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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 8ης Οκτωβρίου 2009  

Ώρα έναρξης:  4.08 μ.μ.  

Αρ. 1  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλωσορίζω στην πρώτη συνεδρία της νέας 
συνόδου εργασιών της ολομέλειας.  Επαναρχίζουμε τις εργασίες της ολομέλειας της 
Βουλής λίγες μόνο μέρες μετά την 49η επέτειο της κυπριακής ανεξαρτησίας. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων αποτίει ακόμα μια φορά φόρο τιμής σε όσους 
αγωνίστηκαν και θυσιάστηκαν για την ανεξαρτησία της πατρίδας.  Τιμούμε όσους 
προασπίστηκαν την ανεξαρτησία και την εδαφική ακεραιότητα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Τιμούμε σήμερα τους θεμελιωτές του κυπριακού κράτους, τον πρώτο 
Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, Αρχιεπίσκοπο Μακάριο, και όσους με τη λαϊκή 
εντολή πρόσφεραν τις υπηρεσίες τους στα 49 χρόνια της ύπαρξής της. 

 Στα 49 χρόνια της ζωής και της πορείας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας συνεχείς 
κίνδυνοι και απειλές πολιορκούσαν την ύπαρξή της.  Η τουρκοκυπριακή ανταρσία 
του ’63 και το δίδυμο έγκλημα του Ιούλη του ’74 τής προκάλεσαν τα μεγαλύτερα 
τραύματα.  Όμως η Κυπριακή ∆ημοκρατία άντεξε στα πλήγματα και τις πληγές.  
Συνεχίζει να υπάρχει και να αναγνωρίζεται, έστω κι αν η Τουρκία επιμένει να μην την 
αναγνωρίζει και συνεχίζει να επιβουλεύεται την ύπαρξή της. 

 Σήμερα η Κυπριακή ∆ημοκρατία συνεχίζει να βιώνει τις συνέπειες της 
τραγωδίας του ’74, του προδοτικού πραξικοπήματος και της βάρβαρης τουρκικής 
εισβολής.  Ο λαός μας συνεχίζει να αγωνίζεται για την αποκατάσταση των δικαίων και 
των δικαιωμάτων του και για τη διασφάλιση της εδαφικής ακεραιότητας και ενότητας 
της Κύπρου, καθώς και της ανεξαρτησίας και της κυριαρχίας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

 Με σταθερότητα και συνέπεια στις αρχές και αποφάσεις των Ηνωμένων Εθνών, 
στις συμφωνίες υψηλού επιπέδου 1977 και ’79 και στις αρχές και αξίες επί των 
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οποίων εδράζεται η Ευρωπαϊκή Ένωση εργαζόμαστε για την εξεύρεση μιας δίκαιης, 
λειτουργικής και βιώσιμης λύσης στο Κυπριακό.  Επιδιώκουμε μια λύση που θα 
τερματίζει την κατοχή και τον εποικισμό, θα επανενώνει το έδαφος, το λαό, την 
οικονομία, τους θεσμούς και θα αποκαθιστά και θα κατοχυρώνει τα ανθρώπινα 
δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες ολόκληρου του κυπριακού λαού, 
Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Μαρωνιτών, Αρμενίων και Λατίνων.  Μια λύση που 
θα αποκλείει τις ξένες επεμβάσεις και θα παρέχει ασφάλεια στο κράτος και το λαό μας. 

 Με αυτές τις σταθερές αρχές, αυτούς τους στόχους και αυτές τις επιδιώξεις, με 
αποδεδειγμένη τη βούλησή μας να εργαστούμε για την επίτευξη μιας συμφωνίας στη 
βάση της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας και με καλή θέληση συμμετέχουμε στη 
διαδικασία των απευθείας διαπραγματεύσεων.  Είμαστε έτοιμοι για έναν έντιμο και 
δίκαιο συμβιβασμό.  Όμως δεν αποδεχόμαστε νόθες λύσεις και ένα κλείσιμο του 
Κυπριακού που δε θα αποδίδει δικαιοσύνη, δε θα τερματίζει την κατοχή, δε θα 
αποκαθιστά την ενότητα του κράτους, του λαού και των θεσμών και δε θα τερματίζει 
τον εποικισμό.  ∆εν αποδεχόμαστε λύση που θα προκύψει από παρθενογένεση ή που 
θα παρέχει στην Τουρκία εγγυητικά ή επεμβατικά δικαιώματα.  Είμαστε έτοιμοι για 
έναν ιστορικό συμβιβασμό, για μια λύση δικοινοτικής διζωνικής ομοσπονδίας.  
Απορρίπτουμε λύση συνομοσπονδίας ή δύο κρατών.  Σίγουρα η λύση του Κυπριακού 
θα είναι προϊόν συμβιβασμού.  Ο συμβιβασμός όμως πρέπει να είναι αμοιβαίος και 
κυρίως δίκαιος, ώστε η λύση να είναι βιώσιμη. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία παραμένει το ισχυρό βάθρο πάνω στο οποίο ο λαός 
μας, στο σύνολό του ο κυπριακός λαός, στηρίζει την πρόοδο και την ευημερία του και 
στο οποίο προσδοκεί να στηρίξει και ένα ασφαλές και ειρηνικό μέλλον.  Η εθνική και 
φυσική επιβίωση του κυπριακού λαού συναρτάται με την ύπαρξη και την ισχύ του 
κράτους μας, με την ύπαρξη και την ισχύ της ανεξαρτησίας μας, με την ύπαρξη και την 
ισχύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και τη διεθνή αναγνώρισή της. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σας ενημερώνω ότι έχει συνέλθει η Επιτροπή Επιλογής και έχει αποφασίσει 
κάποιες αλλαγές στη σύνθεση κοινοβουλευτικών επιτροπών.  Σχετικός κατάλογος έχει 
κυκλοφορήσει και βρίσκεται ενώπιόν σας.  Οι αλλαγές αυτές αποφασίστηκαν στη 
βάση των εισηγήσεων των κοινοβουλευτικών ομάδων. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να αναγνώσει τη νέα σύνθεση των επιτροπών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:   

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας  

Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος ΚΣ Ε∆ΕΚ 

Σωτήρης Σαμψών, αναπληρωτής πρόεδρος ∆ΗΣΥ 

Νίκος Κατσουρίδης ΑΚΕΛ 

Σταύρος Ευαγόρου » 

Άριστος Αριστοτέλους » 

Σωκράτης Χάσικος ∆ΗΣΥ 

Κώστας Κωνσταντίνου » 

Νεόφυτος Κωνσταντίνου ∆ΗΚO 

Ζαχαρίας Κουλίας » 
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Νίκος Κουτσού  ΕΥΡΩΚΟ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων  

Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος ΑΚΕΛ 

Πανίκος Χάμπας, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Γιαννάκης Γαβριήλ » 

Μαρία Κυριακού ∆ΗΣΥ 

Γεώργιος Τάσου » 

Κυριάκος Χατζηγιάννη » 

Σοφοκλής Φυττής ∆ΗΚΟ 

Αντώνης Αντωνίου » 

Φειδίας Σαρίκας ΚΣ Ε∆ΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα   

Σοφοκλής Φυττής, πρόεδρος ∆ΗΚΟ 

Στέλιος Ιερωνυμίδης, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Ντίνα Ακκελίδου  ΑΚΕΛ 

Πανίκκος Σταυριανός » 

Ανδρέας Μουσκάλλης » 

Στέλλα Κυριακίδου  ∆ΗΣΥ 

Ανδρέας Θεμιστοκλέους » 

Ανδρέας Κυπριανού » 

Ρούλα Μαυρονικόλα ΚΣ Ε∆ΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση 
των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών   

Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος ΑΚΕΛ 

Πανίκκος Σταυριανός, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου » 

Στέλλα Κυριακίδου  ∆ΗΣΥ 

Ιωνάς Νικολάου » 

Τάσος Μητσόπουλος » 

Ανδρέας Αγγελίδης ∆ΗΚΟ 

Στέλιος Ιερωνυμίδης » 

Ρούλα Μαυρονικόλα  ΚΣ Ε∆ΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος ∆ΗΣΥ 
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Μαρία Κυριακού, αναπληρώτρια πρόεδρος » 

Κυριάκος Χατζηγιάννη » 

Σταύρος Ευαγόρου ΑΚΕΛ 

Ανδρέας Μουσκάλλης » 

Γιαννάκης Γαβριήλ » 

Άγγελος Βότσης  ∆ΗΚΟ 

Νικόλας Παπαδόπουλος » 

Γιώργος Βαρνάβα ΚΣ Ε∆ΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών  

Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος ∆ΗΣΥ 

Σωτήρης Σαμψών, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Χρήστος Στυλιανίδης » 

Πάμπης Κυρίτσης ΑΚΕΛ 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά   » 

Κλαύδιος Μαυροχάννας » 

Ανδρέας Αγγελίδης ∆ΗΚΟ 

Νίκος Κλεάνθους » 

Γιώργος Βαρνάβα ΚΣ Ε∆ΕΚ 

∆ημήτρης Συλλούρης ΕΥΡΩΚΟ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών  

Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος ΑΚΕΛ 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, αναπληρώτρια  πρόεδρος » 

Ντίνος Χατζηνικόλας » 

Ιωνάς Νικολάου  ∆ΗΣΥ 

Χρήστος Στυλιανίδης » 

Νίκος Τορναρίτης » 

Νεόφυτος Κωνσταντίνου ∆ΗΚΟ 

Άγγελος Βότσης » 

Φειδίας Σαρίκας ΚΣ Ε∆ΕΚ 

Ρίκκος Ερωτοκρίτου ΕΥΡΩΚΟ 

Γιώργος Περδίκης Κίνημα Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων   

Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος ∆ΗΚΟ 
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Αθηνά Κυριακίδου, αναπληρώτρια πρόεδρος  » 

Νίκος Κατσουρίδης ΑΚΕΛ 

Άριστος Αριστοτέλους » 

Πανίκος Χάμπας » 

Τάσος Μητσόπουλος ∆ΗΣΥ 

Χρήστος Στυλιανίδης » 

Κυριάκος Χατζηγιάννη » 

Φειδίας Σαρίκας ΚΣ Ε∆ΕΚ 

∆ημήτρης Συλλούρης ΕΥΡΩΚΟ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως   

Ρίκκος Ερωτοκρίτου, πρόεδρος ΕΥΡΩΚΟ 

Γιώργος Περδίκης, αναπληρωτής πρόεδρος Κίνημα Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Γιαννάκης Θωμά  ΑΚΕΛ 

Κλαύδιος Μαυροχάννας » 

Πανίκκος Σταυριανός » 

Χρήστος Πουργουρίδης  ∆ΗΣΥ 

Ανδρέας Θεμιστοκλέους  » 

Νίκος Τορναρίτης » 

Ανδρέας Αγγελίδης ∆ΗΚΟ 

Νίκος Κλεάνθους » 

Μαρίνος Σιζόπουλος ΚΣ Ε∆ΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών   

Ντίνα Ακκελίδου, πρόεδρος ΑΚΕΛ 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, αναπληρώτρια πρόεδρος » 

Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου » 

Στέλλα Κυριακίδου ∆ΗΣΥ 

Γεώργιος Γεωργίου » 

Ανδρέας Κυπριανού » 

Στέλιος Ιερωνυμίδης ∆ΗΚΟ 

Σοφοκλής Φυττής » 

Ρούλα Μαυρονικόλα ΚΣ Ε∆ΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος ∆ΗΚΟ 
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Άγγελος Βότσης, αναπληρωτής πρόεδρος         » 

Σταύρος Ευαγόρου ΑΚΕΛ 

Γιάννος Λαμάρης » 

Ντίνος Χατζηνικόλας » 

Αβέρωφ Νεοφύτου ∆ΗΣΥ 

Λευτέρης Χριστοφόρου » 

Μαρία Κυριακού » 

Μαρίνος Σιζόπουλος ΚΣ Ε∆ΕΚ 

Νίκος Κουτσού ΕΥΡΩΚΟ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας 

Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος ∆ΗΣΥ 

Γεώργιος Τάσου, αναπληρωτής πρόεδρος  » 

Ανδρέας Θεμιστοκλέους » 

Γιάννος Λαμάρης ΑΚΕΛ 

Γιαννάκης Γαβριήλ » 

Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου » 

Αθηνά Κυριακίδου ∆ΗΚΟ 

Νεόφυτος Κωνσταντίνου » 

Γιώργος Βαρνάβα ΚΣ Ε∆ΕΚ 

Νίκος Κουτσού ΕΥΡΩΚΟ 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Αντώνης Χατζηρούσος Μαρωνιτών 

Βαρτκές Μαχτεσιάν  Αρμενίων 

Μπενίτο Μαντοβάνη  Λατίνων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών 

Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος ∆ΗΣΥ 

Σωτήρης Σαμψών, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Κώστας Κωνσταντίνου » 

Ντίνα Ακκελίδου ΑΚΕΛ 

Πανίκος Χάμπας » 

Άριστος Αριστοτέλους  » 

Άγγελος Βότσης ∆ΗΚΟ 

Ζαχαρίας Κουλίας » 
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Γιώργος Βαρνάβα ΚΣ Ε∆ΕΚ 

Γιώργος Περδίκης Κίνημα Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος 

Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος ΑΚΕΛ 

Πανίκκος Σταυριανός, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Πανίκος Χάμπας » 

Κυριάκος Χατζηγιάννη ∆ΗΣΥ 

Νίκος Τορναρίτης » 

Ανδρέας Κυπριανού » 

Σοφοκλής Φυττής ∆ΗΚΟ 

Στέλιος Ιερωνυμίδης » 

Ρούλα Μαυρονικόλα ΚΣ Ε∆ΕΚ 

Γιώργος Περδίκης Κίνημα Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων  

Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος ΑΚΕΛ 

Ανδρέας Μουσκάλλης, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Κλαύδιος Μαυροχάννας » 

Λευτέρης Χριστοφόρου ∆ΗΣΥ 

Σωτήρης Σαμψών » 

Γεώργιος Γεωργίου » 

Σοφοκλής Φυττής ∆ΗΚΟ 

Ζαχαρίας Κουλίας » 

Γιώργος Βαρνάβα ΚΣ Ε∆ΕΚ 

Νίκος Κουτσού ΕΥΡΩΚΟ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων  

Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος ∆ΗΚΟ 

Αντώνης Αντωνίου, αναπληρωτής πρόεδρος » 

Αντρέας Φακοντής ΑΚΕΛ 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά » 

Κλαύδιος Μαυροχάννας » 

Γεώργιος Γεωργίου ∆ΗΣΥ 

Γεώργιος Τάσου » 
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Τάσος Μητσόπουλος » 

Φειδίας Σαρίκας ΚΣ Ε∆ΕΚ 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας  

Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος ∆ΗΣΥ 

Στέλλα Κυριακίδου, αναπληρώτρια πρόεδρος » 

Ανδρέας Κυπριανού » 

Γιάννος Λαμάρης ΑΚΕΛ 

Ντίνα Ακκελίδου » 

Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου » 

Αθηνά Κυριακίδου ∆ΗΚΟ 

Στέλιος Ιερωνυμίδης » 

Μαρίνος Σιζόπουλος ΚΣ Ε∆ΕΚ 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερχόμαστε τώρα στα θέματα της ημερήσιας διάταξης και αρχίζουμε με τη 
νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία 
να μη διαβάζεται η έκθεση.   

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Στατιστικών των Συναλλαγών Αγαθών μεταξύ 
Κρατών Μελών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Στατιστικών των Συναλλαγών Αγαθών μεταξύ 

Κρατών Μελών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπλ. πρόεδρος Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Άγγελος Βότσης 

 Μαρία Κυριακού  Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Μαρίνος Σιζόπουλος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και 
στις 28 Σεπτεμβρίου 2009. Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η μείωση των χρηματικών 
επιβαρύνσεων που επιβάλλονται στους εμπορευομένους σε περιπτώσεις μη έγκαιρης 
υποβολής της δήλωσης “Intrastat”, καθώς και κατάθεσης δήλωσης που περιέχει 
ουσιώδη παράλειψη ή/και ανακρίβεια.   

 Ειδικότερα προβλέπονται: 
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1. μείωση της χρηματικής επιβάρυνσης για καθυστέρηση υποβολής της δήλωσης 
“Intrastat” από οκτώ ευρώ (€8) ημερησίως, με μέγιστη επιβάρυνση διακόσια 
σαράντα ευρώ (€240) για κάθε μηνιαία δήλωση, σε δεκαπέντε ευρώ (€15) για 
κάθε μηνιαία δήλωση και 

2. μείωση της χρηματικής επιβάρυνσης από πενήντα ένα ευρώ (€51) σε 
δεκαπέντε ευρώ (€15) για δήλωση που περιέχει ουσιώδη παράλειψη ή/και 
ανακρίβεια.  

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ο εκπρόσωπος της 
Υπηρεσίας Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (ΦΠΑ), το σύστημα “Intrastat” αφορά τη 
συλλογή πληροφοριών μέσω των περιοδικών δηλώσεων που υποβάλλονται από τα 
εγγεγραμμένα στο Μητρώο ΦΠΑ πρόσωπα τα οποία πραγματοποιούν ενδοκοινοτικές 
συναλλαγές και έχει ως στόχο τη διασφάλιση της ποιότητας και της εγκυρότητας των 
στατιστικών του ενδοκοινοτικού εμπορίου. Όπως σημείωσε, αρμόδια για την 
εφαρμογή της υπό αναφορά νομοθεσίας είναι η Υπηρεσία ΦΠΑ σε συνεργασία με τη 
Στατιστική Υπηρεσία.    

 Συμπληρώνοντας, ο εν λόγω εκπρόσωπος ανέφερε ότι με την ένταξη της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση παρατηρήθηκε ότι το ποσοστό 
συμμόρφωσης των εμπορευομένων με την υπό αναφορά νομοθεσία ήταν μεγάλο, 
συνεπώς κρίθηκε ότι οι χρηματικές επιβαρύνσεις θα έπρεπε να μειωθούν, αφού 
κρίνονται δυσανάλογες σε σχέση με τις αντίστοιχες παραβάσεις. Επιπρόσθετα, 
σημείωσε ότι η προτεινόμενη μείωση των χρηματικών επιβαρύνσεων συμπίπτει με τις 
εισηγήσεις της Επιτροπής των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, η οποία συνιστά την εκούσια 
συμμόρφωση με χαμηλές χρηματικές επιβαρύνσεις στις περιπτώσεις τυπικών 
παραβάσεων.      

 Ο ίδιος εκπρόσωπος εισηγήθηκε στην επιτροπή όπως η τροποποίηση της εν 
λόγω νομοθεσίας ισχύσει από την 1η Ιανουαρίου 2010, ούτως ώστε η ημερομηνία 
αυτή να θεωρηθεί ως σημείο αναφοράς για τον καθορισμό του ύψους των χρηματικών 
επιβαρύνσεων, ανάλογα με τη χρονική περίοδο που παρατηρείται η παράβαση.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο εκπρόσωπος της 
Υπηρεσίας ΦΠΑ, απαντώντας σε ερωτήσεις μελών της επιτροπής, κατέθεσε επίσης 
τα ακόλουθα:  

1. Τα εγγεγραμμένα στο Μητρώο ΦΠΑ πρόσωπα που υποβάλλουν τη δήλωση 
“Intrastat” ανέρχονται περίπου στις έξι χιλιάδες (6 000) και οι σχετικές δηλώσεις 
υποβάλλονται είτε σε ηλεκτρονική είτε σε έντυπη μορφή. 

2. Οι περιπτώσεις μη καταβολής των χρηματικών επιβαρύνσεων προχωρούν σε 
διαδικασία πολιτικών αγωγών, με σκοπό την είσπραξη των καθυστερημένων 
επιβαλλόμενων χρηματικών επιβαρύνσεων, οι οποίες φτάνουν τις εβδομήντα 
(70), εκ των οποίων κάποιες αποσύρονται κατά τη διάρκεια της διαδικασίας 
λόγω συμμόρφωσης των εμπορευομένων.  

3. Τα οφειλόμενα ποσά που προκύπτουν από τις παραβάσεις της υπό αναφορά 
νομοθεσίας, παρ’ όλο που είναι χαμηλά, κρίθηκε αναγκαίο όπως απαιτηθούν 
μέσω δικαστικών μέτρων, ούτως ώστε να μη συσσωρεύονται και να αυξάνονται, 
όπως προνοεί η εν λόγω νομοθεσία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου 
της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, του μέλους 
της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, των 
μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
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καθώς και του μέλους της βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου και εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφισή του σε νόμο με έναρξη ισχύος την 1η Ιανουαρίου 2010.  Ταυτόχρονα, 
εκφράζει την ευαρέσκειά της για το υψηλό ποσοστό συμμόρφωσης με τη σχετική 
νομοθεσία.  Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια 
του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Στατιστικών των Συναλλαγών 
Αγαθών μεταξύ Κρατών Μελών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και 
∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων και 

Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπλ. πρόεδρος Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σταύρος Ευαγόρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Άγγελος Βότσης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Ντίνος Χατζηνικόλας 
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 Μαρία Κυριακού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η 
Σεπτεμβρίου και στις 5 Οκτωβρίου 2009. Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και ο 
πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της βασικής νομοθεσίας 
με το κεκτημένο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και συγκεκριμένα με τα άρθρα 3 
(παράγραφοι 1 μέχρι 3), 7 και 8 της Οδηγίας 2007/44/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 5ης Σεπτεμβρίου 2007, σχετικά με τους 
διαδικαστικούς κανόνες και τα κριτήρια αξιολόγησης για την προληπτική αξιολόγηση 
της απόκτησης και της αύξησης συμμετοχών στο μετοχικό κεφάλαιο οντοτήτων του 
χρηματοπιστωτικού τομέα. 

 Ειδικότερα, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις καθορίζουν λεπτομερώς: 

την υποχρέωση του υποψήφιου αγοραστή για γραπτή κοινοποίηση στην Επιτροπή 
Κεφαλαιαγοράς της πρόθεσής του για απόκτηση ή αύξηση της συμμετοχής του 
σε κυπριακή επιχείρηση παροχής επενδυτικών υπηρεσιών (ΚΕΠΕΥ), 

τη διαδικασία αξιολόγησης της καταλληλότητας του υποψήφιου αγοραστή που οφείλει 
να διενεργεί η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, αφού κοινοποιηθεί σε αυτήν η 
πρόθεση του υποψήφιου αγοραστή να αποκτήσει ή να αυξήσει το ποσοστό 
συμμετοχής του σε ΚΕΠΕΥ, 

την περίοδο αξιολόγησης από τη μέρα παραλαβής της κοινοποίησης προς την 
επιτροπή προτεινόμενης απόκτησης συμμετοχής μέχρι την ολοκλήρωση της 
προληπτικής διαδικασίας αξιολόγησης και  

τα κριτήρια καταλληλότητας του υποψήφιου αγοραστή που πρέπει να λαμβάνει 
υπόψη της η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς κατά τη διαδικασία αξιολόγησής του. 

 Επισημαίνεται ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων την 21η Μαΐου 2009, ενώ τα κράτη μέλη όφειλαν να μεταφέρουν τις 
διατάξεις της εν λόγω Οδηγίας στην εθνική τους νομοθεσία μέχρι την 21η Μαρτίου 
2009.  

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσε ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Οικονομικών, οι μέχρι τώρα Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που 
ρύθμιζαν τις περιπτώσεις όπου φυσικό ή νομικό πρόσωπο προτίθετο να αποκτήσει ή 
να αυξήσει τη συμμετοχή του σε επιχείρηση επενδύσεων δεν καθόριζαν επαρκώς τα 
κριτήρια προληπτικής αξιολόγησης που θα έπρεπε να λαμβάνουν υπόψη οι εποπτικές 
αρχές, αλλά ούτε τη διαδικασία αξιολόγησης του υποψήφιου αγοραστή. Αυτό 
δημιουργούσε προβλήματα αυθαιρεσίας από πλευράς των εποπτικών αρχών, αφού η 
καταλληλότητα του υποψήφιου αγοραστή κρινόταν με βάση τα κριτήρια που όριζε η 
εποπτική αρχή κάθε κράτους μέλους και δεν επικρατούσε ενιαίο σύστημα 
αξιολόγησης μεταξύ των κρατών μελών.       

 Ο πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς δήλωσε ότι, λόγω της απουσίας 
κοινών ρυθμίσεων από τα κράτη μέλη στις διαδικασίες αξιολόγησης, μέχρι τώρα η 
επιλογή των κριτηρίων αξιολόγησης ήταν στη διακριτική ευχέρεια της αρμόδιας 
εποπτικής αρχής σε κάθε κράτος μέλος, γεγονός που προκαλούσε προβλήματα στον 
τομέα των επενδύσεων και πολλές φορές οδηγούσε στον αποκλεισμό επενδυτών από 
άλλες χώρες. Επιπρόσθετα, ανέφερε πως είναι ιδιαίτερα σημαντικό το γεγονός ότι με 
τον προτεινόμενο νόμο δίνεται η δυνατότητα διαβουλεύσεων μεταξύ των αρμόδιων 
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εποπτικών αρχών των κρατών μελών, ούτως ώστε να ανταλλάσσουν πληροφορίες 
και να ενημερώνονται για υποψήφιους αγοραστές που προέρχονται από άλλα κράτη 
μέλη.   

 Κατά την εξέταση του υπό αναφορά νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής 
εξέφρασαν την ανησυχία τους σχετικά με την υποκειμενικότητα των όρων “φήμη” και 
“πείρα”, οι οποίοι περιλαμβάνονται στα κριτήρια αξιολόγησης και αφορούν τον 
υποψήφιο αγοραστή, κατά τρόπο που ενδεχομένως να δημιουργήσουν πρόβλημα 
άνισης μεταχείρισης κατά την ερμηνεία τους. Συναφώς, ο πρόεδρος της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς δήλωσε ότι πράγματι υπάρχει κάποια ασάφεια σε σχέση με τους 
όρους αυτούς και ότι το θέμα έχει ληφθεί υπόψη από τους εμπλεκόμενους φορείς 
στην  Κύπρο, γι’ αυτό έχει συσταθεί ειδική συντονιστική επιτροπή σε εθνικό επίπεδο, 
με τη συμμετοχή όλων των εμπλεκόμενων εποπτικών αρχών, η οποία θα καθορίσει 
τους πιο πάνω όρους μελλοντικά, ούτως ώστε να υπάρξει ενιαία προσέγγιση στις 
ερμηνείες. Πρόσθεσε επίσης ότι έχουν εκδοθεί κατευθυντήριες γραμμές για την 
προληπτική αξιολόγηση που απαιτείται από την Οδηγία 2007/44/ΕΚ, οι οποίες 
αναλύουν εκτενώς τόσο τις διαδικασίες αξιολόγησης όσο και τα κριτήρια αξιολόγησης.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου 
της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς 
και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο Χρήστος Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τόσο για το θέμα αυτό όσο και για τα επόμενα δύο θέματα, το τρίτο και το 
τέταρτο, καθώς και για το πέμπτο και το έκτο, η κοινοβουλευτική μας ομάδα τάσσεται 
υπέρ.  Συνεπώς, όσον αφορά το θέμα της ομοφωνίας ή όχι, εάν συναρτάται από τη 
θέση της κοινοβουλευτικής μας ομάδας, παρακαλώ να το έχετε υπόψη σας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την κατάργηση του Πρώτου 
Παραρτήματος αυτού.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και 
∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών 
και Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων 

Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπλ. πρόεδρος Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σταύρος Ευαγόρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Άγγελος Βότσης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Μαρία Κυριακού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η 
Σεπτεμβρίου και στις 5 Οκτωβρίου 2009.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και η Έφορος 
Ασφαλίσεων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι κυρίως η εναρμόνιση της βασικής 
νομοθεσίας με την Οδηγία 2007/44/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου σχετικά με 
τους διαδικαστικούς κανόνες και τα κριτήρια για την προληπτική αξιολόγηση της 
απόκτησης και της αύξησης της συμμετοχής φυσικών ή νομικών προσώπων στο 
μετοχικό κεφάλαιο οντοτήτων του χρηματοπιστωτικού τομέα, καθώς και τον 
καθορισμό σαφούς και διαφανούς διαδικασίας αξιολόγησης της πιο πάνω 
προτεινόμενης απόκτησης συμμετοχής. 
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 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, 
προτείνονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Η υποχρέωση κάθε υποψήφιου αγοραστή ο οποίος προτίθεται να αποκτήσει 
άμεσα ή έμμεσα ειδική συμμετοχή στο κεφάλαιο ή στα δικαιώματα ψήφου μιας 
κυπριακής ασφαλιστικής εταιρείας να κοινοποιήσει το γεγονός αυτό γραπτώς 
στον Έφορο Ασφαλίσεων και να δηλώσει το ακριβές ποσοστό της συμμετοχής 
προς έγκριση από τον έφορο. 

2. Ο καθορισμός κριτηρίων για την αξιολόγηση από τις αρμόδιες εποπτικές αρχές 
των υποψήφιων αγοραστών, λαμβάνοντας υπόψη διάφορα στοιχεία (φήμη, 
πείρα, χρηματοοικονομική ευρωστία, ικανότητα, εξέταση πιθανής διάπραξης 
νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες ή χρηματοδότηση της 
τρομοκρατίας). 

3. Η θεσμοθέτηση στενής συνεργασίας μεταξύ των αρμόδιων εποπτικών αρχών 
σε άλλο κράτος μέλος ή σε άλλο κλάδο κατά την αξιολόγηση της 
καταλληλότητας ενός υποψήφιου αγοραστή. 

4. Ο καθορισμός μέγιστων προθεσμιών για την ολοκλήρωση της προληπτικής 
αξιολόγησης, με δικαίωμα παράτασης του μέγιστου χρόνου από τον έφορο, σε 
περίπτωση που ο υποψήφιος αγοραστής είναι μη υποκείμενο σε εποπτεία που 
ρυθμίζεται από την κοινότητα πρόσωπο.  

5. Το δικαίωμα υποβολής γραπτής ένστασης του υποψήφιου αγοραστή εντός της 
περιόδου αξιολόγησης, σε περίπτωση που ο έφορος κρίνει ότι ο υποψήφιος 
αγοραστής δεν είναι πρόσωπο κατάλληλο για να διασφαλίσει τη συνετή και 
χρηστή διαχείριση της κυπριακής ασφαλιστικής εταιρείας. 

6. Η υποχρέωση για γραπτή κοινοποίηση εκ μέρους κάθε φυσικού ή νομικού 
προσώπου προς τον Έφορο Ασφαλίσεων ισχύει και στην περίπτωση που το 
πρόσωπο αυτό παύσει να κατέχει άμεσα ή έμμεσα ειδική συμμετοχή σε 
ασφαλιστική επιχείρηση. 

 Περαιτέρω, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται, πέραν των πιο 
πάνω, τα ακόλουθα: 

1. Η εναρμόνιση με την Απόφαση του Συμβουλίου Υπουργών Οικονομικών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης της 14ης Μαΐου 2008, σύμφωνα με την οποία όλα τα 
κράτη μέλη καλούνται όπως διασφαλίσουν το αργότερο μέχρι τα μέσα του 
έτους 2009 ότι οι εθνικές τους εποπτικές αρχές θα ενσωματώσουν στις 
αρμοδιότητές τους τις διαστάσεις της προώθησης της εποπτικής σύγκλισης σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο και της διασφάλισης της χρηματοοικονομικής 
σταθερότητας. 

2. Η διαγραφή της αναφοράς που γίνεται στον περί Συγκάλυψης, Έρευνας και 
∆ήμευσης Εσόδων από Ορισμένες Εγκληματικές Πράξεις Νόμο του 1996, 
όπως τροποποιήθηκε έκτοτε, νομοθεσία η οποία έχει καταργηθεί, και η 
αντικατάστασή της με την αντίστοιχη αναφορά στον περί Παρεμπόδισης και 
Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες 
Νόμο του 2007. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την Οδηγία 2007/44/ΕΚ, η ημερομηνία μέχρι την 
οποία όλα τα κράτη μέλη, περιλαμβανομένης και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, θα 
έπρεπε να μεταφέρουν τις διατάξεις της εν λόγω Οδηγίας στην εθνική έννομή τους 
τάξη ήταν η 21η Μαρτίου 2009.  Επισημαίνεται όμως ότι το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 11 Ιουνίου 2009. 
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 Σημειώνεται επίσης ότι, με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, 
κατά την ετοιμασία του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, το Υπουργείο Οικονομικών 
ενημέρωσε σχετικά το Σύνδεσμο Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, ο οποίος δήλωσε 
ότι συμφωνεί με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου επισημάνθηκε στους 
κυβερνητικούς αρμόδιους από τον αναπληρωτή πρόεδρο της επιτροπής ότι κατά τη 
μεταφορά της κοινοτικής Οδηγίας στο εθνικό δίκαιο, ενδεχομένως από παράλειψη, 
δεν έγινε πρόνοια, όπως προβλέπεται σε αυτή, για προθεσμία δύο εργάσιμων 
ημερών εντός της οποίας η αρμόδια αρχή, εφόσον ενίσταται στην προτεινόμενη 
απόκτηση συμμετοχής, θα πρέπει να ενημερώνει σχετικά τον υποψήφιο αγοραστή 
εγγράφως, χωρίς η προθεσμία αυτή να υπερβαίνει τη μέγιστη προβλεπόμενη 
προθεσμία των εξήντα ημερών εντός της οποίας διενεργείται η αξιολόγηση. 

 Υπό το φως της πιο πάνω παρατήρησης, η Έφορος Ασφαλίσεων, αφού 
ανέλαβε να μελετήσει το θέμα, ενημέρωσε την επιτροπή με επιστολή της, ημερομηνίας 
24 Σεπτεμβρίου 2009, ότι το υπό συζήτηση νομοσχέδιο θα πρέπει να διαμορφωθεί 
αναλόγως από νομοτεχνικής πλευράς, ώστε να περιλάβει την πιο πάνω αναφερόμενη 
προθεσμία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, γι’  αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό 
έχει διαμορφωθεί από νομοτεχνικής πλευράς σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 91 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Μέρους X του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 171 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών 
Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπλ. πρόεδρος Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης  Άγγελος Βότσης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Μαρία Κυριακού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η 
Σεπτεμβρίου και στις 5 Οκτωβρίου 2009.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και ο Έφορος 
Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών (ΥΕΑΣΕ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ενσωμάτωση στο εθνικό δίκαιο των 
προνοιών της Οδηγίας 2007/44/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 5ης Σεπτεμβρίου 2007 σχετικά με τους διαδικαστικούς κανόνες και τα 
κριτήρια αξιολόγησης για την προληπτική αξιολόγηση της απόκτησης και της αύξησης 
συμμετοχών στο μετοχικό κεφάλαιο οντοτήτων του χρηματοπιστωτικού τομέα, καθώς 
και προνοιών της Οδηγίας 2006/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 14ης Ιουνίου 2008 σχετικά με την ανάληψη και άσκηση 
δραστηριότητας πιστωτικών ιδρυμάτων. 

 Επισημαίνεται ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στις 11 Ιουνίου 2009, ενώ τα κράτη μέλη όφειλαν να μεταφέρουν τις 
διατάξεις της εν λόγω Οδηγίας στην εθνική τους νομοθεσία μέχρι την 21η Μαρτίου 
2009. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο σκοπό έχει να ρυθμίσει, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Τη σύγκλιση των εποπτικών πρακτικών και τη διασφάλιση της 
χρηματοοικονομικής σταθερότητας στα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Την παροχή εξουσιοδότησης στην επιτροπή της ΥΕΑΣΕ να εκδώσει 
κανονιστική πράξη που να διέπει τους όρους, τις προϋποθέσεις και τις 
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διαδικασίες λειτουργίας συστημάτων ή μηχανισμών ανταλλαγής, συγκέντρωσης 
και παροχής δεδομένων των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων (ΣΠΙ) που 
σχετίζονται με την αξιολόγηση του αξιόχρεου των πελατών και των 
συνδεδεμένων με αυτούς προσώπων, καθώς και τους όρους, τις προϋποθέσεις 
και τις διαδικασίες συνεργασίας με άλλα αντίστοιχα συστήματα στη ∆ημοκρατία 
ή στο εξωτερικό. 

3. Την κατάργηση του τραπεζικού απορρήτου στα ΣΠΙ σε σχέση με την 
αποκάλυψη στοιχείων πελατών, στα πλαίσια των διευθετήσεων που 
αναφέρονται στην Οδηγία 2006/48/ΕΚ. 

 Σημειώνεται ότι η κοινοτική Οδηγία 2007/44/ΕΚ στην ουσία δεν έχει πρακτική 
εφαρμογή στα ΣΠΙ της Κύπρου, λόγω των διατάξεων της συνεργατικής νομοθεσίας 
που προβλέπουν περί μίας ψήφου για κάθε μέλος. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Εφόρου ΥΕΑΣΕ, για το λόγο αυτό κρίθηκε 
σκόπιμο όπως οι πρόνοιες της σχετικής κοινοτικής Οδηγίας υιοθετηθούν όπως 
προτείνεται με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, δηλαδή μέσω της έκδοσης κανονιστικής 
απόφασης της ΥΕΑΣΕ. 

 Η εν λόγω κανονιστική απόφαση θα εφαρμόζεται, σε περίπτωση που 
εγγεγραμμένα στο εξωτερικό ΣΠΙ, τα οποία δε διέπονται από την αρχή της μίας 
ψήφου για κάθε μέλος, λάβουν άδεια λειτουργίας στην Κύπρο από τον Έφορο ΥΕΑΣΕ.  
Όπως συναφώς αναφέρεται σε σχετική επιστολή που κατατέθηκε στην επιτροπή, 
ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, το προσχέδιο της σχετικής κανονιστικής 
απόφασης έχει καταρτιστεί και εγκριθεί καταρχάς από την επιτροπή της ΥΕΑΣΕ και θα 
δημοσιευθεί στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας αμέσως μετά τη δημοσίευση 
του υπό ψήφιση σχετικού νομοσχεδίου.  Στην εν λόγω κανονιστική απόφαση έχουν 
περιληφθεί όλες οι πρόνοιες της Οδηγίας 2007/44/ΕΚ.   

 Αναφορικά με το σύστημα αξιολόγησης του αξιόχρεου των πελατών των ΣΠΙ, 
σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής σε σχέση με την 
ανάλυση του αντικτύπου των προτεινόμενων ρυθμίσεων, εξετάστηκε το ενδεχόμενο 
της δημιουργίας του πιο πάνω συστήματος με εθελοντική συνεργασία των ΣΠΙ (όπως 
ενδέχεται να πράξουν οι εμπορικές τράπεζες), κρίθηκε όμως ορθότερο, λόγω του 
μεγάλου αριθμού των ΣΠΙ και του γεγονότος ότι θα αρθεί το απόρρητο με τη 
διαβίβαση πληροφοριών προσωπικών δεδομένων, η όλη ρύθμιση να προωθηθεί 
μέσω της ψήφισης σχετικής νομοθεσίας. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο προτεινόμενος νόμος δεν επηρεάζει το κόστος 
εγκατάστασης για νέες επιχειρήσεις.  Σε ό,τι αφορά τη διαδικασία αξιολόγησης της 
ικανότητας και καταλληλότητας των αξιωματούχων και των διευθυντικών στελεχών 
των ΣΠΙ, η προτεινόμενη νομοθεσία αυξάνει το διοικητικό κόστος λόγω του αυξημένου 
χρόνου που θα απαιτείται για τη συλλογή και αξιολόγηση στοιχείων, αλλά κατ’  
επέκταση επιτρέπει τη διεξαγωγή αποτελεσματικότερων και πιο σύντομων εποπτικών 
ελέγχων από την ΥΕΑΣΕ.  Παρομοίως, όσον αφορά την αξιολόγηση του αξιόχρεου 
των πελατών και των συνδεδεμένων με αυτούς προσώπων, μακροπρόθεσμα θα 
επηρεάσει θετικά το χαρτοφυλάκιο χορηγήσεων των ΣΠΙ με την εξοικονόμηση 
δαπανών και διοικητικού κόστους λόγω της μείωσης του κόστους στην 
παρακολούθηση καθυστερημένων δανείων, στη διαγραφή οφειλών και στις 
προβλέψεις επισφαλών απαιτήσεων. 

 Σημειώνεται ότι κατά την ετοιμασία του υπό συζήτηση νομοσχεδίου ζητήθηκαν 
οι απόψεις της Παγκύπριας Συνεργατικής Συνομοσπονδίας, της Συνεργατικής 
Κεντρικής Τράπεζας Λτδ και του Συνδέσμου Γραμματέων-∆ιευθυντών Συνεργατικών 
Ιδρυμάτων Κύπρου, οι εκπρόσωποι των οποίων εξέφρασαν τη σύμφωνη γνώμη τους. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του 
αναπληρωτή προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’  αυτό 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέου άρθρου.  
Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41Ε του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41ΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41Ζ του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41Θ του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 9; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντώνης Αντωνίου  Φειδίας Σαρίκας 

 Αντρέας Φακοντής  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  

 Γεώργιος Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 
Σεπτεμβρίου 2009.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Επιτρόπου 
Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων, της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (Cyta), του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της 
Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Η υπηρεσία κινητής 
τηλεφωνίας ΜΤΝ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδριάσεις της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμου, ώστε να 
συμπεριληφθεί σ’ αυτόν ο ορισμός του όρου «εθνική περιαγωγή» και άλλων σχετικών 
με τον όρο αυτό όρων, με στόχο να διασαφηνιστεί ότι η εθνική περιαγωγή αποτελεί 
μορφή πρόσβασης για την οποία ο Επίτροπος μπορεί να ασκεί όλες τις εξουσίες που 
παραχωρούνται σ’ αυτόν από το νόμο. 

 Σύμφωνα με το διευθυντή του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων η τροποποίηση της βασικής 
νομοθεσίας κρίθηκε αναγκαία μετά από απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου στην 
οποία κρίθηκε ότι ο Επίτροπος δεν είχε αρμοδιότητα να προβεί σε έκδοση απόφασης 
επιβολής ρυθμιστικών υποχρεώσεων για την αγορά πρόσβασης και προέλευσης 
κλήσεων στα δημόσια δίκτυα κινητής τηλεφωνίας, λόγω μη συμπερίληψης στη βασική 
νομοθεσία του όρου «εθνική περιαγωγή» και άλλων σχετικών με τον όρο αυτό όρων. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, με πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, αποφάσισε όπως 
τοποθετηθεί επί των προνοιών του πιο πάνω νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του 
ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του 
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Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών  Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης περί ∆ιεθνών Κανονισμών 
για Αποφυγή Συγκρούσεων στη Θάλασσα του 1972 (Κυρωτικός) και περί Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης περί ∆ιεθνών Κανονισμών για Αποφυγή 

Συγκρούσεων στη Θάλασσα του 1972 (Κυρωτικός) και περί Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντώνης Αντωνίου  Φειδίας Σαρίκας 

 Αντρέας Φακοντής  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  

 Γεώργιος Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 
Σεπτεμβρίου 2009.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
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του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου (ΚΝΕ), της 
Επιτροπής Ναυτιλίας του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου (Π∆Σ) και του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Επαγγελματιών Τουριστικών Σκαφών (ΠΣΙΕΤΣ).  
Η Κυπριακή Ένωση Πλοιοκτητών (ΚΕΠ), παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι ο εκσυγχρονισμός του περί της 
Σύμβασης περί ∆ιεθνών Κανονισμών για Αποφυγή Συγκρούσεων στη Θάλασσα του 
1972 (Κυρωτικού) και περί Συναφών Θεμάτων Νόμου, έτσι ώστε οι πρόνοιές του να 
συνάδουν με τις αντίστοιχες πρόνοιες των κυρωτικών νόμων άλλων διεθνών 
ναυτιλιακών συμβάσεων που υιοθέτησε η Κυπριακή ∆ημοκρατία και ως εκ τούτου να 
επιτυγχάνεται νομοθετική ομοιομορφία μεταξύ τους. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνονται, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Η προσθήκη στη βασική νομοθεσία του ορισμού του όρου «κυπριακό πλοίο» 
κατά τρόπο που να προσδιορίζεται με σαφήνεια το σχετικό πεδίο εφαρμογής 
του νόμου και της Σύμβασης COLREGS, έτσι ώστε να καλύπτουν και τα 
κυπριακά ποντοπόρα πλοία, τα κυπριακά μικρά αλιευτικά και τα κυπριακά 
μικρά σκάφη αναψυχής. 

2. Η βελτίωση της πρόνοιας για την απαγόρευση απόπλου, καθώς και η 
προσθήκη διατάξεων για το δικαίωμα του πλοιοκτήτη να υποβάλλει ιεραρχική 
προσφυγή στον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων, σε περίπτωση επιβολής 
απαγόρευσης απόπλου. 

3. Η προσθήκη διατάξεων, έτσι ώστε να παρασχεθεί εξουσία στην αρμόδια αρχή 
να επιβάλλει διοικητικό πρόστιμο, σε αντίθεση με την εξώδικη ρύθμιση 
αδικημάτων, που προβλέπει η ισχύουσα νομοθεσία, καθώς επίσης η 
προσθήκη διατάξεων για παροχή δικαιώματος στον επηρεαζόμενο πλοιοκτήτη 
να υποβάλλει σχετική ιεραρχική προσφυγή στον Υπουργό Συγκοινωνιών και 
Έργων.  

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας και την 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η ανάγκη για 
τροποποίηση του τελευταίου προέκυψε μετά από εισήγηση της Γενικής Ελεγκτού της 
∆ημοκρατίας για τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας, ώστε η αρμόδια αρχή να έχει 
εξουσία επιβολής διοικητικού προστίμου, όπως γίνεται και στους άλλους κυρωτικούς 
νόμους και όχι να αποδέχεται την καταβολή ποσού που συμφωνείται με τον 
πλοιοκτήτη για εξώδικη ρύθμιση αδικημάτων.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου, τονίζοντας ότι η ψήφισή του θα συμβάλει στην 
πληρέστερη εποπτεία των πιθανών παραβατών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, με πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, αποφάσισε όπως 
τοποθετηθεί επί των προνοιών του πιο πάνω νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του 
ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 9Α, 9Β και 
9Γ.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης περί ∆ιεθνών 
Κανονισμών για Αποφυγή Συγκρούσεων στη Θάλασσα του 1972 (Κυρωτικός) και περί 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.151-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

2. Ο περί Ναυαγοσωστών σε 
Περιοχές Προστασίας των 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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Λουομένων στη Θάλασσα Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.152-2009). 

3. Ο περί Αποτελεσματικών 
Θεραπειών για Παραβίαση του 
∆ικαιώματος σε ∆ιάγνωση 
Αστικών ∆ικαιωμάτων και 
Υποχρεώσεων σε Εύλογο Χρόνο 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.153-2009). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών  

4. Ο περί Κτηνιατρικών 
Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Έλεγχος Ποιότητας, Εγγραφή, 
Κυκλοφορία, Παρασκευή, 
Χορήγηση και Χρήση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.154-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

5. Ο περί Αρχής Κρατικών 
Εκθέσεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.155-2009). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

6. Ο περί Συντεχνιών Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.156-2009).     

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

7. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 
Κύπρου του 2002 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.157-2009). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

8. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας 
της Σερβίας για Συνεργασία στην 
Καταπολέμηση της 
Τρομοκρατίας, του 
Οργανωμένου Εγκλήματος, της 
Παράνομης ∆ιακίνησης 
Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων 
Ουσιών και των Πρόδρομών 
τους, της Παράνομης 
Μετανάστευσης και Άλλων 
Ποινικών Αδικημάτων 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.158-2009). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Εξωτερικών  

9. Ο περί της Προώθησης της 
Χρήσης Βιοκαυσίμων ή Άλλων 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 

Περιβάλλοντος  
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Ανανεώσιμων Καυσίμων για τις 
Μεταφορές (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.159-2009). 

Τουρισμού  

10. Ο περί της Συμφωνίας της 19ης 
Ιουλίου 2002 μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας 
του Λιβάνου για την 
Επανεισδοχή Προσώπων που 
Εισέρχονται ή/και Παραμένουν 
Παράνομα στο Έδαφος των ∆ύο 
Κρατών και του Πρωτοκόλλου 
Εφαρμογής της (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.160-2009). 

Εσωτερικών  Εξωτερικών 

11. Ο περί της Αναθεωρημένης 
Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την 
Προστασία των Ζώων κατά τη 
∆ιάρκεια των ∆ιεθνών 
Μεταφορών (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.161-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Εξωτερικών  

12. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.162-2009). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

13. Ο περί Γεωργικής Ασφαλίσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.163-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

14. Ο περί Υπηρεσιών Πληρωμών 
Νόμος του 2009. 

(Αρ. Φακ. 23.01.050.164-2009). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

15. Ο περί Τραπεζικών Εργασιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος (Αρ. 2) 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.165-2009). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

16. Ο περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.166-2009). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

17. Ο περί Στρατιωτικού Ποινικού 
Κώδικα και ∆ικονομίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 

Άμυνας Άμυνας 
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(Αρ. Φακ. 23.01.050.167-2009). 

18. Ο περί Νομικής Αρωγής 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.168-2009). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών  

19. Ο περί της Σύμβασης για τις 
Απαγορεύσεις ή Περιορισμούς 
της Χρήσης Ορισμένων 
Συμβατικών Όπλων (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.169-2009). 

Εξωτερικών Εξωτερικών 

20. Ο περί Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.170-2009).     

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 

21. Ο Κυρωτικός του Ευρωπαϊκού 
Κώδικα Κοινωνικής Ασφάλειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.171-2009).     

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

22. Ο περί Προϋπολογισμού του 
2010 Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.172-2009).     

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

23. Οι περί Συμβουλίου Εγγραφής 
και Ελέγχου Εργοληπτών 
Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.103-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Νομικών  

24. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.104-2009). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

25. Οι περί Αρχής Κρατικών 
Εκθέσεων (Σχέδιο Σύνταξης και 
Χορηγημάτων στους 
Υπαλλήλους της Αρχής και 
Εξαρτωμένους τους) (παρόμοιο 
με το Σχέδιο Συντάξεων της 
Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.105-2009). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

26. Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - 
Θέσεις Λογιστή και Λειτουργού 
Γενικού Λογιστηρίου (Σχέδια 

Οικονομικών  Νομικών  
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Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.106-2009). 

27. Οι περί Τμήματος Εσωτερικών 
Προσόδων - Θέση Φοροθέτη 
(Φόρου Εισοδήματος) (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.107-2009). 

Οικονομικών  Νομικών  

28. Οι περί Σπόρων (Εγγραφή 
Φυτικών Γενετικών Πόρων των 
Γεωργικών Ειδών στον Εθνικό 
Κατάλογο Ποικιλιών) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.108-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

29. Οι περί Προστασίας και 
Ευημερίας των Ζώων 
(Απαγόρευση της Εμπορίας 
Γούνας Γάτας και Σκύλου και 
των Προϊόντων τους) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.109-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

30. Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.110-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

31. Οι περί Στερεών και 
Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(Απόβλητα Ηλεκτρικού και 
Ηλεκτρονικού Εξοπλισμού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.111-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος 

32. Οι περί Υπουργείου Υγείας, 
∆ιοίκηση - ∆ιεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής 
Υγείας - Θέση Βοηθού 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.112-2009). 

Υγείας Νομικών 

33. Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 3) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.113-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

34. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί 
του 2009. 
 (Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  
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35. Οι περί Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου (∆ιάρθρωση και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.115-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 

36. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας 
για την Πηγή των Οικονομικών 
Πόρων των Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Νομικών 

37. Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(Εγγραφή, Ρύθμιση και 
∆ιαχείριση Κοινόκτητων 
Οικοδομών) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

38. Οι περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

39. Οι περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Επιθεώρηση και 
Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

40. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
2) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

Οικονομικών Νομικών και 
Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

41. Οι περί Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου (Ταμείο Προνοίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.152.2006). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

42. Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού 
(Ειδικά Μέτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

43. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές 
Εξειδικευμένων Μελών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.118-2007). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

44. Οι περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας 

Συγκοινωνιών και Συγκοινωνιών και 
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Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.124-2007). 

Έργων Έργων 

45. Οι περί της Λειτουργίας των 
Κρεοπωλείων Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.001-2008). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

46. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

Υγείας Υγείας και Νομικών 

47. Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και 
Τεχνικών Έργων (Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.100-2008). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

48. Οι περί Μεταλλείων και 
Λατομείων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.112-2008). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

49. Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.135-2008). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

50. Οι περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Φορολογικές Απαλλαγές που 
Εφαρμόζονται στις Εισαγωγές 
από Κράτος Μέλος Προσωπικών 
Ειδών που Ανήκουν σε Ιδιώτες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.136-2008). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

51. Οι περί Ελέγχου των Κρατικών 
Ενισχύσεων (Ενισχύσεις 
Ήσσονος Σημασίας) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.009-2009). 

Εξωτερικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

52. Οι περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
4) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.028-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

53. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 
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(Αρ. Φακ. 23.03.046.034-2009). 

54. Οι περί Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας - Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Μονάδας Ασφάλειας 
Πτήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.038-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Νομικών 

55. Οι περί Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου (∆ιάρθρωσις και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.046-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

56. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Χορήγηση Αδειών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.049-2009). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

57. Οι περί Ταμείου Προνοίας 
Τακτικού Ωρομίσθιου 
Προσωπικού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.060-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

58. Οι περί Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών - Θέση Λειτουργού 
Πληρωμών Α´ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.064-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

59. Οι περί Βελτίωσης των Ζώων 
(Σύνδεσμοι Εκτροφέων, Κριτήρια 
Εγγραφής στα Γενεαλογικά 
Βιβλία, Αγώνες Ιπποειδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.071-2009). 

Εξωτερικών  Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

60. Οι περί Αποχετεύσεων 
Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.076-2009). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

61. Οι περί Βιοκτόνων Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.080-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

62. Οι περί Εργοδοτουμένων εις 
Κέντρα Αναψυχής (Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 
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(Αρ. Φακ. 23.03.046.081-2009). 

63. Οι περί της Ασκήσεως 
Ασφαλιστικών Εργασιών και 
Άλλων Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.082-2009). 

Εξωτερικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

64. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.084-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

65. Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων 
Επιβατηγών Σκαφών Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

66. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ταμείο Ευημερίας Προσωπικού) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας  

67. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού 
Έργου για την Υδατοπρομήθεια 
των Καθορισμένων Περιοχών 
των χωριών Μενεού, Κιτίου, 
Περβολιών και Μαζωτού 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.088-2009). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

68. Οι περί Υδατοκαλλιέργειας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.091-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

69. Οι περί Εθελοντών Πενταετούς 
Υποχρεώσεως του Στρατού της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.093-2009). 

Άμυνας Άμυνας 

70. Οι περί Σχεδίου Γεωργικής 
Ασφάλισης των Αμπελιών από 
Ανομβρία Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.099-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

71. Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.100-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

72. Έγγραφα (Υπ. Οικον. 16/2009, 
17/2009 και 18/2009) σύμφωνα 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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με τους περί Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη 
∆ημόσια και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία Νόμους του 1995 έως 
2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002). 

73. Έγγραφα του Οργανισμού 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας (αρ. 1/2009 και 
2/2009) που αφορούν την 
παράταση υπηρεσιών έκτακτων 
υπαλλήλων σύμφωνα με τον 
περί Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου Νόμο του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.016). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

74. Έγγραφα της Επιτροπής 
Προστασίας Νοητικά 
Καθυστερημένων Ατόμων  (αρ. 
1/2009 και 2/2009) που αφορούν 
την παράταση υπηρεσιών 
έκτακτου υπαλλήλου σύμφωνα 
με τον περί Προσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων στην 
Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 
1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.016). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

75. Έγγραφο που αφορά την 
παράταση των υπηρεσιών 
έκτακτων υπαλλήλων στο 
Συμβούλιο Ζωοτροφών και 
Προσθετικών Ζωοτροφών, 
σύμφωνα με τον περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου Νόμο του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.015). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

76. Έγγραφα που αφορούν την 
πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων 
από τον Κυπριακό Οργανισμό 
Τουρισμού [αρ. 1(α)/2009, 
1(β)/2009 και 1(γ)/2009], δυνάμει 
του άρθρου 3(1)(α) του περί 
Προσλήψεως Έκτακτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου Νόμου. 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 



 32

(Αρ. Φακ. 10.10.001). 

77. Έγγραφα Υπ. Εργ. 4(α)/2009 και 
4(β)/2009,  σύμφωνα με τους 
περί Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.007). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

78. Έγγραφο Υπ. Συγκ. 12/2009,   
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.006). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

79. Έκθεση του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού σύμφωνα με το 
άρθρο 18(2) του περί Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου του 2008 (N. 
74/1988). 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

80. Εξαμηνιαία έκθεση του ∆ιοικητή 
της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου για την κατάσταση του 
νομίσματος και των κεφαλαίων 
και αξιών της τράπεζας κατά την 
30ή Ιουνίου 2009, σύμφωνα με 
την παράγραφο 5 του άρθρου 
119 του συντάγματος. 
(Αρ. Φακ. 13.29.003.003). 

Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

81. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού προς την Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου, σύμφωνα 
με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Ηλεκτρισμού του 2008 
Νόμου του 2007 [Ν. 76(ΙΙ)/2007]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

82. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εσωτερικών προς την Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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σύμφωνα με το εδάφιο (2) του 
άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης του 2007 
Νόμου του 2007 [Ν. 19(ΙΙ)/2007]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

83. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 
28, 29, 31, 33, 35, 36, 37, 38 και 
40) αποσταλέντα από το 
Υπουργείο Οικονομικών στις 10 
Σεπτεμβρίου 2009, σύμφωνα με 
το εδάφιο (1) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού του 2009 
Νόμου του 2008 [Ν. 29(ΙΙ)/2008]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

84. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 1 
του 2009 του προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
4(1) του περί Προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου του 2009 Νόμου του 
2009 [Ν. 26(ΙΙ)/2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

85. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 3 
του 2009 του προϋπολογισμού 
του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
4(3) του περί Προϋπολογισμού 
του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου του 2009 Νόμου του 
2009 [Ν. 22(ΙΙ) του 2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Πρόταση νόμου Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

 Ο περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών 
Εκλογών (Υπήκοοι Άλλων 
Κρατών Μελών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.035.2009). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Εσωτερικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.001 ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Κανναβιούς (επαρχία 
Πάφου) για βελτίωση του αρδευτικού συστήματος, ώστε να υπάρχει κανονική παροχή 
σε κάθε τεμάχιο της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.002 ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η υπογειοποίηση του αρδευτικού καναλιού 
στην κοινότητα της Κισσόνεργας (επαρχία Πάφου) όσον αφορά το μέρος που 
βρίσκεται εντός της οικιστικής ζώνης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.003, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Κανναβιούς 
(επαρχία Πάφου) για εμπλουτισμό του υδροφορέα, για σκοπούς διατήρησης της 
φύτευσης κατά μήκος του ποταμού της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.004, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Κισσόνεργας 
για αύξηση κονδυλίων του αναπτυξιακού προϋπολογισμού του 2010 που αφορούν 
την εκτέλεση σημαντικών έργων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.005, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η δημιουργία μαρίνας στην περιοχή 
Ποτίμων της κοινότητας Κισσόνεργας και ποια είναι τα χρονοδιαγράμματα που έχει 
ορίσει η κυβέρνηση για την ολοκλήρωση του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.006 ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η αποκατάσταση του σκυβαλότοπου στην 
Αγία Μαρινούδα της επαρχίας Πάφου και ποια είναι τα χρονοδιαγράμματα που έχουν 
οριστεί από την κυβέρνηση για ολοκλήρωση του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.007 ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα θα λάβει για εξάλειψη των προβλημάτων που 
δημιουργούνται από το χώρο αδρανών υλικών που βρίσκεται εντός των κοινοτικών 
ορίων της κοινότητας Μαραθούντας (επαρχία Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.008 ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρινούδας 
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(επαρχία Πάφου) για απαλλοτρίωση ιδιωτικού τεμαχίου, με σκοπό τη δημιουργία 
πάρκου και εξωραϊσμού του χώρου της βρύσης της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.009, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να παραχωρήσει οικονομική βοήθεια από τον 
Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού για δημιουργία γηπέδου στην κοινότητα Αγίας 
Μαρινούδας στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.010, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μετακίνηση του μηχανουργείου που 
λειτουργεί στην κοινότητα Τίμης για κάλυψη των αναγκών του Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.011, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί παρατηρείται τόση καθυστέρηση στην προκήρυξη προσφορών 
για ανέγερση κοινοτικών κτιρίων στην κοινότητα Πενταλιάς (επαρχία Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.012, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η απόφαση για περίφραξη του αρδευτικού 
καναλιού στην κοινότητα Τίμης (επαρχία Πάφου) και πότε αναμένεται η ολοκλήρωση 
του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.013, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Πενταλιάς 
(επαρχία Πάφου) για δημιουργία πάρκου σε χώρο στα όρια του νέου χωριού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.014, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται επίστρωση του δρόμου που οδηγεί 
προς το κοιμητήριο της κοινότητας Πενταλιάς (επαρχία Πάφου) με πρέμιξ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.015, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται η κατασκευή οχετών ομβρίων υδάτων στην 
κοινότητα Αγίου ∆ημητριανού (επαρχία Πάφου), κατά μήκος του κεντρικού δρόμου της 
κοινότητας προς την Παναγιά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.016, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει δυνατότητα χρήσης του νερού του φράγματος 
Κανναβιούς, για σκοπούς άρδευσης στα όρια της κοινότητας Αγίου ∆ημητριανού 
(επαρχία Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.017, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει η πιθανότητα παραχώρησης οχήματος, για 
σκοπούς πυρασφάλειας, στην κοινότητα Κανναβιούς της επαρχίας Πάφου, η οποία 
δεν έχει τη δυνατότητα συνεισφοράς για αγορά τέτοιου οχήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.018, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η δημιουργία παρακαμπτήριου δρόμου 
για παράκαμψη της κοινότητας Πολεμίου στην επαρχία Πάφου, με στόχο τη 
διευκόλυνση της τροχαίας κίνησης που κατευθύνεται προς τις κοινότητες της περιοχής 
Παναγιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.019, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν έχουν δοθεί στην οικογένειά του τα προσωπικά αντικείμενα, 
μεταξύ άλλων το κινητό τηλέφωνο, του υποσμηναγού της Εθνικής Φρουράς Φώτη 
Κωνσταντίνου, ο οποίος πέθανε εν ώρα καθήκοντος στις 10 Σεπτεμβρίου 2005, κατά 
πόσο μπορεί να δοθεί επίσης στην οικογένειά του το πόρισμα του θανάτου του και αν 
το κράτος προτίθεται να ανεγείρει προτομή προς τιμή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.020, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να καλύψει τις ζημιές της κτηνοτροφικής 
μονάδας του Κουμή Καμηλάρη στις Βρυσούλλες, που προέκυψαν από την πυρκαγιά 
της 1ης Ιουλίου 2009.  Η έκταση των ζημιών είναι τέτοια, που καθιστά δύσκολη τη 
βιωσιμότητα της μονάδας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.021, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει τις αντιδράσεις των κατοίκων των κοινοτήτων 
Καλαβασού, Ασγάτας, Μαρί και Πεντακώμου για τη δραστηριότητα του λατομείου της 
“Τσιμεντοποιίας Βασιλικού”, η οποία συνίσταται σε επεξεργασία αποβλήτων και 
λυμάτων με προσθήκη καρβούνου.  Η εν λόγω δραστηριότητα δημιουργεί οχληρία και 
υποβαθμίζει την ποιότητα ζωής των κατοίκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.022, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί το Τσιμεντοποιείο Βασιλικού ζητά την παραγωγή ούμπρας και 
ποιες είναι οι συνέπειες της δημιουργίας πολλών μικρών λατομείων ούμπρας καθ’ όλη 
την επικράτεια της ελεύθερης Κύπρου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.023, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης πολλών καταγγελιών για τον αριθμό των παστεριώσεων 
του φρέσκου γάλακτος που προσφέρεται στον Κύπριο καταναλωτή.  Κάποιοι μιλούν 
και για περιπτώσεις επαναπαστερίωσης για όγδοη φορά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν επιτρέπεται η επαναπαστερίωση του φρέσκου γάλακτος και εάν 
υπάρχουν οποιεσδήποτε προδιαγραφές, όροι και κανονισμοί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.024, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την 1η Αυγούστου το πρόγραμμα ανακύκλωσης θα έχει επεκταθεί σχεδόν 
σε ολόκληρη την ελεύθερη Κύπρο και οι πολίτες θα έχουν τη δυνατότητα να 
συλλέγουν τα σκουπίδια τους και να τα διαθέτουν για ανακύκλωση.  Η μόνη πόλη που 
δε θα έχει ενταχθεί στο πρόγραμμα ανακύκλωσης θα είναι η πόλη της Λάρνακας, παρ’ 
όλο που πολλοί κάτοικοι της περιοχής το ζητούν απεγνωσμένα εδώ και μήνες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί καθυστερεί η επέκταση του προγράμματος ανακύκλωσης 
οικιακών αποβλήτων της “Green Dot” στη Λάρνακα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.025, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Χολετριών της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για κοινοποίηση προς το κοινοτικό συμβούλιο 
Χολετριών του πορίσματος της γεωλογικής μελέτης που εκπονήθηκε το 2007 για τα 
παλιά Χολέτρια. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως κοινοποιήσει το πόρισμα γεωλογικής 
μελέτης που εκπονήθηκε το 2007 για τα παλιά Χολέτρια στο κοινοτικό συμβούλιο 
Χολετριών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.026, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων προχωρεί 
στην ανακατασκευή του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού, δημιουργώντας δύο 
επιπλέον λωρίδες, από το ύψος της Αλάμπρας μέχρι και την είσοδο της Λευκωσίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει λάβει υπόψη τη μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων και τη 
γνωμοδότηση της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, καθώς και γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει απορρίψει τη 
χρηματοδότηση του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.027, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το ξύλινο σκάφος “Χελάνδριον” (πρώην “Σειρήν”), το 
οποίο έχει ιστορική σημασία, διότι χρησιμοποιήθηκε για τη μεταφορά του πρώτου 
φορτίου οπλισμού για την ΕΟΚΑ το 1954 και μετέφερε τον αρχηγό ∆ιγενή στην Κύπρο, 
βρίσκεται εκτεθειμένο στις καιρικές συνθήκες, στην υγρασία, τη βροχή και τη ζέστη, σε 
ανοικτό χώρο στη Λεμεσό.  Η άποψη των ειδικών είναι ότι το ιστορικό αυτό σκάφος 
πρέπει να τύχει συντήρησης και στέγασης σε κατάλληλο χώρο, που να προσφέρεται 
για επίσκεψη και για παρουσίαση των συνταρακτικών γεγονότων που το συνοδεύουν 
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ιστορικά.  Η χρήση πολυμέσων (βίντεο, ηλεκτρονικών προβολών ήχου και εικόνας 
κτλ.) είναι ιδιαίτερα δυνατή και σε αυτή την περίπτωση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να αναλάβει πρωτοβουλία, ώστε να προστατευθεί το 
σκάφος “Σειρήν” ή “Χελάνδριον” και να αναδειχθεί η ιστορική σημασία του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.028, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Παγκόσμιο Συμβούλιο Ελαιολάδου έχει καταρτίσει 
σχέδιο δράσης που εστιάζεται σε μια μεγάλη καμπάνια για την προώθηση του 
ελαιολάδου σε τέσσερις μεγάλες περιοχές της υφηλίου, που περιλαμβάνουν μεταξύ 
άλλων την Κίνα, τη Ρωσία, τις ΗΠΑ και τον Καναδά.  Αυτό δήλωσε κατά την 
πρόσφατη επίσκεψή του στην Ελλάδα ο διευθυντής του Παγκόσμιου Συμβουλίου 
Ελαιολάδου κ. Mohammed Sbitri.  Όπως είπε ο κ. Sbitri, το συμβούλιο έχει εκπονήσει 
μελέτη για την προβολή σ’ αυτές τις περιοχές και προσδοκά να ξεκινήσει την 
καμπάνια στις αρχές του 2010, αμέσως μόλις εξειδικευτούν επιμέρους σημεία του 
σχεδίου προβολής από ειδική εταιρία σύμβουλο.  Παράλληλα, αναφέρθηκε σε 
ενέργειες που βρίσκονται σε εξέλιξη και αφορούν στην προβολή του προϊόντος στη 
Βομβάη της Ινδίας, καθώς και στα γενικότερα στοιχεία και τις ενέργειες που 
σχετίζονται με την ενίσχυση της προστιθέμενης αξίας και της κατανάλωσης του 
ελαιολάδου και των παραγώγων του. 

  Παρακαλώ  τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει οποιαδήποτε σχέση της Κύπρου με το Παγκόσμιο 
Συμβούλιο Ελαιολάδου και αν συμμετέχουμε -και με ποιο τρόπο- σε αυτή την 
εκστρατεία προβολής της κατανάλωσης ενός προϊόντος το οποίο αποτελεί βασικό 
στοιχείο της κυπριακής αγροτικής παραγωγής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.029, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το παλιό πετρόκτιστο γεφύρι στο χωριό Χρυσοχού της 
Πάφου κινδυνεύει να καταρρεύσει λόγω της αύξησης του αριθμού των οχημάτων που 
το χρησιμοποιούν.  Το γεφύρι κτίστηκε την εποχή της Αγγλοκρατίας για τη διέλευση 
κάρων και όχι αυτοκινήτων, ενώ τα τελευταία χρόνια, λόγω της λειτουργίας του 
περιφερειακού διαμετακομιστικού σταθμού στερεών οικιακών αποβλήτων, έχει 
αυξηθεί η διακίνηση σ’ αυτό των φορτηγών απορριμματοφόρων.  Ο κίνδυνος 
κατάρρευσης του γεφυριού είναι υπαρκτός.  Επιβάλλεται να παρθούν άμεσα μέτρα 
υποστήριξης.  Πρέπει επίσης να προωθηθεί η κατασκευή νέου γεφυριού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να προωθήσει, προκειμένου να 
αποφευχθεί η κατάρρευση του παλιού γεφυριού της Χρυσοχούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.030, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Τίμης της επαρχίας Πάφου, 
μου τέθηκε το αίτημα για άρση της αδικίας σε βάρος ατόμων που προχώρησαν σε 
επιδιόρθωση των σπιτιών τους στο συνοικισμό αυτοστέγασης της κοινότητας λίγο 
πριν από την αύξηση στο ποσό που παραχωρείται για το σκοπό αυτό. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο παραχώρησης επιπλέον 
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ποσού για όσους προχώρησαν σε επιδιόρθωση των σπιτιών τους στο συνοικισμό 
αυτοστέγασης Τίμης λίγο πριν από την απόφαση για αύξηση του εν λόγω ποσού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.031, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Τίμης της επαρχίας Πάφου, 
μου τέθηκε το παράπονο ομάδας γεωργοκτηνοτρόφων της κοινότητας, οι οποίοι υπό 
τον έλεγχο και την καθοδήγηση του Τμήματος Γεωργίας καλλιεργούσαν συγκεκριμένη 
έκταση γης  εντός της περιοχής του αεροδρομίου. 

 Μετά την κατασκευή του στρατιωτικού αεροδρομίου απαγορεύτηκε η 
καλλιέργεια της εν λόγω έκτασης γης.  Πρόσφατα ζητήθηκαν προσφορές για την 
καλλιέργεια της γης αυτής.  Η προσφορά κατακυρώθηκε σε έναν επιτυχών 
προσφοροδότη.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις λεπτομέρειες της προκήρυξης της προσφοράς (πότε 
προκηρύχθηκε, πότε κατακυρώθηκε, τον αριθμό των προσφοροδοτών, το ύψος της 
προσφοράς που κατακυρώθηκε).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.032, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Τίμης της επαρχίας Πάφου, 
μου τέθηκε το αίτημα για επίσπευση της μετακίνησης των αμιάντων από τα σπίτια της 
κοινότητας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία μετακίνησης των αμιάντων από 
τα σπίτια στην κοινότητα Τίμης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.033, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Τίμης της επαρχίας Πάφου, 
μου τέθηκε το αίτημα να χαριστούν από την κυβέρνηση τα γεωργικά δάνεια 
(καλλιεργητικά) τα οποία είχαν συναφθεί για επαναδραστηριοποίηση των προσφύγων.  
Τα εν λόγω δάνεια παραχωρήθηκαν από τη ΣΠΕ Τίμης με εγγύηση της κυβέρνησης 
και επιτόκιο 4,5%. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή αν προτίθεται 
να μελετήσει το ενδεχόμενο να χαριστούν τα εν λόγω δάνεια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.034, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα νομικά και φυσικά πρόσωπα που ασκούν 
επιχειρησιακή δραστηριότητα και έχουν αξιοποιήσει τις πρόνοιες του σχεδίου για την 
παραγωγή ενέργειας από φωτοβολταϊκά στοιχεία φορολογούνται επί των εσόδων 
πώλησης του ηλεκτρικού ρεύματος προς το δίκτυο της ΑΗΚ.  Αυτό είναι απαράδεκτο 
και καταδικαστέο.  Η κυβέρνηση πρέπει να απαλλάξει από το φόρο εισοδήματος την 
παραγωγή ηλεκτρικού ρεύματος από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  Το ελάχιστο που 
θα μπορούσε να γίνει είναι να μη φορολογείται το ποσό της επιδότησης ή της 
επιχορηγουμένης τιμής της κιλοβατώρας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί φορολογείται με αυτό τον άδικο τρόπο η παραγωγή ηλεκτρικού 
ρεύματος από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.035, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι αρχές των βρετανικών βάσεων αποστέλλουν 
διατάγματα (στα αγγλικά “ordinances”) στους κατοίκους ή ιδιοκτήτες τεμαχίων γης με 
τα οποία τους καλούν, αν επιθυμούν να ανεγείρουν οικοδομή, να απευθυνθούν στις 
δικές τους λεγόμενες “αρχές”, για να εκδώσουν τη σχετική άδεια.  Έχω την εντύπωση 
ότι αυτή η τακτική παραβιάζει τις συμφωνίες εγκαθίδρυσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν γνωρίζει περί των διαταγμάτων που εκδίδουν οι αρχές των 
βρετανικών βάσεων και αν όντως αυτή η τακτική παραβιάζει τις συνθήκες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.036, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε ενημερωθεί ότι ένας μεγάλος αριθμός Κυπρίων έχει σπουδάσει 
ιχθυοκομία σε ΤΕΙ της Ελλάδας και σε πανεπιστήμια της Ευρώπης. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το πού υπάρχουν δυνατότητες απασχόλησης αυτών των 
πενήντα ιχθυολόγων στην Κύπρο, αν υπάρχουν προγράμματα που να προωθούν την 
απασχόλησή τους και αν το υπουργείο προτίθεται να αναβαθμίσει θέσεις εργασίας του, 
έτσι ώστε να εργοδοτούνται οι ιχθυολόγοι αυτοί και να αξιοποιούνται οι γνώσεις τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.037, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην Κύπρο υπάρχει σοβαρό πρόβλημα με τον υπερπληθυσμό των 
αδέσποτων γάτων.  ∆υστυχώς, η αντίδραση από ασυνείδητους πολίτες στα 
προβλήματα που δημιουργούνται είναι οι μαζικές δηλητηριάσεις των ζώων αυτών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πρόγραμμα στείρωσης των αδέσποτων γάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.038, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σύμφωνα με το Παράρτημα Κ της Συνθήκης 
Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας τα αρχαιολογικά ευρήματα και οι 
αρχαιολογικοί χώροι εντός των βρετανικών βάσεων ανήκουν στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν και πότε η Κυπριακή ∆ημοκρατία διεκδίκησε την εφαρμογή των 
προνοιών της εν λόγω συνθήκης σε ό,τι αφορά τις αρχαιότητες και τα αρχαιολογικά 
ευρήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.039, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Είναι προφανές ότι οι δήμοι και οι κοινότητες αδυνατούν να εφαρμόσουν 
αποτελεσματικά μέτρα για την εφαρμογή της νομοθεσίας για την ευημερία των ζώων.  
Υπάρχει η εισήγηση να δοθεί το δικαίωμα στους φορείς τοπικής αυτοδιοίκησης να 
εφαρμόζουν ειδική φορολογία, για να χρηματοδοτηθούν τα προγράμματα ευημερίας 
των ζώων. 

 Παρακαλώ των αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει αυτή την εισήγηση.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.040, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με πληροφορίες μου, η κεραία αναμετάδοσης του ΡΙΚ στο ύψωμα 
“Σωτήρα” στα Λεύκαρα έχει τοποθετηθεί χωρίς τις απαιτούμενες άδειες.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν πραγματικά για τη συγκεκριμένη κεραία δεν έχουν εξασφαλιστεί οι 
απαιτούμενες άδειες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.041, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι κοινοτικοί επισκέπτες της Κύπρου δικαιούνται για 
τους πρώτους έξι μήνες παρουσίας τους στο νησί να κυκλοφορούν με την άδεια 
οδήγησης που εξέδωσε η χώρα τους.  Μετά τους έξι μήνες παραμονής τους, η άδεια 
οδήγησης μετατρέπεται αυτόματα σε κυπριακή.  Ως αποτέλεσμα τούτου πολλοί οδηγοί 
από χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ορισμένοι από τους οποίους οδηγούν 
λεωφορεία ή φορτηγά, χωρίς να έχουν εκπαιδευτεί με βάση τις κυπριακές συνθήκες, 
οδηγούν στους κυπριακούς δρόμους δημιουργώντας κίνδυνο οδικής ασφάλειας.  
Όσον αφορά τους αλλοδαπούς από τρίτες χώρες, πληροφορούμαι ότι λειτουργεί 
δίκτυο παράνομης έκδοσης αδειών οδήγησης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειές του όπως αντιμετωπιστούν τα πιο πάνω φαινόμενα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.042, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων ομολογεί ότι 
ένα ποσοστό 5% έως 10% των αναγκών των διαφόρων κυβερνητικών τμημάτων και 
υπηρεσιών σε αυτοκίνητα μπορεί να καλυφθεί από υβριδικά αυτοκίνητα.  Ο κ. 
υπουργός διατείνεται ότι το μεγαλύτερο ποσοστό των κυβερνητικών αυτοκινήτων είναι 
οχήματα με κίνηση στους τέσσερις τροχούς ή διπλοκάμπινα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον ακριβή αριθμό και είδος των κυβερνητικών αυτοκινήτων ανά 
τμήμα, καθώς επίσης αν είναι δυνατό να καθοριστεί όπως ένα συγκεκριμένο ποσοστό, 
π.χ. 5%, των νέων αγορών κυβερνητικών αυτοκινήτων είναι υβριδικής ή ηλεκτρικής 
τεχνολογίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.043, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έντονες διαμαρτυρίες εκφράζουν μέλη του κοινοτικού 
συμβουλίου και κάτοικοι της Κακοπετριάς για τη λειτουργία ιχθυοτροφείου στην 
περιοχή του Αγίου Νικολάου της Στέγης.  Σύμφωνα με τις καταγγελίες των 
Κακοπετριτών, το ιχθυοτροφείο, το οποίο βρίσκεται στις όχθες του ποταμού, περίπου 
ένα χιλιόμετρο από την εκκλησία του Αγίου Νικολάου της Στέγης, λειτουργεί 
παράνομα.  Υποστηρίζουν ότι κτίστηκε αυθαίρετα, χωρίς την εξασφάλιση 
οποιασδήποτε σχετικής άδειας.  Καταγγέλλουν ακόμα ότι το ιχθυοτροφείο αντλεί 
παράνομα νερό από τον ποταμό, εκφράζοντας φόβους ότι ενδεχόμενη μόλυνση του 
ποταμού από τη λειτουργία του ιχθυοτροφείου θα είναι καταστροφική για την 
κοινότητα της Κακοπετριάς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν διερευνηθεί οι καταγγελίες των κατοίκων Κακοπετριάς και 
ποιο ήταν το αποτέλεσμα της διερεύνησης.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.044, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς σχεδιάζει η πολιτεία να τιμήσει τον αείμνηστο λόγιο, συγγραφέα 
και ερευνητή δόκτορα Κώστα Κύρρη και αν προτίθεται να απαλλοτριώσει και 
αξιοποιήσει αναλόγως την κατοικία του στην Αγλαντζιά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.045, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντηση στην ερώτησή μου με αριθμό 23.06.009.03.067, ημερομηνίας 17 
Σεπτεμβρίου 2008,  σχετικά με τη διερεύνηση υπονοιών για επηρεασμό από τα 
καυσαέρια των λαχανικών και φρούτων που εκτίθενται σε χώρους δίπλα από οδικές 
αρτηρίες, ο αρμόδιος υπουργός πληροφόρησε τη Βουλή των Αντιπροσώπων ότι τα 
επίπεδα της παρουσίας των ρυπαντικών ουσιών μολύβδου, καδμίου και 
πολυαρωματικών υδρογονανθράκων ήταν υψηλότερα από τα συνήθη.  Σύμφωνα με 
την απάντηση του υπουργού, ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2009, το 2007 έγιναν μόνο 
δεκαεννέα δειγματοληψίες και το 2008 μόνο δέκα.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να δώσει λεπτομερή κατάλογο των 
αποτελεσμάτων των αναλύσεων αυτών και να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δε διεξάγονται περισσότερες αναλύσεις για ένα θέμα που αφορά 
τη δημόσια υγεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.046, ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί το υπουργείο του, για να 
περιορίσει το “χάος” στο αεροδρόμιο Λάρνακας, κυρίως σε σχέση με την παραλαβή 
των αποσκευών και την ταλαιπωρία που βιώνουν χιλιάδες ξένοι επισκέπτες, αλλά και 
πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.047, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίας Μαρινούδας της 
επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για προώθηση των απαλλοτριώσεων 
συγκεκριμένων τεμαχίων και παραχώρηση με μίσθωση ενός τουρκοκυπριακού 
τεμαχίου, ώστε να δημιουργηθεί πάρκο, πλατεία και να εξωραϊστεί η παλιά βρύση της 
κοινότητας (Αρ. Φακ.: Επ. Παφ. 26/34/19/Α, Υ.Ε. 5.3.15.9). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το όλο έργο και ποια τα χρονοδιαγράμματα 
που τίθενται για αποπεράτωσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.048, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίας Μαρινούδας της 
επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα της κοινότητας για αποκατάσταση του παλαιού 
σκυβαλότοπου. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία αποκατάστασης του παλαιού 
σκυβαλότοπου Αγίας Μαρινούδας και ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται για 
ολοκλήρωση του έργου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.049, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίας Μαρινούδας της 
επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για σύνδεση της κοινότητας με τον 
αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς παρά τον κυκλικό κόμβο που θα 
κατασκευαστεί δίπλα από τον παλιό σκυβαλότοπο.  Το αίτημα αυτό είχε τεθεί και 
παλαιότερα.  Η απάντηση του αρμόδιου υπουργείου δεν ικανοποιεί την κοινότητα, γι’ 
αυτό και το κοινοτικό συμβούλιο Αγίας Μαρινούδας ζητά όπως εκπονηθεί μελέτη, 
ώστε να εξευρεθεί εναλλακτική λύση σύνδεσης της κοινότητας με το νέο 
αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο εκπόνησης μελέτης για εξεύρεση 
εναλλακτικής όδευσης η οποία θα συνδέει την κοινότητα Αγίας Μαρινούδας με το νέο 
αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.050, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, σύμφωνα με τον τεχνικό σύμβουλο του έργου 
διαμετακομιστικών σταθμών του συστήματος διαχείρισης των οικιακών αποβλήτων 
για τις επαρχίες Λάρνακας-Αμμοχώστου (στις περιοχές Ξυλοφάγου και Σκαρίνου), 
κινδυνεύει η χρηματοδότηση του έργου από την Ευρωπαϊκή Ένωση, αν αυτό δε 
συμπληρωθεί μέχρι το ∆εκέμβριο του 2010, που είναι το χρονικό όριο μέχρι το οποίο 
μπορεί αυτό το έργο να χρηματοδοτηθεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν ο κίνδυνος να χαθεί η χρηματοδότηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
είναι υπαρκτός και ποιες ενέργειες γίνονται, για να αποφευχθεί αυτή η δυσάρεστη 
εξέλιξη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.051, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Εσωτερικών έχει υποβάλει πρόταση 
προς το  Υπουργικό Συμβούλιο για τη δημιουργία πέντε περιφερειακών χώρων 
(καταφυγίων) φυλάξεως αδέσποτων σκύλων.  Η πρόταση ετοιμάστηκε σε συνεργασία 
του Υπουργείου Εσωτερικών με το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος.  Σύμφωνα με επιστολή του Υπουργείου Εσωτερικών προς την Ένωση 
∆ήμων, το υπουργείο σε συνεννόηση με τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες και το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος επρόκειτο να καθορίσει σύσκεψη περί 
τα τέλη Ιουνίου 2009 μεταξύ των εμπλεκόμενων μερών για εξέταση του θέματος.  
Υποτίθεται ότι μέχρι τις 25 Ιουνίου θα έπρεπε με πρωτοβουλία των δήμων Λευκωσίας, 
Λεμεσού, Λάρνακας, Πάφου και Παραλιμνίου να γίνουν προκαταρκτικές διαβουλεύσεις 
για το θέμα αυτό, ώστε να προετοιμαστούν οι θέσεις της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν έχει εγκριθεί η πρόταση του Υπουργείου Εσωτερικών για 
προϋπολογισμό τριών εκατομμυρίων ευρώ για την κατασκευή περιφερειακών 
καταφυγίων αδέσποτων σκύλων και εάν έχει προχωρήσει όντως το χρονοδιάγραμμα 
υλοποίησης της πρότασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.052, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι, σύμφωνα με το άρθρο 3(2) του περί Εκτάκτου 
Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας Νόμου (Ν. 5/85) όπως τροποποιήθηκε (με 
ισχύ από την 1η Ιουλίου 2002), καθώς και το άρθρο 3(2) του Νόμου 117(Ι)/2002 όπως 
τροποποιήθηκε (με ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2003), τόκοι που αποκτά ταμείο 
προνοίας υπόκεινται σε έκτακτη εισφορά με ποσοστό ύψους 3%.  Οποιοιδήποτε άλλοι 
τόκοι, συμπεριλαμβανομένων τόκων που αποκτά ταμείο συντάξεως, εκτός ορισμένων 
εξαιρέσεων, υπόκεινται σε έκτακτη εισφορά με ποσοστό 10%. 

 Για να θεωρείται ένα ταμείο ως εγκεκριμένο για σκοπούς εφαρμογής των 
διατάξεων των νομοθεσιών του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων μέχρι και το 
φορολογικό έτος 2002, πρέπει, σύμφωνα με το άρθρο 19(1)(ε) του περί Φορολογίας 
του Εισοδήματος Νόμου (Ν. 58/61) όπως τροποποιήθηκε (και ίσχυε μέχρι το 2002), 
να εγκριθεί από τον Έφορο Φόρου Εισοδήματος βάσει προϋποθέσεων που ο ίδιος 
θέτει.  Από το φορολογικό έτος 2003 που τέθηκε σε ισχύ ο περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος Νόμος [Ν. 118(Ι)/2002] όπως τροποποιήθηκε, το ταμείο είναι 
εγκεκριμένο, σύμφωνα με το άρθρο 14(3), χωρίς ωστόσο να γίνεται οποιαδήποτε 
αναφορά ως προς το ποιος εγκρίνει το ταμείο (ο αρμόδιος για το συγκεκριμένο ταμείο 
έφορος ή ο Έφορος Φόρου Εισοδήματος). 

 Σύμφωνα με σχετική γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα, ημερομηνίας 20 
Ιουνίου 2008, η ερμηνεία του όρου “εγκεκριμένο” όπως αναφέρεται στο Νόμο 
118(Ι)/2002 είναι ασαφής και γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της σχετικής 
νομοθεσίας “με σαφείς και απερίγραπτες λέξεις, ώστε να μην υπάρχει καμιά 
απολύτως αμφιβολία ως προς την έννοια του όρου ‘εγκεκριμένο’”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να προχωρήσει τάχιστα στην προώθηση των 
απαραίτητων ενεργειών για τροποποίηση της νομοθεσίας, ούτως ώστε να 
προσδιορίζεται ποια ταμεία είναι εγκεκριμένα και ποια όχι και να αρθεί η νομική 
ασάφεια που υφίσταται από το 2003, με αποτέλεσμα να προκύπτει άνιση φορολογική 
μεταχείριση των ταμείων που ιδρύθηκαν πριν και μετά την εφαρμογή της 
νομοθεσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.053, ημερομηνίας 21ης Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει ληφθεί απόφαση για επέκταση των μέτρων στήριξης του 
τουρισμού για την καλοκαιρινή και τη χειμερινή περίοδο του έτους 2010 και, αν ναι, 
ποια είναι αυτά και πότε θα ανακοινωθούν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.054, ημερομηνίας 21ης Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει σε διαχωρισμό νέων 
οικοπέδων στην Κοφίνου για νεαρά ζευγάρια, έτσι ώστε να μην ερημωθεί η 
προσφυγική αυτή κοινότητα, και τι προτίθεται να κάνει με την παραχώρηση τίτλων 
ιδιοκτησίας στους πρόσφυγες που ήδη διαμένουν στην εν λόγω κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.055, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τα ακόλουθα: 
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1. Πότε θα γίνει η αλλαγή των ξύλινων παραθύρων των κατοικιών της Α΄ Φάσης 
στον οικισμό “Κόκκινες” στη Λάρνακα; 

2. Μέχρι ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία παραχώρησης τίτλων ιδιοκτησίας; 

3. Υπάρχει πρόθεση να κατασκευαστεί πάρκο δίπλα από την εκκλησία και πότε 
υπολογίζεται να γίνει; 

4. Θα τοποθετηθούν προσωρινά φώτα τροχαίας στην είσοδο του οικισμού 
πλησίον του γηπέδου “Αντώνης Παπαδόπουλος” και, εάν όχι, ποια μέτρα 
προτίθεται να ληφθούν για την αποσυμφόρηση της τροχαίας κίνησης στην εν 
λόγω περιοχή;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.056, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Εκδίδονται αποτελεσματικά και έγκαιρα ή καθυστερούν οι άδειες οικοδομής 
στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού; 

2. Ποιος είναι ο αριθμός του προσωπικού του εν λόγω τμήματος; 

3. Είναι προσοντούχοι να αξιολογούν τις αιτήσεις και να διεκπεραιώνουν τους 
ελέγχους στατικών μελετών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.057, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Μετά από απόφαση του δήμου Λευκωσίας είχε παραχωρηθεί τεμάχιο γης 
στην περιοχή Αγίου Ανδρέα για την ανέγερση ιδιόκτητου κολυμβητηρίου του Ναυτικού 
Ομίλου Λευκωσίας.  Κατόπιν εγκρίσεως και του ΚΟΑ συμφωνήθηκε η ανέγερση 
κλειστού κολυμβητηρίου.  Ο Ναυτικός Όμιλος Λευκωσίας προχώρησε στην ανάθεση 
μελέτης για το έργο, ενώ στη συνέχεια ο ΚΟΑ έκρινε ότι η εκτέλεσή του ήταν πολύ 
δαπανηρή.  Ο δήμος Λευκωσίας με τη σειρά του ανακάλεσε την παραχώρηση του 
συγκεκριμένου τεμαχίου και έκτοτε το διοικητικό συμβούλιο του Ναυτικού Ομίλου 
Λευκωσίας προσπαθεί να μεταπείσει τους εμπλεκομένους, οι οποίοι αρνούνται 
οποιαδήποτε συνάντηση. 

 Στις 13 Μαΐου 2009 πραγματοποιήθηκε συνάντηση του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού με το διοικητικό συμβούλιο του Ναυτικού Ομίλου Λευκωσίας, στην οποία 
παρευρέθηκα, όπου παρουσιάστηκε το χρόνιο αίτημα του ομίλου για την ανέγερση 
ιδιόκτητου κολυμβητηρίου και επιδόθηκε σχετικό υπόμνημα.  Ο Υπουργός Παιδείας 
και Πολιτισμού είδε το θέμα θετικά και είχε αναλάβει τη δέσμευση να συγκαλέσει 
σύσκεψη όλων των εμπλεκομένων (διοικητικό συμβούλιο ΚΟΑ, δήμος Λευκωσίας, 
διοικητικό συμβούλιο Ναυτικού Ομίλου Λευκωσίας, πρόεδρος Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Παιδείας).  Χρονικά τοποθετήθηκε η συνάντηση αμέσως μετά το τέλος των 
Αγώνων Μικρών Κρατών Ευρώπης, ωστόσο με λύπη διαπιστώνω ότι ακόμα η 
συνάντηση αυτή δεν έχει συγκληθεί. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις προθέσεις του υπουργείου σχετικά με το θέμα και πότε θα 
καθοριστεί η αναμενόμενη συνάντηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.058, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι το λατομείο στην τοποθεσία “Χορτερή” στα Πυργά έχει 
επέμβει και κατέστρεψε κυβερνητική (χαλίτικη) γη, ενώ οι ποσότητες του υλικού που 
λατομείται είναι υπερδιπλάσιες των επιτρεπομένων από την άδειά του. 

 Από μια μικρή εκσκαφή οι εργασίες έχουν μετατρέψει το ύψωμα “Χορτερή” σε 
κρανίου τόπο.  Σύννεφα σκόνης καλύπτουν την περιοχή, η διέλευση των φορτηγών 
επηρεάζει την ασφάλεια και την ποιότητα ζωής των κατοίκων της κοινότητας και το 
περιβάλλον καταστρέφεται ανεπιστρεπτί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί επιτράπηκε η παράνομη λατόμηση και εάν μελετήθηκε η 
νομιμοποίηση της παράβασης μέσω της εξέτασης αίτησης για επέκταση του 
λατομικού δικαιώματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.059, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το 2007 ανακοινώθηκε ότι η κυβέρνηση είχε αποφασίσει να εφαρμόσει 
πρόγραμμα συλλογής όλων των παλιών και εγκαταλελειμμένων οχημάτων που 
βρίσκονται σε ανοικτούς χώρους σε πόλεις και χωριά και στη φύση.  Είχε μάλιστα 
προχωρήσει έρευνα από τις επαρχιακές διοικήσεις, είχαν εντοπιστεί και καταγραφεί τα 
εγκαταλελειμμένα οχήματα και είχε γίνει μια πρώτη εκτίμηση του κόστους της 
εργασίας.  Από τότε φαίνεται ότι δεν έγιναν και πολλά πράγματα, αφού ο αριθμός των 
εγκαταλελειμμένων αυτοκινήτων συνεχώς αυξάνεται, αυξάνοντας τα προβλήματα 
οχληρίας, ρύπανσης και τους κινδύνους μολύνσεων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εφαρμογή του προγράμματος συλλογής 
και ανακύκλωσης των οχημάτων που βρίσκονται εγκαταλελειμμένα σε ανοικτούς 
χώρους στην ύπαιθρο και στις πόλεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.060, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από κατοίκους των δυτικών συνοικιών της Λευκωσίας 
(Ανθούπολη, Έγκωμη, Άγιος ∆ομέτιος κ.λπ.) για τη χρόνια κατάσταση δυσοσμίας και 
οχληρίας που κυρίως τις νύκτες κατακλύζει τις περιοχές αυτές.  Πηγή της οχληρίας 
φαίνεται να είναι κτηνοτροφικές μονάδες που βρίσκονται στα δυτικά της Λευκωσίας 
και ιδιαίτερα στην περιοχή του αεροδρομίου Λευκωσίας στα χωρητικά όρια του 
Παλιομετόχου και της Κοκκινοτριμιθιάς.  Οι χοιροτροφικές αυτές μονάδες λειτουργούν 
με παράνομες επεκτάσεις και χωρίς σύγχρονες εγκαταστάσεις επεξεργασίας λυμάτων.  
Επίσης, παραβιάζουν τη νομοθεσία και πολλές φορές απορρίπτουν ψόφια ζώα σε 
λάκκους, όπου γίνονται βορά για αδέσποτους σκύλους.  Άλλες φορές καίνε τα ψοφίμια 
πάνω σε σωρούς λαστίχων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται να λάβει, για να θέσει τέλος σ’ αυτή τη χρόνια 
κατάσταση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.061, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τις καταγγελίες του Συνδέσμου Καρκινοπαθών και Συγγενών του 
Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας ΕΛΑ-ΖΩ, όχι μόνο δεν προχωρούν τα έργα 
διαμόρφωσης του υπογείου του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας σε ένα σύγχρονο 
ακτινοθεραπευτικό κέντρο, αλλά το τμήμα αποψιλώνεται μέρα με τη μέρα από το 
έμπειρο ιατρικό προσωπικό του.  Στον τεράστιο φόρτο εργασίας καλείται να 
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ανταποκριθούν ελάχιστοι γιατροί, οι οποίοι με τη βοήθεια του νοσηλευτικού 
προσωπικού διεξάγουν έναν ηρωικό αγώνα. 

 Παράλληλα φαίνεται να έχουν εξασκηθεί πιέσεις από τα γνωστά οικονομικά 
συμφέροντα, με αποτέλεσμα να έχει παγώσει η διαδικασία έγκρισης της στρατηγικής 
για τον καρκίνο από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Πρόκειται για μια πλήρη μελέτη την 
οποία συνέταξαν επιφανείς επιστήμονες μετά από μακροχρόνιες συζητήσεις και με τη 
συνεργασία όλων των φορέων που ασχολούνται με τον καρκίνο και αφορά τη χάραξη 
μιας ολοκληρωμένης βραχυπρόθεσμης, αλλά και μακροπρόθεσμης κρατικής 
πολιτικής για την πρόληψη και θεραπεία του καρκίνου.  Να σημειωθεί ότι η στρατηγική 
για τον καρκίνο εγκρίθηκε από την ολομέλεια της Βουλής στις 12 Ιουνίου 2008, ενώ ο 
Υπουργός Υγείας την εξήγγειλε στα μέσα μαζικής ενημέρωσης στις 10 Οκτωβρίου 
2008, με τη δημόσια υπόσχεση ότι θα πάει στο Υπουργικό Συμβούλιο πριν από τα 
Χριστούγεννα του 2008 και ότι στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας θα δημιουργηθεί 
ακτινοθεραπευτικό τμήμα με τρεις γραμμικούς επιταχυντές. 

 ∆υστυχώς, παρά τις κυβερνητικές εξαγγελίες καθυστερεί αδικαιολόγητα η 
έγκριση και εφαρμογή της στρατηγικής για τον καρκίνο, αφήνοντας τους ασθενείς στα 
χέρια ενός συγκεκριμένου ιδιωτικού μονοπωλίου, το οποίο απορροφά μεγάλα κρατικά 
κονδύλια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να προωθηθεί για έγκριση στο Υπουργικό Συμβούλιο 
η στρατηγική για τον καρκίνο και πότε αναμένεται να προωθηθεί η διαμόρφωση του 
υπόγειου χώρου του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας σε ένα πλήρες 
ακτινοθεραπευτικό κέντρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.062, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ιδιοκτήτες των επαύλεων που κτίστηκαν στην περιοχή 
“Θαλασσινές Σπηλιές” στην Πέγεια δημιούργησαν πρόσβαση με ράμπα προς την ακτή, 
αφού κατέστρεψαν όλο το ανάγλυφο των βράχων, ενώ έσκαψαν μεγάλο όρυγμα και 
τοποθέτησαν σωλήνες αποχετεύσεων.  Η διοχέτευση της όποιας μορφής λυμάτων 
προς την ακτή των Θαλασσινών Σπηλιών απαγορεύεται, αφού η περιοχή έχει 
κηρυχθεί μνημείο της φύσης και προστατεύεται από αυστηρή νομοθεσία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις κυρώσεις που επιβλήθηκαν για αυτή την παρανομία και εάν 
έχει επανέλθει το φυσικό περιβάλλον στην προηγούμενη κατάσταση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.063, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι διατυπώνονται πολλά παράπονα, ιδιαίτερα από τους 
κατοίκους Παναγιάς, Κάτω Πύργου και Κάμπου, ότι δεν έγιναν οι κατάλληλες σε 
αριθμό προσλήψεις έκτακτων δασοπυροσβεστών από τις περιοχές τους, αλλά 
ευνοήθηκαν άλλες περιοχές με βάση κομματικά κριτήρια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη μεθοδολογία των προσλήψεων στο Τμήμα ∆ασών και πώς 
απαντά στις κατηγορίες για ευνοιοκρατία στις προσλήψεις έκτακτων 
δασοπυροσβεστών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.064, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Μετά την ψήφιση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων της νέας αντικαπνιστικής 
νομοθεσίας, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Ποιες οι ενέργειες του υπουργείου προς την κατεύθυνση ενημέρωσης του 
κοινού για τις συνέπειες του παθητικού καπνίσματος, καθώς και τα ευεργετικά 
αποτελέσματα της νέας νομοθεσίας; 

2. Γιατί καθυστερεί η έγκριση στρατηγικής για αντιμετώπιση του καπνίσματος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.065, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Ξενοδόχων έχει προτείνει 
τη δημιουργία ξενοδοχειακού επιμελητηρίου.  Εξ όσων πληροφορούμαι, πρόκειται για 
ένα χρήσιμο θεσμό, που λειτουργεί ήδη με επιτυχία εδώ και δεκαετίες σε πολλές 
χώρες και αποτελεί ένα θεσμοθετημένο σύμβουλο της πολιτείας σε θέματα τουρισμού.  
Το ξενοδοχειακό επιμελητήριο θα έχει διά νόμου μέλη του όλα τα ξενοδοχειακά και 
τουριστικά καταλύματα της χώρας μας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την άποψη της κυβέρνησης επί της εν λόγω πρότασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.066, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα πραγματικά δεδομένα σε σχέση με την οριοθέτηση της 
περιοχής προστασίας της φύσης από το ευρωπαϊκό δίκτυο “Natura 2000” στη 
χερσόνησο του Ακάμα και πώς απαντά στις καταγγελίες των κοινοταρχών Κάθικα και 
Ίνειας ότι έχουν ευνοηθεί συγκεκριμένοι ιδιοκτήτες γης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.067, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην περιοχή του χωριού Τρούλλοι ο κρατήρας 
εκσκαφής του λατομείου ούμπρας έχει ιδιαίτερο γεωλογικό και περιβαλλοντικό 
ενδιαφέρον.  Για σκοπούς προστασίας και ανάδειξης της περιοχής ως πόλου έλξης 
επισκεπτών, η κοινοτική αρχή καταβάλλει προσπάθειες αξιοποίησης της τεχνητής 
λίμνης.  Όμως δυστυχώς ο κρατήρας έγινε χώρος απόρριψης των αδρανών υλικών 
που προκύπτουν από την επεξεργασία ούμπρας από παρακείμενο εργοστάσιο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα σχέδια της κυβέρνησης σε σχέση με την προστασία και 
ανάδειξη του κρατήρα του λατομείου ούμπρας στο χωριό Τρούλλοι Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.068, ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 7 Ιουλίου το Συμβούλιο Υπουργών της Ευρωπαϊκής Ένωσης αποφάσισε 
τη χρηματοδότηση σαράντα επτά προγραμμάτων ενέργειας με το ποσό των €3,98 δις, 
στα πλαίσια του προγράμματος οικονομικής ανάκαμψης.  Υποτίθεται ότι αυτή η 
απόφαση εντάσσεται στο πλαίσιο του πακέτου προτάσεων για αντιμετώπιση της 
οικονομικής κρίσης, που ενέκρινε το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο τον προηγούμενο 
∆εκέμβρη, και στοχεύει στην επίτευξη ενεργειακής επάρκειας και μείωσης των 
θερμοκηπιακών αερίων. 

 Το μεγαλύτερο μέρος των χορηγιών θα διατεθεί για την υποδομή του φυσικού 
αερίου (δεκαοκτώ έργα χρηματοδοτούνται με €1,44 δις), ενώ €1 δις ακόμη θα 
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δαπανηθεί σε δεκατρία προγράμματα δέσμευσης του διοξιδίου του άνθρακα.  
Επιπλέον, εννιά προγράμματα παραγωγής ηλεκτρισμού θα χρηματοδοτηθούν με 
€910 εκατομ. και €565 εκατομ. θα διατεθούν για πέντε θαλάσσια αιολικά πάρκα.  
Μόνο €15 εκατομ. θα διατεθούν για δύο μικρά έργα σε νησιά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η Κύπρος θα επωφεληθεί και πώς από τα €3,98 δις και τα 
δεκαοκτώ προγράμματα ενέργειας που ενέκρινε η Ευρωπαϊκή Ένωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.069, ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Υπουργός Εσωτερικών έχει παραχωρήσει 
προσωρινή άδεια στην Ολυμπιακή Επιτροπή για την επέκταση δύο υφιστάμενων 
γηπέδων πετόσφαιρας παραλίας (beach volley), την τοποθέτηση κινητών κερκίδων 
και την κατασκευή δύο μικρότερων γηπέδων.  Η άδεια δόθηκε αποκλειστικά και μόνο 
για τις ανάγκες των Αγώνων Μικρών Κρατών Ευρώπης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειές του να εφαρμοστεί η νομοθεσία και να τεθεί τέρμα σε 
αυτή την παράνομη κατάσταση, που προκαλεί οχληρία και φθορά στο παράλιο 
περιβάλλον.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.070, ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Τις τελευταίες εβδομάδες στους δύο σκυβαλότοπους/χωματερές που δέχονται 
τα οικιακά απορρίμματα των δύο μεγάλων πόλεων της Κύπρου  
(Λευκωσίας, Λεμεσού) σημειώθηκαν περιστατικά ανάφλεξης των σκουπιδιών.  Τα 
σκουπίδια καίγονταν για πολλές μέρες πνίγοντας στους καπνούς κατοικημένες 
περιοχές και ρυπαίνοντας ανεπανόρθωτα το περιβάλλον. 

 Παράλληλα, ανακοινώθηκε πρόσφατα στις Βρυξέλλες ότι η Κύπρος οφείλει σε 
λίγα χρόνια (2013) να κλείσει οριστικά τις χωματερές της, διαφορετικά θα υποστεί 
βαριές ποινές από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες του υπουργείου του, ώστε να επιταχυνθεί η 
διαδικασία εφαρμογής της στρατηγικής για τη διαχείριση των οικιακών απορριμμάτων, 
με σκοπό να επιτευχθεί ο στόχος του 2013.  Παράλληλα, παρακαλώ όπως 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα απάμβλυνσης των 
προβλημάτων (όπως π.χ. πυρκαγιές) που λαμβάνονται, εάν λαμβάνονται, σε δεκάδες 
κοινοτικές ή περιφερειακές χωματερές ή σκυβαλότοπους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.071, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Σεπτέμβριο του 2008 πραγματοποιήθηκε σύσκεψη 
στο Υπουργείο Εσωτερικών παρουσία των επάρχων και διαπιστώθηκε ότι η 
υφιστάμενη νομοθεσία που ρυθμίζει τη λειτουργία των πρατηρίων πετρελαιοειδών 
είναι απαρχαιωμένη και χρήζει πλήρους αναθεώρησης.  Στην εν λόγω σύσκεψη 
λήφθηκε απόφαση όπως η ευθύνη της ρύθμισης της λειτουργίας των πρατηρίων 
μετακινηθεί στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.  Προς τούτο το 
Υπουργείο Εσωτερικών θα ετοιμάσει προσχέδιο της σχετικής νομοθεσίας,  που θα 
αποτελέσει τη βάση για συζήτηση και επεξεργασία από όλους τους ενδιαφερομένους. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν προχώρησε και σε ποιο στάδιο βρίσκεται η προώθηση της 
σχετικής νομοθεσίας που να ρυθμίζει τη λειτουργία των πρατηρίων πετρελαιοειδών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.072, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το υπουργείο του προτίθεται να ετοιμάσει νομοσχέδιο που να 
προβλέπει την αντιμισθία-αποζημίωση των εκλελεγμένων μελών των σχολικών 
εφοριών, αντίστοιχη του συστήματος αντιμισθίας που εφαρμόζεται στην τοπική 
αυτοδιοίκηση. 

 Θεωρώ ότι οι σχολικοί έφοροι επιτελούν ένα δύσκολο και σημαντικό έργο, 
αναλώνοντας πολλές ώρες για την εύρυθμη λειτουργία των σχολικών εφοριών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.073, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους που καθυστερεί ο διαχωρισμός των προσφυγικών 
οικοπέδων στην περιοχή Ύψωνα στη Λεμεσό και πότε υπολογίζεται αυτά να 
παραδοθούν στους πρόσφυγες, οι οποίοι έχουν ενημερωθεί εδώ και αρκετό καιρό ότι 
είναι δικαιούχοι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.074, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2009, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται τον αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να ολοκληρωθούν οι διαδικασίες διαγραφής των 
αγροτικών χρεών και για ποιους λόγους προσάγονται κάποιοι αγρότες στα 
δικαστήρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.075, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2009, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να αρχίσουν τα έργα ανακατασκευής του δρόμου 
που οδηγεί προς τη Βορόκληνη παρά το ξενοδοχείο HENIPA.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.076, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2009, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους μη έκδοσης τίτλων ιδιοκτησίας για τις κατοικίες της ∆΄ 
Φάσης στο συνοικισμό Βορόκληνης και πότε αναμένεται να εκδοθούν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.077, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2009, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να αρχίσουν οι επιδιορθώσεις των τουρκοκυπριακών 
κατοικιών στο Καντού Λεμεσού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.078, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο αστυνομικός σταθμός Κακοπετριάς αντιμετωπίζει 
σοβαρό πρόβλημα στελέχωσης ιδιαίτερα την καλοκαιρινή περίοδο, λόγω της 
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συγκέντρωσης πολλών παραθεριστών και της αύξησης της τροχαίας κίνησης στην 
περιοχή.  Το ίδιο πρόβλημα στελέχωσης εκτιμώ ότι θα έχουν και οι αστυνομικοί 
σταθμοί άλλων ορεινών θερέτρων που καλούνται να αντιμετωπίσουν την πολυκοσμία 
της καλοκαιρινής περιόδου, που συνεπάγεται την αύξηση των παραπόνων και 
περιστατικών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων όσον αφορά τα μέτρα ενίσχυσης του προσωπικού του αστυνομικού 
σταθμού Κακοπετριάς, αλλά και των άλλων σταθμών των ορεινών περιοχών για 
αντιμετώπιση των αναγκών της καλοκαιρινής περιόδου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.079, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τριάντα τέσσερις βουλευτές του ΠΑΣΟΚ κατέθεσαν 
ερώτηση στην ελληνική Βουλή προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης σε σχέση με 
την κυκλοφορία στην Ελλάδα του επικίνδυνου φυτοφαρμάκου Lebaycid (με δραστική 
ουσία το fenthion), το οποίο έχει ήδη απαγορευτεί στην Ευρώπη, στην Αυστραλία και 
στις ΗΠΑ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το φάρμακο αυτό κυκλοφορεί και στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.080, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται ο διαχωρισμός βιοτεχνικών οικοπέδων 
στα κοινοτικά όρια της κοινότητας Χρυσοχούς (επαρχία Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.081, ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίας Βαρβάρας της 
επαρχίας Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για παραχώρηση της γης του σκοπευτηρίου 
στο κοινοτικό συμβούλιο Αγίας Βαρβάρας για δημιουργία χώρου αθλοπαιδιών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιος είναι ο διαχειριστής του χώρου του σκοπευτηρίου σήμερα, 
καθώς και για πόσα χρόνια και κάτω από ποιους όρους και προϋποθέσεις δόθηκε η 
διαχείρισή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.082, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι Τούρκοι έχουν εκσυγχρονίσει και ενισχύσει την 
περίφραξη της κατεχόμενης πόλης της Αμμοχώστου με νέα σύγχρονη περίφραξη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει ενημερωθεί για τις νέες προκλητικές ενέργειες των Τούρκων 
στην κατεχόμενη Αμμόχωστο και ποια ήταν η αντίδραση της κυπριακής κυβέρνησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.083, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι το σύστημα συλλογής και διαχείρισης ψόφιων ζώων και 
ζωικών αποβλήτων παρουσιάζει αδυναμίες.  Πρώτον, δεν υπάρχει έλεγχος αν τα 
οχήματα μεταφοράς πληρούν τις προδιαγραφές.  Έχω καταγγελίες για φορτηγά που 
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είναι ξεσκέπαστα ή μη στεγανά, με αποτέλεσμα να προκαλείται δυσοσμία και εκροή 
αποβλήτων κατά τη διέλευσή τους από κατοικημένες περιοχές. 

 Επίσης, έχω πληροφορηθεί ότι τα ψόφια ζώα συλλέγονται από τις 
κτηνοτροφικές μονάδες κάθε σαράντα οκτώ ώρες, γεγονός που προκαλεί σε συνθήκες 
καλοκαιριού σήψη και δυσωδία.  Τέλος, πληροφορούμαι ότι ο αποτεφρωτήρας των 
ψόφιων ζώων στην Κοφίνου δεν εργάζεται με βάση τους όρους του αρχικού 
συμβολαίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν είναι ενημερωμένος για αυτές τις αδυναμίες του συστήματος 
συλλογής ζωικών αποβλήτων και ψόφιων ζώων και αν σκοπεύει να προωθήσει μέτρα 
για απάμβλυνση και επίλυση των προβλημάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.084, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς η Κυπριακή ∆ημοκρατία αξιοποίησε την έκθεση της Επιτροπής 
Αναφορών του Ευρωκοινοβουλίου υπ’ αριθμόν 733/2004, που υιοθετήθηκε από την 
Επιτροπή Προσφύγων Αμμοχώστου στις 16 Ιουλίου 2008, μετά από προσφυγή της εν 
λόγω επιτροπής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.085, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντησή του, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2008, ο Υπουργός Υγείας κ. 
Χρίστος Πατσαλίδης, στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.559, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 
2008, που υπέβαλα μέσω της Βουλής των Αντιπροσώπων, μας πληροφορεί ότι το 
Υπουργείο Υγείας θα διερευνήσει το ενδεχόμενο ύπαρξης αυξημένων περιστατικών 
καρκίνου στο προσωπικό του Σφαγείου με επί τόπου επίσκεψη και καταγραφή των 
περιστατικών από τη Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας - Αρχείο Καρκίνου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει προχωρήσει η έρευνα του Υπουργείου Υγείας για τα 
κρούσματα καρκίνου ανάμεσα στους εργαζομένους στο Σφαγείο Κοφίνου και ποια 
ήταν τα αποτελέσματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.086, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατά την πρόσφατη συζήτηση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος για την τροποποίηση της νομοθεσίας που αφορά την ποινικοποίηση 
της απόρριψης αποτσίγαρων σε δημόσιους χώρους, αναφέρθηκε από τον 
εκπρόσωπο του Τμήματος ∆ασών ότι ήδη απαγορεύεται με αυστηρές ποινές η 
απόρριψη αποτσίγαρων σε δασικές περιοχές.  Εντούτοις, δεν έχω διαπιστώσει 
οποιαδήποτε πληροφοριακή πινακίδα ή προειδοποίηση σε καμιά δασική περιοχή, ενώ 
ακόμα και σε μονοπάτια της φύσης διαπιστώνεται η απόρριψη χιλιάδων αποτσίγαρων.  
Υπενθυμίζεται ότι τα αποτσίγαρα ενοχοποιούνται για την πρόκληση μεγάλου 
ποσοστού πυρκαγιών, σύμφωνα πάντα με στοιχεία που κατέθεσε το Τμήμα ∆ασών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το ακριβές νομοθετικό πλαίσιο και γιατί δε γίνεται η κατάλληλη 
ενημέρωση των περιηγητών και επισκεπτών των κυπριακών δασών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.087, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις κτηνοτροφικές περιοχές σημειώνεται πρόβλημα 
διαχείρισης των υπολειμμάτων των πλαστικών σάκων συσκευασίας των ζωοτροφών.  
Φαίνεται ότι δεν υπάρχει οργανωμένο σύστημα συλλογής και διαχείρισης (π.χ. 
ανακύκλωσης) των πλαστικών αυτών αποβλήτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν υπάρχει πρόνοια γι’ αυτό το θέμα και εάν λειτουργεί σύστημα 
περισυλλογής των πλαστικών υπολειμμάτων των σάκων συσκευασίας των 
ζωοτροφών, καθώς και ποια αρχή είναι υπεύθυνη γι’ αυτό το έργο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.088, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 12 Ιουλίου 2007 η ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων ψήφισε το 
Ν.124(Ι)/2007, που αναφέρεται ως “Ο περί Κέντρων Αναψυχής (Άδειες Εκπομπής 
Ήχου) Νόμος του 2007”, μετά από διεξοδική συζήτηση στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών.  Σύμφωνα με το άρθρο 10 του νόμου, η ημερομηνία 
εφαρμογής του έπρεπε να καθοριστεί με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.  Εξ 
όσων πληροφορούμαι, ο νόμος δεν τέθηκε σε ισχύ, γιατί το Υπουργικό Συμβούλιο 
παρέλειψε να αποφασίσει για την εφαρμογή του. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί παρέλειψε να προωθήσει στο Υπουργικό Συμβούλιο την 
πρόταση για εφαρμογή της νομοθεσίας που αφορά την ηχορρύπανση από τα κέντρα 
αναψυχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.089, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2009, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στην ετήσια έκθεση για το 2008 του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων γίνεται αναφορά στο πρώτο Κρατικό Καταφύγιο Θυμάτων Σεξουαλικής 
Εκμετάλλευσης, το οποίο λειτούργησε το 2008.  Στόχος του καταφυγίου είναι η 
παροχή ασφαλούς χώρου, με κάλυψη των βασικών και ειδικών αναγκών των 
θυμάτων και η παροχή υπηρεσιών στήριξης και δικτύωσης με άλλες εμπλεκόμενες 
υπηρεσίες, για την επίλυση των προβλημάτων που αντιμετωπίζουν τα θύματα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Ποιος είναι ο συνολικός αριθμός των ατόμων-θυμάτων που διέμειναν στο 
καταφύγιο κατά το 2008 και ποια είναι τα κύρια χαρακτηριστικά τους (φύλο, 
ηλικία, υπηκοότητα);  Υπάρχει διαχωρισμός των ενοίκων σε σταθερούς και 
περιστασιακούς; 

2. Ποια είναι τα κριτήρια εισδοχής στο καταφύγιο; 

3. Ποια είναι η μέγιστη χρονική διάρκεια παραμονής των θυμάτων στο καταφύγιο; 

4. Ποιες είναι οι κύριες υπηρεσίες στήριξης και δικτύωσης που προσφέρονται στα 
θύματα; 

5. Ποια είναι τα κύρια προβλήματα που καταγράφηκαν κατά τη λειτουργία του 
καταφυγίου στη διάρκεια του έτους; 

6. Πώς αξιολογείται η μέχρι τώρα λειτουργία του καταφυγίου από το διοικητικό και 
λειτουργικό προσωπικό, αλλά και από τους ενοίκους, όσον αφορά στη 
λειτουργία του και στις παρεχόμενες υπηρεσίες στήριξης;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.090, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2009, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στην ετήσια έκθεση για το 2008 του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων γίνεται αναφορά στο θεσμό λειτουργών ευημερίας στα σχολεία.  
Καταγράφεται ότι ο θεσμός αυτός θα εφαρμοζόταν σε πιλοτική βάση κατά το πρώτο 
τρίμηνο του 2009 σε δέκα γυμνάσια σε Λάρνακα, Λεμεσό και Λευκωσία.  Στόχος του 
θεσμού είναι η εξεύρεση μηχανισμών μείωσης της προβληματικής συμπεριφοράς και 
της σχολικής αποτυχίας στους μαθητές και η ελαχιστοποίηση του κινδύνου πρόωρης 
εγκατάλειψης του σχολείου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Εφαρμόστηκε το πιλοτικό πρόγραμμα για την περίοδο του πρώτου εξαμήνου 
του 2009, όπως έχει εξαγγελθεί;  Αν όχι, γιατί και, αν ναι, ποια είναι τα κύρια 
συμπεράσματα που εξάγονται και πώς αξιολογούνται; 

2. Βάσει των αποτελεσμάτων του πιλοτικού προγράμματος καλύπτονται οι στόχοι 
για εξεύρεση μηχανισμών έγκαιρου εντοπισμού/χειρισμού, αλλά και πρόληψης 
των διαρροών των παιδιών που αντιμετωπίζουν προβλήματα 
συμπεριφοράς/σχολικής αποτυχίας; 

3. Εάν καλύπτονται οι στόχοι, ο θεσμός θα αρχίσει να λειτουργεί σε κανονική 
βάση και σε πόσες σχολικές εγκαταστάσεις ανά επαρχία; 

4. Αν όχι, ποια άλλα μέτρα θα ληφθούν, ούτως ώστε να εξασφαλιστούν η έγκαιρη 
πρόληψη και ο αποτελεσματικός χειρισμός των προβληματικών συμπεριφορών 
και της σχολικής αποτυχίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.091, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα προσφυγικά ποδοσφαιρικά σωματεία έχουν ως 
πάγιο και πιεστικό αίτημα την κρατική υποστήριξη για απόκτηση ιδιόκτητης στέγης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν καταγραφεί οι στεγαστικές ανάγκες των προσφυγικών 
ποδοσφαιρικών σωματείων και αν υπάρχει οποιοδήποτε χρονοδιάγραμμα, για να 
ικανοποιηθούν αυτές οι ανάγκες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.092, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην παραλία Μαζωτού παρουσιάζεται μεγάλη 
διάβρωση από τη θάλασσα, με αποτέλεσμα να καταστρέφεται γόνιμη γη και να 
τίθενται σε κίνδυνο ιδιωτικές ιδιοκτησίες και καλλιέργειες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει σχεδιασμός για κατασκευή κυματοθραυστών ή άλλων 
έργων για αντιμετώπιση της θαλάσσιας διάβρωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.093, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Κρατικό Χημείο έχει ανακαλύψει αρσενικό σε υψηλή 
περιεκτικότητα και στις τρεις γεωτρήσεις που χρησιμοποιεί για ύδρευση η κοινότητα 
Μάμμαρη.  Συγκεκριμένα, στο ένα πηγάδι βρέθηκε περιεκτικότητα 18 mg αρσενικού 
στο λίτρο. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής:   

1. Από πότε πίνουν νερό με υψηλό ποσοστό αρσενικού στο Μάμμαρη; 

2. Πότε είχε γίνει η τελευταία χημική ανάλυση του πόσιμου νερού του χωριού και 
σε ποιο επίπεδο βρέθηκε τότε η περιεκτικότητα σε αρσενικό; 

3. Ποια άλλα βαριά μέταλλα έχουν ανιχνευθεί στις τελευταίες αυτές αναλύσεις;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.094, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω δεχτεί παράπονα από διάφορες κοινότητες ότι δε γίνεται επαρκής 
έλεγχος στο νερό ύδρευσης.  Βάση στα παράπονα αυτά δίνει και η πρόσφατη 
ανακάλυψη από το Κρατικό Χημείο υψηλής περιεκτικότητας αρσενικού σε τρεις 
γεωτρήσεις της κοινότητας Μάμμαρη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής:   

1. Προτίθεται να αλλάξει τον τρόπο ανάλυσης του νερού; 

2. Μπορούν να γίνονται δύο αναλύσεις της ποιότητας, μία πριν και μία μετά τη 
χλωρίωση; 

3. Μπορούν να εντατικοποιηθούν οι αναλύσεις; 

4. Μπορεί το κοινοτικό συμβούλιο να ενημερώνεται για την εργαστηριακή 
ανάλυση κι όχι μόνο για την πορισματική ανάλυση;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.095, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην Ευρώπη έχει αρχίσει να διαδίδεται ο θεσμός της 
πιστοποίησης των τραπεζών με Πιστοποιητικά Συστήματος Περιβαλλοντικής 
∆ιαχείρισης.  Τέτοια πιστοποιητικά πληροφορούμαι ότι είναι το ISO 14001 και το 
ΕΜΑS. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει και στην Κύπρο αυτή η τάση και ποιες κυπριακές 
τράπεζες έχουν Πιστοποιητικά Συστήματος Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης ISO 14001 
ή/και ΕΜΑS.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.096, ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία παραχώρησης οικοπέδων σε 
πρόσφυγες δικαιούχους στο ∆ασάκι Άχνας και ποιοι οι λόγοι καθυστέρησής της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.097, ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τη ρύθμιση των προπολεμικών χρεών για τους πρόσφυγες, 
τις εκκρεμότητες οι οποίες ακόμη υπάρχουν και πώς οι σχετικές υποθήκες έχουν 
απελευθερωθεί.  Ένας μεγάλος αριθμός υποθηκευμένων περιουσιών παραμένει 
μπλοκαρισμένος στο Κτηματολόγιο.  Ανάλογα μεγάλο είναι και το πρόβλημα με 
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ξοφλημένα υποθηκευμένα χρέη με ιδιώτες δανειοδότες, οι υποθήκες των οποίων 
υφίστανται στο Κτηματολόγιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.098, ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει σχέδιο σε εξέλιξη για τον αλιευτικό τουρισμό και, 
αν ναι, πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.099, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην έκθεση της Αρχής κατά του Ρατσισμού και των ∆ιακρίσεων αναφορικά με 
τις προϋποθέσεις χειρισμού ταχύπλοου σκάφους για Κυπρίους και αλλοδαπούς 
αναφέρεται ότι γίνεται γενικευμένη ευνοϊκή μεταχείριση μιας ομάδας προσώπων, υπό 
τη μορφή μιας εξαίρεσης στην εφαρμογή του νόμου, η οποία δεν είναι δεκτική λογικής 
δικαιολόγησης και δεν είναι συμβατή με το σκοπό του νόμου, που είναι η διαφύλαξη 
της ασφάλειας τόσο των ιδίων των χειριστών ταχύπλοων σκαφών όσο και όλων των 
παρευρισκομένων στις παραλίες. 

 Η έκθεση καταλήγει ότι το πιο πάνω ζήτημα θα πρέπει να απασχολήσει τις 
εμπλεκόμενες υπηρεσίες, οι οποίες θα πρέπει να αναζητήσουν λύσεις με στόχο τόσο 
την ισότιμη μεταχείριση των ατόμων που αποτείνονται προς ενοικίαση και χρήση 
ταχύπλοων σκαφών, αλλά και την εξασφάλιση του μέγιστου δυνατού πλαισίου 
ασφάλειας από τη χρήση τέτοιων σκαφών από όλους τους χειριστές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να εισηγηθεί τροποποίηση του σχετικού νόμου, ούτως 
ώστε να αρθεί η αδικία ή η διάκριση κατά των Κυπρίων, χωρίς να επηρεάζεται η 
ασφάλεια των χειριστών ταχύπλοων σκαφών ή των λουομένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.100, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω λάβει καταγγελία ότι αρκετοί Πόντιοι, Αρμένιοι, Ρώσοι, Γεωργιανοί οι 
οποίοι εργάζονται στις ελεύθερες περιοχές της Κύπρου ταξιδεύουν χρησιμοποιώντας 
το παράνομο αεροδρόμιο της Τύμπου.  Αρκετοί μάλιστα χρησιμοποιούν το παράνομο 
λιμάνι της Κερύνειας, για να διασχίσουν στη συνέχεια οδικώς την Τουρκία και να πάνε 
στις χώρες τους.  Πολλοί δε από αυτούς εργάζονται σε επιχειρήσεις εκτοπισθέντων 
(εστιατόρια, ξενοδοχεία κ.λπ.). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν στοιχεία για τη χρήση του παράνομου αεροδρομίου της 
Τύμπου από Ελληνοκυπρίους και άλλους διαμένοντες νόμιμα στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.101, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Την έντονη αντίδραση του Οργανισμού Ελέγχου και Πιστοποίησης Βιολογικών 
Αγροτικών Προϊόντων ∆ΗΩ, αλλά και του ευρωπαϊκού τμήματος της IFOAM 
(International Federation of Organic Agriculture) προκάλεσε η πρόσφατη απόφαση 
του Συμβουλίου των Υπουργών Γεωργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης να επιτραπεί η 
διάθεση κρέατος από κλωνοποιημένα ζώα.  Έτσι, ανοίγει ένα παράθυρο για ένα νέο 
νομικό πλαίσιο για το κρέας από κλωνοποιημένα ζώα, τη στιγμή μάλιστα που τον 
περασμένο Μάρτιο η πλειοψηφία των ευρωβουλευτών είχε ταχθεί κατά της 
κατανάλωσης προϊόντων που προέρχονται από κλωνοποιημένα ζώα. 
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 Επειδή, σύμφωνα με τους εκπροσώπους της IFOAM, οι τεχνολογίες που 
χρησιμοποιούνται για την κλωνοποίηση των ζώων είναι εντελώς αμφιλεγόμενες και το 
Συμβούλιο των Υπουργών δεν έλαβε υπόψη του τη σύσταση της Ευρωπαϊκής Αρχής 
Ασφάλειας Τροφίμων (EFSA) η οποία πρότεινε την υλοποίηση περαιτέρω ερευνών 
για τον αντίκτυπο της κλωνοποίησης στα ζώα, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες στις οποίες προτίθεται 
να προβεί τόσο σε εθνικό όσο και σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά με την 
απόφαση για δημιουργία νέου νομικού πλαισίου για το κρέας από κλωνοποιημένα 
ζώα, η οποία δημιουργεί σοβαρές ενστάσεις από πολλές πλευρές όσον αφορά την 
προστασία των καταναλωτών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.102, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην περιοχή Ζακακίου εντοπίζονται αυξημένα 
κρούσματα καρκίνου.  Σύμφωνα με εξακριβωμένες πληροφορίες από ειδικό, 
παρατηρείται εδώ και καιρό μεγάλος αριθμός κρουσμάτων καρκίνου πέραν των 
αναμενόμενων.  ∆ικαιολογημένα οι γιατροί, καθώς και οι κάτοικοι της περιοχής ζητούν 
τη διενέργεια μιας πλήρους και ανεξάρτητης επιδημιολογικής μελέτης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν προτίθεται το υπουργείο να προχωρήσει στη διεξαγωγή πλήρους 
και ανεξάρτητης επιδημιολογικής μελέτης στην περιοχή Ζακακίου Λεμεσού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.103, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Τώρα που ολοκληρώθηκε η διαδικασία ποινικής δίωξης για την υπόθεση Κίτα 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για το συνολικό κόστος της υπόθεσης αυτής για την Κυπριακή ∆ημοκρατία, από το 
στάδιο της καταδίωξης του δραπέτη μέχρι σήμερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.104, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πολλές κοινότητες, οργανωμένα σύνολα ή και 
μεμονωμένα άτομα έχουν ζητήσει από το Υπουργείο Υγείας την εκπόνηση 
επιδημιολογικών μελετών κυρίως λόγω της εμφάνισης αυξημένων κρουσμάτων 
καρκίνου σε συγκεκριμένες περιοχές.  Για την αντιμετώπιση αυτών των αιτημάτων, το 
υπουργείο, μετά από απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, έχει συγκροτήσει ειδική 
επιτροπή από εμπειρογνώμονες και επιστήμονες διάφορων ειδικοτήτων η οποία 
μελετά τα δεδομένα της κάθε περίπτωσης με βάση ειδικό σχετικό πρωτόκολλο 
(Πρωτόκολλο Παστίδη).  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τα αποτελέσματα των εργασιών της επιτροπής που 
διόρισε το Υπουργικό Συμβούλιο για την εξέταση των αιτημάτων πολλών κοινοτήτων, 
ομάδων πολιτών ή οργανώσεων για εκπόνηση επιδημιολογικών μελετών και 
ειδικότερα για τον αριθμό των παραπόνων και τη χωροθέτησή τους.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.105, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η αστυνομία του Χονγκ Κονγκ θα χρησιμοποιεί 
ηλεκτρικά αυτοκίνητα στις περιπολίες της μέχρι το τέλος του 2009.  Οι αρχές της 
πόλης έχουν ήδη παραγγείλει στην ιαπωνική αυτοκινητοβιομηχανία “Mitsubishi” δέκα 
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ηλεκτροκίνητα τετράθυρα iMiEV, τα τρία από τα οποία προορίζονται για την αστυνομία, 
ενώ τα υπόλοιπα θα χρησιμοποιηθούν από άλλες κυβερνητικές υπηρεσίες.   

 Το συγκεκριμένο μοντέλο έχει μηδενικές εκπομπές καθώς χρησιμοποιεί 
μπαταρία λιθίου-ιόντων, έχει τελική ταχύτητα 130 χιλιόμετρα την ώρα και μπορεί να 
ταξιδεύει 160 χιλιόμετρα μετά από οκτάωρη φόρτιση σε οικιακή πρίζα, μειώνοντας τα 
έξοδα χρήσης κατά 66% σε σχέση με τα πετρελαιοκίνητα αυτοκίνητα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα ακολουθήσει το πρότυπο της αστυνομίας του Χονγκ Κονγκ και 
στην Κύπρο, προωθώντας τη χρήση ηλεκτρικών αυτοκινήτων για την αστυνομική 
δύναμη.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.106, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πολλοί από τους Βρετανούς που ήταν εγκατεστημένοι 
στο νησί μας και τώρα φεύγουν, λόγω της οικονομικής κρίσης, αφήνουν 
εγκαταλελειμμένα τα κατοικίδιά τους.  Στο θέμα αναφέρονται δημοσιεύματα της 
εφημερίδας “Times” του Λονδίνου.  Ειδικότερα, σε ρεπορτάζ από την Κύπρο γίνεται 
λόγος σε συγκεκριμένα περιστατικά εγκατάλειψης σκύλων από Βρετανούς που 
επαναπατρίζονται. 

 Πολλοί Βρετανοί που αποχωρούν από την Κύπρο αποθαρρύνονται από τη 
δαπάνη μεταφοράς των κατοικίδιων ζώων τους, το κόστος της οποίας φτάνει στα 
€1.743 για ένα μέσου μεγέθους σκυλί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν έχει εντοπιστεί το πρόβλημα, ποιες είναι οι πραγματικές του 
διαστάσεις και ποια μέτρα λαμβάνονται για αντιμετώπισή του.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.107, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Εξ όσων πληροφορούμαι η κοινότητα Γερίου ζητά την ασφαλτόστρωση 
δημόσιου δρόμου που ενώνει το χωριό με τον παλιό δρόμο Λευκωσίας-Λάρνακας 
στην περιοχή του υψώματος “Άρωνας”.  Ένα μικρό μέρος του δρόμου διέρχεται από 
τη λεγόμενη “νεκρή ζώνη”.  Η ασφαλτόστρωση του δρόμου θα επιτρέψει τη 
χρησιμοποίησή του από τους οδηγούς που κατευθύνονται προς τη Λευκωσία, ενώ 
από πολιτική άποψη θα προωθήσει την πρόταση για άνοιγμα των οδοφραγμάτων 
Αγλαντζιάς-Πυροΐου.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν προτίθεται και πότε να ανταποκριθεί θετικά στο δικαιολογημένο 
αίτημα της κοινότητας Γερίου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.108, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κυβέρνηση επιδοτεί την καλλιέργεια μπανανών, ενώ 
παράλληλα πληρώνει για την απόσυρση του προϊόντος αυτού λόγω μη διάθεσής του 
στην αγορά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα:   

1. Ποιο το ύψος των επιδοτήσεων για την καλλιέργεια μπανανών; 

2. Υπάρχουν πλεονάσματα παραγωγής που αποζημιώνονται; 
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3. Έγινε οποιαδήποτε τεχνικοοικονομική μελέτη για το θέμα της καλλιέργειας 
μπανάνας σε σχέση με την κατανάλωση υπερβολικών ποσοτήτων νερού;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.109, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το φυτοφάρμακο με την εμπορική ονομασία 
“καρπενταζίμ” με τη δραστική ουσία “thiophanate methyl” κατηγορείται ως υπεύθυνο 
για καρκινογένεση.  Σύμφωνα με πληροφορίες μου, το φυτοφάρμακο αυτό δεν έπρεπε 
να πωλείται στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης από τις 30 Ιουνίου του 2008. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν το φυτοφάρμακο αυτό ή η εν λόγω δραστική ουσία κυκλοφορούν 
στην κυπριακή αγορά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.110, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το πιο χαρακτηριστικό αρχαίο μνημείο της περιοχής Τηλλυρίας είναι τα 
απομεινάρια του μεσαιωνικού παρατηρητηρίου σε λόφο που δεσπόζει της κοιλάδας 
του Κάτω Πύργου.  Τα ερείπια του κτίσματος έχουν κηρυχθεί σε αρχαίο μνημείο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν η κυβέρνηση προτίθεται να βοηθήσει την κοινοτική αρχή στην 
τοπιοτέχνηση και αξιοποίηση της κορυφής του λόφου με τα ερείπια, ούτως ώστε να 
είναι προσβάσιμος σε επισκέπτες και να καταστεί πόλος έλξης για τους περιηγητές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.111, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το σημερινό νομικό πλαίσιο που διέπει το υποβρύχιο ψάρεμα με 
προβολέα, εάν παραβιάζεται, πόσες καταγγελίες έχουν γίνει και πώς ελέγχεται η 
εφαρμογή της νομοθεσίας σε απομακρυσμένες θαλάσσιες περιοχές, όπως π.χ. η 
χερσόνησος του Ακάμα, οι ακτές της Τηλλυρίας, το Κάβο Γκρέκο κ.λπ.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.112, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το σημερινό κανονιστικό πλαίσιο σε σχέση με την κατασκευή και 
λειτουργία των γηπέδων γκολφ στην Κύπρο, των οικισμών γηπέδων γκολφ και των 
αφαλατώσεων, καθώς και με τις υποχρεώσεις των κατασκευαστικών εταιρειών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.113, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης Ενεργειακής Απόδοσης της Κύπρου ετοιμάστηκε σε 
συμμόρφωση με την Οδηγία 2006/32/ΕΚ.  Ο στόχος της Κύπρου για εξοικονόμηση 
ενέργειας είναι το 10% στην τελική κατανάλωση μέχρι το 2016, με έτος αναφοράς το 
2007.  Το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης τέθηκε σε ισχύ τον Ιανουάριο του 2008.  Άρα, καθώς 
συμπληρώθηκαν δύο χρόνια, θα έπρεπε η συνολική εξοικονόμηση ενέργειας για αυτό 
το έτος να ανέρχεται σε 47 Ktoe, στόχος που κανονικά πρέπει να έχει επιτευχθεί, 
καθώς διάγουμε οικονομική κρίση και περισυλλογή εξόδων (π.χ. περιορισμοí έργων, 
καταναλωτικών εξόδων κ.λπ.).   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο βαθμό έχουν επιτευχθεί οι στόχοι του προγράμματος 
εξοικονόμησης ενέργειας.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.114, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 4 Απριλίου 2009 πραγματοποιήθηκε από το μουσείο της Ιεράς Μονής 
Κύκκου το πρώτο επιστημονικό συνέδριο με θέμα την ιστορία και τον αρχαιολογικό 
πλούτο του διαμερίσματος Τηλλυρίας, υπό την αιγίδα του πανιερότατου μητροπολίτη 
Κύκκου και Τηλλυρίας κ. Νικηφόρου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν το υπουργείο έχει ενημερωθεί για τα πορίσματα του συνεδρίου, 
καθώς και εάν προτίθεται να εφαρμόσει πολιτική προστασίας και ανάδειξης του 
αρχαιολογικού και πολιτιστικού πλούτου της Τηλλυρίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.115, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Οι κτηνοτρόφοι της περιοχής Τηλλυρίας αντιμετωπίζουν μεγάλο πρόβλημα 
μετά την κατάργηση των κοινοτικών σφαγείων.  Είναι αναγκασμένοι να οδηγούν τα 
ζώα τους προς σφαγή για πολλές ώρες προς το πιο κοντινό αδειοδοτημένο σφαγείο.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα σχέδια του υπουργείου προς αντιμετώπιση των προβλημάτων 
των κτηνοτρόφων Κάτω Πύργου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.116, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει δυνατότητα να δημιουργηθεί στην περιοχή Τηλλυρίας 
σταθμός της Λιμενικής Αστυνομίας, ούτως ώστε η Κυπριακή ∆ημοκρατία να μπορεί να 
διεκδικεί τα δικαιώματά της και να εκπληρώνει τις υποχρεώσεις της στη θαλάσσια 
περιοχή του κόλπου Μόρφου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.117, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη διά νόμου επιτρεπόμενη απόσταση από την ακτή όπου 
επιτρέπεται η τοποθέτηση δικτύων για ψάρεμα και κατά πόσο ελέγχεται 
αποτελεσματικά από τις αρμόδιες αρχές.  Παρακαλώ επίσης όπως ενημερωθεί η 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των καταγγελιών που έγιναν μέχρι 
σήμερα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.118, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην απάντηση, ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2008, στην ερώτηση 
που υπέβαλα στις 17 Ιουλίου 2006 στη Βουλή των Αντιπροσώπων (αρ. 
23.06.009.01.001) σχετικά με τη χρήση συσκευών εκπομπής υπεριώδους 
ακτινοβολίας, λαμπών τεχνητού μαυρίσματος και σολάριουμ με σκοπό την επίτευξη 
και διατήρηση του μαυρίσματος, για λόγους αισθητικής, καθώς και τους κινδύνους 
εμφάνισης κακοήθους μελανώματος του δέρματος.  

 Σύμφωνα με την απάντηση του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη, η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας των 
Καταναλωτών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, όπως και το 
Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
μετέχουν σε ευρωπαϊκό πρόγραμμα έρευνας αγοράς.  Σύμφωνα με το πρόγραμμα, οι 
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δύο υπηρεσίες θα προχωρούσαν “κατά την περίοδο Νοεμβρίου-∆εκεμβρίου 2008 σε 
από κοινού επισκέψεις σε χώρους διάθεσης συσκευών και παροχής υπηρεσιών 
τεχνητού μαυρίσματος”.  Στα πλαίσια των επισκέψεων θα γινόταν ενημέρωση όλων 
όσων εμπλέκονται και θα τους υποδεικνύονταν τυχόν παραλείψεις.  Επίσης, ο 
υπουργός πληροφόρησε τη Βουλή των Αντιπροσώπων ότι μέσα στο 2009 “θα γίνουν 
νέες επισκέψεις για επιβεβαίωση συμμόρφωσης με τις υποδείξεις, ενώ παράλληλα θα 
γίνουν και μετρήσεις ακτινοβολίας”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα αποτελέσματα των μετρήσεων, τον αριθμό και το είδος τους, 
καθώς και ποια ήταν τα αποτελέσματα των ερευνών και της εκστρατείας ενημέρωσης 
των δύο υπηρεσιών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.119, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις παραλίες της περιοχής Κάτω Πύργου-Πηγενιών παρατηρείται πολύ 
έντονα το φαινόμενο της διάβρωσης.  Κάποιοι από τους λόγους που προκάλεσαν τη 
διάβρωση, σύμφωνα με μελέτη του Μετσόβιου Πολυτεχνείου, είναι ο ανεπιτυχής 
σχεδιασμός και η ελλιπής εκτέλεση έργων αντιμετώπισης της διάβρωσης, καθώς και η 
κατασκευή αλιευτικού καταφυγίου.  Για αντιμετώπιση της διάβρωσης των ακτών του 
Κάτω Πύργου έχει αποφασιστεί η κατασκευή κυματοθραυστών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε πρόκειται να ξεκινήσουν και πότε πρόκειται να ολοκληρωθούν 
τα έργα αντιμετώπισης της διάβρωσης στις ακτές της Τηλλυρίας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.120, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με βάση το άρθρο 13 του περί Εκτίμησης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων 
Νόμου [Αρ. 140(Ι)/2005], η Υπηρεσία Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος εξέδωσε γνωμάτευση, στις 3 ∆εκεμβρίου 2008, 
σε σχέση με την αίτηση για έκδοση πολεοδομικής άδειας κατασκευής γηπέδου γκολφ 
δεκαοκτώ οπών και μονάδας αφαλάτωσης της εταιρείας “Medgolf Properties” στην 
Τερσεφάνου, η οποία περιλαμβάνει σωρεία όρων και πίνακα έγγραφων δράσεων 
(τριάντα συνολικά σχέδια), που έπρεπε να υποβληθούν με την έκδοση της 
πολεοδομικής άδειας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το στάδιο στο οποίο βρίσκεται η διαδικασία αδειοδότησης και 
υλοποίησης του έργου της εταιρείας “Medgolf Properties” στην Τερσεφάνου και αν 
έχουν υιοθετηθεί και υλοποιηθεί οι όροι που τέθηκαν με τη γνωμάτευση της 
Υπηρεσίας Περιβάλλοντος.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.121, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Πρωθυπουργός της μεγαλύτερης αυστραλιανής 
ομοσπονδιακής πολιτείας, της Νέας Νότιας Ορλεάνης, ανακοίνωσε την άμεση 
απαγόρευση της προμήθειας εμφιαλωμένου νερού σε όλα τα υπουργεία και τις 
κυβερνητικές υπηρεσίες.  Σύμφωνα με τον Αυστραλό περιφερειακό Πρωθυπουργό, τα 
πλαστικά μπουκάλια ρυπαίνουν το περιβάλλον, δεν είναι ασφαλή για την υγεία και 
απαιτούν για την κατασκευή τους μεγάλες ποσότητες πρώτων υλών και ενέργειας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν μελετηθεί οι ευρύτερες περιβαλλοντικές, υγειονομικές και 
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οικονομικές επιπτώσεις από τη χρήση των πλαστικών φιαλών εμφιαλωμένου νερού, 
σε ποιο βαθμό υπάρχει αύξηση της κατανάλωσης εμφιαλωμένου νερού στην Κύπρο 
και αν υπάρχει η πρόθεση για λήψη οποιωνδήποτε μέτρων μείωσης της παραγωγής 
και κατανάλωσης εμφιαλωμένου νερού.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.122, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η περιοχή Τηλλυρίας πρόκειται να υποστεί στα επόμενα χρόνια ισχυρές 
αναπτυξιακές πιέσεις, με αποτέλεσμα να κινδυνεύσει να χάσει το συγκριτικό 
πλεονέκτημα που σήμερα διαθέτει ως προορισμός για ήπιο τουρισμό και αναψυχή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα πολεοδομικά και άλλα μέτρα που λαμβάνονται, ούτως ώστε να 
αντιμετωπιστούν επαρκώς οι πιθανές αρνητικές επιπτώσεις της “ανάπτυξης”, μέσω 
της εκπόνησης ενός τοπικού σχεδίου για την Τηλλυρία.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.123, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κοινότητα Κάτω Πύργου ταλαιπωρείται από την 
έλλειψη κεντρικού αποχετευτικού συστήματος οικιακών λυμάτων, με αποτέλεσμα τα 
λύματα, ιδιαίτερα των παραθαλάσσιων ξενοδοχειακών μονάδων, να καταλήγουν σε 
ρυάκι στην περιοχή Αγίου Θεοδώρου ή να διαρρέουν προς τη θάλασσα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους σχεδιασμούς αντιμετώπισης του προβλήματος της 
αποχέτευσης των οικιακών λυμάτων στην περιοχή Τηλλυρίας σε βραχυπρόθεσμη και 
μακροπρόθεσμη βάση.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.124, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην περιοχή του χωριού Μανσούρα Τηλλυρίας έχουν 
εντοπιστεί αρχαίοι λαξευτοί τάφοι σε παραθαλάσσια τοποθεσία, η οποία απειλείται 
από άμεση τουριστική/οικιστική ανάπτυξη.   

 Επειδή η περιοχή Τηλλυρίας στερείται αξιόλογων τουριστικών αξιοθεάτων, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν 
προτίθεται να κηρύξει την εν λόγω τοποθεσία σε μνημείο Πίνακα Α, δηλαδή να 
απαλλοτριωθεί και να αξιοποιηθεί ως αρχαίο μνημείο.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.125, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω παρατηρήσει ότι οι Βρετανοί προβαίνουν σε κάποιας μορφής επέκταση 
των πομπών του ραδιοφωνικού σταθμού στο Ζύγι. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν τα έργα έχουν εγκριθεί από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, σε τι 
ακριβώς στοχεύουν και αν θα αυξηθεί η εκπεμπόμενη ηλεκτρομαγνητική ακτινοβολία 
σε σχέση με τα σημερινά επίπεδα, για τα οποία παρακαλώ επίσης τον υπουργό να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.126, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα επίπεδα εκπεμπόμενης ηλεκτρομαγνητικής ακτινοβολίας από 
τις εξής εγκαταστάσεις: 

1. Κεραίες και ραδιοφωνικός πομπός των Βρετανών στο Ακρωτήρι. 

2. Κεραίες και ραδιοφωνικοί πομποί στον Άγιο Νικόλαο Αμμοχώστου. 

3. Κεραίες και ραδιοφωνικοί σταθμοί στο Ζύγι. 

4. Κεραίες και ραδιοφωνικοί σταθμοί στο Κάβο Γκρέκο. 

5. Κεραίες στον αμερικανικό σταθμό της Μακεδονίτισσας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.127, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 20 Ιουνίου 2009 πραγματοποιήθηκε στη Λευκωσία το πρώτο θεσμικό 
eHealth Congress, που αφορούσε τη δημιουργία ενός ενιαίου ηλεκτρονικού δικτύου 
παροχής υπηρεσιών και πληροφόρησης μεταξύ των υγειονομικών μονάδων του 
δημόσιου και ιδιωτικού τομέα.  Φαίνεται ότι είναι εκ των ων ουκ άνευ η σύνδεση όλων 
των τύπων υγειονομικών μονάδων (νοσοκομεία, κλινικές, ιατρεία κ.λπ.) μέσω της 
τεχνολογίας των επικοινωνιών και η αρχειοθέτηση όλων των δεδομένων που αφορούν 
τον ιατρικό φάκελο των ασθενών, τη λειτουργία των υγειονομικών μονάδων, των 
προγραμμάτων προληπτικής ιατρικής, της δημόσιας υγείας, των νοσολογικών 
βάσεων δεδομένων, των επιδημιολογικών βάσεων δεδομένων κ.ο.κ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να αξιοποιήσει τα πορίσματα του εν λόγω συνεδρίου 
και, αν ναι, με ποιο ακριβώς τρόπο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.128, ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με απάντηση, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2007, του Υπουργού Υγείας 
στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.01.115, το Γενικό Χημείο του Κράτους, σε 
συνεργασία με τις Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας, εκπονεί και φέρει 
εις πέρας ετήσια προγράμματα ελέγχου τροφίμων για παρουσία σε αυτά γενετικών 
τροποποιήσεων.  Όλα τα αποτελέσματα των ελέγχων διαβιβάζονται στις Υγειονομικές 
Υπηρεσίες, που είναι και η αρμόδια αρχή για τη λήψη των ενδεικνυόμενων σύμφωνα 
με τη νομοθεσία μέτρων, όπως επί παραδείγματι την απόσυρση, δέσμευση ή 
καταστροφή τροφίμων που βρίσκονται να περιέχουν γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς χωρίς να δηλώνεται στην ετικέτα, καθώς επίσης και την ενδεχόμενη 
δημοσιοποίηση του ονόματος της εταιρείας που παράγει το συγκεκριμένο τρόφιμο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα αποτελέσματα των ερευνών του Γενικού Χημείου του Κράτους 
και των ενεργειών των Υγειονομικών Υπηρεσιών σε σχέση με την παρουσία γενετικά 
τροποποιημένων οργανισμών σε προϊόντα διατροφής από το έτος 2003 μέχρι το 2009, 
δίνοντας αριθμητικά και στατιστικά στοιχεία.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.129, ημερομηνίας 19 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ορισμένοι ασυνείδητοι χρησιμοποιούν το 
φυτοφάρμακο με την επωνυμία “Carbofuran”, προκειμένου να δηλητηριάσουν ζώα. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το συγκεκριμένο φυτοφάρμακο θεωρείται τοξικό και αν επιτρέπεται 
ελεύθερα η πώλησή του στην Κύπρο.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.130, ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι με την καύση των πλαστικών συσκευασιών στους 
σκυβαλότοπους παράγονται επικίνδυνα υποπροϊόντα.  Για παράδειγμα, το υλικό PVC 
απελευθερώνει κατά την καύση του καρκινογόνο διοξίνη, η οποία θεωρείται υπεύθυνη 
για τερατογενέσεις.  Σύμφωνα με έγκυρες πληροφορίες μου, σε έρευνα που έγινε στην 
Ελλάδα και συγκεκριμένα στη χωματερή στους Ταγαράδες Θεσσαλονίκης, το 2006, 
μετρήθηκαν να εκλύονται δώδεκα γραμμάρια διοξίνης την ημέρα, τα οποία 
προκάλεσαν τερατογενέσεις σε κοπάδι αιγοπροβάτων που βοσκούσε στην περιοχή.  
Η διοξίνη πέρασε στο κρέας και στο γάλα των αιγοπροβάτων και κατέληξε τελικώς 
στον άνθρωπο.  Υπενθυμίζω ότι φέτος το καλοκαίρι σημειώθηκε μεγάλος αριθμός από 
πυρκαγιές στους κυπριακούς σκουπιδότοπους και οι ανησυχίες των κατοίκων των 
πέριξ περιοχών για ρύπανση από διοξίνες είναι πολύ μεγάλες και δικαιολογημένες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει μετρήσεις στον αέρα, το νερό και το χώμα στις 
περιοχές πέριξ των σκυβαλότοπων ή και στο γάλα και το κρέας ζώων που βοσκούν 
στις περιοχές αυτές και, αν έχουν γίνει τέτοιες μετρήσεις, ποια ήταν τα αποτελέσματά 
τους.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.131, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί υπήρξε τόση καθυστέρηση στην ενημέρωση της κοινοτικής 
αρχής Μάμμαρη για τον εντοπισμό του στοιχείου “αρσενικό” σε όρια πέραν των 
επιτρεπομένων, αφού σύμφωνα με τις πληροφορίες μου οι πρώτες ενδείξεις ήταν εις 
γνώσιν των αρμοδίων από το τέλος του 2008.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.132, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα εγκρίθηκε και εφαρμόστηκε στην Ελλάδα 
Ειδικό Χωροταξικό Πλαίσιο για τις Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας, το οποίο φαίνεται 
να επιλύει πολλά προβλήματα που αφορούν τη χωροθέτηση πάρκων 
ανεμογεννητριών και αμβλύνει τις αντιδράσεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί η κυπριακή κυβέρνηση αρνείται να εφαρμόσει ανάλογη γενική 
χωροταξική πολιτική και περιορίστηκε μόνο στην έκδοση εντολών από τον Υπουργό 
Εσωτερικών που καλύπτουν πολύ ελλιπώς το θέμα της χωροθέτησης των αιολικών 
πάρκων και άλλες ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.133, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση του υπουργείου σχετικά με τα δέκα αιτήματα της ΠΟΕ∆ 
που αφορούν στην ομαλότερη λειτουργία των σχολείων μας με τη νέα σχολική χρονιά. 

 Επισυνάπτεται η επιστολή που έχει αποστείλει η ΠΟΕ∆ προς εμένα και τους 
αρχηγούς των πολιτικών κομμάτων όπου αναπτύσσονται τα αιτήματα.» 
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Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.134, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους για τους οποίους οι εγκλωβισμένοι γεωργοί 
μας δεν είναι δικαιούχοι της πρόνοιας του μέτρου για το χρωματισμένο πετρέλαιο.  Η 
διάκριση στην εφαρμογή του μέτρου σε βάρος πολιτών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
είναι αδικαιολόγητη.  Επίσης, παρακαλώ όπως ενημερωθεί η Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το κράτος να άρει αυτή την άδικη διάκριση και 
να καλύψει με το μέτρο αυτό και τους εγκλωβισμένους μας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.135, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει σχέδιο σε εξέλιξη για τον αλιευτικό τουρισμό και, 
εάν ναι, πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.136, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Τα τελευταία στοιχεία που δημοσιεύθηκαν από τη ∆ιεθνή Ομάδα Εργασίας για 
την Παχυσαρκία (IOTF) δείχνουν ότι η παχυσαρκία παίρνει πλέον ανησυχητικές 
διαστάσεις, καθώς ο αριθμός των υπέρβαρων παιδιών σχολικής ηλικίας στην ΕΕ 
αυξάνεται κατά 400 000 περίπου ετησίως.  Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις της ίδιας πάντα 
ομάδας, ο αριθμός των υπέρβαρων ή παχύσαρκων ενηλίκων μπορεί να αγγίζει τα 200 
εκατομ.  Οι διαπιστώσεις αυτές που αφορούν τη δημόσια υγεία είναι ιδιαίτερα 
ανησυχητικές, καθώς είναι γνωστό ότι η παχυσαρκία αυξάνει τον κίνδυνο σοβαρών 
ασθενειών, όπως καρδιοπάθεια, υπέρταση, έμφραγμα, αναπνευστικά νοσήματα, 
αρθρίτιδα κ.λπ., ενώ είναι προφανές και το τεράστιο οικονομικό κόστος που 
συνεπάγεται το πρόβλημα αυτό. 

 Με αφορμή τα στοιχεία αυτά, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει ήδη δεσμευθεί μέσω 
της Πλατφόρμας για ∆ράση να οργανώσει εκστρατεία ενημέρωσης των καταναλωτών, 
με τη συμμετοχή πολλών κοινωνικών φορέων, για την προώθηση της σωματικής 
άσκησης και την εμπέδωση νέων διατροφικών συνηθειών.  Οι δράσεις αυτές όμως θα 
στηρίζονται κυρίως σε εθελοντικές πρωτοβουλίες, οπότε και θα πρέπει να 
λειτουργούν συμπληρωματικά στις κυβερνητικές πρωτοβουλίες των κρατών μελών, 
προκειμένου να αντιμετωπιστεί αποτελεσματικά και μακροπρόθεσμα το πρόβλημα της 
παχυσαρκίας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Ποια μέτρα πρόκειται να ληφθούν και πώς σχεδιάζεται να γίνει η ενημέρωση 
των πολιτών, σχετικά με τα προβλήματα που συνεπάγεται για την υγεία η 
παχυσαρκία; 

2. Υπάρχει πρόβλεψη από τα καθ’ ύλην αρμόδια υπουργεία για δημιουργία 
πιλοτικού προγράμματος στα σχολεία το οποίο θα έχει ως στόχο αφενός τη 
μέτρηση των παιδιών και την κατάταξή τους σε κατηγορίες, αφετέρου την 
ενημέρωση των σχολικών κοινοτήτων και των γονιών τους, ώστε να 
εμπεδωθούν νέες διατροφικές συνήθειες και να προωθηθεί η σημασία της 
κίνησης και της σωματικής άσκησης;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.137, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το πρωτάθλημα ποδοσφαίρου δεν έχει ακόμη ξεκινήσει και δυστυχώς ήδη σε 
“φιλικούς” αγώνες σημειώθηκαν μεγάλης έκτασης και σοβαρά επεισόδια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα μέτρα που λαμβάνονται, ώστε να εφαρμοστεί με τη δέουσα αυστηρότητα η 
κείμενη νομοθεσία και να αποφευχθούν θλιβερά επεισόδια στη διάρκεια της νέας 
ποδοσφαιρικής περιόδου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.138, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο στην Κύπρο έχουν αναπτυχθεί ειδικές μορφές τουρισμού 
(π.χ. οικολογικός, αθλητικός, θεραπευτικός-ιαματικός, συνεδριακός, 
προσκυνηματικός-θρησκευτικός) που έχουν αναπτυχθεί στα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Επίσης, να ενημερώσει τη Βουλή κατά πόσο διαθέτει στοιχεία σχετικά με το 
ποσοστό συμμετοχής αυτών των εναλλακτικών μορφών τουρισμού στο σύνολο του 
τουριστικού μας προϊόντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.139, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχουν προσφάτως δημοσιευτεί κατ’ επανάληψη πληροφορίες στον τύπο για 
πρόθεση ομίλου επιχειρηματιών να αναπτύξει μεγάλο θεματικό πάρκο και να 
κατασκευάσει πολυτελές ξενοδοχείο στην περιοχή Πύλας-Ορόκληνης.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων:  

1. κατά πόσο οι συγκεκριμένες πληροφορίες ανταποκρίνονται στην 
πραγματικότητα, 

2. εάν ναι, σε ποιο ακριβώς στάδιο βρίσκονται οι διαδικασίες, 

3. με ποιο πρακτικό τρόπο οι αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους διευκολύνουν την 
υλοποίηση μιας σημαντικής ξένης επένδυσης σε μια περίοδο διεθνούς 
οικονομικής κρίσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.140, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Τα Κέντρα Εξυπηρέτησης του Πολίτη (ΚΕΠ) αποτελούν αναμφισβήτητα ένα 
θεσμό με πολύ σημαντικό ρόλο προς την κυπριακή κοινωνία και τους πολίτες, 
απαλλάσσοντάς τους από πολλές χρονοβόρες γραφειοκρατικές διαδικασίες. 

 Υπάρχουν όμως κάποιες κατηγορίες πολιτών που έχουν ιδιαίτερες ανάγκες.  
Μία από αυτές είναι τα άτομα με αναπηρία (ΑμεΑ) και πιο συγκεκριμένα η κατηγορία 
των ατόμων με αδυναμία στην ακοή και την ομιλία, τα οποία δυσκολεύονται να 
διεκπεραιώσουν τις συναλλαγές τους, λόγω της φύσης του προβλήματός τους. 

 Θεωρώ ότι στο συγκεκριμένο σημείο υπάρχει περιθώριο βελτίωσης, ιδιαίτερα 
καθώς αφορά μια τόσο ευαίσθητη κοινωνική ομάδα, που έχει αυξημένη την ανάγκη 
της κοινωνικής μέριμνας.     

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο προτίθεται η κυβέρνηση να μεριμνήσει για τουλάχιστο μία θέση σε κάθε 
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ΚΕΠ για άτομο που γνωρίζει τη νοηματική γλώσσα, ώστε να εξασφαλιστεί κατ’ αυτό 
τον τρόπο ότι τα ΑμεΑ στην ομιλία ή και την ακοή θα μπορούν να εξυπηρετηθούν 
χωρίς δυσκολίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.141, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Πάγιο αίτημα των οργανωμένων φορέων της Λάρνακας είναι η κατασκευή 
στην πόλη καζίνου, το οποίο μαζί με την υπόλοιπη υποστηρικτική υποδομή θα 
μπορούσε να συμβάλει αποφασιστικά στον εμπλουτισμό του τοπικού τουριστικού 
προϊόντος, το οποίο δυστυχώς φθίνει. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο προτίθεται να ανταποκριθεί στο χρόνιο αυτό αίτημα της πόλης της 
Λάρνακας, δίνοντας έτσι ώθηση στην τουριστική ανάπτυξη της επαρχίας μας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.142, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η κοινότητα Λάγειας είναι από τις μικρότερες σε πληθυσμό κοινότητες της 
επαρχίας Λάρνακας.  Μια πιθανή λύση για την ανάσχεση της αστυφιλίας και τη 
δημογραφική ανάκαμψη είναι η διάνοιξη οικοπέδων και η παραχώρησή τους σε νέα 
ζευγάρια με χαμηλά ή μεσαία εισοδήματα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο προγραμματίζεται η διάνοιξη τέτοιων οικοπέδων. 

2. Ποιος ο ακριβής αριθμός οικοπέδων που θα διανοιχθεί. 

3. Κατά πόσο υπάρχουν σκέψεις για την παραχώρηση πρόσθετων κινήτρων ή για 
τη χαλάρωση των κριτηρίων, ώστε να ενθαρρυνθούν νέα ζευγάρια να 
αποταθούν για την απόκτηση οικοπέδων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.143, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Οι κοινότητες της Ορεινής Λάρνακας αντιμετωπίζουν μια φθίνουσα 
δημογραφική πορεία.  Από τις συχνές μου επισκέψεις στην περιοχή και τις συζητήσεις 
μου με τοπικούς παράγοντες έχω οδηγηθεί στο συμπέρασμα ότι, για να αναστραφεί η 
πορεία αυτή χρειάζεται η επεξεργασία και εφαρμογή ενός ολοκληρωμένου 
στρατηγικού σχεδίου ανάπτυξης, με πρώτο στόχο τη συγκράτηση του πληθυσμού και 
δεύτερο στόχο τη δημιουργία των αναπτυξιακών προϋποθέσεων για δημογραφική 
ανάκαμψη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο υπάρχει ένα τέτοιο στρατηγικό σχέδιο ανάπτυξης της Ορεινής Λάρνακας 
και, αν όχι, κατά πόσο υπάρχει η πρόθεση για την εκπόνηση ενός τέτοιου σχεδίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.144, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τα στοιχεία αναφορικά με τον αριθμό των νόμιμων ή και παράνομων 
μεταναστών που ζουν στην Κύπρο και πώς ο αριθμός αυτός κατανέμεται στις 
διάφορες εθνικότητες.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.145, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόγραμμα επιδότησης μεταφράσεων 
κυπριακών βιβλίων με σκοπό την προώθησή τους στο εξωτερικό, δεδομένου ότι την 
πρακτική αυτή ακολουθούν οι περισσότερες χώρες του κόσμου και μάλιστα χώρες με 
σαφώς μικρότερη λογοτεχνική παράδοση από την Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.146, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η ανατροφή των παιδιών είναι μια ιδιαίτερα σημαντική διαδικασία που απαιτεί 
τη συμβολή και των δύο γονέων σε μια οικογένεια.  Είναι προφανές ότι γονέας 
εργαζόμενος χήρος/α έχων την πλήρη και αποκλειστική ευθύνη δύο ανηλίκων είναι 
ιδιαίτερα επιφορτισμένος σε σχέση με τους δύο γονείς, οι οποίοι ασκούν τη γονική 
μέριμνα των τέκνων τους από κοινού. 

 Η πολιτεία ήδη έχει παραχωρήσει δικαιώματα πολυτέκνων στις τρίτεκνες 
οικογένειες, αναγνωρίζοντας έτσι πλήρως την αντικειμενική δυσκολία που 
αντιμετωπίζουν οι οικογένειες αυτές.  Κατ’ αναλογία, θα πρέπει και ο χήρος γονέας 
δύο ανηλίκων που έχει αποκλειστικά τη γονική μέριμνα να απολαύει κάποιων ειδικών 
προνομίων που διά νόμου να αναγνωρίζουν την αντικειμενική δυσκολία που ένας 
γονέας αντιμετωπίζει, όταν μεγαλώνει μόνος του τα παιδιά του.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο, με βάση τις κατοχυρωμένες αρχές της αναλογικότητας και της ισότητας, 
προτίθεται η κυβέρνηση να προβεί σε νομοθετική ρύθμιση, προκειμένου να 
παραχωρηθούν ειδικές διευκολύνσεις και προνόμια στις μονογονεϊκές οικογένειες με 
δύο παιδιά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.147, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στην περιοχή της Παναγίας των Αμπελιών, στα δημοτικά όρια Αραδίππου, η 
σκαπάνη της δανικής αρχαιολογικής αποστολής έχει φέρει στο φως από το 1991 
αξιόλογα ευρήματα του ιστορικού μας παρελθόντος, πολλά από τα οποία 
φιλοξενούνται στο αρχαιολογικό μουσείο της Λάρνακας.  Ο χώρος αυτός δυστυχώς 
έχει κυριολεκτικά αφεθεί στην τύχη του, αφού παραμένει εντελώς εκτεθειμένος στα 
στοιχεία της φύσης και φυσικά οι ανασκαφές δεν έχουν ολοκληρωθεί, με αποτέλεσμα 
να παραμένει αναξιοποίητος και μη προσβάσιμος στους ντόπιους και ξένους 
επισκέπτες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής:  

1. Υπάρχει σχεδιασμός και χρονοδιάγραμμα για συνέχιση των ανασκαφών; 

2. Υπάρχει σχεδιασμός και χρονοδιάγραμμα για σωστή αξιοποίηση του χώρου, 
ώστε να καταστεί επισκέψιμος; 

3. Υπάρχει σκέψη κατασκευής μικρού αρχαιολογικού μουσείου που να μπορεί να 
φιλοξενήσει τα ευρήματα της συγκεκριμένης ανασκαφής;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.148, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η επαρχία Λάρνακας διακρίνεται για τη γεωλογική ποικιλομορφία της.  Στο 
τοπίο εναλλάσσονται ο κάμπος, οι ψηλές κορυφές των βουνών και οι μεσογειακές 
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παραλίες.  Επιπρόσθετα, παρουσιάζει ιστορικό, πολιτιστικό και οικολογικό ενδιαφέρον 
για τους ντόπιους και ξένους περιηγητές και τους απλούς επισκέπτες, δίνοντάς τους 
κίνητρο να εξερευνήσουν τις ομορφιές της φύσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για το ποια μέτρα έχουν ληφθεί και ποια περαιτέρω μέτρα προτίθεται να λάβει η 
κυβέρνηση, ώστε να αναδειχθεί η πλούσια ορεινή και παραθαλάσσια τουριστική 
προοπτική της επαρχίας Λάρνακας και να αξιοποιηθεί ως ανερχόμενος τουριστικός 
προορισμός.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.149, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Κεντρική προτεραιότητα της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής (ΚΑΠ) της ΕΕ 
είναι η ανάδειξη και ανάπτυξη της λεγόμενης “άλλης γεωργίας”.  Πρόκειται για 
προϊόντα που αποτελούν την τοπική, παραδοσιακή γεωργία και τα οποία 
συγκεντρώνουν όλα τα χαρακτηριστικά για υψηλή οικονομική απόδοση και 
προστιθέμενη αξία. 

 Επειδή στην εποχή της νέας ΚΑΠ είναι αδήριτη η ανάγκη για αναδιάρθρωση 
των καλλιεργειών και επειδή θεωρείται από όλους τους παράγοντες του αγροτικού 
τομέα μονόδρομος η παραγωγή προϊόντων ποιότητας, που τα ζητά και τα πληρώνει 
καλά η αγορά, και επειδή είναι επείγουσα προτεραιότητα τόσο η ενίσχυση του 
αγροτικού εισοδήματος όσο και κυρίως η διασφάλιση της προοπτικής στην περιφέρεια 
για τους νέους αγρότες, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια μέτρα πρόκειται ειδικότερα να λάβει η κυβέρνηση για την προώθηση της 
“άλλης γεωργίας” αξιοποιώντας και τα σχετικά ευρωπαϊκά κονδύλια;  

2. Οι υπηρεσίες του υπουργείου έχουν καταγράψει στη χώρα προϊόντα με αυτά τα 
χαρακτηριστικά; 

3. Ποια συγκεκριμένα προϊόντα της επαρχίας Λάρνακας έχουν ενδεχομένως 
καταγραφεί στη λίστα του υπουργείου και θα μπορούσαν να πληρούν τα πιο 
πάνω ποιοτικά χαρακτηριστικά;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.150, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η κυπριακή ύπαιθρος μέσα από την ιστορική πορεία της συγκρότησε ένα 
μοντέλο κοινωνικοοικονομικής επιβίωσης το οποίο βοήθησε στη συγκράτηση του 
πληθυσμού και στην παραγωγή πολιτισμού κάτω από πολύ δύσκολες συνθήκες.  

 Η σύγχρονη όμως εποχή και το εντελώς διαφοροποιημένο σύστημα ανάπτυξης 
μετέβαλαν ριζικά τα δεδομένα που είχαν διαμορφωθεί και παγιωθεί για αιώνες, με 
αποτέλεσμα η ύπαιθρος να δείχνει σημάδια εγκατάλειψης και μαρασμού.  Η κυπριακή 
περιφέρεια χρειάζεται ενίσχυση, για να ξεφύγει από τις συνέπειες της αστυφιλίας και 
να ξαναζωντανέψει.  

 Ένα σημαντικό κίνητρο για την παραμονή των κατοίκων αλλά και την 
επιστροφή τους από τα αστικά κέντρα στην ύπαιθρο είναι η δυνατότητα έκδοσης 
δωρεάν ή χαμηλού κόστους οικοδομικής άδειας για κατοικίες στα χωριά, 
εξαιρουμένων των τουριστικών περιοχών, ώστε να διευκολυνθούν όσοι επιθυμούν να 
προχωρήσουν στην ανέγερση κατοικίας, μόνιμης ή εξοχικής, στον τόπο καταγωγής 
τους. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο προτίθεται η κυβέρνηση να προβεί στην απαραίτητη ρύθμιση για παροχή 
δωρεάν ή χαμηλού κόστους οικοδομικών αδειών στην ύπαιθρο, ώστε περισσότεροι 
άνθρωποι να επιδιώξουν την ανέγερση κατοικίας, απαλλαγμένοι από το κόστος 
έκδοσης της οικοδομικής άδειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.151, ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πληροφορήθηκα ότι το Μάρτιο του 2009 το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ενέκρινε 
κατά πλειοψηφία ψήφισμα για την υποβάθμιση των γεωργικών γαιών στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και ειδικότερα στη νότια Ευρώπη.  Το ψήφισμα προνοεί τη 
σύσταση ενός ευρωπαϊκού παρατηρητηρίου για την ξηρασία και την ενίσχυση της 
ικανότητας συντονισμένης αντίδρασης για την καταπολέμηση των πυρκαγιών από την 
Ένωση. 

 Στο εν λόγω ψήφισμα οι ευρωβουλευτές τονίζουν ότι τα γεωργικά εδάφη της 
νότιας Ευρώπης είναι περισσότερο ευάλωτα στην αλλαγή του κλίματος.  Ζητούν δε να 
συμπεριληφθούν σαφώς στους προσανατολισμούς και στις μεθόδους διαχείρισης της 
Κοινής Γεωργικής Πολιτικής αρχές και μέσα για την προστασία του κλίματος 
γενικότερα και για τον περιορισμό των συνεπειών που προκαλεί η υποβάθμιση του 
εδάφους ειδικότερα. 

 Άλλες προτάσεις των ευρωβουλευτών περιλαμβάνουν: 

 την καθιέρωση αποτελεσματικότερων συστημάτων άρδευσης, καλύτερα 
προσαρμοσμένων στο εκάστοτε είδος καλλιέργειας, 

 την υλοποίηση προγραμμάτων αναδάσωσης των οριακών ή/και μολυσμένων 
εδαφών, 

 τη διατήρηση και περαιτέρω ανάπτυξη φυλογενετικών πόρων από τους 
αγρότες και τους κηπουρούς, καθώς και από τα μικρά και μεσαία φυτώρια. 

 Οι ευρωβουλευτές ζητούν, τέλος, από την Επιτροπή, επ’ ευκαιρία της 
πρότασής της για ένα νέο ορισμό των ορεινών, των νησιωτικών και των άλλων 
περιοχών με φυσικά μειονεκτήματα, η οποία προβλέπεται να υιοθετηθεί το 2009, να 
συμπεριλάβει, μεταξύ των βασικών παραμέτρων αξιολόγησης, το βαθμό κινδύνου 
υποβάθμισης του εδάφους και ερημοποίησης των υπό παρακολούθηση περιοχών.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς την Ευρωπαϊκή 
Ένωση για υλοποίηση του ψηφίσματος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.152, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στις κοινότητες Λετύμπου και Τσάδας της 
επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το πρόβλημα που παρουσιάζεται κατά τη μέτρηση και 
επαναμέτρηση, μέσω του δορυφόρου, των εκτάσεων γης από τον ΚΟΑΠ.  Οι γεωργοί 
υποστηρίζουν ότι χρόνο με το χρόνο το εμβαδόν των κτημάτων τους φαίνεται, 
σύμφωνα με τις μετρήσεις από τον ΚΟΑΠ, να μειώνεται.  Προς επίλυση του 
προβλήματος αυτού οι γεωργοί εισηγούνται όπως στις περιπτώσεις των ενστάσεων 
γίνονται επιτόπου μετρήσεις των εκτάσεων γης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες του υπουργείου προς επίλυση του συγκεκριμένου 
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προβλήματος και κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο επιτόπου μετρήσεων των 
εκτάσεων γης σε περιπτώσεις ενστάσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.153, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Τσάδας της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το πρόβλημα που παρουσιάζεται στην αμπελοκαλλιέργεια λόγω 
της ασθένειας του περονόσπορου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιες ενέργειες προέβη το αρμόδιο υπουργείο προς επίλυση του 
συγκεκριμένου προβλήματος; 

2. Ποια τα αποτελέσματα των ενεργειών αυτών; 

3. Προτίθεται το αρμόδιο υπουργείο να αποζημιώσει τους αμπελουργούς;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.154, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στις κοινότητες Λετύμπου και Τσάδας της 
επαρχίας Πάφου, μου τέθηκαν τα εξής ζητήματα: 

1. Καθυστερήσεις στις πληρωμές για τις εκριζώσεις που έγιναν το 2007. 

2. Καθυστερήσεις στις πληρωμές για την καλλιέργεια των αμπελιών για το έτος 
2008. 

3. Ανάγκη ενημέρωσης των ενδιαφερομένων σχετικά με τις εκριζώσεις αμπελιών 
για το έτος 2010. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιοι οι λόγοι καθυστέρησης στις πληρωμές από τον ΚΟΑΠ για τις εκριζώσεις 
που έγιναν το 2007 και ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται; 

2. Ποιοι οι λόγοι καθυστέρησης στις πληρωμές από τον ΚΟΑΠ του 
αγροπεριβαλλοντικού μέτρου (καλλιέργεια αμπελιών) για το έτος 2008 και ποια 
τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται; 

3. Σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί το αρμόδιο υπουργείο όσον αφορά 
στις εκριζώσεις αμπελιών για το έτος 2010;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.155, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Χούλου της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για ανάπλαση-εξωραϊσμό του χώρου γύρω από τα 
τζαμιά, των κυριότερων παραδοσιακών βρυσών και του νερόμυλου του χωριού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το έργο ανάπλασης-εξωραϊσμού του χώρου 
γύρω από τα τζαμιά, των κυριότερων παραδοσιακών βρυσών και του νερόμυλου του 
χωριού, καθώς και ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται για αποπεράτωσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.156, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει σκέψη από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού για 
κατάθεση νέου τροποποιητικού σχεδίου υπηρεσίας για την ειδική εκπαίδευση το οποίο 
να παρέχει τη δυνατότητα επαναδιορισμού των εκπαιδευτικών της ειδικής 
εκπαίδευσης που έχουν τεθεί εκτός υπηρεσίας, μετά τη σχετική απόφαση του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2009. 

 Σας επισυνάπτω τη σχετική επιστολή των ενδιαφερομένων και την απόφαση 
του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.»   

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.157, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Μέχρι πού βρίσκεται η διαδικασία του διαχωρισμού οικοπέδων για 
παραχώρησή τους σε πρόσφυγες δικαιούχους στην επαρχία Λεμεσού και πότε 
υπολογίζεται να παραδοθούν; 

2. Προτίθεται το κράτος να διαχωρίσει νέα οικόπεδα σε ελληνοκυπριακή γη και 
στη Μουτταγιάκα και, εάν ναι, πότε υπολογίζεται να παραδοθούν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.158, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Τα οικόπεδα που παραχωρήθηκαν στους πρόσφυγες στο συνοικισμό 
αυτοστέγασης Λέμπας είναι σε τουρκοκυπριακή γη και πότε θα τους 
παραχωρηθούν τίτλοι ιδιοκτησίας; 

2. Προτίθεται το κράτος να διαχωρίσει νέα οικόπεδα για παραχώρησή τους σε 
νέους πρόσφυγες δικαιούχους σε ολόκληρη την επαρχία Πάφου, εάν ναι, πού 
θα διαχωριστούν και πότε υπολογίζεται να παραδοθούν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.159, ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Πρόσφατα τρία μέλη της αστυνομίας προσέφυγαν στην Επίτροπο ∆ιοικήσεως 
διαμαρτυρόμενοι για τη νομοθεσία που υποχρεώνει τους αστυφύλακες και λοχίες σε 
αφυπηρέτηση στα 55, ενώ επιτρέπει στους αξιωματικούς να εργάζονται μέχρι τα 60.  
Στην τεκμηριωμένη έκθεσή της η Επίτροπος ∆ιοικήσεως αναγνωρίζει τη δυσμενή 
διάκριση και προτείνει τη θεραπεία της.  

 ∆εδομένης της πιο πάνω εξέλιξης, αλλά και του γεγονότος ότι το προσδόκιμο 
ζωής διαρκώς αυξάνεται ότι το όριο στη δημόσια υπηρεσία και σε πλείστους 
ημικρατικούς οργανισμούς έχει αυξηθεί και ότι στη συντριπτική πλειοψηφία των 
ευρωπαϊκών χωρών οι αστυνομικοί αφυπηρετούν στα 63 ή και στα 65, παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται 
να εναρμονίσει την απαρχαιωμένη σχετική νομοθεσία με τις πρόνοιες των πιο 
σύγχρονων και εξελιγμένων νομοθεσιών στο χώρο της Ευρώπης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.160, ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Τα τελευταία τρία χρόνια μερικές από τις μεγάλες ξενοδοχειακές μονάδες της 
ευρύτερης περιοχής Τροόδους έχουν κλείσει, με αποτέλεσμα την απώλεια θέσεων 
εργασίας, κλινών και εσόδων για την περιοχή.  Είναι περισσότερο από προφανές ότι 
τόσο για την επαναλειτουργία των ξενοδοχειακών αυτών μονάδων όσο και για την 
αναβάθμιση όσων έχουν απομείνει χρειάζεται ένα ολοκληρωμένο σχέδιο παροχής 
κινήτρων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο υπάρχει πρόθεση υλοποίησης ενός τέτοιου σχεδίου, για την παροχή 
αυξημένων και ελκυστικών κινήτρων για την επαναλειτουργία μονάδων που έχουν 
κλείσει και για την αναβάθμιση των υφισταμένων στην περιοχή Τροόδους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.161, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη φάση στην οποία βρίσκονται οι προσπάθειες για συντήρηση 
και αποκατάσταση της ιστορικής μονής του Αποστόλου Ανδρέα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.162, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στον κατεχόμενο Κορμακίτη, συνοδεύοντας τον 
ευρωβουλευτή και πρώην Πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου κ. Hans Gert 
Pettering, πληροφορήθηκα από τους κατοίκους ότι φέτος έξι παιδιά θα φοιτούν σε 
σχολεία στις ελεύθερες περιοχές, με αποτέλεσμα να χρειάζεται επειγόντως, ενόψει της 
έναρξης της σχολικής χρονιάς, η τακτική δρομολόγηση λεωφορείου.  Σήμερα 
χρησιμοποιείται ιδιόκτητο λεωφορείο για τη μεταφορά ηλικιωμένων ατόμων, το οποίο 
ωστόσο δεν επαρκεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα μέτρα που λαμβάνει, προκειμένου να αντιμετωπιστεί το συγκεκριμένο 
πρόβλημα, και αν προτίθεται να επιχορηγήσει την αγορά ενός μικρού σχολικού 
λεωφορείου για τις ανάγκες των παιδιών των εγκλωβισμένων Μαρωνιτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.163, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει ειλημμένη απόφαση για την έναρξη 
κατασκευαστικών έργων εντός του 2010 αναφορικά με την υλοποίηση του σχεδιασμού 
για ανέγερση νέας πτέρυγας στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.164, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. για τον αριθμό των γραφείων τύπου που λειτουργούν στις διπλωματικές μας 
αποστολές στο εξωτερικό, 

2. κατά πόσο ο αριθμός αυτός κρίνεται επαρκής, για να καλύψει τις αυξημένες 
ανάγκες ενημέρωσης του διεθνούς τύπου, και 

3. για το είδος των πρωτοβουλιών που αναλαμβάνονται, προκειμένου να 
διασφαλιστεί μια συνεχής και ολοκληρωμένη ενημέρωση των μεγάλων ΜΜΕ 
αναφορικά με το Κυπριακό και τα άλλα ζητήματα προτεραιότητας της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.165, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Πριν από λίγους μήνες διαπιστώθηκε διαρροή επικίνδυνων υγρών στον 
υδροβιότοπο της Αλυκής Λάρνακας.  Το περιστατικό αυτό απασχόλησε τα ΜΜΕ, 
καθώς επίσης και την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για το περιεχόμενο του σχετικού πορίσματος που ετοιμάστηκε σε συνέχεια της 
έρευνας που διενεργήθηκε και για τα συγκεκριμένα μέτρα που λαμβάνονται, 
προκειμένου να αποφευχθούν στο μέλλον ανάλογα περιστατικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.166, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Από το 1987 έχει επιβληθεί παρανόμως απαγόρευση προσέγγισης πλοίων 
υπό κυπριακή σημαία ή κυπριακών συμφερόντων στα λιμάνια της Τουρκίας, με 
αποτέλεσμα η εύρωστη κυπριακή ναυτιλία και κατ’ επέκταση η κυπριακή οικονομία να 
ζημιώνουν σοβαρά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. για τα διαβήματα που γίνονται προκειμένου να τερματιστεί το καθεστώς 
αποκλεισμού των κυπριακών πλοίων από τα τουρκικά λιμάνια και να 
εξασφαλιστούν συνθήκες ισότιμης μεταχείρισης των κυπριακών πλοίων, 

2. κατά πόσο υπάρχει πρόθεση να ζητηθεί από τα θεσμικά όργανα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης να επιβληθούν ανάλογες κυρώσεις στα τουρκικά πλοία 
για όσο χρόνο διαρκεί το καθεστώς του αποκλεισμού και να απαγορευθεί π.χ. ο 
κατάπλους τουρκικών πλοίων σε ευρωπαϊκά λιμάνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.167, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ιδιοκτήτες διαμερισμάτων που απέκτησαν τα 
διαμερίσματά τους μέσω του σχεδίου “∆άφνη” των Οργανισμών Αναπτύξεως Γης και 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης δεν έχουν ακόμη πάρει τίτλους ιδιοκτησίας, παρά την 
παρέλευση έξι ολόκληρων χρόνων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. για τους λόγους για τους οποίους σημειώνεται αυτή η σοβαρή καθυστέρηση 
στην έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας και 

2. για τα μέτρα που λαμβάνονται, προκειμένου να τερματιστεί η ανεπίτρεπτη 
ταλαιπωρία δεκάδων συμπολιτών μας που προέρχονται από μεσαία και 
χαμηλά εισοδηματικά στρώματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.168, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις απόψεις του υπουργείου του σχετικά με τα θέματα που 
απασχολούν την Παγκύπρια Συνομοσπονδία Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων 
Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης και αφορούν στη βελτίωση τόσο της παρεχόμενης 
δημόσιας παιδείας όσο και των συνθηκών υγείας, ασφάλειας, ευημερίας και 
διαβίωσης των παιδιών στις σχολικές μονάδες. 

 Σας επισυνάπτω υπόμνημα που μου έχει επιδοθεί.» 
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Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.169, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί υπήρξε τόση καθυστέρηση στην ενημέρωση της κοινοτικής 
αρχής Μάμμαρη για τον εντοπισμό αρσενικού στο νερό σε τιμές πέραν των 
επιτρεπομένων, αφού, σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, οι πρώτες ενδείξεις ήταν 
υπόψη των αρμοδίων από το τέλος του 2008.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.170, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα η γερμανική κυβέρνηση απαγόρευσε την καλλιέργεια της γενετικά 
τροποποιημένης ποικιλίας καλαμποκιού ΜΟΝ810 της εταιρείας “Monsanto”, παρά το 
γεγονός ότι αυτή έτυχε αδειοδότησης από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η Γερμανία 
ακολούθησε το παράδειγμα της Αυστρίας, της Γαλλίας, της Ελλάδας, της Ουγγαρίας 
και της Πολωνίας, οι οποίες έχουν ήδη απαγορεύσει την καλλιέργεια του ΜΟΝ810. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται η κυπριακή κυβέρνηση να ακολουθήσει το παράδειγμα 
των υπόλοιπων χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, με τις οποίες συχνά υιοθετεί κοινή 
στάση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, και να απαγορεύσει στη χώρα μας την καλλιέργεια 
της γενετικά τροποποιημένης ποικιλίας καλαμποκιού ΜΟΝ810.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.171, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η ∆ημόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισμού (∆ΕΗ) της 
Ελλάδας άρχισε πρόσφατα να κατασκευάζει στο νησί της Ικαρίας το πρώτο υβριδικό 
έργο που χρησιμοποιεί αιολική και υδροηλεκτρική ενέργεια.  Το έργο χρησιμοποιεί 
μέρος της ηλεκτρικής ενέργειας που παράγεται από ένα αιολικό πάρκο της ∆ΕΗ στο 
νησί, για να αντλεί νερό από το χαμηλότερο σημείο σειράς δεξαμενών νερού στο 
ψηλότερο, από όπου επιστρέφει παράγοντας πολλαπλάσια ενέργεια.  Η αρχική 
εγκατεστημένη ενέργεια σε ανεμογεννήτριες είναι της τάξης των 2,4 MW, ενώ το 
υβριδικό σύστημα συνδυασμένων ανεμογεννητριών και μικρού υδροηλεκτρικού 
φράγματος αναμένεται να είναι ισχύος 6 MW σε εικοσιτετράωρη βάση.  Ουσιαστικά, οι 
αποταμιευτές νερού μετατρέπονται σε συσσωρευτές ενέργειας, αντιμετωπίζοντας σε 
μεγάλο βαθμό την αδυναμία του αιολικού συστήματος να παράγει ηλεκτρικό ρεύμα σε 
ώρες νηνεμίας.  Παρόμοια υβριδικά συστήματα συνδυασμού αιολικών πάρκων με 
φωτοβολταϊκά ή μικρά υδροηλεκτρικά γνωρίζω ότι λειτουργούν ήδη σε πολλές 
περιοχές του κόσμου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν σχέδια για εφαρμογή υβριδικών συστημάτων 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και στην Κύπρο και αν υπάρχει η δυνατότητα ή ειδική 
πρόνοια χορηγίας από το σχέδιο χορηγιών για την προώθηση των ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.172, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Όπως πληροφορήθηκα πρόσφατα, ο Έλληνας Υπουργός Χωροταξίας και 
Περιβάλλοντος κ. Γιώργος Σουφλιάς υπέγραψε απόφαση για νέους όρους 
εγκατάστασης φωτοβολταϊκών μέχρι 10KW στις ταράτσες και τις στέγες των κτιρίων.  



 76

Η απόφαση απλοποιεί τη διαδικασία και διευκολύνει σε μεγάλο βαθμό την 
εγκατάσταση οικιακών, μικρής ισχύος, φωτοβολταϊκών συστημάτων.  Εξ όσων 
πληροφορούμαι, καθορίζονται συγκεκριμένοι όροι και προδιαγραφές για την 
τοποθέτηση των φωτοβολταϊκών και έτσι περιορίζεται το πεδίο άσκησης της 
διακριτικής εξουσίας των εποπτικών αρχών.  Συνεπώς, για αυτά τα μικρά έργα 
καταργείται η υποχρέωση έκδοσης οικοδομικής άδειας.  

 Μεταφέροντας τη συγκεκριμένη πολιτική στην Κύπρο θα μπορούσε υπό 
προϋποθέσεις να καταργηθεί η πολεοδομική άδεια μέσω της έκδοσης εντολής από 
τον υπουργό, όπως έγινε και με το γνωστό παράδειγμα των κεραιών κινητής 
τηλεφωνίας, για τις οποίες από το 2003 καταργήθηκε η υποχρέωση έκδοσης 
πολεοδομικής άδειας για ύψος ιστού μικρότερου των έξι μέτρων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν προτίθεται να προχωρήσει στην έκδοση εντολής που να 
περιορίζει τις απαιτούμενες άδειες και να μειώνει τη γραφειοκρατία στην τοποθέτηση 
των μικρών οικιακών φωτοβολταϊκών συστημάτων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.173, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα έχω πληροφορηθεί ότι οι αρμόδιες υπηρεσίες επέβαλαν εξώδικο 
πρόστιμο €350 σε χοιροστάσιο που διοχέτευε λύματα σε παρακείμενο χωράφι 
παραβιάζοντας τη σχετική νομοθεσία [106(Ι)/2002].  Έχω την άποψη ότι αυτή η ποινή 
δεν είναι αποτρεπτική ούτε παραδειγματική.  ∆ε λειτουργεί προληπτικά ούτε 
δημιουργεί αντικίνητρο για την παρανομία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει σκέψη για αύξηση των εξώδικων ποινών, καθώς και 
όπως καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων κατάλογο των εξώδικων προστίμων 
που επιβλήθηκαν από την εφαρμογή του περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
Νόμου του 2002 μέχρι σήμερα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.174, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες της κυβέρνησης αναφορικά με την ύπαρξη 
πληροφοριών για παράνομη πολιτογράφηση 15 000 εποίκων από το κατοχικό 
καθεστώς.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.175, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού να ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων πώς συμβαίνει στελέχη του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
(λεπτομέρειες αναφέρονται στο επισυναπτόμενο έγγραφο) να μιλούν για φασιστικές 
νοοτροπίες, να καταγγέλλουν ανωτέρους τους και να δημοσιοποιούν επιστολές του 
Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού στον τύπο, καθώς και σε ποιες ενέργειες 
προτίθεται να προβεί το υπουργείο του.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.176, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες της κυβέρνησης στο ζήτημα της εκβάθυνσης του 
λιμενίσκου των Κοκκίνων και αν έγιναν οποιαδήποτε διαβήματα προς τα Ηνωμένα 
Έθνη και άλλους διεθνείς οργανισμούς.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.177, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες της κυβέρνησης στο θέμα της αποκάλυψης της εν 
ψυχρώ δολοφονίας πέντε αιχμαλώτων πολέμου στο Τζιάος.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.178, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι κάτοικοι της περιοχής Ορόκληνης συχνά 
διαμαρτύρονται για οσμή υγραερίου.  Φαίνεται ότι υπάρχει μία μορφή διαρροής 
υγραερίου από τις δεξαμενές της παραλιακής ζώνης Λάρνακας-Ορόκληνης. 

 Οι κάτοικοι διαμαρτύρονται ότι δε διαθέτουν μηχανισμούς άμεσης ενημέρωσης 
και επιβεβαίωσης των καταγγελιών τους, αφού η αστυνομία αδυνατεί να διερευνήσει 
τα παράπονά τους.  Ζητούν τη δημιουργία υπηρεσίας παραπόνων, όπου θα 
καταγγέλλουν τέτοια περιστατικά άμεσα και θα έχουν έγκαιρη ενημέρωση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να δημιουργήσει υπηρεσία ενημέρωσης των κατοίκων 
της περιοχής Ορόκληνης για έκτακτα περιστατικά οσμών ή διαρροών από τις 
δεξαμενές υγραερίου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.179, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα η ελληνική κυβέρνηση εφάρμοσε πρόγραμμα απόσυρσης 
κλιματιστικών και αντικατάστασής τους με σύγχρονης τεχνολογίας κλιματιστικά (DC 
INVERTER), με κοινοτική χρηματοδότηση.  Μάλιστα, ο Έλληνας Υπουργός 
Ανάπτυξης κ. Κωστής Χατζηδάκης έχει εξαγγείλει ανάλογη επιδότηση και για 
αντικατάσταση παλιών ψυγείων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν μπορεί η Κύπρος να επωφεληθεί από κοινοτικά κονδύλια για 
αντικατάσταση ενεργοβόρων οικιακών συσκευών και κλιματιστικών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.180, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το στάδιο στο οποίο βρίσκεται η κατασκευή εξωτερικών 
ανελκυστήρων στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας, οι οποίοι θα συνδράμουν στην 
καλύτερη λειτουργία του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.181, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Το στάδιο στο οποίο βρίσκεται ο σχεδιασμός επέκτασης του Γενικού 
Νοσοκομείου Λάρνακας, που συμπεριλαμβάνεται στον προϋπολογισμό του 
2009 με το ποσό των 300.000 ευρώ. 

2. Κατά πόσο έχουν προκηρυχθεί οι προσφορές για τα κατασκευαστικά έργα. 

3. Το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του εν λόγω έργου.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.182, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο διαχωρισμός οικοπέδων για άπορες 
οικογένειες και για πρόσφυγες στην κοινότητα Σωτήρας Αμμοχώστου και πότε 
υπολογίζεται να παραδοθούν στους δικαιούχους.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.183, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η κατασκευή του δρόμου από τον κυκλικό 
κόμβο Παραλιμνίου προς τη βιοτεχνική περιοχή Παραλιμνίου και με συνέχεια προς 
την Αγία Παρασκευή της κοινότητας Σωτήρας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.184, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν συμπεριλαμβάνεται στους προϋπολογισμούς του 2010 η 
χρηματοδότηση της υλοποίησης του παρακαμπτήριου δρόμου από τον 
αυτοκινητόδρομο Λάρνακας-Αγίας Νάπας προς τη ∆ερύνεια.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.185, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Γίνεται συνήθως πολύς λόγος για τη φοροδιαφυγή, τη φοροαποφυγή και την 
ανάγκη πάταξης των συγκεκριμένων φαινομένων, που συνιστούν μορφή κοινωνικής 
αδικίας. 

 Έχοντας αυτά υπόψη, θα παρακαλούσα τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. για το εκτιμώμενο μέγεθος της φοροδιαφυγής και της φοροαποφυγής στην 
Κύπρο,  

2. για το μέσο όρο εισοδήματος που δηλώνουν διάφορες ομάδες ελεύθερων 
επαγγελματιών, όπως οι δικηγόροι, οι γιατροί, οι μηχανικοί και άλλοι, στο Φόρο 
Εισοδήματος, 

3. για τα μέτρα που λαμβάνονται για τη συστηματική αντιμετώπιση του 
φαινομένου και για την καλλιέργεια φορολογικής συνείδησης στο κοινό.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.186, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού κατέβαλε τα 
δίδακτρα Τουρκοκυπρίων φοιτητών που διαμένουν μονίμως στις ελεύθερες περιοχές 
και φοιτούν σε αναγνωρισμένα ιδιωτικά κολέγια ή πανεπιστήμια.  Πληροφορήθηκα 
επίσης ότι για φέτος δεν έχουν καταβληθεί τα δίδακτρα σε αριθμό Τουρκοκυπρίων 
φοιτητών, με αποτέλεσμα να μην μπορούν να ξεκινήσουν ομαλά την ακαδημαϊκή τους 
χρονιά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο η συγκεκριμένη πληροφορία ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα και, αν 
ναι, πότε προβλέπεται να γίνει η καταβολή των διδάκτρων στους δικαιούχους.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.187, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιων συγκεκριμένων έργων έχει αποφασιστεί να ανασταλεί η κατασκευή λόγω 
της οικονομικής κρίσης; 

2. Ποια θα είναι η χρονική περίοδος αναστολής; 

3. Μια τέτοια απόφαση ενέχεται να επαυξήσει σημαντικά το τελικό κόστος 
υλοποίησης των έργων αυτών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.188, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με πληροφορίες η Ιταλική ∆ημοκρατία είχε εκφράσει παλαιότερα την 
ετοιμότητα να παραχωρήσει δωρεάν στην Κυπριακή ∆ημοκρατία δύο αεροσκάφη για 
σκοπούς έρευνας, διάσωσης και αντιμετώπισης της λαθρομετανάστευσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο υπήρχε όντως μια τέτοια προσφορά από την Ιταλική ∆ημοκρατία, 

2. κατά πόσο αυτή η προσφορά έχει αξιοποιηθεί από το κράτος και 

3. κατά πόσο η προσφορά παραμένει σε ισχύ, καθώς και αν υπάρχει πρόθεση 
αξιοποίησής της.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.189, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο οι αρμόδιες αρχές έχουν πρόγραμμα αντιμετώπισης των 
αδέσποτων σκυλιών στην ευρύτερη περιοχή Κόρνου και ειδικότερα στο συνοικισμό.  
Η ερώτηση δεν αναφέρεται σε προγράμματα γενικού χαρακτήρα.  Αν υπάρχει 
συγκεκριμένο πρόγραμμα αντιμετώπισης, να μας κοινοποιηθεί το χρονοδιάγραμμα 
εφαρμογής του.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.190, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2009, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πόσοι τίτλοι ιδιοκτησίας έχουν παραχωρηθεί από την 1η Μαρτίου 
2008 σε κατοίκους των προσφυγικών οικισμών και πώς διαμορφώνεται το 
χρονοδιάγραμμα τιτλοποίησης των προσφυγικών οικιών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.191, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2009, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε πόσες πολυκατοικίες προσφυγικών συνοικισμών απαιτείται η εγκατάσταση 
ανελκυστήρων; 

2. Πότε αναμένεται η ολοκλήρωση της εγκατάστασής τους; 

3. Σε πόσους προσφυγικούς συνοικισμούς έχει ήδη αποπερατωθεί η 
εγκατάσταση; 
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4. Σε πόσες πολυκατοικίες παρουσιάζονται προβλήματα εγκατάστασης και ποια 
είναι αυτά;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.192, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2009, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό των προσφύγων που έχουν επωφεληθεί από τις 
αυξημένες προσφυγικές χορηγίες από την 1η Μαρτίου 2008 και ποιο είναι το συνολικό 
ποσό που διατέθηκε.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.193, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το προσφυγικό οικόπεδο Β11 στο συνοικισμό 
αυτοστέγασης Κόρνου θα μπορούσε να διατηρηθεί ως χώρος πρασίνου, νοουμένου 
ότι το διαπερνά οχετός ομβρίων υδάτων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.194, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Κατά καιρούς το κράτος μάς ενημερώνει ότι έχει εξευρεθεί χώρος στον Κόρνο 
για διαχωρισμό και παραχώρηση μεγάλου αριθμού προσφυγικών οικοπέδων, τα 
οποία θα δοθούν ως αντισταθμιστικό μέτρο σε όλους τους πρόσφυγες που δε θα 
λάβουν τίτλους ιδιοκτησίας.  Ωστόσο, η κοινότητα Κόρνου δεν έχει καμία 
πληροφόρηση περί τούτου, αλλά ούτε και κάποια διαβούλευση έχει γίνει.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσον έχει εξευρεθεί χώρος και να μας πληροφορήσει επί 
χάρτου για το συγκεκριμένο χώρο, πόσα οικόπεδα θα μπορέσουν να διαχωριστούν 
και πότε θα είναι έτοιμα να παραχωρηθούν στους δικαιούχους.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.195, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Βάσει παραπόνων που λαμβάνουμε, παρατηρείται πρόβλημα κλινών στο 
Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το κράτος προτίθεται να αυξήσει τον αριθμό των κλινών 
στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας, σε ποιο στάδιο βρίσκεται η αντικατάσταση των 
υφισταμένων με καινούριες κλίνες και ποια μέτρα έχουν ληφθεί για το εν λόγω θέμα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.196, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το κράτος προτίθεται να διαχωρίσει νέα οικόπεδα στο 
συνοικισμό αυτοστέγασης Κόρνου και, εάν ναι, πότε θα γίνει αυτό και πόσα οικόπεδα 
θα διαχωριστούν.  Σε αντίθετη περίπτωση, πώς θα επιλύσει το στεγαστικό πρόβλημα 
των νεαρών προσφυγικών ζευγαριών;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.197, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες θα προβεί το υπουργείο του σε σχέση με το αίτημα 
του συνδέσμου γονέων του ∆ημοτικού Σχολείου Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου και του 
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κοινοτικού συμβουλίου για πλήρη στελέχωση του ∆ημοτικού Σχολείου Αγίας Μαρίνας 
Ξυλιάτου, λαμβανομένης υπόψη της πρόθεσής τους να απέχουν τα παιδιά τους επ’ 
αόριστον από τα μαθήματά τους, πρόθεση η οποία γνωστοποιήθηκε με επιστολή 
προς τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού στις 4 Σεπτεμβρίου 2009 (η σχετική 
επιστολή επισυνάπτεται).» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.198, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε πρόσφατη ομιλία του κατά την τελετή αποφοίτησης του ∆ασικού Κολλεγίου 
Κύπρου, ο διευθυντής του Τμήματος ∆ασών αναφέρθηκε στην αξία των δέντρων.  
Πολύ ενδιαφέρουσα ήταν η αναφορά του σε επιστημονικές μελέτες που κατέληξαν στο 
συμπέρασμα ότι η συνολική αξία ενός ώριμου δέντρου, εάν συνυπολογιστούν τα 
συνολικά οφέλη και η προσφορά του, υπολογίζεται σε €140.000.  Εντούτοις, σε 
περιπτώσεις παράνομης εκκοπής δέντρων το Τμήμα ∆ασών επιβάλλει μηδαμινές 
ποινές, της τάξης ολίγων ευρώ.  Πρόσφατο παράδειγμα η εξόντωση 20 ώριμων 
πεύκων στην περιοχή Τριμήκληνης, όπου το Τμήμα ∆ασών επέβαλε συνολικό 
εξώδικο πρόστιμο €200.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί σε περιπτώσεις εξώδικης επιβολής προστίμου από το Τμήμα 
∆ασών για παράνομη εκκοπή δέντρων δεν επιβάλλονται αυστηρές ποινές και να 
κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων κατάλογος των ποινών που έχουν επιβληθεί 
τα τελευταία χρόνια.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.199, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Την 21η Φεβρουαρίου 2009 το ΕΤΕΚ σε δημόσια παρέμβασή του για τα 
θέματα ενέργειας εισηγήθηκε τη θεσμοθέτηση συμβουλίου εθνικής ενεργειακής 
στρατηγικής, για να υπάρξει διεύρυνση της συμμετοχής όλων των σχετικών φορέων 
και συμβολή στην κατάθεση ιδεών και προτάσεων στο κρίσιμο ζήτημα της ενέργειας, 
δεδομένων των τεράστιων προκλήσεων που αντιμετωπίζει η Κύπρος (κοιτάσματα 
υδρογονανθράκων στη θαλάσσια περιοχή της, εισαγωγή φυσικού αερίου, εφαρμογή 
ενεργειακών Οδηγιών Ευρωπαϊκής Ένωσης, ανάπτυξη ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας κ.λπ.).  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση προτίθεται να υιοθετήσει την πρόταση του ΕΤΕΚ.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.200, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Στις περιπτώσεις όπου παραχωρείται βοήθεια για επιδιορθώσεις σπιτιών σε 
αυτοστεγάσεις, το κράτος υποχρεώνει τους δικαιούχους να υπογράφουν δηλώσεις 
βάσει των οποίων δε θα έχουν ξανά απαίτηση για οικονομική βοήθεια για μελλοντικές 
επιδιορθώσεις των σπιτιών τους.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες περιπτώσεις το κράτος υποχρεώνει το δικαιούχο να 
υπογράψει τη δήλωση παραίτησης από αυτό το δικαίωμα και για ποιο σκοπό το κάνει. 

 Πρόσθετα, παρακαλώ όπως ενημερώσετε τη Βουλή λεπτομερώς σχετικά με 
την πολιτική των επιδιορθώσεων που θα ακολουθήσει η κυβέρνηση από τώρα και στο 
εξής.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.201, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το πότε θα ολοκληρωθεί η κατασκευή του αποχετευτικού 
συστήματος στο συνοικισμό αυτοστέγασης Κόρνου και πότε θα γίνει η σύνδεση των 
αποχετεύσεων των νοικοκυριών με το σύστημα. 

 Στην περίπτωση όπου η σύνδεση δε θα είναι άμεση, ποια μέτρα προτίθεται να 
λάβει το κράτος, ώστε να επιλυθεί το πρόβλημα των οσμών που προκαλούνται από 
τους λάκκους και τη μη απορροφητικότητα, λόγω της μορφής του υπεδάφους;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.202, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Το κράτος προτίθεται να συντηρήσει και να αναβαθμίσει το πάρκο στο 
συνοικισμό αυτοστέγασης Κόρνου;  Το πάρκο σήμερα είναι σε ιδιαίτερα άθλια 
κατάσταση, αφού καμία συντήρηση δε γίνεται, με αποτέλεσμα να έχει καταστεί 
χώρος τρωκτικών και αδέσποτων σκυλιών με πολύ μεγάλες συνέπειες στην 
υγεία του πληθυσμού. 

2. Το κράτος θα ετοιμάσει και θα εφαρμόσει πρόγραμμα καταπολέμησης των 
τρωκτικών και πότε θα γίνει αυτό;  

3. Το κράτος θα επιτρέψει την εξόρυξη γεώτρησης για άρδευση των δένδρων και 
του πρασίνου εντός του πάρκου; 

4. Το κράτος, στο πλαίσιο αναβάθμισης του πάρκου, προτίθεται να ετοιμάσει 
παιδότοπο σε αυτό;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.203, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το κράτος προτίθεται να προχωρήσει σε επιδιορθώσεις 
των δρόμων με ασφαλτόστρωση εντός του συνοικισμού αυτοστέγασης Κόρνου και, 
εάν ναι, πότε αυτό θα γίνει.  Επίσης, παρακαλείται να ενημερώσει τη Βουλή κατά 
πόσο το κράτος σχεδιάζει να ολοκληρώσει το οδικό δίκτυο του συνοικισμού και πότε 
υπολογίζεται να γίνει αυτό.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.204, ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα σε ποιο 
στάδιο βρίσκεται η προώθηση της κατασκευής του κτιρίου του νέου νοσοκομείου 
Κάτω Πύργου Τηλλυρίας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.205, ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πού οφείλεται 
η μεγάλη καθυστέρηση στη νομοθετική ρύθμιση του θέματος παροχής κινήτρων σε 
εκπαιδευτικούς μέσης εκπαίδευσης, προκειμένου να υπηρετούν στο εκπαιδευτήριο 
μέσης εκπαίδευσης Κάτω Πύργου, έτσι που να αντιμετωπιστεί η απροθυμία που 
παρατηρείται στη στελέχωσή του.»   
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  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.206, ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έστειλε πρόσφατα 
προειδοποιητικό σήμα προς τις χώρες μέλη σχετικά με την εφαρμογή του συστήματος 
“eCall” σε όλα τα αυτοκίνητα. 

 Το “eCall” είναι συσκευή σύγχρονης τεχνολογίας η οποία τοποθετείται μέσα στο 
αυτοκίνητο και ενημερώνει το κοντινότερο ιατρικό κέντρο μέσω του ευρωπαϊκού 
αριθμού άμεσης ανάγκης 112. 

 Η Κομισιόν θεωρεί πως κάτι τέτοιο μπορεί να μειώσει το χρόνο επέμβασης και 
να σωθούν περισσότερες ζωές, αφού σε περιπτώσεις ατυχημάτων πολλοί άνθρωποι 
χρειάζονται βοήθεια και δεν μπορούν να πουν πού είναι ή δεν ξέρουν την ακριβή 
τοποθεσία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν πρόκειται να υιοθετηθεί και να εφαρμοστεί στην Κύπρο η 
τεχνολογία του “eCall”.»   

 Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.207, ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι με πρωτοβουλία της Γαλλίας και του Ηνωμένου 
Βασιλείου για μείωση του συντελεστή ΦΠΑ στα οικολογικά προϊόντα η Επιτροπή της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει παρουσιάσει μελέτη από συμβουλευτικό οίκο (Copenhagen 
Economics) σχετικά με τις επιπτώσεις της επιβολής μειωμένων συντελεστών ΦΠΑ σε 
προϊόντα φιλικά προς το περιβάλλον, με στόχο την αντιμετώπιση των κλιματολογικών 
αλλαγών και την προώθηση νέων πολιτικών ενέργειας. 

 Το Μάρτιο του 2009 ο Υπουργός Οικονομικών με διαβεβαίωσε με επιστολή του 
ότι θα εξετάσει τα συμπεράσματα της μελέτης αυτής σε βάθος και θα διαβουλευθεί με 
τα υπόλοιπα κράτη μέλη για τη μέγιστη αξιοποίησή της. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα συμπεράσματα της μελέτης αυτής και αν έχει από το Μάρτιο 
του 2009 μέχρι σήμερα διαβουλευθεί με τα υπόλοιπα κράτη μέλη για τη μέγιστη 
δυνατή αξιοποίησή της, δεδομένης της οικονομικής κρίσης και ύφεσης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.208, ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κάποιες γεωτρήσεις στην περιοχή Κάτω Πύργου 
παρουσιάζουν φαινόμενα αλμύρισης. Οι γεωργοί και οι κάτοικοι της περιοχής είναι 
αναστατωμένοι. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το μέγεθος του προβλήματος, εάν υπάρχει, και ποια είναι τα μέτρα 
που λαμβάνονται για την αντιμετώπιση της κατάστασης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.209, ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Από το 2010 όλοι οι τεχνικοί κλιματιστικών αυτοκινήτου θα πρέπει να 
εφοδιαστούν με το Ευρωπαϊκό Πιστοποιητικό Χειρισμού Αερίου, σύμφωνα με την 
ευρωπαϊκή νομοθεσία EC 842/2006 και την τροπολογία EC 307/2008. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 
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1. ποιος είναι ο “χειρισμός αερίου” που γίνεται σήμερα στα συνεργεία αυτοκινήτων 
στην Κύπρο και κατά πόσο το αέριο, το οποίο θεωρείται άκρως επικίνδυνο για 
τη δημιουργία του φαινομένου του θερμοκηπίου, διοχετεύεται σε ειδικά δοχεία ή 
απελευθερώνεται ανεξέλεγκτα στο περιβάλλον, 

2. κατά πόσο τα συνεργεία αυτοκινήτων έχουν ενημερωθεί από τις αρμόδιες 
υπηρεσίες για την υποχρέωση συμμόρφωσής τους με την ευρωπαϊκή 
νομοθεσία, 

3. κατά πόσο υπάρχει πρόγραμμα επιμόρφωσης των τεχνικών κλιματιστικών 
αυτοκινήτου, προκειμένου να εφοδιαστούν με το αναγκαίο ευρωπαϊκό 
πιστοποιητικό.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.210, ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με απλούς υπολογισμούς, κάθε φυσίγγιο περιέχει τριάντα 
γραμμάρια μολύβδου και κάθε κυνηγός χρησιμοποιεί πέντε φυσίγγια (μέσος όρος) σε 
κάθε εξόρμηση, δηλαδή 45 000 κυνηγοί σκορπούν στη γη γύρω στα 6 750 κιλά 
μολύβδου. 

 Έρευνες αποδεικνύουν ότι ο μόλυβδος είναι εξαιρετικά βλαβερός, καθώς 
επηρεάζει αλυσιδωτά το περιβάλλον και τον άνθρωπο ο οποίος καταναλώνει το 
θήραμα στο οποίο παραμένουν τα σκάγια.  Το νευρικό σύστημα είναι ο πιο ευάλωτος 
στόχος της έκθεσης στο μόλυβδο.  Γι’ αυτό το λόγο στην Ευρωπαϊκή Ένωση ξεκίνησε 
συζήτηση αν θα πρέπει να αντικατασταθούν τα φυσίγγια από μόλυβδο σε 
υδροβιότοπους.  Ο πρώην διευθυντής του Τμήματος ∆ασών υποστήριξε ότι σε τελική 
ανάλυση όλα τα στερεά καταλήγουν σε υδάτινες λεκάνες, όπως τα φράγματα, καθώς, 
όταν βρέξει, τα σκάγια παρασύρονται με το νερό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει κάποιες έρευνες για μόλυνση του περιβάλλοντος και 
επιβάρυνση της ανθρώπινης υγείας από το μόλυβδο και αν υπάρχουν σκέψεις για 
ρύθμιση του νόμου, ώστε τα φυσίγγια που περιέχουν σκάγια με μόλυβδο να 
αντικατασταθούν από φυσίγγια πιο φιλικά προς το περιβάλλον.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.211, ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρεται συχνά ότι υπάρχει γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα για το ότι 
η δημιουργία ανεξάρτητου φορέα ή αρχής υδάτων προσκρούει σε συνταγματικά 
κωλύματα.  Από την άλλη, ο υπουργός συχνά αναφέρει ότι θα υλοποιηθεί η 
προεκλογική εξαγγελία, που περιλαμβάνεται στο πρόγραμμα της κυβερνητικής 
πολιτικής του ∆ημήτρη Χριστόφια, για δημιουργία ανεξάρτητου φορέα υδάτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το χρονοδιάγραμμα δημιουργίας ανεξάρτητου ενιαίου φορέα 
υδάτων και επίσης όπως καταθέσει τις γνωματεύσεις της Νομικής Υπηρεσίας για το εν 
λόγω θέμα στη Βουλή των Αντιπροσώπων.»   

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.212, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η επέκταση της λεωφόρου Φανερωμένης προς το νέο 
ΓΣΖ, ένα ζωτικής σημασίας έργο για τη Λάρνακα που εκκρεμεί εδώ και χρόνια, 
κινδυνεύει να ανασταλεί, λόγω της απόφασης του Υπουργείου Οικονομικών να 
επαναδιαπραγματευτεί με τη Μητρόπολη Κιτίου και την ιερά μονή Αγίου Γεωργίου 
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Κοντού το συμφωνηθέν ποσό για την απόκτηση της γης που είναι αναγκαία για την 
υλοποίηση του έργου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. για το αν υπάρχει όντως απόφαση για επαναδιαπραγμάτευση της όλης 
οικονομικής συμφωνίας που έχει επέλθει με τη μητρόπολη και τη μονή και 

2. για το πότε αναμένεται να ξεκινήσουν τα κατασκευαστικά έργα για επέκταση και 
αναβάθμιση της λεωφόρου Φανερωμένης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.213, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Μονάδα Εντατικής Παρακολούθησης του Γενικού 
Νοσοκομείου Λάρνακας, που διαθέτει έντεκα κρεβάτια, δεν είναι στελεχωμένη με 
εντατικολόγο.  Ως αποτέλεσμα, αρκετά σοβαρά περιστατικά διοχετεύονται στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας, εάν φυσικά υπάρχουν εκεί διαθέσιμες κλίνες.  Επίσης, λόγω 
της μη λειτουργίας Μονάδας Εντατικής Παρακολούθησης στο Γενικό Νοσοκομείο 
Αμμοχώστου, όλα σχεδόν τα περιστατικά διοχετεύονται στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λάρνακας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πότε αναμένεται να τοποθετηθεί εντατικολόγος στη Μονάδα 
Εντατικής Παρακολούθησης του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας και πότε αναμένεται 
να λειτουργήσει η Μονάδα Εντατικής Παρακολούθησης του Γενικού Νοσοκομείου 
Αμμοχώστου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.214, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχει κατά καιρούς γίνει λόγος για πλασματικές υπερωρίες στον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα και για υπέρογκα ποσά που καταβάλλονται γι’ αυτές. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται, προκειμένου να παταχθεί το 
φαινόμενο των πλασματικών υπερωριών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.215, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Τόσο η παρούσα διεθνής οικονομική κρίση όσο και η Στρατηγική της 
Λισαβόνας, που στοχεύει να καταστήσει την Ευρωπαϊκή Ένωση την πιο 
ανταγωνιστική οικονομία στον κόσμο, επιτάσσουν μια δραστική αναδιάρθρωση των 
δαπανών του προϋπολογισμού, με έμφαση στους τομείς της οικονομίας που 
προάγουν μεσοπρόθεσμα την οικονομική ανάπτυξη (επενδύσεις υποδομής, πράσινη 
ενέργεια, έρευνα και τεχνολογία), τομείς που δυστυχώς, όπως αποδεικνύουν τα 
στατιστικά στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι σήμερα υποβαθμισμένοι στην 
Κύπρο.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται, προκειμένου να επιτευχθεί 
αναδιάρθρωση των δαπανών του προϋπολογισμού, καθώς και με ποια συγκεκριμένα 
μέτρα θα επιτευχθεί η αύξηση των δημόσιων επενδύσεων στους συγκεκριμένους 
τομείς μέσα στο 2010.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.216, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα υλοποιηθεί η εξαγγελία της κυβέρνησης για λειτουργία 
κινητών Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.217, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε ενημερωθεί ότι δημιουργείται κυκλοφοριακό πρόβλημα στα φώτα 
τροχαίας πλησίον της Τράπεζας Κύπρου στο Παραλίμνι, ερχόμενοι από τη Σωτήρα 
Αμμοχώστου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να λάβει μέτρα για επίλυση του εν λόγω 
προβλήματος, ώστε να κατασκευαστεί ο δρόμος από τη Σωτήρα, μέσω της 
Βιοτεχνικής Περιοχής Παραλιμνίου, προς τον κυκλικό κόμβο Παραλιμνίου, για 
αποσυμφόρηση της τροχαίας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.218, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς υλοποιείται το σχέδιο κατασκευής αστυνομικών κρατητηρίων 
στις διάφορες περιοχές.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.219, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στη διάρκεια πρόσφατης επίσκεψής μου στις κατεχόμενες περιοχές, 
συνοδεύοντας τον ευρωβουλευτή και μέχρι πρότινος Πρόεδρο του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου Hans Gert Pettering, επισκεφτήκαμε τα μοναστήρια του Αγίου 
Παντελεήμονα (Μύρτου) και του Προφήτη Ηλία.  Και τα δυο ιστορικά αυτά μοναστήρια 
βρίσκονται σε άθλια κατάσταση και κινδυνεύουν άμεσα με κατάρρευση.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Τα διαβήματα που γίνονται για αναστήλωση και συντήρηση των μοναστηριών. 

2. Κατά πόσο έχουν γίνει διεθνώς καταγγελίες για το έγκλημα το οποίο συντελείται 
εις βάρος της πολιτιστικής μας κληρονομιάς. 

3. Κατά πόσο ζητήθηκε από διεθνείς οργανισμούς, π.χ. UNESCO, Συμβούλιο της 
Ευρώπης, Ευρωπαϊκή Ένωση, Παγκόσμιο Συμβούλιο Εκκλησιών, να 
επισκεφθούν τα εν λόγω μοναστήρια και άλλα μνημεία που έχουν βεβηλωθεί, 
προκειμένου να ευαισθητοποιηθούν και να κινητοποιηθούν, με απώτερο στόχο 
την άμεση αναστήλωση και προστασία των μνημείων αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.220, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα διαβήματα που γίνονται, προκειμένου να επιτραπεί η επίσκεψη 
των κατοίκων της Αγίας Μαρίνας Σκυλλούρας στο χωριό τους, το οποίο εδώ και 
τριάντα πέντε χρόνια βρίσκεται εντός στρατοπέδου του τουρκικού κατοχικού 
στρατού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.221, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. για τις εκτιμήσεις που υπάρχουν αναφορικά με τον αριθμό των παράνομων 
αλλοδαπών που βρίσκονται στην Κύπρο και 

2. για τον αριθμό των παράνομων αλλοδαπών που έχουν συλληφθεί και απελαθεί 
τα τελευταία πέντε χρόνια.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.222, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε ενημερωθεί ότι χώρος πρασίνου ο οποίος βρίσκεται στην οδό 
Μόρφου και δεντροφυτεύτηκε κατά την ανέγερση των κατοικιών στο συνοικισμό 
Κολοσσίου έχει καλυφθεί από τσιμέντο, αφού πρώτα εκριζώθηκαν δέντρα από αυτόν.  
Επίσης, με το τέλος των εργασιών έχει γίνει ανύψωση κατά 80 εκ., χωρίς να 
τοποθετηθούν αντιπλημμυρικοί οχετοί, με αποτέλεσμα να υπάρχει ο κίνδυνος να 
πλημμυρίσουν οι κατοικίες που βρίσκονται στην οδό Πέτρας στην πίσω πλευρά του 
χώρου αυτού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει προηγηθεί μελέτη, για να γίνει αυτό το έργο, και αν θα 
τοποθετηθούν το συντομότερο αντιπλημμυρικοί οχετοί, για αποφυγή ενδεχόμενου 
πλημμυρίσματος των σπιτιών.»   

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.223, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πώς έχει προχωρήσει αναφορικά με την ένταξη του θέματος 
της σεξουαλικής αγωγής σε όλα τα επίπεδα της εκπαίδευσης από το νηπιαγωγείο 
μέχρι και τη μέση εκπαίδευση.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.224, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Πότε και σε πόσα ιδιωτικά νοσηλευτήρια έγινε ο τελευταίος έλεγχος βάσει του 
περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων Νόμου; 

2. Πόσα ιδιωτικά νοσηλευτήρια έχουν παρουσιάσει όλα τα αναγκαία 
πιστοποιητικά ασφάλειας και υγιεινής;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.225, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Πόσο συχνά γίνονται έλεγχοι για θέματα πυρασφάλειας σε νυχτερινά κέντρα; 

2. Πόσα κέντρα έχουν καταγγελθεί ότι παραβιάζουν τη νομοθεσία σε θέματα 
πυρασφάλειας; 

3. Τι έλεγχος γίνεται για τον αριθμό των ατόμων που μπαίνουν στα νυχτερινά 
μουσικοχορευτικά κέντρα; 
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4. Πόσα μουσικοχορευτικά κέντρα έχουν καταγγελθεί ότι υπερβαίνουν τη 
χωρητικότητα σε άτομα και ποια μέτρα λαμβάνονται;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.226, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει απορριφθεί από τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού το αίτημα για επιχορήγηση της μετάφρασης και 
έκδοσης του έργου του κ. Πανίκου Νεοκλέους με τίτλο “Αγνοηθέντες 1974”.  
Σημειώνεται ότι το βιβλίο έχει ήδη εκδοθεί στα τουρκικά και είχε πολύ μεγάλη 
κυκλοφορία.  Ασχολήθηκαν με το βιβλίο πολλοί Τούρκοι και Τουρκοκύπριοι 
δημοσιογράφοι και αντιμετωπίστηκε από την τουρκική κοινή γνώμη ως “αποκάλυψη”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί αρνήθηκαν οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες να χρηματοδοτήσουν τη 
μετάφραση και έκδοση του βιβλίου σε μία εποχή που υποτίθεται ότι η κυβέρνηση 
προωθεί τη συμφιλίωση μεταξύ Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.227, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Κύπρος είναι η μοναδική χώρα της Μεσογείου που 
δεν έχει κυρώσει και εφαρμόσει το Πρωτόκολλο των Ηνωμένων Εθνών για την 
Ολοκληρωμένη ∆ιαχείριση των Παράκτιων Ζωνών, “Integrated Coastal Zone 
Management” (ICZM). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί παρατηρείται τόσο μεγάλη καθυστέρηση στην κύρωση και 
εφαρμογή του πρωτοκόλλου, καθώς η Κύπρος υπόκειται σε σοβαρές αλλοιώσεις και 
καταστροφές της παράκτιάς της ζώνης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.228, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών έχει αρνηθεί να 
αγοράσει αντίτυπα του βιβλίου “Αγνοηθέντες 1974” του συγγραφέα Π. Νεοκλέους, 
παρά το γεγονός ότι το βιβλίο αυτό κυκλοφόρησε με επιτυχία στην ελληνική και 
αγγλική του έκδοση και ασχολείται με ένα από τα πιο σημαντικά θέματα της κυπριακής 
ιστορίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους που απορρίφθηκε η αίτηση χρηματοδοτήσεως και 
αγοράς αντιτύπων του βιβλίου “Αγνοηθέντες 1974” του Π. Νεοκλέους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.229, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το πρόγραμμα χορήγησης υποκατάστατων 
και μείωσης της βλάβης “Σωσίβιο” για χρήστες ναρκωτικών, για να λειτουργήσει στη 
Λεμεσό, και πού οφείλεται η καθυστέρηση.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.230, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το κράτος προτίθεται να προχωρήσει στην επέκταση των 
κτιρίων του εμπορικού κέντρου δίπλα από το παντοπωλείο, ώστε να λειτουργήσει 
καφενείο στο συνοικισμό αυτοστέγασης Κόρνου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.231, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με στοιχεία του Ευρωπαϊκού Φόρουμ Αναπηρίας, υπολογίζεται ότι 
50 εκατομ. άτομα στην Ευρώπη παρουσιάζουν κινητικά προβλήματα.  ∆εδομένου ότι 
τα άτομα αυτά συνήθως ταξιδεύουν με συνοδό, υπολογίζεται ότι ο αριθμός τους και με 
τους συνοδούς τους υπερβαίνει τα 100 εκατομ.  Επιπρόσθετα, αναφέρεται ότι από τον 
τουρισμό των ατόμων με κινητικές δυσκολίες διακινούνται ετησίως 80 δις ευρώ. 

 ∆εδομένων των πιο πάνω, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα συγκεκριμένα μέτρα που το κράτος λαμβάνει, 
προκειμένου η Κύπρος να καταστεί φιλικός προορισμός για τα άτομα με κινητικές 
αναπηρίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.232, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Κατά μήκος της κυπριακής ακτογραμμής υπάρχει ένας αριθμός 
βραχονησίδων.  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. για το συνολικό αριθμό των βραχονησίδων, 

2. για το αν έχει γίνει συστηματική καταγραφή τους (έκταση, μήκος ακτογραμμής), 

3. για το νομικό καθεστώς που διέπει την ύπαρξή τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.233, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό των επενδυτικών σχεδίων που έχουν ενισχυθεί τα 
τελευταία χρόνια στον τομέα της μεταποίησης και εμπορίας γεωργικών προϊόντων, 
καθώς και για τα ποσά που έχουν δαπανηθεί για τις συγκεκριμένες ενισχύσεις.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.234, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Τον αριθμό των επιθεωρήσεων που το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας διενεργεί 
ετησίως σε κυπριακά πλοία. 

2. Τον αριθμό των παραβάσεων που πιστοποιούνται. 

3. Το είδος των παραβάσεων που κατά κύριο λόγο πιστοποιούνται.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.235, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό των κυπριακών προϊόντων υψηλής ποιότητας των 
οποίων οι ονομασίες έχουν κατοχυρωθεί ως “προϊόντα ονομασίας προέλευσης”.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.236, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχουν ολοκληρωμένα επιχειρησιακά σχέδια 
αντιμετώπισης της ατμοσφαιρικής ρύπανσης στα μεγάλα αστικά κέντρα της Κύπρου.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.237, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν χρονοδιαγράμματα για την ανασκαφή και ανάδειξη του 
αρχαίου λιμανιού του Κιτίου, δεδομένου ότι, σύμφωνα με όλες τις εκτιμήσεις, πρόκειται 
για έναν αρχαιολογικό χώρο εξαιρετικής σημασίας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.238, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «∆ιεθνή στοιχεία και έρευνες αποδεικνύουν ότι η διάδοση της ευρυζωνικότητας 
μπορεί να έχει ως αποτέλεσμα την αύξηση της απασχόλησης κατά 1,5% το χρόνο, 
σημαντικές συνεργασίες μεταξύ επιχειρήσεων, ανάπτυξη νέων αγορών, αλλά και 
ουσιαστική αύξηση της παραγωγικότητας μέχρι και 31% σε επιχειρήσεις που 
υιοθετούν ανάλογα εργαλεία και τεχνικές, όπως π.χ. το ηλεκτρονικό εμπόριο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω δεδομένων, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για: 

1. τα ποσοστά διείσδυσης της ευρυζωνικότητας στην Κύπρο, 

2. τη θέση μεταξύ των κρατών μελών της Ευρωζώνης στην οποία τοποθετείται 
σήμερα η πατρίδα μας, 

3. το ποσοστό των κυπριακών νοικοκυριών που χρησιμοποιεί το διαδίκτυο, 

4. το αντίστοιχο ποσοστό των επιχειρήσεων που χρησιμοποιεί το διαδίκτυο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.239, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Λειτουργούν σήμερα στην Κύπρο προγράμματα εφάπαξ πριμοδότησης 
εγκατάστασης νέων αγροτών και, αν ναι, ποια; 

2. Πόσοι νέοι αγρότες έχουν επωφεληθεί από τα προγράμματα αυτά τα τελευταία 
τρία χρόνια; 

3. Ποιο είναι το ύψος των χορηγιών που έχουν δοθεί;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.240, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό των περιβαλλοντικών ελέγχων που έχουν ασκηθεί από 
τις αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες σε βιομηχανίες, βιοτεχνίες, εργοτάξια και άλλα 
υποστατικά τα τελευταία χρόνια, καθώς και για τον αριθμό των παραβάσεων που 
έχουν πιστοποιηθεί.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.241, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να καταθέσει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στοιχεία αναφορικά με το ποσοστό των απορριμμάτων που 
ανακυκλώνονται στην Κύπρο κατά τα τελευταία τρία χρόνια.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.242, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την ακριβή νομοθεσία που διέπει την πώληση οινοπνευματωδών 
ποτών σε ακτοπλοϊκά επιβατικά σκάφη, σε κρουαζιερόπλοια και σε αεροσκάφη.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.243, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου  

 «Στην Κύπρο δεν υπάρχει σήμερα ένα καλά οργανωμένο κρατικό λυρικό 
θέατρο.  Και τούτο παρά το γεγονός ότι χώρες με ίδιο ή ακόμη και μικρότερο 
πληθυσμό από αυτόν της πατρίδας μας διαθέτουν από πολλού λυρικά θέατρα, π.χ. το 
Λουξεμβούργο και η Ισλανδία. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η δημιουργία λυρικού θεάτρου είναι μέσα στις 
προτεραιότητες της κυβέρνησης στον τομέα του πολιτισμού και, αν ναι, πότε υπάρχει 
πρόθεση να ξεκινήσουν οι διαδικασίες ίδρυσης κρατικής λυρικής σκηνής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.244, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το αίτημα του δήμου Παραλιμνίου να αναπτυχθεί ο 
αρχαιολογικός χώρος των Νησιών στον Πρωταρά και να δημιουργηθεί αρχαιολογικό 
μουσείο.  Επίσης, παρακαλώ όπως ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων αν 
συμπεριλαμβάνεται σχετική δαπάνη στον προϋπολογισμό του 2010 και ποιο θα είναι 
το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.245, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σύμφωνα με δημοσίευμα της εφημερίδας “Φιλελεύθερος”, η Κύπρος 
εμπλέκεται σε υπόθεση απόρριψης πυρηνικών αποβλήτων στη Μεσόγειο.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τις καταγγελίες και πώς η Κύπρος εμπλέκεται στο θέμα 
αυτό.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.246, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Κατά τη διάρκεια συζήτησης στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, λέχθηκε ότι ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού θα 
ανακοινώσει τον Οκτώβριο τα μέτρα στήριξης του τουρισμού για το 2010. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα συμπεριληφθούν τα μέτρα αυτά στον προϋπολογισμό 
του 2010.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.247, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η δημιουργία της Βιομηχανικής Περιοχής 
Παραλιμνίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.248, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η χωροθέτηση του Β΄ Γυμνασίου 
Παραλιμνίου, πότε υπολογίζεται η ανέγερσή του και αν υπάρχει το αναγκαίο κονδύλι 
στον προϋπολογισμό του 2010 τόσο για το σχεδιασμό όσο και την υλοποίηση του 
έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.249, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σχεδιάζεται η κατασκευή πρατηρίου πετρελαιοειδών 
παρά το νεολιθικό οικισμό της Χοιροκοιτίας.  ∆ιερωτώμαι αν μπορεί η τοποθεσία να 
αντέξει ακόμα ένα πρατήριο.  Επίσης, πληροφορούμαι ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων είχε 
αρχικά ένσταση στην παραχώρηση της άδειας.  Μάλιστα, σύμφωνα με τις 
πληροφορίες μου, είχε προτείνει την απαλλοτρίωση του χώρου.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν πράγματι υπάρχει έγκριση και γιατί δεν εισακούστηκαν οι 
εισηγήσεις του Τμήματος Αρχαιοτήτων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.250, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην Κύπρο δεν υπάρχει θεσμοθετημένη άδεια 
πατρότητας.  Η γονική άδεια δεν πληρώνεται και αυτός είναι ο λόγος που δε γίνεται 
συχνή χρήση της από τους άνδρες, αλλά κι από τις γυναίκες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν μελετάται τροποποίηση των περί Γονικής Άδειας Νόμων του 2002 
έως 2007, με στόχο τη βελτίωση της λειτουργικότητάς τους και την περαιτέρω 
ενθάρρυνση των εργαζόμενων γονέων και ιδιαίτερα του πατέρα να επωφελούνται της 
γονικής άδειας, και, εάν ναι, πότε θα κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
ψήφιση.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.251, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν επιδιορθωθεί οι ρωγμές στο φυλάκιο “Αυγόρου” του 
293ΤΠ, ώστε να αποφευχθεί ο οποιοσδήποτε ενδεχόμενος κίνδυνος δυστυχήματος.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.252, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Είχα πληροφορηθεί ότι από το Μάρτιο του 1994 είχαν παρατηρηθεί έντονες 
ελλείψεις τόσο στη στελέχωση όσο και στην εύρυθμη λειτουργία της μαρίνας της 
Λάρνακας.  Οι πολλαπλασιαζόμενες ελλείψεις εστιάζονται κυρίως στη μη στελέχωση 
της μαρίνας με προσοντούχο διευθυντή σε μόνιμη βάση και εδώ και δύο χρόνια στην 
υπολειτουργία του λογιστηρίου της, στον περιορισμό των ωρών λειτουργίας του 
ταμείου της, καθώς και στα ανεπαρκή μέτρα ασφάλειας που λαμβάνονται στους 
χώρους της. 

 Όλα τα προαναφερθέντα προβλήματα συνέθεταν και συνθέτουν μια πολύ 
άσχημη εικόνα που επηρεάζει δυσμενώς την εικόνα της μαρίνας Λάρνακας και του 
κυπριακού ναυτικού τουρισμού γενικά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν προωθήθηκαν επιστημονικά έγκυρα και αποτελεσματικά 
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διαρθρωτικά μέτρα και ποια είναι αυτά, ώστε να επιτραπεί η απρόσκοπτη λειτουργία 
της μαρίνας Λάρνακας μέχρι την παράδοσή της στο προσωπικό του επενδυτή.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.253, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, κατά τη διάρκεια εργασιών προς διάνοιξη οικοπέδων 
στο Κίτι, ιδιοκτήτης τεμαχίου γης προέβη σε παράνομη κοπή κυπαρισσιών με 
πρόθεση την κοπή ολόκληρης συστάδας κυπαρισσιών. 

 Μετά από επιτόπια έρευνα μέλη περιβαλλοντικών οργανώσεων διαπίστωσαν 
την κοπή αριθμού κυπαρισσιών, ενώ κάτοικοι της περιοχής με πληροφόρησαν ότι η 
κοπή ολόκληρης της συστάδας των κυπαρισσιών αποτράπηκε χάρη στην έγκαιρη και 
άμεση παρέμβαση λειτουργών του Τμήματος ∆ασών και της αστυνομίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει καταγγελθεί ο ιδιοκτήτης και αν έχουν ληφθεί 
οποιαδήποτε μέτρα για την αποτροπή μελλοντικής κοπής των εν λόγω κυπαρισσιών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.254, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2009, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους κανονισμούς που έχουν εκδοθεί και την πολιτική που 
εφαρμόζεται σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης όσον αφορά στην επιβολή 
οποιασδήποτε μορφής σωματικής τιμωρίας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.255, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό των νέων σχολικών μονάδων που έχουν 
κατασκευαστεί ή πρόκειται να κατασκευαστούν με φιλικά προς το περιβάλλον υλικά 
και με εγκατεστημένα φωτοβολταϊκά συστήματα για εξοικονόμηση ενέργειας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.256, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε πολλά σημεία του οδικού δικτύου και ιδιαιτέρως σε διασταυρώσεις και 
κυκλικούς κόμβους παρατηρείται το φαινόμενο της ανεξέλεγκτης τοποθέτησης 
διαφημιστικών πινακίδων και της ανάρτησης πανό επί των πεζοδρομίων, 
περιφράξεων και κιγκλιδωμάτων.  Η κατάσταση αυτή είναι άκρως αντιαισθητική, 
δημιουργεί την εικόνα της αναρχίας και της αυθαιρεσίας και πέραν όλων των άλλων 
εγείρει σοβαρά ζητήματα ασφάλειας για τους πεζούς και τους εποχούμενους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. για τη σχετική νομοθεσία που διέπει την τοποθέτηση από ιδιώτες πινακίδων και 
πανό σε δρόμους και πεζοδρόμια και 

2. για τα μέτρα που λαμβάνονται, για να τερματιστεί αυτή η κατάσταση 
αυθαιρεσίας, η οποία δεν τιμά καθόλου την πατρίδα μας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.257, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Οι κοινότητες της Ορεινής Λάρνακας επλήγησαν πολύ πρόσφατα από ακραία 
καιρικά φαινόμενα (χαλαζοθύελλα και σφοδρές βροχοπτώσεις), που είχαν 
αποτέλεσμα την ολοκληρωτική καταστροφή των καλλιεργειών, αλλά και την 
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καταστροφή θερμοκηπίων, υποστατικών, μηχανημάτων και άλλων υποδομών, όπως 
είναι οι αγροτικοί δρόμοι.  Άποψή μου είναι πως, πέραν των αποζημιώσεων που 
πρέπει να καταβληθούν, χρειάζεται ένα ευρύτερο σχέδιο για την ανασυγκρότηση της 
παραγωγικής δραστηριότητας των κοινοτήτων της Ορεινής Λάρνακας, ώστε ο τοπικός 
πληθυσμός να συγκρατηθεί στα χωριά του. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. για τα μέτρα που λαμβάνονται για την αποζημίωση και την εν γένει στήριξη των 
αγροτών που έχουν πληγεί από τα ακραία καιρικά φαινόμενα, καθώς και 

2. για το πώς αντιμετωπίζεται η προοπτική μιας ευρύτερης παρέμβασης του 
κράτους στην περιοχή της Ορεινής Λάρνακας για τη δημιουργία 
προϋποθέσεων αναζωογόνησης της παραγωγικής δραστηριότητας των 
κατοίκων και συγκράτησης του πληθυσμού.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.258, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Με έχουν πληροφορήσει ότι, αν το παστεριωμένο γάλα σε χάρτινη ή πλαστική 
συσκευασία δεν πωληθεί στην καθορισμένη χρονική διάρκεια, επιστρέφεται στη 
βιομηχανία, για να αναπαστεριωθεί και να ξαναγυρίσει στα σημεία πώλησης.  Μου 
ανέφεραν επίσης ότι επιτρέπεται οι μεγάλες βιομηχανίες να επαναλάβουν τη 
διαδικασία έως πέντε φορές, γεγονός που αφήνει το γάλα χωρίς γεύση και τελικά 
χωρίς διατροφική αξία.  Το γάλα φέρει στο κάτω μέρος της συσκευασίας έναν αριθμό 
ο οποίος υποδηλώνει τον αριθμό των αναπαστεριώσεων που έχει υποστεί.  Όσο πιο 
μεγάλος είναι ο αριθμός τόσο και πιο μικρή είναι η διατροφική αξία του προϊόντος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο οι πληροφορίες αυτές ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα και, αν ναι, 
κατά πόσο οι καταναλωτές είναι ενήμεροι για τα συγκεκριμένα στοιχεία.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.259, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Κλαύδιου Μαυροχάννα  

 «Έπειτα από προσωπική επίσκεψη στην περιοχή του χωριού Σύσκληπος και 
συνάντηση με μέλη του κοινοτικού συμβουλίου, διαπίστωσα το μέγεθος της 
οικολογικής καταστροφής που συντελείται από την ακατάπαυστη λειτουργία λατομείου 
στην πλαγιά του Πενταδακτύλου, πάνω από το Σύσκληπο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έλαβε γνώση του θέματος και τι έχει κάνει ή τι προτίθεται να κάνει, 
ώστε να σταματήσει αυτή η τεράστιου μεγέθους οικολογική καταστροφή.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.260, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί το μετεωρολογικό ραντάρ που είναι εγκατεστημένο στην περιοχή 
“Θρονί” στον Κύκκο αφέθηκε εκτός λειτουργίας από τριετίας και γιατί δε λήφθηκε καμιά 
πρόνοια για την επιδιόρθωσή του. 

 Περαιτέρω, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα 
ποιος προγραμματισμός υπάρχει για τον εξοπλισμό της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας 
με σύγχρονα μηχανήματα πρόγνωσης των καιρικών συνθηκών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.261, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι η ελληνική πολιτεία αποφάσισε ότι από την 1η 
Σεπτεμβρίου 2011 τα αυτοκίνητα με υψηλές εκπομπές ρύπων θα φέρουν κόκκινο 
σήμα κυκλοφορίας και δε θα μπορούν να εισέρχονται στο κέντρο της Αθήνας, στο 
οποίο θα καθιερωθεί “πράσινος δακτύλιος”, όπως περίπου συμβαίνει για χρόνια στο 
Λονδίνο και άλλες μεγαλουπόλεις.  Αντίθετα, όσα αυτοκίνητα εκπέμπουν διοξίδιο του 
άνθρακα λιγότερο από εκατό σαράντα (140) γραμμάρια ανά χιλιόμετρο θα έχουν 
λευκό σήμα κυκλοφορίας και θα μπαίνουν ελεύθερα όλες τις ημέρες στον “πράσινο 
δακτύλιο”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν σκέψεις εφαρμογής “πράσινου δακτυλίου” και στις 
κυπριακές πόλεις και ιδιαίτερα στη Λευκωσία, όπου εντοπίζεται πολύ σοβαρό 
πρόβλημα ρύπανσης από την κυκλοφορία αυτοκινήτων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.262, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι από τις 19 Νοεμβρίου 2008 ψηφίστηκε η Οδηγία 
2008/99/ΕΚ σχετικά με την προστασία του περιβάλλοντος μέσω του ποινικού δικαίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προτίθεται να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων το 
εναρμονιστικό νομοσχέδιο για την ευρωπαϊκή Οδηγία 2008/99/ΕΚ.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.263, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ποιους λόγους επιβάλλεται τέλος “τουρκόπουλου” στους κατόχους 
κλήρων στην κοινότητα Τραχωνίου στη Λεμεσό.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.264, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να καθιερώσει τεκμήρια διαβίωσης για αυτούς 
που, ενώ ζουν πλουσιοπάροχα, δηλώνουν προκλητικά χαμηλά εισοδήματα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.265, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην περιοχή της Ακρόπολης στο δήμο Στροβόλου 
έχει τοποθετηθεί παράνομα κεραία ραδιοσταθμού.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, 
η λειτουργία του ίδιου σταθμού δεν πληρεί όλες τις απαιτούμενες άδειες.  Οι κάτοικοι 
της περιοχής διαμαρτύρονται για παρεμβολές στις τηλεοπτικές συσκευές τους, 
ενοχλήσεις και προβλήματα υγείας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί επιτρέπεται η λειτουργία του ραδιοσταθμού μέσα σε μια 
πυκνοκατοικημένη περιοχή και ποια μέτρα λαμβάνονται για την απομάκρυνση όλων 
των πομπών των ραδιοσταθμών από τις κατοικημένες περιοχές της Λευκωσίας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.266, ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να αντικαταστήσει το φθαρμένο και σχεδόν μη υπαρκτό 
για αρκετό διάστημα αερόσακο στο ελικοδρόμιο του Γενικού Νοσοκομείου 
Αμμοχώστου, κατά πόσο έγινε μελέτη για την ανέγερση αυτού του ελικοδρομίου και αν 
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υπάρχει σχέδιο για μετακίνησή του σε ασφαλέστερο χώρο, πράγμα που επιβάλλεται, 
ώστε να αποφευχθεί ο οποιοσδήποτε κίνδυνος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.267, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εκπόνηση μελέτης για δημιουργία 
περιβαλλοντικού κέντρου στην κοινότητα Παναγιάς (επαρχία Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.268, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει η δυνατότητα μεταφοράς νερού από το φράγμα 
Κανναβιούς στην κοινότητα Παναγιάς (επαρχία Πάφου) για σκοπούς άρδευσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.269, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα γίνουν αποδεκτά τα πιο κάτω αιτήματα της κοινότητας 
Παναγιάς (επαρχία Πάφου): 

1. Βελτίωση του δρόμου Παναγιάς-Κύκκου. 

2. Κατασκευή πεζοδρομίων στο δρόμο Παναγίας Χρυσορογιάτισσας. 

3. Επίστρωση δρόμων εντός του χωριού με πρέμιξ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.270, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Αναδιούς για 
παραχώρηση τουρκοκυπριακής οικίας για δημιουργία μουσείου λαϊκής τέχνης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.271, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα γίνουν αποδεκτά τα πιο κάτω αιτήματα της κοινότητας 
Αναδιούς (επαρχία Πάφου): 

1. Ασφαλτόστρωση δρόμου προς την κοινότητα. 

2. Βελτίωση των δρόμων εντός του χωριού (επίστρωση με πρέμιξ). 

3. Οικονομική βοήθεια για την κατασκευή τοίχων αντιστήριξης και επέκταση του 
οδικού φωτισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.272, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται η κατασκευή αποχετευτικού ομβρίων υδάτων 
κατά μήκος του κεντρικού δρόμου της κοινότητας ∆ρυνιάς (επαρχία Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.273, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το έργο διαπλάτυνσης του δρόμου που 
οδηγεί από την κοινότητα ∆ρύμου στην κοινότητα Σίμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.274, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα δρομολογηθεί λεωφορείο για τη διακίνηση των 
μαθητών από τη ∆ρύμου προς το ∆ημοτικό Σχολείο Σίμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.275, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται η ολοκλήρωση του δρόμου Λάσας-Σίμου (επαρχία 
Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.276, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα γίνει η απαραίτητη επιδιόρθωση των κακοτεχνιών στην 
επίστρωση αγροτικών δρόμων με μπετόν στην κοινότητα Λάσας (επαρχία Πάφου).»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.277, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προγραμματίζεται διαπλάτυνση της επικίνδυνης στροφής στο 
δρόμο Λάσας-Σαραμάς, που είναι απαραίτητη για την οδική ασφάλεια.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.278, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Λάσας (επαρχία 
Πάφου) για βελτίωση του παρακαμπτήριου δρόμου προς Σαραμά.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.279, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Φύτης για 
διαπλάτυνση των πιο κάτω δρόμων: 

1. Φύτης-Κρίτου Μαρόττου και 

2. Σελλών-Αναδιούς.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.280, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν μπορεί να γίνει αποδεκτό το αίτημα για περίφραξη του πάρκου 
Ακρικούς στην κοινότητα Φύτης (επαρχία Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.281, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν μπορεί να γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Φύτης (επαρχία 
Πάφου) για μεταφορά νερού από την πηγή Ακρικούς για την εξυπηρέτηση των 
βοσκών της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.282, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προγραμματίζεται η κατασκευή δρόμου από την κοινότητα Φύτης 
(περιοχή Ακρικούς) προς το εκκλησάκι του Αγίου Γεωργίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.283, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. 
Μιχάλη Πολυνείκη ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.062, σχετικά με την επέμβαση 
στην παραλία της περιοχής “Θαλασσινές Σπηλιές” στην Πέγεια της Πάφου, μας 
πληροφορεί ότι η Υπηρεσία Περιβάλλοντος, αμέσως μετά την υποβολή σχετικών 
παραπόνων, επισκέφθηκε την περιοχή και διαπίστωσε τα ακόλουθα: 

1. Παράνομη απόρριψη μπάζων και επέμβαση στην παραλία. 

2. Τοποθέτηση αγωγών που ξεκινούν από υπό ανέγερση κατοικία και καταλήγουν 
στην παραλία της περιοχής “Θαλασσινές Σπηλιές”.  Η υπό αναφορά κατοικία 
κατασκευάζεται από την εταιρεία “Theonisi Ltd” και βρίσκεται κοντά στην οδό 
Θήβας. 

3. Επεμβάσεις στην παραλία, στο ύψος της οδού Θήβας, με την κατασκευή 
αποβαθρών, κυματοθραύστη και τοποθέτηση αγωγών πλησίον της παραλίας. 

 Παρ’ όλα αυτά, για την αποκατάσταση του περιβάλλοντος και την επιβολή 
ποινών, στην απάντηση του υπουργού αναφέρεται μόνο ότι τα πιο πάνω ευρήματα 
διαβιβάστηκαν στις αρμόδιες αρχές (έπαρχο Πάφου και δήμαρχο Πέγειας) με την 
υπόδειξη όπως, στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων τους, προχωρήσουν στη λήψη 
μέτρων για άμεσο τερματισμό των παράνομων ενεργειών και αποκατάσταση του 
χώρου.        

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν ενεργοποιούνται στην περίπτωση αυτή οι πρόνοιες της 
νομοθεσίας για την περιβαλλοντική ευθύνη [Νόμος αρ. 189(Ι) του 2007].»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.284, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχει επανειλημμένα δηλωθεί από τον Υπουργό Οικονομικών ότι η κυβέρνηση 
προωθεί μικρά αναπτυξιακά έργα στις κοινότητες για αντιμετώπιση της οικονομικής 
κρίσης.  Η πολιτική αυτή θεωρητικά είναι πολύ σωστή, στο βαθμό όμως που αυτή 
υλοποιείται. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιος είναι ο βαθμός υλοποίησης των αναπτυξιακών έργων στις 
κοινότητες ανά επαρχία.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.285, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν ευσταθούν οι ισχυρισμοί για το μετεωρολογικό ραντάρ στην 
κορυφή Θρονί στον Κύκκο ότι βρίσκεται εκτός λειτουργίας εδώ και τρία χρόνια.  
Επίσης, παρακαλώ όπως ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με την 
πληροφορία ότι, εξαιτίας της θέσης του, το ραντάρ δεν μπορεί να παρέχει πλήρη 
εικόνα των μετεωρολογικών δεδομένων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.286, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2009, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να αρχίσουν η διαπλάτυνση και η ευθυγράμμιση του 
οδικού δικτύου που δίνει στην κοινότητα Αυγόρου πρόσβαση στους πλησιέστερους 
υπεραστικούς δρόμους (Αυγόρου-Ορμίδειας, Αυγόρου-∆άσους Άχνας).»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.287, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το υπουργείο του προτίθεται, σε συνεργασία με το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου, να μεταστεγάσει μία σχολή του Πανεπιστημίου Κύπρου στην 
εντός των τειχών Λευκωσία. 

 Μια τέτοια πρωτοβουλία θα ήταν ιδιαίτερα επωφελής για την αναζωογόνηση 
της παλαιάς πόλης, την αναβάθμιση των υπηρεσιών και της απασχόλησης, καθώς την 
παροχή κινήτρων στον τοπικό πληθυσμό.  Ανάλογο χαρακτηριστικό παράδειγμα είναι 
το ΤΕΠΑΚ, που χωροθετήθηκε στο κέντρο της Λεμεσού. 

 Πιστεύω ότι αξίζει να εξεταστεί εις βάθος αυτή η επιλογή.  Θα μπορούσε 
μάλιστα η συγκεκριμένη σχολή που θα επιλεγεί από το Πανεπιστήμιο Κύπρου να 
συσχετιστεί με ευρύτερες επιστημονικές αναζητήσεις, όπως, αν συμφωνεί και το 
πανεπιστήμιο, στην περίπτωση της Σχολής Αρχιτεκτονικής, με δεδομένα τον ειδικό 
χαρακτήρα της εντός των τειχών πόλης, τα αρχιτεκτονικής αξίας κτίρια και συνολικά 
την ιδιαίτερη αισθητική των σπιτιών της περιοχής.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.288, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα τροποποιηθούν ξανά οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών 
Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Γενικοί) Κανονισμοί, ώστε να συμπεριληφθούν σ’ αυτούς 
τα άτομα με τύφλωση και να καταργηθεί η διάκριση που υφίστανται, καθώς 
αποκλείονται από τη δωρεάν περίθαλψη, την οποία δικαιούνται άλλα άτομα με 
αναπηρίες, καθώς και δημόσιοι λειτουργοί.» 

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.289, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε να ενισχυθεί οικονομικά η κοινότητα 
Κοιλίνειας για την υλοποίηση των πιο κάτω έργων: 

1. ∆ιαπλάτυνση δρόμων εντός της κοινότητας. 

2. Κατασκευή τοίχων εντός της κοινότητας. 

3. Επιδιόρθωση και διαπλάτυνση του δρόμου που οδηγεί στην εκκλησία της 
κοινότητας.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.290, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα γίνουν αποδεκτά τα πιο κάτω αιτήματα της κοινότητας 
Κοιλίνειας: 

1. Ανάπλαση της πλατείας του χωριού. 

2. Επέκταση του κοιμητηρίου. 

3. Αναπαλαίωση της παλαιάς βρύσης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.291, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν στα σχέδια ανάπτυξης της κυβέρνησης συμπεριλαμβάνεται η 
υλοποίηση της κατασκευής γεφυριού στο δρόμο Κελοκεδάρων-Ζιριπιλλή-Νατάς 
(επαρχία Πάφου).»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.292, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα προωθηθεί η αίτηση για έκδοση πολεοδομικής άδειας για 
κατασκευή κοινοτικού γηπέδου στην κοινότητα Κελοκεδάρων (επαρχία Πάφου).»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.293, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε να γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας 
Κελοκεδάρων για πιο συχνή παρουσία ιατρού για την εξυπηρέτηση των κατοίκων στο 
κοινοτικό ιατρείο.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.294, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα ικανοποιηθεί το αίτημα της κοινότητας Κελοκεδάρων (επαρχία 
Πάφου) για δημιουργία νέου κοιμητηρίου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.295, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση προγραμματίζει την παροχή κινήτρων σε 
εργαζομένους που κατοικούν στην ύπαιθρο και εργάζονται στην πόλη.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.296, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προγραμματίζεται τροποποίηση των κριτηρίων που πρέπει να 
πληρούν τα νέα ζευγάρια, ώστε να δικαιούται μεγαλύτερος αριθμός να ενταχθεί στο 
σχέδιο για στήριξη νέων ζευγαριών.»  

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.297, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα προωθηθούν η 2η και 3η φάση της ανάπλασης της πλατείας 
της κοινότητας Σαλαμιούς στην επαρχία Πάφου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.298, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται η κατασκευή υποσταθμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου στην Τριμήκληνη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.299, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο πρόκειται να προωθηθεί η ανάπτυξη του δικτύου 
άρδευσης στην περιοχή της κοινότητας Σαλαμιούς, που εντάχθηκε πρόσφατα στον 
αναδασμό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.300, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο λαμβάνονται μέτρα για την αναγκαία διαπλάτυνση και 
ευθυγράμμιση της στροφής του δρόμου που οδηγεί στην κοινότητα Γαλαταριάς 
(επαρχία Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.301, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Γαλαταριάς (επαρχία 
Πάφου) για ένταξή της στο υδατικό κυβερνητικό έργο Στατού-Αγίου Φωτίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.302, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα μπορούσε να στηριχθούν οικονομικά οι κάτοικοι της κοινότητας 
Κοιλίνειας που είναι κάτοχοι γαϊδουριών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.303, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, των 
βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και Ρούλας 

Μαυρονικόλα 

 «Παρά τις κατά καιρούς υποσχέσεις που δόθηκαν στην Παγκύπρια Οργάνωση 
Πολυτέκνων, εξακολουθεί να παραμένει σε εκκρεμότητα η ικανοποίηση των πιο κάτω 
αιτημάτων: 

1. Ετήσια αναθεώρηση του επιδόματος τέκνου, ώστε να επιτυγχάνεται η 
αναπλήρωση της αγοραστικής του δύναμης. 

2. Παραχώρηση 13ου επιδόματος πολυτέκνων για το 2009. 

3. Αύξηση ειδικής χορηγίας για φοιτητές παιδιά πολυτέκνων. 

4. Αύξηση του χορηγήματος των εθνοφρουρών παιδιών πολύτεκνων οικογενειών. 

5. Βελτίωση της τιμολογιακής πολιτικής για το ηλεκτρικό ρεύμα, έτσι που να 
λαμβάνονται υπόψη οι αυξημένες ανάγκες της πολυμελούς οικογένειας. 
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6. Βελτίωση της νομοθεσίας για παραχώρηση χορηγίας για αγορά αυτοκινήτου 
και καθιέρωση δικαιώματος επαναδιεκδίκησης. 

7. Περαιτέρω βελτίωση και διεύρυνση των κριτηρίων για απόκτηση στέγης. 

8. ∆ημιουργία ενιαίου φορέα με στόχο τη διαμόρφωση και υλοποίηση ενός 
ολοκληρωμένου προγράμματος δημοσιογραφικής πολιτικής. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πότε προτίθεται 
να ικανοποιήσει τα πιο πάνω αιτήματα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.304, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Με ποια κριτήρια αποφασίστηκε ο δρόμος Αγίας Νάπας-Σωτήρας να 
κατασκευαστεί με αντιολισθητικές προδιαγραφές και ποιο θα είναι το ύψος του 
κόστους κατασκευής του; 

2. Γιατί δεν κατασκευάζονται αντιολισθητικοί δρόμοι σε ορεινές και ημιορεινές 
περιοχές, όπως για παράδειγμα ο δρόμος της Κυπερούντας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.305, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω ενημερωθεί από μια ομάδα κατοίκων στην τουριστική περιοχή Πύλας ότι 
στην οικία που βρίσκεται στο τεμάχιο 548, Φ./Σχ. XLI 18, περιοχή “Βερκί”, λειτουργεί 
μονάδα απεξάρτησης ατόμων εθισμένων σε ναρκωτικές ουσίες.  Οι κάτοικοι 
εκφράζουν την αντίδρασή τους για τη δημιουργία του κέντρου αυτού εντός της 
οικιστικής περιοχής, η οποία κάνει τη διαβίωσή τους να κυριαρχείται από συνεχή φόβο 
και ένταση.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν δοθεί οι απαραίτητες άδειες για τη λειτουργία της εν 
λόγω μονάδας και, εάν όχι, τι προτίθεται να πράξει έπειτα και από τα διαβήματα των 
κατοίκων της περιοχής για μετακίνησή της ή και για παύση της λειτουργίας της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.306, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση του σχετικά με το αίτημα του Εμπορικού και Βιομηχανικού 
Επιμελητηρίου Λευκωσίας για παροχή κυβερνητικών εγγυήσεων για δάνεια από το 
εξωτερικό που έχουν σχέση με τεχνολογικές αναβαθμίσεις.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.307, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει τα αιτήματα του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Λευκωσίας 
για χάραξη και διάνοιξη εσωτερικού οδικού δικτύου, καθώς και για ανάπτυξη του 
δικτύου τηλεπικοινωνιών, ώστε να εξυπηρετούν τις ανάγκες της Βιομηχανικής Ζώνης 
Μάμμαρη.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.308, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση του αναφορικά με το αίτημα του Εμπορικού και 
Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Λευκωσίας για αύξηση των επιδοτήσεων για τη 
συμμετοχή του σε διεθνείς εκθέσεις.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.309, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει τα ακόλουθα αιτήματα του Εμπορικού και 
Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Λευκωσίας: 

1. Επίλυση των προβλημάτων ασφάλειας και πυρασφάλειας στη Βιομηχανική 
Περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς και στη Βιομηχανική Ζώνη Παλαιομετόχου. 

2. ∆ημιουργία βιολογικού σταθμού που να εξυπηρετεί τόσο τη Βιομηχανική 
Περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς όσο και τη Βιομηχανική Ζώνη Παλιομετόχου. 

3. Επίλυση του σοβαρού προβλήματος δυσοσμίας που προκαλείται από τη 
λειτουργία φάρμας αλόγων και χοιροστασίων στη Βιομηχανική Περιοχή 
Κοκκινοτριμιθιάς και στη Βιομηχανική Ζώνη Παλιομετόχου. 

4. ∆ημιουργία μικρού σύγχρονου ιατρικού κέντρου για τις ανάγκες της 
Βιομηχανικής Περιοχής Κοκκινοτριμιθιάς και της Βιομηχανικής Ζώνης 
Παλιομετόχου. 

5. Χάραξη και διάνοιξη του εσωτερικού οδικού δικτύου της Βιομηχανικής Ζώνης 
Παλιομετόχου και δημιουργία κεντρικού οδικού άξονα.  Η απουσία επίσημου 
οδικού δικτύου δημιουργεί ανυπέρβλητα κωλύματα αναφορικά με την 
εξασφάλιση των αναγκαίων πολεοδομικών αδειών για ανάπτυξη των 
βιομηχανικών τεμαχίων. 

6. ∆ημιουργία υποδομής περισυλλογής των σκυβάλων που να εξυπηρετεί τόσο τη 
Βιομηχανική Περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς όσο και τη Βιομηχανική Ζώνη 
Παλιομετόχου. 

7. ∆ημιουργία κατάλληλου χώρου στάθμευσης που να εξυπηρετεί τη Βιομηχανική 
Περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς και τη Βιομηχανική Ζώνη Παλιομετόχου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.310, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση του σχετικά με το αίτημα του Εμπορικού και Βιομηχανικού 
Επιμελητηρίου Λευκωσίας για μείωση των τελών απόρριψης λυμάτων στη Βαθιά 
Γωνιά.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.311, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Με βάση τα στοιχεία της Eurostat, η Κύπρος έχει το πλέον υψηλό κόστος 
βιομηχανικού ρεύματος σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Το Εμπορικό και Βιομηχανικό 
Επιμελητήριο Λευκωσίας εισηγείται τη διαμόρφωση νέων διατιμήσεων με χαμηλότερη 
χρέωση, ώστε να δοθεί ευκαιρία επιλογής στις επιχειρήσεις να επιλέγουν ποια είναι η 
πιο συμφέρουσα γι’ αυτές. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τη θέση του για το εν λόγω θέμα.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.312, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τη θέση του στο αίτημα του Εμπορικού και Βιομηχανικού 
Επιμελητηρίου Λευκωσίας για κατάργηση των αποθηκευτικών τελών στη μετακίνηση 
λογαριασμών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.313, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα του 
Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Λευκωσίας για καταβολή του φόρου 
προστιθέμενης αξίας για εισαγόμενες πρώτες ύλες από τρίτες χώρες ανά τριμηνία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.314, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα/εισήγηση του 
Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Λευκωσίας για επαναφορά του μέτρου 
της επιταχυνόμενης απόσβεσης, προκειμένου να υπάρξει θετική επίδραση στη 
βιομηχανία και ανάκαμψη του κλάδου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.315, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει μία ενιαία βάση δεδομένων με τις εκκρεμείς 
συνολικές υποχρεώσεις προς το δημόσιο, στην οποία περιλαμβάνονται όσοι πολίτες 
και επιχειρήσεις έχουν σοβαρές ασφαλιστικές και φορολογικές εκκρεμότητες.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.316, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο πρόκειται να συνεχίσει να εφαρμόζεται κατά το 2010 το 
Σχέδιο Απόσυρσης και Αντικατάστασης Παλαιών Οχημάτων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.317, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται για την κατοχύρωση των 
επαγγελματικών δικαιωμάτων των πτυχιούχων των ΤΕΙ και για το συνολικό αριθμό 
των τμημάτων ΤΕΙ των οποίων τα πτυχία είναι σήμερα αναγνωρισμένα στην Κύπρο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.318, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Οι αδειούχοι αχθοφόροι του λιμανιού Λάρνακας, λόγω της επί σειρά ετών 
υπολειτουργίας της εν λόγω λιμενικής εγκατάστασης, αντιμετωπίζουν τραγικά 
οικονομικά αδιέξοδα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο: 

1. προτίθεται να παραχωρήσει στους αχθοφόρους έκτακτο εφάπαξ επίδομα 
κοινωνικής συνοχής ως άμεσο μέτρο αντιμετώπισης των πιεστικών τους 
προβλημάτων, 
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2. λαμβάνει μέτρα ενόψει της ανάπτυξης του λιμανιού Λάρνακας από το 
στρατηγικό επενδυτή, ώστε να κατοχυρωθούν τα επαγγελματικά τους 
δικαιώματα και κεκτημένα και οι προοπτικές απασχόλησής τους, 

3. προτίθεται να παγώσει τις εισφορές τους στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
για όσο τουλάχιστο χρόνο τα άτομα αυτά δεν έχουν εισοδήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.319, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό των κρατικών συμβουλευτικών κέντρων για υποδοχή 
κακοποιημένων γυναικών που λειτουργούν σήμερα στην Κύπρο και για τον αριθμό 
των γυναικών που έχουν ζητήσει υποστήριξη και φιλοξενία τα τελευταία τρία χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.320, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο, στα πλαίσια της στήριξης της γυναικείας 
επιχειρηματικότητας, υπάρχει ειδικό πρόγραμμα για επιχορήγηση των νέων γυναικών 
που επιθυμούν να ξεκινήσουν τη δική τους επιχείρηση στο χώρο της κατοικίας τους, 
εφόσον έχουν παιδιά προσχολικής ηλικίας ή φροντίζουν άτομα με αναπηρίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.321, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει ολοκληρωμένο πρόγραμμα κοινωνικής ένταξης των 
Αθιγγάνων στην κυπριακή κοινωνία, για τα μέτρα που περιλαμβάνονται στο 
συγκεκριμένο πρόγραμμα, για τον αριθμό των ατόμων που επηρεάζονται και για το 
συνολικό ποσό που έχει μέχρι σήμερα διατεθεί.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.322, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να απαλλάξει τις τρίτεκνες οικογένειες από το 
φόρο μεταβίβασης για απόκτηση πρώτης κατοικίας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.323, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο ισχύουν ειδικές διαδικασίες για το διορισμό πολυτέκνων 
στη δημόσια υπηρεσία και τη δημόσια εκπαίδευση και, αν όχι, κατά πόσο υπάρχει 
σκέψη για την καθιέρωση ειδικών διαδικασιών ως μέτρου για τη στήριξη των 
πολυτέκνων και αντιμετώπιση του δημογραφικού προβλήματος.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.324, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό των κτισμάτων που έχουν κηρυχθεί αυθαίρετα 
παγκύπρια, για τα μέτρα που προβλέπει η σχετική νομοθεσία για την αντιμετώπιση 
του φαινομένου της αυθαίρετης δόμησης και για τον αριθμό των αυθαιρέτων που έχει 
μέχρι σήμερα κατεδαφιστεί.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.325, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το θέμα της χορήγησης επιδόματος ενοικίου στις 
τρίτεκνες οικογένειες, στα πλαίσια της αντιμετώπισης του δημογραφικού 
προβλήματος.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.326, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η Κύπρος έχει πετύχει τους στόχους που θέτει το 
Πρωτόκολλο του Κιότο για την αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών και σε ποια 
συγκεκριμένα σημεία παρουσιάζεται οποιαδήποτε υστέρηση.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.327, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το συνολικό αριθμό των χωματερών που λειτουργούν σήμερα 
στην Κύπρο και πώς κατανέμονται κατά επαρχία, για τα μέτρα που λαμβάνονται για το 
οριστικό κλείσιμό τους και πόσες από αυτές έχουν κλείσει τα τελευταία τρία χρόνια.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.328, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει εντοπιστεί το φαινόμενο της αυθαίρετης δόμησης σε 
δασικές εκτάσεις και, αν ναι, για τα μέτρα που λαμβάνονται για την αντιμετώπισή του.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.329, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει ολοκληρωμένο εθνικό πρόγραμμα για την 
ενεργειακή αναβάθμιση κατοικιών για σκοπούς εξοικονόμησης ενέργειας.»  

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.330, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Τα ποσά που περιλαμβάνονται στους κρατικούς προϋπολογισμούς για 
σκοπούς έρευνας και ανάπτυξης τα τελευταία τρία χρόνια. 

2. Τα ποσοστά που οι δαπάνες αυτές αντιπροσωπεύουν. 

3. Την ποσοστιαία αύξηση που παρατηρείται στις δαπάνες του κρατικού 
προϋπολογισμού για την έρευνα και ανάπτυξη από χρόνο σε χρόνο τα 
τελευταία τρία χρόνια. 

4. Τη σύγκριση των ποσοστών αυτών με τις υπόλοιπες χώρες μέλη της 
Ευρωζώνης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.331, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να δημιουργήσει “πράσινο ταμείο” για τη 
χρηματοδότηση περιβαλλοντικών δράσεων και για ανάπτυξη της πράσινης ενέργειας, 
στο οποίο να εισρέουν πρόστιμα που επιβάλλονται σε εταιρείες, οργανισμούς και 
πολίτες που ρυπαίνουν το περιβάλλον.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.332, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Κύπρος, μέσω της συμμετοχής της στις εργασίες 
του ∆ιεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισμού και της θέσης της στην Επιτροπή Προστασίας 
Θαλάσσιου Περιβάλλοντος, ασχολείται ενεργά με την αναθεώρηση του Παραρτήματος 
VI της ∆ιεθνούς Συμβάσεως για την Πρόληψη της Ρύπανσης της Θάλασσας από 
Πλοία (MARPOL Annex VI). 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι σχετικές διαπραγματεύσεις, ποιες είναι 
οι αλλαγές που προωθούνται και ποια είναι η επίσημη θέση της Κύπρου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.333, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχει περιέλθει στην αντίληψή μου μία νέα τεχνολογία διαχείρισης οικιακών 
αποβλήτων με την ονομασία “plasma”.  Φαίνεται ότι αυτή η τεχνολογία, που βασίζεται 
στην τήξη των σκουπιδιών σε υψηλές θερμοκρασίες έκρηξης, που ξεπερνούν αυτές 
της πυρόλυσης, εφαρμόζεται ήδη στις ΗΠΑ.  Πληροφορούμαι ότι υπάρχει ενδιαφέρον 
για την τεχνολογία αυτή και από ελληνικά νησιά, γιατί δε δημιουργεί απόβλητα και δεν 
απαιτεί χώρο αποθήκευσης υπολειμμάτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την τεχνολογία αυτή και αν υπάρχουν δυνατότητες εφαρμογής της 
στην Κύπρο.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.334, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το Γραφείο της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως έλαβε σωρεία παραπόνων από 
ορισμένες οικογένειες φοιτητών που για διάφορους λόγους εξαιρούνται από την 
πρόνοια της ισχύουσας νομοθεσίας για την παροχή φοιτητικής χορηγίας και 
αποφάσισε να κοινοποιήσει στο αρμόδιο υπουργείο τα ευρήματα της μελέτης που 
έγινε για το θέμα αυτό (Α/Π 1186/2009).  Σύμφωνα με την υπό αναφορά έκθεση του 
Γραφείου της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, οι πρόνοιες του περί Παροχής Ειδικών 
Χορηγιών Νόμου που αφορούν τη φοιτητική χορηγία θα αποτελούσαν πραγματικό 
αντιστάθμισμα, εάν κάλυπταν όλους εκείνους τους φορολογούμενους που δικαιούνταν 
προσωπικές εκπτώσεις και πιστώσεις φόρων με βάση τον περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος Νόμο, πριν αυτός τροποποιηθεί. 

 Η έκθεση συνιστούσε την τροποποίηση του περί Παροχής Ειδικών Χορηγιών 
Νόμου, ώστε να περιλαμβάνονται στους δικαιούχους της φοιτητικής χορηγίας όλοι 
εκείνοι οι φορολογούμενοι που τύγχαναν προσωπικών εκπτώσεων και πιστώσεων 
φόρων πριν την κατάργησή τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει προωθηθεί η υλοποίηση των προτάσεων που 
περιλαμβάνονται στην έκθεση του Γραφείου της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, αφού έχει 
περάσει διάστημα πέραν του ενός έτους από την κατάθεσή της στο υπουργείο.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.335, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Υγείας έχει συνάψει συμφωνία με 
φαρμακευτικές εταιρείες για την προμήθεια του εμβολίου για τον ιό της νέας γρίπης 
H1Ν1. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις πρόνοιες του συμβολαίου όσον αφορά τις οικονομικές 
παραμέτρους και άλλες ουσιώδεις πρόνοιες, αλλά και όσον αφορά την ανάληψη 
ευθύνης για τυχόν παρενέργειες του εμβολίου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.336, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, στα 
πλαίσια της μελέτης για τη διάθεση των υλικών εκβάθυνσης του λιμανιού Λεμεσού, 
διεξήγαγε, τον Οκτώβριο του 2006, για σκοπούς σύγκρισης, σειρά δειγματοληψιών 
θαλάσσιου ιζήματος και σε άλλες θαλάσσιες περιοχές στη Λεμεσό και στην Πάφο.  Οι 
δειγματοληψίες έγιναν σε περιοχές όπου δεν υπάρχουν σημειακές πηγές ρύπανσης, 
όπως η προστατευόμενη περιοχή Λάρας στον Ακάμα, ο Κόλπος Χρυσοχούς, το 
Ακρωτήρι, η περιοχή Αμαθούντας κ.ά., και αφορούσαν την ύπαρξη μετάλλων, 
μολύβδου, χαλκού κ.λπ.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, με λεπτομέρεια και αναλυτικά, ποια ήταν τα αποτελέσματα των 
ερευνών, ανά στοιχείο και τοποθεσία.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.337, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η συμμετοχή των δημόσιων υπαλλήλων στα θεσμικά όργανα της ΕΕ είναι 
ύψιστης σημασίας για την προώθηση των συμφερόντων της χώρας τους.  Οι 
υπάλληλοι αυτοί είναι γνώστες των ιδιαίτερων καταστάσεων της Κύπρου και μπορούν 
να καταθέσουν απόψεις, όταν συζητούνται θέματα και λαμβάνονται αποφάσεις που 
την επηρεάζουν.  Είναι σημεία επαφής μεταξύ της δικής μας κυβέρνησης και των 
κέντρων λήψης αποφάσεων της ΕΕ, οι δε γνώσεις που αποκτούν μπορούν να τύχουν 
της δέουσας αξιοποίησης με την επάνοδό τους στην Κύπρο. 

 Φαίνεται ότι υπάρχει επιτακτική ανάγκη γενικής ρύθμισης του θέματος, όπως 
έκαναν άλλες χώρες μέλη που, θέλοντας να ενθαρρύνουν τους κυβερνητικούς 
υπαλλήλους να διεκδικήσουν θέσεις στα θεσμικά όργανα της ΕΕ, τους παραχωρούν 
διάφορες διευκολύνσεις όπως: 

1. τη μη αφαίρεση των απουσιών για εξετάσεις και συνεντεύξεις από τις άδειές 
τους, 

2. τη διασφάλιση όλων των συνταξιοδοτικών τους δικαιωμάτων άνευ διακρίσεων, 

3. την παραχώρηση πολύχρονης μέχρι απεριόριστου χρονικού διαστήματος 
άδειας άνευ απολαβών για λόγους δημόσιου συμφέροντος, με σκοπό να 
κρατήσουν αυτούς τους υπαλλήλους και να τους αξιοποιήσουν.   

 Ενδεικτικά, αναφέρω ότι στην Ελλάδα, στην Ιρλανδία, στην Ολλανδία, στη 
Γερμανία, στην Αυστρία, στην Πορτογαλία και στο Λουξεμβούργο παραχωρείται 
10ετής άδεια, ενώ στο Βέλγιο, στη Σουηδία, στη Φινλανδία, στη ∆ανία, στη Γαλλία, 
στην Ιταλία, στην Ισπανία, στη Λιθουανία και στη Μάλτα παραχωρείται απεριόριστη 
άδεια.  Η Κύπρος δεν παραχωρεί τίποτα από τα πιο πάνω, με εξαίρεση κάποιες 
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άδειες άνευ απολαβών, βάσει διατάξεων του 2001, οι οποίες ορίζουν ότι τέτοιες άδειες 
παραχωρούνται για απασχόληση σε διεθνείς οργανισμούς και ξένες κυβερνήσεις και 
εξετάζονται κατ’ αξίαν.  Αρμόδιο όργανο για την έγκρισή τους είναι το Υπουργικό 
Συμβούλιο.  Μέχρι σήμερα υπάρχει αταξία και αδιαφανής πρακτική, αφού τα κριτήρια 
για την παραχώρηση των αδειών ήταν ανομοιογενή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να εισηγηθεί την εισαγωγή παρόμοιων διευκολύνσεων 
στους δημόσιους υπαλλήλους, για να διεκδικούν θέσεις στα θεσμικά όργανα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως γίνεται στις περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες.»   

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.379, ημερομηνίας 8 Μαΐου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.01.379, ημερ. 15/05/2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας έχει πρόσφατα ολοκληρώσει την 
οριοθέτηση του εγγεγραμμένου δρόμου Αγίας Μαρίνας (Χρ.)-Γυαλιάς, σε 
συνέχεια ορισμένων τεχνικής φύσεως προβλημάτων που είχαν αναφυεί. 

β)  Ενόψει τούτου, οι διαδικασίες βελτίωσης του δρόμου θα προωθηθούν άμεσα, με 
κυβερνητική δαπάνη. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.344, ημερομηνίας 11 Απριλίου 
2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα: Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Παλώδιας, για ευθυγράμμιση / 
διαπλάτυνση του δρόμου Νίκου Ευαγόρου - Χανιών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Ερ. 23.06.009.02.344, ημερ. 8/10/2008, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ ότι στο μέτρο που η Οδός Χανίων (δρόμος σύνδεσης της κοινότητας 
Παραμύθας με το δρόμο Λεμεσού - Πλατρών), αναμένεται να αποτελέσει μέρος της 
νέας όδευσης του δρόμου Λεμεσού - Αγρού, δεν ενδείκνυται, για ευνόητους λόγους, η 
εκτέλεση μεγάλων έργων σ'αυτό. Θα αντιμετωπιστεί, εντούτοις, η δυνατότητα 
βελτίωσής του, με μικρά έργα που δε συνεπάγονται τη χρήση ιδιωτικής γης, όπως η 
βελτίωση των ερεισμάτων, η γραμμοσήμανση και η τοποθέτηση πινακίδων. 

2. Όσον αφορά την Οδό Νίκου Ευαγόρου, πληροφορείστε ότι έχει πρόσφατα 
επαλειφθεί με πρέμιξ και προωθείται η κατασκευή ερεισμάτων και μικρών τοίχων από 
μπετόν, για περαιτέρω βελτίωσή του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.511, ημερομηνίας 10 

Ιουνίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«α) Η   Λεωφόρος   Μεσόγης   ξεκινά   από   τη   συμβολή    με   τον   Βόρειο 
Παρακαμπτήριο    ∆ρόμο    Πάφου    και    το    νότιο    σκέλος    του    ∆υτικού 
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Παρακαμπτήριου ∆ρόμου Πάφου, (σημείο Γ, στο επισυναπτόμενο σχέδιο) και 
εκτείνεται μέχρι τη συμβολή με τους δρόμους προς τις κοινότητες Μεσόγης και 
Τρεμιθούσας. Μέρος της Λεωφόρου περιλαμβάνεται στο Ρυθμιστικό Σχέδιο του 
∆υτικού Παρακαμπτήριου ∆ρόμου Πάφου, (τμήματα Γ - Α και Α - ∆), ενώ το υπόλοιπο 
τμήμα της Λεωφόρου δεν έχει ακόμα μελετηθεί. 

β)  Για το τμήμα Α - Γ, το Ρυθμιστικό Σχέδιο του ∆υτικού Παρακαμπτήριου Πάφου 
διαλαμβάνει διατομή με δύο λωρίδες κυκλοφορίας, (μία ανά κατεύθυνση), 
πλακόστρωτα πεζοδρόμια, χώρους στάθμευσης κατά μήκος του οδοστρώματος και 
στις δύο κατευθύνσεις και κεντρική διαχωριστική νησίδα.   Η πρόταση αυτή προέκυψε 
μετά από διαβουλεύσεις με την Τοπική Αρχή, τους κατοίκους και τους 
καταστηματάρχες της περιοχής, οι οποίοι, εντούτοις, διατηρούν την αντίθεσή τους για 
την κατασκευή κτιστής διαχωριστικής νησίδας, με γνώμονα την ασφαλή και εύρυθμη 
λειτουργία του δρόμου. 

γ)  Για το τμήμα Α - ∆, που αποτελεί την συμβολή του ∆υτικού Παρακαμπτήριου 
∆ρόμου Πάφου, με τη Λεωφόρο Μεσόγης, το Ρυθμιστικό Σχέδιο διαλαμβάνει την ίδια 
διατομή με τον ∆υτικό Παρακαμπτήριο ∆ρόμο, δηλαδή τέσσερις λωρίδες κυκλοφορίας, 
πλακόστρωτα πεζοδρόμια, ποδηλατόδρομο και κεντρική διαχωριστική νησίδα. 

δ)  Η ετοιμασία του Ρυθμιστικού Σχεδίου για το τμήμα της Λεωφόρου από το 
σημείο ∆ μέχρι το σημείο Β, δεν βρίσκεται στις άμεσες προτεραιότητες του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, όταν, εντούτοις, αρχίσει η μελέτη του θα γίνουν δημόσιες 
παρουσιάσεις, όπως και κατάλληλες διαβουλεύσεις με την Τοπική Αρχή, με σκοπό την 
ανταλλαγή απόψεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.531, ημερομηνίας 13 
Ιουνίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
μου με ημερ. 15.06.2009 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία κοινοποιήθηκε στο Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Βελτίωση του δρόμου Μαμωνιών - Σταυροκόννους 

 Ο υπό αναφορά δρόμος είναι αγροτικός και ενώνει τις δυο κοινότητες. Από 
προκαταρκτική εκτίμηση η δαπάνη για την εκτέλεση των βελτιωτικών έργων στο 
δρόμο αυτό ανέρχονται στις €85.000 - €90.000. 

 Το τμήμα του δρόμου, που εμπίπτει στα διοικητικά όρια της κοινότητας 
Σταυροκόννους, έχει επιδιορθωθεί από τα κονδύλια βελτίωσης και συντήρησης 
αγροτικών δρόμων της κοινότητας. Η βελτίωση του υπόλοιπου τμήματος του 
δρόμου, που εμπίπτει στα διοικητικά όρια της κοινότητας Μαμωνιών, μπορεί να 
προωθηθεί μέσω των Προϋπολογισμών Ανάπτυξης της κοινότητας. Στον 
Προϋπολογισμό του τρέχοντος έτους υπάρχει εγκριμένο ποσό ύψους €25.000 
για τη βελτίωση και συντήρηση των δρόμων της κοινότητας. Εναπόκειται στην 
Τοπική Αρχή να αποφασίσει, βάσει των προτεραιοτήτων της, κατά πόσον 
επιθυμεί να βελτιώσει τον εν λόγω δρόμο. 

 Σημειώνεται ότι σε περιπτώσεις, όπου δικαιολογείται, έχω τη δυνατότητα να 
παραχωρήσω οικονομική βοήθεια για εκτέλεση ώριμων αναπτυξιακών έργων στις 
κοινότητες. 

(β) Κατασκευή ανοικτού οχετού όμβριων υδάτων 
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 Το αίτημα αυτό της κοινότητας, που αφορά μέρος δημόσιου αργακιού από το 
τέλος της κατοικημένης περιοχής μέχρι τον ποταμό ∆ιάριζο, εξετάσθηκε και 
παλαιότερα και απορρίφθηκε. Εκείνο που χρήζει άμεσης ενέργειας είναι ο 
καθαρισμός του αργακιού, αφού προηγουμένως εξασφαλισθούν οι απόψεις της 
Υπηρεσίας Περιβάλλοντος και του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.027, ημερομηνίας 21ης Ιουλίου 

2008, των βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
και Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Κέντρο Υγείας Κλήρου εξυπηρετεί τις Κοινότητες: 

ΚΟΙΝΟΤΗΤΕΣ ΗΜΕΡΕΣ 

Κλήρου Καθημερινά 

Γούρρι 

Γηροκομείο Κλήρου 

∆ευτέρα 

Αγροκηπιά 

Άγιο Ιωάννη Μαλούντας 

Τρίτη 

Μιτσερό 

Άγιο Ηρακλείδιο  

Σχολιατρική 

Τετάρτη 

Πέρα Ορεινής 

Πολιτικό 

Πέμπτη 

Εργάτες Παρασκευή 

 

 Στο Κέντρο απασχολούνται δύο Ιατροί, ένας Φαρμακοποιός ο οποίος ενισχύεται 
με άλλους δύο τρεις φορές την εβδομάδα, τρεις Νοσηλευτές, μια Επισκέπτρια Υγείας και 
μια Καθαρίστρια. 

 Επισημαίνεται ότι, στο Κέντρο Υγείας Κλήρου υπάρχει καθημερινά ένας Ιατρικός 
Λειτουργός και Φαρμακοποιός για την εύρυθμη λειτουργία του Κέντρου.   Μελετάται 
επίσης η ενίσχυση του Κέντρου με 3° ιατρό μέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων του 
Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας. 

 Όσον αφορά το θέμα της αναβάθμισης του Κέντρου, να σημειώσουμε ότι, το Κέντρο 
Υγείας Κλήρου είναι Κέντρο Παροχής Πρωτοβάθμιας Φροντίδας Υγείας που παρέχει την 
κατάλληλη ιατροφαρμακευτική περίθαλψη στους ασθενείς της περιοχής. Περιστατικά τα 
οποία χρήζουν αντιμετώπισης από ιατρούς ειδικοτήτων, παραπέμπονται στο Γενικό 
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Νοσοκομείο Λευκωσίας. Ως εκ τούτου, το Κέντρο Υγείας Κλήρου, θα αντιμετωπιστεί όπως 
και τα άλλα Κέντρα Υγείας στην Κύπρο και θα συνεχίσει να λειτουργεί κατά τον ίδιο 
τρόπο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιουλίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.071, 
ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνέχεια της επιστολής μου με τον ίδιο αριθμό φακέλου και ημερ. 9 
Φεβρουαρίου 2009, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στην Κύπρο όπως και στα υπόλοιπα Ευρωπαϊκά Κράτη παρέχεται η 
δυνατότητα στον οποιοδήποτε κάτοχο Ηλεκτρονικού Υπολογιστή να 
χρησιμοποιήσει την πιστωτική του κάρτα, συνδεόμενος με το διαδίκτυο και να 
στοιχηματίσει σε διάφορες ιστοσελίδες εταιρειών που παρέχουν διάφορα 
παιχνίδια συμπεριλαμβανομένου καζίνου. 

2. Σε αρκετά από αυτά τα Κράτη, το ηλεκτρονικό στοίχημα ρυθμίζεται νομοθετικά. 
Στην Κύπρο, σύμφωνα με τον Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ουσιαστικά 
δεν υπάρχει νομοθετικό πλαίσιο που να απαγορεύει ή να νομιμοποιεί ή να 
ρυθμίζει τη διεξαγωγή τέτοιου είδους στοιχημάτων, ωστόσο με το νομοσχέδιο 
που ετοιμάζει το Υπουργείο Οικονομικών πρόκειται να ρυθμιστούν όλα τα 
στοιχήματα που διεξάγονται μέσω τηλεπικοινωνιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.03.080 και 23.06.009.03.264, 
ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2008 και 16 ∆εκεμβρίου 2008, αντίστοιχα, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.03.080, και 23.06.009.03.264, οι οποίες 
αποστάληκαν με τις ταυτάριθμες επιστολές σας με ημερομηνία 12/03/2009 και 
01/06/2009 αντίστοιχα, και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α) Η πολυκατοικία Β που βρίσκεται στην οδό Πιαλέ Πασιά στη Λάρνακα ήταν 
ημιτελής κατά το 1974, και είναι κτισμένη σε δυο (2) (συνεχόμενα) τεμάχια με 
αρ. 146 και 147, του φ./σχ. 60/01W, στην ενορία Σκάλα του ∆ήμου Λάρνακας, 
τα οποία ανήκαν κατά το 1974 σε Τ/Κ. Το τεμάχιο με αρ. 146, 
περιλαμβανομένου και τμήματος της πολυκατοικίας, αποκτήθηκε και έχει 
εγγραφεί στην Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

(β) Το τεμάχιο με αρ. 147, περιλαμβανομένου και του υπόλοιπου τμήματος της 
ίδιας πολυκατοικίας, συνεχίζει να ανήκει στον Τ/Κ ιδιοκτήτη, ο οποίος είχε 
πωλήσει δύο από τα ημιτελή διαμερίσματα σε ζεύγος εκτοπισθέντων, οι οποίοι 
μέσω μεταγενέστερης συμφωνίας φαίνεται να είχαν συμβληθεί εκ νέου με τον 
Τ/Κ ιδιοκτήτη για αγορά ολόκληρου του τεμαχίου με αρ. 147. Το αναφερόμενο 
ζεύγος αποτάθηκε στον Κηδεμόνα Τ/Κ Περιουσιών, για έγκριση της 
μεταβίβασης του εν λόγω τεμαχίου στο όνομά τους. 

(γ) Η έκδοση τίτλου ιδιοκτησίας για τις οικιστικές μονάδες της αναφερόμενης 
πολυκατοικίας, στις οποίες διαμένουν εκτοπισθέντες δεν είναι εφικτή, μέχρι την 
απόκτηση του τεμαχίου με αρ. 147 από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, ώστε να 
είναι δυνατή η μετεγγραφή των οικιστικών μονάδων στους κατόχους και 
δικαιούχους. Το Υπουργείο Εσωτερικών σε συνεργασία με τα αρμόδια Τμήματα 
και Υπηρεσίες, καταβάλλει προσπάθειες για την επίλυση του θέματος του 
ιδιοκτησιακού καθεστώς του τεμαχίου με αρ. 147. 
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(δ) Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει δώσει οδηγίες στο Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως να προχωρήσει άμεσα στη συντήρηση/επιδιόρθωση τεσσάρων (4) 
διαμερισμάτων στον 1° και 2° όροφο της πολυκατοικίας, στα οποία διαμένουν 
νόμιμα και μόνιμα οικογένειες, νοουμένου ότι οι ένοικοι θα συγκατατεθούν να 
μεταστεγασθούν προσωρινά σε άλλα διαμερίσματα. 

(ε) Τα τρία (3) διαμερίσματα που βρίσκονται στον υπόστεγο χώρο της ίδιας 
πολυκατοικίας και παρουσιάζουν πολεοδομικά προβλήματα, δεν θα 
επιδιορθωθούν μέχρι την άρση των πολεοδομικών παρανομιών, οι οποίες 
δυσχεραίνουν την ικανοποιητική λειτουργία της πολυκατοικίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.097, ημερομηνίας 

8 Οκτωβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία 
Σαρίκα 

«Θέμα: Οδική ασφάλεια των κατοίκων της Κοινότητας Νέων ∆ημμάτων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.03.097, ημερομηνίας 
15.10.2008 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων είναι υπεύθυνο για τη συντήρηση του δρόμου 
Πόλης - Πωμού συμπεριλαμβανομένου και του τμήματος στα όρια των Νέων 
∆ημμάτων. Στα πλαίσια αυτά το Τμήμα τοποθετεί οριζόντια και κάθετη 
σήμανση η οποία στη συγκεκριμένη περίπτωση κρίνεται ικανοποιητική. 

2. Τα θέματα της εγκατάστασης οδικού φωτισμού και της οριοθέτησης δρόμων 
εντός της Κοινότητας αφορούν το Κοινοτικό Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.129, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 
2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

1.  Το αίτημα της διεξαγωγής Επιδημιολογικής Έρευνας στην Κοινότητα Κόρνου, 
για τα αυξημένα κρούσματα καρκίνου που καταγράφηκαν τα τελευταία χρόνια 
στην περιοχή, εξετάστηκε από την Επιτροπή ∆ιερεύνησης Αιτημάτων για 
διεξαγωγή επιδημιολογικών ερευνών. 

2.  Η εν λόγω Επιτροπή εισηγήθηκε όπως στην περίπτωση αυτή εφαρμοστεί το 
Πρωτόκολλο που ετοιμάστηκε από εμπειρογνώμονα για το Υπουργείο Υγείας 
και υιοθετήθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο ως ο κατάλληλος τρόπος 
διερεύνησης τέτοιων αιτημάτων (Πρωτόκολλο Παστίδη). 

3.  Τα αποτελέσματα της έρευνας και τα συμπεράσματα της εφαρμογής του 
Πρωτοκόλλου εμπεριέχονται σε απαντητική επιστολή του Υπουργού Υγείας με 
αρ. Φακ. Υ.Υ. 5.24.01.3.69.1 και ημερομηνία 29 Ιουλίου 2008 προς το 
Βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη για παρόμοιο ερώτημα. Η εν λόγω επιστολή 
διαβιβάστηκε σε σας με ταυτάριθμη επιστολή μας ημερομηνίας 31 Ιουλίου 2008 
(επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά).» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.132, ημερομηνίας 17 

Οκτωβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.03.132, ημερ. 20/05/2009, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το αίτημα αφορά τη διεύρυνση του τμήματος του δρόμου που διέρχεται από 
την κοινότητα Πραιτωρίου και συνδέεται με τον κύριο δρόμο προς τα ορεινά θέρετρα, 
για το οποίο ο Έπαρχος Πάφου εξασφάλισε τη γραμμή ρυμοτομίας από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως. Ενόψει άρνησης του επηρεαζόμενου ιδιοκτήτη να 
παραχωρήσει την έγγραφη συγκατάθεσή του, έχει προωθηθεί η διαδικασία της 
απαλλοτρίωσης του επηρεαζόμενου τεμαχίου και ο σχετικός Φάκελος βρίσκεται στον 
κλάδο χαρτογραφίας , για την διενέργεια της αναγκαίας χωρομετρικής εργασίας και 
την ετοιμασία των αντίστοιχων σχεδίων, όπου, εντούτοις, παρατηρείται κάποια 
καθυστέρηση, λόγω έλλειψης προσωπικού. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιουλίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.144, ημερομηνίας 
20 Οκτωβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.03.144 και ημερ. 
24.10.2008, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου, αναφορικά με τον επίναυλο καυσίμων και σας 
παραθέτω σχετική επιστολή που πήραμε από τις Κυπριακές Αερογραμμές με 
ημερομηνία 27.4.2009. 

 “Αναφορικά με ερώτημα (με αρ. 23.06.009.03.144 ημερομηνίας 20.10.08) που 
έθεσε γραπτώς προς το Υπουργείο σας ο αξιότιμος βουλευτής κ. Τάσος 
Μητσόπουλος σχετικά με τον επίναυλο καυσίμων, οι Κυπριακές Αερογραμμές 
επιθυμούν να αναφέρουν τα ακόλουθα: 

 Η Εταιρεία το 2008 επιβαρύνθηκε με δυσβάστακτο κόστος, λόγω της απότομης 
ανόδου της διεθνούς τιμής του αργού πετρελαίου.  Συγκεκριμένα, το κόστος καυσίμων 
αυξήθηκε πέρσι κατά €29 εκατομμύρια σε σύγκριση με το 2007.  Ωστόσο τα έσοδα 
από τη συνολική αύξηση του επίναυλου καυσίμων τόσο για τους επιβάτες, όσο και για 
το φορτίο που μεταφέραμε ήταν μόνο €18 εκατομμύρια.  Αυτό σημαίνει ότι οι 
Κυπριακές Αερογραμμές δεν μετακύλησαν ολόκληρο το πρόσθετο κόστος της 
αύξησης της τιμής των καυσίμων στο επιβατικό τους κοινό, με αποτέλεσμα να 
υποστούν καθαρή ζημιά €11 εκατομμυρίων. 

 Εξάλλου η Εταιρεία προχώρησε σε δύο μειώσεις του επίναυλου καυσίμων 
(συνολική μείωση 16 ευρώ για εισιτήρια διπλής διαδρομής).  Οι μειώσεις αυτές 
τέθηκαν σε ισχύ η πρώτη από 1η ∆εκεμβρίου 2008 και η δεύτερη από 1η Ιανουαρίου 
2009. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε άλλες πληροφορίες ή διευκρινίσεις 
τυχόν χρειαστείτε.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.162, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω Ερώτηση που διαβιβάστηκε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών από το Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με την 
επιστολή με αρ. 23.06.009.03.162 και ημερ. 3.11.2008, σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 
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(α) Η διασφάλιση της λειτουργίας παιχνιδότοπων, λούνα παρκ, τσίρκων, 
υδροπάρκων, κ.λπ. κάτω από συνθήκες πλήρους ασφάλειας και νομιμότητας, 
αφορά αρμοδιότητες διαφόρων Τμημάτων και Υπηρεσιών και ειδικότερα – 

 Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας (θέματα εργασιακών συνθηκών, ρύπανσης 
της ατμόσφαιρας, ασφάλειας εξοπλισμού και εγκαταστάσεων κ.λπ.) 

 Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (θέματα πυρασφάλειας, μέσων διαφυγής κ.λπ.) 

 Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικής Υπηρεσίας (ασφάλεια ηλεκτρικών και 
μηχανολογικών εγκαταστάσεων) 

 Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (τήρηση όρων και Κανονισμών παροχής/ χρήσης 
ηλεκτρικής ενέργειας) 

 Υγειονομικών Υπηρεσιών (διασφάλιση υγιεινής δημοσίων χώρων, χώρων 
ετοιμασίας και διάθεσης φαγητού, αποχετεύσεων/αποχωρητηρίων, λειτουργίας 
δημόσιων κολυμβητικών δεξαμενών κ.λπ.) (σε περιοχές εντός δημοτικών ορίων 
η αρμοδιότητα αυτή ανήκει στους οικείους δήμους) 

 Τοπικών Αρχών (έκδοση αδειών λειτουργίας, έλεγχος εγκαταστάσεων, 
ασφάλεια παιδότοπων/πάρκων κ.λπ.) 

(β) Σε ότι αφορά τους ∆ήμους η ασφάλεια των χρηστών των διαφόρων 
υποστατικών (οικιακών, εμπορικών, ψυχαγωγικών κ.λπ.) διασφαλίζεται, 
έμμεσα, με πρόνοιες στις ακόλουθες νομοθεσίες: 

- Η περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νομοθεσία (πολεοδομική άδεια για 
το είδος και την ένταση χρήσης της προτεινόμενης ανάπτυξης) 

- Η περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νομοθεσία, Κεφ. 96 (άδεια για 
τα τεχνικά χαρακτηριστικά της οικοδομής) 

- Η περί ∆ήμων Νομοθεσία (με την οποία δίνεται άδεια λειτουργίας για 
συγκεκριμένα είδη υποστατικών). 

(γ) Οι υπό αναφορά νομοθεσίες έχουν βέβαια ως απώτερο στόχο την προστασία 
των χρηστών, όμως οι πρόνοιες τους επικεντρώνονται στα τεχνικά 
χαρακτηριστικά του υποστατικού, των εγκαταστάσεων και του εξοπλισμού του 
και δεν υπεισέρχονται σε θέματα απόδοσης ευθυνών σε περίπτωση 
ατυχημάτων ή ασφαλιστικής κάλυψης των πιθανών θυμάτων. 

(δ) Όπως έχει προαναφερθεί, για κάποια είδη υποστατικών (π.χ. λούνα παρκ, 
κ.λπ.) οι ∆ήμοι εκδίδουν ετήσια άδεια λειτουργίας, σύμφωνα με τις πρόνοιες 
του περί ∆ήμων Νόμου (άρθρο 112). Στα πλαίσια της άδειας αυτής, τα εν λόγω 
υποστατικά επιθεωρούνται από το ∆ήμο για τήρηση θεμάτων της αρμοδιότητας 
του καθώς και από την Πυροσβεστική Υπηρεσία και την Ηλεκτρομηχανολογική 
Υπηρεσία για θέματα της δικής τους αρμοδιότητας. 

(ε) Τέλος σημειώνεται ότι τα γενικότερα θέματα ασφάλειας και υγείας σε 
εργασιακούς χώρους, τόσο σε σχέση με τους εργοδοτούμενους όσο και σε 
σχέση με τους χρήστες των χώρων αυτών, διέπονται από την περί Ασφάλειας 
και Υγείας στην Εργασία νομοθεσία και αρμόδια αρχή για την εφαρμογή της 
είναι το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας. 

(στ) Σε ότι αφορά τις Κοινότητες, κατά τη μελέτη των αιτήσεων για έκδοση 
οικοδομικής άδειας, ζητούνται ανάλογα με την κάθε περίπτωση και οι απόψεις 
άλλων Κυβερνητικών Υπηρεσιών και Τμημάτων όπως π.χ. του Τμήματος 
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Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας κ.ά., ώστε 
να τεθούν οι απαραίτητοι όροι στην άδεια οικοδομής για να διασφαλίζεται η 
ασφαλής χρήση των διαφόρων παιχνιδιών από το κοινό. 

(ζ) ∆εν υπάρχει ειδικό νομοθετικό πλαίσιο το οποίο να προνοεί για την ασφάλεια 
των παιδιών και των άλλων χρηστών των πάρκων και των παιχνιδότοπων που 
υπάρχουν στις Κοινότητες. 

(η) Σε περίπτωση ατυχήματος επιβάλλεται να διερευνηθούν τα αίτια και οι 
συνθήκες κάτω από τις οποίες έγινε. Αν υπάρχουν νομικές ευθύνες της 
Τοπικής Αρχής αυτές θα κριθούν από το ∆ικαστήριο, νοουμένου ότι θα υπάρξει 
σχετική αγωγή από παραπονούμενους πολίτες. 

(θ)  Είναι στην αποκλειστική αρμοδιότητα της κάθε Τοπικής Αρχής να προβεί στις 
δέουσες ενέργειες για ασφαλιστική κάλυψη των πιθανών θυμάτων από 
ατυχήματα. 

(ι) Περιοδικοί έλεγχοι ασφαλείας για τη λειτουργία των Κοινοτικών 
παιδότοπων/πάρκων, είναι στην αποκλειστική αρμοδιότητα των κατά τόπους 
Τοπικών Αρχών. 

2. Η επιστολή-υπενθύμιση του Γενικού ∆ιευθυντή με αρ. 23.06.009.03.162 και 
ημερ. 30.4.2009 είναι επίσης σχετική.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.177, ημερομηνίας 

6 Νοεμβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα 
Φακοντή 

«Θέμα: Κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου Νέου Χωρίου Πάφου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.03.177, ημερομηνίας 
13.11.2008 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το 2004 το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ετοίμασε μελέτη για κατασκευή του 
παρακαμπτήριου δρόμου και δημοσιεύτηκαν οι απαραίτητες απαλλοτριώσεις 
γης. Όμως λόγω προσφυγής επηρεαζόμενων ιδιοκτητών, το Ανώτατο 
∆ικαστήριο εξέδωσε ακυρωτική απόφαση με αποτέλεσμα η προώθηση του 
έργου να ανασταλεί. 

2. Το 2007 το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε το διαχειριστικό σχέδιο Ακάμα το 
οποίο περιλαμβάνει και την κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου του Νέου 
Χωρίου. 

3. Στα πλαίσια της πιο πάνω απόφασης, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ετοιμάζει 
νέα κατασκευαστικά σχέδια τα οποία θα σταλούν στο Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας εντός του 2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.199, ημερομηνίας 21ης 
Νοεμβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Εγκαταλελειμμένες κατοικίες στην κοινότητα Αστρομερίτη 

 Αναφέρομαι στις επιστολές του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ.23.06.009.03.199 ημερ. 26.11.2008 και 29.6.2009, 
αντίστοιχα, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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(α)  Οι εγκαταλελειμμένες κατοικίες που υπάρχουν στην κοινότητα Αστρομερίτη 
έχουν κατασκευαστεί πριν από 60 και πλέον χρόνια με διάφορα παλαιού τύπου 
οικοδομικά υλικά, όπως πλινθάρια και τσίγκους. 

(β)  Σε ό,τι αφορά τα συναφή θέματα υγείας που τυχόν να εγείρονται από την 
ύπαρξη των εν λόγω οικοδομών, ο Έπαρχος Λευκωσίας ζήτησε και έλαβε τις 
απόψεις και συστάσεις των Υγειονομικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, 
τις οποίες και έχει διαβιβάσει στο Κοινοτικό Συμβούλιο Αστρομερίτη για λήψη 
διορθωτικών μέτρων, λόγω αρμοδιότητας. 

(γ)  Σχετικά με ενδεχόμενους κινδύνους που τυχόν να προκύπτουν λόγω των 
πεπαλαιωμένων και ευτελών υλικών που χρησιμοποιήθηκαν για την 
οικοδόμηση των υπό αναφορά οικιών, ο Έπαρχος Λευκωσίας, σε συνεργασία 
με το οικείο Κοινοτικό Συμβούλιο, λαμβάνει όλα τα αναγκαία, σύμφωνα με την 
υφιστάμενη νομοθεσία μέτρα, για στήριξη ή και κατεδάφιση τυχόν επικίνδυνων 
για το κοινό οικοδομών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.231, 
ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2008 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα που προέκυψε από τη Έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως αναφορικά 
με τα παράπονα με αρ. Α/Π 323/2007, Α/Π 453/2007 και Α/Π 75/2008, και σας 
ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφαση του τον Ιούνιο 2008 έχει διορίσει 
εννεαμελή Επιστημονική Επιτροπή με Πρόεδρο τον κ. Τσιάκαλο με όρο εντολής τη 
διαμόρφωση νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων από την προδημοτική έως και το 
λύκειο. Η Επιτροπή έχει καταθέσει πρόταση με το θεωρητικό πλαίσιο τον ∆εκέμβρη 
2008. Τον Φεβρουάριο του 2009 έχουν συσταθεί 21 επιτροπές ανά γνωστικό 
αντικείμενο οι οποίες με βάση το θεωρητικό πλαίσιο θα καταθέσουν μέχρι το 
Σεπτέμβριο του 2009 προγράμματα σπουδών για όλα τα αντικείμενα ή πεδία. Η 
Επιτροπή διαμόρφωσης νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων έχει την ευθύνη 
καταρτισμού Αναλυτικού Προγράμματος (μέρος του οποίου είναι τα προγράμματα 
σπουδών) από την προδημοτική έως και το λύκειο και ως εκ τούτου είναι υπεύθυνη 
να καταθέσει συνολική πρόταση που θα αποσαφηνίζει και τα μαθήματα που θα 
προκύψουν από την διαδικασία. Αναμένεται ότι μέχρι τον Ιανουάριο του 2010 η 
Επιτροπή θα έχει καταθέσει την τελική της πρόταση. 

3. Η διαδικασία διαμόρφωσης νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων είναι 
πολυδιάστατη και σύνθετη και συνδέεται άμεσα με τα γνωστικά αντικείμενα που θα 
διδάσκονται. Ως εκ τούτου το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προώθησε έγκαιρα 
την υπό αναφορά Έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως στην Επιτροπή ∆ιαμόρφωσης 
νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων. Αποτελεί θέση του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού ότι η δημιουργία νέων ή κατάργηση υφιστάμενων μαθημάτων θα πρέπει 
να είναι αποτέλεσμα της συνολικής διαδικασίας που διεκπεραιώνεται στο πλαίσιο 
διαμόρφωσης των νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων. 

4. Η διαδικασία σήμερα βρίσκεται στο στάδιο καταρτισμού των προγραμμάτων 
σπουδών από τις επιτροπές γνωστικών  αντικειμένων  ή πεδίων που έχουν 
συσταθεί. Συγκεκριμένα, στην Επιτροπή Αγωγής του Πολίτη, συμμετέχει κατόπιν 
πρόσκλησης του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού, εκπρόσωπος του συνδέσμου 
Πολιτικών Επιστημών και ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και εκπρόσωπος του Συνδέσμου 
Κοινωνιολόγων Κύπρου που βρίσκονται εκτός εκπαίδευσης. Παρομοίως, στην 
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Επιτροπή Γεωγραφίας συμμετέχει εκπρόσωπος του Συνδέσμου Γεωλόγων. 
Επιτροπή έχει συσταθεί επίσης για την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση. 

5. Ως εκ τούτου τα θέματα που άπτονται του διορισμού νέων ειδικοτήτων 
εκπαιδευτικών που πιθανόν να προκύψουν, θα απασχολήσει το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού με την ολοκλήρωση της διαδικασίας καταρτισμού 
των Αναλυτικών Προγραμμάτων και αφού αποσαφηνιστεί το τοπίο με τα 
μαθήματα. Αναφορικά με τα υφιστάμενα μαθήματα και εκεί που ήδη 
υπάρχουν περιπτώσεις διορισμένων εκπαιδευτικών, οι οδηγίες προς τους 
αρμόδιους λειτουργούς είναι όπως όλες οι ανάγκες διδασκαλίας των 
μαθημάτων καλυφθούν σταδιακά από ειδικούς εκπαιδευτικούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.232, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 
2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ποια είναι τα σχέδια της εκτελεστικής εξουσίας για το θέμα; 

 Το Υπουργείο Υγείας έχει συγκροτήσει επιτροπή με σκοπό την 
αξιολόγηση/ανάλυση και εκτίμηση των αποτελεσμάτων της μελέτης Mercer. 
Στην επιτροπή αυτή μετέχουν εκτός από εκπροσώπους των τμημάτων του 
Υπουργείου Υγείας και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του 
Γραφείου Προγραμματισμού. Η επιτροπή αυτή μεταξύ άλλων θα μελετήσει τους 
πιθανούς τρόπους με τους οποίους θα μπορούσε να καλυφθεί η αύξηση του 
κόστους της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης για το ΓεΣΥ. 

2. Πώς συγκρίνεται η Κύπρος με τα άλλα κράτη μέλη στον τομέα της 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης; 

 Βάσει στοιχείων της Στατιστικής Υπηρεσίας, της Μονάδας Παρακολούθησης 
Υγείας και διαφόρων ερευνών που κατά καιρούς έχουν πραγματοποιηθεί από 
το Υπουργείο Υγείας το επίπεδο υγείας του Κυπριακού πληθυσμού βρίσκεται 
σε αρκετά καλό επίπεδο. Το Προσδόκιμο Επιβίωσης κατά τη γέννηση και ο 
δείκτης της Βρεφικής Θνησιμότητας είναι περίπου στα ίδια επίπεδα με το μέσο 
όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η Κύπρος είναι ένα από τα ελάχιστα κράτη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης που δεν έχει Σχέδιο Υγείας. Η Ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη στην Κύπρο προσφέρεται από τον ιδιωτικό και τον δημόσιο τομέα, 
χωρίς να υπάρχει επαρκής συντονισμός και επικοινωνία μεταξύ τους με 
αποτέλεσμα τη μη αποδοτική χρησιμοποίηση των πόρων. 

 Βάσει στοιχείων της Eurostat το κόστος των Εθνικών ∆απανών Υγείας στην 
Κύπρο παρουσιάζεται σχετικά χαμηλό σε σχέση με τα υπόλοιπα Ευρωπαϊκά 
Κράτη. Σύμφωνα με την μελέτη Mercer το κόστος αυτό δεν θεωρείται 
πραγματικό αλλά υποτιμημένο, λόγω του ότι η Κύπρος παρουσιάζει ένα 
σημαντικά ψηλό επίπεδο δαπανών υγείας που καλύπτονται από τον 
οικογενειακό προϋπολογισμό (out of pocket). 

3. Πότε θα ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων για τα αποτελέσματα 
της μελέτης, δεδομένου ότι οι προτάσεις για αλλαγή της Νομοθεσίας 
συζητούνται στη Βουλή; 

 Η μελέτη πραγματοποιήθηκε από την εταιρεία Mercer για λογαριασμό του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ). Ο Πρόεδρος του ΟΑΥ έχει ήδη 
διαβιβάσει τη μελέτη αυτή προς την Πρόεδρο και προς τα μέλη της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας. 
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 Λόγω του ότι η Μελέτη Mercer ολοκληρώθηκε μετά την κατάθεση του 
Τροποιητικού Νομοσχεδίου στη Βουλή των Αντιπροσώπων, το άρθρο 19 του 
«Περί Γενικού Συστήματος Υγείας Νόμοι» που αφορά στα ποσοστά 
συνεισφοράς των δικαιούχων προς το ταμείο του Οργανισμού, δεν 
τροποποιήθηκε. Το άρθρο αυτό θα αναθεωρηθεί πιθανόν μετά από την 
ολοκλήρωση των εργασιών της πιο πάνω επιτροπής (σημείο 1) και την 
αξιολόγηση της Μελέτης Mercer. 

4. Πότε θα δημοσιοποιηθούν τα αποτελέσματα της νέας εκτίμησης; 

 Όπως έχει αναφερθεί και πιο πάνω η αναλογιστική μελέτη έχει 
πραγματοποιηθεί από την εταιρεία Mercer για τον Οργανισμό Ασφάλισης 
Υγείας. Ως εκ τούτου αρμόδιος για την δημοσιοποίηση των αποτελεσμάτων 
είναι ο Οργανισμός. 

5. Προγραμματίζεται συζήτηση των αποτελεσμάτων και διευκρίνιση 
παραγόντων που έχουν διαφοροποιήσει τα δεδομένα του κόστους της 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στην Κύπρο; 

 Όπως αναφέρθηκε και στο σημείο 1 το Υπουργείο Υγείας έχει συγκροτήσει 
Επιτροπή για ανάλυση/εκτίμηση και αξιολόγηση των αποτελεσμάτων της 
μελέτης. Ακολούθως θα αναλυθούν όλοι οι παράγοντες που πιθανόν να έχουν 
συμβάλει στην αύξηση των Εθνικών ∆απανών Υγείας στην Κύπρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.239, 

ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού 
κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2008 και 26 
Μαΐου 2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, που αφορά τη διδασκαλία του μαθήματος 
της Γεωγραφίας και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

2. Αυτή τη στιγμή εργοδοτούνται από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
Γεωγράφοι οι οποίοι διδάσκουν το μάθημα Γεωγραφίας στο Γυμνάσιο. Σε περιπτώσεις 
όπου οι περίοδοι διδασκαλίας της Γεωγραφίας σε ένα σχολείο δεν επαρκούν για την 
πλήρη απασχόληση εκεί Γεωγράφου, και παράλληλα υπάρχει πλεόνασμα περιόδων 
στις ειδικότητες Φυσιογνώστες/Βιολόγοι, τότε το μάθημα διδάσκεται από αυτές τις 
ειδικότητες. Η διευθέτηση αυτή γίνεται λόγω της συγγένειας των πιο πάνω ειδικοτήτων 
με το μάθημα Γεωγραφίας. 

3. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη του τα νέα δεδομένα 
και το περιεχόμενο της  Έκθεσης της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως στο συγκεκριμένο θέμα, 
προτίθεται να αυξήσει το διορισμό Γεωγράφων ώστε, όλες οι ανάγκες διδασκαλίας του 
μαθήματος να καλυφθούν σταδιακά από ειδικούς εκπαιδευτικούς. 

4. Παράλληλα, το ΥΠΠ μετά το διορισμό, από το Υπουργικό Συμβούλιο τον Ιούνιο 
2008, εννεαμελούς Επιστημονικής Επιτροπής, προχωρεί στη διαμόρφωση νέων 
αναλυτικών προγραμμάτων από την προδημοτική έως και το λύκειο. Η διαδικασία 
διαμόρφωσης νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων είναι πολυδιάστατη και σύνθετη 
εργασία και συνδέεται άμεσα με τα γνωστικά αντικείμενα που θα διδάσκονται. 
Αποτελεί θέση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού ότι η δημιουργία νέων ή 
κατάργηση υφιστάμενων μαθημάτων θα πρέπει να είναι αποτέλεσμα της συνολικής 
διαδικασίας, που διεκπεραιώνεται στο πλαίσιο της διαμόρφωσης των νέων 
Αναλυτικών Προγραμμάτων. 
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5. Η διαδικασία σήμερα βρίσκεται στο στάδιο καταρτισμού των προγραμμάτων 
σπουδών από της επιτροπές των γνωστικών αντικειμένων ή πεδίων, που έχουν 
συσταθεί. Αναμένεται ότι μέχρι τον Ιανουάριο του 2010 η Επιτροπή θα έχει καταθέσει 
την τελική της πρόταση. 

6. Ως εκ τούτου τα θέματα που άπτονται του διορισμού νέων ειδικοτήτων 
εκπαιδευτικών, που πιθανόν να προκύψουν, θα απασχολήσει το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού με την ολοκλήρωση της διαδικασίας καταρτισμού των Αναλυτικών 
Προγραμμάτων και αφού αποσαφηνιστεί το τοπίο με τα μαθήματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.253, ημερομηνίας 
11 ∆εκεμβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

«Αίτημα για κατασκευή υπέργειας διάβασης πεζών στον αυτοκινητόδρομο Λάρνακας - 
Ριζοελιάς για εξυπηρέτηση των μαθητών του Λυκείου Αραδίππου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.03.253 ημερομηνίας 
19.12.2008 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το αίτημα για την κατασκευή υπέργειας διάβασης πεζών στον 
αυτοκινητόδρομο Λάρνακας - Ριζοελιάς για εξυπηρέτηση των μαθητών του 
Λυκείου Αραδίππου εξετάστηκε σε συνεδρία της Τεχνικής Επιτροπής Οδικής 
Ασφάλειας Μαθητών που πραγματοποιήθηκε στις 27 Μαΐου 2009. 

2. Η Τεχνική Επιτροπή αποφάσισε ότι στο παρόν στάδιο η κατασκευή της υπό 
αναφορά υπέργειας διάβασης πεζών δεν κρίνεται αναγκαία για τους πιο κάτω 
λόγους: 

α)  Οι πεζοί που θέλουν να διασταυρώσουν τη Λεωφόρο Ακροπόλεως προς 
το Λύκειο Αραδίππου μπορούν να εξυπηρετηθούν από την υφιστάμενη 
υπόγεια διάβαση πεζών που βρίσκεται παρά τη φωτοελεγχόμενη 
συμβολή της Λεωφόρου με τις οδούς Σταδίου και Ιβύκου. 

β)  Οι περισσότεροι μαθητές προσέρχονται στο Λύκειο με τα σχολικά 
λεωφορεία ή με τα οχήματα των γονέων τους. 

γ)  Έχει κατασκευαστεί ένα ολοκληρωμένο δευτερεύον οδικό δίκτυο που 
εξυπηρετεί το σχολείο και έχει επίσης τοποθετηθεί η κατάλληλη 
σήμανση/σηματοδότηση. 

δ)  Θα έχει αρνητικές επιπτώσεις στο περιβάλλον και στη γενική αισθητική 
του δρόμου κυρίως λόγω του ύψους της υπέργειας διάβασης. 
(Απαιτείται ύψος τουλάχιστο 5,2-5,5μ). 

ε)  Θα πρέπει να κατασκευαστούν ράμπες και ανελκυστήρες για τους 
ανάπηρους και τους ηλικιωμένους. 

στ)  Για την κατασκευή της υπέργειας διάβασης πεζών και των σχετικών 
ραμπών/ανελκυστήρων θα απαιτηθούν απαλλοτριώσεις και υψηλά 
οικονομικά κονδύλια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.256, ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση σχετικά με τη δημιουργία κοιμητηρίου στην Κοινότητα Λέμπας 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.03.256 και ημερ. 18.12.08, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με στοιχεία και πληροφορίες που εξασφαλίστηκαν από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, το Κοινοτικό Συμβούλιο Λέμπας αφού εξασφάλισε τις 
θετικές απόψεις των αρμόδιων Τμημάτων/Υπηρεσιών, έχει προβεί στην 
απαλλοτρίωση του τεμαχίου με αρ. 141, Φ./Σχ. 45/50, για δημιουργία του κοιμητηρίου 
στην Κοινότητα. 

 Σημειώνεται ότι όσον αφορά το θέμα της δημόσιας προσπέλασης, προωθείται 
από το Γραφείο του Επάρχου Πάφου, διαδικασία εγγραφής δημόσιου δρόμου με 
απαλλοτρίωση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.266, ημερομηνίας 17 

∆εκεμβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη 
Σαμψών 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που περιγράφεται στον τίτλο της παρούσας και 
σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α) Βιοτεχνική Ζώνη στην Κοινότητα Αγγλισίδων: 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών δεν είναι ενήμερο για αίτημα του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Αγγλισίδων για τον καθορισμό Βιοτεχνικής Ζώνης. Σε οποιαδήποτε 
περίπτωση αν υπάρχει τέτοιο αίτημα, πρέπει να υποβληθεί στο πλαίσιο της 
διαδικασίας μελέτης της τροποποίησης των Πολεοδομικών Ζωνών της 
Κοινότητας, σύμφωνα με την καθορισμένη διαδικασία. 

(β) Βιοτεχνική Περιοχή στην Κοινότητα Καλού Χωριού: 

(i)  Με βάση τις Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 36.309 και 
ημ.25.10.1991, αρ. 38.188 και ημ.16.10.1992 και αρ. 40.185 και 
ημ.24.11.1993, με τις οποίες καθορίστηκε η Κυβερνητική πολιτική 
σχετικά με τη δημιουργία Κοινοτικών Βιοτεχνικών Περιοχών, το Κράτος 
καταβάλλει ως επιχορήγηση τα 2/3 της δαπάνης που είναι αναγκαία για 
τα έργα υποδομής μόνο, νοουμένου ότι η Μελέτη Βιωσιμότητας που 
ετοιμάζεται με ευθύνη της εκάστοτε ενδιαφερόμενης Τοπικής Αρχής 
εγκρίνεται από αρμόδια Επιτροπή. Σύμφωνα με την πολιτική αυτή, οι 
Κοινότητες καταβάλλουν αγοραίο ενοίκιο για την εκμίσθωση της κρατικής 
γης και το ποσό της αποζημίωσης που είναι αναγκαίο για την 
απαλλοτρίωση της όποιας αναγκαίας ιδιωτικής γης. Το κόστη αυτά 
μετακυλούνται στους Βιοτέχνες που εγκαθίστανται στην Βιοτεχνική 
Περιοχή. 

(ii)  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Καλού Χωριού ενημερώθηκε για την ανωτέρω 
πολιτική με σχετική επιστολή του Επάρχου Λάρνακας με ημερομηνία 
28.03.2008. Μετά την ενημέρωση, το Κοινοτικό Συμβούλιο στις 
04.11.2008 ενημέρωσε τον Έπαρχο Λάρνακας ότι δεν προτίθεται να 
καταβάλει το απαιτούμενο κόστος για τη δημιουργία Βιοτεχνικής 
Περιοχής. Ενόψει της πιο πάνω απόφασης του Κοινοτικού Συμβουλίου, 
στην παρούσα φάση δεν εξετάζεται θέμα δημιουργίας Βιοτεχνικής 
Περιοχής στο Καλό Χωριό Λάρνακας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.03.267 και 
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23.06.009.03.495, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2008 και 29 Απριλίου 2009, 
αντίστοιχα, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στις επιστολές σας με αρ. φακ. 
Ερ.23.06.009.03.267 και Ερ.23.06.009.03.495 με ημερομηνίες 9.1.2009 και 5.5.2009, 
αντίστοιχα, και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

α.  Η εγκύκλιος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού με ημερ. 14.2.2007 με 
θέμα τις διευκολύνσεις σε μητέρες εκπαιδευτικούς για το θηλασμό ή / και 
φροντίδα του παιδιού σύμφωνα με το άρθρο 5 του περί Προστασίας της 
Μητρότητας Νόμου του 1997 έως 2007 (παράρτημα 1) έχει ήδη αντικατασταθεί 
με την εγκύκλιο ημερ. 29.6.2009 (παράρτημα 2), ύστερα από σχετική 
συνεννόηση με το Τμήμα Εργασίας που είναι το καθ’ ύλην αρμόδιο Τμήμα του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
αποτελεσματικότερη εφαρμογή του εν λόγω Νόμου. 

β.  Με τη νέα εγκύκλιο παραχωρείται άδεια στις επηρεαζόμενες εκπαιδευτικούς να 
απουσιάσουν από το σχολείο 7½ περιόδους τη βδομάδα (στη ∆ημοτική 
Εκπαίδευση κάθε περίοδος είναι 40΄ και στη Μέση Εκπαίδευση 45΄).  Οι 3 
περίοδοι είναι από το διδακτικό τους χρόνο, ενώ οι άλλες 4½  από τον 
υπόλοιπο χρόνο τους στο σχολείο.  Με αυτό τον τρόπο διασφαλίζεται ότι στο 
σύνολο μιας εργάσιμης βδομάδας δίδονται πέντε ώρες σε διευκολύνσεις για τις 
εκπαιδευτικούς της ∆ημοτικής Εκπαίδευσης και πέραν των πέντε ωρών για τις 
εκπαιδευτικούς της Μέσης Εκπαίδευσης.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.272, ημερομηνίας 22 ∆εκεμβρίου 
2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 23.06.009.03.272 ημερ. 1.6.2009, σχετικά με την 
Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λάρνακας κ. Τάσος Μητσόπουλος στις 
22.12.2008 για τη διάθεση κρατικής γης στην Επαρχία Λάρνακας για χρήση από τους 
αερομοντελιστές. 

 Για να καταστεί δυνατή η προώθηση του αιτήματος σύμφωνα με τις πρόνοιες 
των περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμούς του 1989-
2005, ζητήθηκαν στις 4 Ιουνίου 2009 οι κατ’ αρχήν απόψεις του ∆ιευθυντή Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και του Επάρχου Λάρνακας, για να υποδειχθεί ο 
φορέας στον οποίο θα προχωρήσει η διαδικασία της διάθεσης. Η προς εσάς επιστολή 
μας με τον ίδιο αριθμό φακέλου ημερ. 4.6.2009, είναι σχετική. 

 Θα επικοινωνήσω μαζί σας μόλις εξασφαλιστούν οι απόψεις που ζητήθηκαν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.272, ημερομηνίας 22 
∆εκεμβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή μου με τον ίδιο αριθμό φακέλου και ημερ. 
29.6.2009 σχετικά με την Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λάρνακας κ. Τάσος 
Μητσόπουλος στις 22.12.2008 για τη διάθεση κρατικής γης στην Επαρχία Λάρνακας 
για χρήση από τους αερομοντελιστές. 
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 Συναφώς σας πληροφορώ ότι η εξέταση της αίτησης έχει συμπληρωθεί και η 
αίτηση θα μελετηθεί από την αρμόδια Υπουργική Επιτροπή σε προσεχή συνεδρία 
της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.284, 
ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από τις εξετάσεις που διενεργήθηκαν αναφορικά με το επεισόδιο που 
σημειώθηκε μετά τον μαθητικό αγώνα πετοσφαίρισης μεταξύ των ομάδων Γυμνασίου 
Ακακίου και Γυμνασίου Σταυρού, διαφάνηκε ότι η Αστυνομία αμέσως μετά τη λήψη 
του σχετικού παραπόνου προέβηκε σε όλες τις ενδεδειγμένες ενέργειες προς 
διερεύνηση της υπόθεσης και σχηματίστηκε σχετικός ποινικός φάκελος. 

 Η υπόθεση διαβιβάστηκε στο γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα για οδηγίες, 
λόγω της ιδιαιτερότητας της. Μελετήθηκε το μαρτυρικό υλικό και δόθηκαν οδηγίες 
όπως, λόγω του ότι οι εμπλεκόμενοι είναι ανήλικοι και οι μαρτυρίες τους είναι 
αντιφατικές, το όλο θέμα αντιμετωπιστεί από τους Γυμνασιάρχες των σχολείων γιατί η 
υπόθεση δεν ενδείκνυται να οδηγηθεί στο δικαστήριο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.296, ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 23.06.009.03.296 ημερ. 1.6.2009, σχετικά με την 
Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γιώργος Περδίκης στις 9.1.2009, 
για το αίτημα των κατοίκων της κοινότητας ∆ένειας για παραχώρηση κρατικής γης 
στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού, για σκοπούς επέκτασης του γηπέδου 
μπάσκετ στην κοινότητα. 

 Συναφώς σας πληροφορώ ότι, το Κοινοτικό Συμβούλιο ∆ένειας έχει υποβάλει 
στο Κτηματολογικό Γραφείο Λευκωσίας, αίτηση για εκμίσθωση κρατικής γης στην 
κοινότητα, με σκοπό την ανέγερση κοινοτικού ιατρείου και γραφείων του Κοινοτικού 
Συμβουλίου. Το Κοινοτικό Συμβούλιο προέβη ήδη στην ανέγερση των γραφείων στον 
αιτούμενο χώρο, που όπως διαπιστώθηκε κατά την εξέταση της αίτησης, επρόκειτο 
για χώρο πρασίνου που υποδείχθηκε ως τέτοιος κατά το σχεδιασμό του διαχωρισμού 
οικοπέδων για φτωχές οικογένειες που έγινε κατά το έτος 1978. Λόγω κάποιας 
τροποποίησης που έγινε αργότερα σε σχέση με το διαχωρισμό των οικοπέδων, 
ζητήθηκε από τον Έπαρχο, όπως σε συνεργασία με το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, προβούν σε όλες τις αναγκαίες ενέργειες ώστε να καταστεί δυνατή η 
αποτύπωση της επιτόπου κατάστασης στα εν χρήσει σχέδια. 

 Σημειώνεται ότι, πέραν των κοινοτικών κτιρίων που ανεγέρθηκαν πάνω στην 
αιτούμενη κρατική γη, έχει κατασκευαστεί και γήπεδο καλαθόσφαιρας. Για να καταστεί 
δυνατή η προώθηση του αιτήματος της κοινότητας για εκμίσθωση της κρατικής γης για 
τους πιο πάνω σκοπούς, σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμούς του 1989-2005, είναι αναγκαίο όπως διεξαχθεί 
χωρομετρική εργασία. Ακολούθως, το Κοινοτικό Συμβούλιο θα κληθεί να 
τροποποιήσει το αίτημα του για εκμίσθωση, εφόσον η ανέγερση κοινοτικού ιατρείου 
έχει πλέον ανακαταληφθεί και στη θέση του ανεγέρθηκε ήδη το γήπεδο 
καλαθόσφαιρας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.323, ημερομηνίας 20 
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Ιανουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

«Θέμα: Επιστολή-υπενθύμιση που αφορά σε Ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος 
Βουλευτής κ. Τάσος Μητσόπουλος για τη διδασκαλία του μαθήματος των 

Θρησκευτικών στο ∆ημοτικό Σχολείο Αγίου Μάρωνα 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω επιστολή σας -υπενθύμιση- με ημερ. 9 Ιουνίου 
2009 και στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.009.03.323 και ημερομηνία 26 
Ιανουαρίου 2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α)  Στις 16 Μαρτίου 2009 σας έχει αποσταλεί από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού (ΥΠΠ) σχετική επιστολή (επισυνάπτεται) ως απάντηση στη δική 
σας επιστολή με ημερομηνία 26 Ιανουαρίου 2009, που αφορούσε στην 
Ερώτηση του κ. Μητσόπουλου, και για την οποία μας έχετε στείλει την 
επιστολή-υπενθύμιση. 

(β)  Με την ίδια ημερομηνία σας έχει αποσταλεί από το ΥΠΠ και δεύτερη επιστολή 
με σχεδόν παρόμοιο περιεχόμενο για Ερώτηση (αρ.Ερ.23.06.009.03.265) που 
είχε υποβάλει ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Νίκος Τορναρίτης (επισυνάπτεται). 

(γ)  Αντίγραφα των δύο πάνω επιστολών είναι καταχωρημένα σε δύο φακέλους του 
ΥΠΠ (αρ. φακ. 7.11.12.9.1 και 7.11.21.106). 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού είναι στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε 
περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.335, ημερομηνίας 26 
Ιανουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερομηνίας 29.1.2009 και σε συνέχεια της προς εσάς ταυτάριθμης 
επιστολής μου με ημερομηνία 24.2.2009, σχετικά με την Ερώτηση που υπέβαλε ο 
Βουλευτής κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. Ερ. 23.06.009.03.335 και ημερομηνία 
26.1.2009, αναφορικά με Τ/Κ χώρο στη Λάρνακα. 

2. Πληροφορείσθε ότι με τη Σύμβαση Μίσθωσης 10198 έχουν εκμισθωθεί στον 
εκτοπισμένο ∆ημήτρη Αναστασίου τα Τ/Κ τεμάχια αρ. 97, 96 (μέρος) και 93 (μέρος) 
του Φ./Σχ. XLI/57.4.1, εμβαδού 105 τ.μ., για την κατασκευή προσθήκης λυόμενου 
τύπου σε εφαπτόμενο Τ/Κ υποστατικό για χρήση ως Μουσείου Θαλάσσιας Ζωής. 

3. Κατόπιν γραπτών παραπόνων από κατόχους παρακείμενων επαγγελματικών 
υποστατικών σύμφωνα με τα οποία η ανωτέρα χρήση θα δημιουργήσει προβλήματα 
με τη στάθμευση/ διακίνηση οχημάτων στο Τ/Κ τεμάχιο αρ. 93, Φ./Σχ. 51/57.4.1, το 
θέμα έτυχε περαιτέρω μελέτης σε συνεννόηση με τον Έπαρχο Λάρνακας.  

4.  Μετά από σχετική έρευνα διαπιστώθηκε ότι ο εναπομείνας χώρος του τεμαχίου 
αρ. 93, καθώς επίσης και τα εφαπτόμενα Τ/Κ τεμάχια αρ. 94 και 95 του Φ./Σχ. 
51/57.4.1, που χρησιμοποιούνται ανεπίσημα από τους κατοίκους της γύρω περιοχής 
ως χώρος στάθμευσης αλλά και ως χώρος πρόσβασης για την τροφοδοσία των 
εστιατορίων που βρίσκονται επί της οδού Αγκύρας (παραλιακή οδός), κρίνονται 
ικανοποιητικά για τις ανάγκες τους και δε δικαιολογείται οιοδήποτε παράπονο. 
Επισυνάπτεται τοπογραφικό σχέδιο όπου δείχνεται σκιαγραμμένη η λυόμενη 
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κατασκευή για σκοπούς του Μουσείου Θαλάσσιας Ζωής και περιμετρικά με κίτρινο 
χρώμα ο ελεύθερος/ κενός Τ/Κ χώρος.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.336, 
ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με ημερ. 2 Φεβρουαρίου και 9 Ιουνίου 2009, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας αναφέρω τα ακόλουθα. 

 Η απόφαση ημερ. 17.1.2008 δεν ήταν η πρώτη απόφαση σε ότι αφορά τη 
ρύθμιση του πλαισίου λειτουργίας των δύο Κέντρων Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης 
στην περιοχή (Κέντρο ΙΜΛ και Κέντρο Κοινότητας Ακρωτηρίου). Η συγκεκριμένη 
απόφαση λήφθηκε λίγο πριν από τις Προεδρικές Εκλογές και ακύρωνε 
προϋπάρχουσα απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερ. 13.6.2007, η οποία 
πέρα από το γεγονός ότι ήταν το αποτέλεσμα συλλογικής απόφασης κρατικών 
φορέων και υπηρεσιών ήταν προϊόν ενδελεχούς μελέτης και εξέτασης όλων των 
πτυχών του θέματος. 

 Η κατάθεση από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού νέας πρότασης ημερ. 
17.12.08 επαναφέρει την αρχική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερ. 
13.6.2007 σύμφωνα με την οποία το Κέντρο της Μητρόπολης Λεμεσού θα 
λειτουργούσε στη βάση της ιδιωτικής πρωτοβουλίας ως Κέντρο Έρευνας και όχι 
Εκπαίδευσης. Η απόφαση αυτή ήταν αποτέλεσμα και της απαίτησης της ίδιας της 
Κοινότητας Ακρωτηρίου για τήρηση των αρχικών δεσμεύσεων του κράτους έναντι της, 
που περιλαμβάνονταν στην απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερ. 13.6.07. Η 
απαίτηση των κατοίκων της κοινότητας σε συνδυασμό με τα πολύ σημαντικά 
περιβαλλοντικά πεδία της περιοχής αποτέλεσαν σημαντικό παράγοντα στη λήψη 
απόφασης. 

 Η απόφαση για τη λειτουργία του Κέντρου της ΙΜΛ ως Κέντρου 
Περιβαλλοντικής Έρευνας και όχι Εκπαίδευσης ήταν αποτέλεσμα συναπόφασης όλων 
των εμπλεκομένων, στο θέμα, κρατικών φορέων και υπηρεσιών βάσει και της ίδιας 
της αναφοράς της Μητρόπολης Λεμεσού ότι το Κέντρο μπορεί να αποτελέσει βασικό 
χώρο ανάπτυξης της ερευνητικής δραστηριότητας στο θέμα ειδικά της βιολογικής 
καλλιέργειας. 

Βασικό μέλημα του ΥΠΠ αποτελεί η δημιουργία ενός δικτύου ΚΠΕ του οποίου θα 
διασφαλίζεται η βιωσιμότητα και ανάπτυξη του σε βάθος χρόνου. Η ύπαρξη δύο 
περιβαλλοντικών κέντρων στην ίδια περιοχή και σε απόσταση μικρότερη των πέντε 
χιλιομέτρων βρίσκεται σε αντίθεση με το Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο ∆ράσης για την 
Περιβαλλοντική Εκπαίδευση το οποίο βρίσκεται σε διαδικασία υλοποίησης. Στοιχείο 
ιδιαίτερα σημαντικό για το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αποτέλεσε η πλήρης 
εφαρμογή των κριτηρίων αξιολόγησης που εφαρμόσθηκαν για την επιλογή των 
κοινοτήτων για τη λειτουργία των Κέντρων που θα βρίσκονταν υπό την ευθύνη του. Το 
κριτήριο της απόστασης μεταξύ των Κέντρων και η ενεργός εμπλοκή των τοπικών 
κοινοτήτων στα προγράμματα τους αποτελούν σημαντικά κριτήρια για τη βιωσιμότητα 
του δικτύου. 

 Η μη τήρηση των κριτηρίων αξιολόγησης ενδέχεται να δημιουργήσει 
προηγούμενο και με άλλες κοινότητες οι οποίες κατά την αξιολόγηση τους δεν 
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περιελήφθησαν στο δίκτυο των ΚΠΕ λόγω γειτνίασης με άλλες κοινότητες στα οποία 
λειτουργούν ή προβλέπεται η δημιουργία ΚΠΕ. 

 Οι σχεδιασμοί του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού δεν περιορίζονται μόνο 
στη συγκεκριμένη περιοχή, ως εκ τούτου γνώμονας μας είναι η συνεκτίμηση όλων των 
παραγόντων προκειμένου να διασφαλισθεί η εύρυθμη εφαρμογή του δικτύου σε 
παγκύπρια κλίμακα. 

 Με την ευκαιρία του ερωτήματος σας θα ήθελα να σας αναφέρω ότι το ΥΠΠ 
προβλέπει μέχρι το 2012 να λειτουργήσει 7 ΚΠΕ. Ήδη λειτουργούν τρία (ΚΠΕ 
Πεδουλά, ΚΠΕ Κοινότητας Ακρωτηρίου, ΚΠΕ Αθαλάσσας) και για τη χρονιά 2008-
2009 συμμετείχαν σε μονοήμερα, ολοήμερα και τριήμερα προγράμματα γύρω στις 
20.000 μαθητές/τριες όλων των εκπαιδευτικών βαθμίδων, περίπου 1000 εκπαιδευτικοί 
και 400 φοιτητές/τριες από πανεπιστήμια της Κύπρου και του εξωτερικού, σε ειδικά 
σχεδιασμένα προγράμματα Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης. 

 Καταληκτικά σας αναφέρω ότι η συγκεκριμένη απάντηση έχει τύχει της 
έγκρισης του Υπουργού Παιδείας, σημειώνοντας επίσης ότι το Υπουργείο Παιδείας 
δεν έχει στερήσει το δικαίωμα στην Ιερά Μητρόπολη Λεμεσού να λειτουργεί το δικό 
της περιβαλλοντικό κέντρο, το οποίο ήδη βρίσκεται σε λειτουργία, αν και στα πλαίσια 
ακόμη και της ιδιωτικής πρωτοβουλίας θα έπρεπε να είχε ζητήσει έγκριση λειτουργίας 
ως ιδιωτικού εκπαιδευτηρίου, όπως γίνεται σε κάθε περίπτωση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.341, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση σας ενημερώνω για τα πιο κάτω: 

i)  To εμβόλιο εναντίον του ιού HPV καλύπτει τους πιο κοινούς καρκινογόνους 
τύπους (16/18). Επιπρόσθετα, προστατεύει από ορισμένους τύπους του ιού 
που δημιουργούν κονδυλώματα (6/22). Το εμβόλιο προτείνεται σε γυναίκες που 
δεν έχουν ακόμη αρχίσει την σεξουαλική τους ζωή. Η ηλικία που προτείνεται 
βάσει των Κυπριακών δεδομένων, βασισμένη σε πρόσφατες έρευνες, είναι η 
ηλικία των 12-13 ετών. 

 Το εμβόλιο είναι αρκετά ασφαλές και για να επιτευχθεί πλήρης ανοσία 
χρειάζονται 3 δόσεις (0, 2° και 6° μήνα). Η προστασία φαίνεται βάσει νέων 
μελετών να έχει διάρκεια περίπου 5 έτη, όπου μετά χρειάζεται 
επανεμβολιασμός. 

ii)  ΤΟ Υπουργείο Υγείας ακολουθώντας τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) 
και της Παγκόσμιας Οργάνωσης Υγείας (ΠΟΥ), θα εφαρμόσει πρόγραμμα 
εμβολιασμού παράλληλα με την εφαρμογή του Προγράμματος Προκλινικού 
Πληθυσμιακού Ελέγχου για τον καρκίνο του τραχήλου της μήτρας. Το 
Πρόγραμμα Προκλινικού Πληθυσμιακού Ελέγχου σχεδιάζεται από ειδική 
επιτροπή και θα εφαρμοστεί σε σύντομο χρονικό διάστημα. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τις κατευθυντήριες γραμμές της ΕΕ για 
περιορισμό και έλεγχο του καρκίνου του τραχήλου της μήτρας, ο Προκλινικός 
Πληθυσμιακός Έλεγχος και ο εμβολιασμός θεωρούνται ως οι ακρογωνιαίες 
στρατηγικές οι οποίες αλληλοσυμπληρώνονται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.344, ημερομηνίας 27 
Ιανουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 



 127

«Ερώτηση 1: Τα μέτρα δράσεις και πρωτοβουλίες που αναλαμβάνονται για τη στήριξη 
της εγχώριας κινηματογραφικής παραγωγής το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 

Απάντηση 1 

Πολυδύναμη Στήριξη: 

Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού στηρίζει, μέσα από εξειδικευμένα 
χρηματοδοτικά προγράμματα, όλες τις κατηγορίες κινηματογραφικού έργου: Ταινία 
Μικρού Μήκους, Ντοκιμαντέρ, Κινουμένου Σχεδίου, Πειραματική Ταινία, Ταινία 
Μεγάλου Μήκους Χαμηλού Κόστος, ταινία Μεγάλου Μήκους Υψηλού 
Προϋπολογισμού. 

Οι χρηματοδοτήσεις καλύπτουν όλα τα στάδια της αλυσίδας της κινηματογραφικής 
παραγωγής, αρχίζοντας από τη συγγραφή σεναρίου. Ακολουθεί η ενίσχυση του 
παραγωγού για την ανάπτυξη του παραγωγικού σχεδίου της ταινίας (εξεύρεση 
συμπαραγωγών, συνεργατών, συντελεστών), για την παραγωγή της ταινίας 
(γυρίσματα), για τη μεταπαραγωγή/αποπεράτωση (επεξεργασία ήχου και εικόνας σε 
εργαστήρια, έκδοση διορθωτικών κοπιών και τελικών κοπιών), και για την προώθηση 
της σε φεστιβάλ, καθώς και στο εμπορικό κύκλωμα. 

Προβολή των Κυπριακών Ταινιών στο Εξωτερικό: 

Παράλληλα με την ενίσχυση του παραγωγού για προβολή της ταινίας σε διάφορα 
φεστιβάλ και στο εμπορικό κύκλωμα, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
αναπτύσσει και άλλες δραστηριότητες που στοχεύουν στην προώθηση και προβολή 
του κυπριακού κινηματογράφου. Ορισμένες από αυτές είναι η 
διοργάνωση/συνδιοργάνωση εντόπιων φεστιβάλ κινηματογράφου, στα οποία 
προβάλλονται και ταινίες Κυπρίων σκηνοθετών, η διοργάνωση του διαγωνιστικού 
φεστιβάλ ταινιών μικρού μήκους και ντοκιμαντέρ με επιτροπή απαρτιζόμενη από 
προσωπικότητες από το διεθνή κινηματογραφικό χώρο, η προβολή κυπριακών 
ταινιών σε συνεργασία με τις κυπριακές πρεσβείες στο εξωτερικό, η κάλυψη εξόδων 
μετάβασης του σκηνοθέτη και διαφήμισης της ταινίας του στο εξωτερικό, καθώς και η 
διατήρηση επαγγελματικών περιπτέρων στο ∆ιεθνές Φεστιβάλ ∆ράμας και στο 
∆ιεθνές Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης, μέσα από τα οποία προβάλλεται η Κυπριακή 
Κινηματογραφία. 

Νέο Σχέδιο Κανονισμού Χρηματοδοτικών Προγραμμάτων:  

Εντός του 2008 το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, σε συνεργασία με την Ένωση 
Σκηνοθετών, τη Συμβουλευτική Επιτροπή Κινηματογράφου και ανεξάρτητους 
επαγγελματίες παραγωγούς, κατάρτισε νέο Σχέδιο Κανονισμού Χρηματοδοτικών 
Προγραμμάτων, το οποίο βρίσκεται στη διαδικασία έγκρισης από τη Γενική ∆ιεύθυνση 
για τον Ανταγωνισμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αναμένεται τελική έγκριση του 
κανονισμού περί τα μέσα Ιουλίου 2009. Το νέο σχέδιο έχει κωδικοποιήσει όλες τις 
οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά με τις κρατικές ενισχύσεις προς την 
κινηματογραφική παραγωγή, κυρίως την απαίτηση να τεκμηριώνονται ως 
χρηματοδοτήσεις για την παραγωγή πολιτιστικού προϊόντος. 

Επίσης έχει ενσωματώσει σειρά καινοτομιών που ενισχύουν τον παραγωγό και το 
σκηνοθέτη στο έργο του,  βασισμένες πάνω σε άλλα ευρωπαϊκά μοντέλα. Ταυτόχρονα   
γίνεται σημαντική αύξηση των χρηματοδοτήσεων στο ύψος των επιτρεπτών από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση επιπέδων. 

Ερώτηση 2 : Τα ποσά που διατίθενται για το συγκεκριμένο σκοπό από τον κρατικό 
προϋπολογισμό 

Απάντηση 2 
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Συμβουλευτική Επιτροπή Κινηματογράφου 

Η Συμβουλευτική Επιτροπή Κινηματογράφου (ΣΕΚιν) ιδρύθηκε το 1994 και είναι, με 
βάση απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου (αρ.40.698), το αρμόδιο σώμα το οποίο 
συμβουλεύει την κυβέρνηση σε θέματα ενίσχυσης κινηματογραφικών ταινιών, αλλά 
και γενικότερα σε θέματα που άπτονται της πολιτικής του κράτους πάνω στον 
κινηματογράφο. Η ΣΕΚιν μελετά προτάσεις για χρηματοδότηση της παραγωγής 
ταινιών μία φορά το χρόνο και διατυπώνει τις εισηγήσεις της προς την Υπουργική 
Επιτροπή Κινηματογράφου (Υ.Π.Π. πρόεδρος, Υπ. Εσωτερικών, Υπ. Οικονομικών 
μέλη). 

Κονδύλι για τη Χρηματοδότηση της Παραγωγής Κινηματογραφικού Έργου  

Πρόνοια για την ενίσχυση της παραγωγής κινηματογραφικού έργου υπάρχει στον 
προϋπολογισμό του Υ.Π.Π. υπό τον τίτλο Παραγωγή Κινηματογραφικών Ταινιών  
(αρ.04355.3).   Τα  διαθέσιμα  κονδύλια  από  το  2005  έως  2009 παρατίθενται στον 
πιο κάτω πίνακα: 

2005 2006 2007 2008 2009 

£550.000 

€939,730 

£595.000 

€1.016.617 

£600.000 

€1.025.160 

£600.000 

€1.025.160 

£643.000 

€1.100.000.» 

 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.356, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι μετά 
από έλεγχο από το αρχείο του Υπουργείου διαπιστώθηκε ότι ουδέποτε παραλήφθηκε 
η επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.03.356 και ημερομηνία 9 Φεβρουαρίου 2009. 

 Αναφορικά με την ταυτάριθμη επιστολή σας ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2009 σας 
παραθέτω πιο κάτω τις απαντήσεις στα ερωτήματα που τίθενται. 

1.   Κατά πόσο έχει όντως εκδηλωθεί τέτοιο επενδυτικό ενδιαφέρον και σε ποιο 
στάδιο βρίσκεται. 

 Οι τρέχουσες προτεινόμενες ιδιωτικές αναπτύξεις στην περιοχή Βασιλικού που 
αφορούν εγκαταστάσεις αποθήκευσης πετρελαιοειδών και για τις οποίες ενημερώθηκε 
το Υπουργείο μας από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας, αφορούν την επέκταση 
των επτά υπαρχουσών δεξαμενών αποθήκευσης πετρελαιοειδών της Τσιμεντοποιίας 
Βασιλικού τις οποίες σήμερα διαχειρίζεται η εταιρεία Petrolina Holdings με την 
κατασκευή ακόμα επτά δεξαμενών. Συγκεκριμένα έχουν εκδοθεί Πολεοδομικές άδεις 
και για τις δεκατέσσερις δεξαμενές εκ των οποίων οι δώδεκα έχουν εκμισθωθεί και θα 
χρησιμοποιούνται από την εταιρεία Petrolina ενώ άδειες οικοδομής δεν έχουν 
παραχωρηθεί ακόμα. 

 Επίσης, η εταιρεία RJA UNITED OIL TANKFARMS LTD η οποία προτίθεται να 
κατασκευάσει εγκαταστάσεις αποθήκευσης πετρελαιοειδών στην περιοχή έχει 
εξασφαλίσει τόσο Πολεοδομική όσο και Οικοδομική Άδεια. 

2. Κατά πόσο ο Κυπριακός Οργανισμός ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
(ΚΟ∆ΑΠ) έχει πραγματοποιήσει επαφές με το συγκεκριμένο όμιλο επενδυτών, 
προκειμένου να διερευνήσει το ενδεχόμενο αποθήκευσης των αποθεμάτων του σε ένα 
τέτοιο κέντρο. 
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 Σύμφωνα με ενημέρωση που έλαβε το Υπουργείο από τον ΚΟ∆ΑΠ, στο 
παρελθόν εταιρείες   οι   οποίες   εκδηλώνουν   ενδιαφέρον   για   την   κατασκευή    
ιδιωτικών εγκαταστάσεων αποθήκευσης πετρελαιοειδών προσέγγισαν τον ΚΟ∆ΑΠ με 
δική τους πρωτοβουλία. Πιο συγκεκριμένα έχουν πραγματοποιηθεί επαφές με την 
εταιρεία VOPAK, την εταιρεία Ramnous, την εταιρεία A.J. Vouros ενώ αξιωματούχοι 
του οργανισμού παρέστησαν σε παρουσίαση που έγινε από τον όμιλο επενδυτών 
RJA για τη δημιουργία τερματικού πετρελαιοειδών. 

 Σε όλες τις παραπάνω συναντήσεις παρουσιάστηκαν οι ανάγκες του ΚΟ∆ΑΠ 
σε αποθηκευτικούς χώρους και τονίστηκε ταυτόχρονα ότι ως ημικρατικός οργανισμός 
οι δραστηριότητες του διέπονται και περιορίζονται από τη σχετική νομοθεσία και τη 
γενικότερη κυβερνητική πολιτική για το θέμα. 

3.  Σε ποιο ακριβώς στάδιο βρίσκεται η δρομολογηθείσα από το κράτος κατασκευή 
του Ενεργειακού Κέντρου στο Βασιλικό. 

 Το Ενεργειακό Κέντρο στο Βασιλικό αποτελεί ένα έργο υψίστης σημασίας για τη 
χώρα το οποίο θα περιλαμβάνει τις εγκαταστάσεις του τερματικού παραλαβής και 
αποθήκευσης φυσικού αερίου καθώς και του τερματικού παραλαβής και αποθήκευσης 
πετρελαιοειδών. 

 Από το Σεπτέμβρη του 2006 έχει ετοιμαστεί ο Βασικός Σχεδιασμός του έργου, 
από κοινοπραξία της οποίας ηγείτο η M.W. Kellogg Ltd και η οποία είχε προσληφθεί 
από την Κυβέρνηση. Βάσει του Βασικού Σχεδιασμού ακολουθήθηκαν οι απαραίτητες 
διαδικασίες και απαλλοτριώθηκε όλη η απαιτούμενη έκταση για τις ανάγκες του Έργου, 
ενώ τον Οκτώβρη του 2008 εξασφαλίστηκε η απαιτούμενη Περιβαλλοντική Άδεια από 
την αρμόδια αρχή (Υπηρεσία Περιβάλλοντος). Επιπρόσθετα για το έργο υποβλήθηκε 
το Σεπτέμβρη του 2008 αίτηση στην Πολεοδομία για εξασφάλιση της απαραίτητης 
Πολεοδομικής Άδειας η οποία ακόμη βρίσκεται υπό εξέταση. 

 Το Έργο του Ενεργειακού Κέντρου στο Βασιλικό, με την Απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου στις 18/06/08, έχει διαχωριστεί σε τερματικό παραλαβής και 
αποθήκευσης φυσικού αερίου και τερματικό παραλαβής και αποθήκευσης 
πετρελαιοειδών. Με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου στις 31/03/2009 η 
ευθύνη για τη δημιουργία του χερσαίου τερματικού σταθμού παραλαβής, 
αποθήκευσης και αποϋγροποίησης υγροποιημένου φυσικού αερίου έχει ανατεθεί στην 
ΑΗΚ. 

 Στα πλαίσια της πιο πάνω ανάθεσης, η ΑΗΚ εξέδωσε στις 3 Απριλίου 2009 
πρόσκληση για εκδήλωση ενδιαφέροντος για προεπιλογή πιθανών στρατηγικών 
συνεργατών για σύσταση κοινοπραξίας η οποία θα αναλάβει την ανέγερση του 
τερματικού φυσικού αερίου. Ως ημερομηνία λήξης υποβολής των αιτήσεων είχε 
ορισθεί η 3η Ιουλίου 2009. Στο παρόν στάδιο η ΑΗΚ προβαίνει σε αξιολόγηση των 
αιτήσεων που υποβλήθηκαν. 

 Αναφορικά με το τερματικό πετρελαιοειδών, ένεκα ενστάσεων που έχουν 
εκφρασθεί από τις εταιρείες πετρελαιοειδών σχετικά με το καθεστώς διαχείρισης του 
απ΄ αυτό που είχε αρχικά αποφασιστεί και περιλήφθηκε στο βασικό σχεδιασμό 
γίνονται επαφές/διαβουλεύσεις με όλους τους εμπλεκόμενους και προγραμματίζεται 
να υποβληθεί σύντομα σχετική πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.373, ημερομηνίας 
13 Φεβρουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 
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 «∆ιευκρινιστικά στοιχεία από το Γενικό Λογιστή της ∆ημοκρατίας σε σχέση με 
τις συνολικές δαπάνες λειτουργίας και συντήρησης των κρατικών (κυβερνητικών) 
οχημάτων: 

“ Έτος ∆απάνες Λειτουργίας και 
Συντήρησης Κρατικών 

Οχημάτων 
€ 

2007 9,9 εκ. 

2008 11,7 εκ. 

2009 (1° εξάμηνο) 3,9 εκ. 

2.   Επισυνάπτω ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Β ανάλυση των πιο πάνω δαπανών. 

3.    Παρακαλώ σημειώστε ότι στα πιο πάνω ποσά δεν συμπεριλαμβάνονται οι 
δαπάνες σε σχέση με την Εθνική Φρουρά, κατόπιν συνεννόησης με το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων, για σκοπούς αντιπαραβολής των στοιχείων μας με τα 
στοιχεία που σας έχουν αποσταλεί από το Γενικό ∆ιευθυντή του εν λόγω 
Υπουργείου.”.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.374, ημερομηνίας 13 

Φεβρουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην αναγραφόμενη στο πιο πάνω θέμα και αριθμό Ερώτηση με 
τις επιστολές σας με ημερομηνίες 23 Φεβρουαρίου 2009 και 9 Ιουνίου 2009 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α.  Τον Ιούνιο του 2002, σε συνέχεια Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με 
Αριθμό 53.640 και ημερομηνία 9 Μαΐου 2001, το Υπουργείο Άμυνας (ΥΠΑΜ) 
προκήρυξε αρχιτεκτονικό διαγωνισμό για τη σχεδίαση των νέων κτιριακών 
εγκαταστάσεών του οι οποίες επρόκειτο να οικοδομηθούν στο χώρο του 
Στρατοπέδου «Αντρέα Παναγίδη» απέναντι από το ξενοδοχείο ΧΙΛΤΟΝ στη 
Λευκωσία. Ο αρχιτεκτονικός διαγωνισμός ολοκληρώθηκε στις 22 Απριλίου 
2003 και νικητής αυτού αναδείχθηκε το αρχιτεκτονικό γραφείο «Χρύσανθος 
Χρύσανθου και Ηρακλής Παπαχρίστου». 

β.  Με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με Αριθμό 63.571 και ημερομηνία 
30 Μαρτίου 2006, το θέμα δεν προχώρησε ενώ το Φεβρουάριο του 2007 
ζητήθηκε η ανεύρεση νέου χώρου. Εξετάστηκαν οι περιπτώσεις των 
Στρατοπέδων «Κωστάκη Παντελίδη» στην οδό Προδρόμου στη Λευκωσία και 
«Νίκου Λοΐζου» στη Λακατάμια (Αεροπορική Βάση). Αμφότερες οι επιλογές 
απορρίφθησαν και με νεότερη Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με 
Αριθμό 68.076 και ημερομηνία 21 Ιανουαρίου 2008 ορίστηκε τριμελής 
Υπουργική Επιτροπή αποτελούμενη από τους Υπουργούς Άμυνας, 
Εσωτερικών και Οικονομικών για αναζήτηση και καθορισμό νέου χώρου. 

γ.  Η Υπουργική Επιτροπή συγκρότησε Υποεπιτροπή, αποτελούμενη από το 
∆ιευθυντή του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως ως Πρόεδρο και τους 
Αναπληρωτή Προϊστάμενο Τομέα Έργων ΥΠΑΜ, Προϊστάμενο Τεχνικών 
Υπηρεσιών ΥΠΑΜ και ∆ιοικητή ∆ιοίκησης Μηχανικού ΓΕΕΦ ως Μέλη, η οποία 
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εξουσιοδοτήθηκε να διερευνήσει και να εισηγηθεί εναλλακτικές τοποθεσίες. 
Κατόπιν διερεύνησης, η Υποεπιτροπή εισηγήθηκε την οικοδόμηση του νέου 
ΥΠΑΜ, στο όλο κτιριακό συγκρότημα του οποίου εμπίπτουν επίσης το κτίριο 
του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Φρουράς (ΓΕΕΦ), της Λέσχης Αξιωματικών 
Εθνικής Φρουράς (ΛΑΕΦ), του Πρατηρίου Αναλωσίμων Εθνικής Φρουράς 
(ΠΑΕΦ) και του Τάγματος Στρατηγείου, στην ευρύτερη περιοχή πέριξ του νυν 
Αρχηγείου Αστυνομίας (και Εθνικής Φρουράς) η οποία περιβάλλεται από τις 
Λεωφόρους Λεμεσού, Κερύνειας και ΡΙΚ. Η προαναφερθείσα εισήγηση έγινε 
αποδεκτή από την Υπουργική Επιτροπή. Επισημαίνεται ότι, σύμφωνα με το 
Πολεοδομικό Σχέδιο Λευκωσίας, η ευρύτερη περιοχή του νυν Αρχηγείου 
Αστυνομίας (και Εθνικής Φρουράς) θα μετατραπεί σε Κρατικό ∆ιοικητικό 
Κέντρο. 

δ. Η απόφαση για το χώρο όπου τελικά θα οικοδομηθεί το ΥΠΑΜ θα ληφθεί από 
το Υπουργικό Συμβούλιο προς το οποίο το ΥΠΑΜ προτίθεται σύντομα να 
υποβάλει σχετική Πρόταση ως η προαναφερθείσα Απόφαση της Υπουργικής 
Επιτροπής. Με τη λήψη Απόφασης από το Υπουργικό Συμβούλιο, το Τμήμα 
Πολεοδομίας θα προχωρήσει άμεσα με την ετοιμασία νέου χωροταξικού 
σχεδίου της όλης περιοχής. Πρόθεση του ΥΠΑΜ είναι όπως σε πρώτη φάση 
οικοδομηθούν στην καθορισθείσα περιοχή τα κτίρια της ΛΑΕΦ και του ΠΑΕΦ 
και σε δεύτερη το κτίριο του ΥΠΑΜ, ΓΕΕΦ και Τάγματος Στρατηγείου. 

ε. Ακριβές χρονοδιάγραμμα όσον αφορά στις πιο πάνω ενέργειες δεν μπορεί 
ακόμα να καταρτιστεί αφού, το συγκεκριμένο έργο εμπίπτει στο ευρύτερο 
πρόγραμμα οικοδόμησης νέων κτιρίων για τη ∆ημόσια Υπηρεσία και η 
υλοποίησή του θα εξαρτηθεί από τις δυνατότητες του Κρατικού 
Προϋπολογισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.378, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.03.378 και ημερ. 20/02/2009, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι, το Τμήμα Γεωργίας μέσω του Προγράμματος 
Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, Μέτρο 1.7 Χωροταξική Κτηνοτροφική Ανάπτυξη, 
έχει τη δυνατότητα για κατασκευή έργων υποδομής σε κτηνοτροφικές περιοχές με 
σκοπό την προώθηση της ορθολογικής χωροταξικής ανάπτυξης της κτηνοτροφίας και 
την ομαλή εκτέλεση των διαφόρων κτηνοτροφικών δραστηριοτήτων σε κτηνοτροφικές 
περιοχές. 

 Στα πλαίσια επίτευξης των πιο πάνω στόχων, το Τμήμα Γεωργίας, το οποίο 
έχει και την αρμοδιότητα για τα εν λόγω έργα, προγραμματίζει εντός του 2009 την 
επίστρωση με οπλισμένο σκυρόδεμα δρόμου μήκους 200 μέτρων, ως επίσης τη 
ολοκλήρωση της ηλεκτροδότηση των κτηνοτροφικών οικοπέδων της Κτηνοτροφικής 
Περιοχής Κουκλιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.380, ημερομηνίας 20 
Φεβρουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία 

Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.03.380 και ημερ. 5 Μαρτίου 2009, σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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(α)  Η μελέτη για τη διαμόρφωση της κεντρικής πλατείας στην Κοινότητα Λετύμπου 
προωθείται ως ολοκληρωμένη πρόταση μαζί με την ανέγερση κοινοτικών 
κτιρίων, η οποία βρίσκεται στο στάδιο της έκδοσης της Άδειας Οικοδομής και 
για την οποία έχει υποβληθεί αίτημα για συγχρηματοδότηση από το Ευρωπαϊκό 
Γεωργικό Ταμείο Αγροτικής Ανάπτυξης. 

(β)  Στο μεταξύ, το Υπουργικό Συμβούλιο με Απόφασή του στις 31.03.2009 
ενέκρινε νέα πολιτική και διαδικασία όσον αφορά στην ανέγερση των 
κοινοτικών κτιρίων. Στην περίπτωση της Κοινότητας Λετύμπου, βάσει των 
εγγεγραμμένων ψηφοφόρων, καθορίζεται ως μέγιστη επιχορήγηση το ποσό 
των €322,000 και κτιριακές εγκαταστάσεις μέχρι 278 τ.μ., ενώ η υπολογιζόμενη 
δαπάνη του έργου ανέρχεται μέχρι στιγμής στο €1,7 εκ.. 

(γ)  Ενόψει των ανωτέρω, το Κοινοτικό Συμβούλιο Λετύμπου, με την καθοδήγηση 
της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου, καταβάλλει προσπάθειες για τροποποίηση 
της πρότασης, ώστε να περιοριστεί στα πλαίσια της νέας κυβερνητικής 
πολιτικής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.383, ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.03.383 και ημερ. 6.3.2009, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και την προοπτική δημιουργίας δημοτικής αστυνομίας κατά τα πρότυπα 
των αντίστοιχων οργανισμών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

(α) Η Ένωση ∆ήμων Κύπρου, το 2006 υπέβαλε εισήγηση στο Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης για τη δημιουργία ∆ημοτικής Αστυνομίας με 
τις ανάλογες τροποποιήσεις του θεσμικού πλαισίου. 

(β)  Σε επόμενο στάδιο, ενεπλάκη και το Υπουργείο Εσωτερικών για να προωθήσει 
τροποποιήσεις του περί ∆ήμων Νόμου, στην αρμοδιότητα του οποίου υπάγεται. 

(γ)  Στην πορεία της μελέτης του θέματος, διαφάνηκε ότι πέραν του περί ∆ήμων 
Νόμου θα πρέπει και άλλες νομοθεσίες να τροποποιηθούν και σε ορισμένα 
θέματα υπήρξε διαφωνία από πλευράς Αστυνομίας. 

2.  Λόγω των θέσεων της Αστυνομίας, το θέμα ατόνησε. Πρόθεση όμως του 
Υπουργείου Εσωτερικών είναι να το επαναφέρει για περαιτέρω συζήτηση εφόσον 
τούτο θα τυγχάνει της θετικής ανταπόκρισης από το αρμόδιο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημόσιας Τάξης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.412, ημερομηνίας 
5 Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.03.412, ημερομηνίας 
11.3.2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στα πλαίσια της αναζωογόνησης της οικονομίας το Υπουργείο Συγκοινωνιών 
και Έργων θα παραχωρήσει ποσό κυμαινόμενο μεταξύ 10.000 Ευρώ και 
30.000 Ευρώ σε κάθε Κοινότητα της Επαρχίας Λάρνακας για εκτέλεση μικρών 
βελτιωτικών έργων από τις ίδιες τις Κοινότητες με δικές τους προσφορές. 

2. Επιπλέον το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει διαθέσει ποσό 650.000 Ευρώ για 
εκτέλεση άλλων μικρών οδικών έργων και ποσό ύψους 1,5 εκ. για εργασίες 
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συνήθους συντήρησης του οδικού δικτύου που θα εκτελεστούν με αυτεπιστασία 
και μικρές προσφορές. 

3. Στο Τομέα Οικοδομικών Έργων έχει γίνει έναρξη εργασιών τον Μάρτιο του 
2009 για το Πυροσβεστικό σταθμό Ορόκλινης έναντι δαπάνης 529.000 Ευρώ + 
Φ.Π.Α, ενώ βρίσκεται σε διαδικασία προσφορών το κτίριο της Μονάδας 
Αεροπορικών Επιχειρήσεων της Αστυνομίας Λάρνακας έναντι δαπάνης 11 εκ. 
Ευρώ περίπου. 

4. Μέσα στο δεύτερο εξάμηνο του 2009 αναμένεται η ζήτηση προσφορών για την 
αποκατάσταση της παλαιάς Οθωμανικής Τράπεζας έναντι δαπάνης 1,6 εκ. 
Ευρώ περίπου. Επίσης το Φθινόπωρο του 2009 θα ζητηθούν προσφορές για 
σημαντικά πολεοδομικά έργα όπως οι Λεωφόροι Βάττενας και Μακαρίου του Γ´ 
στην Ορμήδεια και η Λεωφόρος Φανερωμένης στην Λάρνακα συνολικής 
δαπάνης 12 εκ. Ευρώ περίπου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.417, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου με αρ. 
23.06.009.03.417, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή 
ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2009, σχετικά με τη στήριξη στο αίτημα του ∆ήμου 
Αραδίππου για κατασκευή εμπλουτιστικού φράγματος στον ποταμό Καμμίτση και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Έχει εγκριθεί στον Προϋπολογισμό του 2009, του Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων το ποσό των €.50.000 για την έναρξη της σύμβασης που αφορά την Τελική 
Μελέτη και τα κατασκευαστικά σχέδια του Έργου. Η Υπηρεσία διαγωνισμών και 
συμβάσεων του Τμήματος έχει ολοκληρώσει τη διαδικασία της ετοιμασίας των 
Τελικών Εγγράφων για το πιο πάνω έργο. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.425, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2009, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Το Κέντρο Υγείας Έγκωμης ξεκίνησε τη λειτουργία του στις 30 Μαρτίου 2009. 
Το ωράριο εργασίας του Κέντρου Υγείας είναι 7.30 π.μ. μέχρι 2.30 μ.μ. από ∆ευτέρα 
μέχρι Παρασκευή και την Πέμπτη από 3.00 - 6.00 μ.μ. 

 Το Κέντρο Υγείας Έγκωμης είναι Κέντρο Πρωτοβάθμιας Φροντίδας Υγείας και 
θα λειτουργεί ως Εξωτερικό Ιατρείο Γενικής Ιατρικής. Σε ότι αφορά τη στελέχωση του, 
έχουν τοποθετηθεί 3 ιατροί Γενικής Ιατρικής, μεταξύ των οποίων η μία είναι Ανώτερη 
Ιατρική Λειτουργός. Έχει γίνει πρόβλεψη να επισκέπτεται σε πρώτη φάση το Κέντρο 
Υγείας και παιδίατρος. 

 Το Κέντρο Υγείας Έγκωμης υπολογίζεται να καλύπτει περίπου 20,000 
κατοίκους της περιοχής.   Ένας μεγάλος αριθμός από αυτούς, περίπου γύρω στις 
12,000 ασθενείς που είναι δικαιούχοι κάρτας νοσηλείας, υπολογίζεται να επισκέπτεται 
το Κέντρο Υγείας Έγκωμης. 

 Η Τράπεζα Αίματος μεταφέρθηκε από το παλαιό νοσοκομείο Λευκωσίας στο 
Κέντρο Υγείας Έγκωμης από τις αρχές Απριλίου 2009. 
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 Είμαστε στην διάθεση σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.427, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Ερώτηση αναφορικά με διάφορα προβλήματα που παρουσιάζονται στην 
κοινότητα Ύψωνα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.03.427, ημερ. 17/03/2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η σημερινή πρόσβαση στην Γ´ Βιομηχανική Περιοχή Λεμεσού, καθώς και στις 
Βιομηχανικές Ζώνες Αυξημένου και Μέσου Βαθμού Οχληρίας επιτυγχάνεται μέσω 
οικιστικών περιοχών της κοινότητας Ύψωνα, γεγονός που συνεπάγεται την πρόκληση 
οχληρίας και αύξηση του κινδύνου πρόκλησης δυστυχημάτων.  Για απάμβλυνση του 
προβλήματος έχει επισημανθεί προς το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων η 
ανάγκη κατασκευής συγκεκριμένου τμήματος του Βόρειου Παρακαμπτήριου Λεμεσού, 
έτσι ώστε να μειωθεί η επιβάρυνση του υφιστάμενου οδικού δικτύου. 

2. Όσον αφορά τα υπόλοιπα ερωτήματα που τίθενται, συναφώς επισημαίνεται ότι 
η διαχείριση των βιομηχανικών ζωνών εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, προς το οποίο και κοινοποιείται η παρούσα. 

3.    Παραμένω   στη   διάθεσή   σας   για   οποιαδήποτε   διευκρίνιση   ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.437, ημερομηνίας 19 
Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Πάφου κ. Φειδίας 
Σαρίκας, με αρ. 23.06.009.03.437, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών 
με επιστολή σας ημερ. 6/4/2009 και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά το 
διαχωρισμό οικοπέδων στην κοινότητα Αχέλειας της Επαρχίας Πάφου: 

(α) Η διαδικασία διαχωρισμού 53 κρατικών οικοπέδων για αυτοστέγαση 
εκτοπισμένων και 14 κρατικών οικοπέδων για οικογένειες με χαμηλά 
εισοδήματα, βρίσκεται στο στάδιο ετοιμασίας των σχεδίων από το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων και της προκήρυξης προσφορών. 

(β) Σύμφωνα με το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του πιο πάνω σχεδίου, τα 67 
οικόπεδα αναμένονται να παραχωρηθούν σε δικαιούχους περί το Φεβρουάριο 
του 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.439, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Σχετικά με το πιο πάνω θέμα που αφορά ερώτηση για τη μείωση της ζώνης 
προστασίας του φράγματος του Ασπρόκρεμμου, σας πληροφορώ τα εξής: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων βρίσκεται σε διαδικασία αναθεώρησης των 
ζωνών προστασίας των φραγμάτων που χρησιμοποιούνται για ύδρευση. Με τη 
βοήθεια εμπειρογνώμονα από το εξωτερικό θα αναθεωρηθεί και η ζώνη προστασίας 
του φράγματος του Ασπρόκρεμμου που βρίσκεται πλησίον της κοινότητας Αναρίτας. 
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 Στα πλαίσια αυτά η υφιστάμενη ζώνη προστασίας θα καταργηθεί και θα 
αντικατασταθεί από νέα ζώνη που θα προκύψει μετά από μελέτη που θα διεξαχθεί. Ως 
εκ τούτου θα δύναται να σας ενημερώσει το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων μετά την 
ολοκλήρωση της μελέτης. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.442, ημερομηνίας 19 
Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου μου με ημερ. 15.06.2009 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία 
κοινοποιήθηκε στο Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το αίτημα αυτό της κοινότητας τέθηκε και παλαιότερα από το Κοινοτικό 
Συμβούλιο, το οποίο ανέθεσε σε ιδιώτη μελετητή την εκπόνηση των 
απαραίτητων σχεδίων, εξαιτίας της καθυστέρησης που παρατηρήθηκε στην 
εξέταση του θέματος από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως λόγω φόρτου 
εργασίας. 

(β)  Με την αποτύπωση του χώρου από ιδιώτη τοπογράφο, διεφάνη ότι το έργο 
επεμβαίνει σε ιδιωτικά τεμάχια, ενώ υπάρχει απόκλιση της επί τόπου 
κατάστασης από τα κτηματολογικά σχέδια. 

(γ)  Ως εκ τούτου, ζητήθηκε από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας η 
οριοθέτηση της επηρεαζόμενης περιοχής. Λόγω όμως του φόρτου εργασίας 
στον Κλάδο Χωρομετρίας, η εργασία θα καθυστερούσε, γι’ αυτό ο Έπαρχος 
Πάφου συμβούλευσε το Κοινοτικό Συμβούλιο όπως αποταθεί σε ιδιώτη 
εγκεκριμένο χωρομέτρη για επίσπευση της όλης διαδικασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.443, ημερομηνίας 19 
Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.03.443 και ημερ. 
27.3.09 και σας πληροφορώ ότι το Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο Πάφου, αφού 
εξασφάλισε τις απόψεις όλων των εμπλεκομένων Υπηρεσιών, προχωρά στην 
ετοιμασία όλων των αναγκαίων σχεδίων για προώθηση της διαδικασίας 
απαλλοτρίωσης για την ανέγερση νέας δεξαμενής χωρητικότητας 275 κ.μ., για κάλυψη 
των αναγκών των ψηλών περιοχών της Κοινότητας Μέσα Χωρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.457, 

ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.03.457, και ημερ. 30 
Μαρτίου 2009, του Βουλευτή της Εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη με θέμα το μέλλον της Σχολής Μελκονιάν και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Οι συναντήσεις και διαβουλεύσεις που έγιναν μεταξύ του Υπουργού Παιδείας 
και Πολιτισμού και εκπροσώπους της AGBU (Armenian General Benevolent Union) 
είχαν ως κυρίως θέμα την παράταση της φιλοξενίας στους χώρους της Σχολής 
Μελκονιάν του Γυμνασίου Αγλαντζιάς του οποίου το κτίριο όπως είναι γνωστό 
επισκευάζεται. 
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 Με απόφαση της AGBU (Armenian General Benevolent Union) τερματίστηκε η 
λειτουργία της Σχολής Μελκονιάν από τη σχολική χρονιά 2004-2005. Το Υ.Π.Π., μετά 
από σχετικές συσκέψεις με την Αρμένικη Κοινότητα, προώθησε τις κατάλληλες 
ενέργειες για τη λειτουργία αρμένικου σχολείου γυμνασιακού κύκλου, στο χώρο που 
στεγάζεται το σχολείο ΝΑΡΕΚ Λευκωσίας, το οποίο θεωρείται δημόσιο σχολείο με 
ειδικό καθεστώς διαχείρισης. Σε σχέση με σκέψεις και προτάσεις για αξιοποίηση των 
εγκαταστάσεων της Σχολής Μελκονιάν και ενδεχόμενη συνέχιση της λειτουργίας της, 
το μόνο αρμόδιο όργανο είναι η Αρμένικη Γενική Ένωση Αγαθοεργίας (AGBU).  

 Παραμένω στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.460, ημερομηνίας 30 
Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.03.460, ημερ. 6/04/2009, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Το Ρυθμιστικό Σχέδιο για τη διαμόρφωση της Λεωφόρου Έμπας (πρώην 
Νικολάου Έλληνα), από την τοποθεσία «∆ιπλαρκάτζια», μέχρι την περιοχή 
«Ελιές», προωθείται από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και αναμένεται 
να ολοκληρωθεί το πρώτο εξάμηνο του 2010. 

β)  Όσον αφορά το Ρυθμιστικό Σχέδιο από την περιοχή «Ελιές», μέχρι το τέρμα 
της Λεωφόρου Έμπας, αναμένεται επίσης να ολοκληρωθεί κατά το 2010.  

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.463, ημερομηνίας 30 
Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.03.463, ημερ. 6/04/2009, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι, ενόψει της έκδοσης άδειας για διαχωρισμό 
οικοπέδων στο εφαπτόμενο της υπό αναφορά στροφής τεμάχιο, με αρ. 284, Φ./Σχ. 
45/51W2, δεν κρίνεται σκόπιμη η υλοποίηση του έργου βελτίωσης της στροφής από 
το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, αφού αυτό θα επιτευχθεί με βάση τους όρους που 
διαλαμβάνει η εκδοθείσα άδεια διαχωρισμού οικοπέδων. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.469, ημερομηνίας 31ης Μαρτίου 

2009, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Αναφέρομαι στην αναγραφόμενη στο θέμα Ερώτηση και, σε συνέχεια της 
επιστολής μας με ίδιο αριθμό φακέλου και ημερομηνία 19 Μαΐου 2009, να σας 
πληροφορήσω ότι η εισήγηση της κας βουλευτού, για κατασκευή αρματοδρόμου στην 
Κοινότητα Μαθιάτη προκειμένου να αποφεύγεται η πρόκληση ζημιών στους δρόμους 
αυτής από τη διέλευση αρμάτων μάχης της Εθνικής Φρουράς, έχει σε βάθος εξεταστεί 
και διαπιστώθηκε ότι δεν ενδείκνυται η υιοθέτησή της για λόγους οι οποίοι άπτονται 
αφενός του μεγάλου κόστους κατασκευής του αρματοδρόμου και αφετέρου της μη 
συχνής χρήσης αυτού από άρματα μάχης και άλλα βαρέα οχήματα της Εθνικής 
Φρουράς. 



 137

2. Παρ’ όλα αυτά, το Υπουργείο Άμυνας θα συνεργαστεί με την Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Λευκωσίας για προγραμματισμό επίλυσης του όλου προβλήματος μέσα στα 
πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων και των διαδικασιών του κράτους.  

3. Για οποιαδήποτε άλλη διευκρίνιση είμαστε στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.473, ημερομηνίας 2 
Απριλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.009.03.473 και ημερομηνίας 
9/4/2009, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η ανέγερση νέου 
γυμνασίου στην περιοχή Παραλιμνίου - Αγίας Νάπας εντάσσεται στους 
μεσοπρόθεσμους σχεδιασμούς του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Για το σκοπό αυτό, προωθείται, σε συνεργασία με τους εμπλεκόμενους ∆ήμους, 
η ανεύρεση και εξασφάλιση κατάλληλου χώρου, κατά προτίμηση κρατική γη, ο οποίος 
θα εξυπηρετεί τους μαθητές που προέρχονται από την Αγία Νάπα και μέρος του 
∆ήμου Παραλιμνίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.476, ημερομηνίας 3 Απριλίου 2009, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.03.476 και ημερ. 15/04/09, που αφορά ερώτηση 
που υποβλήθηκε από τον βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιαννάκη 
Ομήρου και είχε ως θέμα αίτημα των κατεχόμενων δήμων για αξιοποίησή τους στα 
πλαίσια της διαφωτιστικής εκστρατείας, με παράλληλη οικονομική στήριξη των 
αναγκών μιας τέτοιας εκστρατείας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Η Επιτροπή Κατεχόμενων ∆ήμων απευθυνόταν μέχρι το τέλος του 2008 με 
αιτήματά της προς τη Συμβουλευτική Επιτροπή ∆ιαφώτισης. 

(β)  Η Υπουργική Επιτροπή ∆ιαφώτισης στη συνεδρία της 3/2008 ημερ. 18/12/2008, 
αποφάσισε την παραχώρηση ποσού €100.000 για το τρέχον εξάμηνο του 2009, 
σχετικά με τις διαφωτιστικές δραστηριότητες των κατεχόμενων δήμων. Το ποσό 
αυτό, δόθηκε πιλοτικά, ενώ το όλο θέμα θα επανεξεταστεί στα τέλη του 
τρέχοντος μηνός, αφού η Επιτροπή Κατεχόμενων ∆ήμων υποβάλλει έκθεση 
δραστηριοτήτων όπου θα φαίνεται αναλυτικά το κόστος για την κάθε εκδήλωση. 

(γ)  Η Υπουργική Επιτροπή ∆ιαφώτισης θα αποφασίσει για το ύψος της 
επιχορήγησης για το δεύτερο εξάμηνο του 2009, μόλις οι κατεχόμενοι δήμοι 
υποβάλουν τις προτάσεις τους. 

2.  Συναφώς αναφέρεται ότι ως προς υλοποίηση των αποφάσεων συνεδρίας που 
πραγματοποιήθηκε στις 12/02/08 στο Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών, με τη 
συμμετοχή των ∆ημάρχων ή άλλων εκπροσώπων των ∆ήμων, ο Κλάδος Εκδόσεων 
του εν λόγω Γραφείου προχώρησε στη συγγραφή/επιμέλεια και εκτύπωση τρίπτυχων 
φυλλαδίων για τον κάθε κατεχόμενο δήμο χωριστά, στην ελληνική και την αγγλική 
γλώσσα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού 
Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.477, 

ημερομηνίας 3 Απριλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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  «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.477 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε με την επιστολή σας 
με ημερομηνία 04/08/2009 και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α)  Η ανάπτυξη στην οποία αναφέρεται η Ερώτηση δεν είναι Βιοτεχνική Περιοχή 
(κρατικής ιδιοκτησίας) στα Κελλιά, αλλά ιδιωτικός διαχωρισμός βιοτεχνικών 
οικοπέδων σε Βιοτεχνική Ζώνη στα διοικητικά όρια Λειβαδιών, που εφάπτεται 
του δρόμου Λειβαδιών - Κελλιών. 

(β)  Για τον αναφερόμενο διαχωρισμό χορηγήθηκε πολεοδομική άδεια στις 
10/07/2001 και εκδόθηκε άδεια διαχωρισμού στις 04/10/2004. Παρόλα αυτά, 
μέχρι σήμερα δεν άρχισαν τα κατασκευαστικά έργα για το διαχωρισμό, λόγω 
σοβαρών προβλημάτων που οφείλονται στις ελλείψεις και αδυναμίες των 
μελετών που κατατίθενται από τον ιδιώτη σύμβουλο του ιδιοκτήτη του 
διαχωρισμού στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας και συναρτώνται με την 
τοπογραφία της περιοχής και την ύπαρξη αργακιού στο χώρο του διαχωρισμού. 

(γ)  Περί το Μάιο 2009 διαπιστώθηκαν προβλήματα και στα τροποποιημένα σχέδια 
που υποβλήθηκαν από το μελετητή του έργου και ζητήθηκε εκ νέου η 
διόρθωση της μελέτης. Εκτιμάται ότι με τη συνεργασία του μελετητή θα 
καταστεί δυνατή η έγκριση των τελικών μελετών και η έναρξη κατασκευαστικών 
έργων για το διαχωρισμό εντός του φθινοπώρου. 

2.  Σημειώνεται ότι οι αδειοδοτούσες αρχές προχώρησαν σε έκδοση αδειών για 
την ανέγερση βιοτεχνικών υποστατικών στα υπό δημιουργία οικόπεδα του 
διαχωρισμού, προτού υλοποιηθούν τα έργα του διαχωρισμού, σε μια προσπάθεια να 
διευκολύνουν την ενεργοποίηση της Βιοτεχνικής Ζώνης και τη στέγαση βιοτεχνιών σε 
αυτή. Αναγνωρίζεται, εντούτοις, ότι λόγω των προβλημάτων που οφείλονται στον 
ιδιοκτήτη του διαχωρισμού ή/και το μελετητή του έργου, υπάρχει αντικειμενικά 
πρόβλημα σε σχέση με τις υποδομές που είναι αναγκαίες για την εύρυθμη λειτουργία 
των βιοτεχνιών που έχουν ήδη εγκατασταθεί στα υπό διαχωρισμό οικόπεδα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.488, ημερομηνίας 23 Απριλίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.03.488 ημερ. 
23/4/2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι οι ανάγκες του 
Υπουργείου Υγείας για περιστατικά που χρήζουν επείγουσας αεροδιακομιδής 
καλύπτονται από την Ιπτάμενη Μονάδα της Αστυνομίας συνεπώς δεν υπάρχει 
πρόθεση επί του παρόντος από το Υπουργείο Υγείας να διαφοροποιήσει την 
υφιστάμενη πρακτική. 

2. Η  απάντησή  μας στην  Ερ.  23.06.009.03.426 ημερ. 18/6/09 (αντίγραφο 
επισυνάπτεται) είναι σχετική με το θέμα.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.491, 
ημερομηνίας 24 Απριλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με ημερομηνία 
24/4/2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1.    Η ίδρυση και λειτουργία των κοινοτικών νηπιαγωγείων δεν είναι θεσμοθετημένη, 
αλλά διέπεται από τον περί Ιδιωτικών Σχολείων Νόμο του 1971. Το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού επιχορηγεί τους Συνδέσμους Γονέων των Κοινοτικών 
Νηπιαγωγείων σύμφωνα με ετήσιες εγκυκλίους του. 

2.    Η ετήσια επιχορήγηση των κοινοτικών νηπιαγωγείων στηρίζεται σε παλαιότερες 
αποφάσεις του Υπ. Συμβουλίου, σύμφωνα με τις οποίες τα κοινοτικά 
νηπιαγωγεία διαχωρίζονται ανάλογα με το κοινωνικοοικονομικό επίπεδο της 
περιοχής στην οποία λειτουργούν αλλά και άλλες ιδιαιτερότητες σε πέντε 
κατηγορίες. Κάθε μία από τις κατηγορίες επιχορηγείται με διαφορετικό ποσό. 
Πληροφοριακά αναφέρουμε ότι οι επιχορηγήσεις κυμαίνονται από €6,834 
(£4,000) μέχρι και €11,960 (£7,000). Τελευταία απόφαση του Υπ. Συμβουλίου 
ήταν η εισαγωγή του ποσού των €11,960 (£7,000) για τα κοινοτικά νηπιαγωγεία 
τα οποία, είτε εργοδοτούν νηπιαγωγό και σχολική βοηθό είτε έχουν χαμηλό 
αριθμό παιδιών. 

3.    Το ΥΠΠ αναγνωρίζοντας τα προβλήματα και τις δυσκολίες που παρατηρούνται 
στην λειτουργία των κοινοτικών νηπιαγωγείων από τους Συνδέσμους Γονέων, 
ειδικότερα μετά την πλήρη ανάληψη του Κράτους της εφαρμογής του 
προγράμματος, από το Σεπτέμβριο του 2004, για δωρεάν και υποχρεωτική 
προδημοτική εκπαίδευση, άρχισε τη μελέτη του θέματος της αναθεώρηση των 
επιχορηγήσεων που αποστέλλονται στα κοινοτικά νηπιαγωγεία, καθώς και των 
μισθών των νηπιαγωγών. 

4.  Το θέμα της αύξησης των επιχορηγήσεων των κοινοτικών νηπιαγωγείων θα 
μελετηθεί και σε σχέση με τη δέσμευση της παρούσας κυβέρνησης για 
επέκταση της προδημοτικής εκπαίδευσης, ώστε να καλύπτει και τα παιδιά 
ηλικίας 3 χρόνων και 8 μηνών μέχρι 4 χρόνων και 8 μηνών, πρακτική που θα 
οδηγήσει σε αύξηση του αριθμού των παιδιών που θα φοιτούν σε δημόσια 
νηπιαγωγεία τα έξοδα των οποίων καλύπτει το Κράτος.  

5.    Μετά την ολοκλήρωση της σχετικής μελέτης από τους αρμόδιους λειτουργούς, 
το ΥΠΠ θα ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Το ΥΠΠ παραμένει στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες 
πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.493, ημερομηνίας 29 
Απριλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.03.493 και ημερομηνίας 
30 Απριλίου και σας ενημερώνω για τα εξής: 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφαση του (Αρ. Απόφασης 66.582 και 
ημερομηνίας 19/12/2007) ενέκρινε την πρόταση του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, όπως δίνεται ετήσια επιχορήγηση ύψους £18.000 (€30.754,83) προς τον 
Ελληνικό Ραδιοσταθμό Λονδίνου (LGR) για την ποιοτική αναβάθμιση των 
πολιτιστικών του εκπομπών. 

2.  Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.493, ημερομηνίας 29 
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Απριλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 
Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.03.493 και ημερομηνία 
30 Απριλίου, 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο 
Οικονομικών δεν διαθέτει οποιοδήποτε κονδύλι για στήριξη του ελληνικού 
ραδιοφωνικού σταθμού LGR Λονδίνου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.496, ημερομηνίας 
30 Απριλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Κατολίσθηση πετρών στο δρόμο Νατάς-Αναρίτας 

 Σχετικά με το πιο πάνω θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.  Το Γραφείο του Επαρχιακού Μηχανικού Πάφου επιτηρεί συχνά το δρόμο 
Αναρίτας-Νατάς και προβαίνει στον καθαρισμό του από πέτρες εφ’ όσον 
υπάρξουν. Η αποκόλληση βράχων σε συγκεκριμένο σημείο του δρόμου 
κρίνεται μεμονωμένη. 

2.   Τα πρανή του δρόμου είναι συμπαγή και σταθερά και δεν κρίνονται επικίνδυνα. 

3.  Σημειώνεται ότι η κίνηση στο δρόμο αυτό είναι ελάχιστη καθώς η κίνηση από τη 
Νατά προς την Πάφο διοχετεύεται μέσω του δρόμου Αγ. Βαρβάρας-Αξύλου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.500, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 8 Μαΐου 2009 και αρ. φακ. Ερ. 
23.06.009.03.500 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Άρμους για υδροδότηση μεμονωμένων 
κατοικιών που έχουν ανεγερθεί εκτός Οικιστικής Ζώνης έχει συζητηθεί σε σύσκεψη 
που έγινε στις 12.12.2008 στο Γραφείο του Υπουργού Εσωτερικών λόγω 
αρμοδιότητας. 

 Με βάση τις αποφάσεις που είχαν ληφθεί στην εν λόγω σύσκεψη το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων ετοίμασε Σχέδιο υδροδότησης των αναφερόμενων κατοικιών το 
οποίο έχει διαβιβαστεί πρόσφατα στο Υπουργείο Εσωτερικών για τον περαιτέρω 
χειρισμό του θέματος. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.502, ημερομηνίας 30 

Απριλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.03.502 και ημερ.7 Μαΐου 2009, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι η σχετική Πολεοδομική Άδεια για τον 
εξωραϊσμό των βρυσών εκδόθηκε στις 9 Μαρτίου 2009. Στις 06.04.2009 κατατέθηκε 
αίτηση για έκδοση Άδειας Οικοδομής στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, η οποία 
εξετάζεται. 
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 Σημειώνεται ότι στις προτάσεις της Επαρχιακής ∆ιοίκησης για τον 
Προϋπολογισμό του 2010, έχει περιληφθεί ποσό ύψους €28.000 για την εκτέλεση του 
πιο πάνω έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.512, 

ημερομηνίας 30 Απριλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.03.512 και ημερομηνία 
08.05.2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι όσον αφορά το 
αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης Πενταμελούς Οικογένειας (ΠΟΠΟ) για βελτίωση 
της τιμολογιακής πολιτικής στα καύσιμα και στο πετρέλαιο θέρμανσης, το Υπουργείο 
μου δεν ασκεί οποιαδήποτε τιμολογιακή πολιτική για τα προϊόντα αυτά. Από τον Μάιο 
του 2004, οι τιμές των πετρελαιοειδών και καυσίμων έχουν απελευθερωθεί και 
ρυθμίζονται βάσει της προσφοράς και της ζήτησης. Επιπλέον, δεν υπάρχει 
οποιαδήποτε διαφοροποίηση της τιμής τους στις διάφορες κατηγορίες πληθυσμού. 

 Παρόλα αυτά, σημειώνεται ότι τα τελευταία χρόνια, κατά τη χειμερινή περίοδο 
μειώνεται ο φόρος κατανάλωσης του πετρελαίου θέρμανσης. Κατά τη χειμερινή 
περίοδο 2008 - 2009, η οποία άρχισε στις 01.11.2008 και έληξε στις 31.03.2009, ο 
φόρος κατανάλωσης του πετρελαίου θέρμανσης μειώθηκε στα 2.1 ευρωσέντ/λίτρο 
από 12.47 ευρωσέντ/λίτρο. Από το μέτρο αυτό επωφελούνται όλοι οι καταναλωτές. 
Επίσης, από το 2004 παραχωρείται ετήσια οικονομική βοήθεια στους μόνιμους 
κατοίκους των ορεινών περιοχών που βρίσκονται σε υψόμετρο 600 μέτρων και άνω, 
ενώ κατά τα έτη 2006 -2008 παραχωρήθηκε έκτακτη οικονομική βοήθεια στα ενεργά 
ζευγάρια και τα παιδιά τους που διαμένουν στις εν λόγω περιοχές. Για την εφαρμογή 
των μέτρων αυτών αρμόδια είναι τα Υπουργεία Εσωτερικών και Οικονομικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.518, ημερομηνίας 30 
Απριλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Το Υπουργείο Εξωτερικών αντιλαμβανόμενο πλήρως τις ευαισθησίες αλλά και 
τις δυσκολίες που προκύπτουν από την εξέταση του ζητήματος του σφετερισμού 
περιουσιών Ε/Κ ιδιοκτησίας στις κατεχόμενες περιοχές, έχει γενικότερα μελετήσει 
περιπτώσεις επιστροφής περιουσιών στους νόμιμους ιδιοκτήτες τους. 

 Ως εκ τούτου, έχοντας εντοπίσει τις ομοιότητες της εν λόγω πτυχής του 
Κυπριακού προβλήματος με άλλες παρόμοιες περιπτώσεις σε τρίτες χώρες, το 
Υπουργείο Εξωτερικών επιδιώκει την κατάλληλη αξιοποίησή τους. Ενώ, όσον αφορά 
στα σημεία όπου οι εν λόγω περιπτώσεις διαφοροποιούνται, αυτά λαμβάνονται 
σοβαρά υπόψη, προκειμένου να μην υπονομεύεται η βαρύτητα των επιχειρημάτων 
μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.518, ημερομηνίας 30 
Απριλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 8.5.2009 και αρ. φακ. Ερ.23.06.009.03.518, 
αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι δεν υπάρχουν οποιαδήποτε 
στοιχεία στη διάθεση του Υπουργείου Εσωτερικών που να έχουν καταστήσει δυνατή 
τη διεξαγωγή συγκριτικής έρευνας μεταξύ πληροφοριών για επιστροφή ιδιοκτησίας σε 
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πρώην κομμουνιστικές χώρες και των πιθανών συσχετισμών στην περίπτωση της 
Κύπρου. 

2. Το θέμα έχει κοινοποιηθεί στη Μόνιμη Αντιπροσωπεία της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση με την παράκληση όπως μας διαβιβαστούν τυχόν στοιχεία που 
υπάρχουν για το θέμα. Σε περίπτωση που σταλούν τέτοια στοιχεία θα 
πληροφορηθείτε άμεσα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.520, ημερομηνίας 30 
Απριλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου μου με ημερ. 26.05.2009 προς την Έπαρχο Λεμεσού, η οποία 
κοινοποιήθηκε στο Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η αιωνόβιος δρυς βρίσκεται σε ιδιωτικό τεμάχιο (αρ. 685, Φ./Σχ. 48/47) και ως 
εκ τούτου δεν μπορεί να αξιοποιηθεί ο χώρος πέριξ της. Θα μπορούσαν να 
εκτελεσθούν οποιαδήποτε αναπτυξιακά έργα στο χώρο αυτό εάν και εφόσον 
αποκτηθεί από το Κοινοτικό Συμβούλιο με τη συγκατάθεση του ιδιοκτήτη ή με 
απαλλοτρίωση, για την οποία απαιτείται ομόφωνη απόφαση των 2/3 των μελών του 
Κοινοτικού Συμβουλίου. 

 Τέλος, αναφέρεται ότι το αίτημα της προστασίας της δρυός έχει διαβιβασθεί στο 
Τμήμα ∆ασών για εξέταση, λόγω αρμοδιότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.521, ημερομηνίας 30 
Απριλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Από το 1999, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προωθεί την έκδοση 
∆ιαταγμάτων Προστασίας δέντρων, σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 39 
του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, με βάση εισηγήσεις και 
υποδείξεις του Τμήματος ∆ασών, Τοπικών Αρχών και ενδιαφερομένων ομάδων 
πολιτών. Μέχρι σήμερα έχουν δημοσιευτεί τρία τέτοια ∆ιατάγματα, με τις Κ.∆.Π. 
201/1999, 13/2004 και 151/2006. Σε κάθε ∆ιάταγμα περιλαμβάνεται αριθμός 
αξιόλογων δέντρων και ομάδων δέντρων, ο οποίος κυμαίνεται μεταξύ μερικών 
δεκάδων και μερικών εκατοντάδων δέντρων, ανάλογα με την περίπτωση. Για 
παράδειγμα, στο πιο πρόσφατο ∆ιάταγμα, που δημοσιεύτηκε στις 31/03/2006, 
περιλαμβάνονται συνολικά 112 δέντρα (15 μεμονωμένα και τρεις ομάδες 
δέντρων). 

(β)  Από την προαναφερόμενη τελευταία δημοσίευση μέχρι σήμερα, έχουν 
σταδιακά συσσωρευτεί αιτήματα για 70 περίπου αξιόλογα δέντρα σε ολόκληρη 
την Κύπρο, για τα οποία ήδη ολοκληρώθηκε η διαδικασία διαβούλευσης με το 
Τμήμα ∆ασών (αξιολόγηση σκοπιμότητας προστασίας, επιστημονική 
περιγραφή), τις Τοπικές Αρχές στις οποίες εμπίπτουν τα δέντρα αυτά 
(επιβεβαίωση ότι δεν υπάρχει σύγκρουση με προηγούμενες δεσμεύσεις, 
συγκατάθεση για προστασία και ανάδειξη των δέντρων), καθώς και, όπου 
απαιτήθηκε, το οικείο Επαρχιακό Γραφείο του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας (επιβεβαίωση καθεστώτος ιδιοκτησίας). Το Τμήμα Πολεοδομίας 
και Οικήσεως επεξεργάζεται την ετοιμασία σχετικού καταλόγου, καρτελών και 
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χαρτών για το επόμενο ∆ιάταγμα Προστασίας ∆έντρων, που προγραμματίζεται 
να δημοσιευθεί το φθινόπωρο του 2009. 

(γ)  Επιπρόσθετα, με στόχο την αποφυγή καθυστέρησης, το Τμήμα Πολεοδομίας 
και Οικήσεως έχει ενισχύσει την ομάδα που ασχολείται με το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.528, ημερομηνίας 4 Μαΐου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου μου με ημερ. 22.05.2009 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία 
κοινοποιήθηκε στο Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Πάνω Αρόδων σε συνάντηση που είχε με τον Έπαρχο 
Πάφου στις 08.05.2009 ζήτησε την εκτέλεση των πιο κάτω έργων: 

(i)  Μετατροπή του παλιού ∆ημοτικού Σχολείου σε αίθουσα 
πολλαπλών χρήσεων 

 Αποφασίσθηκε όπως το Κοινοτικό Συμβούλιο προσκομίσει τίτλο 
ιδιοκτησίας από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και το έργο, 
το οποίο θα περιλαμβάνει τη δημιουργία αίθουσας πολλαπλών χρήσεων, 
ιατρείου και χώρων υγιεινής, θα πρέπει να τύχει της έγκρισης του 
Επάρχου και του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

(ii) Επιδιόρθωση του δρόμου στην είσοδο του χωριού 

 Το εν λόγω αίτημα διαβιβάσθηκε στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων λόγω 
αρμοδιότητας για περαιτέρω εξέταση.  

(iii)  Ασφαλτόστρωση του δρόμου που οδηγεί προς το ξωκλήσι της 
Παναγίας της Χρυσοσπηλιώτισσας 

 Το έργο αυτό θα μελετηθεί αφού Τεχνικός της Επαρχιακής ∆ιοίκησης 
προβεί σε επιτόπια επίσκεψη για την ετοιμασία της σχετικής εκτίμησης 
δαπάνης. 

(iν)  Λιθόστρωση οδικού δικτύου γύρω από την κεντρική πλατεία 

  Το Κοινοτικό Συμβούλιο συμβουλεύθηκε όπως προσλάβει μελετητή για 
την ετοιμασία των όρων εντολής με τους οποίους θα προκηρυχθούν 
προσφορές για το σχεδιασμό του οδικού δικτύου γύρω από την πλατεία. 
Η προώθηση του έργου θα γίνει σε συνεργασία με τις Τεχνικές 
Υπηρεσίες της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου και το κόστος υπολογίζεται 
στις €500.000. 

2.  Σημειώνεται ότι τα έργα ανάπτυξης στις κοινότητες προωθούνται μέσω των 
ετήσιων Προϋπολογισμών Ανάπτυξης. Σε περιπτώσεις, όπου δικαιολογείται, έχω τη 
δυνατότητα να παραχωρήσω οικονομική βοήθεια για εκτέλεση αναπτυξιακών έργων 
στις κοινότητες. Για την κατασκευή/βελτίωση δρόμων οικονομική βοήθεια μπορεί να 
παραχωρηθεί και από τον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.530, ημερομηνίας 4 Μαΐου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 



 144

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.03.530, ημερ. 7/05/2009, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι: 

1. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Θελέτρας επιθυμεί την εγγραφή αγροτικού δρόμου, 
που συνδέει την κοινότητα με το Στρουμπί, μέσω της τοποθεσίας «Τρασιά», 
μήκους 1.5 περίπου χμ. 

2. Ο υπό αναφορά δρόμος, ο οποίος καταλήγει στον κύριο δρόμο Πάφου - Πόλης 
Χρυσοχούς, δεν έχει συγκοινωνιακή σημασία, αφού η πρόσβαση προς την 
κοινότητα διασφαλίζεται από τρεις κύριους δρόμους, (Πάφου - Πόλης 
Χρυσοχούς, Πέγειας - Κάθηκα - Πόλης Χρυσοχούς και Θελέτρας) και 
χρησιμοποιείται για αγροτικούς σκοπούς. 

3. Το κράτος επιχορηγεί τις κοινότητες για να είναι σε θέση να συντηρούν και 
βελτιώνουν το κοινοτικό οδικό δίκτυο, στο οποίο περιλαμβάνονται και οι 
αγροτικοί δρόμοι. (Στην περίπτωση της Θελέτρας η κρατική συνεισφορά 
ανέρχεται στο 90% της δαπάνης). 

4. Για την εγγραφή και βελτίωση του εν λόγω δρόμου, βρίσκεται στο τελικό στάδιο 
διαδικασία απαλλοτρίωσης των επηρεαζόμενων τεμαχίων, επισημαίνοντας, 
εντούτοις, ότι σύμφωνα με την ακολουθούμενη πολιτική δεν συνιστάται 
ασφαλτόστρωση των αγροτικών δρόμων. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.532, ημερομηνίας 4 Μαΐου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου μου με ημερ. 11.06.2009 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία 
κοινοποιήθηκε στο Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ανάπλαση πλατείας και υπαίθριου θεάτρου 

 Αναπαλαίωση   παραδοσιακής   βρύσης   στο   κέντρο   της   κοινότητας   
και ανέγερση κοινοτικών κτιρίων 

 Το Κοινοτικό Συμβούλιο ∆ρούσειας, με παλαιότερη απόφασή του, προωθούσε 
την ανάπλαση της πλατείας και του υπαίθριου θεάτρου καθώς επίσης και την 
ανάπλαση της παραδοσιακής βρύσης στο κέντρο της κοινότητας, τα οποία 
βρίσκονται στα τεμάχια 41 και 42 Φ./Σχ. 35/6353. Στη συνέχεια το Κοινοτικό 
Συμβούλιο ζήτησε την ετοιμασία μελέτης για εξωραϊσμό του χώρου (τεμ. 392, 
41 και 42 Φ./Σχ. 35/6353) στον οποίον πέραν των πιο πάνω έργων να 
κατασκευαστούν και κοινοτικά κτίρια. 

 Ως εκ τούτου, αρμόδιος Λειτουργός της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου προέβη 
σε επιτόπια επίσκεψη και σύντομα θα πραγματοποιηθεί σύσκεψη στην 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση για συντονισμό και προώθηση των πιο πάνω έργων. 

 Σημειώνεται ότι στον Προϋπολογισμό των Κοινοτήτων Ίνειας, ∆ρούσειας, 
Κάθηκα και Πάνω Αρόδων για το 2009 έχει συμπεριληφθεί ποσό ύψους 
€1.535.750 για τη διαμόρφωση/ εξωραϊσμό των κεντρικών πλατειών στις εν 
λόγω κοινότητες. Στις προτάσεις της Επαρχιακής ∆ιοίκησης για τον 
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Προϋπολογισμό του 2010 έχει συμπεριληφθεί ποσό ύψους €1.130.000 για τον 
ίδιο σκοπό. 

(β)  Ανάπλαση δρόμου και χώρου γύρω από την εκκλησία 

 Το εν λόγω αίτημα δεν υποβλήθηκε μέχρι σήμερα από το Κοινοτικό Συμβούλιο 
στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση για εξέταση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.533, ημερομηνίας 

4 Μαΐου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: Ολοκλήρωση της αναβάθμισης του δρόμου ∆ρούσειας - Πόλης Χρυσοχούς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.03.533 ημερομηνίας 
8.5.2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η μελέτη για τη βελτίωση του τελευταίου τμήματος του δρόμου ∆ρούσειας -
Προδρομίου μήκους 3,5 χλμ. είναι ουσιαστικά έτοιμη και αναμένεται η δημοσίευση της 
γνωστοποίησης των απαλλοτριώσεων για ζήτηση προσφορών. Το κόστος του έργου 
υπολογίζεται προκαταρτικά στα 2,5 εκ. Ευρώ περίπου. 

 Η ζήτηση προσφορών τοποθετείται στις αρχές του 2010 και η έναρξη εργασιών 
μέσα στο β' εξάμηνο του 2010 με διάρκεια κατασκευής ένα χρόνο. Το έργο 
προτείνεται στον προϋπολογισμό του 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.03.535, ημερομηνίας 4 Μαΐου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 8 Μαΐου 2009 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι υφιστάμενες υδατοδεξαμενές της Κοινότητας Κρήτου Τέρρας καλύπτουν 
πλήρως όλες τις περιοχές που έχουν ενταχθεί στα όρια υδατοπρομήθειας και στα 
οποία περιλαμβάνονται όλες οι οικιστικές ζώνες της Κοινότητας. 

 Το αίτημα για ανέγερση νέας δεξαμενής σε ψηλότερο σημείο για κάλυψη νέων 
κατοικιών εκτός οικιστικής ζώνης θα εξεταστεί μέσα στα πλαίσια αναθεώρησης - 
επέκτασης των ορίων ανάπτυξης στην Κοινότητα που προωθείται από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.542, ημερομηνίας 15 Μαΐου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας                    
κ. Γιώργου Τάσου με αριθμό 23.06.009.03.542 και σας πληροφορώ ότι Αρμόδιο 
Υπουργείο για την παρακολούθηση των συστημάτων διαχείριση των συσκευασιών και 
αποβλήτων συσκευασιών είναι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος.  

2.  Επίσης, σας πληροφορώ, ότι μετά από σχετική ενημέρωση από το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος το σύστημα ανακύκλωσης της 
εταιρείας Green Dot που έχει αναλάβει τη συλλογή για ανάκτηση και ανακύκλωση των 
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συσκευασιών και αποβλήτων συσκευασιών, εκ μέρους των εισαγωγέων προϊόντων, 
αναμένεται να επεκταθεί και στην πόλη της Λάρνακας τον ∆εκέμβριο του 2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2009 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.545, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέσω των αρμοδίων 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, βρίσκονται σε συνεργασία με το Υπουργείο Υγείας, 
ως το καθ’ ύλην αρμόδιο στον τομέα των θεραπειών, για αξιολόγηση και κάλυψη των 
αναγκών φυσικοθεραπείας των ενοίκων των Κρατικών Στεγών Ηλικιωμένων και 
Αναπήρων. Στις περιπτώσεις αυτές εμπίπτει και η Κρατική Στέγη Ηλικιωμένων «Άγ. 
Γεώργιος Β΄» στην Λάρνακα, για την οποία απευθύνετε το ερώτημα σας. Στις 
περιπτώσεις δε, που υπάρχουν διαπιστωμένες ανάγκες λαμβάνεται ανάλογη πρόνοια 
στον προϋπολογισμό. 

 Με την ευκαιρία αυτή επιτρέψετε μου να σας ευχαριστήσω για το έμπρακτο 
ενδιαφέρον που επιδεικνύετε για τις ανάγκες της ευάλωτης αυτής ομάδας του 
πληθυσμού και να σας διαβεβαιώσω για την ειλικρινή πρόθεση του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και κατ' επέκταση των αρμόδιων Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας να παράσχουν στις ευάλωτες ομάδες τη μέγιστη δυνατή 
στήριξη και φροντίδα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2009 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.546, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη επί της ερ. 
23.06.009.03.546 με ημερ. 19/05/09 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  

 Είναι επιστημονικά πλέον αποδεκτό ότι τα αιωρούμενα σωματίδια (σκόνη), 
μπορούν να προκαλέσουν προβλήματα υγείας στο γενικό πληθυσμό και ιδιαίτερα στις 
ευαίσθητες ομάδες ατόμων με αναπνευστικά προβλήματα, τα παιδιά, τους 
ηλικιωμένους, τις έγκυες και τα άτομα με καρδιαγγειακές παθήσεις.  Γι' αυτό και η 
μείωση του ορίου ποιότητας αέρα για τη σκόνη αποτελεί σημαντικό άξονα της 
θεματικής στρατηγικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το περιβάλλον. 

 Για τη βελτίωση της ποιότητας του αέρα στην Κύπρο, το Υπουργικό Συμβούλιο 
έχει ήδη εγκρίνει από το Φεβρουάριο του 2008 Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης, το οποίο 
υλοποιείται με τη συνεργασία όλων των εμπλεκομένων Υπουργείων, Υπηρεσιών, 
Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και άλλων φορέων. 

 Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, ως η Αρμόδια Αρχή για την 
παρακολούθηση της ποιότητας του αέρα στην Κύπρο, προβαίνει σε συνεχείς 
μετρήσεις αιωρούμενων σωματιδίων και άλλων ρύπων στην ατμόσφαιρα και τα 
αποτελέσματα των μετρήσεων δημοσιεύονται μέσω του διαδικτύου 
(www.airquality.gov.cy) και εξωτερικών / εσωτερικών οθονών, για την ενημέρωση και 
ευαισθητοποίηση του κοινού. 

 Επιπρόσθετα, κατά τη διάρκεια επεισοδίων μεταφοράς σκόνης από τη Σαχάρα, 
το κοινό ενημερώνεται άμεσα, μέσω του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών και των 
Μέσων Μαζικής Ενημέρωσης, για τα επίπεδα συγκέντρωσης σκόνης στην 
ατμόσφαιρα, καθώς και για τα μέτρα που πρέπει να λαμβάνουν οι εργαζόμενοι σε 
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υπαίθριους χώρους και οι ευαίσθητες ομάδες πληθυσμού για καλύτερη προστασία της 
υγείας τους.  Ιδιαίτερη ενημέρωση γίνεται στα σχολεία της πρωτοβάθμιας και 
δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης, μέσω του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, έτσι 
ώστε να αποφεύγεται η υπαίθρια άσκηση των μαθητών κατά την διάρκεια τέτοιων  

επεισοδίων. 

 Τέλος, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, περί τα τέλη 2009, θα είναι σε θέση 
να προσομοιώνει και να προβλέπει την ποιότητα του αέρα σε ολόκληρη την Κύπρο 
και σε κάθε πόλη ξεχωριστά, με τη βοήθεια έγχρωμων ψηφιακών χαρτών.  Οι χάρτες 
αυτοί, θα δημοσιεύονται στο διαδίκτυο, όπου θα φαίνονται επίσης οι εσωτερικές / 
υπαίθριες οθόνες και θα είναι επομένως, άμεσα προσβάσιμοι στα Μέσα Μαζικής 
Ενημέρωσης. 

 Συνεπώς θα παρέχεται δυνατότητα εκ των προτέρων ενημέρωσης του κοινού 
για την κατάσταση της ποιότητας του αέρα σε οποιοδήποτε σημείο της Κύπρου, 
οποιαδήποτε ώρα της ημέρας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιουλίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.547, 

ημερομηνίας 22 Μαΐου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ.23.06.009.03.547 και 
ημερ.01/06/09 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα με 
βάση τη σχετική συνεισφορά του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ): 

(α)  Τα ωράρια του Ιστιοπλοϊκού Κέντρου τακτοποιήθηκαν με τέτοιο τρόπο ούτως 
ώστε το Κέντρο να είναι ανοικτό καθημερινά από τις 7 το πρωί μέχρι τις 8 το 
βράδυ, εκτός Κυριακής. Την Κυριακή το Κέντρο παραμένει κλειστό, όπως 
άλλωστε γίνεται σε όλα τα αθλητικά κέντρα (σκοπευτήρια, κολυμβητήρια, 
γήπεδα στίβου κ.λπ.), εκτός και αν υπάρχουν προγραμματισμένοι αγώνες που 
έτσι θα λειτουργούσε και Κυριακή. 

(β)  Ο προπονητής στον οποίο αναφέρεστε δεν απομακρύνθηκε, αλλά άλλαξε ο 
Εθνικός Προπονητικός Σχεδιασμός της Ομοσπονδίας με απόφαση του 
∆ιοικητικού Συμβουλίου της Ομοσπονδίας. Σημειώνεται ότι ο Κυπριακός 
Οργανισμός Αθλητισμού δεν παρεμβαίνει σε θέματα οργανωτικής διάρθρωσης 
των προπονητικών σχεδιασμών των Ομοσπονδιών καθότι αυτό αποτελεί 
αρμοδιότητα κάθε Ομοσπονδίας. Ο νέος αυτός Σχεδιασμός λειτουργεί με 
σύστημα μοριοδότησης των προπονητών και εξ όσων γνωρίζουμε τα 
μεγαλύτερα ποσά που προκύπτουν από την πιο πάνω μοριοδότηση τα 
επωφελείται ο συγκεκριμένος προπονητής. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.549, 

ημερομηνίας 26 Μαΐου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας έχει αξιολογήσει τα περιεχόμενα των 
ερευνών που έγιναν για το χρηματιστήριο και έχει καταθέσει υποθέσεις στο 
∆ικαστήριο που έχουν ήδη εκδικασθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.550, ημερομηνίας 26 
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Μαΐου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία Ερ. 23.06.009.03.550 και ημερ. 
2.6.2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού δεν έχει αρμοδιότητα για τα διάφορα θρησκεύματα ή 
παραθρησκευτικές οργανώσεις. Η αρμοδιότητα του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού σε τέτοια θέματα περιορίζεται μόνο στην απαλλαγή μαθητή μη Ορθόδοξου 
Χριστιανού από την υποχρεωτική παρακολούθηση του μαθήματος των θρησκευτικών, 
ύστερα από αίτηση του κηδεμόνα του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιουλίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.551, 

ημερομηνίας 28 Μαΐου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολής σας ημερομηνίας 
05/06/2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με τον περί Σχολικών Κυλικείων Νόμο του 2000, ο έλεγχος των 
κυλικείων των ιδιωτικών σχολείων δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης δεν 
εμπίπτει στις αρμοδιότητες της Κεντρικής Επιτροπής Ελέγχου Σχολικών 
Κυλικείων (ΚΕΕΣΚ). 

 Τα κυλικεία των ιδιωτικών σχολείων, όπως και άλλα παρόμοια υποστατικά, 
ελέγχονται από τις αρμόδιες Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας, 
σύμφωνα με την εθνική νομοθεσία, και σε συνάρτηση με τους κοινοτικούς 
κανονισμούς. 

2. Η ετήσια γενική έκθεση που αφορά τα αποτελέσματα ελέγχου των σχολικών 
κυλικείων για τη σχολική χρονιά 2008-2009 ετοιμάζεται και θα υποβληθεί στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων με την έναρξη της νέας σχολικής χρονιάς. 

 Στην ετησία έκθεση θα συμπεριληφθούν: 

α)  Οι διάφορες ενέργειες στις οποίες έχει προβεί η ΚΕΕΣΚ και το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού. 

β)  Οι ενέργειες στις οποίες έχουν προβεί οι Σχολικές Εφορείες για εξάλειψη των 
παρατηρήσεων οι οποίες σημειώνονται στα Έντυπα Αξιολόγησης των 
Σχολικών Κυλικείων. 

γ)  Τυχόν εκκρεμότητες και παραλήψεις που εξακολουθούν να υφίστανται σε 
σχολικά κυλικεία καθώς και οι λόγοι για τους οποίους δεν κατέστη δυνατόν να 
αντιμετωπιστούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.552, ημερομηνίας 

29 Μαΐου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.03.552 και ημερ. 5.6.2009, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι το ύψωμα “Φανός” 
χρησιμοποιείται εδώ και δεκαετίες για τη λειτουργία ραντάρ της Εθνικής Φρουράς και 
της Εμπορικής Ναυτιλίας, καθώς και ως κοινό σημείο εκπομπής τηλεοπτικών και 
ραδιοφωνικών σταθμών για σκοπούς εξυπηρέτησης της ελεύθερης Αμμοχώστου. 

2.  Σχετικά με την παρατήρηση ότι ταυτόχρονα με την ύπαρξη των 
τηλεπικοινωνιακών εγκαταστάσεων αναπτύσσεται η περιοχή και ως οικιστική, αυτό 
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είναι θέμα που αφορά το αρμόδιο Υπουργείο Εσωτερικών. Σημειώνεται, όμως, ότι 
είναι το μόνο ύψωμα της περιοχής με καθαρό οπτικό πεδίο προς όλες τις 
γειτνιάζουσες κοινότητες της ελεύθερης επαρχίας Αμμοχώστου, προς την Ανατολική 
Μεσόγειο αλλά και προς τα κατεχόμενα και επομένως κρίνεται ως το καταλληλότερο 
της περιοχής για λειτουργία ραδιοεπικοινωνιακών συστημάτων. 

3. Όσον αφορά το θέμα της δημιουργίας ζώνης ασφάλειας (buffer zone), σας 
πληροφορώ ότι ο ∆ιευθυντής του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών, δυνάμει του 
άρθρου 6 του περί Ραδιοεπικοινωνιών Νόμου, έχει εξουσία να εκδίδει τέτοια 
περιοριστικά διατάγματα τα οποία να προνοούν την απαγόρευση ή τον περιορισμό 
της ανέγερσης κτιρίων, της φύτευσης δέντρων κτλ., προκειμένου να διασφαλιστεί η 
κατάλληλη και αποτελεσματική χρήση των ραδιοσυχνοτήτων όταν το δημόσιο 
συμφέρον το επιβάλλει. Σε σχέση με το σημείο του “Φανού” δεν έχει κριθεί ότι 
επιβάλλεται η έκδοση τέτοιου περιοριστικού διατάγματος. 

4. Αναφορικά με την έκθεση σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία, το αρμόδιο Τμήμα 
Ηλεκτρονικών   Επικοινωνιών   του   Υπουργείου   Συγκοινωνιών   και   Έργων   
διεξάγει περιοδικά μετρήσεις. Τα τελευταία αποτελέσματα των μετρήσεων που έχουν 
καταγραφεί στη περιοχή του “Φανού”, όπου έχουν συνυπολογιστεί όλες οι 
ραδιοεπικοινωνιακές εκπομπές, έχουν ως εξής: 

(α)  Νότια του Υψώματος Φανός 

 Μετρήσεις σε απόσταση 50 μέτρων από το ραντάρ του Τμήματος Εμπορικής 
Ναυτιλίας, 50 μέτρων από το ραντάρ του Ναυτικού, 80 μέτρων από τον πύργο 
εκπομπής του ΡΙΚ και 100 μέτρων περίπου από τους πύργους εκπομπής των 
ιδιωτικών ραδιοτηλεοπτικών σταθμών. Ο Συντελεστής Έκθεσης (EQ) δεν 
υπερβαίνει το 1.53% (60 φορές χαμηλότερος) του ανώτατου επιτρεπτού ορίου 

(β)  Βόρεια του Υψώματος Φανός 

 Μετρήσεις σε απόσταση 35 μέτρων από το ραντάρ του Τμήματος Εμπορικής 
Ναυτιλίας, 45 μέτρων από το ραντάρ του Ναυτικού, 20 μέτρων από τον πύργο 
εκπομπής του ΡΙΚ και 150 μέτρων περίπου από τους πύργους εκπομπής των 
ιδιωτικών ραδιοτηλεοπτικών σταθμών. Ο Συντελεστής Έκθεσης (EQ) δεν 
υπερβαίνει το 0.1% (1000 φορές χαμηλότερος) του ανώτατου επιτρεπτού ορίου. 

(γ)  Ανατολικά του Υψώματος Φανός 

 Μετρήσεις σε απόσταση 20 μέτρων από το ραντάρ του Τμήματος Εμπορικής 
Ναυτιλίας, 40 μέτρων από το ραντάρ του Ναυτικού, 50 μέτρων από τον πύργο 
εκπομπής του ΡΙΚ και 150 μέτρων περίπου από τους πύργους εκπομπής των 
ιδιωτικών ραδιοτηλεοπτικών σταθμών. Ο Συντελεστής Έκθεσης (EQ) δεν 
υπερβαίνει το 0.36% (277 φορές χαμηλότερος) του ανώτατου επιτρεπτού ορίου. 

5.  Σημειώνεται ότι όλες οι μετρήσεις ηλεκτρομαγνητικών πεδίων διεξάγονται 
σύμφωνα με τη μεθοδολογία που καθορίζεται στη σύσταση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής Επικοινωνιών CEPT/ECC/REC/(02)04 με τίτλο “Measuring Non Ionizing 
Radiation       (9 kHz-300 GHz)” και ο συντελεστής έκθεσης υπολογίζεται με βάση τα 
επίπεδα αναφοράς που καθορίζονται στη σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
1999/519/EC και τα πρότυπα της ∆ιεθνούς Ένωσης Προστασίας από Μη-Ιονίζουσα 
Ακτινοβολία (ICNIRP).» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.555, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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«Πιθανή ρύπανση της Ορφανής αλυκής από εργασίες κατασκευής του νέου 
αεροδρομίου Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του βουλευτή κ. Μητσόπουλου, η οποία 
διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 15 Ιουνίου 2000 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος πληροφορήθηκε την απόρριψη του αποβλήτου 
καθαρισμού του συστήματος κλιματισμού του νέου αεροδρομίου Λάρνακας στις 
23.4.2009. Την επομένη, Λειτουργοί της Υπηρεσία Περιβάλλοντος και Λειτουργός του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών επισκέφθηκαν το χώρο. Κατά την 
επίσκεψη, οι Λειτουργοί είχαν συνάντηση με αρμοδίους της κατασκευάστριας 
εταιρείας Bouygues Batiment International και συνέλεξαν δείγματα υγρού, τόσο από 
το δίκτυο ομβρίων, μέσω του οποίου εικαζόταν ότι έγινε η απόρριψη, όσο και από την 
ίδια την αλυκή. Τα δείγματα στάλθηκαν στο Γενικό Χημείο του Κράτους για αναλύσεις. 
Επιπλέον, στις 29.4.2009 λήφθηκαν νέα δείγματα, από το ίδιο το απόβλητο που 
βρισκόταν εντός του συστήματος κλιματισμού καθώς και από περισσότερα σημεία 
εντός της αλυκής. 

 Το Γενικό Χημείο του Κράτους, έχει πληροφορήσει την Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος ότι οι αναλύσεις επί του υγρού στο δίκτυο ομβρίων του Νέου 
Αεροδρομίου Λάρνακας δεικνύουν τοξικότητα. Με επιστολή ημερ. 27.5.2009, προς τον 
∆ιευθυντή της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος, το Γενικό Χημείο του Κράτους αναφέρει ότι 
για το δείγμα που έχει ληφθεί από την αλυκή Ορφανή κατά την δειγματοληψία στις 
24.4.2009 δεν κατέστη δυνατή η εξαγωγή αποτελέσματος για έλεγχο τοξικότητας με τη 
δοκιμή Microtox εξαιτίας της υψηλής αλατότητας, αφού αυτό προερχόταν από την 
αλυκή. 

 Όσον αφορά τον μηχανισμό ελέγχου των εγκαταστάσεων του Νέου 
Αεροδρομίου Λάρνακας για τη διαχείριση των αποβλήτων του και τον έλεγχο των 
απορρίψεων, αυτό διέπεται από τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών και του 
Εδάφους Νόμους, 2002 μέχρι 2008 και τους περί Στερεών και Επικινδύνων Νόμους, 
2002 μέχρι 2006. Σε Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων που θα παραχωρηθεί στον φορέα 
εκμετάλλευσης του Νέου Αεροδρομίου Λάρνακας τα θέματα που άπτονται ρύπανσης 
και διαχείρισης αποβλήτων θα ρυθμίζονται μέσα από σχετικούς όρους που θα 
περιλαμβάνονται σε αυτή. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.557, 

ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 22/6/2009 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ ότι στην προδημοτική ηλικία γίνεται από την Υπηρεσία 
Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας σε συνεργασία με τις νηπιαγωγούς της τάξης ανίχνευση και 
αξιολόγηση ειδικών εκπαιδευτικών αναγκών και προβλημάτων για σκοπούς έγκαιρης 
παρέμβασης. 

 Τα ανιχνευτικά δοκίμια για αξιολόγηση πιθανών μαθησιακών δυσκολιών (screening 
test) στην προδημοτική ηλικία έχουν προσαρμοστεί και σταθμιστεί, από το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού στο δικό μας εκπαιδευτικό σύστημα και βρίσκονται στη 
διαδικασία έκδοσης τους. Μόλις έχουμε νεότερα για τα θέμα, πιθανότατα εντός της 
επόμενης σχολικής χρονιάς, θα ενημερωθείτε. 



 151

 Παραμένουμε   στη   διάθεσή   σας  για   οποιεσδήποτε  επιπρόσθετες  
πληροφορίες   ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.558, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2009, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.03.558 ημερ. 
15/6/2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ οι αξιολογήσεις ενήλικων 
ατόμων σε ότι αφορά μαθησιακές δυσκολίες και ιδιαίτερα τη ∆υσλεξία γίνονται στο 
Κέντρο Υγείας Αγλαντζιάς και στα Εξωτερικά Ιατρεία στο Παλαιό Νοσοκομείο Λεμεσού 
και οι σχετικές εκθέσεις αξιολόγησης χορηγούνται στους δικαιούχους (αιτητές/γονείς). 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε άλλες διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιουλίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.559, 

ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.03.559 και ημερομηνία 
22.06.09 και σας ενημερώνω πως εδώ και μερικά χρόνια η Υπηρεσία Εκπαιδευτικής 
Ψυχολογίας του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, έχει μεριμνήσει όπως τα 
σχολεία της ελεύθερης Αμμοχώστου εξυπηρετούνται σ' ότι αφορά την παροχή 
ψυχολογικών υπηρεσιών, άμεσα και σε τοπικό επίπεδο. Από τη σχολική χρονιά 2008-
09, το παράρτημα Αμμοχώστου (κομμάτι του Επαρχιακού Γραφείου Εκπαιδευτικής 
Ψυχολογίας Λάρνακας), στεγάζεται στα ειδικά ανακαινισθέντα γραφεία στο χώρο της 
σχολικής εφορείας στο Παραλίμνι. 

 Ο αριθμός των Εκπαιδευτικών Ψυχολόγων που εργάζονται στο Παράρτημα 
Αμμοχώστου, ανέρχεται σήμερα στους τρεις. Στον καθένα από αυτούς αναλογούν 
3,000 μαθητές, αριθμός που είναι ελαφρά χαμηλότερος σε σύγκριση με τις άλλες 
Επαρχίες της Κύπρου (λάβαμε υπόψη μας την τουριστική ανάπτυξη της περιοχής). 

 Σημειώστε πως το 2005 στην Επαρχία Αμμοχώστου υπηρετούσε μόνο ένας 
Εκπαιδευτικός Ψυχολόγος ενώ σήμερα υπηρετούν τρεις. Ο αριθμός αυτός 
προβλέπεται να αυξηθεί σταδιακά τα προσεχή χρόνια, μέσα στα πλαίσια της 
αναβάθμισης της Υπηρεσίας Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας η οποία βρίσκεται υπό 
μελέτη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.560, 

ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω ερώτημα, σας ενημερώνω ότι η κένωση μιας 
θέσης μετά από προαγωγή εκπαιδευτικού σε πιο ψηλή θέση δε σημαίνει, απαραίτητα, 
ότι η θέση θα συμπληρωθεί από εκπαιδευτικό του ίδιου κλάδου. 

 Η κατανομή των θέσεων προαγωγής βασίζεται στον αριθμό των δικαιούχων 
του κάθε κλάδου. Ο κλάδος Ξυλουργικής-Επιπλοποιίας, τα τελευταία χρόνια, 
παρουσιάζει συρρίκνωση. Ως αποτέλεσμα, ο κατ' αναλογία αριθμός θέσεων 
προαγωγής που δικαιωματικά ανήκουν στον κλάδο, αναπόφευκτα, έχει μειωθεί. 

 Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει προκηρύξει και 
συμπληρώσει τις τρεις κενωθείσες θέσεις Βοηθού ∆ιευθυντή Α΄ που προέκυψαν από 
τις τρεις προαγωγές στη θέση ∆ιευθυντή, από Εκπαιδευτικούς άλλων κλάδων που 
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διαθέτουν περισσότερους δικαιούχους και καλύτερο κατ' αναλογία αριθμό θέσεων 
προαγωγής στη συγκεκριμένη θέση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.561, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 16 Ιουνίου 2009, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση 
του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η περιοχή των Καληδονίων στο Τρόοδος και ειδικά ο Κρυός Ποταμός που 
οδηγεί στον υδατοφράκτη Πέρα Πεδίου έχει εμπλουτισθεί με πέστροφες από τον καιρό 
της Αγγλοκρατίας και στη συνέχεια από το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών. 

 Η παράνομη αλιεία στα εσωτερικά ύδατα γενικά, είναι ένα φαινόμενο που 
ολοένα και αυξάνεται παρά τις προσπάθειες για έλεγχο και πάταξη αυτού του 
φαινομένου, κάτι το οποίο διαπιστώνεται από τις πολλές καταγγελίες που έχουν γίνει 
τα τελευταία δύο χρόνια. 

 Η προσπάθεια του Υπουργείου μας για πάταξη της παράνομης Αλιείας στα 
εσωτερικά ύδατα επικεντρώνεται στους υδατοφράκτες μέσα στα πλαίσια των 
δυνατοτήτων του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών σε ανθρώπινο δυναμικό 
και σε διαθέσιμα κονδύλια.  Είναι γεγονός ότι δεν διεξάγονται περιπολίες για πάταξη 
της παρανομίας σε ποταμούς, όπου και απαγορεύεται το ψάρεμα.   

 Η παράνομη αλιεία σε ποταμούς είναι ένα θέμα που το Τμήμα Αλιείας και 
Θαλασσίων Ερευνών μελετά τρόπους αντιμετώπισης του, πιθανόν σε συνεργασία με 
άλλες Υπηρεσίες ή Τμήματα που έχουν το ανθρώπινο δυναμικό και τους μηχανισμούς 
για έλεγχο. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.563, ημερομηνίας 11 
Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.03.563 και 
ημερομηνία 18 Ιουνίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Καταρχάς αν κατά τον έλεγχο διερχομένων από τις μη ελεγχόμενες περιοχές 
στις ελεγχόμενες στα εγκεκριμένα Σημεία ∆ιέλευσης εντοπιστεί “λανέιτ” ή άλλα 
παρόμοια είδη δεν επιτρέπεται η διακίνηση τους. 

2. Όπως είναι γνωστό το Τμήμα Τελωνείων ασκεί στα Εγκεκριμένα Σημεία 
∆ιέλευσης εσωτερικούς επιλεκτικούς Τελωνειακούς Ελέγχους. 

 Κατά συνέπεια ελέγχει μεγάλο αριθμό αυτοκινήτων που διακινούνται από τις μη 
ελεγχόμενες από την Κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας περιοχές της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις ελεγχόμενες. 

 Με βάση τα σημερινά δεδομένα και τις ισχύουσες οδηγίες δεν ελέγχονται όλα 
τα διερχόμενα αυτοκίνητα και ως εκ τούτου δεν μπορεί να αποκλειστεί το 
ενδεχόμενο της παράνομης διακίνησης τέτοιου είδους. 



 153

3. Επίσης με βάση την σημερινή κατάσταση έστω και με την πιθανότητα 
διακίνησης “λανέιτ” από αυτοκίνητα τα οποία δεν θα ελεγχθούν δεν ενδείκνυται 
η επαναφορά του μέτρου των καθολικών ελέγχων, που ίσχυε την περίοδο της 
νόσου των πτηνών. 

 Είμαι στην διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις επιθυμείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.563, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 23.06.009.03.563 και ημερομηνία 18/06/2009, σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Η χρήση των φυτοπροστατευτικών προϊόντων που περιέχουν τη δραστική 
ουσία methomyl (εμπορικό όνομα Lannate, Metharin, Methomate κ.ά.), έχει 
απαγορευτεί στην Κύπρο από τις 19 Μαρτίου 2009, σε συμμόρφωση με την κοινοτική 
Απόφαση 2007/628/ΕΚ. Η απόσυρση του methomyl σχετίζεται κυρίως με τους 
πιθανούς κινδύνους που υπάρχουν για την υγεία του χρήστη (γεωργού). 

 Η οποιαδήποτε διακίνηση φυτοπροστατευτικών προϊόντων από τις περιοχές 
που δεν ελέγχονται από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, είναι παράνομη και παραβαίνει 
τον Κανονισμό της πράσινης γραμμής. Την ευθύνη για τον έλεγχο αυτής της 
παράνομης διακίνησης έχει το Τελωνείο. 

 Το Τμήμα Γεωργίας, έχει την ευθύνη για τον έλεγχο της εμπορίας και χρήσης 
των φυτοπροστατευτικών προϊόντων, στις περιοχές που ελέγχονται από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία. Ειδικά για τα σκευάσματα που περιέχουν methomyl, το Τμήμα 
Γεωργίας έχει πραγματοποιήσει εκστρατεία διαφώτισης σε σχέση με την απόσυρσή 
του, με ανακοινώσεις σε έντυπα μέσα μαζικής ενημέρωσης, τηλεοπτικές και 
ραδιοφωνικές εκπομπές, καθώς και με επιστολές προς όλα τα καταστήματα διάθεσης 
φυτοπροστατευτικών προϊόντων. 

 Από τους ελέγχους που διενεργούνται, δεν διαφαίνεται οποιοδήποτε πρόβλημα 
σε σχέση με την εμπορία και χρήση σκευασμάτων methomyl. Παρόλα αυτά, δεν 
μπορούν να ληφθούν οποιαδήποτε μέτρα για απαγόρευση του προϊόντος, στις 
περιοχές που δεν ελέγχονται από την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.»  

Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.03.564, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.03.564 και ημερομηνία 
16 Ιουνίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι με βάση την 
υφιστάμενη νομοθεσία, "Τον περί Ηλεκτρισμού Νόμο", την ευθύνη για έγκριση 
ηλεκτρολογικών εγκαταστάσεων έχει η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

 Αρμόδια Αρχή για την επίβλεψη εφαρμογής της νομοθεσίας είναι το Τμήμα 
Ηλεκτρολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων στο οποίο έχει 
ήδη αποσταλεί επιστολή για μελέτη του θέματος. Η πιο πάνω ερώτηση έχει επίσης 
σταλεί στον Αρχηγό της Αστυνομίας και στην Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου για τυχόν 
σχόλια και απόψεις. 
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 Σημειώνεται ότι οι ηλεκτρικές εγκαταστάσεις θα πρέπει να πληρούν τις 
πρόνοιες του πρότυπου BS7671:2001, 16η έκδοση, το οποίο αφορά την ασφάλεια και 
την τήρηση των προδιαγραφών για αποφυγή ηλεκτροπληξίας και πυρκαγιάς καθώς 
και τα κατώτατα όρια φωτισμού. Ανώτατα όρια φωτισμού και επιτρεπόμενα είδη 
λαμπτήρων σε προβολείς δεν καλύπτονται από την υφιστάμενη νομοθεσία. 

 Θα επανέλθω στο θέμα μόλις λάβω τα σχόλια και τις απόψεις από τους άλλους 
εμπλεκόμενους φορείς. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεση 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.565, 

ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.03.565 και ημερομηνίας 
11/6/2009 και πιο συγκεκριμένα στο ερώτημα γιατί το έργο «Αυξεντίου, ένα Requiem 
για Ήρωες» δεν έτυχε χορηγίας από τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες και δεν συμπεριλήφθηκε 
στο ∆ιεθνές Φεστιβάλ «ΤΑ ΚΥΠΡΙΑ». 

 Αναφορικά με τα «ΚΥΠΡΙΑ», ο κ. Χαραλάμπους υπέβαλε τρεις φορές το εν λόγω 
έργο για συμπερίληψη στο Φεστιβάλ, με τελευταία το 2009. Αρμόδιο σώμα ως προς τον 
καταρτισμό του προγράμματος του εν λόγω Φεστιβάλ είναι η Συμβουλευτική Επιτροπή 
των ΚΥΠΡΙΩΝ στην οποία συμμετέχουν προσωπικότητες εγνωσμένου κύρους από την 
πολιτιστική ζωή του τόπου μας και η οποία έκρινε ότι το έργο όπως υποβλήθηκε δεν 
πληρούσε τα απαραίτητα ποιοτικά κριτήρια για να περιληφθεί στις εισηγήσεις της. Όπως 
γίνεται αντιληπτό, η απόρριψη δεν είχε σχέση με τη θεματική του έργου. 

 Αναφορικά με το θέμα της χορηγίας από τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες για την 
παραγωγή του εν λόγω μουσικού έργου, ενημερώνεστε ότι ο κ. Ανδρέας Χαραλάμπους 
υπέβαλε πρόταση για επιχορήγηση του έργου το 2009 με σκοπό να το παρουσιάσει το 
2010. Η αίτηση του εξετάζεται και θα απαντηθεί πολύ σύντομα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.566, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Μετά την λήψη της επισήμανσης σας, Λειτουργοί του Τμήματος Γεωργίας και 
της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος διενήργησαν επιτόπια έρευνα στην περιοχή "Χωράφια 
του Αντζιέλου" στα Λεύκαρα. Οι Λειτουργοί διαπίστωσαν ρύπανση του περιβάλλοντος 
από εγκαταλελειμμένα πλαστικά μπουκάλια, πλαστικά θερμοκηπίου και γενικά 
ακαθαρσίες που φαίνεται ότι προέκυψαν από τις εργασίες συγκεκριμένου 
αγροκτήματος που βρίσκεται εκεί. 

 Σε κοίτη ποταμού που γειτνιάζει με το αγρόκτημα και καταλήγει στο Φράγμα 
∆ιποτάμου, βρέθηκαν πράγματι πεταμένα πλαστικά δοχεία, σωλήνες άρδευσης, 
πλαστικά θερμοκηπίου και διάφορα άλλα απόβλητα, τα οποία είναι καλυμμένα με 
κλαδέματα και φαίνεται ότι επίσης προέκυψαν από τις εργασίες του αγροκτήματος. 

 Σε συνέχεια των όσων διαπιστώθηκαν, η Υπηρεσία Περιβάλλοντος έχει στείλει 
προειδοποιητική επιστολή στον ιδιοκτήτη του αγροκτήματος, με την οποία δίδεται 
προθεσμία ενός μήνα για καθαρισμό του χώρου από τα πλαστικά και τα κλαδέματα, 
καθώς και για αποκατάσταση του περιβάλλοντος στην περιοχή. Η προθεσμία λήγει 
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αρχές του Σεπτεμβρίου και σε περίπτωση μη συμμόρφωσης του ιδιοκτήτη, η 
Υπηρεσία Περιβάλλοντος θα προχωρήσει στη λήψη μέτρων εναντίον του στα πλαίσια 
της σχετικής νομοθεσίας (π.χ. εξώδικη ρύθμιση, κατηγορητήριο κ.λπ). 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.568, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Πιθανή ρύπανση της Ορφανής αλυκής από εργασίες κατασκευής του νέου 
αεροδρομίου Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του βουλευτή κ. Περδίκη, η οποία 
διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 16 Ιουνίου 2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος πληροφορήθηκε για την απόρριψη του αποβλήτου 
καθαρισμού του συστήματος κλιματισμού του νέου αεροδρομίου Λάρνακας στις 
23.4.2009. Την επομένη, Λειτουργοί της Υπηρεσία Περιβάλλοντος και Λειτουργός του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών επισκέφθηκαν το χώρο. Κατά την 
επίσκεψη, οι Λειτουργοί είχαν συνάντηση με αρμοδίους της κατασκευάστριας 
εταιρείας Bouygues Batiment International και συνέλεξαν δείγματα υγρού, τόσο από 
το δίκτυο ομβρίων, μέσω του οποίου εικαζόταν ότι έγινε η απόρριψη, όσο και από την 
ίδια την αλυκή. Τα δείγματα στάλθηκαν στο Γενικό Χημείο του Κράτους για αναλύσεις. 
Επιπλέον, στις 29.4.2009 λήφθηκαν νέα δείγματα, από το ίδιο το απόβλητο που 
βρισκόταν εντός του συστήματος κλιματισμού καθώς και από περισσότερα σημεία 
εντός της αλυκής. 

 Το Γενικό Χημείο του Κράτους, έχει πληροφορήσει την Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος ότι οι αναλύσεις επί του υγρού στο δίκτυο ομβρίων του Νέου 
Αεροδρομίου Λάρνακας δεικνύουν τοξικότητα. Με επιστολή ημερομηνίας 27 Μαΐου 
2009, προς τον ∆ιευθυντή της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος, το Γενικό Χημείο του 
Κράτους αναφέρει ότι για το δείγμα που έχει ληφθεί από την αλυκή Ορφανή κατά την 
δειγματοληψία στις 24.4.2009 δεν κατέστη δυνατή η εξαγωγή αποτελέσματος για 
έλεγχο τοξικότητας με τη δοκιμή Microtox, εξαιτίας της υψηλής αλατότητας, αφού αυτό 
προερχόταν από την αλυκή. 

 Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος αφού συνέλεξε όλα τα διαθέσιμα στοιχεία συνέταξε 
σχετική Έκθεση Γεγονότων στον Γενικό Εισαγγελέα για λήψη απόφασης όσον αφορά 
τον περαιτέρω χειρισμό του θέματος. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.569, ημερομηνίας 12 
Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη με αριθμό 23.06.009.03.569 και σας πληροφορώ ότι στο παρόν 
στάδιο δεν υπάρχουν στοιχεία για τη μείωση/ανακύκλωση των βιοαποδομήσιμων 
οικιακών απορριμμάτων. Η πρώτη Μονάδα Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης Στερεών 
Οικιακών Απορριμμάτων αναμένεται να λειτουργήσει αρχές του 2010 και θα 
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εξυπηρετήσει τις επαρχίες Λάρνακας-Αμμοχώστου οπότε και θα έχουμε και τα πρώτα 
επίσημα στοιχεία. 

2.  Στόχος της λειτουργίας της Μονάδας είναι η μείωση των βιοαποδομήσιμων 
οικιακών απορριμμάτων που καταλήγουν για υγειονομική ταφή. Η σύγχρονη αυτή 
Μονάδα θα είναι κατάλληλα εξοπλισμένη για να γίνεται σε πρώτο στάδιο ο 
διαχωρισμός του χαρτιού, του πλαστικού, του γυαλιού, των σιδηρούχων μετάλλων και 
του αλουμινίου, είτε προέρχονται από τα σύμμεικτα απορρίμματα είτε από τη διαλογή 
στην πηγή, και τα οποία θα μεταφέρονται για αποθήκευση σε ξεχωριστά, κατά 
κατηγορία σημεία. Στη συνέχεια οι οργανικές ύλες, όπως υπολείμματα τροφών, θα 
οδηγούνται στην ειδική μονάδα κομποστοποίησης, όπου θα μετατρέπονται με τις 
κατάλληλες συνθήκες θερμοκρασίας και υγρασίας σε οργανικό λίπασμα. Τέλος, ένα 
τμήμα των απορριμμάτων που αντιπροσωπεύει ποσοστό 25% περίπου των 
εισερχόμενων απορριμμάτων και αποτελείται από υλικά που δεν επιδέχονται άλλη 
επεξεργασία, θα οδηγείται για υγειονομική ταφή στον κατάλληλα διαμορφωμένο χώρο. 

3.  Επίσης, σας πληροφορώ, ότι το Υπουργείο Εσωτερικών βρίσκεται στη 
διαδικασία προκήρυξης προσφορών για πρόσληψη Τεχνικών Συμβούλων οι οποίοι θα 
αναλάβουν την ετοιμασία όλων των αναγκαίων μελετών και εγγράφων για την 
κατασκευή παρόμοιων Μονάδων, με διαφορετική τεχνολογία επεξεργασίας του 
οργανικού φορτίου, και για τις υπόλοιπες επαρχίες. Τα νέα αυτά έργα θα 
συγχρηματοδοτηθούν από το Ταμείο Συνοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης και από 
Εθνικούς Πόρους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.572, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2009, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση σάς ενημερώνω τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο με Απόφαση του Αρ.66.494 και ημερομηνία 
5.12.2007 ενέκρινε την αναδιοργάνωση της Υπηρεσίας Ασθενοφόρων που μεταξύ 
άλλων προβλέπει: 

1. Τη δημιουργία 4 νέων σταθμών Ασθενοφόρου (ο ένας εκ των οποίων 
προορίζεται για τη περιοχή Πέγειας Πάφου). 

2. Την κατάργηση του οδηγού Ασθενοφόρου και την εισαγωγή νέου θεσμού με 
την ονομασία «∆ιασώστης-Πλήρωμα Ασθενοφόρου». 

3. Την εισαγωγή εκπαιδευτικού προγράμματος για το προσωπικό των 
ασθενοφόρων. 

 Το πρόγραμμα αναμένεται να ξεκινήσει τον Ιανουάριο του 2010 και να 
αποπερατωθεί τον Ιανουάριο του 2011, χρονική περίοδος που εντάσσεται και η 
έναρξη της λειτουργίας των νέων σταθμών ασθενοφόρων συμπεριλαμβανομένου και 
του σταθμού στην περιοχή της Πέγειας. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό αναφορά σταθμοί θα στελεχωθούν με το εκπαιδευμένο 
προσωπικό, και νοσηλευτές για τους οποίους έχει ληφθεί σχετική πρόνοια στον 
προϋπολογισμό. 

 Η καινοτομία αυτή αναμένεται να συμβάλει σημαντικά στην έγκαιρη και 
αποτελεσματική αντιμετώπιση των επειγόντων περιστατικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.573, 
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ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα 

«Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα, σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. φακ. 
23.06.009.03.573 ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2009 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

(α) Στο ∆ήμο Πέγειας λειτουργεί Πυροσβεστικός Σταθμός Υπαίθρου από το Μάρτιο 
του 2008 και επανδρώνεται από Έκτακτους (Εθελοντές) Πυροσβέστες. 

(β) Κατά τη διάρκεια της καλοκαιρινής περιόδου από Ιούνιο μέχρι και τον Οκτώβριο 
επανδρώνεται με ένα μόνιμο Πυροσβέστη και Εποχιακούς εργάτες 
πυρόσβεσης κατά τη διάρκεια της ημέρας μόνο. 

(γ) Περαιτέρω αναφέρεται ότι το πυροσβεστικό όχημα που χρησιμοποιείται 
στεγάζεται σε υπόστεγο, το οποίο είναι ιδιοκτησία του ∆ήμου Πέγειας, ενώ το 
προσωπικό στεγάζεται σε λυόμενο μεταλλικό γραφείο. 

2. Επιπρόσθετα, σε προγενέστερη επαφή με τον ∆ήμαρχο Πέγειας κατά το 2007, 
είχε επιδείξει ενδιαφέρον για να αναλάβει να σχεδιάσει και να ανεγείρει σε 
ιδιόκτητο χώρο κτιριακές εγκαταστάσεις για τον Πυροσβεστικό Σταθμό 
Υπαίθρου Πέγειας, ο οποίος να έχει προοπτική μελλοντικά να γίνει και 
Περιφερειακός Πυροσβεστικός Σταθμός. 

3. Όμως, μέχρις στιγμής δεν έχω λάβει γνώση κατά πόσο ο ∆ήμαρχος Πέγειας 
έχει προωθήσει τις αναγκαίες ενέργειες για το σχεδιασμό και την ανέγερση του 
υπό αναφορά Πυροσβεστικού Σταθμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.575, ημερομηνίας 12 
Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι σε επιστολή σας με ημερομηνία 16.6.2009, αρ. φακ. 
23.06.009.03.575 που αφορά στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο ∆ήμος Πέγειας δεν έχει υποβάλει προς το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού οποιοδήποτε αίτημα σε σχέση με την υλοποίηση του έργου του 
πολυδύναμου κέντρου “Σύνδεσμος Κοινωνικής Ευημερίας Πέγειας”. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού είναι αρμόδιο για την εφαρμογή του 
“Σχεδίου Στήριξης των Τοπικών Αρχών για τη ∆ημιουργία Έργων Πολιτιστικής 
Υποδομής”.  Το Σχέδιο αυτό αφορά αποκλειστικά έργα πολιτιστικής υποδομής. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2009 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.575, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και παραθέτω τα ακόλουθα: 

 Η ανέγερση του κτιρίου του Πολυδύναμου Κέντρου Πέγειας άρχισε τον Απρίλιο 
του 2008 σε χαλίτικη γη που παραχωρήθηκε στο ∆ήμο Πέγειας. Οι εργασίες της 
ανέγερσης αναμένεται να ολοκληρωθούν περί τα τέλη Σεπτεμβρίου 2009. Το κόστος 
της ανέγερσης το ανέλαβε εξ ολοκλήρου ο ∆ήμος Πέγειας και ανέρχεται στις €567.000 
πλέον ΦΠΑ. 
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 Με την ολοκλήρωση του έργου, στο κτίριο θα στεγασθεί το Κέντρο Προστασίας 
και Απασχόλησης παιδιών (πρόγραμμα που λειτουργεί το ΣΚΕ Πέγειας). Επίσης, θα 
στεγασθεί και το νέο πρόγραμμα του ΣΚΕ Πέγειας (βρεφοπαιδοκομικός σταθμός) το 
οποίο αναμένεται να λειτουργήσει σύντομα. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στα πλαίσια ενίσχυσης 
των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης για ενεργότερη εμπλοκή και κινητοποίησή τους 
στον τομέα κοινωνικής πρόνοιας και ευημερίας των δημοτών της περιοχής τους, έχει 
προχωρήσει στην εκπόνηση δύο Σχεδίων επιχορήγησης των Αρχών Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης. Το πρώτο Σχέδιο, το οποίο έχει ήδη προκηρυχθεί και θα γίνονται 
δεκτές αιτήσεις μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου 2009, σκοπό έχει την επιχορήγηση 
προγραμμάτων κοινωνικής πρόνοιας. Το δεύτερο Σχέδιο, το οποίο θα προκηρυχθεί 
μετά την έγκρισή του από το Υπουργικό Συμβούλιο, αποσκοπεί στην επιχορήγηση 
των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης για τη δημιουργία υποδομών στέγασης κοινωνικής 
φροντίδας. 

 Στη βάση των προνοιών των εν λόγω Σχεδίων, θα μπορούσε να εξεταστεί και 
το ενδεχόμενο επιχορήγησης του ∆ήμου Πέγειας. 

 Με την ευκαιρία αυτή επιτρέψετε μου να σας ευχαριστήσω, για το έμπρακτο 
ενδιαφέρον που επιδεικνύετε για τις κοινωνικές ανάγκες των πολιτών και ιδιαίτερα 
εκείνων που κατοικούν σε απομακρυσμένες Κοινότητες, και να σας διαβεβαιώσω για 
την ειλικρινή πρόθεση του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να 
παρέχει σε όλους του πολίτες τη μέγιστη δυνατή στήριξη και φροντίδα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.576, 

ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου και σας πληροφορώ ότι, αφού έλαβα γνώση του νομοσχεδίου όπως 
αυτό διαμορφώθηκε μετά την τελευταία συζήτηση του στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, έκρινα ότι ορισμένες διατάξεις του ενδείκνυται να 
διαφοροποιηθούν, καθώς και καθορισμός της νέας λειτουργικής δομής της 
Πυροσβεστικής Υπηρεσίας μετά την αυτονόμηση. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για περαιτέρω επεξηγήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.580, 

ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 
18 Ιουνίου 2009, και σας πληροφορώ ότι το δικαίωμα της ελευθερίας της θρησκείας 
(όπως και της σκέψης και της συνείδησης) διασφαλίζεται από το άρθρο 18 του 
Συντάγματος. Αυτό ισχύει και για τους/τις μαθητές/τριες των Σχολείων ∆ημοτικής, 
Μέσης Γενικής και Μέσης Τεχνικής Εκπαίδευσης. Πρώτιστο μέλημα του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού είναι η διασφάλιση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων όλων 
ανεξαιρέτως των μαθητών που φοιτούν στα δημόσια σχολεία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. Το δικαίωμα της ανεξιθρησκίας δεν είναι διαπραγματεύσιμο. Είναι 
γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια η κυπριακή κοινωνία άρχισε να κάνει σημαντικά 
βήματα για ανοχή της διαφορετικότητας. Ενδεικτικό της ανεκτικότητας και του 
σεβασμού στη διαφορετικότητα που επιδεικνύεται από το σύνολο της κοινωνίας των 
πολιτών είναι το γεγονός ότι όταν πρωτοπαρουσιάστηκε σε δημοτικό σχολείο τη 
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σχολική χρονιά 2006-2007, μουσουλμάνα μαθήτρια που πήγαινε στο σχολείο 
φορώντας τη μαντίλα της δε δημιουργήθηκε οποιοδήποτε πρόβλημα. Έχοντας αυτά 
υπόψη το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θεωρεί ότι δε θα πρέπει να δοθεί 
υπερβολική δημοσιότητα σε ένα θέμα το οποίο ανώδυνα αποτελεί πλέον μέρος της 
πολυπολιτισμικής κυπριακής κοινωνίας. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.581, 

ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με 
ημερομηνία 18 Ιουνίου 2009, και σας πληροφορώ ότι σύμφωνα με τα στατιστικά 
στοιχεία του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού κατά το σχολικό έτος 2008-
2009 ο αριθμός των αλλόγλωσσων μαθητών στα δημόσια σχολεία ανήλθε στους 
8158 μαθητές, που κατανέμονται στις διάφορες βαθμίδες της εκπαίδευσης ως 
ακολούθως: 939 στα Νηπιαγωγεία, 4605 στα ∆ημοτικά, 1651 στα Γυμνάσια, 783 
στα Ενιαία Λύκεια και 272 στις Τεχνικές Σχολές. Οι σχετικοί κατάλογοι με τη 
σύνθεση του μαθητικού πληθυσμού και τις χώρες προέλευσης των αλλόγλωσσων 
μαθητών, επισυνάπτονται για δική σας πληρέστερη ενημέρωση. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεση σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.582, ημερομηνίας 15 
Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Σε απάντηση ερώτησης με αρ. 23.06.009.03.582, ημερ. 15 Ιουνίου 2009, του 
έντιμου Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου, 
αναφορικά με τη θέση του Υπουργείου Εξωτερικών στο θέμα της διάνοιξης του 
δρόμου που ενώνει την Αθηένου με τη Λευκωσία μέσω Πυροΐου, πληροφορείστε το 
εξής: 

 Η κυβέρνηση επιδιώκει την διάνοιξη σημείων διέλευσης, χωρίς αυτό να 
υποκαθιστά τον πρώτιστο στόχο που είναι η λύση του Κυπριακού και η 
αποκατάσταση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των βασικών ελευθεριών 
περιλαμβανομένης της ελεύθερης διακίνησης σε ολόκληρη την επικράτεια της 
∆ημοκρατίας. Όπως είναι φυσιολογικό οι προσπάθειες αυτή τη στιγμή 
επικεντρώνονται στην γρήγορη εκτέλεση των έργων που απαιτούνται για την διάνοιξη 
του οδοφράγματος του Λιμνίτη. Το αίτημα για διάνοιξη του δρόμου Αθηένου-
Λευκωσίας μέσω Πυροΐου θα πρέπει να μελετηθεί στο πλαίσιο μιας συνολικής 
συζήτησης για ενδεχόμενες προτάσεις της πλευράς μας για διάνοιξη νέων σημείων 
διέλευσης, και αφού συνυπολογιστούν όλες οι σχετικές παράμετροι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.584, ημερομηνίας 

16 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη 
Αντωνίου 
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«Θέμα: Βελτίωση πρόσβασης Γαλαταριάς από τον κύριο δρόμο Πενταλιάς - Στατού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.03.584, ημερομηνίας 
22.6.2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η μελέτη και οι απαραίτητες απαλλοτριώσεις για τη βελτίωση της πρόσβασης 
Γαλαταριάς από τον κύριο δρόμο Πενταλιάς - Στατού έχουν ολοκληρωθεί από 
το 1995.  Η βελτίωση του εν λόγω δρόμου δεν προωθήθηκε εξαιτίας των 
έντονων γεωλογικών προβλημάτων που παρουσιάζει η περιοχή κατόπιν 
σχετικής γνωμάτευσης του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης. 

2. Σε πρόσφατη σύσκεψη που έγινε στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, 
αποφασίστηκε η κατασκευή παράκαμψης μιας επικίνδυνης στροφής πριν την 
είσοδο της Κοινότητας Γαλαταριάς καθώς και η διαπλάτυνση του υπόλοιπου 
δρόμου με ασφαλτόστρωση των ερεισμάτων ούτως ώστε να μη διαταραχθεί σε 
μεγάλο βαθμό η ισορροπία του εδάφους. 

3. Σχετική πρόνοια για το έργο έχει προταθεί στον Προϋπολογισμό του 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.585, 

ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε στις 6/10/2008 την εκποίηση του 
αεροπλάνου Islander της Αστυνομίας καθώς και του αποθέματος ανταλλακτικών του 
με τη διαδικασία ανοικτών προσφορών η οποία βρίσκεται σε εξέλιξη. 

2.   Το ενδεχόμενο αγοράς άλλου αεροσκάφους μελετάται και για το σκοπό έχει 
οριστεί Τεχνική και Υπουργική Επιτροπή η οποία θα υποβάλει εισήγηση στο 
Υπουργικό Συμβούλιο αφού ληφθεί υπόψη ο αριθμός και οι επιχειρησιακές 
δυνατότητες του συνόλου των πτητικών μέσων που διαθέτει η Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

3.  Ενώπιον της Τεχνικής και της Υπουργικής Επιτροπής θα τεθεί και το 
ενδεχόμενο προμήθειας αεροσκάφους, αν αποφασιστεί κάτι τέτοιο, με τη μέθοδο 
ενοικίασης (leasing).» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.587, ημερομηνίας 

17 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.03.587 και ημερομηνία 
23 Ιουνίου 2009, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Τάσου 
Μητσόπουλου και σας πληροφορώ ότι το Ξενοδοχείο Βερεγγάρια δεν εμπίπτει στις 
αρμοδιότητες του Τμήματος Αρχαιοτήτων καθότι δεν είναι κηρυγμένο Αρχαίο Μνημείο. 

 Εάν το κτίριο έχει κηρυχθεί ως ∆ιατηρητέο τότε το θέμα εμπίπτει στην 
αρμοδιότητα του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.03.587, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού με αρ. Ερ.: 23.06.009.03.587 και ημερ. 17/6/09, σχετικά με ερώτηση που 
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υπέβαλε ο Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, κ. Τάσος Μητσόπουλος 
και σας πληροφορώ τα εξής: 

α)  Η κήρυξη κτιρίων ως διατηρητέων εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Υπουργείου 
Εσωτερικών. 

β)  Αναφορικά με την παροχή κινήτρων για την επαναλειτουργία του ξενοδοχείου 
«Βερεγγάρια», επιθυμώ να σημειώσω ότι τα υφιστάμενα σχέδια χορηγιών του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού για ανακαινίσεις ξενοδοχειακών 
επιχειρήσεων, μπορούν να αξιοποιηθούν μόνο από επιχειρήσεις που 
βρίσκονται σε λειτουργία. Το πρώην ξενοδοχείο «Βερεγγάρια», δυναμικότητας 
146 κλινών, τερμάτισε τη λειτουργία του από το 1984 και η άδεια λειτουργίας 
του έχει ανακληθεί. Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού δεν παρέχει σήμερα 
οποιαδήποτε κίνητρα για τη λειτουργία νέων ξενοδοχειακών επιχειρήσεων. 

 Οι σημερινοί ιδιοκτήτες θα μπορούσαν όμως να απευθυνθούν στο Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, για διερεύνηση της δυνατότητας ένταξης του 
«Βερεγγάρια» στο Σχέδιο Παροχής Χορηγιών για μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις για 
προώθηση του αγροτουρισμού στην Ύπαιθρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.589, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2009, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η Μονάδα 
Υπερβαρικής Οξυγονοθεραπείας (Θάλαμος Υπερβαρικού Οξυγόνου) τέθηκε σε 
λειτουργία από 7 Σεπτεμβρίου 2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.590, ημερομηνίας 19 
Ιουνίου 2009, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης 

Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε η Βουλευτής Αμμοχώστου κα Σκεύη 
Κουκουμά με αρ. 23.06.009.03.590, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 07/07/2009, σχετικά με τη μετακίνηση των κατασκευών από αμίαντο στις 
οικιστικές μονάδες του Οικισμού Στέγασης Εκτοπισθέντων στις Καμάρες II στη 
Λάρνακα, και σας πληροφορώ ότι η διαδικασία μετακίνησης αμιάντων από 
υποστατικά σε Οικισμούς Στέγασης Εκτοπισθέντων, αφορά σε πρόγραμμα που θα 
εφαρμοστεί από κοινού στις Επαρχίες Λευκωσίας, Λεμεσού και Λάρνακας, 
υπολογίζεται να αρχίσει μέσα Σεπτεμβρίου 2009 και εκτιμάται ότι θα διαρκέσει έξι (6) 
μήνες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.591, 

ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σας πληροφορώ ότι η ανέγερση των κτιρίων της Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης και 
του ∆ικαστηρίου Αμμοχώστου είχε προαποφασιστεί να γίνει σε συνεργασία με τον 
∆ήμο Παραλιμνίου με στόχο την όσο το δυνατό γρηγορότερη αποπεράτωση των. 
Συγκεκριμένα και ενώ ήμασταν έτοιμοι να προωθήσουμε πρόταση προς το Υπουργικό 
Συμβούλιο για να ανατεθούν τα έργα στο ∆ήμο Παραλιμνίου, ο οποίος θα 
προχωρούσε με τη διενέργεια του αναγκαίου δανείου με κυβερνητικές εγγυήσεις και 
αποπληρωμή του από το κράτος, λόγω περιορισμών που τέθηκαν από την 
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Ευρωπαϊκή Ένωση το Υπουργείο Οικονομικών δεν μπορεί να συναινέσει στην 
παραχώρηση κυβερνητικών εγγυήσεων για δάνεια των Αρχών Τοπικής ∆ιοίκησης. 

2. Υπό το φως των πιο πάνω εξελίξεων και σε συνεργασία με το Υπουργείο 
Οικονομικών εξετάζονται άλλες εναλλακτικές λύσεις χρηματοδότησης των υπό 
αναφορά έργων. Το ενδεχόμενο ένταξης του έργου για την ανέγερση της Αστυνομικής 
∆ιεύθυνσης Αμμοχώστου στους αναπτυξιακούς προϋπολογισμούς του Υπουργείου 
είναι δύσκολο να γίνει για τα επόμενα τρία έτη, καθότι έχουν προγραμματιστεί 
σημαντικά έργα προτεραιότητας, τα οποία αναμένεται να απορροφήσουν τον 
προβλεπόμενο προϋπολογισμό του Υπουργείου. 

3. Αναφορικά με τη δυνατότητα χρηματοδότησης της ανέγερσης του ∆ικαστικού 
Μεγάρου από το αναπτυξιακό προϋπολογισμό του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου θα πρέπει 
να διευκρινιστεί από τον Πρόεδρο του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου καθότι η δαπάνη για το 
έργο αφορά τον αναπτυξιακό Προϋπολογισμό του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου. 

4.  Επιπρόσθετα η χωροθέτηση του ∆ικαστικού Μεγάρου είχε προταθεί σε 
κυβερνητικό τεμάχιο, στο οποίο έχει ήδη χωροθετηθεί το Επαρχιακό Ταχυδρομικό 
Γραφείο Αμμοχώστου και φαίνεται λόγω και της μορφολογίας του κτήματος να είναι 
αδύνατη η χωροθέτηση και του ∆ικαστικού Μεγάρου. Προς επίλυση του προβλήματος 
αυτού έχει προταθεί στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως χωροθέτηση του στο ίδιο 
κυβερνητικό τεμάχιο, όπου θα γίνει η Αστυνομική ∆ιεύθυνση και το Πολιτιστικό Κέντρο 
του ∆ήμου Παραλιμνίου, το οποίο είναι αρκετά μεγάλο για να χωροθετηθούν όλες οι 
αναπτύξεις και βρίσκεται ακριβώς στο απέναντι τεμάχιο που είχε αρχικά προταθεί. 

5. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε 
αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.592, 

ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

«ΘΕΜΑ:  Στελέχωση Λυκείου Αραδίππου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας Ερ. 23.6.009.03.592 ημερομηνίας 24 Ιουνίου 
2009 και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

1. Το Λύκειο Αραδίππου κατά τη σχολική χρονιά 2008-2009 ήταν πλήρως 
στελεχωμένο με 57 καθηγητές εκ των οποίων οι 28 με πλήρη απασχόληση και 
οι υπόλοιποι 29 με μερική απασχόληση στο σχολείο. Οι πιο πάνω καθηγητές 
κάλυπταν όλες τις ανάγκες σε διδακτικό προσωπικό που απαιτούνταν από τις 
επιλογές των μαθητών σε όλες τις ειδικότητες. 

2. Στο Ενιαίο Λύκειο οι μαθητές Β' και Γ' τάξης επιλέγουν ελεύθερα αριθμό 
μαθημάτων, με αποτέλεσμα τη δημιουργία πολλών συνδιδασκαλιών 
(ταυτόχρονη διδασκαλία του ιδίου μαθήματος σε πολλά τμήματα). Έτσι είναι 
αναγκαία η ταυτόχρονη ύπαρξη πολλών καθηγητών της ίδιας ειδικότητας για 
μερικές περιόδους. Για παράδειγμα για διδασκαλία 8 περιόδων μιας ξένης 
γλώσσας μπορεί να απαιτούνται 4 καθηγητές ταυτόχρονα. 

3. Η λειτουργία του Λυκείου Αραδίππου άρχισε τη σχολική χρονιά 2007-2008 με 
μόνο Α τάξη, και το 2008-2009 με Α και Β τάξη. Λόγω των συνδιδασκαλιών της 
Β τάξης υπήρξε αυξημένος αριθμός καθηγητών με μερική απασχόληση (π.χ. 5 
καθηγητές Ιταλικών για 10 περιόδους, 2 καθηγητές Φωτογραφίας για 4 
περιόδους). 
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 Το πρόβλημα αναμένεται να μειωθεί με την πλήρη ανάπτυξη του Λυκείου τη 
σχολική χρονιά 2009-2010 με τη λειτουργία της Γ' τάξης, γιατί ενώ ο αριθμός των 
καθηγητών θα αυξηθεί, οι καθηγητές με μερική απασχόληση θα παραμείνουν στο ίδια 
περίπου επίπεδα. Έτσι η αναλογία καθηγητών πλήρους και μερικής απασχόλησης θα 
είναι περίπου η ίδια όπως όλα τα Λύκεια της Κύπρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.593, ημερομηνίας 22 
Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ.  φακ.  Ερ. 23.06.009.03.593 και  ημερ. 
24.6.2009,  σχετικά με το πιο πάνω θέμα, αντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται για 
εύκολη αναφορά, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Στους περί Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Ίδρυση και Λειτουργία) 
Κανονισμούς του 2007 (Κ.∆.Π. 208/2007) καθορίζεται ως ανώτατο όριο ηλικίας 
για τη διεκδίκηση υποτροφίας για πτυχιακές σπουδές, η ηλικία των 25 ετών, και 
για μεταπτυχιακές σπουδές, η ηλικία των 40 ετών. 

β) Ο καθορισμός ορίου ηλικίας οφείλεται στο ότι η πολιτεία, με την προσφορά 
υποτροφιών, επιθυμεί να επενδύσει στην αξιοποίηση των γνώσεων που θα 
αποκτηθούν για όσο το δυνατό μεγαλύτερο χρονικό διάστημα. Τόσο το Ι.Κ.Υ. 
Ελλάδος όσο και οι πλείστες ευρωπαϊκές χώρες θέτουν όριο ηλικίας ως 
προϋπόθεση για την διεκδίκηση υποτροφιών.  

γ) Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως, σε έκθεση της ημερ. 8.8.2005, είχε εισηγηθεί 
κατάργηση των ορίων ηλικίας. Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, με 
σχετική γνωμάτευση του ημερ. 26.7.2006, υποστήριξε ότι ο καθορισμός ορίου 
ηλικίας για τη διεκδίκηση υποτροφίας δεν συνιστούσε διάκριση και δεν 
παραβίαζε την αρχή της ισότητας. 

δ) Τόσο η έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως όσο και η γνωμάτευση του Γενικού 
Εισαγγελέα ήσαν ενώπιον της κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας κατά τη 
διάρκεια της συζήτησης των υφιστάμενων Κανονισμών. Μετά από διεξοδική 
συζήτηση, παρουσία εκπροσώπου του Γενικού Εισαγγελέα, η Επιτροπή 
αποφάσισε να εισηγηθεί μόνο αύξηση του ορίου ηλικίας στις περιπτώσεις 
διεκδίκησης υποτροφίας για μεταπτυχιακές σπουδές, από το 35ο έτος στο 40ο.  

ε) Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως με νέα έκθεση της ημερ. 13.6.2007, την οποία 
διαβίβασε στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, με βάση το άρθρο 39(1) του 
περί Καταπολέμησης των Φυλετικών και Ορισμένων Άλλων ∆ιακρίσεων 
(Επίτροπος) Νόμου του 2004, εισηγείται εκ νέου κατάργηση των ορίων ηλικίας, 
ο καθορισμός των οποίων, συνιστά, κατά την άποψή της, απαγορευμένη 
διάκριση με βάση τον εν λόγω Νόμο. 

στ) Με βάση το Άρθρο 39(3) του ίδιου πιο πάνω Νόμου, ο Γενικός Εισαγγελέας, 
αφού μελετήσει το θέμα, συμβουλεύει τον αρμόδιο Υπουργό για τα μέτρα που 
μπορούν να ληφθούν και ετοιμάζει σχετική με τη συμβουλή του νομοθεσία. 

ζ) Ο Γενικός Εισαγγελέας δεν έχει συμβουλεύσει ακόμη τον Υπουργό 
Οικονομικών με γνωμοδότηση του σχετικά με την έκθεση της Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.595, 
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ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Σχετικά με το πιο πάνω θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το δοκίμιο της Φυσικής στις Παγκύπριες Εξετάσεις 2009, έχει εξεταστεί και 
μελετηθεί σε αρκετές συσκέψεις από τις οποίες έχει διαπιστωθεί ότι δεν περιέχει 
ασάφειες και όλες οι ασκήσεις περιλαμβάνονται στην εξεταστέα ύλη όπως αυτή 
παρουσιάζεται στον Οδηγό Εξετάσεων 2009. Αυτή ήταν επίσης και η διαπίστωση 
στην Επιτροπή Παιδείας της Βουλής, όπου το θέμα συζητήθηκε στις 7 Ιουλίου 2009. 

 Όσον αφορά στην πρωτοτυπία του εξεταστικού δοκιμίου, αυτό δεν μπορεί να 
θεωρηθεί ως μειονέκτημα αλλά αντιθέτως ως πλεονέκτημα διότι δίνει την ευκαιρία 
στους υποψηφίους που έχουν εμπεδώσει τη διδακτέα ύλη και είναι σε θέση να 
χρησιμοποιήσουν την κριτική τους σκέψη για τη λύση των ασκήσεων, να ξεχωρίσουν. 

 Σύμφωνα με πολλούς ειδικούς της διδακτικής της Φυσικής, το δοκίμιο της 
χρονιάς αυτής ήταν το καλύτερο από τότε που γίνονται οι Παγκύπριες Εξετάσεις.  
Σημειώνεται ότι ζητούσε την ενεργοποίηση ικανοτήτων κριτικής σκέψης που όλοι 
ζητούμε. Το αίτημα ότι τα πάντα στις εξετάσεις πρέπει να είναι σύμφωνα με το 
αναμενόμενο υποβαθμίζει το επίπεδο της εκπαίδευσης μας σε μια εποχή που 
αναμένεται από την εκπαίδευση να ετοιμάζει τους μαθητές να αντιμετωπίζουν 
επιτυχώς το νέο και το απρόβλεπτο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.596, ημερομηνίας 22 
Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Εσωτερικών παραχώρησε στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση ποσό 
ύψους €150.000,00 για την πληρωμή των απαιτούμενων εργασιών για 
μεταφορά, σε ανακυκλωτές, των μεταχειρισμένων ελαστικών που 
συσσωρεύτηκαν στο χώρο Απόρριψης Αδρανών Αποβλήτων της 
Μαραθούντας, στην Πάφο. Ο Έπαρχος Πάφου προχώρησε στην προκήρυξη 
προσφορών, η οποία υπογράφτηκε στις 12/08/2009. Οι εργασίες μεταφοράς 
των ελαστικών σε Αδειοδοτημένο Εργοστάσιο Ανακύκλωσης στον Ύψωνα της 
Επαρχίας Λεμεσού άρχισαν στις 24/08/2009 και θα ολοκληρωθούν το αργότερο 
σε τέσσερις μήνες. Με την ολοκλήρωση των εργασιών αναμένεται να 
δημιουργηθεί διαθέσιμος χώρος που θα επιτρέψει τη συνέχιση λειτουργίας του 
συγκεκριμένου χώρου για ορισμένο χρονικό διάστημα μέχρι να αρχίσουν να 
δραστηριοποιούνται ιδιωτικές εταιρείες ανακύκλωσης των Α.Ε.Κ.Κ. 

2. Η ∆ιαχειριστική Επιτροπή του χώρου τοποθέτησε πύλη εισόδου για την 
καλύτερη λειτουργία του χώρου και αποφάσισε ότι με δικά της έξοδα θα 
αναθέσει σε ιδιώτη χωρομέτρη την οριοθέτηση του χώρου.  

3. Το Υπουργείο Εσωτερικών προχώρησε επίσης στην ετοιμασία σχετικών 
Κανονισμών για τη ∆ιαχείριση των Α.Ε.Κ.Κ οι οποίοι συζητήθηκαν με όλους 
τους άμεσα εμπλεκόμενους όπως Ομοσπονδία Συνδέσμων  Εργολάβων  
Οικοδομών  Κύπρου,   Ένωση  ∆ήμων  και Κοινοτήτων, Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων κ.τ.λ. Οι Κανονισμοί έχουν σταλεί στο Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας για Νομοτεχνική επεξεργασία, και θέτουν τις λειτουργικές και 
τεχνικές απαιτήσεις για τη ∆ιαχείριση των Α.Ε.Κ.Κ. με στόχο το διαχωρισμό των 
Α.Ε.Κ.Κ. στην πηγή και την επαναχρησιμοποίηση/αξιοποίηση τους. Επίσης, 
καθορίζουν τις υποχρεώσεις, των παραγωγών Α.Ε.Κ.Κ. αλλά και ταυτόχρονα 
τις κυρώσεις που θα έχουν, από τη μη συμμόρφωση τους. Οι σχετικοί 
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Κανονισμοί προτρέπουν τους παραγωγούς Αποβλήτων να οργανώσουν είτε 
ατομικά είτε συλλογικά συστήματα διαχείρισης των Α.Ε.Κ.Κ. καθορίζοντας και 
τη διαδικασία Αδειοδότησης και λειτουργίας των συστημάτων αυτών. Επίσης με 
γνωστοποίηση, που δημοσιεύτηκε στην επίσημη εφημερίδα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στις 8 Μαΐου 2009, έγινε τροποποίηση του γραπτού κειμένου της 
∆ήλωσης Πολιτικής, και καθορίστηκε ότι Μονάδες Επεξεργασίας Α.Ε.Κ.Κ. είναι 
δυνατό να χωροθετηθούν, υπό κάποιες προϋποθέσεις, στην περίμετρο χώρων 
Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης Οικιακών Απορριμμάτων, η εντός Λατομικής 
Ζώνης. 

4.  Το Υπουργείο Εσωτερικών δεν θα προχωρήσει στην κατασκευή σύγχρονων 
Μονάδων Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης των Α.Ε.Κ.Κ. αφού υπάρχει ενδιαφέρον 
ιδιωτικών εταιρειών να ασχοληθούν με την ανακύκλωση των Α.Ε.Κ.Κ. Για το 
λόγο αυτό έχει προσληφθεί στις αρχές Ιουνίου επιπρόσθετο προσωπικό για την 
επίσπευση των διαδικασιών έκδοσης Αδειών για συλλογή, μεταφορά και 
διάθεση μη επικίνδυνων αποβλήτων. Παράλληλα, οι διορισμένοι Επιθεωρητές 
σε όλες τις Επαρχίες, οι οποίοι έχουν τη δυνατότητα να εκδίδουν εξώδικα, 
έχουν εντατικοποιήσει τους ελέγχους τους για εντοπισμό όσων εναποθέτουν 
παράνομα Απόβλητα στην ύπαιθρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.598, ημερομηνίας 25 
Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου με αριθμό 23.06.009.03.598 και σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργείο Εσωτερικών, σύμφωνα με τον περί Στερεών και Επικινδύνων Αποβλήτων 
Νόμο του 2002, (Ν.215 (Ι)/2002), είναι η Αρμόδια Αρχή για την διαχείριση των 
Οικιακών Αποβλήτων και των Αποβλήτων από Εκσκαφές, Κατεδαφίσεις και 
Κατασκευές (Α.Ε.Κ.Κ) και το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος είναι η Αρμόδια Αρχή για την διαχείριση των επικίνδυνων Αποβλήτων, 
των Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών. Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος σαν Αρμόδια Αρχή διαθέτει στοιχεία για τα ποσοστά 
ανακύκλωσης υλικών όπως χαρτιού, πλαστικού, μετάλλων, ηλεκτρικών συσκευών 
κ.τ.λ. 

2.  Το  Υπουργείο Εσωτερικών, σαν Αρμόδια Αρχή για τη διαχείριση των Οικιακών 
Αποβλήτων, προωθεί έργα και ενέργειες για να υλοποιήσει τους στόχους που τέθηκαν 
από τις Ευρωπαϊκές Οδηγίες για τη μείωση/ανακύκλωση των βιοαποδομήσιμων 
Οικιακών Απορριμμάτων που καταλήγουν για υγειονομική ταφή και των Α.Ε.Κ.Κ. 
Συγκεκριμένα η πρώτη Μονάδα Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης Στερεών Οικιακών 
Απορριμμάτων αναμένεται να λειτουργήσει Απρίλιο-Μάιο του 2010 και θα εξυπηρετεί 
τις Επαρχίες Λάρνακας-Αμμοχώστου. Η σύγχρονη αυτή Μονάδα θα είναι κατάλληλα 
εξοπλισμένη για να γίνεται σε πρώτο στάδιο ο διαχωρισμός του χαρτιού, του 
πλαστικού, του γυαλιού, των σιδηρούχων μετάλλων και του αλουμινίου, είτε 
προέρχονται από τα σύμμεικτα απορρίμματα είτε από τη διαλογή στην πηγή. Στη 
συνέχεια οι οργανικές ύλες, όπως υπολείμματα τροφών, θα οδηγούνται στη μονάδα 
Κομποστοποίησης, όπου θα μετατρέπονται κάτω από κατάλληλες συνθήκες 
θερμοκρασίας και υγρασίας σε οργανικό λίπασμα. Τέλος, ένα τμήμα των 
εισερχόμενων απορριμμάτων που αποτελείται από υλικά που δεν επιδέχονται 
επεξεργασία, θα οδηγείται για υγειονομική ταφή στον κατάλληλα διαμορφωμένο χώρο. 

3. Επίσης, το Υπουργείο Εσωτερικών βρίσκεται στη διαδικασία προκήρυξης 
προσφορών για πρόσληψη Τεχνικών Συμβούλων οι οποίοι θα αναλάβουν την 
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ετοιμασία όλων των αναγκαίων μελετών και εγγράφων για την κατασκευή παρόμοιων 
Μονάδων, με διαφορετική τεχνολογία επεξεργασίας του οργανικού φορτίου, και για τις 
υπόλοιπες Επαρχίες. Τα νέα αυτά έργα θα συγχρηματοδοτηθούν από το Ταμείο 
Συνοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

4. Όσο αφορά τα Α.Ε.Κ.Κ το Υπουργείο Εσωτερικών μέσα στα πλαίσια της 
συμφωνίας προενταξιακής βοήθειας, από την Ευρωπαϊκή Ένωση, υλοποίησε τις 
αναγκαίες μελέτες για τη διαχείριση των Α.Ε.Κ.Κ σε κάθε Επαρχία. Μέσα από τη 
μελέτη διαφάνηκε η άμεση ανάγκη για ετοιμασία κατάλληλων κανονισμών, οι οποίοι 
ετοιμάστηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών και συζητήθηκαν με όλους του άμεσα 
εμπλεκόμενους, όπως Ομοσπονδία Συνδέσμων Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου, 
Ενώσεις ∆ήμων και Κοινοτήτων κ.τ.λ., οι απόψεις των οποίων έχουν ληφθεί υπόψη 
στην τελική διατύπωση τους. Οι κανονισμοί έχουν αποσταλεί στο Γενικό Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας για Νομοτεχνική επεξεργασία, και θέτουν τις λειτουργικές και τεχνικές 
απαιτήσεις για τη διαχείριση των Α.Ε.Κ.Κ. με στόχο το διαχωρισμό των Α.Ε.Κ.Κ. στην 
πηγή και την επαναχρησιμοποίηση/ αξιοποίηση τους. Επίσης, καθορίζουν τις 
υποχρεώσεις των παραγωγών Α.Ε.Κ.Κ. αλλά και ταυτόχρονα τις κυρώσεις που θα 
έχουν από τη μη συμμόρφωση τους προς αυτές. Οι σχετικοί κανονισμοί προτρέπουν 
τους παραγωγούς Αποβλήτων να οργανώσουν είτε ατομικά είτε συλλογικά συστήματα 
διαχείρισης των Α.Ε.Κ.Κ. καθορίζοντας και τη διαδικασία αδειοδότησης και λειτουργίας 
των συστημάτων αυτών. Παράλληλα με γνωστοποίηση, που δημοσιεύτηκε στην 
επίσημη εφημερίδα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, στις 8 Μαΐου 2009, έγινε 
τροποποίηση του γραπτού κειμένου της ∆ήλωσης Πολιτικής και καθορίστηκε ότι 
Μονάδες Επεξεργασίας Α.Ε.Κ.Κ. είναι δυνατό να χωροθετηθούν, υπό κάποιες 
προϋποθέσεις, στην περίμετρο χώρων Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης Οικιακών 
Απορριμμάτων, ή εντός καθορισμένης Λατομικής Ζώνης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.03.599, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ.23.06.009.03.599 και ημερομηνία 
1.7.2009 και σας παραθέτω τις απαντήσεις μας στα συγκεκριμένα ερωτήματα. 

α) Σύμφωνα με στοιχεία που εξασφαλίσαμε από το Σύνδεσμο Βιομηχάνων 
Πλαστικών Κύπρου η ποσότητα πλαστικών σακουλών που καταναλώνεται 
σήμερα στην Κύπρο μέσω των καταστημάτων λιανικής πώλησης προϊόντων 
εκτιμάται στους 1800 τόνους. 

β) Το Υπουργείο στα πλαίσια της κυβερνητικής πολιτικής για περιορισμό της 
ρύπανσης του περιβάλλοντος ενθαρρύνει με οικονομικά κίνητρα τις επενδύσεις 
που στοχεύουν στην συλλογή και ανακύκλωση διαφόρων υλικών 
περιλαμβανομένων αυτών της συσκευασίας και μεταφοράς προϊόντων ως 
επίσης και για την παραγωγή νέων προϊόντων (π.χ. χάρτινες σακούλες) 
φιλικών προς το περιβάλλον. Ήδη οι κυπριακές βιομηχανίες κατασκευής 
πλαστικών σακουλών έχουν προχωρήσει στην παραγωγή και διαθέτουν στην 
αγορά πλαστικές σακούλες από βιοδιασπώμενα υλικά. 

γ) Η θέση του Υπουργείου στο ερώτημα κατά πόσο υπάρχουν σκέψεις για 
επιβολή φόρου κατανάλωσης στις πλαστικές σακούλες είναι ότι πριν από τέτοιο 
προβληματισμό θα πρέπει να διαπιστωθεί όντως ότι το πρόβλημα εξελίσσεται 
σε ανησυχητικό βαθμό και να εξαντληθούν άλλα μέτρα που δεν πλήττουν την 
βιωσιμότητα των επιχειρήσεων αλλά και τους καταναλωτές στους οποίους 
τελικά θα μετακυληθεί μια τέτοια φορολογία.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.599, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω Ερώτηση του βουλευτή κ. Μητσόπουλου, η 
οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 1η Ιουλίου 2009, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο μας, έχει ετοιμάσει σχετική μελέτη μετά από προκήρυξη 
προσφορών, με θέμα: «Χρήση οικιακών πλαστικών σακουλιών και διερεύνηση 
εναλλακτικών προτάσεων για τη μείωση τους στην Κύπρο».  Η μελέτη 
εισηγήθηκε λύσεις για την αειφόρο χρήση των οικιακών πλαστικών σακουλιών 
και διερεύνησε εναλλακτικές προτάσεις για τη μείωση/περιορισμό της χρήσης 
τους στην Κύπρο. 

 Το Υπουργείο μας θέλοντας να στηρίξει την βιομηχανία παραγωγής 
εναλλακτικών πλαστικών σακούλων, έθεσε ως όρο στις κυβερνητικές 
υπηρεσίες, μέσα από τις πράσινες δημόσιες αγορές να προτιμούν την αγορά 
100% ανακυκλωμένων και οξοβιοδιασπώμενων σακουλών και όχι των 
συνηθισμένων. 

 Στα πλαίσια της εφαρμογής των προνοιών του περί Στερεών και Επικινδύνων 
Αποβλήτων Νόμων (Αρ. 215 (Ι)/2002) για την προώθηση της αρχής της 
πρόληψης και μείωσης, το Υπουργείο μας, προγραμματίζει δημόσιο διάλογο 
για το θέμα της χρήσης της πλαστικής σακούλας. Ο διάλογος προγραμματίζεται 
να γίνει το ερχόμενο φθινόπωρο και μεταξύ άλλων θα περιλαμβάνει: 
διοργάνωση σχετικής ημερίδας, συμπλήρωση ερωτηματολογίων και επαφή με 
όλους τους εμπλεκόμενους φορείς. 

 Αμέσως μετά το δημόσιο διάλογο και λαμβάνοντας υπόψη τόσο τα 
συμπεράσματα-εισηγήσεις της σχετικής μελέτης, καθώς και τις απόψεις των 
εμπλεκομένων φορέων, το Υπουργείο μας θα εισηγηθεί τρόπους ρύθμισης του 
θέματος. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.603, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση που υποβλήθηκε από τον βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με τον περί Μελισσοκομίας Νόμο του 1990 (Ν. 51/90), δεν υπάρχει 
οποιαδήποτε πρόνοια για την απόσταση εγκατάστασης μελισσοκομείου από 
οικιστική περιοχή. Στο συγκεκριμένο νόμο υπάρχει πρόνοια για εγκατάσταση 
μελισσοκομείου σε Κρατική Γη και επιτρέπεται κατόπιν ειδικής άδειας της 
Αρμόδιας Αρχής (Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας). 

2.  Η τοποθέτηση ορίων απόστασης για εγκατάσταση μελισσοκομείου από 
κατοικημένες περιοχές δε θα επίλυε το πρόβλημα, λόγω του ότι η μέλισσα 
μπορεί να διανύσει απόσταση ακτίνας 3 χιλιομέτρων ή και περισσότερο για 
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εντοπισμό μελισσοβοσκής ή εξεύρεσης νερού για κάλυψη των αναγκών του 
μελισσοσμήνους. 

3. Όσον αφορά τα κεντρίσματα, πρέπει να γνωρίζουμε ότι η μέλισσα δεν κεντρίζει 
από κακία, αλλά χρησιμοποιεί το κεντρί για άμυνα. Αν κάποιος είναι 
υπερευαίσθητος ή αλλεργικός στα κεντρίσματα των μελισσών ή άλλων εντόμων, 
τότε ο κίνδυνος είναι μόνιμος και πρέπει να γνωρίζει τις ενέργειες και 
γενικότερα τον τρόπο δράσης για προστασία σε περίπτωση αλλεργίας μετά 
από κέντρισμα. 

4. Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος συμφωνεί με την 
άμεση μετακίνηση των μελισσιών από τη συγκεκριμένη κατοικία λόγω του 
πυκνοκατοικημένου της περιοχής, την αρμοδιότητα όμως για την μετακίνηση 
έχει ως Αρμόδια Αρχή το Κοινοτικό Συμβούλιο. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.609, ημερομηνίας 

2 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Σχετικά με την ερώτηση κατά πόσο υπάρχει η πρόθεση ή διερευνάται η 
δυνατότητα τακτικής ακτοπλοϊκής σύνδεσης της Κύπρου με γειτονικές χώρες όπως η 
Συρία, ο Λίβανος, το Ισραήλ και η Αίγυπτος σε μια προσπάθεια ενθάρρυνσης της 
επιβατικής και εμπορικής κίνησης, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά από επικοινωνία του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας με το Σύνδεσμο 
Ναυτικών Πρακτόρων, διαπιστώθηκαν τα ακόλουθα: 

Α.  Η Εμπορική κίνηση εξυπηρετείται πλήρως με τα διάφορα οχηματαγωγά πλοία 
και πλοία μεταφοράς εμπορευματοκιβωτίων που εκτελούν τακτικά δρομολόγια από 
και προς τις γειτονικές αυτές χώρες. Συγκεκριμένα: 

Ισραήλ: Υπάρχουν δύο εταιρείες που εκτελούν τακτικές γραμμές (3 φορές 
τη βδομάδα) με οχηματαγωγά πλοία (Ro-Ro). Οι γραμμές αυτές 
εξυπηρετούν τη διακίνηση εμπορευμάτων από και προς την 
Κύπρο, Ισραήλ και Ελλάδα. Επιπρόσθετα υπάρχει τακτική 
σύνδεση με πλοία μεταφοράς εμπορευματοκιβωτίων (container 
ships) 2 φορές τη βδομάδα. 

Αίγυπτος: Υπάρχει σχεδόν καθημερινή σύνδεση μεταξύ Κύπρου και 
Αιγύπτου με πλοία μεταφοράς εμπορευματοκιβωτίων. 

Λίβανος: Η μεταφορά εμπορευμάτων εξυπηρετείται από πλοία μεταφοράς 
εμπορευματοκιβωτίων 2 φορές τη βδομάδα. 

Συρία: Η μεταφορά εμπορευμάτων εξυπηρετείται από πλοία μεταφοράς 
εμπορευματοκιβωτίων 2 φορές τη βδομάδα καθώς και με 
οχηματαγωγό πλοίο 1 φορά το μήνα. 

Επιπρόσθετα στις υφιστάμενες τακτικές γραμμές, η διακίνηση των 
εμπορευμάτων ενισχύεται με πλοία τα οποία προσεγγίζουν το 
λιμάνι Λεμεσού και φορτώνουν εμπορευματοκιβώτια για το 
Λίβανο και τη Συρία και αντίστροφα. 

Β.  Η Επιβατική κίνηση από και προς τη Συρία, Λίβανο, Ισραήλ και Αίγυπτο 
εξυπηρετείται κατά τους καλοκαιρινούς μήνες με τα κρουαζιερόπλοια που εκτελούν 
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κλειστές κρουαζιέρες. ∆εν υπάρχουν όμως τακτικές επιβατικές γραμμές που να 
συνδέουν την Κύπρο με τις χώρες αυτές. Η ζήτηση για τους προορισμούς αυτούς είναι 
περιορισμένη - ιδιαίτερα κατά τους χειμερινούς μήνες - καθιστώντας τη λειτουργία 
τακτικής επιβατικής γραμμής οικονομικά ασύμφορη. 

 Ανασταλτικό ρόλο στην εγκαθίδρυση τακτικής επιβατικής σύνδεσης μεταξύ 
Κύπρου, Λιβάνου, Ισραήλ και Συρίας διαδραματίζει επίσης η πολιτική αστάθεια που 
επικρατεί στην περιοχή αυτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.610, ημερομηνίας 

2 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η εταιρεία ENERGY 8 Ltd, η οποία έχει ως έδρα της το Λονδίνο αλλά και 
παρουσία σε πολλές χώρες όπως είναι το Hong Kong, η Σιγκαπούρη και η 
Ελβετία, με επιστολή της ημερ. 30.9.2008, υπέβαλε στην Αρχή Λιμένων 
Κύπρου το πρώτο αίτημά της που αφορούσε άδεια χρήσης κλειστού χώρου 
εμβαδού 4,000 τ.μ. στο ανατολικό κρηπίδωμα του λιμανιού Λεμεσού. Η χρονική 
διάρκεια της άδειας που ζήτησε ήταν για τρία χρόνια και με δικαίωμα (option) 
για ακόμα τρία χρόνια. Σκοπός της εταιρείας είναι η εισαγωγή, φύλαξη, 
συντήρηση και συναρμολόγηση τουρμπινών για τις εταιρείες Rolls Royce, 
Siemens, GE και Solar, που χρησιμοποιούνται στην παραγωγή 
ηλεκτρισμού/γκαζιού, για εξαγωγή σε πελάτες της στη περιοχή. Το εν λόγω 
αίτημα, αφού εξετάστηκε από το ∆ιοικητικό Συμβούλιο της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου στις 13.11.2008, απορρίφθηκε. 

2. Η εν λόγω εταιρεία στη συνέχεια, με επιστολή της ημερ. 16.1.2009, υπέβαλε 
ξανά το αίτημα της τόσο στην Αρχή όσο και στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων. Σε συνάντηση εκπροσώπων της εταιρείας με τον Υπουργό 
Συγκοινωνιών και Έργων και εκπροσώπων της Αρχής Λιμένων Κύπρου στις 
11.3.2009 συζητήθηκε το αίτημα της εταιρείας αλλά για χώρο στη δυτική 
πλευρά του λιμανιού έκτασης γύρω στα 10.000 τ.μ., για να κατασκευαστεί 
κλειστός αποθηκευτικός χώρος. Στη συνέχεια, η πιο πάνω εταιρεία με 
επιστολές της ημερ 9.3.2009 και 12.3.2009 ενημέρωνε ότι έχει εγγραφεί στην 
Κύπρο ως ENERGY 8 (CYPRUS) Ltd και υπέβαλε αίτημα για εξασφάλιση 
λιμενικού χερσαίου χώρου έκτασης 14.000 τ.μ., στο λιμάνι Βασιλικού με σκοπό 
την εγκατάσταση δεξαμενών για την αποθήκευση πετρελαιοειδών σε 
διαμετακόμιση. Μέσα σ' αυτά τα πλαίσια η εταιρεία πληροφόρησε την Αρχή 
Λιμένων Κύπρου ότι, έχει κάνει προσυμφωνία με την εταιρεία ECOFUEL 
Cyprus Ltd, η οποία, με άδεια της Αρχής, έχει δημιουργήσει και λειτουργεί 
μονάδα επεξεργασίας πετρελαιοειδών αποβλήτων πλοίων στο λιμάνι Βασιλικού, 
για εξαγορά της πλειοψηφίας των μετοχών της εταιρείας αυτής. Σκοπός της 
εταιρείας είναι η αύξηση της δυναμικότητας της εταιρείας ECOFUEL Cyprus Ltd 
για επεξεργασία πετρελαιοειδών αποβλήτων πλοίων από 31,000 κ.μ. σε 
550,000 κ.μ. το χρόνο, έτσι ώστε να μπορεί να επεξεργάζεται τα πετρελαιοειδή 
κατάλοιπα/(slops) από το πλύσιμο των δεξαμενών των πλοίων, που θα 
μεταφέρουν τα προϊόντα πετρελαίου στις δεξαμενές που προτίθεται να 
δημιουργήσει η εταιρεία. Σημειώνεται ότι ο χώρος στο λιμάνι Βασιλικού είχε 
παραχωρηθεί από την Αρχή Λιμένων Κύπρου στην Κυπριακή Εταιρεία 
Τσιμέντων ∆ημόσια Εταιρεία Λτδ, για την εισαγωγή τσιμέντου χύμα, επεστράφη, 
πρόσφατα, στην Αρχή. 
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3.  Ακολούθως, η υπό αναφορά εταιρεία με νέα επιστολή της ημερ. 4.4.2009, 
υπέβαλε τρίτο αίτημα αναφορικά με τη χρησιμοποίηση του λιμανιού Λάρνακας 
ως διαμετακομιστικού σταθμού για εμπορευματοκιβώτια (transhipment & 
reshipment). Συγκεκριμένα, ζητούσε άδεια χρήσης αποθηκευτικού χώρου 
εμβαδού 30,000 τ.μ., για τη διαμετακόμιση εμπορευματοκιβωτίων που 
σταδιακά θα φθάσει περίπου τον αριθμό των 260,000 TEUs ετησίως, (5,000 
TEUs την εβδομάδα). Επίσης ανέφερε ότι, η εταιρεία βρίσκεται στο στάδιο 
εγγραφής της ENERGY 8 Shipping Ltd στην Κύπρο, η οποία θα ενεργεί ως 
γενικός αντιπρόσωπος της εταιρείας BONYAD Shipping Company (BOSCO - 
διεθνής ναυτιλιακή εταιρεία του Ιράν) στο νησί. 

4. Ενόψει των πιο πάνω αιτημάτων και για μια πιο λεπτομερή ενημέρωση, στις 
14.4.2009 πραγματοποιήθηκε στα Κεντρικά Γραφεία της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου συνάντηση με εκπροσώπους της εταιρείας. Σε ότι αφορά στο αίτημα 
της εταιρείας για την παραχώρηση άδειας χρήσης χερσαίου χώρου στο λιμάνι 
Λεμεσού με σκοπό την εισαγωγή και συναρμολόγηση καινούργιων ή 
μεταχειρισμένων για επιδιόρθωση και επανεξαγωγή τουρμπίνων, εξηγήθηκε 
στους αντιπροσώπους της εταιρείας ότι, το αρχικό της αίτημα είχε απορριφθεί 
γιατί ο χώρος που είχε ζητήσει η εταιρεία δεν μπορούσε να της παραχωρηθεί 
ενόψει της ύπαρξης της UNIFIL, αλλά και της μετακίνησης της αίθουσας 
επιβατών στο ανατολικό κρηπίδωμα. Όμως, στη συνέχεια η εταιρεία ζήτησε 
άλλο χώρο εμβαδού 10.600 τ.μ., στη δυτική πλευρά του λιμανιού αναφέροντας 
ότι, εντός 1-2 μηνών θα μπορούν τα πλοία των ναυτιλιακών γραμμών που 
αντιπροσωπεύει, να χρησιμοποιούν το λιμάνι Λεμεσού για τις δραστηριότητες 
που επαγγέλλεται. Το ∆ιοικητικό Συμβούλιο της Αρχής σε συνεδρία του της 
9.4.2009 ενέκρινε την επανεξέταση του εν λόγω αιτήματος αφού η εταιρεία 
υποβάλει το επιχειρηματικό της πλάνο για την συγκεκριμένη δραστηριότητα 
καθώς και άλλα πρόσθετα στοιχεία. 

5. H εταιρεία ξεκαθάρισε την θέση της ότι είναι ο αποκλειστικός αντιπρόσωπος 
της BONYAD Shipping Company και το τρίτο αίτημά της αφορά τη 
χρησιμοποίηση του λιμανιού της Λάρνακας ως σταθμού για τη διαμετακόμιση 
εμπορευματοκιβωτίων, τα οποία θα φθάνουν στο λιμάνι Λάρνακας θα 
αδειάζουν και το περιεχόμενο τους θα αλλάζει σήμανση (labelling) και θα 
επανεξάγεται στο Ιράν και σε άλλες Ισλαμικές χώρες μέσω Τουρκίας και τούτο 
γιατί μέχρι τώρα τα λιμάνια του PORT SAID και της Τουρκίας δεν μπορούν να 
ικανοποιήσουν πλήρως τις ανάγκες της BONYAD Shipping Company. 
∆ιαβεβαίωσε μάλιστα την Αρχή Λιμένων Κύπρου ότι δεν υπάρχει κανένα 
απολύτως πρόβλημα με την εξαγωγή εμπορευματοκιβωτίων, μέσω Τουρκίας, 
για το Ιράν αφού, όπως πληροφόρησε η εταιρεία την Αρχή Λιμένων Κύπρου, 
έχει εξασφαλίσει ειδική άδεια για το σκοπό αυτό. Η Αρχή Λιμένων Κύπρου με 
βάση την ενημέρωση που είχε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, 
σχετικά με το θέμα του στρατηγικού επενδυτή, πληροφόρησε τους 
εκπροσώπους της εταιρείας ότι, το λιμάνι της Λάρνακας σε περίπτωση που 
εγκριθεί το αίτημα της θα μπορεί να το χρησιμοποιήσει για περίοδο ενάμιση 
χρόνο περίπου και ενδεχομένως, να πρέπει στη συνέχεια, να μεταφέρει τις 
εργασίες της στο λιμάνι της Λεμεσού. Η εταιρεία απάντησε ότι κάτι τέτοιο είναι 
αποδεκτό. 

6. Η εταιρεία ζήτησε όπως, σε περίπτωση που εγκριθεί το αίτημά της, έχει τις 
ακόλουθες διευκολύνσεις: 

 (α) Την παραχώρηση χώρων τους οποίους θα καθορίσει αργότερα, αφού 
γίνει αποδεκτό το αίτημα της. 
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 (β) Την παραχώρηση προβλήτας, πάνω σε αποκλειστική βάση,  για τον 
ελλιμενισμό των σκαφών της BONYAD Shipping Company, κατά 
προτεραιότητα, που θα έρχονται από όλη την Ευρώπη και των οποίων 
το μέγιστο μήκος είναι γύρω στα 130 μέτρα. 

 (γ) Την  παραχώρηση   άδειας  για  λειτουργία   του  λιμανιού   με  τρεις  
‘βάρδιες’, πάνω σε εικοσιτετράωρη βάση, επτά μέρες την εβδομάδα. Η 
Αρχή Λιμένων Κύπρου διευκρίνισε ότι για το θέμα αυτό σίγουρα θα 
πρέπει να γίνουν επαφές και με τις συντεχνίες του προσωπικού.  

 (δ) Την έγκριση της Αρχής Λιμένων Κύπρου για να μπορέσει να προβεί 
στην πρόσληψη και εργοδότηση δικού της προσωπικού, με 
προτεραιότητα Κυπρίους, για τη διεκπεραίωση των εργασιών της, 
δηλαδή το άδειασμα των εμπορευματοκιβωτίων, την αλλαγή σήμανσης 
των εμπορευμάτων και τη τοποθέτησή τους σε άλλο 
εμπορευματοκιβώτιο για μεταφορά στο προορισμό τους. Η ∆ιεύθυνση 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου ξεκαθάρισε στην εταιρεία ότι και γι' αυτό το 
θέμα θα πρέπει να προηγηθεί ειδική συμφωνία μεταξύ της εταιρείας και 
του ΣΑΛΑ. 

 Σε σχέση με τα πιο πάνω, η εταιρεία ανέφερε ότι είναι διατεθειμένη να δώσει 
στην Αρχή Λιμένων Κύπρου τραπεζική εγγύηση που αφορά την καταβολή των 
δικαιωμάτων για ετήσια διακίνηση 300,000 (150,000X2) 
εμπορευματοκιβωτίων/TEUs. Ζήτησε επίσης όπως της παραχωρηθεί ειδική 
έκπτωση της τάξεως του 25-30% για τα λιμενικά δικαιώματα. Η ∆ιεύθυνση της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου ενημέρωσε την εταιρεία ότι η νομοθεσία της δεν της 
επιτρέπει την παραχώρηση οποιασδήποτε έκπτωσης όμως, η εταιρεία θα 
μπορεί, ενδεχομένως, να επωφεληθεί από την καταβολή μειωμένων 
δικαιωμάτων χρήσης γερανού εφόσον θα διακινεί πέραν των 5,000 TEUs το 
χρόνο, καθώς και από τη χρήση χώρου για στοιβασία εμπορευματοκιβωτίων 
της αντί της πληρωμής αποθηκευτικών δικαιωμάτων για κάθε 
εμπορευματοκιβώτιο. 

7. Το ∆ιοικητικό Συμβούλιο της Αρχής Λιμένων Κύπρου στη συνεδρία του της 
30.4.2009 αποφάσισε όπως εκφράσει την κατ’ αρχή πρόθεση του για 
συνεργασία με την εταιρεία Energy 8 (Cyprus) LTD μέσα από τις νομότυπες 
διαδικασίες σε σχέση με την περίπτωση χρησιμοποίησης του λιμανιού 
Λάρνακας ως «container transshipment and reshipment hub» αφού 
προηγουμένως υποβάλει και καταθέσει η εν λόγω εταιρεία στην Αρχή 
αντίγραφο του καταστατικού της, πιστοποιητικά από τον Έφορο Εταιρειών για 
τη σύσταση της εταιρείας και τα στοιχεία των ιδιοκτητών/διευθυντών/μετόχων 
της και τυχόν ελεγμένους λογαριασμούς των τελευταίων χρόνων. 

8. Στις 21.5.2009 πραγματοποιήθηκε στα γραφεία της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
συνάντηση στην οποία συμμετείχαν εκπρόσωποι της εταιρείας Energy 8 
(Cyprus) LTD καθώς επίσης του Υπουργείου Εξωτερικών και του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων. Η πρόσκληση και συμμετοχή του Υπουργείου 
Εξωτερικών κρίθηκε αναγκαία ενόψει του ότι η εταιρεία στη σχετική 
αλληλογραφία επεσήμανε το γεγονός ότι η διαμετακόμιση των 
εμπορευματοκιβωτίων θα γίνεται μέσω της Τουρκίας στο Ιράν και σε άλλες 
χώρες. Σχετικά διαβεβαίωνε ότι η Τουρκία δεν μπορεί να εμποδίσει (μπλοκάρει) 
τη μεταφορά των φορτίων στο Ιράν. Σ’ ότι αφορά το Υπουργείο Συγκοινωνιών 
και Έργων η πρόσκληση και συμμετοχή του στη συνάντηση έγινε σε 
συνάρτηση με το θέμα του στρατηγικού επενδυτή για το λιμάνι της Λάρνακας. 
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9. Αναφορικά με το θέμα της απαγόρευση προσέγγισης πλοίων σε Τουρκικά 
λιμάνια τα οποία προέρχονται από κυπριακά λιμάνια, ο εκπρόσωπος της 
εταιρείας Energy 8 (Cyprus) LTD ανέφερε ότι τα συγκεκριμένα πλοία δεν θα 
αντιμετωπίσουν κανένα πρόβλημα είτε αυτά έρχονται από την Τουρκία στην 
Κύπρο ή και αντίθετα. Επίσης αναφέρθηκε και στο θέμα του εμπάργκο που 
επέβαλαν οι ΗΠΑ στο Ιράν. Σχετικά ανάφερε ότι δεν υπάρχει οποιοδήποτε 
πρόβλημα στη διαμετακόμιση των εν λόγω φορτίων στο Ιράν από λιμάνι της 
Μάλτας, από το οποίο θα μετακινηθούν όλες οι εργασίες. Η μετακίνηση των 
εργασιών στόχο έχουν το οικονομικό συμφέρον της εταιρείας. 

10. Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών ανέφερε ότι το αίτημα τής 
εταιρείας βρίσκει το Υπουργείο της θετικό αφού οι συνεχείς επισκέψεις 
τουρκικών εμπορικών πλοίων στα κυπριακά λιμάνια είναι καλοδεχούμενες. 
Ανέφερε επίσης ότι θα είναι σοβαρή εξέλιξη ενάντια στο τουρκικό εμπάργκο η 
καθημερινή αποδοχή αυτών των πλοίων που θα αποπλέουν από το λιμάνι της 
Λάρνακας με προορισμό την Τουρκία. 

11. Αναφορικά με το θέμα του στρατηγικού επενδυτή για το λιμάνι της Λάρνακας η 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων ανέφερε ότι το θέμα 
αυτό δεν προβλέπεται να έχει οποιεσδήποτε εξελίξεις σύντομα. Ο χρονικός 
ορίζοντας για τον στρατηγικό επενδυτή φαίνεται να είναι πέραν του ενός έτους 
και μέχρι να μπορέσει να χρησιμοποιήσει το λιμάνι θα είναι 18 μήνες περίπου. 
Για το θέμα αυτό ο εκπρόσωπος της εταιρείας Energy 8 (Cyprus) LTD ανέφερε 
ότι όταν του ζητηθεί να εγκαταλείψει το λιμάνι της Λάρνακας και να μεταφέρει 
όλες τις εργασίες του στο λιμάνι της Λεμεσού θα το κάνει χωρίς κανένα 
ενδοιασμό ή απαίτηση. 

12. Ακολούθως, στις αρχές του Ιούνη του 2009 πραγματοποιήθηκε αριθμός 
συναντήσεων με εκπροσώπους της εταιρείας όπου καθορίστηκαν οι πιο κάτω 
ανάγκες της σε χώρους στο λιμάνι Λάρνακας και ετοιμάστηκε σχετικό 
προσύμφωνο: 

 (α) ανοικτός ασφαλτοστρωμένος χώρος μήκους 113.000 τ.μ. 

 (β) ανοικτός μη ασφαλτοστρωμένος χώρος μήκους 86,300 τ.μ. 

 (γ) αποθηκευτικός χώρος στην αποθήκη αρ. 3 μήκους (μίνιμουμ) 10.000 
τ.μ., 

 (δ) αποθηκευτικός χώρος σε άλλες αποθήκες μήκους 2.000 τ.μ. 

 Σημειώνεται ότι οι πιο πάνω χώροι καλύπτουν περισσότερο από το μισό των 
διαθέσιμων χώρων στο λιμάνι Λάρνακας. 

13. Στα πλαίσια της πιο πάνω προσυμφωνίας συμφωνήθηκε ότι η εταιρεία θα 
καταβάλει στην Αρχή Λιμένων Κύπρου, για τους χώρους και τις διευκολύνσεις, 
το ποσό των €5 εκατ. Επίσης συμφωνήθηκε ότι η εταιρεία θα δώσει στην Αρχή 
Λιμένων Κύπρου τραπεζική εγγύηση ύψους € 10 εκ. τόσο για κάλυψη της πιο 
πάνω συμφωνίας αναφορικά με τους χώρους καθώς και της δέσμευσης της 
εταιρείας για τη διακίνηση 260.000 TEUs το χρόνο. 

14. Στις 26.6.2009 πραγματοποιήθηκε νέα συνάντηση στην οποία συμμετείχαν 
εκτός από τους εκπρόσωπους της εταιρείας Energy 8 (Cyprus) LTD και 
εκπρόσωποι του Τμήματος Τελωνείων. Στόχος της συνάντησης αυτής ήταν η 
ενημέρωση του Τμήματος Τελωνείων για τις δραστηριότητες της εταιρείας έτσι 
ώστε να μην δημιουργηθούν προβλήματα από την επικείμενη/ενδεχόμενη 
έναρξη των εργασιών από την εταιρεία στο λιμάνι Λάρνακας. 
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15. Μέχρι στιγμής δεν έχει υπογραφεί οποιαδήποτε συμφωνία μεταξύ της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου και της εταιρείας Energy 8 (Cyprus) LTD. Εν πάση 
περιπτώσει στο προσχέδιο της συμφωνίας περιλαμβάνεται, μεταξύ άλλων, και 
πρόνοια ότι η συμφωνία θα ισχύσει μέχρι την ανάληψη του λιμανιού της 
Λάρνακας από τον στρατηγικό επενδυτή. Επίσης περιλαμβάνεται πρόνοια ότι η 
Αρχή δεν θα έχει οποιαδήποτε ευθύνη αναφορικά με τα κόστη ή τις ζημιές που 
θα προκύψουν από τον τερματισμό των εργασιών της εταιρείας στο λιμάνι 
Λάρνακας και ότι η Αρχή θα προσπαθήσει να της δώσει ικανοποιητικές 
διευκολύνσεις στο λιμάνι Λεμεσού με παρόμοιους όρους. 

16. Ενόψει των όσων αναφέρονται πιο πάνω, φαίνεται ότι το όφελος τόσο για την 
κυπριακή οικονομία όσο και το λιμάνι της Λάρνακας θα είναι σημαντικό, 
ιδιαίτερα αν ληφθεί υπόψη το γεγονός της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης. 
Συγκεκριμένα αναφέρεται ότι η εταιρεία : 

 (α) Υπόσχεται διακίνηση εμπορευματοκιβωτίων της τάξης των 5,000 TEUs 
την εβδομάδα (260.000 TEUs το χρόνο). 

 (β)  Κάμνει αναφορά για 450 νέες θέσεις εργασίας. 

 (γ)  Είναι διατεθειμένη να εγγυηθεί στην Αρχή πληρωμή δικαιωμάτων για 
ελάχιστη ετήσια διακίνηση 150.000 TEUs.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.611, 

ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

«1.  Προβλήματα που παρατηρούνται στην είσπραξη τροχαίων εξώδικων 
προστίμων από αλλοδαπούς, νόμιμους και παράνομους, διαμένοντες 
στην Κύπρο 

(α)  Έχει παρατηρηθεί ότι μεγάλος αριθμός από αλλοδαπούς δεν πληρώνουν τα 
εξώδικα πρόστιμα που εκδίδονται σε αυτούς οπότε αναγκαστικά 
ακολουθούνται χρονοβόρες διαδικασίες για τον εντοπισμό τους. 

 Όταν παρέλθει ο χρόνος των 30 ημερών για πληρωμή του εξώδικου προστίμου, 
όπως προβλέπεται από τη σχετική νομοθεσία, σχηματίζεται φάκελος για 
άσκηση ποινικής δίωξης εναντίον του αλλοδαπού και στην περίπτωση αυτή 
παρουσιάζεται και πάλι πρόβλημα εντοπισμού και επίδοσης της σχετικής 
κλήσης του ∆ικαστηρίου. 

 Εάν και όταν καταδικαστούν από το ∆ικαστήριο και τους επιβληθεί πρόστιμο, 
παρουσιάζονται και πάλι δυσκολίες στην είσπραξη του προστίμου, γιατί ή 
αλλάζουν διευθύνσεις ή εγκαταλείπουν την Κύπρο και τα εντάλματα προστίμων 
παραμένουν σε εκκρεμότητα. 

(β)  Όταν ο αλλοδαπός δεν είναι καταχωρημένος στο Αρχείο Πληθυσμού και 
επομένως δεν είναι καταχωρημένος ούτε στο Ηλεκτρονικό πρόγραμμα έκδοσης 
εξώδικων της Αστυνομίας, παρουσιάζονται προβλήματα στην είσπραξη των 
εξώδικων. 

(γ)  Αριθμός αλλοδαπών μετακινούνται συχνά σε διάφορες περιοχές της Κύπρου 
για ανεύρεση εργασίας με αποτέλεσμα να μην εντοπίζονται. 

(δ)  Στους αλλοδαπούς που δεν έχουν Πιστοποιητικό εγγραφής Αλλοδαπού είναι 
αδύνατο να επιβληθούν Βαθμοί Ποινής. 
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2.  Αριθμός προστίμων που πιστοποιούνται ετησίως σε αλλοδαπούς και 
αριθμός αλλοδαπών που έχουν συλληφθεί να κυκλοφορούν χωρίς άδεια 
οδήγησης 

  2008 2009 

(α)     Αριθμός προστίμων που 
πιστοποιούνται ετησίως σε 
αλλοδαπούς: 

  

39.000 

 

22.450 

(β)   Αριθμός αλλοδαπών που 
καταγγέλθηκαν να κυκλοφορούν χωρίς 
άδεια οδήγησης: 

  

428 

 

223.» 

 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.612, 

ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η Αστυνομία διενεργεί κατά καιρούς προγραμματισμένες εκστρατείες 
διαφώτισης και ενημέρωσης των αλλοδαπών για θέματα οδικής ασφάλειας, για τη 
σωστή χρήση του οδικού δικτύου και τη σωστή εφαρμογή του Κώδικα Οδικής 
Κυκλοφορίας. Συγκεκριμένα, τον Ιανουάριο του 2009, το Νοέμβριο του 2008 και τον 
Οκτώβριο του 2007 πραγματοποιήθηκαν εκστρατείες ενημέρωσης των ευάλωτων 
χρηστών του δρόμου, (ποδηλάτες και πεζοί, κυρίως αλλοδαποί) σε συνεργασία με 
άλλους οργανισμούς, οι οποίες περιλάμβαναν: 

 ∆ιαλέξεις στις ευάλωτες αυτές ομάδες χρηστών δρόμων 

 ∆ιανομή φαναριών στους ποδηλάτες και ανταλλακτικών περιβραχιονίων στους 
πεζούς 

 Έλεγχο ποδηλάτων κατά πόσο φέρουν φαναράκια 

 Πέραν των πιο πάνω τον τρέχοντα μήνα έχει προγραμματιστεί νέα εκστρατεία 
διαφώτισης των ποδηλατιστών στην οποία, εκτός από την ενημέρωσή τους για την 
οδική ασφάλεια, θα τους παρέχεται δωρεάν φωσφορούχο γιλέκο, προσφορά της 
Εταιρείας ΕΚΟ, Ελληνικά Πετρέλαια Κύπρου. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων σε συνεργασία με τους 
∆ήμους και την Αστυνομία έχουν προγραμματίσει σε πιλοτική βάση τη δημιουργία  
ποδηλατοδρόμων,  ποδηλατολωρίδων ή ποδηλατικών διαδρομών εντός υφιστάμενου 
οδικού δικτύου το οποίο να εξυπηρετεί τις ανάγκες των ποδηλατιστών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.03.613, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου Ερ.23.06.009.03.613 
και ημερομηνία 16 Ιουλίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι 
το έργο για προμήθεια και εγκατάσταση φωτοβολταϊκών συστημάτων σε δημόσια 
κτίρια, σχολεία και στρατόπεδα συγχρηματοδοτείται από τα διαρθρωτικά ταμεία της 
ΕΕ. Η ανάθεση της σύμβασης από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, έγινε μέσω της διαδικασίας ανοικτού διαγωνισμού και αφορά στην 
προμήθεια, εγκατάσταση και συντήρηση 65 φωτοβολταϊκών συστημάτων συνολικής 
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ισχύς 1100 KW σε κυβερνητικά κτίρια, δημόσια σχολεία και στρατόπεδα. Το 
προϋπολογιζόμενο ποσό του έργου είναι €4,3 εκ. 

 Η έναρξη της εκτέλεσης του έργου καθυστέρησε λόγω του ότι η κατακύρωση 
της προσφοράς ακυρώθηκε από την Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών και το 
Συμβούλιο Προσφορών του Υπουργείου αποφάσισε την κατακύρωση της σύμβασης 
σε νέο προσφοροδότη. 

 Η υπογραφή της σύμβασης θα γίνει την 1η Σεπτεμβρίου 2009 και οι 
εγκαταστάσεις των φωτοβολταϊκών συστημάτων προβλέπεται να ολοκληρωθούν σε 
εννέα (9) μήνες από αυτή την ημερομηνία. 

 Πέραν των πιο πάνω επιθυμώ επίσης να σας πληροφορήσω ότι στα πλαίσια 
των Σχεδίων Χορηγιών για ενθάρρυνση της εξοικονόμησης ενέργειας και της χρήσης 
των ΑΠΕ, η Επιτροπή ∆ιαχείρισης του Ειδικού Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ, έχει ήδη 
εγκρίνει 36 αιτήσεις που υποβλήθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας για επιχορήγηση 
φωτοβολταϊκών συστημάτων σε σχολεία, συνολικής δυναμικότητας 152,57KW, τα 
πλείστα εκ των οποίων έχουν ήδη εγκατασταθεί. Παράλληλα η Υπηρεσία Ενέργειας 
έχει διεξάγει ενημερωτικά σεμινάρια επιμόρφωσης σε κρατικούς λειτουργούς 
διαφόρων Τμημάτων/Υπηρεσιών έτσι ώστε να μελετήσουν διάφορα μέτρα 
εξοικονόμησης ενέργειας και δυνατότητες ενσωμάτωσης συστημάτων ΑΠΕ στα 
δημόσια κτίρια, ένα εκ των οποίων είναι και η ενσωμάτωση φωτοβολταϊκών 
συστημάτων στα κτίρια τα οποία πληρούν τις απαραίτητες προϋποθέσεις για τέτοιου 
είδους εγκαταστάσεις. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.614, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του βουλευτή κ. Μητσόπουλου, η οποία 
διαβιβάστηκε σε μας με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 16.7.09 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στον προϋπολογισμό του Τμήματος Γεωργίας για το 2009 υπάρχει πρόνοια για 
την παροχή Υπηρεσιών για ετοιμασία μελέτης με θέμα τις επιπτώσεις της 
ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το μέλλον και τη δυναμική του Κυπριακού 
αγροτικού τομέα (€130,000 + ΦΠΑ). Η σύμβαση δίνει σημασία και στην 
εκτίμηση των επιπτώσεων των κλιματικών αλλαγών στη γεωργία. 

2. Στον προϋπολογισμό της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος συμπεριλήφθηκε ποσό 
ύψους €100,000 για την ετοιμασία διαφόρων μελετών, συμπεριλαμβανομένης 
και μελέτης για τις επιπτώσεις των κλιματικών αλλαγών. Η Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος θα αξιολογήσει και θα προωθήσει τις μελέτες που έχουν 
προτεραιότητα, στα πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων του Κράτους. 

3. Στον προϋπολογισμό του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών δεν έχει περιληφθεί 
κονδύλι για έρευνα σε θέματα κλιματικών αλλαγών. Ερευνητικές προτάσεις με 
κύριο θέμα τις επιπτώσεις των κλιματικών αλλαγών έχουν υποβληθεί σε 
προγράμματα της Ε.Ε. (7° Πλαίσιο, LIFE+) αλλά δεν έχουν εγκριθεί. Ένα νέο 
πρόγραμμα με θέμα την εκτίμηση των οικονομικών επιπτώσεων στη γεωργία 
από τις κλιματικές αλλαγές θα υποβληθεί προσεχώς στο Ίδρυμα Προώθησης 
Έρευνας. 
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4. Πολλά ερευνητικά προγράμματα του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών 
εξετάζουν έμμεσα παράγοντες που σχετίζονται με τις κλιματικές αλλαγές, όπως 
π.χ. ανάγκες των καλλιεργειών σε νερό άρδευσης, χρησιμοποίηση 
ανακυκλωμένου νερού στην άρδευση, αύξηση της σταθερότητας των 
αγροσυστημάτων κ.ά. 

 Με τη ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.615, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω Ερώτηση του βουλευτή κ. Μητσόπουλου, η 
οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 15 Ιουλίου 2009, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 ∆ημόσιος διάλογος για διαμόρφωση θέσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη 
15η ∆ιάσκεψη των Συμβαλλομένων Μερών (COP15) για τη Σύμβαση των 
Ηνωμένων Εθνών για TIC Κλιματικές Μεταβολές και 5η ∆ιάσκεψη των 
Συμβαλλομένων Μερών (ΜΟΡ5) για το Πρωτόκολλο του Κιότο. 

 Για τους σκοπούς καλύτερης ετοιμασίας των διαπραγματεύσεων που θα 
πραγματοποιηθούν στην 15η ∆ιάσκεψη των Συμβαλλομένων Μερών (COP15) 
για τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τις Κλιματικές Μεταβολές και την 5η 
∆ιάσκεψη των Συμβαλλομένων Μερών (ΜΟΡ5) για το Πρωτόκολλο του Κιότο η 
οποία θα πραγματοποιηθεί στην Κοπεγχάγη τον ∆εκέμβριο του 2009, 
πραγματοποιείται προπαρασκευαστική σύσκεψη στη Βόννη στις 10-14 
Αυγούστου 2009. 

 Αναμένεται ότι από τη προπαρασκευαστική σύσκεψη πως θα σκιαγραφηθούν 
τα θέματα τα οποία εκκρεμούν και θα αποτελέσουν αντικείμενο 
διαπραγμάτευσης στην ∆ιάσκεψη του ∆εκεμβρίου στην Κοπεγχάγη. 

 Ενόψει των πιο πάνω, το Υπουργείο μας αμέσως μετά την ολοκλήρωση της 
πιο πάνω προπαρασκευαστικής σύσκεψης στη Βόννη, δρομολογεί τις 
ακόλουθες δράσεις: 

 (α)   Αποκωδικοποίηση των θεμάτων προς διαπραγμάτευση με στόχο την 
εκτίμηση των θετικών    και    αρνητικών    επιπτώσεων    στην    Κύπρο    
και    ετοιμασία    σχετικού ενημερωτικού σημειώματος και των 
προτεινόμενων θέσεων διαπραγμάτευσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
(Σεπτέμβριος 2009). 

 (β)  ∆ημόσιος διάλογος επί των προτεινόμενων θέσεων. Για το σκοπό αυτό 
θα γίνει ειδική ιστοσελίδα στο διαδικτυακό χώρο του Υπουργείου μας 
όπου οι ενδιαφερόμενοι θα μπορούν να εκφέρουν απόψεις/εισηγήσεις 
για τις προτεινόμενες θέσεις της ∆ημοκρατίας. Ταυτόχρονα, θα γίνει 
κατάλληλη ενημέρωση και συζήτηση με όλους τους ενδιαφερόμενους 
εμπλεκόμενους φορείς (τέλος Σεπτεμβρίου 2009). 

 (γ)  Το Υπουργείο μας θα συγκροτήσει τεχνική επιτροπή η οποία αφού λάβει 
υπόψη τα αποτελέσματα της ∆ημόσιας ∆ιαβούλευσης, θα επεξεργαστεί 
το προτεινόμενο κείμενο θέσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και θα 
υποβάλει σχετική εισήγηση προς την Αρμόδια Αρχή. Η Επιτροπή 
προβλέπεται όπως αποτελείται από εκπροσώπους των ακολούθων: 
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- Υπουργείο Οικονομικών 

- Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 

- Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 

- Υπουργείο Εξωτερικών 

- Γραφείο Προγραμματισμού 

- Νομική Υπηρεσία 

- Κυπριακό Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμελητήριο (ΚΕΒΕ) 

- Ομοσπονδία Εργοδοτών και Βιομηχάνων (ΟΕΒ) 

- Επιστημονικό και Τεχνολογικό Επιμελητήριο Κύπρου (ΕΤΕΚ) 

 (δ) Τέλος, αφού ετοιμαστεί η τελική εισήγηση των θέσεων της ∆ημοκρατίας 
θα υποβληθεί Ενημερωτικό Σημείωμα προς το Υπουργικό Συμβούλιο 
(Νοέμβριος 2009). 

 Συμμετοχή Βουλευτών στην 15η ∆ιάσκεψη των Συμβαλλομένων Μερών 
(COP15) για τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τις Κλιματικές Μεταβολές 
και 5η ∆ιάσκεψη των Συμβαλλομένων Μερών (ΜΟΡ5) για το Πρωτόκολλο του 
Κιότο 

 Το Υπουργείο μας έχει ήδη προσκαλέσει για συμμετοχή στην αντιπροσωπεία 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας εμπλεκόμενους φορείς και θα μπορούσαν να 
συμπεριληφθούν στην αποστολή και μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
νοουμένου ότι αυτό ζητηθεί και τα έξοδά τους καλυφθούν από τους ιδίους. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.03.616, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Κίνητρα που παρέχονται στον ιδιωτικό τομέα για ενθάρρυνση των επενδύσεων σε 
τεχνολογίες που περιορίζουν την εκπομπή ρύπων του θερμοκηπίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου Ερ.23.06.009.03.616 
και ημερομηνία 16 Ιουλίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι 
από το 2004 το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού έχει εισάξει και 
εφαρμόσει μέτρα υπό την μορφή οικονομικών κινήτρων για ενθάρρυνση επενδύσεων 
σε τεχνολογίες που περιορίζουν άμεσα ή έμμεσα την εκπομπή ρύπων του 
θερμοκηπίου. Η εισαγωγή των εν λόγω μέτρων έγινε στα πλαίσια της εναρμόνισης της 
ενεργειακής πολιτικής της Κύπρου με την αντίστοιχη της Ε.Ε. με σκοπό την επίτευξη 
των στόχων που έχουν τεθεί για την εξοικονόμηση ενέργειας και την συνεισφορά των 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στο ενεργειακό ισοζύγιο της χώρας. Τα πιο πάνω 
σχέδια χορηγιών καλύπτουν: 

1. επενδύσεις που γίνονται από φυσικά πρόσωπα και οργανισμούς στο βαθμό 
που δεν ασκούν οικονομική δραστηριότητα, 

2. επενδύσεις που γίνονται από φυσικά και νομικά πρόσωπα και φορείς του 
δημοσίου τομέα στο βαθμό που ασκούν οικονομική δραστηριότητα και 

3. παροχή  λειτουργικών ενισχύσεων  (επιδοτήσεων)  σε  μεγάλες  επενδύσεις 
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ηλεκτροπαραγωγής από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 

 Όλες οι χορηγίες και επιδοτήσεις παρέχονται από το Ειδικό Ταμείο ΑΠΕ και 
ΕΞΕ, οι πόροι του οποίου προέρχονται από την επιβολή φορολογίας ύψους 
€0,0022/KWh σε όλους τους καταναλωτές ηλεκτρισμού που είναι συνδεδεμένοι με το 
δίκτυο της ΑΗΚ. 

 Οι κατηγορίες επενδύσεων οι οποίες δύναται να λάβουν χορηγία φαίνονται πιο 
κάτω:  

Εξοικονόμηση Ενέργειας 

1. Εξοικονόμηση ενέργειας σε επιχειρήσεις (Αφορά παροχή χορηγιών σε εταιρείες 
και οργανισμούς για επενδύσεις με τις οποίες επιτυγχάνεται τουλάχιστον 10% 
εξοικονόμηση ενέργειας. Οι επενδύσεις μπορεί να αφορούν είτε αγορά νέου 
εξοπλισμού είτε θερμομόνωση υποστατικών) 

2. θερμομόνωση οικιστικών μονάδων (Ορεινών και μη ορεινών περιοχών). 

3. Αγορά Καινούριων Υβριδικών Οχημάτων 

4. Αγορά Καινούριων Οχημάτων ∆ιπλής Προώσεως 

5. Αγορά Καινούριων Ηλεκτρικών Οχημάτων 

6. Αγορά Καινούριων Οχημάτων με εκπομπές διοξειδίου του άνθρακος < 120 g 
C02 /km 

Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας 

1. Εγκατάσταση Φωτοβολταϊκών Συστημάτων για ηλεκτροπαραγωγή 

 i. Ενωμένων με το δίκτυο μέχρι 150KW 

 ii. Αυτόνομων συστημάτων για ιδία χρήση μέχρι 20KW 

 iii. Αυτόνομων συστημάτων για άντληση νερού μέχρι 20KW 

2. Εγκατάσταση Ηλιακών Θερμικών Συστημάτων 

 i. Για ηλεκτροπαραγωγή (ηλιοθερμικά συστήματα) 

 ii. Για παραγωγή ζεστού νερού χρήσης 

 iii. Για υποστήριξη των συστημάτων θέρμανσης και ψύξης χώρων 

3. Εγκατάσταση συστημάτων Βιομάζας 

 i. Για ηλεκτροπαραγωγή 

 ii. Για παραγωγή θερμότητας ή και ψύξης χώρων   (εξαιρείται ο οικιστικός 
τομέας)  

 iii. Παραγωγή βιοκαυσίμων για τις μεταφορές  

 iv. Συμπαραγωγή ηλεκτρισμού-θερμότητας-ψύξης 

4. Αιολικά Συστήματα 

 i. Για ηλεκτροπαραγωγή  

 ii. Για άντληση νερού 

5. Αντλίες Θερμότητας με γεωεναλλάκτη για θέρμανση ή και ψύξη χώρων 
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6. Υδροηλεκτρικά συστήματα για ηλεκτροπαραγωγή 

 Τα ποσοστά χορηγιών, το ύψος των επιδοτήσεων και το μέγιστο ποσό 
χορηγίας για κάθε κατηγορία επένδυσης φαίνονται αναλυτικά στα αντίγραφα των 
τριών Σχεδίων Χορηγιών που επισυνάπτονται. 

 Παρακαλώ σημειώστε επίσης ότι τα ακόλουθα πρόσθετα μέτρα που έχουν 
υιοθετηθεί και εφαρμοσθεί από το Υπουργείο για σκοπούς εξοικονόμησης ενέργειας 
συνεισφέρουν επίσης στη λήψη ορθότερων αποφάσεων από τους οικονομικούς 
παράγοντες ώστε να συμπεριλαμβάνουν το περιβαλλοντικό όφελος: 

1. Εφαρμογή στην Κύπρο της Ευρωπαϊκής Οδηγίας 2002/91/ΕΚ που αφορά την 
Ενεργειακή Απόδοση των Κτιρίων. Μέτρα που εφαρμόζονται είναι η υιοθέτηση 
ελάχιστων απαιτήσεων θερμομόνωσης για όλα τα νέα κτίρια καθώς επίσης και 
για όσα κτίρια άνω των 1000 τετραγωνικών μέτρων πραγματοποιείται ριζική 
ανακαίνιση. Επίσης προωθείται η εφαρμογή του Κανονισμού (Κ∆Π 163/2009) 
που αφορά επιθεωρήσεις των συστημάτων κλιματισμού και του Κανονισμού 
που αφορά επιθεωρήσεις των κεντρικής θέρμανσης ο οποίος βρίσκεται στο 
τελικό στάδιο ετοιμασίας και έγκρισης. 

2. Σήμανση ενεργειακής κατανάλωσης σε ηλεκτρικές συσκευές και οχήματα. 

3. Φορολογία πετρελαιοειδών. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.03.618, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου Ερ.23.06.009.03.618 
και ημερομηνία 13 Ιουλίου 2009 και σας πληροφορώ ότι η δράση «Αλλάζω 
Κλιματιστικό» που εφαρμόζεται από την Ελληνική Κυβέρνηση και αφορά στην 
επιδότηση της αντικατάστασης και ανακύκλωσης παλαιών ενεργοβόρων οικιακών 
συσκευών κλιματισμού συγχρηματοδοτείται από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Περιφερειακής 
Ανάπτυξης (ΕΤΠΑ) και από Εθνικούς Πόρους. Ο συνολικός προϋπολογισμός της 
δράσης είναι 15 εκατομμύρια ευρώ και ο κάθε καταναλωτής δύναται να 
αντικαταστήσει μέχρι δύο παλιά κλιματιστικά αγοράζοντας νέα, τεχνολογίας "inverter", 
υψηλής ενεργειακής κλάσης και να επιδοτηθεί με ποσό 35% επί της λιανικής τιμής 
πώλησης με ανώτατο όριο επιδότησης τα 500 ευρώ. 

 Στην Κύπρο δεν έχει εφαρμοστεί παρόμοια δράση, αφού παρόλο που το 
Υπουργείο μας έχει εξασφαλίσει κονδύλια ύψους 24 εκατομμυρίων ευρώ από τα 
∆ιαρθρωτικά Ταμεία της ΕΕ, αυτά αφορούσαν την υλοποίηση των ακόλουθων έργων: 

1. Εγκατάσταση φωτοβολταïκών συστημάτων σε ∆ημόσια Κτίρια, Σχολεία και 
Στρατόπεδα (€5 εκ. ευρώ) 

2. Εγκατάσταση συστημάτων Θέρμανσης/Ψύξης χώρου με ηλιακή  ενέργεια 
σε δημόσια κτίρια (€1 εκ. ευρώ) 

3. Εγκατάσταση    και    Λειτουργία    Ηλιοθερμικού    Σταθμού παραγωγής 
ηλεκτρικής ενέργειας (18 εκ. ευρώ) 
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 Παρόλα αυτά επιθυμώ να σας διαβεβαιώσω ότι προτίθεμαι να εξετάσω την 
πιθανότητα λήψης πρόσθετων κονδυλίων για εφαρμογή αντίστοιχου μέτρου στην 
Κύπρο και για τον σκοπό αυτό έχω ήδη αποταθεί στο Γραφείο Προγραμματισμού. Θα 
επανέλθω στο θέμα μόλις λάβω τη σχετική απάντηση από το Γραφείο 
Προγραμματισμού. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.619, ημερομηνίας 7 

Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Σχετικά με την ερώτηση που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. Α. 
Φακοντή με αρ. 23.06.009.03.619, σας πληροφορώ ότι το νομοσχέδιο που 
ετοιμάσθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών, σε συνεργασία με το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και τα Τμήματα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και Αναδασμού, βρίσκεται στη Νομική 
Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο και εκτιμάται ότι θα υποβληθεί στο Υπουργικό 
Συμβούλιο έγκαιρα, ώστε να είναι δυνατό να κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
πριν την έναρξη της νέας Κοινοβουλευτικής Περιόδου. 

2. Ανεξάρτητα από τα ανωτέρω, επειδή εκτιμάται ότι ακόμα και μετά την 
ολοκλήρωση της σχετικής συζήτησης ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων και τη 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε Νόμο, οι αρμόδιες Υπηρεσίες θα αποδώσουν 
προτεραιότητα για την εφαρμογή των νέων ρυθμίσεων σε μεγάλης έκτασης αστικές 
περιοχές σε όλες τις πόλεις, που ενώ βρίσκονται από χρόνια ενταγμένες σε Οικιστικές 
Ζώνες δεν διαθέτουν ακόμη το στοιχειωδώς αναγκαίο οδικό δίκτυο και άλλες 
υποδομές, δεν μπορεί να γίνει ακριβής εκτίμηση για το χρόνο που θα καταστεί δυνατό 
να προχωρήσουν σχέδια αστικού αναδασμού σε κοινότητες. 

3. Αντί της αναμονής της ενεργοποίησης του συστήματος αστικού αναδασμού, η 
κοινότητα Σαλαμιού θα μπορούσε να συνεργασθεί με το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, ώστε να διαμορφωθούν ορθά οι όροι για ανάθεση του σχεδιασμού του 
οδικού δικτύου στις Οικιστικές Ζώνες της κοινότητας σε ιδιώτη μελετητή. Μετά την 
έγκριση του οδικού δικτύου από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το Κοινοτικό 
Συμβούλιο μπορεί να προωθήσει την εγγραφή του οδικού δικτύου, είτε με την 
εξασφάλιση της συναίνεσης των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών, είτε με αναγκαστική 
απαλλοτρίωση της αναγκαίας γης. Η μέθοδος αυτή εφαρμόσθηκε κατά το τελευταίο 
χρόνο σε αριθμό αστικών περιοχών, με την ετοιμασία μελετών από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, και αποδεικνύεται αρκετά ικανοποιητική, υπό τις 
παρούσες συνθήκες, δεδομένου ότι επιτρέπει την επίτευξη στόχων σε λογικό χρόνο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2009 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.620, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το Υπουργείο Εργασίας αντιμετωπίζει θετικά το ενδεχόμενο δημιουργίας 
κέντρου εξυπηρέτησης μεταναστών. 

 Θα πρέπει επίσης να σας ενημερώσω ότι το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων βρίσκεται ήδη σε διαδικασία συζήτησης για τη δημιουργία 
κέντρων εξυπηρέτησης αιτητών ασύλου για θέματα εργασίας και δημοσίων 
βοηθημάτων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.620, ημερομηνίας 7 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του κου. Τάσου Μητσόπουλου, Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας, με αρ. 23.06.009.03.620 και ημερομηνία 7 Ιουλίου 2009, που μας 
διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
ημερομηνίας 13.7.2009, σχετικά με τη δημιουργία Κέντρου Εξυπηρέτησης που να 
απευθύνεται αποκλειστικά σε μετανάστες και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το 
Υπουργείο Εσωτερικών, έχοντας επίγνωση των προβλημάτων που παρουσιάζονται 
καθώς και της ευθύνης του για άμεση και ποιοτικότερη εξυπηρέτηση του κοινού, 
αντιμετωπίζει κατ' αρχήν θετικά ένα τέτοιο ενδεχόμενο. 

2. Η δημιουργία Κέντρων Εξυπηρέτησης μεταναστών, θεωρώ ότι θα βοηθήσει 
σημαντικά στην πρακτική αντιμετώπιση των διάφορων προβλημάτων που 
αντιμετωπίζονται καθημερινά σε επίπεδο διοίκησης, αλλά και στην ουσιαστική 
αναβάθμιση της εικόνας του Κράτους και στη βελτίωση των σχέσεων ανάμεσα στη 
∆ιοίκηση και στους μετανάστες, δημιουργώντας και εδραιώνοντας μια σχέση 
εμπιστοσύνης. Εξάλλου, η πολυπολιτισμική μας παράδοση μας επιβάλλει όπως 
καταβάλλουμε κάθε δυνατή προσπάθεια για τη δημιουργία ενός Κράτους ισότητας και 
δικαιοσύνης που να σέβεται τα ανθρώπινα δικαιώματα όλων των κατοίκων του. Προς 
τούτο, θα εξετασθεί το ενδεχόμενο το θέμα να προωθηθεί το συντομότερο, σε 
συνεργασία με τα άλλα αρμόδια Υπουργεία, στην Υπουργική Επιτροπή Απασχόλησης 
Αλλοδαπών. 

3. Το Υπουργείο Εσωτερικών και εγώ προσωπικά βρίσκομαι στη διάθεσή σας για 
περαιτέρω συζήτηση και ανταλλαγή απόψεων επί του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2009 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.621, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.009.03.621 και ημερ. 
28/07/09 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η πρακτική που εφάρμοζε μέχρι πρόσφατα το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων σχετικά με τη χορήγηση Αδειών Εκπομπής Αερίων 
Αποβλήτων με βάση τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμους του 
2002 μέχρι 2009 ήταν όπως χορηγούνται Άδειες Εκπομπής ακόμη και στις 
περιπτώσεις εγκαταστάσεων για τις οποίες δεν είχε εκδοθεί Πολεοδομική Άδεια. Η 
πρακτική αυτή εφαρμόστηκε ώστε: 

(α)  το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας να είναι σε θέση να επιθεωρεί και να ελέγχει 
τις εν λόγω εγκαταστάσεις ώστε αυτές να μην λειτουργούν ανεξέλεγκτα 
ρυπαίνοντας την ατμόσφαιρα και, 

(β)  για να αδειοδοτηθούν εγκαταστάσεις μέσα στα χρονοδιαγράμματα που 
καθορίζουν συγκεκριμένες Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σημειώνεται ότι με βάση τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
Νόμους του 2002 μέχρι 2009 η χορήγηση της Πολεοδομικής Άδειας δεν αποτελεί 
απαραίτητη προϋπόθεση για τη χορήγηση της Άδειας Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων. 

 Όμως, για να μην προκύψουν οποιαδήποτε προβλήματα από τη χορήγηση 
Αδειών Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων στις περιπτώσεις που δεν έχουν χορηγηθεί 
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όλες οι άλλες απαιτούμενες άδειες, στις Άδειες Εκπομπής τονίζεται ότι “η χορήγηση 
της παρούσας Άδειας Εκπομπής, δεν απαλλάσσει το φορέα εκμετάλλευσης της 
εγκατάστασης από την υποχρέωση να εξασφαλίσει οποιεσδήποτε άλλες άδειες 
απαιτούνται δυνάμει άλλων Νόμων και ούτε αποτελεί επιχείρημα για εξασφάλιση 
οποιασδήποτε άλλης άδειας”. 

 Όπως αποδείχτηκε και στην περίπτωση του εργοστασίου “Astrasol Ltd”, το 
γεγονός ότι έχει χορηγηθεί Άδεια Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων, δεν εμποδίζει 
οποιαδήποτε άλλη Αρχή να πάρει μέτρα εναντίον του φορέα εκμετάλλευσης σε 
περίπτωση που σημειωθεί οποιαδήποτε παράβαση η οποία εμπίπτει στις 
αρμοδιότητες της. 

 Μετά από πρόσφατη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα για το θέμα αυτό το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων αποφάσισε ότι δεν θα χορηγούνται 
πλέον Άδειες Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων σε νέες εγκαταστάσεις οι οποίες δεν 
έχουν εξασφαλίσει Πολεοδομική Άδεια. 

 Αναφορικά   με   την   υφιστάμενη   κατάσταση,   επισυνάπτω   κατάλογο   των 
εγκαταστάσεων στις οποίες έχει ήδη χορηγηθεί Άδεια Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων. 
Η επιστολή σας μαζί με την παρούσα κοινοποιούνται στο Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, το οποίο παρακαλείται όπως σας πληροφορήσει σχετικά με την κατοχή ή 
όχι Πολεοδομικής Άδειας της κάθε εγκατάστασης επειδή το τελευταίο καθεστώς κάθε 
οικοδομής δεν είναι γνωστό στο Υπουργείο τούτο.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.005, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.005 ημερομηνίας 10 Ιουλίου 
2009 του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η δημιουργία Μαρίνας στην περιοχή Ποτίμων της Κοινότητας Κισσόνεργας 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού (Αναθέτουσα Αρχή) 
ζήτησε δύο φορές διεθνείς Προσφορές για την ανάπτυξη της Μαρίνας Πάφου με την 
μέθοδο της αυτοχρηματοδότησης (D.B.F.O.T.). Την πρώτη φορά τον Ιούλιο του 2003 
δεν υπήρξε οποιονδήποτε ενδιαφέρον. 

 Ένεκα του ότι την πρώτη φορά δεν υπήρξε ενδιαφέρον ακολούθησε μελέτη 
βιωσιμότητας του έργου και σύμφωνα με τη μελέτη έγιναν ορισμένες τροποποιήσεις 
στις αναπτύξεις στον χερσαίο χώρο ώστε το έργο να καταστεί βιώσιμο. 

 Η Μαρίνα Πάφου θα είναι δυναμικότητας 1.000 σκαφών περίπου και θα 
αναπτυχθεί στην περιοχή των Ποτίμων στην Κισσόνεργα. Η Σύμβαση Παραχώρηση 
θα είναι για 90 (ενενήντα) χρόνια. Η ανάπτυξη περιλαμβάνει Απαραίτητες Χρήσεις 
(υποχρεωτικά έργα) για τη λειτουργία της Μαρίνας της τάξης των 2.500 τ.μ. και των 
Συμπληρωματικών Χρήσεων για την προσέλκυση επενδυτών της τάξης των 40.000 
τ.μ.  Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού σε συνεργασία με την 
Ομάδα Επόπτη Έργου (Σύμβουλος του Υπουργείου) ετοίμασαν νέα Έγγραφα 
Προσφορών και το 2005 ύστερα από διεθνή διαγωνισμό έγινε η προεπιλογή των 
οίκων (προεπιλέγησαν 4 οίκοι) που θα προχωρούσαν για το διαγωνισμό για την 
προώθηση του έργου. 
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 Στις 29 Ιουνίου, 2007 υποβλήθηκαν τρεις προσφορές. Οι προσφορές 
υποβλήθηκαν με το σύστημα των δύο φακέλων. Ο φάκελος Α που περιείχε το τεχνικό 
μέρος και ο φάκελος Β που περιείχε το οικονομικό μέρος. 

 Το Συμβούλιο Προσφορών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού με επιστολή του με ημερομηνία 6/6/2008 αναφέρει ότι αποφάσισε να 
κατακυρώσει την προσφορά για ανάθεση της Σύμβασης της Προτεινόμενης Μαρίνας 
Πάφου στην Κοινοπραξία CYBARCO PLC, FRANCOUDI & STEPHANOU LTD, 
ΑΘΗΝΑ Α.Τ.Ε., J & Ρ - AVAX S.A., JOANNOU & PARASKEVAIDES LTD, PANDORA 
INVESTMENTS PUBLIC LTD, C.A.D.S. HOLDINGS LTD με προσφερόμενο ετήσιο 
μίσθωμα Λ.Κ.2.225.000 (∆ύο εκατομμύρια διακόσιες είκοσι πέντε χιλιάδες λίρες 
Κύπρου) (Ευρώ 3.801.638) (Τρία εκατομμύρια οκτακόσιες μία χιλιάδες και εξακόσια 
τριάντα οκτώ ευρώ) συν ποσοστό 15% Φ.Π.Α.. Τα αποτελέσματα γνωστοποιήθηκαν 
με επιστολή της αναθέτουσας Αρχής στον επιτυχόντα και στους αποτυχόντες την 
10/6/2008. 

 Οι δύο αποτυχόντες Προσφοροδότες προσέφυγαν στην Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφορών (έναρξη διαδικασίας προσφυγής 12/6/2008). 

 Η Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών αποφάσισε στις 27/11/2008 και 28/11/2008 
για τις δύο πιο πάνω προσφυγές ότι η προσφορά της επιτυχούσας Κοινοπραξίας 
CYBARCO PLC κ.λπ. δεν ανταποκρίνεται σε ουσιώδη όρο του διαγωνισμού, υπήρχε, 
δηλαδή απόκλιση και μη συμμόρφωση στον ουσιώδη όρο Α4.7.1.1(β) των Εγγράφων 
του ∆ιαγωνισμού (μη υποβολή αποσπάσματος ποινικού μητρώου) και ότι είναι πάγια 
νομολογημένη αρχή ότι απόκλιση από ουσιώδεις όρους προσφορών καθιστά την 
προσφορά άκυρη. Προσφορά η οποία δεν πληροί και δεν ανταποκρίνεται σε ουσιώδη 
όρο του ∆ιαγωνισμού είναι άκυρη και δεν μπορεί να εξεταστεί. 

 Ακολούθησε στις 1/12/2008 προσφυγή από την Κοινοπραξία CYBARCO PLC 
κ.λπ. στο Ανώτατο ∆ικαστήριο (α) εναντίον της Απόφασης της Αναθεωρητικής Αρχής 
Προσφορών και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και (β) για αναστολή εκτέλεσης της 
Απόφασης της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών. 

 Για το (α) πιο πάνω ακόμη δεν έχει ληφθεί Απόφαση από το Ανώτατο 
∆ικαστήριο. 

 Για το (β) πιο πάνω το Ανώτατο ∆ικαστήριο στις 9/1/2009 εξέδωσε πρωτοδίκως 
απόφαση αναστολής εκτέλεσης της απόφασης της Αναθεωρητικής Αρχής 
Προσφορών μέχρι την εκδίκαση και τελεία αποπεράτωση της προσφυγής. Ακολούθως 
ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας με επιστολή του με αρ. φακ. Γ.Ε. Υποθ. 
1855/2008 ημερομηνίας 20/7/2009 προς το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού ενημέρωσε σχετικά με την απόφαση της ολομέλειας του Ανώτατου 
∆ικαστηρίου ημερομηνίας 17/7/2009 στην Έφεση της POSEIDON (αρ. 6/09) με την 
οποία ακυρώθηκαν τα διατάγματα αναστολής εκτέλεσης της απόφασης της 
Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών στην Ιεραρχική Προσφυγή POSEIDON με αρ. 
47/2008. 

 Το Υπουργείο (Αναθέτουσα Αρχή) απέστειλε επιστολή με αρ. 8.7.01.14 
ημερομηνίας 21 Ιουλίου 2009, προς τον Πρόεδρο και Μέλη της ∆ιαχειριστικής 
Επιτροπής για τις Μαρίνες, με αντίγραφο της επιστολής του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας με αρ. φακ. Γ.Ε. Υποθ. 1855/2008 και ημερομηνία 20/7/2009 σχετικά με 
την απόφαση της ολομέλειας του Ανώτατου ∆ικαστηρίου ημερομηνίας 17/7/2009 στην 
Έφεση της POSEIDON (αρ. 6/09) με την οποία ακυρώθηκαν τα διατάγματα 
αναστολής εκτέλεσης της απόφασης της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών στην 
Ιεραρχική Προσφυγή POSEIDON με αρ. 47/2008 για μελέτη του όλου θέματος και για 
να προβούν στις δέουσες ενέργειες. 
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 Η πιο πάνω απόφαση στάληκε επίσης και στον Πρόεδρο του Συμβουλίου 
Προσφορών του Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τα δέοντα. 

 Παρακαλώ σημειώστε ότι σύμφωνα με τους Όρους των Προσφορών τα έργα 
στο θαλάσσιο χώρο της Μαρίνας και τις απαραίτητες χρήσεις για τη λειτουργία της 
Μαρίνας στη ξηρά θα πρέπει να περατωθούν σε τρία χρόνια από την ημερομηνία 
υπογραφής της σχετικής Σύμβασης Μίσθωσης. 

 Θα επανέλθω για ενημέρωσή σας, ευθύς αμέσως μόλις έχω πληροφορίες για 
τις ενέργειες της ∆ιαχειριστικής Επιτροπής για τις Μαρίνες και του Συμβουλίου 
Προσφορών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.007, ημερομηνίας 10 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση, του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα, με αριθμό 23.06.009.04.007 και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο 
Εσωτερικών σαν Αρμόδια Αρχή για την ∆ιαχείριση των Αποβλήτων Εκσκαφών, 
Κατασκευών και Κατεδαφίσεων (Α.Ε.Κ.Κ) προχώρησε στην ετοιμασία κατάλληλων 
κανονισμών, οι οποίοι ετοιμάστηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών και συζητήθηκαν 
με όλους του άμεσα εμπλεκόμενους, όπως Ομοσπονδία Συνδέσμων Εργολάβων 
Οικοδομών Κύπρου, Ενώσεις ∆ήμων και Κοινοτήτων κ.τ.λ., οι απόψεις των οποίων 
έχουν ληφθεί υπόψη στην τελική διατύπωση τους. Οι κανονισμοί έχουν αποσταλεί στο 
Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για Νομοτεχνική επεξεργασία, και θέτουν τις 
λειτουργικές και τεχνικές απαιτήσεις για τη διαχείριση των Α.Ε.Κ.Κ. με στόχο το 
διαχωρισμό των Α.Ε.Κ.Κ. στην πηγή και την επαναχρησιμοποίηση/αξιοποίηση τους. 
Επίσης, καθορίζουν τις υποχρεώσεις των παραγωγών Α.Ε.Κ.Κ. αλλά και ταυτόχρονα 
τις κυρώσεις που θα έχουν από τη μη συμμόρφωση τους προς αυτές. Οι σχετικοί 
κανονισμοί προτρέπουν τους παραγωγούς Αποβλήτων να οργανώσουν είτε ατομικά 
είτε συλλογικά συστήματα διαχείρισης των Α.Ε.Κ.Κ. καθορίζοντας και τη διαδικασία 
αδειοδότησης και λειτουργίας των συστημάτων αυτών. Παράλληλα με γνωστοποίηση, 
που δημοσιεύτηκε στην επίσημη εφημερίδα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, στις 8 Μαΐου 
2009, έγινε τροποποίηση του γραπτού κειμένου της ∆ήλωσης Πολιτικής και 
καθορίστηκε ότι Μονάδες Επεξεργασίας Α.Ε.Κ.Κ. είναι δυνατό να χωροθετηθούν, υπό 
κάποιες προϋποθέσεις, στην περίμετρο χώρων Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης 
Οικιακών Απορριμμάτων, ή εντός καθορισμένης Λατομικής Ζώνης. 

2. Παράλληλα διαφάνηκε ότι υπάρχει ενδιαφέρον από ιδιώτες να 
δραστηριοποιηθούν στον τομέα της ανακύκλωσης Α.Ε.Κ.Κ. και έχουν ήδη υποβληθεί 
σχετικές αιτήσεις για εξασφάλιση της απαιτούμενης άδειας για διαχείρισης Α.Ε.Κ.Κ. Το 
Υπουργείο Εσωτερικών έχει προσλάβει αρχές Ιουνίου επιπρόσθετο προσωπικό για 
την επίσπευση των διαδικασιών έκδοσης Αδειών για συλλογή, μεταφορά και διάθεση 
μη Επικίνδυνων Αποβλήτων. Επίσης, οι διορισμένοι Επιθεωρητές σε όλες τις 
Επαρχίες, οι οποίοι έχουν τη δυνατότητα να εκδίδουν εξώδικα, έχουν εντατικοποιήσει 
τους ελέγχους τους για εντοπισμό όσων εναποθέτουν παράνομα Απόβλητα στην 
ύπαιθρο. 

3. Σχετικά με το θέμα που προέκυψε με τον χώρο Απόρριψης Αδρανών 
Αποβλήτων της Μαραθούντας στην Πάφο το Υπουργείο Εσωτερικών παραχώρησε 
στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση ποσό ύψους €150.000,00 για την πληρωμή των 
απαιτούμενων εργασιών για μεταφορά, σε ανακυκλωτές, των μεταχειρισμένων 
ελαστικών που συσσωρεύτηκαν στο χώρο Απόρριψης Αδρανών Αποβλήτων της 
Μαραθούντας, στην Πάφο. Ο Έπαρχος Πάφου προχώρησε στην προκήρυξη 
προσφορών, η οποία υπογράφτηκε στις 12/08/2009. Οι εργασίες μεταφοράς των 
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ελαστικών σε Αδειοδοτημένο Εργοστάσιο Ανακύκλωσης στον Ύψωνα της Επαρχίας 
Λεμεσού άρχισαν στις 24/08/2009 και θα ολοκληρωθούν το αργότερο σε τέσσερις 
μήνες. Με την ολοκλήρωση των εργασιών αναμένεται να δημιουργηθεί διαθέσιμος 
χώρος που θα επιτρέψει τη συνέχιση λειτουργίας του συγκεκριμένου χώρου για 
ορισμένο χρονικό διάστημα μέχρι να αρχίσουν να δραστηριοποιούνται ιδιωτικές 
εταιρείες ανακύκλωσης των Α.Ε.Κ.Κ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.010, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.04.010 και ημερομηνία 10 Ιουλίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή 
του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών με αρ. φακ. 2,11.14.1 και με 
ημερομηνία 20 Αυγούστου 2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Όπως είναι γνωστό βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία εξασφάλισης χώρου για 
δημιουργία αποθηκών / εργοταξίου του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων στην Αγία 
Βαρβάρα, μέσω του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και η οποία 
αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος του χρόνου. 

 Πρόθεση του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων είναι όπως μεταφερθούν στον πιο 
πάνω χώρο όλες οι εγκαταστάσεις που διατηρεί το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων σε 
Τ/Κ τεμάχιο στην Τίμη. Για τον σκοπό αυτό θα απαιτηθεί η ετοιμασία σχετικής μελέτης 
και σχεδίων από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων σε ότι αφορά τις κλειστές αποθήκες, το 
εργαστήριο και τα γραφεία του προσωπικού. Νοουμένου δε ότι για τις εν λόγω 
εργασίες θα ετοιμαστεί έγκαιρα σχετική εκτίμηση δαπάνης από το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων, τότε το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα είναι σε θέση να περιλάβει στις 
προτάσεις του για τον Προϋπολογισμό του 2011 το αναγκαίο ποσό για την έναρξη 
κατασκευής των απαιτούμενων έργων. 

 Με τη ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.013, ημερομηνίας 10 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου μου με ημερ. 05.08.2009 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία 
κοινοποιήθηκε στο Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ ότι το αίτημα αυτό της κοινότητας συζητήθηκε και 
στα πλαίσια της Περιφερειακής Σύσκεψης που πραγματοποίησα στην Αμαργέτη στις 
03.04.2009. Ένεκα της μορφολογίας του εδάφους και του ότι μεγαλύτερο μέρος του 
προτεινόμενου από το Κοινοτικό Συμβούλιο χώρου αποτελεί ιδιωτική γη, 
συμβούλευσα το Κοινοτικό Συμβούλιο όπως υποδείξει άλλο χώρο για τη δημιουργία 
του πάρκου, η καταλληλότητα του οποίου θα εξετασθεί από τα αρμόδια Τμήματα. 
Μέχρι σήμερα δεν υποβλήθηκε οτιδήποτε από μέρους του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Πενταλιάς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.016, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.04.016 και ημερομηνία 10 Ιουλίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή 
του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 16 Ιουλίου 
2009, σχετικά με την δυνατότητα χρήσης του νερού του φράγματος Κανναβιούς για 
σκοπούς άρδευσης στα όρια της κοινότητας του Αγίου ∆ημητριανού στην Επαρχία 
Πάφου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.  Το Φράγμα Κανναβιούς προορίζεται να ενισχύσει την υδατοπρομήθεια 31 
κοινοτήτων της ημιορεινής περιοχής Πάφου καθώς και του ∆ήμου Πέγειας 
μέσω της κατασκευής του ∆ιυλιστηρίου Κανναβιούς που αναμένεται να 
λειτουργήσει το 2011. Όπως έχει αποφασισθεί η κατ' αρχή απόδοση του 
διυλιστηρίου θα είναι 10,000 κ.μ./ημέρα και με δυνατότητα όπως αυξηθεί μέχρι 
15,000 κ.μ./ημέρα ή γύρω στα 5 εκ. κ. μ./χρόνο. 

2.   ∆εδομένου ότι η μέση ετήσια απόδοση του φράγματος Κανναβιούς έχει 
υπολογιστεί γύρω στα 6 εκ. κ.μ./χρόνο, είναι φανερό ότι τα περιθώρια για 
παροχή νερού για σκοπούς δημιουργίας αρδευτικών έργων από το εν λόγω 
φράγμα έχουν περιοριστεί σε μεγάλο βαθμό. Ως εκ τούτου, το πρόγραμμα για 
την προώθηση της σχετικής μελέτης για τα αρδευτικά έργα Έζουσας, στα οποία 
περιλαμβάνεται και έκταση 160 δεκ. της κοινότητας Άγιος ∆ημητριανός, έχει 
ανασταλεί. 

3.  Το θέμα θα μπορεί να επανεξεταστεί μέσα στα πλαίσια της επαναξιολόγησης 
των διαθέσιμων υδάτινων πόρων μετά την λειτουργία του ∆ιυλιστηρίου 
Κανναβιούς σε συνδυασμό με τη λειτουργία της υπό κατασκευή κινητής 
μονάδας αφαλάτωσης στα Κούκλια. 

 Με   την   ευκαιρία   αυτή   θα   ήθελα   να   σας   διαβιβάσω   τους   θερμούς   
μου χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.020, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Αν. Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με ημ. 27 Ιουλίου 2009 και 
σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Σύμφωνα με τα στοιχεία του Τμήματος Γεωργίας, κατά την πυρκαγιά που 
εκδηλώθηκε στα υποστατικά του βουστασίου του κ. Κουμή Καμηλάρη στις 
Βρυσούλες, καταστράφηκαν ολοσχερώς ένα υπόστεγο φύλαξης μπαλών σανού 
με εμβαδό 760m2, μαζί με 1000 κυλινδρικές μπάλες σανού, οι οποίες ήταν 
αποθηκευμένες σ’ αυτό. 

2. Το ύψος τις προκληθείσας ζημιάς υπολογίζεται στις €102.000 (€50.000 για το 
υπόστεγο σανού και €52.000 για τους σανούς). 

3. Σύμφωνα     με     τους     όρους     του      Σχεδίου      Κρατικών     Ενισχύσεων     
για επαναδραστηριοποίηση πληγέντων αγροτών και για αποκατάσταση του 
περιβάλλοντος σε περιοχές που κηρύσσονται ως πληγείσες από πυρκαγιές, η 
καταβολή αποζημίωσης για ζημιές που προκλήθηκαν από πυρκαγιές σε 
μεμονωμένες γεωργικές εκμεταλλεύσεις δεν είναι επιλέξιμη. 

4. Για να κηρυχθεί μια περιοχή πληγείσα από πυρκαγιά, θα πρέπει να 
ικανοποιούνται τα ακόλουθα κριτήρια: 
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 (α) η επηρεασθείσα περιοχή να είναι συνεχής και να καλύπτει έκταση 50 
εκταρίων τουλάχιστον, στα όρια μιας ή περισσότερων κοινοτήτων, 

 (β) το ποσοστό της ζημιάς στις γεωργικές καλλιέργειες και στα περιουσιακά 
στοιχεία των γεωργοκτηνοτροφικών εκμεταλλεύσεων να είναι 
τουλάχιστον 50%, 

 (γ) το κατώτατο ποσό της εκτιμηθείσας ζημιάς στις γεωργικές 
εκμεταλλεύσεις να είναι €200.000 και 

 (δ) ο  αριθμός  των  γεωργικών  εκμεταλλεύσεων  που   επηρεάζονται   να   
είναι τουλάχιστον πέντε. 

 Με βάση τις πρόνοιες του πιο πάνω πλαισίου, δεν μπορεί να καταβληθεί 
αποζημίωση για τις ζημιές που προκλήθηκαν από την πυρκαγιά στα υποστατικά του κ. 
Κουμή Καμηλάρη. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.021, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου με αρ. 
23.06.009.04.021 και ημερομηνία 10 Ιουλίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή 
του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 16 Ιουλίου 
2009, σχετικά με τις αντιδράσεις των κατοίκων Καλαβασού, Ασγάτας, Μαρί και 
Πεντακώμου για τη δραστηριότητα του λατομείου του Τσιμεντοποιείου Βασιλικού, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ο Γενικός ∆ιευθυντής του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού Αμαθούντας 
(ΣΑΛΑ) με επιστολή του στις 28 Μαΐου 2009, ζήτησε τις απόψεις της 
Υπηρεσίας Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, σε σχέση με τη διαχείριση της παραγόμενης αφυδατωμένης 
λάσπης στη περιοχή του λατομείου του Τσιμεντοποιείου Βασιλικού που 
χωροθετείται εντός των διοικητικών ορίων της κοινότητας Καλαβασού. 
Συγκεκριμένα, η διεργασία αφορούσε την ανάμιξη της λάσπης με κάρβουνο με 
ειδικό περιστρεφόμενο τύμπανο και ακολούθως την άμεση μεταφορά του 
αναμίξιμου υλικού στις εγκαταστάσεις του Τσιμεντοποιείου Βασιλικού για καύση. 
Στα πλαίσια αυτά και μετά από επιτόπου επίσκεψη στον προτεινόμενο χώρο 
από Λειτουργό της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος, το Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος ενημέρωσε τον Γενικό ∆ιευθυντή του 
ΣΑΛΑ ότι, προκαταρκτικά, ο χώρος κρίνεται κατάλληλος για την προτεινόμενη 
διεργασία, με την προϋπόθεση ότι θα λαμβάνονται τα κατάλληλα μέτρα και 
έλεγχοι για την προστασία των νερών και του εδάφους και αποφυγής 
οποιασδήποτε οχληρίας. Επίσης, λήφθηκαν υπόψη και οι αποστάσεις του 
προτεινόμενου χώρου από τις γύρω κοινότητες, Καλαβασού, Ασγάτας, 
Πεντακώμου και Μαρί που απέχουν περίπου 3χλμ. 

2. Η πιο πάνω πρακτική διαχείρισης της λάσπης, η οποία θα είναι προσωρινή και 
θα ολοκληρωθεί μέχρι τις 15 Οκτωβρίου 2009, προέκυψε ως αποτέλεσμα της 
αδυναμίας διάθεσης της λάσπης ως εδαφοβελτιωτικό κατά τους καλοκαιρινούς 
μήνες, με αποτέλεσμα να αποθηκεύεται στις εγκαταστάσεις της μονάδας 
επεξεργασίας στην Μονή. Η πιο πάνω πρακτική, όμως, έχει ως αποτέλεσμα 
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την προσέλκυση μυγών στην περιοχή και για γι’ αυτό επιλέγηκε η πρακτική της 
άμεσης διαχείρισης με την ανάμιξη της με κάρβουνο με σκοπό την καύση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.022, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.022 
ημερομηνίας 4.8.2009 προς τους Γενικούς ∆ιευθυντές των Υπουργείων Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού και, Γεωργίας Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, και 
σας πληροφορώ ότι αρμοδιότητα για την πολιτική ανάπτυξης μεταλλίων και λατομείων 
έχει το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

 Σύμφωνα με πληροφόρηση που είχα η ούμπρα αποτελεί πηγή οξειδίων του 
σιδήρου και μαγγανίου και χρησιμοποιείται στη βιομηχανία τσιμέντου σε μικρές 
σχετικά ποσότητες, μέχρι 5%, με σκοπό τη βελτίωση της ποιότητας του τελικού 
προϊόντος, καθώς και βελτίωση της εψησιμότητας (χρόνου παραγωγής) και 
κατανάλωσης καυσίμων. Η συνολική ετήσια ποσότητα ούμπρας που απαιτεί η 
βιομηχανία τσιμέντου δεν ξεπερνά τις 100,000 τόνους. Η ούμπρα στοιχίζει περίπου 
τριπλάσια ανά μονάδα βάρους από τις υπόλοιπες πρώτες ύλες και κατά συνέπεια 
υπάρχει επαρκές οικονομικό κίνητρο για ελαχιστοποίηση της χρήσης της. 

 Το Υπουργείο αυτό υποστηρίζει την εκμετάλλευση του ορυκτού πλούτου της 
Κύπρου για την παραγωγή βιομηχανικών προϊόντων, συμπεριλαμβανομένου του 
τσιμέντου, μέσα στα πλαίσια μιας ισόρροπης ανάπτυξης που να λαμβάνει δεόντως 
υπόψη τις οικονομικές, περιβαλλοντικές και κοινωνικές παραμέτρους. Ο αριθμός των 
απαραίτητων λατομείων, το μέγεθος τους και η γεωγραφική τους κατανομή, 
καθορίζονται σε μεγάλο βαθμό από τα διαθέσιμα κοιτάσματα. Θέση του Υπουργείου 
αυτού είναι ότι τα χαρακτηριστικά αυτά μπορούν να συνάδουν με τις παραμέτρους 
μιας ισόρροπης ανάπτυξης, ανεξάρτητα του μεγέθους τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.022, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.022 και ημερομηνία 14 Ιουλίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή 
του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 4 Αυγούστου 
2009, σχετικά με το αίτημα του Τσιμεντοποιείου Βασιλικού που ζητά την παραγωγή 
ούμπρας και τις συνέπειες δημιουργίας πολλών μικρών λατομείων ούμπρας καθ' όλη 
την επικράτεια της ελεύθερης Κύπρου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τσιμεντοποιείο Βασιλικού, κατά τη διαδικασία παραγωγής τσιμέντων 
προσθέτει στο μείγμα των πρώτων υλών (ασβεστόλιθος και άργιλος) ένα 
συστατικό πλούσιο σε οξείδια του σιδήρου το οποίο υποβοηθά στην πύρωση 
των εν λόγω υλών, ιδίως κατά την παραγωγή ειδικής ποιότητας τσιμέντων 
(Sulfate Resistance). Μέχρι πρόσφατα το συστατικό αυτό αποτελούσαν τα 
απόβλητα του εργοστασίου θειικού οξέος των Ελληνικών Χημικών Βιομηχανιών, 
γνωστά ως "cinders", τα οποία παράχθηκαν κατά τη δεκαετία του 1980 από την 
φρύξη των σιδηροπυριτών. 

2. Μετά την εξάντληση των προαναφερόμενων αποβλήτων το Τσιμεντοποιείο 
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Βασιλικού αναγκάστηκε να αναζητήσει το πλούσιο σε οξείδια του σιδήρου 
συστατικό από τα αποθέματα ούμπρας. Η ούμπρα που προμηθεύεται το 
τσιμεντοποιίο έχει αυξημένη περιεκτικότητα σε πυρίτιο γεγονός που την καθιστά 
ακατάλληλη για παραγωγή χρωστικών ουσιών. Η ούμπρα αυτή προέρχεται από 
τα υφιστάμενα λατομεία ούμπρας, που σήμερα ανέρχονται παγκύπρια σε έξι και 
κατέχονται από τρεις εταιρείες που ασχολούνται με την παραγωγή, εμπορία και 
εξαγωγή φυσικών χρωστικών ουσιών στο εξωτερικό. 

3. Σημειώνεται ότι τα έξι προαναφερόμενα λατομεία ούμπρας είναι μικρής έκτασης 
(συνολικά όλα μαζί 28 δεκάρια) και έχουν πολύ χαμηλή παραγωγή για την 
εμπορία φυσικών χρωστικών ουσιών που δεν υπερβαίνει τις 8.000 τόνους τον 
χρόνο. Ως εκ τούτου, με βάση τα εν λόγω δεδομένα, οι επιπτώσεις τους στο 
περιβάλλον θεωρούνται ασήμαντες. Η κατάσταση όμως αυτή είναι δυνατό να 
ανατραπεί λόγω της σχετικά μεγάλης ζήτησης που παρουσιάζεται από τις 
ανάγκες του Τσιμεντοποιείου Βασιλικού που ανέρχονται ετήσια στις 45.000 
τόνους. Για το λόγο αυτό τροχιοδρομούνται τα ακόλουθα: 

 Η Υπηρεσία Μεταλλείων, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος για σκοπούς διαφύλαξης των κοιτασμάτων ούμπρας 
που είναι κατάλληλη για παραγωγή χρωστικών ουσιών, εκφράζει 
αρνητικές θέσεις για αιτήσεις πολεοδομικών αδειών ανάπτυξης 
λατομείων εξόρυξης ούμπρας, στις περιπτώσεις που διαπιστώνεται ότι ο 
αιτητής δεν έχει την πρόθεση να ασχοληθεί με την παραγωγή και 
εμπορία χρωστικών ουσιών αλλά πρόθεση του είναι να εξυπηρετήσει τις 
ανάγκες της τσιμεντοβιομηχανίας, γεγονός το οποίο μπορεί να οδηγήσει 
σε ληστρική εκμετάλλευση της ούμπρας και σε ανεξέλεγκτη επιβάρυνση 
του περιβάλλοντος. 

 Το Τσιμεντοποιείο Βασιλικού διερευνά το ενδεχόμενο προμήθειας 
σκωρίας σιδήρου από Εταιρεία μεταλλουργίας νικελίου που βρίσκεται 
στην Ελλάδα. Παράλληλα, διενεργεί έρευνα για εντοπισμό κοιτάσματος 
ούμπρας που είναι ακατάλληλη για την παραγωγή χρωστικών ουσιών, 
προκειμένου να αποκτήσει το δικό της λατομείο για την εξυπηρέτηση 
των προαναφερόμενων αναγκών της. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.024, ημερομηνίας 14 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη με αριθμό 23.06.009.04.024 και σας πληροφορώ ότι Αρμόδιο 
Υπουργείο για την παρακολούθηση των συστημάτων διαχείριση των συσκευασιών και 
αποβλήτων συσκευασιών είναι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος.  

2.  Επίσης, σας πληροφορώ, ότι μετά από σχετική ενημέρωση από το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος το σύστημα ανακύκλωσης της εταιρείας 
Green Dot που έχει αναλάβει τη συλλογή για ανάκτηση και ανακύκλωση των 
συσκευασιών και αποβλήτων συσκευασιών, εκ μέρους των εισαγωγέων προϊόντων, 
αναμένεται να επεκταθεί και στην πόλη της Λάρνακας τον ∆εκέμβριο του 2009.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.024, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Περδίκη, η οποία 
διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερ. 17 Ιουλίου 2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το πρόγραμμα ανακύκλωσης της Green Dot Cyprus ξεκίνησε αρχικά από τις 
επαρχίες Λευκωσίας και Λεμεσού, λόγω του ότι θα κάλυπτε και θα εξυπηρετούσε το 
μεγαλύτερο ποσοστό πληθυσμού της Κύπρου. Συγκεκριμένα, το πρόγραμμα 
λειτούργησε αρχικά στους ∆ήμους Μέσα Γειτονιάς, Γερμασόγειας, Κάτω Πολεμιδιών, 
Αγίου Αθανασίου και Στροβόλου, από τις 15 ∆εκεμβρίου 2007 στους ∆ήμους 
Λεμεσού, Μουταγιάκας, Άγιου Τύχωνα και Ύψωνα και από την 1η Οκτωβρίου 2008 
στους ∆ήμους Έγκωμης, Αγίου ∆ομετίου, Λατσιών, Λακατάμειας, Αγλαντζιάς και 
Λευκωσίας. 

 Ακολούθως, ως Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
προτείναμε στην εταιρεία Green Dot Cyprus την επέκταση του προγράμματος της και 
στις επαρχίες Λάρνακας, Αμμοχώστου και Πάφου, με οικονομική υποστήριξη από το 
κράτος του ενημερωτικού τους προγράμματος βασιζόμενοι στους ακόλουθους 
λόγους: 

 Επίτευξη των εθνικών ποσοτικών μας στόχων σε θέματα ανακύκλωσης για το 
2012 

 Επίλυση προβλημάτων συσσώρευσης υλικών στο ΧΥΤΑ Πάφου 

 Αυξημένος όγκος αποβλήτων στις προτεινόμενες περιοχές που δέχονται 
μεγάλο αριθμό τουριστών 

 Απαίτηση των κατοίκων των υπό αναφορά περιοχών 

 Συμμετοχή μεγαλύτερου ποσοστού πληθυσμού στα προγράμματα 
ανακύκλωσης. 

 Στις 26.11.2008 το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την πρόταση του 
Υπουργείου μας, για οικονομική ενίσχυση του ενημερωτικού προγράμματος της 
Green Dot Cyprus (με το μέγιστο ποσό των €512.580 ανά έτος) ώστε να μπορέσει να 
γίνει επέκταση και στις άλλες επαρχίες. Στην απόφαση όμως του Υπουργικού 
Συμβουλίου περιλαμβανόταν η ακόλουθη πρόνοια «Να δοθεί προτεραιότητα στην 
επέκταση του προγράμματος σε πρώτη φάση, στην Πάφο/Αμμόχωστο λόγω της 
άμεσης ανάγκης αντιμετώπισης του προβλήματος με τον ΧΥΤΑ Πάφου. Η επέκταση 
του προγράμματος της δεύτερης φάσης στην επαρχία Λάρνακας, θα μπορεί να 
πραγματοποιηθεί σε έξι μήνες μετά την έναρξη των εργασιών Πάφου/Αμμοχώστου, με 
την προϋπόθεση όμως ότι θα εγκριθεί και το υπόλοιπο ποσό της επιδότησης όπως 
αυτό είχε ζητηθεί αρχικά από την Green Dot, ειδάλλως θα υπάρχει καθυστέρηση στην 
επέκταση». Βασιζόμενοι στην πρόνοια αυτή δόθηκαν οδηγίες για άμεση επέκταση 
στην επαρχία Πάφου και Αμμοχώστου λόγω του προβλήματος που υπήρχε στον 
ΧΥΤΑ Πάφου, αλλά και στο ότι το άθροισμα του πληθυσμού Αμμοχώστου και Πάφου 
ήταν παρόμοιο με της Λάρνακας έτσι έπρεπε να επιλεγεί μια λύση που θα καλυπτόταν 
και από το εγκεκριμένο κονδύλι. 

 Καταληκτικά, πέραν των πιο πάνω και πέραν της υποχρέωσης της εταιρείας 
Green Dot Cyprus για ολοκληρωμένη γεωγραφική κάλυψη, το Υπουργείο μας θα 
συμβάλει με κάθε τρόπο ώστε να τεθεί άμεσα σε εφαρμογή η επέκταση του 
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προγράμματος ανακύκλωσης και στην επαρχία Λάρνακας. Για το θέμα έχει 
ενημερωθεί σε συνεδρία (21.7.2009) και ο ∆ήμος Λάρνακας από λειτουργούς της 
Υπηρεσίας Περιβάλλοντος και της Green Dot Cyprus Ltd. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.025, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Αντρέα Φακοντή με αρ. 
23.06.009.04.025 και ημερομηνία 14 Ιουλίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή 
του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 27 Ιουλίου 2009, 
σχετικά με το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Χολετριών για κοινοποίηση του 
πορίσματος γεωλογικής μελέτης που εκπονήθηκε το 2007 για τα παλιά Χολέτρια και 
σας πληροφορώ ότι τα πορίσματα της έρευνας αυτής στάληκαν στην Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Πάφου (ως η αρμόδια υπηρεσία για θέματα μεταστέγασης) με την επιστολή 
του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος, στις 18 Ιανουαρίου 2008. Παρά ταύτα θα αποσταλούν και στην 
κοινότητα. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.028, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 21/08/2009, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Προενταξιακά, η Κύπρος εκπροσωπείτο στο ∆ιεθνές Συμβούλιο Ελαιολάδου 
ως ξεχωριστό Κράτος. Μετά την ένταξη, εκπροσωπείται από την Ε.Ε. όπως και όλα τα 
άλλα Κράτη-Μέλη που παράγουν ελαιόλαδο. Συνεπώς, η Κύπρος δεν συμμετέχει 
άμεσα σε αυτή την εκστρατεία προβολής της κατανάλωσης ελαιολάδου του ∆ιεθνούς 
Συμβουλίου Ελαιολάδου. 

 Πολιτική του ∆ιεθνούς Συμβουλίου Ελαιολάδου, είναι η χρηματοδότηση 
προγραμμάτων προώθησης του ελαιολάδου σε τρίτες χώρες και για τον σκοπό αυτό 
ξεκινά καμπάνια στις αρχές του 2010. Ήδη έχουν αναληφθεί εκστρατείες προώθησής 
του σε τρίτες χώρες, όπως η Κίνα και η Ινδία, με μεγάλη επιτυχία. Στην ντόπια αγορά 
υπάρχουν περιθώρια προώθησης του ελαιολάδου εκ μέρους των Ομάδων Παραγωγών, 
μέσω ειδικού μέτρου του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης το οποίο χειρίζεται το 
Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών, Πόρων και Περιβάλλοντος αναγνωρίζει και 
δίνει ιδιαίτερη σημασία στην καλλιέργεια της ελιάς, τόσο από περιβαλλοντικής και 
παραδοσιακής άποψης, όσο και από οικονομικής άποψης. Στο Πρόγραμμα Αγροτικής 
Ανάπτυξης περιλαμβάνονται συγκεκριμένα μέτρα (1.5.1, 1.6, 1.8.1, 1.8.2 και 2.3.7), τα 
οποία στοχεύουν στην προώθηση της καλλιέργειας της ελιάς. Όσον αφορά την 
προώθηση της κατανάλωσης του ελαιολάδου, για το σκοπό αυτό έχει συσταθεί Ομάδα 
Οργανοληπτικής Αξιολόγησης Ελαιολάδου η οποία έτυχε εκπαίδευσης από το ∆ιεθνές 
Συμβούλιο Ελαιολάδου. Η Ομάδα αναμένεται να δραστηριοποιηθεί μόλις 
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διεκπεραιωθούν τα έργα για τη λειτουργία εργαστηρίου σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή 
νομοθεσία και θα έχει ως στόχο την ενημέρωση του καταναλωτή για τα 
οργανοληπτικά χαρακτηριστικά του ελαιολάδου και τη βελτίωση της ποιότητας του 
Κυπριακού ελαιολάδου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.029, ημερομηνίας 

15 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

«Θέμα: Μέτρα για αποφυγή κατάρρευσης του παλιού γεφυριού της Χρυσοχούς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.029, ημερομηνίας 
15.7.2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στη περιοχή που βρίσκεται το παλιό γεφύρι της Χρυσοχούς προγραμματίζεται η 
κατασκευή νέου δρόμου πρόσβασης προς το διαμετακομιστικό σταθμό, ο οποίος 
προβλέπει παράκαμψη του υφιστάμενου γεφυριού με την κατασκευή νέας γέφυρας σε 
απόσταση που να μη το επηρεάζει. Ο νέος αυτός δρόμος υπόκειται στην δικαιοδοσία 
του Υπουργείου Εσωτερικών αλλά η προσφορά και η επίβλεψη του έργου θα γίνει από 
το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. Η προσφορά έχει ήδη προκηρυχθεί και οι εργασίες 
αναμένεται να ξεκινήσουν μέχρι το τέλος του 2009 και θα διαρκέσουν 12 μήνες. 

3. Τα απορριματοφόρα που μεταφέρουν οικιακά απόβλητα χρησιμοποιούν 
προσωρινά άλλο δρόμο που τους έχει υποδειχθεί από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου 
και δεν επιτρέπεται να διέρχονται από το εν λόγω γεφύρι λόγω στενότητας. Τυχόν 
διελεύσεις απορριματοφόρων από το συγκεκριμένο γεφύρι γίνονται παράτυπα και 
παρά την υπόδειξη σε αυτούς άλλης διαδρομής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.030, ημερομηνίας 15 

Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Πάφου κ. Αντρέας 
Φακοντή με αρ. 23.06.009.04.030, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας ημερομηνίας 
27/07/2009, και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α) Με βάση τις Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 67.314 και 67.870 
και ημερομηνίες 11/06/2008 και 29/10/2008 αντίστοιχα, έχει εγκριθεί, μεταξύ 
άλλων, αύξηση στο ύψος της οικονομικής βοήθειας που παραχωρείται για 
επιδιόρθωση/συντήρηση των κατοικιών σε κρατικά οικόπεδα. Οι Αποφάσεις 
τέθηκαν σε ισχύ από την 01/03/2008. 

(β) Σύμφωνα με την Απόφαση του Υπουργικού  Συμβουλίου με αρ 67.314, οι 
αυξήσεις στις χορηγίες που έχουν εγκριθεί, δεν έχουν αναδρομική ισχύ. Σε 
περίπτωση όμως που η αίτηση δικαιούχου για χορηγία έχει εγκριθεί πριν την 
01/03/2008 αλλά το σχετικό συμβόλαιο υπογράφεται με τον οικείο Έπαρχο 
κατά ή μετά την ανωτέρω ημερομηνία, αυτός θα δικαιούται το ποσό της νέας 
αυξημένης χορηγίας. 

2. Κατά συνέπεια, δεν είναι εφικτή η ικανοποίηση του αιτήματος των κατοίκων της 
Κοινότητας Τίμης, στους οποίους αναφέρεσθε, δεδομένου ότι αυτό δεν καλύπτεται 
από τις ανωτέρω Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.034, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου Ερ.23.06.009.04.034 
και ημερομηνία 27 Ιουλίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι 
αντίγραφο της επιστολής σας στάληκε προς το Υπουργείο Οικονομικών, το οποίο 
είναι το καθ' ύλην αρμόδιο Υπουργείο όσο αφορά τις φορολογίες εσόδων, με 
παράκληση όπως σας ενημερώσουν απευθείας για τις θέσεις τους επί του θέματος. 

 Παράλληλα το θέμα μείωσης ή ακόμα εκμηδένισης της φορολογίας επί των 
εσόδων που προέρχονται από την πώληση της ηλεκτρικής ενέργειας που παράγεται 
από ΑΠΕ ως πρόσθετο κίνητρο για ενθάρρυνση επενδύσεων στις διάφορες μορφές 
ΑΠΕ βρίσκεται υπό μελέτη. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.036, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 27 Ιουλίου 2009, με την οποία διαβιβάζεται η πιο 
πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη,  και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Λόγω της ραγδαίας ανάπτυξης της υδατοκαλλιέργειας στην Ελλάδα κατά τη 
δεκαετία του 1990 και κατ' επέκταση της σημαντικής αύξησης της ζήτησης 
προσοντούχου ανθρώπινου δυναμικού στις δραστηριότητες αυτές, πολλά από τα ΤΕΙ 
της Ελλάδας έχουν συμπεριλάβει σχετικούς κλάδους στο πρόγραμμα σπουδών τους 
όπως ιχθυοκομία, ιχθυολογία κ.λπ. 

 Το γεγονός ότι η Μεσογειακή Υδατοκαλλιέργεια έχει μείνει στάσιμη τα τελευταία 
χρόνια, έχει επηρεάσει αρνητικά την απασχόληση στον τομέα αυτό, ενώ μεγάλος 
αριθμός φοιτητών συνεχίζουν να αποφοιτούν από τα ανώτερα και ανώτατα 
εκπαιδευτικά ιδρύματα τις Ελλάδας αλλά και του εξωτερικού. 

 Το Υπουργείο και ειδικότερα το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, στα 
πλαίσια των αρμοδιοτήτων του, παρέχει πληροφορίες σε όσους απευθύνονται σε αυτό, 
για διευκόλυνση εξεύρεσης εργασίας, καθώς και για τις δυσκολίες που υπάρχουν για 
εργοδότηση στον τομέα αυτό. 

 Στην Κύπρο, οι πτυχιούχοι των κλάδων αυτών έχουν τη δυνατότητα να 
εργοδοτηθούν και να ασκήσουν επάγγελμα συναφή με τις σπουδές τους, όσον αφορά 
τη ∆ημόσια Υπηρεσία, στο Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, ενώ όσον αφορά 
τον ιδιωτικό τομέα, σε εταιρείες που ασχολούνται με την υδατοκαλλιέργεια, καθώς 
επίσης και σε εταιρείες που ασχολούνται με την εκπόνηση μελετών και την παροχή 
σχετικών συμβουλευτικών υπηρεσιών. 

 Με   τη   ευκαιρία   αυτή,   θα   ήθελα   να   σας   διαβιβάσω   τους   θερμούς   
μου χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.04.037, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 27 Ιουλίου 2009, με την οποία διαβιβάζεται η πιο 
πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, αναγνωρίζοντας τα προβλήματα που δημιουργούνται από τον 
ανεξέλεγκτο πολλαπλασιασμό των γάτων, έχουν εκπονήσει και έθεσαν σε εφαρμογή 
από το 2006 σχέδιο στείρωσης γάτων. 

 Όπως είναι καλά γνωστό, η πολύ μεγάλη πλειοψηφία των γάτων στην Κύπρο 
δεν έχουν σταθερή στέγη, μετακινούνται από σπίτι σε σπίτι ή από γειτονιά σε γειτονιά 
και ζουν ελεύθερα είτε μοναχικά είτε κατά ομάδες και συνήθως πολλαπλασιάζονται 
χωρίς μεγάλη δυσκολία. 

 Για την ελάττωση του αριθμού τους, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες έκριναν 
σκόπιμο να εφαρμόσουν ένα σχέδιο για τη στείρωση τους, σε αντίθεση με την 
παγίδευση και την ευθανασία, η οποία ερμηνεύεται ως εγκληματική πράξη και τα 
αποτελέσματα της είναι μόνο προσωρινά. 

 Μοναδικός στόχος του σχεδίου είναι η μείωση, μακροπρόθεσμα, του αριθμού 
των αδέσποτων γάτων σε οικολογικά αποδεκτά επίπεδα, με αποτέλεσμα τη μείωση 
των κινδύνων για τη δημόσια υγεία και ασφάλεια καθώς και την ελάττωση των 
προβλημάτων που δημιουργούνται από την παρουσία τους σε κατοικημένες περιοχές 
(πρόκληση οχληρίας, τροχαία ατυχήματα, δηλητηριάσεις, ρύπανση δημόσιων χώρων 
κ.λπ.). 

 Το σχέδιο στείρωσης γάτων καταρτίστηκε σε συνεργασία με τις Επαρχιακές 
Επιτροπές Ευημερίας Ζώων (ΕΕΕΖ), στις οποίες ανατέθηκε η εφαρμογή του. Για την 
υλοποίηση του σχεδίου οι ΕΕΕΖ συνεργάζονται με τους ιδιώτες κτηνιάτρους, τις κατά 
τόπους φιλοζωικές οργανώσεις, τις τοπικές αρχές, αλλά οργανωμένα σύνολα καθώς 
και με άτομα που φροντίζουν αδέσποτους κυρίως γάτους. 

 Με βάση το σχέδιο, τις στειρώσεις διενεργούν όλοι οι ιδιώτες κτηνίατροι και για 
κάθε γάτο που στειρώνεται συμπληρώνεται ειδικό έντυπο εις τριπλούν, το οποίο 
υπογράφεται από τον κτηνίατρο και το πρόσωπο που προσκομίζει το ζώο. 

 Οι στειρώσεις επιχορηγούνται με ένα συγκεκριμένο ποσό (€34,00 για κάθε 
στείρωση θηλυκού γάτου και €17,00 για κάθε στείρωση αρσενικού γάτου) και η 
πληρωμή τους γίνεται με την προσκόμιση των αποδεικτικών στοιχείων στις κατά 
τόπους ΕΕΕΖ. 

 Για την χρηματοδότηση του σχεδίου στείρωσης προβλέπεται σχετικό κονδύλι 
στον Κρατικό Προϋπολογισμό (Κεφάλαιο 1204 - Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, Άρθρο 
035583.3 - Αγορά Υπηρεσιών) και αφορά τη λήψη μέτρων με στόχο τον περιορισμό 
των αδέσποτων ζώων. 

 Για το έτος 2006 και το έτος 2007 η πρόνοια αυτή του Προϋπολογισμού 
ανερχόταν στο ποσό των £10,000 το έτος. Για το έτος 2008, μετά από σχετικό αίτημα 
των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, δόθηκαν πρόσθετες πιστώσεις και το ποσό 
διπλασιάστηκε και ανήλθε στο ποσό των €34,172. Σημειώνεται επίσης ότι στον 
Προϋπολογισμό του 2009, προβλέπονται πιστώσεις ύψους €50,000 για στειρώσεις 
ζώων. 
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 Το ποσό της κρατικής χορηγίας διαμοιράζεται εξίσου σε όλες τις ΕΕΕΖ και 
αποστέλλεται σε αυτές εφόσον γίνουν οι στειρώσεις και προσκομισθούν στις 
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες τα σχετικά έντυπα στείρωσης. 

 Πιστεύουμε ότι το σχέδιο λειτουργεί ικανοποιητικά. Ο αριθμός των στειρώσεων 
βέβαια, που διενεργούνται κάθε χρόνο δεν είναι απεριόριστος, αλλά μέχρι την κάλυψη 
του ποσού που προβλέπεται στον Προϋπολογισμό. Έστω όμως και με αυτές τις 
στειρώσεις πιστεύουμε ότι θα περιορισθεί ο αριθμός των αδέσποτων γάτων και θα 
μειωθούν τα προβλήματα που αφορούν την ευημερία τους. 

 Το έτος 2006 στειρώθηκαν 561 γάτοι, το έτος 2007 555 γάτοι και το έτος 2008 
1314 γάτοι. Οι στειρώσεις κάλυψαν όλες τις επαρχίες της Κύπρου και στο πρόγραμμα 
έλαβαν μέρος 35 ιδιώτες κτηνίατροι. 

 Με τη ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.040, ημερομηνίας 16 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.03.009.04.040 και ημερομηνία 
28/07/2009, σε σχέση με ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
ημερομηνίας 16/07/2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Κατόπιν διερεύνησης του θέματος με την Επαρχιακό Λειτουργό Λάρνακας 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, έχει διαπιστωθεί ότι δεν έχει χορηγηθεί 
πολεοδομική άδεια ή/και άδεια οικοδομής για την κεραία αναμετάδοσης του ΡΙΚ, 
που υφίσταται στο ύψωμα “Σωτήρα” του ∆ήμου Λευκάρων. 

(β) Σε τηλεφωνική επικοινωνία Λειτουργού της Πολεοδομικής Αρχής με αρμόδιο 
Λειτουργό του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου διαπιστώθηκε ότι, πρόκειται 
για κεραία που εγκαταστάθηκε στην περιοχή και συγκεκριμένα εντός του 
ιδιόκτητου (από καταναγκαστική απαλλοτρίωση) τεμαχίου του Ιδρύματος με αρ. 
924, Φ./Σχ. XLIX/20, μετά το 1974, όταν εγκαταλείφθηκε η κεραία 
αναμετάδοσης στον Πενταδάκτυλο. Οι υφιστάμενες εγκαταστάσεις 
χρησιμοποιούνται/υπενοικιάζονται και από την εταιρεία AREEBA Ltd μετά από 
σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 31/08/2006. Κατά 
το στάδιο της εγκατάστασης της κεραίας του ΡΙΚ δεν είχε εφαρμογή ο περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμος και απαιτείτο μόνο η εξασφάλιση άδειας 
οικοδομής από την αρμόδια Αρχή (Ειδική Επιτροπή με εκπροσώπους του 
Επάρχου, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας και του ∆ήμου και ο ∆ήμος Λευκάρων στη συνέχεια). 

(γ) Το αναφερόμενο τεμάχιο βρίσκεται εκτός Ορίου Ανάπτυξης/υδατοπρομήθειας 
και εμπίπτει στη Ζώνη ∆α1 (Περιοχή Προστασίας της Φύσης) και εντός του 
Ορίου της Περιοχής Natura 2000. Στην περιοχή δεν υφίστανται οποιεσδήποτε 
οικιστικές αναπτύξεις που να επηρεάζονται από τη λειτουργία της. 

(δ) Η Πολεοδομική Αρχή έχει καλέσει με επιστολή το ΡΙΚ όπως υποβάλει αίτηση 
για να μελετηθεί το ενδεχόμενο χορήγησης πολεοδομικής άδειας για την κεραία, 
η οποία και θα μελετηθεί στα πλαίσια του Νόμου και της Εντολής 3/2006 του 
Υπουργού Εσωτερικών. Εννοείται ότι στα πλαίσια μελέτης τέτοιας αίτησης θα 
πραγματοποιηθούν  και   οι   απαιτούμενες  διαβουλεύσεις   με  τα  εμπλεκόμενα 
Τμήματα και Υπηρεσίες.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.046, ημερομηνίας 

17 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 
Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. 23.06.009.04.046, ημερομηνίας 17.7.2009, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Θέμα:  Εξυπηρέτηση του επιβατικού κοινού στον Αερολιμένα Λάρνακας 

1.  Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων σε συσκέψεις που έχουν γίνει πολύ 
πιο πριν από την έναρξη της φετινής καλοκαιρινής περιόδου, έχει καλέσει τόσο 
τον Επενδυτή που έχει την ευθύνη διαχείρισης και λειτουργίας των 
Αερολιμένων όσο και τις εταιρείες που προσφέρουν τις υπηρεσίες επίγειας 
εξυπηρέτησης, να λάβουν έγκαιρα όλα τα απαραίτητα μέτρα για την ασφαλή και 
ομαλή λειτουργία των Αερολιμένων. 

2.   Έχουν επίσης δοθεί οδηγίες στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας να εποπτεύει τη 
λειτουργία των Αερολιμένων και να επισημαίνει τυχόν προβλήματα για να 
λαμβάνονται άμεσα διορθωτικά μέτρα. 

3.    Η λειτουργία και εξυπηρέτηση του επιβατικού κοινού κατά το μήνα Ιούλιο 2009 
είναι σαφώς καλύτερη από ότι πέρυσι. Συγκεκριμένα σύμφωνα και με τα 
στατιστικά δεδομένα που υπάρχουν στον Αερολιμένα Λάρνακας, για το μήνα 
Ιούλιο 2009 οι καθυστερήσεις που οφείλονται στις εταιρείες εξυπηρέτησης του 
επιβατικού κοινού σε σχέση με τον αριθμό πτήσεων που είχαν καθυστέρηση 
είναι 3,3% σε σύγκριση με το μήνα Ιούλιο του 2008 όπου το ποσοστό ήταν 
14,9%. Επίσης όσον αφορά το χρόνο παραλαβής αποσκευών, 97% των 
πτήσεων είχαν διανομή της πρώτης αποσκευής σε λιγότερο από 30 λεπτά από 
την ώρα που το αεροπλάνο έχει φτάσει στο χώρο στάθμευσης σε σύγκριση με 
τον Ιούλιο του 2008 που είχαμε 92%. Επίσης 93% των πτήσεων είχαν 
συμπληρώσει τη διανομή των αποσκευών σε λιγότερο από 45 λεπτά σε 
σύγκριση με 79% για τον αντίστοιχο μήνα του 2008.  

4.  Θα πρέπει επίσης να σημειωθεί ότι οι υφιστάμενες εγκαταστάσεις του 
Αερολιμένα Λάρνακας κατά τη διάρκεια της περιόδου αιχμής λειτουργούν 
πέραν από τα όρια σχεδιασμού τους και αναμένεται ότι οι οποιεσδήποτε 
ταλαιπωρίες του επιβατικού κοινού θα μειωθούν στο ελάχιστο με τη λειτουργία 
των νέων τερματικών κτιρίων του Αερολιμένα Λάρνακας που θα λειτουργήσουν 
το Νοέμβριο του 2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.048, ημερομηνίας 20 

Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση, του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Αντρέα Φακοντή, με αριθμό 23.06.009.04.048 και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο 
Εσωτερικών, έχει υπογράψει συμφωνία στις 5 Μαΐου 2009 με την κοινοπραξία 
ECOREM N.V, Λ∆Κ Σύμβουλοι Τεχνικών και Αναπτυξιακών Έργων Α.Ε. και 
Ατλαντίς Συμβουλευτική Κύπρου Λτδ. για Παροχή Υπηρεσιών Συμβούλου για την 
ετοιμασία όλων των αναγκαίων μελετών/εγγράφων και την επίβλεψη των 
κατασκευαστικών εργασιών για την αποκατάσταση και την μετέπειτα φροντίδα των 
χώρων ανεξέλεγκτης διάθεσης απορριμμάτων στην επαρχία Πάφου 
συμπεριλαμβανομένου και του παλαιού σκυβαλότοπου που βρίσκεται στην 
κοινότητα της Αγίας Μαρινούδας. 
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2. Η διάρκεια της σύμβασης είναι 32 μήνες, όλες οι μελέτες θα πρέπει να 
υποβληθούν στους 8 πρώτους μήνες, οι κατασκευαστικές εργασίες αναμένεται να 
αρχίσουν το δεύτερο εξάμηνο του 2010 και να ολοκληρωθούν το πρώτο εξάμηνο του 
2012.  Τόσο η σύμβαση για την παροχή υπηρεσιών συμβούλου όσο και το 
κατασκευαστικό συμβόλαιο θα συγχρηματοδοτηθεί από το Ταμείο Συνοχής της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.060, ημερομηνίας 23 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.060 που στάληκε με την επιστολή σας στις 03.08.2009 και σας 
πληροφορώ ότι το θέμα των χοιροστασίων στις περιοχές “Μάντρες” Παλιομετόχου και 
“Όβκός” Παλιομετόχου-Κοκκινοτριμιθιάς, απασχόλησε σύσκεψη η οποία 
πραγματοποιήθηκε στις 28.07.2009 με τη συμμετοχή του Επάρχου Λευκωσίας και 
εκπροσώπων των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών γης στην περιοχή, του Συνδέσμου 
Ανάπτυξης Παλιομετόχου και του Συνδέσμου Περιβάλλοντος και Υγείας. Στην περιοχή 
υφίστανται τέσσερα χοιροστάσια των οποίων τα δεδομένα περιγράφονται παρακάτω. 

2. Χοιροστάσιο Γεώργιου και Αργυρούλλας Νεοφύτου: 

(α)  Στο τεμάχιο με αρ. 78 (παλαιοί αρ. 241/1, 242/1, 59/1), Φ./Σχ.:21/58 στην 
Κοκκινοτριμιθιά χορηγήθηκε στις 11/1/1972 καλυπτική άδεια οικοδομής (αρ. 
66414) που αφορούσε 11 υποστατικά τα οποία χρησιμοποιούνταν ως 
χοιροστάσιο και μιας διώροφης οικοδομής. Σημειώνεται ότι κατά το στάδιο 
εξέτασης της πιο πάνω αίτησης έγινε διαβούλευση του Γραφείου Επάρχου 
Λευκωσίας με τον Πρώτο Ιατρικό Λειτουργό, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, 
τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες και τον Επαρχιακό Μηχανικό Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων. Για τα πιο πάνω υποστατικά χορηγήθηκε το έτος 1974 Πιστοποιητικό 
Έγκρισης. 

(β)  Στις 13.06.1980 δημοσιεύτηκε η Κ.∆.Π. 148/80, η οποία τροποποιήθηκε στις 
26.03.1983 με την Κ.∆.Π. 68/83, σύμφωνα με τις οποίες το τεμάχιο εντάχθηκε σε 
Γεωργική Ζώνη Γ, μέσα στην οποία απαγορεύεται η μαζική εκτροφή ζώων και 
πουλερικών (σημειώνεται ότι με βάση τα σημερινά δεδομένα, η ανάπτυξη 
βρίσκεται σε απόσταση 2500 μέτρων περίπου από την Οικιστική Ζώνη της 
Κοινότητας Κοκκινοτριμιθιάς, 3500 μέτρων περίπου από την Οικιστική Ζώνη της 
Κοινότητας Παλιομετόχου, 3400 μέτρων περίπου από την Οικιστική Ζώνη της 
Κοινότητας Αγίων Τριμιθιάς, 760 μέτρων περίπου από τη Βιομηχανική Ζώνη 
Κοκκινοτριμιθιάς και 1350 μέτρων περίπου από τη Βιοτεχνική Ζώνη 
Παλιομετόχου). 

(γ)  Στις 09.03.1983 οι ιδιοκτήτες του τεμαχίου υπόβαλαν αίτηση για χορήγηση 
άδειας οικοδομής για προσθήκη ενός συγκροτήματος υποστατικών, ο όγκος 
των οποίων ανερχόταν σε 9,5% του όγκου των εγκριμένων οικοδομών. Η αίτηση 
ήταν σύμφωνη με τους Κανονισμούς που αναφέρονται στην παρ.4(β) στο πιο 
πάνω και η άδεια οικοδομής χορηγήθηκε το έτος 1984. 

(δ)  Κατά τη διάρκεια επιτόπου εξέτασης που πραγματοποιήθηκε από Λειτουργό 
του Γραφείου Επάρχου στις 24.04.2009 διαπιστώθηκε ότι οι οικοδομές που 
βρίσκονται εντός του τεμαχίου με αρ.78, έχουν ανεγερθεί με βάση τα εγκριμένα 
σχέδια, εκτός από κάποιες τροποποιήσεις στο δωμάτιο μετρητή της ΑΗΚ. 
∆ιαπιστώθηκε επίσης ότι ο νέος ιδιοκτήτης των υποστατικών προβαίνει σε 
σοβάτισμα μιας πτέρυγας, εργασία για την οποία σύμφωνα με το άρθρο 2 του 
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περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου δεν απαιτείται η εξασφάλιση άδειας 
οικοδομής. 

(ε)  Η επαναλειτουργία του χοιροστασίου θα εξεταστεί σε συνεργασία με όλες τις 
εμπλεκόμενες Υπηρεσίες και με βάση τις πρόνοιες της ισχύουσας Νομοθεσίας, 
την κατάσταση των υφιστάμενων οικοδομών και της υγειονομικής τους 
κατάστασης, της καταλληλότητας της πηγής υδατοπρομήθειας που διαθέτουν και 
νοουμένου ότι θα εξασφαλιστεί άδεια απόρριψης αποβλήτων. Σύμφωνα με τα 
πρακτικά της προαναφερθείσας σύσκεψης, ο Έπαρχος ανέφερε ότι η Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Λευκωσίας θα προβεί σε άμεση διερεύνηση καταγγελίας που έχει 
ενώπιόν της για κατασκευή δεξαμενών χοιρολυμάτων και σε περίπτωση που 
διαπιστωθεί ότι αυτή ευσταθεί, θα ληφθούν δικαστικά μέτρα εναντίον των 
παρανομούντων. 

3. Σχετικά με δύο (2) χοιροστάσια που ανήκουν στους κ. Γεώργιο Νεοφύτου και κ. 
Χριστάκη Νεοφύτου αντίστοιχα, ο Έπαρχος Λευκωσίας έχει αποστείλει επιστολή 
στον Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 19.05.2008 με την οποία 
ζητήθηκε Γνωμάτευση κατά πόσο η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας μπορεί ή 
ενδείκνυται να λάβει δικαστικά μέτρα εναντίον των ιδιοκτητών για αυθαίρετη 
ανέγερση οικοδομών, ενόψει του γεγονότος ότι από μέρους των αιτητών   
εκκρεμούν   Προσφυγές   στο   Ανώτατο   ∆ικαστήριο   εναντίον   της   απόφασης 
του Υπουργικού Συμβουλίου να απορρίψει την αίτησή τους για έκδοση 
πολεοδομικής άδειας κατά παρέκκλιση των προνοιών της ∆ήλωσης Πολιτικής. 
Κατά τη διάρκεια της προαναφερθείσας σύσκεψης, ο Έπαρχος Λευκωσίας 
ανάλαβε να ζητήσει επίσπευση της αποστολής νομικής συμβουλής από τη 
Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας. 

4.  Αναφορικά με το τέταρτο χοιροστάσιο που βρίσκεται στην εν λόγω περιοχή και 
το οποίο ανήκει στον κ. Ανδρέα Νεοφύτου, ο Έπαρχος Λευκωσίας έχει 
ενημερώσει το Υπουργείο Εσωτερικών ότι δεν υποβλήθηκε στο παρελθόν 
οποιοδήποτε παράπονο στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας. Ως εκ τούτου, 
το Γραφείο Επάρχου θα προβεί σε διερεύνηση της καταγγελίας και ανάλογο 
χειρισμού του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.062, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Περδίκη, η οποία 
διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 3.8.2009, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος αμέσως μετά την υποβολή σχετικών παραπόνων 
επισκέφθηκε την περιοχή και διαπίστωσε: 

- Παράνομη απόρριψη μπάζων και επέμβαση στην παραλία, 

- Τοποθέτηση αγωγών που ξεκινούν από υπό ανέγερση κατοικία και καταλήγουν 
στην παραλία  της περιοχής «θαλασσινές Σπηλιές.  Η υπό αναφορά κατοικία 
κατασκευάζεται από την εταιρεία "Theonisi Ltd" και βρίσκεται κοντά στην οδό 
Θήβας και 

- Επεμβάσεις στην παραλία, στο ύψος της οδού Θήβας, με την κατασκευή 
αποβαθρών, κυματοθραύστη και τοποθέτηση αγωγών πλησίον της παραλίας. 
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 Τα πιο πάνω ευρήματα διαβιβάστηκαν στις αρμόδιες αρχές (Έπαρχο Πάφου 
και ∆ήμαρχο Πέγειας) με την υπόδειξη όπως, στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων τους, 
προχωρήσουν στη λήψη μέτρων για άμεσο τερματισμό των παράνομων ενεργειών 
και αποκατάσταση του χώρου. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.»     

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.063, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του βουλευτή κ. Περδίκη, η οποία 
διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερ. 4 Αυγούστου 2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η προστασία των δασών από τις πυρκαγιές αποτελεί κύριο μέλημα του 
Τμήματος ∆ασών. Συνεχής μας προσπάθεια είναι να συγκροτούμε και να διατηρούμε 
το Σώμα των ∆ασοπυροσβεστών σε πολύ υψηλά επίπεδα απόδοσης και ετοιμότητας. 
Αυτό επιτυγχάνεται με τις κατάλληλες προσλήψεις ικανού προσωπικού και την συνεχή 
εκπαίδευση. 

 Οι προσλήψεις γίνονται με βάση τους ισχύοντες κανονισμούς, από τριμελή 
επιτροπή που απαρτίζεται από τον ∆ιευθυντή του Τμήματος ∆ασών ή εκπρόσωπό 
του, τον Περιφερειακό ∆ασικό Λειτουργό και τον Λειτουργό Προστασίας. 

 Οι υποψήφιοι συμπληρώνουν αίτηση για πρόσληψη στο Σώμα 
∆ασοπυροσβεστών και δηλώνουν κατά προτεραιότητα τρεις ∆ασικούς Σταθμούς 
στους οποίους επιθυμούν να υπηρετήσουν. 

Τα κριτήρια πρόσληψης είναι τα ακόλουθα: 

Σωματικό Τεστ 40% 

Προφορική Εξέταση 30% 

Πείρα ∆ασοπυροσβέστη 10% 

Γνώστης της περιοχής 5% 

Άδεια οδηγού μεγάλου πυροσβεστικού οχήματος 10% 

Τόπος διαμονής  5% 

 Λόγω της οικονομικής κρίσης, το 2009 ο αριθμός των υποψηφίων για το 
επάγγελμα του ∆ασοπυροσβέστη αυξήθηκε σημαντικά. Ενώ το 2008, οι υποψήφιοι 
για 166 θέσεις ήταν 209, φέτος ανήλθαν στους 368. 

 Το 67% από τους νέους υποψήφιους είχαν ηλικία 22-40 χρόνων και σχεδόν 
όλοι ήταν απόφοιτοι Λυκείου. Η επιτροπή επιλογής εξέτασε τους υποψήφιους, με 
βάση τα κριτήρια επιλογής, και επιλέχθηκαν οι καταλληλότεροι. Κάποια άτομα από τις 
κοινότητες Παναγιάς, Κάτω Πύργου και Κάμπου δεν κατέστη δυνατόν να 
εργοδοτηθούν σαν δασοπυροσβέστες, επειδή μειονεκτούσαν κατά πολύ έναντι άλλων. 
Σημειώνεται ότι έχει τροχιοδρομηθεί η διαδικασία για εξασφάλιση νέων θέσεων 
δασεργατών για να μπορούν να απασχοληθούν και άλλα άτομα που προέρχονται από 
τις πιο πάνω κοινότητες. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.064, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2009, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2009 και σε 
απάντηση της ερώτησης με αρ. 23.06.009.04.064 του αξιότιμου βουλευτή κ. Γ. 
Περδίκη θα ήθελα να σας ενημερώσω τα ακόλουθα: 

 Ύστερα από την πρόσφατη ψήφιση από την ολομέλεια της Βουλής των 
Αντιπροσώπων της νέας αντικαπνιστικής νομοθεσίας, το Υπουργείο Υγείας 
προγραμματίζει την έναρξη διαφωτιστικής εκστρατείας με στόχο την ενημέρωση του 
κοινού για τη σημασία της προστασίας από το παθητικό κάπνισμα και την ανάγκη 
συμμόρφωσης με τη νέα νομοθεσία ως μέτρο προστασίας. 

 Η στρατηγική για αντιμετώπιση του καπνίσματος θα ανακοινωθεί σύντομα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.065, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού με αρ. Ερ. 23.06.009.04.065, ημερ. 4 Αυγούστου 2009, σχετικά με 
ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκης 
και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Ξενοδόχων έκανε κατά καιρούς, προφορική αναφορά 
για το θέμα αυτό, στις συναντήσεις του Συνδέσμου τόσο με το Υπουργείο όσο και με 
τον ΚΟΤ, καθώς και στην ομιλία του Προέδρου του Συνδέσμου κατά την Ετήσια Γενική 
Συνέλευση του ΠΑΣΥΞΕ. 

 Με προτροπή του Υπουργείου, ο Σύνδεσμος ανάλαβε να υποβάλει 
ολοκληρωμένη πρόταση προς το Υπουργείο που να περιλαμβάνει τον ρόλο, την 
αποστολή και τη δομή ενός Ξενοδοχειακού Επιμελητηρίου καθώς και εκτίμηση για τα 
πάγια και λειτουργικά του έξοδα. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και ο ΚΟΤ θα αναμένουν 
την υποβολή της πρότασης από τον ΠΑΣΥΞΕ για να αξιολογηθεί κατά πόσο ο νέος 
θεσμός που θα προταθεί με τη μορφή του Επιμελητηρίου θα προσφέρει βελτιωμένο 
και πιο σύγχρονο πλαίσιο λειτουργίας ή/και συγκεκριμένες πρόσθετες υπηρεσίες, 
τεχνογνωσία και πρακτικές, σε σύγκριση με υφιστάμενους θεσμοθετημένους φορείς 
όπως είναι ο ΚΟΤ, το ΚΕΒΕ, η ΟΕΒ και οι διάφορες συμβουλευτικές επιτροπές στις 
οποίες μετέχει ο ΠΑΣΥΞΕ, ο ΣΤΕΚ και άλλοι φορείς του τουρισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.066, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 4.8.2009, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ι. Συμπερίληψη της περιοχής του Ακάμα στο ∆ίκτυο «ΦΥΣΗ 2000» 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία είχε δεσμευτεί προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να 
υποβάλει μέχρι το τέλος Σεπτεμβρίου του 2009 προτάσεις για συμπερίληψη της 
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περιοχής του Ακάμα στο ∆ίκτυο «ΦΥΣΗ 2000». Επειδή όμως έχει υποβληθεί μεγάλος 
αριθμός ενστάσεων, η διαδικασία αξιολόγησής τους θα απαιτήσει μεγάλο χρονικό 
διάστημα. Ως εκ τούτου, η ημερομηνία υποβολής της περιοχής του Ακάμα στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει μετατεθεί στα τέλη Οκτωβρίου. Για την πρόθεσή μας αυτή, 
έχει ενημερωθεί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Η πρόταση, σύμφωνα με την Εθνική μας νομοθεσία, αλλά και το Κοινοτικό 
Κεκτημένο της Ε.Ε., θα πρέπει να περιλαμβάνει εισήγηση για καθορισμό Ειδικής 
Ζώνης Προστασίας για την Προστασία των Πτηνών (ΕΖΠ), σύμφωνα με τις πρόνοιες 
του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου (Αρ. 
152(Ι)/2003), και για καθορισμό Ειδικής Ζώνης ∆ιατήρησης για την Προστασία των 
Οικοτόπων και Ειδών Άγριας Χλωρίδας και Πανίδας (ΕΖ∆), σύμφωνα με τις πρόνοιες 
του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμου (Αρ. 
153(Ι)72003). 

 Η περαιτέρω διαδικασία που θα ακολουθηθεί καθορίζεται από τις πρόνοιες του 
Νόμου Αρ. 153(Ι)/2003 και προνοεί τη συζήτηση των προτάσεων στην αρμόδια 
Επιστημονική Επιτροπή, την παρουσίασή τους στις τοπικές κοινωνίες, τη δημοσίευση 
των περιοχών που προτείνεται να ενταχθούν στο ∆ίκτυο, τη δυνατότητα υποβολής 
παρατηρήσεων και ενστάσεων και τη δημοσίευση του τελικού καταλόγου από τον 
Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. Σημειώνεται ότι, οι Ειδικές 
Ζώνες Προστασίας για τα πτηνά (ΕΖΠ) εξαιρούνται από τη διαδικασία παρουσίασής 
τους στις τοπικές κοινωνίες και τη διαδικασία υποβολής ένστασης. Ως εκ τούτου, 
δημοσιεύονται και προτείνονται προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή από τον Υπουργό 
Εσωτερικών. 

II. ∆ιαδικασία οριοθέτησης της περιοχής του ∆ικτύου «ΦΥΣΗ 2000» στη 
Χερσόνησο του Ακάμα 

 Οι δεσμεύσεις του Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς τη Συντονιστική Επιτροπή 
Κοινοτήτων Ακάμα και την Επιτροπή Αγώνα Ίνειας περιελάμβαναν μεταξύ άλλων και 
τα ακόλουθα: 

(α) Η Επιστημονική Επιτροπή θα συνεδριάσει και θα οριοθετήσει συγκεκριμένα την 
περιοχή του ∆ικτύου «ΦΥΣΗ 2000» έτσι ώστε να οριστούν επιστημονικά και 
τεκμηριωμένα οι περιοχές και τα είδη που θα προστατεύονται. 

(β) Η λεγόμενη «κόκκινη γραμμή» θα καταργηθεί. 

(γ) Για τις ιδιοκτησίες εντός της περίκλειστης περιοχής, της προστατευτικής ζώνης 
και της περιοχής «ΦΥΣΗ 2000» που δεν μπορούν να αναπτυχθούν, θα δοθεί η 
δυνατότητα αποζημίωσης, ανταλλαγής με κρατική γη ή μεταφορά συντελεστή 
σε γειτονικές περιοχές. 

 Το θέμα της οριοθέτησης της περιοχής «ΦΥΣΗ 2000» στην περιοχή του Ακάμα 
αποτέλεσε αντικείμενο επίμονων και συνεχών συνεδριάσεων και διαβουλεύσεων, 
τόσο της αρμόδιας εξ Υπουργών Επιτροπής όσο και της Επιστημονικής Επιτροπής 
και άλλων αρμόδιων κυβερνητικών φορέων με τις κοινότητες της περιοχής. 

 Στην όλη διαδικασία είχαν επίσης εμπλακεί οι Ελλαδίτες εμπειρογνώμονες και 
Πανεπιστημιακοί (κύριοι Παναγιώτης ∆ημόπουλος, που μετακαλέστηκε από την 
Κοινότητα Ίνειας, και Κυριάκος Γεωργίου, που μετακαλέστηκε από την Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος). Σημειώνεται ότι, οι προτάσεις των δύο εμπειρογνωμόνων 
αφορούσαν αποκλειστικά την οριοθέτηση του ∆ικτύου «ΦΥΣΗ 2000» στην περιοχή 
των χωριτικών ορίων της Κοινότητας Ίνειας. Οι εμπειρογνώμονες είχαν την ευκαιρία 
να εκφράσουν τις απόψεις τους και σε συνεδριάσεις της Επιστημονικής Επιτροπής 
που είχαν συγκληθεί ειδικά για τον σκοπό αυτό. 
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III. Πρόταση ορίου του ∆ικτύου «ΦΥΣΗ 2000» στη Χερσόνησο του Ακάμα 

 Η πληροφόρηση και τα στοιχεία που είχε στη διάθεσή της η Επιστημονική 
Επιτροπή [Ν.153(Ι)/2003] ώστε να μπορέσει να διαμορφώσει την εισήγησή της προς 
τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, αναφορικά με το όριο 
του ∆ικτύου «ΦΥΣΗ 2000» του Ακάμα, ήταν τα ακόλουθα: 

(α) Τις πρόνοιες του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης της Φύσης και της Άγριας 
Ζωής Νόμου [Αρ. 153(Ι)/2003] και της σχετικής Οδηγίας στα οποία 
περιγράφονται τα κριτήρια επιλογής και οριοθέτησης των περιοχών του 
∆ικτύου «ΦΥΣΗ 2000». 

(β) Τις εισηγήσεις του Ταμείου  Θήρας σύμφωνα με τον περί Προστασίας και 
∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμο [Αρ. 152(Ι)/2003].  

(γ) Τις δεσμεύσεις του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  

(δ) Προσωπικές εμπειρίες από κατά καιρούς επισκέψεις που είχαν στη Χερσόνησο 
του Ακάμα και επαφές με τις Κοινότητες της περιοχής και τις σχετικές θέσεις και 
απόψεις των τελευταίων. 

(ε) Τις σχετικές με την περιοχή του Ακάμα δεσμεύσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
που   έγιναν   κατά   τη   συζήτηση   των   προτάσεών   μας   στη   διάρκεια   
του βιογεωγραφικού σεμιναρίου που έγινε στις Βρυξέλλες στις 6.12.2006.  

(στ) Τα   αποτελέσματα  των   συζητήσεων   του   όλου   θέματος   στην   αρμόδια   
εξ Υπουργών Επιτροπή.  

(ζ) Τις απόψεις, εκθέσεις και προτάσεις των δύο Ελλαδιτών εμπειρογνωμόνων και 
πανεπιστημιακών.  

(η) Το χάρτη με την εισήγηση της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος και του Τμήματος 
∆ασών. 

(θ) Το χάρτη με την εισήγηση του κου Αντρέα ∆ημητρόπουλου, εκπροσώπου της 
Ομοσπονδίας     Περιβαλλοντικών     και     Οικολογικών     Οργανώσεων     
στην Επιστημονική Επιτροπή. 

 Η αρμόδια Επιστημονική Επιτροπή, σε συνεδρία της που έγινε στις 24.2.2009, 
αποφάσισε, με ψήφους 8 υπέρ και 3 κατά, τα όρια του ∆ικτύου «ΦΥΣΗ 2000» για 
προστασία ειδών, οικοτόπων και πτηνών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.067, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 23.06 
009.04.067 και ημερομηνία 27 Ιουλίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του 
Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 4 Αυγούστου 2009, 
σχετικά με τα σχέδια της Κυβέρνησης για την προστασία και ανάδειξη του κρατήρα 
του λατομείου ούμπρας στο χωριό Τρούλλοι Λάρνακας και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1.  Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος επικροτεί τις 
προσπάθειες της κοινοτικής αρχής Τρούλλων για αξιοποίηση της τεχνητής 
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λίμνης, η οποία δημιουργήθηκε στον κρατήρα εκσκαφής του λατομείου 
φαιοχώματος (ούμπρας), και για ανάδειξη της περιοχής σε πόλο έλξης 
επισκεπτών. Τέτοια έργα αξιοποίησης θα πρέπει να γίνονται με βάση 
συγκεκριμένους σχεδιασμούς που να λαμβάνεται υπόψη, μεταξύ άλλων, και το 
ιδιοκτησιακό καθεστώς της γης, καθώς και να υποβάλλονται στις αρμόδιες 
αρχές για έγκριση. 

2.  Πράγματι, η υπό αναφορά περιοχή είναι σημαντική από γεωλογικής πλευράς 
και ως αποτέλεσμα τούτου το 1996 χαρακτηρίστηκε ως γεωμόρφωμα με βάση 
την τότε ∆ήλωση Πολιτικής. Με τη λήξη του Προνομίου Λατομείου το 1997, η 
εταιρεία κλήθηκε όπως μη διαμορφώσει τον χώρο, αλλά προβεί μόνο σε 
περίφραξή του για λόγους ασφαλείας, όπως και έγινε. Το 2004, η εταιρεία 
απαλλάγηκε πλήρως από τις υποχρεώσεις διαμόρφωσης του χώρου για 
σκοπούς προφύλαξης του γεωμορφώματος. 

3.  Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος ολοκλήρωσε σε συνεργασία με συμβούλους από το 
εξωτερικό σχετική μελέτη για την αποκατάσταση εγκαταλελειμμένων 
μεταλλείων θειούχων κοιτασμάτων. Βάσει των πορισμάτων της εν λόγω 
μελέτης, προγραμματίζεται πιλοτικό πρόγραμμα διαμόρφωσης του μεταλλείου 
Κοκκινοπεζούλας στην περιοχή Μιτσερού. Το υπό αναφορά λατομείο 
φαιοχώματος στους Τρούλλους δεν εμπίπτει στις άμεσες προτεραιότητες του 
Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης για διαμόρφωση στο παρόν στάδιο. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.068, ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέσπιση προγράμματος ενίσχυσης της οικονομικής ανάκαμψης με τη χορήγηση 
κοινοτικής χρηματοδοτικής συνδρομής για έργα στον τομέα της ενέργειας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ.23.06.009.04.068 και ημερομηνία 
13 Αυγούστου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και Συμβούλιο δημοσίευσαν στην Επίσημη 
Εφημερίδα της Ε.Ε. ημερ. 31/07/2009 Κανονισμό με αρ. 663/2009 ο οποίος θεσπίζει 
μηχανισμό χρηματοδότησης για την υλοποίηση στην Κοινότητα έργων στον τομέα της 
ενέργειας, με τα οποία θα αντιμετωπίζονται γρήγορα τόσο η οικονομική κρίση όσο και 
οι επείγουσες ενεργειακές ανάγκες της Κοινότητας. 

 Ο Κανονισμός αυτός για ενίσχυση του ενεργειακού εφοδιασμού περιλαμβάνει 
τρεις πυλώνες: 

(α) Έργα υποδομής φυσικού αερίου και ηλεκτροδότησης 

(β)  Έργα υπεράκτιας αιολικής ενέργειας και 

(γ)  Έργα δέσμευσης και αποθήκευσης άνθρακα 

Το ύψος της Κοινοτικής βοήθειας αποφασίστηκε όπως ανέλθει στα 3.98 δις Ευρώ, εκ 
των οποίων τα 2 δις θα δοθούν εντός του 2009 και το υπόλοιπο 1.98 δις το 2010. 
Σύμφωνα με τον αναλυτικό κατάλογο, 2.365 δις ευρώ θα διατεθούν προς ενίσχυση 
των έργων διασύνδεσης των κρατών μελών στον τομέα του ηλεκτρισμού και φυσικού 
αερίου, 0.565 δις ευρώ για κατασκευή αιολικών πάρκων στη θάλασσα και 1.05 δις 
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ευρώ για κατασκευή έργων δέσμευσης και αποθήκευσης άνθρακα σε γεωλογικούς 
χώρους. 

 Βάση των τριών πυλώνων που αποφάσισε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή να στηρίξει 
οικονομικά, η Κύπρος μπορούσε να υποβάλει αίτηση για χρηματοδότηση μόνο για 
έργα υποδομής τερματικού φυσικού αερίου. Ο λόγος είναι ότι έργα υπεράκτιας 
αιολικής ενέργειας καθώς και έργα υποθαλάσσιας σύνδεσης ηλεκτρισμού ή φυσικού 
αερίου δεν είναι εφικτά, αφού έρευνες απέδειξαν ότι η θαλάσσια περιοχή της Κύπρου 
δεν ενδείκνυται για τέτοιου είδους επενδύσεις. Επιπλέον, δεν είναι δυνατό να 
πραγματοποιηθούν στην Κύπρου έργα δέσμευσης και αποθήκευσης άνθρακα. 

 Για τους πιο πάνω λόγους η Κύπρος υπέβαλε αίτηση για χρηματοδότηση του 
τερματικού φυσικού αερίου στο Ενεργειακό Κέντρο στο Βασιλικό. Μετά από 
διαπραγματεύσεις στην ΕΕ τόσο σε Υπουργικό όσο και σε επίπεδο Αρχηγών Κρατών, 
αποφασίστηκε όπως δοθούν στην Κύπρο €10 εκ. 

 Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή με ανακοίνωση της στις 18 Μαΐου 2009, κάλεσε τα 
κράτη μέλη να υποβάλουν μέχρι τις 15 Ιουλίου 2009, τις προτάσεις τους στο πλαίσιο 
του Κανονισμού. Η ΚΥΠΡΟΣ υπέβαλε πρόταση όπως τα €10 εκ. που της αναλογούν, 
χρησιμοποιηθούν για το τερματικό φυσικού αερίου και την ανάπτυξη του εγχώριου 
δικτύου μεταφοράς φυσικού αερίου. Σημειώνεται ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία ζήτησε 
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή όπως ενημερωθεί αναφορικά με την πρόοδο της 
αξιολόγησης των προτάσεων. 

 Ο Γενικός ∆ιευθυντής της ∆ιεύθυνσης Ενέργειας και Μεταφορών της 
Επιτροπής, ενημέρωσε τους ομολόγους του, στη συνάντηση Γ∆ που 
πραγματοποιήθηκε στις 11 Σεπτεμβρίου στις Βρυξέλλες, ότι κατά το τέλος της 
προθεσμίας υποβολής αιτήσεων είχαν κατατεθεί 87 προτάσεις έργων (46 διασύνδεση, 
29 αιολικά και 12 δέσμευση και αποθήκευση άνθρακα), όλες εντός του εγκεκριμένου 
προϋπολογισμού. Στις 11 Σεπτεμβρίου ολοκληρώθηκε η εξωτερική αξιολόγηση των 
προτάσεων, τα αποτελέσματα της οποίας αναμένεται να δημοσιευτούν περί τα μέσα 
Σεπτεμβρίου. Ο Γ∆ σημείωσε ότι σε αρκετά από τα έργα, ∆ΕΝ υπάρχουν μελέτες για 
τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις, οι οποίες αποτελούν σημαντικό κριτήριο για τη 
διάθεση της χρηματοδότησης. 

 Οι Αρχηγοί Κρατών και Κυβερνήσεων, θα ενημερωθούν επί των 
αποτελεσμάτων αξιολόγησης κατά τη διάρκεια του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου στις 29 
και 30 Οκτωβρίου, ενώ εν συνεχεία η Σουηδική προεδρία θα κυκλοφορήσει αναλυτική 
έκθεση την οποία θα κληθεί να υιοθετήσει το Συμβούλιο Υπουργών Ενέργειας στις 07 
∆εκεμβρίου 2009. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.079, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 4 Αυγούστου 2009, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

  Η χρήση του φυτοπροστατευτικού προϊόντος που περιέχει τη δραστική ουσία 
fenthion (εμπορικό όνομα Lebaycid) έχει απαγορευτεί στην Κύπρο από τις 31 
∆εκεμβρίου 2007 σε συμμόρφωση με την κοινοτική Απόφαση 2004/140/ΕΚ και 
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έκτοτε δεν διατίθεται στην κυπριακή αγορά. Η απόσυρση του fenthion οφείλεται στο 
γεγονός ότι δεν αποδείχθηκε η ασφαλής χρήση του (πιθανοί κίνδυνοι για τα πτηνά). 

  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την κοινοτική Απόφαση 2004/140/ΕΚ η χρήση 
των συσκευασμάτων που περιέχουν fenthion, επιτρεπόταν μέχρι τις 11 Αυγούστου 
2005. Παρόλα αυτά, οι Κύπριοι γεωργοί μπορούσαν να χρησιμοποιούν το σκεύασμα 
για εφαρμογή δολώματος σε εσπεριδοειδή και ελιές μέχρι τις 31 ∆εκεμβρίου 2007, 
μετά από παρέκκλιση που δόθηκε στην Κύπρο σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 
1335/2005. Η παρέκκλιση δίνεται, σύμφωνα με τη νομοθεσία, στα κράτη μέλη, για 
περιορισμένες χρήσεις και υπό προϋποθέσεις, λόγω της απουσίας αποτελεσματικών 
εναλλακτικών προϊόντων. 

  Με τη ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.083, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 20 Αυγούστου 2009, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η συλλογή, μεταφορά και διαχείριση ψόφιων ζώων και ζωικών αποβλήτων 
διεξάγεται σύμφωνα με τους όρους της σύμβασης, όπως καθορίζονται στα έγγραφα 
του διαγωνισμού 20/2004, που υπογράφηκε μεταξύ της εταιρείας Sigan Management 
Ltd και του ∆ιευθυντή Κτηνιατρικών Υπηρεσιών. 

 Τα οχήματα μεταφοράς είναι καταγραμμένα, όπως απαιτεί ο Κανονισμός (ΕΚ) 
1774/2002, επιθεωρούνται δύο φορές το χρόνο και πληρούν τις προδιαγραφές που 
απαιτεί ο πιο πάνω Κανονισμός. 

 Τα νεκρά ζώα συλλέγονται μέσα σε 24 ώρες από τη λήψη της ειδοποίησης από 
τον κτηνοτρόφο. Ο ανάδοχος διαθέτει αδιάβλητο σύστημα και είναι υποχρεωμένος να 
αποδεικνύει στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες την ώρα ειδοποίησης και παραλαβής των 
νεκρών ζώων. 

 Σε μερικές περιπτώσεις (ελάχιστες) που ο ανάδοχος απέτυχε να συλλέξει το 
νεκρό ζώο μέσα σε 24 ώρες του επιβλήθηκε η ανάλογη ποινή, που προνοείται στους 
όρους της προσφοράς. 

 Οι δύο αποτεφρωτήρες της ανάδοχου εταιρείας αποτεφρώνουν κατά μέσο όρο          
14-15 τόνους ημερησίως. Με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, σε περίπτωση 
συλλογής μεγαλύτερων ποσοτήτων νεκρών ζώων και ζωικών υποπροϊόντων, αυτά 
καταστρέφονται με τη μέθοδο της μεταποίησης / συναποτέφρωσης. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.085, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

1.    Στις 24 Νοεμβρίου 2008 πραγματοποιήθηκε επίσκεψη στο Σφαγείο Κοφίνου, 
από λειτουργό της Μονάδας Παρακολούθησης Υγείας του Υπουργείου Υγείας, 
για συλλογή στοιχείων με σκοπό να διαπιστωθεί κατά πόσο τα εμφανισθέντα 
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περιστατικά καρκίνου, μεταξύ του προσωπικού του Σφαγείου, βρίσκονται εντός 
των ορίων των αναμενόμενων περιστατικών ή υπάρχει στατιστικά σημαντική 
αύξηση πέραν των ορίων αυτών. 

2. Με τη βοήθεια του αρμόδιου λειτουργού του Σφαγείου λήφθηκε λεπτομερής 
κατάλογος με τα στοιχεία όλων των υπαλλήλων, που είχαν εργαστεί ή 
εργάζονται στο Σφαγείο, από το 1986 μέχρι σήμερα. 

3.    Τα περιστατικά καρκίνου που εμφανίστηκαν μεταξύ των εργαζομένων του 
Σφαγείου ήταν διάφορα και συνήθη είδη καρκίνου τα οποία δεν σχετίζονται με 
συγκεκριμένους περιβαλλοντικούς παράγοντες. Συγκεκριμένα τρία περιστατικά 
αφορούσαν καρκίνο του πνεύμονα, που σχετίζεται με το κάπνισμα, και τρία 
περιστατικά αφορούσαν καρκίνο του προστάτη. Ένα περιστατικό ήταν 
μελάνωμα, που σχετίζεται με την έκθεση στην ηλιακή ακτινοβολία. 

4. Σημειώνεται ότι τα αναμενόμενα περιστατικά καρκίνου όλων των τύπων, μεταξύ 
των υπαλλήλων και εργατών του Σφαγείου, από το 1986 μέχρι σήμερα είναι 
11,2 άνδρες και 0,6 γυναίκες. Τα αντίστοιχα περιστατικά που εμφανίστηκαν στο 
προσωπικό του Σφαγείου, ήταν 10 άνδρες και καμιά γυναίκα. 

5.  Βάσει των στοιχείων του Αρχείου Καρκίνου και βάσει των στοιχείων που 
παρείχε το Σφαγείο Κοφίνου δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένδειξη που να 
υποστηρίζει τις ανησυχίες ότι η εργασία στο Σφαγείο συνδέεται, στατιστικά, με 
υψηλότερα ποσοστά καρκίνου από τα αναμενόμενα. 

6.  Η Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας του Υπουργείου Υγείας και το Αρχείο 
Καρκίνου θα συνεχίσουν να επιτηρούν την κατάσταση κατά τα επόμενα 
χρόνια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2009 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.089, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2009, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Κυβερνητικό Καταφύγιο Θυμάτων Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης λειτουργεί 
από τις 23/11/2007 για γυναίκες θύματα και είναι δυναμικότητας 15 ατόμων. Το 2008 
φιλοξενήθηκαν συνολικά 42 γυναίκες. Επισυνάπτεται σχετικός κατάλογος ο οποίος 
περιλαμβάνει την υπηκοότητα, την ηλικία και το μέγιστο αριθμό παραμονής των 
θυμάτων. 

 Η εισδοχή των θυμάτων στο Καταφύγιο είναι δυνατή μόνο για τα πρόσωπα 
που έχουν αναγνωριστεί από την Αστυνομία ως θύματα που έχουν διακινηθεί με 
σκοπό τη σεξουαλική εκμετάλλευση τους. Το Καταφύγιο είναι μια από τις επιλογές 
που δίνεται στα θύματα για φιλοξενία μετά την αναγνώρισή τους από την Αστυνομία. 
Η αρμόδια Λειτουργός υπεύθυνη για το Καταφύγιο, ενημερώνει τα θύματα προφορικά 
για την επιλογή φιλοξενίας τους στο κρατικό Καταφύγιο όπως και για τα δικαιώματα 
και υποχρεώσεις τους σε αυτό. Αν τα θύματα καταλήξουν σε αυτή την επιλογή 
φιλοξενίας, τότε υπογράφουν σχετική δήλωση ότι αποδέχονται τους όρους για να 
διαμείνουν στο Καταφύγιο. Σκοπός της παραμονής του θύματος είναι να του δοθεί 
χρόνος να ηρεμήσει και να αποφασίσει για τη μελλοντική του αποκατάσταση. 

 Το θύμα μπορεί να παραμείνει στο Καταφύγιο για περίοδο που δεν 
υπερβαίνει τις τέσσερις (4) εβδομάδες. Νοείται ότι ανάλογα με τις παρουσιαζόμενες 
ανάγκες το θύμα μπορεί να παρατείνει τη διαμονή του, γεγονός που έχει συμβεί σε 
αρκετές περιπτώσεις. 
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 Στο Καταφύγιο παρέχονται οι ακόλουθες υπηρεσίες: 

 ∆ωρεάν στέγη και φαγητό. Είδη ένδυσης και υπόδησης αγοράζονται αν 
χρειαστεί, ανάλογα με τις ανάγκες της εκάστοτε περίπτωσης. 

 Εβδομαδιαία οικονομική βοήθεια για τα προσωπικά μικροέξοδα των θυμάτων 
που φιλοξενούνται στο Καταφύγιο, ύψους €17. 

 Στήριξη από αρμόδιο Λειτουργό και δικτύωση με άλλες εμπλεκόμενες κρατικές 
υπηρεσίες (π.χ. Υπουργείο Υγείας, ∆ημόσιες Υπηρεσίες Απασχόλησης κ.λπ.) 
για ψυχολογική στήριξη, καθοδήγηση για εξεύρεση εργασίας, χώρου διαμονής 
και πιθανή παροχή ∆ημόσιου Βοηθήματος (μετά την πάροδο των τεσσάρων 
εβδομάδων και την αποχώρησή του από το Καταφύγιο). 

 Ιατροφαρμακευτική περίθαλψη στα θύματα από τις Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας. 

 Υπηρεσίες διερμηνέως όπου χρειάζεται. 

 Τα κυριότερα προβλήματα που καταγράφηκαν αφορούν την ανάγκη για 
συστηματική και εξειδικευμένη ψυχολογική στήριξη, για συστηματική συνοδεία 
θυμάτων σε άλλες υπηρεσίες ή σε εξόδους τους για σκοπούς στήριξης. Από 
αξιολόγηση της μέχρι σήμερα λειτουργίας του κρατικού καταφυγίου διαφάνηκε ότι 
χρειάζεται να γίνουν βελτιώσεις στους ακόλουθους τομείς: 

(α)  Εξειδικευμένη επιμόρφωση του προσωπικού που εμπλέκεται στα θέματα 
προστασίας θυμάτων. Για το λόγο αυτό προγραμματίζεται περί τα τέλη 
Οκτωβρίου ημερίδα ευαισθητοποίησης των Ιδρυματικών Λειτουργών. 

(β)  Στενότερη συνεργασία των Λειτουργών των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας 
(που ασχολούνται με τα θύματα εμπορίας) με όλες τις εμπλεκόμενες Υπηρεσίες 
ώστε να διευκολύνεται η πρόσβαση των θυμάτων. Ήδη οι Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας βρίσκονται σε διαδικασία αναθεώρησης του Εγχειριδίου 
∆ιατμηματικών ∆ιαδικασιών ώστε να επιτευχθεί αποτελεσματικότερος 
συντονισμός μεταξύ των υπηρεσιών που εμπλέκονται στη στήριξη των 
θυμάτων. 

(γ)  Κατά την εισδοχή των θυμάτων στο Καταφύγιο, να απαιτείται, εκτός από 
εξαιρετικές περιπτώσεις, παρουσία διερμηνέα κατά την επεξήγηση των 
Κανονισμών στα θύματα. Το θέμα αυτό τυγχάνει διαχείρισης στο πλαίσιο της 
αναθεώρησης του προαναφερόμενου Εγχειριδίου. 

(δ)  Μετάφραση του εντύπου εισδοχής σε διάφορες γλώσσες. Αναμένεται να 
προωθηθεί από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας στο Γραφείο Τύπου και 
Πληροφορικών.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2009 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.090, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2009, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το πιλοτικό πρόγραμμα των Λειτουργών Κοινωνικών Υπηρεσιών στα σχολεία 
τέθηκε σε εφαρμογή περί τα μέσα του 2009, σε 11 Σχολεία Μέσης Εκπαίδευσης: 10 
Γυμνάσια (3 στη Λάρνακα, 4 στη Λεμεσό και 3 στη Λευκωσία), καθώς επίσης και στην 
Α' Τεχνική Σχολή Λευκωσίας. 
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 Στις 4/5/2009 διοργανώθηκε ενδοτμηματική ημερίδα για ενημέρωση των 
εμπλεκομένων Λειτουργών των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και ακολούθως 
πραγματοποιήθηκε διατμηματική ημερίδα στις 6/5/2009 με τη συμμετοχή των 
Λειτουργών όλων των εμπλεκόμενων Υπηρεσιών στο Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού που είχε ως σκοπό την αλληλοενημέρωση όλων των επαγγελματιών για 
το εν λόγω πρόγραμμα, το ρόλο του κάθε επαγγελματία στην Πολυθεματική ομάδα και 
την ενθάρρυνση της διεπαγγελματικής συνεργασίας. 

 Η πρώτη συνάντηση των αρμοδίων Λειτουργών όλων των εμπλεκομένων 
Υπηρεσιών με τους ∆ιευθυντές στα επηρεαζόμενα σχολεία πραγματοποιήθηκε το 
Μάιο του 2009, κατά την οποία είχαν σχετική επαγγελματική γνωριμία και τέθηκαν οι 
βάσεις της συνέχισης της συνεργασίας τους με τη νέα σχολική χρονιά Σεπτεμβρίου 
2009 - Ιουνίου 2010. Τα πρώτα συμπεράσματα ήταν πολύ ενθαρρυντικά γιατί υπήρχε 
θετικό κλίμα στην όλη συνεργασία των εμπλεκόμενων Λειτουργών αλλά και καλή 
διάθεση από πλευράς των άλλων επαγγελματιών για εδραίωση της συστηματικής 
συνεργασίας. 

 Όσο αφορά την αξιολόγηση της συνεργασίας, αυτή θα πραγματοποιηθεί το 
τέλος της νέας σχολικής χρονιάς 2009-2010 και ανάλογα με τα αποτελέσματα της, θα 
εξεταστούν περαιτέρω τρόποι πρόληψης της διαρροής των παιδιών/μαθητών που 
αντιμετωπίζουν προβλήματα συμπεριφοράς/ σχολικής αποτυχίας. Παράλληλα, σε 
συνάρτηση και με την αύξηση των ημερών απασχόλησης των Λειτουργών 
Κοινωνικών Υπηρεσιών στα σχολεία αλλά και την εξασφάλιση πρόσθετου αριθμού 
Λειτουργών στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, θα αποφασιστεί η περαιτέρω 
πορεία και σχεδιασμός της εν λόγω συνεργασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.093, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.093 ημερ. 7/8/2009 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

Α) Η παροχή πόσιμου νερού στην κοινότητα Μάμμαρη εδιενεργείτο από τις 
γεωτρήσεις με αρ. 16/2004 και 65/2003. 

Β) Η ποιότητα του νερού αυτού ελέγχετο μέσω του δικτύου με σχετικές 
εργαστηριακές εξετάσεις που εδιενεργούντο από το Γενικό Χημείο του Κράτους 
(Χημικές και Μικροβιολογικές) μετά από δειγματοληψία που εδιενεργείτο από 
τις Υγειονομικές Υπηρεσίες με βάση τη συχνότητα που καθορίζει η νομοθεσία 
και το σχετικό πρωτόκολλο που ετοιμάστηκε από τις πιο πάνω Υπηρεσίες. 

Γ) Ο εντοπισμός αρσενικού στο δίκτυο έγινε στις 30.07.2009 όπου άμεσα οι 
Υγειονομικές Υπηρεσίες ενημέρωσαν τον Πρόεδρο του Κοινοτικού Συμβουλίου 
τόσο γραπτώς όσο και προφορικά και τον εκαλούσαν να διακόψει την παροχή 
νερού και να ενημερώσει κατάλληλα τους καταναλωτές όπως αποφεύγουν την 
κατανάλωση του και να εξεύρει καλής ποιότητας νερό για τις ανάγκες της 
κοινότητας. 

∆) Για τη διερεύνηση του προβλήματος που προέκυψε έχει συσταθεί ειδική 
επιστημονική επιτροπή υπό την Προεδρία της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος. 

2. Η διενέργεια εργαστηριακών αναλύσεων για προσδιορισμό αρσενικού στο 
δίκτυο έγινε στις 30.07.2009 και η συγκέντρωση ήταν 18,5μg/Ι (όριο 10μg/L). 
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3. Πέραν του ελέγχου για αρσενικό στο δίκτυο ελέχθησαν χρώμιο, μαγγάνιο, 
νικέλιο, χαλκός, σελήνιο, κάδμιο, μόλυβδος, υδράργυρος και αντιμόνιο και βρέθηκαν 
εντός των ορίων που καθορίζει η νομοθεσία. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.094, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.094 ημερ. 7/8/2009 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

α. Η συχνότητα δειγματοληψίας, η μέθοδος ανάλυσης και ο αριθμός των 
παραμέτρων καθορίζονται στην κοινοτική οδηγία 98/83/ΕΚ και τα Κράτη Μέλη 
έχουν υποχρέωση να την εφαρμόζουν πράγμα που γίνεται. 

β. Η αρμοδιότητα για παροχή καλής ποιότητας πόσιμου νερού με βάση τη 
νομοθεσία ανήκει στον Φορέα Ύδρευσης που στην προκειμένη περίπτωση 
είναι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων το οποίο έχει την ευθύνη σαν Φορέας 
Ύδρευσης με σχετικούς αυτοελέγχους να παρέχει καθαρό και υγιεινό νερό. 

γ. Ο ρόλος των Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας είναι να παρακολουθεί την 
ποιότητα στη βάση δειγματοληπτικού ελέγχου και σύμφωνα με τον περί της 
Ποιότητας του Νερού Ανθρώπινης Κατανάλωσης (Παρακολούθηση και 
Έλεγχος) Νόμος 2001 οι εξουσιοδοτημένοι λειτουργοί λαμβάνουν δείγματα από 
τη βρύση του καταναλωτή και οι σχετικές εργαστηριακές εξετάσεις 
διενεργούνται στο Γενικό Χημείο του Κράτους. 

δ. Η αύξηση του αριθμού των δειγμάτων και κατά συνέπεια και των αναλύσεων σε 
βάση ρουτίνας απαιτεί χρόνο και κόστος ενώ δεν είναι εφικτή. Τέτοια πρακτική 
εφαρμόζεται μόνο όταν εντοπιστεί ή / και υπάρχει εύλογη υποψία για ύπαρξη 
προβλήματος. 

ε. Παρόλο που η συχνότητα δειγματοληψίας και ανάλυσης καθορίζεται στη 
σχετική νομοθεσία, εντούτοις τόσο οι Υγειονομικές Υπηρεσίες όσο και το Γενικό 
Χημείο του Κράτους στη συγκεκριμένη περίπτωση έχουν εντατικοποιήσει τους 
ελέγχους και έχουν αυξήσει τον αριθμό των δειγμάτων.  

στ. Σύμφωνα με την ακολουθούμενη πρακτική η ενημέρωση του Φορέα Ύδρευσης 
γίνεται τόσο προφορικά όσο και γραπτώς και οι εκθέσεις με τα αποτελέσματα 
εργαστηριακών εξετάσεων διαβιβάζονται στον Φορέα Ύδρευσης. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.100, ημερομηνίας 

12 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.100 και ημερομηνία 
21 Αυγούστου 2009, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων δεν κατέχει 
στοιχεία για τη χρήση του παράνομου αεροδρομίου της Τύμπου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.111, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 21 Αυγούστου 2009, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το νομικό πλαίσιο που διέπει το υποβρύχιο ψάρεμα με προβολέα καλύπτεται 
από τον περί Αλιείας Νόμο και Κανονισμούς 1990 μέχρι 2007. Συγκεκριμένα, στον 
Κανονισμό 17(2γ) αναφέρεται η απαγόρευση της χρήσης ψαροντούφεκου σε 
συνδυασμό με φωτεινές πηγές. 

 Κατά την περίοδο 2004-2009, έγιναν εννέα καταγγελίες που αφορούν 
υποβρύχιο ψάρεμα με τη χρήση προβολέα. Συγκεκριμένα, το 2004 έγινε μία 
καταγγελία, το 2005 δεν έγινε καμία, το 2006 έγιναν 2, το 2007 έγινε 1, το 2008 έγιναν 
3 και το 2009 (μέχρι 31/8/09) έγιναν 2. 

 Η εφαρμογή της νομοθεσίας σε απομακρυσμένες θαλάσσιες περιοχές, 
πραγματοποιείται με προγραμματισμένες περιπολίες από Επιθεωρητές του Τμήματος 
Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών με τη χρήση σκαφών στη θάλασσα και οχήματος 
από την ξηρά. 

 Επίσης, υπάρχει συνεργασία με τη Λιμενική και Ναυτική Υπηρεσία να 
πραγματοποιείται έλεγχος σε περιπτώσεις περιπολιών στη θάλασσα με τα περιπολικά 
σκάφη της Λιμενικής Αστυνομίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.113, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.113 
ημερομηνίας 21.08.2009 και σας ενημερώνω ότι η Κύπρος βάση της οδηγίας 
2006/32/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 5ης Απριλίου 2006 
για την Ενεργειακή Απόδοση κατά την Τελική Χρήση και τις Ενεργειακές Υπηρεσίες 
ετοίμασε σχετικό Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης το οποίο υποβλήθηκε στην Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή για αξιολόγηση. Το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης περιλαμβάνει μέτρα βελτίωσης 
της ενεργειακής απόδοσης στους τομείς : του οικιακού, τριτογενή, του βιομηχανικού, 
και των μεταφορών. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ενέκρινε το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης και 
σημείωσε μερικές παρατηρήσεις για βελτίωση του. 

 Ο ενδεικτικός στόχος της Κύπρου για την εξοικονόμηση ενέργειας που 
υιοθετήθηκε είναι 10% της μέσης τελικής κατανάλωσης ενέργειας (1.842.730 toe, 
μέσος όρος της περιόδου των 5 ετών 2001 - 2005) και ανέρχεται στις 185.000 toe 
για διάρκεια 9 ετών (από το 2008 μέχρι το 2016). Βάση του Άρθρου 4 (1) της οδηγίας 
2006/32/ΕΚ οι Εθνικές εξοικονομήσεις ενέργειας σε σχέση με το εθνικό ενδεικτικό 
στόχο εξοικονόμησης ενέργειας αποτελούν αντικείμενο μετρήσεων από την 1/1/2008. 
Οι μετρήσεις αυτές θα γίνονται σύμφωνα με συγκεκριμένη μέθοδο που στο παρόν 
στάδιο βρίσκεται σε επεξεργασία από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Ανεξάρτητα, το 
Ίδρυμα Ενέργειας Κύπρου διενεργεί εκτίμηση της εξοικονομήσεως ενέργειας 
βασισμένη σε σχετικές εφαρμογές μέτρων εξοικονόμησης ενέργειας που 
εφαρμόζονται σε διαφορές τεχνολογίες στην Κύπρο. Κάθε χρόνο πρέπει να 
εξοικονομούνται 20.555 toe για να επιτευχθεί η εξοικονόμηση ενέργειας των 185.000 
toe του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης μέχρι το 2016. Σημειώνεται ότι για την ηλεκτρική 
ενέργεια ο συντελεστής που χρησιμοποιείται είναι 3,1 (32% απόδοση). 
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 Για τα υφιστάμενα κτίρια (νοικοκυριά, ξενοδοχεία) η Υπηρεσία Ενέργειας με την 
βοήθεια του Ιδρύματος Ενέργειας Κύπρου λειτουργεί, από το 2004 μακροχρόνια 
σχέδια οικονομικών κινήτρων για επενδύσεις σε τεχνολογίες εξοικονόμηση ενέργειας. 
Τα σχέδια περιλαμβάνουν βασικές τεχνολογίες όπως θερμομονώσεις, ηλιακά κ.λπ. 
Για τον τριτογενή τομέα (ξενοδοχεία, γραφεία κ.λπ.) κάθε τεχνολογία ενεργειακής 
απόδοσης που επιτυγχάνει 10% εξοικονόμηση ενέργειας είναι επιλέξιμη. Στον Πίνακα 
που επισυνάπτεται φαίνεται η εκτιμώμενη εξοικονόμηση ενέργειας που επιτυγχάνεται 
με την εφαρμογή διαφόρων μέτρων και η οποία είναι πολύ περισσότερη από την 
εκτιμώμενη του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την επίτευξη του στόχου. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού βρίσκεται στην διάθεση 
σας για οποιεσδήποτε επιπλέον πληροφορίες χρειαστείτε.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.116, 
ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.116 ημερ. 
31.8.09 σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας πληροφορώ ότι στο παρόν στάδιο 
δεν προγραμματίζεται η δημιουργία σταθμού της Λιμενικής Αστυνομίας στην περιοχή 
Τηλλυρίας. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις κρίνετε 
αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.119, ημερομηνίας 

13 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

«Προώθηση κατασκευής κυματοθραυστών για αντιμετώπιση της διάβρωσης στις 
ακτές του Κάτω Πύργου Τηλλυρίας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.119 και ημερομηνία 
21/8/2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στις 31/3/2009 έγινε η προκήρυξη κατασκευής των έργων που περιλαμβάνουν 
την κατασκευή πέντε παράλληλων κυματοθραυστών και προβολών και τη 
βελτίωση/επέκταση του προσήνεμου κυματοθραύστη του Αλιευτικού Καταφυγίου. 

3. Οι προσφορές υποβλήθηκαν στις 22/5/2009 και βρίσκονται στο στάδιο της 
αξιολόγησης. 

4. Σύντομα αναμένεται να ολοκληρωθεί η αξιολόγηση των προσφορών και θα 
ακολουθήσει η σχετική κατακύρωση και η υπογραφή των Συμβολαίων με τον 
επιτυχόντα προσφοροδότη.  Η διάρκεια κατασκευής των έργων είναι 15 μήνες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.121, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 21 Αυγούστου 2009, με την 
οποία μας διαβιβάζετε Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη με αρ. 23.06.009.04.121  και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού αντιλαμβάνεται πλήρως 
το πρόβλημα που προκύπτει με την κατανάλωση εμφιαλωμένου νερού στις 
κυβερνητικές υπηρεσίες. Εντούτοις, δεν έχει αρμοδιότητα μελέτης των ευρύτερων 
περιβαλλοντικών, υγειονομικών και οικονομικών επιπτώσεων, όπως εισηγείται ο 
βουλευτής κ. Γ. Περδίκης. 

 Το θέμα αφορά κυρίως το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και ειδικότερα την Υπηρεσία Περιβάλλοντος και το Υπουργείο Υγείας, 
όσον αφορά τη μελέτη των οποιωνδήποτε υγειονομικών επιπτώσεων από τη χρήση 
πλαστικών φιαλών νερού. 

 Γενικά σημειώνεται ότι, ελλείψει νερού και περικοπών, η χρήση εμφιαλωμένου 
νερού δεν είναι δυνατό να αποφευχθεί. Ειδικότερα σε ότι αφορά τις κυβερνητικές 
υπηρεσίες, αποτελεί τροχοπέδη στην εφαρμογή παρόμοιας πολιτικής με αυτή που 
εφαρμόστηκε από τον αυστραλιανό περιφερειακό Πρωθυπουργό το γεγονός των 
περικοπών και το ότι δεν υπάρχει η υποδομή στα κυβερνητικά κτίρια για προμήθεια 
πόσιμου τρεχούμενου νερού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.122, ημερομηνίας 13 

Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

«Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.122 που αποστάληκε με την ταυτάριθμη επιστολή σας ημερομηνίας 
31/08/09 και σας ενημερώνω ότι οι ανησυχίες που ενδεχομένως υπάρχουν σε σχέση με 
πιθανή υπερβολή στις τάσεις ανάπτυξης στην περιοχή Τυλληρίας μπορούν να 
κατατεθούν τεκμηριωμένα, συνοδευόμενες από συγκεκριμένες εισηγήσεις προς τα 
αρμόδια όργανα (Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, Επαρχιακές ∆ιοικήσεις), ώστε να 
συνυπολογισθούν κατά τη διαδικασία μελέτης της τροποποίησης των Πολεοδομικών 
Ζωνών των Κοινοτήτων της περιοχής. 

2. Στην παρούσα φάση δεν έχει τεθεί ως προτεραιότητα η εκπόνηση Τοπικού 
Σχεδίου για τη συγκεκριμένη περιοχή. Με βάση τις σημερινές δυνατότητες του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει τεθεί ως προτεραιότητα η εκπόνηση 
τεσσάρων Τοπικών Σχεδίων για ισάριθμες περιοχές της υπαίθρου (περιοχές Σολιάς, 
Μαραθάσας, Ελεύθερης Επαρχίας Αμμοχώστου και Ιδαλίου με αριθμό κοινοτήτων 
νότια της Λευκωσίας). 

3. Το Υπουργείο Εσωτερικών θεωρεί ότι θα ήταν χρήσιμο να ενημερωθούν και 
τα οικεία Κοινοτικά Συμβούλια για τις ανησυχίες σε σχέση με το θέμα, οι οποίες 
φαίνεται εκ πρώτης όψεως πως δεν είναι αδικαιολόγητες, ιδίως υπό το φως των 
αποτελεσμάτων σε άλλες περιοχές της Κύπρου κατά την τελευταία δεκαετία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.126, ημερομηνίας 
13 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσία κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Επίπεδα εκπομπής ηλεκτρομαγνητικής ακτινοβολίας στο Ακρωτήρι και σε άλλες 
περιοχές 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.04.126 και ημερ. 31.8.2009, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι για να δοθεί ολοκληρωμένη 
απάντηση στα ερωτήματα του κ. Περδίκη θα πρέπει να διεξαχθούν μετρήσεις 
ηλεκτρομαγνητικών πεδίων και εντός των βρετανικών βάσεων. Για το σκοπό αυτό έχει 
ήδη διαβιβαστεί αίτημα, μέσω του Υπουργείου Εξωτερικών, για να επιτραπεί η είσοδος 
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στο Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών στο χώρο των βάσεων για να διεξαγάγει 
μετρήσεις ηλεκτρομαγνητικών πεδίων εντός ή πέριξ του πάρκου κεραιών Ακρωτηρίου, 
Ladie’s Mile και Αγ. Νικολάου στις Βρυσούλες. 

2. Ως εκ τούτου, η απάντησή μας θα δοθεί όταν καταστεί δυνατή η πρόσβαση του 
Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών στις βρετανικές βάσεις.  Εάν δεν επιτραπεί η 
πρόσβαση στις βρετανικές βάσεις η απάντησή μας θα αφορά μόνο τις μετρήσεις 
ηλεκτρομαγνητικών πεδίων στον αμερικανικό σταθμό στη Μακεδονίτισσα, στις κεραίες 
των ραδιοφωνικών σταθμών στο Κάβο Γκρέκο και στις κεραίες ραδιοφωνικών 
σταθμών στο Ζύγι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.129, ημερομηνίας 19 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 31 Αυγούστου 2009, σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η χρήση φυτοπροστατευτικών προϊόντων που περιέχουν τη δραστική ουσία 
carbofuran (εμπορικά ονόματα Furadan, Carbofuran) έχει απαγορευτεί στην Κύπρο 
από τις 13 ∆εκεμβρίου 2008. Οι εγγραφές των σκευασμάτων ανακλήθηκαν από τις 13 
∆εκεμβρίου 2007, σε συμμόρφωση με την κοινοτική Απόφαση 2007/416/ΕΚ και έκτοτε 
δεν διατίθενται στην κυπριακή αγορά. 

 Η απόσυρση του carbofuran, οφείλεται στο γεγονός ότι η παρασκευάστρια 
εταιρεία δεν υπέβαλε στην Κοινότητα επαρκείς πληροφορίες, με τις οποίες να 
αποδεικνύεται η ασφαλής για τον άνθρωπο, τα ζώα και το περιβάλλον χρήση του. 
Επισημαίνεται ότι τα σκευάσματα που περιείχαν carbofuran έφεραν τη σήμανση “Τ”, 
Τοξικό. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.132, ημερομηνίας 24 

Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.132 που αποστάληκε με την ταυτάριθμη επιστολή σας ημερομηνίας 
31/08/09 και σας πληροφορώ ότι μέχρι σήμερα δεν έχουν υποβληθεί στο Υπουργείο 
σχόλια για ελλιπή χωροταξική πολιτική αναφορικά με τη χωροθέτηση Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας. Σημειώνεται ότι η Εντολή με αρ. 2/2006 του Υπουργού Εσωτερικών 
με την οποία καθορίσθηκε η ισχύουσα πολιτική διαμορφώθηκε μετά από εκτενή 
μελέτη του θέματος από τις αρμόδιες Υπηρεσίες, αφού λήφθηκαν υπόψη αντίστοιχες 
πολιτικές που ίσχυαν σε άλλα Ευρωπαϊκά Κράτη. 

2.  Σε οποιαδήποτε περίπτωση, στο πλαίσιο της μελέτης της τροποποίησης της 
∆ήλωσης Πολιτικής θα ζητηθεί από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως να εντοπίσει, 
μελετήσει και αξιολογήσει το Ειδικό Χωροταξικό Πλαίσιο που αναφέρεται ότι 
υιοθετήθηκε στην Ελλάδα.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Σήμερα δε θα μπούμε 
στη συζήτηση του Κεφαλαίου ∆΄.  Την ερχόμενη εβδομάδα θα μπούμε στη συζήτηση 
συγκεκριμένου θέματος.   

 Κυρίες και κύριοι, όπως έχετε αντιληφθεί, έχει ολοκληρωθεί η σημερινή 
συνεδρία της Βουλής˙ ίσως να ήταν και από τις πιο σύντομες.   

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 15 Οκτωβρίου, στις 
4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.017-2009). 

 2. Ο περί της Προώθησης της Χρήσης Βιοκαυσίμων ή 
Άλλων Ανανεώσιμων Καυσίμων για τις Μεταφορές 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.159-2009). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα «Ενημέρωση από τον πρόεδρο του 
Συμβουλίου Εγκληματικότητας για το Εθνικό Σχέδιο 
∆ράσης για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της 
Εγκληματικότητας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.138.2006). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 3. «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές 
αλλαγές και η ανάγκη λήψης μέτρων για 
αντιμετώπισή τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.001-2008). 

 4. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην 
οικονομία σε βάρος των καταναλωτών». 



 215

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004.2008). 

 5. «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η 
ανάγκη αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και 
Laakso και η περαιτέρω συμβολή της κυπριακής 
Βουλής στην προώθηση της επίλυσης του 
προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.005.2008). 

 6. «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, Γεώργιου 
Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.006.2008). 

 7. «Εκατό χρόνια προσφοράς του συνεργατισμού 
στην κυπριακή κοινωνία, νέες συνθήκες και 
προοπτικές». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Μουσκάλλη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.007.2008). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το 
θέμα «Τα μέτρα που λαμβάνονται από το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για την εφαρμογή των νόμων που αφορούν την 
ισότητα ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489.2006). 

 9. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. 
Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 
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 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές 
τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και 
εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 11. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα «Ετήσια 
Έκθεση Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 
Έτος 2007» 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.247-2008). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 4.20 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Κώστας 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Φακοντής Αντρέας 

Κουλίας Ζαχαρίας Χάμπας Πανίκος 
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Κυπριανού Ανδρέας Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Π Ε Ρ Ι Ε Χ Ο Μ Ε Ν Α 

1. Ομιλία του Προέδρου της Βουλής για την 49η επέτειο της κυπριακής 
ανεξαρτησίας. 

2. Ανακοίνωση αλλαγών στη σύνθεση κοινοβουλευτικών επιτροπών. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Στατιστικών των Συναλλαγών Αγαθών 
μεταξύ Κρατών Μελών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και 
∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών και 
Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του 
σε νόμο.  

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο.  

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του 
σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης περί ∆ιεθνών Κανονισμών 
για Αποφυγή Συγκρούσεων στη Θάλασσα του 1972 (Κυρωτικός) και περί 
Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε 
νόμο.  

9. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

10. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αρδευτικό σύστημα κοινότητας Κανναβιούς - Υπογειοποίηση του αρδευτικού 
καναλιού στην Κισσόνεργα - Αίτημα Κανναβιούς για εμπλουτισμό του 
υδροφορέα - Αίτημα Κισσόνεργας για αύξηση κονδυλίων του αναπτυξιακού 
προϋπολογισμού του 2010 - ∆ημιουργία μαρίνας στην Κισσόνεργα - 
Αποκατάσταση σκυβαλότοπου Αγίας Μαρινούδας Πάφου - Προβλήματα από 
χώρο αδρανών υλικών στη Μαραθούντα - Αίτημα κοινότητας Αγίας 
Μαρινούδας για δημιουργία πάρκου - Οικονομική βοήθεια για δημιουργία 
γηπέδου στην Αγία Μαρινούδα - Μετακίνηση μηχανουργείου στην Τίμη - 
Καθυστέρηση ανέγερσης κοινοτικών κτιρίων στην Πενταλιά - Ανάγκη 
περίφραξης του αρδευτικού καναλιού στην Τίμη - Αίτημα της κοινότητας 
Πενταλιάς για δημιουργία πάρκου - Ανάγκη επίστρωσης δρόμου με πρέμιξ 
στην Πενταλιά - Κατασκευή οχετών ομβρίων υδάτων στην κοινότητα Αγίου 
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∆ημητριανού - Χρήση του νερού του φράγματος Κανναβιούς για άρδευση στον 
Άγιο ∆ημητριανό - Ανάγκη της κοινότητας Κανναβιούς για απόκτηση οχήματος 
πυρασφάλειας - Αίτημα για δημιουργία παρακαμπτήριου δρόμου στο Πολέμι - 
Ερωτήματα σχετικά με το θάνατο του υποσμηναγού της Εθνικής Φρουράς 
Φώτη Κωνσταντίνου - Αίτημα για αποζημίωση κτηνοτροφικής μονάδας στις 
Βρυσούλλες - Αντιδράσεις κοινοτήτων για δραστηριότητα του λατομείου της 
“Τσιμεντοποιίας Βασιλικού” - Παραγωγή ούμπρας - Επαναπαστερίωση 
φρέσκου γάλακτος - Επέκταση του προγράμματος ανακύκλωσης οικιακών 
αποβλήτων της “Green Dot” στη Λάρνακα - Κοινοποίηση πορίσματος 
γεωλογικής μελέτης για τα παλιά Χολέτρια - Ερωτήματα για ανακατασκευή 
μέρους του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού - Αίτημα για συντήρηση, 
στέγαση και έκθεση του σκάφους “Χελάνδριον” - Παγκόσμιο Συμβούλιο 
Ελαιολάδου και Κύπρος - Κίνδυνος κατάρρευσης του παλιού γεφυριού της 
Χρυσοχούς - Αίτημα για παραχώρηση επιπλέον ποσού για επιδιόρθωση 
σπιτιών στο συνοικισμό αυτοστέγασης Τίμης - Προκήρυξη και κατακύρωση 
προσφοράς για καλλιεργήσιμη γη εντός της περιοχής του αεροδρομίου Πάφου 
- Αίτημα κοινότητας Τίμης για μετακίνηση αμιάντων από τα σπίτια - Γεωργικά 
δάνεια προσφύγων Τίμης - Φορολόγηση των εσόδων από την πώληση 
ηλεκτρισμού από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας - Η έκδοση αδειών για 
ανέγερση οικοδομής από τις βρετανικές βάσεις - Οι δυνατότητες απασχόλησης 
των ιχθυολόγων στην Κύπρο - Πρόγραμμα στείρωσης των αδέσποτων γάτων - 
Αρχαιολογικοί χώροι, ευρήματα και Συνθήκη Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας - Εισήγηση για εφαρμογή ειδικής φορολογίας από την τοπική 
αυτοδιοίκηση για χρηματοδότηση προγραμμάτων ευημερίας των ζώων - 
Πληροφορίες για τοποθέτηση κεραίας του ΡΙΚ στα Λεύκαρα χωρίς άδεια - 
Προβλήματα σχετικά με τους οδηγούς κοινοτικούς επισκέπτες και τους 
αλλοδαπούς από τρίτες χώρες - Αριθμός και είδος των κυβερνητικών 
αυτοκινήτων - ∆ιαμαρτυρίες από την κοινότητα Κακοπετριάς για παράνομη 
λειτουργία ιχθυοτροφείου - Απότιση φόρου τιμής στον Κώστα Κύρρη - 
Αναλύσεις για επηρεασμό φθαρτών από καυσαέρια - Πρόβλημα στην 
παραλαβή αποσκευών στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Αίτημα της κοινότητας 
Αγίας Μαρινούδας για απαλλοτριώσεις τεμαχίων για δημιουργία πάρκου και 
πλατείας - Αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρινούδας για αποκατάσταση του 
παλαιού σκυβαλότοπου - Αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρινούδας για 
σύνδεση με τον αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς - Χρηματοδότηση 
του έργου διαμετακομιστικών σταθμών του συστήματος διαχείρισης οικιακών 
αποβλήτων για τις επαρχίες Λάρνακας-Αμμοχώστου - Κατασκευή 
περιφερειακών καταφυγίων αδέσποτων σκύλων - Φορολογική μεταχείριση των 
ταμείων προνοίας - Επέκταση των μέτρων στήριξης του τουρισμού για το έτος 
2010 - ∆ιαχωρισμός νέων οικοπέδων και παραχώρηση τίτλων ιδιοκτησίας 
στους πρόσφυγες στην κοινότητα Κοφίνου - Ερωτήματα σχετικά με τον οικισμό 
“Κόκκινες” στη Λάρνακα - Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού και έκδοση αδειών 
οικοδομής - Ανέγερση ιδιόκτητου κολυμβητηρίου του Ναυτικού Ομίλου 
Λευκωσίας - Λατομείο στην τοποθεσία “Χορτερή” στα Πυργά - Συλλογή και 
ανακύκλωση εγκαταλελειμμένων οχημάτων - Χρόνια κατάσταση δυσοσμίας και 
οχληρίας σε δυτικές συνοικίες της Λευκωσίας λόγω κτηνοτροφικών μονάδων - 
Καθυστέρηση έγκρισης και εφαρμογής της στρατηγικής για τον καρκίνο από το 
Υπουργικό Συμβούλιο - Παρανομίες στην περιοχή “Θαλασσινές Σπηλιές” στην 
Πέγεια - Προσλήψεις δασοπυροσβεστών στο Τμήμα ∆ασών - Ενημέρωση του 
κοινού και έγκριση στρατηγικής για την αντιμετώπιση του καπνίσματος - 
Πρόταση του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων για δημιουργία 
ξενοδοχειακού επιμελητηρίου - Οριοθέτηση της περιοχής προστασίας της 
φύσης από το δίκτυο “Natura 2000” στον Ακάμα - Προστασία και ανάδειξη του 
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κρατήρα του λατομείου ούμπρας στους Τρούλλους - Χρηματοδότηση 
προγραμμάτων ενέργειας από την Ευρωπαϊκή Ένωση - Προβλήματα από τα 
γήπεδα πετόσφαιρας παραλίας - ∆ιαχείριση οικιακών απορριμμάτων και 
χωματερές - Αίτημα για αναθεώρηση της νομοθεσίας αναφορικά με τη 
λειτουργία πρατηρίων πετρελαιοειδών - Αντιμισθία των μελών των σχολικών 
εφοριών - ∆ιαχωρισμός προσφυγικών οικοπέδων στον Ύψωνα - ∆ιαγραφή των 
αγροτικών χρεών - Ανακατασκευή του δρόμου προς τη Βορόκληνη - Έκδοση 
τίτλων ιδιοκτησίας στο συνοικισμό Βορόκληνης - Επιδιορθώσεις 
τουρκοκυπριακών κατοικιών στο Καντού - Μέτρα ενίσχυσης του προσωπικού 
αστυνομικών σταθμών ορεινών περιοχών - Κυκλοφορία επικίνδυνου 
φυτοφαρμάκου στην Κύπρο - ∆ιαχωρισμός βιοτεχνικών οικοπέδων στην 
κοινότητα Χρυσοχούς - Αίτημα παραχώρησης της γης του σκοπευτηρίου στο 
κοινοτικό συμβούλιο Αγίας Βαρβάρας - Νέα περίφραξη της κατεχόμενης πόλης 
της Αμμοχώστου - Συλλογή ζωικών αποβλήτων και ψόφιων ζώων - Έκθεση της 
Επιτροπής Αναφορών του Ευρωκοινοβουλίου υπ’ αριθμόν 733/2004 - 
Κρούσματα καρκίνου στους εργαζομένους στο Σφαγείο Κοφίνου - Νομοθεσία 
για την απόρριψη αποτσίγαρων και ενημέρωση του κοινού - Πρόβλημα 
διαχείρισης των υπολειμμάτων των πλαστικών σάκων συσκευασίας 
ζωοτροφών - Καθυστέρηση της εφαρμογής του περί Κέντρων Αναψυχής 
(Άδειες Εκπομπής Ήχου) Νόμου του 2007 - Κρατικό Καταφύγιο Θυμάτων 
Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης - Εφαρμογή θεσμού λειτουργών ευημερίας στα 
σχολεία - Στεγαστικές ανάγκες προσφυγικών ποδοσφαιρικών σωματείων - 
Θαλάσσια διάβρωση στο Μαζωτό - Υψηλό ποσοστό αρσενικού στο πόσιμο 
νερό του Μάμμαρη - Ανάλυση πόσιμου νερού - Πιστοποιητικά Συστήματος 
Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης των τραπεζών - Παραχώρηση οικοπέδων σε 
πρόσφυγες στο ∆ασάκι Άχνας - Ρύθμιση προπολεμικών χρεών για τους 
πρόσφυγες - Σχέδιο για τον αλιευτικό τουρισμό - Προϋποθέσεις χειρισμού 
ταχύπλοου σκάφους - Χρήση παράνομου αεροδρομίου Τύμπου - ∆ημιουργία 
νέου νομικού πλαισίου για το κρέας από κλωνοποιημένα ζώα - Επιδημιολογική 
μελέτη στην περιοχή Ζακακίου λόγω αυξημένων κρουσμάτων καρκίνου - 
Κόστος υπόθεσης Κίτα - Αίτημα για εκπόνηση επιδημιολογικών μελετών λόγω 
αυξημένων κρουσμάτων καρκίνου - Αίτημα για χρήση ηλεκτρικών αυτοκινήτων 
στην αστυνομική δύναμη - Πρόβλημα εγκατάλειψης κατοικιδίων από Βρετανούς 
που επαναπατρίζονται - Αίτημα της κοινότητας Γερίου για ασφαλτόστρωση 
δρόμου στην περιοχή του υψώματος “Άρωνας” - Ερωτήματα σχετικά με την 
καλλιέργεια μπανανών - Φυτοφάρμακο “καρπενταζίμ” - Μεσαιωνικό 
παρατηρητήριο στην κοιλάδα του Κάτω Πύργου - Νομικό πλαίσιο για το 
υποβρύχιο ψάρεμα με προβολέα -  Κανονιστικό πλαίσιο για γήπεδα γκολφ και 
αφαλατώσεις στην Κύπρο - Πρόγραμμα εξοικονόμησης ενέργειας - Προστασία 
και ανάδειξη του αρχαιολογικού και πολιτιστικού πλούτου Τηλλυρίας - 
Προβλήματα κτηνοτρόφων Κάτω Πύργου - Ανάγκη δημιουργίας σταθμού της 
Λιμενικής Αστυνομίας στην Τηλλυρία - Επιτρεπόμενη απόσταση από την ακτή 
για τοποθέτηση δικτύων ψαρέματος - Χρήση συσκευών παροχής υπηρεσιών 
τεχνητού μαυρίσματος - Ανάγκη αντιμετώπισης της διάβρωσης στις ακτές της 
Τηλλυρίας - ∆ιαδικασία αδειοδότησης εταιρείας για γήπεδο γκολφ και μονάδα 
αφαλάτωσης στην Τερσεφάνου - Ερωτήματα σχετικά με τα πλαστικά 
μπουκάλια εμφιαλωμένου νερού - Ανάγκη αντιμετώπισης των πιθανών 
επιπτώσεων από την ανάπτυξη στην Τηλλυρία - Πρόβλημα αποχέτευσης 
οικιακών λυμάτων στην περιοχή Τηλλυρίας - Αίτημα για κήρυξη λαξευτών 
τάφων στη Μανσούρα Τηλλυρίας σε αρχαίο μνημείο - Επέκταση από τους 
Βρετανούς των πομπών του ραδιοφωνικού σταθμού στο Ζύγι - 
Ηλεκτρομαγνητική ακτινοβολία από κεραίες και πομπούς σε ραδιοφωνικούς 
σταθμούς - Ανάγκη δημιουργίας ηλεκτρονικού δικτύου για σύνδεση των 
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υγειονομικών μονάδων - Γενετικά τροποποιημένοι οργανισμοί σε τρόφιμα - 
Φυτοφάρμακο “Carbofuran” - Μετρήσεις για ύπαρξη διοξινών στις περιοχές 
γύρω από τους σκυβαλότοπους - Καθυστέρηση στην ενημέρωση της 
κοινότητας Μάμμαρη για εντοπισμό αρσενικού σε όρια πέραν των 
επιτρεπομένων - Χωροταξική πολιτική για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας - 
Αιτήματα της ΠΟΕ∆ για τη λειτουργία των σχολείων - Μη εφαρμογή του μέτρου 
για χρωματισμένο πετρέλαιο για τους εγκλωβισμένους γεωργούς - Σχέδιο για 
τον αλιευτικό τουρισμό - Ενημέρωση και αντιμετώπιση της παιδικής 
παχυσαρκίας - Μέτρα για την αποφυγή επεισοδίων κατά τη διάρκεια της νέας 
ποδοσφαιρικής περιόδου - Εναλλακτικές μορφές τουρισμού - Πληροφορίες για 
δημιουργία θεματικού πάρκου και πολυτελούς ξενοδοχείου στην περιοχή 
Πύλας-Ορόκληνης - Βελτίωση της εξυπηρέτησης των ΚΕΠ προς τα άτομα με 
αναπηρίες - Αίτημα για δημιουργία καζίνου στη Λάρνακα - ∆ιάνοιξη οικοπέδων 
και παραχώρησή τους σε νεαρά ζευγάρια με χαμηλά εισοδήματα στη Λάγεια - 
Στρατηγικό σχέδιο ανάπτυξης της Ορεινής Λάρνακας - Αριθμητικά στοιχεία για 
τους νόμιμους και παράνομους μετανάστες στην Κύπρο - Επιδότηση 
μεταφράσεων κυπριακών βιβλίων - Ανάγκη για διευκόλυνση μονογονεϊκών 
οικογενειών με δύο παιδιά - Αρχαιολογικά ευρήματα στην περιοχή Παναγίας 
των Αμπελιών στην Αραδίππου - Τουριστική αξιοποίηση της επαρχίας 
Λάρνακας - Ανάδειξη και ανάπτυξη της “άλλης γεωργίας” στην Κύπρο - Ανάγκη 
παροχής φθηνότερων ή δωρεάν οικοδομικών αδειών στην ύπαιθρο - Ψήφισμα 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για την υποβάθμιση των γεωργικών γαιών στην 
ΕΕ και υλοποίησή του στην Κύπρο - Πρόβλημα μέτρησης εκτάσεων γης από 
τον ΚΟΑΠ στη Λετύμπου και Τσάδα - Πρόβλημα στην αμπελοκαλλιέργεια στην 
Τσάδα - Εκριζώσεις αμπελιών - Αίτημα της κοινότητας Χούλου για ανάπλαση 
διάφορων χώρων του χωριού - Τροποποιητικό σχέδιο υπηρεσίας για την ειδική 
εκπαίδευση - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για τους πρόσφυγες στην επαρχία 
Λεμεσού - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων και παραχώρησή τους σε πρόσφυγες στην 
Πάφο - Όριο αφυπηρέτησης αστυνομικών - Παροχή κινήτρων για 
επαναλειτουργία και αναβάθμιση ξενοδοχειακών μονάδων στο Τρόοδος - 
Συντήρηση και αποκατάσταση της μονής Αποστόλου Ανδρέα - Αγορά σχολικού 
λεωφορείου για τα παιδιά των εγκλωβισμένων Μαρωνιτών - Ανέγερση νέας 
πτέρυγας στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας - Ερωτήματα σε σχέση με τα 
γραφεία τύπου των διπλωματικών αποστολών της Κύπρου στο εξωτερικό - 
Πόρισμα για τη διαρροή επικίνδυνων υγρών στην Αλυκή Λάρνακας - Ο 
αποκλεισμός των κυπριακών πλοίων από τα τουρκικά λιμάνια - Καθυστέρηση 
στην έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας - Προβλήματα που εγείρει η Παγκύπρια 
Συνομοσπονδία Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Σχολείων ∆ημοτικής 
Εκπαίδευσης - Καθυστέρηση στην ενημέρωση για εντοπισμό αρσενικού στο 
νερό της κοινότητας Μάμμαρη - Καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένης ποικιλίας 
καλαμποκιού - Σχέδια για εφαρμογή υβριδικών συστημάτων ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας - Περιορισμός απαιτούμενων αδειών για τοποθέτηση 
οικιακών φωτοβολταϊκών συστημάτων - Εξώδικα πρόστιμα για παραβίαση της 
νομοθεσίας για τη ρύπανση των νερών - Πολιτογράφηση εποίκων από το 
κατοχικό καθεστώς - ∆ημοσίευση επιστολών του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού από στελέχη του υπουργείου - Ενέργειες της κυβέρνησης σχετικά 
με την εκβάθυνση του λιμενίσκου Κοκκίνων - ∆ολοφονία αιχμαλώτων στο 
Τζιάος - Παράπονα για διαρροή από τις δεξαμενές υγραερίου στην περιοχή 
Ορόκληνης - Κοινοτικά κονδύλια για αντικατάσταση ενεργοβόρων οικιακών 
συσκευών και κλιματιστικών - Εξωτερικοί ανελκυστήρες στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λάρνακας - Ερωτήματα για την επέκταση του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας - 
∆ιαχωρισμός οικοπέδων για άπορες οικογένειες και πρόσφυγες στη Σωτήρα 
Αμμοχώστου - Κατασκευή δρόμου από το Παραλίμνι προς τη Σωτήρα 
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Αμμοχώστου - Ανάγκη συμπερίληψης παρακαμπτήριου δρόμου προς τη 
∆ερύνεια στον προϋπολογισμό του 2010 - Ανάγκη πάταξης της φοροδιαφυγής 
και της φοροαποφυγής - Καταβολή διδάκτρων σε Τουρκοκυπρίους φοιτητές - 
Αναστολή κατασκευής έργων λόγω οικονομικής κρίσης - ∆ωρεάν παραχώρηση 
δύο αεροσκαφών από την Ιταλική στην Κυπριακή ∆ημοκρατία - Ανάγκη 
προγράμματος αντιμετώπισης αδέσποτων σκυλιών στον Κόρνο - Παραχώρηση 
τίτλων ιδιοκτησίας σε κατοίκους προσφυγικών οικισμών - Εγκατάσταση 
ανελκυστήρων σε προσφυγικούς οικισμούς - Παροχή προσφυγικών χορηγιών 
από το Μάρτιο του 2008 - ∆ιατήρηση χώρου πρασίνου στο συνοικισμό 
αυτοστέγασης Κόρνου - ∆ιαχωρισμός προσφυγικών οικοπέδων στον Κόρνο - 
Πρόβλημα κλινών στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας - Στεγαστικό πρόβλημα 
νεαρών προσφύγων στον Κόρνο και διαχωρισμός οικοπέδων - Αίτημα για 
πλήρη στελέχωση του ∆ημοτικού Σχολείου Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου - Εξώδικα 
πρόστιμα για παράνομη εκκοπή δέντρων - Πρόταση ΕΤΕΚ για θεσμοθέτηση 
συμβουλίου εθνικής ενεργειακής στρατηγικής - Η κυβερνητική πολιτική για τις 
επιδιορθώσεις σπιτιών σε αυτοστεγάσεις - Αποχετευτικό σύστημα συνοικισμού 
αυτοστέγασης Κόρνου - Συντήρηση και αναβάθμιση πάρκου στο συνοικισμό 
αυτοστέγασης Κόρνου - Επιδιορθώσεις και ολοκλήρωση οδικού δικτύου στο 
συνοικισμό αυτοστέγασης Κόρνου - Κατασκευή νέου νοσοκομείου Κάτω 
Πύργου Τηλλυρίας - Παροχή κινήτρων σε εκπαιδευτικούς για στελέχωση του 
Γυμνασίου Κάτω Πύργου - Εφαρμογή του “eCall” στα αυτοκίνητα - Αξιοποίηση 
ευρωπαϊκής μελέτης για τις επιπτώσεις της επιβολής μειωμένου ΦΠΑ στα 
οικολογικά προϊόντα - Αλμύριση γεωτρήσεων στον Κάτω Πύργο - Εφοδιασμός 
τεχνικών κλιματιστικών οχημάτων με το Ευρωπαϊκό Πιστοποιητικό Χειρισμού 
Αερίου - Προβλήματα στο περιβάλλον και στον άνθρωπο από τα κυνηγετικά 
φυσίγγια με μόλυβδο - Ανάγκη δημιουργίας ανεξάρτητου φορέα υδάτων - 
Επέκταση της λεωφόρου Φανερωμένης στη Λάρνακα - Προβλήματα εντατικής 
μονάδας νοσοκομείου Λάρνακας και λειτουργία εντατικής μονάδας 
νοσοκομείου Αμμοχώστου - Το φαινόμενο των πλασματικών υπερωριών στο 
δημόσιο τομέα - Ανάγκη αναδιάρθρωσης των δαπανών του προϋπολογισμού - 
Κινητά Κέντρα Εξυπηρέτησης του Πολίτη - Κυκλοφοριακό πρόβλημα στο 
Παραλίμνι - Σχέδιο κατασκευής αστυνομικών κρατητηρίων - Ανάγκη 
προστασίας βεβηλωμένων μοναστηριών και άλλων μνημείων στα κατεχόμενα - 
Επίσκεψη των κατοίκων της Αγίας Μαρίνας Σκυλλούρας στο χωριό τους - 
Παράνομοι αλλοδαποί στην Κύπρο - Εκρίζωση δέντρων και ανάγκη 
κατασκευής αντιπλημμυρικών οχετών στο συνοικισμό Κολοσσίου - Ένταξη της 
σεξουαλικής αγωγής στην εκπαίδευση - Έλεγχος ασφάλειας και υγιεινής στα 
ιδιωτικά νοσηλευτήρια - Έλεγχος των νυχτερινών κέντρων σε θέματα 
πυρασφάλειας και χωρητικότητας - Απόρριψη αιτήματος επιχορήγησης του 
βιβλίου “Αγνοηθέντες 1974” - Κύρωση και εφαρμογή του Πρωτοκόλλου των 
Ηνωμένων Εθνών για την Ολοκληρωμένη ∆ιαχείριση των Παράκτιων Ζωνών - 
Απόρριψη χρηματοδότησης και αγοράς αντιτύπων βιβλίου Κύπριου συγγραφέα 
- Πρόγραμμα χορήγησης υποκατάστατων και μείωσης της βλάβης “Σωσίβιο” - 
Λειτουργία καφενείου στο συνοικισμό αυτοστέγασης Κόρνου - Πρόσβαση στην 
Κύπρο ατόμων με κινητικές αναπηρίες από το εξωτερικό - Ερωτήματα για τις 
βραχονησίδες στην κυπριακή ακτογραμμή - Ενίσχυση επενδυτικών σχεδίων 
στον τομέα μεταποίησης και εμπορίας γεωργικών προϊόντων - Επιθεωρήσεις 
Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας σε κυπριακά πλοία και παραβάσεις - Κυπριακά 
προϊόντα κατοχυρωμένα ως “προϊόντα ονομασίας προέλευσης” - Σχέδια 
αντιμετώπισης της ατμοσφαιρικής ρύπανσης - Χρονοδιαγράμματα ανασκαφής 
και ανάδειξης του αρχαίου λιμανιού του Κιτίου - ∆ιάδοση της ευρυζωνικότητας 
στην Κύπρο - Προγράμματα εφάπαξ πριμοδότησης νέων αγροτών - 
Περιβαλλοντικοί έλεγχοι και παραβάσεις σε βιομηχανίες, βιοτεχνίες, εργοτάξια - 
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Ποσοστό απορριμμάτων που ανακυκλώνονται στην Κύπρο - Νομοθεσία για 
πώληση οινοπνευματωδών ποτών σε πλοία και αεροσκάφη - Ανάγκη 
δημιουργίας λυρικού θεάτρου στην Κύπρο - Αίτημα του δήμου Παραλιμνίου για 
ανάπτυξη του αρχαιολογικού χώρου των Νησιών στον Πρωταρά - Καταγγελίες 
για εμπλοκή της Κύπρου σε υπόθεση απόρριψης πυρηνικών αποβλήτων στη 
Μεσόγειο - Μέτρα στήριξης του τουρισμού και συμπερίληψή τους στον 
προϋπολογισμό του 2010 - ∆ημιουργία Βιομηχανικής Περιοχής Παραλιμνίου - 
Ανέγερση Β΄ Γυμνασίου Παραλιμνίου - Κατασκευή πρατηρίου πετρελαιοειδών 
κοντά στο νεολιθικό οικισμό Χοιροκοιτίας - Τροποποίηση του περί Γονικής 
Άδειας Νόμου - Επιδιόρθωση των ρωγμών στο φυλάκιο “Αυγόρου” του 293ΤΠ 
- Προβλήματα σχετικά με τη μαρίνα της Λάρνακας - Παράνομη κοπή 
κυπαρισσιών στο Κίτι - Πολιτική για την επιβολή σωματικής τιμωρίας στην 
εκπαίδευση - Αριθμός νέων σχολικών μονάδων κατασκευασμένων με φιλικά 
προς το περιβάλλον υλικά - Προβλήματα λόγω τοποθέτησης διαφημιστικών 
πινακίδων και πανό σε δρόμους και πεζοδρόμια - Αποζημίωση αγροτών της 
Ορεινής Λάρνακας που έχουν πληγεί από ακραία καιρικά φαινόμενα και μέτρα 
για συγκράτησή τους στα χωριά τους - Αναπαστερίωση του γάλατος - 
Οικολογική καταστροφή στο Σύσκληπο - Μετεωρολογικό ραντάρ στον Κύκκο 
και εξοπλισμός Μετεωρολογικής Υπηρεσίας - “Πράσινος δακτύλιος” και 
κυκλοφορία αυτοκινήτων στην Κύπρο - Εναρμονιστικό νομοσχέδιο για την 
προστασία του περιβάλλοντος - Λόγοι επιβολής τέλους “τουρκόπουλου” στο 
Τραχώνι Λεμεσού - Ανάγκη καθιέρωσης τεκμηρίων διαβίωσης - Κεραίες 
ραδιοσταθμών σε κατοικημένες περιοχές της Λευκωσίας - Το ελικοδρόμιο του 
Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου - Μελέτη για δημιουργία περιβαλλοντικού 
κέντρου στην Παναγιά της Πάφου - Μεταφορά νερού από το φράγμα 
Κανναβιούς στην Παναγιά της Πάφου - Αιτήματα της κοινότητας Παναγιάς - 
Αίτημα για παραχώρηση τουρκοκυπριακής οικίας για δημιουργία μουσείου 
λαϊκής τέχνης στην Αναδιού - Αιτήματα της κοινότητας Αναδιούς - Κατασκευή 
αποχετευτικού ομβρίων υδάτων στη ∆ρυνιά - ∆ιαπλάτυνση του δρόμου 
∆ρύμου-Σίμου - ∆ιακίνηση μαθητών από τη ∆ρύμου προς το ∆ημοτικό Σχολείο 
Σίμου - Ολοκλήρωση του δρόμου Λάσας-Σίμου - Επιδιόρθωση της επίστρωσης 
αγροτικών δρόμων στη Λάσα - ∆ιαπλάτυνση στροφής στο δρόμο Λάσας-
Σαραμάς - Αίτημα κοινότητας Λάσας για βελτίωση του δρόμου προς Σαραμά - 
Αίτημα κοινότητας Φύτης για διαπλάτυνση δρόμων - Αίτημα για περίφραξη του 
πάρκου Ακρικούς στη Φύτη - Αίτημα της κοινότητας Φύτης για μεταφορά νερού 
για την εξυπηρέτηση των βοσκών της περιοχής - Κατασκευή δρόμου στην 
κοινότητα Φύτης - Η μη εφαρμογή της νομοθεσίας για την περιβαλλοντική 
ευθύνη για τις παρανομίες στην περιοχή “Θαλασσινές Σπηλιές” - Αναπτυξιακά 
έργα στις κοινότητες για αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης - Ενημέρωση για 
τη λειτουργία του μετεωρολογικού ραντάρ στο Θρονί του Κύκκου - Βελτίωση 
του οδικού δικτύου που συνδέει την κοινότητα Αυγόρου με τους πλησιέστερους 
υπεραστικούς δρόμους - Μεταστέγαση σχολής του Πανεπιστημίου Κύπρου 
στην εντός των τειχών Λευκωσία - Συμπερίληψη των ατόμων με τύφλωση 
στους περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Γενικούς) 
Κανονισμούς - Οικονομική ενίσχυση της κοινότητας Κοιλίνειας για αναπτυξιακά 
έργα - Αιτήματα της κοινότητας Κοιλίνειας για αναπτυξιακά έργα - Κατασκευή 
γεφυριού στο δρόμο Κελοκεδάρων-Ζιριπιλλή-Νατάς - Πολεοδομική άδεια για 
κατασκευή γηπέδου στα Κελοκέδαρα - Αίτημα Κελοκεδάρων για πιο συχνή 
παρουσία ιατρού στο κοινοτικό ιατρείο - Αίτημα Κελοκεδάρων για δημιουργία 
νέου κοιμητηρίου - Κίνητρα σε εργαζομένους που κατοικούν στην ύπαιθρο και 
εργάζονται σε αστικά κέντρα - Τροποποίηση των κριτηρίων για στήριξη νέων 
ζευγαριών - Ανάπλαση πλατείας στην κοινότητα Σαλαμιούς - Κατασκευή 
υποσταθμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου στην Τριμήκληνη - Ανάπτυξη του 
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δικτύου άρδευσης στην κοινότητα Σαλαμιούς - Βελτίωση δρόμου στην 
κοινότητα Γαλαταριάς - Αίτημα της κοινότητας Γαλαταριάς για ένταξή της στο 
υδατικό έργο Στατού-Αγίου Φωτίου - Οικονομική στήριξη κατοίκων Κοιλίνειας 
που είναι κάτοχοι γαϊδουριών - Αιτήματα Παγκύπριας Οργάνωσης Πολυτέκνων 
- Κατασκευή αντιολισθητικών δρόμων - Μονάδα απεξάρτησης ατόμων 
εθισμένων σε ναρκωτικές ουσίες στην Πύλα - Αίτημα Εμπορικού και 
Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Λευκωσίας για παροχή κυβερνητικών εγγυήσεων 
για δάνεια από το εξωτερικό - Αιτήματα Εμπορικού και Βιομηχανικού 
Επιμελητηρίου Λευκωσίας σε σχέση με τη Βιομηχανική Ζώνη Μάμμαρη - 
Αίτημα του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Λευκωσίας για αύξηση 
των επιδοτήσεων για τη συμμετοχή του σε διεθνείς εκθέσεις - Αιτήματα του 
Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελετηρίου Λευκωσίας σχετικά με τη 
Βιομηχανική Περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς και τη Βιομηχανική Ζώνη 
Παλαιομετόχου - Αίτημα του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου 
Λευκωσίας για μείωση των τελών απόρριψης λυμάτων στη Βαθιά Γωνιά - 
Εισήγηση για διαμόρφωση νέων διατιμήσεων στο βιομηχανικό ρεύμα - Αίτημα 
του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Λευκωσίας για κατάργηση των 
αποθηκευτικών τελών στη μετακίνηση λογαριασμών - Αίτημα του Εμπορικού 
και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Λευκωσίας για καταβολή του ΦΠΑ για πρώτες 
ύλες από τρίτες χώρες ανά τριμηνία - Επαναφορά του μέτρου της 
επιταχυνόμενης απόσβεσης για ανάκαμψη της βιομηχανίας - Ενιαία βάση 
δεδομένων με τις ασφαλιστικές και φορολογικές εκκρεμότητες πολιτών και 
επιχειρήσεων προς το δημόσιο - Σχέδιο Απόσυρσης και Αντικατάστασης 
Παλαιών Οχημάτων - Μέτρα για καταχύρωση των πτυχιούχων ΤΕΙ - 
Προβλήματα αχθοφόρων του λιμανιού Λάρνακας - Κρατικά συμβουλευτικά 
κέντρα υποδοχής κακοποιημένων γυναικών - Πρόγραμμα επιχορήγησης νέων 
γυναικών για τη δημιουργία δικής τους επιχείρησης στο χώρο κατοικίας τους - 
Πρόγραμμα κοινωνικής ένταξης των Αθιγγάνων - Απαλλαγή τρίτεκνων 
οικογενειών από το φόρο μεταβίβασης για απόκτηση πρώτης κατοικίας - 
Καθιέρωση ειδικών διαδικασιών για διορισμό πολυτέκνων στο δημόσιο - 
Αυθαίρετα κτίσματα ανά το παγκύπριο και μέτρα για πάταξη του φαινομένου - 
Επίδομα ενοικίου για τρίτεκνες οικογένειες - Επίτευξη των στόχων του 
Πρωτοκόλλου του Κιότο για τις κλιματικές αλλαγές - Συνολικός αριθμός, 
λειτουργία και κλείσιμο χωματερών κατά επαρχία - Αυθαίρετη δόμηση σε 
δασικές εκτάσεις - Εθνικό πρόγραμμα ενεργειακής αναβάθμισης κατοικιών - 
∆απάνες για έρευνα και ανάπτυξη στους κρατικούς προϋπολογισμούς - Ανάγκη 
δημιουργίας “πράσινου ταμείου” - Η ∆ιεθνής Σύμβαση για την Πρόληψη της 
Ρύπανσης της Θάλασσας από Πλοία και η θέση της Κύπρου - Τεχνολογία 
διαχείρισης αποβλήτων “plasma” και δυνατότητες εφαρμογής της στην Κύπρο - 
Τροποποίηση των προνοιών του περί Παροχής Ειδικών Χορηγιών Νόμου που 
αφορούν τη φοιτητική χορηγία - Η συμφωνία για προμήθεια εμβολίου για τη 
γρίπη H1N1 - Ύπαρξη μετάλλων σε διάφορες θαλάσσιες περιοχές - 
∆ιευκολύνσεις σε δημόσιους υπαλλήλους, για να διεκδικούν θέσεις στα θεσμικά 
όργανα της ΕΕ.    

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

 Αίτημα για επίσπευση της κατασκευής του δρόμου Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς -
Γιαλιάς - Αίτημα για ευθυγράμμιση-διαπλάτυνση δρόμου στην κοινότητα 
Παλόδειας - Ο σχεδιασμός του δρόμου Πάφου-Μεσόγης-Τσάδας - Αιτήματα της 
κοινότητας Μαμωνιών - Αίτημα κοινότητας Κλήρου για αναβάθμιση του 
περιφερειακού υγειονομικού κέντρου - Παράνομη λειτουργία καζίνων στο 
διαδίκτυο - Η παραχώρηση τίτλων ιδιοκτησίας σε πρόσφυγες που διαμένουν σε 
πολυκατοικία στη Λάρνακα - Αίτημα για επιδιόρθωση προσφυγικής 
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πολυκατοικίας στη Λάρνακα - Τα έργα οδικής ασφάλειας στα Νέα ∆ήμματα - 
Αποτελέσματα επιδημιολογικής μελέτης στον Κόρνο - Η βελτίωση του δρόμου 
προς το Πραιτώρι - Μείωση επίναυλου καυσίμων Κυπριακών Αερογραμμών - 
Ασφάλεια των παιδιών στους δημόσιους και ιδιωτικούς παιδότοπους - 
Κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου Νέου Χωριού Πάφου - Εγκαταλελειμμένες 
οικίες στον Αστρομερίτη - Έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για παράπονα 
κατά της ΕΕΥ και του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού  - Η μελέτη για 
κοστολόγηση του Εθνικού Σχεδίου Υγείας - Προβλήματα κατόχων πτυχίου 
γεωγραφίας - Αίτημα για κατασκευή υπέργειας διάβασης πεζών παρά το 
Λύκειο Αραδίππου - ∆ημιουργία κοιμητηρίου στην κοινότητα Λέμπας - 
∆ημιουργία βιοτεχνικής ζώνης στις Αγκλεισίδες και στο Καλό Χωριό - Ο χρόνος 
που παραχωρείται στις μητέρες εκπαιδευτικούς για θηλασμό - Ανάγκη 
τροποποίησης εγκυκλίου σχετικής με την άδεια για μητέρες εκπαιδευτικούς για 
θηλασμό - Αίτημα για αδειοδοτημένο χώρο στη Λάρνακα για τους 
αερομοντελιστές - Κακοποίηση μαθήτριας αφρικανικής καταγωγής από 
Κυπρίους συμμαθητές της - Επέκταση του γηπέδου μπάσκετ στη ∆ένεια - 
∆ημοτικό σχολείο Αγίου Μάρωνα - Ο χώρος στάθμευσης στο κάστρο της 
Λάρνακας - Ερωτήματα σχετικά με το Κυπριακό Κέντρο Περιβαλλοντικής 
Έρευνας και Εκπαίδευσης της Ιεράς Μητρόπολης Λεμεσού - Εμβολιασμός κατά 
του καρκίνου του τραχήλου της μήτρας - Στήριξη της εγχώριας 
κινηματογραφικής παραγωγής - Ενεργειακό κέντρο και εγκαταστάσεις 
αποθήκευσης πετρελαιοειδών στο Βασιλικό - Τα αυτοκίνητα των κρατικών 
υπηρεσιών και ο εξοπλισμός του Τμήματος Εποπτών Οδικών Μεταφορών - 
Κατασκευή νέου κτιρίου του ΓΕΕΦ - Χρονοδιαγράμματα για την ολοκλήρωση 
του δρόμου εντός της κτηνοτροφικής περιοχής Κουκλιών και της 
ηλεκτροδότησης των κτηνοτροφικών υποστατικών - ∆ιαμόρφωση της κεντρικής 
πλατείας στη Λετύμπου - Προοπτική δημιουργίας δημοτικής αστυνομίας - 
Αίτημα Συνδέσμου Εργολάβων Οικοδομών Λάρνακας για βελτιωτικά οδικά 
έργα στην ύπαιθρο της επαρχίας - Αίτημα Αραδίππου για φράγμα στον ποταμό 
Καμμύτση - Ερωτήματα σχετικά με το Ιατρικό Κέντρο Έγκωμης - Υλοποίηση 
έργων υποδομής στη Βιομηχανική Περιοχή Ύψωνα - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων 
στην Αχέλεια - Αίτημα για μείωση της Λευκής Ζώνης στην Αναρίτα - 
Εξωραϊστικά έργα κοινότητας Τριμιθούσας - ∆ιαδικασία απαλλοτρίωσης στο 
Μέσα Χωριό - Η αξιοποίηση των εγκαταστάσεων και η λειτουργία της σχολής 
“Μελκονιάν” - Ρυθμιστικό σχέδιο διαμόρφωσης της λεωφόρου Έμπας - Έργο 
βελτίωσης της εισόδου κοινότητας Έμπας - Αίτημα κοινότητας Μαθιάτη για 
κατασκευή αρματόδρομου - Ανέγερση νέου γυμνασίου στην Αγία Νάπα-
Παραλίμνι - Αξιοποίηση των κατεχόμενων δήμων στη διαφωτιστική εκστρατεία 
για το Κυπριακό - Καθυστέρηση κατασκευής δρόμων και τοποθέτησης 
τηλεφωνικών γραμμών στη Βιοτεχνική Περιοχή Κελλιών - Ανάγκη απόκτησης 
νοσοκομειακού ελικοπτέρου από την πολιτεία - Ανάγκη αύξησης της ετήσιας 
χορηγίας προς τα κοινοτικά νηπιαγωγεία - Υποστήριξη από την κυβέρνηση του 
ραδιοφωνικού σταθμού LGR - Επικινδυνότητα του δρόμου Νατάς-Αναρίτας 
λόγω κατολίσθησης πετρών - Ανάγκη υδροδότησης κατοικιών εκτός της 
οικιστικής ζώνης της κοινότητας Άρμου - Αναπαλαίωση των παλαιών βρυσών 
της κοινότητας Επισκοπής - Αίτημα Παγκύπριας Οργάνωσης Πενταμελούς 
Οικογένειας για βελτίωση της τιμολογιακής πολιτικής όσον αφορά τα δημοτικά 
τέλη, το νερό και άλλα - Το πρόβλημα της επιστροφής περιουσιών - 
Αποκατάσταση αιωνόβιου δρυ στο χωριό Κλωνάρι - ∆ιατάγματα προστασίας 
αιωνόβιων δέντρων - Ανάγκη οικονομικής στήριξης των Πάνω Αρόδων από το 
κράτος - ∆ιαπλάτυνση του αγροτικού δρόμου Θελέτρας-Στρουμπιού - 
Βελτιωτικά έργα στη ∆ρούσεια - Αναβάθμιση δρόμου ∆ρούσειας-Πόλης 
Χρυσοχούς - Αίτημα για ανέγερση υδατοδεξαμενής στην Κρίτου Τέρα - Ένταξη 
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Λάρνακας στο σύστημα ανακύκλωσης οικιακών αποβλήτων - Ανάγκες 
φυσικοθεραπείας ενοίκων της Στέγης Ηλικιωμένων και Αναπήρων “Άγιος 
Γεώργιος Β΄” στη Λάρνακα - Ανάγκη έγκαιρης ενημέρωσης για παρουσία 
σκόνης στην ατμόσφαιρα - Προβλήματα ιστιοπλόων - Καθυστέρηση στην 
αξιολόγηση ερευνών για το χρηματιστήριο - Το φαινόμενο των 
παραθρησκευτικών οργανώσεων στην Κύπρο - Έλεγχος των κυλικείων των 
δημόσιων και ιδιωτικών σχολείων - Κεραίες τηλεπικοινωνιών στο ύψωμα 
“Φανός” στην Αγία Νάπα - Ανάγκη για μόνιμο μηχανισμό ελέγχου τοξικών στην 
Αλυκή Λάρνακας - Ανιχνευτικό δοκίμιο για αξιολόγηση μαθησιακών δυσκολιών 
σε παιδιά νηπιακής και προδημοτικής ηλικίας - Μη παροχή του προσωπικού 
φακέλου σε δυσλεξικούς ή στους γονείς τους - Εκπαιδευτικοί ψυχολόγοι στην 
ελεύθερη επαρχία Αμμοχώστου - Καθυστέρηση στην προκήρυξη θέσης 
Βοηθού ∆ιευθυντή Α΄ - Παράνομο ψάρεμα στα Καληδόνια - Ανάγκη λήψης 
μέτρων για απαγόρευση της χρήσης “λανέιτ” στην Κυπριακή ∆ημοκρατία - 
Αδειοδότηση χρήσης προβολέων - Απόρριψη της χρηματοδότησης της 
παραγωγής “Αυξεντίου, ένα Requiem για Ήρωες” - Ρύπανση στην τοποθεσία 
“Χωράφια του Αντζιέλου” στα Λεύκαρα - Τοξικά απόβλητα στην Αλυκή 
Λάρνακας - Ανακύκλωση οικιακών και βιομηχανικών απορριμμάτων - 
∆ημιουργία σταθμού για ασθενοφόρο στην Πέγεια - Αίτημα για δημιουργία 
πυροσβεστικού σταθμού στην Πέγεια - Οικονομική στήριξη για το πολυδύναμο 
κέντρο “Σύνδεσμος Κοινωνικής Ευημερίας Πέγειας” - Ανάγκη αυτονόμησης της 
Πυροσβεστικής Υπηρεσίας - Μουσουλμάνες μαθήτριες με παραδοσιακή 
μαντήλα - Αριθμός ξένων μαθητών στα κυπριακά σχολεία - Αίτημα για διάνοιξη 
του δρόμου Αθηένου-Λευκωσίας μέσω Πυροΐου - Καθυστέρηση στην 
κατασκευή δρόμου από τον κύριο δρόμο Πενταλιάς-Στατού προς Γαλαταριά - 
Αγορά αεροσκάφους στην αστυνομία - Ανάγκη για ανακαίνιση του ξενοδοχείου 
“Βερεγγάρια” στον Πρόδρομο - Θάλαμος Υπερβαρικού Οξυγόνου του Γενικού 
Νοσοκομείου Αμμοχώστου - Μετακίνηση αμιάντου από το συνοικισμό Καμάρες 
Β΄ Λάρνακας - Κτίρια Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης και δικαστηρίου Αμμοχώστου - 
Προβλήματα λόγω υποστελέχωσης του Λυκείου Αραδίππου - Κατάργηση του 
ορίου ηλικίας για διεκδίκηση υποτροφίας από το ΙΚΥ - Προβλήματα δοκιμίου 
των παγκύπριων εξετάσεων στο μάθημα της φυσικής - Προβλήματα στο χώρο 
εναπόθεσης αδρανών υλικών στην κοινότητα Μαραθούντας - Οδηγία 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για ανακύκλωση οικιακών και οικοδομικών 
αποβλήτων - Ανάγκη περιορισμού της χρήσης πλαστικής σακούλας - 
∆ιατήρηση μελισσιών σε κατοικία στη ∆ρομολαξιά - Ανάγκη τακτικής 
ακτοπλοϊκής σύνδεσης της Κύπρου με γειτονικές χώρες - Χρήση λιμανιού 
Λάρνακας για σκοπούς διαμετακομιστικού εμπορίου - Τροχαία εξώδικα 
πρόστιμα που αφορούν αλλοδαπούς - Χρήση ποδηλάτων από αλλοδαπούς 
χωρίς εφαρμογή κανόνων ασφαλείας - Φωτοβολταϊκά συστήματα σε δημόσια 
κτίρια και στρατόπεδα - Κυπριακή γεωργία και κλιματικές αλλαγές - 
Συγκρότηση αντιπροσωπιών με τη συμμετοχή βουλευτών για τη διάσκεψη της 
Κοπεγχάγης για το περιβάλλον - Οικονομικά κίνητρα για επενδύσεις σε 
τεχνολογίες που περιορίζουν την εκπομπή ρύπων - Ανάγκη εφαρμογής 
σχεδίου απόσυρσης παλαιών κλιματιστικών μηχανημάτων - Αίτημα κοινότητας 
Σαλαμιούς για προώθηση αστικού αναδασμού - ∆ημιουργία Κέντρου 
Εξυπηρέτησης Πολιτών για μετανάστες - Προβλήματα από την έκδοση αδειών 
εκπομπής αερίων αποβλήτων - ∆ημιουργία μαρίνας στην Κισσόνεργα - 
Προβλήματα από χώρο αδρανών υλικών στη Μαραθούντα - Μετακίνηση 
μηχανουργείου στην Τίμη - Αίτημα της κοινότητας Πενταλιάς για δημιουργία 
πάρκου - Χρήση του νερού του φράγματος Κανναβιούς για άρδευση στον Άγιο 
∆ημητριανό -  Αίτημα για αποζημίωση κτηνοτροφικής μονάδας στις 
Βρυσούλλες - Αντιδράσεις κοινοτήτων για δραστηριότητα του λατομείου της 
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“Τσιμεντοποιίας Βασιλικού” - Παραγωγή ούμπρας - Επέκταση του 
προγράμματος ανακύκλωσης οικιακών αποβλήτων της “Green Dot” στη 
Λάρνακα - Κοινοποίηση πορίσματος γεωλογικής μελέτης για τα παλιά Χολέτρια 
- Παγκόσμιο Συμβούλιο Ελαιολάδου και Κύπρος - Κίνδυνος κατάρρευσης του 
παλιού γεφυριού της Χρυσοχούς - Αίτημα για παραχώρηση επιπλέον ποσού 
για επιδιόρθωση σπιτιών στο συνοικισμό αυτοστέγασης Τίμης - Φορολόγηση 
των εσόδων από την πώληση ηλεκτρισμού από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας - 
Οι δυνατότητες απασχόλησης των ιχθυολόγων στην Κύπρο - Πρόγραμμα 
στείρωσης των αδέσποτων γάτων - Πληροφορίες για τοποθέτηση κεραίας του 
ΡΙΚ στα Λεύκαρα χωρίς άδεια - Πρόβλημα στην παραλαβή αποσκευών στο 
αεροδρόμιο Λάρνακας - Αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρινούδας για 
αποκατάσταση του παλαιού σκυβαλότοπου - Χρόνια κατάσταση δυσοσμίας και 
οχληρίας σε δυτικές συνοικίες της Λευκωσίας λόγω κτηνοτροφικών μονάδων - 
Παρανομίες στην περιοχή “Θαλασσινές Σπηλιές” στην Πέγεια - Προσλήψεις 
δασοπυροσβεστών στο Τμήμα ∆ασών - Ενημέρωση του κοινού και έγκριση 
στρατηγικής για την αντιμετώπιση του καπνίσματος - Πρόταση του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Ξενοδόχων για δημιουργία ξενοδοχειακού επιμελητηρίου - 
Οριοθέτηση της περιοχής προστασίας της φύσης από το δίκτυο “Natura 2000” 
στον Ακάμα - Προστασία και ανάδειξη του κρατήρα του λατομείου ούμπρας 
στους Τρούλλους -Χρηματοδότηση προγραμμάτων ενέργειας από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση -  Κυκλοφορία επικίνδυνου φυτοφαρμάκου στην Κύπρο - 
Συλλογή ζωικών αποβλήτων και ψόφιων ζώων - Κρούσματα καρκίνου στους 
εργαζομένους στο Σφαγείο Κοφίνου - Κρατικό Καταφύγιο Θυμάτων 
Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης - Εφαρμογή θεσμού λειτουργών ευημερίας στα 
σχολεία - Υψηλό ποσοστό αρσενικού στο πόσιμο νερό του Μάμμαρη - 
Ανάλυση πόσιμου νερού - Χρήση παράνομου αεροδρομίου Τύμπου - Νομικό 
πλαίσιο για το υποβρύχιο ψάρεμα με προβολέα - Πρόγραμμα εξοικονόμησης 
ενέργειας - Ανάγκη δημιουργίας σταθμού της Λιμενικής Αστυνομίας στην 
Τηλλυρία - Ανάγκη αντιμετώπισης της διάβρωσης στις ακτές της Τηλλυρίας - 
Ερωτήματα σχετικά με τα πλαστικά μπουκάλια εμφιαλωμένου νερού - Ανάγκη 
αντιμετώπισης των πιθανών επιπτώσεων από την ανάπτυξη στην Τηλλυρία - 
Ηλεκτρομαγνητική ακτινοβολία από κεραίες και πομπούς σε ραδιοφωνικούς 
σταθμούς - Φυτοφάρμακο “Carbofuran” - Χωροταξική πολιτική για τις 
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 15ης Οκτωβρίου 2009 

Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ. 

Αρ. 2 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως να αναφερθώ σε ένα δυσάρεστο γεγονός, 
στο θάνατο του φίλου Νεόφυτου ∆ημοσθένους, που έφυγε τόσο πρόωρα από τη ζωή, 
στις 12 Οκτωβρίου, λόγω σοβαρού προβλήματος υγείας. 

 Ο Νεόφυτος ∆ημοσθένους, νέος πολύπλευρος, με πνεύμα ανήσυχο, 
συμμετείχε στα κοινά κυρίως με την ενασχόλησή του με θέματα νεολαίας, για τα οποία 
αγωνίστηκε από διάφορες θέσεις. 

 Τον Αύγουστο του 2003 ανέλαβε καθήκοντα κοινοβουλευτικού συνεργάτη 
στην πολιτική κομματική ομάδα του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ.  ∆ιακρίθηκε 
για την εργατικότητα, το ζήλο, καθώς και το υψηλό αίσθημα ευθύνης που επιδείκνυε 
στην εκτέλεση των καθηκόντων του και ήταν ιδιαίτερα αγαπητός σε όλους, βουλευτές, 
κοινοβουλευτικούς συνεργάτες και το υπόλοιπο προσωπικό της Βουλής. 

 Θα τον θυμόμαστε πάντα με αγάπη για την απλότητα, την ευπροσηγορία και 
τη φιλικότητά του, αρετές που τον διέκριναν πάντα.  Όσοι τον γνώρισαν από κοντά και 
εργάστηκαν μαζί του θα τον θυμούνται ακόμη για το πνεύμα συνεργασίας που διέθετε 
και τη μεγάλη προθυμία του να προσφέρει απλόχερα τη βοήθειά του σε όσους τη 
χρειάζονταν. 

 Εκφράζοντας τα ειλικρινή συλλυπητήριά μας προς την οικογένειά του, 
διερμηνεύοντας τα αισθήματα όλων, σας καλώ να τηρήσουμε στη μνήμη του 
μονόλεπτη σιγή. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 
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 Αιωνία του η μνήμη.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Άγγελος Βότσης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 12 
Οκτωβρίου 2009. Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο Έφορος Ελέγχου 
Κρατικών Ενισχύσεων, καθώς και εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ελέγχου των 
Κρατικών Ενισχύσεων Νόμου, ώστε αφενός να επέλθουν βελτιώσεις στην υφιστάμενη 
νομοθεσία, βάσει της εμπειρίας που έχει αποκτηθεί από τη μέχρι σήμερα εφαρμογή 
του βασικού νόμου, και αφετέρου να γίνει πρόβλεψη για την προσθήκη νέων 
διατάξεων σ’ αυτή που να ρυθμίζουν τη διαδικασία εκτέλεσης αποφάσεων ανάκτησης 
παράνομα χορηγηθεισών κρατικών ενισχύσεων, οι οποίες εκδίδονται είτε από τον 
Έφορο Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων είτε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προβλέπονται, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα:  

1. Η περαιτέρω ανάληψη αρμοδιοτήτων από τον Έφορο Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων, όπως:   

 α. η έκδοση αιτιολογημένων αποφάσεων, στις περιπτώσεις που 
παρατηρείται παράβαση της εν λόγω νομοθεσίας,  με σκοπό την 
αναστολή της εφαρμογής μέτρου κρατικής ενίσχυσης, την άρση της 
παράβασης και την επιστροφή των χρηματικών ποσών που έχουν 
ληφθεί κατά παράβαση της ισχύουσας νομοθεσίας, 

 β. η εξασφάλιση εκθέσεων από τις αρμόδιες αρχές που να περιλαμβάνουν 
στατιστικά στοιχεία για τις παραχωρούμενες κρατικές ενισχύσεις, 

 γ. η ευθύνη για την τήρηση εθνικών σωρευτικών ορίων, όπως 
προβλέπονται από τους σχετικούς κανονισμούς της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, για οποιαδήποτε περίοδο τριών οικονομικών ετών.     

2.  Η υποχρεωτική κοινοποίηση από την αρμόδια αρχή προς τον έφορο της 
πρόθεσής της για τροποποίηση μέτρου κρατικής ενίσχυσης το οποίο έχει 
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εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ούτως ώστε ο έφορος να εκδώσει 
σχετική γνωμοδότηση κατά πόσο η προτιθέμενη τροποποίηση μέτρου 
ενίσχυσης αποτελεί νέο μέτρο ενίσχυσης. 

3. Η προθεσμία μέσα στην οποία μπορεί η αρμόδια αρχή να υποβάλλει 
συμπληρωματικές πληροφορίες, όταν αυτές της ζητηθούν από τον έφορο.  

4. Οι περιπτώσεις στις οποίες ο έφορος μπορεί να διατάζει την αναστολή 
εφαρμογής μέτρου κρατικής ενίσχυσης, τον τερματισμό της παράνομης 
χορήγησης κρατικών ενισχύσεων και την ανάκτηση οποιουδήποτε ποσού 
ενίσχυσης έχει παράνομα χορηγηθεί.   

5. Οι διαδικασίες και οι υποχρεώσεις που οφείλει να τηρεί ο υπεύθυνος φορέας, ο 
οποίος ορίζεται από τον έφορο, κατά την εκτέλεση των αποφάσεων ανάκτησης 
που εκδίδει ο έφορος ή η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

6. Η αποδεικτική αξία που έχουν οι  αποφάσεις του εφόρου και της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, στις περιπτώσεις αγωγών για αποζημίωση που ασκούνται ενώπιον 
του εθνικού δικαστηρίου από πρόσωπα τα οποία υπέστησαν ζημιά από 
πράξεις ή παραλείψεις της αρμόδιας αρχής. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου ο Έφορος Ελέγχου 
Κρατικών Ενισχύσεων ανέφερε περαιτέρω ότι με τον προτεινόμενο νόμο καθορίζονται 
οι διαδικασίες που πρέπει να ακολουθούν: 

1. η αρμόδια αρχή, όταν αυτή προτίθεται να προβεί σε τροποποίηση μέτρου 
ενίσχυσης, μετά την εξασφάλιση έγκρισης από τον έφορο, και  

2. ο έφορος, όταν πρόκειται να ασκήσει το δικαίωμά του για ανάκληση ή 
τροποποίηση απόφασης έγκρισης μέτρου κρατικής ενίσχυσης, την οποία έχει ο 
ίδιος εκδώσει, η οποία βασίστηκε σε ανακριβείς πληροφορίες ή λανθασμένα 
στοιχεία. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι η Κύπρος βρίσκεται μεταξύ των κρατών μελών όπου δεν 
έχουν διαγνωσθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή οποιαδήποτε κρούσματα 
παράνομης ενίσχυσης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, του μέλους 
της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και 
του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση της λέξης «προσχέδιο».  
Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την κατάργηση του άρθρου 15 αυτού.  
Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του Μέρους V του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 18. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 18 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί της Προώθησης της Χρήσης 
Βιοκαυσίμων ή Άλλων Ανανεώσιμων Καυσίμων για τις Μεταφορές (Τροποποιητικός) 
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Νόμος του 2009».  Η έκθεση βέβαια δεν είναι ομόφωνη.  Αν θέλετε, μπορεί να 
επιτρέψουμε να διαβαστεί.  Αν κρίνετε ότι θα ήταν πλεονασμός, τότε να δώσω το λόγο 
σε όσους συναδέλφους θέλουν… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είναι ενώπιόν μας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι ενώπιόν σας. 

 Ωραία.  Θεωρείται αναγνωσθείσα. 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Προώθησης της Χρήσης Βιοκαυσίμων ή Άλλων Ανανεώσιμων 

Καυσίμων για τις Μεταφορές (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες:   

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Πανίκκος Σταυριανός  Αντρέας Φακοντής 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Ανδρέας Κυπριανού 

 Άγγελος Βότσης Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Σοφοκλής Φυττής  

 Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 24 Σεπτεμβρίου 2009. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο διευθυντής 
της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και 
εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της 
Προώθησης της Χρήσης Βιοκαυσίμων ή Άλλων Ανανεώσιμων Καυσίμων για τις 
Μεταφορές Νόμου, έτσι ώστε να διαγραφεί η σχετική επιφύλαξη που απαγορεύει τη 
διάθεση και πώληση στην αγορά βιοκαυσίμων που έχουν παραχθεί από γενετικά 
τροποποιημένα φυτά.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο και την 
ενημέρωση που έτυχε η επιτροπή για το θέμα, η ανάγκη τροποποίησης της πιο πάνω 
πρόνοιας προέκυψε μετά από προσφυγή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κατά της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας για λόγους αντίθεσης της υπό κατάργηση επιφυλάξεως με το 
κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με το άρθρο 28 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας, το οποίο προβλέπει για την ελεύθερη κυκλοφορία εμπορευμάτων εντός 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και την παράγραφο 1 του άρθρου 8 της Οδηγίας 98/34/ΕΚ 
για την καθιέρωση μιας διαδικασίας πληροφόρησης στον τομέα των τεχνικών 
προτύπων και κανονισμών. 

 Ο διευθυντής της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού επιβεβαίωσε ότι η σχετική επιφύλαξη για απαγόρευση της 
διάθεσης και πώλησης βιοκαυσίμων που έχουν παραχθεί από γενετικά 
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τροποποιημένα φυτά επιβάλλεται να διαγραφεί για τους λόγους που αναφέρονται πιο 
πάνω.  

 Όσον αφορά την απαίτηση της Υπηρεσίας Ενέργειας για προσκόμιση από τους 
παραγωγούς και εισαγωγείς βιοκαυσίμων πιστοποιητικού προέλευσης βιοκαυσίμων 
από μη γενετικά τροποποιημένα φυτά, θέμα το οποίο απασχόλησε την επιτροπή στα 
πλαίσια συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο ίδιος εκπρόσωπος 
πληροφόρησε την επιτροπή ότι δεν υπάρχει επιστημονικός τρόπος εξακρίβωσης της 
αυθεντικότητας των εν λόγω πιστοποιητικών και το μόνο που συνεπάγεται η 
διαδικασία αυτή είναι η αύξηση του κόστους των βιοκαυσίμων. 

 Επιπρόσθετα, ο διευθυντής της Υπηρεσίας Ενέργειας διαβεβαίωσε την 
επιτροπή ότι η ψήφιση της προτεινομένης ρύθμισης δεν επηρεάζει την προσπάθεια 
να κηρυχθεί η Κύπρος ως χώρα ελεύθερη από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς, αφού αυτή αφορά τα βιοκαύσιμα, τα οποία δεν επιμολύνουν το 
περιβάλλον, και όχι οργανισμούς. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
σημείωσε ότι επιβάλλεται η ψήφιση της προτεινόμενης ρύθμισης, γιατί δεν υπάρχουν 
νομικά επιχειρήματα υποστήριξης της αντίθετης άποψης.  Προκειμένου η εν λόγω 
εκπρόσωπος να τεκμηριώσει τους πιο πάνω ισχυρισμούς της, ανάφερε τα 
παραδείγματα της Αυστρίας και της Γαλλίας οι οποίες καταδικάστηκαν σε πρόστιμο 
από το ∆ικαστήριο Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων για παρόμοιες παραβάσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και 
του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, όπως εισηγηθεί 
στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσε πως η κοινοβουλευτική του ομάδα θα τοποθετηθεί 
επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών τάχθηκε εναντίον της ψήφισης του εν λόγω νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Κύριε Περδίκη, ύστερα θα φωνάζεις ότι δε σου έδωσα το λόγο! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η θέση μας επί του θέματος αρχής έν’  γνωστή.  Ξέρει την 
ούλλη η Κύπρος!  Ακόμα τζιαι ως την Ουάσιγκτον φτάνει η θέση μας! 

 Να  ’στε καλά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Επειδή συμφωνούμε, έχουμε και εμείς…  Από θέση αρχής, νομίζω, είναι 
ξεκάθαρο.  Εξάλλου, συμφωνήσαμε όλοι να γίνουν προσπάθειες για τα ζητήματα των 
γενετικά τροποποιημένων οργανισμών.  Εδώ βέβαια, δυστυχώς υπάρχει μια 
απαγορευτική αδυναμία να υπερασπιστούμε νομικά τη θέση που είχαμε ως 
κοινοβούλιο μέχρι σήμερα, με αποτέλεσμα αυτή η αδυναμία να οδηγεί, ιδιαίτερα στη 
σημερινή φάση με τα οικονομικά προβλήματα, σε κόστος για την Κυπριακή 
∆ημοκρατία, σε κόστος για τον πολίτη, από το σίγουρο πρόστιμο που πρέπει να 
περιμένουμε από το δικαστήριο -δεν ξέρω πόσο θα είναι- πράγμα που συνέβη με τη 
Γαλλία και την Αυστρία.   

 Εμείς θα ευχόμασταν να μην ήμαστε σε αυτή τη δύσκολη θέση -αν θέλετε 
ακόμα και οικονομική- και ίσως το θέμα αρχής να το υπερασπιζόμασταν πιο 
αποτελεσματικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Χατζηγιάννη. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Θα πρέπει να πούμε, κύριε Πρόεδρε, ότι ήταν δύο εντελώς διαφορετικά θέματα 
και το είχαμε διευκρινίσει εξ υπαρχής, ότι άλλο έν’  το ένα, των γενετικά 
τροποποιημένων, και άλλο έν’  το άλλο, να είναι καύσιμα προερχόμενα.  ∆ε θέλω να 
εισέλθω σε βάθος, επί της ουσίας του θέματος, απλώς καλό είναι να ειπωθεί ότι 
πειραματιστήκαμε, πήγαμε κάπου αλλού, δεν τα καταφέραμε και ήρθαμε να 
διορθώσουμε το λάθος το οποίο αρχικά ουσιαστικά είχαμε κάμει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή τα άρθρα 1 και 
2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Προώθησης της Χρήσης 
Βιοκαυσίμων ή Άλλων Ανανεώσιμων Καυσίμων για τις Μεταφορές (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, μία κατά και καμία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Αποχετευτικών 
Συστημάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.173-2009). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
του 2010 Νόμος του 2009. 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.01.050.174-2009). 

3. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.175-2009). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί ∆ικαστηρίων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.176-2009). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών 

5. Ο περί της Έκδοσης Ειδικών 
Κυβερνητικών Τίτλων Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.177-2009). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.178-2009). 

Συγκοινωνιών και Έργων Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ο περί Φιαλών Αερίου (Ορισμένοι 
Τύποι) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.179-2009). 

Συγκοινωνιών και Έργων Συγκοινωνιών και 
Έργων 

8. Ο περί της Σύμβασης των 
Ηνωμένων Εθνών κατά της 
∆ιαφθοράς (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.180-2009). 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

Εξωτερικών 

9. Οι περί του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (∆ιάρθρωση και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.116-2009). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

10. Οι περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων 
και Υπηρεσιών (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.117-2009). 

Γενικό Λογιστήριο της 
∆ημοκρατίας  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

11. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Σχολών και Τμημάτων 
κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.118-2009). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

12. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Λειτουργία Σχολής 

Παιδείας και Πολιτισμού Παιδείας  
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Μεταπτυχιακών Σπουδών) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.119-2009).  

13. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού  - ∆ιοίκηση - Θέσεις 
∆ιευθυντή Κέντρου Εκπαιδευτικής 
Έρευνας και Αξιολόγησης, 
Ανώτερου Λειτουργού 
Εκπαιδευτικού Προγραμματισμού, 
Λειτουργού Εκπαιδευτικού 
Προγραμματισμού Α΄ και 
Λειτουργού Εκπαιδευτικού 
Προγραμματισμού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.120-2009). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Νομικών  

14. Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου - Θέση Γενικού ∆ιευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.121-2009). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Νομικών 

15. Έκθεση προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τις 
επενδύσεις του Ταμείου 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
περίοδο από 1/1/2009 μέχρι 
30/6/2009. 
(Αρ. Φακ. 11.06.001). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

16. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς το 
Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου, 
σύμφωνα με το άρθρο 4 του περί 
Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου του 2009 
Νόμου του 2008. [Νόμος αρ. 11(ΙΙ) 
του 2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Χρήσης και ∆ιακίνησης 
Μέσων Συσκευασίας που 
Προορίζονται για την Εμπορία και 
∆ιάθεση Οπωροκηπευτικών Ειδών 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.036.2009). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

2. Ο  περί Κτηματολογικού και 
Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 

Λευτέρη Χριστοφόρου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, 

Εσωτερικών 
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2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.037.2009). 

Χρήστο Στυλιανίδη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας και  
Γιάννο Λαμάρη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.338, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Θα υπάρξει εμπλοκή των αχθοφόρων του λιμανιού Λάρνακας σε οποιαδήποτε 
φάση των εργασιών του επενδυτή και, στην περίπτωση που δε θα υπάρξει 
συγκεκριμένος ρόλος, προτίθεται το κράτος να εφαρμόσει σχέδιο αποζημίωσής 
τους; 

2. Θα δοθεί αποζημίωση για τα εξειδικευμένα μηχανήματα και τον εξοπλισμό των 
αχθοφόρων, αφού πρόκειται να αλλάξει η χρήση του λιμανιού; 

3. Ποιο θα είναι γενικά το μέλλον των αχθοφόρων στο λιμάνι της Λάρνακας, μετά 
την έλευση του επενδυτή;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.339, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Για ποιους λόγους καθυστερεί και πότε υπολογίζεται να αρχίσει το έργο για 
αναβάθμιση του ποταμού Λιοπετρίου. 

2. Τους λόγους για τους οποίους καθυστερεί η δημοσίευση των σχεδίων 
επαναχωρομέτρησης της κατοικημένης περιοχής της κοινότητας Λιοπετρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.340, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Όπως έχω πληροφορηθεί προκηρύχθηκαν μόνο τέσσερις θέσεις για 
εκτελεστικούς διευθυντές για τα νοσοκομεία Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και 
Πάφου.  Σύμφωνα με τη δέσμευση του Υπουργού Υγείας και στο πλαίσιο της 
αυτονόμησης του νοσοκομείου Αμμοχώστου, θα συμπεριλαμβανόταν η αντίστοιχη 
θέση και για το νοσοκομείο Αμμοχώστου στις προκηρύξεις. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει σε προκήρυξη θέσης 
εκτελεστικού διευθυντή και για το νοσοκομείο Αμμοχώστου και, εάν όχι, για ποιους 
λόγους δε θα γίνει αυτό.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.341, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που πρόκειται να ληφθούν αναφορικά με την απουσία 
∆ιευθυντή και Βοηθού ∆ιευθυντή στο Γυναικολογικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου 
Λεμεσού.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.342, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το τι προτίθεται να πράξει αναφορικά με την κεντρική οθόνη της 
Εντατικής Μονάδας του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού, η οποία δε λειτουργεί.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.343, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον τρόπο αντιμετώπισης της κυκλοφοριακής συμφόρησης που 
παρατηρείται κάθε Σάββατο και Κυριακή απόγευμα στον αυτοκινητόδρομο 
Λευκωσίας-Λεμεσού στις εξόδους Παρεκκλησιάς και Πύργου (επαρχίας Λεμεσού) 
κατά τη διάρκεια γαμήλιων δεξιώσεων στα ξενοδοχεία της ανατολικής Λεμεσού.  Οι 
ουρές αυτοκινήτων σε δρόμο υψηλής ταχύτητας αποτελούν κίνδυνο-θάνατο για τους 
οδηγούς.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.344, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με πρόσφατο δημοσίευμα της τουρκοκυπριακής εφημερίδας “Γενί 
Ντουζέν”, σημειώθηκε διαρροή σε τρία δεξαμενόπλοια τα οποία μετέφεραν καύσιμα 
στις δεξαμενές της περιοχής “Γαστριά”, με αποτέλεσμα να χυθεί πίσσα στη θάλασσα 
και να δημιουργηθεί μεγάλη πετρελαιοκηλίδα στον κόλπο της κατεχόμενης 
Αμμοχώστου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες των αρμόδιων τμημάτων της κυβέρνησης όσον 
αφορά την παρακολούθηση της κατάστασης του περιβάλλοντος μετά την καταστροφή 
και αν το γεγονός αυτό έχει καταγγελθεί στον αρμόδιο διεθνή οργανισμό.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.345, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Υγείας σε συνεργασία με το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού έχουν προβεί σε εντατική ενημέρωση των εκπαιδευτικών και 
των μαθητών για τα μέτρα πρόληψης κατά του ιού H1N1 της νέας γρίπης.  
Παράλληλα, το Υπουργείο Υγείας έχει προχωρήσει σε ευρείας κλίμακας ενημέρωση 
προς το κοινό για τα μέτρα πρόληψης κατά της γρίπης.  Στα προτεινόμενα μέτρα 
πρόληψης όμως δεν περιλαμβάνονται και απλές συμβουλές που αφορούν τη 
διατροφή. 

 Εντοπίζεται για άλλη μια φορά η εφαρμογή της λογικής ότι η διατροφή δεν 
επηρεάζει την άμυνα του οργανισμού ενάντια σε ιούς.  Για άλλη μια φορά μάς 
προτρέπουν να λαμβάνουμε μέτρα προσωπικής υγιεινής (πλύσιμο με αλκοολούχα 
διαλύματα κ.λπ.), αλλά δε μας αναφέρουν τη σημασία της προσωπικής διατροφής.  
Όμως αυτή η λογική αντικρούεται συχνά από την ίδια την επιστημονική κοινότητα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δε συμπεριλήφθηκαν στις συμβουλές πρόληψης κατά του ιού 
της νέας γρίπης και οδηγίες για υγιεινή διατροφή.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.346, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Είναι γνωστό ότι το σύστημα συλλογής υλικών συσκευασίας για ανακύκλωση 
προχωρά με πολλή καθυστέρηση και λειτουργικά προβλήματα.  Πολλές κοινότητες με 
μεγάλο αριθμό κατοίκων διαμαρτύρονται, γιατί δεν έχουν αυτή την υπηρεσία στη 
διάθεσή τους, σε αντίθεση με τις κύριες πόλεις, οι οποίες λίγο πολύ έχουν δικτυωθεί 
στο σύστημα ανακύκλωσης.  Από την άλλη, είναι γνωστό ότι η κυβέρνηση συμβάλλει 
οικονομικά σε ανάλογο βαθμό στην εκτέλεση εκατοντάδων έργων σε κοινότητες κάθε 
χρόνο, όπως στη διαμόρφωση πλατειών, τοπικών δρόμων, ανέγερση κοινοτικών 
γραφείων, τοίχων αντιστήριξης κ.λπ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν εντάσσονται στον κατάλογο των αναπτυξιακών έργων των 
κοινοτήτων, στα οποία συμβάλλει οικονομικά η κυβέρνηση, και τα έργα υποδομής για 
την ανακύκλωση οικιακών αποβλήτων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.347, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υφίσταται σήμερα ενιαία εθνική νομοθεσία για την τήρηση 
των προδιαγραφών προσβασιμότητας στο φυσικό και δομημένο περιβάλλον, στις 
μεταφορές, στην κοινωνία της πληροφορίας, στα αγαθά και στις υπηρεσίες για τα 
άτομα με αναπηρίες. 

 Αν όχι, παρακαλώ να ενημερωθεί η Βουλή αν υπάρχει πρόθεση επεξεργασίας 
και ψήφισης τέτοιας νομοθεσία.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.348, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες κάθε μαθητής που τελειώνει το λύκειο αποκτά 
μέσα από τη σχολική εκπαίδευση διεθνώς αναγνωρισμένα πιστοποιητικά επάρκειας 
στη χρήση του διαδικτύου και γλωσσομάθειας για μια τουλάχιστο ξένη γλώσσα.  Με 
τον τρόπο αυτό αντιμετωπίζεται μερικώς και το πρόβλημα της παραπαιδείας, 
δεδομένου ότι τα πιστοποιητικά επάρκειας παρέχονται από τα δημόσια σχολεία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο προτίθεται στα πλαίσια της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης να προχωρήσει 
σε μια τέτοια ρύθμιση και στις σχετικές προσαρμογές που απαιτούνται στα σχολικά 
προγράμματα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.349, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στο εξωτερικό, προκειμένου να αντιμετωπιστεί το πρόβλημα της υπέρβασης 
του ορίου ταχύτητας από μεγάλου κυβισμού μοτοσικλέτες με αγωνιστικά 
χαρακτηριστικά και να μειωθεί ο αριθμός των τροχαίων παραβάσεων και των 
σοβαρών δυστυχημάτων, τοποθετούνται σε αυτές μικροτσίπ, τα οποία ανά πάσα 
στιγμή είναι σε θέση να διαβιβάζουν σε έναν κεντρικό ηλεκτρονικό υπολογιστή τις 
παραβιάσεις του κώδικα οδικής κυκλοφορίας που σημειώνονται. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο υπάρχει σκέψη εισαγωγής ενός ανάλογου συστήματος και στην Κύπρο, 
δεδομένου ότι πολλές από τις μεγάλου κυβισμού μοτοσικλέτες που κυκλοφορούν στον 
τόπο μας δεν έχουν πινακίδες κυκλοφορίας ή αυτές δεν είναι ευδιάκριτες, ώστε να 
βεβαιωθεί η τροχαία παράβαση.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.350, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση για σύνταξη ειδικού νόμου για την 
επαγγελματική κατάρτιση και απασχόληση των ατόμων με αναπηρία.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.351, ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το χοιροστάσιο “Αντρέου και Κωστή Λτδ” στη 
Ξυλοτύμπου αντιμετωπίζει προβλήματα λειτουργίας, με αποτέλεσμα να δημιουργείται 
οχληρία και δυσοσμία και να διαμαρτύρονται οι επηρεαζόμενοι κάτοικοι και το 
κοινοτικό συμβούλιο Ξυλοτύμπου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την κατάσταση λειτουργίας του συγκεκριμένου χοιροστασίου και 
τα μέτρα που λαμβάνονται, ώστε να αντιμετωπιστούν η δυσοσμία και η οχληρία.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.352, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι ενστάσεις ομάδας περιβαλλοντικών οργανώσεων 
σε σχέση με την οριοθέτηση της περιοχής “Natura 2000” στη χερσόνησο του Ακάμα 
δεν τυγχάνουν μελέτης και χειρισμού με την πρέπουσα σημασία και ενδιαφέρον, 
όπως αυτές των διάφορων ιδιοκτητών γης.  ∆ίνεται η εντύπωση ότι οι ενστάσεις των 
περιβαλλοντικών οργανώσεων είναι δευτερεύουσας σημασίας για τις αρμόδιες 
υπηρεσίες, επειδή δεν αφορούν περιορισμό της έκτασης, αλλά προσθήκη στην 
προστατευόμενη περιοχή και μέρους του υπόλοιπου των βιοτόπων που δυστυχώς 
αφέθηκε έξω από την κυβερνητική πρόταση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια είναι η διαχείριση των ενστάσεων των περιβαλλοντικών 
οργανώσεων κατά της απόφασης της κυβέρνησης σε σχέση με την οριοθέτηση της 
περιοχής “Natura 2000” στη χερσόνησο του Ακάμα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.353, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο λειτουργός προγραμματισμού που ανέλαβε να 
συντονίζει την επίσπευση των κατασκευαστικών έργων ως μέτρο αντιμετώπισης των 
επιπτώσεων από την οικονομική κρίση έχει αφυπηρετήσει εδώ και αρκετούς μήνες.  
Υποτίθεται ότι ο ρόλος του συντονιστή της επίσπευσης του έργου είναι πολύ 
σημαντικός, γιατί εκφράζει έμπρακτα τη βούληση της κυβέρνησης για υλοποίηση των 
έργων που περιλαμβάνει ο κρατικός προϋπολογισμός. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν έχει διοριστεί ακόμα συντονιστής λειτουργός 
προγραμματισμού των έργων του κρατικού προϋπολογισμού.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.354, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι πρόσφατα έχει συσταθεί ο Εθνικός Φορέας 
∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προτίθεται να αρχίσει η μελέτη και παραγωγή έργου, ώστε να 
εφαρμοστεί ολοκληρωμένο πρόγραμμα δημογραφικής και οικογενειακής πολιτικής.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.355, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Κέντρο ∆ηλητηριάσεων, που εδρεύει στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας και έπρεπε να ανταποκρίνεται άμεσα στο τηλέφωνο 1401, 
υπολειτουργεί λόγω έλλειψης προσωπικού.  Ο συγκεκριμένος αριθμός τηλεφώνου 
αναφέρεται σε όλα τα χημικά παρασκευάσματα που παρασκευάζονται στην Κύπρο 
και στους καταλόγους τηλεφώνων εκτάκτου ανάγκης.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να εξηγήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
τη λειτουργία του κυπριακού κέντρου δηλητηριάσεων και ποια μέτρα προτίθεται να 
λάβει, για να αντιμετωπιστεί αυτή η σοβαρή έλλειψη που απειλεί τη δημόσια υγεία.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.356, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω δεχτεί καταγγελίες για τακτική καύσεων ύποπτων υλικών μεταξύ των 
κοινοτήτων Αυγόρου, Λιοπετρίου και Ξυλοφάγου.  Ο έντονος μαύρος καπνός 
υποδηλεί καύση ελαστικών, πιθανώς και λαδιών μηχανοκινήτων, καθώς και άλλων 
βλαβερών υλικών.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν διερευνήθηκαν οι καταγγελίες αυτές, ώστε να σταματήσουν 
αμέσως οι ρυπογόνες καύσεις των ύποπτων υλικών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.357, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση προτίθεται να τριπλασιάσει τη 
χρηματοδότηση της ενεργειακής έρευνας φτάνοντας τα €8 δις και οι δαπάνες σε 
διάστημα δέκα χρόνων θα φτάσουν τα €50 δις. 

 Η ανάπτυξη και χρήση “πράσινης” ενέργειας αναμένεται να δημιουργήσει 
μεγάλο αριθμό θέσεων εργασίας.  Συγκεκριμένα, θα δημιουργηθούν 250 000 θέσεις, 
λόγω της μετάβασης μεγάλου τμήματος της βιομηχανίας αιολικής ενέργειας από τη 
στεριά στη θάλασσα, άλλες 200 000 θέσεις στον τομέα της ηλιακής ενέργειας κι άλλες 
τόσες στον τομέα της ενέργειας από βιομάζα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς προτίθεται να συμμετάσχει η χώρα μας σε αυτό το πρόγραμμα 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αν θα συνεισφέρει με κεφάλαια κι αν προτίθεται να 
αξιοποιήσει μέρος αυτών των δαπανών για παραγωγή “πράσινης” ενέργειας στην 
Κύπρο, δημιουργώντας νέες θέσεις εργασίας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.358, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στη διαμόρφωση του Προγράμματος της Στοκχόλμης για δημιουργία ενός 
χώρου ελευθερίας, δικαιοσύνης και ασφάλειας στην Ευρώπη οι κυβερνήσεις των 
κρατών μελών έλαβαν υπόψη και τις απόψεις των εθνικών κοινοβουλίων μέσα από 
μια γόνιμη διαδικασία διαλόγου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο αυτή συμμετείχε στη διαδικασία διαμόρφωσης των θέσεων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για το Πρόγραμμα της Στοκχόλμης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.359, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Η σουηδική προεδρία της ΕΕ αποδίδει μεγάλη σημασία στη λήψη ειδικών 
μέτρων από τα κράτη μέλη για την προστασία των δικαιωμάτων των παιδιών των 
λαθρομεταναστών, καθώς και των ασυνόδευτων ανηλίκων που εισέρχονται παράνομα 
στο ευρωπαϊκό έδαφος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Τον αριθμό των ασυνόδευτων ανηλίκων που έχουν παράνομα εισέλθει στο 
έδαφος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας τα τελευταία πέντε χρόνια. 

2. Τα μέτρα προστασίας που λαμβάνονται για τα ανήλικα αυτά πρόσωπα, καθώς 
και για τα παιδιά των λαθρομεταναστών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.360, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε αρκετά κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης που προβληματίζονται 
έντονα για το πώς θα ενθαρρύνουν τους πολίτες, ιδίως τους νέους, να συμμετέχουν 
στις εκλογικές διαδικασίες υιοθετούνται διάφορα τολμηρά και σύγχρονα μέτρα, όπως η 
ηλεκτρονική ψηφοφορία και η επιστολική ψήφος.  Πρόσφατα μάλιστα, σε συνέδριο 
στη Στοκχόλμη, όπου συμμετείχα, η  Σουηδή αντιπρόεδρος της Κομισιόν για θέματα 
διαφάνειας κ. Margot Wallström ενθάρρυνε κυβερνήσεις και κοινοβούλια να 
υιοθετήσουν ανάλογα μέτρα.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να καθιερώσει την ηλεκτρονική 
ψηφοφορία και την επιστολική ψήφο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.361, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ένας τρόπος αντιμετώπισης των μεταναστευτικών πιέσεων είναι και η 
βελτίωση της συνεργασίας μεταξύ κρατών προέλευσης και κρατών υποδοχής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα μέτρα και τις πρωτοβουλίες που έχουν ληφθεί, προκειμένου ο στόχος της 
βελτίωσης της συνεργασίας μεταξύ των κρατών προέλευσης και υποδοχής να 
επιτευχθεί.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.362, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 « Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Η Κυπριακή ∆ημοκρατία συμμετείχε στο πρόγραμμα της Εταιρείας Παγκόσμιων 
∆ιατραπεζικών Χρηματοπιστωτικών Τηλεπικοινωνιών (SWIFT); 

2. Ποιος είναι ο αριθμός των Κυπρίων πολιτών των οποίων τα στοιχεία έχουν 
διαβιβαστεί μέσω του συγκεκριμένου συστήματος; 

3. Σε ποιο συγκεκριμένο αρχείο τηρούνται τα στοιχεία αυτά;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.363, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο οι αιτητές πολιτικού ασύλου με το καθεστώς 
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συμπληρωματικής προστασίας μπορούν να εκλέγουν ή και να εκλέγονται στις 
δημοτικές και τις κοινοτικές εκλογές.»   

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.510, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 20 Ιουνίου 2008, με την οποία διαβιβάζεται ερώτηση 
του Βουλευτή κ. Αντρέα Φακοντή, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ύδρευση των κοινοτήτων Πολεμίου, Στρουμπιού και Κάθηκα θα ενισχυθεί με 
το υπό μελέτη έργο του ∆ιυλιστηρίου Κανναβιούς, η κατασκευή του οποίου αναμένεται 
να αρχίσει τον Απρίλιο του 2009. 

 Το όλο έργο, περιλαμβανομένων και των αγωγών μεταφοράς του νερού προς 
τις πιο πάνω κοινότητες, αναμένεται να συμπληρωθεί μέχρι το τέλος του 2011. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.193, ημερομηνίας 19 
Νοεμβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.03.193 και ημερ. 25.11.2008, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, αντίγραφο της οποίας μας έχει διαβιβαστεί από τον Γενικό ∆ιευθυντή 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με την επιστολή του με αρ. φακ. Υ.Σ.Ε 
19.01.004.28 και ημερ. 4.3.2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος Μεννόγιας - Αναφωτίας είναι μήκους 2,7 χλμ. περίπου, έχει 
καθορισθεί ως χωρητικός και συντηρείται/βελτιώνεται από τις Τεχνικές 
Υπηρεσίες της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λάρνακας από πιστώσεις που 
διατίθενται στον κρατικό προϋπολογισμό. 

(β) Ο υφιστάμενος δρόμος, ο οποίος ενδεχομένως να είναι μετατοπισμένος, είναι 
ασφαλτοστρωμένος κατά τα 2/3 και απομένει περίπου 1 χλμ για την πλήρη 
ασφαλτόστρωσή του. 

(γ) Τα διατιθέμενα ποσά ετησίως δεν επαρκούν για την πλήρη ασφαλτόστρωσή 
του και ουσιαστικά διατίθενται για βελτιώσεις του. 

(δ) Η Επαρχιακή ∆ιοίκησης Λάρνακας προγραμματίζει την προκήρυξη 
προσφορών, εντός του έτους, για ετοιμασία από ιδιώτη μελετητή 
ολοκληρωμένης μελέτης αποτύπωσης του δρόμου, υψομετρικών σχεδίων, 
μηκοτομών, οριζοντιογραφίας και πρότασης τελικής διαμόρφωσης του δρόμου 
και των συμβολών σε αυτόν, η οποία αφού τύχει επεξεργασίας και τελικής 
έγκρισης από τα αρμόδια τμήματα, το έργο θα προταθεί για υλοποίηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.255, 
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ημερομηνίας 12 ∆εκεμβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 
κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.03.255 και ημερομηνίας 
12 ∆εκεμβρίου 2008 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω για τα εξής: 

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του (Αρ. Απόφασης 66.652 και 
ημερομηνίας 3/1/2008) ενέκρινε την πρόταση του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού όπως προχωρήσει στη δημιουργία Πολιτιστικού Χωριού στην 
Κοινότητα Λέμπας της Επαρχίας Πάφου, καθώς επίσης και στη διάθεση ποσού 
ύψους €512.580,43 (£300.000) για την υλοποίηση του έργου. 

2. Έχουν ήδη ολοκληρωθεί οι πρώτες εργασίες αποτύπωσης του χώρου και οι 
Πολιτιστικές Υπηρεσίες προχωρούν στην ετοιμασία Κτηριολογικού 
Προγράμματος σε συνεργασία με τις Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, το Κολέγιο Τέχνης και το Κοινοτικό Συμβούλιο Λέμπας. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.283, ημερομηνίας 5 

Ιανουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ.:23.06.009.03.283 και ημερ. 24/06/09 η οποία αφορά 
ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου 
Περδίκη σχετικά με την υλοποίηση του έργου της κατασκευής του 
πεζόδρομου/ποδηλατοδρόμου στον Πεδιαίο ποταμό στα ∆ημοτικά όρια Λευκωσίας και 
να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το γραμμικό πάρκο Ταμασσού, μήκους 13.5 χλμ. περίπου, αναπτύσσεται κατά 
μήκος του ποταμού Πεδιαίου και εκτείνεται από τα όρια του ∆ήμου Λακατάμιας μέχρι 
το φράγμα Ταμασσού στα όρια των κοινοτήτων Πάνω και Κάτω ∆ευτέρας, Αναγείων, 
Ψημολόφου, Εργατών, Πέρα Ορεινής, Επισκοπειού και Πολιτικού. Αποτελεί συνέχεια 
του Γραμμικού Πάρκου Πεδιαίου που διέρχεται των αστικών περιοχών Λευκωσίας. 

 Για το τμήμα του Έργου που εκτείνεται από τα όρια του ∆ήμου Λακατάμιας 
μέχρι τη Χρυσοσπηλλιώτισσα, μήκους 2 χλμ έχει εκπονηθεί η προκαταρτική μελέτη. Η 
οριστική μελέτη και τα κατασκευαστικά σχέδια για το εν λόγω τμήμα αναμένεται να 
ολοκληρωθούν εντός του 2010. 

 Για το τμήμα του Έργου από τη Χρυσοσπηλλιώτισσα μέχρι το φράγμα 
Ταμασσού, έχει αποφασιστεί, σε συνάντηση με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση και τις 
εμπλεκόμενες Κοινοτικές Αρχές - προκειμένου να τροχιοδρομηθεί η μελέτη του Έργου 
- όπως προωθηθεί άμεσα το θέμα της αποτύπωσης της παρόχθιας περιοχής. 

 Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει ετοιμάσει τα έγγραφα προσφορών 
για παροχή υπηρεσιών ιδιώτη τοπογράφου για αποτύπωση της περιοχής του Έργου 
και προτίθεται να προκηρύξει τη σύμβαση εντός των προσεχών εβδομάδων. 

 Με την ολοκλήρωση της αποτύπωσης (αρχές 2010) θα προωθηθεί από το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως η ετοιμασία της προκαταρτικής μελέτης για το 
σύνολο του Έργου. Λόγω της έκτασής του, το Έργο αναμένεται να υλοποιηθεί 
τμηματικά, αναλόγως των επικρατουσών συνθηκών και δυνατοτήτων της οικονομίας. 
Ως εκ τούτου, προωθείται η ετοιμασία ενός συνολικού γενικού χωροταξιακού σχεδίου 
με επιμέρους φάσεις μελέτης και κατασκευής.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.435, ημερομηνίας 16 
Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου 

Στυλιανίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 19.3.2009 και αρ. φακ. Ερ.23.06.009.03.435, 
αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εσωτερικών 
έχει ήδη τροχιοδρομήσει αριθμό νομοσχεδίων με στόχο την επίσπευση των 
διαδικασιών έκδοσης τίτλων ακίνητης ιδιοκτησίας. 

2. Βάσει των εν λόγω νομοσχεδίων, προβλέπεται η ταυτόχρονη έκδοση Άδειας 
Οικοδομής και Άδειας ∆ιαχωρισμού, η συνεχής παρακολούθηση του έργου και η 
έκδοση Πιστοποιητικού Έγκρισης (Π.Ε.) για την οικοδομή, από την Αρμόδια Αρχή. 
Επίσης διασφαλίζεται η δυνατότητα έκδοσης τίτλων για μονάδες για τις οποίες, λόγω 
παρατυπιών, δεν έχει εκδοθεί Π.Ε., νοουμένου ότι οι παρατυπίες θα εμφαίνονται στον 
τίτλο. 

3. Προβλέπεται επίσης ότι όλες οι συμβάσεις πώλησης ακίνητης ιδιοκτησίας, οι 
οποίες κατατίθενται για ειδική εκτέλεση με διάταγμα ∆ικαστηρίου, θα καθορίζουν 
λεπτομερώς το πωλούμενο ακίνητο και σε περίπτωση κοινόκτητων οικοδομών, τους 
κοινόχρηστους και κοινόκτητους χώρους της οικοδομής. Παράλληλα, καμιά σύμβαση 
δε θα γίνεται δεκτή για κατάθεση, εκτός αν το ακίνητο είναι ελεύθερο από εμπράγματα 
βάρη. Τέλος, καμιά σύμβαση πώλησης ακίνητης ιδιοκτησίας δε θα θεωρείται έγκυρη, 
αν δεν είναι έγγραφη και εάν αντίγραφό της δεν κατατίθεται στο αρμόδιο Επαρχιακό 
Κτηματολογικό Γραφείο. 

4. Τα νομοσχέδια βρίσκονται ήδη στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο 
και καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια από όλα τα αρμόδια Τμήματα για 
επίσπευση της διαδικασίας. Αναμένεται ότι θα κατατεθούν ενώπιον της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς ψήφιση, με την έναρξη της νέας Βουλευτικής περιόδου. 

5. Πέραν των πιο πάνω νομοθετικών ρυθμίσεων, έχουμε πρόσφατα προχωρήσει 
στην πρόσληψη επιπρόσθετου προσωπικού που θα στελεχώσει τα Τμήματα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, με κύριο στόχο την 
επίσπευση των διαδικασιών έκδοσης και μεταβίβασης τίτλων ιδιοκτησίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.461, ημερομηνίας 30 
Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Όσον αφορά το διαχωρισμό οικοπέδων για οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα 
στην Κοινότητα Έμπας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο Έπαρχος Πάφου και το Κοινοτικό Συμβούλιο Έμπας, με την αίτηση αρ. 
Α.∆.Χ. 116/01 που υποβλήθηκε προς το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, ζήτησαν την παραχώρηση μέρους των κρατικών τεμαχίων με αρ. 
111 και 6 του Φ/Σχ. 45/51 στην Έμπα για διαχωρισμό οικοπέδων που θα 
διατεθούν σε οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα. 

(β) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοίμασε σχέδιο διαχωρισμού 24 
οικοπέδων με χώρο πρασίνου στην αναφερόμενη ιδιοκτησία. Έχουν ήδη 
εξασφαλιστεί οι απόψεις του Επαρχιακού Μηχανικού Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων, Α.Η.Κ, Α.Τ.Η.Κ., Πυροσβεστικής Υπηρεσίας και Επαρχιακού 
Μηχανικού Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. Εκκρεμεί η οριοθέτηση των 
προτεινόμενων οικοπέδων από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 
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(γ) Το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του ημερ. 29/7/2009, ενέκρινε την 
παραχώρηση προς τον Έπαρχο Πάφου της σχετικής κρατικής γης στην Έμπα, 
με σκοπό το διαχωρισμό οικοπέδων που θα διατεθούν σε οικογένειες με 
Χαμηλά Εισοδήματα. Το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας θα 
ενημερώσει τον Έπαρχο Πάφου για υλοποίηση της απόφασης. 

2. Όπως είναι γνωστό, ο Κυπριακός Οργανισμός Αναπτύξεως Γης έχει διαχωρίσει 
347 οικόπεδα (τέσσερις φάσεις) στην Έμπα. Τα εν λόγω οικόπεδα έχουν 
παραχωρηθεί σε δικαιούχους ,οι οποίοι διαμένουν στην Επαρχία Πάφου, χωρίς να 
εφαρμόζονται κριτήρια που έχουν σχέση με την καταγωγή του αιτητή. Ορισμένες από 
τις 20 κατοικίες που έχει ανεγείρει ο ΚΟΑΓ σε κρατική ιδιοκτησία στην Έμπα, 
πωλήθηκαν σε δικαιούχες οικογένειες της Κοινότητας. Εντός του 2009 έχει ξεκινήσει 
νέο έργο που προνοεί την ανέγερση 30 οικιστικών μονάδων, οι οποίες δεν έχουν 
ακόμα διατεθεί. Είναι προφανές ότι ο ΚΟΑΓ δεν είναι δυνατό να εφαρμόζει κριτήρια 
καταγωγής των αιτητών, αναφορικά με οικιστικά έργα που υλοποιούνται σε κρατική 
γη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.543, ημερομηνίας 15 Μαΐου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.03.543 και ημερ. 22.5.09, 
αντίγραφο της οποίας διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα. 

2. Σύμφωνα με στοιχεία και πληροφορίες που εξασφαλίστηκαν από το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων, το Αρδευτικό Τμήμα Παχυάμμου καλύπτει έκταση 700 δεκαρίων. 
Κύρια πηγή του έργου ήταν αρχικά η δεξαμενή Παχυάμμου χωρητικότητας 43.000 κ.μ. 
νερού, η οποία είχε κατασκευαστεί με κυβερνητικές δαπάνες. Τελευταίως όμως, λόγω 
σοβαρών προβλημάτων απώλειας νερού, η εν λόγω δεξαμενή έχει αντικατασταθεί με 
νέα δεξαμενή χωρητικότητας 500 κ.μ., η δαπάνη κατασκευής της οποίας καλύφθηκε 
από το κονδύλι του Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Χρυσοχούς. 

3. Μέσα στα πλαίσια της Β' Φάσης του Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Χρυσοχούς 
το 1995, το Αρδευτικό Τμήμα Παχυάμμου συνδέθηκε με το Κυβερνητικό Υδατικό Έργο 
Χρυσοχούς, από το οποίο προμηθεύεται νερό για πλήρη κάλυψη των αρδευτικών του 
αναγκών. 

4. Λαμβάνοντας υπόψη τις πιο πάνω διευθετήσεις, όπως επίσης και το γεγονός 
ότι μεγάλη έκταση του Αρδευτικού Τμήματος (γύρω στα 500 δεκ.), εμπίπτει στην 
οικιστική ζώνη Παχυάμμου, έχουμε καταλήξει ότι η ένταξη του στο Κυβερνητικό 
Υδατικό Έργο Χρυσοχούς δεν ενδείκνυται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.569, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομ. 18.6.2009, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το ποσοστό ανακύκλωσης δεν είναι δυνατόν να αναφερθεί για όλα τα οικιακά 
και βιομηχανικά απόβλητα εφόσον οι κατηγορίες αυτές περιλαμβάνουν μεγάλο αριθμό 
ρευμάτων αποβλήτων όπως αυτά αναφέρονται στο περί Στερεών και Επικίνδυνων 
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αποβλήτων (Κατάλογος αποβλήτων) ∆ιάταγμα 158/2003. Για το λόγο αυτό σας 
παραθέτουμε όλες τις πληροφορίες που έχουμε συγκεντρώσει τα τελευταία χρόνια για 
συγκεκριμένες κατηγορίες αποβλήτων, τις οποίες έχουμε αποστείλει στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση υπό μορφή εκθέσεων. 

 Συγκεκριμένα από την κατηγορία των οικιακών αποβλήτων πληροφορήστε ότι 
τα δεδομένα για τα βιοαποικοδομήσιμα απόβλητα συλλέγονται από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, ως Αρμόδια Αρχή. Αναφορικά με τα απόβλητα συσκευασίας 
επισυνάπτεται ως Παράρτημα Ι, η έκθεση για το 2007 για τα ποσοστά ανακύκλωσης 
και ανάκτησης που αποστάληκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Επίσης επισυνάπτεται ως Παράρτημα II η έκθεση για τη διαχείριση των 
αποβλήτων ηλεκτρικού και ηλεκτρονικού εξοπλισμού για τα έτη 2005 και 2006, ως 
Παράρτημα III η έκθεση για την μεταφορά και εφαρμογή της Οδηγίας για τα στερεά και 
επικίνδυνα απόβλητα για το 2007, ως Παράρτημα IV η έκθεση για τη διαχείριση των 
μεταχειρισμένων μηχανελαίων και ως Παράρτημα V η έκθεση για την συνθήκη της 
Βασιλείας για το 2007. 

 Για τα βιομηχανικά απόβλητα, ισχύουν τα τελευταία στοιχεία που έχει ετοιμάσει 
η Στατιστική Υπηρεσία στην ετήσια έκθεση 2008 τα οποία επισυνάπτονται ως 
Παράρτημα VI. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.608, ημερομηνίας 

2 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.03.608 και ημερομηνία 
8.07.2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Οδικών Μεταφορών) δεν έχει 
πληροφορίες κατά πόσο αλλοδαποί προσφέρουν επί πληρωμή υπηρεσίες ως 
εκπαιδευτές οδηγών, χωρίς να πληρούν τα προβλεπόμενα προσόντα. 

2. Εάν υπάρχουν τέτοια στοιχεία, αρμόδια υπηρεσία να διερευνήσει και να 
κατηγορήσει οποιοδήποτε παρανομεί είναι η Αστυνομία. 

3. Συνεπώς όποιος έχει τέτοια στοιχεία καλείται να τα γνωστοποιήσει στον 
Αρχηγό Αστυνομίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.012, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.04.012 και ημερομηνία 10 Ιουλίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή 
του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 27 Ιουλίου 
2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η περίφραξη κατά μήκος του αρδευτικού καναλιού στην οικιστική περιοχή της 
κοινότητας Τίμης έχει προχωρήσει κατά το μεγαλύτερο μέρος της. 
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2. Στόχος του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων ήταν όπως προχωρήσει με την 
περίφραξη και των υπολοίπων τμημάτων του καναλιού που εμπίπτουν σε 
αγροτικές περιοχές νοουμένου ότι θα εγκρίνονταν και θα διατίθεντο οι 
απαιτούμενες πιστώσεις συνολικού ύψους €200.000 μέσω του Κρατικού 
Προϋπολογισμού. Για το έτος 2010 η σχετική πρόνοια στον Κρατικό 
Προϋπολογισμό μειώθηκε στο ποσό των €50.000 το οποίο θα δαπανηθεί για 
την περίφραξη μέρους του καναλιού και ως εκ τούτου οι εργασίες περίφραξης 
θα συνεχιστούν σταδιακά στα επόμενα χρόνια με στόχο την ολοκλήρωση τους 
όσο το δυνατό πιο σύντομα. 

 Με τη ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.014, ημερομηνίας 10 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.014, ημερ. 27/07/2009, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Πενταλιάς υπέβαλε αίτημα για δημιουργία νέου 
κοιμητηρίου, υποδεικνύοντας συγκεκριμένο ιδιωτικό τεμάχιο, το οποίο κρίθηκε 
κατάλληλο, για τον προτεινόμενο σκοπό, από όλες τις αρμόδιες Υπηρεσίες. 

β) Για την απόκτηση του τεμαχίου, το Κοινοτικό Συμβούλιο προτίθεται να 
προωθήσει τη διαδικασία της απαλλοτρίωσης, ενώ για την εγγραφή του 
δρόμου πρόσβασης προς αυτό θα καταβληθούν προσπάθειες εξασφάλισης 
των συγκαταθέσεων των επηρεαζομένων ιδιοκτητών και σε περίπτωση 
αρνητικής κατάληξης θα προωθηθεί και πάλι η διαδικασία απαλλοτρίωσης. 

γ) Το θέμα της βελτίωσης του δρόμου πρόσβασης και της επίστρωσής του με 
πρέμιξ θα μπορεί να αντιμετωπιστεί αφού ολοκληρωθούν οι διαδικασίες που 
αναφέρονται πιο πάνω, γιατί σε διαφορετική περίπτωση, οποιαδήποτε σχετική 
εργασία, θ’ αποτελούσε επέμβαση σε ιδιωτική περιουσία. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.058, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.058 και ημερομηνία 23 Ιουλίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή 
του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 3 Αυγούστου 
2009, σχετικά με παράνομη λατόμευση στην τοποθεσία «Χορτερή» στα Πυργά, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το αναφερόμενο στην ερώτηση λατομείο βρίσκεται στα ανατολικά του χωρίου 
Πυργά της επαρχίας Λάρνακας, είναι μικρού μεγέθους και οι άδειες του έληξαν 
την 31/8/2009, οπότε και διακόπηκαν οι οποιεσδήποτε λατομικές εργασίες σε 
αυτό. 

2. Από το λατομείο παραγόταν αρχικά καλής ποιότητας φαιόχωμα (ούμπρα), με 
ρυθμό 2-3 χιλιάδες τόνους το χρόνο, με σκοπό την εξαγωγή του στο εξωτερικό. 
Κατά τον τελευταίο χρόνο, προκειμένου να παραχθούν ειδικής ποιότητας 
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τσιμέντα, το Τσιμεντοποιείο Βασιλικού ζήτησε από το εν λόγω λατομείο να την 
προμηθεύσει 45 χιλιάδες τόνους φαιόχωμα δεύτερης ποιότητας. Το λατομείο 
για να ικανοποιήσει την ζήτηση αυτή αύξησε το ρυθμό παραγωγής του και 
επεκτάθηκε εκτός των νόμιμων ορίων του λατομείου με αποτέλεσμα να 
δημιουργηθεί από τη λειτουργία του αύξηση της όχλησης στην περιοχή. 

3. Ενόψει της πιο πάνω κατάστασης ή Υπηρεσία Μεταλλείων και η Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
προέβηκαν στις ακόλουθες ενέργειες: 

α) Καταγγέλθηκε στην αστυνομία υπόθεση παράνομης λατόμευσης. 

β) Κλήθηκε το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, προκειμένου να 
αποτυπωθεί η παράνομη επέμβαση εκτός των νόμιμων ορίων του 
λατομείου, για να τεκμηριωθεί η υπόθεση στο ∆ικαστήριο. 

γ) Ζητήθηκε από την Πολεοδομική Αρχή να μην προχωρήσει στην 
ανανέωση της πολεοδομικής άδειας του λατομείου, της οποίας σχετική 
αίτηση εκκρεμούσε και όντως η εν λόγω αίτηση απορρίφθηκε στις 
25/08/2009. 

4. Προκειμένου να εξεταστεί πιθανή επαναλειτουργία του λατομείου, το 
ενδιαφερόμενο πρόσωπο θα πρέπει να υποβάλει νέα αίτηση για πολεοδομική 
άδεια συνοδευόμενη από νέα σχετική Προκαταρκτική Εκτίμηση Επιπτώσεων 
στο Περιβάλλον (ΠΕΕΠ) στην οποία να παρουσιάζονται ο πραγματικός ρυθμός 
παραγωγής του λατομείου, οι ανάλογες από την λειτουργία του επιπτώσεις και 
τα μέτρα που προτίθεται να λάβει για τις επιπτώσεις αυτές. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.069, ημερομηνίας 28 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 23.06.009.04.069 ημερ. 4.8.2009, σχετικά με την 
Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γιώργος Περδίκης, σε σχέση με 
την άδεια που παραχωρήθηκε στην Κυπριακή Ολυμπιακή Επιτροπή (ΚΟΕ) για χρήση 
κρατικής γης στον Άγιο Τύχωνα Λεμεσού, για σκοπούς δημιουργίας γηπέδων beach 
volley και τοποθέτηση κινητών κερκίδων. 

 Συναφώς σας πληροφορώ ότι, η πιο πάνω άδεια δόθηκε στην ΚΟΕ στις 
14.5.2009, για την περίοδο από 15.5.2009 - 12.6.2009, για τις ανάγκες των Αγώνων 
Μικρών Κρατών Ευρώπης, χωρίς να παρέχεται στην ΚΟΕ οποιοδήποτε συμβατικό 
δικαίωμα και χωρίς την επιβολή σε αυτή οποιουδήποτε τέλους χρήσης. Επιπλέον, είχε 
τεθεί ως όρος όπως, ο χώρος που θα χρησιμοποιείτο να καθαριστεί και να 
επαναφερθεί στην προτέρα του κατάσταση μετά το πέρας των αγώνων. 

 Στις 25.6.2009 στάληκε επιστολή στην ΚΟΕ από την Έπαρχο Λεμεσού, με την 
οποία καλείτο η ΚΟΕ να καθαρίσει το χώρο των γηπέδων και να απομακρύνει τις 
κερκίδες που είχε τοποθετήσει, ενόψει και των σχετικών παραπόνων που έγιναν από 
κατοίκους της περιοχής και το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίου Τύχωνα, καθώς και του 
γεγονότος ότι, η άδεια που δόθηκε ήταν προσωρινή. 

 Σημειώνεται ότι, στο μεταξύ, η ΚΟΕ υπέβαλε αίτηση στο αρμόδιο 
Κτηματολογικό Γραφείο, για παραχώρηση άδειας χρήσης του υπό αναφορά χώρου. Η 



 24

αίτηση εξετάστηκε σύμφωνα με τη συνήθη διαδικασία που προβλέπουν οι περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί του 1989-2005 και 
μελετήθηκε από την αρμόδια Υπουργική Επιτροπή κατά την τελευταία συνεδρία της 
στις 8.9.2009. Αναμένεται τώρα η εξασφάλιση της απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου. 

 Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω και την έκβαση της αίτησης της ΚΟΕ για 
παραχώρηση άδειας χρήσης, στις 23.7.2009, κατόπιν οδηγιών μου, ειδοποιήθηκαν οι 
αρμόδιοι της ΚΟΕ, τόσο γραπτώς όσο και τηλεφωνικώς, για την άμεση άρση 
οποιασδήποτε επέμβασης στον υπό αναφορά χώρο, ήτοι αποσυναρμολόγηση και 
μετακίνηση των κερκίδων που τοποθετήθηκαν. Με επιστολή της ημερ. 23.7.2009, ο 
ταμίας της ΚΟΕ με πληροφόρησε ότι θα λάμβανε όλα τα ενδεικνυόμενα μέτρα για την 
άρση των οποιασδήποτε επέμβασης μέχρι τις 24.7.2009, πράγμα το οποίο έχει 
πράξει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.081, ημερομηνίας 31ης 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.081 ημερ. 
13.8.2009, σχετικά με την Ερώτηση που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Αντρέα Φακοντή, σε σχέση με το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Αγίας Βαρβάρας 
για την παραχώρηση της γης του σκοπευτηρίου για δημιουργία χώρου αθλοπαιδιών 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφασή του με αρ. 66.360 ημερ. 
14.11.2007, ενέκρινε την εκμίσθωση στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού, 
με δικαίωμα υπεκμίσθωσης στο Σκοπευτικό Όμιλο Πάφου, κρατικής γης 
έκτασης 80.519 τ.μ., για τη δημιουργία σκοπευτηρίου, με πληρωμή ετήσιου 
μισθώματος €170.86, με την επιφύλαξη ότι η Κυβέρνηση μπορεί οποτεδήποτε 
να αναθεωρήσει αυτό, μέχρι και το πλήρες αγοραίο και με τους πιο κάτω 
επιπρόσθετους όρους: 

 i.  Η διάρκεια της μίσθωσης είναι για αρχική περίοδο 33 χρόνων, με 
δικαίωμα ανανέωσής της κατ' εκλογή του Ιδιοκτήτη, για ακόμα 33 χρόνια,  

 ii. Να ετοιμαστεί περιβαλλοντική μελέτη για να διαφανεί κατά πόσο 
επηρεάζεται η περιοχή από τη λειτουργία του σκοπευτηρίου. 

 iii. Να εξασφαλιστούν οι αναγκαίες άδειες οικοδομής και λειτουργίας του 
σκοπευτηρίου και να τηρούνται οι όροι που τυχόν θα υποβληθούν από 
τις αρμόδιες Αρχές. 

 iv. Να καταβληθεί πριν την υπογραφή της σχετικής Σύμβασης Μίσθωσης το 
ποσό των £300,- ως ενδιάμεσα οφέλη για τη συνέχιση της λειτουργίας 
του σκοπευτηρίου, μετά τη λήξη της αρχικής Σύμβασης Μίσθωσης στις 
30.10.2001. 

(β) Η Σύμβαση Μίσθωσης μεταξύ του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Εσωτερικών, εκ μέρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, και του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού υπογράφτηκε στις 16.4.2008. Την ευθύνη για την 
τήρηση των όρων του Συμβολαίου έχει το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.04.086, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Περδίκη, η οποία 
διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 20 Αυγούστου 2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τον Περί ∆ασών Νόμο του 1967, Άρθρο 13, εδάφιο 1, όπως έχει 
τροποποιηθεί από τον Νόμο 49/87 5(α), Ν 124(Ι)/2001 2, Ν 78Α (Ι) 2003 5α και 5β 
(παράγραφος γ), η απόρριψη μέσα σε κρατικό δάσος ή σε απόσταση ενός 
χιλιομέτρου από την παρυφή του, αναμμένου σπίρτου, αποτσίγαρου ή άλλου 
αντικειμένου που μπορεί να προκαλέσει πυρκαγιά αποτελεί αδίκημα (5 χρόνια 
φυλάκιση ή/και πρόστιμο 8,500 ΕΥΡΩ). 

 Σήμερα, δεν υπάρχουν πινακίδες για πληροφόρηση των επισκεπτών για το ότι 
απαγορεύεται η απόρριψη αποτσίγαρου, υπάρχουν όμως πινακίδες για το άναμμα 
φωτιάς. Σίγουρα είναι δύσκολο να τοποθετηθούν πληροφοριακές πινακίδες για όλα τα 
αδικήματα, αλλά παρόλα αυτά, για την περίπτωση του αποτσίγαρου, το Τμήμα ∆ασών 
θα μελετήσει το ενδεχόμενο να τοποθετηθεί αριθμός πληροφοριακών πινακίδων σε 
περίοπτες θέσεις των κρατικών δασών. 

 Με τη ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.095, ημερομηνίας 7 

Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 Σε σχέση με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας ημερομηνίας 
21 Αυγούστου 2009, αναφορικά με τις ερωτήσεις που υπέβαλε (Ερ. 23.06.009.04.095) 
ο Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά από επικοινωνία που είχε η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου με όλες τις 
Κυπριακές Τράπεζες, επτά από αυτές (συμπεριλαμβάνονται όλες οι μεγάλες 
Κυπριακές Τράπεζες) απάντησαν ότι δεν έχουν πιστοποιηθεί με τα Πιστοποιητικά 
Συστήματος Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης ISO 14001 ή/και EMAS. Οι υπόλοιπες 
Τράπεζες που δεν απάντησαν γραπτώς δεν διαθέτουν οποιαδήποτε Πιστοποιητικά 
Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης όπως έχει πληροφορηθεί το Υπουργείο Οικονομικών 
από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου. 

 Να σημειωθεί ότι το Κοινοτικό σύστημα οικολογικής διαχείρισης και οικολογικού 
ελέγχου (EMAS) που θεσπίστηκε για πρώτη φορά σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΟΚ) 
αρ. 1836/93 της 29 Ιουνίου 1993, θα τροποποιηθεί και αναμένεται η έκδοση νέου 
Κανονισμού μέχρι το τέλος του 2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.159, 
ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.159 και ημερ. 
17 Σεπτεμβρίου 2009, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας πληροφορώ ότι το 
θέμα της επέκτασης του ορίου αναγκαστικής αφυπηρέτησης μελών της Αστυνομίας 
έχει παραπεμφθεί για συζήτηση στο αρμόδιο όργανο για τέτοια θέματα που είναι η 
Μικτή Επιτροπή Προσωπικού Αστυνομίας (ΜΕΠΑ). Ως Πρόεδρος της ΜΕΠΑ έχω 
καλέσει σύσκεψη της ΜΕΠΑ στις 12 Οκτωβρίου 2009.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.172, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου Ερ.23.06.009.04.172 
και ημερομηνία 23 Σεπτεμβρίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εσωτερικών σε συνεργασία με την Υπηρεσία Ενέργειας 
εξέδωσε το 2008 την εγκύκλιο 3 (η οποία επισυνάπτεται) με την οποία φωτοβολταϊκά 
συστήματα μέχρι 20KW μπορούν με προϋποθέσεις να τοποθετηθούν σε υφιστάμενες 
αδειούχες οικοδομές ή ακόμη και σε χώρο πλησίον των οικοδομών αυτών χωρίς να 
απαιτείται πολεοδομική άδεια. 

 Σημειώνεται ότι η εν λόγω εγκύκλιος τέθηκε άμεσα σε εφαρμογή μετά από τη 
δημοσίευσή της. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.176, ημερομηνίας 8 

Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Σε απάντηση ερώτησης με αριθμό 23.06.009.04.176 που απεστάλη στο 
ΥΠΕΞ στις 23 Σεπτεμβρίου 2009 του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη, αναφορικά με τις ενέργειες της κυβέρνησης στο ζήτημα της 
εκβάθυνσης του λιμενίσκου των Κοκκίνων, πληροφορείστε το εξής: 

 Η Κυβέρνηση έθεσε άμεσα στα Ηνωμένα Έθνη το θέμα των εργασιών του 
κατοχικού στρατού στο λιμενίσκο των Κοκκίνων, ζητώντας να προβούν στις αναγκαίες 
ενέργειες για τον άμεσο τερματισμό τους. 

 Τα Ηνωμένα Έθνη μας πληροφόρησαν ότι από δική τους διερεύνηση για τη 
φύση των εργασιών, προέκυψε το συμπέρασμα ότι επρόκειτο για καθαρισμό του 
λιμενίσκου και όχι για έργα εκβάθυνσης ή/και αναβάθμισής του. 

 Από πλευράς μας, υποδείχθηκε ότι η συγκεκριμένη ενέργεια του τουρκικού 
στρατού αποτελεί ένα μέρος μιας αλυσίδας ενεργειών με τις οποίες η τουρκική πλευρά 
απαντά με προκλητικό τρόπο σε βήματα καλής θέλησης της δικής μας πλευράς, κάτι 
που θα πρέπει να τερματιστεί. Για αυτό χρειάζεται να επιδειχθεί αποφασιστικότητα 
από τα Ηνωμένα Έθνη προς την τουρκική πλευρά. 

 Η κυβέρνηση συνεχίζει να παρακολουθεί το θέμα των δραστηριοτήτων του 
κατοχικού στρατού στα Κόκκινα με σκοπό να ενεργήσει ανάλογα σε περίπτωση που 
παρατηρηθεί οποιαδήποτε παρόμοια ενέργεια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.220, ημερομηνίας 15 
Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Σε απάντηση ερώτησης με αριθμό 23.06.009.04.220 που απεστάλη στο 
ΥΠΕΞ στις 24 Σεπτεμβρίου 2009 του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κου 
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Μητσόπουλου, αναφορικά με τα διαβήματα που γίνονται προκειμένου να επιτραπεί η 
επίσκεψη των κατοίκων της Αγίας Μαρίνας Σκυλλούρας στο χωριό τους, 
πληροφορείστε το εξής: 

 Η κυβέρνηση υποστηρίζει συγκεκριμένα αιτήματα από πολίτες που είτε 
μεμονωμένα, είτε οργανωμένα υποβάλλουν αίτημα ανθρωπιστικού χαρακτήρα ή 
θρησκευτικών ευαισθησιών. Τέτοια αιτήματα προωθούνται προς την Ειρηνευτική 
∆ύναμη των Ηνωμένων Εθνών στην Κύπρο, η οποία αναλαμβάνει να διευκολύνει την 
ικανοποίησή τους σε διαβούλευση με τις κατοχικές δυνάμεις. Μεγάλο μέρος της 
περιοχής της Αγίας Μαρίνας Σκυλλούρας έχει χαρακτηριστεί από τον κατοχικό στρατό 
ως απαγορευμένη στρατιωτική ζώνη. Με βάση αυτό το δεδομένο η κυβέρνηση 
ανέλαβε στο παρελθόν και είναι έτοιμη να το πράξει και στο μέλλον να υποβοηθήσει 
την Μαρωνίτικη κοινότητα και ειδικά τους κατοίκους της Αγίας Μαρίνας να προβούν σε 
διαφώτιση του διεθνούς παράγοντα για την παραβίαση του αναφαίρετου δικαιώματός 
τους για επιστροφή, χρήση και απόλαυση της περιουσίας τους και άσκησης των 
θρησκευτικών τους καθηκόντων. ∆ικαιώματα, τα οποία στερούνται επίσης όλοι οι 
εκτοπισθέντες συμπατριώτες μας και τα οποία αντιμετωπίζονται μέσα στο 
συνολικότερο πλαίσιο των προσπαθειών για επίλυση του Κυπριακού προβλήματος.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το θέμα  «Ενημέρωση από τον 
πρόεδρο του Συμβουλίου Εγκληματικότητας για το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την 
Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας».  Είναι αυτεπάγγελτη εξέταση με 
απόφαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Εγκληματικότητα και την 
Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών. 

 Λοιπόν, το λόγο έχει ο κ. Θωμά. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δε θα διαβάσετε όλη την έκθεση, κύριε Θωμά;  Θα 
περιοριστείτε στα συμπεράσματα; 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η έκθεση ολόκληρη είναι σαράντα εφτά σελίδες.  Εισηγούμαι 
όπως διαβαστεί ένα μικρό μέρος της εισαγωγής και τα τελικά συμπεράσματα της 
επιτροπής.  Είναι σαράντα έξι σελίδες περίπου.  Τα συμπεράσματα είναι έξι σελίδες, 
κύριε Πρόεδρε. 

(Η σχετική έκθεση, αποσπάσματα της οποίας ανέγνωσε ο πρόεδρος της επιτροπής.) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Εγκληματικότητα και την 
Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Ενημέρωση από τον πρόεδρο του Συμβουλίου 
Εγκληματικότητας για το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και 

Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας» 

Παρόντες: 

 Kώστας Παπακώστας, πρόεδρος Τάσος Μητσόπουλος 

 Γιαννάκης Θωμά  Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Πανίκκος Σταυριανός Ανδρέας Αγγελίδης 

 Στέλλα Κυριακίδου Ρούλα Μαυρονικόλα 
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 Ιωνάς Νικολάου 

ΕΙΣΑΓΩΓΗ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση 
των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε αριθμό 
συνεδριών της, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 25 
Οκτωβρίου 2006 και 12 ∆εκεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος 
κλήθηκαν και εξέφρασαν θέσεις και απόψεις ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως/πρόεδρος του Συμβουλίου Εγκληματικότητας, ο 
διευθυντής του Τμήματος Φυλακών, εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως (Μονάδα Εγκληματολογικών Ερευνών), του Υπουργείου Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας), του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού (Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας), του Υπουργείου 
Υγείας (Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας), του Αρχηγείου Αστυνομίας, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου, της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, της Ένωσης Συντακτών Κύπρου, του Παγκύπριου 
Συντονιστικού Συμβουλίου Εθελοντισμού, της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας 
Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης, της 
Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων ∆ημόσιων Σχολείων 
Μέσης Εκπαίδευσης και της Συντονιστικής Επιτροπής Συνδέσμων Γονέων Τεχνικών 
Σχολών. 

 Όπως αναφέρεται στο υπό αναφορά σχέδιο, στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων 
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και στην προσπάθεια για 
διαμόρφωση αντεγκληματικής πολιτικής, έχει συσταθεί με την απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου υπ’ αριθμόν 57.457, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2003, 
Συμβούλιο για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας, το οποίο άρχισε 
τη λειτουργία του στις 15 ∆εκεμβρίου 2003. 

(Σχόλια του προέδρου της επιτροπής κατά την ανάγνωση της έκθεσης: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα προσθέσω ότι το συμβούλιο αυτό έχει εκπονήσει σχέδιο 
δράσης για την πρόληψη και αντιμετώπιση της εγκληματικότητας για το 2006-2010, το 
οποίο ήταν και αντικείμενο αυτής της συζήτησης.) 

 Σκοπός της σύστασης του Συμβουλίου για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της 
Εγκληματικότητας είναι η υιοθέτηση και εφαρμογή όλων των αναγκαίων μέτρων και 
προγραμμάτων τα οποία να βασίζονται στην ολιστική αντιμετώπιση του φαινομένου 
της εγκληματικότητας, σύμφωνα με τις ευρωπαϊκές και άλλες διεθνείς στρατηγικές.  
Απώτερος στόχος του είναι η πρόληψη και μείωση του φαινομένου της 
παραβατικότητας και των κοινωνικών προβλημάτων που παρατηρούνται στην Κύπρο, 
προσεγγίζοντας το φαινόμενο της εγκληματικότητας σφαιρικά και επιστημονικά. 

 Κύρια αποστολή του Συμβουλίου για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της 
Εγκληματικότητας είναι: 

 η μέτρηση και η αξιολόγηση της υφιστάμενης κατάστασης ανά πάσα στιγμή, 

 ο σχεδιασμός και η υλοποίηση σχεδίου δράσης, 

 ο συντονισμός δράσεων, η παρακολούθηση και η αξιολόγησή τους, 

 η διεξαγωγή επιστημονικής έρευνας, 

 η συγκέντρωση, η οργάνωση και η διάχυση πληροφοριών, γνώσης και 
εμπειριών, 
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 η εξασφάλιση της συνεργασίας και ενεργού ανάμειξης των μέσων μαζικής 
ενημέρωσης, των τοπικών αρχών και των εθελοντικών οργανώσεων, 

 η επιμόρφωση, η κατάρτιση και η εκπαίδευση όλων των εμπλεκόμενων 
φορέων (κράτους και ιδιωτών). 

 Λόγω των αρμοδιοτήτων του συμβουλίου, η σύνθεσή του είναι πολυθεματική 
και πολυτομεακή.  Πρόεδρος του συμβουλίου είναι ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως και αναπληρωτής πρόεδρος ο γενικός διευθυντής του ίδιου 
υπουργείου.  Μέλη του είναι εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, του Τμήματος Φυλακών, του Αρχηγείου Αστυνομίας, του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας), του 
Υπουργείου Υγείας (Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας), του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού (Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας), του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Ανώτατου ∆ικαστηρίου, του Πανεπιστημίου Κύπρου, 
του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου, της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, της 
Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και του Παγκύπριου Συντονιστικού Συμβουλίου 
Εθελοντισμού. 

 Για τον καλύτερο τρόπο διεξαγωγής των εργασιών του συμβουλίου 
συστάθηκαν δύο επιτροπές, οι οποίες, αφού μελέτησαν αρχικά την κατάσταση που 
επικρατεί στην Κύπρο και στις διάφορες χώρες της Ευρώπης αναφορικά με τα 
μέτρα/προγράμματα και τους θεσμούς για την πρόληψη και αντιμετώπιση της 
εγκληματικότητας, διαμόρφωσαν εθνικό σχέδιο δράσης για τη χρονική περίοδο 2006-
2010.  Το σχέδιο αυτό εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του 
υπ’ αριθμόν 63.579, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2006, και στηρίζεται σε τρεις άξονες: 

1. Τη μείωση των εγκληματογόνων παραγόντων. 

2. Τη μείωση της υποτροπής. 

3. Τη μείωση των ευκαιριών για διάπραξη αδικημάτων. 

 Οι δράσεις που έχουν καταγραφεί αφορούν το θεσμό της οικογένειας και του 
σχολείου, τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, την εργασία, την ψυχαγωγία, τη νομοθεσία, 
τη μεταχείριση και την κοινωνική επανένταξη αδικοπραγούντων και κρατουμένων. 

 Όλες οι ενέργειες που έχουν σχεδιαστεί προνοούν τη συνεταιρικότητα και την 
ενεργοποίηση όλων των αρμόδιων υπηρεσιών και φορέων. 

 Οι Υπουργοί ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, Παιδείας και Πολιτισμού και Υγείας, με πρόεδρο τον Υπουργό 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, θα είναι υπεύθυνοι για την υλοποίηση των 
δράσεων του σχεδίου που εμπίπτουν στους τομείς των αρμοδιοτήτων τους. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω θέματος, η επιτροπή είχε την ευκαιρία να 
μελετήσει υπομνήματα, έγγραφα και το ίδιο το υπό αναφορά εθνικό σχέδιο δράσης, τα 
οποία κατατέθηκαν ενώπιόν της, αρχειοθετήθηκαν και βρίσκονται στη διάθεση κάθε 
μέλους της για περαιτέρω μελέτη. 

 Σημειώνεται ότι για όλες τις συνεδρίες της επιτροπής τηρήθηκαν κατά λέξη 
πρακτικά, τα οποία βρίσκονται στη διάθεση των μελών του σώματος. 

ΘΕΣΕΙΣ ΚΑΙ ΑΠΟΨΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ∆ΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ∆ΗΜΟΣΙΑΣ 
ΤΑΞΕΩΣ 

1. Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως/πρόεδρος του Συμβουλίου 
Εγκληματικότητας  
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  Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, καταθέτοντας τις 
προτάσεις του ενώπιον της επιτροπής, δήλωσε ότι όραμα του Εθνικού Σχεδίου 
∆ράσης για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας είναι να 
σχεδιαστεί από κοινού μια πολιτική, μια δράση που να επιφέρει αποτελέσματα, 
δηλαδή το σχέδιο να μετατραπεί σε πράξη.  Σύμφωνα με τη σχετική απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου, το 2003 θεσμοθετήθηκε το Συμβούλιο 
Εγκληματικότητας.  Από το 2003 μέχρι το 2006 καταβλήθηκε προσπάθεια να 
ενισχυθεί το συμβούλιο, να γίνει δουλειά και διάλογος, κυρίως μεταξύ των 
Υπουργείων Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Υγείας, Παιδείας και 
Πολιτισμού και ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, όπως προνοεί και η δεύτερη 
σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου του 2004, το οποίο διόρισε 
υπουργική επιτροπή για υλοποίηση των δράσεων του σχεδίου.  Στη συνέχεια 
λήφθηκε η τρίτη απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, το Μάιο του 2006, η 
οποία ενέκρινε πλέον το μηχανισμό για την επιστημονική αντιμετώπιση του 
σύνθετου, πολύμορφου θέματος που λέγεται “εγκληματικότητα”.  Στην πορεία 
υπήρξε διάλογος με τα εμπλεκόμενα μέρη, τους λειτουργούς των υπουργείων, 
για να υπάρξει κατάληξη στο σχεδιασμό.  Άρα, σύμφωνα με τον ίδιο, πρόκειται 
για σχέδιο που είναι το αποτέλεσμα επιστημονικής έρευνας, σχεδιασμού και 
διαλόγου.  Στόχος είναι η θετική κοινωνική αντίδραση και αλλαγή της δομής της 
κυπριακής κοινωνίας, για να αντιμετωπιστεί το έγκλημα στον τόπο μας, θέμα 
που αφορά ευρύτερα την κοινωνία.  Στο σχεδιασμό αυτό συμμετέχουν όλα 
σχεδόν τα υπουργεία, η αστυνομία, τα μέσα μαζικής ενημέρωσης και τα 
σχολεία, με σκοπό αφενός μεν να ακολουθηθεί μια “προστατευτική νοοτροπία”, 
αφετέρου δε να υπάρξει αντίδραση με κοινωνικά αντανακλαστικά, ώστε το 
έγκλημα να αντιμετωπίζεται όχι μόνο κατασταλτικά. 

  Σύμφωνα με τον ίδιο, το όραμα, για να πραγματώνεται στο τέλος, πρέπει 
να κοστολογείται.  Για το έτος 2006 υπολογίστηκε ότι θα έπρεπε να δαπανηθεί 
ποσό γύρω στο £1.112.852.  Για το 2007 το ποσό αυτό υπολογίζεται γύρω στο 
£1.700.000 και για το 2007 έως το 2010 γύρω στα £7.000.000.  Επομένως, 
όπως ανέφερε ο ίδιος, με καλή διάθεση, συνεργασία, διάλογο και προτάσεις 
μπορεί να ενισχυθεί η προσπάθεια για την ολιστική αντιμετώπιση της 
εγκληματικότητας στον τόπο. 

  Όπως επιγραμματικά αναφέρθηκε, το σχέδιο περιστρέφεται γύρω από 
τρεις άξονες.  Ο πρώτος είναι η μείωση των εγκληματογόνων παραγόντων, ο 
δεύτερος είναι η μείωση της υποτροπής και ο τρίτος και σπουδαιότερος, 
σύμφωνα με τον ίδιο, είναι η μείωση των ευκαιριών/πιθανοτήτων για διάπραξη 
αδικημάτων. 

  Πέρα από τους τρεις άξονες του σχεδίου, υπάρχουν ογδόντα έξι 
επιμέρους δράσεις, που αφορούν την οικογένεια, το σχολείο, τα μέσα μαζικής 
ενημέρωσης, τη νομοθεσία κ.ά. 

  Σχεδιάστηκε μια συγκεκριμένη πολιτική, που ξεκινά από τα σχολεία, την 
παιδεία, τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, για το πώς θα αναδειχθεί το πρόβλημα 
και πώς καταλήγει ενδεχομένως με νομοθετικές ρυθμίσεις.  ∆ηλαδή, έγινε ένας 
ανοικτός διάλογος με όλες τις υπηρεσίες, με απώτερο στόχο όχι μόνο να 
μειωθούν τα αδικήματα, αλλά να μειωθούν και οι ευκαιρίες για τη διάπραξη των 
αδικημάτων, δηλαδή να θωρακίσουμε την κοινωνία.  Όπως ανέφερε ο ίδιος, 
δεν μπορούμε να φιλοδοξούμε ότι δε θα έχουμε αδικήματα στον τόπο μας, γιατί 
τέτοια φιλοδοξία θα ήταν κενή περιεχομένου ή εξωπραγματική.  Πρόσθεσε δε 
πως δυστυχώς θα έχουμε εγκλήματα, όπως έχουν όλες οι κοινωνίες, αλλά το 
θέμα είναι η κοινωνία να είναι θωρακισμένη και, όσο γίνεται, πιο ισχυρή, για να 
τα αντιμετωπίσει. 
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2. Μονάδα Εγκληματολογικών Ερευνών 

  Όπως δήλωσε στην επιτροπή η εκπρόσωπος της πιο πάνω μονάδας, ο 
σχεδιασμός έγινε κατόπιν μελέτης άλλων ευρωπαϊκών σχεδίων, για να συνάδει 
με τις ευρωπαϊκές προδιαγραφές. 

  Το σχέδιο προνοούσε τη συγκρότηση δύο επιτροπών, οι οποίες είναι 
μόνιμες.  Υπάρχουν επίσης και άλλες ομάδες εργασίας.  Η πρώτη επιτροπή 
αφορά την πρωτογενή και δευτερογενή πρόληψη.  Η πρωτογενής πρόληψη 
απευθύνεται στο γενικό πληθυσμό και η δευτερογενής απευθύνεται στις 
“ομάδες υψηλού κινδύνου”, όπως ονομάζονται.  Η δεύτερη επιτροπή αφορά 
την τριτογενή πρόληψη, που απευθύνεται σε άτομα τα οποία είναι πλέον 
παραβάτες, και εξετάζει πώς πρέπει να αντιμετωπιστούν.  Μέσα στα πλαίσια 
του συμβουλίου λειτουργούν και άλλες επιτροπές που απορρέουν από το 
σχεδιασμό και έχουν συσταθεί για τη μελέτη διάφορων θεμάτων που αφορούν 
την υλοποίηση του σχεδίου.  Για παράδειγμα,  υπάρχουν επιτροπές οι οποίες 
ξεκίνησαν σε συνεργασία με το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, με σκοπό 
τις προληπτικές παρεμβάσεις στα σχολεία.  Υπάρχουν επιτροπές έρευνας, από 
τις οποίες έγινε ήδη μία έρευνα για τη νεανική παραβατικότητα και προχωρά 
μία άλλη, σε συνεργασία με τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, για την 
αξιολόγηση του θεσμού της κοινοτικής εργασίας. 

  Όσον αφορά τους τρεις άξονες του σχεδίου, αυτοί αφορούν την 
πρόληψη κυρίως της εγκληματικότητας και όχι του εγκλήματος.  Ο πρώτος 
άξονας αναφέρεται στη μείωση των εγκληματογόνων παραγόντων.  «Μειώνω 
την εγκληματικότητα» σημαίνει ότι απευθύνομαι στον υποψήφιο παραβάτη.  
∆ηλαδή, ανατρέχω στους παράγοντες εκείνους οι οποίοι συμβάλλουν στο να 
γίνει ένα άτομο παραβάτης.  Οι εγκληματογόνοι παράγοντες είναι το 
οικογενειακό περιβάλλον, το σχολικό περιβάλλον, η εργασία, η ψυχαγωγία και 
τα μέσα μαζικής ενημέρωσης. 

  Ο δεύτερος άξονας αναφέρεται στη μείωση της υποτροπής,  
απευθύνεται σε αυτόν που είναι ήδη παραβάτης και περιστρέφεται γύρω από 
τα θέματα που αφορούν τις φυλακές, την κοινωνική επανένταξη των 
κρατουμένων, τη νομοθεσία, τους νέους και υφιστάμενους θεσμούς 
μεταχείρισης αδικοπραγούντων, καθώς και τη θεραπεία τους. 

  Ο τρίτος άξονας αναφέρεται στη μείωση των ευκαιριών για διάπραξη 
αδικημάτων και περιστρέφεται γύρω από τα πρακτικά μέτρα που λαμβάνει η 
αστυνομία. 

∆ΟΜΗ ΤΗΣ ΕΚΘΕΣΗΣ 

 Για σκοπούς ευχερέστερης κατανόησης του περιεχομένου του Εθνικού Σχεδίου 
∆ράσης για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας, στο μέρος της 
έκθεσης που ακολουθεί παρατίθενται οι τρεις άξονες του σχεδίου, καθώς και οι θέσεις 
και/ή απόψεις που κατατέθηκαν από τους εκπροσώπους που κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

Α. ΠΡΩΤΟΣ ΑΞΟΝΑΣ:  ΜΕΙΩΣΗ ΤΩΝ ΕΓΚΛΗΜΑΤΟΓΟΝΩΝ ΠΑΡΑΓΟΝΤΩΝ 

 Εισαγωγή  

  Ο πρώτος άξονας διαχωρίζει τους εγκληματογόνους παράγοντες στο 
οικογενειακό περιβάλλον, στο σχολικό περιβάλλον, στην εργασία, στην 
ψυχαγωγία και στα μέσα μαζικής ενημέρωσης. 
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  Όσον αφορά το οικογενειακό περιβάλλον, σκοπός του σχεδίου είναι η 
ανάπτυξη προγραμμάτων που στοχεύουν στην ενίσχυση του θεσμού της 
οικογένειας και στην προώθηση της εμπλοκής των γονιών στην πρόληψη της 
εγκληματικότητας. 

  Όσον αφορά το σχολικό περιβάλλον, σκοπός είναι η προώθηση ενός 
υγιούς σχολικού περιβάλλοντος μέσω της εφαρμογής επιστημονικών 
πολυεπίπεδων προγραμμάτων. 

  Αναφορικά με την εργασία, σκοπός είναι η προώθηση της 
επαγγελματικής κατάρτισης και αποκατάστασης. 

  Σε σχέση με την ψυχαγωγία, σκοπείται η δημιουργική αξιοποίηση του 
χρόνου των νέων και η υιοθέτηση ενός υγιούς τρόπου ψυχαγωγίας και 
ενασχόλησης. 

 Όσον αφορά τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, σκοπός του σχεδίου είναι η 
προώθηση προγραμμάτων τα οποία αποσκοπούν στη δημιουργία υγιών 
προτύπων για ταύτιση. 

 Θέσεις και απόψεις των εκπροσώπων των εμπλεκόμενων φορέων  

 1. Οικογενειακό περιβάλλον 

   α. Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

   (Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας) 

    Η εκπρόσωπος του πιο πάνω υπουργείου ανέφερε στην 
επιτροπή ότι υπάρχουν αρκετές δράσεις οι οποίες αποφασίστηκε 
να περιληφθούν στα πλαίσια του εθνικού σχεδίου δράσης, με 
φορέα υλοποίησης το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας), και οι οποίες 
επικεντρώνονται στο θεσμό της οικογένειας.   

    Η πρώτη δράση αφορά την αποκέντρωση των 
παρεχόμενων κοινωνικών υπηρεσιών από τα επαρχιακά γραφεία 
ευημερίας στις κοινότητες, στα αστικά κέντρα, με στόχο την άμεση 
πρόσβαση οικογενειών και παιδιών στις μικρές κοινωνικές 
υπηρεσίες που θα δημιουργηθούν σε τοπικό επίπεδο, ώστε η 
πρόσβαση να είναι καλύτερη και να υπάρχει γρηγορότερη 
εξυπηρέτηση του πολίτη.  Η υλοποίηση και δημιουργία αυτών των 
κέντρων  θα ολοκληρωθεί το 2009-2010. 

    Η δεύτερη δράση αφορά τη δημιουργία κέντρων 
οικογενειακής καθοδήγησης σε όλες τις επαρχίες, με σκοπό να 
εφαρμόσουν προγράμματα εκπαίδευσης γονιών αναφορικά με το 
γονεϊκό τους ρόλο, τον οικογενειακό προγραμματισμό, τη 
διαχείριση και επίλυση συγκρούσεων, την επικοινωνία, την 
απόκτηση κοινωνικών και άλλων δεξιοτήτων και την 
πολυθεματική εντατική βραχυπρόθεσμη θεραπεία ατόμων, 
ομάδων και οικογενειών.  Στα κέντρα αυτά θα παρέχονται 
υπηρεσίες θεραπευτικής μορφής και, στα πλαίσια αυτά, 
εργοδοτούνται κοινωνικός λειτουργός, ψυχίατρος και ψυχολόγος.  
Υπάρχει ήδη ένα Κέντρο Οικογενειακής Καθοδήγησης, το οποίο 
λειτουργεί στη Λευκωσία.  Περαιτέρω, μέσω του σχεδίου 
κρατικών υποτροφιών επιχορηγήθηκε η εθελοντική οργάνωση 
“Άγιος Ιωάννης ο Ελεήμων” στη Λεμεσό και δημιουργήθηκε 
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παρόμοιο κέντρο στη Λεμεσό τον Οκτώβριο του 2006.  Την 
εποπτεία του κέντρου αυτού ανέλαβαν οι Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας, οι οποίες διασφαλίζουν ότι τα χρήματα που 
παραχωρήθηκαν στην εν λόγω  οργάνωση θα αξιοποιηθούν 
σωστά. 

    Η τρίτη δράση αφορά την ανάπτυξη προγραμμάτων 
στήριξης προς τις νέες μορφές οικογένειας που παρουσιάζονται 
στην κυπριακή κοινωνία.  Αυτές είναι οι μονογονεϊκές, ως 
αποτέλεσμα της αύξησης των διαζυγίων, οι ανασυγκροτημένες, οι 
διαπολιτισμικές οικογένειες και οι οικογένειες αλλοδαπών. 
Ανασυγκροτημένες θεωρούνται οι οικογένειες που 
δημιουργούνται από διαζευγμένα άτομα τα οποία έχουν παιδιά 
από προηγούμενο γάμο.  Οι διαπολιτισμικές οικογένειες 
προέρχονται από γάμους με αλλοδαπούς που βρίσκονται στην 
Κύπρο.  Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, αποφασίστηκε όπως 
το 2007 αρχίσει ο σχεδιασμός προγραμμάτων στήριξης που θα 
απευθύνονται σε αυτές τις οικογένειες, στη συνέχεια, το 2008, σε 
συνεργασία με εθελοντικές οργανώσεις να δημιουργηθούν 
κατάλληλα προγράμματα και αυτά να εφαρμοστούν και να 
αξιολογηθούν το 2009. 

    Η τέταρτη δράση αφορά τη μελέτη για την εισαγωγή του 
θεσμού του “επιτόπιου καθοδηγητή κοινωνικού λειτουργού”, του 
επονομαζόμενου στο εξωτερικό “street social worker”, που 
ουσιαστικά είναι ο θεσμός ενός επαγγελματία που εργάζεται το 
βράδυ και συχνάζει σε χώρους όπου καταφεύγουν οι νέοι για 
ψυχαγωγία. 

    Η πέμπτη δράση αφορά τη μετάκληση ειδικού 
εμπειρογνώμονα για αξιολόγηση των προγραμμάτων 
προληπτικής υπηρεσίας προς τις οικογένειες.  Ήδη οι Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας έχουν προχωρήσει στην προκήρυξη 
προσφορών για αγορά υπηρεσιών από εμπειρογνώμονα και είναι 
στη διαδικασία αξιολόγησης των προσφορών που υποβλήθηκαν. 

    Η έκτη δράση αφορά την εξειδικευμένη επιμόρφωση των 
λειτουργών που ασχολούνται με προγράμματα στήριξης της 
οικογένειας και παιδικής προστασίας. 

    Η έβδομη δράση αφορά την εργοδότηση ψυχολόγων στις 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας που θα τοποθετούνται στα 
επαρχιακά γραφεία ευημερίας για παροχή ψυχολογικής στήριξης 
και θεραπείας σε οικογένειες και παιδιά. 

    Η όγδοη δράση αφορά τη δημιουργία δικτύου έγκαιρης 
επισήμανσης οικογενειών ή παιδιών που χρειάζονται υποστήριξη 
και βοήθεια σε κοινοτικό επίπεδο και την παροχή άμεσης 
πολυθεματικής παρέμβασης.  Η έγκαιρη παρέμβαση 
περιλαμβάνει στήριξη της οικογένειας, ατομική εργασία με το 
παιδί που παρουσιάζει προβλήματα στη συμπεριφορά και 
συνεργασία με ολόκληρη την οικογένεια και με την κοινότητα. 

    Η ένατη δράση αφορά τη μελέτη για εισαγωγή του θεσμού 
“Βig Brother/Big Sister” για παιδιά ηλικίας έξι έως δεκαοκτώ ετών 
τα οποία μπορεί να θεωρηθούν ευάλωτα ή παρουσιάζουν 
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διάφορα προβλήματα στην οικογένεια και στο σχολείο.  Σύμφωνα 
με την ίδια, στα ευάλωτα παιδιά ή στα παιδιά που εμπλέκονται σε 
μικροπαραβάσεις ένα άτομο  νεαρής ηλικίας αλλά μεγαλύτερο 
από αυτά έχει περισσότερη επιρροή παρά ένας επαγγελματίας, 
που ενέχει και μορφή εξουσίας. 

  β.   Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως  

   (Μονάδα Εγκληματολογικών Ερευνών) 

    Η εκπρόσωπος του πιο πάνω υπουργείου αναφέρθηκε στη 
δέκατη δράση, που αφορά τη διεξαγωγή επιστημονικής μελέτης 
από τη Συμβουλευτική Επιτροπή για την Πρόληψη και 
Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια και ειδικότερα για το 
κατά πόσο υπάρχει συσχέτιση μεταξύ της βίας που ασκείται στα 
παιδιά και της εκδήλωσης νεανικής παραβατικότητας.  Σκοπός 
είναι να διερευνηθεί κατά πόσο τα παιδιά που έχουν κακοποιηθεί 
είναι πιο ευάλωτα στο να οδηγηθούν σε παραβατικότητα. 

 2. Σχολικό περιβάλλον 

  α.   Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού  

   (Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας) 

  Όπως ανέφερε ενώπιον της επιτροπής ο εκπρόσωπος του 
πιο πάνω υπουργείου, ακολουθήθηκαν όλα τα στάδια ενός 
σύγχρονου επιστημονικού σχεδιασμού.  Έγινε ειδική έρευνα για 
τη νεανική παραβατικότητα, ποσοτική, αλλά και ποιοτική.  
Μελετήθηκαν όλες οι έρευνες που έγιναν τόσο στο διεθνή χώρο 
όσο και στην Κύπρο, τα εθνικά σχέδια δράσης και οι στρατηγικές 
διάφορων ευρωπαϊκών κρατών, σχετικές συστάσεις, εισηγήσεις, 
πορίσματα διασκέψεων, συνεδρίων, κυρίως ευρωπαϊκών 
οργανισμών (Ευρωπαϊκής Ένωσης, Συμβουλίου της Ευρώπης) 
και κατατέθηκε η μακρόχρονη εμπειρία από την κυπριακή 
πραγματικότητα, για να προσαρμοστούν όλα αυτά στα δεδομένα 
της Κύπρου. 

  Αναφορικά με το σχολικό περιβάλλον, που αφορά τον 
κύριο άξονα της πρόληψης, αναπτύσσονται δεκαοκτώ δράσεις με 
επίκεντρο πέντε επιμέρους άξονες. 

  Πρώτον, δίδεται ιδιαίτερη έμφαση στην εκπαίδευση και 
επιμόρφωση των εκπαιδευτικών σε θέματα εγκληματικότητας με 
πενθήμερα σεμινάρια αγωγής, υγείας και πολιτότητας, ανάπτυξης 
ψυχοκοινωνικών δεξιοτήτων, διαχείρισης συγκρούσεων και 
άγχους, ψυχολογίας του εφήβου και ραδιοτηλεοπτικού 
αλφαβητισμού. 

  ∆εύτερον, δίδεται έμφαση στην εκπαίδευση των γονέων και 
πάλι μέσω βιωματικών εργαστηρίων σε θέματα επικοινωνίας, 
ψυχικής υγείας των παιδιών, διαχείρισης συγκρουσιακών 
καταστάσεων, αγωγής υγείας και σεξουαλικής αγωγής.  Όπως 
ανέφερε ο ίδιος, το Φεβρουάριο του 2006 το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, σε συνεργασία με το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και το Ερευνητικό 
Πανεπιστημιακό Ινστιτούτο Ψυχικής Υγιεινής Αθηνών, εκπαίδευσε 
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είκοσι τρία άτομα, προερχόμενα από διάφορα υπουργεία και 
υπηρεσίες, σε ένα συγκεκριμένο εκπαιδευτικό εργαλείο/υλικό που 
απευθύνεται σε γονείς και ονομάζεται “επικοινωνία στην 
οικογένεια”, το οποίο άρχισε να υλοποιείται πιλοτικά από τον 
Απρίλιο του 2006 σε ομάδες γονέων σε διάφορα μέρη της 
Κύπρου όπου υπάρχουν οι λεγόμενοι “πληθυσμοί υψηλού 
κινδύνου”. 

  Τρίτον, στο σχολικό περιβάλλον αναπτύσσονται διάφορες 
δράσεις που στοχεύουν στη βελτίωση του ψυχοκοινωνικού 
κλίματος στο σχολείο και στην αναβάθμιση της ποιότητας των 
σχέσεων και των χώρων μέσα στα σχολεία.  Οι ομάδες εργασίας 
για κάθε δράση άρχισαν να συνεδριάζουν και να προχωρούν σε 
υλοποίηση του σχεδιασμού. 

  Τέταρτον, δίδεται έμφαση στην ενεργό εμπλοκή των 
μαθητών στη διαδικασία και στη ζωή στο σχολείο με στόχο τη 
βελτίωση του ψυχοκοινωνικού κλίματος στο σχολείο.  Για το 
σκοπό αυτό άρχισαν να λειτουργούν αίθουσες δημιουργικής 
απασχόλησης, ψυχαγωγίας και συνάντησης καθηγητών και 
μαθητών. 

  Πέμπτον, ενισχύονται τα δίκτυα σχολείων που βρίσκονται 
σε περιοχές εκπαιδευτικής και κοινωνικής προτεραιότητας, στις 
λεγόμενες “ζώνες εκπαιδευτικής προτεραιότητας”, και που έχουν 
μαθητικό πληθυσμό υψηλής επικινδυνότητας. 

  Ως αποτέλεσμα της όλης συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον 
της επιτροπής και κατόπιν εισήγησής της στάλθηκε επιστολή, 
ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2007, από το γενικό διευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων προς τη γενική διευθύντρια του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού με την οποία διαβιβαζόταν η 
παράκληση της επιτροπής όπως της παρασχεθούν στατιστικά 
στοιχεία των τελευταίων δέκα ετών σχετικά με τον αριθμό των 
μαθητών που εγκαταλείπουν κάθε χρόνο πρόωρα το σχολείο. 

  Σύμφωνα με το υπόμνημα του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2007, κατά τις σχολικές 
χρονιές 2003-2004, 2004-2005 και 2005-2006  εγκατέλειψαν το 
δημοτικό σχολείο είκοσι, δεκαοκτώ και είκοσι επτά μαθητές 
αντίστοιχα.  Η πρόωρη αυτή αποχώρηση των μαθητών από τα 
σχολεία της πρωτοβάθμιας εκπαίδευσης οφείλεται κυρίως στη 
συχνή διακίνηση ή μετακίνηση των οικογενειών τους προς τα 
κατεχόμενα ή/και το εξωτερικό, αφού πρόκειται κυρίως για 
Τουρκοκυπρίους, άλλους τουρκόφωνους και αλλοδαπούς 
μαθητές. 

  Στη διάρκεια των σχολικών ετών 1999-2000, 2000-2001 
και 2001-2002 εγκατέλειψαν το σχολείο σε κάποιο στάδιο της 
δημόσιας μέσης εκπαίδευσης τετρακόσιοι είκοσι, τετρακόσιοι 
εξήντα τρεις και τετρακόσιοι δεκαεπτά μαθητές αντίστοιχα.  Στο 
υπό αναφορά υπόμνημα αναφέρεται επίσης ότι ο μέσος όρος του 
ποσοστού δεν υπερβαίνει το 1% για κάθε ηλικιακή ομάδα 
μαθητών και ότι το μεγαλύτερο ποσοστό παρουσιάστηκε στις 
τεχνικές σχολές και ειδικότερα στις επαρχίες Αμμοχώστου και 
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Λάρνακας.  Οι μαθητές που εγκαταλείπουν το σχολείο είναι 
συνήθως ηλικίας δεκαπέντε και δεκαέξι χρόνων, είναι αγόρια, 
προέρχονται από αγροτικές περιοχές και από οικογένειες με 
χαμηλό κοινωνικοοικονομικό επίπεδο.  Σύμφωνα με 
πληροφόρηση που δίδουν τα σχολεία στο Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού, τη σχολική χρονιά 2002-2003 τριακόσιοι σαράντα 
πέντε συνολικά μαθητές εγκατέλειψαν το γυμνάσιο και το λύκειο, 
τη χρονιά 2003-2004 διακόσιοι ογδόντα έξι μαθητές, τη χρονιά 
2004-2005 πεντακόσιοι ενενήντα μαθητές και τη χρονιά 2005-
2006 τριακόσιοι τριάντα ένας μαθητές. 

  Στο υπό αναφορά υπόμνημα αναφέρεται επίσης ότι  το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έλαβε, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα προληπτικά μέτρα: 

 Καθιέρωσε την υποχρεωτική προδημοτική εκπαίδευση, 
κατόπιν μελέτης διεθνών ερευνών που δείχνουν θετική 
συσχέτιση του θεσμού με τη μείωση της σχολικής 
αποτυχίας, της σχολικής παραβατικότητας και του αριθμού 
των μαθητών που εγκαταλείπουν το σχολείο. 

 Επεξέτεινε το προαιρετικό ολοήμερο σχολείο και εισήγαγε 
πιλοτικά το ενιαίο υποχρεωτικό ολοήμερο σχολείο. 

 Εισήγαγε το θεσμό των ζωνών εκπαιδευτικής 
προτεραιότητας και εφάρμοσε προγράμματα πρόληψης 
της μαθητικής παραβατικότητας. 

β.   Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

 (Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας) 

  Η εκπρόσωπος των πιο πάνω υπηρεσιών αναφέρθηκε στο 
ζήτημα της υιοθέτησης του θεσμού του κοινωνικού λειτουργού στα 
σχολεία.  Όπως ανέφερε η ίδια, υπάρχει συνεργασία του σχολικού 
περιβάλλοντος με τους κοινωνικούς λειτουργούς και είναι σημαντικό να 
τοποθετηθούν στα σχολεία κοινωνικοί λειτουργοί στα πλαίσια της 
πρόληψης και της καλύτερης αντιμετώπισης των δυσκολιών που 
αντιμετωπίζουν οι μαθητές. 

 γ. Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου  

   Ο διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, καταθέτοντας 
τις απόψεις του ενώπιον της επιτροπής για το ρόλο των ηλεκτρονικών 
μέσων μαζικής ενημέρωσης στην αύξηση της παραβατικότητας των 
νέων, αναφέρθηκε στην άρση του μονοπωλίου των κρατικών 
ραδιοτηλεοπτικών σταθμών και στην ίδρυση και λειτουργία ιδιωτικών 
σταθμών, επισημαίνοντας ότι παρατηρήθηκε το φαινόμενο της αύξησης 
της πολυφωνίας, αλλά και ταυτόχρονα της αύξησης της προβολής της 
βίας και άλλων ακατάλληλων θεμάτων και σκηνών, ως αποτέλεσμα του 
ανταγωνισμού των μέσων μαζικής επικοινωνίας. 

   Όπως ανέφερε ο ίδιος, η τηλεόραση, ως το ισχυρότερο 
ηλεκτρονικό μέσο μαζικής πληροφόρησης, επιδρά στην ψυχολογία των 
ανήλικων τηλεθεατών, που είναι η πιο ευάλωτη κατηγορία τηλεθεατών 
όσον αφορά την τηλεοπτική απεικόνιση, και πολλές φορές επιδρά 
αρνητικά μέσα από την πλοκή, τη θεματολογία και δημιουργεί κακά 
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πρότυπα και λανθασμένες εντυπώσεις.  Πέραν αυτών, επισημαίνεται ότι 
εγκυμονούν και καραδοκούν επίσης περισσότεροι κίνδυνοι στο διαδίκτυο, 
μια άλλη σύγχρονη μορφή ηλεκτρονικής πληροφόρησης και ψυχαγωγίας. 
∆ιαδεδομένη μορφή ηλεκτρονικής ψυχαγωγίας αποτελούν και τα 
ηλεκτρονικά παιχνίδια που κυκλοφορούν σε μορφή ψηφιακού δίσκου ή 
ψηφιακής μικροκασέτας και τα οποία περιέχουν βίαιη πλοκή. 

   Όσον αφορά τη ρύθμιση των ηλεκτρονικών μέσων στην Κύπρο, 
τυγχάνουν εφαρμογής ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 
Νόμος του 1998, όπως αυτός έχει τροποποιηθεί, και οι σχετικοί με αυτόν 
κανονισμοί.  Με βάση τον πιο πάνω νόμο και την κοινοτική Οδηγία 
“Τηλεόραση Χωρίς Σύνορα”, συστάθηκε και λειτουργεί από το 1998 η 
Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, η οποία είναι αρμόδια για τη ρύθμιση 
και εποπτεία του ραδιοτηλεοπτικού πεδίου.  Τόσο στο σχετικό νόμο όσο 
και στους κανονισμούς έχουν περιληφθεί πρόνοιες σχετικά με την 
προστασία του ραδιοτηλεοπτικού κοινού και ειδικότερα των ανηλίκων 
από τυχόν ακατάλληλο περιεχόμενο ραδιοτηλεοπτικών εκπομπών. 

   Η Αρχή συνεισφέρει στην προσπάθεια του συμβουλίου να 
παραγάγει  φιλμάκια τα οποία αφορούν την πρόληψη της 
παραβατικότητας  με στόχο να προβληθούν σε  συνεννόηση με τους 
ραδιοτηλεοπτικούς σταθμούς.  Πέραν αυτού, η Αρχή διοργανώνει 
θεματικά κάποιες διαλέξεις στα πλαίσια της εκστρατείας ενημέρωσης 
τόσο του κοινού όσο και άλλων φορέων.  Ο ρόλος και η λειτουργία της 
Αρχής εμπεδώνονται περισσότερο, αφού το κοινό μπορεί να υποβάλει 
παράπονα τόσο σε ηλεκτρονική μορφή, μέσω της ιστοσελίδας της στο 
διαδίκτυο, όσο και στον τηλεφωνικό αριθμό επικοινωνίας που δόθηκε 
στο κοινό. 

   Από το σύνολο των επτακοσίων ογδόντα μιας παραβάσεων που 
εξέτασε η Αρχή κατά το έτος 2005, για τις οποίες έχει επιβάλει ανάλογες 
κυρώσεις, εξήντα οκτώ παραβάσεις αφορούσαν ακατάλληλο λεκτικό 
οπτικού υλικού, κυρίως από σκηνές βίας και σεξ, που προβλήθηκε από 
τηλεοπτικούς σταθμούς, τριακόσιες δέκα παραβάσεις αφορούσαν 
σήμανση και θέματα παράβασης προνοιών αναφορικά με την 
οικογενειακή ζώνη και εννέα παραβάσεις αφορούσαν την ποιότητα του 
προγράμματος σε συνάρτηση με την κοινωνική αποστολή και την 
πολιτιστική ανάπτυξη που πρέπει να προωθούν οι ραδιοτηλεοπτικοί 
σταθμοί. 

   Η Αρχή ακολουθεί πάντοτε μία κλιμακωτή πορεία στην επιβολή 
κυρώσεων, δηλαδή ξεκινά από τη σύσταση, την προειδοποίηση και μετά 
προχωρεί στην επιβολή χρηματικού προστίμου, το οποίο και εκείνο 
κλιμακωτά μπορεί να αυξάνεται.  Πέρα από το χρηματικό πρόστιμο, 
υπάρχει και η κύρωση της αναστολής της άδειας.  Η Αρχή μπορεί να 
αναστείλει την άδεια ενός σταθμού μέχρι και για περίοδο τριών μηνών.  
Εκτός από την αναστολή της άδειας, υπάρχει και η κύρωση της 
ανάκλησης της άδειας,  δηλαδή με σχετική απόφαση που λαμβάνει η 
Αρχή, μέσα από τις διαδικασίες που προβλέπονται από το νόμο, μπορεί 
να σταματήσει τη λειτουργία κάποιου σταθμού. 

   Παρατίθενται ακολούθως ορισμένες από τις εισηγήσεις της Αρχής 
για καλύτερη και αποτελεσματικότερη αντιμετώπιση του προβλήματος: 
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i. Nα αναπτυχθεί και καθιερωθεί μια συστηματική 
επαφή/επικοινωνία με τους ιδιοκτήτες ιδιαίτερα ραδιοτηλεοπτικών 
σταθμών παγκύπριας εμβέλειας τόσο από πλευράς της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου όσο και από άλλους αρμόδιους φορείς 
για θέματα εγκληματικότητας και ναρκωτικών με στόχο την 
ευαισθητοποίηση των καναλαρχών όσον αφορά το περιεχόμενο 
των ραδιοτηλεοπτικών εκπομπών. 

ii. Να υποβληθούν από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, σε 
συνεργασία με το Συμβούλιο Εγκληματικότητας, εισηγήσεις για 
τροποποίηση τόσο του σχετικού νόμου όσο και των σχετικών 
κανονισμών με στόχο την πιο αποτελεσματική προστασία των 
ανήλικων τηλεθεατών. 

iii. Το Συμβούλιο Εγκληματικότητας, αφού εντοπίσει κενά που 
υπάρχουν στη νομοθεσία που αφορά τη ρύθμιση και εποπτεία 
του διαδικτύου και των ηλεκτρονικών/ψηφιακών παιχνιδιών και 
αφού διεξαγάγει έρευνα για το τι έπραξαν άλλες ευρωπαϊκές 
χώρες, να υποβάλει στην κυβέρνηση εισηγήσεις για τη θέσπιση 
νομοσχεδίου και κανονισμών που να ρυθμίζουν τον τομέα αυτό. 

 δ.  Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου 

   Ο εκπρόσωπος του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου ανέφερε στην 
επιτροπή πως στον τομέα του σχολικού περιβάλλοντος ο οργανισμός 
συμβάλλει με τη λειτουργία του Κέντρου Πρωτογενούς Πρόληψης 
Χρήσης Ουσιών Εξάρτησης, το οποίο εδρεύει στη Λεμεσό και το οποίο 
εφαρμόζει προγράμματα και αναπτύσσει δραστηριότητες για την 
ευαισθητοποίηση και ενημέρωση σε θέματα υγείας που ενθαρρύνουν το 
άτομο και το κοινωνικό του περιβάλλον και προωθούν ένα θετικό τρόπο 
ζωής. 

   Το πρόγραμμα εξυπηρετεί νεαρά άτομα και μέλη των οικογενειών 
τους, προσφέροντάς τους εξειδικευμένες συμβουλευτικές παρεμβάσεις, 
ψυχολογική στήριξη και καθοδήγηση. Το πρόγραμμα επιδιώκει την 
παροχή συμβουλευτικής και ψυχολογικής στήριξης σε μαθητές που 
εγκαταλείπουν το σχολείο πριν από την ολοκλήρωση της φοίτησής τους, 
αλλά και σε νεαρά άτομα που χρήζουν ψυχολογικής και συμβουλευτικής 
καθοδήγησης. 

 ε. Παγκύπριες Συνομοσπονδίες Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων 
∆ημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης και Συντονιστική Επιτροπή 
Συνδέσμων Γονέων Τεχνικών Σχολών 

    Οι εκπρόσωποι των οργανωμένων γονέων όλων των βαθμίδων 
της εκπαίδευσης ανέφεραν ενώπιον της επιτροπής ότι πρέπει πρώτα και 
απαραίτητα να υπάρχει συνεχής επικοινωνία στην οικογένεια, 
ακολούθως επικοινωνία στη σχολική μονάδα και ταυτόχρονη 
επικοινωνία με τους εκπαιδευτικούς.  Θεωρούν επίσης ότι υπάρχει 
στασιμότητα ως προς την πλήρη θεσμοθέτηση και επέκταση των ζωνών 
εκπαιδευτικής προτεραιότητας και πως σε ό,τι αφορά τον αριθμό των 
ψυχολόγων τα σχολεία είναι υποστελεχωμένα. 

   Όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς (Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, 
οργανωμένοι γονείς όλων των βαθμίδων της εκπαίδευσης) προχώρησαν 
στην αναβάθμιση και αναδιάρθρωση της Σχολής Γονέων, ώστε να 
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λειτουργήσει σε κάθε επαρχία επαρχιακό γραφείο και να διεξάγονται 
βιωματικά εργαστήρια για τους γονείς. 

   Οι ίδιοι εκπρόσωποι τόνισαν την ανάγκη εφαρμογής της 
νομοθεσίας όσον αφορά τις ποινές που επιβάλλονται στους εμπόρους 
ναρκωτικών και όσον αφορά την πώληση τσιγάρων και 
οινοπνευματωδών ποτών. 

 3. Εργασία 

  α.    Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου 

    Οι εκπρόσωποι του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου 
ανέφεραν ενώπιον της επιτροπής ότι, κατόπιν έρευνας που 
διεξήγαγε ο οργανισμός το 2002 αλλά και από στατιστικά 
δεδομένα που τηρούσε το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, 
διεφάνη ότι μεγάλος αριθμός παιδιών εγκαταλείπει κάθε χρόνο το 
σχολείο, γι’ αυτό και ο οργανισμός αποφάσισε να δημιουργήσει 
ένα πρόγραμμα για προστασία αυτών των παιδιών.  Η 
προσπάθεια ήταν να πλησιάσει τους μαθητές αυτούς με 
ψυχολογική στήριξη και συμβουλευτική καθοδήγηση, έτσι ώστε 
κάποια παιδιά να τα επανεντάξει στο σχολικό περιβάλλον και 
κάποια παιδιά τα οποία ήταν αποφασισμένα να το εγκαταλείψουν 
να τα βοηθήσει σε σχέση με την επαγγελματική τους κατάρτιση. 
Άλλος σοβαρός λόγος που οδήγησε στη λειτουργία του 
προγράμματος ήταν τα στατιστικά δεδομένα από την τηλεφωνική 
γραμμή του οργανισμού 1410.  Πρόκειται για γραμμή 
πληροφόρησης, άμεσης βοήθειας και ψυχολογικής στήριξης σε 
άτομα που αντιμετωπίζουν διάφορα ψυχοκοινωνικά προβλήματα, 
κυρίως όμως στον τομέα της χρήσης εξαρτησιογόνων ουσιών.  
Αρχικά το πρόγραμμα απευθυνόταν στους μαθητές, στην πορεία 
όμως διαφάνηκε η ανάγκη για παροχή βοήθειας και σε άλλες 
ομάδες πληθυσμού, γι’ αυτό ο οργανισμός προχώρησε σε 
στελέχωση των δικών του υπηρεσιών με δύο ψυχολόγους και έτσι 
βοήθησε μαθητές να μην εγκαταλείψουν το σχολικό περιβάλλον.  
Στην πορεία όμως διαφάνηκαν προβλήματα στελέχωσης του 
οργανισμού, αφού οι υπό αναφορά ψυχολόγοι προσλαμβάνονταν 
με αγορά υπηρεσιών και όχι σε μόνιμη βάση.  Κατά το 2006 
διακόπηκε το πρόγραμμα αυτό λόγω του ότι προέκυψαν 
οικονομικές ανάγκες για την ολοκλήρωση του Πολυχώρου 
Λεμεσού και εντός του 2007, σύμφωνα με τους εκπροσώπους του 
οργανισμού, αναμενόταν η επαναλειτουργία του προγράμματος 
με την πρόσληψη ψυχολόγων και την ανάπτυξη των 
συμβουλευτικών υπηρεσιών. 

  β.   Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

   (Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας) 

    Όπως δήλωσε η εκπρόσωπος των πιο πάνω υπηρεσιών, 
η δράση που αφορά την εργασία αναφέρεται στις ευάλωτες 
ομάδες του πληθυσμού, που είναι οι άνεργοι κηδεμονευόμενοι και 
οι άνεργοι αποφυλακισθέντες, οι οποίοι κινδυνεύουν με κοινωνικό 
αποκλεισμό.  Στόχος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας είναι 
η επανένταξή τους στην αγορά εργασίας. 
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    Οι κηδεμονευόμενοι είναι τα άτομα στα οποία, αντί της 
ποινής της φυλάκισης, επιβλήθηκε η εναλλακτική μορφή της 
ποινής της κηδεμονίας από τους κηδεμονικούς λειτουργούς. 

    Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας συμμετέχουν και στο 
Κέντρο Επαγγελματικής Αποκατάστασης των Φυλακισμένων 
όπου υπάρχει κοινωνικός λειτουργός εντός των φυλακών ο 
οποίος παρέχει άμεσα βοήθεια στους φυλακισμένους, με 
ψυχολογική στήριξη, καθώς οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 
τούς παρέχουν οικονομική βοήθεια μέχρι να εξεύρουν εργασία. 

 4. Ψυχαγωγία  

  Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου  

   Οι εκπρόσωποι του οργανισμού αναφέρθηκαν στο πρόγραμμα 
των παιγνιοθηκών το οποίο εφαρμόζεται κυρίως σε ευρωπαϊκές χώρες.  
Η πρώτη παιγνιοθήκη στην Κύπρο λειτούργησε σε συνεργασία με το 
δήμο Λευκωσίας πριν από δύο χρόνια και εκεί μπορούν να 
απασχοληθούν παιδιά ηλικίας τεσσάρων έως δώδεκα ετών και έφηβοι 
με ειδικές ανάγκες, ώστε να περάσουν το χρόνο τους ευχάριστα και 
δημιουργικά παίζοντας κυρίως ομαδικά.  Τα παιδιά συνήθως 
προέρχονται από διάφορες χώρες, διάφορες θρησκείες και από χαμηλό 
κοινωνικοοικονομικό επίπεδο.  Πριν από ένα χρόνο δημιουργήθηκε 
δεύτερη παιγνιοθήκη, στη Λάρνακα, η οποία λειτουργεί με επιτυχία. 

   Σύμφωνα με τους πιο πάνω εκπροσώπους, εντός του 2007 
επρόκειτο να  λειτουργήσει παιγνιοθήκη και στη Λεμεσό.  Στόχος δε είναι 
να λειτουργήσουν παιγνιοθήκες σε όλες τις επαρχίες και στην ύπαιθρο.  
Όπως ανέφεραν οι ίδιοι, από μελέτες διαπιστώθηκε ότι το παιγνίδι είναι 
σημαντικό και συμβάλλει στην παραπέρα ανάπτυξη του ατόμου, στην 
κοινωνικοποίησή του και στη διάπλαση του χαρακτήρα του.  Επιπλέον, 
στη Λευκωσία λειτουργεί Κέντρο Πληροφόρησης Νέων για παιδιά και 
νέους ηλικίας από έξι έως τριάντα πέντε ετών, με προτεραιότητα στα 
παιδιά που προέρχονται από χαμηλά οικονομικά στρώματα ή παιδιά 
που αντιμετωπίζουν κάποια ιδιαίτερα προβλήματα.  Τα κέντρα αυτά 
προσφέρουν εργαστήρια μουσικής, ζωγραφικής, γυμναστικής, χορού, 
ηλεκτρονικών υπολογιστών κ.ά.  Επιπρόσθετα, τα κέντρα αυτά 
λειτουργούν και όταν τα σχολεία είναι κλειστά για διακοπές, με σκοπό τη 
διευκόλυνση των εργαζόμενων γονέων και τη σωστή αξιοποίηση του 
χρόνου των παιδιών. 

 5. Μέσα μαζικής ενημέρωσης  

  α.   Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως  

   (Μονάδα Εγκληματολογικών Ερευνών) 

    Η εκπρόσωπος της υπό αναφορά μονάδας δήλωσε 
ενώπιον  της επιτροπής ότι, όσον αφορά την παραγωγή 
τηλεοπτικών προγραμμάτων, στόχος είναι να γραφτούν κάποια 
σενάρια των οποίων η φιλοσοφία να βασίζεται πάνω σε θετικές 
προσεγγίσεις και όχι σε “διδασκαλικό ύφος” και η θεματολογία 
τους να επικεντρώνεται στα προβλήματα των νέων, όπως τη 
διαχείριση συναισθημάτων, τη διαχείριση θυμού, τις 
διαπροσωπικές σχέσεις και την αντίσταση στις πιέσεις από την 
ομάδα των συνομιλήκων τους τόσο στους ψυχαγωγικούς όσο και 
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στους σχολικούς χώρους.  Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, 
αυτό που απομένει να γίνει είναι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως να αποταθεί σε διάφορα γραφεία παραγωγής, 
θέτοντάς τους τις κατευθυντήριες γραμμές, για να ετοιμαστούν τα 
κατάλληλα σενάρια.   

    Άλλη δράση είναι η διοργάνωση εκπαιδευτικών σεμιναρίων 
για το θετικό ρόλο που μπορούν να διαδραματίσουν τα μέσα 
μαζικής ενημέρωσης στην πρόληψη της νεανικής 
παραβατικότητας. 

  β.  Ένωση Συντακτών Κύπρου  

    Ο πρόεδρος της Ένωσης Συντακτών Κύπρου, 
εκφράζοντας ενώπιον της επιτροπής τη δυσαρέσκειά του για το 
γεγονός ότι η Ένωση δεν κλήθηκε να συμμετάσχει στον 
καταρτισμό των δράσεων του σχεδίου οι οποίες αφορούν τα μέσα 
μαζικής ενημέρωσης, απέστειλε γραπτό υπόμνημα στο οποίο 
επισημαίνονται, επιγραμματικά, τα ακόλουθα: 

    Η επικρατούσα και ευρέως αποδεκτή εκτίμηση είναι ότι τα 
μέσα μαζικής ενημέρωσης, έντυπα και ηλεκτρονικά, 
υπερπροβάλλοντας εικόνες βίας, συμβάλλουν στην 
αναπαραγωγή της βίας και του εγκλήματος επηρεάζοντας 
ιδιαίτερα τους νέους.  Όπως αναφέρεται στο υπόμνημα, το 
γεγονός ότι υπάρχει σχέση μεταξύ επιθετικότητας και τηλεθέασης 
όσον αφορά τα παιδιά και τους νέους στην Κύπρο επιβεβαιώθηκε 
από επιστημονικές έρευνες. 

    Ταυτόχρονα, επισημαίνεται και ο θετικός ρόλος που έχουν 
να διαδραματίσουν τα μέσα μαζικής ενημέρωσης στην προστασία 
του πολίτη και της κοινωνίας. 

    Επιπλέον, καταγράφονται οι ακόλουθες εισηγήσεις για 
αντιμετώπιση της όλης κατάστασης: 

 Αποκατάσταση ηθικών αξιών. 

 Εμπέδωση αξιοκρατίας. 

 Πάταξη κάθε μορφής οικονομικών και άλλων σκανδάλων. 

 Βελτίωση της ποιότητας ζωής των ανθρώπων. 

 Ριζικές μεταρρυθμίσεις στην παιδεία. 

 Εξυγίανση του αστυνομικού σώματος. 

 ∆ημιουργία συνθηκών και προϋποθέσεων για σωστή 
ψυχαγωγία και απασχόληση. 

 Σωστή εκπλήρωση της αποστολής των μέσων μαζικής 
ενημέρωσης μέσω ποιοτικών προγραμμάτων 
πληροφόρησης, επιμόρφωσης και ψυχαγωγίας. 

  γ. Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου 

    Η εκπρόσωπος της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου 
δήλωσε πως η Αρχή προβαίνει σε εκστρατεία 
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ενημέρωσης/πληροφόρησης των πολιτών και ειδικότερα των 
οργανωμένων κοινωνικών συνόλων αναφορικά με τα δικαιώματά 
τους ως τηλεθεατών/ακροατών, καθώς και τους τρόπους με τους 
οποίους μπορούν να προστατεύσουν τα παιδιά τους από 
επιβλαβή ραδιοτηλεοπτικά προγράμματα. 

  δ. Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου  

    Όπως ανέφερε η εκπρόσωπος του πιο πάνω οργανισμού, 
ο Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου, πέραν της συνεργασίας του με 
το Συμβούλιο Εγκληματικότητας για το σχεδιασμό και την 
παραγωγή ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών διαφημίσεων (spots), 
συμβάλλει, σε συνεργασία με το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, 
μέσω της τηλεοπτικής εκπομπής “Είμαστε εδώ”, η οποία 
αναφέρεται σε θέματα εφήβων και νέων.  Άμεσο μέλημα του 
οργανισμού, όπως ανέφερε η εκπρόσωπός του, είναι η 
αναβάθμιση της εκπομπής αυτής, η οποία όμως προϋποθέτει την 
αύξηση του κονδυλίου που προβλέπεται στον προϋπολογισμό 
του οργανισμού. 

    Επιπλέον, ο οργανισμός, στα πλαίσια της πληροφόρησης 
των γονιών για τον τρόπο προστασίας των παιδιών τους από τα 
τηλεοπτικά προγράμματα που περιέχουν βία, έχει τυπώσει ένα 
ενημερωτικό έντυπο το οποίο περιέχει δέκα απλές ενέργειες για 
αντιμετώπιση της τηλεοπτικής βίας και το οποίο διανέμεται στους 
γονείς μέσω των δημοτικών σχολείων. 

B. ∆ΕΥΤΕΡΟΣ ΑΞΟΝΑΣ:  ΜΕΙΩΣΗ ΤΗΣ ΥΠΟΤΡΟΠΗΣ   

 Εισαγωγή 

  Ο δεύτερος άξονας διαχωρίζεται σε δράσεις που αφορούν τις φυλακές, 
με σκοπό τη βελτίωση του σωφρονιστικού συστήματος και των συνθηκών 
διαβίωσης των κρατουμένων, την κοινωνική επανένταξη των κρατουμένων, τον 
εκσυγχρονισμό της υφιστάμενης νομοθεσίας και των υφιστάμενων θεσμών και 
την εισαγωγή νέων θεσμών που αφορούν τη μεταχείριση των 
αδικοπραγούντων και την προώθηση και εφαρμογή θεραπευτικών 
προγραμμάτων στο σωφρονιστικό μας σύστημα. 

 Θέσεις και απόψεις των εκπροσώπων των εμπλεκόμενων φορέων 

 1. Φυλακές 

  α. Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως  

i. Μονάδα Εγκληματολογικών Ερευνών 

     Η εκπρόσωπος της υπό αναφορά μονάδας δήλωσε 
ενώπιον της επιτροπής ότι εντός του 2006 συστάθηκε 
επιτροπή, στην οποία μετέχουν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, του Τμήματος 
Φυλακών, του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου και του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, για να μελετήσει το ενδεχόμενο 
δημιουργίας Κέντρου Κράτησης Ανηλίκων.  Βασικός 
στόχος του κέντρου αυτού θα είναι ο διαχωρισμός των 
ανήλικων κρατουμένων από τους ενήλικους κρατούμενους, 
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με βάση τις διαφορετικές τους ανάγκες.  Στο παρόν στάδιο 
συνεχίζονται οι εργασίες της πιο πάνω επιτροπής. 

ii. Τμήμα Φυλακών 

  Ο διευθυντής του Τμήματος Φυλακών δήλωσε ότι 
καταβλήθηκαν  προσπάθειες για εντοπισμό κατοικίας για 
τις ανάγκες του Κέντρου Κράτησης Ανηλίκων, αλλά αυτές 
ήταν ανεπιτυχείς. 

  Σύμφωνα με τον ίδιο και με βάση τα αποτελέσματα 
έρευνας που πραγματοποιήθηκε, το 2003 στις φυλακές 
βρίσκονταν μόνο πέντε άτομα κάτω των δεκαεπτά ετών, το 
2004 είκοσι άτομα και το 2005 πέντε άτομα.  Σημείωσε δε 
ότι μεταξύ των ατόμων αυτών υπήρχαν και αρκετοί 
αλλοδαποί οι οποίοι εισήλθαν παράνομα στην Κύπρο και 
σε κάποια φάση της φυλάκισής τους θα απελαθούν στις 
χώρες τους. 

  Όσον αφορά το βαθμό υποτροπής, σύμφωνα με 
στοιχεία του Τμήματος Φυλακών, τα τελευταία χρόνια 
παρατηρείται κατακόρυφη πτώση του αριθμού των ατόμων 
που επαναφυλακίζονται. 

  Ένας επιπλέον λόγος που συνέβαλε στο χαμηλό 
βαθμό υποτροπής είναι η επιβολή υψηλότερων ποινών για 
διάφορα αδικήματα, γεγονός που έχει ως συνέπεια αυτά τα 
άτομα, αντί να είναι εκτός φυλακής για ένα μικρό χρονικό 
διάστημα και μετά να υποτροπιάσουν και να 
ξαναφυλακιστούν, να είναι ήδη φυλακισμένα. 

  Όπως ο ίδιος ανέφερε, το κόστος για το κράτος για 
ένα φυλακισμένο κυμαίνεται στις £33-£35 ημερησίως 
ανεξαρτήτως ηλικίας.  Σύμφωνα με τις μελέτες, για τη 
δημιουργία του Κέντρου Κράτησης Ανηλίκων το κόστος θα 
είναι πιο υψηλό, αφού το κέντρο αυτό θα στελεχώνεται με 
εκπαιδευτές, γιατρούς και ψυχολόγους. 

  Όσον αφορά τη βελτίωση/ανακαίνιση του χώρου 
των επισκέψεων στις φυλακές, αποπερατώνονται οι 
εργασίες και αναμένεται να χρησιμοποιηθεί ο νέος αυτός 
χώρος. 

  Περαιτέρω, ο διευθυντής του Τμήματος Φυλακών 
αναφέρθηκε στην εισαγωγή ενός νέου θεσμού, με βάση 
τον οποίο οι δεσμοφύλακες θα λειτουργούν ως 
καθοδηγητές σε θέματα υγείας και ευημερίας των 
κρατουμένων.  Σύμφωνα με τον ίδιο, έντεκα άτομα έχουν 
εκπαιδευτεί κατάλληλα, με τη βοήθεια των Γραφείων 
Εργασίας και των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, 
σχετικά με τις διαδικασίες που θα ακολουθούν για την 
επανένταξη των κρατουμένων όσον αφορά τη βοήθεια που 
αναμένεται να ζητήσουν οι κρατούμενοι σχετικά με 
επιδόματα. 

  β. Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  
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   (Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας) 

    Η εκπρόσωπος των υπό αναφορά υπηρεσιών δήλωσε 
στην επιτροπή ότι υπήρξε αίτημα του Τμήματος Φυλακών για 
αύξηση του αριθμού των κοινωνικών λειτουργών που είναι 
αποσπασμένοι στις φυλακές.  Σύμφωνα με την ίδια, εδώ και 
πολλά χρόνια είναι αποσπασμένος στις φυλακές ένας κοινωνικός 
λειτουργός, ο οποίος είναι υπεύθυνος να αντιμετωπίζει τα 
προβλήματα των κρατουμένων, να ενεργεί ως σύνδεσμος με τις 
οικογένειές τους, να ετοιμάζει εκθέσεις προς το δικαστήριο ή προς 
το διευθυντή του Τμήματος Φυλακών και να συμμετέχει σε 
διάφορες επιτροπές για λήψη απόφασης είτε για αποκατάσταση 
είτε για εξωιδρυματική απασχόληση.  Η δράση αυτή συνίσταται 
στην αξιολόγηση των αυξημένων εργασιών, ώστε να υποβληθεί 
πρόταση στον κρατικό προϋπολογισμό για επιπρόσθετο 
προσωπικό. 

 2. Κοινωνική επανένταξη κρατουμένων  

  α. Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 

i. Moνάδα Εγκληματολογικών Ερευνών 

  Σύμφωνα με τα όσα δήλωσε στην επιτροπή η 
εκπρόσωπος της πιο πάνω μονάδας, το πρώτο 
πρόγραμμα της δράσης αυτής αφορά τη μελέτη για τη 
δημιουργία φορέα αποκατάστασης ή άλλων μηχανισμών 
για την επαγγελματική, κοινωνική και ψυχολογική στήριξη 
των αποφυλακισθέντων,  ο οποίος να έχει ένα 
συνεταιριστικό χαρακτήρα μεταξύ κρατικών και ιδιωτικών 
φορέων.  Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
βρίσκεται σε διαδικασία διαβούλευσης με τις Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας, το Υπουργείο Υγείας, τον 
Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου, το Παγκύπριο Συντονιστικό 
Συμβούλιο Εθελοντισμού, το Σύνδεσμο Φίλων 
Φυλακισμένων και το ΚΕΝΘΕΑ, με πρώτιστο στόχο το 
συντονισμό των πιο πάνω εμπλεκόμενων υπηρεσιών και 
φορέων, ώστε να δημιουργηθεί ένας σύνδεσμος μεταξύ της 
ιδρυματικής και της μεταϊδρυματικής μεταχείρισης.  Σε 
δεύτερο στάδιο στόχος είναι να αρχίσουν επαφές με τους 
εργοδότες και να αξιοποιηθεί ο εθελοντικός τομέας, με 
στόχο την ευαισθητοποίησή τους, ώστε οι 
αποφυλακισθέντες να μπορούν να εργοδοτηθούν σε 
κάποιο τομέα. 

  Το δεύτερο πρόγραμμα αυτής της δράσης εστιάζεται 
στο ενδεχόμενο εξεύρεσης κατάλληλου μηχανισμού που να 
λειτουργεί ως σύνδεσμος μεταξύ του Τμήματος Φυλακών 
και της ελεύθερης αγοράς, με στόχο την επαγγελματική 
εκπαίδευση των κρατουμένων της ανοιχτής φυλακής, 
σύμφωνα με τις ανάγκες της αγοράς.  Για το σκοπό αυτό 
τροχοδρομούνται επαφές με την Ομοσπονδία Εργοδοτών 
και Βιομηχάνων Κύπρου (ΟΕΒ), το Κέντρο 
Παραγωγικότητας (ΚΕΠΑ) και άλλους οργανισμούς για την 
κατάρτιση και εκπαίδευση των κρατουμένων. 
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ii. Τμήμα Φυλακών 

  Ο διευθυντής του Τμήματος Φυλακών δήλωσε στην 
επιτροπή ότι άρχισαν ήδη επαφές τόσο με το Κέντρο 
Παραγωγικότητας όσο και με το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού για την παροχή βοήθειας στη δημιουργία των 
πιο πάνω προγραμμάτων.  Σύμφωνα με τον ίδιο, σήμερα 
εφαρμόζονται στις φυλακές, σε περιορισμένη όμως έκταση, 
κάποια προγράμματα, όπως η εκμάθηση ραπτικής από τις 
γυναίκες κρατούμενες, οι οποίες και εξασφαλίζουν σχετικό 
πιστοποιητικό.  Στο παρόν στάδιο εξετάζεται το ενδεχόμενο 
εφαρμογής προγράμματος κατάρτισης σε επισκευές 
ψυκτικών θαλάμων και προγράμματος σιδηρουργείου ή 
ξυλουργείου για τους άνδρες κρατούμενους.  Απώτερος 
στόχος, όπως ανέφερε ο ίδιος, είναι μαζί με την 
επιμόρφωση/εκπαίδευση να δίδεται και μια βεβαίωση 
κατάρτισης, ώστε τα άτομα αυτά, “βγαίνοντας” στην 
ελεύθερη αγορά, να έχουν ένα πιστοποιητικό κατάρτισης 
και να μπορούν να εξασφαλίσουν εργασία, αποφεύγοντας 
ταυτόχρονα την όποια προκατάληψη για το άτομό τους.  
Όπως δήλωσε ο ίδιος, πέρα από την επαγγελματική 
αποκατάσταση, στόχος είναι και η κοινωνική 
αποκατάσταση των ατόμων αυτών υπό την έννοια της 
δημιουργίας σχέσεων με το οικογενειακό αλλά και το 
ευρύτερο περιβάλλον.  Περαιτέρω, δήλωσε ότι οι 
κρατούμενοι μπορούν να εξασφαλίζουν χρήματα όντας 
έγκλειστοι στις φυλακές.  Οι κρατούμενοι δημιουργούν 
πίνακες ζωγραφικής, έργα τέχνης, αγιογραφίες και έργα 
που κάνουν στο ξυλουργείο τα οποία μπορούν να 
πωλήσουν και να εξασφαλίσουν εισόδημα για να το 
δώσουν στις οικογένειές τους.  Πρόσφατα, ας σημειωθεί, 
μια τέτοια έκθεση έργων ζωγραφικής των κρατουμένων 
πραγματοποιήθηκε στο Αίθριο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με μεγάλη επιτυχία. 

  Επιπλέον, σύμφωνα με τον ίδιο, κάποιοι 
κρατούμενοι εργάζονται μέσω του προγράμματος του 
Κέντρου Εξωιδρυματικής Απασχόλησης κατά τη διάρκεια 
της ημέρας στην ελεύθερη αγορά και επιστρέφουν το 
βράδυ στις φυλακές.  Τα άτομα αυτά κερδίζουν χρήματα, 
ένα μικρό ποσοστό των οποίων αποταμιεύεται, άλλο 
ποσοστό πάει στις οικογένειες των κρατουμένων και ένα 
άλλο μένει για τα προσωπικά τους έξοδα εντός των 
φυλακών. 

  Περαιτέρω, ο ίδιος αναφέρθηκε στη διαδικασία που 
ακολουθείται όσον αφορά την αποφυλάκιση κάποιου.  
Αρκετές μέρες πριν από την αποφυλάκισή του, ο 
κρατούμενος καλείται να παρουσιαστεί ενώπιον της 
Επιτροπής Αποκατάστασης, η οποία απαρτίζεται από τη 
διεύθυνση των φυλακών, τους λειτουργούς των φυλακών, 
εκπροσώπους των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, της 
ΠΕΟ, της ΣΕΚ, της ΠΟΒΕΚ και της ΟΕΒ.  Όταν ο 
κρατούμενος παρουσιαστεί ενώπιον της επιτροπής αυτής, 
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ερωτάται, ανάμεσα σ’ άλλα, για το τι προτίθεται να κάνει, 
όταν αποφυλακιστεί, ποια είναι η εργασία που ασκούσε 
εκτός της φυλακής, αν χρειάζεται βοήθεια για εξεύρεση 
εργασίας, αν είναι εξαρτημένος από εξαρτησιογόνες ουσίες 
κ.ά.  Αφού η επιτροπή διαπιστώσει τις δυνατότητες και 
αντιληφθεί τις ανάγκες του ατόμου αυτού όσον αφορά την 
εργασία, μπορεί να αποταθεί στους εκπροσώπους των 
παρευρισκόμενων υπηρεσιών και συντεχνιών για 
εξασφάλιση εργοδότησης.  Επιπλέον, ο αποφυλακισθείς 
μπορεί να πάρει μαζί του τα διάφορα οφέλη τα οποία 
απέκτησε κατά τη διάρκεια του εγκλεισμού του, όπως, 
παραδείγματος χάριν, τη μισθοδοσία του.  Περαιτέρω, η 
διεύθυνση των φυλακών τού παρέχει ένα σεβαστό ποσό 
από το Ταμείο Ευημερίας Φυλακισμένων.  Σημειώνεται 
ακόμη ότι τα άτομα αυτά εξακολουθούν να είναι μέλη του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και πολλοί από αυτούς 
μετά την αποφυλάκισή τους έχουν τα ίδια δικαιώματα με 
τους άλλους πολίτες, ωσάν να εργάζονταν κανονικά κατά 
τη διάρκεια της φυλάκισής τους. 

 3. Νομοθεσία  

  α.  Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 

    Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας αναφέρθηκε στο θέμα της προώθησης της μελέτης 
του θεσμού της διαμεσολάβησης στο ποινικό μας δίκαιο, θεσμός 
μη στερητικός της ελευθερίας του ατόμου, για τον οποίο αρχικά 
ζητήθηκε η γνώμη εμπειρογνώμονα για το τι συμβαίνει σε άλλες 
χώρες.  Στο τέλος όμως το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας ανέλαβε να ετοιμάσει σχετικό νομοσχέδιο, του 
οποίου ακόμη δεν ολοκληρώθηκε η σύνταξη. 

  β. Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

    Η εκπρόσωπος του υπό αναφορά υπουργείου έκανε 
αναφορά στην Κεντρική Επιτροπή Παρακολούθησης της 
Σύμβασης για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού, η οποία αποτελείται 
από εκπροσώπους υπουργείων και μη κυβερνητικών 
οργανώσεων που ασχολούνται με το παιδί.  Όπως ανέφερε η ίδια, 
η επιτροπή αυτή, στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων της για τον 
εκσυγχρονισμό και την εναρμόνιση της νομοθεσίας με την εν 
λόγω  σύμβαση, προέβη σε αγορά υπηρεσιών από νομικό, ο 
οποίος έλαβε υπόψη τη Σύμβαση για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού, 
καθώς και σχετική πρόταση νόμου του βουλευτή κ. Ιωνά 
Νικολάου, η οποία είναι κατατεθειμένη στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, και ετοίμασε ένα προσχέδιο νομοσχεδίου.  Το 
νομοσχέδιο αυτό δεν προωθήθηκε ακόμη για νομοτεχνική 
επεξεργασία από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

  γ. Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 

   (Μονάδα Εγκληματολογικών Ερευνών) 
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    Η εκπρόσωπος της πιο πάνω μονάδας αναφέρθηκε στις 
προσπάθειες που έγιναν για αναθεώρηση του ποινικού κώδικα 
και άλλων ποινικών νομοθετημάτων, για τις προκαταρκτικές 
ενέργειες για ανάληψη της όλης εργασίας από εμπειρογνώμονα, 
οι οποίες όμως απέβησαν άκαρπες μέχρι στιγμής. 

 4. Νέοι και υφιστάμενοι θεσμοί μεταχείρισης αδικοπραγούντων  

  α. Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

   (Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας) 

    Η εκπρόσωπος του πιο πάνω υπουργείου αναφέρθηκε στο 
πρώτο πρόγραμμα της πιο πάνω δράσης, αυτό της κηδεμονίας 
και επιτήρησης των κηδεμονευομένων με βάση τη νομοθεσία του 
1952.  Λόγω του ότι τα στατιστικά στοιχεία του υπουργείου 
δείχνουν να υπάρχει μια συνεχής αύξηση των ατόμων που 
τίθενται υπό κηδεμονία, είναι απαραίτητο το πρόγραμμα αυτό να 
αξιολογηθεί, γι’ αυτό έχει ενταχθεί στα πλαίσια μιας μεγάλης 
μελέτης αναδιάρθρωσης και αναβάθμισης των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας. 

    Το δεύτερο πρόγραμμα, σύμφωνα με την ίδια, αφορά την 
επέκταση της εξειδίκευσης των λειτουργών που ασχολούνται με 
την κηδεμονική επιτήρηση.  Όπως ανέφερε η ίδια, υπάρχουν 
σήμερα περίπου δέκα με έντεκα κηδεμονικοί λειτουργοί 
παγκύπρια, οι οποίοι αναλαμβάνουν μόνο την επίβλεψη των 
ατόμων που έχουν τεθεί υπό κηδεμονία.  Ενδεικτικά, αναφέρεται 
ότι το 2005 οι ανήλικοι υπό κηδεμονική επίβλεψη ήταν εκατό 
τριάντα τέσσερις, ενώ οι ενήλικοι διακόσιοι τριάντα ένας. 

    Το τρίτο πρόγραμμα αφορά την εφαρμογή του διατάγματος 
κηδεμονίας με όρο την παροχή κοινοτικής εργασίας χωρίς αμοιβή, 
με βάση τον περί Κηδεμονίας και Άλλων Τρόπων Μεταχείρισης 
Αδικοπραγούντων Νόμο.  Η προσφορά κοινοτικής εργασίας 
χωρίς αμοιβή είναι ένα μέτρο που στοχεύει στην προστασία, 
μέσω της προσφοράς έργου στο κοινωνικό σύνολο, των νεαρών 
ατόμων που αδικοπραγούν από την επιβολή ποινής, που θα έχει 
σοβαρές επιπτώσεις στην προσωπική τους ζωή.  Η φιλοσοφία 
του διατάγματος είναι ότι δίδεται η ευκαιρία στον παραβάτη να 
παραμείνει στο οικογενειακό του περιβάλλον και να του επιβληθεί 
αυτό το είδος ποινής, καθώς και παράλληλα η ευκαιρία αλλαγής 
τρόπου συμπεριφοράς, δηλαδή να αντιληφθεί το αδίκημά του και 
να προσφέρει εργασία στο κοινωνικό σύνολο.  Το συγκεκριμένο 
πρόγραμμα άρχισε να εφαρμόζεται από το Μάρτιο του 2005 σε 
συνεργασία με το Παγκύπριο Συντονιστικό Συμβούλιο 
Εθελοντισμού (ΠΣΣΕ).  Το ΠΣΣΕ προσλαμβάνει τους επιτηρητές 
και τους αποζημιώνει με ένα ποσό κρατικής χορηγίας που 
λαμβάνει από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας.  
∆ιευκρινίζεται ότι οι επιτηρητές είναι τα άτομα που επιβλέπουν 
τους κηδεμονευομένους στον τόπο εργασίας, ενώ οι λειτουργοί 
ευημερίας ασκούν καθήκοντα κηδεμονικού λειτουργού, 
επιβλέπουν την εφαρμογή του διατάγματος και δίνουν αναφορά 
στο δικαστήριο. 
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    Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, το μεγαλύτερο 
πρόβλημα των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας είναι αυτό της 
ικανοποιητικής στελέχωσης με προσωπικό, για να μπορεί να 
ανταποκριθεί και σε αυτά τα καθήκοντα, καθώς και στην 
υλοποίηση ενός άλλου προγράμματος του σχεδίου που αφορά 
την απόσπαση εξειδικευμένων λειτουργών ευημερίας στα 
δικαστήρια, οι οποίοι θα έχουν την ευθύνη ετοιμασίας 
κοινωνικοοικονομικών εκθέσεων προς τα δικαστήρια για την 
παραβατικότητα. 

    Ένα άλλο πρόγραμμα αφορά την αξιολόγηση του τρόπου 
λειτουργίας της Επιτροπής Μεταχείρισης Ανήλικων Παραβατών, 
θεσμός ο οποίος εφαρμόζεται από το 2004.  Ένεκα του γεγονότος 
ότι οι ανήλικοι παραβάτες που παρουσιάζονται στην επιτροπή 
αυτή αυξάνονται, στα πλαίσια του σχεδίου τέθηκε στόχος για 
αξιολόγηση του τρόπου λειτουργίας της υπό αναφορά επιτροπής. 

    Όπως ανέφερε στην επιτροπή η ίδια εκπρόσωπος, άλλο 
πρόγραμμα του σχεδίου αναφέρεται στη μελέτη για τη δημιουργία 
εξειδικευμένου κέντρου διαμονής για εφήβους που παρουσιάζουν 
παραβατική συμπεριφορά. 

    Η φιλοσοφία του προγράμματος αυτού είναι τα παιδιά αυτά 
να βοηθηθούν περισσότερο, αν μείνουν σε ένα κέντρο στο οποίο 
θα υπάρχει επιστημονικά καταρτισμένο προσωπικό. 

    Μελέτη γίνεται επίσης για την εφαρμογή του θεσμού της 
ανάδοχης οικογένειας για εφήβους με παραβατική συμπεριφορά.  
Με το θεσμό αυτό, τα ειδικά προβλήματα και οι ανάγκες των 
εφήβων σε συνάρτηση με την παραβατική τους συμπεριφορά 
χρήζουν υποστήριξης από εκπαιδευμένους ανάδοχους γονείς, οι 
οποίοι θα είναι σε θέση να παρέχουν την αναγκαία βοήθεια-
θεραπεία. 

  β. Παγκύπριο Συντονιστικό Συμβούλιο Εθελοντισμού (ΠΣΣΕ) 

    Σύμφωνα με όσα ανέφερε στην επιτροπή η εκπρόσωπος 
του ΠΣΣΕ, το ΠΣΣΕ είναι το ανώτατο συντονιστικό σώμα όλων 
των εθελοντικών οργανώσεων βάσει νόμου και έχει εμπλακεί στο 
σχέδιο, αφού ανταποκρίθηκε σε παράκληση των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας, για να συμβάλει στην αποφόρτωσή τους.  
Το ΠΣΣΕ έχει την άμεση ευθύνη της επιτήρησης των 
προγραμμάτων κοινοτικής εργασίας.  Οι επιτηρητές είναι 
επιφορτισμένοι να πηγαίνουν στο χώρο εργασίας των ατόμων 
που καταδικάστηκαν σε κοινοτική εργασία και να παρακολουθούν, 
αν τηρούνται οι όροι του διατάγματος.  Σύμφωνα με την ίδια, 
χρειάζεται καλύτερη πληροφόρηση των δικαστών για το θεσμό 
αυτό, αφού δε συνηθίζουν να επιβάλλουν συχνά τέτοιες ποινές, 
από τις οποίες προκύπτει ένα πολύ θετικό αποτέλεσμα, σύμφωνα 
με την εμπειρία των σωματείων και των εθελοντικών οργανώσεων 
που δέχονται τις υπηρεσίες των ατόμων αυτών. 

  γ. Αρχηγείο Αστυνομίας  

    Όπως δήλωσε στην επιτροπή ο εκπρόσωπος του 
Αρχηγείου Αστυνομίας, ένας ανήλικος ο οποίος τίθεται υπό 
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κηδεμονία, είτε με διάταγμα δικαστηρίου είτε με απόφαση της 
Επιτροπής Ανηλίκων, χρειάζεται συχνή παρακολούθηση κατά τη 
διάρκεια που βρίσκεται υπό κηδεμονία.  Γι’ αυτό, σύμφωνα με τον 
ίδιο, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας θα πρέπει να 
ενισχυθούν με προσωπικό που θα έχει καλύτερη επαφή με τους 
ανηλίκους και θα τους συμβουλεύει, για να έχουμε καλύτερα 
αποτελέσματα. 

    Όσον αφορά την Επιτροπή Ανηλίκων, ο ίδιος ανέφερε πως 
υπάρχει αύξηση του αριθμού των υποθέσεων σε ό,τι αφορά το 
σοβαρό έγκλημα  που διαπράττεται από ανηλίκους.  Η εν λόγω 
επιτροπή συζητά τις υποθέσεις που παρουσιάζονται και 
καταλήγει σε κάποιες εισηγήσεις τις οποίες υποβάλλει στο Γενικό 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, για να αποφασίσει για την άσκηση ή 
όχι ποινικής δίωξης. 

 5. Θεραπεία  

  α. Τμήμα Φυλακών  

    Ο διευθυντής του Τμήματος Φυλακών αναφέρθηκε στο 
πρώτο πρόγραμμα της δράσης αυτής που αφορά εκπαιδευτικά 
και μετεκπαιδευτικά προγράμματα για το επιστημονικό 
προσωπικό των Κεντρικών Φυλακών, καθώς και τη μετάκληση 
εμπειρογνώμονα που θα διοργανώσει σεμινάρια στην ομάδα του 
επιστημονικού προσωπικού. 

    Σύμφωνα με τον ίδιο, μέλη του επιστημονικού προσωπικού 
συμμετείχαν μέχρι τώρα στο πρόγραμμα “Grundtvig”, που γίνεται 
σε συνεργασία με το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και το 
Γραφείο Προγραμματισμού, για επιμόρφωση όσον αφορά την 
εκπαίδευση των κρατουμένων.  Όπως ανέφερε ο ίδιος, υπάρχουν 
κανάλια επικοινωνίας με παράγοντες, καθώς και οργανώσεις του 
εξωτερικού και το Τμήμα Φυλακών συμμετέχει σε ευρωπαϊκά 
προγράμματα που προσφέρουν επιμόρφωση, με στόχο την 
καλύτερη διεκπεραίωση της δουλειάς του τμήματος. 

    Ο διευθυντής του Τμήματος Φυλακών αναφέρθηκε, με την 
ευκαιρία αυτή, και στο θέμα του υπερπληθυσμού των φυλακών 
και σημείωσε πως, στο πλαίσιο της προσπάθειας απάμβλυνσης 
του προβλήματος, οι έγκλειστοι είναι στο μέγιστο μέρος του 
χρόνου τους εκτός των κελιών, πηγαίνουν στα εργαστήρια, 
ψυχαγωγούνται και επιστρέφουν στο κελί τις βραδινές ώρες, για 
να κοιμηθούν. 

    Όσον αφορά το θέμα του διαχωρισμού των κρατουμένων, 
αυτή τη στιγμή διαχωρίζονται οι γυναίκες, οι νεαροί και οι υψίστης 
ασφαλείας κρατούμενοι.  Όπως δήλωσε ο ίδιος, σύμφωνα με τα 
αναπτυξιακά σχέδια, το 2007-2008 θα ανακαινιστούν δύο 
πτέρυγες και θα εξασφαλιστούν περισσότερα κελιά. Περαιτέρω, 
θα αυξηθεί η χωρητικότητα της Ανοικτής Φυλακής και η Πτέρυγα 
9 θα χρησιμοποιηθεί ως προσωρινό Πολυδύναμο Ιατρικό Κέντρο.  
Σύμφωνα με τον ίδιο, μέχρι τις αρχές του 2009 προγραμματίζεται 
να υπάρχουν εκατόν επιπρόσθετα κελιά, αφού υπάρχουν τα 
απαιτούμενα κονδύλια.  Τα ∆ημόσια Έργα έχουν κάνει 
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αλλεπάλληλες συσκέψεις και είναι πλέον θέμα χρόνου να αρχίσει 
η ανέγερσή τους. 

    Περαιτέρω, ο ίδιος αναφέρθηκε στα δικαιώματα και στην 
κοινωνικοποίηση των ισοβιτών, για τα οποία υπάρχει 
συγκεκριμένος κώδικας.  Τα άτομα αυτά δικαιούνται τριάντα δύο 
ώρες το χρόνο άδεια, πηγαίνουν στις οικογένειές τους, δέχονται 
επισκέψεις σε αυξημένη αναλογία σε σύγκριση με άλλους 
κρατουμένους και έχουν όλοι τηλεοράσεις στα δωμάτιά τους. 

  β. Υπουργείο Υγείας  

   (Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας) 

    Η εκπρόσωπος των πιο πάνω υπηρεσιών δήλωσε ότι οι 
Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας διαθέτουν εννέα λειτουργούς ψυχικής 
υγείας στις φυλακές (έναν ψυχίατρο, δύο κλινικούς ψυχολόγους, 
τέσσερις νοσηλευτικούς λειτουργούς και δύο εργοθεραπεύτριες).  
Αυτή η διεπαγγελματική ομάδα, πέρα από τις ατομικές 
παρεμβάσεις που κάνει η κάθε ειδικότητα, συνεδριάζει 
εβδομαδιαία για όλα τα δύσκολα περιστατικά. 

    Όπως η ίδια ανέφερε, με τη δημιουργία του Πολυδύναμου 
Ιατρικού Κέντρου και προσωρινά με την Πτέρυγα 9 θα υπάρχει η 
δυνατότητα εφαρμογής προγράμματος αποτοξίνωσης και 
ψυχολογικής απεξάρτησης, νοουμένου βέβαια ότι θα υπάρχει και 
το ανάλογο προσωπικό. 

  γ. Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως  

    Η εκπρόσωπος του πιο πάνω υπουργείου αναφέρθηκε στο 
πρόγραμμα που αφορά την προώθηση της ανέγερσης και 
λειτουργίας του Πολυδύναμου Ιατρικού Κέντρου στο Τμήμα 
Φυλακών. 

    Το Πολυδύναμο Ιατρικό Κέντρο θα περιλαμβάνει δύο 
ανεξάρτητες ιατρικές μονάδες από τις οποίες: 

 η πρώτη θα χρησιμοποιείται για τη νοσηλεία των 
καταδικασθέντων ψυχασθενών και  

 η δεύτερη θα χρησιμοποιείται ως κέντρο απεξάρτησης για 
άτομα που έχουν καταδικαστεί για διάφορα αδικήματα και 
τυγχάνει να είναι χρήστες ναρκωτικών. 

 Όπως ανέφερε η ίδια, μέχρι να περατωθεί και να 
λειτουργήσει το Πολυδύναμο Ιατρικό Κέντρο, οι δύο πιο πάνω 
ομάδες καταδίκων, δηλαδή οι ψυχασθενείς και οι χρήστες 
ναρκωτικών ουσιών, θα στεγάζονται προσωρινά στην Πτέρυγα 9.  
Στην αυλή της Πτέρυγας 9 θα κτιστούν ιατρεία για το προσωπικό 
του Υπουργείου Υγείας, άλλοι χώροι για τους δεσμοφύλακες, 
καθώς επίσης και ένα γήπεδο. 

Γ. ΤΡΙΤΟΣ ΑΞΟΝΑΣ:  ΜΕΙΩΣΗ ΤΩΝ ΕΥΚΑΙΡΙΩΝ ΓΙΑ ∆ΙΑΠΡΑΞΗ 
Α∆ΙΚΗΜΑΤΩΝ 

 Εισαγωγή 
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  Ο τρίτος άξονας αφορά τα πρακτικά μέτρα που αφορούν την αστυνομία, 
με σκοπό την περιστασιακή πρόληψη του εγκλήματος. 

 Θέσεις και απόψεις του Αρχηγείου Αστυνομίας  

  Οι εκπρόσωποι του Αρχηγείου Αστυνομίας αναφέρθηκαν στο πρώτο 
πρόγραμμα που αφορά τη δημιουργία ειδικού γραφείου στην αστυνομία το 
οποίο θα επιλαμβάνεται υποθέσεων που αφορούν, πρώτον, τους νεαρούς 
παραβάτες και, δεύτερον, τη βία στην οικογένεια και ταυτόχρονα τις υποθέσεις 
σεξουαλικής κακοποίησης ανηλίκων. 

  Όπως αναφέρθηκε, αυτή τη στιγμή λειτουργεί ήδη Γραφείο για την 
Πρόληψη της Βίας στην Οικογένεια και της Σεξουαλικής Κακοποίησης 
Ανηλίκων, το οποίο έχει εποπτικό, συντονιστικό και διοικητικό ρόλο με 
παγκύπρια εμβέλεια και παρακολουθεί την εξέλιξη των υποθέσεων που 
εξετάζονται σε τοπικούς αστυνομικούς σταθμούς και σε επαρχιακά τμήματα 
ανιχνεύσεως εγκλημάτων. 

  Όσον αφορά το Γραφείο για Νεαρούς Παραβάτες, αυτό δε 
δημιουργήθηκε λόγω έλλειψης προσωπικού.  Το Υπουργείο Οικονομικών, στα 
πλαίσια της δημοσιονομικής πολιτικής, δεν ενέκρινε τις ανάγκες για μόνιμες 
θέσεις και οι ανάγκες αυτές περιλήφθηκαν σε άλλο πρόγραμμα που αφορά την 
κατάρτιση σχεδίου με τις ανάγκες της αστυνομίας σε εξειδικευμένο προσωπικό, 
ώστε να καταστεί δυνατή η πρόσληψη νομικών, κοινωνιολόγων, ψυχολόγων, 
εγκληματολόγων για το 2008-2010.  ∆ηλαδή, οι ανάγκες αυτές έχουν 
συμπεριληφθεί στους προϋπολογισμούς του 2008-2010, γι’ αυτό δε 
δημιουργήθηκε ακόμη το ειδικό Γραφείο για Νεαρούς Παραβάτες. 

  Όσον αφορά το θέμα της παραβατικότητας, αναφέρθηκε ότι οι 
υποθέσεις κυμαίνονται περίπου στις τριακόσιες έως τετρακόσιες ετησίως.  
Όσον αφορά τη βία στην οικογένεια, τα περιστατικά το 2005 ανήλθαν στα 
εννιακόσια σαράντα, από  τα οποία ανοίχθηκαν γύρω στους τετρακόσιους 
ποινικούς φακέλους.  Για το 2006, σύμφωνα με τον ίδιο, παρατηρήθηκε μερική 
αύξηση. 

  Όσον αφορά την κακοποίηση ανηλίκων, ανοίχθηκαν σαράντα εννέα 
ποινικοί φάκελοι, με το 31% να αφορά σεξουαλικά εγκλήματα σε βάρος 
ανηλίκων.  Το 2005 υπήρξαν εξήντα πέντε τέτοιες υποθέσεις από τις οποίες το 
40% ήταν σεξουαλικής φύσης αδικήματα, ενώ το 2006 ο αριθμός κυμαίνεται σε 
πέραν των εκατόν υποθέσεων. 

  Η δουλειά των προαναφερθέντων αυτών γραφείων προϋποθέτει 
ικανοποιητική στελέχωση, διότι θα παρέχουν εξειδικευμένες υπηρεσίες.  Η 
αστυνομία έχει στο παρελθόν ιδρύσει εξειδικευμένα γραφεία για τη βία στην 
οικογένεια, για την εμπορία προσώπων και για την πρόληψη του εγκλήματος 
και επειδή η δημιουργία των δύο νέων αυτών γραφείων προϋποθέτει την 
άντληση προσωπικού από το υφιστάμενο, η αστυνομία μελετά το ενδεχόμενο 
σύμπτυξης των υφιστάμενων γραφείων για λόγους εξοικονόμησης 
προσωπικού και καλύτερης λειτουργικότητας με κοινές ομαδικές λειτουργίες.  
∆ηλαδή, τα υφιστάμενα γραφεία θα είναι κάτω από ένα κλάδο-ομπρέλα ο 
οποίος να ασχολείται με κοινωνικά θέματα και στον οποίο θα ενταχθεί και το 
θέμα της νεανικής παραβατικότητας. 

  Το δεύτερο πρόγραμμα του άξονα αυτού αφορά την προώθηση του 
θεσμού της κοινοτικής αστυνόμευσης σε παγκύπρια βάση.  Ο θεσμός αυτός 
εφαρμόστηκε τον Οκτώβριο του 2003 σε εννέα περιοχές στις επαρχίες 
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Λευκωσίας, Λεμεσού και Λάρνακας.  Για την εφαρμογή του τοποθετήθηκαν 
είκοσι επτά μέλη της αστυνομίας και κάλυψε 122 000 κατοίκους.  Το Μάιο του 
2006 ο θεσμός επεκτάθηκε σε δέκα νέες περιοχές παγκύπρια, ενισχύθηκε με 
δώδεκα ακόμη αστυφύλακες και κάλυψε επιπλέον 73 000 κατοίκους.  Συνολικά, 
δηλαδή, απασχολούνται στο θεσμό αυτό τριάντα εννέα μέλη της αστυνομίας και 
καλύπτουν περίπου 195 000 κατοίκους με πολύ θετικά αποτελέσματα.  Όπως 
αναφέρθηκε στην επιτροπή, με το υφιστάμενο προσωπικό είναι πολύ δύσκολο 
να καλυφθεί παγκύπρια ο θεσμός αυτός, αλλά θα συνεχίσουν να 
καταβάλλονται προσπάθειες για επέκτασή του και σε άλλες περιοχές. 

  Το τρίτο πρόγραμμα αφορά τη διαφώτιση της νεολαίας και του κοινού σε 
θέματα πρόληψης αδικημάτων, όπως κλοπές, διαρρήξεις, επιθέσεις, βία, 
ληστείες κ.ά., από το Γραφείο Πρόληψης Εγκλήματος που λειτουργεί στην 
αστυνομία. 

  Όσον αφορά το πρόγραμμα για προώθηση της μηχανογράφησης 
καταγγελιών που αφορούν την εγκληματικότητα, αναφέρθηκε στην επιτροπή ότι 
έγιναν οι μηχανογραφήσεις και έχει ολοκληρωθεί αυτό το πρόγραμμα. 

  Ένα άλλο πρόγραμμα του σχεδίου αφορά την ένταξη του θεσμού της 
διαφώτισης της νεολαίας για την οδική ασφάλεια στα σχολεία.  Οι εκπρόσωποι 
του Αρχηγείου Αστυνομίας ανέφεραν στην επιτροπή ότι γίνονται διαλέξεις στα 
σχολεία από κλιμάκια της οδικής ασφάλειας σε όλες τις βαθμίδες της 
εκπαίδευσης και έχει ετοιμαστεί βιβλίο του μαθητή στη δημοτική εκπαίδευση, 
κατόπιν συνεργασίας της αστυνομίας με τα Υπουργεία Παιδείας και Πολιτισμού 
και Συγκοινωνιών και Έργων.  Περαιτέρω, αναφέρθηκε ότι στα γυμνάσια η 
διδασκαλία γίνεται σε περιόδους αναπλήρωσης και γίνονται επισκέψεις στο 
πάρκο κυκλοφοριακής αγωγής όπου γίνεται θεωρητική και πρακτική εξάσκηση 
για θέματα οδικής ασφάλειας. 

  Οι πιο πάνω εκπρόσωποι αναφέρθηκαν και σε άλλα προγράμματα του 
άξονα αυτού που αφορούν: 

 στην ανάπτυξη του θεσμού του συμβούλου ασφαλείας σχετικά με την 
εφαρμογή διάφορων προστατευτικών μέτρων σε ιδιωτικούς οργανισμούς 
και υπηρεσίες για την πρόληψη του εγκλήματος, 

 στην εξεύρεση τρόπων ενίσχυσης της συνεργασίας της αστυνομίας με 
τις τοπικές αρχές, 

 στην ένταξη στο αναλυτικό πρόγραμμα της Αστυνομικής Ακαδημίας 
προγράμματος που θα στοχεύει στην πρόληψη κάθε μορφής διακρίσεων, 

 στον κατάλληλο φωτισμό σε όλες τις περιοχές της Κύπρου, καθώς και σε 
δημόσια κτίρια και άλλες εγκαταστάσεις, 

 στη συνεχή ενημέρωση του Συμβουλίου Εγκληματικότητας για τις 
δραστηριότητες του Ευρωπαϊκού ∆ικτύου Πρόληψης της 
Εγκληματικότητας (EUCPN) από τον εκπρόσωπο της αστυνομίας που 
μετέχει σε σεμινάρια και συσκέψεις στο εξωτερικό και 

 στην ενίσχυση και στελέχωση του υφιστάμενου Γραφείου Πρόληψης για 
την Καταπολέμηση της Εμπορίας Προσώπων. 

∆ΙΑΠΙΣΤΩΣΕΙΣ, ΣΥΜΠΕΡΑΣΜΑΤΑ ΚΑΙ ΕΙΣΗΓΗΣΕΙΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση 
των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών, υπό το φως όλων των θέσεων και 
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απόψεων που εκφράστηκαν ενώπιόν της καθ’ όλη τη διάρκεια της συζήτησης για το 
υπό αναφορά Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της 
Εγκληματικότητας, διαπιστώνει τα ακόλουθα: 

1. Έχει γίνει επίπονη προσπάθεια για το σχεδιασμό των δράσεων όπως έχουν 
αναλυθεί πιο πάνω και εκφράζει γι’ αυτό την ευαρέσκειά της προς το 
Συμβούλιο Εγκληματικότητας και προς όλους τους εμπλεκόμενους φορείς για 
την όλη προσπάθεια. 

2. Όπως εξάγεται από όλη τη συζήτηση, υπάρχει σοβαρή καθυστέρηση ή 
αποσπασματική ή περιορισμένη εφαρμογή των διάφορων δράσεων του 
σχεδίου, οι οποίες δεν έχουν τροχοδρομηθεί ακόμη για σκοπούς υλοποίησης.  
Η επιτροπή κρίνει ότι υπάρχουν υφιστάμενες δομές και προγράμματα τα οποία 
λειτουργούσαν στο παρελθόν, λειτουργούν σήμερα και απουσιάζουν οι 
καινοτόμες προσεγγίσεις.  Παρ’ όλα αυτά όμως, το υπό αναφορά σχέδιο, αντί 
να καταλήγει σε πρακτικές εφαρμογές των δράσεων, περιορίζεται σε κάποιο 
βαθμό στο σχεδιασμό και στην αξιολόγηση προγραμμάτων και δράσεων. 

3. Υπάρχει μεγάλη αδυναμία εξασφάλισης κονδυλίων για υλοποίηση 
συγκεκριμένων δράσεων, με αποτέλεσμα οι δράσεις αυτές να περιορίζονται σε 
θεωρητικό επίπεδο. 

4. Υπάρχουν αδυναμίες και πρακτικά προβλήματα που αντιμετωπίζουν τόσο η 
γραμματεία του Συμβουλίου για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της 
Εγκληματικότητας όσο και όλες οι εμπλεκόμενες κυβερνητικές και μη υπηρεσίες, 
φορείς, οργανισμοί, αλλά και τα σχολεία, που συνίστανται βασικά στην 
υποστελέχωσή τους σε εξειδικευμένο προσωπικό, με αποτέλεσμα την 
παρεμπόδιση της υλοποίησης των δράσεων του σχεδίου, στο οποίο δεν έχουν 
καθοριστεί προτεραιότητες. 

 Η επιτροπή θεωρεί ότι είναι αναγκαία η ενίσχυση και στελέχωση των υπό 
αναφορά υπηρεσιών, γιατί σε διαφορετική περίπτωση είναι αδύνατο να 
προσδοκούμε ότι θα υπάρξει υλοποίηση των συγκεκριμένων στόχων μέσα στα 
χρονοδιαγράμματα που θέτει το σχέδιο. 

5. Υπάρχει έλλειψη συντονισμού των δράσεων μεταξύ των διάφορων κρατικών 
υπηρεσιών, κυβερνητικών και μη κυβερνητικών φορέων που εμπλέκονται σε 
αυτό το σχέδιο, με επακόλουθο την περαιτέρω καθυστέρηση στην εφαρμογή 
των προνοιών του σχεδίου. 

6. Επιβάλλεται ο εκσυγχρονισμός του θεσμικού πλαισίου που διέπει το 
σωφρονιστικό μας σύστημα, αφού δράσεις που προνοούνται στο σχέδιο 
αυτοακυρώνονται εξαιτίας του γεγονότος ότι δεν έχουν επιλυθεί τρέχοντα και 
χρονίζοντα προβλήματα που αντιμετωπίζει το σωφρονιστικό μας σύστημα, 
ειδικότερα το Τμήμα Φυλακών, όπως π.χ. το ζήτημα του διαχωρισμού των 
κρατουμένων, η ανέγερση του Πολυδύναμου Ιατρικού Κέντρου κ.ά. 

7. Όσον αφορά τα μέτρα που λαμβάνονται στις φυλακές για μείωση της 
υποτροπής, δεν προβλέπεται ένας σωστός διαχωρισμός των φυλακισμένων.  
Ειδικότερα, δε διαχωρίζονται οι ελαφροποινίτες από τους βαρυποινίτες, οι 
χρήστες ναρκωτικών από τους εμπόρους ναρκωτικών, οι υπόδικοι από τους 
κατάδικους και οι ανήλικοι από τους ενηλίκους λόγω έλλειψης υποδομής. 

8. Ο συνεχώς αυξανόμενος πληθυσμός στις φυλακές και ο επακόλουθος 
συνωστισμός εντός των φυλακών συμβάλλουν στην επιδείνωση της κακής 
ψυχικής κατάστασης που αντιμετωπίζουν ορισμένες ομάδες υψηλού κινδύνου 
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των φυλακισμένων, όπως είναι οι ψυχασθενείς, οι ναρκομανείς και τα άτομα 
νεαρής ηλικίας. 

9. Επιβάλλεται ο εκσυγχρονισμός της υφιστάμενης νομοθεσίας, καθώς και η 
θέσπιση νέας νομοθεσίας, για να καλυφθούν δράσεις που προνοούνται στο 
σχέδιο και σχετίζονται, ανάμεσα σ’ άλλα, με τα ακόλουθα: 

α. Μεταχείριση νεαρών παραβατών. 

β. Ισόβια φυλάκιση. 

γ. Ποινικός κώδικας. 

δ. Θεσμός της διαμεσολάβησης. 

ε. Νομοθεσία για τα δικαιώματα του παιδιού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση 
των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών, δεδομένων των πιο πάνω 
διαπιστώσεων και συμπερασμάτων, προβαίνει στις ακόλουθες εισηγήσεις: 

1. Να προχωρήσει η άμεση υλοποίηση όσων προγραμμάτων καταγράφονται στο 
σχέδιο υπό τη μορφή σχεδιασμού και οράματος, αφού συμπληρωθούν όλες οι 
αναγκαίες προϋποθέσεις, για να λειτουργήσει αυτή η προσπάθεια, που 
απώτερο στόχο έχει να θέσει υπό έλεγχο την εγκληματικότητα στον τόπο μας 
και να δημιουργήσει ευνοϊκότερες συνθήκες ασφάλειας στο κυπριακό 
περιβάλλον.  Η επιτροπή θεωρεί ότι βασική κατευθυντήρια γραμμή που θα 
πρέπει να διέπει το σχέδιο δράσης και κάθε κοινωνική δράση είναι η εξάλειψη 
των κοινωνικών αιτίων που προκαλούν την εγκληματικότητα-παραβατικότητα. 

2. Να στελεχωθούν οι αρμόδιες, εμπλεκόμενες στο σχεδιασμό, υπηρεσίες.  Τα 
αρμόδια υπουργεία να υποβάλουν σχετικό αίτημα μέσω της υποβολής των 
προϋπολογισμών τους. 

3. Να εξασφαλιστούν τα κονδύλια για την παραπέρα αναβάθμιση των 
εμπλεκόμενων υπηρεσιών, φορέων και οργανισμών για υλοποίηση 
συγκεκριμένων δράσεων. 

4. Να επισπευσθούν οι όποιες εξειδικευμένες επιμορφώσεις και εκπαιδεύσεις των 
εμπλεκόμενων φορέων και να τηρηθούν τα χρονοδιαγράμματα που έχουν τεθεί 
στο σχέδιο για κάθε δράση ξεχωριστά. 

5. Να γίνει σωστός διαχωρισμός μεταξύ των φυλακισμένων κατά κατηγορίες και 
να επισπευσθούν τα προγραμματιζόμενα έργα στις φυλακές για την άμεση 
αποσυμφόρηση των υφιστάμενων χώρων και ειδικότερα να επισπευσθεί το 
πρόγραμμα που αφορά την προώθηση της ανέγερσης και λειτουργίας του 
Πολυδύναμου Ιατρικού Κέντρου στο Τμήμα Φυλακών και η δημιουργία 
ορθολογιστικών δομών και μεθόδων αντιμετώπισης της νεανικής 
εγκληματικότητας-παραβατικότητας. 

6. Να μελετηθεί από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, αλλά και 
από τις υπόλοιπες εμπλεκόμενες υπηρεσίες η δημιουργία δομών και μεθόδων 
αντιμετώπισης της νεανικής εγκληματικότητας-παραβατικότητας αντί του 
Κέντρου Κράτησης Ανηλίκων.  Θέση αρχής της επιτροπής είναι η 
παιδοκεντρική προσέγγιση αντί της επιβολής ποινών και μέτρων στις 
περιπτώσεις ανηλίκων.  Η επιτροπή κρίνει ότι ο εγκλεισμός των ανηλίκων θα 
πρέπει να αποτελεί το ύστατο μέτρο, όταν αυτό κρίνεται απολύτως αναγκαίο 
και αφού προηγηθούν κάποια άλλα παιδαγωγικά μέτρα και δεν υπάρξει 
συμμόρφωση.  Γι’ αυτό η επιτροπή εισηγείται και θα αναμένει από το αρμόδιο 
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υπουργείο, το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, να καταθέσει στη 
Βουλή σχετικό νομοσχέδιο για τη δημιουργία των αναγκαίων δομών και 
μεθόδων αντιμετώπισης της νεανικής εγκληματικότητας-παραβατικότητας.  Με 
την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή χαιρετίζει το διορισμό Επιτρόπου Προστασίας 
των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού. 

(Σχόλια του προέδρου της επιτροπής κατά την ανάγνωση της έκθεσης: 

 Κύριε Πρόεδρε, εδώ θα κάμω μία μικρή παρένθεση και θα πω ότι μόλις πριν 
από μερικά λεπτά αυτή η νέα νομοθεσία που προβλέπει τη δημιουργία αυτών των 
κέντρων για τους νεαρούς παραβάτες μάς έχει δοθεί, έχει κατατεθεί στη Βουλή και 
ευελπιστούμε ότι σύντομα θα γίνει νομοθεσία, για να υλοποιηθεί αυτή η ευχή της 
επιτροπής για την Εγκληματικότητα.) 

7. Να δημιουργηθούν οι απαραίτητοι μηχανισμοί συνεργασίας και συντονισμού 
των ενεργειών μεταξύ του Συμβουλίου Εγκληματικότητας, των εμπλεκόμενων 
υπουργείων, υπηρεσιών, φορέων και οργανισμών για υλοποίηση των 
συγκεκριμένων δράσεων του εθνικού σχεδίου.  Η επιτροπή θεωρεί ότι στο 
σχεδιασμό και στην υλοποίηση ολοκληρωμένης εθνικής στρατηγικής είναι 
αναγκαία η συμμετοχή όλων των φορέων της κοινωνίας, δηλαδή της 
οργανωμένης πολιτείας, των φορέων της τοπικής αυτοδιοίκησης, της σχολικής 
κοινότητας, της οικογένειας, των μη κυβερνητικών οργανώσεων, της κοινωνίας 
των πολιτών . 

8. Να καθορισθεί πολιτική που θα ενισχύει την κοινωνική συνοχή και αλληλεγγύη, 
θα μειώνει τις κοινωνικές ανισότητες και θα καταπολεμά τον κοινωνικό 
αποκλεισμό και τη φτώχια, με ιδιαίτερη έμφαση στην ανέχεια των παιδιών. 

9. Να υπάρξει συνεργασία των σχολικών μονάδων για την εφαρμογή 
προγραμμάτων κατά της βίας, ποιοτική αναβάθμιση των κέντρων νεότητας ως 
χώρων επαφής, επικοινωνίας, κοινωνικοποίησης και κοινωνικής 
δραστηριοποίησης και ανάληψη από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης εκστρατειών 
πρόληψης, ενημέρωσης και ευαισθητοποίησης σε θέματα βίας και 
παραβατικότητας. 

10. Να δημιουργηθεί ανοικτή γραμμή επικοινωνίας για τα παιδιά και τους νέους με 
προβλήματα και να εξασφαλιστεί μετάβαση από το σύστημα της 
ανταποδοτικής-τιμωρητικής δικαιοσύνης στο σύστημα της επανορθωτικής 
δικαιοσύνης. 

11. Να αξιοποιηθούν πλήρως τα διάφορα ευρωπαϊκά προγράμματα, καθώς και το 
EUCPN.  Στα πλαίσια του EUCPN, που ιδρύθηκε το 2001, συστάθηκε ειδική 
ομάδα εργασίας για θέματα νεανικής παραβατικότητας για την εκπόνηση 
συγκριτικής μελέτης στα κράτη μέλη, με σκοπό να αποτελέσει τη βάση για 
μελλοντικές πολιτικές και δράσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Στο σχέδιο 
δράσης δε γίνεται αναφορά στο συγκεκριμένο φορέα ούτε σε συμμετοχή της 
Κύπρου και στις δυνατότητες συνεργασίας της με τα κράτη μέλη και την 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Με αφορμή τη συζήτηση του θέματος αυτού, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για 
την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων 
Ουσιών δηλώνει ότι θα συνεχίσει τη στενή παρακολούθηση του όλου θέματος και θα 
αναμένει την υλοποίηση των εισηγήσεών της και των δράσεων και προγραμμάτων 
που εξαγγέλθηκαν μέσω του σχεδίου, που θα συμβάλουν στην πρόληψη και 
αντιμετώπιση της εγκληματικότητας στον τόπο μας. 

(∆ιευκρινίσεις του προέδρου της επιτροπής) 
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 Κύριε Πρόεδρε, τέλος, θέλω να αναφέρω ότι αυτή η έκθεση της επιτροπής 
συντάχθηκε στις 7 Μαρτίου 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο Γιαννάκη Θωμά. 

 Το βήμα έχει τώρα η συνάδελφος από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό Στέλλα 
Κυριακίδου. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Αυτή ήταν η έκθεση.  Με την άδειά σας θα μιλήσω και ως πρόεδρος της 
επιτροπής και εκ μέρους του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Στέλλα μου, δύο-τρία λεπτά, μέχρι να τελειώσει ο συνάδελφος. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Όχι, αν θέλει η συνάδελφος να μιλήσει, κύριε Πρόεδρε, καλά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προς Θεού! 

 Νόμισα ότι είχατε τελειώσει. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχα ετοιμαστεί, για να κάνω μεγαλύτερη σε χρονική διάρκεια 
ομιλία, γι’  αυτό θα την περιορίσω στα πλαίσια τα χρονικά που έχουν συμφωνηθεί στη 
σύσκεψη των κοινοβουλευτικών εκπροσώπων.  Γι’  αυτό κάποια ασυνέπεια…  Θα 
διαβάσω αποσπασματικά την ομιλία μου, γι’  αυτό ενδεχόμενα να φανεί σε κάποιο 
στάδιο ότι υπάρχει κάποια διακοπή στα νοήματα.  Το χρονικό όριο όμως θα τηρηθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Αναπόφευκτα όμως θα αναφερθώ στις ευθύνες του κυπριακού κράτους και της 
κυπριακής πολιτείας όσον αφορά το φαινόμενο που ονομάζεται οργανωμένο έγκλημα 
και εγκληματικότητα. 

 Στα κρίσιμα χρόνια που το έγκλημα πέρασε από τις μεμονωμένες εγκληματικές 
ενέργειες στην οργανωμένη εγκληματική δράση, με ξεκάθαρο στόχο τη διασφάλιση 
οικονομικής ισχύος, και διαμοίραζε την Κύπρο σε σφαίρες επιρροής τις οποίες 
λυμαίνονταν η μια ή η άλλη φατρία ή διαμοίραζε τη “δουλειά”, πορνεία, ναρκωτικά, 
κουμάρι ή -ευρύτερα- τζόγος, προστασία κ.λπ. στις διάφορες φατρίες του υποκόσμου, 
το κράτος και οι αρμόδιες υπηρεσίες απουσίαζαν.  ∆εν υπήρξε ανάλογα οργανωμένη 
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κρατική αντίδραση και βαθυστόχαστος μακρόπνοος πολιτικός σχεδιασμός για πάταξη 
του εγκλήματος και της εγκληματικότητας. 

 Είναι, νομίζω, κοινά παραδεκτό ότι εκείνες οι δομές του κυπριακού κράτους 
που κύρια αποστολή είχαν και έχουν την επιβολή του νόμου και της τάξης, αλλά και το 
σωφρονιστικό ίδρυμα στο σύνολό του, αντιμετώπισαν και αντιμετωπίζουν σοβαρότατα 
προβλήματα στη λειτουργία τους και την αποτελεσματικότητά τους.  Η παρατεταμένη 
κρίση θεσμών και αξιών στην κυπριακή κοινωνία, κρίση που είναι κοινά παραδεκτή, 
αλλά και αντιληπτή, δε συμβάλλει στην αντιμετώπιση και πάταξη του ευρύτερου 
φαινομένου της εγκληματικότητας.  Αντίθετα, η κρίση θεσμών και αξιών, τα φαινόμενα 
της σήψης και της διαφθοράς δημιουργούν προϋποθέσεις για την ενίσχυση αυτών 
των φαινομένων. 

 Αφού αυτή είναι η εικόνα, τι γίνεται λοιπόν;  Πώς προχωρούμε στη συνέχεια;  
Υπάρχει προοπτική για επιβολή και υπερίσχυση του κράτους δικαίου πάνω στην 
εγκληματικότητα και τους εγκληματίες;  Μπορεί η οργανωμένη κυπριακή κοινωνία να 
δημιουργήσει προϋποθέσεις για δραστικό περιορισμό του οργανωμένου εγκλήματος 
και γενικά της εγκληματικότητας;  Η απάντηση στα πιο πάνω ερωτήματα είναι θετική.  
Ναι, μπορούμε.  Μπορούμε όμως υπό προϋποθέσεις.  Θα απαριθμήσω αυτές τις 
προϋποθέσεις, όχι εξαντλητικά, στο τέλος της ομιλίας, αφού επισημάνω κάποια 
ζητήματα αναγκαία για ολοκλήρωση της εικόνας. 

 Είναι ενθαρρυντικό το γεγονός ότι η ΥΚΑΝ σταθερά τα τελευταία χρόνια 
σημειώνει επιτυχίες στην πάλη ενάντια στους εμπόρους των ναρκωτικών.  Είναι 
ενθαρρυντικό το γεγονός ότι τους τελευταίους μήνες η ηγεσία της αστυνομίας σταθερά 
παρουσιάζεται αμείλικτη σε θέματα που αφορούν την πειθαρχία στο αστυνομικό σώμα 
και σε ζητήματα διαφθοράς των μελών της.  Είναι θετικό σημείο το γεγονός ότι πριν 
από μερικά χρόνια η Βουλή των Αντιπροσώπων, ανησυχώντας για την ένταση του 
φαινομένου της εγκληματικότητας, συνέστησε και λειτουργεί Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και 
Εξαρτησιογόνων Ουσιών. 

 Τέλος, είναι εξαιρετικά σημαντικό το γεγονός ότι το 2008, ως αποτέλεσμα 
συγκροτημένης και στοχευμένης κυβερνητικής πολιτικής, υπήρξε θεαματική μείωση 
των θανατηφόρων ατυχημάτων στην Κύπρο και σημαντικότατη μείωση των 
τραυματιών συνεπεία τροχαίων ατυχημάτων.  Αποτελεί εξαιρετικά σημαντικό και 
ελπιδοφόρο βήμα, θα έλεγα ορόσημο, στον αγώνα ενάντια στην εγκληματικότητα η 
σύσταση του Συμβουλίου για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας 
και η συζήτηση και η έγκριση του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Πρόληψη και 
Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας 2006-2010.  Παρά τις αδυναμίες στην εφαρμογή, 
που έχουν επισημανθεί στα πλαίσια της έκθεσης, κύριε Πρόεδρε, δεν παύει αυτό το 
σχέδιο να αποτελεί το όραμα, να αποτελεί μία πρώτη συγκροτημένη προσπάθεια του 
κυπριακού κράτους και της κυπριακής κοινωνίας να αντιμετωπίσει αποτελεσματικά τα 
φαινόμενα αυτά.  

 Όπως σαφέστατα προκύπτει από την έκθεση της επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα, αλλά και από έλεγχο που έχουμε κάμει από τη συγγραφή της 
έκθεσης μέχρι σήμερα, διαφαίνεται ότι, ενώ αρκετές δράσεις έχουν υλοποιηθεί ή ήδη 
έχει ξεκινήσει η υλοποίησή τους, η υλοποίηση άλλων δράσεων, μεταξύ των οποίων 
και εξαιρετικά σημαντικές, καθυστερεί για διάφορους λόγους.   

 Λαμβάνοντας υπόψη την καθοριστική σημασία του σχεδίου αυτού στον αγώνα 
για την πρόληψη και αντιμετώπιση της εγκληματικότητας, πρέπει να γίνει 
συγκροτημένη προσπάθεια, ώστε τα επόμενα χρόνια, παρά τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζει η οικονομία της Κύπρου, να αξιοποιηθεί πλήρως το συγκεκριμένο 
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σχέδιο.  Ταυτόχρονα, το συμβούλιο πρέπει να αξιολογήσει τα αποτελέσματα από την 
εφαρμογή του εθνικού σχεδίου δράσης για τη χρονική περίοδο 2006-2010 και στη 
βάση των συμπερασμάτων και της αποκτηθείσας εμπειρίας να καταρτίσει έγκαιρα το 
επόμενο σχέδιο δράσης για το 2011-2015.  Ο έγκαιρος καταρτισμός του επόμενου 
σχεδίου δράσης είναι καθοριστικής σημασίας, καθότι ο αγώνας για πρόληψη και 
αντιμετώπιση της εγκληματικότητας πρέπει να είναι συνεχής και αδιάκοπος. 

 ∆εν ξέρω, κύριε Πρόεδρε, αν δικαιούμαι ακόμα μερικά λεπτά ως βουλευτής του 
ΑΚΕΛ.  ∆ε θα μιλήσει άλλος από το κόμμα μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρ’  όλο που έπαιξε το κουδούνι ο Άριστος, έχεις ακόμη ένα λεπτό, αγαπητέ 
μου Γιαννάκη! 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αναμφίβολα, το εθνικό σχέδιο δράσης για την πρόληψη και αντιμετώπιση της 
εγκληματικότητας αποτελεί ένα ανεκτίμητο επιστημονικό εργαλείο στα χέρια του 
κράτους.  Η δράση του και η αποτελεσματικότητά του πρέπει να ελέγχονται και να 
διαφοροποιούνται ανάλογα.  Εξαιρετική σημασία έχει η άμεση εφαρμογή όλων των 
δράσεων του σχεδίου, επιμερίζοντας τα αναγκαία κονδύλια και αντιπαλεύοντας την 
κρατική γραφειοκρατία, η οποία πολλές φορές αποτελεί ανασταλτικό παράγοντα στην 
έγκαιρη υλοποίηση χρήσιμων για την κοινωνία πολιτικών. 

 Ταυτόχρονα, θεωρούμε αναγκαίο να αναφέρουμε την άποψη του ΑΚΕΛ ότι 
στον αγώνα ενάντια στην εγκληματικότητα απαιτείται ενότητα του πολιτικού κόσμου 
της χώρας και πλήρης συνειδητοποίηση του γεγονότος ότι ο αγώνας ενάντια στην 
εγκληματικότητα και τα ναρκωτικά αποτελεί υπερκομματική ευθύνη όλων μας 
απέναντι στο λαό μας.  Όταν η προσέγγιση των πολιτικών δυνάμεων στο θέμα αυτό 
εκφράζεται με την προσπάθεια να πετύχει νίκες η μια πολιτική δύναμη πάνω στην 
άλλη, όταν την ίδια στιγμή το έγκλημα επιτυγχάνει τους άνομους σκοπούς του σε 
βάρος του κράτους και των πολιτών συνολικά, αντιλαμβάνεστε ότι οι ελπίδες για 
επικράτηση του κράτους δικαίου επί της παρανομίας είναι από ελάχιστες μέχρι 
μηδαμινές.  Αντίθετα, η συνεργασία και η συστράτευση των πολιτικών δυνάμεων, με 
στόχο την πάταξη και την υπερνίκηση της παρανομίας, αποτελεί αναγκαία 
προϋπόθεση για την επικράτηση του κράτους δικαίου. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο Γιαννάκη Θωμά. 

 Το λόγο έχει η συνάδελφος Στέλλα Κυριακίδου. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρόκειται για μια σημαντική έκθεση η οποία αφορά την πρόληψη και 
αντιμετώπιση της εγκληματικότητας, η οποία, όπως γνωρίζουμε, είναι ένα πολύπλοκο 
φαινόμενο και σίγουρα επιβάλλονται πολυεπίπεδες δράσεις, τόσο στην πρόληψη όσο 
και στην αντιμετώπιση.  Επιβάλλεται ταυτόχρονη παρέμβαση από όλες σχεδόν τις 
υπηρεσίες του κράτους, υγείας, παιδείας, δικαιοσύνης, εργασίας.  Χρειάζεται 
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συντονισμός της πολιτείας, των μη κυβερνητικών οργανώσεων και γενικότερα της 
κοινωνίας των πολιτών.  Ακόμα και το περιβάλλον, γνωρίζουμε σήμερα, στο οποίο 
μεγαλώνει ένα άτομο και ζει καθορίζει την πορεία της ζωής του.  Είναι μια μάχη που 
φαίνεται δυστυχώς να έχουμε χάσει ως κοινωνίες γενικότερα. 

 Ίσως θα πρέπει να ανατρέξουμε σε διαφορετικές λύσεις, αλλά δε θεωρώ ότι 
αυτός είναι και ο στόχος της σημερινής μας παρέμβασης.  Η έκθεση όμως κάνει 
αναφορά σε όσα σχεδόν χρειάζεται να γίνουν μέσα από το σχέδιο δράσης 2006-2010, 
όπως έχει ήδη αναφερθεί από τον πρόεδρο της επιτροπής.  ∆ράσεις που αφορούν 
την ανάγκη λειτουργίας κέντρων οικογενειακής καθοδήγησης σε όλες τις επαρχίες, 
πολυδύναμα κέντρα, ιδιαίτερα στις φυλακές, ειδικές υπηρεσίες για ανήλικους 
παραβάτες, υπηρεσίες πρόληψης και έγκαιρης παρέμβασης για εφήβους και τόσα 
άλλα, όλα αναγκαία. 

 Κρατήστε όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ημερομηνία που λήγει αυτό 
το σχέδιο δράσης, το 2010.  ∆υστυχώς, τα συμπεράσματα της επιτροπής, τα οποία 
έχουμε ήδη ακούσει, μιλούν από μόνα τους.  Καταγράφονται στην έκθεση, η οποία 
υιοθετήθηκε ομόφωνα από την επιτροπή.  Μιλούν για σοβαρή καθυστέρηση 
υλοποίησης, αποσπασματική ή περιορισμένη εφαρμογή των δράσεων, έλλειψη 
εξασφάλισης κονδυλίων, ανάγκη στελέχωσης των υπηρεσιών, ανάγκη 
εκσυγχρονισμού της υφιστάμενης νομοθεσίας.  Και, παρ’ όλο που αυτή η έκθεση έχει 
υποβληθεί το 2008, λυπούμαι να παρατηρήσω ότι, εκτός από ελάχιστες εξαιρέσεις, 
αυτή είναι η εικόνα που διαπιστώνουμε όλοι ότι επικρατεί και σήμερα.  Και το 2010 
κοντεύει, σε τρεις μήνες θα το υποδεχτούμε.  Ο χρόνος δε μας παίρνει ως κοινωνία να 
καθυστερούμε άλλο σε αυτή την εφαρμογή.  Με μια γρήγορη ματιά που έριξα στους 
προϋπολογισμούς, φαίνεται ότι αυτά που ζητούνται από όλες τις υπηρεσίες σε 
κονδύλια για στελέχωση, ώστε να μπορεί να υλοποιηθεί το σχέδιο δράσης και να 
ικανοποιηθούν αυτές οι ανάγκες, δεν ικανοποιούνται.  Η παρακολούθηση της 
εφαρμογής εξαρτάται βέβαια από εμάς,  τα μέλη της αρμόδιας κοινοβουλευτικής 
επιτροπής.   

 ∆εν είναι θέμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το οποίο μπορεί να υπάρχει 
εφησυχασμός.  Τα μηνύματα είναι ξεκάθαρα και τα κοινωνικά προβλήματα φανερά και 
καθημερινά.  Αυτό θα πρέπει να μας προβληματίσει όλους, ιδιαίτερα αυτούς που 
μπορούν να θέσουν ως προτεραιότητα την υλοποίηση και εφαρμογή αυτού του 
σχεδίου δράσης.  Αυτό δυστυχώς δε βλέπουμε να έχει γίνει μέχρι σήμερα.  Θα 
παρακολουθούμε λοιπόν από κοντά τις εξελίξεις κι ελπίζουμε όλες οι δράσεις να 
υλοποιηθούν μέσα στον επόμενο χρόνο.   

 Κι αν μου επιτρέπετε, να αναφέρω κάτι το οποίο άκουσα τον πρόεδρο να 
αναφέρει.  ∆εν είναι αρκετό να διαπιστώνουμε ότι έχουμε ένα εμπεριστατωμένο και, 
θα έλεγα, πλήρες σχέδιο δράσης.  Είναι καιρός να δώσουμε προτεραιότητα και στην 
εφαρμογή του και δυστυχώς ακόμη είμαστε μακριά από αυτούς τους στόχους. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τη συνάδελφο κ. Κυριακίδου. 

 Το λόγο έχει τώρα ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Ανδρέας Αγγελίδης, που, παρ’ όλον ότι έδωσε αίμα σήμερα, φαίνεται 
πολύ ακμαίος! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 



 60

 Το σχέδιο μελετήθηκε σε έκταση από την επιτροπή και ήδη έχετε ενώπιόν σας 
την έκθεση.  Όσοι είχαμε την ευκαιρία να ακούσουμε τους εκπροσώπους των 
διαφόρων υπηρεσιών και των υπουργείων, για να μας επεξηγήσουν το σχέδιο και την 
προσπάθεια, για παράδειγμα να επιτευχθεί πρόληψη των εγκληματογόνων 
παραγόντων, να επέλθει μείωση της υποτροπής και μείωση των ευκαιριών για 
διάπραξη αυτών των αδικημάτων, έχουμε διαπιστώσει ότι έγινε μεν θεωρία ένα 
οπωσδήποτε πολύ καλά μελετημένο σχέδιο, υπολείπεται όμως αυτό το σχέδιο να 
μετατραπεί σε πράξη.   

 Γι’  αυτό κι εγώ θα ξεκινήσω, με την άδειά σας, από την τελευταία παρατήρηση 
της ίδιας της έκθεσης, η οποία λέει «η επιτροπή θα συνεχίσει τη στενή 
παρακολούθηση του όλου θέματος και θα αναμένει την υλοποίηση των εισηγήσεών 
της».  Είναι η άποψή μου ότι πλησιάζει όντως η εκπνοή αυτής της πενταετίας.  
Ουσιαστικά… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παρακολουθούμε. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Παρακαλώ; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ είμαι, κύριε Αγγελίδη, και λέω ότι παρακολουθούμε  την εξέλιξη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, δε διαφωνώ, όλοι την παρακολουθούμε.  ∆εν αντιλήφθηκα, όταν άκουσα, 
ότι ήσαστε εσείς, κύριε Πουργουρίδη.  Συμφωνούμε απόλυτα λοιπόν. 

 Αυτή λοιπόν η έκθεση στην πραγματικότητα θα πρέπει να ειπωθεί ότι είναι ήδη 
ξεπερασμένη, διότι τα προβλήματα δεν είναι ούτε σημερινά ούτε σταμάτησαν, επειδή 
υπάρχει η έκθεση.  Γι’  αυτό το λόγο εγώ θα επανέλθω σε εκείνο που εισηγήθηκα και 
το πρωί, ότι η νομοθεσία, τα δικαστήρια με τις ποινές, η αστυνομία, οι φυλακές, τα 
υπουργεία Παιδείας, Υγείας κ.λπ. θα πρέπει να είναι πάντα εν εγρηγόρσει και η Βουλή 
θα πρέπει να ασκεί πάντα την αναγκαία εποπτεία, ώστε έγκαιρα να υπάρχει το 
επόμενο σχέδιο δράσης, αλλά και να επανεξεταστεί στις αρχές του 2010 η 
εκπλήρωση των στόχων κι αν έχουν πραγματοποιηθεί. 

 Κατά τη δική μου άποψη, το 2006 τέθηκε σε ισχύ πράγματι ένα σχέδιο το οποίο 
θα εξυπηρετήσει την κοινωνία.  ∆εν αρκεί όμως, κι επιμένω σ’  αυτό, να υπάρχει μόνο 
η καταγραφή.  Χρειάζεται και η εκπλήρωση των όρων και των στόχων. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Αγγελίδη. 

 Το λόγο έχει τώρα η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα εκ μέρους της Ε∆ΕΚ. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ενημέρωση για το σχέδιο δράσης για την εγκληματικότητα αποτέλεσε το 
έναυσμα, για να αγγίξουμε και να συζητήσουμε σε βάθος ένα σοβαρό κοινωνικό 
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πρόβλημα, μια μάστιγα, θα μπορούσε να λεχθεί, που μολύνει την ίδια την κοινωνία και 
τον πολιτισμό μας.  Ένα πρόβλημα το οποίο είναι πολύπλευρο και εξελίσσεται σε 
διάφορους τομείς και που στο σύνολό του παίρνει εκρηκτικές και επικίνδυνες 
διαστάσεις.  ∆ιαπίστωση η οποία δικαιολογημένα προκαλεί ανησυχία και 
προβληματισμό και ταυτοχρόνως την ανάγκη ενεργοποίησης και κοινής δράσης για 
αντιμετώπιση του προβλήματος όχι ευκαιριακά αλλά στη βάση σωστού, 
ολοκληρωμένου σχεδιασμού.  Και είναι ακριβώς γι’  αυτό το λόγο που χαιρετίσαμε τη 
σύσταση του Συμβουλίου για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας, 
με στόχο την υιοθέτηση και εφαρμογή όλων των αναγκαίων μέτρων και 
προγραμμάτων τα οποία να βασίζονται στην ολιστική αντιμετώπιση του φαινομένου 
της εγκληματικότητας, σύμφωνα με τις ευρωπαϊκές και άλλες διεθνείς στρατηγικές. 
Είναι σαφές ότι καταβλήθηκε επίπονη προσπάθεια για το σχεδιασμό των διαφόρων 
δράσεων στο πλαίσιο του συμβουλίου, γι’  αυτό και, όπως αναφέρεται και στην έκθεση 
της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής, αξίζουν συγχαρητήρια στους 
εμπλεκόμενους φορείς.  Ωστόσο, δεν μπορούμε να μην επισημάνουμε τα σοβαρά 
προβλήματα που εντοπίζονται στην όλη προσπάθεια και τα οποία είναι αποτρεπτικά 
στην αποτελεσματικότητα του σχεδιασμού και της υλοποίησης των όποιων μέτρων. 

 Η σοβαρή καθυστέρηση, η αποσπασματική ή περιορισμένη εφαρμογή των 
διαφόρων δράσεων του σχεδίου δεν μπορούν να οδηγήσουν στην ουσιαστική 
αντιμετώπιση του προβλήματος και πολύ περισσότερο δε δημιουργούν το σωστό 
πλαίσιο και τη στέρεη βάση για την πρόληψη του φαινομένου της εγκληματικότητας.  
Κι ούτε βεβαίως μπορούμε να έχουμε οποιεσδήποτε απαιτήσεις για την 
αποτελεσματικότητα του σχεδίου, αν δεν επιτύχουμε το συντονισμό δράσεων μεταξύ 
των διαφόρων κρατικών υπηρεσιών, κυβερνητικών και μη κυβερνητικών φορέων που 
εμπλέκονται σε αυτό το σχέδιο.  Και δυστυχώς, από ό,τι φάνηκε στη συζήτηση στην 
επιτροπή, η έλλειψη συντονισμού υπάρχει, όπως άλλωστε διαπιστώσαμε, όπως είπα 
και προηγουμένως, στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή.  Θέλουμε να πιστεύουμε 
ότι το κράτος θα αντικρίσει το όλο θέμα στην πραγματική του διάσταση, σε βαθμό που 
θα τροχοδρομήσει τις εξελίξεις προς την ορθή κατεύθυνση. 

 Ως κοινωνία και ως πολίτες βρισκόμαστε αντιμέτωποι με ένα σοβαρότατο 
πρόβλημα, το οποίο πρέπει να αντιμετωπιστεί σε βραχυπρόθεσμη και 
μακροπρόθεσμη βάση.  Το όραμα και ο σχεδιασμός είναι στοιχεία απαραίτητα για 
επιτυχή κατάληξη του όποιου στόχου τεθεί.  Ουδόλως υποτιμούμε τις προσπάθειες 
αντιμετώπισης του φαινομένου, γι’  αυτό και θα είμαστε θετικοί σε όποιο μέτρο ή 
πρωτοβουλία κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση.  Ωστόσο, μεγαλύτερη έμφαση 
δίνουμε στον τομέα της πρόληψης και σ’  αυτό θα επικεντρώσουμε μεγάλο μέρος της 
προσπάθειάς μας.  Στόχος ο οποίος, για να μη μείνει γράμμα κενό, θα πρέπει να 
υλοποιείται στη βάση συγκεκριμένων πολιτικών, οι οποίες θα επιδιώκουν τη 
δημιουργία σωστών ανθρώπων, οπλισμένων και έτοιμων να αντιμετωπίσουν τις 
σειρήνες και τις προκλήσεις που θα συναντήσουν κατά τη διάρκεια της ζωής τους.  
Αυτό σημαίνει ότι τα σχολεία και όσοι εμπλέκονται στην εκπαιδευτική διαδικασία θα 
πρέπει να κληθούν να διαδραματίσουν σημαντικό ρόλο.  Αυτό σημαίνει ότι οι νέοι και 
οι  φορείς τους μπορεί και πρέπει να δώσουν άλλη ποιοτική διάσταση στον τομέα της 
πρόληψης, γι’  αυτό και θα πρέπει να αξιοποιηθούν δεόντως. 

 Στη σύγχρονη κοινωνία που ζούμε απέναντι στο έγκλημα θα πρέπει να 
προτάξουμε φαντασία, όραμα και μέτρα που να απαντούν στις ανάγκες της 
σύγχρονης εποχής, όπως για παράδειγμα το ολοήμερο σχολείο, ο θεσμός του οποίου 
επιβάλλεται να εκσυγχρονιστεί και να διευρυνθεί, διευκολύνσεις προς τους 
εργαζόμενους γονείς, παραπέρα διεύρυνση της προδημοτικής εκπαίδευσης, 
ανθρώπινη και αντικειμενική αντιμετώπιση ανηλίκων που εκτίουν ποινή φυλάκισης και 
κοινωνική επανένταξή τους -χαιρετίζουμε κι εμείς την κατάθεση του νομοσχεδίου, 
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όπως λέχθηκε και από τον πρόεδρο της επιτροπής προηγουμένως- διεύρυνση του 
θεσμού της κοινοτικής εργασίας, ενίσχυση των κρατικών υπηρεσιών κοινωνικής 
ευημερίας, για να μπορεί να αντιμετωπίσει θέματα ανάρμοστης συμπεριφοράς 
πολιτών μέσα στην κοινωνία μας, μεγαλύτερη εμπλοκή της τοπικής αυτοδιοίκησης σε 
θέματα πρόληψης, ενίσχυση του αστυνομικού της γειτονιάς, δημιουργία θεσμού 
κοινωνικού λειτουργού της γειτονιάς και πολλά άλλα. 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.  Ιδέες  υπάρχουν.  Άνθρωποι καταρτισμένοι 
υπάρχουν.  Θέληση συμμετοχής και προσφοράς υπάρχει.  Εκείνο που χρειάζεται είναι 
η έμπνευση, το όραμα, ο σχεδιασμός και η αξιοποίηση όλων των δυνατοτήτων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τη συνάδελφο κ. Μαυρονικόλα. 

 Το λόγο έχει τώρα ο φίλος κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου εκ μέρους του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω παρακολουθήσει προσεκτικά το τι λέχθηκε και νομίζω πως το 
συμπέρασμα, με το οποίο δεν μπορεί να διαφωνεί κανείς, είναι πως το πρόγραμμα 
αποτελεί μια καλή επιτελική άσκηση πάνω στο χαρτί.  Επιτελική άσκηση, γιατί στην 
πράξη, είναι διαπίστωση της έκθεσης, σχεδόν τίποτε από τα όσα περιλαμβάνονται δεν 
έχει γίνει.  Έλλειψη κονδυλίων, έλλειψη ανθρώπινου δυναμικού, πάνω απ’ όλα όμως, 
θα ’λεγα, έλλειψη θέλησης.  Όσοι ασχολούνται με το νομικό επάγγελμα, δηλαδή με τη 
δικηγορία, θα θυμούνται τη γελοιοποίηση του κράτους που έγινε προ περίπου εφτά-
οχτώ ετών, όταν εψηφίσαμε στη Βουλή το θεσμό της κοινοτικής εργασίας, εις τα 
πλαίσια των εναλλακτικών ποινών για νεαρούς παραβάτες, και, εξαιτίας του ότι το 
Γραφείο Κοινωνικής Ευημερίας ισχυρίστηκε ότι δεν έχει πόρους και ανθρώπους, 
ουσιαστικά κατέστη ανενεργός ο θεσμός και άχρηστη η επιβολή αυτής της ποινής, 
αφού οι δικαστές δεν μπορούν να επιβάλουν ποινή την οποία τα όργανα του κράτους 
ή δε θέλουν ή δεν μπορούν να υλοποιήσουν. 

 Ως παλαιότερος πρόεδρος της επιτροπής για την Εγκληματικότητα, στα μέσα 
της δεκαετίας του ’90, σας διαβεβαιώνω ότι αυτά τα οποία λέχθηκαν σήμερα ελέγοντο 
και τότε με τον ίδιο ζήλο, με την ίδια ζέση, με την ίδια ανησυχία και τον ίδιο 
προβληματισμό.  Από τότε μέχρι σήμερα μπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι, 
παρακολουθώντας το ζήτημα εξίσου από κοντά, όπως και οι υπόλοιποι συνάδελφοί 
μου στην εκάστοτε σύνθεση της επιτροπής για την Εγκληματικότητα, δεν έχει γίνει 
τίποτα απολύτως.  Πρέπει να γίνουν συγκεκριμένα πράγματα ξεκινώντας από την 
πολιτική βούληση.  Είμαστε διατεθειμένοι σ’ ένα κράτος να συγκρουστούμε μετωπικά 
με την παρανομία;  Στις συγκρούσεις αυτές η ιστορία λέει πως η παρανομία δεν 
μπορεί να επιζήσει, γιατί το κράτος είναι αήττητο.  Είναι αήττητο σε πόρους, είναι 
αήττητο σε χρήματα, είναι αήττητο σε διάρκεια.  Άρα, αυτό που λείπει είναι η πολιτική 
βούληση.  Ποτέ σε καμιά ιστορία καμιάς χώρας, όταν το κράτος αποφάσισε να 
συγκρουστεί μετωπικά με την παρανομία, από το 1930 στην Αμερική, με τις γνωστές 
συμμορίες, μέχρι σήμερα, δεν επιβίωσε η παρανομία.  Επιβιώνει το κράτος.  Αλλά η 
ίδια η ιστορία λέει πως κάθε φορά αυτοί που κυβερνούν στις διάφορες κυβερνήσεις θα 
πρέπει πρώτα να οπλιστούν με το πολιτικό θάρρος, για να συγκρουστούν.  Ενόσω 
δεν οπλίζονται, ενόσω συνυπάρχουν παράπλευρα και σε συγκοινωνούντα δοχεία εις 
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τη δημόσια ζωή, είναι μοιραίο και αναπόφευκτο να μην μπορεί η παρανομία να 
παταχθεί. 

 Ο κυριότερος βραχίονας πάταξης του εγκλήματος είναι η αστυνομία.  Κοιτάξετε 
τις δημοσκοπήσεις που υπάρχουν για τους θεσμούς της δημόσιας ζωής.  Απολαύει η 
αστυνομία του κύρους, της αποδοχής και της υποστήριξης από το λαό;  ∆ε νομίζω.  
Να μη θυμηθούμε συγκεκριμένα γεγονότα τα οποία τη γελοιοποίησαν κυριολεκτικά.   
Αστυνομικοί εμπλέκονται σε παράνομες δραστηριότητες που είναι εις την υψηλότατη 
κλίμακα της ποινικής απαξίας, δηλαδή εμπλέκονται ενδεχομένως σε δολοφονίες, 
εμπλέκονται ενδεχομένως σε εμπόρια τα οποία είναι πολύ σοβαράς μορφής, 
εμπλέκονται σε κακομεταχείριση πολιτών, υποθέσεις που οδηγήθηκαν στα δικαστήρια 
και είδαν το φως της δημοσιότητας, με αλληλοκατηγορίες μεταξύ θεσμών που για 
πρώτη φορά είδαν το φως της δημοσιότητας ή εμφανίστηκαν στη δημόσια ζωή, όπως 
είναι ο θεσμός της Γενικής Εισαγγελίας και του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  Όλα αυτά όχι 
μόνο πληγώνουν τη δημόσια ζωή, αλλά ακυρώνουν και την οποιαδήποτε προσπάθεια 
για πάταξη της εγκληματικότητας. 

 ∆εν έχω καταλάβει εάν η έκθεση αυτή, η οποία από την άποψη της άρθρωσής 
της, δηλαδή της διάρθρωσής της, είναι τέλεια ως επιτελικό σχέδιο, εάν θα έπρεπε να 
μιλά συνολικά για όλο το έγκλημα ή αν θα έπρεπε να επικεντρωθεί στα ναρκωτικά 
μόνο. Πιθανώς, επιτελικά να ήταν σωστό να καλυφθεί όλο το πεδίο για την 
εγκληματικότητα. 

 Για τα ναρκωτικά όμως θέλω να πω κάτι προτού τελειώσω το πεντάλεπτο στο 
επόμενο λεπτό που μου έχει δοθεί.  Η επόμενη γενιά των Κυπρίων πολιτών, δηλαδή 
σε δεκαπέντε-είκοσι χρόνια, αντιμετωπίζει ένα σοβαρό κίνδυνο, εκτός από το να γίνει 
ένας λαός ημιαλάλων, όπως είπε και ο καθηγητής Μπαμπινιώτης -σε σχέση με τον 
τρόπο που μιλούν οι νεότεροι, γράφουν, ασχολούνται και χρησιμοποιούν την ελληνική 
γλώσσα, με όλα τα γνωστά που όλοι γνωρίζουμε, με τις νέες λέξεις, τη νέα χρήση της 
ελληνικής γλώσσας μέσω της τεχνολογίας- κινδυνεύει, η μεγάλη πλειοψηφία, να γίνει 
ένα έθνος ή ένας λαός αποχαυνωμένος και αποδυναμωμένος και απονευρωμένος 
από τη χρήση των ναρκωτικών.  Τι κάμνουμε γι’ αυτό το πράγμα;  Θα πρέπει από τα 
τώρα στα σχολεία τουλάχιστον, αφήνοντας πίσω, τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, 
αφήνοντας πίσω τα μεγάλα οράματα και την προοπτική και τις γενικόλογες 
διακηρύξεις, να επικεντρωθούμε σ’ ένα ζήτημα.  Ο εχθρός των παιδιών στα ναρκωτικά 
είναι αυτός που κάθεται δίπλα τους, απρόσωπα, αυτός που τους κάμνει παρέα, αυτός 
που διαβάζει μαζί τους, αυτός που συναναστρέφεται μαζί τους.  Εάν θα υπάρξει 
λοιπόν κάποιου είδους επιτήρηση, με ξόδεμα χρημάτων, είτε στο σχολείο είτε εκτός 
του σχολείου, για να υποστηριχτούν οι προσπάθειες αυτές, θα πρέπει να 
επικεντρωθούμε σ’ αυτό το πεδίο, οριοθετημένα, όχι αλλού, στο σχολείο και στις 
εξωσχολικές δραστηριότητες.  Όταν το καταλάβουμε αυτό και κατανοήσουμε ότι αυτός 
που κάθεται δίπλα από το παιδί μας, από το παιδί του κάθε Κύπριου πολίτη, είναι εν 
δυνάμει αυτός που μπορεί να τον οδηγήσει στα ναρκωτικά, τότε μπορεί να έχουμε 
κάποιο αποτέλεσμα. 

 Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω λέγοντας το εξής: Πάρα πολλά πράγματα πρέπει να 
γίνουν.  Αλλά επανέρχομαι σ’ αυτό που έχω πει.  Απαιτείται πολιτική βούληση και το 
κράτος μέχρι στιγμής δεν έχει αποδείξει ότι έχει την πολιτική βούληση.  Και σας 
διαβεβαιώνω ότι οι πολίτες το εισπράττουν εις το εκατό τοις εκατό.  Και θυμάστε τα 
γεγονότα που οδηγούν προς αυτή τη διαπίστωση.  ∆ε θα κάμω καμία άλλη 
αναφορά· η εικόνα είναι αποκαρδιωτική. 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον κ. Ερωτοκρίτου. 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι, φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της 
Βουλής.  Σας ενημερώνω ότι την ερχόμενη Τρίτη, 20 Οκτωβρίου, η ώρα 11.30 π.μ., 
θα πραγματοποιηθεί ειδική συνεδρία της Βουλής, την οποία θα προσφωνήσει ο 
Πρωθυπουργός της Ελλάδος, ο κ. Γιώργος Παπανδρέου. 

 Η επόμενη τακτική συνεδρία της Βουλής θα γίνει κανονικά την ερχόμενη 
Πέμπτη, 22 Οκτωβρίου 2009, η ώρα 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.124-2009). 

 2. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα 
της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.125-2009). 

 3. Οι περί Φόρων Κατανάλωσης (Φορολογικές 
Απαλλαγές που Εφαρμόζονται στις 
Εισαγωγές από Κράτος Μέλος 
Προσωπικών Ειδών που Ανήκουν σε 
Ιδιώτες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.136-2008). 

 4. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Χορήγηση 
Αδειών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.049-2009). 

 5. Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων 
(Ενισχύσεις Ήσσονος Σημασίας) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.009-2009). 

 6. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.141-2009). 

 7. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.065-2009). 

 8. Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 
Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.100-2008). 

 9. Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Ταμείο Προνοίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.152.2006). 

 10. Οι περί Ταμείου Προνοίας Τακτικού 
Ωρομίσθιου Προσωπικού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.060-2009). 

 11. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.149-2009). 

 12. Ο περί Υγιεινής Παραγωγής Τροφίμων 
Ζωικής Προέλευσης και ∆ιάθεσής τους στην 
Αγορά, καθώς και για άλλα Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.241-2007). 

 13. Ο περί Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης των 
Αμπελιών από Ανομβρία Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.142-2009). 

 14. Οι περί Γεωργικής Ασφαλίσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.100-2009). 

 15. Ο περί Βελτίωσης των Ζώων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.095-2009). 

 16. Οι περί Βελτίωσης των Ζώων (Σύνδεσμοι 
Εκτροφέων, Κριτήρια Εγγραφής στα 
Γενεαλογικά Βιβλία, Αγώνες Ιπποειδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.071-2009). 

 17. Ο περί Βιοκτόνων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.111-2009). 

 18. Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.135-2008). 

 19. Ο περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.094-2009). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία 
του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
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Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 2.  «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις 
κλιματολογικές αλλαγές και η ανάγκη 
λήψης μέτρων για αντιμετώπισή τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   

κ. Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.001-2008). 

 3.  «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου 
κύκλου στην οικονομία σε βάρος των 
καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα 
Αγγελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004.2008). 

 4.  «Το πρόβλημα του εποικισμού στην 
Κύπρο, η ανάγκη αξιοποίησης των 
Εκθέσεων Cuco και Laakso και η 
περαιτέρω συμβολή της κυπριακής 
Βουλής στην προώθηση της επίλυσης του 
προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα 
Αγγελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.005.2008). 

 5.  «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού 
κόσμου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των 
βουλευτών 
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη 
Σαμψών, Γεώργιου Γεωργίου και Κυριάκου 
Χατζηγιάννη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.006.2008). 

 6.  «Εκατό χρόνια προσφοράς του 
συνεργατισμού στην κυπριακή κοινωνία, 
νέες συνθήκες και προοπτικές». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Ανδρέα Μουσκάλλη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.041.007.2008). 

 7.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών για το θέμα «Τα μέτρα που 
λαμβάνονται από το Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
εφαρμογή των νόμων που αφορούν την 
ισότητα ανδρών και γυναικών στην 
απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση των  βουλευτών κ. Ντίνας 
Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα Κουκουμά και 
Στέλλας Μισιαούλη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489.2006). 

 8.  «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα 
νέα αναλυτικά προγράμματα του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για τα 
δημόσια σχολεία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των 
βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και 
Ανδρέα Θεμιστοκλέους εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 9.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το 
θέμα «Η ύπαρξη και λειτουργία καζίνων 
στα κατεχόμενα, η συμμετοχή 
Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές τους 
και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας 
και εισαγωγής θεσμών για το σκοπό 
αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση του βουλευτή κ. Ρίκκου 
Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 10.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το 
θέμα «Ετήσια Έκθεση Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας για το Έτος 2007». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών). 
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 (Αρ. Φακ. 23.04.025.247-2008). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.05 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος 

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σαρίκας Φειδίας 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κουτσού Νίκος Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου στο θάνατο του κοινοβουλευτικού συνεργάτη 
Νεόφυτου ∆ημοσθένους και τήρηση μονόλεπτης σιγής. 
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2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Προώθησης της Χρήσης Βιοκαυσίμων ή 
Άλλων Ανανεώσιμων Καυσίμων για τις Μεταφορές (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009», οι παρατηρήσεις των κ. Γιάννου Λαμάρη και Κυριάκου Χατζηγιάννη 
και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

5. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Το μέλλον των αχθοφόρων στο λιμάνι Λάρνακας μετά την έλευση του 
στρατηγικού επενδυτή - Καθυστερήσεις στο έργο για αναβάθμιση του ποταμού 
και στη δημοσίευση των σχεδίων επαναχωρομέτρησης στην κοινότητα 
Λιοπετρίου - Προκήρυξη θέσης εκτελεστικού διευθυντή στο νοσοκομείο 
Αμμοχώστου - Απουσία ∆ιευθυντή και Βοηθού ∆ιευθυντή στο Γυναικολογικό 
Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού - Η μη λειτουργία της οθόνης της 
Εντατικής Μονάδας του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού - Κυκλοφοριακή 
συμφόρηση στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού στις εξόδους 
Παρεκκλησιάς και Πύργου - Πετρελαιοκηλίδα στον κόλπο της κατεχόμενης 
Αμμοχώστου και οι ενέργειες της κυβέρνησης - Ενημέρωση του κοινού για 
μέτρα πρόληψης κατά της νέας γρίπης σε σχέση με τη διατροφή - Ένταξη της 
ανακύκλωσης στα αναπτυξιακά έργα των κοινοτήτων - Ύπαρξη νομοθεσίας για 
τήρηση προδιαγραφών προσβασιμότητας διαφόρων υπηρεσιών για άτομα με 
αναπηρίες - Απόκτηση πιστοποιητικών επάρκειας στη χρήση διαδικτύου και 
γλωσσομάθειας στα πλαίσια του δημόσιου σχολείου - Υπέρβαση του ορίου 
ταχύτητας από μεγάλου κυβισμού μοτοσικλέτες - Σύνταξη ειδικού νόμου για την 
επαγγελματική κατάρτιση και απασχόληση των ατόμων με αναπηρία - Οχληρία 
και δυσοσμία από τη λειτουργία χοιροστασίου στην Ξυλοτύμπου - Ενστάσεις 
περιβαλλοντικών οργανώσεων στην οριοθέτηση της περιοχής “Natura 2000” - 
∆ιορισμός λειτουργού προγραμματισμού ως συντονιστή των έργων του 
κρατικού προϋπολογισμού - Εθνικός Φορέας ∆ημογραφικής και Οικογενειακής 
Πολιτικής - Προβλήματα λειτουργίας Κέντρου ∆ηλητηριάσεων - Καταγγελίες για 
ρυπογόνες καύσεις υλικών - Παραγωγή “πράσινης” ενέργειας και νέες θέσεις 
εργασίας - Συμμετοχή της Βουλής των Αντιπροσώπων στη διαμόρφωση του 
Προγράμματος της Στοκχόλμης - Μέτρα προστασίας ανήλικων 
λαθρομεταναστών - Ηλεκτρονική ψηφοφορία και επιστολική ψήφος - Μέτρα για 
βελτίωση της συνεργασίας μεταξύ κρατών προέλευσης και κρατών υποδοχής 
μεταναστών - Συμμετοχή Κυπρίων πολιτών στο πρόγραμμα SWIFT και τήρηση 
σχετικού αρχείου - ∆υνατότητα αιτητών πολιτικού ασύλου να εκλεγούν ή και να 
εκλέγονται στις δημοτικές και τις κοινοτικές εκλογές. 

6. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

 Κατασκευή υδρευτικού δικτύου από το φράγμα Κανναβιούς προς τις κοινότητες 
Πολεμίου, Κάθικα, Στρουμπιού - Αίτημα για επίστρωση του δρόμου 
Μεννόγειας-Αναφωτίας - Μετατροπή της κοινότητας Λέμπας σε πολιτιστικό 
χωριό - Επέκταση ποδηλατόδρομου-πεζόδρομου στον Πεδιαίο ποταμό - 
Ανάγκη έκδοσης τίτλων ιδιοκτησίας για ακίνητα μη Κυπρίων - ∆ιαχωρισμός 
οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στην Έμπα - Μετατροπή αρδευτικού έργου 
Παχυάμμου σε κυβερνητικό υδατικό έργο - Ανακύκλωση οικιακών και 
βιομηχανικών απορριμμάτων - Οι επί πληρωμή υπηρεσίες αλλοδαπών ως 
εκπαιδευτών οδηγών χωρίς προσόντα - Ανάγκη περίφραξης του αρδευτικού 
καναλιού στην Τίμη - Ανάγκη επίστρωσης δρόμου με πρέμιξ στην Πενταλιά - 
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Λατομείο στην τοποθεσία “Χορτερή” στα Πυργά - Προβλήματα από τα γήπεδα 
πετόσφαιρας παραλίας - Αίτημα παραχώρησης της γης του σκοπευτηρίου στο 
κοινοτικό συμβούλιο Αγίας Βαρβάρας - Νομοθεσία για την απόρριψη 
αποτσίγαρων και ενημέρωση του κοινού - Πιστοποιητικά Συστήματος 
Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης των τραπεζών - Όριο αφυπηρέτησης 
αστυνομικών - Περιορισμός απαιτούμενων αδειών για τοποθέτηση οικιακών 
φωτοβολταϊκών συστημάτων - Ενέργειες της κυβέρνησης σχετικά με την 
εκβάθυνση του λιμενίσκου Κοκκίνων - Επίσκεψη των κατοίκων της Αγίας 
Μαρίνας Σκυλλούρας στο χωριό τους. 

7. Έκθεση για το θέμα «Ενημέρωση από τον πρόεδρο του Συμβουλίου 
Εγκληματικότητας για το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και 
Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας» και οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Γ. 
Θωμά, Στ. Κυριακίδου, Α. Αγγελίδης, Ρ. Μαυρονικόλα, Ρ. Ερωτοκρίτου).  
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Ειδική συνεδρίαση 20ής Οκτωβρίου 2009 

Ώρα έναρξης: 12.00 μ. 

Αρ. 3 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλημέρα σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής ειδικής συνεδρίας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ τους έντιμους γραμματείς να διαπιστώσουν 
κατά πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πρωθυπουργέ της Ελλάδας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Είναι με ιδιαίτερη χαρά που σας καλωσορίζω στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Κύριε Πρωθυπουργέ, 

 Εκ μέρους όλων των πλευρών και όλων των μελών του σώματος σας 
καλωσορίζω στη Βουλή των Αντιπροσώπων και σας απευθύνω χαιρετισμό τιμής και 
εκτίμησης.  Η παρουσία σας στην Κύπρο λίγες μόνο μέρες μετά την ανάληψη της 
διακυβέρνησης της Ελλάδας, σε μια περίοδο ιδιαίτερα κρίσιμη για την Κύπρο και το 
κυπριακό πρόβλημα, επιβεβαιώνει για μια ακόμα φορά το αδιάπτωτο ενδιαφέρον σας 
και την αμέριστη συμπαράσταση και αλληλεγγύη σας και της κυβέρνησής σας προς το 
συνεχιζόμενο αγώνα του κυπριακού λαού. Παράλληλα, η εδώ παρουσία σας 
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υπαγορεύεται από την επείγουσα ανάγκη  για συντονισμό των κυβερνήσεων 
των δύο χωρών ενόψει επικείμενων κρίσιμων εξελίξεων.  Κοινή στρατηγική, 
κοινή τακτική και συντονισμό  σε όλα τα επίπεδα υπαγορεύει η κρισιμότητα των 
στιγμών. 

 Το κυπριακό πρόβλημα, ένα διεθνές πρόβλημα εισβολής και κατοχής, 
καταπάτησης των αρχών του διεθνούς δικαίου, παραβίασης των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων και της ανεξαρτησίας και της κυριαρχίας ενός κράτους μέλους των 
Ηνωμένων Εθνών, συνεχίζει να παραμένει άλυτο λόγω της τουρκικής αδιαλλαξίας. 
Όπως επιβεβαιώνεται τόσο από τις τουρκικές προτάσεις στο τραπέζι των απευθείας 
διαπραγματεύσεων όσο και από τις επαναλαμβανόμενες δηλώσεις της ηγεσίας της 
Άγκυρας και της τουρκοκυπριακής κοινότητας, η τουρκική πλευρά στοχεύει σε λύση 
συνομοσπονδίας και σε δύο κράτη. 

 Ως αποτέλεσμα της τουρκικής εισβολής και κατοχής δεχτήκαμε τη διζωνική 
δικοινοτική ομοσπονδία ως έναν ιστορικό και οδυνηρό συμβιβασμό. Όχι μια 
ψευδεπίγραφη ομοσπονδία!  Όχι συνομοσπονδία!  Όχι δύο χωριστά κράτη! 

 ∆ιεκδικούμε την απελευθέρωση και την επανένωση της πατρίδας μας και του 
λαού μας.  Επιδιώκουμε λύση του Κυπριακού που θα τερματίζει την κατοχή και τον 
εποικισμό, καθώς και τις τουρκικές εγγυήσεις, θα επανενώνει το έδαφος, το λαό, την 
οικονομία, τους θεσμούς και θα αποκαθιστά και θα κατοχυρώνει τα ανθρώπινα 
δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες ολόκληρου του κυπριακού λαού, 
Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Μαρωνιτών, Αρμενίων και Λατίνων.  Μια λύση που 
θα αποκλείει τις αναχρονιστικές εγγυήσεις, τις ξένες επεμβάσεις και θα παρέχει 
ασφάλεια στο κράτος και το λαό μας.  

 Είμαστε έτοιμοι για έναν έντιμο και αξιοπρεπή συμβιβασμό.  Σίγουρα η λύση 
του Κυπριακού θα είναι προϊόν συμβιβασμού.  Ο συμβιβασμός όμως δεν πρέπει να 
είναι ετεροβαρής, πρέπει να είναι αμοιβαίος και κυρίως δίκαιος.  Σε αντίθετη 
περίπτωση η λύση δε θα είναι λειτουργική και κατά συνέπεια ούτε βιώσιμη.  

 Όπως γνωρίζετε, φίλε Πρωθυπουργέ, τα μέχρι τώρα αποτελέσματα των 
απευθείας διαπραγματεύσεων είναι μηδαμινά.  Η τουρκική πλευρά παραμένει άτεγκτη 
στις αδιάλλακτες θέσεις της.  Τα περιθώρια ευελιξίας της δικής μας πλευράς έχουν 
εξαντληθεί.  ∆υστυχώς, για μια ακόμα φορά τα Ηνωμένα Έθνη  δεν κατορθώνουν να 
σταθούν αποτελεσματικός θεματοφύλακας των αρχών του διεθνούς δικαίου και των 
αποφάσεών τους στο κυπριακό πρόβλημα.   

 Ο κυπριακός λαός επενδύει πολλές ελπίδες και πολλές προσδοκίες στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση ενόψει της αξιολόγησης της Τουρκίας τον προσεχή ∆εκέμβριο.  
Αν η Τουρκία συνεχίσει να επιδεικνύει τη σημερινή συμπεριφορά και να αρνείται να 
εκπληρώσει τις υποχρεώσεις και τις δεσμεύσεις που ανέλαβε έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, πρέπει να υποστεί τις ανάλογες αυστηρές 
κυρώσεις. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία, παρά τα δεινά που υφίσταται εδώ και τριάντα πέντε 
χρόνια από την Τουρκία, έδωσε το πράσινο φως για την έναρξη των ενταξιακών της 
διαπραγματεύσεων και είναι έτοιμη να υποδεχθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση μια 
Τουρκία που σέβεται τις αρχές και τις αξίες της Ένωσης και πειθαρχεί στο κοινοτικό 
κεκτημένο. 

 Σε έναν κόσμο όπου οι βεβαιότητες του χθες δεν είναι πλέον βεβαιότητες του 
σήμερα, σε ένα ρευστό και υπό διαμόρφωση διεθνές σκηνικό, ούτε αδράνεια ούτε 
μοιρολατρία επιτρέπονται!  Χρειάζεται καταρχάς σωστή ανάλυση και κατανόηση των 
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δεδομένων και στη συνέχεια σχεδιασμός μιας ευφάνταστης στρατηγικής και 
τακτικής, που θα στοχεύει στη μεγιστοποίηση των διεθνών ερεισμάτων 
μας. 

 Οφείλουμε να σταθμίσουμε τα σημερινά δεδομένα και να μελετήσουμε το 
ενδεχόμενο αναπροσαρμογής της στρατηγικής και της τακτικής μας έναντι της 
Τουρκίας.  Είναι γεγονός βεβαίως ότι η Τουρκία έχει μια ιδιαίτερη γεωστρατηγική αξία 
και ισχύ.  Όμως, η Ελλάδα και η Κύπρος έχουν και δυνατότητες και ερείσματα που 
μπορούν να ενισχύσουν το κύρος και την αξιοπιστία τους και να αναδείξουν τη 
γεωστρατηγική και γεωοικονομική τους σπουδαιότητα στο νέο διεθνές περιβάλλον.  
Με ορθολογιστικό σχεδιασμό και πολύπλευρη ανάπτυξη της πολιτικής και της 
διπλωματικής μας δράσης, με την οικονομική διπλωματία και με αναζήτηση 
συγκλίσεων συμφερόντων με διάφορες χώρες, μπορούμε να πολλαπλασιάσουμε τις 
δυνατότητές μας για αντιμετώπιση της αδιαλλαξίας και της αλαζονείας της Τουρκίας 
και να μεγιστοποιήσουμε το κόστος για την Τουρκία, ενόσω συνεχίζει να ακολουθεί 
νεοοθωμανικές πολιτικές και νοοτροπίες. 

 Ο κυριότερος μοχλός πίεσης της Τουρκίας που έχουμε εμείς στα χέρια μας 
είναι η ενταξιακή της πορεία.  Εδώ και μια δεκαετία, από το 1999, Κύπρος και Ελλάδα 
στηρίζουν την ευρωπαϊκή προοπτική της Τουρκίας.  Από το 2004 η Τουρκία είχε 
αρκετό χρόνο και πολλές ευκαιρίες να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις και τις 
δεσμεύσεις που ανέλαβε έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Απέφυγε να το πράξει!  Αντ’ αυτού, αγνοεί, παραγνωρίζει, προκαλεί 
βάναυσα και καταστρατηγεί κάθε διαδικασία και κάθε κανόνα προσαρμογής προς τις 
αρχές και τις αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

 Μέχρι πότε θα γίνεται ανεκτή αυτή η προκλητική τουρκική συμπεριφορά;  Μέχρι 
πότε η θετική και εποικοδομητική μας στάση θα εκλαμβάνεται ως αδυναμία;  Μέχρι 
πότε θα αφήνεται η Τουρκία να παρουσιάζεται ως μια απαραίτητη περιφερειακή 
δύναμη, που ασκεί μάλιστα και ειρηνευτικές διαμεσολαβήσεις, την ίδια ώρα που 
κατάφωρα και κατά συρροή παραβιάζει τη διεθνή νομιμότητα; 

 Θέλουμε να πιστεύουμε ότι η αρχή της κοινοτικής αλληλεγγύης θα ισχύσει και 
για την Κύπρο, ώστε η Τουρκία να πάρει επιτέλους ένα αυστηρό μήνυμα.  ∆εν 
επαιτούμε ούτε ικετεύουμε.  Ζητούμε από τους Ευρωπαίους εταίρους μας το 
αυτονόητο!  Αυτό που δένει όλα τα μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την κοινοτική 
αλληλεγγύη!  Όπως άλλα μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για ήσσονος μάλιστα 
σημασίας ζητήματα, έτυχαν της στήριξης της ευρωπαϊκής οικογένειας με την 
εφαρμογή της κοινοτικής αλληλεγγύης, έτσι και η Κύπρος δικαιούται της ίδιας στήριξης 
και προστασίας απέναντι στον ετσιθελισμό και την αδιαλλαξία της Τουρκίας. 

 Κύριε Πρόεδρε της ελληνικής κυβέρνησης, φίλε Γιώργο Παπανδρέου,  

 Μπορεί τα τριάντα πέντε χρόνια που έχουν περάσει από την τουρκική εισβολή 
στην Κύπρο να είναι πολλά.  Μπορεί στην πορεία αυτών των χρόνων, πρόσκαιρα και 
κάτω από ιδιαίτερα δύσκολες συνθήκες, να δόθηκε η εντύπωση ότι μειώθηκε προς 
στιγμή η πίστη του λαού μας στο δίκαιο του αγώνα μας.  Μπορεί και κάποια λάθη και 
κάποιες παραλείψεις να μείωσαν προς στιγμή τις αντοχές και τις αντιστάσεις του 
κυπριακού λαού.  Μπορεί ακόμα διάφορα γεγονότα και διάφορες θεωρίες να 
αποπροσανατόλισαν προς στιγμή το λαό μας.  Όμως, η σκληρή πραγματικότητα δεν 
επιτρέπει ούτε ψευδαισθήσεις ούτε εγκατάλειψη του αγώνα!  

 Σίγουρα, δεν είναι εύκολος ο αγώνας μας.  Ουδέποτε ήταν εύκολος ο δρόμος 
του αγώνα.  Όμως, γνωρίζουμε πολύ καλά ότι κανένας τρίτος δε θα μας προσφέρει 
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την ελευθερία και τα δικαιώματά μας, αν εμείς πάψουμε να τα διεκδικούμε  με 
σθένος και αποφασιστικότητα! 

 Ο κυπριακός λαός έχει πλήρη επίγνωση και των δυσχερειών του αγώνα του, 
αλλά και του χρέους και των ευθυνών του.  Έχει και υπομονή και αντοχή να συνεχίσει 
τον αγώνα του για τη διεκδίκηση και τη διασφάλιση των δικαίων και των δικαιωμάτων 
του. 

 Αυτή την ιδιαίτερα κρίσιμη περίοδο για το κυπριακό πρόβλημα γνωρίζουμε 
πολύ καλά ότι απαιτούνται ψυχραιμία, γερά νεύρα, υψηλές αντοχές και υψηλές 
αντιστάσεις. Απαιτείται κυρίως σταθερότητα σε αρχές και πίστη στο δίκαιό μας.  
Απαιτούνται φυσικά συνεχής εγρήγορση, συνεχής επαγρύπνηση και συνεχής και 
συντονισμένη δράση.  

 Η επίσκεψή σας στην Κύπρο ευχόμαστε να θέσει τα θεμέλια για τη 
διαμόρφωση ενός κοινού πλαισίου στρατηγικής και τακτικής στη βάση των σημερινών 
δεδομένων και της σημερινής συγκυρίας και βεβαίως πάντοτε στη βάση των κοινών 
στόχων, των κοινών συμφερόντων και των κοινών προσδοκιών, ώστε Κύπρος και 
Ελλάδα να υπερασπιστούν με τον πιο αποτελεσματικό τρόπο τα εθνικά δίκαια και τα 
εθνικά συμφέροντα σ’ αυτή την ιδιαίτερα κρίσιμη περίοδο. 

 Ευχόμαστε, φίλε Πρωθυπουργέ, κάθε επιτυχία στο έργο σας και επωφελή για 
την Ελλάδα και το λαό της διακυβέρνηση της χώρας.  

 Κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε τώρα το λόγο, για να απευθυνθείτε στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΑ∆ΑΣ: 

(Γ. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ) 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι βουλευτές,  

 Με ιδιαίτερη χαρά, μεγάλη συγκίνηση, υψηλό αίσθημα ευθύνης βρίσκομαι 
σήμερα εδώ συνεχίζοντας μια παράδοση που ξεκίνησε ο Ανδρέας Παπανδρέου, ο 
πρώτος Πρωθυπουργός της Ελλάδας που απευθύνθηκε σε σας από εδώ, από το 
βήμα αυτό του κοινοβουλίου σας, που απευθύνθηκε στους εκπροσώπους του 
κυπριακού ελληνισμού, σε ολόκληρο τον κυπριακό λαό κατά την πανηγυρική σας 
συνεδρία της 28ης Φεβρουαρίου του 1982.  Ευχαριστώ θερμά για την εξαιρετική αυτή 
τιμή, καθώς και για την εγκάρδια υποδοχή σας.   

 Μόνιμη και σταθερή επιδίωξη της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής είναι η 
αποτροπή της νομιμοποίησης και εν τέλει η ανατροπή των επιπτώσεων της τουρκικής 
εισβολής του 1974 στην Κύπρο.  Εμείς δεν ξεχνάμε ότι είναι εισβολή και κατοχή και το 
υπενθυμίζουμε σε όλους με κάθε ευκαιρία.  Στόχος είναι ο τερματισμός αυτής της 
στρατιωτικής κατοχής, της απειλής που αυτή συνιστά για τον κυπριακό ελληνισμό, 
καθώς και να τεθεί τέλος στο δράμα των συγγενών των αγνοουμένων.  Σταθερός είναι 
και ο στόχος μας για τη νέα εποχή συνεργασίας που επιθυμούμε να δημιουργήσουμε 
στις ελληνοτουρκικές σχέσεις, την ασφάλεια, τη σταθερότητα, την ανάπτυξη της 
ευρύτερης περιοχής μας, όπως σταθερή είναι και η προσήλωσή μας για τη 
διασφάλιση των θεμελιωδών ελευθεριών και δικαιωμάτων όλων των Κυπρίων.  Στην 
ελεύθερη διακίνησή τους, στην αποκατάσταση και απόκτηση περιουσιών και στην 
εγκατάσταση σε όλη την επικράτεια της πατρίδας τους.   
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 Οι σταθερές αυτές επιδιώξεις μας μπορούν και πρέπει να επιτευχθούν 
ειρηνικά στο πλαίσιο μιας συνολικής και συμπεφωνημένης λύσης του κυπριακού 
προβλήματος, λύσης που θα επανενώσει το νησί οδηγώντας στη μετεξέλιξη της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε μια λειτουργική και βιώσιμη διζωνική δικοινοτική 
ομοσπονδία, με πολιτική ισότητα των δύο κοινοτήτων, όπως αυτή ορίζεται από τις 
αποφάσεις του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, και με μια διεθνή προσωπικότητα, 
μια κυρίαρχη κυπριακή ιθαγένεια.  Θεωρούμε σταθερά ότι συνεχίζει να αποτελεί 
καταλύτη και εγγύηση για τα παραπάνω η εφαρμογή του κοινοτικού κεκτημένου σε 
ολόκληρη την κυπριακή επικράτεια με τη διαδικασία που ορίζει το Πρωτόκολλο 
∆έκατης Πράξης Προσχώρησης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Μια λύση που 
θα διασφαλίζει τη συνέχεια της αποτελεσματικής εκπροσώπησης και συμμετοχής της 
Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Η επίλυση του Κυπριακού είναι βεβαίως υπόθεση των ίδιων των Κυπρίων, 
Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων.  Για την ευόδωσή της ο κυπριακός ελληνισμός 
έχει ήδη προβεί σε θυσίες και έχει βιώσει πολλές απογοητεύσεις στο παρελθόν.  ∆εν 
εγκαταλείψατε όμως ποτέ την υπόθεση της επανένωσης της Κύπρου.  Οι δικοινοτικές 
συνομιλίες είναι η μέθοδος επίλυσης που η Κύπρος επέλεξε και η Ελλάδα συμφώνησε 
αποκλείοντας άλλες, όπως εκείνες που αγνοούν τη νόμιμη κυβέρνηση της Κύπρου.  
Γι’ αυτό η κυβέρνησή μου στηρίζει απόλυτα τη διαπραγματευτική προσπάθεια του 
Προέδρου Χριστόφια και του Τουρκοκύπριου ηγέτη κ. Ταλάτ, αυτή που ξεκίνησε στις 3 
Σεπτεμβρίου 2008 υπό την αιγίδα του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ κ. Μπαν Κι Μουν.  
∆ε θα είμαστε απλοί θεατές σε αυτή την προσπάθεια!  Για την απρόσκοπτη συνέχισή 
της μέχρι και την τελική ευόδωσή της θα αναλάβουμε πρωτοβουλίες, πρωτοβουλίες 
στο πλαίσιο πάντα της πολύ στενής μας συνεργασίας και του συνεχούς συντονισμού 
που θα έχουμε με τον Πρόεδρο Χριστόφια και την κυβέρνησή του.  Θα είμαστε ενεργά 
παρόντες στο πλευρό της Κύπρου και είναι δεδομένη η ετοιμότητά μας να 
παράσχουμε την όποια βοήθεια -πράγματι όποια βοήθεια- μας ζητήσει η κυπριακή 
κυβέρνηση!   

 Στην Ευρωπαϊκή Ένωση αναδεικνύουμε το δικό της ζωτικό συμφέρον για μια 
βιώσιμη και λειτουργική λύση, ώστε να μην επανέλθει το κυπριακό πρόβλημα υπό νέα 
μορφή που πιθανό να επηρεάσει άμεσα τη λειτουργικότητα της ίδιας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Θα κινηθούμε και προς την Τουρκία, όχι βέβαια για να διαπραγματευτούμε 
μαζί με την Τουρκία το διεθνές πρόβλημα της Κύπρου, αλλά επειδή -ειλικρινά 
πιστεύω- η Άγκυρα έχει κάθε συμφέρον και δυνατότητα να επιτρέψει και να 
ενθαρρύνει τον κ. Ταλάτ να διαπραγματευτεί μια αμοιβαία επωφελή λύση.  Μια λύση 
στη βάση των αποφάσεων του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, οι οποίες έχουν 
επανειλημμένα καταδικάσει την παράνομη αποσχιστική οντότητα, αναγνωρίζουν μόνο 
ένα κράτος στην Κύπρο, την Κυπριακή ∆ημοκρατία, και στο πλαίσιο αυτό προκρίνουν 
την πολιτική ισότητα μεταξύ δύο κοινοτήτων, που θα δημιουργήσει σε μια δημοκρατία 
όρους συλλειτουργίας, και όχι συγκυριαρχία δύο λαών και ιδρυτικών κρατών, που θα 
δημιουργήσει όρους δυσλειτουργίας.   

 Η Τουρκία οφείλει να αφήσει ελεύθερο τον κυπριακό λαό, να δεχθεί δηλαδή ότι 
θεμελιώδης προϋπόθεση της επίλυσης του Κυπριακού είναι η αποδοχή και η 
αναγνώριση της κυπριακής κυριαρχίας και ανεξαρτησίας.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
έχει αποδείξει στην πράξη τη ζωτικότητά της, την αντοχή της σε εποχές πολύ πιο 
δύσκολες και από την παρούσα.  Και βέβαια, η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, καθώς και η ενταξιακή πορεία της ίδιας της Τουρκίας, δύο γεγονότα για τα 
οποία και εγώ προσωπικά πάλεψα, ανοίγουν προοπτικές που παλαιότερα δεν 
υπήρχαν.  Στην Ελλάδα έχουμε, νομίζω, κάθε δικαίωμα να αισθανόμαστε υπερήφανοι 
και δικαιωμένοι για τη συμβολή μας στο επίτευγμα αυτό των Κυπρίων αδελφών μας, 
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το οποίο δυστυχώς δεν πρόφτασε να ζήσει ο οραματιστής Γιάννος Κρανιδιώτης, 
ο οποίος άφησε δυσαναπλήρωτο κενό για τον απανταχού ελληνισμό, όταν έφυγε 
από κοντά μας πριν δέκα χρόνια. 

 Η συμμετοχή στην Ευρωπαϊκή Ένωση οπλίζει την Κυπριακή ∆ημοκρατία με 
νέες δυνατότητες, για να υπερασπιστεί με ασφάλεια τα συμφέροντά της.  Προσφέρει 
την ευκαιρία στους Τουρκοκυπρίους και στους Ελληνοκυπρίους να απαλλαγούν όχι 
βεβαίως από την εθνική ιστορική κληρονομιά και συνείδησή τους αλλά από 
αναχρονιστικά, διχαστικά και αδιέξοδα σύνδρομα εξαρτήσεων ή και αναγκαστική, 
πολλές φορές, εξάρτηση από τις μητέρες πατρίδες.  Θα δώσει στους Τουρκοκυπρίους 
τη δυνατότητα μετά από συμπεφωνημένη επανένωση της νήσου να απολαύσουν 
πλήρως τα αγαθά που απορρέουν από τη συμμετοχή τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  

 Στρατηγική επιλογή της Ελλάδας είναι η ενεργός υποστήριξη του ευρωπαϊκού 
προσανατολισμού της Τουρκίας, όπως και όλων των γειτόνων μας στη 
Νοτιοανατολική Ευρώπη.  Υπήρξε, όπως γνωρίζετε, ένας από τους πρωτεργάτες 
αυτής της στρατηγικής που επιμένει να κρατά την πόρτα ανοικτή στην προοπτική της 
πλήρους ένταξης της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι να την υποκαταστήσει 
με τη νεφελώδη προοπτική μιας ειδικής σχέσης.  ∆εν πιστεύω σε αυτή την ειδική 
σχέση, η οποία θα μπορούσε να έχει σοβαρές αρνητικές επιπτώσεις για τα ελληνικά 
και κυπριακά συμφέροντα.   

 Η εκπλήρωση των συμβατικών υποχρεώσεων της Τουρκίας έναντι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά την Κύπρο θα ήταν η ισχυρότερη απόδειξη ότι η 
Τουρκία πραγματικά αλλάζει στο πλαίσιο της διαδικασίας της υποψηφιότητάς της. Θα 
οδηγούσε στην απελευθέρωση οκτώ τουλάχιστο διαπραγματευτικών κεφαλαίων που 
έχουν παγώσει λόγω της άρνησης της Άγκυρας να πράξει τα αυτονόητα και θα 
επηρέαζε θετικά την επίλυση του Κυπριακού.  Είναι αυτονόητο και εθνικά 
επιβεβλημένο ότι η Ελλάδα και η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα επιμείνουμε να 
εκπληρώσει στο ακέραιο η Τουρκία τις υποχρεώσεις της αυτές, τις οποίες έχουμε 
συμφωνήσει στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Να έχει εκπληρώσει στο ακέραιο αυτές τις 
υποχρεώσεις μάλιστα μέχρι την αξιολόγησή της από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο του 
∆εκεμβρίου, αξιολόγηση που είναι απαραίτητη να γίνει και να γίνει το ∆εκέμβριο! 

   Η Τουρκία πρέπει να συμβάλει ουσιαστικά και αποφασιστικά στην 
προσπάθεια συνολικής και συμφωνημένης επίλυσης του Κυπριακού.  Η σημερινή 
απαράδεκτη κατάσταση δεν μπορεί να διαιωνίζεται!  Η ομαλή ενταξιακή πορεία της 
Τουρκίας είναι κυρίως δική της ευθύνη, αλλά και τα θεσμικά όργανα της Ένωσης θα 
πρέπει να συμβάλουν ουσιαστικά, να βοηθήσουν στην πορεία αυτή επιβραβεύοντας 
τα επιτεύγματα αλλά παράλληλα στηλιτεύοντας τις παραλείψεις και τα ελλείμματα.  
Μόνο αν είμαστε ειλικρινείς απέναντι στην Τουρκία, θα δούμε πρόοδο. Πρέπει να 
είμαστε ειλικρινείς έναντι της Τουρκίας τόσο για την τελική έκβαση των ενταξιακών 
διαπραγματεύσεων των δικών της όσο και για τις προϋποθέσεις επίτευξης αυτού του 
στόχου.  Τη θέση μας αυτή συζήτησα με τον Πρόεδρο Χριστόφια και την κυπριακή 
πολιτική ηγεσία ενόψει της αξιολόγησης της Τουρκίας από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο 
τον ερχόμενο ∆εκέμβριο.   

 Σε ό,τι αφορά τις απευθείας διαπραγματεύσεις για την επίλυση του Κυπριακού, 
η Τουρκία πρέπει να αντιληφθεί και να αναγνωρίσει ότι ζητούμενο της 
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διαπραγμάτευσης αυτής δεν είναι η κατάλυση αλλά η μετεξέλιξη του 
κυπριακού κράτους μέλους του ΟΗΕ, μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, με 
τρόπο που να διασφαλίζονται η συνέχειά του, τα κυριαρχικά του δικαιώματα, η 
ικανότητά του να ανταποκριθεί στις ευρωπαϊκές και διεθνείς υποχρεώσεις του, η 
λειτουργικότητα και οι ουσιαστικές εξουσίες της κεντρικής ομοσπονδιακής κυβέρνησης.  
Παράλληλα, να διασφαλίζεται η εξισορρόπηση της ανάγκης των Τουρκοκυπρίων για 
αποτελεσματική συμμετοχή στην ομοσπονδιακή κυβέρνηση και για διοίκηση της δικής 
τους ομόσπονδης περιοχής με το αναπόδραστο γεγονός ότι οι δύο κοινότητες δεν 
είναι καθόλου αριθμητικά ίσες.   

 Η Τουρκία επιπλέον έχει κάθε δυνατότητα και συμφέρον να επανεξετάσει τις 
θέσεις της στο θέμα της ασφάλειας.  Πρέπει σήμερα όλοι να αντιληφθούμε -
πρωτίστως η Τουρκία- ότι στην ευρωπαϊκή μας γειτονιά οι μεταξύ μας σχέσεις δεν 
καθορίζονται, δεν μπορούν να καθορίζονται από τη στρατιωτική μας ισχύ ή και απειλή 
αλλά από το σεβασμό των ευρωπαϊκών αρχών και αμοιβαίων υποχρεώσεων και ότι 
ζητήματα όπως της προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωμάτων τα εγγυάται η ίδια η 
Ευρωπαϊκή Ένωση και καμία στρατιωτική δύναμη!   

 Η Τουρκία μπορεί επίσης να συμβάλει στην επίλυση άλλων πτυχών του 
προβλήματος, όπως είναι η διευθέτηση του περιουσιακού βάσει του διεθνούς δικαίου 
και με κύριο γνώμονα τα δικαιώματα αυτών που στερήθηκαν τις πατρογονικές τους 
εστίες.  Η επίλυση του Κυπριακού είναι ζήτημα πολιτικής βούλησης τελικά και ηγεσίας 
και όχι επιβολής νέων τεχνητών χρονοδιαγραμμάτων ή επιδιαιτησίας, που 
δοκιμάστηκαν με τα γνωστά αρνητικά αποτελέσματα στο πρόσφατο παρελθόν.  Και 
θέλω να είμαι σαφής προς κάθε κατεύθυνση ότι δεν υπάρχει εναλλακτική λύση στην 
επανένωση του νησιού.  Η Ελλάδα, όπως και ο κυπριακός ελληνισμός δεν 
αποδεχόμαστε τη διχοτόμηση. 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Πιστεύω βαθιά ότι η υπόθεση Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων για την 
επανένωση της κοινής σας πατρίδας μπορεί και πρέπει να δικαιωθεί για το καλό της 
Κύπρου, της Ελλάδας, της Τουρκίας αλλά βεβαίως και της ευρύτερης περιοχής μας, 
καθώς και της Ευρώπης.   

 Σε κάθε περίπτωση η κυβέρνησή μου και -είμαι βέβαιος- το σύνολο του 
ελληνικού πολιτικού κόσμου θα παραμείνουμε αρωγοί και συμπαραστάτες, 
συμπαραστάτες καθημερινά του κυπριακού ελληνισμού και σταθεροί σύμμαχοι της 
Κύπρου στη διεθνή αρένα.  Σήμερα στο κυπριακό κοινοβούλιο δεσμεύομαι ότι θα 
συνεχίσουμε να πορευόμαστε μαζί και να αντιμετωπίζουμε με αποφασιστικότητα κάθε 
πρόκληση του κοινού μας μέλλοντος, ώστε αυτός ο ναός της δημοκρατίας να 
εγκολπώνει και να εκφράζει όλους τους Κυπρίους, Ελληνοκυπρίους και 
Τουρκοκυπρίους, σε μια δημοκρατική, επανενωμένη και ελεύθερη Κύπρο! 

 Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με την ομιλία του Πρωθυπουργού της Ελλάδας έχει ολοκληρωθεί η σημερινή 
συνεδρία του σώματος.  Παρακαλώ όλους να παραμείνουν στις θέσεις τους, μέχρις 
ότου αποχωρήσει ο τιμώμενος φιλοξενούμενός μας. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής. 
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(Ώρα λήξης: 12.25 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυρονικόλα Ρούλα 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος  

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος  Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Άντρος Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

                        
Προσφώνηση του Προέδρου της Βουλής κ. Μάριου Καρογιάν και αντιφώνηση του 
Πρωθυπουργού της Ελλάδας κ. Γιώργου Παπανδρέου στα πλαίσια ειδικής συνεδρίας 
της Βουλής. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 22ας Οκτωβρίου 2009 

Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ. 

Αρ. 4 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Τα δύο πρώτα θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2009» και «Ο περί 
Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 

3) Νόμος του 2009» και «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Νίκος Κουτσού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 19 
Οκτωβρίου 2009.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
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εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών 
Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, της Παγκύπριας Συνεργατικής 
Συνομοσπονδίας και του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Επενδύσεων.  

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας 
του Εισοδήματος Νόμου, ώστε αφενός να ρυθμιστεί με ενιαίο τρόπο η φορολόγηση 
των εισοδημάτων από τόκους και αφετέρου να επεκταθεί η φορολογική απαλλαγή 
που ήδη παρέχει η υφιστάμενη νομοθεσία για τα κέρδη από τη διάθεση τίτλων και για 
τα κέρδη από τη διάθεση μεριδίων ή μετοχών σε συλλογικά επενδυτικά σχέδια. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εκτάκτου 
Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας Νόμου, ώστε να επέλθει σειρά απαλλαγών 
ή και μειώσεων αναφορικά με την καταβολή έκτακτης αμυντικής εισφοράς, με 
απώτερο στόχο την ανάπτυξη και λειτουργία των συλλογικών επενδυτικών σχεδίων. 

 Με το πρώτο νομοσχέδιο προτείνεται ειδικότερα η ενιαία φορολόγηση των 
εισοδημάτων από τόκους που αποκτώνται τόσο από φυσικά και νομικά πρόσωπα όσο 
και από συλλογικά επενδυτικά σχέδια.  Συγκεκριμένα, προτείνεται η φορολόγηση των 
εσόδων από τόκους που λαμβάνουν τα συλλογικά επενδυτικά σχέδια μόνο με εταιρική 
φορολογία (10%) και η απαλλαγή οποιωνδήποτε κερδών προκύπτουν από τη διάθεση 
μεριδίων τόσο από την εταιρική φορολογία όσο και στο επίπεδο του φυσικού 
προσώπου επενδυτή. 

 Με το δεύτερο νομοσχέδιο προβλέπονται ειδικότερα τα ακόλουθα: 

1. Η απαλλαγή από την καταβολή έκτακτης αμυντικής εισφοράς των μερισμάτων 
που λαμβάνουν κυπριακές εταιρείες από εταιρείες στο εξωτερικό, ανεξαρτήτως 
του  ποσοστού συμμετοχής των κυπριακών εταιρειών στο μετοχικό κεφάλαιο 
των εταιρειών του εξωτερικού. 

2. Η μείωση από 15% σε 3% του συντελεστή έκτακτης αμυντικής εισφοράς για τη 
λογιζόμενη διανομή σε σχέση με τα μη διανεμηθέντα κέρδη των αμοιβαίων 
κεφαλαίων.  

3. Η απαλλαγή από την καταβολή έκτακτης αμυντικής εισφοράς των εσόδων από 
τόκους που λαμβάνουν τα συλλογικά επενδυτικά σχέδια. 

4. Η φορολόγηση των μη διανεμηθέντων κερδών των τελευταίων πέντε ετών ή 
των κερδών που δεν έχουν φορολογηθεί για σκοπούς λογιζόμενης διανομής με 
συντελεστή έκτακτης αμυντικής εισφοράς προς 3% (αντί προς 15%) στην 
περίπτωση διάλυσης αμοιβαίου κεφαλαίου. 

5. Η απαλλαγή από την υποχρέωση καταβολής έκτακτης αμυντικής εισφοράς 
στην περίπτωση εξαργύρωσης αμοιβαίου κεφαλαίου ή μετοχής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα υπό 
συζήτηση νομοσχέδια εντάσσονται στα πλαίσια της προσπάθειας για προσέλκυση 
ξένων κεφαλαίων, ώστε η Κύπρος να καταστεί διεθνές χρηματοοικονομικό κέντρο, με 
την ενίσχυση ειδικότερα της λειτουργίας του θεσμού των αμοιβαίων κεφαλαίων.  Η όλη 
προσπάθεια έχει στόχο την κατάργηση τυχόν αντικινήτρων που υπάρχουν σήμερα 
στις διάφορες φορολογικές νομοθεσίες με την επανεξέταση του ισχύοντος 
φορολογικού καθεστώτος, ώστε να επιτευχθούν διάφορες μειώσεις ή καταργήσεις 
φορολογιών σε σχέση με τα αμοιβαία κεφάλαια.  Αναμένεται ότι με τις προτεινόμενες 
τροποποιήσεις τα αμοιβαία κεφάλαια θα καταστούν ανταγωνιστικότερα σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο και θα δημιουργηθούν ευνοϊκότερες συνθήκες προσέλκυσης ξένων 
κεφαλαίων στην Κύπρο.   

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων, οι εκπρόσωποι του 
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Υπουργείου Οικονομικών ανέφεραν ότι το όλο θέμα συζητήθηκε εκτεταμένα σε 
σωρεία συναντήσεων με τους εμπλεκόμενους φορείς του ιδιωτικού τομέα και ότι, 
παρά το γεγονός ότι υπήρξαν διαφορετικές απόψεις για μια σειρά ευρύτερων 
παραμέτρων, σε τελευταία ανάλυση κρίνεται ότι έχει επέλθει συμφωνία αναφορικά με 
την ουσία των προτεινόμενων τροποποιήσεων. 

 Οι παριστάμενοι εκπρόσωποι των εμπλεκόμενων συνδέσμων και φορέων 
δήλωσαν επίσης ότι συμφωνούν σε γενικές γραμμές με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, 
αφού με αυτές θα απαλειφθούν πολλά αντικίνητρα προσέλκυσης ξένων επενδύσεων.  
Οποιαδήποτε σημεία κρίνεται ότι χρήζουν βελτίωσης, όπως είναι ειδικότερα οι 
υφιστάμενες φορολογικές ρυθμίσεις που αφορούν μερίσματα που λαμβάνουν 
κυπριακές εταιρείες από εταιρείες του εξωτερικού, αναμένεται ότι, βάσει δέσμευσης 
του Υπουργού Οικονομικών, θα τύχουν μελέτης και θα προωθηθούν αναλόγως οι 
αναγκαίες ρυθμίσεις σε εύθετο χρόνο.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των υπό συζήτηση νομοσχεδίων, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, όπως αυτά έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική 
εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι γεγονός πως αυτά τα δύο νομοσχέδια έχουν κοινή έκθεση και αφορούν τη 
διαφοροποίηση του φορολογικού καθεστώτος των αμοιβαίων κεφαλαίων.  Ως 
γνωστόν, τα αμοιβαία κεφάλαια σήμερα υπάρχουν ως θεσμός, πλην όμως δεν 
αξιοποιούνται από ξένους επενδυτές, λόγω των αντικινήτρων που υπάρχουν αυτή τη 
στιγμή, λόγω του φορολογικού καθεστώτος που διέπει τα συγκεκριμένα κεφάλαια.  
Επομένως, η πρόθεση και ο στόχος αυτών των νομοσχεδίων είναι η διαφοροποίηση 
αυτού του φορολογικού καθεστώτος, έτσι ώστε να αρθούν τα φορολογικά αντικίνητρα 
και, μεταξύ άλλων, τόκοι από συλλογικά επενδυτικά σχέδια να απαλλάσσονται από 
εταιρική φορολογία, τα μερίσματα των αμοιβαίων κεφαλαίων να μη φορολογούνται, 
αλλά και να καταργείται η έκτακτη αμυντική εισφορά για μερίσματα που διανέμονται 
από ξένες εταιρείες. 

 Εμείς θέλουμε να δηλώσουμε πως χαιρετίζουμε την κατάθεση και την 
προώθηση αυτών των νομοσχεδίων.  Σημειώνουμε όμως ότι έχουμε καθυστερήσει 
πάρα πολύ.  Είναι σχεδόν μία δεκαετία που προσπαθούμε να καταλήξουμε σε ό,τι 
αφορά τη διαφοροποίηση αυτού του φορολογικού καθεστώτος και ελπίζουμε να μην 
έχουμε χάσει το τρένο, γιατί άλλες δικαιοδοσίες έχουν προχωρήσει, μας έχουν 
προλάβει, έχουν ήδη υιοθετήσει στις δικές τους νομοθεσίες φορολογικές ελαφρύνσεις 
και έχουν προσελκύσει τέτοια κεφάλαια.   

 Επομένως, επιθυμούμε να χαιρετίσουμε τα δύο νομοσχέδια και να 
αναγνωρίσουμε και την προσωπική συμβολή του Υπουργού Οικονομικών στην 
προετοιμασία και στην προώθηση αυτών των νομοσχεδίων.  Είναι γεγονός πως είχε 
πάρει το θέμα ζεστά από την αρχή και με δικές του παρεμβάσεις έχει προωθήσει τα 
συγκεκριμένα νομοσχέδια και έχει επιλύσει κατά 90% τα προβλήματα που 
αναφύονταν από αυτό το συγκεκριμένο ζήτημα.  Ελπίζουμε λοιπόν αυτό το μέτρο να 
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βοηθήσει, έτσι ώστε να προωθηθεί περαιτέρω η Κύπρος ως διεθνές 
χρηματοπιστωτικό κέντρο. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 1 νομοσχεδίου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Υπάρχει ομιλητής, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ευαγόρου, απολογούμαι. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 … και ολίγον αριστερά, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βλέπω σφαιρικά, και δεξιά και αριστερά και στο κέντρο!  

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Και εμείς με τη σειρά μας, κύριε Πρόεδρε, θέλουμε να χαιρετίσουμε την 
κατάθεση των νομοσχεδίων.  Είναι νομοσχέδια τα οποία ρυθμίζουν ακριβώς τις 
εκκρεμότητες που υπάρχουν, γιατί παλαιότερα είχαμε ψηφίσει το βασικό νόμο και 
δυστυχώς για πάρα πάρα πολλά χρόνια…  Εγώ θυμάμαι οι πρώτες συζητήσεις 
άρχισαν να γίνονται για τα αμοιβαία κεφάλαια το 2001 και, λόγω εσωτερικών, 
ενδοτμηματικών, διαφωνιών σε επίπεδο κυβερνήσεων, υπήρχε αυτό το πρόβλημα, με 
αποτέλεσμα η Κύπρος να μην μπορεί ούτε να προσελκύσει και να εγγραφούν 
αμοιβαία κεφάλαια στο Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου ούτε να δημιουργηθούν, να 
δοθεί το έναυσμα, για να δημιουργηθούν, κυπριακά αμοιβαία κεφάλαια. 

 Είναι μια σωστή ενέργεια από πλευράς κυβέρνησης να καταθέσει, να 
επισπεύσει, να συζητήσει και να καταλήξουν ομόφωνα πλέον τα διάφορα τμήματα της 
κυβέρνησης.  Και αναμένουμε ότι η εφαρμογή τους θα ενισχύσει τη χρηματαγορά, 
λαμβάνοντας υπόψιν και το δεδομένο ότι με πάμπολλες νομοθεσίες έχουμε ενισχύσει 
και το θεσμικό πλαίσιο, για να μην πάθουμε εκείνα που έπαθε ο κόσμος το 1999 με 
2000-2001. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.    

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου.   

 ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα 
της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Οι περί Φόρων Κατανάλωσης (Φορολογικές 
Απαλλαγές που Εφαρμόζονται στις Εισαγωγές από Κράτος Μέλος Προσωπικών 
Ειδών που Ανήκουν σε Ιδιώτες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρων Κατανάλωσης (Φορολογικές Απαλλαγές 
που Εφαρμόζονται στις Εισαγωγές από Κράτος Μέλος Προσωπικών Ειδών 

που Ανήκουν σε Ιδιώτες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Νίκος Κουτσού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 
πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 19 
Οκτωβρίου 2009.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών.   

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
73(1) του περί Τελωνειακού Κώδικα Νόμου και το άρθρο 31 του περί Φόρων 
Κατανάλωσης Νόμου, σκοπείται η πλήρης εναρμόνιση με την κοινοτική Οδηγία 
83/183/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 28ης Μαρτίου 1983 σχετικά με τις φορολογικές 
ατέλειες που εφαρμόζονται στις οριστικές εισαγωγές από κράτος μέλος προσωπικών 
ειδών που ανήκουν σε ιδιώτες.   

 Σύμφωνα με το υφιστάμενο καθεστώς, στα προσωπικά είδη που εισάγονται 
στη ∆ημοκρατία παραχωρείται απαλλαγή από τον οφειλόμενο φόρο κατανάλωσης, 
νοουμένου ότι έχουν αποκτηθεί σύμφωνα με τους γενικούς όρους φορολογίας που 
ισχύουν στην εσωτερική αγορά του κράτους μέλους από το οποίο προέρχονται και 
νοουμένου ότι δεν έχουν τύχει, λόγω εξαγωγής, οποιασδήποτε απαλλαγής και 
επιστροφής οποιωνδήποτε φόρων κατανάλωσης.   

 Επειδή η απόκτηση προσωπικών ειδών για τα οποία ζητείται απαλλαγή δεν 
πρέπει να εξαρτάται από τους γενικούς όρους φορολογίας που ισχύουν στην 
εσωτερική αγορά κράτους μέλους από το οποίο προέρχονται αλλά από τους όρους 
φορολογίας που ισχύουν στην εσωτερική αγορά κράτους μέλους, ώστε να μην 
περιορίζεται με οποιοδήποτε τρόπο η απόκτηση των ειδών αυτών, κρίνεται αναγκαία 
η ανάλογη τροποποίηση των βασικών κανονισμών. 

 Περαιτέρω, με τους ίδιους κανονισμούς προτείνεται η παραχώρηση ευχέρειας 
στο διευθυντή Τελωνείων να καθορίζει σε ειδικές περιπτώσεις, που δικαιολογούνται 
υπό τις περιστάσεις, ευνοϊκότερες προϋποθέσεις από αυτές που διαλαμβάνονται 
στους βασικούς κανονισμούς για παραχώρηση απαλλαγής από τους φόρους 
κατανάλωσης.  Προτείνεται επίσης ρύθμιση σύμφωνα με την οποία δε θα παρέχονται 
απαλλαγές από φόρους κατανάλωσης λιγότερο ευνοϊκές από αυτές που χορηγούνται 
για τις εισαγωγές από ιδιώτες προσωπικών ειδών προέλευσης τρίτων χωρών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 
σκοπούς των υπό συζήτηση κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν.  
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 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Χορήγηση Αδειών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Χορήγηση Αδειών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 
πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 19 
Οκτωβρίου 2009.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 87 
του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας (Χορήγηση Αδειών) Κανονισμών, ώστε να αξιοποιηθούν οι πρόνοιες του 
περί Γονικής Άδειας και Άδειας για λόγους Ανωτέρας Βίας Νόμου στο δημόσιο τομέα. 

 Με την προτεινόμενη τροποποίηση προβλέπεται η απάλειψη των δυσμενών 
συνεπειών που επέρχονται στους όρους εργασίας των δημόσιων υπαλλήλων, όταν 
αυτοί ασκούν το δικαίωμα λήψης γονικής άδειας, σύμφωνα με τον περί Γονικής Άδειας 
και Άδειας για λόγους Ανωτέρας Βίας Νόμο. 

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσε ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Οικονομικών, με βάση την ισχύουσα για τη δημόσια υπηρεσία νομοθεσία 
η γονική άδεια λογίζεται χωρίς απολαβές και συνεπώς δεν υπολογίζεται ως υπηρεσία 
για σκοπούς προαγωγής, καταβολής προσαυξήσεων, συντάξεων και δέκατου τρίτου 
μισθού.  Για το λόγο αυτό το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, θέλοντας 
να επιλύσει το πρόβλημα, προέβη σε σχετικές εισηγήσεις στη Μικτή Επιτροπή 
Προσωπικού (ΜΕΠ), λαμβάνοντας υπόψη και τις υποδείξεις του Τμήματος 
Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ώστε η 
γονική άδεια να θεωρείται άδεια απουσίας χωρίς απολαβές για λόγους δημόσιου 
συμφέροντος.  Με τον τρόπο αυτό θα υπολογίζεται πλέον ως “πραγματική υπηρεσία” 
και δε θα επηρεάζονται με οποιοδήποτε τρόπο τα ωφελήματα και τα δικαιώματα των 
δημόσιων υπαλλήλων.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

∆εν υπάρχουν.  

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων 
(Ενισχύσεις Ήσσονος Σημασίας) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τους κανονισμούς «Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων (Ενισχύσεις 

Ήσσονος Σημασίας) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Άγγελος Βότσης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης  Νίκος Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 
πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και στις 
12 Οκτωβρίου 2009.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο Έφορος Ελέγχου 
Κρατικών Ενισχύσεων και εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 25 του 
περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων Νόμου, σκοπείται η εναρμόνιση με το 
κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 1998/2006 της 
Επιτροπής της 15ης ∆εκεμβρίου 2006 αναφορικά με τις ενισχύσεις ήσσονος σημασίας, 
τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 1535/2007 της Επιτροπής της 20ής ∆εκεμβρίου 2006  
αναφορικά με τις ενισχύσεις ήσσονος σημασίας (de minimis) στον τομέα της 
παραγωγής γεωργικών προϊόντων και με τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 875/2007 της 
Επιτροπής της 24ης Ιουλίου 2007 αναφορικά με τις ενισχύσεις ήσσονος σημασίας στον 
τομέα της αλιείας. 

 Σημειώνεται ότι οι υφιστάμενοι κανονισμοί που αφορούν τις ενισχύσεις 
ήσσονος σημασίας καταργούνται με την έναρξη της ισχύος των υπό συζήτηση 
κανονισμών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι υπό 
συζήτηση κανονισμοί ρυθμίζουν τη διαδικασία της χορήγησης ενισχύσεων ήσσονος 
σημασίας. 

 Σύμφωνα με τους σχετικούς κοινοτικούς κανονισμούς, ο έλεγχος της τήρησης 
των ανώτατων ορίων ενισχύσεων ήσσονος σημασίας δύναται να διεξάγεται με: 

1. την τήρηση κεντρικών μητρώων ενισχύσεων ήσσονος σημασίας ή  

2. την εξασφάλιση γραπτών δηλώσεων από τους δικαιούχους σχετικά με τα ποσά 
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ενισχύσεων ήσσονος σημασίας που έλαβαν κατά τη διάρκεια των τριών (3) 
προηγούμενων οικονομικών ετών. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς υιοθετείται το σύστημα της εξασφάλισης 
δηλώσεων από τους δικαιούχους πριν από τη χορήγηση ενίσχυσης ήσσονος 
σημασίας σε αντικατάσταση της μεθόδου τήρησης κεντρικών μητρώων ενισχύσεων 
ήσσονος σημασίας που εφαρμοζόταν μέχρι σήμερα και η τήρηση των οποίων 
παρουσίαζε πρακτικά προβλήματα. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών, ο Έφορος Ελέγχου 
Κρατικών Ενισχύσεων ανέφερε ότι τα ανώτατα όρια των Κανονισμών (ΕΚ) αριθ. 
1998/2006, (ΕΚ) αριθ. 1535/2007 και (ΕΚ) αριθ. 875/2007 εφαρμόζονται σε 
“επιχειρήσεις” (“undertakings”).  Σύμφωνα με ευρεία κοινοτική νομολογία, ο όρος 
“επιχείρηση” νοείται ως η οικονομική ενότητα (economic unit), έστω και αν από νομική 
άποψη η οικονομική αυτή ενότητα αποτελείται από περισσότερα φυσικά ή νομικά 
πρόσωπα.  Οι ενισχύσεις de minimis που λαμβάνονται από νομικά ξεχωριστές 
οντότητες οι οποίες όμως αποτελούν ενιαία οικονομική ενότητα πρέπει να 
συνυπολογίζονται για σκοπούς τήρησης του ορίου του κανόνα de minimis.  Για την ορθή 
εφαρμογή του κανόνα, οι αρμόδιες αρχές έχουν την ευθύνη να προσδιορίζουν αν οι 
επιχειρήσεις που αιτούνται ενισχύσεις de minimis είναι μέλη ενός ομίλου εταιρειών ή 
αποτελούν οικονομική ενότητα με άλλες οντότητες ή είναι νομικώς και 
χρηματοοικονομικώς αυτοτελείς.   

 Σημειώνεται ότι με το υφιστάμενο σύστημα της τήρησης κεντρικών μητρώων 
ελέγχου ενισχύσεων ήσσονος σημασίας οι αρμόδιες αρχές έχουν την αποκλειστική 
ευθύνη, πριν από τη χορήγηση τέτοιων ενισχύσεων, να διαπιστώνουν κατά πόσο η 
ενδιαφερόμενη εταιρεία αποτελεί μαζί με άλλες εταιρείες οικονομική ενότητα πριν από 
την αποστολή των στοιχείων στον έφορο για έλεγχο.  Στη συνέχεια ο έφορος έχει την 
αποκλειστική ευθύνη να ελέγχει κατά πόσο οι δικαιούχοι έχουν λάβει ενισχύσεις de 
minimis που να μην ξεπερνούν τα ανώτατα όρια των κανονισμών.  Η διερεύνηση 
ωστόσο από τις αρμόδιες αρχές της ύπαρξης ντε φάκτο ελέγχου και οικονομικής 
ενότητας μεταξύ συνδεόμενων νομικών ή φυσικών προσώπων σε κάθε αίτηση για 
ενίσχυση de minimis, ανεξαρτήτως του ύψους της αιτούμενης ενίσχυσης, είναι 
εξαιρετικά δύσκολη και χρονοβόρα, γεγονός που την καθιστά πρακτικά αδύνατη για 
χώρες μέλη οι οποίες δε χρησιμοποιούν το σύστημα των γραπτών δηλώσεων, αλλά 
έχουν συγκροτήσει κεντρικό μητρώο ενισχύσεων ήσσονος σημασίας, στο οποίο 
καταχωρούνται όλες οι ενισχύσεις de minimis για κάθε δικαιούχο ξεχωριστά.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, για να μην καταστεί ο κανόνας de minimis 
πρακτικά ανεφάρμοστος και εφόσον οι κοινοτικοί κανονισμοί de minimis προτείνουν 
εναλλακτική μέθοδο, κρίθηκε σκόπιμο όπως με τους προτεινόμενους 
κανονισμούς υιοθετηθεί το απλούστερο και πιο ευέλικτο σύστημα της εξασφάλισης 
γραπτών δηλώσεων από τους δικαιούχους σε σχέση με το κατά πόσο αποτελούν 
μέρος μιας οικονομικής ενότητας.  

 Περαιτέρω, με τους προτεινόμενους κανονισμούς ρυθμίζεται η διαδικασία 
που θα ακολουθείται από τις αρμόδιες αρχές πριν από τη χορήγηση ενισχύσεων 
ήσσονος σημασίας στον τομέα της παραγωγής γεωργικών προϊόντων και αλιείας, 
η οποία διαλαμβάνει την εξασφάλιση έγκρισης:  

1.  του γενικού διευθυντή του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και  

2.  του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, αφού αυτός ελέγξει το εθνικό 
σωρευτικό ποσό που έχει χορηγηθεί υπό μορφή ενισχύσεων ήσσονος 
σημασίας στους εν λόγω τομείς σε διάφορες επιχειρήσεις στη ∆ημοκρατία 
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κατά τη διάρκεια των τριών τελευταίων οικονομικών ετών. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, οι προτεινόμενοι κανονισμοί ρυθμίζουν, μεταξύ 
άλλων, τη διαδικασία χορήγησης ενισχύσεων ήσσονος σημασίας, ώστε να 
διασφαλίζεται ότι δε θα χορηγείται ενίσχυση ήσσονος σημασίας που να υπερβαίνει τα 
ανώτατα όρια που προβλέπουν οι κοινοτικοί κανονισμοί ήσσονος σημασίας σε 
οιανδήποτε περίοδο τριών οικονομικών ετών. Για το σκοπό αυτό οι αρμόδιες αρχές 
πριν από τη χορήγηση ενίσχυσης ήσσονος σημασίας θα εξασφαλίζουν από το 
δικαιούχο γραπτή δήλωση ότι κατά τη διάρκεια των τριών τελευταίων ετών δεν έχει 
λάβει οποιαδήποτε άλλη ενίσχυση ήσσονος σημασίας ή ότι το σωρευτικό ποσό των 
ενισχύσεων ήσσονος σημασίας που έλαβε δεν υπερβαίνει τα όρια που καθορίζουν οι 
σχετικοί κοινοτικοί κανονισμοί.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, του μέλους 
της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και 
του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και εισηγείται στη 
Βουλή την έγκρισή τους.  
 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν.  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα δεν είναι έτοιμο. 
 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου Γεώργιος Τάσου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 
28 Απριλίου μέχρι τις 13 Οκτωβρίου 2009.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, 
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του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της ΠΟΒΕΚ και της Κυπριακής 
Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ).  Η ΟΕΒ, το ΚΕΒΕ, οι 
αυτοκινητιστικές οργανώσεις ΠΕΕΑ, ΣΕΑΚ και ΠΣΕΑ, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Μεταφορέων Α΄ - Ημιφορτηγά (Trailer), ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Μεταφορέων Α΄ - 
Βαριά Φορτηγά, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Μεταφορέων Α΄ - Αμμοχάλικα και η 
Παγκύπρια Οργάνωση Αποκαταστάσεως Αναπήρων (ΠΟΑΑ), παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, ώστε: 

1. να επιτευχθεί ο εκσυγχρονισμός του ορισμού του όρου “απόβαρο” σύμφωνα με 
τον ορισμό που περιέχει η Οδηγία 92/21/ΕΟΚ και το διεθνές Πρότυπο ISO 
1176:1990 και να αντικατασταθούν ορισμοί όρων του βασικού νόμου, ώστε να 
συνάδουν με τους ορισμούς που αποδίδει στους αντίστοιχους όρους ο περί 
Έγκρισης Τύπου Οχημάτων Νόμος, 

2. να παρασχεθεί η δυνατότητα σε πρόσωπο το οποίο κατέχει άδεια οδήγησης 
στην οποία έχουν σημειωθεί περισσότεροι από οκτώ βαθμοί ποινής για 
αδικήματα εξώδικης ρύθμισης της παραγραφής τριών από τους πιο 
πρόσφατους επιβληθέντες βαθμούς ποινής μια φορά κάθε τρία χρόνια, εφόσον 
το πρόσωπο αυτό παρακολουθήσει ειδικό σεμινάριο οδικής ασφάλειας και 
πετύχει σε σχετικές εξετάσεις, 

3. να ρυθμιστεί ο τρόπος καταβολής τελών από τον οδηγό μηχανοκίνητου 
οχήματος σε περίπτωση εκφόρτωσης του επιπλέον φορτίου,   

4. να καθοριστεί ότι αγωνιστικό όχημα που χρησιμοποιείται ή είναι εγγεγραμμένο 
σύμφωνα με τις διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας για τα μηχανοκίνητα 
οχήματα απαλλάσσεται από κάθε φόρο ή τέλος που αναφέρεται στο νόμο αυτό, 

5. να προβλεφθεί η δυνατότητα επιβολής από το διευθυντή του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών διοικητικού προστίμου στον οδηγό και το φορτωτή του οχήματος 
για επιπλέον φόρτωση και άσκησης από τον επηρεαζόμενο ιεραρχικής 
προσφυγής εναντίον της απόφασης αυτής, 

6. να προστεθεί, μεταξύ άλλων, ο όρος “χώρος στάθμευσης οχημάτων για άτομα 
με αναπηρίες”, σύμφωνα με τον ορισμό του οποίου ο χώρος δεικνύεται με 
σήμανση και σταθμεύουν σε αυτό μόνο οχήματα που φέρουν το σήμα 
στάθμευσης αναπήρων, όπως αυτό προβλέπεται στον περί Ατόμων με 
Αναπηρίες Νόμο. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή 
διαπιστώθηκε από τα μέλη της ότι οι προτεινόμενες πρόνοιες που αφορούν τη 
διαγραφή των βαθμών ποινής, κατόπιν παρακολούθησης ειδικού σεμιναρίου οδικής 
ασφάλειας και επιτυχίας σε σχετικές εξετάσεις, καθώς και οι πρόνοιες που αφορούν 
την επιβολή διοικητικού προστίμου στον οδηγό και το φορτωτή οχήματος για επιπλέον 
φόρτωση αυτού παρουσιάζουν κενά και χρήζουν περαιτέρω μελέτης από το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων.   

 Παράλληλα, σχετικές παρατηρήσεις και επιφυλάξεις για τις πιο πάνω πρόνοιες 
διατυπώθηκαν και από τους επηρεαζομένους οι οποίοι παρευρέθηκαν στις συνεδρίες 
της επιτροπής και εξέθεσαν τις απόψεις τους. 

 Ως εκ τούτου, η επιτροπή αποφάσισε να περιοριστεί στην εξέταση των 
υπόλοιπων προτεινόμενων διατάξεων, που αφορούν, μεταξύ άλλων, στον 
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εκσυγχρονισμό όρων και ορισμών της ισχύουσας νομοθεσίας, ώστε να συνάδουν με 
το ευρωπαϊκό κεκτημένο, και στη ρύθμιση του τρόπου καταβολής τελών από τον 
οδηγό του οχήματος σε περίπτωση εκφόρτωσης του επιπλέον φορτίου. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες διατάξεις τις 
οποίες η επιτροπή περιορίστηκε να μελετήσει στο παρόν στάδιο.  

 Με βάση τα δεδομένα αυτά, η επιτροπή αποφάσισε ομόφωνα όπως 
προωθήσει την ψήφιση των συγκεκριμένων προτεινόμενων διατάξεων, όπως αυτές 
εκτέθηκαν πιο πάνω, και να διαγράψει τις υπόλοιπες πρόνοιες του νομοσχεδίου, οι 
οποίες θεωρεί ότι χρήζουν περαιτέρω μελέτης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, αφού διαμόρφωσε ανάλογα το προτεινόμενο κείμενο του νομοσχεδίου 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Μέρους Ι του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη Παραρτήματος.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 
Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 
Τεχνικών Έργων (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2009» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντρέας Φακοντής Γεώργιος Τάσου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους υπό 
αναφορά κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 
Σεπτεμβρίου, 6 και 13 Οκτωβρίου 2009.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων, συνοδευόμενος από λειτουργούς του 
συμβουλίου, και εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και 
ΟΗΟ-ΣΕΚ.  Η συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις 
διατάξεις  του άρθρου 51 του περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών 
και Τεχνικών Έργων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
Κανονισμών, έτσι ώστε να επεκταθεί το όριο ηλικίας αφυπηρέτησης των υπαλλήλων 
του συμβουλίου στο 63ο έτος της ηλικίας τους. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, με 
τους υπό συζήτηση κανονισμούς η ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των μόνιμων 
υπαλλήλων, καθώς και των προσωρινών υπαλλήλων του συμβουλίου, επεκτείνεται 
στο 63ο έτος της ηλικίας τους, νοουμένου ότι αυτοί συμπληρώνουν το 60ό έτος της 
ηλικίας τους κατά ή μετά την 1η Ιουλίου 2008.  Για τους υπαλλήλους που υπηρετούν 
στο συμβούλιο κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων 
κανονισμών διασφαλίζεται το δικαίωμα αφυπηρέτησής τους με τη συμπλήρωση του 
60ού έτους της ηλικίας τους ή σε οποιοδήποτε μεταγενέστερο χρόνο μέχρι την 
ημερομηνία υποχρεωτικής αφυπηρέτησής τους, νοουμένου ότι αυτοί θα υποβάλουν 
σχετική αίτηση. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών, γι’  
αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν 
διαμορφωθεί από νομοτεχνικής άποψης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

Ως γνωστόν, το νομοθέτημα αυτό αφορά τη γνωστή πρακτική, η οποία 
ακολουθείται απαρέκκλιτα περίπου τον τελευταίο χρόνο από τη Βουλή, να ψηφίζει 
υπέρ  της επέκτασης του ορίου ηλικίας αφυπηρέτησης υπαλλήλων, ιδιαίτερα του 
δημόσιου και ημιδημόσιου τομέα.  Υπενθυμίζω ότι είμαστε εναντίον για λόγους αρχής, 
για λόγους που έχουν σχέση με το ότι δε δίνονται αντισταθμιστικά κίνητρα σε αυτούς 
οι οποίοι αποστερούνται του δικαιώματος λόγω της επέκτασης. 

 ∆εν πήρα το λόγο γι’ αυτό, για να επαναλάβω τη γνωστή μας τοποθέτηση μόνο.  
Πήρα το λόγο, γιατί πραγματικά το Συμβούλιο Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 
Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων, την επέκταση του ορίου ηλικίας των υπαλλήλων 
του οποίου αφορά το υπό συζήτηση νομοθέτημα, είναι ένας οργανισμός του δημοσίου, 
αν θέλετε ημικρατικός οργανισμός, και το διοικητικό του συμβούλιο διορίζεται από τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Για περίπου ένα και πλέον έτος εξακολουθεί να 
ακολουθείται μία παράδοξη τακτική σε αυτό το συμβούλιο υπό την εξής έννοια: Μας 
έχουν γίνει καταγγελίες σε σχέση με τον πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου, ο 
οποίος -ακούστε, ακούστε- εκτελεί εδώ και ένα και πλέον έτος τα καθήκοντα του 
γενικού διευθυντή με επιπλέον αντιμισθία!  Είναι μία παραδοξότητα η οποία αντιβαίνει 
στο νόμο, αντιβαίνει στη χρηστή διοίκηση, αντιβαίνει στην εικόνα που πρέπει να 
εκπέμπεται προς τα έξω για αντικειμενικότητα και αμεροληψία.    

Υπενθυμίζω ότι ο οργανισμός αυτός έχει την ευθύνη για την έγκριση και την 
εγγραφή εργοληπτών ανάλογα με την τάξη που δικαιούνται βάσει των προσόντων 
τους και, στο τέλος τέλος, με την αντιμισθία των €2.400!  ∆ηλαδή είναι ζήτημα για το 
οποίο όχι μόνο η Γενική Ελέγκτρια της ∆ημοκρατίας θα πρέπει να επέμβει, αλλά δεν 
ξέρω και ποιο άλλο θεσμικό όργανο, ίσως και ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, ο οποίος 
διορίζει τα μέλη του διοικητικού συμβουλίου, με την αυστηρή οδηγία, την αυτονόητη, 
ότι δεν μπορούν να κάνουν ενέργειες οι οποίες αντιβαίνουν στα καθήκοντά τους και τα 
αναιρούν, είτε με διαπλοκή είτε κατά παράβαση της χρηστής διοίκησης είτε με 
οποιοδήποτε τρόπο, και να συμπεριφέρονται ως έμμισθο όργανο την ίδια στιγμή.  
∆ηλαδή στην προκειμένη περίπτωση παραβιάζονται και βασικές διατάξεις, βασικές 
αρχές φυσικής δικαιοσύνης.   

Είναι γνωστό ότι το διοικητικό συμβούλιο ελέγχει το γενικό διευθυντή.  Ε, όταν ο 
γενικός διευθυντής είναι ταυτόχρονα το ίδιο πρόσωπο με τον πρόεδρο του διοικητικού 
συμβουλίου, ποιος ελέγχει ποιον;  Ελέγχει ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου 
τον εαυτό του;  Ε, είναι πράγματα τα οποία είναι πέρα από κάθε λογική σε μια 
ευνομούμενη χώρα!   

Η καταγγελία αυτή γίνεται μετά λόγου γνώσεως, γίνεται με συνείδηση από εμάς, 
έχουμε ερευνήσει την υπόθεση αυτή και, ευκαιρίας δοθείσης, λόγω της επέκτασης του 
ορίου αφυπηρέτησης που αφορά τους υπαλλήλους αυτού του οργανισμού, καλούμε 
από το βήμα αυτό τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να παρέμβει άμεσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή εχτές διορίστηκε το συμβούλιο, θέλω να καταλάβω αν 
αυτή η καταγγελία αφορά τον άνθρωπο που διορίστηκε εχτές, πριν ένα μήνα, διότι 
είπε για ένα χρόνο. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θα σας απαντήσω.  Τελειώστε. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όι, απλώς θέλω να διευκρινίσουμε ποιον εννοείτε.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πριν ένα χρόνο πάρθηκε η απόφαση, η απόφαση που έχω αναφέρει, η οποία 
είναι καταφανώς παράνομη, όταν ήταν άλλος ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου, 
ο οποίος εκτελούσε καθήκοντα γενικού διευθυντή.  Ο νέος, που διορίστηκε εχτές, 
δηλαδή πολύ πρόσφατα -είναι σχήμα λόγου αυτό που είπε ο κ. Κατσουρίδης, εντελώς 
πρόσφατα, είναι η αλήθεια- ακολουθεί την πεπατημένη του προηγούμενου.   

Περί αυτού πρόκειται, κύριε Κατσουρίδη.  Σας απάντησα.  Τόσο ο 
προηγούμενος όσο και ο νυν ακολουθούν την ίδια τακτική και την ίδια οδό, η οποία 
είναι η οδός της παρανομίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

 Α, συγγνώμη, κύριε Κουλία, ο κ. Κατσουρίδης, για να ολοκληρώσει.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς θα το ερευνήσουμε.  Εάν συμβαίνει αυτό το πράγμα 
τώρα, θέλω να πιστεύω ότι είναι, μέχρι να διευθετηθεί, γιατί έχουμε αντίληψη για τον 
άνθρωπο, είναι δημόσιος υπάλληλος με ανώτερη θέση και μου φαίνεται πολύ 
παράξενο να συμβαίνει τούτο και σίγουρα δεν είναι σωστό να συμβαίνει.  Αλλά 
πιστεύω ότι γίνεται, το βρήκε, είναι, μέχρι να διορθωθεί.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι δεν είναι θέμα να διερευνηθεί επιμέρους 
από τις κομματικές ομάδες της Βουλής ούτε και να απευθυνθεί η Βουλή, όπως το έχει 
θέσει ο συνάδελφος κ. Ερωτοκρίτου, προς τον Πρόεδρο.  Έχω την εντύπωση ότι 
αντίγραφο του πρακτικού της συνεδρίασης με τη δήλωση του συναδέλφου θα πρέπει 
να αποσταλεί σήμερα ή αύριο στο Γενικό Εισαγγελέα, διότι δεν είναι θέμα μόνο 
παραβίασης κανόνων διοικητικού δικαίου και φυσικής δικαιοσύνης, μπορεί να είναι και 
ποινικό αδίκημα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κουλίας κάτι ήθελε να πει. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ήθελα να πω πως καθηκόντως είναι στην επιτροπή Συγκοινωνιών που 
υπάγεται το συγκεκριμένο συμβούλιο.  Και μου κάνει εντύπωση δηλαδή, αν είναι έτσι, 
διότι θα αποτελεί οργιώδες σκάνδαλο του χειρίστου είδους.  Ένας δημόσιος 
υπάλληλος, ο οποίος έν’ διορισμένος ως πρόεδρος ενός διοικητικού συμβουλίου εκ 
του νόμου, να έκοψεν ο νους του να παίρνει δύο μισθούς…  Ποιος το ενέκρινε και από 
πού εισπράττει δηλαδή;  Αν είναι δυνατό δηλαδή, μου κάνει εντύπωση, αν είναι έτσι!  
∆ιότι, για να εκρέουν χρήματα από το δημόσιο και να καταλήγουν ως μισθοδοσία σε 
οποιονδήποτε, είναι δυνάμει νόμου.  Τούτοι έχουν κανένα κομπόδεμα εις την μπάντα 
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και πληρώνονται;  Πώς γίνεται τούτη η δουλειά;  Άρα αυτό που θα επιβεβαιώσω, κύριε 
Πρόεδρε, είναι ότι θα ζητήσω να έρθει στην επιτροπή μας στην επόμενη συνεδρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Συνέβαινε επί πέντε χρόνια και δεν το ήξερε κανένας; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Επί ένα χρόνο! 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Α, ένα χρόνο! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε ελέησον!  Γιατί, αν κλέφτουν πέντε χρόνια, είμαι υπεύθυνος για τους 
κλέφτες;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διευκρινιστικά, διότι πρέπει να δοθεί η πληροφόρηση αυτή:  
Εδώ και ένα χρόνο χηρεύει η θέση του γενικού διευθυντή και κάποιοι από το 
διοικητικό συμβούλιο, προφανώς προεξάρχοντος του προέδρου του διοικητικού 
συμβουλίου, είτε του τέως είτε του νυν, εθεώρησαν ότι θα πρέπει να καταλάβει τη 
θέση αυτή εισπράττοντας την αντιμισθία, εκκρεμούσης της διαδικασίας πληρώσεως 
της θέσης, που Κύριος οίδε πότε θα πληρωθεί, εφόσον μέσα σε ένα χρόνο ούτε 
προκηρύχθηκε ούτε πληρώθηκε, αλλά ούτε έδειξαν οποιοδήποτε ενδιαφέρον, για να 
την πληρώσουν.  Έτσι έχουν τα γεγονότα!  Τα έχουμε ερευνήσει και τα καταθέτουμε 
με πλήρη γνώση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, έτσι, για να ξεκαθαρίσουμε τα πράγματα, εδώ μπροστά μας έχουμε 
τους συγκεκριμένους κανονισμούς.  Απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι εκτός από το Ευρωπαϊκό 
Κόμμα και τον κ. Περδίκη όλες οι υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις εγκρίνουν τους 
κανονισμούς, έτσι;  Αυτό είναι το ένα.  Και θα μπούμε στη διαδικασία.  ∆εύτερον, αυτά 
που έχουν λεχθεί από το συνάδελφο κ. Ερωτοκρίτου όντως θα εξεταστούν και από 
εμάς, και θα πάει συγκεκριμένη επιστολή και δική μας με το πρακτικό, και θα γίνει 
διερεύνηση, για να δούμε αν όντως ισχύουν αυτά τα πράγματα, που αντιλαμβάνομαι 
ότι είναι πάρα πολύ σοβαρά και ενέχουν πολλές άλλες προεκτάσεις.  Γι’ αυτό το λόγο, 
τουλάχιστον από την πλευρά μας, θα γίνουν όλες οι νενομισμένες ενέργειες και 
κινήσεις. 

 Λοιπόν, πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης  των κανονισμών;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ και τρεις εναντίον οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 9 και 10 στην ημερήσια διάταξη, που είναι «Οι περί 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Ταμείο Προνοίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009» και «Οι περί Ταμείου Προνοίας Τακτικού Ωρομίσθιου Προσωπικού του 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Κανονισμοί του 2009», έχουν κοινή έκθεση.   Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Ταμείο Προνοίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009» και «Οι περί Ταμείου Προνοίας Τακτικού Ωρομίσθιου 
Προσωπικού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος  Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Γεώργιος Τάσου  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πρώτους υπό αναφορά 
κανονισμούς σε αρκετές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό 
διάστημα μεταξύ 7ης Νοεμβρίου 2006 και 13ης Οκτωβρίου 2009.  

 Η επιτροπή εξέτασε επίσης τους δεύτερους υπό αναφορά κανονισμούς σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Σεπτεμβρίου 2009, καθώς και στις 6 
και 13 Οκτωβρίου 2009.   

 Στα πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του 
Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού), του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου (ΘΟΚ), της Ένωσης Ηθοποιών Κύπρου, καθώς και των συντεχνιών ΣΥΘΟΚ-
ΟΗΟ-ΣΕΚ και ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ.   

 Σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών είναι η τροποποίηση των 
υφιστάμενων κανονισμών περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Ταμείο Προνοίας), οι 
οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 19 του περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
Νόμου, ώστε να γίνονται υποχρεωτικά μέλη του ταμείου προνοίας οι προσωρινοί 
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υπάλληλοι του ΘΟΚ με τη συμπλήρωση ενός έτους υπηρεσίας και οι 
προσλαμβανόμενοι με σύμβαση για χρονική περίοδο ενός έτους και άνω.  Οι πιο 
πάνω υπάλληλοι θα καθίστανται μέλη του ταμείου προνοίας αναδρομικά από την 
ημερομηνία του διορισμού τους. 

 Με την προτεινόμενη αυτή τροποποίηση το υφιστάμενο ταμείο προνοίας θα 
παραμείνει μόνο για το καλλιτεχνικό προσωπικό και συγκεκριμένα για τους ηθοποιούς 
με ετήσια σύμβαση και το διευθυντή, που είναι και αυτός συμβασιούχος, και 
παράλληλα θα δημιουργηθεί ξεχωριστό ταμείο προνοίας για το ωρομίσθιο προσωπικό. 

 Επισημαίνεται ότι με τους ισχύοντες κανονισμούς καλύπτονται και τα μέλη του 
ωρομίσθιου προσωπικού και οι ωρομίσθιοι εργάτες, για τους οποίους ο ΘΟΚ δήλωσε 
ότι  θα προβεί σε ξεχωριστή ρύθμιση όσον αφορά το δικό τους ταμείο προνοίας.   

 Στα πλαίσια όμως της συζήτησης των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών 
ενώπιον της επιτροπής προέκυψε θέμα όσον αφορά τη ρύθμιση και του ταμείου 
προνοίας του ωρομίσθιου προσωπικού.  Ειδικότερα, τόσο η Νομική Υπηρεσία όσο και 
το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού υπέδειξαν προς το αρμόδιο 
υπουργείο και το ΘΟΚ ότι, για να μην υπάρξει κενό, πρέπει να ετοιμαστούν 
παράλληλα και σχετικοί κανονισμοί για το ταμείο προνοίας του ωρομίσθιου 
προσωπικού, οι οποίοι πρέπει να προωθηθούν ταυτόχρονα για έγκριση από τη Βουλή 
μαζί με τους κανονισμούς για το ταμείο προνοίας του καλλιτεχνικού προσωπικού.   

 Για το λόγο αυτό ετοιμάστηκαν και κατατέθηκαν στη Βουλή σχετικοί κανονισμοί, 
οι οποίοι εξετάστηκαν από την επιτροπή τον Ιούνιο του 2007 και αφορούσαν το ταμείο 
προνοίας του τακτικού ωρομίσθιου προσωπικού.  Στα πλαίσια όμως της εξέτασης των 
εν λόγω κανονισμών, οι δύο ενδιαφερόμενες συντεχνίες ΟΗΟ-ΣΕΚ και ΣΗ∆ΗΚΕΚ-
ΠΕΟ είχαν εισηγηθεί να επέλθουν σ’ αυτούς οι ακόλουθες δύο αλλαγές: 

1. Να περιληφθεί και το επίδομα ακανόνιστου ωραρίου στον ορισμό του όρου 
“ωρομίσθιο”, αφού όμως πρώτα επέλθει σχετική συμφωνία μεταξύ του ΘΟΚ και 
των συντεχνιών στα πλαίσια ανανέωσης της συλλογικής σύμβασης του 
ωρομίσθιου προσωπικού.   

2. Να περιληφθεί στον ορισμό του Κανονισμού 15, που αφορά στην κατοχύρωση 
της αγοραστικής αξίας των χρημάτων του ταμείου, η δέσμευση του συμβουλίου 
του ΘΟΚ ότι θα καλύπτει τη διαφορά της κατοχύρωσης.   

 Η επιτροπή με βάση τα πιο πάνω υπέδειξε προς τα εμπλεκόμενα μέρη την 
ανάγκη να έλθουν σε συνεννόηση, ώστε, εάν επέλθει σχετική συμφωνία μεταξύ τους, 
να τροποποιηθεί ανάλογα το κείμενο των εν λόγω κανονισμών και να το καταθέσουν 
εκ νέου στη Βουλή για έγκριση.   

 Οι δύο πιο πάνω αλλαγές υιοθετήθηκαν τόσο από τα εμπλεκόμενα υπουργεία -
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και Υπουργείο Οικονομικών (Τμήμα ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού)- όσο και από το ΘΟΚ και στη συνέχεια εγκρίθηκαν από 
το Υπουργικό Συμβούλιο, με αποτέλεσμα τον Απρίλη του 2009 να κατατεθούν στη 
Βουλή νέοι κανονισμοί.  

 Οι νέοι αυτοί κανονισμοί είναι οι δεύτεροι υπό αναφορά κανονισμοί, στους 
οποίους περιλαμβάνονται οι αλλαγές που εισηγήθηκαν οι δύο συντεχνίες. 

 Σκοπός των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση 
το άρθρο 19 του περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμου, είναι η ίδρυση 
ξεχωριστού ταμείου προνοίας για το ωρομίσθιο προσωπικό του οργανισμού, έτσι 
ώστε οι σχετικές ρυθμίσεις να συνάδουν με τις ρυθμίσεις για το ταμείο προνοίας του 
τακτικού ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού. 
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 Με βάση τα πιο πάνω, όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν τόσο με τους 
πρώτους όσο και με τους δεύτερους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι πρέπει να 
προωθηθούν ταυτόχρονα προς έγκριση από τη Βουλή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί το 
σκοπό και τις επιδιώξεις και των δύο εν λόγω κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 9 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 9 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 10 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 10 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής  Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 
και 15 Οκτωβρίου 2009.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι των Υπουργείων Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Εξωτερικών 
και Οικονομικών, καθώς και εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου 
για τις κοινωνικές ασφαλίσεις, έτσι ώστε να τυγχάνουν κοινωνικής προστασίας και οι 
Κύπριοι πολίτες που υπηρετούν στις διπλωματικές αποστολές της ∆ημοκρατίας στο 
εξωτερικό με καθεστώς επιτόπιου προσωπικού, οι οποίοι στερούνται του δικαιώματος 
κοινωνικής ασφάλισης με βάση τη νομοθεσία του δεχόμενου κράτους. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και την εισηγητική έκθεση 
που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία για 
τις κοινωνικές ασφαλίσεις, Κύπριοι υπήκοοι που είναι μόνιμοι κάτοικοι εξωτερικού και 
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που απασχολούνται ως επιτόπιο προσωπικό στις διπλωματικές αποστολές της 
∆ημοκρατίας στο εξωτερικό δεν ασφαλίζονται, γι’ αυτό και κρίθηκε αναγκαία η 
τροποποίηση του βασικού νόμου, με στόχο να τυγχάνει κοινωνικής ασφαλιστικής 
κάλυψης και αυτή η κατηγορία εργαζομένων. 

 Όπως ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε περαιτέρω, με την προτεινόμενη 
τροποποίηση συμφώνησαν όλα τα μέλη του Συμβουλίου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών εξέφρασαν τη συμφωνία του 
υπουργείου με την προτεινόμενη τροποποίηση.  Οι ίδιοι επισήμαναν στην επιτροπή 
ότι με την εν λόγω τροποποίηση λύνεται το πρόβλημα ενός μικρού αριθμού 
εργοδοτουμένων -οκτώ, εννιά άτομα- που στην πλειοψηφία τους εργάζονται στη 
Μόνιμη Αντιπροσωπία της ∆ημοκρατίας στη Νέα Υόρκη και δε δικαιούνται κοινωνική 
ασφάλιση ούτε με βάση το δίκαιο του δεχόμενου κράτους -στη συγκεκριμένη 
περίπτωση το αμερικανικό δίκαιο- ούτε με βάση το κυπριακό δίκαιο. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών εξέφρασε τη συμφωνία του 
υπουργείου με το υπό εξέταση νομοσχέδιο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό 
κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Kτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι «Ο περί Υγιεινής 
Παραγωγής Τροφίμων Ζωικής Προέλευσης και ∆ιάθεσής τους στην Αγορά, καθώς και 
για άλλα Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Υγιεινής Παραγωγής Τροφίμων Ζωικής Προέλευσης και 

∆ιάθεσής τους στην Αγορά, καθώς και για άλλα Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 20 Νοεμβρίου 2007 και 15 Οκτωβρίου 2009.  Στο στάδιο της μελέτης 
του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Εξωτερικών, ο 
διευθυντής και εκπρόσωποι του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του 
Υπουργείου Εσωτερικών, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Κρεοπωλών, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, της 
Συντονιστικής Επιτροπής Οργανώσεων και Ομάδων Αιγοπροβατοτρόφων, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Εργαστηρίων Κοπής Κρέατος, του Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας, του Συνδέσμου Τυροκόμων, της Παγκύπριας 
Οργάνωσης Ποιμνιοτρόφων, του Συνδέσμου Προμηθευτών Προϊόντων Ευρείας 
Κατανάλωσης, της ΠΟΒΕΚ, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ και των αγροτικών οργανώσεων 
ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και Ευρωαγροτικός Σύνδεσμος 
Κύπρου.  Ο Παγκύπριος Κτηνιατρικός Σύλλογος, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Πτηνοτρόφων, το Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου, ο Οργανισμός Αγελαδοτρόφων, ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Θαλασσοκαλλιέργειας, ο Σύνδεσμος Βιομηχάνων 
Αλλαντοποιίας, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Παστεριωτών, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Χοιροτρόφων και ο Σύνδεσμος Βιομηχάνων Παγωτού, παρ’  όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στην επιτροπή.  Ωστόσο, αριθμός των πιο πάνω οργανώσεων 
γνωστοποίησαν τις θέσεις τους στην επιτροπή με γραπτά υπομνήματά τους.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Υγιεινής 
Παραγωγής Τροφίμων Ζωικής Προέλευσης και ∆ιάθεσής τους στην Αγορά, καθώς και 
για άλλα Συναφή Θέματα Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση του εθνικού 
νομοθετικού πλαισίου που αφορά την υγιεινή των τροφίμων με το κοινοτικό κεκτημένο 
και πιο συγκεκριμένα με τον Κανονισμό (ΕΚ) 178/2002 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου της 28ης Ιανουαρίου 2002 για τον καθορισμό των γενικών αρχών 
και απαιτήσεων της νομοθεσίας για τα τρόφιμα, για την ίδρυση της Ευρωπαϊκής 
Αρχής για την Ασφάλεια των Τροφίμων και τον καθορισμό διαδικασιών σε θέματα 
ασφάλειας των τροφίμων και τον Κανονισμό (ΕΚ) 853/2004 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 29ης Απριλίου 2004 για τον καθορισμό ειδικών 
κανόνων υγιεινής τροφίμων ζωικής προέλευσης. 

 Ειδικότερα, με το υπό εξέταση νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα: 

1.  Η δημιουργία μητρώου καταχώρισης για τις εγκαταστάσεις τροφίμων ζωικής 
προέλευσης που εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΚ) 
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853/2004 και ο καθορισμός των διαδικασιών εγγραφής στο μητρώο αυτό. 

2.  Ο καθορισμός των διαδικασιών χορήγησης άδειας λειτουργίας των πιο πάνω 
εγκαταστάσεων και έγκρισης των οχημάτων μεταφοράς τροφίμων ζωικής 
προέλευσης από το Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών. 

3. Ο καθορισμός των διαδικασιών διάθεσης κατασχόμενων τροφίμων ζωικής 
προέλευσης τα οποία κρίνονται ακατάλληλα από την αρμόδια αρχή. 

4. Η ρύθμιση της υποχρέωσης των υπεύθυνων επιχειρήσεων τροφίμων ζωικής 
προέλευσης, ώστε να συμμορφώνονται, μεταξύ άλλων, με τις απαιτήσεις του 
προαναφερθέντος Κανονισμού (ΕΚ) 178/2002, καθώς και η εξουσιοδότηση της 
αρμόδιας αρχής να εποπτεύει και να λαμβάνει διοικητικά μέτρα σε σχέση με 
αυτή. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο μαζί με 
σχετικούς κανονισμούς, που τιτλοφορούνται «Οι περί της Λειτουργίας των 
Κρεοπωλείων Κανονισμοί του 2008» και οι οποίοι θα απασχολήσουν την ολομέλεια 
του σώματος κατόπιν της ψήφισης του υπό εξέταση νομοσχεδίου σε νόμο.   

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, αφού ανέλυσε τις 
κυριότερες τροποποιήσεις του νομοσχεδίου, επισήμανε τη σχετική πρόνοια που 
αφορά τις προϋποθέσεις έκδοσης άδειας λειτουργίας των εγκαταστάσεων, 
σημειώνοντας ότι με το νομοσχέδιο προτείνεται η κατάργηση της προϋπόθεσης 
υποβολής πολεοδομικής άδειας, η οποία αποτελούσε απαίτηση της ισχύουσας 
νομοθεσίας.  Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, η τροποποίηση αυτή κρίθηκε 
αναγκαία, ώστε να αδειοδοτηθούν υφιστάμενες εγκαταστάσεις οι οποίες δεν πληρούν 
τις πολεοδομικές απαιτήσεις του σχετικού νόμου και συνεπώς δεν τυγχάνουν του 
ενδεδειγμένου ελέγχου, με αρνητικά συνεπακόλουθα στην οικονομία και στον 
καταναλωτή και κυρίως στη δημόσια υγεία. 

 Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, τόσο διά του εκπροσώπου του όσο και 
με επιστολή ημερομηνίας 14 Απριλίου 2008,  εξέφρασε αρχικά τη διαφωνία του σε 
σχέση με το προαναφερθέν θέμα, αφού η υιοθέτηση μιας τέτοιας ρύθμισης 
συγκρούεται με τον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο, σύμφωνα με τις 
διατάξεις του οποίου η πολεοδομική άδεια είναι απαραίτητη για την εξασφάλιση άδειας 
λειτουργίας των εν λόγω εγκαταστάσεων.  Επιπρόσθετα, στην ίδια επιστολή 
αναφέρεται ότι η ενδεχόμενη παράκαμψη της εν λόγω άδειας θα θέσει σε κίνδυνο τη 
χωροταξική και πολεοδομική ανάπτυξη των οικιστικών ζωνών και παράλληλα θα 
δημιουργήσει άνιση μεταχείριση αναφορικά με τις διαδικασίες αδειοδότησης 
βιομηχανικών εγκαταστάσεων.   

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ανέφερε ότι, παρά την προτεινόμενη κατάργηση της υποχρέωσης εξασφάλισης 
πολεοδομικής άδειας για την έκδοση άδειας λειτουργίας των εν λόγω εγκαταστάσεων, 
αυτή θα εξακολουθήσει να αποτελεί απαίτηση για τις υπό αναφορά εγκαταστάσεις 
σύμφωνα με τον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο, επισημαίνοντας παράλληλα 
την ισχύουσα νομολογία και τις γενικές αρχές του διοικητικού δικαίου.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κάλεσε τα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα όπως σε συνεργασία με όλους 
τους εμπλεκόμενους φορείς μελετήσουν περαιτέρω τις πρόνοιες του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, με σκοπό τη διαμόρφωση κοινά αποδεκτών νομοθετικών ρυθμίσεων.  
Επιπρόσθετα, η επιτροπή κάλεσε την εκπρόσωπο του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού να εξετάσει το ζήτημα κατά πόσο η ενδεχόμενη υιοθέτηση 
της θέσης για απάλειψη της πολεοδομικής άδειας ως προϋπόθεσης για εξασφάλιση 
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άδειας λειτουργίας των εγκαταστάσεών τους καθιστά τους αντίστοιχους υπευθύνους 
επιχειρήσεων τροφίμων μη δικαιούχους οποιωνδήποτε ενισχύσεων. 

 Οι εκπρόσωποι των αρμόδιων υπουργείων, υιοθετώντας την εισήγηση της 
επιτροπής, μελέτησαν εκ νέου το νομοσχέδιο μαζί με όλους τους εμπλεκόμενους 
φορείς και επανήλθαν στην επιτροπή με κοινή απόφαση όπως προωθηθεί η ψήφιση 
του νομοσχεδίου, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

 Στο στάδιο της επανεξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή ο 
εκπρόσωπος του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως εξέφρασε την άποψη ότι δεν 
απαιτείται να γίνει ρητή αναφορά στο νομοσχέδιο για απαίτηση πολεοδομικής άδειας 
προκειμένου να εκδοθεί άδεια λειτουργίας, καθότι αυτή απαιτείται από άλλη 
νομοθεσία.  Προς τούτο, κατέθεσε στην επιτροπή σχετική επιστολή του τμήματός του 
προς το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
συμφώνησε με την άποψη του πιο πάνω εκπροσώπου, τονίζοντας ότι, εφόσον το 
διοικητικό δίκαιο είναι ενιαίο και η υποχρέωση εξασφάλισης πολεοδομικής άδειας 
απαιτείται από τον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο, δεν υφίσταται λόγος 
απαίτησής της και από τον υπό τροποποίηση νόμο. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
διευκρίνισε στην επιτροπή ότι καμιά εγκατάσταση δε θα είναι δικαιούχος χορηγιών, αν 
δεν έχει εκ των προτέρων εξασφαλίσει πολεοδομική άδεια από το αρμόδιο 
κυβερνητικό τμήμα. 

 Παράλληλα, στα πλαίσια της κατ’ άρθρον συζήτησης του νομοσχεδίου, η 
επιτροπή αποφάσισε να εισηγηθεί την τροποποίηση της σχετικής πρόνοιάς του, ώστε 
το χρονικό διάστημα εντός του οποίου ο υπεύθυνος επιχείρησης τροφίμων δύναται να 
υποβάλει γραπτή ιεραρχική προσφυγή στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος να παραταθεί από δεκαπέντε σε σαράντα πέντε ημέρες, στην 
περίπτωση που η αίτησή του για παραχώρηση άδειας λειτουργίας εγκατάστασης 
απορριφθεί από το Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών.  Επιπρόσθετα, η επιτροπή 
εισηγείται την προσθήκη πρόνοιας, σύμφωνα με την οποία ο πιο πάνω αρμόδιος 
υπουργός εξετάζει και αποφασίζει επί της ιεραρχικής προσφυγής εντός σαράντα 
πέντε ημερών από την ημερομηνία υποβολής της τελευταίας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τις πιο πάνω 
αποφάσεις της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς, ως Κίνημα Οικολόγων, δε θα ψηφίσουμε αυτή τη 
νομοθεσία, διότι μέσα από τις πρόνοιες της πρότασης επιβραβεύεται η παρανομία και 
διαιωνίζεται  η πολεοδομική αναρχία, σε μια εποχή που η δεδηλωμένη θέση όλων των 
κομμάτων και της κυβέρνησης είναι να υπάρξει πολεοδομικό νοικοκύρεμα.  Εγώ δεν 
μπορώ να αντιληφθώ πώς η Νομική Υπηρεσία πριν από λίγες βδομάδες -ο Γενικός 
Εισαγγελέας συγκεκριμένα- γνωμοδότησε ότι κακώς το Υπουργείο Εργασίας εξέδιδε 
άδεια εκπομπής ρύπων σε εγκαταστάσεις που δεν είχαν πολεοδομική άδεια.  ∆εν 
μπορώ να καταλάβω γιατί γίνεται ολόκληρη ιστορία και στη Βουλή, για να αποκτήσουν 
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όλα τα συνεργεία τεχνικού ελέγχου οχημάτων πολεοδομική άδεια, και έρχεται η Βουλή 
σήμερα και συναινεί σε μια νομοθεσία η οποία επιτρέπει στα κρεοπωλεία -και να μην 
πηγαίνει ο νους σας όλους στο μικρό κρεοπωλείο της γειτονιάς, υπάρχουν σήμερα 
κρεοπωλεία σε γειτονιές που είναι μικρές βιοτεχνίες και, αν θέλετε, να πάω να σας τις 
δείξω- επιτρέπει λοιπόν η Βουλή να λειτουργούν αυτά τα κρεοπωλεία χωρίς 
πολεοδομική άδεια!  Στο δικό μας το μυαλό αυτό το πράγμα δεν μπορεί να χωρέσει, 
γι’ αυτό και δε θα το ψηφίσουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 5Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό 
νόμο.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Αντικατάσταση του Παραρτήματος ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος IV του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 11; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, μία εναντίον και δύο αποχές τα άρθρα 1 μέχρι 
11 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υγιεινής Παραγωγής Τροφίμων 
Ζωικής Προέλευσης και ∆ιάθεσής τους στην Αγορά, καθώς και για άλλα Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, μία εναντίον και δύο αποχές το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 13 και 14 στην ημερήσια διάταξη, που είναι «Ο περί 
Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης των Αμπελιών από Ανομβρία Νόμος του 2009» και  
«Οι περί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009», έχουν κοινή 
έκθεση και είναι ομόφωνα.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης των Αμπελιών από 
Ανομβρία Νόμος του 2009» και τους κανονισμούς «Οι περί Γεωργικής 

Ασφαλίσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο και τους υπό αναφορά κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 2 Ιουλίου, 10 Σεπτεμβρίου και 15 Οκτωβρίου 2009.  Στο 
στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου και των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και του Τμήματος Γεωργίας του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο διευθυντής και εκπρόσωποι του Οργανισμού 
Γεωργικής Ασφάλισης, καθώς επίσης εκπρόσωποι του Συμβουλίου Αμπελοοινικών 
Προϊόντων και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός 
Σύνδεσμος”.  Ο Ευρωαγροτικός Σύνδεσμος Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στην επιτροπή.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η εναρμόνιση του εθνικού 
νομοθετικού πλαισίου με τον Κανονισμό (ΕΚ) 479/2008 για την κοινή οργάνωση της 
αμπελοοινικής αγοράς με τη δημιουργία και λειτουργία ενός αυτόνομου και 
ανεξάρτητου ασφαλιστικού σχεδίου για την υποχρεωτική ασφάλιση των 
οινοποιήσιμων ποικιλιών αμπελιών έναντι ζημιών από ανομβρία.   

 Ειδικότερα, με το υπό εξέταση νομοσχέδιο προβλέπονται, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Ο ορισμός του όρου “ανομβρία” ως της έλλειψης επαρκούς βροχόπτωσης για 
παρατεταμένη χρονική περίοδο, που έχει ως συνέπεια τη μείωση της 
αναμενόμενης παραγωγής των αμπελιών, καθώς και ο καθορισμός του 
Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης ως του διαχειριστή του σχεδίου. 

2. Ο καθορισμός των ασφαλιζόμενων προσώπων, δηλαδή των δικαιούχων/ 
συμμετεχόντων στο σχέδιο, και των ζημιών που εξαιρούνται από την κάλυψη 
του σχεδίου. 

3. Οι οικονομικοί πόροι του σχεδίου και οι επενδύσεις που δικαιούται να 
πραγματοποιεί, καθώς επίσης ο έλεγχος διαχείρισης από το Γενικό Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας. 

4. Τα αδικήματα και οι ποινές που επιβάλλονται για την παραβίαση των 
διατάξεων της υπό συζήτηση νομοθεσίας. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 33 του περί Γεωργικής Ασφάλισης Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί 
Γεωργικής Ασφαλίσεως Κανονισμών, ώστε να μειωθεί το ασφάλιστρο που 
καταβάλλεται για την ασφάλιση των συγκεκριμένων ζημιών των αμπελιών, σύμφωνα 
με το υφιστάμενο σχέδιο γεωργικής ασφάλισης, από 6% σε 5%. 

 Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο και οι υπό αναφορά κανονισμοί 
κατατέθηκαν στη Βουλή μαζί με άλλους σχετικούς κανονισμούς, που τιτλοφορούνται 
«Οι περί Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης των Αμπελιών από Ανομβρία Κανονισμοί του 
2009» και οι οποίοι θα απασχολήσουν την ολομέλεια του σώματος μετά την ψήφιση 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο και την έναρξη της ισχύος του. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
προτεινόμενη μείωση του ασφαλίστρου από 6% σε 5%, όπως αυτή καθορίζεται στους 
προτεινόμενους περί Γεωργικής Ασφαλίσεως Κανονισμούς, συνδυάζεται με την 
παράλληλη επιβολή ασφαλίστρου ύψους 2,5% επί του αναμενόμενου από τα 
οινοποιήσιμα σταφύλια εισοδήματος, η οποία προτείνεται με τους εκκρεμούντες περί 
Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης των Αμπελιών από Ανομβρία Κανονισμούς.  
Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ποσοστό ύψους 2% του πιο πάνω 
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ποσοστού ασφαλίστρου καλύπτεται από κοινοτικούς πόρους και ως εκ τούτου οι 
παραγωγοί δεν επιβαρύνονται. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου και των υπό αναφορά κανονισμών.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, καθώς και 
την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την 
εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν oμιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Ασφαλιζόμενα πρόσωπα.  Άρθρο 4. 

 Χρόνος και διαδικασία καταβολής του ασφαλίστρου.  Άρθρο 5. 

 Καταβολή αποζημίωσης σε ασφαλιζόμενα πρόσωπα.  Άρθρο 6. 

 Μη καλυπτόμενες ζημιές.  Άρθρο 7. 

 Προϋποθέσεις καταβολής και ύψος καταβλητέας αποζημίωσης.  Άρθρο 8. 

 Καθυστέρηση πληρωμής ασφαλίστρων.  Άρθρο 9. 

 Αποζημιώσεις δεν υπόκεινται σε κατάσχεση κ.λπ.  Άρθρο 10. 

 Κεφάλαια του Σχεδίου.  Άρθρο 11. 

 Επενδύσεις.  Άρθρο 12. 

 Βιβλία λογαριασμών και απολογισμός.  Άρθρο 13. 

 Έλεγχος διαχείρισης.  Άρθρο 14. 

 Επισφαλείς οφειλές.  Άρθρο 15. 

 Αδικήματα.  Άρθρο 16. 

 Ποινές.  Άρθρο 17. 

 Εισπραττόμενες χρηματικές ποινές καταβάλλονται στον Οργανισμό.  Άρθρο 18. 

 ∆ίωξη για αδικήματα.  Άρθρο 19. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 20. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 20; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 20 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σχεδίων Γεωργικής Ασφάλισης των 
Αμπελιών από Ανομβρία Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 15 και 16 στην ημερήσια διάταξη, που είναι «Ο περί 
Βελτίωσης των Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και «Οι περί Βελτίωσης των 
Ζώων (Σύνδεσμοι Εκτροφέων, Κριτήρια Εγγραφής στα Γενεαλογικά Βιβλία, Αγώνες 
Ιπποειδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009», έχουν κοινή έκθεση.  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Βελτίωσης των Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 
και τους κανονισμούς «Οι περί Βελτίωσης των Ζώων (Σύνδεσμοι Εκτροφέων, 

Κριτήρια Εγγραφής στα Γενεαλογικά Βιβλία, Αγώνες Ιπποειδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο και τους υπό αναφορά κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 18ης Ιουνίου και 15ης Οκτωβρίου 2009.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Τμήματος Γεωργίας του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Συνδέσμου Εκτροφέων Βοοειδών, του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Χοιροτρόφων, του Παγκύπριου Οργανισμού Αγελαδοτρόφων (ΠΟΑ) 
∆ημόσια Λτδ, της Ιπποδρομιακής Αρχής Κύπρου, της Λέσχης Ιπποδρομιών 
Λευκωσίας, του Συνδέσμου Ιδιοκτητών ∆ρομώνων Ίππων Κύπρου και των αγροτικών 
οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Η Παγκύπρια 
Οργάνωση Ποιμνιοτρόφων, η Συντονιστική Επιτροπή Οργανώσεων και Ομάδων 
Αιγοπροβατοτρόφων και ο Ευρωαγροτικός Σύνδεσμος Κύπρου, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην επιτροπή. 
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 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Βελτίωσης 
των Ζώων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την 
Οδηγία 2008/73/ΕΚ του Συμβουλίου της 15ης Ιουλίου 2008 για την απλούστευση των 
διαδικασιών καταχώρισης και δημοσίευσης πληροφοριών στον κτηνιατρικό και 
ζωοτεχνικό τομέα και για την τροποποίηση των Οδηγιών 64/432/ΕΟΚ, 77/504/ΕΟΚ, 
88/407/ΕΟΚ, 88/661/ΕΟΚ, 89/361/ΕΟΚ, 89/556/ΕΟΚ, 90/426/ΕΟΚ, 90/427/ΕΟΚ, 
90/428/ΕΟΚ, 90/429/ΕΟΚ, 90/539/ΕΟΚ, 91/68/ΕΟΚ, 91/496/ΕΟΚ, 92/35/ΕΟΚ, 
92/65/ΕΟΚ, 92/66/ΕΟΚ, 92/119/ΕΟΚ, 94/28/ΕΚ, 2000/75/ΕΚ, της Απόφασης 
2000/258/ΕΚ και των Οδηγιών 2001/89/ΕΚ, 2002/60/ΕΚ και 2005/94/ΕΚ.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 24 του περί Βελτίωσης των Ζώων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί 
Βελτίωσης των Ζώων (Σύνδεσμοι Εκτροφέων, Κριτήρια Εγγραφής στα Γενεαλογικά 
Βιβλία, Αγώνες Ιπποειδών) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί η εναρμόνισή τους με το 
κοινοτικό κεκτημένο και πιο συγκεκριμένα με την πιο πάνω αναφερθείσα Οδηγία 
2008/73/ΕΚ. 

 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις εισάγονται, μεταξύ 
άλλων, διατάξεις που αφορούν την κατάρτιση καταλόγου συνδέσμων ή ενώσεων 
εκτροφέων που είναι επίσημα αναγνωρισμένοι για την τήρηση ή κατάρτιση 
γενεαλογικών βιβλίων ζώων καθαρής φυλής, καθώς και ορισμένες υποχρεώσεις 
κοινοποίησης στοιχείων προς τα κράτη μέλη. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου και των κανονισμών, 
ο εκπρόσωπος της Ιπποδρομιακής Αρχής Κύπρου και της Λέσχης Ιπποδρομιών 
Λευκωσίας εξέφρασε τη διαφωνία του σε σχέση με τις προτεινόμενες πρόνοιες, 
υποστηρίζοντας ότι με αυτές δεν επιτυγχάνεται η ορθή μεταφορά του ευρωπαϊκού 
δικαίου στο εθνικό.  Ειδικότερα, επισήμανε, μεταξύ άλλων, ότι οι έννοιες “σύνδεσμοι ή 
ενώσεις εκτροφέων”, που αναφέρονται στις προτεινόμενες ρυθμίσεις, αποτελούν 
στενότερες έννοιες από την έννοια “οργανώσεις”, που υπάρχει στην Οδηγία, και, ως 
εκ τούτου, η απουσία αναγνωρισμένων στην Κύπρο συνδέσμων ή ενώσεων θα 
δημιουργούσε τεράστιο κενό στην τήρηση των εν λόγω γενεαλογικών βιβλίων, τα 
οποία, όπως επισήμανε, τηρούνται τα τελευταία σαράντα χρόνια από την 
Ιπποδρομιακή Αρχή Κύπρου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κάλεσε τους αρμόδιους κυβερνητικούς φορείς όπως, σε συνεργασία με 
τις εμπλεκόμενες πλευρές, μελετήσουν περαιτέρω τις πρόνοιες των υπό συζήτηση 
νομοθετημάτων και επανέλθουν στη Βουλή με σχετικές εισηγήσεις.  Οι κυβερνητικοί 
αρμόδιοι, υιοθετώντας τις υποδείξεις της επιτροπής, επανεξέτασαν τις πρόνοιες των 
υπό αναφορά νομοθετημάτων και επανήλθαν στην επιτροπή με γραπτές εισηγήσεις, 
σημειώνοντας ότι αυτές αποτελούν προϊόν συναίνεσης μεταξύ των εμπλεκόμενων 
φορέων. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη της όλα τα πιο πάνω, αποφάσισε ομόφωνα 
όπως υιοθετήσει τις πιο πάνω προτεινόμενες εισηγήσεις, οι οποίες αφορούν τα 
ακόλουθα: 

1. Την τροποποίηση του ορισμού του όρου “ιδιωτική επιχείρηση”, ώστε να 
σημαίνει την εταιρεία που συστήνεται και λειτουργεί δυνάμει του περί Εταιρειών 
Νόμου. 

2. Την τροποποίηση της πρόνοιας για το περιεχόμενο των γενεαλογικών βιβλίων 
που τηρούνται από επίσημα αναγνωρισμένους συνδέσμους ή ενώσεις 
εκτροφέων. 
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 Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, κατόπιν εισήγησης της επιτροπής, το αρμόδιο 
υπουργείο συναίνεσε στη μείωση της προτεινόμενης χρηματικής ποινής που 
προβλέπεται στις σχετικές διατάξεις από χίλια οκτακόσια ευρώ σε χίλια επτακόσια 
ευρώ, ώστε να επιτυγχάνεται σωστή μετατροπή του ποσού των λιρών που 
αναγράφεται στην υφιστάμενη νομοθεσία σε ευρώ. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, αφού διαμόρφωσε ανάλογα τα υπό αναφορά κείμενα σύμφωνα με 
τις πιο πάνω αποφάσεις της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την 
ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, καθώς και την έγκριση των υπό 
αναφορά κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βελτίωσης των Ζώων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Αφού είδαμε και τα θέματα των ιπποειδών, πάμε στα βιοκτόνα τώρα. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι «Ο περί Βιοκτόνων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Βιοκτόνων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβρι Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 Ιουλίου 
και στις 17 και 24 Σεπτεμβρίου 2009.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του Τμήματος Γεωργίας του ίδιου υπουργείου, 
του Γενικού Χημείου του Κράτους και των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Υγείας, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
του ΚΕΒΕ, του Κυπριακού Συνδέσμου Φυτοπροστασίας και των αγροτικών 
οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Το Συμβούλιο 
Ελέγχου Γεωργικών Φαρμάκων και ο Ευρωαγροτικός Σύνδεσμος Κύπρου, παρ’ όλο 
που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην επιτροπή.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Βιοκτόνων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί η αποτελεσματικότερη εφαρμογή και ο 
εκσυγχρονισμός του νομοθετικού πλαισίου που διέπει τον τομέα της εγγραφής και του 
ελέγχου κυκλοφορίας βιοκτόνων. 

 Ειδικότερα, με το υπό εξέταση νομοσχέδιο προτείνονται, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Η παραχώρηση της δυνατότητας στο Συμβούλιο Ελέγχου Γεωργικών 
Φαρμάκων να μεταβιβάζει τις εκ του νόμου αρμοδιότητές του.  

2. Η τροποποίηση της διαδικασίας καταβολής τελών ανανέωσης άδειας βιοκτόνου. 

3. Η αύξηση των χρηματικών ποινών στις περιπτώσεις διάπραξης ποινικών 
αδικημάτων. 

4. Η επιβολή διοικητικών κυρώσεων και προστίμων στις περιπτώσεις παραβίασης 
του νόμου. 

5. Η διεύρυνση της προβλεπόμενης στο βασικό νόμο εξουσίας του Υπουργικού 
Συμβουλίου να εκδίδει κανονισμούς, ώστε να συμπεριλάβει τη ρύθμιση της 
εγγραφής εργοστασίων που παρασκευάζουν, τυποποιούν ή συσκευάζουν 
βιοκτόνα, καθώς και τη ρύθμιση της επαγγελματικής χρήσης τους. 

 Σημειώνεται ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή μαζί με 
σχετικούς κανονισμούς, οι οποίοι τιτλοφορούνται «Οι περί Βιοκτόνων Κανονισμοί του 
2009» και οι οποίοι έτυχαν παράλληλης μελέτης από την επιτροπή.  Ωστόσο, οι εν 
λόγω κανονισμοί θα συζητηθούν στην ολομέλεια του σώματος μετά την ψήφιση του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο.  

 Στο στάδιο της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του. 
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 Ειδικότερα, την επιτροπή απασχόλησε η προτεινόμενη πρόνοια με την οποία 
παρέχεται η εξουσία στο Συμβούλιο Ελέγχου Γεωργικών Φαρμάκων να μεταβιβάζει σε 
οποιοδήποτε πρόσωπο την άσκηση οποιασδήποτε εξουσίας για την εκτέλεση 
οποιουδήποτε καθήκοντος που ο υπό τροποποίηση νόμος ή οι εκδιδόμενοι δυνάμει 
αυτού κανονισμοί τού χορηγούν ή του αναθέτουν.  Ο εκπρόσωπος του Τμήματος 
Γεωργίας, επεξηγώντας τους λόγους της πιο πάνω τροποποίησης, ανέφερε ότι αυτή 
αποσκοπεί στην αύξηση του βαθμού λειτουργικότητας και αποτελεσματικότητας του 
νόμου, αφού το Συμβούλιο Ελέγχου Γεωργικών Φαρμάκων δεν είναι σε θέση να 
ανταποκριθεί ικανοποιητικά στις απαιτήσεις που απορρέουν από τον εν λόγω νόμο.  
Ωστόσο, η επιτροπή, θεωρώντας ότι η προτεινόμενη πρόνοια διατυπώνεται κατά 
πολύ γενικό τρόπο, εξέφρασε τις επιφυλάξεις της και κάλεσε το αρμόδιο υπουργείο να 
μελετήσει εκ νέου την υπό συζήτηση πρόνοια και να επανέλθει στην επιτροπή με τις 
εισηγήσεις του.  Συναφώς, το αρμόδιο υπουργείο, υπό το φως του πιο πάνω 
αιτήματος της επιτροπής, επαναδιατύπωσε την υπό αναφορά πρόνοια και με 
επιστολή του, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2009, κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο 
νομοσχεδίου.  Σύμφωνα με την τροποποιημένη διατύπωση της σχετικής πρόνοιας, το 
Συμβούλιο Ελέγχου Γεωργικών Φαρμάκων μεταβιβάζει γραπτώς κάθε φορά σε 
αρμόδιο δημόσιο λειτουργό την άσκηση συγκεκριμένης εξουσίας και την εκτέλεση 
καθήκοντος που ο εν λόγω νόμος ή οι εκδιδόμενοι δυνάμει αυτού κανονισμοί τού 
χορηγούν ή του αναθέτουν. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου, για αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί με βάση την 
πιο πάνω συμφωνηθείσα τροποποίηση και άλλες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 4Α.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 42Α.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βιοκτόνων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2009. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι «Οι περί Αλιείας 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2009».  

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θέλουμε μια μικρή αναβολή για μια βδομάδα, κύριε Πρόεδρε.  Πήραμε κάποια 
έγγραφα και θέλουμε να τα μελετήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Τάσου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Επί του ιδίου θέματος, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς, θα έλεγα ότι, ενόψει του 
γεγονότος ότι μας έχει δοθεί σήμερα μια μελέτη του Συνδέσμου Επαγγελματιών 
Ψαράδων Ζυγίου η οποία διαψεύδει αυτά τα οποία έχουμε πάρει από κάποια άλλη 
πηγή, θα ήταν φρόνιμο, νομίζω -ίσως, κύριε Πρόεδρε, χωρίς να θέλω να διαφωνήσω 
με τον κοινοβουλευτικό μας εκπρόσωπο- να δοθούν δεκαπέντε μέρες.  Θα ήταν ίσως 
καλύτερα, για να παρασχεθεί και χρόνος να το ξαναδεί και η επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ένσταση να αναβληθεί, αλλά έχω ένσταση με τον 
τρόπο που τέθηκε το θέμα.  Πήραμε από τους επαγγελματίες του Ζυγίου, η μία πηγή, 
που είναι αντίθετη από μια άλλη πηγή και εννοούμε το υπουργείο.  Το υπουργείο δεν 
είναι μια άλλη πηγή!  Είναι επίσημη πηγή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Έφυγέ του λίγο του κ. Τάσου.  Εντάξει, δεν είναι αυτό που εννοούσε.  
∆εν είναι κακών προθέσεων και ιδιαίτερα, όταν είπε ότι συμφωνεί και με τον κ. 
Πουργουρίδη, το διαπιστώνω. 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν εγείρεται θέμα ότι μπορεί να υπάρχει θέμα σύγκρισης 
κάποιων πληροφοριών, δε θα πρέπει να ξαναπάει στην επιτροπή; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Αυτό είπαμε! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Το είπατε, δεν το καταλάβαμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ούτως ή αλλιώς, ήθελα να ρωτήσω αν συμφωνούν όλοι με την εισήγηση του κ. 
Πουργουρίδη για αναβολή και οπωσδήποτε θα πάει πίσω στην αρμόδια επιτροπή.  

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν έχουμε ένσταση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, το θέμα αναβάλλεται για δεκαπέντε μέρες και πάει πίσω στην επιτροπή. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι «Ο περί Εκρηκτικών Υλών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Aντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 Ιουνίου, 
καθώς και στις 8 και 15 Οκτωβρίου 2009.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας 
Μεταλλείων του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
του Συνδέσμου Κατασκευαστών Φυσιγγίων και Σφαιριδίων, καθώς και των αγροτικών 
οργανώσεων ΕΚΑ και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, 
“Αγροτική” και “Ευρωαγροτικός Σύνδεσμος”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Εκρηκτικών Υλών Νόμου, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στον Επιθεωρητή 
Εκρηκτικών Υλών να παραχωρεί έγκριση για πολλαπλές εξαγωγές πυρομαχικών από 
τη ∆ημοκρατία σε χώρες εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης συνολικής διάρκειας τριών 
ετών. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του προτεινόμενου νόμου, ο προϊστάμενος της 
Υπηρεσίας Μεταλλείων, αφού παρέθεσε ορισμένα στατιστικά στοιχεία αναφορικά με 
τις εξαγωγές πυρομαχικών από τη ∆ημοκρατία σε χώρες που δεν έχουν ενταχθεί στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, ανέφερε ότι η προτεινόμενη τροποποίηση αποσκοπεί στην 
απλούστευση των διαδικασιών εξαγωγής των εν λόγω πυρομαχικών, αλλά και στη 
συνεπαγόμενη μείωση των τελών που απαιτούνται για τις εν λόγω εξαγωγές, αφού τα 
υφιστάμενα ετήσια τέλη παραμένουν τα ίδια για έγκριση συνολικής χρονικής διάρκειας 
μέχρι τρία έτη. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
διευκρίνισε ότι οι άδειες εξαγωγής που εκδίδονται από το εν λόγω υπουργείο 
διαχωρίζονται από τις εγκρίσεις που εκδίδονται από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, γιατί στηρίζονται σε διαφορετικές νομοθεσίες.  Περαιτέρω, 
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επεξήγησε ότι οι άδειες που εκδίδονται από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού αποσκοπούν στον έλεγχο του προορισμού των πυρομαχικών, ενώ οι υπό 
συζήτηση εγκρίσεις αποτελούν ουσιαστικά εγκρίσεις φόρτωσης των πυρομαχικών.   

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Κατασκευαστών Φυσιγγίων και Σφαιριδίων 
ανέφερε ότι με την προτεινόμενη τροποποίηση επιτυγχάνεται αφενός η απλούστευση 
των διαδικασιών εξαγωγής και αφετέρου η επιθυμητή μείωση των τελών εξαγωγής 
των πυρομαχικών, τα οποία ήταν υψηλότερα από αυτά που επιβάλλονται από άλλες 
χώρες, με αρνητικά συνεπακόλουθα στην ανταγωνιστικότητα των κυπριακών 
προϊόντων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί ∆ημόσιας Προσφοράς και 
Ενημερωτικού ∆ελτίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.181-2009). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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2. Ο περί της Σύναψης 
Καταναλωτικών Συμβάσεων εξ 
Αποστάσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.182-2009). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

3. Ο περί της εξ Αποστάσεως 
Εμπορίας Χρηματοοικονομικών 
Υπηρεσιών προς τους 
Καταναλωτές (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.183-2009). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

4. Ο περί Καταναλωτικής Πίστης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.184-2009). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

5. Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας 
Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.185-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 

6. Οι περί της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου (Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.122-2009). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Ειδικό Καθεστώς Αγροτών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.123-2009). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8. Έγγραφο (Υπ. Οικον. 19/2009) 
σύμφωνα με τους περί Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια 
και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Έγγραφο της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου (Αρ. 1/2009) που αφορά 
την πρόσληψη έκτακτου 
υπαλλήλου σύμφωνα με τον περί 
Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων 
στη Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο αρ. 169 
του 1985.  
(Αρ. Φακ. 10.10.011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10. Έγγραφο (Υπ. Παιδ. 6/2009) 
σύμφωνα με τον περί Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια 
και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμο 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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αρ. 169 του 1985.  
(Αρ. Φακ. 15.17.010). 

11. Ειδικό ένταλμα πληρωμής (αρ. 34) 
αποσταλέν από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 12 Οκτωβρίου 
2009 σύμφωνα με το εδάφιο (1) του 
άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2009 Νόμου 
του 2008 [Ν.29(ΙΙ)/2008]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 2 του 
2009 του προϋπολογισμού του 
Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών σύμφωνα με το 
άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
του 2009 Νόμου του 2009 
[Ν.1(ΙΙ)/2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

13. Εκθέσεις του Υπουργού 
Εσωτερικών για την παραχώρηση, 
εκμίσθωση, ανταλλαγή ή 
παραχώρηση άδειας χρήσεως 
κρατικής γης σύμφωνα με το άρθρο 
18(2) του περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
Νόμου 74/88, όπως αυτές έχουν 
εγκριθεί από το Υπουργικό 
Συμβούλιο με τις αποφάσεις αρ. 
64.275 ημερ. 31/8/06 και 64.093 
ημερ. 13/7/06. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001) 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

Ο περί Κέντρων Ενηλίκων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.038.2009). 

Αντώνη Αντωνίου,  
Κώστα 
Κωνσταντίνου 
και Φειδία Σαρίκα, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για την πρόταση νόμου, κύριε Πρόεδρε, την τελευταία, περί Κέντρων Ενηλίκων, 
που αφορά την Πάφο και υπογράφουν οι βουλευτές της Πάφου -βέβαια 
αντιλαμβάνομαι την ιδιαιτερότητα της επαρχίας και θα έπρεπε να μιλούμε για 
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τριζωνική τρικοινοτική ομοσπονδία και όχι δικοινοτική διζωνική- θέλω να πω γιατί δεν 
υπογράφει ο βουλευτής του ΑΚΕΛ.  ∆ιότι εξόφθαλμα είναι αντισυνταγματική η 
πρόταση, γιατί προνοεί δαπάνες από το κράτος!  Η θέση μας είναι πάγια.  Όλοι οι 
συνάδελφοι εδώ γνωρίζουν ότι δεσμευτήκαμε ακόμα από την προηγούμενη προεδρία 
της Βουλής ότι δε θα καταθέτουμε εν γνώσει μας αντισυνταγματικές προτάσεις νόμου 
και γι’ αυτό ο βουλευτής του ΑΚΕΛ Πάφου δεν έχει υπογράψει. 

 Επί της ουσίας και εμείς θα συμφωνούσαμε, αλλά η δική μας η άποψη είναι ότι 
έπρεπε να γίνει διαβούλευση με την κυβέρνηση, διότι, αν δηλωθεί ότι συμφωνεί, τότε 
μπορούμε να προχωρήσουμε να ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Kαταρχάς, η πρόταση δεν αφορά μόνο την Πάφο, αφορά όλα τα κέντρα 
ενηλίκων.  ∆εύτερον, ο σκοπός της πρότασης είναι η τροποποίηση του περί Κέντρων 
Ενηλίκων Νόμου, ώστε να υπάρχει η δυνατότητα παραχώρησης ειδικών υπηρεσιών 
σε ιδρύματα ή κέντρα ενηλίκων που φιλοξενούν παιδιά με ειδικές ανάγκες άνω των 
δεκαοχτώ ετών.  Σύμφωνα με την πρόταση, το Υπουργικό Συμβούλιο κρίνει, μεριμνά 
κατά πόσο χρειάζεται αυτή η υπηρεσία και αποφασίζει κατά πόσο θα δώσει αυτή τη 
δυνατότητα.  Άρα, από τη στιγμή που το ίδιο το Υπουργικό Συμβούλιο θα αποφασίσει, 
θεωρώ ότι δεν είναι αντισυνταγματική.  Γιατί με το καθεστώς που ισχύει σήμερα δεν 
υπάρχει αυτή η δυνατότητα στα ιδρύματα που φιλοξενούν παιδιά άνω των δεκαοχτώ.  
Ακόμα και να θέλει η κυβέρνηση να παραχωρήσει κάποιους ειδικούς καθηγητές για 
εκπαίδευση, δεν μπορεί να το πράξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι για άλλο θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα να το κλείσουμε αυτό, κύριε Παπαδόπουλε, και μετά. 

 Λοιπόν, εγώ λέω να τεθεί το θέμα και στο μεσοδιάστημα αυτό μπορούν να 
γίνουν και κάποιες επαφές με το αρμόδιο υπουργείο.  Αν δούμε ότι αυτός ο μοχλός 
πίεσης που προέρχεται από τους βουλευτές μπορεί να υποβοηθήσει, έτσι που να 
υπάρξει αυτή η πρωτοβουλία από μέρους της κυβέρνησης, τόσο το καλύτερο.  Εγώ 
λέω ας τεθεί το θέμα αυτό, χωρίς να αποκλείεται η δυνατότητα να γίνουν οι 
παρεμβάσεις από τους βουλευτές όλους της Πάφου και τους τέσσερις προς την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Επομένως, η δική μου η άποψη είναι να παραμείνει ως έχει και βέβαια να 
γίνουν οι επαφές τις επόμενες μέρες με την κυβέρνηση.  Αν έρθει το καλό, μπράβο!  
Αυτό έχει σημασία να κάνουμε, το καλό, ανεξάρτητα αν θα συζητηθεί ή όχι. 

 Λοιπόν, ο κ. Παπαδόπουλος για το θέμα που τον ενδιαφέρει. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι σε σχέση με τα νομοσχέδια με τους αριθμούς 2, 3 και 4 
του καταλόγου του δεύτερου κεφαλαίου που μας έχετε κοινοποιήσει.  Τα 
συγκεκριμένα νομοσχέδια είναι συσχετιζόμενα με κάποια άλλα νομοσχέδια που 
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αφορούν τη νομοθεσία των χρηματικών πληρωμών.  Είναι εναρμονιστική νομοθεσία 
και θεωρώ ότι θα πρέπει να παραπεμφθούν στην επιτροπή Οικονομικών, γιατί έχουν 
σχέση με τα άλλα νομοσχέδια που εξετάζονται αυτή τη στιγμή από την επιτροπή μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συμφωνείτε; 

 Ωραία!  Η εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου γίνεται δεκτή. 

 Πάμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί 
γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.364, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ανδρέα Αγγελίδη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν καταγράφεται, όπως και σε άλλες χώρες, ειδική σήμανση 
στα φάρμακα εκείνα που παρουσιάζουν παρενέργειες και επηρεάζουν τις ανθρώπινες 
αντιδράσεις, ώστε να μη χρησιμοποιούνται από οδηγούς τροχοφόρων οχημάτων. 

 Επίσης, γιατί δεν αποτελεί μέρος της ιατρικής δεοντολογίας το καθήκον κάθε 
ιατρού να τονίζει στον ασθενή του ότι το φάρμακο που του υπέδειξε, με συνταγή του, 
να χρησιμοποιεί επηρεάζει τις ανθρώπινες αντιδράσεις και άρα δεν πρέπει να οδηγεί 
για όσο χρόνο το λαμβάνει.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.365, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προβαίνει η κυπριακή πολιτεία, για να ενισχύσει το 
άθλημα της ιστιοσανίδας και γενικότερα της ιστιοπλοΐας, λαμβάνοντας υπόψη το 
γεγονός ότι οι αθλητές μας διαπρέπουν στο συγκεκριμένο άθλημα διεθνώς.  
Παρακαλείται ακόμη να ενημερώσει το σώμα γιατί οι εν λόγω αθλητές του Ναυτικού 
Ομίλου Κερύνειας δεν έχουν το δικαίωμα να χρησιμοποιούν τις εγκαταστάσεις του 
Κέντρου Ιστιοπλοϊκών Αγώνων, ιδιοκτησίας του ΚΟΑ, που βρίσκεται στη Λεμεσό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.366, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια διαδικασία ακολουθήθηκε για την πρόσφατη πρόσληψη των 
έκτακτων υπαλλήλων στον τομέα της διαχείρισης στερεών απορριμμάτων του 
Υπουργείου Εσωτερικών και για το σκοπό της πρόσληψής τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.367, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Οι ευθύνες και τα έξοδα που επωμίζεται η πολύτεκνη οικογένεια κατά τη 
διάρκεια της στρατιωτικής θητείας των παιδιών της είναι πολλαπλάσια, γιατί 
προσφέρει αναλογικά πολύ περισσότερα παιδιά στην Εθνική Φρουρά. 

 Η αύξηση του χορηγήματος των εθνοφρουρών παιδιών πολύτεκνων 
οικογενειών θα ανακουφίσει την πολύτεκνη οικογένεια και θα την ελαφρύνει από τα 
πολλαπλά οικονομικά βάρη. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν και πότε προτίθεται να αυξήσει τη χορηγία για τους εθνοφρουρούς 
παιδιά πολύτεκνων οικογενειών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.368, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Γίνεται συχνά λόγος για την απειρία των νέων οδηγών ως αιτία για την 
πρόκληση δυστυχημάτων.  Από την άλλη, έχουμε γίνει όλοι μάρτυρες καταγγελιών ότι 
η εκπαίδευση των νέων οδηγών είναι πολύ επιφανειακή και περιορίζεται μόνο σε ένα 
μέρος των συνθηκών οδήγησης.  Σε άλλες χώρες στο πρόγραμμα της εκπαίδευσης 
των νέων οδηγών περιλαμβάνονται υποχρεωτικά μαθήματα και ώρες οδήγησης σε 
υπεραστικούς δρόμους, νυκτερινή οδήγηση κ.ο.κ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να εισαγάγει την υποχρεωτική εκπαίδευση των 
υποψήφιων οδηγών σε όλες τις συνθήκες οδήγησης (π.χ. οδήγηση σε υπεραστικούς 
δρόμους, νυκτερινή οδήγηση κ.λπ.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.369, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το κόστος του ηλεκτρικού ρεύματος έχει καταστεί δυσβάσταχτο για την 
πολύτεκνη οικογένεια εξαιτίας του τρόπου τιμολόγησης, που δε λαμβάνει υπόψη το 
μέγεθος της οικογένειας. 

 Το Σεπτέμβριο του 2008 έγινε μερική βελτίωση της ειδικής διατίμησης στο 
ηλεκτρικό ρεύμα για κάποιες πολύτεκνες οικογένειες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να βελτιώσει και να διευρύνει τα κριτήρια της ειδικής 
διατίμησης στο ηλεκτρικό ρεύμα, ώστε να ανακουφιστούν οι πολύτεκνες οικογένειες.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.370, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η Πάφος, μαζί με τη Σαλαμίνα, θεωρούνται από τους πιο σημαντικούς 
αρχαιολογικούς χώρους της Κύπρου, βάσει ιστορικών και αρχαιολογικών δεδομένων, 
αλλά και τουριστικών οδηγών. 

 Έχω πληροφορηθεί ότι ολόκληρη η επαρχία Πάφου βρίσκεται υπό την 
επίβλεψη ενός και μόνο λειτουργού του Τμήματος Αρχαιοτήτων και πως μόνο σε 
περίπτωση τυχαίας ανεύρεσης αρχαιοτήτων (π.χ. από οικοδομικές εργασίες ή οδικά 
έργα) καλούνται “ενισχύσεις” από τη Λευκωσία.  Πέραν της μεγάλης έκτασης που 
πρέπει να επιβλέπει αυτό το άτομο (από την Πέτρα του Ρωμιού μέχρι και την Πόλη 
Χρυσοχούς), έχει υπό τη διαχείρισή του δεκάδες μουσεία και υπό την ευθύνη του τη 
συντήρηση όλων των αρχαιολογικών χώρων της επαρχίας.  ∆εδομένων και των 
κρουσμάτων αρχαιοκαπηλίας στην περιοχή και της μεγάλης πιθανότητας 
αποσιώπησης τυχόν ανεύρεσης νέων αρχαιολογικών ευρημάτων, λόγω της άκρατης 
οικοδομικής ανάπτυξης και της έλλειψης επίβλεψης, έχουμε την άποψη ότι πρέπει να 
ενισχυθεί αμέσως το δυναμικό του Τμήματος Αρχαιοτήτων που εργοδοτείται στην 
επαρχία Πάφου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί υποβαθμίζεται ο αρχαιολογικός και ιστορικός πλούτος της 
Πάφου με αυτό τον τρόπο.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.371, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «H Παγκύπρια Οργάνωση Πολυτέκνων θεωρεί ότι η κυβέρνηση έχει δεσμευτεί 
να παραχωρήσει 13ο μηνιαίο επίδομα στις πολύτεκνες οικογένειες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε το υπουργείο του προτίθεται να ετοιμάσει και να καταθέσει στη 
Βουλή τροποποιητικό νομοσχέδιο για την παραχώρηση 13ου επιδόματος στις 
πολύτεκνες οικογένειες.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.372, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πολλές ευρωπαϊκές χώρες έχουν καθιερώσει 
υποχρεωτικό αριθμό μαθημάτων σε σχολές οδηγών για όλους τους υποψήφιους 
οδηγούς.  Όλοι οι  υποψήφιοι οδηγοί είναι υποχρεωμένοι να παρακολουθήσουν έναν 
ελάχιστο αριθμό μαθημάτων από εγκεκριμένο δάσκαλο ή σε σχολή οδηγών.  Στην 
Κύπρο δεν υπάρχει τέτοιου είδους πρόνοια, με αποτέλεσμα να τίθεται σε αμφιβολία η 
ποιότητα της εκπαίδευσης των νέων οδηγών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το υπουργείο του προβληματίζεται να καθιερώσει ελάχιστο 
υποχρεωτικό αριθμό μαθημάτων οδήγησης για τους υποψήφιους νέους οδηγούς από 
εγκεκριμένο δάσκαλο οδήγησης ή σχολή οδηγών.» 

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.373, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πολύ συχνά γίνομαι αποδέκτης παραπόνων από πολίτες που διαμαρτύρονται 
για τη διακίνηση φορτηγών αυτοκινήτων, βυτιοφόρων και αρθρωτών μέσα σε 
κατοικημένες περιοχές και συνοικιακούς δρόμους.  Τούτο συμβαίνει γιατί, δυστυχώς, 
αποθήκες και βιοτεχνίες, σταθμοί πετρελαιοειδών και χώροι στάθμευσης φορτηγών 
λειτουργούν ανεξέλεγκτα πολλές φορές και χωρίς άδεια μέσα σε οικιστικές περιοχές. 

 Η παρουσία βαριών φορτηγών σε οικιστικές περιοχές δημιουργεί σοβαρούς 
κινδύνους ασφάλειας για την τροχαία κίνηση, τα παιδιά και τους πεζούς και επιπλέον 
προκαλεί σοβαρά προβλήματα οχληρίας και ρύπανσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το νομικό πλαίσιο για την κυκλοφορία βαριών φορτηγών μακράς 
βάσης και αρθρωτών φορτηγών οχημάτων μέσα σε κατοικημένες περιοχές, αν αυτό 
είναι εναρμονισμένο με τα ευρωπαϊκά πρότυπα και αν υπάρχει πρόθεση για 
τροποποίησή του.» 

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.374, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, σύμφωνα με μελέτη της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Πολυτέκνων, η απώλεια της αγοραστικής δύναμης του επιδόματος τέκνου ανέρχεται 
σε 7,5% ετησίως.  Συνεπώς, σύμφωνα με τους πολυτέκνους, το επίδομα τέκνου θα 
έπρεπε να έχει αυξηθεί από την 1η Ιανουαρίου 2009, πέραν του τιμαρίθμου, σε αυτό 
περίπου το ποσοστό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να ικανοποιήσει το αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Πολυτέκνων για άμεση αναθεώρηση του επιδόματος τέκνου με αναδρομική ισχύ από 
την 1η Ιανουαρίου 2009.» 
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  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.375, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σχεδόν όλες οι ευρωπαϊκές χώρες έχουν εισαγάγει ως 
υποχρεωτικό θέμα στην εξέταση των νέων οδηγών τις αρχές οικολογικής οδήγησης 
(ecodriving).  Μάλιστα, σε ορισμένες χώρες, εάν δεν πετύχει ο υποψήφιος οδηγός στο 
μέρος της εξέτασης που αφορά την “οικολογική οδήγηση”, τότε δε θεωρείται ικανός να 
αποκτήσει δίπλωμα οδήγησης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν πρόκειται να εισαχθούν στα υποχρεωτικά μαθήματα οδήγησης και 
εξέτασης θέματα που αφορούν την οικολογική οδήγηση (ecodriving).»  

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.376, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Μετά τις καταστροφικές πυρκαγιές στο Σαϊττά αναδείχθηκε η ανάγκη να 
ψηφιστεί νόμος για τα ιδιωτικά δάση (διαχείριση, προστασία κ.λπ.).  Επανειλημμένα 
έχει δηλωθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων ότι το νομοσχέδιο για τα ιδιωτικά δάση 
βρίσκεται υπό επεξεργασία και προωθείται η διαδικασία για κατάθεσή του στη Βουλή.  
Όμως μέχρι σήμερα δεν έχει γίνει τίποτε τέτοιο, με αποτέλεσμα να είναι 
απροστάτευτες μεγάλες και σημαντικά δασωμένες εκτάσεις από ατυχήματα και 
πυρκαγιές, αλλά και από εκχερσώσεις και άλλα αναπτυξιακά έργα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προτίθεται να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
νομοσχέδιο που να αφορά την προστασία και διαχείριση των ιδιωτικών δασών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.377, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο γίνεται αποδεκτό ως αιτητής πολιτικού ασύλου άτομο το 
οποίο εργοδοτήθηκε νόμιμα στην Κύπρο και στη συνέχεια εγκατέλειψε τον εργοδότη 
του και, εάν ναι, κατά πόσο η καταγγελία του εργοδότη λαμβάνεται υπόψη στην 
αξιολόγηση της αίτησής του για εγγραφή ως αιτητή πολιτικού ασύλου.» 

 Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.378, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Όπως έχουμε ενημερωθεί, πολίτες υπέβαλαν παράπονα όσον αφορά την 
επέκταση της κλινικής “Τίμιος Σταυρός” στη Λάρνακα.  Αναφέρθηκε ότι η επέκτασή 
της στην πίσω πλευρά, η οποία είναι οικιστική περιοχή, θα δημιουργήσει προβλήματα 
και αναστάτωση στους κατοίκους της περιοχής. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα στάδια της αίτησης για αδειοδότηση της εν λόγω επέκτασης και 
με ποιο αιτιολογικό έχει εγκριθεί η άδεια οικοδομής.» 

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.379, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Μετά τις πρόσφατες περικοπές των κυβερνητικών δαπανών που αφορούν τη 
φρούρηση πολιτικών προσώπων στην Ελλάδα, τίθεται ξανά επί τάπητος το θέμα του 
οικονομικού κόστους της φρούρησης των πολιτικών προσώπων. 

 Παλαιότερες προσπάθειές μου να δοθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων αυτά 
τα στοιχεία έπεσαν στο κενό και αντιμετώπισαν το επιχείρημα της διαφύλαξης 
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ουσιωδών πληροφοριών για την ασφάλεια των πολιτικών προσώπων, όπως π.χ. ο 
αριθμός των μελών της αστυνομίας που φρουρούν συγκεκριμένο αξιωματούχο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις φρουρές, τους οδηγούς και τους συνοδούς όλων των 
πολιτικών αξιωματούχων αναλυτικά, για το ακριβές κόστος της φρούρησης ή/και 
συνοδείας των πολιτικών αξιωματούχων για τη δημόσια οικονομία καθεχρονικά τα 
δέκα τελευταία χρόνια, κατά τρόπον που να μην επηρεάζεται η ασφάλεια των 
προσώπων αυτών (π.χ. να δοθούν στοιχεία με το συνολικό αριθμό φρουρών και 
συνοδών ανά κατηγορία αξιωματούχων).» 

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.380, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Υπολογίζεται ότι στον ευρωπαϊκό χώρο μέχρι και το 20% των παιδιών 
πέφτουν θύματα σεξουαλικής κακοποίησης.  Λαμβάνοντας υπόψη τα στοιχεία αυτά, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά 
πόσο μεταξύ των αστυνομικών αρχών των 27 κρατών μελών γίνεται ανταλλαγή 
πληροφοριών για τα άτομα που καταδικάζονται για παιδεραστία και σεξουαλική 
κακοποίηση παιδιών, με σκοπό την πρόληψη.  Αν ναι, σε πόσες περιπτώσεις έγινε 
από την κυπριακή αστυνομία διαβίβαση τέτοιων στοιχείων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.381, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το τελευταίο χρονικό διάστημα, εξ αφορμής επεισοδίων που σημειώθηκαν 
στην εντός των τειχών Λευκωσία και των αυξημένων κρουσμάτων παραβατικότητας 
που καταγράφονται στους παραδοσιακούς πυρήνες των μεγάλων πόλεων, προκύπτει 
αυξημένη ανάγκη για πιο πυκνή και συστηματική αστυνόμευση. 

 Στα πλαίσια αυτά, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να επιδιώξει την αναβάθμιση των κατά 
πόλη υπηρεσιών της δημοτικής αστυνομίας και την ενεργότερη εμπλοκή της σε 
καθήκοντα αστυνόμευσης, πεζών περιπολιών κ.λπ.» 

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.382, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στις πλείστες κυβερνήσεις των κρατών μελών της ΕΕ υπάρχουν εξειδικευμένα 
υπουργεία και υφυπουργεία που χειρίζονται ευρωπαϊκά θέματα.  Αυτό ισχύει ακόμη 
και στις μικρότερες σε πληθυσμό χώρες, όπως το Λουξεμβούργο και η Μάλτα. 

 ∆εδομένου ότι η Κύπρος είναι σήμερα πλήρες μέλος της ΕΕ και ο όγκος των 
υποθέσεων ευρωπαϊκού χαρακτήρα έχει αυξηθεί και δεδομένου ότι η ύπαρξη θέσης 
Υπουργού και Υφυπουργού Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υποδηλώνει δέσμευση και 
αυξημένο ενδιαφέρον για τα ευρωπαϊκά ζητήματα, αλλά και πρόθεση εξειδίκευσης, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά 
πόσο υπάρχει βούληση για δημιουργία Υπουργείου ή Υφυπουργείου Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων, λαμβανομένων υπόψη και των συνταγματικών δεδομένων.»  

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.383, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Τον τελευταίο καιρό έχουν δει το φως της δημοσιότητας πληροφορίες για 
εμπόριο βρεφών στην Κύπρο.  Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο 
υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 
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1. κατά πόσο έχουν διερευνηθεί οι πληροφορίες αυτές και σε ποια έκταση 
ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα και 

2. για τα μέτρα που λαμβάνονται για την πάταξη τέτοιων φαινομένων.» 

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.384, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η Ισλανδία έχει επισήμως υποβάλει αίτηση ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το 
πώς αντικρίζει την αίτηση ένταξης της χώρας αυτής και ποια θα είναι η στάση που θα 
τηρήσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο το ∆εκέμβριο, όταν θα 
πρέπει να ληφθεί και η αρχική απόφαση επί του ισλανδικού αιτήματος.»  

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.385, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η κυβέρνηση έχει πρόθεση να καταθέσει στη Βουλή νομοσχέδιο για τη 
θεσμοθέτηση του ναρκοτέστ, το οποίο θα χρησιμοποιείται, προκειμένου να 
κατηγορηθεί κάποιο άτομο το οποίο οδηγεί υπό την επήρεια ψυχοτρόπων και 
εξαρτησιογόνων ουσιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο υπάρχει σκέψη ή πρόθεση το ναρκοτέστ να εφαρμοστεί και σε άλλες 
περιπτώσεις, όπως συμβαίνει και στο εξωτερικό, π.χ. κατά την κατάταξη των 
νεοσυλλέκτων ή στα γήπεδα, όπου υπάρχουν ενδείξεις ότι πολλές φορές τα επεισόδια 
υποκινούνται από άτομα που τελούν υπό την επήρεια εξαρτησιογόνων ουσιών.»  

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.386, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το Παράρτημα ΙΙΙ της Οδηγίας υπ’ αριθμόν 91/439/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 
29ης Ιουλίου 1991 σχετικά με τις άδειες οδήγησης προβλέπει ότι “άδειες οδήγησης δε 
θα εκδίδονται και δε θα ανανεώνονται σε αιτητές ή οδηγούς που εξαρτώνται από 
ψυχοτρόπες ουσίες ή που κάνουν συχνή χρήση τους”.   

 ∆εδομένου αυτού, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει σκέψη ή πρόθεση η συγκεκριμένη 
πρόνοια να τεθεί σε εφαρμογή και στην Κύπρο μέσω σχετικής νομοθεσίας, αφού 
διαπιστώνεται ότι ένας αριθμός συμπολιτών μας χάνει κάθε χρόνο τη ζωή του 
οδηγώντας υπό την επήρεια ψυχοτρόπων ουσιών.»  

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.387, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με πληροφορίες που είχα, το κοινοτικό συμβούλιο Περβολιών, οι 
κάτοικοι της περιοχής Φάρου και του ∆ημοσιογραφικού Χωριού αντιδρούν στην 
τοποθέτηση αγωγού απόρριψης αποβλήτων αφαλάτωσης στην παραλία της 
κοινότητας Περβολιών.   

 Υπάρχει έντονη ανησυχία ότι η εγκατάσταση του αγωγού θα μολύνει τις 
παραλίες της περιοχής και θα τις καταστήσει ακατάλληλες για τη φυσική ζωή, την 
πανίδα και τη χλωρίδα, της θάλασσας.  Τα χημικά απόβλητα και η υψηλή 
συγκέντρωση αλατιού και επικίνδυνων για τη ζωή χημικών ουσιών είναι αδιανόητο να 
υπάρξουν σε παραλία στην οποία μάλιστα έχει πρόσφατα δοθεί και η γαλάζια σημαία 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πιο πάνω θέμα.»  
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  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.388, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Με βάση πρόσφατη έρευνα, το Κέντρο Καλής Όρασης (KGS), που εδρεύει 
στο Βερολίνο, αναφέρει ότι οι οδηγοί οχημάτων πρέπει να ελέγχουν την όρασή τους 
τουλάχιστο κάθε δύο χρόνια μετά την ηλικία των 40 χρόνων.  Το KGS είναι ένα 
ανεξάρτητο κέντρο που δραστηριοποιείται στη Γερμανία και στόχος του είναι να 
ενημερώνει και να εκπαιδεύει το κοινό για οτιδήποτε αφορά στην όραση.  Σύμφωνα με 
το πόρισμα της έρευνας, περίπου ένας στους τρεις οδηγούς οχημάτων έχει 
προβληματική όραση και σχεδόν το 7% των τροχαίων ατυχημάτων οφείλεται σε 
προβλήματα που σχετίζονται με την όραση, αναφέρει ανακοίνωση του κέντρου. 

 Το κέντρο υπογραμμίζει ότι μόνο οι οδηγοί με καλή όραση μπορούν να 
ανταποκριθούν, αντιδρώντας σωστά, στις απαιτήσεις της κυκλοφορίας στους δρόμους.  
Αυτοί που δεν μπορούν να διακρίνουν τον αριθμό κυκλοφορίας του προπορευόμενου 
κατά 30 μέτρα οχήματος ή δεν μπορούν να διακρίνουν την προειδοποιητική πινακίδα 
εξόδου από οδό ταχείας κυκλοφορίας σε απόσταση 50 μέτρων πρέπει να εξεταστούν 
αμέσως από ειδικευμένο ιατρό. 

 Επίσης, πρέπει να υποβληθούν σε ειδικές εξετάσεις για τα μάτια οι οδηγοί που 
δεν αισθάνονται σίγουροι για την οπτική τους ικανότητα, όταν οδηγούν το σούρουπο ή 
τη νύχτα ή τις νυχτερινές ώρες αισθάνονται ότι τους τυφλώνουν τα φώτα του 
οχήματος που έρχεται από απέναντι. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι πρόθυμος να αξιοποιήσει τα στοιχεία 
αυτά για διενέργεια ανάλογης έρευνας στους Κύπριους οδηγούς.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.389, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο, για να δοθεί σε έναν αλλοδαπό άδεια παραμονής μακράς 
διαρκείας, χρειάζεται να παρακολουθήσει μαθήματα νέων ελληνικών και ιστορίας.»  

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.390, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Έχουν εκπληρωθεί οι στόχοι της διοργάνωσης του Ραδιομαραθωνίου και ποιοι 
ήταν αυτοί; 

2. Θα δοθεί προτεραιότητα στα παιδιά με ειδικές ανάγκες ή θα βοηθηθούν και 
άλλες κατηγορίες παιδιών με τα χρήματα που θα συλλεγούν; 

3. Πόσα χρήματα από το συνολικό ποσό που συλλέγεται κατά τη διάρκεια του 
Ραδιομαραθωνίου δίνονται στα παιδιά με ειδικές ανάγκες και πόσα καταλήγουν 
στα λειτουργικά έξοδα του ιδρύματος του Ραδιομαραθωνίου; 

4. Πόσο προσωπικό εργοδοτείται στο ίδρυμα και ποιος είναι ο ετήσιος 
προϋπολογισμός λειτουργίας του; 

5. Τα χρήματα που έχουν συλλεγεί κατατίθενται και τοκίζονται και ποιο είναι το 
ποσό αυτό ετησίως;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.391, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Η απόκτηση στέγης τόσο για την ίδια την πολύτεκνη οικογένεια όσο και για τα 
παιδιά της είναι άμεση ανάγκη. 

 Τον Ιούλιο του 2008, με την αναθεώρηση του Ενιαίου Στεγαστικού Σχεδίου, 
έγινε μερική βελτίωση των προϋποθέσεων και των κριτηρίων για την εξασφάλιση 
δανείου και χορηγίας για απόκτηση στέγης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι προτίθεται να κάνει για τη βελτίωση και διεύρυνση των κριτηρίων 
για απόκτηση στέγης για τις πολύτεκνες οικογένειες, καθώς και για την επέκταση 
αυτών των στεγαστικών προγραμμάτων, υπό προϋποθέσεις, και στα παιδιά τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.392, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Είναι γενική παραδοχή ότι ένα μεγάλο ποσοστό των μετακινήσεων κατά τα 
Σαββατοκυρίακα προκαλείται από τη συνήθεια των Κυπρίων να οργανώνουν 
πολυπληθείς δεξιώσεις γάμων.  Ως αποτέλεσμα τούτου, κάθε οικογένεια την εποχή 
που πραγματοποιούνται δεξιώσεις γάμων ταξιδεύει πολλά χιλιόμετρα κάθε 
Σαββοτοκυρίακο, προκειμένου να παραστεί σε δεξιώσεις πέραν του ενός συνήθως 
γάμου.  Όλοι έχουμε βιώσει τις συνέπειες αυτής της κατάστασης, κυκλοφοριακή 
συμφόρηση, πρόβλημα στάθμευσης, χάσιμο χρόνου κ.λπ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει μετρήσεις ή αν υπάρχουν στοιχεία που επιτρέπουν την 
εξαγωγή συμπερασμάτων σε σύγκριση με τις περιόδους κατά τις οποίες δεν 
πραγματοποιούνται δεξιώσεις γάμων που να δείχνουν σε ποσοστά την αύξηση των 
μετακινήσεων, αλλά και των επιπτώσεών τους, π.χ. ατμοσφαιρική ρύπανση, 
ηχορύπανση, καθυστέρηση κ.λπ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.393, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, μετά τα πρόσφατα ατυχήματα παιδιών που έπεσαν 
από μπαλκόνια στο κενό, το Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου (ΕΤΕΚ) έχει 
προβεί σε κάποιες προτάσεις νομοθετικής ρύθμισης των Κανονισμών του περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου.  Συγκεκριμένα, το ΕΤΕΚ προτείνει όπως: 

1. αυξηθεί το ελάχιστο ύψος κιγκλιδώματος από 1,10 μ. που προνοεί σήμερα ο 
νόμος, 

2. αναφέρονται τα πρότυπα κατασκευής ανάλογα με τα υλικά που 
χρησιμοποιούνται για την κατασκευή τους, 

3. καθορίζεται το ελάχιστο διάστημα που πρέπει να υπάρχει μεταξύ των κάθετων 
δοκών του κιγκλιδώματος, 

4. καθορίζεται η κλίση των κιγκλιδωμάτων, ώστε το κέντρο βάρους τους να 
εντοπίζεται στο εσωτερικό του μπαλκονιού, ελαχιστοποιώντας την πιθανότητα 
πτώσης. 

 Παράλληλα, εντοπίζεται κενό στο νόμο, αφού οι ιδιοκτήτες οικοδομών που 
κατασκευάστηκαν πριν από το 1999 δεν είναι αναγκασμένοι να προχωρήσουν σε 
αναβάθμισή τους, βάσει των προτύπων του νόμου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει στην κατάθεση νέων 
κανονισμών που να ρυθμίζουν το συγκεκριμένο θέμα και ποια είναι τα σχόλιά του για 
καθεμία από τις προτάσεις του ΕΤΕΚ για το πιο πάνω ζήτημα.»  
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  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.394, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πολλές φορές διάφοροι φορείς αναφέρονται στη δημιουργία σιδηροδρομικής 
γραμμής στο νησί μας.  Υπενθυμίζεται ότι ο Κυπριακός Κυβερνητικός Σιδηρόδρομος 
λειτουργούσε για πολλά χρόνια και ένωνε τη Λευκωσία με το κύριο λιμάνι, την 
Αμμόχωστο, καθώς και, για κάποια περίοδο, με την περιοχή των μεταλλείων της 
κοιλάδας Σολιάς.  Λέγεται ότι το θέμα έχει μελετηθεί και το κόστος δημιουργίας της 
γραμμής είναι απαγορευτικό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων συγκεκριμένα για τα τεχνικά χαρακτηριστικά του έργου και γιατί αυτό 
έχει κριθεί ότι δεν είναι βιώσιμο.»  

(Oι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.389, ημερομηνίας 26 

Φεβρουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

«Θέμα:  Τα ερωτήματα της ομάδας CPAG, η προστασία των αγοραστών ακίνητων 
στην Κύπρο και η έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 6.3.2009 και αρ. φακ. Ερ.23.06.009.03.389, 
αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι τόσο εγώ προσωπικά όσο 
και ο Γενικός ∆ιευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών έχουμε συναντηθεί αρκετές 
φορές με αντιπροσώπους της ομάδας CPAG και έχουμε εγκύψει μαζί τους πάνω στο 
ευρύτερο θέμα των τίτλων ιδιοκτησίας καθώς και σε επιμέρους προβλήματα που 
απασχολούν τα μέλη της ομάδας. Επίσης, το Υπουργείο Εσωτερικών έχει 
συμμετάσχει διά αντιπροσώπου του σε σεμινάρια που διοργάνωσε η CPAG, όπου και 
επεξηγήθηκαν οι στόχοι και η στρατηγική του Υπουργείου αναφορικά με την έκδοση 
τίτλων ακίνητης ιδιοκτησίας. 

2. Για το εν λόγω θέμα, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο 
Εσωτερικών έχει τροχιοδρομήσει αριθμό νομοσχεδίων με στόχο την επίσπευση των 
διαδικασιών έκδοσης τίτλων ακίνητης ιδιοκτησίας. Βάσει των εν λόγω νομοσχεδίων, 
προβλέπεται η ταυτόχρονη έκδοση Άδειας Οικοδομής και Άδειας ∆ιαχωρισμού, η 
συνεχής παρακολούθηση του έργου και η έκδοση Πιστοποιητικού Έγκρισης (Π.Ε.) για 
την οικοδομή, από την Αρμόδια Αρχή. Επίσης διασφαλίζεται η δυνατότητα έκδοσης 
τίτλων για μονάδες για τις οποίες, λόγω παρατυπιών, δεν έχει εκδοθεί Π.Ε., 
νοουμένου ότι οι παρατυπίες θα εμφαίνονται στον τίτλο. 

3. Προβλέπεται επίσης ότι όλες οι συμβάσεις πώλησης ακίνητης ιδιοκτησίας, οι 
οποίες κατατίθενται για ειδική εκτέλεση με διάταγμα ∆ικαστηρίου, θα καθορίζουν 
λεπτομερώς το πωλούμενο ακίνητο και σε περίπτωση κοινόκτητων οικοδομών, τους 
κοινόχρηστους και κοινόκτητους χώρους της οικοδομής. Παράλληλα, καμιά σύμβαση 
δε θα γίνεται δεκτή για κατάθεση, εκτός αν το ακίνητο είναι ελεύθερο από εμπράγματα 
βάρη. Τέλος, καμιά σύμβαση πώλησης ακίνητης ιδιοκτησίας δε θα θεωρείται έγκυρη, 
αν δεν είναι έγγραφη και εάν αντίγραφό της δεν κατατίθεται στο αρμόδιο Επαρχιακό 
Κτηματολογικό Γραφείο. 

4. Τα νομοσχέδια βρίσκονται ήδη στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο 
και καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια από όλα τα αρμόδια Τμήματα για 
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επίσπευση της διαδικασίας. Αναμένεται ότι θα κατατεθούν ενώπιον της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς ψήφιση, με την έναρξη της νέας Βουλευτικής περιόδου. 

5. Πέραν των πιο πάνω νομοθετικών ρυθμίσεων, έχουμε πρόσφατα προχωρήσει 
στην πρόσληψη επιπρόσθετου προσωπικού που θα στελεχώσει τα Τμήματα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, με κύριο στόχο την 
επίσπευση των διαδικασιών έκδοσης και μεταβίβασης τίτλων ιδιοκτησίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.554, ημερομηνίας 

4 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.03.554, ημερομηνίας 
12.6.2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η Λεωφόρος Φανερωμένης από το δρόμο Λάρνακας - Κοφίνου μέχρι τον κυκλικό 
κόμβο του δρόμου Λευκωσίας - Λάρνακας στην περιοχή “Πομπάρτες”, μήκους 
3χλμ θα βελτιωθεί στα πλαίσια του πολεοδομικού σχεδίου. 

2. Το έργο περιλαμβάνει τέσσερις λωρίδες κυκλοφορίας, κτιστή διαχωριστική νησίδα, 
πεζοδρόμια και στις δυο πλευρές του δρόμου, υπογειοποίηση υπηρεσιών και δυο 
κυκλοφοριακούς κόμβους, εκ των οποίων ο ένας βρίσκεται παρά το Κ - Cineplex 
και ο άλλος παρά το νέο ΓΣΖ. 

3. Η μελέτη του έργου και οι αναγκαίες απαλλοτριώσεις έχουν ολοκληρωθεί. Επίσης 
οι απαραίτητες πιστώσεις για την υλοποίηση του έργου είναι ήδη διαθέσιμες. Η 
προκήρυξη προσφορών για την υλοποίηση του έργου προγραμματίζεται να γίνει 
τον Οκτώβριο του 2009. 

4. Η διάρκεια του έργου θα είναι 16 μήνες και το κόστος υλοποίησης του έργου 
υπολογίζεται περίπου στα 8,5 εκ. Ευρώ περίπου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.03.618, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου Ερ.23.06.009.03.618 
και ημερομηνία 13 Ιουλίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της 
απάντησης μας με ημερομηνία 26 Αυγούστου 2009 σας πληροφορώ ότι μετά από 
αίτημα του Υπουργείου, το Γραφείο Προγραμματισμού εξέτασε το ενδεχόμενο 
συγχρηματοδότησης από κοινοτικούς και κρατικούς πόρους αντίστοιχου σχεδίου στην 
Κύπρο για επιδότηση της αντικατάστασης και ανακύκλωσης παλαιών και 
ενεργοβόρων συσκευών κλιματισμού. 

 Όπως μας έχει ενημερώσει με σχετική επιστολή το Γραφείο Προγραμματισμού, 
παρόλο που το προτεινόμενο σχέδιο καλύπτεται από τις προτεραιότητες του 
Επιχειρησιακού Προγράμματος «Αειφόρος Ανάπτυξη και Ανταγωνιστικότητα» για την 
περίοδο 2007-2013, εντούτοις δεν μπορεί στο παρόν στάδιο να προωθηθεί για 
συγχρηματοδότηση, δεδομένου ότι ο συνολικός προϋπολογισμός του Προγράμματος 
έχει ήδη δεσμευθεί από άλλα έργα και Σχέδια. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.621, ημερομηνίας 8 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε σχετική απαντητική επιστολή του 
Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προς εσάς, 
ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2009, με αρ. φακ. 2.10.45/IV και συγκεκριμένα στην 
τελευταία παράγραφο όπου αναφέρεται στο Τμήμα μας για εξασφάλιση στοιχείων, 
κατά πόσον έχουν παραχωρηθεί πολεοδομικές άδειες για τις αναπτύξεις που 
αναφέρονται στον επισυναπτόμενο πίνακα. 

2. Θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι το μηχανογραφημένο σύστημα διαχείρισης 
πολεοδομικών αιτήσεων δεν είναι σε θέση να δώσει πληροφορίες για πολεοδομικές 
άδειες μόνο με το όνομα της εταιρίας και την περιοχή ή και το όνομα του ιδιοκτήτη, 
παρά μόνο με το φύλλο σχέδιο και τον αριθμό τεμαχίου που βρίσκεται η ανάπτυξη. Για 
τον λόγο αυτό δεν είναι δυνατό να εντοπιστεί αν έχουν χορηγηθεί πολεοδομικές άδειες 
ή όχι. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για περισσότερες πληροφορίες, αφού πρώτα μου 
δοθούν τα απαραίτητα στοιχεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.002, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.04.002 και ημερομηνία 10 Ιουλίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή 
του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 28 Ιουλίου 
2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει ετοιμάσει μελέτη και κατασκευαστικά 
σχέδια για υπογειοποίηση μέρους του καναλιού μήκους γύρω στα 150μ, εντός της 
οικιστικής περιοχής της κοινότητας Κισσόνεργας. Θα καταβληθεί δε προσπάθεια 
όπως η εν λόγω εργασία εκτελεστεί μέσα στο 2010 νοουμένου ότι θα καταστεί δυνατή 
η εξεύρεση πιστώσεων ύψους €54.000,00 που θα απαιτηθούν για το σκοπό αυτό. 

 Όσον αφορά τη δυνατότητα αντικατάστασης ολόκληρου του τμήματος του 
καναλιού που διασχίζει την οικιστική περιοχή της κοινότητας μήκους 1700μ. με 
υπόγειο αγωγό δεν έχει ακόμη μελετηθεί από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων λόγω 
άλλων προτεραιοτήτων. Θα καταβληθεί προσπάθεια μέσα στο 2010 να ολοκληρωθεί 
η μελέτη. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.011, ημερομηνίας 10 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: Η καθυστέρηση στην προκήρυξη προσφορών για ανέγερση κοινοτικών 
κτιρίων, στην κοινότητα Πενταλιάς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.011, ημερ. 3/08/2009, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στην 
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προκήρυξη προσφορών οφείλεται στους ιδιώτες μελετητές, οι οποίοι υπέβαλαν μόλις 
πρόσφατα τα σχετικά έγγραφα στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου. 

2.  Τα εν λόγω έγγραφα, αφού τύχουν της αναγκαίας μελέτης από τις Τεχνικές 
Υπηρεσίες της Επαρχιακής ∆ιοίκησης, θα επιστραφούν στους μελετητές για τις 
απαιτούμενες διορθώσεις, με την ολοκλήρωση των οποίων θα προωθηθεί η 
διαδικασία προκήρυξης προσφορών, διευκρινίζοντας ότι αναμένεται να καταστεί 
δυνατή η έναρξη κατασκευαστικών εργασιών πριν από το τέλος του τρέχοντος έτους. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.031, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Aναφέρομαι στην για το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με αρ. 
23.06.009.04.031, ημερομηνίας 23/9/2009 και σας πληροφορώ ότι στις 17/10/2008 
δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, καθώς και σε 
δύο ημερήσιες εφημερίδες η προσφορά με αρ. 59/2008 για τη διεξαγωγή Πλειοδοτικού 
∆ιαγωνισμού για τον καθαρισμό και καλλιέργεια συγκεκριμένης περιοχής μέσα στην 
Αεροπορική Βάση Πάφου. 

 Η όλη διαδικασία έγινε σύμφωνα με την ισχύουσα Νομοθεσία για τις ∆ημόσιες 
Συμβάσεις. Η διαδικασία ήταν ανοικτή για όλους τους ενδιαφερομένους. Τα έγγραφα 
δίνονταν μέχρι τις 21/11/2008. 

 Υποβλήθηκε μόνο μία προσφορά, η οποία εξετάστηκε δεόντως και η 
κατακύρωση έγινε από το Συμβούλιο Προσφορών στις 3/2/2009. 

 ∆εν υπήρξε καμία ένσταση και έτσι υπογράφτηκε Συμβόλαιο με ισχύ έναρξης 
τις 5/3/2009 και λήξη στις 5/3/2014. Η κατακύρωση έγινε για το ποσό των €9919,50=, 
το οποίο θα καταβληθεί στην Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Για οποιαδήποτε άλλη διευκρίνιση είμαστε στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.038, ημερομηνίας 

16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.038 και ημερομηνία 
29 Ιουλίου 2009, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη όσον αφορά την εφαρμογή των προνοιών της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας για τις αρχαιότητες που βρίσκονται στην περιοχή των 
Βρετανικών βάσεων και σας πληροφορώ ότι οι πρόνοιες του σχετικού παραρτήματος 
των Συμφωνιών εφαρμόζονται πλήρως και χωρίς προβλήματα. Η συνεργασία της 
διοίκησης των βάσεων με το Τμήμα Αρχαιοτήτων στα θέματα της αρμοδιότητας του 
είναι πλήρης. 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων διενεργεί όλων των μορφών αρχαιολογικές έρευνες στο 
έδαφος των βάσεων (τακτικές ανασκαφές, έκτακτες σωστικές ανασκαφές, επιφανειακή 
επισκόπηση) και διαχειρίζεται τα Αρχαία Μνημεία χωρίς κανένα πρόβλημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών   
                 κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.050, 

ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
  κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 3 Αυγούστου 2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Το πιο πάνω έργο το οποίο χρηματοδοτείται από το Ταμείο Συνοχής της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με το ποσό των €28,7 εκ. αποτελείται από δύο υποέργα. 

Το υποέργο 1 αφορά τη Μελέτη, Κατασκευή και Λειτουργία των 
Εγκαταστάσεων Επεξεργασίας και ∆ιάθεσης απορριμμάτων των Επαρχιών 
Λάρνακας - Αμμοχώστου, το οποίο αναμένεται να ολοκληρωθεί το Μάρτιο του 
2010. 

Το υποέργο 2 αφορά τη Μελέτη Κατασκευή και Λειτουργία των 
∆ιαμετακομιστικών Σταθμών στις θέσεις “Ξυλοφάγου” και “Σκαρίνου”. Οι 
εργασίες κατασκευής του ∆ιαμετακομιστικού Σταθμού Σκαρίνου και η 
προμήθεια όλου του κινητού εξοπλισμού έχουν σχεδόν ολοκληρωθεί, αλλά 
υπάρχει καθυστέρηση στην κατασκευή του ∆ιαμετακομιστικού Σταθμού στην 
ανατολική περιοχή της Λάρνακας λόγω ενστάσεων του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Ξυλοφάγου στην αρχή και στη συνέχεια του ∆ημοτικού Συμβουλίου 
Παραλιμνίου, το οποίο παρόλο που εισηγήθηκε την κατασκευή του Σταθμού 
στην περιοχή Παραλιμνίου, αργότερα υπαναχώρησε. Το θέμα χωροθέτησης 
του Σταθμού επανεξετάστηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών και τις Αρχές 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης και μετά από σειρά επαφών και επιτόπια εξέταση 
αποφασίστηκε να γίνει δεκτή η πρόταση του Κοινοτικού Συμβουλίου Ορμήδειας 
για χωροθέτηση του διαμετακομιστικού Σταθμού στα όρια της Κοινότητάς τους. 
Έχει ετοιμαστεί η Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων για τη νέα αυτή θέση 
και έχει υποβληθεί για έγκριση/γνωμάτευση στην Υπηρεσία Περιβάλλοντος, 
στις 10 Ιουνίου 2009. 

(β) Λόγω των προβλημάτων που αναφέρθηκαν προηγουμένως και για αποφυγή 
οποιασδήποτε περιπλοκής στη χρηματοδότηση του έργου από την Ε.Ε., 
αποφασίστηκε σε συνεννόηση με το Γραφείο Προγραμματισμού και με 
Εκπροσώπους της Ε.Ε., όπως οι κατασκευαστικές εργασίες που αφορούν τον 
∆ιαμετακομιστικό Σταθμό “Ξυλοφάγου”, που πιθανόν να ολοκληρωθούν μετά το 
∆εκέμβριο του 2010, αφαιρεθούν από τον προϋπολογισμό του Έργου και 
τροποποιηθεί ανάλογα η Απόφαση Χορήγησης Συνδρομής από το Ταμείο 
Συνοχής ώστε το ποσό που αφορά την κατασκευή του ∆ιαμετακομιστικού 
Σταθμού να διατεθεί για άλλες επιλέξιμες εργασίες. Οι απαιτούμενες δαπάνες 
για ολοκλήρωση του Σταθμού “Ξυλοφάγου” θα καλυφθούν από Εθνικούς Πόρους. 

2. Λαμβάνοντας υπόψη, όσα αναφέρονται πιο πάνω, ο κίνδυνος να χαθεί η 
χρηματοδότηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν είναι υπαρκτός.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.136, 
ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σχετικά με το πιο πάνω θέμα σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Η δραματική αλλαγή του τρόπου ζωής του σύγχρονου ανθρώπου τον έχει 
οδηγήσει μοιραία σε αύξηση σωματικών και ψυχικών ασθενειών. Η καθιστική ζωή, η 
κακή διατροφή, το άγχος και το κάπνισμα χαρακτηριστικά του σύγχρονου τρόπου ζωής, 
έχουν ήδη σοβαρές επιπτώσεις στο επίπεδο υγείας του κυπριακού πληθυσμού. 

 Τα συγκεντρωτικά αποτελέσματα τα οποία διαθέτει το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού, από την συνεργασία του με το Ερευνητικό και Εκπαιδευτικό Ινστιτούτο 
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Υγεία του Παιδιού, που έγινε από το 2000 έως το 2003 δείχνουν ότι τα Κυπριόπουλα 
της ηλικίας της πρώτης τάξης του ∆ημοτικού Σχολείου, συγκρινόμενα με εκείνα άλλων 
χωρών, έχουν τα πιο υψηλά ποσοστά παχυσαρκίας, που κυμαίνονται στο 9.2%. Το 
ποσοστό των υπέρβαρων παιδιών αυτής της ηλικίας (μη συμπεριλαμβανομένων των 
παχύσαρκων) ανέρχεται στο 13.1%. Τα ποσοστά των παχύσαρκων παιδιών 
μειώνονται δραστικά, ιδίως κατά την εφηβεία, και φθάνουν στο ποσοστό 4.2% στους 
εφήβους της τρίτης τάξης του Λυκείου, αν και το ποσοστό των υπέρβαρων παιδιών 
παραμένει σε υψηλά επίπεδα (16,9%). 

 Ας σημειωθεί, ακόμη, ότι σε έρευνα που έγινε το 2003 έως το 2004 τα νήπια των 
δύο χρονών παρουσιάζουν παχυσαρκία σε ποσοστό 1.3%. Το ποσοστό των 
υπέρβαρων, χωρίς να υπολογίζεται το ποσοστό των παχύσαρκων νηπίων, ανέρχεται 
στο 7.7%. Παρατηρείται όμως σταδιακή αύξηση των ποσοστών, με τα παιδιά των έξι 
χρονών της Προδημοτικής Εκπαίδευσης να ανεβάζουν τα ποσοστά σε 10.4% και 
21.6% αντίστοιχα. 

 Στην έρευνα IDEFICS (2007 έως 2011), η οποία διεξάγεται σε οκτώ 
Ευρωπαϊκές χώρες (Βέλγιο, Γερμανία, Εσθονία, Ισπανία, Ιταλία, Κύπρο ,Ουγγαρία και 
Σουηδία) σε παιδιά δύο έως οκτώ χρονών, η Κύπρος φαίνεται να έχει μετά την Ιταλία 
το μεγαλύτερο ποσοστό υπέρβαρων και παχύσαρκων παιδιών. Στην έρευνα, συνολικά 
22,2% των παιδιών βρέθηκαν να είναι υπέρβαρα ή παχύσαρκα. Στα παιδιά έξι με οκτώ 
χρονών το ποσοστό ήταν διπλάσιο, τέσσερα στα δέκα (39,8%) παιδιά βρέθηκαν να 
είναι υπέρβαρα ή παχύσαρκα. 

 Πρέπει να σημειωθεί όμως ότι στην πιο πάνω έρευνα η Κύπρος έρχεται τρίτη 
σε ποσοστό λιποβαρών παιδιών μετά την Ουγγαρία και το Βέλγιο. Κοντά στο 7% είναι 
και το ποσοστό των λιποβαρών εφήβων το οποίο προέκυψε από άλλη έρευνα στην 
Κύπρο. 

 Πρόσφατες σωματομετρήσεις που έγιναν σε μαθητές Γυμνασίου, στην περιοχή 
Λευκωσίας, συγκρινόμενες με παλαιότερες στο ίδιο σχολείο δείχνουν αύξηση στους 
παχύσαρκους μαθητές. 

 Τα συγκεντρωτικά αποτελέσματα από παγκύπριες έρευνες που αφορούν την 
ανάλυση του διαιτολογίου παιδιών και εφήβων, δείχνουν ότι αυτοί καταναλώνουν 
πολλά λίπη, 20% έως 25% περισσότερα από ό,τι θα έπρεπε, ιδίως κορεσμένα, σε 
βάρος των υδατανθράκων. 

 Η ανάλυση των αποτελεσμάτων έρευνας σχετικά με την άθληση σε παιδιά και 
εφήβους δείχνει ότι η πλειοψηφία τους δεν ανταποκρίνεται στα επιθυμητά όρια στο 
παλίνδρομο τρέξιμο, τους κοιλιακούς, το άλμα σε μήκος χωρίς φόρα και τη δίπλωση 
από εδραία θέση. 

∆ράσεις κατά της παχυσαρκίας: 

 Στα αναλυτικά προγράμματα όλων των βαθμίδων της εκπαίδευσης, τα οποία 
εκπονούνται και τίθενται σε εφαρμογή αυτές τις μέρες, ο άνθρωπος και η πνευματική 
και σωματική του υγεία έχουν κεντρικό ρόλο. Υπεύθυνοι και ομάδες εργασίας 
ενημερώθηκαν για τα πιο πάνω στοιχεία, ώστε να τα έχουν υπόψη τους κατά την 
διάρκεια των εργασιών τους. 

 Σε επαναλαμβανόμενα σεμινάρια προς τους ∆ιευθυντές και Βοηθούς ∆ιευθυντές 
των σχολείων ∆ημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης, γίνεται ενημέρωση για τα επίπεδα 
υγείας του μαθητικού πληθυσμού και συζητούνται τρόποι αντιμετώπισης των 
προβληματικών καταστάσεων. 
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 Ενημερωτικά σεμινάρια για τα επίπεδα υγείας των μαθητών και για τρόπους 
αντιμετώπισης προβληματικών καταστάσεων γίνονται σε σχολεία, για μαθητές, 
εκπαιδευτικούς και γονείς σε πρωινό ή σε απογευματινό χρόνο από λειτουργούς του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, στα πλαίσια των σεμιναρίων σε σχολική βάση. 

 Στα σχολεία μας τα μαθήματα Οικιακής Οικονομίας, της Ανθρωπολογίας, της 
Βιολογίας, των Επιστημών της Χημείας και της Φυσικής Αγωγής περιλαμβάνουν 
θέματα σχετικά με την καταπολέμηση της παχυσαρκίας. Επίσης, προγράμματα όπως 
«το Μέντωρ» και το «Ευρωπαϊκό ∆ίκτυο Σχολείων Προαγωγής Υγείας» δίνουν την 
ευκαιρία στους μαθητές να ασχοληθούν διαθεματικά με θέματα υγείας και παχυσαρκίας. 

 Στο Ανοικτό Σχολείο των ∆ήμων, το οποίο στηρίζεται από το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού, καλλιεργούνται δράσεις που έχουν ως στόχο την 
καταπολέμηση της παχυσαρκίας. Για παράδειγμα, στο πιλοτικό πρόγραμμα «Υγεία 
του Παιδιού» του ∆ήμου Στροβόλου, παιδιά και γονείς μαζί, για δύο ώρες μια φορά 
την εβδομάδα, γυμνάζονται από γυμναστές και ανταλλάσουν απόψεις με ειδικούς 
επιστήμονες σε θέματα υγείας (διαιτολόγο, ψυχολόγο, παιδίατρο). Επίσης στο Ανοικτό 
Σχολείο, προγράμματα όπως η ποδηλασία, προάγουν άμεσα την υγεία. 

 Η διερεύνηση των συνθηκών και κανονισμών που υπάρχουν στα Κυπριακά 
σχολεία και η σύγκρισή τους με εκείνα άλλων Ευρωπαϊκών χωρών, δείχνει ότι οι 
συνθήκες και οι κανονισμοί που έχουμε στα σχολεία μας, σε πολλά σημεία υπερτερούν. 
Για παράδειγμα, στα κυλικεία υπάρχει νομοθετημένος κατάλογος ειδών προς πώληση, 
στα σχολεία υπάρχει πόσιμο νερό, δεν επιτρέπεται η διαφήμιση προϊόντων όπως και η 
τοποθέτηση/λειτουργία αυτόματων μηχανών πώλησης προϊόντων. 

 Παρά τα πιο πάνω, τα συγκεντρωτικά αποτελέσματα που παραθέσαμε στην 
αρχή δηλώνουν ότι η Κύπρος ακολουθεί τους άλλους Ευρωπαίους στα απογοητευτικά 
αποτελέσματα όσον αφορά τα επίπεδα υγείας παιδιών και εφήβων. Γι' αυτό, τα 
μαθήματα και οι δράσεις μας αναβαθμίζονται και εμπλουτίζονται έχοντας την 
πνευματική και σωματική υγεία του ανθρώπου στο επίκεντρο της προσοχής. Το όλο 
θέμα θα τύχει ιδιαίτερης προσοχής στα πλαίσια της αναθεώρησης των αναλυτικών 
προγραμμάτων που βρίσκεται σε εξέλιξη. Πρέπει όμως και η κάθε οικογένεια να 
προσεγγίσει το σχολείο, ώστε από κοινού να δώσουν την καλύτερη δυνατή παιδεία 
στο κάθε παιδί και στον κάθε έφηβο. Ένα δαπανηρό πρόγραμμα υγείας που 
εφαρμόζαμε για έξι συνεχή χρόνια (1997 έως 2003) σε όλους τους μαθητές της έκτης 
τάξης, από το οποίο όλοι οι γονείς έπαιρναν, σε ειδικά επιμορφωτικά σεμινάρια στα 
σχολεία, τα αποτελέσματα των παιδιών τους για χοληστερίνες στο αίμα, 
σωματομετρήσεις, ανάλυση του διαιτολογίου, φυσική κατάσταση όσο αφορά την 
άσκηση, είχε ως αποτέλεσμα μεταξύ άλλων, την συγκράτηση της παχυσαρκίας, την 
μείωση των χοληστερινών στο αίμα και τη βελτίωση της διατροφής. 

Έρευνα για διερεύνηση της φυσικής κατάστασης και της διατροφής των 
μαθητών 

 Επειδή πολλά από τα στοιχεία που διαθέτουμε για την φυσική κατάσταση και τις 
διατροφικές συνήθειες των μαθητών μας είναι από παλαιότερες έρευνες. Το 
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, σε συνεργασία με τις ∆ιευθύνσεις προγραμματίζει έρευνα, η 
οποία θα εξετάσει σωματομετρικά (βάρος, ύψος, περίμετρος μέσης), 
αντιπροσωπευτικό δείγμα του μαθητικού πληθυσμού 5-18 χρόνων (4000 μαθητές). 
Στην ίδια έρευνα θα μελετηθούν/διερευνηθούν οι διατροφικές συνήθειες και το 
διαιτολόγιο εικοσιτετραώρου, η ανάλυση των οποίων θα δώσουν τις διατροφικές 
τάσεις των μαθητών μας. Επίσης, στην έρευνα θα συμπληρωθεί από μαθητές 12 έως 
18 χρόνων, το ερωτηματολόγιο των διατροφικών διαταραχών ΕΑΤ-26 ή το EDI-2,  τα  
οποία  παρουσιάζουν τις  τάσεις για  διατροφικές  διαταραχές,  αυτοεκτίμηση, 
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αυτοεικόνα, τελειομανή συμπεριφορά, φόβους ωρίμανσης και διαπροσωπικές 
δυσκολίες μεταξύ των μαθητών στην Κύπρο. 

 Τα στοιχεία από την έρευνα θα χρησιμοποιηθούν στην επιμόρφωση των 
εκπαιδευτικών όλων των βαθμίδων, αφού όπως φαίνεται από τις αξιολογήσεις που 
διενεργούμε, οι εκπαιδευτικοί επιθυμούν να γνωρίζουν τα επίπεδα της σωματικής και 
της πνευματικής υγείας των μαθητών τους. Επίσης θα χρησιμοποιηθούν στα 
επιμορφωτικά σεμινάρια προς τους μαθητές και τους γονείς τους. 

 Παρακαλώ να σημειωθεί ότι η απάντηση έχει εγκριθεί από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.165, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 17,9.2009, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος ετοίμασε και απέστειλε στο Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας έκθεση γεγονότων στις 17 Ιουνίου 2009. Η Νομική Υπηρεσία, με 
επιστολή της ημερ. 31.8.2009 προς τον δικηγόρο κ. Μιχάλη Κυριακίδη, ζητεί όπως 
προχωρήσει στη λήψη των αναγκαίων δικαστικών μέτρων εναντίον των εταιρειών 
Bouygues Batiment International και Axima Constracting επισυνάπτοντας την 
ειδοποίηση καταγγελίας και την έκθεση γεγονότων της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος. 

 Με βάση το άρθρο 8 και τηρουμένων των διατάξεων του άρθρου 16 των περί 
Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμους 2002-2009, απαγορεύεται η λειτουργία 
οποιασδήποτε εγκατάστασης η οποία προκαλεί ή δυνατό να προκαλέσει ρύπανση 
στα νερά ή στο έδαφος, εκτός εάν ο Φορέας Εκμετάλλευσης της εγκατάστασης κατέχει 
άδεια απόρριψης αποβλήτων.  Στον Φορέα Εκμετάλλευσης του νέου αεροδρομίου 
Λάρνακας θα εκδοθεί άδεια απόρριψης αποβλήτων και η Υπηρεσία Περιβάλλοντος θα 
παρακολουθεί την τήρηση των όρων της άδειας και την επιβολή της νομοθεσίας. 

 Με τη ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.»     

Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.179, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Σχέδιο για αντικατάσταση ενεργοβόρων οικιακών συσκευών και κλιματιστικών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου Ερ.23.06.009.04.179 
και ημερομηνία 23 Σεπτεμβρίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και πληροφορώ 
ότι μετά από αντίστοιχο ερώτημα που τέθηκε από τον βουλευτή της εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κύριο Τάσο Μητσόπουλο, το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού αποτάθηκε στο Γραφείο Προγραμματισμού για να 
εξεταστεί το ενδεχόμενο συγχρηματοδότησης από κοινοτικούς και κρατικούς πόρους 
αντίστοιχου σχεδίου στην Κύπρο για επιδότηση της αντικατάστασης παλαιών 
ενεργοβόρων συσκευών κλιματισμού με άλλα υψηλής ενεργειακής απόδοσης. 

 Όπως μας έχει ενημερώσει με σχετική επιστολή το Γραφείο Προγραμματισμού, 
παρόλο που το προτεινόμενο σχέδιο καλύπτεται από τις προτεραιότητες του 
Επιχειρησιακού Προγράμματος «Αείφορος Ανάπτυξη και Ανταγωνιστικότητα» για την 
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περίοδο 2007-2013, εντούτοις δεν μπορεί στο παρόν στάδιο να προωθηθεί για 
συγχρηματοδότηση, δεδομένου ότι ο συνολικός προϋπολογισμός του Προγράμματος 
έχει ήδη δεσμευθεί από άλλα έργα και Σχέδια. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεση 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.205, 
ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ ότι έγινε σύσκεψη με τις 
εκπαιδευτικές οργανώσεις, την Παρασκευή 9.10.2009, για συζήτηση των νομοθετικών 
ρυθμίσεων που εισηγείται το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και αναμένεται 
σύντομα να κατατεθούν τα σχετικά τροποποιητικά νομοσχέδια στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ψήφιση.» 

 Απάντηση ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.247, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. αρ. 23.06.009.04.247 
ημερομηνίας 28.9.2009 που αφορά την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Στο τοπικό Σχέδιο Ανάπτυξης Παραλιμνίου υπάρχουν καθορισμένες τρεις 
Βιομηχανικές Ζώνες, δηλαδή μία Βιομηχανική Ζώνη κατηγορίας Β (Βα5) 
περιορισμένου βαθμού οχληρίας, μία Βιομηχανική Ζώνη Κατηγορίας Β και 
Οικονομικών δραστηριοτήτων (Βα4/ΒΕ2) και μία Βιοτεχνική Ζώνη (Βδ4). Οι 
ιδιοκτησίες εντός των εν λόγω Ζωνών ανήκουν σε ιδιώτες. 

(β) Η ανάπτυξη των Βιομηχανικών/Βιοτεχνικών Ζωνών είναι αρμοδιότητα των 
τοπικών Αρχών με οικονομική συνεισφορά της Κυβέρνησης. Σύμφωνα με την 
Κυβερνητική πολιτική για ανάπτυξη των Βιομηχανικών Ζωνών η Κυβέρνηση 
αναλαμβάνει τις δαπάνες κατασκευής δρόμου προσπέλασης , κεντρικού οδικού 
άξονα, χάραξη εσωτερικού οδικού δικτύου όπως αυτό σχεδιάζεται από το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και μεταφορά υπηρεσιών κοινής ωφελείας 
(ρεύμα, νερό, τηλεφωνικές γραμμές) μέχρι τα σύνορα των Ζωνών. Σημειώνεται 
ότι σε ολόκληρη την Ελεύθερη Κύπρο υπάρχουν πέραν των 100 
Βιομηχανικών/Βιοτεχνικών Ζωνών οι οποίες έχουν ανάγκη από έργα υποδομής. 
Η Κυβέρνηση προωθεί την εκτέλεση τους αξιολογώντας τις ανάγκες κατά 
προτεραιότητα μέσα στα πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους 
και των διαθέσιμων πιστώσεων στον Κρατικό Προϋπολογισμό. 

(γ) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, μετά από αίτημα του ∆ήμου 
Παραλιμνίου, προωθεί την ετοιμασία ρυθμιστικού σχεδίου για τη Βιομηχανική 
Ζώνη Κατηγορίας Β (Βα5) έτσι ώστε να δημιουργηθεί οδικό δίκτυο στη Ζώνη. 
Σημειώνεται ότι στο Υπουργείο μας δεν έχει υποβληθεί από το ∆ήμο 
Παραλιμνίου οποιοδήποτε αίτημα για την ανάπτυξη των Βιομηχανικών Ζωνών 
Παραλιμνίου.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.   
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 Το θέμα μας σήμερα είναι «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές αλλαγές 
και η ανάγκη λήψης μέτρων για αντιμετώπισή τους».  Το θέμα έχει εγγραφεί από τον 
πρόεδρο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τον κ. Γιαννάκη Ομήρου, τον 
οποίο παρακαλώ να πάρει και το βήμα. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η παγκόσμια ∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης για το περιβάλλον τον ερχόμενο 
∆εκέμβριο σηματοδοτεί την αγωνία της ανθρωπότητας για τους θανάσιμους κινδύνους 
που απειλούν τον πλανήτη εξαιτίας της καταστροφής του περιβάλλοντος και των 
συνακόλουθων κλιματικών αλλαγών.  Είναι πλέον ηλίου φαεινότερον ότι η 
ανθρωπότητα βρίσκεται μπροστά σε έναν πραγματικό εφιάλτη.  Το μέλλον του 
ανθρώπινου πολιτισμού διατρέχει έναν πρωτοφανή κίνδυνο.  Τα επιστημονικά 
στοιχεία έχουν βάλει ένα τέλος στη συζήτηση σχετικά με την παγκόσμια αύξηση της 
θερμοκρασίας, λόγω του φαινομένου του θερμοκηπίου, παρά τις επαναλαμβανόμενες 
αρνήσεις από επιχειρηματικούς κύκλους και βιομηχανικά συμφέροντα. 

 Το διοξίδιο του άνθρακα και άλλες εκπομπές αερίων που προκαλούν το 
φαινόμενο του θερμοκηπίου πρέπει να μειωθούν αισθητά παγκοσμίως, με στόχο να 
αποτραπεί η συνέχιση της κλιματικής αλλαγής, που ανεξέλεγκτη θα έχει 
καταστρεπτικές συνέπειες για το περιβάλλον, για την ανθρώπινη ζωή, για την 
παγκόσμια οικονομία και για τις μελλοντικές γενιές.  Πρέπει να ενεργήσουμε και 
πρέπει να ενεργήσουμε τώρα.  Πρέπει να σφυρηλατήσουμε μια παγκόσμια 
προοδευτική συμμαχία ενάντια στην αλλαγή κλίματος και να λάβουμε μέτρα σε όλα τα 
επίπεδα, κάθε άτομο μέσω της εθνικής δράσης στη διεθνή και κοινή δράση από όλα 
τα κράτη του κόσμου.   

 Ως Ευρωπαίοι πρέπει να αναλάβουμε πρωτοβουλίες.  Πρέπει να συνεχίσουμε 
να προετοιμαζόμαστε για τις διαπραγματεύσεις που θα γίνουν στην Κοπεγχάγη τον 
προσεχή ∆εκέμβριο με θέμα την αλλαγή κλίματος.  Και πρέπει να επιταχύνουμε και να 
εντείνουμε τις προσπάθειές μας, για να συγκρατήσουμε τις εκπομπές αερίων.  Ως 
πολιτικές δυνάμεις και κοινοβούλια πρέπει να δώσουμε πολιτική κατεύθυνση.  
Ξέρουμε πολύ καλά ότι οι αγορές δε θα δράσουν ορθά από μόνες τους.  Χρειάζονται 
πολιτική καθοδήγηση, χρειάζονται κανόνες δικαίου που να μπορούν να επιβάλλονται 
και χρειάζονται οικονομικά κίνητρα, για να αλλάξουν πορεία.  Να δηλώσουμε και να 
είμαστε στην πρώτη γραμμή των προσπαθειών για την ανάπτυξη μιας προοδευτικής 
στρατηγικής στην καταπολέμηση της αλλαγής του κλίματος.   

 Για μας τους σοσιαλιστές η αντιμετώπιση της αλλαγής κλίματος είναι 
αναπόσπαστο μέρος της πάλης για την παγκόσμια δικαιοσύνη.  Τα φτωχότερα 
τμήματα της κοινωνίας καταβάλλουν ήδη το τίμημα της αλλαγής κλίματος, ιδιαίτερα 
στον αναπτυσσόμενο κόσμο, όπου οι σοβαρές καιρικές συνθήκες, πλημμύρες και 
ξηρασίες, καταστρέφουν τις περιουσίες τους.  Αλλά ακόμα και στις πλουσιότερες 
χώρες είναι συχνά οι φτωχοί που δεν μπορούν να αντέξουν οικονομικά να 
ασφαλίσουν οι ίδιοι τις περιουσίες τους ενάντια στις πλημμύρες ή τις ζημιές από τις 
πυρκαγιές.  Και κάθε φορολογούμενος πρέπει να πληρώσει το λογαριασμό, όταν 
βλάπτεται η δημόσια υποδομή, και τα ασφάλιστρα ανεβαίνουν.   

 Τα επόμενα χρόνια θα είναι αποφασιστικά στη διαμόρφωση της πάλης ενάντια 
στην αλλαγή του κλίματος.  Το παράθυρο της ευκαιρίας, για να αποφευχθούν τα 
χειρότερα αποτελέσματα αλλαγής κλίματος, κλείνει σιγά σιγά.  Οι ευθύνες για την 
κρίση στο θέμα της αλλαγής του κλίματος είναι διαμοιρασμένες ειδικά στα 
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πλουσιότερα μέρη του κόσμου.  Γι’ αυτό υποστηρίζουμε πλήρως τους φιλόδοξους 
στόχους μείωσης του διοξιδίου του άνθρακα της Ευρώπης.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση 
πρέπει να πάρει το προβάδισμα στην αντιμετώπιση της αλλαγής κλίματος. 

 Ο κόσμος χρειάζεται ακόμα ένα κοινό παγκόσμιο μέτωπο ενάντια στην αλλαγή 
κλίματος σε επίπεδο Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.  Πρέπει να αξιοποιηθεί η 
ευκαιρία που παρέχεται από τη ∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης, για να επιτευχθεί μια νέα, 
δίκαιη και αληθινά αποτελεσματική παγκόσμια συμφωνία που να αντικαθιστά το 
Πρωτόκολλο του Κιότο από το 2012 και μετά.  Οι αναπτυσσόμενες οικονομίες πρέπει 
να είναι μέρος αυτής της συμφωνίας, αλλά αυτό θα απαιτήσει ένα δίκαια μοιρασμένο 
φορτίο μεταξύ των εθνών.   

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει επίσης να παρουσιαστεί ως ηγετική μορφή, από 
αυτή την άποψη, με το να προωθήσει και να υπερασπιστεί μια παγκόσμια συνεργασία 
για τη χρηματοδότηση, την ανταλλαγή της καλύτερης πρακτικής για την ενεργειακή 
αποδοτικότητα και τη μεταφορά της τεχνολογίας.  Οι αναπτυσσόμενες οικονομίες 
πρέπει επίσης να συνδυάσουν την απαραίτητη οικονομική ανάπτυξη και την κοινωνική 
πρόοδο με τις όλο και περισσότερο κατάλληλες και αποτελεσματικές δράσεις για το 
περιβάλλον.  Χρειάζονται όμως υποστήριξη, για να το πράξουν.  

 Η μάχη ενάντια στην αλλαγή κλίματος είναι όχι μόνο περιβαλλοντική, αλλά και 
οικονομική και κοινωνική επιταγή.  ∆ρώντας τώρα, μπορούμε να αναπτύξουμε μια νέα 
πολιτική κατεύθυνση για την πολιτική κλίματος, βασισμένη στην έξυπνη πράσινη 
ανάπτυξη, που συνδέεται με νέες και καλύτερες θέσεις εργασίας.  Η επιλογή 
επομένως δεν είναι μεταξύ της πάλης ενάντια στην αλλαγή του κλίματος ή της 
προώθησης της ανάπτυξης των εργασιών και της κοινωνικής προόδου.  Η πάλη 
ενάντια στην αλλαγή κλίματος για την προστασία ολόκληρου του οικοσυστήματος και 
για την ευημερία των μελλοντικών γενεών μπορεί και πρέπει να καθοδηγήσει τη νέα 
βιώσιμη ανάπτυξη. 

 Η αλλαγή κλίματος είναι μια σημαντική απειλή, αλλά η αντιμετώπισή της θα 
μπορούσε να σημαίνει μια νέα παγκόσμια ευκαιρία.  ∆εδομένου ότι μας αναγκάζει να 
αλλάξουμε τον παγκόσμια μη αποδεκτό τρόπο παραγωγής και κατανάλωσης, 
παρέχεται ένα μοναδικό παράθυρο ευκαιρίας, για να επαναπροσανατολιστεί ο κόσμος 
πάνω σε μια βιώσιμη αναπτυξιακή πορεία.  Η γενιά μας έχει το καθήκον και το 
προνόμιο να θέσει τα θεμέλια για έναν καλύτερο κόσμο, ειρήνης, δικαιοσύνης, 
αλληλεγγύης μεταξύ των λαών και των γενεών, σωστής διαχείρισης του πλανήτη σε 
όλα τα επίπεδα της διακυβέρνησης. 

 Η άμεση ανάληψη δράσης θα επιτρέψει στην Ευρώπη να ηγηθεί παγκοσμίως 
στην ανάπτυξη νέων, αποτελεσματικών, πράσινων τεχνολογιών και να μειώσει τον 
κίνδυνο μιας μελλοντικής απώλειας της ευημερίας λόγω της κλιματικής αλλαγής.  Η 
απραξία θα θέσει σε κίνδυνο τη ζωή πάνω στη γη.  Η Ευρώπη πρέπει επομένως να 
σταματήσει την εξάρτησή της από το πετρέλαιο και τον άνθρακα και να 
πρωτοστατήσει στην επίτευξη μιας παγκόσμιας κλιματικής συμφωνίας το ∆εκέμβριο 
για τη μετά το Κιότο περίοδο.   

 Για μια επιτυχή κατάληξη των διεθνών διαπραγματεύσεων για μια παγκόσμια 
κλιματική συμφωνία πρέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση να ηγηθεί των διεθνών 
διαπραγματεύσεων, για να επιτευχθεί συμφωνία για τη μείωση των εκπομπών στο 
30% παγκοσμίως μέχρι το 2020.  Πρέπει να διασφαλιστεί ότι όλες οι ανεπτυγμένες και 
αναδυόμενες οικονομίες, συμπεριλαμβανομένων των Ηνωμένων Πολιτειών, της Κίνας 
και της Ινδίας, θα δεσμευτούν σε αυτό.  Και είναι ενθαρρυντικό που σήμερα 
μεταδόθηκε ότι οι Ηνωμένες Πολιτείες και η Κίνα έχουν, φαίνεται, καταλήξει σε μια 
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προκαταρκτική συμφωνία, για να συνεργαστούν στην Κοπεγχάγη προς αυτή την 
κατεύθυνση. 

 Θα πρέπει ακόμα να αυξηθεί η στήριξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης προς τις 
αναπτυσσόμενες χώρες, τόσο για την καταπολέμηση όσο και για την προσαρμογή 
στην κλιματική αλλαγή.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να εξασφαλίσει μαζικές 
μεταφορές τεχνολογίας, για να διασφαλίσει ότι αυτές οι χώρες μπορούν να 
καταπολεμήσουν τη φτώχια και να αναπτυχθούν οικονομικά, χωρίς να επιδεινώνουν 
το φαινόμενο της υπερθέρμανσης του πλανήτη.  Επίσης, πρέπει να διασφαλιστεί ότι οι 
ευρωπαϊκές πολιτικές δε θα προκαλέσουν υψηλότερες εκπομπές αερίων σε τρίτες 
χώρες, λαμβάνοντας μέτρα, για να αποφευχθεί ο κίνδυνος μετακίνησης των 
βιομηχανιών υψηλής έντασης ενέργειας σε άλλες περιοχές, σε άλλες χώρες του 
κόσμου όπου υπάρχει φτηνό εργατικό δυναμικό και όπου οι περιορισμοί για την 
κλιματική αλλαγή δεν είναι τόσο αυστηροί. 

 Σε συνέχεια των πρωτοβουλιών που πήραν ήδη προοδευτικές ευρωπαϊκές 
κυβερνήσεις, η Ευρωπαϊκή Ένωση θα πρέπει να ηγηθεί της θέσπισης ενός 
παγκόσμιου ενεργειακού και αναπτυξιακού φόρουμ, φέρνοντας όλα τα κράτη του 
κόσμου μαζί, προκειμένου να καθορίσουν το μακροπρόθεσμο όραμά τους για την 
ενέργεια και τη βιώσιμη ανάπτυξη του πλανήτη. 

 Οι Ευρωπαίοι σοσιαλιστές, μέσα από το μανιφέστο για τις ευρωεκλογές, που 
συνδιαμορφώσαμε τα είκοσι επτά σοσιαλιστικά, σοσιαλδημοκρατικά και εργατικά 
κόμματα των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καταθέσαμε μια ολοκληρωμένη 
ευρωπαϊκή στρατηγική για έξυπνη πράσινη ανάπτυξη και απασχόληση.  Μια πρόταση 
η οποία εφαρμοζόμενη θα δημιουργήσει δέκα εκατομμύρια νέες θέσεις εργασίας μέχρι 
το 2020 και θα βοηθήσει την Ευρώπη να γίνει παγκόσμια ηγετική δύναμη στην 
καινοτομία, τις νέες οικολογικές τεχνολογίες και τα προϊόντα, ενώ ταυτόχρονα θα 
συμβάλει στην καταπολέμηση της αλλαγής κλίματος.  Με οδηγό τη Στρατηγική της 
Λισαβόνας μπορούμε να μετατρέψουμε την Ευρώπη στην πιο δυναμική και 
ανταγωνιστική οικονομία της γνώσης στον κόσμο, ικανή για βιώσιμη οικονομική 
ανάπτυξη, με περισσότερες και καλύτερες θέσεις εργασίας και μεγαλύτερη κοινωνική 
συνοχή. 

 Οι παρακάτω προτάσεις αποτελούν τα βασικά στοιχεία της στρατηγικής μας: 

 Πρώτον, να κάνουμε τις μεταφορές στην Ευρώπη πιο αποτελεσματικές, 
προσιτές και “καθαρές” για τους πολίτες και τις επιχειρήσεις.  Μέσα μεταφοράς 
προσιτά και ανταγωνιστικά, με στόχο την εξοικονόμηση χρόνου και κόστους, μείωση 
της ρύπανσης και βελτίωση της ασφάλειας.  Σιδηρόδρομοι, εναέρια συγκοινωνία και 
θαλάσσια μέσα μεταφοράς πρέπει να τεθούν πάνω σε μια καινούρια λειτουργική βάση.   

 ∆εύτερον, αξιοποίηση των ευρωπαϊκών ∆ιαρθρωτικών Ταμείων και της 
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων για την επέκταση της ενέργειας και των 
ευρυζωνικών υποδομών προς όφελος του οικονομικού εκσυγχρονισμού. 

 Τρίτον, νέα ενεργειακή πολιτική με μείωση του κόστους των καυσίμων και 
δημιουργία νέων θέσεων εργασίας.  Χρηματοδότηση της καλύτερης απόδοσης της 
ενέργειας στις κατοικίες και διασφάλιση δίκαιης και υπεύθυνης τιμολογιακής πολιτικής 
από τις εταιρείες ενέργειας. 

 Τέταρτον, σημαντική αύξηση των επενδύσεων στην έρευνα, την ανάπτυξη και 
την καινοτομία για τη νέα, έξυπνη, πράσινη ανάπτυξη και τη μακροχρόνια ευημερία 
μας. 

 Πέμπτον, προτείναμε ένα Ευρωπαϊκό Σύμφωνο για το Μέλλον της 
Απασχόλησης με στόχο τη βελτίωση στον τομέα των νέων θέσεων εργασίας και των 



 59

ευκαιριών απασχόλησης.  Για την επίτευξη αυτού του στόχου θα πρέπει να 
αξιοποιηθούν δυνατότητες του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Ταμείου για την ενσωμάτωση 
των ανέργων στην αγορά εργασίας και για την κατάρτιση των εργαζομένων.  Οι 
επενδύσεις στην εκπαίδευση είναι θεμελιώδους σημασίας για την ανάπτυξη και τη 
δημιουργία καλύτερα αμειβομένων και πιο ποιοτικών θέσεων εργασίας. 

 Έκτον, ανάπτυξη του ευρωπαϊκού εμπορίου, με στόχο τη δημιουργία 
περισσότερων θέσεων εργασίας που να βασίζονται σε υψηλά περιβαλλοντικά και 
κοινωνικά πρότυπα. 

 Έβδομον, η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα να πρωτοστατήσει στην 
ενθάρρυνση της ανάπτυξης και της απασχόλησης με ταυτόχρονη διατήρηση της 
σταθερότητας των τιμών. 

 Αυτές οι προοδευτικού χαρακτήρα προτάσεις με την υλοποίησή τους μπορούν 
να συμβάλουν σε μια νέα ευρωπαϊκή μεταρρυθμιστική ατζέντα, για να διευρύνουμε τις 
ευκαιρίες της παγκοσμιοποίησης και για να φέρουμε μια θετική αλλαγή στη ζωή των 
Ευρωπαίων πολιτών. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η Μεσόγειος είναι μια από τις περιοχές του κόσμου που θα αντιμετωπίσει -ήδη 
αντιμετωπίζει- τις πιο σοβαρές, τις πιο έντονες συνέπειες των κλιματικών αλλαγών.  
Ήδη η Κύπρος βιώνει αυτές τις συνέπειες.  Η παρατεταμένη ανομβρία τα τελευταία 
χρόνια, θα έλεγα τις τελευταίες δεκαετίες, η δραματική κρίση που προέκυψε με τη 
λειψυδρία, η αποψίλωση των δασών και σπάνιων οικοσυστημάτων, η επαπειλούμενη 
συχνότητα του φαινομένου μεταφοράς σκόνης από την έρημο της Σαχάρας, τα 
πρόσφατα ακραία καιρικά φαινόμενα είναι τα αμάχητα τεκμήρια των επιπτώσεων των 
κλιματικών αλλαγών στη δική μας περιοχή, στη δική μας γειτονιά.  Οι αρνητικές 
περιβαλλοντικές συνθήκες επηρεάζονται και επιβαρύνονται από τη συνεχιζόμενη 
παράνομη στρατιωτική κατοχή του 37% των εδαφών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
δεδομένου ότι δεν υπάρχει κανένας έλεγχος περιβαλλοντικών πολιτικών στην 
κατεχόμενη περιοχή της πατρίδας μας.  Γι’ αυτό η Κύπρος πρέπει να στρατευθεί με 
όλες της τις δυνάμεις στην παγκόσμια προσπάθεια καταπολέμησης της κλιματικής 
αλλαγής, διαδραματίζοντας ιδιαίτερο ρόλο στον ευρύτερο χώρο της Μεσογείου, με 
αξιοποίηση και των παραδοσιακών φιλικών μας σχέσεων με τις χώρες της περιοχής. 

 Ο ήλιος, ο αέρας, το φυσικό μας περιβάλλον είναι οι σημαντικότεροι πόροι μας, 
είναι ο θησαυρός μας.  Βεβαίως, πρέπει να συνδυάσουμε αυτούς τους πόρους με το 
ανθρώπινο δυναμικό, δηλαδή να επενδύσουμε στην τεχνογνωσία, στην εκπαίδευση 
του ανθρώπινου δυναμικού, σε αυτή τη νέα εποχή αντιμετώπισης της κλιματικής 
αλλαγής, στο νέο πρότυπο ανάπτυξης.  Η οικονομική κρίση που βιώνουμε αυτή την 
εποχή είναι ένας ακόμα λόγος για μια τέτοια πολιτική.   

 Η Κύπρος μπορεί να καταστεί ένα πραγματικό πρότυπο για την πράσινη 
ανάπτυξη.  Με την αλλαγή μεθόδων παραγωγής, με τα νέα ποιοτικά προϊόντα να 
συνδέσουμε την Κύπρο με το προϊόν αξίας, με την ανάπτυξη της κατάλληλης 
τεχνολογίας σε όλους τους τομείς, την ενέργεια, τον τουρισμό, τη γεωργία, την 
πράσινη επιχειρηματικότητα και τις μεταφορές.  Έτσι, η Κύπρος μπορεί να αποκτήσει 
συγκριτικά πλεονεκτήματα. 

 Τώρα, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι η ώρα της δράσης για όλη την ανθρωπότητα.  
Σήμερα, όχι αύριο.  Ο κόσμος χρειάζεται ένα κοινό παγκόσμιο μέτωπο, για να 
διαφυλάξουμε τα θεμέλια της ζωής και την αειφόρο ανάπτυξη.  ∆εν υπάρχουν άλλα 
περιθώρια.  Ο πλανήτης γη εκπέμπει σήμα SOS.  Η ευκαιρία που παρέχεται από τη 
∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης είναι πιθανότατα η τελευταία.  Η γενιά μας έχει το καθήκον 
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να θέσει τα θεμέλια για έναν καλύτερο κόσμο.  Αυτό το μοναδικό παράθυρο ευκαιρίας 
για έναν επαναπροσανατολισμό του κόσμου πάνω σε μια βιώσιμη αναπτυξιακή 
πορεία δεν πρέπει να χαθεί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Ομήρου. 

 Καλώ στο βήμα τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις κ. Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Κυρίες και κύριοι,  

 Συζητούμε σήμερα στην ολομέλεια της Βουλής την πρωταρχική διαλεκτική 
σχέση στον κόσμο, τη σχέση μεταξύ ανθρώπου και φύσης.  Στην εκατομμυριόχρονη 
ιστορία της ζωής πάνω στον πλανήτη μας, όποτε το κυρίαρχο είδος, αντί να βρίσκεται 
σε διαλεκτική σχέση με τη φύση, μπήκε σε σχέση αντιπαράθεσης, η φύση πήρε 
διορθωτικά μέτρα και το εξαφάνισε.  Αν το ανθρώπινο είδος δε θέλει να έχει την ίδια 
τύχη, θα πρέπει να σταματήσει εν ονόματι του κέρδους να καταστρέφει τη φύση και να 
συνυπάρξει μαζί της σε μια σχέση διαλεκτική και αμοιβαία επωφελή.  

 Το ζήτημα των κλιματολογικών αλλαγών εξελίσσεται στο μεγαλύτερο εφιάλτη 
για την ανθρωπότητα.  Ήδη αναλυτές, ακαδημαϊκοί, μέρος του προοδευτικού 
πολιτικού κόσμου και κράτη που ήδη υποφέρουν φωνάζουν για μέτρα κατά της 
ανυπολόγιστης και μη αναστρέψιμης καταστροφής που συντελείται στον πλανήτη μας, 
εκτός αν υπάρξει η αναγκαία πολιτική βούληση.  Καταστροφή με τη συνειδητή 
συμμετοχή των ισχυρών της γης, που κωφεύουν μπροστά στα πραγματικά 
προβλήματα των λαών, αλλά την ίδια ώρα καταφέρνουν να εφευρίσκουν εχθρούς, 
εξαπολύοντας ένα κυνήγι μαγισσών στο όνομα της τρομοκρατίας, που λαοί χάνουν τις 
ζωές τους, κράτη και κοινωνίες ξεκληρίζονται.  

 Είναι ενδεικτικό της απουσίας πολιτικής, που οδήγησε στην αδιαφορία, ότι η 
ανθρωπότητα μέχρι σήμερα, καθοδηγούμενη από την κακώς εννοούμενη οικονομική 
ανάπτυξη, κατάφερε να χρησιμοποιήσει στον προηγούμενο αιώνα, τον εικοστό 
δηλαδή, τόση ενέργεια όση κατανάλωσε σε όλη την ιστορία του το ανθρώπινο είδος 
πάνω στον πλανήτη.  Κατάφερε να απελευθερώσει τόσο διοξίδιο του άνθρακα όσο 
απορρόφησε η φύση με τη φωτοσύνθεση στο πρώτο δισεκατομμύριο των χρόνων της 
εμφάνισης της ζωής στον πλανήτη και κατάφερε μέσα σε σαράντα χρόνια να 
καταστρέψει τόσο από το στρώμα του όζοντος όσο παρήγαγε η φύση μέσα σε ενάμισι 
δισεκατομμύριο χρόνια!  

 Τα τελευταία εκατό χρόνια η μέση ατμοσφαιρική θερμοκρασία στην επιφάνεια 
του πλανήτη μας αυξήθηκε κατά 0,74°C παγκοσμίως και κατά σχεδόν 1°C στην 
Ευρώπη.  Πρόκειται για ασυνήθιστα γρήγορη αύξηση της θερμοκρασίας.  Ο εικοστός 
αιώνας ήταν ο θερμότερος αιώνας και η δεκαετία του ’90 ήταν η θερμότερη δεκαετία 
των τελευταίων χιλίων ετών.  Και η τάση υπερθέρμανσης συνεχίζεται... 

 Η ∆ιεθνής Ομάδα για την Αλλαγή του Κλίματος, ένας οργανισμός των 
Ηνωμένων Εθνών, όπου συνεργάζονται εκατοντάδες ειδικοί για το κλίμα από 
ολόκληρο τον κόσμο, προβλέπει ότι μέχρι το 2100 η μέση παγκόσμια θερμοκρασία 
είναι πολύ πιθανό να αυξηθεί περαιτέρω κατά 1,8°C έως 4°C και στη χειρότερη 
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περίπτωση έως 6,4°C, εκτός αν οι άνθρωποι αναλάβουν δράση για τον περιορισμό 
των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου, ώστε η αύξηση της θερμοκρασίας να μην 
ξεπεράσει τους δύο βαθμούς.  Αξίζει να σημειωθεί πως ήδη η μέση θερμοκρασία στον 
πλανήτη αυξήθηκε κατά ένα βαθμό και απομένει μόνο ένας για το σημείο που 
χαρακτηρίζεται ως κρίσιμο. 

 Στη διάρκεια της τελευταίας εποχής των πάγων, πριν από εντεκάμισι χιλιάδες 
χρόνια, η μέση θερμοκρασία στον πλανήτη ήταν μόνο κατά πέντε βαθμούς 
χαμηλότερη από τη σημερινή και, παρ’ όλ’ αυτά, το μεγαλύτερο μέρος της Ευρώπης 
ήταν καλυμμένο από πάγους! 

 ∆υστυχώς, σε όλα τα σενάρια, στα οποία προβλέπεται άνοδος της 
θερμοκρασίας από δύο έως εξήμισι βαθμούς μέχρι το τέλος του αιώνα, η περιοχή που 
κατοικούμε, η περιοχή της Μεσογείου, βρίσκεται στον υψηλότερο βαθμό αύξησης.  Γι’ 
αυτό ακριβώς είναι ώρα για δράση.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Είναι η ώρα της ειρήνης με τη φύση και της συλλογικής δράσης.  Το θέμα 
οφείλουμε να το αντιμετωπίσουμε σφαιρικά, ώστε τα αποτελέσματα των ενεργειών 
μας να είναι μακροπρόθεσμα και ευεργετικά.  

 Για εμάς, για το κόμμα μας, το ζήτημα είναι αναντίλεκτα πολιτικό, οικονομικό και 
κοινωνικό.  Σήμερα ζούμε τα αποτελέσματα του μοντέλου της αλόγιστης ανάπτυξης 
που στο βωμό του κέρδους θυσιάζει τους φυσικούς πόρους και επιδίδεται σε αλόγιστη 
κατανάλωση των αγαθών, τα οποία η φύση χρειάζεται εκατομμύρια χρόνια, για να 
δημιουργήσει εκ νέου.  Καταδικάζουμε και απορρίπτουμε την κάθε πολιτική υποκρισία 
που, μέσα από λόγους και όχι έργα, προσπαθεί να καλυφθεί πίσω από το μανδύα της 
περιβαλλοντικής ευαισθησίας και δράσης.  Απαιτούμε τον τερματισμό των 
νεοφιλελεύθερων πολιτικών που οδηγούν καθημερινά σε ακόμα μεγαλύτερες εντάσεις, 
συγκρούσεις, χάσματα και καταστροφές και στο περιβάλλον, αλλά και στις κοινωνίες 
των ανθρώπων.  Ζούμε στην εποχή της αντίφασης.  Ενώ σήμερα υπάρχει 
πρωτόγνωρος πλούτος, ταυτόχρονα υπάρχει μια άνευ προηγουμένου αύξηση της 
φτώχιας, της ένδειας και της εξαθλίωσης.  

 Το 1992 στη ∆ιάσκεψη των Ηνωμένων Εθνών στο Ρίο τέθηκε υπό έντονη 
αμφισβήτηση το νεοφιλελεύθερο μοντέλο, προσφέροντας παράλληλα την εναλλακτική 
λύση, την αειφόρα και ισότιμη ανάπτυξη, η οποία θα εξασφαλίζει ότι η ικανοποίηση 
των ανθρώπινων αναγκών θα επιτυγχάνεται με τρόπο, ώστε να προστατεύεται το 
φυσικό περιβάλλον, χωρίς να υπονομεύονται οι προοπτικές των μελλοντικών γενεών.  
Μια ανάπτυξη από την οποία θα επωφελούνται όλοι ισότιμα, γιατί μόνο έτσι δε θα 
μεταδίδονται από τους δέκτες των τηλεοράσεων εικόνες με παιδάκια της Αφρικής να 
πεθαίνουν από την πείνα, την έλλειψη καθαρού νερού, την εξαθλίωση.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Το ερώτημα είναι αδυσώπητο και όσο ποτέ άλλοτε επιβαλλόμενο.  Υπάρχει η 
δυνατότητα η ανθρωπότητα να αντιμετωπίσει την περιβαλλοντική κρίση;  Η απάντηση 
είναι καταφατική.  Υπάρχει η βούληση να ξεφύγουμε από την κρίση;  Η απάντηση 
αιωρείται.  Υπογραμμίζω το “αιωρείται”, γιατί δυστυχώς υπάρχουν δυνάμεις στον 
πλανήτη που τοποθετούν τα οικονομικά τους συμφέροντα πάνω από έναν 
οικουμενικό στόχο, τη διάσωση του πλανήτη και τη διαβίωση του ανθρώπινου είδους.  
Σε προοπτική χρόνου, ως ανθρωπότητα, ως πολιτικοί, ως αυτοί που ασχολούνται με 
τα κοινά, έχουμε δύο επιλογές μέλλοντος, είτε να μείνουμε άπραγοι μπροστά στην 
καταστροφή, αφήνοντας τις επόμενες γενιές στο έλεος του χάους, είτε να αναλάβουμε 
δυναμική δράση, ώστε, όπως προσπαθούμε, να εξασφαλίσουμε στα παιδιά μας το 
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καλύτερο, να τους εξασφαλίσουμε το πρώτιστο, την ίδια την ύπαρξή τους.   

 Το κόμμα μας υποστηρίζει ότι υπάρχουν πολλές πολιτικές και τεχνολογικές 
επιλογές, για να προλάβουμε την επαπειλούμενη περιβαλλοντική καταστροφή.  
Πρώτιστα όμως, χρειάζεται πολιτική θέληση, για να εφαρμοστούν.  Και αυτή ακριβώς 
είναι που εκλείπει από βασικούς παίκτες της διεθνής σκηνής.  Οι αποφάσεις σε 
παγκόσμιο και ευρωπαϊκό επίπεδο είναι αρκετές, η υλοποίησή τους όμως είναι από 
περιορισμένη μέχρι ανύπαρκτη.  Πλούσιες χώρες που ουσιαστικά βολεύονται στο ήδη 
υπάρχον σύστημα κωλυσιεργούν να τις εφαρμόσουν.  

 Το Πρωτόκολλο του Κιότο το 2001 ανέδειξε την προκλητική άρνηση των 
Ηνωμένων Πολιτειών και του Προέδρου Μπους να αναλάβουν τις μεγάλες ευθύνες 
που τους αναλογούσαν.  Το Πρωτόκολλο του Κιότο εκπνέει το 2012 και η παγκόσμια 
κοινότητα έχει στρέψει την προσοχή της στη σύνοδο που θα γίνει στην Κοπεγχάγη τον 
ερχόμενο ∆εκέμβρη για μια συμφωνία που θα αντικαταστήσει το Πρωτόκολλο του 
Κιότο.  Σύμφωνα με ειδικούς σε περιβαλλοντικά θέματα, η ανθρωπότητα θα 
μπορούσε σχετικά εύκολα να ικανοποιήσει το στόχο του Κιότο, παίρνοντας απλά 
μέτρα εξοικονόμησης συμβατικών πηγών ενέργειας στον οικιστικό τομέα, από το 
επίπεδο του κράτους μέχρι το επίπεδο του κάθε νοικοκυριού, αν κράτη “γίγαντες”, 
όπως οι Ηνωμένες Πολιτείες, συνέβαλλαν στην προσπάθεια. 

 Η Συνδιάσκεψη της Κοπεγχάγης είναι ιδιαίτερα κρίσιμη, αφού ουσιαστικά 
αφορά πολυετείς, αλλά και άμεσα εφαρμόσιμες δεσμεύσεις. Μέχρι σήμερα η 
∆ιακυβερνητική ∆ιάσκεψη για την Κλιματική Αλλαγή έχει θέσει στόχο της την κατά το 
ήμισυ μείωση των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου μέχρι το 2050.  Αυτό σημαίνει 
πρακτικά ότι μέχρι το 2050 οι βιομηχανικές χώρες πρέπει να μειώσουν τις εκπομπές 
αερίων διαδοχικά από 25% έως 40% μέχρι το 2020 και 80% έως 95% μέχρι το 2050.  
Ταυτόχρονα όμως, θα πρέπει οι αναπτυσσόμενες ή υπανάπτυκτες χώρες να πράξουν 
το ίδιο, χωρίς όμως οι ίδιες να έχουν την οικονομική δυνατότητα.  Οι “δυτικές” 
πολυεθνικές που είναι εγκατεστημένες σε αυτές τις χώρες οφείλουν να αλλάξουν 
τρόπο παραγωγής.  Τα προβλήματα είναι σύνθετα και οι ανταγωνισμοί σφοδροί σε 
διεθνές και ευρωπαϊκό επίπεδο.  Αυτά είναι τα ακόλουθα: 

1. Η άρνηση για χρηματοδότηση των ουσιαστικών και σύντομων στόχων της 
μείωσης των ρύπων.  

2. Η διαμάχη για το ποσοστό της μείωσης των ρύπων.  

3. Η διαμάχη για ενίσχυση των αναπτυσσόμενων χωρών που θα επωμιστούν το 
κόστος από την ανάγκη για ριζική μεταβολή στην παραγωγή.  

 Θέση μας είναι ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει, έστω και μονομερώς, να 
μειώσει τις εκπομπές άνθρακα κατά 30% και πλέον μέχρι το 2020, ασχέτως εάν άλλες 
χώρες, όπως οι Ηνωμένες Πολιτείες, κακώς δεν αποδέχονται τέτοια μείωση για τις 
χώρες τους.  Και εδώ ακριβώς είναι που πρέπει να ασκηθούν πιέσεις. 

 Πέραν της σφοδρής αντιπαράθεσης υπεισέρχεται και ο παράγων της 
παρούσας οικονομικής κρίσης, που και πάλι την προκάλεσε η εφαρμογή του 
ασύδοτου μοντέλου ανάπτυξης που στηρίζεται στη μεγιστοποίηση του κέρδους.  Και 
γι’ αυτό εμείς θεωρούμε αντίφαση να θεωρεί κάποιος ότι μέσα από την εφαρμογή της 
Συνθήκης της Λισαβόνας, που θεσμοθετεί αυτό το συγκεκριμένο μοντέλο, μπορούν να 
λυθούν τα περιβαλλοντικά προβλήματα.  Μέσα σε όλα αυτά παραμένει ανοιχτό το 
ερώτημα σε ποιο βαθμό θα επηρεάσει τις αποφάσεις της Κοπεγχάγης η παγκόσμια 
οικονομική κρίση.  

 Παράλληλα, η χρήση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, η άμεση ανάγκη 
εξάλειψης των κινδύνων των ραδιενεργών αποβλήτων των πυρηνικών 
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αντιδραστήρων, όπως επίσης και το μείζον θέμα της λειψυδρίας, που είναι 
αποτέλεσμα της παγκόσμιας διατάραξης του υδρολογικού κύκλου και απειλεί τις 
φτωχότερες χώρες του πλανήτη, πρέπει να βρίσκονται στην πρώτη γραμμή των 
προτεραιοτήτων της παγκόσμιας κοινότητας.  Βέβαια, η επιτυχία της ∆ιάσκεψης της 
Κοπεγχάγης θα εξαρτηθεί από τη θέση αυτών των χωρών που είναι πρωταθλητές 
στην εκπομπή αερίων, όπως οι ΗΠΑ, ορισμένα μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η 
Ινδία και άλλες.  Αναμένουμε τις εξελίξεις μέχρι το ∆εκέμβριο, κρατώντας ως θετικό ότι 
κανένας δεν έχει μιλήσει για διακοπή των διαπραγματεύσεων ή δεν έχει υποβιβάσει τη 
σημασία τους.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Όσο ποτέ άλλοτε είναι αναγκαία η κινητοποίηση από τις κοινωνίες, υπάρχει η 
ανάγκη αλλαγής συνείδησης και αύξησης της ευαισθητοποίησης σε περιβαλλοντικά 
θέματα.  Το οικολογικό και περιβαλλοντικό ζήτημα συνδέεται άμεσα με την άναρχη 
κατάσταση που δημιουργεί η νεοφιλελεύθερη παγκοσμιοποίηση.  Αίτημά μας είναι σε 
διεθνές, ευρωπαϊκό και εθνικό επίπεδο ο άνθρωπος να είναι στο επίκεντρο της 
ανάπτυξης, ώστε να εξασφαλίσουμε τη φιλοπεριβαλλοντική πολιτική, που είναι βασικό 
ζητούμενο πλέον για ειρήνη, για ασφάλεια, για τερματισμό των άδικων κοινωνικών και 
οικονομικών πολιτικών.  

 Ως ΑΚΕΛ, τόσο σε εθνικό όσο και ευρωπαϊκό επίπεδο, με τη συμμετοχή μας 
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, στηρίζουμε την αειφόρο ανάπτυξη και οικολογική 
ισορροπία.  Τόσο σε επίπεδο τοπικής αυτοδιοίκησης όσο και στο εθνικό κοινοβούλιο 
μέσω της προεδρίας μας στην αντίστοιχη επιτροπή αναλαμβάνουμε θετική δράση και 
καταθέτουμε προτάσεις.  Βεβαίως μέσω της ομάδας μας στο Ευρωκοινοβούλιο 
θέτουμε υψηλά στις προτεραιότητές μας τα περιβαλλοντικά ζητήματα και 
αγωνιζόμαστε να σταματήσουν οι αντιδραστικές πολιτικές που θέτουν και το 
περιβάλλον στη δίνη της ελεύθερης αγοράς.  

 Εκτιμούμε ότι η παρούσα διακυβέρνηση έχει δημιουργήσει μια νέα δυναμική 
στον τομέα του περιβάλλοντος.  Αντιμετώπισε με αποφασιστικότητα τα χρόνια 
προβλήματα του υδατικού και ενεργειακού ζητήματος.  Παράλληλα, έχει ήδη εγκριθεί 
από το Υπουργικό Συμβούλιο πρόταση για εφαρμογή του Στρατηγικού Σχεδίου για τη 
Μείωση του Ρυθμού Αύξησης των Εκπομπών, του οποίου, σε συνεργασία με όλους 
τους φορείς του δημόσιου και ιδιωτικού τομέα, το αρμόδιο υπουργείο θα συντονίσει τη 
δράση.  Υπάρχουν βέβαια πολλά περιθώρια δράσης, διότι το περιβάλλον χρειάζεται 
συνεχώς τη φροντίδα μας, ώστε να μας την ξεπληρώνει.  Για το ΑΚΕΛ η παρούσα 
διακυβέρνηση είναι εγγύηση φιλοπεριβαλλοντικής πολιτικής, γιατί σε παγκόσμιο 
επίπεδο οι δυνάμεις της αριστεράς είναι που μπορούν να υλοποιήσουν τέτοια πολιτική, 
επειδή σέβονται και τιμούν τον άνθρωπο, γιατί σέβονται τη φύση, χωρίς να θεοποιούν 
το κέρδος.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η πρωταρχική σχέση των ανθρώπων είναι με τη φύση και όχι μεταξύ τους.  Η 
μεταξύ τους σχέση καθορίζει βέβαια την αντίστροφη σχέση των ανθρώπων με τη 
φύση.  Με άλλα λόγια το συγκεκριμένο μοντέλο ανάπτυξης που καθιερώθηκε επί των 
ημερών Ρίγκαν και Θάτσερ καθόρισε και την τραγική πορεία της ανθρώπινης 
κοινωνίας και του πλανήτη.  

 Ο πλανήτης μας μοιάζει με τον “Τιτανικό” που προχωρά να συναντήσει το 
μοιραίο παγόβουνο, την οικολογική καταστροφή.  Η μόνη διαφορά είναι ότι τότε ο 
κυβερνήτης του “Τιτανικού” δεν είχε τα μέσα να αλλάξει την πορεία του σκάφους.  
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Σήμερα, ευτυχώς ο πλανητάρχης και οι βοηθοί του έχουν τα μέσα να ανατρέψουν 
αυτή την πορεία.  Αρκεί να το θέλουν.  Ας τους σπρώξουμε όλοι μαζί αρκετά δυνατά, 
ώστε να υποχρεωθούν να το κάνουν.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο κ. Κατσουρίδη. 

 Το λόγο έχει ο πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Κόμματος, ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Φαίνεται ότι έχει πολύ καιρό να υπάρχει τόση μεγάλη συναντίληψη, αν αφήσω 
έξω τα ιδεολογήματα, ώστε θα μπορούσαμε να προχωρήσουμε σίγουρα σε ένα κοινό 
ψήφισμα.   

 Η Κύπρος, ως ένα μικρό κράτος της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αντιμετωπίζει 
τις βαρύτατες συνέπειες των παγκόσμιων κλιματικών αλλαγών, με τα πρόσφατα 
ακραία καιρικά φαινόμενα που την έπληξαν, πρέπει να χαιρετίσει την ανάληψη 
ηγετικού ρόλου από την Ευρωπαϊκή Ένωση στην προσπάθεια αντιμετώπισης του 
προβλήματος των κλιματικών αλλαγών.  Πρέπει επίσης να σημειώσουμε ότι η Κύπρος 
δε συμβάλλει στη ρύπανση και στην καταστροφή του περιβάλλοντος παρά μόνο 
μηδαμινά.   

 Η προσπάθεια που γίνεται για την επίτευξη μιας διεθνούς συμφωνίας για τη 
διαχείριση και τη μείωση των αρνητικών επιπτώσεων των κλιματικών αλλαγών μετά 
το 2012 και που αναμένεται να ολοκληρωθεί το ∆εκέμβριο του 2009 στην Κοπεγχάγη 
αποτελεί άλλο ένα σημαντικό βήμα για την επίτευξη του στόχου της έγκαιρης 
αντιμετώπισης του προβλήματος των κλιματικών αλλαγών.  Για να καταστεί δυνατή η 
σωστή διαπραγμάτευση και η επίτευξη συμφωνίας στη ∆ιάσκεψη του προσεχούς 
∆εκεμβρίου, θεωρούνται απαραίτητα στοιχεία ο σωστός συντονισμός, η συνεργασία 
μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών, έτσι ώστε να υπάρξει 
συναίνεση στις κοινές διαπραγματευτικές θέσεις με τις άλλες χώρες.  Πρέπει να 
αξιοποιηθεί το θετικό μήνυμα που έρχεται πλέον από τις Ηνωμένες Πολιτείες.   

 Ο καθορισμός νέων στόχων μείωσης των εκπομπών κατά 30%, που 
συμβάλλουν στο φαινόμενο του θερμοκηπίου, για την περίοδο μέχρι το 2020, εν μέσω 
της χειρότερης οικονομικής κρίσης των τελευταίων δεκαετιών, θα πρέπει απαραίτητα 
να συνοδεύεται από τη μεταφορά τεχνολογίας και την οικονομική στήριξη τόσο προς 
τα νεότερα κράτη μέλη, που δε διαθέτουν την απαραίτητη τεχνολογία για τη χρήση 
των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και την εξοικονόμηση ενέργειας, όσο και προς τα 
αναπτυσσόμενα κράτη.  Αυτό κρίνεται απαραίτητο, για να καταστεί δυνατή η επίτευξη 
των νέων στόχων και της αειφόρου ανάπτυξης σε παγκόσμιο επίπεδο, μετριάζοντας 
παράλληλα τις επιπτώσεις στην οικονομία τόσο των κρατών μελών όσο και των 
αναπτυσσόμενων κρατών.   

 Η Κύπρος, ως χώρα της Μεσογείου, πρέπει να διαδραματίσει ιδιαίτερο, 
πρωταγωνιστικό ρόλο για τα θέματα ρύπανσης της Μεσογείου.  Πρέπει να 
αναπτύξουμε πολιτικές, να αξιοποιήσουμε προγράμματα και πολιτικές της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί, πέραν των άλλων, η ρύπανση της Μεσογείου έχει άμεση 
σχέση και με τη δική μας επιβίωση.   

 Έχουν λεχθεί πάρα πολλά από τους προηγούμενους συναδέλφους τα οποία 
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υιοθετούμε και δε χρειάζεται να τα επαναλάβουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Συλλούρη. 

 Το λόγο έχει τώρα ο Ανδρέας ο Κυπριανού εκ μέρους του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή είναι παρθενική ομιλία του κ. Κυπριανού, κύριε Πρόεδρε, να την 
καλωσορίσουμε ιδιαίτερα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να τη χαιρετίσουμε.  Είμαι βέβαιος ότι θα αντεπεξέλθει.  Εξάλλου είναι και 
Λεμεσιανός, να μην το ξεχνούμε αυτό! 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα προσπαθήσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Έν’ του Απόλλωνα όμως! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εν πειράζει, είναι γαλανόλευκος! 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση είναι εξαιρετικά επίκαιρη και συμπίπτει με τις παγκόσμιες 
αναζητήσεις ενόψει της διεθνούς διάσκεψης στην Κοπεγχάγη.  Όπως είναι γνωστό, οι 
διεθνείς δεσμεύσεις στο πλαίσιο του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, όπως 
αναλήφθηκαν με βάση το Πρωτόκολλο του Κιότο, για σταδιακή μείωση των εκπομπών 
θερμοκηπιακών ρύπων, λήγουν το 2012.  Ο πλανήτης μας καταστρέφεται και μάλιστα 
από ανθρώπινο χέρι.  Είναι επείγουσα η ανάγκη οι δεσμεύσεις αυτές να ενισχυθούν 
και να ανανεωθούν.  Υπάρχει μία ελπίδα αυτή τη φορά, ότι οι πλέον ισχυρές 
βιομηχανικές χώρες, όπως οι Ηνωμένες Πολιτείες με το νέο Πρόεδρο Μπαράκ 
Ομπάμα, η Ρωσία, η Κίνα, η Ινδία και άλλες, θα συνεισφέρουν ουσιαστικά για 
ειλικρινείς και αποφασιστικές ανανεωμένες δεσμεύσεις. 

 Ως Κύπρος αισθανόμαστε πολύ υπερήφανοι, γιατί η διεθνής περιβαλλοντική 
μας θέση διέπεται από τις αποφάσεις που λαμβάνουμε ως μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, της Ευρωπαϊκής Ένωσης που βρίσκεται σήμερα στην παγκόσμια 
πρωτοπορία για τη διάσωση του πλανήτη με την ανάληψη υψηλών δεσμεύσεων και  
την άσκηση πίεσης διεθνώς για την υλοποίηση εκτεταμένων προγραμμάτων στήριξης 
των αναπτυσσόμενων χωρών.  ∆ίκαια μπορεί σήμερα να χαρακτηριστεί η Ευρωπαϊκή 
Ένωση ως η παγκόσμια πράσινη δύναμη. 

 Οι κλιματολογικές αλλαγές έχουν κινητοποιήσει την Ευρώπη και δημιούργησαν 
αυστηρών προδιαγραφών κεκτημένο και πραγματικές ευθύνες για την πατρίδα μας.  
Για το ∆ημοκρατικό Συναγερμό αυτές οι ευθύνες δεν είναι μία αγγαρεία, μία 
καταναγκαστική εργασία.  Χρειάζεται πολιτική απόφαση, θάρρος και εγρήγορση, για 
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να διαφυλάξουμε το περιβάλλον και μαζί τους πιο πολύτιμους φυσικούς 
πλουτοπαραγωγικούς μας πόρους. 

 Η Κύπρος είναι μικρή σε έκταση και περιβαλλοντικά εκτεθειμένη σε πολλούς 
κινδύνους.  Μεταξύ άλλων, η τουρκική κατοχή δεν επιτρέπει την εφαρμογή 
σύγχρονων πολιτικών σε όλη την επικράτεια.  Το νησί είναι σε εγγύτητα με τις ζώνες 
ερήμωσης λόγω της ανομβρίας και υπόκειται σε ακραία καιρικά φαινόμενα λόγω των 
κλιματολογικών αλλαγών.  Η Κύπρος είναι στην πρώτη γραμμή των νέων 
μεταναστευτικών ρευμάτων εξαιτίας ακριβώς και των κλιματολογικών αλλαγών.  Η 
μικρή νησιωτική μας επικράτεια δεν αντέχει άλλο στην άναρχη οικοδομική και 
πολεοδομική ανάπτυξη με τα όσα συνεπάγεται. 

 Και πρέπει εδώ, κύριε Πρόεδρε, να δούμε επιτέλους και το θέμα της πολιτικής 
της μεμονωμένης κατοικίας.  Οι βουνοκορφές αυτού του τόπου έχουν γεμίσει από 
μεμονωμένες κατοικίες.  ∆εν υπάρχει σήμερα βουνό που να μην έχει μεμονωμένη 
κατοικία με βάση τη ∆ήλωση Πολιτικής. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Βουνό να κυνηγήσουμε δεν έχει! 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν είναι για να κυνηγήσουμε.  Είναι ακριβώς για να προστατεύσουμε τον 
κατατεμαχισμό του φυσικού περιβάλλοντος, διότι σε αυτές τις μεμονωμένες κατοικίες 
δεν υπάρχει κανένα σύστημα αποκομιδής των σκυβάλων ούτε και κανένα σύστημα 
αποχετεύσεων.  Άρα είναι η ώρα να δούμε τι είναι “αστικός αναδασμός” σε σχέση με 
την ύπαιθρο. 

 Η δασική έκταση, κύριε Πρόεδρε, μειώνεται και είναι εκτεθειμένη σε πάρα 
πολλούς κινδύνους.  Τη στιγμή που η Κύπρος ευεργετείται από την εναρμόνιση με ένα 
πολύ ισχυρό ευρωπαϊκό κεκτημένο στον τομέα του περιβάλλοντος, που είναι εκ των 
ων ουκ άνευ, πιστεύω ότι η πραγματική πρόκληση είναι σήμερα: έγκαιρη και 
αποτελεσματική εφαρμογή των ευρωπαϊκών Οδηγιών και κανόνων χωρίς κενά και 
παραλείψεις, ευθύνη να σχεδιάσουμε με στόχο το μακροπρόθεσμο όφελος, όσο 
κοπιαστικό κι αν είναι, όσο κι αν θα αποδώσει πέρα από τα όρια της μίας 
κυβερνητικής θητείας.  Να σχεδιάσουμε με βάση ένα νέο μοντέλο ανάπτυξης, που 
στηρίζεται στην αειφορία και στην αντιμετώπιση των σοβαρών κινδύνων από τις 
κλιματολογικές αλλαγές. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επιτρέψτε μου να αναφερθώ, στο ζωτικό χρόνο που μας απομένει, 
τηλεγραφικά σε ορισμένες κορυφαίες περιβαλλοντικές πολιτικές στις οποίες 
υστερούμε, χρειαζόμαστε άμεση κινητοποίηση και ισχυρή πολιτική βούληση για να 
προχωρήσουμε.  Ξεχωρίζω τις ακόλουθες: 

 Είναι ακεραία η ευθύνη της κυβέρνησης να υλοποιήσει εντός 
χρονοδιαγραμμάτων το σχέδιο για την έλευση του φυσικού αερίου και τη χρήση του 
από τις μονάδες της ΑΗΚ.  Ο Κύπριος φορολογούμενος δεν είναι υποχρεωμένος να 
χρεώνεται την εγκληματική πολιτική αναβλητικότητα των προηγούμενων ετών.  Η 
υλοποίηση του σχεδίου θα επιτρέψει στην Κύπρο να καθορίσει με τη σειρά της 
στόχους για μείωση των θερμοκηπιακών ρύπων, με βάση τις νέες δεσμεύσεις που 
προνοεί η Ευρωπαϊκή Ένωση. 
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 Οι πόλεις της Κύπρου, αντιστρόφως ανάλογα του πληθυσμού τους, είναι 
ρυπογόνες, θορυβώδεις και ενεργοβόρες.  Πόλεις που αντιστοιχούν σε μικρού 
μεγέθους αστικά κέντρα της Ευρώπης εμφανίζουν τόσο χαμηλούς δείκτες στον τομέα 
του περιβάλλοντος και της ποιότητας ζωής.  Βρισκόμαστε στο σημείο καμπής· 
χρειάζεται να επιτύχουμε την απεξάρτηση από το ιδιωτικό όχημα και ο μόνος τρόπος 
είναι οι αξιόπιστες και φθηνές δημόσιες συγκοινωνίες.  Πρέπει να σταματήσουμε, 
κύριε Πρόεδρε, πρώτα να σχεδιάζουμε τις πόλεις μας ή τις αναπτύξεις πέριξ των 
πόλεών μας και μετά να σχεδιάζουμε τις υποδομές.  Η πολεοδομική μας ανάπτυξη 
είναι άναρχη και λεηλατεί την ύπαιθρο.  Χρειαζόμαστε επειγόντως το σχέδιο της νήσου 
Κύπρου που θα καθιερώσει την κάθετη ανάπτυξη έναντι της παρούσας οριζόντιας.  
∆εν έχει κανένας καταλάβει, κύριε Πρόεδρε, τι σημαίνει αστική ζώνη, περιαστική και 
ύπαιθρος.  Τα έχουμε όλα συγχύσει.  Πρέπει επιτέλους να εφαρμόσουμε σ’ αυτό τον 
τόπο urban, suburban και countryside.  ∆εν μπορούν όλα να είναι ζώνες ανάπτυξης 
με τον άλφα ή βήτα τρόπο.   

 Το σχέδιο ανακύκλωσης και η διαχείριση των αποβλήτων και των σκουπιδιών 
παρουσιάζουν σημαντικά κενά. Καταναλώνουμε τα περισσότερα και πετάμε τις 
μεγαλύτερες ποσότητες σκουπιδιών σε χωματερές.  Τα βήματα που γίνονται είναι 
βραδύτερα της ζημιάς που επιφέρεται στο χρόνο.  Η εφαρμογή πολιτικών για 
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας χρειάζεται σύστημα, ισχυρά κίνητρα προς τους 
καταναλωτές και τα νοικοκυριά.  Ήδη βρισκόμαστε πίσω από τους υφιστάμενους 
στόχους και πολύ πίσω από τους νέους στόχους του 2020.   

 Η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια συμπληρώνει σχεδόν δύο χρόνια 
διακυβέρνησης.  Μέχρι σήμερα δεν υπάρχει καμία ένδειξη ότι προχωρεί η δέσμευσή 
της για ενιαία πολιτική διαχείρισης των υδάτινων πόρων της Κύπρου. 

 Χρειάζεται επειγόντως συγκεκριμένο στρατηγικό προληπτικό σχέδιο για 
προστασία των δασών μας από τις πυρκαγιές.  Όταν ανέβαινα προ διετίας, κύριε 
Πρόεδρε, στη μεγάλη πυρκαγιά του Τροόδους και είδα τη φωτιά να οδεύει προς τα 
ραντάρ του Τροόδους την ώρα που ο άνεμος ήταν νοτιοανατολικός, πραγματικά 
φοβήθηκα.  Βοήθησε ο Κύριος και γύρισε ο άνεμος και δεν κατακάηκε ολόκληρη η 
περιοχή του Τροόδους.  Και οι πολιτικές δεν μπορεί να είναι παρά προληπτικές. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν δεν προχωρήσουμε άμεσα, πολύ φοβούμαι ότι το χρυσοπράσινο φύλλο, 
που τόσο πολύ τραγουδήθηκε,  θα γίνει κατάξερο και μολυσμένο! 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο κ. Ανδρέα Κυπριανού.  Πάντως για παρθενική 
εμφάνιση τα πήγες πολύ καλά. 

 Λοιπόν, το λόγο έχει τώρα το βαρύ πυροβολικό, ο κ. Φυττής! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ο παλιός είναι αλλιώς!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σοφοκλή, πόση ώρα πάει περίπου η ομιλία σου περίπου, για να 
προγραμματιστούμε; 
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(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σοφοκλή Φυττή) 

 ∆ηλαδή;  Περίπου μισή ώρα; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Περίπου ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Περίπου;  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συμπύκνωσε λίγο, Σοφοκλή! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Θα προσπαθήσω. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Επειδή πιστεύω ότι οι ομιλίες στη Βουλή δεν είναι μόνο για τους βουλευτές, 
αλλά μας ακούει και κόσμος και ενημερώνεται, μορφώνεται, μπορεί και κάποιοι να 
σημειώνουν κιόλας ορισμένα πράματα, έτσι ετοίμασα μια μελέτη κάπως εκτεταμένη, 
ενημερωτική.  Γιατί ακούουν περί αλλαγών κλιματικών, αλλά πολλοί, επειδή δεν είναι 
τόσο εμφανείς κάθε μέρα, στην πόρτα τους, είναι μέσα στο air condition, δεν το 
αισθάνονται.  Έχουν νερό να πιούν, δεν είναι κοντά στις ακτές που διαβρώνονται και 
ούτω καθεξής. 

 Λοιπόν... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Η εισαγωγή σου εφοήτσιασε το σώμα πάντως! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Γι’ αυτό και επειδή λίγοι λίγοι συνάδελφοι φεύγουν, εγώ θα κάνω όπως κάνουν 
οι ραδιοφωνικοί εκφωνητές και οι τηλεοπτικοί που λένε «μείνετε μαζί μας, θα 
ωφεληθείτε!».  

(Γέλια) 

 Λοιπόν, μίλησε ο αγαπητός κ. Ομήρου και έκανε μια πολύ καλή εισαγωγή και 
στο κεφάλαιο το διά ταύτα συμφωνούμε πλήρως.  Έκανε έκκληση ότι όλες οι Βουλές 
θα πρέπει να αποφασίσουν και να λάβουν μέτρα.  Εγώ θα του πω ότι έχω μπροστά 
μου ψήφισμα που ενέκρινε το Inter-Parliamentary Union (IPU), δηλαδή η 
∆ιακοινοβουλευτική Ένωση, στην Αντίς Αμπέμπα, τον Απρίλη φέτος, το οποίο είναι 
πολύ εκτεταμένο, πολύ λεπτομερειακό.  Έχει σαράντα εννιά διαπιστώσεις και 
αναφορές σε διάφορα ψηφίσματα, αλλά έχει και εξήντα εννιά εκκλήσεις, παρακλήσεις, 
αιτήσεις προς όλες τις Βουλές και γενικά όλο τον κόσμο.   

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Χρήστος 
Πουργουρίδης.) 

 Το δεύτερο που θα ’θελα να πω είναι ότι χαιρετίζω αυτά που είπε ο 
συνάδελφος Κυπριανού για τη μεμονωμένη κατοικία.  Τα λέμε, συνάδελφε, χρόνια, 
αλλά φαίνεται ότι το συμφέρον είναι υπεράνω όλων.  ∆υστυχώς η ∆ήλωση Πολιτικής 
του ’90 αφήνει περιθώρια να κτίζονται κατοικίες παντού.  Και στα μικρότερα τεμάχια 
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και εκτός απ’ εκείνα που είπες.  Τα αναπτύξαμε πολλές φορές στη Βουλή και έχουμε 
σχολιαστεί δυσμενώς από κάποιους που θέλουν να κτίζουν όπου φτάσουν, το οποίο 
είναι λάθος.  ∆ε γίνεται σε πολλές χώρες αυτό το πράγμα.   

 Εκτός από το δρόμο που θέλει μία κατοικία, θέλει και συντήρηση του δρόμου, 
θέλει ηλεκτρική γραμμή, θέλει νερό, θέλει τηλεφωνική γραμμή, θέλει μάζεμα των 
σκουπιδιών, θέλει ταχυδρόμο, θέλει κάθε μέρα να πηγαίνει ο γονιός να παίρνει τα 
παιδιά του και να πηγαίνει στη δουλειά του.  Αύξηση των εξόδων, αύξηση των ρύπων, 
για τα οποία θα μιλήσουμε.  Και επίσης δεν υπάρχει κοινωνική επαφή!  Έχει χωριά 
που το ένα σπίτι του χωριού και το τελευταίο απέχουν πέντε χιλιόμετρα.  Καμία 
γνωριμία, καμία επαφή.  Γι’ αυτό και φτάνουμε στο σημείο να αγοράζουμε 
ποδοσφαιριστές, ακόμα και οι ομάδες της τρίτης κατηγορίας.  ∆ιότι δεν παίζουν τα 
παιδιά, δε βγαίνουν νέοι παίχτες, σε όλα τα αθλήματα δηλαδή. 

 Λοιπόν, αγαπητοί, τα φαινόμενα που παρατηρούνται παγκοσμίως:  Εκτός από 
τις μεγάλες θερμοκρασίες που ανεβαίνουν συνεχώς, εκτός από τις ανομβρίες και τις 
ξηρασίες, ε, έχουμε και τα ακραία καιρικά φαινόμενα.  Τα παρακολουθούμε στους 
δέκτες των τηλεοράσεών μας απαθώς στην ουσία.  Οι πλημμύρες που παίρνουν 
ολόκληρα χωριά, ολόκληρες διαβρώσεις, πνιγμοί, τσουνάμι, ανεμοστρόβιλοι, που 
άρχισαν και στην Κύπρο.  Έχουμε βροχοπτώσεις αραιές, αλλά έχουμε και ξηρασίες.  
Και γνωρίζουν ο συνάδελφος ο Άριστος, που πήγαμε τελευταίως στην Τανζανία, και ο 
Γιώργος και η γραμματέας μας σε ποια δυστυχία ζουν αυτοί οι ανθρώποι.  Και λένε ότι 
είναι και η καλύτερη χώρα!  Η ξηρασία που έχουν σε ορισμένες περιοχές είναι 
παραπάνω από τη δική μας.  Ζουν από κάποιο τουρισμό με τα σαφάρι και τα ζώα 
τους ψοφούν από την ανομβρία, που δεν έχουν νερό, δεν έχουν χόρτα και επιπλέον 
έρχονται και από τις γειτονικές χώρες.  Αλλά τι μιλούμε για την Τανζανία;  Ή για τη 
Νιγηρία που πήγαμε πριν από τρία χρόνια με το CPA, τον Κοινοπολιτειακό 
Κοινοβουλευτικό Σύνδεσμο;  Στη Νιγηρία πυρκαγιές κατακαίουν τα δάση. Τα 
κατακόβουν για να έχουν θέρμανση.  Ο πλανήτης βρίσκεται σε κίνδυνο!   

 Καλά τα είπε και ο κ. Κατσουρίδης και οι άλλοι συνάδελφοι.  Βρίσκεται σε 
κίνδυνο.  Εάν στην Κοπεγχάγη, την οποία θα αναπτύξουμε στη συνέχεια... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Μουσκάλλη) 

 Μα, βιάζεσαι, Ανδρέα! 

(Αστειευόμενος) 

 Θα πάεις να κάμεις προπόνηση, φαίνεται! 

 Εάν δε λάβουμε μέτρα όλες οι χώρες, αυτές οι εκατόν ενενήντα χώρες που θα 
πάνε στην Κοπεγχάγη, για να διορθώσουν τα όσα μπορούν να διορθωθούν, τώρα 
που φέρνει το νου της και η Αμερική και η Αυστραλία και η Ινδία, τότε δεν έχουμε 
σωτηρία, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες.  Γιατί υπάρχει και το φαινόμενο 
της ανόδου της θαλάσσιας στάθμης, το οποίο αναπτύξαμε και στην επιτροπή 
Περιβάλλοντος, όπου άρχισαν και άλλες συζητήσεις πάνω στις κλιματικές αλλαγές, 
αλλά δεν ολοκληρώθηκαν.   

 Λοιπόν, οι επιπτώσεις από τις κλιματικές αλλαγές. Επιγραμματικά.  Οι 
κυριότερες.  Μπορείς να γράψεις δυο-τρεις σελίδες, αλλά έγραψα τις κυριότερες.  Η 
θάλασσα χάνει την ικανότητά της για απορρόφηση του διοξιδίου του άνθρακα.  
Μεγαλύτερος κίνδυνος για πυρκαγιές.  Μείωση της βροχόπτωσης στη Μεσόγειο.  
Μείωση της γεωργικής παραγωγής.  Ερημοποίηση, λιώσιμο των πάγων, μεγάλες 
πλημμύρες ποταμών σε βόρεια πλάτη, ραγδαία άνοδος της στάθμης της θάλασσας 
λόγω λιωσίματος των παγετώνων.  ∆ιάβρωση των ακτών και κάλυψη από τη 
θάλασσα παράκτιων περιοχών με χαμηλό υψόμετρο.  Καταστροφή παραγωγικών 
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δραστηριοτήτων σε παράκτιες περιοχές, αλιεία, γεωργία.  Υφαλμύριση παράκτιων 
υδροφορέων και εδαφών. Πλείστα φυτά και ζώα “μετακινούνται” σε βορειότερα πλάτη 
και σε μεγαλύτερα υψόμετρα.  Σύγκρουση μεταξύ παραγωγικών τομέων και χρήσεων, 
όπως π.χ. μεταξύ γεωργίας και ύδρευσης από τη μια και τουρισμού από την άλλη.  
Μετακινήσεις πληθυσμών και δημιουργία εκατομμυρίων “περιβαλλοντικών” 
προσφύγων.  Και τελευταίο, όχι ελάχιστο, η ανθρώπινη ζωή θα έχει λιγότερη σημασία 
σε σύγκριση με την αναγκαιότητα διασφάλισης των πόρων για επιβίωση.   

 Έχουν δοθεί πολλές υποσχέσεις, για να ληφθούν μέτρα προς ελαχιστοποίηση 
των αποτελεσμάτων των κλιματικών αλλαγών.  Στο μεγαλύτερό τους σκέλος έχουν 
παραμείνει ανεκπλήρωτες υποσχέσεις.  Ειδικά μετά το Πρωτόκολλο του Κιότο, το 
οποίο είχε στείλει σε όλους μας αισιόδοξα μηνύματα, όπου πιστέψαμε ότι μπορεί να 
αλλάξει κάτι προς αυτή την κατεύθυνση.  Οι αναπτυσσόμενες χώρες, οι οποίες έχουν 
υποστεί το μεγαλύτερο πλήγμα, συνεχίζουν να πληρώνουν βαρύτερο τίμημα, τόσο σε 
ανθρώπινα θύματα όσο και σε υποδομές.   

 Τα πρόσφατα στοιχεία δείχνουν κάπως αισιόδοξα.  Κάπως.  Μια πρόσφατη 
μελέτη του ∆ιεθνούς Ινστιτούτου Ενέργειας έχει παρατηρήσει σημαντική μείωση στους 
ρύπους του διοξιδίου του άνθρακα αυτό το χρόνο, μόνο φέτος, η μεγαλύτερη μείωση 
τα τελευταία σαράντα χρόνια σε ετήσια βάση.  Όπως φαίνεται, όλο και περισσότερες 
χώρες αναπροσαρμόζουν την πολιτική τους αναφορικά με την παραγωγική χρήση 
οικολογικών πόρων.  Ο επικεφαλής του ∆ιεθνούς Ινστιτούτου Ενέργειας σημείωσε 
επίσης σε κάποια ομιλία του ότι, για να συνεχιστεί η θετική στάση, χρειάζεται να 
ολοκληρώσουμε μια συμφωνία παροχής πληροφοριών, η οποία θα δημιουργήσει 
συνθήκες διαφάνειας για τις εταιρείες, για να τους ωθήσει να κινηθούν προς αυτή την 
κατεύθυνση.  Αυτό ήταν ένα από τα πιο σημαντικά θέματα της ημερήσιας διάταξης στη 
συνάντηση των G20 στο Πίτσμπεργκ.  

 Επιπλέον, αν μια τέτοια συμφωνία τελικά εφαρμοστεί, θα επωφεληθούν επίσης 
οι τομείς της απασχόλησης και του περιβάλλοντος.  Υπολογίζεται ότι μέχρι το 2020 θα 
δημιουργηθούν μέχρι και δέκα εκατομμύρια καινούριες θέσεις εργασίας και το 
ακαθάριστο εθνικό προϊόν θα αυξηθεί περισσότερο από μισό τοις εκατό, ποσοστό 
μεγαλύτερο παρά στην περίπτωση που δε ληφθεί δράση.  Η πολύπλευρη συμφωνία 
θα επιτρέψει στις αγορές ενέργειας να αναπτυχθούν και στις καινούργιες τεχνολογίες 
να γίνουν οικονομικά εφικτές.  Προσδοκούμε ότι η συμφωνία για τις κλιματικές 
αλλαγές στην Κοπεγχάγη θα έχει κοινές βάσεις με τις διαφοροποιημένες ευθύνες και 
κατά συνέπεια θα αντικαταστήσει το Πρωτόκολλο του Κιότο. 

 Πάμε σε μιαν εξήγηση.  Πώς δημιουργείται το φαινόμενο της υπερθέρμανσης 
του πλανήτη;  Απλά, οι υδρατμοί, το διοξίδιο του άνθρακα και το μεθάνιο κυρίως 
σχηματίζουν ένα φυσικό διαχωριστικό γύρω από τη Γη.  Η καύση ορυκτών καυσίμων, 
που συνεχώς αυξάνεται, έχει οδηγήσει στην αύξηση του ποσού του διοξιδίου του 
άνθρακα (CO2), αλλά και άλλων αερίων, όπως το μεθάνιο και οξίδια του αζώτου, που 
εκλύονται στην ατμόσφαιρα.  Η επιφάνεια της Γης, ως γνωστό, θερμαίνεται από τον 
ήλιο.  Καθώς θερμαίνεται, ανακλά πίσω, προς την ατμόσφαιρα, θερμότητα.  Περίπου 
το 70% της ενέργειας του ήλιου ακτινοβολείται προς τα πίσω, στο διάστημα.  Αλλά 
κάποιο ποσοστό της υπέρυθρης ακτινοβολίας παγιδεύεται από τα αέρια του 
διαχωριστικού θερμοκηπίου, που θερμαίνουν ακόμη περισσότερο την ατμόσφαιρα.  
Αυτό έχει σαν αποτέλεσμα η Γη να διατηρείται θερμή και να εμφανίζεται και να 
διατηρείται το φαινόμενο της ζωής.  Όμως τα τελευταία χρόνια λέγοντας “φαινόμενο 
θερμοκηπίου” δεν αναφερόμαστε στη φυσική διεργασία, αλλά στην έξαρση αυτής 
λόγω της ρύπανσης της ατμόσφαιρας από τις ανθρωπογενείς δραστηριότητες.   

 Οι τελευταίες συμβάλλουν στην αύξηση της συγκέντρωσης των αερίων του 
θερμοκηπίου, καθώς και στην έκλυση άλλων ιχνοστοιχείων, όπως οι 
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χλωροφθοράνθρακες (CFC’s).  Τα τελευταία χρόνια καταγράφεται μία αύξηση στη 
συγκέντρωση αρκετών αερίων του θερμοκηπίου, ενώ ειδικότερα στην περίπτωση του 
διοξιδίου του άνθρακα η αύξηση ήταν π.χ. 31% το έτος 1998 σε σύγκριση με 
προηγούμενα χρόνια.  Τα τρία τέταρτα της ανθρωπογενούς παραγωγής διοξιδίου του 
άνθρακα οφείλονται σε χρήση ορυκτών καυσίμων, ενώ το υπόλοιπο μέρος 
προέρχεται από αλλαγές που συντελούνται στο έδαφος, κυρίως μέσω της 
καταστροφής των δασών και του πρασίνου.  Αυτές οι αυξημένες ποσότητες των 
εκπομπών των αερίων αλλάζουν την ισορροπία του σύνθετου αυτού συστήματος, 
προξενώντας την παγκόσμια άνοδο της θερμοκρασίας.  

 Τι αποφασίστηκε στο Κιότο;  Το τι υπάρχει τώρα δηλαδή.  Το Πρωτόκολλο του 
Κιότο είναι το σημαντικότερο έγγραφο καταπολέμησης των κλιματικών μεταβολών.  
Περιλαμβάνει τη δέσμευση που έχουν αναλάβει οι περισσότερες βιομηχανοποιημένες 
χώρες για τον περιορισμό των οικείων εκπομπών ορισμένων αερίων που συμβάλλουν 
στο φαινόμενο του θερμοκηπίου, είναι υπεύθυνα για τη θέρμανση του πλανήτη, κατά 
μέσο όρο κατά 5%.  Τα συμβαλλόμενα κράτη αποφάσισαν στην τέταρτη συνεδρίαση 
των μερών, που πραγματοποιήθηκε στο Βερολίνο το Μάρτιο του 1995, να 
διαπραγματευθούν ένα πρωτόκολλο που να περιλαμβάνει μέτρα μείωσης των 
εκπομπών για τη μετά το 2000 περίοδο εις ό,τι αφορά τις βιομηχανοποιημένες χώρες.  
Κατόπιν μακροχρόνιων εργασιών, το Πρωτόκολλο του Κιότο θεσπίστηκε καταρχάς 
στις 11 ∆εκεμβρίου 1997 στο Κιότο της Ιαπωνίας. 

 Η Ευρωπαϊκή Κοινότητα -που μας ενδιαφέρει, διότι είμαστε ενταγμένοι- 
υπέγραψε το πρωτόκολλο στις 29 Απριλίου 1998.  Το ∆εκέμβριο του 2001 το 
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο του Λάακεν επιβεβαίωσε τη βούληση της Ένωσης, για να θέσει 
σε ισχύ το Πρωτόκολλο του Κιότο πριν από την Παγκόσμια ∆ιάσκεψη Κορυφής στο 
Γιοχάνεσμπουργκ για την αειφόρο ανάπτυξη, που έγινε το 2002, τέλη Αυγούστου.  
Προκειμένου να επιτευχθεί ο στόχος αυτός, η απόφαση ήταν να εγκριθεί το 
πρωτόκολλο εξ ονόματος της Κοινότητας.  Τα κράτη μέλη οφείλουν να καταθέσουν τα 
οικεία επικυρωτικά έγγραφα ταυτόχρονα με την Κοινότητα και, στο μέτρο του δυνατού, 
πριν από την 1η Ιουνίου 2002.  Το Παράρτημα 2 της απόφασης ορίζει τις δεσμεύσεις 
εις ό,τι αφορά τον περιορισμό και τη μείωση των εκπομπών που συμφωνήθηκαν από 
την Κοινότητα και τα κράτη μέλη της για την πρώτη περίοδο δεσμεύσεων 2008-2012.   

 Το περιεχόμενο του πρωτοκόλλου. Το Πρωτόκολλο του Κιότο αφορά τις 
εκπομπές έξι αερίων θερμοκηπίου: του διοξιδίου του άνθρακα, του μεθανίου, του 
πρωτοξιδίου του αζώτου, των υδροφθορανθράκων, των υπερφθοριωμένων 
υδρογονανθράκων, του εξαφθορειούχου θείου.   

 Συνιστά ένα σημαντικό βήμα στην καταπολέμηση της θέρμανσης του πλανήτη, 
επειδή περιλαμβάνει δεσμευτικούς και ποσοτικούς στόχους περιορισμού και μείωσης 
των αερίων θερμοκηπίου. 

 Συνολικά, τα συμβαλλόμενα κράτη στο Παράρτημα 1 της σύμβασης-πλαίσιο 
δεσμεύονται να μειώσουν τις οικείες εκπομπές αερίων θερμοκηπίου κατά 5% 
τουλάχιστο σε σύγκριση με τα επίπεδα του 1990 κατά την περίοδο 2008-2012.  Το 
Παράρτημα Β του πρωτοκόλλου περιέχει αριθμητικές δεσμεύσεις, τις οποίες 
αναλαμβάνουν τα συμβαλλόμενα κράτη. 

 Τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης οφείλουν συλλογικά να μειώσουν τις 
εκπομπές των αερίων του θερμοκηπίου κατά 8% μεταξύ 2008 και 2012.  Την 31η 
Μαΐου 2002 η Ευρωπαϊκή Ένωση επικύρωσε το Πρωτόκολλο του Κιότο.  Το 
πρωτόκολλο ετέθη σε ισχύ στις 16 Φεβρουαρίου του 2005, μετά την επικύρωσή του 
και εκ μέρους της Ρωσίας.  Αρκετές εκβιομηχανισμένες χώρες αρνήθηκαν να 
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επικυρώσουν το πρωτόκολλο, μεταξύ των οποίων οι Ηνωμένες Πολιτείες και η 
Αυστραλία. 

 Τα αποτελέσματα της προσπάθειας μετά την αποδοχή του Κιότο δεν είναι 
ενθαρρυντικά σε παγκόσμια κλίμακα, για αυτό και όλες οι χώρες ανησυχούν και σε 
κάθε σοβαρό συνέδριο γίνονται ψηφίσματα, αποφάσεις, παροτρύνσεις για το μεγάλο 
αυτό πρόβλημα.  Όπως σας ανέφερα, το ψήφισμα της ∆ιακοινοβουλευτικής Ένωσης, 
που έγινε στις 10 Απριλίου 2009 στην Αντίς Αμπέμπα, στην οποία ασφαλώς μετέχει 
και η δική μας Βουλή.  Επίσης, σε κάθε συνέδριο του Κοινοπολιτειακού 
Κοινοβουλευτικού Συνδέσμου υπάρχει θέμα για συζήτηση για τις κλιματικές αλλαγές 
και από εκεί παίρνουμε διάφορες απόψεις, αλλά και εμπειρίες για το τι συμβαίνει σε 
κάθε χώρα.    

 Στην Ευρώπη από το στόχο για μείωση των ρύπων κατά 8% έγινε κατορθωτό 
μέχρι πέρσι να μειωθούν οι ρύποι κατά 6%, αντί του στόχου που είχαν συνολικά, του 
8%.  Στην Κύπρο, αντίθετα, έχουμε αύξηση, δυστυχώς, 83% σε σχέση με τις 
μετρήσεις του μέσου όρου του 1999-2007.  Έχουμε αύξηση!  Βεβαίως, οι ρύποι της 
Κύπρου είναι σε μικρό βαθμό, αλλά βλέπετε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι κι εμείς δε 
συμμορφωνόμαστε.  Όλο και αυξάνουμε τα αυτοκίνητα και την ιπποδύναμή τους, όλο 
και αυξάνουμε... και σε κάθε υπνοδωμάτιο και από ένα air condition και ούτω καθεξής. 

 Λοιπόν, πάμε στο κεφάλαιο της Κοπεγχάγης. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Εγύρισές μας όλο τον κόσμο. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ακόμα πού είσαι! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Από την Τανζανία στην Ινδία, στην Κοπεγχάγη. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Στο τέλος εννά σε γυρίσω, αγαπητέ μου, στην Κύπρο, για να ακούσεις τα κακά 
μας τζιαι στην Κύπρο, που εμείς μόνοι μας σκάφτουμε το λάκκο μας τζιαι 
καταστρέφουμε τον τόπο μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Παρακαλώ, κύριε Σοφοκλή, πάμε στην Κοπεγχάγη. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ:  

 Μα, έν’ ο κ. Πουργουρίδης;   

(Αστειευόμενος) 

 Ω, χαίρω πολύ! 

 Σήμερα ο κ. Πουργουρίδης εκτύπησε τα ρέστα του για τα αμπελοπούλια.  
Εναντίον σφόδρα! 

 Λοιπόν, Κοπεγχάγη.  

 Η παγκόσμια συμφωνία για το κλίμα τον προσεχή ∆εκέμβριο με εκατόν 
ενενήντα χώρες συμμετοχή.  Όλες οι χώρες σχεδόν!  
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 Η Παγκόσμια ∆ιάσκεψη για τις Κλιματικές Αλλαγές στην Κοπεγχάγη είναι μία 
από τις πιο σημαντικές συνόδους στην ιστορία.  Πρέπει να διασφαλίσουμε ότι οι 
ηγέτες του πλανήτη θα αποφασίσουν σωστά.  Και πρέπει κι εμείς, η Βουλή, να πούμε 
τι θέλουμε από την κυβέρνησή μας να προβάλει στην Κοπεγχάγη. 

 ∆εύτερον:  Το πρώτο δεκαπενθήμερο του ∆εκέμβρη του 2009 οι ηγέτες του 
πλανήτη θα συναντηθούν στην Κοπεγχάγη, για να συμφωνήσουν μια νέα συνθήκη για 
την προστασία του πλανήτη από τις κλιματικές αλλαγές.  Πρέπει να συμφωνήσουν 
ένα νέο φιλόδοξο σχέδιο δράσης, που θα εξασφαλίσει την έγκαιρη μείωση των 
εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου σύμφωνα με τα πιο πρόσφατα επιστημονικά 
δεδομένα. 

 Τι θα συμβεί στην παγκόσμια σύνοδο της Κοπεγχάγης;  Η Σύνοδος της 
Κοπεγχάγης είναι η πιο σημαντική παγκόσμια διάσκεψη μετά την αντίστοιχη διάσκεψη 
του Κιότο, όπου υπογράφτηκε η πρώτη παγκόσμια συμφωνία για την καταπολέμηση 
των κλιματικών αλλαγών.  Σήμερα είμαστε πιο έμπειροι και σοφοί και βρισκόμαστε πιο 
κοντά στην κλιματική καταστροφή, άρα η διάσκεψη της Κοπεγχάγης πρέπει να πετύχει 
τους στόχους της.  Η νέα συνθήκη για την καταπολέμηση των κλιματικών αλλαγών θα 
τεθεί σε ισχύ το 2012, όταν θα λήξουν οι δεσμεύσεις του Πρωτοκόλλου του Κιότο. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή παρουσίασε τις προτάσεις της 
σχετικά με νέα, συνολική και φιλόδοξη παγκόσμια συμφωνία για την αντιμετώπιση 
των κλιματικών αλλαγών. 

 Η νέα συμφωνία αναμένεται να συναφθεί εκεί, στη διάσκεψη των Ηνωμένων 
Εθνών για το κλίμα στην Κοπεγχάγη, προκειμένου η αύξηση της θερμοκρασίας να μην 
υπερβεί τους 2C° -αυτός είναι ο στόχος, να μην υπερβεί τους 2C°- διότι υπάρχει 
πιθανότητα να ανέβει και τρεις και τέσσερις, οπότε είναι πολύ χειρότερα.  Στόχος είναι 
να μπορέσουμε με τα μέτρα που θα ληφθούν, αν τα ακολουθήσουν οι χώρες και 
ιδιαίτερα οι μεγάλες, να περιοριστεί στους δύο βαθμούς η άνοδος, η μέση άνοδος, 
παγκόσμια κατά δύο βαθμούς.  Έτσι θα χρειαστεί να αυξηθεί ουσιαστικά η 
χρηματοδότηση των αναπτυσσόμενων χωρών από τις ανεπτυγμένες και από τους 
πολυμερείς οργανισμούς, για να ενισχυθούν, έτσι ώστε να καλυφθεί η συμμετοχή τους 
στην αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών. 

 Οι προτάσεις της Επιτροπής της Ευρωπαϊκής Ένωσης περιλαμβάνουν 
επιπλέον τη δημιουργία αγοράς ανθρακούχων εκπομπών που θα εκτείνεται στις 
χώρες του ΟΟΣΑ μέχρι το 2015, καθώς και καινοτόμων πηγών διεθνούς 
χρηματοδότησης, με βάση τις εκπομπές των χωρών και τη δυνατότητά τους να 
δαπανούν. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση επιδιώκει τον περιορισμό της πλανητικής 
υπερθέρμανσης στους δύο βαθμούς σε σύγκριση με τα προ της βιομηχανικής εποχής 
επίπεδα, καθώς υπάρχουν ισχυρά επιστημονικά στοιχεία από τα οποία προκύπτει ότι 
πέρα από το όριο αυτό οι κλιματικές αλλαγές θα γίνουν επικίνδυνες. 

 Η συμφωνία της Κοπεγχάγης θα πρέπει αφενός να ορίζει παγκόσμιους 
στόχους μείωσης των εκπομπών και αφετέρου να αποτελεί τη βάση για την ενίσχυση 
της ικανότητας προσαρμογής των χωρών στις κλιματικές αλλαγές.  Οι ανακοινώσεις 
διάφορων χωρών, αλλά και της Ευρωπαϊκής Ένωσης ειδικότερα περιλαμβάνουν 
συγκεκριμένες προτάσεις για την επίτευξη των στόχων αυτών. 

 Ειδικοί στόχοι και δράσεις.  Για να περιοριστεί η άνοδος της θερμοκρασίας 
στους δύο βαθμούς το μάξιμουμ, οι παγκόσμιες εκπομπές πρέπει να έχουν 
κορυφωθεί πριν από το 2020 και στη συνέχεια έως το 2050 να μειωθούν τουλάχιστον 
κατά 50% σε σχέση με τα επίπεδα του 1990.  Για να επιτευχθεί αυτό, πρέπει να 
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αναλάβουν δράση τόσο οι ανεπτυγμένες όσο και οι αναπτυσσόμενες χώρες.  Αυτό το 
πράγμα πρέπει να το εξηγήσω.  Θα κορυφωθούν, λέει, διότι οι αναπτυσσόμενες 
χώρες δεν υπακούουν και τόσο εύκολα.  Σου λέει:  «Εγώ τώρα θα αναπτυχθώ, θα 
κάνω και εργοστάσια, θα αυξήσω τα αυτοκίνητα κ.λπ.». Επομένως, θα κορυφωθεί 
μέχρι το 2020 το μεγαλύτερο ποσοστό και μετά θα αρχίσουν να το ρίχνουν.  Μακάρι 
να μπορέσουν οι αναπτυγμένες χώρες να το ρίξουν, που είναι υπόχρεες, διαφορετικά 
δε μας βλέπω καλά. 

 Η χρηματοδότηση της ανάπτυξης με χαμηλά επίπεδα ανθρακούχων εκπομπών.  
Για να μειωθούν οι εκπομπές, οι παγκόσμιες καθαρές πρόσθετες επενδύσεις μπορούν 
και πρέπει να αυξηθούν μέχρι το 2020 σε περίπου €175 δις ετησίως, σύμφωνα με 
ανεξάρτητες εκτιμήσεις.   Πάνω από τα μισά περίπου θα χρειαστούν να διοχετευτούν 
στις αναπτυσσόμενες χώρες.  Μέχρι το 2020 οι δράσεις στις χώρες αυτές θα έχουν ως 
επί το πλείστον χαμηλό κόστος -ίσως ακόμη και να αποφέρουν οφέλη- και θα πρέπει 
να χρηματοδοτηθούν από εγχώριους πόρους.  Η διεθνής χρηματοδοτική στήριξη 
δράσεων που υπερβαίνουν τις δυνατότητες μιας χώρας θα πρέπει να προέλθει από 
πηγές όπως τα δημόσια κονδύλια και οι διεθνείς μηχανισμοί πιστωτικών μορίων 
διοξιδίου του άνθρακα. 

 Η συμφωνία της Κοπεγχάγης πρέπει επίσης να διαμορφώσει ένα πλαίσιο που 
θα βοηθά τις χώρες να προσαρμοστούν στις αναπόφευκτες κλιματικές αλλαγές.  Όλες 
οι χώρες, ανεπτυγμένες και αναπτυσσόμενες, πρέπει να υποχρεωθούν να 
καταρτίσουν εθνικές στρατηγικές προσαρμογής.  Πρέπει να στηριχθεί η προσαρμογή 
των λιγότερο ανεπτυγμένων χωρών και των αναπτυσσόμενων μικρών νησιωτικών 
χωρών, που είναι πιο ευάλωτες.   

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να διερευνήσει δυνητικά καινοτόμους πηγές 
διεθνούς χρηματοδότησης με βάση την αρχή “ο ρυπαίνων πληρώνει” και την 
ικανότητα αποπληρωμής.  Τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα μπορούσαν 
επίσης να χρησιμοποιούν μέρος των μελλοντικών τους εσόδων από τον 
πλειστηριασμό δικαιωμάτων εκπομπών βάσει του Συστήματος Εμπορίας 
∆ικαιωμάτων Εκπομπών (ΣΕ∆Ε) της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να στηρίξουν τις 
αναπτυσσόμενες χώρες. 

 Και ερχόμαστε στην Κύπρο.  Τι γίνεται στην Κύπρο;  Στοιχεία που υπάρχουν:   
υπάρχει αύξηση της θερμοκρασίας στην περιοχή της Λευκωσίας τα τελευταία χρόνια, 
σε σύγκριση με προηγούμενα, κατά 1,1 βαθμό.  Την ανομβρία τη γνωρίσαμε.  Την 
ξηρασία τη γνωρίζουμε.  Την έλλειψη νερού τη γνωρίζουμε.  Πολλοί δε γνωρίζουν την 
αποψίλωση, την καταστροφή της χλωρίδας και της πανίδας.  Πολλοί δεν 
αντιλαμβάνονται την καταστροφή των υπόγειων υδάτινων πόρων.   

 Η υπεράντληση.  Η ανάγκη για νερό για τη γεωργία, την κτηνοτροφία, τους 
κήπους μας οδηγεί σε υπεράντληση των υπόγειων νερών, τα οποία δεν 
αναπληρώνονται, και έτσι παρουσιάζεται το φαινόμενο κατά το οποίο, εφόσον αντλείς 
από πιο βαθιά, έρχεται η θάλασσα σε παράλιες περιοχές και μπαίνει μέσα και 
υφαλμυρίζουν τα νερά, σε περιοχές όπως είναι οι περιοχές της Πάφου, μικρή έκταση 
στη Γεροσκήπου, περιοχές κοντά στο Παραμάλι, κοντά στην περιοχή Κιτίου, 
Περβολιών, περιοχές των Κοκκινοχωριών κυρίως.  Στα Κοκκινοχώρια, επειδή είναι 
κυρίως γεωργική περιοχή, αντλούν συνεχώς.  Κάποιοι έκαναν και μικρές μονάδες 
αφαλάτωσης, πράγμα το οποίο δε συνιστάται, να κάνει ένας γεωργός μικρή μονάδα 
αφαλάτωσης.  Και πού θα βάλει τα απόβλητα; 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Να παν να κλέφτουν; 
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Σ. ΦΥΤΤΗΣ:  

 Όχι, κύριε, να μην κλέφτουν.  Σου απαντώ ακόμα μια φορά.  Το κράτος οφείλει 
να πει:  «Αυτές οι ζώνες όπου αλμυρίζει το νερό...».  Γιατί να μην ξεχνάτε ότι η 
καταστροφή των κήπων της Αμμοχώστου -και άρχισε και στου Μόρφου πριν από την 
εισβολή- ήταν από την υπεράντληση και την εισχώρηση του θαλάσσιου νερού.  Έτσι 
θέλουμε να κάνουμε την Κύπρο μας;  Αντλείς υφάλμυρο νερό σημαίνει γεμίζεις το 
χώμα με άλας.  Το άλας, για να φύει που το χώμα...  Και το χώμα, αγαπητοί 
συνάδελφοι, για όσους δεν ξέρουν, για να σχηματιστεί χώμα γόνιμο, θέλει δεκάδες, 
χιλιάδες χρόνια, εκατοντάδες.  Σχηματίστηκε το χώμα της Κύπρου από το πέτρωμα.  
∆εν ευρέθη εξ ουρανού το χώμα εκεί το γόνιμο!  Όταν το αλμυρίσεις, είτε πρέπει να 
κάμει πλημμύρες, για να πάει κάτω, είτε πρέπει να το εγκαταλείψεις και να φυτεύκεις 
ελάχιστα πράγματα, που αντέχουν στο αλμυρό χώμα.  Καταστρέφεται η υφή του 
χώματος, καταστρέφεται η Κύπρος.  ∆ε θα έχουμε με γεωργία, με φυτά με τίποτε.  
Επομένως, λέω την εισήγηση και σας την ξαναλέω!  Η κυβέρνηση να κάνει τις ζώνες 
εκείνες που πρέπει να σταματήσει η άντληση και να πει σ’ αυτούς τους ανθρώπους:  
«Ζείτε από αυτή τη γη, θα σας δώσω ενοίκιο κάθε χρόνο τόσο και θα μετακινηθείτε 
αλλού.  Αυτή η γη θα μείνει για πενήντα χρόνια, μέχρι να δούμε.  Οι συνθήκες θα 
αυξήσουν το υπόγειο γλυκύ νερό, ώστε να σπρώξει το θαλάσσιο;».  Αυτή είναι η 
γεωφυσική, το εξηγήσαμε πολλές φορές. 

 Όσον αφορά το νερό, κάνουμε τις μονάδες αφαλάτωσης.  Πολύ σωστά!  
Κάναμε τους φράκτες -με στοιχεία παλαιότερα- οι οποίοι, δυστυχώς, με τη μείωση της 
βροχόπτωσης δε γεμίζουν.  Πρέπει να κάνουμε εξοικονόμηση.   

 Πάμε σε ένα σημαντικό θέμα το οποίο αναπτύχθηκε τελευταίως στην επιτροπή 
Περιβάλλοντος:  η καταστροφή των ακτών μας.  Η καταστροφή των ακτών μας, που 
είναι 700 χμ. παγκύπρια, από τα οποία ο τουρκικός στρατός ελέγχει τα 400 ή 52%, οι 
αγγλικές βάσεις έχουν εκεί το 9% και οι ελεύθερες περιοχές είναι 300 χμ. μαζί με 
εκείνο των βάσεων, γιατί δεν το θεωρώ ότι είναι δικό τους.  Ουσιαστικά, εμείς έχουμε 
το 39%.   

 Λόγω της φύσεως του υψομέτρου, σε ορισμένες περιοχές η θάλασσα κτυπά 
στις ακτές και τις διαβρώνει.  Η Κύπρος, αγαπητοί μου, με βάση μελέτες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι δεύτερη εις την Ευρώπη.  Η Πολωνία υφίσταται διάβρωση 
των ακτών της κατά 55%.  Πενήντα πέντε τοις εκατό των ακτών της!  Η Κύπρος 37,8%, 
η Λεττονία 32,8% και η Ελλάδα 28,6%.  Υπάρχουν ακτές της Ευρώπης όπου χάνονται 
δεκαπέντε μέτρα το χρόνο.  Στην Κύπρο -τα έχω περιοδεύσει, γιατί κάναμε μια μελέτη 
πέρσι για την παγκόσμια ημέρα ξηρασίας- άρχισαν βεβαίως τα έργα στην Πόλη της 
Χρυσοχούς.  Επειγόντως πρέπει να αρχίσουν και στις άλλες περιοχές, δηλαδή που 
την ακτή του Ζυγίου μέχρι τη Λάρνακα τζιαι μέχρι τη ∆εκέλεια οι κυματοθραύστες.  Και 
γι’ αυτό το φαινόμενο, αγαπητοί μου, της διάβρωσης των ακτών και για την προστασία 
τους, που πρέπει να γίνει με πολλή μελέτη -πολλή μελέτη, διότι φαίνεται ότι κάποιοι 
κυματοθραύστες, αντί να δημιουργούν άμμο, τον τρων τζιαι τζείνον που υπάρχει- 
πρέπει να γίνει γρήγορα λαμβάνοντας υπόψιν και την άνοδο της στάθμης της 
θάλασσας, η οποία ανεβαίνει σταδιακά σε όλο τον κόσμο λόγω του λιωσίματος των 
πάγων.  Υπολογίζουν ότι -μας τα είπαν- αν λιώσουν οι πάγοι της Γροιλανδίας, το 
κατώτερο που θα ανέβει η στάθμη της θάλασσας είναι επτά μέτρα και το ανώτερο 
είναι ογδόντα.  Έτσι είναι, κύριε πρόεδρε;   

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Σοφοκλή Φυττή ο Πρόεδρος της Βουλής 
επανήλθε στην έδρα.) 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μάλιστα. 
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Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε πρόεδρε της επιτροπής Περιβάλλοντος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, εκατάλαβα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Λοιπόν, είναι εφιαλτικά αυτά τα πράγματα!  Βεβαίως, μας λεν:  «Μα, επειδή 
κατεβαίνουν κάποιοι ποταμοί και λιγοστεύει η βροχόπτωση, δεν πέφτει νερό».  Μα, 
πόσο είναι το νερό των ποταμών που θα επηρεάσει τους παγκόσμιους ωκεανούς και 
την παγκόσμια θάλασσα που δε θα ανέβει;  Επομένως, λέμε ξανά από το βήμα τούτο:  
Η μελέτη για τους κυματοθραύστες που θα γίνουν, διότι η κυβέρνηση αποφάσισε και 
κάνει ήδη στην Πόλη της Χρυσοχούς, αποφάσισε και θα γίνουν -δεν ξέρω αν θα 
αρχίσουν φέτος ή του χρόνου στην ακτή του Μενεού κ.λπ.- πρέπει να γίνουν με πολλή 
μελέτη, λαμβάνοντας υπόψιν και την πιθανότατη άνοδο της θαλάσσιας στάθμης.  Και 
πρέπει να γίνουν με πολλή μελέτη και όχι μόνο με Ολλανδούς, διότι στην Ολλανδία, 
που έκαμα είκοσι δύο μήνες, εκάμναν κάθετα προς τη θάλασσα τους μόλους τους, 
ενώ εμάς μας βάζουν να τους κάνουμε παράλληλα.  Και βλέπω σε κάποιες ακτές της 
Λεμεσού που, αντί να μαζεύουν άμμο, τρων τον τζιαι τζείνον που υπάρχει, όπως έγινε 
στο Ναυτικό Όμιλο της Κερύνειας, που ήμουν τελευταίως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Κύριε Φυττή, δε θέλω να διακόψω τον ειρμό των σκέψεών σας, όμως θέλω να 
σας πληροφορήσω ότι έχετε ήδη μιλήσει μισή ώρα και αντιλαμβάνομαι ότι και άλλος 
συνάδελφος από το ∆ημοκρατικό Κόμμα στην επόμενη συνεδρία θα θέλει να μιλήσει.  
Εκτός αν θα είστε μόνο εσείς. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 ∆εν είπε κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα, συνεχίστε. 

(Γέλια) 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Οι κοινότητες και οι δήμοι, στην τελευταία συνεδρία που αναπτύξαμε αυτό το 
θέμα για τα αμυντικά και αντιδιαβρωτικά έργα, δεν μπορούν να καλύψουν το 50% της 
δαπάνης και μας είπαν σαφώς στην επιτροπή:  «Κύριοι, για να προστατεύσουμε τα 
χωράφια μας, τις ακτές μας, τον τουρισμό μας...».  Ο ΚΟΤ ήρθε και είπε ότι σε ακτίνα 
εκατό μέτρων από τις ακτές είναι το 90% της τουριστικής υποδομής.  Είναι το 100% 
των ακτών μας.  Επομένως, αν καταστραφούν αυτές οι ακτές, δε θα ’χουμε με 
τουρισμό, που είναι ο κύριος φορέας της οικονομίας μας.  Επομένως, αν δίδει η 
κυβέρνηση το 50% και οι κοινότητες ή οι δήμοι το άλλο 50%, δε θα γίνουν ποτέ τούτα 
τα αμυντικά, αντιδιαβρωτικά έργα.  Ζητούν που την κυβέρνηση να συνεισφέρει 80% 
και 20% οι ίδιες οι κοινότητες και οι δήμοι. 

 Αφού βιαζόμαστε, να πούμε τζιαι τον επίλογο.  Χωρίς να θέλουμε να 
σκιαγραφήσουμε μια πλήρως απαισιόδοξη εικόνα, πρέπει να αναγνωρίσουμε ότι τα 
αποθαρρυντικά σενάρια δεν είναι φανταστικά.  Τα μέτρα πρόληψης των κλιματικών 
αλλαγών αποτελούν τον ακρογωνιαίο λίθο των οικονομικών πλάνων και σχεδίων 
εξοικονόμησης ενέργειας.  Η πρόκληση της μη υπονόμευσης της οικονομικής 
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ανάπτυξης, αλλά και η συνέχιση στην επένδυση σε καινούρια τεχνολογία και 
συγκεκριμένα στη μείωση του διοξιδίου του άνθρακα είναι ακόμα μπροστά μας. 

 Το θετικό που θα μπορεί να προκύψει από τη Σύνοδο της Κοπεγχάγης είναι ότι 
αποτελεί μια χρυσή ευκαιρία, για να δημιουργηθεί μια βιώσιμη ανάπτυξη με 
καινοτόμες προτάσεις και πρακτικές, οι οποίες θα πρέπει να συνοδευτούν από κοινή 
δράση.   

 Και κλείνω με το τι είπε ο Επίτροπος Περιβάλλοντος της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
Σταύρος ∆ήμας:  «Η τελευταία ευκαιρία είναι η Σύνοδος της Κοπεγχάγης.  Τελευταία 
ευκαιρία του κόσμου να αντιμετωπίσει τις κλιματικές αλλαγές είναι η σύνοδος του ΟΗΕ 
για το κλίμα στην Κοπεγχάγη.  Οι πλούσιες χώρες πρέπει να ηγηθούν του αγώνα κατά 
του φαινομένου του θερμοκηπίου. 

 Η υπόσχεση του Προέδρου Ομπάμα να δεσμεύσει εκ νέου πλήρως τις ΗΠΑ 
στην καταπολέμηση των κλιματικών αλλαγών είναι μια πάρα πολύ ενθαρρυντική 
ένδειξη ότι είναι δυνατή η επίτευξη προόδου».  Και συμφωνίας ασφαλώς!  «Το ίδιο 
είναι και οι θετικές πρωτοβουλίες που προέρχονται από την Κίνα, την Ινδία, τη 
Βραζιλία και άλλες αναδυόμενες οικονομίες.  Οι ανεπτυγμένες χώρες θα πρέπει να 
προχωρήσουν περαιτέρω με περικοπές του 80%-95% των εκπομπών τους, 
προκειμένου να επιτρέψουν στις αναπτυσσόμενες χώρες να καταφέρουν να ξεφύγουν 
από τη φτώχια», πρόσθεσε ο Ευρωπαίος επίτροπος. 

 «Οι πλούσιες χώρες έχουν ηθική υποχρέωση να ηγηθούν του αγώνα κατά του 
φαινομένου του θερμοκηπίου», πρόσθεσε ο κ. ∆ήμας και υπογράμμισε ότι «η 
Ευρωπαϊκή Ένωση προτίθεται να δεσμευτεί για μεγαλύτερες περικοπές εκπομπών, 
αν οι αναπτυγμένες χώρες κάνουν και αυτές παρόμοιες περικοπές.». 

 Η ευχή μας εμάς, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι αυτή η τελευταία ευκαιρία που 
δίνεται στο παγκόσμιο με τη Σύνοδο της Κοπεγχάγης να πετύχει, να γίνει μια 
συμφωνία την οποία να τηρήσουμε και εμείς και να προσπαθήσουμε στο μέτρο του 
δυνατού να σώσουμε το νησί μας.  Γιατί εγώ πιστεύω ότι, αν η τουρκική εισβολή δε 
μας ανάγκασε να φύγουμε από τούτο τον τόπο, ούτε η ξηρασία ούτε η ανομβρία ούτε 
η διάβρωση των ακτών πρέπει να μας αναγκάσουν να φύγουμε από τούτο τον τόπο.  
Πρέπει να αμυνθούμε με διάφορα μέτρα. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Από το στόμα σας και στου Θεού τ’ αυτιά, κύριε Φυττή! 

 Σας ευχαριστώ. 

 Το λόγο έχει τώρα ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θέλετε να μείνουμε την άλλη βδομάδα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Την άλλη βδομάδα; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Είμαστε στη διάθεσή σας.  Θέλετε την άλλη βδομάδα, την άλλη βδομάδα.  
Όμως να σας πω, κύριε Περδίκη;  Εγώ έχω μια αρχή... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Είναι “αποψιλωμένο” το ακροατήριο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...πράγμα το οποίο μπορείς να κάμεις σήμερα μην το αναβάλεις για αύριο.  Γι’ 
αυτό το λόγο, μια και μπορείς να το κάμεις σήμερα, κάμε το... 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Έτσι είπε ο Λένιν!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έτσι είπε ο Λένιν;   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εν άφησε τίποτε να πει τζιαι ο Καρογιάν ο Λένιν!  Είπεν τα ούλλα ο Λένιν! 

(Γέλια) 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βέβαια, θεωρείται από όλους τους επιστήμονες ότι η αποψίλωση των δασών 
επηρεάζει και επηρεάζεται από τις κλιματικές αλλαγές.  Ελπίζω να μη θεωρηθεί ότι η 
“αποψίλωση” του κοινοβουλευτικού ακροατηρίου έχει σχέση με τις κλιματικές αλλαγές!  
Όντως, είναι λυπηρό το γεγονός ότι, παρά την πρωτοβουλία της Βουλής μας να 
συζητήσει αυτό το θέμα, ενόψει και της ∆ιάσκεψης της Κοπεγχάγης, φαίνεται να μην 
έχει τιμηθεί στο δέοντα βαθμό από την παρουσία των συναδέλφων.  Τελοσπάντων! 

 ∆εν είναι υπερβολή να ειπωθεί ότι οι κλιματικές αλλαγές είναι η μεγαλύτερη 
περιβαλλοντική, οικονομική, κοινωνική και πολιτική κρίση στην ιστορία της 
ανθρωπότητας.  Οι κλιματικές αλλαγές τείνουν να λάβουν ανεξέλεγκτες διαστάσεις.  
Ήδη οι πρώτες επιπτώσεις πλήττουν εκατομμύρια συνανθρώπους μας, και εμάς τους 
ιδίους στην Κύπρο, σε κάθε γωνία του πλανήτη, ενώ ορισμένες μελλοντικές 
επιπτώσεις φαίνεται να είναι αναπόφευκτες.   

 Σήμερα υπολογίζεται ότι περισσότερο από 300 000 άνθρωποι σε ολόκληρο τον 
πλανήτη πεθαίνουν κάθε χρόνο εξαιτίας των κλιματικών αλλαγών.  Περισσότερο από 
325.000.000 άνθρωποι επηρεάζονται με κάποιο τρόπο αρνητικά στη ζωή τους 
εξαιτίας των κλιματικών αλλαγών και περισσότερα από 125 δις δολάρια κοστίζουν 
κάθε χρόνο οι ζημιές που προκαλούνται από τις κλιματικές αλλαγές.  Οι 
συγκεντρώσεις διοξιδίου του άνθρακα στην ατμόσφαιρα υπολογίζεται ότι είναι οι 
υψηλότερες των τελευταίων 650 000 ετών, υψηλότερες κατά 40%.  Η μέση πλανητική 
θερμοκρασία είναι υψηλότερη κατά μέσο όρο 0,8°C σε σύγκριση με τα 
προβιομηχανικά επίπεδα.  Στην Κύπρο είναι λίγο υψηλότερη, γύρω στο 1,1°C.   

 Η Παγκόσμια ∆ιάσκεψη για τις Κλιματικές Αλλαγές, που θα πραγματοποιηθεί 
στην Κοπεγχάγη στις 16 ∆εκεμβρίου, είναι μία από τις πιο σημαντικές συνόδους στην 
ιστορία.  Η σύσκεψη του ΟΗΕ θεωρείται ως η τελευταία ευκαιρία, για να σωθεί ο 
πλανήτης από μια αύξηση της θερμοκρασίας πέραν των 2°C.  Πέραν αυτού του 
βαθμού, λένε οι επιστήμονες, οι επιδράσεις θα είναι επικίνδυνες και μη αναστρέψιμες.  
Η νέα Συνθήκη για την Καταπολέμηση των Κλιματικών Αλλαγών θα τεθεί σε ισχύ το 
2013, όταν θα λήξουν οι δεσμεύσεις του Πρωτοκόλλου του Κιότο.   
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 Ως Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών πιστεύουμε ότι η Κύπρος οφείλει να 
υποστηρίξει τολμηρές δεσμεύσεις για τη μείωση των εκπομπών αερίων του 
θερμοκηπίου στην Ευρώπη και σε ολόκληρο τον κόσμο.   

 Στην Κοπεγχάγη η δική μας η κυβέρνηση και οι άλλες ευρωπαϊκές κυβερνήσεις 
πρέπει να συμφωνήσουν σε φιλόδοξους στόχους για τη μείωση των εκπομπών 
αερίων του θερμοκηπίου.  Για τα αναπτυγμένα κράτη, όπως στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 
ζητούμε μείωση των ρύπων κατά 40% έως το 2020, σε σύγκριση με τα επίπεδα του 
1990.  Προηγούμενα αναφέρθηκε το 30%.  Είναι η πρόταση άλλων ευρωπαϊκών 
κομμάτων.  Το δικό μας ευρωπαϊκό πράσινο κόμμα προτείνει 40% μείωση.  Για τα 
αναπτυσσόμενα κράτη ζητούμε μείωση 15-30% των ρύπων έως το 2020, σε σύγκριση 
με τις επίσημες εκτιμήσεις για το ίδιο έτος.  

 Ζητούμε οι κυβερνήσεις να δεσμευτούν για τερματισμό της αποδάσωσης ως το 
2020.  Η αποδάσωση ευθύνεται για το 20% των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου 
παγκοσμίως.  Επομένως, για να αποτραπούν οι κλιματικές αλλαγές, θα πρέπει να 
τερματιστεί η αποδάσωση.  Αυτό πρέπει να γίνει με σεβασμό στα δικαιώματα των 
ιθαγενών λαών και της βιοποικιλότητας, γιατί υπάρχουν ακόμα λαοί που στηρίζουν 
την ευημερία τους στην κάρπωση από τα δάση.   

 Ζητούμε να δεσμευτούν 110 δις ευρώ ετησίως για τη χρηματοδότηση των 
αναπτυσσόμενων κρατών.   

 Ειπώθηκε και προηγούμενα, και πρέπει να δούμε αυτή τη διάσταση, διότι, 
μέχρι σήμερα, τα αναπτυγμένα, καπιταλιστικά, ιμπεριαλιστικά, κράτη έχουν 
προκαλέσει το 80% των εκπομπών αερίων που καταστρέφουν το κλίμα, ότι οι χώρες 
του δυτικού κόσμου έχουν πλουτίσει από τη βιομηχανοποίηση και την καταστροφή 
του περιβάλλοντος εκείνων των χωρών των οποίων σήμερα ζητούν να περιοριστεί η 
ανάπτυξη.  Οι επιπτώσεις όμως των κλιματικών αλλαγών θα πλήξουν περισσότερο τα 
αναπτυσσόμενα κράτη, πολύ περισσότερο, από τα αναπτυγμένα και έχουμε την ηθική 
υποχρέωση, ως μέλος και του δυτικού κόσμου, να βοηθήσουμε αυτά τα κράτη και 
τους λαούς να αντιμετωπίσουν το πρόβλημα.   

 Η Κύπρος μπορεί να μη θεωρείται μεγάλος ρυπαντής, αλλά οι επιπτώσεις των 
κλιματικών αλλαγών ήδη είναι εμφανείς στη χώρα μας (ερημοποίηση, ανομβρία, 
διάβρωση των ακτών κ.λπ.).  Η μη λήψη αυστηρών μέτρων θα επιδεινώσει την 
κατάσταση τα αμέσως επόμενα χρόνια.  Επίσης, η Κύπρος μπορεί να είναι μικρή 
χώρα, αλλά έχει ισότιμη και εξίσου βαρύνουσα ψήφο με τα άλλα μέλη των Ηνωμένων 
Εθνών.  

 Βάσει στατιστικών στοιχείων που εξασφαλίσαμε από την Ευρωπαϊκή Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος, οι επιδόσεις μας είναι πολύ απογοητευτικές ως κράτος. 

 Από το 1990 μέχρι το 2006 η Κύπρος αύξησε την εκπομπή διοξιδίου του 
άνθρακα κατά 2,8 τόνους ανά κάτοικο.  Πρόκειται για ευρωπαϊκή πρωτιά -αρνητική 
πρωτιά- με αμέσως επόμενη την Ισπανία στους 2,5 τόνους, την Πορτογαλία στους 2 
τόνους, την Ελλάδα και τη Μάλτα στους 1,7 τόνους διοξιδίου του άνθρακα ανά άτομο.  

 Από το 1990 μέχρι το 2006 έχουμε αυξήσει κατά 66% την παραγωγή διοξιδίου 
του άνθρακα στην Κύπρο.  Μόνο η Τουρκία μάς έχει ξεπεράσει σε αυτή την αρνητική 
επίδοση, με 95% αύξηση των ρύπων της.   Η δε αύξηση στις εκπομπές αέριων 
ρύπων της Κύπρου από το 2005 ως το 2006 είναι της τάξης του 1,6%.  Λόγω της 
οικονομικής κρίσης, παρατηρείται μία μείωση των ρύπων στις περισσότερες χώρες.  Ε, 
στην Κύπρο καταφέραμε να έχουμε αύξηση, όπως ειπώθηκε και προηγουμένως.  

 Νεότερα στοιχεία από την Επιτροπή των Ηνωμένων Εθνών για τις Κλιματικές 
Αλλαγές φέρουν την Κύπρο να έχει αυξήσει κατά 128% τις εκπομπές διοξιδίου του 
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άνθρακα στον τομέα της παραγωγής ηλεκτρισμού, όταν ο μέσος όρος στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση είναι μείωση των ρύπων κατά 64%.  Κατέχουμε μία από τις 
υψηλότερες -δεύτερη μετά τη Μάλτα- αυξήσεις παραγωγής ρύπων μέσα στα χρόνια 
1990-2007. 

 Περίπου το ίδιο αρνητικές είναι οι επιδόσεις της Κύπρου στην παραγωγή 
ρύπων στον τομέα της βιομηχανίας και των μεταφορών. 

 Πρέπει να πω, κυρίες και κύριοι, ότι δεν περίμενα -επιτρέψτε μου να πω ότι και 
πικράθηκα- όταν, παρά την αντίθετη γνώμη της πλειοψηφίας των μελών της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, όπως εκφράστηκε σε σχετική 
συνεδρίασή της, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, παρασυρμένος προφανώς από 
άσοφες προτάσεις τεχνοκρατών, αποφάσισε να διεκδικήσει πρόσφατα, ενώπιον των 
αρχηγών κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, μείωση του ποσοστού των 
υποχρεώσεων της Κύπρου για παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας, τον αέρα, τον ήλιο, τη βιομάζα.  Ως Κύπριος Οικολόγος ένιωσα πίκρα και 
ντροπή, έστω κι αν η προσπάθεια αυτή τελικά δεν απέδωσε.  Ευτυχώς, δεν απέδωσε!   

 ∆υστυχώς, από την άλλη, μια άλλη ρυπογόνος προσπάθεια της κυπριακής 
κυβέρνησης είχε ως αποτέλεσμα να παραχωρηθεί πρόσφατα στον εξαιρετικά 
ρυπογόνο σταθμό παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος της ΑΗΚ στη ∆εκέλεια η 
παρέκκλιση να συνεχίσει να εργάζεται με την ίδια ρυπογόνο τεχνολογία για τριάντα έξι 
επιπλέον μήνες. 

 Είναι όντως η κατάσταση απελπιστική.  Όσοι από εμάς βίωσαν τα χρόνια της 
άγνοιας ίσως να θυμούνται το στίχο του Γκάτσου, που έγινε μελωδική μνήμη από το 
Χατζιδάκι:  «Κοιμήσου, Περσεφόνη, στην αγκαλιά της γης, στου κόσμου το μπαλκόνι 
ποτέ μην ξαναβγείς».   

 Όμως τα πράγματα δεν είναι τόσο απαισιόδοξα.  Είναι στα χέρια μας η επίλυση 
του προβλήματος.  Είναι προφανές ότι η κλιματική αλλαγή μάς αφορά όλους.  Πέρα 
από τις αποφάσεις των αρχηγών των κρατών της υφηλίου, οφείλουμε όλοι να 
συμβάλουμε στη μείωση των παραγόμενων καυσαερίων, στην εξοικονόμηση 
ενέργειας και στην ανάπτυξη των δασών.  Και, όταν λέω όλοι, εννοώ και εμάς.  Και 
καταθέτω και από αυτό το βήμα τις προτάσεις που είχα την ευκαιρία να καταθέσω τα 
προηγούμενα χρόνια στον Πρόεδρο της Βουλής. 

 Να καταστεί το κτίριο της Βουλής χαμηλής ενεργειακής κατανάλωσης.  Να 
εξοπλίσουμε τον οίκο μας με φωτοβολταϊκά και, γιατί όχι, καμιά μικρή ανεμογεννήτρια, 
για να μειώσουμε πρώτα εμείς, οι αντιπρόσωποι του λαού, στο δικό μας το σπίτι τους 
ρύπους. 

 ∆εύτερον, να αφήσουμε τις λιμουζίνες μας, που καίνε αβέρτα παράγωγα του 
πετρελαίου, εκπέμποντας εκατοντάδες τόνους διοξιδίου του άνθρακα, και να πάρουμε 
ένα υβριδικό ή ένα ηλεκτρικό αυτοκίνητο. 

 Τρίτον, να υιοθετήσουμε ένα δάσος, το δάσος της Βουλής.  Όπως κάθε χρόνο 
σωστά συμβάλλουμε ως Βουλή στην εβδομάδα αιμοδοσίας, στέλνοντας σωστά 
πολιτικά μηνύματα, παρομοίως μπορούμε κάθε χρόνο να συμβάλλουμε στην 
εβδομάδα δενδροφύτευσης, φυτεύοντας δέντρα σε ένα δικό μας δάσος στο 
χρυσοπράσινο φύλλο που λέγεται Κύπρος.  Για να είμαστε πραγματικά συμμέτοχοι 
στον αγώνα για την επιβίωση της πανέμορφης μας πατρίδας, της μάνας γης.  Για να 
μπορεί η Περσεφόνη να βγαίνει στου κόσμου το μπαλκόνι για τις επόμενες γενεές των 
ανθρώπων.  Αμήν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα.   

 Μας είπες σήμερα και θρησκευτικά, μας είπες και για ιμπεριαλισμό και χάρηκε 
απ’ εδώ η αριστερή πτέρυγα!  Ήταν πραγματικά μία ομιλία καταπέλτης.  Ε, βέβαια, για 
τις εισηγήσεις σου, κύριε Περδίκη, ξέχασες να πεις ότι το προεδρείο ήδη ξεκίνησε να 
τις μελετά ουσιαστικά προς την κατεύθυνση υλοποίησής τους.  Και είπες και κάτι για 
την αιμοδοσία.  Ε, είναι εβδομάδα αιμοδοσίας, μάλιστα, η Βουλή το κάνει.  Στην 
τελευταία, αν εξαιρέσω τον κ. Αγγελίδη και τον κ. Φυττή, που προθυμοποιήθηκε, 
αλλά... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Λόγω Τανζανίας, δεν μπορούσα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...λόγω Τανζανίας δεν μπορούσε, ε, δεν είδα άλλους συναδέλφους.  Και ελπίζω 
την επόμενη φορά να είναι μαζική αυτή η προσπάθεια.   

 Λοιπόν... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

(Γελώντας) 

 Εγίναμεν ούλλοι με τα χάπια δαμέσα δα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγινήκαμε με τα χάπια, ναι! 

Λοιπόν, εδώ, κυρίες και κύριοι, τελειώνει η σημερινή συνεδρία της Βουλής.  Η 
επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 29 Οκτωβρίου, η ώρα 4.00 το 
απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.141-2009). 

 2. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την 
Υδατοπρομήθεια των Καθορισμένων Περιοχών των 
χωριών Μενεού, Κιτίου, Περβολιών και Μαζωτού 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.088-2009). 

 3. Ο περί της Έκδοσης Ειδικών Κυβερνητικών Τίτλων 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.177-2009). 

 4. Οι περί της Λειτουργίας των Κρεοπωλείων 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.001-2008). 

 5. Οι περί Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης των 
Αμπελιών από Ανομβρία Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.099-2009). 

 6. Οι περί Βιοκτόνων Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.080-2009). 
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 7. Ο περί Εγκατάστασης και Χρήσης Αυτόματων 
Εξωτερικών Απινιδωτών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.088-2009). 

 8. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(Απόβλητα Ηλεκτρικού και Ηλεκτρονικού 
Εξοπλισμού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.111-2009). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές 
αλλαγές και η ανάγκη λήψης μέτρων για 
αντιμετώπισή τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.001-2008). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 3. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην 
οικονομία σε βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004.2008). 

 4. «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η 
ανάγκη αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και Laakso 
και η περαιτέρω συμβολή της κυπριακής Βουλής 
στην προώθηση της επίλυσης του προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.005.2008). 

 5. «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, 
Γεώργιου Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.041.006.2008). 

 6. «Εκατό χρόνια προσφοράς του συνεργατισμού στην 
κυπριακή κοινωνία, νέες συνθήκες και προοπτικές». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Μουσκάλλη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.007.2008). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα 
«Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
εφαρμογή των νόμων που αφορούν την ισότητα 
ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489.2006). 

 8. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές 
τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και 
εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα «Ετήσια 
Έκθεση Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 
Έτος 2007». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.247-2008). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.14 μ.μ.) 
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Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Αναστασιάδης Νίκος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Γαβριήλ Γιαννάκης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος  Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κυρίτσης Πάμπης  Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χάμπας Πανίκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2009» και «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για 
την Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2009», οι 
παρατηρήσεις των κ. Νικόλα Παπαδόπουλου και Σταύρου Ευαγόρου και 
ψήφισή τους σε νόμους (με αριθμούς 4). 

2. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρων Κατανάλωσης (Φορολογικές 
Απαλλαγές που Εφαρμόζονται στις Εισαγωγές από Κράτος Μέλος 
Προσωπικών Ειδών που Ανήκουν σε Ιδιώτες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009» και έγκρισή τους. 

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Χορήγηση 
Αδειών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων 
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(Ενισχύσεις Ήσσονος Σημασίας) Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 
Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009», η συζήτηση που ακολούθησε (Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Ν. Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης, Ζ. Κουλίας) και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Ταμείο Προνοίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» και «Οι περί 
Ταμείου Προνοίας Τακτικού Ωρομίσθιου Προσωπικού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους.  

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Υγιεινής Παραγωγής Τροφίμων Ζωικής 
Προέλευσης και ∆ιάθεσής τους στην Αγορά, καθώς και για άλλα Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», οι παρατηρήσεις του κ. Γιώργου 
Περδίκη και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης των 
Αμπελιών από Ανομβρία Νόμος του 2009» και για τους κανονισμούς «Οι περί 
Γεωργικής Ασφαλίσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009», ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Βελτίωσης των Ζώων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009» και για τους κανονισμούς «Οι περί Βελτίωσης των Ζώων 
(Σύνδεσμοι Εκτροφέων, Κριτήρια Εγγραφής στα Γενεαλογικά Βιβλία, Αγώνες 
Ιπποειδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009», ψήφιση του νομοσχεδίου 
σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Βιοκτόνων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Αναβολή της συζήτησης του θέματος «Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2009», έπειτα από συζήτηση (Χρ. Πουργουρίδης, Γ. Τάσου, Ν. 
Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης). 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και η συζήτηση που ακολούθησε (Ν. 
Κατσουρίδης, Α. Αντωνίου, Πρόεδρος, Ν. Παπαδόπουλος) για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Κέντρων Ενηλίκων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και τα 
νομοσχέδια «Ο περί της Σύναψης Καταναλωτικών Συμβάσεων εξ Αποστάσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», «Ο περί της εξ Αποστάσεως Εμπορίας 
Χρηματοοικονομικών Υπηρεσιών προς τους Καταναλωτές (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009» και «Ο περί Καταναλωτικής Πίστης (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009». 

16. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Φάρμακα με παρενέργειες σε οδηγούς - Ενίσχυση του αθλήματος της 
ιστιοπλοΐας - Προσλήψεις έκτακτων υπαλλήλων στον τομέα της διαχείρισης 
στερεών απορριμμάτων - Αύξηση χορηγίας για τους εθνοφρουρούς παιδιά 
πολύτεκνων οικογενειών - Υποχρεωτική εκπαίδευση υποψήφιων οδηγών σε 
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όλες τις συνθήκες οδήγησης - Ειδική διατίμηση στο ηλεκτρικό ρεύμα προς 
ανακούφιση των πολύτεκνων οικογενειών - Ανάγκη ενίσχυσης του 
προσωπικού του Τμήματος Αρχαιοτήτων στην επαρχία Πάφου - Παραχώρηση 
13ου επιδόματος στις πολύτεκνες οικογένειες - Υποχρεωτικός ελάχιστος 
αριθμός μαθημάτων για υποψήφιους οδηγούς - Νομικό πλαίσιο για την 
κυκλοφορία βαριών φορτηγών σε κατοικημένες περιοχές - Αίτημα Παγκύπριας 
Οργάνωσης Πολυτέκνων για αύξηση επιδόματος τέκνων - Εξέταση των νέων 
οδηγών σε αρχές της οικολογικής οδήγησης - Ανάγκη ψήφισης νόμου για τα 
ιδιωτικά δάση - Αίτηση για πολιτικό άσυλο μετά από εγκατάλειψη εργοδότη - 
Επέκταση της κλινικής “Τίμιος Σταυρός” στη Λάρνακα - Το κόστος φρούρησης 
των πολιτικών αξιωματούχων στην Κύπρο - Ανταλλαγή πληροφοριών μεταξύ 
κρατών μελών της ΕΕ για τη σεξουαλική κακοποίηση παιδιών - Αναβάθμιση 
των υπηρεσιών της δημοτικής αστυνομίας - ∆ημιουργία Υπουργείου ή 
Υφυπουργείου Ευρωπαϊκών Υποθέσεων - Πληροφορίες για εμπόριο βρεφών 
στην Κύπρο - Η στάση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην ένταξη της Ισλανδίας 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση - Εφαρμογή του ελέγχου ναρκοτέστ σε περιπτώσεις 
πέραν της οδήγησης - Υιοθέτηση ευρωπαϊκής Οδηγίας σχετικά με την οδήγηση 
υπό την επήρεια ψυχοτρόπων ουσιών - Τοποθέτηση αγωγού απόρριψης 
αποβλήτων αφαλάτωσης στην παραλία της κοινότητας Περβολιών - Έρευνα 
για την όραση των Κύπριων οδηγών - Μαθήματα νέων ελληνικών και ιστορίας 
για αλλοδαπούς που αιτούνται άδεια παραμονής μακράς διαρκείας - 
Ερωτήματα σχετικά με το Ραδιομαραθώνιο - Βελτίωση στεγαστικών 
προγραμμάτων για τις πολύτεκνες οικογένειες - Αύξηση της κυκλοφοριακής 
κίνησης λόγω γάμων τα Σαββατοκύριακα  - Παιδικά ατυχήματα και νόμος 
σχετικά με τα κιγκλιδώματα - Λειτουργία σιδηροδρομικής γραμμής στην Κύπρο. 

17. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

 Μέτρα για την προστασία των αγοραστών ακινήτων στην Κύπρο - Προβλήματα 
οδικής ασφάλειας σε λεωφόρο στη Λάρνακα - Ανάγκη εφαρμογής σχεδίου 
απόσυρσης παλαιών κλιματιστικών μηχανημάτων - Προβλήματα από την 
έκδοση αδειών εκπομπής αερίων αποβλήτων - Υπογειοποίηση του αρδευτικού 
καναλιού στην Κισσόνεργα - Καθυστέρηση ανέγερσης κοινοτικών κτιρίων στην 
Πενταλιά - Προκήρυξη και κατακύρωση προσφοράς για καλλιεργήσιμη γη εντός 
της περιοχής του αεροδρομίου Πάφου - Αρχαιολογικοί χώροι, ευρήματα και 
Συνθήκη Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας - Χρηματοδότηση του 
έργου διαμετακομιστικών σταθμών του συστήματος διαχείρισης οικιακών 
αποβλήτων για τις επαρχίες Λάρνακας-Αμμοχώστου - Ενημέρωση και 
αντιμετώπιση της παιδικής παχυσαρκίας - Πόρισμα για τη διαρροή επικίνδυνων 
υγρών στην Αλυκή Λάρνακας - Κοινοτικά κονδύλια για αντικατάσταση 
ενεργοβόρων οικιακών συσκευών και κλιματιστικών - Παροχή κινήτρων σε 
εκπαιδευτικούς για στελέχωση του Γυμνασίου Κάτω Πύργου - ∆ημιουργία 
Βιομηχανικής Περιοχής Παραλιμνίου. 

18. Αγορεύσεις (Γ. Ομήρου, Ν. Κατσουρίδης, ∆. Συλλούρης, Α. Κυπριανού, Σ. 
Φυττής, Γ. Περδίκης) για το θέμα «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές 
αλλαγές και η ανάγκη λήψης μέτρων για αντιμετώπισή τους».  
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 29ης Οκτωβρίου 2009 

Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ. 

Αρ. 5 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αρχίζουμε, συνάδελφοι, με τη νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα, 
σύμφωνα με την καθιερωμένη αρχή, εάν υπάρχει ομοφωνία στις εκθέσεις, να 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Τα υπ’  αριθμόν 1 και 2 θέματα στην ημερήσια διάταξη δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’  αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί της Έκδοσης Ειδικών Κυβερνητικών 
Τίτλων Νόμος του 2009».  Τα κόμματα ΑΚΕΛ, ∆ΗΣΥ, ∆ΗΚΟ και Ε∆ΕΚ τοποθετούνται 
υπέρ, το ΕΥΡΩΚΟ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχω το λόγο, κυρία Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μπορούμε να μιλήσουμε επί της αρχής ή μας ρωτάτε τι γνώμη έχουμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι, απλώς… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εμείς θα καταψηφίσουμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Ναι, θα τοποθετηθείτε… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …αλλά θέλω να έχω το λόγο επί της αρχής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είναι, για να διαπιστώσω αν υπάρχει ομοφωνία… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Το καταλαβαίνω αυτό… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 …τότε να μην καλέσω τον πρόεδρο της επιτροπής, τον κ. Παπαδόπουλο, να 
διαβάσει την έκθεση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Αν θέλετε να μιλήσετε επί θέματος αρχής, θα… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα μιλήσει ο κ. Ερωτοκρίτου και θα τοποθετηθούμε, αντιλαμβάνομαι, όλα τα 
κόμματα.  Νομίζω να αφήσουμε να φανεί ακριβώς η θέση του κάθε κόμματος μέσα 
από τις τοποθετήσεις μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ωραία! 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί της Έκδοσης Ειδικών Κυβερνητικών Τίτλων Νόμος 

του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Άγγελος Βότσης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 26  
Οκτωβρίου 2009. Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, ο Έφορος Εποπτείας και Ανάπτυξης 
Συνεργατικών Εταιρειών, εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και του 
Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έκδοση ειδικών κυβερνητικών τίτλων 
διάρκειας τριών χρόνων, συνολικής αξίας ύψους μέχρι τριών δισεκατομμυρίων ευρώ 
(€3.000.000.000), και η διάθεσή τους σε πιστωτικά ιδρύματα για την ενίσχυση της 
ρευστότητας της οικονομίας και τη μείωση των δανειστικών επιτοκίων με απώτερο 
στόχο την αντιμετώπιση των επιπτώσεων της διεθνούς οικονομικής κρίσης επί της 
κυπριακής οικονομίας. 
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 Με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπεται ειδικότερα το νομικό πλαίσιο που 
θα διέπει την έκδοση των ειδικών κυβερνητικών τίτλων προς τα δικαιούχα πιστωτικά 
ιδρύματα, τα οποία πρέπει να παρέχουν στην κυβέρνηση επαρκείς εξασφαλίσεις υπό 
μορφή επιβάρυνσης ή/και εκχώρησης δανειακών τους απαιτήσεων για την πλήρη 
κάλυψη των παραχωρούμενων σ’ αυτά ειδικών κυβερνητικών τίτλων. 

 Οι κυριότερες πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι οι ακόλουθες:   

1. Η έκδοση διατάγματος του Υπουργού Οικονομικών, το οποίο θα καθορίζει την 
ακολουθητέα διαδικασία έκδοσης και διάθεσης των ειδικών κυβερνητικών 
τίτλων, τα κριτήρια αναφορικά με τον τρόπο κατανομής των τίτλων, τα εποπτικά 
κριτήρια αναφορικά με τους δικαιούχους, καθώς και τις διευθετήσεις 
παρακολούθησης και συντονισμού για την ορθή και αποτελεσματική εφαρμογή 
των προνοιών της υπό ψήφιση νομοθεσίας.  

2. Η θεσμοθέτηση της υποχρέωσης των επωφελούμενων πιστωτικών ιδρυμάτων 
να αξιοποιούν τη ρευστότητα που  θα αποκτούν για τη χορήγηση δανείων προς 
τα εγχώρια νοικοκυριά για στεγαστικούς σκοπούς, όπως και προς τις 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις, συνεισφέροντας έμμεσα στη μείωση του κόστους 
χρηματοδότησης. 

3. Η σύσταση ειδικής εξαμελούς επιτροπής, η οποία θα παρακολουθεί και θα 
συντονίζει την ορθή και αποτελεσματική εφαρμογή της προτεινόμενης 
νομοθεσίας και η οποία θα απαρτίζεται από δύο λειτουργούς του Υπουργείου 
Οικονομικών, δύο λειτουργούς της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και δύο 
λειτουργούς της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών. 

4. Η υποχρέωση υποβολής έκθεσης ανά τριμηνία προς τον Υπουργό 
Οικονομικών από τα επωφελούμενα πιστωτικά ιδρύματα, στην οποία θα 
καταγράφονται τα εξής:  

α. Το ύψος των ειδικών κυβερνητικών τίτλων που έλαβαν, το κόστος της 
χρηματοδότησης από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα ή/και από την 
διατραπεζική αγορά για τους τίτλους που έλαβαν.  

β.  Η αύξηση των χορηγήσεων συνολικά, αλλά και ειδικότερα των 
χορηγήσεων που παρέχονται προς τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις και για 
στεγαστικά δάνεια.  Σε περίπτωση που υπάρχει διαφορά μεταξύ των δύο 
κατηγοριών σε σχέση με το ύψος των ληφθέντων κυβερνητικών τίτλων, 
να υπάρχει επαρκής αιτιολόγηση. 

γ. Το μέσο επιτόκιο, με τριμηνιαία ανάλυση κατά κατηγορία, με το οποίο τα 
κεφάλαια κατευθύνονται στην πραγματική οικονομία και με επιπλέον 
ανάλυση στην οποία να παρουσιάζεται το πώς μεταβάλλονται 
διαχρονικά.   

5. Η επιβολή διοικητικών κυρώσεων, καθώς και της μερικής ή ολικής ανάκλησης 
των τίτλων, στις περιπτώσεις που τα επωφελούμενα πιστωτικά ιδρύματα 
παραβαίνουν τις προϋποθέσεις και τους όρους που διέπουν την έκδοση των 
ειδικών κυβερνητικών τίτλων.   

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου δεν 
είχε ακόμη εξασφαλισθεί η απαιτούμενη από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή έγκριση του 
προτεινόμενου σχεδίου άντλησης ρευστότητας και ότι ο αρμόδιος υπουργός 
δεσμεύτηκε να ενημερώσει την επιτροπή ανάλογα.  Στη συνέχεια η επιτροπή 
ενημερώθηκε με επιστολή του γενικού διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών ότι η 
σχετική έγκριση τελικά δόθηκε. 
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 Ενημερώνοντας περαιτέρω την επιτροπή, ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε 
ότι το υπό αναφορά σχέδιο νόμου εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα 
και ότι στις 15 Ιουλίου 2009 η Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία γνωμοδότησε ότι η εκ 
μέρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προτεινόμενη ενέργεια δε θα επιβαρύνει με 
οποιοδήποτε τρόπο το δημόσιο χρέος του κράτους, δίδοντας έτσι την ευχέρεια στην 
κυβέρνηση να προχωρήσει με τις δέουσες διαδικασίες.  

 Ανέφερε επίσης ότι τα πιστωτικά ιδρύματα θα είναι σε θέση να αντλήσουν 
πόρους από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα με πολύ χαμηλό κόστος και ότι 
θεωρητικά το κράτος σε περίπτωση μη επιστροφής των ειδικών τίτλων στη λήξη τους 
θα αναλάβει τον κίνδυνο αυτό και κατ’ επέκταση ο Κύπριος φορολογούμενος.  

 Ο εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου δήλωσε ότι οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις πρέπει να τύχουν εφαρμογής αμέσως, ώστε να αυξηθεί η 
ρευστότητα μακροπρόθεσμης διάρκειας, για να ενισχυθεί η ανάπτυξη, να 
αντιμετωπισθεί η ανεργία και να ενδυναμωθεί η κυπριακή οικονομία.  

 Ο Έφορος Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών δήλωσε ότι 
συμφωνεί με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο και ότι στην κατάρτισή του έλαβε μέρος και 
η εν λόγω υπηρεσία, τονίζοντας ότι από την πρακτική εφαρμογή των προτεινόμενων 
ρυθμίσεων αναμένεται μείωση των επιτοκίων και αναθέρμανση της οικονομίας.  

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου εξέφρασε την ικανοποίηση 
του συνδέσμου αναφορικά με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις και τόνισε ότι προηγήθηκε 
διαβούλευση του συνδέσμου με το Υπουργείο Οικονομικών.  Συναφώς ανέφερε ότι το 
προϊόν της διαβούλευσης, όπως εκφράζεται με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, είναι 
αποδεκτό επισημαίνοντας ότι η έκδοση των ειδικών κυβερνητικών τίτλων αναμένεται 
να μειώσει το κόστος χρηματοδότησης, γι’ αυτό πρέπει να προχωρήσει ταχέως η όλη 
διαδικασία, ώστε να αντληθεί η δέουσα ρευστότητα μέχρι τις 15 ∆εκεμβρίου 2009, 
ημερομηνία που αποτελεί την τελευταία ημέρα άντλησης ρευστότητας από την 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο αρμόδιος υπουργός απαντώντας σε 
ερωτήσεις μελών της επιτροπής κατέθεσε τα ακόλουθα: 

1. Το προϊόν των ειδικών κυβερνητικών τίτλων θα διατεθεί αποκλειστικά σε 
κυπριακά πιστωτικά ιδρύματα και σε θυγατρικές ξένων πιστωτικών ιδρυμάτων 
που δραστηριοποιούνται στην Κύπρο κατόπιν άδειας λειτουργίας από τις 
αντίστοιχες αρμόδιες αρχές στη ∆ημοκρατία. 

2. Η κυβέρνηση έκρινε σκόπιμο να προχωρήσει με τις δέουσες διαδικασίες για τη 
θεσμοθέτηση πλαισίου έκδοσης των ειδικών κυβερνητικών τίτλων τριετούς 
διάρκειας, αφού πρώτα διασφαλιζόταν αρμοδίως ότι το προϊόν των τίτλων 
αυτών δε θα προσμετρούσε στο δημόσιο χρέος του κράτους. 

3. Το σχέδιο έκδοσης των ειδικών κυβερνητικών τίτλων, σύμφωνα με τα πιο 
πάνω, θα έχει διάρκεια τρία χρόνια, ανεξαρτήτως ημερομηνίας έναρξης της 
ισχύος του. 

4. Η μετακύλιση του οφέλους στον Κύπριο πολίτη θα ελέγχεται από την 
κυβέρνηση, η δε κατάσταση ειδικότερα των σχετικών δανείων θα 
παρακολουθείται ανά δεκαπενθήμερο. 

5. Η κυβέρνηση προτίθεται να αναλάβει η ίδια τον κίνδυνο σε περίπτωση μη 
επιστροφής των τίτλων από τις τράπεζες στη λήξη της τριετούς περιόδου, 
αναλαμβάνοντας την κυριότητα των εκχωρηθέντων σ’ αυτή δανείων ή 
προχωρώντας σε πώλησή τους σε άλλες τράπεζες.  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, όπως και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, υιοθετεί τους σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική 
εξουσία. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάσσεται 
να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θεωρούμε το υπό συζήτηση νομοθέτημα ότι είναι ένα από τα πιο σημαντικά 
νομοθετήματα τα οποία αφορούν, τουλάχιστον ως διαβήματα, την προσπάθεια της 
κυβέρνησης, μέσω της νομοθετικής ρύθμισης, για αντιμετώπιση, στο βαθμό που 
μπορεί να θεωρηθεί ότι είναι έτσι, της οξυμμένης οικονομικής κρίσης.  Τιτλοφορείται 
«Ο περί της Έκδοσης Ειδικών Κυβερνητικών Τίτλων Νόμος του 2009» και αφορά εν 
τάχει και εν περιλήψει τη δυνατότητα έκδοσης ειδικών κυβερνητικών τίτλων 
συγκεκριμένης διάρκειας, τη διάθεσή τους σε πιστωτικά ιδρύματα για την ενίσχυση της 
ρευστότητας της οικονομίας και τη μείωση των δανειστικών επιτοκίων, με αντάλλαγμα 
την εκχώρηση ή τη μεταβίβαση ή την υποθήκευση -ας πούμε και τις τρεις αυτές 
εναλλακτικές δυνατότητες- των δανειακών απαιτήσεων των ιδιωτικών τραπεζών προς 
το κράτος.  Αφού το κράτος θα είναι ο δανειστής προς τις ιδιωτικές τράπεζες, υπάρχει 
αντίτιμο, όπως θα λέγαμε, γι’  αυτή τη διευκόλυνση την οποία δίδει το κράτος. 

 Υπάρχει ένα τεράστιο πεδίο γύρω από το νομοθέτημα αυτό κριτικής 
προσέγγισης σε σχέση με τα όσα περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο και είναι γι’  αυτό 
που πήραμε το λόγο.  Είναι φανερό ότι, ξεκινώντας από αυτά τα οποία δεν είναι 
εντελώς στην καρδιά του ζητήματος, είναι φανερό ότι με βάση διαβεβαιώσεις του 
Υπουργού Οικονομικών το κόστος, η αξία, καλύτερα, των ειδικών κυβερνητικών 
τίτλων, υπάρχουν οι προϋποθέσεις, ενδέχεται να μη συμπεριληφθεί στο δημόσιο 
χρέος.  Μιλάμε για το εκπληκτικά υψηλό ποσό των €3 δις.  Αυτή η διατύπωση από τον 
Υπουργό Οικονομικών, ότι υπάρχει ένα ενδεχόμενο και κάποιες προϋποθέσεις για μη 
συμπερίληψη της αξίας αυτού του διαβήματος, δηλαδή αυτού του ποσού των €3 δις, 
στο δημόσιο χρέος, είναι κάτι που μας αφήνει πραγματικά, όπως λέει και η κοινή 
λογική, με τη σκέψη ότι, εάν συντρέξει το αρνητικό ενδεχόμενο να συναριθμηθεί το 
ποσό των €3 δις στο δικό μας δημόσιο χρέος, θα έχουμε προβλήματα, όχι μόνο εντός 
αλλά ιδιαίτερα εκτός Κύπρου. 

 Άρα, διερωτώμαι γιατί δε διευκρινίστηκε ξεκάθαρα κατά πόσο 
συμπεριλαμβάνεται στο δημόσιο χρέος το ποσό των €3 δις ή όχι, αλλά με μία 
διατύπωση χαλαρή η οποία ισοδυναμεί με αμφισημία, ισοδυναμεί δηλαδή με διπλή 
ερμηνεία, αφήνεται να νοηθεί ότι μπορεί, αλλά μπορεί και να μη συμπεριληφθεί στο 
δημόσιο χρέος.  Αυτό είναι το ένα.  ∆εύτερον, η καρδιά αυτού του νομοθετήματος -και 
νομίζω ότι έρχομαι στην ουσία της συζήτησης, εννοώ στο σημαντικό μέρος της 
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συζήτησης- είναι η αύξηση, τουλάχιστον όπως σκοπείται από την έκθεση, της 
ρευστότητας και η μείωση των επιτοκίων. 

 Έχω διαβάσει προσεκτικά όλα τα έγγραφα τα οποία αφορούσαν αυτή τη 
συζήτηση, και στα αγγλικά και στα ελληνικά.  Έχω διαβάσει με μεγάλη προσοχή τις 
ερωτήσεις που έκαναν ευπαίδευτοι και αξιότιμοι συνάδελφοι μέλη της επιτροπής 
Οικονομικών προς τον Υπουργό Οικονομικών και τις γραπτές απαντήσεις που έδωσε 
ο Υπουργός Οικονομικών προς τους αξιότιμους συναδέλφους.  ∆εν έχω δει πουθενά 
στα έγγραφα αυτά να γίνεται κάποια αναφορά με ποια μέθοδο και με ποιο τρόπο θα 
μειωθούν τα χρεωστικά επιτόκια.  Έρχεται το κράτος, παραχωρεί μέσω της έκδοσης 
των κυβερνητικών τίτλων το ποσό των €3 δις, ευελπιστώντας για δεύτερη φορά -η 
πρώτη δόση ήταν προ κάποιων μηνών, όταν είχε δοθεί ως προκαταβολή από την 
κυβέρνηση, που μάλιστα πρέπει να ξοφληθεί τώρα με μέρος του ποσού των €3 δις, 
δηλαδή να δοθεί πίσω στο κράτος- και πάλι να ενισχυθούν οι ιδιωτικές τράπεζες, 
χωρίς να μας εξηγήσουν τη διαδικασία και τη μέθοδο με την οποία θα μειωθούν τα 
χρεωστικά επιτόκια.  Αν βγείτε έξω και ρωτήσετε τον οποιοδήποτε πολίτη, θα σας πει 
ότι τα χρεωστικά επιτόκια δεν έχουν μειωθεί. παρέμειναν εκεί που ήταν.  Αντίθετα, 
έχουν μειωθεί τα πιστωτικά επιτόκια.  Αν ρωτήσετε όσους τυγχάνει να είναι 
μικροκαταθέτες και να έχουν μικρά ποσά χρημάτων ή γραμμάτια εμπρόθεσμα στα 
συνεργατικά ταμιευτήρια ή ακόμα και στις τράπεζες, θα σας πουν ότι πήραν 
ειδοποιήσεις από τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα ότι το τελευταίο εξάμηνο μειώθηκαν 
οι πιστωτικοί τόκοι.  ∆ηλαδή, εκεί που έπαιρναν ενδεχομένως 4% ή 5%, τους είπαν 
«θα παίρνετε 2,5%».  Τα χρεωστικά επιτόκια όμως έχουν μείνει τα ίδια, αν δεν έχουν 
αυξηθεί ελαφρώς, δηλαδή κυμαίνονται μεταξύ 0,10% και 0,25%, αν ρωτήσετε τα 
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα.   

 Κατά συνέπεια, διερωτώμαι πώς ο Υπουργός Οικονομικών κάνει αυτό το 
διάβημα, που βέβαια σαν χειρονομία θα μπορούσε να πει κάποιος:  «Ε, κάτι πρέπει 
να κάμει!  Το κάνει αυτό».  Ωραία!  ∆ε διαφωνεί κανένας ότι με τη συνδρομή της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει να δοθούν κάποια χρήματα, για να αυξηθεί η 
ρευστότητα και να μειωθούν τα χρεωστικά επιτόκια.  Το κρίσιμο ερώτημα είναι με ποια 
μέθοδο αξιοποιεί αυτή τη δυνατότητα ο Υπουργός Οικονομικών.  Εγώ δεν έχω δει 
καμιά συμφωνία.  ∆εν έχω ακούσει καμία διαβούλευση.  Ούτε έχω ακούσει από την 
πλευρά του Υπουργού Οικονομικών, παραδείγματος χάριν, να προειδοποιεί, έστω 
δημόσια, τους τραπεζίτες λέγοντας ότι «θα σας ενισχύσω ως κράτος, θα σας δώσω 
αυτά τα €3 δις, αλλά σας προειδοποιώ ότι, αν δε μειώσετε τα χρεωστικά επιτόκια, τότε 
έχω άλλες μεθόδους, είτε δημόσια είτε κατ’  ιδίαν».  Ποια μέθοδο;  Εγώ θα 
υπενθυμίσω τις μεθόδους.  Τις είπαμε πολλές φορές.  Είχαμε κουραστεί ως 
Ευρωπαϊκό Κόμμα να τα επαναλαμβάνουμε, αλλά θα τα πω ξανά. 

 Η πρώτη προσέγγιση που έπρεπε να έχει ο Υπουργός Οικονομικών ήταν να 
πει στους τραπεζίτες:  «Οποιαδήποτε υπερχρέωση στα χρεωστικά επιτόκια δε μου 
αφήνετε άλλη επιλογή παρά να θεωρήσω ότι είναι υπερκέρδη και θα σας φορολογώ 
σε ποσοστό της τάξης του 99%, οποιαδήποτε χρέωση πάνω από το όριο που σας 
λέω εγώ ότι επιτρέπεται να χρεώνετε ως χρεωστικά επιτόκια.  Και, αν το όριο είναι 3% 
ή 4% και εσείς χρεώνετε 8%, τότε τη διαφορά του 5%, που μεσολαβεί από το 3% 
μέχρι το 8%, τη θεωρώ υπερκέρδος και θα σας φορολογώ στο 99%».  Γιατί δεν το 
κάνει αυτό το απλό και αυτονόητο ο Υπουργός Οικονομικών, που το έκαμε η 
κυβέρνηση Καραμανλή, παρά το ότι έχασε τις εκλογές;  Όχι βέβαια γι’  αυτό το λόγο.  
Για να μη φοβηθούν κάποιοι που ανήκουν στην κυβερνητική πλευρά ότι, αν το έκαναν, 
θα έχαναν τις εκλογές.  ∆εν είναι οι τράπεζες που ψηφίζουν, είναι ο κόσμος που 
ψηφίζει. 

 Ακόμα, υπενθυμίζω ότι σε μια δημόσια συζήτηση, που κατά καιρούς 
επανέρχεται στην επιφάνεια, είπαμε ξεκάθαρα ως Ευρωπαϊκό Κόμμα ότι μετά από 
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γνωμοδότηση συγκεκριμένου ευρωπαϊκού οργάνου και επιστολή που μας απεστάλη -
όταν ζητήσαμε πληροφόρηση- μας είπαν το εξής:  «Το κυμαινόμενο χρεωστικό 
επιτόκιο πάνω από το Euribor» -το Euribor υπενθυμίζω ότι είναι το μη κυμαινόμενο 
χρεωστικό επιτόκιο στην Ευρωπαϊκή Ένωση- «δικαιούστε να το διαφοροποιήσετε, 
όπως εσείς οι ίδιοι θέλετε.  Εάν λοιπόν το βασικό μη κυμαινόμενο χρεωστικό επιτόκιο 
είναι 2,5% ή 3% στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δικαιούστε πιο πάνω από αυτό να 
αποφασίσετε ποιο θα είναι το ποσοστό αυτό.  Θέλετε να βάλετε 5%;  Βάλτε 5%.  
Θέλετε να βάλετε 3%;  Βάλτε 3%.  Θέλετε να βάλετε 1%;  Βάλτε 1%».  Και έχουμε 
ενημερώσει τον Υπουργό Οικονομικών ως Ευρωπαϊκό Κόμμα.  Είχε γίνει και επαφή 
με τον πρόεδρο του κόμματός μας, που επισκέφθηκε τον Υπουργό Οικονομικών.  Ο 
Υπουργός Οικονομικών υπενθυμίζω ότι στις δηλώσεις του είναι σταθερός, λέγοντας 
ότι έχει ακούσει και θα μελετήσει το ζήτημα.  Κανένα από αυτά τα πρακτικά διαβήματα 
δεν έχει γίνει.  Αλλά δεν πήρα το λόγο, για να υπενθυμίσω τις παραλείψεις ή την 
οποιαδήποτε αμέλεια, ενδεχομένως πολιτική, του Υπουργού Οικονομικών σε σχέση 
με τις προτάσεις τις δικές μας.  Στο κάτω κάτω της γραφής εμείς δεν ανήκουμε στην 
κυβερνητική πλευρά ούτε συνυπογράψαμε οποιοδήποτε κυβερνητικό πρόγραμμα με 
βάση το οποίο κυβερνά ο Πρόεδρος, που διόρισε τον Υπουργό Οικονομικών.  Είμαστε 
εδώ γι’  αυτό το νομοθέτημα. 

 Σε αυτό το νομοθέτημα λοιπόν ρωτούμε απλά, λογικά, όπως θα ρωτούσε ο 
κάθε πολίτης:  €3 δις διοχετεύονται προς τις ιδιωτικές τράπεζες με τη μέθοδο αυτή.  
Ποια είναι η στοιχειώδης μέθοδος, νομοθετικά, πολιτικά ή με οποιοδήποτε άλλο τρόπο, 
που ο Υπουργός Οικονομικών προσδοκεί ότι θα μειωθούν τα χρεωστικά επιτόκια;  
Εάν υπάρχει απάντηση από την κυβερνητική πλευρά, θα ήμουν ευτυχής να την 
ακούσω.  ∆ηλώνω κατηγορηματικά ότι δεν υπάρχει, μετά λόγου γνώσεως. είναι 
απλώς μία ευχή από την πλευρά του Υπουργού Οικονομικών, που, όπως πάντα, 
εύχεται ότι τα πράγματα θα πάνε καλύτερα.  Στην πολιτική όμως τα προβλήματα δε 
λύνονται με ευχές.  Τα προβλήματα στην πραγματική, υπαρκτή, ζωή λύνονται με 
διαβήματα και παρεμβάσεις. μόνο στη μετά θάνατον ζωή λύνονται προβλήματα με 
ευχές!  Και στη μετά θάνατον ζωή δε νομίζω κανένας από εμάς να επιθυμεί να λυθεί 
το πρόβλημα των χρεωστικών επιτοκίων, τότε! 

 Θα πω κάτι ακόμα.  Ένας από τους λόγους για τους οποίους υποτίθεται αυτό 
το νομοθέτημα έρχεται, για να υπερψηφιστεί από τη Βουλή, είναι για να διοχετευτούν 
τα χρήματα αυτά προς μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Είναι σαφείς οι κατευθύνσεις.  
Επαναλαμβάνω είναι σαφείς, σαφέστατες.  ∆εν επαφίεται στις ιδιωτικές τράπεζες να 
ενεργούν όπως οι ίδιες θέλουν.  Υποχρεούνται να διοχετεύσουν τα χρήματα προς τον 
τομέα των μικρομεσαίων επιχειρήσεων και προς τον τομέα -ακούστε- των 
στεγαστικών δανείων.  Νομίζω ότι εδώ γίνεται μια παραδρομή ή ένα λάθος από την 
πλευρά της κυβέρνησης, της εκτελεστικής εξουσίας.  Νοσούν βέβαια, νοσεί και πάσχει 
ο τομέας της λήψης δανείων για σκοπούς στέγασης προκειμένου περί Κυπρίων.  
Ουδείς αμφιβάλλει γι’  αυτό.  Όλοι το ξέρουμε.  Νεαρά άτομα δεν έχουν τη δυνατότητα, 
όταν παντρεύονται, να αποκτήσουν μία στέγη, ένα διαμέρισμα, μία αξιοπρεπή οικία 
και ούτω καθεξής, λόγω των υψηλών τιμών που υπάρχουν σήμερα στα σπίτια.  Αλλά 
το πρόβλημα στην ολότητά του και σφαιρικά δεν είναι τα στεγαστικά δάνεια που 
παίρνουν οι Κύπριοι. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφοι, σας παρακαλώ, να ακούμε τον ομιλητή. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Το πρόβλημα στο συγκεκριμένο αυτό ζήτημα, το κρίσιμο, είναι το ότι νοσεί και 
ασθενεί ολόκληρος ο στεγαστικός και κατασκευαστικός τομέας.  Και ένα μεγάλο μέρος 
των προϊόντων, το μεγαλύτερο, του στεγαστικού και κατασκευαστικού τομέα δεν 
αναμένεται να αγοράζεται, με βάση την πείρα, από τους Κυπρίους. αγοράζεται από 
τους ξένους.  Κατά συνέπεια, δε βλέπω πώς πραγματικά αιμοδοτείται και ενισχύεται ο 
στεγαστικός και ο κατασκευαστικός τομέας με τα €3 δις.  Αυτό που γίνεται είναι να 
διευκολύνονται ενδεχομένως κάποιοι από τους Κυπρίους πολίτες -και καλά γίνεται και 
θα πρέπει να επικροτηθεί προς την κατεύθυνση αυτή η ενέργεια της κυβέρνησης- 
ώστε να μπορούν να δανείζονται ευκολότερα, για να αποκτήσουν σπίτι, ιδιαίτερα τα 
νεαρά ζευγάρια.  Τελεία!  Μέχρις εκεί! 

 Όσον αφορά το μεγάλο τομέα των κατασκευών, με τα προβλήματα που ζούμε 
όλοι καθημερινά, με τις καθημερινές απολύσεις, με τις καθημερινές πτωχεύσεις και 
διαλύσεις εταιρειών, ιδιαιτέρως των μικρών επιχειρηματιών αναπτύξεως γης, καμία 
αντιμετώπιση δεν υπάρχει, καμία απολύτως μέσα σ’  αυτό το πακέτο των €3 δις. 

 Εμείς θεωρούμε, λοιπόν, ότι η κυβέρνηση δεν μπόρεσε να διαχειριστεί σωστά 
αυτό το ζήτημα της έκδοσης των ειδικών κυβερνητικών τίτλων στα κρίσιμα θέματα και 
στα κρίσιμα σημεία. 

(Ο κ. Στέλιος Ιερωνυμίδης περιφέρεται στην αίθουσα και συνομιλεί με βουλευτές του 
κόμματός του.) 

 Κύριε συνάδελφε... 

 Κυρία Πρόεδρε... 

 Είναι ο νεαρός συνάδελφος, κ. Ιερωνυμίδης, που νομίζω ότι τον κανονισμό 
θα ’πρεπε... 

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Ιερωνυμίδη, σας παρακαλώ! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι, είναι θέμα δικό σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Ιερωνυμίδη... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έλεγα λοιπόν ότι σε σχέση με τα κρίσιμα ζητήματα τα οποία αφορούν ακριβώς 
την καρδιά του νομοθετήματος αυτού, το οποίο προανήγγειλε εδώ και πάρα πολλούς 
μήνες η κυβέρνηση, από τα πέρσι, όπως θα ενθυμείστε κάποιοι που παρακολουθείτε 
ή όλοι -είμαι βέβαιος- τις συζητήσεις γύρω από τις διακυμάνσεις της οικονομίας, θα 
προέκυπτε αυτή η δυνατότητα της έκδοσης ειδικών κυβερνητικών τίτλων, για να 
ενισχυθεί η οικονομία.  ∆εν μπορεί λοιπόν, μετά από την προαγγελία αυτού του 
διαβήματος, που είναι τόσο μεγαλειώδες και τόσο σημαντικό, να αποδεικνύεται ότι 
καμία προεργασία δεν έγινε, εκτός πια κι αν είναι το ίδιο με την προαναγγελία ενός 
προαναγγελθέντος θανάτου, και τα €3 δις θα ριχτούν σε μία χοάνη, κανένας δε θα 
μπορέσει να ελέγξει ή να παρακολουθήσει αν πραγματικά θα εξυπηρετήσουν το 
σκοπό για τον οποίο δίδονται με τη βοήθεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Και βεβαίως, 
για να λέμε την αλήθεια στο λαό, επειδή ακούει, να μη νομίζει ότι με €3 δις, που είναι 
εκπληκτικά υψηλό ποσό για τον προϋπολογισμό της Κύπρου, θα λυθούν τα 
προβλήματα, γιατί θα ανακάμψει ο στεγαστικός και κατασκευαστικός τομέας ή θα 
μειωθούν τα χρεωστικά επιτόκια. 
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 Εμείς θεωρούμε ότι τίποτε απ’  αυτά δεν επιτυγχάνεται, γιατί δεν έγινε σωστή 
προεργασία και δεν έγινε σωστή προετοιμασία για την υλοποίηση και 
παρακολούθηση αυτού του μεγάλου διαβήματος, με βάση τουλάχιστο τα όσα 
κατατέθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

 Εμείς σεβόμενοι πολιτικά τουλάχιστο τις διακηρύξεις μας, αλλά και όσα είπαμε 
δημόσια για τα θέματα αυτά στους Κύπριους πολίτες δεν μπορούμε να 
συνηγορήσουμε και γι’  αυτό θα καταψηφίσουμε το νομοθέτημα αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα υπερψηφίσει αυτό το νομοσχέδιο για έναν πάρα 
πολύ απλό λόγο.  Ο κατασκευαστικός τομέας, αλλά και οι μικρομεσαίες μας 
επιχειρήσεις χρειάζονται φτηνό χρήμα και μας δίνεται η ευκαιρία μέσω αυτού του 
σχεδίου να αντλήσουν οι κυπριακές τράπεζες €3 δις από διαθέσιμα κεφάλαια που έχει 
η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα με την εξασφάλιση αυτών των τριετών ειδικών 
ομολόγων που εκδίδει το κράτος και έτσι με αυτό τον τρόπο να εισρεύσει αυτό το 
φτηνό χρήμα και να αξιοποιηθεί από τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις μας, αλλά και από 
τον κατασκευαστικό τομέα. 

 Ως απάντηση σ’  αυτό που ρωτά ο κ. Ερωτοκρίτου, ναι, δεν υπάρχει νομικός 
τρόπος να επιβάλουμε τη μείωση των επιτοκίων και εγώ σέβομαι αυτό τον 
προβληματισμό.  Ήταν ένα ερώτημα που υποβλήθηκε κατά τη συζήτηση αυτού του 
νομοσχεδίου στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και δεν υπάρχουν μέτρα 
που θα αναγκάσουν οποιαδήποτε τράπεζα να επιβάλει οποιοδήποτε συγκεκριμένο 
επιτόκιο. 

 Όμως, ποιος άλλος τρόπος υπάρχει, για να μειώσουμε τα επιτόκια από το να 
αυξήσουμε την πλεονάζουσα ρευστότητα των τραπεζών και έτσι, εκ των πραγμάτων, 
να μειωθούν τα δανειστικά επιτόκια;  ∆ε γνωρίζω άλλο τρόπο, δε γνωρίζω νομικό 
τρόπο με τον οποίο μπορεί να επιβληθεί αυτή η μείωση.  Υπάρχει πρόταση του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος, η οποία δεν έχει συζητηθεί στην επιτροπή Οικονομικών, και 
σε καμία περίπτωση εγώ δε θέλω να ξεκινήσω ένα διάλογο πάνω σ’ αυτή την 
πρόταση νόμου που έχει καταθέσει το ΕΥΡΩΚΟ. 

 Όμως, το ερώτημα είναι το εξής:  Αν διά της νομοθεσίας επιβάλουμε αυθαίρετα 
επιτόκια στις τράπεζες, θα επιτύχουμε πιο χαμηλά επιτόκια ή θα επιτύχουμε στο να μη 
δανείζουν οι τράπεζες κανέναν και να κάνουμε ακόμα πιο χειρότερα τα πράγματα;  
Γιατί είναι αναντίλεκτο γεγονός ότι αυτή τη στιγμή καταγράφεται μία δανειστική 
δυστοκία στο χρηματοπιστωτικό σύστημα.  Αυτή η δυστοκία οφείλεται σε πάρα 
πολλούς λόγους, αλλά κυρίως είναι λόγω της ανασφάλειας που νιώθουν τα 
χρηματοπιστωτικά μας ιδρύματα λόγω της οικονομικής κρίσης, λόγω της 
αβεβαιότητας που υπάρχει όσο θα διαρκέσει αυτή η κρίση, αλλά και λόγω μιας 
στρατηγικής, μιας στρατηγικής καταθετικού πολέμου όπου διαγωνίζονταν οι τράπεζες 
και τα συνεργατικά ιδρύματα ποιος θα δώσει τα υψηλότερα καταθετικά επιτόκια, για να 
προσελκύσουν χρήματα ιδιαίτερα από ξένες αγορές.  Και αυτά τα γεγονότα όλα, ναι, 
έστρεψαν τα επιτόκια του Κύπριου δανειζομένου προς τα πάνω και προσπαθούμε 
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σήμερα να βρούμε τους τρόπους, τους πραγματικούς ρεαλιστικούς τρόπους μέσα 
στην ελεύθερη αγορά να μειώσουμε τα επιτόκια. 

 Θεωρούμε ότι αυτό το νομοσχέδιο δε λύνει όλα τα προβλήματα, αλλά είναι ένα 
βήμα προς τη σωστή κατεύθυνση.  Αν μία κριτική μπορεί να ασκηθεί γι’ αυτό το 
νομοσχέδιο, είναι ότι δεν εφαρμόστηκε αυτό το μέτρο πιο έγκαιρα.  Τουλάχιστο το 
∆ημοκρατικό Κόμμα εδώ και ένα χρόνο είναι που ζητεί την έκδοση αυτών των 
ομολόγων, έτσι ώστε να αξιοποιήσουμε τα διαθέσιμα κονδύλια της Ευρωπαϊκής 
Κεντρικής Τράπεζας. 

 Και ξεκινώ με το εξής:  Το πρόβλημα υπάρχει.  Ήταν γνωστό.  Λήφθηκαν 
κάποια μέτρα.  Εμείς δε μηδενίζουμε.  Η κυβέρνηση έλαβε κάποια μέτρα στην 
προσπάθεια να μειώσει τα δανειστικά επιτόκια.  ∆υστυχώς όμως, αυτά τα μέτρα δεν 
έχουν αποδώσει, τουλάχιστο δεν έχουν αποδώσει στο βαθμό που εμείς θα θέλαμε.  Η 
πραγματικότητα σήμερα είναι ότι η Κύπρος έχει τα υψηλότερα επιτόκια της Ευρώπης, 
τα υψηλότερα δανειστικά επιτόκια της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αυτό θα πρέπει να 
μας ανησυχεί.  Άρα, εκ των πραγμάτων, τα μέτρα που λήφθηκαν δεν ήταν 
ικανοποιητικά και πρέπει να κάνουμε ακόμα κάτι παραπάνω.  Και αυτό θεωρούμε 
εμείς είναι το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, αλλά και κάποιες εισηγήσεις που θα 
καταθέσουμε στη συνέχεια. 

 Ο λόγος που τα μέτρα δε λειτούργησαν με τον τρόπο που θα έπρεπε ήταν 
ακριβώς ότι, αντί να εκδοθούν αυτά τα ομόλογα, αντί να βοηθηθούν οι τράπεζες, έτσι 
ώστε να δανειστούν με κάποιες πιο μακροπρόθεσμες δεσμεύσεις των τριών χρόνων, 
η κυβέρνηση επέλεξε να καταθέσει χρήματα στις τράπεζες ή να αφήσει καταθέσεις της 
αλλά με έναν πιο βραχυπρόθεσμο ορίζοντα.  Επομένως, δεν αντιμετωπίστηκε η 
αβεβαιότητα και η ανασφάλεια, όταν οι τράπεζες γνώριζαν πως επικρέμαται η 
δαμόκλειος σπάθη πάνω από το κεφάλι τους, διότι αυτές οι καταθέσεις, αυτές οι 
κυβερνητικές καταθέσεις, μπορούν να ανακληθούν από στιγμή σε στιγμή. 

 Κανένα χρηματοπιστωτικό ίδρυμα δεν ήταν διατεθειμένο να δανείσει τον 
οποιονδήποτε σε ένα χρονικό ορίζοντα των οκτώ μηνών.  Ήταν υπερβολικά υψηλός ο 
δανειστικός κίνδυνος και γι’  αυτό δε λειτούργησαν εκείνα τα μέτρα.  Με αυτά τα 
μακροπρόθεσμα ομόλογα των τριών χρόνων βελτιώνεται η κατάσταση.  Αυτά τα €2,4 
δις που θα ανακληθούν από την κυβέρνηση θα αντικατασταθούν από τα €3 δις της 
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, που θα έχουν ακριβώς ένα χρονικό ορίζοντα των 
τριών χρόνων.  Με αυτό τον τρόπο, ναι, σε έναν περιορισμένο βαθμό, επαναλαμβάνω, 
δεν είναι τέλειο το νομοσχέδιο και δεν επιλύει όλα τα προβλήματα, αντιμετωπίζεται 
αυτή η αβεβαιότητα και αυτή η ανασφάλεια. 

 Όσον αφορά όμως τη χρονική στιγμή που προωθείται αυτό το νομοσχέδιο, η 
θέση του δικού μου κόμματος είναι ότι θα έπρεπε να είχε γίνει πολύ νωρίτερα, από τις 
αρχές του χρόνου, τουλάχιστο την ίδια χρονική περίοδο κατά την οποία η Ελλάδα είχε 
προχωρήσει στην πρόθεση έκδοσης παρόμοιων ομολόγων και η οποία κατάφερε να 
αξιοποιήσει τα συγκεκριμένα διαθέσιμα κονδύλια της Ευρωπαϊκής Κεντρικής 
Τράπεζας από τον περασμένο Ιανουάριο.  Η θέση του Υπουργείου Οικονομικών, ότι 
υπήρχε ο κίνδυνος ή τουλάχιστο δε γνώριζαν αν αυτά τα ομόλογα θα μετρούσαν στο 
δημόσιο χρέος, με όλο το σεβασμό, δεν πείθει, δεν είναι ικανοποιητική δικαιολογία, για 
το γεγονός ότι αυτό το νομοσχέδιο έχει καθυστερήσει. 

 Πρώτον, εδώ είχαμε το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Ελλάδος.  Ήρθε 
στην Κύπρο τον περασμένο Απρίλιο και σε διάλεξή του στην Κύπρο μάς αποκάλυψε 
ότι δεν πρόκειται να μετρήσουν αυτά τα ομόλογα στο δημόσιο χρέος της Ελλάδος.  
Επομένως, γνωρίζαμε από τότε ότι δε θα μετρήσουν ούτε στο δημόσιο χρέος της 
Κύπρου.  Κατά ακρίβεια η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου γνώριζε από τον περασμένο 
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Φεβρουάριο, με βάση διαβουλεύσεις που είχε με την Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία, 
πως δε θα μετρήσουν αυτά τα ομόλογα στο δημόσιο χρέος.  Αλλά σε κάθε περίπτωση 
η θέση της Κεντρικής Τράπεζας με την οποία, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, συμφωνούμε 
είναι ότι και να μετρούσαν στο δημόσιο χρέος προτιμότερο ήταν να προωθηθούν αυτά 
τα ομόλογα, να εισρεύσει το φτηνό χρήμα στην κυπριακή οικονομία, να προωθηθεί η 
ανάπτυξη, έστω και αν υπήρχε οποιαδήποτε πιθανότητα να αυξηθεί το δημόσιο χρέος.  
Συμφωνούμε με αυτή την προσέγγιση.  Αυτή τη στιγμή πρώτο μέλημα της 
κυβέρνησης, αλλά και της οικονομικής στρατηγικής που θα πρέπει να ακολουθηθεί, 
για να βγάλει την Κύπρο από τα δυσμενή οικονομικά δεδομένα, είναι η προώθηση της 
ανάπτυξης.  Με αυτό τον τρόπο προωθείται η ανάπτυξη. 

 Εμείς θεωρούμε πως από τότε, από τον περασμένο Ιανουάριο, θα έπρεπε να 
είχαν ήδη ξεκινήσει οι διαδικασίες για την προώθηση αυτού του νομοσχεδίου.  
∆υστυχώς, το Υπουργείο Οικονομικών ολιγώρησε, έστειλε μια σχετική διερευνητική 
επιστολή στις 25 Μαΐου 2009 και πήρε απάντηση στις 15 Ιουλίου 2009, όταν είχε ήδη 
κλείσει η Βουλή των Αντιπροσώπων.  Τώρα είμαστε στο τέλος του Οκτώβρη, 
ψηφίζουμε σήμερα το νομοσχέδιο και διατρέχουμε τον κίνδυνο να μην προλάβουμε τη 
σχετική προθεσμία, για να αξιοποιήσουμε αυτό το σχέδιο της Ευρωπαϊκής Κεντρικής 
Τράπεζας. 

 Επομένως, καταλήγω με το εξής:  «Κάλλιο αργά παρά ποτέ».  Ας τα πιάσουμε 
αυτά τα χρήματα έστω και τώρα, αλλά θα ήταν πολύ καλύτερα να τα είχαμε από τις 
αρχές του χρόνου.  Γιατί με αυτό ακριβώς τον τρόπο, με το χαμηλό δανεισμό που θα 
μας επέτρεπαν αυτά τα χρήματα, θα μπορούσαμε ίσως να είχαμε αντιμετωπίσει 
καλύτερα τις δυσμενείς επιπτώσεις της οικονομικής κρίσης. 

 Τέλος, το ∆ημοκρατικό Κόμμα έχει την εισήγηση ότι, ανεξαρτήτως της 
αξιοποίησης αυτών των συγκεκριμένων κεφαλαίων, η κυβέρνησή μας θα πρέπει να 
προχωρήσει και στην προώθηση και άλλων μακροπρόθεσμων δανειστικών ειδικών 
ομολόγων πενταετούς ή επταετούς διάρκειας, για να βοηθήσει ακριβώς ακόμα 
περισσότερο στη δημιουργία της πλεονάζουσας ρευστότητας που, σε πάρα πολύ 
μεγάλο βαθμό, θα βοηθήσει στη μείωση των δανειστικών επιτοκίων. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Ο κ. Σιζόπουλος ζήτησε το λόγο. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Από την πλευρά του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, παρά το γεγονός ότι 
στην έκθεση ταχθήκαμε υπέρ της ψήφισης του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, θα ήθελα 
ευθύς εξαρχής να ξεκαθαρίσω ότι εμείς θα ήμαστε αντίθετοι με το να ψηφίσουμε το 
νομοσχέδιο, αν και εφόσον αυτό το ποσό θα χρεωνόταν στο δημόσιο χρέος.  Και ο 
λόγος είναι ένας και ξεκάθαρος.  Θα ήθελα να μου πει κάποιος συνάδελφος, σ’  αυτό 
τον ενάμισι χρόνο που άρχισε να φαίνεται η οικονομική κρίση στην Κύπρο, πότε τα 
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα ευθαρσώς και δημόσια δήλωσαν ότι αντιμετωπίζουν 
πρόβλημα ρευστότητας.  Εγώ δεν έχω ακούσει σε καμία απολύτως περίπτωση ότι 
αντιμετωπίζουν πρόβλημα ρευστότητας.  Αντίθετα, η δικαιολογία την οποία, κατά 
καιρούς, πρόβαλλαν, είτε στο παρασκήνιο είτε στις συζητήσεις στην επιτροπή 
Οικονομικών είτε οπουδήποτε αλλού, ήταν ότι ο λόγος των υψηλών δανειστικών 
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επιτοκίων ήταν, γιατί ακριβώς αγοράζουν ακριβά το χρήμα και, ως εκ τούτου, θα 
έπρεπε να το πουλήσουν ακόμα πιο ακριβά. 

 Όμως, την ίδια στιγμή, από τον περασμένο Οκτώβριο, στην επιτροπή 
Οικονομικών είχαμε ζητήσει να κατατεθούν στη Βουλή τα ποσά τα οποία τα 
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα της Κύπρου από το 2007, το 2008 και το 2009 εξήξαν 
στο εξωτερικό, για να μπορούμε να γνωρίζουμε τι προβλήματα ενδεχόμενης 
ρευστότητας είχαν.  Επίσης, ποτέ δεν υπήρξε μια δικαιολόγηση γιατί, ενώ στο 
παρελθόν ήταν κερδοφόρα η διαφορά των δανειστικών από τα καταθετικά επιτόκια, 
μια διαφορά της τάξης του 1,5% ή των 2%, που υπήρχε, σήμερα δεν είναι κερδοφόρα 
η διαφορά του 4%, του 5%, που υπάρχει ανάμεσα στο επιτόκιο το δανειστικό, των 
δανείων, και των καταθέσεων. 

 Απλούστατα, αυτό το οποίο θα πρέπει να τονίσουμε είναι ότι ένα σοβαρό 
πρόβλημα -όχι το μοναδικό- είναι γιατί και τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα σε έναν 
ανταγωνισμό ο οποίος υπήρχε για την προσέλκυση καταθέσεων, για να μπορούν τα 
κεφάλαια αυτά να τα εξάγουν στο εξωτερικό και να τα επενδύουν σε διάφορες αγορές 
με 14% και 15% επιτόκιο, ανέβασαν τα καταθετικά επιτόκια.  Αυτός ήταν ένας λόγος. 

 Γνωρίζουμε πάρα πολύ καλά ότι δυστυχώς δεν υπάρχει δυνατότητα σήμερα να 
ασκήσεις πιέσεις ή ακόμα πιέσεις με νομοθεσία, για να μειώσεις τα καταθετικά 
επιτόκια ή για να μειώσεις τα δανειστικά επιτόκια.  Υπάρχουν ενδεχομένως τρόποι και 
μηχανισμοί στην κυβέρνηση, κατά κύριο λόγο, στην Κεντρική Τράπεζα να ασκήσουν 
κάποιες έμμεσες πιέσεις, ούτως ώστε να υπάρξει η μείωση των επιτοκίων και κυρίως 
να υπάρξει μία επιχειρηματική δραστηριοποίηση στον τόπο με κύριο στόχο την 
οικονομική ανάκαμψη. 

 Ως εκ τούτου, λοιπόν, εμείς δε θεωρούμε ότι το βασικό πρόβλημα ήταν η 
ρευστότητα και θα έπρεπε άμεσα, εδώ και τώρα, να γίνουν τα συγκεκριμένα ομόλογα.  
Παρ’  όλα αυτά, το ότι έγιναν είναι θετικό.  Θα μπορούσαν να γίνουν πιο νωρίς;  Και 
βέβαια θα μπορούσαν να γίνουν πιο νωρίς.  Όμως, απ’  εκεί και πέρα θα δούμε πώς 
θα αξιοποιηθεί αυτή η δυνατότητα και πώς οι τράπεζες, ελπίζουμε, τα 
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα γενικά, θα λειτουργήσουν με μεγαλύτερη κοινωνική 
ευαισθησία, τουλάχιστον όπως στο παρελθόν αρκετές φορές είχαν πράξει. 

 Το ότι είναι καλή η προσπάθεια για το επιχειρηματικό κέρδος και τον 
ανταγωνισμό να δηλώνουμε στο τέλος κάθε χρόνου τα τόσα εκατομμύρια κέρδη -και 
πιστέψτε με ότι πραγματικά αποτελεί πρόκληση για τον πολίτη να ακούμε ότι σε 
κρίσιμες οικονομικές περιόδους υπάρχουν χρηματοπιστωτικά ιδρύματα τα οποία 
ανακοινώνουν αύξηση των κερδών τους που φτάνει το μισό δις ευρώ ή που φτάνει τα 
€300 εκατομ., €400 εκατομ.- και τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα να μην είναι 
διατεθειμένα να θυσιάσουν ένα μέρος απ’  αυτά τα κέρδη, για να στηρίξουν την αγορά, 
να στηρίξουν τον τόπο, να στηρίξουν την οικονομική ανάκαμψη. 

 Ελπίζουμε ότι αυτή τη φορά θα επιδείξουν μεγαλύτερη ευαισθησία, θα 
συνεργαστούν με την κυβέρνηση και την Κεντρική Τράπεζα, για να υπάρξει μια όσο το 
δυνατό καλύτερη αξιοποίηση αυτών των χρημάτων που σήμερα θα εισρεύσουν εις τα 
ταμεία τους.  Απ’ εκεί και πέρα εμείς θεωρούμε ότι υπάρχουν ορισμένα θετικά στοιχεία 
σε αυτά τα ομόλογα.  Το πρώτο είναι ότι ένα μεγάλο μέρος θα διατεθεί για στεγαστικά 
δάνεια.  Είναι μια μορφή, για να μπορέσει κυρίως ο Κύπριος πολίτης, οι μικρομεσαίοι 
ως επί το πλείστον, να αποκτήσουν στέγη, να έχουν δικαίωμα τουλάχιστο στην ελπίδα 
ότι θα αποκτήσουν τη δική τους στέγη και την ίδια στιγμή ότι θα ενισχυθούν οι 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις σε μια προσπάθεια τόνωσης της επιχειρηματικής 
δραστηριότητας και κυρίως της οικονομικής ανάκαμψης. 
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 Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο και από την πλευρά της Ε∆ΕΚ καταθέσαμε 
συγκεκριμένες εισηγήσεις εις τον Υπουργό Οικονομικών.  Με αυτή την ευκαιρία θα 
θέλαμε να τις επαναλάβουμε και ελπίζουμε ότι θα ληφθούν σοβαρά υπόψη και θα 
προωθηθούν για υλοποίηση. 

 Το πρώτο, ότι έχει πολύ μεγάλη σημασία αυτά τα λεφτά να τύχουν μιας σωστής 
διασποράς, έτσι ώστε να ευνοηθούν και οι εταιρείες, να ευνοηθούν και τα φυσικά 
πρόσωπα.  Γι’ αυτό ακριβώς δε θα ήταν ίσως άσκοπο εάν ετίθετο κάποιος ποσοτικός 
περιορισμός.  Τι ποσό θα πρέπει να διατεθεί στις εταιρείες και τι ποσό θα πρέπει να 
διατεθεί σε φυσικά πρόσωπα. 

 Το δεύτερο, ότι θα πρέπει να υπάρχει καθορισμός, κατά την άποψή μας, 
ανώτατου ποσού χρηματοδότησης ή δανειοδότησης απ’ αυτά τα λεφτά, για να 
μπορούν ακριβώς να επωφεληθούν αυτού του μέτρου όσο το δυνατό περισσότερες 
εταιρείες και περισσότερα άτομα.  Συνδέεται με το θέμα της διασποράς. 

 Και τέλος, ότι θα πρέπει ο χρόνος των έξι μηνών που αναφέρετο εις το 
νομοσχέδιο για την πρόκληση ενδιαφέροντος ή την εκδήλωση ενδιαφέροντος από 
πλευράς των τραπεζών, για να συμμετάσχουν εις τη διανομή του συγκεκριμένου 
ποσού, να μειωθεί όσο το δυνατό, για να μπορέσει να αξιοποιηθεί αυτό το ποσό των 
χρημάτων ενωρίτερα. 

 Με αυτές τις απλές σκέψεις θα επαναλάβω ακόμα μια φορά ότι η Ε∆ΕΚ 
τάσσεται υπέρ της ψήφισης του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, θεωρούμε ότι είναι ένα 
νομοσχέδιο που, παρά τα οποιαδήποτε προβλήματα ή τις οποιεσδήποτε ατέλειες, 
κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση.  Απ’ εκεί και πέρα θα αναμένουμε να υπάρξει η 
ανταπόδοση και από αυτούς οι οποίοι θα έχουν και την ευθύνη της διαχείρισης αυτών 
των χρημάτων προς όφελος των πολιτών, προς όφελος των εταιρειών και κυρίως της 
οικονομικής ανάκαμψης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Η κ. Κυριακού. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Όταν άλλες ευρωπαϊκές χώρες έχουν ήδη χρησιμοποιήσει τα κονδύλια από την 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, ανησυχούμε ότι εμείς έχουμε αργήσει.  Είχαμε ήδη 
προβλέψει από τις πρώτες μέρες που είχαν φανεί τα σύννεφα της οικονομικής κρίσης 
ότι θα επηρεαζόταν και η μικρή οικονομία της Κύπρου.  Εφάνηκε ότι δεν μπορούσαμε 
να αναχαιτίσουμε την αύξηση των επιτοκίων, η οποία χτύπησε πραγματικά καίρια τις 
κυπριακές επιχειρήσεις, και δεν μπορούσαμε να ενισχύσουμε τη ρευστότητα χωρίς 
αυτά τα κεφάλαια, τα οποία, επαναλαμβάνω, οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες είχαν ήδη 
χρησιμοποιήσει. 

 Έχουμε καθυστερήσει και ανησυχούμε ότι αυτό το μέτρο από μόνο του μπορεί 
να μην έχει τα αποτελέσματα που θέλουμε, δηλαδή τη μείωση των επιτοκίων.  
Εφάνηκε εξάλλου και με τον τρόπο που χρηματοδοτούνταν οι διάφορες επιχειρήσεις 
κατά τη διάρκεια του 2008, όπως και από τις στατιστικές που έχουμε και για το 2009.  
Θα πρέπει άρα το κράτος να προβεί σε περαιτέρω νέους οικονομικούς σχεδιασμούς 
για ενθάρρυνση της μείωσης των επιτοκίων και ενθάρρυνση της ανάπτυξης μέσω της 
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έρευνας, της καινοτομίας και στην προώθηση έργων που να δημιουργούν αξία στην 
οικονομία, δημιουργώντας νέες θέσεις εργασίας, και στην αναχαίτιση της ανεργίας, 
που πάλι βλέπουμε ότι ανεβαίνει με πολύ γρήγορους ρυθμούς.  Έχουμε ήδη φτάσει 
και ξεπεράσει τους είκοσι δύο χιλιάδες ανέργους, γεγονός το οποίο για την κυπριακή 
οικονομία είναι κάτι το πρωτάκουστο. 

 Θα παρακολουθούμε την αντικειμενική κατανομή των τίτλων στις τράπεζες και 
το μερίδιο των τραπεζών ανάλογα με τα επιχειρηματικά και στεγαστικά δάνεια, όπως 
έχει αναφερθεί από την κυβέρνηση, αλλά παράλληλα θα παρακολουθούμε και την 
αντικειμενική κατανομή των δανείων στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, που είναι αυτές 
που θέλουμε να ενισχύσουμε και οι οποίες δραστηριοποιούνται στην Κύπρο. Πρέπει 
να δούμε ότι αυτά τα χρήματα δεν πρέπει να φύγουν από την κυπριακή αγορά.  Τα 
χρήματα αυτά σκοπό έχουν να ενισχύσουν την κυπριακή οικονομία στην κυπριακή 
αγορά.  Γι’ αυτό πρέπει και οι επιχειρήσεις μας ακριβώς να τα επενδύσουν με τον 
τρόπο τον οποίο έχει καθορίσει και η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. 

 Συγκεκριμένα, οι τράπεζες -και οι εγγεγραμμένες ξένες τράπεζες και οι 
κυπριακές τράπεζες, χωρίς να συγκαταλέγονται τα υποκαταστήματα ξένων τραπεζών- 
θα παίρνουν πακέτα του ενός εκατομμυρίου για την περίοδο ακριβώς των τριών 
χρόνων με μηδενικό επιτόκιο και για τον τρόπο της διάθεσής τους θα υπάρχει ειδική 
επιτροπή, της οποίας, σύμφωνα με το νομοσχέδιο, θα προεδρεύει ο Υπουργός 
Οικονομικών.  Παράλληλα βεβαίως, και εμείς ως Βουλή θα πρέπει να 
παρακολουθούμε ακριβώς αυτόν τον τρόπο με τον οποίο θα γίνει η διαχείριση αυτών 
των χρημάτων. 

 Όπως επισημαίνει και η ανακοίνωση της Κομισιόν, το μέτρο αυτό είναι 
περιορισμένης χρονικής διάρκειας, των τριών χρόνων.  Προβλέπει διασφαλίσεις, 
προκειμένου να περιοριστούν στο ελάχιστο οι στρεβλώσεις του ανταγωνισμού, και με 
το σωστό σχεδιασμό από μέρους μας το σχέδιο θα πρέπει να αποτελέσει μέσο για την 
αποκατάσταση της σοβαρής διαταραχής της κυπριακής οικονομίας.  Και θα 
παρακολουθούμε ακριβώς αυτούς τους σχεδιασμούς, ώστε να διασφαλίσουμε, όσο 
μπορούμε, ότι αυτό το μέτρο πραγματικά θα ολοκληρώσει ή θα πετύχει το σκοπό για 
τον οποίο έχει δοθεί.  ∆ηλαδή, την οικονομική ανάκαμψη, την οικονομική ανάπτυξη 
της Κύπρου.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Κυριακού. 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων καλείται σήμερα να λειτουργήσει πραγματικά 
στον αστερισμό του παράδοξου και να ψηφίσει ένα νομοσχέδιο που ενισχύει σε πολύ 
μεγάλο βαθμό τη ρευστότητα του κυπριακού τραπεζικού πιστωτικού συστήματος, την 
ώρα που οι ίδιες οι τράπεζες τονίζουν καθημερινά ότι έχουν πλεονάζουσα ρευστότητα.  
Αυτό ως παρατήρηση.  Για την κρίση του καθενός.  Έτσι μόνο. 

 Η δεύτερη παρατήρηση αφορά στον τρόπο με τον οποίο εκατάφερεν ο 
συνάδελφος ο κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου να συνδέσει τον Γκαμπριέλ Γκαρσία Μαρκές με 
τα επιτόκια στην Κύπρο. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εκατάλαβές το ότι ήταν ο Μαρκές! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Αστειευόμενη) 

 ∆ύο φορές! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Είναι αξιοθαύμαστος ο τρόπος με τον οποίο εσυνδέθη, αλλά νομίζω ότι εν 
εταίρκαζε! 

 Το κράτος έρχεται να ικανοποιήσει μια καθολική απαίτηση, μια απαίτηση η 
οποία ετέθη από το συνεργατικό πιστωτικό κίνημα και τις τράπεζες, ετέθη από την 
Ομοσπονδία Εργοδοτών και Βιομηχάνων και το ΚΕΒΕ, ετέθη από τις οργανωμένες 
ομάδες μικρομεσαίων επιχειρηματιών.  Και ερχόμενη να το ικανοποιήσει από τη μια 
βρίσκεται υπό κατηγορία και από την άλλη συναντά μεμψιμοιρίες.  Είναι και αυτό ένα 
από τα παράδοξα της κυπριακής κοινωνίας.  ∆ιότι, ακόμα και από εκείνους οι οποίοι 
διαφωνούν ή διαμαρτύρονται, ήσαν εντονότατες οι φωνές προς την κατεύθυνση του 
να ενισχυθεί η ρευστότητα για χαμηλότερα επιτόκια. 

 Κάποιος συνάδελφος -αν δεν απατώμαι, είναι ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος- είχε 
αναφερθεί στο θέμα της ρευστότητας, δηλαδή της επάρκειας, την ίδια στιγμή όμως 
επάρκεια υπήρχε.  Αλλά από την ώρα που αγόρασαν το βασικό τους προϊόν οι 
τράπεζες, που είναι το χρήμα, σε υψηλές τιμές, ήτο πολύ δύσκολο να το εκχωρήσουν, 
αν δεν παρέρχετο ο χρόνος εκείνος ο οποίος αφορά στις καταθέσεις.  Είναι γι’ αυτό το 
λόγο που εστέρεψεν η αγορά και είναι γι’ αυτό το λόγο που οι τράπεζες έσφιξαν 
ακόμα περισσότερο τα ζωνάρια, πέραν της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης και του 
υψηλού ρίσκου πολλών επενδύσεων για τις οποίες ζητείτο χρηματοδότηση.  Και δεν 
αναφέρομαι στα στεγαστικά δάνεια ούτε στην εξυπηρέτηση μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων με την εξυπηρέτηση των βασικών τους αναγκών. 

 Όταν ως ΑΚΕΛ ζητούσαμε ρυθμίσεις, είτε όσον αφορά στο ανώτατο επιτόκιο 
είτε στη δυνατότητα να καθορίζονται σε κάποιες ακραίες περιπτώσεις οι τιμές σε 
κάποια προϊόντα -και το επιτόκιο είναι τιμή προϊόντος- όπως είναι το ψωμί, το γάλα, το 
κρέας και το βούτυρο, μας έλεγαν δογματικούς, μας έλεγαν ευρωσκεπτικιστές.  
Χαίρομαι, γιατί άκουσα σήμερα κάποιους να ζητούν τέτοιου είδους ρυθμίσεις. 

 Έρχομαι τώρα στο νομοσχέδιο ως τέτοιο και να πω ότι τα €3 δις είναι 
πρόσθετα των €2,4 δις τα οποία είναι ήδη κατατεθειμένα, βρίσκονται ήδη 
κατατεθειμένα στις τράπεζες και στα συνεργατικά.  Υπάρχει η υπόσχεση, η δέσμευση 
να το συζητήσει ο υπουργός, για να παραμείνουν τόσο τα €3 δις που θα εκδοθούν 
τώρα αλλά και τα €2,4 δις.  Επειδή ελέχθη ότι δεν υπήρξε αποτέλεσμα, να μου 
επιτρέψετε να διαφωνήσω.  Όταν εκατατέθησαν τα €2,4 δις για περίοδο εντεκάμισι 
μηνών, κάποιοι έλεγαν: «Μα δεν μπορεί να έχει αποτέλεσμα».  Αν συγκρίνουν τα 
δανειστικά επιτόκια και τα καταθετικά πριν από ένα χρόνο και σήμερα, σίγουρα μπορεί 
να μη διαπιστώσουμε τη μείωση που εμείς θα επιθυμούσαμε να έχουμε, αλλά μείωση 
υπήρξε. 

 Και είναι μεγάλη, τεράστια η διαφορά από το τι είχαμε πριν ένα χρόνο και τι 
έχουμε σήμερα.  Απλά εκείνο το οποίο έκαμαν οι τράπεζες ήταν να μειώσουν σε πολύ 
μεγαλύτερο βαθμό το καταθετικό επιτόκιο, για να αυξήσουν το ποσοστό του κέρδους.  
Και αυτό το πράγμα, ακόμα και σε δύσκολες συνθήκες -κάπου η εγκράτεια θα ήτο 
βοηθητική της κυπριακής οικονομίας- δυστυχώς δεν επικρατεί ούτε σε αυτή την 
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περίπτωση.  ∆ηλαδή, η επιδίωξη αύξησης, ακόμα μεγαλύτερης αύξησης, του 
ποσοστού κέρδους. 

 Η κυβέρνηση, έχοντας κατά νουν τις πραγματικές ανάγκες της οικονομίας, 
εσυγκάλεσε συσκέψεις στο Υπουργείο Οικονομικών και ο ίδιος ο Υπουργός 
Οικονομικών επέμενε και εζήτησε όπως αυτά τα χρήματα, δηλαδή το φτηνό χρήμα 
που θα κοστίζει στις τράπεζες 1,9 τοις εκατό, διοχετευτεί ακριβώς από τη μια για την 
ενίσχυση της στεγαστικής πολιτικής των στεγαστικών δανείων και από την άλλη για τις 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Θα μου πείτε: «Πώς είναι δυνατό και πόσο εύκολο είναι να 
ελεγχθούν οι τράπεζες;».  Η κυβέρνηση έχει ορίσει μαζί με τους άμεσα 
ενδιαφερόμενους εξαμελή επιτροπή, εποπτική επιτροπή, αποτελούμενη από 
λειτουργούς της Κεντρικής και της Συνεργατικής Τράπεζας από τη μια και του 
Υπουργείου Οικονομικών από την άλλη, η οποία κάθε δεκαπέντε μέρες θα υποβάλλει 
έκθεση για το ύψος του επιτοκίου και ανά τριμηνία θα ελέγχει τον τρόπο 
απορρόφησης και διοχέτευσης αυτού του χρήματος.   

 Κατά συνέπεια, μέσα στα πλαίσια που η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση επιτρέπει 
στην Κυπριακή ∆ημοκρατία να δράσει, να ενεργήσει προς αυτήν την κατεύθυνση, το 
έχει πράξει.  Σίγουρα ο Υπουργός Οικονομικών θα ήτο υπόλογος απέναντι στην 
Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού, αν εκαλούσε σύσκεψη και εζητούσε όλες οι 
τράπεζες να δανειοδοτήσουν εκείνους που θα δανειοδοτούσαν με δύο ή τρία τοις 
εκατό.  Τότε θα ήτο καθορισμός επιτοκίου και θα επαρέμβαινε η Επιτροπή 
Προστασίας Ανταγωνισμού.   

 Ικανοποιεί ή δεν ικανοποιεί αυτό το μέτρο τις στεγαστικές ανάγκες;  Καταρχάς, 
να πούμε ότι το μεγάλο βάρος των στεγαστικών αναγκών των Κυπρίων το έχει 
αναλάβει ο συνεργατισμός από τη μια σ’ ένα πολύ μεγάλο του μέρος -οι τράπεζες 
πολύ αργά και τα τελευταία χρόνια μπήκαν στον τομέα των στεγαστικών δανείων 
λόγω πλεονασμού χρήματος- και το κράτος μέσω του Οργανισμού Χρηματοδότησης 
Στέγης και του Κυπριακού Οργανισμού Ανάπτυξης Γης.  Και αυτό τον τομέα, της 
κοινωνικής στεγαστικής πολιτικής, εμείς, ως ΑΚΕΛ, στηρίζουμε εδώ και πάρα πολλά 
χρόνια, σε αντίθεση με άλλους οι οποίοι πολλές φορές είχαν δώσει μάχες, για να 
μπορούν και οι τράπεζες να πάρουν το δικό τους κομμάτι που τους αναλογεί στο 
στεγαστικό τομέα. 

 Η κυβέρνηση δεν προανήγγειλε αυτό το μέτρο ούτε ο Υπουργός Οικονομικών 
από πέρσι για έναν απλούστατο λόγο.  Είχε -και δεν το έκρυβε- και επιφυλάξεις και 
ενδοιασμούς.  Και ο λόγος ήταν απλός.  Από την ώρα που είχε δυόμισι 
δισεκατομμύρια στις τράπεζες για εντεκάμισι μήνες -και πείτε μου πόσοι πολίτες της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας καταθέτουν τα χρήματά τους για δύο και τρία και πέντε 
χρόνια και όχι για τρεις και έξι μήνες ή με γραμμάτια του ενός έτους- γι’ αυτό το λόγο 
υπήρξε κάποια καθυστέρηση και είναι γεγονός.  Αλλά η μεγάλη καθυστέρηση υπήρξε 
όσον αφορά στην απάντηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Ευρωπαϊκής 
Κεντρικής Τράπεζας κατά πόσο η ενέργεια αυτή θα συνυπολογίζετο στο άθροισμα του 
δημόσιου χρέους ή όχι.  Και η απάντηση ήταν πλέον ξεκάθαρη, ότι δε θα 
συνυπολογίζεται, και από τη στιγμή που δε συνυπολογίζεται, αντιλαμβάνεστε ότι είναι 
πιο εύκολη η υιοθέτησή του και από εμάς.  ∆ιότι, αν εδανειζόμασταν άλλα τρία 
δισεκατομμύρια και υπολογίζονταν στο χρέος, τότε θα είχαμε άλλα πολύ πιο σοβαρά 
προβλήματα σε σχέση και με την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και την ίδιά μας την 
οικονομία. 

 ∆ιαφωνώ με την πρόταση γιατί να μην είναι διετή και τριετή και πενταετή και 
επταετή.  Αντιλαμβάνεστε ότι αυτού του είδους τα ομόλογα καθορίζονται, διότι κατά 
τον ίδιο τρόπο θα μπορούσα και εγώ να εισηγηθώ να είναι εικοσαετή ή τριακονταετή, 
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για να έχουμε πάντα ρευστότητα.  Ε, νομίζω ότι υπάρχει και το στοιχείο της 
αυτορρύθμισης στην ίδια την οικονομία, το οποίο θα πρέπει να σεβαστούμε.   

 Να πω ότι το ΑΚΕΛ χαιρετίζει αυτή την ενέργεια.  Θα παρακολουθούμε όμως 
τον τρόπο με τον οποίο θα γίνει ο καταμερισμός από τη μια του χρήματος, ούτως 
ώστε αξιοκρατικά να συμμετέχει όλο το τραπεζικό σύστημα και ο συνεργατισμός, αλλά 
την ίδια στιγμή εμείς, όπως επιμείναμε και στην επιτροπή Οικονομικών και σε 
συνάντησή μας με τον Υπουργό Οικονομικών, όσον αφορά στη διοχέτευση αυτών των 
δανείων προς εκείνους που πρέπει -μιλώ για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις και τα 
νεαρά ζευγάρια για στεγαστικά δάνεια-…  Επίσης, θα ελέγχουμε κατά τακτές χρονικές 
περιόδους, ανά δεκαπενθήμερο, και την πορεία του επιτοκίου, όπου έχουμε ζητήσει 
να δημοσιεύεται. 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευαγόρου. 

 Να προχωρήσουμε… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Κουτσού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Κουτσού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και ο κ. Μουσκάλλης. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Από τη θέση μου, κυρία Πρόεδρε, πολύ σύντομα. 

 Καταρχάς, ως οικονομικό μέτρο είναι σωστό.  Όμως οι προϋποθέσεις και οι 
διαδικασίες που γίνονται πιθανό να τους στερήσουν μεγάλο μέρος της 
αποτελεσματικότητάς τους.  Και εξηγούμαι:  Λέχθηκε προηγουμένως ότι πιθανό να 
μην αποσυρθούν τα €2,4 δις που έθεσε η κυβέρνηση.  Μέχρι τώρα στον 
προγραμματισμό της κυβέρνησης είναι να αποσυρθούν. και αυτή, νομίζω, ήταν και η 
δήλωση του Υπουργού Οικονομικών ενώπιον της επιτροπής, ότι θα αποσυρθούν.  
Άρα, το τελικό καθαρό ποσό είναι εξακόσια εκατομμύρια, εάν δεν αποσυρθούν και 
εφαρμοστεί η θέση της κυβέρνησης.   

 ∆εύτερον, σίγουρα, ανεξάρτητα αν αποσυρθούν ή όχι, το θέμα της λειτουργίας 
αυτών των μέτρων συνδέεται άμεσα με το δανειστικό επιτόκιο.  Και ένας λόγος που 
έχουν πλεόνασμα οι τράπεζες είναι γιατί πήραν τα λεφτά και, όταν τους ζητήσεις να 
δανειστείς, σου λεν:  «Πενήντα τοις εκατό με βάση τους όρους που βάζει η Ευρώπη 
και πενήντα τοις εκατό με βάση τους δικούς μας».  Άρα, εις το τελικό δεν κερδίζεις 
τίποτε και αυτό είναι γνωστό.  Γι’ αυτό έμειναν και τα λεφτά στις τράπεζες.   

 Επομένως, όφειλε η κυβέρνηση, από τη στιγμή που ξεκαθαρίστηκε από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι δεν απαγορεύεται η νομοθετική ρύθμιση του ύψους των 
επιτοκίων, να τα φέρει σε συνδυασμό.  Με το να εφαρμόσει το ένα μέτρο πιστεύουμε 
εμείς ότι δε θα κερδίσει εκείνους τους στόχους που θέλει.  Και δεν είναι θέμα ούτε 
συμπολίτευσης ούτε αντιπολίτευσης.  Είναι καθαρά οικονομική εκτίμηση.  Εδώ είμαστε 
και θα τα δούμε!  
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 Συμπεριλαμβάνεται ή όχι η έκδοση των ειδικών κυβερνητικών τίτλων στο 
δημόσιο χρέος;  Μα, η επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών έν’ καθαρή.  Έστειλε, 
λέει, επιστολή στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, στη Στατιστική Υπηρεσία, από το Μάιο και 
δεν τους απάντησαν.  Και αυτό το οποίο μάς λέει είναι ότι η Στατιστική Υπηρεσία 
εξέδωσε κάποια συνοδευτικά έγγραφα σύμφωνα με τα οποία, κατ’ εκτίμηση του 
υπουργείου, υπό ορισμένες προϋποθέσεις, μπορεί να μη συμπεριληφθεί αυτό το 
ποσό  εις το δημόσιο χρέος.  Αυτά είναι γραπτά.  Και όταν η Βουλή θα αποφασίσει 
ένα τέτοιο μέτρο, πρέπει να τα λάβει υπόψη της, ότι είναι δυνατό να περιληφθεί τελικά, 
με βάση την ενημέρωση του Υπουργείου Οικονομικών, αυτό το ποσό στο δημόσιο 
χρέος. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουτσού. 

 Ο κ. Μουσκάλλης. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Καταρχάς, πρέπει να χαιρετίσουμε την έκδοση αυτών των ειδικών ομολόγων. 
Γενικά πρέπει να πούμε ότι ολόκληρη η οικονομία, οι οικονομικοί παράγοντες και οι 
πολίτες, μπορώ να πω, επικροτούν το ότι θα έρθει φθηνό χρήμα, τρία δις, σ’ αυτή την 
οικονομία.  Αυτό έν’ απλό!  Φτηνά.  ∆ιότι είναι γεγονός ότι λόγω των στρεβλώσεων, 
αγαπητοί συνάδελφοι, τα επιτόκια καταθέσεων ανέβηκαν πολύ, με αποτέλεσμα και τα 
χρεωστικά.  Έν’ απλό!  ∆εν έχει καμιά δυσκολία να το αντιληφθούμε!  Με το να έρθουν 
αυτά τα χρήματα, τα τρία δις, φυσικά και τα επιτόκια θα μειωθούν.  Φυσικά!  Να σας 
πω γιατί.  Η οικονομία και η κοινωνία, οι πολίτες δηλαδή, αυτή την εξαγγελία της 
κυβέρνησης την αναμένουν και αναμένουν όλοι ότι τα επιτόκια θα μειωθούν.  Αναμένει 
ο κόσμος.  Άρα, αυτή η αναμονή θα πιέσει τις τράπεζες.  Έν’ απλό!  ∆εν είναι δύσκολο! 
Θα υπάρξει πίεση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Συνάδελφε, εννά σε πείσω!  Εννά σας πείσω, συνάδελφοι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ, σας παρακαλώ!   

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Υπάρχει ο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Μουσκάλλη,… 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 …εξισορροπητικός ρόλος του συνεργατισμού.  Αν ήταν μόνες τους οι τράπεζες, 
θα ασπαζόμουν τις απόψεις του φίλου μου του Ρίκκου.  Όμως, κυρία Πρόεδρε, εδώ 
υπάρχει ο συνεργατισμός.  Υπάρχει ο εξισορροπητικός ρόλος του τραπεζικού 
συστήματος σ’ αυτό τον τόπο, που λειτουργεί για εκατό χρόνια.  Και αντιλαμβάνομαι 
και εσείς, αλλά και ολόκληρη η κοινωνία αντιλαμβάνεται και γνωρίζει πολύ καλά.  ∆εν 
μπορεί να μην πέσει το επιτόκιο.  Θα πέσει λόγω του συνεργατισμού. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Μουσκάλλη. 

 Ζήτησε ο κ. Βότσης πρώτα το λόγο. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θα είμαι και εγώ πολύ σύντομος, γιατί ακριβώς τα επιχειρήματα έχουν ειπωθεί 
απ’ όλες τις πλευρές.  Νομίζω ότι στο τέλος της ημέρας η συντριπτική πλειοψηφία 
συμφωνεί ότι πρέπει να περάσει αυτό το νομοσχέδιο.  Μία είναι η έγνοια και η αγωνία 
την οποία ο φίλος μου ο Ανδρέας ο Μουσκάλλης προσπάθησε να απαντήσει και 
κάποιοι αντέδρασαν.  Εγώ θα συμφωνήσω απόλυτα μαζί του, λέγοντας το εξής:  Είναι 
και δική μας δουλειά ο τρόπος που το κάθε κόμμα, η κάθε πολιτική παράταξη τζιαι στο 
τέλος της ημέρας και ο κάθε καταναλωτής θα αντιμετωπίσει αυτή τη νέα κατάσταση.  
Εδώ θα υπάρξουν τρία δισεκατομμύρια φτηνού χρήματος στις τράπεζες.  Η δουλειά η 
δική μας είναι να πιέσουμε, όπως εκάναμε τζιαι με τα πετρελαιοειδή, που υπήρχε 
παρόμοια κατάσταση.  Έβγαιναν καθημερινά όλα τα κόμματα τζιαι έλεγαν: «Πρέπει να 
μειωθούν οι τιμές, πρέπει να μειωθούν οι τιμές!».  Στο τέλος της ημέρας 
αναγκάστηκαν να μειώσουν κάποιες τιμές, τη μια εταιρεία ακολουθούσε η άλλη τζιαι 
εδούλευκεν ο ανταγωνισμός, αλλά τζιαι ο καταναλωτής έχει ειδικό ρόλο που πρέπει να 
τον αναλάβει.   

 Άρα, εμείς θα πρέπει να φύγουμε από αυτή την αίθουσα και να στείλουμε το 
μήνυμα στις τράπεζες ότι δε ζητούμε.  Απαιτούμε και θα ελέγξουμε και θα ενοχλούμε, 
ώστε αυτό το φτηνό χρήμα που θα πάει κοντά τους να πάει στον καταναλωτή, να πάει 
στον απλό πολίτη, να πάει στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, ακόμα και στις άλλες 
επιχειρήσεις που το χρειάζονται.  Αυτή πρέπει να είναι η δουλειά μας.  ∆εν είναι 
εύκολα τα πράγματα.  Σίγουρα το παιχνίδι δεν παίζεται έτσι απλά όπως το λέω, αλλά 
μπορούμε να κάνουμε ό,τι περνά από το χέρι μας, για να βοηθήσουμε προς αυτή την 
κατεύθυνση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ρίκκο Ερωτοκρίτου) 

 Συγγνώμη, κύριε Ερωτοκρίτου.   

 Θα δώσω το λόγο πρώτα στον κ. Κλεάνθους. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Προηγείται ο κ. Κλεάνθους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι.  Ακριβώς, ακριβώς. 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

(Γελώντας) 

 Ίσως ως τότε αποφασίσω να δευτερολογήσω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 
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 Κυρία Πρόεδρε,  

 Νομίζω ότι παραβλέπουμε το χαρακτήρα που παρουσιάζουν τα 
τραπεζοπιστωτικά ιδρύματα της Κύπρου, τα οποία, σε αντίθεση με άλλες χώρες μέλη, 
ας πούμε για την ευρύτερη οικογένεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στηρίζονται σε 
διεθνή διατραπεζικό δανεισμό.  ∆ηλαδή δε στηρίζονται, όπως χαρακτηριστικά υπάρχει 
παράδοση στην Κύπρο, από τους καταθέτες και μάλιστα τους Κυπρίους καταθέτες.  
Ίσως πρωτοπορούμε σε όλη την Ευρώπη -και όχι μόνο- να έχουμε τέτοιου είδους 
μορφή καταθετών, σε αντίθεση με άλλες χώρες και με άλλες τράπεζες του εξωτερικού.  
Άρα, λογικά θα πρέπει να αναμένουμε ότι εδώ οι τράπεζες δεν μπορούν παρά με τη 
δυνατότητα αυτή που τους παρέχεται, για να υπάρξει μεγαλύτερη ρευστότητα του 
χρήματος, να αντιληφθούν ότι αυτή είναι και η ώρα οι ίδιες να μην προσφέρουν πλέον 
υψηλά επιτόκια στους καταθέτες, γιατί θα έχουν και άλλες δυνατότητες και επιλογές 
ρευστότητας και δε θα υπόκεινται στις πιέσεις των καταθετών.  Που εφτάσαμε σε 
απαράδεκτες καταστάσεις, να ανταγωνίζονται μεταξύ τους ή και να συνεννοούνται 
σχεδόν οι τράπεζες να δίνουν υψηλά επιτόκια, για να μη χαθούν καταθέσεις 
καταθετών. 

 Έτσι, είναι θέμα πλέον κάποιου χρόνου να λειτουργήσει και ίσως αυτό ήταν και 
το μοιραίο λάθος σε ένα βαθμό, που δεν έσπευσε έγκαιρα η κυβέρνηση, διότι επίστευε 
ότι αυτό το πράγμα δεν μπορούσε να γίνει.  Εφόσον έφτασαν και έδωσαν τα υψηλά 
επιτόκια σε κάποιους καταθέτες, δε θα ήταν εύκολο να αποδοθεί.  Τζιαι όμως ήταν 
λάθος, γιατί, ακριβώς λόγω τούτου του χαρακτήρα που παρουσιάζουν οι δικές μας οι 
τράπεζες, έπρεπε από την πρώτη στιγμή…  Γιατί είχαμε περισσότερη ανάγκη εμείς 
αυτή την εισροή των χρημάτων, για να σταματήσει η πίεση από τους καταθέτες που 
οδηγούσε σε αυτό το ντόμινο, δηλαδή αύξηση των επιτοκίων κατάθεσης.  Και 
αναπόφευκτα η τράπεζα δεν υπάρχει περίπτωση ούτε να μειώσει τα κέρδη της και 
ούτε μπορούμε να διανοηθούμε ότι θα ήθελε να ζημιώσει!   

 Γι’ αυτό εμείς χαιρετίζουμε αυτό το μέτρο, όπως έχουν πει μάλιστα τζιαι ο 
πρόεδρος και άλλα μέλη της κοινοβουλευτικής μας ομάδας, ο πρόεδρος της 
επιτροπής Οικονομικών, και τονίζουμε ότι, έστω τζιαι τώρα, θα δώσει τα κατάλληλα 
αποτελέσματα.  ∆εν είναι θέμα πίεσης προς τες τράπεζες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κλεάνθους. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Παίρνω το λόγο, όχι μόνο γιατί έγινε ονομαστική αναφορά για τα όσα έχω πει, 
αλλά βεβαίως και γιατί θεωρώ σκόπιμο, εφόσον ξεκίνησα τη συζήτηση πρώτος, 
καταληκτικά να πω δυο λόγια.   

 Στην πολιτική, νομίζω, κανένας από μας, και ιδιαίτερα εγώ, μια και μιλώ από το 
βήμα, δεν πιστεύει σε κανένα δόγμα και σε καμιά εξ αποκαλύψεως αλήθεια.  Το 
επικοινωνιακό σύνθημα «πιστέψετέ το και θα γίνει!», που ακούστηκε από κάποιους 
συναδέλφους, δηλαδή ότι το πράγμα θα προχωρήσει και θα υλοποιηθεί μόνο του, 
γιατί δήθεν θα πιέζει ο κόσμος που το πίστεψε, χωρίς να γίνεται κανένα πρακτικό 
πολιτικό διάβημα και παρακολούθηση από την υπεύθυνη πολιτική ηγεσία, μπορεί να 
το λένε και να το πιστεύουν αυτοί που θέλουν να το πιστεύουν.  Εμείς διατηρούμε όχι 
μόνο τις αμφιβολίες μας, αλλά και την έντονη κριτική μας τοποθέτηση, χωρίς να θέλω 
να επαναλάβω αυτά που έχω πει προηγουμένως.  Αυτό όμως που ακούστηκε από 
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ορισμένους συναδέλφους, και έχω κάθε δικαίωμα να το σχολιάσω, ισοδυναμεί με 
ευσεβοποθισμό.  Να το πω και στα αγγλικά, «wishful thinking», «πίστεψε, πίστεψε, 
πίστεψε ότι κάτι θα γίνει πραγματικότητα και στο τέλος θα γίνει», έστω και αν δεν 
κάμνεις τίποτε!  Στην πολιτική όμως δεν είναι έτσι τα πράγματα.  Γι’ αυτό δε δέχομαι 
τα επιχειρήματα που απευθύνθηκαν προς εμένα, ως απάντηση, από κάποιους, κατά 
τα άλλα, αξιότιμους βεβαίως και αγαπητούς συναδέλφους, ότι έχει δίκαιο η πλευρά 
εκείνη, γιατί απλούστατα ο κόσμος το πίστεψε και από μόνο του το πράγμα θα 
υλοποιηθεί, όταν οι τράπεζες, οι επικεφαλής των χρηματοπιστωτικών οργανισμών, 
είτε τράπεζες είτε ακόμα και συνεργατικά, γιατί όχι, παρά το ότι είναι δικαιότερη η 
μεταχείριση των πολιτών από τα συνεργατικά -δεν έχω κανένα φόβο να το πω- και 
ανθρωπινότερη, από μόνοι τους θα μειώσουν τα κέρδη τους, έστω και αν δεν τους 
υποχρεώσει κάποιος πολιτικά ή με οποιοδήποτε άλλο τρόπο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Θα δευτερολογήσει και ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Για τριάντα δευτερόλεπτα, κυρία Πρόεδρε.   

 Πιστεύω ότι αδικείται, με την παρέμβαση που έγινε, ο συνάδελφος ο Ανδρέας 
Μουσκάλλης, διότι δεν είναι έτσι που είχε πει, «πιστέψτε το και θα γίνει!».  Υπάρχει 
μια υπεραπλούστευση.  Εκείνο που γίνεται είναι ότι πιστεύουμε ότι θα γίνει, γιατί 
έμπρακτα κατατίθενται €3 δις στις τράπεζες.  Κατόπιν αυτού, ναι, ο κόσμος έχει 
δικαίωμα να το πιστέψει και να το απαιτήσει από τις τράπεζες.  Αυτό είπε ο Ανδρέας 
Μουσκάλλης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευαγόρου. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Έκδοση ειδικών κυβερνητικών τίτλων.  Άρθρο 3. 

 Περίοδος έκδοσης.  Άρθρο 4. 

 ∆ικαιούχοι ειδικών κυβερνητικών τίτλων.  Άρθρο 5. 

 Πρόσκληση για εξασφάλιση ειδικών κυβερνητικών τίτλων.  Άρθρο 6. 

 ∆ιάθεση ειδικών κυβερνητικών τίτλων.  Άρθρο 7. 

 Κριτήριο κατανομής των ειδικών κυβερνητικών τίτλων.  Άρθρο 8. 

 Καταβολή κατάλληλου τιμήματος.  Άρθρο 9. 

 Παροχή εξασφαλίσεων.  Άρθρο 10. 

 Έκδοση διατάγματος από τον Υπουργό.  Άρθρο 11. 

 Μέγιστο όριο παραχώρησης ειδικών κυβερνητικών τίτλων.  Άρθρο 12. 

 Επιβολή κυρώσεων.  Άρθρο 13. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 13; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 
13 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Έκδοσης Ειδικών Κυβερνητικών 
Τίτλων Νόμος του 2009.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δύο εναντίον 
και καμία αποχή.  
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 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Οι περί της Λειτουργίας των Κρεοπωλείων 
Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί της Λειτουργίας των Κρεοπωλείων Κανονισμοί του 

2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε αριθμό συνεδριάσεών της που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 10 Απριλίου 2008 και 15 Οκτωβρίου 2009.  Στο στάδιο της μελέτης 
του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Εξωτερικών, ο 
διευθυντής και εκπρόσωποι του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του 
Υπουργείου Εσωτερικών, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Κρεοπωλών, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, της 
Συντονιστικής Επιτροπής Οργανώσεων και Ομάδων Αιγοπροβατοτρόφων, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Εργαστηρίων Κοπής Κρέατος, του Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας, του Συνδέσμου Τυροκόμων, της Παγκύπριας 
Οργάνωσης Ποιμνιοτρόφων, του Συνδέσμου Προμηθευτών Προϊόντων Ευρείας 
Κατανάλωσης, της ΠΟΒΕΚ, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ και των αγροτικών οργανώσεων 
ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός Σύνδεσμος 
Κύπρου”.  Ο Παγκύπριος Κτηνιατρικός Σύλλογος, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Πτηνοτρόφων, το Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου, ο Οργανισμός Αγελαδοτρόφων, ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Θαλασσοκαλλιέργειας, ο Σύνδεσμος Βιομηχάνων 
Αλλαντοποιίας, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Παστεριωτών, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Χοιροτρόφων και ο Σύνδεσμος Βιομηχάνων Παγωτού, παρ’  όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στην επιτροπή.  Ωστόσο, αριθμός των πιο πάνω οργανώσεων 
γνωστοποίησαν τις θέσεις τους στην επιτροπή με γραπτά υπομνήματά τους.  Σκοπός 
των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 16 του περί 
Υγιεινής Παραγωγής Τροφίμων Ζωικής Προέλευσης και ∆ιάθεσής τους στην Αγορά, 
καθώς και για άλλα Συναφή Θέματα Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς δικαίου 
για την εναρμόνιση του εθνικού νομοθετικού πλαισίου με το ευρωπαϊκό δίκαιο και πιο 
συγκεκριμένα με τον Κανονισμό (ΕΚ) 852/2004 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 29ης Απριλίου 2004 για την υγιεινή των τροφίμων. 

 Ειδικότερα, με τους υπό εξέταση κανονισμούς προτείνονται, μεταξύ άλλων, οι 
ακόλουθες ρυθμίσεις: 

1. Ο ορισμός του κρεοπωλείου ως της εγκατάστασης στην οποία κρέας, 
υποπροϊόντα κρέατος, κρεατοπαρασκευάσματα και αλλαντικά προοριζόμενα 
για ανθρώπινη κατανάλωση εκτίθενται προς λιανική πώληση και περιλαμβάνει 
τον ειδικά διαμορφωμένο χώρο εντός υπεραγορών και παντοπωλείων ο οποίος 
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δημιουργείται για τον ίδιο σκοπό. 

2. Ο καθορισμός των διαδικασιών και των προϋποθέσεων εγγραφής των 
κρεοπωλείων σε μητρώο εγγεγραμμένων κρεοπωλείων που τηρείται από το 
διευθυντή του Τμήματος Κτηνιατρικών Υπηρεσιών. 

3. Η περιγραφή των γενικών απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν τα κρεοπωλεία 
και των υγειονομικών όρων αναφορικά με το προσωπικό που απασχολείται σε 
αυτά. 

4. Ο καθορισμός των διαδικασιών αναστολής της λειτουργίας κρεοπωλείου και 
κατ’  επέκταση της ενδεχόμενης διαγραφής του από το μητρώο. 

5. Ο καθορισμός των όρων παραλαβής, διάθεσης και μεταφοράς των 
κατεψυγμένων και νωπών κρεάτων στους χώρους των κρεοπωλείων. 

6. Ο καθορισμός των απαιτήσεων για την παραγωγή και των όρων διάθεσης 
κρεατοπαρασκευασμάτων σε κρεοπωλεία. 

7. Ο καθορισμός των διαδικασιών διενέργειας ελέγχων, δειγματοληψιών, 
επιθεωρήσεων και εργαστηριακών εξετάσεων από τους επίσημους κτηνίατρους. 

8. Ο καθορισμός των κατηγοριών κατάταξης των σφαγίων, των κρεάτων και των 
υποπροϊόντων τους σε σχέση με τη δυνατότητα για ανθρώπινη κατανάλωση. 

9. Ο καθορισμός των διαδικασιών κατάσχεσης και καταστροφής ή/και άλλης 
διάθεσης ακατάλληλων για ανθρώπινη κατανάλωση προϊόντων, καθώς και η 
παροχή δικαιώματος υποβολής ένστασης σε σχέση με αυτές. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό αναφορά κανονισμοί μελετήθηκαν στην επιτροπή μαζί 
με τροποποιητικό νομοσχέδιο της βασικής νομοθεσίας, το οποίο ψηφίστηκε 
πρόσφατα από τη Βουλή σε νόμο.  Σημειώνεται επίσης ότι, στα πλαίσια της εξέτασης 
των κανονισμών, η εκτελεστική εξουσία κατέθεσε εισηγήσεις αναφορικά με τα 
ακόλουθα: 

1. Την αντικατάσταση της προβλεπόμενης στους κανονισμούς πρόνοιας για 
καταβολή τέλους ύψους πενήντα λιρών (£50) εφάπαξ με την αίτηση εγγραφής 
στο μητρώο κρεοπωλείων με την υποχρέωση καταβολής τέλους ακαθόριστου 
ύψους και τη διαγραφή της πρόνοιας για μη επιστροφή του τέλους, σε 
περίπτωση μη εγγραφής του κρεοπωλείου. 

2. Τη διεύρυνση της προβλεπόμενης πρόνοιας για τη διάθεση κρεάτων από 
κρεοπωλείο, η οποία επιτρεπόταν μόνο στα όρια της επαρχίας που αυτό 
λειτουργεί, ώστε αυτή να επιτρέπεται και σε ακτίνα δεκαπέντε χιλιομέτρων από 
το κρεοπωλείο. 

 Στο στάδιο της κατ’ άρθρο συζήτησης των προνοιών των υπό εξέταση 
κανονισμών η επιτροπή αποφάσισε να εισηγηθεί τα ακόλουθα: 

1. Την παράταση από δεκαπέντε σε σαράντα πέντε ημέρες του χρονικού 
διαστήματος κατά το οποίο υπεύθυνος επιχείρησης τροφίμων δικαιούται να 
υποβάλει γραπτή ιεραρχική προσφυγή στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, στην περίπτωση που η αίτησή του για 
παραχώρηση άδειας λειτουργίας εγκατάστασης απορριφθεί από το Τμήμα 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών.  Επιπρόσθετα, την προσθήκη πρόνοιας, σύμφωνα 
με την οποία ο πιο πάνω αρμόδιος υπουργός εξετάζει και αποφασίζει σε σχέση 
με την προσφυγή εντός σαράντα πέντε ημερών από την ημερομηνία υποβολής 
της τελευταίας.   
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2. Την επαναφορά του ποσού των ογδόντα ευρώ (€80) εφάπαξ (προηγουμένως 
πενήντα λίρες) που υποχρεούται ο υπεύθυνος επιχείρησης τροφίμων να 
καταβάλει με την αίτηση για εγγραφή στο μητρώο κρεοπωλείων και το οποίο 
δεν επιστρέφεται σε περίπτωση μη εγγραφής. 

3. Τον καθορισμό της ημερομηνίας δημοσίευσης των υπό συζήτηση κανονισμών 
στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας ως την ημερομηνία έναρξης της 
ισχύος τους, αντί αυτή να καθορίζεται με σχετική γνωστοποίηση του 
Υπουργικού Συμβουλίου.  Παράλληλα, η επιτροπή εισηγείται την περίληψη 
μεταβατικής πρόνοιας για την παραχώρηση εξάμηνου διαστήματος 
προσαρμογής στα κρεοπωλεία που λειτουργούν βάσει των υφιστάμενων 
κανονισμών. 

4. Τη διαγραφή της αρχικής πρόνοιας για τον περιορισμό διάθεσης κρεάτων εντός 
των ορίων της επαρχίας στην οποία λειτουργεί το κρεοπωλείο, αλλά και την 
απόρριψη της πιο πάνω αναφερθείσας εισήγησης της εκτελεστικής εξουσίας, 
έτσι ώστε η διάθεση κρεάτων να γίνεται χωρίς οποιουσδήποτε γεωγραφικούς 
περιορισμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα τάσσεται υπέρ της έγκρισης των υπό 
αναφορά κανονισμών από την ολομέλεια του σώματος, όπως αυτοί έχουν 
διαμορφωθεί με βάση τα πιο πάνω και αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος 
τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Υγιεινής Παραγωγής Τροφίμων Ζωικής 
Προέλευσης και ∆ιάθεσής τους στην Αγορά καθώς και για άλλα Συναφή Θέματα 
(Λειτουργία Κρεοπωλείων) Κανονισμοί του 2009».  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 5 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Βιοκτόνων Κανονισμοί του 2009».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Βιοκτόνων Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους υπό 
αναφορά κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 Ιουλίου, 
17 Σεπτεμβρίου και 15 Οκτωβρίου 2009.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του Τμήματος 
Γεωργίας του ίδιου υπουργείου, του Γενικού Χημείου του Κράτους και των 
Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του ΚΕΒΕ, του Κυπριακού Συνδέσμου 
Φυτοπροστασίας και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Το Συμβούλιο Ελέγχου Γεωργικών Φαρμάκων και ο 
Ευρωαγροτικός Σύνδεσμος Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στη συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των 
διατάξεων του άρθρου 44 του περί Βιοκτόνων Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς 
νομοθεσίας, ώστε να καταστεί αποτελεσματικότερη η εφαρμογή του πιο πάνω νόμου.  
Ειδικότερα, στους υπό εξέταση κανονισμούς περιλαμβάνονται πρόνοιες για την 
επιβολή τελών αναφορικά με την εξέταση και αξιολόγηση βιοκτόνων και δραστικών 
ουσιών, για τον έλεγχο της ποιότητας των προϊόντων αυτών, καθώς και για τη 
διαδικασία εγγραφής εργοστασίων παρασκευής βιοκτόνων, σύμφωνα με τις σχετικές 
κοινοτικές Οδηγίες. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό αναφορά κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή και 
μελετήθηκαν από την επιτροπή μαζί με σχετικό νομοσχέδιο, το οποίο ψηφίστηκε 
πρόσφατα σε νόμο από την ολομέλεια του σώματος.  

 Σημειώνεται επίσης ότι στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο των εν λόγω 
κανονισμών για σκοπούς διόρθωσης ορισμένων νομοτεχνικών σημείων. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου και των κανονισμών, ο εκπρόσωπος 
του Κυπριακού Συνδέσμου Φυτοπροστασίας εισηγήθηκε, μεταξύ άλλων, τη μείωση 
του ύψους των τελών που προτείνονται για την υποβολή των αιτήσεων, όπως αυτές 
προβλέπονται από τη νομοθεσία.  Αιτιολογώντας την πιο πάνω εισήγηση, ο ίδιος 
εκπρόσωπος αναφέρθηκε στο μικρό μέγεθος της κυπριακής αγοράς, το οποίο σε 
συνδυασμό με τα υψηλά χρηματικά τέλη θα καταστήσει την κυπριακή αγορά μη 
ελκυστική για τις ξένες εταιρείες.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε ότι το 
ύψος των προτεινόμενων τελών είναι πολύ μεγαλύτερο από το ύψος των τελών που 
ισχύουν για τα φυτοφάρμακα και τα κτηνιατρικά φάρμακα, τα οποία αποτελούν 
παρόμοιου είδους προϊόντα. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων τόνισαν την ανάγκη αναθεώρησης 
του ύψους των προτεινόμενων τελών που περιλαμβάνονται στους υπό συζήτηση 
κανονισμούς, ώστε αυτό να μη μετακυλιστεί στους καταναλωτές, και εισηγήθηκαν τον 
καθορισμό ανώτατου ορίου κέρδους στα φυτοφάρμακα και στα βιοκτόνα, έτσι ώστε να 
ελέγχεται η τιμή πώλησής τους.  

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κάλεσε τα 
αρμόδια κυβερνητικά τμήματα όπως: 

1. σε συνεργασία με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, μελετήσουν το 
ενδεχόμενο μείωσης των υπό συζήτηση τελών και 

2. ενημερώσουν την επιτροπή κατά πόσο είναι εφικτή η επιβολή ανώτατου ορίου 
κέρδους στην τιμή πώλησης φυτοφαρμάκων και βιοκτόνων.   
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 Συναφώς, το Τμήμα Γεωργίας, με επιστολή του ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2009, 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι, κατόπιν συνεννόησης με τον Κυπριακό Σύνδεσμο 
Φυτοπροστασίας, συμφωνήθηκε η μείωση των προτεινόμενων τελών για τις αιτήσεις 
που υποβάλλονται για τους σκοπούς της βασικής νομοθεσίας.  Συνακόλουθα, το πιο 
πάνω τμήμα κατέθεσε με την ίδια επιστολή δεύτερο αναθεωρημένο κείμενο των 
σχετικών κανονισμών, στο οποίο περιλαμβάνονται τα νέα αναθεωρημένα ποσά.   

 Επιπρόσθετα, με νεότερη επιστολή του, ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2009, 
διαβίβασε στην επιτροπή σχετική επιστολή του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2009, με την οποία επισημαίνεται ότι, 
σύμφωνα με τον περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμο, αλλά και με σχετική 
γνωμάτευση του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο καθορισμός 
τιμής, ορίου ή ποσοστού κέρδους σε προϊόντα φυτοφαρμάκων ή βιοκτόνων ή 
οποιωνδήποτε άλλων προϊόντων ή υπηρεσιών θεωρείται περιορισμός, νόθευση ή 
στρέβλωση του ανταγωνισμού στη σχετική αγορά και ως εκ τούτου καθίσταται 
εξαιρετικά δύσκολος, αν όχι αδύνατος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την έγκριση των υπό 
αναφορά κανονισμών από την ολομέλεια του σώματος, όπως αυτοί έχουν τελικά 
διαμορφωθεί με βάση τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 7 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(Απόβλητα Ηλεκτρικού και Ηλεκτρονικού Εξοπλισμού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς 
«Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (Απόβλητα Ηλεκτρικού και 

Ηλεκτρονικού Εξοπλισμού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος   Ανδρέας Κυπριανού 

 Πανίκκος Σταυριανός Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκος Χάμπας Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 
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Οκτωβρίου 2009.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Κυπριακού Εμπορικού και 
Βιομηχανικού Επιμελητηρίου.  Το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, η Ομοσπονδία Εργοδοτών και Βιομηχάνων 
Κύπρου και η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
5 του περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων Νόμου, είναι η τροποποίηση των 
περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (Απόβλητα Ηλεκτρικού και Ηλεκτρονικού 
Εξοπλισμού) Κανονισμών, ώστε να αντικατασταθεί από τη σχετική πρόνοια η 
αναφορά στον Κανονισμό (ΕΟΚ) αριθ. 259/93 του Συμβουλίου της 1ης Φεβρουαρίου 
1993 με την αναφορά στον Κανονισμό (ΕΚ) 1013/2006 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 14ης Ιουνίου 2006 για τις μεταφορές αποβλήτων 
και να παραχωρηθεί στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος το 
δικαίωμα να τροποποιεί με διάταγμά του το Παράρτημα V των υφιστάμενων 
κανονισμών.  

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους υπό αναφορά  
κανονισμούς, η τελευταία τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία, ώστε να επιτυγχάνεται 
άμεσα η μεταφορά στο εθνικό δίκαιο των τεχνικών τροποποιήσεων της Οδηγίας 
2002/95/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και της Επιτροπής της 27ης Ιανουαρίου 
2003 σχετικά με τον περιορισμό χρήσης ορισμένων επικίνδυνων ουσιών σε είδη 
ηλεκτρικού και ηλεκτρονικού εξοπλισμού, η οποία αναθεωρείται συχνά λόγω της 
συνεχούς ανάπτυξης της τεχνολογίας στον τομέα αυτό.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως 
αυτοί έχουν διαμορφωθεί από νομοτεχνικής άποψης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 
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Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Οι περί Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Αεροπορικών 
Μεταφορών, Λειτουργού 
Αεροπορικών Μεταφορών και 
Αερολιμένων Α΄ και Λειτουργού 
Αεροπορικών Μεταφορών και 
Αερολιμένων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.124-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Νομικών 

2. Ειδικά εντάλματα πληρωμής  
(αρ. 41, 42, 44, 45, 46, 47, 49, 
50 και 51) του 2009 
αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών την 21η Οκτωβρίου 
2009 σύμφωνα με το εδάφιο (1) 
του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2009 
Νόμου του 2008 [Ν. 29(ΙΙ)/2008]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 3 
του 2009 του προϋπολογισμού 
του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
4(3) του περί Προϋπολογισμού 
του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου του 2009 Νόμου του 
2009 [Ν. 22(ΙΙ)/2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.395, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στις προτεραιότητες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για το 2010 
είναι μεταξύ άλλων και ο σχεδιασμός για την αναδιοργάνωση του Επαρχιακού 
Μουσείου Λεμεσού και η επέκταση και αναδιοργάνωση επίσης του Επαρχιακού 
Μουσείου Πάφου. 

 ∆εδομένου ότι το Επαρχιακό Μουσείο Λάρνακας αντιμετωπίζει παρόμοια, 
ενδεχομένως και οξύτερα, προβλήματα χώρου από τα υπόλοιπα επαρχιακά μουσεία, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
εξής: 

1. Κατά πόσο υπάρχει πρόθεση για επέκταση, αναβάθμιση και εκσυγχρονισμό 
του Επαρχιακού Μουσείου Λάρνακας. 
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2. Πότε προβλέπεται να αρχίσει ανάλογη με τα υπόλοιπα μουσεία μελέτη 
επέκτασης και αναδιοργάνωσης του Επαρχιακού Μουσείου Λάρνακας; 

3. Ποια είναι τα έργα αναβάθμισης που προβλέπεται να υλοποιηθούν εντός του 
2010 στο Επαρχιακό Μουσείο Λάρνακας;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.396, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Εδώ και χρόνια εκκρεμεί η κατασκευή νέων κυβερνητικών κτιρίων στη 
Λάρνακα, συμπεριλαμβανομένων των κτιρίων του πυροσβεστικού σταθμού, του 
Ταχυδρομείου, της Πολεοδομίας και άλλων υπηρεσιών της επαρχιακής διοίκησης.  Η 
κατασκευή καθυστέρησε, με αποτέλεσμα να ακυρωθεί με απόφαση δικαστηρίου η 
πράξη απαλλοτρίωσης της γης η οποία προοριζόταν να φιλοξενήσει τα νέα 
κυβερνητικά κτίρια. 

 ∆εδομένου ότι στον προϋπολογισμό του 2010 δεν προβλέπεται ποσό για την 
ανέγερση νέων κυβερνητικών κτιρίων στη Λάρνακα, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό 
να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε προβλέπεται να αρχίσει η 
υλοποίηση αυτού του σημαντικού και άκρως αναγκαίου έργου για τη Λάρνακα, που θα 
βελτιώσει τις συνθήκες λειτουργίας της κρατικής μηχανής και τις προσφερόμενες προς 
τον πολίτη υπηρεσίες.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.397, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η διαπραγμάτευση για τη μαρίνα Αγίας Νάπας προχωρεί, 
σε ποιο στάδιο βρίσκεται και πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.398, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Είναι εις γνώσιν του υπουργείου ότι έχει περιφραχθεί ολόκληρη η 
απαλλοτριωμένη περιοχή στην περιοχή της κοινότητας των Λυμπιών, παρ’ όλο 
που δε χρησιμοποιείται για την κατασκευή του εργοστασίου ΧΥΤΥ; 

2. Έχουν δοθεί οδηγίες στο Τμήμα ∆ασών ή/και τον εργολάβο για δεντροφύτευση 
του χώρου που δε χρησιμοποιείται για την κατασκευή του εργοστασίου, 
σύμφωνα με τη δέσμευση του Υπουργείου Εσωτερικών προς την κοινότητα; 

3. Ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα για δεντροφύτευση του χώρου;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.399, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Κάθε πότε αξιολογούνται τα σχέδια νεανικής και γυναικείας επιχειρηματικότητας 
και αναπροσαρμόζονται τα κριτήριά τους; 

2. Πόσοι δικαιούχοι έχουν ωφεληθεί από τα σχέδια μέχρι σήμερα; 

3. Ποιος ο στρατηγικός σχεδιασμός όσον αφορά τα δύο σχέδια για το μέλλον; 
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4. ∆εδομένων της οικονομικής κρίσης και της αύξησης της ανεργίας στους νέους, 
έχει μελετηθεί το ενδεχόμενο αύξησης των ποσών που χορηγούνται;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.400, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα τέλη ελλιμενισμού, αν έχουν επιβληθεί νέες αυξήσεις, γιατί και 
τι καθεστώς θα ισχύει, σε περίπτωση που αναλάβει ο στρατηγικός επενδυτής ο 
οποίος είναι υπεύθυνος για την ενιαία ανάπτυξη της μαρίνας και του λιμανιού 
Λάρνακας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.401, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «∆εδομένου ότι: 

1. η κατάρτιση του τελικού σχεδίου για την κατασκευή του Ενεργειακού Κέντρου 
Βασιλικού ολοκληρώθηκε το Σεπτέμβριο του 2005, 

2. όπως επισημάνθηκε, στη Λάρνακα υπάρχουν δεξαμενές καυσίμων που είναι 
κατασκευασμένες με τεχνολογίες που έχουν απαγορευθεί διεθνώς και που 
εγκυμονούν κινδύνους για την πόλη, 

3. δεν έχουν ακόμη εξασφαλιστεί οι υπηρεσίες άλλου εμπειρογνώμονα προς 
αντικατάσταση του οίκου M.W. Kellogg Ltd, 

παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
χρονοδιαγράμματα έναρξης και λήξης της κατασκευής του Ενεργειακού Κέντρου.  
Επίσης, να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το υπολογιζόμενο 
κόστος και για το πότε αναμένεται να ολοκληρωθεί η μετακίνηση των εγκαταστάσεων 
πετρελαιοειδών από τη Λάρνακα και η απορρύπανση της περιοχής.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.402, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου  

 «Παλαιότερα στις πολύτεκνες οικογένειες καταβαλλόταν 13ο επίδομα, το οποίο 
τα τελευταία χρόνια καταργήθηκε.  Η παρούσα κυβέρνηση δεσμεύτηκε στο 
προεκλογικό της πρόγραμμα για επαναφορά του συγκεκριμένου επιδόματος, ενώ ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας σε συνάντηση που είχε πέρσι με την οργάνωση των 
πολυτέκνων υποσχέθηκε πως το 13ο επίδομα θα επανέλθει την περίοδο 2009-2010. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο είναι πρόθεση της κυβέρνησης το 13ο επίδομα για τις πολύτεκνες 
οικογένειες να επανέλθει την περίοδο 2009-2010.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.403, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πώς υλοποιείται η απόφαση για τη δημιουργία Ιατρικής Σχολής 
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και πότε προβλέπεται να αρχίσει τη λειτουργία της.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.404, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου  

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 
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1. για το συνολικό αριθμό των κρατικών αυτοκινήτων, των αυτοκινήτων δηλαδή 
που χρησιμοποιούνται από τις διάφορες κρατικές υπηρεσίες και τμήματα, 

2. για το συνολικό αριθμό των αυτοκινήτων που χρησιμοποιούνται από τους 
διάφορους ημικρατικούς οργανισμούς και πώς κατανέμονται αυτά, 

3. για το ποσοστό που αντιπροσωπεύουν τα υβριδικής ή ηλεκτρικής τεχνολογίας 
αυτοκίνητα, 

4. για το αν υπάρχει πολιτική αντικατάστασης των συμβατικών αυτοκινήτων που 
χρησιμοποιούνται από αξιωματούχους του κράτους από αυτοκίνητα υβριδικής 
τεχνολογίας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.405, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου 
(Κεφάλαιο 59, άρθρο 5Ζ), οι τοπικές αρχές πρέπει να διασφαλίζουν την πρόσβαση 
των αναπήρων σε όλες τις παραλίες λουομένων.  Εξ όσων αντιλαμβάνομαι, δεν έχει 
εφαρμοστεί σε όλες τις παραλίες η πρόνοια της νομοθεσίας.  Πρόσφατα, μάλιστα, 
ιδιαίτερη αίσθηση προκάλεσε η είδηση ότι στην παραλία των Φοινικούδων στη 
Λάρνακα τα συνεργεία καθαριότητας απομάκρυναν τον ειδικό τάπητα για πρόσβαση 
των αναπήρων στην παραλία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνει, ώστε να εφαρμοστεί καθολικά η πρόνοια 
της νομοθεσίας που αφορά την εξασφάλιση της πρόσβασης των αναπήρων στις 
παραλίες της Κύπρου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.406, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η δημιουργία της νέας κτηνοτροφικής 
περιοχής στην κοινότητα Σωτήρας Λεμεσού και για ποιους λόγους καθυστερεί να 
γίνει.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.407, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους που δεν υπάρχει σύγχρονος υπερηχογράφος στο 
Γυναικολογικό Τμήμα του νοσοκομείου Λάρνακας και πότε προτίθεται το υπουργείο 
να προμηθεύσει το νοσοκομείο με το συγκεκριμένο μηχάνημα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.408, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους που δεν έχει ακόμα προμηθευτεί το Γενικό 
Νοσοκομείο Λεμεσού το αναγκαίο μηχάνημα της διαθερμίας και πότε υπολογίζεται να 
γίνει, έτσι ώστε οι σχετικές επεμβάσεις να γίνονται στο εν λόγω νοσοκομείο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.409, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Από έρευνα του Ενεργειακού Γραφείου Κυπρίων Πολιτών σε ορεινές 
κοινότητες της Κύπρου με υψόμετρο μεγαλύτερο των 600 μ. φάνηκε ότι οι ηλιακοί 
συλλέκτες παλαιού τύπου σπάζουν λόγω χαμηλών θερμοκρασιών.  Ως συνέπεια 
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αυτού του φαινομένου και σε συνδυασμό με την πτώση της απόδοσης με την πάροδο 
των χρόνων, οι πλείστοι των κατοίκων, αντί να αντικαταστήσουν τον οικιακό ηλιακό 
θερμοσίφωνα, χρησιμοποιούν ηλεκτρικό θερμοσίφωνα ή θερμοσίφωνα που λειτουργεί 
με υγραέριο (συμβατικό καύσιμο).  Αυτή η πρακτική πιθανό να σταματήσει, αν δοθούν 
τα κατάλληλα κίνητρα για αντικατάσταση των παλαιών ηλιακών θερμοσιφώνων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα παραχωρηθούν επιπρόσθετα κίνητρα στους κατοίκους ορεινών 
περιοχών της Κύπρου ή και σε άλλες ευπαθείς ομάδες πληθυσμού, προκειμένου να 
αντικαταστήσουν τους παλαιούς ηλιακούς θερμοσίφωνες.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.410, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με ιδιαίτερη ανησυχία έχω πληροφορηθεί ότι προκύπτει άμεση και επιτακτική 
ανάγκη για διορισμό ιατρού γενικής ιατρικής στο Αγροτικό Κέντρο Υγείας Κάτω 
Πύργου, αφού ήδη η μέχρι σήμερα γενική ιατρός έχει υποβάλει την παραίτησή της.  
Με την αποχώρηση της ιατρού, όλοι οι ασθενείς της απομακρυσμένης και 
αγωνιζόμενης για σαράντα πέντε χρόνια Τηλλυρίας θα βρεθούν εντελώς ακάλυπτοι 
από ιατρική φροντίδα.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειές του, ώστε να διοριστεί τάχιστα ιατρός γενικής 
ιατρικής στο Αγροτικό Κέντρο Υγείας Κάτω Πύργου, και ποια είναι τα κίνητρα που 
προσφέρει, για να επιτύχει την εκδήλωση ενδιαφέροντος από τους ιατρούς.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.411, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω ενημερωθεί ότι με την έναρξη της κυνηγετικής περιόδου οι κυνηγοί 
ψάχνουν απεγνωσμένα να αγοράσουν αντιοφικούς ορούς, που είναι αντιδότο στο 
δηλητήριο των φιδιών, για να μεταφέρουν μαζί τους στις εξορμήσεις.  ∆υστυχώς, 
σημειώνεται έλλειψη αντιοφικών ορών στα ιδιωτικά φαρμακεία και στους ιδιώτες 
γιατρούς.  Εντοπίζονται μόνο περιορισμένες ποσότητες στα φαρμακεία των κρατικών 
νοσοκομείων, αλλά δεν είναι προς πώληση, ώστε να καλύψουν επείγοντα περιστατικά 
που μπορεί να προκύψουν από δαγκώματα φιδιών σε ανθρώπους.  Για το λόγο αυτό, 
μερικοί αναγκάζονται να αγοράσουν αντιοφικούς ορούς από τα κατεχόμενα στην τιμή 
των €200 αντί στην κανονική τους τιμή των €75.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς προτίθεται να αντιμετωπίσει το πρόβλημα της έλλειψης 
αντιοφικών ορών για αποφυγή ανεπιθύμητων περιστατικών.»   

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.055, ημερομηνίας 12 

Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.02.055 και ημερομηνία 
27/09/2007, σε σχέση με ερώτηση του Βουλευτή Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα ημερομηνίας 
12/09/2007 και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α) Η Πολεοδομική Αρχή (∆ιευθυντής Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως) 
χορήγησε στις 8/04/1996 την πολεοδομική άδεια με αρ. ΠΑΦ/0081/1992 με 
περίοδο ισχύος 3 χρόνων. Η πολεοδομική άδεια χορηγήθηκε με βάση 
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απόφαση της αρμόδιας Υπουργικής Επιτροπής, που λήφθηκε σε σχέση με 
Ιεραρχική Προσφυγή της αιτήτριας εναντίον αρνητικής απόφασης της 
Πολεοδομικής Αρχής. 

(β) Στη συνέχεια και κατόπιν σχετικής απόφασης του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου σε 
Προσφυγή της αιτήτριας, χορηγήθηκε η πολεοδομική έγκριση με αρ. 
ΠΑΦ/0081/1992/Β με ισχύ για 11 χρόνια, με αποτέλεσμα αυτή να λήγει στις 
7/04/2007. 

(γ) Η ιδιοκτήτρια του τεμαχίου υπέβαλε στις 8/02/2007 αίτηση για χορήγηση 
Πιστοποιητικού Έναρξης Εργασιών, ώστε να παραταθεί η ισχύς της 
αναφερόμενης πολεοδομικής άδειας. Σημειώνεται ότι, με την αναφερόμενη 
αίτηση υποβλήθηκε και βεβαίωση από την Αστυνομική ∆ιεύθυνση Πάφου, 
σύμφωνα με την οποία στις 18/12/2006 έγινε καταγγελία από τον γιο της 
ιδιοκτήτριας, για παράνομη είσοδο και κακόβουλη ζημιά στο υπό ανέγερση 
χοιροστάσιο της μητέρας του. Σύμφωνα με τα αποτελέσματα των αστυνομικών 
εξετάσεων, όπως αυτά καταγράφονται στην αναφερόμενη βεβαίωση, οι 
δράστες μετακίνησαν τις σχάρες και σιδηροσυνδέσεις και αφού μάζεψαν τα 
ξύλα του καλουπιού τα έκαψαν. 

(δ) Σύμφωνα με το άρθρο 28 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, η 
Πολεοδομική Αρχή χορηγεί Πιστοποιητικό σε εκείνες τις περιπτώσεις κατά τις 
οποίες η ανάπτυξη άρχισε ουσιαστικά και τελεί σε ενεργό εκτέλεση κατά το 
χρόνο που η πολεοδομική άδεια έπρεπε να λήξει. Σε επίσκεψη Λειτουργού της 
Πολεοδομικής Αρχής στις 29/10/2008 στο χώρο της ανάπτυξης, διαπιστώθηκε 
ότι οι εργασίες για την ανέγερση του χοιροστασίου είχαν αρχίσει αλλά 
διακόπηκαν στο αρχικό στάδιο, πιθανόν λόγω της πιο πάνω κακόβουλης 
ενέργειας και έκτοτε δεν υπήρξε εξέλιξη. Λόγω των πιο πάνω διαπιστώσεων, 
από τις οποίες προκύπτει ότι οι εργασίες ανέγερσης του χοιροστασίου δεν 
άρχισαν ουσιαστικά και δεν τελούν σε ενεργό εκτέλεση, η Πολεοδομική Αρχή 
απέρριψε την αίτηση για χορήγηση Πιστοποιητικού Έναρξης Εργασιών. Ως εκ 
τούτου η πολεοδομική άδεια με αρ. ΠΑΦ/0081/1992 είναι πλέον άνευ ισχύος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.427, ημερομηνίας 

10 Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.009.03.427 ημερομηνίας 17 
Μαρτίου 2009 και σας πληροφορώ ότι τα θέματα που θίγονται εμπίπτουν στις 
αρμοδιότητες του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

2. Σημειώνεται ότι το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων (Επαρχιακά Γραφεία) εκτελούν 
έργα σε Βιομηχανικές Περιοχές κατά παραγγελία του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού εφ' όσον παραχωρήσει τις σχετικές παραγγελίες. Στα 
πλαίσια αυτά έχει παραχωρηθεί ποσό €260.000 στον Επαρχιακό Μηχανικό Λεμεσού 
για ασφαλτόστρωση κενών θέσεων και δημιουργία χώρων στάθμευσης στην πιο 
πάνω Βιομηχανική Περιοχή. Οι σχετικές προσφορές έχουν ζητηθεί και οι εργασίες θα 
εκτελεστούν μέχρι το τέλος του 2009. Τα έργα αυτά αφορούν το θέμα (7) της 
ερώτησης.  

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση στην απάντηση μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.444, ημερομηνίας 19 
Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου μου με ημερ. 15.06.2009 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία 
κοινοποιήθηκε στο Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Βελτίωση του δρόμου που συνδέει την κοινότητα με την Άρμου 

 Το αίτημα για βελτίωση του υπό αναφορά δρόμου τέθηκε και παλαιότερα και 
κρίθηκε δικαιολογημένο από τις Τεχνικές Υπηρεσίες της Επαρχιακής ∆ιοίκησης 
Πάφου. Ως εκ τούτου εντός του 2009 θα διατεθεί ποσό €30.000 για τη 
συντήρηση/βελτίωση του δρόμου αυτού. 

(β)  Βελτίωση του δρόμου Μέσα Χωρίου - Πάφου (Σιλό) 

 Βελτίωση/ ∆ιαπλάτυνση του δρόμου Μέσα Χωρίου - Αναβαργού 

 Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβούλιο για διαπλάτυνση του εν λόγω δρόμου, 
αρμοδιότητας της Επαρχιακής ∆ιοίκησης, απορρίφθηκε τόσο από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, όσο και από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, 
αφού το υφιστάμενο πλάτος του δρόμου (11 μέτρα) θεωρείται ικανοποιητικό. 

 Επίλυση του προβλήματος στη συμβολή του πιο πάνω δρόμου με το δρόμο 
Αναβαργού-Μεσόγης 

 Το πρόβλημα της οδικής ασφάλειας του δρόμου στην πιο πάνω συμβολή, 
μελετήθηκε από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων σε συνεργασία με τον Κλάδο 
Κυκλοφοριακών Μελετών. Προς τούτο, ετοιμάσθηκε προκαταρκτικό ρυθμιστικό 
σχέδιο, το οποίο περιλαμβάνει τη διαμόρφωση κυκλικού κόμβου στην εν λόγω 
συμβολή. Το σχέδιο αυτό στάληκε στο ∆ήμο Πάφου για προώθηση της 
υλοποίησης του έργου. Σύμφωνα με ενημέρωση που είχε το Υπουργείο 
Εσωτερικών, στο παρόν στάδιο εκτιμάται η αξία της γης, που είναι απαραίτητη 
για τη δημιουργία του κόμβου. Όταν η εκτίμηση ολοκληρωθεί, ο ∆ήμος Πάφου 
θα προχωρήσει στην εξασφάλιση της αναγκαίας γης, είτε με αγορά, είτε με 
απαλλοτρίωση. 

(γ) Κατασκευή του δρόμου που συνδέει το δρόμο Μέσα Χωρίου - Πάφου με 
την λεωφόρο Μεσόγης 

 Το αίτημα για την κατασκευή του πιο πάνω νέου δρόμου υποβλήθηκε 
πρόσφατα στο Υπουργείο Εσωτερικών, το οποίο εξετάζεται σε συνεργασία με 
την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.602, ημερομηνίας 26 

Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.03.602, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 06/07/2009, και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α) Η γη στην Κοινότητα Αυδήμου ανήκει σε πολύ μεγάλο ποσοστό σε Τ/Κ και 
ενόψει της ισχύουσας πολιτικής για μη αξιοποίηση Τ/Κ ιδιοκτησιών για 
σκοπούς αυτοστέγασης, η εξεύρεση κατάλληλης γης για διαχωρισμό 
οικοπέδων στην εν λόγω περιοχή είναι ιδιαίτερα δύσκολη. 

(β) Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού, σε συνεργασία με το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Αυδήμου και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, έχει εντοπίσει ιδιωτικό 
τεμάχιο γης Ε/Κ ιδιοκτησίας με έκταση 14. 586 τ.μ., το οποίο είναι κατάλληλο 
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για το διαχωρισμό δεκαοκτώ (18) οικοπέδων, για σκοπούς αυτοστέγασης 
εκτοπισθέντων. 

(γ) Οι αρμόδιες Υπηρεσίες προβαίνουν σε ενέργειες, με στόχο την απόκτηση του 
εν λόγω ιδιωτικού τεμαχίου το συντομότερο δυνατό, ώστε να ικανοποιηθούν οι 
άμεσες στεγαστικές ανάγκες στην Κοινότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.052, ημερομηνίας 20 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Φορολογία αμυντικής εισφοράς πάνω στους τόκους που λαμβάνουν Ταμεία 
Προνοίας και Ταμεία Συντάξεων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακέλου Ερ. 23.06.009.04.052 και 
ημερομηνία 3 Αυγούστου 2009, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση που υποβλήθηκε 
από τον έντιμο βουλευτή κ. Γ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.   Σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 3(2)(γ) του περί Εκτάκτου Εισφοράς για 
την Άμυνα της ∆ημοκρατίας Νόμου οι τόκοι που λαμβάνει οποιοδήποτε Ταμείο 
Προνοίας, φορολογούνται με συντελεστή 3% μόνο αντί του γενικού συντελεστή 
10% που επιβάλλεται στους τόκους που λαμβάνουν άλλα πρόσωπα. 

2.  Ο συντελεστής 3% εφαρμόζεται σε όλα τα Ταμεία Προνοίας, ανεξάρτητα αν 
αυτά έχουν ιδρυθεί πριν την 31.12.2002 και έτυχαν της έγκρισης του Εφόρου 
Φόρου Εισοδήματος με βάση τη νομοθεσία που ίσχυε μέχρι τότε ή έχουν 
ιδρυθεί μετά την 1.1.2003 και δεν έτυχαν έγκρισης λόγω της ασάφειας που 
υπάρχει στο νόμο, όπως αναφέρεται στην ερώτηση. 

3.  Τα Ταμεία Συντάξεων, είτε εγκεκριμένα είτε μη, δεν συμπεριλήφθηκαν στο 
άρθρο 3(2)(γ) της νομοθεσίας και συνεπώς όλα τα ταμεία συντάξεων 
υπόκεινται σε έκτακτη αμυντική εισφορά προς 10% πάνω στους τόκους που 
λαμβάνουν. 

4.  Η Κυβέρνηση θέλοντας να αμβλύνει τη φορολογία που επιβάλλεται στους 
τόκους που λαμβάνει το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων το οποίο επίσης 
υπόκειτο σε φορολογία αμυντικής εισφοράς προς 10% πάνω στους τόκους που 
λαμβάνει, προώθησε τη ψήφιση νόμου σύμφωνα με την οποία οι τόκοι που 
λαμβάνει το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων από το 2009 και μετά, 
επιβαρύνονται με έκτακτη αμυντική εισφορά προς 3% μόνο. 

5. Τα υπόλοιπα ταμεία συντάξεων δεν έχουν περιληφθεί στην πιο πάνω πρόνοια 
της νομοθεσίας και συνεπώς συνεχίζουν να φορολογούνται με ποσοστό 10% 
πάνω στους τόκους που λαμβάνουν. 

6. Το θέμα της προώθησης τροποποιητικής νομοθεσίας, η οποία να 
αποσαφηνίζει τα κριτήρια και τη διαδικασία για την έγκριση τόσο των Ταμείων 
Προνοίας όσο και των Ταμείων Συντάξεων, για σκοπούς του περί Φορολογίας 
του Εισοδήματος Νόμου και της παραχώρησης σχετικών εκπτώσεων από το 
φορολογητέο εισόδημα, βρίσκεται υπό μελέτη. 

 Με την ολοκλήρωση της πιο πάνω μελέτης, το θέμα της φορολογίας των τόκων 
που λαμβάνουν τα Ταμεία Συντάξεων θα επανεξεταστεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.072, 
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ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ.φακ. 23.06.009,04.072 ημερ, 13/6/2009, 
για το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
μετά από διαβουλεύσεις με το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού και την 
Παγκύπρια Συντονιστική Επιτροπή Σχολικών Εφορειών υπέβαλε σχετική Πρόταση 
στο Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο σε συνεδρία του ημερομηνίας 6/10/09 ενέκρινε 
την παροχή από 1/1/2010 στους Σχολικούς Εφόρους των ∆ήμων, των πιο κάτω 
ωφελημάτων: 

(α) Σε Σχολικές Εφορείες με 30 σχολεία και άνω (Ομάδα Α) οι οποίες αναμένεται 
να πραγματοποιούν 26 συνεδρίες ετησίως, θα παραχωρείται επίδομα €59,80 
για κάθε συνεδρία σε κάθε μέλος και πρόσθετο ποσό €854,30 μηνιαίως στον 
Πρόεδρο. 

(β) Σε Σχολικές Εφορείες με 9-29 σχολεία (Ομάδα Β) οι οποίες αναμένεται να 
πραγματοποιούν 13 συνεδρίες ετησίως, θα παραχωρείται επίδομα €59,80 για 
κάθε συνεδρία σε κάθε μέλος και πρόσθετο ποσό €427,15 μηνιαίως στον 
Πρόεδρο. 

(γ) Σε Σχολικές Εφορείες με 4-8 σχολεία (Ομάδα Γ) οι οποίες αναμένεται να 
πραγματοποιούν 13 συνεδρίες ετησίως, θα παραχωρείται επίδομα €59,80 για 
κάθε συνεδρία σε κάθε μέλος και πρόσθετο ποσό €256,29 μηνιαίως στον 
Πρόεδρο. 

 Εννοείται ότι το επίδομα που θα καταβληθεί σε κάθε Σχολικό Έφορο θα 
υπολογίζεται με βάση τον αριθμό των συνεδριάσεων της ολομέλειας στις οποίες 
συμμετείχε και θα αποδεικνύεται από τα Πρακτικά κάθε συνεδρίας. 

2. Σημειώνεται ότι δεν έχουν περιληφθεί σ' αυτό το στάδιο οι Σχολικές Εφορείες 
των Κοινοτήτων ή των Συμπλεγμάτων Μέσης και ∆ημοτικής Εκπαίδευσης, λόγω των 
διαφοροποιήσεων που αναμένονται να γίνουν στις Σχολικές Εφορείες των Κοινοτήτων 
και των Συμπλεγμάτων τους μέσα στα πλαίσια της ∆ιοικητικής Αναδιάρθρωσης των 
Σχολικών Εφορειών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.145, 
ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε απάντηση του πιο πάνω ερωτήματος, το οποίο αφορά την ύπαρξη ή μη 
προγράμματος επιδότησης μεταφράσεων κυπριακών βιβλίων με σκοπό την 
προώθησή τους στο εξωτερικό, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το «Πρόγραμμα Επιχορήγησης Μεταφράσεων Έργων Κυπρίων Συγγραφέων 
σε Ευρωπαϊκές Γλώσσες» αποτελεί μέτρο που εφαρμόζεται από το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού και αποσκοπεί στην προβολή και διάδοση του έργου των 
Κυπρίων λογοτεχνών. Το Πρόγραμμα τέθηκε σε εφαρμογή το 2007 και στον ετήσιο 
προϋπολογισμό των Πολιτιστικών Υπηρεσιών υπάρχει πρόνοια €50.000 για την 
εφαρμογή του. 

 Το ίδιο το Πρόγραμμα διαχωρίζεται σε δυο επιμέρους σκέλη 
(υποπρογράμματα): Στο υποπρόγραμμα «Επιχορήγηση Μετάφρασης και Έκδοσης 
Έργων Σημαντικών Κυπρίων Λογοτεχνών που δεν είναι στη Ζωή» και στο 
υποπρόγραμμα «Επιχορήγηση Μετάφρασης Έργων Κυπρίων Συγγραφέων που 
Επιλέγονται από Μεταφραστές ή Εκδοτικούς Οίκους του Εξωτερικού». 
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 Για περισσότερες πληροφορίες σχετικά με τη διαδικασία, τους δικαιούχους, τις 
επιλέξιμες δαπάνες και τα κριτήρια επιλεξιμότητας, σας επισυνάπτεται το σχετικό 
Πρόγραμμα.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.150, ημερομηνίας 25 
Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λάρνακας κ. Τ. Μητσόπουλου με 
αρ. 23.06.009.04.150 η οποία έχει αποσταλεί με την ταυτάριθμη επιστολή σας με 
ημερομηνία 17/09/09 και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α) Τα δικαιώματα που καταβάλλονται από αιτητές για την εξέταση αιτήσεων για τη 
χορήγηση πολεοδομικής άδειας ή άδειας οικοδομής αποτελούν μέρος μόνο του 
διοικητικού κόστους για την εργασία που αναλαμβάνουν οι αρμόδιες Αρχές. 
Παλιότερα υποβληθέντα αιτήματα για την αύξηση των δικαιωμάτων, ώστε να 
καλύπτεται πλήρως το διοικητικό κόστος δεν έγιναν αποδεκτά από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων. 

(β) Τα δικαιώματα που εισπράττονται από τις αρμόδιες Αρχές και για τους δύο 
ανωτέρω τύπους αδειών επιστρέφονται στην Τοπική Αρχή που φιλοξενεί την 
ανάπτυξη, ώστε να χρησιμοποιηθούν για τη χρηματοδότηση έργων τοπικής 
σημασίας που υποστηρίζουν την κοινότητα και συμβάλλουν στη βελτίωση της 
ποιότητας ζωής του τοπικού πληθυσμού. 

(γ) Οι κοινότητες της υπαίθρου αντιμετωπίζουν διαφορετικής φύσης και έντασης 
προβλήματα και δεν είναι δυνατό οποιοδήποτε πιθανό μέτρο να απευθύνεται 
αδιάκριτα στο σύνολο των κοινοτήτων της υπαίθρου, χωρίς να λαμβάνονται 
υπόψη τα συγκεκριμένα προβλήματα που αντιμετωπίζονται σε κάθε επιμέρους 
περίπτωση. 

(δ) Η κρατική στρατηγική υποστήριξης του πληθυσμού της υπαίθρου αποτελείται 
από ευρεία δέσμη μέτρων και πολιτικών που αφορούν, μεταξύ άλλων, την 
υλοποίηση τοπικών αναπτυξιακών έργων, την παροχή κινήτρων σε τοπικές 
επιχειρήσεις, τη συνεχή αναβάθμιση των υποδομών, την υποστήριξη της 
στέγασης του πληθυσμού μέσω του Ενιαίου Στεγαστικού Σχεδίου, κ.ο.κ. 

2. Το Υπουργείο Εσωτερικών θεωρεί ότι προς το παρόν η ανωτέρω κρατική 
στρατηγική είναι επαρκής και αποτελεσματική και βρίσκεται μέσα στις σημερινές 
δημοσιονομικές δυνατότητες. Το θέμα των δικαιωμάτων για την έκδοση αδειών 
οικοδομής, δεν εμπίπτει στην ανωτέρω στρατηγική, ενώ η σχετική σημασία τους είναι 
περιορισμένη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.164, ημερομηνίας 2 
Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Σήμερα λειτουργούν 15 Γραφεία Τύπου σε αντίστοιχες ∆ιπλωματικές 
Αποστολές της ∆ημοκρατίας στο εξωτερικό, ήτοι: Αθήνα, Βηρυτό, Βιέννη, Βερολίνο, 
Βρυξέλλες, Καμπέρα, Λονδίνο, Μαδρίτη, Μόσχα, Νέα Υόρκη, Ουάσιγκτον, Παρίσι, 
Ρώμη, Στοκχόλμη και Χάγη. 
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 Η προσπάθεια του Υπουργείου Εξωτερικών είναι να καλύπτει συνεχώς τις 
αυξανόμενες ανάγκες ενημέρωσης του διεθνούς τύπου. Τα υφιστάμενα Γραφεία 
Τύπου λειτουργούν στις σημαντικότερες πρωτεύουσες της Ευρώπης, στις Ηνωμένες 
Πολιτείες, τη Ρωσική Ομοσπονδία και τη Μέση Ανατολή. 

 Με τη μεταφορά της αρμοδιότητας των Γραφείων Τύπου στο Υπουργείο 
Εξωτερικών το 2004, έγινε αξιολόγηση του ρόλου που διαδραμάτιζαν και της 
αναγκαιότητας ύπαρξής τους στις συγκεκριμένες πρωτεύουσες. Το Υπουργείο 
Εξωτερικών προσάρμοσε την ίδρυση και λειτουργία των Γραφείων Τύπου ανάλογα με 
τις προτεραιότητες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας αναφορικά με το Κυπριακό και τα 
άλλα θέματα. Μέσα σ' αυτά τα πλαίσια καταργήθηκαν Γραφεία Τύπου όπως εκείνο 
στο Μεξικό και ιδρύθηκαν άλλα όπως στη Βιέννη και τη Βηρυτό όπου δεν υπήρχαν 
προηγουμένως Γραφεία Τύπου. Επίσης στα πλαίσια της συνεργασίας μας με χώρες 
που μετέχουν στην Ισλαμική ∆ιάσκεψη, καταβάλλεται προσπάθεια εξεύρεσης 
κατάλληλου Λειτουργού για στελέχωση και επαναλειτουργία του Γραφείου Τύπου στο 
Κάιρο. 

 Πέραν της αριθμητικής παρουσίας των Γραφείων Τύπου, όταν το Υπουργείο 
κρίνει ότι πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη βαρύτητα στα θέματα τύπου σε κάποιες χώρες, 
στελεχώνει τα Γραφεία Τύπου με πέραν του ενός Συμβούλου Τύπου. Επίσης σε 
μερικές ∆ιπλωματικές Αποστολές όπου δεν υπάρχουν Γραφεία Τύπου, 
προσλαμβάνονται Βοηθοί Τύπου. Πρόκειται για άτομα που κατέχουν τη γλώσσα της 
χώρας και είναι σε θέση να μεταφράζουν τον τύπο, να αποστέλλουν επιστολές για 
ανατροπή αρνητικών δημοσιευμάτων και να βοηθούν τον Αρχηγό της ∆ιπλωματικής 
Αποστολής στις επαφές του με τα ΜΜΕ. 

 Ως προς τη συνεχή και ολοκληρωμένη ενημέρωση σχετικά με το Κυπριακό και 
τα άλλα ζητήματα προτεραιότητας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αναφέρεται ότι ο 
κύκλος εργασιών των Συμβούλων Τύπου δεν περιορίζεται στην ενημέρωση και επαφή 
με τα ΜΜΕ. Οι Σύμβουλοι Τύπου ασχολούνται επίσης με την ενημέρωση ξένων 
ακαδημαϊκών, ομάδων φιλίας, δεξαμενών σκέψης και άλλων ιδρυμάτων και 
οργανισμών και συνεργάζονται μαζί τους για τη διοργάνωση, μεταξύ άλλων, 
σεμιναρίων και ημερίδων για τα θέματα της Κύπρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.172, ημερομηνίας 3 

Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.172 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με 
ημερομηνία 23.9.2009 και σας πληροφορώ ότι, σύμφωνα με την Εγκύκλιο 3/2008, η 
εγκατάσταση φωτοβολταϊκού συστήματος θεωρείται ότι αποτελεί δευτερεύουσας 
σημασίας εργασία, η οποία δεν επηρεάζει ουσιωδώς την εξωτερική εμφάνιση 
οικοδομής, με αποτέλεσμα να θεωρείται ότι για αυτήν είναι δοσμένη η πολεοδομική 
άδεια και δεν είναι αναγκαία η υποβολή σχετικής αίτησης στην Πολεοδομική Αρχή, 
εφόσον διασφαλίζονται οι ακόλουθες προϋποθέσεις, ανάλογα με την περίπτωση: 

(α)  Η εγκατάσταση γίνεται πάνω σε νόμιμα υφιστάμενη οικοδομή (οικοδομή για την 
οποία έχει εξασφαλισθεί πολεοδομική άδεια και άδεια οικοδομής). 

(β)  Το φωτοβολταϊκό σύστημα τοποθετείται πάνω στο έδαφος, εντός τεμαχίου στο 
οποίο υπάρχει νόμιμα υφιστάμενη οικοδομή, σε περίπτωση που το σύστημα 
είναι μικρής κλίμακας και αποσκοπεί στην κάλυψη των ενεργειακών αναγκών 
της οικοδομής σε σχέση με την οποία εγκαθίσταται. 
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2.  Σε περίπτωση που έχει διαπιστωθεί πλημμελής εφαρμογή της Εγκυκλίου από 
οποιανδήποτε Πολεοδομική Αρχή, παρακαλώ όπως με ενημερώσετε σχετικά ώστε να 
επιληφθώ του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.187, ημερομηνίας 8 
Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.187 και 
ημερομηνία 23 Σεπτεμβρίου, 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
ότι η Κυβέρνηση του Προέδρου κ. ∆ημήτρη Χριστόφια δεν αποφάσισε την αναστολή 
της κατασκευής οποιουδήποτε έργου λόγω της οικονομικής κρίσης. 

2.  Το αναπτυξιακό πρόγραμμα της Κυβέρνησης υλοποιείται μέσα στα πλαίσια της 
δημοσιονομικής κατάστασης του κράτους με πρώτη προτεραιότητα τα έργα 
ανάπτυξης με ψηλό ποσοστό προστιθέμενης αξίας ώστε να ενεργήσουν θετικά πάνω 
στην απασχόληση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.251, ημερομηνίας 21ης 

Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Ρωγμές στο φυλάκιο “Αυγόρου” 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. Ερ.23.06.009.04.251 και ημερομηνία 
2.10.09, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι έχει ορισθεί 
Επιτροπή από Πολιτικούς Μηχανικούς, οι οποίοι έχουν προκαταρτικά εξετάσει την 
κατάσταση του φυλακίου «Αυγόρου». 

 Από την εν λόγω εξέταση διαφάνηκε ότι ο στατικός Φορέας του φυλακίου δεν 
παρουσιάζει οπτικά βλάβες. 

 Οι υφιστάμενες ρηγματώσεις φαίνεται ότι προήλθαν από διαφορετικές καθιζήσεις 
του εδάφους. Η ασφάλεια του κρίνεται αποδεκτή. 

 Παρ' όλα αυτά ο Υπουργός Άμυνας έχει δώσει οδηγίες για περαιτέρω διερευνήσεις 
της στατικότητας του κτηρίου και για τυχόν άλλους λόγους ρηγματώσεων. 

 Μετά τη νέα έκθεση που αναμένεται να είναι έτοιμη περί το τέλος Οκτωβρίου 2009, 
θα γίνουν οι ανάλογες εργασίες επιδιόρθωσης του κτηρίου. 

 Για οποιαδήποτε άλλη διευκρίνιση παραμένουμε στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.324, ημερομηνίας 6 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λάρνακας κ. Τ. Μητσόπουλου με 
αρ. 23.06.009.04.324 που έχει αποσταλεί με την ταυτάριθμη επιστολή σας με 
ημερομηνία 08/10/09 και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α) Σε καμία νομοθεσία προνοείται διαδικασία για την κήρυξη οικοδομών ως 
αυθαίρετων. Ως τέτοιες λογίζονται αυτοδικαίως όλες οι οικοδομές που έχουν 
ανεγερθεί ή και τροποποιηθεί ή και επεκταθεί χωρίς την εκ των προτέρων 
εξασφάλιση των αναγκαίων αδειών [πολεοδομική (όπου απαιτείται) και 
οικοδομική]. 
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(β) Τόσο στην Πολεοδομική, όσο και στην Οικοδομική Νομοθεσία προνοούνται 
διάφορα μέτρα, ως εργαλεία για την αποκατάσταση της νομιμότητας (επίδοση 
ειδοποίησης επιβολής, και καταγγελία στη δικαιοσύνη, επιβολή διοικητικού 
προστίμου, έκδοση διατάγματος αναστολής εργασιών ή κατεδάφισης από το 
δικαστήριο, κ.ο.κ.), σε περίπτωση εντοπισμού αυθαίρετων οικοδομών. 

(γ) Οι Πολεοδομικές και οι Οικοδομικές Αρχές έχουν καταγγείλει στη δικαιοσύνη 
μεγάλο αριθμό αυθαίρετων οικοδομών, κατά κανόνα στις περιπτώσεις που 
αυτές δημιουργούν συγκεκριμένα προβλήματα ή υπάρχουν καταγγελίες για 
επηρεασμό ανέσεων περιοίκων. Η διαδικασία έκδοσης αποφάσεων από τη 
∆ικαιοσύνη είναι χρονοβόρα και οι ποινές που επιβάλλονται σε περίπτωση 
καταδίκης του καταγγελλόμενου δεν θεωρούνται πραγματικά αποτρεπτικές. 

(δ) Η συνεχής παρακολούθηση της κατάστασης αναφορικά με τη νομιμότητα των 
υφιστάμενων οικοδομών εμπίπτει στις αρμοδιότητες των Οικοδομικών Αρχών 
(Έπαρχοι και ∆ημοτικά Συμβούλια), αλλά για μια σειρά από λόγους ουσίας 
φαίνεται ότι δεν υπάρχουν σήμερα διαθέσιμα συγκεκριμένα στατιστικά στοιχεία 
αναφορικά με τον αριθμό των οικοδομών που θεωρούνται ως αυθαίρετες. 

(δ) Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εσωτερικών έχει συμπεριλάβει στα νομοσχέδια 
που έχει επεξεργασθεί και θέσει σε δημόσια διαβούλευση σε σχέση με την 
επιτάχυνση και εκσυγχρονισμό των διαδικασιών έκδοσης τίτλων ιδιοκτησίας σε 
οικοδομές, πρόνοιες που μπορούν να συμβάλουν στην εκ των υστέρων 
νομιμοποίηση ορισμένων μη ουσιωδών τροποποιήσεων σε νόμιμα 
υφιστάμενες οικοδομές, για τις οποίες θα επιβάλλονται τα κατάλληλα 
αντισταθμιστικά μέτρα. Νοείται, ότι αυτές οι τροποποιήσεις δεν θα επηρεάζουν τις 
ανέσεις τρίτων μερών.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση. 

 Το θέμα «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές αλλαγές και η ανάγκη 
λήψης μέτρων για αντιμετώπισή τους», η συζήτηση του οποίου άρχισε στο Κεφάλαιο 
Τέταρτο στην προηγούμενη συνεδρίαση της ολομέλειας, δε θα συζητηθεί σήμερα.  Η 
συζήτηση θα συνεχιστεί στην επόμενη συνεδρία.   

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 5 Νοεμβρίου 2009, στις 4.00 το 
απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.141-2009). 

 2. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την 
Υδατοπρομήθεια των Καθορισμένων Περιοχών των 
χωριών Μενεού, Κιτίου, Περβολιών και Μαζωτού 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.088-2009). 

 3. Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.135-2008). 

 4. Ο περί Εγκατάστασης και Χρήσης Αυτόματων 
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Εξωτερικών Απινιδωτών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.088-2009). 

 5. Οι περί Σπόρων (Εγγραφή Φυτικών Γενετικών 
Πόρων των Γεωργικών Ειδών στον Εθνικό 
Κατάλογο Ποικιλιών) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.108-2009). 

 6. Οι περί Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών - Θέση 
Λειτουργού Αγροτικών Πληρωμών Α´ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.064-2009). 

 7. Ο περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Έλεγχος Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, 
Παρασκευή, Χορήγηση και Χρήση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.154-2009). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές 
αλλαγές και η ανάγκη λήψης μέτρων για 
αντιμετώπισή τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή   
κ. Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.001-2008). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 3. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην 
οικονομία σε βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004.2008). 

 4. «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η 
ανάγκη αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και 
Laakso και η περαιτέρω συμβολή της κυπριακής 
Βουλής στην προώθηση της επίλυσης του 
προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
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εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.005.2008). 

 5. «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, 
Γεώργιου Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.006.2008). 

 6. «Εκατό χρόνια προσφοράς του συνεργατισμού 
στην κυπριακή κοινωνία, νέες συνθήκες και 
προοπτικές». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Μουσκάλλη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.007.2008). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το 
θέμα «Τα μέτρα που λαμβάνονται από το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για την εφαρμογή των νόμων που αφορούν την 
ισότητα ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489.2006). 

 8. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών  
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές 
τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και 
εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
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Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα «Ετήσια 
Έκθεση Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 
Έτος 2007». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.247-2008). 

 Κηρύττω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.25 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Ακκελίδου Ντίνα Κωνσταντίνου Κώστας 

Αντωνίου Αντώνης Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αριστοτέλους Άριστος Λαμάρης Γιάννος 

Βότσης Άγγελος  Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Μητσόπουλος Τάσος 

Γεωργίου Γεώργιος Μουσκάλλης Ανδρέας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολάου Ιωνάς 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σαρίκας Φειδίας 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κουτσού Νίκος  Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Έκδοσης Ειδικών Κυβερνητικών Τίτλων 
Νόμος του 2009», η συζήτηση και οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Ν. Παπαδόπουλος, Μ. Σιζόπουλος, Μ. Κυριακού, Στ. Ευαγόρου, 
Ν. Κουτσού, Α. Μουσκάλλης, Ά. Βότσης, Ν. Κλεάνθους) και ψήφισή του σε 
νόμο. 

2. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Λειτουργίας των Κρεοπωλείων 
Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους με τον τίτλο «Οι περί Υγιεινής 
Παραγωγής Τροφίμων Ζωικής Προέλευσης και ∆ιάθεσής τους στην Αγορά 
καθώς και για άλλα Συναφή Θέματα (Λειτουργία Κρεοπωλείων) Κανονισμοί του 
2009». 

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Βιοκτόνων Κανονισμοί του 2009» και 
έγκρισή τους. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(Απόβλητα Ηλεκτρικού και Ηλεκτρονικού Εξοπλισμού) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους. 

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

6. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Aνάγκη αναβάθμισης του Επαρχιακού Μουσείου Λάρνακας - Κατασκευή νέων 
κυβερνητικών κτιρίων στη Λάρνακα - Ολοκλήρωση της διαπραγμάτευσης για τη 
μαρίνα της Αγίας Νάπας - Η περίφραξη και η δεντροφύτευση της περιοχής του 
εργοστασίου ΧΥΤΥ στα Λύμπια - Σχέδια επιχορήγησης νεανικής και γυναικείας 
επιχειρηματικότητας - Τέλη ελλιμενισμού, αυξήσεις και στρατηγικός επενδυτής 
στη Λάρνακα - Χρονοδιαγράμματα κατασκευής του Ενεργειακού Κέντρου και 
μετακίνηση των δεξαμενών καυσίμων από τη Λάρνακα - 13ο επίδομα για τις 
πολύτεκνες οικογένειες - Ιατρική Σχολή στο Πανεπιστήμιο Κύπρου - Τα 
αυτοκίνητα του κράτους και των ημικρατικών οργανισμών και η πολιτική 
αντικατάστασής τους από υβριδικά - Πρόσβαση αναπήρων στις παραλίες - 
∆ημιουργία νέας κτηνοτροφικής περιοχής στην κοινότητα Σωτήρας Λεμεσού - 
Σύγχρονος υπερηχογράφος στο Γυναικολογικό Τμήμα του νοσοκομείου 
Λάρνακας - Εξοπλισμός του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού με μηχάνημα 
διαθερμίας - Η αντικατάσταση των παλαιών ηλιακών θερμοσιφώνων - Ανάγκη 
διορισμού νέου γενικού ιατρού στο Αγροτικό Κέντρο Υγείας Κάτω Πύργου - 
Έλλειψη αντιοφικών ορών. 

7. Απαντήσεις βουλευτών: 

 Ανέγερση χοιροστασίου στην κοινότητα Χούλου - Υλοποίηση έργων υποδομής 
στη Βιομηχανική Περιοχή Ύψωνα - Οδικά έργα Μέσα Χωριού - ∆ιαχωρισμός 
νέων οικοπέδων στην Αυδήμου - Φορολογική μεταχείριση των ταμείων 
προνοίας - Αντιμισθία των μελών των σχολικών εφοριών - Επιδότηση 
μεταφράσεων κυπριακών βιβλίων - Ανάγκη παροχής φθηνότερων ή δωρεάν 
οικοδομικών αδειών στην ύπαιθρο - Ερωτήματα σε σχέση με τα γραφεία τύπου 
των διπλωματικών αποστολών της Κύπρου στο εξωτερικό - Περιορισμός 
απαιτούμενων αδειών για τοποθέτηση οικιακών φωτοβολταϊκών συστημάτων - 
Αναστολή κατασκευής έργων λόγω οικονομικής κρίσης - Επιδιόρθωση των 
ρωγμών στο φυλάκιο “Αυγόρου” του 293ΤΠ - Αυθαίρετα κτίσματα ανά το 
παγκύπριο και μέτρα για πάταξη του φαινομένου. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 5ης Νοεμβρίου 2009 

Ώρα έναρξης:  4.20 μ.μ. 

Αρ. 6 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, 
κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα νομοσχέδιο το οποίο θα 
κατατεθεί σήμερα και για το οποίο υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί επείγον και να 
ψηφιστεί σήμερα.  Το νομοσχέδιο τιτλοφορείται  «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, το θέμα 
αυτό κηρύσσεται επείγον και παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την παράκληση να συνέλθει, να το μελετήσει και 
να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση.   

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Θα ήθελα να ρωτήσω το Λευτέρη, κύριε Πρόεδρε, αν θα φέρουμε ένσταση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είδα το πρόσωπο του κ. Λευτέρη Χριστοφόρου και αντιλήφθηκα ότι δεν 
υπάρχει ένσταση!   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 
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 Αυτό έλειψε, να υπάρχει ένσταση, όταν εισακουστήκαμε! 

(Γέλια) 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ακριβώς γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι θα ήταν καλό να 
συγκληθεί η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού σε μια 
έκτακτη συνεδρία, για να έρθει ο κ. Χριστοφόρου να μας πει τις απόψεις του γι’ αυτό 
το νομοσχέδιο!  Θα ακούσουμε και τις απόψεις των άλλων μελών της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε πρόεδρε της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού, μπορείς να συγκαλέσεις την επιτροπή σου άμεσα, να 
προχωρήσουμε, για να το ολοκληρώσουμε σήμερα.  Και να ικανοποιήσουμε και το 
Λευτέρη βέβαια! 

 Το υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 
τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Ρουμανίας και 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για την Αμοιβαία 
Ακαδημαϊκή Αναγνώριση τίτλων 
Σπουδών για Πρόσβαση και 
Συνέχιση Σπουδών σε Ιδρύματα 
Ανώτερης Εκπαίδευσης των ∆ύο 
Χωρών (Κυρωτικός) του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.186-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Εξωτερικών 

2. Ο περί της Προστασίας των 
Ονομασιών Προέλευσης και 
Γεωγραφικών Ενδείξεων 
Γεωργικών Προϊόντων και 
Τροφίμων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.187-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

3. Ο περί Πετρελαιοειδών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.188-2009). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

4. Οι περί Τμήματος Κρατικών 
Αγορών και Προμηθειών - Θέσεις 
Ανώτερου Λειτουργού Κρατικών 
Αγορών και Προμηθειών, 
Ανώτερου Επιθεωρητή Κρατικών 
Αγορών και Προμηθειών, 

Οικονομικών Νομικών 
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Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών 
και Προμηθειών, Ανώτερου 
Αποθηκάριου και Αποθηκάριου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

5. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (Χορήγηση Αδειών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.126-2009). 

Οικονομικών  Παιδείας 

6. Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (Αιτήσεις 
και Τέλη) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.127-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

7. Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.128-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8. Οι περί Πετρελαιοειδών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.129-2009). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

9. Έκθεση του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, δυνάμει των 
διατάξεων του άρθρου 2 του 
Νόμου 74 του 1988. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

Πρόταση νόμου Κατατέθηκε από Παραπέμπεται στην 
επιτροπή 

  Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.039.2009). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Νομικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αρχίζουμε τώρα με τη νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα 
στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την 
Υδατοπρομήθεια των Καθορισμένων Περιοχών των χωριών Μενεού, Κιτίου, 
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Περβολιών και Μαζωτού (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 
«Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια των 

Καθορισμένων Περιοχών των χωριών Μενεού, Κιτίου, Περβολιών και Μαζωτού 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Χρήστος Στυλιανίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 
14ης Σεπτεμβρίου και 2ας Νοεμβρίου 2009.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λάρνακας, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και μέλη της Επιτροπής του Κυβερνητικού Υδατικού 
Έργου Μενεού, Κιτίου, Περβολιών και Μαζωτού.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 
4, 4Α και 24 του περί Κυβερνητικών Υδατικών Έργων Νόμου, είναι η τροποποίηση 
των περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια των Καθορισμένων 
Περιοχών των χωριών Μενεού, Κιτίου, Περβολιών και Μαζωτού Κανονισμών, ώστε να 
αυξηθούν τα ισχύοντα δικαιώματα που καταβάλλονται για χορήγηση δικαιώματος 
παροχής νερού από το εν λόγω υδατικό έργο σε ιδιοκτήτη ή κάτοχο ακίνητης 
ιδιοκτησίας που βρίσκεται μέσα στην καθορισμένη περιοχή του υπό αναφορά έργου 
σε σχέση με την ακίνητη ιδιοκτησία της οποίας είναι ιδιοκτήτης ή κάτοχος. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, η Επιτροπή του Κυβερνητικού Υδατικού 
Έργου Μενεού, Κιτίου, Περβολιών και Μαζωτού έκρινε αναγκαία την αύξηση των 
υφιστάμενων δικαιωμάτων που καταβάλλονται για παροχή νερού από το εν λόγω 
έργο για τους πιο κάτω λόγους: 

1. Τα υφιστάμενα δικαιώματα έχουν καθοριστεί με τη θέσπιση των περί 
Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια των Καθορισμένων 
Περιοχών των χωριών Μενεού, Κιτίου, Περβολιών και Μαζωτού Κανονισμών 
το 1988 και έκτοτε δεν έχουν αναθεωρηθεί, ενώ η αξία της γης έχει 
υπερδιπλασιαστεί. 

2. Παρατηρήθηκε καθυστέρηση στην ανάπτυξη της περιοχής του εν λόγω 
κυβερνητικού υδατικού έργου, με αποτέλεσμα σήμερα να απαιτείται η 
εξασφάλιση μεγαλύτερων δανείων. 

3. Τα ποσά που απαιτούνται για τη συντήρηση του έργου είναι αυξημένα. 

4. Λόγω του είδους των αναπτύξεων, δε διασφαλίζονται σημαντικά έσοδα στα 
κοινοτικά συμβούλια των υπό αναφορά περιοχών.   
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από μέλη της 
Επιτροπής του Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Μενεού, Κιτίου, Περβολιών και 
Μαζωτού, για την ολοκλήρωση των έργων υποδομής του εν λόγω υδατικού έργου 
έχουν συναφθεί δάνεια ύψους €5.000.000, με στόχο να αποπληρωθούν από τα 
δικαιώματα παροχής νερού που θα καταβάλλουν οι πιο πάνω αναφερόμενοι 
ιδιοκτήτες.  Επειδή όμως η πρόσφατη οικονομική κρίση επηρέασε αρνητικά την 
έναρξη μεγάλων ιδιωτικών αναπτυξιακών έργων στην εν λόγω περιοχή, υπάρχει 
κίνδυνος υπερδιπλασιασμού του πιο πάνω ποσού από τους οφειλόμενους τόκους, 
γεγονός που θα έχει ως αποτέλεσμα η επιτροπή του εν λόγω έργου να αναγκαστεί να 
απαιτήσει από το κράτος την αποπληρωμή των υπό αναφορά δανείων.  Για τους πιο 
πάνω λόγους, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, κρίνεται αναγκαία η αύξηση των 
ισχυόντων δικαιωμάτων παροχής νερού, η οποία αναμένεται να συμβάλει σημαντικά 
στην αποπληρωμή των εν λόγω δανείων και να παράσχει παράλληλα τη δυνατότητα 
στα μέλη του έργου να προχωρήσουν στη δημιουργία αξιόλογων έργων υποδομής 
στην περιοχή, με σκοπό την αναβάθμιση των τουριστικών υπηρεσιών της. 

 Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών, η επιτροπή ζήτησε από 
το Υπουργείο Εσωτερικών να καταθέσει ενώπιόν της πρόσθετα στοιχεία και 
επεξηγήσεις σε σχέση τόσο με το ύψος των δικαιωμάτων που καταβάλλονται για 
παροχή νερού από άλλα κυβερνητικά υδατικά έργα για περιοχές με παρόμοια 
χαρακτηριστικά με τις περιοχές των τεσσάρων κοινοτήτων του εν λόγω κυβερνητικού 
υδατικού έργου όσο και με το ύψος των δικαιωμάτων που καταβάλλονται για παροχή 
νερού στις οικιστικές περιοχές των τεσσάρων υπό αναφορά κοινοτήτων, που 
εμπίπτουν στα όρια του εν λόγω κυβερνητικού υδατικού έργου. 

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και ιδιαίτερα 
την πληροφορία ότι σε παρόμοιους με τους υπό συζήτηση κανονισμούς 
περιλαμβάνεται επιπρόσθετα και δικαίωμα παροχής νερού από υδατικό έργο σε 
κολυμβητικές δεξαμενές, αποφάσισε να περιλάβει στους υπό συζήτηση κανονισμούς 
αντίστοιχη πρόνοια.  Με τη θέση αυτή συμφώνησαν και οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, οι οποίοι ανέφεραν στην επιτροπή ότι εκ παραδρομής δεν 
περιλήφθηκε η πρόνοια αυτή στους υπό συζήτηση κανονισμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, έχει καταλήξει στις πιο κάτω θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών εισηγούνται στη Βουλή την έγκριση των υπό συζήτηση 
κανονισμών, όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν πως θα 
τοποθετηθούν επί των προνοιών των πιο πάνω κανονισμών κατά τη συζήτησή τους 
στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή καταθέτει την παρούσα έκθεση στην 
ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Εμείς θα τοποθετηθούμε υπέρ των κανονισμών.  Θα κάνουμε αναφορά και 
εξήγηση σε λίγο, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, δε θα κάνουμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θα κάνουμε; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, διότι έφυγε ο Άγγελος.  Είναι εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς θα τοποθετηθούμε υπέρ, παρ’ όλο που έχουμε 
ισχυρότατες επιφυλάξεις για το ύψος των αυξήσεων.  Θεωρούμε ότι οι αυξήσεις είναι 
πάρα πολύ ψηλές, αλλά, επειδή πιστεύουμε την ίδια ώρα ότι αυτά τα θέματα πρέπει 
να είναι της αποκλειστικής αρμοδιότητας των τοπικών αρχών, των κοινοτικών 
συμβουλίων, των δήμων, και σ’ αυτά να μην έχει καμία ανάμειξη η Βουλή των 
Αντιπροσώπων, θα τοποθετηθούμε υπέρ με την προσδοκία ότι, όταν θα ακούονται 
από διάφορους πολίτες των εν λόγω περιοχών παράπονα, τα κοινοτικά συμβούλια δε 
θα τα φορτώνουν στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Είναι ευθύνη των κοινοτικών 
συμβουλίων να καθορίσουν τα τέλη και εμείς εδώ για το συγκεκριμένο θέμα απλώς, 
επειδή σεβόμεθα την τοπική αυτοδιοίκηση, σεβόμεθα τις αρμοδιότητες και τις εξουσίες 
της, δεν ερχόμεθα να τις ανατρέψουμε.  ∆εν καθορίζουμε εμείς ως Βουλή των 
Αντιπροσώπων την πολιτική. είναι τα κοινοτικά συμβούλια που καθορίζουν αυτή την 
πολιτική και το ύψος αυτών των τελών.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς, συμπληρώνοντας τον κοινοβουλευτικό μου εκπρόσωπο, να πω ότι 
προσδοκούμε επίσης να έρθει νομοσχέδιο που επιτέλους να μεταφέρει πλήρως τις 
αρμοδιότητες της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Έχει καταγραφεί η προσδοκία.   

 Άλλος; 

 ∆εν υπάρχει.  



 7

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2009».  Για το θέμα αυτό έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική 
έκθεση.  Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 

2009»  

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 
Ιανουαρίου, 17 Σεπτεμβρίου και 15 Οκτωβρίου 2009.  Στο στάδιο της μελέτης των 
κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ο διευθυντής του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Επαγγελματιών Ψαράδων (Σύνδεσμος Παράκτιας Αλιείας), του 
Συνδέσμου Ψαράδων με ∆ίχτυ στον Ώμο, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ερασιτεχνικής 
Αλιείας (ΠΑΣΥΕΡΑ), του Συνδέσμου Εργοδοτών Αλιείας (Τρατάρηδες), του 
Συνδέσμου Αλιέων Πολυδύναμων Αδειών Αλιείας Κύπρου (ΣΑΠΑΑΚ), του Συνδέσμου 
Πολυδύναμων Σκαφών, καθώς και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, 
“Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός Σύνδεσμος Κύπρου”.  Ο 
Σύνδεσμος Ερασιτεχνών Ψαράδων Εσωτερικών Υδάτων και ο Όμιλος Ερασιτεχνικής 
Αλιείας με Σκάφος, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
6 του περί Αλιείας Νόμου, όπως αυτοί αρχικά κατατέθηκαν στη Βουλή, είναι η 
τροποποίηση των περί Αλιείας κανονισμών, ώστε η υφιστάμενη υποχρέωση 
τοποθέτησης συσκευών δορυφορικού εντοπισμού στα κυπριακά αλιευτικά σκάφη 
συνολικού μήκους άνω των 15 μέτρων να επεκταθεί, για να υπόκεινται σ’ αυτή σκάφη 
μικρότερου μήκους και συγκεκριμένα σκάφη των οποίων το συνολικό μήκος 
υπερβαίνει τα 6 μέτρα.  

 Σημειώνεται ότι, στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας, κατόπιν εισήγησης της 
εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, τροποποιήθηκε 
το προτεινόμενο κείμενο, ώστε η υποχρέωση τοποθέτησης συσκευών δορυφορικού 
εντοπισμού να δεσμεύει οιονδήποτε σκάφος ανεξάρτητα από το συνολικό μήκος 
αυτού. 
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 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, η 
τοποθέτηση των συσκευών δορυφορικού εντοπισμού σε όλα τα αλιευτικά σκάφη θα 
επιτρέψει την ακριβή καταγραφή των αλιευτικών δραστηριοτήτων και κατ’ επέκταση 
την αντικειμενική χορήγηση επαγγελματικών αδειών αλιείας, αφού, σύμφωνα με τις 
υφιστάμενες νομοθετικές ρυθμίσεις, ο αριθμός των αλιευτικών εξορμήσεων αποτελεί 
κριτήριο για αδειοδότηση.  Επιπρόσθετα, στα ίδια πιο πάνω στοιχεία, αναφέρεται ότι 
οι πληροφορίες που θα συλλέγονται από τις συσκευές δορυφορικού εντοπισμού θα 
βοηθήσουν τις προσπάθειες του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών για 
βιώσιμη διαχείριση των αλιευτικών πόρων της Κύπρου, περιορίζοντας παράλληλα σε 
σημαντικό βαθμό το ανθρώπινο δυναμικό που απαιτείται για τη συλλογή τους. 

 Ας σημειωθεί ότι, στα ίδια πιο πάνω στοιχεία, αναφέρεται ότι οι προτεινόμενες 
ρυθμίσεις δεν αποτελούν κοινοτική δέσμευση, αφού η υφιστάμενη νομοθεσία είναι ήδη 
εναρμονισμένη με το κοινοτικό κεκτημένο.  Ωστόσο, η Ευρωπαϊκή Ένωση προτίθεται 
να καλύψει το κόστος αγοράς των συσκευών δορυφορικού εντοπισμού κατά το 
μεγαλύτερο μέρος τους, στα πλαίσια της παρακολούθησης και ελέγχου της αλιείας.   

 Στο στάδιο της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών οι εκπρόσωποι των 
αλιευτικών οργανώσεων δεν εξέφρασαν οποιαδήποτε διαφωνία με τη γενικότερη 
φιλοσοφία των προτεινόμενων κανονισμών.  Ωστόσο, αξίωσαν τη θεσμοθετημένη 
επέκταση της εν λόγω υποχρέωσης και στα αλιευτικά σκάφη αδειών κατηγορίας Γ´, 
ενώ έθεσαν τις επιφυλάξεις τους αναφορικά με το ενδεχόμενο τα εν λόγω συστήματα 
να θίγουν τα δεδομένα προσωπικού χαρακτήρα των αλιέων ή και να επηρεάζουν την 
υγεία τους, λόγω των ηλεκτρομαγνητικών κυμάτων που δυνατό να εκπέμπουν. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κάλεσε τα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα όπως μελετήσουν περαιτέρω 
τα πιο πάνω εγερθέντα θέματα, καθώς και θέματα που τέθηκαν από μέλη της και 
ακολούθως να επανέλθουν εκ νέου στην επιτροπή με τις εισηγήσεις τους. 

 Συναφώς, το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, ανταποκρινόμενο στο 
πιο πάνω αίτημα της επιτροπής, μελέτησε τα πιο πάνω θέματα και με επιστολή του, 
ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2009, παρέθεσε διευκρινιστικές απαντήσεις προς τα 
μέλη της επιτροπής, ενώ παράλληλα επισυνήψε σχετικό πιστοποιητικό της 
κατασκευάστριας εταιρείας των συσκευών δορυφορικού εντοπισμού σχετικά με την 
επικινδυνότητα των εν λόγω συσκευών.  Παράλληλα, ο εκπρόσωπος του πιο πάνω 
τμήματος κατέθεσε αντίγραφο σχετικής επιστολής του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών 
και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας του Υπουργείου Υγείας προς τον πρόεδρο του 
Συνδέσμου Επαγγελματιών Ψαράδων Ζυγίου, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2008, στην 
οποία αναφέρεται ότι, μετά από σχετικό αίτημα του συνδέσμου, το πιο πάνω τμήμα 
του Υπουργείου Υγείας μελέτησε το θέμα και κατέληξε ότι η υγεία των αλιέων δε 
διατρέχει κίνδυνο από τις εν λόγω συσκευές και ως εκ τούτου δεν πρέπει να υπάρχει 
οποιαδήποτε ανησυχία.   

 Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Αλιείας και 
Θαλασσίων Ερευνών κοινοποίησε στην επιτροπή σχετική επιστολή του Γραφείου 
Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα στην οποία 
επισημαίνεται ότι στην προκειμένη περίπτωση το αρμόδιο τμήμα έχει έννομο 
συμφέρον για την εγκατάσταση του εν λόγω συστήματος σε επαγγελματικά αλιευτικά 
σκάφη μήκους μικρότερου από αυτού που προβλέπει το κοινοτικό νομικό πλαίσιο, το 
οποίο υπερέχει των δικαιωμάτων και θεμελιωδών ελευθεριών των αλιέων. 
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 Παράλληλα, το ίδιο τμήμα, με μεταγενέστερη επιστολή του, επισημαίνει ότι η 
εγκατάσταση συστημάτων δορυφορικού εντοπισμού στα παράκτια επαγγελματικά 
αλιευτικά σκάφη κατηγορίας Γ´ δεν είναι εφικτή στο παρόν στάδιο, καθώς δεν 
υφίσταται ανάλογη πρόνοια στον προϋπολογισμό του τμήματος, πρόνοια για την 
οποία υπάρχει πρόθεση να περιληφθεί στον προϋπολογισμό του έτους 2011.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, 
όπως τελικά διαμορφώθηκαν σύμφωνα με την εισήγηση της εκπροσώπου του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς «Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 

2) Κανονισμοί του 2009»  

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού  Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου  

 Όπως είναι γνωστό, για τους υπό αναφορά κανονισμούς έχει ήδη 
κυκλοφορήσει στην ολομέλεια της Βουλής σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων.  Ωστόσο, ύστερα από την αναβολή της 
συζήτησης του θέματος από την ολομέλεια στις 22 Οκτωβρίου 2009, λόγω ορισμένων 
νέων στοιχείων που περιήλθαν σε γνώση των μελών της επιτροπής, η τελευταία 
επανεξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 29 Οκτωβρίου 2009.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο διευθυντής και εκπρόσωποι του Τμήματος 
Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας του Υπουργείου Υγείας, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Επαγγελματιών Ψαράδων (Σύνδεσμος Παράκτιας Αλιείας), του Συνδέσμου 
Εργοδοτών Αλιείας (Τρατάρηδες), του Ομίλου Ερασιτεχνικής Αλιείας με Σκάφος, του 
Συνδέσμου Πολυδύναμων Σκαφών, του Συνδέσμου Επαγγελματιών Ψαράδων Ζυγίου 
και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”. 
Ο Σύνδεσμος Ερασιτεχνών Ψαράδων Εσωτερικών Υδάτων, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Ερασιτεχνικής Αλιείας (ΠΑΣΥΕΡΑ), ο Σύνδεσμος Αλιέων Πολυδύναμων Αδειών 
Αλιείας Κύπρου (ΣΑΠΑΑΚ) και ο Ευρωαγροτικός Σύνδεσμος Κύπρου, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην επιτροπή.   

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, καθώς και οι 
απόψεις των ενδιαφερομένων και τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο 
πρώτο στάδιο της εξέτασης των κανονισμών περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της 
επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της τελευταίας συνεδρίας της, η επιτροπή επανεξέτασε τους εν 
λόγω κανονισμούς σε σχέση με τα αποτελέσματα έρευνας, η οποία 
πραγματοποιήθηκε από ιδιώτη επιστήμονα/μετρητή ηλεκτρομαγνητικών πεδίων και 
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ραδιενέργειας για λογαριασμό του Συνδέσμου Επαγγελματιών Ψαράδων Ζυγίου, 
αναφορικά με τα επίπεδα έκθεσης σε ένταση ακτινοβολίας από τις συσκευές 
δορυφορικού εντοπισμού, οι οποίες με τους υπό αναφορά κανονισμούς προτείνεται 
να τοποθετηθούν και στα αλιευτικά σκάφη μήκους μικρότερου των δεκαπέντε μέτρων.  
Σύμφωνα με την εν λόγω έρευνα, οι συσκευές αυτές εκπέμπουν μικροκύματα πολύ 
μεγαλύτερης έντασης από αυτά που η συγκεκριμένη έρευνα λαμβάνει υπόψη ως 
κρίσιμο ασφαλές όριο και ως εκ τούτου καταλήγει στο συμπέρασμα ότι η υγεία του 
προσωπικού του σκάφους εκτίθεται σε σοβαρό κίνδυνο.  Παράλληλα, στην ίδια 
έρευνα γίνεται αναφορά σε σχετικό ψήφισμα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, 
σύμφωνα με το οποίο, όπως καταλήγουν τα συμπεράσματα της έρευνας, επιτάσσεται 
η απομάκρυνση των υπό αναφορά συσκευών δορυφορικού εντοπισμού. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας 
Υγείας του Υπουργείου Υγείας επισήμανε ότι η συγκεκριμένη έρευνα λαμβάνει υπόψη 
κρίσιμα ασφαλή όρια τα οποία δεν είναι ευρέως αποδεκτά στον επιστημονικό χώρο, 
ενώ επιπρόσθετα είναι κατά πολύ χαμηλότερα από αυτά που θέτει η Ευρωπαϊκή 
Ένωση ως ασφαλή για τον άνθρωπο.  Περαιτέρω, επισήμανε ότι λανθασμένα γίνεται 
αναφορά στο συγκεκριμένο ψήφισμα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, αφού σε αυτό δε 
γίνεται οποιαδήποτε αναφορά στις συγκεκριμένες συσκευές.   

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, οι συγκεκριμένες συσκευές εκπέμπουν 
ακτινοβολία για λιγότερο από ένα δευτερόλεπτο κάθε ώρα και μικρότερης έντασης 
από αυτή που εκπέμπει ένα κινητό τηλέφωνο.  Συναφώς, τόνισε ότι τα επίπεδα της 
ακτινοβολίας που εκπέμπονται δεν υπερβαίνουν τα όρια που θεωρούνται επιτρεπτά 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και ως εκ τούτου οι υπό αναφορά συσκευές δεν ενέχουν  
οποιοδήποτε κίνδυνο για την ανθρώπινη υγεία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
ιδιαίτερα υπόψη και τις πιο πάνω διαβεβαιώσεις των αρμοδίων, αποφάσισε ομόφωνα 
να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μια αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μια αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εμείς διαφωνούμε! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ιαφωνείτε.  Μάλιστα! 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και μία αποχή, οι κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Εγκατάστασης και Χρήσης Αυτόματων 
Εξωτερικών Απινιδωτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Εγκατάστασης και Χρήσης Αυτόματων Εξωτερικών Απινιδωτών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Κυπριανού  Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνα Ακκελίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε 
αρκετές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 7 Μαΐου και 29 
Οκτωβρίου 2009. Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 
Εγκατάστασης και Χρήσης Αυτόματων Εξωτερικών Απινιδωτών Νόμου, ώστε η ισχύς 
όλων των διατάξεών του, περιλαμβανομένων και αυτών που έχουν ήδη τεθεί σε ισχύ, 
να αρχίσει σε ημερομηνία που θα καθορίσει το Υπουργικό Συμβούλιο με 
γνωστοποίησή του που θα δημοσιευτεί στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.  

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με το άρθρο 13 της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας, έχουν τεθεί σε ισχύ μόνο ορισμένες διατάξεις της, ενώ, σύμφωνα με την 
ίδια διάταξη, οι υπόλοιπες θα τεθούν σε ισχύ εν όλω ή εν μέρει με γνωστοποίηση του 
Υπουργικού Συμβουλίου που θα δημοσιευτεί στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας. Ειδικότερα, έχουν τεθεί σε ισχύ: 

1. οι διατάξεις της που καθορίζουν ρητά τους χώρους στους οποίους 
υποχρεωτικά εγκαθίστανται αυτόματοι εξωτερικοί απινιδωτές από τις 19 
Μαρτίου 2009 και 

2. οι διατάξεις της που αφορούν την υποχρεωτική εγκατάσταση αυτόματων 
εξωτερικών απινιδωτών σε δημόσιες υπηρεσίες, οργανισμούς ή ιδιωτικές 
επιχειρήσεις όπου εργοδοτούνται ή διακινούνται πέραν των πεντακοσίων 
προσώπων την ημέρα από τις 19 Ιουνίου 2009, ημερομηνία μεταγενέστερη της 
ημερομηνίας κατάθεσης του υπό αναφορά νομοσχεδίου στη Βουλή.   
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας, η προτεινόμενη με το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία, για να παρασχεθεί στους κυβερνητικούς 
αρμόδιους ο αναγκαίος χρόνος να προβούν στην αναθεώρηση ποικίλων διατάξεων 
της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, περιλαμβανομένων και αυτών που δεν 
έχουν ακόμη τεθεί σε ισχύ, με στόχο να καταστεί αποτελεσματική η εφαρμογή της. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ανέφερε στην επιτροπή ότι από νομικής πλευράς δεν υπάρχει οποιοδήποτε κώλυμα 
σε σχέση με την αναστολή των διατάξεων της πιο πάνω βασικής νομοθεσίας, οι 
οποίες έχουν ήδη μεμονωμένα τεθεί σε ισχύ, παρά το γεγονός ότι συγκεκριμένες 
υπηρεσίες, οργανισμοί και επιχειρήσεις έχουν προβεί στις απαραίτητες ενέργειες προς 
συμμόρφωσή τους με τις διατάξεις που τους υποχρεώνουν να εγκαθιστούν 
αυτόματους εξωτερικούς απινιδωτές.  

 Σημειώνεται ότι, πριν ακόμη κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο στη Βουλή, απασχόλησε την επιτροπή συναφές με την υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία θέμα, στα πλαίσια του οποίου συζητήθηκαν τα 
προβλήματα που έχουν προκύψει σε σχέση με την εφαρμογή της. Στην εν λόγω 
συνεδρία της επιτροπής, στην οποία παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Εφόρου 
Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, του Κυπριακού 
Συμβουλίου Αναζωογόνησης, του ΚΕΒΕ, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, της 
Παγκύπριας Συνεργατικής Συνομοσπονδίας και του Συνδέσμου Αντιπροσώπων 
Ιατρικού και Επιστημονικού Εξοπλισμού Κύπρου, επισημάνθηκε από όλους τους 
παρευρισκόμενους ότι η υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία παρουσιάζει πολλές 
αδυναμίες και τονίστηκε η ανάγκη αναθεώρησης ορισμένων διατάξεών της, αφού 
προηγουμένως παρασχεθεί ο αναγκαίος χρόνος στο αρμόδιο υπουργείο να 
διαβουλευτεί με όλες τις εμπλεκόμενες πλευρές. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου η επιτροπή 
εξέφρασε επιφυλάξεις σε σχέση με την προτεινόμενη στο νομοσχέδιο αναστολή των 
υπό αναφορά διατάξεων σε ημερομηνία που θα καθορίσει το Υπουργικό Συμβούλιο 
και εξέφρασε τη θέση πως η υπό αναφορά αναστολή της ισχύος τους θα πρέπει να 
γίνει για ορισμένο χρονικό διάστημα, το οποίο θα πρέπει να καθοριστεί στον 
προτεινόμενο νόμο. Περαιτέρω, η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και 
επεξηγήσεις από τους κυβερνητικούς αρμόδιους για ποικίλα ζητήματα που άπτονται 
της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας και ενημερώθηκε για ορισμένες 
τροποποιήσεις που προτίθεται το Υπουργείο Υγείας να επιφέρει σ’ αυτήν, 
προκειμένου να καταστεί αποτελεσματική. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, στη βάση της πιο πάνω ενημέρωσης που 
έτυχε και με τη σύμφωνη γνώμη των εκπροσώπων του Υπουργείου Υγείας, 
αποφάσισε να διαμορφώσει το κείμενο του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ώστε να 
ανασταλεί η εφαρμογή των υπό αναφορά διατάξεων μέχρι την 31η Ιανουαρίου 2010 
αντί μέχρι την ημερομηνία που θα καθορίσει το Υπουργικό Συμβούλιο με 
γνωστοποίησή του στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, όπως προτείνεται στο 
νομοσχέδιο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το κείμενο του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου σύμφωνα με τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μάλιστα, κύριε Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για το θέμα αυτό ομόφωνα η επιτροπή εισηγείται την αναβολή 
του, γιατί υπάρχει ουσιαστικό πρόβλημα για πλήρη και σωστή εφαρμογή και επειδή 
είναι θέμα το οποίο έχει άμεση σχέση με τη σωτηρία ζωών, που είναι και ο σκοπός 
αυτού του νομοσχεδίου.  Γι’ αυτό αποφασίσαμε να ζητήσουμε αναβολή, ούτως ώστε 
να γίνει μέσα από διαβουλεύσεις και σωστές διαδικασίες περαιτέρω επεξεργασία του 
νομοσχεδίου, ούτως ώστε να τύχει σωστής εφαρμογής.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην εισήγηση τη συγκεκριμένη;  ∆ύο 
εβδομάδες, κύριε Κωνσταντίνου, είναι αρκετές; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για ποιο από τα δυο;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για τους απινιδωτές. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ένα λεπτό!  Να αναβληθεί το θέμα ή να ανασταλεί η εφαρμογή του; 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Η εφαρμογή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άρα, ψηφίζουμε και αναστέλλεται η εφαρμογή για δεκαπέντε μέρες. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Μάλιστα!  Όχι για δεκαπέντε, μέχρι την 31η Ιανουαρίου 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η επιτροπή τι λέει; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Έκαμνες λόγια εχτές, γιατί έλειπα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου, είναι σύμφωνη η επιτροπή σε σχέση με την αναστολή της 
εφαρμογής; 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Βεβαίως.  Αναφέρεται και στην έκθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγκατάστασης και Χρήσης 
Αυτόματων Εξωτερικών Απινιδωτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Οι περί Σπόρων (Εγγραφή Φυτικών Γενετικών 
Πόρων των Γεωργικών Ειδών στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών) Κανονισμοί του 
2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Εγγραφή Φυτικών Γενετικών Πόρων των 
Γεωργικών Ειδών στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών) Κανονισμοί του 2009»  

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 
Οκτωβρίου 2009.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας και του 
Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των 
αγροτικών οργανώσεων “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Ο Κυπριακός 
Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ και 
“Ευρωαγροτικός Σύνδεσμος Κύπρου”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στη συνεδρία της επιτροπής.   
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 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 14 του περί Σπόρων Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας, 
ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το ευρωπαϊκό κεκτημένο 
και πιο συγκεκριμένα με την Οδηγία 2008/62/ΕΚ της Επιτροπής της 20ής Ιουνίου 2008 
για την πρόβλεψη ορισμένων παρεκκλίσεων για την αποδοχή γεωργικών ντόπιων 
αβελτίωτων φυλών και ποικιλιών που είναι φυσικώς προσαρμοσμένες στις τοπικές και 
περιφερειακές συνθήκες και απειλούνται από γενετική διάβρωση, καθώς και για τη 
διάθεση στην αγορά σπόρων και σπόρων γεωμήλων των εν λόγω ντόπιων φυλών και 
ποικιλιών. 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς παρέχεται στο Τμήμα 
Γεωργίας η δυνατότητα για εγγραφή στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών των 
Καλλιεργούμενων Γεωργικών Ειδών ντόπιων παραδοσιακών ποικιλιών και ποικιλιών 
σπόρων οι οποίες είναι φυσικά προσαρμοσμένες στις τοπικές και περιφερειακές 
συνθήκες και απειλούνται από γενετική διάβρωση, καθώς και για εμπορία σπόρων 
των ντόπιων παραδοσιακών ποικιλιών και ποικιλιών. 

 Στο στάδιο της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών τα μέλη της επιτροπής 
ενημερώθηκαν διεξοδικά από τους κυβερνητικούς αρμοδίους για τις επί μέρους 
πρόνοιες αυτών. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν από 
την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 είναι «Οι περί Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών - Θέση 
Λειτουργού Αγροτικών Πληρωμών Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009».   Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών - Θέση 

Λειτουργού Αγροτικών Πληρωμών Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 
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 Μαρία Κυριακού  Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 Ιουνίου 
και 22 Οκτωβρίου 2009.  Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών, της συνδικαλιστικής 
οργάνωσης ΠΑΣΥ∆Υ και των αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ και “Παναγροτικός 
Σύνδεσμος”.  Οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, “Αγροτική” και “Ευρωαγροτικός 
Σύνδεσμος Κύπρου”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των 
άρθρων 20 και 45 του περί Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών Νόμου, είναι η 
αντικατάσταση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Λειτουργού 
Αγροτικών Πληρωμών Α΄ στον Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών με νέο σχέδιο 
υπηρεσίας, όπως η θέση αυτή περιλαμβάνεται στους περί Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών - Θέσεις Πρώτου Λειτουργού Αγροτικών Πληρωμών, Λειτουργού 
Αγροτικών Πληρωμών Α´, Λειτουργού Αγροτικών Πληρωμών, Γραμματειακού 
Λειτουργού, Τεχνικού Αγροτικών Πληρωμών και Γραφέα (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμούς του 2005, ώστε να μετατραπεί από θέση πρώτου διορισμού και 
προαγωγής σε θέση προαγωγής μόνο. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, ο 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
επισήμανε ότι η υπό αναφορά θέση διαμορφώθηκε ως θέση πρώτου διορισμού και 
προαγωγής από τη σύσταση του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών το 2004, όταν 
όλοι οι εργαζόμενοι στον εν λόγω οργανισμό ήταν νεοπροσληφθέντες.  Συναφώς, για 
την αποφυγή προβλημάτων ελλιπούς στελέχωσης στις μεσαίες διευθυντικές βαθμίδες 
της πυραμίδας του πιο πάνω οργανισμού, η εργοδοτική πλευρά σε συνεργασία με τη 
συνδικαλιστική πλευρά αποφάσισαν όπως η θέση Λειτουργού Αγροτικών Πληρωμών 
Α΄ αποτελέσει θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής. Παράλληλα, είχαν δεσμευθεί 
να προωθήσουν την αντικατάσταση του εν λόγω σχεδίου, κατά το χρόνο που οι υπό 
αναφορά υπάλληλοι στον οργανισμό θα αποκτούσαν την απαιτούμενη προϋπηρεσία 
για προαγωγή.   

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού ανέφερε 
ότι η προτεινόμενη αντικατάσταση του υπό αναφορά σχεδίου υπηρεσίας είναι 
αναγκαία, ώστε αυτό να συμβαδίζει με τη γενικά ακολουθούμενη πολιτική, όπως αυτή 
έχει διαμορφωθεί κατόπιν συμφωνίας με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις, σύμφωνα με 
την οποία όλες οι θέσεις στις μισθοδοτικές κλίμακες Α11 και Α13 στη δημόσια 
υπηρεσία και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα είναι κατά κανόνα θέσεις προαγωγής.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στην 
ολομέλεια του σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί 
κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 
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 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Έλεγχος Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, Παρασκευή, Χορήγηση και Χρήση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων (Έλεγχος 
Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, Παρασκευή, Χορήγηση και Χρήση) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού  Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 29 
Οκτωβρίου 2009.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ, 
“Αγροτική” και “Ευρωαγροτικός Σύνδεσμος Κύπρου”.  Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Εισαγωγέων και ∆ιανομέων Κτηνιατρικών Φαρμάκων, ο Παγκύπριος Κτηνιατρικός 
Σύλλογος και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”, παρ’ όλο 
που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων (Έλεγχος Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, 
Παρασκευή, Χορήγηση και Χρήση) Νόμου, ώστε να επιτευχθεί η διόρθωση του 
σχετικού άρθρου της προαναφερθείσας νομοθεσίας αναφορικά με την έκδοση ειδικής 
άδειας κυκλοφορίας κτηνιατρικών φαρμακευτικών προϊόντων. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, η εν λόγω 
τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, προκειμένου να διορθωθεί λάθος το οποίο εκ 
παραδρομής ενσωματώθηκε στην εθνική νομοθεσία κατά τη μεταφορά σχετικής 
ευρωπαϊκής Οδηγίας. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με την υπό συζήτηση προτεινόμενη 
τροποποίηση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στην 
ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών 
Προϊόντων (Έλεγχος Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, Παρασκευή, Χορήγηση και 
Χρήση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στο νομοσχέδιο που έχουμε κηρύξει επείγον στην αρχή της 
συνεδρίας και που τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιώργος Βαρνάβα, εκπροσωπώντας  

 Γιάννος Λαμάρης τον κ. Μαρίνο Σιζόπουλο 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της 
ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η υιοθέτηση μειωμένου συντελεστή 
ειδικού φόρου κατανάλωσης (ΕΦΚ) στο πετρέλαιο θέρμανσης, ώστε να παρέχεται η 
δυνατότητα χρήσης φθηνότερου πετρελαίου στους καταναλωτές.   

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο, ο συντελεστής που υιοθετείται συνάδει με την Οδηγία 
2003/96/ΕΚ του Συμβουλίου της 27ης Οκτωβρίου 2003, η οποία, μεταξύ άλλων, δίνει 
τη δυνατότητα για υιοθέτηση μειωμένου συντελεστή ΕΦΚ στα καύσιμα θέρμανσης. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, με βάση τις διατάξεις του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, τα 
ενεργειακά προϊόντα, μεταξύ των οποίων το πετρέλαιο εσωτερικής καύσης και το 
φωτιστικό πετρέλαιο, επιβαρύνονται με ΕΦΚ στα πλαίσια εφαρμογής της σχετικής 
κοινοτικής νομοθεσίας.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι ισχύοντες συντελεστές ΕΦΚ στο πετρέλαιο 
εσωτερικής καύσης και στο φωτιστικό πετρέλαιο, που χρησιμοποιούνται ως καύσιμα 
θέρμανσης, ανέρχονται σε €124,73 τα 1 000 λίτρα.   

 Συναφώς, διευκρινίζεται ότι οι εν λόγω συντελεστές υπερβαίνουν τους 
αντίστοιχους ελάχιστους συντελεστές ΕΦΚ για το πετρέλαιο θέρμανσης που 
διαλαμβάνονται στην κοινοτική νομοθεσία (Οδηγία 2003/96/ΕΚ), οι οποίοι ανέρχονται 
σε €21,00 τα 1 000 λίτρα για το πετρέλαιο εσωτερικής καύσης και €0 για το φωτιστικό 
πετρέλαιο.   

 Περαιτέρω, διευκρινίζεται ότι με βάση την Οδηγία αυτή τα κράτη μέλη δύναται 
να καθορίζουν ελεύθερα τους εθνικούς τους συντελεστές, το ύψος των οποίων μπορεί 
και να υπερβαίνει τα ελάχιστα κοινοτικά επίπεδα φορολογίας.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο, στα πλαίσια ενίσχυσης των κοινωνικών παροχών του κράτους, 
προτείνεται όπως ο συντελεστής ΕΦΚ στο πετρέλαιο εσωτερικής καύσης και στο 
φωτιστικό πετρέλαιο, τα οποία χρησιμοποιούνται ως καύσιμα θέρμανσης, μειωθεί 
κατά τη διάρκεια της χειμερινής περιόδου, που λήγει την 31η Μαρτίου 2010, στα 
€21,00 τα 1 000 λίτρα, συντελεστής ο οποίος, όπως έχει προαναφερθεί, αντιστοιχεί 
στον ελάχιστο κοινοτικό συντελεστή ΕΦΚ στο πετρέλαιο εσωτερικής καύσης, που 
χρησιμοποιείται ως καύσιμο θέρμανσης.  Σημειώνεται ότι ο εν λόγω συντελεστής 
υιοθετήθηκε και κατά την αντίστοιχη χειμερινή περίοδο 2008-2009.   

 Όπως αναφέρεται στην ίδια εισηγητική έκθεση, με βάση στατιστικά στοιχεία 
σχετικά με την κατανάλωση πετρελαίου θέρμανσης κατά τη χειμερινή περίοδο 
Νοεμβρίου 2008-Μαρτίου 2009, εκτιμάται ότι με τον προτεινόμενο συντελεστή (€21,00 
τα 1 000 λίτρα) θα υπάρξει απώλεια εσόδων από ΕΦΚ και ΦΠΑ ύψους €14,5 εκατομ. 
περίπου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
των στοιχείων που έχουν κατατεθεί ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, 
αφού προηγουμένως τροποποιηθεί έπειτα από συνεννόηση με την εκτελεστική 
εξουσία, έτσι ώστε να τεθεί σε ισχύ από τις 6 Νοεμβρίου 2009. 

 Με την ευκαιρία της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου, η επιτροπή έλαβε τη 
διαβεβαίωση των αρμοδίων ότι η κυβέρνηση, πρόσθετα με τα πιο πάνω μέτρα, θα 
επαναλάβει την παραχώρηση πρόσθετης οικονομικής βοήθειας στους κατοίκους των 
ορεινών περιοχών με υψόμετρο πέραν των 600 μέτρων.  
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χριστοφόρου.   

 Αντιλαμβάνομαι ότι θα είναι σύντομη αγόρευση, έτσι, κύριε Χριστοφόρου; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Όπως πάντα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όπως πάντα!  Μάλιστα! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εμείς δικαιούμεθα σήμερα να αισθανόμαστε διπλή ικανοποίηση.  Πρώτα, γιατί 
κάποτε από αυτό το βήμα ήμασταν η μοναδική παράταξη που προσπαθούσε να 
πείσει όλα τα μέλη του κοινοβουλίου ότι η θέρμανση είναι κοινωνικό αγαθό και ως 
κοινωνικό αγαθό ετύγχανε του δείκτη προστασίας όλων των χωρών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης πλην της Κύπρου.  Η θέση μας ότι το φόρο κατανάλωσης για το 
πετρέλαιο θέρμανσης οφείλαμε να τον μειώσουμε στο ίδιο επίπεδο που ήταν στις 
άλλες χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή στο 1 σεντ τότε, σε αντιστοιχία 
με τη λίρα, όχι μόνο δεν εύρισκε την απήχηση των υπολοίπων, αλλά επετροβολείτο η 
θέση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού με επίθετα ανάξια αναφοράς σήμερα.  
Ουσιαστικά, η επιμονή, η σταθερή θέση μας, η εμμονή μας ότι αυτό το μέτρο οφείλαμε 
να το εφαρμόσουμε για όλα τα κυπριακά νοικοκυριά αφαιρώντας το φόρο 
κατανάλωσης και τίποτε άλλο ουσιαστικά, στηρίζοντας αυτό το κοινωνικό αγαθό, 
χωρίς επιδότηση από το κράτος ουσιαστικά, πιστεύω ότι αυτή τη στιγμή 
επιβεβαιώνουν την ορθότητα της θέσης μας τότε, αλλά και ακυρώνουν όσους πρόωρα 
τότε μας εχαρακτήριζαν είτε με λαϊκίστικους αφορισμούς είτε με άλλους τρόπους.  
Αυτό το μέτρο αναγνωρίστηκε και έτυχε και της λαϊκής κοινωνικής αποδοχής, αλλά 
πολύ περισσότερο -και χαίρομαι και εκφράζω αυτή τη χαρά μου σήμερα- πιστεύω, και 
όλων των μελών του κοινοβουλίου.   

 Το δεύτερο, το σημαντικό για μας, που εκφράζουμε τη χαρά και την 
ικανοποίησή μας, είναι ότι η κυβέρνηση, που αναμέναμε ότι με τον ερχομό του 
χειμώνα αυτοβούλως και αυτοπροαιρέτως θα προέβαινε στην επανάληψη ενός ήδη 
κατοχυρωμένου κεκτημένου μέτρου για το λαό, όχι μόνο ολιγώρησε, όχι μόνο δεν 
ασχολείτο, αλλά έπρεπε να ακουστεί και πάλι η δική μας η φωνή, για να υποχρεωθεί η 
κυβέρνηση, μπροστά όχι μόνο πλέον στη δική μας τη φωνή, αλλά και στη φωνή του 
κοινωνικού συνόλου, άρον άρον να πάρει το μέτρο στο Υπουργικό Συμβούλιο και να 
λάβει την απόφαση, απόφαση που, όπως είπα, δεν μπορεί παρά μόνο να 
ικανοποιήσει μια παράταξη που, όπως είπα, αμφισβητήθηκε, χυδαιολογήθηκε γι’ αυτό 
το μέτρο και βρέθηκε σε αντίθεση και αντιπαράθεση επί μακρό χρονικό διάστημα.   

 Πέραν τούτων, σήμερα είναι πραγματικότητα ότι η μείωση του φόρου 
κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρμανσης θα δώσει τη δυνατότητα σε όλα τα κυπριακά 
νοικοκυριά να έχουν θέρμανση σε τιμές που θα μπορούν να αντεπεξέλθουν σε μια 
περίοδο οικονομικής κρίσης.  Όμως εδώ πρέπει να λέμε αλήθειες.  Η κυβέρνηση αυτό 
που αφαιρεί είναι μέρος του φόρου.  Ήδη θα υπάρχει φόρος 2,1 σεντ.  Λάβετε υπόψη 
ότι για το πετρέλαιο θέρμανσης, για να μην υπάρχει εικόνα και εντύπωση ότι είναι 
αφορολόγητο, ήδη υπάρχει φόρος προστιθέμενης αξίας 15% και ήδη υπάρχει τέλος 
για τον ΚΟ∆ΑΠ, επιπρόσθετο τέλος, δηλαδή ούτως ή άλλως η κυβέρνηση συνεχίζει να 
εισπράττει φόρους από το πετρέλαιο θέρμανσης και από τα άλλα πετρελαιοειδή.   Για 
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να αντιληφθείτε πόσο μικρόψυχη ήταν η αντιμετώπιση για το πετρέλαιο θέρμανσης, 
να σας πω ότι το κόστος των φόρων που ουσιαστικά απαλλάττονται οι πολίτες με τη 
μείωση του φόρου κατανάλωσης του πετρελαίου θέρμανσης είναι υποδιαίρεση του 
συνολικού φόρου που εισπράττει από τα πετρελαιοειδή η κυβέρνηση.  Ενώ η 
κυβέρνηση αυτή τη χρονιά θα εισπράξει περίπου €500 εκατομ. φόρους από τα 
πετρελαιοειδή, αφαιρεί φόρο, για να στηρίξει αυτό το κοινωνικό αγαθό, της τάξης των 
€14 εκατομ.  Αυτή είναι η σύγκριση των ποσών και των φόρων! Και πρέπει και είναι 
ευκαιρία να το πω, ότι, και 1 σεντ να είναι η αξία και η τιμή των πετρελαιοειδών, είτε 
της βενζίνης είτε του πετρελαίου είτε του πετρελαίου θέρμανσης, η κυβέρνηση θα 
εισπράττει περί τα 30 σεντ με 40 σεντ φόρους!  Αυτή είναι η πραγματικότητα, η 
σκληρή πραγματικότητα για τα καύσιμα και τα πετρελαιοειδή, που επωμίζεται ο 
πολίτης! Ουσιαστικά, φεύγουν €500 εκατομ. καθεχρονικά φόροι από τις τσέπες του 
καταναλωτή σε περίοδο οικονομικής κρίσης και είναι αυτοί που επιβαρύνουν με 35% 
μέχρι 40% την τιμή και την αξία των πετρελαιοειδών.   

 Όπως είπα, το θέμα της θέρμανσης για μας είναι ύψιστης κοινωνικής σημασίας.  
Θεωρείται κοινωνικό αγαθό που πρέπει να προσφέρεται σε χαμηλές τιμές, όπως με 
αντίστοιχο τρόπο θεωρήσαμε και το ηλεκτρικό ρεύμα, που δυστυχώς με την παρούσα 
κυβέρνηση υπήρξαν αυξήσεις και συνεχίζονται, φορολογίες της τάξεως του 18% μέχρι 
20%.  Αυτό το κοινωνικό αγαθό εμείς λέμε ότι πρέπει να προσφέρεται ισοτίμως και με 
ίδιους, ισοδύναμους, όρους σε όλους τους πολίτες, σε όλα τα κυπριακά νοικοκυριά.  
Γι’ αυτό και υπεραμυνθήκαμε της θέσης ότι πρέπει να λάβουν επιπρόσθετο επίδομα 
θέρμανσης αυτοί που βρίσκονται στις ορεινές περιοχές, αλλά δεν πρέπει να 
αγνοήσουμε και αυτούς που και το κυβερνών ΑΚΕΛ, όταν δεν ήταν στην κυβέρνηση, 
προασπιζόταν -και ήταν από τις λίγες φορές που συνταυτιζόταν και με τη θέση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, ότι πρέπει να στηρίξουμε- όλους αυτούς που βρίσκονται 
στους προσφυγικούς συνοικισμούς και σε άλλες περιοχές, αυτούς τους 
χαμηλοσυνταξιούχους, τους χαμηλόμισθους των €400 και €500, οι οποίοι ουσιαστικά 
πρέπει να διαθέτουν το 40% με 50% της σύνταξης ή του μισθού τους για τη θέρμανση 
με άλλα μέσα, με υγραέριο, με ξύλα και με οποιουσδήποτε άλλους τρόπους.  Αυτούς 
λοιπόν, μέχρι σήμερα τουλάχιστο που είναι η πληροφόρησή μας, δεν τους 
συμπεριέλαβε μια κυβέρνηση που διατεινόταν, τουλάχιστο προεκλογικά, ότι φέρει το 
φιλολαϊκό στίγμα.   

 Εμείς αναμένουμε από την παρούσα κυβέρνηση αυτή τη μεγάλη κατηγορία των 
συμπολιτών μας και των νοικοκυριών, που ουσιαστικά μένουν αβοήθητοι και 
απροστάτευτοι όσον αφορά το ζήτημα του υψίστης σημασίας κοινωνικού αγαθού, που 
είναι η θέρμανση, να την προστατέψει με συγκεκριμένα μέτρα.  Εμείς θα είμαστε οι 
πρώτοι που θα χαιρετίσουμε, εάν η παρούσα κυβέρνηση καλύψει και αυτή την 
κατηγορία των συμπολιτών μας, κάτι που, επαναλαμβάνω, δεν ήταν θέση μόνο του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. αναγνωρίζω ότι ήταν και θέση του ΑΚΕΛ, τουλάχιστο 
μέχρι το 2008. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Οφείλω να ομολογήσω ότι η αντιπολίτευση έχει κερδίσει τη μάχη του 
μηδενισμού και της ισοπέδωσης, διότι σήμερα αυτή η τακτική, η οποία ακολουθείται 
για όλα τα κοινωνικά μέτρα της κυβέρνησης, έφθασε στο απόγειό της. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κερδίζουμε μάχες πάντως! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Παρ’ όλα αυτά, εμείς προχωρούμε μπροστά, εφαρμόζουμε και υλοποιούμε τη 
δέσμευση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για μια πιο δίκαιη κοινωνία κι αυτή η 
κοινωνία είναι δικαιότερη.  Ικανοποιούμε τον κυπριακό λαό, έχοντας συνείδηση ότι 
σίγουρα δεν μπορούμε σε καμιά περίπτωση να ικανοποιήσουμε αυτή την 
αντιπολίτευση.  Πραγματικά, νιώθω ότι βρισκόμαστε στον αστερισμό του παράδοξου, 
γιατί η αντιπολίτευση σήμερα βάλλει ενάντια στη μοναδική κυβέρνηση που μείωσε το 
φόρο κατανάλωσης στα 2,1 σεντ.  Καμιά άλλη προηγούμενη δεν το έκανε.  Η μείωση 
είναι από την ημέρα που ανέλαβε ο ∆ημήτρης ο Χριστόφιας.  Μειώσεις υπήρχαν και 
στο παρελθόν αλλά όχι αυτού του επιπέδου. 

 Τρίτον, μια διόρθωση η οποία αναγράφεται και στην εισηγητική έκθεση προς 
αποκατάσταση της αλήθειας:  Η μείωση είναι στο επίπεδο του ελάχιστου φόρου στον 
οποίο μας επιτρέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση να προχωρήσουμε.  ∆εν μπορεί με κανένα 
τρόπο να πάει πιο κάτω.   Κατά συνέπεια, κι εδώ οι αιτιάσεις θεωρώ ότι αδικούν την 
κυβέρνηση.   Την ίδια στιγμή μέσα στην εισηγητική έκθεση αναγράφεται κι έχει 
ξεκαθαριστεί ότι των ίδιων ωφελημάτων των οποίων έτυχαν οι κάτοικοι των ορεινών 
περιοχών πέρσι θα τύχουν και φέτος, με βάση το υψόμετρο των 600 μέτρων, το οποίο 
καθορίζεται, και αυτά τα χρήματα θα πληρωθούν πολύ σύντομα από το Πάγιο Ταμείο 
της ∆ημοκρατίας. 

 Την ίδια στιγμή κάποιοι συνάδελφοι ξεχνούν ότι, βάλλοντας ενάντια σε έναν 
ημικρατικό οργανισμό όπως είναι η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, ξεχνούν, λέω, ότι μια 
από τις πρώτες ενέργειες αυτής της κυβέρνησης ήταν να πάρει €10 εκατομ., το 
μοναδικό ποσό που πήρε από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, για να τα 
χρησιμοποιήσει, στηρίζοντας νοικοκυριά πολυτέκνων όσον αφορά στην κατανάλωση 
ηλεκτρικού ρεύματος, αλλά και άλλες κοινωνικές παροχές.  Αδικούμε λοιπόν αυτή την 
κυβέρνηση, η οποία ήρθε να στηρίξει έναν ημικρατικό οργανισμό ο οποίος επλήρωνε 
φόρο εισοδήματος 25% έναντι όλων των άλλων επιχειρήσεων που στο μέλλον θα 
παράγουν ηλεκτρισμό, των ιδιωτικών επιχειρήσεων, και θα πληρώνουν 10%, με 
αποτέλεσμα αυτός ο οργανισμός να μπορεί να σταθεί στα πόδια του και να 
προχωρήσει. 

 Από το 1983 δεν έχουν επιβληθεί αυξήσεις στις ταρίφες του ηλεκτρικού 
ρεύματος και εγκρίθηκαν από το ρυθμιστή αυξήσεις ύψους €9 κατ’ έτος για κάθε μέσο 
νοικοκυριό και η αντιπολίτευση μιλά για καταλήστευση των κυπριακών νοικοκυριών.  
Έλεος!  Πραγματικά, έλεος! 

 Να πω και κάτι άλλο.  Η σημερινή αντιπολίτευση δε συγκινείται, όταν ο όποιος 
ιδιώτης πουλά υπηρεσίες αυξάνει τις τιμές των προϊόντων του, εκεί δε ζητούν να 
υπάρξει έλεγχος, ούτε αν αυξάνεται η τιμή του ψωμιού ή του γάλακτος ή των 
καυσίμων.  Ποτέ δε συγκινήθηκαν, να φέρουν αυτές τις εταιρείες ενώπιον της Βουλής 
των Αντιπροσώπων.  Αλλά εδώ πρόκειται για την  Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου.  Κι 
εδώ είναι ακριβώς εκείνο που έχουν πίσω από το κεφάλι τους, το οποίο ποτέ δεν 
απέκρυψαν, η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου και 
όλοι οι ημικρατικοί οργανισμοί οι οποίοι μπορούν και διαθέτουν πλούτο να 
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ιδιωτικοποιηθούν, να τους δώσουμε στους ιδιώτες, για να μη μας ρωτούν πότε θα 
αυξάνουν το ρεύμα ή το τηλέφωνο ή οποιαδήποτε άλλη υπηρεσία πουλούν στον 
κόσμο.  Αυτός ήταν ο στόχος και, επειδή απέτυχαν να εφαρμόσουν και να 
υλοποιήσουν αυτή τη νεοφιλελεύθερη πολιτική, έρχονται σήμερα να πολεμούν έναν 
ημικρατικό οργανισμό, υποσκάπτοντάς τον, για να μην επιβιώσει, να τουμπάρει, για 
να ευνοήσουμε στο τέλος της ημέρας εκείνους τους οποίους ταχθήκαμε να 
υπηρετούμε. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Ευαγόρου. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ακούγοντας τον κ. Χριστοφόρου, το πρώτο πράγμα που πρέπει να σκεφθεί 
κανείς είναι ότι θα είχαν περισσότερη αξιοπιστία αυτά που ακούσαμε -με όλο το 
σεβασμό που τρέφω προς το συγκεκριμένο συνάδελφο- εάν αυτό το μέτρο 
εφαρμοζόταν και επί της διακυβέρνησης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Αφού ήταν μηδέν ο φόρος! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Γιατί;  ∆εν υπήρχε κρύο τότε;  Ξεχνάμε κάτι, κύριε Χριστοφόρου.  Εδώ δε 
μιλάμε μόνο για τη μείωση του φόρου κατανάλωσης που ξεκίνησε επί προηγούμενης 
διακυβέρνησης.  Μιλάμε παράλληλα για τη συνέχιση μιας πρακτικής που ξεκίνησε 
επίσης επί της προηγούμενης διακυβέρνησης, σύμφωνα με την οποία παρέχεται 
πρόσθετη οικονομική βοήθεια στους κατοίκους των ορεινών περιοχών με υψόμετρο 
πέραν των 600 μέτρων.  Επομένως, δεν είναι μόνο η μείωση στο φόρο κατανάλωσης. 

είναι και αυτό το μέτρο και είναι ιδιαίτερα σημαντικό. 

 Εδώ θα πρέπει να κάνουμε ένα διαχωρισμό.  Σίγουρα, αυτό το μέτρο είναι 
θετικό και γι’ αυτό το υποστηρίζει το ∆ημοκρατικό Κόμμα, όμως, κατά τη δική μας 
αντίληψη, είναι επικίνδυνο να διεξάγουμε κοινωνική πολιτική παράλληλα ή 
χρησιμοποιώντας την ενεργειακή πολιτική, γιατί υπάρχει μια αρχή που είναι αντιφατική 
με αυτό το συγκεκριμένο σκοπό και είναι η αρχή της εξοικονόμησης ενέργειας.  Η 
μείωση των φόρων κατανάλωσης όσον αφορά την ενέργεια στέλνει λανθασμένα 
μηνύματα όσον αφορά την εξοικονόμηση ενέργειας.  Επομένως, πιο σωστή πρακτική 
είναι η παραχώρηση επιδομάτων σε εκείνες τις κατηγορίες του πληθυσμού που 
ακριβώς επωμίζονται τις χειρότερες ή τις πιο δυσμενείς συνέπειες της αύξησης του 
κόστους της ενέργειας, στην προκειμένη περίπτωση όσον αφορά την αύξηση του 
κόστους του πετρελαίου θέρμανσης.   

 Και εδώ επισημαίνω ότι όσον αφορά τη μείωση του φόρου κατανάλωσης ίσως, 
ναι, να είναι μεγαλύτερη η μείωση που γίνεται τώρα, αλλά υπενθυμίζω ότι το επίδομα 
που δινόταν επί προηγούμενης διακυβέρνησης στους κατοίκους των ορεινών 
περιοχών ήταν £150 ανά νοικοκυριό και σήμερα μιλάμε για €75 ανά άτομο.  
Επομένως, εκτός αν μια οικογένεια έχει τέσσερα και πέντε μέλη και πάνω, μιλάμε για 
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περισσότερα χρήματα που δίνονταν τότε υπό μορφή επιδόματος σε σύγκριση με το τι 
δίνεται σήμερα.   

 Παρά ταύτα, εμείς επιμένουμε ότι είναι ένα θετικό μέτρο. Σε αυτή την κρίσιμη 
περίοδο συγκεκριμένες  κατηγορίες  πληθυσμού μας αντιμετωπίζουν ιδιαίτερα 
προβλήματα -τώρα που μπήκε και το κρύο- και μέσα στα πλαίσια ακριβώς αυτής της 
οικονομικής κρίσης χρειάζεται αυτή η επιπρόσθετη βοήθεια σε εκείνα τα τμήματα του 
πληθυσμού μας που έχουν αυτή την ανάγκη, ώστε να τα βγάλουν πέρα.  Όμως εδώ 
θα πρέπει να σημειώσουμε ότι ίσως αυτό το μέτρο θα ήταν καλύτερα να είχε έρθει 
νωρίτερα, επειδή το κρύο ξεκίνησε εδώ και καιρό και ήδη κάποια νοικοκυριά 
έσπευσαν και ήδη έχουν γεμίσει τα ντεπόζιτά τους με πετρέλαιο θέρμανσης.  Ε, αυτοί 
δε θα επωφεληθούν από τη μείωση του φόρου κατανάλωσης.  Και, επειδή δεν 
μπορούν να έρθουν τώρα να τα ζητήσουν πίσω, αυτοί που κρύωσαν και έτρεξαν και 
αναγκάστηκαν να βάλουν πετρέλαιο θέρμανσης με τον προηγούμενο φόρο 
κατανάλωσης έχουν ακριβώς επωμισθεί αυτό το επιπρόσθετο κόστος. 

 Όσον αφορά την ΑΗΚ, που είναι ένας ημικρατικός οργανισμός, κατά τον κ. 
Ευαγόρου, που έχει αφαιμαχθεί από προηγούμενες κυβερνήσεις, εμείς θεωρούμε ότι 
αυτή είναι μια παντελώς λανθασμένη προσέγγιση, τουλάχιστον όσον αφορά το 
μέρισμα… 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ∆ε συνηθίζω να διακόπτω συνάδελφο, αλλά δεν έχω πει αυτό.  Εγώ είπα ότι 
κάποιοι συνάδελφοι είπαν ότι έχει αφαιμαχθεί.  ∆ε συμφωνώ!  Εμείς συμφωνήσαμε 
και ψηφίσαμε να πάρουμε από τους ημικρατικούς οργανισμούς μέρισμα, όπως 
παίρνουν και οι ιδιώτες από τις δικές τους επιχειρήσεις.  ∆εν είπα κάτι τέτοιο! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆έχομαι τη διόρθωση, κύριε Ευαγόρου.  Τότε η διαφωνία μας βρίσκεται με τον 
πρόεδρο της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, ο οποίος έχει πει ακριβώς ότι έχει 
αφαιμαχθεί η Αρχή και επί της περιόδου που ο ίδιος ήταν υπουργός της κυβέρνησης 
του Τάσσου Παπαδόπουλου, ακριβώς επειδή η Αρχή πλήρωνε μέρισμα με βάση τα 
έσοδα και τα κέρδη που κατάφερνε να παραγάγει στο τέλος του εκάστοτε έτους. 

 Εμείς έχουμε μια διαφορετική προσέγγιση όσον αφορά ημικρατικούς 
οργανισμούς που έχουν μονοπώλιο.  Τα μονοπώλια δεν ανήκουν στους ημικρατικούς 
οργανισμούς.  Το μονοπώλιο που έχει η Αρχή Ηλεκτρισμού στην παραγωγή και στη 
διάθεση ηλεκτρισμού ανήκει στον Κύπριο καταναλωτή και στον Κύπριο 
φορολογούμενο.  Επομένως, τα κέρδη της Αρχής Ηλεκτρισμού ανήκουν στον Κύπριο 
καταναλωτή και στον Κύπριο φορολογούμενο και επομένως, εάν υπήρχε η ευχέρεια 
να εισπραχθεί μέρισμα από αυτό το συγκεκριμένο οργανισμό, ορθά εισπράχθηκε αυτό 
το μέρισμα, για να αξιοποιηθεί ακριβώς σε άλλους τομείς με τη διάθεση ενδεχομένως 
επιπρόσθετων κοινωνικών παροχών, χρησιμοποιώντας ακριβώς αυτά τα χρήματα 
που εισέπραττε η Αρχή Ηλεκτρισμού μέσω της πληρωμής του ηλεκτρικού ρεύματος. 

 Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβάνω πως το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα 
υποστηρίξει αυτό το νομοσχέδιο.  Θεωρούμε ότι είναι ένα νομοσχέδιο που αυτή την 
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κρίσιμη και δύσκολη περίοδο θα βοηθήσει πάρα πολύ εκείνα τα νοικοκυριά που 
αντιμετωπίζουν ιδιαίτερες δυσκολίες στην αντιμετώπιση των δυσχερειών που 
προέρχονται από την οικονομική κρίση.  Επομένως, ευελπιστούμε ότι αυτός ο 
χειμώνας για κάποια νοικοκυριά θα περάσει λίγο καλύτερα. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Ειλικρινά, ακούγοντας το συνάδελφο τον κ. Χριστοφόρου εσκεφτόμουν και 
διαλογιζόμουν τι θα έλεγε, εκτός από αυτά που είπε, αν και εφόσον δε μειωνόταν ο 
φόρος κατανάλωσης.  ∆ηλαδή έχουμε σήμερα ενώπιόν μας ένα νομοσχέδιο το οποίο 
μειώνει το φόρο κατανάλωσης τζιαι ηύρεν τα ούλλα αρνητικά.  Ε, νομίζω ότι θα πρέπει 
όλοι μας στο τέλος της ημέρας να χαιρετίσουμε το μέτρο το οποίο σήμερα η 
κυβέρνηση άμεσα έχει εξαγγείλει και η Βουλή ψηφίζει. Εκεί που θα συμφωνήσω με 
τον κ. Χριστοφόρου και τον κ. Παπαδόπουλο είναι ότι αυτό το μέτρο έπρεπε να έρθει 
νωρίτερα.  Παρ’  όλα ταύτα, σήμερα το έχουμε ενώπιόν μας και ο κυπριακός λαός θα 
επωφεληθεί. 

 Παρ’ όλον ότι εμείς ως σοσιαλιστικό κόμμα είμαστε πάντοτε υπέρ των 
στοχευμένων μέτρων, τα οποία στοχεύουν σε κοινωνικές τάξεις οι οποίες έχουν άμεση 
ανάγκη, να πω ότι η καθολική μείωση του φόρου κατανάλωσης είναι ένα μέτρο 
σίγουρα από το οποίο θα επωφεληθούν οι πάντες, είτε έχουν εξοχική κατοικία είτε 
οτιδήποτε άλλο, ακόμη και οι ευκατάστατες οικονομικά οικογένειες.  Άρα, εμείς 
θεωρούμε ότι, εάν μελλοντικά με οποιοδήποτε τρόπο, στη θέση αυτού του μέτρου, 
υπάρξει μια πολύ πιο σωστή στοχευμένη πολιτική, ώστε αυτά τα λεφτά, τα €14,5 
εκατομ., τα οποία θα χάσει το κράτος από το φόρο κατανάλωσης, να παν στοχευμένα 
σε κοινωνικές ομάδες των πολιτών που πραγματικά τα έχουν ανάγκη, θα ήταν πολύ 
ορθότερο. 

 Επίσης, χαιρετίζουμε το γεγονός ότι η κυβέρνηση σήμερα έχει εξαγγείλει, 
επιδεικνύοντας την κοινωνική της ευαισθησία σίγουρα, το επίδομα ορεινών περιοχών.  
Όμως, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, εμείς δε στεκόμαστε μόνο σε αυτό το 
γεγονός.  Σήμερα ψηφίζουμε κάτι το οποίο έχει άμεση σχέση με τη θέρμανση κι έχει 
άμεση σχέση με το πετρέλαιο θέρμανσης, όμως θα ήθελα να υποδείξω ότι σε ένα 
μεγάλο αριθμό νοικοκυριών στην κυπριακή κοινωνία, όπως είναι οι προσφυγικοί 
συνοικισμοί, όπως είναι οι τουρκοκυπριακές συνοικίες, δεν έχουν θέρμανση 
πετρελαίου οι άνθρωποι στα σπίτια τους.  Αυτοί οι άνθρωποι και ιδιαίτερα οι 
ηλικιωμένοι χρησιμοποιούν είτε γκάζι, για να θερμαίνονται, είτε ακόμη και ηλεκτρικά 
σώματα και χρησιμοποιούν ηλεκτρικό ρεύμα νοικοκυριού που το χρεώνονται κανονικά, 
όπως πρέπει να το χρεώνονται.  Γι’  αυτό το λόγο εμείς θεωρούμε ότι το κράτος δε θα 
πρέπει να σταματήσει στην εξαγγελία μόνο αυτού του μέτρου, αλλά θα πρέπει άμεσα 
να επιληφθεί και του ζητήματος το οποίο έχω αναφέρει προηγουμένως, 
προχωρώντας στοχευμένα σε ένα είδος επιδόματος σε πολίτες οι οποίοι δε 
θερμαίνονται με πετρέλαιο θέρμανσης. 

 Όσον αφορά την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, αφού έχει εγερθεί το ζήτημα, θα 
κάμω αναφορά.  Θα πω ότι σίγουρα όλοι μας θα πρέπει να λέμε και θα πρέπει να 
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παραδεχόμαστε ότι η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου έχει προσφέρει τις υπηρεσίες της σε 
αυτό τον τόπο σε χαλεπούς καιρούς.  Έχει στηρίξει, μπορούμε να πούμε, την 
οικονομία του τόπου και γενικότερα τον τόπο. 

 Έχει γίνει αναφορά ότι η τιμή των τελών έχει να αλλάξει από το 1983.  Σωστά 
έχει ειπωθεί.  Όμως εγώ λέω το εξής:  Σήμερα δε θα εφαρμοστεί από την 1η του 
Γενάρη η αύξηση 1,5% των τελών, γιατί έχει από το 1983 να αυξηθεί το τέλος.  Θα 
εφαρμοστεί, γιατί βρίσκεται σε αυτή τη δύσκολη οικονομική κατάσταση η Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου.  Αν η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου βρισκόταν σε καλή 
οικονομική κατάσταση, κανένας δε θα έκαμνε αναφορά στο ότι έχει από το 1983 να 
αυξηθούν τα τέλη.  Λέμε ότι θα αυξηθούν τα τέλη, 1,5% από την αρχή του χρόνου, 
4,5% σε τρία χρόνια.  Εμείς λέμε ότι μαζί με το ΦΠΑ, το οποίο θα μπει πάνω στο 1,5%, 
η αύξηση θα κυμανθεί περί το 5,5%.   

 Εκείνο όμως το οποίο εμείς φοβόμαστε -κι εδώ είναι που θα πρέπει η 
κυβέρνηση να λάβει τα μέτρα της- γιατί έχουμε συνηθίσει με την πάγια πολιτική 
ιδιαίτερα αυτών που ασχολούνται με την αγορά, είναι ότι σε κάθε αύξηση, είτε της 
τιμής των καυσίμων είτε του ηλεκτρικού ρεύματος, όση και να είναι, όση και να είναι, 
αμέσως προβαίνουν στην αύξηση των τιμών των καταναλωτικών αγαθών, 
επικαλούμενοι αυτή την αύξηση.  Γι’  αυτό το λόγο θεωρούμε ότι θα πρέπει να 
διαφυλάξουμε από την 1η του Γενάρη και μετέπειτα την αγορά, ώστε ο πολίτης, εκτός 
του ότι θα επιβαρυνθεί με αυτό το ποσό της αύξησης του ηλεκτρικού ρεύματος, να μην 
επιβαρυνθεί και με την αλυσιδωτή αύξηση των τιμών των καταναλωτικών αγαθών.  Γι’  
αυτό το λόγο, επειδή εμείς λέμε ότι ιδιαίτερα αυτό το μέτρο της αύξησης του 
ηλεκτρικού ρεύματος, όσο και να θεωρείται μηδαμινό, είναι μια αύξηση η οποία θα 
επιβαρύνει τα κυπριακά νοικοκυριά, προτείνουμε η κυβέρνηση να προχωρήσει άμεσα 
στην αντίστοιχη μείωση του φόρου προστιθέμενης αξίας, ώστε να ισοψηφιστεί η 
αύξηση αυτή και τα κυπριακά νοικοκυριά να μην κληθούν να πληρώσουν όλη αυτή τη 
ζημιά την οποία έχει υποστεί η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, επαναλαμβάνω ότι εμείς, ως Ε∆ΕΚ, 
χαιρετίζουμε την πρωτοβουλία της κυβέρνησης σήμερα να προχωρήσει άμεσα στην 
κατάθεση και την ψήφιση από τη Βουλή του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, αλλά 
αναμένουμε όσα έχω αναφέρει προηγουμένως να εισακουστούν και να εφαρμοστούν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το λόγο έχει ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αναμφίβολα, το ζήτημα που συζητούμε σήμερα, αυτό βέβαια που αφορά 
εξειδικευμένα το πετρέλαιο θέρμανσης, είναι ζήτημα που άπτεται του γενικότερου 
θέματος, όχι μόνο του ενεργειακού, αλλά του θέματος ειδικά της κοστολόγησης των 
πηγών και των υλικών θέρμανσης για τον Κύπριο πολίτη.  Θέλω να ξεκαθαρίσω -
τουλάχιστον έτσι το καταλαβαίνω και νομίζω όλοι το καταλαβαίνουμε έτσι- παρά το ότι, 
κύριε Πρόεδρε, επεκτάθηκε η συζήτηση ελαφρώς εκτός των ορίων, ότι οι αναφορές 
στην Αρχή Ηλεκτρισμού δεν έγιναν γιατί το πετρέλαιο θέρμανσης την αφορά, αλλά 
σχετικά με το πετρέλαιο ως πρώτη ύλη για σκοπούς παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος.  
Και επ’ αυτού βεβαίως θα καταθέσουμε και εμείς την άποψή μας.   
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 Ειλικρινά, το συγκεκριμένo σημερινό νομοθέτημα είναι ένα νομοθέτημα με 
αντικειμενική προσέγγιση και θα πρέπει να απονεμηθεί έπαινος που επιτέλους, μετά 
από τόσες πολλές δημόσιες απαιτήσεις από όλες τις πολιτικές δυνάμεις, η κυβέρνηση 
προχώρησε, για να το υλοποιήσει.  Θέλω να είμαι ειλικρινής.   

 Υπάρχει όμως ένα ζήτημα.  Ο δικαιολογητικός λόγος της μείωσης, με βάση την 
εισηγητική έκθεση και με βάση τα όσα έχουν λεχθεί δημόσια, είναι η ολοένα  βαίνουσα 
και οξύτερη οικονομική κρίση.  Εάν λοιπόν αυτός είναι ο δικαιολογητικός λόγος -και 
σωστά έκαμε η κυβέρνηση, για να ενισχύσει ιδιαίτερα τα μεσαία και χαμηλότερα 
νοικοκυριά από οικονομική άποψη στην αντιμετώπιση του χειμώνα- τι γίνεται, αφού 
εισέπραττε αυτή η κυβέρνηση, παρά την ύπαρξη κοινοτικής νομοθεσίας που της 
επέτρεπε να κατεβάσει κατά €123 περίπου ανά χίλια λίτρα τον ειδικό φόρο 
κατανάλωσης, τζιαι εν το έκαμνε;  Που τα έβαλλε μες στο ταμείο χωρίς να τα έχει 
ανάγκη, διότι δεν υπήρχε οικονομική κρίση -πάντα στη διάσταση της οικονομικής 
κρίσης μιλούμε- ενώ δεν υπήρχε ανάγκη να εξυπηρετηθεί ο οποιοσδήποτε πολίτης ο 
οποίος χτυπήθηκε από την οικονομική κρίση.  Αυτά τα εκατομμύρια δε θα πρέπει με 
έναν τρόπο να επιστραφούν;  Γιατί εγώ δε θεωρώ ότι έχουν επιστραφεί.  Υπήρξαν 
απαιτήσεις δημόσιες επανειλημμένα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Παρακαλώ! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ...ότι αυτά τα υπερκέρδη από τον ειδικό φόρο κατανάλωσης θα ’πρεπε να 
επιστραφούν με κοινωνικές παροχές.  Βεβαίως, με προσθαφαιρέσεις... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Κύριε Ερωτοκρίτου, με την άδειά σας, μισό λεπτό.  Νομίζω ότι είναι η πολλοστή 
φορά που, καθώς συνάδελφός μας ομιλεί, ψιθυρίζουμε, μιλούμε και δεν μπορούμε να 
ακούσουμε τι λέει.  Νομίζω λίγος σεβασμός αξίζει και στο συνάδελφό μας και σε όλους 
εμάς.     

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θέλω να πιστεύω ότι συζητούν ψιθυριστά αυτά τα οποία λέει ο ομιλητής, κύριε 
Πρόεδρε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ακριβώς!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Λοιπόν, κύριε Ερωτοκρίτου, συνεχίστε παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ.   

 Έλεγα λοιπόν ότι θα πρέπει, ναι, να απασχολήσει τους προβληματισμούς μας 
η διάσταση αυτή.  Η είσπραξη αυτών των χρημάτων, των επιπλέον.  Κατά την 
περίοδο που δεν υπήρχε οικονομική κρίση βεβαίως κατέληγαν στο κρατικό ταμείο, 
στον κρατικό κορβανά, και απ’ εκεί βεβαίως πάρα πολλές φορές ακούστηκε από χείλη 
υπευθύνων ότι εδίδοντο για σκοπούς κοινωνικής δικαιοσύνης και κοινωνικών 
παροχών.  Ας μου επιτραπεί να πω ότι αυτή είναι μία γενικόλογη και όχι συγκεκριμένη 
αναφορά.  ∆ιότι, όταν ουσιαστικά πιάνεις από την τσέπη του άλλου, ενώ δεν οφείλει 
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να σου πληρώσει, δεν μπορείς να ξοφλάς λέγοντάς του:  «Θα σου τα επιστρέψω 
γενικώς ως κοινωνική παροχή».   

 Και τα χρήματα αυτά από της εισόδου της Κύπρου στην Ενωμένη Ευρώπη δεν 
εδικαιούτο το κράτος να τα εισπράττει.  Η έκθεση το λέει σαφώς και το επιβεβαιώνει 
και σήμερα, αλλά το ξέραμε όλοι ότι οι εθνικοί συντελεστές αναφορικά με το πετρέλαιο 
θέρμανσης θα μπορούσε να είναι υψηλότεροι των κοινοτικών συντελεστών, εάν ήθελε 
το κράτος και είχε ανάγκη να εισπράττει, αλλά σε κάθε περίπτωση θα μπορούσε να το 
μειώσει στο ποσοστό που έχει μειωθεί σήμερα.  Εάν λοιπόν δεν υπήρχε οικονομική 
κρίση -για να ολοκληρώσω το επιχείρημά μου- και η κυβέρνηση δεν τα είχε ανάγκη, ε, 
ουσιαστικά τα έπαιρνε χωρίς να τα δικαιούται.  Αυτή είναι η απλή λογική των 
πραγμάτων και έτσι είναι η απλή λογική του πολίτη.  Άρα, θα πρέπει να επιστραφούν.   

 Όμως, επειδή ακούστηκαν κάποια πράγματα και για την Αρχή Ηλεκτρισμού και 
επειδή για την Αρχή Ηλεκτρισμού πάντα, όταν πρόκειται να συζητήσουμε τα κρίσιμα 
και σοβαρά θέματα, από την πλευρά του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μεγάλου 
κόμματος της συγκυβέρνησης, υπάρχει μία τάση να ιδεολογικοποιούνται τα πάντα, ότι 
δηλαδή «τα λέτε αυτά, διότι έχετε ιδεολογική αντίληψη διαφορετική».  Υπάρχουν 
ιδεολογήματα, υπάρχουν ιδεοληψίες.  Κάτι περίπου όπως συμβαίνει με την κριτική.  
Και, ας μου επιτραπεί να το πω, όπως, όταν αποπειραθεί κάποιος να ασκήσει κριτική 
για τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, όχι σε προσωπικό επίπεδο, αλλά για τα πολιτικά 
πεπραγμένα και τις παραλείψεις του, μονίμως το ΑΚΕΛ λέει: «Σεβασμός.  ∆ε 
δικαιούστε να ομιλείτε για τον Πρόεδρο.  Να τον σέβεστε!».  Κατά τον ίδιο τρόπο είναι 
μία νοοτροπία η οποία συνεχίζεται αδιατάραχτα και αδιάλειπτα και εντός της Βουλής 
των Αντιπροσώπων.  Αντί να μιλήσουμε για τα κρίσιμα και τα σοβαρά θέματα, όταν 
συζητούμε για την Αρχή Ηλεκτρισμού, μιλούμε για την ιδεολογικοποίηση.  Για το ποιος 
θέλει να το κάμει συνεργατικό ΕΣΕΛ ή συνεργατική πιστωτική εταιρεία ή ποιος θέλει 
να το κάμει μία επιχείρηση δυτικού τύπου με golden boys!   

 Ε, δεν είναι έτσι τα πράγματα.  Η Αρχή Ηλεκτρισμού μπορεί να επιβάλλει 
μειωμένο φόρο προστιθέμενης αξίας 5%.  Θέλετε να το συζητήσετε αυτό το πράγμα;  
Αυτό λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Απευθύνομαι στην αριστερή πτέρυγα.  Αν θέλει να το 
συζητήσουμε, να το συζητήσουμε.  Πόσα χρεώνει σήμερα;  Χρεώνει 15%.  Γιατί 
χρεώνει 15%;  Αυτό να συζητήσετε και όχι να το ρίχνουμε εις τον πατριωτισμό και την 
ιδεολογικοποίηση κάθε φορά που εννά ’ρτει το θέμα για τα καύσιμα, για την Αρχή 
Ηλεκτρισμού.  Ήταν πάγια η πολιτική απαίτηση από το Ευρωπαϊκό Κόμμα και όχι 
μόνο!  Οφείλω να πω και από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό.  Εγώ το άκουσα από το 
Λευτέρη το Χριστοφόρου, που μπορεί να είναι λαλίστατος και να λέει πολλά και 
διάφορα, αλλά εμίλησε και για το συγκεκριμένο θέμα... 

(Γέλια) 

 ...για το 5%.  Ότι δηλαδή ο φόρος προστιθέμενης αξίας εις το ηλεκτρικό ρεύμα 
πρέπει να μειωθεί.  Επικαλούμαι και το παράδειγμα της Αγγλίας.  Η Αγγλία 
εσυμμορφώθηκε και μείωσε το φόρο προστιθέμενης αξίας στο 5%.  Γιατί δεν το κάμνει 
αυτό το κράτος που ενδιαφέρεται για κοινωνική δικαιοσύνη;   

 Μπήκαμε στο χειμώνα, το πετρέλαιο άλλου τύπου και άλλου είδους παράγει 
ηλεκτρισμό.  Γιατί δεν το κάμνουμε;  Αντί να λέμε ότι κάποιοι θέλουν να μετατρέψουν 
σε ιδεολογικό προγεφύρωμα, όπως αντιλαμβάνονται τη λειτουργία της ο καθένας κάθε 
φορά, την Αρχή Ηλεκτρισμού.  Εάν πρέπει λοιπόν να ελαφρύνουμε την τσέπη των 
πολιτών, να την ελαφρύνουμε με ριζικές τομές, με διαβήματα και με προεκτάσεις 
αυτών που πιστεύει ο καθένας.  Όποιος πιστεύει ότι θα πρέπει να δοθούν κοινωνικές 
παροχές και να ελαφρυνθούν τα νοικοκυριά, ιδιαίτερα αυτό το χειμώνα, που θα είναι ο 
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χειρότερος απ’ ό,τι φαίνεται, μετά την οικονομική κρίση που ξεκίνησε τον περασμένο 
Σεπτέμβριο, ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα!  Και όποιος τα καταφέρνει, ας πηδήξει 
καλύτερα. Εννοώ την απόσταση! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.  Άλμα επί κοντώ!   

 Λοιπόν, ο κ. Περδίκης.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Επίτηδες το είπα επί κοντώ. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ναι, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Εφτήνισε το πετρέλαιο!  Να βάλουν ούλλοι θέρμανση και όχι air condition! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ωραία.  

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πρώτα απ’ όλα, εγώ θέλω να διερωτηθώ έτσι ανοιχτά και με κάθε σεβασμό 
γιατί κάνουμε αυτή την παραχώρηση με αυτό το συγκεκριμένο τρόπο.  Κάπου η 
εικόνα ήδη δημιουργείται και με ευκολύνει.  Αφού μπορούσαμε να έχουμε από πριν 
και πάντα αυτό το χαμηλό συντελεστή κατανάλωσης, γιατί δεν τον έχουμε μονίμως;  
Και απευθύνομαι προς την κυβέρνηση.   

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ΄Εν’ οι ξενοδόχοι. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Οι ξενοδόχοι ζεσταίνουν τα ξενοδοχεία τους το καλοκαίρι, αγαπητέ Σταύρο 
Ευαγόρου;  ∆ε νομίζω.  ∆ε νομίζω να υπάρχουν πολλοί λογικοί άνθρωποι που να 
χρησιμοποιούν το πετρέλαιο θέρμανσης τον Απρίλη και το Μάη.  Είναι πραγματικά 
δύσκολο να το καταλάβει ο απλός νους γιατί.  Εζήτησα να μου φέρουν το νόμο το 
βασικό.  Είναι γεμάτος σημειώσεις.  Τούτη η πρακτική να ερχόμαστε αρχές του 
χειμώνα, αφού κάποιοι άνθρωποι που πραγματικά έχουν ανάγκη ή οι προνοητικότεροι, 
από τους φτωχούς εννοώ, έχουν ήδη γεμίσει τα ντεπόζιτά τους, και να κάνουμε αυτή 
την τροπολογία κάθε φορά ad hoc και υπό την πίεση και η εκάστοτε αντιπολίτευση να 
προσπαθεί να δρέπει και τις δάφνες του λαϊκισμού, με την καλή έννοια του όρου 
“λαϊκισμός”... 
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(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ׃ 

 Παρακαλώ! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Το αποσύρετε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όχι, δεν αποσύρεται.  Επήρετε το υπονοούμενο.  Επήρετε το υπονοούμενο!  
Αυτό ήθελα ακριβώς να πω.  Λοιπόν, γιατί μια κυβέρνηση σοφή τζιαι νούσιμη δε λέει:  
«Έτσι τζι αλλιώς εισοδήματα απ’ αυτό το πράμα, απ’ αυτό το φόρο κατανάλωσης, τον 
υπερβολικό σε σχέση με το τι επιτρέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση, τον καταργώ και 
τελείωσε η ιστορία ή τον περιορίζω στο βαθμό που μου επιτρέπεται.»;   

 Η δεύτερη απορία που έχω ξεκίνησε από μία παρατήρηση άλλου συναδέλφου.  
Τι συμβαίνει με άλλους τρόπους θέρμανσης;  ∆ε θα αναφερθώ στο ηλεκτρικό ρεύμα 
που όλο και περισσότερο γίνεται πιο ευρείας κατανάλωσης, αλλά στο υγραέριο που, 
απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, είναι μηδέν ο φόρος κατανάλωσης, αλλά και στο φωτιστικό, 
την κηροζίνη, που πάρα πολλοί ηλικιωμένοι χρησιμοποιούν αυτό το καύσιμο υλικό για 
τη θέρμανση.  ∆εν έχω καταλάβει από την έκθεση και τα στοιχεία που έχω μπροστά 
μου ποιος είναι αυτή τη στιγμή ο φόρος κατανάλωσης για το φωτιστικό.  
Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει φόρος κατανάλωσης, ενώ, εξ όσων αντιλαμβάνομαι από 
την εισηγητική έκθεση, η Ευρωπαϊκή Ένωση επιτρέπει να πάμε και στο μηδέν, και 
διερωτώμαι γιατί μια φιλολαϊκή προσέγγιση, όχι λαϊκίστικη προσέγγιση, δεν έφερε στη 
Βουλή και αυτή την εισήγηση.  Στο κάτω κάτω της γραφής, όπως είπα και πριν, 
υπάρχουν άνθρωποι -και το ξέρουμε από προσωπική εμπειρία ο καθένας μας- που 
και σήμερα χρησιμοποιούν την κηροζίνη, το λεγόμενο καθαρό πετρέλαιο... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 ...για θέρμανση, το οποίο είναι και οικολογικότερο, κύριε συνάδελφε, από 
άποψη ρύπων.  Νομίζω ότι θα ήταν καλή εισήγηση να περάσει και αυτό στο πακέτο 
των φιλολαϊκών μέτρων, όσον αφορά τα καύσιμα.   

 Αλλά, κύριε Πρόεδρε, για να τελειώσω, ως εκπρόσωπος των Οικολόγων στη 
Βουλή είμαι υποχρεωμένος να σταθώ σε κάτι που αναφέρθηκε ήδη σε λίγο 
περισσότερη έκταση.  Το ζήτημα δεν είναι να μειώνουμε τις τιμές των καυσίμων.  
Υπάρχει μια λογική όσον αφορά τις ασθενέστερες οικονομικά τάξεις.  Υπάρχει και ο 
νεοφανής όρος της αντιμετώπισης της ενεργειακής πενίας, της φτώχιας δηλαδή που 
προκαλεί η έλλειψη των ενεργειακών πόρων και οι τιμές των ενεργειακών πόρων.  
Αλλά πιστεύω ότι σε τέτοιου είδους μέτρα που δεν είναι στοχευμένα υπάρχει και το 
ερωτηματικό που έχει να κάμει με την ενεργειακή πολιτική.  Και πρέπει μια σοφή 
κυβέρνηση, μια σύγχρονη κυβέρνηση και μια σύγχρονη πολιτεία, όταν προτείνει και 
εφαρμόζει μέτρα που διευκολύνουν την κατανάλωση ενεργειακών πόρων, ιδιαίτερα 
εξαιρετικά ρυπογόνων, να έχει παράλληλα σε προώθηση και ανάπτυξη μέτρα τα 
οποία θα συνδέουν αυτή την πολιτική και με το περιβάλλον και με την οικονομία 
πόρων και τη μείωση των ρύπων.   

 Και πρέπει να πω ότι σ’ αυτό τον τομέα κάτι το οποίο συνδέεται άμεσα -μια 
προηγούμενη κυβέρνηση το είχε συνδέσει, αν θυμάστε, όσον αφορά τις ορεινές 
περιοχές- ένα θέμα που συνδέεται άμεσα με τη θέρμανση είναι η θερμομόνωση.  Και 
είναι δυστύχημα να παρατηρήσω ότι στο νέο σχέδιο χορηγιών για την ανάπτυξη των 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας -κακώς είναι εκεί αυτό το θέμα, αλλά είναι εκεί- έχει 
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τερματιστεί η χορηγία από το κράτος για την εφαρμογή θερμομόνωσης σε 
υφιστάμενες οικοδομές.   

 Εγώ πιστεύω ότι θα πρέπει η κυβέρνηση να ξαναδεί αυτή την πρόνοια και να 
βρει κάποιο τρόπο, ιδιαίτερα για χαμηλά αμειβόμενες οικογένειες που κατέχουν σπίτια 
και ιδιαίτερα σε ορεινές περιοχές, να επανέλθει ένα πρόγραμμα ενίσχυσης του τομέα 
της θερμομόνωσης.  Γιατί είναι κρίμα από τη μια να δίνουμε τη δυνατότητα -και καλώς 
κάνουμε και θα το ψηφίσουμε- ο πολίτης και ιδιαίτερα ο χαμηλά αμειβόμενος να 
χρησιμοποιεί πιο εύκολα αυτούς τους ενεργειακούς πόρους, τους ρυπογόνους 
ενεργειακούς πόρους, και από την άλλη να μην του δίνουμε την ίδια ευκαιρία να 
χρησιμοποιεί λιγότερο αυτούς τους ακριβούς και ρυπογόνους ενεργειακούς πόρους, 
μέσω της θερμομόνωσης και της σωστής ενεργειακής απόδοσης των κατοικιών. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Κύριε Κατσουρίδη, θέλατε προηγουμένως να μιλήσετε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τώρα θέλει ο Αβέρωφ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Με την άδειά σας, από τη θέση μου.  ∆ε θα καταχραστώ το χρόνο.  Θα κάμω 
μία διόρθωση για σκοπούς πρακτικών. 

 Τόσο ο συνάδελφος ο κ. Σταύρος Ευαγόρου όσο και ο συνάδελφος Νικόλας 
Παπαδόπουλος είπαν «γιατί η κυβέρνηση Γλαύκου Κληρίδη δε μείωνε τότε τους 
φόρους;».  Η ιστορική αλήθεια είναι η ακόλουθη: Όχι μόνο καταργήθηκαν εντελώς οι 
φόροι κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρμανσης το 2002, αλλά το μέτρο επεκτάθηκε και 
στο πετρέλαιο κίνησης και στο αγροτικό πετρέλαιο.  Αυτό δε σημαίνει ότι σήμερα λέω 
ότι η κυβέρνηση κακώς δεν επέκτεινε αυτό το μέτρο.  Πρώτον, είμαστε εντός της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και δε δικαιούμαστε, αλλά λέω ότι, και να δικαιούμασταν, θα 
ήταν λανθασμένο, για το δημοσιονομικό έλλειμμα, να κινδυνεύουμε με επιτήρηση και 
να παίρνουμε μέτρα που θα δυσχεράνουν ακόμα περισσότερο τα δημόσια οικονομικά.  
Απλώς το λέω για σκοπούς αποκατάστασης της πραγματικότητας και της αλήθειας. 

 Και ένα δεύτερο σχόλιο όσον αφορά την ΑΗΚ, κύριε Πρόεδρε.  Ο λόγος που 
πληρώνουμε το πιο ακριβό ρεύμα σε ολόκληρη την Ευρώπη είναι γιατί εμείς 
διαχρονικά, τα πολιτικά κόμματα, οι εκάστοτε κυβερνήσεις και η Βουλή, πήραμε 
λανθασμένες αποφάσεις.  Πρώτον, όσον αφορά την καθυστέρηση στην έλευση του 
φυσικού αερίου, δεν ευθύνεται η ΑΗΚ και, δεύτερον, το 60% του κόστους στο 
λογαριασμό του ηλεκτρικού ρεύματος είναι λειτουργικό κόστος.  Επομένως, και πάλι 
δεν ευθύνεται η ΑΗΚ, αν διαχρονικά όλοι μας επροσθέταμε θέσεις, εδίναμε αυξήσεις, 
εκάναμε τη μισή ΑΗΚ διευθυντές! 

 Άρα αυτά τα ζητήματα και το μεγάλο ζήτημα του ενεργειακού προβλήματος θα 
τα συζητήσουμε εν εκτάσει και πρέπει να μας απασχολήσουν σοβαρά για το καλό της 
οικονομίας του τόπου. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Καταρχάς να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι ο Αβέρωφ ο Νεοφύτου θυμάται μόνο τα 
καλά της δεκαετίας.  Τούτος ο μηδενισμός του φόρου έγινε μετά που είχαμε πλέον 
συμπήξει τη συμμαχία ΑΚΕΛ-∆ΗΚΟ-Ε∆ΕΚ και πιέσαμε και είναι σε αντιστάθμισμα της 
φορολογικής μεταρρύθμισης, που φέρατε πρόταση για 15% ΦΠΑ, που έγινε τούτο.   

 ∆εύτερον, την ίδια εποχή, αν σας ενοχλούσε πραγματικά η κερδοσκοπία στα 
πετρελαιοειδή, δε θα ήσασταν οι πρωταθλητές για την εφαρμογή εκείνου του 
συστήματος από πλευράς εταιρειών που τους επέτρεπε, όποτε αυξανόταν η τιμή, να 
την αυξάνουν και, όποτε μειωνόταν, πάλι να την αυξάνουν! 

 Τρίτον, η προσέγγιση ορισμένων συναδέλφων για την ΑΗΚ είναι η εξής, και ας 
μην το ονομάζει συνάδελφος ιδεολόγημα και ιδεολογικό προπύργιο:  Να δίνει το 
μέρισμα, να μην προβαίνει σε αύξηση τελών, να μειώνει τα τέλη και να είναι και ικανή 
να κάνει ανταγωνισμό!  Μαγική συνταγή, για να κλείσει και να μείνει η παραγωγή 
ρεύματος στα χέρια των ιδιωτών!  ∆εν είναι οι όποιοι υπερβολικοί μισθοί που θα 
οδηγούσαν έναν ημικρατικό σε χρεοκοπία, παρ’ όλο που το συζητώ, ότι μπορεί να 
υπάρχουν και υπερβολικοί μισθοί.  Είναι όλα τα άλλα.  Και η μερισματική πολιτική έχει 
μια προϋπόθεση:  ∆ε θα του πάρω παραπάνω από όσα σηκώνει, για να κλείσει.  Αυτή 
είναι η κοινή λογική. 

 Σε ό,τι αφορά την άποψη, περίπου δηλαδή, «και σ’ αυτούς και σ’ εκείνους και 
στους άλλους»…  ∆ηλαδή, κύριε Πρόεδρε, έχει κανέναν που δε θα πλειοδοτήσει σε 
τούτο το πράγμα;  Αν εφαρμοστούν όλα τα μέτρα -μαζέψετέ τα  μια φορά, από 
περιέργεια δηλαδή, όποιος και να κυβερνά- όλα τα μέτρα που προτείνονται, να δούμε 
τι οικονομία θα προκύψει!  Σε όλους δωρεάν!  Από πού θα είναι το αντιστάθμισμα;  
Από πού θα επιστρέφονται τα λεφτά;  Από το υπερπέραν, που θα πάει η κυπριακή 
οικονομία;   

 Κατά συνέπεια, να είμαστε λίγο προσεκτικοί.  Και δεν υπάρχει καλώς 
νοούμενος λαϊκισμός.  Ο μόνος καλώς νοούμενος λαϊκισμός ονομάζεται “λευτερισμός”!  
Τα άλλα ούλλα έν’  λόγια! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, νομίζω…   

 Ο κ. Χριστοφόρου, αν θέλει να πει κάτι επί προσωπικού. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ζητώ το λόγο εγώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Οφείλω εδώ να παρέμβω και να πω ότι ο κ. Χριστοφόρου για το συγκεκριμένο 
θέμα έχει τουλάχιστον εφτά χρόνια που κάμνει αλλεπάλληλες δηλώσεις, τόσο από το 
βήμα του σώματος όσο και από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, και εκαλούσε και την 
προηγούμενη κυβέρνηση και πέρσι την παρούσα κυβέρνηση να μειώσουν το φόρο 
κατανάλωσης για το πετρέλαιο θέρμανσης.  Επομένως, δικαίως από του βήματος της 
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Βουλής εξέφρασε την ικανοποίησή του, διότι από τα πενήντα έξι μέλη της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για το συγκεκριμένο τούτο ζήτημα ήταν ο πρωταγωνιστής κάθε 
χρονιά.  Ήταν ο άνθρωπος που το έθετε μετ’ επιτάσεως και απαιτούσε την κατάργηση 
του φόρου και υπεδείκνυε τι ισχύει στην υπόλοιπη Ευρώπη.  Άρα, αν θα 
ακριβολογούμε, δεν είναι καθόλου λαϊκισμό που έκανε· ήταν την πάγια θέση που 
εξέφραζε και την εξέφραζε μάλιστα με έναν τρόπο τόσο καθαρό, που κάποιοι τολμούν 
να τον χαρακτηρίσουν και λαϊκισμό!  Είναι την καθαρότητα της σκέψεως του ανδρός 
που κατηγορούμε! 

 Όσον αφορά τώρα την ΑΗΚ, γιατί έχει κάποιο δίκαιο, μεγάλο, ο κ. Ερωτοκρίτου, 
όπως το έθεσε, εμείς δε λέμε να δοθεί η Αρχή στους εμπόρους.  Εμείς δε λέμε να 
ιδιωτικοποιηθεί η Αρχή.  Λέμε ένα πράγμα: Θέλουμε την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου 
να λειτουργεί με τέτοιο τρόπο, ούτως ώστε να έχει και η Κύπρος πιο φτηνό ρεύμα από 
αυτό που έχει σήμερα.  Αυτό θέλουμε.  Λέμε να λειτουργεί με τέτοιο τρόπο η Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου, ούτως ώστε η Κύπρος να μην έχει το πιο ακριβό ρεύμα στην 
Ευρώπη.  Ο τρόπος με τον οποίο λειτουργεί δεν οδηγεί σε αυτό.  Άρα πρέπει να 
αναζητήσουμε τα αίτια που δεν οδηγούν σε αυτή τη μείωση.  Αν η παρούσα δομή 
μπορεί να οδηγήσει στη μείωση, που είναι για το συμφέρον του κυπριακού λαού, ναι, 
να συνεχίσουμε με την παρούσα δομή.  Κανένα πρόβλημα να υπάρχουν εταιρείες 
που ελέγχονται από το κράτος.  Μακάρι να υπάρχουν και να μπορούν να αποδώσουν 
και να δώσουν στον Κύπριο καταναλωτή υπηρεσίες με το πιο χαμηλό κόστος!  Και 
καμάρι μας να τις έχουμε!  Αν όμως η δομή είναι τέτοια, που να οδηγεί τον Κύπριο 
καταναλωτή στο να πληρώνει το πιο ακριβό ηλεκτρικό ρεύμα, σίγουρα σημαίνει ότι 
κάτι δεν πάει καλά και σίγουρα σημαίνει ότι κάτι πρέπει να κάνουμε.  Και είναι αυτά τα 
ζητήματα που θίγει συνεχώς ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Βότση. 

 Και νομίζω ότι έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση, έχει εξαντληθεί. 

 Ναι, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 ∆έχομαι να μην τοποθετηθώ, εφόσον δε θα τοποθετηθεί κανένας.  Είναι για 
πολλοστή φορά που, ενώ υπάρχουν… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συμφωνείτε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Συμφωνούμε. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Λοιπόν, ολοκληρώθηκε η συζήτηση. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Το Κεφάλαιο ∆εύτερο, η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, έχει ήδη γίνει.   

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν  
ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.412, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχουν διαθέσιμα βιοτεχνικά οικόπεδα στην επαρχία 
Λάρνακας και, αν δεν υπάρχουν, κατά πόσο υπάρχει σχέδιο για διαχωρισμό νέων 
βιοτεχνικών οικοπέδων, καθώς και πού θα είναι αυτά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.413, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο μπορούν να απλοποιηθούν οι διαδικασίες για ανανέωση της 
ετήσιας άδειας λειτουργίας ενός κέντρου αναψυχής. 

2. Κατά πόσο μπορεί η άδεια να εκδίδεται για διάστημα πέραν του ενός χρόνου. 

3. Κατά πόσο μπορούν οι άδειες χρήσης μεγαφώνων (31/12) να ανανεώνονται 
τον ίδιο χρόνο μαζί με την ανανέωση της άδειας λειτουργίας (31/03).» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.414, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Με δεδομένη τη μεγάλη συζήτηση που εδώ και πολύ καιρό γίνεται γύρω από 
το θέμα της ατμοσφαιρικής ρύπανσης στο κέντρο των μεγάλων πόλεων και το πώς 
αυτή συνδέεται με την κυκλοφορία των οχημάτων, θα παρακαλούσα τον αρμόδιο 
υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Ποιες είναι οι εξελίξεις στο θέμα της υιοθέτησης φορολογικών ή άλλων 
οικονομικών μέτρων που συνδέουν την αγορά οχήματος και την κίνησή του 
εντός ή εκτός πόλεων με τις περιβαλλοντικές του επιδόσεις; 

2. Πώς αξιολογείται από τις αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες η σχετική εμπειρία 
χωρών που έχουν εφαρμόσει τέτοια μέτρα; 

3. Ενώ το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο έχει εκφραστεί από το Σεπτέμβριο του 2006 
για την πρόταση Οδηγίας σχετικά με τη φορολογία των επιβατικών 
αυτοκινήτων [COM (2005) 261], σύμφωνα με την οποία η φορολογία των 
οχημάτων συνδέεται με τις εκπομπές διοξιδίου του άνθρακα, ποιος είναι ο 
λόγος που η υιοθέτηση της εν λόγω Οδηγίας καθυστέρησε και ποιες ενέργειες 
έχει κάνει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε βάρος της Κύπρου, προκειμένου να 
προχωρήσουν οι διαδικασίες υιοθέτησης της Οδηγίας;»     

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.415, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Για ποιους λόγους αναβλήθηκε η ανέγερση της αίθουσας πολλαπλών χρήσεων 
στην κοινότητα Μενεού, ενώ το συγκεκριμένο κονδύλι υπήρχε και υπάρχει 
στους προϋπολογισμούς των τελευταίων τριών χρόνων. 

2. Κατά πόσο προτίθεται το κράτος να ανεγείρει τελικά το γυμνάσιο στο Μενεού 
και για ποιους λόγους σημειώνεται καθυστέρηση. Υπάρχει διάχυτη η φημολογία 
ότι καθυστερεί η ανέγερση του γυμνασίου στο Μενεού, απλώς για να 
μετακινηθεί σε άλλη γειτονική κοινότητα.   

3. Πότε θα γίνει η αναβάθμιση της προδημοτικής και του δημοτικού σχολείου και 
ποιοι οι λόγοι της καθυστέρησης, αφού επανειλημμένα διατίθεται εγκεκριμένο 
κονδύλι στους προϋπολογισμούς του κάθε χρόνου χωρίς να πραγματοποιείται 
η εν λόγω αναβάθμιση;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.416, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι γίνεται με το έγγραφο που κατέθεσαν οι βρετανικές βάσεις στις 9 
Φεβρουαρίου 2007 σε σχέση με τους τρόπους ανάπτυξης των περιουσιών των 
κατοίκων στο Ακρωτήρι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.417, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Είναι γνωστό ότι στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων 
(Ε∆Α∆) εκκρεμεί μεγάλος αριθμός προσφυγών Ελληνοκυπρίων εναντίον της Τουρκίας.  
Οι αποφάσεις αρκετών από τις προσφυγές που έχουν μέχρι σήμερα εκδικασθεί 
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προσφέρουν στην Κύπρο ισχυρά νομικά, αλλά και πολιτικά πλεονεκτήματα και 
θωρακίζουν τις θέσεις μας.  Παρά ταύτα, υπάρχει διάχυτη ανησυχία για τις μελλοντικές 
εξελίξεις στο χώρο του Ε∆Α∆, το οποίο επηρεάζεται και από τα πολιτικά σώματα του 
Συμβουλίου της Ευρώπης. 

 ∆εδομένου ότι η Τουρκία διαθέτει μια πολυπρόσωπη διπλωματική αποστολή 
στο Στρασβούργο, με ειδικό νομικό τμήμα που είναι στελεχωμένο από εννέα νομικούς, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά 
πόσο προτίθεται να ενισχύσει το διπλωματικό προσωπικό στη Μόνιμη Αντιπροσωπία 
της ∆ημοκρατίας στο Στρασβούργο και να προχωρήσει στη σύσταση και λειτουργία 
καλά στελεχωμένου και μόνιμου νομικού τμήματος.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.418, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στις 26 Μαρτίου 2009 περιοχές της Λάρνακας και συγκεκριμένα η περιοχή του 
Τσιακκιλερού και περιοχές πέριξ του σταδίου “Αντώνης Παπαδόπουλος” επλήγησαν 
από ακραία καιρικά φαινόμενα.  Σημειώθηκαν σοβαρές καταστροφές σε κινητές και 
ακίνητες περιουσίες.  Έγινε καταγραφή ζημιών από συνεργεία της επαρχιακής 
διοίκησης σε περίπου 230 κατοικίες, καταστήματα και άλλα υποστατικά. 

 Μετά από επισκέψεις μου στην περιοχή, έχω καταγράψει την ανησυχία των 
πολιτών που είχαν υποστεί ζημιές για την έλλειψη πληροφόρησης αναφορικά με την 
καταβολή αποζημιώσεων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. αν έχουν καταβληθεί αποζημιώσεις σε μικρό αριθμό δικαιούχων, 

2. ποιο το ύψος των εγκριθεισών αποζημιώσεων και πόσοι έχουν εγκριθεί ως 
δικαιούχοι αποζημιώσεων, 

3. πότε πρόκειται να αρχίσει η καταβολή των αποζημιώσεων και πότε θα 
περατωθεί.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.419, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Τα τελευταία 5-6 χρόνια, κατά τη διάρκεια των παρελάσεων για τις εθνικές 
επετείους που πραγματοποιούνται στο δήμο Αραδίππου, παρελαύνει και ένοπλο 
τμήμα εθνοφυλακής.  Πρόκειται για εθελοντές εθνοφύλακες οι οποίοι κατοικούν στα 
όρια του δήμου και προσέρχονται αυτοβούλως κάθε χρόνο, προκειμένου να 
παρελάσουν. 

 Φέτος, παρότι είχαν αρχίσει οι σχετικές προετοιμασίες για την παρέλαση του 
τμήματος, αίφνης γνωστοποιήθηκε διαταγή με την οποία απαγορεύθηκε η συμμετοχή 
του στην παρέλαση.  Η γνωστοποίηση της διαταγής προκάλεσε δυσφορία, 
απογοήτευση, έντονες αντιδράσεις, αλλά και εύλογα ερωτηματικά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τους λόγους που απαγορεύθηκε η καθιερωμένη παρέλαση τμήματος 
εθνοφυλάκων στον εορτασμό της 28ης Οκτωβρίου στο δήμο Αραδίππου και πώς 
προτίθεται να ανυψώσει το ηθικό των εθνοφυλάκων που έχει πληγεί μετά τη σχετική 
διαταγή.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.420, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στο κέντρο της Λάρνακας, παρά την εκκλησία της Παναγίας της 
Χρυσοπολίτισσας, υπάρχει μεγάλος χώρος στον οποίο στεγαζόταν παλιά εργοστάσιο 
φαιοχώματος, γνωστός ως Terra Ombra.  Ο χώρος αυτός εδώ και χρόνια έχει 
δεσμευτεί από το Τμήμα Αρχαιοτήτων για τη διεξαγωγή ανασκαφών.  Οι ανασκαφές 
δεν έχουν προχωρήσει, ο χώρος χρησιμοποιείται ως αποθηκευτικός και έχει 
μετατραπεί στην πράξη σε εστία μόλυνσης και οχληρίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο υπάρχει πρόθεση έναρξης των ανασκαφών και πότε αναμένεται να 
ολοκληρωθούν. 

2. Κατά πόσο υπάρχει πρόθεση αξιοποίησης του χώρου προς όφελος της 
κοινωνίας και των πολιτών.  

3. Κατά πόσο υπάρχει πρόθεση μετατροπής του χώρου σε πάρκο, προκειμένου 
να αναβαθμιστεί η ποιότητα ζωής των πολιτών σε μια οικιστικά και 
πολεοδομικά επιβαρυμένη περιοχή.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.421, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι θα καθυστερήσει η κατασκευή γηπέδου γκολφ στην 
περιοχή Τερσεφάνου της επαρχίας Λάρνακας, γιατί σε μέρος της έκτασης που 
προορίζεται για  το γήπεδο δεν μπορούν να εγκριθούν οικιστικές ή άλλες αναπτύξεις, 
καθότι είναι περιοχή σπουδαίας αρχαιολογικής αξίας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να λάβει μέτρα, ώστε η κατασκευή του εν λόγω 
γηπέδου γκολφ να μην επηρεάσει τα εκκλησιαστικά μνημεία της περιοχής και την 
αρχαιολογική στρωματογραφία οικισμού και νεκροταφείων της εποχής του Χαλκού 
που βρίσκονται στην περιοχή.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.422, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με το άρθρο 12 του περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος 
Καπνίσματος) Νόμου του 2002, απαγορεύεται το κάπνισμα μέσα σε αυτοκίνητο, όταν 
σε αυτό επιβαίνει άτομο κάτω των δεκαέξι ετών.  Όποιος παραβαίνει τη συγκεκριμένη 
πρόνοια, είναι ένοχος αδικήματος και, σε περίπτωση καταδίκης του, υπόκειται σε 
πρόστιμο που δεν υπερβαίνει τις χίλιες λίρες ή σε φυλάκιση που δεν υπερβαίνει τους 
έξι μήνες ή και στις δύο ποινές μαζί. 

 Παρόμοιες διατάξεις εντοπίζονται και σε νομοθεσίες άλλων χωρών.  Έχουμε 
ενημερωθεί μάλιστα ότι μια μητέρα στην Αυστραλία καταδικάστηκε πρόσφατα, γιατί 
την ώρα που κάπνιζε μέσα στο αυτοκίνητό της βρισκόταν και η τρίχρονη κόρη της. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πόσες καταγγελίες έχουν γίνει για τυχόν παραβάσεις και πόσες 
ποινές έχουν επιβληθεί στους παρανομούντες στην Κύπρο από το 2002 μέχρι 
σήμερα.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.423, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κατά τη διαδικασία έκδοσης πολεοδομικής άδειας οι 
αιτητές είναι υποχρεωμένοι να τοποθετήσουν επί των σχεδίων τα υφιστάμενα δέντρα.  
Οι πολεοδομικές αρχές γνωρίζουν εκ των προτέρων αν μια ανάπτυξη επηρεάζει 
δέντρα ή αν απαιτείται το ξερίζωμα δέντρων για την υλοποίησή της.  Εντούτοις, 
φαίνεται ότι δε λαμβάνεται πρόνοια για προστασία των δέντρων κατά τη διάρκεια 
οικιστικών αναπτύξεων, με αποτέλεσμα να χάνονται πάρα πολλά δέντρα καθημερινά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το Τμήμα ∆ασών, όταν εκδοθεί πολεοδομική άδεια και ενημερωθεί 
εκ των υστέρων ότι υπάρχουν προστατευόμενα δέντρα στο χώρο, αναγκάζεται να 
παραχωρεί άδειες κοπής, επιτρέποντας με αυτό τον τρόπο να χάνονται χιλιάδες 
δέντρα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.424, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω ενημερωθεί ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος προκήρυξε διαγωνισμό για σύμβαση διεξαγωγής μελέτης για τη 
δημιουργία ζωολογικού κήπου στην Κύπρο, εκτιμώμενης αξίας €40.000 (χωρίς να 
συμπεριλαμβάνεται ο ΦΠΑ).  Εάν δεν απατώμαι, είχε γίνει μια άλλη μελέτη 
παλαιότερα, η οποία τελικά δεν αξιοποιήθηκε, που κατέδειξε ότι ένας σύγχρονος 
ζωολογικός κήπος δεν είναι οικονομικά βιώσιμος στην Κύπρο.  ∆ημιουργείται ιδιαίτερη 
εντύπωση που επανέρχεται το θέμα, αφού υπάρχει σοβαρή αμφισβήτηση αν ένα 
τέτοιο έργο είναι βιώσιμο, όταν μεγάλοι και παραδοσιακοί ζωολογικοί κήποι κλείνουν 
λόγω οικονομικών προβλημάτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπολόγισε το τεράστιο κόστος κατασκευής και λειτουργίας των 
ζωολογικών κήπων, προκειμένου να συνάδουν με τη σχετική ευρωπαϊκή Οδηγία, πριν 
αποφασίσει να εκπονήσει τέτοιας μορφής μελέτη.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.425, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Συμβούλιο Υπουργών Γεωργίας και Αλιείας των 
είκοσι επτά κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης συνήλθε τη ∆ευτέρα, 19 
Οκτωβρίου 2009, σε διήμερη συνεδρίαση.  Κύριο θέμα της συνεδρίασης ήταν η κρίση 
στον ευρωπαϊκό γαλακτοκομικό τομέα, για το οποίο όμως οι υπουργοί περιορίστηκαν 
στην ανταλλαγή απόψεων μεταξύ τους και με την Επίτροπο Γεωργίας Mariann Fischer 
Boel. 

 Στη συνέχεια όμως κλήθηκαν να αποφασίσουν για την έγκριση ή μη τριών 
μεταλλαγμένων ποικιλιών καλαμποκιού.  Οι δύο ανήκουν στην εταιρεία “Monsanto 
Europe SA” και η τρίτη στην εταιρεία “Pioneer Overseas Corporation”.  Συγκεκριμένα, 
στο θέμα υπ’ αριθμόν 4 της ημερήσιας διάταξης προτείνεται προς έγκριση η διάθεση 
στην αγορά προϊόντων που περιέχουν, αποτελούνται ή παράγονται από τις εξής 
ποικιλίες γενετικώς τροποποιημένων αραβοσίτων: 

1. MON 88017, για την οποία υποβλήθηκε αίτηση για διάθεση στην αγορά από 
την εταιρεία “Monsanto Europe SA” στην αρμόδια αρχή της Τσεχικής 
∆ημοκρατίας στις 4 Οκτωβρίου 2005. 
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2. MON 89034, για την οποία υποβλήθηκε αίτηση για διάθεση στην αγορά από 
την εταιρεία “Monsanto Europe SA” στην αρμόδια αρχή των Κάτω Χωρών στις 
14 ∆εκεμβρίου 2006. 

3. 59122xΝΚ603, για την οποία υποβλήθηκε αίτηση για διάθεση στην αγορά από 
την εταιρεία “Pioneer Overseas Corporation” στην αρμόδια αρχή του Ηνωμένου 
Βασιλείου στις 26 Αυγούστου 2005. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν παρευρέθηκε στη συνεδρία αυτή, ποια ήταν η θέση που πήρε για 
το θέμα της αδειοδότησης των γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών αραβοσίτου και 
ποια η μέχρι σήμερα στάση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε αυτά τα θέματα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.426, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το μουσείο μετεωρολογίας που βρίσκεται στις 
εγκαταστάσεις του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών αντιμετωπίζει πρόβλημα χώρου.  
Επιπλέον, σημειώνεται ότι δεν είναι εύκολα προσβάσιμο και, συνεπεία τούτου, δεν το 
επισκέπτεται ικανοποιητικός αριθμός μαθητών και τουριστών.   

 Από την άλλη, πληροφορήθηκα ότι το πρώτο κτίριο γραφείων της 
Μετεωρολογικής Υπηρεσίας βρίσκεται στο χώρο του παλιού Γενικού Νοσοκομείου και 
πρόκειται για ένα ωραιότατο διώροφο κτίριο αποικιοκρατικού χαρακτήρα το οποίο, 
παρά την εγκατάλειψη, παραμένει όρθιο.  Χαρακτηριστικά αναφέρεται ως το 
“Ανεμόσπιτο”, γιατί, ως μετεωρολογικός σταθμός, ήταν εφοδιασμένο αρχικά με 
ανεμόμετρο.  Μάλιστα, μετά από πολλές προσπάθειες έγινε κατορθωτό να μη 
συμπεριληφθεί στα υπό κατεδάφιση κτίρια του παλιού Γενικού Νοσοκομείου 
Λευκωσίας.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν είναι δυνατό να μελετηθεί η μεταφορά του μουσείου 
μετεωρολογίας στο λεγόμενο “Ανεμόσπιτο” στον περίβολο του νέου αρχαιολογικού 
μουσείου, αφού βεβαίως πρώτα αναπαλαιωθεί και συντηρηθεί αναλόγως.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.427, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι προτίθεται να κάνει, ώστε να παραμείνει το θέατρο “Αντίδοτο” στην 
παραδοσιακή του στέγη και να μην αναγκαστεί να την εγκαταλείψει μέχρι την 31η 
∆εκεμβρίου, όπως προνοεί σχετική δικαστική απόφαση.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.428, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω δεχθεί καταγγελίες για πυκνούς καπνούς που σκεπάζουν την περιοχή 
της Ακτής του Κυβερνήτη μεταξύ των χωριών Πεντάκωμο, Μαρί και Καλαβασός, λόγω 
μεγάλης πυρκαγιάς που έκαιγε τα σκουπίδια στον περιφερειακό σκουπιδότοπο της 
περιοχής των χωριών της δυτικής Λάρνακας. 

 Πέραν της δυσοσμίας και της οχληρίας, οι πυκνοί καπνοί μεταφέρουν διοξίνες, 
τοξικές χημικές ουσίες, μικρόβια και ιούς, που σκορπίζονται στις γύρω περιοχές με 
ανυπολόγιστες συνέπειες στους ανθρώπους και τη φύση. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο εφαρμόζεται στην πράξη το στρατηγικό σχέδιο για τη 
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διαχείριση των οικιακών αποβλήτων, που υπάρχει από το 2003, και ποια μέτρα 
λαμβάνονται, για να παύσουν οι παράνομοι εμπρησμοί και να κλείσουν οι παράνομοι 
σκουπιδότοποι.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.429, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο εξετάζονται σοβαρά οι ενστάσεις των τριών κοινοτήτων 
Κοκκινοτριμιθιάς, Μάμμαρη και ∆ένειας σχετικά με την πρόθεση της κυβέρνησης να 
αδειοδοτήσει βουστάσιο στην κτηνοτροφική περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς. 

 Σύμφωνα με επιστολή που απέστειλαν προς την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος της Βουλής και τον Υπουργό Εσωτερικών, οι τρεις κοινότητες 
εναντιώνονται στη λειτουργία του εν λόγω βουστασίου, γιατί θα επιβαρυνθεί ακόμα 
περισσότερο ο υδροφορέας της περιοχής, που έχει ήδη επηρεασθεί από άλλες 
κτηνοτροφικές μονάδες σε τέτοιο βαθμό, που το νερό να έχει καταστεί μη πόσιμο 
(επισυνάπτονται οι σχετικές επιστολές).» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.430, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να ενθαρρύνει και να διευκολύνει τη μετακίνηση 
από τη δημοτική στη μέση εκπαίδευση των εκπαιδευτικών λειτουργών οι οποίοι 
κατέχουν τα προσόντα και έχουν κληθεί για προϋπηρεσιακή κατάρτιση από την 
Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας.   

 Επίσης, παρακαλείται να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο σκοπεύει να 
λαμβάνει υπόψη την εκπαίδευση και τη σχολική και διδακτική πείρα και εμπειρία των 
μόνιμων εκπαιδευτικών λειτουργών της δημοτικής εκπαίδευσης σε δημόσια σχολεία 
που καλούνται να λάβουν μέρος στο πρόγραμμα προϋπηρεσιακής κατάρτισης, ώστε 
να απαλλάσσονται από το μέρος του προγράμματος που αφορά τη σχολική 
εμπειρία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.431, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Ορισμένοι γεωργοκτηνοτρόφοι αναμένεται να βοηθηθούν στην επίλυση των 
σοβαρών προβλημάτων ρευστότητας που αντιμετωπίζουν, μετά την παροχή από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις εθνικές αρχές της δυνατότητας να καταβάλουν στους 
γεωργούς ενίσχυση έως και 15.000 ευρώ.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς η κυβέρνηση προτίθεται να υλοποιήσει τη σχετική ευρωπαϊκή 
απόφαση για τους Κυπρίους γεωργούς και κτηνοτρόφους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.432, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό και το είδος των τροχαίων ατυχημάτων που 
συνέβησαν τα τελευταία χρόνια στο δρόμο Πόλης Χρυσοχούς-Πάφου.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.433, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η Κυπριακή ∆ημοκρατία ή οι βρετανικές βάσεις έχουν εισηγηθεί για 
ένταξη στο δίκτυο “Φύση 2000” περιοχές που ανήκουν στο έδαφος των βρετανικών 
βάσεων και, αν ναι, να απαντήσει πώς μπορεί σε ευρωπαϊκό πρόγραμμα να 
ενταχθούν περιοχές που δε θεωρούνται ευρωπαϊκό έδαφος.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.434, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η αντιπλημμυρική μελέτη για την κοινότητα 
Αυγόρου και ποιο το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του πορίσματός της.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.435, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ) έχει το δικαίωμα, αντί να 
προσφύγει στο αρμόδιο νομολογιακά όργανο, το ΚΥΣΑΤΣ, για αξιολόγηση 
συγκεκριμένου πτυχίου, με βάση απόφαση Ανωτάτου ∆ικαστηρίου (Προσφυγή 
αρ. 2060/2006, Τσαππαρέλλα Χρυστάλλα κ.ά. ν. ΕΕΥ, ημερομηνίας 16.6.2009), 
να καθορίζει από μόνη της πρότυπο πτυχίου, να επιχειρεί την επίδικη 
αξιολόγηση και να αναγνωρίζει ισοτιμία και αντιστοιχία με αυτό; 

2. Αν ναι, αναγνωρίζεται ισοτιμία και αντιστοιχία, όταν ακόμα και σε σύγκριση με 
το υποτιθέμενο πρότυπο πτυχίο, που υιοθέτησε από μόνη της ΕΕΥ, κατά 90% 
δεν υπάρχουν κοινά μαθήματα; 

3. Μπορεί η ΕΕΥ να θεωρεί και να αξιολογεί το πρόγραμμα “Foundation” ως 
ειδικότητα; 

4. Μπορεί ένα τετραετούς φοίτησης δίπλωμα να παρέχει τη δυνατότητα στον 
κάτοχό του να έχει τρεις ξεχωριστές ειδικότητες (μεταφραστή, διερμηνέα και 
ταυτόχρονα καθηγητή δύο ξένων γλωσσών, μία από τις οποίες είναι η ρωσική) 
και παράλληλα να του δίνονται και μονάδες Master;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.436, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακριβή μέτρα διαμαρτυρίας της κυβέρνησης σε σχέση με τη 
μετακίνηση ή αντικατάσταση των παράνομων σημαδούρων από τις κατοχικές 
δυνάμεις στη θαλάσσια περιοχή “Κάππαρη” στον κόλπο της Αμμοχώστου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.437, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα η Υπηρεσία Περιβάλλοντος του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος προχώρησε στην 
ετοιμασία έκθεσης προς το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας με την εισήγηση για 
λήψη ποινικών μέτρων εναντίον των φορέων εκμετάλλευσης των χοιροστασίων που 
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δεν επεξεργάζονται τα παραγόμενα απόβλητα σύμφωνα με τους όρους των αδειών 
απόρριψης αποβλήτων που κατέχουν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις περιπτώσεις που έχουν κατηγορηθεί για παραβίαση των όρων 
της άδειας απόρριψης αποβλήτων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.438, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο δάσος της Αθαλάσσας αρκετά πεύκα έχουν 
επηρεαστεί από την ξηρασία των προηγούμενων χρόνων και βρίσκονται στα πρόθυρα 
ξεράματος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιες προσπάθειες γίνονται, για να ενισχυθεί το δάσος με άλλα 
ενδημικά είδη δένδρων που αντέχουν στην ξηρασία, όπως τρέμιθος, χαρουπιά κ.λπ.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.439, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προκήρυξε διαγωνισμό 
για την κατασκευή και τοποθέτηση ηχοπετασμάτων αξίας €2 εκατομ. με συνοπτικές 
διαδικασίες και τον ακύρωσε μόλις δύο μέρες πριν από την καθορισθείσα ημερομηνία 
υποβολής των προσφορών.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί εφαρμόστηκαν διαδικασίες που δεν πείθουν για την αξιοπιστία 
τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.440, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με ανακοίνωση του δήμου Παραλιμνίου, υπάρχει σοβαρή αντίθεση 
στη μετακίνηση των επαρχιακών κυβερνητικών γραφείων διάφορων τμημάτων σε 
άλλους δήμους της περιοχής.  Ο δήμος Παραλιμνίου διαμαρτύρεται ιδιαίτερα για τη 
μεταφορά των Γραφείων Εργασίας, του Φόρου Εισοδήματος, του Τμήματος 
Μετανάστευσης, καθώς και για τη μεταφορά, που επίκειται, του Επαρχιακού Γραφείου 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί υπάρχει αυτή η τάση μεταφοράς των επαρχιακών γραφείων 
Αμμοχώστου διάφορων κυβερνητικών υπηρεσιών από το δήμο Παραλιμνίου σε 
άλλους γειτονικούς δήμους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.441, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 7 Οκτωβρίου 2009 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή πρότεινε ένα αναβαθμισμένο 
πρόγραμμα χρηματοδότησης της ανάπτυξης του λεγόμενου “πράσινου ενεργειακού 
τομέα”.  Παρά τις αντιρρήσεις των Πρασίνων και των περιβαλλοντικών οργανώσεων 
για τη χρηματοδότηση με €7 δις της πυρηνικής ενέργειας και με €13 δις των 
τεχνολογιών αποθήκευσης άνθρακα, είναι αξιοσημείωτο το γεγονός ότι 
υπολογίστηκαν €16 δις για την ανάπτυξη των τεχνολογιών της ηλιακής ενέργειας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τις δυνατότητες της Κύπρου να έχει πρόσβαση σε αυτά τα δισεκατομμύρια ευρώ 
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για την ανάπτυξη των τεχνολογιών των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (π.χ. αιολική, 
βιομάζα, υδρογόνο, βιοενέργεια κ.λπ.) και ιδιαίτερα στα €16 δις της ηλιακής 
ενέργειας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.442, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το Σεπτέμβριο ανακοινώθηκε ότι η αστυνομία διερευνά καταγγελίες εναντίον 
επτά προσώπων, μεταξύ των οποίων και δύο λειτουργοί του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, σχετικά με απόπειρα απόσπασης χρημάτων και 
δεκασμό δημόσιου λειτουργού αναφορικά με την παραχώρηση αποζημιώσεων στα 
πλαίσια του σχεδίου αντιμετώπισης της τρομώδους νόσου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την πρόοδο των αστυνομικών ερευνών και πότε αναμένεται να 
ολοκληρωθούν οι έρευνες και να προωθηθεί περαιτέρω η διερεύνηση της υπόθεσης 
αυτής.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.443, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Μία προσεκτική μελέτη του κειμένου της απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου στις 20 Μαΐου 2009, με την οποία ιδρύθηκε ο Εθνικός Φορέας 
∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής, αναδεικνύει την απουσία συγκεκριμένων 
στόχων και πολιτικής κατεύθυνσης.  Για παράδειγμα, δεν καταγράφεται πουθενά ως 
επιδίωξη η αύξηση των γεννήσεων και η στήριξη της πολύτεκνης οικογένειας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν περιλαμβάνονται στους στόχους του Εθνικού Φορέα 
∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής η αύξηση των γεννήσεων και η ενίσχυση 
της πολύτεκνης οικογένειας, αν συνεδριάζουν όπως ορίζει το σκεπτικό της απόφασης, 
δηλαδή σε τακτική βάση, ο εθνικός φορέας και η υπηρεσιακή επιτροπή και γενικά αν 
εφαρμόζεται η σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.444, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Τα χημικά απορρυπαντικά αποτελούν μια από τις βασικότερες αιτίες χημικής 
μόλυνσης των ποταμών και των φραγμάτων μας, των υπόγειων νερών και των 
διατρήσεών μας, προκαλώντας παρενέργειες στο σώμα μας, στους γύρω μας που τα 
εισπνέουν (κυρίως τα μικρά παιδιά) και, ακόμη περισσότερο, στο περιβάλλον μας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες του κράτους όσον αφορά την αγορά και προώθηση 
οικολογικών προϊόντων για τις ανάγκες των διάφορων κρατικών υπηρεσιών, ώστε να 
αυξηθεί ο αριθμός των οικολογικών απορρυπαντικών στην αγορά, να μειωθούν οι 
τιμές τους και να προωθηθούν ευκολότερα στη συνείδηση του καταναλωτή.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.445, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, στις 10 Σεπτεμβρίου 2009, το ∆ικαστήριο 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων καταδίκασε τη Μάλτα για το εαρινό κυνήγι τρυγονιών και 
ορτυκιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν μετά την απόφαση του ∆ικαστηρίου Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων έχει εκλείψει η 
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οποιαδήποτε ελπίδα υλοποίησης της προεκλογικής εξαγγελίας του Προέδρου 
Χριστόφια για επαναφορά του εαρινού κυνηγίου στην Κύπρο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.446, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι Κύπριοι εξαγωγείς φρούτων και λαχανικών θα 
αντιμετωπίσουν τεράστιο πρόβλημα με την έναρξη της λειτουργίας του νέου 
αεροδρομίου Λάρνακας.  Στο υφιστάμενο αεροδρόμιο έχουν τη διευκόλυνση να 
αποθηκεύουν τα προϊόντα τους σε αποθήκες που βρίσκονται κοντά στο χώρο 
στάθμευσης των αεροσκαφών.  Έτσι, τα φρούτα και λαχανικά προστατεύονται από τις 
καιρικές συνθήκες (π.χ. καύσωνας, βροχή κ.λπ.) μέχρι τη φόρτωσή τους στα 
αεροσκάφη. 

 Με την έναρξη της λειτουργίας του νέου αεροδρομίου, λόγω της παράλειψης να 
κατασκευαστούν αποθήκες κοντά στους χώρους στάθμευσης των αεροπλάνων, τα 
ευαίσθητα αυτά κυπριακά γεωργικά προϊόντα θα πρέπει να μεταφέρονται σε ανοικτά 
ρυμουλκούμενα οχήματα για είκοσι πέντε λεπτά από τις αποθήκες στο νέο 
αεροδρόμιο και ενδεχομένως θα πρέπει να αναμένεται για απροσδιόριστο χρόνο η 
φόρτωσή τους.  Αυτή η καθυστέρηση και η διαδικασία της μεταφοράς ενδεχομένως να 
προκαλέσουν μεγάλη φθορά στα φρούτα και λαχανικά σε τέτοιο βαθμό, που να μην 
είναι πλέον εμπορεύσιμα.  Τούτο θα προκαλέσει μεγάλη ζημιά στον τομέα των 
εξαγωγών κυπριακών γεωργικών προϊόντων και συνεπακόλουθα στην κυπριακή 
γεωργική παραγωγή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα λάβει μέτρα και ποια, ώστε να λυθεί το πολύ σοβαρό αυτό 
πρόβλημα, που δημιουργήθηκε από την παράλειψη κατασκευής αποθηκευτικού 
χώρου στο νέο αεροδρόμιο Λάρνακας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.447, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 20 Οκτωβρίου 2009 οι Υπουργοί Οικονομικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
απέτυχαν να συμφωνήσουν σε ένα πρόγραμμα ετήσιας χρηματοδότησης των 
αναπτυσσόμενων χωρών, ούτως ώστε να αντιμετωπίσουν τις προκλήσεις και τις 
δεσμεύσεις λόγω της παγκόσμιας προσπάθειας για αντιμετώπιση των κλιματικών 
αλλαγών.  Συγκεκριμένα, οι υπουργοί προσπάθησαν να καταλήξουν σε μία πρόταση 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης προς την παγκόσμια διάσκεψη για το κλίμα που θα 
πραγματοποιηθεί στην Κοπεγχάγη το ∆εκέμβριο, στη βάση της εισήγησης της 
Επιτροπής Περιβάλλοντος του Ευρωκοινοβουλίου, για παροχή ετήσιας οικονομικής 
βοήθειας τουλάχιστον τριάντα δισεκατομμυρίων ευρώ προς τις λιγότερο αναπτυγμένες 
χώρες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση της κυπριακής κυβέρνησης επ’ αυτής της πρότασης της 
Επιτροπής Περιβάλλοντος του Ευρωκοινοβουλίου και γενικώς για τη θέση της 
κυπριακής κυβέρνησης στο θέμα της προτάσεως της Ευρωπαϊκής Ένωσης προς τη 
∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης για το ύψος της οικονομικής βοήθειας προς τις λιγότερο 
αναπτυγμένες χώρες.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.448, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 16 Σεπτεμβρίου 2009 παρατηρήθηκε διαρροή μαζούτ από τον 
ηλεκτροπαραγωγό σταθμό της ΑΗΚ στη ∆εκέλεια, με αποτέλεσμα μικρή ποσότητα να 
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διαρρεύσει στη θάλασσα.  Όπως παραδέχτηκε δημόσια ο κ. Ανδρέας Πολυδωρίδης, 
διευθυντής του σταθμού της ΑΗΚ στη ∆εκέλεια, υπήρξε μια μικρή διαρροή μαζούτ στη 
θάλασσα η οποία οφείλεται σε βλάβη μιας βαλβίδας ασφαλείας του αγωγού 
τροφοδοσίας του λέβητα.  Το μαζούτ είχε διαρρεύσει στο χώρο του σταθμού και από 
τα φρεάτια του αγωγού ομβρίων υδάτων διέφυγε στη θάλασσα μια μικρή ποσότητα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την έκταση της ρύπανσης και των επιπτώσεων στο περιβάλλον, 
καθώς και αν εφαρμόστηκε η νομοθεσία για την περιβαλλοντική ευθύνη και ποια ήταν 
η τιμωρία των υπευθύνων για τη ρύπανση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.449, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι ο αριθμός των τρεμίθων του είδους “Pistacia Atlantica” 
μειώνεται σιγά σιγά στην Πάφο λόγω της ανεξέλεγκτης οικιστικής ανάπτυξης.  Σε λίγα 
χρόνια θα απομείνουν μόνο ορισμένα μεγάλα δέντρα, αν αντέξουν στις συνεχείς 
επεμβάσεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο το Τμήμα ∆ασών πραγματοποιεί νέες φυτεύσεις τρεμίθων του εν λόγω 
είδους και γενικά αν υπάρχει πρόγραμμα διατήρησής του.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.450, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την έκταση του φαινομένου της λαθροθηρίας των αγρινών.   

 Συγκεκριμένα, αναμένουμε από τον υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό των καταγγελιών και των καταδικών σε σχέση με 
υποθέσεις λαθροθηρίας αγρινών, καθώς και αν υπάρχουν σκέψεις, για να επιτραπεί 
το λεγόμενο “ελεγχόμενο κυνήγι” του αγρινού.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.451, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα αγρινά απειλούνται από τη ζωονόσο του 
εχινόκοκκου, λόγω της ανεξέλεγκτης κυκλοφορίας αδέσποτων σκύλων και 
αιγοπροβάτων στις περιοχές Λεύκας και Αμπελικού.  Στην ίδια περιοχή είχε 
εμφανιστεί η ασθένεια του μυκοπλάσματος, που είχε ως αποτέλεσμα να τυφλωθούν 
αρκετά αγρινά και να οδηγηθούν στο θάνατο από ασιτία.  Πρόσφατα εντοπίστηκε στην 
περιοχή αγρινό με κύστεις εχινόκοκκου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν υπάρχει κίνδυνος για την υγεία των πληθυσμών των αγρινών στις βόρειες παρυφές 
του δάσους Πάφου, λόγω της επαφής τους με κοπάδια αιγοπροβάτων από τα 
κατεχόμενα ή από την παρουσία αδέσποτων σκύλων στην περιοχή.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.452, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι για τις ανάγκες της φετινής κυνηγετικής περιόδου 
έχουν απελευθερωθεί 150 000 περδίκια.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, 70 000 
περδίκια έχουν αγοραστεί στην τιμή των €5,98 το ένα, με συνολικό κόστος  €418.600. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν έχει γίνει οποιαδήποτε επιστημονική εργασία που να εξετάζει τις επιπτώσεις στο 
περιβάλλον και τους φυσικούς πληθυσμούς των περδικιών από την ετήσια τεχνητή 
εισδοχή στη φύση τόσο μεγάλου αριθμού περδικιών.  Επίσης παρακαλώ τον αρμόδιο 
υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των άγριων 
περδικιών και το συνολικό κόστος της αγοράς και απελευθέρωσης περδικιών και 
γενικά του λεγόμενου “εμπλουτισμού του θηράματος”.»  

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.379, ημερομηνίας 

20 Φεβρουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία 
Σαρίκα 

«Βελτιωτικά έργα στην οδό Εξοχικού στην Πάφο 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.03.379, ημερομηνίας 
6.03.2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σχετικά με το πιο πάνω θέμα: 

2. Ο Επαρχιακός Μηχανικός ∆ημοσίων Έργων Πάφου προωθεί, στα πλαίσια 
συμβολαίου διαπλάτυνσης/ασφαλτόστρωσης ερεισμάτων σε διάφορους δρόμους της 
Επαρχίας του, τη διαπλάτυνση/ασφαλτόστρωση ερεισμάτων της οδού Εξοχικού στην 
Τσάδα σε μήκος 500 μέτρων. 

3. Οι εργασίες αναμένεται να ολοκληρωθούν μέχρι το τέλος του έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.389, ημερομηνίας 26 

Φεβρουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη με αρ. 
23.06.009.03.389, η οποία αποστάληκε με την ταυτάριθμη επιστολή σας με 
ημερομηνία 06/03/09 (σχετική η υπενθύμιση με ημερομηνία 14/10/09) και σας 
ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργείο Εσωτερικών ασχολείται με το θέμα των διαδικασιών που 
ακολουθούνται για την αδειοδότηση και υλοποίηση αναπτύξεων και την έκδοση 
τίτλων ιδιοκτησίας στο όνομα αγοραστών επιμέρους μονάδων από πολλούς 
μήνες και στο πλαίσιο αυτό μελέτησε με ιδιαίτερη προσοχή τις απόψεις και 
εισηγήσεις πολλών ειδικών, οργανωμένων συνόλων, επαγγελματικών φορέων, 
κ.ο.κ. [μεταξύ αυτών και τις εισηγήσεις του Cyprus Property Action Group 
(CPAG)]. Επιπρόσθετα, συντόνισε συστηματικές διαβουλεύσεις με 
εμπλεκόμενες στις διαδικασίες Αρχές και Τμήματα. 

(β) Ως αποτέλεσμα της συνολικής προσπάθειας, έχουν συγγραφεί νομοσχέδια για 
την τροποποίηση πέντε συνολικά νομοθεσιών, τα οποία έχουν αποσταλεί στη 
Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο. Παράλληλα, προς εξοικονόμηση 
χρόνου, αυτά καταχωρήθηκαν στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Εσωτερικών 
από τον Ιούνιο 2009 και δόθηκε η ευκαιρία σε κάθε ενδιαφερόμενο να 
καταθέσει σχετικές απόψεις και εισηγήσεις. Μέχρι σήμερα έχουν παραληφθεί 
εισηγήσεις από αρκετά οργανωμένα σύνολα και το Υπουργείο Εσωτερικών τις 
επεξεργάζεται, ώστε τα νομοσχέδια να προσαρμοσθούν κατάλληλα, όπου 
κρίνεται αναγκαίο. 
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(γ) Ταυτόχρονα με τα ανωτέρω, ο Υπουργός Εσωτερικών ολοκλήρωσε πρόσφατα 
ένα κύκλο ενημέρωσης και διαβουλεύσεων με τους Αρχηγούς των 
Κοινοβουλευτικών Κομμάτων (περιλαμβανομένου του Κινήματος Οικολόγων-
Περιβαλλοντιστών) και οι απόψεις/εισηγήσεις που κατατέθηκαν θα 
αξιολογηθούν και ληφθούν υπόψη κατάλληλα στην τελική διαμόρφωση των 
νομοσχεδίων. 

2. Από τα ανωτέρω προκύπτει ότι το Υπουργείο Εσωτερικών εργάζεται 
συστηματικά και μεθοδικά, ώστε να καταστεί δυνατή η κατάθεση των πέντε 
νομοσχεδίων στη Βουλή των Αντιπροσώπων μέχρι το τέλος Νοεμβρίου. Τα εν λόγω 
νομοσχέδια αποτελούν τη μέθοδο που η Κυβέρνηση θεωρεί πρόσφορη και 
αποτελεσματική για την επίλυση σειράς προβλημάτων που ταλαιπωρούν την αγορά 
ακινήτων και ιδιαίτερα τους αγοραστές ακινήτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.395, ημερομηνίας 26 
Φεβρουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση σχετικά με τις εργασίες που γίνονται στο δρόμο που ενώνει τις κοινότητες 
∆ρομολαξιά και Κλαυδιά 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακ. Ερ. 23.06.009.03.395 και ημερ. 6.3.2009, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα, αντίγραφο της οποίας μας έχει διαβιβαστεί από τον Γενικό 
∆ιευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με την επιστολή του με αρ. φακ. 
19.1.4.28 και ημερ. 21.5.2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο υπ’ αναφορά δρόμος είναι χωρητικός, υπάγεται στην αρμοδιότητα της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λάρνακας και εκκρεμεί η εγγραφή του ενώπιον του 
Επαρχιακού Κτηματολογικού Λειτουργού Λάρνακας, 

(β) Κατά τη διάρκεια του 2008 έγιναν εργασίες συντήρησής του, οι οποίες 
αφορούσαν την επίστρωσή του με κράσιεραν και τώρα προωθείται η 
ασφαλτόστρωση με 1° χέρι πρέμιξ για περίπου 1 χλμ, ενώ το υπόλοιπο μέρος 
του δρόμου αναμένεται να ασφαλτοστρωθεί εντός του 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.445, ημερομηνίας 19 
Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  Μελέτη για ανέγερση κοινοτικών κτιρίων στην κοινότητα Μέσα Χωρίου Πάφου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.03.445, ημερ. 27/03/2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο ανέθεσε σε ιδιώτη μελετητή την εκπόνηση σχετικής 
μελέτης και στο παρόν στάδιο εκκρεμεί η έκδοση Πολεοδομικής Άδειας από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

(β) Με βάση σχετική Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερ. 19/12/07, στο 
Κοινοτικό Συμβούλιο Μέσα Χωρίου, έχει παραχωρηθεί «άδεια χρήσης» του κτιρίου 
του πρώην ∆ημοτικού Σχολείου, με σκοπό τη στέγαση των κοινοτικών γραφείων, με 
την προϋπόθεση ότι οποιεσδήποτε δαπάνες επιδιόρθωσης και έξοδα βελτίωσης θα 
βαρύνουν το Κοινοτικό Συμβούλιο. 
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(γ) Σύμφωνα, εντούτοις, με νεώτερη Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερ. 
31/03/2009, με την οποία έχει αναθεωρηθεί η πολιτική και τα κριτήρια για την 
Ανέγερση Κοινοτικών Κτιρίων και με βάση την κατηγορία (Α') στην οποία εμπίπτει η 
κοινότητα Μέσα Χωρίου, αναμένεται να τύχει Κυβερνητικής επιχορήγησης ύψους 
111.000 Ευρώ. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.»   

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.579, ημερομηνίας 

15 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.03.579 και ημερομηνία 
18 Ιουνίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2) Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων προωθεί με ιδιώτες σύμβουλους 
μηχανικούς τη μελέτη για την ετοιμασία "Ολοκληρωμένου Σχεδίου για την Κινητικότητα 
στη Λευκωσία". Παρόμοιες μελέτες θα προωθηθούν και για τις υπόλοιπες πόλεις της 
Κύπρου. 

3) Η μελέτη που ετοιμάζεται για τη Λευκωσία περιλαμβάνει και την ενίσχυση των 
δημόσιων μεταφορών, με συγκεκριμένες εισηγήσεις για την αναβάθμιση των 
λεωφορείων και μέτρα προτεραιότητας. Στα πλαίσια των μέτρων προτεραιότητας για 
τα λεωφορεία αξιολογείται και η δυνατότητα κατασκευής λεωφορειολωρίδων στο οδικό 
δίκτυο της Λευκωσίας. 

4) Ανεξάρτητα της μελέτης για το Ολοκληρωμένο Σχέδιο για την Κινητικότητα, που 
αναμένεται να ολοκληρωθεί εντός Νοεμβρίου 2009, η Κυβέρνηση προωθεί και τα 
ακόλουθα σε σχέση με την κατασκευή λεωφορειολωρίδων στη Λευκωσία: 

α) Κατασκευή λεωφορειολωρίδας με κατεύθυνση προς Λευκωσία στα πλαίσια του 
Πολεοδομικού Έργου για τη βελτίωση της Λεωφόρου Αρχαγγέλου στον 
Στρόβολο και Έγκωμη. 

β) Πρόνοια για κατασκευή λεωφορειολωρίδων στο εγκεκριμένο από όλους τους 
αρμόδιους φορείς ρυθμιστικό σχέδιο του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως 
για τη βελτίωση των Λεωφόρων Λευκοθέου και Μακαρείου Αθλητικού Κέντρου.   
Το σχέδιο διαλαμβάνει λεωφορειολωρίδες και στις δύο πλευρές του δρόμου, 
ώστε να εξυπηρετούνται και οι δύο κατευθύνσεις στο τμήμα μεταξύ των 
Λεωφόρων Ηρώων και Αρχαγγέλου.  

γ) Στα πλαίσια της ετοιμασίας των σχετικών ρυθμιστικών σχεδίων από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως μελετάται η δυνατότητα να περιληφθεί πρόνοια για 
κατασκευή λεωφορειολωρίδας στη Λεωφόρο Λάρνακος στη 
Λευκωσία/Αγλαντζιά και στην οδό Κένεντυ στην Παλλουριώτισσα. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση στην απάντησή μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.604, ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2009, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το χρονοδιάγραμμα για την παράδοση των τεσσάρων ανελκυστήρων στο 
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Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας δεν έχει τηρηθεί επειδή η αποσυναρμολόγηση 
των υφιστάμενων ανελκυστήρων άρχισε μετά την παραλαβή των νέων 
ανελκυστήρων. Οι ανελκυστήρες έχουν παραληφθεί καθυστερημένα από την 
εταιρεία στις 20.2.2009 και η διαδικασία αποσυναρμολόγησης τους άρχισε στις 
23.2.2009. 

2. Οι δύο ανελκυστήρες παραδόθηκαν σε λειτουργία στις 14.5.2009 και στις 
21.8.2009 παραδόθηκαν οι άλλοι δύο. 

3. Σύμφωνα με τη Σύμβαση του ∆ημοσίου, ο εργολάβος θα υποστεί χρηματική 
ποινή 1% για κάθε εβδομάδα καθυστέρησης πέραν του συμφωνημένου χρόνου 
αποπεράτωσης του έργου με ανώτατο όριο ποινής 10% της αξίας των 
εργασιών. ∆ηλαδή στην συνολική προσφορά των €395.711 θα υποστεί 
χρηματική ποινή €39.571. 

4. Όσο αφορά τη γλώσσα εκφώνησης των ανελκυστήρων, δεν είναι στις 
υποχρεώσεις του εργολάβου να προγραμματίσει καμία γλώσσα για ενημέρωση 
του κοινού, γι’ αυτό το λόγο δόθηκε οδηγία από τη ∆ιεύθυνση του νοσοκομείου 
να μην χρησιμοποιείται καμία γλώσσα. 

5. Σύμφωνα με τους κατασκευαστές, ο εξαερισμός που υπάρχει στους 
ανελκυστήρες είναι ικανοποιητικός. Αυτό όμως θα κριθεί από τον επιβλέποντα 
του έργου στην τελική παραλαβή που στη συγκεκριμένη περίπτωση είναι το 
Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών. Η ταχύτητα των ανελκυστήρων 
είναι σύμφωνα με τις προδιαγραφές της προσφοράς, δηλαδή 1m/sec.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.001, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06,009.04.001 και ημερομηνία 10 Ιουλίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή 
του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 28 Ιουλίου 
2009, και σας πληροφορώ ότι με βάση τα μέχρι στιγμής υδρολογικά δεδομένα δεν έχει 
ακόμα αποφασιστεί η εκτέλεση οποιουδήποτε αρδευτικού έργου από το φράγμα 
«Ασπρογιάς - Κανναβιούς». Το θέμα θα επανεξεταστεί μέσα στα πλαίσια της 
επαναξιολόγησης των διαθέσιμων υδάτινων πόρων μετά τη λειτουργία του 
∆ιυλιστηρίου Κανναβιούς σε συνδυασμό με τη λειτουργία της υπό κατασκευή κινητής 
μονάδας αφαλάτωσης στα Κούκλια. Προς το παρόν για σκοπούς διάσωσης των 
υφιστάμενων μόνιμων φυτειών που βρίσκονται κατά μήκος της κοίτης του ποταμού 
κατάντι του Φράγματος και έχουν επηρεασθεί από τη διακοπή της ροής του ποταμού, 
έχουν γίνει διευθετήσεις για προσωρινή παροχή νερού με λαστιχοσωλήνες που έχουν 
τοποθετήσει οι ενδιαφερόμενοι ιδιοκτήτες. 

 Με τη ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.003, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.04.003 και ημερομηνία 10 Ιουλίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή 
του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 28 Ιουλίου 
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2009, και σας πληροφορώ ότι έχουν γίνει και φέτος διευθετήσεις με το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Κανναβιούς για την παροχή νερού από το φράγμα “Ασπρογιάς-
Κανναβιούς” για σκοπούς άρδευσης της φυσικής βλάστησης κατά μήκος της κοίτης 
του ποταμού. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.071, ημερομηνίας 29 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.071 του Βουλευτή Λευκωσίας 
κ. Γ. Περδίκη που αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την ταυτάριθμη ως 
ανωτέρω επιστολή σας με ημερομηνία 17/09/2009 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω 
ότι λόγω φόρτου εργασίας και της προτεραιότητας που δόθηκε στην επεξεργασία 
άλλων σημαντικών νομοθετικών ρυθμίσεων, δεν έχει υπάρξει μέχρι σήμερα 
ουσιαστική πρόοδος στη συγγραφή προσχεδίου νομοθεσίας για την τροποποίηση του 
περί Ρύθμισης της Κατασκευής, Καθίδρυσης και Λειτουργίας Πρατηρίων 
Πετρελαιοειδών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.076, ημερομηνίας 29 
Ιουλίου 2009, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης 

Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε η Βουλευτής Αμμοχώστου κα Σκεύη 
Κούτρα Κουκουμά με αρ. 23.06.009.04.076, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 04/08/2009, και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εσωτερικών έχει 
υποβάλει πρόσφατα Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο για έκδοση τίτλων 
ιδιοκτησίας σε δικαιούχους εκτοπισθέντες, στην οποία περιλαμβάνονται και οι 
οικιστικές μονάδες που βρίσκονται στο Συνοικισμό Αυτοστέγασης Βορόκλινης (Φάση 
∆1 και ∆2). 

2. Με την έγκριση της ανωτέρω Πρότασης από το Υπουργικό Συμβούλιο, το 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας θα προωθήσει άμεσα τη διαδικασία εγγραφής 
των οικιστικών μονάδων στους δικαιούχους εκτοπισθέντες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στις ερωτήσεις με αρ. 

23.06.009.04.098 και 23.06.009.04.135, ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2009 και 25 
Αυγούστου 2009, αντίστοιχα, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού με αρ. Ερ.: 23.06.009.04.098 και αρ. Ερ.: 23.06.009.04.135 ημερομηνίας 
14/8/09 και 17/9/2009 αντίστοιχα, το περιεχόμενο των οποίων είναι πανομοιότυπο. 

 Σχετικά με τις πιο πάνω ερωτήσεις, οι οποίες υποβλήθηκαν από τον Βουλευτή 
της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, σας πληροφορώ τα 
εξής: 

Το θέμα του Αλιευτικού Τουρισμού χειρίζεται το Τμήμα Αλιείας του Υπουργείου 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. Πρόσφατα τo Τμήμα Αλιείας συμμετείχε και υλοποίησε 
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το πρόγραμμα «Ι Ν Τ Ε R R Ε G III Α Ελλάδα - Κύπρος 2000 - 2006 ∆ιακρατική 
Συνεργασία για την Ανάπτυξη του Αλιευτικού Τουρισμού» . 

 Ο Αλιευτικός Τουρισμός αποτελεί κλάδο του ευρύτερου τομέα του τουρισμού 
Υγρού Στοιχείου (Aqua Tourism). Σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης όπως στην 
Ισπανία, Ιταλία και πρόσφατα στην Ελλάδα εφαρμόζονται συγχρηματοδοτούμενα 
προγράμματα από την ΕΕ με στόχο την προστασία της φυσικής και πολιτιστικής 
κληρονομιάς και την προσφορά εναλλακτικής εργοδότησης αλλά και στήριξης των 
επαγγελματιών ψαράδων σε περιοχές που εξαρτούνται από την αλιεία. Μια από τις 
βασικές διαφορές με την Κύπρο είναι ότι σύμφωνα με τα στοιχεία της Ισπανίας και 
Ιταλίας το 99% των πελατών του αλιευτικού τουρισμού προέρχεται από τον τοπικό 
τουρισμό. 

 Στην Κύπρο ο Αλιευτικός Τουρισμός βρίσκεται σε πολύ αρχικά στάδια και 
περιορίζεται απλά στην εμπειρία που προσφέρουν οργανωμένες ενάλιες εκδρομές 
που δεν συνάδουν με τον καθαυτό στόχο του αλιευτικού τουρισμού. 

 Το Υπουργείο μας στηρίζει την ανάπτυξη του τομέα αυτού νοουμένου ότι θα 
τεθεί πάνω σε σωστή βάση με τη δημιουργία νομοθετικού πλαισίου και οργανωτικής 
δομής με αυστηρά κριτήρια συμμετοχής που θα παρέχουν τα βασικά εργαλεία για την 
οργάνωση του προϊόντος. 

 Η αρμοδιότητα για προώθηση του όλου θέματος, όπως αναφέρθηκε και πιο 
πάνω, είναι του Τμήματος Αλιείας. Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού θα 
συνεισφέρει στην προώθηση του θέματος με βάση τις απόψεις και εμπειρίες του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.101, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερ. 21 Αυγούστου 2009, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, και 
σας πληροφορώ ότι όλες οι πτυχές του θέματος της δημιουργίας νομικού πλαισίου για 
τη διάθεση κρέατος από κλωνοποιημένα ζώα θα μελετηθούν και θα συζητηθούν από 
τις αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους για διαμόρφωση της θέσης της Κύπρου. 

 Με τη ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.109, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην σχετική με την πιο πάνω Ερώτηση επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 17 Σεπτεμβρίου 2009 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Θα πρέπει αρχικά να σημειωθεί ότι γίνεται λανθασμένα αναφορά σε «εμπορική 
ονομασία "καρπενταζίμ" με τη δραστική ουσία "thiophanate methyl"». Η ουσία 
καρπενταζίμ (carbendazim) και η ουσία thiophanate methyl, είναι δύο διαφορετικές 
δραστικές ουσίες που περιέχονται σε φυτοπροστατευτικά προϊόντα (φυτοφάρμακα). Η 
ουσία carbendazim περιεχόταν σε σκευάσματα με εμπορικά ονόματα Carbazin 50WP, 
Carbendazim 50WP, Derosal 50WP κ.α., ενώ η ουσία thiophanate methyl περιέχεται 
σε σκευάσματα με εμπορικά ονόματα Topsin-M WDG και Cercobln-M WDG. 
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 Η εγγραφή φυτοπροστατευτικών προϊόντων που περιέχουν τη δραστική ουσία 
carbendazim έχει ανακληθεί από την 1η Ιουλίου 2007, ενώ η χρήση τους 
επιτρεπόταν μέχρι την 1η Ιουλίου 2008 για σκοπούς εξάντλησης των αποθεμάτων. Η 
ανάκληση των σκευασμάτων οφείλεται στο γεγονός ότι οι κάτοχοι εγγραφής τους δεν 
απέστειλαν τα απαραίτητα, σύμφωνα με τη νομοθεσία, στοιχεία που θα επέτρεπαν 
την παραμονή τους στην αγορά μέχρι τις 31 ∆εκεμβρίου του 2009 (Οδηγία 
2006/135/ΕΚ). 

 Αντίθετα, τα σκευάσματα που περιέχουν thiophanate methyl, έχουν παραμείνει 
στην αγορά μετά την υποβολή των απαραίτητων στοιχείων σύμφωνα με την Οδηγία 
2005/53ΕΚ. 

 Τέλος, σας αναφέρω ότι στις πιο πάνω Οδηγίες και στη σχετική έκθεση της 
Ευρωπαϊκής Αρχής Ασφάλειας Τροφίμων (EFSA) αναφέρεται ότι: «Συγκεκριμένα η 
ουσία benomyl, αλλά και η thiophanate-methyl, μεταβολίζεται σε carbendazim και οι 
τρεις δε ουσίες προκαλούν αριθμητικές χρωμοσωματικές ανωμαλίες (ανευπλοειδία) σε 
κύτταρα θηλαστικών που εκτίθενται in vivo. ∆εν τεκμηριώνεται ότι κάποια από αυτές τις 
ουσίες προκαλεί άλλης μορφής βλάβη στο γενετικό υλικό. Η καρκινογένεση δεν 
προκαλεί ανησυχία». 

 Με τη ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.118, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. 23.06.009.04.118 και ημερομηνία 
31/08/2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στα πλαίσια της επιτήρησης της αγοράς και της προστασίας των καταναλωτών 
από τις επικίνδυνες συσκευές τεχνητού μαυρίσματος, λειτουργοί της Υπηρεσίας 
Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών και του Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, ετοίμασαν ενημερωτικό υλικό (Παράρτημα Ι) 
που περιλαμβάνει τα βασικά στοιχεία που πρέπει να γνωρίζει ο παροχέας υπηρεσιών 
τεχνητού μαυρίσματος, προκειμένου οι συσκευές που χρησιμοποιούνται στα πλαίσια 
των δραστηριοτήτων του, να συμμορφώνονται με την Οδηγία για τη Γενική Ασφάλεια 
των Προϊόντων. Τα σχετικά ενημερωτικά έντυπα, αποστάληκαν σε όλους τους 
παροχείς τέτοιων υπηρεσιών για ενημέρωση, το ∆εκέμβριο του 2008. 

 Ακολούθως, στα πλαίσια συμμετοχής των δύο υπηρεσιών σε Ευρωπαϊκό 
Πρόγραμμα για την ασφάλεια των συσκευών τεχνητού μαυρίσματος, επιθεωρητές και 
των δύο υπηρεσιών, διενήργησαν από κοινού διοικητικούς ελέγχους, ενημερώνοντας 
ταυτόχρονα τους παροχείς για τις υποχρεώσεις τους, διανέμοντας το έντυπο 
ενημερωτικό υλικό και επισημαίνοντάς τους τυχόν ελλείψεις/παραλείψεις που 
παρατηρήθηκαν. Σημειώνεται ότι, στο πρόγραμμα έλαβαν μέρος εννιά χώρες, κυρίως 
από την Κεντρική και Βόρεια Ευρώπη.  Από αυτές, η Κύπρος έχει την πιο 
περιορισμένη χρήση των συσκευών. Μετά την ολοκλήρωση των ελέγχων, οι παροχείς 
των υπηρεσιών κλήθηκαν γραπτώς να συμμορφωθούν με τις υποδείξεις που τους 
έγιναν. 

 Στη συνέχεια, επιθεωρητές των δύο υπηρεσιών διενήργησαν προκαταρκτικές 
μετρήσεις της εκπεμπόμενης υπεριώδους ακτινοβολίας σε δεκατρείς (13) συσκευές 
τεχνητού μαυρίσματος. Για τις μετρήσεις χρησιμοποιήθηκε όργανο μετρήσεων που 
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διαθέτει το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών. Τα αποτελέσματα των 
μετρήσεων φαίνονται στο Παράρτημα II και δείχνουν ότι από τις δεκατρείς συσκευές, 
οι έξι (6) συσκευές εκπέμπουν σταθμισμένη ερυθηματογόνο ακτινοβολία που 
υπερβαίνει ελαφρώς το όριο των 0,3 W/m2, όριο που προτάθηκε από την 
Επιστημονική Επιτροπή για τα Καταναλωτικά Προϊόντα (SCCP) στις 20 Ιουνίου 2006, 
και υιοθετήθηκε από την Ομάδα ∆ιακυβερνητικής Συνεργασίας για τον ηλεκτρολογικό 
εξοπλισμό χαμηλής τάσης (LVD-ADCO). Οι υπόλοιπες επτά (7) συσκευές τεχνητού 
μαυρίσματος έχουν σταθμισμένη ερυθηματογόνο ακτινοβολία εντός του ορίου. 

 Ακολούθως, στα πλαίσια του Ευρωπαϊκού Προγράμματος ειδικός από την 
Ολλανδία επισκέφτηκε την Κύπρο και διενήργησε μετρήσεις με εξοπλισμό ακριβείας. 
Μετρήθηκε η ένταση της εκπεμπόμενης υπεριώδους ακτινοβολίας σε επτά (7) 
συσκευές οι οποίες είχαν επιλεγεί με βάση τα αποτελέσματα των προηγούμενων 
προκαταρτικών μετρήσεων ακτινοβολίας. Τα αποτελέσματα των μετρήσεων 
(Παράρτημα III) έδειξαν ότι από τις επτά (7) συσκευές, οι πέντε (5) συσκευές είχαν 
ένταση σταθμισμένης ερυθηματογόνου ακτινοβολίας που υπερέβαινε ελαφρώς το 
όριο των 0,3 W/m2. Η σύγκριση των αποτελεσμάτων των δύο ερευνών, κατέδειξε 
πολύ μικρές αποκλίσεις μεταξύ τους. Σημειώνεται ότι ο μέσος όρος των συσκευών 
που ελέγχθηκαν στις εννιά χώρες που έλαβαν μέρος στο πρόγραμμα, ήταν 8,4. 

 Λόγω της σοβαρότητας του θέματος και της αυξημένης τεχνικής εξειδίκευσης 
που απαιτείται, στις 29 Σεπτεμβρίου 2009, έγινε σύσκεψη στο Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού υπό την προεδρία του ∆ιευθυντή της Υπηρεσίας 
Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών, στην οποία συμμετείχαν εκπρόσωποι 
του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών και της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών. Στη 
σύσκεψη και μετά από ανάλυση των επιστημονικών στοιχείων που είναι στη διάθεση 
των αρμόδιων υπηρεσιών μέσα από το Ευρωπαϊκό Πρόγραμμα, διαπιστώθηκε ότι το 
πρόβλημα στην Κύπρο είναι περιορισμένο, τόσο λόγω των επιπέδων της 
ακτινοβολίας, όσο και λόγω του μικρού αριθμού των συσκευών τεχνητού μαυρίσματος. 
Τονίζεται ότι, στις άλλες χώρες που συμμετείχαν στο Ευρωπαϊκό Πρόγραμμα 
υπάρχουν σε χρήση χιλιάδες συσκευές, οι οποίες χρησιμοποιούνται εκτεταμένα από 
μεγάλο ποσοστό του πληθυσμού, σε αντίθεση με τις μερικές δεκάδες που υπάρχουν 
στην Κύπρο. Παράλληλα, σε πολλές χώρες οι μετρήσεις της έντασης της 
σταθμισμένης ερυθηματογόνου ακτινοβολίας υπερέβαιναν κατά πολύ το όριο των 0,3 
W/m2, που σε ορισμένες περιπτώσεις έφτανε μέχρι και 1,4 W/m2. 

 Στη σύσκεψη αποφασίστηκε η συνέχιση της συνεργασίας της Υπηρεσίας 
Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών με το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών και η λήψη των πιο κάτω μέτρων: 

 Ενημέρωση του Υπουργείου Υγείας για τα θέματα ασφάλειας των συσκευών 
τεχνητού μαυρίσματος και εξεύρεση τρόπων καλύτερης συνεργασίας. 

 Επέκταση της έρευνας παγκυπρίως. 

 Ενημέρωση των παροχέων υπηρεσιών τεχνητού μαυρίσματος για τα 
αποτελέσματα της έρευνας. 

 Αποστολή ειδοποιήσεων συμμόρφωσης και υπόδειξη των διορθωτικών μέτρων 
που πρέπει να ληφθούν, ενδεχομένως σε συνεργασία με τους κατασκευαστές. 

 Ετοιμασία φυλλαδίου για τους χρήστες συσκευών τεχνητού μαυρίσματος και 
ενημέρωση καταναλωτών σε συνεργασία και με το Υπουργείο Υγείας. 
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 Η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού έχει αναλάβει την ευθύνη για τον αναγκαίο 
προγραμματισμό και το συντονισμό για υλοποίηση των πιο πάνω μέτρων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, επιτρέψτε μου να σας ευχαριστήσω για το έμπρακτο 
ενδιαφέρον που επιδεικνύετε για την ασφάλεια και την υγεία των καταναλωτών και να 
σας διαβεβαιώσω ότι τόσο η ασφάλεια, όσο και η διασφάλιση των δικαιωμάτων των 
καταναλωτών αποτελούν προτεραιότητες του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.124, ημερομηνίας 

13 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, σε 
σχέση με τις αρχαιότητες στην περιοχή Τηλλυρίας, επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
πιο κάτω: 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων μετά από ανασκαφή και αρχαιολογική επισκόπηση 
εντόπισε αρκετούς συλημένους τάφους της ελληνιστικής-ρωμαϊκής περιόδου στην 
περιοχή του κύριου δρόμου Πύργου-Μανσούρας. Πρόκειται για μια νεκρόπολη της 
ελληνιστικής-ρωμαϊκής περιόδου. 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων παραχώρησε άδεια στην Ιερά Μητρόπολη Κύκκου για 
αρχαιολογική επισκόπηση της περιοχής όπου ανασκάφηκε ο πρώτος τάφος, και η 
οποία ξεκίνησε γύρω στις αρχές Οκτωβρίου. Σημειώνεται ότι ανάλογα με τα 
αποτελέσματα της αρχαιολογικής επισκόπησης και ενδεχομένως κάποιων 
μελλοντικών διερευνητικών ανασκαφών, το Τμήμα Αρχαιοτήτων θα προβεί στις 
ενδεδειγμένες σχετικές ενέργειες, σύμφωνα πάντα με τις πρόνοιες του Περί 
Αρχαιοτήτων Νόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.132, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
ενημερώνω ότι έχουμε μελετήσει το ειδικό χωροταξικό πλαίσιο για τις Ανανεώσιμες 
Πηγές Ενέργειας, το οποίο εγκρίθηκε στην Ελλάδα το Νοέμβριο του 2008. 

 Στην Κύπρο εγκρίθηκε ανάλογη χωροθετική πολιτική για την εγκατάσταση 
ανεμογεννητριών, αιολικών πάρκων και άλλων μονάδων αξιοποίησης ΑΠΕ, όπως 
Φωτοβολταϊκά συστήματα και μονάδες παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από Βιομάζα. 
Η Εντολή αρ.2 του 2006 η οποία εκδόθηκε βάσει του νόμου Περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (επισυναπτόμενο 1), ετοιμάστηκε από την πολεοδομία μετά από μελέτη 
των χωροθετικών πολιτικών χωρών της Ε.Ε συμπεριλαμβανομένου και της Ελλάδας 
σε συνεργασία με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς της Κύπρου. 

 Ακολούθως παρατίθεται ανάλυση/σύγκριση του ειδικού χωροταξικού πλαισίου 
για τις Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας της Ελλάδας με την αντίστοιχη χωροθετική 
πολιτική της Κύπρου. 

ΑΙΟΛΙΚΗ ΕΝΕΡΓΕΙΑ 
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 Στον τομέα της Αιολικής ενέργειας τόσο το χωροταξικό πλαίσιο της Ελλάδας 
όσο και η  χωροθετική  πολιτική  της  Κύπρου  καθορίζουν περιοχές    όπου  
αποκλείεται  η χωροθέτηση αιολικών εγκαταστάσεων καθώς και την ελάχιστη 
απόσταση που πρέπει να έχουν οι εγκαταστάσεις από αυτές τις περιοχές. 

(Επισυναπτόμενο 2 -Πίνακας 1-Περιοχές Αποκλεισμού, 

Επισυναπτόμενο 3  -Πίνακας 2-ελάχιστες αποστάσεις αιολικών εγκαταστάσεων από 
περιοχές αποκλεισμού, 

Επισυναπτόμενο 4- Συμβουλευτικός /Ενδεικτικός χάρτης της Κύπρου για αναπτύξεις 
αιολικών πάρκων.) 

 Στη χωροθετική πολιτική της Κύπρου δίνεται περισσότερη έμφαση στο επίπεδο 
ηχητικής ρύπανσης, κατηγοριοποιώντας τις περιοχές σε ζώνες και καθορίζοντας 
επίπεδα θορύβου για κάθε ζώνη. 

 Αντίθετα το χωροταξικό πλαίσιο της Ελλάδας περιορίζεται μόνο στον 
καθορισμό ελάχιστου επιπέδου θορύβου στην οικιστική ζώνη.  

(Επισυναπτόμενο 5-Πίνακας 3-Επίπεδο ηχητικής ρύπανσης) 

 Το χωροταξικό πλαίσιο της Ελλάδας κάνει μια εκτεταμένη αναφορά στην 
ένταξη των αιολικών εγκαταστάσεων στο τοπίο λαμβάνοντας υπόψη δύο κριτήρια τα 
οποία αφορούν τη συνολική πυκνότητα των ανεμογεννητριών και το ποσοστό 
κάλυψης από τις ανεμογεννήτριες του οπτικού ορίζοντα ενός παρατηρητή. 

 Η αντίστοιχη μεθοδολογία συνολικής πυκνότητας των ανεμογεννητριών στην 
Κύπρο καθορίζεται από την πολιτική του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς σε 
συνδυασμό με την Εντολή 2 του 2006 του νόμου Περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας. 

 Προς επίτευξη της βέλτιστης δυνατής ένταξης της ανάπτυξης στο φυσικό και 
δομημένο περιβάλλον, η χωροθετική πολιτική της Κύπρου προνοεί ώστε η 
Πολεοδομική Αρχή να λαμβάνει υπόψη τις ακόλουθες γενικές αρχές: 

(α) Η επιλογή λιγότερων ανεμογεννητριών με μεγαλύτερη ισχύ κατά μονάδα, είναι 
προτιμητέα έναντι της επιλογής περισσότερων ανεμογεννητριών με μικρότερη 
ισχύ κατά μονάδα. 

(β) Η χωροθέτηση ανεμογεννητριών σε αιολικό πάρκο θα είναι καλά μελετημένη 
και οι αποστάσεις μεταξύ ανεμογεννητριών μπορούν να ποικίλουν ανάλογα με 
τα χαρακτηριστικά της κάθε περιοχής (αιολικό δυναμικό, τοπογραφία, κ.ο.κ.). 

(γ) ∆ιασφάλιση αρμονίας και οπτικής ισορροπίας σε ότι αφορά την οργάνωση των 
ανεμογεννητριών (πχ. ενθάρρυνση οργανικής διάταξης στην ύπαιθρο και 
γεωμετρικής σε περιοχές που γειτνιάζουν με οικισμούς). 

(δ) ∆ύο αιολικά πάρκα που διαθέτουν συνολικά περισσότερες των 15 
ανεμογεννητριών δεν θα επιτρέπονται σε απόσταση μικρότερη των 2 χλμ. 
μεταξύ τους. Για αιολικά πάρκα με μικρότερο αριθμό ανεμογεννητριών η 
Πολεοδομική Αρχή είναι δυνατό να αποδεχθεί απόσταση μέχρι και 1,5 χλμ. 
μεταξύ τους. 

(ε) Για τη χωροθέτηση αριθμού μεμονωμένων ανεμογεννητριών σε διαφορετικές 
ιδιοκτησίες, θα απαιτούνται οι αποστάσεις που υπολογίζονται βάσει 
συγκεκριμένης μεθοδολογίας. 

ΗΛΙΑΚΗ ΕΝΕΡΓΕΙΑ 
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 Στον τομέα της ηλιακής ενέργειας η χωροθετική πολιτική της Κύπρου (Εντολή 
αρ. 2/2006) βρίσκει εφαρμογή στην Εγκύκλιο 3/2008 (Επισυναπτόμενο 6) την οποία 
εξέδωσε το Υπουργείο Εσωτερικών και αφορά τις Εγκαταστάσεις Φωτοβολταϊκών 
Συστημάτων σε σχέση με τις οποίες δεν απαιτείται η υποβολή αίτησης για εξασφάλιση 
πολεοδομικής άδειας. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω εγκύκλιο, φωτοβολταϊκά συστήματα μέχρι 20KW 
μπορούν με προϋποθέσεις να τοποθετηθούν σε υφιστάμενες αδειούχες οικοδομές ή 
ακόμη και σε χώρο πλησίον των οικοδομών αυτών χωρίς να απαιτείται πολεοδομική 
άδεια. 

 Σημειώνεται ότι έχει γίνει πρόταση στην πολεοδομία έτσι ώστε να αλλάξει το 
όριο εξαίρεσης της πολεοδομικής άδειας από 20KW που ισχύει τώρα βάσει της 
εγκυκλίου 3/2008 σε 150KW. 

 Για εγκαταστάσεις έως 100kW δεν απαιτείται περιβαλλοντική μελέτη. 

 Για εγκαταστάσεις από 100 έως 150kW απαιτείται περιβαλλοντική μελέτη. 

 Αυθύπαρκτες φωτοβολταϊκές εγκαταστάσεις για την παραγωγή και πώληση 
ηλεκτρικής ενέργειας είναι δυνατό να επιτραπούν σε κατάλληλη, κατά την κρίση της 
Πολεοδομικής Αρχής περιοχή, νοουμένου ότι τηρούνται οι απαγορεύσεις των 
περιοχών που ισχύουν και για την εγκατάσταση Α/Γ (Επισυναπτόμενο 2), μη 
συμπεριλαμβανομένων των περασμάτων διέλευσης αποδημητικών πτηνών, 
αεροδρομίων και αεροδιαδρόμων, έχουν τη δυνατότητα σύνδεσης με το δίκτυο 
μεταφοράς της ηλεκτρικής ενέργειας και δεν επιβαρύνουν το μικροκλίμα στον 
περίγυρο τους και τις ανέσεις γειτονικών χρήσεων και αναπτύξεων (ανακλάσεις και 
αντικατοπτρισμοί, αύξηση της θερμότητας τοπικά, κ.ο.κ.). 

 Ανάλογα με την κλίμακα και δυναμικότητα της εγκατάστασης, η Πολεοδομική 
Αρχή θα απαιτεί την αναγκαία απόσταση από τα όρια του τεμαχίου της ανάπτυξης, η 
οποία δεν θα είναι μικρότερη των 6,0 μ. 

 Το χωροταξικό πλαίσιο της Ελλάδας βρίσκει εφαρμογή στους νόμους 
3468/2006 και 2941/01. 

Ο νόμος 3468/2006 προνοεί ότι: 

 Για εγκαταστάσεις έως 20kW δεν απαιτούνται άδειες παραγωγής, 
εγκατάστασης, λειτουργίας και περιβαλλοντική αδειοδότηση. 

 Για εγκαταστάσεις από 20 έως 150kW δεν απαιτούνται άδειες παραγωγής, 
εγκατάστασης και λειτουργίας αλλά απαιτείται περιβαλλοντική αδειοδότηση. 

 Για εγκαταστάσεις άνω των 150kW απαιτείται η λήψη άδειας παραγωγής, 
εγκατάστασης , λειτουργίας και περιβαλλοντικής αδειοδότησης. 

Ο νόμος 2941/01 προνοεί ότι: 

 Για την εγκατάσταση ηλιακών σταθμών δεν απαιτείται η έκδοση οικοδομικής 
άδειας, αλλά θεώρηση που χορηγείται από την αρμόδια πολεοδομική υπηρεσία, 
ύστερα από αίτηση του ενδιαφερομένου. 

 Στο χωροταξικό πλαίσιο της Ελλάδας, αναφέρονται τα παρακάτω κριτήρια 
χωροθέτησης εγκαταστάσεων εκμετάλλευσης της ηλιακής ενέργειας: 

 Ως περιοχές προτεραιότητας για τη χωροθέτηση εγκαταστάσεων 
εκμετάλλευσης της ηλιακής ενέργειας μπορεί ενδεικτικά να θεωρηθούν οι 
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περιοχές που είναι άγονες ή δεν είναι υψηλής παραγωγικότητας και κατά 
προτίμηση αθέατες από πολυσύχναστους χώρους, και με δυνατότητες 
διασύνδεσης με το ∆ίκτυο. 

 Ζώνες Αποκλεισμού: ∆ιατηρητέα μνημεία, περιοχές απολύτου προστασίας της 
φύσης, πυρήνες των Εθνικών ∆ρυμών, περιοχές ΦΥΣΗ 2000, τα δάση και οι 
γεωργικές γαίες υψηλής παραγωγικότητας. 

ΑΛΛΕΣ ΕΓΚΑΤΑΣΤΑΣΕΙΣ ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗΣ ΑΠΕ 

 Σύμφωνα με τη χωροθετική πολιτική της Κύπρου (Εντολή αρ. 2/2006), 
εγκαταστάσεις παραγωγής ενέργειας με την αξιοποίηση άλλων ΑΠΕ, όπως ηλιακή και 
γεωθερμική, κυματική και παλιρροιακή, υδραυλική ενέργεια, ενέργεια από βιομάζα και 
βιοαέρια από εγκαταστάσεις διαχείρισης αστικών αποβλήτων και βιολογικού 
καθαρισμού λυμάτων) είναι δυνατό να επιτραπούν σε Βιομηχανική Ζώνη ή Περιοχή 
Κατηγορίας Α ή Β( όπως καθορίζεται στη βιομηχανική, βιοτεχνική και αποθηκευτική 
ανάπτυξη του τμήματος πολεοδομίας και οικήσεως) ή σε άλλη κατάλληλη, κατά την 
κρίση της Πολεοδομικής Αρχής, περιοχή, η οποία γειτνιάζει με την περιοχή 
παραγωγής της πρώτης ύλης (ΑΠΕ) και έχουν τη δυνατότητα σύνδεσης με το δίκτυο 
μεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας. Οι απαγορευμένες περιοχές του Πίνακα 1 
(Επισυναπτόμενο 2) ισχύουν και για την αξιοποίηση άλλων ΑΠΕ. 

 Στο χωροταξικό πλαίσιο της Ελλάδας θεωρούνται ενδεικτικά, ως προνομιακές 
περιοχές χωροθέτησης εγκαταστάσεων εκμετάλλευσης της ενέργειας από βιομάζα ή 
βιοαέριο, οι χώροι που ευρίσκονται πλησίον γεωργικών εκμεταλλεύσεων παραγωγής 
της πρώτης ύλης, ΧΥΤΑ, εγκαταστάσεων επεξεργασίας λυμάτων, μεγάλων 
κτηνοτροφικών ή πτηνοτροφικών μονάδων, μονάδων παραγωγής χαρτοπολτού, 
μονάδων παραγωγής χυμών και τοματοπολτού, πάσης φύσεως γεωργικών ή 
κτηνοτροφικών βιομηχανιών, ζωοτροφών κλπ. 

 Οι ζώνες αποκλεισμού για τη χωροθέτηση εγκαταστάσεων εκμετάλλευσης της 
ενέργειας από βιομάζα ή βιοαέριο είναι κοινές με αυτές της χωροθέτησης 
εγκαταστάσεων αιολικής ενέργειας (Επισυναπτόμενο 2). 

 Επίσης πρέπει να τηρούνται οι καθοριζόμενες βάσει του χωροταξικού πλαισίου 
της Ελλάδας ελάχιστες αποστάσεις από τις γειτνιάζουσες χρήσεις γης, δραστηριότητες 
και δίκτυα τεχνικής υποδομής. 

 Ως περιοχές προτεραιότητας για τη χωροθέτηση εγκαταστάσεων 
εκμετάλλευσης της γεωθερμικής ενέργειας ορίζονται οι περιοχές της χώρας που 
διαθέτουν εκμεταλλεύσιμο γεωθερμικό δυναμικό και ως ζώνες αποκλεισμού αυτές του 
πίνακα 1 (Επισυναπτόμενο 2). 

 Αξίζει να σημειωθεί ότι η Κύπρος έχει να επιδείξει σημαντικό έργο μέχρι σήμερα 
στον τομέα των ΑΠΕ. Αυτή η πρόοδος οφείλεται κυρίως στην επιτυχημένη λειτουργία 
των μέτρων που λήφθηκαν, εκ των οποίων είναι και η χωροθετική πολιτική. 

 Συγκεκριμένα λειτουργούν 8 μονάδες βιομάζας συνδεδεμένες με το δίκτυο της 
ΑΗΚ συνολικής εγκατεστημένης ισχύος 3,5MW και 412 συστήματα Φ/Κ συστημάτων 
συνδεδεμένα με το δίκτυο της ΑΗΚ συνολικής εγκατεστημένης ισχύος 2,3MW. Επίσης 
θα εγκατασταθούν 1.1 MW Φ/Κ συστημάτων σε σχολεία, δημόσια κτήρια και 
στρατόπεδα. 

 Σύμφωνα με την Οδηγία 2009/28/ΕΚ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του 
καινούργιου εθνικού στόχου που έχει τεθεί για αύξηση του ποσοστού συνεισφοράς 
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των ΑΠΕ στην συνολική κατανάλωση ενέργειας στο 13% μέχρι το 2020, θα ετοιμαστεί 
νέο Σχέδιο ∆ράσης, το οποίο θα υποβληθεί εντός του 2010. 

 Βάσει της Οδηγίας 2009/28/ΕΚ και πιο συγκεκριμένα του Άρθρου 13 για 
διοικητικές διαδικασίες, κανονισμούς και κώδικες και του Άρθρου 22 για υποβολή 
εκθέσεων από τα κράτη μέλη, πιθανόν να υπάρξουν τροποποιήσεις /προσθέσεις στην 
εν λόγω χωροθετική πολιτική, με σκοπό την εναρμόνιση με τις απαιτήσεις της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και την αποτελεσματική εφαρμογή της πολιτικής. 

 Η Υπηρεσία Ενέργειας με επιστολή της προς το τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως ημερ. 20 Ιανουαρίου 2009 υπέβαλε εισήγηση για απλοποίηση των 
διαδικασιών χορήγησης άδειας τόσο για φωτοβολταϊκά συστήματα όσο και για μικρές 
ανεμογεννήτριες. 

 Σημειώνεται ότι αντίγραφο της επιστολής σας και η συνημμένη ερώτηση έχει 
ήδη σταλεί και στο ∆ιευθυντή του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, για απόψεις. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.139, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 17/09/2009 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα αναφορικά με τις 
ενέργειες που έχει πραγματοποιήσει το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, σχετικά με την δημιουργία πολυτελούς ξενοδοχείου στην περιοχή Πύλας-
Ορόκλινης, οι οποίες έχουν πραγματοποιηθεί σε δύο φάσεις: 

 Τον Ιανουάριο 2009 η εταιρεία Amusement Logic S.L υπέβαλε στο Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας αίτηση για μίσθωση κρατικής γης στην νεκρή ζώνη 
στην περιοχή Πύλας. Μέσα στο πλαίσιο αξιολόγησης της εν λόγω αίτησης το Τμήμα 
Κτηματολογίου διαβίβασε στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, την 
αίτηση για περαιτέρω απόψεις. Ως εκ τούτου, το Υπουργείο αφότου αξιολόγησε την 
μελέτη βιωσιμότητας εκπόνησε τα εξής αποτελέσματα: 

 Πρόκειται για ανάπτυξη τουριστικού συγκροτήματος το οποίο περιλαμβάνει 5* 
ξενοδοχείο, υδροπάρκο κλειστού χώρου και χώρο για υδροθεραπείες (spa), θεματικό 
πάρκο, αθλητικές εγκαταστάσεις, κλειστό χιονοδρόμιο και υποστηρικτικές υπηρεσίες 
όπως καφετερίες, εστιατόρια, καταστήματα, κ.α. Στη μελέτη βιωσιμότητας 
παρουσιάζονταν τα οικονομικά δεδομένα καθώς και γενικότερα στοιχεία που 
συνοδευόταν με την επένδυση αυτή, έτσι ώστε να τεκμηριώνεται η σκοπιμότητα 
υλοποίησης της καθώς και η βιωσιμότητα της. 

 Το έργο, όπως προβλεπόταν από το σχετικό χρονοδιάγραμμα, αναμένετο να 
ολοκληρωθεί σε διάστημα 3 χρόνων από την έναρξη των απαιτούμενων διαδικασιών. 
Το συνολικό κόστος για την υλοποίηση του προτεινόμενου έργου θα ανέλθει σε 
€284.624.210. Στη μελέτη αναλύεται το συνολικό κόστος ανά κατηγορία δαπάνης. 
Όπως προκύπτει, το μεγαλύτερο μέρος του προϋπολογισμού αφορά την υποδομή 
(κτίρια). 



 59

 Τα αποτελέσματα της αξιολόγησης της πιο πάνω μελέτης καταδεικνύουν ότι οι 
προβλέψεις για το προτεινόμενο έργο μπορεί να θεωρηθούν υπεραισιόδοξες αν 
ληφθούν υπόψη το κόστος της αρχικής επένδυσης και το γεγονός ότι αναμένεται να 
επανακτηθεί σε λιγότερο από 3 χρόνια. Επίσης, αξίζει να αναφερθεί ότι στη μελέτη δε 
γίνεται καμία αναφορά στη χρηματοδότηση του προτεινόμενου έργου, ούτε υπάρχουν 
προβλεπόμενοι λογαριασμοί αποτελεσμάτων και κατάσταση ταμειακής ροής. 
Τονίζεται ότι, η μελέτη εκπονήθηκε τον ∆εκέμβριο του 2007 και επομένως βασίζεται σε 
στοιχεία του ιδίου έτους. Ως εκ τούτου, δεν είναι δυνατό να εξαχθούν ασφαλή και 
αξιόπιστα συμπεράσματα, λαμβανομένης υπόψη της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης 
που αναμφίβολα έχει επηρεάσει σε σημαντικό βαθμό και την τουριστική βιομηχανία 
της Κύπρου που είναι ιδιαίτερα ευαίσθητη σε εξωγενείς παράγοντες. 

2) Παράλληλα, ο σύμβουλος της εταιρείας κ. Χριστόδουλος Παπαδοπούλου 
επισκέφθηκε την Υπηρεσία Μονοθυριδικής Πρόσβασης (ΥΜΠ) για καθοδήγηση και 
πληροφόρηση όσο αφορά την εξασφάλιση των απαραίτητων αδειών για την 
υλοποίηση της προτεινόμενης επένδυσης. Αρχικά, η ΥΜΠ πληροφόρησε τον 
εκπρόσωπο της εταιρείας για τις διαδικασίες ίδρυσης μιας εταιρείας και τις άδειες που 
θα πρέπει να εξασφαλισθούν από τις Αρμόδιες Αρχές. Επιπρόσθετα, στον 
ενδιαφερόμενο δόθηκε το έντυπο αίτησης για επίσπευση των διαδικασιών που 
απαιτούνται για την υλοποίηση μιας επένδυσης (απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου με αρ. 62.593 και ημερομηνίας 05.09.2005). 

 Στη συνέχεια, ζητήθηκε από τον εκπρόσωπο της εταιρείας να αποστείλει 
γραπτώς την επενδυτική πρόταση των ενδιαφερόμενων καθώς επίσης και την πιο 
πάνω αίτηση συμπληρωμένη ώστε να μπορέσει το Υπουργείο με την σειρά του να 
προχωρήσει με την αξιολόγηση της εν λόγω αίτησης και την επίσπευση των 
αναγκαίων διαδικασιών αδειοδότησης. 

 Επιπρόσθετα, πραγματοποιήθηκε ακόμη μια συνάντηση μεταξύ του 
συμβούλου της εταιρείας και Λειτουργούς της ΥΜΠ κατά τη διάρκεια της οποίας 
δόθηκαν απαντήσεις στα διάφορα ερωτήματα των επενδυτών τα οποία προέκυψαν 
κατά την συμπλήρωση της αίτησης επίσπευσης. Σε μεταγενέστερο στάδιο όταν οι 
Λειτουργοί της Υπηρεσίας επικοινώνησαν τηλεφωνικώς με τον εν λόγω σύμβουλο για 
σχετική ενημέρωση αναφορικά με τις εξελίξεις του έργου, μας πληροφόρησε ότι προς 
το παρόν η εταιρεία δεν θα αποταθεί στο Υπουργείο για επίσπευση διαδικασιών αλλά 
θα προχωρήσει από μόνη της στην εξασφάλιση όλων των αναγκαίων αδειών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.141, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού με αρ. Ερ.: 23.06.009.04.141 και ημερ. 17/9/09, σχετικά με ερώτηση που 
υπέβαλε ο Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, κ. Τάσος Μητσόπουλος 
και σας πληροφορώ ότι δεν έχει ληφθεί μέχρι σήμερα οποιαδήποτε απόφαση για τη 
δημιουργία Καζίνο στη Κύπρο. 

 Ως εκ τούτου δεν είναι δυνατή η εξέταση του αιτήματος των οργανωμένων 
φορέων της Λάρνακας σχετικά με το εν λόγω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.04.153, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Αν. Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με ημ. 17 Σεπτεμβρίου 
2009 και σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Το Επαρχιακό Γεωργικό Γραφείο Πάφου του Τμήματος Γεωργίας διαπίστωσε 
ότι υπήρχαν οι κατάλληλες κλιματολογικές συνθήκες για την εκδήλωση 
περονόσπορου στα αμπέλια περί τις αρχές Μαΐου 2009 και εξέδωσε σχετική 
ανακοίνωση που προέτρεπε τους αμπελουργούς να προβούν σε υγρούς 
ψεκασμούς, με κατάλληλα εγκεκριμένα μυκητοκτόνα. Η σχετική ανακοίνωση 
αναρτήθηκε σε περίοπτα σημεία σε όλες τις περιοχές της Πάφου, δημοσιεύθηκε 
στην ιστοσελίδα του Τμήματος Γεωργίας και στάλθηκε στον ημερήσιο τύπο για 
δημοσίευση. Επιπρόσθετα, οι περιφερειακοί Λειτουργοί Γεωργίας του 
Τμήματος Γεωργίας ενημέρωναν κατ' ιδίαν τους αμπελουργούς για τα μέτρα 
που έπρεπε να λάβουν. 

2. Στις περιπτώσεις όπου οι αμπελουργοί μπορούσαν και είχαν προβεί στους 
ενδεδειγμένους ψεκασμούς, είχαν περιορίσει την προσβολή από τον 
περονόσπορο και την ζημιά που υπέστησαν οι φυτείες. Παρόλα αυτά, δεν 
κατέστη δυνατόν να αποτραπεί η εξάπλωση της ασθένειας και να περιοριστεί 
σημαντικά η προσβολή σε αρκετούς αμπελώνες ορισμένων περιοχών, λόγω 
της σοβαρότητας της ασθένειας και των πολύ ευνοϊκών κλιματολογικών 
συνθηκών που επικρατούσαν εκείνη την περίοδο. Επισημαίνεται ότι, σε 
αρκετούς αμπελώνες και αμπελοπεριοχές υπάρχουν πρακτικές δυσκολίες για 
την εφαρμογή υγρών ψεκασμών, κυρίως λόγω της έλλειψης νερού και του 
ανάγλυφου της περιοχής. 

3. Το Επαρχιακό Γεωργικό Γραφείο Πάφου έχει προβεί σε προκαταρτική γενική 
εκτίμηση των ζημιών ανά κοινότητα / περιοχή. Το Υπουργείο θα καταβάλει κάθε 
δυνατή προσπάθεια για αποζημίωση των πληγέντων αμπελουργών, στα 
πλαίσια του εθνικού πλαισίου χορήγησης κρατικών ενισχύσεων, το οποίο 
εγκρίθηκε πρόσφατα από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.170, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 17 Σεπτεμβρίου 2009, σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το θέμα της απαγόρευσης στην Κύπρο της γενετικά τροποποιημένης ποικιλίας 
καλαμποκιού ΜΟΝ810 έχει προσεγγιστεί με τις πιο κάτω δράσεις: 

 Με στόχο το δικαίωμα της απαγόρευσης καλλιέργειας ΓΤΟ στην Κυπριακή 
επικράτεια, η Κύπρος πέτυχε ειδική πρόνοια στο κείμενο των Συμπερασμάτων του 
Συμβουλίου Υπουργών Περιβάλλοντος, τον ∆εκέμβριο του 2008, με την οποία δίδεται 
η ευκαιρία σε περιοχές με ειδικά περιβαλλοντικά και αγρονομικά χαρακτηριστικά, 
συμπεριλαμβανομένων των μικρών απομονωμένων νησιών όπως η Κύπρος, να 
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εφαρμόσουν συγκεκριμένα μέτρα διαχείρισης και περιορισμού, καθώς και μέτρα 
απαγόρευσης για την καλλιέργεια των ΓΤΟ. 

 Παράλληλα, αποφασίστηκε η διεξαγωγή μελέτης για την επιστημονική ανάλυση 
του θέματος της συνύπαρξης μεταξύ γενετικά τροποποιημένων, συμβατικών και 
βιολογικών καλλιεργειών στην Κύπρο, η οποία έχει ήδη ξεκινήσει. Στόχος της μελέτης 
αυτής είναι η ανάλυση, βάσει επιστημονικών δεδομένων, της συνύπαρξης 
συγκεκριμένων ΓΤ καλλιεργειών με συμβατικές και βιολογικές καλλιέργειες στην 
Κύπρο, λαμβάνοντας υπόψη τις πιθανές σοβαρές και μη αναστρέψιμες 
περιβαλλοντικές, οικονομικές και κοινωνικές   επιπτώσεις  και  της   αξιολόγησης  των  
κινδύνων  μιας  τέτοιας  δράσης. 

 Η μελέτη θα βασιστεί σε 3 είδη φυτών για τα οποία υπάρχει ήδη μια ή 
περισσότερες γενετικές τροποποιήσεις και οι οποίες έχουν ήδη εγκριθεί ή βρίσκονται 
σε διαδικασία έγκρισης για καλλιέργεια στην ΕΕ. Τα είδη αυτά είναι: αραβόσιτος, 
ελαιοκράμβη και πατάτα. 

 Καταληκτικά, θα γίνει αξιολόγηση των πιθανών κινδύνων από την καλλιέργεια 
ΓΤΟ στον περιβαλλοντικό, αγρονομικό, κοινωνικό και οικονομικό τομέα. Το τελικό 
αποτέλεσμα θα δίνει τα διάφορα εναλλακτικά σενάρια με τις πιθανότητες και τις 
ανάλογες επιπτώσεις για κάθε σενάριο. 

 Είναι η πρώτη φορά σε ευρωπαϊκό επίπεδο που θα εξεταστούν επιστημονικά οι 
περιβαλλοντικές, κοινωνικές και οικονομικές επιπτώσεις από τυχόν καλλιέργεια τριών 
ειδών ΓΤ ειδών (ελαιοκράμβης, πατάτας και αραβόσιτου). Η επιστημονική ανάλυση 
του θέματος της συνύπαρξης βάσει των ειδικών περιβαλλοντικών, αγρονομικών και 
άλλων χαρακτηριστικών της Κύπρου θα δώσει τα απαραίτητα εργαλεία για κατάθεση 
στην Ε. Επιτροπή με στόχο την απαγόρευση της καλλιέργειας ΓΤΟ. 

 Επιπρόσθετα, η Κύπρος, από την ένταξη της στην ΕΕ, και λειτουργώντας με 
βάση την αρχή της προφύλαξης, διατηρεί αρνητική στάση και ψηφίζει ενάντια σε 
οποιαδήποτε αίτηση για έγκριση ΓΤΟ είτε για καλλιέργεια, ή για ζωοτροφή ή τρόφιμο. 

 Θεωρούμε ότι έχουν γίνει όλα τα απαραίτητα μέτρα για προστασία της υγείας 
των πολιτών και του περιβάλλοντος από τους ΓΤΟ και δεσμευόμαστε να 
εντατικοποιήσουμε τις προσπάθειές μας για επίτευξη του στόχου μας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.173, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 23.9.2009, σε σχέση με την ερώτηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος έχει ετοιμάσει προσχέδιο για τροποποίηση των 
περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμων 2002-2009, το οποίο προνοεί αύξηση 
της εξώδικης ρύθμισης από 340 Ευρώ σε 500 Ευρώ. Παράλληλα, θα δίνεται η 
δυνατότητα στον Επιθεωρητή, όπως σε περίπτωση που ίδιος θεωρεί ότι η πράξη ή 
παράλειψη συνεχίζεται ή επαναλαμβάνεται, να θεωρείται ότι διαπράττεται νέο αδίκημα 
για το οποίο θα μπορεί, είτε να προβαίνει σε ξεχωριστή εξώδικη ρύθμιση, είτε να 
προβαίνει στις αναγκαίες ενέργειες για δίωξη του παραβάτη ενώπιον δικαστηρίου. 
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 Επίσης, το τροποποιητικό νομοσχέδιο προνοεί όπως, σε περίπτωση που το 
πρόσωπο στο οποίο έχει επιδοθεί εξώδικο δεν το πληρώσει εντός τριάντα ημερών 
από την ημερομηνία της έκδοσής του, το εξώδικο πρόστιμο να αυξάνεται κατά 50%. 
Το τροποποιητικό νομοσχέδιο θα προωθηθεί στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό 
έλεγχο. 

 Επισυνάπτεται κατάλογος των εξώδικων ρυθμίσεων που έχουν επιδοθεί από 
το 2004 μέχρι σήμερα. 

 Με τη ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.175, 
ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 23.9.2009, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ ότι δεν είναι δυνατό να απαντηθεί γιατί τούτο σχετίζεται με 
διεξαγωγή πειθαρχικής έρευνας και δεν ενδείκνυται οποιαδήποτε αναφορά σ’ αυτό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.199, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.199 ημερομηνίας 
23/9/2009, αναφορικά με ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Γ. Περδίκης 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο στάδιο αυτό υπάρχουν πολύ προκαταρκτικές σκέψεις για τη δημιουργία 
Συμβουλίου/Αρχής/Σώματος/Οργάνων κ.ά. που θα επιλαμβάνεται θεμάτων 
ενεργειακής πολιτικής, στρατηγικής κ.λπ. 

 Το θέμα είναι σε πολύ αρχικό στάδιο μελέτης και θα σας ενημερώσω σχετικά 
όταν κριθεί σκόπιμο στον κατάλληλο χρόνο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.206, ημερομηνίας 

11 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.04.206 και ημερ. 24.9.2009, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι η Κύπρος είναι ένα από τα 
δεκαπέντε κράτη μέλη που έχουν υπογράψει το μνημόνιο συμφωνίας eCall (ηλε-
κλήση). Με την υπογραφή του μνημονίου, η χώρα μας υποστηρίζει την υλοποίηση της 
ηλε-κλήσης. 

2. Απαραίτητο μέτρο για τη δημιουργία υποδομής για την υλοποίηση της ηλε-
κλήσης, είναι η λειτουργία του Κέντρου ∆ιαχείρισης του Πανευρωπαϊκού Αριθμού 
Κλήσης Έκτακτης Ανάγκης 112, σύμφωνα με την Κοινοτική Οδηγία 2002/22/ΕΚ της 
7ης Μαρτίου 2002. Για τη δημιουργία του κέντρου Έκτακτης Ανάγκης, το Τμήμα 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
συνεργάζεται με το Υπουργείο Εσωτερικών, αφού η Πολιτική Άμυνα ανέλαβε την 
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εγκατάσταση και λειτουργία του Συστήματος του Ενιαίου Ευρωπαϊκού Αριθμού 
κλήσης Έκτακτης Ανάγκης - 112. Λειτουργός του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών συμμετέχει στην επιτροπή που έχει συσταθεί για τον καταρτισμό των 
σχετικών τεχνικών προδιαγραφών για το υπόψη σύστημα, οι οποίες αναμένεται να 
είναι έτοιμες αρχές του 2010. 

3. Πέραν των πιο πάνω, σημαντικό βήμα για την εισαγωγή της ηλε-κλήσης, είναι η 
εγκατάσταση της απαραίτητης τεχνολογίας στα οχήματα, τα δίκτυα κινητών 
επικοινωνιών και στις υποδομές των υπηρεσιών έκτακτης ανάγκης. Σε σχέση με τα 
οχήματα, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εξετάζει τη θέσπιση νέων κανονιστικών μέτρων 
ώστε το σύστημα ηλε-κλήσεων να καταστεί τυπικός εξοπλισμός σε νέα οχήματα που 
λαμβάνουν έγκριση τύπου στην Ευρώπη, προκειμένου να μειωθεί το κόστος των 
συστημάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.207, ημερομηνίας 11 

Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 23 Σεπτεμβρίου, 2009 που αφορά 
ερώτηση που υπέβαλε ο βουλευτής εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κος Γιώργος 
Περδίκης σε σχέση με τη μελέτη που ανέθεσε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στο 
συμβουλευτικό οίκο Copenhagen Economics, για τις επιπτώσεις των μειωμένων 
συντελεστών ΦΠΑ σε προϊόντα φιλικά προς το περιβάλλον και σας πληροφορώ ότι 
επί της μελέτης αυτής διατύπωσε τη θέση του το εαρινό Συμβούλιο (19-20 Μαρτίου, 
2009) ως ακολούθως: 

“...σύμφωνα με το αποτέλεσμα των σχετικών οικονομικών μελετών 
που αξιολογούν για περιβαλλοντικούς σκοπούς τις συνέπειες των 
μειωμένων συντελεστών ΦΠΑ, ότι οι τελευταίοι είναι 
αποτελεσματικοί ως μέσο επίτευξης των στόχων της 
περιβαλλοντικής πολιτικής μέχρις ενός βαθμού μόνο.” 

 Επομένως με βάση την πιο πάνω απόφαση, το θέμα δεν προωθήθηκε από τα 
αρμόδια όργανα της ΕΕ και δεν υπήρξε, οποιαδήποτε περαιτέρω εξέλιξη επί του 
θέματος. Τα πιο πάνω υποβάλλονται για ενημέρωσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.209, ημερομηνίας 
11 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.04.206 και ημερ. 24.9.2009, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το επάγγελμα του Τεχνίτη Κλιματισμού Οχημάτων ρυθμίζεται από τους περί 
των Τεχνιτών Οχημάτων Νόμους του 2006 και 2009 και η Αρμόδια Αρχή για 
την εφαρμογή της νομοθεσίας αυτής είναι ο ∆ιευθυντής του Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών. 

(β)  Η νομοθεσία αυτή προβλέπει την αδειοδότηση 12 ειδικοτήτων τεχνιτών 
οχημάτων μεταξύ των οποίων και της ειδικότητας του Τεχνίτη Κλιματισμού 
Οχημάτων. Στις υποχρεώσεις των προσώπων που κατέχουν την άδεια αυτή 
περιλαμβάνεται και η κατοχή του εξοπλισμού που απαιτείται για το χειρισμό 
των ψυκτικών αερίων, σύμφωνα με τις πρόνοιες της κείμενης σχετικής 
νομοθεσίας (που στην προκειμένη περίπτωση είναι οι Ευρωπαϊκοί Κανονισμοί 
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2037/2000 και 842/2006 και η αντίστοιχη Κυπριακή νομοθεσία, για την 
εφαρμογή των οποίων Αρμόδια Αρχή είναι ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος). 

(γ)  Η διαδικασία αξιολόγησης των 3.000, περίπου, εξ επαγγέλματος τεχνιτών 
οχημάτων, στους οποίους περιλαμβάνονται και περίπου 270 Τεχνίτες 
Κλιματισμού Οχημάτων, αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος του 
τρέχοντος έτους. 

(δ)  Σημειώνεται ότι ο Ευρωπαϊκός Κανονισμός 307/2008, ο οποίος είναι απόρροια 
του Κανονισμού 842/2006) αναφέρεται ειδικά στους Τεχνίτες Κλιματισμού 
Οχημάτων. Με βάση σχετική του διάταξη, όλοι οι Τεχνίτες Κλιματισμού 
Οχημάτων θα πρέπει, μέχρι τις 4 Ιουλίου, 2010, να παρακολουθήσουν ειδικό 
πρόγραμμα εκπαίδευσης, σε σχέση με τη διαχείριση των αερίων θερμοκηπίου 
που χρησιμοποιούνται στα συστήματα κλιματισμού οχημάτων.  

(ε) Το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, αμέσως μετά την έκδοση των 
αδειών, για τους εξ επαγγέλματος Τεχνίτες Οχημάτων, θα προβεί στις 
αναγκαίες διευθετήσεις για οργάνωση του ειδικού προγράμματος εκπαίδευσης, 
σε σχέση με τη διαχείριση των αερίων θερμοκηπίου που χρησιμοποιούνται στα 
συστήματα κλιματισμού οχημάτων. ∆ιευκρινίζεται ότι η κατοχή άδειας Τεχνίτη 
Κλιματισμού Οχημάτων ισοδυναμεί με την κατοχή του Ευρωπαϊκού 
Πιστοποιητικού Χειρισμού Αερίου, στο οποίο αναφέρεται ο κ. Μητσόπουλος. 

(στ) Τέλος, σημειώνεται ότι για την υλοποίηση των πιο πάνω το Τμήμα 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών συνεργάζεται και με την Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.221, 
ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.04.221 και 
ημερομηνία 24 Σεπτεμβρίου, 2009, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Η Αστυνομία δεν μπορεί να υπολογίσει τον αριθμό των αλλοδαπών που 
βρίσκονται στην Κύπρο παράνομα, ακριβώς εξαιτίας του γεγονότος ότι 
εισέρχονται παράνομα και δεν υπάρχουν οποιαδήποτε στοιχεία βάσει των 
οποίων θα μπορούσε να γίνει ένας ασφαλής υπολογισμός. 

(β)  Οι αριθμοί των αλλοδαπών που έχουν συλληφθεί και απελαθεί κατά τα πέντε 
τελευταία χρόνια έχουν ως ακολούθως: 

Έτος Αρ. Αλλοδαπών 

2005 2849 

2006 2983 

2007 2892 

2008 3231 

2009 (μέχρι Αύγουστο) 2530» 
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Απάντηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.233, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με τον αριθμό των επενδυτικών 
προτάσεων που έχουν ενισχυθεί τα τελευταία χρόνια στον τομέα της μεταποίησης και 
εμπορίας γεωργικών προϊόντων, καθώς και για τα ποσά που έχουν δαπανηθεί για τις 
συγκεκριμένες ενισχύσεις και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Κατά την Προγραμματική Περίοδο 2004-2006 έχουν ενισχυθεί 138 επιχειρήσεις 
με βάση το Πρόγραμμα Ενθάρρυνσης της Βελτίωσης και Ανάπτυξης της 
Μεταποίησης και Εμπορίας Γεωργικών Προϊόντων. (Μέτρο 1.2 του Σχεδίου 
Αγροτικής Ανάπτυξης 2004-2006). Η συνολική χορηγία που παραχωρήθηκε 
ανήλθε στα €20.543.752 και κάλυψε επενδύσεις σε κτίρια και μηχανήματα 
συνολικού κόστους €87.654.942. 

(β)  Κατά τη νέα περίοδο 2007-2013 εφαρμόζεται Σχέδιο Χορηγιών που αφορά τη 
∆ημιουργία και Εκσυγχρονισμό Μονάδων Μεταποίησης και Εμπορίας 
Γεωργικών και ∆ασοκομικών Προϊόντων (Μέτρο 1.6 του Προγράμματος 
Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013). Η 1η προκήρυξη του Μέτρου έγινε τον 
Απρίλιο του 2008 και υποβλήθηκαν 102 επιλέξιμες αιτήσεις που καλύπτουν 
επενδύσεις σε κτίρια και μηχανήματα συνολικού ύψους €39 εκατομμυρίων 
περίπου και χορηγία €12.5 εκατομμυρίων περίπου. 

 Η εξέταση των αιτήσεων βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο και αναμένεται ότι 
θα ολοκληρωθεί στις αρχές του νέου έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.241, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομ. 28.9.2009, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το ποσοστό ανακύκλωσης δεν είναι δυνατόν να αναφερθεί για όλα τα οικιακά 
και βιομηχανικά απόβλητα εφόσον οι κατηγορίες αυτές περιλαμβάνουν μεγάλο αριθμό 
ρευμάτων αποβλήτων όπως αυτά αναφέρονται στο περί Στερεών και Επικίνδυνων 
αποβλήτων (Κατάλογος αποβλήτων) ∆ιάταγμα 158/2003. Για το λόγο αυτό σας 
παραθέτουμε όλες τις πληροφορίες που έχουμε συγκεντρώσει τα τελευταία χρόνια για 
συγκεκριμένες κατηγορίες αποβλήτων, τις οποίες έχουμε αποστείλει στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση υπό μορφή εκθέσεων. 

 Συγκεκριμένα από την κατηγορία των οικιακών αποβλήτων πληροφορείστε ότι 
τα δεδομένα για τα βιοαποικοδομήσιμα απόβλητα συλλέγονται από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, ως Αρμόδια Αρχή. Αναφορικά με τα απόβλητα συσκευασίας 
επισυνάπτεται ως Παράρτημα Ι, η έκθεση για το 2007 για τα ποσοστά ανακύκλωσης 
και ανάκτησης που αποστάληκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Επίσης επισυνάπτεται ως Παράρτημα II η έκθεση για τη διαχείριση των 
αποβλήτων ηλεκτρικού και ηλεκτρονικού εξοπλισμού για τα έτη 2005 και 2006, ως 
Παράρτημα III η έκθεση για την μεταφορά και εφαρμογή της Οδηγίας για τα στερεά και 
επικίνδυνα απόβλητα για το 2007, ως Παράρτημα IV η έκθεση για τη διαχείριση των 
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μεταχειρισμένων μηχανελαίων και ως Παράρτημα V η έκθεση για την συνθήκη της 
Βασιλείας για το 2007. 

 Για τα βιομηχανικά απόβλητα, ισχύουν τα τελευταία στοιχεία που έχει ετοιμάσει 
η Στατιστική Υπηρεσία στην ετήσια έκθεση 2008 τα οποία επισυνάπτονται ως  
Παράρτημα VI. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.242, ημερομηνίας 17 
Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.242 ημερ. 
28.9.2009 με την οποία μας έχετε αποστείλει αντίγραφο της πιο πάνω Ερώτησης και 
σας πληροφορώ ότι η πώληση οινοπνευματωδών ποτών σε ακτοπλοϊκά επιβατικά 
σκάφη, σε κρουαζιερόπλοια και αεροσκάφη δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του 
Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει αρμοδιότητα εφαρμογής του Νόμου περί 
Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών Κεφ. 144 (με τις τροποποιήσεις που 
ακολούθησαν 33/61 έως 2009). Σύμφωνα με τον Νόμο αυτό άδεια εκδίδεται για 
πώληση οινοπνευματωδών ποτών σε υποστατικά. Επίσης στο άρθρο 2 του υπό 
αναφορά Νόμου οι ερμηνείες για τα διάφορα υποστατικά δεν περιλαμβάνουν σκάφη 
και αεροπλάνα. 

 Η άποψη μας είναι ότι το θέμα αυτό πιθανόν να εμπίπτει στις αρμοδιότητες του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων στο οποίο διαβιβάζουμε συνημμένα αντίγραφο 
της επιστολής σας για μελέτη και απάντηση.»  

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.250, ημερομηνίας 18 

Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με στοιχεία 
αναφοράς Ερ. 23.06.009.04.250 και ημερ. 28.09.2009, με την οποία διαβιβάζετε 
Ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης, και σας 
πληροφορώ ότι αρμόδιο, γενικά, για την προώθηση και εφαρμογή των περί Γονικής 
Άδειας και Άδειας για Λόγους Ανωτέρας Βίας Νόμων του 2002-2007, για τους οποίους 
ζητά πληροφορίες ο εν λόγω Βουλευτής, είναι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, στο οποίο και το θέμα έχει, ήδη, διαβιβαστεί για χειρισμό. 

2. Πληροφοριακά, αναφέρεται ότι, σε σχέση με τους δημοσίους υπαλλήλους, το 
Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του για 
σκοπούς εφαρμογής και καλύτερης αξιοποίησης των περί Γονικής Άδειας και Άδειας 
για Λόγους Ανωτέρας Βίας Νόμων του 2002-2007, προώθησε τροποποίηση των περί 
∆ημόσιας Υπηρεσίας (Χορήγηση Αδειών) Κανονισμών, ούτως ώστε η γονική άδεια να 
θεωρείται ως να είναι άδεια απουσίας χωρίς απολαβές για λόγους δημοσίου 
συμφέροντος, ώστε να υπολογίζεται ως πραγματική υπηρεσία για σκοπούς 
προαγωγής, προσαυξήσεων και συντάξεων. Οι εν λόγω Τροποποιητικοί Κανονισμοί 
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ευρίσκονται, ήδη, ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών για εξέταση. 
Πέραν τούτου, όσον αφορά το θέμα όπως η γονική άδεια λογίζεται ως υπηρεσία για 
σκοπούς καταβολής 13ου μισθού, οι σχετικοί περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Απολαβές, 
Επιδόματα και άλλα Οικονομικά Ωφελήματα των ∆ημοσίων Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί, με τους οποίους ρυθμίζεται και αυτό το ζήτημα, 
εκκρεμούν για νομοτεχνικό έλεγχο στη Νομική Υπηρεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.267, 

ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 
κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Η κοινότητα Παναγιάς έχει συμπεριληφθεί στους σχεδιασμούς του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, ως μία από τις επτά (7) Κοινότητες της Κύπρου στις οποίες 
προβλέπεται η δημιουργία Κέντρων Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης από το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού. Για το σκοπό αυτό το Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης 
Παναγιάς έχει συμπεριληφθεί στο Στρατηγικό Σχέδιο για την Περιβαλλοντική 
Εκπαίδευση με επίκεντρο την Αειφόρο Ανάπτυξη, το οποίο εκπονήθηκε από το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και έτυχε με απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου ημερομηνίας 13.6.2007 έγκρισης για υλοποίηση. 

 Στα πλαίσια του Σχεδιασμού ο οποίος είναι πενταετής και πρόκειται να 
ολοκληρωθεί ως προς την υλοποίηση των δράσεων του το 2012 έχει εκπονηθεί ειδική 
μελέτη για τη λειτουργία του ∆ικτύου Κέντρων Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης (∆ΚΠΕ) 
στην οποία συμπεριλαμβάνεται και ειδικό παράρτημα αξιολόγησης για την Κοινότητα 
Παναγιάς. 

 Με βάση το χρονοδιάγραμμα λειτουργίας των Κέντρων Περιβαλλοντικής 
Εκπαίδευσης, το Κέντρο στην Κοινότητα Παναγιάς θα δημιουργηθεί από το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού (Παιδαγωγικό Ινστιτούτο) σε συνεργασία με την Κοινότητα 
Παναγιάς το 2012, στις κτηριακές εγκαταστάσεις της παιδικής εξοχής και σε άλλες 
κτηριακές εγκαταστάσεις που θα διαθέσει η Κοινότητα. Η αναδιαμόρφωση των 
κτηριακών υποδομών για τη λειτουργία του Κέντρου Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης 
αποτελεί ευθύνη της Κοινότητας, όπως αυτό προβλέπεται στο Στρατηγικό Σχέδιο για 
την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση και έχει εφαρμοσθεί σε όλα τα Κέντρα που έχουν 
δημιουργηθεί ή προβλέπεται να δημιουργηθούν στις επιλεγείσες Κοινότητες. Ήδη η 
Κοινότητα Παναγιάς με τη συνεργασία του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου έχει ξεκινήσει 
διαδικασίες για την προκήρυξη διαγωνισμού για σχεδιασμό του Κέντρου 
Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης. 

 Βάσει της μέχρι τώρα πορείας υλοποίησης του ∆ΚΠΕ έχουν λειτουργήσει τρία 
ΚΠΕ (Κοινότητα Πεδουλά, Κοινότητα Ακρωτηρίου, Περιοχή Αθαλάσσας) και 
προβλέπεται μέχρι το Σεπτέμβριο του 2010 η λειτουργία και του τέταρτου ΚΠΕ στην 
Επαρχία Πάφου, στην Κοινότητα Σαλαμιούς. 

 Επιπλέον, η λειτουργία των ΚΠΕ προϋποθέτει τη στενή συνεργασία των 
Κοινοτήτων με το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. Λαμβάνοντας υπόψη ότι η 
λειτουργία των ΚΠΕ συνιστά ένα πολύ δύσκολο εγχείρημα το οποίο βασίζεται στη 
συμμετοχή πολλών φορέων το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ακολουθεί το 
χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης του ∆ικτύου, έτσι ώστε να διασφαλισθεί η εύρυθμη 
λειτουργία του ∆ΚΠΕ σε παγκύπρια κλίμακα.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.296, ημερομηνίας 5 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Πάφου κ. Φειδίας 
Σαρίκας με αρ. 23.06.009.04.296, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών 
με την επιστολή σας ημερ. 9.10.2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η απόκτηση ιδιόκτητης στέγης από κάθε Κυπριακή οικογένεια αποτελεί έναν 
από τους κύριους στόχους της στεγαστικής πολιτικής της Κυβέρνησης. Το 
Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο για τους μη εκτοπισμένους και τα Στεγαστικά Σχέδια 
για τους εκτοπισθέντες, συμβάλλουν πλέον ουσιαστικά στην υλοποίηση του πιο 
πάνω στόχου. 

(β)  Το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο καλύπτει κοινότητες με πληθυσμό μέχρι 50 
κατοίκους ή με πληθυσμό μεγαλύτερο των 500 κατοίκων αλλά σε απόσταση 
άνω των 35 χμ. από το πλησιέστερο αστικό κέντρο ή/και υψόμετρο άνω των 
450 μ. Επίσης καλύπτει καθορισμένες περιοχές κατά μήκος της πράσινης 
γραμμής Λευκωσίας - Αγίου ∆ομετίου κα καθορισμένες κοινότητες που 
γειτνιάζουν με τη Γραμμή Αντιπαράθεσης. 

(γ) Το Υπουργείο Εσωτερικών μελετά τη διεύρυνση του Ενιαίου Στεγαστικού 
Σχεδίου με τη συμπερίληψη των Κοινοτήτων με πληθυσμό μέχρι 2000 
κατοίκους και απόσταση άνω των 15 χμ. από το πλησιέστερο αστικό κέντρο. Σε 
περίπτωση υιοθέτησης και εφαρμογής της εν λόγω τροποποίησης, θα 
καλύπτονται 34 επιπρόσθετες κοινότητες, των οποίων ο πληθυσμός ανέρχεται 
σε 30.300. Στις εν λόγω κοινότητες θα τεθούν και εισοδηματικά κριτήρια για την 
επιλογή των δικαιούχων. 

2. Το Υπουργείο Εσωτερικών θεωρεί ότι με την ανωτέρω πιθανή τροποποίηση, 
θα αποκτήσει πρόσβαση στα κρατικά Στεγαστικά Σχέδια και σημαντικός αριθμός 
νεαρών ζευγαριών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.307, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.04.307 και ημερομηνία 
9.10.2009 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση με την οποία παρακαλείται ο αρμόδιος 
Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει τα 
αιτήματα του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Λευκωσίας για χάραξη και 
διάνοιξη εσωτερικού οδικού δικτύου και καθώς για ανάπτυξη του δικτύου 
τηλεπικοινωνιών, ώστε να εξυπηρετούν τις ανάγκες της Βιομηχανικής Ζώνης Μάμμαρι 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Σύμφωνα με την Κυβερνητική πολιτική για ανάπτυξη των Βιομηχανικών/ 
Βιοτεχνικών Ζωνών η Κυβέρνηση αναλαμβάνει τις δαπάνες κατασκευής 
δρόμου προσπέλασης, κεντρικού οδικού άξονα, χάραξη εσωτερικού οδικού 
δικτύου όπως αυτό σχεδιάζεται από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και 
μεταφορά υπηρεσιών κοινής ωφελείας (ρεύμα, νερό, τηλεφωνικές γραμμές) 
μέχρι τα σύνορα των Ζωνών. Σημειώνεται ότι σε ολόκληρη την Ελεύθερη 
Κύπρο υπάρχουν πέραν των 100 Βιομηχανικών/Βιοτεχνικών Ζωνών οι οποίες 
έχουν ανάγκη από έργα υποδομής. Η Κυβέρνηση προωθεί την εκτέλεση τους 
αξιολογώντας τις ανάγκες κατά προτεραιότητα μέσα στα πλαίσια των 
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οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους και των διαθέσιμων πιστώσεων στον 
Κρατικό Προϋπολογισμό. 

(β)  Η Βιοτεχνική Ζώνη Μάμμαρι βρίσκεται σε χαλίτικη γη και σ’ αυτή έχουν 
δημιουργηθεί 45 βιοτεχνικά οικόπεδα τα οποία έχουν εκμισθωθεί σε βιοτέχνες 
από το Τμήμα Κτηματολογίου & Χωρομετρίας. Το Υπουργείο μου έχει καλύψει 
τις δαπάνες για την εκτέλεση των πιο κάτω έργων: 

(i)  Ασφαλτόστρωση του δρόμου προσπέλασης της Βιοτεχνικής Ζώνης 
(€42.700), 

(ii)  μεταφορά νερού μέχρι τα σύνορα της Ζώνης (€107.640), 

(iii)  μεταφορά ρεύματος μέχρι τα σύνορα της Ζώνης (€69.850), 

(iν)  μεταφορά τηλεφωνικών γραμμών μέχρι τα σύνορα της Ζώνης (€6.190). 

(γ)  Η χάραξη του εσωτερικού οδικού δικτύου μπορεί να αναληφθεί από το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Μάμμαρι και η δαπάνη να καλυφθεί από την Κυβέρνηση. 
Τέτοιο αίτημα δεν έχει υποβληθεί στο Υπουργείο μας.» 

 Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.313, ημερομηνίας 6 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 8 Οκτωβρίου 2009 που αφορά 
ερώτηση που υπέβαλε ο βουλευτής εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κος Γιαννάκης 
Ομήρου σε σχέση με ερώτημα του ΚΕΒΕ για την καταβολή ΦΠΑ για εισαγόμενες 
πρώτες ύλες από τρίτη χώρα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το ΚΕΒΕ ήδη έθεσε στον Υπουργό Οικονομικών με επιστολή του με ημερ. 
22.6.2009, το αίτημα του για μη καταβολή του ΦΠΑ κατά την εισαγωγή πρώτων υλών 
στο Τελωνείο και καταβολή του με τη φορολογική δήλωση για το ΦΠΑ. 

 Ο Υπουργός Οικονομικών απέστειλε την απάντηση του στο ΚΕΒΕ στις 
9.9.2009. Στην επιστολή αυτή πληροφόρησε το ΚΕΒΕ ότι 

 “καθόσον αφορά την εισήγηση σας για την καταβολή του ΦΠΑ για εισαγόμενες 
πρώτες ύλες ανά τριμηνία, σημειώνεται ότι μετά από ενδελεχή μελέτη τόσο των 
κοινοτικών όσο και των εθνικών διατάξεων σε σχέση με το θέμα αυτό, κρίνεται ότι, μια 
τέτοια διευθέτηση, δεν εξυπηρετεί οποιαδήποτε στοχευμένη πολιτική του κράτους και, 
ως εκ τούτου, δε θα υποβοηθήσει την ευρύτερη οικονομική και κοινωνική πολιτική 
του”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.314, ημερομηνίας 6 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.314 ημερ. 
12/10/2009, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση που υποβλήθηκε από τον έντιμο 
Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η πρόταση του ΚΕΒΕ αφορούσε την επαναφορά του κινήτρου της 
επιταχυνόμενης απόσβεσης. Η θέση του Υπουργείου Οικονομικών είναι ότι η 
υιοθέτηση ενός τέτοιου μέτρου θα έχει ως αποτέλεσμα: (α) τη δημιουργία 
στρεβλώσεων στην οικονομική δραστηριότητα, (β) θα προκαλέσει αρνητικές 



 70

επιπτώσεις στα έσοδα του ∆ημοσίου, που θα πλήξουν αισθητά τη δυνατότητα για 
άσκηση κοινωνικής πολιτικής, και (γ) θα επαναφέρει εκπτώσεις και απαλλαγές που 
είχαν καταργηθεί με τη φορολογική μεταρρύθμιση του 2002. 

 Επιπλέον, το προτεινόμενο μέτρο ενδέχεται να αποδειχθεί αναποτελεσματικό 
εξαιτίας της διστακτικότητας των εταιρειών να προχωρήσουν με νέες επενδύσεις λόγω 
της τρέχουσας οικονομικής κρίσης, η οποία αύξησε κατακόρυφα το συντελεστή 
επιχειρηματικών κινδύνων. 

 Παρόλα αυτά, υπενθυμίζεται ότι οι εταιρείες στην Κύπρο απολαμβάνουν ένα 
ευνοϊκό φορολογικό καθεστώς, δεδομένου ότι ο συντελεστής φορολόγησης τους είναι ο 
χαμηλότερος, μαζί με τη Βουλγαρία, στην ΕΕ. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν περαιτέρω διευκρινήσεις επί του 
θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.331, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Ερώτηση αναφορικά με την ίδρυση “πράσινου ταμείου” για την χρηματοδότηση 
περιβαλλοντικών δράσεων και για ανάπτυξη της πράσινης ενέργειας στο οποίο 
εισρέουν πρόστιμα που επιβάλλονται σε εταιρείες, οργανισμούς και πολίτες που 

ρυπαίνουν το περιβάλλον  

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου Ερ.23.06.009.04.331 
και ημερομηνία 8 Οκτωβρίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Από το 2003 ιδρύθηκε με βάση το άρθρο 3 του Περί Προώθησης και 
Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας Νόμου, Ν. (33)Ι/2003 το Ειδικό Ταμείο Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ) και Εξοικονόμησης Ενέργειας (ΕΞΕ). Σκοπός της ίδρυσης 
του Ταμείου ήταν η ενθάρρυνση της εκμετάλλευσης ανανεώσιμων πηγών ενέργειας 
και η προώθηση της εξοικονόμησης ενέργειας. 

 Στο ίδιο άρθρο αναφέρεται ότι το Ταμείο δύναται, τηρουμένων των προνοιών 
των εκάστοτε σε ισχύ σχεδίων να επιδοτεί ή να επιχορηγεί τα ακόλουθα: 

1. Την παραγωγή,   ή  ανάλογα  με  την περίπτωση,  την αγορά  ηλεκτρικής 
ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές. 

2. Εγκαταστάσεις,   εξοπλισμό   και   λοιπές   δραστηριότητες   εξοικονόμησης 
ενέργειας 

3.  Προγράμματα προώθησης των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και της 
εξοικονόμησης ενέργειας, περιλαμβανομένης της συμπαραγωγής θερμότητας 
και ηλεκτρισμού, καθώς και διαφώτισης του κοινού. 

Τα έσοδα του Ταμείου προέρχονται από: 

1. την επιβολή και είσπραξη του τέλους κατανάλωσης 0,22 €cent/kWh από κάθε 
καταναλωτή ανεξάρτητα από την κατηγορία ή την διατίμηση με την οποία 
χρεώνεται η κατανάλωση από αυτόν ηλεκτρικής ενέργειας, 

2. τις εκάστοτε εγκρινόμενες κυβερνητικές χορηγίες ή εισφορές προς το Ταμείο 
και 
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3. οποιαδήποτε άλλα έσοδα, δωρεές, τόκους από καταθέσεις ή επενδύσεις των 
χρημάτων του Ταμείου. 

 Σύμφωνα λοιπόν με τα πιο πάνω δεν πιστεύω ότι υπάρχει ανάγκη ίδρυσης 
νέου Ταμείου, αλλά το Υπουργείο θα μελετήσει σε συνεννόηση και με τη Νομική 
Υπηρεσία κατά πόσο μπορεί να τροποποιηθεί ο υφιστάμενος Νόμος, ούτως ώστε να 
επιτρέπει στο Ταμείο να εισπράττει πρόστιμα που επιβάλλονται σε εταιρείες, 
οργανισμούς ή και πολίτες που ρυπαίνουν το περιβάλλον και να τα χρησιμοποιεί για 
την προώθηση της ανάπτυξης της “πράσινης ενέργειας”. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.   

 Συνεχίζουμε τη συζήτηση του θέματος «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις 
κλιματολογικές αλλαγές και η ανάγκη λήψης μέτρων για αντιμετώπισή τους».  Θέμα 
εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

 Θα δώσω το λόγο στον κ. Αντρέα Φακοντή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το ψήφισμα δε θα ήταν καλύτερα να το εγκρίνουμε τώρα;  Το ψήφισμα για τις 
κλιματικές αλλαγές… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ολοκληρωθεί η συζήτηση και στο τέλος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπορεί να μην είμαστε εδώ να το ψηφίσουμε! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε, κύριε Φακοντή. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 «Τα γεγονότα μάς υπενθυμίζουν σε κάθε βήμα ότι δε βασιλεύουμε πάνω στη 
φύση, όπως κάποιος κατακτητής βασιλεύει πάνω σε έναν ξένο λαό, αλλά ότι της 
ανήκουμε με τη σάρκα μας, το αίμα μας και το μυαλό μας».  Με τη φράση του αυτή, 
περί τα τέλη του 19ου αιώνα, ο Φρίντριχ Ένγκελς δήλωνε ότι η ατομική ευημερία δεν 
μπορεί να είναι αποτέλεσμα ιδιοτελούς εκμετάλλευσης της φύσης και των άλλων 
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ανθρώπων.  ∆εν μπορούμε να αποσκοπούμε μόνο στο άμεσο, βραχυπρόθεσμο 
αποτέλεσμα, γιατί οι πράξεις μας έχουν μακροπρόθεσμες συνέπειες  και εντελώς 
διαφορετικές. 

 Η προστασία του περιβάλλοντος θα πρέπει να αποτελεί μια από τις 
σημαντικότερες προτεραιότητες όλων των κρατών παγκοσμίως. Το φυσικό 
περιβάλλον μέσα στο οποίο ζει ο άνθρωπος επηρεάζει σημαντικά την ποιότητα ζωής 
του. Τον τελευταίο αιώνα η καταστροφή του περιβάλλοντος είναι σχεδόν 
ολοκληρωτική και το μεγαλύτερο μερίδιο ευθύνης έχουν οι μεγάλες, βιομηχανικά 
ανεπτυγμένες, χώρες, που κατασπαταλούν και ληστεύουν τους φυσικούς πόρους των 
διαφόρων περιοχών, προκειμένου να εξασφαλίσουν το εύκολο και γρήγορο κέρδος.  

 Οι δραματικές κλιματικές αλλαγές και τα συχνά πλέον ακραία καιρικά 
φαινόμενα, η αύξηση της θερμοκρασίας σε ολόκληρο τον πλανήτη και η άνοδος της 
στάθμης της θάλασσας λόγω της τήξης των πάγων στους πόλους στέλλουν 
προειδοποιητικά μηνύματα προς όλους μας.  Η λειψυδρία, η αποψίλωση των δασών 
και των σπάνιων οικοσυστημάτων, η μόλυνση του ατμοσφαιρικού αέρα, του εδάφους 
και των θαλασσών και η σταδιακή απερήμωση συγκεκριμένων περιοχών είναι μόνο 
μερικά από τα σοβαρά περιβαλλοντικά προβλήματα που προκύπτουν λόγω των 
κλιματολογικών αλλαγών.  

 Ο πλανήτης βρίσκεται σε οριακό σημείο.  Τα τελευταία εκατό χρόνια η μέση 
ατμοσφαιρική θερμοκρασία στην επιφάνεια της γης αυξήθηκε κατά 0,74 οC 
παγκοσμίως, ενώ στην Ευρώπη η αύξηση αυτή έφτασε σχεδόν τον 1 οC.  Ο 20ός   
αιώνας ήταν ο θερμότερος μέχρι σήμερα.  Η ∆ιεθνής Ομάδα για την Αλλαγή του 
Κλίματος (IPCC), οργανισμός των Ηνωμένων Εθνών, προβλέπει ότι μέχρι το 2100 η 
μέση παγκόσμια θερμοκρασία είναι πολύ πιθανό να αυξηθεί περαιτέρω κατά 1,8 οC 
έως και 4 οC.   Γνωρίζοντας ότι τα τελευταία χρόνια η μέση θερμοκρασία του πλανήτη 
έχει ήδη αυξηθεί κατά 1 οC και άρα απομένει μόνο 1 οC για το κρίσιμο σημείο, αλλά και 
ότι από την εποχή των παγετώνων μέχρι σήμερα η μέση θερμοκρασία είχε σημειώσει 
αύξηση 5 οC, καταλαβαίνουμε πόσο μεγάλο θα είναι το πλήγμα για ολόκληρη την 
ανθρωπότητα και πόσο επιτακτική είναι η ανάγκη λήψης μέτρων για μείωση των 
εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Πίσω από την επερχόμενη περιβαλλοντική κρίση βρίσκεται ο ανθρώπινος 
παράγοντας και η δραστηριότητά του για επίτευξη προόδου και ανάπτυξης. 
Συγκεκριμένα, πίσω από τα σοβαρά αυτά περιβαλλοντικά προβλήματα βρίσκεται 
εκείνο το κοινωνικοοικονομικό σύστημα που, σύμφωνα με τη διαπίστωση της 
∆ιάσκεψης του 1992 στο Ρίο, δίδει έμφαση στα υλικά, βασίζεται στη μαζική 
κατανάλωση και τη μαζική αποκομιδή απορριμμάτων και έχει ως βασικό 
προσανατολισμό την οικονομική ανάπτυξη, χωρίς να δίνει την απαραίτητη σημασία 
στις ανάγκες των ανθρώπων.  Είναι εκείνο το σύστημα που στηρίζεται στην 
υπερεκμετάλλευση των πλουτοπαραγωγικών και μη ανεξάντλητων φυσικών πόρων 
του πλανήτη, που παράγει περισσότερα απ’ ό,τι είναι οι ανάγκες των ανθρώπων, 
αλλά ταυτόχρονα δεν μπορεί να τις ικανοποιήσει όλες, γιατί ο πλούτος διανέμεται 
άδικα και άνισα.  Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο είναι που κοντά στον πρωτόγνωρο πλούτο 
που δημιουργεί η ανθρωπότητα βλέπουμε μαζικά και απαράδεκτα φαινόμενα φτώχιας 
και εξαθλίωσης. 

 Πέρα από την πιο πάνω διαπίστωση, η ∆ιάσκεψη των Ηνωμένων Εθνών στο 
Ρίο πρόσφερε και την εναλλακτική λύση, την αειφόρα και ισότιμη ανάπτυξη, η οποία 
θα εξασφαλίζει ότι η ικανοποίηση των ανθρώπινων αναγκών θα επιτυγχάνεται με 
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τέτοιο τρόπο, ώστε να προστατεύεται το φυσικό περιβάλλον, χωρίς να υπονομεύονται 
οι προοπτικές των επερχόμενων γενεών.  Μια ανάπτυξη από την οποία θα 
επωφελούνται όλοι ισότιμα. 

 ∆υστυχώς όμως η προκλητική άρνηση των ΗΠΑ, αλλά και άλλων 
ανεπτυγμένων χωρών να αναλάβουν τις μεγάλες ευθύνες που τους αναλογούν έχει 
φέρει τον πλανήτη στο κρίσιμο σημείο που βρίσκεται σήμερα.  Το 2001 οι ΗΠΑ, οι 
οποίες ευθύνονται για το ένα τέταρτο σχεδόν των εκπομπών διοξιδίου του άνθρακα 
παγκοσμίως, με απόφαση της κυβέρνησης Μπους απέσυραν τη δέσμευσή τους στο 
Πρωτόκολλο του Κιότο, που προνοούσε τη μείωση των ρύπων στην ατμόσφαιρα.  Και, 
ενώ πλέον όλη η ανθρωπότητα έχει στρέψει τις ελπίδες της στη ∆ιάσκεψη της 
Κοπεγχάγης τον ερχόμενο ∆εκέμβριο, οι ΗΠΑ, καθώς και άλλες βιομηχανικές χώρες 
διαφαίνεται ότι δεν έχουν αποδεχθεί τους στόχους για μείωση των εκπομπών αερίων 
του θερμοκηπίου και ούτε έχουν συμφωνήσει στο ύψος της οικονομικής βοήθειας για 
την αντιμετώπιση του φαινομένου στον αναπτυσσόμενο κόσμο. 

 Τραγική ειρωνεία είναι το ότι οι χώρες που έχουν συμβάλει λιγότερο στη 
δημιουργία του προβλήματος θα υποστούν τις σοβαρότερες συνέπειες.  Μέσα σε 
λίγες δεκαετίες εκατοντάδες εκατομμύρια άνθρωποι δε θα έχουν πρόσβαση σε νερό, 
ενώ δεκάδες εκατομμύρια άλλοι θα πλήττονται από πλημμύρες με μοιραία 
αποτελέσματα.  Τα ποσοστά θανάτων στους φτωχούς του πλανήτη λόγω υποσιτισμού 
και άλλων ασθενειών θα αυξηθούν σημαντικά μέχρι το 2030.  Οι μικρές και 
αναπτυσσόμενες χώρες, οι οποίες έχουν τη μικρότερη συμμετοχή στα ποσοστά 
εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου, θα νιώσουν πρώτες τις συνέπειες των 
κλιματικών αλλαγών και από αυτές θα δούμε τους πρώτους “περιβαλλοντικούς” 
πρόσφυγες. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Aγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αναμφισβήτητα, το φαινόμενο της υπερθέρμανσης του πλανήτη τις τελευταίες 
δεκαετίες, με τη σταδιακή άνοδο της θερμοκρασίας ως αποτέλεσμα της συγκέντρωσης 
τεραστίων ποσοτήτων διοξιδίου του άνθρακα στην ατμόσφαιρα, είναι απόλυτα 
συνδεδεμένο με τη χωρίς όρια εκμετάλλευση των φυσικών πόρων και την 
καπιταλιστική βιομηχανική ανάπτυξη.  Η καταναλωτική κουλτούρα, που συνοδεύει την 
αλόγιστη αυτή διαδικασία, έχει οδηγήσει τον πλανήτη σε ένα οριακό σημείο με εμφανή 
πλέον τα σημάδια των επιπτώσεων. Οι αλλαγές στις κλιματολογικές συνθήκες και η 
εμφάνιση ακραίων καιρικών φαινομένων απειλούν ολόκληρο τον πλανήτη.  Η άμεση, 
συλλογική και ριζοσπαστική αντιμετώπιση αυτών των φαινομένων από την παγκόσμια 
κοινότητα καθίσταται πλέον αδήριτη ανάγκη, αφού η συνέχιση της παρούσας τάσης 
και του ρυθμού εκμετάλλευσης και χρήσης των φυσικών πόρων είναι σχεδόν βέβαιο 
ότι θα οδηγήσει το κλίμα του πλανήτη σε θεμελιακές αλλαγές με ανυπολόγιστες 
συνέπειες για την ίδια τη μορφή της ζωής. 

 Η Κύπρος, ως ένα νησί της Μεσογείου, βιώνει τις πρώτες σοβαρές συνέπειες 
των κλιματικών αλλαγών, αφού λόγω των ιδιαιτεροτήτων της σε σχέση με τις 
υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες -μικρή έκταση του νησιού, κατοχή μέρους της 
επικράτειάς μας, άνοδος της στάθμης των νερών, πιέσεις στην παραλιακή ζώνη και 
στους ήδη εξαντλημένους υδροφορείς- έχει δεχθεί και αναμένεται να δεχθεί και άλλα 
καίρια πλήγματα στην οικονομία και την κοινωνία μας. 

 Επίσης, σύμφωνα με ειδικούς, η Κύπρος, όπως και άλλες χώρες της περιοχής, 
αντιμετωπίζει τον κίνδυνο απερήμωσης ορισμένων περιοχών της μέχρι το τέλος του 
αιώνα λόγω των κλιματικών αλλαγών.  Η απερήμωση είναι ένα φαινόμενο που 
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εξελίσσεται σταδιακά με την πάροδο του χρόνου και για το λόγο αυτό πολλές φορές 
περνά απαρατήρητο, όταν βρίσκεται στα αρχικά του στάδια.  Οι συνέπειες της 
απερήμωσης είναι σοβαρές και πλήττουν κυρίως τους κατοίκους των αγροτικών 
περιοχών. 

 Σε περίπτωση που δε ληφθούν άμεσα μέτρα για αντιμετώπιση του φαινόμενου, 
τα παιδιά και τα εγγόνια μας θα είναι μάρτυρες των σοβαρών επιπτώσεων της 
απερήμωσης στον πληθυσμό.  Θα δουν τη γεωργική παραγωγή στις επηρεαζόμενες 
περιοχές να διακόπτεται, τις τιμές των γεωργικών προϊόντων να αυξάνονται 
δραματικά, την ύπαιθρο να εγκαταλείπεται και τον πληθυσμό να μετακινείται στις 
πόλεις, μειώνοντας έτσι την ποιότητα ζωής των κατοίκων.  Θα βιώσουν την αύξηση 
του ποσοστού των ανέργων και την επέκταση της φτώχιας, καθώς και την ανισότητα 
μεταξύ των εισοδημάτων των επηρεαζόμενων και μη περιοχών, με αποτέλεσμα 
κοινωνική, οικονομική και πολιτική αστάθεια. 

 Στην προσπάθειά μας ως Κυπριακή ∆ημοκρατία να αντιμετωπίσουμε την 
επερχόμενη περιβαλλοντική κρίση, έχουμε αναλάβει δράσεις σε εθνικό και ευρωπαϊκό 
επίπεδο.  Συμμετείχαμε πρόσφατα στη Σύνοδο του Συμβουλίου Περιβάλλοντος, που 
πραγματοποιήθηκε την 21η Οκτωβρίου 2009 στο Λουξεμβούργο.   Εκεί εκδηλώθηκε η 
θέληση από πλευράς Ευρωπαϊκής Ένωσης για μακροπρόθεσμες δεσμεύσεις μείωσης 
εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου πέραν των στόχων για το 2020. Προτάθηκαν 
στόχοι μείωσης στους τομείς των αερομεταφορών και των θαλασσίων μεταφορών.  
Με παρέμβαση της Κύπρου γίνεται σαφής διατύπωση ότι οι στόχοι αυτοί, εφόσον 
συμφωνηθούν στην Κοπεγχάγη, θα εφαρμοστούν σε παγκόσμιο επίπεδο από το 
∆ιεθνή Οργανισμό Ναυτιλίας μέσω της χρήσης οικονομικών εργαλείων της αγοράς.  
Επίσης, στην πρόσφατη Σύνοδο Κορυφής της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι Ευρωπαίοι 
ηγέτες συμφώνησαν ότι θα αναλάβουν το μερίδιο που τους αναλογεί στην παγκόσμια 
προσπάθεια για την αντιμετώπιση της κλιματικής αλλαγής, χωρίς να καθορίζουν όμως 
το ποσό της κοινοτικής συνεισφοράς.  Η Κύπρος έχει δηλώσει ξεκάθαρα ότι είναι 
προσηλωμένη και εργάζεται για την υλοποίηση των στόχων αυτών. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση προσπαθεί να διαδραματίσει ηγετικό ρόλο προς την 
κατεύθυνση της ανακοπής των καταστροφικών τάσεων και της αποφυγής της 
παγκόσμιας υπερθέρμανσης.  Μέσα στα πλαίσια αυτά, το ΑΚΕΛ, ως κόμμα υπεύθυνο, 
συμμετέχει και συμβάλλει με τις πολιτικές και περιβαλλοντικές του προτάσεις.  Το 
σοβαρότατο αυτό θεμελιακό περιβαλλοντικό πρόβλημα είναι απόλυτα συνδεδεμένο με 
διάφορα άλλα προβλήματα που επηρεάζουν ή επηρεάζονται από αυτό.  Στα ζητήματα 
αυτά το ΑΚΕΛ έχει τις δικές του προτάσεις και θέσεις και τις αναπτύσσει τόσο σε 
εθνικό όσο και σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

 Για αντιμετώπιση του προβλήματος των άμεσων επιπτώσεων των κλιματικών 
αλλαγών είναι απαραίτητη η λήψη των πιο κάτω μέτρων: 

1. Αναθεώρηση, στο βαθμό που αυτό είναι δυνατό, με βάση τις δεσμεύσεις έναντι 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του αναπτυξιακού μοντέλου που οδηγεί με 
μαθηματική ακρίβεια στην οικολογική καταστροφή του τόπου.  Ιδιαίτερης 
ζωτικής σημασίας είναι η ανάγκη για εκπόνηση και εφαρμογή ενός στρατηγικού 
σχεδίου ανάπτυξης της νήσου, όπου όλοι οι πυλώνες ανάπτυξης θα τεθούν 
υπό τη βασική προϋπόθεση της εξασφάλισης της αειφορίας για τον τόπο, σε 
σχέση με τους διαθέσιμους φυσικούς πόρους και τη γενικότερη κατάσταση των 
περιβαλλοντικών συνθηκών. 
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2. Επίσπευση των διαδικασιών για δημιουργία Ενιαίου Φορέα Υδάτων, με στόχο 
την ορθολογική διαχείριση των υδάτινων πόρων, θέμα που άπτεται της 
επιβίωσης του τόπου.  Ως ΑΚΕΛ χαιρετίζουμε την προσπάθεια που γίνεται 
προς αυτή την κατεύθυνση, αλλά παράλληλα καλούμε την κυβέρνηση να 
εντείνει τις προσπάθειές της για υπερπήδηση των οποιωνδήποτε νομικών 
κωλυμάτων και να προχωρήσει σύντομα στη δημιουργία του φορέα. 

3. Άμεση προώθηση της ετοιμασίας ενός αξιόπιστου στρατηγικού σχεδίου για την 
προσαρμογή στις κλιματικές αλλαγές.  

4. Προώθηση ολοκληρωμένων και έμπρακτα αξιόπιστων μελετών 
περιβαλλοντικών επιπτώσεων από προγράμματα ή έργα.  Οι μελέτες αυτές θα 
πρέπει να τεθούν σε ένα γενικότερο πολιτικό και επιστημονικό πλαίσιο που θα 
λαμβάνει υπόψη την ανάγκη για εξασφάλιση της αειφορίας σε συνδυασμό με 
τους διαθέσιμους φυσικούς πόρους του τόπου και τις δυσμενείς για τον τόπο  
κλιματικές αλλαγές. 

5. Προώθηση της χρήσης συστημάτων εξοικονόμησης ενέργειας και 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και ορθολογική εκμετάλλευση του Ταμείου 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας ως κοινωνικού αγαθού. Να δοθεί 
προτεραιότητα στην αξιοποίηση του στρατηγικού πλεονεκτήματος του τόπου, 
που είναι η ηλιακή ακτινοβολία.  Εκμετάλλευση επίσης πρέπει να γίνει των 
∆ιαρθρωτικών Ταμείων της Ευρωπαϊκής Ένωσης για εφαρμογή των πιο πάνω. 

6. Άμεση επανεξέταση του μοντέλου γεωργικής ανάπτυξης και παραγωγής με 
βάση τις οξυμμένες κλιματικές συνθήκες και τη σπανιότητα του νερού.  Η 
εξασφάλιση τροφίμων και συνθηκών επιβίωσης για τις τωρινές και ιδιαίτερα για 
τις μελλοντικές γενιές θα εξαρτηθεί από το βαθμό συνειδητοποίησης αυτής της 
ανάγκης και τα πρακτικά μέτρα που θα ληφθούν προς την κατεύθυνση αυτή.  

7. Προώθηση πολιτικών για αναζωογόνηση της υπαίθρου με τη δημιουργία των 
κατάλληλων συνθηκών για ανάπτυξη της γεωργικής και γενικότερα της 
αγροτικής οικονομίας, με στόχο την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος. 
Ουσιαστική και προγραμματισμένη ανάπτυξη του αγροτουρισμού ως εργαλείου 
αειφόρου οικονομικοκοινωνικής ανάπτυξης για την ύπαιθρο και τον τόπο 
γενικότερα. Στα πλαίσια αυτά απαραίτητη είναι η αναγνώριση του 
πολυλειτουργικού ρόλου του αγρότη ως προστάτη της υπαίθρου και της φύσης 
και αναγκαία είναι η λήψη αποτελεσματικών  μέτρων για εμπέδωση του ρόλου 
αυτού. 

8. Στα πλαίσια της αειφόρου αυτής πολιτικής, απαραίτητη είναι η μελετημένη 
επέκταση των οικιστικών και τουριστικών ζωνών ανάπτυξης, λαμβάνοντας 
σοβαρά υπόψη την προστασία της παράκτιας ζώνης και της παραγωγικής 
γεωργικής γης. 

9. Αναβάθμιση των δημόσιων επιβατικών μεταφορών.  Με μεγάλη ικανοποίηση 
βλέπουμε ότι οι διαδικασίες για υπογραφή των συμβάσεων προχωρούν 
κανονικά. Σύντομα θα έχουμε μια ολοκληρωμένη πρόταση διακίνησης των 
επιβατών σ’ ολόκληρη την Κύπρο, με αναβαθμισμένο στόλο λεωφορείων και 
συχνά δρομολόγια που θα εξυπηρετούν το επιβατικό κοινό.  Το μεγάλο 
στοίχημα που θα πρέπει να κερδηθεί είναι η καλλιέργεια κουλτούρας στο κοινό, 
ώστε να χρησιμοποιεί το λεωφορείο ως μέσο διακίνησης και όχι το ιδιωτικό 
αυτοκίνητο.  Έτσι, πέραν της γρηγορότερης και οικονομικότερης διακίνησης και 
της μείωσης της ηχορρύπανσης, θα καταφέρουμε να μειώσουμε σημαντικά τις 
εκπομπές ρύπων. 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ως ΑΚΕΛ πιστεύουμε ότι η πρόκληση της αντιμετώπισης της κλιματικής 
αλλαγής είναι πολύ μεγάλη και απαιτεί σημαντικές προσπάθειες από όλες τις χώρες 
για επίτευξη συναίνεσης και συμφωνίας στη ∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης.  Η 
ανθρωπότητα μπορεί να αντιμετωπίσει την περιβαλλοντική κρίση, φτάνει να υπάρχει η 
πολιτική βούληση, γιατί υπάρχουν δυνάμεις στον πλανήτη που τοποθετούν τα 
οικονομικά τους συμφέροντα πάνω από τη διάσωση του πλανήτη.  Ως εκ τούτου, τα 
κοινοβούλια οφείλουν να πιέσουν τα κράτη τους να τοποθετήσουν τον αγώνα για 
ανακοπή της κλιματικής αλλαγής και της καταστροφικής πορείας του πλανήτη στην 
κορυφή της πολιτικής τους ατζέντας, πιέζοντας μάλιστα τις ανεπτυγμένες βιομηχανικά 
χώρες να πράξουν το ίδιο, καθώς πρόκειται όχι μόνο για τον αγώνα των εργαζομένων 
και των λαών, αλλά και για τον αγώνα της ίδιας της ζωής και του πλανήτη μας. 

 Σας ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Αντρέα Φακοντή τον Πρόεδρο της Βουλής 
αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Χρήστος Πουργουρίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Φακοντή, για την παρέμβασή σας. 

 Το λόγο έχει τώρα ο βουλευτής του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Κυριάκος 
Χατζηγιάννη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αλλάξαμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα γίνει αλλαγή μαζί σας, κύριε Τορναρίτη, επομένως ο επόμενος… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ενημερώσαμε το γραμματέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ενημερώσατε το γραμματέα, αλλά ο γραμματέας δεν ενημέρωσε τον 
προεδρεύοντα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νίκος Τορναρίτης παρακαλώ να ανέλθει στο βήμα. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αγγελίδη, θέλετε να πείτε κάτι; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι, μέχρις ότου 
εξαντληθούν οι ομιλητές, θα είναι πολύ δύσκολο να εγκρίνουμε το ψήφισμα αργότερα.  
Νομίζω ότι κάποια στιγμή θα πρέπει να το αντιμετωπίσουμε, όχι να διακόψουμε τώρα 
τον κ. Τορναρίτη και απολογούμαι, κύριε Τορναρίτη, που… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευθύς μετά την ομιλία του κ. Τορναρίτη να επιληφθούμε του ζητήματος, κύριε 
Αγγελίδη. 

 Προχωρήστε, κύριε συνάδελφε. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Σε λίγες ημέρες στην Κοπεγχάγη ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών θα 
διοργανώσει τη μεγαλύτερη διεθνή διάσκεψη για τις κλιματολογικές αλλαγές.  Από τις 
7 έως τις 18 ∆εκεμβρίου εκπρόσωποι από όλα τα κράτη της υφηλίου θα αναζητήσουν 
τρόπους με τους οποίους συντεταγμένα θα εργαστούν, για να αναχαιτίσουν τις 
φοβερές συνέπειες που προκαλεί η ανθρώπινη δραστηριότητα στο περιβάλλον και 
στον πλανήτη.   

 Σήμερα ακόμα και οι πιο δύσπιστοι βλέπουν με γυμνό μάτι τις επιπτώσεις της 
άκρατης και αλόγιστης ανάπτυξης, τη ραγδαία ανατροπή της περιβαλλοντικής 
ισορροπίας στον πλανήτη μας: αύξηση της θερμοκρασίας, μείωση της βροχόπτωσης, 
λιώσιμο των πάγων και άνοδος της στάθμης της θάλασσας, συχνότερα και εντονότερα 
ακραία καιρικά φαινόμενα, αλλοίωση ή ακόμα και ολική καταστροφή οικολογικών 
συστημάτων. 

 Η πατρίδα μας, η μικρή Κύπρος, βρίσκεται σε μια περιοχή του πλανήτη που 
επηρεάζεται σοβαρά από τις κλιματικές αλλαγές.  Είναι σχήμα οξύμωρο, αλλά και μια 
ωμή πραγματικότητα.  Η ευθύνη μας ως ρυπαντές για όσα συμβαίνουν αναφορικά με 
το φαινόμενο του θερμοκηπίου είναι ελάχιστη, αλλά είμαστε από τους πρώτους που 
καταβάλλουν το πιο ακριβό τίμημα.  Απλά και μόνο λόγω μεγέθους, όχι συνείδησης ή 
περιβαλλοντικής πολιτικής, η Κύπρος προκαλεί ελάχιστη ζημιά.  Ταυτόχρονα όμως, 
όλες οι μετρήσεις και βάσιμα υπολογιζόμενες εκτιμήσεις το επιβεβαιώνουν.  Αν δεν 
αλλάξει ουσιαστικά η παρούσα τάση διεθνώς, η πατρίδα μας βρίσκεται στη ζώνη 
υψηλού κινδύνου και θα αντιμετωπίσει στις επόμενες δεκαετίες το φάσμα της 
ερήμωσης.   

 Εν ολίγοις, δεν είναι υπερβολή να λεχθεί ότι οι κλιματικές αλλαγές επηρεάζουν 
την καθημερινή μας ζωή.  Είμαστε η γενιά που τις βιώνει πιο έντονα.  Αν δεν 
κινητοποιηθούμε, είναι άγνωστο τι πατρίδα και ποιο πλανήτη θα παραδώσουμε στα 
παιδιά μας.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Σε λίγες ημέρες αντιπροσωπία της Βουλής θα συμμετάσχει στη διεθνή 
διάσκεψη της Κοπεγχάγης για τις κλιματικές αλλαγές.  ∆ε σας κρύβω ότι έχω σοβαρές 
αμφιβολίες αναφορικά με τη διεθνή κατάσταση και τη βούληση των κρατών να 
αναλάβουν δεσμεύσεις, χωρίς να εξαιρώ και τη δική μας πολιτεία.  Ποιο είναι το 
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διεθνές περιβάλλον σήμερα;  Τη διάσκεψη της Κοπεγχάγης σκιάζει σοβαρά η 
οικονομική κρίση και είναι πιθανόν είτε να μη δώσει ουσιαστικά αποτελέσματα είτε να 
περιοριστεί σε μια συμφωνία χωρίς χαρακτήρα δεσμευτικής συνθήκης, είτε να 
αναβληθεί η λήψη αποφάσεων.   

 Η Γερουσία των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής δεν έχει ακόμη ψηφίσει το 
νομοσχέδιο για τις κλιματικές αλλαγές και έτσι ο νέος Πρόεδρος Μπαράκ Ομπάμα 
παραμένει με τις καλές προθέσεις, αλλά και ένας φοβισμένος από την οικονομική 
κρίση ηγέτης.  Πολλές ραγδαία βιομηχανοποιημένες χώρες, όπως η Κίνα και η Ινδία, 
που δεν έχουν δεσμευτεί από το Κιότο, δεν αισθάνονται πλέον την πίεση να το 
πράξουν, όπως συνέβαινε προηγουμένως.   

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση, στην οποία και εμείς ανήκουμε, έχει σιωπηρά 
αναδιπλωθεί υπό το βάρος της οικονομικής ύφεσης.  Εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης 
δεσμεύεται από τους στόχους του 2020: 20% εξοικονόμηση, 20% ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας, 20% μείωση των θερμοκηπιακών ρύπων σε σύγκριση με το 1990.  Όμως, η 
σουηδική προεδρία, πληροφορούμαστε, προσέρχεται στη διάσκεψη της Κοπεγχάγης 
με μια πολύ συγκρατημένη θέση.  ∆ε θα ρίξει το πολιτικό της βάρος, για να υπάρξουν 
πιο προωθημένες δεσμεύσεις.  Αν προκύψουν πιο φιλόδοξοι στόχοι, θα τους στηρίξει, 
όπως είπε.   

 Τέλος, οι πλούσιες χώρες του βορρά δεν έχουν καταλήξει σε ένα γενναίο 
σχέδιο χρηματοδοτικής ενίσχυσης των αναπτυσσόμενων χωρών, για να μην 
επαναλάβουν αυτές το ίδιο λάθος, δηλαδή υπό την πίεση για οικονομική ανάπτυξη και 
άνοδο του βιοτικού επιπέδου των πολιτών τους να υιοθετούν το μοντέλο της 
αντιπεριβαλλοντικής μη βιώσιμης ανάπτυξης, τη μαζική οικοπεδοποίηση, την 
αποψίλωση δασών, τα απόβλητα και τόσα άλλα.  Οι πιο έγκυροι διεθνείς οργανισμοί 
εκτιμούν ότι, για να αρχίσουν να αναχαιτίζονται οι επιπτώσεις των κλιματικών 
αλλαγών, η μείωση των εκπομπών θερμοκηπιακών αερίων θα πρέπει ως το 2020 να 
ξεπεράσει το 40% και να τύχει καθολικής αποδοχής.  Μάλιστα, έως το 2050 το 
ενεργειακό μοντέλο ανάπτυξης θα πρέπει να αλλάξει εντελώς, ώστε να εγκαταλειφθεί 
η χρήση ορυκτών καυσίμων και το σύνολο σχεδόν της ενέργειας να παράγεται με 
άλλα μέσα, φιλικά προς το περιβάλλον.  Είναι ερώτημα αν η μόνη απάντηση θα είναι 
οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειας και η πυρηνική ενέργεια και πόσο ασφαλής θα είναι η 
δεύτερη.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προσεγγίζοντας σταδιακά τις δικές μας εθνικές ευθύνες, πέρα από τις 
πρόδηλες ευθύνες των μεγάλων και ισχυρών, θέλω να επισημάνω την 
πολυπλοκότητα του  συγκεκριμένου προβλήματος για αυξημένες δεσμεύσεις στην 
Κοπεγχάγη για μείωση της εκπομπής ρύπων, όπου η Κύπρος βρίσκεται συχνά στο 
μέσο συγκρουόμενων επιδιώξεων.  Χωρίς αμφιβολία, είναι προς το συμφέρον της 
Κύπρου να υπάρξουν φιλόδοξοι στόχοι στην Κοπεγχάγη και να επιτευχθούν.  Η 
πατρίδα μας, εκτός από τον κίνδυνο ερήμωσης που αντιμετωπίζει, βρίσκεται στο 
σταυροδρόμι μεταναστευτικών ρευμάτων, που θα ενταθούν εξαιτίας των 
κλιματολογικών αλλαγών.   

 Από την άλλη όμως, η εθνική μας αντιπροσωπία, και στο πλαίσιο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και στη διεθνή διάσκεψη, θα πρέπει να διασφαλίσει ότι θα 
υπάρξουν ελαφρύνσεις για την Κύπρο, λόγω της ιδιαίτερης θέσης της ως νησιώτικης 
χώρας, εξαρτώμενης οικονομικά από την αεροπλοΐα και τη ναυσιπλοΐα.  Στην 
περίπτωση που διαμορφωθεί νέα φόρμουλα για τον υπολογισμό των ρύπων κάθε 
χώρας και σε αυτήν κατέχει αυξημένη θέση η εκπομπή ρύπων από αεροσκάφη και 
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πλοία, η κυβέρνηση πρέπει να διασφαλίσει εξαιρέσεις για την Κύπρο, διαφορετικά θα 
έχουμε σοβαρότατες συνέπειες τόσο στην ανταγωνιστικότητα του τουριστικού μας 
προϊόντος όσο και στο νηολόγιό μας.  Άρα, απαιτείται πολύ λεπτή διαπραγμάτευση, 
συστηματική επιμονή και εύστοχη προβολή επιχειρημάτων.  Υποθέτω δε ότι σε αυτά 
τα ζητήματα θα υπάρξει και θα υπάρχει ένας σοβαρότατος συντονισμός με την 
Ελλάδα, που έχει τις ίδιες ακριβώς ιδιαιτερότητες.   

 Επιπλέον, θα πρέπει όλοι να αντιληφθούμε ότι θα αναγκαστούμε, όπως και 
άλλες χώρες, να συνεισφέρουμε οικονομικά στη συγκράτηση των ρύπων σε 
αναπτυσσόμενες χώρες. στις χώρες, όπως ονομάζονται, του Τρίτου Κόσμου. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Επιθυμώ να εκθέσω το μερίδιο της ευθύνης που μας αναλογεί ως Κύπρος 
απέναντι στον εαυτό μας, στο λαό μας, στον τόπο μας, στις γενεές που έρχονται.  Το 
δίλημμα που έχουμε μπροστά μας, κατά την άποψή μου, είναι το εξής και είναι πολύ 
συγκεκριμένο:  Είτε θα συνεχίσουμε το μοντέλο ανάπτυξης που βιώνουμε εδώ και 
τρεις δεκαετίες τουλάχιστον, με εκ των υστέρων μικροπροσαρμογές, είτε θα κάνουμε 
μια ποιοτική στροφή προς την πραγματική αειφορία, τη βιώσιμη ανάπτυξη, την 
εξοικονόμηση, την προστασία του φυσικού μας πλούτου.  Θεωρώ ότι το υφιστάμενο 
αναπτυξιακό και ενεργειακό μοντέλο είναι στηριγμένο σε ξεπερασμένες πρακτικές, στη 
μαζική κατανάλωση και στο πρόσκαιρο κέρδος.  ∆ε διέπεται από ολοκληρωμένες, 
σύγχρονες προσεγγίσεις.  ∆εν υποστηρίζεται ικανοποιητικά από πολιτικές και κίνητρα.  
Είναι επανάληψη του μέτριου εαυτού μας και οφείλεται στην έλλειψη πολιτικής 
βούλησης, τεκμηρίωσης, συστηματικής προσπάθειας να γίνουμε καλύτεροι. 

 Αυτό το αναπτυξιακό και ενεργειακό μοντέλο, με υποβαθμισμένη ή και 
ξεχασμένη περιβαλλοντική διάσταση, είναι σήμερα ξεγυμνωμένο μπροστά στις 
απαιτήσεις που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση, τις βέλτιστες πρακτικές που υιοθετούν 
πλείστες όσες χώρες μέλη και εταίροι μας.  Αυτή η προσέγγιση μας καταδικάζει σε μια 
συνεχώς φθίνουσα πορεία, μια ολοένα και χειρότερη ποιότητα ζωής στις πόλεις, μια 
υποβαθμισμένη ύπαιθρο, ένα μειωμένων αποδόσεων τουριστικό προϊόν.  Μια χώρα 
που στέκει μπροστά στην ανομβρία με μόνη ελπίδα τις δεήσεις προς το Θεό για να 
βρέξει! 

 Η περιπέτεια του καλοκαιριού του 2008, η μεταφορά νερού με πλοία από την 
Ελλάδα, δεν βλέπω να έχει συνετίσει κανένα κυβερνητικό στέλεχος ή σχεδόν κανένα 
κυβερνητικό στέλεχος.  Ένα χρονολογημένο αίτημα για ενιαία υδατική πολιτική, μέσα 
από έναν ολοκληρωμένων αρμοδιοτήτων φορέα υδάτων, παραμένει στα συρτάρια.  
Το ακούω τουλάχιστο για οκτώ χρόνια. για να υπενθυμίσω ότι το προωθούσε στο 
τέλος της θητείας της η κυβέρνηση Κληρίδη, μέσω του τότε Υπουργού Γεωργίας 
Κώστα Θεμιστοκλέους.  Αλλά δεν βλέπω ποιος, πότε και με ποιο τρόπο θα το 
υλοποιήσει. 

 Καλώ τους εκπροσώπους της κυβέρνησης Χριστόφια και τους συνάδελφους 
αρμόδιους βουλευτές να μας διαφωτίσουν πότε επιτέλους και με ποιο τρόπο το 
συγκεκριμένο θα εφαρμοστεί.  Η Κύπρος υποφέρει από την ανομβρία.  Χρειαζόμαστε 
πολιτικές που αμέσως, μεσοπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα θα αντιμετωπίσουν όχι 
μόνο το ζήτημα της προσφοράς, αλλά και της εξοικονόμησης και της ζήτησης.  Πόσες 
ακόμα μονάδες αφαλάτωσης θα κάνουμε ως το 2020 και πόσο πρόστιμο ρύπων θα 
πληρώσουμε εξαιτίας τους; 
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 Κάθε μονοδιάστατη πολιτική είναι καταδικασμένη να αποτύχει και στο τέλος να 
έχει αντίθετο αποτέλεσμα.  Είναι χρήσιμο και απαιτητικό πλέον να σπάσουμε τα 
μικροσυμφέροντα των διασκορπισμένων υπηρεσιών, του πλήθους φορέων 
υδατοπρομήθειας και αποχετεύσεων και να απαντήσουμε:  Μήπως μπορούμε να 
εξοικονομήσουμε περισσότερο νερό αντιμετωπίζοντας το πρόβλημα με τις διαρροές 
παρά από όσο δήθεν εξοικονομούμε με τις περικοπές;  Μήπως μπορούμε να 
αξιοποιήσουμε καλύτερα τα όμβρια ύδατα παρά να τα μεταχειριζόμαστε σαν 
απόβλητα;   

 Για δύο σχεδόν χρόνια το έργο της κυβέρνησης Χριστόφια είναι πενιχρό και οι 
πολιτικές της μέχρι στιγμής είναι αδύναμες, είναι άτολμες και πρέπει να το 
παραδεχτούμε.  Στην ενεργειακή πολιτική τι κάναμε;  Το ετήσιο πρόστιμο για την 
εκπομπή ρύπων, ως το 2013 που θα λειτουργήσει η ΑΗΚ με φυσικό αέριο, είναι 
σήμερα ένα “χαράτσι” για τον κάθε φορολογούμενο και ένα ισχυρό ράπισμα για τους 
πολιτικούς και τις πολιτικές που έπαιζαν με το χρόνο.  Μπορεί όμως και να αποδειχθεί 
ότι αυτό το “χαράτσι” δεν είναι το τέλος του ακριβού τιμήματος που καταβάλλουμε.   

 Την ίδια αναβλητικότητα είδαμε στην έναρξη εφαρμογής της πολιτικής για τις 
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  Το πρώτο αιολικό πάρκο μόλις τώρα αρχίζει να 
λειτουργεί στην Πάφο.  Η τεχνολογία των φωτοβολταϊκών, ενώ είναι η προσφορότερη 
για οικιακή χρήση, παραμένει εγκλωβισμένη σε γραφειοκρατικές διαδικασίες, ικανές 
να απωθήσουν τον πολίτη και τα όποια κίνητρα επιδότησης εισηγήθηκε η κυβέρνηση.  
Στη Γερμανία έχουν το 25% της δικής μας ηλιοφάνειας κι όμως έχουν τόσο 
απλοποιήσει το σύστημα επιχορήγησης, που ο χρήστης μπορεί να πηγαίνει σε μια 
οποιαδήποτε τράπεζα -ακούστε, οποιαδήποτε τράπεζα!- να υποβάλλει το τιμολόγιο 
εγκατάστασης του φωτοβολταϊκού και να λαμβάνει την επιδότηση.   

 Σε αυτή τη μίζερη κατάσταση θέλω να χαιρετίσω την πρωτοβουλία του ΕΤΕΚ 
να συστήσει στα μέλη του τουλάχιστο να εγκαθιστούν τις πρόνοιες για φωτοβολταϊκή 
τεχνολογία σε κάθε νέα οικοδομή.  Στοιχίζει περίπου €120.  €120!  Χαιρετίζω επίσης 
τις πρωτοβουλίες ειδικών επιστημόνων και αρχιτεκτόνων να εισαγάγουν πρότυπα στις 
κατασκευές κτιρίων -μόνωση, αερισμός, βιοκλιματική αρχιτεκτονική- που θα 
μπορούσαν να αποτελέσουν και νομοθετικές ή κανονιστικές ρυθμίσεις για την 
εξοικονόμηση ενέργειας. 

 Μέσα μαζικής μεταφοράς.  Είναι παρήγορο που η παρούσα κυβέρνηση κίνησε 
τη συζήτηση και τη διαδικασία για την κυκλοφορία αξιόπιστων μέσων μαζικής 
μεταφοράς, ακολουθώντας το μόνιμό μας σύνδρομο. έπρεπε να περιμένουμε ωσότου 
τα πράγματα να φτάσουν στο απροχώρητο, στην 100% εξάρτηση από το πετρέλαιο, 
στην κατά 95% εξάρτηση από τα Ι.Χ., στη δημιουργία πρωτοφανών για το μέγεθος και 
τον πληθυσμό κυκλοφοριακών εμφραγμάτων -ειδικά στη Λευκωσία, την πόλη η οποία 
δυστυχώς έχει καταντήσει ο φτωχός συγγενής, αν και πρωτεύουσα του κράτους- στην 
κάκιστη ποιότητα αέρα στις κυπριακές πόλεις, που καταγράφεται σε όλες τις εκθέσεις 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως ο μεγαλύτερος κίνδυνος για τη δημόσια υγεία.  Όσο 
σημαντική είναι η προσπάθεια, άλλο τόσο σημαντικό είναι και το να παραμείνει η 
κυβέρνηση προσηλωμένη, με έργα να τηρήσει χρονοδιαγράμματα και να αναστρέψει 
τη μονοδιάστατη εξάρτηση από το αυτοκίνητο. 

 Όλοι αναγνωρίζουμε σήμερα ότι η ποιότητα ζωής στη Λευκωσία και σε άλλες 
πόλεις της Κύπρου δεν αντιστοιχεί στην ευημερία του τόπου.  Αυτό σχετίζεται και με 
τον τρόπο που αναπτύσσεται πολεοδομικά ο χώρος.  Μόνη έγνοια για χρόνια ήταν να 
γεμίζουν τα οικόπεδα με κτίρια, να επεκτείνονται αλόγιστα οι οικιστικές ζώνες.  Έτσι, 
αλλοιώθηκε και ο παλιός χαρακτήρας των πόλεων, χωρίς να υπάρχει και κάποιος 
νέος σχεδιασμός.  Έτσι, έφτασαν τα σπίτια μέχρι τις κορυφές των λόφων ή και των 
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βουνών και στις παραλίες.  Ζούμε σε απρόσωπες πόλεις και η προσπάθεια να 
ανακτήσουν την ταυτότητά τους, να δημιουργήσουν μια αρμονία ανάμεσα στο χώρο 
και τους ανθρώπους γίνεται ολοένα και πιο δύσκολη. 

 Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η δραστική μείωση των αερίων του θερμοκηπίου είναι σήμερα επείγουσα 
ανάγκη, γιατί μόνο έτσι θα αποτραπεί η άνοδος της θερμοκρασίας του πλανήτη 
περισσότερο από δύο βαθμούς Κελσίου τα επόμενα χρόνια.  Μπορεί να ακούγονται 
γραφικά αυτά που λέμε όλοι μας, αλλά είναι μια πραγματικότητα.  Η άνοδος δύο 
βαθμών είναι, σύμφωνα με τους επιστήμονες του ΟΗΕ, το σημείο καμπής μετά από το 
οποίο δεν θα υπάρχει επιστροφή.  Για να το πετύχουμε πρέπει να χρησιμοποιήσουμε 
τις πηγές ενέργειας με τρόπο περισσότερο αειφόρο.  Πρέπει να στραφούμε σε 
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας και να συμβάλουμε στις προσπάθειες για την 
αντιμετώπιση της αποδάσωσης.  Όπως είναι υποχρέωση της διεθνούς κοινότητας σε 
παγκόσμια κλίμακα για τη μάνα Γη στα δάση του Αμαζονίου, στο Κογκό και στην 
Ινδονησία, άλλο τόσο είναι ευθύνη και στη δική μας μικρή κλίμακα και στο δικό μας 
μικρό τόπο.   

 Αυτό σημαίνει ότι πρέπει να αλλάξουμε. να αλλάξουμε πολιτικές, να αλλάξουμε 
νοοτροπίες, να αλλάξουμε τον τρόπο ζωής μας, να αλλάξουμε τον τρόπο 
διακυβέρνησης.  Ούτε το βιοτικό μας επίπεδο ούτε το μέλλον των γενεών που 
έρχονται είναι διασφαλισμένα.  Στο χέρι μας είναι να αναστρέψουμε τη συγκεκριμένη 
πορεία. 

 Επιτρέψετέ μου, κύριε Πρόεδρε, να ευχαριστήσω και να συγχαρώ τον πρόεδρο 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κ. Ομήρου για την εγγραφή του 
συγκεκριμένου θέματος, το οποίο θεωρώ πολύ σημαντικό, ως επίσης θεωρώ, 
αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ σημαντική -ίσως την πιο σημαντική 
διεθνή διάσκεψη του αιώνα- τη διάσκεψη που θα γίνει στην Κοπεγχάγη και εύχομαι να 
έχει αποτελέσματα. 

 Σας ευχαριστώ πολύ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη, για την παρέμβασή σας. 

 Το λόγο έχει τώρα ο κ. Στέλιος Ιερωνυμίδης. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ:  

 Αφού έγινε την περασμένη φορά από εσάς η παρατήρηση για το συνάδελφο 
της δική σας κοινοβουλευτικής ομάδας ότι είναι η πρώτη ή, όπως την είπατε, 
παρθενική ομιλία του από το βήμα, νομίζω ότι δικαιούται να πιστωθεί μ’ αυτό και ο 
συνάδελφος κ. Ιερωνυμίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ασφαλέστατα!  Και να ευχηθούμε στον κ. Ιερωνυμίδη καλή σταδιοδρομία, καλή 
επιτυχία στη δύσκολη αποστολή του! 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εδομένου ότι πλείστα από τα θέματα έχουν ήδη επισημανθεί στην παρούσα 
συζήτηση από τους προηγούμενους συναδέλφους και λόγω του περιορισμένου  
χρόνου τον οποίο διαθέτω, θα επικεντρωθώ σε δυο, κατά την άποψή μου, θέματα.  Το 
ένα ουσιαστικά εθίγη σε διάφορα επίπεδα και είναι για την επικείμενη ∆ιάσκεψη της 
Κοπεγχάγης για τις κλιματικές αλλαγές και το δεύτερο αφορά συγκεκριμένα τη 
διαχείριση του νερού και των υδάτινων πόρων στην Κύπρο. 

 Ξεκινώντας από το πρώτο θέμα, θα ήθελα να σας αναφέρω ότι είναι γεγονός 
ότι ολόκληρη η ανθρωπότητα προσβλέπει στην προσεχή ∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης, 
η οποία θα γίνει, όπως γνωρίζετε, το ∆εκέμβρη, μεταξύ 7 και 18 του ∆εκεμβρίου, που 
αφορά το θέμα το οποίο συζητούμε, ακριβώς τις κλιματικές αλλαγές, και όλοι μας 
εναποθέτουμε τις ελπίδες μας στην αναζήτηση σύγχρονων λύσεων στα καυτά 
περιβαλλοντικά προβλήματα.  

 Έχουν περάσει ήδη είκοσι χρόνια από τη ∆ιάσκεψη του Ρίο για το Περιβάλλον 
και την Ανάπτυξη, που άφησε τη σφραγίδα της με την υπογραφή της σύμβασης 
πλαισίου των Ηνωμένων Εθνών για τις κλιματικές μεταβολές και το Πρωτόκολλο του 
Κιότο, το γνωστό μας πρωτόκολλο, που υπογράφηκε ουσιαστικά πέντε χρόνια 
αργότερα μετά από σκληρές διαπραγματεύσεις.  ∆υστυχώς, τα κράτη μέλη των 
Ηνωμένων Εθνών δεν τήρησαν τις υποσχέσεις τους και τις δεσμεύσεις τους για 
μείωση των ρύπων, παρά το γεγονός ότι πολλές βιομηχανικές χώρες είχαν δεσμευτεί 
γι’ αυτό.  Όσον αφορά τις αναπτυσσόμενες χώρες, είναι γεγονός ότι δεν ανέλαβαν 
καθόλου δεσμεύσεις.  Αν επιδεικνυόταν πραγματικό ενδιαφέρον, ιδιαίτερα από τις 
μεγάλες χώρες, ίσως τα πράγματα να ήταν διαφορετικά.  

 Η ∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης, αγαπητοί συνάδελφοι, πραγματοποιείται υπό την 
αιγίδα των Ηνωμένων Εθνών και προσβλέπει στην επίτευξη μιας πιο πρακτικής, 
ολοκληρωμένης και ρεαλιστικής παγκόσμιας συμφωνίας για την ανάσχεση των 
κλιματικών αλλαγών και την αειφόρα ανάπτυξη.  Αναντίλεκτα, θεωρείται από πολλούς 
ως η τελευταία ευκαιρία για διάσωση του πλανήτη.   

 Αναφερθήκαμε στη θερμοκρασία και την αύξηση των 2 oC, που οι επιπτώσεις 
έχουν ήδη αναφερθεί με λεπτομέρεια, και σας πληροφορούμε ότι τα δεδομένα είναι 
ίσως και μη αναστρέψιμα, αν αυξηθεί αυτή η θερμοκρασία.   

 Η ∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης, κατά πρώτον, θα στοχεύσει στη μείωση των 
παγκόσμιων εκπομπών ρύπων κατά 80% μέχρι το 2050 σε σύγκριση με το έτος 
βάσης, που είναι το 1990.  Θα επιδιώξει επίσης τη χάραξη μιας μεσοπρόθεσμης 
αποτελεσματικής στρατηγικής που θα περιλαμβάνει τη χρηματοδότηση 
συγκεκριμένων δράσεων για μείωση των εκπομπών ρύπων και την προσαρμογή της 
στις επιπτώσεις των κλιματικών αλλαγών.  

 Είναι λοιπόν κεφαλαιώδους σημασίας η συμφωνία που θα προκύψει από αυτή 
τη σύνοδο να προσυπογραφεί από όλα τα ισχυρά κράτη.  Η αποτελεσματικότητα της 
συνόδου τελικά θα εξαρτηθεί από τη στάση που θα τηρήσουν οι υπερδυνάμεις, όπως 
χαρακτηρίζονται, οι Ηνωμένες Πολιτείες, η Κίνα, η Ινδία, οι “υπερδυνάμεις” εκπομπών 
ρύπων, οι οποίες καλούνται όχι μόνο να αναγνωρίσουν το πρόβλημα, αλλά και να 
εφαρμόσουν τις αποφάσεις που θα ληφθούν.  

 Έχω την άποψη, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι, όπως τα πράγματα βαίνουν και με 
το βάρος της οικονομικής ύφεσης, στην Κοπεγχάγη δε θα υπάρξει κατάληξη.  Νομίζω 
ότι διαγράφονται σοβαρότατα προβλήματα, τα οποία δυστυχώς, τουλάχιστο κατά την 
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προσωπική μου άποψη,  δε θα έχουν τα αίσια αποτελέσματα στα οποία 
προσβλέπουμε όχι μόνο ως Κύπρος, αλλά και ως ανθρωπότητα. 

 Στην Κοπεγχάγη κρίνεται λοιπόν το μέλλον μας όχι μόνο σε επίπεδο 
περιβάλλοντος, αλλά και σε επίπεδο οικονομικής πολιτικής κ.λπ.  Κι αυτό, διότι οι 
επιπτώσεις που μπορεί να έχουν οι κλιματικές αλλαγές δεν είναι μόνο επιπτώσεις 
περιβαλλοντικές, αλλά και οικονομικές και πολιτικές, όπως επίσης επιπτώσεις στη 
μετανάστευση, αλλά και στην ασφάλεια των κρατών.  Γι’ αυτό, με σοβαρότητα, αλλά 
και με υπευθυνότητα θα πρέπει να ευχηθούμε να καταλήξουν σε συμφωνία, που θα 
πρέπει να ακολουθηθεί με ευλαβική προσήλωση.  Είμαστε σίγουροι ότι η Κύπρος θα 
ανταποκριθεί στο μερίδιο που της αναλογεί υπεύθυνα.  Ευχόμαστε λοιπόν την επιτυχή 
έκβαση με ουσιαστικά αποτελέσματα της επικείμενης ∆ιάσκεψης της Κοπεγχάγης.   

 Η Κύπρος ήδη βιώνει τις συνέπειες των κλιματικών αλλαγών.  Οφείλει να πάρει 
μέτρα και να εφαρμόσει αυστηρά τη νομοθεσία της για το περιβάλλον, που είναι 
πλήρως εναρμονισμένη με την ευρωπαϊκή νομοθεσία και τις ευρωπαϊκές Οδηγίες.  
Οφείλει να μειώσει τους ρύπους στα επίπεδα που της επιβάλλει η Ευρωπαϊκή Ένωση, 
να εφαρμόσει σύγχρονες περιβαλλοντικές δράσεις, όπως την ανακύκλωση, τη 
διαχείριση αποβλήτων και άλλες, και να ακολουθήσει σε τελική ανάλυση τις 
αποφάσεις της ∆ιάσκεψης της Κοπεγχάγης. 

 Όσον αφορά το δεύτερο θέμα, είναι ιστορικά αποδεδειγμένο ότι οι μεγαλύτερες 
πολεμικές συρράξεις έγιναν για το νερό, όπως επίσης και ότι οι μεγαλύτεροι 
πολιτισμοί έχουν δημιουργηθεί σε χώρους όπου υπήρχε νερό, το οποίο νερό αποτελεί 
φυσικό πλούτο, αλλά και πηγή ζωής.  Το νερό περιορίζεται παγκόσμια και το 
φαινόμενο της έλλειψής του γίνεται μόνιμο.   

 Η έλλειψη του νερού επιτείνεται και γίνεται ακόμα πιο εμφανής στην Κύπρο και 
αυτό θεωρείται ως το σοβαρότερο πρόβλημα που αντιμετωπίζει η χώρα μας μετά την 
τουρκική εισβολή, δηλαδή το εθνικό μας πρόβλημα.  Οι στατιστικές μελέτες 
καταδεικνύουν συνεχείς μειώσεις του νερού στη χώρα μας σε όλα τα επίπεδα, είτε 
αυτό προέρχεται από τις βροχοπτώσεις είτε είναι αποθηκευμένο και ευρίσκεται στην 
επιφάνεια είτε είναι στα υπόγεια αποθέματα.  Είναι λοιπόν αναγκαίο, αλλά και 
επιβεβλημένο συνάμα, κάτω από τις διαγραφόμενες αρνητικές διαπιστώσεις, να 
θεσμοθετηθεί ενιαίος φορέας ύδατος και διαχείρισης υδάτινων πόρων για την όσο το 
δυνατό πιο ορθολογιστική διαχείριση των υδάτινων πόρων της Κύπρου.  Η 
θεσμοθέτηση με νομοθεσία του νέου φορέα αποτελεί άκρως απαραίτητη 
προτεραιότητα, αφού οι υπάρχοντες συντεταγμένοι φορείς φαίνεται ότι αδυνατούν να 
ανταποκριθούν στο κάλεσμα των δύσκολων ωρών που θα αντιμετωπίσουμε.   

 Η εισήγηση της δημιουργίας ανεξαρτήτου φορέα ήταν άλλωστε μέσα στην 
πολιτική του κόμματός μας και στις δεσμεύσεις του τέως Προέδρου, αειμνήστου 
Τάσσου Παπαδόπουλου.  Θα πρέπει ο νέος φορέας να καλύπτει το συντονισμό, τη 
διαχείριση και εκμετάλλευση όλων ανεξάρτητα των υδάτινων πόρων, από όπου κι αν 
προέρχονται, θα πρέπει να συμπεριλαμβάνει τις τεχνικές αποθήκευσης και 
διατήρησης του νερού, της επαναχρησιμοποίησης του νερού, της αφαλάτωσης, της 
επέκτασης του δικτύου συλλογής βροχής, της βελτίωσης της απόδοσης σε συστήματα 
άρδευσης και ύδρευσης και να επιφορτίζεται με το συντονισμό εθνικής πολιτικής 
διαχείρισης νερού και διαχείρισης κινδύνων που σχετίζονται με το νερό.  Αναπόφευκτα, 
θα πρέπει να συντονίζει τις παραμέτρους για την ολοκληρωμένη διαχείριση των 
υδάτινων πόρων σε συνεργασία με όλους τους υφιστάμενους κλάδους.  Θα πρέπει να 
ενεργεί ως συντονιστής όχι μόνο των αρμόδιων υφιστάμενων κυβερνητικών τμημάτων, 
όπως το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης, ή άλλων 
κυβερνητικών τμημάτων, αλλά θα πρέπει και να προεκτείνεται ο συντονιστικός του 
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χαρακτήρας στα συμβούλια ή στους οργανισμούς υδατοπρομήθειας, ιδιωτικούς 
οργανισμούς, στα συμβούλια αποχετεύσεων και όχι μόνο.  Επίσης, θα πρέπει να έχει 
το συντονισμό για ανταλλαγή τεχνογνωσίας και πρακτικών όχι μόνο με κράτη μέλη της 
ευρωπαϊκής οικογένειας, αλλά και με τα γειτονικά κράτη, που αντιμετωπίζουν τα ίδια, 
όμοια ή συναφή προβλήματα με το νερό με εμάς.   

 Πρόθεση του ∆ημοκρατικού Κόμματος είναι να υποστηρίξει στην αρμόδια 
επιτροπή της Βουλής την πρόταση για ολοκληρωμένη και σε βάθος συζήτηση του 
θέματος, όπου ευελπιστούμε ότι θα υπάρξει ομοφωνία μεταξύ των κομμάτων, ώστε 
να προχωρήσουμε σε πρόταση νόμου ξεπερνώντας, όσο το δυνατό, τις οποιεσδήποτε 
επιπλοκές προκύπτουν για τη σύσταση του φορέα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Ιερωνυμίδη.   

 Επειδή ήταν η παρθενική σας ομιλία, σας επέτρεψα να μιλήσετε ελεύθερα, 
παρ’ όλο που υπερβήκατε το χρόνο κατά πέντε λεπτά. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ έχει το λόγο. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητάμε σήμερα ένα παγκόσμιο πρόβλημα που αποτελεί τη μεγαλύτερη 
απειλή για τον πλανήτη μας σε μακροπρόθεσμη προοπτική, από την οποία δεν 
εξαιρείται η πατρίδα μας. 

 Οι κλιματικές αλλαγές κατέστησαν τη δεκαετία που διανύουμε τη θερμότερη 
από το 1880, αφότου άρχισε η καταγραφή των θερμοκρασιών στον πλανήτη.  Στο 
πλαίσιο αυτό, το παγκόσμιο οικολογικό πρόβλημα επιδεινώνεται χρόνο με το χρόνο, 
σε βαθμό που να αγγίζει τα όρια κοινωνικής μάστιγας τεραστίων διαστάσεων με 
απρόβλεπτες συνέπειες.  Η υποβάθμιση του περιβάλλοντος επηρεάζει την 
καθημερινότητα των ανθρώπων, λόγω της μη προβλέψιμης και εν πολλοίς 
ανεξέλεγκτης δράσης των φυσικών φαινομένων.  Το μέλλον του ανθρώπινου 
πολιτισμού διατρέχει έναν πρωτοφανή κίνδυνο και ως πολίτες του πλανήτη Γη 
οφείλουμε να αντιδράσουμε ενώνοντας τη φωνή και τις δυνάμεις μας με τους λαούς 
και τους πολίτες όλου του κόσμου. 

 Σύμφωνα μάλιστα με αξιόπιστες διεθνείς εκθέσεις, η αύξηση της θερμοκρασίας 
θα δημιουργήσει συνθήκες υποσιτισμού για εκατομμύρια ανθρώπους μέχρι το 2080, 
έλλειψη νερού στην Κίνα, την Αυστραλία και σε ορισμένες περιοχές της Ευρώπης και 
των Ηνωμένων Πολιτειών, ενώ επτά εκατομμύρια παραθαλάσσιες οικίες θα 
κτυπηθούν από πλημμύρες.  Την ίδια στιγμή αποδεικνύεται ότι η αύξηση της 
θερμοκρασίας του πλανήτη έχει επιπτώσεις στις ανθρώπινες ασθένειες, όπως 
εκτιμάται από μελέτες του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας.  Σύμφωνα με στοιχεία και 
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εκτιμήσεις αξιόπιστων διεθνών οργανισμών, λόγω υπερθέρμανσης εκατομμύρια 
άνθρωποι κινδυνεύουν από ασθένειες όπως η ελονοσία, η διάρροια και η χολέρα.  
Εμπειρογνώμονες σε θέματα περιβάλλοντος υποστηρίζουν ότι η άνοδος της 
θερμοκρασίας και οι καύσωνες θα έχουν ως αποτέλεσμα να αυξηθεί ο αριθμός των 
θανάτων που σχετίζονται με τη ζέστη, ενώ η αύξηση των επιπέδων του όζοντος 
εξαιτίας της μόλυνσης του περιβάλλοντος θα έχει αποτέλεσμα την αύξηση των 
καρδιοαναπνευστικών νοσημάτων. 

 Όπως έχει λεχθεί, κύριε Πρόεδρε, η Κύπρος δεν μπορεί να παραμένει 
ανεπηρέαστη.  Ήδη βιώνουμε καθημερινά την εξαφάνιση των παραδοσιακών 
τεσσάρων εποχών, την παρατεταμένη ανομβρία, τις υψηλές θερμοκρασίες σε 
συνεχείς μακροχρόνιες περιόδους και τη φόρτωση της ατμόσφαιρας με διαφόρων 
ειδών μολύνσεις.  Το περιβάλλον της Κύπρου, με την ευρεία έννοια, εξακολουθεί να 
δέχεται πλήγματα από τη συνεχιζόμενη κατοχή της μισής μας πατρίδας, αλλά και από 
τον τρόπο ζωής που αναπτύσσεται στις ελεύθερες περιοχές.  Η ανεξέλεγκτη χρήση 
του ιδιωτικού αυτοκινήτου είναι ένας από τους παράγοντες που, πέραν των 
οικονομικών επιπτώσεων, συμβάλλει στη μόλυνση του περιβάλλοντος με την 
αυξημένη εκπομπή καυσαερίων.  Από την άλλη, η παραγωγή αποβλήτων και η χρήση 
βιομηχανικών προϊόντων επιβαρυντικών για το περιβάλλον έχουν καταστεί 
αναπόσπαστο μέρος της καθημερινότητάς μας με όλες τις συνέπειες. 

 Τα τελευταία χρόνια η Κύπρος και οι Κύπριοι βιώνουν το πρόβλημα της σχεδόν 
απόλυτης έλλειψης νερού, ενός από τα πολυτιμότερα αγαθά της ανθρώπινης 
επιβίωσης.  Οι καιρικές συνθήκες με την παρατεταμένη πολύχρονη ανομβρία είναι η 
μια πηγή του προβλήματος.  Από την άλλη, δεν μπορούμε να μην επισημάνουμε 
λανθασμένους χειρισμούς.  Τα όσα βιώσαμε δεν επιτρέπουν εφησυχασμό ούτε και 
εναπόθεση των ελπίδων στην ανατροπή των φυσικών φαινομένων.  Οι βροχές είναι 
σίγουρα καλοδεχούμενες και αναμφιβόλως θα διαμορφώσουν τις περιβαλλοντικές 
συνθήκες προς το θετικότερο.  Την ίδια στιγμή όμως οφείλουμε να εξασφαλίσουμε την 
πλήρη επάρκεια νερού αξιοποιώντας τις δυνατότητες της τεχνολογίας, όπως 
περιλαμβάνεται και στους σχεδιασμούς του αρμόδιου υπουργείου. 

 Πέραν τούτου, είναι αναγκαίο να επισημανθεί ότι η παρατεταμένη ανομβρία 
έπληξε σε μεγάλο βαθμό τη γεωργοκτηνοτροφία και ευρύτερα τις αγροτικές περιοχές.  
Γι’ αυτό ακριβώς θεωρούμε ότι οι σκέψεις, οι μελέτες και τα σχεδιαζόμενα μέτρα για 
επαναπροσδιορισμό της αγροτικής ανάπτυξης επιβάλλεται να προχωρήσουν τάχιστα.  
Η ανάγκη στήριξης των αγροτών και του πληθυσμού της υπαίθρου με μέτρα γενικού 
ενδιαφέροντος, αλλά και με μέτρα περιφερειακής ανάπτυξης θεωρείται πολιτική η 
οποία κινείται προς την ορθή κατεύθυνση. 

 Τα προβλήματα και οι επιπτώσεις από τις κλιματικές αλλαγές είναι δεδομένες 
τόσο για το περιβάλλον όσο και για τους πολίτες και την ποιότητα ζωής τους.  Τα 
στοιχεία που έχουμε ενώπιόν μας είναι καταθλιπτικά και διαμορφώνουν μια 
απαράδεκτη και άκρως επικίνδυνη κατάσταση για το περιβάλλον, την ποιότητα ζωής 
και το μέλλον του πλανήτη μας.  Στη δημιουργία αυτής της κατάστασης ο ανθρώπινος 
παράγοντας δεν είναι άμοιρος ευθυνών.  Ευθύνες που αρχίζουν από τα απλά και 
αφορούν την καθημερινότητα του καθενός από εμάς και φθάνουν στους σχεδιασμούς 
και τις πολιτικές ανάπτυξης που όχι μόνο δε σέβονται το περιβάλλον, αλλά συνειδητά 
ή ασυνείδητα παρεμβαίνουν βίαια και προκλητικά στη φύση ανατρέποντας τις όποιες 
ισορροπίες. 

 Για την ανάγκη αντίδρασης με στόχο την ανακοπή της καταστροφικής αυτής 
πορείας και τη διαμόρφωση μιας άλλης ελπιδοφόρας προοπτικής δεν τίθεται θέμα.  
Το καμπανάκι του κινδύνου έχει προ πολλού κτυπήσει, γι’ αυτό και οι όποιες 
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καθυστερήσεις είναι απαγορευτικές και εγκληματικές.  Το ζητούμενο είναι η 
διαμόρφωση και υλοποίηση ολοκληρωμένης στρατηγικής στο πλαίσιο της οποίας το 
πρόβλημα θα αντιμετωπιστεί ριζικά και ουσιαστικά, όπως ακριβώς προτείνεται από το 
ευρωπαϊκό σοσιαλιστικό κόμμα, θέση την οποία ανέλυσε ο πρόεδρος της Ε∆ΕΚ στην 
εισηγητική του ομιλία ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αναζητώντας και προωθώντας λύση στο πρόβλημα είναι αναγκαίο να 
αναγνωρίσουμε τις δικές μας ευθύνες σε συλλογικό και ατομικό επίπεδο.  Η εμπλοκή 
και ουσιαστική συμμετοχή της Κύπρου στις προσπάθειες σε διεθνές και ευρωπαϊκό 
επίπεδο θα πρέπει να θεωρείται εκ των ων ουκ άνευ.  Κι αυτό όχι μόνο ως πολιτική 
πράξη ύψιστης σημασίας, αλλά και γιατί στη σύγχρονη εποχή κανένα πρόβλημα δεν 
μπορεί να απομονωθεί και να είναι αδιάφορο για κάθε χώρα, μικρή ή μεγάλη.  Από 
την άλλη, αξιοποιώντας τις κοινές αποφάσεις και τα κοινά προγράμματα, θα πρέπει να 
ενεργοποιηθούν όλοι οι μηχανισμοί και όλοι οι φορείς για τη διαμόρφωση 
ολοκληρωμένου σχεδίου. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αξίζει τέλος να αναφερθεί ότι αντιπροσωπία του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
από τις επιτροπές Βιομηχανίας, Έρευνας και Ενέργειας και Περιβάλλοντος, ∆ημόσιας 
Υγείας και Ασφάλειας Τροφίμων συναντήθηκε, στις 27 με 29 του Οκτώβρη, με μέλη 
του Κογκρέσου και άλλους παράγοντες στην Ουάσιγκτον, για να συζητήσουν το 
φλέγον αυτό θέμα της κλιματικής αλλαγής και της ενεργειακής αποτελεσματικότητας, 
μιας και οι ΗΠΑ, όπως όλοι ξέρουμε, αποτελούν το μεγαλύτερο ρυπαντή του πλανήτη 
και έναν από τους μεγαλύτερους παράγοντες που μπορούν να προσφέρουν τα 
μέγιστα στην αντιμετώπιση αυτού του ζητήματος. 

 Πέρα όμως από όλα αυτά, πέρα όμως από όσα πρέπει να γίνουν σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο, πρέπει να γίνουν και πολλά σε εθνικό επίπεδο και όχι μόνο σε 
επίπεδο κυβερνήσεων, αλλά και πολιτών.  Πρέπει με μεθοδευμένες κινήσεις να 
λάβουμε όλοι μέρος στη βιώσιμη και αειφόρο ανάπτυξη.  Πρέπει να ενθαρρυνθούν οι 
οικολογικά φιλικές επιχειρηματικές δραστηριότητες, οι οποίες όχι μόνο θετικά 
αποτελέσματα θα έχουν για το περιβάλλον, αλλά θα προσφέρουν και μια ανάσα στην 
περίοδο οικονομικής κρίσης που διανύουμε με το άνοιγμα ασφαλώς νέων θέσεων 
απασχόλησης.   Η πρόληψη και η ανακύκλωση πρέπει να γίνουν συνείδηση του κάθε 
πολίτη και αυτό πρέπει να επιτευχθεί πρωταρχικά μέσα από την εκπαίδευση και από 
τα μέσα μαζικής ενημέρωσης.  Πρέπει επιτέλους να περάσει το μήνυμα ότι ο 
πλανήτης μας μας χρειάζεται.  Προς την κατεύθυνση αυτή η συμμετοχή της Ε∆ΕΚ 
ασφαλώς πρέπει να θεωρείται δεδομένη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Μαυρονικόλα, για την παρέμβασή σας. 

 Ο τελευταίος ομιλητής, πριν δώσω το λόγο στον εισηγητή του θέματος, είναι ο 
βουλευτής Αμμοχώστου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Κυριάκος Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Ακούγοντας πραγματικά το συνάδελφο από το ΑΚΕΛ να μιλά και να επικρίνει 
άλλες χώρες κατά κόρον, επιλεκτικά, τις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής, 
πραγματικά με ξαφνιάζει πόσο απελευθερωμένο είναι το κυβερνών κόμμα να 
αντιμετωπίσει κάποια προβλήματα, κυρίως σε σχέση με το περιβάλλον.  ∆εν 
αναφέρθηκε ο συνάδελφος στην περιβαλλοντική ρουτίνα των κομμουνιστικών 
συστημάτων, παρά μόνο ασχολήθηκε με την άκομψη περιβαλλοντική πολιτική του 
Προέδρου των Ηνωμένων Πολιτειών, που σωστά την έχετε επικρίνει.  Εν πάση όμως 
περιπτώσει. 

 Επίσης, ακούγοντας και το σοσιαλιστικό κόμμα να τοποθετείται επί του θέματος, 
πραγματικά διερωτώμαι: ενώ έχετε την ευθύνη της περιβαλλοντικής πολιτικής, ασκείτε 
θεωρητικές τοποθετήσεις, χωρίς να μας αναφέρετε τίποτε συγκεκριμένο σε σχέση με 
την εθνική πολιτική περιβάλλοντος ή σε σχέση με τη συγκεκριμένη τούτη θεματική.   

 Και αναφερόμενος και στο ∆ημοκρατικό Κόμμα, θα ήθελα να διερωτηθώ 
πραγματικά κατά πόσο υπάρχει βάσιμη προοπτική σε σχέση με το φορέα διαχείρισης 
υδάτων.  Νομίζω επί του θέματος υπάρχουν κάποιες επιφυλάξεις από πλευράς του 
Γενικού Εισαγγελέα, και ως εκ τούτου, καλούμαστε κυρίως οι συγκυβερνώντες και οι 
κυβερνώντες να λάβουμε συγκεκριμένες αποφάσεις, παρά να μπαίνουμε στη σφαίρα 
ή στη λογική απλών αναφορών με επικοινωνιακό καθαρά χαρακτήρα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επιτρέψτε μου να ξεκινήσω με ευχαριστίες στον εισηγητή του θέματος.  Είναι 
χρέος μας να συμβάλουμε στην προσπάθεια αντιμετώπισης των κλιματικών αλλαγών 
διεθνώς, αλλά και υποχρέωσή μας να αναλάβουμε το μερίδιο ευθύνης που μας 
αναλογεί.  Είναι όντως πρόκληση -και μάλιστα πολιτική πρόκληση- η αντιμετώπιση 
από την ανθρωπότητα των κλιματικών αλλαγών.  Ιστορική πρόκληση με οικουμενικές 
διαστάσεις.   

 Υπογραμμίζω τον όρο “πολιτική πρόκληση”, γιατί η αντιμετώπιση των 
κλιματικών αλλαγών έχει ξεπεράσει εδώ και καιρό το στάδιο των θεωρητικών 
διακηρύξεων.  Τώρα είναι η ώρα των πολιτικών ευθυνών, των πολιτικών δεσμεύσεων 
και της εφαρμογής νέων πολιτικών σε όλα τα επίπεδα, ώστε, με βάση την απόφαση 
των G8, να μην αυξηθεί η παγκόσμια θερμοκρασία περισσότερο από 2 °C στο τέλος 
του 2100. 

 Χαίρομαι ειλικρινά που στη χώρα μας αρχίσαμε δειλά δειλά να συζητάμε 
κάπως συστηματικά για το τόσο σημαντικό αυτό θέμα.  Η προστασία του κλίματος 
στην Κύπρο αποτελεί μείζον ζήτημα τόσο για τους πολίτες όσο και για τα πολιτικά 
κόμματα.  Και θα πρέπει να πούμε ότι η προστασία του περιβάλλοντος ταυτίζεται και 
με τη σύγχρονη έννοια της αγάπης προς την πατρίδα, αλλά, πολύ περισσότερο, 
ταυτόχρονα, και με τη σύγχρονη έννοια της εθνικής ασφάλειας, επειδή η Κύπρος 
βρίσκεται σε μία περιοχή που βιώνει τις πρώτες σοβαρές συνέπειες των κλιματικών 
αλλαγών.  Σύμφωνα με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, είμαστε μάρτυρες 
παρατεταμένων περιόδων ξηρασίας, αυξημένων θερμοκρασιών, αποψίλωσης των 
δασών και σπάνιων οικοσυστημάτων.  Οι κλιματικές αλλαγές, συνοδευμένες από 
ακραία καιρικά φαινόμενα, πλημμύρες, ξηρασία, λειψυδρία, απερήμωση, επηρεάζουν 
την ισορροπία του πλανήτη και τη λειτουργία των απαραίτητων για την ανθρώπινη 
διαβίωση οικοσυστημάτων.  Συνοδεύονται από απώλεια βιοποικιλότητας, της οποίας 
η ύπαρξη επιτελεί ρυθμιστικό ρόλο στην ισορροπία του πλανήτη μας.   

 Κυρίες και κύριοι,  
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 Σύμφωνα με μελέτη από τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών, υπολογίζεται ότι το 
2030 το ετήσιο οικονομικό κόστος το οποίο θα καταβάλλει η ανθρωπότητα ως 
αποτέλεσμα των κλιματικών αλλαγών θα είναι γύρω στα $350 δις.  Ακόμα 
περισσότερο, υπολογίστηκε ότι από το 2030 στις αναπτυσσόμενες χώρες θα 
πεθαίνουν κάθε χρόνο γύρω στις 500 000 άνθρωποι από διάφορες ασθένειες που θα 
προκαλέσουν οι κλιματικές αλλαγές· ένα τραγικό ενδεχόμενο, που αναδεικνύει τις 
ηθικές, πολιτικές και οικονομικές επιπτώσεις των κλιματικών αλλαγών.  Οι κλιματικές 
αλλαγές λοιπόν θα έχουν επιπτώσεις όχι μόνο στην ποιότητα ζωής αλλά και στη 
δημόσια υγεία.  Η συνεχιζόμενη μεταβολή στο κλίμα του πλανήτη είναι πολύ πιθανό 
σε μερικά χρόνια να συμβάλει στη δημιουργία κρίσεων για τη δημόσια υγεία.  Οι 
ασθένειες, η απειλή του καύσωνα, οι πλημμύρες και οι πυρκαγιές είναι μερικές από τις 
κρίσεις που θα κληθούμε να αντιμετωπίσουμε, εάν δεν αλλάξουμε πορεία.  Η 
εξασθένηση της φέρουσας ικανότητας των οικοσυστημάτων μας, η λειψυδρία, η κακή 
ποιότητα του πόσιμου ύδατος και η απερήμωση θα υποβαθμίσουν αναπόφευκτα τις 
συνθήκες υγιεινής διαβίωσης των πολιτών και των πληθυσμών.   

 Τα πράγματα είναι πολύ σοβαρά και ο χρόνος πιέζει όσο ποτέ άλλοτε!  ∆ε 
χρειαζόμαστε πια άλλες μελέτες, αφού εξάλλου υπάρχουν αρκετές για να μας πείσουν 
να αναλάβουμε δράση προς μία νέα κατεύθυνση.  Αυτό που χρειάζεται είναι η 
πολιτική βούληση.  Πολιτική βούληση για μία περιβαλλοντική, οικονομική και 
κοινωνική συμφωνία ανάμεσα στους κοινωνικούς εταίρους και τους πολίτες, για να 
μπορέσουμε να πάμε μπροστά.  Όλοι αναγνωρίζουν ότι δεν έχουμε αρκετό χρόνο για 
ατέρμονες συζητήσεις και θεωρητικές, θα έλεγα, φλυαρίες.  Πρέπει να δράσουμε τώρα, 
για να καλύψουμε το χαμένο έδαφος για πολιτικές που έπρεπε να έχουν γίνει μέχρι 
στιγμής και δεν έχουν γίνει.   

 Εμείς στην Κύπρο καλά καλά δεν έχουμε αντιληφθεί τη σοβαρότητα του 
θέματος.  Βλέπουμε μία διστακτικότητα στο να εφαρμόζουμε περιβαλλοντικές 
πολιτικές που ήδη  έχουν τροχοδρομηθεί και συμφωνηθεί, κυρίως στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Πόσο μάλλον να εφαρμόσουμε νέες και πιο ριζοσπαστικές, αναγκαίες για το 
σκοπό αυτό, πολιτικές.  Μπορεί η διστακτικότητα στο διεθνή χώρο να τροφοδοτείται 
από τον εκπεφρασμένο φόβο ότι οι πολιτικές δραστικής αντιμετώπισης των 
κλιματικών αλλαγών θα επιβραδύνουν την οικονομική ανάπτυξη, ότι δηλαδή έρχονται 
σε αντίθεση με την οικονομική ανάπτυξη.  Ωστόσο, η διστακτικότητα στον τόπο, στην 
Κύπρο βασίζεται στην έλλειψη πολιτικής κουλτούρας ικανής να υιοθετήσει την ανάγκη 
να γίνουν θυσίες και αλλαγές που να αντιμετωπίζουν την περιβαλλοντική κρίση.   

 Η διεθνής βιβλιογραφία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μας ρεζιλεύει στους 
συγκριτικούς πίνακες επίτευξης στόχων, σε αντίθεση είτε με τη Γερμανία είτε και με 
οποιεσδήποτε άλλες χώρες, η οποία τουλάχιστον -η Γερμανία- κατάφερε εντός του 
2009 να εφαρμόσει τα περισσότερα μέτρα κατά του φαινομένου του θερμοκηπίου 
μετά τη Σουηδία.  Εκτός αυτού, το γερμανικό δημόσιο επιδοτεί με αποτελεσματικότητα 
την εκμετάλλευση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και, το σημαντικότερο, είναι η 
μόνη χώρα που έχει ήδη υλοποιήσει τους στόχους του Πρωτοκόλλου του Κιότο για 
μείωση των ρύπων κατά 21% μέσα σε μία εικοσαετία, από το 1990 έως το 2010.  Σε 
αντίθεση με την Κύπρο, η οποία καλά καλά δεν έχει αισθανθεί την ανάγκη να το 
υπογράψει!   

 Το παράξενο για την Κύπρο -και πάλι συγκριτικά με τη Γερμανία και άλλες 
βιομηχανικές χώρες- είναι το γεγονός ότι ως μη βιομηχανική χώρα εξακολουθούμε να 
ρυπαίνουμε περισσότερο από τις βιομηχανικές χώρες.  Παρ’ όλο που η Κύπρος δεν 
περιλαμβάνεται στους μεγάλους ρυπαντές όπως οι ΗΠΑ και δεν είναι τόσο 
βιομηχανικά αναπτυγμένη όπως η Γερμανία, οι επιδόσεις της έχουν σημαντικά 
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περιθώρια βελτίωσης.  Αν και βρισκόμαστε κάτω από το όριο που έχει τεθεί για την 
Κύπρο από το Πρωτόκολλο του Κιότο, οι εκπομπές CO2 συνεχώς αυξάνονται.   
Εξάλλου, η χώρα μας κατέχει μία από τις χειρότερες θέσεις παγκοσμίως αναφορικά με 
τις εκπομπές CO2 ανά παραγόμενη κιλοβατώρα, ενώ η συμμετοχή των ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας στην τελική κατανάλωση ενέργειας είναι μόλις -και αν είναι- 1%.  Ο 
στόχος για ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, παρά το γεγονός ότι η χώρα μας έχει πολύ 
μεγάλες δυνατότητες και είναι προικισμένη με αρκετά ποικίλες φυσικές δυνατότητες, 
είναι δυστυχώς ακατόρθωτος και απόμακρος.   

 Οι κλιματικές αλλαγές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελούν την πρόκληση 
του αιώνα, αν θέλουμε να το αντιμετωπίσουμε από τη θετική πτυχή.  Αποτελούν, αν 
θέλετε, μία ευκαιρία διαφορετικής και ελπιδοφόρας πορείας.  Είναι πλέον, ναι, πέρα 
από κάθε αμφιβολία τεκμηριωμένο ότι η αδράνεια στο θέμα των κλιματικών αλλαγών 
θα οδηγήσει σε τεράστιο οικονομικό κόστος και σε πολύ μεγάλη επιβράδυνση της 
ανάπτυξης.  Σημαντικό το ερώτημα ωστόσο.  Ή θα προχωρήσουμε σε μία αειφόρο και 
βιώσιμη ανάπτυξη ή θα ζήσουμε τη βαρβαρότητα της καταστροφής του 
περιβάλλοντός μας, αλλά και του πολιτισμού που μέχρι σήμερα έχουμε κτίσει 
ευρύτερα και της ζωής.  Η αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών και μπορεί και 
πρέπει να συμβαδίσει με την ανάπτυξη.  Αυτό το οποίο δεν μπορεί να υπάρξει είναι η 
συνύπαρξη μολυσματικής και δυσλειτουργούσας περιβαλλοντικά ανάπτυξης με την 
περιβαλλοντική προστασία.   

 Η αλλαγή πρέπει να είναι βαθιά.  Χρειάζεται να προχωρήσουμε αμέσως σε ένα 
νέο αναπτυξιακό μοντέλο που να συνδυάζει την καταπολέμηση των κλιματικών 
αλλαγών, αλλά και την ανάπτυξη.  ∆εν μπορεί να περιμένει η Κύπρος τις Οδηγίες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και τον κίνδυνο των προστίμων, για να πάρει μέτρα τα οποία 
είναι επιβεβλημένο να παρθούν.   

 Η βασική πολιτική αλλαγή που φέρνει η πρόκληση του κλίματος είναι η 
πρόκληση ολικής ανατροπής του τρόπου με τον οποίο ασκείται η πολιτική και η 
διακυβέρνηση στην Κύπρο.  Είναι φανερό ότι, για να ανταποκριθούμε στα δεδομένα 
των κλιματικών αλλαγών, δεν αρκεί το περιβάλλον να είναι μία από τις πολιτικές μας, 
να είναι σε ένα από τα υπουργεία μας.  Σύγχρονη περιβαλλοντική πολιτική σημαίνει 
κεντρικός σχεδιασμός και οριζόντια εφαρμογή περιβαλλοντικών πολιτικών σε όλα τα 
επίπεδα και τους τομείς της διακυβέρνησης.  Στο σύνολό τους οι χώρες έχουν 
υιοθετήσει την προστασία του περιβάλλοντος ως συνταγματική υποχρέωση και 
αναθεώρησαν τα συντάγματά τους για το σκοπό αυτό.   

 Οι πολιτικές αντιμετώπισης των κλιματικών αλλαγών πρέπει και μπορούν να 
αναδειχθούν ως εργαλεία που θα χρησιμοποιήσουμε, για να ξεπεράσουμε και την 
παρούσα οικονομική κρίση.  Αντί δηλαδή να είναι εμπόδιο για την αντιμετώπιση της 
σημερινής κρίσης, θα πρέπει να είναι εργαλεία που θα βοηθήσουν την τόνωση της 
οικονομίας μας σε αυτή τη δύσκολη εποχή της ύφεσης.  Το θέμα της θερμομόνωσης 
των κτιρίων, ως παράδειγμα το αναφέρω αυτό, θα μπορούσε να αποτελεί απάντηση 
στην κρίση στον κατασκευαστικό τομέα, δημιουργώντας μάλιστα χιλιάδες θέσεις 
εργασίας και εξοικονόμησης χρημάτων ετησίως μέχρι και το 2020. 

 ∆εν πρέπει ωστόσο να λησμονούμε ότι η πρόκληση των κλιματικών αλλαγών 
εξακολουθεί να παραμένει μεγάλη, έστω και αν λόγω της οικονομικής κρίσης το 
περιβάλλον πέρασε μερικές φορές σε δεύτερη μοίρα.  ∆εν πρέπει επίσης να ξεχνάμε 
ότι η οικονομική κρίση θα περάσει, ενώ η κλιματική κρίση θα παραμείνει.   

 Σε καιρούς οικονομικής κρίσης επισημαίνουμε τη σημασία των δημόσιων 
επενδύσεων στην προστασία του κλίματος, με στόχο αφενός τη δημιουργία νέων 
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θέσεων εργασίας και αφετέρου μίας μακροπρόθεσμης και αποτελεσματικής 
περιβαλλοντικής πολιτικής.  Ένα μεγάλο μέρος των πακέτων ενίσχυσης της 
κυπριακής οικονομίας θα έπρεπε να διατίθεται για την προστασία του περιβάλλοντος.  
Επαναλαμβάνω για πολλοστή φορά πόσο καθοριστική είναι η επίδραση της 
περιβαλλοντικής πολιτικής στην αγορά εργασίας στην Κύπρο, αν εφαρμόσουμε μία 
φιλόδοξη πολιτική για το κλίμα, η οποία μέχρι το 2020 θα δημιουργούσε χιλιάδες 
θέσεις εργασίας μέσα από επενδύσεις στις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, την 
εκμετάλλευση μηχανικής ενέργειας για παραγωγή ρεύματος, καθώς και την 
ανακαίνιση κτιρίων με σκοπό την εξοικονόμηση ενέργειας και την ανάπτυξη και 
εφαρμογή τεχνολογιών φιλικών προς το περιβάλλον. 

 Ανεπαρκής, κυρίες και κύριοι, είναι η προετοιμασία της χώρας μας για την 
Κοπεγχάγη και ο ρόλος που μπορεί να παίξει η Κύπρος στον ευρύτερο χώρο της 
Μεσογείου, αξιοποιώντας και τις παραδοσιακές μας σχέσεις με την περιοχή.  Η 
Μεσόγειος είναι μία περιοχή που θα αντιμετωπίσει ίσως τις πιο έντονες πιέσεις και 
επιπτώσεις των κλιματολογικών αλλαγών.  Η νέα γενιά, εμείς, θέλουμε η Κύπρος να 
παίζει έναν κομβικό ρόλο, εστιάζοντας κυρίως στην ανατολική Μεσόγειο, γιατί έχουμε 
και μία ουσιαστική παράδοση συνεργασίας με αυτή την περιοχή.  ∆ε θέλουμε η 
Κύπρος να συνεχίσει να είναι στάσιμη στα θέματα περιβάλλοντος. Θέλουμε η Κύπρος 
να δημιουργήσει.  ∆ε θέλουμε, πάνω απ’ όλα, η Κύπρος να ακολουθεί και να είναι 
αρωγός.  Στόχος είναι ακριβώς η συνεργασία μας σε μία περιοχή η οποία 
αντιμετωπίζει πολλαπλά προβλήματα σε ό,τι αφορά τις κλιματικές αλλαγές.  Στόχος 
επίσης θα πρέπει να είναι η συντονισμένη μας παρουσία, διότι, αν έχουμε μία ισχυρή 
φωνή ως περιοχή, θα παίξουμε και σημαντικό ρόλο στο τραπέζι των 
διαπραγματεύσεων στην Κοπεγχάγη, αλλά και -πάνω απ’ όλα- εντός, εις το πλαίσιο 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Με τον τρόπο αυτό θα επηρεάσουμε τις αποφάσεις που 
θα ληφθούν, αλλά θα είμαστε και μέτοχοι -αν θέλετε, συμμέτοχοι- σ’ αυτή την 
παγκόσμια προσπάθεια.   

 Κοπεγχάγη:  Ευχή μας είναι να υπάρξει μια θετική τελική κατάληξη.  Να 
υπάρξει διεθνής συμφωνία για καταπολέμηση των κλιματικών αλλαγών.  Πρέπει 
οπωσδήποτε να συμφωνήσουμε.  Το κόστος θα είναι πολύ υψηλότερο, αν δεν τα 
καταφέρει η ανθρωπότητα.  Ογδόντα τοις εκατό μείωση μέχρι το 2050 λένε κάποια 
φιλόδοξα σχέδια από πλευράς των ΗΠΑ.  Η Κίνα, η Βραζιλία καταθέτουν 
προγράμματα με διαφορετικό επίπεδο φιλοδοξιών.  Αρκεί να τονίσουμε ότι στην Κίνα 
8% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος χρησιμοποιήθηκε για ανάκαμψη της 
οικονομίας.  Από αυτό θα πάει ένα πολύ σημαντικό ποσοστό στην πράσινη οικονομία, 
2% του 8%.  Τριάντα τέσσερα τοις εκατό θα πάει σε πράσινες επενδύσεις, στην 
εξοικονόμηση ενέργειας ή στην προώθηση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. 

 Αναμένω από τη σημερινή κυβέρνηση να μας εξηγήσει με σαφήνεια ποιες είναι 
οι θέσεις της χώρας μας ενόψει των διαπραγματεύσεων.  Ποιες είναι οι συγκεκριμένες 
απόψεις της και ποια είναι τα διαπραγματευτικά κείμενα τα οποία θα έπρεπε να είχαν 
ήδη παρουσιαστεί;  ∆υστυχώς, σήμερα απλώς απουσιάζουν.  ∆ε μελετούμε καν τις 
ενδεχόμενες λύσεις που η τεχνολογία μπορεί να προσφέρει και καλώ την κυβέρνηση 
να προχωρήσει, μεταξύ άλλων, άμεσα στη μελέτη του ενδεχομένου αποθήκευσης του 
διοξιδίου του άνθρακα.  Έχουμε χρέος ως Κύπρος.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση πιέζει και 
κατευθύνει προς τις πράσινες επενδύσεις.  Η κάθε κυβέρνηση χρειάζεται να ετοιμάσει 
τα δικά της προγράμματα.  Στη ∆ανία, για παράδειγμα, το υπ’ αριθμόν ένα έσοδο είναι 
από την τεχνολογία της αιολικής ενέργειας.  Απλώς συγκριτικά αναζητώ τα 
επιτεύγματα της Κύπρου μας.   
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 Ο δρόμος της εργασίας που έχουμε να κάνουμε είναι προκαθορισμένος μέσα 
από τα ασφυκτικά πλαίσια της περιβαλλοντικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
μία κοινή εναρμονισμένη πολιτική.  ∆έσμη μέτρων για το κλίμα και την ενέργεια για το 
στόχο του 20% μέχρι το 2020, για τις ΑΠΕ, για την εξοικονόμηση, για τον περιορισμό 
εκπομπών διοξιδίου του άνθρακα.  Και αναρωτιέμαι, στα προλεγόμενα του 
συναδέλφου Σταύρου Ευαγόρου, όταν αναφέρθηκε στους άθλους της ΑΗΚ, αλλά και 
στους φόβους.  ∆ε μας παρουσίασε η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, αν θέλετε να 
αναφερθούμε και με κριτική προσέγγιση, ούτε πρόγραμμα εξοικονόμησης ούτε και μία 
ποιοτική από πλευράς της απόφαση σε σχέση με το τι έχει κάνει, προκειμένου να 
συμβάλει στις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  Ποιο είναι το πρόγραμμα εξοικονόμησης 
CO2;  Απλούστατα, για πολλά χρόνια αρκέστηκε στην επιβολή των ποινών για τους 
ρύπους χωρίς οποιαδήποτε ανάληψη περιβαλλοντικής ευθύνης.   

 Η Κύπρος, εάν και εφόσον προχωρήσει στις πράσινες επενδύσεις, θα 
πληρώνει λιγότερα.  Θα κοστίζει στον Κύπριο φορολογούμενο λιγότερο στο πλαίσιο 
της δημοπράτησης δικαιωμάτων εκπομπής διοξιδίου του άνθρακα.  Εάν γίνουν 
πράσινες επενδύσεις, θα έχουμε λιγότερες ανάγκες.  Είναι αυτονόητη η πορεία για 
πράσινες επενδύσεις.  Η δημιουργία πράσινου ταμείου είναι επιβεβλημένη.  Πόροι 
μπορούν να υπάρξουν από τη δημοπράτηση, από τα περιβαλλοντικά πρόστιμα και 
ενδεχομένως από άλλους πόρους.  Σήμερα ακούσαμε ότι ο Κύπριος ο οποίος 
ταξιδεύει θα επιβαρύνεται με άλλα €20 ανά ταξίδι.   

 ∆υστυχώς, η κυβέρνηση δεν έχει συνειδητοποιήσει ότι, παρά τα οικονομικά 
προβλήματα των τελευταίων μηνών, η αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών σήμερα 
είναι σημαντική επένδυση για το αύριο.   

 Τέλος, θέλω να βεβαιώσω ότι ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός έχουμε τη 
βούληση να διαμορφώσουμε ένα Σύμφωνο Περιβάλλοντος, ένα κοινό σύμφωνο για 
την αειφόρο ανάπτυξη με τους πολίτες και τους κοινωνικούς εταίρους. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας.  

 Χρειάζεται δυστυχώς σύγκρουση στο θέμα του περιβάλλοντος.  Αυτή τη 
σύγκρουση δεν υπάρχει ετοιμότητα από πλευράς της κυβέρνησης να την παρουσιάσει, 
να τη δείξει.  Να συγκρουστούμε λοιπόν με νοοτροπίες και συμφέροντα.  Πρέπει να 
υπάρξει εκείνη η αποφασιστικότητα που εξυπακούεται.  Οι συγκρούσεις θα πρέπει να 
οδηγήσουν σε λύσεις που είναι ιδιαίτερα σημαντικές και χωρίς διάλογο δε θα είναι 
εφικτό.   

 Εύχομαι καλή πορεία στη συζήτηση αυτή και τα αποτελέσματά της να ληφθούν 
πολύ σοβαρά υπόψη.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Καλώ στο βήμα τον εισηγητή του θέματος, τον έντιμο βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιαννάκη Ομήρου, πρόεδρο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

 Αυτός είναι ο σωστός τρόπος να καλούνται οι βουλευτές εις το βήμα, κύριε 
Τορναρίτη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Όχι επιλεκτικά όμως, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σωστό. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση του θέματος «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματικές αλλαγές και η 
ανάγκη λήψης μέτρων για αντιμετώπισή τους» στη Βουλή των Αντιπροσώπων είχε 
μια εξαιρετική χρησιμότητα και εξέπεμψε το μήνυμα ότι η Κύπρος συμμετέχει στην 
παγκόσμια προσπάθεια για την αποτροπή των κινδύνων που απειλούν τον πλανήτη 
από την καταστροφή του περιβάλλοντος και τις συνακόλουθες κλιματικές αλλαγές. 

 Η συζήτηση στη Βουλή, αλλά και όλα τα διαθέσιμα στοιχεία διεθνώς 
αποδεικνύουν ότι η κρίση του περιβάλλοντος είναι παγκόσμια. Η προοδευτική 
καταστροφή της ατμόσφαιρας της Γης, η δηλητηρίαση των θαλασσών, η απειλούμενη 
κλιματολογική καταστροφή, ο θάνατος των δασών, η επιβάρυνση των υπόγειων 
υδάτων, οι ασθένειες περιβαλλοντικής αιτιολογίας και οι υψηλοί ρυθμοί εξαφάνισης 
ζωικών και φυτικών ειδών είναι τα δραματικά τεκμήρια μιας ευρείας καταστροφής των 
φυσικών θεμελίων της ζωής.  Ιδιαίτερα οι βιομηχανικές χώρες ρυπαίνουν τις 
θάλασσες, εξολοθρεύουν ζωικά και φυτικά είδη και καταστρέφουν την ατμόσφαιρα της 
Γης. 

 Είναι γι’ αυτό που δε δικαιολογείται άλλη απραξία.  Είναι γι’ αυτό που τα 
βιομηχανικά κράτη πρέπει να αναλάβουν τη δαπάνη για την παγκόσμια 
αποκατάσταση των φυσικών θεμελίων της ζωής.  Πρέπει να προχωρήσουν στην 
οικολογική αναδόμηση των κοινωνιών τους και να θέσουν τέρμα στη σπατάλη 
ενέργειας, πρώτων υλών και εδάφους.  Είναι γι’ αυτό που η χώρα μας οφείλει να 
συνδράμει σε αυτή την προσπάθεια. 

 H οικολογική αναδόμηση πρέπει να έχει σαφείς στόχους:  κατάργηση 
προϊόντων και συστημάτων βλαβερών για το περιβάλλον και αντικατάστασή τους με 
ανεκτά για το περιβάλλον προϊόντα, επιτάχυνση τεχνολογιών, καινοτομιών που είναι 
αναγκαίες προς τούτο, προώθηση της ανακύκλωσης, αποτελεσματική οργάνωση της 
διάθεσης τοξικών λυμάτων, γρήγορη επεξεργασία παλαιών αποβλήτων, φειδωλή και 
μη καταστροφική χρήση εδάφους και υπεδάφους, μείωση των εκπομπών αερίων.  

 Στην Κύπρο η παρατεταμένη ανομβρία τα τελευταία χρόνια, η δραματική κρίση 
που προέκυψε με τη λειψυδρία, η επαπειλούμενη συχνότητα του φαινομένου 
μεταφοράς σκόνης από την έρημο της Σαχάρας και η εφιαλτική προοπτική 
ερημοποίησης των χωρών της Μεσογείου τις προσεχείς δεκαετίες επιβεβαιώνουν 
απλώς μια αδιαμφισβήτητη αλήθεια, ότι το μέλλον του ανθρώπινου πολιτισμού 
διατρέχει έναν πρωτοφανή κίνδυνο, ότι τα επιστημονικά στοιχεία είναι αδιαμφισβήτητα.  
Ως εκ τούτου, αυτό που χρειάζεται δεν είναι πλέον θεωρητικές συζητήσεις.  Είναι 
πολιτική βούληση και πολιτικές αποφάσεις στην προοπτική της Παγκόσμιας 
∆ιάσκεψης της Κοπεγχάγης.  Όλες οι χώρες, ιδιαίτερα οι πλούσιες βιομηχανικές 
χώρες του κόσμου, θα πρέπει να πάρουν πολιτικές αποφάσεις, θα πρέπει να 
επιδείξουν πολιτική βούληση, για να θέσουν τέρμα σε αυτή την εφιαλτική προοπτική 
της καταστροφής του πλανήτη.  Πολιτική βούληση και πολιτικές αποφάσεις για μια 
περιβαλλοντική οικονομική και κοινωνική συμφωνία ανάμεσα στα κράτη, τους 
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κοινωνικούς εταίρους εντός των κρατών και των κοινωνιών και τους πολίτες.  Μόνο 
έτσι η ανθρωπότητα, μόνο έτσι οι κοινωνίες μπορούν να διασφαλίσουν ένα 
ελπιδοφόρο μέλλον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Ομήρου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει συμπληρωθεί η συζήτηση του θέματος και 
τώρα  θα προχωρήσουμε στην έγκριση του σχετικού ψηφίσματος για το θέμα που 
έχουμε συζητήσει τις τελευταίες δύο βδομάδες. 

 Παρακαλώ τον έντιμο γραμματέα να το διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

ΨΗΦΙΣΜΑ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Ενόψει της 15ης ∆ιάσκεψης των Συμβαλλομένων Μερών για τη Σύμβαση των 
Ηνωμένων Εθνών για τις Κλιματικές Μεταβολές και της 5ης ∆ιάσκεψης των 
Συμβαλλομένων Μερών για το Πρωτόκολλο του Κιότο στην Κοπεγχάγη το ∆εκέμβριο 
του 2009, 

 Υπενθυμίζοντας το ομόφωνο ψήφισμά της, της 11ης ∆εκεμβρίου 2008, με την 
ευκαιρία της Παγκόσμιας Ημέρας ∆ράσης κατά των Κλιματικών Αλλαγών,  

 Χαιρετίζοντας την αυξανόμενη σημασία που προσδίδεται διεθνώς στις 
καταστροφικές επιπτώσεις των κλιματικών αλλαγών για τον πλανήτη και την πρόοδο 
που έχει επιτευχθεί στο διάλογο για τις κλιματικές αλλαγές από την Παγκόσμια 
∆ιάσκεψη του Μπαλί το 2007, 

 Υπογραμμίζοντας την ανάγκη επίδειξης πολιτικής βούλησης ως κύριο 
ζητούμενο στις εν εξελίξει διαπραγματεύσεις, 

 Σημειώνοντας την ανανεωμένη δέσμευση των αρχηγών κρατών και 
κυβερνήσεων κατά τη ∆ιάσκεψη Κορυφής του ΟΗΕ για τις Κλιματικές Μεταβολές στη 
Νέα Υόρκη στις 22 Σεπτεμβρίου 2009, όπως και τα Συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου στις 29 και 30 Οκτωβρίου 2009 προς επίτευξη μιας διεθνούς συμφωνίας 
σε αντικατάσταση του Πρωτοκόλλου του Κιότο, 

 Εκφράζοντας την έντονη ανησυχία της για τα ακραία καιρικά φαινόμενα από 
την υπερθέρμανση του πλανήτη ως αποτέλεσμα ανθρώπινων δραστηριοτήτων, των 
οποίων οι επιπτώσεις είναι πλέον ιδιαίτερα ορατές και στην ανατολική Μεσόγειο, 

 Υπογραμμίζοντας την προσήλωση της Κύπρου στους στόχους που έθεσε η 
Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντιμετώπιση της παγκόσμιας αυτής πρόκλησης,  

 Υποστηρίζοντας  το στόχο του περιορισμού της αύξησης της θερμοκρασίας 
μέχρι 2 °C σε σχέση με τα επίπεδα του 1990 και τη δέσμευση των αναπτυγμένων 
χωρών για μείωση των εκπομπών ρύπων κατά τουλάχιστον 20% μέχρι το 2020, 

 Επισημαίνοντας τη βαρύνουσα ευθύνη των αναπτυγμένων βιομηχανικών 
χωρών στο θέμα των κλιματικών αλλαγών και την ανάγκη όπως στις προσπάθειες για 
αντιμετώπισή τους δοθεί έμφαση στη στήριξη των φτωχότερων χωρών, οι οποίες 
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συνέβαλαν το ελάχιστο, αλλά υφίστανται σε μεγαλύτερο βαθμό τις συνέπειες του 
φαινομένου αυτού, 

Ομόφωνα: 

1.  Τονίζει τη σημασία, ιδιαίτερα εν μέσω της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, 
επίτευξης συμφωνίας στην Κοπεγχάγη, σε αντικατάσταση του Πρωτοκόλλου 
του Κιότο από το 2012, ως αναγκαίας προϋπόθεσης για την προώθηση της 
αειφόρου ανάπτυξης και την υλοποίηση των Στόχων Ανάπτυξης της Χιλιετίας. 

2.  Υπογραμμίζει την ανάγκη επίδειξης της αναγκαίας πολιτικής βούλησης, 
συναίνεσης και αλληλεγγύης, ώστε να καταστεί εφικτή η επίτευξη μιας 
συμφωνίας δεσμευτικής για όλα τα συμβαλλόμενα μέρη, προς την κατεύθυνση 
ανάληψης συγκεκριμένων και μετρήσιμων μέτρων μείωσης των εκπομπών 
αερίων, καθώς και της σύστασης ενός παγκόσμιου συστήματος διαχείρισης 
των ρύπων. 

3.  Επισημαίνει την ανάγκη γεφύρωσης των διαφορών μεταξύ των 
συμβαλλόμενων μερών, στη βάση του δίκαιου καταμερισμού ευθυνών και 
κόστους, και θαρραλέων βημάτων τόσο από τις αναπτυγμένες χώρες, όσον 
αφορά στο στόχο της μείωσης κατά τουλάχιστον 20% των ρύπων μέχρι το 
2020, όσο και από τις αναδυόμενες οικονομίες και τις αναπτυσσόμενες χώρες 
στο θέμα των περικοπών. 

4.  Τονίζει την ανάγκη παροχής οικονομικής και υλικοτεχνικής στήριξης, καθώς και 
μεταφοράς τεχνολογίας προς τις αναπτυσσόμενες χώρες, προκειμένου να 
αντιμετωπίσουν τις συνέπειες των κλιματικών αλλαγών, να ανταποκριθούν 
ταχύτερα σε ένα φιλόδοξο πρόγραμμα μείωσης εκπομπών αερίων και να 
στραφούν προς την πράσινη ανάπτυξη. 

5.  Υπογραμμίζει την ανάγκη προώθησης της πράσινης ανάπτυξης μέσω της 
δημιουργίας θέσεων εργασίας. 

6.  Τονίζει τον πρωτοποριακό ρόλο που μπορεί και πρέπει να διαδραματίσει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση κατά τη ∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης.  

7.  Απευθύνει έκκληση για εντατικοποίηση των προσπαθειών στο επίπεδο των 
κοινοβουλίων των κρατών μελών του ΟΗΕ, ώστε να καταστεί δυνατή η 
επίτευξη μιας ουσιαστικής και δεσμευτικής συμφωνίας στην Κοπεγχάγη για την 
αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών, η οποία να σηματοδοτεί την έναρξη 
μιας πορείας βιώσιμης ανάπτυξης προς όφελος των σημερινών και των 
μελλοντικών γενεών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση του ψηφίσματος; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το ψήφισμα εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 12 Νοεμβρίου 2009, στις 4.00 
το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως  
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(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.141-2009). 

 2. Ο περί Υπηρεσιών Πληρωμών Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.164-2009). 

 3. Ο περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.165-2009). 

 4. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.175-2009). 

 5. Ο περί της Σύναψης Καταναλωτικών Συμβάσεων εξ 
Αποστάσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.182-2009). 

 6. Ο περί της εξ Αποστάσεως Εμπορίας 
Χρηματοοικονομικών Υπηρεσιών προς τους 
Καταναλωτές (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.183-2009). 

 7. Ο περί Καταναλωτικής Πίστης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.184-2009). 

 8. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό 
Καθεστώς Αγροτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.123-2009). 

 9. Οι περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών και 
Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.082-2009). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα «Ετήσια 
Έκθεση Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 
Έτος 2007». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.247-2008). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
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οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 3. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών προϊόντων 
και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην οικονομία σε 
βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004.2008). 

 4. «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η 
ανάγκη αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και Laakso 
και η περαιτέρω συμβολή της κυπριακής Βουλής 
στην προώθηση της επίλυσης του προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.005.2008). 

 5. «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, Γεώργιου 
Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.006.2008). 

 6. «Εκατό χρόνια προσφοράς του συνεργατισμού στην 
κυπριακή κοινωνία, νέες συνθήκες και προοπτικές». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ανδρέα 
Μουσκάλλη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.007.2008). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα 
«Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
εφαρμογή των νόμων που αφορούν την ισότητα 
ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489.2006). 

 8. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. 
Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές τους 
και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της κυπριακής 
κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και εισαγωγής 
θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.45 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολάου Ιωνάς 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Ομήρου Γιαννάκης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Θωμά Γιαννάκης Πουργουρίδης Χρήστος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος  Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάμπας Πανίκος 
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Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού ΄Εργου για την 
Υδατοπρομήθεια των Καθορισμένων Περιοχών των χωριών Μενεού, Κιτίου, 
Περβολιών και Μαζωτού (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009», οι σύντομες 
παρατηρήσεις των κ. Ανδρέα Αγγελίδη, Χρήστου Πουργουρίδη και Χρήστου 
Στυλιανίδη και έγκρισή τους.  

3. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αλιείας 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγκατάστασης και Χρήσης Αυτόματων 
Εξωτερικών Απινιδωτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», οι παρατηρήσεις 
του κ. Κώστα Κωνσταντίνου και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Εγγραφή Φυτικών Γενετικών 
Πόρων των Γεωργικών Ειδών στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών) Κανονισμοί 
του 2009» και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών - 
Θέση Λειτουργού Αγροτικών Πληρωμών Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2009» και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Έλεγχος Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, Παρασκευή, Χορήγηση και Χρήση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009», οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Λ. Χριστοφόρου, Στ. 
Ευαγόρου, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Βαρνάβα, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Περδίκης, Α. 
Νεοφύτου, Ν. Κατσουρίδης, Χρ. Πουργουρίδης) και ψήφισή του σε νόμο.  

9. Ερωτήσεις βουλευτών:  

 Βιοτεχνικά οικόπεδα στην επαρχία Λάρνακας - Άδειες λειτουργίας και χρήσης 
μεγαφώνων κέντρων αναψυχής - Μέτρα για τις περιβαλλοντικές επιδόσεις 
οχημάτων - Καθυστέρηση στην ανέγερση και αναβάθμιση σχολικών κτιρίων και 
αίθουσας πολλαπλών χρήσεων στο Μενεού - Έγγραφο των βρετανικών 
βάσεων για τις περιουσίες στο Ακρωτήρι - Ανάγκη ενίσχυσης του διπλωματικού 
προσωπικού στη Μόνιμη Αντιπροσωπία της ∆ημοκρατίας στο Στρασβούργο - 
Αποζημιώσεις στους πληγέντες από ακραία καιρικά φαινόμενα σε περιοχές της 
Λάρνακας - Συμμετοχή της εθνοφυλακής του δήμου Αραδίππου στις επετειακές 
παρελάσεις - Αρχαιολογικές ανασκαφές στο χώρο Terra Ombra  στη Λάρνακα 
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και αξιοποίησή του - Κατασκευή γηπέδου γκολφ σε περιοχή αρχαιολογικής 
αξίας στην Τερσεφάνου - Καταγγελίες και ποινές για παράβαση της νομοθεσίας 
σχετικά με το κάπνισμα μέσα στο αυτοκίνητο από το 2002 μέχρι σήμερα - 
Ανάγκη προστασίας των δέντρων σε οικιστικές αναπτύξεις και οι σχετικές 
ενέργειες του Τμήματος ∆ασών - Μελέτη του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος για δημιουργία ζωολογικού κήπου στην Κύπρο - Η 
πρόταση του Συμβουλίου Υπουργών της ΕΕ για διάθεση γενετικά 
τροποποιημένων ποικιλιών αραβοσίτου - Αίτημα για μεταφορά του μουσείου 
μετεωρολογίας στο “Ανεμόσπιτο” - Αλλαγή στέγης για το θέατρο “Αντίδοτο” - 
Εφαρμογή του στρατηγικού σχεδίου διαχείρισης οικιακών αποβλήτων - 
Αντιδράσεις για την πρόθεση αδειοδότησης βουστασίου στην κτηνοτροφική 
περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς - Θέματα που αφορούν τους εκπαιδευτικούς 
λειτουργούς της δημοτικής εκπαίδευσης - Οικονομική βοήθεια σε 
γεωργοκτηνοτρόφους μετά από σχετική απόφαση της ΕΕ - Τα τροχαία 
ατυχήματα στο δρόμο Πόλης Χρυσοχούς-Πάφου τα τελευταία δέκα χρόνια - 
Ένταξη στο δίκτυο “Φύση 2000” περιοχών που ανήκουν στο έδαφος των 
βρετανικών βάσεων  - Αντιπλημμυρική μελέτη για την κοινότητα Αυγόρου - Η 
αξιολόγηση/αναγνώριση πτυχίου από την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
- Μέτρα διαμαρτυρίας της κυβέρνησης για τη μετακίνηση σημαδούρων από τις 
κατοχικές αρχές στην περιοχή “Κάππαρη” - Παραβίαση των όρων της άδειας 
απόρριψης αποβλήτων από χοιροστάσια - Ξέραμα δένδρων στο δάσος 
Αθαλάσσας - Ακύρωση διαγωνισμού Τμήματος ∆ημοσίων Έργων - Η 
μετακίνηση των επαρχιακών γραφείων Αμμοχώστου από το Παραλίμνι σε 
γειτονικούς δήμους - Οι δυνατότητες της Κύπρου για χρηματοδότηση από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση για ανάπτυξη τεχνολογιών ανανεώσιμων πηγών ενέργειας 
- Οι έρευνες για τις αποζημιώσεις στα πλαίσια του σχεδίου αντιμετώπισης της 
τρομώδους νόσου - Στόχοι και λειτουργία του Εθνικού Φορέα ∆ημογραφικής 
και Οικογενειακής Πολιτικής - Προώθηση οικολογικών απορρυπαντικών - 
Επαναφορά εαρινού κυνηγίου - Προβλήματα στην αποθήκευση γεωργικών 
προϊόντων στο νέο αεροδρόμιο Λάρνακας - Η θέση της Κύπρου για την 
πρόταση της ΕΕ προς τη ∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης για οικονομική βοήθεια 
προς τις λιγότερο αναπτυγμένες χώρες - Θαλάσσια μόλυνση εξαιτίας διαρροής 
μαζούτ από τον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό ∆εκέλειας - Η μείωση των τρεμίθων 
στην Πάφο - Η λαθροθηρία αγρινών - Μέτρα προστασίας της υγείας των 
αγρινών - Το κόστος και οι επιπτώσεις από την απελευθέρωση μεγάλου 
αριθμού περδικιών.  

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Επιδιορθώσεις στην οδό Εξοχικού-λεωφόρο Γρηγόρη Αυξεντίου στην Τσάδα - 
Μέτρα για την προστασία των αγοραστών ακινήτων στην Κύπρο - ∆ρόμος 
∆ρομολαξιάς-Κλαυδιάς - Ανέγερση κοινοτικών κτιρίων Μέσα Χωριού - 
Κατασκευή λεωφορειολωρίδων - Καθυστέρηση στην παράδοση των 
ανελκυστήρων του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας - Αρδευτικό σύστημα 
κοινότητας Κανναβιούς - Αίτημα Κανναβιούς για εμπλουτισμό του υδροφορέα - 
Αίτημα για αναθεώρηση της νομοθεσίας αναφορικά με τη λειτουργία πρατηρίων 
πετρελαιοειδών - Έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας στο συνοικισμό Βορόκληνης - 
Σχέδιο για τον αλιευτικό τουρισμό - Σχέδιο για τον αλιευτικό τουρισμό - 
∆ημιουργία νέου νομικού πλαισίου για το κρέας από κλωνοποιημένα ζώα - 
Φυτοφάρμακο “καρπενταζίμ” - Χρήση συσκευών παροχής υπηρεσιών τεχνητού 
μαυρίσματος - Αίτημα για κήρυξη λαξευτών τάφων στη Μανσούρα Τηλλυρίας 
σε αρχαίο μνημείο - Χωροταξική πολιτική για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας - 
Πληροφορίες για δημιουργία θεματικού πάρκου και πολυτελούς ξενοδοχείου 
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στην περιοχή Πύλας-Ορόκληνης - Αίτημα για δημιουργία καζίνου στη Λάρνακα 
- Πρόβλημα στην αμπελοκαλλιέργεια στην Τσάδα - Καλλιέργεια γενετικά 
τροποποιημένης ποικιλίας καλαμποκιού - Εξώδικα πρόστιμα για παραβίαση 
της νομοθεσίας για τη ρύπανση των νερών - ∆ημοσίευση επιστολών του 
Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού από στελέχη του υπουργείου - Πρόταση 
ΕΤΕΚ για θεσμοθέτηση συμβουλίου εθνικής ενεργειακής στρατηγικής - 
Εφαρμογή του “eCall” στα αυτοκίνητα - Αξιοποίηση ευρωπαϊκής μελέτης για τις 
επιπτώσεις της επιβολής μειωμένου ΦΠΑ στα οικολογικά προϊόντα - 
Εφοδιασμός τεχνικών κλιματιστικών οχημάτων με το Ευρωπαϊκό Πιστοποιητικό 
Χειρισμού Αερίου - Παράνομοι αλλοδαποί στην Κύπρο - Ενίσχυση επενδυτικών 
σχεδίων στον τομέα μεταποίησης και εμπορίας γεωργικών προϊόντων - 
Ποσοστό απορριμμάτων που ανακυκλώνονται στην Κύπρο - Νομοθεσία για 
πώληση οινοπνευματωδών ποτών σε πλοία και αεροσκάφη - Τροποποίηση 
του περί Γονικής Άδειας Νόμου - Μελέτη για δημιουργία περιβαλλοντικού 
κέντρου στην Παναγιά της Πάφου - Τροποποίηση των κριτηρίων για στήριξη 
νέων ζευγαριών - Αιτήματα Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου 
Λευκωσίας σε σχέση με τη Βιομηχανική Ζώνη Μάμμαρη - Αίτημα του 
Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Λευκωσίας για καταβολή του ΦΠΑ 
για πρώτες ύλες από τρίτες χώρες ανά τριμηνία - Επαναφορά του μέτρου της 
επιταχυνόμενης απόσβεσης για ανάκαμψη της βιομηχανίας - Ανάγκη 
δημιουργίας “πράσινου ταμείου”. 

11. Συνέχιση της συζήτησης (Α. Φακοντής, Ν. Τορναρίτης, Στ. Ιερωνυμίδης, Ρ. 
Μαυρονικόλα, Κ. Χατζηγιάννη, Γ. Ομήρου) του θέματος «Οι σοβαροί κίνδυνοι 
από τις κλιματολογικές αλλαγές και η ανάγκη λήψης μέτρων για αντιμετώπισή 
τους», έγκριση σχετικού ψηφίσματος και λήξη αυτού. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 12ης Νοεμβρίου 2009 

Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ. 

Αρ. 7 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η σκέψη μας βρίσκεται σήμερα... 

 Κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς σχολιάζουμε ότι η γραβάτα του κέντρου είναι το κόκκινο 
τελικά! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα!  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η σκέψη μας βρίσκεται σήμερα με τον αγαπητό μας Νίκο Κουτσού, ο οποίος 
ταλαιπωρείται με το πρόβλημα της υγείας του.  Όλα τα μέλη της Βουλής των 
Αντιπροσώπων συμπαρίστανται στη δοκιμασία του και του εύχονται ταχεία ανάρρωση 
και σύντομη επάνοδο στα κοινοβουλευτικά δρώμενα. 
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 Συμπληρώνονται αύριο, Παρασκευή, είκοσι έξι χρόνια από την ανακήρυξη του 
ψευδοκράτους στα υπό τουρκική κατοχή εδάφη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η 
Τουρκία μαζί με τον κατοχικό ηγέτη Ραούφ Ντενκτάς προχώρησαν σ’  αυτή την 
ενέργεια σε πλήρη αντίθεση με το διεθνές δίκαιο και τη διεθνή έννομη τάξη.  Γι’  αυτό η 
ανακήρυξη του ψευδοκράτους ουδέποτε περιεβλήθη με οποιαδήποτε διεθνή 
αναγνώριση.  Αποτελεί απλώς μια έμπρακτη επιβεβαίωση των διχοτομικών σχεδίων 
της Τουρκίας σε βάρος της Κύπρου. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων καταδικάζει για ακόμα μια φορά την παράνομη 
ανακήρυξη του τουρκικού κατοχικού ψευδοκράτους και επαναλαμβάνει την απαίτηση 
για ανάκληση εκείνης της παρανομίας, όπως εξάλλου προνοούν σειρά ψηφισμάτων 
του Συμβουλίου Ασφαλείας και πλείστες εκκλήσεις της διεθνούς κοινότητας. 

 Παράλληλα, επαναδιακηρύσσουμε ότι εμμένουμε σε μια δίκαιη, λειτουργική και 
βιώσιμη λύση του Κυπριακού, που θα τερματίζει την παρανομία, την κατοχή και τον 
εποικισμό και θα αποκαθιστά και θα διασφαλίζει τα δικαιώματα της Κύπρου και του 
λαού της, Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Μαρωνιτών, Αρμενίων και Λατίνων.   

 Έχουμε τη βούληση για γρήγορη λύση και σαφής είναι η θέλησή μας να 
εργαστούμε εποικοδομητικά προς αυτή την κατεύθυνση.  ∆υστυχώς, η τουρκική 
πλευρά εμμένει σε συνομοσπονδία και λύση δύο κρατών.  Εμμένει σε νομιμοποίηση 
των αποτελεσμάτων της στρατιωτικής εισβολής και κατοχής, δηλαδή στη 
νομιμοποίηση ενός εγκλήματος.  Ασφαλώς, τέτοια λύση ουδέποτε θα αποδεχθούμε, 
γιατί δεν έχουμε τη διάθεση να αυτοκτονήσουμε.   

 Εξάλλου, η αναφορά που γίνεται κάθε χρόνο σε αυτή τη θλιβερή επέτειο έχει 
σκοπό να υπενθυμίσει και να επιβεβαιώσει την αποφασιστικότητά μας να 
αντισταθούμε στην κατοχή, να μη δεχθούμε τα τετελεσμένα της εισβολής και να 
συνεχίσουμε τον αγώνα μας για μια δίκαιη, λειτουργική και βιώσιμη λύση του 
Κυπριακού. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στα πλαίσια της ∆ιεθνούς Ημέρας Ανάμνησης, η Βουλή των Αντιπροσώπων 
τιμά σήμερα τα θύματα του Α΄ και του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου. Τιμούμε τα 70 
εκατομμύρια θύματα και παράλληλα φέρνουμε στη μνήμη μας τη φρίκη του πολέμου 
και τον όλεθρο.  Η ανθρωπότητα πρέπει να θυμάται, γιατί δεν πρέπει να ξαναζήσει 
τέτοιες τραγωδίες, όπως αυτές των δύο παγκόσμιων πολέμων. 

 Επίσης, σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων τιμά και τα θύματα της ηρωικής 
εξέγερσης της 17ης Νοεμβρίου 1973 στο Πολυτεχνείο, καθώς και όλα τα θύματα της 
επάρατης χούντας της Αθήνας.  Η εξέγερση του Πολυτεχνείου αποτελεί κορυφαία 
στιγμή των αγώνων του ελληνικού λαού για ελευθερία, δημοκρατία και αξιοπρέπεια 
και παραμένει οδοδείκτης και πυξίδα για τις νεότερες γενιές. 

 ∆υστυχώς, η εξέγερση του Πολυτεχνείου δεν οδήγησε στην πτώση της 
χούντας.  Αυτή κατέρρευσε κάτω από το βάρος του εγκλήματός της κατά της Κύπρου 
ένα χρόνο αργότερα.  Οι συνεχιζόμενες συνέπειες της κυπριακής τραγωδίας του 1974 
είμαστε σίγουροι ότι συνεχίζουν να προσδιορίζουν τις ευθύνες και το χρέος της 
δημοκρατικής Ελλάδας. 

 Στη μνήμη των 70 εκατομμυρίων θυμάτων των δύο παγκόσμιων πολέμων και 
των θυμάτων της χούντας, σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.  

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009»... 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μετά από συνεννόηση και με τους υπόλοιπους συναδέλφους της επιτροπής 
και μετά από παράκληση κάποιων για ένα σημείο του νομοσχεδίου που έχουμε 
μπροστά μας, παρακαλούμε όπως αναβληθεί η συζήτηση για την ερχόμενη βδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην εισήγηση του συνάδελφου του Λαμάρη;   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Το νομοσχέδιο παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή 
και ελπίζω να είμαστε έτοιμοι για την ερχόμενη εβδομάδα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μεθεπόμενη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη;  Μεθεπόμενη; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σε δεκαπέντε μέρες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μια βδομάδα είναι αρκετή ή θέλετε περισσότερες; 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Μία βδομάδα είναι αρκετή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, την άλλη βδομάδα θα βρεθεί ενώπιόν μας. 

 Τα θέματα με αριθμούς 2 μέχρι και 7 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Υπηρεσιών Πληρωμών Νόμος του 2009», «Ο περί Τραπεζικών Εργασιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος (Αρ. 2) του 2009», «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009», «Ο περί της Σύναψης Καταναλωτικών 
Συμβάσεων εξ Αποστάσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», «Ο περί της εξ 
Αποστάσεως Εμπορίας Χρηματοοικονομικών Υπηρεσιών προς τους Καταναλωτές 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και «Ο περί Καταναλωτικής Πίστης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
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για τα νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος 
Παρόντες: 
 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 
  
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα  
νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος σε αριθμό συνεδριάσεών της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 22 Οκτωβρίου και 9 Νοεμβρίου 2009. Στο 
στάδιο της εξέτασης των υπό αναφορά νομοσχεδίων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Υπηρεσίας Εποπτείας και 
Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου.  
 
 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο 
είναι η θέσπιση πρωτογενούς νομοθετικού πλαισίου, ώστε να επιτευχθεί η εναρμόνιση 
της κυπριακής νομοθεσίας με την Οδηγία 2007/64/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου της 13ης Νοεμβρίου 2007 για τις υπηρεσίες πληρωμών στην 
εσωτερική αγορά και της αποτελεσματικής εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 
2560/2001 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 19ης ∆εκεμβρίου 
2001 σχετικά με τις διασυνοριακές πληρωμές σε ευρώ. 
 
 Ειδικότερα, το υπό αναφορά νομοσχέδιο διαμορφώνει το νομικό πλαίσιο που 
θα διέπει σε κοινοτικό επίπεδο τις υπηρεσίες πληρωμών, τόσο στο πλαίσιο του 
ενιαίου χώρου πληρωμών σε ευρώ (SEPA) όσο και εκτός αυτού, με στόχο να 
ενισχυθούν η ασφάλεια δικαίου για τους παρόχους, η προστασία και οι επιλογές των 
καταναλωτών και των επιχειρήσεων ως χρηστών υπηρεσιών πληρωμών, καθώς και η 
ασφάλεια και  αποδοτικότητα των πληρωμών.  
 
 Σκοπός των νόμων που προτείνονται με τα υπ’ αριθμόν 2 έως 6 νομοσχέδια,  
όπως αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα, είναι η τροποποίηση των 
αντίστοιχων βασικών νομοθεσιών, ώστε να επιτευχθεί η εναρμόνισή τους με το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο και ειδικότερα με την πιο πάνω αναφερθείσα Οδηγία, αφού η 
τελευταία τροποποιεί υπάρχουσες Οδηγίες, με τις οποίες είναι εναρμονισμένοι οι υπό 
αναφορά νόμοι.  Ειδικότερα, με τα  υπό αναφορά νομοσχέδια προτείνεται μεταξύ 
άλλων αριθμός συνεπακόλουθων αλλαγών, οι οποίες κρίνονται απαραίτητες ενόψει 
της  ψήφισης σε νόμο τού υπό συζήτηση περί Υπηρεσιών Πληρωμών νομοσχεδίου. 
  
 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το πρώτο 
υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπει ειδικότερα τα ακόλουθα:  
 
1. Τους κανόνες διαφάνειας και τις υποχρεώσεις ενημέρωσης που πρέπει να 

τηρούνται σχετικά με τις υπηρεσίες πληρωμών. 
 
2. Τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις τόσο των οργανισμών που παρέχουν 

υπηρεσίες πληρωμών στη βάση τακτικής απασχόλησης ή επιχειρηματικής 
δραστηριότητας (τράπεζες, συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα, ιδρύματα 
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ηλεκτρονικού χρήματος, ιδρύματα πληρωμών και παροχής ταχυδρομικών 
υπηρεσιών πληρωμών) όσο και των χρηστών τους. 

 
3. Τις προϋποθέσεις που πρέπει να πληρούνται από τα υφιστάμενα ιδρύματα 

πληρωμών και από τα ιδρύματα πληρωμών που αποτελούν νέους φορείς 
παροχής υπηρεσιών πληρωμών, προκειμένου να αποκτήσουν και να 
διατηρήσουν τη σχετική άδεια λειτουργίας. 

   
 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι πρόνοιες του νομοσχεδίου εκτείνονται πέραν 
του πεδίου εφαρμογής που προβλέπει η Οδηγία 2007/64/ΕΚ, καλύπτοντας 
επιπρόσθετα πράξεις πληρωμής όπου μόνο ο ένας πάροχος υπηρεσιών πληρωμών 
είναι εγκατεστημένος εκτός του ευρωπαϊκού οικονομικού χώρου ή/και πράξεις που 
πραγματοποιούνται σε μη ευρωπαϊκό νόμισμα.  
 
 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών, η ανάγκη για 
επέκταση της εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου προκύπτει λόγω του εύρους των 
εμπορικών σχέσεων της Κύπρου με χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης και της 
κυπριακής παρουσίας στο διεθνή χώρο γενικότερα, καθώς επίσης λόγω της διαμονής 
και εργασίας οικονομικών μεταναστών στη ∆ημοκρατία, παράγοντες οι οποίοι 
δημιουργούν μεγάλο αριθμό πράξεων πληρωμών που δεν εμπίπτουν στο πεδίο 
εφαρμογής της Οδηγίας 2007/64/ΕΚ.. 
 
 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι, πέρα από τη θέσπιση πρωτογενούς 
νομοθεσίας και την τροποποίηση των υπό αναφορά νομοθεσιών, κρίνεται αναγκαία 
και η τροποποίηση του περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της 
Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες Νόμου, ώστε να επέλθει 
πλήρης εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με την υπό αναφορά Οδηγία. 
Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, το νομοσχέδιο βρίσκεται στο στάδιο της ετοιμασίας 
από την εκτελεστική εξουσία.  
 
  Ο εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου ανέφερε ότι, σύμφωνα 
με τον πρώτο προτεινόμενο νόμο, η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου θα είναι η αρμόδια 
αρχή για την αδειοδότηση και την εποπτεία των ιδρυμάτων πληρωμών, εξουσία η 
οποία εμπίπτει στις αρμοδιότητές της για την επίβλεψη των συστημάτων πληρωμών. 
Ο ίδιος εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή ότι, πέραν της μεταφοράς της υπό 
αναφορά Οδηγίας στην κυπριακή νομοθεσία, οι διατάξεις της που αφορούν τον 
ορισμό αρμόδιας αρχής για την αδειοδότηση και την εποπτεία των ιδρυμάτων 
πληρωμών θα μεταφερθούν σε Οδηγία της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 
 
 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι στο στάδιο της εξέτασης των υπό αναφορά  
νομοσχεδίων από την επιτροπή διαπιστώθηκε, μετά από υπόδειξη των υπηρεσιών 
της Βουλής, ότι ο Κανονισμός 2560/2001 με τον οποίο εναρμονίζεται ο πρώτος υπό 
συζήτηση νόμος έχει στο μεταξύ καταργηθεί και αντικατασταθεί από τον Κανονισμό 
(ΕΚ) αρ. 924/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης 
Σεπτεμβρίου για τις διασυνοριακές πληρωμές στην Κοινότητα από την 1η Νοεμβρίου 
2009.   
 
 Υπό το φως της πιο πάνω διαπίστωσης, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού υπέδειξε προς τις αρμόδιες υπηρεσίες ότι θα 
πρέπει το σχετικό νομοσχέδιο να τροποποιηθεί ανάλογα, ώστε οι πρόνοιές του να 
εναρμονίζονται με το νεότερο Κανονισμό 924/2009 και όχι με τον καταργηθέντα, με 
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τον οποίο ο υπό συζήτηση νόμος εναρμονίζεται.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι ο 
νεότερος Κανονισμός περιλαμβάνει ευρύτερες πρόνοιες από τον καταργηθέντα και 
προβλέπει μεταξύ άλλων και για τη θέσπιση κυρώσεων, σε περίπτωση παράβασης 
ορισμένων διατάξεών του.   
 
 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, με επιστολή τους ημερομηνίας 9 
Νοεμβρίου 2009, ενημέρωσαν συναφώς την επιτροπή ότι επιθυμούν την προώθηση 
του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού προσαρμοστεί στο βαθμό που είναι δυνατό, 
ώστε να αναφέρεται στο νεότερο Κανονισμό, και επιφυλάχθηκαν να προωθήσουν σε 
εύθετο χρόνο τις αναγκαίες νομοθετικές ρυθμίσεις, έτσι ώστε να καλυφθούν και οι 
άλλες πρόνοιες του Κανονισμού 924/2009 που δεν καλύπτονται από το νομοσχέδιο. 
 
 Με τη θέση αυτή συμφωνεί και η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, η οποία 
απέστειλε σχετική επιστολή, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2009, στην επιτροπή.  
  
      Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της 
Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών και του Συνδέσμου 
Τραπεζών Κύπρου εξέφρασαν τη συμφωνία τους αναφορικά με τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις.  
 
 Επισημαίνεται ότι τα υπό αναφορά νομοσχέδια κατατέθηκαν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στο διάστημα μεταξύ 15 και 22 Οκτωβρίου 2009 και τα κράτη μέλη 
όφειλαν να μεταφέρουν τις διατάξεις της εν λόγω Οδηγίας στην εθνική τους νομοθεσία 
μέχρι την 1η Νοεμβρίου 2009.  
 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των υπό συζήτηση νομοσχεδίων, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί το πρώτο 
νομοσχέδιο, ώστε οι αναφορές του να συνάδουν με το νεότερο Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 
924/2009 σύμφωνα με τα πιο πάνω. 
 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
 

1. Ο περί Υπηρεσιών Πληρωμών Νόμος του 2009. 
  

2. Ο περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
 

3. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
 

4. Ο περί της Σύναψης Καταναλωτικών Συμβάσεων εξ Αποστάσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

 
5. Ο περί εξ Αποστάσεως Εμπορίας Χρηματοοικονομικών Υπηρεσιών  προς τους 

Καταναλωτές (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
 

6. Ο περί Καταναλωτικής Πίστης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εν υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 ∆ικαίωμα παροχής υπηρεσιών πληρωμών.  Άρθρο 4. 

 Πρόσβαση στα συστήματα πληρωμών.  Άρθρο 5. 

 Υποχρέωση προηγούμενης αδειοδότησης για τα ιδρύματα πληρωμών.  Άρθρο 
6. 

 Χορήγηση άδειας (γενικά κριτήρια).  Άρθρο 7. 

 ∆ημόσιο μητρώο.  Άρθρο 8. 

 Αρχικό κεφάλαιο και ίδια κεφάλαια.  Άρθρο 9. 

 Απαιτήσεις διασφάλισης.  Άρθρο 10. 

 Κατάρτιση και έλεγχος οικονομικών καταστάσεων.  Άρθρο 11. 

 ∆ραστηριότητες.  Άρθρο 12.  

 Λήψη απόφασης.  Άρθρο 13. 

 Μεταβολές στα στοιχεία που συνυποβλήθηκαν με την αίτηση.  Άρθρο 14. 

 Επέκταση άδειας λειτουργίας.  Άρθρο 15. 

 Παύση ισχύος της άδειας λειτουργίας.  Άρθρο 16. 

 Ανάκληση άδειας λειτουργίας.  Άρθρο 17. 

 Αναστολή άδειας λειτουργίας και προθεσμία προς συμμόρφωση.  Άρθρο 18. 

 Αντιπρόσωποι και υποκαταστήματα.  Άρθρο 19. 

 Ανάθεση λειτουργικών δραστηριοτήτων σε τρίτους.  Άρθρο 20. 

 Ευθύνη.  Άρθρο 21. 

 Τήρηση αρχείου.  Άρθρο 22.  

 Ίδρυμα πληρωμών που έλαβε άδεια λειτουργίας στη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 23. 

 Ίδρυμα πληρωμών που έλαβε άδεια λειτουργίας σε άλλο κράτος μέλος. Άρθρο 
24. 

 Ανταλλαγή πληροφοριών.  Άρθρο 25. 

 Αναγκαστικός χαρακτήρας των διατάξεων του παρόντος Μέρους.  Άρθρο 26. 

 Χρέωση πληροφοριών.  Άρθρο 27. 

 Βάρος απόδειξης.  Άρθρο 28. 
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 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 29. 

 Υποχρέωση και τρόπος πληροφόρησης (γενικά).  Άρθρο 30. 

 Πληροφόρηση πριν από την κατάρτιση της σύμβασης.  Άρθρο 31. 

 Πληροφορίες στον πληρωτή μετά την παραλαβή της εντολής πληρωμής.  
Άρθρο 32. 

 Πληροφορίες στο δικαιούχο μετά την εκτέλεση της εντολής πληρωμής.   Άρθρο 
33. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 34. 

 Υποχρέωση και τρόπος ενημέρωσης (γενικά).  Άρθρο 35. 

 Πληροφορίες που παρέχονται προτού δεσμευτεί ο χρήστης από προσφορά ή 
σύμβαση-πλαίσιο.  Άρθρο 36. 

 Σύμβαση-πλαίσιο που συνάπτεται εξ αποστάσεως.  Άρθρο 37. 

 Επανάληψη πληροφόρησης.  Άρθρο 38. 

 Πληροφόρηση πριν από την εκτέλεση ατομικής πράξης.  Άρθρο 39. 

 Πληροφόρηση του πληρωτή για τις ατομικές πράξεις.  Άρθρο 40. 

 Πληροφόρηση του δικαιούχου για τις ατομικές πράξεις.  Άρθρο 41. 

 Τροποποίηση.  Άρθρο 42. 

 Τερματισμός της σύμβασης-πλαισίου.  Άρθρο 43. 

 Καθορισμός του νομίσματος της πληρωμής.  Άρθρο 44. 

 Κατανομή κόστους.  Άρθρο 45. 

 Επιβάρυνση ή έκπτωση για χρήση συγκεκριμένου μέσου πληρωμών.  Άρθρο 
46. 

 Υποχρέωση πληροφόρησης.  Άρθρο 47. 

 Αναγκαστικός χαρακτήρας των διατάξεων του παρόντος Μέρους.  Άρθρο 48. 

 Αρχή μη επιβολής χρέωσης για υποχρεώσεις που απορρέουν από το παρόν 
Μέρος.  Άρθρο 49. 

 Προθεσμία ειδοποίησης για εσφαλμένη εκτέλεση ή εκτέλεση χωρίς 
εξουσιοδότηση. Άρθρο 50. 

 Στοιχεία που τεκμηριώνουν τη γνησιότητα και την εκτέλεση πράξεων 
πληρωμής.  Άρθρο 51. 

 Απουσία ευθύνης. Άρθρο 52. 

 Γενικά.  Άρθρο 53. 

 Περιορισμός της χρήσης μέσου πληρωμών.  Άρθρο 54. 

 Υποχρεώσεις του χρήστη υπηρεσιών πληρωμών όσον αφορά τα μέσα 
πληρωμών.  Άρθρο 55. 

 Υποχρεώσεις του παρόχου υπηρεσιών πληρωμών όσον αφορά τα μέσα 
πληρωμών.  Άρθρο 56. 
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 Ευθύνη για πράξεις πληρωμής που εκτελέστηκαν χωρίς την εξουσιοδότηση του 
πληρωτή.  Άρθρο 57. 

 Επιστροφή ποσού στον πληρωτή παρά την ύπαρξη εξουσιοδότησης.  Άρθρο 
58. 

 Χρόνος λήψης εντολής πληρωμής.  Άρθρο 59. 

 Ανάκληση εντολής πληρωμής.  Άρθρο 60. 

 Άρνηση εκτέλεσης εντολής πληρωμής.  Άρθρο 61. 

 Μεταφορά πλήρους ποσού.  Άρθρο 62. 

 Υποχρέωση του παρόχου υπηρεσιών πληρωμών του πληρωτή.  Άρθρο 63. 

 Υποχρέωση του παρόχου υπηρεσιών πληρωμών του δικαιούχου.  Άρθρο 64. 

 Ημερομηνία αξίας.  Άρθρο 65. 

 Υποχρέωση του παρόχου υπηρεσιών πληρωμών του δικαιούχου όταν ο 
δικαιούχος δεν έχει λογαριασμό πληρωμών.  Άρθρο 66. 

 Κατάθεση μετρητών σε λογαριασμό πληρωμών.  Άρθρο 67. 

 Αντίθετη συμφωνία.  Άρθρο 68. 

 Ευθύνη για εντολή πληρωμής που κινείται από τον πληρωτή.  Άρθρο 69. 

 Ευθύνη για εντολή πληρωμής που κινείται από το δικαιούχο ή μέσω αυτού.  
Άρθρο 70. 

 Έκταση ευθύνης.  Άρθρο 71.  

 Αντίθετη συμφωνία.  Άρθρο 72. 

 Αποκλειστικό μέσο ταυτοποίησης.  Άρθρο 73. 

 ∆ικαίωμα αποζημίωσης.  Άρθρο 74. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 75. 

 Παρέκκλιση από το Μέρος IV.  Άρθρο 76. 

 Παρέκκλιση από το Μέρος VII.  Άρθρο 77. 

 Υποβολή  καταγγελιών.  Άρθρο 78. 

 Εξωδικαστική επίλυση διαφορών.  Άρθρο 79. 

 Εποπτική Αρχή.  Άρθρο 80. 

 Εποπτεία και επιθεώρηση ιδρυμάτων πληρωμών.  Άρθρο 81. 

 Συνεργασία με Αρχές εντός και εκτός της ∆ημοκρατίας για σκοπούς εποπτείας 
ιδρυμάτων πληρωμών.  Άρθρο 82. 

 Μέρη IV έως IX του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 83. 

 Εποπτεία και επιθεώρηση παρόχων υπηρεσιών πληρωμών.  Άρθρο 84. 

 Έξοδα.  Άρθρο 85. 

 Ευθύνη Αρχών.  Άρθρο 86. 
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 Ποινικό αδίκημα και αστική ευθύνη.  Άρθρο 87. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις (Κεντρική Τράπεζα).  Άρθρο 88. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις (ΥΕΑΣΕ).  Άρθρο 89. 

 Μη επηρεασμός άλλων νομοθεσιών.  Άρθρο 90. 

 Έκδοση οδηγιών.  Άρθρο 91. 

 Έκδοση διαταγμάτων.  Άρθρο 92. 

 Συνέχιση λειτουργίας υφιστάμενων ιδρυμάτων πληρωμών.  Άρθρο 93. 

 Υφιστάμενες συμβάσεις-πλαίσια.  Άρθρο 94. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 94 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 94 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υπηρεσιών Πληρωμών Νόμος του 
2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τραπεζικών Εργασιών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύναψης Καταναλωτικών 
Συμβάσεων εξ Αποστάσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου εδαφίου στο άρθρο 3 
αυτού.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την κατάργηση του άρθρου 16 αυτού.  
Άρθρο 4.  

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της εξ Αποστάσεως Εμπορίας 
Χρηματοοικονομικών Υπηρεσιών προς τους Καταναλωτές (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση των άρθρων 20 και 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καταναλωτικής Πίστης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό 
Καθεστώς Αγροτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009». Η έκθεση θεωρείται 
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αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς 

Αγροτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας   

 Άγγελος Βότσης Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 
υπό αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 
9 Νοεμβρίου 2009.  Στο στάδιο της εξέτασης των κανονισμών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Κυπριακού 
Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ). 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του περί 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, είναι η διαγραφή της διάταξης με την οποία 
παρέχεται η ευχέρεια στον έφορο ΦΠΑ να ακυρώσει την ένταξη ή την παραμονή 
αγρότη στο ειδικό καθεστώς, όταν το πρόσωπο αυτό έχει προβεί σε οποιαδήποτε 
πληρωμή για συμβιβασμό αδικημάτων, καθώς και η διαγραφή της ευχέρειας για 
ένταξη ή παραμονή αγρότη στο ειδικό καθεστώς, όταν το πρόσωπο αυτό έχει 
καταδικαστεί για αδίκημα σε σχέση με ΦΠΑ. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών, η εκπρόσωπος της 
Υπηρεσίας ΦΠΑ ανέφερε ότι το ειδικό καθεστώς αγροτών είναι ένα εναλλακτικό 
σύστημα σε σχέση με τη λειτουργία του κανονικού καθεστώτος ΦΠΑ για την ένταξη 
των αγροτών στο ΦΠΑ.  Σύμφωνα με το καθεστώς αυτό, οι αγρότες διεκδικούν προς 
επιστροφή ποσό ΦΠΑ με βάση ένα καθορισμένο ποσοστό επί της αξίας των αγαθών 
και υπηρεσιών που πωλούν σε εγγεγραμμένους για σκοπούς ΦΠΑ πελάτες. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, το ειδικό καθεστώς 
αγροτών, το οποίο ρυθμίζεται από τον περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμο και 
τους σχετικούς κανονισμούς, παρέχει την ευχέρεια στον έφορο ΦΠΑ να ακυρώσει την 
ένταξη ή παραμονή αγρότη στο ειδικό καθεστώς, όταν έχει προβεί σε οποιαδήποτε 
πληρωμή για συμβιβασμό αδικημάτων με βάση τον περί Τελωνειακού Κώδικα Νόμο. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών, η εκπρόσωπος της 
Υπηρεσίας ΦΠΑ ανέφερε ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις κρίνονται αναγκαίες, 
γιατί αποτελεί βασική αρχή ότι ο συμβιβασμός αδικήματος δεν μπορεί να επιφέρει 
αρνητικές επιπτώσεις στο πρόσωπο το οποίο έχει προβεί σε συμβιβασμό για το 
αδίκημά του.  Επιπρόσθετα, σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, η διάταξη η οποία 
διαγράφεται, που σκοπό είχε την προστασία των δημόσιων εσόδων από πρόσωπα 
που δε συμμορφώνονται με τις φορολογικές τους υποχρεώσεις, δεν μπορεί να 
εξυπηρετήσει αυτό το σκοπό, δεδομένου ότι ο αποκλεισμός του αγρότη που έχει 
καταδικαστεί για αδίκημα από το ειδικό καθεστώς συνεπάγεται την ένταξή του στο 
κανονικό καθεστώς ΦΠΑ, όπου ανήκουν όλα τα υποκείμενα στο φόρο πρόσωπα.  
Σύμφωνα με την εφαρμογή του κανονικού καθεστώτος, το πρόσωπο αυτό θα 
λαμβάνει και πάλι επιστροφή του φόρου, δεδομένου ότι ο φόρος εισροών των 
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αγροτών, δηλαδή ο φόρος επί των αγορών τους, τον οποίο συμψηφίζουν με το φόρο 
εκροών τους, δηλαδή το φόρο επί των πωλήσεών τους, υπερβαίνει συνήθως το φόρο 
εκροών τους. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΟΑΠ δήλωσε ότι συμφωνεί με τις προτεινόμενες 
τροποποιήσεις των υπό συζήτηση κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό αναφορά κανονισμών, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 
τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Οι περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών 
και Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τους κανονισμούς «Οι περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών και 

Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 
υπό αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 
9 Νοεμβρίου 2009.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τον περί της 
Ασκήσεως Ασφαλιστικών και Άλλων Συναφών Θεμάτων Νόμο, σκοπείται: 

1. η εναρμόνιση της ασφαλιστικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2005/68/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Νοεμβρίου 2005 
σχετικά με τις αντασφαλίσεις, 

2. η προσαρμογή των περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων 
Συναφών Θεμάτων Κανονισμών στον περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών 
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Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων Νόμο, σύμφωνα με τις τροποποιήσεις 
που επήλθαν σ’ αυτόν, 

3. η καλύτερη εφαρμογή των διατάξεων του πιο πάνω νόμου. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, 
αλλά και τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι κυριότερες 
τροποποιήσεις αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Την προσθήκη των φράσεων “αντασφαλιστική επιχείρηση” και 
“αντασφαλιστικές εργασίες” στις διατάξεις των κανονισμών, όπου γίνεται 
αναφορά σε ασφαλιστική εταιρεία/επιχείρηση και ασφαλιστικές εργασίες, 
αντίστοιχα. 

2. Την εισαγωγή ρυθμίσεων που αφορούν τις προϋποθέσεις για την έγκριση του 
Φορέα Ειδικού Σκοπού από τον Έφορο Ασφαλίσεων, σύμφωνα με τις διατάξεις 
του περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων 
Νόμου. 

3. Τη μετατροπή σε ευρώ των ποσών που αναφέρονται σε λίρες Κύπρου, 
σύμφωνα με την καθορισμένη συναλλαγματική ισοτιμία, με στρογγυλοποίηση 
προς τα κάτω. 

 Σημειώνεται ότι αρμόδια υπηρεσία για την εφαρμογή των υπό αναφορά 
κανονισμών είναι η Υπηρεσία Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών του Υπουργείου 
Οικονομικών, η οποία είναι η αρμόδια εποπτική αρχή ελέγχου των ασφαλιστικών και 
αντασφαλιστικών εταιρειών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς των υπό 
συζήτηση κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, 
όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές, σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του 2002 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

Οικονομικών Οικονομικών και 
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Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.190-2009). 

  Προϋπολογισμού  

2. Ο περί ∆ημοσίων Κολυμβητικών 
∆εξαμενών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.191-2009). 

Εσωτερικών   Εσωτερικών           

3. O περί Επιβολής Ειδικού Τέλους 
επί των Χρηματιστηριακών 
Συναλλαγών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.192-2009). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων 
(Ίδρυση, Λειτουργία και Έλεγχος) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.193-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

5. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Είδη Πυροτεχνίας) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.130-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

6. Οι περί Εκρηκτικών Υλών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.131-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

 Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

7. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού 
Έργου για την Υδατοπρομήθεια της 
περιοχής του Κόλπου Πισσουρίου 
του χωριού Πισσούρι 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.132-2009). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Αστικών Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.040-2009). 

Γιαννάκη Θωμά  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Νομικών 

2. Ο περί ∆ικαστηρίων  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.041-2009). 

Αριστοφάνη Γεωργίου, 
βουλευτή ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Νομικών 
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Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

3. Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.042-2009). 

Χρήστο Πουργουρίδη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Νομικών  

4. Ο περί κατ’ Έφεση Ανατροπής 
Ποινής Φυλάκισης (Αποζημίωση) 
(Καταργητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.043-2009). 

Χρήστο Πουργουρίδη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Νομικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.453, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Οι τελευταίες βροχές ανέδειξαν ένα μεγάλο πρόβλημα που επικρατεί στην 
Κύπρο, την ανεξέλεγκτη διάθεση στερεών αποβλήτων και αποβλήτων οικοδομικών 
υλικών (σκουπίδια, μπάζα κ.ά.), με αποτέλεσμα, όταν σημειώνονται πλημμύρες, να 
κινδυνεύουν ζωές και περιουσίες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τις ενέργειες της κυβέρνησης, ώστε να αντιμετωπιστεί το πρόβλημα της 
ανεξέλεγκτης διάθεσης στερεών αποβλήτων και αποβλήτων οικοδομικών υλικών και 
κατ’ επέκταση των πλημμυρών όπως αυτών που σημειώθηκαν πρόσφατα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.454, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με ποιο ποσό θα ενισχύσει οικονομικά τη Σχολική Εφορία 
Παλαιομετόχου για τα εξής έργα: 

1. ∆ιαμόρφωση χώρου πίσω από το Α΄ ∆ημοτικό Σχολείο Παλαιομετόχου ο 
οποίος χρησιμοποιείται από τους γονείς, για να παραλαμβάνουν τα παιδιά τους 
με ασφάλεια και να αποφεύγονται δυσάρεστα ατυχήματα όπως τα δύο 
παρόμοια περιστατικά που συνέβησαν κατά την περσινή χρονιά. 

2. Κατασκευή ράμπας την οποία χρησιμοποιούν τα παιδιά με ειδικές ανάγκες. 

Επισυνάπτεται σχετική επιστολή.»  

Σημείωση:    Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.455, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο ευρίσκεται η ανέγερση κοινοτικών κτιρίων, γραφείων, 
αίθουσας εκδηλώσεων και αμφιθεάτρου, στην κοινότητα Αυγόρου και ποιο το 
χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης του εν λόγω έργου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.456, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η Οδηγία 2006/123/ΕΚ περί απελευθέρωσης των υπηρεσιών προβλέπει, 
μεταξύ άλλων, και την απελευθέρωση του τομέα ενοικίασης αυτοκινήτων.  Σύμφωνα 
με τη συγκεκριμένη Οδηγία, η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα πρέπει να ενημερώσει το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο το αργότερο μέχρι την 28η ∆εκεμβρίου 2009 για την πλήρη 
εφαρμογή της.  Παρά ταύτα, η Κύπρος παραμένει το μόνο κράτος μέλος της ΕΕ που 
διατηρεί περιορισμούς στον τομέα ενοικιάσεως αυτοκινήτων.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τις εξελίξεις στο συγκεκριμένο τομέα, κατά πόσο η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
προτίθεται να εναρμονιστεί με τις πρόνοιες της Οδηγίας και πότε προβλέπεται να γίνει 
αυτό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.457, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Από πληροφορίες που έχουν περιέλθει στην αντίληψή μου, οι 
διαπραγματεύσεις μεταξύ της διαχειριστικής επιτροπής και της επιτυχούσης 
κοινοπραξίας για την ενιαία ανάπτυξη του λιμανιού και της μαρίνας Λάρνακας 
προχωρούν με πολύ αργούς ρυθμούς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τον αριθμό των συναντήσεων που έχουν πραγματοποιηθεί μέχρι σήμερα, για την 
πρόοδο των διαπραγματεύσεων και για το πότε αναμένεται να περατωθεί η 
διαδικασία αυτή, δεδομένου ότι μεταξύ των Λαρνακέων επικρατεί έντονη ανησυχία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.458, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι πολύ πρόσφατα στη Βρετανία έγινε μεγάλος σάλος για 
σκανδαλώδεις και απαράδεκτες συνθήκες κράτησης ζώων τα οποία βρίσκονται σε 
τσίρκα.  Η εκπαίδευση των ζώων περιλαμβάνει μαστίγωμα, ξύλο, όπως και τη μέθοδο 
της πείνας και της δίψας.  Μετά τις αποκαλύψεις αυτές, οι αρμόδιες υπηρεσίες του 
κράτους για τον έλεγχο των τσίρκων έχουν πάρει πολύ πιο αυστηρά μέτρα για τη 
λειτουργία τους.  Το Υπουργείο Παιδείας της Μάλτας απαγόρευσε σε όλα τα σχολεία 
να επισκέπτονται τα τσίρκα που περιοδεύουν στη χώρα, ενώ η Αυστρία κατάφερε να 
πάει ακόμα ένα βήμα πιο πέρα απαγορεύοντας τελείως την έλευση τσίρκων στη 
χώρα. 

 Στην Κύπρο, παρά τις πρόνοιες που υπάρχουν και τους περιορισμούς που 
επιβάλλουν οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες στην έλευση τσίρκων, πολλά από αυτά δεν 
τηρούνται.  Συγκεκριμένα, σε προηγούμενη περιοδεία τσίρκου στη Λάρνακα, μετά από 
επίσκεψή μας, διαπιστώσαμε ότι στο συγκεκριμένο τσίρκο υπήρχαν σκουπίδια 
πεταμένα κοντά και γύρω από τα τροχόσπιτα, βρόμικα νερά παντού.  Το χειρότερο 
ήταν ότι μία ζέβρα είχε δραπετεύσει από τον έγκλειστό της χώρο και περιφερόταν σε 
παρακείμενο χωράφι.  Ο ελέφαντας ήταν αλυσοδεμένος σε ένα πρόχειρο κατάλυμα, 
ενώ η τίγρης βρισκόταν σε ένα μικρό κλουβί.  Σε άλλη επίσκεψη σε τσίρκο, το οποίο 
λειτουργούσε στη Λευκωσία, θεάθηκε μικρό τιγράκι, καθώς το περιέφεραν μέσα στον 
κόσμο και έναντι αμοιβής μπορούσε κάποιος να βγάλει φωτογραφία μαζί του. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται, ώστε να εφαρμοστεί η νομοθεσία που 
αφορά την ευημερία και προστασία των ζώων στα τσίρκα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.459, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, μετά από επιτόπια έρευνα και μελέτη από αρμόδιο 
λειτουργό του Γραφείου Επαρχιακού Μηχανικού του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων 
Λεμεσού, στο πρατήριο πετρελαιοειδών στη λεωφόρο Σπύρου Κυπριανού 9 στα Κάτω 
Πολεμίδια, το οποίο ανεγέρθηκε και λειτούργησε πρόσφατα παρά τις έντονες 
διαμαρτυρίες των κατοίκων, διαπιστώθηκε σειρά από σοβαρές παραβιάσεις των όρων 
της πολεοδομικής και οικοδομικής άδειας.  Ως αποτέλεσμα των παραβιάσεων αυτών, 
το Γραφείο Επαρχιακού Μηχανικού του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων Λεμεσού 
συστήνει την απόρριψη της αίτησης για έκδοση πιστοποιητικού τελικής έγκρισης και 
πιστοποιητικού καταλληλότητας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν μέτρα αντιμετώπισης της συγκεκριμένης παρανομίας 
και άλλων παρόμοιων σε ολόκληρη την Κύπρο, δεδομένου ότι η λειτουργία των 
πρατηρίων πετρελαιοειδών μέσα σε κατοικημένες περιοχές χωρίς έκδοση 
πιστοποιητικού καταλληλότητας είναι δυνατό να εμπεριέχει κινδύνους για τη ζωή, την 
ασφάλεια και την υγεία των ανθρώπων, καθώς και για το περιβάλλον.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.460, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι σε έκταση δύο στρεμμάτων στην περιοχή Έξω Βρύσης 
της Πάφου κόπηκαν πάνω από δέκα αιωνόβια προστατευόμενα δένδρα (τρέμιθοι) κι 
ότι το Τμήμα ∆ασών με μεγάλη ευκολία παραχωρεί άδειες αποκοπής και επιτρέπει τη 
μεταφύτευση χωρίς να λαμβάνει υπόψη την περιβαλλοντική πτυχή του προβλήματος. 

 Επίσης, έχω ενημερωθεί ότι με την ίδια ευκολία οι υπόλοιπες αρχές που 
εμπλέκονται στην έκδοση αδειών οικοδομής (Πολεοδομία, δήμος Πάφου) αφήνουν να 
καταστρέφονται βιότοποι τεράστιας οικολογικής σημασίας, όπως είναι η Έξω Βρύση.     

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τις ενέργειες των αρμόδιων τμημάτων και αρχών, ώστε να διατηρηθεί η περιοχή 
Έξω Βρύσης και να παραδώσουμε στις επόμενες γενεές ένα μοναδικό πνεύμονα 
πρασίνου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.461, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η κατασκευή οχετών και πεζοδρόμων στην 
Α΄ φάση της βιοτεχνικής περιοχής στο ∆ασάκι Άχνας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.462, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο διαχωρισμός οικιστικών οικοπέδων και 
κατά πόσο προτίθεται το κράτος να επισπεύσει το διαχωρισμό ενόψει της μεγάλης 
ανάγκης στέγασης που υπάρχει από νεαρά ζευγάρια στο ∆ασάκι Άχνας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.463, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
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εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εγγραφή και η επίστρωση με πρέμιξ του 
χωματόδρομου ο οποίος αρχίζει από την κτηνοτροφική περιοχή του ∆άσους Άχνας 
και καταλήγει ανάμεσα στις κοινότητες Αυγόρου-Ορμίδειας, κοντά στο εξωκκλήσι του 
Αγίου Γεωργίου Αγκώνας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.464, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται η έγκριση διαχωρισμού ιδιωτικών 
οικοπέδων και η έγκριση αναπτύξεων εντός των βρετανικών βάσεων για την 
κοινότητα του ∆άσους Άχνας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.465, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο διαχωρισμός βιοτεχνικών οικοπέδων με τη 
μέθοδο της εκμίσθωσης του χώρου στην κοινότητα Άχνας ή αν προτίθεται να 
προχωρήσει σε άλλου είδους διαχωρισμό.»   

  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.466, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το ενιαίο τοπικό σχέδιο ανάπτυξης των 
κοινοτήτων της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.467, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Όπως έχω πληροφορηθεί, υπάρχουν κτηνοτρόφοι που θα ήθελαν να 
μετακινηθούν από την κτηνοτροφική περιοχή “Σοφτάδες” στη Λάρνακα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχουν διαθέσιμα κτηνοτροφικά οικόπεδα ή μονάδες 
στη γύρω περιοχή, ώστε να μετακινηθούν οι κτηνοτρόφοι αυτοί.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.468, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε πληροφορηθεί ότι στο Τμήμα Οδικών Μεταφορών που βρίσκεται στη 
Βιομηχανική Περιοχή ∆ερύνειας δεν πραγματοποιούνται τεχνικοί έλεγχοι βαρέων 
οχημάτων, αν και υπάρχουν τα αναγκαία μηχανήματα, με αποτέλεσμα οι οδηγοί να 
ταλαιπωρούνται και να χρειάζεται να μεταβαίνουν στη Λάρνακα για το συγκεκριμένο 
έλεγχο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το εν λόγω θέμα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.469, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους που δε λειτουργεί σε καθημερινή βάση το 
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Γαστρεντερολογικό-Ενδοσκοπικό Τμήμα στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου και 
πότε υπολογίζεται να τοποθετηθεί γαστρεντερολόγος, έτσι ώστε να εξυπηρετούνται τα 
περιστατικά της επαρχίας Αμμοχώστου στο εν λόγω νοσοκομείο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.470, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μπορεί ο θάλαμος για θεραπεία με υπερβαρικό οξυγόνο 
στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου να καλύψει και τις ανάγκες θεραπείας των 
παιδιών με αυτισμό και κατά πόσο το τμήμα αυτό μπορεί να ενδυναμωθεί και να 
εξελιχθεί σε παγκύπριο εξειδικευμένο και ερευνητικό κέντρο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.471, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Ποιες είναι οι εργασίες (job description), οι ευθύνες και οι αρμοδιότητες του 
τμήματος καθαριστών του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας; 

2. Ποια είναι η οργανωτική δομή του συγκεκριμένου τμήματος; 

3. Έχει εφαρμοστεί νέο πλαίσιο εργασιών και για ποιους λόγους; 

4. Ανατίθενται στο συγκεκριμένο τμήμα εργασίες άλλων τμημάτων, για τις οποίες 
απαιτούνται ειδικές γνώσεις;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.472, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ανέγερση του αμφιθεάτρου στο χώρο του 
Μνημείου Ηρώων ΕΟΚΑ 1955-1959 στην κοινότητα Αυγόρου και κατά πόσο το έργο 
θα ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος του 2009, αφού υπάρχει εγκεκριμένο κονδύλι για το 
σκοπό αυτό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.473, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο επιβάλλεται να περνούν από τεχνικό έλεγχο, ώστε να 
διαπιστώνεται ότι βρίσκονται σε άριστη κατάσταση, για να μπορούν να κυκλοφορούν, 
τα οχήματα:  

1. των Τουρκοκυπρίων, 

2. της αστυνομίας, 

3. της Εθνικής Φρουράς, 

4. της κυβέρνησης, 

5. των βρετανικών βάσεων και 

6. των Ηνωμένων Εθνών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.474, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Είναι ασφαλισμένοι οι χειριστές των πτητικών μέσων της Εθνικής Φρουράς από 
το κράτος, λόγω και της ιδιομορφίας του επαγγέλματός τους; 

2. Είναι ασφαλισμένοι οι κληρωτοί, οι έφεδροι και τα μόνιμα στελέχη της Εθνικής 
Φρουράς εν ώρα καθήκοντος; 

3. Ποια είναι η πολιτική του κράτους σε περίπτωση θανάτου ή μόνιμης 
ανικανότητας εφέδρου ή κληρωτού ή μόνιμου στελέχους και προτίθεται να 
αλλάξει την υφιστάμενη αυτή πολιτική; 

4. Το κράτος, σε περίπτωση θανάτου ή μόνιμης ανικανότητας εφέδρου ή 
κληρωτού ή μόνιμου προσωπικού, βοηθά την οικογένεια του αποθανόντος και 
πώς; 

5. Προτίθεται το κράτος να θεσπίσει νομοθετικό πλαίσιο για ασφάλιση όλων των 
στελεχών της Εθνικής Φρουράς;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.475, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο το κράτος προτίθεται να αναβαθμίσει τη λειτουργία του Αγροτικού 
Υγειονομικού Κέντρου Αυγόρου, ώστε να υπάρχει καθημερινά γιατρός για 
καλύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών, κυρίως των ηλικιωμένων. 

2. Κατά πόσο τα λειτουργικά έξοδα (π.χ. μισθοί προσωπικού, φάρμακα) και έξοδα 
συντήρησης του εν λόγω κέντρου θα καλύπτονται από το κράτος ή από το 
κοινοτικό συμβούλιο. 

3. Κατά πόσο προτίθεται το αρμόδιο υπουργείο να καλύψει και τρέχοντα έξοδα 
(π.χ. νερό, καθαριότητα, κλιματιστικά κ.λπ.).»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.476, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαπλάτυνση του δρόμου Λιοπετρίου-
ποταμού Λιοπετρίου, κατά πόσο υπάρχει πρόνοια για κατασκευή ποδηλατοδρόμου 
και ποιο είναι το σχετικό χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.477, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία ανταλλαγής γης που σχετίζεται 
με την ανάπτυξη του ποταμού Λιοπετρίου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.478, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι προωθείται η αδειοδότηση ανέγερσης νέου 
μεγαλύτερου ναού δίπλα από τον ιστορικό ναΐσκο της Αγίας Παρασκευής στον 
ομώνυμο λόφο της πρωτεύουσας.  Πληροφορούμαι ότι ο χώρος εντάσσεται στο 
τοπικό σχέδιο Λευκωσίας ως “αρχαιολογικός χώρος”.  Στη βόρεια πλευρά του 
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υφιστάμενου ναού ανευρέθηκαν κατάλοιπα μοναστηριακών κελιών, τα οποία 
κινδυνεύουν να εξαφανιστούν μέσα στο μπετόν του νέου ναού.  Θεωρούμε ότι ο 
επηρεασμός των αρχαιοτήτων και του 400 χρόνων ναΐσκου θα είναι αμετάκλητος και 
κατασταλτικός. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να επιτρέψει την αισθητική καταστροφή ακόμα μίας 
σημαντικής ιστορικής γωνιάς της πρωτεύουσας της χώρας μας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.479, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους για τους οποίους έχει εξαιρεθεί η κοινότητα 
Αυγόρου από το σχέδιο της δωρεάν μεταφοράς των μαθητών στα σχολεία τους, εντός 
ή εκτός της κοινότητας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.480, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα παραχωρηθεί το απαιτούμενο εγκεκριμένο ποσό 
κάλυψης της δαπάνης, για να ολοκληρωθεί η τοπιοτέχνηση γηπέδου καλαθόσφαιρας, 
πετόσφαιρας και χειροσφαίρισης στο συνοικισμό Αυγόρου, σύμφωνα με την 
υπόσχεση του Υπουργού Εσωτερικών προς το κοινοτικό συμβούλιο, στις 24 
Οκτωβρίου 2005, ότι το έργο θα ολοκληρωνόταν κατά το έτος 2006, και ποιο είναι το 
χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης του εν λόγω έργου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.481, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η κυβέρνηση προτίθεται να διαχωρίσει και να 
παραχωρήσει νέα οικόπεδα σε νεαρά προσφυγικά ζευγάρια στο συνοικισμό 
αυτοστέγασης Αγίου Γεωργίου Αχερίτου, κατά πόσο έχει εξευρεθεί ο αναγκαίος χώρος 
και, εάν ναι, πότε υπολογίζεται να δοθούν σε δικαιούχους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.482, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, στο οποίο υπάγεται ο δρόμος 
της λεωφόρου Καρύων στην κοινότητα Αυγόρου, έχει προχωρήσει στην κατασκευή 
οχετού ομβρίων υδάτων, στην επιδιόρθωση και λειτουργία της διάβασης πεζών, στη 
βελτίωση του οδοστρώματος και στην επιδιόρθωση των πεζοδρομίων, στα οποία 
προκλήθηκαν ζημιές από πλημμύρες το 2006.  Εάν δεν έχουν γίνει τα πιο πάνω έργα, 
ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα υλοποίησής τους και οι λόγοι της μέχρι σήμερα 
καθυστέρησης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.483, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να εγκρίνει την επέκταση των γραφείων του 
κοινοτικού συμβουλίου Αχερίτου και τη δημιουργία αίθουσας συνεδριάσεων και, εάν 
ναι, ποιο είναι το σχετικό χρονοδιάγραμμα.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.484, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το κράτος να επιχορηγήσει εξ ολοκλήρου την 
ανάπλαση της πλατείας και του χώρου γύρω από την εκκλησία της κοινότητας Αγίου 
Γεωργίου Αχερίτου με βάση το σχεδιασμό και ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα 
υλοποίησης του έργου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.485, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το κράτος προτίθεται να προχωρήσει στη δημιουργία 
πεζοδρομίου κατά μήκος του δρόμου που οδηγεί στο κοιμητήριο της κοινότητας Αγίου 
Γεωργίου Αχερίτου και αν προτίθεται να δημιουργήσει επίσης τους αναγκαίους 
χώρους στάθμευσης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.486, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα προβλήματα που υπάρχουν στον ηλεκτροφωτισμό της 
λεωφόρου Γιαννάκη Τζιοβάνη στην κοινότητα Αχερίτου και πότε υπολογίζεται να 
επιλυθούν.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.487, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το κράτος προτίθεται να παρέχει οικονομική βοήθεια για 
τη συντήρηση του αθλητικού γηπέδου ΟΛΥΜΠΟΣ στην κοινότητα Αχερίτου.  Το 
συγκεκριμένο γήπεδο χρησιμοποιείται από την κοινοτική ομάδα και συντηρείται εξ 
ολοκλήρου από το κοινοτικό συμβούλιο Αχερίτου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.488, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το κράτος προτίθεται να προχωρήσει στη συντήρηση του 
εμπορικού κέντρου Α΄ στο συνοικισμό αυτοστέγασης Αχερίτου και, εάν ναι, πότε αυτό 
υπολογίζεται να γίνει.  Αξίζει να σημειωθεί ότι το κτίριο είναι τριάντα ετών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.489, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Το έργο της βελτίωσης της λεωφόρου Καρύων, που διασχίζει την κοινότητα 
Αυγόρου, έχει εγκριθεί ως πολεοδομικό; 

2. Έχει ετοιμασθεί ρυθμιστικό σχέδιο; 

3. Έχουν ζητηθεί προσφορές για την ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων; 

4. Πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί το έργο; 
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5. Έχει προωθηθεί διαδικασία για λήψη απόφασης για εκτέλεση του έργου ως 
μικτού και τι αυτό σημαίνει για την παραπέρα υλοποίηση και χρηματοδότησή 
του;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.490, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα στοιχεία που έχει για τα πιο κάτω: 

1. Ποια είναι η χρηματική συνεισφορά της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς την 
Ευρωπαϊκή Ένωση από το 2004 έως σήμερα κατά κατηγορία (εισαγωγικοί 
δασμοί, ΦΠΑ και συνεισφορά στο ΑΕΠ); 

2. Ποιες είναι οι συνολικές εκταμιεύσεις της Κύπρου, από το 2004 έως σήμερα, 
από όλες τις πηγές, συμπεριλαμβανομένων των ∆ιαρθρωτικών Ταμείων και 
Ταμείων Συνοχής; 

3. Ποια είναι η καθαρή θέση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σχετικά με τον 
προϋπολογισμό της ΕΕ από το 2004 έως σήμερα;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.491, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, παραθέτοντας αναλυτική κατάσταση, σχετικά με τα ποσά που έχει 
πληρώσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία από το 2004 μέχρι σήμερα για τα πρόστιμα που 
της έχουν επιβληθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τη μη συμμόρφωσή της με 
ευρωπαϊκές Οδηγίες ή κανονισμούς.»  

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.422, 

ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 
14 Οκτωβρίου 2009, και σας πληροφορώ ότι η αναβάθμιση των αθλητικών 
εγκαταστάσεων του ∆ημοτικού Σχολείου Καμάρων περιλαμβάνεται στα έργα 
ανέγερσης αίθουσας πολλαπλής χρήσης τα οποία βρίσκονται υπό εκτέλεση. Στα έργα 
αυτά, περιλαμβάνεται η επίστρωση του γηπέδου καλαθόσφαιρας και η βελτίωση στην 
περίφραξη του γηπέδου ποδοσφαίρου. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.453, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με τη σύμβαση που υπάρχει μεταξύ του Υπουργείου Υγείας και του 
Ογκολογικού Κέντρου της Τράπεζας Κύπρου, όλοι οι ασθενείς παγκύπρια 
παραπέμπονται στο Ογκολογικό της Τράπεζας Κύπρου, όπου και εξυπηρετούνται. 

 Στο παρόν στάδιο το Υπουργείο Υγείας βρίσκεται στη διαδικασία αξιολόγησης 
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προσφορών για δημιουργία Ακτινοθεραπευτικού Τμήματος στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λεμεσού, το οποίο θα καλύπτει τις Επαρχίες Λεμεσού και Πάφου, ενώ οι Επαρχίες 
Λευκωσίας, Λάρνακας και ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου θα συνεχίσουν να 
εξυπηρετούνται από το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.490, ημερομηνίας 

23 Απριλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση σάς πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με την παράγραφο 25 της Συμφωνίας Παραχώρησης για την 
ανάπτυξη και διαχείριση των Αερολιμένων Λάρνακας και Πάφου, το ωρομίσθιο 
κυβερνητικό προσωπικό που έκανε αποδεκτή την προσφορά εργοδότησης που 
του είχε γίνει και παρέμεινε για εργασία στους δύο υπεργολάβους του 
Επενδυτή, που προσφέρουν υπηρεσίες επίγειας εξυπηρέτησης (Swissport και 
LGS) θα έχει ίσους ή και καλύτερους όρους απασχόλησης από αυτούς που είχε 
πριν από την αποδοχή της προσφοράς. 

2. Το ωρομίσθιο κυβερνητικό προσωπικό που δεν έκανε αποδεκτή την πιο πάνω 
προσφορά, είχε να επιλέξει είτε να αποχωρήσει και να αποζημιωθεί σύμφωνα 
με τους όρους και το χρόνο υπηρεσίας που είχε, είτε να συνεχίσει να εργάζεται 
σε άλλες Κυβερνητικές Υπηρεσίες εκτός των Αερολιμένων. 

3. Σε περίπτωση διακοπής του Συμβολαίου μεταξύ Επενδυτή και παροχέα 
υπηρεσιών ή τερματισμού της Συμφωνίας Παραχώρησης ή συμπλήρωσης του 
χρόνου Παραχώρησης και μεταφοράς των υπηρεσιών επίγειας εξυπηρέτησης 
στην Κυβέρνηση ή σε νέο υπεργολάβο, το ωρομίσθιο προσωπικό θα συνεχίσει 
να εργάζεται είτε στη Κυβέρνηση είτε στο νέο υπεργολάβο ανάλογα με την 
περίπτωση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.529, ημερομηνίας 

4 Μαΐου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: Συμβολή του δρόμου Στρουμπιού-Κάθηκα με τον δρόμο προς Θελέτρα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.03.529, ημερομηνίας 8 
Μαΐου 2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σχετικά με το πιο πάνω θέμα: 

2. Το πρόβλημα της ορατότητας στην πιο πάνω συμβολή εξετάστηκε από το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και αποφασίστηκε η κατασκευή ήπιων μέτρων 
κυκλοφοριακής ύφεσης για μείωση της ταχύτητας στον κύριο δρόμο Στρουμπιού-
Κάθηκα παρά τη συμβολή. 

3. Τα μέτρα ύφεσης που αφορούσαν πρόσθετη οριζόντια και κάθετη σήμανση 
εκτελέστηκαν το 2008. Το μήκος λωρίδας ορατότητας από την έξοδο της Θελέτρας 
προς τον Κάθηκα και το Στρουμπί είναι 100 και 80 μέτρα αντίστοιχα και θεωρείται 
ικανοποιητικό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.597, 

ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας ημερ. 7/7/2009 
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και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει προβεί σε όλες τις αναγκαίες 
ενέργειες για αναθεώρηση του Περί Σχολικών Βοηθών (Όροι Εργασίας και 
Μισθοδοσίας) Νόμου του 1991, καθώς επίσης και του Περί Σχολικών Βοηθών 
των ∆ημόσιων και Κοινοτικών Νηπιαγωγείων (Τροποποιητικού) Νόμου του 
1994 σύμφωνα με το νέο Καθεστώς Εργοδότησης Σχολικών Βοηθών στα 
πλαίσια της Υποχρεωτικής προδημοτικής Εκπαίδευσης για τα παιδιά ηλικίας 4 
8/12 μέχρι 5 8/12 χρονών από το Σεπτέμβριο 2004. 

2. Ήδη το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφαση του ημερομηνίας 16/5/2007 και 
αρ. 65.556 ενέκρινε την εφαρμογή του Νέου Καθεστώτος εργοδότησης των 
Σχολικών Βοηθών που εργάζονται στα ∆ημόσια Νηπιαγωγεία και την 
τοποθέτησή τους στην Κλίμακα Ε2 του Ωρομίσθιου Κυβερνητικού 
Προσωπικού, όπως αυτό έχει καθοριστεί μεταξύ της Επίσημης και Εργατικής 
πλευράς. 

3. Πέρα από τα πιο πάνω η τροποποίηση της νομοθεσίας των Σχολικών Βοηθών 
βρίσκεται στο τελικό στάδιο μετά και την ανανέωση των Γενικών Συλλογικών 
Συμβάσεων το ∆εκέμβριο 2008, στις οποίες περιλαμβάνονταν οι Γενικές 
Μισθοδοτικές Αυξήσεις οι οποίες επηρεάζουν τις Κλίμακες Ωρομίσθιου 
Κυβερνητικού Προσωπικού σύμφωνα με τις οποίες πληρώνονται οι Σχολικές 
Βοηθοί που εργοδοτούνται από τις Σχολικές Εφορείες. 

4. Οι λειτουργοί του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού έχουν ήδη προβεί σε 
διαβουλεύσεις με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς και έχουν συζητήσει τα 
προβλήματα, στα οποία αναφέρεστε και αφορούν τις σχολικές βοηθούς, όπως 
σχέδια υπηρεσίας, καθήκοντα σχολικών βοηθών και ωράριο. 

5. Στο παρόν στάδιο έχει γίνει από τους λειτουργούς του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού επεξεργασία των νέων προτεινόμενων κανονισμών, μετά και τις 
καταθέσεις των απόψεων όλων των εμπλεκόμενων φορέων. Έχουν σταλεί οι 
προτεινόμενοι κανονισμοί σε όλα τα μέλη της Επιτροπής για τους Όρους 
Εργασίας των Σχολικών Βοηθών, όπως προνοεί η υφιστάμενη νομοθεσία, και 
αναμένονται τα τελικά τους σχόλια, ώστε να συγκληθεί η τελική συνεδρίαση για 
συζήτηση και έγκριση των νέων κανονισμών. 

6. Μετά την ολοκλήρωση και του νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική Υπηρεσία, 
το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θα ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση:    Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.       
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.019, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία Ερ. 23.06.009.04.019 και με 
ημερομηνία 27.7.2009 και, σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής μου ημερομηνίας 
4.9.2009, σας πληροφορώ ότι τα τεκμήρια που παραλήφθηκαν από την σκηνή του πιο 
πάνω ατυχήματος και τα οποία αποτελούσαν προσωπικά αντικείμενα των δύο 
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Αξιωματικών που τραυματίστηκαν θανάσιμα, παραδόθηκαν στους οικείους τους από 
τις 16.9.2005, σύμφωνα με επιστολή του Τμήματος Γ΄ του Αρχηγείου Αστυνομίας, 
ημερομηνίας 29.9.2009. 

2.  Όσον αφορά τα κινητά τηλέφωνα των δύο θανάσιμα τραυματισθέντων 
Αξιωματικών, αυτά καταστράφηκαν από την σύγκρουση του αεροσκάφους, ωστόσο 
καταχωρήθηκαν ως τεκμήρια, προκειμένου οι συνδρομητικές κάρτες που υπήρχαν σ' 
αυτά να τύχουν ελέγχου από την ΑΤΗΚ, σχετικά με τις εισερχόμενες/εξερχόμενες 
κλήσεις κατά την ημέρα του ατυχήματος. 

3.   Είμαι στη διάθεσή σας για την παροχή οποιωνδήποτε πρόσθετων στοιχείων ή 
διευκρινήσεων τυχόν απαιτηθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.023, ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 29 Ιουλίου 2009, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση 
του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος έχουν την αρμοδιότητα του ελέγχου του γάλακτος και των 
γαλακτοκομικών προϊόντων στα επίπεδα της πρωτογενούς παραγωγής (νωπό γάλα), 
της παρασκευής των γαλακτοκομικών προϊόντων, μέχρι την λιανική αγορά. Οι έλεγχοι 
είναι εποπτικοί και στοχεύουν στο να διασφαλιστεί ότι τα προϊόντα που παράγονται 
δεν ενέχουν κανένα κίνδυνο για την ∆ημόσια Υγεία. 

 Στην περίπτωση του παστεριωμένου γάλακτος, εκείνο το οποίο ακολουθείται 
από όλες τις βιομηχανίες είναι η θερμική επεξεργασία του νωπού γάλακτος στους 72 
°C για 15", θερμοκρασία κατά την οποία καταστρέφονται όλοι οι παθογόνοι 
οργανισμοί. Η διαδικασία αυτή επαληθεύεται τόσο από τους αυτοελέγχους που 
πραγματοποιούν οι ίδιες οι γαλακτοβιομηχανίες όσο και από τις Κτηνιατρικές 
Υπηρεσίες από ελέγχους που διεξάγουν. 

 Η αναφορά που γίνεται για επαναπαστερίωση για όγδοη φορά δεν 
ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα. Ο αριθμός οκτώ ή οποιοσδήποτε αριθμός 
καταγράφεται στην συσκευασία αναφέρεται στην παρτίδα των υλικών συσκευασίας 
και όχι στην παστερίωση. 

 Η αναφορά που γίνεται στην νομοθεσία για περιπτώσεις μη συμμορφούμενων 
προϊόντων τα οποία ευρίσκονται στο επίπεδο της λιανικής αγοράς, είναι ότι αυτά 
αποσύρονται άμεσα από την αγορά και καταστρέφονται. Σε καμία περίπτωση δεν 
είναι δυνατόν να τύχουν οποιασδήποτε άλλης επεξεργασίας και να επιστρέψουν και 
πάλι στον καταναλωτή. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.075, ημερομηνίας 29 
Ιουλίου 2009, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης 

Κούτρα Κουκουμά 

 «Σε σχέση με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. ερώτησης ως ανωτέρω και ημερομηνία 04.08.09 σας 
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πληροφορώ τα εξής: 

(α)  Το Τμήμα αυτό σε συνεργασία με την Κοινότητα Βορόκλινης ετοίμασε 
Ρυθμιστικό Σχέδιο για την βελτίωση του δρόμου που ενώνει την Κοινότητα με 
τον Παραλιακό δρόμο Λάρνακας - ∆εκέλειας και το οποίο, μετά την έγκριση και 
οριστικοποίηση του, αποστάληκε στο Τμήμα ∆ημόσιων Έργων για την 
ετοιμασία των Κατασκευαστικών Σχεδίων. 

(β)  Το Τμήμα ∆ημόσιων Έργων βρίσκεται στο τελικό στάδιο ολοκλήρωσης των 
Κατασκευαστικών Σχεδίων με μόνες εκκρεμότητες την ενσωμάτωση της 
μελέτης της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Α.Η.Κ), η οποία αναμένεται να 
ολοκληρωθεί και να σταλεί στο Τμήμα το πρώτο τρίμηνο του 2010, ως επίσης 
και η απάντηση από τον Γενικό Επίτροπο Ρύθμισης Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων (Γ.Ε.Ρ.Η.Ε.Τ.) ως προς το ενδιαφέρον άλλων 
εταιρειών τηλεπικοινωνιών, εκτός από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(ΑΤΗΚ), για υποδομή στο Έργο αυτό. 

(γ)  Με την ενσωμάτωση και της μελέτης της Α.Η.Κ. το Τμήμα ∆ημόσιων Έργων θα 
είναι σε θέση να προκηρύξει προσφορές για την κατασκευή του Έργου και 
εντός έξι μηνών από την ημερομηνία προκήρυξης αναμένεται η έναρξη των 
κατασκευών. 

2.  Με βάση τα πιο πάνω, η έναρξη των κατασκευαστικών έργων για την Βελτίωση 
του δρόμου που ενώνει την Κοινότητα Βορόκλινης με τον Παραλιακό ∆ρόμο 
Λάρνακας - ∆εκέλειας, αναμένεται κατά τα μέσα του 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.099, ημερομηνίας 

12 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 21.8.2009 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το θέμα της άδειας χειριστή και μαθητευόμενου χειριστή ταχύπλοου σκάφους 
ρυθμίζεται από τις διατάξεις του άρθρου 4 του υφιστάμενου Νόμου που είναι 
«Ο περί Ταχύπλοων Σκαφών Νόμος του 1992» (Ν. 56(l)/1992 («ο Νόμος»). Η 
προϋπόθεση για δυνατότητα χειρισμού ταχύπλοου σκάφους είναι η χορήγηση 
άδειας χειριστή ταχύπλοου σκάφους η οποία εκδίδεται από την αρμόδια αρχή 
δηλ. το ∆ιευθυντή του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων (βλ. άρθρο 4(1) του Νόμου). 

(β)  Σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 4(2), πρώτη παράγραφος του Νόμου, οι 
αλλοδαποί και οι ημεδαποί μόνιμοι κάτοικοι εξωτερικού εξαιρούνται από το 
γενικό κανόνα του άρθρου 4(1) του Νόμου νοουμένου ότι αυτοί είναι κάτοχοι 
αντίστοιχης άδειας ή πιστοποιητικού που βεβαιώνει την ικανότητά τους να 
χειρίζονται ταχύπλοα σκάφη και η οποία άδεια ή πιστοποιητικό έχουν εκδοθεί 
από την αρμόδια αλλοδαπή αρχή. 

(γ)  Σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 4(2), δεύτερη παράγραφος του Νόμου, οι 
προσωρινοί επισκέπτες για περίοδο μικρότερη των τριάντα ημερών που δεν 
κατέχουν την πιο πάνω άδεια ή πιστοποιητικό, μπορούν να χειρίζονται 
ταχύπλοο σκάφος κατηγορίας Β, νοουμένου ότι έχουν συνυπογράψει την 
καθορισμένη δεσμευτική δήλωση με τον ιδιοκτήτη του σκάφους στην οποία 
αναφέρεται ότι ο ιδιοκτήτης έχει βεβαιωθεί για τις γνώσεις του επισκέπτη 
αναφορικά με τα θέματα που καθορίζονται στους Κανονισμούς που εκδίδονται 
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δυνάμει του Νόμου. 

 Στην πιο πάνω περίπτωση το σκεπτικό του νομοθέτη ήταν να ρυθμίσει το πιο 
πάνω θέμα διατηρώντας ένα πλαίσιο ασφάλειας για τους χειριστές των 
ταχύπλοων σκαφών, των λουσμένων και άλλων ατόμων που χρησιμοποιούν 
τις παραλίες και παράλληλα να εμπλουτίσει το τουριστικό προϊόν. 

 Ως εκ τούτου, η εξαίρεση από την προϋπόθεση της εξασφάλισης της σχετικής 
άδειας για τους προσωρινούς επισκέπτες για περίοδο μικρότερη των τριάντα 
ημερών χορηγήθηκε με το σκεπτικό του εμπλουτισμού του τουριστικού 
προϊόντος και την εξυπηρέτηση προσωρινών επισκεπτών που έχουν γνώση 
χειρισμού ταχύπλοων σκαφών αλλά η χώρα από την οποία προέρχονται δεν 
απαιτεί και δεν παρέχει τέτοιες άδειες. Παράλληλα προβλέπεται διατήρηση 
ασφαλιστικής δικλίδας με τη συνυπογραφή του ιδιοκτήτη και του ενοικιαστή σε 
καθορισμένη δεσμευτική δήλωση η οποία πιστοποιεί τα πιο πάνω. 

 Σημειώνεται ότι υπάρχει πρακτική αδυναμία εξασφάλισης άδειας χειριστή από 
τους προσωρινούς επισκέπτες που επισκέπτονται την Κύπρο για σκοπούς 
τουρισμού, για περίοδο μικρότερη των τριάντα ημερών. 

2.  Τα προαναφερόμενα αποτέλεσαν, για το νομοθέτη, επαρκείς λόγους για τη 
διαφορετική μεταχείριση των κατοίκων της Κύπρου και των προσωρινών επισκεπτών. 

3.  Στο παρόν στάδιο το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας επεξεργάζεται νέο 
νομοθετικό πλαίσιο τιτλοφορούμενο «Ο περί Μικρών Σκαφών Νόμος του 2009», το 
οποίο βρίσκεται σε τελικό στάδιο, αφού προηγήθηκε σειρά συναντήσεων των 
εμπλεκόμενων φορέων. 

4.   Ενδεχομένως, ο μόνος τρόπος για να υπάρξει ομοιόμορφη μεταχείριση όλων 
των ομάδων ατόμων, που αποτείνονται προς ενοικίαση και χρήση μικρών σκαφών 
είναι η διατήρηση του γενικού κανόνα για εξασφάλιση άδειας χειριστή μικρού σκάφους 
από την αρμόδια αρχή και όσον αφορά τους προσωρινούς επισκέπτες/τουρίστες που 
βρίσκονται στην Κύπρο για περίοδο μικρότερη των τριάντα ημερών, αυτοί να είναι 
κάτοχοι αντίστοιχης άδειας ή πιστοποιητικού που θα βεβαιώνει την ικανότητα τους να 
χειρίζονται μικρά σκάφη που θα έχει εκδοθεί από την αρμόδια αλλοδαπή αρχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.106, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.106 και ημερομηνία 13 Αυγούστου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 17 
Σεπτεμβρίου 2009, σχετικά με περιστατικά εγκατάλειψης σκύλων από Βρετανούς που 
ήταν εγκατεστημένοι στο νησί μας και τώρα επαναπατρίζονται λόγω οικονομικής 
κρίσης και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το θέμα διερευνήθηκε από τα Επαρχιακά Κτηνιατρικά Γραφεία σε συνεργασία 
με τις φιλοζωικές οργανώσεις. Ζητήθηκαν επίσης πληροφορίες από καταφύγια/ 
ξενοδοχεία σκύλων που λειτουργούν σε κάθε επαρχία καθώς και από τοπικές 
αρχές. 

2. ∆εν υποβλήθηκαν παράπονα, ούτε και έγιναν καταγγελίες για τέτοια περιστατικά 
στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες. 

3. Αυτό που διαπιστώθηκε είναι ότι, σε μερικές περιπτώσεις (συγκεκριμένα στην 
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επαρχία Πάφου και ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου), Βρετανοί προσκόμισαν 
τους σκύλους τους σε καταφύγια/ξενοδοχεία σκύλων με σκοπό τη 
φύλαξη/φιλοξενία τους για ορισμένο χρονικό διάστημα, διότι θα έλειπαν σε 
ταξίδι και στη συνέχεια δεν επέστρεψαν στην Κύπρο για να τους παραλάβουν. 
Σε μια δε περίπτωση δόθηκαν και ψεύτικα στοιχεία για να μην είναι δυνατή η 
επικοινωνία μαζί τους. 

4. Στις περιπτώσεις αυτές, αφού περάσει εύλογο χρονικό διάστημα, οι σκύλοι 
δίδονται για υιοθεσία σε άλλους ενδιαφερόμενους από τους διαχειριστές των 
καταφυγίων/ξενοδοχείων σκύλων. 

5. Από την όλη διερεύνηση του θέματος φαίνεται ότι τα περιστατικά αυτά είναι 
μεμονωμένα και δε διαπιστώθηκαν περιπτώσεις πλήρους εγκατάλειψης 
σκύλων, δηλαδή να αφήνονται να κυκλοφορούν αδέσποτοι. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.117, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 31 Αυγούστου 2009, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Αναφορικά με το ερώτημα για τη διά νόμου επιτρεπόμενη απόσταση από την 
ακτή για τοποθέτηση δικτύων για ψάρεμα, η περί Αλιείας Νομοθεσία δεν περιλαμβάνει 
πρόνοιες για ελάχιστη επιτρεπόμενη απόσταση από την ακτή για την τοποθέτηση 
δικτύων. 

 Οι περιορισμοί σχετικά με την τοποθέτηση δικτύων στο βυθό, οι οποίοι 
περιλαμβάνονται στους περί Αλιείας Κανονισμούς του 1990 μέχρι 2007, αφορούν τις 
ώρες και το βάθος τοποθέτησης των δικτύων. 

 Οι ώρες τοποθέτησης ορίζονται με Απόφαση του ∆ιευθυντή σύμφωνα με την 
 παράγραφο (1) του Κανονισμού 8 και τις πρόνοιες της Απόφασης με Κ.∆.Π. 
 524/2005, αντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται. 

 Το βάθος καθορίζεται από την παράγραφο (2) του Κανονισμού 8. Πρόνοιες 
 που  αφορούν το βάθος τοποθέτησης δικτύων περιλαμβάνονται επίσης στην 
 παράγραφο 1(β) του Κανονισμού 7 και στην παράγραφο (1) του Κανονισμού 
 14.  

 Συγκεκριμένα: 

- Σύμφωνα με τον Κανονισμό 8(2) απαγορεύεται η μεταφορά και τοποθέτηση 
οποιωνδήποτε δικτύων μέσα στη θάλασσα σε σημείο όπου ο βυθός της είναι 
μικρότερος των 5 μέτρων κατά την περίοδο που αρχίζει την 1η Ιουνίου και 
τελειώνει την 30ή Σεπτεμβρίου κάθε έτους. 

- Η παράγραφος 1(β) του Κανονισμού 7 προνοεί ότι η τοποθέτηση δικτύων για 
αλιεία χωρίς τη χρήση σκάφους επιτρέπεται σε βάθος θάλασσας κάτω από 10 
μέτρα κατά την περίοδο από 1η Ιουνίου μέχρι τέλος Οκτωβρίου, νοουμένου ότι 
δεν θα τοποθετείται σε περιοχές λουομένων. 
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- Η παράγραφος 14(1) προνοεί μέσα στη θαλάσσια περιοχή της Λάρας, η οποία 
επεκτείνεται κάθετα προς το μέρος της θάλασσας σε βάθος όχι μικρότερο από 
20 μέτρα, την απαγόρευση της αλιείας με οποιοδήποτε τρόπο (με εξαίρεση την 
αλιεία με τη χρήση καλαμιού), μεταξύ της 1ης Ιουνίου και της 30ής Σεπτεμβρίου. 

 Αναφορικά με τις πιο πάνω πρόνοιες των περί Αλιείας Κανονισμών για την 
τοποθέτηση δικτύων, το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών επιβάλλει αυστηρώς 
τη νομοθεσία και οι παρανομούντες τιμωρούνται με χρηματικό πρόστιμο. Πιο 
αναλυτικά, τα τελευταία χρόνια έχει καταγγελθεί αριθμός περιστατικών για τοποθέτηση 
δικτύων σε απαγορευμένες ώρες τοποθέτησης και απαγορευμένο βάθος, όπως 
φαίνεται και στον Πίνακα που ακολουθεί. 

Πίνακας: Αριθμός Καταγγελιών για Τοποθετήσεις ∆ικτύων 

Έτος Τοποθέτηση 
δικτύων σε 

απαγορευμένη 
ώρα 

Τοποθέτηση 
δικτύων σε 

απαγορευμένο 
βάθος 

(κάτω των 10m) 

Τοποθέτηση 
δικτύων σε 

απαγορευμένο 
βάθος 

(κάτω των 5m) 

ΣΥΝΟΛΟ 
ΕΤΟΥΣ 

2004 5 16 0 21 

2005 13 15 0 28 

2006 21 0 1 22 

2007 12 0 0 12 

2008 7 0 1 8 

2009 

(01/01/2009-
21/09/09) 

9 0 0 9 

 Με   την   ευκαιρία   αυτή   θα   ήθελα   να   σας   διαβιβάσω   τους   θερμούς   
μου χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.147, ημερομηνίας 
25 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.147 και ημερομηνία 
25 Αυγούστου 2009, σε σχέση με την ερώτηση του Βουλευτή κ. Τ. Μητσόπουλου, 
για την διαχείριση του αρχαιολογικού χώρου της Παναγίας των Αμπελιών στην 
Αραδίππου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η ανασκαφή στο χώρο πραγματοποιήθηκε μεταξύ των ετών 1991-1996 από 
την αρχαιολογική αποστολή του Ινστιτούτου Αρχαιολογίας του Πανεπιστημίου 
της Κοπεγχάγης, η οποία αποκάλυψε τα κατάλοιπα αρχαίου οικισμού και τα 
ευρήματα από τον χώρο έχουν δημοσιευθεί. Οι ανασκαφικές έρευνες στο 
χώρο δεν προβλέπεται να συνεχιστούν στο άμεσο μέλλον 
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2. Η ανάδειξη του χώρου θα υλοποιηθεί με έξοδα της ∆ημοτικής Αρχής, σε 
συνεχή συνεργασία με το Τμήμα Αρχαιοτήτων. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει 
προχωρήσει στην καθαριότητα του χώρου και προωθεί άμεσα την 
επιδιόρθωση της περίφραξης. Έχει ήδη έρθει σε επικοινωνία με τους 
ανασκαφείς και αναμένει τις απόψεις τους, αναφορικά με τον σχεδιασμό και 
την κατασκευή ενημερωτικής πινακίδας για τον χώρο. 

Ο ∆ήμος Αραδίππου έχει αναλάβει να αναθέσει την εκπόνηση συνολικής 
μελέτης διαχείρισης, προστασίας και ανάδειξης του χώρου σε ιδιώτη 
μελετητή, ο οποίος θα βρίσκεται σε συνεχή συνεργασία με το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων σε όλα τα στάδια της μελέτης. Στην μελέτη θα περιλαμβάνεται 
και η κατασκευή στεγάστρου για την προστασία των αρχαιοτήτων, με σκοπό 
την διαμόρφωση του χώρου ώστε να καταστεί επισκέψιμος. 

3. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων δεν προτίθεται να ιδρύσει κρατικό Μουσείο στον 
∆ήμο Αραδίππου, καθότι ο αριθμός των ευρημάτων από τον χώρο δεν 
αποτελούν υλικό για την δημιουργία ενός Μουσείου. Εναλλακτικά, ο ∆ήμος 
Αραδίππου θα μπορούσε να προχωρήσει στην δημιουργία ενός Πολιτιστικού 
Κέντρου, στην οργάνωση του οποίου θα μπορούσε να συμβάλει το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων δίνοντας τεχνικές συμβουλές και παραχωρώντας προς έκθεση 
αριθμό αρχαιοτήτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.151, ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 23 Σεπτεμβρίου 2009, σε σχέση με την ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο Συμβούλιο Υπουργών Γεωργίας που πραγματοποιήθηκε το Νοέμβριο του 
2008, καθορίστηκαν έξι νέες προκλήσεις για την Κοινή Αγροτική Πολιτική (ΚΑΠ), μία 
από τις οποίες αφορά το θέμα των κλιματικών αλλαγών. Για το σκοπό αυτό, το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, πραγματοποίησε 
πρόσφατα σχετική ημερίδα σε σχέση με τις επιπτώσεις των κλιματικών αλλαγών στη 
γεωργία και τα μέτρα προσαρμογής. Από τα απορρέοντα της ημερίδας διαπιστώθηκε 
η ανάγκη για διεξαγωγή σχετικής μελέτης σε θέματα προσαρμογής της κυπριακής 
γεωργίας στις κλιματικές αλλαγές, έτσι ώστε τα αποτελέσματα που θα προκύψουν να 
χρησιμοποιηθούν ως εργαλεία για χάραξη της αγροτικής πολιτικής και λήψη διάφορων 
μέτρων για τα επόμενα χρόνια. 

 Πληροφορείστε επίσης ότι η Υπηρεσία Περιβάλλοντος του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος προχώρησε στην ετοιμασία Εθνικού 
Σχεδίου ∆ράσης (ΕΣ∆) για την καταπολέμηση της απερήμωσης, με στόχο την 
πρόληψη, διαχείριση και έλεγχο του φαινομένου της απερήμωσης, καθώς και τον 
περιορισμό των συνεπειών της ξηρασίας. Στο ΕΣ∆ προσδιορίζονται μεταξύ άλλων οι 
απειλούμενες περιοχές, καταγράφονται οι γενικοί και ειδικοί στόχοι της στρατηγικής 
και πολιτικής, καθώς και τα μέτρα πρόληψης και αντιμετώπισης της απερήμωσης. Το 
ΕΣ∆ θα συμβάλει στη λήψη αποφάσεων και εφαρμογή μέτρων και δράσεων για την 
καταπολέμηση του φαινομένου της απερήμωσης. 

 Όσον αφορά την καθιέρωση αποτελεσματικότερων συστημάτων άρδευσης, 
σημειώνεται ότι το θέμα αυτό αποτελούσε ανέκαθεν προτεραιότητα για το Τμήμα 
Γεωργίας και του Υπουργείου γενικότερα, λόγω της λειψυδρίας που μαστίζει τον τόπο 
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μας. Η Κύπρος συγκαταλέγεται μεταξύ των πρωτοπόρων χωρών ως προς το θέμα 
της χρήσης των βελτιωμένων συστημάτων άρδευσης. Εκτιμάται ότι το 95% περίπου 
των αρδευόμενων γεωργικών εκμεταλλεύσεων χρησιμοποιούν βελτιωμένα συστήματα 
άρδευσης, τα οποία συμβάλλουν σε μεγάλο βαθμό στην αποδοτικότερη άρδευση των 
φυτειών εξοικονομώντας ταυτόχρονα τεράστιες ποσότητες νερού. 

 Αναφορικά με τη διατήρηση και περαιτέρω ανάπτυξη φυλογενετικών πόρων 
από τους αγρότες και κηπουρούς, καθώς και από τα μικρά και μεσαία φυτώρια, στο 
Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 έχουν περιληφθεί τα ακόλουθα μέτρα: 

1.   ∆ιάσωση παραδοσιακών φυλών ζώων που κινδυνεύουν με εξαφάνιση. 

2.    ∆ιάσωση   παραδοσιακών   ποικιλιών   της   αμπέλου   που   κινδυνεύουν   με 
εξαφάνιση. 

3.     ∆ιατήρηση   της   φυσικής   αξίας   του   γεωργικού   περιβάλλοντος   και   του 
παραδοσιακού τοπίου με έμφαση στις μειονεκτικές περιοχές. 

 Οι εισηγήσεις της Ε.Ε. σε σχέση με ένα νέο ορισμό ορεινών, νησιώτικων και 
άλλων περιοχών με φυσικά μειονεκτήματα, μελετώνται, και όταν ολοκληρωθεί η 
διαδικασία της μελέτης θα υποβληθούν, στην Ε.Ε. οι θέσεις της Κύπρου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.198, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 23 Σεπτεμβρίου 2009, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση 
του βουλευτή κ. Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για τον υπολογισμό της αξίας ενός δέντρου για σκοπούς αποζημίωσης ή 
απαλλοτρίωσης, το Τμήμα ∆ασών ακολουθεί επίσημο πίνακα, ο οποίος ετοιμάστηκε 
με βάση διεθνώς αποδεκτές μεθόδους. Η αξία αυτή λαμβάνεται υπόψη όταν πρόκειται 
να επιβληθεί ποινή στις περιπτώσεις που το δέντρο δεν είναι ιδιοκτησία του 
παρανομούντος, για σκοπούς αποζημίωσης του ιδιοκτήτη. Στις περισσότερες 
περιπτώσεις οι παρανομούντες είναι και οι ιδιοκτήτες των δέντρων, οπότε η ποινή 
που επιβάλλεται αφορά τη μη εξασφάλιση άδειας εκκοπής. 

 Σύμφωνα με τον περί ∆ασών Νόμο, ο ∆ιευθυντής του Τμήματος ∆ασών έχει το 
δικαίωμα να συμβιβάζει αδικήματα όπως αυτό της εκκοπής δέντρων χωρίς άδεια. 
Στην επιβολή της ποινής, ο ∆ιευθυντής λαμβάνει υπόψη διάφορους παράγοντες, 
όπως τη σημασία του δέντρου, την ύπαρξη πρόθεσης, αλλά κυρίως το ύψος των 
ποινών που κατά καιρούς επιβάλλουν τα δικαστήρια της ∆ημοκρατίας σε παρόμοιες 
περιπτώσεις που παραπέμπονται κοντά τους. 

 Επισυνάπτεται κατάλογος για όλα τα αδικήματα που αφορούν παράνομες 
εκκοπές δέντρων κατά την περίοδο 2007-2009, για ενημέρωση σας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση:    Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.       
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.211, ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.211 και ημερομηνία 14 Σεπτεμβρίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 24 
Σεπτεμβρίου 2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με το υφιστάμενο νομικό πλαίσιο, οι αρμοδιότητες που αφορούν ή σχετίζονται 
με τη διαχείριση των υδάτινων πόρων της Κύπρου ασκούνται από διάφορους φορείς 
όπως το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, τους Επάρχους και το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως και ρυθμίζονται από πέραν των 14 διαφορετικών Νόμων. Το γεγονός αυτό 
δυσχεραίνει την παρακολούθηση και τον έλεγχο των υδάτινων πόρων, καθώς και την 
ολοκληρωμένη και λεπτομερή ρύθμιση της ανάπτυξης και διαχείρισής τους, 
προκαλώντας σοβαρά προβλήματα.  Ο κατακερματισμός ευθυνών και εξουσιών δεν 
μπορεί παρά να οδηγεί σε σπατάλη και αποσπασματική αντιμετώπιση των 
προβλημάτων. 

 Η ανάγκη για την αναθεώρηση του θεσμικού πλαισίου διαπιστώθηκε πολύ 
νωρίς στη ζωή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Το θέμα όμως δεν προωθήθηκε και μετά 
την τουρκική εισβολή, η θεσμική αναμόρφωση του υδατικού τομέα ουσιαστικά 
παραμερίστηκε, παρά τις κάποιες προσπάθειες που έγιναν κατά καιρούς. 

 Μόλις ανέλαβε τη διακυβέρνηση του τόπου αυτή η Κυβέρνηση, έθεσε το θέμα 
της δημιουργίας ενιαίου θεσμικού πλαισίου, στοχεύοντας στη σωστή και 
ορθολογιστική διαχείριση των υδάτινων πόρων. Στόχος μας είναι η δημιουργία ενός 
Ενιαίου Φορέα Υδάτινου Πλούτου, ο οποίος ακριβώς θα επιλύσει όλα αυτά τα 
προβλήματα που έχω αναφέρει πιο πάνω. 

 Το θέμα αυτό λόγω των νομικών κωλυμάτων που έχουν παρατηρηθεί ως προς 
τη δημιουργία μιας Ανεξάρτητης Αρχής Υδάτων, το χειριζόμαστε με ιδιαίτερη 
προσοχή, σοβαρότητα και υπευθυνότητα, έτσι ώστε να ξεπεράσουμε τα όποια νομικά 
προβλήματα. Σύντομα, θα καταθέσουμε στο Υπουργικό Συμβούλιο ολοκληρωμένη 
πρόταση που θα στοχεύει στην ορθολογιστική διαχείριση των Υδάτινων Πόρων, 
πιστεύοντας ότι το χρονίζον αυτό πρόβλημα θα επιλυθεί οριστικά. 

 Αντίγραφα των γνωματεύσεων της Νομικής Υπηρεσίας σχετικά με το θέμα της 
δημιουργίας Ανεξάρτητου Φορέα Υδάτων με ημερομηνίες 24 Ιουνίου 2008, 12 Ιουνίου 
2003 και 5 Μαρτίου 2001, επισυνάπτονται. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση:    Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.212, ημερομηνίας 15 
Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.212 και 
ημερομηνία 25 Σεπτεμβρίου, 2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
ότι για τη βελτίωση της Λεωφόρου Φανερωμένης στη Λάρνακα περιλαμβάνεται ήδη 
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πρόνοια στον Προϋπολογισμό του 2010 ποσού ύψους €50.000. Στο Επεξηγηματικό 
Υπόμνημα στη σελίδα 316 αναφέρεται ότι έχει ολοκληρωθεί ήδη η σχεδίαση του 
Ρυθμιστικού Σχεδίου από το ∆ήμο Λάρνακας και μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους 
θα είναι έτοιμα και τα κατασκευαστικά σχέδια. Το έργο είναι πολεοδομικό και θα 
γίνεται τόσο με κυβερνητική συνεισφορά (4/5) όσο και με τοπική συνεισφορά (1/5). 

2. Όσον αφορά το ερώτημα σας για την οικονομική συμφωνία με τη Μητρόπολη 
Κιτίου και τη Μονή Αγίου Γεωργίου σας πληροφορώ ότι πρέπει να ζητήσετε 
ενημέρωση από το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών λόγω 
αρμοδιότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.214, ημερομηνίας 15 
Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

«Ερώτηση αναφορικά με πλασματικές υπερωρίες στον ευρύτερο δημόσιο τομέα και 
για υπέρογκα ποσά που καταβάλλονται γι’ αυτές 

Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.04.214 και ημερομηνία 24 
Σεπτεμβρίου, 2009 για το πιο πάνω θέμα και σας διαβιβάζω τη σχετική απάντηση. 

Ο θεσμός των υπερωριών έχει απασχολήσει και εξακολουθεί ν' απασχολεί 
διαχρονικά τόσο το αρμόδιο Υπουργείο των Οικονομικών όσο και τα επί μέρους 
Υπουργεία. Η συστηματική παρακολούθηση και αναθεώρηση, όποτε χρειάζεται, του 
θεσμού και των σχετικών διαδικασιών που βρίσκονται σε ισχύ είναι πάντοτε στις 
προτεραιότητες του Υπουργείου Οικονομικών, δεδομένης της συνεχούς διόγκωσης της 
συνολικής δαπάνης που προκύπτει σε ετήσια βάση για υπερωριακή απασχόληση των 
μηνιαίων και ωρομισθίων υπαλλήλων του δημοσίου, η οποία φθάνει σε ανησυχητικά 
επίπεδα και επιβαρύνει σημαντικά τα δημόσια οικονομικά. 

2. Στα πιο πάνω πλαίσια, το Υπουργείο Οικονομικών έχει, κατά καιρούς, 
υποβάλει Προτάσεις στο Υπουργικό Συμβούλιο για σκοπούς εξορθολογισμού του 
θεσμού, μεταξύ των οποίων και την εισαγωγή τέτοιων διαδικασιών ελέγχου που να 
διασφαλίζουν την αποτροπή από την αχρείαστη ανάθεση υπερωριακής απασχόλησης, 
καθώς και την έγκριση υπερωριακής αποζημίωσης για μη επιβεβαιωμένες υπερωρίες. 

3. Συγκεκριμένα, το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφαση του με αρ. 55.092 και 
ημερομηνία 12/2/2002, ενέκρινε τη σύσταση ειδικής τριμελούς επιτροπής για μελέτη και 
έγκριση των υπερωριών που κρίνεται αναγκαίο ότι χρειάζεται το κάθε 
Υπουργείο/Τμήμα/Ανεξάρτητο Γραφείο. Η σύνθεση της εν λόγω Επιτροπής είναι σε 
υψηλόβαθμο επίπεδο, και σ' αυτή συμμετέχει ως μέλος και ο εκάστοτε προϊστάμενος 
του λογιστηρίου του κάθε Υπουργείου, ώστε να διασφαλίζεται τόσο η ανεξαρτησία της 
Επιτροπής κατά τη λήψη των Αποφάσεων όσο και να αξιοποιείται η τεχνογνωσία σε 
θέματα διαδικασιών των λειτουργών του Γενικού Λογιστηρίου. 

4. Η ειδική αυτή Επιτροπή εξετάζει όσα αιτήματα υποβάλλονται εμπρόθεσμα από 
τη ∆ιοίκηση και τα Τμήματα των Υπουργείων. Για όσα αιτήματα υποβάλλονται 
εκπρόθεσμα,    δηλαδή    γι' αυτά    για   τα   οποία   έχει ήδη εκτελεστεί η εργασία και 
υποβάλλονται για καλυπτική έγκριση, η Επιτροπή δηλώνει αναρμόδια να τα εξετάσει 
εφόσον, σύμφωνα με τους όρους εντολής της, εξετάζει και αποφαίνεται για αιτήματα 
που υποβάλλονται για έγκριση πριν την εκτέλεσή τους. Ως αποτέλεσμα, σε τέτοιες 
περιπτώσεις, επαφίεται στο ∆ιευθυντή του κάθε Τμήματος που ανάθεσε εργασία 
χωρίς την εξασφάλιση των αναγκαίων εγκρίσεων, υπό την ιδιότητα του ελέγχοντα 
λειτουργού, ν' αναλάβει προσωπικά την ευθύνη και να εξουσιοδοτήσει την πληρωμή 
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των δεδουλευμένων υπερωριών του προσωπικού του. 

5. Μετά από σχετικό Σημείωμα του Υπουργείου Οικονομικών με ημερομηνία 
27/7/2004, το Υπουργικό Συμβούλιο ενημερώθηκε για την κατάσταση που επικρατεί 
σε σχέση με τις υπερωρίες στον κρατικό τομέα και προέβηκε σε αριθμό διαπιστώσεων 
αναφορικά με τα προβλήματα που παρατηρούνται και που δημιουργούν την ανάγκη 
για υπερωριακή απασχόληση (όπως οι υποστελεχωμένες υπηρεσίες). Παράλληλα, με 
την Απόφαση του με αρ. 60.675 και ημερομηνία 30/7/2009, αποφάσισε τη σύσταση 
ομάδας εργασίας από εκπροσώπους του Γενικού Λογιστηρίου, του Εφόρου 
Εσωτερικού Ελέγχου και του Γραφείου Προγραμματισμού, με όρους εντολής την 
παράθεση στατιστικών στοιχείων για τα τελευταία πέντε χρόνια και την ετοιμασία 
έκθεσης, στην οποία ν' αναφέρονται οι λόγοι για τους οποίους διενεργήθηκαν τόσες 
δαπάνες για υπερωρίες, η διαδικασία σχεδιασμού και προγραμματισμού της εργασίας 
του προσωπικού στο κανονικό ωράριο, η μεθοδολογία για διαπίστωση της ανάγκης για 
υπερωριακή εργασία, το κατά πόσο υπάρχουν κατάλληλα συστήματα καταγραφής και 
ελέγχου των υπερωριών, καθώς και συγκεκριμένες εισηγήσεις αναφορικά με τον τρόπο 
δράσης, ώστε να υπάρξει δραστική μείωση των δαπανών για κάθε είδους υπερωρία. 

6. Το Υπουργείο Οικονομικών, αφού υιοθέτησε πλήρως τα πορίσματα και τις 
εισηγήσεις που προτάθηκαν από την προαναφερόμενη ομάδα εργασίας, υπέβαλε 
Πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο με ημερομηνία 18/8/2005, με την οποία ζητούσε 
απ' αυτό την υιοθέτηση των εισηγήσεων της ομάδας εργασίας αναφορικά με την 
υπερωριακή απασχόληση στη δημόσια υπηρεσία και την εξουσιοδότηση του 
Υπουργού Οικονομικών να ενημερώσει αφενός τα Υπουργεία και τα Τμήματα για 
διάφορες αλλαγές στις διαδικασίες έγκρισης και πληρωμής των υπερωριών και να 
προβεί αφετέρου στις αναγκαίες ενέργειες για υλοποίησή τους. 

7. Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφασή του με αρ.63.418 και ημερομηνία 
23/2/2006, υιοθέτησε τις εισηγήσεις της ομάδας εργασίας και έδωσε την αιτούμενη 
εξουσιοδότηση στον Υπουργό Οικονομικών για τα περαιτέρω. 

 Ουσιαστικά, οι βασικές εισηγήσεις της ομάδας εργασίας συνίσταντο στα 
ακόλουθα: 

> Στη θεσμοθέτηση ενός κεντρικού συστήματος ελέγχου των υπερωριών στον 
κρατικό τομέα, με τη σύσταση από το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Οικονομικών μιας Ειδικής Ομάδας Ελέγχου Υπερωριών, με μέλη λειτουργούς 
του Υπουργείου Οικονομικών ή/και του Γενικού Λογιστηρίου ή/και του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού ή/και άλλου Τμήματος, με 
σκοπό την εξέταση των περιπτώσεων όπου παρουσιάζονται υπερβάσεις στα 
εγκριμένα κονδύλια υπερωριών, καθώς και τη μελέτη αιτημάτων για την 
εισαγωγή νέων θεσμών υπερωριακής απασχόλησης, για τους οποίους δεν είχε 
γίνει πρόνοια στον κρατικό Προϋπολογισμό. 

> Στον έλεγχο όλων των μορφών υπερωριακής απασχόλησης, 
περιλαμβανομένων των συστημάτων βάρδιας, επιφυλακής και αναμονής και 
κλήσεων, με στόχο την παράθεση των όποιων ευρημάτων στους 
προϊσταμένους των Τμημάτων για τη λήψη  διορθωτικών μέτρων και την 
ενημέρωση του Υπουργικού Συμβουλίου για τις περιπτώσεις που η Ομάδα θα 
θεωρεί σοβαρές. 

> Στην αποζημίωση ποσοστού 50% της υπερωριακής απασχόλησης, με την 
παραχώρηση ελεύθερου χρόνου αντί εξ ολοκλήρου χρηματικά, στη μεγαλύτερη 
κατά το δυνατό εφαρμογή συστημάτων βάρδιας εκεί όπου η εργασία ή η 
υπηρεσία που παρέχεται πρέπει να είναι συνεχής και αδιάλειπτη και στην 
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εφαρμογή ειδικών ωραρίων για εργασίες που εκτελούνται ακανόνιστα στο 
χρόνο, όπως είναι η επίβλεψη εκτέλεσης έργων που έχουν ανατεθεί σε 
εργολάβους. 

> Στις περιπτώσεις απασχόλησης υψηλόμισθου προσωπικού για εκτέλεση 
καθηκόντων που μπορούν να εκτελεστούν και από προσωπικό χαμηλότερων 
μισθοδοτικών κλιμάκων, το εν λόγω υψηλόμισθο προσωπικό ν' αποζημιώνεται 
μ' ένα κατ' αποκοπή ποσό βασισμένο στη μισθοδοσία της κατώτερης δυνατής 
θέσης, ανεξάρτητα από την κλίμακα της θέσης που κατέχει, με εξαίρεση 
κάποιες περιπτώσεις για τις οποίες έχουν συμφωνηθεί ειδικές ρυθμίσεις (όπως 
το ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό που εργάζεται με το σύστημα αναμονής 
και κλήσεων). 

8. Πέρα από τα προαναφερόμενα μέτρα, το Υπουργικό Συμβούλιο, κατά καιρούς, 
έλαβε και άλλες αποφάσεις σε σχέση, μεταξύ άλλων, με το θεσμό των υπερωριών, 
όπως με την Απόφαση με αρ. 65.341 και ημερομηνία 18/4/2007, με την οποία 
αποφάσισε, μεταξύ άλλων, την παγοποίηση των πιστώσεων για αποζημίωση για 
απασχόληση πέραν των συνήθων ωρών εργασίας, τόσο για τους κρατικούς 
υπαλλήλους όσο και για τους ωρομίσθιους για την περίοδο των ετών 2008 - 2010 στα 
επίπεδα των πιστώσεων του έτους 2007. 

9. Επιπλέον, στους περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Απολαβές, Επιδόματα και άλλα 
Οικονομικά Ωφελήματα των ∆ημοσίων Υπαλλήλων) Κανονισμούς του 1995 (Κ.∆.Π. 
175/95) (Παράρτημα 5) , περιλαμβάνεται ειδικός Κανονισμός (αρ. 47-(1)) που προνοεί 
ότι «η απασχόληση υπαλλήλων πέρα από τις συνήθεις ώρες εργασίας τους γίνεται, 
κατά κανόνα, με την εκ των προτέρων έγκριση του οικείου Γενικού ∆ιευθυντή ή 
προϊσταμένου Ανεξάρτητου Γραφείου ή Υπηρεσίας. Η έγκριση παρέχεται σύμφωνα με 
κριτήρια και προϋποθέσεις που καθορίζει ο Υπουργός Οικονομικών.» Παράλληλα, στις 
Λογιστικές και ∆ημοσιονομικές Οδηγίες περιλαμβάνεται η οδηγία με αρ. 132 
(Παράρτημα 6), η οποία αναφέρει επί λέξει: «Υπουργεία, Ανεξάρτητες Υπηρεσίες και 
Τμήματα που εγκρίνουν την υπερωριακή εργασία πρέπει να επισυνάπτουν στην 
κατάσταση πληρωμής βεβαίωση ότι οι υπερωρίες είναι ορθές και ότι η υπερωριακή 
εργασία ήταν αναγκαία και δεόντως εξουσιοδοτημένη.» 

10. Καταληκτικά, απ' όσα αναφέρονται πιο πάνω, εξάγεται το συμπέρασμα ότι τα 
συστήματα και οι διαδικασίες για την εκ των προτέρων έγκριση, ανάθεση και 
ορθολογική διαχείριση των εγκριμένων υπερωριών υπάρχουν και, με βάση τις 
εγκυκλίους, θα πρέπει να εφαρμόζονται. Το πρόβλημα μη τήρησης των ισχυουσών 
οδηγιών και εφαρμογής των εγκυκλίων, με αποτέλεσμα να παρατηρείται το φαινόμενο 
των πλασματικών υπερωριών, εντοπίζεται σε δύο επίπεδα: 

(α) Στο επίπεδο των ελεγχόντων λειτουργών των Τμημάτων, λειτουργοί των 
οποίων αποζημιώνονται για υπερωριακή εργασία, οι οποίοι απλά διαβιβάζουν 
στην Ειδική Τριμελή Επιτροπή Υπερωριών κάθε Υπουργείου αιτήματα των 
επαρχιακών τους γραφείων για υπερβολικό αριθμό ωρών υπερωριακής 
απασχόλησης για εκ των προτέρων έγκριση, χωρίς οι ίδιοι να προβαίνουν σε 
ορθολογική αξιολόγηση του κάθε αιτήματος και να ζητούν τις αναγκαίες 
εξηγήσεις και διευκρινήσεις από τους προϊστάμενους  των  επαρχιακών  τους  
γραφείων.   Αυτό  έχει   ως  αποτέλεσμα  να μετακυλίεται το βάρος της 
ενδελεχούς εξέτασης (scrutiny) του κάθε αιτήματος στην Ειδική Τριμελή 
Επιτροπή, τα μέλη της οποίας δεν είναι σε θέση να γνωρίζουν με λεπτομέρεια 
τις ιδιαιτερότητες του κάθε έργου, ώστε να προεγκρίνουν πάντα τον απόλυτα 
αναγκαίο αριθμό ωρών υπερωριακής απασχόλησης, με αποτέλεσμα συχνά να 
εγκρίνουν αριθμό ωρών πέραν του απαραίτητου, ή και να απορρίπτουν μεγάλο 
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μέρος των αιτούμενων ωρών, ώστε το έργο να μη μπορεί να ολοκληρωθεί με 
τις εγκριθείσες ώρες και να προκύπτει ανάγκη για υποβολή συμπληρωματικού 
αιτήματος με όλο το συνεπαγόμενο διοικητικό κόστος εξέτασης, έγκρισης και 
εκτέλεσης. 

(β) Στο επίπεδο των υπευθύνων για την εκτέλεση έργων στα επαρχιακά γραφεία, 
μερικοί από τους οποίους τυγχάνει: (i) να μην υποβάλλουν όλα τα αιτήματά τους 
για εκ των προτέρων έγκριση και να μην υπάρχει η δυνατότητα καλυπτικής 
έγκρισης εκ των υστέρων από την Επιτροπή Υπερωριών για εκτελεσθείσα 
εργασία με υπερωριακή απασχόληση, (ii) να μη φροντίζουν σχολαστικά για την 
τήρηση μητρώων καταγραφής της ώρας προσέλευσης και αποχώρησης του 
προσωπικού, με αποτέλεσμα να χάνουν τον πλήρη έλεγχο και να μην είναι σε 
θέση να επιβεβαιώσουν την παρουσία του κάθε μέλους της ομάδας τους στο 
κάθε έργο, σύμφωνα με τις ώρες παρουσίας που καταγράφονται στα μητρώα, 
με αποτέλεσμα να πιστοποιούν υπερωρίες που ενδεχόμενα να μην έγιναν, οι 
οποίες καταλήγουν στα λογιστήρια για πληρωμή, (iii) να μην προγραμματίζουν 
επαρκώς την κάθε εργασία προς εκτέλεση, την οποία και να μην ελέγχουν 
ικανοποιητικά κατά την εκτέλεσή της, με αποτέλεσμα να γίνεται χρήση 
σημαντικά μεγαλύτερου αριθμού ωρών υπερωριακής απασχόλησης απ' ότι 
χρειάζεται το κάθε έργο, με όποιο χρηματικό κόστος αυτό συνεπάγεται, και (iv) 
να θεωρούν ότι από τη στιγμή που έχουν έγκριση της Επιτροπής για 
συγκεκριμένο αριθμό υπερωριών που, έστω κι αν μέρος αυτών δε θα χρειαστεί 
τη συγκεκριμένη χρονική περίοδο, καταγράφεται ως δεδουλευμένος χρόνος, 
ώστε να μη χαθεί και ν’ αποτελέσει προηγούμενο για μείωση των υπό έγκριση 
υπερωριών της επόμενης περιόδου για το ίδιο έργο, με το σκεπτικό ότι δεν 
χρειάζονται όσες υπερωρίες ζητούνται. 

11. Το Υπουργείο Οικονομικών προτίθεται να εκδώσει νέα εγκύκλιο προς όλους 
τους ελέγχοντες λειτουργούς, με την οποία να τους πληροφορεί ότι (α) τα όποια 
κρούσματα κακοδιαχείρισης αναφορικά με υπερωρίες θα πρέπει να παταχθούν, οπότε 
και οι ίδιοι θα πρέπει να δώσουν οδηγίες για αυστηρή τήρηση των θεσμοθετημένων 
διαδικασιών, καθότι σε αντίθετη περίπτωση θα αποδίδονται στους ίδιους ευθύνες και 
ότι (β) η Ειδική Ομάδα Ελέγχου Υπερωριών, σε συνεργασία με την Υπηρεσία 
Εσωτερικού Ελέγχου, θα πραγματοποιεί αιφνιδιαστικούς ελέγχους (surprise checks) σε 
διάφορους χώρους όπου εφαρμόζεται ο θεσμός της υπερωριακής απασχόλησης, για 
να διαπιστώνει κατά πόσο τα μητρώα τήρησης υπερωριών τηρούνται κανονικά, να 
βεβαιώνει τη φυσική παρουσία του προσωπικού για τις ώρες που δηλώνονται ότι αυτό 
βρίσκεται στο χώρο εργασίας, ν' αξιολογεί κατά πόσο απαιτείται η υπερωριακή 
απασχόληση σε συνάρτηση με την παραγωγικότητα στο κανονικό ωράριο εργασίας και 
να κάνει εισηγήσεις και υποδείξεις στους επί τόπου υπευθύνους για βελτίωση της όλης 
κατάστασης. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινήσεις που τυχόν 
χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.215 και 23.06.009.04.330, 

ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009 και 6 Οκτωβρίου 2009, αντίστοιχα, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αρ. Φακ. Ερ.23.06.009.04.215 και Φακ. 
Ερ. 23.06.009.04.330 και ημερομηνίες 25 Σεπτεμβρίου 2009 και 8 Οκτωβρίου 2009, 
αντίστοιχα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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2. Κατά την ετοιμασία του Προϋπολογισμού -πέραν του Προγράμματος 
∆ιακυβέρνησης του Προέδρου της ∆ημοκρατίας- λαμβάνονται επίσης υπόψη τόσο οι 
δεσμεύσεις μας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση όσο και οι πρόνοιες του Εθνικού Σχεδίου 
για τη Στρατηγική της Λισαβόνας καθώς και οι οικονομικές ή άλλες δυνατότητες του 
κράτους. Με βάση τις παραμέτρους αυτές γίνεται η κατάλληλη ανακατανομή των 
δαπανών για υλοποίηση των προτεραιοτήτων της Κυβέρνησης. 

3. Για τους συγκεκριμένους τομείς που αναφέρεστε σας πληροφορώ ότι 
υπάρχουν σε όλα σχεδόν τα Υπουργεία πρόνοιες για επενδύσεις υποδομής, πράσινη 
ενέργεια, έρευνα και τεχνολογία. 

4. Στον πίνακα που επισυνάπτεται έγινε προσπάθεια για καταγραφή όλων σχεδόν 
των πληροφοριών που ζητήσατε. Οι δαπάνες που παρουσιάζονται για έρευνα και 
τεχνολογία δεν περιλαμβάνουν τις έρευνες που πραγματοποιούν τα ανώτατα κρατικά 
ιδρύματα.  

5. Όσον αφορά τις δαπάνες για σκοπούς έρευνας και ανάπτυξης σε σχέση με τις 
χώρες της Ευρωζώνης αυτές παρουσιάζονται στον Πίνακα 2. Σημειώνεται ότι για τον 
υπολογισμό των δαπανών για έρευνα υπάρχει συγκεκριμένη μεθοδολογία η οποία 
εφαρμόζεται από τη Στατιστική Υπηρεσία.» 

Σημείωση:    Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.    
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.225, 
ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.04.225 και 
ημερομηνία 25 Σεπτεμβρίου, 2009, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Όλα τα αδειούχα κέντρα αναψυχής, συμπεριλαμβανομένων των 
μουσικοχορευτικών κέντρων, επιθεωρούνται κάθε χρόνο από απόψεως 
πυρασφάλειας από την Πυροσβεστική Υπηρεσία, για σκοπούς έκδοσης 
Πιστοποιητικού Καταλληλότητας. Το 2008 επιθεωρήθηκαν 1293 κέντρα 
αναψυχής σε παγκύπρια βάση. Επιπρόσθετα, γίνονται απρόοπτες 
επιθεωρήσεις σε κέντρα αναψυχής κατά την ώρα της λειτουργίας τους σε τακτά 
χρονικά διαστήματα. 

(β) Τα 2008 είχαν γίνει απρόοπτες επιθεωρήσεις σε 367 υποστατικά και είχαν 
καταγγελθεί 15 ιδιοκτήτες κέντρων αναψυχής. Από την 1.1.2009 μέχρι σήμερα 
έχουν επιθεωρηθεί απρόοπτα 199 υποστατικά και έχουν καταγγελθεί 6 
ιδιοκτήτες κέντρων αναψυχής. 

(γ) Όσον αφορά τον έλεγχο για τον αριθμό των ατόμων που εισέρχονται στα 
μουσικοχορευτικά κέντρα, σύμφωνα με την υφιστάμενη Νομοθεσία, το 
Πιστοποιητικό Καταλληλότητας που εκδίδεται κάθε χρόνο για τη λειτουργία των 
Κέντρων Αναψυχής καθορίζει και το μέγιστο αριθμό θαμώνων σύμφωνα με το 
χώρο του. Στις απρόοπτες επιθεωρήσεις είναι πολύ δύσκολο να γίνει 
καταμέτρηση των θαμώνων αφού οι ιδιοκτήτες των υποστατικών δεν τηρούν 
κατάλογο εισερχομένων. Εν πάση περιπτώσει, την αποκλειστική ευθύνη για 
τον αριθμό θαμώνων που εισέρχονται σε κάθε υποστατικό την έχει ο κατά νόμο 
υπεύθυνος του υποστατικού. 



 41

(δ) Το 2008 είχαν καταγγελθεί 2 κέντρα αναψυχής τα οποία είχαν περισσότερα 
άτομα σε σχέση με τον αριθμό που εγκρίνεται από την Πυροσβεστική 
Υπηρεσία. 

(ε) Η διαδικασία λήψης οποιωνδήποτε μέτρων εναντίον των παρανομούντων σε 
θέματα χωρητικότητας δεν είναι ξεκάθαρη ακόμη, καθώς στις 9.12.2008 το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο στην Πολιτική Έφεση 256/2007, επικύρωσε την 
πρωτόδικη απόφαση του Επαρχιακού ∆ικαστηρίου Λευκωσίας βάσει της 
οποίας οι πρόνοιες των σχετικών Κανονισμών Περί Κέντρων Αναψυχής δε 
χορηγούν στον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού την εξουσία να διώκει τους 
κατά νόμο υπεύθυνους των Κέντρων Αναψυχής για παραβίαση των οδηγιών 
της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, αφού η παραβίαση των οδηγιών αυτών βάσει 
των πιο πάνω Κανονισμών, δε συνιστά ποινικό αδίκημα. 

2. Σημειώνεται ότι έχει ετοιμαστεί προσχέδιο Νομοσχεδίου «Ο περί 
Πυροπροστασίας Νόμος» από την Πυροσβεστική Υπηρεσία, το οποίο στάληκε στο 
Υπουργείο Εσωτερικών το 2003. Το Υπουργείο Εσωτερικών ανέθεσε στο ΕΤΕΚ την 
ετοιμασία του Νομοθετικού πλαισίου για την Πυροπροστασία και έχει ήδη καθοριστεί 
Επιτροπή από το ΕΤΕΚ στις 18.9.2009, η οποία άρχισε εργασίες που αναμένεται να 
ολοκληρωθούν σε 15 μήνες περίπου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.234, ημερομηνίας 
17 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 29/9/2009 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας διενεργεί περίπου 700 επιθεωρήσεις ετησίως 
σε πλοία που φέρουν την κυπριακή σημαία. 

 Αναλυτικότερα στοιχεία για τα τελευταία 4 χρόνια: 

ΕΤΟΣ ΕΠΙΘΕΩΡΗΣΕΙΣ 

2006 783 

2007 784 

2008 637 

2009 439 (μέχρι τέλος Σεπτεμβρίου) 

(β) Κατά τις επιθεωρήσεις που διενεργεί το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας σε πλοία 
που φέρουν την κυπριακή σημαία πιστοποιούνται κατά μέσο όρο περίπου 750 
ελλείψεις/παραβάσεις ετησίως. Στον Πίνακα 1 (Συνημμένο 1) φαίνεται ο 
συνολικός αριθμός των ελλείψεων/παραβάσεων που έχουν πιστοποιηθεί από 
το 2006 μέχρι και τις 30 Σεπτεμβρίου 2009. 

(γ) Όπως φαίνεται στον Πίνακα 1 (Συνημμένο 1) οι περισσότερες ελλείψεις 
παρατηρούνται σε θέματα που αφορούν τα μέτρα πυρασφάλειας που 
εφαρμόζονται στα πλοία με ποσοστό 14% και ακολουθούν οι ελλείψεις σχετικά 
με την εκπαίδευση, πιστοποίηση και τήρηση φυλακών από ναυτικούς και τα 
πιστοποιητικά και έγγραφα πλοίου με ποσοστό 10%. 

 Στον πίνακα 2 (Συνημμένο 2) φαίνεται το ποσοστό των δέκα πρώτων 
ελλείψεων που πιστοποιούνται κατά κύριο λόγο στις επιθεωρήσεις που 
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διενεργούνται από το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας σε πλοία που φέρουν την 
κυπριακή σημαία.» 

Σημείωση:    Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.    
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2009 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.240, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σχετικά με το πιο πάνω θέμα σάς πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο αριθμός των περιβαλλοντικών ελέγχων που έχουν γίνει από το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μέσα 
στα πλαίσια της εφαρμογής των περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
Νόμων του 2002 μέχρι 2009, σε διάφορες εγκαταστάσεις τα τελευταία τρία χρόνια, 
παρατίθεται στον πιο κάτω πίνακα. Στον ίδιο πίνακα σημειώνεται και ο αριθμός των 
κατηγορητηρίων, που έχουν προωθηθεί για διάφορες παραβάσεις των πιο πάνω 
Νόμων. 

Περιβαλλοντικοί Έλεγχοι  Έτη  

 2006 2007 2008 
Επιθεωρήσεις   384    342   342 

Μετρήσεις συγκέντρωσης εκπεμπόμενων ρύπων σε 
διάφορες εγκαταστάσεις 

    23    10    22 

Μετρήσεις συγκέντρωσης εκπεμπόμενων ρύπων σε 
μικρής  ισχύος κλιβάνους 

    79     24     22 

Κατηγορητήρια       -       4       7 

 Σημειώνεται ότι κάθε μέτρηση συγκέντρωσης εκπεμπόμενων ρύπων απαιτεί 
την απασχόληση τριών λειτουργών για 6-8 ώρες και ότι το προσωπικό του Κλάδου 
Ελέγχου Βιομηχανικής Ρύπανσης του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας αποτελείται 
από τον Προϊστάμενο του Κλάδου, μια Επιθεωρήτρια Εργασίας και 4 Λειτουργούς, εκ 
των οποίων ο ένας μόνο κατά το ήμισυ απασχολείται πάνω σε θέματα του Κλάδου 
αυτού. 

 Περισσότερες πληροφορίες σχετικά με τα πιο πάνω μπορείτε να βρείτε στις 
ετήσιες εκθέσεις του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων οι οποίες 
είναι καταχωρημένες στην ιστοσελίδα του Υπουργείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.249, ημερομηνίας 18 

Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α) Στις 27/05/2008 υποβλήθηκε η αίτηση με αρ. ΛΑΡ/00476/2008 για χορήγηση 
πολεοδομικής άδειας για πρατήριο πετρελαιοειδών, στη Χοιροκοιτία. 

(β) Η Πολεοδομική Αρχή (Επαρχιακός Λειτουργός Λάρνακας Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως), αφού διαβουλεύτηκε με όλα τα εμπλεκόμενα 
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Τμήματα/Υπηρεσίες απέρριψε την αίτηση στις 10/11/2008. 

(γ) Οι αιτητές υπέβαλαν στις 9/01/2009 Ιεραρχική Προσφυγή με βάση το άρθρο 31 
του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, εναντίον της απόφασης της 
Πολεοδομικής Αρχής να αρνηθεί τη χορήγηση της αιτούμενης άδειας. 

(δ) Η αρμόδια Υπουργική Επιτροπή, δεν έχει αποφασίσει ακόμη αναφορικά με την 
Ιεραρχική Προσφυγή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.298, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αριθμό φακέλου 23.06.009.04.298, ημερομηνίας 22.10.2009, σχετικά 
με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι σύμφωνα με την ενημέρωση που έτυχα 
από την ΑΗΚ, οι εργασίες στον υποσταθμό της ΑΗΚ στην Τριμήκληνη έχουν αρχίσει και 
αναμένεται να ολοκληρωθούν το καλοκαίρι του 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.303, ημερομηνίας 6 

Οκτωβρίου 2009, των βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου και Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.303 και ημερομηνία 
12 Οκτωβρίου, 2009 και σας διαβιβάζω συνημμένα την απάντηση στην ερώτηση που 
υπέβαλαν οι αξιότιμοι Βουλευτές της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κος Γιαννάκης 
Ομήρου και κα Ρούλα Μαυρονικόλα:  

“1. Ετήσια αναθεώρηση του επιδόματος τέκνου, ώστε να επιτυγχάνεται η 
αναπλήρωση της αγοραστικής του δύναμης 

Σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία το επίδομα τέκνου αναπροσαρμόζεται την 1" 
Ιανουαρίου κάθε χρόνου κατά το ποσοστό αύξησης του μέσου όρου του δείκτη 
τιμών καταναλωτή κατά τον τελευταίο χρόνο σε σύγκριση με το μέσο όρο του 
δείκτη αυτού κατά τον αμέσως προηγούμενο χρόνο. Ως εκ τούτου, διασφαλίζεται 
η αναπλήρωση της αγοραστικής δύναμης του επιδόματος τέκνου. 

2. Παραχώρηση 13ου επιδόματος πολυτέκνων για το 2009 

Ο θεσμός του καθολικού επιδόματος τέκνου εφαρμόστηκε από την 1η 
Ιανουαρίου, 2003. Το ύψος του επιδόματος είναι ανάλογο του αριθμού τέκνων 
στην οικογένεια καθώς και του ύψους του οικογενειακού εισοδήματος. 

Η Παγκύπρια Οργάνωση Πολυτέκνων (Π.Ο.Π.) ζητά όπως καταβάλλεται στα 
μέλη της 13° επίδομα τέκνου, προβάλλοντας το επιχείρημα ότι αυτό 
καταβαλλόταν πριν καθιερωθεί ο θεσμός του καθολικού επιδόματος τέκνου 
από 1η Ιανουαρίου, 2003. 

Στον υπολογισμό του ύψους του νέου επιδόματος τέκνου για τις πολύτεκνες 
οικογένειες από το 2003 συμπεριλήφθηκε το ποσό που αναλογεί για το 13° 
επίδομα τέκνου και αναπροσάρμοσε το ύψος του μηνιαίου επιδόματος. 
Ακολούθως, επειδή η Π.Ο.Π., συνέχισε να υποβάλλει το αίτημα για 
παραχώρηση 13ου επιδόματος τέκνου, συμφωνήθηκε η παραχώρηση από 1η 

Ιανουαρίου, 2008, αύξησης του επιδόματος τέκνου που λαμβάνουν οι 
πολύτεκνες οικογένειες κατά 10%. Η αύξηση αυτή υπερκαλύπτει το αίτημα για 
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παραχώρηση του 13ου επιδόματος. 

3. Αύξηση της ειδικής χορηγίας για φοιτητές-παιδιά πολυτέκνων 

 Στις πολύτεκνες καθώς και στις τρίτεκνες οικογένειες παραχωρείται 
 επιπρόσθετη χορηγία ύψους €854,30 για κάθε τέκνο φοιτητή. 

4. Αύξηση του επιδόματος εθνοφρουρών που είναι παιδιά πολύτεκνων 
 οικογενειών 

 Το επίδομα εθνοφρουρών που είναι παιδιά πολύτεκνων οικογενειών αυξήθηκε 
κατά €17 το μήνα από τον Ιανουάριο 2008 και ακολούθως αναπροσαρμόζεται 
ετησίως με βάση τις αυξήσεις του ∆είκτη Τιμών Καταναλωτή. Συνεπώς το 
αίτημα αυτό έχει ήδη ικανοποιηθεί από το 2008. 

5. Βελτίωση της τιμολογιακής πολιτικής για το ηλεκτρικό ρεύμα, έτσι που να 
λαμβάνονται υπόψη οι αυξημένες ανάγκες της πολυμελούς οικογένειας 

Η τιμολογιακή πολιτική για την κατανάλωση ηλεκτρικού ρεύματος έχει 
προσαρμοστεί για τις περιπτώσεις οικογενειών με τρία εξαρτώμενα και άνω στη 
βάση εισοδηματικών κριτηρίων. Συγκεκριμένα, μειώνεται το ύψος της χρέωσης 
της κατανάλωσης ηλεκτρικού ρεύματος. 

6. Βελτίωση της νομοθεσίας για παραχώρηση χορηγίας για αγορά αυτοκινήτου 
και καθιέρωση δικαιώματος επαναδιεκδίκησης 

Στις πολύτεκνες οικογένειες που λαμβάνουν επίδομα τέκνου για τέσσερα τέκνα 
παραχωρείται από το 1999 εφάπαξ οικονομική βοήθεια για αγορά αυτοκινήτου 
ύψους μέχρι €3.418. Από την 1η Ιανουαρίου, 2008, σε οικογένειες που 
λαμβάνουν το πρόσθετο επίδομα τέκνου (οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα) 
το ύψος της εφάπαξ οικονομικής βοήθειας αυξάνεται στο ποσό των €5.126. Για 
το 2008 η οικονομική βοήθεια σε πολύτεκνους για αγορά αυτοκινήτου 
παραχωρήθηκε σε 561 δικαιούχους έναντι συνολικής δαπάνης €2.6 εκ. 
περίπου. 

Λαμβανομένου υπόψη της ουσιαστικής μείωσης των φόρων κατανάλωσης για 
μηχανοκίνητα οχήματα δεν δικαιολογείται η αύξηση της χορηγίας για αγορά 
αυτοκινήτου. Παράλληλα, λόγω των ανισοσκελειών που παρουσιάζονται στο 
ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών δεν συστήνεται η καθιέρωση δικαιώματος νέας 
αγοράς ανά εξαετία. 

7. Βελτίωση και διεύρυνση των κριτηρίων για απόκτηση στέγης 

Η Κυβέρνηση τον Ιούλιο του 2008 προχώρησε στην αναθεώρηση των 
κριτηρίων του ενιαίου Στεγαστικού σχεδίου διαφοροποιώντας τα οικονομικά 
κριτήρια και αυξάνοντας παράλληλα τις χορηγίες σημαντικά. Επίσης πολύ 
πρόσφατα το Υπουργείο Οικονομικών προχώρησε στην εισαγωγή νέου σχεδίου 
δανειοδότησης οικογενειών με χαμηλά εισοδήματα, με πολύ ευνοϊκούς όρους, 
όπως μηδενικό επιτόκιο τα πρώτα δύο χρόνια και χαμηλό επιτόκιο τα επόμενα. 

8. ∆ημιουργία ενιαίου φορέα με στόχο τη διαμόρφωση και υλοποίηση ενός 
ολοκληρωμένου προγράμματος δημογραφικής πολιτικής 

Έχει ήδη συμπεριληφθεί πρόνοια στον Προϋπολογισμό του 2010 κάτω από τις 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας για δημιουργία Εθνικού Φορέα 
∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
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Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.309, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.04.309 και ημερομηνία 
12.10.2009 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση με την οποία παρακαλείται ο 
αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς 
αντιμετωπίζει τα πιο κάτω αιτήματα του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου 
Λευκωσίας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Επίλυση των προβλημάτων ασφαλείας και πυρασφάλειας στη 
Βιομηχανική Περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς και στη Βιομηχανική Ζώνη 
Παλαιομετόχου. 

 Τα θέματα της ασφάλειας και της πυρασφάλειας εμπίπτουν στις αρμοδιότητες 
της Αστυνομίας και Πυροσβεστικής Υπηρεσίας αντίστοιχα. 

2. ∆ημιουργία βιολογικού σταθμού που να εξυπηρετεί τόσο τη Βιομηχανική 
Περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς όσο και τη Βιομηχανική Ζώνη Παλιομετόχου. 

 Η δημιουργία βιολογικού σταθμού στη Βιομηχανική Περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς 
είναι στους προγραμματισμούς του Υπουργείου μας. Ωστόσο ο σχεδιασμός του 
σταθμού και η σχετική μελέτη θα γίνουν όταν εγκατασταθούν όλες οι 
βιομηχανικές μονάδες στην περιοχή για να διαφανεί το είδος και οι ποσότητες 
των βιομηχανικών αποβλήτων. Η Βιομηχανική Ζώνη Παλιομετόχου δεν έχει 
ακόμη αναπτυχθεί. Μελλοντικά, ενδεχομένως να καλυφθεί από τον 
προγραμματιζόμενο βιολογικό σταθμό στη Βιομηχανική Περιοχή 
Κοκκινοτριμιθιάς. 

3. Επίλυση του σοβαρού προβλήματος δυσοσμίας που προκαλείται από τη 
λειτουργία φάρμας αλόγων και χοιροστασίων στη Βιομηχανική Περιοχή 
Κοκκινοτριμιθιάς και στη Βιομηχανική Ζώνη Παλιομετόχου. 

 Η αντιμετώπιση του προβλήματος δυσοσμίας που προκαλείται από την ύπαρξη 
φάρμων ζώων στην ευρύτερη περιοχή εμπίπτει στις αρμοδιότητες της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λευκωσίας και των Υγειονομικών Υπηρεσιών. 

4. ∆ημιουργία μικρού σύγχρονου ιατρικού κέντρου για τις ανάγκες της 
Βιομηχανικής Περιοχής Κοκκινοτριμιθιάς και της Βιομηχανικής Ζώνης 
Παλαιομετόχου. 

Η δημιουργία Ιατρικού Κέντρου εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου 
Υγείας. 

5. Χάραξη και διάνοιξη του εσωτερικού οδικού δικτύου της Βιομηχανικής 
Ζώνης Παλιομετόχου και δημιουργία κεντρικού οδικού άξονα. Η απουσία 
επίσημου οδικού δικτύου δημιουργεί ανυπέρβλητα κωλύματα αναφορικά 
με την εξασφάλιση των αναγκαίων πολεοδομικών αδειών για ανάπτυξη 
των βιομηχανικών τεμαχίων. 

 Το Υπουργείο μας έχει μεριμνήσει και έχει ετοιμασθεί από το Τμήμα 
Πολεοδομίας & Οικήσεως ρυθμιστικό σχέδιο της Βιομηχανικής Ζώνης 
Παλιομετόχου για τη δημιουργία οδικού δικτύου. Σύμφωνα με την Κυβερνητική 
Πολιτική ανάπτυξης των Βιομηχανικών Ζωνών η κατασκευή του κεντρικού 
οδικού άξονα και η χάραξη του εσωτερικού οδικού δίκτυου αναλαμβάνεται από 
τις τοπικές Αρχές με κάλυψη της δαπάνης από την Κυβέρνηση. Το Υπουργείο 
μας είναι έτοιμο για την απαλλοτρίωση της ακίνητης ιδιωτικής ιδιοκτησίας που 
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επηρεάζεται από τη δημιουργία του οδικού δικτύου της Βιομηχανικής Ζώνης 
Παλιομετόχου. Αναμένεται από το Κοινοτικό Συμβούλιο Παλιομετόχου η 
ετοιμασία κατασκευαστικών σχεδίων του οδικού δικτύου της Ζώνης. 

6. ∆ημιουργία υποδομής περισυλλογής των σκυβάλων που να εξυπηρετεί 
τόσο τη Βιομηχανική Περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς όσο και τη Βιομηχανική 
Ζώνη Παλαιομετόχου. 

 Η περισυλλογή των σκυβάλων στη Βιομηχανική Περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς και 
στη Βιομηχανική Ζώνη Παλιομετόχου είναι ευθύνη των τοπικών Αρχών. 

7. ∆ημιουργία κατάλληλου χώρου στάθμευσης που να εξυπηρετεί τη 
Βιομηχανική Περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς και τη Βιομηχανική Ζώνη 
Παλιομετόχου. 

 Με την κατασκευή των έργων υποδομής στη Βιομηχανική Περιοχή 
Κοκκινοτριμιθιάς έχουν δημιουργηθεί οι αναγκαίοι χώροι στάθμευσης που 
εξυπηρετούν πλήρως την περιοχή. 

 Στη Βιομηχανική Ζώνη Παλιομετόχου δεν έχει ακόμη κατασκευασθεί το οδικό 
δίκτυο. Οι ιδιοκτησίες στη Ζώνη είναι ιδιωτικές και με την ανάπτυξή τους η 
Πολεοδομική Αρχή θα θέσει όρους στους ιδιοκτήτες τους για δημιουργία 
χώρων στάθμευσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.320, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Επιχειρησιακό Πρόγραμμα 2007 - 2013 

“Αειφόρος Ανάπτυξη και Ανταγωνιστικότητα” 

Σχέδιο Ενίσχυσης της Γυναικείας Επιχειρηματικότητας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που αφορά το Σχέδιο Ενίσχυσης της 
Γυναικείας Επιχειρηματικότητας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Σχέδιο Ενίσχυσης της Γυναικείας Επιχειρηματικότητας αποσκοπεί στην 
ανάπτυξη υποστήριξης και προώθηση της επιχειρηματικότητας των γυναικών από 18 
έως 55 ετών που επιθυμούν να δραστηριοποιηθούν επιχειρηματικά σε οποιαδήποτε 
οικονομική δραστηριότητα εξαιρουμένων του χονδρικού και λιανικού εμπορίου και 
δραστηριότητες που σχετίζονται με την πρωτογενή παραγωγή ή μεταποίηση ή 
εμπορία γεωργικών προϊόντων. 

 Στο Σχέδιο δεν τίθεται κανένας περιορισμός όσον αφορά το χώρο στέγασης 
των νέων επιχειρήσεων που θα δημιουργηθούν, αλλά είναι απαραίτητο όπως κάθε 
επιχείρηση εξασφαλίζει τις σχετικές άδειες λειτουργίας για άσκηση της συγκεκριμένης 
δραστηριότητας από τις δημοτικές αρχές, πολεοδομία ή άλλη αρμόδια αρχή. 

 Πιο συγκεκριμένα οι γυναίκες που επιθυμούν να ασκήσουν οποιαδήποτε 
επιχειρηματική δραστηριότητα στο σπίτι τους, θα πρέπει να εξασφαλίζουν όλες τις 
απαραίτητες άδειες ούτως ώστε η λειτουργία της συγκεκριμένης επιχείρησης να είναι 
νόμιμη. 

 Οι Υπηρεσίες του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι στη 
διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.323, ημερομηνίας 6 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία αναφοράς Ερ. 23.06.009.04.323 
και ημερ. 12.10.2009, με την οποία διαβιβάζετε Ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος 
Βουλευτής κ. Τάσος Μητσόπουλος και σας πληροφορώ ότι, σ' ό,τι αφορά τη δημόσια 
υπηρεσία, δεν υπάρχουν ειδικές διαδικασίες για διορισμό πολυτέκνων. 

2. Ως γνωστό, η πλήρωση της πλειοψηφίας των δημόσιων θέσεων εισδοχής 
διέπεται από τους περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
Νόμους του 1998 έως 2008, με βάση τους οποίους απαιτείται επιτυχία σε γενική 
γραπτή εξέταση, η οποία, με βάση τους ίδιους νόμους, έχει καθοριστική βαρύτητα, 
δεδομένου ότι καλούνται, στη συνέχεια, σε προφορική εξέταση ενώπιον της 
Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας οι τρεις πρώτοι, κατά σειρά επιτυχίας, υποψήφιοι για 
κάθε κενή θέση, οι οποίοι και αξιολογούνται επί τη βάσει καθορισμένων κριτηρίων. 
Όπως προκύπτει από τα πιο πάνω, με το Νόμο αυτό καθιερώθηκαν αντικειμενικά 
κριτήρια για την αξιολόγηση των υποψηφίων για διορισμό στη δημόσια υπηρεσία, 
αλλά και στους ημικρατικούς οργανισμούς και αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης, με 
απώτερο στόχο την εμπέδωση της αξιοκρατίας, το σεβασμό προς τους υποψηφίους 
και την ενίσχυση της εμπιστοσύνης του κοινού προς τη δημόσια υπηρεσία. 
Οποιαδήποτε διαφορετική ρύθμιση για καθιέρωση ειδικών διαδικασιών ή/και 
κριτηρίων για πολύτεκνους υποψηφίους θα κινδύνευε να κριθεί ως άνιση μεταχείριση. 

3. Θα πρέπει, ωστόσο, να σημειωθεί ότι έχουν προωθηθεί και εφαρμόζονται, από 
το Υπουργείο Οικονομικών, άλλα μέτρα για στήριξη των πολύτεκνων οικογενειών, 
όπως το επίδομα τέκνου, το οποίο ειδικά για τις τρίτεκνες και πολύτεκνες οικογένειες 
παραχωρείται σε μηνιαία βάση, το επίδομα μάνας για τις πολύτεκνες μητέρες των 
οποίων τα παιδιά έχουν ενηλικιωθεί και η χορηγία για αγορά αυτοκινήτου, ενώ 
υπάρχουν και άλλα μέτρα στήριξης που εφαρμόζουν άλλες αρμόδιες υπηρεσίες 
(όπως επίδομα εθνοφρουρού, διατιμημένο ρεύμα, κτλ.). 

4. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε τυχόν πρόσθετες πληροφορίες 
χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.332, ημερομηνίας 

7 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 12.10.2009 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η αναθεώρηση του Παραρτήματος VI της ∆ιεθνούς Συμβάσεως για την 
Πρόληψη της Ρύπανσης της Θάλασσας από Πλοία (MARPOL, Annex VI), 
ολοκληρώθηκε κατά την 58η συνάντηση της Επιτροπής Προστασίας Θαλάσσιου 
Περιβάλλοντος (MEPC), με την υιοθέτηση ομόφωνα στις 10.10.2008 των 
αποφάσεων MEPC. 176(58) (αναθεώρηση του Παραρτήματος VI), και MEPC. 
177(58) (αναθεώρηση Τεχνικού Κώδικα Αζωτοξιδίων, NOx Code). Οι 
αποφάσεις αυτές διαβιβάζονται σε ηλεκτρονική μορφή (δισκάκι). 

(β) Η Κύπρος συμμετείχε ενεργά σε όλες τις συντονιστικές συναντήσεις της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και σε όλες τις συνεδρίες των διάφορων επιτροπών και 
υποεπιτροπών του ∆ιεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισμού (ΙΜΟ) για το θέμα, και σε 
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συνεργασία με τα άλλα Κράτη Μέλη, προσπάθησε να επιτύχει το καλύτερο 
αποτέλεσμα, για την αποτελεσματική προστασία του περιβάλλοντος. 

(γ) Οι αλλαγές που θα τεθούν σε ισχύ διεθνώς την 1η Ιουλίου 2010 περιλαμβάνουν 
σοβαρές περιβαλλοντολογικές βελτιώσεις όπως: 

1. Βελτίωση της απόδοσης μηχανών πλοίων, που έχουν ως αποτέλεσμα την 
μείωση των εκπομπών αζωτοξιδίων. 

2. Σταδιακή μείωση περιεκτικότητας θείου στα καύσιμα πλοίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.345, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακέλου Ερ.23.06.009.04.345 και 
ημερομηνίας 15/10/09 προς τον Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου Υγείας σχετικά με τα 
μέτρα πρόληψης κατά του Ιού της Γρίπης Α(Η1Ν1) και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η όλη ενημέρωση από το Υπουργείο Υγείας έγινε και γίνεται βασιζόμενη σε 
οδηγίες και πληροφοριακό υλικό που λαμβάνουν οι αρμόδιοι Λειτουργοί Υγείας από 
την Παγκόσμια Οργάνωση Υγείας, το Ευρωπαϊκό Κέντρο Ελέγχου Νοσημάτων και 
άλλους διεθνείς επιστημονικούς οργανισμούς. 

 Όσον αφορά το ρόλο και τη σημασία της διατροφής που αναφέρει στην 
Ερώτηση του ο Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης θα ήθελα να αναφέρω ότι η ορθή και 
υγιεινή διατροφή παίζει σημαντικό ρόλο για την ενίσχυση της άμυνας του οργανισμού 
για πρόληψη ή αντιμετώπιση οποιασδήποτε λοίμωξης ή άλλης νόσου όπως ο 
Σακχαρώδης ∆ιαβήτης, Καρδιοπάθειες, Υπέρταση κ.ά.  Σημαντικό ρόλο επίσης παίζει 
ο ορθός και ικανοποιητικός ύπνος και η αποφυγή καταπόνησης του οργανισμού. Οι 
βασικές αυτές αρχές υγιεινής διατροφής και γενικότερα υγιεινού τρόπου διαβίωσης 
αναπτύσσονται και μεταδίδονται στο σχολικό περιβάλλον μέσω προγραμμάτων 
Αγωγής Υγείας της Σχολιατρικής Υπηρεσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.362, ημερομηνίας 14 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.04.362 και 
ημερομηνία 20 Οκτωβρίου 2009, σχετικά με τα ερωτήματα που έχουν υποβληθεί από 
το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσο Μητσόπουλο σε σχέση με το 
πρόγραμμα του Παγκόσμιου Οργανισμού ∆ιατραπεζικών Χρηματοπιστωτικών 
Τηλεπικοινωνιών (SWIFT) και σας επισυνάπτω τις σχετικές απαντήσεις που έχουν 
ληφθεί, λόγω αρμοδιότητας, από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου: 

 “Σε συνέχεια της απευθυνόμενης προς το ∆ιοικητή επιστολής σας με 
ημερομηνία 23/10/09 και Αρ. Φακ. Υ.Ο.13.29.011 για το πιο πάνω θέμα, έχω οδηγίες 
να σας διαβιβάσω τις σχετικές απαντήσεις στα τρία ερωτήματα που έχουν τεθεί: 

1.  Ο οργανισμός SWIFT (Παγκόσμιος Οργανισμός ∆ιατραπεζικών 
Χρηματοοικονομικών Τηλεπικοινωνιών) αποτελεί σήμερα το κυρίαρχο 
δίκτυο/μέσο διά του οποίου 8800 ιδρύματα προερχόμενα από 207 χώρες 
ανταλλάσσουν μεταξύ τους μηνύματα χρηματοοικονομικού περιεχόμενου. Στην 
Κύπρο συμμετέχουν αυτόβουλα στο SWIFT πιστωτικά ιδρύματα που 
λειτουργούν στις περιοχές όπου οι αρχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ασκούν 
αποτελεσματικό έλεγχο. 
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2.  ∆εδομένα προσωπικού χαρακτήρα, όπως το ονοματεπώνυμο του εντολέα και 
του δικαιούχου, τα οποία περιλαμβάνονται σε διαβιβαζόμενα μέσω του 
οργανισμού SWIFT μηνύματα, αποθηκεύονται σε βάσεις δεδομένων όπου 
κρατούνται για περίοδο 124 ημερών. Προς αποφυγή απώλειας πληροφοριών 
οι βάσεις δεδομένων ενημερώνονται ταυτόχρονα στα δύο επιχειρησιακά κέντρα 
του SWIFT στο Βέλγιο και στις Ηνωμένες Πολιτείες. Αναφορικά με προσωπικά 
δεδομένα που διαβιβάζονται και αποθηκεύονται στο κεντρικό επιχειρησιακό 
κέντρο του SWIFT στο Βέλγιο, τυχόν επεξεργασία τους διέπεται από το Βελγικό 
Νόμο περί Προστασίας των Προσωπικών ∆εδομένων, ο οποίος εφαρμόζει τη 
σχετική για την προστασία των προσωπικών δεδομένων Οδηγία 95/46/ΕΚ της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Συναφώς, αναφέρεται ότι δεν επιμετρούνται ή 
καταχωρούνται ξεχωριστά διαβιβασθέντα μέσω του SWIFT μηνύματα πολιτών 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή συλλέγονται άλλα στοιχεία αναφορικά με αυτά.  

3.  To SWIFT αποφάσισε το 2007 να υιοθετήσει νέα παγκόσμια αρχιτεκτονική 
διεκπεραίωσης μηνυμάτων που θα οδηγήσει σταδιακά σε ένα νέο μοντέλο 
αποθήκευσης δεδομένων. Με βάση το μοντέλο αυτό δεδομένα που αφορούν 
ενδοευρωπαϊκές (Ευρωπαϊκής Οικονομικής Περιοχής και Ελβετίας) συναλλαγές 
θα επιτρέπεται να αποθηκεύονται και να τυγχάνουν οιασδήποτε επεξεργασίας 
(με σκοπό την πρόληψη και καταπολέμηση της τρομοκρατίας, καθώς και της 
χρηματοδότησής της) μόνο εντός Ευρώπης και δε θα διατίθενται στις ΗΠΑ. Το 
θέμα χειρίζεται εκ μέρους της ∆ημοκρατίας, μέσω της μόνιμης αντιπροσωπείας 
της ∆ημοκρατίας στην ΕΕ, το Υπουργείο Εξωτερικών, το οποίο παρακολουθεί 
στενά και την πρόοδο στις διεξαγόμενες συνομιλίες επί του θέματος μεταξύ ΕΕ 
και ΗΠΑ.” 

2.  Το Υπουργείο Οικονομικών παραμένει στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε 
επιπρόσθετες διευκρινίσεις τυχόν χρειάζεστε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.385, ημερομηνίας 
20 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Το νομοσχέδιο για την εισαγωγή του νάρκοτεστ έχει αποκλειστικό σκοπό να 
παράσχει τη δυνατότητα αποτελεσματικού ελέγχου της οδήγησης υπό την επήρεια 
ναρκωτικών και εντάσσεται μέσα στα πλαίσια των μέτρων για τη μείωση των οδικών 
δυστυχημάτων, που προωθεί το Συμβούλιο Οδικής Ασφάλειας και το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων ως το καθ' ύλην αρμόδιο υπουργείο για την οδική ασφάλεια. 

 Οι πολύ ενδιαφέρουσες εισηγήσεις σας αφορούν άλλες πτυχές του μεγάλου 
κοινωνικού προβλήματος της χρήσης ναρκωτικών, που δεν εμπίπτουν στις 
αρμοδιότητες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. Ως εκ τούτου οι εισηγήσεις 
σας θα διαβιβαστούν στα αρμόδια για τα θέματα που εγείρετε Υπουργεία Άμυνας, 
∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης και Παιδείας και Πολιτισμού.»  

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.391, ημερομηνίας 21ης 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γιώργος 
Περδίκης με αρ. 23.06.009.04.391, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών 
με επιστολή σας ημερ. 26/10/2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά το 
αίτημα για βελτίωση και διεύρυνση των κριτηρίων απόκτησης στέγης για τις 
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πολύτεκνες οικογένειες, μέσω του Ενιαίου Στεγαστικού Σχεδίου: 

(α) Το  Υπουργείο  Εσωτερικών  από  τις  πρώτες  μέρες  της  ∆ιακυβέρνησης  του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας προώθησε την ετοιμασία δέσμης προτάσεων για 
συνολική αναθεώρηση, βελτίωση, εκσυγχρονισμό και ενίσχυση του 
προγράμματος Στεγαστικής Πολιτικής του Κράτους (Στεγαστικά Σχέδια για 
εκτοπισθέντες και μη εκτοπισθέντες). Οι προτάσεις αυτές τέθηκαν σε εφαρμογή 
από την 1η Ιουλίου 2008 και με νέα Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, τα 
Στεγαστικά Σχέδια για εκτοπισθέντες τέθηκαν αναδρομικά σε ισχύ από την 
πρώτη μέρα ∆ιακυβέρνησης Χριστόφια, την 1η Μαρτίου 2008. 

(β) Όσον   αφορά   το   Στεγαστικό   Σχέδιο   για   μη   εκτοπισθέντες   το   
Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την κατάργηση των εισοδηματικών κριτηρίων 
για πολύτεκνους και ανάπηρους, όταν αποτείνονται για στέγαση σε περιοχές 
που δεν καλύπτονται από τον άξονα περιφερειακής πολιτικής. Περαιτέρω το 
Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε τις προτεινόμενες αυξήσεις των χορηγιών και 
δανείων που παραχωρούνται τόσο για αγορά /ανέγερση κατοικίας ή 
διαμερίσματος, όσο και για βελτίωση /συντήρηση ιδιόκτητης κατοικίας 
/διαμερίσματος. 

2. Οποιαδήποτε αιτήματα για περαιτέρω βελτίωση των κριτηρίων για απόκτηση                     
στέγης από πολύτεκνες οικογένειες, θα μελετηθούν σε εύθετο χρόνο, όταν το 
επιτρέψουν οι οικονομικές δυνατότητες του Κράτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.397, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.397 ημερομηνίας 23 
Οκτωβρίου 2009 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη κατά πόσο η διαπραγμάτευση για τη μαρίνα Αγίας Νάπας προχωρεί, σε 
ποιο στάδιο βρίσκεται και πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού (Αναθέτουσα Αρχή) 
παράδωσε στις 2.10.2009 τα έγγραφα του ∆ιαγωνισμού για την Ανάπτυξη, 
Λειτουργία, ∆ιαχείριση και Εκμετάλλευση της μαρίνας Αγίας Νάπας στην Κοινοπραξία 
G. CARAMONDANIS INVESTMENTS LTD, ATLAS PANTOU CO LTD, C & A 
TOUMAZIS CO LTD, FAMA MARINA LTD, για να υποβάλει την προσφορά της 
(Τεχνικό και Οικονομικό Μέρος) μέχρι 18.1.2010. 

 Μετά την υποβολή της προσφοράς θα ακολουθήσει η αξιολόγηση του Τεχνικού 
και Οικονομικού Μέρους της προσφοράς και η ∆ιαπραγμάτευση με τον Προσφοροδότη 
με στόχο την άμεση ανάθεση του έργου. Σύμφωνα με εμπειρίες από προηγούμενα 
έργα παρόμοιας φύσης η διαπραγμάτευση μέχρι την υπογραφή της σύμβασης είναι 
πιθανόν να διαρκέσει από 6 έως 9 μήνες. 

 Πληροφορείστε επίσης ότι σύμφωνα με τους Όρους των Προσφορών τα έργα 
στο θαλάσσιο χώρο της Μαρίνας και οι απαραίτητες χρήσεις για τη λειτουργία της 
Μαρίνας στη ξηρά, θα πρέπει να περατωθούν σε τρία χρόνια από την ημερομηνία 
υπογραφής της σχετικής Σύμβασης Μίσθωσης, μεταξύ Κράτους και Στρατηγικού 
Επενδυτή. 

 Θα επανέλθω για ενημέρωσή σας, ευθύς αμέσως μόλις έχω πληροφορίες μετά 
την ολοκλήρωση της πιο πάνω διαδικασίας αξιολόγησης/διαπραγμάτευσης. 
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 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας ευχαριστήσω για το μεγάλο ενδιαφέρον 
που δείχνετε για την ανάπτυξη της μαρίνας Αγίας Νάπας και γενικά για ολόκληρη την 
Επαρχία Αμμοχώστου.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα 
είναι η έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα «Ετήσια Έκθεση Γενικού 
Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το Έτος 2007».  Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
∆ημόσιων ∆απανών.    

 Το λόγο θα τον δώσω στο συνάδελφο το Γιώργο το Γεωργίου εκ μέρους του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αναμφίβολα, δε θα διαβάσω την πενηντασέλιδη έκθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών.  Να μου επιτραπεί όμως να αναγνώσω τις εισηγήσεις, διαπιστώσεις, 
επισημάνσεις, συμπεράσματα της κοινοβουλευτικής επιτροπής. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα είναι από το χρόνο μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε, το έχουμε ξεκαθαρίσει.  Θέλετε να το επαναλαμβάνουμε; 

 (Η σχετική έκθεση, αποσπάσματα της οποίας ανέγνωσε ο πρόεδρος της επιτροπής.) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα «Ετήσια Έκθεση 

Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το Έτος 2007» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Γεώργιος Γεωργίου Ζαχαρίας Κουλίας 

 Σωτήρης Σαμψών Γιώργος Βαρνάβα 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιώργος Περδίκης 

 Άριστος Αριστοτέλους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών μελέτησε καταρχάς το πιο πάνω θέμα σε συνεδρία της, 
που πραγματοποιήθηκε στις 20 Ιανουαρίου 2009.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας και ο Γενικός Λογιστής της 
∆ημοκρατίας.  Στη συνέχεια, στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του εν λόγω 
θέματος, η επιτροπή πραγματοποίησε αριθμό συνεδριάσεων επί ειδικότερων και 
επιμέρους θεμάτων που προέκυψαν από την έκθεση της Γενικής Ελεγκτού της 
∆ημοκρατίας. 
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Α. ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΕΓΓΡΑΦΗΣ ΤΟΥ ΥΠΟ ΑΝΑΦΟΡΑ ΘΕΜΑΤΟΣ 

1. Εισαγωγή 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με την παράγραφο 4 του άρθρου 116 του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ο Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας 
έχει υποχρέωση να υποβάλλει κάθε χρόνο προς τον Πρόεδρο της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας έκθεση αναφορικά με τα θέματα που προκύπτουν κατά την 
άσκηση των καθηκόντων και των υπηρεσιών του και στη συνέχεια ο Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας να καταθέτει την εν λόγω έκθεση στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.  Ως εκ τούτου, κατ’ επίκληση του εν λόγω άρθρου του 
συντάγματος, η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας με σχετική επιστολή της, 
ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2008, υπέβαλε την έκθεσή της που αφορά το έτος 
που έληξε την 31η ∆εκεμβρίου 2007 προς τον Πρόεδρο της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και αυτός τη διαβίβασε αυθημερόν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για σκοπούς κατάθεσής της. 

 Ακολούθως, η εν λόγω έκθεση κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων, σε 
συνεδρία της ολομέλειας του σώματος που πραγματοποιήθηκε στις 11 
∆εκεμβρίου 2008, και παραπέμφθηκε για εξέταση στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών. 

2. Ιστορική αναδρομή για τη διαδικασία συζήτησης του υπό εξέταση 
 θέματος 

 Όπως είναι γνωστό, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών εξετάζει την ετήσια έκθεση του 
Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας στα πλαίσια άσκησης του κοινοβουλευτικού 
ελέγχου στην παρουσία του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας και άλλων 
αρμοδίων, που καλούνται να καταθέσουν στοιχεία και πληροφορίες για 
σκοπούς ενημέρωσης της αρμόδιας επιτροπής. 

 Ωστόσο, μέχρι στιγμής ο κοινοβουλευτικός έλεγχος περιοριζόταν στην εξέταση 
της έκθεσης από την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, χωρίς η τελευταία να 
υποβάλλει μετά την ολοκλήρωση της μελέτης της σχετική έκθεση προς την 
ολομέλεια του σώματος για συζήτηση.  Ο βασικός λόγος για τον οποίο μέχρι 
σήμερα δεν ετοιμαζόταν έκθεση προς την ολομέλεια του σώματος ήταν ο όγκος 
της ετήσιας έκθεσης του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, που είχε ως 
αποτέλεσμα η επιτροπή να μην είναι σε θέση εκ των πραγμάτων να τη 
μελετήσει εξαντλητικά και να τη σχολιάσει στο σύνολό της.  Ως εκ τούτου, 
υπάρχει ο κίνδυνος να δοθεί λανθασμένη εντύπωση.  Συγκεκριμένα, μία 
ενδεχόμενη έκθεση της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής δυνατόν να 
εκληφθεί ότι παραγνωρίζει ή υποβαθμίζει σημαντικά σημεία της έκθεσης, στην 
περίπτωση που αυτά δεν τυγχάνουν σχολιασμού ή αναφοράς, αφού αυτή, 
όπως έχει ήδη αναφερθεί, δεν μπορεί εκ των πραγμάτων να καταπιάνεται με το 
σύνολο των παρατηρήσεων της ετήσιας έκθεσης του Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας. 

 Ωστόσο, την παρούσα Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών απασχόλησε κατά καιρούς το 
θέμα της ανάγκης ετοιμασίας και υποβολής σχετικής έκθεσης στην ολομέλεια 
του σώματος αναφορικά με τα ευρήματά της από την εξέταση των ετήσιων 
εκθέσεων του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας.   
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 Ο εν λόγω προβληματισμός της επιτροπής είναι αποτέλεσμα της εκφρασθείσας 
ανησυχίας τόσο του προέδρου της επιτροπής όσο και των μελών της για το 
γεγονός ότι χρόνο με το χρόνο οι επισημάνσεις και οι παρατηρήσεις του 
Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας διογκώνονται, χωρίς όμως να υπάρχουν 
απτά αποτελέσματα για επαναφορά των οποιωνδήποτε πράξεων, 
παραλείψεων, ενεργειών ή και καθυστερήσεων στη νομιμότητα.   

 Προς την κατεύθυνση αυτή, η επιτροπή, στα πλαίσια των συνεδριάσεών της 
που πραγματοποιήθηκαν στις 11 Νοεμβρίου 2008, στις 20 Ιανουαρίου και στις 
3 Φεβρουαρίου 2009, ομόφωνα αποφάσισε ότι κρίνεται σκόπιμη η ετοιμασία 
και υποβολή στην ολομέλεια για συζήτηση έκθεσης επί του θέματος, 
θεωρώντας ότι με τον τρόπο αυτό ο ενδεδειγμένος κοινοβουλευτικός έλεγχος 
αναβαθμίζεται και ασκείται διά του μέγιστου μέσου που διαθέτει το σώμα, 
δηλαδή την υποβολή και συζήτηση στο Κεφάλαιο Τέταρτο σχετικής έκθεσης.  Η 
επιτροπή αναμένει ότι με τον τρόπο αυτό ο κοινοβουλευτικός έλεγχος θα είναι 
αποτελεσματικότερος, ώστε να αποβεί προς όφελος του δημόσιου 
συμφέροντος και του Κύπριου πολίτη ειδικότερα.   

 Ωστόσο, η έκθεση αυτή θα πρέπει να άπτεται των σημαντικών πτυχών της 
έκθεσης του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, αλλά και επιμέρους σημείων 
της που απασχόλησαν την επιτροπή, με τη διευκρίνιση ότι η παρουσίαση του 
θέματος δεν είναι εξαντλητική και ότι η ενδεικτική αναφορά σε ορισμένα θέματα 
σε αυτή δε θα πρέπει να θεωρείται ότι υποβαθμίζει άλλα 
σχόλια/παρατηρήσεις/σημεία της έκθεσης του Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας για τα οποία δε γίνεται αναφορά στην παρούσα έκθεση της 
επιτροπής. 

 Υπό το φως της γενικότερης απόφασής της, η επιτροπή συνήλθε σε ειδική 
συνεδρία της στις 3 Φεβρουαρίου 2009 για τη συζήτηση του περαιτέρω 
χειρισμού του θέματος που αφορά την ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας. 

 Κατά τη συνεδρίαση αυτή υπογραμμίστηκε το γεγονός ότι είναι η πρώτη φορά 
που η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών ετοιμάζει και υποβάλλει στην ολομέλεια του 
σώματος έκθεση επί της ετήσιας έκθεσης του Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας.  Στην ίδια συνεδρία αξιολογήθηκε ο μεγάλος όγκος της ετήσιας 
έκθεσης της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας για το έτος 2007, η οποία για το 
υπό αναφορά έτος καλύπτει ένα έγγραφο σχεδόν εννιακοσίων σελίδων, καθώς 
και τα στενά χρονικά περιθώρια που η επιτροπή έχει στη διάθεσή της.  Υπό το 
φως αυτών των δεδομένων, η επιτροπή έκρινε ότι είναι πολύ δύσκολο, αν όχι 
αδύνατο, να καλύψει μέσω των συνεδριάσεών της όλα τα θέματα που 
αναφύονται από την εν λόγω έκθεση, γι’ αυτό και κατέληξε στο ότι θα καταβάλει 
κάθε δυνατή προσπάθεια, ώστε να ετοιμάσει και υποβάλει στο σώμα μία 
σχετικά συνοπτική αλλά περιεκτική έκθεση.   

 Η επιτροπή επισημαίνει ωστόσο ότι με την υποβολή της έκθεσής της αυτής 
παραπέμπεται επίσης για συζήτηση ενώπιον της ολομέλειας του σώματος 
αυτούσια η εν λόγω ετήσια έκθεση της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας, 
καθώς και όλα τα στοιχεία, πρακτικά συνεδριάσεων, έγγραφα και απαντήσεις 
των υπουργείων, αναφορικά με τα ειδικότερα θέματα που εγείρονται στην εν 
λόγω έκθεση. 

 Συναφώς, σημειώνεται ότι η παρούσα έκθεση της επιτροπής μπορεί να 
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αποτελεί μία σχετικά συνοπτική έκθεση με αναφορές επί ειδικότερων 
εξειδικευμένων θεμάτων ή και σχολίων που αποτέλεσαν σημεία αναφοράς κατά 
τη διάρκεια των συνεδριάσεών της.  Αυτό όμως δεν πρέπει να αποστερεί με 
οποιοδήποτε τρόπο το δικαίωμα από τα μέλη του σώματος να εγείρουν, κατά 
τη διάρκεια της συζήτησης του υπό εξέταση θέματος στην ολομέλεια, 
οποιοδήποτε άλλο θέμα κρίνουν αναγκαίο.  Με τον τρόπο αυτό παρέχεται η 
ευχέρεια σε όλα τα μέλη του σώματος να εγείρουν προς συζήτηση, πέραν 
αυτών που αναφέρονται στην παρούσα έκθεση, οποιοδήποτε άλλο θέμα 
πηγάζει από την ετήσια έκθεση της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας ή από 
τα στοιχεία ή και έγγραφα που, στα πλαίσια των συνεδριάσεων της επιτροπής, 
έχουν κατατεθεί ενώπιόν της. 

 Πέραν των πιο πάνω, σημειώνεται ότι την επιτροπή προβλημάτισε το κατά 
πόσο θα πρέπει να καταστεί θεσμός η ετοιμασία και η υποβολή καθεχρονικά 
τέτοιας έκθεσης ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.  Με αυτά τα δεδομένα 
και τις διευκρινίσεις σε σχέση με τη μορφή που η έκθεση της επιτροπής 
παρουσιάζει, ανεξάρτητα από τον όγκο των εγγράφων και των στοιχείων που 
θα καλύπτουν μελλοντικά οι ετήσιες εκθέσεις του Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας και ανεξάρτητα από τον όγκο και την έκταση των θεμάτων που θα 
καλύπτονται από τις εκθέσεις της επιτροπής, η επιτροπή, με ομόφωνη 
απόφασή της, τάσσεται υπέρ της υιοθέτησης της άποψης αυτής, ότι δηλαδή η 
ετοιμασία και η υποβολή τέτοιας έκθεσης πρέπει να θεσμοθετηθεί, έτσι ώστε να 
παρέχεται η δυνατότητα σε όλα τα μέλη του σώματος να ασκούν 
κοινοβουλευτικό έλεγχο για οποιοδήποτε θέμα κρίνουν αναγκαίο.  Με τη θέση 
αυτή συμφώνησαν και οι αρχηγοί και ή εκπρόσωποι των κομμάτων στη 
σύσκεψή τους στις 16 Οκτωβρίου 2008. 

 Προς επίτευξη των πιο πάνω στόχων, ο πρόεδρος της επιτροπής, με σχετική 
επιστολή του, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2009, προς όλα τα μέλη της 
επιτροπής, διαβίβασε την παράκλησή του όπως σε σύντομο χρονικό διάστημα 
υποβληθεί γραπτώς στη γραμματεία της επιτροπής κατάλογος των θεμάτων 
που προκύπτουν από την έκθεση της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας και τα 
οποία τα μέλη θα επιθυμούσαν να εξεταστούν περαιτέρω από την επιτροπή.  
Στόχος της ενέργειας αυτής ήταν να καταστεί δυνατή η ετοιμασία και υποβολή 
σε εύθετο χρόνο σχετικής έκθεσης προς την ολομέλεια, ώστε να τροχοδρομηθεί 
η συζήτηση ενώπιόν της, δεδομένης και της σχετικής δέσμευσης που υπάρχει 
τόσο στο επίπεδο της αρμόδιας επιτροπής όσο και στο επίπεδο της ολομέλειας 
του σώματος. 

 Περαιτέρω, για το σκοπό αυτό η επιτροπή με εγκύκλιο επιστολή της, με 
ημερομηνία 16 Φεβρουαρίου 2009, προς όλους τους γενικούς διευθυντές των 
υπουργείων και του Γραφείου Προγραμματισμού διαβίβασε παράκλησή της 
όπως, για σκοπούς διευκόλυνσης της μελέτης της έκθεσης της Γενικής 
Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας για το έτος 2007, ετοιμαστεί και υποβληθεί έγκαιρα 
στην επιτροπή από κάθε υπουργείο/γραφείο σχετικό σημείωμα που να περιέχει 
στο Μέρος Α΄ τις παρατηρήσεις της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας, όπως 
αυτές περιέχονται στην έκθεση για το έτος 2007, και στο Μέρος Β΄ τα σχόλια 
του αρμόδιου υπουργείου/γραφείου για κάθε παρατήρηση.  Ειδικότερα, την 
περιγραφή του προβλήματος, τις σχετικές προτάσεις/εισηγήσεις για την 
επίλυσή του, τις σχετικές τροποποιήσεις των διαδικασιών, εάν υπάρχει ανάγκη, 
και τέλος την απόδοση τυχόν ευθυνών, αν υπάρχουν.  Μέχρι την ετοιμασία της 
παρούσας έκθεσης, απαντητικές επιστολές με σχετικά σημειώματα είχαν 
αποστείλει το Γραφείο Προγραμματισμού, το Υπουργείο Παιδείας και 
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Πολιτισμού, το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, το 
Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και το Υπουργείο 
Εσωτερικών.  

 Πέραν αυτών που αναφέρθηκαν πιο πάνω, αξίζει να σημειωθεί ότι το θέμα της 
ετοιμασίας και της υποβολής έκθεσης αποτέλεσε θέμα συζήτησης στη συνεδρία 
της ολομέλειας του σώματος που πραγματοποιήθηκε στις 11 ∆εκεμβρίου 2008, 
κατά τη διάρκεια της διαδικασίας κατάθεσης και παραπομπής της εν λόγω 
έκθεσης στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή.  Μέλη του σώματος 
εισηγήθηκαν την παραπομπή της ετήσιας έκθεσης της Γενικής Ελεγκτού της 
∆ημοκρατίας για το έτος 2007 για συζήτηση απευθείας στο Κεφάλαιο Τέταρτο 
της ολομέλειας του σώματος, χωρίς την αρχική παραπομπή της για συζήτηση 
στην καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή της Βουλής, κάτι που αποτελεί πάγια 
πρακτική με άλλα έγγραφα που κατατίθενται στο σώμα, αλλά δεν καθιερώθηκε 
μέχρι σήμερα ως πρακτική σε σχέση με την έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας, η οποία, όπως αναφέρεται πιο πάνω, εξεταζόταν μέχρι σήμερα 
μόνο στο επίπεδο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής.  Ως εκ τούτου, 
μετά τη συζήτηση που διεξήχθη ενώπιον της ολομέλειας του σώματος, το εν 
λόγω θέμα παραπέμφθηκε για συζήτηση ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών, με στόχο τη μελέτη της έκθεσης, την ετοιμασία και υποβολή έκθεσης 
το συντομότερο δυνατό που να αναδεικνύει τα πλέον σοβαρά ζητήματα τα 
οποία έχουν συζητηθεί ενώπιον της αρμόδιας επιτροπής, χωρίς αυτό όμως να 
σημαίνει ότι δεν μπορεί να συζητηθεί ενώπιον της ολομέλειας του σώματος και 
οποιοδήποτε άλλο θέμα κριθεί αναγκαίο από τα μέλη του. 

3. Σύντομη περιγραφή των θεμάτων που καλύπτει η ετήσια έκθεση της 
Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας για το 2007 

 Όπως αναφέρθηκε πιο πάνω, η έκθεση της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας 
για το έτος 2007 είναι ένα έγγραφο οκτακοσίων εξήντα πέντε σελίδων και στα 
δέκα μέρη που την απαρτίζουν καλύπτει, μεταξύ άλλων, όλο το φάσμα του 
δημόσιου και του ευρύτερου δημόσιου τομέα, τις αρχές τοπικής διοίκησης, 
δηλαδή τους δήμους και τα κοινοτικά συμβούλια, τα νομικά πρόσωπα δημόσιου 
δικαίου και άλλους οργανισμούς. 

 Ειδικότερα, η εν λόγω ετήσια έκθεση της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας 
αποτελείται από τα ακόλουθα μέρη: 

α. Μέρος 1: Εισαγωγή. 

β. Μέρος 2: Περίληψη σημαντικών θεμάτων. 

γ. Μέρος 3: ∆ιαχειριστικοί έλεγχοι/ειδικές έρευνες. 

δ. Μέρος 4: Ανεξάρτητες υπηρεσίες-υπουργεία και τμήματα. 

ε. Μέρος 5: Αρχές τοπικής διοίκησης. 

στ. Μέρος 6: Νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου και άλλοι οργανισμοί. 

ζ. Μέρος 7: Προγράμματα που χρηματοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση (ΕΕ) μέσω του κρατικού προϋπολογισμού. 

η. Μέρος 8: Κρατικός προϋπολογισμός και απολογισμός. 

θ. Μέρος 9: Οργάνωση και προγράμματα Ελεγκτικής Υπηρεσίας. 
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ι. Μέρος 10: Παραρτήματα. 

 Σημειώνεται ότι στην παρούσα έκθεση, για την καλύτερη ενημέρωση των 
μελών του σώματος, κρίθηκε σκόπιμο να επισυναφθεί ως παράρτημα ο 
πίνακας περιεχομένων της ετήσιας έκθεσης της Γενικής Ελεγκτού της 
∆ημοκρατίας για το 2007, έτσι ώστε να εμφαίνονται οι επιμέρους τομείς 
ελέγχου τον οποίο έχει διενεργήσει η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας για το 
έτος αυτό. 

 Παράλληλα, σημειώνεται ότι, μέσα στα πλαίσια των ελέγχων στους οποίους 
προβαίνει η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας όσον αφορά ειδικά τα νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου, έχει ετοιμάσει και με σχετική επιστολή της, 
ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2008, έχει υποβάλει, σύμφωνα με τους περί Νομικών 
Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Έλεγχος Λογαριασμών) Νόμους του 1983 έως 
2007, ξεχωριστές οικονομικές καταστάσεις και εκθέσεις για εννέα ημικρατικούς 
οργανισμούς, οι οποίες κατατέθηκαν στις 19 Ιουνίου 2008 στη Βουλή και 
παραπέμφθηκαν για εξέταση στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή.  Οι 
εννέα ημικρατικοί οργανισμοί για τους οποίους κατατέθηκαν ξεχωριστές 
οικονομικές καταστάσεις είναι οι ακόλουθοι: 

 α. Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

 β. Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

 γ. Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. 

δ. Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού. 

ε. Οργανισμός Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας. 

στ. Συμβούλιο Ελαιοκομικών Προϊόντων. 

ζ. Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών. 

η. Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών. 

θ. ∆ιαχειριστής Συστήματος Μεταφοράς. 

Β. ΓΕΝΙΚΟΣ ΕΛΕΓΚΤΗΣ ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 

 Η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας παρουσίασε την ετήσια έκθεσή της για το 
2007 ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών σε ειδική συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 20 Ιανουαρίου 2009.  Κατά τη διάρκεια της εν λόγω 
συνεδρίασης η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας αναφέρθηκε στο σχετικό 
έλεγχο που έχει διενεργήσει η υπηρεσία της και στα σημεία που έχουν 
περιληφθεί στην έκθεσή της. 

 1. Εισαγωγή 

  Η παρουσίαση της ετήσιας έκθεσης του Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή του κυπριακού 
κοινοβουλίου αποτελεί κορυφαία πράξη στην όλη διαδικασία της 
δημόσιας λογοδοσίας της εκτελεστικής εξουσίας όσον αφορά στον 
έλεγχο και στη διαχείριση των οικονομικών του δημόσιου και του 
ευρύτερου δημόσιου τομέα, όπως ορίζεται στο άρθρο 116 του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και σύμφωνα με τις 
ευρωπαϊκές αρχές και αξίες.  Ο έλεγχος τον οποίο έχει διενεργήσει η 
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Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, σύμφωνα με τα στοιχεία που 
κατατέθηκαν στην επιτροπή, εστιάζεται κυρίως σε τρεις επιμέρους τομείς 
που αφορούν: 

  α. το δημόσιο και τον ευρύτερο δημόσιο τομέα, δηλαδή τα 
υπουργεία, τις υπηρεσίες και τα ανεξάρτητα γραφεία, 

  β. τα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, δηλαδή τους ημικρατικούς 
οργανισμούς, και 

  γ. τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης, δηλαδή τους δήμους και τα 
κοινοτικά συμβούλια. 

 2. ∆ιαφθορά 

  Στα πλαίσια της εν λόγω παρουσίασης, η Γενική Ελεγκτής της 
∆ημοκρατίας τόνισε ότι αυτή γίνεται υπό τη σκιά δύο εξαιρετικά 
αρνητικών φαινομένων, το ένα, που είναι διεθνές, αφορά στην 
πρωτοφανή παγκόσμια οικονομική κρίση, που αναμφίβολα επηρέασε 
και εξακολουθεί να επηρεάζει και την Κύπρο, και το άλλο αφορά στις 
εύλογες πλέον υποψίες για ύπαρξη διαφθοράς στην 
κοινωνικοοικονομική και πολιτική ζωή του τόπου.  Ειδικότερα, όσον 
αφορά το θέμα της διαφθοράς, για την οποία έκανε εκτενή αναφορά, 
δήλωσε ότι το φαινόμενο αυτό πρέπει να προβληματίσει ολόκληρη την 
κοινωνία και να τη θέσει ενώπιον των ευθυνών της, αφού αναντίλεκτα 
διαφαίνεται ότι υπάρχει αμφισβήτηση των θεσμών από τους πολίτες.  Σε 
μία χώρα όπου πλήττεται η εμπιστοσύνη των πολιτών προς τους 
θεσμούς, όπως επισήμανε, αυτοί δεν μπορούν να ευημερήσουν.  Η 
έννοια της διαφθοράς, η οποία είναι πολύ δύσκολο να 
συγκεκριμενοποιηθεί, μπορεί να ορισθεί και ως κατάχρηση της δημόσιας 
εξουσίας για ίδιον όφελος και σχετίζεται εν πολλοίς με την κουλτούρα, τα 
ήθη, τα έθιμα, τις αξίες και το επίπεδο του πολιτισμού κάθε κοινωνίας. 

  Τα τελευταία γεγονότα που επισυνέβησαν, πρόσθεσε η ίδια, ενισχύουν 
την άποψη για ύπαρξη διαφθοράς και σείουν το οικοδόμημα της 
δημοκρατίας στον τόπο μας, γι’ αυτό απαιτείται η λήψη δραστικών 
μέτρων.  Από την άλλη πλευρά, δεν αποτελεί πρωταρχικό σκοπό για την 
Ελεγκτική Υπηρεσία του κράτους ο εντοπισμός και η τεκμηρίωση 
φαινομένων διαφθοράς.  Συνεπώς, μέσω των ετήσιων εκθέσεών του, με 
τους ελέγχους και τις εισηγήσεις στις οποίες προβαίνει, ο Γενικός 
Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας συμβάλλει στη δημιουργία ενός 
αποτρεπτικού περιβάλλοντος για την ανάπτυξη της διαφθοράς, πάντοτε 
στους τομείς που αφορούν την οικονομική διαχείριση, χωρίς να 
περιβάλλεται με οποιαδήποτε αρμοδιότητα ούτε με τα μέσα για την 
πάταξή της.  Απαραίτητο δε συστατικό στοιχείο για τη δημιουργία ενός 
περιβάλλοντος που να μην ευνοεί την ανάπτυξη της διαφθοράς αποτελεί 
η πλήρης και ειλικρινής δέσμευση κάθε κυβέρνησης, πέρα από 
διακηρύξεις, πέρα από θεωρίες, όσο δύσκολα και αν είναι τα διλήμματα, 
για αποτελεσματική αντιμετώπιση του προβλήματος.  Απαιτούνται όμως 
ταυτόχρονα η πλήρης ευαισθητοποίηση κάθε οργανισμού, των 
διωκτικών αρχών αλλά και των πολιτών ως προς τις αρνητικές 
επιπτώσεις της διαφθοράς και η ενεργός συμμετοχή και εμπλοκή τους 
στην προσπάθεια για την καταπολέμησή της. 

  Τα κύρια χαρακτηριστικά ενός τέτοιου περιβάλλοντος προς αποτροπή 
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της διαφθοράς είναι τα ακόλουθα: 

  α. Εγκαθίδρυση και ενδυνάμωση αξιόπιστων συστημάτων 
οικονομικής διαχείρισης, με την υποχρέωση της εκάστοτε 
κυβέρνησης για συνεχή λογοδοσία, με δυνατότητα παροχής 
έγκαιρης, ολοκληρωμένης και ακριβούς πληροφόρησης.  Όσον 
αφορά δε την οικονομική πληροφόρηση, αυτή την υποχρέωση 
μπορεί να εκπληρώσει ο Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας. 

  β. Κατάλληλα στελεχωμένη δημόσια υπηρεσία, με την επιλογή και 
την πρόσληψη των ικανότερων δημόσιων υπαλλήλων και την 
παροχή σε αυτούς των καλύτερων δυνατών κινήτρων για 
προσφορά στο κοινό. 

  γ. Υιοθέτηση και εγκαθίδρυση ικανοποιητικών συστημάτων 
εσωτερικού ελέγχου. 

  δ. Πολιτική, περιλαμβανομένων σε αυτό τον όρο και των κομμάτων, 
οικονομική και νομική διαφάνεια. 

  ε. ∆ημόσια λογοδοσία. 

  στ. Ευαισθητοποίηση και εμπλοκή των πολιτών. 

 Τέλος, σύμφωνα με την ίδια, η διαφθορά δεν αποτελεί περιστασιακό 
φαινόμενο που μπορεί να αντιμετωπιστεί μόνο με τη θέσπιση 
κατάλληλων νόμων ή με την υιοθέτηση διαδικασιών ελέγχου.  Είναι ένα 
διαχρονικό φαινόμενο συναρτώμενο με την άσκηση της εξουσίας, αφού 
η εξουσία αλλά και το χρήμα έχουν τη δύναμη να διαφθείρουν τους 
ανθρώπους αλλά και τους θεσμούς.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που στην 
προκειμένη περίπτωση η εφαρμογή του ελέγχου μπορεί να 
διαδραματίσει ρόλο τόσο στην πρόληψη όσο και στην πάταξη της 
διαφθοράς.   

 Στοχοπροσήλωση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας αποτελεί 
η συνεχής δέσμευση ότι με ανεξαρτησία, αντικειμενικότητα και 
επαγγελματισμό θα εξακολουθήσει να υπηρετεί τις αρχές και τις αξίες 
όπως το σύνταγμα και οι νόμοι καθορίζουν.  Προς την κατεύθυνση αυτή 
κυριότερο εργαλείο αποτέλεσε και εξακολουθεί να αποτελεί η άσκηση 
πειθούς προς τους ελεγχομένους ότι είναι προς το δικό τους συμφέρον 
και προς το συμφέρον της υπηρεσίας ή του οργανισμού που υπηρετούν 
η υιοθέτηση των εισηγήσεων του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, 
καθώς επίσης η διαφάνεια και η δημοσιοποίηση των κακώς εχόντων για 
ευαισθητοποίηση του κοινού και την άσκηση δημόσιου ελέγχου. 

 3. Επιμέρους εξειδικευμένα θέματα 

  Η έκθεση της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας για το έτος 2007 
πραγματεύεται πάμπολλα θέματα και καταβλήθηκε προσπάθεια από την 
Ελεγκτική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας για την κάλυψη όσο το δυνατό 
περισσότερων θεμάτων.  Σε αυτή παρατίθενται χρήσιμα στοιχεία για την 
οικονομική κατάσταση κάθε ελεγχόμενου οργανισμού, υπουργείου, 
τμήματος, δήμου ή κοινότητας, καθώς και παρατηρήσεις με σχετικές 
εισηγήσεις για βελτίωση της κατάστασης. 

  Επιπρόσθετα, μέσα από την έκθεσή της η Γενική Ελεγκτής της 
∆ημοκρατίας ασχολήθηκε και με θέματα ευρύτερου ενδιαφέροντος, 
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όπως είναι, ανάμεσα σε άλλα, κατόπιν παράκλησης της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών, το θέμα της έλευσης του φυσικού 
αερίου στην Κύπρο και το θέμα της διαχείρισης των υδάτινων πόρων, το 
οποίο μελετήθηκε διεξοδικά και σε συνάρτηση με διάφορες 
παραμέτρους, όπως τη μη έγκαιρη προώθηση των μονάδων 
αφαλάτωσης, τις μεγάλες διαφοροποιήσεις στην τιμολόγηση του νερού 
από τα συμβούλια υδατοπρομήθειας και τη μη εφαρμογή των 
περιοριστικών μέτρων που αποφάσισε το Υπουργικό Συμβούλιο για 
σκοπούς άρδευσης και ύδρευσης κ.ά. 

  Περαιτέρω, μέσα από την έκθεσή της, η Γενική Ελεγκτής της 
∆ημοκρατίας διερευνά ορισμένα άλλα βασικά θέματα τα οποία 
απασχολούν την τρέχουσα επικαιρότητα το τελευταίο διάστημα, όπως 
είναι η επενδυτική πολιτική για τα χρήματα του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (ΤΚΑ), ένα θέμα στο οποίο η Γενική Ελεγκτής της 
∆ημοκρατίας έκανε συνεχείς αναφορές για πολλά χρόνια στις ετήσιες 
εκθέσεις της, υποδεικνύοντας ότι με την πολιτική που ακολουθούσε το 
κράτος, να δανείζεται, επί σειράν ετών, με διοικητικές διευθετήσεις από 
τα πλεονάσματα του ΤΚΑ με ευνοϊκούς όρους, δε διασφάλιζε τα 
συμφέροντα του εν λόγω ταμείου.  Ειδικότερα, σημειώνεται συναφώς ότι 
τα πλεονάσματα του ΤΚΑ την 31η ∆εκεμβρίου 2007 που ήταν 
επενδυμένα σε γραμμάτια του δημοσίου, δηλαδή αυτά που είχε δανειστεί 
το κράτος, ανέρχονταν στα €5,6 δις, ενώ σήμερα αυτά υπερβαίνουν τα 
€6 δις. 

  Ασχολήθηκε επίσης με το θέμα της άνισης φορολογικής μεταχείρισης 
του ΤΚΑ σε σχέση με τα ταμεία προνοίας όσον αφορά στο ποσοστό 
έκτακτης εισφοράς για την άμυνα.  Σημειώνεται ότι στο ΤΚΑ επιβάλλεται 
ως φορολογία ποσοστό 10% επί των τόκων, ενώ στα ταμεία προνοίας 
επιβάλλεται ποσοστό μόνο 3%.  Ως εκ τούτου, εισπράχθηκε από το 
κράτος για το έτος 2007 το ποσό των £13 εκατομ. ως φόρος επί των 
τόκων, ενώ, εάν επιβαλλόταν το 3%, θα εισπράττονταν μόνο £3 εκατομ.1 
περίπου. 

  Αξιολογήθηκε επίσης το προσχέδιο της συμφωνίας μεταξύ της 
κυβέρνησης και της Εκκλησίας για τη φορολόγηση της εκκλησιαστικής 
περιουσίας και υποβλήθηκαν συγκεκριμένες απόψεις και εισηγήσεις 
στον Υπουργό Οικονομικών. 

  ∆ιατυπώθηκαν επίσης απόψεις για το θέμα που αφορά τη 
χρησιμοποίηση των εσόδων από την έκτακτη εισφορά για την άμυνα της 
∆ημοκρατίας για σκοπούς άλλους εκτός από την ενίσχυση της αμυντικής 
ικανότητας της ∆ημοκρατίας. 

  Παράλληλα, συνεχίστηκαν οι τεχνικοί έλεγχοι και υποδείχθηκαν 

                                            

             1 Η ολομέλεια του σώματος, στις 12 Μαρτίου 2009, ψήφισε νομοθεσία που αφορά τη 
μείωση του ποσοστού έκτακτης εισφοράς για την άμυνα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
επί των τόκων που λαμβάνει ή πιστώνεται το ΤΚΑ από 10% σε 3%. 

 Με την εν λόγω νομοθεσία σκοπούνται η βελτίωση της μακρόχρονης βιωσιμότητας 
του ΤΚΑ και η αντιμετώπιση της σταδιακής διάβρωσής του, λόγω της συνεχιζόμενης 
γήρανσης του πληθυσμού. 
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αδυναμίες στον προγραμματισμό της μελέτης και της εκτέλεσης έργων, 
με αποτέλεσμα να παρουσιάζονται καθυστερήσεις και αυξήσεις 
δαπανών, όπως παραδείγματος χάριν στον αυτοκινητόδρομο Πάφου-
Πόλεως Χρυσοχούς, στο νέο κτίριο της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
στον περιμετρικό δρόμο Λευκωσίας, καθώς και αδυναμίες σε μελέτες 
αλλά και στη διαχείριση κατασκευαστικών συμβολαίων.   

 4. Νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου 

  Όσον αφορά ειδικά τα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, δηλαδή τους 
ημικρατικούς οργανισμούς, δόθηκε η ευκαιρία να εντοπιστούν ορισμένα 
θέματα που απασχολούν τους οργανισμούς αυτούς στα πλαίσια της 
παρουσίασης από τη Γενική Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας ενώπιον της 
επιτροπής των εκθέσεων των ημικρατικών οργανισμών σε συνεδρία της, 
που πραγματοποιήθηκε στις 7 Οκτωβρίου 2008.  Στη συνέχεια οι 
εκθέσεις της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας που αφορούν τους 
ημικρατικούς οργανισμούς, όπως τον Οργανισμό Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας, τον Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών, την 
Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, 
αποτέλεσαν αντικείμενο ειδικών συνεδριάσεων της επιτροπής, η οποία 
συζήτησε διεξοδικά και σε βάθος όλα τα βασικά θέματα που αναφύονται 
από τις εκθέσεις αυτές. 

  Στα πλαίσια αυτά κρίνεται αναγκαίο να παρατεθούν ορισμένα βασικά 
στοιχεία ή και παρατηρήσεις για ορισμένους ημικρατικούς οργανισμούς, 
όπως αυτά αναφέρονται στις σχετικές εκθέσεις της Γενικής Ελεγκτού της 
∆ημοκρατίας. 

  α. Εισαγωγή 

   Τα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου ιδρύονται, ως γνωστό, με 
νόμο προς επιτέλεση συγκεκριμένων, καθορισμένων σκοπών 
δημόσιας ωφέλειας και διαχειρίζονται δημόσιο χρήμα.  Ως εκ 
τούτου, ο νομοθέτης αναθέτει τον έλεγχο των προσώπων αυτών 
στο Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας και τα αποτελέσματα του 
ελέγχου του γνωστοποιούνται με την ετήσια έκθεσή του που 
υποβάλλεται στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων περί το Νοέμβριο μήνα κάθε χρόνο. 

   Όπως σε κάθε δημοκρατική χώρα, όταν ολοκληρωθεί ο έλεγχος 
και προτού δημοσιοποιηθούν τα αποτελέσματα, παρέχεται η 
δυνατότητα στον ελεγχόμενο να διατυπώσει τις 
απόψεις/παρατηρήσεις ή και διορθώσεις του επί των 
προκαταρκτικών παρατηρήσεων του Γραφείου του Γενικού 
Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας.  Σύμφωνα λοιπόν με την πάγια τακτική 
της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, όταν ολοκληρώσει τον έλεγχο, 
προσχέδιο της έκθεσής της δίνεται στον ενδιαφερόμενο 
οργανισμό και ακολουθεί συζήτηση των θεμάτων με το διοικητικό 
συμβούλιο κάθε οργανισμού.  Με βάση τις συζητήσεις αυτές, 
διαμορφώνεται το τελικό κείμενο της επιστολής του Γενικού 
Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας προς κάθε ελεγχόμενο οργανισμό, η 
οποία αποστέλλεται μέχρι την  31η Μαΐου κάθε έτους και στην 
οποία ζητούνται γραπτώς τα σχόλια και οι εξηγήσεις του επί των 
θεμάτων που εγείρονται.  Με βάση τις απαντήσεις κάθε 
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οργανισμού, διαμορφώνεται το τελικό κείμενο της έκθεσης, η 
οποία υποβάλλεται στη Βουλή των Αντιπροσώπων μέχρι τις 15 
Ιουνίου κάθε έτους. 

   Οι εννέα οργανισμοί για τους οποίους υποβλήθηκαν σχετικές 
εκθέσεις διαφέρουν σημαντικά όσον αφορά το μέγεθος του 
προϋπολογισμού και του προσωπικού τους.  Το Συμβούλιο 
Ελαιοκομικών Προϊόντων, για παράδειγμα, είναι ένας μικρός 
οργανισμός με ημερομηνία λήξης, ενώ η Αρχή Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου εργοδοτεί σχεδόν 2 500 άτομα προσωπικό και περίπου 
ισάριθμο προσωπικό εργοδοτεί και η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

   Ο έλεγχος που διενεργείται έχει δύο πτυχές: τον 
οικονομικό/λογιστικό, που είναι ο συνήθης έλεγχος, και το 
διαχειριστικό έλεγχο, στόχος του οποίου είναι η αξιολόγηση του 
κατά πόσο ο οργανισμός έχει χρησιμοποιήσει τους διαθέσιμους 
πόρους του με τρόπο αποτελεσματικό και αποδοτικό.  Με τις 
επισημάνσεις αυτές και τις εισηγήσεις στα θέματα διαχείρισης 
τίθεται ως κεντρικός στόχος η συνεχής βελτίωση της λειτουργίας 
των δημόσιων αυτών οργανισμών. 

   Η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, εκτός από τον έλεγχο των 
οικονομικών καταστάσεων κάθε οργανισμού, υπεισέρχεται και σε 
θέματα διαχείρισης, όπως για παράδειγμα σε θέματα 
προσφορών, υπερωριών κ.λπ.   

  β. Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου (ΡΙΚ) 

   Η χρόνια πληγή του ιδρύματος εξακολουθεί να παραμένει το 
σοβαρό πρόβλημα ρευστότητας.  Ενδεικτικά, την 31η ∆εκεμβρίου 
2007 υπήρχε έλλειμμα στο κεφάλαιο κίνησης, δηλαδή στη 
δυνατότητα του ΡΙΚ να αποπληρώσει τις άμεσες υποχρεώσεις 
του, ενώ το σύνολο των υποχρεώσεών του υπερέβαινε το σύνολο 
του ενεργητικού του κατά £38 εκατομ. 

   Το πιο πάνω έλλειμμα, που προέκυψε κυρίως ως αποτέλεσμα 
των υποχρεώσεων του ιδρύματος προς το ταμείο συντάξεων του 
προσωπικού του, για κάλυψη των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων 
των υπαλλήλων του, αλλά και της καταβολής των περιθωριακών 
ωφελημάτων των υπαλλήλων του, καταδεικνύει ότι η ικανότητα 
του ιδρύματος να συνεχίσει τη λειτουργία του στηρίζεται στη 
συνέχιση της παροχής κρατικής χορηγίας και στη μη υποχρέωση 
για άμεση καταβολή των οφειλών του στο ταμείο συντάξεων, 
γεγονός που αναφέρεται και στην έκθεση των ιδιωτών ελεγκτών 
του ιδρύματος.  

   Για σειρά ετών το ΡΙΚ δεν προβαίνει σε συστηματική κάλυψη του 
ελλείμματος του ταμείου συντάξεων, στοιχείο που προκύπτει από 
τις περιοδικές αναλογιστικές μελέτες, κυρίως λόγω μη ύπαρξης 
επαρκούς σχετικής πρόνοιας στους προϋπολογισμούς του. 

   Όσον αφορά το προσωπικό του, στο ΡΙΚ ο αριθμός των μόνιμων 
υπαλλήλων μειώθηκε από 231 το 2000 σε 169 το 2007.  Κατά την 
ίδια όμως περίοδο ο αριθμός των συνεργατών αυξήθηκε από 122 
σε 214, από τους οποίους οι 75 είναι συνεργάτες με ειδικό 
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συμβόλαιο.  Η λειτουργία του ιδρύματος βασίζεται σε μεγάλο 
βαθμό στους συνεργάτες, ορισμένοι από τους οποίους υπηρετούν 
σε οργανικές θέσεις.  Τονίζεται ότι το ποσοστό συνεργατών επί 
των μόνιμων υπαλλήλων από 53% το 2000 αυξήθηκε σε 127% το 
2007. 

   Ως γνωστόν, το ΡΙΚ δύναται να λαμβάνει δημόσια ενίσχυση για 
σκοπούς χρηματοδότησης της αποστολής του ως παροχέα 
δημόσιας ραδιοτηλεοπτικής υπηρεσίας στη ∆ημοκρατία.  Η Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου ασκεί ετήσιο ποιοτικό έλεγχο ως προς 
το κατά πόσο το ΡΙΚ παρέχει ισορροπημένη δέσμη υπηρεσιών 
και αν τα προγράμματά του πληρούν τα χαρακτηριστικά της 
δημόσιας ραδιοτηλεοπτικής υπηρεσίας.  Η Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου ετοιμάζει και υποβάλλει για το σκοπό 
αυτό σχετική έκθεση.  Συναφώς αναφέρεται ότι το ΡΙΚ 
υποχρεούται να τηρεί ξεχωριστούς λογαριασμούς για την παροχή 
δημόσιας ραδιοτηλεόρασης και για τις εμπορικές και άλλες 
δραστηριότητές του.  Ο Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας ασκεί 
έλεγχο επί των λογαριασμών του ιδρύματος, προκειμένου να 
εξακριβώσει κατά πόσο οποιαδήποτε δημόσια ενίσχυση 
χρησιμοποιήθηκε με τρόπο που δε συνάδει με τους σκοπούς 
χρηματοδότησης για επιτέλεση της αποστολής του. 

   Επειδή η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου δεν αναφέρει στην εν 
λόγω έκθεσή της κατά πόσο το ΡΙΚ έχει εκπληρώσει την 
αποστολή του ως παροχέας δημόσιας ραδιοτηλεοπτικής 
υπηρεσίας στη ∆ημοκρατία, δεν ήταν δυνατό να διατυπώσει 
γνώμη η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας κατά πόσο η δημόσια 
ενίσχυση που έλαβε το ΡΙΚ κατά το έτος 2007 χρησιμοποιήθηκε 
με τρόπο που συνάδει με την εκπλήρωση της αποστολής του ως 
παροχέα δημόσιας ραδιοτηλεοπτικής υπηρεσίας στη ∆ημοκρατία. 

γ. Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ) 

Η ΑΤΗΚ λειτουργεί πλέον σε ένα ελευθεροποιημένο και 
ανταγωνιστικό περιβάλλον.  Οι δραστηριότητές της υπόκεινται 
στην εποπτεία του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων και της Επιτροπής Προστασίας 
Ανταγωνισμού.  Οι νέες αυτές συνθήκες δημιούργησαν την 
ανάγκη για μεγαλύτερη ευελιξία στον τρόπο λειτουργίας της 
Αρχής και για αλλαγή του νομικού της καθεστώτος. 

Αναφορικά με την παροχή από την ΑΤΗΚ αποζημίωσης για 
σκοπούς πρόωρης αφυπηρέτησης, σημειώνεται ότι το 1982 
εγκρίθηκαν κανονισμοί, οι οποίοι έκτοτε ισχύουν, σύμφωνα με 
τους οποίους μπορεί να δοθεί ως αποζημίωση, για σκοπούς 
πρόωρης αφυπηρέτησης, το σύνολο των μισθών που θα λάμβανε 
υπάλληλος μέχρι την αφυπηρέτησή του προκαταβολικά και 
αφορολόγητα.  Μια τέτοια αποζημίωση θα δικαιολογούνταν, μόνο 
εάν ο υπάλληλος που αφυπηρετεί με αυτούς τους όρους όχι 
απλώς δεν έχει καμιά θετική συνεισφορά, αλλά η παρουσία του 
ως υπαλλήλου προκαλεί οικονομική ζημιά στον οργανισμό. 

Επιπρόσθετα, η ΑΤΗΚ επωμίζεται έμμεσα και τις συντάξεις του 
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υπαλλήλου, εφόσον χρηματοδοτεί πλήρως το σχέδιο σύνταξης.  
Πρόκειται για ένα σχέδιο που συνιστά έμμεσα σημαντική αύξηση 
των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων των υπαλλήλων.  ∆εν υπάρχει 
σε οποιοδήποτε άλλο οργανισμό δημόσιου δικαίου παρόμοια 
περίπτωση όπου να εφαρμόζεται τέτοιο σχέδιο, χωρίς να 
προβλέπονται οποιαδήποτε κριτήρια ως προς την ικανότητα των 
αιτητών για πρόωρη αφυπηρέτησή τους, δηλαδή να λαμβάνονται 
υπόψη θέματα υγείας, μόρφωσης, εκπαίδευσης, τα οποία οι 
αιτητές πρέπει να πληρούν, και να μην είναι στοχευμένο.  
Σημειώνεται επίσης ότι σε άλλους οργανισμούς όπου εφαρμόζεται 
σχέδιο πρόωρης αφυπηρέτησης εφαρμόζεται ανώτατο ποσό 
αποζημίωσης και προεξοφλητικό επιτόκιο. 

Το 2002, με απόφαση του διοικητικού συμβουλίου, εφαρμόστηκε 
ανώτατο όριο αποζημίωσης, το οποίο φθάνει μέχρι το 85% της 
διαφοράς μεταξύ του μισθού που θα έπαιρναν μέχρι την κανονική 
αφυπηρέτηση και της σύνταξης που θα εισπράξουν μέχρι τότε.  Η 
πρακτική που ακολουθείται από το 2002 είναι η αποζημίωση να 
υπολογίζεται βάσει της πιο πάνω απόφασης του διοικητικού 
συμβουλίου, και όχι σύμφωνα με τους κανονισμούς, η οποία 
κρίθηκε και δικαστικά νόμιμη, με αποτέλεσμα οι υπάλληλοι που 
αφυπηρέτησαν πρόωρα να παίρνουν, πέραν του μισθού που θα 
έπαιρναν, αν αφυπηρετούσαν κανονικά, και σύνταξη, χωρίς να 
καταβάλλουν φόρο εισοδήματος. 

Στα υπό αναφορά πλαίσια, η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας 
πληροφορήθηκε από την ΑΤΗΚ ότι προωθείται θεσμοθέτηση 
άλλου σχεδίου αφυπηρέτησης για στοχευμένη αποχώρηση του 
προσωπικού και διατύπωσε την άποψη ότι, δεδομένου τούτου, δε 
δικαιολογείται η συνέχιση του Σχεδίου Ευδόκιμης Αφυπηρέτησης, 
τουλάχιστον υπό την παρούσα του μορφή, χωρίς κριτήρια. 

 Συναφώς, αναφέρεται ότι το Μάιο του 2007 ο ανώτατος 
εκτελεστικός διευθυντής υπέβαλε αίτηση για πρόωρη/ευδόκιμη 
αφυπηρέτηση στα πλαίσια του πιο πάνω σχεδίου.  Στην 
περίπτωση αυτή δεν εφαρμόστηκε το ανώτατο όριο, σε αντίθεση 
προς την προαναφερθείσα απόφαση του 2002.  Το διοικητικό 
συμβούλιο ενέκρινε την καταβολή ποσού σχεδόν διπλάσιου από 
αυτό που θα έπρεπε να καταβληθεί, αν ακολουθούνταν η 
απόφαση του 2002, το οποίο, αν ληφθεί υπόψη το γεγονός ότι 
δεν εφαρμόζεται προεξοφλητικό επιτόκιο, καθώς και το ότι το 
ποσό είναι αφορολόγητο, καταλήγει να είναι για τον ίδιο τον 
ενδιαφερόμενο το 100% των μισθών που θα λάμβανε μέχρι την 
κανονική αφυπηρέτησή του. 

 Ωστόσο, το σχέδιο αυτό καθαυτό δεν αποσκοπεί στην 
ενθάρρυνση ικανών υπαλλήλων να αποχωρούν με παραχώρηση 
σε αυτούς πρόσθετων συνταξιοδοτικών ωφελημάτων.  Το 
αδιαμφισβήτητο συμπέρασμα που προκύπτει είναι ότι το σχέδιο 
κατέληξε να παρέχει πρόσθετα σημαντικά ωφελήματα όχι μόνο σε 
υπαλλήλους στους οποίους υπάρχει ανάγκη να δοθούν κίνητρα, 
για να αποχωρήσουν, επειδή δεν είναι αρκούντως αποδοτικοί, 
αλλά και σε αποδοτικούς υπαλλήλους, ως ανταμοιβή για τη 
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μεγάλη τους προσφορά, των οποίων η αίτηση για ευδόκιμη 
αφυπηρέτηση, κανονικώς εχόντων των πραγμάτων, θα έπρεπε 
να απορριφθεί.  Συνεπώς, φαίνεται ότι το εν λόγω σχέδιο 
καλύπτει όλους τους υπαλλήλους, αποδοτικούς και μη. 

δ. Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού (ΚΟΑ) 

Ο ΚΟΑ επιχορηγείται σχεδόν εξ ολοκλήρου από το κράτος και 
χρηματοδοτείται επιπρόσθετα με δάνεια.  Σημειώνεται επίσης ότι 
ο εν λόγω οργανισμός τα τελευταία χρόνια διαχειρίζεται ετήσια 
έσοδα της τάξης των £20 εκατομ., ενώ χρηματοδοτείται και με 
δάνεια τα οποία παρουσιάζουν αυξητική τάση, με συνεπακόλουθο 
να πρέπει να διατίθεται ετησίως ένα σημαντικό ποσό για την 
αποπληρωμή των τοκοχρεολυσίων.  Συνεπώς, ο οργανισμός 
έδειξε αδυναμία να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του αναφορικά 
με την αποπληρωμή των δανείων του.   

Σχετικά με τις δραστηριότητες του ΚΟΑ, αυτές διαχωρίζονται σε 
δύο κύριες ενότητες:  

i. στη στήριξη της αθλητικής κτιριακής υποδομής και  

ii. στην προώθηση του αγωνιστικού και του μαζικού 
αθλητισμού. 

 Η στήριξη της αθλητικής κτιριακής υποδομής παγκύπρια, είτε με 
την ανέγερση ιδιόκτητων εγκαταστάσεων είτε με την επιχορήγηση 
της ανέγερσης άλλων εγκαταστάσεων, γίνεται, όπως αναφέρεται 
στις προηγούμενες εκθέσεις της Γενικής Ελεγκτού της 
∆ημοκρατίας, χωρίς να υπάρχει οποιοσδήποτε στρατηγικός 
σχεδιασμός για το σκοπό αυτό.  Ως αποτέλεσμα, κάποιες 
αθλητικές εγκαταστάσεις συνεχίζουν να παραμένουν 
αναξιοποίητες, όπως παραδείγματος χάριν το Εθνικό Κέντρο 
Υψηλού Αθλητισμού στον Αγρό.  ∆εν είναι βέβαιο αν και οι άλλες 
αθλητικές εγκαταστάσεις που επιχορηγήθηκαν αξιοποιούνται 
ικανοποιητικά. 

 Επιπρόσθετα, στις εκθέσεις της Γενικής Ελεγκτού της 
∆ημοκρατίας τονίζεται η ανάγκη μακροπρόθεσμου στρατηγικού 
σχεδιασμού τόσο για την αθλητική κτιριακή υποδομή όσο και για 
την αθλητική δραστηριότητα του οργανισμού. 

 Το έτος 2007 ο ΚΟΑ προχώρησε στην ετοιμασία ενός τριετούς 
σχεδίου, που αποτελεί ένα θετικό βήμα βελτίωσης, χωρίς ωστόσο 
να μπορεί να χαρακτηριστεί ως στρατηγικός σχεδιασμός μέσα 
από τον οποίο να συγκεκριμενοποιείται ο προσανατολισμός του 
οργανισμού για την επίτευξη των στόχων του. 

Ορισμένα από τα σημαντικά θέματα που η Γενική Ελεγκτής της 
∆ημοκρατίας έχει διαπιστώσει από τους ελέγχους της ότι χρήζουν 
αποτελεσματικού χειρισμού από τον ΚΟΑ είναι τα ακόλουθα: 

i. Η εφαρμογή της νομοθεσίας για τη λειτουργία των σχολών 
γυμναστικής/γυμναστηρίων και ο κατάλληλος χειρισμός 
αυτών που δεν πληρούν τις απαραίτητες προϋποθέσεις για 
προστασία του κοινού που τις χρησιμοποιεί. 
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ii. Η εξασφάλιση αδειών οικοδομής για όλους τους 
ιδιόκτητους αθλητικούς χώρους και βεβαίωση έκδοσης για 
τους μη ιδιόκτητους. 

iii. Ο έλεγχος της καταλληλότητας χρήσης των σταδίων. 

   Γενικά, η διοίκηση του οργανισμού χρήζει περαιτέρω βελτίωσης.  
Ωστόσο, μελέτες που ανατίθενται από τον οργανισμό και 
εκπονούνται για λογαριασμό του, όπως η μελέτη ανθρώπινου 
δυναμικού και η μελέτη για τον εσωτερικό έλεγχο, δε φαίνεται να 
αξιοποιούνται επαρκώς. 

   Συνεπώς, αναφέρεται ότι αδυναμίες εξακολουθούν να υπάρχουν 
στον ΚΟΑ σε ό,τι αφορά: 

   i. στην τήρηση των κριτηρίων επιχορήγησης αθλητικών 
χώρων, όπου παρατηρούνται παρεκκλίσεις από τα 
εγκεκριμένα κριτήρια, 

   ii. στη διαχείριση θεμάτων προσφορών και συμβολαίων και 

   iii. στο σύστημα εσωτερικού ελέγχου, κυρίως σε ό,τι αφορά 
στην εποπτεία των διάφορων εργασιών του οργανισμού 
τόσο στον οικονομικό και τεχνικό τομέα όσο και στον 
αθλητικό τομέα. 

   Τέλος, ένα φαινόμενο που παρουσιάζεται σε διάφορα διοικητικά 
συμβούλια, παρόμοια αναφορά έγινε και στην περίπτωση της 
ΑΤΗΚ, είναι οι αποφάσεις για παραχώρηση πρόσθετων 
συνταξιοδοτικών ωφελημάτων σε υπαλλήλους κατά την πρόωρη 
εθελοντική αφυπηρέτησή τους, τα οποία δεν καλύπτονται 
νομοθετικά.  Η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας έχει συζητήσει 
γενικά το θέμα αυτό με το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 
προτίθεται σύντομα να το θέσει κατά τρόπο επίσημο και 
συγκεκριμένο, ότι το κράτος θα μπορούσε να στραφεί εναντίον 
του κατά περίπτωση οργάνου, δηλαδή των μελών των 
διοικητικών συμβουλίων που λαμβάνουν αποφάσεις που 
αφορούν στην καταβολή ποσών που βρίσκονται εκτός των 
πλαισίων των νόμων και των κανονισμών. 

ε. Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) 

Η ΑΗΚ είναι ένας από τους τέσσερις οργανισμούς που επέλεξαν 
να ασκούν το δικαίωμα που τους παρέχει ο νόμος να διορίζουν με 
έγκριση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας ιδιώτες ελεγκτές για 
σκοπούς ελέγχου των λογαριασμών τους και ο Γενικός Ελεγκτής 
της ∆ημοκρατίας μπορεί να διεξάγει οποιοδήποτε επιπρόσθετο 
οικονομικό και διαχειριστικό έλεγχο.  ∆ιευκρινίζεται επίσης ότι 
όσον αφορά στα διάφορα ταμεία της ΑΗΚ και των άλλων 
ημικρατικών οργανισμών, μεταξύ των οποίων και το ταμείο 
συντάξεων, αυτά δεν ελέγχονται από το Γενικό Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας. 

Κατά το υπό εξέταση έτος 2007 η ΑΗΚ εργοδοτούσε 2 263 άτομα 
σε σύγκριση με 2 273 το 2006, εκ των οποίων οι 2 261 σε 
σύγκριση με       2 095 το 2006 υπηρετούσαν σε μόνιμες θέσεις. 
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Η ελλειμματική εισφορά στο Ταμείο Συντάξεων της ΑΗΚ την 31η 
∆εκεμβρίου 2007, με βάση τη διεξαχθείσα αναλογιστική μελέτη, 
ανερχόταν στα £28,1 εκατομ. 

 Από το σχετικό έλεγχο που διεξάχθηκε από τη Γενική Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας διαπιστώθηκαν διάφορα προβλήματα της ΑΗΚ που 
σχετίζονται με: 

i. την προκήρυξη, αξιολόγηση και κατακύρωση των 
προσφορών, 

ii. τις τεχνικές προδιαγραφές και τους όρους των 
προσφορών, 

iii. τις σχετικές εγγυητικές και την περίοδο ισχύος των 
προσφορών. 

Περαιτέρω, στα πλαίσια της αντιμετώπισης του ανταγωνισμού, το 
διοικητικό συμβούλιο της ΑΗΚ αποφάσισε τη σύσταση 
υπηρεσιακών επιτροπών για την υποβολή εισηγήσεων αναφορικά 
με τη στρατηγική της ΑΗΚ για την αντιμετώπιση του 
ανταγωνισμού και για την υποβολή προγράμματος μείωσης των 
εξόδων που να καλύπτει όλο το φάσμα των λειτουργιών της 
Αρχής, χωρίς ωστόσο η απόφαση να υλοποιηθεί στον επιθυμητό 
βαθμό. 

Ειδικά, όσον αφορά στις δαπάνες, επιβάλλεται όπως η ΑΗΚ, 
λόγω και της ελευθεροποίησης της αγοράς ηλεκτρισμού, 
επικεντρώσει την προσοχή της τόσο στη συγκράτηση και μείωσή 
τους, όπου αυτό είναι δυνατόν, όσο και στην αποδοτικότερη 
διαχείριση των διαθέσιμων πόρων της. 

στ. Κυπριακός Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ) 

Όπως είναι ήδη γνωστό, σκοπός της σύστασης του ΚΟΑΠ είναι, 
σύμφωνα με το νόμο με τον οποίο καθιδρύθηκε, η διαχείριση των 
πιστώσεων που προέρχονται τόσο από τα σχετικά ταμεία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, η 
πρόληψη και πάταξη ατασθαλιών σε σχέση με τις πιστώσεις 
αυτές και η ανάκτηση ποσών που προέρχονται από τις πιστώσεις 
αυτές, οι οποίες χάθηκαν λόγω παρατυπίας ή αμέλειας. 

Τα σημαντικότερα θέματα που προέκυψαν από τον έλεγχο της 
Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας για τον ΚΟΑΠ είναι τα 
ακόλουθα: 

i. Η ηλεκτρονική βάση του Συστήματος Αναγνώρισης και 
Καταγραφής Αγροτεμαχίων του οργανισμού, που αποτελεί 
μέρος του Ολοκληρωμένου Συστήματος ∆ιαχείρισης και 
Ελέγχου (ΟΣ∆Ε) και χρησιμοποιείται για τον καθορισμό της 
μέγιστης επιλέξιμης έκτασης για σκοπούς εκταρικής 
επιδότησης, εξακολουθούσε να παρουσιάζει λάθη.  Ως 
αποτέλεσμα, κατά τους επιτόπιους ελέγχους 
παρατηρήθηκαν αποκλίσεις μεταξύ των δηλωθεισών και 
των επιλέξιμων εκτάσεων των αιτήσεων που ελέγχθηκαν. 

ii. Συνολικό ποσό ύψους €3,7 εκατομ., από το σύνολο των 
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διαθέσιμων κονδυλίων της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε σχέση 
με το Σχέδιο Εκταρικών Επιδοτήσεων για τα έτη 2004-
2007 ύψους €60,9 εκατομ., δεν εκταμιεύθηκε. 

iii. Μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2007 το ποσοστό εκταμίευσης 
των ευρωπαϊκών κονδυλίων στα πλαίσια του Σχεδίου 
Αγροτικής Ανάπτυξης 2004-2006 ανήλθε στο 73% και, 
λαμβάνοντας υπόψη τα ποσά που εκταμιεύθηκαν κατά το 
2008, παρέμενε προς εκταμίευση, μέχρι την 31η 
∆εκεμβρίου 2008, ποσό ύψους €15,9 εκατομ. 

iv. ∆ιαπιστώθηκε και πάλι κατά την υπό εξέταση περίοδο ότι 
μέτοχοι εταιρειών συμβούλων που παρέχουν 
συμβουλευτικές υπηρεσίες, όπως ετοιμασία αναλύσεων 
των καθαρών γεωργικών εισροών και εκροών για 
επιβεβαίωση της βιωσιμότητας της γεωργικής 
εκμετάλλευσης του αιτητή, οι οποίες απαιτούνται από τα 
κριτήρια συμμετοχής του σχεδίου από αιτητές, σχετίζονται 
με άτομα που έχουν αρμοδιότητα για την έγκριση των 
πληρωμών ή/και την έγκριση των αιτήσεων. 

 5. Τοπική αυτοδιοίκηση (δήμοι και κοινοτικά συμβούλια) 

  Η τοπική αυτοδιοίκηση, δηλαδή οι δήμοι και τα κοινοτικά συμβούλια, 
αποτελούν τον τρίτο τομέα ελέγχου που διεξάγει η Ελεγκτική Υπηρεσία 
της ∆ημοκρατίας.  Ειδικότερα: 

  α. Όσον αφορά τους δήμους, όπως για σειρά ετών αναφέρεται στις 
ετήσιες εκθέσεις της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας, οι 
περισσότεροι εξ αυτών αντιμετωπίζουν σοβαρά οικονομικά 
προβλήματα, με αποτέλεσμα να μην μπορούν να καλύψουν τις 
τρέχουσες υποχρεώσεις τους.  Επίσης, διαχρονικά διαπιστώνεται 
ότι υπάρχουν αδυναμίες και ελλείψεις στα συστήματα εσωτερικού 
ελέγχου, καθώς και στην εφαρμογή μηχανογραφημένων 
συστημάτων και στην είσπραξη των καθυστερημένων 
φορολογιών.  Παρατηρείται επίσης σημαντική απώλεια εσόδων 
από την είσπραξη του δημοτικού τέλους ακίνητης ιδιοκτησίας, 
καθότι οι αξίες των ακινήτων, μετά την τελευταία γενική εκτίμηση 
που έγινε με ημερομηνία αναφοράς την 1η Ιανουαρίου 1980, 
αυξήθηκαν σημαντικά, λόγω τροποποιήσεων στα τοπικά σχέδια ή 
στις πολεοδομικές ζώνες και στις αναπτύξεις που 
παρατηρήθηκαν σε τεμάχια γης, τα οποία όμως εξακολουθούν να 
φορολογούνται στις πλείστες των περιπτώσεων ως χωράφια ή 
οικόπεδα.  Ειδικότερα, μετά από εισηγήσεις της Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας προς τον Υπουργό Εσωτερικών 
προωθείται σχετική τροποποίηση του περί ∆ήμων Νόμου, έτσι 
ώστε, για σκοπούς επιβολής τέλους ακίνητης ιδιοκτησίας, να 
μπορούν να λαμβάνονται υπόψη οι προσωρινές αξίες ή οι 
επανεκτιμήσεις, με βάση τις αλλαγές στις αξίες που επήλθαν στην 
ακίνητη ιδιοκτησία.  Τέτοιες εισηγήσεις καταδεικνύουν τις 
προσπάθειες της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας να 
φέρει στην επιφάνεια κάποιες αδυναμίες ή κενά, να 
ευαισθητοποιήσει την εκτελεστική εξουσία και ταυτόχρονα να 
εισηγηθεί τρόπους επίλυσής τους. 
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   Περαιτέρω, αναφορικά με τους δήμους, διαπιστώθηκε η λήψη 
παράτυπων ή/και αντικανονικών αποφάσεων από ορισμένα 
δημοτικά συμβούλια με οικονομική επιβάρυνση των ίδιων των 
δήμων, όπως παραδείγματος χάριν η καταβολή επιπρόσθετων 
αποζημιώσεων σε πρόωρα αφυπηρετήσαντες υπαλλήλους, η 
είσπραξη σημαντικά μικρότερου ποσού από την εκτίμηση για 
σκοπούς εξαγοράς ανοικτού δημόσιου χώρου σε σχέση με το 
ποσό της εκτίμησης και ασφαλτοστρώσεις σε ιδιωτικούς χώρους 
με επιβάρυνση των δήμων. Συγκεκριμένα, σε μία περίπτωση 
καταβλήθηκε από δήμο σε πρώην επιθεωρητή του συμβουλίου 
βελτιώσεως δεκατέσσερα χρόνια μετά την αφυπηρέτησή του 
επιπρόσθετο σημαντικό φιλοδώρημα, πέραν των ποσών που του 
καταβλήθηκαν κατά την ημερομηνία αφυπηρέτησής του.  Ως εκ 
τούτου, για τα υπό αναφορά θέματα η Γενική Ελεγκτής της 
∆ημοκρατίας πραγματοποίησε συνάντηση με τον Υπουργό 
Εσωτερικών, στην παρουσία και του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, κατά την οποία ο αρμόδιος υπουργός αποφάσισε 
όπως μελετηθεί το ενδεχόμενο τροποποίησης της σχετικής 
νομοθεσίας, ώστε στο μέλλον να αποτρέπονται τέτοια φαινόμενα. 

   Επιπρόσθετα, αξίζει να σημειωθεί ότι στα όρια των δήμων η 
συντριπτική πλειοψηφία των πρατηρίων πετρελαιοειδών (127 
από τα 172), των δημόσιων κολυμβητικών δεξαμενών (754 από 
τις 888) και των ιδιωτικών χώρων στάθμευσης (154 από τους 
155) λειτουργούν χωρίς να έχουν προηγουμένως εξασφαλίσει την 
απαιτούμενη άδεια λειτουργίας. 

   β. Όσον αφορά τα κοινοτικά συμβούλια, σημειώνεται ότι υπάρχει 
έλλειψη συστημάτων εσωτερικού ελέγχου και συχνά δεν 
ακολουθούνται οι ενδεδειγμένες διαδικασίες προσφορών.  
Επίσης, σημειώνονται καθυστερήσεις στην ετοιμασία των 
οικονομικών καταστάσεων και δεν τηρούνται με τον ενδεδειγμένο 
τρόπο τα πρακτικά των συνεδριάσεών τους.  Επιπρόσθετα, 
αρκετά δημοτικά συμβούλια, που σύμφωνα με την κείμενη 
νομοθεσία υπέχουν τέτοια υποχρέωση, δεν ετοιμάζουν τους 
προϋπολογισμούς τους, ενώ για τα περισσότερα δημοτικά 
συμβούλια που τους ετοιμάζουν σε αρκετές  περιπτώσεις 
σημειώνονται υπερβάσεις των εγκεκριμένων κονδυλίων. 

   Περαιτέρω, επισημαίνεται ότι στα πλείστα κοινοτικά συμβούλια 
δεν τηρούνται στοιχεία αναφορικά με το ποσοστό “ατιμολόγητου 
νερού”, που σε ορισμένες περιπτώσεις είναι πέραν του 30%, και 
συχνά παρουσιάζονται καθυστερημένες οφειλές φορολογιών και 
τελών υδατοπρομήθειας αξίας αρκετών χιλιάδων ευρώ. 

   Αξίζει να σημειωθεί ότι στα πλαίσια της εξέτασης της Ετήσιας 
Έκθεσης Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το Έτος 2007 και 
της άσκησης του δέοντος κοινοβουλευτικού ελέγχου, η επιτροπή 
κάλεσε ενώπιόν της, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 
στις 24 Φεβρουαρίου 2009, δύο κοινοτικά συμβούλια, το κοινοτικό 
συμβούλιο Αγίου Τύχωνα της επαρχίας Λεμεσού και το κοινοτικό 
συμβούλιο Παλαιομετόχου της επαρχίας Λευκωσίας.  Κατά τη 
διεξαχθείσα ενώπιον της επιτροπής συζήτηση ουσιαστικά 
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επαναβεβαιώθηκαν τα εν λόγω προβλήματα που επισυμβαίνουν 
στα πλείστα κοινοτικά συμβούλια. 

   Κατά τη διάρκεια της εν λόγω συνεδρίασης αναφέρθηκε μεταξύ 
άλλων ότι τα κυριότερα προβλήματα που παρουσιάζουν σήμερα 
τα πλείστα κοινοτικά συμβούλια εστιάζονται στην έλλειψη 
ρευστότητας και στις οφειλές για την αποπληρωμή των δανείων 
τους, καθώς και στην είσπραξη των καθυστερημένων εσόδων 
τους και σε μειωμένα έσοδα που προκύπτουν από απώλειες 
νερού στο δίκτυό τους, όπου τα ποσοστά του “ατιμολόγητου 
νερού” βρίσκονται σε αρκετά ψηλά επίπεδα.   

γ. Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, ο οποίος 
παρευρέθηκε στην εν λόγω συνεδρίαση, δήλωσε μεταξύ άλλων 
ότι, σύμφωνα με την κείμενη νομοθεσία, η αρμοδιότητα σχετικά με 
τη λειτουργία των κοινοτικών συμβουλίων ανήκει εξ ολοκλήρου 
στα κοινοτικά συμβούλια.  Ειδικότερα όσον αφορά το θέμα της 
επίβλεψης αυτών των συμβουλίων, αυτό αποτελεί αποκλειστική 
αρμοδιότητα του κάθε επάρχου, ο οποίος όμως ασκεί 
περιορισμένη εξουσία, κυρίως στον τομέα που αφορά τον έλεγχο 
της νομιμότητας των αποφάσεων των κοινοτικών συμβουλίων.  
Προς την κατεύθυνση αυτή στόχος όλων των κοινοτικών 
συμβουλίων πρέπει να είναι η επίτευξη εκ μέρους τους όσο το 
δυνατό πιο ψηλών επιπέδων νομιμότητας και νομιμοφροσύνης.  
Συνεπώς, αναφέρεται ότι η εν λόγω νομοθεσία χρήζει 
αναθεώρησης και πρέπει η νέα νομοθεσία να ενταχθεί στο 
γενικότερο πλαίσιο της αναθεώρησης του κώδικα της τοπικής 
αυτοδιοίκησης.  Προς το σκοπό αυτό, πρόσθεσε ο γενικός 
διευθυντής, η Ένωση ∆ήμων Κύπρου αλλά και η Ένωση 
Κοινοτήτων Κύπρου έχουν υπογράψει σχετική συμφωνία με το 
Εθνικό Κέντρο ∆ιοίκησης του Υπουργείου Εσωτερικών της 
Ελλάδας, με βάση την οποία αναμένεται μέχρι το τέλος του 
χρόνου να υποβληθεί σχετική έκθεση αναφορικά με την 
αναδόμηση της τοπικής αυτοδιοίκησης στην Κύπρο.  Στα πλαίσια 
αυτά εντάσσεται και η πρόθεση του Υπουργείου Εσωτερικών να 
εισαχθούν στην προτεινόμενη νομοθεσία πειθαρχικοί κώδικες οι 
οποίοι να διέπουν τη σωστή λειτουργία των συμβουλίων, είτε 
αυτά είναι συμβούλια δήμων είτε κοινοτήτων.  Περαιτέρω, στα 
πλαίσια της υπό σύνταξη νέας νομοθεσίας αναμένεται να 
διερευνηθεί κατά πόσο, πέρα από την εφαρμογή του πειθαρχικού 
κώδικα, πρέπει επίσης να εφαρμοστεί πειθαρχικός έλεγχος, 
εσωτερικός έλεγχος, έλεγχος σκοπιμότητας και νομιμότητας, 
κοινοβουλευτικός έλεγχος κ.λπ. 

δ. Ο έπαρχος Λευκωσίας, ο οποίος επίσης παρευρέθηκε στην εν 
λόγω συνεδρία, δήλωσε μεταξύ άλλων ότι η κύρια αρμοδιότητα 
του επάρχου, βάσει της υφιστάμενης νομοθεσίας, είναι ο έλεγχος 
της νομιμότητας των αποφάσεων των κοινοτικών συμβουλίων.  
Με τον έλεγχο αυτό όμως, πρόσθεσε, δεν υπάρχουν καθόλου 
συνέπειες για οποιονδήποτε παραβαίνει τη σχετική νομοθεσία, 
αλλά ούτε και στον οικείο έπαρχο παρέχεται η δυνατότητα 
επιβολής οποιωνδήποτε κυρώσεων σ’ αυτούς που την 
παραβαίνουν· απλώς στις περιπτώσεις αυτές καταγράφεται η 
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σχετική παράβαση της εν λόγω νομοθεσίας. 

Συναφώς, αναφέρεται επίσης ότι, για να ελεγχθεί κατά πόσο 
υπάρχει παράβαση στη νομοθεσία, πρέπει καταρχάς να 
ενημερωθεί ο έπαρχος μέσω της κοινοποίησης των πρακτικών 
προς αυτόν από τα κοινοτικά συμβούλια σε χρονικό διάστημα 
δεκαπέντε ημερών από την ημερομηνία της σύγκλισης της εν 
λόγω συνεδρίας, σύμφωνα με τις πρόνοιες της νομοθεσίας, 
πράγμα που γίνεται σε πολύ ελάχιστες περιπτώσεις.   Αυτό 
οδηγεί κατά συνέπεια στο μη έγκαιρο έλεγχο, με αποτέλεσμα να 
μην προλαμβάνονται ή και να επαναλαμβάνονται τέτοιες 
αποφάσεις από τα κοινοτικά συμβούλια. 

Σημειώνεται επίσης ότι οι συγκεκριμένες αδυναμίες αποτελούν εκ 
των πραγμάτων και μειονεκτήματα από την εφαρμογή της 
σχετικής νομοθεσίας, αφού για τέτοιες περιπτώσεις, όπως 
αναφέρθηκε και προγενέστερα, δεν προβλέπονται οποιεσδήποτε 
κυρώσεις εναντίον όσων δε συμμορφώνονται. 

Ως εκ τούτου, αναγνωρίζεται ότι η υφιστάμενη νομοθεσία αδυνατεί 
να δώσει τις πρέπουσες λύσεις, αφού χρειάζεται 
επαναξιολόγηση/εκσυγχρονισμός της. Συνεπώς, στα πλαίσια της 
πολιτικής του Υπουργείου Εσωτερικών για την αναδόμηση γενικά 
της τοπικής αυτοδιοίκησης, απαιτείται τροποποίηση της σχετικής 
νομοθεσίας, έτσι ώστε να καταστεί πιο αποδοτική και 
αποτελεσματική.  

   Στο σημείο αυτό η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών με 
έμφαση υπογραμμίζει ότι στόχος της είναι να προσκληθούν 
ενώπιόν της σε μεταγενέστερο στάδιο όσο το δυνατό 
περισσότεροι δήμοι και κοινοτικά συμβούλια απαιτηθεί για το 
σκοπό αυτό. 

 6. Πολιτικές παρεμβάσεις-κομματικοποίηση 

  Σε συνέχεια των πιο πάνω και στα πλαίσια της άσκησης σωστής 
οικονομικής διαχείρισης, ειδικότερα στον τομέα που αφορά τους 
ημικρατικούς οργανισμούς, η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας δήλωσε 
ότι πρέπει να λαμβάνονται πιο δραστικά μέτρα και να εφαρμόζεται ο 
νόμος έναντι όλων.  Μεγάλη ευθύνη προς την κατεύθυνση αυτή, 
πρόσθεσε, υπέχουν σε πολλές περιπτώσεις και τα πολιτικά κόμματα, τα 
οποία παρεμβαίνουν στη λήψη αποφάσεων προς τη μία ή την άλλη 
κατεύθυνση, όπως, παραδείγματος χάριν, με παρεμβάσεις στις 
προσλήψεις, σε θέματα επέκτασης της ισχύος ενός συμβολαίου για 
συγκεκριμένες προσφορές πέραν του επιτρεπόμενου χρονικού ορίου, με 
παρεμβάσεις για την επέκταση συμβολαίων εργοδοτουμένων και άλλων 
φορέων, για την παροχή αδειών σε μη αδειούχα καταλύματα κ.ά.   

Γ. ΕΙΣΗΓΗΣΕΙΣ/ΑΠΟΨΕΙΣ/ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ ΕΠΙ ΕΙ∆ΙΚΩΝ ΘΕΜΑΤΩΝ ΠΟΥ 
ΤΕΘΗΚΑΝ ΣΤΙΣ ΣΥΝΕ∆ΡΙΕΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΚΑΙ ΠΟΥ ΑΠΤΟΝΤΑΙ ΤΩΝ 
ΣΗΜΑΝΤΙΚΟΤΕΡΩΝ ΘΕΜΑΤΩΝ ΠΟΥ ΑΦΟΡΟΥΝ ΥΠΟΥΡΓΕΙΑ/ΤΜΗΜΑΤΑ 
Ή ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ ΤΟΥ ΚΡΑΤΙΚΟΥ ΤΟΜΕΑ 

 Στα πλαίσια της συνεδρίασης της επιτροπής που πραγματοποιήθηκε στις 20 
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Ιανουαρίου 2009 η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας εξέφρασε τις απόψεις και 
τις εισηγήσεις της σε μία σειρά ειδικών θεμάτων που τέθηκαν από τους 
βουλευτές μέλη της επιτροπής και που αποτέλεσαν αντικείμενο περαιτέρω 
συζήτησης, όπως μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

 1. Βαθμός συμμόρφωσης 

  Ένα σημαντικό θέμα το οποίο απασχόλησε την επιτροπή είναι ο βαθμός 
συμμόρφωσης της εκτελεστικής εξουσίας σε σχέση με τις αναφορές, τις 
εισηγήσεις ή/και τις επισημάνσεις που παρουσιάζονται διαχρονικά στις 
ετήσιες εκθέσεις του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας και ο βαθμός 
στον οποίο αυτές υιοθετούνται από την εκτελεστική εξουσία.  Στα 
πλαίσια αυτά η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι η 
συντριπτική πλειοψηφία των αναφορών των ετήσιων εκθέσεών της 
γίνονται στην ολότητά τους δεκτές από τους ελεγχομένους και ότι δεν 
υπάρχει αμφισβήτηση ως προς τα στοιχεία και τα γεγονότα που 
καταγράφονται σ’ αυτές, εκτός σε μεμονωμένες περιπτώσεις όπου οι 
ελεγχόμενοι διατυπώνουν διαφορετική άποψη, η οποία τελικά 
καταγράφεται στην εν λόγω έκθεση.  Όσον αφορά ειδικότερα το βαθμό 
συμμόρφωσης, σύμφωνα με την ετήσια έκθεση της Γενικής Ελεγκτού της 
∆ημοκρατίας παρατηρείται ότι διαχρονικά αυτός βελτιώνεται, αλλά με 
αργούς ρυθμούς.  Επιπλέον, δεν παρατηρούνται σημαντικές 
διακυμάνσεις, αναγνωρίζοντας ταυτόχρονα ότι υπάρχουν αντικειμενικές 
δυσκολίες, είτε γιατί χρειάζεται αλλαγή της σχετικής νομοθεσίας είτε γιατί 
πρέπει να πεισθούν άλλα μέρη ή κοινωνικοί εταίροι είτε γιατί υπάρχουν 
προβλήματα και οικονομικοί περιορισμοί. 

 2. Επενδυτική πολιτική του ΤΚΑ 

  Ως εισηγήσεις προς αυτή την κατεύθυνση σε σχέση με το βαθμό 
συμμόρφωσης της εκτελεστικής εξουσίας αναφέρονται και οι 
παρατηρήσεις που αφορούν την επενδυτική πολιτική για το ΤΚΑ, καθότι, 
όπως γίνεται αντιληπτό, η επένδυση των χρημάτων του ΤΚΑ κατά κύριο 
μέρος σε κρατικά χρεόγραφα θεωρείται γενικά μία ασφαλής επένδυση.  
Ταυτόχρονα όμως το κράτος στην περίπτωση αυτή διαχρονικά όφειλε, 
εφόσον δανείζεται τα χρήματα αυτά, να τα δανείζεται με ένα πιο δίκαιο 
επιτόκιο, έτσι ώστε το ΤΚΑ να έχει υψηλότερη απόδοση στα πλαίσια της 
γενικότερης βελτίωσης της επενδυτικής πολιτικής του. 

  Από την άλλη πλευρά, αναγνωρίζεται ότι η εισήγηση αυτή, παρ’  όλο 
που είναι δεκτή από όλα τα επηρεαζόμενα μέρη, εμπεριέχει ένα 
σημαντικό κόστος.  Λαμβάνοντας υπόψη τις σημερινές επικρατούσες 
συνθήκες, το επιτόκιο που καταβάλλεται από την κυβέρνηση για τα 
χρήματα του ΤΚΑ είναι της τάξης του 2,75%, ενώ το μέσο κόστος 
δανεισμού της κυβέρνησης κυμαίνεται σήμερα γύρω στο 4,5%-4,7%.  
Συνεπώς, το ΤΚΑ ενδεχομένως να δικαιούνταν απόδοση κατά περίπου 
2% ψηλότερη, έτσι ώστε να καθίσταται πιο δίκαιη η απόδοση των 
χρημάτων του ταμείου, λαμβάνοντας επίσης υπόψη ότι το 2% επί των 
€6 δις αποτελεί €120 εκατομ. επαναλαμβανόμενη δαπάνη για το κράτος.  
Συνεπώς, εφόσον αυτό το ποσό σήμερα υπολογίζεται, με βάση τις 
διοικητικές διευθετήσεις που γίνονται, ως ενδοκυβερνητικό χρέος και δε 
λαμβάνεται υπόψη στον προσδιορισμό του δημόσιου χρέους, κατ’ 
επέκταση, εάν διαγραφεί αυτή η διευθέτηση και αφεθεί το ΤΚΑ να 
επενδύει όπου κρίνει τα χρήματά του, μεταξύ άλλων βεβαίως και σε 
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κρατικά χρεόγραφα, αυτά τα κρατικά χρεόγραφα, που θα είναι 
εμπορεύσιμα πλέον, δε θα λογίζονται ενδοκυβερνητικό χρέος, αλλά θα 
προσμετρούνται στο δημόσιο χρέος.  

  Συμπερασματικά, αυτή η εισήγηση σχετικά με τη μελλοντική χρήση των 
πλεονασμάτων του ΤΚΑ, έτσι ώστε η κυβέρνηση να δανείζεται μικρότερο 
μέρος από το ταμείο και να αφήνεται ένα μεγαλύτερο μέρος με σκοπό να 
επενδυθεί πιο αποδοτικά, αποτελεί μία εισήγηση προς τη σωστή 
κατεύθυνση αναφορικά με την επενδυτική πολιτική του εν λόγω ταμείου 
και πρέπει να αξιοποιηθεί με τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 

 3. Υδατική κατάσταση 

  Ένα άλλο σημαντικό πρόβλημα το οποίο συζητήθηκε εκτενώς στη 
συνεδρία της επιτροπής ήταν η δεινή υδατική κατάσταση στην Κύπρο 
λόγω της κακής διαχείρισης του νερού και οι βασικοί παράγοντες οι 
οποίοι συνέβαλαν στην επιδείνωση της κατάστασης αυτής.  
Αναφέρθηκε, πρώτον, η μη πλήρης συμμόρφωση όσον αφορά τις 
περικοπές σύμφωνα με τις σχετικές αποφάσεις του Υπουργικού 
Συμβουλίου για εφαρμογή περιοριστικών μέτρων στην κατανάλωση 
νερού για σκοπούς άρδευσης και ύδρευσης και, δεύτερον, η 
καθυστέρηση και μη έγκαιρη προώθηση της κατασκευής της τρίτης 
μονάδας αφαλάτωσης στη Λεμεσό.   

  Όλα αυτά είχαν ως συνεπακόλουθο η κυβέρνηση να καταφύγει στη λύση 
της μεταφοράς νερού από την Ελλάδα ως μία λύση με συνεπαγόμενο 
κόστος πολλών εκατομμυρίων ευρώ, σε σύγκριση με αυτά τα οποία θα 
ξοδεύονταν αν η τρίτη μονάδα αφαλάτωσης βρισκόταν σε λειτουργία. 

  Επί του σημείου τούτου η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι 
το κόστος αγοράς και μεταφοράς οκτώ εκατομμυρίων κυβικών μέτρων 
νερού από την Ελλάδα είναι πολλαπλάσιο και κυμαίνεται περίπου στα 
€5,5 ανά κυβικό μέτρο νερού, σε σύγκριση με €0,70 που είναι το κόστος 
του νερού από φράγματα, €0,83 από τις υφιστάμενες μονάδες 
αφαλάτωσης και €1,39 από τις πλωτές μονάδες αφαλάτωσης.  Εκείνο 
που προέχει, κατέληξε, είναι με το λιγότερο δυνατό κόστος να υπάρχει η 
απρόσκοπτη και σε επαρκείς ποσότητες παροχή νερού στον Κύπριο 
καταναλωτή.   

 4. Ανάπτυξη γηπέδων γκολφ 

  Όσον αφορά στο θέμα της ανάπτυξης των γηπέδων γκολφ, από τη μέχρι 
σήμερα ενημέρωση της επιτροπής για τις σχετικές αποφάσεις του 
Υπουργικού Συμβουλίου αξιοσημείωτο είναι το μέτρο εκείνο που αφορά 
τη διασφάλιση της συνεχούς και ικανοποιητικής λειτουργίας των 
γηπέδων γκολφ, έτσι ώστε, αν ο ιδιοκτήτης ή αυτός ο οποίος κατέχει τη 
σχετική άδεια για την ανάπτυξη του γηπέδου αδυνατεί να συντηρεί ή 
αρνείται ή/και παραλείπει να υδρεύει ή/και να διαχειρίζεται το γήπεδο 
γκολφ, σύμφωνα με το σχετικό όρο επικαρπίας που αναφέρεται στη 
σχετική άδεια δημιουργίας γηπέδων γκολφ προς όφελος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, τη διαχείριση του εν λόγω γηπέδου να την αναλαμβάνει το 
κράτος με συνεπακόλουθο την ενδεχόμενη απώλεια κρατικών εσόδων.  
Η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας επί του σημείου τούτου δήλωσε ότι 
το εν λόγω ζήτημα άπτεται κυρίως θέματος πολιτικής και πάγια πρακτική 
της είναι να μη σχολιάζει θέματα που αφορούν την κυβερνητική πολιτική.  
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Περαιτέρω, δε θα ήταν ορθό, υπό τις περιστάσεις αυτές, ο Γενικός 
Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας να αποφανθεί για την ορθότητα ή μη της 
πολιτικής για την προώθηση των γηπέδων γκολφ και ειδικότερα όσον 
αφορά την αποσπασματική και ενδεχόμενη περίπτωση απώλειας 
κρατικών εσόδων από την ανάληψη σε μεταγενέστερο στάδιο της 
διαχείρισης των γηπέδων γκολφ, που πηγάζει από το σχετικό όρο 
επικαρπίας προς όφελος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 5. Συστήματα οικονομικής διαχείρισης 

  Παρ’ όλον ότι υπάρχουν αξιόπιστα συστήματα οικονομικής διαχείρισης 
στον κρατικό τομέα, παρατηρήθηκε από τους σχετικούς ελέγχους στους 
οποίους έχει προβεί η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας ότι αυτά δεν 
εντοπίζονται σε ορισμένους ημικρατικούς οργανισμούς, κυρίως στους 
μικρότερους απ’ αυτούς και στους νεότερους οργανισμούς με λιγότερη 
εμπειρία.  Επιπρόσθετα, παρατηρήθηκε ότι μεγαλύτερο πρόβλημα 
αναφορικά με την ελλιπή εφαρμογή των συστημάτων οικονομικής 
διαχείρισης παρουσιάζεται στους περισσότερους δήμους και σε πολύ 
μεγαλύτερο βαθμό στα κοινοτικά συμβούλια. 

  Ειδικότερα, όσον αφορά τους δήμους και τα κοινοτικά συμβούλια, 
αναγνωρίζεται ότι στα πλαίσια της λειτουργίας αλλά και της επιθυμίας για 
μεγαλύτερη αυτονομία της τοπικής αυτοδιοίκησης, έτσι όπως το 
επιβάλλουν οι ευρωπαϊκές αρχές, θα πρέπει να καταβληθεί συστηματική 
προσπάθεια, έτσι ώστε τόσο οι δήμοι όσο και τα κοινοτικά συμβούλια να 
υιοθετήσουν, αλλά και να εφαρμόσουν κατάλληλα συστήματα 
οικονομικής διαχείρισης.  

 6. Σύστημα αξιολόγησης του προσωπικού της δημόσιας υπηρεσίας 

  Στα πλαίσια της αναβάθμισης της δημόσιας υπηρεσίας σημαντικό 
στοιχείο αποτελεί η εξάλειψη της αναξιοκρατίας σ’ όλα τα επίπεδα του 
δημόσιου βίου.  Προς την κατεύθυνση αυτή ουσιαστικό μέτρο αποτελεί η 
υιοθέτηση του νέου συστήματος αξιολόγησης του προσωπικού στη 
δημόσια υπηρεσία, η υλοποίηση του οποίου εκκρεμεί εδώ και αρκετά 
χρόνια, σε αντικατάσταση του υφιστάμενου ισοπεδωτικού συστήματος.   

  Η εφαρμογή ενός καλού συστήματος αξιολόγησης του προσωπικού στη 
δημόσια υπηρεσία αναμένεται να συντελέσει στην αναβάθμιση της 
παραγωγικότητας και της αποτελεσματικότητας της δημόσιας 
υπηρεσίας, καθώς και στην αναβάθμιση των αξιοκρατικών διαδικασιών 
όσον αφορά στην πρόσληψη, στην αξιολόγηση, στη μετάθεση και στην 
προαγωγή των υπαλλήλων που τη στελεχώνουν.  Η Γενική Ελεγκτής της 
∆ημοκρατίας σημείωσε με έμφαση ότι η επιτυχής κατάληξη ενός 
οποιουδήποτε συστήματος αξιολόγησης του προσωπικού της δημόσιας 
υπηρεσίας εξαρτάται σε πολύ μεγάλο βαθμό από την αλλαγή της 
νοοτροπίας των δημόσιων υπαλλήλων, αλλά κυρίως των 
αξιολογούντων.  Πρόσθεσε ότι δε θα πρέπει σε καμία περίπτωση 
σχεδόν όλοι οι δημόσιοι υπάλληλοι, όπως γίνεται σήμερα, να 
αξιολογούνται ως εξαίρετοι. 

 7. Εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας (ΓΕΣΥ) 

  Ο εκσυγχρονισμός των δημόσιων νοσηλευτηρίων αποτελεί αναγκαιότητα 
για την αναβάθμιση των υπηρεσιών υγείας τόσο του δημόσιου όσο και 
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του ιδιωτικού τομέα παροχής υπηρεσιών υγείας.  Από αυτά εξαρτάται 
ουσιαστικά η εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας (ΓΕΣΥ), το 
οποίο προϋποθέτει τη συνεργασία της κυβέρνησης, των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων, των ιδιωτών γιατρών και κλινικών, της συντεχνίας των 
γιατρών ΠΑΣΥΚΙ και άλλων φορέων για την πλήρη και ορθή εφαρμογή 
του. 

  Στα πλαίσια αυτά και ειδικότερα στα πλαίσια του εκσυγχρονισμού των 
δημόσιων νοσηλευτηρίων εντάσσεται και το πρόβλημα της συνεχούς 
προμήθειας αναλώσιμων ειδών που κρίνονται απαραίτητα για την 
εύρυθμη λειτουργία τους, όπως και οι διαδικασίες που τηρούνται από τις 
Φαρμακευτικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας για την αγορά και τη 
διάθεση των φαρμάκων στα δημόσια νοσηλευτήρια.  Το θέμα αποτέλεσε 
αντικείμενο αυτεπάγγελτης εξέτασης από την επιτροπή σε συνεδρία της 
που πραγματοποιήθηκε στις 10 Φεβρουαρίου 2009. 

  Επί του ειδικότερου αυτού θέματος η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας 
δήλωσε ότι για την εφαρμογή του ΓΕΣΥ βασική προϋπόθεση αποτελεί ο 
εκσυγχρονισμός των κρατικών νοσηλευτηρίων.  Προς την κατεύθυνση 
αυτή, πρόσθεσε, πρέπει να προωθηθούν οι ενέργειες εκείνες που 
αφορούν στην αγορά υπηρεσιών από συμβούλους για τον 
εκσυγχρονισμό των δημόσιων νοσηλευτηρίων, στη βελτίωση των 
διαδικασιών που αφορούν την προμήθεια αναλώσιμων ειδών, 
φαρμάκων, ιατρικού εξοπλισμού, καθώς επίσης και στη βελτίωση του 
τρόπου λειτουργίας των ιατροσυμβουλίων κ.ά. 

  Επιπρόσθετα, επί του ειδικότερου θέματος που αφορά στην προμήθεια 
αναλώσιμων ειδών στα κρατικά νοσηλευτήρια ειδική αναφορά έκανε ο 
Γενικός Λογιστής της ∆ημοκρατίας, ο οποίος παρευρέθηκε στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής και δήλωσε συναφώς ότι, μετά από σχετικές 
μελέτες και έρευνες που έχει διενεργήσει η υπηρεσία του ως η Αρμόδια 
Αρχή ∆ημοσίων Συμβάσεων, το Υπουργείο Υγείας παρουσιάζει 
γενικότερα προβλήματα προγραμματισμού, συντονισμού, δομής και 
διοίκησης, τα οποία καθιστούν μεταξύ άλλων προβληματική την άμεση 
και έγκαιρη προμήθεια των κρατικών νοσηλευτηρίων με τις σωστές 
ποσότητες αναλώσιμων ειδών. 

∆. ΕΙΣΗΓΗΣΕΙΣ/∆ΙΑΠΙΣΤΩΣΕΙΣ/ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ/ΣΥΜΠΕΡΑΣΜΑΤΑ ΤΗΣ 
ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών, ανεξάρτητα από τις επιμέρους τοποθετήσεις των 
κομμάτων για το υπό αναφορά θέμα, όπως αυτές θα εκτεθούν κατά τη 
συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος, και λαμβάνοντας υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της στα πλαίσια της άσκησης του κοινοβουλευτικού 
της ελέγχου, ομόφωνα καταλήγει στις ακόλουθες διαπιστώσεις/συμπεράσματα: 

 1. Η επιτροπή, πέραν των όσων αναφέρθηκαν πιο πάνω, εκφράζει τον 
έντονο προβληματισμό και την ανησυχία της για τη διαπίστωση ότι οι 
επισημάνσεις της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας που αναφέρονται 
στην ετήσια έκθεσή της για ορισμένα θέματα αποτελούν στην ουσία 
επαναλήψεις εισηγήσεων ή και παρατηρήσεων προηγούμενων ετών.    

  Ως εκ τούτου, η επιτροπή καλεί την εκτελεστική εξουσία, στη βάση και 
της δικής της πολιτικής, να λάβει όλα τα ενδεικνυόμενα μέτρα προς την 
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κατεύθυνση της παρακολούθησης και της αντιμετώπισης των 
επισημάνσεων και των παρατηρήσεων της Γενικής Ελεγκτού της 
∆ημοκρατίας και την εφαρμογή αυτών στην πράξη. 

 2. Η επιτροπή, στα πλαίσια της άσκησης του κοινοβουλευτικού της 
ελέγχου, λαμβάνει πολύ σοβαρά υπόψη τις εύλογες υποψίες και τις 
ανησυχίες της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας, όπως αυτές 
εκφράστηκαν ενώπιόν της, αναφορικά με την ύπαρξη διαφθοράς στους 
τρεις τομείς όπου ασκεί τον έλεγχό της και ειδικότερα όσον αφορά στην 
εφαρμογή των νόμων και των κανονισμών στο δημόσιο και στον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Η επιτροπή, παρά την ύπαρξη και τη 
λειτουργία σε ικανοποιητικό βαθμό των υπηρεσιών εσωτερικού ελέγχου 
στη δημόσια διοίκηση, διαπιστώνει ότι υπάρχουν τομείς που είναι 
επιρρεπείς στη διαφθορά.  Τέτοιοι τομείς μπορούν να χαρακτηριστούν 
αυτοί που ασχολούνται με θέματα προσφορών, με θέματα διορισμών 
κ.ά.  Συνεπώς, για την πάταξη της διαφθοράς η επιτροπή επισημαίνει ότι 
απαιτείται από την εκτελεστική εξουσία η λήψη διορθωτικών και άλλων 
μέτρων που αφορούν τόσο σε θεσμικό όσο και σε νομοθετικό πλαίσιο, 
καθώς επίσης η εντατικοποίηση των εσωτερικών ελέγχων των διάφορων 
τμημάτων και υπηρεσιών του δημόσιου και του ευρύτερου δημόσιου 
τομέα. 

 3. Ειδικότερα, στα θέματα της διαφθοράς, εκεί και όπου εντοπίζονται, η 
επιτροπή παρέχει τη στήριξή της στην κυβέρνηση, ώστε να 
χρησιμοποιήσει κάθε νόμιμο μέσο για πάταξή τους και προς την 
κατεύθυνση αυτή προτρέπει επίσης τη Γενική Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, 
μέσα από τους ελέγχους τους οποίους διεξάγει και στους τρεις τομείς 
δραστηριοτήτων της, δηλαδή στο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα, 
στους ημικρατικούς οργανισμούς και στην τοπική αυτοδιοίκηση, να 
αναδείξει τις περιπτώσεις εκείνες για τις οποίες αποδεδειγμένα υπάρχει 
σήψη και διαφθορά, όπως υπέρβαση εξουσίας, διασπάθιση δημόσιου 
χρήματος, μη συμμόρφωση με το ισχύον νομοθετικό πλαίσιο κ.ά., και να 
τις θέτει ενώπιον της επιτροπής αλλά και της κυβέρνησης για τη λήψη 
των αναγκαίων μέτρων και επαναφορά της όλης κατάστασης στη 
νομιμότητα και στη χρηστότητα, όπως αναφέρθηκε προγενέστερα. 

 4. Σύμφωνα με τα προαναφερθέντα πλαίσια για δημοσιονομική εξυγίανση 
και καλύτερη οικονομική διαχείριση των κρατικών πόρων, η επιτροπή 
καλεί την κυβέρνηση, τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης, το δημόσιο και 
τον ημιδημόσιο τομέα  όπως εντατικοποιήσουν τις προσπάθειές τους για 
είσπραξη των ανείσπρακτων/καθυστερημένων τελών και άλλων 
φορολογικών υποχρεώσεων. 

 5. Η επιτροπή σημειώνει τη βελτίωση που υπάρχει στα θέματα εφαρμογής 
του εσωτερικού ελέγχου στο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα, αλλά 
παράλληλα παρατηρεί ότι τα εν λόγω αποτελέσματα δεν κρίνονται ως 
ικανοποιητικά.  Προς την κατεύθυνση αυτή χρειάζεται περισσότερη 
προσοχή όσον αφορά στην υλοποίηση των πορισμάτων των ελέγχων 
αυτών στην πράξη και όσον αφορά στην πλήρη συμμόρφωση προς τις 
υποδείξεις και τις παρατηρήσεις, όπως αυτές καταγράφονται στις 
εκθέσεις του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας. 

 6. Η επιτροπή τάσσεται ομόφωνα ενάντια στις πολιτικές παρεμβάσεις και 
στην κομματικοποίηση, στο βαθμό που υπάρχει ή εμφανίζεται, και 
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θεωρεί ότι η πάταξη του φαινομένου αυτού θα βοηθήσει στην εφαρμογή 
της αξιοκρατίας και της ισοπολιτείας. 

 7. Η επιτροπή τέλος σημειώνει ειδικότερα ότι η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου 
ως ένας από τους πιο βασικούς ημικρατικούς οργανισμούς διαδραματίζει 
ένα πολύ ουσιαστικό και ζωτικό ρόλο στην κυπριακή οικονομία, αφού θα 
είναι ουσιαστικά ο βασικός χρήστης φυσικού αερίου στην Κύπρο.  Η 
επιτροπή συναφώς εκφράζει την ανησυχία της για το ότι η επί σειρά 
ετών καθυστέρηση που σημειώνεται στη δημιουργία του Ενεργειακού 
Κέντρου στο Βασιλικό, δηλαδή του τερματικού φυσικού αερίου και του 
τερματικού πετρελαιοειδών, αποβαίνει σε βάρος της κυπριακής 
οικονομίας στο σύνολό της. 

Ε. ΤΕΛΙΚΟ ΣΧΟΛΙΟ 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήταν παράλειψη για την επιτροπή να μην εξάρει το 
πολύ αξιόλογο έργο που επιτελεί το Γραφείο του Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας, αλλά και την άριστη συνεργασία και την πολύτιμη βοήθεια που 
παρέχει η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας στην επιτροπή για τη διεξαγωγή 
των εργασιών της.  Στα πλαίσια αυτά η επιτροπή επιθυμεί όπως η συνεργασία 
αυτή εδραιωθεί και αναπτυχθεί ακόμη περισσότερο. 

 Τέλος, πρέπει να επισημανθεί ότι για την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών δεν 
αποτελεί αυτοσκοπό μέσα από την παρούσα έκθεσή της, όπως αυτή αναλύεται 
πιο πάνω, να αναπαράγει μία δεύτερη έκθεση της Γενικής Ελεγκτού της 
∆ημοκρατίας, αφού κάτι τέτοιο θα ήταν άσκοπο και αντιπαραγωγικό και θα 
ενέπλεκε την επιτροπή σε μία ατέρμονη διαδικασία συγγραφής απόψεων και 
παρατηρήσεων, οι οποίες εξάλλου είναι ήδη καταγεγραμμένες στην ετήσια 
έκθεση της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας.  Στόχος της επιτροπής μέσα 
από την παρούσα έκθεσή της είναι να αναδείξει και να υποδείξει ορισμένα από 
τα πιο σημαντικά θέματα ή/και αναφορές που κρίνει ότι χρήζουν περαιτέρω 
συζήτησης, όπως αυτά εξάλλου έχουν συζητηθεί και αναλυθεί κατά τη διάρκεια 
των συνεδριάσεών της, χωρίς αυτό να μειώνει ή να παραγνωρίζει την αξία ή/και 
τη σπουδαιότητα όλων των άλλων θεμάτων που καταγράφονται στην ετήσια 
έκθεση της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας. 

 Εν κατακλείδι, επισημαίνεται ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών 
συμφωνεί και υιοθετεί πλήρως και σε όλη τους την έκταση τις παρατηρήσεις, τις 
υποδείξεις και τα σχόλια που αναφέρονται στην ετήσια έκθεση της Γενικής 
Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας για το 2007.  Συνεπώς, με την παρούσα έκθεσή της 
η επιτροπή ομόφωνα υιοθετεί το ενιαίο αυτό κείμενο, καθώς και όλα τα σχετικά 
στοιχεία, έγγραφα ή/και απαντήσεις που το υποστηρίζουν ή σχετίζονται με αυτό 
και ως εκ τούτου ολόκληρο το κείμενο με τα επισυναπτόμενά του υποβάλλεται 
ενώπιον της ολομέλειας του σώματος για συζήτηση. 

ΣΤ. ΤΟΠΟΘΕΤΗΣΗ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 
Ιουνίου 2009 και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα αναφέρονται πιο πάνω, ομόφωνα 
αποφάσισε την έγκριση του κειμένου της παρούσας έκθεσης, καθώς και την 
υποβολή της για συζήτηση ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 
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(Τα επισυνημμένα παραρτήματα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.) 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Να μου επιτραπεί, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, αφού έχω το λόγο, να 
σχολιάσω την έκθεση εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών εξετάζει την ετήσια έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας, στα πλαίσια άσκησης του κοινοβουλευτικού ελέγχου, στην παρουσία 
του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας και άλλων αρμοδίων που καλούνται να 
καταθέσουν στοιχεία και πληροφορίες για σκοπούς ενημέρωσης της επιτροπής 
Ελέγχου.  

 Μέχρι σήμερα ο κοινοβουλευτικός έλεγχος περιοριζόταν στην εξέταση της 
έκθεσης  από την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, χωρίς η τελευταία να υποβάλλει 
μετά την ολοκλήρωση της μελέτης τη σχετική έκθεση προς την ολομέλεια του 
σώματος για συζήτηση, όπως άλλωστε γίνεται με όλες τις εκθέσεις όλων των 
κοινοβουλευτικών επιτροπών.  Η μη υποβολή σχετικής έκθεσης στην ολομέλεια του 
σώματος αναφορικά με τα ευρήματά της από την εξέταση των ετήσιων εκθέσεων του 
Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας προβλημάτισε έντονα τα μέλη της επιτροπής μας.  
Ο εν λόγω προβληματισμός της επιτροπής ήταν το αποτέλεσμα της ανησυχίας όλων 
για ένα αναντίλεκτο γεγονός, ότι χρόνο με το χρόνο οι επισημάνσεις και οι 
παρατηρήσεις του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας διογκώνονται, χωρίς όμως να 
υπάρχουν απτά αποτελέσματα για επαναφορά των οποιωνδήποτε πράξεων, 
παραλείψεων, ενεργειών ή/και καθυστερήσεων στη νομιμότητα. 

  Οι πλείστες παρατηρήσεις της Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας 
επαναλαμβάνονται με το ίδιο σχεδόν λεκτικό καθεχρονικά.  Ο όγκος της ετήσιας 
έκθεσης αυξάνεται.  Και δεν αυξάνεται, γιατί αποδίδονται εύσημα και εύφημος μνεία 
στους δημόσιους λειτουργούς που συμμορφώνονται με τις υποδείξεις της Γενικού 
Ελεγκτή, αλλά αυξάνεται από τις αυθαιρεσίες, τις παρατυπίες, τις παρανομίες, τα 
λάθη, που όλα αυτά συνεπάγονται διασπάθιση δημοσίου χρήματος εκατομμυρίων 
ευρώ.  ∆ίνεται έτσι το δικαίωμα στα μέλη του σώματος κατά τη διάρκεια της 
συζήτησης της έκθεσης στην ολομέλεια να εγείρουν οποιοδήποτε άλλο θέμα κρίνουν 
αναγκαίο μέσα από την ογκωδέστατη αυτή έκθεση, πέραν των όσων εξειδικευμένων 
θεμάτων και ειδικών αναφορών γίνονται στην υπό συζήτηση έκθεση της επιτροπής 
Ελέγχου.  Περαιτέρω, ως επιτροπή Ελέγχου υιοθετούμε την άποψη ότι η ετοιμασία και 
η υποβολή τέτοιας έκθεσης πρέπει να θεσμοθετηθεί, έτσι ώστε να παρέχεται, όπως 
ανέφερα προηγουμένως, η δυνατότητα σε όλα τα μέλη του σώματος να ασκούν 
κοινοβουλευτικό έλεγχο για οποιοδήποτε θέμα  κρίνουν αυτοί αναγκαίο. 

 Η έκθεση της Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, ένα έγγραφο οκτακόσιων 
εξήντα πέντε σελίδων, και στα δέκα μέρη που την απαρτίζουν καλύπτει, μεταξύ 
άλλων, όλο το φάσμα του δημόσιου και του ευρύτερου δημόσιου τομέα, τις αρχές 
τοπικής διοίκησης, δηλαδή τους δήμους και τα κοινοτικά συμβούλια, τα νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου και άλλους οργανισμούς. 

 Τα βασικά συμπεράσματα της έκθεσης της Γενικής Ελεγκτού για το 2007 που 
συνοδεύονται από εισηγήσεις απεικονίζονται σε δύο βασικές ενότητες. 

Πρώτη ενότητα:  Η διαφθορά 
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 Εύλογες και γνήσιες είναι πλέον οι υποψίες για ύπαρξη διαφθοράς στην 
κοινωνικοοικονομική και πολιτική ζωή του τόπου.  Το θέμα της διαφθοράς πρέπει να 
προβληματίσει ολόκληρη την κοινωνία και να τη θέσει ενώπιον των ευθυνών της, 
αφού αναντίλεκτα διαφαίνεται ότι υπάρχει αμφισβήτηση των θεσμών από τους πολίτες 
και σήψη αξιών.  Σε ορισμένες δε περιπτώσεις κρατικά όργανα και δημόσιοι 
λειτουργοί πλήττουν τους θεσμούς με τις πράξεις και παραλείψεις τους, την ένοχη 
σιωπή τους, ενίοτε δε και με το χειροκρότημά τους.   

 Σε μία χώρα λοιπόν όπου πλήττεται η εμπιστοσύνη των πολιτών προς τους 
θεσμούς οι πολίτες αυτής της χώρας δεν μπορούν να ευημερήσουν.  Η έννοια της 
διαφθοράς, αναφέρει η Γενική Ελεγκτής, που δύσκολα συγκεκριμενοποιείται, μπορεί 
να ορισθεί και ως κατάχρηση της δημόσιας εξουσίας για ίδιον όφελος και σχετίζεται με 
την κουλτούρα, τα ήθη, τα έθιμα, τις αξίες και το επίπεδο του πολιτισμού της κάθε 
κοινωνίας. 

 Αναντίλεκτα, γεγονότα που συνέβησαν, περίεργες και κατ’ επανάληψη 
αναθέσεις έργων του δημοσίου δεκάδων εκατομμυρίων ευρώ δημιούργησαν τον 
εθνικό νεροφόρο, τον εθνικό εργολάβο, την εθνική ελίτ των γκόλφερς, τους 
μιζαδόρους της αποστεωμένης πλέον Εθνικής Φρουράς, τη νεοφανή νομενκλατούρα 
εκατομμυριούχων, την εθνική ομάδα ρεμουλαδόρων οι οποίοι αποτρέπουν την 
εφαρμογή του ΓΕΣΥ και τον εκσυγχρονισμό των κρατικών νοσηλευτηρίων, για να 
βρίσκουν πρόσφορο έδαφος και ως τρωκτικά να κατατρώγουν τις προσφορές, είτε 
αυτές αφορούν προμήθεια φαρμάκων είτε αυτές αφορούν ιατρικό εξοπλισμό, και 
επωάζουν στη θαλπωρή της διαφθοράς και σείουν το οικοδόμημα της δημοκρατίας 
στην πατρίδα μας.   

 Γι’ αυτό και απαιτείται η λήψη δραστικών μέτρων.  Μέτρων για αποτροπή της 
διαφθοράς, για δημιουργία ενός αποτρεπτικού περιβάλλοντος για την ανάπτυξη της 
διαφθοράς με την πλήρη και ειλικρινή δέσμευση της κάθε κυβέρνησης, πέρα από 
διακηρύξεις, πέρα από θεωρίες, όσο δύσκολα κι αν είναι τα διλήμματα και οι 
αποφάσεις που πρέπει να ληφθούν για αποτελεσματική αντιμετώπιση του 
προβλήματος.  Απαιτείται ταυτόχρονα η πλήρης ευαισθητοποίηση κάθε οργανισμού, 
των διωκτικών αρχών, αλλά και των πολιτών ως προς τις αρνητικές επιπτώσεις της 
διαφθοράς και η ενεργός συμμετοχή και εμπλοκή τους στην προσπάθεια για την 
καταπολέμησή της. 

 «Άχθομαι δε και φέρω τα της πόλεως σαπέντα βαρέως πράγματα», πονώ, 
όταν βλέπω όλα σ’ αυτό τον τόπο να σαπίζουν.  Αυτή η αναφορά από τις 
“Εκκλησιάζουσαι” του Αριστοφάνη είναι ο πιο κατάλληλος χαρακτηρισμός για τα όσα 
αναφέρει στην έκθεση της για το 2007 για τη διαφθορά στο δημόσιο και ημιδημόσιο 
τομέα η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας. 

∆εύτερη ενότητα:  ∆ημιουργία περιβάλλοντος αποτροπής της διαφθοράς 

 «Ο πιο μακρύς δρόμος αρχίζει από ένα βήμα, το πρώτο», λόγια του Λάο Τσε.  
Θα τολμήσουμε να κάνουμε το πρώτο βήμα ενός μακρινού δρόμου;  Όσα χρόνια 
χρειάστηκε να κτιστεί και να δημιουργηθεί η διαφθορά άλλα τόσα χρόνια θα χρειαστεί 
να την ξηλώσουμε;  Να δημιουργήσουμε πρέπει το περιβάλλον που να αποτρέπει τη 
διαφθορά.  Η αντιμετώπισή της δεν μπορεί να γίνει μόνο με τη θέσπιση κατάλληλων 
νόμων ή με την υιοθέτηση διαδικασιών ελέγχου.  Είναι ένα διαχρονικό φαινόμενο 
συναρτώμενο με την άσκηση της εξουσίας, αφού η εξουσία, αλλά και το χρήμα έχουν 
τη δύναμη να διαφθείρουν τους ανθρώπους, αλλά και τους θεσμούς. 

 Τα πρώτα λοιπόν βήματα θα πρέπει να τα κάνουμε όλοι μαζί, εκτελεστική και 
νομοθετική εξουσία, ανεξάρτητοι θεσμοί, η κοινωνία ολόκληρη.  Ιδού η Ρόδος ιδού και 
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το πήδημα για όλους μας.  Τα βήματα αυτά πρέπει να είναι τα ακόλουθα: 

1. Εγκαθίδρυση και ενδυνάμωση αξιόπιστων συστημάτων οικονομικής 
διαχείρισης, με την υποχρέωση της εκάστοτε κυβέρνησης για συνεχή 
λογοδοσία, με δυνατότητα παροχής έγκαιρης, ολοκληρωμένης και ακριβούς 
πληροφόρησης.  Όσον αφορά δε την οικονομική πληροφόρηση, αυτή την 
υποχρέωση μπορεί να την εκπληρώσει η Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας. 

2. Κατάλληλα στελεχωμένη δημόσια υπηρεσία, με την επιλογή και την πρόσληψη 
των ικανότερων δημόσιων υπαλλήλων και την παροχή σε αυτούς των 
καλύτερων δυνατών κινήτρων για προσφορά στο κοινό. 

3. Υιοθέτηση και εγκαθίδρυση ικανοποιητικών συστημάτων εσωτερικού ελέγχου. 

4. Πολιτική, περιλαμβανομένων σε αυτό τον όρο και των κομμάτων, οικονομική, 
αλλά και νομική διαφάνεια. 

5. ∆ημόσια λογοδοσία. 

6.  Ευαισθητοποίηση και εμπλοκή των πολιτών και της κοινωνίας των πολιτών 
γενικότερα. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 «Το καταρχάς μη κολαζόμενον επί μείζον αύξεται», το παράπτωμα που δεν 
τιμωρείται στην αρχή μεγαλώνει και χειροτερεύει, από το «Παις κλέπτης και μήτωρ» 
του Αισώπου. 

 Στοχοπροσήλωση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας αποτελεί η 
συνεχής δέσμευση ότι με ανεξαρτησία, αντικειμενικότητα και επαγγελματισμό θα 
εξακολουθήσει να υπηρετεί τις αρχές και τις αξίες όπως το σύνταγμα και οι νόμοι 
καθορίζουν.  Αναγνωρίζουμε ότι το κυριότερο εργαλείο προς την κατεύθυνση αυτή 
αποτέλεσε και εξακολουθεί να αποτελεί η άσκηση πειθούς προς τους ελεγχόμενους 
ότι είναι προς το δικό τους συμφέρον και προς το συμφέρον της υπηρεσίας ή του 
οργανισμού που υπηρετούν η υιοθέτηση των εισηγήσεων της Γενικής Ελεγκτού της 
∆ημοκρατίας, καθώς επίσης η διαφάνεια και η δημοσιοποίηση των κακώς εχόντων για 
ευαισθητοποίηση του κοινού και για άσκηση δημόσιου ελέγχου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνάδελφε Γεωργίου, μισό λεπτό, σας παρακαλώ! 

 Ε, πάλι υπάρχει θόρυβος.  Πραγματικά, είναι κατ’ επανάληψη που γίνεται η ίδια 
παρατήρηση, η ίδια επισήμανση.  Νομίζω ότι πρέπει να σεβαστούμε το συνάδελφό 
μας.  Εκφράζει τις θέσεις, τις απόψεις του και νομίζω ότι μας ενδιαφέρουν όλους.  Γι’ 
αυτό θέλω να παρακαλέσω να υπάρξει η ανάλογη ησυχία. 

 Λοιπόν, συνάδελφε, μπορείς να προχωρήσεις. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Φαίνεται πως η άσκηση πειθούς διαχρονικά, οι παρατηρήσεις, τα σχόλια, οι 
υποδείξεις, ο αργός και χαμηλός βαθμός συμμόρφωσης της εκτελεστικής εξουσίας 
που παρουσιάζονται διαχρονικά στις ετήσιες εκθέσεις δεν πείθουν και η επώαση της 
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διαφθοράς γιγαντώνεται, γιατί υπάρχουν μη αποτελεσματικά, μη δραστικά μέτρα.  Το 
αποτέλεσμα;  Η εκκόλαψη των σκανδάλων. 

 Χρειάζεται λοιπόν ενδυνάμωση και ενίσχυση των εξουσιών και του ρόλου της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας, πέραν των προνοιών του άρθρου 116 του συντάγματος.  
Στόχος μας είναι να θεσπίσουμε και να νομοθετήσουμε τους πιο κατάλληλους και 
δραστικούς μηχανισμούς ελέγχου πρόληψης, αλλά και καταστολής με την 
εγκαθίδρυση ειδικής μονάδας με εκτελεστική εξουσία για την καταπολέμηση της 
κακοδιαχείρισης και της διαφθοράς στο δημόσιο και ημιδημόσιο τομέα, αλλά και σε 
άλλους οργανισμούς. 

 Αυτή την υπόσχεση δίνουμε, εγώ ως πρόεδρος, αλλά και τα υπόλοιπα μέλη της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
∆ημόσιων ∆απανών.  Θα κάνουμε το πρώτο βήμα, γιατί ο δρόμος είναι μακρύς. 

 Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Γιώργο το Γεωργίου. 

 Το βήμα έχει τώρα ο Άγγελος ο Βότσης εκ μέρους του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επειδή συνήθως στο Κεφάλαιο Τέταρτο ρωτά ο ένας τον άλλο πόση ώρα εννά 
μιλήσεις, προκαταβολικά λέω ότι θα είμαι και πάλι αρκετά σύντομος, για να μη 
δημιουργείται, έτσι, αγωνία. 

 Για πρώτη φορά, μετά την εξέταση της έκθεσης από την επιτροπή Ελέγχου, 
υποβάλλεται σχετική έκθεση προς την ολομέλεια της Βουλής.  Οφείλουμε να δώσουμε 
θερμά συγχαρητήρια στον πρώην πρόεδρο της επιτροπής, τον Κωστάκη τον 
Κωνσταντίνου, για αυτή την απόφαση που έχουμε πάρει και στην επιτροπή, καθώς 
και στο νέο πρόεδρο, γιατί ακριβώς πιστεύουμε ότι έτσι και η επιτροπή συμβάλλει 
στην αναβάθμιση του κοινοβουλευτικού ελέγχου και στην αποτελεσματικότερη άσκησή 
του. 

 Συγχαρητήρια επίσης…  Και δε συνηθίζω να επαινώ δημόσιους λειτουργούς 
δημόσια, γιατί τη δουλειά τους κάνουν.  Όταν όμως κάποιοι κάνουν τη δουλειά τους 
περισσότερο απ’ ό,τι πρέπει, νυχθημερόν αγωνίζονται, θα πρέπει να αναφέρονται.  
Και εγώ αναφέρω εδώ το γραμματέα της επιτροπής, τον Ανδρέα το Νεοφύτου, και το 
Μάριο τον Παπαπολυβίου, των οποίων η βοήθεια, νομίζω, στην επιτροπή είναι 
τρομερά θετική στο να υπάρχουν τα αποτελέσματα που υπάρχουν σ’ ένα πολύ 
δύσκολο και νευραλγικό σημείο.  Να σημειώσω ότι η έκθεση η οποία ετοιμάστηκε με 
τη βοήθεια των υπαλλήλων αυτών έχει υιοθετηθεί και μάλιστα ομόφωνα από όλες τις 
πολιτικές δυνάμεις.   

 Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα εισηγούμαστε η υποβολή της έκθεσης ενώπιον της 
ολομέλειας να καταστεί θεσμός, όμως θα πρέπει να γίνεται νωρίτερα, γιατί σε ένα 
μήνα σχεδόν θα έχουμε ενώπιόν μας τη νέα ετήσια έκθεση για το 2008.  Είναι κάτι 
που θα πρέπει να το προσπαθήσουμε ακόμη περισσότερο.   

 Θα ’θελα να σημειώσω τις δηλώσεις της Γενικού Ελεγκτή η οποία μας ανέφερε 
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τελευταίως στην επιτροπή -και όχι μόνο- ότι επί διακυβέρνησης Τάσσου 
Παπαδόπουλου ο ρόλος του Γενικού Ελεγκτή αναβαθμίστηκε σε μεγάλο βαθμό.  Αυτό 
γιατί ακριβώς ο ίδιος ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας πίστεψε στη σημασία του θεσμού 
και γι’ αυτό ακριβώς το λόγο είχε αρκετές συναντήσεις μαζί με τη Γενικό Ελεγκτή, για 
να συζητείται αυτή η έκθεση που είχαμε ενώπιόν μας.  Συγκεκριμένα, οφείλουμε να 
καταγράψουμε ότι -όχι, για να λιβανίσουμε τον αείμνηστο Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, 
αλλά, για να βάλουμε, αν θέλετε, αυτό το πράμα σε μια μεθοδολογία πλέον και σε μια 
τακτική εφαρμογή- για πρώτη φορά λοιπόν με απόφαση του τότε Υπουργικού 
Συμβουλίου η ετήσια έκθεση της Γενικού Ελεγκτή αποτέλεσε αντικείμενο συζήτησης 
σε ειδική συνεδρία του Υπουργικού Συμβουλίου.  Και με απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου οι υπουργοί οφείλουν να απαντούν στις παρατηρήσεις της Γενικού 
Ελεγκτή και στο γιατί δε συμμορφώθηκαν ή δεν ανταποκρίθηκαν να αξιοποιήσουν ή 
να υλοποιήσουν τις παρατηρήσεις της Γενικού Ελεγκτή.  Αυτό έπαιξε σημαντικό ρόλο 
στο βαθμό ανταπόκρισης των ελεγχομένων. 

 Ένα σημείο που εντοπίστηκε προχθές, κατά τη συζήτηση των 
προϋπολογισμών, της Γενικού Ελεγκτή, ήταν το ενδεχόμενο η Γενικός Ελεγκτής να 
παρευρίσκεται σ’ αυτή τη συνεδρία του Υπουργικού Συμβουλίου όπου γίνεται η 
συζήτηση του Προέδρου με τους υπουργούς για τα ευρήματά της.  Η ίδια ήταν της 
άποψης ότι δεν πρέπει να γίνεται αυτό, γιατί ίσως να δημιουργούνταν εκεί αχρείαστες 
συζητήσεις.  Εμείς πιστεύουμε ότι πρέπει να το σκεφτούμε αυτό το θέμα, το κατά 
πόσο πρακτικά η παρουσία και της Γενικού Ελεγκτή ενώπιον του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας και των υπουργών θα βοηθούσε, ακόμα και θα ξεκαθάριζε τυχόν σημεία 
που μπορεί να υπήρχαν διαφορετικές απόψεις ή γνώμες και γρηγορότερα θα 
βγαίναμε πιο σοφοί και πιο αποτελεσματικοί στη διαχείριση των σημείων τα οποία η 
Γενική Ελέγκτρια θα εντόπιζε στην έκθεσή της.  Είναι ένα σημείο που το ανοίγουμε για 
συζήτηση. 

 Επιγραμματικά, πολύ επιγραμματικά, σημειώνω δυστυχώς τα θέματα τα οποία 
επαναλαμβάνονται στις εκθέσεις της Γενικού Ελεγκτή και αυτό είναι ένα σημείο που 
μας προβλημάτισε στην επιτροπή και προβληματίζει κάθε χρόνο.  Αυτά είναι τα 
ακόλουθα:   

1. Ο έλεγχος των κρατικών εταιρειών, ένα σημείο που πρέπει να του δώσουμε μια 
σημασία, γιατί φαίνεται να μην είναι επαρκής, παραδείγματος χάριν Eurocypria, 
Κυπριακές Αερογραμμές.  Ελέγχονται από ιδιωτικά ελεγκτικά γραφεία, κυρίως 
στο επίπεδο των λογαριασμών, των οικονομικών δεδομένων, αλλά 
διαχειριστικά δεν ελέγχονται.  Είναι ένα σημείο που πρέπει να μας 
απασχολήσει, κατά πόσο η Γενική Ελέγκτρια θα πρέπει να ενδιατρίψει επ’ 
αυτού του κομματιού στις κρατικές εταιρείες, στον έλεγχο των κρατικών 
εταιρειών. 

2. Περισσότεροι δήμοι κάθε χρόνο, το αντιμετωπίζουμε, αντιμετωπίζουν σοβαρά 
οικονομικά προβλήματα και αδυναμίες και ελλείψεις στα συστήματα εσωτερικού 
ελέγχου.  Γίνονται βελτιώσεις -να μη μηδενίζουμε- γίνονται βελτιώσεις, όμως 
πεδίον δόξης λαμπρόν για μεγαλύτερες βελτιώσεις σ’ αυτούς τους τομείς. 

3. Όσον αφορά τα κοινοτικά συμβούλια, υπάρχει έλλειψη συστημάτων εσωτερικού 
ελέγχου, καθυστερήσεις στην ετοιμασία οικονομικών καταστάσεων και 
προβλήματα στις διαδικασίες προσφορών. 

4. Όσον αφορά τους ημικρατικούς οργανισμούς, υπάρχουν προβλήματα με τα 
ταμεία συντάξεών τους, μεγάλα ελλείμματα και αυτά τα ταμεία δεν ελέγχονται 
από τη Γενικό Ελεγκτή.  Άρα, δεν έχουμε γνώση του τι ακριβώς γίνεται με τα 
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ταμεία συντάξεων. 

5. Ο βαθμός συμμόρφωσης της εκτελεστικής εξουσίας διαχρονικά βελτιώνεται -το 
είπα στην αρχή- αλλά με αργούς ρυθμούς.   

6. Παραμένουν σοβαρές αδυναμίες στον τρόπο λειτουργίας και διαχείρισης του 
ευρύτερου δημόσιου τομέα, που παρουσιάζονται ως αδυναμίες στον 
προγραμματισμό των διάφορων έργων.   

7. Υπάρχουν αδυναμίες σοβαρές στη διαχείριση προσφορών και συμβάσεων, 
εξού και η Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών έχει έναν όγκο εργασίας τεράστιο.  
Το είδαμε πάλι χθες κατά τη συζήτηση των προϋπολογισμών τους.   

8. Υπάρχουν λάθη και παραλείψεις σε μελέτες, έλλειψη συντονισμού μεταξύ 
εμπλεκόμενων κρατικών υπηρεσιών.   

9. Λαμβάνονται αποφάσεις χωρίς την αναγκαία πληροφόρηση. 

10. Υπάρχει έλλειψη κινήτρων για το προσωπικό του δημόσιου τομέα, με 
αποτέλεσμα να μην αξιοποιείται το πολύ καλά καταρτισμένο προσωπικό στη 
δημόσια υπηρεσία και όλ’ αυτά έχουν ως αποτέλεσμα τον πολύ αργό ρυθμό με 
τον οποίο εκσυγχρονίζεται ο δημόσιος τομέας. 

 Κλείνω μ’ ένα σημείο που μας έχει ανησυχήσει -το καταγράφει η Γενική 
Ελεγκτής στην έκθεσή της- ότι υπάρχουν υποψίες από τον κυπριακό λαό για 
διαφθορά και οι θεσμοί αμφισβητούνται από τους πολίτες.  Οι πολίτες δεν 
εμπιστεύονται τους θεσμούς.  Νομίζω αυτή είναι μια ωρολογιακή βόμβα για τη 
δημοκρατία, όταν οι πολίτες έχουν αυτή την εικόνα δικαιολογημένα, λέω, ή 
αδικαιολόγητα.  Υπάρχει αυτή η εικόνα και πρέπει να την αλλάξουμε.   

 Ξεκινά η Γενικός Ελεγκτής την προσπάθεια με τις εκθέσεις της, χρειάζεται η 
αντίστοιχη προσπάθεια και από την κυβέρνηση -και έχει αναφερθεί ότι και ο νέος 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας έχει αγκαλιάσει την προσπάθεια της Γενικού Ελεγκτή, για 
να διορθώσουμε όσα μπορούν να διορθωθούν.  Θεωρώ ότι η Βουλή και τα πολιτικά 
κόμματα και γενικά ο πολιτικός κόσμος πρέπει να αγκαλιάσουν αυτή την προσπάθεια, 
ώστε να καταφέρουμε να διορθώσουμε τα πράγματα, αλλά και να πείσουμε τον κόσμο 
ότι τα έχουμε διορθώσει, κάτι το οποίο είναι πολύ πολύ δύσκολο. 

 Κλείνω και λέω ότι ως ∆ημοκρατικό Κόμμα συμφωνούμε και υιοθετούμε 
πλήρως την έκθεση της Γενικού Ελεγκτή και τη συγχαίρουμε για το αξιόλογο έργο που 
επιτελεί, αλλά και για την άριστη συνεργασία που έχουμε ως επιτροπή, αλλά και ως 
κόμμα, με σκοπό πάντα τον πιο αποτελεσματικό έλεγχο της εκτελεστικής εξουσίας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο Βότση.  

           Όντως, τήρησες το λόγο σου, ήσουνα σύντομος, αλλά και περιεκτικός. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 19 
Νοεμβρίου 2009, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως  
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(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.141-2009). 

 2. Ο περί Προσφύγων  (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.074-2008). 

 3. Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.185-2009). 

 4. Ο περί Εργοδοτουμένων εις Κέντρα Αναψυχής (Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.112-2009). 

 5. Οι περί Εργοδοτουμένων εις Κέντρα Αναψυχής (Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.081-2009). 

 6. Ο Κυρωτικός του Ευρωπαϊκού Κώδικα Κοινωνικής 
Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.171-2009).                 

 7. Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.275-2007). 

 8. Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.176-2009). 

 9. Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέσεις Λογιστή και 
Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.106-2009). 

 10. Οι περί Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων - Θέση 
Φοροθέτη (Φόρου Εισοδήματος)  
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.107-2009). 

 11. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - ∆ιεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός Κλάδος 
Ψυχικής Υγείας - Θέση Βοηθού Προϊστάμενου/ης 
Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.112-2009). 

 12. Οι περί της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου (Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.122-2009). 

 13. Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Εγγραφή, Ρύθμιση και 
∆ιαχείριση Κοινόκτητων Οικοδομών) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001). 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα «Ετήσια Έκθεση 
Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το Έτος 2007». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών).  
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.247-2008). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος 
για το θέμα «Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 3. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών προϊόντων και 
η δημιουργία φαύλου κύκλου στην οικονομία σε βάρος 
των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004.2008). 

 4. «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η ανάγκη 
αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και Laakso και η 
περαιτέρω συμβολή της κυπριακής Βουλής στην 
προώθηση της επίλυσης του προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.005.2008). 

 5. «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, Γεώργιου 
Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.006.2008). 

 6. «Εκατό χρόνια προσφοράς του συνεργατισμού στην 
κυπριακή κοινωνία, νέες συνθήκες και προοπτικές». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ανδρέα 
Μουσκάλλη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.041.007.2008). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα «Τα 
μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την εφαρμογή των νόμων 
που αφορούν την ισότητα ανδρών και γυναικών στην 
απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489.2006). 

 8. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα αναλυτικά 
προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
για τα δημόσια σχολεία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η ύπαρξη 
και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η συμμετοχή 
Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές τους και η ανάγκη 
θεσμικής προστασίας της κυπριακής κοινωνίας μέσω της 
λειτουργίας και εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 (Ώρα λήξης:  4.50 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αριστοτέλους Άριστος Λαμάρης Γιάννος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βότσης Άγγελος  Μητσόπουλος Τάσος  

Γαβριήλ Γιαννάκης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολάου Ιωνάς 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θωμά Γιαννάκης Σαμψών Σωτήρης 
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Ιερωνυμίδης Στέλιος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα  Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χάμπας Πανίκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ευχές του Προέδρου της Βουλής εκ μέρους του σώματος για ταχεία ανάρρωση 
του κ. Νίκου Κουτσού, ομιλία του για τις επετείους της ανακήρυξης του 
ψευδοκράτους και της εξέγερσης του Πολυτεχνείου, καθώς και για τη ∆ιεθνή 
Μέρα Ανάμνησης των θυμάτων των δύο παγκόσμιων πολέμων και τήρηση 
μονόλεπτης σιγής. 

 
2. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 
 
 α. «Ο περί Υπηρεσιών Πληρωμών Νόμος του 2009»,  
 
 β. «Ο περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) Νόμος (Αρ. 2) του 

 2009», 
 
 γ. «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

 2009», 
 
 δ. «Ο περί της Σύναψης Καταναλωτικών Συμβάσεων εξ Αποστάσεως 

 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009»,  
 
 ε. «Ο περί της εξ Αποστάσεως Εμπορίας Χρηματοοικονομικών Υπηρεσιών 

 προς τους Καταναλωτές (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», 
 
 στ. «Ο περί Καταναλωτικής Πίστης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009»  
 
  και ψήφισή τους σε νόμους.  
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3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό 
Καθεστώς Αγροτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους.  

 
4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών 

και Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» και 
έγκρισή τους.  

 
5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

6. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Η ανεξέλεγκτη διάθεση των στερεών αποβλήτων και το πρόβλημα των 
πλημμυρών - Οικονομική ενίσχυση της Σχολικής Εφορίας Παλαιομετόχου για 
έργα στο Α΄ ∆ημοτικό Σχολείο Παλαιομετόχου - Η ανέγερση κοινοτικών κτιρίων 
στην Αυγόρου - Εναρμόνιση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με την ευρωπαϊκή 
Οδηγία για τις ενοικιάσεις αυτοκινήτων - Καθυστέρηση στις διαπραγματεύσεις 
για την ανάπτυξη του λιμανιού και της μαρίνας Λάρνακας - Απαράδεκτες 
συνθήκες διαβίωσης ζώων σε τσίρκα και η εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας 
στην Κύπρο - Παραβιάσεις όρων πολεοδομικής και οικοδομικής άδειας από 
πρατήρια πετρελαιοειδών - Κοπή προστατευόμενων δένδρων στην Έξω 
Βρύση της Πάφου - Η κατασκευή οχετών και πεζοδρόμων στην Α΄ φάση της 
βιοτεχνικής περιοχής στο ∆ασάκι Άχνας - ∆ιαχωρισμός οικιστικών οικοπέδων 
στο ∆ασάκι Άχνας - Η εγγραφή και η επίστρωση με πρέμιξ του χωματόδρομου 
∆άσους Άχνας προς Αυγόρου-Ορμίδεια - ∆ιαχωρισμός ιδιωτικών οικοπέδων 
και αναπτύξεις εντός των βρετανικών βάσεων για την κοινότητα του ∆άσους 
Άχνας - ∆ιαχωρισμοί βιοτεχνικών οικοπέδων στην Άχνα - Ενιαίο τοπικό σχέδιο 
ανάπτυξης της ελεύθερης Αμμοχώστου - Μετακίνηση κτηνοτρόφων από την 
κτηνοτροφική περιοχή “Σοφτάδες” - Μη πραγματοποίηση τεχνικών ελέγχων 
βαρέων οχημάτων στο Τμήμα Οδικών Μεταφορών στη ∆ερύνεια - Η μη 
καθημερινή λειτουργία του Γαστρεντερολογικού Τμήματος στο Γενικό 
Νοσοκομείο Αμμοχώστου - Θάλαμος υπερβαρικού οξυγόνου στο Γενικό 
Νοσοκομείο Αμμοχώστου - Τμήμα καθαριστών του Γενικού Νοσοκομείου 
Λάρνακας - Η ανέγερση του αμφιθεάτρου στο χώρο του Μνημείου Ηρώων 
ΕΟΚΑ 1955-1959 στην κοινότητα Αυγόρου - Τεχνικός έλεγχος κυβερνητικών 
και άλλων οχημάτων - Ασφάλιση των μελών της Εθνικής Φρουράς - 
Ερωτήματα για το Αγροτικό Υγειονομικό Κέντρο Αυγόρου - ∆ιαπλάτυνση του 
δρόμου Λιοπετρίου-ποταμού Λιοπετρίου και κατασκευή ποδηλατόδρομου - 
Ανταλλαγή γης για την ανάπτυξη του ποταμού Λιοπετρίου - Ανέγερση νέου 
ναού στην Αγία Παρασκευή και καταστροφή του αρχαιολογικού χώρου - 
Εξαίρεση της κοινότητας Αυγόρου από το σχέδιο δωρεάν μεταφοράς μαθητών 
στα σχολεία - Η τοπιοτέχνηση γηπέδων στο Αυγόρου - ∆ιαχωρισμός και 
παραχώρηση νέων οικοπέδων σε νεαρά προσφυγικά ζευγάρια στο συνοικισμό 
αυτοστέγασης Αγίου Γεωργίου Αχερίτου - Βελτιωτικά έργα στη λεωφόρο 
Καρύων στο Αυγόρου - Επέκταση γραφείων κοινοτικού συμβουλίου Αχερίτου - 
Ανάπλαση της πλατείας και του χώρου γύρω από την εκκλησία της κοινότητας 
Αγίου Γεωργίου Αχερίτου - Αίτημα για δημιουργία πεζοδρομίου στην κοινότητα 
Αγίου Γεωργίου Αχερίτου - Ο ηλεκτροφωτισμός της λεωφόρου Γιαννάκη 
Τζιοβάνη στην Αχερίτου - Οικονομική βοήθεια για τη συντήρηση του αθλητικού 
γηπέδου ΟΛΥΜΠΟΣ της κοινότητας Αχερίτου - Συντήρηση εμπορικού κέντρου 
Α΄ στο συνοικισμό αυτοστέγασης Αχερίτου - Βελτίωση της λεωφόρου Καρύων 
στην Αυγόρου - Χρηματική συνεισφορά της Κύπρου προς την ΕΕ και 
εκταμιεύσεις από τα ταμεία της ΕΕ - Το συνολικό ποσό της καταβολής 
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προστίμων στην ΕΕ. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα για αναβάθμιση των αθλητικών εγκαταστάσεων ∆ημοτικού Σχολείου 
Καμάρες - Ελλείψεις των Τμημάτων Ακτινοθεραπείας - ∆ικαιώματα του 
ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας 
που εργοδοτείται στις εταιρείες “Swissport” και LGS - Προβλήματα ορατότητας 
στο δρόμο προς τη Θελέτρα - Σχολικές βοηθοί των κρατικών νηπιαγωγείων - 
Ερωτήματα σχετικά με το θάνατο του υποσμηναγού της Εθνικής Φρουράς 
Φώτη Κωνσταντίνου - Επαναπαστερίωση φρέσκου γάλακτος - Ανακατασκευή 
του δρόμου προς τη Βορόκληνη - Προϋποθέσεις χειρισμού ταχύπλοου 
σκάφους - Πρόβλημα εγκατάλειψης κατοικιδίων από Βρετανούς που 
επαναπατρίζονται - Επιτρεπόμενη απόσταση από την ακτή για τοποθέτηση 
δικτύων ψαρέματος - Αρχαιολογικά ευρήματα στην περιοχή Παναγίας των 
Αμπελιών στην Αραδίππου - Ψήφισμα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για την 
υποβάθμιση των γεωργικών γαιών στην ΕΕ και υλοποίησή του στην Κύπρο - 
Εξώδικα πρόστιμα για παράνομη εκκοπή δέντρων - Ανάγκη δημιουργίας 
ανεξάρτητου φορέα υδάτων - Επέκταση της λεωφόρου Φανερωμένης στη 
Λάρνακα - Το φαινόμενο των πλασματικών υπερωριών στο δημόσιο τομέα - 
Ανάγκη αναδιάρθρωσης των δαπανών του προϋπολογισμού - ∆απάνες για 
έρευνα και ανάπτυξη στους κρατικούς προϋπολογισμούς - Έλεγχος των 
νυχτερινών κέντρων σε θέματα πυρασφάλειας και χωρητικότητας - 
Επιθεωρήσεις Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας σε κυπριακά πλοία και 
παραβάσεις - Περιβαλλοντικοί έλεγχοι και παραβάσεις σε βιομηχανίες, 
βιοτεχνίες, εργοτάξια - Κατασκευή πρατηρίου πετρελαιοειδών κοντά στο 
νεολιθικό οικισμό Χοιροκοιτίας - Κατασκευή υποσταθμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου στην Τριμήκληνη - Αιτήματα Παγκύπριας Οργάνωσης 
Πολυτέκνων - Αιτήματα του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου 
Λευκωσίας σχετικά με τη Βιομηχανική Περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς και τη 
Βιομηχανική Ζώνη Παλαιομετόχου - Μέτρα για κατοχύρωση των πτυχιούχων 
ΤΕΙ - Πρόγραμμα επιχορήγησης νέων γυναικών για τη δημιουργία δικής τους 
επιχείρησης στο χώρο κατοικίας τους - Καθιέρωση ειδικών διαδικασιών για 
διορισμό πολυτέκνων στο δημόσιο - Η ∆ιεθνής Σύμβαση για την Πρόληψη της 
Ρύπανσης της Θάλασσας από Πλοία και η θέση της Κύπρου - Ενημέρωση του 
κοινού για μέτρα πρόληψης κατά της νέας γρίπης σε σχέση με τη διατροφή - 
Συμμετοχή Κυπρίων πολιτών στο πρόγραμμα SWIFT και τήρηση σχετικού 
αρχείου - Εφαρμογή του ελέγχου ναρκοτέστ σε περιπτώσεις πέραν της 
οδήγησης - Βελτίωση στεγαστικών προγραμμάτων για τις πολύτεκνες 
οικογένειες - Ολοκλήρωση της διαπραγμάτευσης για τη μαρίνα της Αγίας 
Νάπας. 

8. Έκθεση για το θέμα «Ετήσια Έκθεση Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 
Έτος 2007» και οι αγορεύσεις των κ. Γεώργιου Γεωργίου και Άγγελου Βότση. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 19ης Νοεμβρίου 2009  

Ώρα έναρξης:  4.15 μ.μ.  

Αρ. 8  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.   

 Θα παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες εκθέσεις να 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 1 θέμα στην ημερήσια διάταξη, που τιτλοφορείται «Ο 
περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009», 
είναι εξ αναβολής. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το συγκεκριμένο νομοσχέδιο έχει έρθει ενώπιον του σώματος πάρα πολλές 
φορές εξ αναβολής, όμως θα ζητήσουμε μια νέα αναβολή, για να εξετάσουμε 
συγκεκριμένα ζητήματα που αφορούν το νέο άρθρο 19 ως θα τροποποιηθεί στο νόμο.  
Και γι’ αυτό το λόγο, επειδή, τουλάχιστο μετά από τη δική μας ανάλυση της 
συγκεκριμένης τροπολογίας και ενόψει και της προτεινόμενης τροπολογίας από 
πλευράς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, επιθυμούμε ακόμα λίγο χρόνο, για να 
εξετάσουμε ολοκληρωμένα όλες αυτές τις εισηγήσεις και τις πιθανές επιπτώσεις του 
νόμου...  ∆ηλαδή συγκεκριμένα τη δημιουργία ενός ποινικού αδικήματος όπου δε θα 
υπάρχει στην ουσία πρόθεσις.  ∆ηλαδή θα είναι ποινικό αδίκημα αυστηρής ευθύνης, 
ασχέτως αν ο ιδιοκτήτης γνωρίζει κατά πόσο ενοικιάζει ένα υποστατικό σε έναν 
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αλλοδαπό που είναι παράνομος ή όχι.  Κάτι τέτοιο μας προβληματίζει και επιθυμούμε 
να το εξετάσουμε κάπως περισσότερο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Εάν δεν υπάρχει ένσταση, να θεωρήσουμε...  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης θέλει κάτι να πει.   

 Ο κ. Λαμάρης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Α, συγγνώμη, κύριε συνάδελφε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έχει ήδη λεχθεί πως είναι εξ αναβολής.  Και ακριβώς αναβλήθηκε, για να δοθεί 
ακόμα μια δυνατότητα συζήτησης.   

 Πρέπει να πω πως εξαντλήθηκε η συζήτηση στην επιτροπή, για να μην πω 
εξαντληθήκαμε και οι βουλευτές που μετέχουμε εκεί.  Έχουν κατατεθεί όλες οι 
απόψεις και είναι θέμα άποψης πλέον.  ∆ηλαδή δεν υπάρχει κάτι στην επιτροπή που 
μπορεί να το εξετάσει.  Εμείς θα δεχθούμε την αναβολή, νοουμένου ότι θα σκεφτούν 
οι κοινοβουλευτικές ομάδες.  ∆ιότι ξανά συζήτηση στην επιτροπή είναι χωρίς 
αντικείμενο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Στυλιανίδης, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς, απ’ τη στιγμή που η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος όντως κάνει δεύτερες σκέψεις, γιατί είναι γνωστή η δική μας πρόθεση για 
τροπολογία, πιστεύουμε ότι, επειδή είναι κρίσιμο το νομοσχέδιο και πολύ σημαντική 
αυτή η πρόνοια, θα ήταν καλό να δοθεί αυτή η παράταση και αναβολή, για να 
επανεξεταστεί από  πλευράς κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ΗΚΟ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.   

 Ο κ. Ιερωνυμίδης. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Το θέμα προέκυψε, κύριοι συνάδελφοι, όταν συζητήθηκε το θέμα της 
νομοθεσίας ενώπιον της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
μετά από, έτσι, ανάλυση του άρθρου της νομοθεσίας έχουμε αποφασίσει να 
καταθέσουμε αυτή την εισήγηση.  Γι’ αυτό να είστε σίγουροι, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι 
το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα έρθει με μία πρόταση στην οποία, επειδή χαρακτηρίστηκε 
ότι το θέμα έχει εξαντληθεί, θα υπάρχουν νέες θέσεις και συγκεκριμένες προτάσεις. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και ο κ. Κλεάνθους, παρ’ όλο που θα θεωρήσω ότι εξαντλήθηκε το θέμα. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Λόγω της ιδιότητας της επιτροπής στην οποία μετέχω τζι εγώ, στην επιτροπή 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, με όλο το σεβασμό θέλω να πιστεύω, υπάρχει τουλάχιστον 
ένδειξις ή υποψία να είναι σε πλήρη αντίθεση αυτή η νομοθεσία τζιαι η πρόνοια με τις 
ευρωπαϊκές Οδηγίες.  Και είναι πολύ σοβαρό ζήτημα, να μην εκτεθούμε δηλαδή και 
ως ευρωπαϊκό κράτος.  Γι’ αυτό να ελέγξουμε πέραν πάσης αμφιβολίας ότι δεν 
ερχόμαστε σε αντίθεση, ανεξάρτητα από την πρακτική, που είναι γνωστό ότι δεν 
υπάρχει τέτοια πρόνοια αλλού.  Όμως να δούμε και την ευρωπαϊκή Οδηγία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και από την πλευρά της Ε∆ΕΚ, παρά το γεγονός ότι είναι η 
δεύτερη αναβολή, θα την υπερψηφίσουμε, θεωρώντας όμως ότι θα είναι και η 
τελευταία αναβολή που δεχόμαστε για την ψήφιση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Μου στερήσατε την ευκαιρία ως προεδρεύων να ευνοήσω την εισήγηση του 
κόμματός μου. 

 Το πρώτο θέμα θεωρείται λοιπόν αναβληθέν για μίαν εβδομάδα. 

 Και θα προχωρήσουμε στο υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί 
Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Να παρακαλέσω τον πρόεδρο της 
αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει την έκθεση.   

 Κύριε Γεωργίου, να θεωρήσουμε ότι έχει αναγνωσθεί και να προχωρήσουμε... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ∆εν είναι των προσφύγων, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Είναι είκοσι σελίδες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, γι’ αυτό ρώτησα.  Να θεωρηθεί ότι έχει αναγνωσθεί από όλους και ως εκ 
τούτου να προχωρήσουμε. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008»  

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 
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 Ντίνος Χατζηνικόλας Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Χρήστος Στυλιανίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 7 Ιουλίου 
2008 και 16 Νοεμβρίου 2009.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, ο 
προϊστάμενος της Υπηρεσίας Ασύλου και η διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και 
του Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας, του Υπουργείου Υγείας, του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων, του 
Γραφείου του Επιτρόπου Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, της Υπάτης Αρμοστίας των 
Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες, της Κίνησης για Ισότητα, Στήριξη, 
Αντιρατσισμό (ΚΙΣΑ) και του Ινστιτούτου Εργασίας Κύπρου (ΙΝΕΚ-ΠΕΟ).  Το 
“Απανέμι” και το Mediterranean Institute of Gender Studies, παρ’ όλο που κλήθηκαν, 
δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Προσφύγων Νόμου για την εναρμόνισή του με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα του 
ασύλου και, ειδικότερα, με την πράξη της Ευρωπαϊκής Κοινότητας με τίτλο Οδηγία 
2005/85/ΕΚ του Συμβουλίου της 1ης ∆εκεμβρίου 2005 σχετικά με τις ελάχιστες 
προδιαγραφές για τις διαδικασίες με τις οποίες τα κράτη μέλη χορηγούν και 
ανακαλούν το καθεστώς του πρόσφυγα, με εξαίρεση τις παραγράφους 2 έως 6 του 
άρθρου 15 αυτής, στην έκταση που η βασική νομοθεσία δεν καλύπτει τις διατάξεις 
αυτές.  Σκοπείται επίσης η τροποποίηση ορισμένων διατάξεων της βασικής 
νομοθεσίας για την καλύτερη εφαρμογή της.     

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, η Οδηγία 2005/85/ΕΚ αποτελεί ένα από τα τέσσερα συστατικά στοιχεία 
της πρώτης φάσης του κοινού ευρωπαϊκού συστήματος ασύλου και καθορίζει τις 
ελάχιστες προδιαγραφές για τις διαδικασίες με τις οποίες τα κράτη μέλη χορηγούν και 
ανακαλούν το καθεστώς του πρόσφυγα, θεσπίζοντας με τον τρόπο αυτό ένα ελάχιστο 
πλαίσιο στην κοινότητα σχετικά με τις διαδικασίες χορήγησης και ανάκλησης του 
καθεστώτος του πρόσφυγα.  Η προσέγγιση των κανόνων που αφορούν τις 
διαδικασίες για τη χορήγηση και ανάκληση του καθεστώτος του πρόσφυγα, σύμφωνα 
με τα ίδια στοιχεία, εκτιμάται ότι θα διασφαλίσει στους αιτούντες άσυλο ένα κοινό 
επίπεδο δίκαιης διαδικαστικής μεταχείρισης ανάμεσα στα κράτη μέλη και αναμένεται 
ότι θα συμβάλει στον περιορισμό των δευτερογενών μετακινήσεων των εν λόγω 
ατόμων μεταξύ των κρατών μελών, όταν οι μετακινήσεις οφείλονται στις αποκλίσεις 
των εθνικών νομικών πλαισίων.   

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας που 
έχουν αρμοδιότητα για την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου διαθέτουν τις 
αναγκαίες υποδομές.  Τέλος, όπως αναφέρεται στα εν λόγω στοιχεία, δεν έχει 
υπολογιστεί το άμεσο και μακροπρόθεσμο κόστος που θα επέλθει από την εφαρμογή 
του και δεν έχει εκπονηθεί εμπεριστατωμένη μελέτη αναφορικά με τις οικονομικές, 
κοινωνικές ή άλλες επιπτώσεις που θα επέλθουν από την εν λόγω εφαρμογή του.   
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 Σημειώνεται ότι η χρονική προθεσμία για την υιοθέτηση της υπό αναφορά 
Οδηγίας στην εσωτερική έννομη τάξη ήταν η 1η ∆εκεμβρίου 2007, με εξαίρεση το 
άρθρο 15 αυτής, το οποίο αφορά το δικαίωμα παροχής δωρεάν νομικής συνδρομής 
στους αιτητές ασύλου, του οποίου η προθεσμία ενσωμάτωσης ήταν η 1η ∆εκεμβρίου 
2008. 

 Όπως είναι γνωστό, η ισχύουσα νομοθεσία που διέπει τους πρόσφυγες 
περιλαμβάνει πρόνοιες σε σχέση με τις διαδικασίες χορήγησης και ανάκλησης του 
καθεστώτος του πρόσφυγα.  Με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 
ενσωματώνονται στη βασική νομοθεσία οι διατάξεις της υπό αναφορά Οδηγίας που 
αφορούν τους ελάχιστους κανόνες που αυτή θεσπίζει, στην έκταση που η ισχύουσα 
νομοθεσία δεν καλύπτει τις διατάξεις αυτές.   

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, όπως αρχικά κατατέθηκε στη 
Βουλή, προβλέπονται, μεταξύ άλλων, οι πιο κάτω τροποποιήσεις στη βασική 
νομοθεσία:  

1. H τροποποίηση των διατάξεων που διέπουν την παύση και την ανάκληση της 
ιδιότητας του πρόσφυγα. 

2. Η τροποποίηση της σχετικής διάταξης με την οποία χορηγείται άδεια 
προσωρινής διαμονής στους αιτητές για παραχώρηση διεθνούς προστασίας, 
ώστε οι εν λόγω αιτητές να έχουν αποκλειστικά για το σκοπό της διαδικασίας 
δικαίωμα παραμονής στη ∆ημοκρατία το οποίο θα ισχύει για το διάστημα από 
την ημερομηνία υποβολής της αίτησής τους μέχρι και τη μεταγενέστερη της 
ημερομηνίας κατά την οποία η απόφαση του προϊσταμένου της Υπηρεσίας 
Ασύλου επί της αίτησης αυτής καθίσταται εκτελεστή ή της ημερομηνίας 
αποστολής της απόφασης της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων στον αιτητή. 

3. Η συμπλήρωση των ισχυόντων ρυθμίσεων που αφορούν τους ασυνόδευτους 
ανηλίκους για σκοπούς πλήρους εναρμόνισης με την υπό αναφορά Οδηγία. 

4. Η τροποποίηση της σχετικής διάταξης που ρυθμίζει θέματα σχετικά με την 
υποβολή αίτησης για παραχώρηση διεθνούς προστασίας με την προσθήκη σ’ 
αυτή προνοιών που ενσωματώνουν τις βασικές αρχές και εγγυήσεις που 
καθορίζονται στην υπό αναφορά Οδηγία. 

5. Η τροποποίηση της σχετικής διάταξης που καθορίζει την έννοια της ασφαλούς 
τρίτης χώρας για την εναρμόνισή της με τις σχετικές πρόνοιες της υπό αναφορά 
Οδηγίας.  

6. Η εισαγωγή προνοιών με τις οποίες ενσωματώνονται οι πρόνοιες της υπό 
αναφορά Οδηγίας σχετικά με την ευρωπαϊκή ασφαλή τρίτη χώρα, την ασφαλή 
χώρα ιθαγένειας, τις απαράδεκτες αιτήσεις και την πρώτη χώρα ασύλου. 

7. Η εισαγωγή προνοιών με τις οποίες παρέχεται στους αιτητές και στα 
εξαρτώμενα πρόσωπά τους δικαίωμα για προσωπική συνέντευξη. 

8. Η εισαγωγή προνοιών για σκοπούς μεταφοράς των διατάξεων της υπό 
αναφορά Οδηγίας που αφορούν τη διαδικασία σιωπηρής ανάκλησης της 
αίτησης ή υπαναχώρησης από αυτή. 

9. Η συμπλήρωση των διατάξεων που αφορούν τις αρχές που διέπουν τις 
διαδικασίες ενώπιον της Υπηρεσίας Ασύλου, ώστε οι διατάξεις αυτές να 
εναρμονιστούν με τις αντίστοιχες διατάξεις της υπό αναφορά Οδηγίας. 
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10. Η εισαγωγή προνοιών με τις οποίες μεταφέρονται οι διατάξεις της εν λόγω 
Οδηγίας που αφορούν το πεδίο εφαρμογής της νομικής συνδρομής και 
εκπροσώπησης.   

11. Η παροχή δικαιώματος άσκησης διοικητικής προσφυγής ενώπιον της 
Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων κατά πρόσθετων αποφάσεων του 
προϊσταμένου της Υπηρεσίας Ασύλου. 

12. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία παρέχονται, υπό προϋποθέσεις, σε αιτητές 
ασύλου δωρεάν υπηρεσίες διερμηνέα σε περίπτωση προσφυγής τους στο 
Ανώτατο ∆ικαστήριο, δυνάμει του άρθρου 146 του συντάγματος, κατά 
αποφάσεων που λαμβάνονται από τον προϊστάμενο της Υπηρεσίας Ασύλου ή 
από την Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων.   

13. Η εισαγωγή πρόνοιας σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση άσκησης 
προσφυγής από αιτητή στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, δυνάμει του άρθρου 146 του 
συντάγματος, παρέχεται στο Ανώτατο ∆ικαστήριο πρόσβαση στις πληροφορίες 
του φακέλου του προσφεύγοντος οι οποίες σχετίζονται με την εξέταση της 
αίτησής του, εκτός αν ο προϊστάμενος ή κατά περίπτωση η Αναθεωρητική 
Αρχή Προσφύγων απαγορεύσει με αιτιολογημένη απόφαση την πρόσβαση για 
λόγους δημόσιας ασφάλειας. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή, οι 
εκπρόσωποι των μη κυβερνητικών οργανώσεων εξέφρασαν διαφωνίες ή/και 
επιφυλάξεις σε σχέση με ορισμένες πρόνοιές του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή κάλεσε το Υπουργείο Εσωτερικών 
όπως, σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
διαβουλευτεί με τις εν λόγω οργανώσεις και επανεξετάσει τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου για τις οποίες διατυπώθηκαν διαφωνίες, προκειμένου να επιτευχθεί 
συναίνεση επί των θεμάτων αυτών. 

 Ανταποκρινόμενο στην πιο πάνω παράκληση της επιτροπής, το Υπουργείο 
Εσωτερικών σε μεταγενέστερο στάδιο την ενημέρωσε ότι, έπειτα από διαβούλευση 
του εκπροσώπου του, καθώς και του εκπρόσωπου του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας με τα ενδιαφερόμενα μέρη, επανεξέτασαν ορισμένες 
πρόνοιες του νομοσχεδίου και επέφεραν ορισμένες τροποποιήσεις στο κείμενό του, 
ώστε αυτό να συμμορφώνεται με όλες τις νομικές υποχρεώσεις που απορρέουν τόσο 
από την υπό αναφορά Οδηγία όσο και από το σχετικό διεθνές δίκαιο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, το Υπουργείο Εσωτερικών κατέθεσε 
αναθεωρημένο κείμενο στην επιτροπή, με το οποίο, μεταξύ άλλων, έχουν επέλθει οι 
ακόλουθες τροποποιήσεις στο αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου:  

1. Αντικαταστάθηκε ο ορισμός του όρου “εκπρόσωπος”, ώστε αναφορικά με 
ασυνόδευτο ανήλικο να σημαίνει το διευθυντή του Τμήματος Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας, σύμφωνα με το άρθρο 10 της βασικής νομοθεσίας. 

2. Προστέθηκε ο ορισμός του όρου “νομικός σύμβουλος”, ώστε να σημαίνει 
πρόσωπο που κατέχει τίτλο τριτοβάθμιων σπουδών στη νομική ο οποίος είναι 
αναγνωρισμένος από τις αρμόδιες αρχές της ∆ημοκρατίας. 

3. Αντικαταστάθηκε η σχετική διάταξη της βασικής νομοθεσίας που καθορίζει τις 
υποχρεώσεις αιτητή κατά την εξέταση της αίτησής του, ώστε να συνάδει 
πλήρως με το σχετικό άρθρο της υπό αναφορά Οδηγίας. 

4. Αναδιαμορφώθηκε το άρθρο του νομοσχεδίου που καθορίζει τη διαδικασία και 
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τις προϋποθέσεις κλεισίματος φακέλου αιτητή. 

5. Προστέθηκε πρόνοια στο νομοσχέδιο με την οποία μεταφέρονται στη βασική 
νομοθεσία οι διατάξεις της υπό αναφορά Οδηγίας που αφορούν τη ρητή 
απόσυρση αίτησης.  

6. Προστέθηκε πρόνοια στο νομοσχέδιο με την οποία τροποποιείται η διάταξη της 
βασικής νομοθεσίας που καθορίζει τις αρχές που διέπουν τις διαδικασίες 
ενώπιον της Υπηρεσίας Ασύλου, ώστε να καθοριστεί το χρονικό διάστημα 
εντός του οποίου η Υπηρεσία Ασύλου παρέχει στον αιτητή πρόσβαση στην 
έκθεση για την προσωπική συνέντευξη και επιπρόσθετα να καθοριστεί ο 
χρόνος κατά τον οποίο οι αποφάσεις της Υπηρεσίας Ασύλου καθίστανται 
εκτελεστές, καθώς και ο χρόνος κατά τον οποίο οι εν λόγω αποφάσεις 
καθίστανται ανεκτέλεστες. 

7. Περιελήφθη πρόνοια στο νομοσχέδιο με την οποία τροποποιείται η σχετική 
διάταξη της βασικής νομοθεσίας που προβλέπει τη συμμετοχή εκπροσώπου 
της Υπάτης Αρμοστίας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες στις 
διαδικασίες εξέτασης αίτησης, ώστε να εναρμονιστεί με τη σχετική διάταξη της 
υπό αναφορά Οδηγίας που καθορίζει το ρόλο της εν λόγω οργάνωσης. 

8. Προστέθηκε πρόνοια στο νομοσχέδιο σύμφωνα με την οποία παρέχεται 
δικαίωμα σε πρόσωπο που προσφεύγει στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, δυνάμει του 
άρθρου 146 του συντάγματος, να επικοινωνεί με την Υπάτη Αρμοστία των 
Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες, καθώς και με κάθε άλλη οργάνωση 
που εργάζεται εξ ονόματος της Υπάτης Αρμοστίας των Ηνωμένων Εθνών για 
τους Πρόσφυγες στη ∆ημοκρατία, βάσει συμφωνίας με τις αρχές της 
∆ημοκρατίας. 

 Οι εκπρόσωποι της Υπάτης Αρμοστίας των Ηνωμένων Εθνών για τους 
Πρόσφυγες και της ΚΙΣΑ ανέφεραν στην επιτροπή πως εξακολουθούν να έχουν 
διαφωνίες επί του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου και υπέβαλαν 
εισηγήσεις για περαιτέρω τροποποίησή του με σχετικά υπομνήματα που κατέθεσαν 
στην επιτροπή.  

 Ειδικότερα, οι διαφωνίες της εκπροσώπου της Υπάτης Αρμοστίας των 
Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες αφορούν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Τις προτεινόμενες πρόνοιες του νομοσχεδίου με τις οποίες μεταφέρονται στην 
εσωτερική έννομη τάξη οι διατάξεις της υπό αναφορά Οδηγίας που αφορούν τις 
διαδικασίες άσκησης ένδικου μέσου από τους αιτητές για παραχώρηση 
διεθνούς προστασίας και ειδικότερα το άρθρο 39 της Οδηγίας με το οποίο 
προβλέπεται η παροχή στους εν λόγω αιτητές του δικαιώματος πραγματικής 
προσφυγής ενώπιον δικαστηρίου, υποστηρίζοντας πως η προβλεπόμενη στο 
νομοσχέδιο δυνατότητα προσφυγής αιτητή στην Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφύγων και/ή στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, δυνάμει του άρθρου 146 του 
συντάγματος, αποτυγχάνει να μεταφέρει το προαναφερθέν άρθρο της Οδηγίας 
στην εσωτερική έννομη τάξη.  Όπως ειδικότερα υποστήριξε η ίδια, το δικαίωμα 
πραγματικής προσφυγής που προβλέπεται στο άρθρο 39 της εν λόγω Οδηγίας 
αποτελεί νομικό όρο που αναφέρεται στην επανεξέταση τόσο των πραγματικών 
όσο και των νομικών ζητημάτων της υπόθεσης.  Λαμβάνοντας όμως υπόψη ότι 
το Ανώτατο ∆ικαστήριο έχει δικαιοδοσία να εξετάζει μόνο τα νομικά ζητήματα 
και όχι τα πραγματικά γεγονότα και/ή να τροποποιεί μια διοικητική απόφαση, 
δεν μπορεί να θεωρηθεί ότι παρέχει το δικαίωμα για άσκηση πραγματικής 
προσφυγής ενώπιον δικαστηρίου όπως απαιτεί η υπό αναφορά Οδηγία.  Τέτοιο 
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δικαίωμα, υποστήριξε η ίδια, θα μπορεί να παρασχεθεί στους αιτητές με την 
εισαγωγή δικαστικής διαδικασίας για τον καθορισμό προσφυγικού καθεστώτος 
δευτεροβαθμίως, όπως ισχύει σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες οι οποίες 
δημιούργησαν Ειδικά ∆ικαστήρια Ασύλων.   

2. Τον προτεινόμενο στο νομοσχέδιο ορισμό του όρου “εκπρόσωπος” σύμφωνα 
με τον οποίο αναφορικά με ασυνόδευτο ανήλικο σημαίνει το διευθυντή του 
Τμήματος Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, υποστηρίζοντας πως ο εν λόγω 
διευθυντής δεν μπορεί να παρέχει συμβουλές σε νομικά θέματα που αφορούν 
το πολιτικό άσυλο.  Συναφώς, εισηγήθηκε όπως αντικατασταθεί στον εν λόγω 
ορισμό ο διευθυντής του Τμήματος Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας με τον 
Επίτροπο Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, για να είναι σύμφωνος με 
σχετική διάταξη του περί Επιτρόπου Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού 
Νόμου του 2007, σύμφωνα με την οποία ο επίτροπος εκπροσωπεί τον 
ασυνόδευτο ανήλικο σε νομικές διαδικασίες.  Περαιτέρω, υποστήριξε η ίδια 
πως ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας θα πρέπει να 
παραμείνει ως ο νόμιμος κηδεμόνας των ασυνόδευτων ανηλίκων. 

3. Την προτεινόμενη πρόνοια του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία η 
Υπηρεσία Ασύλου παρέχει στον αιτητή πρόσβαση στην έκθεση για την 
προσωπική συνέντευξη, υποστηρίζοντας πως θα πρέπει επιπρόσθετα να 
παρέχεται αντίγραφο της εν λόγω έκθεσης, για να μπορεί να γίνει η κατάλληλη 
προετοιμασία σε περίπτωση που θα ασκηθεί διοικητική προσφυγή ενώπιον της 
Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων. 

4. Την προτεινόμενη πρόνοια του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία σε 
περίπτωση άσκησης προσφυγής στο Ανώτατο ∆ικαστήριο από πρόσωπο, 
δυνάμει του άρθρου 146 του συντάγματος, κατά της απόφασης που λαμβάνεται 
από τον προϊστάμενο της Υπηρεσίας Ασύλου ή από την Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφύγων παρέχεται στο Ανώτατο ∆ικαστήριο δικαίωμα πρόσβασης στις 
πληροφορίες του φακέλου του προσφεύγοντος οι οποίες σχετίζονται με την 
εξέταση της αίτησής του, εκτός αν ο εν λόγω προϊστάμενος ή κατά περίπτωση 
η Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων απαγορεύσει με αιτιολογημένη απόφαση 
την εν λόγω πρόσβαση για λόγους δημόσιας ασφάλειας. Ειδικότερα, 
διαφώνησαν με τον περιορισμό της υπό αναφορά πρόσβασης που τίθεται στο 
Ανώτατο ∆ικαστήριο και εισηγήθηκαν τη διαγραφή του γιατί, αφενός, συνιστά 
παραβίαση της συνταγματικής αρχής της διάκρισης των εξουσιών και, 
αφετέρου, συγκρούεται με σχετικές αποφάσεις του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου 
σύμφωνα με τις οποίες το δικαστήριο έχει ευρεία εξουσία να λαμβάνει 
αποδεικτικά στοιχεία σε οποιοδήποτε σημείο ή θέμα το οποίο μπορεί να 
θεωρηθεί από αυτό απαραίτητο για τη σωστή εξέταση της προσφυγής. 

 Ειδικότερα, οι διαφωνίες και/ή οι εισηγήσεις του εκπροσώπου της ΚΙΣΑ 
αφορούν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Την προτεινόμενη πρόνοια του νομοσχεδίου με την οποία μεταφέρεται στην 
εσωτερική έννομη τάξη το άρθρο 39 της υπό αναφορά Οδηγίας που προβλέπει 
ότι παρέχεται στους αιτητές ασύλου το δικαίωμα πραγματικής προσφυγής 
ενώπιον δικαστηρίου, υποστηρίζοντας ότι η προτεινόμενη στο νομοσχέδιο 
δυνατότητα των αιτητών για  προσφυγή στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων 
ή/και στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, δυνάμει του άρθρου 146 του συντάγματος, δεν 
πληροί τις προϋποθέσεις που θέτει η υπό αναφορά Οδηγία, ώστε να 
διασφαλιστεί το δικαίωμα του αιτητή για πραγματική προσφυγή, για τους πιο 
κάτω λόγους: 
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 α. Ο προτεινόμενος μηχανισμός είναι αναποτελεσματικός, γιατί αφενός η 
Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων αποτελεί μέρος του διοικητικού 
συστήματος εξέτασης της αίτησης και αφετέρου το Ανώτατο ∆ικαστήριο 
δεν εξετάζει την ουσία της αίτησης. 

 β. Εισάγεται επιπρόσθετο επίπεδο στη διαδικασία εξέτασης της αίτησης 
χωρίς να διασφαλίζεται η παραμονή του προσφεύγοντα στη ∆ημοκρατία 
και η μη κράτησή του. 

 Συναφώς, υποστήριξαν πως, λόγω των συνταγματικών κωλυμάτων που 
υποστηρίζει η Νομική Υπηρεσία ότι υπάρχουν για τη δημιουργία Ειδικών ∆ικαστηρίων 
Ασύλου και Μετανάστευσης, η ΚΙΣΑ εισηγείται να μελετηθεί το ενδεχόμενο 
τροποποίησης της νομοθεσίας, ώστε η Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων να 
αναβαθμιστεί σε οιονεί δικαστικό όργανο και να διεξάγει πλήρη και νέο έλεγχο επί της 
ουσίας της υπόθεσης με τη διεξαγωγή ακροαματικής διαδικασίας, ώστε να 
διασφαλιστεί με τον τρόπο αυτό ο χαρακτήρας της ως όργανο το οποίο θα έχει τη 
δυνατότητα υποβολής ερωτημάτων στο ∆ΕΚ.   

2. Την προτεινόμενη πρόνοια του νομοσχεδίου με την οποία παρέχεται το 
δικαίωμα παραμονής σε αιτητές για παραχώρηση  διεθνούς προστασίας μέχρι 
την εξέταση της αίτησής τους πρωτοβαθμίως, υποστηρίζοντας ότι ο αιτητής θα 
πρέπει να έχει δικαίωμα παραμονής στη ∆ημοκρατία καθ’ όλη τη διάρκεια της 
εξέτασης της αίτησής του, περιλαμβανομένων και των δικαστικών διαδικασιών 
στα πλαίσια των διατάξεων του περί Προσφύγων Νόμου.  

3. Την προτεινόμενη πρόνοια του νομοσχεδίου με την οποία παρέχεται στους 
αιτητές πρόσβαση στην έκθεση για την προσωπική συνέντευξη για 
καθορισμένο χρόνο, υποστηρίζοντας ότι η εν λόγω πρόνοια θα έχει ως 
αποτέλεσμα την αδυναμία των νομικών συμβούλων και των δικηγόρων των 
αιτητών να παρέχουν ουσιαστική και αποτελεσματική εκπροσώπηση και 
συμβουλή σ’ αυτούς.  Ειδικότερα, εισηγήθηκαν την τροποποίηση της εν λόγω 
πρόνοιας, ώστε να παραχωρείται αντίγραφο της εν λόγω έκθεσης με την 
καταβολή αντιτίμου ή, σε περίπτωση που αυτό δεν υιοθετηθεί, την αύξηση του 
χρονικού διαστήματος που παρέχεται στον αιτητή για την πρόσβασή του στην 
έκθεση. 

4. Την προτεινόμενη πρόνοια του νομοσχεδίου με την οποία καταργείται η 
χορήγηση άδειας προσωρινής διαμονής στους αιτητές ασύλου, αποκλειστικά 
για το σκοπό της διαδικασίας εξέτασης της αίτησής τους, και εισάγεται η 
παροχή δικαιώματος παραμονής με τη χορήγηση σε αυτούς βεβαίωσης 
υποβολής αίτησης για διεθνή προστασία, υποστηρίζοντας πως για σκοπούς 
ασφάλειας των αιτητών θα πρέπει να εκδίδεται ένα δηλωτικό έγγραφο του 
δικαιώματος παραμονής τους στη ∆ημοκρατία και όχι βεβαίωση υποβολής της 
αίτησής τους.   

 Τέλος, ο πιο πάνω εκπρόσωπος της ΚΙΣΑ εισηγήθηκε την περαιτέρω 
διεύρυνση της πρόνοιας του νομοσχεδίου με την οποία παρέχεται στην Υπάτη 
Αρμοστία των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες ή σε οργάνωση που εργάζεται 
εξ ονόματός της στη ∆ημοκρατία δικαίωμα πρόσβασης στους αιτητές που βρίσκονται 
υπό κράτηση, καθώς και πρόσβασης στις πληροφορίες τόσο για τις αιτήσεις τους όσο 
για την πρόοδο της διαδικασίας.  Συναφώς, υποστήριξε όπως το εν λόγω δικαίωμα 
παραχωρηθεί επιπρόσθετα, τηρουμένων των αναλογιών, και σε κάθε άλλη οργάνωση 
η οποία παρέχει νομικές ή άλλες συμβουλές σε αιτητές για παραχώρηση διεθνούς 
προστασίας.  
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 Στα πλαίσια της εξέτασης του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου από 
την επιτροπή, ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ανέφερε ότι η Νομική Υπηρεσία, στη βάση της πιο πάνω απόφασης της επιτροπής, 
μελέτησε τις απόψεις της Υπάτης Αρμοστίας των Ηνωμένων Εθνών για τους 
Πρόσφυγες και της ΚΙΣΑ αναφορικά με την ορθή και πλήρη μεταφορά της υπό 
αναφοράς Οδηγίας στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο.  Ως αποτέλεσμα της εν λόγω 
μελέτης, ανέφερε ο ίδιος εκπρόσωπος, η Νομική Υπηρεσία έκρινε ότι ορισμένες από 
τις απόψεις των εν λόγω οργανώσεων ευσταθούν, γι’ αυτό και τις ενσωμάτωσε στο 
κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε οι πρόνοιές του να συμμορφώνονται με όλες τις 
νομικές υποχρεώσεις που απορρέουν από την εν λόγω Οδηγία και από το διεθνές 
δίκαιο. 

 Σχολιάζοντας ο ίδιος εκπρόσωπος τις θέσεις των εκπροσώπων της Υπάτης 
Αρμοστίας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες και της ΚΙΣΑ ότι οι πρόνοιες 
του υπό συζήτηση νομοσχεδίου αποτυγχάνουν να ενσωματώσουν το άρθρο 39 της 
υπό αναφορά Οδηγίας, δήλωσε πως η θέση της Νομικής Υπηρεσίας είναι ότι η 
απαίτηση του υπό αναφορά άρθρου, σύμφωνα με το οποίο τα κράτη μέλη μεριμνούν, 
ώστε οι αιτητές ασύλου να έχουν δικαίωμα πραγματικής προσφυγής ενώπιον 
δικαστηρίου, καλύπτεται με την παροχή δυνατότητας στον αιτητή να προσφύγει στο 
Ανώτατο ∆ικαστήριο δυνάμει του άρθρου 146 του συντάγματος.  Παράλληλα, 
σημείωσε ότι, με βάση το υπό αναφορά άρθρο της Οδηγίας, δεν απαιτείται ο έλεγχος 
σκοπιμότητας ούτε η θέσπιση δικαστηρίου που να διεξάγει έλεγχο σκοπιμότητας.  
Απαντώντας ο ίδιος εκπρόσωπος σε σχετική ερώτηση που του υποβλήθηκε από την 
επιτροπή για το κατά πόσο είναι εφικτή η δημιουργία δικαστηρίων στη ∆ημοκρατία 
που να έχουν αρμοδιότητα για τον έλεγχο τόσο της σκοπιμότητας όσο και της 
νομιμότητας επί των υποθέσεων που αφορούν θέματα ασύλου, διευκρίνισε ότι, σε 
περίπτωση που υπάρξει τέτοια πολιτική απόφαση, αυτό θα μπορούσε να γίνει 
ενδεχομένως με σχετική τροποποίηση του συντάγματος. 

 Ο διευθυντής της Υπηρεσίας Ασύλου, σχολιάζοντας τις θέσεις της Υπάτης 
Αρμοστίας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες και της ΚΙΣΑ, δήλωσε πως η 
υπηρεσία του διαφωνεί με την παραχώρηση αντιγράφου της έκθεσης για την 
προσωπική συνέντευξη στους αιτητές, σημειώνοντας, μεταξύ άλλων, ότι τέτοια 
ενέργεια συνιστά παραβίαση της αρχής της εμπιστευτικότητας, σύμφωνα με το άρθρο 
31Β του περί Προσφύγων Νόμου, με βάση τις πρόνοιες του οποίου η παραβίαση της 
εν λόγω αρχής από λειτουργούς της υπηρεσίας του αποτελεί ποινικό αδίκημα.  
Περαιτέρω, υποστήριξε πως η παραχώρηση του εν λόγω αντιγράφου και η 
ενδεχόμενη διαρροή εγγράφων από οποιοδήποτε πρόσωπο θα αποβεί εις βάρος της 
διεξαγωγής των εργασιών της υπηρεσίας του.  

 Όσον αφορά την εισήγηση που υποβλήθηκε από τις υπό αναφορά οργανώσεις 
για διαγραφή της πρόνοιας του νομοσχεδίου με την οποία παρέχεται η δυνατότητα 
στον προϊστάμενο της Υπηρεσίας Ασύλου ή στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων να 
απαγορεύσει για λόγους δημόσιας ασφάλειας, με αιτιολογημένη απόφαση, την 
πρόσβαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου στο φάκελο της υπόθεσης, σε περίπτωση που 
ασκηθεί ενώπιόν του προσφυγή, δυνάμει του άρθρου 146 του συντάγματος, δήλωσε 
ότι η εν λόγω δυνατότητα προβλέπεται και στο σχετικό άρθρο της υπό αναφοράς 
Οδηγίας και αποσκοπεί στο να κατοχυρώσει την αρχή της εμπιστευτικότητας στις 
περιπτώσεις που αυτό κρίνεται αναγκαίο.   

 Περαιτέρω, σχολιάζοντας ο ίδιος τη θέση που διατυπώθηκε για επέκταση του 
δικαιώματος παραμονής στη ∆ημοκρατία των αιτητών ασύλου καθ’ όλη τη διάρκεια 
της εξέτασης της αίτησής τους, περιλαμβανομένων και των δικαστικών διαδικασιών 
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στα πλαίσια των διατάξεων του περί Προσφύγων Νόμου, δήλωσε πως με βάση το 
σχετικό άρθρο της υπό αναφορά Οδηγίας τα κράτη μέλη υποχρεούνται να παρέχουν 
δικαίωμα παραμονής στους αιτητές μέχρι τη λήψη απόφασης για την αίτησή τους σε 
πρώτο βαθμό, όπως προβλέπεται και στον προτεινόμενο νόμο. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Επιτρόπου Προστασίας των ∆ικαιωμάτων 
του Παιδιού δήλωσε πως η ομάδα των ασυνόδευτων ανηλίκων ή παιδιών που 
βρίσκονται μόνα τους εκτός της χώρας καταγωγής τους αποτελεί μια ιδιαίτερα 
ευάλωτη ομάδα παιδιών, γι’ αυτό και απαιτείται η εφαρμογή νομοθεσιών, πολιτικών 
και πρακτικών που να διασφαλίζουν την προαγωγή και προστασία των δικαιωμάτων 
τους. 

 Αναφερόμενη η ίδια εκπρόσωπος στις υποχρεώσεις της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στο θέμα της εκπροσώπησης των ασυνόδευτων παιδιών, δήλωσε πως 
αυτές απορρέουν τόσο από τη Σύμβαση για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού, που κύρωσε 
η Κυπριακή ∆ημοκρατία σε νόμο το 1990, όσο και από τον περί Προσφύγων Νόμο και 
τον περί Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού Νόμο.  Αναφερόμενη ειδικότερα 
στον πιο πάνω κυρωτικό νόμο, σημείωσε πως με σχετική πρόνοιά του διευκρινίζεται 
πως σε περίπτωση υπαγωγής παιδιού στη διαδικασία ασύλου απαιτείται επιπρόσθετα 
και η νομική εκπροσώπησή του. 

 Επιπρόσθετα, όπως δήλωσε η ίδια, ο περί Προσφύγων Νόμος προβλέπει ότι ο 
διευθυντής Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας ενεργεί ως κηδεμόνας του ασυνόδευτου 
ανηλίκου που αιτείται παραχώρηση διεθνούς προστασίας και λαμβάνει όλα τα 
αναγκαία μέτρα, δυνάμει των διατάξεων του εν λόγω νόμου, για λογαριασμό και προς 
το συμφέρον του ανηλίκου.  Περαιτέρω, ο περί Επιτρόπου Προστασίας των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού Νόμος περιλαμβάνει στις αρμοδιότητες του επιτρόπου και 
την εκπροσώπηση από αυτόν των παιδιών και των συμφερόντων τους σε διαδικασίες 
που επηρεάζουν τα παιδιά, όπου αυτό προβλέπεται από νόμο, και, επιπρόσθετα, την 
εκπροσώπηση του παιδιού σε δικαστικές διαδικασίες, στις οποίες θα μπορεί να 
διορίζεται ως αντιπρόσωπος του παιδιού από το δικαστήριο. 

 Με βάση τα πιο πάνω, σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, ο διευθυντής 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας ορθά έχει οριστεί κηδεμόνας των ασυνόδευτων 
ανηλίκων, δεδομένου ότι το τμήμα του διαθέτει την εξειδίκευση, για να διασφαλίζει τις 
κοινωνικές, ψυχολογικές, υλικές και εκπαιδευτικές ανάγκες του παιδιού.  Ωστόσο, η 
νομική εκπροσώπηση των παιδιών, ιδιαίτερα στις περιπτώσεις που αυτά εμπλέκονται 
σε διαδικασίες ασύλου, δε θα πρέπει να ασκείται από το διευθυντή Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας αλλά από τον Επίτροπο Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του 
Παιδιού, όπως προβλέπει και ο περί Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού 
Νόμος.  Τέλος, ανέφερε πως ο περί Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού Νόμος 
επιβάλλει την ανάληψη της αρμοδιότητας αυτής από τον Επίτροπο Προστασίας των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού.  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της μελέτης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου από 
την επιτροπή το Υπουργείο Εσωτερικών υπέβαλε επιπρόσθετες εισηγήσεις για 
τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας, οι οποίες αφορούν, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα:   

1. Την προσθήκη πρόνοιας στο νομοσχέδιο με την οποία προβλέπεται ότι οι 
θετικές αποφάσεις της Υπηρεσίας Ασύλου καθίστανται εκτελεστές με την 
κοινοποίησή τους στον αιτητή και στην οποία διασαφηνίζεται ότι θετική 
απόφαση συνιστά η απόφαση του προϊσταμένου της Υπηρεσίας Ασύλου με την 
οποία χορηγείται σε αιτητή καθεστώς πρόσφυγα ή καθεστώς 
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συμπληρωματικής προστασίας.  

2. Την προσθήκη πρόνοιας στο νομοσχέδιο σύμφωνα με την οποία, σε 
περίπτωση υποβολής εκπρόθεσμης ή εμπρόθεσμης διοικητικής προσφυγής 
από αιτητή κατά θετικής απόφασης του προϊσταμένου της Υπηρεσίας Ασύλου, 
η Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων, με αιτιολογημένη απόφασή της, απορρίπτει 
την προσφυγή ως απαράδεκτη.  

3. Την προσθήκη πρόνοιας στο νομοσχέδιο σύμφωνα με την οποία, σε 
περίπτωση εκπρόθεσμης διοικητικής προσφυγής κατά αρνητικής απόφασης 
του προϊσταμένου της Υπηρεσίας Ασύλου, η Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων 
απορρίπτει την προσφυγή, με αιτιολογημένη απόφασή της, ως απαράδεκτη.   

 Ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Ασύλου ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι πιο 
πάνω τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες, για να αντιμετωπιστούν ορισμένα 
προβλήματα που παρατηρούνται στην εφαρμογή της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας.  Ειδικότερα, δήλωσε πως, ενώ με βάση το άρθρο 28Ε της βασικής 
νομοθεσίας προβλέπεται ότι η Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων έχει αρμοδιότητα να 
εξετάζει διοικητικές προσφυγές κατά αρνητικών αποφάσεων του προϊσταμένου της 
Υπηρεσίας Ασύλου, το άρθρο 18 αυτής προβλέπει ότι η Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφύγων έχει δικαίωμα να εξετάζει όλες τις αποφάσεις του εν λόγω προϊσταμένου, 
δηλαδή τόσο τις αρνητικές όσο και τις θετικές.  Σύμφωνα με την πρακτική που 
ακολουθείται μέχρι σήμερα, όπως ο ίδιος δήλωσε, η Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων 
αποδέχεται διοικητικές προσφυγές που υποβάλλονται ενώπιόν της κατά απόφασης 
του προϊσταμένου της Υπηρεσίας Ασύλου για παραχώρηση συμπληρωματικής 
προστασίας με αίτημα την επανεξέταση της  παραχώρησης του καθεστώτος του 
πρόσφυγα.  Ωστόσο, όπως ο ίδιος σημείωσε, το Υπουργείο Εσωτερικών θεωρεί ότι η 
υπό αναφορά πρακτική δεν είναι ορθή, γιατί η απόφαση του προϊσταμένου της 
Υπηρεσίας Ασύλου για παραχώρηση σε αιτητή του καθεστώτος συμπληρωματικής 
προστασίας είναι θετική απόφαση και δεν μπορεί να υπόκειται σε διοικητική 
προσφυγή.  Γι’ αυτό και κρίθηκε σκόπιμη η κατάθεση των υπό αναφορά 
τροποποιήσεων στην επιτροπή.   

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της ολοκλήρωσης της συζήτησης του νομοσχεδίου 
από την επιτροπή, ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, με επιστολή που απέστειλε, ενημέρωσε την επιτροπή ότι, έπειτα από 
συνεννόηση που είχε με τον προϊστάμενο της Υπηρεσίας Ασύλου, εισηγείται την 
τροποποίηση του ορισμού του όρου “νομικός σύμβουλος”, που περιλαμβάνεται στο 
αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε ο ορισμός αυτός να καταστεί πιο 
σαφής.  Ειδικότερα, εισηγήθηκε την τροποποίηση του εν λόγω ορισμού, ώστε να 
διευκρινιστεί ότι ο τίτλος τριτοβάθμιων σπουδών στη νομική, που απαιτείται να κατέχει 
πρόσωπο σύμφωνα με τον ορισμό αυτό, θα πρέπει να αποκτηθεί μετά από τριετή 
τουλάχιστο φοίτηση. 

 Υπό το φως της υπό αναφορά εισήγησης, που υποβλήθηκε γραπτώς στην 
επιτροπή, η τελευταία επανεξέτασε την έννοια του εν λόγω ορισμού σε συνεδρία της, 
στην οποία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Ασύλου. 

 Κατά την εν λόγω συνεδρία ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε πως η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται 
αναγκαία, γιατί διασαφηνίζει την πολιτική του Υπουργείου Εσωτερικών ως προς τα 
απαιτούμενα προσόντα του νομικού συμβούλου που αναφέρεται στο νομοσχέδιο.  
Όπως ειδικότερα επεξήγησε ο ίδιος, με την προτεινόμενη τροποποίηση, πρόσωπο 
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που ενεργεί ως νομικός σύμβουλος αιτητή για παραχώρηση διεθνούς προστασίας 
οφείλει να κατέχει το βασικό πτυχίο της νομικής και δεν αρκεί ένα πτυχίο που είναι μεν 
πανεπιστημιακό αλλά μονοετούς ή μικρότερης διάρκειας φοίτησης όπως το 
μεταπτυχιακό.  Συναφώς, υποστήριξε ότι η προτεινόμενη τροποποίηση διασφαλίζει ότι 
ο αιτητής θα εμπιστεύεται τη νομική κρίση και τις γνώσεις προσώπου τις οποίες όντως 
κατέχει στον ελάχιστο βαθμό με την απόκτηση του βασικού τίτλου της νομικής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε ομόφωνα να τροποποιήσει το αναθεωρημένο 
κείμενο του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Τροποποίησε τον ορισμό του όρου “εκπρόσωπος”, ώστε αυτός αναφορικά με 
ασυνόδευτο ανήλικο να σημαίνει τον Επίτροπο Προστασίας των ∆ικαιωμάτων 
του Παιδιού, δυνάμει του άρθρου 10 του βασικού νόμου. 

2. Τροποποίησε την πρόνοια του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία, σε 
περίπτωση άσκησης προσφυγής στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, δυνάμει του άρθρου 
146 του συντάγματος, κατά απόφασης που λαμβάνεται από τον προϊστάμενο 
της Υπηρεσίας Ασύλου ή από την Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων, παρέχεται 
στο Ανώτατο ∆ικαστήριο η δυνατότητα πρόσβασης στις πληροφορίες του 
φακέλου οι οποίες σχετίζονται με την εξέταση της αίτησής του, ώστε να 
διαγραφεί ο περιορισμός που προβλέπεται σύμφωνα με τον οποίο ο εν λόγω 
προϊστάμενος ή η Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων μπορεί να απαγορεύσει με 
αιτιολογημένη απόφαση την πρόσβαση αυτή στο Ανώτατο ∆ικαστήριο για 
λόγους δημόσιας ασφάλειας. 

3. Υιοθέτησε τις πρόσθετες τροποποιήσεις του κειμένου του νομοσχεδίου που 
υπέβαλε σε μεταγενέστερο στάδιο το Υπουργείο Εσωτερικών στην επιτροπή. 

 Σε σχέση με την προτεινόμενη εισήγηση, που υπέβαλε ο εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, για τροποποίηση του ορισμού του 
όρου “νομικός σύμβουλος”, η επιτροπή έχει καταλήξει στις πιο κάτω θέσεις: 

1.   Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι απορρίπτουν την υπό 
αναφορά εισήγηση για τροποποίηση του ορισμού του πιο πάνω όρου. 

2.  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν ότι υιοθετούν την υπό αναφορά εισήγηση 
για τροποποίηση του πιο πάνω ορισμού, όπως εισηγήθηκε ο εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, γι’ αυτό και θα 
κυκλοφορήσουν σχετική τροπολογία κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής. 

3.  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της βουλευτές του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί της πιο πάνω εισήγησης, που υπέβαλε ο 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, σε σχέση 
με τον πιο πάνω ορισμό κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου 
στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Επιπρόσθετα,  τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού εισηγήθηκαν την περαιτέρω τροποποίηση της βασικής 
νομοθεσίας με την προσθήκη πρόνοιας στο νομοσχέδιο σύμφωνα με την οποία η 
Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων, σε περίπτωση που ασκηθεί ενώπιόν της προσφυγή 
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από αιτητή, θα πρέπει να εκδίδει την απόφασή της επί αυτής εντός χρονικού 
διαστήματος τριών μηνών από την ημερομηνία υποβολής της εν λόγω προσφυγής, 
στις περιπτώσεις που η αίτηση δεν εξετάζεται με ταχύρρυθμη διαδικασία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της 
βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών διαφώνησαν με την πιο πάνω αναφερόμενη εισήγηση που 
υπέβαλαν τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως σε σχέση με την πιο πάνω αναφερόμενη 
εισήγηση, που υπέβαλαν στην επιτροπή, για τροποποίηση του κειμένου του 
νομοσχεδίου η κοινοβουλευτική τους ομάδα θα κυκλοφορήσει σχετική τροπολογία 
κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, 
αφού διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου σύμφωνα με τις πιο πάνω ομόφωνες 
αποφάσεις της, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προσφύγων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν δυο τροπολογίες εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την πρώτη προτεινόμενη τροπολογία, 
την οποία στη συνέχεια θα θέσουμε σε ψηφοφορία. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Αιτιολόγηση ψήφου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέλετε να προηγηθεί.   

 Ευχαρίστως. 

 Κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Καταρχάς, κύριε Πρόεδρε, είναι σωστό και πρέπον να δώσουμε τα εύσημα σε 
όλους τους βουλευτές της επιτροπής Εσωτερικών γι’ αυτά τα δύο νομοσχέδια που 
είναι τώρα μπροστά στην ολομέλεια.  Ήταν όντως πολύ κουραστικά νομοσχέδια, με 
πολύ μεγάλες ιδιαιτερότητες και πολύ ευαίσθητα θέματα.  Γι’ αυτό και έχουμε, 
βλέπετε, και αυτά τα θέματα αναβολής τα οποία προκύπτουν κάθε φορά.   

 Στην περίπτωση του περί Προσφύγων, ως κοινοβουλευτική ομάδα έχουμε δύο 
τροποποιήσεις.  Ουσιαστικά εισηγούμαστε στην παράγραφο (β) του άρθρου 2 του πιο 
πάνω νομοσχεδίου, με την τροποποίηση του ορισμού του όρου “νομικός σύμβουλος”, 
ο οποίος περιλαμβάνεται στην παράγραφο (β) του άρθρου 2, θέλουμε να 
προσθέσουμε αμέσως μετά τη λέξη “Νομική” (δεύτερη γραμμή) τη φράση “τον οποίον 
απέκτησε μετά από τουλάχιστον τριετή φοίτηση”.  Γιατί;  Πιστεύουμε ότι κάποιος που 
προσφέρει νομικές συμβουλές, πρέπει οπωσδήποτε αυτή η νομική συμβουλή να 
προέρχεται από κάποιον ο οποίος έχει τη δυνατότητα και έχει και την έξωθεν καλή 
μαρτυρία.  Υπάρχουν τα εχέγγυα δηλαδή γι’ αυτή τη νομική συμβουλή.  Πιστεύουμε 
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ότι αυτή η νομική συμβουλή, εξειδικευμένου χαρακτήρα ενδεχομένως σε ό,τι αφορά το 
θέμα των προσφύγων, μπορεί να δοθεί από ανθρώπους οι οποίοι έχουν τελειώσει 
νομική σχολή τριετούς φοίτησης, με βάση και τα γνωστά ακαδημαϊκά πρότυπα, και 
μπορεί σε αυτή την περίπτωση να αξιοποιηθεί ως νομικός σύμβουλος ένας τρίτος 
άνθρωπος και όχι οποιοσδήποτε δεν έχει νομικό υπόβαθρο ή έχει καταφύγει και έχει 
πάρει μεταπτυχιακό δίπλωμα νομικού περιεχομένου, δίχως βέβαια να έχει το πρώτο 
πτυχίο.  Για μας είναι πάρα πολύ κρίσιμο να δίνει τη νομική συμβουλή όποιος έχει 
πρώτο πτυχίο νομικής τριετούς φοίτησης και όχι όποιος έχει αποκλειστικά και μόνο 
μια μεταπτυχιακή σχέση με τη νομική επιστήμη.  Αυτή είναι η πρώτη τροπολογία.   

 Αν μου επιτρέπετε, να προχωρήσω και στη δεύτερη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, πέστε και... 

 Όχι, είπαμε ότι θα μείνουμε στην πρώτη, κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει, μετά να πάμε στη δεύτερη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που δεν είμαι νομικός, προσπαθώ να καταλάβω εάν 
εδώ προσπαθούμε να υποκαταστήσουμε το ΚΥΣΑΤΣ.  Κοιτάξετε λεπτομέρεια!  Τρία 
χρόνια το πρώτο πτυχίο τζιαι, αν έχει μεταπτυχιακό, χωρίς να είναι το πρώτο πτυχίο 
τρία χρόνια, να μη δικαιούται.  Φωτογραφίζουμε κάτι.  Εγώ θέλω να μιλώ και, κύριε 
Στυλιανίδη, απάντα μου ότι έννεν έτσι.  Φωτογραφίζουμε ενδεχόμενα τους 
αποφοίτους κάποιας χώρας.  Λοιπόν, εγώ λέω:  Πάει ένας τζιαι σπουδάζει τζιαι έν’ 
πολλά έξυπνος και τελειώνει τα τρία σε δύο... 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Εν γίνεται! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν γίνεται;   

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει πουθενά! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, λέεις εσύ!   

 Το λοιπόν, κατά συνέπεια, για μας κριτήριο είναι αν θεωρείται από τη χώρα μας 
ότι είναι νομικός.  Αυτό είναι το κριτήριο τζιαι όι εννά το καθορίσω με νόμο τζιαι να 
υποκαταστήσω το ΚΥΣΑΤΣ.    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη. 

 Ο κ. Νικολάου. 
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Η αναφορά, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε τριετή φοίτηση 
έχει ως στόχο ουσιαστικά να καταδείξει ότι πρόκειται για βασικό πτυχίο και όχι ένα 
μεταπτυχιακό, το οποίο μπορεί κάποιος να αποκτήσει σε ένα χρόνο ή και σε δύο 
ακόμη.  Όταν μιλούμε για ένα βασικό πτυχίο, μιλούμε για εκείνους οι οποίοι αποκτούν 
τη γενική γνώση της νομικής επιστήμης και μπορούν να συμβουλεύσουν όχι σ’ εκείνα 
τα θέματα για τα οποία εξειδικεύτηκαν κατά τη μεταπτυχιακή σπουδή, αλλά στα 
γενικότερα θέματα της νομικής, όπου πρέπει να γνωρίζει για παράδειγμα και για τις 
γενικές αρχές του δικαίου και για το διοικητικό δίκαιο και για το μεταναστευτικό και για 
τις συμβάσεις και για όλα εκείνα τα θέματα που πιθανό να επηρεάζουν το χειρισμό 
αυτών των περιπτώσεων.   

 Όμως εκείνο που για μένα είναι πραγματικά εύλογη απορία:  Εάν δηλαδή ένας 
αλλοδαπός πάει σε κάποιον, για να ζητήσει μια νομική συμβουλή, θα του πει,  «Θέλω 
να δω τζιαι το χαρτί σου που το ΚΥΣΑΤΣ» για να είναι νόμιμη;   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εννά δει το πτυχίο του; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εάν δηλαδή ουσιαστικά ένας... εννά του πει δηλαδή, «δώσ’ μου τζιαι το χαρτί 
σου να δω αν είναι αναγνωρισμένο που το ΚΥΣΑΤΣ»;  Τζι εγώ που δεν έχω, κύριε 
Κατσουρίδη, αναγνώριση του πτυχίου μου που το ΚΥΣΑΤΣ, πρέπει να πάω να πάρω, 
για να μπόρω να του το δείξω;  Έχω όμως τριετή τουλάχιστο φοίτηση.  Έχω 
τουλάχιστον τριετή φοίτηση.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ποιος του το αποδεικνύει;  

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εγώ μπορεί να δικαιούμαι, γιατί είμαι γραμμένος στους δικηγόρους τζιαι 
εδεχτήκαν με.  Τζιείνος που έννεν γραμμένος ως δικηγόρος τι θα γίνει;  Που δεν 
επέρασεν από το Νομικό Συμβούλιο του κράτους, για να γίνει αποδεκτό το πτυχίο του;  
Θα πρέπει να πάει να καταθέσει το πτυχίο του, για να μπορεί να το δείξει, εάν δεν 
προσδιορίσουμε την τριετή τουλάχιστο φοίτηση;   

 Ο προσδιορισμός, κύριε Πρόεδρε, της τριετούς φοίτησης δεν έχει να κάμει με το 
πόσα ακριβώς είναι τα χρόνια.  Είναι τα πόσα προσδιορίζονται, για να αποκτήσει 
κάποιος το πτυχίο του.  Εάν δηλαδή στον κώδικα σπουδών της σχολής προνοείται 
τριετής φοίτησις.  Εάν, παραδείγματος χάριν, ήταν ιδιαίτερα έξυπνος και αντί να κάμει 
τρία, έκαμε δκυόμισι, εν έσιει κανένα πρόβλημα!   

 Γι’ αυτό το λόγο, εάν οποιοσδήποτε από τους συναδέλφους...  Και 
συμφωνούμε, αφού πρέπει να είναι το βασικό πτυχίο και να είναι τουλάχιστον τριετούς 
φοίτησης, γιατί αυτό δέχεται και το ΚΥΣΑΤΣ.  Για να διευκολύνουμε πολύ περισσότερο 
τα πράγματα, αν δεν έχουμε τίποτε άλλο πίσω από το νου μας, γιατί είναι αυτό που με 
προβληματίζει, αν έχουμε κάποιοι, εκείνοι οι οποίοι θέλουν να ψηφίσουν το 
νομοσχέδιο όπως προτείνεται, εάν έχουν κάτι άλλο πίσω από το νου τους, για να 
περάσουν πτυχία τα οποία δεν είναι τριετούς φοίτησης˙ είναι δύο και ίσως και ενός 
χρόνου...  Γι’ αυτό το λόγο, αν δεν έχουμε κάτι πίσω από το νου μας, τότε νομίζω, για 
να διευκολύνουμε και τις διαδικασίες, είναι καλή η εισήγηση την οποία έφερε το 
υπουργείο.  ∆ιότι, το σημαντικότερο, η εισήγηση αυτή ήρθε από το υπουργείο και τη 
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Νομική Υπηρεσία.  Την έφερε στην τελευταία συνεδρία η Νομική Υπηρεσία, παρόντος 
και του εκπροσώπου του Υπουργείου Εσωτερικών, οι οποίοι ήρθαν και την 
υποστήριξαν.  Το παράδοξο είναι ότι την υποστηρίζουμε εμείς και την καταψηφίζουν 
εκείνοι που υποστηρίζουν την κυβέρνηση!   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, συμβαίνουν τούτα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης έχει ζητήσει το λόγο, παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Νομίζω πως το γεγονός ότι συζητούμε αυτό το νομοσχέδιο από τις 7 
Αυγούστου 2008 μέχρι σήμερα λέει πάρα πολλά.  Και λυπούμαι να παρατηρήσω ότι, 
ναι, η Νομική Υπηρεσία μετά από ενάμιση χρόνο, μίαν εβδομάδα πριν από την 
ψήφισή του στη Βουλή, άλλαξε άποψη.  Άλλο πράγμα μάς κατέθεσε και άλλο ήρθε να 
υπερασπιστεί στην τελευταία συνεδρία με επιστολή!  ∆εν ξέρω για ποιο λόγο!   

 Εδώ περί τίνος πρόκειται;  Ο βασικός o νόμος δίνει το δικαίωμα σε κάποιον 
που εισέρχεται στη ∆ημοκρατία και θέλει να ζητήσει άσυλο ή οποιαδήποτε άλλη 
προστασία να το κάμει και προφορικά στο σημείο εισόδου της ∆ημοκρατίας.  
∆ικαιούται ταυτόχρονα να ζητήσει, λέει ο βασικός νόμος στο άρθρο 11, το δικαίωμά 
του να καλέσει δικηγόρο ή νομικό σύμβουλο, για να τον βοηθήσει κατά τη διάρκεια της 
όλης διαδικασίας.  Και εμείς ερχόμαστε, μακριά από την πρόνοια του βασικού νόμου, 
να πούμε ότι νομικός σύμβουλος σημαίνει εκείνος που τέλειωσε νομική, απέκτησε 
πτυχίο νομικής τριετούς φοίτησης.   

 Εγώ να πω ότι δεν έχουμε τίποτε πίσω που το μυαλό μας.  Ξεκάθαρα οι μη 
κυβερνητικές οργανώσεις στις συνεδρίες της Βουλής είπαν το εξής:  Εμείς βοηθούμε 
αλλοδαπούς εθελοντικά.  Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις, και η ΠΕΟ και η ΣΕΚ και η 
∆ΕΟΚ, διαθέτουν τμήματα αλλοδαπών τους οποίους βοηθούν.  Και φυσιολογικά 
κάποιος διερωτάται:  Γιατί δεν μπορεί να συμβουλεύσει κάποιον;  Όχι να τον 
εκπροσωπήσει στο δικαστήριο.  Γιατί να μην μπορεί κάποιος...;  Παραδείγματος 
χάριν, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας αφυπηρετά αύριο και θέλει να 
προσφέρει εθελοντικά τις εργασίες του είτε στην Κίνηση Στήριξης Αλλοδαπών είτε σε 
μια συνδικαλιστική οργάνωση.  ∆εν μπορεί ο Πέτρος ο Κληρίδης να συμβουλεύσει 
έναν αιτητή ασύλου, γιατί δε θα είναι δικηγόρος εν δράσει κτλ.;  Ή αν ένας απέκτησε 
μεταπτυχιακό δίπλωμα στη νομική, δε θα μπορεί να συμβουλεύσει κάποιον αιτητή 
πολιτικού ασύλου;  Όχι να τον εκπροσωπήσει στο δικαστήριο.  Γι’ αυτό εμείς δεν 
υιοθετούμε αυτή την τροποποίηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Εγώ απλώς μπορώ να επικαλεστώ κάποια παραδείγματα που δυστυχώς δε 
συνηγορούν υπέρ της τροπολογίας των συναδέλφων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  
Εγώ θα σας πω ότι υπάρχουν συγκεκριμένα κολέγια, που όλοι θα γνωρίζετε, όπου 
φοιτάς ένα χρόνο και σου δίνουν την ευχέρεια να φοιτήσεις μόνο δύο χρόνια σε ένα 
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αγγλικό πανεπιστήμιο/κολέγιο και σου αναγνωρίζουν τίτλο σπουδών της νομικής, ο 
οποίος στη συνέχεια... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 ∆ιετής, ναι, διετής, δύο χρόνια.  Και είναι ίσως εκατοντάδες οι απόφοιτοι κατ’  
αυτό τον τρόπο που δε μειονεκτούν καθόλου. Και έρχονται και όχι μόνο 
αναγνωρίζονται, ασκούν και τη δικηγορία, κάνουν την άσκησή τους και περνούν 
εξετάσεις.  

 Αλλά, μια και μου δόθηκε η ευκαιρία, κύριε Πρόεδρε, εγώ απλώς έναν 
προβληματισμό ήθελα να καταθέσω, παρ’  όλον ότι υιοθετώ τις θέσεις και τις απόψεις 
που εκφράζει η κοινοβουλευτική μας ομάδα, η οποία προφανώς θα καταψηφίσει την 
τροπολογία.  Να πω ότι υπάρχει ένας γενικότερος προβληματισμός και να τον δούμε 
στην πράξη.  Αυτοί οι άνθρωποι μπορεί να είναι και θύματα στο τέλος της ημέρας ή 
και να υπάρχουν κάποιοι επιτήδειοι που τους εκμεταλλεύονται ή τους υπόσχονται 
οτιδήποτε.  Η αλήθεια είναι ότι δεν είναι ίδια η ποιότητα υπηρεσίας που μπορεί να 
δοθεί από έναν άνθρωπο, γιατί δεν είναι απλώς η άσκηση, γιατί δεν είναι απλώς το ότι 
έπιασε το δίπλωμά του, αλλά είναι και η ευθύνη, χωρίς να σημαίνει ότι δεν υπάρχουν 
και φαινόμενα κατ’  εξαίρεση και δικηγόρων που δυνατόν να μην ανταποκρίνονται στις 
ανάγκες και στα καθήκοντά τους.  Ωστόσο, θα ήταν μια ασφαλιστική δικλίδα για 
αυτούς τους ανθρώπους, να έχουν μιας ποιότητας.  Και διερωτώμαι εκείνος ο 
καημένος που θα ζητήσει νομική στήριξη για το πολιτικό άσυλο, αν είναι και μία 
ειλικρινής, γνήσια, περίπτωση, αν θα ξέρει τι σημαίνει “νομικός σύμβουλος” ή αν θα 
ξέρει τι είναι “δικηγόρος” και ποια είναι η καλύτερη ποιότητα που του προσφέρεται, για 
να εξυπηρετηθεί και να υποστηριχθεί καλύτερα.  Αυτό τον προβληματισμό τον 
καταθέτω, ώστε, ανεξάρτητα από το αποτέλεσμα της ψηφοφορίας, να 
παρακολουθούμε τούτο το θέμα, γιατί πρέπει να μας ενδιαφέρει και να έχουμε 
κάποιες ευαισθησίες.  Και να δούμε τι είναι που ταιριάζει για την κάθε περίπτωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ίσως ο προβληματισμός σας να φτάνει και μέχρι του σημείου να διερωτάστε αν 
όντως χρειάζεται η διάκριση “δικηγόρος” και “νομικός σύμβουλος”.  Ας το δούμε στο 
μέλλον. 

 Ο κ. Στυλιανίδης, αντιλαμβάνομαι, θέλει να δευτερολογήσει. 

 Συγγνώμη, κύριε Στυλιανίδη, να μου επιτρέψετε να δώσω το λόγο στο 
συνάδελφο Άγγελο Βότση, ο οποίος θα μιλήσει για πρώτη φορά. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε -συγγνώμη για τη φωνή μου- να πω ότι θα 
απορρίψουμε και τις δύο τροπολογίες.  Την πρώτη για τους λόγους που ήδη έχουν 
αναφερθεί.  Θεωρούμε ότι ένα τέτοιο νομοσχέδιο, το οποίο πήγε και ήρθε -πόσες 
φορές;- πρέπει να τελειώσει το συντομότερο δυνατό.  Είχε κολλήσει σ’  αυτό το σημείο 
και η Νομική Υπηρεσία έχει ευθύνες γι’  αυτό.  Θεωρούμε ότι με αυτή την πρόταση 
μπορεί να εξυπηρετηθεί ο πρόσφυγας, ο οποίος θα κάνει τις διεργασίες που 
χρειάζονται.  Αν στο μέλλον υπάρχουν ειδικά προβλήματα ή κάτι που δεν μπορούμε 
να το ξεπεράσουμε, μπορούμε να το ξαναδούμε. 

 Όσον αφορά τη δεύτερη τροπολογία -να τοποθετηθώ και για τη δεύτερη, για να 
τελειώνουμε- τίθεται θέμα εντός τριών μηνών να αποφασίζει η Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφύγων.  Θεωρούμε ότι δεν πρέπει να μπει αυτή η δικλίδα, η χρονική, γιατί 
ακριβώς εκεί είναι που θα δημιουργηθούν προβλήματα, σε περίπτωση που δεν 
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μπορέσει να απαντήσει εντός τριών μηνών, τι ακριβώς θα γίνεται.  Άρα, να αφήσουμε 
το νόμο όπως είναι και, αν στην πορεία υπάρχουν, επαναλαμβάνω, τραγικά 
προβλήματα τα οποία θα πρέπει να επιλύσουμε, θα ξανάρθουμε να τα επιλύσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λόγω του προβλήματος της φωνής σας, σας επέτρεψα να πείτε και για τη 
δεύτερη τροπολογία. 

 Ο κ. Σαρίκας. 

 Συγγνώμη, κύριε Στυλιανίδη. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα θα πω και εγώ ότι θα ταχθούμε εναντίον της 
τροπολογίας για τους λόγους που έχει προαναφέρει ο συνάδελφος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σαρίκα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Καθηκόντως, κύριε Πρόεδρε, ως μέλος της επιτροπής Εσωτερικών, επειδή 
συμμετείχαμε και στη συζήτηση στην επιτροπή, πρέπει να σας πω ότι σε ένα στάδιο η 
επιτροπή προσπαθούσε κατά πλειοψηφία να διευρύνει τον όρο “νομικός σύμβουλος”.  
Υπήρχε συγκεκριμένη εισήγηση η οποία είχε συγκεντρώσει και τη συμπάθεια των 
περισσότερων μελών της επιτροπής.  Στο τέλος, μετά από την παρέμβαση και της 
Νομικής Υπηρεσίας και την έντονη θέση των συναδέλφων του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, φτάσαμε σ’  αυτή τη θέση, που νομίζω ότι δεν μας εκφράζει απόλυτα, 
αλλά μπορεί να μας καλύψει. 

 ∆εν μπορώ να συμμεριστώ τις ανησυχίες κάποιων συναδέλφων που θεωρούν 
ότι ο περιορισμός, μέσω κριτηρίων και πανεπιστημιακών διπλωμάτων, του αριθμού 
των ανθρώπων που θα μπορούσαν να προσφέρουν αυτή τη βοήθεια στους 
πρόσφυγες είναι προς το συμφέρον των προσφύγων.  ∆εν ξέρω ποιος έχει συμφέρον 
απ’  αυτή την ιστορία, πάντως όχι κατ’  ανάγκη οι ίδιοι οι πρόσφυγες.  Χαρακτηριστικά 
αναφέρω ότι και οι οργανώσεις που αυτή τη στιγμή παρέχουν πολιτική και νομική 
στήριξη στους πολιτικούς πρόσφυγες ήθελαν να είναι διευρυμένος ο όρος “νομικός 
σύμβουλος”.  Ε, δεν τους κάναμε το χατίρι.  Νομίζω αυτοί πρέπει να είναι οι 
παραπονούμενοι και όχι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, ο οποίος νομίζω ότι σε ένα 
μεγάλο βαθμό ικανοποιείται από την πρόταση της πλειοψηφίας.  Θα έπρεπε να 
ικανοποιείται από την πρόταση της πλειοψηφίας.  

 Γι’  αυτούς τους λόγους δε θα υποστηρίξουμε την τροπολογία του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ο κ. Στυλιανίδης, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι χρειάζονται κάποιες διευκρινίσεις, ειδικά για 
κάποιους από τους συναδέλφους που δεν ήταν στη διεξοδική συζήτηση που έγινε 
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στην επιτροπή Εσωτερικών.  Καταρχάς, πιστεύω ότι είναι όλοι καλοπροαίρετα που 
τοποθετούμαστε και έτσι τοποθετηθήκαμε και στην επιτροπή.  ∆εν υπάρχει καμιά 
σκοπιμότητα από κανέναν.  Απλώς χρειάζεται η εξής διευκρίνιση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έτσι πρέπει να είναι, κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Αυτό είναι ευνόητο και θεωρώ ότι δεν τίθεται εν αμφιβόλω καμία στάση 
οποιουδήποτε βουλευτή. 

 Λοιπόν, καταρχάς, πρέπει να διευκρινίσουμε εδώ, επειδή υπάρχει ένα θέμα με 
την Αμερική, ότι όσοι από τους δικηγόρους έχουν προέλθει από το αμερικάνικο 
σύστημα, το ακαδημαϊκό, και είναι ήδη εγγεγραμμένοι ως δικηγόροι αυτόματα δεν 
αποκλείονται, όπως αντιλαμβάνεστε, διότι καλύπτονται από τη νομοθεσία με βάση το 
ότι είναι δικηγόροι.  Εμείς τι συζητούμε τώρα;  Εμείς θέλαμε να επεκτείνουμε τη 
δυνατότητα πέραν των δικηγόρων. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι μόνο στην Αμερική. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Στην Αμερική, όπου υπάρχουν τα credits, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η Αγγλία έχει πανεπιστήμια αυτή τη στιγμή που δίνουν στα δύο χρόνια το 
πρώτο πτυχίο.  Και έχει πολύ επώνυμους δικηγόρους στην Κύπρο που αποφοίτησαν 
από αυτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι μόνο τώρα, κύριε Κατσουρίδη.  Ο Νίκος ο Κλεάνθους ξέρει συνάδελφο από 
τη Λάρνακα που τέλειωσε σε δεκαεννέα μήνες Barrister. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Αυτά δεν υπάρχουν πλέον.  Αυτά είναι... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Κύριε Κατσουρίδη, αφήστε να διευκρινίσω, να δείτε ότι δε διαφωνούμε τόσο 
όσο νομίζετε.  ∆ε διαφωνούμε τόσο όσο νομίζετε!  Όλοι αυτοί που λέτε, όλοι αυτοί που 
έχουν τελειώσει είτε στους δεκαεννέα μήνες είτε στον ένα χρόνο το Barrister, είναι ήδη 
εγγεγραμμένοι στο ∆ικηγορικό Σύλλογο και αυτοί δικαιούνται.  Εμείς μιλούμε απ’  εδώ 
και πέρα.  Απ’  εδώ και πέρα...  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Κύριε Κατσουρίδη, ένα λεπτό!  ∆ικαιούνται αυτοί, διότι είναι δικηγόροι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ, κύριε, αν πάω τώρα, να μη δικαιούμαι; 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει σήμερα αυτή η δυνατότητα, κύριε Κατσουρίδη. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχει! 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κάνετε λάθος!  Πάμε στοίχημα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχει! 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει αυτή η δυνατότητα.  Προσωπικά το έχω κοιτάξει, έχω στείλει 
επιστολές, δεν υπάρχει πουθενά η δυνατότητα σήμερα να ασκήσεις το δικηγορικό 
επάγγελμα, αν δεν έχεις πρώτο πτυχίο νομικής, που είναι τριετούς φοίτησης, το 
λιγότερο, στην Ευρώπη.  Στην Αμερική υπάρχει ένα άλλο σύστημα, αλλά αυτοί οι 
απόφοιτοι μπαίνουν ήδη στο ∆ικηγορικό Σύλλογο. 

 Εμείς τι θέλαμε να κάνουμε, κύριε Πρόεδρε, με αυτή την τροπολογία;  Θέλουμε 
να βοηθήσουμε έτι περαιτέρω και μη κυβερνητικές οργανώσεις και άλλους, έτσι ώστε 
να μπορούν δίχως να είναι δικηγόροι να προσφέρουν νομική συμβουλή.  Αλλά 
θέλουμε να εξασφαλίσουμε το μίνιμουμ, τουλάχιστον αυτός που προσφέρει συμβουλή 
και έχει και μία ευθύνη απέναντι στον πρόσφυγα να έχει στοιχειώδεις γνώσεις νομικής.  
Ο έχων στοιχειώδεις γνώσεις νομικής πρέπει να έχει πτυχίο νομικής.  Τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι αντιληπτό, κύριε Στυλιανίδη. 

 Το θέμα, νομίζω, πρέπει να θεωρηθεί ότι εξαντλήθηκε. 

 Θα παρακαλέσω τον κ. γραμματέα να διαβάσει την πρώτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του  
∆ημοκρατικού Συναγερμού 

  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 Με την τροποποίηση του ορισμού του όρου “νομικός σύμβουλος”, όπως αυτός 
περιλαμβάνεται στην παράγραφο (β) του άρθρου 2 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με την 
προσθήκη σ’ αυτόν, αμέσως μετά τη λέξη «Νομική» (δεύτερη γραμμή), της φράσης 
«τον οποίον απέκτησε μετά από τουλάχιστο τριετή φοίτηση». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με δεκατέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι επτά εναντίον και καμιά αποχή η πρώτη 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Να προχωρήσουμε στην ανάγνωση της δεύτερης τροπολογίας ή θέλετε πρώτα, 
κύριε Στυλιανίδη, να πείτε κάτι; 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Η δεύτερη τροπολογία ουσιαστικά για μας είναι τροποποίηση του άρθρου... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι συγκεκριμενοποίηση του χρόνου που θέλετε. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, μπράβο!  Είναι η τροποποίηση του άρθρου 28Η του βασικού νόμου στο 
εδάφιο (2), όπου ζητούμε την αντικατάσταση της φράσης “στο συντομότερο δυνατό 
χρονικό διάστημα” (πρώτη και δεύτερη γραμμή) με τη φράση “εντός τριών μηνών”.  
Γιατί επιμένουμε στον προσδιορισμό του χρόνου, κύριε Πρόεδρε;  Επιμένουμε, διότι 
ουσιαστικά, εάν αφεθεί αποκλειστικά και μόνο στη δικαιοδοσία της Αναθεωρητικής 
Αρχής Προσφύγων και αυτή ξεπεράσει κάποιο χρονικό διάστημα, δε θα υπάρχει το 
κίνητρο, για να ασκηθεί η πίεση, βασική αντίληψη του νόμου.  Ενώ, εάν έχουμε 
συγκεκριμενοποίηση του χρόνου, τότε υπάρχει εκατέρωθεν άσκηση πίεσης και προς 
τις δύο πλευρές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει κάποιος άλλος από τους συναδέλφους που θέλει να απαντήσει; 

 Άρα, αφού αναγνώσθηκε ήδη, κύριε γραμματέα, από τον κ. Στυλιανίδη, θα 
προχωρήσουμε απευθείας στην ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ρώτησα, κύριε Περδίκη. 

 Θέλετε κάτι;  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ζητήσαμε πληροφοριακά ως επιτροπή Εσωτερικών, διότι ισχυρίζονταν ότι δεν 
υπάρχει τέτοιου είδους καθυστέρηση, να μας φέρουν κατάλογο.  Γι’  αυτό δεν άκουγα, 
κύριε Πρόεδρε, απολογούμαι, αλλά ρωτούσα τον πρόεδρο αν μας έχουν φέρει 
κατάλογο που να αποδεικνύει ότι δε χρειάζεται αυτή η συγκεκριμένη πρόνοια, διότι 
δεν υπάρχει τέτοιου είδους καθυστέρηση. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ούτε περί του αντιθέτου υπάρχει... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή εγώ δεν έχω στοιχεία, όπως περίμενα, ως απλό μέλος της επιτροπής, 
νομίζω ότι δικαιολογούμαι να μην το ψηφίσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ικαίωμά σας! 

 Θέλετε κάτι, κύριε Λαμάρη; 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ∆εν έχει έρθει ο κατάλογος, αλλά η διαφορά ποια είναι;  Αυτό το νομοθέτημα 
προσπαθεί να διευκολύνει τη διαδικασία που ακολουθούν οι αιτητές ασύλου.  Αυτή η 
τροποποίηση κάνει δυσμενέστερη τη θέση του αιτητή, γιατί πιθανότατα να σπρώξει 
την υπηρεσία σε βεβιασμένες ενέργειες εντός του τριμήνου σε βάρος του αιτητή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι υπάρχει ένα θέμα το οποίο πρέπει να 
διευκρινίσουμε.  Υπάρχουν δύο ειδών διαδικασίες.  Υπάρχουν οι διαδικασίες οι οποίες 
χαρακτηρίζονται ως κατεπείγουσες, και ορίζεται μέσα στο εδάφιο (1) του ιδίου άρθρου 
ότι αυτές τελειώνουν σε δεκαπέντε ημέρες, και υπάρχει και η διαδικασία η οποία είναι 
η συνήθης, η οποία παραμένει να είναι αορίστου χρόνου κατάληξης.  Μέσα στις 
δεκαπέντε ημέρες, που είναι κατεπείγουσα μια διαδικασία, μπορεί να είναι επαρκής 
χρόνος, κάποιος να την εξετάσει, αλλά, ξέρετε, στις άλλες περιπτώσεις, τις συνήθεις, 
οι τρεις μήνες μπορεί να χαρακτηριστεί ότι δεν είναι επαρκείς.   

 Εκείνο που εμάς μας προβληματίζει, από την έρευνα την οποία εμείς κάναμε 
και περιμέναμε να είχαμε αυτά τα στοιχεία, για τα οποία μάλιστα προκαλέσαμε το 
Υπουργείο Εσωτερικών, είναι ότι υπάρχουν υποθέσεις οι οποίες καθυστερούν για 
μήνες.  Όχι για ένα, για δύο, για τρεις μήνες· για πολλούς μήνες!  Και, επειδή, όταν 
καθυστερεί αυτή η υπόθεση, παραχωρείται η δυνατότητα σε αλλοδαπό να παραμένει 
στην Κύπρο, με αυτό τον τρόπο διασφαλίζεται η παραμονή κάποιου ως νόμιμη στην 
Κύπρο, έστω κι αν δεν υπάρχει υπόθεση που να στηρίξει την ιεραρχική προσφυγή την 
οποία έκανε.  Γι’  αυτό το λόγο εμείς επιμέναμε να μπει ο χρονικός περιορισμός 
τούτος, για να σταματήσει αυτή η κατάχρηση!  Και μάλιστα εμείς προτείναμε στους 
συναδέλφους, αν θεωρούν ότι είναι λίγος χρόνος οι τρεις μήνες, να το δούμε, να είναι 
τέσσερις μήνες, παραδείγματος χάριν, να είναι και πέντε ακόμα, αλλά κάπου αυτό το 
πράγμα να έχει ένα χρονικό τέρμα, για να αποφεύγονται αυτού του είδους οι 
καταχρήσεις, οι οποίες δυστυχώς σήμερα γίνονται.  Περιμέναμε ότι θα παίρναμε τον 
κατάλογο, αγαπητέ συνάδελφε, για να φανεί αυτό το οποίο λέγαμε, αλλά έστω και 
τώρα, που θα ολοκληρωθεί αυτή η συζήτηση, εμείς επιμένουμε όπως το Υπουργείο 
Εσωτερικών μάς στείλει τον κατάλογο, κύριε πρόεδρε της επιτροπής Εσωτερικών, για 
να δούμε κατά πόσο αυτό το οποίο συζητούμε αυτή τη στιγμή ευσταθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Συλλούρης και μετά ο κ. Κλεάνθους, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εγώ δε θα τοποθετηθώ.  Είναι περισσότερο διευκρίνιση που θέλω, για να ξέρω 
να τοποθετηθώ.  ∆εν ήμουν στην επιτροπή.  Εγώ θα ήθελα να ξέρω:  ποιες είναι οι 
επιπτώσεις αυτού του χρονοδιαγράμματος;  Βάζουμε τρεις μήνες.  Εάν η υπηρεσία 
δεν το κάμει, ποιες θα είναι οι επιπτώσεις;  Αυτόματα ο αιτητής θα παίρνει την άδεια ή 
η υπηρεσία αυτόματα τον απορρίπτει ή κανένα από τα δύο, διότι η υπηρεσία, 
ανεξάρτητα από το νόμο, δεν έχει υποχρέωση και είναι απλώς ενδεικτικό; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Έν’  ενδεικτικός ο χρόνος. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ:  

 Ε, άρα είνταν που κάμνουμε δαμαί; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Νομίζω ότι από μόνο του το γεγονός ότι στην αναφορά του συναδέλφου, ο 
οποίος υποστηρίζει την τροπολογία, ανεφέρθη ότι υπάρχουν ενδεχομένως κάποιες 
υποθέσεις -που επιβεβαιώθηκε με την προσκόμιση τούτου του καταλόγου, που για 
μήνες-… Ε, αν έν’  για μήνες…  Εν τζιαι προσδιορίστηκε αν εν για δύο, αν έν’  για 
τρεις, αν έν’  για τέσσερις, αν έν’  δικαιολογημένο, αν δεν είναι δικαιολογημένο.   

 Εγώ πιστεύω ότι είναι, όχι δίκοπο μαχαίρι, διπλός κίνδυνος ο προσδιορισμός 
μιας τέτοιας διορίας, είτε να λειτουργήσει εις βάρος του αιτητή -για να τελειώνουμε, 
αφού έχουμε τούτη την πίεση των τριών μηνών- και να λειτουργήσει πραγματικά εις 
βάρος της απονομής της δικαιοσύνης είτε να αποτελέσει τζιαι τούτο ένα πρόσθετο 
πρόσχημα και όπλο στον οποιοδήποτε -ενδεχομένως κακόπιστο αιτητή, για να μας 
παραμείνει.  Νομίζω ότι τέτοιου είδους περιορισμοί, εκτός εάν δούμε φαινόμενα που 
να πλατειάζουν τζιαι να μας προκαλούν ανησυχία, δε θα μπορούσε να είναι με 
κανέναν τρόπο δικαιολογημένοι.  Τζιαι θα έλεγα ότι είναι και κάπως πρόωρο.  Αφού 
δεν ήρθε αυτός ο κατάλογος, τι σπεύδουμε, χωρίς να ξέρουμε, να βάλουμε τον 
περιορισμό, έστω και αν έπρεπε να έρθει αυτός ο κατάλογος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Άρα η τοποθέτησή μας είναι σαφώς εναντίον, της κοινοβουλευτικής ομάδας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κλεάνθους. 

 Ο κ. Στυλιανίδης, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 
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 Απλώς, μία τελευταία κουβέντα γιατί δίνουμε σημασία σε αυτό το χρονικό 
περιορισμό.  Είναι γνωστό ότι η Κύπρος αυτή την περίοδο επιδιώκει να κερδίσει το 
γνωστό Ευρωπαϊκό Γραφείο Πολιτικών Προσφύγων.  Και, προσωπικά, με κάποιες 
επαφές που έχουμε και στον ευρωπαϊκό χώρο, τουλάχιστο μέσω του Ευρωπαϊκού 
Λαϊκού Κόμματος, θεωρούμε ότι ακόμα και αυτή η τροποποίηση θα μας προσφέρει τη 
δυνατότητα να υπερασπιστούμε αυτή τη διεκδίκηση της Κύπρου με καλύτερο τρόπο, 
διότι δείχνει ότι είναι πολύ πιο σφιχτή η νομοθεσία μας από ό,τι υπάρχει ενδεχομένως 
αλλού, σε άλλη μεσογειακή χώρα που διεκδικεί αντίστοιχα με εμάς το ανάλογο 
γραφείο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, να περάσουμε στην ψηφοφορία, κύριοι. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον, παρακαλώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και μια αποχή, αντιλαμβάνομαι, κύριε Περδίκη;   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

 Με δεκατρείς ψήφους υπέρ, είκοσι επτά εναντίον και μια αποχή η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Ε, για ό,τι αφορά το τελευταίο θέμα όμως, κύριε Στυλιανίδη, να μου επιτρέψετε 
να πω ότι, όταν λέει “το συντομότερο δυνατόν” ερμηνεύεται από ειδικό νόμο ποιος 
είναι εύλογος χρόνος και, άρα, είναι δυνατό να τον πιέσει ο αιτητής, αν είναι 
υπερβολικός ο χρόνος που θα αφιερωθεί.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, ώσπου δεν του απαντούν, έχει τη δυνατότητα να παραμένει. 

 Λοιπόν, να προχωρήσουμε στο νόμο τώρα.  Να προχωρήσουμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 2 νομοσχεδίου, κύριε γραμματέα, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Κατάργηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Προσθήκη νέων άρθρων στο βασικό νόμο.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 14. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 16Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Προσθήκη νέων άρθρων στο βασικό νόμο.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28Ε του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28ΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28Θ του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 26. 

 Προσθήκη των νέων Πινάκων III, IV και V στο βασικό νόμο.  Άρθρο 27. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 27; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 27 εγκρίνονται. 

 Λοιπόν, τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 3 θέμα που είναι «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009», δεν είναι έτοιμο. 
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 Τα υπ’  αριθμόν 4 και 5 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Εργοδοτουμένων εις Κέντρα Αναψυχής (Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009» και «Οι περί Εργοδοτουμένων εις Κέντρα Αναψυχής (Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί Εργοδοτουμένων εις Κέντρα Αναψυχής 
(Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και τους κανονισμούς «Οι 

περί Εργοδοτουμένων εις Κέντρα Αναψυχής (Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής  Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο μαζί με τους υπό αναφορά κανονισμούς σε τέσσερις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Σεπτεμβρίου, 22 Οκτωβρίου και στις 
5 και 12 Νοεμβρίου 2009. 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Επιτρόπου Προστασίας 
∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, του Γραφείου του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Ιδιοκτητών Κέντρων Αναψυχής (ΠΑΣΙΚΑ), της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Ιδιοκτητών 
Κέντρων Αναψυχής (ΟΣΙΚΑ), των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ 
και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ. 

 Σημειώνεται ότι τα δύο νομοθετήματα κατατέθηκαν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στις 11 Ιουνίου 2009 και, ενώ προγραμματίστηκε αρχικά η εξέτασή 
τους από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στις 
25 Ιουνίου 2009, αυτή αναβλήθηκε ύστερα από αίτημα του ίδιου του υπουργείου, 
καθώς διαφάνηκε ότι έπρεπε να γίνουν περαιτέρω διαβουλεύσεις με τους 
ενδιαφερόμενους φορείς.  Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω διαβουλεύσεων, στάλθηκε 
στις 14 Ιουλίου 2009 από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου και στις 28 Αυγούστου 2009 στάλθηκε 
αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών, στη βάση των οποίων διεξήχθη ακολούθως 
η συζήτηση στην επιτροπή. 

 Σκοπός του τροποποιητικού νομοσχεδίου και των κανονισμών είναι ο 
εκσυγχρονισμός υφιστάμενων διατάξεων του περί Εργοδοτουμένων εις Κέντρα 
Αναψυχής (Όροι Υπηρεσίας) Νόμου και των αντίστοιχων βασικών κανονισμών, που 
περιλαμβάνονται στον Πίνακα του νόμου αυτού, καθώς και η προσθήκη νέων 
διατάξεων που αφορούν κυρίως τα αδικήματα και τις ποινές σε περίπτωση 
παρεμπόδισης του έργου των επιθεωρητών εργασίας. 

 Ειδικότερα, με το τροποποιητικό νομοσχέδιο, όπως αυτό αρχικά 
αναθεωρήθηκε σε πρώτο στάδιο, προτείνονται τα ακόλουθα: 
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1. Η εισαγωγή νέου ορισμού του όρου “βασικός μισθός”, έτσι ώστε να καλύπτει 
και το εκάστοτε καταβαλλόμενο τιμαριθμικό επίδομα. 

2. Η αύξηση κατά δύο άτομα του αριθμού των μελών της Επιτροπής Όρων 
Υπηρεσίας Κέντρων Αναψυχής, η λειτουργία της οποίας προβλέπεται στο 
άρθρο 3 του βασικού νόμου.  Συγκεκριμένα, από δύο, όπως ισχύει σήμερα, τα 
πρόσωπα που συμμετέχουν στην επιτροπή εκπροσωπώντας 
αντιπροσωπευτική ομάδα εργοδοτών θα γίνουν τρία και από δύο, όπως ισχύει 
σήμερα, τα πρόσωπα που συμμετέχουν στην εν λόγω επιτροπή 
εκπροσωπώντας αντιπροσωπευτική ομάδα εργαζομένων θα γίνουν τρία 
επίσης.  Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το 
νομοσχέδιο, το επιπρόσθετο πρόσωπο που θα εκπροσωπεί τη συντεχνιακή 
πλευρά θα προέρχεται από τη ∆ΕΟΚ και το επιπρόσθετο πρόσωπο που θα 
εκπροσωπεί την εργοδοτική πλευρά θα προέρχεται από το ΚΕΒΕ. 

3. Η αύξηση της προβλεπόμενης στο βασικό νόμο χρηματικής ποινής για 
αδικήματα όπως αυτά της παρεμπόδισης επιθεωρητή στην άσκηση των 
εξουσιών του ή της άρνησης απάντησης σε οποιαδήποτε έρευνα, έτσι ώστε να 
μην υπερβαίνει τις δέκα χιλιάδες ευρώ (€10.000,00), και η εισαγωγή διάταξης 
που να επιτρέπει την επιβολή ποινής φυλάκισης, που δεν υπερβαίνει τους έξι 
μήνες. 

 Με τους υπό εξέταση κανονισμούς προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Εξειδικεύονται οι εξαιρετικές εκείνες περιπτώσεις κατά τις οποίες ένας 
εργοδοτούμενος σε κέντρο αναψυχής μπορεί να εργάζεται υπερωριακά μέχρι 
δέκα ώρες την εβδομάδα, ενώ παραμένει ο κανόνας ότι κανένας εργαζόμενος 
σε κέντρο αναψυχής δεν εργάζεται υπερωριακά πέραν των οκτώ ωρών την 
εβδομάδα. 

2. Ενώ με τους ισχύοντες κανονισμούς οι επιτρεπόμενες ώρες απασχόλησης για 
άτομα που δε συμπλήρωσαν το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας τους δεν 
ξεπερνούν συνολικά τις σαράντα οκτώ ώρες την εβδομάδα, με τους 
προτεινόμενους κανονισμούς οι επιτρεπόμενες ώρες απασχόλησης μειώνονται 
σε τριάντα οκτώ ώρες την εβδομάδα.  Περαιτέρω, οι επιτρεπόμενες ώρες 
απασχόλησης την εβδομάδα για τα άτομα που δε συμπλήρωσαν το δέκατο 
έκτο έτος της ηλικίας τους από σαράντα δύο ώρες την εβδομάδα, που είναι 
σήμερα, μειώνονται σε τριάντα έξι ώρες την εβδομάδα. 

3. Εισάγεται νέα διάταξη που καθορίζει τις γιορτές/αργίες τις οποίες κάθε 
υπάλληλος κέντρου αναψυχής δικαιούται επί πληρωμή και που στο σύνολό 
τους είναι δεκαπέντε, κατά το πρότυπο αντίστοιχης ρύθμισης που υιοθετήθηκε 
και για τους υπαλλήλους καταστημάτων με βάση τον περί Ρύθμισης της 
Λειτουργίας των Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων 
τους Νόμο. 

 Ορίζεται επίσης ότι για την απασχόληση υπαλλήλων κατά τις εν λόγω αργίες 
 απαιτείται η συγκατάθεση του επηρεαζόμενου υπαλλήλου και, σε περίπτωση 
 απασχόλησης του υπαλλήλου σε οποιαδήποτε από τις απαριθμούμενες αργίες, 
 αυτός δικαιούται χρηματική αποζημίωση όχι μικρότερη της αναλογίας 1:2. 

4. Αυξάνονται οι ημέρες άδειας ασθενείας μετ’ απολαβών από δέκα ημέρες, που 
είναι σήμερα, σε δεκαπέντε ημέρες για εργοδοτουμένους με υπηρεσία 
μεγαλύτερη των έξι μηνών και από δεκαοχτώ ημέρες, που είναι σήμερα, σε 
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είκοσι οκτώ ημέρες για εργοδοτουμένους με υπηρεσία μεγαλύτερη των τριών 
ετών. 

5. ∆ιαγράφεται η παράγραφος (3) του Κανονισμού 9, που προβλέπει την 
υποχρέωση του εργοδότη να κοινοποιεί αντίγραφο του ονομαστικού καταλόγου 
των εργοδοτουμένων του, του εβδομαδιαίου προγράμματος υπηρεσίας και του 
πίνακα κατανομής του δικαιώματος υπηρεσίας στον επαρχιακό λειτουργό 
εργασίας, μετά από σχετική σύσταση του Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα. 

6. Τροποποιείται ο Κανονισμός 10 των βασικών κανονισμών, έτσι ώστε για τα 
κέντρα αναψυχής στα οποία δεν παρέχεται υπηρεσία εστίασης ή παρέχεται 
ταχεία εστίαση το δικαίωμα υπηρεσίας που χρεώνεται σε κάθε λογαριασμό των 
πελατών από τον εργοδότη από 10%, που είναι σήμερα, να μειωθεί σε 7% .  

7. Προστίθενται νέοι κανονισμοί που προνοούν για τα καθήκοντα και τις εξουσίες 
των επιθεωρητών κατά το πρότυπο άλλων νομοθεσιών, καθώς και για 
αδικήματα και ποινές στο ίδιο ύψος με αυτές που προβλέπονται στο 
τροποποιητικό νομοσχέδιο. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα εξέφρασε τη συμφωνία της Επιτρόπου με την προτεινόμενη 
κατάργηση της υποχρέωσης του εργοδότη να αποστέλλει στον επαρχιακό λειτουργό 
εργασίας αντίγραφα του ονομαστικού καταλόγου των εργοδοτουμένων του, του 
εβδομαδιαίου προγράμματος υπηρεσίας και του πίνακα κατανομής του δικαιώματος 
υπηρεσίας.  Όπως η ίδια εκπρόσωπος εξήγησε, η συγκεκριμένη τροποποίηση 
προτείνεται ύστερα από σύσταση της Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα προς το Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς η Επίτροπος θεωρεί ότι η υφιστάμενη 
υποχρέωση για κοινοποίηση των εν λόγω καταλόγων στους επαρχιακούς λειτουργούς 
εργασίας είναι υπερβολική και στην ουσία αχρείαστη, καθώς ήδη υπάρχουν και 
εφαρμόζονται λιγότερο παρεμβατικά μέτρα για τον έλεγχο, όπως είναι η ανάρτηση 
των καταλόγων στο χώρο εργασίας.  Συναφώς και ύστερα από σχετικό ερώτημα που 
τέθηκε από μέλη της κοινοβουλευτικής επιτροπής, η εκπρόσωπος διευκρίνισε ότι η 
ανάρτηση, σε περίοπτο μέρος του κέντρου αναψυχής, του ονομαστικού καταλόγου και 
του πίνακα κατανομής του δικαιώματος υπηρεσίας μεταξύ των εργοδοτουμένων δεν 
παραβιάζει τον περί Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα (Προστασία 
του Ατόμου) Νόμο, καθώς τα προσωπικά δεδομένα που περιλαμβάνονται στον 
κατάλογο είναι μόνο εκείνα που είναι απαραίτητα για την εκπλήρωση του σκοπού της 
επεξεργασίας και επιπλέον τα δεδομένα αυτά δε χρησιμοποιούνται για άλλο σκοπό 
εκτός από αυτόν για τον οποίο αρχικά έχει οριστεί, δηλαδή να ενημερώνονται οι 
εργαζόμενοι στα κέντρα αναψυχής για τους όρους εργασίας των ιδίων και των 
συναδέλφων τους. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε 
ότι θα ήταν νομοτεχνικά ορθότερο και επιβάλλεται σε μεταγενέστερο στάδιο να γίνει 
μια ολοκληρωμένη τροποποίηση της υπό συζήτηση νομοθεσίας, έτσι ώστε οι 
κανονισμοί να μην αποτελούν πλέον μέρος του βασικού νόμου κάτω από τον τίτλο 
“Πίνακας” αλλά να γίνει ένα χωριστό κείμενο κανονισμών. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ 
εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τα υπό εξέταση τροποποιητικά σχέδια νόμου, καθώς 
με αυτά διασφαλίζονται οι βασικοί όροι απασχόλησης των εργαζομένων στα κέντρα 
αναψυχής, με αποτέλεσμα να τους παρέχεται μεγαλύτερη προστασία, αν ληφθεί 
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μάλιστα υπόψη ότι στη συγκεκριμένη βιομηχανία, που στην πλειοψηφία της 
αποτελείται από μικρές επιχειρήσεις, είναι δύσκολη η οργάνωση των εργαζομένων 
συνδικαλιστικά. 

 Αντίθετα, οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, του 
ΠΑΣΙΚΑ και της ΟΣΙΚΑ εξέφρασαν τη διαφωνία τους με το προτεινόμενο νομοσχέδιο 
και τους κανονισμούς. 

 Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι των πιο πάνω οργανώσεων επισήμαναν ότι 
ζητήματα που άπτονται εργατικών ωφελημάτων και όρων απασχόλησης θα πρέπει να 
ρυθμίζονται μέσα από ελεύθερες, συλλογικές διαπραγματεύσεις και να διατυπώνονται 
στις συλλογικές συμβάσεις εργασίας του κάθε κλάδου ή της κάθε επιχείρησης 
χωριστά, ανάλογα με την περίπτωση, και δε θα πρέπει να καθορίζονται στο νόμο. 

 Επίσης, οι ίδιοι εκπρόσωποι εξέφρασαν την αντίθεσή τους με τις προτεινόμενες 
στο νομοσχέδιο και στους κανονισμούς ποινές, καθώς τις θεωρούν εξοντωτικές με 
ενδεχόμενο, σε περίπτωση επιβολής τους, να έχουν ως άμεση συνέπεια το κλείσιμο 
των επιχειρήσεων.  Επιπλέον, οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ και του ΚΕΒΕ εξέφρασαν τη 
διαφωνία τους με συγκεκριμένες διατάξεις του υπό εξέταση νομοσχεδίου και των 
κανονισμών και κυρίως με τις ακόλουθες: 

1. Τη διά νόμου επιβολή υποχρέωσης καταβολής τιμαριθμικού επιδόματος στους 
εργαζομένους. Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, το ζήτημα αυτό 
ρυθμίζεται μέσα από τις συλλογικές συμβάσεις εργασίας σε όλους τους 
κλάδους και αποτελεί αντικείμενο υποδείξεων από σοβαρούς εθνικούς και 
διεθνείς φορείς, όπως το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο, η Παγκόσμια Τράπεζα, η 
Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου κ.λπ., γι’ αυτό και θα ήταν λάθος ένα τόσο 
αμφιλεγόμενο θέμα να αρχίσει να κατοχυρώνεται νομοθετικά. 

2. Τη συμπερίληψη στους κανονισμούς των αργιών επί πληρωμή που δικαιούνται 
εργαζόμενοι σε κέντρα αναψυχής, καθώς, σύμφωνα με τους ίδιους, οι αργίες 
κάθε κλάδου καθιερώνονται και τροποποιούνται μέσα από μακροχρόνια εθιμική 
πρακτική και προσαρμόζονται κατά τρόπο αποτελεσματικό μέσα από τις 
συλλογικές διαπραγματεύσεις. 

3. Την ανάγκη εξασφάλισης της συγκατάθεσης του εργαζόμενου για εργασία κατά 
τις αργίες, αφού κάτι τέτοιο θα δημιουργούσε προβλήματα στην ίδια τη 
λειτουργία των κέντρων αναψυχής, η πλειοψηφία των οποίων καλύπτει τις 
ζημιές του έτους με την εργασία τα σαββατοκύριακα και τις αργίες. Όπως 
εξήγησε ο εκπρόσωπος της ΟΕΒ, η εργασία κατά τις ημέρες αυτές είναι 
εξυπακουόμενος, εγγενής και αυτονόητος όρος απασχόλησης κάθε 
εργαζόμενου σε κέντρα αναψυχής. 

 Οι ίδιοι  εκπρόσωποι εξέφρασαν επίσης την άποψη ότι το δικαίωμα υπηρεσίας 
θα πρέπει να καταργηθεί και το ποσό το οποίο αντιστοιχεί στις μονάδες κάθε 
εργαζόμενου θα πρέπει να ενσωματωθεί στους βασικούς μισθούς και τους μισθούς 
πρόσληψης κάθε ειδικότητας, όπως προβλέπεται στη σχετική συλλογική σύμβαση. 

 Στα πλαίσια της διεξαγωγής της συζήτησης που ακολούθησε την επιτροπή 
απασχόλησαν οι ενστάσεις που τέθηκαν από τις εργοδοτικές οργανώσεις και ιδιαίτερα 
το θέμα του ύψους των προτεινόμενων ποινών, καθώς και η σχετική πρόνοια των 
προτεινόμενων κανονισμών που απαιτεί τη συγκατάθεση του εργαζόμενου σε κέντρο 
αναψυχής για την απασχόλησή του κατά τις αργίες.  Η επιτροπή συμφώνησε με τη 
θέση  των πιο πάνω οργανώσεων για το ότι οι προτεινόμενες ποινές είναι πολύ 
υψηλές και εισηγήθηκε τη μείωσή τους σε ποινές φυλάκισης που δεν υπερβαίνουν 
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τους τρεις μήνες και σε χρηματικές ποινές που δεν υπερβαίνουν τα €5.000.  
Περαιτέρω, η επιτροπή θεώρησε δικαιολογημένη την ένσταση της εργοδοτικής 
πλευράς στο ότι δε θα πρέπει να απαιτείται η συγκατάθεση του υπαλλήλου για την 
απασχόλησή του κατά τις αργίες.  Θα  πρέπει να σημειωθεί ότι τόσο το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων όσο και οι εργοδοτικές και συνδικαλιστικές 
οργανώσεις συμφώνησαν με τις πιο πάνω εισηγήσεις της επιτροπής. 

 Στη βάση των πιο πάνω εισηγήσεων της επιτροπής, το Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ετοίμασε αναθεωρημένα κείμενα του νομοσχεδίου και 
των κανονισμών, τα οποία κατέθεσε στην επιτροπή.   

 Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος 
της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, υιοθετούν τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και των κανονισμών, όπως αυτά έχουν 
τελικά διαμορφωθεί, τόσο από πλευράς ουσίας με την ενσωμάτωση των εισηγήσεων 
της πλειοψηφίας της επιτροπής όσο και από νομοτεχνικής άποψης, γι’ αυτό και κατά 
πλειοψηφία εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο και την έγκριση των κανονισμών. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου και των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ∆ΗΣΥ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είστε υπέρ. 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή εγώ έχω κάποιες επιφυλάξεις σε σχέση με τους κανονισμούς, εννά γίνει 
ψηφοφορία μαζί ή ξεχωριστά; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, ξεχωριστά θα γίνει η ψηφοφορία. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μάλιστα, διότι διατηρώ της επιφυλάξεις μου.  Έπρεπε και εσείς κανονικά, ως 
αριστερό κόμμα, αλλά…! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Αφού δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ δεύτερη 
ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3.   

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 5Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εργοδοτουμένων εις Κέντρα 
Αναψυχής (Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει, οπότε το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τώρα, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 5 
κανονισμών; 

 Ο κ. Περδίκης ήθελε από προηγουμένως να πει κάτι. 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μου δημιουργεί, έτσι, ιδιαίτερη εντύπωση το γεγονός ότι μέσα στους 
κανονισμούς επιβάλλεται στους εργαζόμενους να εργάζονται και παρά τη θέλησή τους 
σε ημέρα αργίας.  Και νομίζω ότι αυτό το θέμα ακούεται λίγο περίεργο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ποια διάταξη εννοείτε, κύριε Περδίκη; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν την έχω πρόχειρη τωρά. 

 Ε, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εντάξει. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αλλά, αν μπορεί κάποιος να μου το εξηγήσει, εάν αυτό το πράγμα ισχύει 
όντως.  Αν δηλαδή ένας εργαζόμενος δε θέλει να δουλέψει σε μία ημέρα που είναι 
αργία.  Και μάλιστα, επειδή το έχω ψάξει λίγο, δεν είναι ημέρες οι οποίες θεωρούνται 
ημέρες αιχμής για τα κέντρα διασκέδασης.  Είναι ημέρες οι οποίες είναι δεύτερης 
σειράς, αν θέλετε.  ∆εν είναι οι αργίες εκείνες που ο κόσμος συχνά διασκεδάζει, όπως 
για παράδειγμα η 31η ∆εκεμβρίου.  ∆ε θεωρείται αργία η 31η ∆εκεμβρίου.  Είναι 
ημέρες κατά τις οποίες θα μπορούσε κάποιος εργαζόμενος να κάμει την αργία του και 
να πάει να γιορτάσει και αυτός, όπως οι υπόλοιποι άλλοι άνθρωποι του κόσμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να ακούσουμε τον κ. Φακοντή… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ   

 Αν θέλει δηλαδή να δουλέψει στην αργία του, δικαίωμά του και θα πάρει την 
υπερωρία του.  Αν όμως δε θέλει, υποχρεούται από τον κανονισμό;  Αν το κατάλαβα 
καλά, δηλαδή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Φακοντής, αντιλαμβάνομαι, θέλει να μιλήσει επί του θέματος.   

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι υπάρχει κάποιο λάθος στη διατύπωση της 
έκθεσης.  Οι κανονισμοί δεν προνοούν κάτι τέτοιο.  Έχει διαγραφεί αυτή η πρόνοια.  
Το είχαμε εντοπίσει, το ελέγξαμε και στους κανονισμούς δεν υπάρχει τέτοια αναφορά.  
Αν θέλετε, μπορώ να διαβάσω και επί λέξει τι λέει ο κανονισμός.  Και πιστεύω ότι 
πρέπει να διορθωθεί και η έκθεση, για να ανταποκρίνεται ακριβώς στον κανονισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε άλλη, άποψη επί του θέματος; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Η σχετική διόρθωση στην έκθεση παρακαλώ όπως γίνει από τις υπηρεσίες της 
Βουλής μας.   

 Το υπ’  αριθμόν 6 θέμα τιτλοφορείται «Ο Κυρωτικός του Ευρωπαϊκού Κώδικα 
Κοινωνικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο Κυρωτικός του Ευρωπαϊκού Κώδικα 

Κοινωνικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής  Αντώνης Αντωνίου 
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 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 
και 12 Νοεμβρίου 2009.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Υπηρεσίας Χορηγιών και Επιδομάτων του 
Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου που 
κυρώνει τον Ευρωπαϊκό Κώδικα Κοινωνικής Ασφάλειας, έτσι ώστε στις υποχρεώσεις 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, που προνοούνται στο σχετικό υπό τροποποίηση άρθρο, 
να προστεθούν και οι υποχρεώσεις που περιλαμβάνονται στο Μέρος VII του Κώδικα 
αυτού, που αφορούν τη χορήγηση οικογενειακών παροχών.  

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η χώρα μας έχει ήδη κυρώσει τον 
Ευρωπαϊκό Κώδικα Κοινωνικής Ασφάλειας με το Νόμο 159/91, αναγνωρίζοντας ότι 
δεσμεύεται με τις υποχρεώσεις της, με εξαίρεση τις περιπτώσεις που αφορούν την 
Ιατρική Περίθαλψη (Μέρος II), τις Οικογενειακές Παροχές (Μέρος VII)  και τις Παροχές 
Μητρότητας (Μέρος VIII). 

 Όπως η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε περαιτέρω, το Υπουργικό Συμβούλιο, με την 
απόφαση υπ’ αριθμόν 68.380 και ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2009, ενέκρινε την 
επικύρωση του Μέρους VII (Οικογενειακές Παροχές) του Ευρωπαϊκού Κώδικα 
Κοινωνικής Ασφάλειας και για το σκοπό αυτό κατατέθηκε στη Βουλή το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο. 

 Η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Χορηγιών και Επιδομάτων του Υπουργείου 
Οικονομικών εξέφρασε τη συμφωνία του εν λόγω υπουργείου με την προτεινόμενη 
τροποποίηση, που στοχεύει στην εξασφάλιση στα προστατευόμενα πρόσωπα της 
χορήγησης οικογενειακών παροχών (επίδομα τέκνου).   

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από 
τους αρμοδίους, η κυπριακή νομοθεσία είναι ήδη συμβατή με τις υποχρεώσεις που 
απορρέουν από την υιοθέτηση του Μέρους VII της υπό τροποποίηση κυρωτικής 
νομοθεσίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να γίνει, παρακαλώ, δεύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 6 νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Κυρωτικός του Ευρωπαϊκού Κώδικα 
Κοινωνικής Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 7 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Γιαννάκης Θωμά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 26ης Μαρτίου και 12ης 
Νοεμβρίου 2009.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Γραφείου του Εφόρου Ασφαλίσεων, ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού 
Συλλόγου και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί ∆ικηγόρων Νόμου, 
ώστε να καταστεί υποχρεωτική η ασφάλιση των δικηγόρων από αδειούχο ασφαλιστική 
εταιρεία σε περίπτωση αμέλειας κατά την άσκηση του δικηγορικού επαγγέλματος.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι λόγοι που 
επιβάλλουν την προτεινόμενη τροποποίηση είναι οι ακόλουθοι: 

1. Η απόφαση του Συμβουλίου των Ευρωπαϊκών Συλλόγων ∆ικηγόρων που 
καθορίζει τα ελάχιστα επίπεδα επαγγελματικής ασφάλισης των Ευρωπαίων 
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δικηγόρων και η οποία έπρεπε να είχε εφαρμοστεί από όλα τα μέλη του 
συμβουλίου, περιλαμβανομένου και του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, 
μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2008.   

2. Η Οδηγία 2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, 
που αφορά τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά και η οποία πρέπει να 
ενσωματωθεί στο εθνικό δίκαιο πριν από τις 28 ∆εκεμβρίου 2009.  
Συγκεκριμένα, σύμφωνα με την Οδηγία αυτή, τα κράτη μέλη υποχρεώνονται να 
μεριμνούν, ώστε οι πάροχοι υπηρεσιών οι οποίες ενέχουν άμεσο και 
συγκεκριμένο κίνδυνο για την υγεία ή την ασφάλεια του αποδέκτη ή τρίτου ή τη 
χρηματοοικονομική ασφάλεια του αποδέκτη να συνάπτουν κατάλληλη 
ασφάλιση επαγγελματικής ευθύνης σε σχέση με τη φύση και την έκταση του 
κινδύνου ή να προβλέπουν οποιαδήποτε άλλη ισοδύναμη ή ουσιαστική, 
συγκρίσιμη ως προς το σκοπό της, εγγύηση ή ανάλογη διευθέτηση. 

3. Ο Κανονισμός 32 των περί ∆εοντολογίας των ∆ικηγόρων Κανονισμών του 
2002 προβλέπει ότι ο δικηγόρος δύναται να είναι διαρκώς και μέσα σε λογικά 
όρια ασφαλισμένος για την επαγγελματική του ευθύνη, λαμβάνοντας υπόψη τη 
φύση και την έκταση των κινδύνων που αναλαμβάνει με την άσκηση της 
δραστηριότητάς του. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως επισήμανε 
επίσης στην επιτροπή ότι το νομοσχέδιο ετοιμάστηκε από τη Νομική Υπηρεσία σε 
συνεννόηση με τον Παγκύπριο ∆ικηγορικό Σύλλογο και τη σύμφωνη γνώμη του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

 Ειδικότερα, στο υπό αναφορά νομοσχέδιο, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη 
Βουλή, προβλέπονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Η υποχρέωση των δικηγόρων κατά την έκδοση ή ανανέωση επαγγελματικής 
άδειας να είναι ασφαλισμένοι από αδειούχο ασφαλιστική εταιρεία έναντι 
επαγγελματικής αμέλειας.  

2. Η δυνατότητα του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου να προβαίνει σε 
συλλογική ασφάλιση των μελών του, ώστε οι δικηγόροι που καλύπτονται από 
αυτή να απαλλάσσονται της υποχρέωσης χωριστής ασφάλισης. 

3. Ο καθορισμός του ελάχιστου ποσού ασφάλισης. 

4. Η ασφάλιση να καλύπτει ολόκληρη την περίοδο που ισχύει η άδεια άσκησης 
επαγγέλματος, δηλαδή από την 1η Ιανουαρίου έως την 31η ∆εκεμβρίου κάθε 
έτους, και να συνεχίζει να ισχύει για περαιτέρω περίοδο δύο ετών από το χρόνο 
παύσης της άσκησης της δικηγορίας. 

5. Η ασφάλιση να καλύπτει τον ίδιο το δικηγόρο, όλους τους νυν και πρώην 
συνεταίρους, τους μετόχους της ∆ικηγορικής Εταιρείας Περιορισμένης Ευθύνης 
(∆ΕΠΕ) στην οποία τυχόν είναι μέτοχος, τους ασκούμενους στο γραφείο του 
δικηγόρους, τους υπαλλήλους και τους εκπροσώπους του ιδίου και της 
εταιρείας. 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου, την επιτροπή απασχόλησαν ορισμένα 
ζητήματα που ηγέρθηκαν από τον πρόεδρο του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου.   

 Ειδικότερα, ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου ενημέρωσε 
την επιτροπή ότι, στα πλαίσια της προσπάθειας να διευκολυνθεί η συμμόρφωση των 
μελών του συλλόγου με τον προτεινόμενο νόμο και ύστερα από διαβούλευση που είχε 
για το σκοπό αυτό με ασφαλιστικές εταιρείες, διαφάνηκε ότι οι τελευταίες διατηρούν 
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επιφυλάξεις σε σχέση με τους όρους του ασφαλιστήριου εγγράφου.  Συγκεκριμένα, 
μεταξύ άλλων, διαφάνηκε ότι οι ασφαλιστικές εταιρείες για την παροχή ασφαλιστικής 
κάλυψης σε δικηγόρο έναντι επαγγελματικής αμέλειας θέτουν ως όρο την ύπαρξη 
ενιαίας και συνεχούς ασφάλισης, όρος που δε διασφαλίζεται, σε περίπτωση που ο 
ασφαλισμένος δικηγόρος, μετά τη διάπραξη αμέλειας, ασφαλίζεται σε άλλη 
ασφαλιστική εταιρεία.  Επιπρόσθετα, δεν ικανοποιούν τους δικηγόρους οι απόψεις 
των ασφαλιστικών εταιρειών ως προς το ελάχιστο ποσό της ζημιάς για το οποίο αυτές 
δε θα καταβάλλουν αποζημίωση. 

 Αναφορικά με τα πιο πάνω ζητήματα, η εκπρόσωπος του Γραφείου του 
Εφόρου Ασφαλίσεων ανέφερε ότι το ζήτημα της συνεχούς ασφάλισης δεν εμπίπτει 
στην αρμοδιότητα του εφόρου, αφού αυτός δεν επεμβαίνει στη σύναψη οποιωνδήποτε 
συμβολαίων με τις ασφαλιστικές εταιρείες.  Για το ίδιο ζήτημα ο εκπρόσωπος του 
Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου ανέφερε στην επιτροπή ότι συνήθως σε 
σχέση με επαγγελματική αμέλεια ο ασφαλιζόμενος αντιμετωπίζει πρόβλημα, όταν 
αλλάζει ασφαλιστική εταιρεία.   

 Υπό το φως των πιο πάνω ζητημάτων και προκειμένου να διασφαλιστεί ότι θα 
καταστεί πρακτικά δυνατή η ασφάλιση των δικηγόρων έναντι επαγγελματικής αμέλειας 
για συμμόρφωσή τους με την υπό θεσμοθέτηση υποχρέωσή τους, η επιτροπή κάλεσε 
τον πρόεδρο του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου να διαβουλευθεί με τις 
ασφαλιστικές εταιρείες επί των θεμάτων για τα οποία διατυπώθηκαν επιφυλάξεις και 
να την ενημερώσει σχετικά. 

 Ανταποκρινόμενος στην πιο πάνω παράκληση της επιτροπής, ο πρόεδρος του 
Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, σε μεταγενέστερο στάδιο, την ενημέρωσε ότι, 
έπειτα από περαιτέρω διαβούλευση μεταξύ των μελών του συλλόγου και 
ασφαλιστικών εταιρειών, έχουν αρθεί οι κυριότερες επιφυλάξεις των δύο πλευρών σε 
σχέση με τα πιο πάνω ζητήματα και ότι, ως αποτέλεσμα της εξέλιξης αυτής, έχει ήδη 
επιδειχθεί ενδιαφέρον από ασφαλιστικές εταιρείες, για να προχωρήσουν στην παροχή 
της ζητούμενης ασφάλισης.  Ως εκ τούτου, σύμφωνα με τον ίδιο, θα είναι 
αποτελεσματικότερο, αν οι επιμέρους όροι της ασφάλισης αφεθούν να καθοριστούν με 
απόφαση του συμβουλίου ύστερα από περαιτέρω συζήτηση με τις ασφαλιστικές 
εταιρείες.  Με βάση τα πιο πάνω, ο ίδιος εισηγήθηκε στην επιτροπή την τροποποίηση 
του κειμένου του νομοσχεδίου αφενός με την προσθήκη σε αυτό πρόνοιας σύμφωνα 
με την οποία το ελάχιστο ποσό ασφάλισης και οι όροι του ασφαλιστήριου εγγράφου 
θα καθορίζονται με απόφαση του συμβουλίου του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου 
και αφετέρου με την απάλειψη των σχετικών με τα θέματα αυτά προνοιών του 
νομοσχεδίου.  Περαιτέρω, εισηγήθηκε η έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου 
να είναι η 1η Ιανουαρίου 2010.   

 Με τις πιο πάνω εισηγήσεις συμφώνησαν όλοι όσοι παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθέτησε όλες τις εισηγήσεις που υπέβαλε ο πρόεδρος του Παγκύπριου 
∆ικηγορικού Συλλόγου και, αφού διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί ∆ικηγόρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Ο πρόεδρος της επιτροπής Νομικών, ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Θέλω να χαιρετίσω την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου, όπως έχει 
διαμορφωθεί από την επιτροπή, γιατί είναι το μοναδικό ίσως επάγγελμα που παρέχει 
υπηρεσίες και το οποίο προνοεί διά νόμου υποχρεωτική ασφάλιση των λειτουργών 
του, ώστε δηλαδή να εξασφαλίζεται η δυνατότητα αποζημίωσης σε περίπτωση 
επαγγελματικής αμέλειας, κάτι το οποίο επί των ημερών μας, νομίζω, άρχισε και στον 
τόπο μας να λαμβάνει την απαραίτητη διάσταση, ώστε δηλαδή να μπορεί ο κάθε 
πολίτης -εύλογα- να διεκδικεί εκείνο το οποίο δικαιούται και να υπάρχει και 
εξασφαλισμένη δυνατότητα εξασφάλισης της απαίτησής του για τη ζημιά την οποία 
έχει υποστεί. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολάου. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 7 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 6Ε στο βασικό νόμο.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 8 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 
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 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 12 Νοεμβρίου 2009.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Τμήματος Νομικής του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, καθώς και ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού 
Συλλόγου.  Το Ανώτατο ∆ικαστήριο, παρ’  όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις 
συνεδρίες της επιτροπής.  

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της υφιστάμενης 
νομοθεσίας, έτσι ώστε να καταργηθεί το δικαίωμα έφεσης κατά απόφασης 
πρωτόδικου δικαστηρίου, σε εκκρεμούσα ενώπιόν του υπόθεση, να παραπέμψει ή να 
απορρίψει αίτημα παραπομπής προδικαστικού ζητήματος στο ∆ικαστήριο των 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων (∆ΕΚ). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η ανάγκη για την προτεινόμενη 
τροποποίηση προέκυψε, επειδή, μετά την τροποποίηση του περί ∆ικαστηρίων Νόμου, 
με βάση την οποία παρέχεται σήμερα το πιο πάνω δικαίωμα έφεσης, με απόφασή του 
∆ΕΚ στην υπόθεση C-210/06, Cartesio, κρίθηκε ότι κανόνες παρόμοιοι με αυτούς που 
προβλέπονται στην υφιστάμενη νομοθεσία, αναφορικά με το δικαίωμα έφεσης κατά 
της απόφασης πρωτόδικου δικαστηρίου να παραπέμψει προδικαστικό ζήτημα στο 
∆ΕΚ, αντίκεινται στο κοινοτικό δίκαιο και ειδικότερα στο άρθρο 234 της Συνθήκης περί 
Ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας. 

 Σημειώνεται ότι το όλο θέμα της νομιμότητας, με βάση το κοινοτικό δίκαιο, της 
δυνατότητας ύπαρξης του υπό αναφορά ισχύοντος δικαιώματος έφεσης είχε 
απασχολήσει εκτενώς την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών πριν από την έκδοση 
της πιο πάνω σχετικής απόφασης του ∆ΕΚ. 

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι, σύμφωνα με τις επεξηγήσεις που δόθηκαν στην 
επιτροπή, στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, εκτός από την κατάργηση των 
υφιστάμενων προνοιών για έφεση κατά απόφασης πρωτόδικου δικαστηρίου να 
παραπέμψει προδικαστικό ζήτημα στο ∆ΕΚ, προβλέπεται και η κατάργηση της 
υφιστάμενης πρόνοιας για έφεση κατά της απόρριψης αιτήματος διαδίκου για 
προδικαστική παραπομπή, γιατί, παρ’  όλο που τέτοιο θέμα δεν περιλαμβανόταν στα 
σημεία που τέθηκαν υπό την κρίση του ∆ΕΚ, τόσο η Νομική Υπηρεσία όσο και το 
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως θεωρούν πως η εν λόγω πρόνοια δεν 
εξυπηρετεί οποιοδήποτε σκοπό, αλλά αντίθετα οδηγεί σε κατάχρηση διαδικασιών. 

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει κατατεθεί 
από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, δεύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 9 έως 12 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται 
«Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέσεις Λογιστή και Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009», «Οι περί Τμήματος Εσωτερικών 
Προσόδων - Θέση Φοροθέτη (Φόρου Εισοδήματος) (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2009», «Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - Θέση Βοηθού Προϊστάμενου/ης 
Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009» και «Οι περί 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 12 Νοεμβρίου 2009. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας που 
εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
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Νόμου, με εξαίρεση τους τέταρτους υπό συζήτηση κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται 
με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 48 και 55 του περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
Κύπρου Νόμου.   

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Λογιστή (Κλ. Α9, Α11 και Α12) και Λειτουργού 
Γενικού Λογιστηρίου (Κλ. Α8, Α10 και Α11) στο Γενικό Λογιστήριο. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Λογιστή, η οποία είναι 
θέση πρώτου διορισμού, κρίνεται αναγκαία, ώστε να διαγραφεί από τα απαιτούμενα 
προσόντα για διορισμό στην υπό αναφορά θέση το πλεονέκτημα της κατοχής διετούς 
τουλάχιστο λογιστικής/ελεγκτικής πείρας μετά την απόκτηση του επαγγελματικού 
προσόντος του μέλους του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου. 

 Με βάση τα ίδια στοιχεία, η πιο πάνω τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία έπειτα 
από εισήγηση του Γενικού Λογιστή, ο οποίος θεωρεί ότι η κατοχή του πλεονεκτήματος 
δεν πρέπει να συνιστά στοιχείο κρίσης για την πλήρωση της υπό αναφορά θέσης, 
δεδομένου ότι όλοι οι επαγγελματίες λογιστές στα πλαίσια της απόκτησης του 
επαγγελματικού τους προσόντος αποκτούν λογιστική/ελεγκτική πείρα. 

 Περαιτέρω, η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση 
Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου, η οποία είναι επίσης θέση πρώτου διορισμού, 
κρίνεται αναγκαία, ώστε να διευρυνθούν οι κλάδοι σπουδών που περιλαμβάνονται στα 
απαιτούμενα προσόντα του σχεδίου υπηρεσίας της εν λόγω θέσης με τη 
συμπερίληψη του πανεπιστημιακού διπλώματος ή τίτλου στην πολιτική μηχανική, 
μηχανολογική μηχανική, ηλεκτρολογική μηχανική και ηλεκτρονική μηχανική, καθώς και 
της προϋπόθεσης της εγγραφής στο Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου 
στον οικείο κλάδο μηχανικής επιστήμης σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία.  Όπως 
αναφέρεται στα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους αρμοδίους, η 
ανάγκη διεύρυνσης των κλάδων σπουδών προέκυψε λόγω των νέων αρμοδιοτήτων 
που ανατέθηκαν στο Γενικό Λογιστήριο, όπως είναι ο έλεγχος τεχνικών όρων και 
προδιαγραφών για διαγωνισμούς χρηματοδοτούμενους από την Ευρωπαϊκή Ένωση, 
καθώς και η λειτουργία των ηλεκτρονικών και συνεταιριστικών αγορών. 

 Ως εκ τούτου, στο υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας για την εν λόγω θέση 
περιλήφθηκε σημείωση σύμφωνα με την οποία τα απαιτούμενα προσόντα θα 
καθορίζονται κατά τη δημοσίευση της θέσης, ανάλογα με τις ανάγκες της υπηρεσίας, 
ώστε να μπορούν να προσλαμβάνονται άτομα με τα συγκεκριμένα προσόντα για την 
εκτέλεση των συγκεκριμένων καθηκόντων. 

 Επιπρόσθετα, στο εν λόγω σχέδιο υπηρεσίας περιλήφθηκε σημείωση 
σύμφωνα με την οποία οι διοριζόμενοι στη θέση Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου 
πρέπει να επιτύχουν στην ανώτερη εξέταση στη λογιστική (Higher) μέσα σε πέντε 
χρόνια από το διορισμό τους, δεδομένου ότι για την εκτέλεση των καθηκόντων της εν 
λόγω θέσης η επιτυχία στην εξέταση αυτή κρίνεται ως απαραίτητη ανεξάρτητα από το 
ακαδημαϊκό τους υπόβαθρο. 

 Σημειώνεται ότι τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και 
συμφωνήθηκαν από την αρμόδια για σχέδια υπηρεσίας Υποεπιτροπή της Μικτής 
Επιτροπής Προσωπικού. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Φοροθέτη (Φόρου Εισοδήματος), η οποία είναι θέση 
προαγωγής [Κλ. Α8 και A9(i)] στο Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων, ώστε να 
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συμπεριληφθεί σημείωση σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση που δεν υπάρχουν 
υποψήφιοι οι οποίοι  να κατέχουν τα απαιτούμενα προσόντα της δεκαπενταετούς 
τουλάχιστον υπηρεσίας στην αμέσως κατώτερη θέση Βοηθού Φοροθέτη (Φόρου 
Εισοδήματος) από την οποία πενταετή υπηρεσία στην Κλίμακα Α7, να μπορούν να 
προάγονται υποψήφιοι με δεκατριετή τουλάχιστο συνολική υπηρεσία, από την οποία 
μονοετή τουλάχιστον υπηρεσία στην Κλίμακα Α7. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει τους πιο πάνω κανονισμούς που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής,  η 
προτεινόμενη τροποποίηση κατέστη αναγκαία για τους πιο κάτω λόγους: 

1. Ως αποτέλεσμα της μελέτης, οργάνωσης, στελέχωσης και βαθμολογικής 
διάρθρωσης των θέσεων του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων για 
διαχωρισμό των θέσεων για τις οποίες απαιτούνται διαζευκτικά προσόντα, 
αποφασίστηκε στα πλαίσια της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού η κατανομή 
των θέσεων της τεχνικής δομής του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων σε δύο 
δομές, την επιστημονική και τη βοηθητική δομή.  Παράλληλα, μέχρι την πλήρη 
υλοποίηση της εν λόγω απόφασης θα εξακολουθήσει να υφίσταται στο 
μεταβατικό αυτό στάδιο και η τεχνική δομή του τμήματος, στην οποία παρέμεινε 
το φοροεισπρακτικό και φοροθετικό προσωπικό, που δεν κατείχε τα κατάλληλα 
πανεπιστημιακού επιπέδου προσόντα. 

2. Στη φθίνουσα πλέον τεχνική δομή του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων από 
τις δέκα εγκεκριμένες στον προϋπολογισμό θέσεις Φοροθέτη [Κλ. Α8 και Α9(i)] 
οι τρεις είναι κενές και δε θα μπορούν να πληρωθούν η μια πριν από το 2011 
και οι άλλες δύο πριν από το 2015, αφού οι υπάλληλοι που υπηρετούν στην 
αμέσως κατώτερη θέση Βοηθού Φοροθέτη [Κλ. Α4 και Α7(ii)] δεν κατέχουν την 
απαιτούμενη δεκαπενταετή υπηρεσία από την οποία πενταετή υπηρεσία στην 
Κλίμακα Α7. 

 Ως εκ τούτου και προκειμένου να μη δημιουργηθούν λειτουργικά προβλήματα 
στο Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων, για την πλήρωση των κενών θέσεων του 
τμήματος στο μεταβατικό αυτό στάδιο προτείνεται η μείωση της απαιτούμενης για 
προαγωγή υπηρεσίας με τη συμπερίληψη της πιο πάνω σημείωσης, η οποία θα ισχύει 
μέχρι την κατάργηση όλων των κατώτερων θέσεων Βοηθού Φοροθέτη. 

 Επισημαίνεται ότι ανάλογη ρύθμιση έχει γίνει και σε σχέδια υπηρεσίας που 
αφορούσαν θέσεις στο Τμήμα Τελωνείων και στην Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας. 

 Επιπρόσθετα, στο υπό συζήτηση σχέδιο υπηρεσίας προτείνεται η διαγραφή 
της σημείωσης που αφορά τους όρους, τις προϋποθέσεις και τον τρόπο προαγωγής 
υπαλλήλων που υπηρετούσαν στην αμέσως κατώτερη θέση Βοηθού Φοροθέτη 
(Φόρου Εισοδήματος) κατά τη 16η Φεβρουαρίου 1996, αφού η εν λόγω σημείωση δεν 
τυγχάνει πλέον εφαρμογής λόγω της μεταφοράς στην επιστημονική πυραμίδα των 
θέσεων όσων από τους υπηρετούντες στην τεχνική δομή είναι κάτοχοι 
πανεπιστημιακού τίτλου σπουδών. 

 Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και 
συμφωνήθηκε από την αρμόδια για σχέδια υπηρεσίας Υποεπιτροπή της Μικτής 
Επιτροπής Προσωπικού. 

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου 
υπηρεσίας για τη θέση Βοηθού Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού στο 
Υπουργείο Υγείας, ∆ιοίκηση - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός 
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Κλάδος Ψυχικής Υγείας, ώστε να παραταθεί η ισχύς της σημείωσης σύμφωνα με την 
οποία για τα πρώτα τρία χρόνια μετά την έγκριση του υπό συζήτηση σχεδίου 
υπηρεσίας, αν δεν υπάρχουν υποψήφιοι που να πληρούν το απαιτούμενο προσόν της 
τριετούς τουλάχιστον υπηρεσίας στη θέση Πρώτου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, να 
μπορούν να είναι υποψήφιοι και υπάλληλοι με εξαετή τουλάχιστο συνολική υπηρεσία 
στις θέσεις Πρώτου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού και Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού 
Λειτουργού από την οποία μονοετή τουλάχιστον υπηρεσία στη θέση Πρώτου/ης 
Νοσηλευτικού Λειτουργού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η προτεινόμενη 
τροποποίηση καθίσταται αναγκαία, για να καταστεί δυνατή η συμπλήρωση των κενών 
θέσεων Βοηθού Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού για σκοπούς εύρυθμης 
λειτουργίας των θαλάμων, επίβλεψης νοσηλευτικού προσωπικού και εφαρμογής των 
διοικητικών εργασιών της νοσηλευτικής διοίκησης, με απώτερο στόχο την ομαλή και 
απρόσκοπτη διοίκηση και εποπτεία του νοσηλευτικού προσωπικού στα κρατικά 
νοσηλευτήρια. 

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για 
τη νέα θέση Βοηθού Γραφείου στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, η οποία είναι 
θέση πρώτου διορισμού και εγκρίθηκε με τον προϋπολογισμό της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου. 

 Σύμφωνα με τα πιο πάνω στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, για να 
καταστεί δυνατή η πλήρωση της εν λόγω θέσης, η οποία είναι κενή, ετοιμάστηκε το 
υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, το οποίο έτυχε 
στη συνέχεια επεξεργασίας από το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού.  
Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με τις πρόνοιες του εν λόγω σχεδίου συμφωνούν το 
Συμβούλιο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου και η συντεχνία των υπαλλήλων 
της. 

 Σημειώνεται επίσης ότι με βάση τα πιο πάνω στοιχεία στο εν λόγω σχέδιο 
υπηρεσίας περιλήφθηκαν τα συνήθη καθήκοντα και προσόντα που απαιτούνται για τις 
θέσεις αυτού του επιπέδου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως 
αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέσεις Λογιστή και Λειτουργού Γενικού 
Λογιστηρίου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 

2. Οι περί Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων - Θέση Φοροθέτη (Φόρου 
Εισοδήματος) (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 

3. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - Θέση Βοηθού 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2009.  

4. Οι περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’  αριθμόν 9 κανονισμών; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’  αριθμόν 9 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’  αριθμόν 10 κανονισμών; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’  αριθμόν 10 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’  αριθμόν 11 κανονισμών; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’  αριθμόν 11 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’  αριθμόν 12 κανονισμών; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’  αριθμόν 12 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 13 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές, σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (Τροποποιητικός)  Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.194-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

2. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.195-2009). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης 
Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το 
έτος 2010 Νόμος του 2009. 

Υγείας  Υγείας 
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(Αρ. Φακ. 23.01.050.196-2009). 

4. Οι περί Οργανισμού Γεωργικής 
Ασφάλισης - Θέσεις Λειτουργού 
Λογιστηρίου και Βοηθού Λογιστικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.133-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

5. Ειδικό ένταλμα πληρωμής 
αποσταλέν από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 11 Νοεμβρίου 
2009, σύμφωνα με το εδάφιο (1) του 
άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού 
του Ιδρύματος Κρατικών 
Υποτροφιών Κύπρου του 2009 
Νόμου του 2009 [Ν.10(ΙΙ)/2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών (Σύσταση, 
Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα 
Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.044-2009). 

Λευτέρη 
Χριστοφόρου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

2. Ο περί Προστασίας και Ευημερίας 
των Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.045-2009). 

Ντίνο Χατζηνικόλα εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
επιτροπής Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

3. Ο περί Άδειας Οδήγησης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.046-2009). 

Ζαχαρία Κουλία και 
Γεώργιο Γεωργίου, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου  

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

4. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.047-2009). 

Ζαχαρία Κουλία και 
Γεώργιο Γεωργίου, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου, και 
Φειδία Σαρίκα, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.492, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το υπουργείο του να διαχωρίσει νέα οικόπεδα 
για άπορες οικογένειες στην κοινότητα Σωτήρας και, εάν ναι, πότε προτίθεται να το 
κάνει.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.493, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το υπουργείο του προτίθεται να διαχωρίσει νέα 
προσφυγικά οικόπεδα στην κοινότητα Σωτήρας και, εάν ναι, πότε προτίθεται να το 
κάνει, ως επίσης και αν θα ανεγερθούν επιπρόσθετες προσφυγικές κατοικίες εκτός 
από αυτές της αναδόμησης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.494, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το υπουργείο του προτίθεται να κατασκευάσει πεζοδρόμια 
κατά μήκος του δρόμου Σωτήρας-Παραλιμνίου, απόστασης περίπου 800 μέτρων, και, 
εάν ναι, πότε αυτά θα κατασκευαστούν.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.495, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το υπουργείο του προτίθεται να δημιουργήσει 
ταχυδρομικό γραφείο στην κοινότητα Σωτήρας και να απασχολήσει πλήρως 
ταχυδρομικό διανομέα και, εάν ναι, πότε αυτό υπολογίζεται να γίνει.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.496, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το υπουργείο του προτίθεται να προχωρήσει στην 
εγγραφή των αγροτικών δρόμων στην κοινότητα Σωτήρας και, εάν ναι, πότε 
υπολογίζεται να γίνει αυτό.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.497, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το υπουργείο του προτίθεται να ετοιμάσει νέα σχέδια για 
το οδικό δίκτυο στη βιομηχανική ζώνη Σωτήρας, ώστε να ληφθούν υπόψη οι 
υφιστάμενες αναπτύξεις και τα θερμοκήπια και, εάν ναι, πότε προτίθεται να τα 
υλοποιήσει.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.498, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους που δεν έχει καταβληθεί στο κοινοτικό 
συμβούλιο Σωτήρας το ποσό των €751 000 που είχε υποσχεθεί ο Υπουργός 
Συγκοινωνιών και Έργων ως αντισταθμιστικό μέτρο για την κατασκευή του 
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αυτοκινητόδρομου Λάρνακας-Αμμοχώστου.  Επίσης, παρακαλώ όπως ενημερωθεί η 
Βουλή των Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση προτίθεται να παραχωρήσει το ποσό 
αυτό και, εάν ναι, με ποια μορφή και πότε.»     

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.499, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Είναι γνωστό πως καθημερινά οι ειδικοί βρίσκονται αντιμέτωποι με νέες 
παράνομες ουσίες εξάρτησης, που κατακλύζουν την Κύπρο, αλλά και “νόμιμες”, που 
διατίθενται κανονικά στην αγορά και έχουν δυστυχώς παρόμοιες επικίνδυνες 
συνέπειες, όπως και οι παράνομες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο υπάρχει σήμερα πρωτόκολλο για την αντιμετώπιση των επειγόντων 
περιστατικών ουσιοεξάρτησης στα γενικά νοσοκομεία της Κύπρου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.500, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Συγκοινωνιών και Έργων στο νέο αεροδρόμιο Λάρνακας, πληροφορηθήκαμε ότι, ενώ 
αρχικά είχαν δοθεί οδηγίες για δημιουργία υποδομών “Schengen”, ιδιαίτερα στο χώρο 
ελέγχου διαβατηρίων, οι οδηγίες άλλαξαν και οι δημιουργηθείσες υποδομές δεν 
ανταποκρίνονται στις προδιαγραφές “Schengen”.

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τους λόγους αυτής της αλλαγής και κατά πόσο θα ήταν σωστό να δημιουργηθούν 
εγκαίρως οι κατάλληλες υποδομές, λαμβάνοντας υπόψη ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
επιδιώκει την ένταξή της στη Ζώνη Schengen.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.501, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στο χώρο της μαρίνας Λάρνακας εδώ και αρκετά χρόνια, με απόφαση της 
κυβέρνησης Κληρίδη, φιλοξενείται ο Παγκύπριος Όμιλος Ναυσιπλοΐας Ανοικτής 
Θαλάσσης (ΠΟΝΑΘΑ). 

 Ενόψει της ανάληψης της ενιαίας ανάπτυξης του λιμανιού και της μαρίνας 
Λάρνακας από στρατηγικό επενδυτή, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται, προκειμένου το 
ναυταθλητικό αυτό σωματείο με την αξιόλογη προσφορά να συνεχίσει απρόσκοπτα τη 
δράση του στο συγκεκριμένο χώρο.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.502, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η Ιερά Σύνοδος της Εκκλησίας της Κύπρου έχει ζητήσει, 
κατά τα προβλεπόμενα από το σύνταγμα και τον περί Οικογενειακών ∆ικαστηρίων 
Νόμο, τον ορισμό εκπροσώπου της στα οικογενειακά δικαστήρια και κατά πόσο το 
αίτημα αυτό έχει εγκριθεί ή απορριφθεί από το Ανώτατο ∆ικαστήριο.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.503, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η εταιρεία “Hermes”, που έχει αναλάβει την κατασκευή και διαχείριση του νέου 
∆ιεθνούς Αερολιμένα Λάρνακας, έχει εκφράσει την πρόθεσή της να κατασκευάσει σε 
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παρακείμενο χώρο ξενοδοχείο (airport hotel) για εξυπηρέτηση διακινούμενων και 
διερχόμενων επιβατών, καθώς και να αναπτύξει εμπορικές δραστηριότητες.  Για το 
σκοπό αυτό έχει καταθέσει και συγκεκριμένα σχέδια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για το πώς η κυβέρνηση τοποθετείται επί του συγκεκριμένου αιτήματος και, αν 
τοποθετείται θετικά, πότε προτίθεται να παραχωρήσει τη σχετική άδεια.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.504, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με επιστημονικά στοιχεία, σε κάθε κάτοικο της Λάρνακας αναλογούν 
ετησίως 6 κιλά εκπομπών διοξιδίου του άνθρακα.  Ο αριθμός αυτός είναι διπλάσιος 
από αντίστοιχους δείκτες σε πόλεις ανάλογου με τη Λάρνακα μεγέθους στην Ευρώπη. 

 Επίσης, οι δείκτες ενεργειακής κατανάλωσης και οι ρυπογόνες εκπομπές λόγω 
της κυκλοφορίας μηχανοκίνητων οχημάτων είναι διπλάσιοι από τους δείκτες σε 
ανάλογες ευρωπαϊκές πόλεις.  Οι εκπομπές αυτές είναι υψηλότερες από τα όρια που 
προβλέπουν οι κανονισμοί της ΕΕ και είναι επικίνδυνες για τη δημόσια υγεία.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται, προκειμένου να 
περιοριστούν οι ρυπογόνες και επιβλαβείς για τη δημόσια υγεία εκπομπές 
καυσαερίων και να βελτιωθεί η ποιότητα της ατμόσφαιρας στην πόλη της Λάρνακας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.505, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού έχει αποστείλει από τις 5 Οκτωβρίου 2009 επιστολή προς 
το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για επίσπευση των αιτήσεων της εταιρείας 
ASTRASOL LTD στα Λατσιά. 

 Πρόκειται ουσιαστικά για αιτήσεις που αφορούν χρόνιες παρανομίες σχετικά με 
τη λειτουργία της συγκεκριμένης επιχείρησης που προκάλεσε κατακραυγή και έντονη 
αντίδραση από τους πολίτες κατοίκους της περιοχής, το δήμο Λατσιών και τα πολιτικά 
κόμματα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν είναι θεμιτό να ασκείται πίεση από το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού προς το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για ένα θέμα 
που αφορά τη δημόσια υγεία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.506, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω ενημερωθεί ότι επηρεαζόμενοι κάτοικοι της κοινότητας Ξυλοτύμπου 
διαμαρτύρονται ενάντια στη λειτουργία χοιροστασίου στην κοινότητα εξαιτίας της 
βρόμας και της δυσοσμίας που υποφέρουν εδώ και χρόνια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που επέβαλε η Υπηρεσία Περιβάλλοντος του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στους ιδιοκτήτες του 
χοιροστασίου, ώστε να αποφευχθούν όλα τα προβλήματα που ταλαιπωρούν την 
κοινότητα Ξυλοτύμπου κι αν εφαρμόστηκαν τα ενδεικνυόμενα μέτρα.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.507, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Πρόσφατα, με πρόταση της κυβέρνησης, η Βουλή των Αντιπροσώπων μείωσε 
το συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλωσης για το πετρέλαιο θέρμανσης στα €21 τα 1 
000 λίτρα μέχρι την 31η Μαρτίου 2010.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί αυτή η μείωση δεν έχει μόνιμο χαρακτήρα, αφού το επιτρέπει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση και αφού σχεδόν κανένας στην Κύπρο δε χρησιμοποιεί κεντρική 
θέρμανση μετά την 31η Μαρτίου, παρεκτός ίσως των κατοίκων των ορεινών περιοχών, 
τους οποίους όλοι όμως λέμε ότι θέλουμε να στηρίξουμε.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.508, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι από το 2010 και κάθε χρόνο μια ευρωπαϊκή πόλη θα 
ανακηρύσσεται “Πράσινη Πρωτεύουσα της Ευρώπης”.  Ο γενικός στόχος της 
πρωτοβουλίας είναι να βελτιωθεί το αστικό περιβάλλον συνολικά.  Παρέχονται κίνητρα 
στις πόλεις, έτσι ώστε να αποτελούν πηγή έμπνευσης η μια για την άλλη και να 
ανταλλάσσουν τις βέλτιστες πρακτικές και ταυτόχρονα να συναγωνίζονται στο πλαίσιο 
της ευγενούς άμιλλας.  Όλες οι ευρωπαϊκές πόλεις με περισσότερους από 200 000 
κατοίκους μπορούν να συμμετάσχουν στο διαγωνισμό για το βραβείο “Πράσινη 
Πρωτεύουσα της Ευρώπης”.  Στις χώρες που δεν υπάρχουν πόλεις με περισσότερους 
από 200 000 κατοίκους μπορεί να δηλώσει συμμετοχή η μεγαλύτερη πόλη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει υποβάλει οποιαδήποτε κυπριακή πόλη αίτηση, για να 
ανακηρυχθεί “Πράσινη Πρωτεύουσα της Ευρώπης”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.509, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η Βουλή των Αντιπροσώπων πρόσφατα αποφάσισε να μειώσει το συντελεστή 
ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρμανσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δε μειώθηκε στο μηδέν ο ειδικός συντελεστής φόρου 
κατανάλωσης για το φωτιστικό πετρέλαιο, το οποίο χρησιμοποιείται από πολλές 
φτωχές οικογένειες για θέρμανση, αφού αυτό φαίνεται ότι επιτρέπεται από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.510, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προτίθεται να διοριστεί το νέο Συμβούλιο Ιστορικής Μνήμης 
Αγώνα ΕΟΚΑ 1955-59 (ΣΙΜΑΕ), του οποίου η θητεία έληξε πριν από πέντε μήνες. 

 Όπως γνωρίζουμε, η ίδρυση του ΣΙΜΑΕ υπήρξε ένα σημαντικότατο βήμα της 
πολιτείας για τη διατήρηση της μνήμης του εθνικοαπελευθερωτικού αγώνα της ΕΟΚΑ 
και συμβάλλει καθοριστικά στην αναγνώριση και προβολή των ηρώων μας με 
εκδόσεις βιβλίων, με τη συγκέντρωση αρχείων, με τη δημιουργία μνημείων και με 
διοργανώσεις εκδηλώσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.511, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο ισχύουν τα δημοσιεύματα στον τύπο ότι αρκετά λογισμικά 
προγράμματα μαθημάτων, τα οποία αγοράστηκαν προ διετίας με συγχρηματοδότηση 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν κατέστη δυνατό να εγκατασταθούν και να αξιοποιηθούν 
στους υπολογιστές των σχολικών μονάδων.  Αρκετά προγράμματα, βάσει των 
δημοσιευμάτων, παρέμειναν στις γραμματείες, ενώ πλείστα “δεν κατέστη δυνατό να 
εγκατασταθούν… ελλείψει υπολογιστών”. 

 Επισυνάπτονται σχετικά δημοσιεύματα.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της 
Βουλής.  Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.512, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι δεν έχει σταλεί στα σχολεία από το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού εγκύκλιος η οποία να πληροφορεί τους διευθυντές των 
σχολείων ότι ένα από τα μέλη των συμβουλίων των τμημάτων θα ονομαστεί 
Σύμβουλος Περιβάλλοντος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
γιατί δε ρυθμίστηκε το θέμα, αφού οι εκλογές, όπως πληροφορήθηκα, διεξήχθησαν 
ήδη την πρώτη βδομάδα του Οκτώβρη.»

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.513, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Για τα μέχρι σήμερα συμπεράσματα από την εφαρμογή του προγράμματος 
κοινοτικής εργασίας. 

2. Για το συνολικό αριθμό των ατόμων που μετέχουν στο συγκεκριμένο 
πρόγραμμα. 

3. Για τους οργανισμούς, π.χ. δήμοι, στους οποίους προσφέρεται η κοινοτική 
εργασία.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.514, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναμένοντας ακόμη την απάντηση του αρμόδιου υπουργού στην υπ’ αριθμόν 
23.06.009.04.188 ερώτησή μου, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, έχω εν τω μεταξύ 
πληροφορηθεί από Ιταλούς συναδέλφους, με τους οποίους μετείχαμε σε συνέδριο για 
τα θέματα λαθρομετανάστευσης, τα ακόλουθα: 

 Η προσφορά δύο αεροσκαφών από την οικονομική αστυνομία του ιταλικού 
Υπουργείου Οικονομικών (Guardia di Finanza) έχει απορριφθεί από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία για οικονομικούς λόγους.  Η ιταλική πλευρά εισηγήθηκε την αναβάθμιση 
των αεροσκαφών πριν από την παραχώρησή τους στην κυπριακή πλευρά και το 
σχετικό κόστος κρίθηκε  υψηλό.  ∆εδομένου ότι για την ίδια ακριβώς προσφορά έχω 
πληροφορηθεί από Μαλτέζους συναδέλφους ότι εκδηλώθηκε έντονο ενδιαφέρον από 
την κυβέρνηση της Μάλτας για διεκδίκηση των δύο αεροσκαφών, παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 
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1. Κατά πόσο αληθεύει η πληροφορία ότι η κυπριακή κυβέρνηση έχει απορρίψει 
τη σχετική προσφορά των δύο αεροσκαφών έρευνας και διάσωσης. 

2. Κατά πόσο έγινε αντιπρόταση να μας παραχωρηθούν τα δύο αεροσκάφη χωρίς 
να προηγηθεί η αναβάθμισή τους. 

3. Κατά πόσο υπάρχει πρόθεση, έστω και τη δωδεκάτη, να κινηθούμε προς την 
ιταλική κυβέρνηση, προκειμένου να μη χάσουμε την ευκαιρία να προσθέσουμε 
στα εναέρια μέσα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δύο σύγχρονα αεροσκάφη για 
την αντιμετώπιση της λαθρομετανάστευσης, του λαθρεμπορίου και την 
επιτήρηση των κυπριακών χωρικών υδάτων και της αποκλειστικής οικονομικής 
ζώνης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.515, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η κυβέρνηση έχει προχωρήσει στην εισαγωγή της δωρεάν μεταφοράς 
μαθητών των δημόσιων σχολείων με σχολικά λεωφορεία, υπό την προϋπόθεση ότι η 
απόσταση μεταξύ της κατοικίας του μαθητή και του σχολείου είναι τουλάχιστο 2,4 χμ. 

 Έχω ωστόσο γίνει αποδέκτης παραπόνων από πολλούς γονείς μικρών 
παιδιών, της δημοτικής εκπαίδευσης, ότι το μέτρο αυτό, όπως εφαρμόζεται, δεν 
καλύπτει τις ανάγκες παιδιών που η κατοικία τους απέχει από το σχολείο λιγότερο 
από 2,4 χμ.  Όπως είναι φυσικό, ένας μαθητής γυμνασίου ή λυκείου μπορεί σχετικά 
εύκολα, με ασφάλεια και χωρίς να διατρέχει ιδιαίτερους κινδύνους να διανύσει μια 
απόσταση ενός ή δύο χιλιομέτρων.  Όμως, ένας μαθητής της πρώτης, της δευτέρας ή 
ακόμη και της τρίτης τάξης του δημοτικού διατρέχει σοβαρό κίνδυνο, όταν καλείται να 
διανύσει ασυνόδευτος έστω και τη μικρή αυτή απόσταση του ενός, δύο ή δυόμισι 
χιλιομέτρων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να επεκτείνει το χρήσιμο αυτό 
μέτρο της δωρεάν μεταφοράς μαθητών, ώστε να καλυφθούν τουλάχιστον οι ανάγκες 
των παιδιών δημοτικής εκπαίδευσης των οποίων οι κατοικίες βρίσκονται σε απόσταση 
μικρότερη των 2,4 χμ. από τα σχολεία τους και οι γονείς τους αδυνατούν, λόγω 
εργασίας, να τα μεταφέρουν με ιδιωτικό μέσο στα σχολεία.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.516, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε συνέντευξη που ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας είχε παραχωρήσει πριν από 
την εκλογή του στο περιοδικό “Prima Scala” είχε επισημάνει, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα:  “Η συμφωνία που υπέγραψε η κυβέρνηση με το δήμο Λάρνακας προνοεί 
τη μετακίνηση των εγκαταστάσεων του διυλιστηρίου μέχρι το 2010.  ∆υστυχώς, η 
κυβέρνηση προχωρεί με πολύ αργό ρυθμό στην υλοποίηση της απόφασης και τη 
δημιουργία νέου Ενεργειακού Κέντρου στο Βασιλικό.  Εμείς δεσμευόμαστε ότι θα 
επιταχύνουμε τις διαδικασίες, με στόχο να είναι έτοιμο το Ενεργειακό Κέντρο μέχρι το 
2010.  Ταυτόχρονα, θα προχωρήσουμε στην εκπόνηση ολοκληρωμένου σχεδίου για 
τη σωστή αξιοποίηση του χώρου, ώστε να απελευθερωθεί, τον οποίο θεωρούμε 
ζωτικής σημασίας για την ανάπτυξη της Λάρνακας”.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα μέτρα που λαμβάνονται, προκειμένου να υλοποιηθεί η προεκλογική αυτή 
δέσμευση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.517, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η πολιτεία επιχορηγεί τα δίδακτρα των τριών θρησκευτικών ομάδων που 
φοιτούν σε ιδιωτικά σχολεία με το ποσό των 450 Λ.Κ.  Το ποσό αυτό καθορίστηκε το 
1996-97 και έκτοτε δεν έχει αναπροσαρμοστεί, παρότι το ύψος των διδάκτρων έχει 
αυξηθεί σημαντικά. 

 Υπό το φως των ανωτέρω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο η κυβέρνηση προτίθεται να υιοθετήσει το 
αίτημα των τριών θρησκευτικών ομάδων και των εκπροσώπων τους για 
αναπροσαρμογή του ποσού της επιχορήγησης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.518, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς η κυβέρνηση τοποθετείται στο αίτημα των τριών θρησκευτικών 
ομάδων για αναβάθμιση των εκπροσώπων τους στο κοινοβούλιο, ώστε να εξισωθούν 
ως προς τα δικαιώματά τους με τους βουλευτές.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.519, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται για προστασία και διατήρηση της 
διαλέκτου των Μαρωνιτών της Κύπρου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.520, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποια θέση βρίσκεται η Κύπρος σε σχέση με την υπόλοιπη Ευρωπαϊκή 
Ένωση όσον αφορά τα εργατικά ατυχήματα; 

2. Ποιες είναι οι προληπτικές δράσεις που αναλαμβάνονται προς αποφυγή των εν 
λόγω ατυχημάτων; 

3. Σε ποια τακτά χρονικά διαστήματα γίνονται επιθεωρήσεις για την ασφάλεια σε 
εργοτάξια; 

4. Ποιες οι κυρώσεις για μη συμμόρφωση με τους κανόνες ασφαλείας;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.521, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το ιδιοκτησιακό καθεστώς της κτηνοτροφικής περιοχής 
Κάτω Πολεμιδιών, κατά πόσο έχει απαλλοτριωθεί η περιοχή αυτή και, εάν όχι, τι 
προτίθεται το κράτος να κάνει για το εν λόγω θέμα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.522, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σε συνέχεια της ερώτησης με αρ. 23.06.009.04.135 και μετά την απάντηση 
του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, παρακαλείται ο αρμόδιος 
υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το 
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Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών να προχωρήσει στη δημιουργία νομοθετικού 
πλαισίου και οργανωτικής δομής για την οργάνωση του αλιευτικού τουρισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.523, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το θέμα που προέκυψε με τον κατάλογο πρόσληψης 
έκτακτων εκπαιδευτικών ψυχολόγων της Υπηρεσίας Εκπαιδευτικών Ψυχολόγων του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και την αφαίρεση τεσσάρων υποψηφίων από 
αυτό τον κατάλογο (επισυνάπτεται σχετική επιστολή).»  

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
       Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.524, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει σύντομα τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με την πορεία υλοποίησης του Συνεδριακού Κέντρου στη 
Λεμεσό.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.525, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δόθηκε άδεια να μεταφέρουν στο Χώρο Υγειονομικής Ταφής 
Αποβλήτων Πάφου, που διαφημιζόταν πριν από λίγα χρόνια ως πρότυπος χώρος 
διαχείρισης αποβλήτων, τα αδρανή υλικά και αν σχετίζεται αυτή η παράνομη 
δραστηριότητα με την ανάφλεξη των σκουπιδιών που σημειώθηκε κατά το τέλος 
Οκτωβρίου 2009.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.526, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντηση σε ερώτηση βουλευτή σχετικά με τα μέτρα που λαμβάνονται 
κατά των υπευθύνων για τη γνωστή διαρροή αποβλήτων στην Αλυκή Λάρνακας από 
το εργοτάξιο του νέου αεροδρομίου ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος αναφέρει τα εξής:  “Στο φορέα εκμετάλλευσης του νέου αεροδρομίου 
Λάρνακας θα εκδοθεί άδεια απόρριψης αποβλήτων και η Υπηρεσία Περιβάλλοντος θα 
παρακολουθεί την τήρηση των όρων της άδειας και την επιβολή της νομοθεσίας”.  Η 
απάντηση αυτή δόθηκε την 21η  Οκτωβρίου 2009, ενώ το νέο αεροδρόμιο Λάρνακας 
λειτούργησε στις 10 Νοεμβρίου 2009. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν με την έναρξη της λειτουργίας του αεροδρομίου έχει εκδοθεί άδεια απόρριψης 
αποβλήτων, καθώς και για τις λεπτομέρειες της άδειας σε ό,τι αφορά το είδος των 
αποβλήτων και τον τρόπο διάθεσής τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.527, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους για τους οποίους δεν κατασκευάστηκε μέχρι 
σήμερα ο δρόμος που οδηγεί στο τουρκοκυπριακό τεμάχιο 463, Φ/Σχ. LV III/5, στην 
Επισκοπή, όπου λειτουργεί επαγγελματικό υποστατικό, και πότε υπολογίζεται αυτό να 
γίνει, ώστε να μπορεί να χρησιμοποιηθεί και ο χώρος στάθμευσής του.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.528, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην Ισπανία, και συγκεκριμένα στη Βαρκελώνη, ένα 
περίπου εκατομμύριο άνθρωποι θα κληθούν να αποφασίσουν για το μέλλον της 
Avenida Diagonal, της κεντρικής λεωφόρου της Βαρκελώνης που χωρίζει στα δύο 
διαγωνίως τη δεύτερη μεγαλύτερη πόλη της Ισπανίας και οδηγεί στη συνοικία του 
Μοντερνισμού με τα έργα του διάσημου αρχιτέκτονα Γκαουντί.  Το δημοψήφισμα, το 
πρώτο στην ιστορία για το μέλλον ενός δρόμου, στο οποίο θα μετέχουν όλοι οι 
κάτοικοι της πόλης ανεξαρτήτως εθνικότητας, προγραμματίζεται για την άνοιξη του 
2010.  Σκοπός του δημάρχου Ζάρντι Χερέου είναι η μετατροπή μιας οδικής αρτηρίας 
που βουλιάζει από 100 000 αυτοκίνητα καθημερινά σε μια φιλόξενη λεωφόρο για 
πεζούς και ποδηλάτες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί καθυστερεί η καθιέρωση του θεσμού των δημοτικών 
δημοψηφισμάτων για τα μεγάλα έργα που επηρεάζουν τη διαμόρφωση της 
πολεοδομίας και την ποιότητα ζωής των κατοίκων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.529, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι Ευρωπαίοι αγρότες κατέθεσαν ενώπιον της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, στις 15 Οκτωβρίου 2009, το ζήτημα της μόλυνσης σοδειάς 
από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς, καθώς και αίτημα, που υπογράφεται 
από 180 000 ανθρώπους, για να σταματήσει η έγκριση του γενετικά τροποποιημένου 
ρυζιού της BAYER. 

 Επιπλέον, μια έκθεση της GREENPEACE με τίτλο “Μαρτυρίες της 
επιμόλυνσης”, που παρουσιάστηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, τεκμηριώνει τους 
κινδύνους της μόλυνσης από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς και τα 
αποτελέσματα στους οικονομικούς πόρους των τοπικών κοινοτήτων των αγροτών της 
Ευρώπης. 

 Οι αγρότες δηλώνουν ότι θέλουν να επιστρέψουν στην οικολογική καλλιέργεια, 
που προστατεύει το έδαφος, το νερό και τους φυσικούς βιότοπους, παράγει υγιή 
τρόφιμα και μειώνει τις εκπομπές αερίων του θερμοκηπίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα μέτρα που πήρε η κυπριακή κυβέρνηση σε ευρωπαϊκό επίπεδο, για να 
απορρίψει την έγκριση των γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών ρυζιού της BAYER, 
της πατάτας της BASF και του αραβόσιτου MON810 της MONSA.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.530, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα υπογράφτηκαν τα συμβόλαια μεταξύ της 
Υπηρεσίας Ενέργειας και της εταιρείας “Conergy Cyprus”, στην οποία ανατέθηκε το 
έργο της εγκατάστασης φωτοβολταϊκών συστημάτων σε εξήντα πέντε συνολικά 
δημόσια κτίρια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τον ακριβή κατάλογο των δημόσιων κτιρίων στα οποία θα εγκατασταθούν 
φωτοβολταϊκά συστήματα και με ποια κριτήρια έγινε η επιλογή τους.  Ποια δημόσια 
κτίρια κρίθηκαν ακατάλληλα για τοποθέτηση φωτοβολταϊκών συστημάτων και γιατί;»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.531, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
προωθεί τροποποιήσεις των περί Προστασίας της Μητρότητας Νόμων του 1997 έως 
2008 και των περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμων του 1980 έως 2009, για να 
βελτιωθεί η κάλυψη των πρόωρων τοκετών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι εν λόγω τροποποιήσεις και πότε θα 
κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.532, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Μετά κι από τα δημοσιεύματα στον τύπο όπου φαίνεται να 
πραγματοποιούνται πολλές οργανωμένες εκδρομές από μαθητικά συμβούλια λυκείων, 
με τους μαθητές να διανυκτερεύουν χωρίς καμία επιτήρηση, παρακαλείται ο αρμόδιος 
υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες θα προβεί, 
για να ελέγξει τις ανεξέλεγκτες σχολικές εκδρομές που διοργανώνουν τα μαθητικά 
συμβούλια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.533, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει σκέψη για τη δημιουργία φράγματος στην 
περιοχή Τρούλλων-Κελλιών της επαρχίας Λάρνακας και, αν όχι, για ποιο λόγο 
απορρίφθηκε η απόφαση αυτή.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.534, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Σε προηγούμενή μου ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.011 είχα αναφερθεί στο 
αίσθημα αδικίας που διακατέχει τους άνδρες που κατατάχθηκαν στην Εθνική Φρουρά 
από το 1972 μέχρι και το 1975 και οι οποίοι υπηρέτησαν πέραν των τριών ετών, λόγω 
της έκρυθμης κατάστασης που προκάλεσε η τουρκική εισβολή.  Οι άνδρες αυτοί 
παραπονιούνται ότι δεν αναγνωρίστηκε η θητεία τους.  Αντίθετα, νιώθουν ότι έχουν 
χάσει δικαιώματα επαγγελματικής ανάπτυξης και συνταξιοδότησης, από το γεγονός 
ότι υπηρέτησαν για περισσότερο χρόνο την πατρίδα τους. 

 Στην απάντηση του πρώην Υπουργού Άμυνας κ. Νίκου Συμεωνίδη σημειώνεται 
ότι η πολιτεία, ως αναγνώριση της πιο πάνω προσφοράς και κατ’ εφαρμογή της 
κείμενης νομοθεσίας, αναγνωρίζει την εν λόγω υπηρεσία θητείας και εφεδρείας για 
σκοπούς συντάξεων, πιστώνοντας τα εν λόγω πρόσωπα με τις ανάλογες 
συνταξιοδοτικές μονάδες.  Για να καταστεί δυνατή η ανωτέρω ρύθμιση, θα πρέπει οι 
ενδιαφερόμενοι να προσκομίσουν στις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
πιστοποιητικό τύπου “Α”, το οποίο χορηγείται κατόπιν αιτήσεώς τους από τα αρμόδια 
στρατολογικά γραφεία και στο οποίο αναγράφεται η υπηρεσία την οποία εξετέλεσαν.   

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
πόσα άτομα αποτάθηκαν στα στρατολογικά γραφεία και στις Υπηρεσίες Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, προκειμένου να τύχουν των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων που 
δικαιούνται, αν ο αριθμός αυτός είναι ικανοποιητικός και αν έχουν ενημερωθεί οι 
δικαιούχοι για αυτά τα ωφελήματα.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.535, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με την έναρξη παροχής υπηρεσιών υγείας από το 
διαδημοτικό κέντρο υγείας Αγίου Αθανασίου, Γερμασόγειας και Μέσα Γειτονιάς. 

 Επίσης παρακαλώ όπως μας ενημερώσει αναφορικά με τον εξοπλισμό και τη 
στελέχωση αυτού του κέντρου.»     

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.536, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει σύντομα τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με την ύπαρξη του αναγκαίου εξοπλισμού και της 
επαρκούς στελέχωσης για τη διενέργεια εγκεφαλογραφημάτων στα κρατικά 
νοσηλευτήρια.»   

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.277, ημερομηνίας 22 
∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.009.03.277 και ημερομηνία 1.6.2009, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω ως εξής: 

(α) Στην Επαρχία Πάφου διαμένουν σήμερα συνολικά 160 Αθίγγανοι. Αναλυτικά 
αναφέρεται ότι στο χωριό Σταυροκόννου διαμένουν 25 άτομα, στο χωριό 
Αξύλου 5 άτομα, στη Λέμπα 5 άτομα, στη Μακούντα 68 άτομα, στη Χρυσοχού 
22 άτομα και στην Πόλη της Πάφου 35 άτομα. Από το συνολικό αριθμό των 
Αθίγγανων τα 67 είναι παιδιά και τα 26 από αυτά φοιτούν σε Ε/Κ σχολεία. 

(β)  Να σημειωθεί ότι στη Σταυροκόννου το 2004 δαπανήθηκε ποσό €136,688,00 
περίπου για την επιδιόρθωση δέκα παλαιών Τ/Κ οικιών για τη στέγαση των 
Αθιγγάνων. Το 2003 δαπανήθηκε ποσό €461.322,00 περίπου, 
περιλαμβανομένων των δαπανών για παροχή νερού, ηλεκτρισμού, 
αποχετευτικό σύστημα και πρόσβαση (δρόμους), για την κατασκευή 20 
προκατασκευασμένων οικίσκων στη Μακούντα, 3 στη Χρυσοχού και 3 Τ/Κ 
οικιών στη Χρυσοχού. Στις άλλες περιοχές οι Αθίγγανοι διαμένουν σε Τ/Κ οικίες 
οι οποίες επιδιορθώθηκαν. 

(γ) Στους προϋπολογισμούς του Ταμείου Τ/Κ Περιουσιών υπάρχει κονδύλι για 
γενικές συντηρήσεις Τ/Κ οικιών στην Επαρχία Πάφου όπου διαμένουν 
Αθίγγανοι. Για το 2009 εγκρίθηκε ποσό €49.000,00. Τα τελευταία δυο χρόνια 
έχει δαπανηθεί ποσό €20.000,00 περίπου για τη συντήρηση Τ/Κ οικιών όπου 
διαμένουν Αθίγγανοι. 

(δ) Πρόσφατα στη Σταυροκόννου έχει παραχωρηθεί στο Κοινοτικό Συμβούλιο το 
πρώην Τ/Κ ∆ημοτικό Σχολείο για να χρησιμοποιηθεί ως Κέντρο Ψυχαγωγίας 
και δημιουργικής Απασχόλησης Αθιγγάνων μαθητών (εκμάθηση Ελληνικής 
γλώσσας, χειροτεχνία, ζωγραφική, ομαδικά παιγνίδια) που σκοπό έχει την 
κοινωνικοποίηση και ένταξή τους στο Κοινωνικό Περιβάλλον. 
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(ε) Ο αριθμός των Αθιγγάνων που βρίσκονται σήμερα εγκατεστημένοι στη Λεμεσό 
ανέρχεται γύρω στους 700, αριθμός ο οποίος λόγω των συχνών μετακινήσεών 
τους, αυξομειώνεται συνεχώς. Γύρω στις 16 οικογένειες διαμένουν στον οικισμό 
των Αθιγγάνων που έχει ανεγερθεί με κρατική βοήθεια στα Πάνω Πολεμίδια. Οι 
υπόλοιποι διαμένουν είτε σε Ε/Κ ενοικιαζόμενες κατοικίες ή σε Τ/Κ κατοικίες 
στην Τ/Κ Συνοικία της Λεμεσού. Υπάρχουν και περιπτώσεις οικογενειών που 
φιλοξενούνται από συγγενικά τους πρόσωπα. Στην Λεμεσό έχει δημιουργηθεί 
Πολυδύναμο Κέντρο (Κέντρο Υποδοχής) των Αθιγγάνων το οποίο λειτουργεί 
στην οδό Αγκύρας, στην Τ/Κ συνοικία, υπό την επίβλεψη του ∆ήμου Λεμεσού 
με στόχο την ένταξη και αποδοχή των Α/Θ κοινωνικό σύνολο. Σ' αυτό γίνονται 
διάφορες εκδηλώσεις σε συνεργασία με άλλους φορείς για προώθηση και 
επίλυση των διαφόρων προβλημάτων τους. Εβδομήντα έξι από τις οικογένειες 
των Α/Θ είναι λήπτες ∆ημόσιου Βοηθήματος. 

(στ) Τα παιδιά των Αθιγγάνων που διαμένουν μόνιμα στην Επαρχία Λεμεσού και 
αριθμούν γύρω στα 60-65, φοιτούν στο ∆ημοτικό Σχολείο Αγίου Αντωνίου. Η 
μεταφορά τους από και προς το σχολείο γίνεται με μικρό λεωφορείο και τα 
έξοδα μεταφοράς τους καταβάλλονταν από κονδύλι του Υπουργείου 
Εσωτερικών μέχρι και τον Ιούνιο του 2008. Στο σύνολο των μαθητών που είναι 
ενταγμένοι στο ολοήμερο πρόγραμμα φοίτησης του σχολείου, 
συμπεριλαμβανομένων και των Αθιγγάνων, παρέχεται καθημερινά πρόγευμα 
και μεσημεριανό. Όλα ανεξαιρέτως τα παιδιά που φοιτούν στο 18° ∆ημοτικό 
σχολείο Αγίου Αντωνίου εντάχθηκαν στο κοινωνικό σύνολο και έγιναν 
αποδεχτά όχι μόνο από Ε/Κ μαθητές αλλά και από μαθητές άλλων 
εθνικοτήτων. 

(ζ) Για βελτίωση των συνθηκών διαμονής και διαβίωσης η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης 
Τ/Κ Περιουσιών κατέβαλε ποσό ύψους €99.990,74 για συντήρηση και 
επιδιορθώσεις των κατοικιών όπου διαμένουν Τ/Κύπριοι και Αθίγγανοι. Μέχρι 
στιγμής για το 2009 έχει δαπανηθεί ποσό ύψους €2.288,06 για επιδιορθώσεις 
στον Οικισμό των Αθιγγάνων στα Πάνω Πολεμίδια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.554, 

ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.03.554, 
ημερομηνίας 12 Ιουνίου, 2009, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Η Αστυνομική ∆ιεύθυνση Λάρνακας (Κλάδος Τροχαίας), έχει εντοπίσει τα 
προβλήματα στη Λεωφ. Φανερωμένης και έχει αποταθεί στις αρμόδιες Αρχές για 
επίλυση τους. 

 Στις 16 Ιουλίου, 2009, η Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα Επίλυσης 
Κυκλοφοριακών Προβλημάτων σε σύσκεψη της, αποφάσισε να προωθηθούν τα 
ακόλουθα μέτρα: 

(α) Να κατασκευαστεί κεντρική νησίδα πλάτους 1.20μ. 

(β) Να διαμορφωθεί κόλπος στάθμευσης οχημάτων κατά μήκος του δρόμου, 
πλάτους 2.20μ (εκατέρωθεν της λεωφόρου) με την τοποθέτηση καρφωτού 
κρασπεδόλιθου μόνο στα σημεία των συμβολών. 

(γ) Να διαμορφωθούν δύο λωρίδες κυκλοφορίας. 



 58

(δ) Να κατασκευαστούν δυο διαβάσεις πεζών τύπου Pelican 

(ε) Να κατασκευαστεί μικρός κυκλικός κόμβος στη συμβολή με την οδό 
Θεσσαλονίκης. 

(στ) Να τοποθετηθούν φώτα τροχαίας στη συμβολή με την οδό Αιγύπτου. 

 Με την έγκριση του Κεντρικού Φορέα, ο ∆ήμος Λάρνακας θα προχωρήσει στην 
υλοποίηση τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.570, 

ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 18.6.2009, σχετικά με την 
ερώτηση την οποία υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Νίκος Τορναρίτης και η οποία 
αφορά στην αναγνώριση από το ΚΥΣΑΤΣ του πτυχιακού και μεταπτυχιακού τίτλου 
που αποκτάται εξ αποστάσεως (work based learning studies) και απονέμεται από το 
Middlesex University, και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

1. Το ΚΥΣΑΤΣ, κατά την 63η Συνεδρία του, ημερομηνίας 13.9.2005, μετά από 
εξέταση του θέματος, αποφάσισε τη μη αναγνώριση των τίτλων σπουδών που 
αποκτήθηκαν πριν από τη χρονική περίοδο 2003-2006 από το Middlesex 
University με τη μέθοδο “Work Based Learning”. Οι λόγοι για τους οποίους το 
υπό αναφορά σώμα οδηγήθηκε στην εν λόγω απόφαση ήταν οι ακόλουθοι: 

α) Η χρονική διάρκεια των σπουδών και οι απαιτήσεις του προγράμματος 
διέφεραν από τις αντίστοιχες απαιτήσεις ενός μεταπτυχιακού 
προγράμματος Master. 

β) Το επίπεδο και η ποιότητα των ∆ιατριβών υστερούσαν έναντι των 
απαιτήσεων των μεταπτυχιακών προγραμμάτων επιπέδου Master. 

γ) Η απόκτηση του 33% έως και 50% πιστώσεων από προηγούμενη 
εργασιακή εμπειρία θεωρείται αδικαιολόγητα μεγάλο ποσοστό, ακόμη 
και για ένα πρόγραμμα που παρακολουθείται με τη μέθοδο "Work Based 
Learning". 

2. Τονίζεται ότι, όσον αφορά στη χρονική περίοδο 2003-2006, οι εν λόγω τίτλοι 
σπουδών ήταν αναγνωρίσιμοι, αλλά όχι αναγνωρισμένοι, αφού το ΚΥΣΑΤΣ 
εξέταζε και αποφάσιζε για την κάθε αίτηση ξεχωριστά. 

3. Στην 85η συνεδρία του, ημερομηνίας 4.3.2008, και υπό το φως των εμπειριών 
από την εξέταση σχετικών αιτήσεων, το ΚΥΣΑΤΣ αποφάσισε να μην ανανεώσει 
την περίοδο αναγνώρισης του MA/MSc Work Based Learning Studies 
programme του Middlesex University. Η εν λόγω απόφαση λήφθηκε για τους 
εξής λόγους: 

α) Το υπό αναφορά πρόγραμμα δεν στηρίζεται από διδάσκοντες, ειδικούς 
στα θέματα των projects των διδασκομένων. 

β) Το πρόγραμμα δεν αφορά κάποιο συγκεκριμένο αντικείμενο, αφού δεν 
φαίνεται να έχει κάποια συγκεκριμένη ειδικότητα. Αυτό δε συνάδει με τη 
διεθνή πρακτική όπου, ασχέτως της μορφής προσφοράς ενός 
προγράμματος (programme delivery), αυτό πραγματεύεται ένα ειδικό 
αντικείμενο. 
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γ) Ως αποτέλεσμα του (2.) το πρόγραμμα δε φαίνεται να περιλαμβάνει 
συγκεκριμένες θεματικές ενότητες με συγκεκριμένα μαθησιακά 
αποτελέσματα (learning outcomes). Αντιθέτως, κεντρικό στοιχείο του 
προγράμματος φαίνεται να είναι η διατύπωση από μέρους των 
διδασκομένων των μαθησιακών αποτελεσμάτων που οι ίδιοι πιστεύουν 
ότι έχουν πετύχει από την προηγούμενη άτυπη μάθηση στο χώρο 
εργασίας τους. 

δ) Η αξιολόγηση των διδασκομένων παρουσιάζει αδυναμίες. Επισημαίνεται 
ιδιαίτερα η απουσία γραπτών εξετάσεων, αλλά και αδυναμίες αναφορικά 
με την εποπτεία και αξιολόγηση των μελετών των διδασκομένων. 

4. Υπό το φως των πιο πάνω, το ΚΥΣΑΤΣ οδηγήθηκε στο συμπέρασμα ότι είναι 
δύσκολο να διαπιστωθεί κατά πόσο η παρακολούθηση των μεταπτυχιακών 
προγραμμάτων που προσφέρει το Middlesex University με τη μέθοδο "Work 
Based Learning" οδηγεί στην ουσιαστική απόκτηση νέας γνώσης ή στη 
σημαντική ανάπτυξη νέων δεξιοτήτων ή ικανοτήτων. Οι πιο πάνω 
προβληματισμοί ισχύουν και στην περίπτωση των πτυχιακών τίτλων σπουδών. 

5. Σημειώνεται δε ότι σύμφωνα με τη Συνθήκη της Λισσαβόνας, μία χώρα 
δεσμεύεται να αναγνωρίσει ένα τίτλο σπουδών μιας άλλης χώρας που έχει 
επικυρώσει τη Συνθήκη, υπό την προϋπόθεση ότι δεν υπάρχουν ουσιώδεις 
διαφορές (“substantial differences”) ανάμεσα στον τίτλο αυτό και τον αντίστοιχο 
δικό της. Συναφώς, το ΚΥΣΑΤΣ κρίνει ότι τα προγράμματα που προσφέρονται 
από το Middlesex University με τη συγκεκριμένη μέθοδο παρουσιάζουν 
ουσιώδεις διαφορές έναντι των προγραμμάτων που προσφέρονται από τα 
δημόσια και ιδιωτικά ιδρύματα Ανώτατης Εκπαίδευσης της Κύπρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.583, 

ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.03.583, 
ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2009, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Η Αστυνομία, ιδιαίτερα το Τμήμα Τροχαίας Αρχηγείου και Κλάδοι Τροχαίας των 
Επαρχιακών Αστυνομικών ∆ιευθύνσεων, προβαίνουν καθημερινά σε ελέγχους σε όλο 
το οδικό δίκτυο, σε σχέση με τις παραβάσεις από τους μοτοσικλετιστές. 

 Κατά το τρέχον έτος η Τροχαία πραγματοποίησε δυο στοχευμένες εκστρατείες 
σε όλες τις Επαρχίες, μεταξύ των ημερομηνιών 11-24 Μαΐου και 3-16 Αυγούστου, 
κατά την διάρκεια των οποίων έγιναν 1.033 καταγγελίες. 

 Ενδεικτικά αναφέρεται ότι στην Επαρχία Λάρνακας μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου, η 
Αστυνομία προχώρησε σε 1989 καταγγελίες μοτοσικλετιστών για διάφορες τροχαίες 
παραβάσεις. 

 Μετά την έξαρση των θανατηφόρων δυστυχημάτων με μοτοσικλετιστές, η 
Αστυνομία έχει δώσει προτεραιότητα στον έλεγχο μοτοσικλετιστών και μεταξύ των 
ημερομηνιών 21 Οκτωβρίου-1 Νοεμβρίου έχει πραγματοποιηθεί Παγκύπρια 
εκστρατεία ελέγχου μοτοσικλετιστών. Κατά τη διάρκεια της εκστρατείας έγιναν 
συνολικά 283 καταγγελίες και κατακρατήθηκαν 27 μοτοσικλέτες και μοτοποδήλατα. 
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 Όσον αφορά το θέμα των πινακίδων εγγραφής των οχημάτων στις οποίες 
περιλαμβάνονται και οι πινακίδες εγγραφής των μοτοσικλετιστών, εκκρεμεί 
νομοσχέδιο στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση από τις αρχές του έτους. 

 Περαιτέρω, υπάρχει συνεργασία Αστυνομίας και Ομοσπονδίας 
Μοτοσικλετιστών, με σκοπό την αλληλοκατανόηση και την αποτροπή των μελών της 
Ομοσπονδίας από παραβάσεις τροχαίας και τη συμμόρφωση με τους Κανόνες Οδικής 
Ασφάλειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.057, 

ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι ορίστηκε 
σύσκεψη στο γραφείο του Υπουργού στον πέμπτο όροφο του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού, τη ∆ευτέρα 09/11/09 ώρα 12:00 π.μ., για συζήτηση του θέματος 
ανέγερσης Κολυμβητηρίου για τις ανάγκες του Ναυτικού Ομίλου Λευκωσίας στην 
οποία προσκλήθηκε να παρευρεθεί και ο κύριος Νίκος Τορναρίτης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.127, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.127 ημερ. 
13/8/2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

Α. Τα απορρέοντα του συνεδρίου θα χρησιμοποιηθούν από το Υπουργείο Υγείας 
για την αξιολόγηση και επίτευξη στόχων όπως είναι η επέκταση της 
εγκατάστασης ενός Πληροφοριακού Συστήματος στην Υγεία. Ειδικότερα θα 
αξιολογηθεί η προετοιμασία, η οργάνωση και η παρουσία των ενδεδειγμένων 
παραγόντων για να συμπεριληφθούν κατά το δυνατόν περισσότερα λειτουργικά 
χαρακτηριστικά στο συντομότερο χρονικό διάστημα. 

Β. Η μηχανογράφηση των υπηρεσιών υγείας έχει αρχίσει με τα νοσοκομεία 
Λευκωσίας και Αμμοχώστου και έχουν ενωθεί με αυτά αριθμός Κέντρων Υγείας 
στις αντίστοιχες επαρχίες. Αναμένεται η απόφαση για επέκταση της 
μηχανογράφησης στα υπόλοιπα επαρχιακά νοσοκομεία και ΑΥΚ. Η επέκταση 
αυτή θα αποτελέσει και την ολοκλήρωση των στρατηγικών στόχων του 
Υπουργείου Υγείας που θα είναι η σύνδεση όλων των τύπων των 
νοσοκομειακών μονάδων. 

Γ. Η φιλοσοφία της αξιοποίησης των τεχνολογιών eHealth όπως αναφέρθηκαν 
στο eHealth Congress, θα δημιουργήσει ένα πλαίσιο φυσικής συνέχειας / 
συμπλήρωσης των εκσυγχρονιστικών προσπαθειών τόσο με την οριζόντια 
γενίκευση των δράσεων σταδιακά, σε μεγάλο εύρος νοσηλευτικών ιδρυμάτων 
όσο και με την κάθετη ανάπτυξη συγκεκριμένων λειτουργιών. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.131 και 23.06.009.04.169, 
ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2009 και 3 Σεπτεμβρίου 2009, αντίστοιχα, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.031 και 
23.06.009.04.169 ημερ. 24/8/2009 και 3/9/2009 αντίστοιχα σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Α. ∆ίκτυο Παρακολούθησης Υπόγειων Νερών 

 Μέσα στα πλαίσια της εφαρμογής των προνοιών της οδηγίας πλαίσιο για τα 
Νερά 2000/60/ΕΚ και της Οδηγίας 2006/118/ΕΚ που αφορά την προστασία των 
Υπόγειων Υδάτων από τη ρύπανση και την υποβάθμιση, λειτουργεί (από την άνοιξη 
του 2007) δίκτυο παρακολούθησης των υπόγειων νερών. 

 Το πρόγραμμα παρακολούθησης εφαρμόζεται από το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων και το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης σε συνεργασία με το Γενικό Χημείο 
του Κράτους (ΓΧΚ), αφορά 84 γεωτρήσεις σε αναλύσεις 2 φορές το χρόνο (Άνοιξη/ 
Φθινόπωρο) και οι παράμετροι ελέγχου είναι μεταξύ άλλων βαρέα μέταλλα 
(συμπεριλαμβανομένου και του αρσενικό), φυτοφάρμακα και πτητικές οργανικές 
ενώσεις (VOC's). 

 Τα δείγματα από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και το Τμήμα Γεωλογικής 
Επισκόπησης στέλνονται στο Γενικό Χημείο του Κράτους κωδικοποιημένα και ως εκ 
τούτου το ΓΧΚ δεν γνωρίζει την πηγή από την οποία λήφθηκε το δείγμα ούτε και την 
χρήση της. 

 Στα πλαίσια δειγματοληψίας του υπόγειου νερού τον Οκτώβρη 2008 (20/1008), 
που υποβλήθηκαν από το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης παρατηρήθηκαν 
αυξημένες συγκεντρώσεις αρσενικού σε γεώτρηση με κωδικό 2003/065 (23,2 μg/L) To 
ΓΧΚ άμεσα ειδοποίησε το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης και στις 25/11/08 έγινε 
επαναληπτική δειγματοληψία. Η συγκέντρωση του αρσενικού στο δείγμα της 
επαναληπτικής δειγματοληψίας βρέθηκε να είναι 13,35μg/L και το Γενικό Χημείο 
Κράτους ενημέρωσε το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης με σχετική επιστολή 
ημερομηνίας 15/1/09. Το ΓΧΚ με βάση τα στην διάθεση του στοιχεία δε γνώριζε ότι η 
γεώτρηση αφορούσε υδατοπρομήθεια. 

Β. Έλεγχος, Παρακολούθηση, Ποιότητας Νερού Ανθρώπινης 
Κατανάλωσης 

 Ο έλεγχος της ποιότητας του νερού ανθρώπινης κατανάλωσης ρυθμίζεται με 
τον περί της Ποιότητας του Νερού Ανθρώπινης Κατανάλωσης (Παρακολούθηση και 
Έλεγχος) Νόμος του 2001 – 2004. 

 Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες σε συνεργασία με το Γενικό Χημείο του Κράτους 
καταρτίζουν ετήσιο εθνικό πρόγραμμα δειγματοληψιών καθώς και σχετικό 
πρωτόκολλο συνεργασίας. Με βάση το πρόγραμμα αυτό και την συχνότητα που 
καθορίζει η νομοθεσία διενεργούνται οι δειγματοληψίες και οι σχετικές εργαστηριακές 
εξετάσεις. 

 Οι δυνατότητες για έλεγχο του Αρσενικού είχαν διασφαλιστεί το τέλος του 2007. 
Σημειώνεται ότι λόγω του ότι ποτέ δεν αποτέλεσε το Αρσενικό πρόβλημα στο πόσιμο 
νερό (σε πέραν του 80% των δειγμάτων ήταν μη ανιχνεύσιμο και ποτέ μέχρι τότε δεν 
είχε εντοπιστεί δείγμα εκτός ορίων ) το Αρσενικό δεν εντάχθηκε στις παραμέτρους 
συχνής παρακολούθησης. 

 Μέσα στα πλαίσια του πιο πάνω προγράμματος έγιναν δειγματοληψίες στο 
δίκτυο της κοινότητας Μάμμαρι στις οποίες εντοπίστηκε αρσενικό. 

 Συγκεκριμένα με τη λήψη των αποτελεσμάτων από το Γενικό Χημείο του 
Κράτους στις 30.7.2009 κλιμάκιο από Υγειονομικούς Επιθεωρητές επισκέφθηκε τον 
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Πρόεδρο του Κοινοτικού Συμβουλίου Μάμμαρι τον οποίο ενημέρωσε τόσο προφορικά 
όσο και γραπτά για τα αποτελέσματα, κλήθηκε δε όπως άμεσα διακόψει την παροχή 
νερού και ενημερώσει κατάλληλα του καταναλωτές να μη το χρησιμοποιούν για 
πόσιμο πράγμα που έπραξε. 

 Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες ενήργησαν άμεσα χωρίς καμία καθυστέρηση και 
μέσα στα πλαίσια που ορίζει η νομοθεσία. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.133, 
ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 
31 Αυγούστου 2009, και σας ενημερώνω για την πορεία των δέκα θεμάτων που 
τέθηκαν προς το Βουλευτή κύριο Νίκο Τορναρίτη από την ΠΟΕ∆ για συζήτηση. 

1. Ωράριο και υπεύθυνο τμήματος:  Το θέμα θα εξεταστεί από το ΥΠΠ στα 
πλαίσια της αναμόρφωσης των αναλυτικών και ωρολογίων προγραμμάτων. 

2. Χρόνος για συντονιστές Η.Υ:  Το ΥΠΠ αναγνωρίζει την ανάγκη στήριξης των 
σχολικών μονάδων σε θέματα ΤΠΕ μετά τη μαζική εισαγωγή τους στα σχολεία. 
Μέσα σε αυτά τα πλαίσια συμφωνεί με την ανάθεση ρόλου Τοπικού Συμβούλου 
Πληροφορικής, σε δασκάλους με σχετική εκπαίδευση ή/και επιμόρφωση. Με 
βάση τα πιο πάνω και λαμβάνοντας υπόψη τις σημερινές οικονομικές 
δυνατότητες, το ΥΠΠ θα προωθήσει την πιλοτική εφαρμογή του θεσμού από τη 
φετινή σχολική χρονιά 2009-2010, σε αριθμό σχολείων (περίπου 180) σε όλες 
τις επαρχίες με βάση την πιο κάτω φόρμουλα: 

Αριθμός Τμημάτων Περίοδοι 

1-8 1 

9-12 2 

13-15 3 

16 και πάνω 4 

 Η πιλοτική εφαρμογή του θεσμού θα αξιολογηθεί από το Κέντρο Εκπαιδευτικής 
Έρευνας και Αξιολόγησης (ΚΕΕΑ). Επιπλέον, αποφασίστηκε ο διορισμός 
επιτροπής για κατάθεση ολοκληρωμένης πρότασης για τη θεσμοθέτηση και τη 
σταδιακή επέκταση του θεσμού με βάση πάντοτε τα οικονομικά δεδομένα του 
ΥΠΠ. 

3. Ολοήμερο σχολείο: Ο θεσμός βρίσκεται στον τέταρτο χρόνο πιλοτικής 
εφαρμογής του και φέτος θα αποφασιστεί η τελική μορφή λειτουργίας του 
θεσμού ως προς και την πτυχή του. 

4. Μείωση μαθητών και στην Στ' από φέτος: Με την έγκριση των περί 
λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης Κανονισμών του 
2008 [Κ.∆.Π. 225/2008, Καν. 4(4)]. ορίστηκε όπως «ο ανώτατος αριθμός 
παιδιών σε κάθε τμήμα δημοτικού και νηπιαγωγείου καθορίζεται από το 
Υπουργικό Συμβούλιο μετά από εισήγηση του Υπουργού». Το Υπουργικό 
Συμβούλιο, με την απόφαση του με αρ. 65.536 και ημερομηνία 16/05/2007, 
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ενέκρινε τη σταδιακή εφαρμογή της μείωσης του ανώτατου αριθμού των 
μαθητών ανά τμήμα σε 25 σε όλες τις τάξεις του Νηπιαγωγείου. ∆ημοτικού. 
Γυμνασίου και Λυκείου. Στην περίπτωση των μαθητών της Στ' τάξης η μείωση 
σύμφωνα με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου θα είχε ισχύ από τη 
σχολική χρονιά 2010-2011. Το ΥΠΠ διερεύνησε τη δυνατότητα επίσπευσης του 
μέτρου για μείωση του αριθμού των παιδιών της Στ' τάξης στους 25 από τη 
φετινή σχολική χρονιά 2009-2010. Η απάντηση του Υπουργείου Οικονομικών 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα ήταν αρνητική λόγω του ψηλού δημοσιονομικού 
κόστους καθώς και για το λόγο ότι σχετική πρόνοια δεν είχε ληφθεί στον 
Προϋπολογισμό του 2009. 

5. Παιδονομία για Νηπιαγωγούς: Το Υ.Π.Π. είχε απευθυνθεί μετά από αίτημα 
της Π.Ο.Ε.∆. στο Τ.∆.∆.Π. για διευθέτηση του θέματος της παιδονομίας. Το 
αίτημα της Π.Ο.Ε.∆. απορρίφθηκε από το Τ.∆.∆.Π. αφού ξεπερνούσε τον 
εγκεκριμένο προϋπολογισμό της Προδημοτικής. ενώ παράλληλα 
αμφισβητήθηκε η συμπερίληψη του χρόνου της παιδονομίας ως διδακτικού 
χρόνου. 

• Σημειώνεται ότι εάν εγκριθεί η παραχώρηση χρόνου παιδονομίας θα 
χρειαστεί να εργοδοτηθούν περίπου 20 νηπιαγωγοί με συνολικό κόστος 
€683.400 ετησίως. 

• Έχουμε την άποψη ότι η παιδονομία στα δημόσια νηπιαγωγεία είναι ένα 
αναπόσπαστο μέρος του εκπαιδευτικού προγράμματος, αφού μέσα από 
το παιχνίδι προωθείται η κοινωνικοποίηση και η συναισθηματική αγωγή 
των παιδιών. Η ευθύνη της παιδονομίας μοιράζεται μεταξύ της σχολικής 
βοηθού και της νηπιαγωγού ή των νηπιαγωγών. 

• Το πρόβλημα της παιδονομίας παρουσιάζεται σε μονοδιδάσκαλα και 
διδιδάσκαλα νηπιαγωγεία. 

• Επισημαίνεται ότι, παρά το γεγονός ότι το αίτημα είναι δικαιολογημένο, 
ειδικά στις περιπτώσεις των μονοδιδάσκαλων και διδιδάσκαλων 
νηπιαγωγείων, σε περίπτωση ικανοποίησης του αιτήματος της ΠΟΕ∆ 
αναμένεται ότι θα απαιτηθεί η ίδια διευθέτηση και στα δημοτικά, στα 
οποία μάλιστα δεν υπάρχει σχολική βοηθός, οπότε το κόστος θα είναι 
ακόμη μεγαλύτερο. 

6. Ωράριο διακινούμενων εκπαιδευτικών: Το ΥΠΠ. έχει υποβάλει στο Τ.∆.∆.Π. 
το αίτημα της Π.Ο.Ε.∆. για μείωση του διδακτικού χρόνου των εκπαιδευτικών 
που διακινούνται σε περισσότερα από ένα σχολεία εντός της πόλης. Το 
Τ.∆.∆.Π. διαφωνεί με την εισήγηση αυτή. 

7. Εξάσκηση φοιτητών πανεπιστημίων στα σχολεία μας: Η ∆ιεύθυνση 
∆ημοτικής Εκπαίδευσης σε συνεδρίαση που είχε με εκπροσώπους της ΠΟΕ∆ 
και εκπροσώπους του Πανεπιστημίου Κύπρου και των Ιδιωτικών 
Πανεπιστημίων αναφορικά με το συγκεκριμένο θέμα, είχε ξεκαθαρίσει ότι το 
αίτημα αυτό δεν μπορούσε να γίνει αποδεχτό καθότι, το συντονισμό της 
πρακτικής εξάσκησης αναλαμβάνουν τα ίδια τα Πανεπιστήμια. Παράλληλα, οι 
αριθμοί των φοιτητών που πηγαίνουν για πρακτική εξάσκηση σε κάθε σχολείο 
είναι μικροί και οι απαιτήσεις από τους εκπαιδευτικούς είναι τέτοιες, που 
σύμφωνα με το ∆.∆.Ε, δεν τεκμαίρεται η ικανοποίηση του συγκεκριμένου 
αιτήματος που θέτει η Π.Ο.Ε.∆. και η οποία εξακολουθεί να το θέτει ως αίτημα. 
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8. Έγκαιρες  αποφάσεις  για  τις  αποσπάσεις:     Το  Υπουργείο  Παιδείας  και 
Πολιτισμού ακολουθεί πάντοτε διαφανείς και θεσμοθετημένες διαδικασίες στο 
θέμα των αποσπάσεων. Το ΥΠΠ ανακοινώνει με εγκύκλιο του τις θέσεις των 
αποσπάσεων καθώς και τα κριτήρια αξιολόγησης που ζητά για κάθε θέση. Με 
τη λήξη των αιτήσεων συστήνονται επιτροπές αξιολόγησης για κάθε τομέα και 
γίνονται οι εισηγήσεις στην αρμόδια αρχή. Ακολούθως ανακοινώνονται οι 
αποσπάσεις στις μεταθέσεις της ΕΕΥ. 

9. Πληθώρα άλλων προβλημάτων που έχουν σχέση: 

(α) με την Ειδική Εκπαίδευση: Όσον αφορά τα σχέδια υπηρεσίας των 
ειδικών εκπαιδευτικών, σας πληροφορούμε ότι τα προσχέδια των 
σχεδίων υπηρεσίας Βοηθού ∆ιευθυντή και ∆ιευθυντή ειδικής 
εκπαίδευσης, βρίσκονται στο τελικό στάδιο για συζήτηση από την 
Μ.Ε.Π.Ε.Υ.. Το πρόγραμμα επιμόρφωσης βρίσκεται σε εξέλιξη. Η πρώτη 
φάση του προγράμματος ξεκίνησε στις 14 Σεπτεμβρίου 2009 και θα 
ολοκληρωθεί στις 14 ∆εκεμβρίου 2009. Θα επαναληφθεί τον 
Φεβρουάριο 2010 για τους εκπαιδευτικούς που για σοβαρούς λόγους 
υγείας ή άλλους προσωπικούς λόγους δεν μπόρεσαν να 
παρακολουθήσουν την πρώτη φάση του προγράμματος. Η Β' φάση θα 
ολοκληρωθεί στις 30 Μάιο 2010. Οι μονιμοποιήσεις των ειδικών 
εκπαιδευτικών θα αρχίσουν μετά την ολοκλήρωση του προγράμματος 
επιμόρφωσης των ειδικών εκπαιδευτικών τον Ιούνιο του 2010. 

(β) με την Προδημοτική Εκπαίδευση: Το ΥΠΠ επιλαμβάνεται των 
προβλημάτων που αφορούν στην προδημοτική εκπαίδευση στα πλαίσια 
των οικονομικών του δυνατοτήτων. 

(γ) με τους Μουσικούς: Θεωρούμε ότι έχουμε επιλύσει το σοβαρότερο 
πρόβλημα των Μουσικών με τη μισθολογική αναβάθμιση και ένταξη τους 
στην κλίμακα Α8 και είμαστε πρόθυμοι να μπούμε σε διάλογο για άλλα 
πιθανά προβλήματα που εντοπίζει η Π.Ο.Ε.∆.. 

10. ∆ιάλογος για την Εκπαιδευτική Μεταρρύθμιση: Αναφορικά με το 
συγκεκριμένο θέμα επισημαίνω τα εξής. Από την ημέρα που ανέλαβε η 
παρούσα κυβέρνηση, για πρώτη φορά όλες οι εκπαιδευτικές οργανώσεις 
συμμετέχουν τόσο ενεργά στη διαμόρφωση της εκπαιδευτικής πολιτικής. 
Χαρακτηριστικό είναι το γεγονός ότι όλες οι εκπαιδευτικές οργανώσεις 
συμμετέχουν σε όλες τις επιτροπές διαμόρφωσης των νέων αναλυτικών 
προγραμμάτων, καθώς επίσης και στο επιστημονικό συμβούλιο και στο 
διάλογο για το νέο σύστημα αξιολόγησης. Επιπλέον οι εκπαιδευτικές 
οργανώσεις συμμετέχουν και στο Συμβούλιο ∆ημοτικής και Μέσης 
Εκπαίδευσης όταν αυτά συγκαλούνται. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2009 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.146, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ομάδα των μονογονεϊκών οικογενειών περιλαμβάνεται στην ομάδα των 
ευπαθών ομάδων πληθυσμού που είναι ιδιαίτερα ευάλωτες σε θέματα κοινωνικού 
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αποκλεισμού.  Στην προσπάθεια για στήριξη των οικογενειών αυτών, στον περί 
∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμο 95(I)2006, ο όρος μόνος γονέας για 
σκοπούς δημόσιου βοηθήματος διευρύνθηκε και έχουν περιληφθεί ειδικές πρόνοιες 
που αφορούν την ομάδα αυτή. 

 Συγκεκριμένα, μετά την τροποποίηση, ο όρος «μόνος γονέας» 
συμπεριλαμβάνει πρόσωπο που έχει εξαρτώμενο τέκνο και είναι άγαμος/η, χήρος/α, 
διαζευγμένος/η, σε διάσταση από τον/την σύζυγο του, πρόσωπο του οποίου ο/η 
σύζυγος εκτίει ποινή φυλάκισης διάρκειας τουλάχιστον ενός έτους ή έχει εξαφανιστεί 
χωρίς να υπάρχουν οποιεσδήποτε πληροφορίες ότι βρίσκεται στη ζωή κατά τους 
τελευταίους δώδεκα μήνες ή έχει απελαθεί από τη ∆ημοκρατία. 

 Στα πλαίσια της υπό αναφορά νομοθεσίας οι μονογονεϊκές οικογένειες με 
εξαρτώμενα παιδιά, ανεξαρτήτως αριθμού, έχουν το δικαίωμα να αποταθούν με αίτηση 
τους για παροχή δημόσιου βοηθήματος η οποία εξετάζεται σύμφωνα με τις πρόνοιες 
του εν λόγω Νόμου. 

 Σύμφωνα με το άρθρο 3(10)(α)(ii) του πιο πάνω Νόμου, είναι δυνατή η παροχή 
δημόσιου βοηθήματος σε μονογονιούς έστω και αν αυτοί απασχολούνται πλήρως σε 
προσοδοφόρα εργασία, ενώ με το άρθρο 9(1)(ζ) του ιδίου Νόμου, στους μόνους 
γονείς που εργάζονται, αγνοείται το 50% του καθαρού εισοδήματος από εργασία ή το 
ποσό των €256.29, οποιοδήποτε από τα δύο είναι το μεγαλύτερο. 

 Με βάση τον περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμο 95(I)2006, 
κάθε άτομο που διαμένει νόμιμα στη ∆ημοκρατία και δεν έχει τους αναγκαίους πόρους 
για κάλυψη των βασικών και ειδικών του αναγκών, όπως αυτές καθορίζονται στο 
Νόμο, δικαιούται δημόσιο βοήθημα. Το ποσό του δημόσιου βοηθήματος, το οποίο 
παρέχεται σε κάποιο άτομο για ικανοποίηση των βασικών ή ειδικών αναγκών του, είναι 
το ποσό κατά το οποίο το εισόδημα και οι οικονομικοί του πόροι υπολείπονται του 
ποσού που είναι αναγκαίο για ικανοποίηση των εν λόγω αναγκών του, όπως τούτο 
καθορίζεται δυνάμει του άρθρου 11 του Νόμου. Στους μόνους γονείς που πληρούν τα 
κριτήρια για δημόσιο βοήθημα, παραχωρούνται εκτός του ποσού για κάλυψη βασικών 
αναγκών και επιπρόσθετα ωφελήματα όπως: 

- Επίδομα Ενοικίου (ίσο με το 50% του ποσού που έχει ορισθεί για τις βασικές 
ανάγκες). 

- Κάλυψη δόσεων δανείου για ιδιοκατοίκηση (ίσο με το 50% του ποσού που έχει 
ορισθεί για τις βασικές ανάγκες). 

- Κάλυψη των δημοτικών ή άλλων παρόμοιων φόρων. 

- Μεταφορικά, δίδακτρα και τροφεία για φοίτηση σε Κέντρο Ημερήσιας Φροντίδας 
και Παιδοκομικούς Σταθμούς. 

- Επίδομα μέχρι €170.86 το χρόνο για την κάλυψη δαπανών για θέρμανση. 

- Επίδομα για πάνες μιας χρήσης. 

- Πασχαλινό και Χριστουγεννιάτικο δώρο, όπως αυτό καθορίζεται κάθε χρόνο με 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

- ∆υνατότητα μετά από προσκόμιση σχετικής βεβαίωσης να αποταθούν στο 
Υπουργείο Υγείας για έκδοση κάρτας νοσηλείας για δωρεάν ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη για τους ίδιους και τους εξαρτώμενους τους. 
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 Επιπρόσθετα,  στο πλαίσιο  των  Μέτρων  Κοινωνικής  Συνοχής,  
παραχωρούνται  σε όλους τους μονογονιούς λήπτες δημόσιου βοηθήματος, τα 
ακόλουθα: 

- Πρόσθετο μηνιαίο επίδομα €85.43. 

- Πρόσθετο μηνιαίο επίδομα ύψους €51.26 για κάθε εξαρτώμενο τέκνο. 

 Επίσης, θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 
προχωρούν στη μελέτη της αναθεώρησης της Νομοθεσίας των ∆ημόσιων 
Βοηθημάτων και στον εκσυγχρονισμό των υπηρεσιών και των νομοθεσιών τους στο 
πλαίσιο των κατευθυντήριων γραμμών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωμένων 
Εθνών για τις δημογραφικές αλλαγές αλλά και με στόχο τον εξορθολογισμό της 
επιδοματικής πολιτικής στις διάφορες ευπαθείς ομάδες, όπως είναι και οι 
μονογονεϊκές οικογένειες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.158, ημερομηνίας 31ης 
Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.158, η οποία διαβιβάσθηκε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών με την ταυτάριθμη επιστολή σας ημερομηνίας 31/08/09 και σας 
ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α)  Στην κοινότητα Λέμπας διαχωρίσθηκαν σε γη Τ/Κ ιδιοκτησίας τέσσερις φάσεις 
(Α-∆) με 80 συνολικά οικόπεδα. Μόνο η γη στην οποία διαχωρίσθηκε η Φάση ∆ 
(22 οικόπεδα) έχει απαλλοτριωθεί από τη ∆ημοκρατία. 

(β)  Για τα 58 οικόπεδα των φάσεων Α-Γ, τα οποία βρίσκονται σε μη 
απαλλοτριωθείσες Τ/Κ ιδιοκτησίες, θα παραχωρηθούν από τη ∆ημοκρατία 
στους δικαιούχους εκτοπισθέντες Πιστοποιητικά Εγγραφής Μίσθωσης. Η 
παραχώρηση εκτιμάται ότι θα καταστεί δυνατή μέχρι τις αρχές 2010, νοουμένου 
ότι εγκριθούν οι σχετικοί Κανονισμοί. 

(γ)  Για τα οικόπεδα της Φάσης ∆ προωθούνται από τις αρμόδιες Υπηρεσίες όλες 
οι αναγκαίες ενέργειες, ώστε να καταστεί δυνατή η έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας 
στους δικαιούχους των οικοπέδων μέχρι το τέλος 2009. 

(δ)  Πρόθεση του Υπουργείου Εσωτερικών είναι να προχωρήσει με το διαχωρισμό 
επιπρόσθετων οικοπέδων για σκοπούς αυτοστέγασης εκτοπισθέντων στην 
Επαρχία Πάφου. Σημειώνεται, ωστόσο, ότι για διάφορους λόγους που έχουν 
εξηγηθεί και σε συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, ο εντοπισμός κατάλληλης για το 
σκοπό αυτό γης είναι δύσκολος και χρονοβόρος. Μόλις υπάρξουν 
ανακοινώσιμες εξελίξεις σε σχέση με το συγκεκριμένο θέμα, το Υπουργείο 
Εσωτερικών θα ενημερώσει την αναφερόμενη Κοινοβουλευτική Επιτροπή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.188, 
ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα, σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. φακ. 
23.06.009.04.188 ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2009 και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 
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2. Από Ιταλικής πλευράς είχε εκφραστεί παλαιότερα η πρόθεση να 
παραχωρηθούν στην Κυπριακή ∆ημοκρατία δύο αεροσκάφη για σκοπούς έρευνας, 
διάσωσης και αντιμετώπισης της λαθρομετανάστευσης. Ως εκ τούτου, 
πραγματοποιήθηκε σύσκεψη στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως στις 
5.6.2008, υπό την προεδρία μου, με εκπροσώπους της Ιταλικής Κυβέρνησης και της 
κατασκευάστριας εταιρείας και του τότε Υπαρχηγού Αστυνομίας για εκτενέστερη 
συζήτηση του θέματος αυτού. 

3. Έκτοτε αναμένεται να υποβληθεί η επίσημη γραπτή πρόταση εκ μέρους της 
Ιταλικής Κυβέρνησης προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία, στην οποία να 
περιλαμβάνονται όλα τα θέματα που αφορούν την τεχνική υποστήριξη, εκπαιδεύσεις, 
κοινές δραστηριότητες, κόστος κλπ, καθώς και οι νομικές πτυχές του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.218, 
ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα, σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. φακ. 
23.06.009.04.218 ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2009 και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Εντός του 2007 έχουν ανακαινισθεί 106 κελιά χωρητικότητας 144 ατόμων σε 24 
Αστυνομικούς Σταθμούς, όπως φαίνεται στον συνημμένο Πίνακα 1. Επιπρόσθετα, 
περί το τέλος του 2007 ολοκληρώθηκε η προσθήκη 12 κρατητηρίων σε 5 
υφιστάμενους Αστυνομικούς Σταθμούς, όπως φαίνεται στον συνημμένο Πίνακα 2. 

3. Περαιτέρω αναφέρεται ότι ο Κεντρικός Αστυνομικός Σταθμός και τα 
Περιφερειακά Αστυνομικά Κρατητήρια Πάφου θα ανεγερθούν στα πλαίσια της πρώτης 
φάσης της Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης Πάφου. Το έργο θα περιλαμβάνει 42 κρατητήρια. 
Η εκτέλεση των οικοδομικών εργασιών έχει αρχίσει τον Μάιο του 2008 και το έργο 
αναμένεται να ολοκληρωθεί εντός Νοεμβρίου 2009, έναντι εκτίμησης συνολικής 
δαπάνης €7.000.000 (συμπ. Φ.Π.Α.). 

4. Τα Περιφερειακά Αστυνομικά Κρατητήρια Λευκωσίας θα ανεγερθούν στο χώρο 
του Αστυνομικού Σταθμού Λακατάμειας-Ορεινής και θα περιλαμβάνουν 38 
κρατητήρια. Οι οικοδομικές εργασίες έχουν αρχίσει τον Νοέμβριο του 2008 και 
αναμένεται να ολοκληρωθούν τον Μάρτιο του 2010, έναντι εκτίμησης συνολικής 
δαπάνης €5.037.000 (συμπ. Φ.Π.Α.). 

5. Επίσης, έχουν ανεγερθεί 9 κρατητήρια στον Αστυνομικό Σταθμό Πέρα Χωρίου-
Νήσου, ο οποίος ολοκληρώθηκε το 2008 έναντι συνολικής δαπάνης €1.590.000 
(συμπ. Φ.Π.Α.). Επιπρόσθετα, με την ανέγερση νέου ορόφου στον Αστυνομικό 
Σταθμό Αγίας Νάπας θα γίνει προσθήκη 9 κρατητηρίων. Το έργο αναμένεται να 
ολοκληρωθεί στα μέσα του 2010, έναντι συνολικής δαπάνης €1.200.000 (συμπ. 
Φ.Π.Α.). Έχει αρχίσει η ανέγερση του Αστυνομικού Σταθμού Πόλης Χρυσοχούς στον 
οποίο θα ανεγερθούν 16 κρατητήρια. Το έργο αναμένεται να ολοκληρωθεί το 
Φεβρουάριο του 2010, έναντι εκτίμησης συνολικής δαπάνης €8.000.000 (συμπ. 
Φ.Π.Α.). 

6. Τέλος, αναφέρεται ότι τα Περιφερειακά Αστυνομικά Κρατητήρια Λάρνακας και 
Λεμεσού προγραμματίζονται   να   ανεγερθούν   στις   νέες   Αστυνομικές   
∆ιευθύνσεις Λάρνακας και Λεμεσού. 

7. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε άλλες περαιτέρω πληροφορίες 
επιθυμείτε.» 
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Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
                    Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.244, ημερομηνίας 

18 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.244 και ημερομηνία 
28 Σεπτεμβρίου 2009, σε σχέση με την ερώτηση του Βουλευτή κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη, για τον Αρχαιολογικό χώρο «Νησσιά» και τη δημιουργία Επαρχιακού 
Μουσείου στο ∆ήμο Παραλιμνίου και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα πιο κάτω: 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων προωθεί την ανάδειξη του Νεολιθικού οικισμού 
«Νησσιά» στον Πρωτάρα και για το σκοπό αυτό έχει ήδη τροχιοδρομήσει τις 
διαδικασίες για κατασκευή στεγάστρου για την προστασία των αρχαιοτήτων και τη 
διαμόρφωσή του ως επισκέψιμου χώρου. Έχει ετοιμασθεί προκαταρκτική εκτίμηση 
δαπάνης για την κατασκευή του στεγάστρου και αναμένεται η έγκριση του Υπουργείου 
Οικονομικών, ώστε να προωθηθεί η προκήρυξη προσφορών για την υλοποίηση του 
έργου. 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων ευνοεί ενδεχόμενη προσπάθεια του ∆ήμου 
Παραλιμνίου να ιδρύσει ∆ημοτικό Μουσείο στο οποίο να εκτεθούν ευρήματα από την 
ευρύτερη ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου, αφού τα ευρήματα από το ∆ήμο 
Παραλιμνίου και μόνο δεν αποτελούν υλικό για τη δημιουργία ενός Μουσείου, λόγω 
του μικρού αριθμού τους. Σε ένα τέτοιο εγχείρημα, το Τμήμα Αρχαιοτήτων θα σταθεί 
αρωγός, παραχωρώντας προς έκθεση αριθμό αρχαιοτήτων που βρέθηκαν στην 
περιοχή, όπως έχει κάνει σε ανάλογες περιπτώσεις με το Μουσείο «Θάλασσα» στην 
Αγία Νάπα και με το ∆ημοτικό Μουσείο Αθηαίνου. Επίσης, το Τμήμα Αρχαιοτήτων 
είναι πρόθυμο να στηρίξει μια τέτοια προσπάθεια δίνοντας τεχνικές συμβουλές 
εφόσον του ζητηθεί.»  

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.262, 
ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.262 ημερ. 
29.9.09 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι καθ’ ύλην αρμόδιο 
Υπουργείο να χειριστεί το θέμα είναι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος. 

2. Αντιλαμβάνομαι ότι το θέμα τυγχάνει χειρισμού από το Γραφείο του Γενικού 
Εισαγγελέα αναφορικά με την ετοιμασία των αναγκαίων νομοθεσιών. Παρακαλώ 
σημειώστε ότι σύμφωνα με την Οδηγία 2008/99/ΕΚ της 19.11.2008 τα κράτη μέλη 
είναι υποχρεωμένα να θέσουν σε ισχύ τις αναγκαίες νομοθετικές, κανονιστικές και 
διοικητικές διατάξεις για να συμμορφωθούν με την Οδηγία πριν τις 26 ∆εκεμβρίου 
2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.329, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1.  Οι «περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων Νόμοι του 2006 και 
2009», 142(I) του 2006 και 30(I) του 2009, εναρμονίζουν το εθνικό μας δίκαιο 
με την Ευρωπαϊκή Οδηγία 2002/91/ΕΚ για την Ενεργειακή Απόδοση των 
Κτιρίων και προβλέπουν τη λήψη συγκεκριμένων μέτρων για βελτίωση της 
ενεργειακής απόδοσης των κτιρίων, λαμβάνοντας υπόψη τις εξωτερικές 
κλιματολογικές και τις τοπικές συνθήκες, καθώς και τις κλιματικές απαιτήσεις 
των εσωτερικών χώρων και τη σχέση κόστους / οφέλους. Τα μέτρα αυτά 
περιλαμβάνουν: 

(α) Τον καθορισμό ελάχιστων απαιτήσεων ενεργειακής απόδοσης για τις 
διάφορες κατηγορίες νέων κτιρίων.  

(β) Την εφαρμογή ελάχιστων απαιτήσεων για την ενεργειακή απόδοση 
μεγάλων υφισταμένων κτιρίων στα οποία γίνεται μεγάλης κλίμακας 
ανακαίνιση.  

(γ) Την ενεργειακή πιστοποίηση των κτιρίων κατά την κατασκευή, την 
πώληση και την ενοικίαση.  

(δ) Την καθιέρωση τακτικών επιθεωρήσεων των συστημάτων θέρμανσης 
και κλιματισμού με σκοπό την εξοικονόμηση ενέργειας και τη μείωση 
τωνεκπομπών διοξειδίου του άνθρακα προς το περιβάλλον. 

2.  Μέσα στα πλαίσια εφαρμογής της πιο πάνω νομοθεσίας και ως πρώτο βήμα, 
κατέστη υποχρεωτική από την 21η ∆εκεμβρίου 2007 η θερμομόνωση του 
κελύφους όλων των νέων κτιρίων καθώς και αυτών με συνολική ωφέλιμη 
επιφάνεια άνω των χιλίων τετραγωνικών μέτρων που υφίστανται ριζική 
ανακαίνιση, στη βάση ελάχιστων απαιτήσεων που καθορίζονται σε σχετικό 
∆ιάταγμα του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

3.  Προς το παρόν οι ελάχιστες απαιτήσεις αφορούν τους μέγιστους συντελεστές 
θερμοπερατότητας για συγκεκριμένα μέρη του κελύφους του κτιρίου ενώ, όπως 
ήδη ανακοινώθηκε, από 1/1/2010 οι απαιτήσεις αυτές θα διευρυνθούν ώστε, 
μεταξύ άλλων, να καθιστούν υποχρεωτική την εγκατάσταση ηλιακού 
συστήματος για ικανοποίηση των αναγκών σε ζεστό νερό χρήσης σε όλες τις 
νέες κατοικίες και την τοποθέτηση πρόνοιας για χρήση συστημάτων 
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές (π.χ. Φωτοβολταϊκά) 
σε όλα τα νέα κτίρια. Επίσης, οι νέες ελάχιστες απαιτήσεις, δεν θα επιτρέπουν 
την παραχώρηση άδειας οικοδομής σε κτίρια των οποίων η κατηγορία 
ενεργειακής απόδοσης είναι χαμηλότερη από Β, εξασφαλίζοντας με τον τρόπο 
αυτό την ενεργειακή αναβάθμιση όλων των νέων κτιρίων, 
συμπεριλαμβανομένων και των νέων κατοικιών. 

4.  Για την παραπέρα εφαρμογή του Νόμου και ως δεύτερο βήμα τέθηκαν, από 
1/10/2009 σε ισχύ οι πρόνοιες που αφορούν την έκδοση Πιστοποιητικού 
Ενεργειακής Απόδοσης (ΠΕΑ) κατά την κατασκευή των κτιρίων που 
χρησιμοποιούνται ως κατοικίες. Προς το σκοπό αυτό η Υπηρεσία Ενέργειας 
προέβη και προβαίνει σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες όπως είναι η ετοιμασία 
και η δωρεάν διάθεση σχετικού λογισμικού προγράμματος που θα 
χρησιμοποιείται για την έκδοση του ΠΕΑ, την δωρεάν εκπαίδευση των 
μηχανικών στη χρήση του λογισμικού, τη διοργάνωση εξετάσεων για τους 
υποψήφιους Ειδικευμένους Εμπειρογνώμονες που θα εκδίδουν τα ΠΕΑ, την 
ετοιμασία ενημερωτικού υλικού για το κοινό (εσωκλείεται σχετικό έντυπο) και τη 
διοργάνωση ενημερωτικών σεμιναρίων για τις αρμόδιες οικοδομικές αρχές. Με 
σκοπό την ομαλή εφαρμογή της νομοθεσίας και για την επίλυση τυχόν 
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προβλημάτων στην έκδοση των ΠΕΑ, δόθηκε τρίμηνη περίοδος προσαρμογής 
η οποία λήγει στις 31/12/2009. 

5.   Παράλληλα προωθούνται όλες οι απαραίτητες ενέργειες για την έκδοση ΠΕΑ 
κατά την κατασκευή των κτιρίων που δεν χρησιμοποιούνται ως κατοικίες καθώς 
και για τα υφιστάμενα κτίρια που θα πωλούνται ή θα ενοικιάζονται. 

6.  Εκτός από την ενεργειακή πιστοποίηση, ένα άλλο μέτρο που θα βοηθήσει στην 
ενεργειακή αναβάθμιση των κτιρίων είναι η τακτική συντήρηση και επιθεώρηση 
των συστημάτων θέρμανσης και κλιματισμού, με σκοπό την εξοικονόμηση 
ενέργειας και τη μείωση των εκπομπών διοξειδίου του άνθρακα προς το 
περιβάλλον. Για την εφαρμογή των προνοιών της νομοθεσίας για την 
επιθεώρηση των συστημάτων κλιματισμού, ετοιμάστηκε σχετικός Οδηγός 
(εσωκλείεται) και στις 11/11/2009 θα πραγματοποιηθεί δεύτερη ημερίδα για 
ενημέρωση και εκπαίδευση των υποψήφιων Επιθεωρητών. Όσον αφορά τα 
συστήματα κεντρικής θέρμανσης, ετοιμάστηκε έντυπο με απλές συμβουλές 
προς το κοινό για εξοικονόμηση ενέργειας (εσωκλείεται), ενώ παράλληλα 
ετοιμάστηκαν σχετικοί κανονισμοί οι οποίοι έτυχαν νομοτεχνικού ελέγχου και 
σύντομα θα κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση. 

7. Από τις πρόνοιες της νομοθεσίας δεν εξαιρούνται τα κτίρια του ∆ημόσιου και 
Ευρύτερου ∆ημόσιου τομέα και η Υπηρεσία Ενέργειας οργανώνει πάνω σε 
τακτική βάση ενημερωτικά σεμινάρια και συναντήσεις με όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς για τη λήψη ευθύς εξαρχής μέτρων ώστε τα νέα 
σχεδιαζόμενα δημόσια κτίρια να έχουν ψηλή ενεργειακή απόδοση. Όσον αφορά 
τα υφιστάμενα δημόσια κτίρια, η Υπηρεσία Ενέργειας εφαρμόζει συντονισμένο 
πρόγραμμα με σκοπό την καλλιέργεια ενεργειακής συνείδησης μεταξύ του 
προσωπικού και τη μείωση της κατανάλωσης ενέργειας. Για το σκοπό αυτό 
έχουν μέχρι σήμερα οριστεί 235 υπεύθυνοι λειτουργοί εξοικονόμησης ενέργειας 
στα διάφορα κυβερνητικά κτίρια, οι οποίοι έχουν τύχει ειδικής εκπαίδευσης για 
τον εντοπισμό και την προώθηση μέτρων για μείωση της κατανάλωσης 
ενέργειας. Οι δράσεις εξοικονόμησης ενέργειας που εφαρμόζονται και οι  
ενεργειακές  καταναλώσεις  των  κτιρίων  αυτών παρακολουθούνται   μέσω  της 
«ετήσιας έκθεσης ενεργειακών καταναλώσεων και δράσεων» που υποβάλλεται 
κάθε τέλος του χρόνου στην Υπηρεσία Ενέργειας. 

8.  Πέραν των πιο πάνω, σημειώνεται ότι κάτω από την γενική εποπτεία του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού έχουν τεθεί σε ισχύ και 
εφαρμόζονται, από το 2004, Σχέδια Χορηγιών για την ενθάρρυνση και 
προώθηση της χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας, μέσω του Ειδικού Ταμείου. Στον τομέα των 
κατοικιών το Σχέδιο Χορηγιών περιλαμβάνει τα ακόλουθα: 

(α)  Θερμομονώσεις κατοικιών σε ορεινές και μη ορεινές περιοχές. 

(β)   Εγκατάσταση αιολικών συστημάτων δυναμικότητας μέχρι 30kW. 

(γ)   Θέρμανση και ψύξη χώρων με ηλιακά συστήματα. 

(δ)   Παραγωγή ζεστού νερού χρήσης από κεντρικά ηλιακά συστήματα. 

(ε) Αξιοποίηση βιομάζας για παραγωγή θερμότητας/Ψύξης. 

(στ)  Εγκατάσταση   φωτοβολταϊκών   συστημάτων   δυναμικότητας   μέχρι   
20kW, αυτόνομα ή ενωμένα με το δίκτυο.  
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(ζ)   Εγκατάσταση   αντλίας   θερμότητας   με   γεωεναλλάκτη   για 
θέρμανση/ψύξη χώρου. 

9.  Παράλληλα το Υπουργείο διερευνά τη δυνατότητα αξιοποίησης Κοινοτικών 
πόρων μέσω του Ευρωπαϊκού Περιφερειακού Ταμείου Ανάπτυξης (ERDF) για 
την παραχώρηση οικονομικών κινήτρων για τη λήψη μέτρων αποδοτικής 
χρήσης της ενέργειας στα κτίρια. 

10.  Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη 
διάθεσή σας για να σας παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινήσεις σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
                    Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.337, ημερομηνίας 7 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με στοιχεία 
αναφοράς Ερ. 23.06.009.04.337 και ημερ. 14.10.2009, με την οποία διαβιβάζετε 
Ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Γεώργιος Περδίκης, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα προς απάντηση αυτής: 

Α.  Άδεια απουσίας χωρίς απολαβές 

1.  Το θέμα παραχώρησης σε δημοσίους υπαλλήλους άδειας απουσίας χωρίς 
απολαβές, για υπηρεσία σε Όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης/∆ιεθνείς Οργανισμούς, 
ενεγράφη αυτεπάγγελτα και συζητήθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών της 
Βουλής των Αντιπροσώπων. Για πληρέστερη ενημέρωσή σας, επισυνάπτεται 
αντίγραφο Ενημερωτικού Σημειώματος (Παράρτημα Ι), το οποίο κατατέθηκε στη 
Συνεδρία της εν λόγω Επιτροπής, στις 30.04.09, όπου γίνεται ειδική αναφορά στο 
σχετικό   νομοθεσμικό   πλαίσιο,    με   έμφαση   στις   περιπτώσεις   υπαλλήλων   
που εξασφαλίζουν μόνιμο διορισμό επί δοκιμασία σε θεσμικά Όργανα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Β. Συντάξεις 

2. Η αφυπηρέτηση και τα ωφελήματα αφυπηρέτησης των δημοσίων υπαλλήλων 
διέπονται από τις διατάξεις των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων του 1990 έως 2008 
και των περί Συντάξεων Νόμων. Οι εν λόγω νομοθεσίες δεν περιέχουν οποιεσδήποτε 
διατάξεις που να αφορούν την αφυπηρέτηση υπαλλήλου για ανάληψη καθηκόντων 
στα θεσμικά όργανα της Ε.Ε. Στις περιπτώσεις αυτές, όταν η αφυπηρέτηση λαμβάνει 
χώρα πριν τη συμπλήρωση της ηλικίας των 55/58 χρόνων ή πριν την ηλικία 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης τυγχάνουν εφαρμογής οι διατάξεις του άρθρου 53(1)(γ) 
των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων και οι διατάξεις του άρθρου 27 (οικειοθελής 
πρόωρη αφυπηρέτηση) της περί Συντάξεων Νομοθεσίας. 

3. Το άρθρο 11 του Κεφαλαίου 2, του Παραρτήματος VIII, των Κανονισμών 
Υπηρεσιακής Κατάστασης Υπαλλήλων των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων διαλαμβάνει, 
μεταξύ άλλων, ότι υπάλληλος που εισέρχεται στην υπηρεσία των Κοινοτήτων μετά τη 
λήξη των καθηκόντων του σε διοίκηση ή διεθνή οργανισμό ή μετά την άσκηση 
μισθωτής ή μη μισθωτής δραστηριότητας, «δικαιούται από της μονιμοποίησής του και 
μέχρι τη στιγμή που θεμελιώνει δικαίωμα συντάξεως αρχαιότητας, κατά την έννοια του 
άρθρου 77, δηλ. με τη συμπλήρωση 10 χρόνων υπηρεσίας, να ενεργήσει ώστε να 
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καταβληθεί στις κοινότητες το κεφάλαιο με αναγωγή του σχετικού ποσού στο χρόνο 
πραγματικής μεταφοράς του, που αντιπροσωπεύει τα δικαιώματα σύνταξης τα οποία 
έχει αποκτήσει βάσει των προαναφερόμενων υπηρεσιών ή δραστηριοτήτων...». 

4. Σ' ό,τι αφορά την υποχρέωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όπως αυτή πηγάζει 
από τους πιο πάνω Κανονισμούς, το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού θα 
προβεί σε τροποποίηση των περί Συντάξεων Νόμων έτσι ώστε να διαλαμβάνει, 
μεταξύ άλλων, και τη δυνατότητα μεταφοράς των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων των 
δημοσίων υπαλλήλων που εισέρχονται στις υπηρεσίες των Κοινοτήτων, στο Σχέδιο 
Συντάξεων των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων. 

5. Επισημαίνεται ότι το Σχέδιο Συντάξεων των κρατικών υπαλλήλων είναι ένα 
επαγγελματικό σχέδιο συνταξιοδότησης (και όχι Σχέδιο Κοινωνικής Ασφάλισης όπου 
οι ασφαλισμένοι πιστώνονται με μονάδες ανάλογες των χρόνων που έχουν εργαστεί), 
στο οποίο ο υπάλληλος δεν καταβάλλει οποιεσδήποτε εισφορές παρά μόνο ένα πολύ 
μικρό ποσοστό (0.75% -1.75%) για τη μεταφορά της σύνταξης στην οικογένεια σε 
περίπτωση θανάτου του. Εναπόκειται, δε, στον εργοδότη η συμπερίληψη σ' αυτό 
οποιωνδήποτε όρων που να ευνοούν την παραμονή του υπαλλήλου στην 
απασχόληση, πόσον μάλλον στη συγκεκριμένη περίπτωση, όπου οι ρυθμίσεις για την 
οικειοθελή πρόωρη αφυπηρέτηση εισήχθησαν με τη σύμφωνη γνώμη της 
συνδικαλιστικής πλευράς. 

6. Είμαστε στη διάθεσή σας για ό,τι άλλο χρειαστείτε.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
                    Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2009 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.354, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι: 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, έχοντας στο επίκεντρο 
των επιδιώξεών του τη δημογραφική ανάπτυξη και την αντιμετώπιση των 
δημογραφικών προκλήσεων έχει προωθήσει στο Υπουργικό Συμβούλιο πρόταση για 
τη σύσταση Εθνικού Φορέα ∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής, η οποία 
εγκρίθηκε στις 28 Απριλίου 2009. 

 Κύριος σκοπός του Εθνικού Φορέα ∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής 
είναι αρχικά η καταγραφή της σημερινής κατάστασης στην Κύπρο στους τομείς του 
ενδιαφέροντός του και ακολούθως ο καθορισμός μιας συνεκτικής και ολοκληρωμένης 
στρατηγικής για τη ∆ημογραφική Ανάπτυξη και τις Πολιτικές για την Οικογένεια, η 
οποία θα αναπροσαρμόζεται με βάση τα ευρήματα των εκάστοτε διεξαγόμενων 
ερευνών και διαγνωσμένων αναγκών. Ιδιαίτερη έμφαση θα δοθεί στην ανάπτυξη 
μηχανισμού παρακολούθησης της υλοποίησης των στόχων και πολιτικών που θα 
περιλαμβάνονται στην Εθνική Στρατηγική που θα ετοιμαστεί και στη συνεχή 
παρακολούθηση των δημογραφικών τάσεων. 

 Στις 21/7/2009 πραγματοποιήθηκε η πρώτη συνεδρία του Εθνικού Φορέα 
∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής και περί τα τέλη του 2009 θα οριστεί η 
επόμενη συνεδρία. Έχει ζητηθεί από τα μέλη του Εθνικού Φορέα όπως υποβάλουν τις 
απόψεις τους για την ανάπτυξη δημογραφικής πολιτικής και πολιτικής για την 
οικογένεια. Η πλειοψηφία των μελών έχουν υποβάλει απόψεις και αναμένεται η 
υποβολή των υπόλοιπων. 
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 Επιπρόσθετα,    σημειώνεται    ότι:    (α)    στο    Νομοσχέδιο    του    περί 
Προϋπολογισμού  Νόμου για το 2010  κάτω από τις Υπηρεσίες  Κοινωνικής 
Ευημερίας περιλήφθηκε σχετικό άρθρο για τον Εθνικό Φορέα ∆ημογραφικής και 
Οικογενειακής Πολιτικής με πρόνοια ύψους € 34,450 για δράσεις 
ενημέρωσης/ευαισθητοποίησης και κατάρτισης και (β) οι Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας βρίσκονται στο τελικό στάδιο εκπόνησης μελέτης για την «Καθιέρωση 
∆ημογραφικής Πολιτικής με έμφαση στις πολιτικές για την οικογένεια», τα πορίσματα 
της οποίας θα τεθούν υπόψη των μελών του Φορέα και θα αξιολογηθούν για το 
σχεδιασμό μιας συνεκτικής δημογραφικής πολιτικής και πολιτικής για την οικογένεια». 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.367, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σχετικά με το πιο πάνω θέμα σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Η αύξηση των χορηγημάτων των εθνοφρουρών δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες 
του Υπουργείου Άμυνας αλλά είναι θέμα γενικότερης πολιτικής του κράτους σ’ ότι 
αφορά τους πολύτεκνους, όπως και τα άλλα μέτρα της Κοινωνικής Συνοχής. 

 Το Υπουργείο Άμυνας είναι πολύ ευαίσθητο στα θέματα των πολυτέκνων και 
ως εκ τούτου, όταν τεθεί και το συγκεκριμένο θέμα προς συζήτηση θα δώσει τις 
απόψεις του με θετικό πνεύμα, μέσα στα πλαίσια της γενικότερης κυβερνητικής 
πολιτικής και των οικονομικών δυνατοτήτων του Κράτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.416, ημερομηνίας 29 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα 

Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω ότι το έγγραφο που 
αναφέρεται στην ερώτηση του πιο πάνω βουλευτή έτυχε επεξεργασίας και μελέτης 
από τα αρμόδια Υπουργεία και Υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας. 

 Σε συνάντηση κυπριακής και βρετανικής αντιπροσωπίας που 
πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο Εξωτερικών τον περασμένο Φεβρουάριο 
παρουσιάστηκαν οι καταρχήν θέσεις μας. Η βρετανική αντιπροσωπία ζήτησε από το 
Υπουργείο Εσωτερικών την ετοιμασία ενός εγγράφου όσον αφορά τη διαδικασία που 
ακολουθείται στη ∆ημοκρατία για τον καθορισμό πολεοδομικών ζωνών. Το υπό 
αναφορά κείμενο στάλθηκε στη Βρετανική Ύπατη Αρμοστία τον περασμένο Απρίλιο. 

 Σε συνάντηση των δύο πλευρών που πραγματοποιήθηκε τον περασμένο 
Οκτώβριο στο Υπουργείο Εξωτερικών, συμφωνήθηκε όπως ξεκινήσουν άμεσα 
συναντήσεις μεταξύ των αρχών των βάσεων και του Υπουργείου Εσωτερικών για 
συζήτηση του θέματος.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολούθησης Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα “Ετήσια Έκθεση Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας 
για το Έτος 2007”.  Είναι αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Κοινοβουλευτικής 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών.   

 Συνεχίζουμε τη συζήτηση και καλώ τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου, εκ μέρους του 
ΑΚΕΛ, για τη δική του αναφορά. 
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Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα έλεγα ότι το σώμα σήμερα ασκεί στην κυριολεξία ένα από τα δύο κομμάτια 
της δικής του αρμοδιότητας, αυτό του κοινοβουλευτικού ελέγχου.  Εξετάζουμε την 
έκθεση του 2007 της Γενικού Ελεγκτού για τα πεπραγμένα της δημόσιας διοίκησης και 
του κράτους.  Ο έλεγχος για μας είναι ένας από τους κύριους μοχλούς, για να υπάρχει 
η ευνομία, η ευταξία, αλλά και η ορθή χρήση του δημόσιου χρήματος.  Και όταν λέμε 
“ορθή χρήση του δημόσιου χρήματος”, εννοούμε ότι θα πρέπει να τηρείται ο εκάστοτε 
ετήσιος προϋπολογισμός και θα πρέπει τα έργα τα οποία εγκρίνονται από το 
κοινοβούλιο μετά από πρόταση της εκάστοτε εξουσίας να υλοποιούνται κατά τον 
καλύτερο δυνατό τρόπο, έτσι που έγκαιρα και εντός των πλαισίων που 
προγραμματίζονται να παραδίδονται προς χρήση από τον κάθε πολίτη ή τον κάθε 
επισκέπτη στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.   

 Θεωρώ αναγκαίο να εκφράσω την ικανοποίησή μου προς τη Γενική Ελέγκτρια  
και τους συνεργάτες της για τη δουλειά η οποία επιτελείται προς αυτή την κατεύθυνση.  
Θεωρώ επίσης αναγκαίο και υποχρέωσή μου να εκφράσω την ευαρέσκειά μου τόσο 
προς τους υπαλλήλους της Βουλής και τους συνεργάτες της επιτροπής Ελέγχου της 
Βουλής όσο και προς τους συναδέλφους που έγκαιρα έχουμε δώσει αυτό το 
αποτέλεσμα, το οποίο συζητεί σήμερα η ολομέλεια της Βουλής. 

 Ο έλεγχος όμως που ασκείται από τη Γενική Ελέγκτρια δεν μπορεί να είναι 
καθημερινός, δεν μπορεί να είναι εκεί και όπου χρειάζεται κάθε φορά, παρά το ότι 
γίνεται αυτή η προσπάθεια.  Τις περισσότερες φορές είναι ενδεικτικός σε πολλά 
ζητήματα.  Γι’ αυτό αποκτά αυξημένη σημασία η διαδικασία που ακολουθείται από τις 
υπηρεσίες εσωτερικού ελέγχου που υπάρχουν τόσο στα διάφορα υπουργεία και 
τμήματα του κράτους όσο και στους ημικρατικούς οργανισμούς, στις δημόσιες 
εταιρείες, στην τοπική αυτοδιοίκηση.  Έχουμε παρατηρήσει και θέλουμε να 
σημειώσουμε με ικανοποίηση και πάλι ότι υπάρχει μια βελτιωτική θετική πορεία σε ό,τι 
αφορά τις διαδικασίες εσωτερικού ελέγχου και την αποτελεσματικότητα αυτού του 
εσωτερικού ελέγχου, η οποία μειώνει, αν θέλετε, τις εστίες όπου παρατηρούνται είτε 
εκπρόθεσμες ενέργειες είτε παρατυπίες σε τήρηση των νόμων, και ιδιαίτερα του περί 
Προϋπολογισμού Νόμου, είτε ενέργειες έξω από τα καθήκοντα και καθ’ υπέρβαση 
εξουσίας, που γίνονται, και βελτιώνει σε ένα μεγάλο βαθμό την πολιτική που 
εφαρμόζεται προς όφελος του πολίτη.   

 Θέλω να πω ότι η κυβέρνηση δίνει αυξημένη σημασία στην έκθεση που 
ετοιμάζεται κατ’ έτος από τη Γενική Ελέγκτρια και επιδιώκει οι παρατηρήσεις που 
διατυπώνονται στον ένα χρόνο να μην επαναλαμβάνονται στον άλλο χρόνο.  Είναι ένα 
από τα ζητήματα τα οποία έχει απασχολήσει έντονα την επιτροπή μας και οφείλουμε 
και ως ολομέλεια να του δώσουμε τη σημαντική και όπως πρέπει προσοχή, γιατί 
εμφανίζονται πολλά τμήματα του δημοσίου τα οποία κύρια έχουν να κάνουν με 
είσπραξη από πολίτες διαφόρων ποσών, είτε αυτά είναι φορολογίες είτε αυτά είναι 
τέλη είτε αυτά είναι εντάλματα μετά από αποφάσεις δικαστηρίων είτε άλλως πως.  
Είναι δηλαδή οι υπηρεσίες που αποτελούν και τον οικονομικό αιμοδότη -πραγματικός 
αιμοδότης είναι ο πολίτης- τον εισπρακτικά αιμοδότη του κράτους, για να μπορεί να 
υλοποιήσει και τα αναπτυξιακά του έργα, αλλά και να καλύψει τις ανάγκες λειτουργίας 
της δημόσιας μηχανής.  Εκεί εμφανίζονται σημαντικές καθυστερήσεις.  Εκατομμύρια 
λίρες και σήμερα ευρώ παραμένουν ανείσπρακτα και, λόγω της γραφειοκρατίας η 
οποία υπάρχει, κάποια από αυτά τα λεφτά χάνονται. Γιατί, αν οι φόροι εισπράττονται 



 75

στην ώρα τους, ο πολίτης δε θα χρειαστεί να πληρώσει τους μεγάλους τόκους και τις 
άλλες επιβαρύνσεις.  Ένα αυτό.  Και, αν τους εισπράξεις την ώρα που η εταιρεία ή η 
μονάδα η οικονομική είναι ζώσα και δρώσα, θα μπορείς να τους εισπράξεις.  Άμα 
πάεις μετά από πέντε ή εφτά ή δέκα χρόνια να εισπράξεις αυτές τις φορολογίες, 
πλείστες όσες εταιρείες θα έχουν ήδη διαλυθεί, θα έχουν ήδη κλείσει και δε θα 
μπορέσει το κράτος να πάρει αυτά τα οποία πρέπει.  Το ίδιο συμβαίνει και με τους 
δήμους.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που αυτή η κυβέρνηση και το κόμμα μας δίνει 
αυξημένη σημασία στην αντιμετώπιση προβλημάτων που υπήρχαν και στη 
δημιουργία τέτοιων δομών, που να οδηγήσουν την εισροή χρημάτων στα δημόσια 
ταμεία με καλύτερο, γρηγορότερο και πιο άμεσο τρόπο, έτσι που να υπάρχουν αυτά 
τα πράγματα την ώρα που τα χρειαζόμαστε.   

 Σε ό,τι αφορά τους διαχειριστικούς ελέγχους, εμείς λέμε ότι είναι σωστό το ότι 
γίνονται, είναι αναγκαίοι και είναι και αποτελεσματικοί και είναι και αποτρεπτικοί για 
όσους ήθελε η όρεξή τους ανοίξει να κάνουν κάτι από αυτά τα οποία η κοινωνία δεν 
επιτρέπει, δεν πρέπει να επιτρέπει.  Κανένας μας δεν πρέπει να δείχνει οποιαδήποτε 
ανοχή στις οποιεσδήποτε υπερβάσεις ή υπεξαιρέσεις δημοσίου χρήματος!   

 Σε ό,τι αφορά τώρα τη διαχείριση των προϋπολογισμών, την υλοποίηση των 
έργων, η οποία στην ουσία δεν έχει φτάσει ποτέ και από καμιά κυβέρνηση στο εκατό 
τοις εκατό, οι παράγοντες για τους οποίους εμφανίζεται αυτό το φαινόμενο είναι 
πολλές φορές αντικειμενικοί, όμως και η υποκειμενικότητα καμιά φορά ανατρέπει.   

 Θέλω να πω όμως και κάτι άλλο, το οποίο πρέπει να προσέξουμε.  ∆ίνοντας 
δικαιώματα πολλές φορές ανατρέπουμε και σχεδιασμούς.  Παράδειγμα, το μέγα 
κεφάλαιο των προσφορών.  Η δημιουργία του θεσμού της Αναθεωρητικής Αρχής 
Προσφορών, που ήταν μια ομόφωνη επιθυμία όλων μας, ήταν ένας εκσυγχρονισμός, 
αν θέλετε, της κοινωνίας, έχει επιφέρει στην πράξη αργοπορία στην υλοποίηση 
αναπτυξιακών έργων ή αγορών ή προσφορών του δημοσίου, γιατί ο κάθε πολίτης 
που επηρεάζεται από μια αρνητική απόφαση γι’ αυτόν προσφεύγει εκεί και άλλοτε για 
τυπικούς και άλλοτε για ουσιαστικούς λόγους επιτυγχάνει, με αποτέλεσμα τα έργα να 
καθυστερούν, παρά το ότι είναι η ικανοποίηση ανθρωπίνων δικαιωμάτων που οδηγεί 
προς αυτή την κατεύθυνση.  Άρα, εκείνο που πρέπει να ψάξουμε τώρα είναι να 
είμαστε πολύ πιο προσεκτικοί στα θέματα της ετοιμασίας των όρων, στα θέματα των 
διαδικασιών και στην τήρηση των τυπικοτήτων που απαιτούνται, για να μην έχουμε 
τέτοιες ακυρώσεις και να οδηγούμαστε σε σωστή αξιοκρατία γύρω από αυτά τα 
ζητήματα.   

 Ένα άλλο θέμα το οποίο απασχόλησε τη Γενική Ελέγκτρια στην έκθεσή της του 
2007 είναι αυτό της διαφθοράς.  Μπορεί πολλοί να λεν, πολλοί να ισχυρίζονται και του 
κάθε πολίτη να έχει δεχθεί κλονισμό η εμπιστοσύνη του προς κάποιους λειτουργούς 
του κράτους ή προς κάποιες υπηρεσίες, όμως δυστυχώς, παρά τη θέση μας και την 
πρόθεσή μας εδώ ως Βουλή και με τις νομοθεσίες που έχουμε ψηφίσει, για να 
κτυπήσουμε στη ρίζα του και εν τη γενέσει του το θέμα της διαφθοράς, δεν υπάρχουν 
εκείνα τα στοιχεία τα οποία να τεκμηριώνουν τις υποψίες ή τις θέσεις και γι’ αυτό το 
λόγο εμφανίζεται μια ατιμωρησία στο βαθμό που υπάρχει και όσο υπάρχει, η οποία 
αντανακλά σε όλους τους πολιτικούς, οι οποίοι καμιά φορά δεν έχουν και καμία 
ευθύνη γι’ αυτό το θέμα.  Εκείνο που χρειάζεται είναι τόσο η εκτελεστική εξουσία όσο 
και η δημόσια υπηρεσία, οι εσωτερικοί έλεγχοι, αλλά και η συνδικαλιστική πλευρά των 
δημοσίων υπαλλήλων να συναινέσουν σε τομές που αυτή η κυβέρνηση ζητεί να κάνει, 
που θα κλείνουν ενδεχόμενες πόρτες ή παράθυρα που υπάρχουν σε διάφορα 
τμήματα και που σε εκείνους τους επίορκους δημόσιους υπαλλήλους δίνουν τη 
δυνατότητα να προχωρήσουν και να λαδώνονται.  Συνεπώς, είναι μέγα θέμα, μεγάλη 
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είναι η σημασία που πρέπει να δώσει η ολομέλεια της Βουλής, γι’ αυτό και πρέπει να 
βρούμε εκείνους τους τρόπους που θα κλείσουμε πόρτες προς αυτή την κατάσταση, 
γιατί γνωρίζουμε ότι εκείνος που λαδώνει δε θα έρθει ποτέ μάρτυρας.  Εκείνος που 
λαδώνεται δε θα έρθει ποτέ μάρτυρας.  Πώς θα στοιχειοθετήσεις υπόθεση και θα 
ενεργήσεις κατασταλτικά στη συνέχεια;  Άρα, ό,τι κάνουμε θα είναι προς την 
κατεύθυνση της πρόληψης και της μείωσης των ευαίσθητων τομέων στους οποίους 
θα μπορεί να υπάρχει οτιδήποτε. 

 Θα έλεγα ότι τα γραφεία βοήθειας του πολίτη με τον τρόπο που λειτουργούν 
στερούν πολύ έδαφος από αυτούς που θα ήθελαν να μπουν σ’ αυτή τη διαδικασία, 
που κανένας δεν τη θέλει, γιατί αντιμετωπίζουν και επιλύουν υπαρκτά προβλήματα σε 
σύντομο χρονικό διάστημα και σε διάστημα που ικανοποιεί και τον τελευταίο πολίτη.  
Άρα, έχουμε τις ενδείξεις, έχουμε τα φώτα, έχουμε τους προσανατολισμούς, έχουμε 
και την πολιτική βούληση και πρέπει να προχωρήσουμε προς αυτές τις κατευθύνσεις.  

 Σε ό,τι αφορά τις αναφορές στις κοινωνικές ασφαλίσεις, ορθά η Γενική 
Ελέγκτρια στην έκθεσή της για το 2007 ανέφερε και εξέφραζε τη διαφορετική της 
άποψη σε ό,τι αφορά το θέμα της απορρόφησης των χρημάτων των κοινωνικών 
ασφαλίσεων με δανεισμό από το κράτος και σε ό,τι αφορά το θέμα των επενδύσεων 
των χρημάτων του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Και στα δύο ζητήματα αυτή η 
κυβέρνηση έχει δώσει λύσεις και έχει δώσει απαντήσεις.  Έχει κλείσει το θέμα των 
δανεισμών από το κράτος και έχει ήδη ξεκινήσει η επιστροφή των χρημάτων πίσω στο 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Ήδη η πρώτη δόση των διακοσίων εκατομμυρίων 
έχει επιστραφεί. 

 Σε ό,τι αφορά δε το θέμα των επενδύσεων, έχει ήδη διαφοροποιηθεί με 
πρόταση που κατατέθηκε στη Βουλή το θέμα των επενδύσεων με κάποιες 
παρατηρήσεις που υπήρχαν από συναδέλφους βουλευτές, έχει εγκριθεί ένα νέο 
σχέδιο, το οποίο είναι πολύ καλύτερο και είναι αυτό το οποίο θα δώσει και δυνατότητα 
στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων να αντέξει για το μέλλον και να αντέξει να δώσει 
και σε μας κάποτε σύνταξη. 

 Σε ό,τι αφορά το ΡΙΚ, χρειάζεται περισσότερη προσοχή, χρειάζεται 
περισσότερη ευταξία, χρειάζεται περισσότερο νοικοκύρεμα, χρειάζεται και οι 
εργαζόμενοι να κατοχυρωθούν, αλλά και ο πολίτης να δέχεται ποιότητα μέσα από 
τους δέκτες του ή μέσα από τα ραδιόφωνά του.   

 Σε ό,τι αφορά την ΑΤΗΚ, τίθενται κάποια ζητήματα, όπως είναι το 
συνταξιοδοτικό, που εκεί ήταν η συμφωνία των κοινωνικών εταίρων στο συγκεκριμένο 
τομέα, και είναι και τα θέματα των αποζημιώσεων για τις πρόωρες αφυπηρετήσεις.  
Και είναι αλήθεια ότι οι διάφοροι φορείς μέσα στην οικογένεια της ΑΤΗΚ θα πρέπει 
αυτά τα πράγματα να τα ξαναδούν, για να δώσουν και τη δυνατότητα καλύτερης 
πορείας στον οργανισμό και τη δυνατότητα να αντιμετωπίσει τις συνθήκες του 
ανταγωνισμού στις οποίες είναι υποχρεωμένος να εργάζεται σήμερα, αλλά 
ταυτόχρονα να εξασφαλίζει τις κατάλληλες υπηρεσίες που πρέπει να έχει για το 
κράτος και για τον κάθε πολίτη, γιατί αυτοί οι οργανισμοί είναι οργανισμοί κοινής 
ωφέλειας και θα πρέπει να προσφέρουν προς αυτή την κατεύθυνση.  Συνεπώς, δεν 
πρέπει να βλέπουμε κοντόφθαλμα, πρέπει να βλέπουμε μακροπρόθεσμα αυτά τα 
σχέδια και τους σχεδιασμούς και θα πρέπει οι συνδικαλιστικές διεκδικήσεις να 
στηρίζονται πάνω σε σωστές βάσεις, που να λαμβάνουν υπόψη όχι μόνο εκείνους 
που θα ωφεληθούν, αλλά και εκείνους που θα πληρώσουν, που είναι οι πολίτες. 

 Σε ό,τι αφορά τον ΚΟΑΠ, το κύριο ζήτημα το οποίο έχουμε σημειώσει είναι η 
παροχή συμβουλών από κάποιους συμβούλους και η ταυτόχρονη έγκριση αυτών των 
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συμβουλών από κάποιους συγγενείς τους μέσα στον οργανισμό.  Έχουμε λάβει την 
υπόσχεση ότι αυτό θα εκλείψει και αναμένουμε και θα ελέγξουμε αν αυτό θα εκλείψει.  
Αυτά τα πράγματα και αυτές οι διαπλοκές δεν είναι επιτρεπτές και εμείς δεν είμαστε 
έτοιμοι να τις ανεχθούμε! 

 Σε ό,τι αφορά τώρα την τοπική αυτοδιοίκηση, εδώ ξεκινήσαμε να κτίζουμε κατά 
τις τελευταίες δεκαετίες.  Εδώ φύγαμε από μια ελεγχόμενη τοπική αυτοδιοίκηση και 
δώσαμε περισσότερες εξουσίες στους αιρετούς άρχοντες.  ∆ώσαμε όμως τα κακά του 
παρελθόντος και τα χρέη του παρελθόντος.  ∆ώσαμε κάποιες κακές συνήθειες που 
έχουν δημιουργηθεί μέσα από τη λειτουργία των δομών αυτών των οργανισμών, είτε 
αυτοί είναι οι δήμοι είτε αυτές είναι οι κοινότητες.  Τώρα με τις περισσότερες εξουσίες 
που δίνονται θα πρέπει να φροντίσουμε, ούτως ώστε οι προϋπολογισμοί και 
ισολογισμοί των δήμων και των κοινοτήτων να είναι ισοσκελισμένοι.  Θα πρέπει το 
κράτος με την εισφορά του να καλύπτει αυτές τις ανάγκες για αναπτυξιακά έργα και 
παραγωγή ποιότητας προς τους πολίτες, που είναι αυτό το οποίο χρειάζονται και αυτό 
που ζητούν καθημερινά, και ταυτόχρονα πρέπει σε ίση μοίρα να αναβαθμίσουμε και 
τις κοινότητες, είτε αυτές αποτελούνται από δέκα χιλιάδες πολίτες είτε από εκατό είτε 
από πενήντα.  Και, επειδή πρέπει να τηρηθούν οι ίδιες διαδικασίες, οι ίδιοι νόμοι και οι 
ίδιες εξουσίες πρέπει να ασκούνται σ’ αυτούς τους χώρους, θα πρέπει να βρούμε 
λύσεις, θα πρέπει να βρούμε τομές και θα πρέπει να κάνουμε αλλαγές στις 
νομοθεσίες μας.  Και εδώ θέλω να πω ότι η νομοθεσία που θα εκσυγχρονίζει τα 
θέματα των δήμων και των κοινοτήτων, που ετοιμάζεται και με απαίτηση του ΑΚΕΛ 
προς τη νυν κυβέρνηση, θα είναι έτοιμη πολύ σύντομα και θα δώσει ένα νέο 
νομοθετικό πλαίσιο εκσυγχρονισμένο, όπως ήταν και η απαίτηση της Γενικής 
Ελέγκτριας σε διάφορες σημειώσεις που έχει κάνει, για να μπορούμε να 
θεραπεύσουμε προβλήματα του παρελθόντος και να προσφέρουμε μια νέα ζωή στον 
κάθε πολίτη, στην κάθε περιοχή. 

 Σε ό,τι αφορά τα θέματα συμμόρφωσης, τα έχω θίξει στην αρχή, δε θα 
επαναλάβω.  Ναι, εμάς η θέση μας είναι ότι ο καθένας, την ώρα που πρέπει, θα 
πρέπει να συμμορφώνεται με τις υποχρεώσεις του!  Και ο δημόσιος υπάλληλος θα 
πρέπει, την ώρα που εγώ δεν τηρώ την υποχρέωσή μου, να το σημειώνει και να το 
δίνει παρακάτω για δράση, για να υποχρεωθώ εγώ ο μη νόμιμος πολίτης να 
συμμορφωθώ, στην ώρα που πρέπει.  Το ίδιο ισχύει για τις υπηρεσίες, το ίδιο ισχύει 
και για τους υπαλλήλους και για τους πολίτες.  

 Σε ό,τι αφορά το μέγα κεφάλαιο της αξιολόγησης των δημοσίων υπαλλήλων, αν 
η φιλοσοφία που επικρατεί είναι αυτή που άκουσα, όταν εισήλθα στη Βουλή πριν 
δεκαοχτώμισι χρόνια, τότε καταλαβαίνουμε γιατί κάποια πράγματα δεν μπορούν να 
αντιμετωπιστούν και κάποια προβλήματα δεν μπορούν να λυθούν.  Μας είπε τότε 
ένας πρόεδρος της ΠΑΣΥ∆Υ ότι αυτό το κοστούμι με το οποίο λειτουργεί η δημόσια 
υπηρεσία, όπως αντιλαμβάνεστε, το έραψαν στα δικά τους τα μέτρα!  ∆ε θα το 
εράβκαν στα μέτρα που θα εσύμφερε σε άλλους και ιδιαίτερα στην κοινωνία!  
Συνεπώς, πρέπει να σπάσουμε προκαταλήψεις.  Πρέπει να υπάρχει συναίνεση για 
αλλαγές και πρέπει, ναι, να τολμούν να κάνουν σωστές αξιολογήσεις!  Ίσως είμαστε η 
μοναδική χώρα που όλοι οι υπάλληλοι είναι εξαίρετοι, πλην εκείνων οι οποίοι είτε για 
κάποιες συγγενικές διαφορές εμαλλώσαν είτε κάποια κουμπαράτα εχάλασαν για 
κάποιους προσωπικούς λόγους είτε για κάποιους άλλους λόγους.  Και είμαστε η χώρα 
που χαρακτηριζόμαστε από γραφειοκρατία, που εμποδίζει τη δημοκρατία και την 
πρόοδο.  Αυτά όλα θα πρέπει να τα αγγίξουμε, θα πρέπει να τα αντιμετωπίσουμε 
κατάματα και θα πρέπει να δώσουμε λύσεις.  Και οι πρώτοι οι οποίοι πρέπει να μπουν 
σ’ αυτή την προσπάθεια είναι οι ίδιοι οι επηρεαζόμενοι υπάλληλοι.  Γιατί εγώ, αν 
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ήμουν υπάλληλος, δε θα δεχόμουν να με χαρακτηρίζει οποιοσδήποτε συμπολίτης μου 
με αυτούς τους χαρακτηρισμούς. 

 Σε ό,τι αφορά το ΓΕΣΥ, εκεί μέχρι το 2007 υπήρχαν κτίρια κενά, ενοίκια προ 
πενταετιών προς κάποιους τέως βουλευτές και υπήρχαν και μερικά άτομα.  
Φιλοδοξούμε -και είναι ένας καλός στόχος να βάλουμε- ότι το ΓΕΣΥ θα λειτουργήσει, 
ότι τα προβλήματα θα αντιμετωπιστούν και ότι το ΓΕΣΥ δε θα είναι σχέδια υπηρεσίας 
και κτίρια.  Είναι δύσκολη η προσπάθεια, όμως κι εμείς αρεσκόμαστε στα δύσκολα, γι’ 
αυτό θα κάνουμε αυτή την προσπάθεια! 

 Και άφησα τελευταίο τις πολιτικές παρεμβάσεις.  Κανένας δεν πρέπει να 
ανέχεται και να δέχεται τις πολιτικές παρεμβάσεις στον τρόπο που η διοίκηση 
λειτουργεί.  Η διοίκηση πρέπει να λειτουργεί αμερόληπτα, αξιοκρατικά και το κράτος 
να δίνει τα του Καίσαρος τω Καίσαρι.  Στον καθένα αυτό που του αξίζει.  Εμείς, ως 
κοινοβούλιο, και εμείς από πλευράς μας, ως ΑΚΕΛ, δηλώνουμε ότι θα είμαστε 
καθημερινά εδώ, θα επαγρυπνούμε και θα ελέγχουμε και θα φροντίζουμε να 
λειτουργεί το κράτος, η διοίκηση, η Βουλή και η κοινωνία όσο γίνεται περισσότερο και 
κάθε μέρα καλύτερα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Γεωργίου. 

 Θα παρακαλέσω τον συνάδελφο κ. Κωνσταντίνου εκ μέρους του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού. 

 Παρακαλώ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι με ιδιαίτερη ικανοποίηση που επί προεδρίας μου καταφέραμε ως 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου της Βουλής των Αντιπροσώπων -και λέω 
καταφέραμε- με τη συμβολή όλων των βουλευτών μελών της επιτροπής να 
ετοιμάσουμε και να φέρουμε ενώπιον της ολομέλειας το θέμα που αφορά την ετήσια 
έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το έτος 2007, κάτι που συμβαίνει για 
πρώτη φορά στα χρονικά της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Θέλω με την ευκαιρία αυτή να ευχαριστήσω όλα τα μέλη της επιτροπής 
Ελέγχου για τη συνεισφορά τους για την ετοιμασία αυτής της έκθεσης.  Είναι επίσης 
ιδιαίτερη η ικανοποίησή μας, γιατί μας τιμά σήμερα εδώ στην ολομέλεια της Βουλής -
και χαιρετίζω την παρουσία της και των συνεργατών της- η Γενικός Ελεγκτής της 
∆ημοκρατίας.  Αυτό, κύριε πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποδεικνύει και 
επιδεικνύει το αδιάλειπτο ενδιαφέρον της κ. Γιωρκάτζη για τη σημερινή συζήτηση και 
πρέπει να το χαιρετίσουμε.  Όπως επίσης και την αδιάλειπτη, στενή και αγαστή 
συνεργασία, την προθυμία η οποία τη διακρίνει και αυτή και τους συνεργάτες της για 
την όλη προσπάθεια που καταβάλλεται για την επιτέλεση του λειτουργήματος το 
οποίο ασκούμε ως βουλευτές και δη ως μέλη της επιτροπής. 

 ∆ε θα μακρηγορήσω.   Εξάλλου, στην έκθεση της επιτροπής αναφέρονται τα 
κυριότερα σημεία, τα οποία συζητήσαμε εκτενώς στις συνεδρίες της επιτροπής, και 
κάποια άλλα ενδεχομένως θέματα θα αναφερθούν περαιτέρω από τους συναδέλφους 
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κατά τη διάρκεια της συζήτησης του θέματος αυτού και κυρίως μετά την 
εμπεριστατωμένη ομιλία του συναδέλφου μου, σημερινού προέδρου της επιτροπής, 
Γιώργου Γεωργίου. 

 Όπως αναφέρεται και μέσα στην έκθεση της επιτροπής, είναι για πρώτη φορά 
που μια τέτοια έκθεση έρχεται ενώπιόν μας και ελπίζω αυτό να συνεχιστεί, διότι ο 
κοινοβουλευτικός έλεγχος και δη ο έλεγχος που πηγάζει μέσα από τις εκθέσεις της 
Γενικού Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας αποβαίνει προς όφελος του δημοσίου 
συμφέροντος, προς όφελος όλων των δημόσιων οικονομικών, προς όφελος του 
Κύπριου πολίτη. 

 Θα ήθελα και θα ήταν παράλειψή μου να μην ευχαριστήσω τους λειτουργούς 
της Βουλής και δη το γραμματέα της επιτροπής τον κ. Ανδρέα Νεοφύτου για την όλη 
του συμβολή, την όλη συνεργασία και προσφορά του, όπως και τον κ. Μάριο 
Παπαπολυβίου, λειτουργό της Βουλής, για τη συνεργασία, στήριξη και βοήθεια που 
παρέχουν στα μέλη της επιτροπής διαχρονικά. 

 Αυτός είναι ο ρόλος μας και αυτό το ρόλο πρέπει να εδραιώσουμε και αυτός ο 
ρόλος πρέπει να εμπεδωθεί στη συνείδηση όλων μας.  Η άσκηση του 
κοινοβουλευτικού ελέγχου είναι προς όφελος του δημόσιου συμφέροντος.  Ως 
επιτροπή Ελέγχου δεν είναι ο ρόλος μας να κατηγορήσουμε κανέναν ούτε και είμαστε 
δικαστήριο, αλλά ο ρόλος μας είναι να εντοπίσουμε, όπως αναφέρεται και στην 
έκθεση που συζητούμε σήμερα, τα κακώς έχοντα τόσο στο δημόσιο όσο και στον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα, τους ημικρατικούς οργανισμούς και την τοπική 
αυτοδιοίκηση, δηλαδή τους δήμους και τα κοινοτικά συμβούλια. 

 Για να λειτουργήσει όλο αυτό το πλέγμα της κρατικής μηχανής, απαιτούνται 
κονδύλια, απαιτούνται χρήματα και τόσα άλλα.  Τι γίνεται όμως, όταν με αυτά τα 
χρήματα του Κύπριου πολίτη, του Κύπριου φορολογούμενου γίνεται διασπάθιση λόγω 
λανθασμένων ή και μη λανθασμένων χειρισμών στις διαδικασίες προκήρυξης, 
αξιολόγησης και κατακύρωσης των προσφορών; 

 Στα θέματα των προσφορών, αγαπητοί συνάδελφοι, παίζεται μεγάλο παιχνίδι!  
Όλοι το γνωρίζουν και είναι γι’ αυτό που και η Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας 
πάμπολλες φορές αναφέρει στις εκθέσεις της τα σκάνδαλα που προκύπτουν, καθώς 
και τη διασπάθιση δημόσιου χρήματος από τις προσφορές αυτές.  ∆εν είναι ακραίο να 
πει κανείς ότι δυστυχώς στον τόπο μας η κακή διαχείριση, η διασπάθιση του δημόσιου 
χρήματος, η διαφθορά και η διαπλοκή ακμάζουν!  ∆εν είναι υπερβολή να το λέμε αυτό.  
Αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, αντανακλά την πραγματικότητα.  Μια διαχρονική 
πραγματικότητα!  Πρέπει όλοι να το παραδεχτούμε και πρέπει όλοι μας -και 
αναφέρομαι στη Βουλή και στην εκτελεστική εξουσία- να αντισταθούμε και να 
περιορίσουμε το φαινόμενο αυτό, ένα φαινόμενο που δυστυχώς κατατρώει το κράτος, 
διαβρώνει τους θεσμούς, διαβρώνει την πολιτεία, την κοινωνία και στο τέλος τέλος 
αυτούς τους ίδιους τους πολίτες. 

 Από πού να αρχίσω;  ∆ιαπλοκή και διαφθορά στην αστυνομία;  Πολιτικές 
παρεμβάσεις στις προσλήψεις των ημικρατικών οργανισμών;  Στις προσλήψεις στο 
δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα;  Στις προσλήψεις των εκτάκτων υπαλλήλων;  
Στις στημένες προσφορές των εκατομμυρίων ευρώ;  Στην παραχώρηση τάχατες 
εκατοντάδων χιλιάδων ευρώ για αποζημιώσεις για πρόωρη αφυπηρέτηση σε 
υπαλλήλους των ημικρατικών οργανισμών και τόσα άλλα;  Εξάλλου, εάν υπήρχε 
συμμόρφωση και καλύτερη διαχείριση των δημόσιων οικονομικών, οι παρατηρήσεις 
της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας θα μειώνονταν αριθμητικά, αλλά, όπως 
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αναφέρεται και στην έκθεση που είναι ενώπιόν σας, κάθε χρόνο οι παρατηρήσεις 
αυτές αυξάνονται, θα έλεγε κανείς, με γεωμετρική πρόοδο. 

 Μόλις πριν λίγα χρόνια η ετήσια έκθεση της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας 
έφθανε περίπου τις πεντακόσιες σελίδες.  Σήμερα δυστυχώς είναι σχεδόν χίλιες 
σελίδες και αναμένουμε να δούμε πόσες θα είναι στην επόμενη ετήσια έκθεσή της, 
που θα κατατεθεί σύντομα.  Από αυτό και μόνο το γεγονός φαίνεται ότι οι εισηγήσεις-
παρατηρήσεις της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας δεν εισακούονται και δεν 
υλοποιούνται.  Έτσι χρόνο με το χρόνο οι επισημάνσεις και οι παρατηρήσεις που 
εκπονεί στις ετήσιες εκθέσεις της η Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας διογκώνονται, 
χωρίς να υπάρχουν απτά αποτελέσματα για επαναφορά των οποιωνδήποτε πράξεων, 
παραλείψεων, ενεργειών ή και καθυστερήσεων στη νομιμότητα.  Την ίδια ώρα η 
διαχρονική μελέτη των εκθέσεων της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας από την 
επιτροπή Ελέγχου οδηγεί στο συμπέρασμα, όπως άλλωστε καταγράφεται και στην 
έκθεση της επιτροπής που είναι ενώπιόν σας, ότι οι επισημάνσεις αυτές αποτελούν 
στην ουσία επαναλήψεις εισηγήσεων ή και παρατηρήσεων προηγούμενων χρόνων, 
χωρίς ποτέ να αποδίδονται οποιεσδήποτε ευθύνες και χωρίς η κυβέρνηση να 
λαμβάνει τα δέοντα μέτρα για μη επανάληψή τους. 

 Μέχρι πού θα πάει αυτή η κατάσταση;  Μέχρι πότε θα διαιωνίζεται αυτή η 
κατάσταση;  Γιατί δεν υπάρχει εκ μέρους της κυβέρνησης ένας μηχανισμός ελέγχου 
που να επιτηρεί και ενδεχομένως να επιβάλλει την υλοποίηση ή την εφαρμογή 
γενικότερα των εισηγήσεων ή και παρατηρήσεων της Γενικής Ελεγκτού της 
∆ημοκρατίας;  Να είστε σίγουροι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι, εάν αυτή η 
πολιτεία, εάν αυτή η κυβέρνηση και η κάθε κυβέρνηση δε λαμβάνει μέτρα ως 
ασφαλιστικές δικλίδες, θα είμαστε και του χρόνου εδώ να συζητούμε τα ίδια και τα ίδια 
πράγματα! 

 Όλα όσα έχω αναφέρει πιο πάνω δεν έχουν στόχο να μηδενίσουν τις 
οποιεσδήποτε προσπάθειες καταβάλλει η κυβέρνηση για τη σωστή διαχείριση των 
δημόσιων οικονομικών, διότι πέρα από την οικονομική κρίση όλοι οι άλλοι λόγοι που 
ανέφερα πιο πάνω επιδείνωσαν και εξακολουθούν να επιδεινώνουν την ήδη άσχημη 
κατάσταση της οικονομίας.  Πριν λίγο καιρό εξαγγελλόταν από αρμόδια χείλη ότι οι 
αριθμοί μας ευημερούν.  Τώρα μπορεί να λεχθεί με κάθε υπευθυνότητα ότι ούτε οι 
αριθμοί μας ευημερούν, αλλά ούτε οι πολίτες ευημερούν! 

 Ας δούμε τον πολίτη κατάματα και θα αντιληφθούμε τις δυσκολίες που περνά.  
Ας πάρουμε για παράδειγμα τα θέματα υγείας.  Πού βρισκόμαστε;  Θα έλεγε κανείς 
χωρίς υπερβολή ότι βρισκόμαστε σ’ ένα χάος!  Εφαρμογή Γενικού Συστήματος Υγείας 
(ΓΕΣΥ).  Ακόμη είμαστε στο “θα, θα”.  ∆εν ξέρει κανείς πότε θα εφαρμοστεί και ακόμη 
δεν ξέρει κανείς, εάν και εφόσον θα εφαρμοστεί, αν αυτό θα λειτουργήσει σωστά προς 
όφελος του πολίτη.  Προαπαιτούμενο για την εφαρμογή του Γενικού Συστήματος 
Υγείας είναι η αυτονόμηση των νοσοκομείων.  Είναι η προπαίδεια, εκμάθηση και 
επιστημονική στήριξη των γιατρών.  Μέχρι σήμερα δεν έχουμε δει να γίνεται τίποτε 
απολύτως απ’ αυτά τα ζητούμενα και προαπαιτούμενα.  Αυτό θα έπρεπε ήδη να είχε 
εφαρμοστεί και υλοποιηθεί.  Ακόμη βρισκόμαστε στο “θα” και σε χρονικά 
προγράμματα τα οποία θα πρέπει να εφαρμοστούν, για να υλοποιηθεί το πρώτο 
εξάμηνο του 2011.   

 Προσωπικά, έχοντας κατά νου και υπόψη το τι συμβαίνει, το τι ακολουθείται, 
ποιες δυσκολίες υπάρχουν, δεν υπάρχει περίπτωση εφαρμογής του Γενικού 
Συστήματος Υγείας μέσα στα χρονικά περιθώρια τα οποία έχουν καθοριστεί.  Πότε 
άραγε θα εκσυγχρονιστούν τα δημόσια νοσηλευτήρια μας;  Πότε άραγε θα βελτιωθούν 
οι διαδικασίες που αφορούν την προμήθεια αναλώσιμων ειδών, ιατρικού εξοπλισμού 
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και φαρμάκων στα νοσοκομεία μας;  Καταντήσαμε μια χώρα που δαπανά 
εκατομμύρια ευρώ το χρόνο σε φάρμακα, σ’ ένα σύστημα υγείας που ελάχιστα 
προσφέρει στον πολίτη σε σχέση με εκείνα που δαπανώνται από το κράτος.  
Κοιτάξετε πόσοι συμπολίτες μας καταφεύγουν στους ιδιώτες γιατρούς και τι ποσά 
καταβάλλουν και μάλιστα αφορολόγητα γι’ αυτούς που τα εισπράττουν! 

 Όλα αυτά τα οποία αναφέρω δεν είναι υπερβολές, αγαπητοί συνάδελφοι.  Είναι 
αποδεδειγμένα και αναφέρομαι και στην αναφορά την οποία έχει κάνει ο Γενικός 
Λογιστής της ∆ημοκρατίας ενώπιον της επιτροπής, η οποία αναφορά είναι 
καταγεγραμμένη στην έκθεση της επιτροπής.  Ο Γενικός Λογιστής της ∆ημοκρατίας 
λοιπόν ανέφερε ότι μετά από σχετικές μελέτες και έρευνες που έχει διενεργήσει η 
υπηρεσία του ως η Αρμόδια Αρχή ∆ημόσιων Συμβάσεων, το Υπουργείο Υγείας 
παρουσιάζει γενικότερα προβλήματα προγραμματισμού, συντονισμού, δομής και 
διοίκησης, τα οποία καθιστούν, μεταξύ άλλων -προσέξετε αυτό που έχει αναφέρει- 
προβληματική την άμεση και έγκαιρη προμήθεια των κρατικών νοσηλευτηρίων με τις 
σωστές ποσότητες αναλώσιμων ειδών! 

 Θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, να σταθώ ακόμη λίγο 
στα θέματα υγείας.  Θα αναφερθώ σε ένα απλό παράδειγμα παντελούς έλλειψης 
οικονομικής διαχείρισης από το κράτος, ένα θέμα που θυμίζει τριτοκοσμική χώρα.  Το 
είδαμε χθες για πολλοστή φορά στην επιτροπή Ελέγχου το θέμα του αποτεφρωτήρα 
του νέου Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, ένα θέμα το οποίο έχει εγγράψει ο 
συνάδελφος κ. Γιώργος Γεωργίου.  Αγοράστηκε ο αποτεφρωτήρας, κτίστηκε και κτίριο 
που θα στέγαζε τον αποτεφρωτήρα αυτό, δαπανήθηκαν αρκετά εκατομμύρια ευρώ 
μέχρι στιγμής και είναι εκεί -με συγχωρείτε για τη λέξη που θα χρησιμοποιήσω- 
πεταξούμενος, χωρίς να έχει ληφθεί εδώ και τόσα χρόνια -και παρά τις 
επανειλημμένες εκκλήσεις της επιτροπής Ελέγχου- οποιαδήποτε πολιτική ή άλλη 
απόφαση για τη λειτουργία του εν λόγω αποτεφρωτήρα!  Μόλις προχθές ο αρμόδιος 
Υπουργός Υγείας δεσμεύτηκε ενώπιον της επιτροπής Ελέγχου ότι το όλο θέμα με τον 
ένα ή τον άλλο τρόπο θα επιλυθεί οριστικά εντός του πρώτου εξαμήνου του 2010.  Ως 
επιτροπή Ελέγχου της Βουλής θα παρακολουθούμε το θέμα και θα αναμένουμε τις 
εξελίξεις, για να σταματήσει επιτέλους η περαιτέρω διασπάθιση του δημόσιου 
χρήματος, διότι εδώ αποδεδειγμένα πλέον δε μιλούμε για ενδεχόμενη διασπάθιση 
δημόσιου χρήματος αλλά για διασπάθιση δημόσιου χρήματος από τις καθυστερήσεις 
και την ολιγωρία των κυβερνώντων.   

 Είναι πολλά τα θέματα για τα οποία μπορεί να μιλά κάποιος.  Θέματα τα οποία 
εξάλλου αναλύονται και στην έκθεση της επιτροπής, αλλά και στην έκθεση της Γενικής 
Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας και τα οποία πρέπει η κυβέρνηση να αντιμετωπίσει και να 
δώσει άμεσα λύσεις όπως, μεταξύ άλλων, είναι:  

 η μεγάλη καθυστέρηση που παρατηρείται στην έλευση του φυσικού αερίου και 
στη δημιουργία του Ενεργειακού Κέντρου στο Βασιλικό,  

 η επενδυτική πολιτική για τα χρήματα του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 
η συμφωνία μεταξύ της κυβέρνησης και της Εκκλησίας για τη φορολόγηση της 
εκκλησιαστικής περιουσίας,  

 η χρησιμοποίηση για άλλους σκοπούς των εσόδων του κράτους από την 
έκτακτη εισφορά για την άμυνα της ∆ημοκρατίας,  

 η χρόνια πληγή του προβλήματος ρευστότητας του ΡΙΚ και τα ελλείμματα στο 
Ταμείο Συντάξεών του, καθώς επίσης η βιωσιμότητα του ΡΙΚ που, εάν δε λάβει 
οποιαδήποτε χορηγία από το κράτος, την επόμενη μέρα θα κλείσει,  
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 η δημιουργία των μονάδων αφαλάτωσης που αποτελεί επιτακτική ανάγκη και 
ας μην ξεχνάμε τα δεκάδες εκατομμύρια λίρες που δαπάνησε αυτή η 
κυβέρνηση για την αγορά και τη μεταφορά οκτώ εκατομμυρίων κυβικών μέτρων 
νερού από την Ελλάδα,  

 η δημιουργία ή όχι των γηπέδων γκολφ, αλλά και τόσα άλλα. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα κάνω μια αναφορά στους δήμους και τις κοινότητες, γιατί τα συστήματα 
εσωτερικού ελέγχου συνεχίζουν να παρουσιάζουν αδυναμίες στις διάφορες 
δραστηριότητες των δήμων, όπως: 

 αδυναμία συστήματος παρακολούθησης καθυστερημένων φορολογιών με 
αποτέλεσμα τη λήψη μέτρων για την είσπραξή τους, 

 μη τήρηση ή μη ορθή τήρηση των κατάλληλων μητρώων, όπως μητρώο 
προσφορών, μητρώο μηχανημάτων, μητρώο περιουσιακών στοιχείων, μητρώο 
βιβλιοθήκης, μητρώο αγωγών, 

 μη έλεγχος υπερωριών, 

 μη βεβαίωση των περιουσιακών στοιχείων των δήμων, 

 μη αναφορά στα εντάλματα πληρωμής των αποφάσεων του δημοτικού 
συμβουλίου για έγκριση των δαπανών, 

 μη ορθή ενημέρωση του εντύπου υπολογισμού αδειών και μη άσκηση ελέγχου 
στις άδειες των εργατοϋπαλλήλων και του προσωπικού, καθώς και 

 μη ύπαρξη συστημάτων ασφαλείας στη διαχείριση και υποστήριξη της 
μηχανογράφησης υπηρεσιών των δήμων. 

 Το άρθρο 81, παράγραφος 1, του περί ∆ήμων Νόμου προβλέπει και 
υποχρεώνει τους δήμους να υποβάλλουν μέχρι την 30ή Απριλίου του έτους που 
έπεται του οικονομικού έτους τις οικονομικές καταστάσεις του προηγούμενου έτους.  
∆υστυχώς, αρκετοί από τους δήμους -και αυτό επισημαίνεται στην έκθεση της Γενικού 
Ελεγκτού- δεν υποβάλλουν έγκαιρα ή και καθόλου τις οικονομικές καταστάσεις, όπως 
προβλέπει ο νόμος, και επομένως ο έλεγχος δεν ήταν και δεν είναι δυνατό να γίνει και 
υπάρχουν τέτοια παραδείγματα δήμων γι’ αυτές τις συμπεριφορές.   

 Επίσης, σύμφωνα με τον περί ∆ήμων Νόμο, οι τελικοί λογαριασμοί πρέπει να 
ετοιμάζονται με βάση τη λογιστική αρχή των δεδουλευμένων εσόδων και εξόδων.  Οι 
δήμοι συνεχίζουν να ετοιμάζουν τελικούς λογαριασμούς εισπράξεων και πληρωμών 
που απεικονίζουν μόνο την ταμειακή κατάσταση. 

 Είναι πάρα πολλά τα προβλήματα, οι παρανομίες, οι παρατυπίες, οι εκτροπές 
και τόσα άλλα που εντοπίζει η Γενική Ελέγκτρια.  Ως επιτροπή για πρώτη φορά 
αποφασίσαμε και υλοποιήσαμε.  Καλέσαμε δήμους και κοινότητες ενώπιον της 
επιτροπής, όπως το δήμο Λευκωσίας, το δήμο Λεμεσού, το δήμο Πόλεως Χρυσοχούς, 
τα κοινοτικά συμβούλια του Παλαιομετόχου και του Αγίου Τύχωνα και έπεται και 
συνέχεια με την κλήση και το κάλεσμα και άλλων δήμων και κοινοτήτων ενώπιον της 
επιτροπής για τον περαιτέρω έλεγχο, πάντοτε μέσα στα πλαίσια της έκθεσης της 
Γενικού Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας. 
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 Επιτρέψτε μου, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να επανέλθω στο 
θέμα της κατασπατάλησης του δημόσιου χρήματος από τους σημερινούς 
κυβερνώντες που πραγματικά επιδεικνύουν μια ασύγγνωστη αμέλεια όσον αφορά τη 
διαχείριση του δημόσιου χρήματος, ειδικότερα μάλιστα σε περιόδους οικονομικής 
κρίσης που περνά ο τόπος μας. 

 Ακούστε αυτό το τραγελαφικό:  €6.800.000 έχει δαπανήσει το κράτος για 
αναβάθμιση και συντήρηση των δύο κτιρίων που βρίσκονται στο χώρο του παλιού 
Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, ενώ σε τρία με τέσσερα χρόνια -και προσέξτε το 
αυτό- σε τρία με τέσσερα χρόνια από σήμερα θα κατεδαφιστούν, για να κτιστεί στον 
ίδιο χώρο το νέο Αρχαιολογικό Μουσείο!  Ε, αυτά τα πράγματα μόνο στην Κύπρο 
συμβαίνουν και πουθενά αλλού!  

 Είναι σωστή αυτή η διαχείριση των χρημάτων του Κύπριου πολίτη;  Και 
διερωτάται κανείς πώς είναι δυνατό να ξοδεύονται έτσι εύκολα τα €6,8 εκατομ., από 
την ώρα που  τα δύο αυτά κτίρια θα χρησιμοποιηθούν μόνο για τρία έως τέσσερα 
χρόνια για μια πρόσκαιρη στέγαση άλλων δύο κυβερνητικών τμημάτων, ενώ με τα ίδια 
λεφτά θα μπορούσε το κράτος να αγοράσει ή να κατασκευάσει δικά του κτίρια που θα 
παρέμεναν στην ιδιοκτησία του! 

 Πάμε τώρα σε ένα άλλο σκάνδαλο που αφορά και πάλι τον τομέα της υγείας και 
αναφέρομαι στις παραφουσκωμένες τιμές για την προμήθεια του ιατροτεχνολογικού 
εξοπλισμού του Ακτινοθεραπευτικού και Ογκολογικού Κέντρου στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λεμεσού.  Οι τιμές οι οποίες μπήκαν στις προσφορές ήταν υπερτιμολογημένες 
τουλάχιστο κατά €4,5 εκατομ.  Ευτυχώς, την υστάτη, εξαιτίας των καταγγελιών και της 
μετέπειτα διερεύνησης του θέματος από τη Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, 
τουλάχιστο σ’ αυτή τη φάση τα €4,5 εκατομ. διασώθηκαν.  Εκείνο όμως που έχει 
σημασία είναι να διερευνηθεί ποιοι κρύβονται πίσω από τις μαύρες τρύπες στις 
προσφορές και αυτοί να λογοδοτήσουν.  Και εάν υπάρξουν ευθύνες, να τις 
επωμιστούν! 

 Πέραν των όσων πιο πάνω αναφέρθηκαν, ειδικά για το Υπουργείο Υγείας 
αποκαλυπτική είναι η εσωτερική έρευνα που το ίδιο το υπουργείο έχει διεξάγει και η 
οποία αναφέρει ότι μέχρι και €23 εκατομ. μπορεί να εξοικονομήσει το Υπουργείο 
Υγείας, εάν προχωρήσει στη λήψη μέτρων και στην εφαρμογή νέων πρακτικών στον 
τομέα των αγορών και προμηθειών αναλωσίμων ειδών, ιατρικών εξοπλισμών, 
ηλεκτρομηχανολογικών εξοπλισμών και φαρμάκων. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα όσα πιο πάνω έχω αναφέρει είναι μερικές περιπτώσεις που δεικνύουν την 
κατάσταση στην οποία έχει φτάσει σήμερα ο τόπος.  Η διασπάθιση του δημόσιου 
χρήματος, η διαφθορά και η διαπλοκή είναι τα στοιχεία που επικρατούν στο δημόσιο 
και ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Ως επιτροπή Ελέγχου, αλλά και ως κοινοβούλιο έχουμε 
υποχρέωση να παρακολουθούμε και να επεμβαίνουμε εκεί που πρέπει, για να 
διορθωθούν επιτέλους κάποια πράγματα.  ∆ιαφορετικά, θα είμαστε και εμείς με την 
απραξία μας συνένοχοι!  Προτεραιότητα και μέλημά μας πρέπει να είναι η διασφάλιση 
των συμφερόντων του δημοσίου, διότι το δημόσιο χρήμα ανήκει στους πολίτες αυτού 
του κράτους και σε κανέναν άλλο! 

 Η Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας και οι συνεργάτες της τιμούν το θεσμό και 
το λειτούργημά τους με τον καλύτερο δυνατό τρόπο και κάνουν ασφαλώς πολύ καλά 
τη δουλειά τους.  Επισημαίνουν τα κακώς έχοντα, τις παρανομίες, τις εκτροπές, τις 
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παρεκκλίσεις, τις παρατυπίες, τα σκάνδαλα και τη διαφθορά στο δημόσιο, ημιδημόσιο 
και ημικρατικό τομέα.  Το θέμα είναι να μη μένουμε ως εδώ, κάτι που δυστυχώς κατά 
κανόνα συμβαίνει σήμερα.  Ο ρόλος και η ευθύνη ανήκει σε μας, κύρια κάπου αλλού 
και ευχόμαστε να αναληφθούν αυτές οι ευθύνες. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κωνσταντίνου.   

 Να παρακαλέσω τον κ. Σιζόπουλο εκ μέρους της Ε∆ΕΚ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Σύντομα! 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα είμαι σύντομος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Γελώντας) 

 Ελπίζουμε, κύριε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Μαρίνο Σιζόπουλο) 

 Και τους ομιλητές, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έχουν μου απόλυτη εμπιστοσύνη, Πρόεδρε, γι’ αυτό θα τους εκπροσωπήσω 
όλους επάξια! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχετε κόμμα σήμερα; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκάμετε καμιά σούμα, περίπου τι ώρα υπολογίζετε να 
τελειώσουμε, για να… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Γελώντας) 

 Εξαρτάται από τον κ. Θεμιστοκλέους!   

(Γέλια) 

 Εν του έμεινε ώρα, αυτό εννοώ δηλαδή! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ε, μα έντζιε άφησέ μου πολλήν ώρα ο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, αυτό είναι, αυτό είναι! 

 Λοιπόν, κύριε Σιζόπουλε, παρακαλώ. 
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Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ όντως θα είμαι πάρα πάρα 
πολύ σύντομος.   

 Με αφορμή ακριβώς τη συζήτηση της ετήσιας έκθεσης της Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας για το 2007, θεωρώ εκ μέρους της Ε∆ΕΚ υποχρέωση να αναφερθούμε 
σε γενικά ζητήματα που αφορούν τα όσα θίγονται στην έκθεση.  Ήδη τα περισσότερα 
ή αρκετά από τα θέματα αυτά επιμέρους είτε κατά καιρούς τα έχουμε συζητήσει είτε τα 
έχουμε αποκαλύψει υπό τη μορφή παρατυπιών και σκανδάλων είτε τα έχουμε ήδη 
εγγεγραμμένα στις αντίστοιχες κοινοβουλευτικές επιτροπές.  Και, επειδή ο αγαπητός 
συνάδελφος πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας αναφέρθηκε σε τέτοια 
ζητήματα, θα τον παρακαλούσα, ακριβώς επειδή από καιρού είναι εγγεγραμμένα για 
συζήτηση σε συγκεκριμένη επιτροπή, να τα προωθήσει όσο το δυνατό πιο σύντομα, 
για να μπορέσει να υπάρξει συζήτηση, διαλεύκανση όλων αυτών των ζητημάτων και 
κατάληξη σε συμπεράσματα.   

 Με αυτή την ευκαιρία, θα ήθελα να εκφράσω την ευαρέσκεια της Ε∆ΕΚ για το 
έργο το οποίο επιτελεί η Ελεγκτική Υπηρεσία, για τη συνέπεια την οποία παρουσιάζει, 
για τη μεθοδικότητα την οποία μέχρι στιγμής έχει επιδείξει.  Και οφείλουμε να 
μνημονεύσουμε ότι μέχρι στιγμής βρίσκεται εκτός του στοχάστρου μας, δεδομένου ότι 
δε σημειώσαμε ή δεν αντιληφθήκαμε παρατυπίες και ελπίζω να μην υπάρξουν. 

 Εν πάση περιπτώσει, θα πρέπει να τονίσουμε ότι είναι καθήκον και υποχρέωση 
ολωνών μας όχι μόνο τα χρήματα του φορολογούμενου πολίτη να τυγχάνουν 
σεβασμού, αλλά κύρια αυτοί που έχουν ανειλημμένη υποχρέωση να τα διαχειρίζονται 
με αίσθημα υψηλής ευθύνης και υπευθυνότητας.  Όχι μόνο θα πρέπει να παραμένουν 
πιστοί και συνεπείς μέσα στα όρια των προϋπολογιζόμενων δαπανών ή ενδεχομένως 
και του προϋπολογισμού, αλλά την ίδια στιγμή οφείλουν να λειτουργούν με τρόπο, 
που να αποφεύγονται αχρείαστες δαπάνες, να αποφεύγονται οι σπατάλες, τις οποίες 
δυστυχώς βλέπουμε σε πάρα πολλούς τομείς, και κυρίως να αποφεύγεται η αυξημένη 
δαπάνη στην εκτέλεση διάφορων αναπτυξιακών, και όχι μόνο, έργων.   

 Επί της αρχής, θα πρέπει να τονίσουμε ότι η δημοκρατία μας έχει ωριμάσει.  
∆εν αντιμετωπίζει πια τα προβλήματα της εξωτερικής υπονόμευσης, όπως τα 
αντιμετώπιζε τη δεκαετία του 1960 και στις αρχές της δεκαετίας του 1970, που 
δυστυχώς οδηγήθηκε σε μια μορφή ανατροπής και δημιουργίας νέων δεδομένων με 
το πραξικόπημα και την εισβολή του 1974.  Αντιμετωπίζει όμως τον κίνδυνο που 
αντιμετωπίζουν σήμερα όλες οι ώριμες δημοκρατίες στα αναπτυγμένα κράτη τόσο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και σε άλλες ηπείρους.  Και αυτός ο κίνδυνος αφορά την 
εσωτερική υπονόμευση της δημοκρατίας, την εσωτερική υπονόμευση των δομών και 
ο κυριότερος λόγος υπονόμευσης είναι δυστυχώς η διαπλοκή, η οποία υπάρχει με 
κύριο και αφετηρία το χρηματισμό, διαπλοκή στην οποία εμπλέκονται πολιτικά 
πρόσωπα, εμπλέκονται ανώτατοι κρατικοί αξιωματούχοι, δημόσιοι λειτουργοί οι οποίοι 
αξιοποιούν τη θέση την οποία έχουν για προνομιακή ενημέρωση, με στόχο την εύνοια 
συγκεκριμένων οικονομικών κύκλων και κατ’ επέκταση με το ανάλογο αντάλλαγμα και 
το ανάλογο αντίτιμο, που άλλοτε μπορεί να είναι ο αθέμιτος πλουτισμός, άλλοτε 
μπορεί να είναι η στήριξη της οποίας μπορούν να τυγχάνουν για την ανέλιξή τους στη 
δημόσια υπηρεσία και όχι μόνο.  Να υπενθυμίσω ότι ένας από τους λόγους για τους 
οποίους κατέρρευσε πρόσφατα μια οικονομία παρόμοια με της Κύπρου, η οικονομία 
της Ισλανδίας, ήταν γιατί ακριβώς από ένα σημείο και μετά πολιτικά πρόσωπα είχαν 
περάσει πια ως εργοδοτούμενοι σε τραπεζικά ιδρύματα και σε άλλους τέτοιους φορείς 
και, αξιοποιώντας τις προσβάσεις, τις παρεμβάσεις, τις γνωριμίες και την ικανότητα 
που απέκτησαν κατά τη διάρκεια της πολιτικής τους σταδιοδρομίας, κατόρθωσαν να 
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δημιουργήσουν τέτοιο θεσμικό πλαίσιο επιτήρησης και ελέγχου των 
χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων, που στο τέλος οδήγησαν την οικονομία σε 
κατάρρευση.  Αυτό αποτελεί ακριβώς ένα παράδειγμα για το πόσο μεγάλο μπορεί να 
είναι το κόστος, αν αφήσουμε αυτή την κατάσταση να λειτουργεί ανεξέλεγκτα.  Γι’ αυτό 
ακριβώς και χρειάζονται οι μηχανισμοί εσωτερικού ελέγχου και μάλιστα αυτοί οι 
μηχανισμοί να είναι ιδιαίτερα αυστηροί.   

 Ο θεσμός της Ελεγκτικής Υπηρεσίας εκτιμούμε ότι συμβάλλει ακριβώς σε αυτή 
την κατεύθυνση, στην καταπολέμηση της διαπλοκής, στην καταπολέμηση τέτοιων 
φαινομένων τα οποία οδηγούν σε υπονόμευση των θεσμών, απαξιούν την πολιτική 
και στο τέλος δημιουργούν τα προβλήματα τα οποία αναφέρθηκαν.  ∆εν έχουμε 
αυταπάτες ότι, όσο τέλεια και να είναι -και είναι τέλεια μέχρι στιγμής- η δουλειά την 
οποία η Ελεγκτική Υπηρεσία πραγματοποιεί, δεν πρόκειται να υπάρξει πλήρης 
εξάλειψη του φαινομένου.  Όμως υπάρχουν οι δυνατότητες να υπάρξει δραστική 
μείωση του φαινομένου, σε σημείο που να μην τίθενται σε κίνδυνο οι θεσμοί, σε 
σημείο που να μην τίθεται σε κίνδυνο η δημοκρατία, αλλά και την ίδια στιγμή να μην 
υπάρχει η αφόρητη πρόκληση προς το φορολογούμενο πολίτη.   

 Ο θεσμός από μόνος του είναι προφανές ότι δεν μπορεί να εξαντλήσει τα 
περιθώρια αυτά και να φτάσει στα αποτελέσματα τα οποία επιθυμούμε.  Χρειάζεται 
βοήθεια, χρειάζεται στήριξη και κυρίως η στήριξη πρέπει να είναι από τα υπόλοιπα 
θεσμικά όργανα της πολιτείας, από το κοινοβούλιο, από την εκτελεστική εξουσία, από 
τη Νομική Υπηρεσία.  Θα πρέπει λοιπόν να προχωρήσουμε σε θεσμικές νομοθεσίες 
για τη δημιουργία του σωστού πλαισίου σε ευαίσθητους τομείς της δημόσιας 
υπηρεσίας, έτσι ώστε να αποτρέπονται τα φαινόμενα τα οποία ανέφεραν 
προηγουμένως οι συνάδελφοι, κυρίως στα θέματα των προσφορών, στα θέματα της 
αξιολόγησης, στα θέματα της κατακύρωσης, στα θέματα της προνομιακής 
ενημέρωσης που κάποιοι τυγχάνουν, που το έχουν κάνει πια όχι απλά επάγγελμα. 
εξειδίκευση, διδακτορικές διατριβές έχουν πια πάνω σ’ αυτά τα ζητήματα, για το πώς 
μπορούν ακριβώς να τυγχάνουν μιας προνομιακής ενημέρωσης, για να βρίσκονται σε 
ευνοϊκή θέση στη συνέχεια, όταν θα γίνει κατακύρωση των προσφορών, για να μπορεί 
η δική τους η προσφορά να αξιολογείται με το σύστημα βαθμολόγησης το οποίο 
εφαρμόζεται και να βρίσκονται σε πλεονεκτική θέση, έστω και αν δε θα είναι η πιο 
χαμηλή η προσφορά την οποία θα υποβάλουν.   

 Ταυτόχρονα, θα πρέπει να υπάρχει μια ορθολογιστική ενίσχυση της Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας και σε επίπεδο προσωπικού, αλλά και σε επίπεδο δυνατοτήτων και 
θεσμικού πλαισίου.  Αλλά, ακόμα και αν όλα αυτά δημιουργηθούν, αν δεν υπάρχει και 
το θέμα της καταστολής, που για άλλες περιπτώσεις είναι η προσφιλής μας μέθοδος 
και από αυτή ξεκινούμε, αν δεν υπάρχει διερεύνηση σε βάθος των καταγγελιών, αν, 
εκεί που διαπιστώνονται παρατυπίες, δεν υπάρχει η επιβολή των ανάλογων ποινών, 
είτε αυτές είναι πειθαρχικές είτε αυτές είναι ποινικές είτε ακόμα και πολιτικές, δεν 
πρόκειται σε καμιά περίπτωση να δώσουμε οποιαδήποτε μορφή λύσης σε αυτά τα 
ζητήματα.   

 Και πραγματικά θα ήθελα να προκαλέσω και να ρωτήσω το εξής:  Την 
τελευταία δεκαετία για τα όσα σκάνδαλα και παρατυπίες έχουν δημόσια επιβεβαιωθεί 
ποιος από τους εμπλεκόμενους έχει τιμωρηθεί;  Περιμένω να ακούσω ένα όνομα και 
το αναζητώ.  Αντίθετα, μπορώ να πω ότι σε πολλές περιπτώσεις αυτοί οι οποίοι 
εμπλέκονταν είτε σκοπίμως συγκαλύπτονταν είτε σκοπίμως δεν προωθούνταν οι 
υποθέσεις τους μέχρι την παραγραφή, αυτοί που κατήγγειλαν και απέδειξαν τα 
σκάνδαλα και τις παρατυπίες βρέθηκαν στο στόχαστρο, βρέθηκαν να 
συκοφαντούνται, να εκβιάζονται, να απειλούνται με διάφορους τρόπους και σε πάρα 
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πολλές περιπτώσεις, τις οποίες, αν τις αναζητήσουμε, μπορούμε να τις 
καταγράψουμε, αλλά δεν είναι της ώρας να τις αναφέρουμε, δημόσιοι λειτουργοί οι 
οποίοι εμπλέκονταν σε αυτές τις διαδικασίες έτυχαν όχι απλά προνομιακής 
μεταχείρισης, έτυχαν και αναβάθμισης της θέσης τους.   

 Καλώς η Βουλή έχει ψηφίσει δύο νομοθετήματα.  Ένα νομοθέτημα το οποίο 
αφορά κυρίως τον περιορισμό της δυνατότητας σε έναν αριθμό πολιτειακών 
αξιωματούχων μετά την απομάκρυνση από τη θέση τους να δραστηριοποιούνται ή να 
εργοδοτούνται σε ομοειδείς προς το έργο που επιτελούσαν προηγουμένως στη 
δημόσια υπηρεσία επιχειρήσεις του ιδιωτικού τομέα, για να αποφεύγεται αυτή η 
διασύνδεση.  Παρά το γεγονός ότι υπάρχουν παρατυπίες και σ’ αυτό, διότι δεν 
τηρείται πλήρως η νομοθεσία και υπάρχουν περιπτώσεις που παραβιάζεται, ήταν ένα 
βήμα προς τη σωστή κατεύθυνση.  Χρειάζεται να γίνουν ακόμα μερικά βήματα προς 
την ίδια κατεύθυνση. 

 Ψηφίστηκε ένα νομοσχέδιο, ένας νόμος που αφορά το πόθεν έσχες κυρίως των 
βουλευτών.  Έστω και κουτσουρεμένος, μπορεί να συμβάλει προς αυτή την 
κατεύθυνση.  Εγώ θα τον ήθελα να ήταν πιο αυστηρός, θα τον ήθελα να ήταν πιο 
αναλυτικός και με περισσότερες διευκρινίσεις από πλευράς όχι μόνο των βουλευτών, 
αλλά και των υπόλοιπων πολιτικών προσώπων για το πόθεν έσχες.  Αλλά 
διερωτώμαι μέχρι στιγμής υπήρξε ποτέ πόθεν έσχες για το θέμα των δημόσιων 
υπαλλήλων ειδικά των υψηλόβαθμων;  Αυτών που εμπλέκονται σε διαδικασία 
προσφορών, αξιολόγησης και όλα τα υπόλοιπα;  Ρωτήθηκαν ποτέ για τον πλούτο τον 
οποίο απέκτησαν, πώς τον απέκτησαν;  Γιατί λοιπόν εδώ να υπάρχει αυτή η εξαίρεση;  
Θεωρώ ότι υπάρχει ευθύνη και της εκτελεστικής εξουσίας και της νομοθετικής 
εξουσίας, ότι και γι’ αυτές τις περιπτώσεις πρέπει να προχωρήσει το πόθεν έσχες.  
Και πρέπει να γίνεται συστηματικός έλεγχος σε όλους αυτούς που εμπλέκονται σε 
τέτοιες διαδικασίες, γιατί είναι πολλές οι φορές και πολλές οι περιπτώσεις που, 
επιτρέψτε μου να πω, δε δικαιολογείται ο πλούτος τον οποίο έχουν αποκτήσει τέτοια 
πρόσωπα.   

 Παρά το γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια ένας αριθμός από σκάνδαλα και από 
παρατυπίες, οι οποίες ήρθαν στο φως της δημοσιότητας από τη δική μας την πλευρά, 
έχει κατά τρόπο απόλυτο, και επιτρέψτε μου να το πω, επιβεβαιωθεί, θέλω να σας 
διαβεβαιώσω ότι αυτά τα οποία μέχρι στιγμής έχουμε φέρει στην επιφάνεια και έχουμε 
επιβεβαιώσει και έχουμε αποδείξει είναι μόνο η κορυφή του παγόβουνου σε σχέση με 
όλα αυτά τα οποία γνωρίζουμε, με όλα αυτά τα οποία βρίσκονται στην κατοχή μας και 
τα οποία αξιολογούνται.  ∆υστυχώς, υπάρχουν περιπτώσεις από τις οποίες λείπουν 
κάποια στοιχεία, τα οποία δεν μπορούμε να τα αποδείξουμε κατά τρόπο αναντίλεκτο, 
όπως όλα τα προηγούμενα.  Όμως θα μπορούσαν κάποιοι να τα διερευνήσουν, θα 
μπορούσε ο εσωτερικός μηχανισμός ελέγχου να τα αξιολογήσει και να λάβει 
προληπτικά μέτρα, έστω και αν δεν υπήρχε η δυνατότητα από την πλευρά τη δική μας 
να τα επιβεβαιώσουμε, γιατί αλήθεια είναι ότι πολλές φορές συναντούμε κλειστές 
πόρτες.  Και είναι αδύνατο ένας βουλευτής, ένα πολιτικό πρόσωπο να εξελίσσεται 
αναγκαστικά σε ντεντέκτιβ, για να μπορέσει να συγκεντρώσει όλα αυτά τα στοιχεία και 
όλο αυτό το υλικό, για να μπορέσει να αποδείξει αυτά τα ζητήματα, να μπορέσει να 
χτυπήσει τη διαπλοκή, και στη συνέχεια, επιτρέψτε μου να πω, να μην ιδρώνει το αυτί 
αυτών που θα έπρεπε να είχαν ασχοληθεί με το ζήτημα!  Γι’ αυτό δε βλέπουμε καμιά 
τιμωρία και δε βλέπουμε καμιά πειθαρχική τουλάχιστο -δε μιλούμε για ποινική, που θα 
μπορούσε να γίνει- δίωξη.   

 Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι όντως υπάρχουν διάφοροι τομείς στους 
οποίους υπάρχουν τεράστιες σπατάλες.  Ο τομέας της υγείας είναι ένας τέτοιος 
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τομέας.  Αναφέρθηκαν πάρα πολλά ζητήματα.  Να υπενθυμίσω το σκάνδαλο των 
Φαρμακευτικών Υπηρεσιών.  ∆ιασπάθιση £22 εκατομ. σε διάστημα δεκαοκτώ μηνών.  
Να θυμίσω το θέμα που αφορούσε τα φάρμακα των Τουρκοκυπρίων, επιβεβαιωμένα 
τα στοιχεία.  Να θυμίσω το θέμα του μαγνητικού τομογράφου του νοσοκομείου 
Λευκωσίας.  Να υπενθυμίσω τις χρονοβόρες διαδικασίες για την εκτέλεση έργων.  Το 
πρόσφατο θέμα με το ακτινοθεραπευτικό, το οποίο δεν είμαι καθόλου ευτυχής για τον 
τρόπο με τον οποίο το Υπουργείο Υγείας το χειρίζεται.  Και πολύ φοβάμαι ότι, αν αυτή 
η τακτική συνεχίσει, στο τέλος της ημέρας ο Κύπριος φορολογούμενος θα υποχρεωθεί 
να καταβάλει ένα σημαντικό ποσό χρημάτων άδικα, γιατί ακριβώς δεν υπάρχει η 
σωστή αντιμετώπιση του ζητήματος και η λήψη των αναγκαίων μέτρων για προστασία 
ακριβώς από τις υπερτιμολογημένες προσφορές, οι οποίες έχουν γίνει στη λογική της 
σκοπιμότητας.  Επειδή το θέμα βρίσκεται σε εξέλιξη, δεν είναι του παρόντος να 
αναφέρω περισσότερες λεπτομέρειες.   

 Ήδη η Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας έχει επιβεβαιώσει τουλάχιστο κατά 
τρόπο άμεσο τη μια από τις καταγγελίες τις οποίες είχα κάνει και κατά τρόπο έμμεσο 
τη δεύτερη.  Αναμένω την Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού να εκδώσει τη δική 
της την απόφαση για το τρίτο σκέλος της καταγγελίας.  Και υπάρχει και το τέταρτο 
σκέλος, το πολύ σοβαρό, της προνομιακής ενημέρωσης εταιρείας από λειτουργούς 
του υπουργείου, για να τύχει προνομιακής μεταχείρισης.  Αναμένω ότι και σ’ αυτό θα 
υπάρξει μια πολιτική απόφαση, για να μπορέσει να υπάρξει πλήρης διαλεύκανση του 
ζητήματος.  Γι’ αυτό ακριβώς και δεν μπορώ αυτή τη στιγμή να πω περισσότερα.  
Επιφυλάσσομαι όμως, υπάρχει ακόμα δρόμος, υπάρχει υπομονή, υπάρχει και 
αντοχή, αλλά υπάρχουν και τα αδιάψευστα τεκμήρια και στοιχεία, τα οποία θα 
επιβεβαιώσουν, ως συνήθως, αυτά τα οποία καταγγέλλονται. 

 Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφέρω μόνο ένα σημείο.  Εκτιμώ ότι και στην 
περίπτωση του φυσικού αερίου υπάρχει σοβαρός κίνδυνος να βρεθούμε μπροστά σε 
ένα σκάνδαλο τεραστίων διαστάσεων.  Ήδη υπάρχουν αρκετές ενδείξεις, υπάρχουν 
αρκετά στοιχεία.  Εύχομαι και ελπίζω αυτοί οι οποίοι χειρίζονται το ζήτημα να το 
αντιμετωπίσουν με σωφροσύνη, να λάβουν μέτρα αποτρεπτικά, γιατί θα ήταν άδικο ο 
Κύπριος φορολογούμενος πολίτης να πληρώσει μερικές εκατοντάδες ή μερικές 
δεκάδες εκατομμύρια ευρώ άδικα και άσκοπα, απλά και μόνο γιατί δε θέλουμε να 
βρούμε άλλες εναλλακτικές επιλογές οι οποίες προσφέρονται και για τις οποίες 
υπάρχουν στοιχεία ότι μπορούν να εφαρμοστούν.   

 Αυτά από την πλευρά τη δική μας.  Θα ήθελα να σας ευχαριστήσω για την 
κατανόησή σας, καθώς επίσης και για την προσοχή σας στα όσα έχουμε πει. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Να παρακαλέσω τον κ. Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες στα πίσω έδρανα, τα ορεινά που λέμε!  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κυρία Γενική Ελέγκτρια… 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Πού είστε, κυρίες και κύριοι; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Νομίζω ότι η κ. Γιωρκάτζη και οι συνεργάτες θα παραμείνουν μέχρι το τέλος 
μαζί με τον κ. Αγγελίδη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εξάλλου, παρατείνεται η δική μου ευχαρίστηση να είμαι προεδρεύων! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Και δική μας χαρά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Όταν -πριν πόσα χρόνια;- πριν οκτώμισι χρόνια έμπαινα σ’ αυτό το κτίριο της 
δημοκρατίας και αναζητούσα να επιλέξω επιτροπές, από αυτές τις ελάχιστες που μας 
επέτρεψε η πάνσοφη κυριαρχία των παλιών κομμάτων να εργαστούμε, ένας παλιός 
κοινοβουλευτικός από το χώρο της δεξιάς μού εισηγήθηκε την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών, 
γιατί, είπε, αυτή έχει πάρα πολύ ενδιαφέρον.  Ίσως αυτή την ώρα να είμαι ο πιο 
παλιός σε αυτή την επιτροπή, αφού με τις αλλαγές των κοινοβουλευτικών λίγοι έχουμε 
μείνει στην ίδια επιτροπή για πολύ καιρό.  Έτσι, είμαι και ο πιο έμπειρος, αν θέλετε, 
και δικαιούμαι περισσότερο από όλους να εκφράσω την πηγαία μου χαρά και 
ικανοποίηση, γιατί ένα αίτημα το οποίο διατυπώθηκε πριν από δύο χρόνια γίνεται 
σήμερα, όπως και στην προηγούμενη συνεδρίαση, πραγματικότητα.  Και πρέπει να 
πω ότι γίνεται με τον καλύτερο τρόπο, γιατί αρκετοί συνάδελφοι άδραξαν την ευκαιρία 
και παρουσίασαν μέχρι αυτή τη στιγμή πολύ ενδιαφέροντα στοιχεία μέσα από την 
έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας -του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή- αλλά και μέσα από 
την καθημερινή πρακτική μας ως κοινοβουλευτικών.   

 Τιμώντας αυτή την προσπάθεια, εγώ θα ήθελα να περιοριστώ σε μια αντιγραφή 
και ας μου επιτρέψει η κ. Γιωρκάτζη να διαπράξω αυτό το μικρό “έγκλημα”, διότι 
θεωρώ ότι ο πρόλογος και η εισήγηση της κ. Γιωρκάτζη στην έκθεση την οποία 
συζητούμε αποτελεί ένα μικρό αριστούργημα και μια πραγματεία γύρω από την έννοια 
της διαφάνειας, του ήθους και της χρηστότητας, λέξεις που δεν ακούγονται συχνά 
πλέον και περισσότερο δεν εννοούνται συχνά στο σύγχρονο πολιτικό λόγο.  Έτσι, με 
την άδειά της -και είναι εδώ να μας ακούσει και να μου δώσει αυτή την άδεια- εγώ θα 
αντιγράψω και θα σας διαβάσω ορισμένα αποσπάσματα από την ομιλία της.   

 Λέει λοιπόν η κ. Γιωρκάτζη: «Οι αρχαίοι Έλληνες φιλόσοφοι θεώρησαν τον 
έλεγχο των δημόσιων δαπανών και της κρατικής δημοσιονομικής διαχείρισης από 
έναν ανεξάρτητο οργανισμό, όπως είναι τα σύγχρονα κρατικά ιδρύματα ελέγχου, ως 
ένα σημαντικό μέσο, για να τεθεί φραγμός στην κατάχρηση της εξουσίας, αφού η 
εξουσία έχει -κατά τον Αριστοτέλη- τη δύναμη να διαφθείρει τους ανθρώπους.  Μια 
γενιά προηγουμένως ο μεγάλος Έλληνας φιλόσοφος Πλάτων ήταν ο πρώτος που 
ιχνηλάτησε στα έργα του “Νόμοι” και “Πολιτεία” την ανάγκη για δημόσια λογοδοσία 
των κυβερνώντων και τον έλεγχο των λογαριασμών.  Ενώ όμως ο έλεγχος μπορεί να 
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διαδραματίσει ρόλο στην πρόληψη της διαφθοράς και της απάτης, εντούτοις δε 
θεραπεύει σίγουρα τα αίτιά της».  Πολύ σημαντική παρατήρηση.  Αναλύθηκε πριν και 
από τον κ. Σιζόπουλο.  ∆εν αρκεί ο έλεγχος, για να λυθούν τα προβλήματα στην πηγή 
τους.  

 Συνεχίζει η κ. Γιωρκάτζη: «Η διαφθορά είναι φαινόμενο 
πολιτικοοικονομικοκοινωνικό, αλληλένδετο με τις κοινωνικές αξίες, τη συμπεριφορά 
και το ήθος του ατόμου.  Και αυτά μπορούν να αλλάξουν μόνο με μια νέα διαφορετική 
παιδεία, παιδεία με την ευρύτερη έννοια του όρου, σε όλες τις εκφάνσεις της, 
εκπαίδευση, διακυβέρνηση, κόμματα, μέσα μαζικής επικοινωνίας και γενικά ό,τι 
συναποτελεί και επηρεάζει την πνευματική και ηθική αγωγή του ατόμου, μια παιδεία 
που να τιμά και να εξαίρει τη χρηστότητα, λέξεις και έννοιες που πραγματικά σήμερα 
έχουν αλλάξει περιεχόμενο».   

 Λέει σε άλλο σημείο η κ. Γιωρκάτζη:  «Η έννοια της διαφθοράς αναφέρεται σε 
ένα ευρύ φάσμα συμπεριφορών που γίνεται αντιληπτό διαφορετικά σε διάφορες 
κοινωνίες και επηρεάζεται από την κουλτούρα, τα ήθη, τα έθιμα και τον πολιτισμό 
κάθε κοινωνίας.  ∆εν υπάρχει ένας γενικά διεθνώς αποδεκτός ορισμός.  Άλλο 
αντιλαμβάνεται με τον όρο ένας Σουηδός, άλλο ένας Κύπριος και άλλο ένας 
Νοτιοαμερικανός και άλλως πως αντιλαμβανόταν η κοινωνία τον όρο πριν από εκατό 
χρόνια, πενήντα ή ακόμα και πριν δέκα χρόνια.  Ένας σύντομος, απλός και 
περιεκτικός ορισμός της διαφθοράς, που δόθηκε από το μη κυβερνητικό οργανισμό 
“Transparency International”, είναι “κατάχρηση δημόσιας εξουσίας για ίδιον όφελος”.  
Έξι λέξεις το περιεχόμενο της καθεμιάς εκ των οποίων μπορεί να τύχει ανάλυσης, 
μακράς συζήτησης  και διαφορετικής προσέγγισης».  

 Εδώ θα κάνω ένα διάλειμμα, για να πω ότι, παρ’ όλο που δε συνηθίζεται, εγώ 
προσωπικά δεν το συνηθίζω, να παρουσιάζω και να εκθειάζω τη θετική πλευρά των 
πραγμάτων -προσωπικό μου μειονέκτημα, αν θέλετε- είναι διακριτό και πρέπει να το 
σημειώσουμε, ως, αν θέλετε, επίτευγμα της δουλειάς και του κοινοβουλίου, αλλά και 
της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, ότι αυτός ακριβώς ο οργανισμός, ο Παγκόσμιος 
Οργανισμός κατά της ∆ιαφθοράς, σε μια πρόσφατή του έκθεση, η οποία δημοσιεύτηκε 
και στις κυπριακές εφημερίδες, δείχνει μια πρόοδο της Κύπρου στον τομέα της 
αντιμετώπισης της διαφθοράς και μάλιστα μια διαχρονική πρόοδο μεταξύ 2007-2009.  
Βέβαια, είμαστε ακόμα αρκετά πίσω, αλλά το να είσαι η εικοστή έβδομη χώρα στον 
κόσμο από τις εκατόν ογδόντα είναι μια σχετική πρόοδος, αφήνοντας πίσω χώρες 
που συχνά πολλοί από εμάς τις βλέπουμε ως κακό παράδειγμα, όπως η Ελλάδα, που 
είναι στην εβδομηκοστή θέση στον τομέα της αντιμετώπισης της διαφθοράς, και 
ξεπερνώντας πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες.  Αυτό δεν το λέω, για να πάρουν 
πάνω τους οι κυβερνώντες ότι πέτυχαν μέσα σε τρία χρόνια αυτό το επίτευγμα κατά 
της διαφθοράς.  Πιστεύω ότι είναι ένα αποτέλεσμα συλλογικής προσπάθειας που 
ξεκίνησε από την εργασία της Γενικής Ελέγκτριας και των συνεργατών της, αλλά και 
από την εργασία αυτού του κοινοβουλίου και της κοινωνίας ευρύτερα.   

 Θέλω να ολοκληρώσω, πάλι δανειζόμενος, με το τελευταίο μέρος της 
παρουσίασης της Γενικής Ελέγκτριας:  «Εμείς», λέει η Γενική Ελέγκτρια, «στην 
Ελεγκτική Υπηρεσία» -θα μπορούσα να πω ότι και εμείς, κύριε Πρόεδρε, στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
∆ημόσιων ∆απανών- «επαναλαμβάνουμε για ακόμα μια φορά τη δέσμευσή μας ότι με 
ανεξαρτησία, αντικειμενικότητα και επαγγελματισμό, μακριά από σκοπιμότητες θα 
συνεχίσουμε να υπηρετούμε τις αρχές και αξίες που το σύνταγμα και οι νόμοι μάς 
ανέθεσαν και οι πολίτες μάς εμπιστεύθηκαν.  Κυριότερο εργαλείο μας είναι η άσκηση 
πειθούς προς τους ελεγχομένους ότι είναι προς το συμφέρον του οργανισμού τους, 
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της κυβέρνησης κ.λπ. ο προβληματισμός τουλάχιστο για υιοθέτηση των εισηγήσεών 
μας, καθώς και η διαφάνεια και η δημοσιοποίηση των κακώς εχόντων για 
ευαισθητοποίηση του κοινού και άσκηση δημόσιου ελέγχου.  Είναι σπουδαίο πράγμα 
η ικανότητα του ανθρώπου να αντιστέκεται στην αποθάρρυνση και την απελπισία».  
Θέλω να το ξαναδιαβάσω αυτό:  «Είναι σπουδαίο πράγμα η ικανότητα του ανθρώπου 
να αντιστέκεται στην αποθάρρυνση και την απελπισία. Και εμείς αντιστεκόμεθα»!  
Αυτά λέει ένας ανεξάρτητος αξιωματούχος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και νομίζω ότι 
είναι τιμή μας και για την ίδια και για την πολιτεία που έχουμε μια τέτοια υπηρεσία και 
μια τέτοια λειτουργό.  Και θα δανειστώ και από τον ήρωα ποιητή ∆ώρο Λοΐζου το εξής: 
«Εμείς θα τους αντισταθούμε, όποιοι και να ’ναι, όσο δυνατοί και να ’ναι».  Με ήθος 
και χρηστότητα!   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη.   

 Ε, και εύχομαι να είναι η αντίσταση σε όλα τα επίπεδα, κύριε Περδίκη!  

  Θα παρακαλέσω τον… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Με ήθος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με ήθος και διεκδίκηση δικαιοσύνης! 

 Κύριε Θεμιστοκλέους… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όσα του έμειναν! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Εσύ έχεις έξι λεπτά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆ηλαδή ούλλοι τωρά εννά μας μάθετε συστήματα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Και άλλος περιορισμός, κύριε Κουλία; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ειλικρινά, ποτέ μου δεν κατάλαβα ούτε καταλαβαίνω και ούτε θέλω να 
καταλάβω πώς γίνεται κάποιοι που εγκληματούν και επικαλούνται το καλό να 
βρίσκονται σε καλύτερη μοίρα από όσους εγκληματούν και είτε σιωπούν είτε 
επικαλούνται το κακό.  Με άλλα λόγια, οι καλές προθέσεις πάρα πολλές φορές είναι 
εκείνες που οδήγησαν σε μεγάλα εγκλήματα και είναι και αυτές που οδηγούν τις 
σύγχρονες κοινωνίες και στη διαφθορά και στην παρακμή.   
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 Επειδή έγινε αναφορά προηγουμένως στον ορισμό της διαφθοράς, να τον 
επεκτείνουμε λίγο περισσότερο.  ∆ιαφθορά είναι η μετατροπή της πολιτικής δύναμης ή 
των δημοσίων αξιωμάτων και θέσεων στο δημόσιο και ημιδημόσιο τομέα, ιδίως όσων 
διαχειρίζονται πόρους και εξουσία αποφάσεων που υπέχουν σημαντικά οικονομικά 
οφέλη, σε πλούτο, αλλά και η μετατροπή του πλούτου σε πολιτική δύναμη και 
αξιώματα.  Το δεύτερο, αν και είναι πάρα πολύ σοβαρό, δηλαδή η μετατροπή του 
πλούτου σε αξιώματα, δε μας αφορά και δεν είναι της παρούσης συζήτησης, αν και 
είναι σημαντικό το θέμα και αφορά τη δημοκρατία την ίδια.  Σε μια άλλη συνεδρία 
ενδεχομένως θα ήταν ωφέλιμο για τον τόπο να συζητηθεί.   

 Για μας ώριμη και πλήρης δημοκρατία σημαίνει πάνω από καθετί και πάνω 
από όλα πιστή εφαρμογή των νόμων.  Σημαίνει πάνω από όλα διαφάνεια και 
διαφάνεια σημαίνει δημόσιο και αποτελεσματικό έλεγχο παντού.  Σημαίνει η διαφάνεια 
τη σταθερή διεκδίκηση της κοινωνίας για αυστηρές κυρώσεις και ποινές σε διαφθορείς 
και διαφθειρομένους.  Στην κοινή αντίληψη, όπου υπάρχει αδιαφάνεια ή υπάρχει ή θα 
υπάρξει μοιραία και διαφθορά.  Μοιραία δηλαδή, όπου υπάρχει αδιαφάνεια, θα 
υπάρξει παρακμή.  Και, όταν υπάρχει παρακμή, τα προβλήματα συσσωρεύονται και 
ταλαιπωρούν περισσότερο τους πολλούς, ιδίως αυτούς που δεν έχουν και αυτούς που 
δεν αντέχουν. 

 Περισσότερη διαφθορά σύμφωνα με την έκθεση της Γενικού Ελεγκτού 
εμφανίζεται, μέσα από τις εκθέσεις, να υπάρχει στους ημικρατικούς οργανισμούς, για 
τους οποίους ημικρατικούς οργανισμούς ή οργανισμούς δημοσίου δικαίου -ανάμεσα 
σε αυτούς δυστυχώς, δυστυχέστατα και τα κρατικά μας πανεπιστήμια- επειδή λέγονται 
“ημικρατικοί” δε σημαίνει ότι πρέπει να ασκείται ημιέλεγχος ή να επιδέχονται 
ημιδιαφανείς διαδικασίες και ούτε βεβαίως τα διοικητικά τους συμβούλια ημιανεύθυνα 
μπορεί να είναι.  Οι οργανισμοί δημοσίου δικαίου είναι αναπόσπαστο και σημαντικό 
τμήμα του κράτους, είναι βασικά όργανα ασκήσεως της κυβερνητικής -και όχι μόνον- 
πολιτικής, καλύπτουν διαρκείς ανάγκες της κοινωνίας, στοιχίζουν εκατομμύρια στην 
κοινωνία και πρέπει να συμβάλλουν αυτοί οι ημικρατικοί οργανισμοί στην προκοπή 
της κοινωνίας. 

 Όπως και να το κάνουμε σ’ αυτή τη ζωή δεν μπορεί κανένας να τα θέλει όλα 
δικά του.  ∆ε γίνεται υπογείως, υπόπτως και δολίως να πλουτίζουμε εις βάρος της 
χώρας και της κοινωνίας και την ίδια ώρα να επιζητούμε από την κυβέρνηση και από 
άλλους οργανισμούς να μας παραχωρούν αίγλη, κύρος, ίσως και αξιώματα.   

 Σε ό,τι αφορά τα κρατικά μας πανεπιστήμια και ιδίως το Πανεπιστήμιο Κύπρου, 
αν σε άλλες χώρες, ιδίως της βορείου Αμερικής ή της Ευρώπης, έβλεπαν το φως της 
δημοσιότητας εκθέσεις παρόμοιου ή ανάλογου περιεχομένου με τις εκθέσεις της δικής 
μας Ελεγκτικής Υπηρεσίας για το πανεπιστήμιο, το βέβαιο είναι ότι αρκετοί από τους 
υπευθύνους θα ήσαν ήδη στη φυλακή και θα εσάπιζαν και όχι να είναι έξω και να 
συνεχίζουν προκλητικά τις παρανομίες και τις ατασθαλίες τους.  

 Το Πανεπιστήμιο Κύπρου λειτουργεί από το 1992.  Από τα πρώτα του βήματα 
και για δεκαεφτά ολόκληρα χρόνια η πολιτεία, το κράτος, η Βουλή και ο λαός μας 
εστήριξαν το πανεπιστήμιο, με την αγάπη, την εμπιστοσύνη και βεβαίως με 
εκατοντάδες εκατομμύρια λίρες από το υστέρημά του.  Το Πανεπιστήμιο Κύπρου 
ακριβώς, επειδή ήταν το πρώτο κρατικό μας πανεπιστήμιο, πέραν της καθολικής 
στήριξης που έτυχε από την πολιτεία, έτυχε και της άνευ προηγουμένου στήριξης από 
ευεργέτες και δωρητές, σε είδος, σε μετοχές, σε ακίνητα και σε χρήματα.  Αν το 
πανεπιστήμιο δεν ήταν κρατικό, προφανώς κανένας δε θα έδινε ούτε μία λίρα, γιατί 
κανένας δεν παραχωρεί χρήματα σε άλλο ιδιώτη. 
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 Για δεκαεφτά λοιπόν ολόκληρα χρόνια το Πανεπιστήμιο Κύπρου ήταν το 
σπάταλο, το άτακτο και το παραχαϊδεμένο παιδί της κυπριακής κοινωνίας, που, αφού 
πέρασε από το στάδιο των παιδικών ασθενειών και το στάδιο της εφηβείας, θέλει και 
σήμερα και επιμένει προκλητικά να προσβάλλει τη δημόσια αιδώ.  Ήταν στο 
απυρόβλητο και είχε το ακαταδίωκτο.  Υπήρχαν ελάχιστα δημοσιεύματα από τους 
ανησυχούντες για τη λανθασμένη πορεία του και τις αυθαιρεσίες τους.   

 Με στόχο να στεριώσει και να καταξιωθεί οι πάντες παρέλειπαν τα λάθη, τις 
ελλείψεις, τις αυθαιρεσίες, ακόμα και τις παρανομίες του.  Και αυτό ήταν και το πρώτο 
σοβαρό και διαρκές μεγάλο λάθος που επέτρεψε και εξέθρεψε ό,τι σήμερα 
συσσωρευμένο διαπιστώνεται και καταγράφεται στις ετήσιες εκθέσεις της Γενικής 
Ελεγκτού, αλλά και συχνά πυκνά και στον ημερήσιο τύπο.   

 Η απρόσκοπτη ροή των εκατομμυρίων συνδυασμένη με μια κάκιστη ερμηνεία, 
εφαρμογή και από το κοινωνικό σύνολο αποδοχή της πανεπιστημιακής ελευθερίας 
εδημιούργησαν ένα βασίλειο ομαδοποιήσεων, κοινώς κλικών, παρανομιών, 
ετσιθελισμών, πεισμάτων, αυθαιρεσιών και  ό,τι όλα αυτά συνεπάγονται.   

 Ενώ έφταναν στη Βουλή και το Προεδρικό και στα υπουργεία Παιδείας και 
Οικονομικών οι ετήσιες εκθέσεις της Γενικής Ελέγκτριας, ελάχιστοι τις εδιάβαζαν, πιο 
λίγοι ανησυχούσαν και ουδείς αντιδρούσε.  Και το βασίλειο αυτό εξακολουθούσε όχι 
μόνο απρόσκοπτα, αλλά και υποβοηθούμενα να εκτρέπεται ολοένα και περισσότερο 
από το ορθώς άρχειν, το ορθώς πράττειν και το ορθώς διοικείν.  Και αν αντιδρούσε 
και κανένας δημοσιογράφος ή βουλευτής, εισέπραττε την εξής φασιστοειδή απάντηση:  
«Κάτω τα χέρια από το πανεπιστήμιο!  Αυτοί είναι καθηγητές.  Αυτοί είναι ειδικοί.  ∆εν 
ξέρουν αυτοί που διδάσκουν ∆ιοίκηση Επιχειρήσεων και βγάζουν αποφοίτους και 
μεταπτυχιακούς και ξέρετε εσείς;  ∆εν ξέρουν αυτοί που έζησαν και εργάστηκαν στα 
καλύτερα πανεπιστήμια του κόσμου πώς να δημιουργήσουν και να διοικήσουν ένα 
σύγχρονο πανεπιστήμιο και ξέρουμε εμείς οι άσχετοι;». 

 Όλα αυτά, όλη αυτή η ασύγγνωστη, απαράδεκτη και επικίνδυνη ανοχή στις 
παρανομίες, στις παρατυπίες, στις ατασθαλίες, στη διαφθορά και στον ετσιθελισμό 
οδήγησαν την κυπριακή κοινωνία να κάνει ως συνείδησή της την εδραιωμένη επί 
μακρόν αντίληψη ότι πάνω κάτω το Πανεπιστήμιο Κύπρου είναι κράτος εν κράτει. 

 Οι αρμόδιοι του πανεπιστημίου για χρόνια μεταχειρίζονται τις λέξεις όπως οι 
πρώτοι αποικιοκράτες τα καθρεφτάκια, τους φακούς και τα μπιχλιμπίδια, για να 
συνεχίζουν να εντυπωσιάζουν τους ιθαγενείς, που με τη σειρά τους, όντας 
εντυπωσιασμένοι, συνέχιζαν και δυστυχώς συνεχίζουν ακόμα και σήμερα 
αδιαμαρτύρητα να πληρώνουν, μέσα από δυσβάστακτες φορολογίες, καμώματα, 
ταξίδια, απολαύσεις και ηδονές. 

 Αντί το πανεπιστήμιο στα δεκαεφτά αυτά ολόκληρα χρόνια που επέρασαν 
βαθμιαίως να μετατραπεί σε κορυφαίο παράδειγμα και υπόδειγμα και πρότυπο 
σεβασμού των νόμων, υπόδειγμα δικαιοσύνης, αξιοκρατίας, οικονομικού 
νοικοκυρέματος, διαφάνειας, καθώς και κέντρο μελέτης των προβλημάτων της 
κυπριακής οικονομίας, της κυπριακής κοινωνίας και βιομηχανίας, προϊόντος του 
χρόνου, μετετράπη σε κέντρο παρανομιών, αδικιών, αναξιοκρατίας, οικονομικών και 
όχι μόνο σκανδάλων και ατασθαλιών.  Αντί το πανεπιστήμιο, όντας το ανώτατο 
πνευματικό και εκπαιδευτικό ίδρυμα της Κύπρου, στα δεκαεφτά αυτά χρόνια να 
προάγει, ως όφειλε, το δημοκρατικό μας πολίτευμα και τις επιμέρους συνιστώσες του, 
το διάλογο, την πειθώ, τη διαφάνεια, τη δημοκρατία, και να είχε ήδη γίνει ο 
βασικότερος μοχλός εξορθολογισμού της κυπριακής κοινωνίας, είχαμε ακριβώς τα 
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αντίθετα αποτελέσματα.  Είναι από τα λιγοστά και τα πλέον αμαρτωλά οικοδομήματα 
και ιδρύματα από την εποχή που η Κύπρος απέκτησε την ανεξαρτησία της. 

 Σύμφωνα με τους περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμους, 
το  συμβούλιο μπορεί να τοποθετεί διοριζόμενο σε οποιοδήποτε σημείο της κλίμακας 
διορισμού.  Αυτό το δικαίωμα, βάσει της νομοθεσίας, μπορεί να ασκηθεί κατά το 
διορισμό του υπαλλήλου μόνο μία φορά και όχι εκ των υστέρων.  Από τις εκθέσεις της 
Γενικής Ελεγκτού διαπιστώνεται ότι σε αρκετές περιπτώσεις γίνεται διαφοροποίηση 
της μισθολογικής τοποθέτησης εκ των υστέρων, μάλιστα με αναδρομική ισχύ και 
μάλιστα περισσότερες της μίας φοράς για το ίδιο άτομο.  Αυτό, άραγε, σε ποιο κώδικα 
ν’ ανατρέξουμε, για να βρούμε τι είναι;  

 Απασχολούντο πενήντα έκτακτοι υπάλληλοι για την πρόσληψη των οποίων δε 
ζητήθηκε ποτέ η έγκριση της Βουλής των Αντιπροσώπων, σύμφωνα με τον περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων Νόμο, εμισθώνοντο οι υπηρεσίες πενήντα εννέα 
ατόμων χωρίς να έχει ακολουθηθεί οποιαδήποτε διαδικασία πρόσληψης, κατά 
παράβαση του περί Σύναψης Συμβάσεων Νόμου του 2003.  Και αυτό περί μίσθωσης 
υπηρεσιών, κόντρα στη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα ότι αυτοί, επειδή 
ακριβώς εκτελούν καθήκοντα όπως και όλοι οι υπάλληλοι, δεν μπορεί να θεωρούνται 
ως μίσθωση υπηρεσιών, αλλά ως υπάλληλοι.  Και το χειρότερο;  Πώς γίνεται όλοι 
αυτοί οι υπάλληλοι να μονιμοποιηθούν μέσα σε μια νύχτα, όταν οι αντίστοιχοι έκτακτοι 
υπάλληλοι στην κυβέρνηση ήταν πραγματικός γόρδιος δεσμός και το Ανώτατο 
∆ικαστήριο κατ’ επανάληψη ακύρωσε μονιμοποιήσεις εκτάκτων υπαλλήλων, διότι τις 
βρήκε παράνομες και καταχρηστικές; 

 Πώς γίνεται το ΚΥΣΑΤΣ, επί προεδρίας του πρύτανη, να μην αναγνώριζε 
συγκεκριμένο πτυχίο και μετά να προσλαμβάνεται από τον ίδιο πρύτανη άλλος ή άλλη 
με το ίδιο πτυχίο σε θέση που απαιτούσε πτυχίο αναγνωρισμένο από το ΚΥΣΑΤΣ;  
Αυτό είναι ή δεν είναι ηθικό σκάνδαλο πρώτου μεγέθους;  

 Από ποιο νόμο άντλησαν οι ερίτιμοι συγκλητικοί μας το δικαίωμα ότι το 
πανεπιστήμιο μπορεί να ιδρύει εταιρείες περιορισμένης ευθύνης;  Και πώς γίνεται μία 
από αυτές, το “εκκολαπτήριο” επιχειρήσεων “∆ιογένης” -θα δούμε μετά τι εκκόλαψε 
αυτό το “εκκολαπτήριο”- να τη δανείζουν με €200.000, κατά παράβαση των 
προϋπολογισμών, και η εταιρεία αυτή να προσλαμβάνει προσωπικό και ν’ 
αναλαμβάνει άλλες επιχειρήσεις, των οποίων, κατά παντελώς τυχαίο τρόπο, μέλη των 
διοικητικών τους συμβουλίων και μέτοχοι να είναι ακαδημαϊκοί;  Και πόση κοροϊδία 
υπάρχει, όταν από το 2003 η Γενική Ελέγκτρια το επεσήμανε και πάντοτε και κάθε 
χρόνο οι υπεύθυνοι του πανεπιστημίου τής επαναλαμβάνουν την ίδια υπόσχεση, ότι 
ακόμα θα ζητήσουν γνωμάτευση από το Γενικό Εισαγγελέα;  Έχουν περάσει ήδη έξι 
χρόνια.    

 Τι σόι χρηστή διοίκηση υπάρχει, όταν για περιουσιακά στοιχεία αξίας δεκάδων 
εκατομμυρίων δεν τηρείται κανένα μητρώο ή όταν αρκετά από αυτά, όπως λέει η 
Γενική Ελέγκτρια, είναι ακόμα χρεωμένα σε ανθρώπους που είτε αποφοίτησαν είτε 
ήδη έχουν φύγει από το πανεπιστήμιο;  

 Το πανεπιστήμιο, η βιβλιοθήκη του πανεπιστημίου, τα ακαδημαϊκά τμήματα και 
το ακαδημαϊκό προσωπικό παρέχουν και άλλες υπηρεσίες σε τρίτους, πέραν των 
αυστηρά εκπαιδευτικών υπηρεσιών και ερευνητικών δραστηριοτήτων, που ούτε 
νομοθετικά καλύπτονται ούτε με τους σκοπούς του πανεπιστημίου συνάδουν, όπως 
αυτοί καθορίζονται στο σχετικό νόμο, και μάλιστα πολλές φορές αυτές οι υπηρεσίες 
ανατίθενται από το πανεπιστήμιο, χωρίς καμιά προσφορά, σε άλλους έξω από το 
πανεπιστήμιο. 
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 Και πώς να χαρακτηρίσουμε τα τραγελαφικά που συμβαίνουν αναφορικά με τα 
έξοδα ταξιδιών και με τη συντήρηση στο εξωτερικό πέραν των €2 εκατομ., όπου ο 
καθένας παίρνει όσα δηλώσει, όσα θέλει, χωρίς αποδείξεις, χωρίς παραστάσεις, 
χωρίς βεβαιώσεις; 

 Και τι να πούμε για τις προσφορές οι περισσότερες των οποίων είτε 
κομματιάζονται είτε ανατίθενται απευθείας, κατά παράβαση όλων των σχετικών 
νόμων;  Και πώς άραγε οι συγκλητικοί μας θα εβάφτιζαν το εξής πρωτόγνωρο: 
Προσφορά εκατοντάδων χιλιάδων ευρώ να την κομματιάζουν οι πάνσοφοι σε δεκάδες 
ισοδύναμα ποσά των €1.700, για να αποφύγουν τις προβλεπόμενες από το νόμο 
διαδικασίες! 

 Πώς να ονομάσουμε, άραγε, την πράξη καθηγητή να παραγγείλει και να 
εγκαταστήσει ηχητικό σύστημα αξίας €40.000 και για δύο χρόνια να ψεύδεται 
ασύστολα και, όταν ανακαλύφθηκε η πράξη του, επειδή ο προμηθευτής έστελνε 
επιστολές μέσω δικηγόρου, στην αρχή είπε ότι δεν κατάλαβε τι υπέγραφε;  Και, επειδή 
ο συγκεκριμένος ανήκει στη γνωστή κλίκα του πανεπιστημίου, η σύγκλητος 
αποφάσισε, παρακαλώ, να δικαιολογήσει τα ποσά, λέγοντας ότι δεν έγινε αγορά, αλλά 
ενοικίαση.  Όταν ο προμηθευτής έμαθε ότι έλεγαν «αφού πρόκειται για ενοικίαση» και 
αφού ήδη πήρε τα χρήματα, τους είπε:  «∆ε σας το ενοικιάζω, φέρτε μου το πίσω».  
Πώς γίνεται αυτή η παρανομία, που βγάζει μάτι, να περνά από τη σύγκλητο με μία 
απλή επίπληξη και πώς ανέχεται το συμβούλιο του πανεπιστημίου ο εν λόγω 
καθηγητής να βρίζει μέλος του διοικητικού, διότι δε συμφώνησε στην κάλυψη της 
παρανομίας; 

 Πώς άραγε να βαφτίσουμε την παρανομία την ώρα που κάποιος παίρνει άδεια 
άνευ απολαβών, αντί να αποσύρεται από όλες τις επιτροπές που συμμετέχει -διότι 
έτσι προβλέπει η νομοθεσία και ο κώδικας δεοντολογίας που η ίδια η σύγκλητος 
εψήφισε- η σύγκλητος, την ίδια ώρα που του δίνει άδεια λοιπόν, να τον διορίζει μέλος 
ειδικής επιτροπής, για να κρίνει ανέλιξη συνάδελφού του; 

 Τι άραγε είναι, εκτός από παρανομία, όταν, εν γνώσει του πρύτανη και της 
συγκλήτου, τρεις τουλάχιστο πανεπιστημιακοί για ένα-δύο και τέσσερα σχεδόν χρόνια 
ήσαν ταυτόχρονα διορισμένοι και στην Κύπρο και στην Αμερική ή τη Γαλλία και όταν, 
ύστερα από καταγγελίες, η σύγκλητος αποφάσισε να διερευνήσει το θέμα, έφυγαν 
νύκτα ναι μεν από την Κύπρο και απλά οι διαδικασίες διερεύνησης διακόπηκαν;  
Ποιος όμως πλήρωσε τις δεκάδες χιλιάδες ευρώ;  Και πώς γίνεται αυτός που τους 
συγκάλυπτε, αντί να λογοδοτήσει και να υποστεί τις συνέπειες του νόμου, πήρε 
προαγωγή, προβάλλοντας το εξής ανοητολόγημα ενώπιον του συμβουλίου της 
σχολής του: «Τα ίδια πράγματα συμβαίνουν και σε άλλες σχολές εδώ και χρόνια, άρα 
τι σας πειράζει που και εγώ τους συγκάλυπτα;». 

 Τι σόι αξιοκρατία επικρατεί στο ίδρυμα αυτό, όταν, χωρίς να πληρούνται οι 
προβλεπόμενες προϋποθέσεις για προαγωγή, συγκεκριμένος πανεπιστημιακός χωρίς 
ποτέ να υποβάλει αίτηση, χωρίς ποτέ το συμβούλιο του τμήματος να προτείνει την 
ειδική επιτροπή και χωρίς ποτέ το συμβούλιο της σχολής να εγκρίνει την ειδική 
επιτροπή και με ψευδείς παραστάσεις, παίρνει την προαγωγή και όταν γίνεται σχετική 
καταγγελία και ο εσωτερικός έλεγχος κατέθεσε το πόρισμα της έρευνας οι συγκλητικοί 
μας περί άλλων ετύρβαζαν;  ∆εν ίδρωσε το αυτί τους, λέγοντας μάλιστα προκλητικά -
και είναι καταγεγραμμένο στα πρακτικά της συγκλήτου- το εξής:  «Εμείς κάνουμε τους 
κώδικες δεοντολογίας, εμείς φτιάχνουμε τους κανόνες, είναι δικαίωμά μας να τους 
εφαρμόζουμε και να μην τους εφαρμόζουμε, όποτε και όταν θέλουμε». 
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 Όταν ρητά απαγορεύεται πανεπιστημιακός που αιτείται ανέλιξη να είναι μέλος 
ειδικής επιτροπής για την ανέλιξη άλλου πανεπιστημιακού και αυτό γίνεται εσκεμμένα, 
για να εξοντώσουν το δεύτερο, πώς άραγε να τ’ ονομάσουμε αυτό;   

 Μόνο στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και μόνο η σύγκλητος αυτή η συγκεκριμένη, 
όταν έφτασαν κοντά της καταγγελίες, διόρισε τον καταγγελλόμενο υπεύθυνο να τις 
διερευνήσει, για να βγάλει πόρισμα ο καταγγελλόμενος για τον εαυτό του και να το 
καταθέσει ενώπιον της συγκλήτου!  Αν υπάρχει άλλη χώρα στον κόσμο, ειλικρινά να 
μου την πείτε!   

 Όλα όσα είπα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι μικρό μόνο δείγμα για το τι 
επικρατεί στο πανεπιστήμιο.  Και η δική μου άποψη -μετά λόγου γνώσεως της κάθε 
λέξης και της κάθε έννοιας που χρησιμοποιώ- είναι ότι μία συγκεκριμένη κλίκα 
μετέτρεψε το πανεπιστήμιο σε φέουδό της.  Αυτή η κλίκα εταύτισε την ακαδημαϊκή 
ελευθερία με την ακαδημαϊκή ασυδοσία, την ακαδημαϊκή παρανομία, την ακαδημαϊκή 
αλαζονεία και την ακαδημαϊκή ανευθυνότητα. Ο ένας καλύπτει και πολλές φορές 
προάγει τον άλλον και όλοι μαζί, ως μία αγέλη πανεπιστημιακών πεινασμένων λύκων, 
τρομοκρατούν τους πάντες, κατασπαράσσουν και κατασπαταλούν τους δημόσιους 
πόρους και το δημόσιο χρήμα, καταδικάζουν όσους πανεπιστημιακούς σέβονται τον 
εαυτό τους και την αποστολή τους και δε συμπλέουν μαζί τους, αποστερούν από τους 
τίμιους πανεπιστημιακούς γραφεία και εξοπλισμούς και στη συνέχεια τους εξοντώνουν 
ηθικά, κρεουργούν την προσωπικότητά τους, αχρηστεύουν τις ικανότητές τους, 
ματαιώνουν τις δυνατότητές τους και ακυρώνουν τη σταδιοδρομία τους!     

 Είναι λοιπόν η ώρα να αποφασίσουμε.  Και δε λείπει ούτε ο ορισμός ούτε οι 
νόμοι, λείπει η βούληση!  Αν αυτή η Βουλή και αυτή η πολιτεία αποφασίσει ότι ο 
δρόμος των παρανομιών θα οδηγεί στην καντζιελλόπορτα της φυλακής, μόνο τότε θα 
παταχθούν αυτά τα φαινόμενα!  ∆εν υπάρχει άλλη εισήγηση!  ∆εν υπάρχει άλλος 
τρόπος!  Καλή η εισήγηση της Γενικής Ελεγκτού για την παιδεία σε βάθος χρόνου, 
αλλά, μέχρι να μετατρέψουμε την κυπριακή κοινωνία σε μια κοινωνία αγγέλων, ε, τι θα 
γίνει;  Πρέπει να πάρουμε δραστικές και δυναμικές αποφάσεις.  Και μία από αυτές, 
επειδή άκουσα τους καλούς μου συναδέλφους, τον κ. Σιζόπουλο και τον κ. Περδίκη...  
Το πρώτο βήμα προς την κατεύθυνση αυτή είναι ένα.  ∆εν πείθουμε κανέναν πλέον, 
όποτε συναντούμε δυσκολίες να επικαλούμαστε το σύνταγμα.  Πρέπει να προχωρήσει 
αυτή η πολιτεία σε μία σωστή ρύθμιση συγκεκριμένης παραγράφου του συντάγματος, 
για να μπορούν, πρώτον, να εφαρμόζονται όλοι οι νόμοι για το πόθεν έσχες, όλοι οι 
νόμοι για το μερικό ασυμβίβαστο, που έχει κάμει αναφορά ο κ. Σιζόπουλος, όλοι οι 
νόμοι για την άσκηση συγκεκριμένου είδους εργασίας από συγκεκριμένο κατάλογο 
αξιωματούχων του κράτους και, το μεγαλύτερο απ’ όλα, για να μπορούμε και να 
μπορούν και οι αυριανοί να ελπίζουν ότι πράγματι θα μπορέσουμε να 
αντιμετωπίσουμε αποτελεσματικά τα φαινόμενα διαφθοράς.  Έχει λεχθεί για πολλούς 
νόμους.  Αλλά, παρακαλώ, πέστε μου.  ∆εν έχω τίποτε με τα πρόσωπα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει. 

Α.ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 
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 Είναι και φίλοι μου, θεωρώ ότι είναι καθόλα άξιοι και καθόλα έντιμοι.  Αλλά, 
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιον κοροϊδεύουμε;  Αφού εδώ έχουμε υπουργούς 
οικονομικών που μετά από την απομάκρυνσή τους από τα υπουργεία τους ανέλαβαν 
σημαντικότατα πόστα σε μεγάλες τράπεζες του εσωτερικού, έχουμε γενικούς 
διευθυντές, ίσως και υπουργούς, που ανέλαβαν σε μεγάλες εταιρείες ή και 
πολυεθνικές εταιρείες που εδρεύουν στην Κύπρο που είχαν το ίδιο αντικείμενο 
καθηκόντων, έχουμε πρώην επάρχους που έχουν γίνει έπαρχοι των διοικητών στις 
βάσεις!  Τελικά, είναι προς το συμφέρον και πράγματι βοηθούμε τον τόπο, όταν μόνοι 
μας προσπαθούμε να κρυφτούμε πίσω από φληναφήματα; 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Ευχαριστώ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

 Να παρακαλέσω τον κ. Άριστο Αριστοτέλους να λάβει το βήμα και να μας 
παρουσιάσει την άποψή του. 

Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς, επιτρέψετέ μου και εμένα προσωπικά να χαιρετίσω την παρουσία 
της Γενικού Ελεγκτή στη Βουλή σήμερα, δεδομένου του θέματος το οποίο έχει άμεση 
σχέση με τα ενδιαφέροντά της, όπως φυσικά και των υπóλοιπων συνεργατών της.   

 Πριν αρχίσω την ομιλία μου, θα ήθελα να επισημάνω ένα σημείο όμως, το 
οποίο δεν μπορεί να περάσει απαρατήρητο, γιατί, συζητώντας για την έκθεση του 
2007, έχω ακούσει διάφορους συναδέλφους, κυρίως από την αντιπολίτευση, να 
αναφέρονται σε θέματα -πιθανώς κακοδιαχείρισης- που βασικά εκκολάφθηκαν επί 
δικής τους διακυβέρνησης ή στα τέλη της δεκαετίας του ’90, όπως το θέμα του 
αποτεφρωτήρα στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας και το θέμα της έλευσης του 
φυσικού αερίου στην Κύπρο.  Από την άλλη φυσικά πρέπει να χαιρετίσουμε το 
γεγονός ότι, παρ’ όλο που δεν ευθύνεται η σημερινή κυβέρνηση, όπως υπονοείτο από 
τα λεγόμενα των φίλων της αντιπολίτευσης, ωστόσο είναι κατηγορηματικές οι 
δηλώσεις του Υπουργού Υγείας, ότι θα κάνει ό,τι μπορέσει η παρούσα κυβέρνηση, 
ώστε να επιλύσει το πρόβλημα του αποτεφρωτήρα, όπως και οι δηλώσεις του ίδιου 
του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ότι το θέμα της έλευσης του 
φυσικού αερίου ακολουθεί τα χρονοδιαγράμματα που έταξε η πολιτεία. 

 Εισερχόμενος στο θέμα μας, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να πω ότι η απόφαση 
για ετοιμασία και κυκλοφορία έκθεσης από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών, 
αναφορικά  με την ετήσια έκθεση της Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το έτος 
2007, για συζήτηση στο Κεφάλαιο Τέταρτο στην ολομέλεια της Βουλής αποτελεί ένα 
ξεχωριστό γεγονός.  Είναι μια πρόταση του τέως προέδρου της επιτροπής κ. Κώστα 
Κωνσταντίνου, την οποία καλωσορίσαμε με την προσδοκία ότι θα συμβάλει στην 
εποικοδομητική και υπεύθυνη αντιμετώπιση των θεμάτων που εγείρονται μέσα από 
τις εκάστοτε ετήσιες εκθέσεις της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, επ’ αγαθώ της χρηστής 
διοίκησης και της ευνομίας.   

 Στη σύγχρονη εποχή ο δημοσιονομικός έλεγχος καθίσταται επιτακτικότερος 
τόσο σε ό,τι αφορά το εύρος του όσο και το περιεχόμενό του.  Η πίεση που ασκείται 
πάνω στα δημόσια οικονομικά από την παγκοσμιοποίηση, τις συνεχώς αυξανόμενες 
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απαιτήσεις από την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση, αλλά και η δημιουργία νέων φορέων 
δημόσιου δικαίου έχουν οδηγήσει στην κατακόρυφη αύξηση του όγκου εργασιών των 
ελεγκτικών υπηρεσιών του κράτους.  Ταυτόχρονα, η παγκόσμια οικονομική κρίση, η 
μείωση στους ρυθμούς ανάπτυξης, η αύξηση της ανεργίας και η μείωση του βιοτικού 
επιπέδου καλούν τις ύπατες ελεγκτικές υπηρεσίες των κρατών να βρίσκονται εν 
γρηγόρσει για την πρόληψη κρουσμάτων κακοδιαχείρισης και διαφθοράς.   

 Όσον αφορά την παρούσα έκθεση, νομίζω ότι θα πρέπει να μας προβληματίσει 
το εξής:  Βρισκόμαστε στην εκπνοή του 2009 και έχουμε μπροστά μας μια έκθεση του 
2007, η οποία, στη βάση των προνοιών του συντάγματος, παρουσιάστηκε στον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας το Νοέμβριο του 2008 και ο οποίος στη συνέχεια την 
κατέθεσε στη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα περαιτέρω.  Ασφαλώς, με την 
παράδοση της ετήσιας έκθεσης του 2008 από τη Γενικό Ελεγκτή στον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας εντός των επόμενων ημερών, η παρούσα έκθεση για την οποία 
συζητούμε -και αρκετοί συνάδελφοι έχουν επικρίνει ορισμένα από τα ευρήματα που 
αφορούν τη διοίκηση- καθίσταται εν πολλοίς ετεροχρονισμένη.  Γι’ αυτό θα ήταν καλό 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών να δούμε πιο προσεκτικά τα χρονικά πλαίσια εξέτασης 
του θέματος σε συνάρτηση και με την πρόσφατη απόφασή μας για ετοιμασία ειδικής 
έκθεσης και συζήτηση στο Κεφάλαιο Τέταρτο στην ολομέλεια της Βουλής, ώστε 
μελλοντικά να αποφεύγεται το φαινόμενο αυτό.   

 Στην έκθεση λοιπόν της Ελεγκτικής Υπηρεσίας για το 2007 υπάρχει αρκετό 
υλικό προς συζήτηση.  ∆εδομένου όμως του ετεροχρονισμού, αλλά και για 
εξοικονόμηση χρόνου, θα αναφερθώ μόνο σε ορισμένα συναφή σημεία και 
διαπιστώσεις, που, νομίζω, οφείλουμε να επισημάνουμε.  Καταρχάς, είναι θετικό να 
βλέπουμε να σημειώνεται από την Ελεγκτική Υπηρεσία και το 2007, όπως και σε 
προηγούμενα χρόνια, ότι η κατάσταση συνεχώς βελτιώνεται, όσον αφορά το χειρισμό 
των δημόσιων οικονομικών.  Ταυτόχρονα όμως, σημειώνεται ότι αυτή η βελτίωση δε 
γίνεται με τον επιθυμητό ρυθμό, γεγονός που είναι ιδιαίτερα κρίσιμο, εάν αναλογιστεί 
κανείς ότι για χρόνια τώρα η Ελεγκτική Υπηρεσία αναδεικνύει κάθε φορά τα ίδια 
προβλήματα και αδυναμίες στον τρόπο λειτουργίας και διαχείρισης του ευρύτερου 
δημόσιου τομέα, αρκετά από τα οποία έχουν αναφερθεί προηγουμένως από το 
συνάδελφο τον Αριστοφάνη Γεωργίου, οπότε θα τα παρακάμψω.  Βασικά όμως δε 
λαμβάνονται αποφασιστικά μέτρα για τη θεραπεία τους.  Παρ’ όλο που τα 
προβλήματα αυτά και η αποτελεσματική αντιμετώπιση και επίλυσή τους χρήζουν 
βαθύτερης μελέτης, ωστόσο είναι προς πίστη της προηγούμενης κυβέρνησης η 
απόφασή της το Μάρτιο του 2005 που υποδείκνυε ότι τα σημειώματα των υπουργείων 
σχετικά με τις παρατηρήσεις ή εισηγήσεις της Γενικού Ελεγκτή, που αναφέρονται στις 
ετήσιες εκθέσεις της, υποβάλλονται υπό μορφή επιστολής στον Υφυπουργό παρά τω 
Προέδρω, ο οποίος θα μελετά τα μέτρα που έχει λάβει το κάθε υπουργείο για την 
αποτροπή της επανάληψης των ίδιων αδυναμιών ή ακόμη και θα εισηγείται τη λήψη 
τέτοιων μέτρων από τα υπουργεία.   

 Ωστόσο, ακόμη πιο ουσιαστικό μέτρο στην αντιμετώπιση του προβλήματος 
περιέχεται στην απόφαση της κυβέρνησης Χριστόφια να αναβαθμίσει τον έλεγχο και 
την παρακολούθηση της υλοποίησης των προτεινόμενων από την Ελεγκτική 
Υπηρεσία μέτρων.  Πιο συγκεκριμένα, με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου το 
∆εκέμβριο του 2008 το κάθε υπουργείο είναι πια υποχρεωμένο όχι απλώς να 
υποβάλλει έκθεση για τις ενέργειές του για διόρθωση ή αποτροπή της επανάληψης 
των σημείων που εγείρει η Γενικός Ελεγκτής, αλλά αυτές θα συζητούνται και σε ειδική 
συνεδρία του Υπουργικού Συμβουλίου για την περαιτέρω προώθησή τους.   
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 Ιδιαίτερη αίσθηση στην επιτροπή, κατά την παρουσίαση της έκθεσης του 2007, 
προκάλεσε η αναφορά της Γενικού Ελεγκτή στο θέμα της διαφθοράς, που, όπως 
δήλωσε, αν και δύσκολο να αποδειχθεί, διάφορα γεγονότα που απασχόλησαν την 
επικαιρότητα καταδεικνύουν την ύπαρξή της.  Αναφέρομαι συναφώς, με βάση στοιχεία 
που έχουμε υπόψη μας, στο ότι κατά τα τελευταία πέντε χρόνια σαράντα περίπου 
περιπτώσεις πιθανής διάπραξης αδικήματος παραπέμφθηκαν από την Ελεγκτική 
Υπηρεσία στη Γενική Εισαγγελία για τα περαιτέρω.   

 Το ανησυχητικό φαινόμενο της διαφθοράς επισημάνθηκε δημοσίως με τον πιο 
κατηγορηματικό τρόπο και από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας λίγους μήνες μετά την 
ανάληψη της διακυβέρνησης της χώρας.  Έχουμε την άποψη ότι η ενίσχυση των 
συστημάτων παρακολούθησης/πρόληψης και ο στενός έλεγχος και η διαφάνεια στη 
διαχείριση του δημόσιου χρήματος, όπως και η παραδειγματική τιμωρία των 
υπευθύνων, εκεί όπου εντοπίζονται στοιχεία διαφθοράς, συμβάλλουν αποτελεσματικά 
στην αντιμετώπιση του προβλήματος.  Προς το σκοπό αυτό, χαιρετίζουμε τη 
διακηρυγμένη πρόθεση και αποφασιστικότητα της κυβέρνησης, που με τις ενέργειές 
της κινείται προς αυτή την κατεύθυνση.   

 Στο σημείο αυτό και για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσης οφείλω να 
αναφερθώ σε κάποιους διεθνείς δείκτες στους οποίους ορισμένοι συνάδελφοι στο 
χώρο της αντιπολίτευσης αναζητούσαν το τελευταίο διάστημα πολεμοφόδια κατά της 
κυβέρνησης.  Παρ’ όλο που δεν μπορεί κανείς να θεωρήσει θέσφατο το αποτέλεσμα 
των μετρήσεων περί διαφθοράς σε μια χώρα από τη διεθνή οργάνωση “Transparency 
International”, ωστόσο οι συνάδελφοι αυτοί δεν έπαψαν να υποδεικνύουν δημοσίως 
ότι ο βαθμός που έπαιρνε η Κύπρος, όσον αφορά το θέμα της διαφθοράς, ολοένα και 
χειροτέρευε, αφού από 6,1% που έπαιρνε το 2003 μειώθηκε στο 5,3% το 2007.  Η 
ειρωνεία είναι ότι ορισμένοι από υπερβάλλοντα ζήλο χρησιμοποιούσαν τα στοιχεία 
αυτά, για να επικρίνουν την παρούσα κυβέρνηση, που βασικά ανέλαβε τη 
διακυβέρνηση πολύ αργότερα.  Το παράδοξο βέβαια είναι ότι τώρα που τα στοιχεία 
για το 2008 δείχνουν ότι η Κύπρος από τις διακόσιες περίπου χώρες -και με πολύ 
υψηλότερο βαθμό από προηγουμένως- έχει αναρριχηθεί στην εικοστή έβδομη θέση, 
επιδεικνύοντας ουσιαστική βελτίωση, ουδείς το επεσήμανε εκτός από τον κ. Περδίκη, 
που είναι προς πίστη του ότι το έχει αναφέρει στη δική του ομιλία.   

 Ασφαλώς, το θέμα του ελέγχου των δημόσιων δαπανών και της σωστής 
διαχείρισης του δημόσιου χρήματος είναι πολύ ευρύ και προσφέρει αρκετή τροφή για 
συζήτηση και προβληματισμό.  Ωστόσο, για τους λόγους που ανέφερα προηγουμένως 
δε θα επεκταθώ περαιτέρω, απλώς θα ολοκληρώσω την ομιλία μου, υπογραμμίζοντας 
ότι τα προβλήματα και οι αδυναμίες για την Κύπρο, όπως και για άλλες χώρες στο 
προσεχές μέλλον δεν εξαντλούνται σε αυτά που εντοπίζονται στην έκθεση της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας για το 2007 και που αποτελούν διαχρονικό φαινόμενο.   

 Ο εικοστός πρώτος αιώνας επιφυλάσσει πολλές προκλήσεις για τα δημόσια 
οικονομικά και για το ρόλο των ύπατων ελεγκτικών αρχών της χώρας.  Οι 
δημογραφικές αλλαγές και κυρίως το συσσωρευμένο πρόβλημα με τα ταμεία 
συντάξεων αποτελούν σοβαρό πρόβλημα. μια βαριά οικονομική κληρονομιά, που 
πιθανότατα θα προβάλλει ακόμα πιο κρίσιμη στο μέλλον.  Οι κλιματικές αλλαγές, με 
τις επιπτώσεις τους στο περιβάλλον, στους υδάτινους πόρους, στη γεωργία, στον 
τουρισμό, στην ενέργεια, την υγεία κ.λπ., προβάλλουν ως σοβαρή πρόκληση για την 
ανθρωπότητα, αλλά και για κάθε κράτος ξεχωριστά και για τη διοικητική του ικανότητα 
να αντιμετωπίσει αποτελεσματικά τέτοια φαινόμενα και να χειριστεί με επάρκεια τους 
περιορισμένους εθνικούς πόρους.  Ακόμα και μια λύση στο Κυπριακό, στην οποία 
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όλοι προσβλέπουμε, θα δημιουργούσε νέες απαιτήσεις και ανεπτυγμένες διαδικασίες 
ελέγχου των οικονομικών δραστηριοτήτων του δημοσίου.   

 Κάτω από τα δεδομένα αυτά και τον έντονο διεθνή ανταγωνισμό, καθώς και τη 
ραγδαία ανάπτυξη της τεχνολογίας, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά την πληροφόρηση και τα 
νέα συστήματα διοίκησης και οικονομικής διαχείρισης, η παραγωγικότητα και η 
αποτελεσματικότητα της κυπριακής δημόσιας υπηρεσίας θα βρίσκονται στο επίκεντρο 
της προσοχής.  Η ικανότητά της να ανταποκριθεί στις αυξανόμενες προκλήσεις της 
οικονομίας, να διαχειριστεί σωστά και με επάρκεια το δημόσιο χρήμα, αλλά και να 
προσαρμοστεί στις απαιτήσεις της σύγχρονης κοινωνίας και του Κύπριου πολίτη 
αποτελεί το στοίχημα της εποχής.  Ασφαλώς, οι ελεγκτικές υπηρεσίες του κράτους, 
όπως και ο εποικοδομητικός κοινοβουλευτικός έλεγχος έχουν το δικό τους ρόλο να 
διαδραματίσουν στην αποτελεσματική αντιμετώπιση της πρόκλησης αυτής και σε αυτό 
προσβλέπουμε να συμβάλει και η συζήτηση των ετήσιων εκθέσεων της Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας στη Βουλή. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αριστοτέλους. 

 Τελευταίος και για πέντε λεπτά μόνο ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Για σκοπούς ασφάλειας, είπαμε να μην το πούμε!  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το θέμα της σήψης και της διαφθοράς είναι διαχρονικό.  Θυμούμαι ήμουν 
δευτέρα τάξη του δημοτικού, όταν ο δάσκαλός μας μας είπε για το Λυκούργο.  
Φαίνεται το χρήμα ήταν από τότε πρόβλημα και διέφθειρε τους ανθρώπους.  Ο 
Λυκούργος εξέδωσε μεγάλα νομίσματα, για να μην τα μεταφέρουν εύκολα οι 
φιλάργυροι.  Φαίνεται ήταν από τότε!  Εις δε την αρχαία Αθήνα, που γέννησε τη 
δημοκρατία, ο Σωκράτης, ο οποίος ήταν λάτρης των θεσμών και τους σεβόταν σε 
μεγάλο βαθμό, πράγμα το οποίο επλήρωσε, διερχόμενος παρά των παρυφών της 
Εκκλησίας του ∆ήμου μία εταίρα τού είπε:  «Σωκράτη, εγώ τους φίλους σου μπορώ να 
τους πάρω όλους, εσύ δεν μπορείς να μου πάρεις κανέναν».  Και αντέτεινε ο 
ετοιμόλογος Σωκράτης:  «Αυτό είναι σωστό, διότι εγώ τους οδηγώ στην ανηφόρα, ενώ 
εσύ στην κατηφόρα!».  Ως εκ τούτου, το έργο της Γενικού Ελεγκτού είναι δύσκολο και 
ανηφορικό. 

 Είχα την ευκαιρία τις εργασίες της Γενικού Ελεγκτού να τις παρακολουθώ 
περίπου κατά την ίδια περίοδο που μπήκα στη Βουλή, το ’99.  Από ό,τι ρώτησα, η 
Γενική Ελέγκτρια μου είπε ότι έχει διοριστεί το ’98.  Περίπου έχουμε την ίδια διαδρομή.  
Και τυγχάνει να βρίσκομαι στην επιτροπή Ελέγχου και να παρακολουθώ στενά την 
όλη προσπάθεια που γίνεται από την Ελεγκτική Υπηρεσία υπό την κ. Γιωρκάτζη και 
με όλους τους αξιόλογους συνεργάτες της.  Είναι κοινά διαπιστωμένο από όλους τους 
Προέδρους της ∆ημοκρατίας που έχουν περάσει και από όλες τις κυβερνήσεις ότι 
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πάντοτε είχαν να πουν καλά λόγια για το σπουδαίο και σημαντικό έργο που επιτελεί η 
Ελεγκτική μας Υπηρεσία.   

 Η νεαρή μας Κυπριακή ∆ημοκρατία, που η ηλικία της είναι πολύ μικρή, δε θα 
λέγαμε ότι είναι και η χειρότερη.  ∆υστυχώς, προβλήματα σήψης και διαφθοράς 
υπάρχουν και στα δημοκρατικά πολιτεύματα και ασφαλώς δε νομίζω καμιά κυβέρνηση  
-και δεν είναι θέμα κυβερνήσεως δηλαδή- να θέλει να δημιουργούνται σκάνδαλα ή να 
βρίσκεται ενώπιον σκανδάλων.  Φυσικά, όταν αλλάζαμε την κυβέρνηση, αν 
γινόμασταν καλύτεροι, ο έκτος Πρόεδρος που έχουμε σήμερα δε θα είχε κανένα 
πρόβλημα.  Μακάρι να είναι έτσι δηλαδή, αλλά σίγουρα δε θα είναι έτσι! 

 Στη δημόσια υπηρεσία, στη μικρή δημόσια υπηρεσία στην Κύπρο, ολίγοι 
“αετονύχηδες” καταφέρνουν να βρίσκουν πολλή δουλειά και εις τη Γενική Ελέγκτρια 
και εις τη Βουλή και στα δικαστήρια.  Φυσικά, σε ένα δημοκρατικό πολίτευμα, όπου 
υπάρχει εκλελεγμένη κυβέρνηση, εκλελεγμένη Βουλή, λειτουργεί ανεξάρτητη 
δικαιοσύνη, παρά ταύτα, υπάρχουν τα φαινόμενα.   

 Σε όλους εναπόκειται να είμαστε σωστοί, να παρακολουθούμε στενά τα 
πράγματα και εκείνους που έχουν την ευθύνη να επιτηρούν τη σήψη και τη διαφθορά 
να τους ενισχύουμε πάντοτε και να είμαστε παρά το πλευρό τους, ούτως ώστε να 
μειώνονται πραγματικά όλες αυτές οι απαράδεκτες ενέργειες που κάποιοι εις το 
δημόσιο μπορούν να σκεφτούν, για να υφαρπάσουν με εκατό τέχνες το δημόσιο 
χρήμα. Είπε και ο Χριστόδουλος ο Χριστοδούλου:  «Είναι πατριωτικό καθήκον να 
πληρώνεις το φόρο σου, διότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν είναι αποικία, είναι το δικό 
μας κράτος» και ήδη πολλές φορές κάποιοι λεν:  «Ε, μα έννα το πληρώσουμε εμείς;».  
Ε, σίγουρα έν’ εμείς που ’ννά το πληρώσουμε.  Όλοι θα το πληρώσουμε!   

 Και θα πω το εξής παράδειγμα, κυρία Γιωρκάτζη, τώρα που είσαστε εδώ:  
Έγινε το Νέο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, σημαντικό και σπουδαίο έργο για τον 
τόπο μας.  Όταν ήμουν στην επιτροπή Υγείας και πήγαμε να παραλάβουμε το Νέο 
Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, τι διαπίστωση υπήρξε, σας παρακαλώ πολύ;  Οι 
κύριοι που είχαν την ευθύνη του νοσοκομείου εβάλαν τα τζάμια μονά.  Σήμερα και ο 
τελευταίος εις την Κύπρο, ο πιο φτωχός κάμνει διπλά γυαλιά.  Όι γιατί έν’ πολυτέλεια, 
όι γιατί είναι λούσο σε ένα κτίριο, αλλά γιατί αυτό εξοικονομεί ενέργεια, είναι 
ηχομονωτικό και το κράτος επιδοτεί όλους όσους κτίζουν κατοικίες, γιατί έβαλαν διπλά 
γυαλιά.  Εις το νοσοκομείο, σας παρακαλώ, εβάλαν μονά!  Ρωτήσαμε τους κυρίους:  
«Γιατί το εκάμετε;».  «Εκάμαμέν το για λόγους οικονομίας».  Εδώ φυσικά, κάποιοι 
έπρεπε να το πληρώσουν τούτο.  Εκάμαν το για λόγους οικονομίας!  ΄Εν’ το ανάποδο 
που εκάμαν, διότι το ρεύμα που θα πληρώσουμε, λόγω του κλιματισμού και της 
θέρμανσης, είναι πολλαπλάσιο!  Εστοίχισαν εφτά εκατομμύρια.  Αν εβάλλαμε ακόμα 
δύο, τα γυαλιά θα ήταν διπλά.  Ε, τώρα ποιοι εκερδίσαν τα εφτά εκατομμύρια και πού 
τα πήραν δεν είναι και εύκολο να το διαπιστώσει κάποιος, αλλά το λέω ως 
παράδειγμα.  

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ογδόντα χιλιάδες ήταν η διαφορά, για να μπουν τα διπλά τζάμια. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Αριστοφάνη μου, μπορεί να έχεις δίκαιο και είναι έτι χειρότερο αυτό, αλλά 
επισημαίνω αυτή τη μεγάλη κραυγαλεότητα προς όλους μας και ιδιαίτερα εμάς τους 
βουλευτές, που έχουμε και κοινοβουλευτική ευθύνη να μην τους αφήνουμε ήσυχους 
ούτε σε χλωρό κλαρί.  Και τέτοια παραδείγματα, ανατρέχοντας κάποιος, μπορεί να 
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βρει αρκετά.  Όμως σε ένα δημοκρατικό πολίτευμα, σε μια ημικατεχόμενη χώρα η 
διασπάθιση δημόσιου χρήματος είναι εγκληματική ενέργεια.   

 Θέλω να κάμω και μια αναφορά στο πανεπιστήμιό μας.  Έτσι, είπεν τα πολύ 
έντονα ο συνάδελφος ο κ. Θεμιστοκλέους.  Μπορεί να μην ενστερνιζόμαστε όλοι τούτο 
τον τρόπο που τα είπε, όμως αναμένουμε όλοι από το πανεπιστήμιο, το ακαδημαϊκό 
ίδρυμα του τόπου, να είναι παράδειγμα προς μίμηση και δε νομίζω να είναι έτσι.  Είναι 
παράδειγμα προς αποφυγή!  Εκεί, αυτοί οι κύριοι διδάσκουν τα παιδιά μας.  Θα βγουν 
οι νέοι επιστήμονες του τόπου και δε νομίζω να τους δίνουν πολύ καλό παράδειγμα με 
όλες αυτές τις τέχνες που σοφίζονται, τις σοφιστείες και τις ταχυδακτυλουργικές 
διαδικασίες.  Είναι η χειρότερη ζημιά!  Εκτός του ότι γίνεται διασπάθιση του δημόσιου 
χρήματος, το χειρότερο που προσφέρουν είναι το κακό παράδειγμα προς τους 
αυριανούς ακαδημαϊκούς πολίτες του τόπου.  Και θέλω να πιστεύω ότι οι ακαδημαϊκοί 
μας, αλλά κυρίως εμείς εδώ που τους εγκρίνουμε τα €40 εκατομ. και το Υπουργείο 
Οικονομικών και η Γενική Ελέγκτρια -δεν έχω καμιά αμφιβολία ότι κάμνει ό,τι είναι 
δυνατό και αδύνατο- σε τούτο τον τομέα πρέπει να επικεντρωθούμε περισσότερο και 
να καταλάβουν οι κύριοι ότι πρέπει να δίνουν το πρώτο και το καλύτερο παράδειγμα.  
∆ιότι, αν γίνει μια ατασθαλία στα δημόσια έργα, περίπου θεωρεί το τζιαι κάποιος 
φυσιολογικό, αλλά, αν γίνεται σε ένα σχολείο και το βλέπουν οι μαθητές, είναι το 
χείριστο.  Αν γίνει σε μιαν εκκλησιά με τους εκκλησιαστικούς επιτρόπους, είναι δύο 
φορές χειρότερο.   

 Άρα λοιπόν, τούτων λεχθέντων, θέλω να επαναλάβω και να ευχαριστήσω εκ 
μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος την κ. Γιωρκάτζη και τους λειτουργούς της για το 
πολύ σημαντικό έργο που επιτελούν.  Θέλω να φανταστούμε, αν δεν ήταν αυτή η 
υπηρεσία, πώς θα ήταν τα πράγματα;  Αυτή η υπηρεσία είναι η ανάσχεση και το 
ανάχωμα εναντίον της σήψης και της διαφθοράς.  Και γνωρίζουμε όλοι πολύ καλά, 
όταν πάει η “ομάδα Γιωρκάτζη” και τα επιτελεία της, είμαι βέβαιος ότι ανησυχούν 
πολλοί!  Αν δεν ήταν αυτή η υπηρεσία, τα πράγματα θα ήταν πολύ χειρότερα.  Είμαι 
πεπεισμένος ότι όλοι έχουμε την ευθύνη τα πράγματα να παν καλύτερα και να 
συγχαρούμε ξανά το γραφείο της κ. Γιωρκάτζη! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε τον κ. Κουλία. 

 Κύριε Γεωργίου, ως πρόεδρος της επιτροπής, παρακαλώ, ελάτε στο βήμα.  

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆ε θέλω να αφαιρέσω το λόγο από το συνάδελφο το Γιώργο, αλλά έχω την 
εντύπωση ότι έχει μιλήσει.  ∆εν είχαμε συμφωνήσει για δευτερολογίες και δε νομίζω 
ότι προέκυψε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, όχι... 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆εν είναι δευτερολογία.   

 Ως πρόεδρος της επιτροπής... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριοι συνάδελφοι, μου έχει ζητήσει ο κ. Γεωργίου και έκρινα, ασκώντας ίσως 
εσφαλμένα τη διακριτική μου εξουσία, ότι μπορεί να μιλήσει.  Τρία έως τέσσερα λεπτά 
μού ζήτησε και θα τα έχει. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

A. ΓΕΩΡΓΙΟΥ:   

 Κύριε Πρόεδρε, δικαιούται να πει το απολυτίκιο! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κύριε Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Aφού είπαμε τον εξάψαλμο γι’ αυτό το θέμα, δικαιούμαι να πω το απολυτίκιο! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κρίνοντας τη συζήτηση ενώπιον της ολομέλειας για την ετήσια έκθεση της 
Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το έτος 2007, ειλικρινά χαίρομαι ως συνάδελφός 
σας και ως πρόεδρος της επιτροπής Ελέγχου ότι στο διά ταύτα των ομιλιών όλων των 
συναδέλφων υπάρχει ομοφωνία και ομογνωμία αναφορικά με τη λήψη μέτρων τόσο 
όσον αφορά την εκτελεστική εξουσία, αλλά και όσον αφορά τη νομοθετική εξουσία.  
Ιδιαίτερα, όσον αφορά την εκτελεστική εξουσία, θα πρέπει να λάβει όλα τα 
ενδεικνυόμενα μέτρα προς την κατεύθυνση της παρακολούθησης και της 
αντιμετώπισης των επισημάνσεων και των παρατηρήσεων της Γενικού Ελεγκτή και 
την εφαρμογή αυτών των μέτρων στην πράξη.   

 Λαμβάνουμε όλοι μας πολύ σοβαρά υπόψη ως κοινοβούλιο τις εύλογες και 
γνήσιες υποψίες της Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας αναφορικά με την ύπαρξη 
διαφθοράς στους τρεις τομείς όπου ασκεί τον έλεγχό της και ειδικότερα όσον αφορά 
στην εφαρμογή των νόμων και των κανονισμών στο δημόσιο και στον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα.  Παρά την ύπαρξη και τη λειτουργία σε καλό βαθμό των υπηρεσιών 
εσωτερικού ελέγχου στη δημόσια διοίκηση, είναι κοινή διαπίστωση όλων μας ότι 
υπάρχουν τομείς που είναι επιρρεπείς στη διαφθορά, όπως ο τομέας της τοπικής 
αυτοδιοίκησης και οι ημικρατικοί οργανισμοί, όπου ο εσωτερικός έλεγχος είναι 
διάτρητος και ιδιαίτερα στην τοπική αυτοδιοίκηση σχεδόν ανύπαρκτος. 

 Επιβάλλεται λοιπόν νομοθετική κάλυψη και νομοθετικό πλαίσιο για ενίσχυση 
και εντατικοποίηση των εσωτερικών ελέγχων σε όλους τους τομείς.  Να απλώσουμε -
και είναι το επιστέγασμα όλων των συναδέλφων- ένα νομοθετικό δίχτυ αποτροπής της 
διαφθοράς.  Να εφαρμοστεί, ναι, το πόθεν έσχες.  Και μέσα σε αυτό το δίχτυ να 
μαζέψουμε όλους αυτούς τους διαφθορείς.  Ευθύνη γι’ αυτό έχει και η εκτελεστική 
εξουσία, αλλά και εμείς ως νομοθετικό σώμα. 

  Μέσα από τη συζήτηση αναδείξαμε τις περιπτώσεις εκείνες για τις οποίες 
αποδεδειγμένα υπάρχει σήψη και διαφθορά, υπέρβαση εξουσίας, διασπάθιση 
δημόσιου χρήματος, μη συμμόρφωση με την κείμενη νομοθεσία, ιδιαίτερα όσον 
αφορά τις δημόσιες προσφορές για ανάληψη έργων του δημοσίου.  Στόχος μας είναι 
να κάνουμε το πρώτο βήμα, να λάβουμε τα αναγκαία μέτρα για επαναφορά της όλης 
αυτής κατάστασης στη νομιμότητα και στη χρηστότητα, όπως έχει λεχθεί.  Να 
επανακτήσουμε την εμπιστοσύνη των πολιτών. 
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 Όλοι μιλήσαμε ότι είμαστε ενάντια στις πολιτικές παρεμβάσεις και στην 
κομματικοποίηση και ότι η πάταξη του φαινομένου αυτού θα βοηθήσει στην εφαρμογή 
της αξιοκρατίας και της ισοπολιτείας.  ∆εν ξέρω πάνω σε αυτό το θέμα μόνο πόσο 
ειλικρινείς είμαστε όλοι γι’ αυτό το θέμα.  Να το δω και ας μην το πιστέψω! 

 Πιστεύω ότι η συζήτηση στην ολομέλεια, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, αναβάθμισε τον ενδεδειγμένο και απαιτούμενο κοινοβουλευτικό έλεγχο 
που πρέπει να γίνεται.  Τον καταστήσαμε έτσι πιο αποτελεσματικό προς όφελος του 
δημόσιου συμφέροντος και κατ’ επέκταση του κάθε Κύπριου πολίτη.  Η καθεχρονική 
πλέον συζήτηση της ετήσιας έκθεσης της Γενικού Ελεγκτή στην ολομέλεια γίνεται 
θεσμός.  Μας άκουσαν οι πολίτες και είμαστε υπόλογοι σε αυτούς.   Θα μας κρίνουν.  
Από εμάς εξαρτάται να δικαιώσουμε τις προσδοκίες τους, για να επανακτήσουμε ξανά 
την εμπιστοσύνη τους, και εμείς και η εκτελεστική εξουσία, γιατί είμαστε οι βασικοί 
πυλώνες που κρατούν όρθιο ακόμα αυτό το κράτος. 

 Η Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας και οι συνεργάτες της στην Ελεγκτική 
Υπηρεσία έπραξαν στο ακέραιο το συνταγματικό τους καθήκον.  Ως κοινοβούλιο τους 
ευχαριστούμε και ιδιαίτερα απονέμουμε το δίκαιο έπαινο.  Αυτή την έκθεση τη 
συζητήσαμε στην ολομέλεια της Βουλής.  Αναλάβαμε τις ευθύνες μας, τις 
αναλαμβάνουμε.  Ιεραρχήσαμε προτάσεις, επισημάνσεις και παρατηρήσεις ως 
νομοθέτες, για να ξεπεράσουμε και να κλείσουμε αυτές τις μαύρες τρύπες που έχουν 
επισημανθεί αναφορικά με τη διαφθορά, αναφορικά με τη μη εφαρμογή της κείμενης 
νομοθεσίας, αναφορικά με το ρόλο όλων μας να επαναφέρουμε τα πράγματα στη 
νομιμότητα.   Απομένει η εκτελεστική εξουσία, που είναι ο δεύτερος πυλώνας μαζί 
με μας, για την υλοποίηση αυτής της στόχευσης. 

 Η έκθεση της επιτροπής Ελέγχου, καθώς και τα πρακτικά από τη διήμερη αυτή 
συζήτηση θα σταλούν στον Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ούτως ώστε όλοι 
μαζί να συμβάλλουμε στην υλοποίηση του κοινού στόχου όλων. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό το τελευταίο, αντιλαμβάνομαι, ότι είναι εισήγησή σας προς τον Πρόεδρο 
της Βουλής. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε.  Είναι εισήγησή μας την οποία δηλώνω δημόσια, ως 
πρόεδρος της επιτροπής Ελέγχου, και θα την επαναφέρουμε στην επιτροπή Ελέγχου, 
για να γίνει εισήγηση προς τον Πρόεδρο της Βουλής για τα περαιτέρω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά την εισήγηση, για να σταλούν τα πρακτικά στον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, πιστεύω ότι είναι χρήσιμο να γίνει και πρέπει να γίνει. 

 Σε ό,τι αφορά ένα άλλο ζήτημα το οποίο ηγέρθη μέσα από την ομιλία του κ. 
Θεμιστοκλέους είναι εισήγησή μας ότι, είτε το κομμάτι εκείνο που αφορά τις 
συγκεκριμένες καταγγελίες του κ. Θεμιστοκλέους είτε το σύνολο των συζητήσεων που 
έχουν γίνει εδώ, θα πρέπει να σταλεί και προς τη Γενική Εισαγγελία περί του 
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πρακτέου.  Αν κρίνουν ότι πρέπει να κάνουν κάποιες έρευνες και να διαπιστώσουν 
κάποια γεγονότα, ιδιαίτερα για διασπάθιση δημόσιου χρήματος, εμείς θα 
συμφωνούσαμε να γίνει και αυτό το πράγμα, για να δείξουμε έμπρακτα ότι δεν 
κωφεύουμε σε καταγγελίες που ακούγονται από το βήμα της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να σταλούν οι οποιεσδήποτε συζητήσεις στην ολότητά τους δε 
θα διαφωνήσει κανείς.  Αλλά για δύο συνεχείς συνεδρίες του κοινοβουλίου, της 
περασμένης βδομάδας, αλλά και σήμερα σωρεία συναδέλφων από το βήμα της 
Βουλής εξέθεσαν γεγονότα, απόψεις, θέσεις για σωρεία ζητημάτων που οι ίδιοι 
διαπίστωσαν, είτε μέσα από την έκθεση της Γενικού Ελεγκτή είτε από δικά τους 
στοιχεία και μαρτυρίες, όπως σωρεία παρατυπιών ή, κατά την άποψή τους, και 
πράξεων διαφθοράς.  Αν θα σταλούν τα πρακτικά, πρέπει να σταλούν στην ολότητα 
και προς το Γενικό Εισαγγελέα και όχι επιλεκτικά. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Καμία ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, έχω την εντύπωση ότι το να πάρουμε τώρα απόφαση με 
την παρουσία τόσο μικρού αριθμού συναδέλφων δε θα ήταν το ιδεωδέστερο.  Όμως, 
τις απόψεις που συμπίπτουν στο τέλος νομίζω ότι είναι καθήκον μας να τις 
μεταφέρουμε στη συνεδρία της επόμενης βδομάδας, αφού προηγηθεί και 
συγκεκριμένη πρώτα συνεννόηση στο επίπεδο που γίνεται το πρωί της Πέμπτης 
ενώπιον του Γραφείου του Προέδρου της Βουλής. 

 Σε αυτό το σημείο και πριν κλείσουμε, θα πρέπει να σας ευχαριστήσω για τη 
συνεργασία και τη βοήθεια στη σημερινή εκπλήρωση των καθηκόντων μου, αλλά θα 
πρέπει να πω και το εξής:  Θα ήμουν ευτυχέστερος αντί εγώ σήμερα να προεδρεύω, 
να ήταν σε αυτή τη θέση ο κατά ένα μήνα μεγαλύτερος από μένα σε ηλικία αγαπητός 
συνάδελφος κ. Κουτσού. 

 Κατά τα άλλα, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας. Η επόμενη 
συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 26 Νοεμβρίου 2009, στις 
4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:   

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.141-2009). 

 2. Ο περί της Συμφωνίας για Συνεργασία στον τομέα 
της Υγείας και της Ιατρικής Επιστήμης μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Ρωσικής Ομοσπονδίας και της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.104-2009). 

 3. Ο περί της Συμφωνίας της 19ης Ιουλίου 2002 μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
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Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας του Λιβάνου για την 
Επανεισδοχή Προσώπων που Εισέρχονται ή/και 
Παραμένουν Παράνομα στο Έδαφος των δύο 
Κρατών και του Πρωτοκόλλου Εφαρμογής της 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.160-2009). 

 4.  O περί Εγγραφής Επαγγελματιών Κοινωνικών 
Λειτουργών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.143-2009). 

 5. Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) (Αρ.3)  
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.113-2009). 

 6. Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.045-2009). 

 7. Ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.097-2009). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 2. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών προϊόντων 
και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην οικονομία σε 
βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004.2008). 

 3. «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η 
ανάγκη αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και Laakso 
και η περαιτέρω συμβολή της κυπριακής Βουλής 
στην προώθηση της επίλυσης του προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.005.2008). 
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 4. «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, Γεώργιου 
Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.006.2008). 

 5. «Εκατό χρόνια προσφοράς του συνεργατισμού στην 
κυπριακή κοινωνία, νέες συνθήκες και προοπτικές». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ανδρέα 
Μουσκάλλη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.007.2008). 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα 
«Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
εφαρμογή των νόμων που αφορούν την ισότητα 
ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489.2006). 

 7. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές τους 
και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της κυπριακής 
κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και εισαγωγής 
θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  7.15 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
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Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αντωνίου Αντώνης Λαμάρης Γιάννος 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Σαμψών Σωτήρης 

Ευαγόρου Σταύρος Σαρίκας Φειδίας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Φακοντής Αντρέας 

Κουλίας Ζαχαρίας Χάμπας Πανίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναβολή της συζήτησης του θέματος «Ο περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεως  (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009», έπειτα από 
συζήτηση (Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Λαμάρης, Χρ. Στυλιανίδης, Στ. Ιερωνυμίδης, 
Ν. Κλεάνθους, Μ. Σιζόπουλος). 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προσφύγων  (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008», η συζήτηση που ακολούθησε (Χρ. Στυλιανίδης, Ν. Κατσουρίδης, Ι. 
Νικολάου, Γ. Λαμάρης, Ν. Κλεάνθους, Ά. Βότσης, Φ. Σαρίκας, Γ. Περδίκης, ∆. 
Συλλούρης) και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εργοδοτουμένων εις Κέντρα Αναψυχής 
(Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και για τους 
κανονισμούς «Οι περί Εργοδοτουμένων εις Κέντρα Αναψυχής (Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009», οι σύντομες 
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παρατηρήσεις των κ. Γιώργου Περδίκη και Αντρέα Φακοντή, ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο Κυρωτικός του Ευρωπαϊκού Κώδικα Κοινωνικής 
Ασφαλείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2007», οι παρατηρήσεις του κ. Ιωνά Νικολάου και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

7.  Έκθεση για τους κανονισμούς:  

 α.  «Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέσεις Λογιστή και Λειτουργού Γενικού 
Λογιστηρίου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009», 

 β. «Οι περί Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων - Θέση Φοροθέτη (Φόρου 
Εισοδήματος) (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009», 

 γ. «Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής Υγείας - Θέση Βοηθού 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009», 

 δ. «Οι περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους. 

8. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

9. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 ∆ιαχωρισμός νέων οικοπέδων για άπορες οικογένειες στη Σωτήρα - 
∆ιαχωρισμός νέων οικοπέδων και ανέγερση κατοικιών για τους πρόσφυγες στη 
Σωτήρα - Κατασκευή πεζοδρομίων στο δρόμο Σωτήρας-Παραλιμνίου - 
∆ημιουργία ταχυδρομικού γραφείου στη Σωτήρα - Εγγραφή των αγροτικών 
δρόμων στην κοινότητα Σωτήρας - Νέα σχέδια για το οδικό δίκτυο στη 
Bιομηχανική Zώνη Σωτήρας - Καταβολή €751.000 στην κοινότητα Σωτήρας ως 
αντισταθμιστικό μέτρο για την κατασκευή του αυτοκινητόδρομου Λάρνακας-
Αμμοχώστου - Πρωτόκολλο για την αντιμετώπιση επειγόντων περιστατικών 
ουσιοεξάρτησης στα γενικά νοσοκομεία της Κύπρου - Η μη ανταπόκριση των 
υποδομών του νέου αεροδρομίου Λάρνακας στις προδιαγραφές “Schengen” - 
Συνέχιση της δράσης του Παγκύπριου Ομίλου Ναυσιπλοΐας Ανοικτής 
Θαλάσσης στη μαρίνα Λάρνακας - Το αίτημα της Ιεράς Συνόδου για ορισμό 
εκπροσώπου της στα οικογενειακά δικαστήρια - Η θέση της κυβέρνησης για την 
ανάπτυξη από την εταιρεία “Hermes” της περιοχής πλησίον του αεροδρομίου 
Λάρνακας - Βελτίωση της ποιότητας της ατμόσφαιρας στη Λάρνακα - 
Επίσπευση των αιτήσεων της εταιρείας ASTRASOL LTD και δημόσια υγεία - 
Εφαρμογή μέτρων προστασίας των κατοίκων από τη λειτουργία χοιροστασίου 
στην κοινότητα Ξυλοτύμπου - Αίτημα για ετήσια μείωση του ειδικού φόρου 
κατανάλωσης για το πετρέλαιο θέρμανσης - ∆ιαγωνισμός “Πράσινη 
Πρωτεύουσα της Ευρώπης” - Μηδενισμός του συντελεστή φόρου κατανάλωσης 
για το φωτιστικό πετρέλαιο - ∆ιορισμός νέου Συμβουλίου Ιστορικής Μνήμης 
Αγώνα ΕΟΚΑ 1955-59 - Η αγορά λογισμικών προγραμμάτων και η μη 
εγκατάστασή τους στα σχολεία - Παράλειψη ενημέρωσης των διευθυντών των 
σχολείων για την εκλογή Συμβούλου Περιβάλλοντος - Εφαρμογή του 
προγράμματος κοινοτικής εργασίας - Προσφορά δωρεάν παραχώρησης δύο 



 110

αεροσκαφών από την ιταλική κυβέρνηση και οι λόγοι απόρριψής της από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία - Ανάγκη επέκτασης της μεταφοράς μαθητών με σχολικά 
λεωφορεία και για μεγαλύτερες αποστάσεις - Η προεκλογική δέσμευση του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας για μετακίνηση των εγκαταστάσεων του 
διυλιστηρίου Λάρνακας - Αναπροσαρμογή του ύψους της κρατικής χορηγίας για 
τα δίδακτρα των παιδιών των θρησκευτικών ομάδων - Αναβάθμιση 
δικαιωμάτων των εκπροσώπων των τριών θρησκευτικών ομάδων στο 
κοινοβούλιο - Προστασία και διατήρηση της διαλέκτου των Μαρωνιτών στην 
Κύπρο - Ερωτήματα για την ασφάλεια και τα ατυχήματα σε εργοτάξια - 
Ερωτήματα για την κτηνοτροφική περιοχή Κάτω Πολεμιδιών - ∆ημιουργία 
νομοθετικού πλαισίου και οργανωτικής δομής για την οργάνωση του αλιευτικού 
τουρισμού - Πρόσληψη έκτακτων εκπαιδευτικών ψυχολόγων - Συνεδριακό 
Κέντρο στη Λεμεσό - Άδεια για μεταφορά αδρανών υλικών στο ΧΥΤΑ Πάφου - 
Άδεια στο νέο αεροδρόμιο Λάρνακας για απόρριψη αποβλήτων - Ανάγκη 
κατασκευής δρόμου προς επαγγελματικό υποστατικό σε τουρκοκυπριακό 
τεμάχιο στην Επισκοπή - Ανάγκη καθιέρωσης του θεσμού των δημοτικών 
δημοψηφισμάτων για έργα που επηρεάζουν την πολεοδομία και την ποιότητα 
ζωής - Μέτρα της κυβέρνησης κατά των γενετικά τροποποιημένων προϊόντων - 
Εγκατάσταση φωτοβολταϊκών συστημάτων σε δημόσια κτίρια - Τροποποιήσεις 
νόμων για βελτίωση της κάλυψης των πρόωρων τοκετών - Οργανωμένες 
εκδρομές από μαθητικά συμβούλια λυκείων - ∆ημιουργία φράγματος στην 
περιοχή Τρούλλων-Κελλιών - Αναγνώριση της θητείας αυτών που υπηρέτησαν 
στην Εθνική Φρουρά από το 1972 μέχρι το 1975 - Έναρξη παροχής υπηρεσιών 
υγείας από το διαδημοτικό κέντρο υγείας Αγίου Αθανασίου, Γερμασόγειας και 
Μέσα Γειτονιάς - Εξοπλισμός και στελέχωση κρατικών νοσηλευτηρίων για τη 
διενέργεια εγκεφαλογραφημάτων. 

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ο αριθμός, η υποδοχή και η κοινωνική ένταξη των Αθιγγάνων - Προβλήματα 
οδικής ασφάλειας σε λεωφόρο στη Λάρνακα - Αναγνώριση των “εξ 
αποστάσεως” τίτλων σπουδών του Middlesex University από το ΚΥΣΑΤΣ - 
Μέτρα για έλεγχο των μοτοσικλετών που κινούνται επικίνδυνα - Ανέγερση 
ιδιόκτητου κολυμβητηρίου του Ναυτικού Ομίλου Λευκωσίας - Ανάγκη 
δημιουργίας ηλεκτρονικού δικτύου για σύνδεση των υγειονομικών μονάδων - 
Καθυστέρηση στην ενημέρωση της κοινότητας Μάμμαρη για εντοπισμό 
αρσενικού σε όρια πέραν των επιτρεπομένων - Καθυστέρηση στην ενημέρωση 
για εντοπισμό αρσενικού στο νερό της κοινότητας Μάμμαρη - Αιτήματα της 
ΠΟΕ∆ για τη λειτουργία των σχολείων - Ανάγκη για διευκόλυνση μονογονεϊκών 
οικογενειών με δύο παιδιά - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων και παραχώρησή τους σε 
πρόσφυγες στην Πάφο - ∆ωρεάν παραχώρηση δύο αεροσκαφών από την 
Ιταλική στην Κυπριακή ∆ημοκρατία - Σχέδιο κατασκευής αστυνομικών 
κρατητηρίων - Αίτημα του δήμου Παραλιμνίου για ανάπτυξη του αρχαιολογικού 
χώρου των Νησιών στον Πρωταρά - Εναρμονιστικό νομοσχέδιο για την 
προστασία του περιβάλλοντος - Εθνικό πρόγραμμα ενεργειακής αναβάθμισης 
κατοικιών - ∆ιευκολύνσεις σε δημόσιους υπαλλήλους, για να διεκδικούν θέσεις 
στα θεσμικά όργανα της ΕΕ - Εθνικός Φορέας ∆ημογραφικής και Οικογενειακής 
Πολιτικής - Αύξηση χορηγίας για τους εθνοφρουρούς παιδιά πολύτεκνων 
οικογενειών - Έγγραφο των βρετανικών βάσεων για τις περιουσίες στο 
Ακρωτήρι. 

11. Συνέχιση της συζήτησης (Α. Γεωργίου, Κ. Κωνσταντίνου, Μ. Σιζόπουλος,                      
Γ. Περδίκης, Α. Θεμιστοκλέους, Ά. Αριστοτέλους, Ζ. Κουλίας, Γ. Γεωργίου, Α. 
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Νεοφύτου) του θέματος «Ετήσια Έκθεση Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για 
το Έτος 2007» και λήξη του.  
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 26ης Νοεμβρίου 2009 

Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ. 

Αρ. 9 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Χαίρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.  

 Πριν την έναρξη των εργασιών του σώματος, θα ήθελα να αναφερθώ στη 
δέκατη επέτειο από την καθιέρωση από τα Ηνωμένα Έθνη της 25ης Νοεμβρίου ως 
∆ιεθνούς Ημέρας για την Εξάλειψη της Βίας κατά των Γυναικών.  

 Η βία κατά των γυναικών παρουσιάζεται σε πολλές μορφές και δεν περιορίζεται 
σε συγκεκριμένες κουλτούρες, περιοχές, χώρες ή ομάδες γυναικών. Έχει τεράστιες 
κοινωνικές και οικονομικές προεκτάσεις και τορπιλίζει τη συμβολή των γυναικών στην 
ανάπτυξη, την ειρήνη, την ασφάλεια και τα ανθρώπινα δικαιώματα.  Επιπρόσθετα, η 
βία κατά των γυναικών θέτει σε κίνδυνο την επίτευξη των διεθνώς συμφωνημένων 
Στόχων της Χιλιετίας. πιο συγκεκριμένα το Στόχο 3, που αφορά στην προώθηση της 
ισότητας των φύλων και στην ενίσχυση των γυναικών.  Είναι εξάλλου κοινώς 
αποδεκτό πως δεν μπορεί να υπάρξει ισότητα των φύλων χωρίς την καταπολέμηση 
της βίας κατά των γυναικών. 

 Με την ευκαιρία της Παγκόσμιας Ημέρας για την Εξάλειψη της Βίας κατά των 
Γυναικών, η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει οργανώσει μια σειρά από εκδηλώσεις, οι 
οποίες θα κορυφωθούν στις 7 ∆εκεμβρίου με την εκδήλωση με θέμα: «∆εσμεύσου-
∆ραστηριοποιήσου-Απαίτησε: Μπορούμε να σταματήσουμε τη βία κατά των 
γυναικών».  

 Το φαινόμενο της βίας κατά των γυναικών εξετάζεται εκτενώς από την 
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Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών, η οποία 
βρίσκεται σε συνεχή επαφή με μη κυβερνητικούς οργανισμούς, αλλά και με τον Εθνικό 
Μηχανισμό για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας.  Μέτρα για εξάλειψη της βίας κατά των 
γυναικών προωθούνται από τη Βουλή τόσο μέσω του νομοθετικού έργου όσο και 
μέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

 Στα πλαίσια της εκστρατείας της ∆ιακοινοβουλευτικής Ένωσης «Τα 
κοινοβούλια αναλαμβάνουν δράση ενάντια στη βία κατά των γυναικών», έχουν 
υιοθετηθεί έξι δράσεις προτεραιότητας για τα κοινοβούλια, την επίτευξη των οποίων η 
Βουλή των Αντιπροσώπων προωθεί με συνέπεια.  Οι δράσεις αυτές περιλαμβάνουν 
την υιοθέτηση αποτελεσματικών νομοθεσιών και τη διασφάλιση της εφαρμογής τους, 
την εκπαίδευση και την ευαισθητοποίηση του κοινού, την ανάπτυξη συνεργασιών, την 
επίδειξη ισχυρής πολιτικής βούλησης και τη διαμόρφωση ενός υγιούς θεσμικού 
πλαισίου για αντιμετώπιση του φαινομένου.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε τώρα με τη νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες εκθέσεις να θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα στην ημερήσια διάταξη τιτλοφορείται «Ο περί 
Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009» και είναι 
εξ αναβολής.  Παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να 
διαβάσει την έκθεση. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θα παρακαλούσαμε όπως το συγκεκριμένο θέμα αναβληθεί για δεκαπέντε 
μέρες, γιατί υπήρξε μια πρόταση από την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ΗΚΟ, την 
οποία θα θέλαμε να μελετήσουμε.  Παράκλησή μας είναι όπως το θέμα παραπεμφθεί 
στην αρμόδια επιτροπή, γιατί η πρόταση αυτή χρειάζεται περισσότερη μελέτη και όχι 
απλώς μια τοποθέτηση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι αναβολή της αναβολής!  Πρέπει να πω πως, πέραν από 
αυτά στα οποία γίνονται τροπολογίες, αυτό το νομοσχέδιο επηρεάζει πάρα πολύ 
κόσμο και ιδιαίτερα δημιουργεί προβλήματα επανένωσης οικογενειών για εκατοντάδες 
πολίτες οι οποίοι εργάζονται στο ναυτιλιακό τομέα και τους δημιουργεί πάρα πολύ 
σοβαρά προβλήματα.   

 Πέραν τούτου, νομίζω πως έχει εξαντληθεί εντελώς το θέμα.  Έχω υπόψιν μου 
τις προτάσεις του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Είναι τροπολογία την οποία ή την 
υιοθετείς ή δεν την υιοθετείς.  Βάζω αυτό τον προβληματισμό χωρίς να θέλω να πω 
να απορρίψουμε την αναβολή, αλλά νομίζω πως το κοινοβούλιό μας μένει εκτεθειμένο 
παίρνοντας με αναβολές επί μακρόν ένα ζήτημα που αφορά ένα κυρίαρχο θέμα της 
μετανάστευσης, αυτό των επί μακρόν διαμενόντων στη ∆ημοκρατία. 
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 Εν πάση περιπτώσει, αν θα υιοθετηθεί -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- οι δεκαπέντε 
μέρες είναι πολλές και δεν υπάρχει θέμα συζήτησης στην επιτροπή.  Αν είναι για 
σκέψη, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγγελίδης, παρακαλώ, ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ΗΚΟ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πρότασή μας για τροποποίηση ενός συγκεκριμένου άρθρου 
έγινε στην προσπάθεια να διατυπωθεί τελικά ένας νόμος που να ισορροπεί τις 
υποχρεώσεις και του ιδιοκτήτη και εκείνου ο οποίος θα ζητά να εξασφαλίσει την 
ενοικίαση.  Νομίζω ότι είναι χρήσιμη η ύπαρξη αυτής της τροπολογίας και εμείς βέβαια 
συμφωνούμε απόλυτα στην αναβολή.  Αν οι δεκαπέντε μέρες είναι πάρα πολλές, εμείς 
δεν έχουμε ένσταση και για μια εβδομάδα.  Εν πάση περιπτώσει, δε γίνεται με καμιά 
άλλη σκοπιμότητα, παρά μόνο για να υπάρξει ένα νομοθέτημα πιο πλήρες.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως μιλούμε για την αναβολή και δεν μπορεί να εγερθεί 
οποιαδήποτε ένσταση, με βάση την πάγια κοινοβουλευτική πρακτική.  Αλλά, επειδή 
στο ζήτημα αυτό εδώ και αρκετές μέρες φαίνεται ότι ενοχλεί κάποιους συναδέλφους 
μας η πρόνοια για την οποία έγινε αναφορά, ότι δηλαδή ο ιδιοκτήτης του 
συγκεκριμένου υποστατικού θα έχει τις συγκεκριμένες συνέπειες.  Πρέπει να πούμε 
ότι αυτό γίνεται σε πάρα πολλά αδικήματα.  Όπου διεξάγεται μία δραστηριότητα η 
οποία θεωρείται παράνομη, αυτός που ενοικιάζει το υποστατικό στον παρανομούντα 
έχει συνέπειες, εφόσον γνωρίζει τους σκοπούς για τους οποίους χρησιμοποιείται το 
υποστατικό.   

 Άρα, δεν είναι κάτι που για πρώτη φορά τιμωρητικά κάνει την εμφάνισή του σ’ 
αυτό το νομοθέτημα και κάποιοι μπορεί να αισθάνονται έτσι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ας μην επεκταθούμε όμως επί της ουσίας, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Επειδή είναι γι’ αυτό το λόγο που αναβάλλεται για δεύτερη φορά, γι’ αυτό και 
κάνω αναφορά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Καθηκόντως, κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα από τη θέση μου ως μέλος της 
επιτροπής.   

 ∆ε θα ήθελα βεβαίως σε καμιά περίπτωση να μη γίνει σεβαστή η διάθεση των 
φίλων από το ∆ΗΚΟ και από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό να μελετήσουμε αυτή την 
τροπολογία. θα πω όμως ένα παράπονο ως μέλος της επιτροπής.  Είχαμε 
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συνεδριάσεις, στις οποίες κατ’ επανάληψη ο πρόεδρος της επιτροπής είχε ζητήσει να 
τοποθετηθούν τα κόμματα.  Τα κόμματα!  Οι κοινοβουλευτικές ομάδες!  Εγώ είμαι ένας 
τζιαι δικαιούμαι να έχω τζιαι καμιά φορά… να χάννω τζιαι λλία επεισόδια.  Είναι 
δυνατό να περνούν τρεις συνεχόμενες συνεδριάσεις -ο κύριος πρόεδρος της 
επιτροπής είναι εδώ, ας το επιβεβαιώσει- και να μην τοποθετούνται κάποια κόμματα 
και να ερχόμαστε την τελευταία στιγμή και να αναβάλλουμε για τρίτη συνεχόμενη 
φορά στην ολομέλεια ένα θέμα;  Προς Θεού, συνάδελφοι, ας σκεφτούμε και λίγο την 
αξιοπιστία αυτού του σώματος!  ∆εν είμαστε σοβαροί ορισμένες φορές, λυπούμαι να 
παρατηρήσω. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Περδίκη -θα δώσω βεβαίως το λόγο στον κ. Σαρίκα- το φαινόμενο των 
αναβολών για την επεξεργασία τροπολογιών είναι πολύ σύνηθες σε όλες τις Βουλές 
του κόσμου.  Να μη δημιουργούμε και θέμα ότι δεν αναβάλλονται αλλού θέματα για 
τέτοια ζητήματα. 

 Ο κ. Σαρίκας.   

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που συμφωνώ με τη θέση του προέδρου της 
επιτροπής ότι υπάρχουν πρόνοιες που πραγματικά θα εξυπηρετήσουν διάφορα 
αιτήματα νόμιμων αλλοδαπών, δε θα διαφωνούσαμε να δοθεί κάποια παράταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε. 

 Υπό τας περιστάσεις, το θέμα αναβάλλεται για δεκαπέντε μέρες.  Είναι η 
τελευταία αναβολή και θα συζητηθεί από την ολομέλεια τελεσίδικα σε δεκαπέντε μέρες 
από σήμερα. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 2 θέμα… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα σταλεί πίσω στην επιτροπή;  ∆ιότι θέλει επεξεργασία αυτή η 
πρόταση των συναδέλφων… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Ιωνά, αν ο πρόεδρος της επιτροπής κρίνει ότι είναι θέμα που χρειάζεται 
επεξεργασία, νομίζω και τις γνώσεις έχει και την εμπειρία.  Θα το δει και θα 
αποφασίσετε ανάλογα. 

 Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι «Ο περί της Συμφωνίας για 
Συνεργασία στον τομέα της Υγείας και της Ιατρικής Επιστήμης μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Ρωσικής Ομοσπονδίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Συμφωνίας για Συνεργασία στον τομέα της Υγείας και της Ιατρικής 
Επιστήμης μεταξύ της Κυβέρνησης της Ρωσικής Ομοσπονδίας και της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2009» 
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Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χρήστος Στυλιανίδης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε  
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Ιουνίου, καθώς και στις 11 και 
18 Νοεμβρίου 2009.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Υγείας και 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 169.2 του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της Συμφωνίας για Συνεργασία στον τομέα  
της Υγείας και της Ιατρικής Επιστήμης μεταξύ της Κυβέρνησης της Ρωσικής 
Ομοσπονδίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η οποία 
υπογράφτηκε στη Μόσχα στις 19 Νοεμβρίου 2008 κατ’ εξουσιοδότηση της υπ’ 
αριθμόν 67.919 απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 
2008. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας και το σχετικό 
σημείωμα που οι ίδιοι κατέθεσαν στην επιτροπή, η συνομολόγηση της εν λόγω 
συμφωνίας αναμένεται να συμβάλει σημαντικά στην ενίσχυση των διακρατικών 
σχέσεων των δύο χωρών και να παράσχει τη δυνατότητα αξιοποίησης των εμπειριών 
που κατέχει μια σημαντική χώρα όπως είναι η Ρωσία στον τομέα της υγείας και της 
ιατρικής επιστήμης. 

 Σύμφωνα με το ίδιο σημείωμα, η συμφωνία προβλέπει την προώθηση της 
συνεργασίας σε διάφορα  θέματα στον τομέα της υγείας και της ιατρικής επιστήμης, με 
έμφαση στις μεταρρυθμίσεις στον τομέα της υγείας, συμπεριλαμβανομένων δημόσιων 
και ιδιωτικών οργανισμών υγείας, των οικονομικών της υγείας και των συστημάτων 
χρηματοδότησής τους, στην προαγωγή της υγείας και στην πρόληψη των ασθενειών, 
την καρδιολογία, την ασφάλεια των τροφίμων, τον έλεγχο και την πρόληψη 
μεταδοτικών νοσημάτων, το περιβάλλον και την υγεία κ.ά. 

 Σύμφωνα με το άρθρο 2 της συμφωνίας, η συνεργασία ανάμεσα στα μέρη 
πραγματοποιείται, μεταξύ άλλων, μέσω της ανταλλαγής πληροφοριών, της 
διεξαγωγής κοινών ερευνών και της ανταλλαγής ειδικών και αντιπροσωπιών. 

 Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, το Υπουργείο Υγείας προχώρησε ήδη 
σε συνάντηση με το σύμβουλο του πρέσβη της Ρωσίας στην Κύπρο για συζήτηση 
δράσεων για υλοποίηση κάποιων προνοιών της συμφωνίας, κατά τη διάρκεια της 
οποίας συζητήθηκε και το ενδεχόμενο επίσημης επίσκεψης του Υπουργού Υγείας της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη Μόσχα. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του εν λόγω νομοσχεδίου, τα μέλη της επιτροπής 
ζήτησαν από τους αρμοδίους περισσότερες διευκρινίσεις για τη νομοθεσία και τους 
όρους που ισχύουν για την παροχή ιατρικής βοήθειας στους υπηκόους των δύο 
μερών, σε περίπτωση που αυτοί χρήζουν τέτοιας βοήθειας κατά τη διάρκεια της 
παραμονής τους στην επικράτεια του άλλου κράτους.   

 Τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν επίσης περαιτέρω διευκρινίσεις για τον τρόπο 
χρήσης των δικαιωμάτων επί των αποτελεσμάτων της πνευματικής δραστηριότητας 
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που αναπτύσσεται στο πλαίσιο της παρούσας συμφωνίας.  Για όλα τα πιο πάνω 
ερωτήματα οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας κατέθεσαν τόσο προφορικώς όσο 
και γραπτώς στοιχεία και περαιτέρω διευκρινίσεις. 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για 
την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας αυτής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Πίνακας.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας για Συνεργασία στον 
τομέα της Υγείας και της Ιατρικής Επιστήμης μεταξύ της Κυβέρνησης της Ρωσικής 
Ομοσπονδίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2009.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας της 19ης Ιουλίου 
2002 μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
∆ημοκρατίας του Λιβάνου για την Επανεισδοχή Προσώπων που Εισέρχονται ή/και 
Παραμένουν Παράνομα στο Έδαφος των δύο Κρατών και του Πρωτοκόλλου 
Εφαρμογής της (Κυρωτικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Συμφωνίας της 19ης Ιουλίου 2002 μεταξύ της Κυβέρνησης της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας του Λιβάνου για 
την Επανεισδοχή Προσώπων που Εισέρχονται ή/και Παραμένουν Παράνομα 
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στο Έδαφος των δύο Κρατών και του Πρωτοκόλλου Εφαρμογής της 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 18 Νοεμβρίου 2009.  Στα 
πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών και του Υπουργείου Εσωτερικών, 
η διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου 
υπουργείου, καθώς και εκπρόσωποι της Αστυνομίας Κύπρου και του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο είναι η 
κατά το άρθρο 169.2 του συντάγματος κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας του 
Λιβάνου για την Επανεισδοχή Προσώπων που Εισέρχονται ή/και Παραμένουν 
Παράνομα στο Έδαφος των δύο Κρατών, καθώς και του Πρωτοκόλλου Εφαρμογής 
της.  Η υπογραφή της συμφωνίας εγκρίθηκε με την υπ’  αριθμόν 56.133 απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2002, και το πρωτόκολλο με την υπ’  
αριθμόν 66.954 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 
2008.  Η μεν συμφωνία υπογράφηκε στη Λευκωσία στις 19 Ιουλίου 2002, το δε 
πρωτόκολλο στις 15 Μαΐου 2008. 

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσε η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών στην 
επιτροπή, αλλά και τα όσα αναφέρονται στο σχετικό ερωτηματολόγιο ανάλυσης 
αντικτύπου που συνοδεύει το νομοσχέδιο αυτό, η συμφωνία στοχεύει στη 
διευκόλυνση της επανεισδοχής προσώπων τα οποία εισέρχονται ή παραμένουν 
παράνομα στο έδαφος των συμβαλλόμενων μερών, δηλαδή προσώπων τα οποία δεν 
πληρούν ή έχουν στο μεταξύ απολέσει τις ισχύουσες στο κάθε συμβαλλόμενο μέρος 
προϋποθέσεις εισόδου ή παραμονής.  Το πρωτόκολλο καθορίζει περαιτέρω τις 
διαδικασίες για την επανεισδοχή ατόμων, τα μέσα αναγνώρισης των προς 
επανεισδοχή προσώπων, τις αρμόδιες αρχές κάθε μέρους, καθώς και τα έντυπα που 
θα χρησιμοποιούνται για το σκοπό αυτό. 

 Στο εν λόγω έγγραφο αναφέρονται, ανάμεσα σ’  άλλα, και τα πιο κάτω: 

1. Αρμόδιο υπουργείο προώθησης είναι το Υπουργείο Εσωτερικών και αρμόδια 
τμήματα/υπηρεσίες εφαρμογής είναι το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης και η Υπηρεσία Αλλοδαπών και Μετανάστευσης της 
Αστυνομίας Κύπρου. 

2. Με την προτεινόμενη νομοθεσία σκοπείται η αντιμετώπιση του προβλήματος 
της λαθρομετανάστευσης μέσω της διευκόλυνσης της διαδικασίας απέλασης, 
καθώς ρυθμίζονται οι διαδικασίες επανεισδοχής των προσώπων που 
εισέρχονται ή/και παραμένουν παράνομα στο έδαφος των δύο συμβαλλόμενων 
κρατών.  Η σοβαρότητα του προβλήματος της λαθρομετανάστευσης επιβάλλει 
την προώθηση και εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας το συντομότερο 
δυνατό.   
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3. Η ανάγκη σύναψης της συμφωνίας και του πρωτοκόλλου ανάμεσα στα δύο 
κράτη δημιουργήθηκε ως αποτέλεσμα της επικρατούσας κατάστασης εξαιτίας 
των κυμάτων εισροής παράνομων μεταναστών που εισέρχονται στις 
ελεγχόμενες από τη ∆ημοκρατία περιοχές διά μέσου των κατεχομένων και της 
δυσκολίας που προκύπτει κατά την απέλασή τους.  Η υπογραφή συμφωνιών 
επανεισδοχής μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των κρατών προέλευσης 
παράνομων μεταναστών, και ειδικότερα κρατών που γειτνιάζουν με την Κύπρο, 
όπως ο Λίβανος, αποτελεί ένα σημαντικότατο εργαλείο για την αντιμετώπιση 
της υφιστάμενης κατάστασης. 

4. Από την εν λόγω συμφωνία επηρεάζονται υπήκοοι των δυο συμβαλλόμενων 
μερών που εισέρχονται ή/και παραμένουν παράνομα στο έδαφος των δύο 
κρατών. 

5. Η προτεινόμενη νομοθεσία δε συνεπάγεται δημόσια δαπάνη ή οποιαδήποτε 
μείωση/αύξηση των δημόσιων εσόδων. 

6. Μέχρι τώρα, με βάση την ισχύουσα τακτική, οι αρχές της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας έρχονταν σε επαφή με τις αρμόδιες αρχές της ∆ημοκρατίας του 
Λιβάνου για κάθε ξεχωριστή περίπτωση που αφορούσε υπήκοο του Λιβάνου 
που διέμενε παράνομα στη ∆ημοκρατία, ώστε να γίνονται οι απαραίτητες 
διευθετήσεις για την απέλασή του, χωρίς όμως να υπάρχει καμία υποχρέωση 
εκ μέρους των δύο κρατών για επανεισδοχή των προσώπων αυτών. 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για 
την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας και του πρωτοκόλλου αυτής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας και του Πρωτοκόλλου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας της 19ης Ιουλίου 
2002 μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
∆ημοκρατίας του Λιβάνου για την Επανεισδοχή Προσώπων που Εισέρχονται ή/και 
Παραμένουν Παράνομα στο Έδαφος των ∆ύο Κρατών και του Πρωτοκόλλου 
Εφαρμογής της (Κυρωτικός) Νόμος του 2009. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών Κοινωνικών 
Λειτουργών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η τοποθέτηση του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού ποια είναι, παρακαλώ, για το θέμα αυτό; 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Θα συμφωνήσουμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνεπώς, είμαστε ομόφωνοι και δεν υπάρχει ανάγκη για ανάγνωση της 
έκθεσης.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών Κοινωνικών 

Λειτουργών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Ανδρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 
Ιουλίου, 15 και 29 Οκτωβρίου και 12 και 19 Νοεμβρίου 2009.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η διευθύντρια των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού), του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Συνδέσμου Κοινωνικών Λειτουργών Κύπρου, του Συμβουλίου Εγγραφής 
Επαγγελματιών Κοινωνικών Λειτουργών, του Συνδέσμου Κοινωνιολόγων Κύπρου, 
του Παγκύπριου Συλλόγου Ψυχολόγων, του Συνδέσμου Ψυχολόγων Κύπρου και της 
ΠΑΣΥ∆Υ.   

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση διάταξης του περί 
Εγγραφής Επαγγελματιών Κοινωνικών Λειτουργών Νόμου του 2000, έτσι ώστε να 
παρέχεται η ευχέρεια στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να προσλαμβάνουν στη θέση Λειτουργού 
Κοινωνικών Υπηρεσιών άτομα διάφορων ειδικοτήτων, διασφαλίζοντας όμως ότι, σε 
περίπτωση που θα προσλαμβάνονται άτομα για άσκηση κοινωνικής εργασίας, αυτά 
θα πρέπει να είναι εγγεγραμμένα στο Μητρώο Επαγγελματιών Κοινωνικών 
Λειτουργών. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, το 
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Υπουργικό Συμβούλιο με την υπ’ αριθμό 62.825 απόφασή του, ημερομηνίας 2 
Νοεμβρίου 2005, εξουσιοδότησε τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
να προβεί σε όλες τις αναγκαίες ενέργειες για την άμεση τροποποίηση του περί 
Εγγραφής Επαγγελματιών Κοινωνικών Λειτουργών Νόμου, έτσι ώστε να επιτρέπεται 
η πρόσληψη στη θέση Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών πέραν των κοινωνικών 
λειτουργών και κοινωνιολόγων και ψυχολόγων.  Στο πλαίσιο της πιο πάνω απόφασης 
ετοιμάστηκε μελέτη από το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού για την 
αναβάθμιση των Λειτουργών Κοινωνικής Ευημερίας, η οποία προβλέπει την 
ενοποίηση των υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας των θέσεων Λειτουργού Ευημερίας 
και Λειτουργού Ερευνών και Ανάπτυξης σε ένα ενιαίο σχέδιο υπηρεσίας Λειτουργού 
Κοινωνικών Υπηρεσιών.  Η εν λόγω ενοποίηση συμφωνήθηκε ενώπιον της Μικτής 
Επιτροπής Προσωπικού στις 11 Ιουνίου 2008.   

 Όπως επισήμανε η διευθύντρια των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, η μέχρι 
σήμερα συνύπαρξη των Λειτουργών Ευημερίας (Κλ. Α5) και των Λειτουργών Ερευνών 
και Ανάπτυξης (Κλ. Α8) στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας δημιούργησε 
λειτουργούς δύο ταχυτήτων.  Επίσης, όπως η ίδια δήλωσε περαιτέρω, το γεγονός ότι 
μέχρι σήμερα δεν υπάρχει η δυνατότητα πρόσληψης ατόμων διάφορων ειδικοτήτων, 
όπως για παράδειγμα κοινωνιολόγων και ψυχολόγων στις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας, προκαλεί πολλά προβλήματα στις υπηρεσίες, καθώς δεν έχουν την 
ευχέρεια παροχής της απαιτούμενης φροντίδας και στήριξης σε ενοίκους που 
φιλοξενούνται στα ιδρύματα των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, καθώς και σε 
άτομα που απευθύνονται σ’ αυτές. 

 Σημειώνεται ότι οι διατάξεις για την εν λόγω αναβάθμιση περιλήφθηκαν στον 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 4) Νόμο του 2009, ο οποίος ψηφίστηκε 
από την ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων στις 9 Ιουλίου 2009. 

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
επισήμανε πρόσθετα ότι τα προβλήματα που έχουν να αντιμετωπίσουν οι Υπηρεσίας 
Κοινωνικής Ευημερίας είναι πολυσύνθετα και χρειάζεται διεπιστημονικότητα και 
συνέργεια των διάφορων ειδικοτήτων για την αποτελεσματική αντιμετώπισή τους.  Ο 
ίδιος δήλωσε ότι, αφού πρώτα ψηφιστεί το παρόν νομοσχέδιο, πολύ σύντομα θα 
ακολουθήσει η κατάθεση του ενιαίου σχεδίου υπηρεσίας στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση. 

 Η εκπρόσωπος του Συνδέσμου Κοινωνικών Λειτουργών Κύπρου, η οποία 
κατέθεσε δύο υπομνήματα στην επιτροπή με τις θέσεις του συνδέσμου, με 
ημερομηνίες 2 Ιουλίου και 15 Οκτωβρίου, αντίστοιχα, εξέφρασε καταρχάς τη 
συμφωνία του εν λόγω συνδέσμου με την προτεινόμενη τροποποίηση, ταυτόχρονα 
όμως εξέφρασε και την ανησυχία του συνδέσμου για τη διασφάλιση των δικαιωμάτων 
των μελών του, επισημαίνοντας, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Στόχος του συνδέσμου είναι η προάσπιση των δικαιωμάτων των μελών του και 
η διασφάλιση της τήρησης των αρχών και επιστημονικών μεθόδων της 
κοινωνικής εργασίας. 

2. Ο σύνδεσμος πραγματοποίησε δύο συναντήσεις με την Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και μια συνάντηση με τον Κλάδο Ευημερίας της 
ΠΑΣΥ∆Υ πριν από την κατάθεση του υπό εξέταση νομοσχεδίου, χωρίς όμως 
να διευκρινιστούν επαρκώς ζητήματα αναφορικά με το νέο σχέδιο υπηρεσίας 
που προβλέπει ενιαίο καθηκοντολόγιο για όλες τις ειδικότητες.   

3. Ο σύνδεσμος δε γνώριζε για την ετοιμασία μελέτης από το Τμήμα ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού με θέμα την αναβάθμιση των Λειτουργών 
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Κοινωνικής Ευημερίας ούτε ζητήθηκαν σε εκείνο το στάδιο οι απόψεις του για 
το θέμα. 

4. Το θέμα του ενιαίου σχεδίου υπηρεσίας θα πρέπει να μελετηθεί περαιτέρω και 
θα πρέπει να γίνει η επεξεργασία ξεχωριστού καθηκοντολογίου για την κάθε 
ειδικότητα.  Ένας τέτοιος διαχωρισμός καθηκόντων θα είναι καθοριστικός και 
για τους επαγγελματίες στους ημικρατικούς οργανισμούς, στον ιδιωτικό τομέα 
και στις μη κυβερνητικές οργανώσεις, έτσι ώστε να μην υπάρχει σύγχυση και 
σύγκρουση των ρόλων των διάφορων ειδικοτήτων, που αναμφίβολα θα 
επηρεάσει και την αποτελεσματικότητα των παρεχόμενων υπηρεσιών προς 
τους πολίτες.   

5. Θα πρέπει να συσταθεί μια επιτροπή από εκπροσώπους όλων των 
εμπλεκόμενων επιστημονικών, εκπαιδευτικών και συνδικαλιστικών φορέων 
που θα έχει ως στόχο τη μελέτη των πεδίων απασχόλησης και την καταγραφή 
των αρμοδιοτήτων της κάθε ειδικότητας, προκειμένου να ετοιμαστεί ένα από 
κοινού αποδεκτό κείμενο επαγγελματικών δικαιωμάτων ανά ειδικότητα.  

 Ο πρόεδρος του Συμβουλίου Εγγραφής Επαγγελματιών Κοινωνικών 
Λειτουργών, αφού κατέθεσε στην επιτροπή δύο υπομνήματα με τις θέσεις του 
συμβουλίου, με ημερομηνίες 2 Ιουλίου και 15 Οκτωβρίου 2009, αντίστοιχα, εξέφρασε 
επίσης τη συμφωνία του συμβουλίου με την υπό εξέταση τροποποίηση, ταυτόχρονα 
όμως διατύπωσε ορισμένες επιφυλάξεις του συμβουλίου, αναφέροντας στην επιτροπή, 
μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Το Συμβούλιο Εγγραφής Επαγγελματιών Κοινωνικών Λειτουργών 
αντιμετωπίζει θετικά την εργοδότηση επαγγελματιών διαφορετικών ειδικοτήτων 
στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, καθώς και θεωρεί ότι για την 
αποτελεσματικότερη αντιμετώπιση των σύγχρονων προβλημάτων που 
εμφανίζονται στα άτομα και στα κοινωνικά σύνολα κρίνεται σκόπιμη η 
υιοθέτηση στρατηγικών που να προάγουν τη σύσταση και λειτουργία 
διεπιστημονικών, πολυθεματικών ομάδων.     

2. Βασική προϋπόθεση για τη σωστή λειτουργία τέτοιων πολυθεματικών ομάδων 
είναι ο καθορισμός των ορίων των διαφορετικών ρόλων του επιστημονικού 
προσωπικού που συμμετέχει σε αυτές και ο σαφής καθορισμός των 
καθηκόντων της κάθε ειδικότητας. 

3. Προς αυτή την κατεύθυνση το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων θα πρέπει να συγκροτήσει ένα γνωμοδοτικό σώμα που θα 
καταθέσει σε σύντομο χρονικό διάστημα νομοθετικές εισηγήσεις που θα 
κατοχυρώνουν τα επαγγελματικά δικαιώματα των Κοινωνικών Λειτουργών ανά 
τομέα εργασίας. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ δήλωσαν ότι συμφωνούν με το υπό εξέταση 
νομοσχέδιο, καθώς και με την ενοποίηση των δύο υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας, 
όπως αναλύεται πιο πάνω, σε ένα ενιαίο σχέδιο υπηρεσίας, με ενιαίο καθηκοντολόγιο, 
εξηγώντας ταυτόχρονα ότι ο κάθε επαγγελματίας θα ασκεί την ειδικότητά του χωρίς να 
παρεμβαίνει ο ένας στο έργο του άλλου. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Κοινωνιολόγων Κύπρου, του Παγκύπριου 
Συλλόγου Ψυχολόγων και του Συνδέσμου Ψυχολόγων Κύπρου εξέφρασαν τη 
συμφωνία των συνδέσμων τους με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό εξέταση 
νομοσχεδίου.  Σύμφωνα με τους ιδίους, η ψήφιση του νομοσχεδίου συνιστά ένα θετικό 
βήμα προς τον εκσυγχρονισμό και την αναβάθμιση των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
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Ευημερίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω ενστάσεων του Συνδέσμου Κοινωνικών Λειτουργών 
Κύπρου και του Συμβουλίου Εγγραφής Επαγγελματιών Κοινωνικών Λειτουργών σε 
σχέση με το νέο σχέδιο υπηρεσίας Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών, η διευθύντρια 
των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας τόνισε ότι το εν λόγω ενιαίο σχέδιο υπηρεσίας 
θα συζητηθεί διεξοδικά με τους ενδιαφερομένους, αφού γίνει η υπό αναφορά 
τροποποίηση στον περί Επαγγελματιών Κοινωνικών Λειτουργών Νόμο.  

 Στο στάδιο της διεξαγωγής της συζήτησης ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έθεσε το ζήτημα του τρόπου 
πλήρωσης των θέσεων Λειτουργού Κοινωνικής Ευημερίας με βάση το νέο 
ενοποιημένο σχέδιο υπηρεσίας με ενιαίο καθηκοντολόγιο.  Ειδικότερα, ζήτησε να 
πληροφορηθεί σχετικά με τον τρόπο που θα προκηρύσσονται οι θέσεις, δηλαδή αν 
υποψήφιοι από τις διάφορες ειδικότητες θα διεκδικούν μία θέση με ενιαία διαδικασία ή 
αν θα μπαίνει σημείωση στην εκάστοτε προκήρυξη όπου θα καθορίζεται η ανάγκη 
πλήρωσης της θέσης από συγκεκριμένη επιστήμη ή ειδικότητα. 

 Απαντώντας στο πιο πάνω εγερθέν ζήτημα, τόσο ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων όσο και η διευθύντρια των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας δήλωσαν ότι, ανάλογα με τις εκάστοτε ανάγκες των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, θα προκηρύσσεται συγκεκριμένος αριθμός 
θέσεων για την κάθε ειδικότητα και θα καταρτίζονται ξεχωριστοί κατάλογοι υποψηφίων 
για την πλήρωση των θέσεων της αντίστοιχης ειδικότητας. 

 Συναφώς, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων δήλωσε ότι εκεί όπου είναι δυνατόν προτιμώνται τα ενιαία σχέδια 
υπηρεσίας, καθώς προσφέρουν περισσότερη ευελιξία, και ανέφερε ως παράδειγμα το 
ενιαίο σχέδιο υπηρεσίας που ισχύει για τους γιατρούς του δημοσίου, όπου και σε αυτή 
την περίπτωση ανάλογα με τις ανάγκες προκηρύσσεται συγκεκριμένος αριθμός 
θέσεων για συγκεκριμένη ειδικότητα. 

 Υπό το φως των όσων αναφέρθηκαν στην επιτροπή και κυρίως της πιο πάνω 
διαβεβαίωσης του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ότι θα 
ακολουθούνται ξεχωριστές διαδικασίες πλήρωσης των θέσεων της κάθε ειδικότητας 
που θα καλύπτει το ενιαίο σχέδιο υπηρεσίας, ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και τα μέλη της βουλευτές των 
κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου αυτού και γι’ αυτό 
κατά πλειοψηφία εισηγούνται την ψήφισή του σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος.   

 Με την ευκαιρία της συζήτησης του παρόντος νομοσχεδίου, ο πρόεδρος και τα 
μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
απευθύνουν έκκληση προς το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
όπως διεξάγει εξαντλητικό διάλογο με τα επηρεαζόμενα επαγγέλματα και κυρίως με το 
Σύνδεσμο Κοινωνικών Λειτουργών Κύπρου και το Συμβούλιο Εγγραφής 
Επαγγελματιών Κοινωνικών Λειτουργών, προκειμένου να διασφαλιστούν τα 
δικαιώματα των μελών τους και να διασκεδαστούν οι ανησυχίες τους για ενδεχόμενη 
επικάλυψη ή και αντιποίηση των ρόλων και των αρμοδιοτήτων τους από τους 
επαγγελματίες των άλλων ειδικοτήτων. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές περί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών 
Κοινωνικών Λειτουργών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι κανονισμοί και τιτλοφορούνται «Οι περί Αλιείας 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 

2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Πανίκος Χάμπας Αντώνης Αντωνίου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους υπό 
αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 19 
Νοεμβρίου 2009.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Αλιείας και 
Θαλασσίων Ερευνών, των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών και της Υπηρεσίας 
Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Τμήματος Τελωνείων του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της 
ΠΟΒΕΚ, του ΚΕΒΕ και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, “Αγροτική” και 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Οι αγροτικές οργανώσεις ΕΚΑ και “Ευρωαγροτικός 
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Σύνδεσμος Κύπρου”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην επιτροπή.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 6 του περί Αλιείας Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Αλιείας Κανονισμών, 
ώστε αφενός η υφιστάμενη υποχρέωση έκδοσης άδειας εισαγωγής στη ∆ημοκρατία 
ζωντανών ψαριών ή και αυγών ψαριών να περιοριστεί μόνο στις εισαγωγές στη 
∆ημοκρατία από χώρες μη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αφετέρου η υφιστάμενη 
υποχρέωση έκδοσης άδειας εμπλουτισμού εσωτερικών υδάτων με οποιαδήποτε 
ψάρια ή αυγά ψαριών να επεκταθεί σε όλα τα ύδατα και σε όλους τους υδρόβιους 
οργανισμούς. 

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη τροποποίηση, που αφορά τις 
προαναφερόμενες άδειες εισαγωγής, επιτυγχάνεται η εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο αναφορικά με την ελεύθερη διακίνηση αγαθών 
εντός της Κοινότητας.  Περαιτέρω, με την απαγόρευση του εμπλουτισμού των υδάτων 
με οποιαδήποτε ψάρια ή αυγά ψαριών ή άλλους υδρόβιους οργανισμούς, χωρίς την 
προηγούμενη εξασφάλιση της σχετικής άδειας από το διευθυντή του Τμήματος Αλιείας 
και Θαλασσίων Ερευνών, καλύπτεται το νομοθετικό κενό που υπήρχε στους 
υφιστάμενους κανονισμούς σε σχέση με τα θαλάσσια ύδατα για σκοπούς προστασίας 
της βιοποικιλότητας. 

 Στο στάδιο της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών όλοι οι εμπλεκόμενοι 
φορείς συμφώνησαν με τις υπό συζήτηση πρόνοιες.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή τους.    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν.  

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 5 κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού  Φειδίας Σαρίκας 
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 Γεώργιος Τάσου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε την υπό 
αναφορά πρόταση νόμου σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 23 
Νοεμβρίου 2009.  Όπως είναι γνωστό, η επιτροπή σε προηγούμενες συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 19 Νοεμβρίου 2009, μελέτησε τους συναφείς 
κανονισμούς «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Απαγόρευση της 
Εμπορίας Γούνας Γάτας και Σκύλου και των Προϊόντων τους) Κανονισμοί του 2009», 
οι οποίοι κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία στη Βουλή για έγκριση.  Στο 
στάδιο της μελέτης των προνοιών των εν λόγω κανονισμών, κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Τελωνείων 
του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
του ΚΕΒΕ και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός 
Σύνδεσμος”.  Οι αγροτικές οργανώσεις ΕΚΑ και “Ευρωαγροτικός Σύνδεσμος Κύπρου”, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην επιτροπή.   

 Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή εκ 
μέρους της επιτροπής από τον πρόεδρό της, είναι η τροποποίηση του περί 
Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων Νόμου, ώστε αφενός να διαγραφεί η διάταξη 
του άρθρου 32 του βασικού νόμου σύμφωνα με την οποία το Παράρτημα Ι αυτού 
δύναται να τροποποιηθεί με κανονισμούς που εκδίδει το Υπουργικό Συμβούλιο και 
αφετέρου να προστεθεί στο Παράρτημα Ι του προαναφερόμενου νόμου το 
περιεχόμενο των σχετικών προνοιών των κανονισμών, οι οποίοι κατατέθηκαν στη 
Βουλή όπως αναφέρεται πιο πάνω.   

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη προσθήκη στο Παράρτημα Ι του βασικού 
νόμου σκοπείται η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με τον κοινοτικό Κανονισμό 
(ΕΚ) αριθ. 1523/2007 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 11ης 
∆εκεμβρίου 2007 για την απαγόρευση της εμπορίας, των εισαγωγών και των 
εξαγωγών από την Κοινότητα γούνας γάτας και σκύλου και προϊόντων που περιέχουν 
τέτοια γούνα.  Πιο συγκεκριμένα, με τις προτεινόμενες πρόνοιες θεσπίζονται 
αποτρεπτικές κυρώσεις στις περιπτώσεις παράβασης ή παράλειψης συμμόρφωσης 
με τις διατάξεις του εν λόγω κοινοτικού Κανονισμού. 

 Θα πρέπει να αναφερθεί ότι, με αφορμή την εξέταση των προαναφερθέντων 
κανονισμών, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων διαπίστωσε 
ότι η προβλεπόμενη στη βασική νομοθεσία πρόνοια για τροποποίηση του 
Παραρτήματος Ι με κανονισμούς δεν αποτελεί την ορθότερη από νομικής και 
νομοτεχνικής άποψης ρύθμιση του ζητήματος.  Την ίδια στιγμή η διευθέτηση αυτή δεν 
προσθέτει οτιδήποτε στην επιτάχυνση της διαδικασίας τροποποίησης της νομοθεσίας, 
αφού στην ουσία η έγκριση της δευτερογενούς νομοθεσίας απαιτεί πλέον τον ίδιο 
χρόνο με τη διαδικασία ψήφισης της πρωτογενούς νομοθεσίας.  Ως εκ τούτου, κρίθηκε 
αναγκαία η ετοιμασία και κατάθεση στη Βουλή της πιο πάνω πρότασης νόμου, η 
οποία επιλύει το ζήτημα του τρόπου τροποποίησης του παραρτήματος της 
νομοθεσίας και παράλληλα υιοθετεί και ενσωματώνει στη βασική νομοθεσία το 
περιεχόμενο των προαναφερθέντων κανονισμών.   

 Η επιτροπή κατέληξε στην επιλογή αυτή κατόπιν συνεννόησης με το Γραφείο 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και τις υπηρεσίες της Βουλής, 
θεωρώντας ότι η διευθέτηση του όλου ζητήματος με κατάθεση πρότασης νόμου αντί 
νομοσχεδίου από την εκτελεστική εξουσία θα επιλύσει ταχύτερα το όλο ζήτημα και θα 
καταστήσει δυνατή την έγκαιρη μεταφορά στο εθνικό δίκαιο των προτεινόμενων 
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προνοιών του κοινοτικού κεκτημένου.  Έτσι αποφεύγονται και ενδεχόμενες κυρώσεις 
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή λόγω καθυστέρησης της εναρμόνισης της σχετικής 
νομοθεσίας.  

 Σημειώνεται ότι μετά την ψήφιση της πρότασης νόμου οι εκκρεμούντες 
συναφείς κανονισμοί θα αποσυρθούν από τη Βουλή κατόπιν αιτήματος της 
εκτελεστικής εξουσίας, αφού το αντικείμενό τους θα έχει ήδη ενσωματωθεί στη βασική 
νομοθεσία με την πιο πάνω πρόταση νόμου. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της 
προτεινόμενης νομοθεσίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, υιοθετώντας τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου, ομόφωνα εισηγείται 
στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Νομικής Αρωγής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 
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 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 

 Σωκράτης Χάσικος Ανδρέας Αγγελίδης  

 Αριστοφάνης Γεωργίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 18ης Ιουνίου και 19ης 
Νοεμβρίου 2009.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, ο προϊστάμενος 
της Υπηρεσίας Ασύλου και η διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, της Υπάτης Αρμοστίας των Ηνωμένων Εθνών για 
τους Πρόσφυγες και της Κίνησης για Ισότητα, Στήριξη, Αντιρατσισμό (ΚΙΣΑ).  Τα 
Υπουργεία Εξωτερικών και Οικονομικών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Νομικής 
Αρωγής Νόμου για την εναρμόνισή του με την πράξη της Ευρωπαϊκής Κοινότητας με 
τίτλο Οδηγία 2005/85/ΕΚ του Συμβουλίου της 1ης ∆εκεμβρίου 2005 σχετικά με τις 
ελάχιστες προδιαγραφές για τις διαδικασίες με τις οποίες τα κράτη μέλη χορηγούν και 
ανακαλούν το καθεστώς του πρόσφυγα.  Συγκεκριμένα, σκοπείται η μεταφορά των 
παραγράφων 2 έως 6 του άρθρου 15 και της παραγράφου 3 του άρθρου 38 της 
Οδηγίας, που αφορούν το δικαίωμα σε δωρεάν νομική συνδρομή ή και εκπροσώπηση 
των αιτητών ασύλου και των προσφύγων σε περίπτωση αρνητικής απόφασης 
αποφαινόμενης αρχής.   

 Σημειώνεται ότι, όπως ανέφεραν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, οι υπόλοιπες διατάξεις της Οδηγίας 2005/85/ΕΚ 
μεταφέρονται στην εσωτερική έννομη τάξη με άλλο εναρμονιστικό νομοσχέδιο που 
τροποποιεί τον περί Προσφύγων Νόμο, το οποίο κατά το στάδιο εκείνο εξεταζόταν 
από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών και το οποίο έχει τελικά ψηφιστεί σε 
νόμο από την ολομέλεια της Βουλής στις 19 Νοεμβρίου 2009.  Συναφώς, σημειώνεται 
ότι η χρονική προθεσμία για την εναρμόνιση με την υπό αναφορά Οδηγία ήταν η 1η 
∆εκεμβρίου 2007 με εξαίρεση το άρθρο 15 αυτής, το οποίο αποτελεί αντικείμενο του 
υπό συζήτηση νομοσχεδίου, του οποίου η προθεσμία ενσωμάτωσης ήταν η 1η 
∆εκεμβρίου 2008.   

 Ειδικότερα, με τις διατάξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, το οποίο 
κατατέθηκε στη Βουλή την 21η Μαΐου 2009, προβλέπεται η χορήγηση υπό 
προϋποθέσεις δωρεάν νομικής αρωγής σε αιτητή ασύλου ή πρόσφυγα ο οποίος ασκεί, 
δυνάμει του άρθρου 146 του συντάγματος, προσφυγή ενώπιον του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου κατά δυσμενούς γι’ αυτόν απόφασης του προϊσταμένου της Υπηρεσίας 
Ασύλου ή της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων, η οποία λαμβάνεται σύμφωνα με 
τον περί Προσφύγων Νόμο.  Παράλληλα, σκοπείται αφετέρου η προσαρμογή των 
διαδικασιών της ισχύουσας νομοθεσίας για τη νομική αρωγή ως προς την πιο πάνω 
χορηγηθείσα αρωγή.  Περαιτέρω, για την παροχή της εν λόγω δωρεάν νομικής 
αρωγής καθορίζονται οι πιο κάτω προϋποθέσεις: 

1. Η δωρεάν νομική αρωγή αφορά μόνο την πρωτοβάθμια εκδίκαση της 
προσφυγής ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, δυνάμει του άρθρου 146 του 
συντάγματος, και όχι την εκδίκαση έφεσης κατά της δικαστικής απόφασης η 
οποία εκδίδεται στα πλαίσια της εν λόγω πρωτοβάθμιας εκδίκασης ούτε άλλο 
ένδικο μέσο. 
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2. Είναι πιθανό να εκδοθεί θετική δικαστική απόφαση στα πλαίσια της εν λόγω 
πρωτοβάθμιας εκδίκασης της προσφυγής. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως ανέφερε 
στην επιτροπή ότι για την επιδιωκόμενη με το νομοσχέδιο εναρμόνιση υπήρξε 
συνεργασία μεταξύ των Υπουργείων ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και 
Εσωτερικών όσον αφορά τις θέσεις πολιτικής και τον τρόπο ενσωμάτωσης των 
συγκεκριμένων διατάξεων της Οδηγίας στον ισχύοντα μηχανισμό παροχής 
νομικής αρωγής. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου δήλωσε στην επιτροπή 
ότι συμφωνεί με τις διατάξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

 Οι εκπρόσωποι της Υπάτης Αρμοστίας των Ηνωμένων Εθνών για τους 
Πρόσφυγες και της ΚΙΣΑ διατύπωσαν διαφωνίες, επιφυλάξεις και εισηγήσεις για 
θέματα που, όπως επισημάνθηκε από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Εσωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αλλά και από 
μέλη της επιτροπής, αφορούν σχετικές ρυθμίσεις του περί Προσφύγων Νόμου και όχι 
τις ρυθμίσεις του περί Νομικής Αρωγής Νόμου και τη μεταφορά σ’ αυτόν των σχετικών 
διατάξεων της Οδηγίας. 

 Ωστόσο, στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν 
ορισμένα ζητήματα που εγέρθηκαν από τους πιο πάνω εκπροσώπους, τα οποία, 
μεταξύ άλλων, αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Την επέκταση της παροχής δωρεάν νομικής αρωγής σε αιτητή ασύλου ή 
πρόσφυγα ο οποίος ασκεί διοικητική προσφυγή ενώπιον της Αναθεωρητικής 
Αρχής Προσφύγων, σύμφωνα με τον περί Προσφύγων Νόμο, κατά δυσμενούς 
γι’ αυτόν απόφασης που λήφθηκε από τον προϊστάμενο της Υπηρεσίας 
Ασύλου.  Ειδικότερα, υποστήριξαν ότι θα πρέπει να παρέχεται δωρεάν νομική 
αρωγή σε όλα τα στάδια των διαδικασιών εξέτασης τέτοιων αιτήσεων και ότι η 
ζητούμενη επέκταση του εν λόγω δικαιώματος δεν απαγορεύεται από τις 
διατάξεις της Οδηγίας, αφού στο άρθρο 5 αυτής προβλέπεται ρητά ότι τα κράτη 
μέλη μπορούν να θεσπίζουν ή να διατηρούν ευνοϊκότερες ρυθμίσεις, εφόσον 
αυτές συνάδουν με την Οδηγία. 

2. Την παροχή δωρεάν νομικής αρωγής σε όλες τις περιπτώσεις άσκησης 
προσφυγής ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, ανεξάρτητα από την 
πιθανότητα επιτυχίας ή μη της προσφυγής, καθώς και την παροχή του 
δικαιώματος σε σχέση με εφέσεις ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, έτσι 
ώστε να διασφαλίζεται επίσης η πρόσβαση των αιτητών στη διαδικασία 
προδικαστικών παραπομπών ενώπιον του ∆ικαστηρίου των Ευρωπαϊκών 
Κοινοτήτων (∆ΕΚ).  Ειδικότερα, εξέφρασαν την έντονη και ουσιαστική διαφωνία 
τους με την προβλεπόμενη στο νομοσχέδιο προϋπόθεση που αφορά τον 
περιορισμό του δικαιώματος στην πρωτοβάθμια μόνο διαδικασία του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου, καθώς και με την προϋπόθεση που αφορά την πιθανότητα 
επιτυχίας, υποστηρίζοντας επιπρόσθετα ότι οι προϋποθέσεις αυτές, σύμφωνα 
με την Οδηγία, δεν είναι υποχρεωτικές αλλά είναι δυνητικοί όροι υπό τους 
οποίους τα κράτη μέλη μπορούν να χορηγούν το υπό ρύθμιση δικαίωμα.   

 Ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Ασύλου, ερωτηθείς κατά πόσο το Υπουργείο 
Εσωτερικών είναι έτοιμο να προβεί στη ζητούμενη, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
επέκταση του δικαιώματος νομικής αρωγής σε όλα τα στάδια της διαδικασίας 
εξέτασης των υπό αναφορά αιτήσεων, απάντησε αρνητικά.   
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 Αναφορικά με τα πιο πάνω ζητήματα, ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, μεταξύ άλλων, επισήμανε τα ακόλουθα: 

1. Με βάση τις σχετικές διατάξεις της Οδηγίας και την αιτιολογική σκέψη 27 του 
προοιμίου αυτής, που αναφέρεται στο άρθρο 234 της συνθήκης, η ελάχιστη 
υποχρέωση της ∆ημοκρατίας για παραχώρηση δωρεάν νομικής αρωγής αφορά 
μόνο τις διαδικασίες ενώπιον δικαστηρίου.  Συνεπώς, η ελάχιστη υποχρέωση 
της ∆ημοκρατίας, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, εκπληρώνεται με την 
παροχή του εν λόγω δικαιώματος ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, 
δεδομένου ότι η Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων δεν είναι δικαστήριο αλλά 
διοικητικό όργανο, όπως προκύπτει από τον περί Προσφύγων Νόμο και τη 
σχετική νομολογία του ∆ΕΚ, η οποία ερμηνεύει ποιο όργανο είναι δικαστήριο. 

2. Η παράγραφος 2 του άρθρου 15 και η παράγραφος 3 του άρθρου 38 της 
Οδηγίας απαιτούν από τα κράτη μέλη να χορηγήσουν νομική αρωγή ή και 
εκπροσώπηση σε ορισμένα πρόσωπα υπό τους όρους της παραγράφου 3 του 
ίδιου άρθρου, του άρθρου 15.  Η διατύπωση της παραγράφου 3 επιτρέπει στα 
κράτη μέλη να επιλέξουν οποιουσδήποτε από τους όρους ή όλους τους όρους, 
τους οποίους παραθέτει και οι οποίοι περιορίζουν το δικαίωμα της νομικής 
αρωγής ή και εκπροσώπησης που δέον να χορηγηθεί από τα κράτη μέλη. 

3. Με το νομοσχέδιο η εκτελεστική εξουσία προτείνει όπως η χορηγηθείσα εκ της 
Οδηγίας διακριτική ευχέρεια ασκηθεί, έτσι ώστε να χορηγείται νομική αρωγή 
υπό όλους τους όρους τους οποίους θέτει η πιο πάνω παράγραφος 3.  
Συνεπώς, κατά το άρθρο 80.2 του συντάγματος, η άμβλυνση των νομικών 
όρων που διέπουν τη χορήγηση νομικής αρωγής υπέρ του απολαύοντος αυτής 
απαιτεί τη συναίνεση της εκτελεστικής εξουσίας ως προς τη σχετική 
τροποποίηση του νομοσχεδίου, αφού συνεπάγεται αύξηση των εξόδων του 
κράτους, το οποίο χορηγεί την εν λόγω αρωγή.   

Επιπρόσθετα, ο ίδιος εκπρόσωπος, αναφερόμενος στο σχόλιο που 
διατυπώθηκε από μέλη της επιτροπής για το ενδεχόμενο καταχρηστικής άσκησης του 
παραχωρούμενου με το νομοσχέδιο δικαιώματος δωρεάν νομικής αρωγής, 
επισήμανε, μεταξύ άλλων, πως οι τέσσερις όροι που παρατίθενται στην παράγραφο 3 
του άρθρου 15 της Οδηγίας είναι πρόδηλα οι μέγιστοι δυνατοί για τα κράτη μέλη τα 
οποία δικαιούνται να χορηγήσουν νομική αρωγή στα καθοριζόμενα πρόσωπα υπό 
ευνοϊκότερες αλλά όχι υπό δυσμενέστερες προϋποθέσεις.   

Ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Ασύλου δήλωσε στην επιτροπή ότι υιοθετεί 
όλες τις πιο πάνω απόψεις που διατυπώθηκαν από τον εκπρόσωπο του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, 
όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του τίτλου του Μέρους ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και περνάμε 
στο Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 
τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου 
Κύπρου του 2010 Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.197-2009). 

Υγείας Υγείας 

2. Ο περί Ναυαγοσωστών σε 
Περιοχές Προστασίας των 
Λουομένων στη Θάλασσα 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.198-2009). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

3. Ο περί Γονικής Άδειας και 
Άδειας για Λόγους Ανωτέρας 
Βίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
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του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.199-2009). 

Ασφαλίσεων  Ασφαλίσεων 

4. Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων 
και Ψυχοτρόπων Ουσιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.200-2009). 

Υγείας  Υγείας 

5. Ο περί της Έκδοσης ∆ικαστικών 
∆ιαταγμάτων για την Προστασία 
των Συλλογικών Συμφερόντων 
των Καταναλωτών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.201-2009). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

6. Ο περί της Ελευθερίας 
Εγκατάστασης Παρόχων 
Υπηρεσιών και της Ελεύθερης 
Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.202-2009). 

Οικονομικών  Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

7. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.203-2009). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

8. Οι περί Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών - Θέσεις Πρώτου 
Μηχανολόγου Μηχανικού, 
Πρώτου Ηλεκτρολόγου 
Μηχανικού, Ανώτερου 
Μηχανολόγου Μηχανικού και 
Ανώτερου Ηλεκτρολόγου 
Μηχανικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.134-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Νομικών 

9. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής 
Υγείας - Θέση Λειτουργού 
Τοξικοεξάρτησης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.135-2009). 

Υγείας Νομικών  

10. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέση Τεχνικού Ιατροφυσικής  
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.136-2009). 

Υγείας Νομικών 
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11. Οι περί Εγγραφής Φυτικών 
Γενετικών Πόρων της Πατάτας 
στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών 
της Πατάτας και της ∆ιάθεσής 
τους προς την Εμπορία 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.137-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

12. Έγγραφο που αφορά την 
παραχώρηση υπηρεσιών 
εκπαιδευτικών λειτουργών για το 
σχολικό έτος 2009-2010, 
δυνάμει του περί ∆ημόσιας 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
Νόμου. 
(Αρ. Φακ. 15.08.001). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Ίδρυσης Ταμείου 
Απολεσθέντων Εισοδημάτων των 
Εκτοπισθέντων Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.048-2009). 

Λευτέρη 
Χριστοφόρου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

2. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.049-2009). 

Λευτέρη 
Χριστοφόρου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

3. Ο περί Ταυτοποίησης των 
Κατόχων και Χρηστών 
Εξοπλισμού και Υπηρεσιών 
Κινητής Τηλεφωνίας 
Προπληρωμένου Χρόνου Ομιλίας 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.050-2009). 

Άγγελο Βότση εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

4. Ο περί Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός 
Γενικών ∆ιευθυντών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.051-2009). 

Χρήστο Πουργουρίδη 
και Ρίκκο 
Ερωτοκρίτου, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού 

Νομικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς, 
κατά την καθιερωμένη πρακτική. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.537, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Το αλιευτικό καταφύγιο ∆εκέλειας αντιμετωπίζει αρκετά προβλήματα και 
χρειάζεται επειγόντως εκβάθυνση, προκειμένου να μπορεί να εξυπηρετεί τις ανάγκες 
των ψαράδων της περιοχής.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο έχουν προγραμματιστεί βελτιωτικά έργα και έργα εκβάθυνσης, για το είδος 
των έργων που θα πραγματοποιηθούν και για τη διάρκεια και το συνολικό τους 
κόστος.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.538, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ο δρόμος Κιτίου-Μαζωτού, μήκους περίπου 7 χμ., κρίνεται από την τροχαία 
ως ιδιαίτερα επικίνδυνος.  Στο δρόμο αυτό, που δέχεται μεγάλο όγκο κυκλοφορίας, 
έχουν συμβεί θανατηφόρα και σοβαρά δυστυχήματα.  Τα κατασκευαστικά σχέδια είναι 
έτοιμα, όμως σημειώνεται σοβαρή καθυστέρηση δύο περίπου χρόνων στην υποβολή 
μελετών από τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Γιατί παρουσιάζονται οι τεράστιες αυτές χρονικές καθυστερήσεις στην υποβολή 
μελετών από τις υπηρεσίες; 

2. Γιατί, ενώ από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων προτάθηκε η 
συμπερίληψη στον προϋπολογισμό του 2010 ποσού ύψους €500.000, το ποσό 
αυτό αφαιρέθηκε; 

3. Πότε αναμένεται η έναρξη των κατασκευαστικών έργων και πότε η 
αποπεράτωσή τους, δεδομένης και της αναβαθμισμένης σημασίας του δρόμου 
μετά και τη λειτουργία του νέου αεροδρομίου;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.539, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα περιστατικά που απασχόλησαν την αστυνομία 
αναφορικά με τους αιτητές πολιτικού ασύλου, από το 2006 μέχρι σήμερα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.540, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Τάλας της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για αύξηση των κονδυλίων που παραχωρούνται στην 
κοινότητα για συντήρηση του οδικού δικτύου εντός της οικιστικής ζώνης.  Η κοινότητα 
έχει 3 500 κατοίκους και τα κονδύλια που παραχωρούνται είναι ανεπαρκή. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει η δυνατότητα αυτή.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.541, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Τάλας της επαρχίας Πάφου 
μού τέθηκε το αίτημα για αντικατάσταση της κατεστραμμένης περίφραξης στο πάρκο 
της περιοχής Μελάνου, το οποίο ανήκει στο Τμήμα ∆ασών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
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Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο αυτό και, αν ναι, ποια τα 
χρονοδιαγράμματα που τίθενται.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.542, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Τάλας της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για ανέγερση δημόσιου νηπιαγωγείου στην κοινότητα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται για ανέγερση του εν λόγω 
νηπιαγωγείου και σε ποιο χώρο πρόκειται να ανεγερθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.543, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το 2004, μετά από σχετική θετική γνωμάτευση της Γενικής Εισαγγελίας, είχε 
κατατεθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο πρόταση για έγκριση αλλαγής της ονομασίας της 
λατινικής θρησκευτικής ομάδας σε “Λατινική Ρωμαιοκαθολική Θρησκευτική Ομάδα”.  
Η πρόταση αυτή ουδέποτε εγκρίθηκε. 

 Ενόψει και της ιστορικής επικείμενης επίσκεψης του Πάπα Βενέδικτου στην 
Κύπρο τον προσεχή Ιούνιο, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει πρόθεση έγκρισης της συγκεκριμένης αλλαγής 
ονομασίας και ικανοποίησης του σοβαρού αιτήματος της λατινικής θρησκευτικής 
ομάδας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.544, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «∆εδομένης της εξέλιξης των απευθείας συνομιλιών και της συζήτησης που 
γίνεται γύρω από τα θέματα διακυβέρνησης και διάρθρωσης ενός μελλοντικού 
ομοσπονδιακού κράτους που θα μετεξελίσσει την Κυπριακή ∆ημοκρατία, παρακαλώ 
τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πώς 
αντιμετωπίζεται το αίτημα των τριών θρησκευτικών ομάδων -Μαρωνιτών, Αρμενίων 
και Λατίνων- για την εξομοίωση των εκλελεγμένων εκπροσώπων τους, ως προς τα 
πολιτικά δικαιώματα, με τους υπόλοιπους βουλευτές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.545, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προτίθεται να καταθέσει στο σώμα το νομοσχέδιο που 
περιλαμβάνει τις νέες ρυθμίσεις για την αντιμετώπιση του φαινομένου της 
φυγοστρατίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.546, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πώς τοποθετείται επί της εισήγησης, που έχει κατατεθεί κατά 
καιρούς από διάφορες πλευρές, για αναγνώριση της στρατιωτικής θητείας ως χρόνου 
πραγματικής υπηρεσίας στο δημόσιο για σκοπούς ανέλιξης, προσαυξήσεων, καθώς 
και για σκοπούς συνταξιοδοτικούς και ασφαλιστικούς, ως επίσης επί του ενδεχομένου 
παραχώρησης διπλώματος στρατού το οποίο θα αποτελεί πρόσθετο αναγνωρισμένο 
προσόν τόσο στο δημόσιο όσο και στον ιδιωτικό τομέα.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.547, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ο Υπουργός Άμυνας είχε παλαιότερα δεσμευτεί δημοσίως ότι θα ενημέρωνε 
τους ενδιαφερομένους για την περίπτωση ενενήντα έξι αθλητών που έχουν πάρει 
απαλλαγή στράτευσης από την Εθνική Φρουρά. 

 Επειδή έχουν ήδη παρέλθει αρκετοί μήνες από τη δέσμευση αυτή, παρακαλώ 
τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το αν έχει 
διερευνηθεί η συγκεκριμένη υπόθεση και ποια είναι τα πορίσματα της διερεύνησης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.548, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι εφαρμόστηκε από πέρσι ένα πιλοτικό πρόγραμμα 
εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας για τους αλλόγλωσσους. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει αξιολογηθεί το πρόγραμμα αυτό, ποια είναι τα 
αποτελέσματα της αξιολόγησης και κατά πόσο έχουν ζητηθεί οι απόψεις από τα 
διάφορα σχολεία που εφαρμόζεται για τη βελτίωσή του.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.549, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ετοιμασία του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου της 
Λίμνης της Ορόκληνης στη Λάρνακα και κατά πόσο συμπεριλαμβάνονται αθλητικές 
δραστηριότητες στο σχέδιο αυτό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.550, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ετοιμασία του διαχειριστικού σχεδίου της 
Αλυκής της Λάρνακας και κατά πόσο συμπεριλαμβάνεται η διεξαγωγή αθλητικών 
δραστηριοτήτων στο σχέδιο αυτό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.551, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τον αριθμό των δυστυχημάτων που έχουν συμβεί στο 
δρόμο Λάρνακας-∆εκέλειας από την αρχή της κατασκευής του μέχρι σήμερα και τα 
σχετικά πορίσματα της αστυνομίας για το κάθε δυστύχημα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.552, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το κράτος να μειώσει τη συνεισφορά των 
κοινοτικών συμβουλίων για τα αναπτυξιακά έργα από 30% σε 20% και πότε.  Εάν όχι, 
πώς  προτίθεται να βοηθήσει τις κοινότητες εκείνες οι οποίες με 30% ποσοστό 
χρηματοδότησης αδυνατούν να χρηματοδοτήσουν έργα ανάπτυξης για την κοινότητά 
τους. 

 Επίσης, κατά πόσο προτίθεται το κράτος να εφαρμόσει 100% χρηματοδότηση 
των έργων ανάπτυξης που έχουν σχέση με το περιβάλλον.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.553, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Μάιο του 2009 χορηγήθηκε από το Τμήμα ∆ασών, 
και συγκεκριμένα από τον περιφερειακό δασικό λειτουργό Τροόδους, άδεια κοπής 
αριθμού αιωνόβιων σκλήδρων και πεύκων σε ιδιοκτήτη ιχθυοτροφείου που 
δραστηριοποιείται στην περιοχή του Αγίου Νικολάου Στέγης.  Παράλληλα, το Τμήμα 
∆ασών προέβη και σε ανταλλαγή δασικής γης. 

 Σύμφωνα με πληροφορίες μου, ο έπαρχος Λευκωσίας εξετάζει το ενδεχόμενο 
λήψης δικαστικών μέτρων κατά του ιδιοκτήτη του ιχθυοτροφείου, καθώς δεν έχει 
εξασφαλίσει τις απαιτούμενες άδειες.  Αυτό σημαίνει ότι η ανταλλαγή δασικής γης με 
γη του ιδιοκτήτη θεωρείται άκυρη, καθώς η ανάπτυξη είναι παράνομη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν εξετάζεται η νομιμότητα της παραχώρησης άδειας για κοπή δέντρων και της 
ανταλλαγής δασικής γης στην περίπτωση του ιχθυοτροφείου στην Κακοπετριά.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.554, ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν παραχωρείται δημόσιο βοήθημα στους αλλοδαπούς χωρίς να 
χρειάζεται να παρουσιάσουν τα περιουσιακά τους στοιχεία, σε αντίθεση με τους 
Κύπριους αιτητές.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.555, ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Με την εκλογή του Ύπατου Εκπροσώπου της ΕΕ για τις Εξωτερικές 
Υποθέσεις και την Πολιτική Ασφάλειας από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο αναμένεται να 
ξεκινήσει η διαδικασία πλήρωσης των θέσεων της προβλεπόμενης από τη Συνθήκη 
της Λισαβόνας Ευρωπαϊκής ∆ιπλωματικής Υπηρεσίας. 

 Υπό το φως των νέων αυτών δεδομένων, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. για τον αριθμό των θέσεων που αναλογούν στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, 

2. για τον τρόπο με τον οποίο θα γίνει η επιλογή, 

3. για το αν υπάρχει η πρόθεση τα άτομα που θα επιλεγούν για την Ευρωπαϊκή 
∆ιπλωματική Υπηρεσία να περάσουν από ειδική ταχύρρυθμη εκπαίδευση, 
ώστε να εξοικειωθούν με τους ευρωπαϊκούς θεσμούς.»  

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.569, 

ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό ερώτησης 23.06.009.02.569 και με 
ημερομηνία 20 Ιανουαρίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι 
το θέμα μελετήθηκε με το Υπουργείο Οικονομικών. Το Υπουργείο Οικονομικών, για 
λόγους αρχής, δεν μπορεί να συμφωνήσει στην παραχώρηση στους γονείς που 
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φοιτούν στα Κ.Ι.Ε. και έχουν τρία ή περισσότερα παιδιά, των ίδιων ωφελημάτων με τα 
παιδιά τους. Κατά την άποψη του Υπουργείου Οικονομικών, τα ωφελήματα που ήδη 
παραχωρούνται από το κράτος στις οικογένειες με τρία ή περισσότερα παιδιά σε 
σχέση με την καταβολή διδάκτρων στα Κ.Ι.Ε. είναι ικανοποιητικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.03.067 και 23.06.009.04.045, 

ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2008 και 16 Ιουλίου 2009 αντίστοιχα, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

α) Το Γενικό Χημείο του Κράτους και οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου 
Υγείας από παλαιά διενεργούν ελέγχους για διάφορες τοξικές ουσίες, που 
επιβαρύνουν λόγω περιβαλλοντικής ρύπανσης διάφορα είδη τροφίμων, 
περιλαμβανομένων των φρούτων και λαχανικών, σύμφωνα με τις εκάστοτε 
απαιτήσεις της σχετικής νομοθεσίας. Οι ρυπαντικές ουσίες που ελέγχονται είναι 
ο μόλυβδος, το κάδμιο και οι πολυαρωματικοί υδρογονάνθρακες. 

β) Για τα έτη 1997 - 2009 έχουν αναλυθεί 158 δείγματα λαχανικών για μόλυβδο 
και 119 δείγματα λαχανικών για κάδμιο. Ιδιαίτερη έμφαση δίνεται στα φυλλώδη 
λαχανικά που έχουν μεγαλύτερη πιθανότητα επιβάρυνσης. Επιπλέον 
αναλύθηκαν 33 δείγματα διαφόρων Φρούτων για μόλυβδο, 10 για κάδμιο και 
37 δείγματα φυλλωδών λαχανικών για πολυαρωματικούς υδρογονάνθρακες 
(PAHs). 

γ) Τονίζεται όμως ότι, για καλύτερη προστασία της δημόσιας υγείας και λόγω των 
απαιτήσεων της σχετικής νομοθεσίας της Ε.Ε. (Κανονισμός ΕΚ αριθ. 
1881/2006) αναλύονται και άλλα σημαντικά είδη τροφίμων (δημητριακά, κρέατα, 
ψάρια και προϊόντα τους, παιδικές τροφές, λάδια κ.ά.) των οποίων ο συνολικός 
αριθμός για τα έτη 1997-2009 είναι πολύ μεγαλύτερος και ανέρχεται σε: 723 για 
μόλυβδο, 686 για κάδμιο και 151 για PAHs. 

δ) Συγκεκριμένα τα επίπεδα μολύβδου που ανιχνεύθηκαν σε διάφορα είδη 
λαχανικών ήταν σε περιπτώσεις δειγμάτων που λήφθηκαν κατά τα έτη 1996-
2002 από αστικές περιοχές και χώρους δίπλα από οδικές αρτηρίες (βλ. Πίνακα 
1) ψηλότερα από εκείνα των δειγμάτων που λήφθηκαν κατ' ευθείαν από 
χωράφια σε αγροτικές περιοχές της Κύπρου (βλ. Πίνακα 2) αλλά εντός των 
μεγίστων επιτρεπόμενων ορίων. 

 Τα επίπεδα μολύβδου από το 2003 έως 2009 (βλ. Πίνακα 3) ήταν πολύ 
χαμηλότερα και όλα εντός του μεγίστου επιτρεπομένου ορίου (0,1 mg/kg για 
λαχανικά και φρούτα και 0,3 mg/kg για φυλλώδη λαχανικά, Κανονισμός (ΕΚ) αρ. 
1981/2006). 

ε) Τα επίπεδα καδμίου σε λαχανικά που λήφθηκαν από αστικές και αγροτικές 
περιοχές για τα έτη 1996-2009 παρουσιάζονται στους Πίνακες 4-6 και είναι όλα 
εντός των επιτρεπόμενων ορίων (0,05-0,1 mg/kg για λαχανικά και φρούτα και 
0,2 mg/kg για φυλλώδη λαχανικά). 

στ) Τα επίπεδα μολύβδου και καδμίου που ανιχνεύθηκαν σε διάφορα φρούτα που 
λήφθηκαν από παντοπωλεία και φρουταρίες αστικών κυρίως περιοχών 
παρουσιάζονται στον Πίνακα 7 και είναι επίσης όλα εντός των επιτρεπόμενων 
ορίων. 
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ζ) Όσον αφορά τους πολυαρωματικούς υδρογονάνθρακες (PAHs), έχουν 
αναλυθεί 36 δείγματα φυλλωδών λαχανικών. Οι τιμές του βενζο(α)πυρενίου 
[Β(α)Ρ] ενός από τους PAHs, για τον οποίο και μόνο προβλέπονται όρια από 
την Νομοθεσία της Ε.Ε. για διάφορα τρόφιμα είναι πολύ χαμηλές (βλ. Πίνακα 8). 
Οι τιμές αυτές είναι εντός του χαμηλού ορίου για παιδικές τροφές 1 mg/kg 
(Κανονισμός (ΕΚ) αρ. 1981/2006). Σημειωτέον ότι για τα λαχανικά και φρούτα 
δεν προβλέπονται όρια. 

 Όλα τα πιο πάνω αποτελέσματα συγκρίνονται πολύ ευνοϊκά με αντίστοιχα 
άλλων χωρών της Ε.Ε. και από πλευράς επιπέδων και αριθμού δειγμάτων. Για το 
2010 προγραμματίζεται να αναλυθούν 20 δείγματα φρούτων κατά πρώτο λόγο και 
λαχανικών, κυρίως από χώρους πλησίον οδικών αστικών αρτηριών για τις πιο πάνω 
ρυπαντικές ουσίες, πέραν των άλλων ειδών τροφίμων που θα αναλυθούν και τα οποία 
συνεισφέρουν σημαντικά στην διαιτολογική πρόσληψη των ουσιών αυτών. 

Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις.» 

Σημείωση:    Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.318, ημερομηνίας 
15 Ιανουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

«Θέμα: Πληροφόρηση σε σχέση με το σύστημα προγραμματιζόμενων ηλεκτρονικών 
μηχανών έκδοσης/ακύρωσης εισιτηρίων για λεωφορεία 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.03.318, ημερ. 21.1.2009 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα για τα διάφορα 
επιμέρους ερωτήματα που έχουν τεθεί: 

(1) Πότε αγοράστηκαν οι ακυρωτικές μηχανές; 

Το συμβόλαιο αγοράς των μηχανών υπογράφηκε στις 8/04/2004 και το όλο 
σύστημα των ακυρωτικών μηχανών παραλήφθηκε επίσημα στις 25/04/2005 
σύμφωνα με τις πρόνοιες της σύμβασης. 

(2) Πόσο ήταν το ύψος της συνολικής δαπάνης; 

Το συνολικό ύψος της δαπάνης ανέρχεται στις USD $2.780.000,00 στο οποίο 
περιλαμβάνεται η αγορά των μηχανών, η εγκατάσταση τους, η παράδοση 
200.000 έξυπνων μαγνητικών καρτών, η εκπαίδευση του προσωπικού και των 
λεωφορειούχων που θα χειρίζονταν τις μηχανές καθώς και τους σταθμούς 
συλλογής πληροφοριών και η συντήρηση του όλου συστήματος. Με τη νέα 
κατάσταση πραγμάτων, το εν λόγω σύστημα δεν φαίνεται να μπορεί να 
χρησιμοποιηθεί με το νέο σύστημα δημόσιων συγκοινωνιών. Ωστόσο θα γίνει 
προσπάθεια αξιοποίησης των ταμειακών μηχανών στα νέα συμβόλαια που 
προωθούνται μέσα από διαβουλεύσεις στο στάδιο αυτό. 

(3) Οι ακυρωτικές μηχανές που χρησιμοποιούνται σήμερα 

Οι ακυρωτικές μηχανές δεν τέθηκαν σε λειτουργία μέχρι σήμερα για τους πιο 
κάτω λόγους: 

(i) Αντίδραση των λεωφορειούχων 

Οι λεωφορειούχοι που παρέλαβαν 400 μηχανές και ανέλαβαν να τις 
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εγκαταστήσουν οι ίδιοι δεν το έχουν πράξει μέχρι σήμερα λόγω αφενός μεν τη 
στάση των λεωφορειούχων όπως αυτή φαίνεται στην παράγραφο 4 πιο κάτω 
και αφετέρου, λόγω αντικειμενικών δυσκολιών, όπως για παράδειγμα, οι βάσεις 
εγκατάστασης που προβλέπονταν στο συμβόλαιο προμήθειας, δεν μπορούσαν 
να στερεωθούν σε όλους του τύπους των λεωφορείων που κυκλοφορούν. 

(ii) Εκπαίδευση Προσωπικού 

Το προσωπικό που διέθετε τότε το Τμήμα Οδικών Μεταφορών κατείχε βασικές 
μόνον γνώσεις Ηλεκτρονικών Υπολογιστών ώστε να μπορέσει να 
παρακολουθήσει με επιτυχία το εκπαιδευτικό σύστημα. Επιπλέον, από το 
προσωπικό που εκπαιδεύτηκε κάποιοι έχουν αφυπηρετήσει και κάποιοι άλλοι 
που ήσαν έκτακτοι έχουν διοριστεί σε άλλες Κυβερνητικές Υπηρεσίες. 

Κατά τον ίδιο τρόπο το προσωπικό που παραχώρησαν οι περισσότερες 
Περιφερειακές Εταιρείες Αστικών Λεωφορείων για εκπαίδευση, δεν είχε 
επαρκείς γνώσεις Ηλεκτρονικών Υπολογιστών, ώστε να χειριστεί τους 
σταθμούς συλλογής πληροφοριών που εγκαταστάθηκαν στα γραφεία τους. 

(iii) Έκδοση και αποστολή των μαγνητικών καρτών 

Η έκδοση και η αποστολή των καρτών στους δικαιούχους ήταν αρχικά 
αρμοδιότητα των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Η Υπηρεσία Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για το σκοπό αυτό διέθεσε ένα λειτουργό. Όταν διαφάνηκε, μετά από 
δοκιμαστική έκδοση των καρτών, ότι η διαδικασία θα ήταν χρονοβόρα και 
απαιτείτο να παραχωρηθούν άλλοι 5 λειτουργοί, η Υπηρεσία Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων στις 8.6.2006 ενημέρωσε το Τμήμα Οδικών Μεταφορών ότι δεν 
μπορούσε να διαθέσει άλλο προσωπικό και ότι δεν αναλάμβανε την έκδοση και 
αποστολή των καρτών στους δικαιούχους. 

(iv) Πρόσθετο προσωπικό 

Μετά που οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενημέρωσαν το Τμήμα 
Οδικών Μεταφορών ότι δεν μπορούν να διαθέσουν προσωπικό και δεν 
αναλάμβαναν την αποστολή των μαγνητικών καρτών το Υπουργείο (Τμήμα 
Οδικών Μεταφορών) απέστειλε επιστολή/αίτηση στις 25.9.2006 στο Γενικό 
∆ιευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών για πρόσθετο προσωπικό για να 
λειτουργήσει το σύστημα των ακυρωτικών μηχανών. Όμως παρά τις 
προσπάθειες που είχαν καταβληθεί προς το Υπουργείο Οικονομικών η πιο 
πάνω αίτηση δεν κατέστη δυνατό να εγκριθεί. 

(4) Πώς καλύπτεται σήμερα η μη λειτουργία των ακυρωτικών μηχανών; 

Οι ακυρωτικές μηχανές αγοράστηκαν για να διαπιστωθεί ο ακριβής αριθμός 
των συνταξιούχων που διακινούνται με τα λεωφορεία ούτως ώστε οι 
λεωφορειούχοι να αποζημιώνονται με βάση τις πραγματικές διακινήσεις των 
δικαιούχων. Σήμερα οι λεωφορειούχοι συνεχίζουν να αποζημιώνονται με βάση 
τη φόρμουλα που καθορίστηκε από την αρχή του σχεδίου δωρεάν μεταφοράς 
των συνταξιούχων, δηλαδή ο αριθμός των συνταξιούχων σύμφωνα με τις 
καταστάσεις των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων με ένα ποσό το χρόνο 
για τον κάθε συνταξιούχο.  Οι λεωφορειούχοι αποζημιώνονται με βάση τον 
αριθμό των συνταξιούχων που διαμένουν στην περιοχή που έχουν άδεια να 
πραγματοποιούν δημόσιες επιβατικές μεταφορές. 

(5) Υπήρξε νέα δαπάνη για αναβάθμιση των μηχανών; 
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∆εν υπήρξε περαιτέρω δαπάνη για αναβάθμιση των μηχανών αυτών. Επίσης 
σήμερα το κράτος δεν καταβάλλει οτιδήποτε για το σύστημα των ηλεκτρονικών 
μηχανών έκδοσης και ακύρωσης εισιτηρίων, καθώς το συμβόλαιο έχει λήξει. 

2. Απολογούμαι για την καθυστέρηση στην απάντηση της επιστολής σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.431, ημερομηνίας 13 

Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. 
Χατζηγιάννης με αρ. 23.06.009.03.431, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 23/03/2009, και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α) Κατόπιν σχετικής Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, αποκτήθηκε 
πρόσφατα από τη ∆ημοκρατία μέσω της διαδικασίας του φιλικού 
διακανονισμού το τεμάχιο με αρ. 901, Φ/Σχ. XL/64.6.IV στη Λάρνακα, όπου 
υφίσταται η κοινά γνωστή ως Πράσινη Πολυκατοικία στην οδό Κοτσιά Τεπέ, με 
οκτώ (8) διαμερίσματα, στα οποία διαμένουν ισάριθμες οικογένειες 
εκτοπισθέντων. 

(β) Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας εγγραφής της ιδιοκτησίας στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, θα προωθηθεί η έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας για κάθε 
διαμέρισμα και η μετεγγραφή τους στους δικαιούχους εκτοπισθέντες. 

(γ) Μέχρι σήμερα, τα διαμερίσματα της αναφερόμενης πολυκατοικίας 
συντηρούνταν από τον Κλάδο ∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών. Με την απόκτηση 
της εν λόγω ιδιοκτησίας από το Κράτος, η ευθύνη συντήρησης και 
επιδιόρθωσης της πολυκατοικίας θα μεταφερθεί στο Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.524, ημερομηνίας 

4 Μαΐου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Σήμανση του δρόμου Πέγειας-Κάθηκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στα πλαίσια της συνήθους συντήρησης δρόμων της Επαρχίας Πάφου γίνεται 
συντήρηση της σήμανσης των οδοστρωμάτων όπου απαιτείται. 

3. Η συντήρηση των γραμμών του συγκεκριμένου δρόμου Πέγειας-Κάθηκα 
συμπληρώθηκε μέσα στο καλοκαίρι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.527, ημερομηνίας 

4 Μαΐου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ανακατασκευή πέτρινου τοίχου στην είσοδο Πάνω Αρόδων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.03.527 ημερομηνίας 8 
Μαΐου 2009 και σας πληροφορώ ότι: 

2. Ο Επαρχιακός Μηχανικός ∆ημοσίων Έργων Πάφου θα εξετάσει το ενδεχόμενο 
επιδιόρθωσης του τοίχου μέσα στο 2010 ανάλογα με τις πιστώσεις που θα εγκριθούν 
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στον Προϋπολογισμό του 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.001, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.04.001 και ημερομηνία 10 Ιουλίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή 
του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 28 Ιουλίου 
2009, και στην οποία λάβατε απάντηση με επιστολή μας ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 
2009, και επιθυμώ να σας ενημερώσω με βάση νεώτερα στοιχεία, για τα ακόλουθα: 

 Λόγω της έντονης λειψυδρίας που έχει παρουσιαστεί σε όλες γενικά τις 
κοινότητες της περιοχής, έχει αποφασιστεί η προώθηση των αναγκαίων υδατικών 
έργων για την ενίσχυση της υδατοπρομήθειας συνολικά 30 κοινοτήτων και του ∆ήμου 
Πέγειας από το φράγμα Κανναβιούς-Ασπρογιάς μέσω ενός κεντρικού διυλιστηρίου και 
συστήματος άντλησης και μεταφοράς πόσιμου νερού προς τις εν λόγω κοινότητες. 

 Ως εκ τούτου, στο παρόν στάδιο δεν μελετάται η δημιουργία αρδευτικών έργων 
από το εν λόγω φράγμα. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι στην κοινότητα Κανναβιούς δεν υπάρχει αρδευτικό δίκτυο 
αλλά έχουν γίνει προσωρινές διευθετήσεις ώστε να παρέχεται μέσω του κεντρικού 
αγωγού του φράγματος ποσότητα νερού στις μόνιμες φυτείες που επηρεάστηκαν από 
την κατασκευή του φράγματος. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.054, ημερομηνίας 21ης 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.054, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 29/07/2009, και σας πληροφορώ ότι, μετά από έρευνα που διενεργήθηκε 
από το Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο Λάρνακας, δεν εντοπίστηκε κατάλληλη 
κρατική γη για διαχωρισμό νέων οικοπέδων αυτοστέγασης στην κοινότητα Κοφίνου. 

2. Όπως είναι, επίσης, γνωστό η έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας σε εκτοπισθέντες που 
διαμένουν σε Οικισμούς Αυτοστέγασης στην αναφερόμενη Κοινότητα δεν είναι προς 
το παρόν εφικτή, δεδομένου ότι εν λόγω οικιστικές μονάδες έχουν ανεγερθεί σε γη Τ/Κ 
ιδιοκτησίας που δεν έχει απαλλοτριωθεί. Στους κατόχους των πιο πάνω κατοικιών θα 
δοθούν σε μεταγενέστερο στάδιο ως αντιστάθμισμα οικόπεδα που θα διαχωριστούν 
σε κρατική γη.  Μέχρι την παραχώρηση των κρατικών οικοπέδων, στους κατόχους 
των εν λόγω κατοικιών θα παραχωρηθεί Πιστοποιητικό Μίσθωσης, με στόχο τη 
διασφάλιση της φερεγγυότητας και της δανειοληπτικής τους ικανότητας. Σημειώνεται 
ότι πρόσφατα το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την παροχή κρατικής εγγύησης 
σχετικά με τα αναφερόμενα Πιστοποιητικά για σκοπούς δανειοδότησης από τους 
Πιστωτικούς Οργανισμούς. 

3. Μετά την έγκριση από το Υπουργικό Συμβούλιο του προσχεδίου Κανονισμών 
που υποβλήθηκε πρόσφατα, το σχετικό νομοσχέδιο θα υποβληθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για μελέτη και ψήφιση, ώστε να καταστεί δυνατή η έκδοση και 
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παραχώρηση των εν λόγω Πιστοποιητικών Μίσθωσης σε δικαιούχους εκτοπισθέντες, 
το συντομότερο δυνατό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.092, ημερομηνίας 
7 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.092 και ημερομηνία 
18/8/2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η παραλιακή περιοχή Μαζωτού έχει εξεταστεί στα πλαίσια της Μελέτης για την 
προστασία και βελτίωση της ακτής Ζυγίου-Κιτίου που εκπόνησε το Εθνικό Μετσόβιο 
Πολυτεχνείο και έχει χαρακτηριστεί με βάση τα πορίσματα της μελέτης ως περιοχή Γ΄ 
προτεραιότητας. 

3. Σύμφωνα με τα Γενικά Σχέδια της περιοχής για την αντιμετώπιση της 
διάβρωσης προτείνεται η κατασκευή προβόλων μεσαίου μήκους υπό γωνία προς την 
ακτογραμμή σε όλο το μήκος της ακτής. 

4. Στον Προϋπολογισμό του 2010 δεν υπάρχει σχετική πρόνοια για την 
κατασκευή οποιουδήποτε έργου αφού όπως προαναφέρθηκε η περιοχή 
χαρακτηρίζεται ως Γ΄ προτεραιότητας. Στον Προϋπολογισμό του 2010 περιλήφθηκε η 
κατασκευή έργων που έχουν χαρακτηριστεί από την Μελέτη ως Α΄ προτεραιότητας. 
Αυτά είναι τα έργα στον κόλπο Πόλης Χρυσοχούς, Κάτω Πύργου Τηλλυρίας, 
Γεροσκήπου και Περβολιών. 

5. Το πρόβλημα της διάβρωσης στην εν λόγω ακτή παρακολουθείται και στις 
περιπτώσεις που η διάβρωση είναι ιδιαίτερα έντονη και χρήζει άμεσης αντιμετώπισης 
(περιοχή Μενεού, Περβολιών, Μαρωνίου, Μαζωτού, κλπ) το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων 
σε συνεργασία με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας και τις Τοπικές Αρχές, 
προχωρεί στη λήψη άμεσων προσωρινών μέτρων όπως για παράδειγμα την 
απευθείας θωράκιση του παραλιακού πρανούς με ογκολίθους και αναπλήρωση της 
ακτής με φερτά χαλίκια και κροκάλλες. 

6. Είναι αυτονόητο ότι για την εφαρμογή της μόνιμης λύσης, που προτείνεται στο 
Γενικό Σχέδιο, θα ακολουθήσει λεπτομερής μελέτη και ΜΕΕΠ (Μελέτη Εκτίμησης 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον), σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία, ώστε να 
εξασφαλιστεί και η σχετική έγκριση από την Επιτροπή Εκτίμησης Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον. Ως γνωστό, με βάση την ισχύουσα πολιτική, η χρηματοδότηση των 
έργων προστασίας της παραλίας γίνεται με συνεισφορά της Κυβέρνησης (50%) και 
της ενδιαφερόμενης Τοπικής Αρχής (50%).» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.096, ημερομηνίας 10 
Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.096, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 31/08/2009, και σας πληροφορώ ότι στο ∆ασάκι Άχνας υπάρχουν 
διαθέσιμα δεκαοκτώ (18) κρατικά οικόπεδα, οκτώ (8) από τα οποία έχουν ήδη 
παραχωρηθεί σε δικαιούχους εκτοπισθέντες στις αρχές Οκτωβρίου 2009, για σκοπούς 
αυτοστέγασης. 

2. Επιπρόσθετα, έχουν ολοκληρωθεί οι κατασκευαστικές εργασίες για το 
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διαχωρισμό δεκαέξι (16) οικοπέδων στο ∆ασάκι Άχνας στην Περιοχή (Κ) που εμπίπτει 
στα όρια των Βρετανικών Βάσεων. Η παραχώρηση των οικοπέδων αυτών δεν ήταν 
δυνατή μέχρι πρόσφατα, οπότε λήφθηκε η έγκριση των Βρετανικών Βάσεων. Μετά 
την εν λόγω έγκριση, το Υπουργείο Εσωτερικών θα υποβάλει εντός των ημερών 
Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο για την υλοποίηση του Σχεδίου 
Αυτοστέγασης και την παραχώρηση, στη συνέχεια, των αναφερόμενων οικοπέδων σε 
δικαιούχους εκτοπισθέντες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.108, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Αν. Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με ημ. 17 Σεπτεμβρίου 
2009 και σας πληροφορώ τα εξής: 

1.  Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος αναγνωρίζει και 
δίνει ιδιαίτερη σημασία στην καλλιέργεια της μπανάνας, τόσο από περιβαλλοντικής, 
όσο και από οικονομικής άποψης. 

 Συγκεκριμένα, το ύψος των επιδοτήσεων κατά το 2009 για την καλλιέργεια των 
μπανανών ανέρχεται στα €6.901 / εκτάριο. Αναλυτικά, οι παραγωγοί μπανάνας 
επιδοτούνται εκταρικά με το ποσό των €2.990 και επιπλέον με €171 / τόνο για την 
απόσυρση ποσοτήτων μπανάνας καλής ποιότητας. Η πιο πάνω ποσοτική 
επιχορήγηση δίνεται μόνο στα μέλη της Οργάνωσης Παραγωγών ως μέτρο στήριξης 
της Ομάδας αλλά και ως κίνητρο για παραγωγή μπανάνας καλής ποιότητας. Η 
επιδότηση των €171 / τόνο, κατά τα τελευταία δύο χρόνια καταβάλλεται επίσης 
εκταρικά, με αποτέλεσμα όλοι οι παραγωγοί να επιδοτούνται με το ποσό των €3.911 / 
εκτάριο. Η διαφοροποίηση αυτή προέκυψε μετά από σχετικό αίτημα των Αγροτικών 
Οργανώσεων, λόγω της μεγάλης απώλειας εισοδήματος των μπανανοπαραγωγών, 
εξαιτίας της παρατεταμένης ανομβρίας, και εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο. 
Σημειώνεται ότι, η διευθέτηση αυτή ήταν προσωρινή και ότι από την επόμενη 
καλλιεργητική περίοδο θα ακολουθηθεί το προηγούμενο καθεστώς, δηλαδή η 
ποσοτική επιδότηση για απόσυρση ποσοτήτων μπανάνας καλής ποιότητας. 

2. Στο παρόν στάδιο, δεν έχει γίνει οποιαδήποτε τεχνοοικονομική μελέτη για το 
θέμα της καλλιέργειας μπανάνας, σε σχέση με την κατανάλωση υπερβολικών 
ποσοτήτων νερού. Σημειώνεται ότι οι αρδευτικές ανάγκες της καλλιέργειας μπανάνας 
σε μια κανονική χρονιά, ανέρχονται στους 1,200 τόνους ανά δεκάριο. Λόγω όμως της 
παρατεταμένης ανομβρίας κατά το 2008 δεν δόθηκε νερό για άρδευση καλλιεργειών 
μπανάνας ενώ κατά το 2009 θα δοθεί νερό για κάλυψη του 60% των αρδευτικών 
αναγκών. Κατά το 2008 δόθηκε μόνο μικρή ποσότητα επεξεργασμένου νερού για 
άρδευση των καλλιεργειών, με συνέπεια την κατακόρυφη μείωση της παραγωγής, η 
οποία αναμένεται να είναι ακόμα μεγαλύτερη κατά το 2009. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.128, ημερομηνίας 14 Αυγούστου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.128 ημερ. 31/8/09 
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σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι: 

α) Σύμφωνα με τις πρόνοιες των Κοινοτικών Κανονισμών για τα Γ.Τ. τρόφιμα 
1829/2003 και 1830/2003, τρόφιμα που περιέχουν πέραν από 0.9% 
εγκεκριμένο γενετικά τροποποιημένο συστατικό πρέπει αυτό να δηλώνεται στη 
σήμανση του προϊόντος. 

β) Μέσα στα πλαίσια του επίσημου ελέγχου τροφίμων οι Υγειονομικές Υπηρεσίες 
σε συνεργασία με το Γενικό Χημείο του Κράτους ετοιμάζουν ετήσιο πρόγραμμα 
δειγματοληψίας τροφίμων. 

γ) Στα προγράμματα αυτά περιλαμβάνονται και τρόφιμα που περιέχουν γενετικά 
τροποποιημένο συστατικό. Κατά τα έτη 2005-2008 λήφθηκαν διάφορα δείγματα 
τροφίμων και ελήφθησαν διάφορα μέτρα ως εμφαίνεται στον επισυνημμένο 
πίνακα. 

δ) Επιπλέον στις περιπτώσεις που επιβάλλεται πρόστιμο από το δικαστήριο ή 
διοικητικό πρόστιμο από τον Προϊστάμενο Υγειονομικών Υπηρεσιών τότε τα 
αποτελέσματα δημοσιοποιούνται στα διάφορα Μ.Μ.Ε.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.149, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με ημ. 17 Σεπτεμβρίου 2009 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τα μέτρα που λαμβάνει η Κυβέρνηση για την ανάδειξη και ανάπτυξη της “άλλης 
γεωργίας”, καθώς επίσης και για τη γενικότερη προώθηση της αγροτικής της πολιτικής 
με την αξιοποίηση ευρωπαϊκών κονδυλίων, είναι κυρίως αυτά που περιλαμβάνονται 
στο Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 2007-2013, μέσω του οποίου θα 
παραχωρηθούν στοχευμένες ενισχύσεις συνολικού ύψους €325 εκ. κατά την 
τρέχουσα προγραμματική περίοδο. Σημειώνεται ότι, οι Ομάδες Τοπικής ∆ράσης που 
εγκρίνονται στα πλαίσια του Άξονα 4 του ΠΑΑ 2007-2013, μπορούν με τη 
δραστηριοποίηση τους να συμμετέχουν σε πολλά ευρωπαϊκά προγράμματα (π.χ. 
INTEREG κ.τ.λ.) και να απορροφήσουν πόρους από κοινοτικά κονδύλια για την 
υλοποίηση των Τοπικών Στρατηγικών τους. 

 Πρόσθετα, σε διάφορες περιπτώσεις, ετοιμάζονται μέτρα ενίσχυσης με κρατικά 
κονδύλια, με βάση τις πρόνοιες των Κατευθυντήριων Γραμμών για τις Κρατικές 
Ενισχύσεις. 

2. Όσον αφορά τον εντοπισμό και καταγραφή των προϊόντων με ιδιαίτερα 
χαρακτηριστικά, τόσο σε εθνικό όσο και σε τοπικό επίπεδο (π.χ. επαρχία Λάρνακας), 
ανατέθηκε σε συμβούλους η ετοιμασία μελέτης με θέμα “Οι επιπτώσεις της ένταξης 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το μέλλον και η δυναμική του κυπριακού αγροτικού 
τομέα”, τα συμπεράσματα της οποίας θα αξιοποιηθούν προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.152, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με ημ. 17 Σεπτεμβρίου 2009 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Όλες οι εκτάσεις γης που επιδοτούνται από τον Κυπριακό Οργανισμό 
Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ) βασίζονται σε ψηφιοποιήσεις που γίνονται σε 
δορυφορικές εικόνες που εξασφαλίζει ο Οργανισμός. Οι εν λόγω δορυφορικές εικόνες 
τηρούν συγκεκριμένα κριτήρια ποιότητας, ενώ οι ψηφιοποιήσεις γίνονται από 
εκπαιδευμένο προσωπικό του ΚΟΑΠ και τηρούνται στο Γεωγραφικό Σύστημα 
Πληροφοριών του Οργανισμού. 

 Συγκεκριμένα, για κάθε αιτούμενο κτηματολογικό τεμάχιο προς επιδότηση 
ψηφιοποιείται η Μέγιστη Επιλέξιμη Έκτασή (ΜΕΕ) του, η οποία προκύπτει από την 
αφαίρεση οποιωνδήποτε ακαλλιέργητων εκτάσεων που περιλαμβάνονται στο 
κτηματολογικό τεμάχιο, όπως κτίσματα, πισίνες, δρόμους, άγρια βλάστηση, δασώδεις 
εκτάσεις, λίμνες, κτλ. Οι αιτητές έχουν πληροφορηθεί με επιστολές και έγχρωμες 
εικόνες για τη ΜΕΕ κάθε τεμαχίου και τους έχει δοθεί η δυνατότητα υποβολής 
αιτήματος επανεξέτασης σε περιπτώσεις που διαφωνούσαν. Επίσης, οι αιτητές 
ενημερώνονται για τις περιπτώσεις που η ΜΕΕ πρέπει να τροποποιηθεί με την 
αφαίρεση μη επιλέξιμων εκτάσεων. Η αφαίρεση μη επιλέξιμων εκτάσεων προκύπτει 
ως αποτέλεσμα, είτε επιτόπιων ελέγχων, είτε ποιοτικών ελέγχων που διενεργούνται 
από τον Οργανισμό ή και την Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ), για επιβεβαίωση της 
επιλεξιμότητας των εκτάσεων που περιλαμβάνονται στη ΜΕΕ. 

 Κάθε χρόνο και πριν τη διεξαγωγή των πληρωμών, σημαντικό ποσοστό των 
τεμαχίων που επιδοτούνται υπόκειται σε επιτόπιο έλεγχο, με σκοπό την 
επικαιροποίηση της ΜΕΕ, με την αφαίρεση εκτάσεων στις περιπτώσεις εκείνες όπου 
έχει διαπιστωθεί από τους ελεγκτές ότι είναι μη επιλέξιμες προς επιδότηση 
(ακαλλιέργητες). 

2. Όλοι οι αιτητές έχουν την ευκαιρία να υποβάλουν ένσταση για οποιοδήποτε 
τεμάχιό τους έχει απορριφθεί ή έχει υποστεί μείωση στην επιλέξιμή του έκταση, είτε 
αυτό έχει ελεγχθεί επιτόπου είτε όχι. 

 Οι ενστάσεις εξετάζονται με βάση τα διαθέσιμα στοιχεία που υπάρχουν 
(αποτελέσματα ελέγχων, δορυφορικές εικόνες άλλων ετών). Στις περιπτώσεις όπου 
υπάρχει αμφιβολία για την εγκυρότητα των ενστάσεων ή για την ορθότητα της ΜΕΕ, 
το τεμάχιο αποστέλλεται για επιτόπιο έλεγχο, πριν την τελική απόφαση για έγκριση ή 
απόρριψη της ένστασης. 

3. Τέλος, θα πρέπει να σημειωθεί ότι, αποστολή του ΚΟΑΠ είναι να επιδοτεί 
νόμιμα όσο το δυνατό περισσότερες εκτάσεις, ούτως ώστε το κράτος να εκταμιεύει 
όσο το δυνατό περισσότερα κονδύλια από την ΕΕ. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.195, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
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Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.195 ημερ. 23/9/09 
προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Υγείας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Έχει γίνει η προκήρυξη της προσφοράς στην Επίσημη Εφημερίδα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης η οποία αφορά την Αγορά 158 Κλινών Απλής Νοσηλείας, 
158 Στρωμάτων Απλής Νοσηλείας και 11 Κλινών Εντατικής Θεραπείας με 
Ενσωματωμένο Στρώμα Θεραπείας Κατακλίσεων για το Γενικό Νοσοκομείο 
Λάρνακας. Επειδή το ποσό της προσφοράς αναμένεται να υπερβεί το όριο, 
που καθορίζεται από τη Νομοθεσία που διέπει της ∆ημόσιες Συμβάσεις η 
ημερομηνία υποβολής προσφορών έχει καθοριστεί η 18 ∆εκεμβρίου 2009 (για 
να παραμείνει τουλάχιστο για 52 ημέρες ανοικτή στην Εφημερίδα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης). 

β) Στις 16 Οκτωβρίου 2009 έχει δημοσιευτεί στην επίσημη εφημερίδα της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας η προκήρυξη του διαγωνισμού. 

γ) Ο διαγωνισμός για την προμήθεια, εγκατάσταση και συντήρηση κλινών για τις 
ανάγκες του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας θα γίνει με ανοικτή διαδικασία για 
να υπάρχει πλήρης διαφάνεια. 

δ) Νοουμένου ότι δεν θα υπάρξει προσφυγή στην Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφορών, η κατακύρωση της προσφοράς αναμένεται να γίνει μέχρι τις 31 
Ιανουαρίου 2010, και με βάση τα έγγραφα του διαγωνισμού οι κλίνες θα πρέπει 
να παραδοθούν εντός 2 μηνών από την ημερομηνία αποστολής της επιστολής 
κατακύρωσης δηλαδή περί τα τέλη Μαρτίου αρχές Απριλίου 2010. 

ε) Απολογούμεθα για την καθυστέρηση η οποία έχει παρατηρηθεί στην 
διεκπεραίωση του διαγωνισμού η οποία οφειλόταν κατά κύριο λόγο στο 
γεγονός ότι υπήρξε πληθώρα αιτημάτων και από άλλα Νοσοκομεία για 
συμπερίληψη επιπρόσθετου μεγάλου αριθμού κλινών με πολύπλοκες τεχνικές 
προδιαγραφές. Τελικά αποφασίστηκε να προωθηθεί κατά προτεραιότητα η 
προσφορά που αφορούσε το Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας και οι υπόλοιπες 
ανάγκες να εξεταστούν σε μεταγενέστερο στάδιο. 

 Είμαστε στην διάθεση σας για να δώσουμε πλήρεις διευκρινήσεις για όλο το 
φάσμα που αφορά το πιο πάνω διαγωνισμό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.197, 
ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα:  Στελέχωση του Περιφερειακού ∆ημοτικού Σχολείου Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με αρ. φακ. 
23.06.009.04.197 και ημερ. 23.9.2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Ο Πρόεδρος του Συνδέσμου Γονέων του Περιφερειακού ∆ημοτικού Σχολείου 
Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου (Αγία Μαρίνα Ξυλιάτου, Ξυλιατός, Σαράντι, 
Λαγουδέρα) ενημέρωσε με επιστολή του, ημερομ. 14.08.09 το ∆ιευθυντή 
∆ημοτικής Εκπαίδευσης για τις έντονες αντιδράσεις των γονιών των μαθητών 
του σχολείου στην απόφαση που λήφθηκε από το Επαρχιακό Γραφείο Παιδείας 
Λευκωσίας, όσον αφορά τη στελέχωση του σχολείου για τη φετινή σχολική 
χρονιά 2009/10. 
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 Συγκεκριμένα, στην επιστολή τονιζόταν ότι οι γονείς θεωρούσαν απαράδεκτο το 
γεγονός ότι στο σχολείο ενώ κατά τη σχολική χρονιά 2008/9 ήσαν 
τοποθετημένοι εφτά δάσκαλοι, για τη φετινή σχολική χρονιά 2009/10 
τοποθετήθηκαν μόνο τέσσερις δάσκαλοι σε πλήρη βάση (5/5) και ένας άλλος 
κατά 2/5. 

β)  Το Σχολείο λειτούργησε κατά τα 3 τελευταία χρόνια με μεγαλύτερο αριθμό 
δασκάλων από εκείνο που προνοούσαν οι κανονισμοί στελέχωσης σχολείων 
∆ημοτικής Εκπαίδευσης λόγω παραχώρησης παρεκκλίσεων από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού, μετά από απόφαση που λήφθηκε από την Κοινοτική 
Αρχή Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου να συνεργαστεί με την Αρμόδια Αρχή για τη 
δημιουργία Περιφερειακού ∆ημοτικού Σχολείου σε συνεργασία και συναίνεση 
με τις κοινότητες Λαγουδέρα, Σαράντι, Ξυλιάτος, Κάτω Μονή και Ορούντα. 

γ)  Παρ’ όλο ότι η απόφαση για παραχώρηση παρεκκλίσεων αφορούσε δύο μόνο 
συνεχείς σχολικές χρονιές (2006/7 και 2007/8), δόθηκε παρέκκλιση και για 3η 

συνεχή χρονιά (2008/9). Με την έναρξη της φετινής σχολικής χρονιάς 2009/10 
με απόφαση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού τερματίστηκε η 
παραχώρηση παρεκκλίσεων, εφόσον α) οι προσπάθειες για δημιουργία 
Περιφερειακού ∆ημοτικού Σχολείου, δεν καρποφόρησαν και β) ο αριθμός των 
παιδιών (42) ήταν τέτοιος, που δεν άφηνε περιθώρια για στελέχωση του 
σχολείου με αριθμό δασκάλων πέραν αυτού που τοποθετήθηκαν με βάση τους 
ισχύοντες κανονισμούς στελέχωσης (4 2/5). Στο σχολείο παραχωρήθηκαν 
στοχευμένα δύο περίοδοι για ενισχυτική διδασκαλία και δύο για εφαρμογή του 
Προγράμματος Ε∆ΣΠ (Ενιαίο ∆ίκτυο Σχολείων Προαγωγής Υγείας). 

δ)  Κατόπιν έντονων διαμαρτυριών και παραστάσεων του Κοινοτάρχη και του 
Συνδέσμου Γονέων του σχολείου πραγματοποιήθηκε σύσκεψη στις 8.9.09 στο 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού στην οποία συμμετείχαν η Γενική 
∆ιευθύντρια του Υπουργείου, ο ∆ιευθυντής ∆ημοτικής Εκπαίδευσης, ο Πρώτος 
Λειτουργός Εκπαίδευσης Λευκωσίας, ο οικείος Επιθεωρητής του σχολείου, ο 
∆ιευθυντής των Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου, ο Κοινοτάρχης Αγίας 
Μαρίνας Ξυλιάτου, ο Πρόεδρος της Ένωσης Κοινοτήτων Λευκωσίας και ο 
Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος του Συνδέσμου Γονέων του ∆ημοτικού Σχολείου 
Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου. Μετά τη σύσκεψη αποφασίστηκε να παραχωρηθεί 
ακόμα ένας δάσκαλος στο σχολείο κατά τη φετινή σχολική χρονιά, αφού 
υπήρξε προφορική δέσμευση του Κοινοτάρχη και του Συνδέσμου Γονέων να 
υποστηρίξουν νέα προσπάθεια του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για 
δημιουργία νέου Περιφερειακού ∆ημοτικού Σχολείου με συμμετοχή της Κάτω 
Μονής και Ορούντας. 

ε)  Στις 30.9.09 έγινε νέα σύσκεψη για το Περιφερειακό Σχολείο στο Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού προεδρεύοντος του ∆ιευθυντή ∆ημοτικής Εκπαίδευσης 
και αποφασίστηκε οι Κοινοτάρχες να ενημερώσουν τις κοινότητές τους και να 
υποδείξουν πιθανούς χώρους που δυνητικά προσφέρονται για ανέγερση του 
νέου σχολείου. Παράλληλα, ανέλαβαν τη δέσμευση να αποδεκτούν την όποια 
απόφαση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού επί του θέματος (χώρος 
ανέγερσης σχολείου). Οι διαβουλεύσεις συνεχίζονται και αναμένεται ότι 
σύντομα θα διαφανεί πού οδεύει το θέμα. 

στ)  Όπως διαφορφώθηκε η κατάσταση ευελπιστούμε πως το σχολείο θα 
λειτουργήσει ομαλά για τη φετινή σχολική χρονιά. 

2.  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
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οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.212, ημερομηνίας 15 

Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.212 και ημερομηνία 
25/09/09, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι για το θέμα του 
επηρεασμού της εκκλησιαστικής γης, στα πλαίσια εκτέλεσης του Πολεοδομικού Έργου 
για την προέκταση της Λεωφόρου Φανερωμένης στη Λάρνακα, καθώς και για το θέμα 
της αποζημίωσης προς την Ιερά Μονή Αγίου Γεωργίου Κοντού θα πραγματοποιηθεί 
συνεδρία στο Υπουργείο Εσωτερικών στις 30/11/09 υπό την προεδρία του Γενικού 
∆ιευθυντή. 

2.  Μετά το πέρας της συνάντησης, θα σας ενημερώσω με τις οποιεσδήποτε 
εξελίξεις επί του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.223, 
ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2009, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.04.223, ημερομηνίας 24 
Σεπτεμβρίου σχετικά με την ένταξη της σεξουαλικής αγωγής σε όλα τα επίπεδα της 
εκπαίδευσης από το νηπιαγωγείο μέχρι και τη μέση εκπαίδευση και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1. Το θέμα της σεξουαλικής αγωγής αντιμετωπίζεται ως ένα από τα θεματικά 
πεδία της Αγωγής Υγείας και εντάσσεται σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης 
από τη Προδημοτική ως τη Μέση Εκπαίδευση. Η Αγωγή Υγείας αποτελεί την 
ενδεδειγμένη προσέγγιση για τον περιορισμό των φαινομένων εκείνων που 
απειλούν τη σωματική, την ψυχική υγεία και την κοινωνική ευεξία των νεαρών 
ατόμων. Η σεξουαλική διαπαιδαγώγηση περιλαμβάνει γενικότερα θέματα της 
Αγωγής Υγείας όπως προαγωγή της αυτοεκτίμησης, ανάπτυξη κοινωνικών 
δεξιοτήτων και γνωριμία με το σώμα. Το θέμα της σεξουαλικής 
διαπαιδαγώγησης πέρα από τις βιολογικές και ιατρικές διαστάσεις, 
συμπεριλαμβάνει θέματα που αφορούν στην ψυχική και κοινωνική ευεξία του 
ατόμου. 

2. Η σεξουαλική αγωγή συμπεριλαμβάνεται σε διάφορα μαθήματα του 
υφιστάμενου αναλυτικού προγράμματος σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης 
(όπως περιγράφεται στην παράγραφο 3 αλλά και στα πλαίσια των 
προγραμμάτων που αφορούν στην Αγωγή Υγείας (όπως περιγράφεται στην 
παράγραφο 4). 

3.  Τα θέματα της σεξουαλικής αγωγής εντάσσονται διεπιστημονικά σε όλες τις 
βαθμίδες της εκπαίδευσης. Στην Προδημοτική Εκπαίδευση εντάσσεται στην 
αγωγή υγείας με ιδιαίτερη έμφαση στην ανάπτυξη θετικών στάσεων και 
απόκτηση πρακτικών εμπειριών στη φροντίδα του εαυτού. Στη ∆ημοτική 
Εκπαίδευση εντάσσεται κυρίως στα μαθήματα της Επιστήμης, των Ελληνικών 
και των Θρησκευτικών. Στη Μέση Εκπαίδευση τα θέματα της σεξουαλικής 
αγωγής εξετάζονται εκτενώς κατά τη διδασκαλία της Βιολογίας, των 
Φυσιογνωστικών και της Οικιακής Οικονομίας. Στη Β και Γ Λυκείου 
συμπεριλαμβάνεται εκτεταμένα στο μάθημα της Οικογενειακής Αγωγής, το 
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οποίο είναι μάθημα κατεύθυνσης και ειδικού ενδιαφέροντος.  

4. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού στα πλαίσια ενίσχυσης θεμάτων 
Αγωγής Υγείας και ειδικότερα στο θέμα της σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης έχει 
προβεί στις ακόλουθες ενέργειες: 

 4.1 Έχει αναπτύξει μακροπρόθεσμο στρατηγικό σχέδιο Αγωγής Υγείας. Η 
πολιτική αυτή έχει συμφωνηθεί από όλες τις βαθμίδες της Εκπαίδευσης 
και την Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας. Βασικός άξονας του 
μακροπρόθεσμου στρατηγικού σχεδίου είναι η ενεργοποίηση και η 
παράλληλη στήριξη των σχολικών μονάδων να αναπτύσσουν και να 
εφαρμόζουν σχέδιο δράσης αγωγής της υγείας και πρόληψης της 
παραβατικότητας το οποίο να είναι αποδεκτό από τους μαθητές και το 
προσωπικό του σχολείου, και να ανταποκρίνεται στις ανάγκες και τις 
ιδιαιτερότητες του σχολείου, αλλά και να αξιοποιεί ευκαιρίες συνεργασίας 
με τους γονείς, την κοινότητα και άλλους φορείς. 

 4.2  Για τη στήριξη των σχολείων στην ανάπτυξη προγραμμάτων αγωγής 
υγείας το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προβαίνει σε 
επιμορφώσεις εκπαιδευτικών, επιχορηγήσεις σχολείων για δράσεις 
αγωγής υγείας και στήριξης εξειδικευμένων προγραμμάτων αγωγής 
υγείας όπως Ευρωπαϊκό ∆ίκτυο Σχολείων Αγωγής Υγείας (Ε∆ΣΠΥ) και 
Πρόγραμμα Μέντωρ. Σημειώνεται ότι το πρόγραμμα Μέντωρ το οποίο 
εφαρμόζεται στη β΄ γυμνασίου ασχολείται εξολοκλήρου με τη σεξουαλική 
διαπαιδαγώγηση. Επίσης τα σχολεία που συμμετέχουν στο Ε∆ΣΠΥ (210 
σχολεία) δίνουν ιδιαίτερη έμφαση στην ανάπτυξη θετικών 
διαπροσωπικών σχέσεων, βασικός πυλώνας των θεμάτων της 
σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης. 

 4.3  Στη Μέση εκπαίδευση λειτουργεί, εδώ και μερικά χρόνια, το πιλοτικό 
πρόγραμμα (∆ιαφυλικής Αγωγής) σε έξι σχολεία. Στο πρόγραμμα 
διδάσκουν καθηγητές της Βιολογίας οι οποίοι έτυχαν ειδικής 
επιμόρφωσης, ώστε η διδασκαλία να προσεγγίζεται διαθεματικά και να 
καλύπτει τόσο το βιολογικό όσο και το κοινωνικό και ψυχολογικό 
επίπεδο της σεξουαλικότητας. Το πρόγραμμα έτυχε θετικής αξιολόγησης. 

 4.4 Ένας από τους στόχους των Υπηρεσιών Επισκεπτών/τριών Υγείας είναι 
και η προαγωγή της σεξουαλικής και αναπαραγωγικής υγείας των 
μαθητών δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης μέσα στα πλαίσια της 
Σχολιατρικής Υπηρεσίας με την εφαρμογή των πιο κάτω εκπαιδευτικών 
προγραμμάτων αγωγής υγείας: 

4.4.1 Πρόγραμμα αγωγής υγείας για την πρόληψη του HIV/AIDS για 
μαθητές Στ τάξης ∆ημοτικού. 

4.4.2 Εκπαιδευτικό Πρόγραμμα Αγωγής Υγείας για την εφηβεία με 
τίτλο: «Ταξιδεύοντας προς τον κόσμο των Ενηλίκων» για 
μαθητές Α Γυμνασίου. 

4.4.3 Εκπαιδευτικό Πρόγραμμα Αγωγής Υγείας για HIV/AIDS για 
μαθητές Α τάξης Λυκείου. 

4.5 Το ΥΠΠ σε συνεργασία με τον Σύνδεσμο του Οικογενειακού 
Προγραμματισμού έχει διοργανώσει εκπαιδευτικά σεμινάρια με θέμα τη 
σεξουαλική διαπαιδαγώγηση και απέστειλε σχετικό υλικό στις σχολικές 
μονάδες. Συγκεκριμένα κατά τη φετινή σχολική χρονιά θα διανεμηθούν 
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σε όλους τους μαθητές της Μέσης Εκπαίδευσης διαφημιστικό για τη 
γραμμή βοήθειας 1455 για τη σεξουαλική και αναπαραγωγική υγεία 
καθώς και σχετικές αφίσες. 

4.6 Στα πλαίσια παροχής σχετικών εγχειριδίων στους εκπαιδευτικούς το 
ΥΠΠ έχει υπογράψει συμφωνία με τη Γραμματεία της Κοινοπολιτείας για 
τη μετάφραση και την αναπροσαρμογή του υλικού στα Κυπριακά 
∆εδομένα εκπαιδευτικών εγχειριδίων «Social Learning Package (SLP)». 
Τα εγχειρίδια στοχεύουν στην ανάπτυξη κριτικής σκέψης όσον αφορά τις 
κοινωνικές αξίες έτσι όπως αυτές εκφράζονται μέσα από τους 
καθημερινούς θεσμούς (σχολείο, οικογένεια, κοινότητα). Οι μαθητές, 
μέσα από διάφορες μελέτες και προβληματισμούς, καλούνται να 
εντοπίσουν κοινωνικά και πολιτισμικά πρότυπα και αξίες της 
καθημερινής ζωής στην προσπάθεια να προβληματιστούν για την ίδια 
την προσωπικότητά τους. Τα εγχειρίδια αυτά εστιάζονται στον ρόλο της 
κοινωνικοποίησης όσον αφορά την ανάπτυξη διαφυλικών ρόλων. 

 Πέρα από τα πιο πάνω, είναι σημαντικό να αναφέρουμε ότι η αναθεώρηση 
όλων των αναλυτικών προγραμμάτων βρίσκεται σε εξέλιξη. Στα πλαίσια αυτά, έχει 
δημιουργηθεί ξεχωριστό πεδίο και αντίστοιχη επιτροπή αγωγής υγείας. Η επιτροπή 
κατάθεσε σχέδιο αναλυτικού προγράμματος αγωγής υγείας στο οποίο η σεξουαλική 
αγωγή περιλαμβάνεται σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεση σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση. (Ως σημείο επαφής για την 
περαιτέρω σχετική επικοινωνία για το θέμα είναι η κ. Σούλα Ιωάννου, τηλ. 22 
809527.)» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.226, 
ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω ερώτημα σας πληροφορούμε ότι, κατόπιν 
επανεξέτασης του αιτήματος για επιχορήγηση της μετάφρασης και έκδοσης του έργου 
του Πανικού Νεοκλέους “Αγνοηθέντες 1974” στην τουρκική γλώσσα, αυτό έχει 
ικανοποιηθεί και έχει παραχωρηθεί επιχορήγηση ύψους €5000.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2009 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση 

με αρ. 23.06.009.04.250, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο  πάνω θέμα και να παραθέσω την παρακάτω 
απάντηση: 

 Ο υφιστάμενος Νόμος περί Γονικής Άδειας και Άδειας για Λόγους Ανωτέρας 
Βίας, βρίσκεται σε ισχύ από το 2003 και από την μέχρι σήμερα εφαρμογή του, έχουν 
εντοπιστεί κάποιες αδυναμίες του, οι οποίες αποτελούν αντικίνητρο στη χρήση της 
γονικής άδειας από τους άνδρες, αλλά συγχρόνως δυσχεραίνουν τη χρήση και από τις 
γυναίκες. 

2. Στη βάση των αδυναμιών που έχουν εντοπιστεί και λαμβάνοντας υπόψη ότι η 
συμφιλίωση επαγγελματικής και οικογενειακής ζωής αποτελεί ευρωπαϊκό στόχο, αλλά 
και σημαντική προτεραιότητα του Προγράμματος ∆ιακυβέρνησης του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας, το Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου αυτού, έχει ετοιμάσει 
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τροποποιητικό νομοσχέδιο το οποίο στοχεύει στη βελτίωση της λειτουργικότητας των 
υφιστάμενων «περί Γονικής Άδειας και Άδειας για Λόγους Ανωτέρας Βίας Νόμων του 
2002 έως 2007» καθώς επίσης στην ενθάρρυνση περαιτέρω χρήσης της γονικής 
άδειας από τους εργαζόμενους γονείς. Οι τροποποιήσεις που συμπεριλαμβάνονται 
στο υπό αναφορά νομοσχέδιο είναι συνοπτικά οι ακόλουθες: 

(α) Την προσθήκη του όρου «αναπηρία» και του ορισμού του, με σκοπό την 
επέκταση του δικαιώματος της γονικής άδειας για τα παιδιά με αναπηρίες μέχρι 
το 18° έτος της ηλικίας τους. 

(β) Το δικαίωμα του πατέρα να μεταβιβάζει 2 εβδομάδες από το δικό του υπόλοιπο 
της συνολικής διάρκειας γονικής άδειας, στο υπόλοιπο της συνολικής διάρκειας 
γονικής άδειας της μητέρας, νοουμένου ότι ο ίδιος θα έχει λάβει τουλάχιστον 2 
εβδομάδες γονικής άδειας, με σκοπό την ενθάρρυνση των πατέρων να κάνουν 
χρήση της γονικής άδειας. 

(γ) Την απάλειψη της υποχρέωσης να μεσολαβεί ένας χρόνος απασχόλησης στον 
ίδιο εργοδότη, από τη λήξη της γονικής άδειας που δόθηκε για ένα παιδί, για να 
δικαιούται ο γονέας να λάβει άδεια για άλλο παιδί, πρόνοια η οποία δυσχέραινε 
τη λήψη της άδειας για διαφορετικά παιδιά εντός του έτους. 

(δ) Τη συμπερίληψη επιφύλαξης με την οποία δίνεται το δικαίωμα σε γονείς που 
εργάζονται στον ίδιο εργοδότη να λαμβάνουν και συγχρόνως γονική άδεια, με 
τη σύμφωνη γνώμη του εργοδότη. 

(ε) Την επέκταση της περιόδου λήψης της γονικής άδειας μέχρι το 8° έτος του 
παιδιού. 

(στ) Την παροχή του δικαιώματος στο φυσικό/θετό πατέρα να λαμβάνει τη γονική 
άδεια αμέσως μετά τη γέννηση/υιοθεσία του παιδιού, αντίστοιχα, και όχι μετά τη 
λήξη της άδειας μητρότητας, καθώς οι περισσότεροι άνδρες δηλώνουν την 
επιθυμία λήψης τέτοιας άδειας τις πρώτες μέρες μετά την γέννηση του παιδιού. 

(ζ) Την επέκταση της μέγιστης κατ’ έτος διάρκειας της γονικής άδειας από 4 
εβδομάδες (ανεξαρτήτως αριθμού παιδιών), σε 5 εβδομάδες στις περιπτώσεις 
ενός ή δύο παιδιών και σε 7 εβδομάδες στις περιπτώσεις τριών παιδιών και 
πάνω.  

(η)  Τη μείωση της περιόδου προειδοποίησης του εργοδότη, πριν τη χρήση του 
δικαιώματος γονικής άδειας, από 5 εβδομάδες σε 3, με σκοπό τη διευκόλυνση 
λήψης της γονικής άδειας από τους γονείς, και περαιτέρω μείωσης σε 1 
εβδομάδα, στις περιπτώσεις σοβαρών ασθενειών των παιδιών. 

(θ) Τη συμπερίληψη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία η άδεια για λόγους 
ανωτέρας βίας να λογίζεται ως περίοδος απασχόλησης για σκοπούς 
υπολογισμού της ετήσιας άδειας και για σκοπούς τερματισμού της 
απασχόλησης. 

3. Το εν λόγω Νομοσχέδιο εγκρίθηκε από την Τριμερή Τεχνική Επιτροπή από το 
Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα και έχει υποβληθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο για 
έγκριση. Αναμένεται να κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από το τέλος 
του Νοεμβρίου του 2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.258, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 2 Οκτωβρίου 2009, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο 
πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο αριθμός που αναγράφεται στη συσκευασία, αναφέρεται στην παρτίδα των 
υλικών συσκευασίας και όχι στην παστερίωση. Συγκεκριμένα, ο αριθμός στο κάτω 
μέρος των πλαστικών μπουκαλιών αναφέρεται στον αριθμό του καλουπιού της 
μπουκάλας, ώστε να ξεχωρίζει ο τύπος της μπουκάλας ανάμεσα στα είδη των 
καλουπιών που μπορεί να παραχθούν από μία μηχανή παραγωγής πλαστικών 
μπουκαλιών. 

 Στις χάρτινες συσκευασίες, ο αριθμός που αναγράφεται στο κάτω μέρος της 
συσκευασίας είναι ο αριθμός παρτίδας παραγωγής του χαρτονιού, ο οποίος 
τοποθετείται από το εργοστάσιο παραγωγής για σκοπούς ιχνηλασιμότητας, στην 
περίπτωση που προκύψει οποιοδήποτε πρόβλημα με το χαρτί. 

 Όσον αφορά τις ποσότητες γάλακτος που μένουν αδιάθετες και επιστρέφονται 
στις γαλακτοβιομηχανίες, σας πληροφορώ ότι αυτές είναι μηδαμινές έως ανύπαρκτες. 
Αυτό μπορεί εύκολα κάποιος να το διαπιστώσει στα αρτοποιεία αργά το βράδυ, όπου 
στα ψυγεία τους δεν μένουν ποσότητες αδιάθετου γάλακτος. Η αναφορά που γίνεται 
στη νομοθεσία για περιπτώσεις μη συμμορφούμενων προϊόντων τα οποία ευρίσκονται 
στο επίπεδο της λιανικής αγοράς, είναι ότι αυτά αποσύρονται άμεσα από την αγορά 
και καταστρέφονται. Σε καμία περίπτωση δεν είναι δυνατόν να τύχουν οποιασδήποτε 
άλλης επεξεργασίας και να επιστρέψουν και πάλι στον καταναλωτή.  

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος έχουν την αρμοδιότητα του ελέγχου του γάλακτος και των 
γαλακτοκομικών προϊόντων στα επίπεδα της πρωτογενούς παραγωγής (νωπό γάλα), 
της παρασκευής των γαλακτοκομικών προϊόντων, μέχρι την λιανική αγορά. Οι έλεγχοι 
είναι εποπτικοί και στοχεύουν στο να διασφαλιστεί ότι τα προϊόντα που παράγονται 
δεν ενέχουν κανένα κίνδυνο για τη ∆ημόσια Υγεία. 

 Εν κατακλείδι, σας διαβεβαιώνω ότι στην Κύπρο το παστεριωμένο γάλα είναι 
άριστης ποιότητας, το οποίο με σωστή συντήρηση, μπορεί να διατηρηθεί μέχρι και 10 
μέρες από την ημερομηνία παστερίωσης του. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2009 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.295, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.295 και ημερ. 
3/10/2009 σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο παρόν στάδιο το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
εφαρμόζει διάφορα προγράμματα παροχής κινήτρων σε εργοδότες, για πρόσληψη 
ανέργων. Τα προγράμματα στοχεύουν στη μείωση της ανεργίας η οποία αυξήθηκε 
λόγω της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης. Συγκεκριμένα τα προγράμματα αυτά θα 
χρηματοδοτούν μισθούς είτε για πρόσληψη ανέργων, είτε για διατήρηση της 
απασχόλησης εργαζομένων σε περίπτωση που υπάρχει μείωση του κύκλου εργασιών 
και πρόθεση για απολύσεις. 
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 Όσον αφορά το θέμα εξειδικευμένου σχεδίου παροχής κινήτρων σε 
εργαζόμενους που κατοικούν στην ύπαιθρο και εργάζονται στην πόλη, το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν εφαρμόζει οποιαδήποτε σχέδια που να 
καλύπτουν τη συγκεκριμένη ομάδα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.302, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Αν. Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με ημ. 8 Οκτωβρίου 2009 
και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
δεν εφαρμόζει οποιοδήποτε Σχέδιο, μέσω του οποίου θα μπορούσε να παραχωρηθεί 
οικονομική στήριξη στους κατόχους γαϊδουριών της κοινότητας Κοιλίνειας. 
Σημειώνεται ότι, στο Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 
συμπεριλαμβάνεται Μέτρο, το οποίο προνοεί την καταβολή οικονομικής ενίσχυσης με 
στόχο την προστασία παραδοσιακών φυλών ζωών τα οποία κινδυνεύουν με 
εξαφάνιση, στα οποία περιλαμβάνονται τα ντόπια βοοειδή και τα παχύουρα πρόβατα, 
όχι όμως τα γαϊδούρια. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.312, ημερομηνίας 6 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.312 ημερομηνίας 12 
Οκτωβρίου 2009, και σας διαβιβάζω την απάντηση στην ερώτηση που υπέβαλε ο 
βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκης Ομήρου. 

2.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων σε συνεδρία της ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2009, 
ψήφισε τον Νόμο που τροποποιεί τον περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) Νόμο, νόμος ο οποίος δημοσιεύθηκε στην Επίσημη 
Εφημερίδα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις 17 Ιουλίου 2009. Με βάση τον 
τροποποιημένο Νόμο για τα υποθηκευτικά τέλη, σε περίπτωση ακύρωσης 
υφιστάμενης υποθήκης και σύστασης την ίδια μέρα νέας υποθήκης, τα υποθηκευτικά 
τέλη καθορίζονται ως ακολούθως: 

(α)  Σε περίπτωση που υποθήκη που υπάρχει ακυρώνεται και την ίδια μέρα ο 
ενυπόθηκος οφειλέτης, για τον ίδιο σκοπό, συστήνει νέα υποθήκη επί του ιδίου 
ακινήτου, είτε με τον ίδιο είτε με άλλο ενυπόθηκο δανειστή, καταβάλλεται τέλος 
είτε ίσο με 1% επί του ποσού της νέας υποθήκης είτε €200, οποιοδήποτε από 
τα δύο πιο πάνω ποσά είναι το μικρότερο, και επιπλέον 1% επί του ποσού το 
οποίο τυχόν υπερβαίνει το ποσό της υποθήκης που ακυρώνεται. 

(β)  Σε περίπτωση που υποθήκη που υπάρχει ακυρώνεται και την ίδια μέρα ο 
ενυπόθηκος οφειλέτης συστήνει νέα υποθήκη με τον ίδιο ενυπόθηκο δανειστή, 
αλλά επί άλλου ακινήτου, καταβάλλεται τέλος είτε ίσο με 0,25% επί του ποσού 
της νέας υποθήκης είτε €200, οποιοδήποτε από τα δύο πιο πάνω ποσά είναι το 
μικρότερο, και επιπλέον 1% επί του ποσού το οποίο τυχόν υπερβαίνει το ποσό 
της υποθήκης που ακυρώνεται. 
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3. Επίσης με βάση το νέο Νόμο: 

(α)  καταργείται η προβλεπόμενη στη βασική νομοθεσία καταβολή τέλους, σε 
περίπτωση μεταβίβασης υποθήκης σε νόμιμο κληρονόμο προσώπου το οποίο 
απεβίωσε, και, 

(β)  τροποποιείται η πρόνοια της βασικής νομοθεσίας σύμφωνα με την οποία, σε 
περίπτωση μεταβίβασης υποθήκης από γονέα προς τέκνο, καταβάλλεται τέλος 
0,5% επί του ποσού που παραμένει απλήρωτο, ώστε σε τέτοια περίπτωση να 
καταβάλλεται είτε το πιο πάνω ποσό είτε το ποσό των €500, οποιοδήποτε από 
τα δύο αυτά ποσά είναι το μικρότερο. 

4.  Με βάση τις πιο πάνω τροποποιήσεις αναμένεται η ενδυνάμωση του 
ενδοτραπεζικού ανταγωνισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.395, ημερομηνίας 
23 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.395 και ημερομηνία 
27 Οκτωβρίου 2009, σε σχέση με την ερώτηση του Βουλευτή κ. Τ. Μητσόπουλου, για 
την αναδιοργάνωση του Επαρχιακού Μουσείου Λάρνακας και σας πληροφορώ ότι 
άρχισαν μέσα στον Οκτώβριο του 2009 οικοδομικές εργασίες συντήρησης της 
εξωτερικής τοιχοποιίας του Επαρχιακού Μουσείου Λάρνακας και μέσα στο 2010 
προγραμματίζεται να οργανωθεί νέος εκθεσιακός χώρος για την έκθεση των 
σημαντικών σαρκοφάγων που αποκαλύφτηκαν πρόσφατα στη Λάρνακα. Παράλληλα 
προγραμματίζεται να γίνουν και βελτιώσεις στις αίθουσες εκθέσεων. 

 Η πρόθεση για επέκταση και αναβάθμιση του Μουσείου Λάρνακας είναι 
δεδομένη και θα προωθηθεί μόλις ολοκληρωθούν οι μελέτες και μόλις αρχίσει η 
υλοποίηση των έργων στα Μουσεία Λεμεσού και Πάφου. Σημειώνεται ότι οι εκθεσιακοί 
χώροι του εν λόγω Μουσείου βρίσκονται σε πολύ καλύτερη κατάσταση από αυτούς 
στα προαναφερόμενα μουσεία και η Επαρχία Λάρνακας δεν αντιμετωπίζει το σοβαρό 
πρόβλημα της έλλειψης αποθηκευτικών χώρων που αντιμετωπίζουν οι άλλες δύο 
Επαρχίες.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και ερχόμεθα στο Κεφάλαιο Τέταρτο: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.   

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η 
ανάγκη αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και Laakso και η περαιτέρω συμβολή της 
κυπριακής Βουλής στην προώθηση της επίλυσης του προβλήματος».  Θέμα εγγραφέν 
με εισήγηση του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του κόμματός του, τον οποίο και καλώ στο βήμα για την παρουσίαση του θέματος. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Μετά από ενάμιση χρόνο που ζητήθηκε η συζήτηση του θέματος, φαίνεται να 
είναι εξαιρετικά επίκαιρο αυτό το σημαντικό ζήτημα, σε σχέση και με την περίοδο που 
διέρχεται γενικά το κυπριακό πρόβλημα. 
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 Ψηφίσματα χωρίς καταδίκη της Τουρκίας από το Ευρωκοινοβούλιο, όπως το 
σημερινό, μας πεισμώνουν για το δίκαιό μας και τη διεκδίκησή του.  Προσχέδιο δε για 
την κρίση της πορείας της Τουρκίας μέχρι και τη λήξη της σουηδικής προεδρίας μάς 
επιβάλλουν να γίνουμε, ενδεχομένως και αν παραστεί ανάγκη, οι ίδιοι τιμωροί.  Να 
σημειωθεί ότι αποδέχομαι εκ των προτέρων τη συνήθη “κατηγορία” ότι τα όσα θα 
αναφέρω θα έχουν περιεχόμενο κύρια νομικό.  Τα καταθέτω όμως ως βάση νομικής 
γνώσης, προς διεκδίκηση ορθής πολιτικής κατά του κατακτητή, που ήταν και συνεχίζει 
να είναι ο εχθρός και καταπατητής διαρκώς των δικαιωμάτων μας. 

 Το πρώτο θέμα στο οποίο ήθελα να αναφερθώ είναι το αναφαίρετο δικαίωμα 
της επιστροφής.  Το δικαίωμα επιστροφής των εκτοπισμένων και των προσφύγων 
είναι δεδομένο και αναγνωρίζεται ως ένα αυτόνομο δικαίωμα.  Πολύ περισσότερο για 
ό,τι αφορά μια χώρα πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για την οποία η ίδια η 
Ευρωπαϊκή Ένωση την 21η Σεπτεμβρίου 2005 ρητά όρισε πως το πρόβλημα της 
στρατιωτικής κατοχής, διαίρεσης και εποικισμού πρέπει να λυθεί και με βάση τις αρχές 
και αξίες της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Το Συμβούλιο Ασφαλείας προέβη επανειλημμένα σε διακηρύξεις επί του 
ζητήματος, όταν αναφερόταν σε συγκεκριμένες υποθέσεις εκτοπισμού, όπως, μεταξύ 
άλλων, στις γνωστές υποθέσεις της Ναμίμπιας, της Γεωργίας, του Κουβέιτ και της 
Κύπρου.  Τα ίδια αναφέρονται και σε ψηφίσματα της Γενικής Συνελεύσεως των 
Ηνωμένων Εθνών σε αρκετές περιπτώσεις: Ρουάντα, Αλγερία, Παλαιστίνη και Κύπρος. 

 Το εγχειρίδιο της Υπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους 
Πρόσφυγες καταγράφει, περί του δικαιώματος επιστροφής ατόμων τα οποία είναι 
εκτοπισμένα εντός των συνόρων του κράτους τους, τρεις κύριες βασικές υποχρεώσεις 
που πρέπει να εκπληρώνονται σε περιπτώσεις εκτοπισμένων.  Πρώτον, είναι 
αναγκαίο να υπάρχει συνεχής προσπάθεια για εξεύρεση λύσης, δεύτερον, η λύση 
αυτή πρέπει να προωθεί την επανόρθωση και την αποζημίωση και, τρίτον, η 
διαδικασία επιστροφής των εκτοπισμένων να διευκολύνεται και να επιβλέπεται.   

 Προφανώς και η δική μας διεκδίκηση προϋποθέτει και συνδέεται με την 
αποχώρηση του στρατού κατοχής και βέβαια την απαλλαγή της Κύπρου από τους 
εποίκους.   

 Το δικαίωμα ιδιοκτησίας των κατοίκων που είναι εκτοπισμένοι παραμένει 
αναλλοίωτο, όπως το διακήρυξε και το Ε∆Α∆ με τις διάφορες σχετικές αποφάσεις του, 
με πρώτη εκείνη της Τιτίνας Λοϊζίδου.  Και βέβαια και πρόσφατα με την περίπτωση 
που ήδη κρίθηκε στο ∆ΕΚ, την υπόθεση Αποστολίδη εναντίον των Όραμς.   

 Άρα και η λύση που διαπραγματευόμαστε θα πρέπει να κατοχυρώνει την 
επιστροφή στις μόνιμες και νόμιμες κατοικίες όλων των προσφύγων.  Το δικαίωμα της 
κατοικίας άλλωστε και της ελεύθερης εγκατάστασης ολοκληρώνεται μόνο με την 
πραγματική διασφάλιση του δικαιώματος επιστροφής, υπό συνθήκες ελεύθερης και 
ασφαλούς εγκατάστασης. 

 Όλοι γνωρίζουμε ότι στις 20 του Ιούλη του ’74 η Τουρκία, χρησιμοποιώντας ως 
πρόσχημα τη διάταξη του άρθρου 4(2) της Συνθήκης Εγγυήσεως άσκησε δήθεν το 
δικαίωμά της για αποκατάσταση του στάτους κβο, για να προστατεύσει την 
τουρκοκυπριακή μειονότητα, και εισέβαλε, κατά παράβαση του άρθρου 2(4) του 
Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών, στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Η εισβολή, 
που πραγματοποιήθηκε σε δύο φάσεις και επέφερε έκτοτε τη συνεχιζόμενη μέχρι 
σήμερα παράνομη κατοχή του 37% περίπου του εδάφους της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, έφερε και τον εκτοπισμό διακόσιων χιλιάδων Ελληνοκυπρίων και τη 
μαζική παραβίαση δικαιωμάτων.  Οι πρόσφυγες/εκτοπισμένοι έκτοτε στερούνται 
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βασικών δικαιωμάτων και ελευθερίων, όπως το δικαίωμα της επιστροφής με 
διασφαλισμένη την ιδιωτική και οικογενειακή ζωή, το δικαίωμα διακίνησης, 
εγκατάστασης και το δικαίωμα της απρόσκοπτης απόλαυσης της περιουσίας τους. 

 Το θέμα της Κύπρου έχει παρουσιαστεί και έχει εξεταστεί ενώπιον πληθώρας 
διεθνών και περιφερειακών θεσμικών οργάνων.  ∆ύο από τα κυριότερα όργανα τα 
οποία έχουν εξετάσει το θέμα της Κύπρου είναι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων και μεταγενέστερα το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων 
στις διακρατικές προσφυγές της Κύπρου εναντίον της Τουρκίας. 

 Στην πρώτη έκθεσή της η Επιτροπή αποφάσισε ότι με την έξωση των 
Ελληνοκυπρίων από τα σπίτια τους με τη βία και με τη μετακίνησή τους την 
υποχρεωτική πέραν της γραμμής αντιπαράταξης η Τουρκία παραβίασε το άρθρο 8 
της σύμβασης, ήτοι το δικαίωμα της απόλαυσης της ιδιωτικής και οικογενειακής ζωής 
και της μόνιμης κατοικίας.  Η Επιτροπή επίσης διαπίστωσε ότι Τούρκοι από την 
ηπειρωτική Τουρκία είχαν εποικίσει οικίες Ελληνοκυπρίων. 

 ∆εκάδες ψηφίσματα από τη Γενική Συνέλευση πραγματεύονται το θέμα της 
αναγκαστικής μετακίνησης πληθυσμών και του εποικισμού.    

 Η προσπάθεια της Τουρκίας να πείσει ότι οι παραβιάσεις βαρύνουν 
αποκλειστικά το “κράτος” του καθεστώτος Ντενκτάς και τώρα του κ. Ταλάτ δε 
στέφθηκε από επιτυχία.  Απόδειξη τούτου είναι το ψήφισμα 541 του Συμβουλίου 
Ασφαλείας, το οποίο χαρακτηρίζει το “κράτος” που αποπειράθηκε η Τουρκία να 
συστήσει ως μη ισχύον, και το ψήφισμα 550, το οποίο καλεί όλα τα κράτη να μην 
αναγνωρίσουν την αποσχιστική αυτή προσπάθεια.   

 Τα ψηφίσματα αυτά επιβεβαιώνονται και υιοθετούνται με τον πιο πανηγυρικό 
τρόπο στην υπόθεση της Τιτίνας Λοϊζίδου, που ανέφερα πιο πριν, από το Ε∆Α∆, το 
οποίο θεώρησε το μη αναγνωρισμένο κράτος ως υποτελή τοπική διοίκηση της 
Τουρκίας.   

 Το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο, με την ξεκάθαρη θέση του που έχει υιοθετήσει σε 
ατομικές, αλλά και στη διακρατική προσφυγή, κατέδειξε ρητά και σαφώς ότι το 
δικαίωμα των προσφύγων για επιστροφή στις κατοικίες και περιουσίες τους και η 
δυνατότητα αποζημίωσης για τη μέχρι τώρα απώλεια χρήσης και κάρπωσης των 
περιουσιακών στοιχείων τους συνιστά αναφαίρετο, αναλλοίωτο και απόλυτο δικαίωμα, 
το οποίο η κατοχική δύναμη οφείλει να σεβαστεί και να διασφαλίσει.  Κανένας έποικος 
ή άλλο τρίτο άτομο δεν μπορεί να αποκτά δικαίωμα επί της γης ή της περιουσίας 
άλλου, νόμιμου ιδιοκτήτη, ο οποίος, εξαιτίας της στάσης και της άσκησης βίας εκ 
μέρους του κατοχικού στρατού, στερείται άδικα του δικαιώματος της επιστροφής και 
επανεγκατάστασης.  

 Είναι σημαντικό να τονιστεί το γεγονός ότι, εάν λόγω επίκλησης 
“ανθρωπιστικών ζητημάτων”, μετά την αποκατάσταση της έννομης τάξης, της 
δημοκρατίας και της κυριαρχίας στην κατεχόμενη περιοχή, αποκτούσαν οι παράνομοι 
έποικοι αυτόματο δικαίωμα παραμονής, αυτό θα αποτελούσε απαράδεκτη στάση, που 
θα φανέρωνε ανεκτικότητα έναντι ενός σοβαρού εγκλήματος πολέμου, ενός 
εγκλήματος κατά της ανθρωπότητας.  Η όποια παραχώρηση δικαιωμάτων παραμονής 
στους εποίκους θα αποτελούσε μια αναδρομική νομιμοποίηση μιας παράνομης και 
διεθνώς καταδικαστέας πράξης.  Παράλληλα, η άδεια παραμονής των εποίκων θα είχε 
ως άμεση συνέπεια την παραβίαση των δικαιωμάτων των νόμιμων κατοίκων της 
περιοχής.  Άλλωστε, αν μια υπό κατοχή χώρα, όταν θα ανακτούσε τον έλεγχο των 
εδαφών της, θα ήταν υποχρεωμένη να δεχθεί την παραμονή των εποίκων, δίχως να 
μπορεί να επαναφέρει την κατάσταση στο προηγούμενο στάτους κβο, αυτό θα 
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αποτελούσε αρνητικό προηγούμενο και πιθανή παρότρυνση για πολεμικές συρράξεις 
και για την εφαρμογή της πρακτικής του εποικισμού από χώρες με επεκτατικές 
βλέψεις. 

 Συνεπώς, αυτό που παραμένει είναι να εξεταστεί το ενδεχόμενο κατά πόσον η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, χωρίς να έχει οποιαδήποτε υποχρέωση κατά το διεθνές ή 
περιφερειακό δίκαιο, θα δώσει κατ’ εξαίρεση την ευκαιρία, αφού θα έχουν 
ικανοποιηθεί όλα τα υπόλοιπα θέματα, όπως οι διευκρινίσεις για την τύχη εκάστου 
αγνοουμένου, η επιστροφή όλων των προσφύγων, οι αποζημιώσεις, η αποχώρηση 
των στρατευμάτων κατοχής, λύση δίκαιη, κατά τις αρχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
κ.λπ., τότε μόνο, εάν η ίδια η Κυπριακή ∆ημοκρατία το θελήσει, κατά χάρη, θα 
αποφασίσει ότι για πολύ συγκεκριμένες, περιορισμένες περιπτώσεις ανθρωπιστικού 
χαρακτήρα δε θα απαιτήσει, αν και δικαιούται, την απέλαση ορισμένων εποίκων.  Τα 
κριτήρια αυτά εμπίπτουν στην αποκλειστική αρμοδιότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και θα πρέπει να είναι ιδιαίτερα αυστηρά και περιορισμένα.   

 Οι δυο εκθέσεις για τις οποίες γίνεται σήμερα η συζήτηση στο πολιτικό επίπεδο 
έχουν τεράστια σημασία για την καταδίκη του εποικισμού στην Κύπρο.  Το σχετικό 
ψήφισμα 1608 αναφέρει ότι λόγω του ντε φάκτο διαχωρισμού της νήσου από το ’74, 
αυτή υφίσταται διαρκώς δημογραφική αλλοίωση.  Υποστηρίζει ότι η πρακτική 
πολιτογράφησης είναι σχεδιασμένη με τέτοιο τρόπο, ούτως ώστε να ενθαρρύνει νέες 
αφίξεις εποίκων από την Τουρκία και βέβαια τούτο έκτοτε έγινε με χιλιάδες νέους 
εποίκους.  Όλα αυτά από χώρα που είναι μέλος του Συμβουλίου της Ευρώπης και 
μάλιστα είναι και υποψήφια για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση!   

 Η Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης στην παράγραφο 
6 του ψηφίσματος αναφέρει ότι είναι βέβαιο ότι η παρουσία των εποίκων αποτελεί μια 
διαδικασία δημιουργίας μιας “συγκαλυμμένης αποικίας” και αποτελεί ένα πρόσθετο και 
σοβαρό εμπόδιο για την ειρηνική επίλυση του κυπριακού προβλήματος.  Στην 
παράγραφο 7(4) έκανε προς την Επιτροπή Υπουργών εισήγηση όπως καλέσει την 
Τουρκία και την τουρκοκυπριακή υποτελή τοπική διοίκηση της “βορείου Κύπρου” να 
τερματίσουν τη διαδικασία εποικισμού.  Παράλληλα, καλεί την τουρκοκυπριακή 
διοίκηση να αναθεωρήσει τους νόμους και τις πολιτικές της, έτσι ώστε να συνάδουν με 
τα διεθνή πρότυπα.  Στην παράγραφο 7(5) απευθύνει έκκληση στην Τουρκία να 
συμμορφωθεί και να εφαρμόσει τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου σε 
σχέση με τα περιουσιακά δικαιώματα των προσφύγων στο κατεχόμενο τμήμα της 
Κύπρου.  

 Το ψήφισμα αυτό αποτελεί τη συνέχεια της Έκθεσης του Ειδικού τότε 
Rapporteur κ. Laakso στην Επιτροπή Μετανάστευσης, Προσφύγων και ∆ημογραφίας.  
Η έκθεση παρουσιάστηκε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου 
της Ευρώπης στις 2 Μαΐου 2003.  Στην έκθεση αυτή διαπιστώνεται, κατόπιν πολλών 
επαφών με παράγοντες και επιστήμονες και από τις δύο πλευρές, η ύπαρξη μιας 
μεγάλης και συνεχούς ροής Τούρκων προς το κατεχόμενο τμήμα της Κύπρου.  Ο 
αριθμός των Τούρκων εποίκων δε διαπιστώθηκε με ακρίβεια, όμως οι εκτιμήσεις τότε, 
βάσει των δεδομένων που είχε τότε υπόψη ο Laakso, κυμαίνονταν από ογδόντα έως 
εκατό δεκαπέντε χιλιάδες παράνομοι έποικοι, των οποίων προφανώς σήμερα είναι 
πολύ μεγαλύτερος ο αριθμός τους.   

 Στην έκθεση γίνεται αναφορά στο γεγονός ότι οι έποικοι οι οποίοι αφικνούνται 
στο κατεχόμενο τμήμα λαμβάνουν σπίτι, γη και άλλη περιουσία.  Μπορούν επίσης, αν 
ζητήσουν, να λάβουν και την υπηκοότητα της μη αναγνωρισμένης “Τουρκικής 
∆ημοκρατίας της Βορείου Κύπρου”.  Σύμφωνα με την έκθεση, οι έποικοι επηρεάζουν 
άμεσα τη δημογραφική, κοινωνική και οικονομική δομή της τουρκοκυπριακής 
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κοινότητας και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας εν γένει.  Η έκθεση εξηγεί ότι η τεχνητή 
δημογραφική αλλοίωση, η οποία έχει επιφέρει σημαντική αύξηση στον αριθμό του 
τουρκόφωνου πληθυσμού της Κύπρου, ενδέχεται να χρησιμοποιηθεί ως δικαιολογία 
για υπερβολικές απαιτήσεις εκ μέρους της τουρκικής πλευράς, αναφορικά με εδαφικές 
διευθετήσεις/διεκδικήσεις και τη μελλοντική πολιτική συμμετοχή, στα πλαίσια της 
τελικής επίλυσης του κυπριακού προβλήματος.  

 Στην παράγραφο 50 της έκθεσης παρατηρείται ότι η εισήγηση που υιοθετήθηκε 
από τη Γενική Συνέλευση το 1992 σχετικά με την απογραφή πληθυσμού δεν 
καρποφόρησε.  Επίσης, το αίτημα να σταματήσει ο περαιτέρω εποικισμός δεν 
εισακούστηκε και αυτό φαίνεται από την απάντηση της Επιτροπής Υπουργών το 1997, 
πέντε χρόνια μετά την υιοθέτηση της εισήγησης, το ’92.  

 Είναι σημαντικό να επισημανθεί ότι η έκθεση αυτή αποτελούσε συνέχεια της 
Έκθεσης του Rapporteur κ. Cuco από την Ισπανία, ο οποίος κλήθηκε προγενέστερα 
να μελετήσει τη δημογραφική δομή της Κύπρου.  Υπέβαλε την έκθεση στις 27 
Απριλίου του ’92 ενώπιον της Συνέλευσης του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  Στην 
έκθεση δε αυτή το κύριο θέμα ήταν ο εποικισμός και η δημογραφική αλλαγή της 
κατεχόμενης Κύπρου και η ανάγκη να σταματήσει η προσπάθεια δημογραφικής 
αλλοιώσεως από τις κατοχικές αρχές και τις αρχές της Τουρκίας.  Η έκθεση 
διαπιστώνει την ύπαρξη δύο μεγάλων κυμάτων ροής, το 1975 και το 1977.  
Συμπεραίνει δε ότι έκτοτε υπάρχει ένα συνεχές και σταθερό ρεύμα μετακίνησης από 
την Τουρκία προς τις κατεχόμενες περιοχές.  Απορρίπτει δε τους ισχυρισμούς ότι οι 
Τούρκοι έχουν έρθει στις κατεχόμενες περιοχές ως δήθεν εποχιακοί εργάτες, διότι 
είναι εμφανές, με βάση τους “νόμους” των κατοχικών αρχών, ότι η πολιτογράφηση 
έχει ως στόχο την παραμονή τους.  Τέλος, η έκθεση καλούσε την Τουρκία και τις 
κατοχικές αρχές να θέσουν ένα τέλος στην παράνομη αυτή πρακτική του εποικισμού. 

 Εδώ θα πρέπει να γίνει αναφορά ότι και οι δύο εκθέσεις αφορούν περίοδο πριν 
από την ένταξή μας.  Μάλιστα υπήρξε η επιτυχία αυτή με τη συστηματική διεκδίκηση 
των δικών μας βουλευτών που συμμετείχαν στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση και εκ 
καθήκοντος είναι οφειλόμενη η δίκαια αναφορά στον κ. Γιαννάκη Μάτση.  

 Όμως, τα πάντα σταματούν έκτοτε στην Επιτροπή Υπουργών, η οποία, αν και 
οφείλει να συνεχίσει τις προσπάθειές της, για να διασφαλίσει τον επαναπατρισμό των 
προσφύγων και την άρση του εποικισμού, αφήνει τα θέματα ανοικτά, χωρίς να 
εφαρμόζει το διεθνές δίκαιο, σε βαθμό που να μας λέει σήμερα ο κ. Ταλάτ ότι δεν 
υπάρχουν έποικοι, αλλά ότι όλοι είναι υπήκοοι του ψευδοκράτους! 

 Το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων έχει αποδεχθεί το 
αναφαίρετο δικαίωμα της επιστροφής των προσφύγων στα σπίτια και τις περιουσίες 
τους στη γνωστή, όπως ανέφερα πιο πριν, υπόθεση της Τιτίνας Λοϊζίδου.   

 Πρόσθετα, υπάρχει η Τέταρτη ∆ιακρατική Προσφυγή εναντίον της Τουρκίας, 
αλλά και άλλες, πρόσφατες αποφάσεις, για το ∆ημάδη και άλλες. 

 Σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή Σύμβαση ∆ικαιωμάτων του Ανθρώπου και την 
προαναφερθείσα νομολογία, το δικαίωμα αποζημιώσεως για τη μέχρι τώρα απώλεια 
εκμεταλλεύσεως της περιουσίας είναι απόλυτο, ενώ ταυτοχρόνως διασφαλίζεται 
αναπαλλοτρίωτο και το δικαίωμα της ιδιοκτησίας, σε συνδυασμό με το δικαίωμα της 
επιστροφής.  

 Εξετάζοντας τις υποθέσεις αυτές και λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι τα 
άτομα που έχουν διεκδικήσει τα δικαιώματά τους στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο έχουν 
καταφέρει να τα κατοχυρώσουν, είναι προφανές ότι το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο δεν 
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μπορεί σε καμία περίπτωση -και ελπίζω και στις οκτώ, τώρα, πιλοτικές που έχουν 
επιφυλαχθεί- με βάση τις αρχές και αξίες που δεσμεύεται και προστατεύει, να 
αποδεχθεί την παραμονή οποιουδήποτε εποίκου ή τρίτου ατόμου στην περιουσία του 
νόμιμου ιδιοκτήτη που είναι παράλληλα και πρόσφυγας.  

 Επίσης, με βάση τη νομολογία, είναι φανερό ότι το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο έχει 
προχωρήσει ένα βήμα παραπέρα σε σχέση με τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών 
αναφορικά με το θέμα της αποκατάστασης και ταυτόχρονα πρέπει να τονιστεί ότι η 
απόφαση του ∆ΕΚ (Αποστολίδης) είναι δεσμευτική, ήταν δεσμευτική, γίνεται πιο 
δεσμευτική με τη Συνθήκη τώρα της Λισαβόνας. 

 Επίκαιρη λοιπόν η συζήτηση και αναγκαία η οφειλόμενη προσοχή περί της 
διαφύλαξης του δικαιώματος επιστροφής και της ανάγκης απαλλαγής της Κύπρου 
από το στρατό κατοχής, τους παράνομους εποίκους, ώστε να έχουμε λύση κατά τις 
αρχές και αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Λύση που πρέπει να διεκδικηθεί ως ένα 
δικαίωμα απόλυτο και κατοχυρωμένο, υπέρ κάθε χώρας μέλους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

 Με μορφή επιλόγου ή εισήγησης για διακήρυξη θέσεων και διεκδίκησης προς 
τα νομοθετικά σώματα των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Συμβουλίου της 
Ευρώπης από τη δική μας Βουλή θέτουμε προς προβληματισμό και ως ανανέωση της 
επικοινωνίας μας μαζί τους τις ακόλουθες αρχές: 

1. Το Κυπριακό είναι θέμα εισβολής και κατοχής και όχι απλώς μια εσωτερική 
δικοινοτική διαφορά.  Ως εκ τούτου, το πρόβλημα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
που είναι πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πρέπει να αποκτήσει 
διάσταση ευρωπαϊκού προβλήματος. 

2. Το αδίκημα του εποικισμού και της αναγκαστικής μετακίνησης πληθυσμού 
αποτελεί έγκλημα πολέμου και έγκλημα κατά της ανθρωπότητας, το οποίο, με 
βάση το διεθνές εθιμικό και συμβατικό δίκαιο, όχι μόνο απαγορεύεται, αλλά και 
συνιστά σοβαρή παραβίαση των Συνθηκών της Γενεύης του ’49 και βέβαια του 
κοινοτικού κεκτημένου. 

3. Ανεξαρτήτως της χρονικής διάρκειας του εποικισμού, το έγκλημα συνεχίζει να 
υφίσταται, χωρίς να παραγράφεται, και οι έποικοι δεν μπορούν να αποκτήσουν 
κανένα δικαίωμα επί της γης την οποία παράνομα κατέχουν ή διαμένουν, ενώ 
οι νόμιμοι κάτοικοι δεν μπορούν να απολέσουν το δικαίωμα επιστροφής, 
ιδιοκτησίας και ελεύθερης εγκατάστασης.  Ακόμα και τα “ανθρωπιστικά 
ζητήματα” σε σχέση με τους έποικους σε καμία περίπτωση δε θεωρούνται 
υπέρτερα των δικαιωμάτων των νόμιμων δικαιούχων της περιουσίας και η 
ανθρωπιστική επίλυσή τους επαφίεται εξ ολοκλήρου στην καλή διάθεση και όχι 
σε υποχρέωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

4. Η κατοχική δύναμη δεν μπορεί να αποκτήσει κανένα δικαίωμα σε σχέση με την 
περιοχή την οποία κατέχει.  Αντίθετα, υφίσταται η ευθύνη της επιστροφής όλων 
των προσφύγων στην υπό κατοχή περιοχή και του επαναπατρισμού των 
εποίκων με έξοδα της κατοχικής δύναμης και βέβαια, παράλληλα, η ευθύνη της 
για επαναφορά/αποκατάσταση της περιουσίας στην αρχική της κατάσταση και 
καταβολή αποζημιώσεων προς τους εκτοπισμένους για την απώλεια 
εκμετάλλευσης αυτής. 

5. Το ευρωπαϊκό δίκαιο και ο σεβασμός αρχών και αξίων της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, όπως είναι η δημοκρατία, το κράτος δικαίου και ο σεβασμός των 
ανθρώπινων δικαιωμάτων, πρέπει να αποτελούν τον κύριο άξονα διεκδίκησης 
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για μια λύση βιώσιμη, λειτουργική, δίκαιη και ευρωπαϊκή, επιδίωξη την οποία 
δικαιούνται όλοι οι νόμιμοι πολίτες, οι οποίοι πρέπει να έχουν τα ίδια 
δικαιώματα και τις ίδιες υποχρεώσεις που απολαμβάνουν και θεωρούν 
δεδομένα οι υπόλοιποι Ευρωπαίοι πολίτες. 

 Και θα μου πείτε:  «Όλ’ αυτά, κατά θεωρίαν, είναι όμορφα.  Είναι αρχές δικαίου 
τις οποίες πώς θα καταφέρει μια μικρή, όπως είναι η Κυπριακή ∆ημοκρατία, χώρα, να 
τις επιτύχει;»  Εδώ είναι και η δέσμευση που έχουμε έναντι και αρχών, έναντι του 
μέλλοντος αυτού του τόπου και βεβαίως έναντι της υποχρέωσής μας εμείς οι ίδιοι να 
επιβεβαιώνουμε την ανάγκη τα ανθρώπινα δικαιώματα να είναι σεβαστά. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία λοιπόν οφείλει να προβάλλει διεκδικήσεις και 
αντιστάσεις σε κάθε δυνατό επίπεδο, νομικό και πολιτικό.  Μόνη ορθή διέξοδος είναι 
μια λύση που θα συνάδει με το ευρωπαϊκό δίκαιο και θα σέβεται τα δικαιώματα και την 
αξιοπρέπεια ολόκληρου του κυπριακού λαού.  Όσα χρόνια και αν περάσουν, ο 
εποικισμός και η μετακίνηση πληθυσμών θεωρούνται και θα θεωρούνται παράνομες 
πράξεις και εγκλήματα κατά της ανθρωπότητας, εκτός και αν εμείς οι ίδιοι 
αποφασίσουμε να τα “νομιμοποιήσουμε” με τη δική μας στάση ή απραξία ή παθητική 
αποδοχή. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δύο σημεία, προτού εισέλθω στο θέμα.  Πρώτον, εγώ θα 
παραμείνω στο θέμα που είχε εγγραφεί στο Κεφάλαιο ∆΄ και, δεύτερον, να 
υπενθυμίσω και να σημειώσω ότι το Κυπριακό δεν είναι μία δικαστική απόφαση.  Οι 
αποφάσεις των δικαστηρίων μάς δίνουν ερείσματα και επιχειρήματα, αλλά το 
Κυπριακό δεν είναι μία δικαστική υπόθεση! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Με την ανακήρυξη της ανεξαρτησίας της η Κυπριακή ∆ημοκρατία στηρίζεται 
στις αρχές των Ηνωμένων Εθνών για διατήρηση της ανεξαρτησίας, κυριαρχίας και 
εδαφικής ακεραιότητάς της.  Μέσα σ’ αυτά τα πλαίσια επιδιώκουμε και τη λύση του 
κυπριακού προβλήματος.  

 Μετά το δίδυμο έγκλημα του προδοτικού πραξικοπήματος και της τουρκικής 
εισβολής το ’74, όταν η κρατική μας οντότητα και εδαφική κυριαρχία δέχθηκε σοβαρά 
πλήγματα, τα Ηνωμένα Έθνη και οι άλλοι διεθνείς οργανισμοί, με σειρά σημαντικών 
ψηφισμάτων, στηριγμένοι σε θέσεις αρχών, έδωσαν την πλήρη στήριξή τους στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Μεταξύ αυτών και το Συμβούλιο της Ευρώπης, του οποίου τις 
δύο εκθέσεις συζητούμε σήμερα.  

 Τα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας και της Γενικής Συνέλευσης για την 
Κύπρο από την αρχή θωράκισαν την Κυπριακή ∆ημοκρατία με όλα τα εχέγγυα για 
συνέχιση του αγώνα λύσης του πολιτικού μας προβλήματος.  Βάσει αυτών των 
ψηφισμάτων, των αρχών του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών, του 
διεθνούς δικαίου, αναζητείται η λύση, χωρίς καμία παρέκκλιση από τον Πρόεδρο 
Χριστόφια.  Σε αυτά τα αναγκαία όπλα για την Κυπριακή ∆ημοκρατία περιλαμβάνεται 
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και η σύσταση του Συμβουλίου της Ευρώπης, που εκδόθηκε μετά την έκθεση Laakso -
που, ας σημειωθεί, είναι ένα από τα σημαίνοντα στελέχη του κόμματος και της ομάδας 
της ενωμένης αριστεράς- στην οποία καταγράφεται ξεκάθαρα το πρόβλημα του 
εποικισμού και οι στόχοι της Τουρκίας για δημογραφική αλλοίωση του νησιού. 

 Οι Τούρκοι έποικοι, που σταδιακά εγκαθίστανται στην Κύπρο από το ’74, και οι 
συνεχόμενες πρόσθετες ροές στο νησί αποτελούν αναντίλεκτα ένα από τα 
κρισιμότερα ζητήματα στην επίλυση του Κυπριακού.  Από την εισβολή του ’74 η 
Τουρκία συνειδητά ακολουθεί πολιτική εποικισμού στο κατεχόμενο μέρος του νησιού, 
με στόχο ο δημογραφικός χαρακτήρας και η πληθυσμιακή ισορροπία του νησιού να 
υποστούν τέτοια αλλοίωση, που να δικαιολογούν τις όποιες τουρκικές απαιτήσεις στις 
συνταγματικές και εδαφικές πτυχές λύσης του Κυπριακού.  

 Ειδικότερα, ενόσω ο Ραούφ Ντενκτάς βρισκόταν στα ηνία της τουρκοκυπριακής 
κοινότητας, η προσπάθεια αλλοίωσης του δημογραφικού και κοινωνικοπολιτικού 
χαρακτήρα της κοινότητας προσέβλεπε στον επηρεασμό των λεγόμενων “εκλογών” με 
το αυτόματο δικαίωμα ψήφου που παραχωρείτο μέσω της λεγόμενης “υπηκοότητας”.  
Όπως παραδέχεται ο ίδιος ο Ταλάτ με δηλώσεις του στην εφημερίδα “Vatan” στις  24 
Οκτωβρίου 2005, υπήρξαν φορές που η “υπηκοότητα” της “Τουρκικής ∆ημοκρατίας 
Βορείας Κύπρου” δινόταν ακόμα και μέσα σε εστιατόρια!  Υπάρχουν άνθρωποι που 
ποτέ δεν ήρθαν στην Κύπρο και όμως τους δόθηκε η “υπηκοότητα”.  Είναι πρόδηλο 
ότι η προσπάθεια της  Τουρκίας, ιδιαίτερα τα πρώτα χρόνια, ήταν να διασφαλιστεί η 
πιστή προσήλωση της τουρκοκυπριακής κοινότητας στην πολιτική που ακολουθούσε 
η εκάστοτε τουρκική κυβέρνηση.  Παράλληλα, μέσω των έντονων ροών εποίκων, 
ενισχύεται και η στρατιωτική παρουσία της Τουρκίας στο νησί, εφόσον διατίθενται 
επιπρόσθετες εκπαιδευμένες εφεδρείες για τις δυνάμεις κατοχής.   

 Σύμφωνα με εκτιμήσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, που επί μακρόν 
παρακολουθεί το θέμα, ο αριθμός των εποίκων έχει φτάσει τις εκατοντάδες χιλιάδες, 
ενώ η συνεχής φυγή αυτοχθόνων Τουρκοκυπρίων έχει μειώσει τον αριθμό τους σε       
88 000, αριθμός κατά πολύ μειωμένος συγκριτικά με το ’74, που άγγιζαν το 18% του 
συνολικού πληθυσμού.  Η φυσική αριθμητική ισορροπία μεταξύ των κοινοτήτων της 
Κύπρου αλλοιώνεται.  Με αυτά τα δεδομένα συνειδητοποιούμε ότι ο χρόνος εδραιώνει 
τα τετελεσμένα της κατοχής, τα οποία πρέπει να αντιμετωπίσουμε αποφασιστικά στις 
συνομιλίες. 

 Επιπρόσθετα, το αποτέλεσμα της λεγόμενης “ψηφοφορίας” της 19ης Απριλίου 
2009 στα κατεχόμενα για ανάδειξη του λεγόμενου “Πρωθυπουργού” προβληματίζει 
ιδιαίτερα, καθώς η εκλογική συμπεριφορά των εποίκων, που σε σημαντικό βαθμό 
καθορίζει αποτελέσματα, δέχεται τις δυναμικές που σταδιακά σχηματίζονται στα 
κατεχόμενα και παράλληλα τις επηρεάζει.  Καθίσταται ακόμα πιο ανησυχητική η 
παρουσία τους με τα διευρυμένα δικαιώματα που, σύμφωνα με το προεκλογικό 
πρόγραμμα της λεγόμενης “κυβέρνησης” Έρογλου, θα δοθούν.  Η αναφορά σε μαζική 
παραχώρηση και διασφάλιση της “υπηκοότητας”  -σύμφωνα με το λεγόμενο “Υπουργό 
Εσωτερικών” του ψευδοκράτους Ιλκάι Καμίλ, από τη μέρα που είναι ηγέτης της 
τουρκοκυπριακής κοινότητας ο Ταλάτ παραχωρήθηκαν περί τις πεντακόσιες 
“υπηκοότητες”, λόγω γάμων που έγιναν με Τουρκοκυπρίους- συνδυασμένη με την 
αναφορά του ιδίου σε δύο λαούς και δύο ∆ημοκρατίες στο νησί, φουντώνει τις 
ανησυχίες για κίνδυνο εκτροπής της διαπραγμάτευσης από τη μέχρι σήμερα πορεία 
και δυναμιτίζει το κλίμα.  Ως ΑΚΕΛ καταδικάζουμε και καταγγέλλουμε τέτοιες 
ενέργειες, που δε βοηθούν καθόλου το σωστό κλίμα που πρέπει να υπάρχει, ενόσω 
διεξάγονται συνομιλίες για την επίλυση του Κυπριακού.  Πρέπει να αποφεύγονται.   

 Ο Πρόεδρος, στηριγμένος στις αρχές του και έχοντας την απόφαση του 
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Εθνικού Συμβουλίου ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου και προσηλωμένος σε θέσεις 
αρχών, διαπραγματεύεται τη λύση του Κυπριακού με κύριο και μόνο γνώμονα το καλό 
του κυπριακού λαού.  ∆ηλώνουμε τη στήριξή μας στον Πρόεδρο Χριστόφια για ακόμα 
μια φορά και από το βήμα της Βουλής.  Ως γνήσια πατριωτική δύναμη στεκόμαστε με 
σοβαρότητα και υπευθυνότητα στο πλάι του Προέδρου με εποικοδομητικές προτάσεις.  
Εμείς δε διαπραγματευόμαστε από τον αέρα.  Καταθέτουμε τις θέσεις μας στο Εθνικό 
Συμβούλιο, το σώμα που δημιουργήθηκε  για τη συζήτηση των σοβαρών θεμάτων 
που αφορούν το Κυπριακό.  ∆υστυχώς, την ίδια σοβαρότητα δεν επιδεικνύουν 
πολιτικές δυνάμεις και στελέχη κομμάτων που είτε διαπραγματεύονται από αέρος είτε 
την ίδια ώρα κατηγορούν τον Πρόεδρο ότι με δηλώσεις του αποκαλύπτει τη 
διαπραγματευτική μας στρατηγική είτε την υστάτη, μετά τη συζήτηση στο Εθνικό 
Συμβούλιο, διαφωνούν με θέσεις της ελληνοκυπριακής πλευράς για τις οποίες ήταν 
ενήμεροι και κλήθηκαν να καταθέσουν απόψεις είτε θέτουν διαφωνίες σε θέματα που 
στο παρελθόν αποδέχτηκαν.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,     

 Ο εποικισμός των κατεχόμενων περιοχών μας αποτελεί παραβίαση του 
διεθνούς δικαίου, των ψηφισμάτων των Ηνωμένων Εθνών για την Κύπρο, του 
Παραρτήματος ∆ της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας του ’60 και 
αντίκειται σε βασικές αρχές του Συμβουλίου της Ευρώπης.  

 Συγκεκριμένα, ο εποικισμός αποτελεί παραβίαση της Τέταρτης Σύμβασης της 
Γενεύης, άρθρο 49, παράγραφος 6, και έγκλημα πολέμου, που σήμερα διέπεται 
επίσης από το άρθρο 8 του καταστατικού του ∆ιεθνούς Ποινικού ∆ικαστηρίου, το 
οποίο προβλέπει ότι η κατοχική δύναμη δε θα απελάσει ή μεταφέρει μέρος του δικού 
της άμαχου πληθυσμού στο έδαφος που κατέχει.  Επιπρόσθετα, οι παράγραφοι 158 
και 159 της συμβουλευτικής γνωμοδότησης του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου στην υπόθεση 
“Wall” της 9ης Ιουλίου 2004 προνοούν ότι όλα τα συμβαλλόμενα μέρη στις Συνθήκες 
της Γενεύης τελούν υπό τη νομική υποχρέωση να διασφαλίσουν συμμόρφωση της 
κατοχικής δύναμης με το διεθνές ανθρωπιστικό δίκαιο όπως ενσωματώνεται στην 
Τέταρτη Συνθήκη της Γενεύης του 1949.  Παρακάτω, το άρθρο 7(1)(δ) καθορίζει την 
απέλαση ή βίαιη μεταφορά πληθυσμού ως έγκλημα κατά της ανθρωπότητας, όπου 
“απέλαση ή βίαιη μεταφορά πληθυσμού” σημαίνει το βίαιο εκτοπισμό των προσώπων 
που επηρεάζει η εκδίωξη ή άλλες καταναγκαστικές πράξεις από την περιοχή όπου 
βρίσκονται νόμιμα χωρίς λόγο, που επιτρέπει το διεθνές δίκαιο.  Στο Καταστατικό της 
Ρώμης του ∆ιεθνούς Ποινικού ∆ικαστηρίου, άρθρο 8(2)(β)(viii), αναφέρεται η 
μεταφορά άμεσα ή έμμεσα από την κατοχική δύναμη τμημάτων του άμαχου 
πληθυσμού της στο έδαφος που κατέχει ως έγκλημα πολέμου.  

 Σε επίπεδο Ηνωμένων Εθνών και συγκεκριμένα τα Ψηφίσματα 33/15(1978), 
24/30(1979), 37/253(1983), όπως και η Γενική Συνέλευση του οργανισμού 
αποδοκίμασαν όλες τις μονομερείς ενέργειες που αλλάζουν τη δημογραφική δομή της 
Κύπρου.  Τέλος, στο Ψήφισμα 4(ΧΧΧΙΙ), της 27ης Φεβρουαρίου 1976, η Επιτροπή 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων των Ηνωμένων Εθνών καλεί τα μέρη να απόσχουν από 
μονομερείς ενέργειες που μεταβάλλουν τη δημογραφική δομή της Κύπρου, ενώ στο 
Ψήφισμα 1987/50, της 11ης Μαρτίου 1987, η επιτροπή εκφράζει την ανησυχία της για 
την εισροή εποίκων, καλεί δε σε σεβασμό των δικαιωμάτων και ελευθεριών του 
πληθυσμού της Κύπρου. 

 Με τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης, Παράρτημα ∆, καθίσταται αδύνατο και 
παράνομο για τη μια ή άλλη κοινότητα να διαταράξει τη δημογραφική ισορροπία.  

 Τέλος, το Συμβούλιο της Ευρώπης, με τις δύο εκθέσεις που συζητούμε σήμερα, 
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αναγνωρίζει το πρόβλημα του συστηματικού εποικισμού από την Τουρκία και της 
συστηματικής προσπάθειας για “πολιτογράφηση” των εποίκων.  Αναγνωρίζεται η 
σκόπιμη πολιτική της Τουρκίας και των αρχών του ψευδοκράτους να παραχωρήσουν 
σε Τούρκους υπηκόους την κυπριακή “ιθαγένεια”, ειδικότερα πριν από εκλογικές 
αναμετρήσεις.  

 Όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, αποτελούν τα νομικά όπλα 
της πλευράς μας στον πολιτικό αγώνα που διεξάγει για επίλυση του προβλήματος, για 
λύση που θα προνοεί την αποχώρηση των τουρκικών στρατευμάτων, την 
αποστρατιωτικοποίηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και θα ανοίγει το δρόμο για την 
απομάκρυνση και των βρετανικών βάσεων, λύση που θα προνοεί για ενωμένη 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, στα πλαίσια διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, με μια και 
μόνη κυριαρχία, διεθνή προσωπικότητα και ιθαγένεια και θα αποτελεί μετεξέλιξη της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

 Στηρίζουμε την πρόταση του Προέδρου, όπως συμφωνήθηκε και καταγράφηκε 
στην απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου της 18ης Σεπτεμβρίου 2009, για απογραφή 
του πληθυσμού από αξιόπιστο διεθνή οργανισμό, όπως και τις προσπάθειες του 
Προέδρου να τεθεί μορατόριουμ στην εκμετάλλευση προσφυγικών περιουσιών και 
στην απόδοση της λεγόμενης “ιθαγένειας” του ψευδοκράτους.  Απορρίπτουμε τους 
ισχυρισμούς διαφόρων κύκλων, είτε κομμάτων είτε στελεχών τους, που προσπαθούν 
να υποβάλουν στον κυπριακό λαό ότι ο Πρόεδρος έκανε απαράδεκτες υποχωρήσεις.  
Ουδέν αναληθέστερον και το γνωρίζουν αυτό!  Καταρχάς, ούτε ο Πρόεδρος ούτε ο 
χώρος της αριστεράς, από τον οποίο προέρχεται, αποδέχονται λύση που δε θα είναι 
λειτουργική και βιώσιμη.  Το ΑΚΕΛ στην ογδοντατριάχρονη πορεία του απέδειξε τις 
πατριωτικές του καταβολές και την αγάπη του για τον τόπο.  Αποδεικνύουμε 
καθημερινά τη σοβαρότητα και την υπευθυνότητά μας.  Παραμένουμε σταθεροί σε 
θέσεις αρχών.  Ας αναζητήσουν αλλού τους ενδοτικούς και τους ενόχους των 
συμφορών μας! 

 Συγκεκριμένα, για το θέμα της παραμονής των εποίκων, ενώ κάποιοι κατά την 
περίοδο διακυβέρνησής τους τους ονόμαζαν “παράνομους οικονομικούς μετανάστες” 
και, παράλληλα, δέχονταν την αρχή ότι όποιος ήταν πολίτης της όποιας πλευράς θα 
γινόταν και πολίτης της ομοσπονδίας (Κληρίδης, 2002), ενώ γνώριζαν τον αριθμό των 
λεγόμενων “ιθαγενειών” που δόθηκαν μέχρι το 2002, σήμερα αντιδρούν για την 
πρόταση του Προέδρου Χριστόφια για παραμονή μόνο 50 000 εποίκων.  Το θέμα, 
αγαπητοί συνάδελφοι, δεν τέθηκε στο τραπέζι των συνομιλιών τον τελευταίο χρόνο.  
Περιελήφθη στις δύο επιστολές του αείμνηστου Προέδρου Τάσσου Παπαδόπουλου το 
2003 και το 2004 προς τον τότε γενικό γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών Κόφι Ανάν.  
Τότε γινόταν αναφορά για παραμονή 44 000 εποίκων και άνω συν 15 000, συν 15 
000! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το άνοιγμα της συζήτησης του θέματος των εποίκων έχει ήδη γίνει την 
προηγούμενη Τρίτη, 25 Νοεμβρίου 2009, μεταξύ των δύο ηγετών των δύο 
κοινοτήτων.  ∆εν έχουμε αυταπάτες για τις προκλητικές και απαράδεκτες θέσεις που 
μπορεί να θέσει η τουρκοκυπριακή πλευρά στις συνομιλίες, για να πετύχει τη βασική 
της επιδίωξη, την παραμονή όσο το δυνατό πιο μεγάλου αριθμού εποίκων.  Λεγόταν 
το 2004 “είτε 68 000 είτε 96 000”.  Εκτιμούμε ότι τώρα είναι η ώρα όλες οι πολιτικές 
δυνάμεις να αναλάβουν το ρόλο που τους αναλογεί και να στηρίξουν τον Πρόεδρο σε 
αυτή την τιτάνια προσπάθεια.  Ας μην εξαπολύουν επιθέσεις, με απαράδεκτους 
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χαρακτηρισμούς, κατά του Προέδρου, στηριζόμενοι σε δηλώσεις Τούρκων 
αξιωματούχων που δεν ανταποκρίνονται στην αλήθεια.  Η θέση μας για το θέμα των 
εποίκων παραμένει αναλλοίωτη.  Πρώτα πρέπει να αναγνωριστεί ο εποικισμός ως 
έγκλημα πολέμου και μετά να μελετηθούν οι συνέπειες για τους εποίκους που 
διέμεναν επί μακρό χρονικό διάστημα με βάση κάποια ανθρωπιστικά κριτήρια.  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι κοινή εκτίμηση ότι το κλειδί της λύσης εξακολουθεί να βρίσκεται στην 
Άγκυρα, αλλά η Τουρκία, παρά τις περί του αντιθέτου δηλώσεις της, δε δείχνει ακόμη 
έτοιμη να κάνει εκείνες τις αλλαγές στην πολιτική της που θα επιτρέπουν την επίλυση 
του κυπριακού προβλήματος.  Με χρονικό ορόσημο το ∆εκέμβρη, η Κυπριακή 
∆ημοκρατία, όλες οι πολιτικές δυνάμεις, αποφάσισε να αξιοποιήσει τη συγκυρία για 
προώθηση λύσης του Κυπριακού.  Οι υποχρεώσεις της Τουρκίας είναι 
καταγεγραμμένες στις αποφάσεις των Ευρωπαϊκών Συμβουλίων και του 
πρωτοκόλλου, θα συμπλήρωνα.  Οφείλει να συμμορφωθεί, διαφορετικά δε θα μπορεί 
ανεμπόδιστα, χωρίς κυρώσεις, να συνεχίσει την ενταξιακή της πορεία.  Ως κόμματα 
και ως κοινοβούλιο έχουμε ρόλο και υποχρέωση να αναλάβουμε πρωτοβουλίες στη 
βάση των θέσεων που έχουν αποφασιστεί στο Εθνικό Συμβούλιο για τα ευρωτουρκικά 
και, αξιοποιώντας το ορόσημο του ∆εκέμβρη και την αξιολόγηση της ευρωπαϊκής 
πορείας της Τουρκίας, να πιέσουμε για αλλαγή πολιτικής που να επιτρέπει θετικές 
εξελίξεις στο Κυπριακό.  ∆ε μας αρκούν μόνο αυτά τα οποία λέει το πρωτόκολλο· 
θέλουμε και αλλαγή στην πολιτική για την Κύπρο, για το Κυπριακό.  

 Ως ΑΚΕΛ επαναλαμβάνουνε ότι ο μόνος ενδεδειγμένος χώρος αναζήτησης 
λύσης του προβλήματος είναι ο ΟΗΕ, όπου η Κύπρος μπορεί να επιδιώκει και να έχει 
την ευρύτερη δυνατή υποστήριξη στην υπόθεσή της.  Η Ευρωπαϊκή ΄Ενωση μπορεί 
και πρέπει να διαδραματίζει σημαντικό ρόλο στις προσπάθειες λύσης, δεδομένης της 
συμμετοχής μας και της φιλοδοξίας της Τουρκίας να γίνει μέλος της.  Οι όποιες 
προσεγγίσεις υποκατάστασης των Ηνωμένων Εθνών από την Ευρωπαϊκή Ένωση 
είναι καταστροφικές.  Επιμένουμε σε λύση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας βάσει 
των ψηφισμάτων των Ηνωμένων Εθνών, των Συμφωνιών Υψηλού Επιπέδου 1977-
79, βάσει διεθνών και ευρωπαϊκών αρχών δικαίου.   

 Θα συνεχίσουμε τον αγώνα, όπως ξέρουμε τόσα χρόνια να κάνουμε, ώστε ο 
στόχος της ειρήνης και επανένωσης να γίνει πραγματικότητα.  Οι στόχοι κατακτιούνται, 
μόνο όταν οι λαοί θέλουν και αγωνίζονται να τους πραγματώσουν.  Και εμείς θέλουμε!  
Αυτός είναι ο διακαής μας πόθος δεκαετίες τώρα!  Πόθος μας είναι να ζουν 
Ελληνοκύπριοι, Τουρκοκύπριοι, Μαρωνίτες, Λατίνοι και Αρμένιοι στο κοινό τους σπίτι, 
την Κύπρο της ειρήνης, της ελπίδας, της ανάπτυξης.  Στόχος είναι να ενώσουμε το 
λαό και τον τόπο μας, τους θεσμούς και την οικονομία του.  Σ’ αυτό τον ωραίο αγώνα 
χωράμε όλοι και δεν περισσεύει κανένας και όσο πιο γρήγορα το καταλάβουμε τόσο 
πιο καλά θα είναι τα πράγματα στην ενότητα και στο εσωτερικό μας μέτωπο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο συνάδελφος κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι προηγούμενοι ομιλητές έχουν αναφερθεί στα νομικά κείμενα και στις 
πρόνοιες οι οποίες αφορούν... 

(Τη συνεδρίαση διακόπτει ήχος τηλεφώνου.) 

(Γελώντας) 

 Ενόμισα, κύριε Πρόεδρε, ότι επαίζετε το κουδούνι, για να σταματήσω να μιλώ, 
πριν να ξεκινήσω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Γελώντας) 

 Παρακαλώ, συνεχίστε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχουν κάμει αναφορά στις προηγούμενες ομιλίες τους οι συνάδελφοι στα 
νομικά κείμενα τόσο σε αυτά που αφορούν το κράτος μας, δηλαδή στη Συνθήκη 
Εγκαθίδρυσης, όσο και βεβαίως εις το διεθνές και ευρωπαϊκό δίκαιο, όπου ανέλυσαν 
με ευκρίνεια, οφείλω να πω, τη νομική πλευρά του ζητήματος, παρά το ότι υπάρχει 
διαφορετική εκτίμηση.  Και δε μου διαφεύγει το υπονοούμενο με το οποίο ξεκίνησε ο 
προηγούμενος συνάδελφος, παίρνοντας τη θέση του στο βήμα, ότι το Κυπριακό δεν 
είναι μία δικαστική υπόθεση.  Και σαφώς είχε συγκεκριμένο αποδέκτη το 
υπονοούμενο αυτό, δηλαδή τον προηγούμενο ομιλητή.  Και, βεβαίως, όσους 
πρεσβεύουν και πιστεύουν ότι οι δικαστικές αποφάσεις, ιδιαίτερα του Ευρωπαϊκού 
∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, ή η επίκληση δικαστικών προηγουμένων από 
οποιαδήποτε διεθνή δικαστήρια είναι δυνατό να οικοδομούν πολιτικές λύσεις και 
πολιτικές προτάσεις για την πλευρά τη δική μας για την επιδίωξη και υλοποίηση 
συγκεκριμένων στόχων...  Ακόμα και ένα παιδί έξι ετών μπορεί να καταλάβει ότι μια 
πολιτική διαφορά όπως είναι το Κυπριακό δε θα λυθεί με την επίκληση δικαστικών 
αποφάσεων μόνο.  ∆ηλαδή στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων δε θα πας και θα 
βγάλεις τη δικαστική απόφαση και θα πεις «δεν έχω τίποτε άλλο να πω, είναι 
δικαστική απόφαση, διαβάστε την και οφείλετε να κάμετε ό,τι λέει η δικαστική 
απόφαση».   

 Επειδή πολλά πράγματα στην Κύπρο, πάντα γύρω από τη συζήτηση που 
αφορά το Κυπριακό, κάποιοι εσκεμμένα δε θέλουν να τα καταλάβουν -εσκεμμένα, 
γιατί λείπουν τα πολιτικά επιχειρήματα- στην προσπάθεια αυτή, να μην καταλάβουν, 
εσκεμμένα και με πρόθεση ισοπεδώνουν τα πάντα.  Εδώ ισχύει αυτό που λέει «ό,τι 
δεν μπορούμε να φτάσουμε είναι καλύτερα να το ισοπεδώνουμε, να το κάνουμε ένα 
με το πάτωμα, γιατί είναι ευκολότερο να το εξευτελίσουμε». Η πραγματικότητα λοιπόν 
γύρω απ’ αυτή την επιχειρηματολογία είναι πως κανένας δεν ισχυρίζεται ότι το 
Κυπριακό θα λυθεί με δικαστικές αποφάσεις.  Το Κυπριακό όμως μπορεί να 
διεκδικηθεί ως πολιτική προοπτική, ως πολιτική συγκεκριμένη θέση, τοποθέτηση και 
κατάληξη με τον πλούτο των αρχών και αξιών που αναδύονται μέσα από τις 
δικαστικές αποφάσεις ιδιαίτερα του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων.  Και στο πολιτικό επίπεδο των διαπραγματεύσεων, όταν παραλείπεις, 
όταν κάθεσαι στο τραπέζι και αδιαφορείς να εγείρεις αυτό τον καθορισμένο πλούτο 
αρχών και αξιών, που υποτίθεται ότι δεσμεύουν τους Ευρωπαίους εταίρους, παρόντες 
και μελλοντικούς, όπως είναι η Τουρκία, τότε αυτό το οποίο κάμνεις είναι να 
ισοπεδώνεις και να εξευτελίζεις κάποια πράγματα, αγνοώντας τα, νομίζοντας ότι εσύ 
είσαι μεγαλύτερος από αυτά, ενώ στην πραγματικότητα δεν είναι έτσι.  Άρα, θέλει 
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ισορροπία το ζήτημα.  Και οι αρχές και οι αξίες οι οποίες απορρέουν μέσα απ’ αυτές 
τις δικαστικές αποφάσεις είναι αναντίρρητο ότι, όταν οικοδομηθούν σωστά τα πολιτικά 
επιχειρήματα, μπορούν να αποδώσουν.    

 Θέλω να πω κάτι ακόμα.  Η αλλαγή του δημογραφικού χαρακτήρα στην Κύπρο 
από τους Τούρκους δεν είναι κάτι που προέκυψε το 1974.  Από τη δεκαετία του ’60 
υπάρχουν έγγραφα, τα οποία είναι υπογραμμένα από τον κ. Ραούφ Ντενκτάς και τον 
κ. Κουτσιούκ, Αντιπρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με βάση το Σύνταγμα της 
Ζυρίχης, όπου προγραμματιζόταν η μεταφορά Τούρκων από την Τουρκία, με το 
πρόσχημα των εποχικών εργατών, με την καθίδρυση ατμοπλοϊκής γραμμής φεριμπότ 
μεταξύ Κύπρου και Τουρκίας.  Αυτά από το ’60 και εντεύθεν και ιδιαίτερα μετά το ’63 
και τις διακοινοτικές ταραχές.   

 Είδε πρόσφατα το φως της δημοσιότητας δήλωση σε τουρκοκυπριακή 
εφημερίδα, η οποία αντιπολιτεύεται το καθεστώς Έρογλου και βεβαίως σε κάποιο 
βαθμό και το καθεστώς Ταλάτ, σε σχέση με τον εποικισμό, ότι ο κ. Ερντογάν, 
Πρωθυπουργός της Τουρκίας, σχεδιάζει με την επίκληση της κρίσης η οποία υπάρχει 
στην τουρκοκυπριακή οικονομία, αξιοποιώντας την ευκαιρία αυτή, να προχωρήσει 
στην αποστολή ενός εκατομμυρίου βαφτιζομένων ως “εποχικών εργατών” από την 
Ανατολία, τους οποίους θα φέρει στα κατεχόμενα και οι οποίοι θα εργοδοτηθούν σε 
συγκεκριμένες επιχειρήσεις, κάτω από τις γνωστές συνθήκες, και σε τομείς της 
οικονομίας, για να βοηθήσουν στην έξοδο από το αδιέξοδο που έχει οδηγηθεί η 
οικονομία των Τουρκοκυπρίων λόγω της κρίσης.   

 Καταλαβαίνετε λοιπόν πως ο ισχυρισμός κάθε φορά ότι ο Ταγίπ Ερντογάν είναι 
διαφορετικός από τους στρατιωτικούς, διαφορετικός από τους ισλαμιστές, 
διαφορετικός από τους σκληροπυρηνικούς, τους εθνικιστές και τους ακραίους της 
τουρκοκυπριακής πλευράς είναι ένα παραμύθι, ένα παραμύθι για αφελείς!  Φαίνεται 
ότι στα ζητήματα αυτά, δηλαδή του βραχίονα της υλοποίησης των ακραίων 
εθνικιστικών ζητημάτων που αφορούν την εθνοκάθαρση, οι Τούρκοι και οι 
Τουρκοκύπριοι είναι ομόφωνοι και έχουν μια μακρά πολιτική η οποία ξεκινά από τη 
δεκαετία του ’60, για να μείνουμε εκεί, και φτάνει μέχρι σήμερα, είτε κατοικούν και 
έχουν εξουσία στην Τουρκία είτε κατοικούν και έχουν εξουσία στην Κύπρο. 

 ∆ιερωτώμαι όμως, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαβάζοντας 
τον τίτλο, όπως είναι γραμμένος, του θέματος, «[...] η περαιτέρω συμβολή της 
κυπριακής Βουλής στην προώθηση της επίλυσης του προβλήματος», τι θα μπορούσε 
η κυπριακή Βουλή να προσφέρει στην περαιτέρω προώθηση του προβλήματος, όταν 
ο Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προ περίπου ενάμισι έτους σε δημόσια 
δήλωσή του στο εξωτερικό, χωρίς να ρωτηθεί, χωρίς να του ζητηθεί, χωρίς να γίνεται 
διαπραγμάτευση, χωρίς να μπουν όροι στην παραχώρηση αυτής της γενναιόδωρης 
προσφοράς, χωρίς να διευκρινιστεί τι εννοείται με αυτή την προσφορά, έκανε τη 
γενναιόδωρη χειρονομία της παραμονής των 50 000 εποίκων.  Είναι ένα θέμα το 
οποίο είναι αρκετά επίκαιρο και εμείς και πολλές άλλες πολιτικές δυνάμεις δεν 
ασπαζόμαστε τη φιλοσοφία των λόγων ή τη φιλοσοφία, αν θέλετε, των λεγομένων του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας σε κάποια ζητήματα σοβαρά, ζητήματα αιχμής, όπως 
είναι οι έποικοι, όπως είναι η εκ περιτροπής προεδρία, όπως είναι οι χειρισμοί στο 
περιουσιακό, όπως είναι η σταθμισμένη ψήφος.  Όμως, εάν υποστήριζα την πολιτική 
του κ. Χριστόφια, όταν έκαμνε τη δήλωση για την παραμονή των 50 000 εποίκων, θα 
ανέμενα τουλάχιστον από τον κ. Χριστόφια -είναι γεγονός ότι δεν το έκαμε- να έκαμνε 
τις εξής προσθέσεις ή διευκρινίσεις:  50 000 έποικοι, νοουμένου ότι θα το επιτρέπει το 
καθεστώς τους, για το οποίο καθεστώς θα πω στη συνέχεια αν επιτρέπεται ή δεν 
επιτρέπεται αντικειμενικά, με νομικούς όρους, αλλά τουλάχιστο να μπουν κάποιες 
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προϋποθέσεις, δηλαδή να μείνουν κάποιοι οι οποίοι θα αξίζει τον κόπο να μείνουν, 
πάντα με τη λογική και την επιχειρηματολογία της πλευράς που αποδέχεται τα 
λεγόμενα αυτά.  Και επιπλέον θα ανέμενα να προτείνει άμεση απογραφή του 
πληθυσμού, για να μην μπορεί στο διηνεκές, ενώ γίνονται συνομιλίες ή δε γίνονται 
συνομιλίες για το Κυπριακό, ο εποικισμός να αυξάνει με πρόγραμμα, με μέθοδο, 
όπως είχαν πει οι εισηγητές, ο Cuco και ο άλλος γερουσιαστής, οι οποίοι είχαν 
αναλάβει τότε εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης να κάμουν την αναφορά, το report τους, για την αλλοίωση του 
δημογραφικού χαρακτήρα.   

 Φανταστείτε τι θα γίνει, αν το 2030, δηλαδή μετά από περίπου είκοσι χρόνια, 
ξανακαθίσουμε να συζητούμε, αφού οι ενδιάμεσες προσπάθειες θα αποβούν άκαρπες 
για τη λύση του Κυπριακού, και αντιμετωπίζουμε και πάλι τον εποικισμό αλλά 
διογκωμένο, αυξημένο τρομακτικά και κατά τρόπο που να μας απειλεί άμεσα και 
επικίνδυνα!  Σε είκοσι χρόνια, με τα πάνω από πέντε παιδιά περίπου κατά μέσο όρο, 
με βάση τη στατιστική, που γεννούν οι έποικοι, σε αντίθεση με το ενάμισι που 
γεννούμε εμείς, με βάση την ίδια στατιστική, καταλαβαίνετε δημογραφικά πώς θα είναι 
το ισοζύγιο!  ∆ιερωτώμαι λοιπόν γιατί αυτές οι διευκρινίσεις δε δόθηκαν ή δε 
ζητήθηκαν από τον Πρόεδρο Χριστόφια από όσους βέβαια ασπάζονται τη φιλοσοφία 
αυτή.   

 Βεβαίως, εμφανίστηκε για πρώτη φορά στο ανακοινωθέν της απόφασης, στο 
ανακοινωθέν το οποίο εκδόθηκε μετά τη συνεδρίαση του Εθνικού Συμβουλίου το 
Σεπτέμβριο -αν θυμούμαι καλώς, πρέπει να ήταν 8 Σεπτεμβρίου- του 2009, η δήλωση 
ότι συμφωνήθηκε στο Εθνικό Συμβούλιο πως θα ’πρεπε να γίνει απογραφή του 
πληθυσμού, απογραφή της ιδιοκτησίας και απογραφή της χρήσης της γης.  Μπήκαν 
όλα σε ένα πακέτο!  Όμως, όταν προτείνεις κάτι, και μάλιστα όταν δεν καλείσαι, όταν 
δεν επιτρέπεται, όταν δε σου ζητήθηκε, και όταν το προτείνεις ρηξικέλευθα, όπως 
έκαμε ο Πρόεδρος Χριστόφιας, αναμένεται τουλάχιστον ότι θα μπουν κάποιες 
προϋποθέσεις.  Καμιά προϋπόθεση δεν μπήκε!   

 Ανεξάρτητα από κάποιους οι οποίοι διαφωνούν -και είναι πάρα πολλοί στην 
Κύπρο, όχι μόνο πολιτικές δυνάμεις, αλλά και ο κόσμος- επί των θεμάτων αιχμής που 
έχω αναφέρει, τα οποία δε θα τα επαναλάβω, μαζί με το θέμα των εποίκων -
υπάρχουν δημοσκοπήσεις οι οποίες δείχνουν ότι άνω του 75%, σχεδόν το 80%, του 
κυπριακού λαού διαφωνεί με τις προτάσεις αυτές- ο κ. Χριστόφιας εξακολουθεί να 
επιμένει να θεωρεί ότι αντικειμενικά αυτό που ο ίδιος θεωρεί ότι επρότεινε δεν μπορεί 
να το αποσύρει, ειδικά πάντα για τους εποίκους, διότι θα είναι αναξιόπιστος, αλλά και 
βεβαίως διότι αντικειμενικά είναι ορθό και άρα πρέπει να επιμείνει.  Εν πάση 
περιπτώσει, αυτοί που κυβερνούν έχουν και την ευθύνη των όσων κάμνουν και 
κρίνονται από το λαό καθημερινά, όπως και από τις πολιτικές δυνάμεις.   

 Επειδή το θέμα όμως είναι μείζονος σημασίας, πολύ μεγάλης σημασίας, και 
έχει σχέση με την επιβίωση του ελληνισμού στην Κύπρο, ας δούμε -και τελειώνω, 
κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν έχω σκοπό να ξοδέψω ολόκληρα τα είκοσι λεπτά που μου 
αναλογούν- ποιος λόγος νομικά θα μπορούσε να προσαχθεί, για να μπορούν κάποιοι 
από τους εποίκους να μείνουν.  Ας αφήσουμε τι κάμνει η πολιτική και τι ρυθμίσεις 
κάμνει.  Η πολιτική μπορεί να κάμει τα πάντα!  Μπορεί να κάμει και το αντίθετο απ’ 
ό,τι υπαγορεύουν τα νομικά κείμενα.  Το ξέρετε όλοι!  Είμαστε τόσα χρόνια στην 
πολιτική όλοι.  ∆ε σημαίνει ότι, επειδή υπάρχουν νόμοι, υπάρχουν συνταγματικές 
πρόνοιες ή διεθνείς συνθήκες, η πολιτική, εάν πάμε από το Κόσοβο μέχρι τη Λατινική 
Αμερική, που ασκείται καθολικά σε όλη την υφήλιο είναι πολιτική που συμβαδίζει με τα 
κείμενα αυτά.  Κατά συνέπεια, ναι, η πολιτική ενεργεί διαφορετικά.   
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 Όμως στην προκειμένη περίπτωση, επειδή η λύση θα προέλθει μέσα από μια 
συντεταγμένη διαδικασία κατά την οποία θα πρέπει να ληφθούν υπόψη κάποια 
κείμενα αυτού του είδους, ας δούμε τι προβλέπει η Σύμβαση της Γενεύης, όπως και 
άλλα κείμενα για τα ζητήματα αυτά.  Κανένα από αυτά τα κείμενα δεν προβλέπει ότι 
άνθρωποι οι οποίοι έχουν έρθει παράνομα, κατέλαβαν παράνομα και παραμένουν 
παράνομα σε έδαφος μίας χώρας μπορούν να μείνουν εσαεί, νομιμοποιούμενοι 
οποτεδήποτε, νομικά πάντα ομιλούντες, στα πλαίσια της συνθήκης, ότι είναι γηγενείς 
κάτοικοι και ότι θα πρέπει να τους αποδοθεί το οποιοδήποτε δικαίωμα να ζήσουν εκεί 
όπως οι υπόλοιποι ιθαγενείς ή οι γηγενείς κάτοικοι.  Αυτό που γίνεται είναι προσωρινή 
διευθέτηση των προβλημάτων τους.  Αν είναι άρρωστος, θα μείνει, μέχρι να 
θεραπευτεί, αν έχει άλλο πρόβλημα, θα μείνει για όση διάρκεια θα έχει το πρόβλημά 
του.  Και υπάρχει η υποχρέωση να τον βοηθήσει το κράτος, θα πρέπει να φροντίσει 
να του παρέχει όλα τα μέσα, για να μπορέσει να ξεπεράσει τα προβλήματά του, αλλά 
ποτέ, αν δεν το επιθυμεί, υποχρεωτικά, επειδή απλώς και μόνο έμεινε πάρα πολύ 
χρόνο, δε νομιμοποιείται η παρουσία του, ιδιαίτερα όταν προηγήθηκε εισβολή, κατοχή 
και σφετερισμός περιουσίας.   

 Γι’ αυτό ο ισχυρισμός από την πλευρά του ΑΚΕΛ, αλλά και των κομματικών 
παραρτημάτων...  Και έχω μπροστά μου μια δήλωση της φοιτητικής νεολαίας του 
κόμματος του ΑΚΕΛ, της Προοδευτικής, η οποία είναι εντελώς πρόσφατη.  Έχω και 
εδώ την ημερομηνία.  ∆εν έχει σημασία τι ημερομηνίας είναι βέβαια, αλλά είναι το 
διαχρονικό επιχείρημα από την πλευρά του ΑΚΕΛ σε σχέση με το θέμα των 50 000 
εποίκων, τους οποίους πρότεινε ο κ. Χριστόφιας.  Το επιχείρημα είναι ότι 
ανθρωπιστικοί λόγοι, όπως παραδείγματος χάριν οι γάμοι μεταξύ εποίκων και 
ιθαγενών, επιτρέπουν ή επιβάλλουν κατά παραχώρηση να μείνουν κάποιοι.  Πρώτα 
απ’ όλα, ο ∆ημήτρης Χριστόφιας, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, δεν έκαμε και δεν 
έβαλε καμία τέτοια προϋπόθεση, εξ όσων θυμούμαι, και νομίζω έχω καλή μνήμη, 
όπως και εσείς.  ∆εν είπε «θα μείνουν οι 50 000 έποικοι οι οποίοι παντρεύτηκαν 
Τουρκοκυπρίους».  Είπε «θα μείνουν 50 000 έποικοι» μόνο.  Ούτε είπε «θα μείνουν 
50 000 έποικοι οι οποίοι έχουν ειδικούς λόγους να μείνουν», γιατί έν’ άρρωστοι, γιατί, 
γιατί, γιατί, γιατί έχουν οποιαδήποτε προβλήματα.   

 Είναι δεδομένο λοιπόν ότι το καθεστώς Ταλάτ, όπως πολύ ορθά λέχθηκε από 
τους προηγούμενους ομιλητές, ασκώντας αυτή την πολιτική της δημογραφικής 
αλλοίωσης, είχε δώσει αβέρτα άδειες για πολιτογράφηση και ο κ. Έρογλου “κουβέρτα”, 
όπως θα λέγαμε στην καθομιλούμενη ελληνική στην Ελλάδα, άδειες, περισσότερες 
από τον κ. Ταλάτ.  Ο δε κ. Ταλάτ επικαλείται, σε συζητήσεις που κάμνει με κάποιους 
από την απ’ εδώ πλευρά, το επιχείρημα «μα εγώ δεν μπορώ να ελέγξω την 
κατάσταση αυτή, γιατί ο κ. Έρογλου ελέγχεται από την Άγκυρα και οι άδειες για 
πολιτογράφηση έχουν αυξηθεί δραματικά».  

 Την ίδια ώρα λοιπόν που γίνεται αυτή η προσπάθεια από την απ’ εκεί πλευρά, 
εμείς, και με δεδομένο ότι ο Πρόεδρος Χριστόφιας έχει δεχθεί κατά τρόπο 
αδιευκρίνιστο, όπως έχω εξηγήσει, και γενικό και που τον δεσμεύει και που θεωρεί ότι 
δεν πρέπει να υποχωρήσει από την παραμονή των 50 000 εποίκων, εμείς συζητούμε 
εδώ και μιάμιση ώρα στη Βουλή των Αντιπροσώπων, για να βρούμε τρόπους για 
περαιτέρω συμβολή της κυπριακής Βουλής στην προώθηση της επίλυσης του 
προβλήματος του εποικισμού!  Εγώ σας λέω δεν μπορεί να βρεθεί!  ∆εν μπορεί να 
βρεθεί, γιατί δεν μπορεί κανένας αντικειμενικός, τρίτος, παρατηρητής να πειστεί, σε 
επίπεδο κοινοβουλευτικής διπλωματίας, αν θέλετε, πάντα, διότι του άλλου είδους τη 
διπλωματία την κάμνει η εκτελεστική εξουσία, όταν πάει κάποιος από την κυπριακή 
Βουλή και του λέει «ξέρετε, υπάρχουν οι εκθέσεις αυτές, υπάρχουν αποφάσεις, 
υπάρχουν συμβάσεις, υπάρχουν νόμοι, υπάρχει διεθνές δίκαιο και δεν πρέπει να 
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μείνει κανένας ποτέ μόνιμα, προσωρινά ενδεχομένως, μόνιμα ποτέ».  Απλούστατα, 
αυτό που θα κάμει αυτός που θα ακούσει -και είναι εδώ που η πολιτική φαίνεται 
ολοκάθαρα ότι δεν έχει καμία σχέση με τα νομικά κείμενα και νομίζω το κατανοούμε 
όλοι αυτό- είναι απλώς να τραβήξει από το χαρτοφύλακά του τη δήλωση του 
Προέδρου Χριστόφια και να πει «κύριε εκπρόσωπε της κυπριακής Βουλής, που 
έρχεσαι, για να κάμεις κοινοβουλευτική διπλωματία τζιαι να μας πεις ότι έχετε 
πρόβλημα με τον εποικισμό, εδώ ο Πρόεδρός σας ξεκινά με 50 000 εποίκους!».  Και, 
όταν λέω “ξεκινά”, γιατί την πολιτική την ξέρουν όλοι και στο εξωτερικό καλύτερα από 
μας, ξεκινά με τις 50 000 εποίκους.  ∆ιότι η γενναιόδωρη προσφορά είναι πριν να 
πάνε στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων.  Στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων δε θα 
πάει, για να μειώσει τις 50 000, θα πάει, για να αυξηθούν οι 50 000!  Είναι μετά λόγου 
γνώσεως και το γνωρίζει αυτό ο κ. Χριστόφιας!  Αν ήταν έτσι, δε θα έλεγε εκτός της 
τράπεζας των διαπραγματεύσεων 50 000, αλλά θα το έλεγε στο τραπέζι των 
διαπραγματεύσεων, για να προσπαθήσει να το μειώσει.  Άρα, λέγοντάς το εκτός, 
αναμένεται ότι στο τραπέζι θα αυξηθεί.  Και η απάντηση θα ήταν ισοπεδωτική.  Τι θα 
απαντήσει σε μια τέτοια περίπτωση ο εκπρόσωπος της κυπριακής Βουλής ή οι 
εκπροσώποι, «εμείς έχουμε άλλη άποψη από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας»;  Όχι 
βέβαια! 

 Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας είχε τις δικές του απόψεις, όπως και το κόμμα 
από το οποίο προέρχεται, όπως βεβαίως και αυτοί οι οποίοι θεωρούν ότι οι απόψεις 
αυτές συμβαδίζουν με τη σύγχρονη αντίληψη της πολιτικής για επίλυση του 
κυπριακού προβλήματος.  Υπάρχουν όμως πολλοί στην Κύπρο, πάρα πολλοί, 
πολιτικές δυνάμεις και πολίτες, οι οποίοι θεωρούν ότι τα ζητήματα αυτά δεν είναι 
ζητήματα διαπραγματεύσιμα με την έννοια της μόνιμης διευθέτησης.  Και δε νομίζω, 
αν το επιχείρημα ή τα επιχειρήματα έμπαιναν σωστά, οποιοσδήποτε νουνεχής 
Κύπριος πολίτης οποιασδήποτε πολιτικής τοποθέτησης να μην ήταν ικανός να τα 
καταλάβει.  ∆ηλαδή είναι κατανοητό ότι θα υπάρξουν στα πλαίσια μιας λύσης 
μεταβατικές περίοδοι σε όλα τα ζητήματα, και για τους έποικους και για τις περιουσίες 
και για το θέμα της διακίνησης και για το θέμα της εγκατάστασης.  Όταν όμως κάποιοι 
από τη δική μας την πλευρά ξεκινούν και επιμένουν ότι η ορθή πολιτική λύση του 
Κυπριακού είναι οι μόνιμες διευθετήσεις, μέχρι δεκάτης εβδόμης γενεάς εις το μέλλον 
από σήμερα ο κατακτητής να δικαιούται τη γη μας, να του επιτρέπεται να μας 
απαγορεύει να διακινούμεθα και να έχουμε δικαίωμα εγκατάστασης στα εδάφη μας, 
αλλά και να παραμείνουν αυτοί που παράνομα έχουν έρθει στην Κύπρο και 
σφετερίζονται τη δική μας περιουσία, γιατί αυτό υπαγορεύει η πολιτική και κάποιοι 
πολιτικοί από την απ’ εδώ πλευρά, εμείς θα εξακολουθούμε να πιστεύουμε το αντίθετο.  
Κι εμείς, σας βεβαιώνω, που έχουμε τις αντίθετες απόψεις είμαστε η πλειοψηφία σ’ 
αυτό τον τόπο, έστω και αν κυβερνούν άλλοι. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου.   

 Έχετε εξαντλήσει όλο το χρόνο σας, δεκαεννιά λεπτά και μερικά δευτερόλεπτα.  
Απλώς το αναφέρω για τους υπόλοιπους συναδέλφους. 

 Ο τελευταίος ομιλητής για σήμερα είναι ο έντιμος βουλευτής κ. Γιώργος 
Περδίκης του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

 Έχετε δέκα λεπτά, κύριε Περδίκη, στη διάθεσή σας για τη δική σας παρέμβαση.  
Το βήμα είναι δικό σας. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο εποικισμός, όπως ακούσαμε ήδη, αποτελεί έγκλημα σύμφωνα με το διεθνές 
δίκαιο, έγκλημα μάλιστα κατά της ανθρωπότητας.  Σκοπός μας σήμερα είναι να 
αποδείξουμε και να αναδείξουμε αυτή τη σοβαρή πτυχή του κυπριακού προβλήματος.  
Θέτουμε το θέμα των εποίκων, διότι θεωρούμε ότι η μαζική παρουσία των εποίκων 
αποτελεί -μαζί με την παρουσία των κατοχικών στρατευμάτων- το κυριότερο εμπόδιο 
στην εξεύρεση λύσης του κυπριακού προβλήματος. 

 Με το πρόβλημα του εποικισμού ασχολήθηκε κατά καιρούς το Συμβούλιο της 
Ευρώπης με τις εκθέσεις Cuco το ’92 και Laakso το 2003, αλλά δε δόθηκε συνέχεια 
ούτε από το ίδιο το Συμβούλιο ούτε λήφθηκαν οποιαδήποτε μέτρα αντιμετώπισης του 
προβλήματος, με αποτέλεσμα το πρόβλημα να οξύνεται.  Άποψή μας είναι ότι οι 
εκθέσεις Cuco και Laakso δεν αξιοποιήθηκαν επαρκώς από τις εκάστοτε κυβερνήσεις. 

 Έτσι σήμερα φτάσαμε στο σημείο οι Τουρκοκύπριοι να αποτελούν μειονότητα 
μέσα στην ίδια την κοινότητά τους, αφού παράνομα και κατά παράβαση κάθε διεθνούς 
κανόνα δικαίου επετράπη στους εποίκους να έχουν δικαίωμα ψήφου στις λεγόμενες 
“εκλογές” για ανάδειξη εκπροσώπων της τουρκοκυπριακής κοινότητας.  Ακόμη 
χειρότερα, επετράπη στους εποίκους να ψηφίσουν στο δημοψήφισμα που θα όριζε το 
μέλλον της Κύπρου, όπως συνέβη το 2004. 

 Η λύση με διάλογο και ειρηνικές διαδικασίες νομίζω ότι είναι για την 
ελληνοκυπριακή κοινότητα μονόδρομος.  Είναι κατανοητό ότι, για να βρεθεί λύση, 
πρέπει να γίνουν αμοιβαίες παραχωρήσεις και από τις δυο πλευρές, Ελληνοκυπρίους 
και Τουρκοκυπρίους.  Παρά τις διαφορετικές θέσεις και τοποθετήσεις, πιστεύουμε 
ακράδαντα ότι, εάν δεν υπήρχαν παρεμβάσεις από ξένες δυνάμεις, οι Ελληνοκύπριοι 
και οι Τουρκοκύπριοι θα μπορούσαν να καταλήξουν σε λύση που να διασφαλίζει την 
ενότητα της Κύπρου και την ευημερία όλων των νομίμων πολιτών της.  Άλλωστε, οι 
Τουρκοκύπριοι είναι και οι ίδιοι θύματα του τουρκικού εποικισμού.   

 Πιστεύω ότι αυτό το στοιχείο και η δυνατότητα απόκτησης συμμάχων στην 
τουρκοκυπριακή κοινότητα σε αυτό το συγκεκριμένο θέμα έπρεπε να αξιοποιηθεί και 
από την κυπριακή Βουλή.  Και έχω την άποψη ότι θα έπρεπε να είχαν κληθεί να 
συμμετάσχουν, να παρακολουθήσουν αυτή τη συνεδρίαση και εκπρόσωποι 
τουρκοκυπριακών κομμάτων.  Ελπίζω αυτή η παράλειψη να μην έχει συνέχεια και να 
αξιοποιήσουμε τις δυνατότητες σύννομου λόγου με τους Τουρκοκυπρίους συναγωνιστές 
μας, ιδιαίτερα σε θέματα που μας βρίσκουν στο ίδιο χαράκωμα. 

 Η παρουσία όμως των εποίκων δυναμιτίζει κάθε πιθανότητα για τέτοια λύση, γιατί 
απλά αποτελούν ξένο σώμα για την Κύπρο.  Η μαζική παρουσία τους αλλοιώνει τη 
σύνθεση του κυπριακού πληθυσμού και ειδικότερα αλλοιώνει τη φυσιογνωμία και τη 
βούληση της τουρκοκυπριακής κοινότητας.  Με τους συμπατριώτες μας 
Τουρκοκυπρίους μπορεί να έχουμε διαφορές, αλλά μας ενώνουν πολλά πράγματα, 
ενώ με τους εποίκους όχι.  Το θέμα των εποίκων λοιπόν δεν είναι μόνο θέμα αρχών 
και καταπάτησης του διεθνούς δικαίου.  Οι έποικοι βρίσκονται παράνομα εδώ και 
πρέπει να φύγουν από την Κύπρο και να επιστρέψουν στην Τουρκία, από όπου 
ήρθαν στη βάση οργανωμένου σχεδίου, διαφορετικά δεν μπορεί να υπάρξει βιώσιμη 
λύση στο Κυπριακό.  Όσον αφορά κάποιες περιπτώσεις ανθρωπιστικής φύσεως, αυτές, 
κατά την άποψή μου, μπορούν να αντιμετωπιστούν μέσα στα πλαίσια του 
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ευρωπαϊκού νομοθετικού πλαισίου και μόνο μετά την επίτευξη της λύσης.  Οι έποικοι 
δεν μπορεί ξανά να συμμετέχουν στη διαδικασία της λύσης μέσω της επανάληψης του 
λάθους του 2004 και της συμμετοχής τους σε ένα μελλοντικό δημοψήφισμα. 

 Πρέπει να πω εδώ, χάριν της ιστορίας, ότι ο τότε Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, ο 
αείμνηστος Τάσσος Παπαδόπουλος, είχε ζητήσει να μη συμμετέχουν στο 
δημοψήφισμα οι Τούρκοι έποικοι και μάλιστα με επιστολή του προς τον Κόφι Ανάν, 
τεκμηριωμένα.  Ο μόνος αντίλογος που μπόρεσε να προτάξει ιστορικά ο Κόφι Ανάν 
είναι ότι δεν υπήρχε ο χρόνος, για να εξαιρεθούν μέσα από μία απογραφή οι Τούρκοι 
έποικοι.  Τώρα όμως υπάρχει ο χρόνος και τεκμηριώνεται με πολλούς και διάφορους 
τρόπους νομικά και πολιτικά το αίτημα της ελληνοκυπριακής πλευράς και του 
διαπραγματευτή μας να μη συμμετάσχουν στο δημοψήφισμα οι Τούρκοι έποικοι.  
Όπως συνέβη και σε άλλες περιπτώσεις, και στη ∆υτική Σαχάρα και σε άλλες 
περιπτώσεις πρόσφατα, το ίδιο ακριβώς έχει συμβεί.  Και είναι ένα αίτημα το οποίο 
πρέπει να βγει μέσα απ’ αυτή τη συζήτηση ως το απαύγασμα μιας συλλογικής 
προσπάθειας χωρίς αντιπολιτευτική διάθεση και χωρίς να δημιουργήσουμε 
προβλήματα στο διαπραγματευτή μας.  Αυτή, αν θέλετε, είναι και μία έκκληση από το 
Κίνημα των Οικολόγων προς την ολομέλεια.  Εάν αυτά δε γίνουν αποδεκτά, τότε οι 
έποικοι θα αποτελούν βραδυφλεγή βόμβα, έτοιμη να εκραγεί και να καταστρέψει κάθε 
προσπάθεια για δίκαιη και βιώσιμη λύση.  Τότε δε θα έχει νόημα και η θέση “λύση από 
τους Κυπρίους για τους Κυπρίους” και θα καταντήσει ένα λεκτικό πυροτέχνημα χωρίς 
περιεχόμενο. 

 Σύμφωνα με πολλές και συγκλίνουσες πληροφορίες, ο αριθμός των εποίκων 
έχει ξεπεράσει προ πολλού τον αριθμό των Τουρκοκυπρίων που κατοικούν στα 
κατεχόμενα.  Ο αριθμός τους ποικίλλει ανάλογα με την πηγή πληροφόρησης.  Θεωρώ 
ότι με ασφάλεια μπορεί κάποιος να αναφέρεται σε τουλάχιστον 250 000 άτομα, τα 
οποία έχουν καταγωγή από την ηπειρωτική Τουρκία. 

 Πιστεύουμε λοιπόν ότι είναι επιτακτική, άμεση ανάγκη να γίνει μια έγκυρη 
καταμέτρηση και καταγραφή των νομίμων κατοίκων των κατεχομένων, που είναι οι 
Τουρκοκύπριοι, οι οποίοι και αποτελούν την τουρκοκυπριακή κοινότητα.  ∆υστυχώς, 
με την έναρξη των συνομιλιών η τουρκική πλευρά δε δέχτηκε καν να δημιουργηθεί 
ομάδα εργασίας και τεχνική επιτροπή, για να συζητήσει το θέμα των εποίκων, παρά το 
ότι είχε ζητηθεί από τον Πρόεδρο Χριστόφια.  Το θέμα της καταγραφής του 
πραγματικού πληθυσμού των Τουρκοκυπρίων είναι θεμελιώδες και αποτελεί για το 
Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τη λυδία λίθο των διαπραγματεύσεων. 

 Λοιπόν, όπως είπα, ως πρώτο βήμα προτείνουμε την άμεση καταμέτρηση και 
καταγραφή των νόμιμων κατοίκων της Κύπρου, οι οποίοι θα δικαιούνται να 
παραμείνουν και να συμμετάσχουν στους θεσμούς και στα όργανα του νόμιμου 
κράτους.  Αυτή η καταγραφή, για να είναι αξιόπιστη, πρέπει να γίνει με τη βοήθεια και 
την επίβλεψη των Ηνωμένων Εθνών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η θέση αυτή 
υιοθετήθηκε πρόσφατα από την ομόφωνη απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου και 
πρέπει επιτέλους να γίνει σεβαστή απ’ όλους.  Για εμάς δεν είναι αρκετό να ακούμε ότι 
δεν έγινε αποδεκτή η απογραφή πληθυσμού από τον Ταλάτ.  Τι σημαίνει αυτό;  Τελικά, 
το πλαίσιο της διαπραγμάτευσης καθορίζεται από τον κ. Ταλάτ;  Έχω την άποψη ότι 
αυτή η προκλητική στάση του Ταλάτ δίνει κάθε λογική βάση στο διαπραγματευτή μας, 
τον Πρόεδρο Χριστόφια, να αποσύρει τη γενναιόδωρη προσφορά του για παραμονή 
50 000 εποίκων στην Κύπρο μετά τη λύση.  Αφού ο κ. Ταλάτ αρνείται την άμεση 
καταγραφή, τότε η πρόταση Χριστόφια πρέπει να αποσυρθεί.  Αυτό απαιτεί η κοινή 
λογική, αυτό απαιτεί το ίδιο το συμφέρον του κυπριακού λαού. 

 Η Κύπρος είναι πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκή Ένωσης.  Όλοι οι νόμιμοι 
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κάτοικοι της Κύπρου, Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι, είναι Ευρωπαίοι πολίτες.  Ας 
καλέσουμε λοιπόν την Ευρωπαϊκή Ένωση και τα Ηνωμένα Έθνη να αναλάβουν 
πρωτοβουλία για το θέμα των εποίκων.  Στο κάτω κάτω οι έποικοι βρίσκονται 
παράνομα σε ευρωπαϊκό έδαφος, διότι η Κύπρος εντάχθηκε ολόκληρη στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως καθορίζεται στη Συνθήκη Προσχώρησης της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Άρα, το θέμα δεν είναι τι θέλει και τι αποδέχεται ο Ταλάτ.  Το 
θέμα είναι τι ζητά η Κύπρος από τους διεθνείς οργανισμούς και την Ευρωπαϊκή 
Ένωση, στην οποία μετέχουμε με την ιδιότητα του μέλους.  Και η πρόταση μου είναι, 
εάν υπάρχει ομοφωνία βεβαίως, αυτό να είναι και το απαύγασμα και το αποτέλεσμα 
αυτής της συνεδρίασης.  Μία έκκληση προς τους διεθνείς οργανισμούς να αναλάβουν 
την καταγραφή, την αξιόπιστη και έγκυρη καταγραφή, των εποίκων ή καλύτερα του 
γηγενούς και νόμιμου πληθυσμού στα κατεχόμενα. 

 Σκοπός μας είναι να συμβάλουμε στη διατήρηση και ενίσχυση της προοπτικής 
μιας λύσης η οποία θα εξυπηρετεί τα συμφέροντα όλων των νομίμων κατοίκων της 
Κύπρου, συμπεριλαμβανομένων και των συμπατριωτών μας φυσικά των 
Τουρκοκυπρίων, με τους οποίους μπορούμε και θέλουμε να ζήσουμε μαζί σ’ ένα 
ενωμένο κράτος δικαίου, δημοκρατικό και σύγχρονο που να σέβεται τα δικαιώματα και 
τις βασικές ανθρώπινες ελευθερίες χωρίς παρεκκλίσεις, μια πολιτεία μέσα στα πλαίσια 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κοινή πατρίδα για όλα τα παιδιά της. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ, κύριε Περδίκη, για την παρέμβασή σας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 3 
∆εκεμβρίου, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.139-2009). 

 2.  Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2009. 
(Πρόταση Νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.041-2009). 

 3.  Ο περί της Αναθεωρημένης Ευρωπαϊκής 
Σύμβασης για την Προστασία των Ζώων κατά τη 
διάρκεια των ∆ιεθνών Μεταφορών (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.161-2009). 

 4.  Ο περί της Σύμβασης για τις Απαγορεύσεις ή 
Περιορισμούς της Χρήσης Ορισμένων 
Συμβατικών Όπλων (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.169-2009). 

 5.  Ο περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.050.148-2009). 

 6.  Ο περί της Προστασίας των Ονομασιών 
Προέλευσης και Γεωγραφικών Ενδείξεων 
Γεωργικών Προϊόντων και Τροφίμων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.187-2009). 

 7.  Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 
Κύπρου (Αιτήσεις και Τέλη) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.127-2009). 

 8.  Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.150-2009). 

 9.  Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού - Αμαθούντας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.104-2009). 

 10.  Οι περί Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων - 
Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.103-2009). 

 11.  Οι περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Σχέδιο 
Σύνταξης και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους 
της Αρχής και Εξαρτωμένους τους) (παρόμοιο με 
το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.105-2009). 

 12.  Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.110-2009). 

 13.  Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

 14.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.115-2009). 

 15.  Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των 
Οικονομικών Πόρων των Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

 16.  Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 
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 17.  Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Επιθεώρηση 
και Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005). 

 18.  Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

 19.  Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδικά Μέτρα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007). 

 20.  Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές Εξειδικευμένων 
Μελών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.118-2007). 

 21.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.124-2007). 

 22.  Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

 23.  Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.112-2008). 

 24.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.028-2009). 

 25.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές 
Μονάδες) (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.034-2009). 

 26.  Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση 
Πρώτου Λειτουργού Μονάδας Ασφάλειας 
Πτήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.038-2009). 

 27.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(∆ιάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.046-2009). 

 28.  Οι περί Αποχετεύσεων Λευκωσίας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.076-2009). 

 29.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) 
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Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.084-2009). 

 30.  Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών 
Σκαφών Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

 31.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο 
Ευημερίας Προσωπικού) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

 32.  Οι περί Υδατοκαλλιέργειας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.091-2009). 

 33.  Οι περί Εθελοντών Πενταετούς Υποχρεώσεως 
του Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.093-2009). 

 34.  Οι περί Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης των 
Αμπελιών από Ανομβρία Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.099-2009). 

 35.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Απαγόρευση της Εμπορίας Γούνας Γάτας και 
Σκύλου και των Προϊόντων τους) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.109-2009). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η 
ανάγκη αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και 
Laakso και η περαιτέρω συμβολή της κυπριακής 
Βουλής στην προώθηση της επίλυσης του 
προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.005.2008). 

 2.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 
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 3.  «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην 
οικονομία σε βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004.2008). 

 4.  «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, 
Γεώργιου Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.006.2008). 

 5.  «Εκατό χρόνια προσφοράς του συνεργατισμού 
στην κυπριακή κοινωνία, νέες συνθήκες και 
προοπτικές». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Μουσκάλλη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.007.2008). 

 6.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το 
θέμα «Τα μέτρα που λαμβάνονται από το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για την εφαρμογή των νόμων που αφορούν την 
ισότητα ανδρών και γυναικών στην 
απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489.2006). 

 7.  «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. 
Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 8.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το 
θέμα «Η ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα 
κατεχόμενα, η συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις 
δραστηριότητές τους και η ανάγκη θεσμικής 
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προστασίας της κυπριακής κοινωνίας μέσω της 
λειτουργίας και εισαγωγής θεσμών για το σκοπό 
αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.45 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Πουργουρίδης Χρήστος 

Θωμά Γιαννάκης Σαμψών Σωτήρης 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κλεάνθους Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  
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Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Χρήστου Πουργουρίδη στην 
Παγκόσμια Ημέρα για την Εξάλειψη της Βίας κατά των Γυναικών. 

2. Αναβολή της συζήτησης του θέματος «Ο περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009», έπειτα από 
συζήτηση (Ι. Νικολάου, Γ. Λαμάρης, Α. Αγγελίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Περδίκης, 
Φ. Σαρίκας). 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας για Συνεργασία στον τομέα 
της Υγείας και της Ιατρικής Επιστήμης μεταξύ της Κυβέρνησης της Ρωσικής 
Ομοσπονδίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας της 19ης Ιουλίου 2002 
μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
∆ημοκρατίας του Λιβάνου για την Επανεισδοχή Προσώπων που Εισέρχονται 
ή/και Παραμένουν Παράνομα στο Έδαφος των ∆ύο Κρατών και του 
Πρωτοκόλλου Εφαρμογής της (Κυρωτικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του 
σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Εγγραφής Επαγγελματιών Κοινωνικών 
Λειτουργών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3)  
Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή της σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

10. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Βελτιωτικά έργα στο αλιευτικό καταφύγιο ∆εκέλειας - Ανάγκη αποπεράτωσης 
των κατασκευαστικών έργων στο δρόμο Κιτίου-Μαζωτού - Αστυνομία και 
περιστατικά με αιτητές ασύλου - Αίτημα για αύξηση των κονδυλίων για τη 
συντήρηση του οδικού δικτύου της Τάλας - Αντικατάσταση περίφραξης στο 
πάρκο της περιοχής Μελάνου στην Τάλα - Αίτημα για ανέγερση δημόσιου 
νηπιαγωγείου στην Τάλα - Πρόταση για αλλαγή ονομασίας της λατινικής 
θρησκευτικής ομάδας - Αίτημα των τριών θρησκευτικών ομάδων για εξομοίωση 
των πολιτικών δικαιωμάτων των αντιπροσώπων τους στο ενδεχόμενο 
ομοσπονδιακού κράτους - Ρυθμιστικό νομοσχέδιο για αντιμετώπιση της 
φυγοστρατίας - Αναγνώριση στρατιωτικής θητείας ως χρόνου πραγματικής 
υπηρεσίας στο δημόσιο - Απαλλαγή στράτευσης αθλητών από την Εθνική 
Φρουρά - Πρόγραμμα εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας για αλλόγλωσσους - 
∆ιαχειριστικό Σχέδιο Λίμνης της Ορόκληνης - ∆ιαχειριστικό σχέδιο της Αλυκής 
της Λάρνακας - ∆υστυχήματα στο δρόμο Λάρνακας-∆εκέλειας - Μείωση 
συνεισφοράς των κοινοτικών συμβουλίων για τα αναπτυξιακά τους έργα - 
Εξέταση της νομιμότητας κοπής δέντρων και ανταλλαγής δασικής γης στην 
Κακοπετριά - ∆ημόσιο βοήθημα σε αλλοδαπούς χωρίς την παρουσίαση των 
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περιουσιακών τους στοιχείων - Πλήρωση των θέσεων στην Ευρωπαϊκή 
∆ιπλωματική Υπηρεσία. 

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ύψος διδάκτρων από πολύτεκνους γονείς στα Κρατικά Ινστιτούτα 
Επιμόρφωσης - Έκθεση φρούτων και λαχανικών σε χώρους με πολλά 
καυσαέρια - Αναλύσεις για επηρεασμό φθαρτών από καυσαέρια - Ακυρωτικές 
μηχανές για τα λεωφορεία - Ερωτήματα σε σχέση με την “Πράσινη” 
πολυκατοικία στη Λάρνακα - Αίτημα της κοινότητας Κάθικα για διαγγράμμιση 
του δρόμου Πέγειας-Κάθικα - Αίτημα για ανακατασκευή του πετρότοιχου στην 
είσοδο των Πάνω Αρόδων - Αρδευτικό σύστημα κοινότητας Κανναβιούς - 
∆ιαχωρισμός νέων οικοπέδων και παραχώρηση τίτλων ιδιοκτησίας στους 
πρόσφυγες στην κοινότητα Κοφίνου - Θαλάσσια διάβρωση στο Μαζωτό - 
Παραχώρηση οικοπέδων σε πρόσφυγες στο ∆ασάκι Άχνας - Ερωτήματα 
σχετικά με την καλλιέργεια μπανανών - Γενετικά τροποποιημένοι οργανισμοί σε 
τρόφιμα - Ανάδειξη και ανάπτυξη της “άλλης γεωργίας” στην Κύπρο - 
Πρόβλημα μέτρησης εκτάσεων γης από τον ΚΟΑΠ στη Λετύμπου και στην 
Τσάδα - Πρόβλημα κλινών στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας - Αίτημα για 
πλήρη στελέχωση του ∆ημοτικού Σχολείου Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου - 
Επέκταση της λεωφόρου Φανερωμένης στη Λάρνακα - Ένταξη της 
σεξουαλικής αγωγής στην εκπαίδευση - Απόρριψη αιτήματος επιχορήγησης 
του βιβλίου “Αγνοηθέντες 1974” - Τροποποίηση του περί Γονικής Άδειας Νόμου 
- Αναπαστερίωση του γάλατος - Κίνητρα σε εργαζομένους που κατοικούν στην 
ύπαιθρο και εργάζονται σε αστικά κέντρα - Οικονομική στήριξη κατοίκων 
Κοιλίνειας που είναι κάτοχοι γαϊδουριών - Αίτημα του Εμπορικού και 
Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Λευκωσίας για κατάργηση των υποθηκευτικών 
τελών στη μετακίνηση λογαριασμών - Ανάγκη αναβάθμισης του Επαρχιακού 
Μουσείου Λάρνακας. 

12. Αγορεύσεις (Α. Αγγελίδης, Α. Γεωργίου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Περδίκης) για το 
θέμα «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η ανάγκη αξιοποίησης των 
Εκθέσεων Cuco και Laakso και η περαιτέρω συμβολή της κυπριακής Βουλής 
στην προώθηση της επίλυσης του προβλήματος». 

 



 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 3ης ∆εκεμβρίου 2009 

Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ. 

Αρ. 10 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προ ημερησίας διατάξεως, θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο θέματα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων, συμμετέχοντας στις εκδηλώσεις για την 
Εβδομάδα Εθελοντισμού, επιθυμεί να στείλει το δικό της μήνυμα στην κυπριακή 
κοινωνία, το μήνυμα του εθελοντισμού, δηλαδή της ανιδιοτελούς προσφοράς προς 
τον άνθρωπο, κυρίως τον αναξιοπαθούντα, το μη προνομιούχο άνθρωπο. 

 Ο εθελοντισμός είναι μια δραστηριότητα, μια προσφορά που καταξιώνει τον 
άνθρωπο και αναδεικνύει το επίπεδο του πολιτισμού μας.  Η αρχή της κοινωνικής 
αλληλεγγύης, που αποτελεί το βάθρο και το εφαλτήριο του εθελοντισμού, φαίνεται ότι 
στηρίζεται όλο και πιο πολύ από την κυπριακή κοινωνία, αν κρίνουμε από τις δεκάδες 
χιλιάδες των εθελοντών που στελεχώνουν τα διάφορα σωματεία, οργανώσεις, 
ιδρύματα και προγράμματα εθελοντισμού που δραστηριοποιούνται στην Κύπρο. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων συγχαίρει όλους τους εθελοντές, που ανιδιοτελώς 
και με θέρμη και ζήλο προσφέρουν μέσα από τις διάφορες οργανώσεις εθελοντισμού 
τις τόσο σημαντικές υπηρεσίες προς την κοινωνία.  Παράλληλα, ευχόμαστε οι αρχές 
του εθελοντισμού και της κοινωνικής αλληλεγγύης να βρουν ακόμα μεγαλύτερη 
απήχηση στην κυπριακή κοινωνία, γιατί ο εθελοντισμός αποτελεί ένδειξη μιας 
ευαισθητοποιημένης κοινωνίας, μιας κοινωνίας προσφοράς και αλληλεγγύης.  Τέλος, 
η Βουλή των Αντιπροσώπων συγχαίρει ακόμα μια φορά τους επικεφαλής του 
κινήματος του εθελοντισμού στην Κύπρο, που με την προσφορά και τη δράση τους 
έχουν περάσει τα σωστά μηνύματα στην κυπριακή κοινωνία. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όπως όλοι γνωρίζετε, από την 1η ∆εκεμβρίου 2009 έχει τεθεί σε ισχύ η 
Συνθήκη της Λισαβόνας, η οποία σηματοδοτεί μια νέα εποχή για την ευρωπαϊκή 
οικογένεια και αποτελεί το φυσικό επακόλουθο μιας συνεχώς εξελισσόμενης πορείας 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Στόχος της συνθήκης αυτής είναι ο εκσυγχρονισμός της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι ώστε αφενός να ανταποκριθεί στις νέες παγκόσμιες 
προκλήσεις και αφετέρου να καταστεί πιο δημοκρατική, πιο διαφανής και πιο 
αποτελεσματική, με περισσότερες ευκαιρίες για τους Ευρωπαίους πολίτες. 

 Η Συνθήκη της Λισαβόνας επιφέρει μια σειρά από θεσμικές αλλαγές στο 
ευρωπαϊκό οικοδόμημα και στον τρόπο λειτουργίας της Ένωσης.  Η δημιουργία των 
νέων θέσεων του Προέδρου του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου και του Ύπατου 
Εκπροσώπου για τις Εξωτερικές Υποθέσεις και την Πολιτική Ασφάλειας αποτελεί μια 
μεταρρύθμιση που αναμένεται να ενισχύσει τη συνοχή του έργου της Ένωσης και να 
ενισχύσει την παρουσία της στη διεθνή σκηνή. 

 Επίσης, εισάγονται πρόνοιες για μια πιο δημοκρατική Ένωση, οι οποίες 
κρίνονται ιδιαίτερης σημασίας, όπως είναι η ενίσχυση του ρόλου του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου, του ρόλου των εθνικών κοινοβουλίων και το δικαίωμα ανάληψης 
νομοθετικής πρωτοβουλίας από συγκεκριμένο αριθμό Ευρωπαίων πολιτών σε θέματα 
που κρίνουν ότι απαιτείται η νομοθετική παρέμβαση της Ένωσης.  Περαιτέρω, τα 
εθνικά κοινοβούλια αναμένεται να συνεισφέρουν στην ομαλή λειτουργία της Ένωσης 
μέσω της διαδικασίας πληροφόρησής τους επί προσχεδίων νομοθετικών πράξεων και 
της υποβολής αιτιολογημένων γνωμών για τη συμβατότητα νομοσχεδίων με την αρχή 
της επικουρικότητας.  Εξάλλου, ο Χάρτης των Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων της Ένωσης 
καθίσταται νομικά δεσμευτικός και ως εκ τούτου τα ευρωπαϊκά θεσμικά όργανα, αλλά 
και τα κράτη μέλη, όταν εφαρμόζουν νομοθεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχουν την 
υποχρέωση να σέβονται τα δικαιώματα που περιλαμβάνονται σε αυτόν. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Συνθήκη της Λισαβόνας είναι το αποτέλεσμα μιας μακράς και επίπονης 
προσπάθειας για εκσυγχρονισμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ίσως να μην 
αντικατοπτρίζει στο μέγιστο βαθμό τις επιθυμίες και τις προσδοκίες όλων μας, 
αποτελεί εντούτοις ένα ουσιαστικό βήμα προς την κατεύθυνση της βελτίωσης του 
ευρωπαϊκού οικοδομήματος.  Πιστεύω ότι εκφράζω τη βούληση όλων των μελών της 
Βουλής των Αντιπροσώπων δηλώνοντας ότι το κυπριακό κοινοβούλιο θα καταβάλει 
κάθε προσπάθεια, έτσι ώστε να ανταποκριθεί επιτυχώς στο νέο αναβαθμισμένο ρόλο 
που του παρέχεται μέσα από τη Συνθήκη της Λισαβόνας και να συμβάλει με τον 
τρόπο αυτό στην οικοδόμηση της Ευρώπης των πολιτών. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει κυκλοφορήσει η έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Η ανάγκη 
αποτελεσματικής πίεσης προς την Τουρκία, ώστε να υποχρεωθεί να υλοποιήσει τις 
ευρωπαϊκές της δεσμεύσεις και ειδικότερα την επικύρωση του Πρόσθετου 
Πρωτοκόλλου στη Συμφωνία Σύνδεσης Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας».  Υπάρχει 
εισήγηση, κρίνεται πιο εποικοδομητικό, η ανάγνωση της έκθεσης αυτής να γίνει 
σήμερα προ ημερησίας διατάξεως, αντί να αναμένουμε την παραπομπή και συζήτηση 
του θέματος αυτού στο Κεφάλαιο ∆´ σε μεταγενέστερο στάδιο.   

 Αν δεν υπάρχει ένσταση από εσάς, αγαπητοί μου συνάδελφοι, θα 
παρακαλούσα τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων να αναγνώσει την έκθεση. 

 Κύριε Κλεάνθους, έχετε το λόγο. 
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Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το θέμα για το οποίο θα διαβάσω την έκθεση έχει αποφασιστεί να περιοριστεί 
εδώ, ενόψει των εξελίξεων και της συνεδρίας του Εθνικού Συμβουλίου, οπότε η 
οποιαδήποτε συζήτηση έκτακτα στο Κεφάλαιο ∆´ κρίθηκε ότι δε θα ήταν ίσως 
απαραίτητη.  Ωστόσο, πρέπει να πω ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων έγκαιρα συζήτησε αυτό το θέμα με πολλή υπευθυνότητα και σοβαρότητα 
για ενημέρωση και αλληλοπροβληματισμό με την κυβέρνηση, ώστε να γνωρίζουμε τις 
επιλογές μας ενόψει της αξιολόγησης της Τουρκίας το ∆εκέμβρη.  Επίσης, να πω ότι η 
συνεδρία της επιτροπής πραγματοποιήθηκε την 31η Μαρτίου 2009.  Και, επειδή ήταν 
παράλειψή μας και δεν αναφέρεται σε πόσες άλλες συνεδρίες μάς απασχόλησε το 
θέμα, ώστε να καταλήξουμε στην έκθεση, να πω ότι υπήρξαν και κάποιες άλλες 
συνεδριάσεις στις οποίες ανταλλάξαμε απόψεις, για να καταλήξουμε στο κείμενο, και η 
έκθεση ετοιμάστηκε σχετικά πρόσφατα.  ∆εν μπορώ να βεβαιώσω για την ακριβή 
ημερομηνία.  Οι υπηρεσίες μπορούν να συμπληρώσουν στην έκθεση την ακριβή 
ημερομηνία. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα 
«Η ανάγκη αποτελεσματικής πίεσης προς την Τουρκία, ώστε να υποχρεωθεί να 
υλοποιήσει τις ευρωπαϊκές της δεσμεύσεις και ειδικότερα την επικύρωση του 
Πρόσθετου Πρωτοκόλλου στη Συμφωνία Σύνδεσης Ευρωπαϊκής Ένωσης-

Τουρκίας» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος  Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Αθηνά Κυριακίδου ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου   

 Τάκης Χατζηγεωργίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Τάσος Μητσόπουλος  Σοφοκλής Φυττής 

 Χρήστος Στυλιανίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε αυτεπάγγελτα 
το υπό αναφορά θέμα, έπειτα από πρόταση του βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους.  Το 
θέμα συζητήθηκε σε συνεδρία της επιτροπής, που πραγματοποιήθηκε την 31η 
Μαρτίου 2009. Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός 
Εξωτερικών και ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας.  Οι Κύπριοι ευρωβουλευτές, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν. 

 Εισάγοντας το υπό συζήτηση θέμα, ο πρόεδρος της επιτροπής ανέφερε ότι το 
θέμα είναι ιδιαίτερα σημαντικό και εξήγησε ότι ενεγράφη στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για ενημέρωση των μελών της αναφορικά με τον 
τρόπο χειρισμού του ζητήματος από την Κυπριακή ∆ημοκρατία και τις επιλογές που 
υπάρχουν.  

 Κατά τη συζήτηση που ακολούθησε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Eυρωπαϊκών Υποθέσεων ο Υπουργός Εξωτερικών ανέφερε ότι η πολιτική θέση της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι ότι η Τουρκία θα πρέπει να συμμορφωθεί, όχι μόνο με 
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τους όρους εφαρμογής του πρωτοκόλλου, αλλά και με όλες τις άλλες πρόνοιες που 
περιλαμβάνονται στη ∆ήλωση του Σεπτεμβρίου του 2005, που είναι ευρύτερες και 
αφορούν την ομαλοποίηση των σχέσεών της με την Κυπριακή ∆ημοκρατία και την 
έμπρακτη συμβολή της στην επίλυση του κυπριακού προβλήματος.  Σε αντίθετη 
περίπτωση η θέση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι ότι θα πρέπει να υπάρξουν 
αρνητικές επιπτώσεις για την Τουρκία.  Αυτή η θέση, όπως τόνισε, έχει διαβιβαστεί 
σαφέστατα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Σύμφωνα με τον ίδιο, η απόφαση που θα ληφθεί 
από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, αναφορικά με τη στάση που θα τηρήσει κατά την 
αξιολόγηση της Τουρκίας από το Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης το ∆εκέμβριο 
του 2009, θα εξαρτηθεί και από την πορεία των διάφορων πολιτικών εξελίξεων.  Το 
ζητούμενο, όπως ανέφερε, είναι ο τρόπος με τον οποίο θα επηρεαστεί η ενταξιακή 
διαδικασία ή η τελική ένταξη της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ως δύο 
διαφορετικά ζητήματα, σε περίπτωση μη συμμόρφωσης της Τουρκίας.  Σε αυτά τα 
πλαίσια, θα πρέπει να εκτιμηθεί το κόστος και το όφελος που απορρέει από κάθε 
απόφαση, λαμβάνοντας υπόψη ότι πρώτιστος και τελικός στόχος, αλλά και επιθυμία 
όλων είναι η επίλυση του κυπριακού προβλήματος μέσα από τη διαδικασία που 
ακολουθείται στην παρούσα φάση. 

 Σε σχέση με την κατάσταση που βρίσκονται τα κεφάλαια των ενταξιακών 
διαπραγματεύσεων της Τουρκίας, ο Υπουργός Εξωτερικών ενημέρωσε τα μέλη της 
επιτροπής ότι, αυτή τη στιγμή, από τα τριάντα πέντε (35) κεφάλαια έχουν ανοίξει τα 
δέκα (10) και έχει κλείσει ένα (1).  Επίσης, έχουν παγοποιηθεί οκτώ (8) κεφάλαια από 
την Κύπρο, εξαιτίας της μη εφαρμογής του πρωτοκόλλου, ενώ βρίσκονται σε 
διαδικασία εξέλιξης άλλα έντεκα (11).  Από αυτά τα έντεκα, όπως ανέφερε, τα πέντε (5) 
επηρεάζονται από το πρωτόκολλο.  Η Γαλλία έχει παγοποιήσει άλλα τέσσερα (4) 
κεφάλαια, διότι θεωρεί ότι προϊδεάζουν ή προκαταλαμβάνουν την πλήρη ένταξη της 
Τουρκίας, με την οποία η εν λόγω χώρα διαφωνεί. 

 Περαιτέρω, στα πλαίσια της συνεδρίας, τα μέλη της επιτροπής ενημερώθηκαν 
για τις επιλογές που υπάρχουν ενόψει της αξιολόγησης της Τουρκίας.  Η πρώτη 
επιλογή είναι η συνέχιση της υφιστάμενης διαδικασίας, αλλά με τη θέσπιση 
επιπρόσθετων κυρώσεων, που μπορεί να αφορούν επιπρόσθετα κεφάλαια, ή με τη 
λήψη κάποιων άλλων μέτρων.  Μια δεύτερη επιλογή είναι να ληφθεί η απόφαση να 
μην ανοίξει κανένα κεφάλαιο, παρά το ότι θα συνεχίζεται η τεχνική πτυχή της 
εναρμόνισης από μέρους της Τουρκίας.  Η τρίτη πιθανότητα είναι η πλήρης αναστολή 
των διαπραγματεύσεων και της διαδικασίας ένταξης της Τουρκίας και μια τέταρτη 
επιλογή είναι η αναβολή της αξιολόγησης ή η πραγματοποίηση της αξιολόγησης 
χωρίς τη λήψη μέτρων, επιλογή με την οποία διαφωνεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία.  
Σύμφωνα με τη ∆ήλωση της 21ης Σεπτεμβρίου 2005, αφενός τα σχετικά με το 
πρωτόκολλο κεφάλαια δεν μπορούν να ανοίξουν μέχρι η υποψήφια χώρα να 
εκπληρώσει τις υποχρεώσεις της και αφετέρου η μη εκπλήρωση των εν λόγω 
υποχρεώσεων επηρεάζει τη συνολική πρόοδο των διαπραγματεύσεων. 

 Σύμφωνα με τον υπουργό, για την απόφαση που θα ληφθεί από το Συμβούλιο 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης το ∆εκέμβριο του 2009 θα χρησιμοποιηθούν ως βάση είτε 
το ∆ιαπραγματευτικό Πλαίσιο Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας του 2005 είτε η μέθοδος 
των Συμπερασμάτων του Συμβουλίου Γενικών Υποθέσεων, όπως έγινε και το 2006.  
Όπως επισημάνθηκε, το ∆ιαπραγματευτικό Πλαίσιο αποτελεί το μοναδικό θεσμικό 
πλαίσιο για πλήρη αναστολή των διαπραγματεύσεων, εφόσον πληρούνται κάποιες 
γενικότερες προϋποθέσεις που αφορούν την εφαρμογή των ανθρώπινων 
δικαιωμάτων.  Οι αποφάσεις στο πλαίσιο αυτό λαμβάνονται με ειδική πλειοψηφία.  
Ωστόσο, ο υπουργός συμπλήρωσε ότι θα είναι δύσκολο να εφαρμοστεί αυτή η 
πρόνοια στην πράξη.  Το πιο πιθανό ενδεχόμενο, σύμφωνα με τον ίδιο, είναι η λήψη 
απόφασης με τη μορφή συμπερασμάτων με βάση τα Συμπεράσματα του 2006.  Για να 
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σταματήσει η διαδικασία που βρίσκεται σε εξέλιξη, θα πρέπει να ληφθεί ομόφωνη 
απόφαση με τη μορφή συμπερασμάτων.  Σε περίπτωση μη ύπαρξης ομοφωνίας, η 
διαδικασία συνεχίζεται.  Αυτό σημαίνει ότι οποιοδήποτε κράτος μέλος έχει τη 
δυνατότητα να εμποδίσει το άνοιγμα οποιουδήποτε κεφαλαίου στα πλαίσια 
μονομερούς απόφασης ή με αναζήτηση συμμαχιών με άλλα κράτη μέλη της Ένωσης. 

 Σε σχέση με τη διαδικασία που ακολουθείται σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
ο Υπουργός Εξωτερικών ενημέρωσε τα μέλη της επιτροπής ότι η σχετική έκθεση που 
θα ετοιμαστεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα καταγράφει συγκεκριμένα γεγονότα, 
με ή χωρίς την υποβολή εισηγήσεων.  Η εν λόγω έκθεση είναι υποβοηθητική για τις 
εργασίες του Συμβουλίου Υπουργών, το οποίο λαμβάνει την απόφασή του χωρίς να 
δεσμεύεται απαραίτητα από ενδεχόμενες προτάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Ο 
τελικός λόγος ανήκει στα κράτη μέλη, αφού πρόκειται για ένα διακυβερνητικό θέμα. 

 Ο Υπουργός Εξωτερικών αναφέρθηκε συντόμως στις πολιτικές εκλογές στην 
Τουρκία, τα αποτελέσματα των οποίων αναμένεται να καταδείξουν κατά πόσο η 
Τουρκία θα προβεί ή όχι σε περαιτέρω μεταρρυθμίσεις και θα εξασκήσει εντατικότερη 
πολιτική προσέγγισης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Σε σχέση με τη νομική πτυχή του θέματος, ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι το Πρόσθετο Πρωτόκολλο είναι μια ανοιχτή 
συμφωνία που αναφέρεται σε αρμοδιότητες της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 
κρατών μελών, η οποία κατέστη αναγκαία μετά την πρόσφατη διεύρυνση με την 
εισδοχή των δέκα νέων κρατών μελών, έτσι ώστε να ρυθμιστούν ορισμένα θέματα 
που αφορούσαν τις αρμοδιότητες των κρατών αυτών.  Σύμφωνα με την ενημέρωση, 
λόγω της ύπαρξης της συμφωνίας για την τελωνειακή ένωση της Τουρκίας από το 
1993, τα θέματα της τελωνειακής σύνδεσης είναι αρμοδιότητα της Κοινότητας, γιατί 
αφορούν την ελευθερία διακίνησης προϊόντων.  Κατά συνέπεια, η υποχρέωση του 
ανοίγματος των λιμανιών σε κυπριακά πλοία επιβάλλεται με βάση την τελωνειακή 
ένωση και ανεξάρτητα από το Πρόσθετο Πρωτόκολλο.   

 Κατά τη διάρκεια της συζήτησης που ακολούθησε τέθηκαν διάφορα ερωτήματα 
από τα μέλη της επιτροπής και έγιναν διάφορες επισημάνσεις αναφορικά με την 
προετοιμασία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για αποτελεσματικό χειρισμό του 
ζητήματος της αξιολόγησης της Τουρκίας από το Συμβούλιο Υπουργών τον ερχόμενο 
∆εκέμβριο.  Μεταξύ άλλων, υποβλήθηκαν ερωτήματα που αφορούσαν τον υφιστάμενο 
προγραμματισμό των ενεργειών της ∆ημοκρατίας, τη διενέργεια επαφών με την 
ελληνική κυβέρνηση, αλλά και με τις κυβερνήσεις άλλων κρατών μελών, τον τρόπο 
λήψης των σχετικών αποφάσεων και την αξιοποίηση της ενταξιακής πορείας της 
Τουρκίας σε σχέση με την υλοποίηση των ευρωπαϊκών της υποχρεώσεων, αλλά και 
την επίλυση του κυπριακού προβλήματος.  Περαιτέρω, τα μέλη της επιτροπής 
υπογράμμισαν ιδιαίτερα τη σημασία που έχει ο συντονισμός των ενεργειών των 
κυβερνήσεων Ελλάδας και Κύπρου αναφορικά με το όλο θέμα.  Επίσης, ζήτησαν να 
ενημερωθούν κατά πόσο έχουν διαπιστωθεί οποιεσδήποτε κινήσεις σε επίπεδο 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για αναβολή της αξιολόγησης της Τουρκίας σε μεταγενέστερο 
στάδιο.  

 Σε σχέση με τα ζητήματα που τέθηκαν από τα μέλη της επιτροπής, ο Υπουργός 
Εξωτερικών δήλωσε ότι η ∆ημοκρατία πραγματοποιεί επαφές τόσο σε επίπεδο 
Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και με κράτη μέλη που επιδεικνύουν ιδιαίτερο ενδιαφέρον 
για το θέμα.  Σύμφωνα με τον ίδιο, δεν υπάρχει στον ευρωπαϊκό χώρο ο ίδιος 
ενθουσιασμός για διεύρυνση της Ένωσης, όπως υπήρχε το 2004.  Σε σχέση με την 
αξιοποίηση της πορείας της Τουρκίας μέχρι σήμερα, επισημάνθηκε ότι δεν υπάρχει 
ένδειξη για οποιαδήποτε πρόοδο της εν λόγω χώρας αναφορικά με την υλοποίηση 
των υποχρεώσεων της, τόσο σε σχέση με το πρωτόκολλο όσο και γενικότερα, αλλά 
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και σε σχέση με το ζήτημα της παρεμπόδισης της ένταξης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας σε διεθνείς οργανισμούς.  Ο Υπουργός Εξωτερικών διαβεβαίωσε την 
επιτροπή ότι υπάρχει συνεχής επαφή με την Ελληνική ∆ημοκρατία σε όλα τα επίπεδα 
και συνεργασία με άλλα κράτη μέλη.  Στα πλαίσια αυτά, αναφέρθηκε ενδεικτικά στις 
γνωστές θέσεις της Σουηδίας και της Γαλλίας σε σχέση με την ευρωπαϊκή πορεία της 
Τουρκίας, συμπληρώνοντας ότι η Σουηδία ως προεδρεύουσα χώρα πρέπει να 
διαχειριστεί το θέμα εκ μέρους των κρατών μελών.   

 Όσον αφορά τη λήψη των αποφάσεων, ανέφερε ότι με βάση το σύνταγμα αυτές 
που αφορούν θέματα εξωτερικής πολιτικής λαμβάνονται μεν από το Υπουργικό 
Συμβούλιο, ωστόσο εναπόκειται στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να αποφασίσει σε 
ποιο βαθμό θα συζητήσει το θέμα με τα πολιτικά κόμματα και το Εθνικό Συμβούλιο 
στον κατάλληλο χρόνο.  Σύμφωνα με τον ίδιο, στην παρούσα φάση γίνονται μελέτες 
και επαφές, αλλά οι τελικοί χειρισμοί θα είναι το αποτέλεσμα πολιτικών εκτιμήσεων και 
αξιολόγησης των πολιτικών εξελίξεων.  Περαιτέρω, συμπλήρωσε ότι οι σχετικές 
επαφές και γενικότερα η διαχείριση του όλου ζητήματος γίνονται διακριτικά, διότι με 
αυτό τον τρόπο εξασφαλίζονται καλύτερα αποτελέσματα, δεδομένου ότι υπάρχουν και 
συνομιλητές της Κύπρου που δεν επιθυμούν τη δημοσιοποίηση των θέσεών τους.   

 Ο Υπουργός Εξωτερικών δήλωσε επίσης ότι, αν η ∆ημοκρατία παρουσιάσει με 
σαφήνεια τις θέσεις της για το όλο θέμα, η πίεση προς την Τουρκία, έτσι ώστε να 
συμμορφωθεί με τις υποχρεώσεις που ανέλαβε, θα προέλθει από τους υποστηρικτές 
της.  Όπως επισημάνθηκε, η θετική εικόνα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο εξωτερικό 
διευκολύνει το χειρισμό του όλου θέματος.  Παράλληλα, διευκρινίστηκε ότι, παρ’ όλο 
που δεν έχει γίνει ακόμη καμία κρούση προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία σε σχέση με 
το ενδεχόμενο αναβολής της αξιολόγησης της Τουρκίας, εντούτοις αυτό είναι ένα 
σενάριο για το οποίο θα πρέπει να υπάρχει η ετοιμότητα να αποτραπεί. 

 Ο Υπουργός Εξωτερικών ενημέρωσε επίσης την επιτροπή ότι δημιουργείται 
ένταση στις σχέσεις Ευρωπαϊκής Ένωσης-ΝΑΤΟ, αφενός λόγω της άρνησης της 
Τουρκίας να αναγνωρίσει και τα είκοσι επτά κράτη μέλη και αφετέρου λόγω της 
επιθυμίας της να συμμετέχει σε όλα τα επίπεδα λήψης αποφάσεων στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Σύμφωνα με τον ίδιο, η εν λόγω άρνηση της Τουρκίας έχει δημιουργήσει 
εκνευρισμό στους Ευρωπαίους εταίρους και αποτελεί αντικείμενο πολύ λεπτών 
χειρισμών εκ μέρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ολοκλήρωσε στο 
στάδιο αυτό την εξέταση του υπό συζήτηση θέματος, διαπιστώνει ότι η επικείμενη 
αξιολόγηση της Τουρκίας από την Ευρωπαϊκή Ένωση το ∆εκέμβριο του 2009 είναι 
πολύ σημαντική και αποτελεί μια ευκαιρία άσκησης αποτελεσματικής πίεσης προς την 
εν λόγω χώρα, έτσι ώστε να εφαρμόσει, όχι μόνο τις υποχρεώσεις της που 
απορρέουν από το πρωτόκολλο, αλλά και τις ευρύτερες ευρωπαϊκές της υποχρεώσεις, 
όπως αυτές απορρέουν από το περιεχόμενο της ∆ήλωσης της 21ης Σεπτεμβρίου 2005, 
οι οποίες στην πράξη συνεπάγονται αναγνώριση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας εκ 
μέρους της Τουρκίας, έμπρακτη εκδήλωση της βούλησης της Τουρκίας για τη 
βελτίωση των σχέσεών της με την Κυπριακή ∆ημοκρατία και συμβολή της στην 
επίλυση του κυπριακού προβλήματος.  Η επιτροπή τονίζει επίσης ότι πρώτιστος 
στόχος πρέπει να θεωρείται η επίλυση του κυπριακού προβλήματος και ότι η μη 
συμβολή της Τουρκίας προς την κατεύθυνση αυτή δε θα πρέπει να παραμείνει χωρίς 
επιπτώσεις. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή υπογραμμίζει ότι ο πλήρης συντονισμός των ενεργειών 
των κυβερνήσεων Ελλάδας και Κύπρου θα πρέπει να αποτελεί βασική πτυχή της όλης 
προετοιμασίας που πραγματοποιεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία ενόψει της αξιολόγησης 
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της Τουρκίας, τονίζοντας παράλληλα την αναγκαιότητα αναζήτησης, εκ μέρους της 
∆ημοκρατίας, πολιτικών συμμαχιών στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων, τον κ. Κλεάνθους. 

 Θέλω να ενημερώσω το σώμα ότι αποστέλλεται επιστολή μου προς τους 
Ευρωπαίους ομολόγους μου για ζητήματα που αφορούν και το θέμα του εποικισμού 
και το θέμα της αξιολόγησης της Τουρκίας τις επόμενες μέρες από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Αυτή ήταν και η συνεννόηση που κάναμε με τους κοινοβουλευτικούς 
αρχηγούς και εκπροσώπους των κομμάτων. 

 Θα συνεχίσουμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα 
στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Γιαννάκης Ομήρου 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 
σε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 8 Οκτωβρίου και 26 
Νοεμβρίου 2009.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ) και της Παγκύπριας 
Συντεχνίας ∆ημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥ∆Υ). 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση τoυ περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, έτσι ώστε:  

1. όταν διατάσσεται έρευνα εναντίον υπαλλήλου, να παρέχεται η δυνατότητα στην 
Ε∆Υ, υπό τις προβλεπόμενες στο νόμο προϋποθέσεις, να θέτει τον υπάλληλο 
αμέσως σε διαθεσιμότητα, ώστε να διασφαλίζεται ότι δε θα επηρεαστεί με 
οποιοδήποτε τρόπο η ομαλή διεξαγωγή της έρευνας και παράλληλα να 
παρέχεται το δικαίωμα στον υπάλληλο, το αργότερο εντός τεσσάρων 
εργάσιμων ημέρων από την ημέρα της επίδοσης σε αυτόν της απόφασης της 
Ε∆Υ, να υποβάλλει ένσταση εναντίον της εν λόγω απόφασης. και 

2. να επεκταθεί στους τρεις μήνες η προθεσμία εντός της οποίας ο ερευνών 
λειτουργός που ορίζεται για διεξαγωγή έρευνας για διάπραξη πειθαρχικού 
παραπτώματος από δημόσιο υπάλληλο θα πρέπει να ολοκληρώσει την έρευνά 
του. 
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 Σημειώνεται ότι το εδάφιο (1) του άρθρου 85 της ισχύουσας νομοθεσίας για το 
οποίο προτείνεται η τροποποίηση προβλέπει ότι, αν διαταχθεί έρευνα πειθαρχικού 
παραπτώματος, με βάση τις σχετικές διατάξεις του νόμου, εναντίον κάποιου 
υπαλλήλου ή με την έναρξη αστυνομικής έρευνας με σκοπό την ποινική δίωξη 
εναντίον του, η Ε∆Υ μπορεί, αν το δημόσιο συμφέρον το απαιτεί, να θέσει σε 
διαθεσιμότητα τον υπάλληλο κατά τη διάρκεια της έρευνας.  H διάρκεια της 
διαθεσιμότητας προβλέπεται ότι δεν μπορεί να υπερβεί τους τρεις μήνες, μπορεί όμως 
να παραταθεί για άλλους τρεις μήνες, αν συντρέχει σοβαρός λόγος.  Σημειώνεται 
περαιτέρω ότι ο Κανονισμός 2 του Μέρους Ι του ∆εύτερου Πίνακα, του οποίου επίσης 
προτείνεται η τροποποίηση, καθορίζει ότι η έρευνα από τον ερευνώντα λειτουργό για 
τυχόν διάπραξη πειθαρχικού παραπτώματος υπαλλήλου διεξάγεται το γρηγορότερο 
και οπωσδήποτε συμπληρώνεται το αργότερο εντός τριάντα ημερών από την 
ημερομηνία εντολής για έρευνα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 
εκπροσώπους του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού και της Ε∆Υ, κατά 
την εξέταση θέματος διαθεσιμότητας υπαλλήλου η Ε∆Υ, κατά πάγια πρακτική, η 
οποία έχει κριθεί και δικαιωθεί από δικαστικές αποφάσεις, αποφάσιζε με βάση τα 
στοιχεία που έθετε ενώπιόν της η αρμόδια αρχή και με γνώμονα το δημόσιο συμφέρον, 
χωρίς να ακούσει προηγουμένως τον υπάλληλο, παρέχοντάς του όμως το δικαίωμα 
της ακρόασης, στην περίπτωση εξέτασης θέματος παράτασης της διαθεσιμότητάς του. 

 Ωστόσο, τα πιο πάνω δεδομένα ανατράπηκαν με πρόσφατη απόφαση της 
πλήρους ολομέλειας του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2007, 
στις Αναθεωρητικές Εφέσεις με αριθμούς 3829 και 3873.  Συγκεκριμένα, στην εν λόγω 
απόφαση αναφέρεται ότι με βάση το άρθρο 43 του περί των Γενικών Αρχών του 
∆ιοικητικού ∆ικαίου Νόμου το δικαίωμα ακρόασης παρέχεται σε κάθε πρόσωπο που 
επηρεάζεται από τη λήψη διοικητικού μέτρου που είναι δυσμενούς φύσης και ότι η 
διαθεσιμότητα είναι μέτρο δυσμενούς φύσης, συνεπώς σε σχέση με το μέτρο αυτό 
υπάρχει το δικαίωμα της ακρόασης του διοικουμένου.  Υπό το φως της υπό αναφορά 
δικαστικής απόφασης, η Ε∆Υ θεωρεί ότι το εξαιρετικό μέτρο της διαθεσιμότητας έχει 
χάσει την αποτελεσματικότητά του και γι’ αυτό, κατόπιν δικής της εισήγησης, κρίθηκε 
σκόπιμη η προτεινόμενη τροποποίηση, ώστε να ρυθμιστεί το δικαίωμα της ακρόασης 
και ταυτόχρονα να διατηρηθεί η δυνατότητα ο υπάλληλος να τίθεται σε διαθεσιμότητα 
στο κρίσιμο σημείο της έναρξης μιας πειθαρχικής ή αστυνομικής έρευνας. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, όσον αφορά την προτεινόμενη 
επέκταση της προθεσμίας της πειθαρχικής έρευνας, επισημαίνεται ότι στις 
περισσότερες περιπτώσεις η έρευνα διαρκεί πέραν της προβλεπόμενης σήμερα 
προθεσμίας των τριάντα ημερών, με αποτέλεσμα ο ερευνών λειτουργός να ζητά από 
την αρμόδια αρχή έγκριση για παράταση της προθεσμίας αυτή, γιατί, αν δεν το πράξει, 
κινδυνεύει να ακυρωθεί η όλη διαδικασία.  Ως εκ τούτου, η Ε∆Υ, παρά την ύπαρξη 
νομολογίας με βάση την οποία θεωρήθηκε ότι η εν λόγω προθεσμία είναι ενδεικτική 
και όχι επιτακτική, λαμβάνοντας υπόψη τη διατύπωση της σχετικής διάταξης, θεωρεί 
ότι είναι ασφαλέστερο να επεκταθεί σε τρεις μήνες η προθεσμία διεξαγωγής της 
έρευνας, ώστε να συνάδει και με την προβλεπόμενη διάρκεια της διαθεσιμότητας 
υπαλλήλου κατά τη διάρκεια της έρευνας, που δεν υπερβαίνει τους τρεις μήνες. 

 Στο στάδιο της μελέτης του προτεινόμενου νόμου την επιτροπή απασχόλησαν, 
μεταξύ άλλων, τα πιο κάτω ζητήματα: 

1. Η παροχή στον επηρεαζόμενο υπάλληλο  δικαιώματος ακρόασης στο στάδιο 
πριν από τη λήψη της απόφασης για διαθεσιμότητα ή της απόφασης για 
παράταση αυτής και όχι εκ των υστέρων, όπως προβλέπεται στο νομοσχέδιο, 
έτσι ώστε να συνάδει με τις αρχές της φυσικής δικαιοσύνης. 
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2. Η παροχή ανάλογου δικαιώματος ακρόασης, σε περίπτωση που η 
διαθεσιμότητα του επηρεαζόμενου υπαλλήλου αποφασίζεται μετά το τέλος της 
έρευνας λόγω  ποινικής ή πειθαρχικής δίωξής του.  

3. Ο χρόνος κατά τον οποίο προτείνεται να επεκταθεί η προθεσμία ολοκλήρωσης 
της έρευνας από τον ερευνώντα λειτουργό.  

 Στη βάση της συζήτησης που διεξήχθη αναφορικά με τα πιο πάνω ζητήματα, η 
επιτροπή διαπίστωσε πως αυτά δε ρυθμίζονται επαρκώς στο νομοσχέδιο και ότι 
πρέπει να τύχουν πιο ολοκληρωμένης, δίκαιης και σαφέστερης ρύθμισης, με γνώμονα 
αφενός τις σχετικές διατάξεις των γενικών αρχών του διοικητικού δικαίου και αφετέρου 
την ανάγκη η όλη ρύθμιση να διασφαλίζει τόσο το δημόσιο συμφέρον όσο και την 
πρόκληση των ελάχιστων, κατά το δυνατό, δυσμενών συνεπειών για τον υπάλληλο. 

 Ως εκ τούτου, η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου, έτσι ώστε να προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Η Ε∆Υ, πριν από τη λήψη σχετικής απόφασης, θα ενημερώνει τον υπάλληλο 
για την πρόθεσή της να τον θέσει κατά τη διάρκεια της έρευνας σε 
διαθεσιμότητα ή να παρατείνει τη διάρκεια της διαθεσιμότητας, ανάλογα με την 
περίπτωση, και ταυτόχρονα θα τον καλεί εντός τεσσάρων εργάσιμων ημερών 
να υποβάλει γραπτές παραστάσεις.  Η Ε∆Υ, αφού μελετήσει τις γραπτές 
παραστάσεις του υπαλλήλου, αν υποβληθούν, θα αποφασίζει ευθύς αμέσως 
κατά πόσο θα θέσει ή μη τον υπάλληλο σε διαθεσιμότητα.  

2. Η Ε∆Υ θα ενεργεί σύμφωνα με τα πιο πάνω και στην περίπτωση που 
προτίθεται να θέσει τον υπάλληλο σε διαθεσιμότητα μετά το τέλος της έρευνας 
λόγω ποινικής ή πειθαρχικής δίωξής του και μέχρι την τελική συμπλήρωση της 
υπόθεσης. 

3. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις και προκειμένου να διασφαλιστεί ότι δε θα 
επηρεαστεί με οποιοδήποτε τρόπο η ομαλή διεξαγωγή της έρευνας η Ε∆Υ θα 
δύναται να αποφασίζει να θέσει αμέσως τον υπάλληλο σε διαθεσιμότητα, χωρίς 
να προβεί στις πιο πάνω ενέργειες, παρέχοντας ταυτόχρονα στον υπάλληλο το 
δικαίωμα να υποβάλλει, εντός τεσσάρων εργάσιμων ημερών από την ημέρα 
της επίδοσης της απόφασής της, γραπτή ένσταση.  Η Ε∆Υ, αφού μελετήσει 
τους λόγους που περιέχονται στην ένσταση, αν υποβληθεί, θα αποφασίζει κατά 
πόσο θα συνεχιστεί ή θα τερματιστεί η διαθεσιμότητα του υπαλλήλου και, στην 
τελευταία περίπτωση, ο εν λόγω υπάλληλος επανακτά όλες τις εξουσίες και τα 
ωφελήματα που έχουν ανασταλεί, σύμφωνα με το νόμο, λόγω της 
διαθεσιμότητας που έχει τερματιστεί. 

4. Η έρευνα θα ολοκληρώνεται το αργότερο εντός εξήντα ημερών από την 
ημερομηνία της εντολής διεξαγωγής της.  Σε περίπτωση που δεν καθίσταται 
δυνατή η ολοκλήρωσή της εντός της εν λόγω προθεσμίας, παρέχεται η 
δυνατότητα παράτασής της, κατόπιν σχετικού αιτήματος του ερευνώντος 
λειτουργού προς την αρμόδια αρχή, για όσο χρόνο η τελευταία καθορίσει, με 
αιτιολογημένη απόφασή της, ως τον, κατά την κρίση της και σύμφωνα με τα 
δεδομένα της κάθε υπόθεσης, απόλυτα αναγκαίο χρόνο παράτασης. 

 Με το διαμορφωμένο σύμφωνα με τα πιο πάνω κείμενο του νομοσχεδίου 
συμφώνησαν όλοι όσοι παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό 
διαμορφώθηκε από την ίδια στη βάση των πιο πάνω. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 85 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Μέρους Ι του ∆εύτερου Πίνακα του  βασικού νόμου.  Άρθρο 
3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2009», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο 
περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης  

 Αριστοφάνης Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε από το μέλος της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Αριστοφάνη Γεωργίου, σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 Νοεμβρίου 2009.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας και ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου.  Το 
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Ανώτατο ∆ικαστήριο, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί ∆ικαστηρίων 
Νόμου, ώστε επαρχιακό δικαστήριο το οποίο δεν έχει καθ’ ύλην αρμοδιότητα να 
εκδικάσει αγωγή, αίτηση ή υπόθεση που εκκρεμεί ενώπιόν του να την παραπέμπει 
στο καθ’ ύλην αρμόδιο δικαστήριο ειδικής δικαιοδοσίας.  Επιπρόσθετα, προβλέπεται 
ότι το δικαστήριο ειδικής δικαιοδοσίας το οποίο δεν έχει καθ’ ύλην αρμοδιότητα να 
εκδικάσει αγωγή ή αίτηση ή υπόθεση που εκκρεμεί ενώπιόν του την παραπέμπει στο 
καθ’ ύλην αρμόδιο επαρχιακό ή άλλο δικαστήριο ειδικής δικαιοδοσίας. 

 Επεξηγώντας ειδικότερα τις πρόνοιες της πιο πάνω πρότασης νόμου, ο 
εισηγητής της επισήμανε στην επιτροπή ότι σύμφωνα με αυτές προβλέπεται ότι, σε 
περίπτωση που επαρχιακό δικαστήριο δεν έχει καθ’ ύλην αρμοδιότητα να εκδικάσει 
αγωγή, αίτηση ή υπόθεση που καταχωρίστηκε ενώπιόν του, αυτό διακόπτει την 
ενώπιόν του τεθείσα διαδικασία και παραπέμπει την αγωγή ή την αίτηση ή την 
υπόθεση στο καθ’ ύλην αρμόδιο δικαστήριο ειδικής δικαιοδοσίας προς εκδίκαση.  
Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο, στην πρόταση νόμου προβλέπεται ότι η διαδικασία 
θα διακόπτεται και στην περίπτωση που δικαστήριο ειδικής δικαιοδοσίας διαπιστώνει 
ότι δεν είναι καθ’ ύλην αρμόδιο να εκδικάσει αγωγή, αίτηση ή υπόθεση που 
καταχωρίστηκε ενώπιόν του, οπότε και το δικαστήριο αυτό θα παραπέμπει την αγωγή, 
αίτηση ή υπόθεση στο καθ’ ύλην αρμόδιο επαρχιακό δικαστήριο ή άλλο δικαστήριο 
ειδικής δικαιοδοσίας προς εκδίκαση.  Επιπρόσθετα, σε κάθε περίπτωση παραπομπής 
στο καθ’ ύλην αρμόδιο δικαστήριο, το δικαστήριο αυτό, σε διάστημα τριάντα ημερών 
από την παραπομπή, θα εκδίδει οδηγίες για διόρθωση των δικογράφων, σε κάθε 
περίπτωση που αυτό απαιτείται.  Τέλος, όπως επισήμανε ο εισηγητής, για τους 
σκοπούς της προτεινόμενης ρύθμισης καθορίζεται ότι ο όρος “δικαστήριο ειδικής 
δικαιοδοσίας” περιλαμβάνει το Οικογενειακό ∆ικαστήριο, το ∆ικαστήριο Εργατικών 
∆ιαφορών και το ∆ικαστήριο Ελέγχου Ενοικιάσεων. 

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της εν λόγω πρότασης νόμου. 

 Σημειώνεται ότι ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, αφού συμφώνησε με τη φιλοσοφία που διέπει την υπό συζήτηση 
πρόταση νόμου, εισηγήθηκε στην επιτροπή κάποιες τροποποιήσεις νομοτεχνικής 
φύσεως με σκοπό τη βελτίωση της διατύπωσης των διατάξεών της. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθέτησε τις πιο πάνω εισηγήσεις που υπέβαλε ο εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και, αφού διαμόρφωσε ανάλογα το 
κείμενο της πρότασης νόμου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, 
αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2009». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί της Αναθεωρημένης Ευρωπαϊκής 
Σύμβασης για την Προστασία των Ζώων κατά τη διάρκεια των ∆ιεθνών Μεταφορών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Αναθεωρημένης Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Προστασία των Ζώων 

κατά τη διάρκεια των ∆ιεθνών Μεταφορών (Κυρωτικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χρήστος Στυλιανίδης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 18 Νοεμβρίου 2009.  Στα 
πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
επιτροπή εκπρόσωποι των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. Το Υπουργείο Εξωτερικών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο είναι η 
κατά το άρθρο 169.2 του συντάγματος κύρωση της Αναθεωρημένης Ευρωπαϊκής 
Σύμβασης για την Προστασία των Ζώων κατά τη ∆ιάρκεια των ∆ιεθνών Μεταφορών 
του Συμβουλίου της Ευρώπης, η οποία ανοίχθηκε για υπογραφή στο Κισινάου της 
Μολδαβίας στις 6 Νοεμβρίου 2003.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία, με την απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 64.904, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2007, 
υπέγραψε την πιο πάνω σύμβαση στις 20 ∆εκεμβρίου 2007.   

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσαν  οι  εκπρόσωποι των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών  
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στην επιτροπή, αλλά 
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και τα όσα αναφέρονται στο σχετικό επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το 
νομοσχέδιο, η αναθεωρημένη αυτή σύμβαση αντικαθιστά τη σύμβαση του 1968, η 
οποία επίσης υπογράφτηκε από την Κυπριακή ∆ημοκρατία στις 27 Φεβρουαρίου 
1976 και επικυρώθηκε στις 8 Φεβρουαρίου 1977.  Η αναθεώρηση της σύμβασης 
αυτής κατέστη αναγκαία λόγω των νέων επιστημονικών εξελίξεων και της εμπειρίας 
που αποκτήθηκε κατά τα τελευταία τριάντα χρόνια στον τομέα των διεθνών 
μεταφορών των ζώων.  

 Στο εν λόγω επεξηγηματικό σημείωμα αναφέρονται επίσης, ανάμεσα σ’ άλλα, 
και τα πιο κάτω: 

1. Η σύμβαση έχει υπογραφεί μέχρι σήμερα από δεκαεννέα κράτη μέλη του 
Συμβουλίου της Ευρώπης, περιλαμβανομένης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, από 
το σύνολο των σαράντα επτά κρατών μελών του Συμβουλίου και έχει 
επικυρωθεί από δέκα (οκτώ κράτη μέλη, τη Νορβηγία και την Ελβετία). 

2. Η σύμβαση αποτελεί ένα νομικό πλαίσιο στο οποίο καθορίζονται οι γενικές 
αρχές για τη μεταφορά όλων των ειδών ζώων. Οι ειδικές απαιτήσεις για τη 
μεταφορά των διάφορων ειδών ζώων θα θεσπιστούν σε μεταγενέστερο στάδιο, 
μέσω της έκδοσης τεχνικών πρωτοκόλλων. 

3. Η σύμβαση καθορίζει τις γενικές αρχές, που αφορούν τα ακόλουθα: 

α. Τους όρους και τις συνθήκες μεταφοράς των ζώων με στόχο την 
αποφυγή αδικαιολόγητης ταλαιπωρίας τους. 

β. Την αδειοδότηση των μεταφορέων. 

γ. Τις κατασκευαστικές απαιτήσεις για τα μεταφορικά μέσα. 

δ. Τον προγραμματισμό του ταξιδιού. 

ε. Τη συνοδεία των ζώων από κατάλληλα καταρτισμένο προσωπικό. 

στ. Την ικανότητα των ζώων να ταξιδέψουν. 

ζ. Την επιθεώρηση των ζώων πριν από το ταξίδι από επίσημο κτηνίατρο 
και την έκδοση από αυτόν πιστοποιητικού ότι αυτά είναι σε θέση να 
ταξιδέψουν. 

η. Την παροχή στα ζώα περιόδων για ανάπαυση, τροφή και νερό. 

θ. Τις συνθήκες φόρτωσης και εκφόρτωσης. 

ι. Το χειρισμό των ζώων. 

ια. Tον αριθμό των ζώων στα μέσα μεταφοράς.  

4. ∆εν υπάρχει δυνατότητα διαφοροποίησης ή παρέκκλισης από το κεκτημένο ή 
ευχέρεια για οποιαδήποτε μεταβατική ρύθμιση και η σύμβαση έχει υπογραφεί 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

5. Tα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης εφαρμόζουν από τον Ιανουάριο του 
2007 ολοκληρωμένο σύστημα ελέγχου των μεταφορών των ζώων με βάση τον 
Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 1/2005, ο οποίος καλύπτει σχεδόν όλα τα είδη ζώων.  Οι 
πρόνοιες της σύμβασης είναι παρόμοιες με τις αρχές του πιο πάνω 
Κανονισμού. 

6. Ο μηχανισμός ελέγχου για την εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας έχει 
ήδη εγκαθιδρυθεί με βάση την ισχύουσα νομοθεσία. 
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7. ∆εν αναμένονται οποιεσδήποτε επιπρόσθετες επιπτώσεις σε πολίτες ή άλλες 
οργανώσεις ή ομάδες συμφερόντων από την υιοθέτηση της σύμβασης αυτής, 
αφού οι πρόνοιές της καλύπτονται ήδη από την ισχύουσα νομοθεσία 
[Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 1/2005, ο οποίος τέθηκε σε ισχύ στα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης από τον Ιανουάριο του 2007]. 

8. Οι ενδιαφερόμενες οργανώσεις και ομάδες έχουν ενημερωθεί με επιστολή 
σχετικά με το κυρωτικό νομοσχέδιο.  Η σύμβαση δεν περιέχει επιπρόσθετες 
απαιτήσεις από αυτές που εφαρμόζονται ήδη με βάση το ισχύον κοινοτικό 
κεκτημένο. 

9. Η ψήφιση του προτεινόμενου νόμου δεν αναμένεται να έχει οποιοδήποτε άμεσο 
κόστος, αφού εφαρμόζεται ήδη η σχετική κοινοτική νομοθεσία.  

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για 
την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας αυτής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Σύμβασης.  Άρθρο 3. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Αναθεωρημένης Ευρωπαϊκής 
Σύμβασης για την Προστασία των Ζώων κατά τη διάρκεια των ∆ιεθνών Μεταφορών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’  αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης για τις Απαγορεύσεις ή 
Περιορισμούς της Χρήσης Ορισμένων Συμβατικών Όπλων (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Σύμβασης για τις Απαγορεύσεις ή Περιορισμούς της Χρήσης 

Ορισμένων Συμβατικών Όπλων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 18 Νοεμβρίου 2009.  Στα 
πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Άμυνας και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατά το άρθρο 169.2 του 
συντάγματος κύρωση του Πρωτοκόλλου V για τα Εκρηκτικά Κατάλοιπα Πολέμου της 
Σύμβασης για τις Απαγορεύσεις ή τους Περιορισμούς της Χρήσης Ορισμένων 
Συμβατικών Όπλων τα οποία λογίζονται εξαιρετικά επιβλαβή ή έχουν συνέπειες χωρίς 
διάκριση, το οποίο υιοθετήθηκε στη Νέα Υόρκη στις 28 Νοεμβρίου 2003.  Η 
προσχώρηση στο πρωτόκολλο αποφασίστηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο με την 
υπ’  αριθμόν 64.635 απόφασή του, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2006. 

 Σημειώνεται ότι με την ευκαιρία της κατάθεσης του νομοσχεδίου γίνεται και 
ενοποίηση όλων των κυρωτικών νόμων που αφορούν την ίδια σύμβαση.  

 Σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται στην πρόταση που κατέθεσε το αρμόδιο 
υπουργείο στο Υπουργικό Συμβούλιο, η σύμβαση του ΟΗΕ για ορισμένα συμβατικά 
όπλα ανοίχθηκε προς υπογραφή στις 10 Απριλίου 1981 και τέθηκε σε ισχύ στις 2 
∆εκεμβρίου 1983.  Σκοπός της σύμβασης είναι να περιορίσει, στο βαθμό που αυτό 
είναι εφικτό, τη χρήση ορισμένων συμβατικών όπλων λόγω των επιπτώσεων της 
χρήσης τους σε καιρό πολέμου σε εμπολέμους και μη. Η σύμβαση αυτή θεωρείται ότι 
ενισχύει τις τέσσερις Συμβάσεις της Γενεύης του 1949, καθώς και τα δύο πρωτόκολλα 
του 1977 των συμβάσεων αυτών. 

 Στην ίδια πρόταση διευκρινίζεται ότι η σύμβαση αυτή συνοδεύεται από πέντε  
πρωτόκολλα, τέσσερα εκ των οποίων έχουν ήδη τεθεί σε ισχύ, ενώ εκκρεμεί η 
κύρωση του Πρωτοκόλλου V.  Ειδικότερα, το Πρωτόκολλο V αναφέρεται στα 
εκρηκτικά απομεινάρια πολέμου και στην υποχρέωση των συμβαλλόμενων μερών να 
τα καταστρέψουν στο έδαφος της επικράτειάς τους, τόσο για σκοπούς προστασίας 
των πολιτών όσο και για σκοπούς μακροπρόθεσμης προστασίας του φυσικού 
περιβάλλοντος.  Επισημαίνεται ότι η ∆ημοκρατία κύρωσε ήδη τη σύμβαση και τα 
Πρωτόκολλα I, II, III, IV, καθώς και το τροποποιητικό Πρωτόκολλο II. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την επιστολή η οποία συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, το εν λόγω πρωτόκολλο τέθηκε σε ισχύ στις 12 Νοεμβρίου 2006 και μέχρι 
τον Ιανουάριο του 2009 το είχαν κυρώσει σαράντα εννέα κράτη. 
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 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, μετά από αίτημα μελών της επιτροπής, 
διαβιβάστηκε στην επιτροπή από το Υπουργείο Εξωτερικών αναλυτικός κατάλογος 
των συμβαλλόμενων μερών που κύρωσαν την πιο πάνω σύμβαση, καθώς και τα 
πρωτόκολλα αυτής.  Ο κατάλογος αυτός καταχωρίστηκε στο σχετικό φάκελο και 
παραμένει στη διάθεση κάθε μέλους της Βουλής για σκοπούς ενημέρωσης. 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για 
την κατά νόμο κύρωση του σχετικού πρωτοκόλλου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μάλιστα, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ορθώς η Κυπριακή ∆ημοκρατία αναλαμβάνει κάποιες διεθνείς 
υποχρεώσεις, ωστόσο, και ως θέμα αρχής, κατά την άποψή μου, εδώ πέρα θα πρέπει 
να σημειώσουμε το πώς αχρηστεύουμε ακριβώς αυτό το υλικό, κάτι για το οποίο δε 
γίνεται καμία πρόνοια και είναι φυσικό να μη λαμβάνεται καμία πρόνοια στο πλαίσιο 
αυτής της σύμβασης. 

 Όμως, με αφορμή το σημερινό τρόπο αχρήστευσης στρατιωτικού υλικού και 
πολύ περισσότερο εκρηκτικού υλικού, θεωρώ ότι ο ανορθόδοξος τρόπος ο οποίος 
σήμερα ακολουθείται θα πρέπει να μας προβληματίσει, προκειμένου να διασφαλιστεί 
ένα σύστημα καλύτερης διαχείρισης των εκρηκτικών υλών και να μην υπάρχει αυτή η 
τριτοκοσμική διαχείριση, η οποία γίνεται σήμερα και τη ζουν οι κάτοικοι και 
επιβαρύνεται ευρύτερα το περιβάλλον της περιοχής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση του Πρωτοκόλλου.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για τις Απαγορεύσεις 
ή Περιορισμούς της Χρήσης Ορισμένων Συμβατικών Όπλων (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Από ό,τι αντιλαμβάνομαι, υπήρξε στη διάρκεια 
της σύσκεψης, της πρωινής, των αρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων εισήγηση 
όπως το θέμα αυτό αναβληθεί… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη) 

 Φίλε ∆ημήτρη, έχεις απόλυτο δίκαιο.  Είναι λάθος δικό μου.  Λοιπόν, να μην 
αδικήσουμε τους κομμωτές και τους κουρείς!   

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιώργος Βαρνάβα 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Γιαννάκης Γαβριήλ Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άγγελος Βότσης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε μεγάλο αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν 
στο διάστημα μεταξύ 6 Οκτωβρίου και 24 Νοεμβρίου 2009.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Κομμωτών και 
Κουρέων Κύπρου, του Συμβουλίου Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων και 
ενδιαφερόμενοι κομμωτές.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου για 
την εγγραφή κομμωτών και κουρέων, έτσι ώστε να συμπεριληφθούν στην υφιστάμενη 
νομοθεσία διατάξεις που αφορούν αφενός τη λειτουργία του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Κομμωτών και Κουρέων και αφετέρου τη ρύθμιση θεμάτων αναφορικά με τη 
λειτουργία του Συμβουλίου Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων και του επαγγέλματος 
του κομμωτή ή/και κουρέα γενικότερα. 

 Σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται στην εισηγητική έκθεση του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, με τον 
περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων Νόμο του 2003 [Ν. 28(Ι)/2003] θεσπίστηκαν 
νομοθετικές ρυθμίσεις που αφορούν την άσκηση του επαγγέλματος του κομμωτή και 
του κουρέα στην Κύπρο.  Ειδικότερα, για τους σκοπούς του νόμου αυτού καθιδρύθηκε 
Συμβούλιο Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων, το οποίο είναι αρμόδιο για την 
εγγραφή κομμωτών και κουρέων και τη χορήγηση άδειας λειτουργίας κομμωτηρίων 
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και κουρείων. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την ίδια εισηγητική έκθεση, για σκοπούς 
αποτελεσματικότερης εφαρμογής της υφιστάμενης νομοθεσίας και βελτίωσης των 
υφιστάμενων διατάξεων και λαμβάνοντας υπόψη τη μέχρι σήμερα αποκομισθείσα 
εμπειρία από την εφαρμογή του υπό αναφορά νόμου, καθώς και για σκοπούς 
ρύθμισης θεμάτων που δε ρυθμίζονται με τον υφιστάμενο νόμο, προωθήθηκαν με το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
σε συνεργασία με το Συμβούλιο Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων, τροποποιήσεις 
του βασικού νόμου. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο επιδιώκονται, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Η τροποποίηση των διατάξεων του βασικού νόμου που αφορούν τη σύνθεση 
του Συμβουλίου Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων και τη σύγκληση των 
συνεδριάσεων αυτού.  Σημειώνεται ότι στο συμβούλιο αυτό προτείνεται να 
συμμετέχει εκπρόσωπος του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων.   

2. Η προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο με το οποίο καθορίζεται η νομική 
οντότητα του συμβουλίου και δημιουργείται ταμείο με την επωνυμία “Ταμείο 
Συμβουλίου”. 

3. Η εισαγωγή διάταξης στα πλαίσια της οποίας το συμβούλιο συστήνει 
Εξεταστική Επιτροπή, η οποία δύναται να διεξάγει εξέταση των υποψηφίων 
προς εγγραφή για σκοπούς διακρίβωσης των προσόντων τους. 

4. Η εισαγωγή διάταξης με την οποία ορίζεται ότι η ισχύς της άδειας κομμωτή 
ή/και κουρέα θεωρείται ότι αρχίζει με την προσκόμιση στο συμβούλιο της 
σχετικής απόδειξης του συνδέσμου ότι η συνδρομή έχει καταβληθεί. 

5. Η τροποποίηση του σχετικού άρθρου του βασικού νόμου που αφορά την 
Τακτική Γενική Συνέλευση του Παγκύπριου Συνδέσμου Κομμωτών και 
Κουρέων. 

6. Η προσθήκη νέων άρθρων που αφορούν το γραφείο και το προσωπικό του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Κομμωτών και Κουρέων, το ταμείο του, την 
εκπροσώπησή του, την έκδοση των κανονισμών του εν λόγω συνδέσμου, 
καθώς επίσης και τον καθορισμό ποσού που θα καταβάλλεται από τα μέλη του 
ετήσια για σκοπούς σύναψης με εγκεκριμένη ασφαλιστική εταιρεία 
ιατροφαρμακευτικού σχεδίου προς όφελος των μελών. 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής όλοι οι παρευρισκόμενοι 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου.  

 Μετά την εν λόγω συνεδρία ομάδα κομμωτών απέστειλε επιστολή προς τον 
πρόεδρο της επιτροπής με την οποία, μεταξύ άλλων, διαμαρτυρόταν ότι μερίδα 
κομμωτών αδικείται από τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου.  Μαζί με την εν 
λόγω επιστολή κοινοποιήθηκε προς τα μέλη της επιτροπής και επιστολή η οποία 
απευθυνόταν προς το Συμβούλιο Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων και τον 
Παγκύπριο Σύνδεσμο Κομμωτών και Κουρέων.  Σ’ αυτήν αναφέρεται ότι με το 
νομοσχέδιο τίθενται σε μερίδα κομμωτών φραγμοί στη διεκδίκηση θέσεων και 
αξιωμάτων.   

 Με βάση την πιο πάνω επιστολή, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας πραγματοποίησε νέα συνεδρία, στην οποία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
και οι εν λόγω διαμαρτυρόμενοι κομμωτές, οι οποίοι ανέφεραν μεταξύ άλλων τα 
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ακόλουθα: 

1. Ότι δεν κατέστη δυνατό να μελετήσουν ολόκληρο το νομοσχέδιο, αφού αυτό 
δεν τους δόθηκε. 

2. Ότι με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο τίθενται περιορισμοί σε κάποιους για 
διεκδίκηση θέσεων και αξιωμάτων στο συμβούλιο, όπως για παράδειγμα άτομα 
τα οποία έχουν σχολές εκπαίδευσης κομμωτών ή πωλούν προϊόντα σχετικά με 
το επάγγελμα του κομμωτή.  

3. Ότι δε θα έπρεπε η καταβολή ετήσιας συνδρομής προς τον Παγκύπριο 
Σύνδεσμο Κομμωτών και Κουρέων να καθίσταται υποχρεωτική και απαραίτητη 
προϋπόθεση για να θεωρείται ότι υπάρχει σε ισχύ άδεια κομμωτή ή/και κουρέα. 

 Στα πλαίσια της ίδιας συνεδρίας, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού δήλωσε σχετικά ότι ενόψει διαφόρων κενών τα οποία 
είχαν διαπιστωθεί στη βασική νομοθεσία για τους κομμωτές και τους κουρείς 
προέκυψε η ανάγκη για προώθηση σχετικών τροποποιήσεων.  ∆ιευκρίνισε ακόμα ότι 
για την ετοιμασία του σχετικού νομοσχεδίου είχαν εμπλακεί τόσο το οικείο συμβούλιο 
όσο και ο οικείος σύνδεσμος, με τους οποίους πραγματοποιήθηκαν διάφορες 
συναντήσεις.  Όπως διευκρίνισε περαιτέρω η ίδια, η συγκεκριμένη διάταξη που 
τροποποιεί το άρθρο για τη σύσταση του  Συμβουλίου Εγγραφής και παραπέμπει σε 
συγκεκριμένο άρθρο του περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(∆ιορισμός ∆ιοικητικών Συμβουλίων) Νόμου περιλήφθηκε στο υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, μετά από εισήγηση των εκπροσώπων του συμβουλίου.  Και τούτο, γιατί 
θεωρήθηκε λογικό το επιχείρημα του συμβουλίου ότι τυχόν συμμετοχή στο συμβούλιο 
προσώπων τα οποία έχουν συμφέρον σε συναφείς με το επάγγελμα του κομμωτή 
επιχειρήσεις θα δημιουργούσε σύγκρουση συμφερόντων.  

 Όπως η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε περαιτέρω διευκρινιστικά, το Συμβούλιο 
Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων άρχισε να λειτουργεί χωρίς να υπάρχουν σχετικοί 
κανονισμοί για τη λειτουργία του.  Ωστόσο, για πρακτικούς λόγους, όπως η ίδια 
δήλωσε, το συμβούλιο εισέπραττε συνδρομή για λογαριασμό του συνδέσμου χωρίς να 
υπάρχει σχετική νομοθετική πρόνοια, γεγονός με το οποίο το υπουργείο διαφώνησε.  
Σε ό,τι αφορά την απαίτηση για προσκόμιση απόδειξης καταβολής της συνδρομής 
στον Παγκύπριο Σύνδεσμο Κομμωτών για εγγραφή κομμωτή ή/και κουρέα στο 
Μητρώο Εγγεγραμμένων Κομμωτών και Κουρέων, η πιο πάνω εκπρόσωπος δήλωσε 
ότι το θέμα αυτό απασχόλησε και το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού και για το λόγο αυτό ζητήθηκε σχετική γνωμάτευση από το Γραφείο του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Στην εν λόγω γνωμάτευση αναφέρονται μεταξύ 
άλλων και τα ακόλουθα:  

 «Εφόσον όπως προκύπτει από το άρθρο 22 του βασικού νόμου, μεταξύ των 
σκοπών του Παγκύπριου Συνδέσμου Κομμωτών και Κουρέων είναι η διασφάλιση της 
δεοντολογίας και η προστασία του κύρους του επαγγέλματος, η υποχρεωτική 
συμμετοχή όλων των εγγεγραμμένων κομμωτών και κουρέων στον Παγκύπριο 
Σύνδεσμο Κομμωτών και Κουρέων δεν θα μπορούσε να θεωρηθεί ότι παραβιάζει το 
συνταγματικό δικαίωμα στην άσκηση επαγγέλματος, αφού με αυτό τον τρόπο θα 
διασφαλίζεται ο έλεγχος προς το συμφέρον του κοινού. Η άσκηση του επαγγέλματος 
του κομμωτή και κουρέα, εφόσον ενέχει την διεκπεραίωση εργασίας που σχετίζεται με 
τη δημόσια υγεία, δεν μπορεί να αποτελέσει απόλυτο και χωρίς περιορισμούς 
δικαίωμα…».   

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφερε ο δικηγόρος/εκπρόσωπος του Συμβουλίου 
Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων, όπως επίσης και με τα όσα συναφώς 
συμπληρωματικά αναφέρονται σε σχετικό υπόμνημα το οποίο στάλθηκε στην 
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επιτροπή σε σχέση με το προτεινόμενο εδάφιο (δ) του άρθρου 3 του νομοσχεδίου, για 
το οποίο υπάρχει αντίδραση από μερίδα ενδιαφερομένων, αυτό προστέθηκε στα 
τελικά στάδια συζήτησης του νομοσχεδίου.  Ωστόσο, όπως ο ίδιος ισχυρίστηκε αυτό 
συνάδει πλήρως με το σύνταγμα, αφού είναι πλέον σαφές ότι το συμβούλιο είναι 
νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου και ως εκ τούτου ισχύουν γι’ αυτό οι πρόνοιες του 
περί Ορισμένων Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός ∆ιοικητικών 
Συμβουλίων) Νόμου και συγκεκριμένα του άρθρου 3Α αυτού, το οποίο ορίζει στο 
εδάφιο (1) αυτού ότι:  

 «∆ε διορίζεται ούτε διατηρεί τη θέση του ως Πρόεδρος ή Αντιπρόεδρος ή ως 
μέλος ∆ιοικητικού Συμβουλίου, οποιουδήποτε ορισμένου νομικού προσώπου 
δημοσίου δικαίου πρόσωπο που, είτε το ίδιο είτε ο/η σύζυγος του ή πρώτου βαθμού 
συγγενής του ασχολείται επαγγελματικά ή κατέχει μετοχές, σε ποσοστό πέραν του 1% 
του μετοχικού κεφαλαίου, ή έχει οποιοδήποτε άλλο άμεσο, έμμεσο ή συγκρουόμενο 
συμφέρον σε επιχειρήσεις συναφείς με τις δραστηριότητες του ορισμένου αυτού 
νομικού προσώπου δημοσίου δικαίου». 

 Ο ίδιος δήλωσε επίσης ότι κάθε πρόσωπο έχει το δικαίωμα του εκλέγειν και 
εκλέγεσθαι.  Αν κάποιος ισχυρίζεται ότι πρόσωπο το οποίο διεκδικεί θέση στο 
συμβούλιο έχει συμφέρον με βάση την πιο πάνω διάταξη και άρα δε δικαιούται να 
μετέχει στο συμβούλιο, φέρει και το βάρος απόδειξης του ισχυρισμού του, τον οποίο 
και καλείται να αποδείξει.  Σε σχέση με το γεγονός ότι  το συμβούλιο εισέπραττε την 
ετήσια συνδρομή για λογαριασμό του Παγκύπριου Συνδέσμου Κομμωτών και 
Κουρέων, αυτό ήταν, όπως ο εκπρόσωπος ανέφερε, μια πρακτική η οποία 
εφαρμόστηκε και ακολουθείτο λόγω των περιστάσεων. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Συνδέσμου Κομμωτών και Κουρέων ανέφερε 
ότι το σύνδεσμο απασχόλησε κατά κύριο λόγο το μέρος του νομοσχεδίου που 
τροποποιεί τις διατάξεις του βασικού νόμου που αφορούν τον ίδιο το σύνδεσμο. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας 
αποφάσισε να προχωρήσει με την περαιτέρω εξέταση του εν λόγω νομοσχεδίου σε 
νέα συνεδρία της, στην παρουσία εκπροσώπων του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, για ανταλλαγή απόψεων και για διευκρίνιση των σημείων/ζητημάτων τα 
οποία παρέμειναν σε εκκρεμότητα. Σημειώνεται ότι κατά την εν λόγω συνεδρία δόθηκε 
στα μέλη της επιτροπής νέο υπόμνημα από την ίδια ομάδα κομμωτών, το οποίο είχε 
σταλεί στον πρόεδρο της επιτροπής και το οποίο περιλαμβάνει μεταξύ άλλων σχόλια 
και παρατηρήσεις επί του υπό εξέταση νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο να επιφέρει βελτιώσεις 
στο νομοσχέδιο αυτό, ώστε, ανάμεσα σ’ άλλα: 

1. για τις υγειονομικές συνθήκες που επικρατούν σε χώρο που 
χρησιμοποιείται ως κομμωτήριο ή κουρείο να αποφασίζουν οι 
Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας ή των δήμων στα όρια 
των οποίων αυτά λειτουργούν, με βάση σχετική εισήγηση του 
εκπροσώπου του Υπουργείου Υγείας· 

2. για τη λειτουργία κουρείου ή κομμωτηρίου να απαιτείται η εξασφάλιση 
πολεοδομικής άδειας αντί άδειας οικοδομής, η οποία εκ παραδρομής 
περιλαμβανόταν στο νομοσχέδιο· 

3. η αμοιβή για τα μέλη της Εξεταστικής Επιτροπής να καθορίζεται από τον 
Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μετά από εισήγηση του 
Συμβουλίου Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων· 
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4. από το ταμείο του συνδέσμου να καταβάλλονται τα έξοδα για το σχέδιο 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης για το οποίο θα αποφασίζει η Γενική 
Συνέλευση του συνδέσμου, η οποία θα καθορίζει και το ποσό που θα 
καταβάλλεται από τα μέλη του ετήσια για τους σκοπούς του πιο πάνω 
σχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην ολομέλεια της Βουλής επί 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

2.   Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάσσονται υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό διαμορφώθηκε με βάση τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά να πω ότι εμείς, λόγω του ότι στην έκθεση αναγράφεται 
ότι θα τοποθετηθούμε στην ολομέλεια, συμφωνούμε και θα υπερψηφίσουμε το 
νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν είμαι μέλος της επιτροπής, συμμετείχα όμως στην 
εξέταση του σχετικού νομοσχεδίου.  Πρέπει να πω ότι έχουμε πολλές επιφυλάξεις.  
Βέβαια, δεν αφορούν τις τροποποιήσεις, όπως τις έχουμε μπροστά μας, αλλά την ίδια 
τη μορφή του νόμου.  Εμάς μας φαίνεται πραγματικά λίγο περίεργη αυτή η 
διασύνδεση του συμβουλίου με το σύνδεσμο των κομμωτών, η άρρηκτη σχέση που 
υπάρχει, την οποία δυστυχώς με αυτές τις τροπολογίες την επεκτείνουμε και την 
εμβαθύνουμε.  Όμως είναι αλήθεια ότι πολλά προβλήματα που προέρχονται ιδίως 
από αυτή την περίεργη σχέση, τη σύνδεση των δύο οργάνων, επιλύονται με αυτή την 
τροπολογία.  Γι’  αυτό, λαμβάνοντας υπόψη ότι είχαμε καταθέσει μία σειρά από 
απόψεις τροποποιητικές, οι οποίες, έστω και σε κάποιο μικρό βαθμό, έγιναν 
αποδεκτές από την επιτροπή και τα μεγάλα κόμματα, εμείς θα ψηφίσουμε το 
τροποποιητικό νομοσχέδιο σε ένδειξη καλής θέλησης, με την ελπίδα ότι στην 
εφαρμογή του δε θα προκύψουν προβλήματα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 
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 Και εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα τοποθετηθούμε υπέρ του νομοσχεδίου.  Όταν 
είπετε για αναβολή, δημιουργήθηκε μία αναταραχή, γιατί αναβλήθηκε τέσσερις φορές 
στην επιτροπή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απολογούμαι για την αναταραχή που σας προκάλεσα. δεν το ήθελα!  

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Άρα θα είμαστε και εμείς υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 3Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Προσθήκη νέων άρθρων στο βασικό νόμο.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα αναβάλλεται. 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Αυτό το θέμα που μόλις τώρα αναβάλατε, κύριε Πρόεδρε, το υπ’  αριθμόν 6, να 
παρακαλέσω να πάει πίσω στην επιτροπή, γιατί υπάρχει ένα πολύ λεπτό ζήτημα που 
πρέπει να το εξετάσει η επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα πάει πίσω στην επιτροπή, κύριε Πουργουρίδη. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 
Κύπρου (Αιτήσεις και Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 

(Αιτήσεις και Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντρέας Φακοντής Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους υπό 
αναφορά κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Νοεμβρίου 
2009. Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 
Κύπρου (ΕΤΕΚ). 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
32 του περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου Νόμου, είναι η 
τροποποίηση των περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Αιτήσεις και 
Τέλη) Κανονισμών, ώστε να τροποποιηθεί το τέλος εγγραφής στο Μητρώο Μελών του 
επιμελητηρίου από τριάντα λίρες (£30) σε πενήντα πέντε ευρώ (€55) για σκοπούς 
μετατροπής του νομίσματος από λίρες σε ευρώ και αύξησης του εν λόγω τέλους που 
ανέρχεται περίπου στο 7%.  

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του ΕΤΕΚ και την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, η προτεινόμενη αύξηση του τέλους 
εγγραφής στο Μητρώο Μελών του επιμελητηρίου κρίνεται δικαιολογημένη, καθότι το 
ύψος του παρέμεινε αμετάβλητο από το 1997 και, εν πάση περιπτώσει, το διοικητικό 
κόστος για την εν λόγω εγγραφή είναι πολύ υψηλότερο από το προτεινόμενο τέλος.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό αναφορά κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 
αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση 
των κανονισμών; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2009» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Άγγελος Βότσης 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 5ης 
Οκτωβρίου και 30ής Νοεμβρίου 2009.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο 
Επίτροπος Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων, ο πρόεδρος 
και μέλη της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, ο διευθυντής της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, ο πρόεδρος της Συμβουλευτικής Επιτροπής 
Ραδιοτηλεόρασης, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής 
του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και εκπρόσωποι των τηλεοπτικών σταθμών 
παγκύπριας κάλυψης ΑΝΤ1, MEGA, SIGMA, LUMIERE TV και ALPHA TV.  Ο 
τηλεοπτικός σταθμός παγκύπριας κάλυψης TV PLUS, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 
Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου, ώστε η ισχύς νέων αδειών 
αναλογικών τηλεοπτικών σταθμών που τυχόν να χορηγηθούν από την Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, δυνάμει των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας, ή η ανανέωση από αυτήν υφιστάμενων αδειών τηλεοπτικών σταθμών να 
λήξει την 1η Ιουλίου 2011, ημερομηνία μετάβασης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από το 
αναλογικό στο πλήρες ψηφιακό τηλεοπτικό περιβάλλον, σύμφωνα με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ή οποιαδήποτε άλλη ημερομηνία αποφασίσει το Υπουργικό 
Συμβούλιο ως τέτοια.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, οι προτεινόμενες με το νομοσχέδιο ρυθμίσεις κρίθηκαν αναγκαίες, ώστε 
οι διατάξεις της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας να συνάδουν με την υπ’ 
αριθμόν 67.449 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008.  
Σύμφωνα με την απόφαση αυτή, η μεταβατική περίοδος κατά την οποία θα 
συνυπάρχουν οι ψηφιακές και οι αναλογικές μεταδόσεις θα αρχίσει με την 
αδειοδότηση του επίγειου ραδιοδικτύου ψηφιακής τηλεόρασης και θα διαρκέσει μέχρι 
την 1η Ιουλίου 2011, ημερομηνία κατά την οποία θα τερματιστούν οι αναλογικές 
μεταδόσεις από τους σταθμούς.   

 Με βάση τις πρόνοιες της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, σύμφωνα με 
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τα ίδια στοιχεία, η άδεια τηλεοπτικού σταθμού χορηγείται για χρονική περίοδο δέκα 
ετών.  Συναφώς, η τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας κρίθηκε σκόπιμη, ώστε, 
σε περίπτωση που η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου παραχωρήσει άδεια σε 
τηλεοπτικό σταθμό ή ανανεώσει οποιαδήποτε άδεια τηλεοπτικού σταθμού από την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου μέχρι την 1η Ιουλίου 2011, 
που καθορίστηκε ως η ημερομηνία κατά την οποία θα τερματιστούν οι αναλογικές 
μεταδόσεις από σταθμούς, ή μέχρι οποιαδήποτε άλλη ημερομηνία αποφασίσει το 
Υπουργικό Συμβούλιο ως τέτοια, η εν λόγω άδεια να ισχύει μόνο μέχρι την 1η Ιουλίου 
2011 ή μέχρι οποιαδήποτε άλλη ημερομηνία, σύμφωνα με τα πιο πάνω, αντί για 
περίοδο δέκα χρόνων, όπως προβλέπεται στην ισχύουσα νομοθεσία. 

 Ο διευθυντής του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, παρ’ όλο που υιοθέτησε τις πρόνοιες του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, δήλωσε πως, για να διασφαλιστεί η ομαλή μετάβαση από το αναλογικό 
στο ψηφιακό περιβάλλον και να υλοποιηθεί η προαναφερθείσα απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, θα πρέπει επιπρόσθετα να τροποποιηθεί περαιτέρω η 
ισχύουσα βασική νομοθεσία, ώστε: 

1. το μέρος του Σχεδίου Ραδιοτηλεοπτικής Κάλυψης που αναφέρεται σε σχετική 
διάταξη της βασικής νομοθεσίας και αφορά τηλεοπτικούς σταθμούς να ισχύει 
μέχρι την 1η Ιουλίου 2011, ημερομηνία μετάβασης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
στο πλήρες ψηφιακό τηλεοπτικό περιβάλλον, σύμφωνα με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ή μέχρι οποιαδήποτε άλλη ημερομηνία αποφασίσει το 
Υπουργικό Συμβούλιο ως τέτοια,  

2. το δικαίωμα χρήσης των ραδιοσυχνοτήτων που έχει χορηγηθεί με βάση το 
Σχέδιο Ραδιοτηλεοπτικής Κάλυψης στους υφιστάμενους παγκύπριους και 
τοπικούς τηλεοπτικούς σταθμούς πριν από την έναρξη της ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου να τερματιστεί κατά την ημερομηνία τερματισμού των 
αναλογικών μεταδόσεων, δηλαδή την 1η Ιουλίου 2011, σύμφωνα με την υπό 
αναφορά απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ή οποιαδήποτε άλλη 
ημερομηνία αποφασίσει το Υπουργικό Συμβούλιο ως τέτοια. 

 Ο διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου δήλωσε πως, παρ’ όλο που 
η Αρχή δε διαφωνεί με την πιο πάνω εισήγηση που υπέβαλε ο διευθυντής του 
Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών, η εν λόγω τροποποίηση θα πρέπει να 
περιληφθεί στο τροποποιητικό νομοσχέδιο, που προγραμματίζεται να κατατεθεί στη 
Βουλή, με το οποίο θα ρυθμιστεί η μετάβαση από το αναλογικό στο ψηφιακό 
περιβάλλον.  

 Οι εκπρόσωποι των τηλεοπτικών σταθμών που παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
επισήμαναν ότι οι πρόνοιες του νομοσχεδίου αναφέρονται σε άδεια αναλογικού 
τηλεοπτικού σταθμού, ενώ στη βασική νομοθεσία δεν καθορίζεται ότι η άδεια που 
χορηγείται από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου είναι αναλογική ή ψηφιακή, γι’ 
αυτό και θα πρέπει η αναφορά σε άδεια αναλογικού σταθμού να διαγραφεί.  
Παράλληλα, οι ίδιοι εκπρόσωποι εξέφρασαν τις ανησυχίες τους σε σχέση με το 
χρονικό διάστημα που παρέχεται στους σταθμούς για τη μετάβασή τους στο ψηφιακό 
περιβάλλον. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
συμφώνησε με την εισήγηση που υπέβαλαν οι εκπρόσωποι των τηλεοπτικών 
σταθμών που παρευρέθηκαν στην επιτροπή για διαγραφή της αναφοράς σε άδεια 
αναλογικού σταθμού από το κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Σημειώνεται ότι, με αφορμή τη συζήτηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η 
επιτροπή έτυχε ενημέρωσης από τα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα, καθώς και από το 
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διευθυντή της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το πλαίσιο εισαγωγής της 
ψηφιακής τηλεόρασης στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Ειδικότερα, η επιτροπή 
ενημερώθηκε, μεταξύ άλλων, για τους στόχους και τα οφέλη που θα προκύψουν από 
την εισαγωγή της επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης, για την ευρωπαϊκή διάσταση του 
όλου θέματος, για το πλαίσιο της επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης, όπως έχει 
αποφασιστεί από το Υπουργικό Συμβούλιο, για το ρυθμιστικό πλαίσιο που επηρεάζει 
άμεσα και έμμεσα τα εμπλεκόμενα μέρη, καθώς και για θέματα που αφορούν τον 
εξοπλισμό των χρηστών.    

 Υπό το φως της πιο πάνω αναφερόμενης εισήγησης που υπέβαλε ο διευθυντής 
του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών, η επιτροπή κάλεσε το Υπουργείο 
Εσωτερικών να τη μελετήσει με τους εκπροσώπους των αρμόδιων κυβερνητικών 
τμημάτων και την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου και, σε περίπτωση που αυτή 
υιοθετηθεί από τα εν λόγω τμήματα, να διαμορφώσει το κείμενο του νομοσχεδίου 
σύμφωνα με την εν λόγω εισήγηση. 

 Ανταποκρινόμενος στην πιο πάνω εισήγηση της επιτροπής, ο εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Εσωτερικών σε μεταγενέστερο στάδιο ενημέρωσε την επιτροπή ότι το 
υπουργείο του συμφωνεί με την εισήγηση που υπέβαλε ο διευθυντής του Τμήματος 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών, γι’ αυτό και περιέλαβε τις πιο πάνω αναφερόμενες 
εισηγήσεις στο κείμενο του νομοσχεδίου και κατέθεσε νέο αναθεωρημένο κείμενο στην 
επιτροπή.  

 Ο διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, σχολιάζοντας τις πρόνοιες 
του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου που περιλήφθηκαν σ’ αυτό, έπειτα 
από εισήγηση του διευθυντή του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών, δήλωσε πως 
η Αρχή εξακολουθεί να έχει την άποψη ότι το υπό συζήτηση νομοσχέδιο κατατέθηκε 
στη Βουλή με στόχο να καθορίσει τη χρονική διάρκεια της ισχύος των αδειών των 
τηλεοπτικών σταθμών σε σχέση με τη μετάβαση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από το 
αναλογικό στο ψηφιακό περιβάλλον, γι’ αυτό και θα πρέπει να ψηφιστεί όπως αυτό 
αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία, για να εξυπηρετηθεί ο 
υπό αναφορά σκοπός.  Η Αρχή, σημείωσε ο ίδιος, διαφωνεί με τις υπό αναφορά 
προσθήκες στο κείμενο του νομοσχεδίου στο παρόν στάδιο για τους πιο κάτω λόγους: 

1. Η μετάβαση από το αναλογικό στο ψηφιακό περιβάλλον, είτε αυτή επέλθει την 
1η Ιουλίου 2011 είτε σε μεταγενέστερο στάδιο, προϋποθέτει σημαντικές 
τροποποιήσεις της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας ή την κατάργηση και 
αντικατάστασή της από νέο νόμο που θα ψηφιστεί από τη Βουλή πριν από την 
ημερομηνία της εν λόγω μετάβασης.   

2. Η ρύθμιση των θεμάτων τα οποία εισηγείται το Τμήμα Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών, καθώς και άλλων παρεμφερών με αυτά θεμάτων θα πρέπει να 
γίνει με το υπό αναφορά τροποποιητικό νομοσχέδιο που θα κατατεθεί στη 
Βουλή.   

 Συναφώς, υποστήριξε ο ίδιος, η Αρχή, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, 
επισημαίνει ότι οποιεσδήποτε αποσπασματικές τροποποιήσεις επέλθουν στην 
υφιστάμενη βασική νομοθεσία στο παρόν στάδιο δεν εξυπηρετούν κανένα σκοπό, 
αλλά ενδεχομένως να δημιουργήσουν μόνο προβλήματα και/ή επιπλοκές στην 
εφαρμογή της ισχύουσας βασικής νομοθεσίας από την Αρχή, δεδομένου ότι οι 
διατάξεις της εν λόγω βασικής νομοθεσίας πρέπει να τυγχάνουν πλήρους εφαρμογής 
μέχρι την ψήφιση του τροποποιητικού νομοσχεδίου με το οποίο θα επέλθει η 
μετάβαση από το αναλογικό στο ψηφιακό περιβάλλον.    

 Ο διευθυντής του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών δήλωσε ότι το τμήμα 
του εξακολουθεί να εμμένει στη θέση που διατύπωσε αρχικά για την ανάγκη 
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προσθήκης στο νομοσχέδιο των τροποποιήσεων που το ίδιο υπέβαλε στην επιτροπή 
και, ως εκ τούτου, εισηγήθηκε στην τελευταία την υιοθέτηση του αναθεωρημένου 
κειμένου του νομοσχεδίου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της και ιδιαίτερα την πιο πάνω αναφερόμενη θέση της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, υιοθέτησε τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου, όπως αυτό είχε αρχικά κατατεθεί στη Βουλή από την 
εκτελεστική εξουσία, με τη διαγραφή από αυτό της αναφοράς σε άδεια αναλογικού 
σταθμού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού 
διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου σύμφωνα με τα πιο πάνω, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή υπάρχει μια σύγχυση στην τοποθέτηση της δικής μας κοινοβουλευτικής 
ομάδας, δηλώνουμε ότι συμφωνούμε με το νομοσχέδιο και, ως δήλωση αρχής, 
θεωρούμε ότι θα είναι μια νέα αρχή, όχι μόνο για το τηλεοπτικό πεδίο της Κύπρου, 
αλλά, ελπίζουμε, και μια νέα αρχή για εμβάθυνση της δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοφωνικών και  Τηλεοπτικών 
Σταθμών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 9 θέμα είναι «Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 
«Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2009» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Άγγελος Βότσης 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και στις 30 
Νοεμβρίου 2009.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας, του Συνδέσμου 
Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου (ΣΤΕΚ), του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων 
(ΠΑΣΥΞΕ) και του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών.  Η Παγκύπρια Ένωση 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρία της επιτροπής. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς,  οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 
του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των περί 
Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας Κανονισμών, ώστε: 

1. να αυξηθεί το ανώτατο όριο του ετήσιου τέλους το οποίο το Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας δύναται να επιβάλλει σε κάθε ιδιοκτήτη ή 
κάτοχο ακινήτου ή υποστατικού το οποίο βρίσκεται στην περιοχή η οποία θα 
εξυπηρετηθεί ή μπορεί να εξυπηρετηθεί από το σύστημα αποχέτευσης 
λυμάτων του εν λόγω συμβουλίου, το οποίο κατασκευάστηκε ή θα 
κατασκευαστεί κατά τα επόμενα χρόνια, όσον αφορά κατοικίες και άλλα 
ακίνητα ή υποστατικά.  Το εν λόγω ανώτατο όριο αυξάνεται από 0,3 του σεντ 
για κάθε λίρα ή ποσοστό τρία τοις χιλίοις πάνω στην εκτιμημένη αξία του 
ακινήτου αναφορικά με την οποία είναι πληρωτέο το τέλος, όπως αυτή είναι 
καταχωρισμένη στα βιβλία του Επαρχιακού Κτηματολογικού Γραφείου 
Λεμεσού, σε 0,4 του σεντ για κάθε ευρώ ή ποσοστό τέσσερα τοις χιλίοις πάνω 
στην εκτιμημένη αξία του ακινήτου, αντίστοιχα. 

2. να αυξηθεί το ανώτατο όριο τέλους που δύναται το συμβούλιο να επιβάλει σε 
κάθε ιδιοκτήτη ή κάτοχο υποστατικού που προμηθεύεται νερό από το 
Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λεμεσού ή από οποιοδήποτε συμβούλιο 
υδατοπρομήθειας και το οποίο εξυπηρετείται από το σύστημα αποχέτευσης 
λυμάτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού από είκοσι πέντε σεντ για 
κάθε κυβικό μέτρο νερού που καταναλώνει σε πενήντα δύο σεντ.  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε στην επιτροπή πως οι 
προτεινόμενες με τους υπό συζήτηση κανονισμούς αυξήσεις των πιο πάνω τελών 
στοχεύουν να διασφαλίσουν ότι το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 
θα μπορέσει να αντεπεξέλθει στις υποχρεώσεις του που αφορούν την επέκταση, 
συντήρηση και λειτουργία του αποχετευτικού συστήματος.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσε στην επιτροπή ο διευθυντής του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας, η εκτέλεση των έργων 
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αποχέτευσης ομβρίων υδάτων και λυμάτων της περιοχής μείζονος Λεμεσού άρχισε 
από το 2006.  Στα έργα αυτά, πέραν της επέκτασης του δικτύου και άλλων 
εγκαταστάσεων του συστήματος για αύξηση του αριθμού των εξυπηρετούμενων 
δημοτών, περιλαμβάνονται πρόσθετα έργα με στόχο την αναβάθμιση της αξιοπιστίας 
και της αποτελεσματικότητας του συστήματος.  Τα εν λόγω έργα αφορούν τη φάση Β2 
και η συνολική τους δαπάνη ανέρχεται στα €330 εκατομμύρια.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η διεύθυνση του 
συμβουλίου εκπόνησε μελέτη σε σχέση με την οικονομική κατάσταση του οργανισμού, 
καθώς και με τη δομή των τελών τα οποία θεωρούνται σημαντικά για τη βιωσιμότητά 
του.  Από την εν λόγω μελέτη προέκυψαν τα ακόλουθα: 

1. Το κόστος των υπό εκτέλεση έργων μέχρι το έτος 2013, περιλαμβανομένων και 
των νέων έργων τα οποία θα εκτελεστούν, έχει αυξηθεί από το ποσό των €200 
εκατομ. στο ποσό των €300 εκατομ. περίπου.  Η αύξηση αυτή οφείλεται εν 
μέρει στην αύξηση του κόστους, αλλά και στην εκτέλεση πρόσθετων έργων, το 
κόστος των οποίων εκτιμάται στα €60 εκατομ. περίπου, και εν μέρει στην 
επέκταση του συστήματος λυμάτων και των έργων αποχέτευσης ομβρίων 
υδάτων. 

2. Για τη χρηματοδότηση των πιο πάνω έργων απαιτείται πρόσθετος δανεισμός 
του οργανισμού πέραν των €60 εκατομμυρίων. 

3. Απαιτείται η αύξηση του ύψους όλων των ισχύοντων τελών που επιβάλλει το 
συμβούλιο και συνέχιση της πολιτικής του για επιβολή ετήσιας αύξησης. 

 Ειδικότερα, ο λόγος για τον οποίο απαιτείται η αύξηση των τελών χρήσης, 
σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, είναι η μείωση της διαφοράς που υπάρχει μεταξύ του 
πραγματικού κόστους συντήρησης και λειτουργίας του συστήματος και του τέλους το 
οποίο επιβάλλεται σήμερα για το σκοπό αυτό.  Συγκεκριμένα, ενώ το κόστος 
συντήρησης και λειτουργίας του συστήματος υπερβαίνει τα ενενήντα σεντ ανά κυβικό 
μέτρο νερού, η χρέωση που επιβάλλεται σήμερα ανέρχεται στα σαράντα ένα σεντ και 
αναμένεται τα επόμενα χρόνια το κόστος αυτό να ξεπεράσει το €1 ανά κυβικό μέτρο 
νερού.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, κρίνεται αναγκαία η αύξηση των 
αποχετευτικών τελών ομβρίων υδάτων λόγω των τεράστιων επενδύσεων σε έργα 
αποχέτευσης ομβρίων υδάτων οι οποίες γίνονται από το συμβούλιο τα τελευταία 
χρόνια και αναμένεται να συνεχιστούν για τα επόμενα δέκα τουλάχιστο χρόνια.   

 Τέλος, όπως αναφέρεται στα εν λόγω στοιχεία, με βάση τις δαπάνες που 
απαιτούνται για την κατασκευή έργων αποχέτευσης ομβρίων υδάτων, επιβάλλεται 
σημαντική αύξηση των τελών με σκοπό τη συνεισφορά για την κάλυψη του κόστους 
συντήρησης των αγωγών αυτών, καθώς και για το κόστος χρηματοδότησης και 
αποπληρωμής των δανείων. 

 Οι εκπρόσωποι του ΣΤΕΚ και του ΠΑΣΥΞΕ ανέφεραν ότι τα τέλη τα οποία 
επιβάλλονται σήμερα στα ξενοδοχεία είναι πολύ υψηλά, δεδομένης της δεινής 
οικονομικής κατάστασης που επικρατεί στη ξενοδοχειακή βιομηχανία από την 
παρατεταμένη οικονομική κρίση.   

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών δήλωσαν ότι ο 
σύνδεσμός τους διαφωνεί με τις προτεινόμενες αυξήσεις, γιατί κρίνει ότι είναι πολύ 
υψηλές.  Παράλληλα, υποστήριξαν πως, λόγω της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, οι 
οποιεσδήποτε αυξήσεις θα πρέπει να επιβληθούν σε μεταγενέστερο στάδιο. 

 Η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής με γραπτό υπόμνημα 
που απέστειλε στην επιτροπή αναφέρει ότι διαφωνεί με την επιβολή οποιωνδήποτε 
αυξήσεων εν μέσω της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, η οποία θέτει σε κίνδυνο την 
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ποιότητα ζωής των καταναλωτών, σημειώνοντας ότι πολλοί από αυτούς, παρ’ όλο 
που καταβάλλουν τα καθοριζόμενα τέλη, δεν είναι συνδεδεμένοι με αποχετευτικά 
συστήματα και δεν προσφέρεται σ’ αυτούς οποιαδήποτε υπηρεσία από τα εν λόγω 
συμβούλια. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών η επιτροπή ζήτησε 
πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις τόσο για τα υφιστάμενα τέλη που επιβάλλει το 
συμβούλιο όσο και για τα προτεινόμενα με τους υπό συζήτηση κανονισμούς τέλη, 
καθώς επίσης και για την οικονομική κατάσταση του συμβουλίου.   

 Στη βάση της πιο πάνω ενημέρωσης, η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη την 
πρόθεση του συμβουλίου να προβεί σε σταδιακή μείωση του υφιστάμενου τέλους 
χρήσης ύψους ενός σεντ για κάθε λίρα ή ποσοστό δέκα τοις χιλίοις πάνω στην 
εκτιμημένη αξία του ακινήτου που επιβάλλεται στα ξενοδοχεία, σε 0,95 του σεντ ή στο 
ποσοστό 9,5 τοις χιλίοις από το έτος 2012 και σε 0,9 του σεντ ή ποσοστό 9 τοις χιλίοις 
από το 2013, αντίστοιχα, εισηγήθηκε όπως η εν λόγω μείωση αρχίσει να εφαρμόζεται 
νωρίτερα και ειδικότερα από το έτος 2010 λόγω των οικονομικών προβλημάτων που 
αντιμετωπίζει η ξενοδοχειακή βιομηχανία.   

 Σε μεταγενέστερο στάδιο το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 
με επιστολή του ενημέρωσε την επιτροπή ότι η ολομέλεια του εν λόγω συμβουλίου 
υιοθέτησε την εισήγηση που υπέβαλε η επιτροπή, ώστε η μείωση του τέλους χρήσης 
για τα ξενοδοχεία να αρχίσει νωρίτερα από ό,τι αρχικά είχε προγραμματιστεί από το 
ίδιο το συμβούλιο, με αποτέλεσμα το τέλος αυτό να επιβάλλεται ως ακολούθως: 

1. Από 1η Ιανουαρίου 2010 0,97 του σεντ ή ποσοστό 9,7 τοις χιλίοις. 

2. Από 1η Ιανουαρίου 2011 0,94 του σεντ ή ποσοστό 9,4 τοις χιλίοις. 

3. Από 1η Ιανουαρίου 2012 0,91 του σεντ ή ποσοστό 9,1 τοις χιλίοις. 

4. Από 1η Ιανουαρίου 2013 0,89 του σεντ ή ποσοστό 8,9 τοις χιλίοις. 

5. Από 1η Ιανουαρίου 2014 0,865 του σεντ ή ποσοστό 8,65 τοις χιλίοις. 

6. Από 1η Ιανουαρίου 2015 0,845 του σεντ ή ποσοστό 8,45 τοις χιλίοις. 

7. Από 1η Ιανουαρίου 2016 0,825 του σεντ ή ποσοστό 8,25 τοις χιλίοις. 

 Η επιτροπή, εκφράζοντας την ικανοποίησή της για το γεγονός ότι το συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας υιοθέτησε την εισήγησή της για επιβολή 
μειωμένων τελών από το έτος 2010 αντί από το έτος 2012, όπως ήταν η αρχική 
πρόθεσή του, καλεί το εν λόγω συμβούλιο να επανεξετάσει το ενδεχόμενο για 
περαιτέρω μείωση του ύψους του πιο πάνω αναφερόμενου τέλους για το έτος 2010 
σε 0,95 του σεντ και παράλληλα να διαφοροποιήσει το ύψος του εν λόγω τέλους για 
τα επόμενα χρόνια με τρόπο που τα έσοδά του να παραμείνουν στα ίδια επίπεδα.    

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών 
και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 
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 Κατ’  επανάληψη, η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, κύριε Πρόεδρε, έχει 
δηλώσει ότι αυτά τα θέματα τελών ουσιαστικά δεν πρέπει να είναι μέρος της 
κοινοβουλευτικής εργασίας.  Γι’ αυτό δεσμευόμαστε στην ολομέλεια της Βουλής να 
καταθέσουμε το συντομότερο δυνατό τροποποίηση της νομοθεσίας, έτσι ώστε να μην 
έρχονται στη Βουλή.  Θεωρούμε ότι είναι αναχρονισμός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Με την παρατήρηση του κ. Στυλιανίδη προχωρούμε. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 10 μέχρι και τον αριθμό 35 αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί ∆ημοτικών και 
Κοινοτικών Εκλογών (Υπήκοοι 
Άλλων Κρατών Μελών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.204-2009). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

2. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών του 2010 Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.205-2009).  

Εσωτερικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων- 
Παθόντων 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης του 
2009 Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.206-2009). 

Οικονομικών  Εσωτερικών 

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης του 
2010 Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.207-2009). 

Οικονομικών  Εσωτερικών 

5. Ο περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2009. 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών 
και Έργων  
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(Αρ. Φακ. 23.01.050.208-2009). 

6. Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και 
Πώληση) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.209-2009). 

Υγείας  Υγείας 

7. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου του 
2010 Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.210-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

8. Ο περί Τυποποίησης, 
∆ιαπίστευσης και Τεχνικής 
Πληροφόρησης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.211-2009). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

9. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού Κύπρου του 2010 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.212-2009). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10. O περί Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών (∆ιαχείριση και άλλα 
Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.213-2009). 

Εσωτερικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων- 
Παθόντων 

 

11. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.138-2009). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

12. Οι περί Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού (Τέλος 
Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.139-2009). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

13. Οι περί Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών (Παραχώρηση 
Συμβάσεων Μίσθωσης σε 
Εκτοπισθέντες και άλλα 
Πρόσωπα) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.140-2009). 

Εσωτερικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων- 
Παθόντων 

 

14. Οι περί Συμβουλίου Εγγραφής 
και Ελέγχου Εργοληπτών 
Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων - Θέση ∆ιευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

Συγκοινωνιών 
και Έργων 

Νομικών  
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του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.103-2009). 

15. Οι περί Αρχής Κρατικών 
Εκθέσεων (Σχέδιο Σύνταξης και 
Χορηγημάτων στους 
Υπαλλήλους της Αρχής και 
Εξαρτωμένους τους) (παρόμοιο 
με το Σχέδιο Συντάξεων της 
Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.105-2009). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

16. Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.110-2009). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

17. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

18. Οι περί Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου (∆ιάρθρωση και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.115-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 

19. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας 
για την Πηγή των Οικονομικών 
Πόρων των Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Νομικών 

20. Οι περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

21. Οι περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Επιθεώρηση και 
Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

22. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
2) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

Οικονομικών Νομικών και 
Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

23. Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού 
(Ειδικά Μέτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 
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(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007). 

24. Οι περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.124-2007). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

25. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

Υγείας Υγείας   

26. Οι περί Μεταλλείων και 
Λατομείων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.112-2008). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

27. Οι περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
4) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.028-2009). 

Συγκοινωνιών 
και Έργων 

Συγκοινωνιών 
και Έργων 

28. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.034-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 

29. Οι περί Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας - Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Μονάδας Ασφάλειας 
Πτήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.038-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Νομικών 

30. Οι περί Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου (∆ιάρθρωσις και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.046-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

31. Οι περί Αποχετεύσεων 
Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.076-2009). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

32. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.084-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

33. Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων 
Επιβατηγών Σκαφών Κανονισμοί 

Συγκοινωνιών 
και Έργων 

Συγκοινωνιών 
και Έργων 
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του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

34. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ταμείο Ευημερίας Προσωπικού) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας  

35. Οι περί Υδατοκαλλιέργειας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.091-2009). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

36. Οι περί Εθελοντών Πενταετούς 
Υποχρεώσεως του Στρατού της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.093-2009). 

Άμυνας Άμυνας 

37. Οι περί Σχεδίου Γεωργικής 
Ασφάλισης των Αμπελιών από 
Ανομβρία Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.099-2009). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

 

38. Εκθέσεις του Υπουργού 
Εσωτερικών για την 
παραχώρηση, εκμίσθωση, 
ανταλλαγή ή παραχώρηση 
άδειας χρήσεως κρατικής γης 
σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του 
περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου 74/88, όπως 
αυτές έχουν εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με τις 
αποφάσεις αρ. 64.684 ημερ. 
29/11/2006, 65.084 ημερ. 
28/2/2007 και 65.478 ημερ. 
9/5/2007. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της Ενδέκατης 
Τροποποίησης του Συντάγματος 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.052-2009). 

Κυριάκο 
Χατζηγιάννη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

Περιβάλλοντος  

2. Ο περί Συντάξεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 

Αβέρωφ Νεοφύτου, 
Ιωνά Νικολάου, 
Ανδρέα Αγγελίδη 
και Γιαννάκη 

Νομικών  
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(Αρ. Φακ. 23.02.050.053-2009). Ομήρου,  
βουλευτές 
εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας 

3. O περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων 
(Έλεγχος Ίδρυσης και 
Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.054-2009). 

Κώστα 
Κωνσταντίνου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, 
Αθηνά Κυριακίδου 
και  
Στέλιο Ιερωνυμίδη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Κόμματος  
και Μαρίνο 
Σιζόπουλο  
εκ μέρους του 
Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ 

Υγείας  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Πουργουρίδης κάτι θέλει να πει. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μια παράκληση προς το σώμα έχω, κύριε Πρόεδρε.  Η πρόταση νόμου για την 
ενδέκατη τροποποίηση του συντάγματος, που κατατέθηκε εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής μας ομάδας από το συνάδελφο Κυριάκο Χατζηγιάννη, παρακαλώ να 
παραπεμφθεί στην επιτροπή Νομικών και όχι Περιβάλλοντος, γιατί αφορά 
τροποποίηση του συντάγματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην εισήγηση της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού; 

 Λοιπόν, το σχετικό νομοθέτημα παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών και όχι στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν 
ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.556, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το ύψος του ποσού που η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
εκταμίευσε από κονδύλια της ΕΕ προς όφελος των αιτητών πολιτικού ασύλου για τα 
έτη 2006, 2007, 2008 και 2009, τους σκοπούς της παραχώρησης των εν λόγω 
κονδυλίων και σε ποιο βαθμό εκπληρώθηκαν οι σκοποί αυτοί.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.557, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με την εγγραφή των αγροτικών δρόμων στην κοινότητα 
Φρεννάρους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.558, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το ευρύτερο τοπικό σχέδιο που αφορά την κοινότητα 
Φρεννάρους, κατά πόσο θα υπάρξει αναθεώρηση των ζωνών και ποιο το σχετικό 
χρονοδιάγραμμα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.559, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το κράτος προτίθεται να λειτουργήσει κοινοτικό ιατρείο 
στην κοινότητα Φρεννάρους.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.560, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το κράτος είναι διατεθειμένο, σε περίπτωση που θα 
υπάρξουν καθυστερήσεις στις οποιεσδήποτε διαπραγματεύσεις του κράτους με τις 
εταιρείες πετρελαιοειδών όσον αφορά τη μετακίνησή τους από τη Λάρνακα στο 
Βασιλικό, να προχωρήσει στην ανάπτυξη του Ενεργειακού Κέντρου με μόνους 
συμμετέχοντες την ΑΗΚ για το φυσικό αέριο, τον ΚΟ∆ΑΠ για τα στρατηγικά 
αποθέματα και τρίτους που επιθυμούν να δημιουργηθεί κέντρο διαμετακομιστικού 
εμπορίου πετρελαιοειδών.»                                                                    

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.561, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με την πορεία υλοποίησης του αποχετευτικού έργου στην 
κοινότητα Φρεννάρους, πότε υπολογίζεται να τελειώσει, καθώς και για τα 
αποχετευτικά έργα στις υπόλοιπες κοινότητες της επαρχίας Αμμοχώστου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.562, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τη δημιουργία κέντρου διαμετακομιστικού εμπορίου 
πετρελαιοειδών στο Ενεργειακό Κέντρο στο Βασιλικό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.563, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τον τρόπο λειτουργίας του Ενεργειακού Κέντρου στο 
Βασιλικό, σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ανέγερσή του και πότε υπολογίζεται να 
λειτουργήσει.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.564, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί τις αντιδράσεις πολλών κατοίκων της Κακοπετριάς για 
κατασκευαστικά έργα τα οποία εκτελούνται στην πλατεία του χωριού.  Αγανακτισμένοι 
Κακοπετρίτες καταγγέλλουν ότι ο κοινοτάρχης αλλοιώνει το παραδοσιακό ιστορικό 
κέντρο του χωριού, αφού στα μάτια τους τα έργα φαίνονται ως “εκτρώματα”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν για το έργο αυτό ακολουθήθηκαν όλες οι απαιτούμενες από το 
νόμο διαδικασίες (όπως π.χ. περιβαλλοντική μελέτη, δημόσια παρουσίαση κ.λπ.), 
αλλά και από τις σύγχρονες αντιλήψεις (κοινωνική συμμετοχή, δημόσιος διάλογος και 
διαβούλευση).»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.565, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Τουρκικός Συνασπισμός Αμερικής έχει εξαγγείλει 
εκατό υποτροφίες για Αρμενίους των ΗΠΑ σε τουρκικά πανεπιστήμια και 
πανεπιστήμια στην κατεχόμενη Κύπρο.  Ο σκοπός αυτής της εξαγγελίας, που είναι 
προφανές από πού πηγάζει και από πού αντλεί τους απαραίτητους πόρους, είναι να 
οικοδομηθεί μία κουλτούρα αποδοχής της τουρκικής πολιτικής σε βάρος του 
αρμενικού έθνους ανάμεσα στους Αρμένιους της διασποράς.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν παρακολουθούνται οι δραστηριότητες της οργάνωσης αυτής και ποια μέτρα 
λαμβάνονται προς αντιμετώπισή τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.566, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με πληροφορίες μου, στην περιοχή των χωριών Πολύστυπος, 
Λειβάδια και Αληθινού υπάρχουν ίσως και διακόσιες δρύες, πολλές προφανώς 
αιωνόβιοι. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν σχέδια για προστασία των δέντρων αυτών μέσω του 
προγράμματος προστασίας των ευρωπαϊκών οικοτόπων “Natura 2000”.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.567, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Εσωτερικών προωθεί προς έγκριση στο 
Υπουργικό Συμβούλιο το αίτημα της εταιρείας “Cyprus Limni Resorts and Golfcourses 
PLC” του ομίλου Σιακόλα για ανταλλαγή ιδιόκτητων τεμαχίων γης με τεμάχια 
τουρκοκυπριακής ιδιοκτησίας στην περιοχή “Λίμνη” της Πόλης Χρυσοχούς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις λεπτομέρειες αυτής της ανταλλαγής.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.568, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο χωριό Τόχνη της επαρχίας Λάρνακας υπάρχει 
σοβαρό πρόβλημα στην εξασφάλιση ασφαλούς πρόσβασης προς μια πολύ σημαντική 
αγροτοτουριστική μονάδα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προτίθεται να προβεί στις κατάλληλες ενέργειες, ώστε να 
επιλυθεί το πρόβλημα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.569, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε ερώτησή μου, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2008, σχετικά με τη λειτουργία 
χοιροστασίου στο χωριό Αγία Μαρινούδα της Πάφου ο αρμόδιος Υπουργός 
Εσωτερικών μού απάντησε, στις 10 ∆εκεμβρίου 2008, ότι έδωσε οδηγίες όπως 
εξεταστεί το ενδεχόμενο μεταφοράς του χοιροστασίου με την παραχώρηση άλλων 
τεμαχίων κρατικής γης κατά την αναθεώρηση των πολεοδομικών ζωνών, που μόλις 
πρόσφατα ξεκίνησε.  Έχουν περάσει ήδη δώδεκα μήνες και ακόμα δε φαίνεται να έχει 
προχωρήσει η εφαρμογή των οδηγιών του υπουργού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
γιατί δεν υλοποιήθηκαν μέχρι σήμερα οι εν λόγω οδηγίες και τι μέλλει γενέσθαι με την 
υπόθεση της παραχώρησης άλλων τεμαχίων κρατικής γης για μεταφορά του 
χοιροστασίου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.570, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Την Κυριακή, 8 Νοεμβρίου 2009, ο Ύπατος Αρμοστής της Βρετανίας κ. Μίλετ 
παρέστη και κατέθεσε στεφάνι στα εγκαίνια μνημείου των Βρετανών που έπεσαν στις 
μάχες του εθνικοαπελευθερωτικού αγώνα της ΕΟΚΑ ’55-’59 στην κατεχόμενη 
Κερύνεια.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, το μνημείο ανηγέρθη στο σύνδεσμο 
βετεράνων Βρετανών που κατοικούν στην κατεχόμενη Κύπρο, οι οποίοι έτυχαν της 
πολιτικής στήριξης της βρετανικής κυβέρνησης.  Εξ όσων πληροφορούμαι, το θέμα 
δεν ηγέρθη από την κυπριακή κυβέρνηση στη συνάντηση του Προέδρου Χριστόφια με 
τον Πρωθυπουργό της Βρετανίας κ. Μπράουν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν είχαν παρθεί μέτρα και ποια, ώστε να αποτραπεί η ανέγερση του μνημείου.  
Επίσης, θα ήθελα να πληροφορηθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων για την ακριβή 
σχέση της βρετανικής κυβέρνησης με το θέμα αυτό και γιατί δε συζητήθηκε το θέμα 
στη συνάντηση Μπράουν-Χριστόφια.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.571, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι διαπράττεται μια μεγάλη αδικία εις βάρος κάποιων 
προσφύγων μας.  Τα χρέη των προσφύγων που χρωστούσαν σε ιδιώτες στις 
τουρκοκρατούμενες περιοχές πριν από το 1974 εξακολουθούν να υφίστανται και 
αυξάνονται με την πάροδο του χρόνου, ενώ οι πρόσφυγες που χρωστούσαν στις 
τράπεζες και τα συνεργατικά ιδρύματα έχουν επωφεληθεί από το σχέδιο διαγραφής 
των χρεών τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν υπάρχει πρόθεση να αντιμετωπιστεί αυτή η αδικία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.572, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους καθυστέρησης της αποπεράτωσης των εργασιών της 
Α΄ φάσης του δρόμου Λάρνακας-∆εκέλειας (λεωφόρος Αμμοχώστου) και για το στάδιο 
στο οποίο βρίσκονται οι σχεδιασμοί και οι μελέτες της Γ΄ και ∆΄ φάσης του εν λόγω 
δρόμου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.573, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη μεγάλη καθυστέρηση που παρατηρείται στην ανέγερση 
κοινοτικών κτιρίων και ιατρείου στο νέο χώρο όπου μετακινήθηκε η κοινότητα 
Πενταλιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.574, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την καθυστέρηση που παρατηρείται στην υλοποίηση της 
απόφασης της Υπηρεσίας Κυκλοφοριακών Μελετών, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2009, για 
κατασκευή υπερυψωμένων διαβάσεων εντός της οικιστικής περιοχής του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Στρουμπιού.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.575, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Η οικιστική περιοχή κατά μήκος του αυτοκινητόδρομου Λεμεσού-Πάφου 
(τμήμα Κονιών) μέχρι τον κυκλοφοριακό κόμβο Κονιών έχει αναπτυχθεί σημαντικά, με 
αποτέλεσμα, εξαιτίας της ηχορρύπανσης που προκαλείται, να δημιουργούνται σοβαρά 
προβλήματα στους κατοίκους της περιοχής αυτής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο υπάρχει περίπτωση τοποθέτησης ηχοπετασμάτων κατά μήκος του 
αυτοκινητόδρομου Λεμεσού-Πάφου (τμήμα Κονιών) μέχρι τον κυκλοφοριακό κόμβο 
Κονιών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.576, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ετοιμασία του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου 
“Φύση 2000” για την κοινότητα Παναγιάς.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.577, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι, παρά το γεγονός ότι το κυνήγι της αλεπούς δεν 
επιτρέπεται στην Κύπρο και υποτίθεται ότι διεξάγεται σχετική μελέτη, πολλοί 
ασυνείδητοι σκοτώνουν τις αλεπούδες.  Όμως, εξ όσων γνωρίζω, δεν έχουν γίνει 
καταγγελίες από τους θηροφύλακες.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει διεξαχθεί ανεξάρτητη μελέτη για τη διαχείριση της αλεπούς 
στην Κύπρο από επιστημονικό οίκο καταλλήλως καταρτισμένο και αν μέχρι την 
ολοκλήρωση της μελέτης που ήδη διεξάγεται γίνονται καταγγελίες για την εξόντωση 
αλεπούδων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.578, ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω ενημερωθεί ότι το τσίρκο “Μπαρσελόνα” διαφημίζει ότι δίνει μικρές 
παραστάσεις στα καταστήματα “soeasy”.  Ήδη δύο παραστάσεις δόθηκαν στις 14 
Νοεμβρίου 2009 στη Λεμεσό, το Σάββατο 28 Νοεμβρίου 2009 στη Λάρνακα και θα 
ακολουθήσουν και άλλες.  Πιο συγκεκριμένα, μικρή παράσταση θα πραγματοποιηθεί 
στη Λευκωσία στις 19 ∆εκεμβρίου 2009. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν οι άδειες που έχουν χορηγηθεί στο τσίρκο συμπεριλαμβάνουν και 
παραστάσεις πέραν των κανονικών παραστάσεων του τσίρκου, ποια μέτρα 
λαμβάνονται για τις συγκεκριμένες παραστάσεις που πραγματοποιούνται σε άλλους 
χώρους, αν εφαρμόζονται οι πρόνοιες του περί Ευημερίας και Προστασίας των Ζώων 
Νόμου και ποια μέτρα λαμβάνονται για την υγεία και την προστασία του κοινού στις εν 
λόγω παραστάσεις.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.579, ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με την πρόοδο της έρευνας για εντοπισμό της πηγής 
ρύπανσης (αρσενικó) στο υδροφόρο στρώμα της περιοχής Μάμμαρη.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.580, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Το τελευταίο διάστημα έχω γίνει δέκτης αρκετών παραπόνων από κατοίκους 
χωριών της επαρχίας Πάφου τα οποία κρίθηκαν ακατάλληλα είτε λόγω 
κατολισθήσεων είτε λόγω συγκοινωνιακού προβλήματος και μετακινήθηκαν σε 
παρακείμενες περιοχές. 

 Με την εξέλιξη της επιστήμης τίθεται ακόμα πιο έντονα το αίτημα για 
οικοδόμηση νέων κατοικιών ή επιδιόρθωση των υφιστάμενων στις περιοχές οι οποίες 
εγκαταλείφθηκαν.  Καθώς όμως δεν είναι ξεκάθαρο το ιδιοκτησιακό καθεστώς των 
εγκαταλελειμμένων χωριών, οι επηρεαζόμενοι ζητούν έντονα τη λήψη σχετικής 
απόφασης από το αρμόδιο υπουργείο για το θέμα αυτό. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιο το ιδιοκτησιακό καθεστώς, ποιες ζώνες ισχύουν, αν παρέχεται η 
δυνατότητα οικοδόμησης ή επιδιόρθωσης κατοικιών στις περιοχές/κοινότητες οι 
οποίες εγκαταλείφθηκαν λόγω ακαταλληλότητας, κατολισθήσεων ή συγκοινωνιακού 
προβλήματος και ποιες οι προθέσεις του υπουργείου για το θέμα αυτό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.581, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Το τελευταίο διάστημα έχω γίνει δέκτης αρκετών παραπόνων από άτομα με 
αναπηρίες για το θέμα της αγοράς αδασμολόγητου οχήματος.  Το πρόβλημα που 
παρουσιάζεται αφορά κυρίως αναπήρους οι οποίοι δεν έχουν την οικονομική 
δυνατότητα να αγοράσουν όχημα μεγάλου κυβισμού, με αποτέλεσμα αυτοί να μην 
επωφελούνται οποιασδήποτε οικονομικής βοήθειας από το αρμόδιο υπουργείο για τα 
σκοπό αυτό. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα:   

1. Ποιες κατηγορίες αναπήρων καλύπτει η σχετική νομοθεσία για αγορά 
αυτοκινήτου; 
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2. Πόσοι περίπου δικαιούχοι λαμβάνουν αυτή τη βοήθεια κάθε χρόνο και ποιο το 
ύψος της; 

3. Τι ακριβώς καλύπτει αυτή η βοήθεια; 

4. Μελετά το αρμόδιο υπουργείο το ενδεχόμενο διαφοροποίησης των κριτηρίων ή 
του τρόπου παραχώρησης προς τους αναπήρους της βοήθειας για αγορά 
αυτοκινήτου;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.582, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει εξετάσει ή προτίθεται να εξετάσει την πιθανότητα δημιουργίας 
ανοιχτού αγκυροβολίου στη Λεμεσό, για τη στάθμευση σκαφών αναψυχής. 

 Οι ιδιοκτήτες σκαφών αναψυχής (ιστιοφόρων, μηχανοκινήτων) στην παράλια 
πόλη είναι πάρα πολλοί και επιβάλλεται η υπόδειξη και η ανάλογη υποδομή για ένα 
σωστό αγκυροβόλιο, ασφαλές κατά τους χειμερινούς μήνες.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.583, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ολοκληρώνονται σύντομα οι εργασίες στον ξενώνα 
νέων στην πλατεία Τροόδους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα επαναρχίσει να λειτουργεί ως ξενώνας νέων το συγκεκριμένο 
κτίριο και ποιο υπουργείο ή τμήμα ή φορέας θα είναι υπεύθυνο για τη διαχείρισή του.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.584, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από τη μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων που έχει καταθέσει η εταιρεία 
που σχεδιάζει την κατασκευή μαρίνας χωρητικότητας εκατόν είκοσι δύο σκαφών στην 
παραλία της Πάφου συμπεραίνεται ότι το έργο δυνατό να προκαλέσει ανεπανόρθωτες 
επιπτώσεις στο ευαίσθητο φυσικό περιβάλλον της περιοχής, καθώς και προβλήματα 
ασφάλειας στους λουομένους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία της ίδιας μελέτης της εταιρείας, ο χώρος όπου 
προτίθεται να δημιουργηθεί τεχνητό νησί καλύπτεται από λιβάδια του 
προστατευόμενου φυκιού “Posidonia oceanica” και γειτνιάζει με θαλάσσια 
προστατευόμενη περιοχή.  Επίσης, είναι προφανές ότι η επέμβαση στη θάλασσα με 
τη δημιουργία τεχνητού νησιού θα έχει ανεπανόρθωτα και ανυπολόγιστα 
αποτελέσματα και συνέπειες που δεν μπορούν εκ των προτέρων να προβλεφθούν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να απορρίψει την αίτηση για παραχώρηση άδειας για 
την κατασκευή τεχνητού νησιού και μαρίνας στην παραλία μεταξύ Πάφου και 
Γεροσκήπου, από τη στιγμή που μπορεί να προκαλέσει ανεπανόρθωτες επιπτώσεις 
στο περιβάλλον της περιοχής και τους λουομένους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.585, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι μια μεγάλη έκταση πίσω από τα οικόπεδα ΣΤΕΛΜΕΚ 
(μεταξύ της οικιστικής ζώνης και της Πράσινης Γραμμής στην περιοχή του 
αεροδρομίου Λευκωσίας) έχει μετατραπεί αυθαίρετα σε ένα μεγάλο σκουπιδότοπο. 



 43

 Τα σκουπίδια αποτελούνται από ελαστικά αυτοκινήτων, πλαστικά κιβώτια, 
ηλεκτρικές συσκευές, όπως ψυγεία και ηλεκτρονικοί υπολογιστές, σακούλες με 
αποφάγια και άλλα άχρηστα αντικείμενα.  Το χώρο λυμαίνονται αδέσποτοι σκύλοι, 
τρωκτικά και ερπετά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα καθαριστεί ο χώρος και για τα μέτρα που πρόκειται να 
ληφθούν, ώστε να μην επαναληφθεί το φαινόμενο αυτό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.586, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι προωθείται η επαναλειτουργία του εργοστασίου 
“Άστρασολ” στα Λατσιά.  Ήδη έχει επιβεβαιωθεί ότι το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού προέβη σε διάβημα προς το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως ζητώντας να εξεταστούν το συντομότερο οι αιτήσεις της εταιρείας για 
επαναλειτουργία του εργοστασίου.  

 Ο ιδιοκτήτης του εργοστασίου, καθ’ υπόδειξη αρμοδίων, έχει προβεί πρόσφατα 
σε μερική κατεδάφιση κάποιων παράνομων υποστατικών του εργοστασίου, 
προκειμένου να διευκολύνει την αδειοδότηση.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να ζητήσει την άμεση μετακίνηση του εργοστασίου σε 
άλλη καταλληλότερη περιοχή, μακριά από κατοικίες και γειτονιές.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.587, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχουν περιέλθει στην αντίληψή μου καταγγελίες από κοινοτικούς συμβούλους 
της κοινότητας Λυμπιών σχετικά με την ενέργεια του εργολάβου που κατασκευάζει το 
Χώρο Υγειονομικής Ταφής Υπολειμμάτων στην Κόση να προχωρήσει στην περίφραξη 
ολόκληρου του χώρου που έχει απαλλοτριωθεί, κατά παράβαση της συμφωνίας που 
έγινε μεταξύ της κυβέρνησης και της κοινοτικής αρχής ότι ο χώρος θα παραμείνει 
ελεύθερος για δεντροφύτευση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν όντως υπάρχει συμφωνία για το συγκεκριμένο χώρο, αν πράγματι 
έγινε περίφραξη και τι προτίθεται να πράξει για το θέμα αυτό.»   

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.333, ημερομηνίας 26 

Ιανουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφορικά με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ.23.06.009.03.333 ημερ. 29.1.2009 σας πληροφορώ τα εξής: 

(α)  Σε ό,τι αφορά την παρουσία πτηνοτροφικής μονάδας πλησίον του Λυκείου 
Ανατολικής Πάφου στη Γεροσκήπου, έχουν ληφθεί δικαστικά μέτρα από το 
∆ήμο Γεροσκήπου εναντίον των ιδιοκτητών της, για παρακοή ∆ικαστικού 
∆ιατάγματος Κατεδάφισης. 

(β)  Αναφορικά με τη λειτουργία βιολογικού σταθμού στην εν λόγω περιοχή, σας 
αναφέρω ότι ο ∆ήμος Γεροσκήπου προβαίνει σε σχεδόν καθημερινό καθαρισμό 
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για αντιμετώπιση τυχόν προβλημάτων δυσοσμίας. Πέραν τούτου, τα όποια 
προβλήματα οχληρίας υφίστανται θα εξαλειφθούν σύντομα με τη σύνδεση του 
υπό αναφορά σταθμού με το Αποχετευτικό Σύστημα του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Πάφου (Σ. Α.ΠΑ.). 

(γ)  Ο ανοικτός οχετός που περνά δίπλα από το νέο Λύκειο, ανήκει στο Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων. Μέσω του εν λόγω οχετού, διοχετεύεται επεξεργασμένο 
νερό από τη Βιολογική Μονάδα Αχέλιας, σε συνεργασία με το Σ.Α.ΠΑ.. Παρά το 
ότι το προαναφερθέν κανάλι είναι ανοικτό, τα όποια άλγη αναπτύσσονται δεν 
προκαλούν δυσοσμία ούτε αποτελούν κίνδυνο για τη δημόσια υγεία. Ωστόσο, 
για αισθητικούς κυρίως λόγους, η ∆ιεύθυνση του εν λόγω Λυκείου θα 
μπορούσε να τοποθετήσει δίκτυ στην περίφραξη του γηπέδου που εφάπτεται 
του καναλιού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.472, ημερομηνίας 2 

Απριλίου 2009, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας 
Μαυρονικόλα 

«∆ημιουργία χώρου στάθμευσης στην κοινότητα Μαθιάτη 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
μου με ημερ. 29.05.2009 προς τον Έπαρχο Λευκωσίας, η οποία κοινοποιήθηκε στο 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για την κατασκευή χώρου στάθμευσης εκμισθώθηκε στο Κοινοτικό Συμβούλιο 
Μαθιάτη Τ/Κ τεμάχιο. Η υλοποίηση το έργου θα προωθηθεί, αφού διενεργηθεί 
αποτύπωση του τεμαχίου και ετοιμασθούν τα σχέδια για τοπιοτέχνηση του τεμαχίου 
σε χώρο στάθμευσης. Επίσης, θα πρέπει να εξασφαλισθούν οι απαραίτητες άδειες, 
Πολεοδομική και Οικοδομής, και να συμπεριληφθούν οι σχετικές πιστώσεις στον ετήσιο 
Προϋπολογισμό Ανάπτυξης της Κοινότητας, διαδικασίες οι οποίες αναμένεται να 
ολοκληρωθούν εντός του 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.032, ημερομηνίας 15 

Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Αίτημα της κοινότητας Τίμης για επίσπευση της μετακίνησης των αμιάντων από τα 
σπίτια της κοινότητας 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
μου με ημερ. 19.08.2009 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία κοινοποιήθηκε στο Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η επεξεργασία υλικών αμιάντου καθώς και η εξεύρεση χώρων αποθήκευσης τους 
αποτελεί αρμοδιότητα του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων Νόμου 
215(Ι) 2002. Στο παρόν στάδιο, δε διατίθεται εγκεκριμένος χώρος για την 
τοποθέτηση τέτοιων αντικειμένων (φύλλων αμιάντου) και διαχείριση επικίνδυνων 
αποβλήτων, σύμφωνα με τις πρόνοιες του ανωτέρω νόμου. Από πληροφόρηση 
που είχαμε από Λειτουργό της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος, έχει γίνει σχετική μελέτη 
για τη δημιουργία χώρου τελικής διάθεσης υλικών αμιάντου και αναμένεται η λήψη 
απόφασης από τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 
Μέχρι τη δημιουργία του συγκεκριμένου χώρου, οι κάτοχοι υλικών αμιάντου έχουν 
υποχρέωση για την προσωρινή και ασφαλή φύλαξη τους. 
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(β) Αφαίρεση αμιάντων από Τ/Κ κατοικίες στις οποίες διαμένουν εκτοπισθέντες 
γίνεται από την Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών, οι οποίοι και 
αποθηκεύονται σε εμπορευματοκιβώτια, που βρίσκονται στην περιοχή 
«Ανατολικού - Αγίας Βαρβάρας». 

(γ) Στην κοινότητα Τίμης έχει ήδη γίνει αφαίρεση στεγών από αμίαντο σε επτά από 
τις δέκα Τ/Κ κατοικίες. Η αφαίρεση των αμιάντων στις άλλες τρεις κατοικίες 
προγραμματίζεται να γίνει με σχετικό κονδύλι το 2010, καθότι δεν υπάρχουν 
άλλες διαθέσιμες πιστώσεις για το έτος 2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.061, ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2009, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ.23.06.009.04.061, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κου Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Στρατηγική για την αντιμετώπιση του καρκίνου στην Κύπρο έχει ήδη εγκριθεί 
από το Υπουργικό Συμβούλιο και προωθείται η υλοποίησή της. 

 Σχετικά με τη δημιουργία ακτινοθεραπευτικού τμήματος στο υπόγειο του 
Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, αναφέρεται συναφώς ότι η Στρατηγική προνοεί 
πλήρη ανάπτυξη ογκολογικών υπηρεσιών με στόχο το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας 
να καταστεί ακαδημαϊκό ίδρυμα με την ίδρυση της Ιατρικής Σχολής του 
Πανεπιστημίου Κύπρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.167, ημερομηνίας 2 

Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λάρνακας κ. Τάσος 
Μητσόπουλος με αρ. 23.06.009.04.167, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 17.9.2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα 
όσον αφορά την καθυστέρηση έκδοσης τίτλων ιδιοκτησίας στους ιδιοκτήτες των 
κατοικιών/διαμερισμάτων στο Συγκρότημα “∆άφνη” του Κυπριακού Οργανισμού 
Ανάπτυξης Γης: 

(α) Το Συγκρότημα κατοικιών/διαμερισμάτων “∆άφνη” έχει κατασκευαστεί σε δύο 
φάσεις.  Η πρώτη φάση ολοκληρώθηκε στα τέλη 2004 και η δεύτερη φάση 
ολοκληρώθηκε μόλις πρόσφατα.  

(β) Για να εκδοθούν οι τίτλοι ιδιοκτησίας είναι απαραίτητο να εξασφαλιστούν 
Πιστοποιητικά Έγκρισης από την αρμόδια Αρχή, με βάση την περί Ρύθμισης 
Οδών και Οικοδομών Νομοθεσία, τόσο για τις κατοικίες, όσο και για το 
διαχωρισμό.  

(γ) Οι δρόμοι του διαχωρισμού αναμένεται να συμπληρωθούν μέχρι τα τέλη 
Νοεμβρίου 2009.  

(δ) Για τους χώρους πρασίνου του διαχωρισμού, έχουν συμφωνηθεί τα 
κατασκευαστικά σχέδια με το ∆ήμο Στροβόλου και αναμένεται τα έργα να 
προσφοροδοτηθούν και ολοκληρωθούν μέσα στους επόμενους 2-3 μήνες. 

2. Η δυσκολία στην προώθηση των διαδικασιών έκδοσης των τίτλων ιδιοκτησίας 
αφορά την εξασφάλιση καλυπτικών πολεοδομικών αδειών και αδειών οικοδομής για 
τις αλλαγές/τροποποιήσεις που έγιναν στις κατοικίες/διαμερίσματα και αφορούν τόσο 
τον Οργανισμό όσο και τους αγοραστές των κατοικιών. 
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3. Ο Οργανισμός καταβάλλει προσπάθειες να υποβάλει τις αναγκαίες 
αιτήσεις/σχέδια για καλυπτικές εγκρίσεις όλων των κατοικιών/διαμερισμάτων, ώστε με 
την ολοκλήρωση των χώρων πρασίνου, να είναι σε θέση να εξασφαλίσει όλες τις 
καλυπτικές άδειες και κατ' επέκταση το Πιστοποιητικό Έγκρισης από την αρμόδια 
Αρχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.182, ημερομηνίας 8 
Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 23.06.009.04.182, η οποία διαβιβάστηκε στο 
Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 23.9.2009 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα όσον αφορά το διαχωρισμό κρατικών οικοπέδων στην Κοινότητα Σωτήρας: 

(α) ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα 

 Έχει ήδη επιλεγεί συγκεκριμένος χώρος για το διαχωρισμό των οικοπέδων και 
ο Επαρχιακός Λειτουργός Αμμοχώστου Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως 
ετοιμάζει τα σχέδια του διαχωρισμού. 

(β) ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για εκτοπισθέντες 

 Έχει ετοιμαστεί Σχέδιο Γενικής ∆ιάταξης από το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως για διαχωρισμό 60 οικοπέδων, από τα οποία 38 θα διαχωριστούν σε 
Α΄ φάση και τα υπόλοιπα σε Β΄ φάση. Ο Έπαρχος Αμμοχώστου θα 
προχωρήσει σύντομα στην προκήρυξη προσφορών για την ετοιμασία των 
κατασκευαστικών σχεδίων και στη συνέχεια για την εκτέλεση των εργασιών του 
διαχωρισμού των οικοπέδων. Αναμένεται ότι τα οικόπεδα της Α΄ φάσης θα 
διατεθούν περί τα μέσα του 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.200, ημερομηνίας 10 
Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κ. Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.200, η οποία στάληκε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών με την ταυτάριθμη επιστολή σας με ημερομηνία 23/09/09 και σας 
πληροφορώ ότι, μετά από σχετικές μου οδηγίες, στις 23/11/2009 στάληκε σε όλες τις 
Επαρχιακές ∆ιοικήσεις επιστολή με την οποία τερματίσθηκε η πρακτική που 
ακολουθούσαν δύο Επαρχιακές ∆ιοικήσεις με την οποία ζητούσαν δήλωση του 
εκτοπισθέντα που λαμβάνει οικονομική βοήθεια για επιδιόρθωση κατοικίας σε Συνοικισμό 
Αυτοστέγασης, ότι δεν θα αποταθεί στο μέλλον για βοήθεια για τον ίδιο σκοπό. 

2.  Με την ίδια επιστολή, δόθηκαν οδηγίες όπως μη λαμβάνονται υπόψη στο 
μέλλον και όσες δηλώσεις με το ανωτέρω περιεχόμενο υποβλήθηκαν στο παρελθόν 
κατ' εφαρμογή της καταργηθείσας πρακτικής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.208, ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και την επιστολή του Βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη για αλμύριση κάποιων γεωτρήσεων στην περιοχή του Κάτω Πύργου σας 
πληροφορώ τα εξής: 
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 Κατά τη διάρκεια του 2008 και συγκεκριμένα μετά την πάροδο των 
καλοκαιρινών μηνών, η κατάσταση του υδατικού ισοζυγίου του υδροφορέα 
χειροτέρεψε μετά από την έντονη ανομβρία που παρατηρήθηκε εκείνη την περίοδο. Η 
κατάσταση επιδεινώθηκε ακόμα περισσότερο λόγω της ανεξέλεγκτης άντλησης των 
γεωτρήσεων του Αρδευτικού Τμήματος Κατούρη και των υπόλοιπων ιδιωτικών 
γεωτρήσεων. Κατά συνέπεια, οι στάθμες του υπόγειου νερού υποχώρησαν ακόμα 
περισσότερο, ώστε η θάλασσα να διεισδύσει σε μεγαλύτερο βαθμό και να επηρεάσει 
γεωτρήσεις που βρίσκονταν μορφολογικά ψηλότερα. 

 Μετά την κατάσταση αυτή το ΤΑΥ σε συνεννόηση με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
τερμάτισε προσωρινά τη λειτουργία κάποιων γεωτρήσεων του Αρδευτικού Τμήματος 
Κατούρη, ώστε να μην επιδεινωθεί η κατάσταση. 

 Το πρόβλημα φαίνεται πως μειώθηκε τόσο λόγω των βροχών του τρέχοντος 
έτους όσο και λόγω των περιορισμών που τηρούνται για απάμβλυνση του 
προβλήματος. 

 Συγκεκριμένα, κατά την τελευταία μέτρηση του μηνός Νοεμβρίου, όλες οι τιμές 
αγωγιμότητας για όλες τις γεωτρήσεις βρίσκονται σε χαμηλά επίπεδα και κυμαίνονται 
από 620 μέχρι 2000 μS περίπου. Η γεώτρηση που σήμερα παρουσιάζει τη σχετικά 
ψηλή αγωγιμότητα των 2000 μS είχε επίπεδα αγωγιμότητας τον Ιανουάριο του 2009 
γύρω στα 6700 μS (το ανώτατο όριο αγωγιμότητας είναι 2500 μS σύμφωνα με την 
Οδηγία για το πόσιμο νερό). Σημειώνεται ότι η γεώτρηση αυτή χρησιμοποιείται για 
άρδευση καλλιεργειών. Η αγωγιμότητα του πόσιμου νερού της Κοινότητας κατά την 
τελευταία μέτρηση ήταν 1370 μS 

 Ως εκ τούτου, φαίνεται να μην έχει επηρεαστεί μέχρι τώρα σοβαρά η ποιότητα 
των νερών στην περιοχή. Όμως, σε περίπτωση που οι χρήστες των γεωτρήσεων και 
ιδίως οι καλλιεργητές που χρησιμοποιούν το νερό του Αρδευτικού Τμήματος δεν 
τηρούν τα περιοριστικά μέτρα τα οποία έχουν ληφθεί για μείωση του φαινομένου της 
θαλάσσιας 

διείσδυσης, τα προβλήματα θα επανεμφανιστούν με, ίσως, μόνιμες επιπτώσεις. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.248, 
ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«ΘΕΜΑ: Νέο Γυμνάσιο Παραλιμνίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 29.9.2009 και σας πληροφορώ 
ότι έχουν τεθεί υπόψη του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως όλες οι εισηγήσεις 
για την χωροθέτηση του Νέου Γυμνασίου για αξιολόγηση και τελική απόφαση. Το 
Υπουργείο συστήνει τη χωροθέτηση πλησίον (δυτικά) του δρόμου Παραλιμνίου-Αγίας 
Νάπας. 

 ∆εν έχει ακόμη προταθεί το έργο στο κρατικό Προϋπολογισμό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.259, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Κλαύδιου Μαυροχάννα 
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 «Αναφορικά με το την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Κλαύδιου 
Μαυροχάννα και τη σχετική επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερ. 28/09/2009, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η οροσειρά του Πενταδακτύλου ήταν μια από τις επτά περιοχές στα 
κατεχόμενα που επρόκειτο να προταθούν από την Κυπριακή ∆ημοκρατία στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή για ένταξη στο ∆ίκτυο «Φύση 2000». Λόγω του ότι η Κυπριακή 
∆ημοκρατία δεν μπορεί να ασκεί αποτελεσματικό έλεγχο στις περιοχές αυτές και κατά 
συνέπεια, δεν θα υπήρχε τρόπος διαχείρισης καθώς και προστασίας τους, 
αποφασίστηκε να μην προταθούν ως περιοχές του ∆ικτύου «Φύση 2000». 

 Με βάση πρόγραμμα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που χρηματοδοτείται από 
την ίδια, προκηρύχθηκε διαγωνισμός για την ετοιμασία διαχειριστικών σχεδίων που 
αφορούν την υλοποίηση δράσεων, με στόχο την προστασία του περιβάλλοντος για 
κάποιες περιοχές που βρίσκονται στα κατεχόμενα, συμπεριλαμβανομένης και της 
οροσειράς του Πενταδακτύλου. Το έργο για την ετοιμασία των σχεδίων αυτών, 
ανέλαβε ξένη εταιρεία. 

 Όσον αφορά την οικολογική καταστροφή στην οροσειρά του Πενταδακτύλου 
από τις παράνομες λατομεύσεις, δυστυχώς το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος δεν είναι σε θέση να ασκήσει οποιοδήποτε έλεγχο. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.297, ημερομηνίας 5 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Προώθηση της 2ης και 3ης φάσης της ανάπλασης της πλατείας στην κοινότητα 
Σαλαμιούς 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
μου με ημερ. 21.10.2009 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία κοινοποιήθηκε στο Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το έργο αυτό αφορά στην διαμόρφωση της πλατείας περιμετρικά της 
Εκκλησίας Αγίας Βαρβάρας Σαλαμιούς και την κατασκευή χώρων υγιεινής ως 
2η Φάση, ενώ η 3η Φάση αφορά την πλακόστρωση και τοπιοτέχνηση του 
κεντρικού οδικού άξονα. 

(β)  Αναφορικά με τη 2η Φάση εξασφαλίστηκαν οι σχετικές άδειες, Πολεοδομική και 
Οικοδομής, ενώ για τη 3η Φάση εκκρεμεί η Άδεια Οικοδομής, η οποία 
αναμένεται να εκδοθεί, αφού συμπληρωθούν τα κατασκευαστικά σχέδια περί τα 
τέλη Νοεμβρίου. 

(γ)  Η δαπάνη για την εκτέλεση του έργου αναμένεται να ανέλθει στο €1.215.000 
και θα συγχρηματοδοτηθεί από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης στα πλαίσια του Επιχειρησιακού Προγράμματος για την «Αειφόρο 
Ανάπτυξη και Ανταγωνιστικότητα». Η προκήρυξη προσφορών αναμένεται να 
δημοσιευθεί το Μάρτιο του 2010 και η συνολική διάρκεια αποπεράτωσης του 
έργου υπολογίζεται στους 30 μήνες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.308, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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Θέμα: Αύξηση Επιδοτήσεων για τη Συμμέτοχη του Υπουργείου Βιομηχανίας και 
Τουρισμού σε ∆ιεθνείς Εκθέσεις 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, Ερ. 23.06.009.04.308 με ημερ. 09/10/2009, 
που έχει σταλεί από την Βουλή των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
επιθυμώ να σας αναφέρω τα ακόλουθα : 

 Ο Κλάδος Προώθησης Εξαγωγών Βιομηχανικών Προϊόντων και η Υπηρεσία 
Εμπορίου γενικότερα, ασχολούνται μεταξύ άλλων και με τη συμμετοχή του 
Υπουργείου σε Εμπορικές Εκθέσεις στο εξωτερικό. 

 Η χρηματοδότηση της συμμετοχής στις εκθέσεις αυτές καλύπτεται από το 
κονδύλι 08731 του Προϋπολογισμού της ∆ημοκρατίας. Τόσο ο καταρτισμός του 
προϋπολογισμού του εν λόγω κονδυλίου, όσο και η επιλογή των εκθέσεων οι οποίες 
το απορροφούν γίνεται από Τριμελή Επιτροπή Αξιολόγησης, πάντοτε στην βάση 
πολύ αυστηρών κριτηρίων καθώς και σε συνεννόηση με τους φορείς του ιδιωτικού 
τομέα (ΚΕΒΕ, ΟΕΒ), Βιομηχανικούς Συνδέσμους και με τα κατά τόπους Εμπορικά 
Κέντρα της ∆ημοκρατίας στο εξωτερικό. Κρίνονται δε αναγκαίες σε σχέση με την 
περαιτέρω προώθηση και επέκταση των εξαγωγών μας, καλύπτουν όσο το δυνατό 
περισσότερες γεωγραφικές περιοχές και αγορές και εξυπηρετούν σχεδόν ολόκληρο 
το φάσμα της επιτόπιας βιομηχανικής παραγωγής. 

 Σύμφωνα με τη διαδικασία που ακολουθείται και μέσα στα πλαίσια του 
καταρτισμού του συνολικού προϋπολογισμού του Υπουργείου, η Υπηρεσία Εμπορίου 
υποβάλλει κάθε χρόνο τις προτάσεις της για τον προϋπολογισμό του επόμενου 
χρόνου, σε σχέση με τα διάφορα κονδύλια που εμπίπτουν στις αρμοδιότητες της. 
Μεταξύ αυτών υποβάλλονται προτάσεις και για το κονδύλι 08731 που όπως έχει 
αναφερθεί χρηματοδοτεί τη συμμετοχή σε εκθέσεις στο εξωτερικό. Οι εν λόγω 
προτάσεις περιλαμβάνουν κατάλογο με τις εκθέσεις στις οποίες αποφασίστηκε η 
συμμετοχή του  Υπουργείου, μαζί με το αντίστοιχο κόστος. Περιλαμβάνουν επίσης 
την πρόνοια ότι ο κατάλογος μπορεί να διαφοροποιηθεί εάν και εφόσον παραστεί 
ανάγκη, ανάλογα με τα ενδιαφέροντα ή/ και αιτήματα των Κυπρίων εκθετών, αλλά και 
των δυνατοτήτων του προϋπολογισμού. Κατάλογος των εκθέσεων για το 2010 σας 
επισυνάπτεται. 

 Τα τελευταία χρόνια υπάρχει σταθερή αυξητική τάση του ποσού επιχορήγησης 
για συμμετοχή του Υπουργείου σε ∆ιεθνείς εκθέσεις στο Εξωτερικό, οι οποίες 
καλύπτονται από το κονδύλι 8731 του προϋπολογισμού. Συγκεκριμένα το 2008, 
χρησιμοποιήθηκαν από το εν λόγω κονδύλι, €2.332.241 για την συμμετοχή μας σε 
εκθέσεις, το 2009 €2.500.000, ενώ για το 2010 το εγκριθέν ποσό ανέρχεται στα 
€2.600.000. 

 Υπό το καθεστώς αυτό και έχοντας σαν στόχο την καλύτερη εξυπηρέτηση των 
εκθετών ως προς την ενοικίαση προνομιακών χώρων, οι εκθέσεις προκηρύσσονται 
πάντοτε αρκετούς μήνες πριν τη διεξαγωγή τους. 

 Επιπλέον, τα τελευταία χρόνια έχει παρατηρηθεί εξίσου συνεχής και σταθερή 
αυξητική τάση του ποσού επιχορήγησης σε εταιρείες που συμμετέχουν με δικά τους 
περίπτερα σε εκθέσεις στο εξωτερικό και οι οποίες επιχορηγούνται από το κονδύλι 
8737 του προϋπολογισμού. 

 Συγκεκριμένα, το 2006 παραχωρήθηκε χορηγία ύψους €280.000 σε 50 
βιομηχάνους, το 2007, παραχωρήθηκε χορηγία €382.000 σε πέραν των 50 
δικαιούχων, οι οποίοι πήραν μέρος σε 96 εκθέσεις, ενώ το 2008 παραχωρήθηκε 
χορηγία €526.000 σε 60 βιομηχάνους, οι οποίοι πήραν μέρος σε 150 εκθέσεις στο 
εξωτερικό. 
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 Είναι πρόδηλο το γεγονός της συνεχούς ανοδικής τάσης του εγκριθέντος 
ποσού χορηγιών τα τελευταία χρόνια. Η αύξηση των κονδυλίων για επιδοτήσεις σε 
εκθέσεις είναι συνάρτηση του προϋπολογισμού, τον οποίο εγκρίνει η βουλή, υπό το 
πρίσμα οικονομικών εξελίξεων διεθνώς, καθώς και της πορείας εκπλήρωσης 
στρατηγικών στόχων προώθησης εξαγωγών και εμπορικών δραστηριοτήτων σε 
συγκεκριμένες αγορές. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου είναι έτοιμο να εξετάσει  με την δέουσα σοβαρότητα &        
οποιαδήποτε πρόταση  η  οποία  θα  βοηθούσε  στην επίτευξη  των στόχων για 
προαγωγή των εξαγωγών των κυπριακών προϊόντων στο εξωτερικό και αναβάθμιση 
της ποιότητας υπηρεσιών των κυπριακών εταιρειών. 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.323, 

ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 
κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία Ερ. 23.06.009.04.323 και ημερ. 
12.10.2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι δεν ισχύουν ειδικές 
διαδικασίες για διορισμό πολυτέκνων στη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία ούτε 
υπάρχει προς το παρόν σκέψη για καθιέρωση ειδικής διαδικασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.328, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Μητσόπουλου και στη 
σχετική επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερ. 8 
Οκτωβρίου 2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 ∆υστυχώς το φαινόμενο της αυθαίρετης δόμησης σε δασικές εκτάσεις που 
παρατηρείται δεν είναι πρόσφατο. Το Τμήμα ∆ασών επιτηρεί τη δασική γη και όπου 
εντοπισθεί οποιαδήποτε παράνομη επέμβαση εφαρμόζεται η ∆ασική Νομοθεσία. Με 
βάση το άρθρο 13Α του περί ∆ασών Νόμου, αποστέλλεται προειδοποίηση στους 
παρανομούντες για κατεδάφιση των υποστατικών και άρση της επέμβασης. Σε 
περιπτώσεις που δεν υπάρχει ανταπόκριση, η υπόθεση παραπέμπεται στο 
∆ικαστήριο. 

 Αρκετές επεμβάσεις αίρονται από το Τμήμα ∆ασών στο αρχικό τους στάδιο 
χωρίς να βλέπουν το φως της δημοσιότητας όπως γίνεται συνήθως στις περιπτώσεις 
που οδηγούνται στα ∆ικαστήρια. 

 Αριθμός επεμβάσεων που δεν κατέστη δυνατό να αρθούν, έχουν ήδη 
καταγγελθεί και οδηγήθηκαν ενώπιον της ∆ικαιοσύνης. Για ορισμένες περιπτώσεις 
εξασφαλίστηκε ήδη διάταγμα κατεδάφισης των παρανομιών, ενώ για άλλες, 
συνεχίζεται η εκδίκαση τους. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.352, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 15.10.2009, με την οποία διαβιβάζεται η πιο πάνω ερώτηση 
του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Κατά την εξέταση των ενστάσεων από την Επιστημονική Επιτροπή, μετά τη 
δημοσίευση της γνωστοποίησης του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας για την περιοχή 
«Χερσόνησος Ακάμα», διαπιστώθηκε ότι υποβλήθηκαν, μεταξύ άλλων, και ενστάσεις 
από μη κυβερνητικούς οργανισμούς (ΜΚΟ). Οι ενστάσεις αυτές είχαν τα ακόλουθα 
χαρακτηριστικά: 

(i) Οι ΜΚΟ δεν είναι ιδιοκτήτες γης μέσα στα όρια της περιοχής του Ακάμα. 

(ii) Με τις ενστάσεις οι ΜΚΟ ζητούσαν επέκταση των ορίων της περιοχής με τη 
συμπερίληψη στο όριό της επιπρόσθετων ιδιωτικών εκτάσεων γης, οι οποίες 
δεν τους ανήκουν. 

 Για να μπορέσει η Επιστημονική Επιτροπή να προχωρήσει με την εξέταση ή 
όχι των πιο πάνω ενστάσεων, η Υπηρεσία Περιβάλλοντος απευθύνθηκε στον Γενικό 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ζητώντας σχετική γνωμάτευση. 

 Με τη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα αναμένεται να διευκρινιστεί (α) κατά 
πόσο, στα πλαίσια πάντα του Νόμου για την Προστασία και ∆ιαχείριση της Φύσης και 
της Άγριας Ζωής Αρ. 153(Ι)/2003, τεκμηριώνεται η υποβολή ενστάσεων από μη 
ιδιοκτήτες γης για ένταξη ιδιωτικών εκτάσεων που τώρα βρίσκονται εκτός του ορίου 
της περιοχής και που δεν τους ανήκουν και (β) εάν η αρμόδια Επιστημονική Επιτροπή 
είναι υποχρεωμένη να εξετάσει αυτού του τύπου ενστάσεις. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.353, ημερομηνίας 14 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.353 και 
ημερομηνία 19 Οκτωβρίου 2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α)  Ο συντονιστής για την επίσπευση των κατασκευαστικών έργων διορίστηκε από 
το Υπουργικό Συμβούλιο για συγκεκριμένη χρονική περίοδο και με σκοπό να 
γίνει ανασχεδιασμός με βάση τις προτεραιότητες και την ωριμότητα των έργων 
ώστε να επιταχυνθεί η υλοποίησή των για τόνωση της οικονομίας. 

(β)  Υπεύθυνα για την υλοποίηση των έργων συνεχίζουν να είναι τα Τεχνικά 
Τμήματα της Κυβέρνησης τα οποία βρίσκονται σε συνεχή επαφή τόσο με τα 
Υπουργεία/Τμήματα που έχουν άμεση σχέση με τα κατασκευαστικά έργα όσο 
και με το Υπουργείο Οικονομικών που είναι υπεύθυνο για την κατάρτιση του 
Προϋπολογισμού και την κατανομή των πιστώσεων. 

(γ)  Όλα τα αιτήματα των Υπουργείων/Τμημάτων για κατασκευαστικά έργα έχουν 
ήδη καταγραφεί και καταταχθεί σε κατηγορίες ανάλογα με την ωριμότητά τους 
(π.χ. Στάδιο Μελέτης, Απαλλοτριώσεις, Προσφορές κλπ.) και υλοποιούνται βάσει 
προγράμματος το οποίο λαμβάνει πάντοτε υπόψη του τη δυναμικότητα των 
Τεχνικών Τμημάτων καθώς και τις οικονομικές δυνατότητες του κράτους με τον 
απαραίτητο συντονισμό από το Υπουργείο Οικονομικών μέσω του 
Προϋπολογισμού.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.358, ημερομηνίας 14 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του κου Τάσου Μητσόπουλου, Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας, με αρ. 23.06.009.04.358 και ημερομηνία 14 Οκτωβρίου 2009, 
που μας διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 19.10.2009, σχετικά με το κατά πόσο η Βουλή των 
Αντιπροσώπων συμμετείχε στη διαδικασία διαμόρφωσης των θέσεων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για το Πρόγραμμα της Στοκχόλμης και επιθυμώ να σας ενημερώσω για 
τα ακόλουθα: 

2.  Όπως γνωρίζετε, το υπό διαμόρφωση Πρόγραμμα της Στοκχόλμης 
διαδέχεται αυτό της Χάγης και αποτελεί προσπάθεια ολοκλήρωσης του στόχου της ΕΕ 
για δημιουργία ενιαίου χώρου ελευθερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης που άρχισε από 
το 1999 (Πρόγραμμα Τάμπερε).  Το Πρόγραμμα, μεταξύ άλλων, καλύπτει μια σειρά 
θεμάτων που βρίσκονται εντός των αρμοδιοτήτων του Υπουργείου Εσωτερικών, 
όπως είναι τα θέματα   εμπορίας  ανθρώπων,   πολιτικής  προστασίας,   
μετανάστευσης,   ασύλου   και ελεύθερης διακίνησης εργαζομένων στην ΕΕ. Το 
Υπουργείο Εσωτερικών έχει υποβάλει γραπτώς θέσεις για το υπό αναφορά 
Πρόγραμμα προς τη Σουηδική Προεδρία. Οι θέσεις του Υπουργείου διατυπώθηκαν 
στη βάση της σχετικής ανακοίνωσης της Επιτροπής1. Επισυνάπτω για ενημέρωσή 
σας το σχετικό έγγραφο με τις θέσεις του Υπουργείου Εσωτερικών. Παράλληλα, το 
θέμα συζητήθηκε στο Άτυπο Συμβούλιο Υπουργών ∆ικαιοσύνης και Εσωτερικών 
Υποθέσεων που πραγματοποιήθηκε στη Στοκχόλμη μεταξύ 15-17 Ιουλίου, 2009, κατά 
το οποίο είχα την ευκαιρία να παραθέσω τις θέσεις μας. Επιπλέον, στις αρχές 
Σεπτεμβρίου η Σουηδική Προεδρία έχει διεξάγει γύρο επαφών με τα κράτη μέλη για το 
θέμα. Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει εκπροσωπηθεί στις επαφές αυτές από το Γενικό 
∆ιευθυντή, ∆ρ. Λάζαρο Σ. Σαββίδη, ο οποίος πραγματοποίησε σχετική συνάντηση με 
τη Σουηδή Υφυπουργό ∆ικαιοσύνης, κα Minna Ljunggeren στις 4 Σεπτεμβρίου, 2009 
στη Στοκχόλμη. 

3. Θα  πρέπει  επίσης  να  σας  ενημερώσω  ότι  στο  περιθώριο  του  
Συμβουλίου Υπουργών ∆ικαιοσύνης και Εσωτερικών Υποθέσεων, που 
πραγματοποιήθηκε στο Λουξεμβούργο στις 23 Οκτωβρίου, 2009, με δική μου 
πρωτοβουλία, έχω συναντηθεί με τον Μαλτέζο Υπουργό Εσωτερικών, Dr Carmelo 
Mifsud Bonnici και εκπροσώπους της Ελλάδας, Ιταλίας, Ισπανίας και Γαλλίας για 
συντονισμό των Μεσογειακών κρατών μελών σε ό,τι αφορά την προώθηση 
συγκεκριμένων μέτρων για ορθολογιστική διαχείριση της μετανάστευσης στη 
Μεσόγειο και ειδικότερα την προώθηση των μέτρων που συμπεριλαμβάνονται στο 
Ευρωπαϊκό Σύμφωνο για τη Μετανάστευση και το Άσυλο και την ένταξή τους στο υπό 
διαμόρφωση Πρόγραμμα της Στοκχόλμης. Στη συνάντηση επαναβεβαιώθηκε η 
προσήλωση των Μεσογειακών κρατών μελών στην άμεση και πρακτική εφαρμογή του 
Ευρωπαϊκού Συμφώνου για τη Μετανάστευση και το Άσυλο, ιδιαίτερα στο πλαίσιο των 
συζητήσεων για το Πρόγραμμα της Στοκχόλμης καθώς και η ανάγκη για συνέχιση τη 
στενής μας συνεργασίας.  Ειδικότερα, κατά τη συνάντηση, συμφωνήθηκε όπως 
προχωρήσουμε σε συντονισμό για διαμόρφωση κοινών θέσεων για το προσχέδιο του 
Προγράμματος της Στοκχόλμης2.  Επίσης, κατά τη διάρκεια του ίδιου Συμβουλίου και 
σε συνέχεια της προαναφερθείσας συνάντησης του Γενικού ∆ιευθυντή, 
συναντηθήκαμε με τη Σουηδή Υφυπουργό ∆ικαιοσύνης, κα Minna Ljunggeren, την 
οποία ενημέρωσα προσωπικά για τις θέσεις μας. 

4. Αναφορικά με το κατά πόσο η Βουλή των Αντιπροσώπων συμμετείχε στη 
διαδικασία διαμόρφωσης των θέσεων της ∆ημοκρατίας για το υπό αναφορά 
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Πρόγραμμα θα πρέπει να αναφέρω ότι τόσο εγώ προσωπικά όσο και ο Γενικός 
∆ιευθυντής και άλλοτε Ανώτεροι Λειτουργοί του Υπουργείου συχνά ενημερώνουμε την 
Βουλή των Αντιπροσώπων για διάφορα θέματα που βρίσκονται εντός των 
αρμοδιοτήτων του Υπουργείου Εσωτερικών και τα οποία περιλαμβάνονται στο 
Πρόγραμμα της Στοκχόλμης. Εάν επιθυμείτε να υποβάλετε συγκεκριμένες θέσεις για 
το υπό αναφορά Πρόγραμμα παρακαλώ όπως μου τις αποστείλετε το συντομότερο 
έτσι ώστε να ληφθούν υπόψη κατά την τοποθέτησή μου στο επικείμενο Συμβούλιο 
Υπουργών ∆ικαιοσύνης και Εσωτερικών Υποθέσεων που θα πραγματοποιηθεί στις 
Βρυξέλλες μεταξύ 30 Νοεμβρίου και 1 ∆εκεμβρίου 2009, όπου και θα συζητηθεί το 
θέμα, προτού παραπεμφθεί για υιοθέτηση στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο του προσεχούς 
∆εκεμβρίου. 

5. Το Υπουργείο Εσωτερικών και εγώ προσωπικά βρίσκομαι στη διάθεσή σας 
για περαιτέρω συζήτηση και ανταλλαγή απόψεων επί του θέματος. 
1 Commission’s Communication to the European Parliament and the Council "An area 
of freedom security and justice serving the citizen" [(Brussels, 10/06/2009, COM (2009) 
262 final)]. 
2 Draft Multi-annual programme for an area of Freedom, Security and Justice serving 
the citizen 

(The Stockholm Programme) (Brussels, 16/10/2009, 14449/09,JAl 679).» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
 Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.361, ημερομηνίας 14 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του κου. Τάσου Μητσόπουλου, Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, με αρ.23.06,009.04.361 και ημερομηνία 19 
Οκτωβρίου 2009, που μας διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2009, σχετικά με τα μέτρα 
και τις πρωτοβουλίες που έχουν ληφθεί, προκειμένου να επιτευχθεί ο στόχος της 
βελτίωσης της συνεργασίας μεταξύ των κρατών προέλευσης και υποδοχής και 
επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

2. Μέσα στα πλαίσια των προσπαθειών που καταβάλλονται για την αντιμετώπιση 
των μεταναστευτικών πιέσεων και δεδομένης της γεωγραφικής θέσης της Κύπρου, 
πλησίον της Εγγύς και Μέσης Ανατολής, περιοχών που χαρακτηρίζονται από πολιτική 
αστάθεια, το Υπουργείο Εσωτερικών έχει θέσει ως προτεραιότητα την προώθηση και 
την υπογραφή Συμφωνιών Επανεισδοχής, ιδιαίτερα με γειτονικά κράτη προς τη 
∆ημοκρατία, ώστε η ∆ημοκρατία να διαθέτει τα απαραίτητα νομικά μέσα προκειμένου 
να μπορεί να εξασφαλίζει την επιστροφή παράνομων μεταναστών στις χώρες 
καταγωγής τους με ταχύτητα. Εξάλλου, αυτό αποτελεί και πολιτική της ΕΕ που 
τυγχάνει προτεραιότητας. Για το σκοπό αυτό, προωθήθηκαν οι ακόλουθες συμφωνίες: 

Λίβανος: Υπογραφή Συμφωνίας Επανεισδοχής -19.7.2002. 
Το Πρωτόκολλο για εφαρμογή της συμφωνίας έχει 
υπογραφεί στις 15/5/2008. Το κυρωτικό νομοσχέδιο 
κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων τον 
Ιούλιο του 2009 για ψήφιση. 

Ρωσία: Υπογράφτηκε στις 25.5.2006 Συμφωνία 
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Επανεισδοχής ανάμεσα στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα 
και τη Ρωσική Ομοσπονδία. Στις 3/2/2009 
οριστικοποιήθηκε στην Κύπρο το κείμενο του 
Πρωτοκόλλου εφαρμογής της Συμφωνίας ανάμεσα 
στη Ρωσία και την Κύπρο. Εκκρεμεί η υπογραφή 
του. 

Συρία: ∆ιαπραγματεύσεις Συμφωνίας και Πρωτοκόλλου 
στις 10-12 Νοεμβρίου 2003. Αναμένεται η οριστική 
θέση της Συρίας για υπογραφή. 

Ιορδανία: Μονογραφή Προσχεδίου Συμφωνίας Επανεισδοχής 
14.6.2005. Αντιπροσωπεία από την Ιορδανία 
κλήθηκε να επισκεφθεί την Κύπρο το Νοέμβριο 
2009 για συζήτηση του πρωτοκόλλου 
επανεισδοχής. 

Ιράν: Στις 7 και 8.11.2008, ο Γ.∆. του Υπουργείου 
Εσωτερικών επισκέφθηκε το Ιράν για έναρξη 
διαπραγματεύσεων για συνομολόγηση συμφωνίας 
για προξενική συνεργασία και συνεργασία για την 
επανεισδοχή των πολιτών των δύο χωρών. 

3. Ταυτόχρονα, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η Κύπρος υπέγραψε και 
συμμετέχει στην Εταιρική Συμφωνία Κινητικότητας της Ε.Ε. με τη ∆ημοκρατία της 
Μολδαβίας. Η υπό αναφορά Συμφωνία υπεγράφη στις 5 Ιουνίου 2008 και εκτός από 
την Κύπρο συμμετέχουν επίσης η Βουλγαρία, Τσεχία, Γαλλία, Γερμανία, Ελλάδα, 
Ουγγαρία, Ιταλία, Λιθουανία, Πολωνία, Πορτογαλία, Ρουμανία, Σλοβακία, Σλοβενία και 
η Σουηδία. Η υπό αναφορά Συμφωνία περιέχει στόχους που καλύπτουν ένα ευρύ 
φάσμα και περιλαμβάνουν, ανάμεσα σε άλλα, τη διευκόλυνση της νόμιμης 
μετανάστευσης, την πάταξη της παράνομης μετανάστευσης, την καταπολέμηση της 
εμπορίας προσώπων και την προώθηση μιας αποτελεσματικής πολιτικής 
επανεισδοχής και επιστροφών. 

4. Με την ευκαιρία, επιθυμώ να σας διαβεβαιώσω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών 
παραμένει αφοσιωμένο στο στόχο για ενίσχυση της συνεργασίας με τις χώρες 
καταγωγής και διέλευσης προκειμένου να γίνει καλύτερη διαχείριση των 
μεταναστευτικών πιέσεων, με προώθηση της νόμιμης μετανάστευσης και από κοινού 
καταπολέμηση της παράνομης, έχοντας πάντα κατά νου και το πλαίσιο της Σφαιρικής 
Προσέγγισης της Μετανάστευσης, που αποτελεί μια από τις κεντρικές πολιτικές της 
ΕΕ. Το Υπουργείο Εσωτερικών και εγώ προσωπικά βρίσκομαι στη διάθεσή σας για 
περαιτέρω συζήτηση και ανταλλαγή απόψεων επί του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.376, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του βουλευτή κ. Γ. Περδίκη και τη 
σχετική επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 22.10.2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα ∆ασών έχει προχωρήσει σε αναθεώρηση της ∆ασικής Νομοθεσίας 
(περί ∆ασών Νόμος), με στόχο την καλύτερη προστασία και διαχείριση των δασών. Η 
αναθεωρημένη ∆ασική Νομοθεσία θα σταλεί στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό 
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έλεγχο στις αρχές ∆εκεμβρίου. Στη συνέχεια, αφού εγκριθεί από το Υπουργικό 
Συμβούλιο, θα διαβιβασθεί στη Βουλή για συζήτηση και ψήφιση. 

 Η αναθεωρημένη Νομοθεσία περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, πρόνοιες που 
αναμένεται να συμβάλουν στην καλύτερη πυροπροστασία των ιδιωτικών δασών της 
Κύπρου. Συγκεκριμένα, οι περί ∆ασών Νόμοι θα εφαρμόζονται σε έκταση 2χλμ από 
την οροθετική γραμμή των κρατικών δασών, αντί 1χλμ που ισχύει σήμερα. 

 Όσον αφορά την προστασία των ιδιωτικών δασών από την ανάπτυξη, δεν 
έχουν περιληφθεί πρόνοιες που να απαγορεύουν ή να ρυθμίζουν την ανάπτυξη σε 
ιδιωτικά δάση, καθώς αυτό καλύπτεται από τους περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
Νόμους. Είναι γεγονός ότι η υπέρμετρη οικοδομική και διάσπαρτη ανάπτυξη στην 
ύπαιθρο παραμένει μια μεγάλη απειλή για τα ιδιωτικά δάση, και είμαστε στη διάθεση 
της Βουλής για να ακούσουμε οποιεσδήποτε σκέψεις και εισηγήσεις για βελτιώσεις 
στον τομέα αυτό. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.409, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Παροχή κινήτρων για αντικατάσταση παλαιών θερμοσιφώνων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ. 23.06.009.04.409 και 
ημερομηνία 30/10/2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελετά ήδη την 
επαναλειτουργία της κατηγορίας για αντικατάσταση των ηλιακών συστημάτων για 
θέρμανση νερού στα Φυσικά Πρόσωπα καθώς και άλλων κατηγοριών, νοουμένου 
ότι θα εξασφαλιστούν οι πρόσθετες αναγκαίες πιστώσεις για εφαρμογή τους. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη 
διάθεση σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με 
τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.447, ημερομηνίας 4 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ.: 23.06.009.04.447 και 
ημερομηνία 10 Νοεμβρίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Ενόψει της επικείμενης ∆ιάσκεψης για την Κλιματική Αλλαγή που θα 
πραγματοποιηθεί στην Κοπεγχάγη από τις 7 έως 18 ∆εκεμβρίου 2009, τα Υπουργεία 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, και Οικονομικών, κατέθεσαν από 
κοινού Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο, με θέμα τη χρηματοδότηση των 
αναγκών της Κλιματικής Αλλαγής. 

 Μετά τη λήψη απόφασης επί του θέματος από το Υπουργικό Συμβούλιο, θα 
καταστεί δυνατή η απάντηση της σχετικής ερωτήσεως του έντιμου Βουλευτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.459, ημερομηνίας 6 
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Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.459 και ημερομηνία 
10/11/2009, σε σχέση με ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
ημερομηνίας 6/11/2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Κατόπιν διερεύνησης του θέματος με την αρμόδια Λειτουργό του Γραφείου 
Επαρχιακού Μηχανικού Λεμεσού Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, έχει διαπιστωθεί 
ότι η αίτηση για έκδοση Πιστοποιητικού Καταλληλότητας για το πρατήριο 
πετρελαιοειδών που βρίσκεται στη Λεωφόρο Σπύρου Κυπριανού 9, στα Κάτω 
Πολεμίδια απορρίφθηκε, επειδή διαπιστώθηκαν παραβιάσεις των όρων της 
πολεοδομικής και οικοδομικής άδειας. 

(β)  Σε τηλεφωνική επικοινωνία μου με την αρμόδια Τεχνικό του ∆ήμου Κάτω 
Πολεμιδιών που χειρίζεται την αίτηση για έκδοση Πιστοποιητικού Έγκρισης, έχει 
διαπιστωθεί ότι εκκρεμεί για εξέταση αίτηση που υποβλήθηκε στις 13/11/2009 
από τους ιδιοκτήτες του εν λόγω πρατηρίου για την έγκριση τροποποιημένων 
σχεδίων, με σκοπό την εξασφάλιση καλυπτικής άδειας και κατ’ επέκταση 
Πιστοποιητικού Έγκρισης. 

2.  Όπως γνωρίζετε το Υπουργείο Εσωτερικών δεν είναι προϊσταμένη Αρχή του 
∆ήμου Κάτω Πολεμιδιών, ούτε έχει εξουσία να υποκαταστήσει το ∆ήμο στην άσκηση 
των αρμοδιοτήτων και ευθυνών του, και συνεπώς οι ευθύνες για λειτουργία πρατηρίου 
πετρελαιοειδών, χωρίς να εξασφαλιστεί προηγουμένως Πιστοποιητικό Τελικής 
Έγκρισης, αφορούν την αρμόδια Οικοδομική Αρχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.466, ημερομηνίας 9 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.466 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, η οποία αποστάληκε με την 
επιστολή σας με ημερομηνία 10.11.2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στα πλαίσια της α' φάσης της διαδικασίας εκπόνησης του Τοπικού Σχεδίου 
Ελεύθερης Επαρχίας Αμμοχώστου, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
συλλέγει τα απαραίτητα στοιχεία μέσω διαβουλεύσεων με τις Τοπικές και 
άλλες Αρχές, με στόχο την εξαγωγή συμπερασμάτων που είναι αναγκαία για 
τη σύνταξη Προκαταρκτικής Έκθεσης. Η αναφερόμενη Έκθεση, η οποία θα 
περιλαμβάνει ανάλυση των προβλημάτων και προοπτικών των περιοχών του 
υπό εκπόνηση Τοπικού Σχεδίου και θα καθορίζει τη γενική χωροταξική 
στρατηγική που θα ακολουθηθεί, θα υποβληθεί στο Πολεοδομικό Συμβούλιο 
για έγκριση. 

(β) Κατά την επόμενη φάση της διαδικασίας η κάθε Τοπική Αρχή, τα διοικητικά 
όρια της οποίας εμπίπτουν στην περιοχή του Σχεδίου, θα κληθεί να 
διοργανώσει ανοικτές συγκεντρώσεις, ώστε να καταγραφεί το όραμα της 
τοπικής κοινωνίας για την περιοχή, που θα ληφθεί υπόψη κατά τη 
διαμόρφωση των εισηγήσεων που θα κατατεθούν από την Τοπική Αρχή στα 
πλαίσια των εργασιών του Κοινού Συμβουλίου που έχει διοριστεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο στις 27.10.2009. Θα διεξαχθούν επίσης οι 
διαβουλεύσεις και δημόσια ακρόαση όπως προνοείται στα άρθρα 12Γ και 
12∆ του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Αναβάλλεται για την 
ερχόμενη Πέμπτη η συνέχιση της συζήτησης του θέματος «Το πρόβλημα του 
εποικισμού στην Κύπρο, η ανάγκη αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και Laakso και η 
περαιτέρω συμβολή της κυπριακής Βουλής στην προώθηση της επίλυσης του 
προβλήματος».  (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 10 ∆εκεμβρίου 2009, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:  

 Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών για τον κρατικό προϋπολογισμό του 
2010.  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.141-2009). 

 2. Ο περί Φιαλών Αερίου (Ορισμένοι Τύποι) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.179-2009). 

 3. Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 
Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.128-2009). 

 4. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Είδη 
Πυροτεχνίας) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.130-2009). 

 5. Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.131-2009). 

 6. Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.100-2009). 

 7. Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού 
Συμβουλίου Κύπρου του 2010 Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.197-2009). 

 8. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το 
Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας 
για το έτος 2010 Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.196-2009). 

 9. O περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος Ίδρυσης 
και Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.054-2009). 

 10. Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.050.185-2009). 

 11. Ο περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.155-2009). 

 12. Οι περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Σχέδιο 
Σύνταξης και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους της 
Αρχής και Εξαρτωμένους τους) (παρόμοιο με το 
Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.105-2009). 

 13. Ο περί της Έκδοσης ∆ικαστικών ∆ιαταγμάτων για 
την Προστασία των Συλλογικών Συμφερόντων των 
Καταναλωτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.201-2009). 

 14. Ο περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων 
Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των 
Υπηρεσιών Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.202-2009). 

 15. Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.122-2009). 

 16. Ο περί της Πρόσληψης Εργοδοτουμένων 
Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και 
Άλλα Συναφή Θέματα Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.123-2009). 

 17. O περί Ρύθμισης του Εργασιακού Καθεστώτος των 
Έκτακτων ∆ημόσιων Υπαλλήλων Νόμος του 2006. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.047.2006). 

 18. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.178-2009). 

 19. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.195-2009). 

 20. O περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των 
Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.192-2009). 

 21. Ο περί Προϋπολογισμού του 2002 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.190-2009). 

 22. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 5) του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.203-2009). 
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 23. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2010 Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.205-2009). 

 24. O περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση 
και άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.213-2009). 

 25. Οι περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
(Παραχώρηση Συμβάσεων Μίσθωσης σε 
Εκτοπισθέντες και άλλα Πρόσωπα) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.140-2009). 

 26. Ο περί Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον 
Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.147-2009). 

 27. Ο περί Εντάξεως των Ανάπηρων Έκτακτων και 
Ωρομίσθιων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
Νόμος του 2005. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.079.2005). 

 28. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2005. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.080.2005). 

 29. Ο περί Ατόμων με Αναπηρίες (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2)  Νόμος του 2005.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.081.2005). 

 30. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.138-2009). 

 31. Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 
(Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.139-2009). 

 32. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος 
(Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2009. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.037-2009). 

 33. Οι περί Αποχετεύσεων Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.076-2009). 

 34. Οι περί Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων - 
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Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.103-2009). 

 35. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας - Θέση Τεχνικού Ιατροφυσικής  
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.136-2009). 

 36. Οι περί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.116-2009). 

 37.  Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.117-2009). 

 38. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών και 
Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.118-2009). 

 39. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Λειτουργία Σχολής 
Μεταπτυχιακών Σπουδών) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.119-2009). 

 40. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού  - 
∆ιοίκηση - Θέσεις ∆ιευθυντή Κέντρου Εκπαιδευτικής 
Έρευνας και Αξιολόγησης, Ανώτερου Λειτουργού 
Εκπαιδευτικού Προγραμματισμού, Λειτουργού 
Εκπαιδευτικού Προγραμματισμού Α΄ και Λειτουργού 
Εκπαιδευτικού Προγραμματισμού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.120-2009). 

 41. Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου - Θέση Γενικού 
∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.121-2009). 

 42. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις 
Πρώτου Λειτουργού Αεροπορικών Μεταφορών,  
Λειτουργού Αεροπορικών Μεταφορών και 
Αερολιμένων Α΄ και Λειτουργού Αεροπορικών 
Μεταφορών και Αερολιμένων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.124-2009). 

 43. Οι περί Τμήματος Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, Ανώτερου 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Ανώτερου Αποθηκάριου και Αποθηκάριου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

 44. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Χορήγηση Αδειών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.126-2009). 

 45. Οι περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.129-2009). 

 46. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την 
Υδατοπρομήθεια της περιοχής του Κόλπου 
Πισσουρίου του χωριού Πισσούρι (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.132-2009). 

 47. Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - Θέσεις 
Λειτουργού Λογιστηρίου και Βοηθού Λογιστικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.133-2009). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η 
ανάγκη αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και Laakso 
και η περαιτέρω συμβολή της κυπριακής Βουλής 
στην προώθηση της επίλυσης του προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Συνέχιση της συζήτησης) 
Αρ. Φακ. 23.05.041.005.2008). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 3. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην 
οικονομία σε βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004.2008). 
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 4. «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, 
Γεώργιου Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.006.2008). 

 5. «Εκατό χρόνια προσφοράς του συνεργατισμού στην 
κυπριακή κοινωνία, νέες συνθήκες και προοπτικές». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Μουσκάλλη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.007.2008). 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα 
«Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
εφαρμογή των νόμων που αφορούν την ισότητα 
ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489.2006). 

 7. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές 
τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και 
εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές (6% των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα 
μέχρι το 2010) 
και οι τυχόν επιπτώσεις από την καθυστέρηση 
υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, καθώς και οι 



 63

προοπτικές του στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή 
Ένωση (20% μέχρι το 2020). 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 Επίσης, ο κ. Γιαννάκης Ομήρου ζητά εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ την εγγραφή και συζήτηση στο Κεφάλαιο Τέταρτο της 
ολομέλειας του θέματος «Ο αναχρονιστικός θεσμός των εγγυήσεων και των 
επεμβατικών δικαιωμάτων στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι κίνδυνοι 
υπονόμευσης της βιωσιμότητας της λύσης του Κυπριακού σε περίπτωση διατήρησής 
τους» με παράκλησή του όπως δοθεί προτεραιότητα στη συζήτηση του θέματος. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην εγγραφή του θέματος αυτού; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και ευελπιστώ μέσα στον 
Ιανουάριο να μπορούμε να το συζητήσουμε. 

 Επιπρόσθετα, ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος ζητά εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ την εγγραφή και συζήτηση στο Κεφάλαιο Τέταρτο της 
ολομέλειας του θέματος «Η πρόθεση εγκατάστασης τερματικού για υγροποιημένο 
φυσικό αέριο NLG στην περιοχή Βασιλικού και οι κίνδυνοι που προκύπτουν τόσο για 
το περιβάλλον όσο και για την υγεία των εργαζομένων και των κατοίκων της 
περιοχής». 

 Υπάρχει ένσταση για την εγγραφή του συγκεκριμένου αυτού θέματος; 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένσταση όχι για την εγγραφή του θέματος -αντίθετα, 
είναι πολύ καλό το θέμα να το συζητήσουμε- αλλά, όπως είπα και στη σύσκεψη των 
εκπροσώπων των κομμάτων, θέση μας είναι ότι θέματα για τα οποία χρειάζονται και 
τεχνοκρατικές πληροφορίες και γνώση είναι καλύτερα να συζητούνται στις επιτροπές 
πρώτα και φυσικά, αφού συζητηθούν, μπορούν να έρθουν στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  Αν 
ξεκινήσουμε και συζητούμε θέματα για τα οποία μπορεί ο συνάδελφος να έχει 
μελετήσει το θέμα, να κατέχει πληροφορίες, οι άλλοι τι θα λέμε, αν δε συζητηθεί το 
θέμα στις επιτροπές;  Με αυτή την έννοια, εμείς έχουμε ένσταση να εγγραφεί 
κατευθείαν στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως είπαμε και εμείς το πρωί, συμφωνούμε με την άποψη 
του κ. Συλλούρη.  Εδώ θα οδηγηθούμε οι βουλευτές να εκφράζουμε τεχνοκρατικές 
απόψεις, που δεν είμαστε αρμόδιοι.  Όταν η επιτροπή θα έχει πλέον την πλήρη και 
τεχνοκρατική ενημέρωση... 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Υπάρχει θέμα που δεν είμαστε αρμόδιοι; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Ορίστε;  «Υπάρχει θέμα που δεν είμαστε αρμόδιοι»; 

 Ε, τελικά έν’  τούτο που κάμνουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Και εμείς, κύριε Πρόεδρε, όπως το δηλώσαμε το πρωί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Απ’  ό,τι αντιλαμβανόμαστε όλοι, το θέμα, αγαπητέ συνάδελφε Μαρίνο 
Σιζόπουλε,... 

 Ορίστε, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα ήθελα με αυτή την ευκαιρία, για να μη γίνεται μπαλάκι του πινγκ-πονγκ 
ανάμεσα στις διάφορες επιτροπές, να καθοριστεί από τώρα σε ποια επιτροπή θα τεθεί 
για συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ θα ήθελα να ακούσω την εισήγησή σας. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ θα προτιμούσα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας ή Περιβάλλοντος, 
γιατί ουσιαστικά άπτεται αυτών των δύο επιτροπών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Εγώ σ’  αυτό το στάδιο, αφού τέθηκε τέτοιο ερώτημα, φύλαξα κάποιο 
διευκρινιστικό ερώτημα, που ήθελα, αλλά τώρα νομίζω ότι είναι ανάγκη να 
διευκρινιστεί.  Ο κ. Περδίκης επιδιώκει να εγγραφεί και να παραπεμφθεί ένα θέμα 
που...  Ο κ. Σιζόπουλος, με συγχωρείτε!  Πάντοτε, ως περιβαλλοντιστή, από 
κεκτημένη ταχύτητα στράφηκα στο συνάδελφο το Γιώργο τον Περδίκη!  Λέω ότι, εάν 
το Ενεργειακό Κέντρο είναι σύνολο που περιλαμβάνει και τον τερματικό σταθμό για τα 
διυλισμένα προϊόντα, πρέπει να σας πω ότι υπάρχει έκθεση της επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων που έχει σχέση με δεσμεύσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και με όλες τις προεκτάσεις που έχουν σχέση με τον ανταγωνισμό και με το κατάντημα 
σε σχέση με τις αισχροκέρδειες, τις τιμές των καυσίμων και τα άλλα ζητήματα τα οποία 
βρίσκονται σε ολοκλήρωση σε μια κοινοβουλευτική επιτροπή, με την έννοια των 
ευρωπαϊκών δεσμεύσεων και υποχρεώσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Άρα, δεν 
ξέρω, σε τέτοια περίπτωση, θα τα ξανασυζητούμε ή θα τα ανεξαρτητοποιήσουμε, όταν 
εμείς καταλήξουμε και θα έλθουμε εδώ, για να συζητήσουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Προτού το προεδρείο τοποθετηθεί, εγώ θα ήθελα να ακούσω και τις σκέψεις και 
των κοινοβουλευτικών ομάδων γι’  αυτό το συγκεκριμένο θέμα.  Νομίζω ότι είναι και 
πιο ορθό. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι, από τη στιγμή που ο συνάδελφος ζητά να 
πάει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος ή στην Υγείας -άρα, είναι οι 
επιπτώσεις πάνω στο περιβάλλον, περιλαμβανομένου και του ανθρώπου- η όποια 
επιτροπή δε θα εξετάσει τις πτυχές που έχουν να κάνουν είτε με θέματα που έθιξε ο κ. 
Κλεάνθους είτε με θέματα που λογικά θα έπρεπε να συζητήσει η επιτροπή Εμπορίου.  
Είναι ένα θέμα δηλαδή κατά πόσο η εγκατάσταση αυτού του τερματικού θα επηρεάσει 
το φυσικό περιβάλλον και το ανθρώπινο περιβάλλον.  Με αυτή τη λογική, εμείς δεν 
έχουμε ένσταση να πάει στην επιτροπή Περιβάλλοντος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Άλλος συνάδελφος; 

 Αν συμφωνούμε... 

 Ναι, κύριε κοινοβουλευτικέ εκπρόσωπε του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, κύριε 
Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως ήταν διατυπωμένη η επιστολή του συναδέλφου που 
ζήτησε την εγγραφή του θέματος, ήταν φανερό ότι ανησυχούσε για τις 
περιβαλλοντικές επιπτώσεις, εξαιτίας της λειτουργίας αυτού του σταθμού, και για τη 
δημόσια υγεία επίσης.  Τώρα είναι και οι δύο επιτροπές αρμόδιες, είτε Περιβάλλοντος 
είτε Υγείας.  ∆εν έχουμε κανένα πρόβλημα να πάει, αφού αφήνουμε το θέμα στον 
Πρόεδρο της Βουλής να αποφασίσει αν θα πάει στη μία ή στην άλλη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Λοιπόν,... 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εξάλλου, κύριε Πρόεδρε, είτε από μια είτε από δύο επιτροπές, στο τέλος θα 
καταλήξει ενώπιον της ολομέλειας, αφού ακουστούν και οι τεχνικές απόψεις επί του 
θέματος για τις οποίες και ανησυχεί ο συνάδελφος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ακούγοντας και τους διάφορους συναδέλφους και στηριζόμενος και 
στην εισήγηση του αγαπητού φίλου τού Σιζόπουλου, εγώ θα προτείνω το 
συγκεκριμένο αυτό θέμα να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος, χωρίς βέβαια να αποκλείεται, αν κριθεί, να υπάρξει και κάποια κοινή 
συνάντηση με την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας· μπορεί να γίνει. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.00 μ.μ.) 
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Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυρονικόλα Ρούλα 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος 

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βαρνάβα Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βότσης Άγγελος Ομήρου Γιαννάκης 

Γαβριήλ Γιαννάκης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Περδίκης Γιώργος 

Γεωργίου Γεώργιος Πουργουρίδης Χρήστος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Σαμψών Σωτήρης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαρίκας Φειδίας 

Ευαγόρου Σταύρος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Εβδομάδα Εθελοντισμού και στη 
Συνθήκη της Λισαβόνας. 

2. Έκθεση για το θέμα «Η ανάγκη αποτελεσματικής πίεσης προς την Τουρκία, 
ώστε να υποχρεωθεί να υλοποιήσει τις ευρωπαϊκές της δεσμεύσεις και 
ειδικότερα την επικύρωση του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου στη Συμφωνία 
Σύνδεσης Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας» και οι σύντομες παρατηρήσεις του 
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προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων κ. Νίκου 
Κλεάνθους και του Προέδρου της Βουλής.  

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο.  

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2009» και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 3).  

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Αναθεωρημένης Ευρωπαϊκής 
Σύμβασης για την Προστασία των Ζώων κατά τη διάρκεια των ∆ιεθνών 
Μεταφορών (Κυρωτικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο.  

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για τις Απαγορεύσεις ή 
Περιορισμούς της Χρήσης Ορισμένων Συμβατικών Όπλων (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη και ψήφισή του σε νόμο.  

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Βαρνάβα, 
Γ. Περδίκης, Ά. Βότσης) και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 
Κύπρου (Αιτήσεις και Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» και 
έγκρισή τους. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. 
Χρήστου Στυλιανίδη και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. 
Χρήστου Στυλιανίδη και έγκρισή τους. 

11. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Η παραχώρηση κονδυλίων από την ΕΕ προς όφελος των αιτητών πολιτικού 
ασύλου - Εγγραφή αγροτικών δρόμων στην κοινότητα Φρεννάρους - 
Ερωτήματα για την κοινότητα Φρεννάρους - Κοινοτικό ιατρείο στην κοινότητα 
Φρεννάρους - Ανάπτυξη του Ενεργειακού Κέντρου στο Βασιλικό - Αποχετευτικά 
έργα στην επαρχία Αμμοχώστου - ∆ημιουργία κέντρου διαμετακομιστικού 
εμπορίου πετρελαιοειδών στο Βασιλικό - Η λειτουργία του Ενεργειακού 
Κέντρου στο Βασιλικό - Αντιδράσεις Κακοπετριτών για έργα στο ιστορικό 
κέντρο της Κακοπετριάς - Παραχώρηση υποτροφιών σε Αρμένιους της 
διασποράς για τουρκικά πανεπιστήμια και πανεπιστήμια των κατεχομένων από 
τον Τουρκικό Συνασπισμό Αμερικής - Σχέδια προστασίας δρυών μέσω του 
προγράμματος “Natura 2000” - Ανταλλαγή ιδιόκτητων τεμαχίων γης με 
τουρκοκυπριακά στην Πόλη Χρυσοχούς - Πρόβλημα πρόσβασης σε 
αγροτοτουριστική μονάδα στην Τόχνη - Οι λόγοι της μη εκτέλεσης των οδηγιών 
του Υπουργού Εσωτερικών για μεταφορά χοιροστασίου από την Αγία 
Μαρινούδα και παραχώρηση κρατικής γης - Ανέγερση μνημείου στα 
κατεχόμενα για τους Βρετανούς που έπεσαν στις μάχες ’55-’59 - Χρέη των 
προσφύγων που χρωστούν σε ιδιώτες στις τουρκοκρατούμενες περιοχές - 
Σχεδιασμός και αποπεράτωση του δρόμου Λάρνακας-∆εκέλειας - 
Καθυστέρηση στην ανέγερση κοινοτικών κτιρίων και ιατρείου στην Πενταλιά - 
Καθυστέρηση κατασκευής υπερυψωμένων διαβάσεων στο Κοινοτικό 
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Συμβούλιο Στρουμπιού - Τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στον αυτοκινητόδρομο 
Λεμεσού-Πάφου μέχρι τον κόμβο Κονιών - Ετοιμασία του ∆ιαχειριστικού 
Σχεδίου “Φύση 2000” για την κοινότητα Παναγιάς - Εξόντωση αλεπούδων - 
Ερωτήματα σχετικά με τις παραστάσεις του τσίρκου “Μπαρσελόνα” - Έρευνα 
για τη ρύπανση του υδροφόρου στρώματος στο Μάμμαρη - Ιδιοκτησιακό 
καθεστώς για τα εγκαταλελειμμένα χωριά της επαρχίας Πάφου - Αγορά 
αδασμολόγητου οχήματος από άτομα με αναπηρίες - Ανάγκη δημιουργίας 
ανοιχτού αγκυροβολίου στη Λεμεσό - Λειτουργία και διαχείριση του ξενώνα 
νέων στο Τρόοδος - Άδεια για κατασκευή τεχνητού νησιού και μαρίνας στην 
παραλία μεταξύ Πάφου και Γεροσκήπου - Σωροί σκουπιδιών πίσω από τα 
οικόπεδα ΣΤΕΛΜΕΚ - Προώθηση της επαναλειτουργίας του εργοστασίου 
“Άστρασολ” αντί της μετακίνησής του - Παράβαση συμφωνίας κατά την 
κατασκευή του Χώρου Υγειονομικής Ταφής Υπολειμμάτων στην Κόση. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Πτηνοτροφική μονάδα και βιολογικός σταθμός κοντά στο Λύκειο Ανατολικής 
Πάφου - Κατασκευή χώρου στάθμευσης στο Μαθιάτη - Αίτημα κοινότητας Τίμης 
για μετακίνηση αμιάντων από τα σπίτια - Καθυστέρηση έγκρισης και 
εφαρμογής της στρατηγικής για τον καρκίνο από το Υπουργικό Συμβούλιο - 
Καθυστέρηση στην έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για 
άπορες οικογένειες και πρόσφυγες στη Σωτήρα Αμμοχώστου - Η κυβερνητική 
πολιτική για τις επιδιορθώσεις σπιτιών σε αυτοστεγάσεις - Αλμύριση 
γεωτρήσεων στον Κάτω Πύργο - Ανέγερση Β΄ Γυμνασίου Παραλιμνίου - 
Οικολογική καταστροφή στο Σύσκληπο - Ανάπλαση πλατείας στην κοινότητα 
Σαλαμιούς - Αίτημα του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου 
Λευκωσίας για αύξηση των επιδοτήσεων για τη συμμετοχή του σε διεθνείς 
εκθέσεις - Καθιέρωση ειδικών διαδικασιών για διορισμό πολυτέκνων στο 
δημόσιο - Αυθαίρετη δόμηση σε δασικές εκτάσεις - Ενστάσεις περιβαλλοντικών 
οργανώσεων στην οριοθέτηση της περιοχής “Natura 2000” - ∆ιορισμός 
λειτουργού προγραμματισμού ως συντονιστή των έργων του κρατικού 
προϋπολογισμού - Συμμετοχή της Βουλής των Αντιπροσώπων στη 
διαμόρφωση του Προγράμματος της Στοκχόλμης - Μέτρα για βελτίωση της 
συνεργασίας μεταξύ κρατών προέλευσης και κρατών υποδοχής μεταναστών - 
Ανάγκη ψήφισης νόμου για τα ιδιωτικά δάση - Η αντικατάσταση των παλαιών 
ηλιακών θερμοσιφώνων - Η θέση της Κύπρου για την πρόταση της ΕΕ προς τη 
∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης για οικονομική βοήθεια προς τις λιγότερο 
αναπτυγμένες χώρες - Παραβιάσεις όρων πολεοδομικής και οικοδομικής 
άδειας από πρατήρια πετρελαιοειδών - Ενιαίο τοπικό σχέδιο ανάπτυξης της 
ελεύθερης Αμμοχώστου. 

14. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Ο αναχρονιστικός θεσμός των 
εγγυήσεων και των επεμβατικών δικαιωμάτων στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και οι κίνδυνοι υπονόμευσης της βιωσιμότητας της λύσης του 
Κυπριακού σε περίπτωση διατήρησής τους», έπειτα από εισήγηση του κ. 
Γιαννάκη Ομήρου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

15. Εισήγηση του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ για εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Η 
πρόθεση εγκατάστασης τερματικού για υγροποιημένο φυσικό αέριο NLG στην 
περιοχή Βασιλικού και οι κίνδυνοι που προκύπτουν τόσο για το περιβάλλον 
όσο και για την υγεία των εργαζομένων και των κατοίκων της περιοχής», η 
συζήτηση που ακολούθησε (∆. Συλλούρης, Ν. Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης, Μ. 
Σιζόπουλος, Ν. Κλεάνθους, Χρ. Πουργουρίδης) και απόφαση για μη εγγραφή 
του.  
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ΄ 

Συνεδρίαση 10ης ∆εκεμβρίου 2009 

(Ώρα έναρξης: 4.05 μ.μ.) 

(Αρ. 11) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Κύριοι υπουργοί, 

 Τιμούμε σήμερα την εξηκοστή πρώτη επέτειο της Οικουμενικής ∆ιακήρυξης 
των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, που υπογράφτηκε από τη Γενική Συνέλευση του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών στις 10 ∆εκεμβρίου του 1948 μετά την καταδίκη από 
την ανθρωπότητα της βαρβαρότητας και της καταπάτησης κάθε κανόνα ανθρώπινης 
αξιοπρέπειας κατά το ∆εύτερο Παγκόσμιο Πόλεμο. 

 Στο προοίμιο της Οικουμενικής ∆ιακήρυξης των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων 
τονίζεται πως η αξιοπρέπεια, καθώς και τα ίσα και τα αναπαλλοτρίωτα δικαιώματα 
όλων των μελών της ανθρώπινης κοινωνίας αποτελούν το θεμέλιο της ελευθερίας, της 
δικαιοσύνης και της ειρήνης στον κόσμο. 

 Στο τριάντα άρθρα της Οικουμενικής ∆ιακήρυξης περιλαμβάνονται αστικά και 
πολιτικά δικαιώματα, όπως το δικαίωμα στη ζωή, η ελευθερία σκέψης και έκφρασης, η 
ισότητα ενώπιον του νόμου, καθώς και κοινωνικά, πολιτιστικά και οικονομικά 
δικαιώματα, όπως το δικαίωμα στην τροφή, στην εργασία και στην εκπαίδευση.  Όλοι 
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οι άνθρωποι, χωρίς καμιά απολύτως διάκριση ως προς τη φυλή, το χρώμα, το φύλο, 
τη γλώσσα, τη θρησκεία, τις πολιτικές ή άλλες πεποιθήσεις, πρέπει να απολαύουν 
των ίδιων δικαιωμάτων.  

 Η Οικουμενική ∆ιακήρυξη των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων αποτελεί ένα 
σπουδαίο επίτευγμα του ανθρώπου και ένα φωτεινό ορόσημο στην ανθρώπινη 
ιστορία, γιατί θέτει τις γενικές αρχές του διεθνούς δικαίου και καθορίζει τα ιδεώδη με τα 
οποία ο άνθρωπος μπορεί να εξασφαλίζει την ασφάλεια και την ευημερία του.  
Αποτέλεσμά της ήταν η υπογραφή διεθνών και περιφερειακών συμφωνιών και 
συμβάσεων αναφορικά με την προστασία των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, όπως η 
Σύμβαση για την Καταπολέμηση κάθε Μορφής Φυλετικών ∆ιακρίσεων, για τους 
Πρόσφυγες, για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού, η Ευρωπαϊκή Σύμβαση για τα ∆ικαιώματα 
του Ανθρώπου και άλλες, τις περισσότερες από τις οποίες έχει επικυρώσει και η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 ∆υστυχώς, σήμερα σε αρκετές περιπτώσεις γινόμαστε όλοι μάρτυρες της 
καταπάτησης στοιχειωδών ελευθεριών και δικαιωμάτων σε ολόκληρο τον κόσμο. 
Άνθρωποι καταδιώκονται για τις πεποιθήσεις τους, υπόκεινται σε βασανιστήρια και 
ταπεινώσεις, παράνομες φυλακίσεις και εξαφανίσεις.  Εκατομμύρια άνθρωποι 
εξαναγκάζονται, παρά τη θέλησή τους, να εγκαταλείψουν την πατρίδα τους και να 
πάρουν το δρόμο της προσφυγιάς.   

 Τρανό παράδειγμα κατάφωρης παραβίασης ανθρωπίνων δικαιωμάτων 
αποτελεί και η πατρίδα μας, που  εξακολουθεί να υφίσταται τα δεινά της κατοχής.  Η 
Τουρκία για πέραν των 35 χρόνων στερεί παράνομα με τη στρατιωτική λόγχη, τη 
διαίρεση, τον εκτοπισμό και τον εποικισμό από τους Κυπρίους θεμελιώδη δικαιώματα, 
μεταξύ των οποίων και εκείνα της ελεύθερης εγκατάστασης, διακίνησης και 
ιδιοκτησίας.  Όλα αυτά αντίθετα με κάθε αρχή δικαίου, αντίθετα στα ψηφίσματα του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και κατά παραβίαση των αποφάσεων του Ε∆Α∆ και 
του ∆ΕΚ. 

 Ως νομοθετική εξουσία καταδικάζουμε τις παραβιάσεις ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων γενικά οπουδήποτε κι αν συμβαίνουν και ειδικότερα την τουρκική 
σωρευτική παραβίασή τους κατά της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, κράτους μέλους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, και καλούμε σε συμμόρφωση με τις πρόνοιες της Οικουμενικής 
∆ιακήρυξης των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, καθώς και των σχετικών συμβάσεων που 
επακολούθησαν.  Επικαλούμαστε ήδη τη σε ισχύ Συνθήκη της Λισαβόνας με την 
ειδική σημασία που περιέχει για τη Χάρτα των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και 
ταυτόχρονα διακηρύσσουμε την αποφασιστικότητα της κυπριακής Βουλής να 
επαγρυπνεί για την προάσπιση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων στον τόπο μας για το 
καλό του λαού και της πατρίδας μας. 

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Κυρία και κύριοι υπουργοί,  

 Προ ημερησίας διάταξης έχουμε την ομιλία του Υπουργού Οικονομικών για τον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2010. 
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 Θα παρακαλέσω λοιπόν τον κ. Υπουργό Οικονομικών να προσέλθει στο βήμα. 

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ: 

(Χ. ΣΤΑΥΡΑΚΗΣ) 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε,  

 Έντιμοι κύριοι και κυρίες βουλευτές, 

 Είναι πραγματικά με συναίσθημα ευθύνης που βρίσκομαι σήμερα μπροστά 
στην ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων, για να παρουσιάσουμε τον 
προϋπολογισμό του κράτους για το 2010.   

 Ο προϋπολογισμός βεβαίως αποτυπώνει την κυβερνητική οικονομική πολιτική 
και έχει καταρτιστεί και θα υλοποιηθεί εν μέσω μιας πρωτόγνωρης διεθνούς 
οικονομικής κρίσης.  Αυτή, όπως είναι γνωστό, ξεκίνησε από το χρηματοπιστωτικό 
σύστημα των Ηνωμένων Πολιτειών και σύντομα εξαπλώθηκε σε όλο τον κόσμο και 
επηρέασε την παγκόσμια οικονομία.  Εταιρείες κολοσσοί έχουν καταρρεύσει, δεκάδες 
εκατομμύρια είναι οι άνεργοι και η φτώχια και η κοινωνική αδικία ανά το παγκόσμιο 
έχουν αυξηθεί.  Σε αυτό το περιβάλλον έχει αναπόφευκτα επηρεαστεί και η κυπριακή 
οικονομία, ευτυχώς σε πολύ μικρότερο βαθμό.   

 Η κυβέρνηση του Προέδρου Χριστόφια έλαβε έγκαιρα αποφασιστικά 
οικονομικά μέτρα με δύο πακέτα στήριξης της πραγματικής οικονομίας, το ∆εκέμβρη 
του 2008 και το Φεβρουάριο του 2009, συνολικού ύψους €470 εκατομ. ή σχεδόν τριών 
ποσοστιαίων μονάδων ως ποσοστού του ΑΕΠ, τα οποία χαιρετίστηκαν από όλους 
τους κοινωνικούς εταίρους.   

 Επιπρόσθετα, η ίδια η Ευρωπαϊκή Επιτροπή χαρακτήρισε τα οικονομικά μέτρα 
που έλαβε η κυβέρνηση ως έγκαιρα και στοχευμένα.  Ήταν πράγματι στοχευμένα, 
διότι επικεντρώθηκαν στους τομείς που ήταν περισσότερο ευάλωτοι από τη διεθνή 
οικονομική κρίση, δηλαδή τους τομείς των κατασκευών και του τουρισμού.  Βεβαίως, 
επηρεάστηκαν και οι ασθενέστερες οικονομικά τάξεις και γι’ αυτό η κυβέρνηση έλαβε 
και σημαντικά μέτρα κοινωνικής συνοχής, για να απαμβλύνει τα προβλήματα αυτά.   

 Επιπρόσθετα, ακριβώς για να αποφύγομεν τα χειρότερα τα οποία 
παρουσιάστηκαν στην Ευρώπη και στις Ηνωμένες Πολιτείες, η κυβέρνηση του 
Προέδρου Χριστόφια έλαβε μέτρα στήριξης του χρηματοπιστωτικού τομέα στην 
Κύπρο.  Έγκαιρα εξέδωσε οκτάμηνα γραμμάτια του δημοσίου ύψους €2,4 δις, τα 
οποία διατέθηκαν στις τράπεζες και τα συνεργατικά ιδρύματα, με σκοπό να αντληθεί 
φτηνή ρευστότητα από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.  Παράλληλα, έχουμε 
συνάψει συμφωνία με την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, ύψους €300 εκατομ., 
για να μπορέσουν οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις να δανείσουν με χαμηλότερα επιτόκια.  
Παράλληλα, η κυβέρνηση έχει αυξήσει το όριο προστασίας των καταθέσεων από 
€20.000 σε €100.000 εμπεδώνοντας περισσότερο την εμπιστοσύνη στο κυπριακό 
πιστωτικό σύστημα και αυξάνοντας την κάλυψη και σε άλλα νομίσματα πέραν του 
ευρώ.  Και ο λόγος ήταν απλός. Έχουμε στην Κύπρο πάρα πολλούς ξένους καταθέτες 
με καταθέσεις δισεκατομμυρίων, κυρίως σε δολάρια, και κρίθηκε πάρα πολύ χρήσιμο 
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και αναγκαίο να επιμηκυνθεί αυτή η κάλυψη. 

 Τέλος, μόλις χθες βεβαιωθήκαμε μαζί με τις τράπεζες και τη Συνεργατική 
Κεντρική Τράπεζα ότι τα τριετή ειδικά κυβερνητικά χρεόγραφα δε θα επιβαρύνουν το 
δημόσιο χρέος.  Τα έχουμε διαθέσει με τριετή ορίζοντα με μια συμφωνία κυρίων ότι οι 
τράπεζες και τα συνεργατικά θα τα χρησιμοποιήσουν, για να τονώσουν την 
πραγματική οικονομία μεσομείωσης των δανειστικών επιτοκίων. 

 Έχει δημιουργηθεί μία επιτροπή από έξι άτομα η οποία θα παρακολουθεί 
συνεχώς το δανεισμό και το ύψος των δανειστικών επιτοκίων. Στα αρχικά στάδια ο 
ίδιος ο Υπουργός Οικονομικών θα προεδρεύει της επιτροπής αυτής, ακριβώς για να 
δείξουμε τη σημασία που δίδει η κυβέρνηση στη μείωση των επιτοκίων στην Κύπρο.   

 Εν κατακλείδι, δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία -και αυτό πιστοποιείται και από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή- ότι υπό τις συνθήκες ακολουθήσαμε τη σωστότερη δυνατή 
οικονομική πολιτική, η οποία έχει ελαχιστοποιήσει τις αρνητικές οικονομικές και 
κοινωνικές επιπτώσεις της παγκόσμιας κρίσης. 

 Ο προϋπολογισμός του 2010 καταρτίζεται εν μέσω της παγκόσμιας 
οικονομικής κρίσης.  Όσον αφορά τα δημόσια οικονομικά, κύριο χαρακτηριστικό είναι 
η πάρα πολύ μεγάλη μείωση των δημόσιων εσόδων.  Τα δημόσια έσοδα το 2009 είναι 
μειωμένα σε απόλυτους αριθμούς κατά €1 δις σε σύγκριση με το 2008.  Αυτή η 
μείωση αντιπροσωπεύει έξι ποσοστιαίες μονάδες στο ακαθάριστο εγχώριο προϊόν της 
Κύπρου.  Τα δε αναμενόμενα έσοδα του 2010 είναι μειωμένα κατά €400 εκατομ. σε 
σύγκριση με τα έσοδα του 2007.  ∆ηλαδή το 2010 θα έχουμε €400 εκατομ. έσοδα 
λιγότερα απ’ ό,τι είχαμε πριν τρία χρόνια.  Ο κύριος λόγος είναι η μείωση κατά 80% 
στα έσοδα του κράτους από αγοραπωλησίες ακίνητης περιουσίας.   

 Βεβαίως, βλέποντας αυτούς τους αριθμούς από άλλη οπτική γωνία τα 
πλεονάσματα που είχαμε προηγουμένως δεν ήταν πραγματικά διαρθρωτικά 
πλεονάσματα αλλά πρόσκαιρα πλεονάσματα, τα οποία βασίζονταν σε μια 
υπερθέρμανση της αγοράς της παραθεριστικής κατοικίας. 

 Παρά τα πολύ χαμηλότερα έσοδα τα οποία προβλέπει ο προϋπολογισμός του 
2010, η κυβερνητική πολιτική διατηρεί τους τρεις βασικούς άξονες: ανάπτυξη, 
κοινωνική συνοχή και δημοσιονομική σταθερότητα, χωρίς την επιβολή καμιάς νέας 
φορολογίας.  Είναι ένας προϋπολογισμός ο οποίος θα μας βοηθήσει να εξέλθουμε 
από την οικονομική κρίση.  Τα κύριά του στοιχεία είναι τα εξής: 

 Οι λειτουργικές, μη παραγωγικές δαπάνες του δημοσίου είναι μειωμένες κατά 
12,4% σε σχέση με τον προηγούμενο χρόνο.  Πρώτη φορά τα τελευταία χρόνια 
υπάρχει τόσο δραστική μείωση στις μη παραγωγικές, λειτουργικές δαπάνες του 
δημοσίου.   

 Παράλληλα, γίνεται μια πάρα πολύ ορθολογιστική διαχείριση και του δημόσιου 
χρέους και των ρευστών διαθεσίμων του κράτους.  Τα παρακολουθούμε πλέον επί 
καθημερινής βάσης, για να μην πηγαίνει ούτε ένα σεντ χαμένο, και, παρά τις 
αυξημένες ανάγκες χρηματοδότησης του κράτους, που προέρχονται από τα 
ελλείμματα, οι πληρωτέοι τόκοι τους οποίους καλείται να πληρώσει ο φορολογούμενος 
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το 2010 θα είναι μειωμένοι σε σχέση με το 2009.   

 Επιπρόσθετα, υπάρχει μια επιβράδυνση στο κρατικό μισθολόγιο.  Εκεί που 
ιστορικά αυξάνεται με ρυθμούς πέραν του 10%, για το 2010 η προϋπολογιζόμενη 
αύξηση είναι μόλις 4,8%.  Η καλύτερη διαχείριση των διαθεσίμων του κράτους, η 
μείωση των λειτουργικών δαπανών, η μείωση των τόκων επιτρέπουν στην κυβέρνηση  
την υλοποίηση του κοινωνικού της οράματος, με κυριότερα μέτρα -τα οποία φαίνονται 
στον προϋπολογισμό του 2010- την αύξηση των χαμηλών συντάξεων και τη φοιτητική 
μέριμνα.  Και για πρώτη φορά υπάρχει μια πολύ καλύτερη στόχευση στις πολύ 
σημαντικές αυτές κοινωνικές παροχές με εισοδηματικά κριτήρια. 

 Οι συνολικές κοινωνικές παροχές, παρά τη δημοσιονομική πίεση, αυξάνονται 
το 2010 κατά 9% και στοχεύουν στις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού και αυτό σε 
συνδυασμό με αυξήσεις 30% στις κοινωνικές παροχές που πετύχαμε τα προηγούμενα 
δύο χρόνια.  Άρα, σε τρία χρόνια οι κοινωνικές παροχές, παρά την τεράστια 
δημοσιονομική πίεση, αυξάνονται κατά 39%. 

 Υπάρχει επίσης μια συνεχιζόμενη αύξηση στα αναπτυξιακά έργα που 
τονώνουν την απασχόληση και την πραγματική οικονομία.  Στην ομιλία μου βλέπετε 
ένα πολύ μεγάλο αριθμό αναπτυξιακών έργων τα οποία συνεχίζονται ή ξεκινούν εντός 
του 2010.  Υπάρχει μια επικέντρωση στους τομείς της υγείας, του περιβάλλοντος, της 
παιδείας και των δημοσίων μεταφορών, που είναι μια νέα τομή της κυβέρνησης του 
Προέδρου Χριστόφια με ένα μακροπρόθεσμο όραμα.  Το 2010 θα βρίσκονται σε 
εξέλιξη τριάντα μεγάλα έργα ανά την Κύπρο και εκατοντάδες μικρότερα έργα, 
διασπαρμένα στις διάφορες κοινότητες, που ακριβώς έχουν στόχο να τονώσουν την 
περιφερειακή απασχόληση.   

 Οι συνολικές κεφαλαιουχικές δαπάνες, παρά τις μεγάλες δημοσιονομικές 
πιέσεις και τη μείωση των εσόδων του κράτους, είναι αυξημένες κατά 4,4%.  Εξίσου 
σημαντικό, για να ευκολύνομεν τον ιδιωτικό τομέα, διατηρούμε στην Κύπρο τις 
χαμηλότερες φορολογίες στην Ευρώπη.  Αυτό είναι ένα σημαντικό όπλο, το οποίο 
συνεχίζουμε να δεσμευόμαστε ότι θα διατηρήσουμε, ακριβώς επειδή αυτή την περίοδο 
χρειάζεται και η συμβολή του ιδιωτικού τομέα.  Παράλληλα, επειδή η Κύπρος 
βασίζεται και σε ξένες επενδύσεις και σε ξένες καταθέσεις, οι χαμηλότεροι φορολογικοί 
συντελεστές που διατηρούμε, σε συνάρτηση με τις πολλές συμφωνίες αποφυγής 
διπλής φορολογίας που έχουμε συνάψει, διατηρούν την ανταγωνιστική θέση της 
Κύπρου ως μιας από τις καλύτερες χώρες της περιοχής μέσω των οποίων γίνονται 
επενδύσεις σε τρίτες χώρες.   

 Είναι και αυτό ένα βασικό στοιχείο του οράματος της κυβέρνησης, η σταδιακή 
απεξάρτηση της οικονομίας από τομείς όπως ο τουρισμός και η παραθεριστική 
κατοικία, που έχουν ξεκινήσει να δείχνουν σημεία κορεσμού, και η προώθηση της 
Κύπρου ως ενός περιφερειακού κέντρου ξένων υπηρεσιών προς ξένους και ντόπιους 
επενδυτές.   

 Παράλληλα, συνεχίζεται μια μεγάλη προσπάθεια απλοποίησης των 
διαδικασιών στο δημόσιο με ποσοτικό στόχο, που πρώτη φορά μπαίνει, μείωση κατά 
20% του διοικητικού κόστους στις συναλλαγές των ιδιωτικών επιχειρήσεων με το 
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δημόσιο.  

 Σίγουρα, η οικονομία έχει μπει σε μια κρίσιμη φάση, όπου διακρίνομεν υψηλά 
ελλείμματα, τα οποία είναι διαρθρωτικής και δομικής φύσης.  Γι’ αυτό έχουμε ήδη 
ξεκινήσει έναν εντατικό διάλογο με τους κοινωνικούς εταίρους και με τα πολιτικά 
κόμματα για περαιτέρω τομές στην οικονομία.  Υπάρχει επίσης το διαχρονικό 
πρόβλημα, το οποίο έχουμε κληρονομήσει, της μη ικανοποιητικής στόχευσης των 
κοινωνικών παροχών και επιπρόσθετα το συνεχώς διογκούμενο κόστος του δημόσιου 
τομέα.   

 Επομένως, είναι ξεκάθαρο ότι αυτή η κυβέρνηση θα προσπαθήσει να κάμει 
εντατικές τομές με στόχο τη σταδιακή μείωση του κόστους λειτουργίας του δημόσιου 
τομέα, χωρίς μειώσεις μισθών στο δημόσιο αλλά με ένα μεσοπρόθεσμο σχέδιο 
μείωσης του αριθμού των δημοσίων υπαλλήλων και επίσης για πρώτη φορά 
αντιμετωπίζοντας το πολύ σοβαρό πρόβλημα των ταμείων συντάξεων των 
ημικρατικών οργανισμών, αλλά και των σχεδίων συντάξεων του ευρύτερου δημόσιου 
τομέα.  

 Προχθές την Τρίτη στο Υπουργικό Συμβούλιο επίσης έχει εγκριθεί για πρώτη 
φορά ένα εξαιρετικά φιλόδοξο πακέτο μέτρων για πάταξη της φοροδιαφυγής και της 
φοροαποφυγής.  Η φοροδιαφυγή είναι μια ωρολογιακή βόμβα στα θεμέλια της 
κυπριακής οικονομίας και της κοινωνίας, στην οποία εδώ και πάρα πολλά χρόνια όλα 
τα κόμματα αναφέρονται, αλλά πρακτικά μέτρα δεν έχουν ληφθεί.  Αυτή η κυβέρνηση 
είναι αποφασισμένη σε συναίνεση με τις υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις και τους 
κοινωνικούς εταίρους να υλοποιήσει αυτό το πακέτο μέτρων, για να εμπεδώσει στον 
κυπριακό λαό ένα αίσθημα κοινωνικής δικαιοσύνης. Η πάταξη της φοροδιαφυγής θα 
βοηθήσει επιπρόσθετα και την καλύτερη στόχευση των κοινωνικών επιδομάτων, 
δεδομένου του γεγονότος ότι οι συντεχνίες πολύ σωστά λένε ότι τα εισοδηματικά 
κριτήρια τα οποία χρειάζονται για την καλύτερη στόχευση των κοινωνικών παροχών, 
δεν έχουν νόημα, αν δεν παταχθεί επίσημα και η φοροδιαφυγή. 

 Τέλος, η άλλη σημαντική τομή η οποία θα λάβει χώρα το 2010 είναι η 
πολεοδομική αμνηστία.  Ο συνάδελφος ο κ. Νεοκλής Συλικιώτης έχει κάμει μια 
εντατική δουλειά, η οποία φθάνει στο τέλος, και είμαστε αισιόδοξοι ότι με την ψήφιση 
των κατάλληλων νομοσχεδίων και τα έσοδα του δημοσίου θα αυξηθούν σημαντικά και 
θα μπορέσουν να εκδοθούν πολλοί καθυστερημένοι τίτλοι, οι οποίοι αποτελούν ένα 
κοινωνικό πρόβλημα για χιλιάδες Κυπρίους που αγόρασαν στέγη. 

 Στο σημείο αυτό θα τολμήσω να κάνω και μια αναφορά στην πρόσφατη 
απόφαση του Ανώτατου ∆ικαστηρίου για τη μείωση του ΦΠΑ στα εστιατόρια.  Η 
απόφαση αυτή είναι καθ’ όλα σεβαστή και βεβαίως θα υιοθετηθεί από την κυβέρνηση.  
Επί της ουσίας όμως, λέμε ότι ήταν ένα μη στοχευμένο μέτρο, το οποίο δε βοηθά τον 
τουρισμό.  Πέραν του 80% των πωλήσεων των εστιατορίων δε γίνεται σε τουρίστες 
και δεν υπάρχει καμιά εγγύηση ούτε καν ένδειξη ότι το κόστος αυτό των €25 εκατομ. 
θα μετακυλιστεί σε όφελος του καταναλωτή.  Απλώς, περαιτέρω δυσχεραίνει τα 
δημόσια οικονομικά και στερεί από το κράτος €25 εκατομ. τα οποία θα μπορούσαν να 
διατεθούν πιο στοχευμένα, για να στηρίξουν την πραγματική οικονομία. 
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 Πιο σημαντικό όμως είναι ότι με αυτό το νομοσχέδιο για πρώτη φορά πλέον 
δυσκολεύεται η εκτελεστική εξουσία να ασκεί αποτελεσματική οικονομική και 
δημοσιονομική πολιτική.  Θα είναι πλέον αβέβαιη αν για τα έργα τα οποία ξεκινά και 
τις συμβατικές υποχρεώσεις τις οποίες υπογράφει θα έχει τα απαραίτητα έσοδα με τα 
οποία θα μπορούν να καλυφθούν αυτές οι υποχρεώσεις, αφού οποιαδήποτε 
πλειοψηφία της Βουλής τα επόμενα χρόνια θα μπορεί να ανατρέπει τους 
δημοσιονομικούς σχεδιασμούς οποιασδήποτε κυβέρνησης. 

 Φίλοι βουλευτές, 

 Εδώ και είκοσι δύο μήνες έχουμε αποδείξει ως κυβέρνηση ότι, παρά τις 
εξαιρετικά αντίξοες οικονομικές συνθήκες, έχουμε χειριστεί υπεύθυνα τα οικονομικά 
του κράτους και έχουμε λύσει διαχρονικά προβλήματα που ταλανίζουν εδώ και πάρα 
πολλά χρόνια την κυπριακή οικονομία και κοινωνία.  Αναφέρω επιγραμματικά: 

 Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων:  Αυτή η κυβέρνηση σε συναίνεση με τα 
υπόλοιπα κόμματα και τους κοινωνικούς εταίρους έχει επιμηκύνει τη 
βιωσιμότητα του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατά τριάντα περίπου 
χρόνια. 

 Προικοδότηση Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και δημιουργία πραγματικού 
αποθεματικού:  Εδώ και σαράντα πέντε χρόνια το πραγματικό αποθεματικό του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων επί οκτώ διαφορετικές κυβερνήσεις ήταν €80 
εκατομ.  Αυτή η κυβέρνηση έχει δεσμευθεί να δημιουργήσει ένα πραγματικό 
αποθεματικό €1 δις κατά τη διάρκεια της πενταετίας και έχει ήδη καταβάλει την 
πρώτη δόση από €200 εκατομ. και επαφίεται στους κοινωνικούς εταίρους να 
επενδύσουν το αποθεματικό αυτό με τον καλύτερο δυνατό τρόπο σε 
οποιοδήποτε χρεόγραφο ή άλλη αξία οι  ίδιοι αποφασίσουν. 

 Ενδυνάμωση της Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού:  Έναν εξαιρετικά 
σημαντικό θεσμό, ο οποίος είχε ατροφήσει, τον έχουμε ενδυναμώσει και με 
προσωπικό και με άλλους πόρους και τα αποτελέσματα αυτής της 
ενδυνάμωσης του θεσμού είναι, νομίζω, εμφανή.  Μόνο και μόνο η ύπαρξη του 
δυνατού θεσμού της Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού από μόνη της 
αποτρέπει τη δημιουργία μονοπωλίων και ολιγοπωλίων από τις μεγάλες 
επιχειρήσεις. 

 Υδατικό πρόβλημα:  Προχωρεί η απόλυτη απεξάρτηση της κυπριακής 
οικονομίας από τις κλιματολογικές συνθήκες δημιουργώντας σειρά 
αφαλατώσεων με ένα πολύ μεγάλο δημοσιονομικό κόστος. 

 Αγροτικά χρέη:  Μόλις προχθές συμφωνήσαμε με τις αγροτικές οργανώσεις για 
επίλυση αυτού του σημαντικού προβλήματος, που χρονίζει από το 1960, με 
επιχορήγηση από την κυβέρνηση με ένα ποσό ύψους €34 εκατομ.   

 ∆ημόσιες μεταφορές:  Για πρώτη φορά ο φίλος Υπουργός Συγκοινωνιών και 
Έργων έχει καταρτίσει ένα τόσο σωστό και φιλόδοξο σχέδιο ενδυνάμωσης των 
δημόσιων μεταφορών στην Κύπρο με ένα κόστος που κοντεύει τα €60 εκατομ. 
για το 2010, ακριβώς για να απαμβλύνουμε το κυκλοφοριακό, το οποίο 
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ταλαιπωρεί τον απλό πολίτη. 

 Τέλος, το σημαντικότερο ίσως βήμα το οποίο έχω ήδη αναφέρει, τα μέτρα για 
πάταξη της φοροδιαφυγής και της φοροαποφυγής.   

 Οι πιο πάνω τομείς που αυτή η κυβέρνηση είχε την τόλμη να πετύχει είναι το 
καλύτερο εχέγγυο ότι θα συνεχίσουμε να διαχειριζόμαστε σωστά και τις προκλήσεις 
που έχουμε μπροστά μας και πηγάζουν από τη διάβρωση της ανταγωνιστικότητας της 
κυπριακής οικονομίας εδώ και πάρα πολλά χρόνια και από τις επιπτώσεις της 
παγκόσμιας οικονομικής κρίσης. 

 Η όλη προσέγγισή μας θα είναι συναινετική.  Εδώ και είκοσι δύο μήνες νομίζω 
έχετε δει δείγματα γραφής.  Πρώτη φορά γίνονται τόσες πολλές συσκέψεις και με τα 
κοινοβουλευτικά κόμματα και με τους κοινωνικούς εταίρους.  Η Συμβουλευτική 
Οικονομική Επιτροπή, που παλιά συνέρχετο μια φορά το χρόνο, τώρα συνέρχεται 
κάθε δύο μήνες.  Στην επιτροπή αυτή συμμετέχουν όλοι οι κοινωνικοί εταίροι και οι 
εργοδοτικοί οργανισμοί. 

 Επιπρόσθετα, τέσσερις φορές το χρόνο συνερχόμαστε με όλους τους παλιούς 
υπουργούς οικονομικών που έχουν πολλή συσσωρευμένη σοφία και που 
προέρχονται από όλους τους κομματικούς χώρους, ακριβώς για να ανταλλάξουμε 
απόψεις και να μπορέσουμε να διαμορφώσουμε την πιο σωστή οικονομική πολιτική.  
Και είμαστε δεσμευμένοι να συνεχίσουμε αυτή την προσπάθεια για συναίνεση και 
συνεχή διάλογο με όλα τα πολιτικά κόμματα. 

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να εκφράσω τις ευχαριστίες μου στον πρόεδρο της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού της Βουλής, το φίλο 
Νικόλα Παπαδόπουλο, τα υπόλοιπα μέλη της επιτροπής Οικονομικών, τους 
υπόλοιπους βουλευτές και όλους τους συνεργάτες του Υπουργείου Οικονομικών που 
πραγματικά εργάστηκαν πολύ σκληρά, για να μπορέσουμε να υλοποιήσουμε αυτό τον 
προϋπολογισμό. 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Έχετε μπροστά σας έναν προϋπολογισμό που είναι υπεύθυνος, είναι 
ισορροπημένος, έχει κοινωνικό όραμα, έχει αναπτυξιακό προσανατολισμό με καμιά 
νέα φορολογία.   Ο προϋπολογισμός αυτός, σε συνάρτηση με τα άλλα μέτρα τα οποία 
έχω περιγράψει, είναι ο προϋπολογισμός που θα μας βγάλει από την οικονομική 
κρίση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Υπουργό Οικονομικών για την ανάλυσή του περί του 
κρατικού προϋπολογισμού του 2010 και για τα όσα άλλα ανέφερε προς το σώμα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα συνεχίσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων 
και εγγράφων, επειδή υπάρχουν δύο νομοσχέδια τα οποία κατατέθηκαν σήμερα και 
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για τα οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα. Τα 
νομοσχέδια αυτά τιτλοφορούνται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2009» και «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 2009». 

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, τα νομοσχέδια κηρύσσονται ως 
επείγοντα και παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού με την παράκληση να συνέλθει, για να τα μελετήσει και να ετοιμάσει 
τις σχετικές εκθέσεις. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται 
στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει 
ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 3) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.214-2009). 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

2. Ο περί της Σύμβασης κατά του 
Εγκλήματος μέσω του ∆ιαδικτύου 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.217-2009). 

∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

Εξωτερικών  

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
Νόμος του 2010 Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.218-2009). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Αλιευτικών Καταφυγίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.219-2009). 

Γεωργίας, 
Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

5. Οι περί Τελωνειακών ∆ασμών και 
Φόρων Κατανάλωσης (Ατέλειες κατά 
την Εισαγωγή Εμπορευμάτων) 
(Τροποποιητικοί)  
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.141-2009). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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6. Οι περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Φορολογικές Απαλλαγές που 
Χορηγούνται κατά την Εισαγωγή 
Εμπορευμάτων υπό Μορφή 
Μικροδεμάτων Μη Εμπορικού 
Χαρακτήρα Προελεύσεως Τρίτων 
Χωρών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.142-2009). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Οι περί Τμήματος Εργασίας - Θέση 
Πρώτου Λειτουργού Εργασίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.143-2009). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Νομικών  

8. Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων - Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.144-2009). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Νομικών 

9. Οι περί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (∆ιάρθρωση και 
Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.116-2009). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

10. Οι περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.117-2009). 

Γενικό 
Λογιστήριο της 
∆ημοκρατίας  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

11. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Σχολών και Τμημάτων κατά 
Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.118-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

12. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Λειτουργία Σχολής Μεταπτυχιακών 
Σπουδών) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.119-2009).  

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας  



 

11 

 

 

 

13. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού - ∆ιοίκηση - Θέσεις 
∆ιευθυντή Κέντρου Εκπαιδευτικής 
Έρευνας και Αξιολόγησης, Ανώτερου 
Λειτουργού Εκπαιδευτικού 
Προγραμματισμού, Λειτουργού 
Εκπαιδευτικού Προγραμματισμού Α΄ 
και Λειτουργού Εκπαιδευτικού 
Προγραμματισμού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.120-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Νομικών  

14. Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου - 
Θέση Γενικού ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.121-2009). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

Νομικών 

  

15. Οι περί Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Αεροπορικών Μεταφορών, 
Λειτουργού Αεροπορικών Μεταφορών 
και Αερολιμένων Α΄ και Λειτουργού 
Αεροπορικών Μεταφορών και 
Αερολιμένων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.124-2009). 

Συγκοινωνιών 
και Έργων 

Νομικών 

16. Οι περί Τμήματος Κρατικών Αγορών 
και Προμηθειών - Θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών, Ανώτερου Επιθεωρητή 
Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών, Ανώτερου Αποθηκάριου 
και Αποθηκάριου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

Οικονομικών  Νομικών  

17. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (Χορήγηση Αδειών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.126-2009). 

Οικονομικών  Παιδείας  

18. Οι περί Πετρελαιοειδών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.129-2009). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  
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19. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου 
για την Υδατοπρομήθεια της περιοχής 
του Κόλπου Πισσουρίου του χωριού 
Πισσούρι (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.132-2009). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

20. Οι περί Οργανισμού Γεωργικής 
Ασφάλισης - Θέσεις Λειτουργού 
Λογιστηρίου και Βοηθού Λογιστικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.133-2009). 

Γεωργίας, 
Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

21. Έγγραφα (Υπ. Υγείας 5/2009, 6/2009, 
7/2009, 8/2009, 9/2009 και 10/2009) 
σύμφωνα με τους περί Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 
1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.009). 

Υγείας  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

22. ΄Εγγραφο Υπ. Συγκ. 13/2009, 
σύμφωνα με τους περί Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 
1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.006). 

  

23. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 2 του 
2009 του προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, 
σύμφωνα με το άρθρο 4(3) του περί 
Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 2009 
Νόμου του 2009 [Ν.17(ΙΙ) του 2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

24. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού προς 
το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου 
σύμφωνα με το άρθρο 4 του περί 
Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου του 2009 Νόμου 
του 2009 [Ν. 11(ΙΙ) του 2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001).  

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τώρα συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο, 
νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία, 
όπως είναι η συνήθης πρακτική, να μη διαβάζεται η έκθεση.  

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009». Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2009» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 14 
Σεπτεμβρίου και 9 Νοεμβρίου 2009.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, η διευθύντρια του 
Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου υπουργείου, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας, του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου, του Κυπριακού Συνδέσμου 
Εταιρειών ∆ιεθνών ∆ραστηριοτήτων, της Κίνησης για Ισότητα, Στήριξη και 
Αντιρατσισμό (ΚΙΣΑ) και του Συνδέσμου Εταιρειών ∆ιεθνών ∆ραστηριοτήτων.  Το 
Κέντρο Πληροφόρησης και Στήριξης Γυναικών ΑΠΑΝΕΜΙ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι 
η τροποποίηση του περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμου, ώστε: 

1. να διαμορφωθεί η σχετική πρόνοιά του η οποία εναρμονίστηκε με το άρθρο 3 
παράγραφος 2(ε) της Οδηγίας 2003/19/ΕΚ, για να αποδοθεί επακριβώς η 
διατύπωση του εν λόγω άρθρου της Οδηγίας, για σκοπούς συμμόρφωσης με 
τις παρατηρήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,  

2. να υιοθετηθούν πιο ευέλικτοι τρόποι επιβολής κυρώσεων, με στόχο την 
αντιμετώπιση του προβλήματος της λαθρομετανάστευσης, 

3. να υιοθετηθούν μέτρα ένταξης στην κυπριακή κοινωνία των επί μακρόν 
διαμένοντων αλλοδαπών, με στόχο τη βελτίωση του επιπέδου κοινωνικής 
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συνοχής και 

4. να εισαχθούν μέτρα που διευκολύνουν τους ξένους επενδυτές και τα μέλη της 
οικογένειάς τους, με στόχο την ενίσχυση της κυπριακής οικονομίας.  

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, με 
τον προτεινόμενο νόμο προβλέπονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Τροποποιείται η διάταξή του που καθορίζει τις κατηγορίες υπηκόων τρίτων 
χωρών στους οποίους δεν εφαρμόζονται οι πρόνοιες της βασικής νομοθεσίας 
που αφορούν τους επί μακρόν διαμένοντες.  Ειδικότερα, τροποποιείται η 
διάταξή του που προβλέπει ότι δεν εφαρμόζονται οι εν λόγω πρόνοιες στις 
περιπτώσεις κατά τις οποίες η άδεια διαμονής τους έχει επίσημα περιορισθεί σε 
ό,τι αφορά τη χρονική της διάρκεια, ώστε να απαλειφθεί ο περιορισμός που 
αναφέρεται στη χρονική διάρκεια, για να αποδοθεί επακριβώς η διατύπωση του 
σχετικού άρθρου της Οδηγίας 2003/19/ΕΚ. 

2. Τροποποιείται η σχετική διάταξη της βασικής νομοθεσίας που καθορίζει τις 
προϋποθέσεις υπό τις οποίες μπορεί να αποκτηθεί το καθεστώς του επί 
μακρόν διαμένοντος υπηκόου τρίτης χώρας στη ∆ημοκρατία με την προσθήκη 
σ’ αυτή, ως πρόσθετης προϋπόθεσης, της επαρκούς γνώσης της ελληνικής 
γλώσσας και στοιχείων της ιστορίας και του πολιτισμού της Κύπρου.  
Περαιτέρω, παρέχεται ευχέρεια στην Επιτροπή Ελέγχου Μετανάστευσης να 
εξαιρεί αιτητή από την εν λόγω προϋπόθεση, σε περίπτωση που ο αιτητής 
εργάζεται σε εταιρεία που έχει έγκριση να απασχολεί αλλοδαπό προσωπικό.  
Σε τέτοια περίπτωση προβλέπεται ότι ο αιτητής θα πρέπει να ικανοποιεί την εν 
λόγω προϋπόθεση κατά το στάδιο ανανέωσης της άδειας διαμονής του επί 
μακρόν διαμένοντος. 

3. Παρέχεται διακριτική ευχέρεια στο διευθυντή του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης να δέχεται αίτηση για οικογενειακή επανένωση 
από υπηκόους τρίτων χωρών που απασχολούνται σε εταιρείες διεθνών 
δραστηριοτήτων, έστω και αν δεν ικανοποιείται η προβλεπόμενη στη βασική 
νομοθεσία προϋπόθεση για προηγούμενη νόμιμη παραμονή τους στη 
∆ημοκρατία για δύο τουλάχιστο χρόνια.  Περαιτέρω, παρέχεται στα εν λόγω 
άτομα το δικαίωμα υποβολής αίτησης για οικογενειακή επανένωση, έστω και αν 
τα μέλη της οικογένειας τους διαμένουν στη ∆ημοκρατία.   

4. Εισάγεται πρόνοια στη βασική νομοθεσία με την οποία παρέχεται η δυνατότητα 
άσκησης ιεραρχικής προσφυγής στον Υπουργό Εσωτερικών κατά 
οποιασδήποτε απορριπτικής απόφασης του διευθυντή του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης σε σχέση με την άσκηση από αυτόν της πιο 
πάνω αναφερόμενης διακριτικής του ευχέρειας. 

5. Επεκτείνεται η προβλεπόμενη στη βασική νομοθεσία επιβολή διοικητικού 
προστίμου σε όλες τις παραβάσεις των προνοιών της που αφορούν την 
απασχόληση υπηκόου τρίτης χώρας.  

6. Εισάγεται πρόνοια στη βασική νομοθεσία σύμφωνα με την οποία ιδιοκτήτης, 
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υπεύθυνος ή/και κάτοχος κατοικίας ή άλλου υποστατικού που χρησιμοποιείται 
ως κατοικία υποχρεούται να εξακριβώνει ότι οι αλλοδαποί στους οποίους 
παρέχει διαμονή, επ’ αμοιβή ή/και με σύμβαση, βρίσκονται νόμιμα στη 
∆ημοκρατία και καθορίζονται οι ποινές που επισύρει η παράβαση της εν λόγω 
πρόνοιας.  

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή η 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού εξέφρασε επιφυλάξεις για το 
ότι δε διευκρινίζονται στην προτεινόμενη πρόνοια του νομοσχεδίου, σύμφωνα με την 
οποία για την απόκτηση του καθεστώτος του επί μακρόν διαμένοντος υπηκόου τρίτης 
χώρας στη ∆ημοκρατία απαιτείται επαρκής γνώση της ελληνικής γλώσσας και των 
στοιχείων της ιστορίας και του πολιτισμού της Κύπρου, το επίπεδο της γνώσης της 
ελληνικής γλώσσας που θα απαιτείται από αιτητή, καθώς και το τεκμήριο αποδοχής 
της γνώσης της.  Ως εκ τούτου, εισηγήθηκε την ανάγκη καθορισμού στην εν λόγω 
πρόνοια του επιπέδου της γνώσης που θα απαιτείται να έχει ο αιτητής, ώστε να 
πληρεί την προϋπόθεση που τίθεται στο νομοσχέδιο.   

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου δήλωσε πως το 
επιμελητήριο συμφωνεί με τις προτεινόμενες στο νομοσχέδιο ρυθμίσεις που αφορούν 
την οικογενειακή επανένωση, διευκρινίζοντας ότι το επιμελητήριο είχε εισηγηθεί την 
τροποποίηση των υφιστάμενων ρυθμίσεων για το θέμα αυτό με σχετική επιστολή του 
που απέστειλε στο Υπουργείο Εσωτερικών.  Εκφράζοντας ο ίδιος εκπρόσωπος την 
ικανοποίηση του επιμελητηρίου για την υιοθέτηση της πιο πάνω πρόνοιας, δήλωσε ότι 
οι προτεινόμενες ρυθμίσεις που αφορούν την οικογενειακή επανένωση θα επιλύσουν 
τεράστια προβλήματα των εταιρειών που εργοδοτούν μη κοινοτικούς υπαλλήλους, τα 
οποία απορρέουν από την εφαρμογή των υφιστάμενων ρυθμίσεων της βασικής 
νομοθεσίας.  Παράλληλα, υπό το φως των όσων ανέφερε στην επιτροπή η 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, εξέφρασε και ο ίδιος 
επιφυλάξεις σε σχέση με την απαιτούμενη στο νομοσχέδιο προϋπόθεση για επαρκή 
γνώση της ελληνικής γλώσσας.   

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου ∆ιεθνών Επιχειρήσεων Κύπρου εξέφρασε τη 
διαφωνία του συνδέσμου με την προτεινόμενη στο νομοσχέδιο πρόνοια που 
προϋποθέτει επαρκή γνώση της ελληνικής γλώσσας και στοιχείων της ιστορίας και 
του πολιτισμού της Κύπρου, ως πρόσθετης προϋπόθεσης, για την απόκτηση του 
καθεστώτος του επί μακρόν διαμένοντος.  Τονίζοντας ο ίδιος εκπρόσωπος τις πολλές 
προσπάθειες που καταβάλλονται, ώστε η Κύπρος να καταστεί κέντρο διεθνών 
δραστηριοτήτων, δήλωσε πως η υιοθέτηση της υπό αναφορά πρόνοιας θα καταστήσει 
τον τόπο μας αποτρεπτικό προορισμό για προσέλκυση ξένων επενδύσεων.  Ως εκ 
τούτου, εισηγήθηκε την απάλειψη της προτεινόμενης στο νομοσχέδιο πρόνοιας που 
προϋποθέτει ότι αιτητής που εργάζεται σε εταιρεία που εργοδοτεί αλλοδαπό 
προσωπικό θα πρέπει να ικανοποιεί την εν λόγω προϋπόθεση στο στάδιο της 
ανανέωσης της άδειας του επί μακρόν διαμένοντος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, υπό το φως των πιο πάνω 
επιφυλάξεων που εξέφρασε η εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
κάλεσε το Υπουργείο Εσωτερικών όπως σε συνεργασία με τους εκπροσώπους του 
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Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας επαναδιατυπώσουν τη σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου, ώστε να 
καθοριστεί σ’ αυτή συγκεκριμένο επίπεδο γνώσης της ελληνικής γλώσσας που θα 
απαιτείται, καθώς και το τεκμήριο αποδοχής της γνώσης της, ως πρόσθετης 
προϋπόθεσης, για την απόκτηση του καθεστώτος του επί μακρόν διαμένοντος. 

 Ανταποκρινόμενο στην πιο πάνω απόφαση της επιτροπής, το Υπουργείο 
Εσωτερικών κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου στην 
επιτροπή, στο οποίο διαμορφώθηκε η σχετική πρόνοιά του που αφορά τη γνώση της 
ελληνικής γλώσσας.  Με την αναδιατυπωμένη πρόνοια προβλέπεται ότι για την 
απόκτηση του καθεστώτος του επί μακρόν διαμένοντος απαιτείται επαρκής γνώση της 
ελληνικής γλώσσας επιπέδου Α2, όπως αυτό καθορίζεται στο Κοινό Πλαίσιο 
Αναφοράς για τις Γλώσσες του Συμβουλίου της Ευρώπης, καθώς και βασικών 
στοιχείων της σύγχρονης πολιτικής και κοινωνικής πραγματικότητας της Κύπρου.  Η 
εν λόγω πρόνοια, σύμφωνα με το αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου, θα τεθεί 
σε ισχύ έξι μήνες μετά από την ημερομηνία δημοσίευσης του προτεινόμενου νόμου 
στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι, με αφορμή την πιο πάνω αναφερόμενη πρόνοια του 
νομοσχεδίου, η επιτροπή επισήμανε την ανάγκη όπως τα αρμόδια υπουργεία 
προβούν στην έκδοση σχετικού εγχειριδίου για καθοδήγηση των αλλοδαπών στους 
τομείς της σύγχρονης πολιτικής και κοινωνικής πραγματικότητας της Κύπρου που 
πρόκειται να εξεταστούν, με σκοπό τη διευκόλυνσή τους. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, σχολιάζοντας την πιο 
πάνω θέση της επιτροπής, επισήμανε ότι η ετοιμασία του είναι αρκετά χρονοβόρα, 
γεγονός που καθιστά αδύνατη την έκδοσή του μέχρι την ψήφιση του νομοσχεδίου, γι’ 
αυτό και δεσμεύτηκε ότι το εν λόγω υπουργείο θα καταβάλει κάθε προσπάθεια για την 
ετοιμασία του το συντομότερο δυνατό. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου η επιτροπή, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε ομόφωνα να διαμορφώσει την 
πρόνοια του νομοσχεδίου με την οποία παρέχεται η δυνατότητα άσκησης ιεραρχικής 
προσφυγής στον Υπουργό Εσωτερικών, με τρόπο που να διασφαλίζονται καλύτερα 
τα δικαιώματα του προσφεύγοντα. 

 Περαιτέρω, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού διαφώνησαν με την πιο πάνω αναφερόμενη πρόνοια του 
νομοσχεδίου, σύμφωνα με την οποία ιδιοκτήτης, υπεύθυνος ή/και κάτοχος κατοικίας ή 
άλλου υποστατικού που χρησιμοποιείται ως κατοικία υποχρεούται να εξακριβώνει ότι 
ο αλλοδαπός στον οποίο παρέχει διαμονή επ’ αμοιβή ή/και με σύμβαση βρίσκεται 
νόμιμα στη ∆ημοκρατία και που, σύμφωνα με την ίδια πρόνοια, σε περίπτωση 
παράβασής της, είναι ένοχος ποινικού αδικήματος.  Ειδικότερα, οι ίδιοι βουλευτές 
υποστήριξαν ότι η υιοθέτηση της εν λόγω πρόνοιας ενδεχόμενα να οδηγεί σε 
υπέρμετρη παραβίαση ανθρώπινων δικαιωμάτων των αλλοδαπών και επιπρόσθετα 
ενέχει τον κίνδυνο καταδίκης προσώπων που είναι ιδιοκτήτες, υπεύθυνοι ή/και 
κάτοχοι υποστατικών στα οποία παρέχεται, εν αγνοία τους, από άλλα πρόσωπα 
διαμονή σε αλλοδαπούς που βρίσκονται παράνομα στη ∆ημοκρατία.  Για τους λόγους 
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αυτούς οι ίδιοι βουλευτές εισηγήθηκαν τη διαγραφή της εν λόγω πρόνοιας.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της 
βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών διαφώνησαν με την πιο πάνω εισήγηση.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει περαιτέρω 
διαμορφωθεί από την ίδια με την πιο πάνω απόφασή της, και εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφισή του σε νόμο.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως, σε σχέση με την πιο πάνω αναφερόμενη 
διαφωνία τους που διατύπωσαν στην επιτροπή, η κοινοβουλευτική τους ομάδα θα 
κυκλοφορήσει σχετική τροπολογία κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου 
στην ολομέλεια της Βουλής.  

 Με την ευκαιρία της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την 
επιτροπή, με το οποίο, μεταξύ άλλων, εισάγονται πρόνοιες που ρυθμίζουν την 
άσκηση ιεραρχικής προσφυγής προς τον Υπουργό Εσωτερικών, η επιτροπή καλεί την 
εκτελεστική εξουσία όπως, σε περιπτώσεις εισαγωγής ανάλογων προνοιών σε άλλες 
νομοθεσίες στο μέλλον, παραχωρεί την αρμοδιότητα εξέτασης των εν λόγω 
προσφυγών σε ανεξάρτητη αρχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, κύριε Στυλιανίδη. 

 Με την άδειά σας, κύριε Στυλιανίδη, να ακούσουμε τον κ. Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το θέμα τούτο είναι μπροστά μας τουλάχιστο για δεύτερη, αν όχι για τρίτη φορά.  
Έχω ακούσει και τον κ. Στυλιανίδη και όλους τους άλλους συναδέλφους, όταν 
δικαιολογούσαν τις τροπολογίες τους, πριν αναβληθεί, να καταθέτουν τις βασικές τους 
θέσεις.  Η παράκλησή μου είναι να είμαστε σύντομοι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Σημειώθηκε η παρατήρηση του κ. Κατσουρίδη και θα φροντίσουμε όλοι. 

 O κ. Στυλιανίδης, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, και οι βουλευτές συνάδελφοι της επιτροπής 
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Εσωτερικών, αλλά και οι άλλοι συνάδελφοι, προτείνουμε να διαγραφεί η πρόνοια που 
αφορά τους ιδιοκτήτες.  Η βασική μας θέση είναι η εξής:  Πιστεύουμε ότι είναι εντελώς 
αναποτελεσματική αυτή η πρόνοια.  Έκανα μια έρευνα στην παλιά Λευκωσία -από την 
οποία κατάγομαι- σε κτηματομεσίτες και ιδιοκτήτες ακινήτων και δε βρήκα ούτε έναν ο 
οποίος συνήψε συμβόλαιο με παράνομο.  Και μου είπαν όλοι ότι συνήθως και 
συνήθης πρακτική είναι τα συμβόλαια να τα συνάπτουν νόμιμοι μετανάστες και απλώς 
να “φιλοξενούνται” οι παράνομοι, που σημαίνει ότι το νομοσχέδιο, κατά την άποψή 
μου, θα είναι εντελώς αναποτελεσματικό. 

 Και ποια είναι τα αρνητικά στοιχεία αυτής της πρόνοιας;  Τα αρνητικά στοιχεία 
αυτής της πρόνοιας, εκτός από την έλλειψη οποιασδήποτε αποτελεσματικότητας, είναι 
τα ακόλουθα: 

 Πρώτον, κατά απαράδεκτο τρόπο, μετακυλίει την ευθύνη του κράτους στον 
πολίτη, πράγμα που σε κανένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος δε γίνεται, ειδικά για το 
σοβαρό θέμα της λαθρομετανάστευσης, για το οποίο, ειρήσθω εν παρόδω, η 
τελευταία σύνθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής δημιουργεί νέα θέση 
Επιτρόπου· δηλαδή τόσο πολύ σοβαρό γίνεται το θέμα στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

 ∆εύτερον, και επειδή είναι και μέρα Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, όπως πολύ 
σωστά υπενθύμισε ο Πρόεδρος, εμείς ως κοινοβουλευτική ομάδα θεωρούμε ότι η 
πρόνοια αυτή δημιουργεί προβλήματα κύρους και αξιοπιστίας ενός ευρωπαϊκού 
κοινοβουλίου με τον τρόπο που αντιμετωπίζει ακόμα και τους παράνομους 
μετανάστες. 

 Και τρίτον, για να μην πολυλογώ, γιατί ήδη έχουμε αναφέρει πολύ μεγάλο 
μέρος της επιχειρηματολογίας μας, εκτός από την αναποτελεσματικότητά της, η 
πρόνοια αυτή ενδεχομένως θα δημιουργήσει μια ψευδαίσθηση στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων του κράτους ότι μπορεί να αντιμετωπιστεί το μέγα πρόβλημα της 
λαθρομετανάστευσης με αυτό τον τρόπο, το οποίο και πάλι δεν αντιμετωπίστηκε με 
μια άλλη πρόνοια, που ήταν σωστή, σε άλλο νομοσχέδιο, που αφορούσε όσους 
εργοδοτούσαν παράνομους μετανάστες. 

 Νομίζω ότι το θέμα της μετανάστευσης είναι τόσο μεγάλο, τόσο σημαντικό, που 
δεν μπορεί η κυπριακή Βουλή να το αντιμετωπίσει με αυτά τα εντελώς μη 
αποτελεσματικά μέτρα.  Η θέση μας είναι ότι πρέπει αυτή η πρόνοια να διαγραφεί. 

 Τελειώνω λέγοντας ότι ήταν ένα πολύ δύσκολο νομοσχέδιο.  Την προηγούμενη 
φορά στην αναφορά μου δυστυχώς ξέχασα -και απολογούμαι- τη μεγάλη συμβολή της 
γραμματείας της επιτροπής Εσωτερικών, η οποία ήταν εξαιρετική, ώστε να διεξέλθει η 
επιτροπή Εσωτερικών αυτό το δύσκολο νομοσχέδιο.  Τελειώνω με την ευχή η 
κυβέρνηση να αποφασίσει αυτό το μείζον θέμα της μετανάστευσης να το 
αντιμετωπίσει με πραγματικούς όρους και με στρατηγική που δε θα εξαντλείται σε 
τέτοιου τύπου ημίμετρα, όπως η πρόνοια που αφορά τους ιδιοκτήτες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ τον κ. Στυλιανίδη. 

 Ο κ. Περδίκης.  Από τη θέση του, αντιλαμβάνομαι. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι, πολύ σύντομα, από τη θέση μου, γιατί, όπως είπε και ο κ. Κατσουρίδης, τα 
έχουμε ξαναπεί στις προηγούμενες συνεδριάσεις.   

 Νομίζω ότι υπάρχει μια παρεξήγηση, κύριε Πρόεδρε.  ∆ε νομίζω ότι η 
κυβέρνηση ή η Βουλή με αυτό το νομοσχέδιο να προσπαθεί να αντιμετωπίσει το 
πρόβλημα της λαθρομετανάστευσης.  Αυτό το οποίο νομίζω ότι προσπαθούμε να 
κάνουμε είναι ακριβώς να υπερασπιστούμε και να προστατεύσουμε ανθρώπους που 
έρχονται στην Κύπρο, πολλές φορές παραπλανώμενοι, από το να είναι θύματα 
εκμετάλλευσης.  Γιατί κάποιοι έχουν μετατρέψει αυτή την ιστορία σε αισχροκέρδεια και 
σε εκμετάλλευση των φτωχών αυτών ανθρώπων, των κατατρεγμένων και 
δυσπραγούντων, στοιβάζοντας, ενσυνείδητα πολλές φορές, σε άθλια υποστατικά 
ολόκληρες οικογένειες, ολόκληρες ποδοσφαιρικές ομάδες από ανθρώπους!  Αυτή 
είναι η προσπάθειά μας, νομίζω.  Αυτή ήταν η έγνοια στο μυαλό των συνάδελφων 
βουλευτών της επιτροπής Εσωτερικών, που επέμεναν να έχει ευθύνη και αυτός ο 
οποίος ενοικιάζει ή μισθώνει ένα κατάλυμα. 

 Νομίζω ότι με την τροπολογία που καταθέτει σήμερα το ∆ημοκρατικό Κόμμα 
καλύπτεται σε μεγάλο βαθμό κάποια ανησυχία που είχα και εγώ, γι’ αυτό και κατέθεσα 
τη συγκεκριμένη τροπολογία εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  
Εμείς επιμένουμε και έχουμε ακόμα κάποια αμφιβολία όσον αφορά το χρόνο 
εφαρμογής της νομοθεσίας.  Ίσως να μην είναι αρκετός, για να μάθουν οι 
καλοπροαίρετοι ιδιοκτήτες υποστατικών ότι πρέπει να ενημερωθούν, ότι πρέπει να 
αναζητήσουν την πληροφόρηση σχετικά με τους αλλοδαπούς ενοικιαστές των 
υποστατικών τους.  Η αρχική μας τροπολογία προνοούσε να μη θεωρούνται 
υπεύθυνοι οι ιδιοκτήτες υποστατικών οι οποίοι έκαναν τις συμφωνίες ή των οποίων 
αναθεωρήθηκαν οι συμφωνίες ενοικίασης πριν από την ψήφιση αυτού του νόμου.  
Εάν οι συνάδελφοι του ∆ημοκρατικού Κόμματος δέχονται να παραταθεί το εξάμηνο σ’ 
ένα χρόνο, ώστε να καλυφθούν οι περισσότερες απ’ αυτές τις περιπτώσεις και να μη 
βρεθούν εγκλωβισμένοι κάποιοι ιδιοκτήτες που έχουν ήδη συμβόλαια ή έχουν 
ανανεώσει συμβόλαια, εγώ, κύριε Πρόεδρε, πληροφορώ το σώμα ότι είμαι 
διατεθειμένος να αποσύρω τη δική μου τροπολογία και να υποστηρίξω την 
τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω θα απλοποιηθεί το θέμα.  Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.  Αντιλαμβάνομαι πρώτα θα συζητήσουμε 
την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ναι, αυτή συζητούμε.  

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όσον αφορά το ∆ημοκρατικό Κόμμα, στο παρόν στάδιο απλά να πω ότι εμείς 
αποδεχόμαστε την εισήγηση του κ. Περδίκη, έτσι ώστε στη δική μας τροπολογία οι έξι 
μήνες να γίνουν δώδεκα, για να υπάρχει ακριβώς η ευχέρεια ενημέρωσης, όπως 
ακριβώς την έχει ζητήσει ο κ. Περδίκης.  Αλλά, αν μου επιτρέπετε, στη συνέχεια θα 
τοποθετηθώ επί της τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Έχω τη γνώμη ότι θα πρέπει να συζητηθεί πρώτα η δική μας τροπολογία, διότι 
ως ∆ημοκρατικό Κόμμα έχουμε πάρει μια απόφαση.  ∆ηλαδή, αν η δική μας 
τροπολογία δεν περάσει, θα πρέπει να τοποθετηθούμε διαφορετικά...   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Άρα, πρέπει να συζητηθεί η δική μας τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Κυριακίδου, έχει καθοριστεί η σειρά.  Συζητούμε την τροπολογία την 
οποία έχει υποβάλει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός.   

 Ο κ. Ερωτοκρίτου, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αναφορικά με τη διαδικασία, αυτό είχα καταλάβει, ότι κάθε 
τροπολογία θα συζητηθεί ξεχωριστά με βάση τον κανονισμό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Για την τροπολογία λοιπόν του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, από τη θέση μου, 
και θα προσπαθήσω να μην υπερβώ τον καθορισμένο χρόνο, θα πρέπει να πω τα 
εξής:  Ας πάψουμε, ειλικρινά, να προσπαθούμε για τα θέματα αυτά, τα τόσο καυτά, τα 
οποία αποτελούν ανοιχτά μέτωπα για ολόκληρη την κοινωνία, να συμπεριφερόμαστε 
κατά τρόπο που δε θέλουμε να καταλάβουμε ή που προσποιούμαστε ότι δεν 
καταλαβαίνουμε! 
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 ∆ιερωτώμαι, ειλικρινά, πώς είναι δυνατό, όπως έχω ακούσει το επιχείρημα, 
μετά από τη διαβεβαίωση των ιδιοκτητών των υποστατικών της παλιάς Λευκωσίας ή 
της παλιάς Λεμεσού -εννοώ της παλιάς πόλης- ή της παλιάς Πάφου ή της παλιάς 
Λάρνακας, οι οποίοι βεβαίως έχουν κάθε οικονομικό συμφέρον οι άνθρωποι, 
γνωρίζοντας ότι επείγεται η υπερψήφιση του συγκεκριμένου νομοθετήματος, να μας 
πουν την αλήθεια, ότι όλα τα συμβόλαια που έχουν γίνει είναι συμβόλαια τα οποία 
έχουν γίνει με νόμιμους εκ του εξωτερικού.  Λες και εμείς έχουμε έρθει από άλλο 
πλανήτη, οι υπόλοιποι, και δε γνωρίζουμε τι γίνεται, όπως έχει περιγράψει ο κ. 
Περδίκης, ότι σωρεία μεταναστών κατοικούν πέραν του επιτρεπόμενου αριθμού στα 
σπίτια αυτά, που σε πάρα πολλές περιπτώσεις, αν όχι στην πλειοψηφία ή στην 
ολότητα, αποτελούν σπίτια τα οποία δε συγκεντρώνουν τις στοιχειώδεις συνθήκες, για 
να κατοικούν άνθρωποι. 

 Όμως, αν πήρα το λόγο, πήρα το λόγο, όχι μόνο για να πω ότι οι τελευταίοι 
που έπρεπε να ερωτηθούν ήταν οι ιδιοκτήτες, που δεν τους αφορά, γιατί ο νόμος ο 
οποίος πρόκειται να ψηφιστεί θα τους αφορά και άρα δεν αναμένεται ως πηγή 
πληροφοριών να μας πουν το τι αντιπροσωπεύει την αλήθεια.  Πήρα το λόγο, για να 
πω το εξής:  Είναι συνήθη πρακτική στους ποινικούς νόμους, όπως ξέρουν 
ενδεχομένως αρκετοί συνάδελφοι, ο παρέχων υποστατικό εντός του οποίου λαμβάνει 
χώρα παράνομη δραστηριότητα να υπέχει την ίδια ευθύνη με αυτόν ο οποίος 
διαπράττει τη δραστηριότητα αυτή.  Παραδείγματος χάριν χαρτοπαιχτικές λέσχες.  
Παραδείγματος χάριν υποστατικά όπου γίνονται δραστηριότητες που απαγορεύει ο 
ποινικός νόμος, χαρτοπαίγνιο, πορνεία.  Οι κάτοχοι και οι ιδιοκτήτες αυτών των 
υποστατικών υφίστανται βαρύτατες ποινικές κυρώσεις με βάση την καθιερωμένη 
ποινική νομοθεσία, γιατί, ενώ εγνώριζαν ή έμαθαν εκ των υστέρων, δεν απέτρεψαν, 
στο βαθμό που μπορούσαν να αποτρέψουν βεβαίως, τη δραστηριότητα.  ∆εν απαιτεί 
ο νόμος ποτέ να συμπεριφερθεί ο ιδιοκτήτης ή ο κάτοχος του υποστατικού σαν 
αστυνομικός.  ∆εν μπορεί όμως κάποιος να οχυρώνεται πίσω από το ευτελές -και 
νομίζω κυριολεκτώ- οικονομικό του κέρδος και να μην ενδιαφέρεται, στη συνείδησή 
του ως πολίτης αυτού του κράτους, πώς θα αντιμετωπιστεί το ανοιχτό μέτωπο της 
λαθρομετανάστευσης. 

 Πολύ ωραία κάποιοι πολίτες βγαίνουν συχνά-πυκνά από τα ραδιόφωνα και τις 
τηλεοράσεις και λεν: «∆εν κάμνει τίποτε η κυβέρνηση, δεν κάμνουν τίποτε οι 
βουλευτές, εν ενδιαφέρονται, εγέμωσεν ο τόπος παράνομους τζιαι έν’ τούτοι που 
φταιν, επειδή δε λαμβάνουν κανένα μέτρο»!  Ε, τώρα που θα λάβουμε ένα μέτρο, το 
οποίο αυτονοήτως θα επιτρέπει στις αρχές που ελέγχουν τη λαθρομετανάστευση να 
πιάνουν την άκρη του νήματος και να παρακολουθούν κιόλας αυτούς οι οποίοι 
επιχειρούν να ενοικιάσουν υποστατικά, ενώ είναι παράνομοι, να μπορούν να 
ανιχνεύουν ευκολότερα τη διαδρομή αυτών των ανθρώπων, επικαλούμαστε άλλα 
επιχειρήματα, για να μην ψηφίσουμε το νόμο;  Ότι ο νόμος πρέπει να δώσει κάποια 
προθεσμία κατά την οποία θα πρέπει οι ιδιοκτήτες να ενημερωθούν, ουδεμία ένσταση 
περί αυτού.  Τζιαι νομίζω ότι έθθα γίνει καν συζήτηση, όταν εννά ανοιχτεί το κεφάλαιο 
των άλλων τροπολογιών, γιατί κανένας δε διαφωνεί, θέλω να πιστεύω, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πάνω στο θέμα το συγκεκριμένο, το οποίο συζητούμε, εάν θέλουμε -και 
τελειώνω-εάν θέλουμε να αντιμετωπίσουμε το ανοιχτό μέτωπο της 
λαθρομετανάστευσης δίδοντας εργαλείο στις αρχές να μπορούν να ανιχνεύουν, εκεί 
που δεν υπήρχε καμία άλλη δυνατότητα να ανιχνεύσουν, παρανόμους, οι οποίοι δε θα 
μπορούν να ενοικιάσουν πια σπίτια, γιατί από το φόβο του νόμου οι ιδιοκτήτες θα 
μιλούν ή δε θα ενοικιάζουν -άρα θα είναι πιο ευάλωτοι στο να ανιχνευθούν οι 
παράνομοι από τις αρχές- νομίζω αυτή η νομοθεσία παρέχει αυτή τη δυνατότητα και 
πρέπει να την υπερψηφίσουμε χωρίς καμία επιφύλαξη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου, παρ’ όλο που υπερβήκατε λίγο το χρόνο σας! 

 Ο κ. Νικολάου ζήτησε πριν απ’ όλους το λόγο. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ζήτησα να μιλήσω από το βήμα, για να μην υπερβώ το χρόνο, και θέλω να 
επισημάνω τα εξής:  Καταρχάς θέλω να επισημάνω ότι εμείς συμφωνούμε με τη 
φιλοσοφία και την ανάγκη για καλύτερο και πιο αποτελεσματικό έλεγχο της 
παράνομης μετανάστευσης.  Και αυτό θέλω να το ξεκαθαρίσω, για να μην υπάρχει 
καμιά παρερμηνεία από οποιονδήποτε ή από οποιαδήποτε πλευρά. 

 Όμως τασσόμαστε εναντίον της συγκεκριμένης πρόνοιας του άρθρου 9 για 
τέσσερις βασικούς λόγους:  Ο πρώτος λόγος είναι ότι η προτεινόμενη ρύθμιση δεν 
εντάσσεται στο πλαίσιο για ενιαία αντιμετώπιση της λαθρομετανάστευσης με βάση τις 
αρχές με τις οποίες τα κράτη μέλη έχουν δεσμευτεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Μάλιστα, 
υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Ευρωπαϊκό Σύμφωνο για τη Μετανάστευση 
και το Άσυλο, το οποίο μάλιστα καθορίζει τον ενιαίο τρόπο με τον οποίο θα πρέπει να 
αντιμετωπιστεί η λαθρομετανάστευση.  Και σε αυτό το σύμφωνο λέει ότι τα μέτρα τα 
οποία θα πρέπει να λαμβάνονται πρέπει να συνάδουν με τις αρχές που βασίζονται 
στο σεβασμό του δικαίου και της ανθρώπινης αξιοπρέπειας.  Και εγώ διερωτώμαι αν 
το συγκεκριμένο μέτρο προστατεύει την αξιοπρέπεια κάποιου πολίτη. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει καθορίσει κοινές αρχές που υποστηρίζουν την 
ανάπτυξη της κοινής μεταναστευτικής πολιτικής και οι αρχές αυτές βασίζονται σε τρεις 
άξονες:  “Την ευημερία”, λέει.  Και για την ευημερία, ακόμα και των παράνομων 
μεταναστών, η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει λάβει συγκεκριμένες πρόνοιες που αφορούν 
το δικαίωμα της εκπαίδευσης, που αφορούν το δικαίωμα της υγείας και διερωτώμαι αν 
περιορίζεται το δικαίωμα της κατοικίας!  Αν μπορώ εγώ με νόμο τώρα να περιορίσω 
το δικαίωμα κατοικίας ενός λαθρομετανάστη!  Θα του πω δηλαδή: «Ξέρεις, έρχεσαι 
μεν στον τόπο μου, αλλά θα μεινίσκεις κάτω που το γιοφύρι, κάτω που την τερατσιά ή 
μες στο δρόμο ή στο πάρκο!  Γιατί δε δικαιούσαι να ενοικιάσεις υποστατικό.  Γιατί 
κανένας ιδιοκτήτης υποστατικού δεν μπορεί να σου ενοικιάσει, δε θα πρέπει να σου 
ενοικιάσει υποστατικό»! 
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 ∆εύτερον, λέει το σύμφωνο αυτό, και μάλιστα η Επιτροπή εκάλεσε τα μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης να επεξεργαστούν μια συνεκτική πολιτική καταπολέμησης της 
λαθρομετανάστευσης και της εμπορίας προσώπων, «εντός των μέτρων που 
καθόρισε».  ∆ιερωτώμαι αν αυτό το μέτρο, το οποίο εμείς προτείνουμε σήμερα, 
συνάδει με όλα αυτά τα οποία έχω αναφέρει.  ∆εν περιλαμβάνεται, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, στα μέτρα τα οποία προνοούνται σε αυτό το ευρωπαϊκό σύμφωνο, με το 
οποίο εμείς συμφωνήσαμε ως Κύπρος. 

 Γι’ αυτό η θέση μας είναι ότι απαράδεκτα προτείνεται αυτό το μέτρο, το οποίο 
ουσιαστικά τι επιχειρεί να κάνει;  Αντί η κυβέρνηση να αναλάβει την ευθύνη της 
καταπολέμησης της λαθρομετανάστευσης, τη μεταθέτει στους ώμους του ίδιου του 
πολίτη!  Και απ’ εκεί και πέρα ξεκινούμε:  δαμόκλειος σπάθη η τιμωρία του πολίτη, 
γιατί ουσιαστικά δεν αφήνει το λαθρομετανάστη, ο οποίος βρέθηκε στον τόπο μας για 
οποιουσδήποτε λόγους και με οποιουσδήποτε τρόπους, να παραμένει, να μεινίσκει 
κάτω από ένα γεφύρι ή στο παγκάκι! 

 Επιπρόσθετα όμως, η προτεινόμενη ρύθμιση είναι και έκδηλα περιοριστική 
ενός ανθρώπινου δικαιώματος, το οποίο προστατεύεται από το ίδιο το σύνταγμά μας.  
Αντί με τη ρύθμισή μας να προστατεύουμε ένα ανθρώπινο δικαίωμα -που είναι το 
δικαίωμα της κατοικίας- επιχειρούμε έναν έκδηλο περιορισμό, θα έλεγα, αυτού του 
δικαιώματος, πράγμα που ουσιαστικά δεν προστατεύει αυτόν για τον οποίο 
αναφέρθηκε προηγουμένως ο συνάδελφος, ότι με την πρόνοια ουσιαστικά 
προσπαθούμε να προστατεύσουμε από την εκμετάλλευση τον παράνομο μετανάστη.  

 Υποστηρίχθηκε ότι η πρόνοια αυτή θα λειτουργήσει προστατευτικά στους 
παράνομους μετανάστες και διερωτώμαι πώς μπορεί να λειτουργήσει προστατευτικά 
σε αυτούς, όταν ουσιαστικά εμείς θα τους θέσουμε εκτός, δε θα τους επιτρέψουμε να 
έχουν οποιαδήποτε κατοικία.   

 Μπορεί να γίνει αντιληπτό από όλους ότι τα δικαιώματα που προστατεύονται 
στο σύνταγμά μας δεν αφορούν μόνο τους νόμιμους πολίτες, δεν αφορούν μόνο 
αυτούς που νόμιμα ευρίσκονται στον τόπο μας, αλλά ακόμα και εκείνους που είναι 
παράνομοι.  Όπως δεν μπορεί με βάση το άρθρο 11 του συντάγματός μας να εκδοθεί 
ένταλμα σύλληψης κάποιου παράνομου μετανάστη, χωρίς να υπάρχει διάταγμα του 
δικαστηρίου,  όπως δεν εκδίδεται και για τον νόμιμο.  Όπως επίσης δεν υπάρχει 
δυνατότητα να στερήσω το δικαίωμα της ζωής ή το δικαίωμα της ελευθερίας ή ακόμα 
και να παραβιάσω την κατοικία κάποιου, επειδή απλώς είναι παράνομος μετανάστης!  
Με τον ίδιο τρόπο προστατεύονται!  Και αυτή τη στιγμή με τον ίδιο τρόπο οφείλουμε 
να προστατεύσουμε το δικαίωμα της κατοικίας και για τους παράνομους μετανάστες! 

 Ενδεικτικά, κύριοι συνάδελφοι, εγώ ακόμα διερωτώμαι αν το νομοσχέδιο αυτό 
συνάδει και με τα όσα έχουν καταγγελθεί από το υπουργείο, από την κυβέρνηση, 
όσον αφορά την επιχείρηση “σκούπα” που έγινε από πλευράς της αστυνομίας, όταν 
παραβιάζετο το δικαίωμα ιδιοκτησίας και διερωτούνταν κάποιοι αν υπήρχαν 
εντάλματα δικαστικά. 

 Ενδεικτικά είναι επίσης και τα όσα επισημαίνονται στο Ευρωπαϊκό Σύμφωνο 
για τη Μετανάστευση και το Άσυλο, που καθορίζει ότι έχουμε υποχρέωση έναντι των 
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πολιτών τρίτης χώρας, έστω και αν αυτοί είναι παράνομοι, να τους εξασφαλίσουμε το 
δικαίωμα παραμονής, το δικαίωμα κατοικίας.  Και εμείς ερχόμαστε με ένα 
συγκεκριμένο μέτρο να τους το περιορίσουμε, χωρίς να λαμβάνουμε υπόψη τις 
υποχρεώσεις τις οποίες έχουμε αναλάβει στον ευρωπαϊκό χώρο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπετε, θέλω απλώς να επισημάνω ακόμα ένα θέμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όσο πιο σύντομα μπορείτε, παρακαλώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Βεβαίως.  Περαιτέρω, όμως, η προτεινόμενη ρύθμιση δεν περιλαμβάνεται 
μεταξύ εκείνων των μέτρων που ουσιαστικά μπορούν να επιτρέψουν την αποφυγή του 
κινδύνου να διωχθούν πρόσωπα τα οποία είναι αθώα.  Και πραγματικά διερωτώμαι 
αν μπορεί κάποιος με βεβαιότητα να πει ότι αυτές οι πρόνοιες και αυτή η ρύθμιση που 
γίνεται σήμερα δε θα επιτρέψουν να υπάρξουν αθώοι άνθρωποι που θα διωχθούν, 
γιατί ουσιαστικά με κάποιο τρόπο κάποιος παράνομος βρέθηκε να καταβάλλει μέρος, 
αν θέλετε, ενοικίου σε κάποιον άλλο, ο οποίος υπέγραψε ένα συμβόλαιο.   Γιατί η 
συγκεκριμένη πρόνοια δεν αφορά μόνο εκείνον που υπογράφει ένα συμβόλαιο.  
Αφορά τον οποιοδήποτε καταβάλλει αμοιβή για τη διαμονή του σε ένα συγκεκριμένο 
υποστατικό.  Αν είναι παράνομος και αν ουσιαστικά τούτο μπορεί να προστατεύσει 
κάποιο πολίτη ο οποίος ενοικιάζει σε κάποιον και δε γνωρίζει γι’ αυτό το οποίο έχει 
συμβεί στο υποστατικό του, διερωτώμαι αν μπορούμε να είμαστε βέβαιοι γι’  αυτό το 
οποίο ψηφίζουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολάου.  Θα είμαι αυστηρότερος με τους επόμενους 
δυστυχώς σε ό,τι αφορά στο χρόνο! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι, αλλά δε θα το δεχθώ.  Είναι σταθερό το φαινόμενο.  
Ορισμένοι συνάδελφοι δε σέβονται ποτέ τις συμφωνίες περί χρόνου.  Ας μη γίνονται 
και να μιλούμε απεριόριστα!  ∆ε θα είναι αυστηρότερο από εδώ και πέρα.  Θα μιλήσω 
και εγώ όση ώρα θέλω· και το δικαιούμαι και από το σύνταγμα εγώ, ως 
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κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος.  Συγγνώμη, δηλαδή! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Βεβαίως και το δικαιούσαι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα μιλήσετε τώρα ή αργότερα; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, δεν είναι τούτο το θέμα μου εμένα.  Το θέμα είναι ότι δεν έχει 
καμία σημασία πλέον να γίνονται συμφωνίες είτε κυριών, όπως είπε ο υπουργός, είτε 
κυρίων!   

(Γέλια) 

 Επήρα και απάντηση περί δωρικού λόγου.  Τελικά το μόνο που δε διαθέτετε 
είναι δωρικό λόγο! 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 ∆ιαδικαστικά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επί διαδικαστικού θέματος ο κ. Κλεάνθους. 

 Παρακαλώ, παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Παρ’ όλο που μπορεί να φανεί παράδοξο στους συναδέλφους, γιατί μπορεί να 
θεωρούμαστε πάντοτε επαρκώς ενημερωμένοι και καταρτισμένοι πριν να ψηφίσουμε, 
εγώ είμαι από αυτούς που παραδέχονται ότι πολλές φορές δεν ξέρουμε τι ψηφίζουμε.  
Εγώ θέλω να κάμω μια ερώτηση.  Ακούω συναδέλφους να μιλούν για τους 
παράνομους μετανάστες, μιλούν για λαθρομετανάστες και βλέπω το νόμο και λέει ότι 
“αλλοδαπός”, που αφορά τούτη η νομοθεσία, είναι ο οποιοσδήποτε εκτός από τον 
Κύπριο υπήκοο.  Αν έτσι είναι τα πράγματα, κάποιος να μας απαντήσει από αυτούς 
που θεωρούνται πιο καταρτισμένοι εδώ, για να είμαστε και εμείς πιο υπεύθυνοι στις 
τοποθετήσεις μας και να δούμε πού στοχεύουμε.  Όχι απλώς να επιχειρηματολογούμε 
και να βλέπουμε το νόμο και να μην ξέρουμε πού στοχεύουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κλεάνθους, σημειώθηκε… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Λέει αν είναι νόμιμος ή παράνομος. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 
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 ∆εν είναι έτσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κλεάνθους… 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορεί να λέει αν είναι νόμιμα ή παράνομα, αλλά θέλω να 
εξηγήσω ένα πράγμα.  Για να εξετάσεις αν είναι νόμιμα ή παράνομα, σημαίνει ότι ο 
κάθε πολίτης πρέπει να έχει ένα ειδικό μεταφραστή και άλλους βοηθούς, για να 
βρίσκει ποιος είναι o νόμιμος και ποιος ο παράνομος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, δεν είναι διαδικαστικό θέμα, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ε, μα συγγνώμη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω ολοκληρώσατε το ερώτημά σας. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να προχωρήσουμε παρακάτω. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Εκατάλαβα τώρα τι αφορά ο νόμος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ομήρου ζήτησε το λόγο. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Άκουσα με προσοχή όλες τις απόψεις, ιδιαίτερα τις νομικές.  Το νομικό μας 
σύστημα προβλέπει πλείστα όσα των δικαιωμάτων υπόκεινται σε περιορισμούς, το δε 
δίκαιο των συμβάσεων προβλέπει επίσης πλείστους περιορισμούς, προϋποθέσεις, 
όρους για τη νομιμότητα μιας σύμβασης.  Να υπενθυμίσω απλώς ότι ομοειδείς 
συμβάσεις ενοικιάσεων υποστατικών στην Κύπρο, που αφορούν σε μη οργανωμένα 
τουριστικά διαμερίσματα προς ξένους περιηγητές ή τουρίστες, συνιστούν επίσης 
ποινικά αδικήματα.  ∆ηλαδή, αν ένας ιδιοκτήτης ενοικιάσει ένα μη εγκεκριμένο, με 
άδεια του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, οργανωμένο τουριστικό διαμέρισμα 
είναι ένοχος αδικήματος και αντιμετωπίζει ποινή. 
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 Συνεπώς, να παρακαλέσω, όταν τοποθετούμαστε επί αυτών των θεμάτων, να 
είμαστε ακριβείς.  Ούτε το ευρωπαϊκό νομικό σύστημα ούτε ο ευρωπαϊκός νομικός 
πολιτισμός, όπως ονομάζεται, συγκρούεται με την άποψη ότι πρέπει να υπάρχουν 
περιορισμοί, όροι και προϋποθέσεις στην άσκηση των δικαιωμάτων ή του δικαίου των 
συμβάσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ακόμα ένας νομικός λοιπόν μόλις μίλησε τώρα! 

 Ο κ. Συλλούρης εγκατέλειψε την επιθυμία; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Λαμάρης, ο οποίος έχει από ώρα ζητήσει το λόγο. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 ∆ε θα ανέβαινα στο βήμα, αν δεν έπαιρνε την έκταση που πήρε η συζήτηση και 
φαίνεται πως -αυτοκριτική ή κριτική για όλους μας- όταν δεν είναι ομόφωνες οι 
εκθέσεις, πρέπει να διαβάζονται τελικά.  Γιατί συζητούμε ένα πάρα πολύ δύσκολο 
θέμα, στο οποίο δεν υπήρξε ομοφωνία, και επικεντρωθήκαμε μόνο σε μια πτυχή, 
αφήνοντας κατά μέρος σημαντικά θέματα, με αποτέλεσμα να βγαίνει ένα μήνυμα ότι 
και η χώρα μας, λίγο πολύ, δεν ακολουθεί μια, υπό τις περιστάσεις, σωστή 
μεταναστευτική πολιτική.  Κάτι μάλιστα το οποίο μας αδικεί κατάφωρα, γιατί 
πρωτοστατούμε ως χώρα στα πλαίσια της Ευρώπης, για να διαμορφωθεί μια ενιαία 
μεταναστευτική πολιτική, η οποία δεν υπάρχει.  Και ας μην επικαλείται ο καθένας μας 
την Ευρώπη έτσι, με τη μεγαλύτερη ευκολία.  Τώρα ξεκινά να διαμορφώνεται σε 
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης ενιαία μεταναστευτική πολιτική.  Επομένως, αυτό 
πρέπει να το έχουμε υπόψη μας.  

 Τελικά θέλουμε, μια χώρα η οποία δεχόμαστε κύμα λαθρομετανάστευσης, 
θέλουμε να δημιουργήσουμε προϋποθέσεις, ώστε να αποτρέπουμε αυτό το κύμα ή να 
το μειώσουμε, ή θέλουμε να τους δημιουργούμε τις προϋποθέσεις, μπροστά στη 
δυσκολία που αντιμετωπίζουν στη χώρα τους, ώστε να έρχονται και να τους 
κυνηγούμε ως λαθρομετανάστες;  Ποιο είναι πιο αξιοπρεπές τελικά;  Να ξέρει ο 
πολίτης μιας άλλης χώρας ότι «αν πάω σε τούτη τη χώρα, δε θα μπορέσω να βρω 
εκείνους τους επιτήδειους οι οποίοι θα μου ανοίξουν αγκάλες, με το αζημίωτο, για ένα 
μικρό χρονικό διάστημα και θα κρύβομαι απ’ εκεί και απ’ εδώ» και να τον 
αποτρέπουμε;  Ποιο είναι πιο αξιοπρεπές τελικά;  Πραγματικά διερωτώμαι εγώ. 

 Αυτό το νομοθέτημα που έχουμε μπροστά μας ρυθμίζει πάρα πολύ σημαντικές 
πτυχές ενός μεγάλου, τεράστιου ζητήματος που απασχολεί όχι μόνο την Κύπρο.  
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Ρυθμίζει το καθεστώς των επί μακρόν διαμενόντων.  Αυτών δηλαδή που μπορούν να 
πάρουν τη λεγόμενη “πράσινη κάρτα”.  Και κάνει μια σοβαρή προσπάθεια να τους 
ενσωματώσει στην κυπριακή κοινωνία.  Πώς;  Υποχρεώνεται πλέον αυτή η κατηγορία 
φιλοξενουμένων στην Κύπρο να έχει επαρκή γνώση της ελληνικής γλώσσας -και αυτό 
ρυθμίζεται διεθνώς και υποχρεώνεται και το Υπουργείο Παιδείας να δημιουργήσει 
προγράμματα, ώστε αυτοί οι άνθρωποι να μπορέσουν να μάθουν στοιχειωδώς την 
ελληνική γλώσσα- και είναι και υποχρεωμένοι να γνωρίζουν βασικά στοιχεία της 
ιστορίας μας και του πολιτισμού μας.  Πάρα πολύ σημαντικό! 

 Θέλουμε δηλαδή αυτούς τους ανθρώπους να τρέχουν από το ένα υποστατικό 
στο άλλο, χωρίς να προσπαθούμε να τους ενσωματώσουμε, για να μην κυνηγήσουμε 
-συγγνώμη!-  τους παράνομους συμπολίτες μας;  Όσοι πήγαμε στην εντός των τειχών 
Λευκωσία πριν από είκοσι μέρες, είδαμε γραφεία εγκαταλελειμμένα στην παλιά 
Λευκωσία, ολόκληρους ορόφους, να έχουν μετατραπεί σε δωμάτια χωρίς 
αποχωρητήρια, χωρίς χώρους υγιεινής, χωρίς ο ιδιοκτήτης να βάλει μια βίδα για 
επένδυση, και να ενοικιάζονται παράνομα με τη νύχτα -που ούτε κρεβάτια έχουν μέσα, 
παίρνεις και το κρεβάτι σου- και εμείς αυτόν να μην τον κυνηγήσουμε και να πιάσουμε 
το λαθρομετανάστη, για να τον διώξουμε την άλλη μέρα!  Λυπούμαστε, συνάδελφοι, 
αλλά δεν είναι στήριξη της αξιοπρέπειας αυτό που εισηγούνται κάποιοι!   

 Τελειώνω με το εξής:  Εμείς υιοθετούμε τις τροπολογίες του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, γιατί κινούνται στη σωστή κατεύθυνση.  Όπως, συνάδελφοι και 
συναδέλφισσες, έχει ρυθμιστεί το θέμα της παράνομης απασχόλησης και είναι 
απαίτηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το ίδιο ρυθμίζεται και εδώ.  Ενοικιάζεις παράνομα 
το υποστατικό σου, υπόκεισαι σε κυρώσεις.  Πώς θα το διαπιστώνεις;  Πάρα πολύ 
απλό.   Το Τμήμα Αλλοδαπών και Μετανάστευσης μας έχει διαβεβαιώσει στη Βουλή 
ότι με ένα απλό τηλεφώνημα στη μηχανογράφηση οποιοσδήποτε από εμάς μπορεί να 
μάθει αν ο Κωστής Γιαννή είναι νόμιμος ή παράνομος στην Κύπρο.  Με ένα απλό 
τηλεφώνημα.  Με τίποτε περισσότερο.  Επομένως είναι απλό. 

 Και να πω και κάτι άλλο τελειώνοντας;  Αν μας διαβεβαιώνουν οι Κύπριοι 
συμπολίτες μας ότι δεν ενοικιάζουν σε κανέναν παράνομο, τι φοβούμαστε να 
ψηφίσουμε αυτό το νομοθέτημα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, θα δώσω μόνο σε δύο συναδέλφους πλέον το λόγο, που τον ζήτησαν 
από ώρα.  Στον κ. Κωνσταντίνου και στον κ. Θωμά και θεωρώ ότι το θέμα έχει 
εξαντληθεί. 

 Θα σας παρακαλέσω να είστε σύντομος, κύριε Κωνσταντίνου.  Όσο μπορείτε. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εγώ θα ασχοληθώ με την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Πρώτα 
όμως θέλω να τονίσω το εξής:  Κατά την άποψή μου, η Βουλή οφείλει να νομοθετεί 
χαλιναγωγώντας την αυθαιρεσία των ισχυρών κοινωνικών ομάδων, ενισχύοντας τις 
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αδύνατες κοινωνικές ομάδες και προστατεύοντάς τις από την εγκατάλειψη, την 
κοινωνική περιθωριοποίηση, την άδικη μεταχείριση και την εκμετάλλευση.  Και θα 
εξηγήσω τι εννοώ παρακάτω.  Θεωρώ ότι η συγκεκριμένη πρόνοια, η οποία εισηγείται 
ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός να διαγραφεί, είναι ιδιαίτερα σημαντική και χρήσιμη για 
τους εξής λόγους:   

 Πρώτον, εγώ πιστεύω ότι προστατεύει τους αλλοδαπούς που βρίσκονται 
παράνομα στην Κύπρο από την εκμετάλλευσή τους από ιδιοκτήτες υποστατικών, οι 
οποίοι τα παραχωρούν προς ενοικίαση χωρίς να πληρούν τις ελάχιστες 
προϋποθέσεις ασφάλειας και υγιεινής, γνωρίζοντας ότι η συγκεκριμένη κατηγορία 
αλλοδαπών δεν μπορεί να αντιδράσει, δεν μπορεί να προβεί σε καμιά καταγγελία.  
∆εν μπορούν να πουν τον πόνο τους.  Και αυτή ήταν μια διαπίστωση, όσον αφορά τις 
συνθήκες αυτών των υποστατικών, με βάση την εμπειρία που είχαμε από την 
επίσκεψή μας ως επιτροπή Εσωτερικών πρόσφατα στην παλιά Λευκωσία. 

 ∆εύτερον, θέτει προ των ευθυνών τους Κύπριους ιδιοκτήτες υποστατικών, οι 
οποίοι τα ενοικιάζουν σε παράνομους αλλοδαπούς ενισχύοντας έτσι το φαινόμενο της 
παράνομης μετανάστευσης στην Κύπρο. 

 Και τρίτον, συντείνει στον περιορισμό, πιστεύω εγώ, του φαινομένου της 
παράνομης μετανάστευσης και στον περιορισμό του φαινομένου της γκετοποίησης 
των αλλοδαπών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πήρε φόρα. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Είθισται, κύριε Κατσουρίδη, εγώ να μην τοποθετούμαι, αλλά, όταν νιώθω 
έντονα για κάποιο θέμα, οφείλω να πω τα πράγματα όπως τα αισθάνομαι και να τα 
λέω και με το όνομά τους.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου, για να μην παρεξηγούμαι… 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Όχι, δε σε παρεξήγησα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς εδώ είναι για άλλο που μιλούσα, ήταν άσχετο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ήταν έπαινος, ήταν έπαινος του κ. Κατσουρίδη! 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εντάξει.  Επιπλέον, διαπιστώνω, κατά την άποψή μου, και κάποιες άλλες 
αδυναμίες.  Αν και αναφέρθηκε -και ιδιαίτερα στην επιτροπή, όταν συζητούσαμε το 
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θέμα- ότι η συγκεκριμένη ρύθμιση βρίσκεται σε διάσταση με το σχετικό πλαίσιο που 
ορίζει η Ευρωπαϊκή Ένωση, ουδέποτε συγκεκριμενοποιήθηκε κάτι τέτοιο γι’ αυτή την 
αναφορά, η οποία παραμένει ως γενικότητα.  Σημειώνω δε ότι η Γενική Εισαγγελία 
ενέκρινε το νομοσχέδιο και δεν υποστήριξε αυτή την ανησυχία.   

 ∆εύτερη αδυναμία: Η προστασία των ανθρώπινων δικαιωμάτων των 
αλλοδαπών που βρίσκονται παράνομα στην Κύπρο δεν μπορεί με κανένα, μα κανένα 
τρόπο να ταυτίζεται με την προστασία της παράνομης παρουσίας τους στην Κύπρο.  
Για τους ίδιους ακριβώς λόγους εξάλλου απαγορεύεται η εργασία των αλλοδαπών 
που βρίσκονται παράνομα στην Κύπρο και οι εργοδότες διώκονται ποινικά.  Γνωρίζετε 
όλοι πόσο αυστηρή είναι αυτή η νομοθεσία. 

 Τρίτον, παρά το ότι η πρόταση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού είναι 
λογικοφανής και φαίνεται να προσεγγίζει με ευαισθησία την παρουσία των 
παράνομων αλλοδαπών στην Κύπρο, επί της ουσίας τούς αφήνει, κατά την άποψή 
μου, έρμαιο στην εκμετάλλευση από τους ιδιοκτήτες υποστατικών και διαιωνίζει την 
υφιστάμενη προβληματική κατάσταση. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, όπως πολύ σωστά ανέφερε προηγουμένως ο κ. 
Λαμάρης, μας ενημέρωσε ότι με ένα τηλεφώνημα μπορεί ανά πάσα στιγμή να 
πληροφορήσει τον ιδιοκτήτη υποστατικού αν ο ενδιαφερόμενος αλλοδαπός είναι 
παράνομος ή νόμιμος.  Άρα δεν υπάρχει τέτοιο θέμα. 

 Θέλω επίσης να πω το εξής:  Με αυτή τη νομοθεσία ο απλός πολίτης που 
διαθέτει προς ενοικίαση ένα υποστατικό δεν κινδυνεύει να πάθει τίποτε από την 
πρόνοια του συγκεκριμένου νομοσχεδίου.  Αυτοί που πραγματικά μπορεί να 
κινδυνεύουν είναι οι μεγαλοϊδιοκτήτες, οι οποίοι εκμεταλλεύονται την παρουσία των 
αλλοδαπών που βρίσκονται παράνομα στην Κύπρο και τους απομυζούν οικονομικά.  
Και είμαι βέβαιος ότι όλοι γνωρίζετε ότι σχεδόν σε όλες τις πόλεις οι χώροι στους 
οποίους στεγάζονται αυτοί οι αλλοδαποί βρίσκονται υπό την ιδιοκτησία μικρού 
αριθμού ανθρώπων. 

 Και εδώ θέλω να ρωτήσω και το εξής:  Η Βουλή των Αντιπροσώπων πρέπει να 
αποφασίσει ποιους θέλει να προστατεύσει: τους απλούς πολίτες, Κύπριους και 
αλλοδαπούς, ή τους μεγαλοκαρχαρίες; 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κωνσταντίνου. 

 Ο κ. Θωμά νόμιζα ότι θα ήταν από τη θέση του, αλλά δεν πειράζει.  Εντάξει.   

 Να παρακαλέσω όσο πιο σύντομα μπορείτε, κύριε Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Μας έχει πει η ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι το δικαίωμα στην 
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κατοικία είναι ιερό και για τους παράνομους μετανάστες.  Εμείς λέμε ότι το δικαίωμα 
στην εργασία είναι εξίσου ιερό!  Με τη λογική του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, πρέπει 
να μην ενοχλούμε αυτούς που παράνομα εργάζονται και αυτούς που παράνομα 
εργοδοτούν μετανάστες;  Πρέπει να σας πω ότι η συνεπής πολιτική της Υπουργού 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της κυβέρνησης συνολικά στα θέματα της 
πάταξης της παράνομης εργοδότησης έχει οδηγήσει χιλιάδες παράνομους μετανάστες 
να πηγαίνουν στην αστυνομία και να ζητούν να απελαθούν.  Και μπαίνει περιορισμός!  
Αυτή η νομοθεσία που πάμε να εγκρίνουμε σήμερα, και για την οποία διαμαρτύρεται ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός, θα έχει εξίσου καλά αποτελέσματα όπως και η νομοθεσία 
που εφαρμόζουμε όσον αφορά την παράνομη εργοδότηση.  Και να πω ακόμα κάτι.  
Για να εξαλειφθεί το πρόβλημα της παράνομης μετανάστευσης, της παράνομης 
εργοδότησης και της παράνομης παραμονής στην Κύπρο, θα πρέπει να εξισωθούν οι 
παράνομα εργαζόμενοι στα δικαιώματα και να προστατευτούν όπως και οι νόμιμα 
εργαζόμενοι.  Συμφωνώ με το συνάδελφο Φύτο ότι αυτοί οι άνθρωποι είναι 
απροστάτευτοι, είναι θύματα και από τους εργοδότες, είναι θύματα και από τους 
μεγαλοϊδιοκτήτες πολυκατοικιών, που ανέφερε ο συνάδελφος Γιάννος Λαμάρης, οι 
οποίοι τους εκμεταλλεύονται βάζοντάς τους και στοιβάζοντάς τους μέσα σε τρώγλες.   

 Ακούγοντας την επιχειρηματολογία των βουλευτών του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, εγώ έχω σχηματίσει την εντύπωση ότι δεν είναι για τα ανθρώπινα 
δικαιώματα των παρανόμων μεταναστών που αγωνιούν, αλλά περισσότερο αγωνιούν 
για τα συμφέροντα αυτών που παρέχουν αυτές τις τρώγλες στους παράνομους 
μετανάστες.   

 Γι’ αυτό το λόγο θεωρώ ότι θα πρέπει να προχωρήσουμε με τις προτάσεις του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και να ψηφιστεί αυτή η θέση.   

 Τέλος, και μια αντίφαση, κύριε Πρόεδρε, που επιθυμώ να υποδείξω.  ∆εν είναι 
δυνατό οι βουλευτές και τα στελέχη του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να γυρίζουν τους 
συλλόγους -και κατέχω συγκεκριμένα στοιχεία- και τα καφενεία και, στα παράπονα 
του κόσμου για την έλλειψη εργασίας σε αυτή την περίοδο κρίσεως, να τους λένε ότι 
φταίει η κυβέρνηση που ανέχεται και δε χτυπά την παράνομη εργοδότηση και την 
παρουσία των παρανόμων μεταναστών στην Κύπρο και από την άλλη, όταν η 
κυβέρνηση προτείνει και λαμβάνει μέτρα, για να χτυπήσουμε αποτελεσματικά αυτό το 
φαινόμενο, να ψηφίζουμε εναντίον!  Ε, θα πρέπει να αποφασίσουμε με ποιου τελικά 
την πλευρά είμαστε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θωμά. 

 Ο κ. Τορναρίτης κατ’ εξαίρεση, από τη θέση του όμως.  Υποσχέθηκε ότι θα 
είναι συντομότατος. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 ∆εν πρόκειται να πω αυτά που ήθελα να πω, γιατί υποσχέθηκα πράγματι να 
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είμαι σύντομος, παρ’ όλο που είμαι μέλος της επιτροπής Εσωτερικών και έχω πολλά 
να πω.  Θα πω ότι πράγματι η κυβέρνηση κάνει ένα βήμα προς τα εμπρός.  Πρώτα 
είχαμε την επιχείρηση-σκούπα υπό το βλέμμα των μέσων μαζικής ενημέρωσης, 
δηλαδή πρώτα προσκαλέσαμε τα μέσα μαζικής ενημέρωσης και μετά είδε ολόκληρος 
ο λαός το ποια μεταναστευτική πολιτική έχει η παρούσα κυβέρνηση, και τώρα 
προσπαθούμε να μετατρέψουμε τους Κύπριους ιδιοκτήτες σε χαφιέδες, σε 
αστυνομικούς, σε τελωνειακούς υπαλλήλους, σε μια προσπάθεια να περιορίσουμε ένα 
φαινόμενο με πολιτικές οι οποίες εφαρμόστηκαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση και δεν 
μπορούμε να τις υιοθετήσουμε εδώ στην Κύπρο.   

 Καλώ για τελευταία φορά, κύριε Πρόεδρε, πράγμα το οποίο έχω κάνει εδώ τους 
τελευταίους οκτώ μήνες, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σε απόλυτο 
συντονισμό με το Υπουργείο Εσωτερικών και το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων πραγματικά να στείλουν στη Βουλή, πραγματικά να εφαρμόσουν μια 
μεταναστευτική πολιτική μακρόπνοης, αν θέλετε, πνοής και οράματος. όχι με τούτα τα 
ημίμετρα.  Πραγματικά, προς Θεού!  Γιατί πέραν αυτού του χώρου μάς ακούουν και 
έξω, και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, και έχω την εντύπωση, ειδικά με το συγκεκριμένο, 
κάποιοι εκτός της πατρίδας μας αλλά και εντός της πατρίδας μας θα γελούν με μας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είμαι βέβαιος ότι, επειδή έρχονται γιορτές, όλοι θέλετε να πείτε σήμερα τα πιο 
πολλά που μπορείτε, αλλά θα ασκήσω τη δική μου διακριτική εξουσία για τους 
κανονισμούς και θα πω ότι θεωρώ ότι ολοκληρώθηκε η συζήτηση. 

 Κύριε Κατσουρίδη, με όλο το σέβας… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι επί της ουσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα πω λέξη επί της ουσίας.  Νομίζω ότι είναι σωστό να αποσυρθεί η 
αναφορά που εν τη ρύμη του λόγου έγινε, ότι με την υιοθέτηση του νομοθετήματος 
μετατρέπουμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχετε δίκαιο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 …και δεν είναι μόνο η κυβέρνηση, αλλά και όλοι εμείς, τους Κύπριους 
ιδιοκτήτες σε χαφιέδες. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχετε δίκαιο, ναι.   

 Νομίζω, κύριε Τορναρίτη, ότι θα το έχετε αποσύρει ήδη.  Έτσι;  

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απολογούμαι. Αποσύρω τη λέξη “χαφιέδες”, αλλά τουλάχιστο θα καταδίδουν…  
Χρησιμοποιήστε εσείς τη λέξη που είναι πιο κατάλληλη.  Θα τηλεφωνούν, λέτε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τορναρίτη, ευχαριστώ πολύ. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Προσέξτε!  Θα τηλεφωνούν, λέτε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τορναρίτη! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …θα τηλεφωνούν, για να διαπιστώνουν!  Είναι εντυπωσιακό!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εσημειώθη η δήλωσις.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η τροπολογία είναι ως εξής:  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του κειμένου 
του πιο πάνω νομοσχεδίου με τη διαγραφή από αυτό του άρθρου 9.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, είναι η ώρα της ψήφου, παρακαλώ. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον, παρακαλώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όπως αντιλαμβάνομαι, αποχές δεν υπάρχουν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Έχει μια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Α, συγγνώμη!   

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Τρεις.  

 Έντεκα υπέρ, είκοσι δύο εναντίον και τρεις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, η τροπολογία έχει απορριφθεί. 

 Με βάση τις δηλώσεις που έχουν γίνει και εκ μέρους του ΑΚΕΛ, αλλά και εκ 
μέρους του κ. Περδίκη, θεωρώ ότι η τροπολογία που υπέβαλε ο κ. Περδίκης 
εγκαταλείπεται και ότι θα βάλουμε προς συζήτηση, αν υπάρχει θέμα αρχής, την 
τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

 ∆εν υπάρχει. 

 Ως εκ τούτου, θα ρωτήσω πόσοι τάσσονται… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαφοροποιείται η πρόταση του ∆ΗΚΟ… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει γίνει αποδεκτό από τον κ. Παπαδόπουλο ήδη. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

 Μάλιστα.  Με τη δήλωση που έχετε ζητήσει και την οποία αποδέχτηκε ήδη το 
∆ημοκρατικό Κόμμα.   

 Παρακαλώ, πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ε σηκώνουν το χέρι τους.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επιμένετε, κύριοι;  ∆ιότι δεν καταμετρηθήκατε.  Αν είναι δυνατό, να 
ξαναψηφίσετε, γιατί δεν πρόλαβε να το καταγράψει ο γραμματέας.  Για σκοπούς 
πρακτικών, κύριοι! 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν τίθεται θέμα να ψηφίσουμε.  Είμαστε με διαγραφή εμείς… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ώστε, απέχετε, λοιπόν!   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ιωνά Νικολάου) 

 ∆εν πρόλαβε να τα καταγράψει, κύριε Νικολάου.  Θα θεωρηθεί ως αποχή 
λοιπόν;  Ψηφίστε ξανά, παρακαλώ!  Πόσοι είστε εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τρεις αποχές.  Άρα λοιπόν η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Ζ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18Θ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 181 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 18ΛΑ του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18ΛΒ του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18ΜΑ του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 11.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών, κύριοι; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ψηφίσουμε το νόμο εκτός από το άρθρο 9.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καταγράφεται η δήλωσή σας, κύριε Νικολάου.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ψηφίζουμε το νόμο εκτός από το άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.  Τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα λοιπόν, εφόσον δεν υπάρχουν οποιεσδήποτε άλλες ενστάσεις ή 
διαφοροποιήσεις, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Φιαλών Αερίου (Ορισμένοι Τύποι) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Φιαλών Αερίου (Ορισμένοι Τύποι) (Τροποποιητικός) 
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Νόμος του 2009» 
 
Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντώνης Αντωνίου  Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής  Τάσος Μητσόπουλος 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Φειδίας Σαρίκας  

 Κλαύδιος Μαυροχάννας 
 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 24 
Νοεμβρίου και την 1η ∆εκεμβρίου 2009. Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του 
ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του ΚΕΒΕ 
και του Συνδέσμου Βιομηχάνων Αεροζόλ, Απορρυπαντικών και Καλλυντικών Κύπρου.  
 
 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φιαλών 
Αερίου Νόμου, ώστε να επιτευχθεί η εναρμόνισή του με την Οδηγία 2008/47/ΕΚ της 
Επιτροπής της 8ης Απριλίου 2008, η οποία τροποποιεί την προηγούμενη Οδηγία 
75/324/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί προσεγγίσεως των νομοθεσιών των κρατών μελών 
των αναφερόμενων στις συσκευές αερολυμάτων (αεροζόλ), για σκοπούς 
προσαρμογής στην τεχνική πρόοδο. 
 
 Ειδικότερα, η Οδηγία 2008/47/ΕΚ, οι πρόνοιες της οποίας υιοθετούνται στο 
υπό συζήτηση νομοσχέδιο, προβλέπει, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Τον καθορισμό νέων κριτηρίων ταξινόμησης της ευφλεκτότητας των συσκευών 
αερολυμάτων (αεροζόλ). 

2. Την υποχρέωση των κατασκευαστών και των υπευθύνων για την εμπορία των 
συσκευών να διεξάγουν ανάλυση κινδύνων, ώστε να καλύπτονται επαρκώς 
όλες οι πτυχές που αφορούν στην ασφάλεια. 

3. Την πραγματοποίηση εναλλακτικών μεθόδων δοκιμής για την οριστική 
αξιολόγηση των συσκευών αερολυμάτων όσον αφορά στην αντικατάσταση, στη 
ρήξη και στη στεγανότητα. 

4. Τον καθορισμό της μεθόδου διεξαγωγής των δοκιμών ευφλεκτότητας των 
αερολυμάτων. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, ο 
εκπρόσωπος του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών εισηγήθηκε μικρής 
έκτασης και νομοτεχνικής φύσεως αλλαγές στο προτεινόμενο κείμενο, οι οποίες έγιναν 
αποδεκτές από την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
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∆ημοκρατίας. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι επισήμαναν την αναβάθμιση του επιπέδου ασφάλειας 
που επιτυγχάνεται με τον προτεινόμενο νόμο και συμφώνησαν στην ψήφισή του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί από νομοτεχνικής άποψης 
σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του  βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος XV του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φιαλών Αερίου (Ορισμένοι Τύποι) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 
Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
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κανονισμούς «Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Γεώργιος Γεωργίου   

 Αντώνης Αντωνίου Γεώργιος Τάσου  

 Αντρέας Φακοντής                                     Τάσος Μητσόπουλος 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Φειδίας Σαρίκας 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους υπό 
αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 
Νοεμβρίου και την 1η ∆εκεμβρίου 2009.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Επιστημονικού 
Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ) και της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΟΗΟ-
ΣΕΚ. Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 
 
 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 
21Α και 32 του περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου Νόμου, είναι η 
τροποποίηση των περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμών, ώστε να επεκταθεί το όριο αφυπηρέτησης των 
προσωρινών υπαλλήλων του επιμελητηρίου στο 63ο έτος της ηλικίας τους.  
 
 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και την 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, η προτεινόμενη 
τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, ώστε να επέλθει ευθυγράμμιση των προνοιών των 
κανονισμών που ισχύουν για τους προσωρινούς υπαλλήλους του επιμελητηρίου με τις 
πρόνοιες που ισχύουν για το ίδιο θέμα για τους μόνιμους υπαλλήλους και αφορούν 
την αφυπηρέτησή τους στο 63ο έτος της ηλικίας τους. 
 
 Ειδικότερα, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε στην επιτροπή ότι εκ παραδρομής το 
2008 προωθήθηκαν για έγκριση και εγκρίθηκαν από τη Βουλή οι κανονισμοί για 
επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης στο 63ο έτος ηλικίας μόνο για τους μόνιμους 
υπαλλήλους του επιμελητηρίου.  Με τους προτεινόμενους κανονισμούς επιτυγχάνεται 
η συμπερίληψη και των προσωρινών υπαλλήλων στην ίδια ρύθμιση, έτσι ώστε να 
αφυπηρετούν με τη συμπλήρωση της ηλικίας των εξήντα τριών ετών. 
 
 Στα πλαίσια της μελέτης των κανονισμών αυτών, την επιτροπή απασχόλησε το 
θέμα της προσωρινότητας των υπαλλήλων, θέμα για το οποίο ο εκπρόσωπος του 
ΕΤΕΚ δήλωσε ότι θα το θέσει για συζήτηση ενώπιον της διοικούσας επιτροπής του 
επιμελητηρίου. 
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 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 

υπό αναφορά κανονισμών. 
 
  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 

όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 
αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να υπενθυμίσω την πάγιά μας θέση, ότι εμείς είμαστε 
ενάντια στην επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης οποιωνδήποτε υπαλλήλων του 
δημόσιου και ημιδημόσιου τομέα για τη γνωστή επιχειρηματολογία.  Να την  
υπενθυμίσω απλώς σε μια γραμμή, επειδή δε δίδονται ανταποδοτικά κίνητρα ή 
αντισταθμιστικά κίνητρα στους νέους οι οποίοι μένουν εκτός κατά το χρόνο που 
επιμηκύνεται η θητεία των συγκεκριμένων υπαλλήλων.  Και στην ψηφοφορία αυτή θα 
απέχουμε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε άλλη ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 4 και 5 θέματα έχουν κοινή έκθεση και είναι «Οι περί των 
Βασικών Απαιτήσεων (Είδη Πυροτεχνίας) Κανονισμοί του 2009» και «Οι περί 
Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Είδη Πυροτεχνίας) 
Κανονισμοί του 2009» και «Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 
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 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους υπό 
αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 
Νοεμβρίου και 3 ∆εκεμβρίου 2009.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Μεταλλείων 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και έμποροι πυροτεχνημάτων.  Οι 
αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και 
“Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής.   

 Σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει 
του άρθρου 59 του περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν 
Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς 
νομοθεσίας, ώστε να υπάρξει εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο και πιο συγκεκριμένα με την Οδηγία 2007/23/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Μαΐου 2007 σχετικά με τη διάθεση στην 
αγορά ειδών πυροτεχνίας. 

 Ειδικότερα, οι πρώτοι υπό συζήτηση κανονισμοί περιλαμβάνουν, μεταξύ άλλων, 
πρόνοιες αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Την ταξινόμηση των ειδών πυροτεχνίας, ανάλογα με το επίπεδο κινδύνου που 
εγκυμονούν και το χώρο που επιτρέπεται να χρησιμοποιηθούν. 

2. Τη σήμανση των ειδών πυροτεχνίας, ώστε να παρέχεται επαρκής 
πληροφόρηση τόσο στους διανομείς όσο και στους χρήστες τους. 

3.   Τις προδιαγραφές των εν λόγω προϊόντων, ώστε να πληρούνται οι ελάχιστες 
 απαιτήσεις για την ασφάλεια του τελικού χρήστη και του κοινού γενικότερα. 

 Σκοπός των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει 
του άρθρου 13 του περί Εκρηκτικών Υλών Νόμου, είναι αφενός να καθοριστούν οι 
περιπτώσεις κατά τις οποίες ο επιθεωρητής εκρηκτικών υλών δύναται, κατά την κρίση 
του, να μην παραχωρεί άδεια χρήσεως εκρηκτικών υλών και αφετέρου να παρασχεθεί 
η δυνατότητα στον ίδιο να καθορίζει το χώρο, τα ωράρια και τα είδη των 
δραστηριοτήτων ή των εκδηλώσεων όπου  αυτές θα χρησιμοποιούνται. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες πρόνοιες των υπό 
εξέταση κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την έγκρισή τους, όπως αυτοί κατατέθηκαν στη Βουλή από την εκτελεστική 
εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 4 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι  υπ’ αριθμόν 4 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 5 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι  υπ’ αριθμόν 5 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009». 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κοιτάξετε.  Εντάξει, με όλο το σεβασμό προς την επιτροπή Γεωργίας, νομίζω 
ότι κατά την εξέταση αυτού του τροποποιητικού νομοσχεδίου, από ό,τι παρατηρώ από 
τα πρακτικά και την έκθεση, δεν κλήθηκαν ούτε οι τοπικές αρχές ούτε οι 
περιβαλλοντικές οργανώσεις, δε βρέθηκε στη συζήτηση, αν και κλήθηκαν, καμιά 
αγροτική οργάνωση.  Έχω την εντύπωση ότι, εφόσον δεν επείγει η ψήφιση του νόμου, 
μπορούμε να ζητήσουμε, με όλο το σεβασμό και την αγάπη προς την επιτροπή 
Γεωργίας, να ξαναδεί το θέμα καλώντας και τους εμπλεκόμενους φορείς, γιατί είναι 
πολύ σοβαρό το ζήτημα αυτό, που αφορά και εμπλέκει και τα θέματα περιβάλλοντος, 
όπως αναγνωρίζει και η έκθεση η ίδια και η εισηγητική έκθεση.  Έγινε μια συνεδρίαση 
στην οποία ουσιαστικά ήταν οι συνάδελφοι της επιτροπής Γεωργίας και οι 
εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Λατομείων.  Έχω την άποψη, την ταπεινή γνώμη, ότι σαν 
να μην έγινε πάρα πολύ καλή διευθέτηση, να μην έγινε σε βάθος εξέταση της 
συγκεκριμένης νομοθεσίας.  Γι’ αυτό ζητώ, αν θέλει το σώμα και αν συμφωνεί, 
αναβολή, για να ξαναδεί το θέμα η επιτροπή, με τη συμμετοχή όλων των 
εμπλεκομένων παραγόντων, εφόσον δεν είναι επείγον, από ό,τι αντιλαμβάνομαι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Χατζηνικόλας. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Από ό,τι έχει αναφέρει ο κ. Περδίκης, δεν έχουν εκφράσει τις απόψεις τους.   Οι 
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αγροτικές οργανώσεις, παρ’ όλο που είχαν κληθεί στη συνεδρία της επιτροπής, δεν 
είχαν παρουσιαστεί, όμως στη σύσκεψη η οποία έγινε στο υπουργείο είχαν 
συμμετάσχει όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς και έτσι έγινε η συζήτηση εκεί που έπρεπε 
να γίνει.  Απλώς δεν παρουσιάστηκαν, γιατί μας είχαν πει ότι είχαν εκφράσει τις 
απόψεις τους, όταν έγινε η συνεδρία στο αρμόδιο υπουργείο.  Αν ο συνάδελφος 
επιμένει, ας αποφασίσει το σώμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα παρακαλέσω την άποψη της Βουλής, λοιπόν. 

 Ο κ. Τάσου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 ∆εν έχουμε καμία ένσταση να μας παρασχεθεί χρόνος να δούμε ξανά το θέμα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ.  

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς συμφωνούμε να ξαναπάει στην επιτροπή το θέμα και για έναν επιπλέον 
λόγο.  Στη συγκεκριμένη τροποποίηση της ανάκλησης ή του τερματισμού της 
πολεοδομικής άδειας, κατά τρόπο ο οποίος είναι συμβατικά ανορθόδοξος, δηλαδή 
επιτρέπεται μεν, αν προκύπτει από το νόμο, αλλά αυτό είναι ανορθόδοξο, με την 
έννοια του ότι κατά κανόνα είναι το αντίθετο που γίνεται, προβλέπεται ότι, εάν 
ανακληθεί ή τερματιστεί η πολεοδομική άδεια από τις αρχές, η οποιαδήποτε απαίτηση 
η οποία είναι δυνατό να προκύψει εναντίον των κατόχων εξακολουθεί να παραμένει.  
Ξέρουμε πάρα πολύ καλά ότι η νομική αυτή διευθέτηση πρέπει να είναι εξαιρετικά 
προσεκτικά διατυπωμένη, αν πρέπει να μπει στο νόμο, διότι θα δημιουργηθούν πάρα 
πολλές περιπλοκές.  Τι εννοώ;  Θα πω μόνο αυτό, για να γίνει κατανοητό ότι πρέπει 
να ξαναπάει πίσω.  Τερματίζεται το προνόμιο και όλες οι υποχρεώσεις, που μπορεί να 
είναι δεκάδες ή εκατοντάδες σε βάρος του κατόχου, του ιδιοκτήτη ή αυτού ο οποίος 
έχει το προνόμιο, εξακολουθούν να παραμένουν ατόφιες έναντι του κράτους, που του 
τερμάτισε δίκαια το προνόμιο, για λόγους δικούς του και δεν απαλλάττεται καμίας 
υποχρέωσης με τη διατύπωση ως έχει.  Αυτό δεν είναι δίκαιο.  ∆ηλαδή, πρέπει να 
ξαναϊδωθεί η διατύπωση αυτή, διότι με τον τερματισμό, όπως πολύ καλά ξέρουμε, 
οποιασδήποτε σύμβασης οι αυτονόητες υποχρεώσεις εξαφανίζονται και παραμένουν 
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εκείνες που πρέπει να παραμείνουν.  ∆εν παραμένουν όλες.  Εδώ με τη διατύπωση 
παραμένουν όλες οι υποχρεώσεις.    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εισηγείστε να είναι και ο Γενικός Εισαγγελέας στην επόμενη συνεδρία; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πρέπει να έρθει κάποιος από τη Νομική Υπηρεσία, ναι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, το θέμα υπ’ αριθμόν 6 αναβάλλεται και παραπέμπεται εκ νέου στην 
επιτροπή, με την εισήγηση να είναι, αν είναι δυνατό, και ο Γενικός Εισαγγελέας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε με το υπ’ αριθμόν 7 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού 
του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 2010 Νόμος του 2009».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 2010  

Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Κυπριανού Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνα Ακκελίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 ∆εκεμβρίου 2009.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου, καθώς και του Εθνικού Κέντρου Τεκμηρίωσης 
και Πληροφόρησης για τα Ναρκωτικά (ΕΚΤΕΠΝ) Κύπρου. 

 Ο προϋπολογισμός του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου για το 2010 είναι 
ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους €1.465.000 και έσοδα του ίδιου ύψους. 

 Τα έσοδα του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου για το 2010 προέρχονται 
αποκλειστικά από κρατική χορηγία, η οποία παραμένει περίπου στα ίδια επίπεδα με 
την αντίστοιχη του 2009. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
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κυβερνητικούς αρμοδίους, ο υπό αναφορά προϋπολογισμός προβλέπει λειτουργικά 
έξοδα ύψους €1.461.550, τα οποία κατανέμονται σε έξοδα αντιμισθίας των μελών του 
συμβουλίου ύψους €4.000, σε αποδοχές προσωπικού ύψους €552.200 (ποσό ύψους 
€277.784 για το προσωπικό του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου και ποσό 
ύψους €274.416 για το προσωπικό του ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου) και σε διάφορες άλλες 
δαπάνες ύψους €905.350 (ποσό ύψους €736.679 για το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο 
Κύπρου και ποσό ύψους €168.671 για το ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου).  Οι μη προβλεπόμενες 
δαπάνες και το αποθεματικό ανέρχονται σε €3.450.   

 Όπως επίσης επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, στον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό οι πρόνοιες για αποδοχές προσωπικού αφορούν για το 
Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου μία θέση Εκτελεστικού Γραμματέα, πέντε θέσεις 
Λειτουργού και μία θέση Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού, ενώ για το ΕΚΤΕΠΝ 
Κύπρου μία θέση Προϊσταμένου, πέντε θέσεις Λειτουργού και μία θέση Βοηθού 
Γραμματειακού Λειτουργού.  Επιπρόσθετα, περιλαμβάνεται πρόνοια για τη δημιουργία 
μίας θέσης Λογιστικού Λειτουργού, της οποίας η δαπάνη θα επιβαρύνει κατά το ίδιο 
ποσοστό το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου και το ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού η εκτελεστική 
γραμματέας του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου ενημέρωσε την επιτροπή για 
διάφορα ζητήματα που άπτονται της λειτουργίας του συμβουλίου, ενώ τα μέλη της 
επιτροπής είχαν την ευκαιρία να υποβάλουν σχετικές ερωτήσεις. 

 Σχολιάζοντας τα διάφορα θέματα που τέθηκαν από μέλη της επιτροπής, η εν 
λόγω εκπρόσωπος του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου δήλωσε, μεταξύ άλλων, 
τα ακόλουθα: 

1. Ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός παραμένει στα ίδια επίπεδα με το 2009, 
καθότι λήφθηκαν υπόψη οι συστάσεις του Υπουργείου Οικονομικών για 
οικονομική περισυλλογή. 

2. Από το 2010 τα προληπτικά και θεραπευτικά προγράμματα που επιχορηγεί το 
Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου θα εγκρίνονται, μόνο εφόσον πληρούν 
συγκεκριμένα κριτήρια ποιότητας, τα οποία θα καθορίζουν τις ελάχιστες 
προδιαγραφές λειτουργίας των εν λόγω προγραμμάτων.  Τα κριτήρια αυτά 
σύντομα πρόκειται να θεσμοθετηθούν. 

3. Στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό έχει περιληφθεί κονδύλι για την αγορά και 
εγκατάσταση ενιαίου συστήματος καταγραφής και τεκμηρίωσης μονάδων 
τοξικοεξάρτησης (€120.000), έργο το οποίο αναμένεται να ολοκληρωθεί το 
2011 και να στοιχίσει περίπου €200.000. 

4. Ο βαθμός υλοποίησης των δράσεων της Εθνικής Στρατηγικής για τα 
Ναρκωτικά εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από τους προϋπολογισμούς των 
υπουργείων που εμπλέκονται ως συντονιστικοί και/ή εμπλεκόμενοι φορείς.   

5. Είναι ανάγκη να προωθηθεί άμεσα η εισαγωγή του θεσμού του Συντονιστή για 
τα Ναρκωτικά, ώστε να αναβαθμιστεί ο ρόλος του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου 
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Κύπρου. 

6. Για τη διαφώτιση δεν προβλέπεται οποιοδήποτε ποσό, καθότι το εν λόγω 
κονδύλι αφορά την έκδοση ενημερωτικού υλικού και τη διοργάνωση της 
εκδήλωσης για τη διεθνή ημέρα κατά των ναρκωτικών, δραστηριότητες που δεν 
ιεραρχούνται ως προτεραιότητα. 

7. Στα πλαίσια της εξοικείωσης του προσωπικού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου 
Κύπρου με θέματα που άπτονται της μελλοντικής προεδρίας του Συμβουλίου 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την Κύπρο, ζητήθηκε όπως ενισχυθεί η 
παρουσία του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου στις συναντήσεις της 
Οριζόντιας Ομάδας της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα Ναρκωτικά, της οποίας θα 
κληθεί να προεδρεύσει. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας επισήμαναν ότι ο εν λόγω 
προϋπολογισμός καταρτίστηκε με δεδομένη την απόφαση της κυβέρνησης για 
οικονομική περισυλλογή λόγω της οικονομικής κρίσης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού 
ενημερώθηκε λεπτομερώς για τις δραστηριότητες του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου 
Κύπρου, αλλά και του ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου και αφού μελέτησε τις επιμέρους πρόνοιες 
του προϋπολογισμού του, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου 
ποσού ύψους που δεν υπερβαίνει το €1.465.000 για τη χρήση του έτους που λήγει 
την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και Λειτουργοί που ασκούν 
έλεγχο πάνω στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 2010 Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το 
Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το έτος 2010 Νόμος του 2009».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής 

Ανεπάρκειας για το έτος 2010 Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου  Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Κυπριανού Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνα Ακκελίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Νοεμβρίου και 3 ∆εκεμβρίου 2009.  
Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Υγείας.  

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής 
Ανεπάρκειας (ΣΕΑΑ) προβλέπει για το έτος 2010 δαπάνες ύψους €297.800 και έσοδα 
ύψους €260.000 που προέρχονται αποκλειστικά από κυβερνητική χορηγία.  Το 
συνολικό όμως διαθέσιμο υπόλοιπο του Ταμείου για το ΣΕΑΑ ανέρχεται σε ποσό 
ύψους €322.051,  καθότι ποσό ύψους €62.051 μεταφέρεται από το προηγούμενο έτος.  
Το μεγαλύτερο μέρος των εξόδων αφορά την παροχή βοηθημάτων σε ασθενείς με έιτζ, 
την εκστρατεία διαφώτισης των διάφορων κοινωνικών συνόλων, καθώς και την αγορά 
υπηρεσιών.    

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους  
εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας, η Κύπρος, όπως και οι υπόλοιπες χώρες της 
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δυτικής Ευρώπης, παρουσιάζει χαμηλó ποσοστó της λοίμωξης HIV, ποσοστό που 
υπολογίζεται ότι είναι μικρότερο από 0,1% του συνολικού πληθυσμού.  Ειδικότερα, 
από τα 602 άτομα στα οποία είχε διαγνωσθεί η ασθένεια μέχρι το τέλος του 2008 στη 
χώρα μας παρακολουθούνται σήμερα από τις αρμόδιες υπηρεσίες τα 201 περίπου. Ο 
πραγματικός αριθμός υπολογίζεται ότι είναι μεγαλύτερος, επειδή πολλά άτομα που 
ενδεχομένως είναι προσβεβλημένα από τον ιό το αγνοούν λόγω της μακράς 
ασυμπτωματικής φάσης της λοίμωξης HIV.  Παράλληλα, οι ίδιοι εκπρόσωποι 
δήλωσαν ότι τα χαμηλά ποσοστά της λοίμωξης HIV που παρατηρούνται σήμερα στην 
Κύπρο με κανένα τρόπο δε δικαιολογούν εφησυχασμό, καθώς υπάρχουν παράγοντες 
που μπορεί ανά πάσα στιγμή να οδηγήσουν σε ανατροπή της κατάστασης αυτής.  Οι 
παράγοντες αυτοί είναι κυρίως η έξαρση της επιδημίας που παρατηρείται στον 
ευρωπαϊκό χώρο έπειτα από μια περίοδο σχετικής σταθεροποίησης, η έξαρση στη 
χρήση ναρκωτικών και οι μεγάλες διακινήσεις πληθυσμού από και προς την Κύπρο, 
καθώς και μεταξύ των ελεύθερων και κατεχόμενων περιοχών.   

 Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι αναφέρθηκαν στη συμμετοχή της Κύπρου 
σε ευρωπαϊκά προγράμματα για την πρόληψη και αντιμετώπιση της επιδημίας 
HIV/έιτζ. Όπως δήλωσαν ενδεικτικά, οι στρατηγικοί στόχοι της Ευρώπης στον τομέα 
αυτό για την περίοδο 2009-2013 περιλαμβάνουν την πρόληψη της μετάδοσης του ιού, 
τη μείωση της βλάβης από χρήση ναρκωτικών ουσιών, την ενίσχυση της 
επιδημιολογικής επιτήρησης και έρευνας, την παροχή φροντίδας και κοινωνικής 
στήριξης σε όλες τις ομάδες του πληθυσμού, περιλαμβανομένων και των ευπαθών 
ομάδων, και την ενδυνάμωση της υποδομής για την εφαρμογή και υλοποίηση 
στρατηγικών κατά της επιδημίας μέσα από τη συνεργασία κρατικού και ιδιωτικού 
τομέα.  

 Τέλος, στα πλαίσια της συζήτησης του εν λόγω προϋπολογισμού, κατατέθηκε 
στην επιτροπή από τους ίδιους εκπροσώπους συνοπτικό επιδημιολογικό δελτίο για 
την περίοδο 1986-2008, το οποίο καταγράφει, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα στοιχεία: 

1. Τα δηλωθέντα περιστατικά από το 1986 μέχρι το τέλος του 2008 ανέρχονται 
στα 602, εκ των οποίων 311 αφορούν Κυπρίους και 291 αλλοδαπούς.  Μόνιμοι 
κάτοικοι Κύπρου είναι 350 άτομα, ενώ τα περισσότερα από τα 252 άτομα που 
είναι κάτοικοι εξωτερικού είναι κυρίως αλλοδαποί. 

2. Ανάμεσα στους 311 Κυπρίους οι 269 είναι άντρες και οι 42 γυναίκες.  Ανάμεσα 
στους 291 αλλοδαπούς οι 133 είναι άντρες και οι 158 γυναίκες. Η αναλογία 
φύλου ανάμεσα στους Κυπρίους είναι έξι άντρες προς μία γυναίκα και ανάμεσα 
στους αλλοδαπούς είναι ένας άντρας προς μία γυναίκα. 

3. Όσον αφορά τους οροθετικούς μόνιμους κατοίκους Κύπρου (Κυπρίους και 
αλλοδαπούς), ποσοστό 68,3% αφορά τις ηλικίες από 20 μέχρι 39 ετών, 
ποσοστό 28,3% αφορά τις ηλικίες από 40 ετών και άνω και 3,4% αφορά τις 
ηλικίες κάτω των 20 ετών. 

4. Το 2008 διαγνώστηκαν 37 νέα οροθετικά περιστατικά, εκ των οποίων τα 20 
είναι μόνιμοι κάτοικοι Κύπρου (17 Κύπριοι και τρεις αλλοδαποί). 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού ενημερώθηκε λεπτομερώς για τις 
δραστηριότητες του Ταμείου για το ΣΕΑΑ και αφού μελέτησε τις επιμέρους πρόνοιες 
του εν λόγω προϋπολογισμού, καθώς και το συνοπτικό επιδημιολογικό δελτίο που 
κατατέθηκε, επιθυμεί να επισημάνει την ανάγκη υλοποίησης περισσότερων 
προγραμμάτων διαφώτισης και εντατικοποίησης της εκστρατείας πρόληψης της 
ασθένειας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής 
Ανεπάρκειας ποσού ύψους €297.800 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και Λειτουργοί που ασκούν 
έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το 
Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το έτος 2010 Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος 
Ίδρυσης και Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», πρόταση νόμου.  Η 
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έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για την πρόταση νόμου «Ο 
περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος Ίδρυσης και Λειτουργίας) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου   Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Κυπριανού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η 
οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον πρόεδρό της κ. Κώστα Κωνσταντίνου, εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τα μέλη της 
βουλευτές κ. Αθηνά Κυριακίδου και Στέλιο Ιερωνυμίδη, εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, και το μέλος της βουλευτή κ. 
Μαρίνο Σιζόπουλο, εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 ∆εκεμβρίου 2009.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας για τα 
ιδιωτικά νοσηλευτήρια, έτσι ώστε να ανασταλεί η ισχύς των διατάξεών της οι οποίες 
καθορίζουν τις απαιτήσεις για στελέχωσή τους με εγγεγραμμένους νοσηλευτές και 
εγγεγραμμένες μαίες για ένα και δύο χρόνια, αντίστοιχα.   

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της υπό αναφορά πρότασης νόμου, καθώς και την 
αιτιολογική έκθεση που τη συνοδεύει, η εν λόγω τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, 
καθότι τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλήματα στελέχωσης, 
λόγω της τεράστιας έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού που παρατηρείται τόσο στην 
Κύπρο όσο και στο εξωτερικό.  Σε σχέση με τις εγγεγραμμένες μαίες το πρόβλημα 
είναι εντονότερο, γι’ αυτό και προτείνεται η παραχώρηση διετούς αναστολής. 

 Σημειώνεται ότι η υπό αναφορά πρόταση νόμου ήταν αποτέλεσμα εκτεταμένης 
συζήτησης στην επιτροπή του αυτεπάγγελτου θέματος «Ενημέρωση της επιτροπής 
για τις εξελίξεις σε σχέση με τη στελέχωση των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων με 
νοσηλευτικό προσωπικό ενόψει και της επικείμενης λήξης, την 1η Ιανουαρίου 2010, 
της αναστολής που δόθηκε στην εφαρμογή ορισμένων διατάξεων του περί Ιδιωτικών 
Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος Ίδρυσης και Λειτουργίας) Νόμου», το οποίο εξετάστηκε σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 Νοεμβρίου και 3 ∆εκεμβρίου 
2009.  Στα πλαίσια των εν λόγω συνεδριάσεων, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Τμήματος Εργασίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου (ΠΙΣ), της 
Παγκύπριας Γυναικολογικής και Μαιευτικής Εταιρείας, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων, του Παγκύπριου Συνδέσμου Νοσηλευτών και Μαιών, του 
Συμβουλίου Νοσηλευτικής και Μαιευτικής, του Τμήματος Νοσηλευτικής της Σχολής 
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Επιστημών Υγείας του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ), των ιδιωτικών 
πανεπιστημίων “Πανεπιστήμιο Λευκωσίας”, “European University Cyprus” και 
“Frederick University”, καθώς και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ και 
ΠΕΟ.  Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του προαναφερθέντος αυτεπάγγελτου θέματος, οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας δήλωσαν στην επιτροπή ότι τα δεδομένα και οι 
στατιστικές προβλέψεις του υπουργείου τους αναφορικά με τα προβλήματα 
στελέχωσης που αντιμετωπίζουν τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια δεν έχουν διαφοροποιηθεί 
σημαντικά σε σχέση με τα στοιχεία που απέστειλε με επιστολή της στην επιτροπή η 
Έφορος Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων τον Απρίλιο του τρέχοντος έτους.  Όπως οι ίδιοι 
ανέφεραν, υπάρχει συνολική έλλειψη 483 νοσηλευτών γενικής νοσηλευτικής, 218 
μαιών και 24 νοσηλευτών ψυχιατρικής νοσηλευτικής, γι’ αυτό και, με τη λήξη της 
αναστολής της ισχύος των διατάξεων της νομοθεσίας που καθορίζουν τις απαιτήσεις 
σε νοσηλευτικό προσωπικό στα ιδιωτικά νοσηλευτήρια την 1η Ιανουαρίου 2010, 
αναμένεται ότι θα αντιμετωπίσουν πρόβλημα λειτουργίας 82 τέτοια νοσηλευτήρια.  
Ειδικότερα, οι ίδιοι εκπρόσωποι ενημέρωσαν την επιτροπή για τον αριθμό των 
νοσηλευτών που αναμένεται να αποφοιτήσουν από τις νοσηλευτικές σχολές της 
Κύπρου και τα εκπαιδευτικά ιδρύματα της Ελλάδας μέχρι το 2013, δηλώνοντας ότι ο 
συνολικός αριθμός ανέρχεται στους 1 624 νοσηλευτές, εκ των οποίων 377 νοσηλευτές 
θα αποφοιτήσουν κατά το έτος 2010, 340 νοσηλευτές κατά το έτος 2011, 406 
νοσηλευτές κατά το έτος 2012 και 501 νοσηλευτές κατά το έτος 2013. 

 Στα πλαίσια της ίδιας συζήτησης, η εκπρόσωπος του Τμήματος Εργασίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενημέρωσε την επιτροπή για τις 
διαδικασίες που απαιτούνται για την απασχόληση Ευρωπαίων πολιτών και πολιτών 
τρίτων χωρών στη χώρα μας, καθώς και για τις συλλογικές συμβάσεις που υπάρχουν 
σε σχέση με την εργοδότηση των νοσηλευτών.  Περαιτέρω, πληροφόρησε την 
επιτροπή για τη δυνατότητα παραχώρησης σχετικής έγκρισης σε νοσηλευτές του 
δημοσίου, ώστε να εργοδοτούνται παράλληλα και στον ιδιωτικό τομέα για την κάλυψη 
των αναγκών των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
διευκρίνισε στην επιτροπή ότι, αν δεν ανασταλούν εκ νέου οι σχετικές διατάξεις της 
υφιστάμενης νομοθεσίας, τότε αυτές θα τύχουν εφαρμογής από την 1η Ιανουαρίου 
2010 και, συνεπώς, τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια θα πρέπει να συμμορφωθούν με όλες 
τις υποχρεώσεις τους που απορρέουν από τον περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων 
(Έλεγχος Ίδρυσης και Λειτουργίας) Νόμο, συμπεριλαμβανομένης και της 
υποχρεωτικής στελέχωσής τους με το ελάχιστο απαιτούμενο νοσηλευτικό προσωπικό, 
σε σχέση με την οποία, όπως επισημάνθηκε πιο πάνω, υφίσταται τεράστιο πρόβλημα, 
με επακόλουθο πολλά ιδιωτικά νοσηλευτήρια να κινδυνεύουν να αναστείλουν τη 
λειτουργία τους. 

 Ο πρόεδρος του ΠΙΣ ανέλυσε τις δυσκολίες που υπάρχουν στην εξεύρεση 
νοσηλευτικού προσωπικού στην Κύπρο και στο εξωτερικό και, ως εκ τούτου, την 
αδυναμία των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων να στελεχωθούν με το καθοριζόμενο στην 
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υπό αναφορά υφιστάμενη νομοθεσία απαιτούμενο προσωπικό.  Υπό το φως των 
προβλημάτων που υπάρχουν, ο ίδιος ζήτησε όπως ανασταλεί η ισχύς των υπό 
αναφορά διατάξεων για ακόμα δύο χρόνια, ώστε να μην αναγκαστούν τα πλείστα των 
ιδιωτικών νοσηλευτηρίων να τερματίσουν τη λειτουργία τους.  Εξειδικεύοντας το ίδιο 
θέμα, αναφέρθηκε στις μαίες, για τις οποίες το πρόβλημα στην αγορά εργασίας είναι 
εντονότερο και η επίλυσή του δυνατό να επιτευχθεί μετά την πάροδο πέντε 
τουλάχιστο χρόνων, με την προϋπόθεση ότι οι αρμόδιοι θα μεριμνήσουν για την 
παροχή της απαιτούμενης εκπαίδευσης στους ενδιαφερομένους. 

 Ο πρόεδρος της Παγκύπριας Γυναικολογικής και Μαιευτικής Εταιρείας 
υποστήριξε ότι οι υπό αναφορά διατάξεις θα πρέπει να ανασταλούν για τουλάχιστο 
πέντε χρόνια, δεδομένων των σοβαρών ελλείψεων που παρατηρούνται στον κλάδο 
των μαιών σε παγκόσμια κλίμακα και, κατ’ επέκταση, των δυσκολιών που 
αντιμετωπίζουν τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια στην εργοδότησή τους. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων 
υποστήριξαν επίσης την ανάγκη προώθησης νομοθεσίας για αναστολή της ισχύος 
των διατάξεων της υφιστάμενης νομοθεσίας που αφορούν τις συγκεκριμένες 
απαιτήσεις σε νοσηλευτικό προσωπικό, μέχρις ότου επιλυθεί το πρόβλημα εξεύρεσης 
του αναγκαίου προσωπικού για τη στελέχωση των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων.  

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Νοσηλευτών και Μαιών 
εξέφρασαν την έντονη ανησυχία τους για την ενδεχόμενη αναστολή για περαιτέρω 
χρόνο της ισχύος των υπό αναφορά διατάξεων, δηλώνοντας ότι μια τέτοια ενέργεια 
δυνατό να οδηγήσει σε επικίνδυνα επίπεδα νοσηλείας προς τους πολίτες.  
Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι, με την ευκαιρία της συζήτησης του εν λόγω 
θέματος στην επιτροπή, αναφέρθηκαν και στη διάταξη της βασικής νομοθεσίας 
σύμφωνα με την οποία τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια με δυναμικότητα μέχρι δέκα κλινών 
δύναται να μη διαθέτουν στη βάρδια επαγγελματίες νοσηλευτές, υποστηρίζοντας ότι 
αυτή παραβιάζει την ιατρική και νοσηλευτική δεοντολογία, ενώ ταυτόχρονα προάγει 
την ανισότητα στην παροχή ποιοτικής φροντίδας υγείας και τον αθέμιτο ανταγωνισμό 
μεταξύ των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων.  

 Η εκπρόσωπος του Συμβουλίου Νοσηλευτικής και Μαιευτικής επισήμανε ότι, 
στις περιπτώσεις που οι ενδιαφερόμενοι δεν πληρούν τα ελάχιστα απαιτούμενα 
προσόντα για την άσκηση του επαγγέλματος, όπως αυτά καθορίζονται στην 
υφιστάμενη νομοθεσία περί νοσηλευτικής και μαιευτικής, δεν είναι δυνατή η εγγραφή 
τους στο σχετικό μητρώο για την άσκηση της νοσηλευτικής και της μαιευτικής στην 
Κύπρο.  Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος αναφέρθηκε σε ενημέρωση της οποίας έτυχε 
το συμβούλιο σχετικά με πολύ χαμηλές απολαβές που προσφέρθηκαν σε νοσηλευτές 
από ιδιωτικά νοσηλευτήρια, ενέργειες οι οποίες δε συμβάλλουν στην επίλυση του 
υφιστάμενου προβλήματος.  Τέλος, σημείωσε ότι οι απόφοιτοι νοσηλευτικών σχολών 
που παραμένουν άνεργοι στον κλάδο ανέρχονται στους 102. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ και ΠΕΟ, 
αναφερόμενοι στη μεγάλη διαφορά που υπάρχει μεταξύ των απολαβών που 
παρέχονται σε νοσηλευτές που εργοδοτούνται στο δημόσιο τομέα και αυτών που 
παρέχονται στον ιδιωτικό τομέα, υποστήριξαν ότι, προς απάμβλυνση του 
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προβλήματος, απαιτείται να δοθούν από τον ιδιωτικό τομέα καλύτεροι όροι 
εργοδότησης. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Νοσηλευτικής της Σχολής Επιστημών Υγείας του 
ΤΕΠΑΚ παρέθεσε στην επιτροπή στοιχεία σε σχέση με τους αποφοίτους του τμήματος 
για τα επόμενα έτη και υποστήριξε πως, αν δε μειωθεί ο αριθμός των εισακτέων στο 
τμήμα, αναμένεται ότι από το έτος 2013 θα υπάρξουν αντικειμενικές δυσκολίες 
εργοδότησής τους.  

 Οι εκπρόσωποι των ιδιωτικών πανεπιστημίων “Πανεπιστήμιο Λευκωσίας”, 
“European University Cyprus” και “Frederick University” ενημέρωσαν την επιτροπή για 
τον αριθμό των φοιτητών που αναμένεται να αποφοιτήσουν κατά την επόμενη 
τετραετία από τις νοσηλευτικές σχολές των ιδιωτικών πανεπιστημίων της Κύπρου.  

 Σημειώνεται ότι οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, με γραπτό σημείωμα 
που κατέθεσαν στην επιτροπή σε μεταγενέστερο στάδιο, λαμβάνοντας υπόψη την 
προσωρινή έλλειψη νοσηλευτών και μαιών που υπάρχει στην Κύπρο, αλλά και με 
πρωταρχικό μέλημα την ασφάλεια των ασθενών, όπου και αν αυτοί νοσηλεύονται, 
συναίνεσαν στην παραχώρηση αναστολής της ισχύος των διατάξεων της νομοθεσίας 
που καθορίζουν τις απαιτήσεις για εγγεγραμμένους νοσηλευτές και εγγεγραμμένες 
μαίες στα ιδιωτικά νοσηλευτήρια για ένα και δύο χρόνια, αντίστοιχα, επισημαίνοντας 
ταυτόχρονα την ανάγκη να προωθηθεί το συντομότερο δυνατό η υλοποίηση του 
προγράμματος της ειδικότητας της μαιευτικής από το ΤΕΠΑΚ.  

 Με βάση τις πιο πάνω τοποθετήσεις των εμπλεκόμενων φορέων και τις 
διαπιστώσεις που προέκυψαν από την όλη συζήτηση του αυτεπάγγελτου θέματος, με 
γνώμονα πάντοτε την ασφάλεια των ασθενών, ο πρόεδρος της επιτροπής κ. Κώστας 
Κωνσταντίνου, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, τα μέλη της βουλευτές κ. Αθηνά Κυριακίδου και Στέλιος Ιερωνυμίδης, εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, και το μέλος της 
βουλευτής κ. Μαρίνος Σιζόπουλος, εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, κατέθεσαν στη Βουλή την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία τέθηκε ενώπιον 
της επιτροπής στις 10 ∆εκεμβρίου 2009 για λήψη τελικής απόφασης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού διεξήλθε με προσοχή τις 
προτεινόμενες διατάξεις, με απώτερο στόχο την εξεύρεση συναινετικής θέσης από 
όλες τις κοινοβουλευτικές πλευρές, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στη Βουλή την 
τροποποίηση των προνοιών της πρότασης νόμου, ώστε η ισχύς των διατάξεων της 
υφιστάμενης νομοθεσίας οι οποίες καθορίζουν τις απαιτήσεις για στελέχωση των 
ιδιωτικών νοσηλευτηρίων με εγγεγραμμένους νοσηλευτές και εγγεγραμμένες μαίες να 
ανασταλεί για εννέα μήνες και ένα χρόνο, αντίστοιχα, αντί για ένα χρόνο και δύο 
χρόνια, αντίστοιχα, όπως προβλεπόταν στην πρόταση νόμου που κατατέθηκε.   

 Παρά την πιο πάνω θέση της, η επιτροπή δεσμεύεται ότι θα παρακολουθεί 
στενά το όλο θέμα και θα επανέλθει στον κατάλληλο χρόνο και εν πάση περιπτώσει 
πριν από την προτεινομένη ημερομηνία εφαρμογής των ρυθμίσεων που αφορούν τις 
μαίες, για να ενημερωθεί αρμοδίως και να προχωρήσει, εφόσον το κρίνει ορθό, στην 
κατάλληλη νομοθετική ρύθμιση για περαιτέρω ετήσια αναστολή εφαρμογής των 
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σχετικών διατάξεων.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού 
διαμόρφωσε το κείμενο της υπό συζήτηση πρότασης νόμου σύμφωνα με την πιο 
πάνω απόφασή της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, όπως 
αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος 
Ίδρυσης και Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα, που είναι «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009», για το οποίο αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει 
αίτημα για αναβολή, παραπέμπεται ξανά στην αρμόδια…  

 Παρακαλώ, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, εμείς δεν έχουμε ένσταση, αν το ΑΚΕΛ επιμένει για 
αναβολή.  Μόνο πρέπει να ενημερώσω το σώμα ότι, πρώτον, το αρμόδιο υπουργείο 
μάς είπε ότι πρέπει να προχωρήσει άμεσα η ψήφιση του συγκεκριμένου 
νομοθετήματος, το ίδιο έπραξε η Γενική Εισαγγελία και, δεύτερον, έχουμε μπροστά 
μας επιστολή της Ευρωπαϊκής Ένωσης η οποία αναφέρει ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
συνεχίζει να παραβιάζει το κοινοτικό κεκτημένο και από τις 23 Ιανουαρίου και μετά θα 
δεχόμαστε και πρόστιμο, η Κυπριακή ∆ημοκρατία, για τούτο.  Γι’ αυτό λέω, επειδή τα 



 

55 

 

 

 

έχουμε όλα μπροστά μας, δεν είναι ανάγκη να έρθει στην επιτροπή.  Ευχαρίστως να 
δώσουμε την αναβολή -λέει “ναι” ο κ. Λαμάρης- να το δει το ΑΚΕΛ και, αν έχει 
οτιδήποτε, μπορεί να γίνει στην ολομέλεια.  Είναι πολύ επείγον νομοθέτημα.  ∆εν 
ξέρω τι λένε οι άλλοι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η πρωινή συνεννόηση ήταν να παραπεμφθεί ενώπιον της επιτροπής.  
Αντιλαμβάνομαι ότι… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ∆εν είναι θέμα συνεννόησης πρωινής, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι παραμένει… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αντιλαμβάνεστε είναι θέμα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Κύριε Τορναρίτη, σας έχω ακούσει βέβαια.  Ερωτώ αν και τώρα η θέση είναι η 
ίδια, μετά από τη δική σας τη δήλωση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει, είναι δεκτό.    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συμφωνούμε λοιπόν.  Ώστε, απλή αναβολή. 

 Λοιπόν, τα υπ’ αριθμόν 11 και 12 θέματα έχουν κοινή έκθεση και είναι «Ο περί 
Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και «Οι περί Αρχής 
Κρατικών Εκθέσεων (Σχέδιο Σύνταξης και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους της 
Αρχής και Εξαρτωμένους τους) (παρόμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009» και για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Σχέδιο 
Σύνταξης και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους της Αρχής και Εξαρτωμένους 
τους) (παρόμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 
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 Σταύρος Ευαγόρου Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Γιώργος Βαρνάβα   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο και τους υπό αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 24 Νοεμβρίου και την 1η ∆εκεμβρίου 2009.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Αρχής 
Κρατικών Εκθέσεων και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ. Η 
συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις 
συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου και των κανονισμών είναι η τροποποίηση 
του περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων Νόμου, καθώς και των πιο πάνω αναφερόμενων 
κανονισμών, γιατί, σύμφωνα με απόφαση του Υπουργείου Οικονομικών, στη 
Σύμβαση Απασχόλησης των Γενικών ∆ιευθυντών Ημικρατικών Οργανισμών θα 
πρέπει να περιλαμβάνεται και όρος που να ρυθμίζει τα ωφελήματά τους κατά τη λήξη 
ή τον τερματισμό της σύμβασης αυτής. 

 Συγκεκριμένα, με τις τροποποιήσεις αυτές απαλείφονται από το νόμο και τους 
κανονισμούς για την Αρχή Κρατικών Εκθέσεων οι πρόνοιες για παραχώρηση στο 
γενικό διευθυντή συνταξιοδοτικών ωφελημάτων. 

 Σύμφωνα με όσα αναφέρονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το εν 
λόγω νομοσχέδιο και τους σχετικούς τροποποιητικούς κανονισμούς, πρόσφατα το 
Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή του, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2009, 
πληροφόρησε ότι για σκοπούς ομοιομορφίας και ίσης μεταχείρισης έχει αποφασιστεί 
όπως στη Σύμβαση Απασχόλησης των Γενικών ∆ιευθυντών Ημικρατικών 
Οργανισμών θα πρέπει να περιλαμβάνεται και ο όρος ότι κατά τη λήξη ή τον 
τερματισμό της σύμβασης αυτής ή σε περίπτωση θανάτου θα καταβάλλεται 
φιλοδώρημα το οποίο θα ισούται με το 1/12 των τελευταίων μηνιαίων απολαβών για 
κάθε συμπληρωμένο μήνα υπηρεσίας. Με την ίδια επιστολή του το Υπουργείο 
Οικονομικών επισήμανε παράλληλα ότι όλοι οι οργανισμοί που έχουν περιλάβει σε 
οικείους νόμους/κανονισμούς πρόνοιες για παραχώρηση ωφελημάτων στους γενικούς 
διευθυντές, με βάση το σχέδιο συντάξεων που ισχύει για το μόνιμο προσωπικό του 
οργανισμού, πρέπει να απαλείψουν τις πρόνοιες αυτές, χωρίς ωστόσο να 
επηρεάζονται τα τυχόν ωφελήματα των νυν υπηρετούντων γενικών διευθυντών. 

 Σύμφωνα με όσα επίσης αναφέρονται στην εισηγητική έκθεση, στη συμφωνία 
που υπογράφτηκε το 2004 μεταξύ της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων Κύπρου και του 
γενικού διευθυντή της για το διορισμό του με πενταετή σύμβαση προβλεπόταν ότι ο 
γενικός διευθυντής, όταν παύσει να κατέχει το αξίωμά του, δικαιούται σύνταξη και 
φιλοδώρημα, όπως προνοείται στο νόμο.  Για την υλοποίηση της πιο πάνω πρόνοιας 
έγιναν στη συνέχεια οι ανάλογες τροποποιήσεις στο σχετικό νόμο και στους σχετικούς 
κανονισμούς. 



 

57 

 

 

 

 Σύμφωνα με όσα δήλωσαν ενώπιον της επιτροπής οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Υπουργείου Οικονομικών, 
αλλά και όσα αναφέρονται στην εν λόγω εισηγητική έκθεση, τόσο το νομοσχέδιο όσο 
και οι σχετικοί τροποποιητικοί κανονισμοί προβλέπουν ότι η ημερομηνία έναρξης της 
ισχύος τους θα είναι η 15η ∆εκεμβρίου 2009, έτσι ώστε να μην επηρεάζονται τα 
ωφελήματα του νυν γενικού διευθυντή, του οποίου η σύμβαση λήγει στις 14 
∆εκεμβρίου 2009. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με το εν λόγω νομοσχέδιο και τους 
τροποποιητικούς κανονισμούς.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
των θεμάτων στην ολομέλεια της Βουλής. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος τάσσονται υπέρ της 
ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο και της έγκρισης των υπό 
αναφορά κανονισμών.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και η Ε∆ΕΚ θα τοποθετηθούν 
στην ολομέλεια. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 13 και 14 θέματα αναβάλλονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 15, 16 και 17 θέματα αναβάλλονται.   

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 18 θέμα, που είναι «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 

Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Nικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρία Κυριακού  

 Άγγελος Βότσης    Μαρίνος Σιζόπουλος  

Σταύρος Ευαγόρου   ∆ημήτρης Συλλούρης, εκπροσω-                    

 Γιάννος Λαμάρης   πώντας τον κ. Νίκο Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 
Νοεμβρίου και 9 ∆εκεμβρίου 2009. Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής της Αρχής Λιμένων Κύπρου και εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών και της Αρχής Λιμένων Κύπρου.  
 
 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους €5.030.000 και η διάθεσή του για 
διάφορους σκοπούς και προγράμματα. 
 
 Ειδικότερα, οι πρόσθετες δαπάνες προορίζονται, σύμφωνα με τα στοιχεία που 
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κατατέθηκαν, για τους ακόλουθους σκοπούς:  
 
1. Την παραχώρηση ποσοστού 0,3% επί των βασικών μισθών των υπαλλήλων 

της Αρχής και του τιμαριθμικού επιδόματος για παρεμφερή ωφελήματα στους 
υπαλλήλους της Αρχής, ποσά τα οποία θα κατατεθούν σε ειδικό ταμείο αρωγής 
για τους υπαλλήλους. 

2. Την αμοιβή εμπειρογνωμόνων για την εκπόνηση γενικών ρυθμιστικών σχεδίων 
για τα λιμάνια Πάφου και Λατσιού. 

3. Tην αναβάθμιση του λιμανιού της Λεμεσού, καθώς και τη βελτίωση της 
αίθουσας επιβατών και των ανοικτών και αποθηκευτικών χώρων του λιμανιού. 

4. Tην αναβάθμιση και ανασύνθεση του χερσαίου χώρου και τη διαμόρφωση του 
θαλάσσιου χώρου του λιμανιού Πάφου. 

 
 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου ο γενικός διευθυντής 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου ενημέρωσε την επιτροπή ότι το μεγαλύτερο μέρος του 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού αποτελεί επαναψήφιση του προϋπολογισμού του 
2008, λόγω της μη συμπερίληψης των δαπανών στον αρχικό προϋπολογισμό για το 
τρέχον έτος. 
 
 Ενημερώνοντας περαιτέρω την επιτροπή, ο γενικός διευθυντής της Αρχής 
ανέφερε ότι αρκετά από τα έργα που αναμένονταν να συμπληρωθούν ή και να 
αρχίσουν μέσα στο 2008 καθυστέρησαν λόγω διάφορων προβλημάτων που 
αντιμετώπισαν οι εργολάβοι κατά την εκτέλεση των έργων.  
 
 Κατά τη συζήτηση του θέματος μέλη της επιτροπής έθεσαν το ερώτημα κατά 
πόσο θα ήταν πιο σωστή πρακτική η ενσωμάτωση των δαπανών στον 
προϋπολογισμό του 2010, αντί της ψήφισης συμπληρωματικού προϋπολογισμού για 
το 2009.  Εκπρόσωπος της Αρχής Λιμένων Κύπρου ενημέρωσε σχετικά την επιτροπή 
ότι ο μεγαλύτερος όγκος του συμπληρωματικού προϋπολογισμού αφορά πληρωμές 
που πρέπει να καταβληθούν σε εργολάβους πριν από τη λήξη του τρέχοντος έτους, 
όπως προβλέπεται στους όρους πληρωμής των συμβολαίων.     
 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και του 
βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. ∆ημήτρη Συλλούρη, ο οποίος εκπροσώπησε 
το μέλος της επιτροπής κ. Νίκο Κουτσού, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 
 
 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Λόγω του ότι ο χρόνος μάς πιέζει, είναι εισήγησή μου να προχωρήσουμε στη 
διατύπωση των απόψεων από την πλευρά των κομμάτων. 
 Παρακαλώ, κύριε Νεοφύτου. 
Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα καταψηφίσουμε το παρόν νομοσχέδιο. 
∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
  Ποιο είναι; 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
 Το 19. 
ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 
 Το 18. 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
 Το 18, συγγνώμη, το 18. 
 Έχετε τίποτε, κύριε Ερωτοκρίτου, να δηλώσετε;   
 Όχι. 
 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 
 
Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
 Κύριε Πρόεδρε, δηλώνω ότι δε θα ψηφίσω τον προϋπολογισμό.  Έχουμε 
ισχυρή αντίρρηση για κάποια έργα τα οποία αφορά, αλλά κυρίως θεωρούμε ότι 
υπάρχουν τόσες πολλές ατασθαλίες στην οικονομική διαχείριση του συγκεκριμένου 
οργανισμού, έχοντας υπόψη και την έκθεση της Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, 
που θα τηρήσουμε αποχή. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
 Μάλιστα. 
 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους 
€5.030.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2009.  Άρθρο 2. 
 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 
 Ειδικές μισθοδοτικές και άλλες ρυθμίσεις.  Άρθρο 4. 
 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο επί των κονδυλίων.  Άρθρο 5. 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 5; 
 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
 Είκοσι τρεις υπέρ. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
 Εναντίον; 
 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 



 

61 

 

 

 

 ∆εκατέσσερις. 
 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
 Αποχές; 
 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
 Μία αποχή. 
 
Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
 Έντζιε πειράζει με, αλλά πού εβρεθήκαν οι δεκατέσσερις; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τη γραμματέα κ. Μαρία Κυριακού) 
 Ψηφοφορία, κυρία Κυριακού, γίνεται, μόνο όταν το χέρι είναι πάνω.  Έν’ 
δεκατέσσερις, αλλά εννιά εσηκώσαν το σιέριν.  Όπως -ένα λεπτό!- προηγουμένως δεν 
εσήκωσε το χέρι του ένας βουλευτής του ∆ΗΣΥ τζι εβιάστην τζιαι ο συνάδελφός του 
να τον υποδείξει.  Έντζιε σημαίνει κατ’ ανάγκην ότι ψηφίζουν όλοι. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 
 Εκτός από τη δήλωση την αρχική, η θέση που είχαμε ήταν ότι θα καταψηφιστεί 
από το… 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
 Θα ήταν πιο απλά τα πράγματα, αν εμέναμε στις δηλώσεις, οι οποίες ήταν και 
ψήφος καταψήφισης… 
Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
 Μα όποιος δε σηκώνει το χέρι του έντζιε σημαίνει… 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
 Λοιπόν!  ∆εκατέσσερις εναντίον. 
 Και μια αποχή, αντιλαμβάνομαι, του κ. Περδίκη. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 
 Μάλιστα. 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
 Τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις 
εναντίον και μια αποχή. 
 Τρίτη ανάγνωση. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2009. 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
 Είκοσι τρεις υπέρ. 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
 Εναντίον; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
 ∆εκατέσσερις εναντίον. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
 Αποχές; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
 Μία. 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις 
εναντίον και μία αποχή. 
 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 
Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Άγγελος Βότσης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ημήτρης Συλλούρης, εκπροσω- 

 Γιάννος Λαμάρης                                        πώντας τον κ. Νίκο Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 
Νοεμβρίου και 9 ∆εκεμβρίου 2009.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(ΑΤΗΚ). 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η έγκριση πληρωμής από το 
ταμείο της ΑΤΗΚ ποσού ύψους €42.817.800 και η διάθεσή του για τη διενέργεια 
δαπανών που αφορούν αποδοχές προσωπικού, την κάλυψη ελλείμματος του σχεδίου 
συντάξεων της Αρχής και αποζημίωση για την ευδόκιμη αφυπηρέτηση του 
προσωπικού της.    

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, 
η ανάγκη για έγκριση συμπληρωματικού ποσού ύψους €5.817.800 έχει προκύψει από 
την εφαρμογή της νέας συλλογικής σύμβασης εργασίας που υπογράφτηκε στις 14 
Απριλίου 2009 και καλύπτει την περίοδο από την 1η Ιανουαρίου 2007 μέχρι την 31η 
∆εκεμβρίου 2009.  Σύμφωνα με τη νέα συλλογική σύμβαση, έχουν παραχωρηθεί 
γενικές αυξήσεις 0% από την 1η Ιανουαρίου 2007, 2% από την 1η Ιανουαρίου 2008 και 
1,5% από την 1η Ιανουαρίου 2009.  Με βάση τα πιο πάνω, ποσό ύψους €217.400 
αφορά αναδρομικές αυξήσεις του 2007, ποσό ύψους €2.615.300 αφορά αναδρομικές 
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αυξήσεις για το 2008 και ποσό ύψους €2.985.100 αφορά αυξήσεις για το 2009. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στο σύνολο του συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού περιλαμβάνεται και ποσό που θα καλύψει την αύξηση των 
τρεχουσών δαπανών της Αρχής ύψους €37.000.000.  Ειδικότερα, ποσό ύψους 
€36.800.000 προορίζεται για κάλυψη ισόποσου ελλείμματος του σχεδίου συντάξεων.  
Το πιο πάνω έλλειμμα προέκυψε από τη νέα αναλογιστική εκτίμηση που έγινε από τον 
οίκο “Muhanna & Co” κατά την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Επιπλέον, ποσό ύψους 
€200.000 αφορά την κάλυψη του ποσού της διαφοράς στο συνολικό ποσό της 
αποζημίωσης για ευδόκιμη αφυπηρέτηση των υπαλλήλων που αφυπηρέτησαν την 31η 
∆εκεμβρίου 2007 και την 31η ∆εκεμβρίου 2008, λόγω μισθολογικών αυξήσεων που 
προνοεί η νέα συλλογική σύμβαση εργασίας για το 2008 και το 2009, αντίστοιχα.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

 Ο βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. ∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο Κουτσού, τάσσεται εναντίον της ψήφισης του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, για λόγους τους οποίους θα επεξηγήσει κατά τη 
συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετηθεί στην 
ολομέλεια. 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα καταψηφίσουμε το παρόν νομοσχέδιο και θα θέσουμε και 
έναν προβληματισμό όσον αφορά το μέλλον των ταμείων συντάξεων των ημικρατικών 
οργανισμών.  Είναι ένα θέμα που πρέπει να μας απασχολήσει σοβαρά ως κυπριακή 
πολιτεία, γιατί τα ταμεία συντάξεων έχουν καταντήσει ωρολογιακή βόμβα στα θεμέλια 
της βιωσιμότητας και του μέλλοντος των ημικρατικών οργανισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Εμείς, αν και συμφωνούμε με το λόγο που έχει πει ο κ. Νεοφύτου, θα 
καταψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, γιατί το συμβούλιο της CΥΤΑ έχει αποφασίσει με 
καθαρά πολιτικά κριτήρια, με μια νοοτροπία η οποία σε σύγχρονα δημοκρατικά κράτη 
είναι απαράδεκτη, να αποκοπεί η διαφήμιση από συγκεκριμένη εβδομαδιαία 
εφημερίδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού 
ύψους €42.817.800 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2009.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

 Ο κ. Περδίκης τηρεί αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δεκαέξι 
εναντίον και μία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δεκαέξι 
εναντίον και μία αποχή. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι «Ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των 
Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των 

Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Άγγελος Βότσης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ημήτρης Συλλούρης,  

 Γιάννος Λαμάρης                                        εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο 
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 Αβέρωφ Νεοφύτου                                      Κουτσού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 
Νοεμβρίου και 9 ∆εκεμβρίου 2009. 

 Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο πρόεδρος 
του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ), εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών 
και εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών 
Υπηρεσιών (ΚΣ ΕΠΕΥ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η παράταση της ισχύος της 
υφιστάμενης νομοθεσίας, που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2009, για δύο ακόμη χρόνια, 
ούτως ώστε η επιβολή ειδικού τέλους επί των χρηματιστηριακών συναλλαγών να 
συνεχιστεί μέχρι και την 31η ∆εκεμβρίου 2011. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με βάση τις 
υφιστάμενες διατάξεις του περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των Χρηματιστηριακών 
Συναλλαγών Νόμου, που τέθηκε σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2000, επιβάλλεται 
ειδικό τέλος επί των συναλλαγών που καταρτίζονται ή ανακοινώνονται στο ΧΑΚ.  Από 
τις 16 Ιουνίου 2005 το ειδικό τέλος καταβάλλεται από τον πωλητή με μειωμένο ενιαίο 
συντελεστή 0,15%.  Αρχικά, ο εν λόγω συντελεστής ήταν 1%, στην περίπτωση που ο 
πωλητής του τίτλου ή το πρόσωπο που ανακοίνωνε τη συναλλαγή ήταν νομικό 
πρόσωπο, και 0,6%, στην περίπτωση που ο πωλητής του τίτλου ή το πρόσωπο που 
ανακοίνωνε τη συναλλαγή ήταν φυσικό πρόσωπο.   

 Σύμφωνα με τις δηλώσεις των εκπροσώπων του Υπουργείου Οικονομικών 
ενώπιον της επιτροπής, θέση του υπουργείου είναι ότι η επιβολή του εν λόγω τέλους 
ενδείκνυται να συνεχιστεί με βάση τον ίδιο συντελεστή 0,15%, εφόσον η 
χρηματιστηριακή αγορά δεν έχει ανακάμψει.   

 Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι η επιβολή του ειδικού τέλους επί 
των χρηματιστηριακών συναλλαγών κρίνεται ότι αποτελεί τον πιο αποδοτικό και 
αποτελεσματικό τρόπο φορολόγησης των επενδυτικών δραστηριοτήτων σε σύγκριση 
με άλλους τρόπους φορολόγησης.  Με στόχο να παρέχεται η δυνατότητα 
αναθεώρησης του τρόπου φορολογίας των επενδυτικών δραστηριοτήτων, ο νόμος για 
την επιβολή του εν λόγω τέλους έχει καθορισμένη χρονική διάρκεια. 

 Σημειώνεται ότι η τελευταία παράταση της ισχύος του περί Επιβολής Ειδικού 
Τέλους επί των Χρηματιστηριακών Συναλλαγών Νόμου ήταν για περίοδο δύο ετών και 
λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2009. 

 Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, τα έσοδα από την επιβολή του ειδικού 
τέλους (με ενιαίο συντελεστή 0,15%) για τα έτη 2006 και 2007 ανήλθαν στα €5,1 
εκατομ. και €7,6 εκατομ., αντίστοιχα, ενώ για τα έτη 2008 και 2009 στα €2,8 εκατομ. 
και €2,4 εκατομ. περίπου.  Κατά τα έτη 2006 και 2007 έχει παρατηρηθεί τόσο 
παγκοσμίως όσο και στην Κύπρο αυξημένη χρηματιστηριακή δραστηριότητα. 

 Κατά τη διάρκεια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την 
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επιτροπή, οι εκπρόσωποι του ΧΑΚ ανέφεραν ότι θα ήταν προτιμότερο να καταργηθεί 
πλήρως η επιβολή του ειδικού τέλους, ώστε το χρηματιστήριο να καταστεί πιο 
ανταγωνιστικό.  Παρά ταύτα, συμφώνησαν εν τέλει με την εν λόγω ρύθμιση, ωστόσο 
εισηγήθηκαν όπως εξαιρεθούν από την επιβολή του ειδικού τέλους οι πιο κάτω 
συναλλαγές: 

1. Συναλλαγές που καταρτίζονται εκτός του χρηματιστηρίου (του τύπου Over The 
Counter-OTC) και αφορούν μεταβίβαση τίτλων του ίδιου δικαιούχου μεταξύ 
διαφορετικών θεματοφυλάκων (re-registration), δανεισμό τίτλων, επιστροφή 
από το δανεισμό, παροχή εγγυήσεων και επιστροφή εγγυήσεων, 

2. συναλλαγές που διενεργούνται από ειδικούς διαπραγματευτές (market makers) 
στο πλαίσιο της εκτέλεσης υποχρεώσεων ειδικής διαπραγμάτευσης που θα 
αναλαμβάνουν για συγκεκριμένους εισηγμένους τίτλους και 

3. συναλλαγές με αντικείμενο μετατρέψιμα εταιρικά χρεόγραφα/ομόλογα. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν ενώπιον της επιτροπής 
ότι συμφωνούν με την εισήγηση του χρηματιστηρίου, ενώ για το θέμα απεστάλη στη 
συνέχεια σχετική επιστολή, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2009, με την οποία το 
Υπουργείο Οικονομικών ενημερώνει την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού ότι συμφωνεί όπως οι πιο πάνω συναλλαγές εξαιρεθούν από την 
επιβολή του ειδικού τέλους. 

 Με την εν λόγω ρύθμιση και τις προαναφερθείσες εξαιρέσεις συμφώνησαν και 
οι εκπρόσωποι του ΚΣ ΕΠΕΥ οι οποίοι παρίσταντο στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Συναφώς, έχει ετοιμαστεί και ελεγχθεί νομοτεχνικά από την αρμόδια υπηρεσία 
της Βουλής σε συνεννόηση με το Υπουργείο Οικονομικών αναθεωρημένο σχέδιο 
νόμου, με το οποίο αφενός παρατείνεται η ισχύς του σχετικού νόμου μέχρι και την 31η 
∆εκεμβρίου 2011 και αφετέρου εξαιρούνται από την επιβολή του ειδικού τέλους οι πιο 
πάνω συναλλαγές, όπως αυτό είχε συμφωνηθεί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, 
όπως αυτό έχει διαμορφωθεί στο στάδιο της συζήτησής του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των 
Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του 2002 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «O περί Προϋπολογισμού του 2002 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2009» 

 Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Άγγελος Βότσης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ημήτρης Συλλούρης,  

 Γιάννος Λαμάρης                                        εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο  

 Αβέρωφ Νεοφύτου                                      Κουτσού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 
Νοεμβρίου και 9 ∆εκεμβρίου 2009.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκε και 
παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 
Προϋπολογισμού Νόμου του 2002, ώστε να εγκριθεί ποσό ύψους €3,2 εκατομ. για 
κάλυψη των δαπανών που προέκυψαν κατά το έτος 2002 για τη θεραπεία Κυπρίων 
στο εξωτερικό, καθώς και άλλων δαπανών διάφορων υπουργείων.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η μεγαλύτερη 
υπέρβαση, ύψους €3,1 εκατομ., αφορά δαπάνες του Υπουργείου Υγείας, επειδή κατά 
το οικονομικό έτος 2002 δεν υπήρχε μηχανισμός ελέγχου για διαπίστωση ύπαρξης 
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των απαιτούμενων πιστώσεων πριν από την ανάληψη υποχρεώσεων πληρωμών.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία και στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι οι πιο πάνω 
υπερβάσεις δεν καλύφθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών λόγω καθυστέρησης 
από τις ανεξάρτητες υπηρεσίες, τα υπουργεία και τα τμήματα να υποβάλουν έγκαιρα 
τα αιτήματά τους προς το Υπουργείο Οικονομικών.  Ο ίδιος  εκπρόσωπος ενημέρωσε 
την επιτροπή για την πάγια πρακτική που ακολουθούνταν αναφορικά με την ανάληψη 
υποχρεώσεων πληρωμών στο εξωτερικό και ανέφερε ότι η εν λόγω υποχρέωση 
γίνεται από τις κατά τόπους πρεσβείες.  Στη συνέχεια τα επηρεαζόμενα υπουργεία ή 
οι ανεξάρτητες υπηρεσίες υποβάλλουν αίτημα στο Υπουργείο Οικονομικών για 
παραχώρηση πρόσθετων πιστώσεων για κάλυψη της υπό αναφορά υπέρβασης, 
χωρίς όμως να υπάρχει η δυνατότητα διαπίστωσης της ύπαρξης των απαιτούμενων 
πιστώσεων κατά το έτος 2002. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος ενημέρωσε επίσης την επιτροπή για την εφαρμογή του 
Ολοκληρωμένου Συστήματος ∆ιοικητικής και Οικονομικής Πληροφόρησης (FIMAS) 
του Γενικού Λογιστηρίου της ∆ημοκρατίας.  Το εν λόγω σύστημα τέθηκε σε εφαρμογή 
και οι υπερβάσεις κονδυλίων μειώθηκαν σημαντικά, αφού το υπό αναφορά σύστημα 
ενσωματώνει μηχανισμούς ελέγχου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃ 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2002 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃ 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃ 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 5) του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(H σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Nόμος (Αρ. 5) 

του 2009» 
Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 
 Άγγελος Βότσης Μαρίνος Σιζόπουλος 
 Σταύρος Ευαγόρου ∆ημήτρης Συλλούρης,  
 Γιάννος Λαμάρης                                        εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο  
 Αβέρωφ Νεοφύτου                                      Κουτσού               
 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 
Νοεμβρίου και 9 ∆εκεμβρίου 2009.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών και εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών.  
 
 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους €133.276.456 και η 
χρήση του για τη διενέργεια δαπανών προς υλοποίηση διάφορων σκοπών ή/και 
προγραμμάτων για τα οποία δεν έχει γίνει οποιαδήποτε πρόνοια ή η πρόνοια που 
περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό του 2009 είναι ανεπαρκής. 
 
 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και την 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το σύνολο των 
δαπανών αυτών ανέρχεται στα €133,3 εκατομ. περίπου και προβλέπεται να διατεθεί 
ως ακολούθως: 
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1. 
Γενική κυβερνητική εισφορά προς το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (ΤΚΑ) €33 εκατομ. 

2. ∆άνειο προς τον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης €25 εκατομ. 

3. Επιστροφές έμμεσων φόρων (ΦΠΑ και φόρων κατανάλωσης) 
€24,7 
εκατομ. 

4. 
Επιστροφές πρόσθετων εισφορών του ΤΚΑ προς 
εκπαιδευτικούς οι οποίοι μονιμοποιήθηκαν   

€14,4 
εκατομ. 

5. 
Επιστροφές άμεσων φόρων (φόρος εισοδήματος) σε εταιρείες 
και υπαλλήλους δημόσιου και ιδιωτικού τομέα €10 εκατομ. 

6. Αγορά χρεογράφων €10 εκατομ. 

7. 
Χορηγία προς το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου (ΡΙΚ) για το  
2009 

€8,8 
εκατομ. 

8. 
Πληρωμή του Ταμείου Προνοίας στο ωρομίσθιο προσωπικό 
που αποχώρησε από το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας  

€5,3 
εκατομ. 

9. 
Καταβολή μεταβιβαστικών τελών για την αγορά μέρους της 
ακίνητης ιδιοκτησίας της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων 

€1,5 
εκατομ. 

10. 
∆ιαγραφή δανείου που είχε παραχωρηθεί στο δήμο 
Λευκωσίας 

€0,6 
εκατομ. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου ο Υπουργός 
Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι, πέραν της πρόβλεψης για τη διενέργεια 
των πιο πάνω δαπανών, ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός προβλέπει επίσης για 
διόρθωση στο άρθρο 10114, «∆άνειο στο Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών», όπως 
αυτό παρουσιάζεται στον προϋπολογισμό του 2009, σε σχέση με το ύψος των 
εγγυήσεων προς τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα. Όπως ανέφερε ο αρμόδιος 
υπουργός, στον προϋπολογισμό του 2009 περιλήφθηκαν εγγυήσεις ύψους 
€39.297.833 προς τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα για κάλυψη δικαιούχων στέγασης 
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και επαγγελματικής δραστηριοποίησης, ενώ στον προϋπολογισμό του Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών για το αντίστοιχο έτος εγκρίθηκαν από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον ίδιο σκοπό εγγυήσεις ύψους €65.000.000.  Συναφώς, κρίνεται 
επιβεβλημένη η πιο πάνω διόρθωση, η οποία δε θα επηρεάσει τα δημόσια οικονομικά.     
 Στη συνέχεια ο ίδιος κυβερνητικός αρμόδιος ενημέρωσε την επιτροπή για την 
ακριβή επίπτωση που οι προνοούμενες δαπάνες θα επιφέρουν επί των δημόσιων 
οικονομικών, αναφέροντας ότι η κυβερνητική εισφορά προς το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και η καταβολή μεταβιβαστικών τελών για την αγορά μέρους της γης της 
Αρχής Κρατικών Εκθέσεων δε θα επηρεάσουν αρνητικά τα δημόσια οικονομικά, αφού 
πρόκειται για πληρωμές οι οποίες θεωρούνται ταυτόχρονα ως εισπράξεις από τα 
ταμεία του κράτους. Περαιτέρω, η αγορά χρεογράφων δεν αναμένεται να επηρεάσει το 
δημοσιονομικό έλλειμμα, αφού η διενέργεια αυτή θεωρείται χρηματοοικονομική 
συναλλαγή.  
 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι δαπάνες που αναμένεται να επηρεάσουν 
αρνητικά το δημοσιονομικό έλλειμμα είναι οι επιστροφές των έμμεσων και άμεσων 
φόρων προς το κοινό, η επιστροφή των πρόσθετων εισφορών που κατέβαλλαν οι 
εκπαιδευτικοί πριν να μονιμοποιηθούν, η χορηγία προς το ΡΙΚ, η αποζημίωση του 
ωρομίσθιου προσωπικού που αποχώρησε από την Πολιτική Αεροπορία μετά την 
ολική ανάληψη της διαχείρισης του αεροδρομίου Λάρνακας από το στρατηγικό 
επενδυτή και η διαγραφή του δανείου που είχε παραχωρηθεί στο δήμο Λευκωσίας για 
τη δημιουργία της Λαϊκής Γειτονιάς.                                             
 Ενημερώνοντας περαιτέρω την επιτροπή, ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε 
πως ο δανεισμός προς τον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης δε θα επηρεάσει το 
δημοσιονομικό έλλειμμα, θα αυξήσει όμως το δημόσιο χρέος.       
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του 
βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. ∆ημήτρη Συλλούρη, ο οποίος εκπροσώπησε 
το μέλος της επιτροπής κ. Νίκο Κουτσού, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 
 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού τάσσονται εναντίον της ψήφισης του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου σε νόμο, με εξαίρεση τις πρόνοιες που αφορούν δαπάνες που θα 
διατεθούν για σκοπούς κοινωνικής πρόνοιας, των οποίων εισηγούνται την ψήφιση. 
  Σημειώνεται περαιτέρω ότι ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος τάσσονται εναντίον της 
ψήφισης του επιμέρους κονδυλίου που αφορά τη χορηγία προς το Ραδιοφωνικό 
Ίδρυμα Κύπρου, ύψους €8,8 εκατομ. 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πρέπει να σας ενημερώσω ότι για το θέμα αυτό ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
θα ψηφίσει υπέρ των προνοιών που αφορούν κοινωφελείς σκοπούς.  Έτσι, κύριε 
Νεοφύτου; 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, θα υπερψηφίσουμε μόνο το δάνειο προς τον 
Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης, που ήταν μέσα στα έκτακτα μέτρα στήριξης της 
κυπριακής οικονομίας λόγω της οικονομικής κρίσης.  Θα καταψηφίσουμε τα υπόλοιπα 
κονδύλια και, αν έχω το λόγο, πολύ σύντομα να κάνω και μιαν ειδική αναφορά, κύριε 
Πρόεδρε, όσον αφορά το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.   

 Συνεχίζει να είναι ένα σπάταλο ίδρυμα που δεν εκπληρεί τους όρους για τους 
οποίους ο Κύπριος φορολογούμενος πληρώνει.  Πέραν του ότι αγοράζει κονσέρβες 
ξένων προγραμμάτων, το τελευταίο διάστημα έχουμε παρατηρήσει ότι δεν υπάρχει και 
δίκαιη κατανομή και αντικειμενική ενημέρωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ, και ο κ. Παπαδόπουλος. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Για τους ίδιους λόγους, απλώς υπενθυμίζοντας ότι έχουμε πάει στα €28 
εκατομ., για να κρατούμε το ΡΙΚ, από όλα τα κονδύλια θα καταψηφίσουμε αυτό του 
ΡΙΚ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μόνο εκείνο, αντιλαμβάνομαι; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, μόνο του ΡΙΚ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, θέλουμε να ενημερώσουμε το σώμα ότι θα ψηφίσουμε τα 
περισσότερα κονδύλια αυτού του συμπληρωματικού προϋπολογισμού, πλην όμως θα 
καταψηφίσουμε το άρθρο 04004, που αφορά ακριβώς τη χορηγία του κράτους προς 
το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου ύψους €8,8 εκατομ., γιατί ακριβώς θεωρούμε πως, 
παρά το ότι τον περασμένο Φεβρουάριο εμείς είχαμε ψηφίσει διά της αποχής μας -
κατ’ ακρίβεια απείχαμε από την έγκριση του προϋπολογισμού- και δώσαμε 
προειδοποιήσεις όσον αφορά τη βελτίωση της διαχείρισης του ιδρύματος, δυστυχώς 
δεν είδαμε καμία απολύτως βελτίωση και συνεπώς σήμερα προχωρούμε με 
καταψήφιση της συγκεκριμένης χορηγίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Λοιπόν, παρακαλώ, ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως είναι δικαίωμα του καθενός να παίρνει τις αποφάσεις 
του.  Εμείς δεν μπορούμε να συμφωνήσουμε με τη μη επιστροφή φόρων προς τους 
πολίτες που τους δικαιούνται, εφόσον καταψηφίζεται, όπως και μια σειρά άλλων 
κονδυλίων.  Εν πάση περιπτώσει, θέλω να σταθώ μόνο στο ΡΙΚ. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εδώ συμβαίνει το εξής παράδοξο.  Ο προϋπολογισμός του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου για το 2009 εγκρίθηκε από τη Βουλή και περιλαμβάνει μέσα τα 
€8,8 εκατομ.  ∆ε ζητεί το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα, το συμβούλιο του ιδρύματος, επιπλέον 
κονδύλια από αυτά που εμείς του εγκρίναμε ως Βουλή, με τα οποία έχει 
προγραμματιστεί και είναι αυτά που θα καλύψουν και το μισθολόγιο του προσωπικού. 
Και νομίζω ότι αυτό είναι ανεξάρτητο από την κριτική στάση που μπορεί να τηρεί ο 
καθένας για την αντικειμενικότητα, τα προγράμματα, για να μην  μπορούμε να 
κάνουμε συζήτηση σε άλλο επίπεδο.  Αλλά, αυτό που συμβαίνει τώρα, 
επαναλαμβάνω, αφορά κονδύλι εγκριμένο από εμάς στον προϋπολογισμό του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου.  ∆εν περιελήφθη, όπως εγίνετουν και άλλες 
χρονιές, στον κρατικό προϋπολογισμό όλη η κρατική χορηγία προς το ΡΙΚ, που είναι 
€30 εκατομ., πόσα είναι, και έρχεται τώρα συμπληρωματικός προϋπολογισμός να 
δώσει αυτά τα λεφτά, τα οποία δεν είναι ούτε ένα σεντ του ευρώ υπέρβαση των 
κονδυλίων που αυτή η Βουλή ενέκρινε για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.  Γι’ αυτό 
εγώ επισύρω την προσοχή μας ως Βουλής, γιατί δημιουργούμε ένα σοβαρότατο 
προηγούμενο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Ευχαριστώ τον κ. Λαμάρη.   

 Υπάρχει κάποιος άλλος που θα ήθελε να τοποθετηθεί; 

 Ναι, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Θα εκφράσουμε κι εμείς άποψη, κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά τη χορηγία, για 
λόγους που σχετίζονται με πολιτικές του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, όπως 
εκπέμπονται από εκπομπές της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης, που θεωρούμε ότι 
δημιουργούν σοβαρούς κινδύνους για το εθνικό μέλλον αυτού του τόπου.  Περαιτέρω, 
θα αναλύσουμε αυτή τη θέση κατά τη συζήτηση των τακτικών προϋπολογισμών του 
ΡΙΚ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου.   

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όταν ήταν ο προϋπολογισμός στο σύνολό του, ακούστηκαν 
όλες αυτές οι απόψεις.  Η Βουλή έκρινε τελικά, άλλοι με τη θετική τους ψήφο και άλλοι 
με την αποχή, ότι εγκρίνεται ο προϋπολογισμός του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος.  Αυτή 
τη στιγμή έχουν ακουστεί δύο επιχειρήματα.  Το ένα αφορά τη διασπάθιση, συγγνώμη, 
τη μη χρηστή αξιοποίηση των κονδυλίων.  Αν αυτό ισχύει σήμερα, ίσχυε και την ημέρα 
που εψηφίσθη ο προϋπολογισμός. δεν ανακαλύφθηκε αυτό το πράγμα σε διάστημα 
ενός ή ενάμιση μήνα.  Το δεύτερο επιχείρημα είναι οι πολιτικοί χειρισμοί του ιδρύματος 
ή εκπομπών του.   

 Εγώ θέλω να επισημάνω δύο πράγματα.  Αυτή η Βουλή δεν υπάρχει χρονιά 
που να μην έκαμε συζητήσεις για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα από το ’91 που είμαι μέσα.  
Όταν κυβερνούσε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, όταν κυβερνούσε το ∆ΗΚΟ, 
ελέγονταν απόψεις, στο τέλος εψηφίζαμε και ψηφίζαμε τζι εμείς που είχαμε τα 
παράπονα και άλλοι που κατά καιρούς είχαν παράπονα.   

 Για πρώτη φορά τώρα τιμωρούμε το ίδρυμα, με όλους του κινδύνους που 
συνεπάγεται στον ανταγωνισμό της δημόσιας τηλεόρασης με την ιδιωτική, γιατί 
διαφωνούμε με συγκεκριμένες εκπομπές.  Ε, ωραία, θα καθορίζει η Βουλή, η οποία 
ψήφισε ένα νόμο περί Ραδιοτηλεόρασης και στον οποίο ήρθε και είπε ότι δεν είναι 
δουλειά των κομμάτων και της Βουλής να αποφασίζουν, ποιος είναι ο παρουσιαστής, 
τι ερωτήματα θα βάλλει, τι μηνύματα θέλει να περάσει;  Στο κάτω κάτω είμαστε 
καλεσμένοι στις εκπομπές και, αν έχουμε την επάρκεια, μπορούμε να 
υπερασπιστούμε τζιαι τες θέσεις μας.  Και τώρα με αυτό το επιχείρημα ή με το άλλο 
που είπα, που ίσχυε κανονικά και πριν ενάμιση μήνα, ερχόμαστε να κόψουμε τα €8 
εκατομ.  ∆ε νομίζω ότι είμαστε πειστικοί.  Ας είμαστε πιο ειλικρινείς.  Το ίδρυμα τώρα 
που έχει συγκεκριμένη κυβέρνηση και συγκεκριμένο συμβούλιο μας ενοχλεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Ευχαριστώ τον κ. Κατσουρίδη. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα μιλήσω από τη θέση μου, αν επιτρέπεται.  Θα είμαι πάρα 
πολύ σύντομος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Θα πω ότι εγώ εμπήκα στη Βουλή δέκα χρόνια μετά από τον κ. Κατσουρίδη και 
θα συνηγορήσω μαζί του ότι πράγματι σε αυτή τη Βουλή με διαφορετικές κυβερνήσεις 
και με διαφορετικές συνθέσεις συζητήσαμε επί ώρες για τον τρόπο που πρέπει να 
αντιμετωπίζεται το ΡΙΚ και να αντιμετωπίζει το ΡΙΚ τη Βουλή και τα κόμματα.  Και αυτό, 
ξέρετε, δε γίνεται για το λόγο ότι υπάρχει ένας ανταγωνισμός ή μια εχθρότητα μεταξύ 
των δύο θεσμικών οργάνων, γιατί ακριβώς το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου δεν είναι 
ένα οποιοδήποτε κανάλι. είναι το κρατικό κανάλι, το οποίο χρηματοδοτείται από το 
κράτος κατά τρόπο απόλυτο.  Να θυμίσω τι μας είπε εις την επιτροπή Ελέγχου η 
Γενική Ελέγκτρια, ότι, αν δεν υπήρχε η χορηγία από το κράτος, το Ραδιοφωνικό 
Ίδρυμα Κύπρου θα έκλειε όι εχτές, προχτές.  Είναι κρατικοδίαιτο!  Ανήκει στην 
πολιτεία και ανήκει και στη Βουλή.  Είναι ορθό σε ένα τέτοιο συγκεκριμένο νομοσχέδιο 
να ασκήσει η Βουλή τον πολιτικό της ρόλο και τον πολιτικό της έλεγχο προς το 
Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου;   

 Η προσωπική μου άποψη είναι ότι δεν είναι η ορθότερη ώρα και η ορθότερη 
φάση,  αλλά, αγαπητοί συνάδελφοι, ως μέλος των επιτροπών Εσωτερικών και 
Ελέγχου, όπου μπροστά μας έχουμε συχνά τους εκπροσώπους του διοικητικού 
συμβουλίου και της διεύθυνσης του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, όπου εκεί 
προσπαθούμε να ασκήσουμε τον κοινοβουλευτικό μας ρόλο και τον έλεγχο, θέλω να 
καταθέσω την προσωπική μου άποψη: Εκεί που γίνεται πραγματικά ο 
κοινοβουλευτικός έλεγχος αντιμετωπιζόμαστε τις περισσότερες φορές αφ’ υψηλού 
από τους διευθύνοντες στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, είτε είναι διορισμένοι είτε 
είναι διορισμένοι!  Έν’ τζιαι οι δκυο διορισμένοι!  Αυτή η αφ’ υψηλού αντιμετώπιση 
οδηγεί δυστυχώς σε αυτή την, ομολογώ, όχι τόσο δεοντολογική σημερινή 
συμπεριφορά της Βουλής.  ∆εν είναι δεοντολογικό σε αυτό το συγκεκριμένο σημείο να 
επιδείξουμε τη δυσαρέσκειά μας ο ένας για τον ένα λόγο, ο άλλος για τον άλλο λόγο.  
Ο δικός μου ο λόγος δεν είναι γιατί διαφωνώ με τα προγράμματα του ΡΙΚ ή με το ρόλο 
του ή γιατί δε με δείχνει το ΡΙΚ.  Εγώ διαφωνώ με τον τρόπο που αντιμετωπίζει το ΡΙΚ 
τη Βουλή, όταν έρχεται στη Βουλή. 

 Καταλήγοντας, δηλώνω ότι δυστυχώς, παρ’ όλο που αναγνωρίζω τα 
επιχειρήματα, ότι δεν είναι η κατάλληλη ώρα, για να εκφραστεί η πολιτική δυσαρέσκεια 
της Βουλής προς το Ραδιοφωνικό ίδρυμα Κύπρου, θα ταυτιστώ με τους συναδέλφους 
της Ε∆ΕΚ και δε θα ψηφίσω το συγκεκριμένο κονδύλι.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Ο κ. Χάσικος. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Και εγώ θα απέχω, κύριε Πρόεδρε, αλλά σίγουρα όχι για λόγους πολιτικούς ή 
πολύ περισσότερο για τους λόγους που ανέπτυξε ο κ. Περδίκης.  Ο τελευταίος 
άνθρωπος, κύριε Περδίκη, που δικαιούται να λέει ότι δεν τον μεταχειρίζονται σωστά τα 
μέσα ενημέρωσης είστε εσείς και το κόμμα σας!  Τίποτε άλλο, κύριε Πρόεδρε. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε! 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 ∆εν είναι επί προσωπικού!  Έχετε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

 Να ολοκληρώσω, να ολοκληρώσω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ!  Κύριοι συνάδελφοι! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

 Κύριε Περδίκη, κύριε Περδίκη... 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Θα ολοκληρώσω, κύριε...  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...και, αν θέλετε, κύριε Χάσικε, επειδή φαίνεται δε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Κύριε Χάσικε, θεώρησα ότι έληξε, ότι έχετε συμπληρώσει... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έρχονται γραπτώς οι αναφορές του ΡΙΚ και σας προκαλώ να τα ελέγξουμε, για 
να δούμε ποιος προβάλλεται περισσότερο!  Εντάξει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Κύριε Περδίκη, κύριε Περδίκη, θα παρακαλέσω να περιμένετε, να εγείρετε θέμα, 
εάν θέλετε, επί προσωπικού και να απαντήσετε ήρεμα, παρακαλώ. 

 Κύριε Χάσικε, ετελειώσετε, νομίζω. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης μέχρι πρότινος ηγείτο του μικρότερου εν τη Βουλή κόμματος.  Ο 
χρόνος όμως που ετύγχανε το κόμμα του και η μεταχείριση τόσο του κόμματός του 
όσο και του ιδίου ή του σημερινού ηγέτη... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ηγέτιδος! 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Ηγέτιδος!  Πιστεύω ότι ήταν δυσανάλογα περισσότερος από αυτόν που τους 
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αναλογεί και, αν υπάρχει ένα θέμα με το ΡΙΚ, είναι αυτό.  Από πού και ως πού το 
κόμμα των Οικολόγων ή ο κ. Περδίκης να τυγχάνει του ίδιου χρόνου που τυγχάνει το 
ΑΚΕΛ ή ο Συναγερμός ή τα υπόλοιπα κόμματα;  Τουλάχιστο να μη λέμε πράγματα 
που δε στέκουν.  Ας σιωπήσει με την αποχή του ο κ. Περδίκης και να μας αφήσει 
ήσυχους!   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Κύριε Χάσικε, είχε κάθε δικαίωμα να διατυπώσει τη γνώμη του, θεωρώ, και απ’ 
εκεί και πέρα, ναι, έχετε το δικαίωμα επί προσωπικού θέματος όσο πιο σύντομα 
μπορείτε, κύριε... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ορισμένοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, και υπάρχουν ευτυχώς γραπτές 
αναφορές, δεν παρακολουθούν τις δραστηριότητες της Βουλής.  Εντάξει;  Αν τις 
παρακολουθούσαν, θα ήξεραν -ορισμένοι συνάδελφοι- ότι το ΡΙΚ καταθέτει, μετά από 
απόφαση της Βουλής, όχι αυτοβούλως, κατάλογο των προγραμμάτων του και μπορεί 
ο καθένας να ελέγξει απ’ εκεί αν εφαρμόζει τον ίδιο τον κώδικα που έχει το ΡΙΚ περί 
ισότιμης -ισότιμης, όχι ισόποσης- παρουσίασης όλων των πολιτικών κομμάτων! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Και μας παραπέμπετε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Προκαλώ τον οποιοδήποτε συχνάζει στη Βουλή -γιατί έχει κάποιους που δε 
συχνάζουν στη Βουλή, έτσι;- να βρει τα αρχεία της επιτροπής Εσωτερικών... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Μας παραπέμπετε; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...και να διαβάσει τα στοιχεία, για να δει ποιοι τελικά προβάλλονται ή 
υπερπροβάλλονται σε κάποιες εκπομπές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Όσοι συχνάζουν στη Βουλή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Λοιπόν, ο κ. Στυλιανίδης, παρακαλώ. 
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ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώντας απόλυτα με την κριτική... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στυλιανίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τι είπα; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Κυριακίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, Στυλιανίδης.  ∆εν ακούστηκε καλά. 

 Αν είπα “Κυριακίδης”, απολογούμαι.   

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κανένα πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Αν ετελειώσατε, να πούμε τζι εμείς κάτι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώντας απόλυτα με την κριτική που ασκείται στο 
Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, θα επαναλάβω κάτι που είπα και πέρσι.  Και η 
διαφωνία μεταξύ του κ. Χάσικου και του κ. Περδίκη αναδεικνύει ως μείζον τούτο το 
θέμα.  Είναι υποκριτικό αυτή η Βουλή να κάμνει αυτή την έντονη κριτική για το ΡΙΚ και 
την ίδια στιγμή υποκριτικά να σιωπά για το τι συμβαίνει στα ιδιωτικά κανάλια!  
Επιτέλους, θα μιλήσουμε  ή φοβόμαστε κάποιους; 

 Πολιτικοί οι λόγοι που έχω παρέμβει και δίχως καμία, καμία άλλη πρόθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ και τον κ. Στυλιανίδη. 

 Η κ. Κυριακίδου προηγείται, παρακαλώ. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Μπορεί να μην είναι ο καλύτερος τρόπος να μην ψηφίζουμε έναν 
προϋπολογισμό ενός ημικρατικού οργανισμού, αλλά αυτός ο ημικρατικός οργανισμός, 
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κύριε Πρόεδρε, εφόσον παίρνει κρατική χορηγία, σημαίνει ότι επιχορηγείται από τον 
Κύπριο πολίτη και από όλους εμάς.  Ρίξαμε λευκή ψήφο κατά τους προϋπολογισμούς 
του 2009, ελπίζοντας ότι θα πάρει το μήνυμα ο ημικρατικός οργανισμός.  ∆υστυχώς, 
καταγράφουμε...  Και ο λόγος που δεν ψηφίζουμε είναι...  Και ο μόνος τρόπος, αν 
θέλετε, με τον οποίο μπορούμε να καταγράψουμε τη διαμαρτυρία μας, είναι να μην 
ψηφίσουμε τους προϋπολογισμούς.  Υπάρχει δυσμενής διάκριση.  Αυτό το θέμα να 
καταγραφεί, να εξεταστεί και, μέχρι να επιλυθεί, αρνούμαστε να τους ψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ την κ. Κυριακίδου. 

 Ο κ. Κυρίτσης, παρακαλώ. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συνεχίζοντας από εκεί που ετέλειωσε ο κ. Στυλιανίδης, εγώ 
νιώθω την ανάγκη να συνοψίσω τι γίνεται τώρα με την απόφαση της Βουλής.  
Ενέκρινε αυτή η Βουλή έναν προϋπολογισμό για το ΡΙΚ και, την ώρα που έρχονται τα 
κονδύλια, για να καλυφθεί αυτός ο προϋπολογισμός, η Βουλή αποφασίζει να τα 
καταψηφίσει.   

 Το ΡΙΚ δρομολογήθηκε και προγραμμάτισε να λειτουργήσει στη βάση εκείνου 
του προϋπολογισμού που ενέκρινε η Βουλή. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Είκοσι οκτώ εκατομμύρια... 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Εάν αυτό το πράμα δεν είναι στοιχείο υπόσκαψης, σε τελική ανάλυση, του 
δημόσιου ιδρύματος ραδιοφωνίας, τη στιγμή που γνωρίζουμε ότι υπάρχει και ο 
ανταγωνισμός των ιδιωτικών καναλιών, τα οποία -κατά την εκτίμηση του καθενός, όχι 
τη δική μου την εκτίμηση- δεν έχουν κριθεί ούτε έχει συζητηθεί κατά πόσο 
ανταποκρίνονται στις προδιαγραφές αυτού του σώματος, το να λειτουργεί η Βουλή με 
αυτό τον τρόπο απέναντι σε ένα δημόσιο ίδρυμα, κατά τη δική μου την άποψη, είναι 
μία όχι υπεύθυνη στάση, η οποία μπορεί να έχει συνέπειες, τις οποίες πρέπει να 
γνωρίζουμε, έτσι ώστε, την ώρα που πρέπει, να αναληφθούν αυτές οι ευθύνες. 

 Αυτά ήθελα να πω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα να πω ότι ο καθένας δικαιούται να ψηφίσει όπως 
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ο ίδιος θεωρεί δημοκρατικά ορθό και σύμφωνα με την πολιτική του αντίληψη.  Την 
επιχειρηματολογία του τύπου “υπευθυνότητα και ανευθυνότητα” -και είμαι 
υποχρεωμένος να το αναφέρω- εγώ δεν τη δέχομαι.  Η υπευθυνότητα και η 
ανευθυνότητα κρίνονται αντικειμενικά και όχι υποκειμενικά και τις κρίνουν τρίτοι, εκτός 
της αίθουσας!  Εντός της αίθουσας ο καθένας μπορεί να λέει ό,τι θέλει.  Αλλά το πόσο 
υπεύθυνος ή ανεύθυνος είναι ο καθένας θα το κρίνει ο λαός που παρακολουθεί.  Το 
Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου είναι “η εν πολλαίς αμαρτίαις περιπεσούσα γυνή”, όπως 
λέει και το τροπάριο στην εκκλησία.  Πόσες φορές να της δοθεί συγχώρεση;  Κάθε 
φορά που της δίδουμε συγχώρεση και λέμε ότι θα πρέπει να κάμει αυτά που πρέπει 
να κάμει, διαπράττει χειρότερα απ’ ό,τι προηγουμένως!  Τι να πρωτοθυμηθούμε;  Μιλά 
ο κ. Περδίκης για τον κατάλογο και για την προβολή των πολιτικών κομμάτων.  Ε, άμα 
πάει κάποιος σ’ αυτό τον κατάλογο, θα δει ότι είναι χειρότερος από ό,τι στους 
ιδιωτικούς σταθμούς, κύριε Στυλιανίδη, και δεν είναι επί προσωπικού!  Απλώς, σας 
απαντώ στο επιχείρημα “να ανοίξουμε το κεφάλαιο των ιδιωτικών καναλιών”. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Όλων των καναλιών.  Συμφωνώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όλων των καναλιών, ναι. 

 Σας λέω ότι το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου είναι χειρότερο.  Λειτουργοί του 
επιλέγουν... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Λειτουργοί του επιλέγουν στελέχη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ...συγκεκριμένων κομμάτων, για να τα προβάλλουν κατά κόρον, και τους 
υπόλοιπους τους τοποθετούν στη γωνία.  Και δε γίνεται με το δικό μας το κόμμα. έν’ 
με τα μεγάλα κόμματα που γίνεται κυρίως!  Γι’ αυτό είναι οργισμένη η τοποθέτηση της 
συντριπτικής πλειοψηφίας σήμερα, όπως τη συλλαμβάνω εγώ εδώ και όπως τη 
συλλαμβάνουν οι πολίτες έξω! 

 ∆εύτερον, επιλέγουν με ιδεολογικά κριτήρια.  Ακόμη περισσότερο, επιλέγουν με 
κριτήρια σε σχέση με το αν συμφωνούν με τον τρόπο επίλυσης του Κυπριακού ή όχι.  
Επιτρέπεται σε ένα κρατικό ραδιοτηλεοπτικό ίδρυμα να συμπεριφέρεται με αυτό τον 
τρόπο;   

 Αλλά, αν ανοίξουμε το θέμα της προβολής των κομμάτων, να πάμε να δούμε 
και τι προβολής έτυχαν κάποιες ομάδες που ήταν εντελώς εξωκοινοβουλευτικές!  Που 
ήταν πιο κάτω από το κόμμα του κ. Περδίκη!  Αν ο κ. Περδίκης υπέστη την επίθεση 
που υπέστη, στα πλαίσια της πολιτικής συζήτησης, από μία πτέρυγα, εκείνοι που δεν 
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ήταν καν στη Βουλή είχαν τύχει υπερπροβολής, για συγκεκριμένους λόγους.   

 Άρα, όλα αυτά από πού ξεκινούν;  Ξεκινούν από το ότι το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
συμπεριφέρεται με έναν τρόπο...  Επιτέλους, πρέπει να πάρει το μήνυμα!  Όχι 
απρόσωπα·  αυτοί που το οδηγούν και αυτοί που παίρνουν τις αποφάσεις!  Και δεν 
είναι μόνο το διοικητικό συμβούλιο. είναι και διευθυντικά στελέχη πιο κάτω από το 
διοικητικό συμβούλιο.   

 Γι’ αυτό πρέπει να καταψηφιστεί ο προϋπολογισμός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο κ. Βαρνάβα; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι έχω υποχρέωση να διευκρινίσω πως το κάθε κόμμα, 
ο κάθε βουλευτής έχει το δικό του λόγο γιατί καταψηφίζει ή ψηφίζει ένα νομοσχέδιο και 
δε σημαίνει ότι, εάν κάποιοι συμπίπτουν είτε στην ψήφιση είτε στην καταψήφιση, το 
πράττουν για τους ίδιους λόγους.  Μπορεί να είναι πολύ διαφορετικοί.   

 Η δική μας παράταξη καταψήφισε και τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ. 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί θεωρώ υποχρέωσή μου, γιατί λέχθηκαν από 
συνάδελφο δύο, κατά την ταπεινή μου άποψη... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Θα ζητήσετε να αποσύρουν; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, δεν τίθεται θέμα να ζητήσω να αποσυρθούν. 

 Λέχθηκαν δύο βαρύτατοι χαρακτηρισμοί, που δεν τιμούν τη Βουλή.  Το 
συνταγματικό δικαίωμα του σώματος, του κάθε κόμματος και του κάθε νομοθέτη να 
ψηφίζει ή να καταψηφίζει συγκεκριμένο νομοσχέδιο ή συγκεκριμένο προϋπολογισμό 
δεν είναι υπόσκαψη.  Είναι άσκηση του συνταγματικού δικαιώματος.  Και η 
υπευθυνότητα ενός νομοθέτη δεν εξαρτάται από το αν θα ψηφίσει ή θα καταψηφίσει 
ένα νομοσχέδιο, αλλά από το επιχείρημα και τον πολιτικό λόγο για τον οποίο είτε 
ψηφίζει είτε καταψηφίζει, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Νεοφύτου, προφανώς έτσι έχουν τα πράγματα και η ελεύθερη αναφορά 
του οποιουδήποτε συναδέλφου προηγουμένως αφορούσε τη δική του άποψη και δεν 
απέβλεπε στο να χαρακτηρίσει την άποψη οποιουδήποτε.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Πάμπη Κυρίτση) 

 Νομίζω ότι δε χρειάζεται περαιτέρω συζήτηση πάνω σ’ αυτό το θέμα, κύριε 
Κυρίτση. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 ∆εν είναι χαρακτηρισμός, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, αυτό είπα και εγώ. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Είναι πολιτικό επιχείρημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Μουσκάλλης έχει το λόγο, παρακαλώ. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νιώθω έντονα την ανάγκη να παρέμβω στο εξής:  Πέραν του αν 
θα ψηφίσουν οι συνάδελφοι τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ, πέραν των αδυναμιών που 
έσιει το ΡΙΚ, έσιει κανένας αμφιβολία ότι είναι το πιο ποιοτικό κανάλι στην Κύπρο;   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Έν’ υποκειμενικό τούτο. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Ένα λεπτό!  Είναι ένα κανάλι ποιότητας, το οποίο εκπέμπει κοινωνικά, 
πολιτιστικά, αθλητικά, ενώνει τον τόπο μας με τους απανταχού, μέσω του 
προγράμματός του, απόδημους!  

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μα, ενώνει ή... 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Το παρακολουθώ πολύ στενά.  Θεωρώ... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι! 
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Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Θεωρώ ότι...  Εγώ, πρέπει να ξέρετε, δεν πέρασα το κατώφλι του, που τον 
τζιαιρό που έγινα βουλευτής.  Αλλά φημίζομαι για την αντικειμενικότητά μου τζιαι τη 
δικαιοσύνη μου.  Συμφωνώ, συμφωνώ προσωπικά τζιαι με το συνάδελφο το 
Στυλιανίδη, το Χρήστο.  Κάμετε μια σύγκριση των ιδιωτικών καναλιών -θα πάρουμε 
την ευθύνη, ναι, εννά ψηφίσουμεν- και του κρατικού, που μπορεί να έσιει αδυναμίες, 
αλλά φανταστείτε να μεν υπάρχει ένα κρατικό ίδρυμα, όπως είναι το ΡΙΚ!  Ο καθένας 
να πάρει την ευθύνη του, ναι, συμφωνώ με το συνάδελφο τον Αβέρωφ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ και τον κ. Μουσκάλλη. 

 Κύριοι, θα θεωρήσω... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

  Κύριε Πρόεδρε, απλώς... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κωνσταντίνου, παρακαλώ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...για να μην περνούν και λανθασμένα μηνύματα, διότι εδώ ακούσαμε για 
συναδέλφους “που συχνάζουν”.  Η Βουλή δεν είναι καφενείο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συμφωνώ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Οι συνάδελφοι παρευρίσκονται.  Απλώς, το διορθώνω, για να μην περνούν και 
λανθασμένα μηνύματα.  Υπάρχουν και δημοσιογράφοι εδώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ορθότατα, σωστή η υπόδειξή σας. 

 Παρακαλώ, κύριε Θεμιστοκλέους, και είστε ο τελευταίος. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι καλές οι απαιτήσεις από το σύνολο των ιδιωτικών 
ραδιοτηλεοπτικών σταθμών, αλλά εκείνος ο σταθμός που πληρώνεται και στοιχίζει 
εκατομμύρια στην κυπριακή κοινωνία είναι το ΡΙΚ.  Επομένως, οι απαιτήσεις μας είναι 
και λογικό, είναι και πολιτικά ηθικό να είναι πολύ περισσότερες από αυτό το ίδρυμα 
παρά από τους υπόλοιπους σταθμούς.  Είχαμε εγγράψει το θέμα για την προβολή 
κομμάτων και υποψηφίων παραμονές εκλογών στην επιτροπή Θεσμών.  Τα αρμόδια 
υπουργεία είχαν έρθει προ διετίας και μας είπαν ότι τον περασμένο Μάιο θα έφερναν 
νομοσχέδιο που θα ρύθμιζε την ισότιμη προβολή των κομμάτων, των απόψεων, θα 
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διασφάλιζε την ελεύθερη διακίνηση των ιδεών και θα διασφάλιζε και τα κόμματα και 
τους πολιτικούς από τις όποιες αυθαιρεσίες προέρχοντο από τους διοικητικούς 
λειτουργούς ή τους διευθυντές προγραμμάτων.  

 Άρα, η ευθύνη της κυβέρνησης είναι ότι ακόμα να φέρει εκείνο το περιβόητο 
νομοσχέδιο που θα ρύθμιζε όλες τις λεπτομέρειες.  Επίσης, δεν μπορώ να αντιληφθώ 
αυτό που έχει λεχθεί από τον κ. Περδίκη, για τη στάση και τη συμπεριφορά 
λειτουργών του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου απέναντι σε βουλευτές, και 
λυπάμαι ειλικρινά εάν βουλευτές, όπως ο κ. Περδίκης, αισθάνονται απέναντι σε 
αυτούς τους λειτουργούς τα αισθήματα που αισθάνονται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

 Θα προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι. 

 Όπως είναι προφανές, με το άρθρο 1 κανείς δε διαφωνεί.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το άρθρο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση του άρθρου 1; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

 Παρακαλώ, να διαβαστούν τα άρθρα 2 και 3, τα οποία είναι αλληλένδετα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 
€133.276.456 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2009.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, τίθενται σε ψηφοφορία τα άρθρα 2 και 3. 

 Το άρθρο 3 αφορά τις διάφορες κατηγορίες των δαπανών.  Έχουμε τις 
τοποθετήσεις.  Νομίζω ότι μπορούμε να προχωρήσουμε σε πρακτική ψηφοφορία με 
τα κονδύλια του πίνακα.  Θα θεωρήσουμε λοιπόν ότι, εκτός του κονδυλίου το οποίο θα 
ψηφίσει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, όλα τα υπόλοιπα κονδύλια ο ∆ημοκρατικός 
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Συναγερμός τα καταψηφίζει.  Από την άλλη πλευρά, το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα 
ψηφίσει όλο τον υπόλοιπο προϋπολογισμό, εκτός από το κονδύλι που αφορά το ΡΙΚ.  
Έτσι είναι;  Και υπάρχουν... 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Όχι!  ∆εν είναι έτσι, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να ψηφίσουμε, ναι, απλώς απλοποιώ και θα προχωρήσουμε στην ψηφοφορία.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο Συναγερμός δεν ενημέρωσε. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Πλην της δικής μου αποχής, είπα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τη δική σας αποχή θα την ανέφερα τώρα μαζί με την αποχή που θα υπάρξει 
από την Ε∆ΕΚ και τον κ. Περδίκη. 

 Λοιπόν, τίθεται σε ψηφοφορία το άρθρο 3 και παρακαλώ να υπάρξουν οι επ’ 
αυτού τοποθετήσεις, με την εξαίρεση του θέματος του ΡΙΚ, σε πρώτο στάδιο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βάλτε το ΡΙΚ πρώτα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!  Τότε το ΡΙΚ λοιπόν πρώτα.   

 Πόσοι ψηφίζουν από το άρθρο 3 και τον πίνακά του το κονδύλι που αφορά το 
ΡΙΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με είκοσι μία ψήφους εναντίον, δεκαπέντε ψήφους υπέρ και τέσσερις 
αποχές η χορηγία στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου απορρίπτεται. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό...  Για να “σπάσουμε” λίγο το κλίμα, τριάντα 
δευτερόλεπτα.  Ανέβασαν τους τόνους, τα θερμόμετρα, με αντιπαραθέσεις σε 
προσωπικό επίπεδο δύο συνάδελφοι και στο τέλος ψήφισαν το ίδιο, ο κ. Περδίκης και 
ο κ. Χάσικος. 

(Γέλια) 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να τους καλέσουν στο ΡΙΚ να τα πουν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι, τελείωσαν τα τριάντα δευτερόλεπτα του διαλείμματος. 

 Λοιπόν, σε αυτό το άρθρο το κονδύλι το οποίο αφορά το ΡΙΚ έχει καταψηφιστεί, 
κύριοι. 

 Προχωρούμε τώρα στα υπόλοιπα κονδύλια που περιλαμβάνονται στο άρθρο 3 
και ζητώ να ψηφίσουμε, εξαιρουμένου του ενός θέματος το οποίο δήλωσε και ο ∆ΗΣΥ 
ότι θα το υπερψηφίσει και που είναι το άρθρο 03852, Μη Προβλεπόμενες ∆απάνες και 
Αποθεματικό Τακτικών ∆απανών. 

 Πόσοι τάσσονται λοιπόν υπέρ των υπόλοιπων κονδυλίων του άρθρου 3, μετά 
από την προηγούμενή μας ψηφοφορία;  Παρακαλώ να καταμετρηθούν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το άρθρο 3 όσον αφορά τα υπόλοιπα κονδύλια του πίνακα, εκτός από το 
κονδύλι που αφορά τις Μη Προβλεπόμενες ∆απάνες και Αποθεματικό Τακτικών 
∆απανών και ειδικότερα τον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης, εγκρίνεται με 
είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, έντεκα ψήφους εναντίον και καμία αποχή. 

 Και τώρα παραμένει το θέμα, το οποίο έχει αναφέρει ο κ. Νεοφύτου ενωρίτερα, 
για τον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης.   

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν αυτό το μέρος του άρθρου 3; 

 Είναι ομόφωνο, αντιλαμβάνομαι, αυτό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το άρθρο 3 στο μέρος που αφορά το άρθρο 03852 του πίνακα, Μη 
Προβλεπόμενες ∆απάνες και Αποθεματικό Τακτικών ∆απανών ομόφωνα εγκρίνεται. 

 Λοιπόν, εφόσον έχουν εγκριθεί τα άρθρα 1 έως 3 του νομοσχεδίου, να 
προχωρήσουμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 5) του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο με βάση την 
προηγηθείσα ψηφοφορία; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 (Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 23 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού 
του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2010 Νόμος του 2009».  Η έκθεση 
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θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 

Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2010 Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Σοφοκλής Φυττής  

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε 
στις 8 ∆εκεμβρίου 2009.  Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος Υπηρεσιών 
Πληροφορικής του ίδιου υπουργείου, ο διευθυντής της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, καθώς και εκπρόσωποι του Τμήματος Αρχαιοτήτων, 
των Επαρχιακών ∆ιοικήσεων Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου και της 
Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του 
Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το έτος 2010, που προβλέπει έξοδα 
ύψους €19.998.433 και έσοδα ύψους €18.800.805.  Ο προϋπολογισμός του Ταμείου 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το έτος 2010 είναι ελλειμματικός και το έλλειμμα 
υπολογίζεται σε €1.197.628.  Το έλλειμμα θα καλυφθεί από το συσσωρευθέν 
αποθεματικό, το οποίο την 31η ∆εκεμβρίου 2009 αναμένεται να ανέλθει σε €1.234.199.   
Το προϋπολογιζόμενο υπόλοιπο του ταμείου κατά τη λήξη του οικονομικού έτους κατά 
την 31η ∆εκεμβρίου 2010 υπολογίζεται να είναι της τάξης των €36.571. 

 Τα κυριότερα κονδύλια εξόδων που προνοούνται στον προϋπολογισμό αυτό 
αφορούν τα ακόλουθα: 

         € 

 Ωρομίσθιο προσωπικό (αφορά εκτέλεση έργων):  5.157.656 

 Αντιμισθία προσωπικού για υπηρεσίες που παρέχονται στο 
Ταμείο Τουρκοκυπριακών Περιουσιών: 

 
2.885.000 

 Τέλη αποχετεύσεων:  970.000 

 Σύνδεση με αποχετευτικά συστήματα τουρκοκυπριακών 
περιουσιών: 

 
 335.010 
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 Συντήρηση τουρκοκυπριακών περιουσιών - επιδιόρθωση και 
βελτίωση τουρκοκυπριακών κατοικιών και εγκατάσταση 
θερμοσιφώνων: 

   
 

5.961.200 

 ∆ευτερεύοντα οικοδομικά έργα - επιδιόρθωση και βελτίωση 
τουρκοκυπριακών κατοικιών στις οποίες διαμένουν 
Τουρκοκύπριοι: 

 

 365.000 

 Συντήρηση και λειτουργία τουρκοκυπριακών διατρήσεων:  80.000 

 ∆ευτερεύοντα έργα - επιδιόρθωση και συντήρηση 
τουρκοκυπριακών κτιρίων, διατηρητέων οικοδομών και 
άλλων υποστατικών επαγγελματικής στέγης (ποσό 
€855.000 έχει παραχωρηθεί ως κρατική χορηγία με σκοπό 
την επιδιόρθωση του τουρκοκυπριακού κτιρίου στο οποίο 
στεγαζόταν η πρώην Οθωμανική Τράπεζα στη Λάρνακα): 

 

 

 
 

 1.856.655 

 Επιδιόρθωση, συντήρηση και καθαριότητα 
τουρκοκυπριακών αρχαίων μνημείων, τεμενών και 
κοιμητηρίων: 

 
 

 983.470 

 Ανέγερση άλλων οικοδομικών έργων:  6.030 

 Κέντρο Υποδοχής Αθιγγάνων - επιδιόρθωση 
τουρκοκυπριακών κατοικιών στο χωριό Σταυροκόννου και 
σε άλλες περιοχές της επαρχίας Πάφου για τη στέγαση 
Αθιγγάνων: 

 

 

 49.500 

 Καθαριότητα ανοικτών χώρων σε τουρκοκυπριακές συνοικίες 
εντός των πόλεων: 

 
232.510   

 Επιδιόρθωση κατοικιών που ανεγέρθηκαν με το σχέδιο 
αυτοστέγασης σε τουρκοκυπριακές περιουσίες σε χωριά: 

 
 145.000 

 Αντικατάσταση των αμιαντωδών στεγών:  236.510 

 Έργα υποδομής κτηνοτροφικών περιοχών σε 
τουρκοκυπριακή γη: 

 
 180.000 

 Κατασκευή δρόμων στις περιοχές αναδασμού:  10.000 

 ∆ιάφορα έξοδα:  444.892 

 Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό:  100.000 

 Σύνολο:  €19.998.433   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο αυτό, από τα 
προϋπολογιζόμενα έσοδα ποσό ύψους €10.500.000 προέρχεται από την ετήσια 
κρατική χορηγία, ποσό ύψους €3.143.210 αναμένεται να προέλθει από την είσπραξη 
ενοικίων, ποσό ύψους €109.700 αναμένεται να προέλθει από διάφορα έσοδα και 
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ποσό ύψους €5.047.895 αναμένεται να προέλθει από την εκτέλεση διάφορων έργων, 
έναντι αντίστοιχης και ισόποσης δαπάνης στον προϋπολογισμό.  

 Περαιτέρω, όπως αναφέρεται στην ίδια εισηγητική έκθεση, το Υπουργείο 
Εσωτερικών και το Υπουργείο Οικονομικών συμφωνούν με τον προϋπολογισμό που 
κατάρτισε η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών σε συνεργασία με 
τους οικείους επάρχους, περιλαμβανομένης της κρατικής χορηγίας των €10.500.000. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω προϋπολογισμού, ο πρόεδρος της 
επιτροπής ζήτησε όπως η επιτροπή ενημερωθεί, ανάμεσα σε άλλα, και σε σχέση με 
τα ακόλουθα: 

1. Την επιδιόρθωση και συντήρηση τουρκοκυπριακών κατοικιών και 
καταστημάτων. 

2. Την επιδιόρθωση, συντήρηση και καθαριότητα τουρκοκυπριακών αρχαίων 
μνημείων, τεμενών και κοιμητηρίων. 

3. Την πορεία εφαρμογής του συστήματος μηχανογράφησης και καταγραφής των 
τουρκοκυπριακών περιουσιών. 

4. Την πολιτική καθορισμού των ενοικίων. 

5. Την αντικατάσταση των αμιαντωδών στεγών. 

6. Το ποσοστό υλοποίησης του περσινού προϋπολογισμού. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, εισάγοντας το νομοσχέδιο και 
αναλύοντας περαιτέρω τις πρόνοιές του, δήλωσε ότι το ποσοστό υλοποίησης του 
προϋπολογισμού βρίσκεται στο 60%, όμως περιλαμβάνονται και κάποιες δεσμεύσεις 
που βρίσκονται ακόμη στο στάδιο υλοποίησής τους, ενώ σημείωσε ότι είναι πλήρης η 
υλοποίηση του προϋπολογισμού όσον αφορά τα έργα επιδιορθώσεων.   Σύμφωνα με 
την ίδια, γίνονται συνεχώς έργα βελτίωσης σε τουρκοκυπριακές συνοικίες και 
καταστήματα, καθώς και συνεχείς επιδιορθώσεις και συντηρήσεις αρχαίων μνημείων 
και τεμενών σε συνεργασία με το Τμήμα Αρχαιοτήτων. 

 Σε σχέση με την πολιτική καθορισμού των ενοικίων η ίδια δήλωσε ότι 
διαφοροποίηση και καθορισμός χαμηλών τιμών στα ενοίκια παρατηρείται σε σχέση με 
τα κτηνοτροφικά οικόπεδα, με τους κλήρους και με τους θέσμιους ενοικιαστές.  Όπως 
επίσης δήλωσε διευκρινιστικά, στον κάθε ενοικιαστή παρέχεται η ευχέρεια να 
υποβάλει αίτημα για μείωση του ενοικίου στη βάση του κύκλου των εργασιών του και 
πρόσθεσε ότι γίνονται μελέτες από τις επαρχιακές διοικήσεις και το όλο θέμα θα 
αξιολογηθεί από τον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών. 

 Ο διευθυντής της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
δήλωσε στην επιτροπή ότι σε σχέση με τη μηχανογράφηση το σύστημα καταγραφής 
των τουρκοκυπριακών περιουσιών τέθηκε ήδη σε εφαρμογή στην Πάφο και 
αναμένεται η εφαρμογή του και στις υπόλοιπες επαρχίες.  Περαιτέρω, ο ίδιος 
αναφέρθηκε στην πολιτική καθορισμού των ενοικίων από εκμίσθωση 
τουρκοκυπριακών περιουσιών και την κάποιας μορφής ανομοιομορφία που 



 

92 

 

 

 

παρατηρείται, τονίζοντας την ανάγκη όπως καθοριστεί μια ενιαία πολιτική στο θέμα 
αυτό.  Περαιτέρω, ο ίδιος αναφέρθηκε στα ανείσπρακτα ενοίκια και πρότεινε όπως 
διοριστούν εισπράκτορες για το σκοπό αυτό. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε στην επιτροπή ότι ο 
προϋπολογισμός κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών, όπως αυτός 
καταρτίστηκε από την Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, σε 
συνεργασία με τους οικείους έπαρχους και με αυτό συμφωνεί και το Υπουργείο 
Οικονομικών.    

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής του ίδιου υπουργείου 
πληροφόρησε την επιτροπή ότι το σύστημα μηχανογράφησης και καταγραφής των 
τουρκοκυπριακών περιουσιών εγκαταστάθηκε το Μάιο του 2009 και τέθηκε σε 
εφαρμογή στην Πάφο από τον περασμένο Νοέμβριο.  Η ίδια δήλωσε περαιτέρω ότι η 
καθυστέρηση στην εφαρμογή του συστήματος οφείλεται στο γεγονός ότι εντοπίστηκαν 
κάποιες δυσλειτουργίες στη μεταφορά των δεδομένων από το παλαιό στο νέο 
σύστημα, οι οποίες έχουν ξεπεραστεί, και το σύστημα αναμένεται να τεθεί σε 
λειτουργία σε όλες τις επαρχίες μέχρι το τέλος του 2009. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Αρχαιοτήτων πληροφόρησε σχετικά την 
επιτροπή ότι κηρύχθηκαν από το Τμήμα Αρχαιοτήτων συνολικά δεκαεπτά τεμένη ως 
αρχαία μνημεία και ότι η δαπάνη για τη συντήρησή τους ανήλθε στα €3 εκατομ.   

 Οι εκπρόσωποι των Επαρχιακών ∆ιοικήσεων Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας 
και Πάφου αναφέρθηκαν συνοπτικά στα ζητήματα των επιδιορθώσεων, συντηρήσεων 
και βελτιώσεων τουρκοκυπριακών κατοικιών, καταστημάτων και αρχαίων μνημείων, 
σημειώνοντας ότι οι εργασίες αυτές προχωρούν σε ικανοποιητικό βαθμό και με πλήρη 
σχεδόν υλοποίηση του προϋπολογισμού.  Σε σχέση με την αντικατάσταση των 
αμιαντωδών στεγών, αυτή αναμένεται να ολοκληρωθεί εντός του πρώτου εξαμήνου 
του 2010 στην επαρχία Λεμεσού, ενώ στην επαρχία Πάφου εντοπίζεται πρόβλημα στο 
ζήτημα αυτό, αφού έχει χρησιμοποιηθεί όλο το σχετικό κονδύλι, γι’ αυτό και θα ζητηθεί 
μεταφορά κονδυλίου για το σκοπό ολοκλήρωσης των εργασιών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των 
μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει νομοτεχνικά διαμορφωθεί.   

        Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσε ότι η κοινοβουλευτική του ομάδα επιφυλάσσεται 
να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

 Ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου. 
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Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πριν να εισέλθω στην ουσία του θέματος, επιτρέψετέ μου, 
επειδή, δυστυχώς, αποτελεί σπάνιο γεγονός για τη Βουλή να την παρακολουθούν 
μέλη του Υπουργικού Συμβουλίου, να χαιρετίσω την παρουσία της αγαπητής 
συνεπαρχιώτισσας Υπουργού Εργασίας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τη συνεχή παρουσία εννοείτε.   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 …η οποία από την αρχή μέχρι τέλους παρακολουθεί και δίνει με αυτό τον 
τρόπο ένα καλό παράδειγμα όσον αφορά το σεβασμό και την εκτίμηση στο 
κοινοβούλιο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν ήταν Λεμεσιανή η υπουργός, δε θα το έλεγες! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Τα ευκόλως εννοούμενα παραλείπονται.  

 (Γέλια) 

 Εμείς είμαστε οι πρώτοι που θα υπερψηφίζαμε προϋπολογισμούς οι οποίοι 
έχουν να κάνουν με την ενίσχυση του προσφυγικού κόσμου.  Είναι εδώ όμως που 
εξαντλείται η υπομονή ακόμη και ημών των προσφύγων, όταν σ’ αυτό τον τομέα της 
διαχείρισης των τουρκοκυπριακών περιουσιών συμβαίνουν πράγματα και δεν μπορεί 
ούτε η θέση αρχής αλλά, πολύ περισσότερο, ούτε η θέση χρηστής διοίκησης και 
σωστής διαχείρισης να ανεχθούν την υπερψήφιση ενός τέτοιου προϋπολογισμού. 

 Οι προϋπολογισμοί της διαχείρισης τουρκοκυπριακών περιουσιών ανέρχονται 
στα €20 εκατομ.  ∆ηλαδή απλώς για τη διαχείριση αυτών των περιουσιών ο 
κυπριακός λαός πληρώνει €20 εκατομ. ετησίως!  Στα είκοσι χρόνια που λειτουργεί η 
Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών ουσιαστικά δόθηκε σχεδόν μισό 
δισεκατομμύριο, για να υπάρξει διαχείριση από τους λειτουργούς και από το κράτος.  
Αντί διαχείρισης όμως, και το καταθέτουμε σήμερα, διαχρονικά τι υπήρξε;  Τουλάχιστο 
μέχρι το 1991, πριν να ψηφιστεί ο νόμος του Κηδεμόνα, υπήρξε πλιάτσικο στις 
τουρκοκυπριακές περιουσίες.  Οι κυβερνήσεις τις διαχειρίστηκαν ως νομή περιουσίας 
δικής τους ιδιοκτησίας και υπήρξαν αδικίες επί αδικιών.    

 Μετά που ψηφίστηκε ο νόμος, υπήρξε προσπάθεια να επέλθει τάξη.  Θα κάνω 
ειδική μνεία, ώστε κάποιοι συνάδελφοι να μην πέσουν και πάλι στην παγίδα να μας 
πουν ότι υπήρξε κακή διαχείριση μετά την ψήφιση και ιδιαίτερα μετά το 1993.  Μετά το 
1993 υπήρξε απόφαση της τότε κυβέρνησης Κληρίδη να μην ανεγείρονται οικίες σε 
αυτές τις περιουσίες, εάν δεν τύγχαναν απαλλοτριώσεως.  Κάποιοι χρησιμοποιούν το 
επιχείρημα ότι την περίοδο που κυβερνούσαμε υπήρξαν ανεγέρσεις συνοικισμών.  
Είναι την περίοδο εκείνη που σταμάτησαν οι ανεγέρσεις οικισμών, για να υπάρξει 
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σωστή αντίληψη και προσέγγιση των πραγμάτων.   

 Υπό άλλες συνθήκες η διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών θα 
έπρεπε να αποβεί προς όφελος όλων των προσφύγων και να υπάρξει αντιστάθμισμα 
και αποκατάσταση μέρους της απώλειας της φερεγγυότητας και της απώλειας της 
δυνατότητας να έχουν εισοδήματα από τα κατεχόμενα.  Αντ’ αυτού, υπήρξαν οι 
πρόσφυγες, οι έχοντες και κατέχοντες στα κατεχόμενα, οι οποίοι βρέθηκαν χωρίς 
περιουσία στις ελεύθερες περιοχές και υπήρξαν και κάποιοι άλλοι επιτήδειοι που από 
την πρώτη στιγμή, πραγματικά, οικειοποιήθηκαν σε μεγάλο βαθμό τις 
τουρκοκυπριακές περιουσίες.  Θα δικαιολογούσα μετά το ’74 να υπήρχε αυτή η 
αναρχία στις τουρκοκυπριακές περιουσίες.  Όμως και εδώ ίσχυσε ότι ο έχων και 
κατέχων νομίμως ή παρανόμως παρέμεινε στις τουρκοκυπριακές περιουσίες.  
Καθεχρονικά η Γενικός Ελεγκτής καταγράφει παράνομη κατοχή τουρκοκυπριακών 
περιουσιών και σπιτιών, ωσάν να μην υπάρχει κράτος που να μπορεί να πατάξει την 
παρανομία!  Αυτά σε γενικές γραμμές, για να μην πλατειάσω, είναι τα γενικά 
φαινόμενα που υπήρξαν, τα οποία δεν πρέπει να κάνουν κανέναν περήφανο.  
Πρόσφυγες οι οποίοι είχαν πραγματική ανάγκη, που ήταν γεωργοί από γεννήσεώς 
τους στις κατεχόμενες περιοχές, βρέθηκαν χωρίς σπιθαμή τουρκοκυπριακής γης.   

 Στο διά ταύτα, γιατί φέτος ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός δεν πρόκειται να 
υπερψηφίσει τον προϋπολογισμό.  Επιδείξαμε ανοχή για κάποια χρόνια και 
προειδοποιήσαμε.  Όμως δεν μπορούμε να ανεχτούμε επί παραδείγματι ότι τα 
τελευταία χρόνια αυξήθηκαν οι αγοραπωλησίες των τουρκοκυπριακών περιουσιών.  
Και θα δείτε ότι μέσα στα πλαίσια των πιέσεων υποχρεώθηκαν οι κυβερνήσεις να 
εγκρίνουν αγοραπωλησίες τουρκοκυπριακών περιουσιών.   

 Το 2007 απέστειλα επιστολή και ζητούσα αποδείξεις και ονόματα γι’ αυτές τις 
αγοραπωλησίες τουρκοκυπριακών περιουσιών.  Η απάντηση που πήρα από την τότε 
κυβέρνηση και τον τότε υπουργό είναι: «Στοιχεία που έχετε ζητήσει για τους 
αγοραστές-πωλητές, τα ποσά αγοραπωλησιών και τους δικηγόρους των υποθέσεων, 
δυστυχώς δεν είναι δυνατό να σας παραθέσουμε, εφόσον αυτά θεωρούνται 
προσωπικά δεδομένα».  Κατάντησαν τα προσωπικά δεδομένα να είναι το καταφύγιο 
της αδιαφάνειας, της συγκάλυψης και ουσιαστικά όλων αυτών που με νόμιμα και 
παράνομα μέσα οικειοποιούνται σε αυτό το κράτος οτιδήποτε!   

 Από τη στιγμή που η κυβέρνηση έχει το θάρρος να βάζει την υπογραφή της 
στις αγοραπωλησίες, η ελάχιστη υποχρέωση είναι να αποκαλύπτει αυτούς και με ποια 
ποσά πωλούνται περιουσίες, μπορώ να πω, με χαριστικό τρόπο.  Γιατί με χαριστικό; 
Για χρόνια πρόσφυγες που ευρίσκοντο πάνω σε τουρκοκυπριακές περιουσίες 
ζητούσαν από το κράτος μας, αν υπήρχε η δυνατότητα, να αγοράσουν εκείνο το 
παράπηγμα που έκαναν, για να ζήσουν.  Τους χαρακτήριζαν και τους θεωρούσαν 
σχεδόν προδότες, που  πάνε από μόνοι τους να έρθουν σε συμβιβασμό με τον 
Τουρκοκύπριο.  Γιατί καθημερινά οι Τουρκοκύπριοι τους παρενοχλούσαν, για να 
υπάρξει πράξη αγοραπωλησίας.  Εν μια νυκτί με μια επιστολή ψυχρή που στέλνει η 
Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών λέει σ’ αυτούς τους ανθρώπους:  
«Ξέρετε, από σήμερα ο κλήρος σας μεταβιβάστηκε σε δικαιούχο αγοραστή 
Ελληνοκύπριο», επιτήδειο, «και υποχρεούστε μέσα σε σύντομο χρονικό διάστημα να 
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τον εγκαταλείψετε και η υπηρεσία θα αναζητήσει άλλον τρόπο, για να σας 
αποκαταστήσει».  Και αυτό φυσικά δε γίνεται ποτέ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αγαπητέ, κύριε Χριστοφόρου, διότι από τη θέση σας ομιλείτε, έχετε ξεπεράσει 
το χρόνο που δικαιούστε από τους κανονισμούς. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εντάξει! Να αναφέρω ακόμη τέσσερις λόγους, συντομολεκτικά!  

 (Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να τα υποβάλετε γραπτώς.  Άτε, σύντομα όμως, σας παρακαλώ, τηλεγραφικά! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Πρώτον, έγινε, είπα, πλιάτσικο τα πρώτα χρόνια όσον αφορά το διαμερισμό.  
Γίνεται και πλιάτσικο όσον αφορά τις αγοραπωλησίες.  Ζήτησα και ζητώ και απαιτώ 
στοιχεία, ως μέλος της Βουλής, για κάθε αγοραπωλησία -δε μιλώ για σήμερα, έγιναν 
και προηγουμένως- με όλα τα ονόματα αυτών που εμπλέκονται. 

 ∆εύτερον, εγώ θεωρώ αδιανόητο ο διευθυντής της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών να εισηγείται στο 99% να μη γίνει η συγκεκριμένη 
αγοραπωλησία και να γίνεται η συγκεκριμένη αγοραπωλησία.  Ο διευθυντής της 
Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών έπαψε να είναι διευθυντής 
διαχείρισης, του αφαιρέθηκε η διαχείριση και ουσιαστικά είναι διευθυντής 
υποτυπωδώς και ευρισκόμενος ως διακοσμητικό στοιχείο.  Σε βαθμό μάλιστα -θα το 
πω, είναι Βουλή, νομίζω πρέπει να λέγονται όλα, για να διορθωνόμαστε- προσβλητικό 
για το διευθυντή της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών το ότι το 
Υπουργείο Εσωτερικών έστειλε λειτουργό του Υπουργείου Εσωτερικών να 
παρουσιάσει τον προϋπολογισμό της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών.  Ο διευθυντής καθόταν σιωπηρός δίπλα, γιατί υπήρχε εντεταλμένη 
υπάλληλος που ήρθε να παρουσιάσει τον προϋπολογισμό, ενώ καθ’ ύλην αρμόδιος 
ήταν ο διευθυντής.  Ο διευθυντής διαχείρισης έπρεπε να παρευρίσκεται και σε όλες τις 
συνεδριάσεις που γίνονται στην επαρχία, κάτι που δε γίνεται.  Αν συνεχιστεί αυτός ο 
παροπλισμός, εμείς δεν αισθανόμεθα συνειδησιακά ήσυχοι να στηρίξουμε αυτό τον 
προϋπολογισμό. 

 Το τελευταίο που θα πω είναι ότι ζητήσαμε στοιχεία εφ’ όλης της ύλης και 
αναμένουμε.  Γι’ αυτό και εμείς θα τηρήσουμε αποχή, δίνοντας ακόμη μια δυνατότητα 
στη διαφάνεια.  Αναμένουμε στοιχεία για την κάθε τουρκοκυπριακή περιουσία, πού 
βρίσκεται, ποιος τη διαχειρίζεται και αν είναι νόμιμος κάτοχος, ανεξαρτήτως χρώματος, 
ανεξαρτήτως κόμματος, ανεξαρτήτως ιδεολογίας, ανεξαρτήτως κατεύθυνσης.  Να 
γνωρίζουμε ποιος έχει τι!  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Και ζητήσαμε από τη Γενικό Ελεγκτή να παρευρεθεί στην επιτροπή 
Προσφύγων και να εξετάσουμε μία προς μία όλες αυτές τις περιπτώσεις.  

 Άρα, γι’ αυτούς τους ουσιαστικούς λόγους, εμείς δεν ψηφίζουμε τον 
προϋπολογισμό, αλλά και για το ότι παραπλανήθηκε η Βουλή από λειτουργό της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λεμεσού για μια περίπτωση κραυγαλέας, αποδεδειγμένης 
περίπτωσης αφαίρεσης κλήρου, χωρίς να ειδοποιηθούν, παρανόμως, οι νόμιμοι 
δικαιούχοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό τον ισχυρισμό να τον υποβάλετε εκεί που πρέπει, κύριε Χριστοφόρου, και 
είναι η Γενική Εισαγγελία.   

 Λοιπόν, παρακαλώ το συνάδελφο τον κ. Σοφοκλή Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ο προϋπολογισμός αυτός περιέχει διάφορα κονδύλια, όπως κάθε χρόνο, τα 
οποία δίδουν ουσιαστικά την εικόνα τι κάνει αυτή η υπηρεσία και οι έπαρχοι για τις 
τουρκοκυπριακές περιουσίες.  Είναι γεγονός ότι γίνεται έργο.  Καλόπιστη κριτική 
μπορεί να υπάρξει από όλους μας, αλλά έργο γίνεται.  Αν σκεφτείτε σε ποια 
κατάσταση έχουν μείνει τα τουρκοκυπριακά σπίτια στις συνοικίες και τα χωριά όλης 
της Κύπρου, τα τουρκοκυπριακά, και που προσπαθούν οι εργολάβοι, οι τεχνίτες, να 
τα καταστήσουν κατοικήσιμα, να βελτιώσουν τις συνθήκες διαμονής των προσφύγων, 
θα αντιληφθείτε ότι οι δαπάνες που γίνονται είναι παραπάνω απ’ ό,τι πρέπει.  Αλλά, 
εφόσον υπάρχει η πολιτική ότι τα σπίτια των Τουρκοκυπρίων πρέπει να συντηρηθούν, 
μέχρι την ημέρα που, πιθανότατα, θα επιστρέψουν σ’ αυτά, θα πρέπει να τα 
συντηρήσουμε, μια και μένουν και πρόσφυγες μέσα. 

 Ένα μεγάλο κονδύλι από τα €18,5 εκατομ. είναι το ποσό των €6 εκατομ. για 
συντήρηση σπιτιών και ένα μεγάλο κονδύλι είναι για συντήρηση μνημείων σε 
διάφορες περιοχές.  Και είναι σωστό να συντηρούμε τα μνημεία των Τουρκοκυπρίων, 
είτε τεμένη είναι είτε η Οθωμανική Τράπεζα είτε βρύσες είτε μύλοι κ.τ.λ.  Γιατί, όπως 
είπαμε και στην επιτροπή Προσφύγων και στο Τμήμα Αρχαιοτήτων, φέρτε μας 
διαφωτιστικά φυλλάδια με φωτογραφίες, πώς ήταν αυτό το μνημείο των 
Τουρκοκυπρίων και πώς το κάνουμε και από δυο-τρεις σελίδες για το πώς είναι οι 
εκκλησιές μας και τα μνημεία μας στα κατεχόμενα, να τα έχουμε για διαφώτιση προς 
όλο τον κόσμο, γιατί εμείς φροντίζουμε για τα μνημεία τους, ενώ εκείνοι τα 
καταστρέφουν.  Λένε ότι θα κάνουν και λεύκωμα και φυλλάδια. 

 Ορισμένα άλλα πράγματα που πρέπει να πούμε είναι τα εξής:  Εμείς ως ∆ΗΚΟ, 
κάθε φορά που έρχονταν τα κονδύλια της μηχανογράφησης αυτής της υπηρεσίας, 
κάναμε υπομονή από έτος σε έτος και εγκρίναμε ξανά επιπρόσθετα κονδύλια, για να 
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διορθωθεί η κατάσταση, να γίνει μια σωστή μηχανογράφηση.  Λυπούμαι να 
παρατηρήσω ότι, στη συνεδρία που είχαμε συζητήσει τον προϋπολογισμό αυτό, δεν 
ήμασταν ικανοποιημένοι από το επίπεδο στο οποίο έφτασε η μηχανογράφηση.  Έχει 
γίνει λειτουργική μηχανογράφηση για την Πάφο μόνο.  ∆εν έχει συνδεθεί με ολόκληρη 
την Κύπρο.  Ο σκοπός μας ήταν να πατάει ο λειτουργός ένα κουμπί και να σου 
βρίσκει:  αυτοί είναι οι ενοικιαστές τουρκοκυπριακής γης, αυτοί είναι οι ενοικιαστές 
τουρκοκυπριακών σπιτιών, με την ταυτότητά τους και την προσφυγική τους ταυτότητα, 
ώστε όσοι δεν έχουν προσφυγική ταυτότητα να φαίνεται ότι είναι παράνομα 
κατέχοντες.   

 Άλλο μεγάλο πρόβλημα είναι οι θέσμιοι ενοικιαστές.  Υπάρχουν ισχυρισμοί ότι 
πολλοί λεγόμενοι “θέσμιοι ενοικιαστές” είναι παράνομοι και κατακρατούν μαγαζιά κ.λπ., 
χωρίς να κατέχονται νόμιμα.  Άλλο είναι τα πολλά ανείσπραχτα ενοίκια.  Εκατοντάδων 
χιλιάδων ευρώ ανείσπραχτα κονδύλια και πολλά άλλα τα οποία αφορούν την 
παράνομη κατοχή γης ή την επινοικιαζόμενη ή κάποιους γεωργούς που θέλουν και 
δεν τους δίνουν ούτε σκάλα, για να καλλιεργήσουν, να απασχολούνται.  Είναι θέματα 
για τα οποία ζητήσαμε και ζητούμε να γίνει μία εκ βάθρων αναδόμηση, 
αναδιοργάνωση, γιατί είναι τριάντα πέντε χρόνια και πολλοί έχουν και πενήντα και 
εκατόν σκάλες ή έχουν και μία κατοικία και δύο και ένα και δύο μαγαζιά και άλλοι 
απλώς βλέπουν.  

 Όσον αφορά την υπηρεσία και το διευθυντή της, αυτό το θέμα, επιτέλους, 
πρέπει να ακολουθήσει μία πορεία εξιχνίασης για το τι συμβαίνει.  ∆εν μπορεί κάθε 
χρόνο ο διευθυντής της αρμόδιας υπηρεσίας να λέει «είμαι παροπλισμένος, είμαι 
παροπλισμένος, έχουν μεταφερθεί κάποιες αρμοδιότητες στους επάρχους και κάποιες 
σε λειτουργούς του υπουργείου» και να έχουμε, κάθε φορά που έρχονται εκεί πέρα, 
αυτά τα παράπονα, χωρίς να ξέρουμε τι κρύβεται πίσω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Αυτά ήθελα να πω, ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Ο κ. Γιώργος Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Παρ’ όλο ότι εμείς έχουμε δηλώσει ότι θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, 
θα ήθελα να επισημάνω ότι σίγουρα το θέμα της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, αλλά ταυτόχρονα και γενικά των τουρκοκυπριακών 
περιουσιών, νοσεί.  Το ό,τι έχει λεχθεί εδώ, ότι αμέσως μετά το 1974 έγιναν αδικίες και 
άνθρωποι οι οποίοι δεν ήταν δικαιούχοι έχουν πάρει τουρκοκυπριακές περιουσίες, 
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είναι ορθό.  Σίγουρα, έχει ξεκινήσει μια διαδικασία εξεύρεσης των μη δικαιούχων, αλλά 
αυτή η διαδικασία κρατεί εδώ και χρόνια και να τονίσω ότι πράγματι σήμερα ένα 
μεγάλο ποσοστό αυτών που κατέχουν τουρκοκυπριακές περιουσίες δε θα έπρεπε καν 
να έχει ούτε μία σκάλα από αυτούς τους κλήρους.   

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να επισημάνω την αδυναμία την οποία έχουν 
η υπηρεσία και οι κατά τόπους συμβουλευτικές επιτροπές, ως ονομάζονται, το να 
αποδώσουν τη δικαιοσύνη, όταν και εφόσον μια οικογένεια λειτουργική, με παιδιά, 
εγκρίνεται, της παραχωρείται μια τουρκοκυπριακή κατοικία, αλλά η υπηρεσία αδυνατεί 
να κάνει έξωση σ’ εκείνον ο οποίος παράνομα κρατεί την κατοικία αυτή, να βγάλει έξω 
από το σπίτι αυτόν ο οποίος παράνομα το κρατά και, στο τέλος της ημέρας, ενώ 
υπάρχει ο εγκεκριμένος με την έγκριση στο χέρι, κατέχει άλλος την κατοικία.  Αυτές 
είναι αδυναμίες.  

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θέλω να τονίσω το γεγονός που έχει ειπωθεί για το 
διευθυντή της υπηρεσίας.  Προσωπικά και ως κόμμα δεν αναφερόμαστε στο 
πρόσωπο.  Αναφερόμαστε στο θεσμό, όποιος κι αν είναι ο διευθυντής της υπηρεσίας.  
Εάν και εφόσον κρίνει το Υπουργείο Εσωτερικών ότι ένας λειτουργός κλίμακας Α15 -
και νομίζω γνωρίζουμε πόσα παίρνουν οι λειτουργοί της Α15- δε χρειάζεται εκεί, να 
καταργήσουμε αυτή τη θέση, να μετακινήσουμε αυτό το λειτουργό, να πάει κάπου 
αλλού και να παρέχει τις υπηρεσίες του προς το δημόσιο κάπου αλλού.  Αυτή είναι η 
ουσία για εμάς.  Αλλά, το να έχουμε κάποιο λειτουργό ο οποίος τα τελευταία χρόνια, 
κάθε φορά που έρχεται στην επιτροπή, λέει το ίδιο τροπάριο, ότι δεν έχει εξουσίες και 
δεν μπορεί να απαντήσει σε τίποτε, αυτό το πράγμα νομίζω ότι δεν είναι ορθό.   

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θέλω να τονίσω το γεγονός ότι πάμπολλες είναι οι 
φορές που και η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών προβαίνει 
ακόμα και σε διακρίσεις.  Ας μην προλάβουν κάποιοι εδώ να πουν «μα, ξέρετε, εσείς 
καταφέρεστε»…  Όταν και εφόσον διεκδικεί την κατοικία Τουρκοκύπριος, βλέπουμε να 
υπάρχει για κάποιους λόγους ένας μεγάλος ζήλος.  Θα αναφέρω ένα απλό 
παράδειγμα, κύριε Πρόεδρε, και έγινε και παραδεκτό και με επιστολή του Υπουργού 
Εσωτερικών. το έχω αναφέρει και στην επιτροπή Προσφύγων.  Ενώ εμείς 
αγωνιζόμαστε με χίλια δυο βάσανα, επικοινωνώντας με τις διάφορες υπηρεσίες, για 
να επιδιορθωθεί μια κατοικία ενός πρόσφυγα που έχει τα χάλια της τα μαύρα, 
πρόσφατα η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών στη Λάρνακα 
έδωσε €25.000, για να επιδιορθώσει σπίτι το οποίο ανήκει κατά το ένα τέταρτο σε 
Τουρκοκύπρια και τα τρία τέταρτα είναι υπό τη δικαιοδοσία ακόμη του Κηδεμόνα 
∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών.  Επιδιορθώθηκε η κατοικία, παραδόθηκε 
το κλειδί.  ∆εν έχει μπει μέσα με τα παιδιά της, γιατί η αίτηση ήταν για κατοικία.  Αυτή 
τη στιγμή, κύριε Πρόεδρε, έχει κατεδαφίσει το σπίτι και το κάμνει μπιραρία!  Η 
Τουρκοκύπρια!  Παρανόμως, ο δήμος Λάρνακας -και γίνεται και αυτό παραδεκτό από 
την επιστολή του Υπουργού Εσωτερικών- προχώρησε και έδωσε και πολεοδομική 
άδεια και άδεια αλλαγής χρήσης της κατοικίας!   

 Αυτά τα πράγματα, κύριε Πρόεδρε, είναι προκλητικά προς τον απλό πρόσφυγα, 
ο οποίος, ενώ αιτείται να του δοθεί μια κατοικία τουρκοκυπριακή, αρνούμαστε να του 
τη δώσουμε και του λέμε ότι δεν είναι δικαιούχος.  Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, 
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εμείς θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, επισημαίνουμε όμως όλες τις αδυναμίες τις 
οποίες έχει αυτή η υπηρεσία, ώστε, όπως εμείς ευελπιστούμε, με αφορμή αυτό το 
θέμα το οποίο έχει ήδη βγει στην επιφάνεια το τελευταίο χρονικό διάστημα, να 
ληφθούν τα απαραίτητα μέτρα, ώστε να αποδοθεί δικαιοσύνη, αλλά και να 
διορθωθούν και οποιαδήποτε λάθη συμβαίνουν στη συγκεκριμένη υπηρεσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα. 

 Παρακαλώ, παρακαλώ, συνάδελφε.   

 Ναι, ο κ. Μουσκάλλης.   

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Το θέμα των τουρκοκυπριακών περιουσιών είναι ένα τεράστιο θέμα.  Στην 
επιτροπή Προσφύγων το βλέπουμε πολύ τακτικά.  Όμως δε θα σπαταλήσω το χρόνο.  
Θα πω μόνο ότι ο προϋπολογισμός της υπηρεσίας είναι σχεδόν ισοσκελισμένος.  Ένα 
εκατομμύριο, το έλλειμμα, θα παρθεί από το αποθεματικό. έχει και αποθεματικό τούτη 
η υπηρεσία. Τούτη η υπηρεσία είναι επιφορτισμένη με την ευθύνη να επιδιορθώνει, να 
συντηρεί τα σπίτια ή οποιεσδήποτε τουρκοκυπριακές περιουσίες.  Έτσι, να τα πούμε, 
διότι μπορεί να έχει και συναδέλφους που δεν τα γνωρίζουν.  Υπεύθυνος είναι ο 
“κηδεμόνας”, όμως υπάρχουν και επαρχιακές επιτροπές.  Στις επαρχιακές επιτροπές 
είναι όλα τα κόμματα, οι αγροτικές οργανώσεις, οι έπαρχοι.  Έρχονται στο κέντρο οι 
αποφάσεις τους, άλλη συμβουλευτική επιτροπή, είναι εκεί ο Υπουργός Εσωτερικών, ο 
οποίος είναι ο “κηδεμόνας”, και τότε παίρνονται οι αποφάσεις.  Μπορεί να υπάρχουν 
αδικίες;  Μπορεί να υπάρχουν.  Η υπηρεσία τούτη ιδρύθηκε μετά το 1974, μέσα σε 
αυτή την καταστροφή που υπήρξε στον τόπο μας. 

 Πρέπει να πούμε ότι την τελευταία διετία, συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε,  που 
ανέλαβε τούτη η κυβέρνηση και τούτος ο συγκεκριμένος υπουργός, βελτιώθηκαν, είναι 
σε καλύτερη κατάσταση τα πράγματα.  Γίνεται προσπάθεια να αρθεί μια αδικία που 
υπήρξε στο παρελθόν.  Πρέπει να καταθέσω εδώ στο σώμα υπεύθυνα ότι, για  
μερικούς  πρόσφυγες, οι οποίοι πεθαίνουν και είχαν έναν κλήρο, οι κανονισμοί και τα 
κριτήρια ορίζουν αυτός ο κλήρος να καλλιεργηθεί.  Και τούτη η υπηρεσία το δίνει σε 
άλλους πρόσφυγες φτωχούς.  Έρχονται κοντά μας και λέμε ότι έγινε αδικία.  ∆εν έγινε 
αδικία.  Αυτά είναι τα κριτήρια.  Η γη και οι τουρκοκυπριακοί κλήροι είναι για να 
καλλιεργούνται από άλλους πρόσφυγες, όχι μη πρόσφυγες, από πρόσφυγες.  ∆εν 
πρέπει και εμείς να ταυτιζόμαστε με παράλογες απαιτήσεις προσφύγων που έχουν ή 
είχαν τουρκοκυπριακή γη ή κυρίως τουρκοκυπριακό κλήρο, διότι είναι άλλος ο σκοπός 
αυτού του κλήρου, άλλα τα κριτήρια. 

 Και θα το πω και θα το ξαναπώ και θα το ξαναλέω.  Είμαι πρόσφυγας και 
δικαιούμαι να το πω.  ∆εν έχουμε λάφυρα εδώ.  Έγινε ένας πόλεμος, μια καταστροφή.  
Έχουμε πόνο οι πρόσφυγες.  Έχουμε αξιοπρέπεια και υπερηφάνεια.  ∆εν υιοθετώ όλα 
όσα εμείς οι πρόσφυγες ζητούμε, ζητούμε και δήθεν αδικούμαστε.  Μια περίπτωση, 
δύο περιπτώσεις έτυχαν όχι καλής μεταχείρισης.  Αυτό το καταθέτω εδώ.  Και πρέπει 
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και εμείς οι πρόσφυγες να είμαστε πάρα πολύ προσεκτικοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μουσκάλλη. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άντε, συντομεύετε, διότι πήραμε φόρα, αλλά… 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Είναι ένα θέμα που κατέχω και εγώ το προσφυγικό θέμα.  Συμφωνείτε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν ήταν προσπάθεια να σιωπήσετε, συνάδελφε, απλώς έχετε ξεπεράσει το 
χρόνο σας κατά πολύ. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Όσον αφορά το φίλο…  Είναι φίλος μου ο Λευτέρης ο Χριστοφόρου.  Γι’ αυτό 
τον βάλλω και σέντερ-φορ! 

(Γέλια) 

 Υπήρξαν μεγάλες αδικίες στο παρελθόν.  Υπήρξαν μεγάλες αδικίες, 
συνάδελφοι.  Τώρα δεν έχει αδικίες.  Μας λέει ο Υπουργός Εσωτερικών:  «Όποιοι 
έχετε αποδείξεις, κύριοι βουλευτές, να μου φέρετε τις περιπτώσεις όπου έγινε κάποια 
παραβίαση ή παράβαση».  Ο ίδιος ο υπουργός μάς είπε ότι όσες περιπτώσεις έχουμε 
μπορούμε να τις πάρουμε εκεί. 

 Και θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.  Όσον αφορά τούτη την περίπτωση που είπε 
ο φίλος ο Βαρνάβα στη Λάρνακα, είναι αλήθεια, ναι!  Είναι αλήθεια!  Πρέπει να πω ότι 
και εμείς πολλές φορές υπερβάλλουμε εαυτόν, μήπως παρεξηγηθούμε πολιτικά, και 
κάμνουμε αδικίες.  Ναι! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Όχι, όχι!  Έν’ για την Τουρκοκύπρια που λαλεί ο φίλος.  Υπήρξε μια 
ασυνεννοησία μεταξύ επάρχου και δημάρχου εκεί και δόθηκε μια άδεια η οποία, 
εντάξει, μπορώ να πω ότι δεν ήταν και η πιο δίκαιη εξέλιξη.  Ενώ με τον 
Ελληνοκύπριο πρόσφυγα είμαστε πάρα πολύ αυστηροί, με τους Τουρκοκύπριους όχι.  
Καταθέτω το πάλι, γιατί εγώ διακατέχομαι από ακριβοδικαιοσύνη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μουσκάλλη, σας ευχαριστώ. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 
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 Τελειώνω με το εξής, κύριε Πρόεδρε:  Η αποστολή αυτής της υπηρεσίας και 
αυτού του ταμείου είναι άκρως απαραίτητη για τους πρόσφυγές μας και την επιβίωσή 
τους προσωρινά και παίζει αποφασιστικά το ρόλο της ιδιαίτερα αυτή τη διετία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Χατζηγιάννη, επιμένετε ή εγκαταλείψατε την επιθυμία σας; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη) 

 Είστε ο τελευταίος όμως οριστικά, εις γνώσιν όλων των υπολοίπων. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Όσοι ασχολούμαστε τουλάχιστον με το συγκεκριμένο νόμο, κατά πλειοψηφία, 
θα έλεγα, αισθανόμαστε κάποιο φόβο να τον αγγίξουμε, ενώ είναι ένας νόμος ο 
οποίος εκκολάπτει μια τεράστια αδικία, ένας νόμος ο οποίος εκκολάπτει, στο τέλος της 
ημέρας, τεράστιες και δυσμενείς διακρίσεις.  ∆εν είναι μόνο θέμα αδικιών.  Είναι επί 
καθημερινής βάσεως το φαινόμενο αυτό σε σχέση με το ποιος δικαιούται να πάρει και 
κατά πόσο πραγματικά τα κριτήρια τα οποία χρησιμοποιούνται τηρούνται ή 
φτιάχνονται. 

 Υπάρχει ακόμα ένα θέμα, κύριε Πρόεδρε, με το οποίο και η Βουλή θα πρέπει  
να ασχοληθεί και για το οποίο δεν υπάρχει διαφάνεια σε σχέση με την πώληση της 
τουρκοκυπριακής γης. Πολύ ορθά, κατά την άποψη τη δική μου, αναφέρθηκε 
προηγουμένως από το συνάδελφο ότι στην παραγνώριση του διευθυντή 
δημιουργούμε πρόσθετες ανησυχίες.  Και δεν είναι λίγες οι περιπτώσεις όπου δεν 
παίρνουμε επίσημες εξηγήσεις από τον αρμόδιο υπουργό, αλλά και γενικά από το 
υπουργείο.  Όταν ζητούμε στοιχεία σε ποιον έγινε η μεταβίβαση, θα πρέπει…  Στις 
πλείστες των περιπτώσεων το Κτηματολόγιο μας παραπέμπει μέσα από τις 
διαδικασίες, για να μας ενημερώσει.  Και ερωτώ:  Γιατί συσσωρεύεται σε 
συγκεκριμένες περιοχές πώληση τουρκοκυπριακής γης προς συγκεκριμένες 
κατηγορίες αγοραστών; 

 ∆εύτερο σημείο για το οποίο θα πρέπει να τύχουμε περαιτέρω πληροφόρησης 
και ενημέρωσης ως Βουλή:  ∆ε διανοούμαι ότι είναι απάντηση από πλευράς του 
αρμόδιου υπουργού, στις περιπτώσεις όπου λέει «διαχειρίζομαι και οδηγώ σε 
συμβιβασμό μια πώληση ή μια μεταβίβαση», η αποκατάσταση του κατόχου να μη 
γίνεται ποτέ.  Να μας δίνει εξηγήσεις ο υπουργός «ξέρετε, θα τον αποκαταστήσω» και 
να μη γίνεται καμία αποκατάσταση για χρόνια και για μεγάλη περίοδο.  ∆ε δίνονται 
επίσης απαντήσεις από πλευράς του υπουργείου, στο σύνολό του, και των 
υπηρεσιών του, όταν και εφόσον επηρεάστηκαν επιχειρήσεις, που διχοτομήθηκαν στη 
μέση με τείχος συγκεκριμένο, γιατί έγινε η μεταβίβαση και έγινε η μεταβίβαση μέσω 
Κτηματολογίου. Και στη συγκεκριμένη περίπτωση μέχρι σήμερα δεν παίρνουμε 
συγκεκριμένες και επίσημες εξηγήσεις.  Είναι αναγκαίο και επιβεβλημένο να 
διασφαλιστεί η διαφάνεια, πότε και σε ποιες περιπτώσεις γίνεται συμβιβασμός με 
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αυτούς τους όρους και πότε και σε ποιες περιπτώσεις γίνεται συμβιβασμός στη βάση 
πώλησης.  ∆ηλαδή, αν ένας κάτοχος μπορεί να εξυπηρετηθεί με τον άλφα τρόπο, 
μπορεί να επιτρέψουμε την πώληση ή τη μεταβίβαση.  Αν σε κάποιες άλλες 
περιπτώσεις, για άλλους διάφορους λόγους, δε μας ευνοεί η πώληση ως τελική 
απόφαση, εκεί δεν υπάρχει πώληση ή εν πάση περιπτώσει γίνεται διακανονισμός με 
άλλα μέτρα, με άλλα κριτήρια. 

 Γι’ αυτό το λόγο θεωρώ ότι και η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει τη δική της 
ευθύνη τις προτάσεις νόμου που έχουμε καταθέσει να αρχίσει να τις συζητά, 
προκειμένου να διασφαλίσουμε τη διαφάνεια στο συγκεκριμένο τούτο θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Ο κ. Σταυριανός επιμένει; 

 Ο κ. Χάμπας, παρακαλώ. 

Π. ΧΑΜΠΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το θέμα της σωστής διαχείρισης των τουρκοκυπριακών περιουσιών είναι ένα 
πολύ λεπτό θέμα, γιατί άπτεται ακριβώς και του κυπριακού προβλήματος, και όσο πιο 
καλά το διαχειριζόμαστε τόσο καλύτερα αποτελέσματα θα έχουμε και θα βοηθούμε 
ακριβώς και στην ορθή διαχείριση του Κυπριακού. 

 Συμφωνώ με τον αγαπητό Λευτέρη ότι έχει γίνει πλιάτσικο, αλλά αυτό το 
πλιάτσικο είχε γίνει επί δεκαετίας της κυβέρνησης Γλαύκου Κληρίδη, όταν ακριβώς 
μετακίνησαν ολόκληρες υπηρεσίες και έκαναν ανακατανομή των κλήρων σε μη 
δικαιούχους.  Τουλάχιστον αυτή την περίοδο υπάρχουν συγκεκριμένα κριτήρια που 
ορίζουν ακριβώς ποιοι δικαιούνται να έχουν αυτούς τους κλήρους και γνωρίζουν πολύ 
καλά αυτοί οι συνάδελφοι ποιοι είναι αυτοί που δικαιούνται.  Και εμείς είμαστε υπέρ, 
ναι, του να υπάρξει  πλήρης διαφάνεια και να παρουσιαστεί στη Βουλή ποιοι έχουν 
αυτά τα τεμάχια.  ∆ε θα τους αρέσει!  Γιατί εμείς έχουμε συγκεκριμένα στοιχεία για το 
πώς μετακυλίστηκαν αυτοί οι κλήροι και σε ποιους, οι οποίοι δεν ήταν δικαιούχοι, και 
ποια αξία έχει αυτή η γη με βάση το πόσο εύφορη είναι. 

 Παράλληλα, τονίζουμε ότι υπάρχουν προβλήματα.  Και, όπως τονίζεται και 
στην έκθεση, ναι, είναι καιρός να προχωρήσει η μηχανογράφηση, όπως έγινε στην 
επαρχία Πάφου, να γίνει και στις άλλες επαρχίες.  Με αυτό τον τρόπο ακριβώς θα γίνει 
καλύτερη  διαχείριση.  

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, αντιλαμβάνομαι ότι φαίνεται να συμφωνούν και τα δύο μεγάλα κόμματα 
ότι πρέπει να έχουν όλοι αυτά τα στοιχεία που κάποιοι ενδεχομένως να τα έχουν.  Άρα 
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λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής ποσού ύψους €19.998.433 για τη χρήση του έτους που 
λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν 
έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 
επτά αποχές. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2010 Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και επτά αποχές, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Να υπενθυμίσω ότι, τελειώνοντας και με αυτό το νομοσχέδιο, έχουμε ακόμα 
δεκαεπτά νομοσχέδια.  Γι’ αυτό και θα παρακαλέσω να είμαστε αυστηρότεροι στα 
χρονοδιαγράμματα των αναφορών μας.  

 Πηγαίνουμε στα θέματα 24 και 25, που έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται 
«Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση και άλλα Θέματα) (Προσωρινές 
∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και «Οι περί Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών (Παραχώρηση Συμβάσεων Μίσθωσης σε Εκτοπισθέντες και άλλα 
Πρόσωπα) Κανονισμοί του 2009».  Θα θεωρήσω ότι όσα λέχθηκαν προηγουμένως, 
που ήταν εκτός θέματος, θα ισχύσουν γι’ αυτό το θέμα και θα περιορίσουμε κατά πολύ 
αυτούς που θα ομιλήσουν. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο «Ο περί Τουρκοκυπριακών 

Περιουσιών (∆ιαχείριση και άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και για τους κανονισμούς «Οι περί 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Παραχώρηση Συμβάσεων Μίσθωσης σε 

Εκτοπισθέντες και άλλα Πρόσωπα) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Γιώργος Βαρνάβα 
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 Λευτέρης Χριστοφόρου  Mη μέλη της επιτροπής: 

 Σωτήρης Σαμψών Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο και τους υπό αναφορά κανονισμούς 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 ∆εκεμβρίου 2009.  Στα πλαίσια της 
μελέτης των υπό αναφορά νομοθετημάτων, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής ο Υπουργός Εσωτερικών, εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, ο διευθυντής της Υπηρεσίας Μερίμνης και Αποκαταστάσεως 
Εκτοπισθέντων, ο διευθυντής της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών του Υπουργείου Εσωτερικών και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ). 

 Σκοπός του παρόντος νόμου είναι η τροποποίηση του άρθρου 16 του περί 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση και άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
Νόμου, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα οι κανονισμοί που εκδίδονται δυνάμει του εν 
λόγω νόμου να έχουν αναδρομική ισχύ εν όλω ή εν μέρει. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
16(2) του περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση και άλλα Θέματα) 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμου, είναι η παροχή της δυνατότητας παραχώρησης 
σύμβασης μίσθωσης σε δικαιούχους εκτοπισθέντες κατόχους οικιστικών μονάδων οι 
οποίες βρίσκονται μερικώς ή συνολικά σε τουρκοκυπριακές ιδιοκτησίες που δεν έχουν 
απαλλοτριωθεί. 

 Ειδικότερα, μεταξύ άλλων, οι προτεινόμενοι κανονισμοί διαλαμβάνουν ότι 
οικιστική μονάδα που βρίσκεται σε τουρκοκυπριακή περιουσία μπορεί να εκμισθωθεί 
από τον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών σε δικαιούχο μίσθωσης και η 
σύμβαση μπορεί να εγγραφεί από το διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, σύμφωνα με τις σχετικές διατάξεις του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου και των υπό συζήτηση κανονισμών, ο 
οποίος και θα εκδίδει σχετικό πιστοποιητικό εγγραφής μίσθωσης. 

 Περαιτέρω, θεωρείται δικαιούχος μίσθωσης εκτοπισθείς ή παθών ή 
τουρκόπληκτος ο οποίος κατά ή μετά την 7η Απριλίου 2006 είναι νόμιμος κάτοχος 
οικιστικής μονάδας που έχει ανεγερθεί εξ ολοκλήρου ή μερικώς σε τουρκοκυπριακή 
περιουσία που δεν έχει απαλλοτριωθεί ή δεν έχει αποκτηθεί με ιδιωτική συμφωνία και 
τη χρησιμοποιεί ως μόνιμη κατοικία του, αλλά δεν περιλαμβάνει πρόσωπο στο οποίο 
έχει επιτραπεί από τον Υπουργό Εσωτερικών να διαμένει προσωρινά σε αυτή με ή 
χωρίς την καταβολή ενοικίου. 

 Σημειώνεται ότι η 7η Απριλίου 2006 είναι η ημερομηνία κατά την οποία τέθηκαν 
σε ισχύ οι κανονισμοί που αφορούν την παραχώρηση τίτλων ιδιοκτησίας σε 
εκτοπισθέντες και άλλα πρόσωπα (Κ∆Π 163 του 2006 και Κ∆Π 329/2007). 

 Επιπλέον, στους υπό συζήτηση κανονισμούς προστίθεται πρόνοια για τις 
περιπτώσεις δικαιούχων εκμίσθωσης οικιστικής μονάδας οι οποίοι απεβίωσαν κατά ή 
μετά την 7η Απριλίου 2006, με βάση την οποία η οικιστική μονάδα που κατείχαν κατά 
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την ημερομηνία θανάτου τους και επί της οποίας είχαν αποκτήσει δικαίωμα μίσθωσης 
αποτελεί μέρος της περιουσίας τους και είναι αντικείμενο κληρονομικής διαδοχής. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί διαλαμβάνουν ρητά ότι η πιο 
πάνω πρόνοια λογίζεται ότι αρχίζει να ισχύει από την 7η Απριλίου 2006. 

 Όπως είναι γνωστό, η Βουλή των Αντιπροσώπων ενέκρινε τον Ιούλιο του 2007 
σειρά νομοθετημάτων που, μεταξύ άλλων, αφορούσαν τα ακόλουθα: 

1. Την παροχή δυνατότητας εγγραφής συμβάσεων μισθώσεων τουρκοκυπριακής 
ακίνητης ιδιοκτησίας που συνάπτονται μεταξύ του Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών ως εκμισθωτή και εκτοπισθέντος προσώπου ως μισθωτή για 
σκοπούς στέγασης ή αυτοστέγασής του. 

2. Την τροποποίηση των περί Ακίνητης ιδιοκτησίας (Παραχώρηση Τίτλων 
Ιδιοκτησίας σε Εκτοπισθέντες και άλλα Πρόσωπα) (Ειδικών) Κανονισμών του 
2006, ώστε, μεταξύ άλλων, να θεωρούνται δικαιούχοι παραχώρησης τίτλου 
ιδιοκτησίας εκτοπισθέντες ή παθόντες ή τουρκόπληκτοι οι οποίοι κατά ή μετά 
την 7η Απριλίου 2006, ημερομηνία κατά την οποία τέθηκαν σε ισχύ οι εν λόγω 
κανονισμοί, είναι νόμιμοι κάτοχοι οικιστικής μονάδας. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που προηγήθηκε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για τα υπό 
αναφορά νομοθετήματα, ο Υπουργός Εσωτερικών δήλωσε στην επιτροπή ότι με αυτά 
διασφαλίζεται η συνέχιση της κατοχής των οικιστικών μονάδων σε κυβερνητικούς 
οικισμούς και συνοικισμούς αυτοστέγασης που έχουν ανεγερθεί σε τουρκοκυπριακή 
ακίνητη ιδιοκτησία που δεν έχει απαλλοτριωθεί. Επιπρόσθετα, περιορίζεται η αδικία 
σε βάρος όσων διαμένουν στις εν λόγω οικιστικές μονάδες για τις οποίες δεν μπορεί 
να παραχωρηθεί τίτλος ιδιοκτησίας, γεγονός που θα τους θέσει στην ίδια θέση με τους 
πρόσφυγες που κατέχουν οικιστικές μονάδες που έχουν ανεγερθεί σε κρατική γη ή σε 
γη που απαλλοτριώθηκε και οι οποίοι πήραν ή θα πάρουν τίτλο ιδιοκτησίας.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής επί των 
προτεινόμενων νομοθετημάτων, ο Υπουργός Εσωτερικών δήλωσε ότι τα υπό 
συζήτηση νομοθετήματα αποσκοπούν στο να καταστεί δυνατή η έκδοση και η 
παραχώρηση πιστοποιητικών μίσθωσης σε δικαιούχους εκτοπισθέντες.  Περαιτέρω, 
δήλωσε ότι με την εγγραφή της μίσθωσης και την έκδοση του εν λόγω πιστοποιητικού 
μίσθωσης ο μισθωτής αποκτά εμπράγματο δικαίωμα επί της τουρκοκυπριακής 
ακίνητης ιδιοκτησίας, το οποίο μπορεί να μεταβιβαστεί ή να υπομισθωθεί ή να τύχει 
κληρονομικής διαδοχής.  Επίσης, θα μπορεί να υποθηκευτεί ή να εκποιηθεί 
αναγκαστικά.   

 Τέλος, ο υπουργός δήλωσε στην επιτροπή ότι ήδη από πλευράς του 
Υπουργείου Εσωτερικών έγιναν οι απαιτούμενες ενέργειες και με την έγκριση των υπό 
αναφορά νομοθετημάτων θα ξεκινήσει η έκδοση και η παραχώρηση των πρώτων 
πεντακόσιων πιστοποιητικών μίσθωσης σε δικαιούχους εκτοπισθέντες. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, κατά πλειοψηφία του πρόεδρου και 
των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 



 

107 

 

 

 

∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών, όπως έχουν κατατεθεί από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν ότι η κοινοβουλευτική τους ομάδα 
επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των υπό αναφορά νομοθετημάτων 
στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σαμψών, παρακαλώ. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 ∆ιαχρονικά, Πρόεδρε, η πλέον αδικημένη τάξη πολιτών σε αυτό τον τόπο ήταν 
οι πρόσφυγες.  Και λέω διαχρονικά -και το εξηγώ- επί όλων των κυβερνήσεων το 
κράτος αυτό φάνηκε κατώτερο των περιστάσεων όσον αφορά στον προσφυγικό 
κόσμο.  Από αυτούς τους αδικημένους πρόσφυγες ακόμα πιο αδικημένοι είναι οι 
πρόσφυγες οι οποίοι διαμένουν, διαβιούν ή κατοικούν σε τουρκοκυπριακές περιουσίες 
ή σε τουρκοκυπριακές οικίες ή σε σπίτια πάνω σε τουρκοκυπριακή περιουσία.   

 Θεωρούμε εμείς ότι το πιστοποιητικό μίσθωσης δεν είναι η λύση.  Θεωρούμε 
ότι είναι επιταγή χωρίς αντίκρισμα.  Και δυστυχώς επιταγή χωρίς αντίκρισμα, διότι, 
πρώτον, δεν προστατεύει τον πρόσφυγα έναντι του οποιουδήποτε Τουρκοκύπριου 
έρθει να ζητήσει την περιουσία του πίσω.  ∆εν είναι τίτλος ιδιοκτησίας.  ∆εν 
αναγνωρίζεται από χρηματοπιστωτικά ιδρύματα, πλην του συνεργατισμού.  Και αυτό 
μόνο, όταν το κράτος έρθει και βάλει εγγύηση κρατική, Πρόεδρε, για να μπορέσει ο 
πρόσφυγας να χρησιμοποιήσει το συγκεκριμένο πιστοποιητικό ως εγγύηση για δάνειο 
που θα πάρει.  Επομένως, στην ουσία εμπορούσε το κράτος και χωρίς το 
πιστοποιητικό αυτό να κάμει την ίδια πράξη και να στηρίξει τον πρόσφυγα.  

 Και το πιο βασικό, Πρόεδρε, είναι επίσης το γεγονός ότι και πάλι σε αυτό το 
νομοθέτημα θέτουμε περιορισμούς ημερομηνιακούς.  ∆ηλαδή, εάν ο πρόσφυγας που 
διαμένει σε τουρκοκυπριακή περιουσία, κατοικία ή σπίτι πάνω σε τουρκοκυπριακή 
περιουσία είχε τη διπλή ατυχία, πρώτον, να χάσει τους γονείς του και, δεύτερον, να 
τους χάσει πριν την 6η Απριλίου 2006, ο πρόσφυγας αυτός δεν έχει στον ήλιο μοίρα, 
του παίρνουν το σπίτι, το σπίτι που γεννήθηκε, το σπίτι που ενδεχομένως εμεγάλωσε, 
το σπίτι με το οποίο είναι συνδεδεμένος.   

 Θεωρούμε λοιπόν εμείς ότι, εάν αυτό το νομοθέτημα επρόκειτο να είναι το 
πρώτο βήμα, θα εμπορούσε να θεωρηθεί ως ένα βήμα προς την ορθή κατεύθυνση.  
Επειδή όμως φαίνεται πως αυτό το νομοθέτημα είναι το πρώτο και το τελευταίο βήμα 
και επειδή η δική μας θέση ξεκάθαρη από την αρχή ήταν ότι θα πρέπει να δοθούν 
τίτλοι ιδιοκτησίας σε όλους τους πρόσφυγες, σε όλες τις προσφυγικές κατοικίες -και 
υπάρχει τρόπος και υπάρχουν οι τρόποι φτάνει να υπάρχει η διάθεση- είμαστε 
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υποχρεωμένοι, κύριε Πρόεδρε, να καταψηφίσουμε ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός το 
νομοθέτημα και να καλέσουμε την κυβέρνηση όπως κάμει δεύτερες σκέψεις 
αναφορικά με τον τρόπο αντιμετώπισης του μεγάλου αυτού προβλήματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σαμψών. 

 Ο κ. Φυττής, παρακαλώ. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό το πολυσυζητημένο θέμα των σπιτιών που εκτίσθησαν σε 
τουρκοκυπριακή γη δεν είναι η πρώτη φορά που συζητείται και θα έπρεπε όλοι οι 
συνάδελφοι να ξέρουν ότι δεν μπορείς να απαλλοτριώσεις την τουρκοκυπριακή γη και 
μετά να την παραχωρήσεις για ιδιωτικούς σκοπούς, να την τιτλοποιήσεις.  Υπάρχει 
συνταγματικό κώλυμα, υπάρχει και πολιτικό πρόβλημα, υπάρχει και οικονομικό 
πρόβλημα.  Αυτό που βρήκε η κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου, το πιστοποιητικό 
μίσθωσης, για να δώσει σε όλους αυτούς που έχτισαν τις κατοικίες τους σε 
τουρκοκυπριακή γη, σε οικόπεδο τουρκοκυπριακό, ή το σπίτι τους σε κυβερνητικό 
οικισμό που εμπίπτει σε τουρκοκυπριακή γη, είναι μία λύσις η οποία κατοχυρώνει τον 
πρόσφυγα και τους διαδόχους αυτού όπως και μπορεί, κατόπιν συμφωνίας που έγινε 
με τις τράπεζες και πρώτα πρώτα με τις συνεργατικές, να υποθηκευτεί αυτό το 
εμπράγματο δικαίωμα, αφού εγγραφεί στο Κτηματολόγιο.  Σήμερα λοιπόν εγκρίνουμε    
-για να συντομεύω τζιαι να ’ρθω πάνω- κανονισμούς γι’ αυτή την εκμίσθωση, για να 
μπει σε λειτουργία αυτή με πιο γρήγορους ρυθμούς.  Και επιπλέον, για να τονίσω απ’ 
αυτό το βήμα ότι για αυτούς όλους που θα πάρουν πιστοποιητικό μίσθωσης 
ετοιμάζονται και σχέδια, για να τους δοθεί και ένα οικόπεδο ως αντιστάθμισμα σε 
διάφορες περιοχές που έχει εξευρεθεί χαλίτικη γη και σχεδιάζεται.   

 Οι κανονισμοί αυτοί είναι αναγκαίο βήμα, διότι θα έπρεπε και εις το νόμο να 
βάλουμε μία άλλη τροποποίηση που να περιέχει ότι θα έχουν και αναδρομική ισχύ, 
δηλαδή το πιστοποιητικό μίσθωσης θα δοθεί για το δικαιούχο που εζούσε μέσα σ’ 
εκείνο το σπίτι από τις 7 Απριλίου 2006.   

 Λοιπόν, δεν μπορεί να γίνει διαφορετικά, αγαπητέ συνάδελφε και αγαπητοί 
συνάδελφοι του Συναγερμού, στο παρόν στάδιο, εκτός εάν πούμε να παραβιάσουμε 
το σύνταγμα και να απαλλοτριώσουμε τη γη και ούτω καθεξής, την τουρκοκυπριακή 
γη.  Μπορεί με άλλους τρόπους, οι οποίοι μας αναφέρθησαν πολλές φορές σε 
κλειστές συνεδρίες, να βρεθεί τρόπος να αγοραστεί αυτή η γη και να πάρουν τίτλο οι 
πρόσφυγες που έχουν κτίσει.  Αλλά στο παρόν στάδιο είναι το καλύτερο που μπορεί 
να γίνει γι’ αυτούς.   

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Φυττή.      

 Επειδή το επόμενο θέμα είναι οι κανονισμοί, εννά σε παρακαλέσω να με 
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αντικαταστήσεις και λίγη ώρα για το γνωστό θέμα που έχω σε σχέση με τους 
κανονισμούς. 

 Λοιπόν, παρακαλώ, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί καιρού προεκλογικής εκστρατείας κάποιοι αντί να πουν 
στον προσφυγικό κόσμο mea culpa, γιατί προχώρησαν, διαχώρισαν οικόπεδα σε 
τουρκοκυπριακή γη, αντί σε χαλίτικη, και τα έδωσαν στους πρόσφυγες, εξεσήκωναν 
τον προσφυγικό κόσμο προκαλώντας τα αισθήματά του και εκμεταλλευόμενοι τα 
αισθήματα του προσφυγικού κόσμου έλεγαν ότι θα πρέπει η κυβέρνηση να 
προχωρήσει στην απαλλοτρίωση της τουρκοκυπριακής γης.   

 Υπάρχουν, ναι, κύριε Πρόεδρε, δυο πολύ βασικά θέματα.  Το πρώτο, για μας 
τουλάχιστον ως Ε∆ΕΚ, είναι το πολιτικό ζήτημα, το δεύτερο όμως είναι και το 
συνταγματικό ζήτημα.  Και δυστυχώς αρκετοί από αυτούς οι οποίοι εξεσήκωναν τον 
κόσμο και έλεγαν να απαλλοτριώσει το κράτος τη γη την τουρκοκυπριακή κατέχουν 
και πτυχίο νομικών.   

 Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι σήμερα προχωρούμε στο πρώτο βήμα.  ∆εν 
μπορεί το κράτος να αφήσει αυτούς τους πρόσφυγες εκτεθειμένους.  Και πρέπει να 
εξηγήσουμε τι είναι αυτό το πράγμα.  Ενώ μέχρι σήμερα ο προσφυγικός κόσμος, ο 
οποίος εξεγελάσθη από το 1975 και μετέπειτα, έπαιρνε ένα συμβόλαιο ότι του 
επαραχωρείτο γη σε κρατική γη και έκτιζε την οικία του μέσα με χιλιάδες λίρες, 
εβρέθηκε προ εκπλήξεως, όταν του είπαν:  «Μα η γη τούτη έν’ τουρκοκυπριακή».  
Εσταμάτησε, κύριε Πρόεδρε, να παραχωρείται τουρκοκυπριακή γη το 2003 με την 
ανάληψη της εξουσίας από τον Τάσσο Παπαδόπουλο, για να είμαστε δίκαιοι.   

 Άρα, αυτή τη στιγμή, εάν δεν προχωρήσουμε σε αυτό το νομοσχέδιο, ο 
προσφυγικός κόσμος είναι εκτεθειμένος, γιατί ανά πάσα στιγμή, εάν πεθάνουν αυτοί 
που είναι στα σπίτια και που έδωσαν χιλιάδες λίρες και τα έκτισαν, το κράτος έχει την 
εξουσία να τα πάρει και να τα δώσει σε άλλο πρόσφυγα.  Ενώ, αυτό το οποίο 
παραχωρείται σήμερα στον προσφυγικό κόσμο έχει ακριβώς την ίδια ιδιότητα με τον 
τίτλο ιδιοκτησίας και το μόνο πράγμα το οποίο δεν μπορεί σίγουρα να γίνει είναι να 
μεταπουληθεί.  Έχει το δικαίωμα της μεταβίβασης του δικαιώματος κατοχής και 
χρήσης στα ίδια του τα παιδιά για όσα χρόνια χρειάζεται.   

 Άρα, δεν μπορεί κάποιοι να συνεχίζουν ακόμα το ίδιο τροπάριο και να λεν στον 
προσφυγικό κόσμο «απαλλοτρίωση της τουρκοκυπριακής γης».  Εμείς τότε είχαμε την 
τόλμη και δημόσια μάλιστα σε συγκεντρώσεις προσφύγων και είπαμε:  «Κύριοι, δεν 
μπορεί να γίνει απαλλοτρίωση τουρκοκυπριακής γης».  Υπάρχουν συνταγματικά 
κωλύματα.  Άρα, αυτή τη στιγμή, φεύγοντας από αυτή την αίθουσα -και το λέω με όλη 
την ειλικρίνεια- δε θα πρέπει κανένας από εμάς που ασχολούμαστε με τα προσφυγικά 
προβλήματα να εκμεταλλευτούμε τον πόνο του πρόσφυγα και να βγούμε από εδώ και 
να υπάρχει η αλληλοκατηγορία ότι, ξέρετε, σας έδωσαν τούτο το χαρτί χωρίς κανένα 
αντίκρισμα, αλλά έπρεπε να πάνε να απαλλοτριώσουν την τουρκοκυπριακή γη.   

 Άρα, είναι έκκληση που κάνω, κύριε Πρόεδρε, έκκληση.  Θα πρέπει να λέμε 
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στον προσφυγικό κόσμο όλη την αλήθεια.  Και, επειδή έτσι εμάθαμε εμείς, όσο και να 
ήταν το κόστος μας στις εκλογές, αφού έγινε προ αυτών η όλη διαδικασία, εμείς 
είπαμε την αλήθεια στον κόσμο και κάποιοι πρέπει να βγουν και εκείνοι να τολμήσουν 
να την πουν.   

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Γιώργου Βαρνάβα τον προεδρεύοντα της 
συνεδρίασης αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Σοφοκλής Φυττής.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Ο επόμενος ομιλητής, παρακαλώ. 

 Ο κ. Μουσκάλλης τζιαι μετά ο κ. Χατζηγιάννη. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 ∆ε θα εμιλούσα, αλλά, επειδή είναι μια σημαντική εξέλιξη οι υπό ψήφιση 
κανονισμοί για τους πρόσφυγες, είμαι αναγκασμένος να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε.  
Πρόκειται για ένα πρόβλημα για το οποίο νομίζω όλοι σας επαρακολουθήσετε τζιαι 
διαδηλώσεις τζιαι αντιδράσεις όλων των προσφύγων όσον αφορά τα πιστοποιητικά 
μίσθωσης.  Στην αρχή υπήρχε μεγάλη αντίδραση στους πρόσφυγες, επειδή είχαμε 
διγλωσσία μερικοί, ιδιαίτερα της επιτροπής Προσφύγων.   

 Πολύ σωστά ο συνάδελφος ο Γιώργος ο Βαρνάβα είπε ότι συνταγματικά δε 
γίνεται.  Επιμένουμε να απαλλοτριώνουμε τουρκοκυπριακή περιουσία, για να κάνουμε 
σπίτια;  Απαγορεύεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έν’ εγώ που το είπα. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

   Εσύ το είπες.   

 Οι πρόσφυγες οι οποίοι έκτισαν τζιαι εδαπάνησαν αρκετά χρήματα και είναι 
μέσα σε τουρκοκυπριακή περιουσία ή είναι μέσα στους συνοικισμούς και έκαμαν 
έξοδα ήταν ξεκρέμαστοι.  ∆ηλαδή, αγαπητοί συνάδελφοι, χωρίς το πιστοποιητικό 
μίσθωσης, αυτό που σήμερα ψηφίζουμε και θα πάρει ο πρόσφυγας, θα μπορούσε η 
κυβέρνηση να το πιάνει, όταν επέθαινε ο πρόσφυγας τζιαι να το διά άλλου πρόσφυγα.   

 Έτσι πλέον με την ψήφιση αυτών των κανονισμών ο πρόσφυγας νόμιμα και 
μόνιμα θα παραμένει στη δική του οικία, στη δική του περιουσία.  Και ήδη το 2010, 
αρχές του 2010, ο Υπουργός Εσωτερικών μάς δήλωσε ότι θα δώσει τα πρώτα 
πεντακόσια πιστοποιητικά μίσθωσης.   

 Τι επιτυγχάνεται εν συντομία με την ψήφιση των παρόντων κανονισμών;  
Ασφάλεια και σιγουριά και απομάκρυνση της αγωνίας των προσφύγων μας, που για 
τόσα χρόνια αγωνιούσαν δίκαια για ένα τόσο πολύ σοβαρό θέμα.  Με τούντα 
πιστοποιητικά, συνάδελφοι, διασφαλίζεται η συνέχιση της κατοχής, της νόμιμης 
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κατοχής αυτών των υποστατικών από τους πρόσφυγές μας.  Αποκαθίσταται επίσης η 
εμπιστοσύνη τους προς την περιουσία τους, έν’ περιουσία τους πλέον με το 
πιστοποιητικό μίσθωσης, διότι εκάμαν και πάρα πολλά έξοδα οι πρόσφυγές μας μέσα 
και όλοι τους ανησυχούσαν τι μέλλει γενέσθαι.  Αυξάνεται η φερεγγυότητα των 
προσφύγων μας με αυτά τα πιστοποιητικά μίσθωσης.  Μπόρει να το υποθηκεύσει.  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ε, γιατί;  Οι τράπεζες εν δέχονται;  Αν δε δέχονται οι τράπεζες, να μας το πουν.  
Ο συνεργατισμός δέχεται να τα υποθηκεύει.  Ο συνεργατισμός δέχεται να τα 
υποθηκεύει.   

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Νοουμένου ότι υπάρχει κρατική εγγύηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να σας παρακαλέσω λίγο σύντομα, κύριε Μουσκάλλη. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Επίσης, το πιο σημαντικό... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λίγο σύντομα, κύριε Μουσκάλλη. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Είντα εμιλούσαμε για άλλα θέματα πάρα πολλές ώρες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 ∆αμαί θα πούμε τα δικά μας, θα πούμε τις θέσεις μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

(Γελώντας) 

 Ε, μα σε συντομία έννεν καλλύττερα; 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Τις θέσεις μας.   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Πέτυχες πρόσφυγα Πρόεδρο, πάντως. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Το σημαντικό, το οποίο ξεχνά ο φίλος μου ο Σωτήρης, είναι ότι ξέχασε την 
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κυβερνητική εγγύηση, που ως επιτροπή Προσφύγων και ως κυβέρνηση -προς τιμήν 
της- πολεμήσαμε να δεχτούμε:  κυβερνητική εγγύηση, όταν υποθηκεύεται το 
πιστοποιητικό μίσθωσης. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Εν με άκουσες!  Είπα το. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Είπες το; 

 Επίσης, μεταβιβάζει, σύντροφε Γιώργο Βαρνάβα… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Το δέχομαι… 

(Γέλια) 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 …σημαίνει να το πωλεί, να το ενοικιάζει.  Είναι όπως τα κοτσιάνια, όπως τον 
τίτλο ιδιοκτησίας.  ∆εν πρέπει να φύγουμε απ’ εδώ με παρερμηνείες. 

 Θέλω να απαντήσω σε μερικούς που λένε ότι αδικούνται.  Πώς αδικούνται;  
Πώς αδικείται ένας ο οποίος επέθανε πριν τις 7 του Απρίλη το 2006;  Έμεινε έξω στο 
δρόμο;  Το κράτος έδωκέν του… 

(Γέλια) 

 …έδωκέν του άλλη οικιστική μονάδα στα άλλα σχέδια τα προσφυγικά, τα 
πλούσια, που υπάρχουν. 

(Μη ευκρινή σχόλια και γέλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Των παιδιών του, ασφαλώς. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Των παιδιών του, των παιδιών του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ιότι αυτός απέθανε.  Πήγε στας αιωνίους μονάς.   

(Μη ευκρινή σχόλια και γέλια από βουλευτές) 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Των παιδιών του και της οικογένειάς του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  
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 Μάλιστα! 

 Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Από άλλα στεγαστικά, η οικογένειά του. 

 ∆ε θεωρώ ότι είναι αδικία, αλλά θεωρώ ότι η απόφαση της κυβέρνησης να 
δώσει πριν τα Χριστούγεννα, τωρά, να καταθέσει αυτούς τους κανονισμούς είναι όχι 
λευκή επιταγή, όπως μερικοί είπαν, αλλά μια χριστουγεννιάτικη επιταγή για τους 
πρόσφυγες που εκτίσαν πάνω σε τουρκοκυπριακά οικόπεδα ή είναι στους 
συνοικισμούς.  Είναι επιταγή χριστουγεννιάτικη και όχι λευκή επιταγή, όπως εν 
συντομία είπα τωρά, όπως εν συντομία αναφέρω.   

 ∆εν είναι η τελευταία απόφαση που πήρε η κυβέρνηση τούτη για τους 
πρόσφυγες.  Η κυβέρνηση αυτή, στα δύο χρόνια που είναι, όχι μόνο λόγω της 
κοινωνικής της πολιτικής, αλλά και της προσφυγικής της… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ανδρέα, μεν επεκτείνεσαι σε άλλα, εννά ξημερωθούμε! 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 …δε μας δίνει περιθώρια να κάνουμε άκρατη κριτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μουσκάλλη. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, είναι ακατάλληλες οι συνθήκες να 
συνεδριάζουμε μ’ αυτή την αφόρητη ζέστη!  Το έχουμε εντοπίσει, το έχουμε 
επισημάνει εδώ και αρκετές ώρες και κανένας δεν αναλαμβάνει ευθύνες!  Και για του 
λόγου το αληθές ο συνάδελφος αναγκάστηκε να βγάλει το σακάκι του! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, υπάρχει…  Να καλέσουμε τους λειτουργούς ή τους κλητήρες να 
χαμηλώσουν τη θέρμανση. 

 Λοιπόν, παρακαλώ, με συντομία, ο συνάδελφος Κυριάκος Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πραγματικά εκπλήττομαι, όταν ακούω συναδέλφους… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ησυχία, παρακαλώ! 
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Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 …να λεν με άλλα λόγια ότι κάνουν χριστουγεννιάτικό δώρο ένα πιστοποιητικό 
μίσθωσης.  Να λεν ότι κάνουν χριστουγεννιάτικο δώρο, ενόψει των γιορτών μάλιστα, 
τη δημιουργία κάποιου πρόσφυγα, όχι με τίτλο ιδιοκτησίας, που έχει πραγματικό 
αντίκρισμα στην αγορά, αλλά με ένα πιστοποιητικό που, στα πλαίσια της αγοράς, όχι 
μόνο δε λειτουργεί, αλλά είναι ένα καθαρά τοξικό προϊόν, έστω και αν υπάρχει η 
κρατική “εγγύηση”.   

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι χριστουγεννιάτικό δώρο· χριστουγεννιάτικο δώρο θα 
μπορούσε να ήταν η τήρηση της δέσμευσης της κυβέρνησης να δώσει και το οικόπεδο, 
το οποίο ξέχασε.  Και σε δύο διαφορετικές φάσεις ο υπουργός, καθώς επίσης η 
κυβέρνηση, είχε πει εν πρώτοις ότι «υποσχεθήκαμε ότι εντός της πενταετίας θα 
δώσουμε το αντισταθμιστικό το οικόπεδο», ενώ σε δεύτερη φάση ήρθε και μας είπε, 
πριν από ένα μήνα, «μα, δεν υπάρχουν οικόπεδα και εξάλλου δεν είναι η 
προτεραιότητά μας να δώσουμε οικόπεδα ή να τηρήσουμε τη δέσμευση που είχαμε 
για αντισταθμιστικό». 

 Άρα λοιπόν, με άλλα λόγια, είναι πέρα από φανερό ότι η δέσμευση για το 
αντισταθμιστικό φαίνεται να είναι ή να παραμένει μια καθαρή υπόσχεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, είδα σας!  Κάμετε κάτω και θα σας βάλουμε… 

(Μη ευκρινή σχόλια και γέλια από βουλευτές) 

 Συνέχισε. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ:    

 Συνέχιση της κατοχής ενός προσφυγικού σπιτιού ή ενός σπιτιού το οποίο έχει 
κτιστεί εξ ολοκλήρου από τον πρόσφυγα δεν είναι δώρο.  Και δεν είναι δώρο να του 
δίνουμε απλώς το δικαίωμα κατοχής.  Είναι σαφές το ζητούμενο και σ’ αυτό το 
ζητούμενο συναίνεσαν και κάποιοι, όταν προεκλογικά έδιναν υποσχέσεις σε αυτούς 
που επισκεπτόντουσαν ότι «θα δώσουμε τίτλους ιδιοκτησίας ή κάτι παραπλήσιο».  
Άρα λοιπόν, το “κάτι παραπλήσιο”, αν το αφήσαμε στο επίπεδο του ενοικιαστηρίου, να 
το πούμε σαφέστατα και ξεκάθαρα στον κυπριακό λαό, να το πούμε σαφέστατα και 
ξεκάθαρα στις οκτώμισι περίπου χιλιάδες κόσμου που στερούνται της πραγματικής 
αξίας της περιουσίας που έχουν δημιουργήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης θέλει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό, ένα λεπτό.  ∆εν ξέρω αν ο κ. Κατσουρίδης ως κοινοβουλευτικός 
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εκπρόσωπος προηγείται… 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ θα υποβάλω μία εισήγηση, ότι το θέμα έχει εξαντληθεί.  Εδώ μίλησαν 
κάποιοι συνάδελφοι για την υπομονή των προσφύγων.  Ε, έχει όρια και η υπομονή 
των μη προσφύγων!  Όποτε έχουμε θέμα προσφυγικό, αν είναι δυνατόν, που δύο και 
τρεις φορές όλοι οι συνάδελφοι οι πρόσφυγες βουλευτές θα μιλήσουν!  Τα 
επιχειρήματα ελέχθηκαν.  Κάθε φορά που μιλά ένας, δημιουργούνται ανάγκες 
ανταπάντησης.  Να τελειώσουμε ως εδώ!  Έχει ακόμα τρεις που ζητούν το λόγο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου) 

 Ε, μα δε γίνεται.  Αν θα μιλήσεις, Λευτέρη, εννά μιλήσουν τζιαι οι υπόλοιποι. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όι, εγώ θέλω να αποφασίσει η ολομέλεια αν θα συνεχίσουμε.  ∆εν μπορεί να 
πάει έτσι τούτο το πράμα!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κατσουρίδη… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχει ακόμα δεκατρία θέματα.  Συγγνώμη, δηλαδή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, επειδή οι τρεις που ζητούν να μιλήσουν θα 
δευτερολογήσουν… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συγγνώμη;   

 Εάν θα σταματήσουμε, καλώς.  Αν θα σας δώσω το λόγο, θα βάλω το ρολόι 
δαμαί, ούτε ένα λεπτό του καθενού! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές και γέλια) 

 Ή δέχεστε ή σταματά η κουβέντα! 

(Γέλια) 

 Λοιπόν, σταματά λοιπόν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 24 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Υπάρχει ένσταση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει, παρακαλώ, ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Υπάρχει…   

 Θα γίνει ψηφοφορία, μάλιστα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ψηφίζουν υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ, εννιά εναντίον και καμία αποχή τα άρθρα 1 και 2 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
(∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ, εννιά εναντίον και καμιά αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Παραχώρηση 
Συμβάσεων Μίσθωσης σε Εκτοπισθέντες και άλλα Πρόσωπα) Κανονισμοί του 2009». 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών αυτών; 

 Υπάρχει. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννιά εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εννιά εναντίον, μάλιστα. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ, εννιά ψήφους εναντίον και καμιά αποχή οι κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Τα επόμενα θέματα είναι «Ο περί Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον 
Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2009»… 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είναι όλα μαζί. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. 
Ανδρέας Αγγελίδης.) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 26 μέχρι 29 έχουν κοινή έκθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ) 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο κ. Φυττή για την αναπλήρωση που μου έκανε.  
Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Λοιπόν, τα θέματα με αριθμούς 26, 27, 28 και 29 έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον Ευρύτερο ∆ημόσιο 
Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2009», «Ο περί Εντάξεως των Αναπήρων 
Έκτακτων και Ωρομίσθιων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμος του 2005» 
(πρόταση νόμου), «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 
4) Νόμος του 2005» (πρόταση νόμου) και «Ο περί Ατόμων με Αναπηρίες 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2005» (πρόταση νόμου).  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο και τις προτάσεις νόμου 

του επισυνημμένου παραρτήματος  
Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο σε έξι συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8, 15 και 
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22 Οκτωβρίου, 5 και 19 Νοεμβρίου και 3 ∆εκεμβρίου 2009. 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι του 
Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο διευθυντής του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ), της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ) και της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων 
Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ). 

 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η θέσπιση ειδικών διατάξεων ως 
θετικής δράσης για την πρόσληψη ατόμων με αναπηρίες στον ευρύτερο δημόσιο 
τομέα, με στόχο την ένταξη των ατόμων αυτών στην αγορά εργασίας και την 
επαγγελματική τους αποκατάσταση. 

 Σκοπός των τριών υπό αναφορά προτάσεων νόμου του βουλευτή του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κ. Γιαννάκη Ομήρου είναι επίσης η υιοθέτηση 
θετικών μέτρων που έχουν ως στόχο την ένταξη των ατόμων με αναπηρίες στον 
κόσμο της εργασίας και της απασχόλησης.  Σημειώνεται ότι οι εν λόγω προτάσεις 
νόμου, οι οποίες εκκρεμούν ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων από το 2005, είχαν συζητηθεί πριν από την κατάθεση του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου από την κυβέρνηση σε τρεις συνεδρίες της επιτροπής, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 12 Οκτωβρίου 2006, 10 Φεβρουαρίου και 14 
Οκτωβρίου 2007.  Στο στάδιο εκείνο είχε αποφασιστεί από την επιτροπή, κατόπιν 
συνεννόησης και με τον εισηγητή των εν λόγω προτάσεων, η αναβολή της περαιτέρω 
συζήτησής τους ενόψει της κατάθεσης του υπό εξέταση νομοσχεδίου, το οποίο τότε 
βρισκόταν στο στάδιο της ετοιμασίας του από την εκτελεστική εξουσία.  Με την 
κατάθεση του παρόντος νομοσχεδίου ο εισηγητής των προτάσεων νόμου, 
εκφράζοντας τη συμφωνία του με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, 
δήλωσε ταυτόχρονα ότι οι πρόνοιές του ικανοποιούν και καλύπτουν σε μεγάλο βαθμό 
τις δικές του προτάσεις.  Ως εκ τούτου, δήλωσε ότι αποσύρει τις εν λόγω προτάσεις, 
αφού έχουν εξυπηρετήσει το σκοπό για τον οποίο κατατέθηκαν, που ήταν η υιοθέτηση 
από την εκτελεστική εξουσία θετικών μέτρων για την ένταξη ατόμων με αναπηρίες 
στην απασχόληση.   

 Η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε ότι το υπό 
εξέταση νομοσχέδιο είναι το πιο σημαντικό, το πιο σύγχρονο και ριζοσπαστικό 
νομοθέτημα στον τομέα της προστασίας των δικαιωμάτων των ατόμων με αναπηρίες, 
καθώς τα οφέλη για τα άτομα με αναπηρίες από την εφαρμογή του νόμου αυτού θα 
είναι τεράστια.  

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την υπ’  αριθμόν 66.344 απόφασή του, ημερομηνίας 14 
Νοεμβρίου 2007, αναγνώρισε το θεσμό της ποσόστωσης στις προσλήψεις στον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα υπέρ των ατόμων με αναπηρίες ως θετική δράση που θα 
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συμβάλει στην ένταξή τους στην αγορά εργασίας και στην κοινωνική ενσωμάτωσή 
τους και γι’  αυτό εξουσιοδότησε τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
να επεξεργαστεί, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία και τις άλλες εμπλεκόμενες 
υπηρεσίες, τον τρόπο πρακτικής εφαρμογής της ποσόστωσης και στη συνέχεια, αφού 
διαβουλευτεί με τους κοινωνικούς εταίρους, να προωθήσει την κατάλληλη νομοθετική 
ρύθμιση για την εισαγωγή του θεσμού αυτού. 

 Η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε στα μέλη της 
επιτροπής ότι για την υλοποίηση της πιο πάνω αναφερόμενης απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου ορίστηκε τεχνική επιτροπή, αποτελούμενη από 
εκπροσώπους του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Νομικής 
Υπηρεσίας, της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας, της Επιτροπής Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας, του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και της ΚΥΣΟΑ, η οποία σε 
έξι συνεδρίες της συζήτησε διεξοδικά όλες τις διατάξεις του νομοσχεδίου που ετοίμασε 
το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του Υπουργείου Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σύμφωνα με την ίδια, η επεξεργασία και η επιλογή του τρόπου πρακτικής και 
αποτελεσματικής εφαρμογής της ποσόστωσης ήταν ένα πολύπλοκο και πολύπτυχο 
θέμα, καθώς αυτή επηρεάζει τις υφιστάμενες νομοθεσίες και πρακτικές που ρυθμίζουν 
τις διάφορες διαδικασίες πρόσληψης μόνιμου, έκτακτου και ωρομίσθιου προσωπικού 
στον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Τελικά, όπως η ίδια δήλωσε, επιλέχθηκε η υιοθέτηση 
ενός γενικού νόμου πλαισίου, καθώς αυτός κρίθηκε ως ο καταλληλότερος τρόπος 
νομοθετικής ρύθμισης του υπό συζήτηση θεσμού. 

 Περαιτέρω, η υπουργός δήλωσε ότι το νομοσχέδιο αυτό ικανοποιεί τους εξής 
δύο βασικούς και κρίσιμους για την αποτελεσματική εφαρμογή του στόχους: 

1. Ωφελεί τα άτομα με αναπηρίες και την κοινωνία γενικότερα, αντισταθμίζοντας 
από τη μια ουσιαστικά τις άνισες ευκαιρίες που έχουν τα άτομα με αναπηρίες 
για εξεύρεση απασχόλησης και από την άλλη ρυθμίζοντας νομοθετικά το πιο 
σημαντικό μέχρι τώρα, για τα κυπριακά δεδομένα, θετικό μέτρο για την ένταξη 
των ατόμων με αναπηρίες στην απασχόληση, μέτρο το οποίο έχει εφαρμοστεί 
και σε πολλές άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. ∆ιασφαλίζει την ύπαρξη αντικειμενικών κριτηρίων που θα ικανοποιούν τα 
επωφελούμενα του νόμου άτομα με αναπηρίες, έτσι ώστε να μην υπάρχει 
καμιά διάκριση έναντι ατόμων χωρίς αναπηρίες ή μεταξύ των ατόμων με 
αναπηρίες και κατά συνέπεια να υπάρχει ισχυρή βάση και ορθότητα του νόμου. 

 Ειδικότερα, το νομοσχέδιο αυτό προβλέπει, ανάμεσα σ’  άλλα, και τα ακόλουθα: 

1. Την ερμηνεία του όρου “άτομο με αναπηρίες”, έτσι ώστε αυτός να καλύπτει 
άτομα με οποιασδήποτε μορφής ανεπάρκεια ή μειονεξία η οποία προκαλεί 
μόνιμο ή απροσδιόριστης διάρκειας σωματικό, διανοητικό ή ψυχικό περιορισμό 
που μειώνει ουσιωδώς ή αποκλείει τη δυνατότητα εξεύρεσης και διατήρησης 
κατάλληλης απασχόλησης. 
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2. Την ερμηνεία του όρου “ευρύτερος δημόσιος τομέας”, έτσι ώστε αυτός να 
περιλαμβάνει κάθε υπουργείο και κάθε ανεξάρτητη υπηρεσία ή Αρχή ή γραφείο 
ανεξάρτητου αξιωματούχου και κάθε νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου ή 
οργανισμό δημόσιου δικαίου, περιλαμβανομένων των αρχών τοπικής 
αυτοδιοίκησης. 

3. Το ύψος του ποσοστού πρόσληψης ατόμων με αναπηρίες στον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα που ανέρχεται σε ποσοστό 10% του αριθμού των υπό πλήρωση 
κάθε φορά θέσεων απασχόλησης, νοουμένου ότι αυτό δεν υπερβαίνει το 7% 
του συνόλου των υπηρετούντων υπαλλήλων κατά υπηρεσία κατά την 31η 
∆εκεμβρίου του προηγούμενου της εκάστοτε διαδικασίας πλήρωσης θέσεων 
έτους ή, στην περίπτωση της Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, κατά την 1η 
Σεπτεμβρίου του προηγούμενου της εκάστοτε διαδικασίας πλήρωσης θέσεων 
έτους. 

4. Τα αντικειμενικά κριτήρια που πρέπει να ικανοποιούνται σωρευτικά για το 
διορισμό ατόμου με αναπηρίες, όπως είναι η κατοχή των απαιτούμενων 
προσόντων της υπό πλήρωση θέσης απασχόλησης, η επιτυχία σε τυχόν 
απαιτούμενες για τη θέση γραπτές ή/και προφορικές εξετάσεις και η 
καταλληλότητα του ατόμου με αναπηρίες για την εκτέλεση των καθηκόντων της 
υπό πλήρωση θέσης απασχόλησης.  Σημειώνεται ότι η καταλληλότητα του 
υποψηφίου για τη θέση κρίνεται από το αρμόδιο διορίζον όργανο, το οποίο 
υποχρεούται να λαμβάνει υπόψη και την έκθεση της ειδικής πολυθεματικής 
επιτροπής που συντάσσεται για το σκοπό αυτό και που έχει συμβουλευτικό 
χαρακτήρα. 

5. Τον καταρτισμό από το διορίζον όργανο ειδικών καταλόγων των υποψηφίων 
που είναι άτομα με αναπηρίες και τον καθορισμό της σειράς προτεραιότητάς 
τους σε περίπτωση δύο ή περισσότερων υποψηφίων με βάση το συγκριτικό 
μεταξύ τους βαθμό επιτυχίας στις γραπτές ή/και προφορικές εξετάσεις, όπου 
αυτό εφαρμόζεται, ή τη σειρά της μεταξύ τους κατάταξης δυνάμει οποιουδήποτε 
συστήματος αξιολόγησης εφαρμόζεται από το διορίζον όργανο. 

6. Την αξιολόγηση της αναπηρίας και της καταλληλότητας του ατόμου με 
αναπηρίες να ασκήσει τα καθήκοντα της θέσης από ειδική πολυθεματική 
επιτροπή η οποία συστήνεται με βάση ετήσιους καταλόγους ειδικών 
επαγγελματιών στον τομέα της υγείας, που εγκρίνει ο Υπουργός Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, και στην οποία συμμετέχουν σε κάθε περίπτωση 
ένας εκπρόσωπος του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με 
Αναπηρίες και δύο τουλάχιστον επαγγελματίες του τομέα υγείας από τους 
προαναφερόμενους καταλόγους με ειδικότητα σχετική με τη συγκεκριμένη 
αναπηρία του ατόμου που θα αξιολογηθεί. 

7. Την παροχή εύλογων προσαρμογών και διευκολύνσεων για τη συμμετοχή 
ατόμων με αναπηρίες στις απαιτούμενες εξετάσεις, το είδος και η έκταση των 
οποίων καθορίζονται γενικά ανά αναπηρία ή/και ειδικά κατά περίπτωση, όπου 
αυτό είναι απαραίτητο, από το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με 
Αναπηρίες και, όπου αυτό είναι δυνατό, ύστερα από συνεννόηση με την ειδική 
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πολυθεματική επιτροπή. 

8. Τον καθορισμό του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες 
ως της αρμόδιας υπηρεσίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για την παρακολούθηση και το συντονισμό της εφαρμογής του εν 
λόγω προτεινόμενου νόμου, καθώς και των μηχανισμών για τη διαβούλευση με 
τους εμπλεκόμενους φορείς και τους κοινωνικούς εταίρους για την 
αποτελεσματικότητα της εφαρμογής του. 

 Ο διευθυντής του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι το τμήμα του συμμετείχε στις διαβουλεύσεις που 
έγιναν στην τεχνική επιτροπή κατά την ετοιμασία του εν λόγω νομοσχεδίου και 
εξέφρασε την άποψη ότι οι πρόνοιες του νομοσχεδίου μπορούν να λειτουργήσουν 
στην πράξη αποτελεσματικά. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσε στην 
επιτροπή ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού συμμετείχε επίσης στη σχετική 
τεχνική επιτροπή και εξέφρασε τη συμφωνία του εν λόγω υπουργείου με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, διευκρινίζοντας ότι τη νομοθεσία αυτή θα 
κληθεί να εφαρμόσει η Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας και η Επιτροπή Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας. 

 Ο εκπρόσωπος της ΚΥΣΟΑ εξέφρασε τη συμφωνία της συνομοσπονδίας με 
την εισαγωγή του θεσμού της ποσόστωσης κατά τις προσλήψεις στον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα ως ειδικού μέτρου που θα συμβάλει στην επαγγελματική 
αποκατάσταση των ατόμων με αναπηρίες και στην αντιστάθμιση της μειονεκτικής 
θέσης στην οποία βρίσκονται τα άτομα αυτά λόγω της αναπηρίας τους, 
διατυπώνοντας όμως ταυτόχρονα τις ακόλουθες παρατηρήσεις/εισηγήσεις: 

1. Ο προτεινόμενος στο νομοσχέδιο ορισμός του όρου “άτομο με αναπηρίες” είναι 
ένας γενικός και πολύ ευρύς ορισμός με γενικές και ακαθόριστες έννοιες και 
μπορεί να ερμηνευθεί ότι καλύπτει και άτομα με χρόνιες ασθένειες, όπως είναι 
για παράδειγμα οι διαβητικοί και οι υπερτασικοί, με αρνητικές επιπτώσεις για τα 
άτομα με μόνιμες και διαρκείς αναπηρίες, τα οποία έχουν προεξέχουσα ανάγκη 
δράσεων που θα συμβάλουν στην επαγγελματική τους αποκατάσταση και στην 
αναβάθμιση της ποιότητας ζωής τους.  Προς αυτή την κατεύθυνση η ΚΥΣΟΑ 
εισηγήθηκε την υιοθέτηση ενός ορισμού που κατονομάζει ενδεικτικά 
συγκεκριμένης φύσης αναπηρίες, οι οποίες αναμφισβήτητα χρήζουν ευκαιριών 
και προτεραιότητας απασχόλησης λόγω του περιορισμένου πεδίου 
βιοποριστικής δραστηριότητας που αυτές συνεπάγονται.  Περαιτέρω, η ΚΥΣΟΑ 
με τον ορισμό που αυτή προτείνει υιοθετεί μία δομή παρόμοια με τη δομή του 
ορισμού του όρου “ανάπηρος” στο άρθρο 44 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
Νόμου του 1990.  Προς υποστήριξη του ορισμού αυτού ο εκπρόσωπος της 
ΚΥΣΟΑ ανέφερε ότι η περίληψη στον ορισμό συγκεκριμένης φύσης αναπηριών 
δεν μπορεί να θεωρηθεί ότι δημιουργεί δυσμενή διάκριση μεταξύ των ατόμων 
με αναπηρίες και επισήμανε ότι ο ίδιος ο περί Ατόμων με Αναπηρίες Νόμος 
προβαίνει σε τέτοιες διαφοροποιήσεις ανάλογα με τη φύση της αναπηρίας και 
τους σκοπούς που επιδιώκει η συγκεκριμένη κάθε φορά ρύθμιση, όπως είναι 
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για παράδειγμα το άρθρο 4 του εν λόγω νόμου που προβλέπει συγκεκριμένη 
στήριξη για τα άτομα με αισθητηριακές αναπηρίες και το άρθρο 8 του ίδιου 
νόμου που προβλέπει συγκεκριμένες διευκολύνσεις στις τηλεπικοινωνίες και 
στην πληροφόρηση για άτομα με ακουστική αναπηρία. 

2. Το υπό εξέταση νομοσχέδιο προβλέπει την εφαρμογή του θεσμού της 
ποσόστωσης μόνο κατά τις διαδικασίες πλήρωσης θέσεων εισδοχής στον 
εισαγωγικό βαθμό και έτσι αποκλείει την εφαρμογή του μέτρου αυτού κατά τις 
διαδικασίες πλήρωσης θέσεων προαγωγής.  Ο εκπρόσωπος της ΚΥΣΟΑ 
επισήμανε ότι ο περιορισμός του πεδίου εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου 
στις θέσεις εισδοχής στον εισαγωγικό βαθμό συνιστά απαράδεκτη διάκριση σε 
βάρος των ατόμων με αναπηρία και τόνισε ότι το κείμενο του νομοσχεδίου 
πρέπει να τροποποιηθεί, έτσι ώστε να καλύπτει και τις θέσεις προαγωγής. 

3. Τα άτομα με αναπηρίες δεν πρέπει να υποβάλλονται στις τυχόν απαιτούμενες 
για τη θέση απασχόλησης γενικές γραπτές ή/και προφορικές εξετάσεις, γιατί 
έτσι θα βρίσκονται σε μειονεκτική θέση είτε λόγω της συγκεκριμένης φύσης της 
αναπηρίας τους είτε λόγω των γενικών δυσκολιών που αντιμετωπίζουν τα 
άτομα αυτά για την προετοιμασία τους για τις εξετάσεις.  Ο εκπρόσωπος της 
ΚΥΣΟΑ ανέφερε συναφώς ότι οι υποψήφιοι άτομα με αναπηρίες ίσως πρέπει 
να παρακάθηνται σε ειδικές γραπτές ή/και προφορικές εξετάσεις, αλλά μόνο 
στην περίπτωση που οι υποψήφιοι είναι περισσότεροι από ένας.  Περαιτέρω, ο 
ίδιος επισήμανε ότι τα κωφά άτομα είναι αδύνατο να παρακαθίσουν σε 
εξετάσεις σε ξένη γλώσσα και είναι αδύνατο να κατέχουν το προβλεπόμενο σε 
σχέδιο υπηρεσίας απαιτούμενο προσόν της γνώσης ξένης γλώσσας και γι’  
αυτό εισηγήθηκε την ενσωμάτωση στο νομοσχέδιο διάταξης που προβλέπει ότι, 
σε περιπτώσεις που η φύση της αναπηρίας δεν επιτρέπει την κατοχή του 
προσόντος της γνώσης ξένης γλώσσας που προβλέπει σχέδιο υπηρεσίας, το 
προσόν τούτο δε θα απαιτείται για το συγκεκριμένο άτομο με αναπηρία. 

4. Σε περίπτωση που ο ετήσιος αριθμός των κενών θέσεων απασχόλησης είναι 
τέτοιος, που είναι αδύνατο να εφαρμοστεί το προβλεπόμενο στο νομοσχέδιο 
ποσοστό του 10%, τότε για τον υπολογισμό του εν λόγω ποσοστού να 
λαμβάνονται υπόψη σωρευτικά οι κενές θέσεις απασχόλησης στο σχετικό 
οργανισμό κατά τα τέσσερα τελευταία χρόνια. 

5. Στην προβλεπόμενη από το νομοσχέδιο ειδική πολυθεματική επιτροπή, η 
οποία θα αξιολογεί κατά πόσο ο υποψήφιος είναι άτομο με αναπηρίες κατά την 
έννοια του προτεινόμενου νόμου, καθώς και την καταλληλότητά του για την 
άσκηση των καθηκόντων της θέσης, πρέπει να συμμετέχει και ένας 
εκπρόσωπος της ΚΥΣΟΑ. 

6. Για τα αποτελέσματα της εφαρμογής του νόμου αυτού πρέπει να ενημερώνεται 
και η ΚΥΣΟΑ και πρέπει να λαμβάνει τη σχετική έκθεση που θα ετοιμάζει το 
Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες.  Ο εκπρόσωπος της 
ΚΥΣΟΑ εισηγήθηκε στην επιτροπή να προβεί σε σχετική τροποποίηση του 
άρθρου 10 του νομοσχεδίου. 
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7. Το ειδικό μέτρο της ποσόστωσης πρέπει να επεκταθεί και στον ιδιωτικό τομέα, 
κάτι που ήδη έχει εφαρμοστεί σε πολλές άλλες χώρες. 

8. Η συνταγματικότητα του προτεινόμενου νόμου θα διασφαλιζόταν και δε θα 
υπήρχε ο κίνδυνος αμφισβήτησής της ενώπιον των δικαστηρίων, αν ο 
νομοθέτης προχωρούσε σε τροποποίηση του άρθρου 28 του Συντάγματος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, το οποίο κατοχυρώνει το δικαίωμα της ισότητας 
ενώπιον του νόμου, της διοίκησης και της δικαιοσύνης, καθώς και το δικαίωμα 
για ίση προστασία και μεταχείριση. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου και 
ειδικότερα στο στάδιο της κατ’  άρθρο συζήτησής του την επιτροπή προβλημάτισαν, 
ανάμεσα σ’  άλλα, τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο ο ορισμός που δίδεται στον όρο “άτομο με αναπηρίες” πρέπει να 
παραμείνει γενικός και ευρύς ή πρέπει να υιοθετηθεί ένας πιο λεπτομερής 
ορισμός, στον οποίο θα παρατίθενται συγκεκριμένης φύσης αναπηρίες, όπως 
πρότεινε η ΚΥΣΟΑ.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων με επιστολή της προς το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2009, ζήτησε τη θέση του για το συγκεκριμένο θέμα, 
καθώς ένας τέτοιος ορισμός πιθανό να υπονοεί προτεραιότητα για τα άτομα με 
τις συγκεκριμένες αναπηρίες και πιθανό να παραβιάζει την αρχή της μη 
διάκρισης μεταξύ των αναπήρων.  Στην απαντητική της επιστολή, ημερομηνίας 
2 ∆εκεμβρίου 2009, η Νομική Υπηρεσία υποστηρίζει την υιοθέτηση ενός 
γενικού ορισμού και την αποφυγή καθορισμού συγκεκριμένης φύσης 
αναπηριών στον ορισμό, εφόσον κάτι τέτοιο περικλείει τον κίνδυνο να 
αποκλειστούν ορισμένες κατηγορίες αναπηριών, δημιουργώντας έτσι άνιση 
μεταχείριση μεταξύ των ατόμων με αναπηρία.  Συνεπώς, στην ίδια επιστολή 
γίνεται εισήγηση όπως είτε ο ορισμός παραμείνει ως έχει στο νομοσχέδιο είτε 
υιοθετηθεί βελτιωμένη αναδιατύπωση του ορισμού αυτού ως ακολούθως:  
«“άτομο με αναπηρίες” σημαίνει άτομο το οποίο μετά από αξιολόγηση από την 
ειδική πολυθεματική επιτροπή, όπως προνοείται στις διατάξεις των άρθρων 5 
και 6 του παρόντος Νόμου, διαπιστώνεται ότι έχει ανεπάρκεια ή μειονεξία η 
οποία προκαλεί μόνιμο ή απροσδιόριστης διάρκειας σωματικό, διανοητικό ή 
ψυχικό περιορισμό που μειώνει ουσιωδώς ή αποκλείει τη δυνατότητα 
εξεύρεσης και διατήρησης κατάλληλης απασχόλησης.». 

2. Κατά πόσο πρέπει στην ειδική πολυθεματική επιτροπή να συμμετέχει και ένας 
εκπρόσωπος της ΚΥΣΟΑ.  H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων απέστειλε και γι’  αυτό το θέμα επιστολή προς το 
Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ζητώντας την άποψή του.  Ειδικότερα, η 
επιτροπή έθεσε το ερώτημα κατά πόσο δημιουργείται οποιοδήποτε 
ασυμβίβαστο ή αδυναμία στη λειτουργία της ειδικής πολυθεματικής επιτροπής 
από ενδεχόμενη συμμετοχή σ’  αυτήν εκπροσώπου της ΚΥΣΟΑ.  Σύμφωνα με 
τη σχετική γραπτή απάντηση που δόθηκε από τη Νομική Υπηρεσία, με την 
προτεινόμενη από το νομοσχέδιο σύνθεση της ειδικής πολυθεματικής 
επιτροπής σκοπείται η διαφύλαξη του εχέγγυου της αμεροληψίας και η 
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εξασφάλιση αποκλειστικά της επιστημονικής άποψης και/ή γνώμης και ως εκ 
τούτου η συμμετοχή οιουδήποτε άλλου ατόμου πλην ειδικού επαγγελματία στον 
τομέα της υγείας πιθανό να θέτει υπό αμφισβήτηση το τεκμήριο της 
αμεροληψίας που, ως βασική αρχή του διοικητικού δικαίου, πρέπει να τηρείται 
σε όλες τις διαδικασίες του δημόσιου τομέα.   

3. Κατά πόσο θα πρέπει να τροποποιηθεί ο προτεινόμενος νόμος με την 
προσθήκη πρόνοιας που να διευκολύνει ή να απαλλάσσει τα κωφά άτομα τόσο 
από την εξέταση σε ξένη γλώσσα όσο και από το απαιτούμενο στο σχέδιο 
υπηρεσίας προσόν της γνώσης ξένης γλώσσας, δεδομένου ότι από τη φύση 
της αναπηρίας τους τα άτομα αυτά είναι αδύνατο να γνωρίζουν ξένη γλώσσα.  

4. Κατά πόσο θα πρέπει να προστεθεί πρόνοια στο νομοσχέδιο που να επιτρέπει, 
στις περιπτώσεις που ο αριθμός των υπό πλήρωση θέσεων είναι μικρότερος 
του πέντε και ως εκ τούτου δεν μπορεί να εφαρμοστεί η ποσόστωση, την 
πίστωση και προσθήκη του αριθμού αντίστοιχων θέσεων από προηγούμενες 
διαδικασίες πλήρωσης. 

 Επιπλέον, η επιτροπή ζήτησε από το υπουργείο προσχέδιο του εσωτερικού 
κανονισμού λειτουργίας της ειδικής πολυθεματικής επιτροπής ή ένα υπόμνημα που να 
περιγράφει το μηχανισμό λειτουργίας της ειδικής πολυθεματικής επιτροπής, έτσι ώστε 
να έχει καθαρή εικόνα για τον τρόπο λειτουργίας της επιτροπής αυτής, που πρέπει να 
χαρακτηρίζεται από επιστημονικότητα και αντικειμενικότητα. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
απαντώντας στα ζητήματα που εγέρθηκαν από την επιτροπή και την ΚΥΣΟΑ 
δήλωσαν τα εξής: 

1. Ο ορισμός του όρου “άτομο με αναπηρίες” όπως αυτός διατυπώνεται στο 
νομοσχέδιο βασίστηκε και αποτελεί συνδυασμό του αντίστοιχου ορισμού που 
προνοείται στον περί Ατόμων με Αναπηρίες Νόμο και του ορισμού που δίδει 
στον όρο αυτό η Σύμβαση της ∆ιεθνούς Οργάνωσης Εργασίας αρ. 159 για την 
Επαγγελματική Αποκατάσταση και Απασχόληση Αναπήρων, που κυρώθηκε με 
το Νόμο αρ. 42 του 1987.  Σύμφωνα με τους ιδίους, με τον προτεινόμενο 
ορισμό αποφεύγεται οποιαδήποτε διάκριση ανάμεσα στις αναπηρίες με βάση 
το είδος, την αιτία ή το βαθμό τους και γίνεται επικέντρωση στο αποτέλεσμα της 
αναπηρίας που οδηγεί στην ουσιώδη μείωση των ευκαιριών απασχόλησης, 
που είναι και το ζητούμενο, ώστε ο νόμος να προσφέρει την ευκαιρία για 
αντιστάθμισμα αυτής της μειονεξίας.  Περαιτέρω, η προβλεπόμενη στο 
νομοσχέδιο ειδική πολυθεματική επιτροπή θα διασφαλίζει την επιστημονική 
αξιολόγηση και τεκμηρίωση της αναπηρίας με βάση τον ορισμό.   

2. Η προσθήκη πρόνοιας που θα επιτρέπει την πίστωση και προσθήκη 
αντίστοιχων θέσεων από άλλες διαδικασίες ή από τις διαδικασίες των 
τεσσάρων τελευταίων χρόνων, στις περιπτώσεις όπου οι υπό πλήρωση θέσεις 
είναι λιγότερες από πέντε, θα οδηγούσε σε επαναλαμβανόμενο και πολλαπλό 
υπολογισμό των κενών θέσεων σωρευτικά.  Σημειώνεται ότι για το 
συγκεκριμένο θέμα οι εκπρόσωποι της Ε∆Υ και της ΕΕΥ, ενώ αρχικά κατά τις 
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διαβουλεύσεις τους με το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
είχαν ταχθεί εναντίον μιας τέτοιας συσσώρευσης θέσεων, στη συνέχεια, όταν 
παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2009, 
υιοθέτησαν πιο διαλλακτική στάση, αναφέροντας στα μέλη της επιτροπής ότι 
θα μπορούσε να εφαρμοστεί ο σωρευτικός υπολογισμός θέσεων, νοουμένου 
ότι δε θα καλύπτει μεγάλο χρονικό διάστημα. 

3. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων αναγνωρίζει την ανάγκη 
προσθήκης ειδικής ρύθμισης για τα κωφά άτομα σε ό,τι αφορά την ξένη 
γλώσσα και, έπειτα από διαβούλευση με τη Νομική Υπηρεσία, το Τμήμα 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, την Ε∆Υ και την ΕΕΥ, εισηγήθηκε την 
προσθήκη διάταξης που ορίζει ότι άτομα με αναπηρίες που λόγω της φύσης 
της αναπηρίας τους έχουν λάβει από εκπαιδευτικά ιδρύματα της μέσης, 
ανώτερης ή ανώτατης εκπαίδευσης διευκολύνσεις ή απαλλαγές στην εκμάθηση 
ή εξέταση σε ξένη γλώσσα θα τυγχάνουν της ίδιας μεταχείρισης κατά τις 
απαιτούμενες γραπτές ή/και προφορικές εξετάσεις και ο βαθμός επιτυχίας τους 
θα προσαρμόζεται ανάλογα, λαμβανομένης υπόψη της βαθμολογίας στα 
υπόλοιπα θέματα των εξετάσεων.  Περαιτέρω, τα άτομα αυτά θα εξαιρούνται 
από το απαιτούμενο προσόν της γνώσης ξένης γλώσσας, νοουμένου ότι 
κατέχουν όλα τα υπόλοιπα προσόντα της υπό πλήρωση θέσης απασχόλησης. 

4. Οι εσωτερικοί κανονισμοί για τη λειτουργία της ειδικής πολυθεματικής 
επιτροπής θα καθοριστούν σε μεταγενέστερο στάδιο και γι’  αυτό το υπουργείο 
κατέθεσε στην επιτροπή ενημερωτικό υπόμνημα τόσο για τη σύνθεση όσο και 
για την όλη διαδικασία λειτουργίας της επιτροπής αυτής στο οποίο, μεταξύ 
άλλων, αναφέρεται ότι για την τεκμηρίωση της αξιολόγησης της αναπηρίας και 
της καταλληλότητας για απασχόληση των ατόμων με αναπηρίες η ειδική 
πολυθεματική επιτροπή θα χρησιμοποιεί ειδικά για το σκοπό αυτό έντυπα, 
όπως πρωτόκολλα και εκθέσεις που θα ετοιμάσει το Τμήμα Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, στη βάση του Εγχειριδίου της 
Ταξινόμησης της Λειτουργικότητας, Αναπηρίας και Υγείας του Παγκόσμιου 
Οργανισμού Υγείας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθέτησε τα ακόλουθα: 

1. Τον ευρύ ορισμό του όρου “άτομο με αναπηρίες” όπως αυτός έχει διαμορφωθεί 
από τη Νομική Υπηρεσία και αναφέρεται πιο πάνω. 

2. Την προσθήκη της σχετικής πρόνοιας που, κατόπιν αιτήματος της ίδιας της 
επιτροπής, ετοίμασε το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
απαλλαγή των κωφών ατόμων τόσο από την εξέταση σε ξένη γλώσσα όσο και 
από το απαιτούμενο στο σχέδιο υπηρεσίας προσόν της γνώσης ξένης 
γλώσσας. 

3. Την προσθήκη διάταξης που ορίζει ότι, σε περίπτωση που ο αριθμός των υπό 
πλήρωση θέσεων απασχόλησης είναι μικρότερος του πέντε, τότε για σκοπούς 
υπολογισμού του ποσοστού του 10% θα λαμβάνεται υπόψη και θα προστίθεται 
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στον αριθμό των υπό πλήρωση θέσεων ο αριθμός των αντίστοιχων θέσεων 
που πληρώθηκαν κατά το προηγούμενο έτος και για τις οποίες επίσης δεν 
εφαρμόστηκε η ποσόστωση. 

4. Την τροποποίηση της σχετικής πρόνοιας του νομοσχεδίου, έτσι ώστε για τα 
αποτελέσματα της εφαρμογής του νόμου να ενημερώνεται και η Βουλή των 
Αντιπροσώπων, καθώς και η ΚΥΣΟΑ . 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας  ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και των 
μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί 
με την ενσωμάτωση των πιο πάνω θέσεων της επιτροπής, γι’ αυτό και εισηγείται στην 
ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα 
(Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2009. 

2. Ο περί Εντάξεως των Αναπήρων Έκτακτων και Ωρομίσθιων Υπαλλήλων στη 
∆ημόσια Υπηρεσία Νόμος του 2005.   

 (Πρόταση νόμου). 

3. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2005.   

 (Πρόταση νόμου). 

4. Ο περί Ατόμων με Αναπηρίες (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2005.  
(Πρόταση νόμου). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. υπουργός αντιλαμβάνομαι ότι ήθελε να είναι παρούσα ειδικά για αυτά τα 
θέματα…  Μάλιστα. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Ομήρου, παρακαλώ. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω, με την ευκαιρία της ψήφισης αυτών των 
νομοθετημάτων, ότι η Βουλή σήμερα πρέπει να σεμνύνεται, διότι επιτελεί μία πράξη 
πολιτισμού.  ∆ιότι πολιτισμός δεν είναι μόνο τα έργα τέχνης, η ποίηση, η ζωγραφική, η 
πνευματική παραγωγή· πολιτισμός είναι και η ποιότητα μιας κοινωνίας, είναι και η 
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συμπεριφορά μιας κοινωνίας απέναντι στις αδύνατες και ευπαθείς ομάδες του 
πληθυσμού.   

 Γι’ αυτό, θέλω να πω ότι αξίζει έπαινος και στην υπουργό και στην εκτελεστική 
εξουσία ευρύτερα για το γεγονός ότι κατέθεσαν αυτό το νομοθέτημα, το οποίο είχε ως 
αφετηρία προτάσεις νόμου που είχαμε καταθέσει ως Ε∆ΕΚ, και νομίζω ότι 
ανταποκρινόμαστε σ’ ένα αυτονόητο χρέος ως Βουλή των Αντιπροσώπων, να 
στηρίξουμε με συγκεκριμένες νομοθεσίες θετικές διακρίσεις υπέρ των ατόμων με 
αναπηρία.  Είναι ένα χρέος, το οποίο επιτελούμε με μεγάλη ικανοποίηση, και 
αισθανόμαστε, αν θέλετε, τιμή και περηφάνια, γιατί επιτελούμε αυτό το χρέος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι, κύριε Ομήρου, ότι θα αποσυρθούν οι τρεις προτάσεις 
νόμου,… 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Προφανώς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 …όταν ψηφιστεί το υπ’ αριθμόν 26 θέμα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα υπερψηφίσουμε τα τέσσερα υπό αναφορά 
νομοθετήματα… δηλαδή το τελικό, στην κοινή έκθεση, μετά την απόσυρση των τριών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θέλουμε και εμείς με τη σειρά μας να δηλώσουμε πως αυτή είναι μια πράξη 
που αποδεικνύει την κοινωνική ευαισθησία της κυπριακής πολιτείας.  Είναι 
υποχρέωσή μας, αλλά παράλληλα θα ’θελα να στείλω και μέσω του βήματος της 
Βουλής ένα μήνυμα προς τον ιδιωτικό τομέα, πως έχει και ο ιδιωτικός τομέας την 
υποχρέωση της κοινωνικής ευθύνης και της έμπρακτης απόδειξης της κοινωνικής του 
ευαισθησίας με την εργοδότηση και στον ιδιωτικό τομέα ανθρώπων με αναπηρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Παρακαλώ, κύριε Κυρίτση. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Παρ’ όλη την κούραση και την κακουχία μας, νομίζω σωστά, αξίζει πραγματικά 
τον κόπο να πούμε δυο λόγια γι’ αυτό το νομοσχέδιο, το οποίο πιστεύω ότι είναι από 
τα σημαντικότερα νομοσχέδια που ψηφίζουμε φέτος.   

 Προσθέτοντας σ’ αυτά που έχουν πει οι προηγούμενοι, νομίζω ότι το 
νομοσχέδιο τούτο είναι μια σωστή και θαρραλέα -και τονίζω, θαρραλέα- ερμηνεία της 
έννοιας “θετική δράση”.  Και αν υπάρχει κάτι που αξίζει να ξεχωρίσουμε σήμερα από 
αυτή την ψήφιση, είναι ότι η ερμηνεία που δίνουμε στη θετική δράση είναι ακριβώς 
αυτή που πρέπει να έχει, ότι η θετική δράση ξεχωρίζει την ισότητα από την 
ισοπέδωση και θεωρεί την ισότητα κυρίως ισότητα ευκαιριών.  Αυτό είναι το πνεύμα 
του νομοσχεδίου, διότι ακριβώς δεν εξυπακούεται οποιοδήποτε μέτρο φιλανθρωπίας 
για τους ανάπηρους, αλλά εξυπακούεται το λογικό, το αυτονόητο δικαίωμά τους να 
κρίνονται και να διαγωνίζονται ως ίσοι προς ίσους και όχι ως ίσοι κάτω από συνθήκες 
ανισότητας και διάκρισης. 

 Η επιτροπή Εργασίας στήριξε πολύ αποφασιστικά, μπορώ να πω, τη 
φιλοσοφία αυτού του νομοσχεδίου, κατοχυρώνοντας ότι οι ανάπηροι που θα 
προσληφθούν με βάση τις πρόνοιες αυτού του νόμου θα έχουν και τις ικανότητες και 
τα προσόντα και τις δυνατότητες να πληρώσουν τις θέσεις οι οποίες πρόκειται να 
πληρωθούν.  Η μόνη διαφορά είναι ότι θα ανταγωνίζονται και θα συναγωνίζονται 
πάνω σε ισότιμη βάση. 

 Θέλω να χαιρετίσω, πριν κάτσω, και τη διάθεση που έδειξαν τα μέλη της 
επιτροπής Εργασίας, αλλά και οι λειτουργοί του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων που δούλεψαν γι’ αυτό το νομοσχέδιο, ώστε να τα καταφέρουμε, μέσα σε 
πολύ σύντομο χρονικό διάστημα, να είμαστε σε θέση να ψηφίσουμε τώρα αυτό το 
νομοσχέδιο, έτσι ώστε οι ανάπηροι να επωφεληθούν πλήρως από τις θέσεις οι οποίες 
πρόκειται να προκηρυχθούν στις αρχές του χρόνου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προφανώς περιλαμβάνετε και τους λειτουργούς της Βουλής που συνέδραμαν… 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Και τους λειτουργούς της Βουλής -να με συγχωρέσουν- βεβαίως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και επίσης, κύριε Κυρίτση, όταν είπατε για την κούραση, εννοούσατε την 
προθέρμανση για την άλλη εβδομάδα, φαντάζομαι. 

 Λοιπόν, κύριε Περδίκη, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα από τη θέση μου. 

 ∆εν μπορώ να αποφύγω να δώσω τα συγχαρητήριά μου στην κυβέρνηση και 
στους συναδέλφους από την Ε∆ΕΚ που είχαν την πρωτοβουλία να καταθέσουν το 
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νομοσχέδιο και τις προτάσεις νόμου και βέβαια δίκαια να δώσω συγχαρητήρια και 
στην επιτροπή και στο προσωπικό της Βουλής.  ∆εν είναι επίσης περιττό να 
αναφέρουμε ότι τα υπό αναφορά σχέδια νόμου αφορούν το δημόσιο τομέα, ότι ο 
ιδιωτικός τομέας δεν έχει καμία υποχρέωση.  Και είναι πολύ σημαντικό να τολμήσουμε 
να αγγίξουμε και τον ιδιωτικό τομέα, για να εξασφαλίσουμε αυτό το δικαίωμα της 
θετικής διάκρισης, στο οποίο αναφέρονται σχετικές διεθνείς συμβάσεις τις οποίες 
υπέγραψε η Κυπριακή ∆ημοκρατία και ευρωπαϊκές συμβάσεις που αφορούν τη θετική 
διάκριση υπέρ των αναπήρων ατόμων.   

 Τελειώνοντας, για να είμαι και πολύ πιο πρακτικός, πέρα από τις διακηρύξεις, 
θέλω να θυμίσω ότι προσωπικά μαζί με μια ομάδα άλλων βουλευτών έχουμε 
καταθέσει στην επιτροπή Εργασίας της Βουλής μας προ πολλού μία σχετική πρόταση 
νόμου που αφορά τις διευκολύνσεις των αναπήρων ατόμων στο χώρο εργασίας.  
Θέλω να σας πληροφορήσω ότι οι περισσότεροι χώροι στη δημόσια υπηρεσία, στην 
οποία θα έχουν πρόσβαση με βάση αυτή τη νομοθεσία τα ανάπηρα άτομα, δεν έχουν 
φυσική πρόσβαση και διευκολύνσεις, για να δεχτούν τα περισσότερα ανάπηρα άτομα, 
για να μπορέσουν να δουλέψουν ισότιμα και να εργαστούν σε αυτούς τους χώρους.  
Επιβάλλεται, νομίζω -και έχει όλη την καλή διάθεση, πιστεύω, η επιτροπή Εργασίας, 
όπως και η Υπουργός Εργασίας, στην οποία επίσης πρέπει να δώσουμε 
συγχαρητήρια- τάχιστα η επιτροπή Εργασίας της Βουλής να συζητήσει και να ψηφίσει 
τη νομοθεσία, που έχουμε προτείνει μια ομάδα από βουλευτές, που επιβάλλει στον 
εργοδότη στον ιδιωτικό και στο δημόσιο τομέα να δημιουργεί εκείνες τις απαιτούμενες 
προϋποθέσεις, ώστε να είναι και τεχνικά και φυσικά προσβάσιμος ο χώρος για το 
ανάπηρο άτομο.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Παρακαλώ, ο Αντώνης Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα τάσσεται ανεπιφύλακτα υπέρ του νομοσχεδίου αυτού 
που αφορά την εισαγωγή του θεσμού της ποσόστωσης στην ένταξη αναπήρων σε 
θέσεις εργασίας.  Θεωρούμε πως είναι ένα εξαιρετικά σημαντικό νομοσχέδιο, είναι ένα 
ριζοσπαστικό μέτρο με τεράστια σημασία, όχι μόνο για τους αναπήρους, αλλά και για 
ολόκληρη την κοινωνία μας, ένα μέτρο που εφαρμόστηκε και εφαρμόζεται σε πολλές 
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ένα μέτρο που έρχεται να αντισταθμίσει τις άνισες 
ευκαιρίες που έχουν τα άτομα με αναπηρίες για ένταξή τους στον κόσμο της εργασίας 
και απασχόλησης. 

 Τονίζουμε τη σημασία να ψηφιστεί σήμερα αυτό το νομοσχέδιο, για να τύχει 
άμεσης εφαρμογής, γιατί, όπως είναι γνωστό, οι περισσότερες θέσεις 
προκηρύσσονται αρχές κάθε χρόνου και, αν δεν ψηφιστεί σήμερα, τότε η ποσόστωση 
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αυτή δε θα μπορεί να εφαρμοστεί για τις περισσότερες θέσεις του 2010.  Θέλουμε 
όμως να καλέσουμε το Υπουργείο Εργασίας να κάνει τέτοιες ρυθμίσεις, ώστε το έργο 
της πολυθεματικής επιτροπής που θα αξιολογεί τους αναπήρους να ολοκληρώνεται 
σε καθορισμένα χρονικά πλαίσια, ούτως ώστε να μην προκαλείται μεγαλύτερη 
καθυστέρηση στις ήδη χρονοβόρες διαδικασίες πρόσληψης στο δημόσιο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αντωνίου. 

 Λοιπόν, να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 26 
νομοσχεδίου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ειδικές διατάξεις για πρόσληψη ατόμων με αναπηρίες σε θέσεις απασχόλησης.  
Άρθρο 3. 

 Ειδικοί κατάλογοι και προτεραιότητα μεταξύ ατόμων με αναπηρίες.  Άρθρο 4. 

 Ειδική Πολυθεματική Επιτροπή.  Άρθρο 5. 

 Αξιολόγηση της αναπηρίας και καταλληλότητας.  Άρθρο 6. 

 Εύλογες προσαρμογές και διευκολύνσεις σε περίπτωση εξετάσεων.  Άρθρο 7. 

 Παροχή υποστηρικτικού τεχνολογικού εξοπλισμού.  Άρθρο 8. 

 Τοποθέτηση σε κατάλληλο σημείο εργασίας.  Άρθρο 9. 

 Αρμοδιότητες του Τμήματος για παρακολούθηση της εφαρμογής του Νόμου.  
Άρθρο 10. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 11. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 12; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες 
στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο υπ’  αριθμόν 26 ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Αντιλαμβάνομαι, κύριε Βαρνάβα, ότι… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αποσύρονται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι, κύριε Βαρνάβα, ότι τα υπ’  αριθμόν 27, 28 και 29 θέματα, 
προτάσεις νόμου, αφού ψηφίστηκε ο νόμος, αποσύρονται. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Να προχωρήσουμε στο υπ’ αριθμόν 30 θέμα, που είναι «Οι περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
τους υπό αναφορά κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 
∆εκεμβρίου 2009.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο διευθυντής 
και εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και εκπρόσωπος της ∆ΕΟΚ.  Οι συνδικαλιστικές 
οργανώσεις ΠΕΟ και ΣΕΚ, καθώς και οι εργοδοτικές οργανώσεις ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, παρ’  
όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται κατ’  
εξουσιοδότηση του άρθρου 73 του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου, είναι η 
τροποποίηση των περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) Κανονισμών με την 
αύξηση του ποσού που καταβάλλεται ως κυβερνητική εισφορά για τους 
εθνοφρουρούς, την αύξηση του ποσού των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών, καθώς 
και του ανώτατου ορίου ασφαλιστέων αποδοχών. 
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 Συγκεκριμένα: 

1. το ύψος της κυβερνητικής εισφοράς για τους εθνοφρουρούς αυξάνεται από 
€1,96 σε €2,06 την εβδομάδα, 

2. το ποσό των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών αυξάνεται από €154,07 σε 
€162,22 την εβδομάδα και από €8.012 σε €8.435 το χρόνο,  

3. το ύψος του ανώτατου ορίου ασφαλιστέων αποδοχών αυξάνεται από €924 την 
εβδομάδα και €4.004 το μήνα σε €973 και €4.216, αντίστοιχα, και 

4. τα τεκμαρτά κατώτατα εισοδήματα των αυτοτελώς εργαζομένων αυξάνονται και 
ο υφιστάμενος πίνακας αντικαθίσταται από νέο αναθεωρημένο πίνακα, στον 
οποίο το κατώτατο ποσό ασφαλιστέων αποδοχών για κάθε επαγγελματική 
κατηγορία αυξάνεται σε ποσοστό 5,29%. 

 Οι πιο πάνω αναφερόμενες αυξήσεις θα ισχύσουν από την 1η Ιανουαρίου 2010. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 
εκπροσώπους των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το άρθρο 21 του περί 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου ορίζει ότι κάθε χρόνο διεξάγεται έρευνα για το ύψος 
των μισθών και ημερομισθίων και, στο βαθμό που αυτό είναι δυνατό, των άλλων 
εισοδημάτων. Αν η έρευνα καταδείξει αύξηση του γενικού επιπέδου τους τουλάχιστο 
κατά ποσοστό 5% σε σχέση με τον προηγούμενο χρόνο, τότε το ποσό των βασικών 
ασφαλιστέων αποδοχών και το ανώτατο όριο ασφαλιστέων αποδοχών 
αναπροσαρμόζονται με βάση την αύξηση αυτή και την αύξηση των ασφαλιστέων 
αποδοχών που αναμένεται να προκύψει ως αποτέλεσμά της.  Αν η αύξηση είναι 
μικρότερη από 5%, η αναπροσαρμογή επαφίεται στη διακριτική εξουσία του 
υπουργού. 

 Περαιτέρω, με βάση το άρθρο 72 του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου, το 
ύψος των βασικών παροχών και το ποσό των εφάπαξ βοηθημάτων 
αναπροσαρμόζονται, από την ημερομηνία που αναπροσαρμόζεται το ποσό των 
βασικών ασφαλιστέων αποδοχών, κατά το ποσοστό αύξησης του ποσού των βασικών 
ασφαλιστέων αποδοχών.  Επίσης, το ύψος των συμπληρωματικών συντάξεων 
αναπροσαρμόζεται από την ίδια ημερομηνία που αναπροσαρμόζεται το ύψος των 
βασικών συντάξεων κατά το ποσοστό αύξησης του δείκτη τιμών καταναλωτή κατά το 
δεύτερο εξάμηνο κάθε χρόνου, σε σύγκριση με το δεύτερο εξάμηνο του 
προηγούμενου χρόνου. 

 Ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε στα μέλη της 
επιτροπής ότι, από έρευνα που έγινε από τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε 
συνεργασία με τον Αναλογιστή των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
διαπιστώθηκε ότι οι ασφαλιστέες αποδοχές του 2008 σε σύγκριση με τις ασφαλιστέες 
αποδοχές του 2007 έχουν αυξηθεί κατά ποσοστό 5,29%.  Σύμφωνα με την εισηγητική 
έκθεση που συνοδεύει τους κανονισμούς αυτούς, η Υπηρεσία Στατιστικής του 
Υπουργείου Οικονομικών, στην οποία υποβλήθηκε η σχετική έκθεση, συμφωνεί με τα 
πορίσματα και το προτεινόμενο ποσοστό αύξησης. 
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 Περαιτέρω, ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων επισήμανε 
ότι, ως επακόλουθο της αύξησης του εβδομαδιαίου ποσού των βασικών ασφαλιστέων 
αποδοχών από €154,07 σε €162,22, θα αυξηθούν ταυτόχρονα κατά το ίδιο ποσοστό 
αύξησης, δηλαδή κατά 5,29%, οι βασικές συντάξεις και τα εφάπαξ βοηθήματα.  Οι 
συμπληρωματικές συντάξεις θα αυξηθούν από την ίδια ημερομηνία κατά το ποσοστό 
αύξησης του δείκτη τιμών καταναλωτή κατά το δεύτερο εξάμηνο του 2009, σε 
σύγκριση με το δεύτερο εξάμηνο του 2008, όπως προβλέπεται στο άρθρο 72 του περί 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου. 

 Όσον αφορά την κοινωνική σύνταξη, ο ίδιος διευκρίνισε ότι, επειδή, σύμφωνα 
με το άρθρο 4 του περί Χορήγησης Κοινωνικής Σύνταξης Νόμου, το μηνιαίο ύψος της 
κοινωνικής σύνταξης είναι ίσο με το 81% του ανώτατου ποσού της βασικής παροχής 
της σύνταξης γήρατος, το ποσό της κοινωνικής σύνταξης θα αυξηθεί από την 1η 
Ιανουαρίου 2010 κατά το ίδιο ποσοστό που θα αυξηθούν οι βασικές συντάξεις 
κοινωνικών ασφαλίσεων και από €299,51 θα ανέλθει σε €315,36 το μήνα. 

 Σημειώνεται ότι η αναθεώρηση των βασικών παροχών υπολογίζεται να αυξήσει 
τη δαπάνη του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατά €38 εκατομ. περίπου σύμφωνα 
με τα δεδομένα του 2009.  Επίσης, ο κρατικός προϋπολογισμός υπολογίζεται να έχει 
μια πρόσθετη επιβάρυνση ύψους €5 εκατομ. περίπου λόγω της αύξησης του 
ανώτατου ορίου ασφαλιστέων αποδοχών, της εισφοράς για εθνοφρουρούς, των 
ασφαλιστέων εισοδημάτων των αυτοτελώς εργαζομένων, του ποσού της κοινωνικής 
σύνταξης και του ποσού της κατώτατης σύνταξης κοινωνικών ασφαλίσεων. 

 Σημειώνεται επίσης ότι τα πορίσματα της έρευνας του Αναλογιστή σε σχέση με 
την αναθεώρηση των ασφαλιστέων αποδοχών και παροχών κοινωνικών ασφαλίσεων 
εξετάστηκαν από το Συμβούλιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το οποίο δεν υπέβαλε 
οποιαδήποτε παρατήρηση και θεωρήθηκε ότι ενέκρινε ομόφωνα τις εισηγήσεις για 
αναθεώρηση των ασφαλιστέων αποδοχών και παροχών. 

 Ο εκπρόσωπος της συνδικαλιστικής οργάνωσης ∆ΕΟΚ εξέφρασε τη συμφωνία 
της οργάνωσης με τους προτεινόμενους κανονισμούς. 

 Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ και ΣΕΚ, καθώς και η εργοδοτική 
οργάνωση ΟΕΒ με σχετικές επιστολές τους εξέφρασαν τη συμφωνία των 
οργανώσεών τους με τις προτεινόμενες αυξήσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των 
μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
καθώς και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ 
αυτό και εισηγείται την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, με έναρξη ισχύος από 
την 1η Ιανουαρίου 2010. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ∆ΗΣΥ αντιλαμβάνομαι ότι συμφωνεί; 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Για θέμα διαδικασίας, μισό λεπτό μόνο.  Αντιλαμβάνομαι ότι παραβιάζονται 
κάποια άρθρα του συντάγματος.  Αν υπάρχει λόγος, να το κάνουμε.  Υπάρχει λόγος;  
∆ηλαδή επιβάλλεται, από ό,τι αντιλαμβάνομαι, έτσι;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μάλιστα, ευχαριστώ.  Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα, για ποιο πράγμα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Έν’ για το ότι δε δόθηκε η έκθεση σαράντα οκτώ ώρες πριν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, Κύριε ελέησον! 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, θα θεωρήσουμε ότι δεν υπάρχει ένσταση και οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 31 θέμα είναι «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού (Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 

∆υναμικού (Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
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του 2009» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος  Μαρία Κυριακού 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
τους υπό αναφορά κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 
∆εκεμβρίου 2009.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού και της συνδικαλιστικής οργάνωσης ∆ΕΟΚ.  Οι 
συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ και ΣΕΚ και οι εργοδοτικές οργανώσεις ΟΕΒ και 
ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού (Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) 
Κανονισμών, ώστε να αυξηθεί το ανώτατο όριο απολαβών των εργοδοτουμένων που 
λαμβάνεται υπόψη από τους εργοδότες για σκοπούς καταβολής του τέλους 
ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού από €924 την εβδομάδα ή €4.004 το μήνα, που 
είναι σήμερα, σε €973 την εβδομάδα ή €4.216 το μήνα, αντίστοιχα. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους εν λόγω κανονισμούς, 
καθώς και τα στοιχεία που έθεσε ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωπος της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού, το ύψος του ανώτατου ορίου απολαβών για 
σκοπούς καταβολής του τέλους ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού έχει καθοριστεί για 
πρακτικούς λόγους στο ίδιο ύψος με το ανώτατο όριο των απολαβών επί των οποίων 
εισπράττονται οι εισφορές στο Ταμείο για Πλεονάζον Προσωπικό, με βάση τους περί 
Τερματισμού Απασχολήσεως (Ταμείο για Πλεονάζον Προσωπικό) Κανονισμούς.  
Σημειώνεται ότι η είσπραξη του τέλους ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού γίνεται από 
το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων για λογαριασμό της Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού μέσω του ίδιου μηχανισμού με αυτόν που εισπράττονται οι 
εισφορές στο Ταμείο για Πλεονάζον Προσωπικό. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων έχει ήδη καταθέσει στη Βουλή τροποποιητικούς κανονισμούς των περί 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) Κανονισμών, με τους οποίους σκοπείται η 
αύξηση του ανώτατου ορίου ασφαλιστέων αποδοχών που λαμβάνονται υπόψη για 
σκοπούς υπολογισμού των εισφορών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και που 
κατ’ αναλογία λαμβάνονται υπόψη για τον υπολογισμό του τέλους για πλεονάζον 
προσωπικό σε €973 την εβδομάδα ή €4.216 το μήνα.  Κατά συνέπεια, τα 
προτεινόμενα με τους παρόντες κανονισμούς ανώτατα ποσά αποδοχών είναι τα ίδια 
με τα ανώτατα ποσά αποδοχών που προτείνονται στους εν λόγω τροποποιητικούς 
κανονισμούς.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
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∆υναμικού, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις θα ισχύουν από την 1η Ιανουαρίου 2010.  

 Ο εκπρόσωπος της συνδικαλιστικής οργάνωσης ∆ΕΟΚ εξέφρασε τη συμφωνία 
του με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις.   

 Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ και ΣΕΚ με επιστολές τους προς την 
επιτροπή επίσης εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις. 

 Αντίθετα, η εργοδοτική οργάνωση ΟΕΒ με επιστολή της εξέφρασε τη διαφωνία 
της οργάνωσης με την προτεινόμενη αύξηση του ανώτατου ορίου αποδοχών και κατά 
συνέπεια του τέλους ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
των προτεινόμενων κανονισμών και, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών 
της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, εισηγείται την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, με 
έναρξη ισχύος από την 1η Ιανουαρίου 2010. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των 
κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση από πλευράς οποιουδήποτε 
κόμματος. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, λοιπόν, εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 32 θέμα είναι «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009», 
πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009»  

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Φειδίας Σαρίκας 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Γιώργος Περδίκης 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  

 Χρήστος Στυλιανίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Νίκος Τορναρίτης Λευτέρης Χριστοφόρου  
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 Νεόφυτος Κωνσταντίνου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 Νοεμβρίου και 7 
∆εκεμβρίου 2009.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου 
υπουργείου, του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας.  

 Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από 
τους βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου και Χρήστο Στυλιανίδη και από το βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Γιάννο Λαμάρη, είναι η 
τροποποίηση του περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) Νόμου, ώστε να μειωθούν τα υφιστάμενα τέλη εγγραφής υποθήκης που 
καταβάλλονται, στις περιπτώσεις που ενυπόθηκος οφειλέτης ακυρώνει υφιστάμενη 
υποθήκη και την ίδια μέρα συστήνει νέα υποθήκη επί του ίδιου ακινήτου του είτε με 
τον ίδιο είτε με άλλο ενυπόθηκο δανειστή. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου προβλέπονται 
τα ακόλουθα: 

1. Μείωση του τέλους που καταβάλλεται, σε περίπτωση που υποθήκη που 
υπάρχει ακυρώνεται και την ίδια μέρα ο ενυπόθηκος οφειλέτης, για τον ίδιο 
σκοπό, συστήνει μία νέα υποθήκη επί του ίδιου ακινήτου του με τον ίδιο 
ενυπόθηκο δανειστή και το ποσό της νέας υποθήκης, εξαιρουμένου κάθε 
δεδουλευμένου ή μη δεδουλευμένου τόκου για καθεμία των περιπτώσεων, είναι 
το ίδιο ή μικρότερο από το ποσό της υποθήκης που ακυρώνεται, από 1% επί 
του ποσού της νέας υποθήκης που συστήνεται ή €200, οποιοδήποτε από τα 
δύο πιο πάνω ποσά είναι το μικρότερο, που ισχύει σήμερα, σε €25. 

2. Μείωση του τέλους που καταβάλλεται, σε περίπτωση που η υποθήκη που 
υπάρχει ακυρώνεται και την ίδια μέρα ο ενυπόθηκος οφειλέτης, για τον ίδιο 
σκοπό, συστήνει μία νέα υποθήκη επί του ίδιου ακινήτου του είτε με τον ίδιο είτε 
με άλλο ενυπόθηκο δανειστή και το ποσό της νέας υποθήκης που συστήνεται 
υπερβαίνει το ποσό της υποθήκης που ακυρώνεται, εξαιρουμένου κάθε 
δεδουλευμένου ή μη δεδουλευμένου τόκου για καθεμία των περιπτώσεων, από 
1% επί του ποσού της νέας υποθήκης που συστήνεται ή €200, οποιοδήποτε 
από τα δύο πιο πάνω ποσά είναι το μικρότερο, και επιπλέον 1% επί του ποσού 
κατά το οποίο το ποσό της νέας υποθήκης υπερβαίνει το ποσό της υποθήκης 
που ακυρώνεται, που ισχύει σήμερα, σε 1% επί του ποσού κατά το οποίο το 
ποσό της νέας υποθήκης υπερβαίνει το ποσό της υποθήκης που ακυρώνεται, 
εξαιρουμένου κάθε δεδουλευμένου ή μη δεδουλευμένου τόκου για καθεμία των 
περιπτώσεων, και επιπλέον €25.  

3. Τροποποίηση της διάταξης της βασικής νομοθεσίας σύμφωνα με την οποία ο 
πιο πάνω αναφερόμενος σκοπός για τον οποίο εγγράφεται η νέα υποθήκη 
καθορίζεται με ένορκη δήλωση του ενυπόθηκου οφειλέτη, ώστε ο εν λόγω 
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σκοπός να καθορίζεται με έγγραφη βεβαίωση, όπως ισχύει και για τα νομικά 
πρόσωπα, με βάση τις διατάξεις της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας. 

 Εισάγοντας την υπό αναφορά πρόταση νόμου στην επιτροπή, οι εισηγητές της 
δήλωσαν πως την κατέθεσαν στη Βουλή για αντιμετώπιση της αδικίας που προέκυψε 
από την ψήφιση του περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικού) Νόμου του 2009 και ειδικότερα από την εφαρμογή της 
διάταξής του σύμφωνα με την οποία, στις περιπτώσεις ανανέωσης υφιστάμενης 
υποθήκης από ενυπόθηκο οφειλέτη με τον ίδιο ενυπόθηκο δανειστή, όταν το ποσό 
της νέας υποθήκης είναι το ίδιο ή μικρότερο από το ποσό της υποθήκης που 
ακυρώνεται, καταβάλλεται τέλος ύψους €200, ενώ στις εν λόγω περιπτώσεις πριν από 
την πιο πάνω αναφερόμενη τροποποίηση καταβαλλόταν τέλος ύψους €1,70.  
Τονίζοντας οι ίδιοι βουλευτές ότι το εν λόγω τέλος είναι πολύ υψηλό σε σύγκριση με το 
προηγούμενο νομικό καθεστώς, υποστήριξαν πως για τις εν λόγω περιπτώσεις θα 
πρέπει να καταβάλλεται τέλος ύψους €25.  Περαιτέρω, όπως οι ίδιοι δήλωσαν, 
κρίθηκε σκόπιμη η μείωση του τέλους που καταβάλλεται, σύμφωνα με την πρόσφατη 
υπό αναφορά τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας, στις περιπτώσεις που 
ενυπόθηκος οφειλέτης την ίδια μέρα ακυρώνει υποθήκη και συστήνει, για τον ίδιο 
σκοπό, μία νέα υποθήκη επί του ίδιου ακινήτου του είτε με τον ίδιο είτε με άλλο 
ενυπόθηκο δανειστή και το ποσό της νέας υποθήκης που συστήνεται υπερβαίνει το 
ποσό της υποθήκης που ακυρώνεται, ώστε το εν λόγω τέλος να καταβάλλεται μόνο 
επί του ποσού κατά το οποίο το ποσό της νέας υποθήκης υπερβαίνει το ποσό της 
υποθήκης που ακυρώνεται και επιπλέον το ποσό των €25.  Τέλος, οι ίδιοι βουλευτές 
υποστήριξαν πως με τα προτεινόμενα στην πρόταση νόμου τέλη εξασφαλίζεται η 
κάλυψη του διοικητικού κόστους που απαιτείται στις περιπτώσεις ακύρωσης και 
σύστασης νέας υποθήκης, όπως προβλέπεται πιο πάνω.   

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και του 
Υπουργείου Οικονομικών, σχολιάζοντας τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, δήλωσαν 
πως τα υπουργεία τους, παρ’ όλο που συμφωνούν με τη φιλοσοφία των προνοιών της 
πρότασης νόμου, εισηγούνται τη διαμόρφωση του κειμένου της, ώστε τα πιο πάνω 
τέλη να επιβάλλονται κλιμακωτά, ανάλογα με το ποσό της νέας υποθήκης που 
συστήνεται.  Περαιτέρω, δήλωσαν πως συμφωνούν με την προτεινόμενη πρόνοια της 
πρότασης νόμου σύμφωνα με την οποία ο σκοπός για τον οποίο θα εγγράφεται η νέα 
υποθήκη θα καθορίζεται με έγγραφη βεβαίωση του ενυπόθηκου οφειλέτη και όχι με 
ένορκο δήλωση, όπως προβλέπεται στην ισχύουσα νομοθεσία.  

 Στο στάδιο της συζήτησης της υπό αναφορά πρότασης νόμου οι εισηγητές της 
αποφάσισαν να μην προωθήσουν για ψήφιση την υπό αναφορά πρόνοιά της με την 
οποία προτείνεται η μείωση του ισχύοντος τέλους που καταβάλλεται, σε περίπτωση 
που η υποθήκη που υπάρχει ακυρώνεται και την ίδια μέρα ο ενυπόθηκος οφειλέτης, 
για τον ίδιο σκοπό, συστήνει μία νέα υποθήκη επί του ίδιου ακινήτου του είτε με τον 
ίδιο είτε με άλλο ενυπόθηκο δανειστή και το ποσό της νέας υποθήκης που συστήνεται 
υπερβαίνει το ποσό της υποθήκης που ακυρώνεται.  Όπως οι ίδιοι δήλωσαν στην 
επιτροπή, κατέληξαν στην πιο πάνω αναφερόμενη απόφασή τους, γιατί κρίνουν ότι 
είναι προτιμότερο στο παρόν στάδιο να αναμένουν τα αποτελέσματα που θα 
προκύψουν από την εφαρμογή της σχετικής διάταξης της βασικής νομοθεσίας, η 
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οποία πρόσφατα τροποποιήθηκε και ρυθμίζει το θέμα αυτό, και, σε περίπτωση που 
κριθεί σκόπιμο, θα επανέλθουν σε μεταγενέστερο στάδιο για περαιτέρω συζήτηση του 
θέματος αυτού. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε 
ομόφωνα τα πιο κάτω: 

1. Να υιοθετήσει την πιο πάνω αναφερόμενη απόφαση των εισηγητών της 
πρότασης νόμου και να μην προωθήσει για ψήφιση την εν λόγω πρόνοιά της. 

2. Να αυξήσει το ύψος του τέλους των €25, που προτείνεται στην πρόταση νόμου 
και το οποίο θα καταβάλλεται, σε περίπτωση που υποθήκη που υπάρχει 
ακυρώνεται και την ίδια μέρα ο ενυπόθηκος οφειλέτης, για τον ίδιο σκοπό, 
συστήνει μία νέα υποθήκη επί του ίδιου ακινήτου του με τον ίδιο ενυπόθηκο 
δανειστή και το ποσό της νέας υποθήκης, εξαιρουμένου κάθε δεδουλευμένου ή 
μη δεδουλευμένου τόκου για καθεμία των περιπτώσεων, είναι το ίδιο ή 
μικρότερο από το ποσό της υποθήκης που ακυρώνεται, στο ποσό των €50. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού 
διαμόρφωσε το κείμενο της πρότασης νόμου σύμφωνα με τις πιο πάνω αποφάσεις 
της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Κεφαλαίου 4 του Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.  

 Παρακαλώ, τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 33 θέμα είναι «Οι περί Αποχετεύσεων Λευκωσίας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 
«Οι περί Αποχετεύσεων Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 Νοεμβρίου και 7 
∆εκεμβρίου 2009.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου Προγραμματισμού, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λευκωσίας, του Συνδέσμου Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου (ΣΤΕΚ), του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων (ΠΑΣΥΞΕ), του Κυπριακού Συνδέσμου 
Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 
του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των περί 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας Κανονισμών, ώστε να αναθεωρηθούν ορισμένα από τα 
τέλη που επιβάλλονται με βάση τους κανονισμούς αυτούς και, επιπρόσθετα, να 
μετατραπούν τα καθοριζόμενα σε αυτούς ποσά των τελών που επιβάλλονται δυνάμει 
των προνοιών τους από λίρες σε ευρώ.   

 Ειδικότερα, με τους υπό αναφορά κανονισμούς προβλέπονται οι πιο κάτω 
τροποποιήσεις στους βασικούς κανονισμούς:    

1. Αύξηση του ύψους του τέλους που επιβάλλεται για ανανέωση άδειας 
κατασκευής ή ανακατασκευής ή διενέργειας μετατροπών, προσθηκών ή 
επισκευών οχετού οικοδομής, ιδιωτικού υπονόμου οικοδομής ή ιδιωτικού 
συστήματος διάθεσης λυμάτων ή εγκατάστασης υγειονομικών εγκαταστάσεων 
και ειδών υγιεινής από το ποσό των ₤2 ή το ποσό που ισούται με το τέλος που 
καταβλήθηκε για την αρχική άδεια, οποιοδήποτε από τα δύο ποσά είναι το 



 

142 

 

 

 

μικρότερο, που ισχύει σήμερα, στο ποσό των €10. 

2. ∆ιαμόρφωση της διάταξής τους σύμφωνα με την οποία καθορίζεται η καταβολή 
τέλους για οποιαδήποτε άδεια χορηγείται δυνάμει των προνοιών τους και 
ανέρχεται στο ποσοστό 2% επί της προϋπολογιζόμενης δαπάνης του έργου το 
οποίο πρόκειται να διενεργηθεί δυνάμει της άδειας του έργου, ώστε το τέλος 
αυτό να καθοριστεί στα €10, εκτός από τις περιπτώσεις που σύμφωνα με τις 
διατάξεις των βασικών κανονισμών προβλέπεται διαφορετικά.  

3. Αύξηση του προβλεπόμενου σ’ αυτούς τέλους σύνδεσης από ₤1, που ισχύει 
σήμερα, σε €90 κλιμακωτά από το 2009 ως ακολούθως: 

 α.  Από την 1η Ιανουαρίου 2009 έως την 31η ∆εκεμβρίου 2009 μέχρι €60, 

 β.   από την 1η Ιανουαρίου 2010 έως την 31η ∆εκεμβρίου 2010 μέχρι €70, 

 γ.   από την 1η Ιανουαρίου 2011 έως την 31η ∆εκεμβρίου 2011 μέχρι €80, 

 δ.   από την 1η Ιανουαρίου 2012 και για τα επόμενα έτη μέχρι €90. 

4. Μετατροπή του ανώτατου ορίου του ετήσιου τέλους το οποίο το Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας δύναται να επιβάλλει σε ιδιοκτήτη ή κάτοχο ακίνητης 
ιδιοκτησίας η οποία εξυπηρετείται ή θα εξυπηρετηθεί στο μέλλον από τα 
συστήματα αποχετεύσεων λυμάτων του εν λόγω συμβουλίου, είτε αυτά έχουν 
κατασκευαστεί είτε όχι, από πενήντα μιλς για κάθε λίρα, που ισχύει σήμερα, σε 
πέντε σεντ ανά ευρώ επί της εκτιμημένης αξίας του ακινήτου αναφορικά με την 
οποία είναι πληρωτέο το ποσό αυτό, όπως αυτή είναι εγγεγραμμένη ή 
καταχωρισμένη στα βιβλία του Επαρχιακού Κτηματολογικού Γραφείου 
Λευκωσίας. 

5. Μετατροπή του ανώτατου ορίου του τέλους το οποίο το Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας δύναται να επιβάλλει σε ιδιοκτήτη ή κάτοχο ακίνητης 
ιδιοκτησίας που εξυπηρετείται ή πρόκειται να εξυπηρετηθεί από τα συστήματα 
αποχετεύσεων ομβρίων υδάτων του συμβουλίου από δέκα μιλς για κάθε λίρα, 
που ισχύει σήμερα, σε ένα σεντ ανά ευρώ επί της εκτιμημένης αξίας του 
ακινήτου αναφορικά με την οποία είναι πληρωτέο το τέλος, όπως αυτή είναι 
εγγεγραμμένη ή καταχωρισμένη στα βιβλία του Επαρχιακού Κτηματολογικού 
Γραφείου Λευκωσίας. 

6. Αύξηση του ανώτατου ορίου του τέλους που επιβάλλεται από το Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας με βάση την κατανάλωση νερού από είκοσι τέσσερα 
σεντ για κάθε κυβικό μέτρο νερού που καταναλώνει ο ιδιοκτήτης ή ο κάτοχος 
υποστατικού ανά διμηνία από την Επιτροπή Υδάτων ή από το Συμβούλιο 
Υδάτων Λευκωσίας το οποίο εξυπηρετείται από το σύστημα αποχέτευσης 
λυμάτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας σε €1,00 για κάθε κυβικό 
μέτρο νερού που καταναλώνει ανά διμηνία ή τριμηνία, κατά περίπτωση, ο 
ιδιοκτήτης ή ο κάτοχος υποστατικού από το Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας 
Λευκωσίας ή από άλλο συμβούλιο ή οργανισμό ή νομικό πρόσωπο δημόσιου 
δικαίου και εξυπηρετείται από το σύστημα αποχετεύσεων λυμάτων του 
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Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας κλιμακωτά ως ακολούθως: 

 α.   Από την 1η Ιανουαρίου 2009 έως την 31η ∆εκεμβρίου 2009 μέχρι €0,50, 

 β.  από την 1η Ιανουαρίου 2010 έως την 31η ∆εκεμβρίου 2010 μέχρι €0,60, 

 γ.   από την 1η Ιανουαρίου 2011 έως την 31η ∆εκεμβρίου 2011 μέχρι €0,70, 

 δ.   από την 1η Ιανουαρίου 2012 έως την 31η ∆εκεμβρίου 2012 μέχρι €0,80, 

 ε.   από την  1η Ιανουαρίου 2013 έως την 31η ∆εκεμβρίου 2013 μέχρι €0,90, 

        στ.   από την 1η Ιανουαρίου 2014 και για τα επόμενα έτη μέχρι €1,00. 

 Αύξηση του ανώτατου ορίου του τέλους που επιβάλλεται από το Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας με βάση την κατανάλωση νερού στους ιδιοκτήτες ή 
κατόχους υποστατικών οι οποίοι προμηθεύονται νερό από άλλη πηγή, εκτός του 
Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας, από εξήντα μιλς, που ισχύει σήμερα, σε 
€1,00 ανά κυβικό μέτρο των λυμάτων ή και των βιομηχανικών απορριμματικών υγρών 
που εκκενώνονται εντός του υπονόμου οικοδομής.    

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, οι προτεινόμενες με τους υπό συζήτηση κανονισμούς τροποποιήσεις 
κρίθηκαν αναγκαίες, ώστε να διασφαλιστεί η οικονομική βιωσιμότητα του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας, να ενσωματωθεί σε αυτούς η υιοθέτηση του ευρώ και να 
απλουστευθούν οι διαδικασίες έκδοσης αδειών κατασκευής ιδιωτικού υπονόμου 
οικοδομής και σύνδεσης με το δημόσιο υπόνομο.  

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου Προγραμματισμού ανέφερε ότι η υιοθέτηση των 
προτεινόμενων κανονισμών από τη Βουλή θα βοηθήσει το συμβούλιο να αντεπεξέλθει 
στις οικονομικές του υποχρεώσεις και παράλληλα να καταστεί βιώσιμο. 

 Οι εκπρόσωποι του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας ενημέρωσαν την 
επιτροπή πως, έπειτα από σχετική μελέτη που εκπονήθηκε το έτος 2007 σε σχέση με 
την οικονομική κατάσταση του εν λόγω συμβουλίου, κρίθηκε αναγκαία η αναθεώρηση 
ορισμένων τελών που σήμερα επιβάλλει για την κάλυψη των εξόδων λειτουργίας και 
συντήρησης του αποχετευτικού συστήματός του, ώστε να διασφαλιστεί η οικονομική 
του βιωσιμότητα.  Περαιτέρω, ενημέρωσαν την επιτροπή ότι, επειδή το τέλος ύψους 
2% επί της προϋπολογιζόμενης δαπάνης του έργου που καταβάλλεται για 
οποιαδήποτε άδεια χορηγεί το συμβούλιο σήμερα κυμαίνεται μεταξύ €34 και €51 
περίπου και επειδή το συνολικό κόστος του συμβουλίου που αφορά τη διαδικασία 
έκδοσης άδειας σύνδεσης ιδιωτικού υπονόμου οικοδομής ανέρχεται στα €90 περίπου, 
το συμβούλιο έκρινε σκόπιμο να καταργήσει το πιο πάνω αναφερόμενο τέλος, ύψους 
2%, επί της προϋπολογιζόμενης δαπάνης του έργου και παράλληλα να αυξήσει το 
τέλος σύνδεσης από ₤1, που ισχύει σήμερα, κλιμακωτά σε €90 κατά τα επόμενα 
τέσσερα χρόνια, όπως αναφέρεται πιο πάνω, ώστε να καταστεί δυνατή η ανάκτηση 
από το συμβούλιο του πιο πάνω αναφερόμενου κόστους.  Με τον τρόπο αυτό, 
σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, απλουστεύεται η διαδικασία έκδοσης άδειας 
σύνδεσης, με αποτέλεσμα το συμβούλιο να μπορεί να εκδίδει μεγαλύτερο αριθμό 
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αδειών.      

 Οι εκπρόσωποι του ΣΤΕΚ και του ΠΑΣΥΞΕ ανέφεραν ότι τα τέλη τα οποία 
επιβάλλονται σήμερα στα ξενοδοχεία είναι πολύ υψηλά, δεδομένης της δεινής 
οικονομικής κατάστασης που επικρατεί στην ξενοδοχειακή βιομηχανία από την 
παρατεταμένη διεθνή οικονομική κρίση. 

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών δήλωσαν ότι ο 
σύνδεσμός τους διαφωνεί με τις προτεινόμενες αυξήσεις, γιατί κρίνει ότι είναι πολύ 
υψηλές.  Παράλληλα, υποστήριξαν πως λόγω της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης οι 
οποιεσδήποτε αυξήσεις θα πρέπει να επιβληθούν σε μεταγενέστερο στάδιο. 

 Οι εκπρόσωποι της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, 
με γραπτό υπόμνημα που κατέθεσαν στην επιτροπή, αναφέρουν ότι διαφωνούν με 
την επιβολή οποιωνδήποτε αυξήσεων εν μέσω παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, η 
οποία θέτει σε κίνδυνο την ποιότητα ζωής των καταναλωτών.  Παράλληλα, τόνισαν 
στην επιτροπή πως η επιβολή από τα συμβούλια ορισμένων τελών σε καταναλωτές 
που δεν είναι συνδεδεμένοι με αποχετευτικά συστήματα και στους οποίους δεν 
προσφέρεται οποιαδήποτε υπηρεσία από τα εν λόγω συμβούλια ενδεχομένως να 
είναι παράνομη με βάση σχετική Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών η επιτροπή ζήτησε 
πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις για την υφιστάμενη οικονομική κατάσταση του 
συμβουλίου.  

 Στη βάση της πιο πάνω ενημέρωσης, η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη την 
παγκόσμια οικονομική κρίση, έκρινε ότι η προτεινόμενη με τους υπό αναφορά 
κανονισμούς αύξηση του τέλους σύνδεσης πρέπει να επιβληθεί σε μεταγενέστερο 
στάδιο.  Συναφώς, αποφάσισε τη μείωση του προτεινόμενου με τους υπό συζήτηση 
κανονισμούς τέλους που επιβάλλεται με βάση την κατανάλωση νερού και την επιβολή 
του σε μεταγενέστερο στάδιο.  Ειδικότερα, η επιτροπή αποφάσισε τα ακόλουθα: 

1. Την επιβολή του υπό αναφορά προτεινόμενου τέλους σύνδεσης από το 
συμβούλιο από το έτος 2010, αντί του έτους 2009, που προτείνεται, ως 
ακολούθως: 

α. Έτος 2010:  €60. 

β. Έτος 2011:  €70. 

γ. Έτος 2012:  €80.  

δ. Έτος 2013 και για τα επόμενα έτη:   €90. 

2. Τη μείωση του προτεινόμενου ποσού που επιβάλλεται με βάση την 
κατανάλωση νερού και την έναρξη της επιβολής του από το έτος 2010, αντί 
από το έτος 2009, που προτείνεται, ως ακολούθως: 

α. Από την 1η Ιανουαρίου 2010 έως την 31η ∆εκεμβρίου 2010 μέχρι €0,45, 

β. από την 1η Ιανουαρίου 2011 έως την 31η ∆εκεμβρίου 2011 μέχρι €0,50, 
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γ. από την 1η Ιανουαρίου 2012 έως την 31η ∆εκεμβρίου 2012 μέχρι €0,60, 

δ. από την 1η Ιανουαρίου 2013 έως την 31η ∆εκεμβρίου 2013 μέχρι €0,70, 

ε. από την 1η Ιανουαρίου 2014 και για τα επόμενα έτη μέχρι €0,80. 

 Οι εκπρόσωποι του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας δήλωσαν στην 
επιτροπή πως δε φέρουν οποιαδήποτε ένσταση στις υπό αναφορά τροποποιήσεις 
που θα επιφέρει η επιτροπή στο κείμενο των κανονισμών.   

 Σε μεταγενέστερο στάδιο οι ίδιοι εκπρόσωποι του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λευκωσίας ενημέρωσαν την επιτροπή ότι το συμβούλιο εισηγείται όπως το 
προτεινόμενο τέλος που επιβάλλεται με βάση την κατανάλωση νερού καθοριστεί από 
το έτος 2010 μέχρι το έτος 2012, αντί μέχρι το έτος 2014, που προτείνεται στους υπό 
αναφορά κανονισμούς, ώστε οι αυξήσεις που ενδεχομένως να πρέπει να επιβληθούν 
μετά από το έτος αυτό να εγκριθούν από τη νέα Βουλή που θα εκλεγεί.  Επιπρόσθετα, 
εισηγήθηκαν όπως το ανώτατο όριο του ποσού που θα επιβάλλεται για το εν λόγω 
τέλος από το έτος 2012 και για τα επόμενα έτη μειωθεί στο ποσό των €0,55.     

 Η επιτροπή, αφού υιοθέτησε την πιο πάνω εισήγηση του συμβουλίου, στη 
βάση των πιο πάνω αναφερόμενων αποφάσεών της, διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο 
των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, όπως αυτοί έχουν 
διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, γι’ αυτό  και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την έγκρισή τους.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 34 θέμα είναι «Οι περί Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 

Τεχνικών Έργων - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 



 

146 

 

 

 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 

 Τάσος Μητσόπουλος  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 Νοεμβρίου και 3 ∆εκεμβρίου 
2009.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η αντιπρόεδρος του Συμβουλίου Εγγραφής 
Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων και εκπρόσωποι της 
συνδικαλιστικής οργάνωσης ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ.  Η συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ, 
παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Η συνδικαλιστική οργάνωση της ΣΥΣΕΕΤΕ-ΟΗΟ-ΣΕΚ διαβίβασε γραπτώς τις 
απόψεις της στην επιτροπή.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι η αντικατάσταση του σχεδίου 
υπηρεσίας για τη θέση ∆ιευθυντή του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων από νέο σχέδιο, έτσι ώστε αυτό να 
συνάδει με τις πρόνοιες του περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός 
Γενικών ∆ιευθυντών) Νόμου.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από 
τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Συμβουλίου 
Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων, η 
αντικατάσταση του σχεδίου υπηρεσίας από νέο για την εν λόγω θέση του συμβουλίου 
κρίθηκε αναγκαία, έτσι ώστε να καταστεί δυνατός ο διορισμός στη θέση αυτή με 
συμβόλαιο, όπως καθορίζεται στον περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(∆ιορισμός Γενικών ∆ιευθυντών) Νόμο.  Συγκεκριμένα, ο υπό αναφορά νόμος 
προβλέπει ότι, ανεξάρτητα από τις διατάξεις οποιουδήποτε νόμου με τον οποίο 
ιδρύεται ένα νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου, ο γενικός διευθυντής του διορίζεται 
με σύμβαση πενταετούς διάρκειας.   

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και 
ΣΥΣΕΕΤΕ-ΟΗΟ-ΣΕΚ δήλωσαν στην επιτροπή ότι συμφωνούν με το προτεινόμενο 
σχέδιο υπηρεσίας.   

 Στο στάδιο της μελέτης των υπό συζήτηση κανονισμών, η εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας επισήμανε στην επιτροπή ότι στο 
προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας η θέση του ∆ιευθυντή του Συμβουλίου Εγγραφής και 
Ελέγχου Εργοληπτών και Τεχνικών Έργων ορίζεται ως “θέση πρώτου διορισμού” και 
όχι ως θέση “με σύμβαση”, όπως προβλέπεται στη σχετική νομοθεσία, και εισηγήθηκε 
να γίνει η σχετική διόρθωση.   

 Η αντιπρόεδρος του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 
Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων σε επιστολή της, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2009, 
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αναφέρει ότι το συμβούλιο συμφωνεί με την πιο πάνω εισήγηση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές 
των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ υιοθετούν την εισήγηση για καθορισμό της θέσης ως θέσης “με σύμβαση”.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος διαφωνεί με την πιο πάνω εισήγηση, υποστηρίζοντας ότι οι 
θέσεις του δημοσίου καθορίζονται είτε ως θέσεις πρώτου διορισμού είτε ως θέσεις 
πρώτου διορισμού και προαγωγής είτε ως θέσεις προαγωγής και στην προκειμένη 
περίπτωση θα πρέπει να καθοριστεί ως θέση πρώτου διορισμού και όχι ως θέση “με 
σύμβαση”. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς 
και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, συμφωνεί με 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, γι’ αυτό και, αφού 
διαμόρφωσε το προτεινόμενο με αυτούς σχέδιο υπηρεσίας σύμφωνα με την πιο πάνω 
θέση της, εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

 Με την ευκαιρία αυτή, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος δηλώνουν 
ότι διαφωνούν με την πρακτική που το Συμβούλιο Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων επέλεξε να ακολουθήσει τα τελευταία 
χρόνια για την πλήρωση της μέχρι σήμερα κενής θέσης διευθυντή του εν λόγω 
συμβουλίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει, πέρα από την έκθεση, οποιοδήποτε θέμα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 35 θέμα είναι «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας - Θέση Τεχνικού Ιατροφυσικής (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση Τεχνικού 

Ιατροφυσικής (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 
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 Τάσος Μητσόπουλος, αναπλ. πρόεδρος  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Γιαννάκης Θωμά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους υπό αναφορά 
κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 ∆εκεμβρίου 2009.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις 
πρόνοιες των άρθρων 22 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι ο 
καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Τεχνικού Ιατροφυσικής στις Ιατρικές 
Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας, η οποία είναι θέση πρώτου διορισμού στις 
συνδυασμένες κλίμακες Α5(2η βαθμίδα)-Α7-A8(i). 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, με το συμπληρωματικό προϋπολογισμό του 2007 δημιουργήθηκαν δύο 
νέες θέσεις Τεχνικού Ιατροφυσικού, οι οποίες προορίζονται για το 
Ακτινοθεραπευτικό/Ογκολογικό Κέντρο του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού, προς 
υλοποίηση της σχετικής απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 64.360 και 
ημερομηνία 20 Σεπτεμβρίου 2006.  Συγκεκριμένα, όπως αναφέρεται στην ίδια έκθεση, 
αποφασίστηκε η δημιουργία και λειτουργία ολοκληρωμένου ογκολογικού τμήματος 
στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού, καθώς και η δημιουργία νέων θέσεων ιατρικού και 
παραϊατρικού προσωπικού για την ορθή στελέχωση του εν λόγω τμήματος.  

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Υγείας απευθύνει παράκληση προς τη Βουλή 
όπως δοθεί κάθε δυνατή προτεραιότητα στην προώθηση των πιο πάνω κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί 
έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’  αριθμόν 36 έως 47 θέματα αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Και τώρα ερχόμαστε στα δύο νομοσχέδια που έχουμε κηρύξει ήδη ενωρίτερα 
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ως επείγοντα κατά την έναρξη της συνεδρίασής μας. 

 Το πρώτο νομοσχέδιο τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2009».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιώργος Βαρνάβα, εκπροσωπώντας   

 Γιάννος Λαμάρης                               τον κ. Μαρίνο Σιζόπουλο 

 Ντίνος Χατζηνικόλας                          ∆ημήτρης Συλλούρης, εκπροσωπώντας 

 Αβέρωφ Νεοφύτου                              εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο  

                                                                       Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
αυθημερόν το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία 
της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και ο γενικός διευθυντής του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ).   

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του 
ΚΟΑ ποσού ύψους €800.000 για τη διενέργεια δαπανών για διάφορους σκοπούς για 
τους οποίους η πρόβλεψη στον προϋπολογισμό του ΚΟΑ για το έτος 2009 κρίθηκε 
ανεπαρκής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στον 
προϋπολογισμό του ΚΟΑ για το 2009 ποσό ύψους €5.198.243 αφορά αύξηση 
κονδυλίων και ποσό ύψους €4.398.243 αφορά εξοικονομήσεις κονδυλίων.  Συναφώς, 
η συμπληρωματική πίστωση για την οποία ζητείται η νομοθετική έγκριση της Βουλής 
αφορά μόνο το ποσό των €800.000, το οποίο αποτελεί τη διαφορά μεταξύ των 
αυξημένων κονδυλίων και των εξοικονομήσεων που έχουν προκύψει.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, οι αυξήσεις κονδυλίων αφορούν κυρίως οφειλές φόρου προστιθέμενης 
αξίας (ΦΠΑ) του ΚΟΑ προς το δήμο Λευκωσίας, χορηγίες, δαπάνες για βελτίωση και 
κατασκευή αθλητικών εγκαταστάσεων, καθώς και δαπάνες για την αποπληρωμή 
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δανείων και άλλων υποχρεώσεων. 

 Οι εξοικονομήσεις κονδυλίων αφορούν κυρίως ιδιόκτητα έργα, επιχορηγούμενα 
έργα και αποπληρωμή δανείων και άλλων υποχρεώσεων.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία και ειδικότερα όσον αφορά το ποσό για την 
αποπληρωμή δανείων και άλλων υποχρεώσεων, ο προϋπολογισμός του ΚΟΑ για το 
2008 προέβλεπε τη σύναψη δανείου ύψους €34.000.000, μέρος του οποίου 
προοριζόταν για την εξόφληση χρεογράφων που έληγαν στις 15 ∆εκεμβρίου 2008.  
Λόγω της οικονομικής κρίσης, η τράπεζα με την οποία ο οργανισμός θα προέβαινε σε 
σύναψη του δανείου υπαναχώρησε και δεν παραχώρησε το δάνειο στον οργανισμό.  
Για να μη δημιουργηθεί πρόβλημα στην εύρυθμη λειτουργία του ΚΟΑ, ο οργανισμός 
συμφώνησε με τους κατόχους των χρεογράφων όπως η αποπληρωμή τους 
παραταθεί για δύο ακόμη χρόνια.  Το ποσό αυτό αφορά την πληρωμή των τόκων των 
χρεογράφων που δεν εξοφλήθηκαν. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού, αφού έλαβαν υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν τους, 
ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό 
έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Όπως έχουμε τοποθετηθεί, μάλλον θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό 
του ΚΟΑ.  Απλώς, εκείνο το οποίο ήθελα να υπογραμμίσω είναι ότι θα πρέπει ο 
Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού πλέον να λειτουργεί βάσει του καταστατικού του.  
Το τελευταίο χρονικό διάστημα έχουν παρατηρηθεί παρασπονδίες από σωματεία, από 
δικές του αθλητικές ομοσπονδίες, όπως η Κυπριακή Ομοσπονδία Καλαθόσφαιρας, 
και αυτά τα φαινόμενα έχουν υπογραμμιστεί και έχουν εγγραφεί και συγκεκριμένα 
θέματα από συναδέλφους στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής.  Εμείς θεωρούμε ότι ο 
Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού, βάσει του καταστατικού του, όταν και εφόσον μία 
ομοσπονδία η οποία είναι μέλος του παραφέρεται, μπορεί να επιβάλει την άποψή του.  
Θεωρούμε ότι δεν το έχει πράξει.   

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, ως πρόσφυγες βουλευτές, θέλω να τονίσω ότι θα 
πρέπει ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού να δώσει πολύ περισσότερη προσοχή 
όχι στα προσφυγικά σωματεία αλλά στα αθλητικά αγροτικά σωματεία που βρίσκονται, 
κύριε Πρόεδρε, στους προσφυγικούς συνοικισμούς.  Να σας πω ότι δεν υπάρχει σε 
κανένα προσφυγικό συνοικισμό ένα αθλητικό κέντρο όπου τα παιδιά αυτών των 
συνοικισμών να αθλούνται.  Το έχουμε πει χίλιες φορές. δεν εισακουόμαστε!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ τον κ. Βαρνάβα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε άλλη… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Άρα, λοιπόν, να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
ποσού ύψους €800.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2009.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2009.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πριν προχωρήσουμε στο επόμενο θέμα, θα πρέπει εδώ οφειλόμενη αναφορά 
να γίνει στην αρμόδια υπηρεσία της Βουλής, η οποία διαπίστωσε και ένα λάθος στο 
νομοσχέδιο όπως ήρθε αρχικά. 

 Το δεύτερο νομοσχέδιο τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) 

του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 
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 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιώργος Βαρνάβα, εκπροσωπώντας   

 Γιάννος Λαμάρης                               τον κ. Μαρίνο Σιζόπουλο     

 Ντίνος Χατζηνικόλας ∆ημήτρης Συλλούρης,   

 Αβέρωφ Νεοφύτου                              εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της 
ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο Υπουργός και ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών και 
ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους €24 εκατομ. και η 
διάθεσή του για σκοπούς οριστικής ρύθμισης των αγροτικών χρεών.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το 
Συμβούλιο Υπουργών Γεωργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης με την Απόφαση 
2006/39/EK, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2006, και το Υπουργικό Συμβούλιο με την 
απόφασή του με αρ. 63.705, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2006, ενέκριναν τη διάθεση του 
ποσού των £23 εκατομ. ή €39,33 εκατομ. για τη διαγραφή μέρους των αγροτικών 
χρεών των δικαιούχων και τη μετατροπή του υπολοίπου σε μακροχρόνιο δάνειο, μέχρι 
και δεκαπέντε χρόνων (ανάλογα με το ύψος του δανείου), με ανάληψη της πληρωμής 
των τόκων από το κράτος, νοουμένου ότι ο χρεώστης αναλαμβάνει την υποχρέωση 
να καταβάλλει τις δόσεις του δανείου. 

 Σύμφωνα με τους κυβερνητικούς αρμοδίους, τον Ιούλιο του 2009 
ολοκληρώθηκε η εξέταση των αιτήσεων και των ενστάσεων, για να διαπιστωθεί το 
ύψος των αγροτικών χρεών των δικαιούχων ανά αιτητή, δηλαδή των χρεών που 
έγιναν για γεωργικούς σκοπούς, και οι δικαιούχοι ενημερώθηκαν γραπτώς.  Η εξέταση 
έγινε σύμφωνα με τη διαδικασία που ήταν καθορισμένη στις σχετικές αποφάσεις και 
ιδιαίτερα με βάση τους όρους και τα κριτήρια του σχεδίου.  Με βάση τη διαδικασία 
αυτή, το συνολικό ποσό των αγροτικών χρεών των δικαιούχων ανήλθε σε €62,99 
εκατομ. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του, στις 8 ∆εκεμβρίου 2009, αποφάσισε, 
μεταξύ άλλων, να εξουσιοδοτήσει τους Υπουργούς Οικονομικών και Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος να έλθουν σε επαφή με τις αγροτικές οργανώσεις 
και να καταλήξουν σε μια κοινά αποδεκτή ρύθμιση των αγροτικών χρεών χωρίς 
επαναφορά του θέματος στο Υπουργικό Συμβούλιο, εκτός αν υπάρχει διαφωνία. 

 Σε ειδική συνεδρία της διυπουργικής επιτροπής, στην οποία μετείχαν ο 
Υπουργός Οικονομικών και ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, καθώς και οι αγροτικές οργανώσεις, στις 8 ∆εκεμβρίου 2009, 
συμφωνήθηκε η ρύθμιση των αγροτικών χρεών με τη διαγραφή δανείων συνολικού 
ύψους €34 εκατομ. για τελική και οριστική διευθέτηση του θέματος.  Τα υπόλοιπα 
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αγροτικά χρέη, καθώς και οι τόκοι αναλαμβάνονται από τους γεωργούς. 

 Σημειώνεται ότι στον προϋπολογισμό του 2009, σύμφωνα με τα στοιχεία που 
κατατέθηκαν, έχει ήδη περιληφθεί κονδύλι ύψους €10 εκατομ. για σκοπούς ρύθμισης 
των αγροτικών χρεών.  Συνεπώς, για το υπόλοιπο του ποσού που αφορά τη συνολική 
ρύθμιση των αγροτικών χρεών, το οποίο ανέρχεται σε  €24 εκατομ. (συνολική 
πρόνοια €34 εκατομ.), παρίσταται η ανάγκη έγκρισης συμπληρωματικών πιστώσεων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 
σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση των ζητούμενων 
συμπληρωματικών πιστώσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές για θέματα αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Φυττής για τα αγροτικά χρέη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Φυττή, παρακαλώ. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πούμε δύο κουβέντες γι’ αυτό το σημαντικό νομοθέτημα που 
πάμε να ψηφίσουμε.  Χρονίζοντα προβλήματα των αγροτών της Κύπρου, τα αγροτικά 
χρέη, για δεκαετίες, ιδιαίτερα μετά το 1974, πάνε να ρυθμιστούν με έναν τρόπο που 
πιστεύω… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 …που πιστεύω ότι είναι κατά το μάλλον ή ήττον ικανοποιητικός για τους 
αγρότες μας.  Ευχής έργον θα ήταν να ρυθμιστούν και να χαριστούν όλα τα χρέη, όσα 
έγιναν πραγματικά για τη γεωργία και την κτηνοτροφία.  Όμως, όπως έχει εγκριθεί 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, θα γίνει μία ρύθμιση η οποία προνοεί ότι γύρω στα €34 
εκατομ. θα χαριστούν και για €28 εκατομ. περίπου με €30 εκατομ. θα γίνουν 
μακροπρόθεσμα δάνεια, τα οποία θα επιμεριστούν στους αγρότες. 

 Πρέπει να χαιρετίσουμε αυτή τη ρύθμιση, η οποία άρχισε προ ορισμένων ετών 
επί της προηγούμενης κυβερνήσεως, του Τάσσου Παπαδόπουλου, όταν για πρώτη 
φορά ήρθαν στην επιτροπή Γεωργίας οι υπεύθυνοι του Υπουργείου Γεωργίας και μας 
είπαν γι’ αυτή την προσπάθεια.  Η αλήθεια να λέγεται, τόσο εγώ όσο και ο 
συνάδελφος Γιώργος Βαρνάβα -εμείς οι δύο μόνο- είχαμε πει και το εξής:  «Οι 
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νομιμόφρονες, αυτοί οι οποίοι προσπάθησαν από το υστέρημά τους και πήγαν και 
πλήρωσαν τα δάνεια, αδικούνται με αυτή τη ρύθμιση».  Οι αγροτικές οργανώσεις 
έχουν συμφωνήσει αυτά τα δάνεια που υπάρχουν να τα ρυθμίσουμε, να τα χαρίσουμε 
τα μισά, όπως πάει να γίνει, και οι υπόλοιποι που τα πλήρωσαν, καλά πληρωμένα!  
Όμως αυτή δεν είναι δίκαια ρύθμιση.  Και ήθελα με αυτή την ευκαιρία να το πω, ότι 
αυτή η ρύθμιση ευνοεί αυτούς που καθυστέρησαν να πληρώσουν τα δάνειά τους, τα 
οποία έκαμαν για τη γεωργοκτηνοτροφική ανάπτυξη για τόσα χρόνια, αλλά αδικεί 
αυτούς οι οποίοι από το υστέρημά τους, λέω, διότι ο γεωργός πάντοτε είναι κάτω του 
μέσου όρου όσον αφορά το εισόδημα… Το εισόδημα το γεωργικό στην Κύπρο, 
συνάδελφοι, είναι κάτω του μέσου όρου όλων των άλλων κλάδων.  Λοιπόν, αδικούνται 
αυτοί και δεν ξέρω τι μπορεί να γίνει, αλλά θέλαμε να το τονίσουμε αυτό το πράγμα, 
ότι αυτοί που είναι νομιμόφρονες πάντα αδικούνται! 

 Χαιρετίζουμε λοιπόν αυτή τη ρύθμιση.  Υπάρχουν ήδη, όπως γράφουμε, €10 
εκατομ. στο φετινό προϋπολογισμό του 2009 και τώρα πάμε να εγκρίνουμε άλλα €24 
εκατομ. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Φυττή. 

 Παρακαλώ, κύριε Χατζηνικόλα. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Είναι γεγονός, κύριε Πρόεδρε, ότι ένα διαχρονικό αίτημα των αγροτών μας στην 
Κύπρο έχει ικανοποιηθεί από αυτή την κυβέρνηση.  Πρέπει να πούμε, κύριε Πρόεδρε, 
ότι ήταν ένα πάγιο αίτημα των αγροτών, του οργανωμένου αγροτικού κινήματος εδώ 
και δεκαετίες, που από το 1960 μέχρι σήμερα είναι ένα θέμα το οποίο ταλανίζει όλο 
τον αγροτικό κόσμο και πρέπει να πούμε ότι έχουν χαθεί και αρκετές περιουσίες λόγω 
αυτών των χρεών.   

 Η κυβέρνηση -ξεκινά και από την προηγούμενη κυβέρνηση αυτό το θέμα, κύριε 
Πρόεδρε- υλοποιώντας αυτή η κυβέρνηση τις προσδοκίες και δεσμεύσεις, έχει 
ικανοποιήσει το αίτημα του αγροτικού κόσμου, εξ ου και η αναφορά όλων ανεξαίρετα, 
κύριε Πρόεδρε, των αγροτικών οργανώσεων ότι είναι απόλυτα ευχαριστημένες με τη 
διευθέτηση η οποία έχει γίνει.  Έστω κι αν υπάρχουν τα οποιαδήποτε 
μικροπροβλήματα, όπως αυτά που έχουν αναφερθεί από τον κ. Φυττή, αλλά και άλλα 
προβλήματα που μπορεί να υπάρχουν, είναι ένα θετικό βήμα, γιατί το 54% των 
αγροτικών χρεών ικανοποιείται, κύριε Πρόεδρε, με την καταβολή του ποσού των €34 
εκατομ. από την κυβέρνηση και με τη δέσμευση της κυβέρνησης ότι τις επόμενες 
μέρες θα γίνει μία προσπάθεια με όλα τα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα, καθώς 
επίσης με τις τράπεζες με σύσκεψη η οποία θα γίνει στο αρμόδιο υπουργείο, έτσι που 
να πιέσουν τα πράγματα, ώστε να διευθετηθούν και τα υπόλοιπα για το τι μέλλει 
γενέσθαι. 

Θα μείνω εδώ, κύριε Πρόεδρε, παρ’  όλο που υπάρχουν αρκετά άλλα να 
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αναφέρουμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηνικόλα. 

 Βεβαίως, πρέπει να παρατηρήσουμε ότι είναι απαραίτητη και η δική μας η 
συνεισφορά διά της εγκρίσεως του νομοσχεδίου. 

 Λοιπόν, ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πάρα πολύ σύντομος.  Απλώς, να χαιρετίσουμε ένα 
γεγονός το οποίο φτάνει στο τέλος του, ένα αίτημα το οποίο για χρόνια είχε ο 
αγροτικός κόσμος,  χωρίς σίγουρα, για να είμαστε δίκαιοι πάντοτε, να 
παραγνωρίζουμε αυτό το οποίο ο Σοφοκλής Φυττής έχει πει:  «Υπάρχει ένας αριθμός 
αγροτών οι οποίοι έχουν πληρώσει τα αγροτικά τους χρέη».  Φυσικά, κύριε Πρόεδρε, 
χωρίς να θέλω να προκαλέσω, με όλο το σεβασμό, αυτά είναι αγροτικά χρέη τα οποία 
είχαν δημιουργηθεί από το 1974 μέχρι και το 1998 και θα χρησιμοποιήσω… 

 Βλέπω το χέρι του συναδέλφου του Λευτέρη να το ψηλώνει, άρα εννά μου 
απαντήσει και, αφού θα μου απαντήσει, να μου απαντήσει και σε αυτό που θα πω 
τώρα.  Το γεγονός ότι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μπορεί να μην του δώσω το λόγο, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Εννά του τον δώσετε, κύριε Πρόεδρε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Εγώ να πω, κύριε Πρόεδρε, απλώς να επικαλεστώ φράση συναδέλφου μου 
στην  επιτροπή Γεωργίας της Βουλής, ο οποίος είχε πει ότι έπρεπε τα αγροτικά χρέη 
αυτά να είχαν διευθετηθεί μέχρι το 2003.  ∆εν είχαν διευθετηθεί.  Η μοίρα αυτής της 
κυβέρνησης ήταν να τα διευθετήσει και αυτό το χαιρετίζουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα. 

 Ο κ. Χριστοφόρου, παρακαλώ.   Θα είναι σύντομος, όπως πάντα! 

(Γέλια) 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, άκουσα με προσοχή τους συναδέλφους τους προερχόμενους 
από τη συγκυβέρνηση και τους μετέχοντες με υπουργούς.  Μάλιστα, ο Υπουργός 
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Γεωργίας, αν είμαι ορθός, προέρχεται από το ένα από τα δύο συγκυβερνώντα με το 
ΑΚΕΛ κόμματα, την Ε∆ΕΚ. 

 Ορθή η επισήμανση ότι μπορεί να αδικούνται αγρότες, αλλά οι συνάδελφοι της 
συγκυβέρνησης, αφού ανήκουν στην κυβέρνηση, γιατί δεν παίρνουν μέτρα να 
αποκαταστήσουν κι αυτούς που αδικούνται, που  οι ίδιοι επεσήμαναν;  Περιμένουν 
από την αντιπολίτευση να απονείμει αγροτική δικαιοσύνη;  Εμείς σας καλούμε, αφού 
το επισημάνατε κι εσείς, να πάρετε μέτρα, εσείς είπατε, και να αποκαταστήσετε την 
αγροτική δικαιοσύνη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Χριστοφόρου. 

 Ο κ. Χάμπας. 

Π. ΧΑΜΠΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η σημερινή ημέρα, όπως πολύ καλά έχετε τονίσει κι εσείς, είναι ιστορική, γιατί 
θα συμβάλει κι η Βουλή στο να επιλυθεί οριστικά ένα πρόβλημα.  Και πρέπει να πω 
ότι από εδώ πέρασαν αρκετοί επιφανείς βουλευτές.  Θέλω να αναφέρω κύρια τον 
αείμνηστο Χαμπή Μιχαηλίδη, ο οποίος αγωνίστηκε σκληρά για την επίλυση αυτού του 
προβλήματος, και πιστεύω ότι είναι ένα μνημόσυνο η ομόφωνη ψήφιση σήμερα αυτού 
του νομοσχεδίου.   

 Λυπούμαστε ειλικρινά… Εγώ θα ήθελα να συνεχίσω από εκεί όπου έμεινε ο 
αγαπητός Γιώργος Βαρνάβα και να είμαι πιο συγκεκριμένος.  Οι συνάδελφοι του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού είχαν την ευκαιρία για δέκα χρόνια να επιλύσουν αυτό το 
πρόβλημα.  Παρ’ όλα αυτά, υπουργοί της τότε κυβέρνησης που προέρχονταν από τα 
Κοκκινοχώρια, όταν τους έθεσαν το αίτημα, το έβαλαν στο συρτάρι, ενώ αυτή η 
κυβέρνηση έμπρακτα αποδεικνύει τη φιλοαγροτική της πολιτική. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είχα προβλέψει ότι θα είμαστε ακόμα πέντε μετά τον κ. Βαρνάβα! 

 Λοιπόν, παρακαλώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Νομίζω ότι η συζήτηση είναι άνευ διαστάσεων.  Εδώ πέρα, στη ρύθμιση και στο 
αρχικό νομοσχέδιο, υπήρχε ξεκάθαρα η πρόθεση ότι θα πρέπει να υπάρξει 
αντιστάθμισμα και για όσο κόσμο δεν έχει πληρώσει με το υστέρημά του, με την 
πώληση περιουσίας ή εν πάση περιπτώσει με τη δημιουργία που είχε κάνει.  Αντίθετα, 
αντί να ληφθεί οποιοδήποτε μέτρο προς την κατεύθυνση αυτή, επιλεκτικά έχουμε 
κουτσουρέψει το ποσό, αρκεστήκαμε στη ρύθμιση η οποία έχει γίνει και εν πάση 
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περιπτώσει αγνοήσαμε παντελώς…  ∆ιερωτώμαι!  Μα, είναι πνευματική μυωπία αυτό 
το πράγμα!  Κάποιοι που είναι στην κυβέρνηση και πρέπει να λάβουν μέτρα να 
αντιπολιτεύονται τον υπουργό τους! ∆εν καταλαβαίνω!  Εσείς έχετε την εξουσία, εσείς 
οφείλετε να αποκαταστήσετε την αδικία σε όλο αυτό τον κόσμο που έχει πωλήσει 
περιουσίες και έχει αποπληρώσει τα δάνεια.  Άρα λοιπόν, ήταν ξεκάθαρη στο σχέδιο η 
υποχρέωση αυτή και, συνάδελφοι, επειδή ήσασταν αρκετά συγκρατημένοι, δεν 
προκαλώ εσάς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Βεβαίως, κύριε Χατζηγιάννη, θέλατε να πείτε “πολιτική μυωπία”, φαντάζομαι, 
και όχι “πνευματική”.   

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Μιλώ για “πνευματική”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, όχι, διορθώστε το νομίζω, διότι… 

 Λοιπόν, πριν τη δευτερολογία, κύριε Βαρνάβα, θα πάμε στον κ. Θωμά, 
παρακαλώ. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα πω ξανά ότι αυτή η κυβέρνηση έχει αγγίξει κι έχει επιλύσει προβλήματα που 
για δεκαετίες στέκονταν μπροστά στον κυπριακό λαό χωρίς κανένας να τολμά να τα 
αγγίξει, παραδείγματος χάριν το πρόβλημα της βιωσιμότητας του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, το πρόβλημα με την ποσόστωση των αναπήρων.  Από τα πολλά τα 
λόγια των προηγούμενων κυβερνήσεων πέρασε σε έργα: τα €67,5 εκατομ. που έδωσε, 
για να στηρίξει τους αγρότες, για να αντεπεξέλθουν στα προβλήματα της ανομβρίας 
και στο συγκεκριμένο ζήτημα. 

 Νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το θέμα, δηλαδή το θέμα της εξόφλησης των 
αγροτικών χρεών, με τον τρόπο που έγινε, τείνει να διακωμωδηθεί εδώ, να το κάνουμε 
από μια σοβαρή πολιτική πράξη κωμωδία.  Και τι λέμε τώρα;  Τι μας λέει ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός;  ∆εν είναι ευχαριστημένος, παρά το γεγονός ότι η 
αγροτική οργάνωση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ο “Παναγροτικός”, έχει χαιρετίσει 
αυτή την πολιτική πράξη της κυβέρνησης του ∆ημήτρη Χριστόφια σε μία πολύ 
δύσκολη συγκυρία για τα οικονομικά πράγματα της Κύπρου λόγω της συνεχιζόμενης 
οικονομικής κρίσης που πλήττει και την Κύπρο. 

 Θα έλεγα το εξής:  Είναι αστείο να μας λεν τώρα οι συνάδελφοι, «επειδή 
εξοφλήσατε ή θα εξοφλήσετε τα χρέη των αγροτών, να δώσετε τζιαι πουπανωπρίτζιν 
στους άλλους αγρότες που δε χρωστούν»!  Νομίζω ότι ο κυπριακός λαός έχει κριτήριο 
και μπορεί να αντιληφθεί αυτές τις κινήσεις της κυβέρνησης.  Και δεν είναι σοβαρή 
τοποθέτηση να λέμε, «επειδή εξοφλήσατε τα χρέη των αγροτών, να πλουμίσετε τώρα 
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τζιαι τους αγρότες οι οποίοι δε χρωστούν». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κύριοι, νομίζω ότι το θέμα έχει επεκταθεί… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μια στιγμή, κύριε Νικολάου.  Μια στιγμή, να χαρείτε.  Έχει επεκταθεί 
παραπάνω από ό,τι χρειαζόταν και την ευθύνη τη φέρω εγώ που έδωσα τη 
δυνατότητα στον κ. Φυττή να μιλήσει, την ώρα που είχαμε ξεπεράσει το στάδιο.   

 Λοιπόν, δύο ομιλητές μόνο και η δευτερολογία του κ. Βαρνάβα. 

 Ο κ. Νικολάου, παρακαλώ, και ύστερα θα ακολουθήσει ο κ. Σταυριανός. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆εν είχα πρόθεση να μιλήσω, αλλά είμαι υποχρεωμένος να αποκαταστήσω την 
τάξη. 

 Ο συνάδελφος κ. Θωμά μίλησε προηγουμένως για προκλήσεις από την 
αντιπολίτευση. Αντίθετα, οι προκλήσεις ήταν από τα δύο άλλα κόμματα της 
συγκυβέρνησης.  Παραγνωρίζει το γεγονός ότι οι δύο συνάδελφοι από το ∆ΗΚΟ και 
από την Ε∆ΕΚ τοποθέτησαν το θέμα της αποπληρωμής των χρεών που 
καταβλήθηκαν και ότι κάποιοι άλλοι αδικούνται από αυτή την ενέργεια.  Γι’  αυτό το 
λόγο αυτά τα οποία είπετε να τα απευθύνετε στους δύο της συγκυβέρνησης, οι οποίοι 
σας επέκριναν για εκείνο το οποίο τελικά αποφασίσατε να προωθήσετε στη Βουλή.  
Για όσα δε έχει φέρει αυτή η κυβέρνηση και τι έχει επιτύχει θα έχετε καιρό να ακούτε 
τρεις μέρες, για τα δεινά τα οποία έχετε επιφέρει με τη διακυβέρνησή σας σε αυτό τον 
τόπο.  Οπόταν, κάμετε υπομονή, για να ακούσετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, είπα ότι είναι η προθέρμανση, κύριε Νικολάου. 

 Παρακαλώ τον κ. Σταυριανό. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 ∆ε θα παρενέβαινα εγώ, αλλά είμαι αναγκασμένος να το κάμω.   Μέσα σε αυτή 
την αίθουσα έχει ακουστεί, για να το κατανοήσω δηλαδή, ότι όποιος έχει παλαιά χρέη 
τζιαι εκατάφερεν εξεχρέωσέν τα, επειδή εδυσκολεύτηκε να τα ξεχρεώσει, πρέπει 
να ’ρτει το κράτος να του δώσει πίσω λεφτά;  Αν θα κάμνουμε αυτού του είδους τις 
συζητήσεις μέσα στη Βουλή, νομίζω ότι εννά υποβιβάσουμε τον ίδιο το θεσμό, διότι, 
στο τέλος της ημέρας -χωρίς να θέλω να προσβάλω- αυτό το οποίο κάμνουν 
ορισμένοι συνάδελφοι είναι απλώς λαϊκισμός.  ∆ηλαδή, εννά ερχόμαστε να λέμε ότι θα 
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πρέπει να δώσει το σύνολο  του κυπριακού λαού λεφτά σ’ αυτούς που είχαν χρέη και 
δεν είχαν πρόβλημα να τα ξοφλήσουν;  Για όνομα του Θεού!  Νομίζω ότι 
υποβιβάζουμε το επίπεδό μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν ήταν προσπάθεια λαϊκισμού, κύριε Σταυριανέ. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Είναι προκλητικό για όλους τους ανθρώπους οι οποίοι ειλικρινά έχουν 
προβλήματα, είναι ή δεν είναι πρόσφυγες, είναι ή δεν είναι αγρότες, είναι 
επαγγελματίες όμως οικογενειάρχες.  Και εμείς ερχόμαστε και τους βάζουμε στο 
μυαλό τους, ειδικά σε τέτοια  περίοδο, τέτοιες λέξεις για…  Κακά μηνύματα, πολύ κακά 
μηνύματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε νομίζω να ήταν αυτή η επιδίωξις.  Απλώς, κύριε Σταυριανέ, υπάρχουν και 
άλλες νομοθεσίες, δικές μας πάλι, που ψηφίσαμε, παραδείγματος χάριν η αμνηστία, 
όπου ανάλογο θέμα τέθηκε και τότε χωρίς να είναι λαϊκισμός.  Ανταποκρινόταν στην 
πραγματικότητα.  Κάποιοι πλήρωσαν με την προσπάθειά τους και κάποιοι, επειδή δεν 
μπορούσαν να πληρώσουν,  ωφελήθηκαν. 

 Λοιπόν, ο κ. Βαρνάβα και τελειώνουμε τη συζήτηση. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Επειδή κάποιος εδώ στην αίθουσα μας είπε και για “πνευματική αναπηρία”, 
εγώ δε θα πω τίποτε περισσότερο.  Έπρεπε να αποσυρθεί αυτό και, παρ’  όλο που 
κάνατε έκκληση να αποσυρθεί, είπε “όχι”. 

 Εγώ θα τονίσω ότι φαίνεται πως αντί να τρίζει η άμαξα, τρίζει ο αμαξηλάτης!  
Έχω τονίσει, κύριε Πρόεδρε, ότι τα χρέη αυτά ήταν από το 1974 μέχρι και το 1998 κι 
εγώ έχω πει πως κάποιοι τα εξόφλησαν, λόγω του ότι κάποιοι από το 1998 που είχαν 
τη διακυβέρνηση δε φρόντισαν να προχωρήσουν στο να υπερασπιστούν αυτούς που 
χρωστούσαν και τότε οι τράπεζες και οι συνεργατικές τούς κατέτρεχαν 
υποχρεώνοντάς τους να αποπληρώσουν αυτό το ποσό.  Και δεν είμαι εγώ που το λέω, 
κύριε Πρόεδρε.  Αυτοί που μας είπαν εδώ ότι έχουμε “πνευματική αναπηρία” είναι 
αυτοί που είπαν ενώπιον της επιτροπής… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 “Πνευματική μυωπία”, κύριε Βαρνάβα, ήταν και διορθώθηκε, ελπίζω, σε 
“πολιτική μυωπία”. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Αυτοί που μας είπαν ότι έχουμε “πνευματική μυωπία”, κύριε Πρόεδρε, είναι 
αυτοί που είπαν στην επιτροπή Γεωργίας ότι έπρεπε αυτό το θέμα να είχε διευθετηθεί 
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μέχρι το 2003.  Τους αφήνω στο λαό. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τι είναι, κύριε Χατζηγιάννη;  Πέστε μου να δούμε.  Για ποιο λόγο θέλετε το λόγο, 
παρακαλώ; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για ποιο λόγο, κύριε Χατζηγιάννη; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω πρέπει να γίνει μία αποκατάσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν είναι, για να το αποσύρετε και να το… 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Για αποκατάσταση της…  Αν στέλνονται μηνύματα προσβλητικά, τροποποιώ 
και περιορίζομαι στην πολιτική μυωπία, γιατί όντως είναι πολιτική μυωπία και το 
επαναλαμβάνω αυτό… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καταγράφηκε. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Όταν και εφόσον η δέσμευση του Τάσσου Παπαδόπουλου, προς τιμήν του, 
ήταν το 2003, τέλος του ∆εκέμβρη, για όσους γνωρίζουν καλά τα πράγματα, να 
ρυθμιστεί το θέμα, είναι μία ανακρίβεια και είναι μία υπεύθυνη ενημέρωση του λαού.  
Και είναι πολύ σωστό επίσης να πούμε ότι η ρύθμιση αυτή είναι προς τη σωστή 
κατεύθυνση και δεν υπάρχει λόγος να την εκμηδενίζουμε.  Ωστόσο όμως, 
επαναλαμβάνω, η ανάγκη εξισορρόπησης, η ανάγκη της αδικίας που προβλεπόταν 
στο σχέδιο το αρχικό έχει ξεχαστεί και προκαλούνται αυτές οι αδικίες, εν πάση 
περιπτώσει.  Εγώ δε βλέπω το κακό πού είναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Πριν προχωρήσουμε στο επόμενο στάδιο, με την άδειά σας να θυμίσω κάτι 
που είπε ένας λόγιος Κύπριος σε μία ομιλία του πρόσφατα, που είπε ότι τον τελευταίο 
καιρό ασχολούμαστε συνέχεια με το κατά κεφαλήν εισόδημα.  Είναι καιρός να 
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ασχοληθούμε με το κατά κεφαλήν περιεχόμενο! 

 Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

(Γέλια) 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Συγγνώμη, έν’ προσβλητικό τούτο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να καταγραφεί, διότι αξίζει τον κόπο!  Έχω πάρει την άδειά του να το 
χρησιμοποιήσω, γι’ αυτό και το επανέλαβα! 

 Λοιπόν, εφόσον δεν υπάρχει ένσταση… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Εν κανεί που εμείναμε τζιαι εκάμαμε σου παρέα δηλαδή… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν είπα για μας! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Η “πνευματική μυωπία” του Χατζηγιάννη ήταν πολύ λιγότερη που τούτο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση, κύριε γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ύψους 
€24.000.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2009.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 6) του 2009. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ βέβαια αντιλαμβάνεστε ότι τελείωσε το σημερινό νομοθετικό μας έργο.   

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.588, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία κατοχύρωσης (πρότυπο) του 
επαγγέλματος του μπάρμαν.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.589, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το υπουργείο του να καταθέσει κανονισμούς 
που να αναγνωρίζουν την προϋπηρεσία των αδιόριστων εκπαιδευτικών που 
διδάσκουν στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης και σε ιδιωτικά αναγνωρισμένα 
φροντιστήρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.590, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2009, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

 Σε ποιο βαθμό εντοπίζεται στα κυπριακά ύδατα το πρόβλημα του ευτροφισμού, 
που πλήττει τη θαλάσσια πανίδα και για το οποίο ευθύνεται κατά κύριο λόγο η χρήση 
και ρίψη απορρυπαντικών που περιέχουν φωσφορικά άλατα; 

 Σε ποιες ενέργειες προβαίνει το αρμόδιο υπουργείο, σε εθνικό και κοινοτικό 
επίπεδο, ώστε: 

1. να ενημερωθούν οι πολίτες για τη ζημιογόνα δράση των συγκεκριμένων 
απορρυπαντικών σε βάρος των θαλάσσιων ζωικών οργανισμών, 

2. να προωθηθεί η μείωση ή η απαγόρευση των φωσφορικών αλάτων στα 
απορρυπαντικά και 

3. να προκριθούν απορρυπαντικά με ζεόλιθους, που έχουν ανάλογες ιδιότητες 
στην αποσκλήρυνση του νερού;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.591, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2009, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

 Σε ποιες περιοχές της ελεύθερης Κύπρου και σε ποιο βαθμό σε κάθε περιοχή 
παρουσιάζονται ίχνη νιτρορύπανσης; 

 Σε ποιες ενέργειες προβαίνει το αρμόδιο υπουργείο αφενός για τη δημιουργία 
κατάλληλων υποδομών και αφετέρου για την οικονομική στήριξη και κατάρτιση των 
παραγωγών, ώστε να επιτευχθεί η ορθολογική αποθήκευση των (οργανικών και 
ανόργανων) λιπασμάτων και των κτηνοτροφικών αποβλήτων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.592, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες στις οποίες προβαίνει η κυβέρνηση, ώστε να 
εφαρμοστεί το διαχειριστικό σχέδιο για τον υγροβιότοπο Ακρωτηρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.593, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις 30 Νοεμβρίου 2009 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
αποφάσισε να αδειοδοτήσει τη γενετικά τροποποιημένη ποικιλία καλαμποκιού MIR604. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση που πήρε ο εκπρόσωπος της Κύπρου στο εν λόγω 
θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.594, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Όπως έχω πληροφορηθεί, σύμφωνα με απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου (48.753/2.12.1998), υποτίθεται ότι καταργήθηκε η επιχορήγηση από το 
κράτος στο διηνεκές του Ογκολογικού Κέντρου της Τράπεζας Κύπρου και το 
μονοπώλιο στην ακτινοθεραπεία και αποφασίστηκε η προώθηση 
επαναδιαπραγμάτευσης της υφιστάμενης συμφωνίας στη βάση αγοράς υπηρεσιών.  
Παρ’ όλα αυτά, το κράτος συνεχίζει να επιχορηγεί το Ογκολογικό Κέντρο της 
Τράπεζας Κύπρου με μεγάλα ποσά, τα οποία στερούνται τα ογκολογικά κέντρα των 
κρατικών νοσοκομείων, τα οποία οδηγήθηκαν κατά καιρούς στα όρια της πλήρους 
διάλυσης. 

 Η ολομέλεια της Βουλής ψήφισε ομόφωνα τη Στρατηγική Αντιμετώπισης του 
Καρκίνου από τον Ιούνιο του 2008 και πρόσφατα εγκρίθηκε από το Υπουργικό 
Συμβούλιο και ακολούθως ο Υπουργός Υγείας την εξήγγειλε στα ΜΜΕ στις 24 
Νοεμβρίου, στην οποία περιλαμβάνονται τα εξής:  “Προτείνεται η λειτουργία ως 
Τριτοβάθμιου Ογκολογικού Κέντρου Αναφοράς (ΟΚΑ) το νέο Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας, όπου είναι εγκατεστημένος σύγχρονος εξοπλισμός όλων των ειδικοτήτων 
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που δεν υπάρχει σε άλλα νοσοκομεία.  Το ΟΚΑ θα πρέπει να πλαισιώνεται από 
κατάλληλα εξοπλισμένες και στελεχωμένες τριτοβάθμιες ογκολογικές μονάδες, οι 
οποίες να είναι σε θέση να προσφέρουν τις πιο απαιτητικές θεραπείες ή/και 
επεμβάσεις”. 

 ∆εδομένου ότι κατατέθηκαν οι προϋπολογισμοί του Υπουργείου Υγείας χωρίς 
να περιέχουν οποιοδήποτε ποσό για τη δημιουργία Ακτινοθεραπευτικού στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για το βαθμό υλοποίησης της απόφασης του 1998 του 
Υπουργικού Συμβουλίου και για τα έργα που προγραμματίζονται για τη δημιουργία 
Ακτινοθεραπευτικών Τμημάτων στα Γενικά Νοσοκομεία Λευκωσίας και Λεμεσού στα 
πλαίσια της υλοποίησης της Στρατηγικής για τον Καρκίνο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.595, ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ένα μεγάλο πρόβλημα που απασχολεί τις κοινότητες Ορμίδειας και 
Ξυλοτύμπου και τον προσφυγικό συνοικισμό ΑΗΚ είναι η ρύπανση που προκαλείται 
από τη λειτουργία του ηλεκτροπαραγωγού σταθμού της ΑΗΚ στη ∆εκέλεια και η εξ 
αυτής επιβάρυνση της δημόσιας υγείας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχουν ακριβείς επιστημονικές μετρήσεις για τα ποσοστά ρύπανσης και 
πώς συγκρίνονται με άλλες περιοχές της Κύπρου; 

2. Οι μετρήσεις αυτές γίνονται σε τακτικά χρονικά διαστήματα; 

3. Η ΑΗΚ έχει λάβει μέτρα για τον περιορισμό των εκπομπών και ποια 
συγκεκριμένα μέτρα έχουν ληφθεί; 

4. Έχει υπάρξει αναβάθμιση των δυνατοτήτων και της δυναμικότητας του 
σταθμού τα τελευταία χρόνια; 

5. Υπάρχει πρόθεση μέχρι την έλευση του φυσικού αερίου η ΑΗΚ να παραχωρεί 
αντισταθμιστικά μέτρα στις γειτνιάζουσες κοινότητες;»     

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.596, ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η κοινότητα Ξυλοτύμπου διαθέτει μια αξιόλογη πολιτιστική δραστηριότητα, 
που χρειάζεται υποστήριξη από ανάλογες υποδομές.  Στα πλαίσια αυτά το κοινοτικό 
συμβούλιο έχει ζητήσει την κατασκευή ανοικτού αμφιθεάτρου για τη φιλοξενία 
διάφορων εκδηλώσεων και πολιτιστικών δράσεων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ικανοποίηση του συγκεκριμένου αιτήματος; 
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2. Πότε αναμένεται να αρχίσει και να ολοκληρωθεί η κατασκευή του έργου; 

3. Ποιο είναι το κόστος υλοποίησης του έργου και πώς αναμένεται αυτό να 
καλυφθεί;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.597, ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ένα χρόνιο αίτημα της κοινότητας Ξυλοτύμπου είναι και η κατασκευή 
παρακαμπτήριου δρόμου προς τη βιοτεχνική περιοχή για την αποφυγή διέλευσης 
φορτηγών από την κοινότητα και μείωση της ρύπανσης και της οχληρίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ικανοποίηση του εν λόγω αιτήματος και πότε αναμένεται η 
έναρξη και ολοκλήρωση των κατασκευαστικών έργων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.598, ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το κοινοτικό συμβούλιο Ξυλοτύμπου έχει ζητήσει την επέκταση της 
βιοτεχνικής περιοχής, η οποία σήμερα είναι κορεσμένη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ικανοποίηση του συγκεκριμένου αιτήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.599, ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα διαπίστωσα ότι η Αρχή Λιμένων Κύπρου έχει προωθήσει τη 
διαδικασία για την προσέλκυση εξειδικευμένων εταιρειών οι οποίες θα επιδείξουν 
ενδιαφέρον για την ανέλκυση φορτίου αμιάντου από το βυθό της θάλασσας της 
Λεμεσού και συγκεκριμένα από το ναυάγιο του πλοίου “Φάρσα 2”. 

 Έχει επίσης περιέλθει στην αντίληψή μου ότι ο γενικός διευθυντής της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου φέρεται να δήλωσε δημόσια ότι μόνο εξειδικευμένες εταιρείες του 
εξωτερικού μπορούν να αναλάβουν την ανέλκυση του φορτίου, τη φύλαξή του και την 
εξαγωγή του στο εξωτερικό για διαχείριση, κατά πάσα πιθανότητα στη Γερμανία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί, εκ προοιμίου, ο γενικός διευθυντής της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
έχει αποφασίσει ότι η εξειδικευμένη εταιρεία δε θα είναι κυπριακή και ότι το υλικό με 
τις ίνες αμιάντου θα εξαχθεί στο εξωτερικό, όταν γνωρίζουμε ότι υπάρχουν αρκετές 
εξειδικευμένες εταιρείες στην Κύπρο που ασχολούνται με θέματα διαχείρισης 
αποβλήτων αμιάντου και εφόσον υπάρχει χώρος απόθεσης των υλικών αυτών στην 
Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.600, ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το συνολικό ποσό που καταβλήθηκε για την επιδότηση των 
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παραγωγών μπανανών τα τελευταία πέντε χρόνια, αν υπάρχουν πλεονάσματα 
παραγωγής που αποζημιώνονται και ποιο είναι το συνολικό ποσό που πληρώθηκε για 
την απόσυρση των μπανανών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.601, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η Ευρωπαϊκή Ένωση και ογδόντα ακόμα χώρες υπέγραψαν τη σύμβαση του 
ΟΗΕ για τα δικαιώματα των ατόμων με αναπηρία.  Συγκεκριμένα, η σύμβαση εγγυάται 
ότι τα άτομα με αναπηρία έχουν δικαίωμα στη ζωή στην ίδια βάση με τους 
υπόλοιπους ανθρώπους, απαιτεί την απαγόρευση των διακρίσεων, την εγγύηση ίσης 
νομικής προστασίας, τη διασφάλιση του δικαιώματος στην περιουσία και στον έλεγχο 
των προσωπικών οικονομικών υποθέσεων, καθώς και της ιδιωτικότητας των 
πασχόντων.    

 Η εν λόγω σύμβαση υιοθετήθηκε ομόφωνα από τη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ 
το ∆εκέμβριο, αλλά προκειμένου να τεθεί σε ισχύ, θα πρέπει να επικυρωθεί από 
τουλάχιστον είκοσι από τις χώρες που την έχουν υπογράψει. 

 Στις 26 Νοεμβρίου το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο έδωσε το πράσινο φως για την 
υιοθέτηση από την Ευρωπαϊκή Κοινότητα της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών για τα 
δικαιώματα των ατόμων με αναπηρίες, που θα διασφαλίσει για τα άτομα αυτά όλα τα 
ανθρώπινα δικαιώματα και τις θεμελιώδεις ελευθερίες στην ίδια βάση με όλους. 

 Η σύμβαση είναι το πρώτο διεθνές νομικά δεσμευτικό μέσο που καθιερώνει τα 
ελάχιστα πρότυπα για την προστασία και τη διασφάλιση ενός συνόλου πολιτειακών, 
πολιτικών, κοινωνικών, οικονομικών και πολιτιστικών δικαιωμάτων για τα άτομα με 
αναπηρίες σε όλη την υφήλιο.  Είναι εξάλλου η πρώτη γενική σύμβαση ανθρώπινων 
δικαιωμάτων στην οποία η Ευρωπαϊκή Κοινότητα καθίσταται μέλος.  

 Την απόφαση του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου θα ακολουθήσει η κατάθεση στον 
ΟΗΕ του εγγράφου επίσημης επιβεβαίωσης, όταν όλα τα κράτη μέλη θα έχουν 
επικυρώσει τη σύμβαση του ΟΗΕ για τα δικαιώματα των ατόμων με αναπηρία.  
∆ώδεκα κράτη μέλη έχουν ήδη επικυρώσει τη σύμβαση.  Η υιοθέτηση από την 
Ευρωπαϊκή Κοινότητα θα αρχίσει να ισχύει μετά την κατάθεση του εγγράφου 
επιβεβαίωσης.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η Κύπρος επικύρωσε τη σύμβαση και, αν όχι, πότε προβλέπεται 
να το κάνει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.602, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Επίτροπος ∆ιοικήσεως έχει δημοσιεύσει έκθεση 
αναφορικά με τη συμμετοχή των υπηκόων τρίτων χωρών που διαμένουν νόμιμα στην 
Κύπρο στις εκλογές για ανάδειξη αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης (Αρ. Φακ.: Α.Κ.Ρ 
197/2008).  Η έκθεση της επιτρόπου αναφέρει ότι δεν έχει κυρωθεί η Σύμβαση του 
Συμβουλίου της Ευρώπης για Συμμετοχή των Ξένων στη ∆ημόσια Ζωή σε Τοπικό 
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Επίπεδο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν έχει κυρωθεί η συγκεκριμένη σύμβαση ακόμη και κατά πόσο 
θα προωθηθεί για επικύρωση στη Βουλή των Αντιπροσώπων εντός του 2010.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.603, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πληροφορούμαι ότι σε αρκετές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει 
καθιερωθεί εδώ και χρόνια η καταβολή μηνιαίου επιδόματος στους πάσχοντες με 
HIV/AIDS από κονδύλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Το επίδομα αυτό είναι ύψους 
€600 μηνιαίως περίπου και σκοπό έχει να ανακουφίσει σε κάποιο βαθμό τους 
πάσχοντες με HIV/AIDS,  που έχουν να αντιμετωπίσουν διάφορες οικονομικές 
δυσκολίες, απρόοπτα ιατρικά έξοδα, χρήματα που χάνονται από απουσίες από την 
εργασία τους λόγω ασθένειας, στέρηση εργασίας λόγω διάκρισης κ.ά. 

 Στην Ελλάδα από το 1999 περίπου η κυβέρνηση έχει ξεκινήσει να χορηγεί το 
επίδομα αυτό σε όλους τους πάσχοντες με HIV/AIDS . 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν και πότε προβλέπεται να καθιερωθεί και στην Κύπρο το μηνιαίο 
επίδομα για τους πάσχοντες με HIV/AIDS.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.604, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το ποσό που δαπανήθηκε για κάλυψη της ιατρικής και 
φαρμακευτικής περίθαλψης των αιτητών πολιτικού ασύλου και των αιτητών του 
καθεστώτος του επί μακρόν διαμένοντος για τα έτη 2006, 2007, 2008 και 2009 
ξεχωριστά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.605, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους που καθυστέρησε η υλοποίηση των έργων για τη 
διαχείριση των αποβλήτων σε Λευκωσία, Λεμεσό και Πάφο και ποια μέτρα προτίθεται 
να λάβει το κράτος για επίσπευση της διαδικασίας εκτέλεσης των έργων αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.606, ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες έχει προβεί σε σχέση με τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζει το Γυμνάσιο Καλογεροπούλου στη Λεμεσό. 

 Επισυνάπτονται σχετικές επιστολές.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
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Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.03.245, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 

2003, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής μας με αρ. 
φακέλου 10.1.03 (04) και 21.11.020.15 και ημερομηνία 17 Αυγούστου 2004 
(επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά) σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

1. Η Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας του Υπουργείου Υγείας επανέλαβε τη 
διερεύνηση της πιθανότητα ύπαρξης αυξημένων περιστατικών καρκίνου στην 
κοινότητα Τριμήκληνης. Για τη διερεύνηση του θέματος εφαρμόστηκε το 
Πρωτόκολλο Παστίδη. 

2.  Από τη διερεύνηση του θέματος προέκυψε ότι τα περιστατικά καρκίνου που 
εμφανίστηκαν στους κατοίκους της κοινότητας Τριμήκληνης ήταν διάφορα και 
συνήθη είδη καρκίνου που δεν σχετίζονται με συγκεκριμένους 
περιβαλλοντικούς παράγοντες. 

3.    Επίσης   διαφάνηκε   ότι   δεν   υπάρχει   στατιστικά   σημαντική   συγκέντρωση 
καρκίνου στην εν λόγω κοινότητα. 

4. Επισημαίνεται ότι η παρούσα έκθεση αφορά μόνο τα περιστατικά καρκίνου. Στα 
πλαίσια της παρούσας διερεύνησης, η δυνατότητα ύπαρξης άλλων 
επιπτώσεων στην υγεία των κατοίκων λόγω έκθεσης σε υφιστάμενους 
περιβαλλοντικούς κινδύνους δεν έχει εξετασθεί. 

5.  Η Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας του Υπουργείου Υγείας και το Αρχείο 
Καρκίνου θα συνεχίσουν να επιτηρούν την κατάσταση, αναφορικά με τα 
περιστατικά καρκίνου, για τα επόμενα χρόνια. Σε περίπτωση που 
παρουσιαστούν αυξημένα περιστατικά θα ληφθούν τα κατάλληλα μέτρα. 

Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε περαιτέρω πληροφορία 
χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.451, 

ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας ημερομηνίας 30 
Μαρτίου 2009, και σε συνέχεια της επιστολής μας με ημερομηνία 11 Ιουνίου 2009 και 
σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει ολοκληρώσει τη 
συλλογή και αξιολόγηση των απαραίτητων στοιχείων σε σχέση με το κόστος των 
ζημιών από καταστροφές και βανδαλισμούς, ξεχωριστά ανά σχολική μονάδα για τα 
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τελευταία πέντε χρόνια. 

 Με βάση τα στοιχεία που έχουν κοινοποιηθεί προς το Γραφείο Ασφάλειας και 
Υγείας του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού από τις κατά τόπους Σχολικές 
Εφορείες και τα Κοινοτικά Συμβούλια, έχει καταρτισθεί αναλυτικός πίνακας ο οποίος 
επισυνάπτεται στο Παράρτημα Α. Συνολικά, τα τελευταία πέντε χρόνια το κόστος από 
τους βανδαλισμούς και τις ζημιές στα ∆ημόσια Σχολεία ανέρχεται στα €3.263,988. 

 Όσον αφορά τη φύλαξη των σχολικών μονάδων, με βάση τη συχνότητα των 
κρουσμάτων παραβατικής συμπεριφοράς, ζημιών ή και διαρρήξεων στα σχολεία, το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προτείνει την εφαρμογή σειράς μέτρων που 
περιλαμβάνουν: 

-    Εγκατάσταση συστήματος συναγερμού. 

-    Εγκατάσταση προβολέων για φωτισμό των σχολείων κατά τις βραδινές ώρες. 

-    Τοποθέτηση ψηλής περίφραξης ή καγκελόπορτας για απαγόρευση πρόσβασης 
στα κλιμακοστάσια, στις αίθουσες διδασκαλίας, στα γραφεία και σε άλλους 
κλειστούς χώρους. 

-    Τοποθέτηση μεταλλικών σχαρών στα πορτοπαράθυρα και κλειδαριών 
ασφαλείας στις θύρες αιθουσών και χώρων όπου φυλάσσεται ακριβός 
εξοπλισμός (π.χ. αίθουσες ηλεκτρονικών υπολογιστών, εργαστηριακοί χώροι 
κ.ά.). 

-    Σε περιπτώσεις όπου κρίνεται απαραίτητο διενεργούνται συχνές περιπολίες 
από την Αστυνομία, κατόπιν συνεννόησης με την οικεία Αστυνομική ∆ιεύθυνση. 

-    Η οικεία σχολική εφορεία μπορεί να προχωρήσει σε αγορά υπηρεσιών 
ασφαλείας για φρούρηση του σχολείου από τον ιδιωτικό τομέα, εφόσον 
εξασφαλίσει τους σχετικούς πόρους κατόπιν αιτήματος προς την αρμόδια 
∆ιεύθυνση. 

 Στον Προϋπολογισμό του 2009 έχουν εγκριθεί κονδύλια για σκοπούς φύλαξης 
των σχολικών κτιρίων και συγκεκριμένα για «Αγορά Εξοπλισμού Ασφαλείας» ως 
ακολούθως: 

        ∆ημοτική Εκπαίδευση €100.000 

        Μέση Εκπαίδευση €250.000 

        Μέση Τεχνική και Επαγγελματική Εκπαίδευση €17.000 

 Οι οικείες σχολικές εφορείες, κατόπιν μελέτης και αξιολόγησης της ανάγκης για 
υιοθέτηση μέτρων ασφάλειας, υποβάλλουν σχετικό αίτημα προς τις αρμόδιες 
υπηρεσίες του Υπουργείου για υλοποίηση των προτεινόμενων μέτρων.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
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Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.607, ημερομηνίας 
2 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

«Καταγγελίες για κυκλοφορία παράνομων ταξί 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 8.7.2009, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ ότι οι καταγγελίες όπως αυτές αναφέρονται στην πιο πάνω 
ερώτηση του Βουλευτή κ. Μητσόπουλου έχουν περιέλθει σε γνώση του αρμόδιου 
Τμήματος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και ότι εξετάστηκαν ή/και 
εξετάζονται με τη δέουσα σοβαρότητα και ευαισθησία γνωρίζοντας τις αρνητικές 
επιπτώσεις που επιφέρουν στα εισοδήματα της τάξης των ιδιοκτητών των ταξί. 

 Ωστόσο θα πρέπει να σημειωθεί ότι το φαινόμενο είναι δύσκολο να 
αντιμετωπιστεί λόγω της αδυναμίας στοιχειοθέτησης των καταγγελιών, αφού οι 
μεταφερόμενοι επιβάτες αρνούνται να δώσουν μαρτυρία σε βάρος των 
παρανομούντων ομοεθνών τους. Παράλληλα, το υφιστάμενο θεσμικό πλαίσιο δε 
βοηθά προς την κατεύθυνση αυτή και ούτε θα ήταν εύκολο ή/και δυνατό να 
διαμορφωθεί θεσμικό πλαίσιο το οποίο θα ποινικοποιούσε τη μεταφορά με ιδιωτικά 
αυτοκίνητα επιβατών που δεν είναι συγγενείς με τον ιδιοκτήτη τους. Αντιλαμβάνεστε 
ότι η ποινικοποίηση της μεταφοράς με ιδιωτικά αυτοκίνητα φίλων, γνωστών και 
πολλών άλλων περιπτώσεων δεν θα ήταν επιθυμητή από την κοινωνία στο σύνολό 
της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.018, ημερομηνίας 
10 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«∆ημιουργία παρακαμπτήριου δρόμου στο Πολέμι για διευκόλυνση της τροχαίας 
κίνησης που κατευθύνεται στις Κοινότητες της περιοχής Παναγιάς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.018, ημερομηνίας 27 
Ιουλίου 2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σχετικά με το πιο πάνω θέμα: 

2. Η προκαταρτική ∆ιερεύνηση που έγινε από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έδειξε 
ότι, με βάση τα κυκλοφοριακά δεδομένα του υφιστάμενου δρόμου, δεν δικαιολογείται 
από τεχνική και οικονομική άποψη η κατασκευή παρακαμπτηρίου στη περιοχή. 
Σημειώνεται ότι η Κοινότητα Πολεμίου υπέβαλε αίτημα για την αναβάθμιση του 
υφιστάμενου κύριου δρόμου που διασχίζει το Πολέμι. Το αίτημα αυτό προωθείται από 
το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

3. Στο παρόν στάδιο δεν προγραμματίζεται από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων η 
κατασκευή παρακαμπτηρίου Πολεμίου για την εξυπηρέτηση της τροχαίας κίνησης 
προς την περιοχή Παναγιάς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.041, ημερομηνίας 

16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 
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«Θέμα: Έκδοση άδειας οδήγησης σε κοινοτικούς και αλλοδαπούς από τρίτες χώρες 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.041 με ημερομηνία 
29.7.2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι οι πολίτες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης δικαιούνται να οδηγούν με την άδεια οδήγησης της χώρας τους 
για όσο χρονικό διάστημα το επιθυμούν εφόσον αυτή βρίσκεται σε ισχύ. Όταν 
συμπληρώσουν έξι μήνες διαμονής στη ∆ημοκρατία έχουν το δικαίωμα να 
αντικαταστήσουν, αν το επιθυμούν, την άδεια οδήγησης της χώρας τους με Κυπριακή. 
Αυτή η υποχρέωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας απορρέει από την Ευρωπαϊκή 
Οδηγία 91/439/ΕΟΚ και παράλληλα δίνει το δικαίωμα στους Κύπριους πολίτες που 
έχουν άδεια οδήγησης να οδηγούν στα άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η 
εν λόγω οδηγία καθορίζει ένα κοινό πλαίσιο προδιαγραφών εξέτασης για απόκτηση 
άδειας οδήγησης και προνοεί για την αμοιβαία αναγνώριση των αδειών οδήγησης που 
εκδίδονται από τα κράτη μέλη. 

 Όσον αφορά τους πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που κατέχουν άδεια 
λεωφορείου ή φορτηγού, δικαιούνται να οδηγούν δημόσιας χρήσης οχήματα, αφού 
μετατρέψουν την επαγγελματική άδεια οδήγησης της χώρας τους σε Κυπριακή. 
Χρειάζεται να προσκομίσουν την επαγγελματική άδεια οδήγησης της χώρας τους, 
ιατρικό πιστοποιητικό και λευκό ποινικό μητρώο αν πρόκειται για οδήγηση 
λεωφορείου ή ταξί. Αν δεν κατέχουν επαγγελματική άδεια οδηγού της χώρας τους 
πρέπει να πληρούν τις προϋποθέσεις/κριτήρια που προβλέπονται στην ισχύουσα 
νομοθεσία, όπως και οι Κύπριοι υπήκοοι. 

 Όσον αφορά πληροφορίες ότι λειτουργεί δίκτυο παράνομης έκδοσης αδειών 
οδήγησης από τρίτες χώρες, δεν υπάρχουν οποιαδήποτε στοιχεία ενώπιόν μας. Για 
αντιμετώπιση του θέματος αυτού θα ήταν απαραίτητο να τεθούν υπόψη μας ή να 
κατατεθούν οποιαδήποτε στοιχεία δυνατόν να υπάρχουν στην Αστυνομία, για να 
διερευνηθεί η υπόθεση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.044, 

ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 28/7/2009 αναφορικά με το πιο 
πάνω ερώτημα του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη σε σχέση με την πρόθεση 
απαλλοτρίωσης και αξιοποίησης της κατοικίας του Κώστα Κύρρη στην Αγλαντζιά και 
σας πληροφορώ τα εξής: 

 Για το θέμα έχει γίνει προκαταρκτική διερεύνηση από το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού με τους κληρονόμους του μ. Κώστα Κύρρη, όμως οι κληρονόμοι δεν 
έχουν ακόμα ενημερώσει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού εάν προτίθενται να 
παραχωρήσουν στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού το αρχείο και τη βιβλιοθήκη 
του Κώστα Κύρρη έναντι αποζημίωσης που θα συμφωνηθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.055, ημερομηνίας 23 
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Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.055, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 03/08/2009 και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει ετοιμάσει μελέτη για την εκτίμηση 
των αναγκών και της προκύπτουσας δαπάνης για την αλλαγή των ξύλινων 
πορτοπαραθύρων οικιστικών μονάδων στον Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων 
Κόκκινες (Φάση Α) με πορτοπαράθυρα από αλουμίνιο και η εκτέλεση της 
σχετικής εργασίας προγραμματίζεται να γίνει εντός του 2011-2012. Η χρονική 
αυτή καθυστέρηση οφείλεται στο γεγονός ότι υπάρχουν Οικισμοί, στους 
οποίους έχει αποδοθεί προτεραιότητα, λόγω της χειρότερης κατάστασης που 
τους χαρακτηρίζει. 

(β) Σύμφωνα με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 
05/08/2009, έχει εγκριθεί η παραχώρηση τίτλων ιδιοκτησίας στους δικαιούχους 
εκτοπισθέντες του αναφερόμενου Οικισμού Στέγασης Εκτοπισθέντων, έχουν 
ήδη υπογραφεί από τους περισσότερους δικαιούχους οι δηλώσεις αποδοχής 
και προωθείται η εγγραφή των τίτλων ιδιοκτησίας σε αυτούς. 

(γ) Αναφορικά με την κατασκευή πάρκου δίπλα από την Εκκλησία, σημειώνεται ότι 
το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως στις 17/09/2009 εξουσιοδότησε το 
∆ήμαρχο Λάρνακας, να προχωρήσει στην προκήρυξη διαγωνισμού για την 
κατασκευή του αναφερόμενου πάρκου. Στην προκείμενη περίπτωση το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως θα χρηματοδοτήσει την κατασκευή του σχετικού 
έργου. 

(δ) Μέχρι το τέλος του τρέχοντος μηνός, θα ζητηθεί από το ∆ιευθυντή Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων (Κλάδος Κυκλοφοριακών Μελετών) όπως μελετήσει την 
εισήγηση για τοποθέτηση προσωρινών φώτων τροχαίας στον αναφερόμενο 
Οικισμό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.073, ημερομηνίας 29 

Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.073, η οποία αποσταληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 04/08/2009, και σας πληροφορώ ότι πρόσφατα έχουν υπογραφτεί τα 
συμβόλαια για την ανάθεση της κατασκευής των έργων για το διαχωρισμό των 
οικοπέδων αυτοστέγασης στην περιοχή Ύψωνα στη Λεμεσό και εκτιμάται ότι σε δυο 
(2) μήνες περίπου, οι δικαιούχοι θα μπορούν να υποβάλουν αίτηση για εξασφάλιση 
πολεοδομικής άδειας για την ανέγερση των κατοικιών τους στα εν λόγω υπό 
διαχωρισμό οικόπεδα που τους έχουν ήδη παραχωρηθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
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Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.142, ημερομηνίας 25 
Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λάρνακας κ. Τάσος 
Μητσόπουλος με αρ. 23.06.009.04.142, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 23.9.2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα 
όσον αφορά το διαχωρισμό οικοπέδων στην Κοινότητα Λάγιας: 

(α)  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Λάγιας έχει υποβάλει αίτημα για διαχωρισμό 5 
οικοπέδων σε κρατική γη για να καλυφθούν οι ανάγκες των οικογενειών με 
χαμηλά εισοδήματα της κοινότητας. 

(β)  Σε σχέση με το αίτημα, έχουν ζητηθεί οι απόψεις του Τμήματος Πολεοδομίας 
και Οικήσεως, όσον αφορά την καταλληλότητα του προτεινόμενου χώρου. 

(γ)  Το Υπουργείο Εσωτερικών, έχει επεξεργαστεί τροποποιήσεις του Στεγαστικού 
Σχεδίου για ∆ιάθεση Κρατικών Οικοπέδων σε Οικογένειες με Χαμηλά 
Εισοδήματα σε Κοινότητες. Το αναθεωρημένο Σχέδιο καλύπτει με πιο επαρκή 
τρόπο τις στεγαστικές ανάγκες των οικογενειών με χαμηλά εισοδήματα σε 
Κοινότητες, και στοχεύει στη μείωση της αστυφιλίας, ενώ ταυτόχρονα 
μειώνονται οι περιορισμοί στον τόπο μόνιμης εγκατάστασης. Το αναθεωρημένο 
Σχέδιο θα υποβληθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο μετά την εξασφάλιση των 
απόψεων του Υπουργείου Οικονομικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.144, ημερομηνίας 25 
Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του κου. Τάσου Μητσόπουλου, Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, με αρ. 23.06.009.04.144 και ημερομηνία 25 
Αυγούστου 2009, που μας διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 17.09.2009, σχετικά με τον “αριθμό των 
νόμιμων και παράνομων μεταναστών που ζουν στην Κύπρο και πως ο αριθμός αυτός 
κατανέμεται στις διάφορες εθνικότητες”. 

2.  Αναφορικά με τον αριθμό των νόμιμων μεταναστών, επισυνάπτεται σχετικός 
πίνακας, στον οποίο φαίνονται αναλυτικά οι αριθμοί των αδειών παραμονής που 
βρισκόταν σε ισχύ στις 17 Νοεμβρίου 2009 κατά εθνικότητα. Όσον αφορά τον αριθμό 
των παράνομων μεταναστών, επισυνάπτεται σχετική απάντηση του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξεως, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, στην ερώτηση, 
με αρ. 23.06.009.04.221 και ημερομηνία 13.09.2009, του ίδιου Βουλευτή , η οποία 
σας έχει ήδη αποστέλλει. 

3. Το Υπουργείο Εσωτερικών και εγώ προσωπικά βρίσκομαι στη διάθεσή σας για  
οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις και ανταλλαγή απόψεων επί του θέματος.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
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Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.154, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Αν. Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με ημ. 23 Σεπτεμβρίου 
2009 και σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Οι εκριζώσεις των αμπελώνων, που έγιναν στα πλαίσια του Μέτρου ΣΑΠ 1α 
(2008-2009), πραγματοποιήθηκαν το 2008 και όχι το 2007, όπως αναφέρεται στην 
ερώτηση του έντιμου Βουλευτή. Συγκεκριμένα, το μέτρο προκηρύχθηκε το 2008 με 
προθεσμία υποβολής αιτήσεων από 7/07/08 - 1/08/08. Οι αιτητές ενημερώθηκαν κατά 
πόσο οι αιτήσεις τους εγκρίθηκαν ή όχι, εντός του ∆εκεμβρίου του 2008. Σημειώνεται 
ότι, για το Μέτρο υποβλήθηκαν 3.468 αιτήσεις για συνολική έκταση 23.286 δεκαρίων. 
Αφού έγιναν οι απαιτούμενοι διοικητικοί και επιτόπιοι έλεγχοι για τους αμπελώνες για 
τους οποίους υποβλήθηκε αίτηση, εγκρίθηκαν 1.887 αιτήσεις για συνολική έκταση 
8.974,8 δεκαρίων. 

 Οι αιτητές των οποίων εγκρίθηκε η αίτηση, είχαν προθεσμία να προχωρήσουν 
σε εκρίζωση των αμπελώνων τους μέχρι 22/05/09. Ανάλογα με το ρυθμό των 
εκριζώσεων, το Συμβούλιο Αμπελοοινικών Προϊόντων (ΣΑΠ) προέβηκε σε επιτόπιους 
ελέγχους για διαπίστωση των εκριζώσεων και στη συνέχεια προώθησε τις αιτήσεις 
στον Τομέα Έγκρισης Πληρωμών, που έχει την ευθύνη για την έγκριση των 
πληρωμών. Πληροφοριακά αναφέρεται ότι στις 17/03/08 διαβιβάστηκαν από τον 
Τομέα Έγκρισης Πληρωμών προς τον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών 
(ΚΟΑΠ), για πληρωμή των δικαιούχων, οι πρώτες 215 αιτήσεις. Ακολούθως, σταδιακά, 
στάληκαν οι υπόλοιπες αιτήσεις. Η τελευταία διαβίβαση έγινε στις 14/08/09 και 
αφορούσε 275 αιτήσεις. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το εγχειρίδιο εφαρμογής του Μέτρου και της 
σχετικής κοινοτικής νομοθεσίας, ο Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών είχε την 
ευχέρεια να προβεί σε πληρωμή των δικαιούχων μέχρι 15/10/09. Εντούτοις, σύμφωνα 
με στοιχεία του ΚΟΑΠ, η τελευταία πληρωμή έγινε στις 2/09/09. 

2. Οι εκάστοτε πληρωμές, σύμφωνα με τους Κανονισμούς της ΕΕ, δεν δύνανται 
να ξεκινήσουν πριν την ολοκλήρωση των διοικητικών και επιτόπιων ελέγχων όλων 
των αιτήσεων.  Οι   πληρωμές   για   το   Καθεστώς   2.2.1,    που   αφορούν   την   
ανάληψη αγροπεριβαλλοντικών υποχρεώσεων στα οινοποιήσιμα αμπέλια για το έτος 
2008, έχουν ξεκινήσει στις 15/09/09, αφού πρώτα έπρεπε να ολοκληρωθούν οι 
εκκρεμότητες για το 2007, και συνεχίζονται με κανονικούς ρυθμούς. Στόχος είναι η 
ολοκλήρωση των πληρωμών όλων των επιλέξιμων αιτήσεων μέχρι το τέλος 
Νοεμβρίου, στόχος εφικτός, αφού μέχρι στιγμής έχει διεκπεραιωθεί η επεξεργασία 
4500 δράσεων. 
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 Σημειώνεται ότι, για επιτάχυνση των πληρωμών, απαιτείται η άμεση 
ανταπόκριση των αιτητών με την προσκόμιση δικαιολογητικών και την υπογραφή 
τροποποιημένων συμβολαίων. 

3. Αναφορικά με τις εκριζώσεις αμπελώνων για το 2010, το ΣΑΠ θα υποβάλει 
αίτημα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για παραχώρηση επιπρόσθετης έκτασης από αυτή 
που ενέκρινε το 2008. Ανάλογα με την απάντηση και την έκταση που θα παραχωρηθεί, 
θα εγκριθούν αιτητές που υπέβαλαν αίτηση για το Μέτρο ΣΑΠ 1α (2008-2009), με τη 
σειρά προτεραιότητας που έχουν, νοουμένου ότι υπέβαλαν τη δήλωση που τους 
στάληκε από το ΣΑΠ ότι εξακολουθούν να ενδιαφέρονται για εκρίζωση των 
αμπελώνων τους για το 2010. 

 Σημειώνεται ότι, η σειρά κατάταξης είναι στη διάθεση των αιτητών και άλλων 
ενδιαφερομένων, στην ιστοσελίδα του ΣΑΠ www.wpc.org.cy, επιβεβαιώνοντας την 
αυστηρή τήρηση των κριτηρίων αξιολόγησης. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.210, ημερομηνίας 14  Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 24 Σεπτεμβρίου 2009, σε σχέση με την ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το θέμα της χρήσης φυσιγγίων από τους κυνηγούς, καθώς και όλα τα θέματα 
που αφορούν τη διαχείριση των θηραμάτων και των άγριων πτηνών, εμπίπτει στις 
αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Σημειώνεται ότι η χρήση φυσιγγίων μολύβδου απαγορεύεται στην περιοχή των 
αλυκών, βάσει του άρθρου 58 του Νόμου 152(Ι)/2003 «περί Προστασίας και 
∆ιαχείρισης των Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων». Αρμόδια αρχή για την εφαρμογή 
του πιο πάνω νόμου είναι το Ταμείο Θήρας του Υπουργείου Εσωτερικών. Σύμφωνα 
με το ίδιο άρθρο του πιο πάνω Νόμου, ο προϊστάμενος του Ταμείου Θήρας δύναται να 
εκδώσει διάταγμα στο οποίο να καθορίζεται ο τύπος φυσιγγίου και σφαιριδίων που 
μπορούν να χρησιμοποιούνται σε συγκεκριμένες περιοχές. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.224, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 
2009, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.224 ημερ. 
15/9/2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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Α)  Σύμφωνα με τους περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος Ίδρυσης και 
Λειτουργίας) Νόμους του 2001 έως 2008 διενεργήθηκαν οι πιο κάτω έλεγχοι για 
τα έτη 2005-2009 σε 87 ιδιωτικά νοσηλευτήρια: 

Έτος Αριθμός Ελέγχων 

Μέχρι 16/10/2009 192 

2008 246 

2007 242 

2006 252 

2005 278 

Β)  Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων ελέγχει την εφαρμογή και λειτουργία επικαιροποιημένου και 
κατάλληλου συστήματος ασφάλειας ή συστήματος διαχείρισης των κινδύνων, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες και τους εκάστοτε ισχύοντες Κανονισμούς των περί 
Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμων του 1996 μέχρι 2003 και τους περί 
∆ιαχείρισης Θεμάτων Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Κανονισμούς του 
2002. 

2. Επισημαίνεται   ότι   στο  Τροποποιητικό   Νομοσχέδιο  που  έχει  σταλεί  για 
νομοτεχνικό έλεγχο, τα τροποποιητικά εδάφια 2(β)(θ) και 3(7) αναφέρονται στη 
μελλοντική υποχρέωση κάθε ιδιωτικού νοσηλευτηρίου να είναι εφοδιασμένο με έγκυρη 
σχετική βεβαίωση από το ∆ιευθυντή του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.228, ημερομηνίας 16 

Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ.:23.06.009.04.228 και ημερ. 24/09/09, η οποία αφορά 
ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργος 
Περδίκης, σχετικά με το θέμα της αγοράς από το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών 
(ΓΤΠ) αντιτύπων του βιβλίου «Αγνοηθέντες 1974» του Π. Νεοκλέους και να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Το ΓΤΠ ανταποκρινόμενο στο αίτημα του κ. Νεοκλέους ημερομηνίας 30/08/08 
για αγορά του πιο πάνω βιβλίου, αγόρασε αντίτυπα στην ελληνική γλώσσα, 
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συνολικής αξίας 600 ευρώ. 

(β) Στις 26/06/09 ο κ. Νεοκλέους με επιστολή του προς τη ∆ιεύθυνση του ΓΤΠ, 
ενημέρωνε ότι το βιβλίο του κυκλοφόρησε μεταφρασμένο και στην τουρκική 
γλώσσα και ζητούσε όπως αγοράσει αριθμό αντιτύπων. Το ΓΤΠ, έχοντας 
πάντοτε ως γνώμονα τις δυνατότητες αξιοποίησης των βιβλίων που αγοράζει, 
αλλά και τον περιορισμό στα κονδύλια που διατίθενται για αυτό το σκοπό, 
έκρινε ότι δεν υπήρχε άμεση ανάγκη, αλλά ούτε και δυνατότητα για αγορά του 
βιβλίου στην τουρκική γλώσσα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.229, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.229 ημερ. 
28/9/2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Α. Το πρόγραμμα υποκατάστασης «ΣΩΣΙΒΙΟ» λειτουργεί με ανανεωμένο πλαίσιο 
από 13.4.2009 και αναβαθμίζει τις υπηρεσίες του στο χώρο μείωσης της 
βλάβης, της συντήρησης και της απεξάρτησης χρόνιων χρηστών ηρωίνης. 

Β. Το πρόγραμμα με αυτόνομη στελέχωση λειτουργεί στο Παλαιό Νοσοκομείο 
Λεμεσού, είναι όμως δρομολογημένη η μετακόμισή του σε ξεχωριστό χώρο που 
θα ενοικιασθεί. Το πρόγραμμα εξυπηρετεί στην παρούσα φάση 25-35 άτομα 
που προέρχονται από τις Επαρχίες Λεμεσού και Πάφου. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.239, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Αν. Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με ημ. 25 Σεπτεμβρίου 
2009 και σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Τα τελευταία χρόνια, και συγκεκριμένα από το 2004 και μετά, εφαρμόζονται 
στην Κύπρο τα πιο κάτω προγράμματα, μέσω των οποίων χορηγείται εφάπαξ 
πριμοδότηση για την εγκατάσταση νέων αγροτών: 

 Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης (ΣΑΑ) 2004-2006 - Μέτρο 1.7: «Ενίσχυση 
Πρώτης Εγκατάστασης Νέων Γεωργών» (το Μέτρο έχει προκηρυχθεί 
δύο φορές) 

 Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 2007-2013 - Μέτρο 1.2: 
«Ενίσχυση Πρώτης Εγκατάστασης Νέων Γεωργών» (το Μέτρο έχει 
προκηρυχθεί μία φορά). 
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 Τα πιο πάνω Μέτρα εφαρμόζονται από το Τμήμα Γεωργίας, ως ανάδοχος του 
Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών, και έχουν ως κύριο στόχο την 
εγκατάσταση νέων ατόμων στον τομέα της γεωργίας. ∆ικαιούχοι είναι αιτητές 
ηλικίας κάτω των 40 ετών και όταν εγκριθούν, είναι υποχρεωμένοι να ασκούν 
το επάγγελμα του γεωργού για τουλάχιστον 10 χρόνια. 

2. Λεπτομέρειες για την εφαρμογή των δύο Μέτρων, παρουσιάζονται πιο κάτω: 

 Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης (ΣΑΑ) 2004-2006 - Μέτρο 1.7:  «Ενίσχυση 
Πρώτης Εγκατάστασης Νέων Γεωργών» 

  1η Προκήρυξη 

  - Περίοδος υποβολής αιτήσεων: 1/6/2004 -16/8/2004  

  - Αριθμός αιτήσεων που υποβλήθηκαν: 174  

  - Αριθμός εγκριθεισών αιτήσεων: 101  

  - Αριθμός απορριφθεισών αιτήσεων: 73  

  - Ποσό ενίσχυσης: €2.844.684 

  2η Προκήρυξη 

  - Περίοδος υποβολής αιτήσεων: 15/7/2005 - 15/11/2005 

  - Αριθμός αιτήσεων που υποβλήθηκαν: 224 

  - Αριθμός εγκριθεισών αιτήσεων: 135 

  - Αριθμός απορριφθεισών αιτήσεων: 79 

  - Αριθμός εγκριθεισών αιτήσεων που δεν πληρώθηκαν: 10 

   (λόγω απόσυρσης   της   αίτησης   ή   λόγω   του   ότι   δεν   
ενδιαφέρθηκαν   για δραστηριοποίηση) 

  - Ποσό ενίσχυσης: €3.785.000 

 Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 2007-2013 - Μέτρο 1.2: 
«Ενίσχυση Πρώτης Εγκατάστασης Νέων Γεωργών» 

  1η Προκήρυξη 

  - Περίοδος υποβολής αιτήσεων: 29/9/2008 - 19/12/2008 

  - Αριθμός αιτήσεων που υποβλήθηκαν: 221 

  - Αριθμός εγκριθεισών αιτήσεων μέχρι σήμερα: 7 

  - Αριθμός απορριφθεισών αιτήσεων: 2 

 - Υπόλοιπο αιτήσεων: 212 
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  - (η διαδικασία εξέτασης των οποίων βρίσκεται σε προχωρημένο   

                                 στάδιο)  

  - Ποσό ενίσχυσης:  

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.243, 
ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω ερώτημα και σε συνέχεια της επιστολής σας με 
ημερομηνία 25/09/2009, σας πληροφορώ ότι για το θέμα δημιουργίας λυρικού 
θεάτρου στην Κύπρο υπάρχει πρόνοια στο καταστατικό ίδρυσης του Ιδρύματος 
Συμφωνικής Ορχήστρας Κύπρου, το οποίο θα αντιμετωπίσει το θέμα αυτό με βάση τις 
δικές του προτεραιότητες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.255, 
ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή σας ημερομηνίας 
2.10.2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.    Τα σχολικά κτίρια κατασκευάζονται με την παραδοσιακή μέθοδο δόμησης με 
την οποία κατασκευάζονται τα κτίρια στην Κύπρο. 

3.     Από τις 21.12.2007 και σύμφωνα με τον «Περί ρύθμισης της ενεργειακής 
απόδοσης των κτιρίων» Νόμο του 2006 εφαρμόστηκαν οι πρόνοιες του διατάγματος 
που προνοούν στη θερμομόνωση των κτιρίων. Όλα τα σχολικά κτίρια που 
ανεγείρονται καθώς και εκείνα που αναβαθμίζονται πληρούν τις πρόνοιες 
θερμομόνωσης. 

4.  Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω έχει αρχίσει η θερμομόνωση ταρατσών σε 
υφιστάμενα σχολικά κτίρια. Επίσης οι λαμπτήρες φωτισμού εσωτερικών χώρων είναι 
χαμηλής ενεργειακής κατανάλωσης και οι κλιματιστικές μονάδες διαιρούμενου τύπου 
(όπου εγκαθίστανται) είναι ενεργειακής απόδοσης Α΄ κατηγορίας. 

5.      Σας ενημερώνουμε επίσης ότι έχουμε προγραμματίσει την εγκατάσταση 
ηλιακής θέρμανσης σε έξι νέα σχολεία τα οποία βρίσκονται υπό μελέτη, το ένα εκ των 
οποίων θα είναι μηδενικής ενεργειακής κατανάλωσης. 

6.  Σε σχέση με τα φωτοβολταϊκά συστήματα παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, 
έχουμε ήδη προχωρήσει στην εγκατάσταση τους σε 51 σχολεία. Βρίσκεται σε εξέλιξη 
συμβόλαιο εγκατάστασης φωτοβολταϊκών συστημάτων του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού σε 54 σχολεία, το οποίο αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι 
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τις 30 Ιουνίου 2010. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση επιθυμείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.270, ημερομηνίας 30 

Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. 23.06.009.04.270 και ημερ. 6.10.2009, σχετικά με Ερώτηση 
που υπέβαλε ο Βουλευτής κ. Φειδίας Σαρίκας αναφορικά με το αίτημα του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Αναδιού για παραχώρηση της Τ/Κ οικίας αρ. ∆35 στο τεμάχιο αρ. 325, 
Φ/Σχ. 35/48 στην Αναδιού για τη δημιουργία μουσείου λαϊκής τέχνης. 

2. Σχετικά πληροφορείστε ότι το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Αναδιού δεν 
κατέστη δυνατό να ικανοποιηθεί καθότι το αιτούμενο Τ/Κ υποστατικό κρίθηκε 
ακατάλληλο και επικίνδυνο για τη δημόσια ασφάλεια και ως εκ τούτου έχει 
προχωρήσει διαδικασία κατεδάφισης του. Ειδικότερα αναφέρεται ότι μετά από σχετικό 
έλεγχο του αρμόδιου Πολιτικού Μηχανικού της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου, 
διαπιστώθηκε ότι το Τ/Κ υποστατικό είναι χωρίς στατικό σύστημα, ερειπωμένο, με 
στέγη από ευτελή υλικά και τοιχοποιίες από φθαρμένα τσιμεντομπλόκς, με 
αποτέλεσμα να μην μπορεί να επιδιορθωθεί. 

3. Ωστόσο, τυχόν νέο αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου για άλλο κατάλληλο Τ/Κ 
υποστατικό, θα μπορούσε να εξεταστεί εκ νέου βάσει της νενομισμένης διαδικασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.283, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 8.10.2009 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με πληροφορίες από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, η εταιρεία 
Theonisi Ltd προέβη στην αποκατάσταση του χώρου σύμφωνα με τις υποδείξεις της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου. Σε επιτόπιες επισκέψεις Λειτουργού της Υπηρεσίας 
Περιβάλλοντος, διαπιστώθηκε ότι αποκαταστάθηκε το μέρος της παραλίας όπου έγινε 
επέμβαση από την εν λόγω εταιρεία και ότι απομακρύνθηκαν οι αγωγοί. Λαμβάνοντας 
υπόψη τις πιο πάνω εξελίξεις, δεν θεωρείται σκόπιμο να ενεργοποιηθεί ο νόμος για 
την Περιβαλλοντική Ευθύνη (Νόμος με Αρ. 189(I) του 2007) αφού η εταιρεία Theonisi 
Ltd ανάλαβε την ευθύνη για την αποκατάσταση του χώρου. 

 Όσον αφορά τις επεμβάσεις στην ζώνη προστασίας της παραλίας στο ύψος της 
οδού Θήβας με την κατασκευή αποβάθρων και κυματοθραύστη, το θέμα βρίσκεται 
υπό διερεύνηση από την Υπηρεσία Περιβάλλοντος σε συνεννόηση με την Επαρχιακή 
∆οίκηση Πάφου, προκειμένου να διευκρινιστεί ποιος είναι ο κατασκευαστής/ιδιοκτήτης, 
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καθώς επίσης και η ημερομηνία κατασκευής των εν λόγω έργων. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.301, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.04.301 και ημερομηνία 5 Οκτωβρίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 9 
Οκτωβρίου 2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το ίδιο αίτημα για ενίσχυση του Αρδευτικού Τμήματος «Φλέβα» Γαλαταριάς 
από το Κυβερνητικό Υδατικό Έργο «Βρετσιών» έχει τεθεί από το Κοινοτικό Συμβούλιο 
με επιστολή του προς εμάς ημερομηνίας 9.5.2009. 

 Το αίτημα της Κοινότητας για ενίσχυση του πιο πάνω Αρδευτικού Τμήματος 
από το νερό που παρέχεται για αρδευτικούς σκοπούς προς το Αρδευτικό Τμήμα 
Στατού-Αγίου Φώτιου-Κοιλίνιας από το Κυβερνητικό Υδατικό Έργο Βρετσιών δεν 
μπορεί να ικανοποιηθεί λόγω των πολύ περιορισμένων ποσοτήτων νερού που 
υπάρχουν διαθέσιμες. Όπως είναι γνωστό, στο εν λόγω Αρδευτικό Τμήμα παρέχονται 
ετήσια γύρω στις 130.000 κ.μ. νερού κυρίως κατά την χειμερινή περίοδο το οποίο 
αποθηκεύεται στην λιμνοδεξαμενή του έργου στον Αμπελίτη. Η ποσότητα αυτή μόλις 
και αρκεί τις ανάγκες των υφιστάμενων μόνιμων φυτειών του Αρδευτικού Τμήματος 
Στατού-Αγίου Φώτιου-Κοιλίνιας που ανέρχονται γύρω στα 1000 δεκάρια. ∆υστυχώς 
δεν υπάρχουν περιθώρια παροχής μεγαλύτερων ποσοτήτων νερού για αρδευτικούς 
σκοπούς από το Κυβερνητικό Υδατικό Έργο Βρετσιών. 

 Με τη ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2009 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.319, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και παραθέτω την απάντηση με την 
παράκληση όπως αυτή τεθεί υπόψη του κ. βουλευτή: 

 Οι αρμόδιες Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν λειτουργούν κρατικά συμβουλευτικά κέντρα για υποδοχή 
κακοποιημένων γυναικών. 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας χειρίζονται περιπτώσεις γυναικών που 
έτυχαν βίας στην οικογένεια τους σύμφωνα με τις διαδικασίες του «Εγχειριδίου 
∆ιατμηματικών ∆ιαδικασιών για το Χειρισμό Περιστατικών Βίας στην Οικογένεια», το 
οποίο συντάχθηκε από τη Συμβουλευτική Επιτροπή της Βίας τον Ιούνιο του 2002 και 
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εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 16/05/2002. 

 Το εν λόγω εγχειρίδιο περιγράφει τις διαδικασίες και τις κατευθυντήριες 
γραμμές μέσα από τις οποίες όλες οι Υπηρεσίες και οι επαγγελματίες συμφωνούν για 
τον τρόπο που θα συνεργάζονται και εφαρμόζεται από τις ακόλουθες Υπηρεσίες: 
Νομική Υπηρεσία, Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, Αστυνομία, Υπουργείο Υγείας, 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς και από μη Κυβερνητικές Οργανώσεις που 
λειτουργούν προγράμματα πρόληψης και αντιμετώπισης της βίας. 

 Ενδεικτικά αναφέρεται ότι, για το έτος 2008, 745 περιπτώσεις έτυχαν 
αντιμετώπισης και παρασχέθηκε η απαιτούμενη βοήθεια και στήριξη, όπως επίσης και 
οικονομική βοήθεια, όπου ήταν αναγκαίο. 

 Παράλληλα, πληροφορείστε ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, μέσω του Σχεδίου Κρατικών Χορηγιών των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας, επιχορηγεί εθελοντικές οργανώσεις οι οποίες λειτουργούν προγράμματα 
κοινωνικής προνοίας. Στη βάση των προνοιών του εν λόγω Σχεδίου επιχορηγείται και 
ο Σύνδεσμος Πρόληψης και Αντιμετώπισης της Βίας στην Οικογένεια, που είναι 
Εθελοντική Οργάνωση Κοινωνικής Πρόνοιας, και στοχεύει στην πρόληψη και 
αντιμετώπιση της άσκησης βίας στην οικογένεια, μέσω των ακολούθων 
προγραμμάτων: 

1. Κέντρο Άμεσης Βοήθειας Θυμάτων Βίας μέσα στην οικογένεια. Στο Κέντρο 
παρέχεται συμβουλευτική και ψυχολογική στήριξη, ενημέρωση και 
πληροφόρηση, μέσω της τηλεφωνικής γραμμής άμεσης βοήθειας ή των 
ατομικών / ομαδικών συναντήσεων. 

2. Καταφύγιο (χώρος φιλοξενίας θυμάτων βίας). Έχει τη δυνατότητα να 
εξυπηρετήσει μέχρι 10 άτομα. 

 Συγκεκριμένα, τα προγράμματα αυτά επιχορηγήθηκαν με ποσό ύψους €73.000 
και €34.000, αντίστοιχα, από το Σχέδιο Κρατικών Χορηγιών του 2009. 

 Με την ευκαιρία αυτή επιτρέψετε μου να σας ευχαριστήσω, για το ενδιαφέρον 
που επιδεικνύετε για τις κοινωνικές ανάγκες των πολιτών και να σας διαβεβαιώσω για 
την ειλικρινή πρόθεση του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να 
παρέχει σε όλους του πολίτες τη μέγιστη δυνατή στήριξη και φροντίδα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.336, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αναφορά Ερ. 23.06.009.04.336 και ημερομηνία 14 Οκτωβρίου 
2009, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ), στα πλαίσια της μελέτης 
για την απόρριψη του υλικού βυθοκόρησης από την εκβάθυνση του Λιμανιού Λεμεσού, 
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διεξήγαγε, τον Οκτώβριο του 2006, μια σειρά δειγματοληψιών θαλάσσιου ιζήματος σε 
διάφορες θαλάσσιες περιοχές της Κύπρου για προσδιορισμό της συγκέντρωσης των 
βαρέων μετάλλων, με στόχο την απόκτηση γνώσης για τα επίπεδα βάσης 
(background levels) των μετάλλων που περιέχονται στα εν λόγω ιζήματα, καθώς και 
για λόγους σύγκρισης. 

 Συγκεκριμένα, δείγματα λήφθηκαν από θαλάσσιες περιοχές, όπου δεν 
υπάρχουν σημειακές πηγές ρύπανσης (Περιοχές Αναφοράς-Reference Areas), όπως 
η Προστατευόμενη Περιοχή Λάρας στον Ακάμα και ο Κόλπος Χρυσοχούς-έξω από το 
Λατσί, το Ladies Mile και η Αμαθούντα στον Κόλπο Λεμεσού (επισυνάπτεται σχετικός 
χάρτης). 

 Τα αποτελέσματα των αναλύσεων παρουσιάζονται στον πιο κάτω Πίνακα, 
όπου οι συγκεντρώσεις των εν λόγω μετάλλων είναι σε φυσικά επίπεδα. Οι 
διακυμάνσεις στις συγκεντρώσεις ορισμένων εκ των μετάλλων, που παρατηρούνται 
μεταξύ των περιοχών, οφείλονται σε μεγάλο βαθμό σε φυσικές αιτίες, δηλαδή στη 
σύσταση του μοριακού πλέγματος του ιζήματος ανάλογα με την πετρολογική του 
σύσταση και τη γεωλογική του προέλευση. 

Πίνακας: Συγκεντρώσεις βαρέων μετάλλων από δείγματα ιζημάτων που λήφθηκαν 
τον Οκτώβριο του 2006 από τις θαλάσσιες περιοχές Λεμεσού και Πάφου 

 Amathus 2006  Lady's 

 mile 2006 

 Lara 2006  Latsi 2006  

 mg/kg dwt  mg/kg dwt  mg/kg dwt  mg/kg dwt  

Cd 3.21  3.17  2.50  2.67  

Cu 13.28  33.30  5.16  23.38  

Cr 126.79  104.56  100.93  45.73  

Zn 25.68  34.84  36.68  40.71  

Pb <0.74  1.04  11.71  10.6
0 

 

Sn 20.08  23.30  19.66  14.93  

Hg <0.30  <0.4  <0.37  <0.33»  

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.346, ημερομηνίας 9 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
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Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη με αριθμό 23.06.009.04.346 και σας πληροφορώ ότι σύμφωνα με 
τον περί Στερεών και Επικινδύνων Αποβλήτων Νόμο Ν.215(Ι)/2002 Αρμόδιο 
Υπουργείο για την παρακολούθηση των συστημάτων διαχείριση των συσκευασιών και 
αποβλήτων συσκευασιών είναι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και το οποίο μπορεί να σας ενημερώσει καταλληλότερα για τους 
λόγους για τους οποίος οι κοινότητες δεν έχουν ενταχθεί ακόμα στα προγράμματα 
ανακύκλωσης. 

2. Το Υπουργείο Εσωτερικών σαν Αρμόδια Αρχή για τη διαχείριση των Οικιακών 
Αποβλήτων και των Αποβλήτων από Εκσκαφές, Κατασκευές και Κατεδαφίσεις 
(Α.Ε.Κ.Κ) έχει υπογράψει συμφωνία στις 03 Μαΐου 2009 με την κοινοπραξία Ε.ΠΕ.Μ. 
Α.Ε & Ι.Α.CO LTD Environmental and Water Consulting Ltd για Παροχή Υπηρεσιών 
Συμβούλου για την ετοιμασία όλων των αναγκαίων μελετών/εγγράφων για την 
ανάπτυξη δικτύου Πράσινων Σημείων (Green Points) σε όλη την Κύπρο και την 
επίβλεψη των κατασκευαστικών εργασιών. Η κατασκευή των Πράσινων Σημείων 
αποσκοπεί στην ανακύκλωση ειδικών ρευμάτων υλικών τα οποία δεν θα δέχονται οι 
Μονάδες Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης και τα οποία οι πολίτες είναι συνηθισμένοι είτε 
να τα τοποθετούν στους κάδους με τα υπόλοιπα οικιακά απόβλητα είτε να τα 
εναποθέτουν παράνομα στην ύπαιθρο. Στα Πράσινα Σημεία θα γίνει ειδική 
διαρρύθμιση για να υπάρχει χώρος στον οποίο οι πολίτες θα μπορούν να τοποθετούν 
συσκευασίες και αποβλήτων συσκευασιών. Οι κατασκευαστικές εργασίες αναμένεται 
να αρχίσουν το δεύτερο εξάμηνο του 2011 και να ολοκληρωθούν το δεύτερο εξάμηνο 
του 2012. Τόσο η σύμβαση για την παροχή υπηρεσιών συμβούλου όσο και το 
κατασκευαστικό συμβόλαιο θα συγχρηματοδοτηθεί από το Ταμείο Συνοχής της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

3. Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει σαν πολιτική του να στηρίζει οικονομικά την 
Τοπική Αυτοδιοίκηση με κάθε τρόπο και όπου είναι δυνατόν να μεταφέρει την 
αποκλειστική αρμοδιότητα υλοποίησης των προγραμμάτων, των σχεδίων και έργων 
σε αυτήν. Σε ότι αφορά έργα υποδομής που έχουν σχέση με τα Οικιακά Απορρίμματα 
το Υπουργείο Εσωτερικών θεωρεί δύσκολο να τα εντάξει στον κατάλογο 
αναπτυξιακών έργων που υλοποιούνται από την Τοπική Αυτοδιοίκηση επειδή είναι 
έργα άμεσα συνδεδεμένα με υποχρεώσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης που πρέπει να υλοποιηθούν εντός αυστηρών χρονοδιαγραμμάτων με 
υψηλές οικονομικές και τεχνικές απαιτήσεις και που στο παρόν στάδιο η Τοπική 
Αυτοδιοίκηση δεν έχει την απαιτούμενη οργάνωση και υποδομή να υλοποιήσει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.358, 
ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, συμμετέχει στη διαδικασία 
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διαμόρφωσης των θέσεων της Κ.∆. για το Πρόγραμμα Στοκχόλμης (Ανακοίνωση της 
Επιτροπής στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το Συμβούλιο «Ένας χώρος ελευθερίας, 
ασφάλειας και δικαιοσύνης στην υπηρεσία των πολιτών» (COM (2009) 262 τελικό, 
10.6.2009), όσον αφορά τους τομείς της δικαστικής συνεργασίας σε θέματα ποινικού 
και αστικού δικαίου και θέματα ασφάλειας/αστυνομικής συνεργασίας. Όσον αφορά 
θέματα μετανάστευσης/ασύλου αρμόδιο είναι το Υπουργείο Εσωτερικών. 

3. Για τη διαμόρφωση των θέσεων της Κύπρου επί των ανωτέρω, το Υπουργείο 
τούτο πραγματοποίησε συσκέψεις υπό την προεδρία του Γενικού ∆ιευθυντή, με όλους 
τους αρμόδιους φορείς, ήτοι Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, Ανώτατο ∆ικαστήριο 
(κ. Νικόλα Σάντη, Ανώτερο Επαρχιακό ∆ικαστή για θέματα ποινικού δικαίου και κ. 
Γιώργο Σεργίδη, Πρόεδρο Οικογενειακού ∆ικαστηρίου και κ. Φοίβο Ζωμενή, Ανώτερο 
Επαρχιακό ∆ικαστή για θέματα αστικού δικαίου), Υπουργεία Υγείας, Εσωτερικών και 
Εξωτερικών, Τμήμα Φυλακών και Πρόεδρο του Παγκυπρίου ∆ικηγορικού Συλλόγου. 

4. Το θέμα απασχόλησε και το Άτυπο Συμβούλιο Υπουργών ∆ικαιοσύνης και 
Εσωτερικών Υποθέσεων, που πραγματοποιήθηκε στη Στοκχόλμη τον Ιούλιο 2009, 
όπου ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως υποστήριξε το πρόγραμμα και 
ανέφερε, μεταξύ άλλων, ότι θεωρείται απαραίτητο όπως σε κάθε περαιτέρω βήμα στα 
θέματα δικαιοσύνης θα πρέπει να υπάρχει το στοιχείο της αξιολόγησης των μέχρι 
σήμερα αποτελεσμάτων και να επικρατεί πνεύμα βελτίωσης και αναβάθμισης. Η δε 
αξιολόγηση και η μελέτη κάθε νέας πρωτοβουλίας σε θέματα δικαιοσύνης θα πρέπει 
απαραίτητα να περιλαμβάνει αναφορά και στις επιμέρους επιπτώσεις στα Κράτη-Μέλη 
και στα διαφορετικά τους νομικά συστήματα. Περαιτέρω, τόνισε ότι η συνεργασία της 
Ε.Ε. με τρίτες χώρες πρέπει να βασίζεται σε αρχές και σε αξίες, να διασφαλίζει την 
προστασία των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και να προϋποθέτει απαραιτήτως τη 
συνεργασία των τρίτων χωρών με όλα ανεξαιρέτως τα Κράτη-Μέλη της Ε.Ε. χωρίς 
επιλογές «αλά καρτ» γιατί κάτι τέτοιο θα επηρέαζε αρνητικά την προσπάθεια για 
εμπέδωση του κοινού Ευρωπαϊκού χώρου ελευθερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης για 
όλους τους πολίτες των Κρατών-Μελών της Ε.Ε. 

5. Πέραν των πιο πάνω, το Υπουργείο τούτο μαζί με τη Νομική Υπηρεσία, 
πραγματοποίησαν διμερείς επαφές με αξιωματούχους του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης 
της Σουηδίας στη Στοκχόλμη την 1/9/2009, με σκοπό τη συζήτηση του θέματος και την 
προώθηση των θέσεων της Κύπρου επί της Ανακοίνωσης, ως καταγράφονται στο 
συνημμένο έγγραφο (Παράρτημα Α΄). Κατά τη συνάντηση, κατατέθηκε και πρόταση 
για τροποποίηση του εγγράφου, ως εμφαίνεται στο non-paper που επιδόθηκε κατά τη 
συνάντηση (Παράρτημα Β΄). Επικεφαλής της Κυπριακής αντιπροσωπείας στη 
συνάντηση ήταν ο ∆ρ. Κωνσταντίνος Λυκούργος, Υπεύθυνος Τομέα ∆ικαίου Ε.Ε. της 
Νομικής Υπηρεσίας. 

6. Στο παρόν στάδιο το Πρόγραμμα συζητείται στην Επιτροπή Μονίμων 
Αντιπροσώπων, με στόχο την υιοθέτησή του από το επικείμενο Συμβούλιο Υπουργών 
∆ΕΥ (30/11-1/12/2009). Αναμένεται τελική έγκριση του Προγράμματος από το 
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο τον προσεχή ∆εκέμβριο. 

7. Όπως είναι γνωστό, από της ένταξης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ε.Ε. 
δεν έχει καθιερωθεί ο θεσμός της διαβούλευσης της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
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την εκτελεστική εξουσία στο στάδιο της προετοιμασίας Κοινοτικών 
Οδηγιών/Κανονισμών/Αποφάσεων Πλαισίου ή ειδικών εξειδικευμένων προγραμμάτων 
δράσης. Είναι γεγονός ότι άλλα Κράτη-Μέλη, κυρίως αυτά που έχουν ως πολιτειακό 
σύστημα την Κοινοβουλευτική ∆ημοκρατία, έχουν υιοθετήσει το θεσμό της 
διαβούλευσης με τα Εθνικά Κοινοβούλια. Το ζήτημα αυτό είναι ευρύτερο και δεν 
αφορά το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως μόνο, ούτε ασφαλώς το 
επιμέρους θέμα του προγράμματος της Στοκχόλμης.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.363, ημερομηνίας 14 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.363 και ημερ. 19.10.2009, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  ∆ικαίωμα εκλέγειν και εκλέγεσθαι στις δημοτικές/κοινοτικές εκλογές έχουν μόνο 
πολίτες της ∆ημοκρατίας ή πολίτες άλλου κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης που διαμένουν στη ∆ημοκρατία, οι οποίοι είναι εγγεγραμμένοι στον 
εκλογικό κατάλογο ή τον ειδικό εκλογικό κατάλογο, αντίστοιχα. 

(β)  Μελετάται το ενδεχόμενο παροχής τέτοιων εκλογικών δικαιωμάτων σε 
πρόσωπα τα οποία αποκτούν το καθεστώς του επί μακρόν διαμένοντος, χωρίς 
επί του παρόντος να υπάρξει οποιαδήποτε κατάληξη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.399, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

«Επιχειρησιακό Πρόγραμμα 2007-2013 

“Αειφόρος Ανάπτυξη και Ανταγωνιστικότητα” 

 Σχέδια Ενίσχυσης τnς Γυναικείας και Νεανικής Επιχειρηματικότητας 

Αναφέρομαι στην επιστολή με αριθμό φακέλου ερ. 23.06.009.04.399 ημερομηνίας 
27.10.2009 που αφορά το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Σχέδιο Ενίσχυσης της Γυναικείας Επιχειρηματικότητας προκηρύχθηκε για 
πρώτη φορά το 2002 και το Σχέδιο Ενίσχυσης της Νεανικής 
Επιχειρηματικότητας το 2004. Και τα δύο Σχέδια μέχρι το 2006 
χρηματοδοτούνταν από εγχώριους πόρους και προκηρύσσονταν κάθε χρόνο. 

 Το 2007 και τα δύο Σχέδια, αφού τροποποιήθηκαν και βελτιώθηκαν, 
εντάχθηκαν στο Επιχειρησιακό Πρόγραμμα 2007-2013 “Αειφόρος Ανάπτυξη και 
Ανταγωνιστικότητα” και συγχρηματοδοτούνται από το Ευρωπαϊκό Ταμείο 
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Περιφερειακής Ανάπτυξης (ΕΤΠΑ) της Ε.Ε. και την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Για την περίοδο 2007-2013 προγραμματίσθηκαν δύο προκηρύξεις για το κάθε 
Σχέδιο και θα διατεθούν €5 εκ. για το Σχέδιο της Γυναικείας 
Επιχειρηματικότητας και €6 εκ. για τη Νεανική Επιχειρηματικότητα. 

2. Για την περίοδο 2002 μέχρι 2006 ο αριθμός των ατόμων που επωφελήθηκαν 
καθώς και το ποσό που τους διατέθηκε φαίνονται πιο κάτω: 

 Άτομα που επωφελήθηκαν Ποσό που διατέθηκε 

€ 

Γυναικεία Επιχειρηματικότητα 52 865.459 

Νεανική Επιχειρηματικότητα 62 925.110 

 ιι) Για την περίοδο 2007-2013 η πρώτη προκήρυξη έγινε το Φεβράρη του 
2008 και η αξιολόγηση των αιτήσεων έχει ολοκληρωθεί. Οι αιτήσεις που 
εντάχθηκαν και τα ποσά που θα διατεθούν φαίνονται πιο κάτω: 

 Αιτήσεις Που 
Υποβλήθηκαν 

Αιτήσεις που 
εντάχθηκαν 

Ποσό που Θα 
διατεθεί  

€ 

Γυναικεία 
Επιχειρηματικότητα 

149 89 3.1 εκ. 

Νεανική 
Επιχειρηματικότητα 

184 121 4.3 εκ. 

 Η δεύτερη προκήρυξη έγινε στις 6.11.2009 και οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να 
υποβάλουν τις αιτήσεις τους μέχρι την 01.03.2010. 

3. Τόσο η δική μας εκτίμηση όσο και του επιχειρηματικού κόσμου, των γυναικείων 
οργανώσεων, του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου και των άμεσα 
ενδιαφερομένων, είναι ότι τα Σχέδια συμβάλλουν σε σημαντικό βαθμό στη 
δημιουργία νέων επιχειρήσεων από γυναίκες, νέους και νέες και κατ' επέκταση 
δημιουργούνται νέες θέσεις εργασίας. 

 Με τις εμπειρίες που αποκτώνται και γενικά με την όλη διαχείριση των Σχεδίων 
το Υπουργείο μελετά και βελτιώνει συνεχώς τα Σχέδια ώστε με την εφαρμογή 
τους να επιτυγχάνονται οι στόχοι τους στο μέγιστο δυνατό βαθμό. 

4. Σύμφωνα με τις πρόνοιες των Σχεδίων το Ανώτατο όριο συνολικού 
προϋπολογισμού της αίτησης ανέρχεται για τη Μεταποίηση στις €140.000 
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(προηγουμένως ήταν €120.000) και στις €100.000 (προηγουμένως ήταν 
€85.000) για το Ηλεκτρονικό Εμπόριο, Υπηρεσίες και Τουρισμό. Το κατώτατο 
όριο του προϋπολογισμού της αίτησης είναι €15.000. Το ποσοστό της 
δημόσιας χρηματοδότησης ανέρχεται στο 50% του συνολικού εγκεκριμένου 
προϋπολογισμού της αίτησης. 

 Από έρευνα που έγινε σε χώρες τις Ε.Ε. που εφαρμόζουν παρόμοια Σχέδια 
διαπιστώθηκε ότι το ποσοστό που διατίθεται ως ∆ημόσια χρηματοδότηση μέσω 
των Σχεδίων της Γυναικείας και της Νεανικής Επιχειρηματικότητας είναι από τα 
πιο ψηλά. Πρόσθετα οι εμπειρίες απέδειξαν ότι οι πλείστοι ενδιαφερόμενοι δεν 
κάνουν χρήση όλου του ύψους της δημόσιας χρηματοδότησης. 

 Το Υπουργείο κρίνει ικανοποιητικό το ύψος της προβλεπόμενης 
χρηματοδότησης και δεν σκοπεύει να αυξήσει το ποσό που χορηγείται. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.403, 
ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε απάντηση επιστολής σας, με ημερομηνία 20 Νοεμβρίου 2009, αναφορικά 
με την ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, επιθυμώ να σας αναφέρω τα 
ακόλουθα: 

 Η Ιατρική Σχολή του Πανεπιστημίου Κύπρου ιδρύθηκε διά Νόμου από το 
Κράτος το Νοέμβριο του 2008. Στη συνέχεια συστάθηκε, από το Πανεπιστήμιο 
Κύπρου, Συμβουλευτική Επιτροπή, η οποία αποτελείται από επιστήμονες 
εγνωσμένου κύρους, που δραστηριοποιούνται διεθνώς (λίστα των μελών 
επισυνάπτεται), η οποία θα συμβουλεύσει το Πανεπιστήμιο σε θέματα όπως 
προκηρύξεις θέσεων ακαδημαϊκού προσωπικού, προγράμματα σπουδών, 
προϋπολογισμό, ανάγκες σε εργαστήρια, εξοπλισμό, σχέσεις με τα Νοσοκομεία κ.ά. Η 
Συμβουλευτική Επιτροπή συνέρχεται κάθε 3-4 μήνες.  Ήδη έχει συνεδριάσει 2 φορές, 
ενώ η επόμενη συνεδρία της έχει οριστεί τον Ιανουάριο 2010. 

 H Ιατρική Σχολή αναμένεται να δεχτεί τους πρώτους της φοιτητές το 2013, 
εφόσον όμως: 

(α) εγκριθεί ο σχετικός προϋπολογισμός από το Κράτος.   Σημειώνεται ότι για τις 
ανάγκες της Ιατρικής Σχολής θα υποβάλλεται ξεχωριστός προϋπολογισμός 
από το υπόλοιπο Πανεπιστήμιο, και  

(β) εγκριθεί το κτηριολογικό πρόγραμμα και ξεκινήσει η ανέγερση του κτηρίου της 
Ιατρικής Σχολής, το αργότερο μέχρι το 2013. Σχετικό διάγραμμα των 
απαραίτητων ενεργειών μέχρι το 2013 επισυνάπτεται. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για περισσότερες λεπτομέρειες.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
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Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.418, ημερομηνίας 29 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Ερ. 23.06.009.04.418 και ημερομηνία 4 Νοεμβρίου 2009, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η οικονομική βοήθεια προς τους 
πληγέντες από τη θεομηνία που έπληξε την περιοχή του γηπέδου Αντώνης 
Παπαδόπουλος και άλλες περιοχές της Επαρχίας Λάρνακας, στις 26 Μαρτίου 2009, 
έχει ήδη διαβιβαστεί προς τους δικαιούχους, από το Σεπτέμβριο του τρέχοντος έτους. 

 Με βάση την πολιτική για την Παροχή Οικονομικής Βοήθειας σε πρόσωπα που 
πλήττονται από έντονα καιρικά φαινόμενα και τα κριτήρια που έχει καθορίσει το 
Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφαση με αρ. 61.282 και ημερομηνία 9 ∆εκεμβρίου 
2004, έχει παραχωρηθεί οικονομική βοήθεια σε 13 δικαιούχους ύψους €8.028,93. 

 Επιπρόσθετα, με βάση κοινωνικοοικονομική μελέτη που έχει ετοιμάσει η 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας, έχει παραχωρηθεί "κατά χάριν" οικονομική βοήθεια σε 
18 πληγέντες ύψους €11.665,85, οι οποίοι εμπίπτουν σε ειδικές κατηγορίες πολιτών 
όπως πολύτεκνοι, χαμηλοσυνταξιούχοι, με προβλήματα υγείας κλπ. 

 Πέραν των πιο πάνω, είχαν υποβληθεί αιτήσεις από 120 ιδιοκτήτες 
υποστατικών και 99 ιδιοκτήτες οχημάτων, οι οποίοι δεν εμπίπτουν στα κριτήρια που 
έχει εγκρίνει το Υπουργικό Συμβούλιο, αλλά εξετάζονται και θα προωθηθεί ειδική 
πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.422, 
ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.04.422 και 
ημερομηνία 3 Νοεμβρίου 2009, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

(α) Η Αστυνομία διεξάγει συχνούς ελέγχους σχετικά με το κάπνισμα στο 
αυτοκίνητο, προβαίνει σε καταγγελίες σε περίπτωση που διαπιστώσει ότι 
παραβιάζεται η Νομοθεσία και επιβάλλει εξώδικα πρόστιμα σύμφωνα με τη 
σχετική Νομοθεσία. 

(β) Οι εξώδικες ρυθμίσεις που έγιναν για άτομα που κάπνιζαν σε όχημα στο οποίο 
επέβαινε άτομο κάτω των 16 ετών και τα πρόστιμα που έχουν επιβληθεί 
φαίνονται στον πίνακα που ακολουθεί: 
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Έτος Αριθμός 
Καταγγελιών 

Συνολικό Εισπραχθέν Ποσό (€) 

2008 53 3.716,22 

2009 (Μέχρι 01/11) 34 2.434,77.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.425, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.425 και ημερομηνία 30 Οκτωβρίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων αρ. φακ. Ερ. 
23.06.009.04.425 και ημερομηνία 4 Νοεμβρίου 2009, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Κατά την 2966η συνάντηση του Συμβουλίου Υπουργών (Γεωργίας και Αλιείας) 
της Ε.Ε., η οποία πραγματοποιήθηκε στο Λουξεμβούργο μεταξύ 19-20 Οκτωβρίου 
2009 το Σημείο (4) της Ημερήσιας ∆ιάταξης αφορούσε τρεις (3) προτάσεις προς 
έγκριση για την διάθεση στην αγορά προϊόντων που περιέχουν, αποτελούνται ή 
παράγονται από διάφορες ποικιλίες Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών (ΓΤΟ) και 
συγκεκριμένα αραβοσίτου ως ακολούθως: 

(α)  Πρόταση Απόφασης του Συμβουλίου για την έγκριση της διάθεσης στην αγορά 
προϊόντων που περιέχουν, αποτελούνται ή παράγονται από γενετικώς 
τροποποιημένο αραβόσιτο της σειράς 59122χΝΚ603 (DAS-59122-7xMON-
00603) σύμφωνα με τον κανονισμό (ΕΚ) αρ. 1829/2003 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου (έγγραφο 13386/09). 

(β)  Πρόταση Απόφασης του Συμβουλίου για την έγκριση της διάθεσης στην αγορά 
προϊόντων που περιέχουν, αποτελούνται ή παράγονται από γενετικώς 
τροποποιημένο αραβόσιτο της σειράς ΜΟΝ 88017 (ΜΟΝ - 88017-3) σύμφωνα 
με τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 1829/2003 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου (έγγραφο 13387/09). 

(γ)  Πρόταση απόφασης του Συμβουλίου για την έγκριση της διάθεσης στην αγορά 
προϊόντων που περιέχουν, αποτελούνται ή παράγονται από γενετικώς 
τροποποιημένο αραβόσιτο της σειράς ΜΟΝ 89034 (ΜΟΝ-89034-3) σύμφωνα 
με τον κανονισμό (ΕΚ) αρ. 1829/2003 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου (έγγραφο 13388/09). 

 Οι πιο πάνω προτάσεις τέθηκαν αρχικά σε ψηφοφορία στη Μόνιμη Επιτροπή 
για την ∆ιατροφική Αλυσίδα και την Υγεία των Ζώων, που έγινε στις 22 Ιουλίου 2009, 
όπου δεν έγινε δυνατή η επίτευξη ειδικής πλειοψηφίας για υιοθέτηση ή απόρριψή τους. 
Σύμφωνα με την ισχύουσα διαδικασία, το θέμα παραπέμφθηκε στο Συμβούλιο για 
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λήψη απόφασης εντός τριών μηνών. Η Επιτροπή των Μόνιμων Αντιπροσώπων 
μελέτησε το θέμα στις 18 Σεπτεμβρίου 2009 και στις 7 Οκτωβρίου 2009, όπου 
διαπιστώθηκε ότι δεν ήταν δυνατή η επίτευξη ειδικής πλειοψηφίας για υιοθέτηση η 
απόρριψη των εν λόγω προτάσεων και το θέμα παραπέμφθηκε στο Συμβούλιο 
Υπουργών Γεωργίας και Αλιείας που πραγματοποιήθηκε μεταξύ 19-20 Οκτωβρίου 
2009. 

 Κατά την ψηφοφορία στο Συμβούλιο Υπουργών δεν υπήρξε η απαραίτητη 
ειδική πλειοψηφία υπέρ. Σημειώνεται ότι σε περίπτωση που το Συμβούλιο δεν 
κατορθώσει να σχηματίσει γνώμη με την απαιτούμενη ειδική πλειοψηφία για 
υιοθέτηση ή απόρριψη των προτάσεων, η ίδια η Επιτροπή εντός 3 μηνών δύναται να 
υιοθετήσει ή όχι την πρόταση αυτή. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία είχε ήδη εκφράσει την πάγια θέση της εναντίον των 
ΓΤΟ καθώς και στις εν λόγω προτάσεις σε διαδοχικές συναντήσεις της Μόνιμης 
Επιτροπής για τα Γενετικά Τροποποιημένα Τρόφιμα και Ζωοτροφές, της Μόνιμης 
Επιτροπής για την ∆ιατροφική Αλυσίδα και την Υγεία των Ζώων καθώς και της 
Επιτροπής Μόνιμων Αντιπροσώπων όπου παρουσιάστηκε το συγκεκριμένο θέμα. 

 Κατά την διάρκεια της συζήτησης στο Συμβούλιο Υπουργών η Κυπριακή 
∆ημοκρατίας τάχθηκε ενάντια στη διάθεση στην αγορά γενετικά τροποποιημένων 
σειρών αραβοσίτου, τονίζοντας ότι η λήψη απόφασης για το εν λόγω θέμα πρέπει να 
χαρακτηρίζεται από την αρχή της προφύλαξης για την προστασία της ανθρώπινης 
υγείας και του περιβάλλοντος, ειδικά σε μικρά νησιά με ιδιαίτερες συνθήκες 
περιβάλλοντος όπως η Κύπρος. 

 Με τη ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.445, ημερομηνίας 4 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ: 23.06.009.04.445 ημερομηνίας 
9/11/2009 σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη με τον ίδιο αριθμό και ημερομηνία 4/11/2009 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Η απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου στην οποία αναφέρεται η ερώτησή 
σας αφορούσε τη Μάλτα και τις κυνηγετικές της ιδιαιτερότητες. 

(β) Το δικαστήριο, πέραν του ότι καταδίκασε τη Μάλτα για την απόφασή της να 
παραχωρήσει άδεια κυνηγίου τρυγονιών και ορτυκιών τα έτη από το 2004 - 
2007, κατά την εαρινή περίοδο αποδημίας, έκανε αναφορά ότι στη Μάλτα 
υπάρχουν ιδιάζουσες συνθήκες και ιδιαιτερότητες που ενδεχομένως να δίνουν 
το δικαίωμα της Μάλτας να παραχωρεί άδειες κυνηγίου κατά παρέκκλιση, υπό 
όρους αφού φαίνεται από τα στοιχεία που παρουσιάστηκαν ότι υπάρχουν 
δυσανάλογες ευκαιρίες κυνηγίου κάποιων ειδών την άνοιξη, σε σχέση με την 
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φθινοπωρινή περίοδο κυνηγίου. 

(γ) Η Κυπριακή ∆ημοκρατία αξιολογεί όλα τα δεδομένα που έχει ενώπιόν της και 
λαμβάνει τις οποιεσδήποτε αποφάσεις σύμφωνα με τα δεδομένα που έχει 
ενώπιόν της τη συγκεκριμένη στιγμή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.497, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.04.497 και ημερομηνία 
19 Νοεμβρίου 2009 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση με την οποία παρακαλείται ο 
αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο το 
Υπουργείο του προτίθεται να ετοιμάσει νέα σχέδια για το οδικό δίκτυο στη 
Βιομηχανική Ζώνη Σωτήρας, ώστε να ληφθούν υπόψη οι υφιστάμενες αναπτύξεις με 
τα θερμοκήπια και, εάν ναι, πότε προτίθεται να τα υλοποιήσει και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α)  Σύμφωνα με την Κυβερνητική πολιτική για ανάπτυξη των 
Βιομηχανικών/Βιοτεχνικών Ζωνών η Κυβέρνηση αναλαμβάνει τις δαπάνες 
κατασκευής δρόμου προσπέλασης, κεντρικού οδικού άξονα, χάραξη 
εσωτερικού οδικού δικτύου όπως αυτό σχεδιάζεται από το Τμήμα Πολεοδομίας 
και Οικήσεως και μεταφορά υπηρεσιών κοινής ωφελείας (ρεύμα, νερό, 
τηλεφωνικές γραμμές) μέχρι τα σύνορα των Ζωνών. Σημειώνεται ότι σε 
ολόκληρη την Ελεύθερη Κύπρο υπάρχουν πέραν των 100 
Βιομηχανικών/Βιοτεχνικών Ζωνών οι οποίες έχουν ανάγκη από έργα υποδομής. 
Η Κυβέρνηση προωθεί την εκτέλεση τους αξιολογώντας τις ανάγκες κατά 
προτεραιότητα μέσα στα πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους 
και των διαθέσιμων πιστώσεων στον Κρατικό Προϋπολογισμό. 

(β)  Το οδικό δίκτυο της Βιομηχανικής Ζώνης Σωτήρας έχει σχεδιαστεί από το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και έχει προχωρήσει η απαιτούμενη 
απαλλοτρίωση με διαδικασία που ολοκλήρωσε το Υπουργείο με το διάταγμα 
απαλλοτρίωσης ∆.Πρ.1096 ημερομηνίας 29.11.2002. Με έρευνα που έχει 
προβεί το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για αποτύπωση της 
επιτόπιας κατάστασης διαπιστώθηκε πως υπάρχουν επεμβάσεις στο 
απαλλοτριωθέν οδικό δίκτυο από μια κατοικία και από θερμοκήπια, τα οποία 
μάλιστα επεκτάθησαν χωρίς άδεια μετά την απαλλοτρίωση του οδικού δικτύου. 

(γ)  Πραγματοποιήθηκε σύσκεψη υπό την προεδρία μου στις 25.5.2009 στην οποία 
παρευρέθησαν πέραν των εκπροσώπων αρμόδιων Κυβερνητικών Τμημάτων 
και ο Βουλευτής εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργος Βαρνάβα και ο 
Πρόεδρος του Κοινοτικού Συμβουλίου Σωτήρας κατά την οποία εξετάστηκε το 
πρόβλημα που προέκυψε. Αποφασίστηκε όπως το Τμήμα Πολεοδομίας & 
Οικήσεως, με βάση το σχέδιο αποτύπωσης της υφιστάμενης κατάστασης, 
μελετήσει τρόπους αλλαγής της όδευσης των δρόμων χωρίς να επηρεάζονται 
τα θερμοκήπια, οι τροποποιήσεις/εισηγήσεις αφού συζητηθούν και υιοθετηθούν 
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από το Κοινοτικό Συμβούλιο Σωτήρας και τον Έπαρχο Αμμοχώστου να 
υποβληθούν στο Υπουργείο για να εξετασθεί το ενδεχόμενο τροποποίησης της 
απαλλοτρίωσης των επηρεαζόμενων ιδιοκτησιών. Αναμένεται να υποβληθούν 
στο Υπουργείο οι τροποποιήσεις/εισηγήσεις για το οδικό δίκτυο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.505, ημερομηνίας 12 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.505 και ημερομηνία 
18/11/2009, με την οποία έχετε αποστείλει την ταυτάριθμη Ερώτηση του Βουλευτή 
Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού απευθύνθηκε με επιστολή του με αρ. φακ. 5.21.2.9/66 και 
ημερομηνία 05/10/2009 προς το ∆ιευθυντή Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως 
ζητώντας την επίσπευση της ολοκλήρωσης της μελέτης των αιτήσεων με αρ. 
ΛΕΥ/1122/2009 και ΛΕΥ/1682/2009 και ενημέρωση αναφορικά με το αποτέλεσμα της 
εξέτασης της. 

2.  Ενόψει των ανωτέρω, το Υπουργείο Εσωτερικών δεν θεωρεί ότι ασκήθηκε 
οποιαδήποτε πίεση από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού προς το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως σε ό,τι αφορά το αποτέλεσμα από την εξέταση της 
εκκρεμούσας αίτησης ή την απόφαση της Πολεοδομικής Αρχής.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Για το Κεφάλαιο Τέταρτο είστε έτοιμοι, αντιλαμβάνομαι!  Αναβάλλεται για την 
επόμενη συνεδρίαση. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίασης.  Ιδιαίτερες ευχαριστίες εκ 
μέρους μου για τη βοήθειά σας.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την 
ερχόμενη Τρίτη, 15 ∆εκεμβρίου 2009, στις 4.00 το απόγευμα, με μοναδικό θέμα την 
έναρξη της συζήτησης για τον κρατικό προϋπολογισμό για το 2010.  Στη συνεδρίαση 
αυτή θα έχουμε τις ομιλίες των αρχηγών ή εκπροσώπων των κομμάτων. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

(Ώρα λήξης: 7.50 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 
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Βαρνάβα Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βότσης Άγγελος  Νικολάου Ιωνάς 

Γαβριήλ Γιαννάκης Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάμπας Πανίκος 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Ομιλία του προεδρεύοντος της Βουλής κ. Ανδρέα Αγγελίδη για την εξηκοστή 

πρώτη επέτειο της Οικουμενικής ∆ιακήρυξης των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων. 

2. Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών κ. Χαρίλαου Σταυράκη για τον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2010. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009», οι αγορεύσεις που ακολούθησαν          
(Χρ. Στυλιανίδης, Γ. Περδίκης, Ν. Παπαδόπουλος, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ι. Νικολάου,                       
Ν. Κλεάνθους, Γ. Ομήρου, Γ. Λαμάρης, Ν. Κωνσταντίνου, Γ. Θωμά, Ν. 
Τορναρίτης) και ψήφισή του σε νόμο. 
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5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φιαλών Αερίου (Ορισμένοι Τύποι) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 
Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009», 
οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Είδη 
Πυροτεχνίας) Κανονισμοί του 2009» και «Οι περί Εκρηκτικών Υλών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους. 

8. Αναβολή της συζήτησης του θέματος «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και 
Λατομείων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009», έπειτα από συζήτηση (Γ. 
Περδίκης, Ντ. Χατζηνικόλας, Γ. Τάσου, Ν. Παπαδόπουλος, Ρ. Ερωτοκρίτου). 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού 
Συμβουλίου Κύπρου του 2010 Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το 
Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το έτος 2010 Νόμος του 
2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για την πρόταση νόμου «O περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος 
Ίδρυσης και Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή της 
σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής 
Κρατικών Εκθέσεων (Σχέδιο Σύνταξης και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους 
της Αρχής και Εξαρτωμένους τους) (παρόμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της 
Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009», ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2009», οι σύντομες παρατηρήσεις των κ. 
Αβέρωφ Νεοφύτου και Γιώργου Περδίκη και ψήφισή του σε νόμο.  

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 2009», οι σύντομες παρατηρήσεις 
των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και ∆ημήτρη Συλλούρη και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των 
Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2002 
(Τροποποιητικός)  (Αρ. 2) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 5) του 2009», η συζήτηση που ακολούθησε (Α. Νεοφύτου, ∆. Συλλούρης,             
Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Λαμάρης, Γ. Ομήρου, Ν. Κατσουρίδης, Γ. Περδίκης,                      
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Σ. Χάσικος, Χρ. Στυλιανίδης, Α Κυριακίδου, Π. Κυρίτσης, Ρ. Ερωτοκρίτου,                    
Α. Μουσκάλλης, Α. Θεμιστοκλέους) και ψήφισή του σε νόμο.  

18. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2010 Νόμος του 2009», οι αγορεύσεις που 
ακολούθησαν (Λ. Χριστοφόρου, Σ. Φυττής, Γ. Βαρνάβα, Α. Μουσκάλλης,                       
Κ. Χατζηγιάννη, Π. Χάμπας) και ψήφισή του σε νόμο.  

19. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση 
και άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 
και για τους κανονισμούς «Οι περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
(Παραχώρηση Συμβάσεων Μίσθωσης σε Εκτοπισθέντες και άλλα Πρόσωπα) 
Κανονισμοί του 2009», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Σ. 
Σαμψών, Σ. Φυττής, Γ. Βαρνάβα, Α. Μουσκάλλης, Κ. Χατζηγιάννη, Ν. 
Κατσουρίδης), ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

20. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον 
Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2009» και για τις 
προτάσεις νόμου:  

 α. «Ο περί Εντάξεως των Αναπήρων Έκτακτων και Ωρομίσθιων Υπαλλήλων 
στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμος του 2005»,  

 β. «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2005», 

 γ. «Ο περί Ατόμων με Αναπηρίες (Τροποποιητικός) (Αρ. 2)  Νόμος του 2005»,  
 η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Ομήρου, Α. Νεοφύτου, Π. Κυρίτσης,                     
Γ. Περδίκης, Α. Αντωνίου), ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και απόσυρση 
των προτάσεων νόμου. 

21. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους. 

22. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού (Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2009» και έγκρισή τους. 

23. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009» και 
ψήφισή της σε νόμο. 

24. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων Λευκωσίας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους. 

25. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους. 

26. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας - Θέση Τεχνικού Ιατροφυσικής (Σχέδια Υπηρεσίας) 
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Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους. 

27. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2009», οι παρατηρήσεις 
του κ. Γιώργου Βαρνάβα  και ψήφισή του σε νόμο. 

28. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 6) του 2009», η συζήτηση που ακολούθησε (Σ. Φυττής, Ντ. Χατζηνικόλας,             
Γ. Βαρνάβα, Λ. Χριστοφόρου, Π. Χάμπας, Κ. Χατζηγιάννη, Γ. Θωμά, Ι. 
Νικολάου, Π. Σταυριανός) και ψήφισή του σε νόμο. 

29. Ερωτήσεις βουλευτών: 

∆ιαδικασία κατοχύρωσης του επαγγέλματος του μπάρμαν - Αναγνώριση 
φροντιστηριακής προϋπηρεσίας των αδιόριστων εκπαιδευτικών - Το πρόβλημα 
του ευτροφισμού της θάλασσας από τη χρήση απορρυπαντικών - Η 
νιτρορύπανση και η δημιουργία υποδομών για στήριξη των παραγωγών - 
Εφαρμογή του διαχειριστικού σχεδίου για τον υγροβιότοπο Ακρωτηρίου - 
Αδειοδότηση της γενετικά τροποποιημένης ποικιλίας καλαμποκιού MIR604 - 
Ακτινοθεραπευτικά Τμήματα στα Γενικά Νοσοκομεία Λευκωσίας και Λεμεσού - 
Η ρύπανση από τη λειτουργία του ηλεκτροπαραγωγού σταθμού της ΑΗΚ στη 
∆εκέλεια - Αίτημα της κοινότητας Ξυλοτύμπου για κατασκευή ανοιχτού 
αμφιθεάτρου - Αίτημα της κοινότητας Ξυλοτύμπου για κατασκευή 
παρακαμπτήριου δρόμου - Επέκταση της βιοτεχνικής περιοχής της κοινότητας 
Ξυλοτύμπου - Ανέλκυση αμιάντου από τη θάλασσα της Λεμεσού από ξένη 
εταιρεία - Ερωτήματα που αφορούν τους παραγωγούς μπανανών - Επικύρωση 
της σύμβασης του ΟΗΕ για τα δικαιώματα των ατόμων με αναπηρία - Σύμβαση 
του Συμβουλίου της Ευρώπης για Συμμετοχή των Ξένων στη ∆ημόσια Ζωή σε 
Τοπικό Επίπεδο - Καθιέρωση μηνιαίου επιδόματος για πάσχοντες με HIV/AIDS 
- Το κόστος της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης αιτητών πολιτικού ασύλου - 
Καθυστέρηση στην υλοποίηση των έργων διαχείρισης αποβλήτων σε Λευκωσία, 
Λεμεσό, Πάφο - Προβλήματα στο Γυμνάσιο Καλογεροπούλου στη Λεμεσό. 

30. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 
Ο υποσταθμός της ΑΗΚ στην Τριμήκληνη και η υγεία των κατοίκων - Ζημιές 
από καταστροφές και βανδαλισμούς σε σχολικές μονάδες - Καταγγελίες για 
παράνομα ταξί - Αίτημα για δημιουργία παρακαμπτήριου δρόμου στο Πολέμι - 
Προβλήματα σχετικά με τους οδηγούς κοινοτικούς επισκέπτες και τους 
αλλοδαπούς από τρίτες χώρες - Απότιση φόρου τιμής στον Κώστα Κύρρη - 
Ερωτήματα σχετικά με τον οικισμό “Κόκκινες” στη Λάρνακα - ∆ιαχωρισμός 
προσφυγικών οικοπέδων στον Ύψωνα - ∆ιάνοιξη οικοπέδων και παραχώρησή 
τους σε νεαρά ζευγάρια με χαμηλά εισοδήματα στη Λάγεια - Αριθμητικά 
στοιχεία για τους νόμιμους και παράνομους μετανάστες στην Κύπρο - 
Εκριζώσεις αμπελιών - Προβλήματα στο περιβάλλον και στον άνθρωπο από τα 
κυνηγετικά φυσίγγια με μόλυβδο - Έλεγχος ασφάλειας και υγιεινής στα ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια - Απόρριψη χρηματοδότησης και αγοράς αντιτύπων βιβλίου 
Κύπριου συγγραφέα - Πρόγραμμα Χορήγησης Υποκατάστατων και Μείωσης 
της Βλάβης “Σωσίβιο” - Προγράμματα εφάπαξ πριμοδότησης νέων αγροτών - 
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Ανάγκη δημιουργίας λυρικού θεάτρου στην Κύπρο - Αριθμός νέων σχολικών 
μονάδων κατασκευασμένων με φιλικά προς το περιβάλλον υλικά - Αίτημα για 
παραχώρηση τουρκοκυπριακής οικίας για δημιουργία μουσείου λαϊκής τέχνης 
στην Αναδιού - Η μη εφαρμογή της νομοθεσίας για την περιβαλλοντική ευθύνη 
για τις παρανομίες στην περιοχή “Θαλασσινές Σπηλιές” - Αίτημα της κοινότητας 
Γαλαταριάς για ένταξή της στο υδατικό έργο Στατού-Αγίου Φωτίου - Κρατικά 
συμβουλευτικά κέντρα υποδοχής κακοποιημένων γυναικών - Ύπαρξη 
μετάλλων σε διάφορες θαλάσσιες περιοχές - Ένταξη της ανακύκλωσης στα 
αναπτυξιακά έργα των κοινοτήτων - Συμμετοχή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων στη διαμόρφωση του Προγράμματος της Στοκχόλμης - 
∆υνατότητα αιτητών πολιτικού ασύλου να εκλεγούν ή και να εκλέγονται στις 
δημοτικές και τις κοινοτικές εκλογές - Σχέδια επιχορήγησης νεανικής και 
γυναικείας επιχειρηματικότητας - Ιατρική Σχολή στο Πανεπιστήμιο Κύπρου - 
Αποζημιώσεις στους πληγέντες από ακραία καιρικά φαινόμενα σε περιοχές της 
Λάρνακας - Καταγγελίες και ποινές για παράβαση της νομοθεσίας σχετικά με το 
κάπνισμα μέσα στο αυτοκίνητο από το 2002 μέχρι σήμερα - Η πρόταση του 
Συμβουλίου Υπουργών της ΕΕ για διάθεση γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών 
αραβοσίτου - Επαναφορά εαρινού κυνηγίου - Νέα σχέδια για το οδικό δίκτυο 
στη Βιομηχανική Ζώνη Σωτήρας - Επίσπευση των αιτήσεων της εταιρείας 
ASTRASOL LTD και δημόσια υγεία.  
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 15ης ∆εκεμβρίου 2009 

Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ. 

Αρ. 12 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Καλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε σήμερα τη συζήτηση του κρατικού 
προϋπολογισμού για το 2010.  Πρώτα απ’ όλα, να μου επιτρέψετε να καλωσορίσω 
τους υπουργούς που παρευρίσκονται στη σημερινή συνεδρία. 

 Όπως συμφωνήθηκε, σήμερα θα μιλήσουν οι αρχηγοί ή οι εκπρόσωποι των 
κομμάτων, ξεκινώντας από τα μικρότερα κόμματα.  Η συζήτηση θα συνεχιστεί αύριο 
και μεθαύριο σε ολοήμερες συνεδρίες, αρχίζοντας στις εννέα το πρωί, διακόπτοντας 
στη μία το μεσημέρι και επανερχόμενοι στις τρεις το απόγευμα μέχρι τις οκτώ το 
βράδυ, πάντοτε αναλόγως της πορείας της συζήτησης.  Θα παρακαλούσα επίσης 
όλους τους ομιλητές να περιοριστούν αυστηρά στο χρόνο που τους έχει δοθεί, όπως 
άλλωστε είναι η ομόφωνη απόφαση όλων των εν τη Βουλή κομμάτων. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών, το συνάδελφο το Νικόλα Παπαδόπουλο, να καταθέσει σε συντομία, όχι 
πάνω από είκοσι λεπτά, τα κύρια συμπεράσματα που αναδεικνύονται μέσα από την 
έκθεση της επιτροπής, που έχει ήδη κυκλοφορήσει και βρίσκεται στα χέρια όλων μας. 

 Έχετε το βήμα, κύριε Παπαδόπουλε. 

(Η σχετική έκθεση, αποσπάσματα της οποίας ανέγνωσε ο πρόεδρος της επιτροπής.) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού Νόμος του 2010» 

Μέλη της επιτροπής: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 
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 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  Νίκος Κουτσού 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 1 

1. Εισαγωγή 

Ο κρατικός προϋπολογισμός για το οικονομικό έτος 2010 κατατέθηκε στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων σύμφωνα με το άρθρο 81 του Συντάγματος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και ακολούθως παραπέμφθηκε ενώπιον της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και 
υποβολή σχετικής έκθεσης προς το σώμα.   

Η κατάθεση του υπό συζήτηση προϋπολογισμού στις 8 Οκτωβρίου 2008 έγινε 
εντός των προβλεπόμενων συνταγματικών πλαισίων, δηλαδή τρεις μήνες πριν 
από την έναρξη του επόμενου οικονομικού έτους στην πρώτη συνεδρία της 
ολομέλειας του σώματος της παρούσας συνόδου. 

Κατά πάγια κοινοβουλευτική πρακτική, η συζήτηση του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού άρχισε στις 16 Οκτωβρίου 2009 με την παρουσίαση της 
οικονομικής πολιτικής και δημοσιονομικής κατάστασης από τον Υπουργό 
Οικονομικών και ολοκληρώθηκε στις 26 Νοεμβρίου 2009 με την παρουσίαση 
των επιμέρους προϋπολογισμών των υπουργείων και ανεξάρτητων 
υπηρεσιών.  Πραγματοποιήθηκαν συνολικά δεκαέξι συνεδρίες και η συζήτηση 
έκλεισε στις 27 Νοεμβρίου 2009 με την ανάλυση από το ∆ιοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου κ. Αθανάσιο Ορφανίδη των θέσεων και εκτιμήσεων της 
εποπτικής αρχής για την ευρύτερη οικονομική κατάσταση, όπως και για άλλα 
ειδικότερα ζητήματα νομισματικής πολιτικής. 

Ακολούθως, ο Υπουργός Οικονομικών κ. Χαρίλαος Σταυράκης ανέλυσε 
ενώπιον της ολομέλειας του σώματος στις 10 ∆εκεμβρίου 2009 1  τη γενική 
οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, όπως και την όλη δημοσιονομική 
κατάσταση, καθώς και τις προτεραιότητες και τους στόχους της κυβέρνησης για 
το έτος 2010, όπως διαγράφονται μέσα από τον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό. 

H επιτροπή συνήλθε επίσης σε μια συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 
∆εκεμβρίου 2009 για σκοπούς έγκρισης της παρούσας έκθεσης, όπως και 
αριθμού τροποποιήσεων 2  στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, οι οποίες 
κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Οικονομικών μετά τη λήξη της 
κυρίως συζήτησης.   

2. Γενικά και ειδικά διαδικαστικά ζητήματα 

 α. Γενικά διαδικαστικά ζητήματα 

                                                 
1  Στοιχεία που παρουσιάζονται στην ομιλία του Υπουργού Οικονομικών στην 

ολομέλεια του σώματος δεν περιλαμβάνονται στην παρούσα έκθεση. 
2  Κατατέθηκαν συνολικά εννέα τροποποιήσεις στον υπό συζήτηση 

προϋπολογισμό, οι οποίες αναλύονται στο Παράρτημα VI. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
καταρτίζοντας τον προγραμματισμό συζήτησης θεμάτων της 
αρμοδιότητάς της για την τρέχουσα σύνοδο, έθεσε ως προτεραιότητά 
της την έγκαιρη ολοκλήρωση της συζήτησης του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2010 και την έγκαιρη υποβολή της έκθεσής της για 
σκοπούς συζήτησης και έγκρισης του υπό αναφορά προϋπολογισμού 
από την ολομέλεια του σώματος πριν από το τέλος του τρέχοντος 
οικονομικού έτους3.  

 Όπως είναι γνωστό, η συμμόρφωση προς τις σχετικές διατάξεις του 
συντάγματος και ψήφισης του κρατικού προϋπολογισμού σε νόμο, πριν 
από την έναρξη του οικονομικού έτους στο οποίο αυτός αφορά, αποτελεί 
υποχρέωση της επιτροπής και έχει επανειλημμένα εκφραστεί στην 
πράξη με την έγκαιρη ολοκλήρωση της συζήτησης των κρατικών 
προϋπολογισμών προηγούμενων ετών.  Απώτερος στόχος παραμένει η 
έναρξη υλοποίησης της κυβερνητικής πολιτικής από την αρχή του 
οικονομικού έτους, ώστε να αποφεύγεται η διαδοχική, ανάλογα με το 
χρόνο καθυστέρησης, έγκρισης από τη Βουλή του αντίστοιχου 
προϋπολογισμού, δύο διαδοχικών δωδεκατημορίων για τους μήνες 
Ιανουάριο και Φεβρουάριο του επόμενου οικονομικού έτους.  Με τον 
τρόπο αυτό δεν επηρεάζεται ο βαθμός υλοποίησης της κυβερνητικής 
πολιτικής, αφού μέχρι την έγκριση του ετήσιου κρατικού 
προϋπολογισμού από τη Βουλή η κυβέρνηση δύναται να  ανταποκριθεί 
μόνο σε συμβατικές της υποχρεώσεις του προηγούμενου έτους και να 
διενεργήσει δαπάνες μόνο για το μισθολόγιο των δημόσιων υπαλλήλων.   

β. Ειδικά διαδικαστικά ζητήματα 

 Ο καταρτισμός του προγράμματος συζήτησης του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού, βάσει πάγιας πρακτικής, οριστικοποιήθηκε πριν από 
την επίσημη κατάθεσή του στην ολομέλεια του σώματος με την πλήρη 
συνεργασία όλων των υπουργών και όλων των ανεξάρτητων κρατικών 
αξιωματούχων.  Οι διαφοροποιήσεις στον αρχικό προγραμματισμό που 
έγιναν στο μεταξύ οφείλονται σε διάφορους απρόβλεπτους παράγοντες, 
καταβλήθηκε όμως προσπάθεια για τις απολύτως αναγκαίες και 
δικαιολογημένες αλλαγές. 

 Οι συνεδρίες που πραγματοποιήθηκαν για τη συζήτηση του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2010 έχουν ως ακολούθως:  

 Παρασκευή, 16 Οκτωβρίου 2009 -  Υπουργός Οικονομικών 
 Οικονομική πολιτική και 

δημοσιονομική κατάσταση 

- Υπουργείο Οικονομικών 

- Γενικό Λογιστήριο 

- Γραφείο Προγραμματισμού 

 ∆ευτέρα, 19 Οκτωβρίου 2009 - Υπουργείο Συγκοινωνιών και 

                                                 
3  Η συζήτηση του προϋπολογισμού στην ολομέλεια του σώματος ορίσθηκε για 

τις 15, 16 και 17 ∆εκεμβρίου 2009. 
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Έργων  

 Τετάρτη, 21η Οκτωβρίου 2009 - Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφύγων 

- Υπηρεσία Εποπτείας και 
Ανάπτυξης Συνεργατικών 
Εταιρειών 

 ∆ευτέρα, 26 Οκτωβρίου 2009 - Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού 

 Τετάρτη, 4 Νοεμβρίου 2009 - Γραφείο Εφόρου Ελέγχου 
Κρατικών Ενισχύσεων 

- Νομική Υπηρεσία 

- Βουλή των Αντιπροσώπων 

 Πέμπτη, 5 Νοεμβρίου 2009 - Γραφείο Επιτρόπου 
Νομοθεσίας και Γραφείο 
Επιτρόπου Προστασίας των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού 

 Τετάρτη, 9 Νοεμβρίου 2009 - Υπουργείο Εξωτερικών 

- Κυβερνητικός Εκπρόσωπος 

 (κονδύλια διαφώτισης) 

 Τετάρτη, 11 Νοεμβρίου 2009 - Ελεγκτική Υπηρεσία 

- Επιτροπή Προστασίας του 
Ανταγωνισμού 

- Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφορών 

 Πέμπτη, 12 Νοεμβρίου 2009 - Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος 

 ∆ευτέρα, 16 Νοεμβρίου 2009 - Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

- Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου 

 Τετάρτη, 18 Νοεμβρίου 2009 - ∆ικαστική Υπηρεσία 

- Γραφείο Επιτρόπου 
Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα 

 Πέμπτη, 19 Νοεμβρίου 2009 - Υπουργείο Υγείας 

- Υπουργείο Άμυνας 

 Παρασκευή, 20 Νοεμβρίου 2009 - Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

 ∆ευτέρα, 23 Νοεμβρίου 2009 - Υπουργείο Εσωτερικών 
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 Τετάρτη, 25 Νοεμβρίου 2009 - Γραφείο Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 

 Πέμπτη, 26 Νοεμβρίου 2009 - Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

 Παρασκευή, 27 Νοεμβρίου 2009 - ∆ιοικητής της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου 

 Οικονομική κατάσταση και 
εκτιμήσεις 

 Τετάρτη, 9 ∆εκεμβρίου 2009 - Έγκριση προσχεδίου έκθεσης 
της επιτροπής 

- Συζήτηση τροποποιήσεων που 
κατατέθηκαν από το Υπουργείο 
Οικονομικών 

 Αναφορικά με ειδικότερα διαδικαστικά ζητήματα σημειώνονται επίσης τα 
ακόλουθα: 

 Προκαθορίσθηκε συγκεκριμένος χρόνος για όλες τις 
κοινοβουλευτικές πλευρές που εκπροσωπούνται στην επιτροπή 
κατά τη δύναμης εκάστης, για σκοπούς αρχικής τοποθέτησης εκ 
μέρους κάθε πλευράς για τον υπό εξέταση κάθε φορά 
προϋπολογισμό και για την υποβολή ερωτήσεων προς τους 
εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας.  Ανάλογος χρόνος 
δόθηκε για τους ίδιους σκοπούς στο βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γ. Περδίκη, ο οποίος δεν είναι 
μέλος της επιτροπής.    

 Για όλες τις συνεδρίες τηρήθηκαν πλήρη στενογραφημένα 
πρακτικά, τα οποία, αφού αποστενογραφήθηκαν, έτυχαν της 
δέουσας επιμέλειας και διανεμήθηκαν σε όλους τους βουλευτές, 
για σκοπούς, μεταξύ άλλων, διευκόλυνσής τους για τη συζήτηση 
του προϋπολογισμού στην ολομέλεια του σώματος.   

 Για όλες τις συνεδρίες τηρήθηκε ειδικό παρουσιολόγιο, το οποίο 
έτυχε προσυπογραφής από τον πρόεδρο της επιτροπής, 
σύμφωνα με τις διατάξεις του Κανονισμού της Βουλής.   

(Οι παρουσίες των βουλευτών μελών και μη μελών της επιτροπής 
στις συνεδρίες εμφαίνονται στο παρουσιολόγιο, το οποίο 
επισυνάπτεται ως Παράρτημα V.) 

 Ζητήθηκαν και κατατέθηκαν εκ των προτέρων από όλους τους 
υπουργούς και ανεξάρτητους αξιωματούχους γραπτά 
σημειώματα/ομιλίες, στα οποία ζητήθηκε να περιλήφθηκαν τα 
ακόλουθα στοιχεία: 

- Συνολικές προϋπολογισθείσες δαπάνες για το έτος 2010 
και ανάλυσή τους σε τακτικές και αναπτυξιακές. 

- Σύγκριση  με τις εν λόγω δαπάνες για τα έτη 2009 και 2008 
(προϋπολογισθείσες, εγκεκριμένες, πραγματικές).  
Αύξηση-μείωση σε ποσοστά και σε απόλυτους αριθμούς. 

- Μακροπρόθεσμη  πολιτική και στόχοι. 
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- Μεσοπρόθεσμη πολιτική και στόχοι (τριετής ορίζοντας). 

- Βραχυπρόθεσμοι στόχοι.  (Νέα έργα προς υλοποίηση 
εντός του οικονομικού έτους, στο οποίο αναφέρεται ο υπό 
εξέταση προϋπολογισμός και αντίστοιχα κονδύλια). 

- Βαθμός υλοποίησης τρέχοντος έτους και σύγκριση με το 
βαθμό υλοποίησης των τριών τελευταίων οικονομικών 
ετών. 

- Στάδιο υλοποίησης έργων που περιλαμβάνονται στον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2010 και λόγοι 
καθυστερήσεων, αν υπάρχουν. 

- Αναφορά σε συγκεκριμένα κονδύλια για το έτος 2010, με τα 
οποία προωθούνται στόχοι του Εθνικού Προγράμματος 
∆ράσης για τη Στρατηγική της Λισαβόνας. 

- Βαθμός απορρόφησης κοινοτικών κονδυλίων κατά τα 
τελευταία τρία έτη. 

- Αριθμός υπηρετούντος προσωπικού (μόνιμοι, έκτακτοι, με 
σύμβαση, ωρομίσθιοι κ.ά.). 

- Έργα που εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του κάθε 
υπουργείου, τα οποία υλοποιούνται με άλλους τρόπους 
χρηματοδότησης (στρατηγικοί επενδυτές, δανεισμός και 
καταβολή από την κυβέρνηση μόνο των τοκοχρεολυσίων 
κ.ά.). 

- Κονδύλια που διατέθηκαν για έρευνα σε κάθε υπουργείο. 

- Έργα που εμπίπτουν στην αρμοδιότητα κάθε υπουργείου, 
τα οποία εκτελούνται με κοινοτικά κονδύλια ή με 
συγχρηματοδότηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ). 

- Οργανόγραμμα υπηρεσιών. 

 Τηρήθηκε ειδική διαδικασία ερωτήσεων, με βάση την οποία όλοι 
οι βουλευτές έχουν το δικαίωμα να υποβάλλουν γραπτώς 
ερωτήσεις επί ειδικών κονδυλίων του υπό συζήτηση 
προϋπολογισμού και να λαμβάνουν απαντήσεις μέσα σε τεθέντα 
χρονοδιαγράμματα.   

Σημειώνεται ότι κατά τη διάρκεια των συζητήσεων ζητήθηκαν από 
την επιτροπή επιπρόσθετα στοιχεία από τους κυβερνητικούς 
αρμοδίους, τα οποία καταχωρίσθηκαν σε ειδικό κατάλογο και τα 
οποία οι κυβερνητικοί αρμόδιοι δεσμεύτηκαν να καταθέσουν στην 
επιτροπή πριν από την έναρξη της συζήτησης του 
προϋπολογισμού στην ολομέλεια του σώματος. 

 Η επιτροπή επιθυμεί να εκφράσει ευχαριστίες προς όλα τα μέρη που έχουν 
συμβάλει στη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2010.  Όλοι οι 
υπουργοί, όπως και όλοι οι ανεξάρτητοι αξιωματούχοι και οι συνεργάτες τους 
ανταποκρίθηκαν με προθυμία, ανέλυσαν με επάρκεια τη φιλοσοφία και τους 
στόχους των επιμέρους προϋπολογισμών και κατέθεσαν όλα τα στοιχεία που 
ζητήθηκαν από την επιτροπή. 
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 Ευαρέσκεια εκφράζεται επίσης για τη συνδρομή των τεχνοκρατών του 
Υπουργείου Οικονομικών και ιδιαίτερα του οικονομικού διευθυντή και του 
προσωπικού της ∆ιεύθυνσης Προϋπολογισμού και ∆ημοσιονομικού Ελέγχου, 
οι οποίοι σε τεχνοκρατικό επίπεδο παρέσχαν κάθε αναγκαία πληροφορία και 
υποστήριξη προς την επιτροπή.   

 Εκφράζεται επίσης ευαρέσκεια για τις στενογράφους, οι οποίες τήρησαν και 
αποστενογράφησαν με γοργούς ρυθμούς ένα μεγάλο όγκο πρακτικών για όλες 
τις συνεδρίες, ανταποκρινόμενες στις απαιτήσεις της επιτροπής, ενώ ιδιαίτερες 
ευχαριστίες εκφράζονται επίσης στη στενογράφο που εργάσθηκε για τη 
σύνταξη της παρούσας έκθεσης, αλλά και για την πολύτιμη συμβολή της στην 
άρτια παρουσίαση και έγκαιρη ολοκλήρωσή της.   

 Τέλος, ευχαριστίες εκφράζονται και προς όλους τους άλλους υπηρεσιακούς της 
Βουλής οι οποίοι συνέβαλαν με ζήλο και μεθοδικότητα στην επιμέλεια και 
έγκαιρη διανομή όλων των γραπτών σημειωμάτων και/ή ομιλιών, όπως και του 
υπόλοιπου έγγραφου υλικού το οποίο κρίθηκε απαραίτητο για τη μελέτη του 
προϋπολογισμού.  

3. Στοιχεία και πληροφορίες 

Η παρούσα έκθεση βασίζεται στα στοιχεία που εξάγονται από τη μελέτη των                       
τριών τόμων του κρατικού προϋπολογισμού (Α, Β, Γ), από τους αναλυτικούς 
συγκριτικούς πίνακες για τα διάφορα μεγέθη του προϋπολογισμού και για τους 
μακροοικονομικούς δείκτες (2004-2010) που συνοδεύουν τον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό, από τα στοιχεία που κατατέθηκαν υπό μορφή σημειώματος 
(Οκτώβριος 2009) από τον Υπουργό Οικονομικών στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής, όπως και από το σημείωμα «Οικονομικές Εξελίξεις του 2009 και 
Προοπτικές για το 2010»4.  

 Σημειώνεται ότι στα Παραρτήματα Ι, ΙΙ και ΙΙΙ παρατίθενται στοιχεία αναφορικά 
με τις προϋπολογισθείσες δαπάνες (τακτικές και αναπτυξιακές) που αφορούν 
τα επιμέρους κεφάλαια του κρατικού προϋπολογισμού του 2010, τα οποία 
αντιστοιχούν στα έντεκα υπουργεία, στις ανεξάρτητες υπηρεσίες και σε άλλα 
ειδικά κεφάλαια (διαφώτιση), ενώ, όπου είναι δυνατό, γίνονται συγκρίσεις για 
επιμέρους κονδύλια με προηγούμενα έτη.  

 Για την παράθεση στοιχείων αναφορικά με επιμέρους κονδύλια με τα οποία 
προωθούνται επιμέρους στόχοι κάθε υπουργείου, μελετήθηκαν επίσης, εφόσον 
είχαν ήδη κατατεθεί ενώπιον της επιτροπής κατά το χρόνο σύνταξης της 
παρούσας έκθεσης, τα γραπτά σημειώματα/ομιλίες κάθε υπουργού, το κείμενο 
του αντίστοιχου επιμέρους προϋπολογισμού και οι σχετικές αναλύσεις που 
περιλαμβάνονται στα Επεξηγηματικά Υπομνήματα για τον προϋπολογισμό του 
2010, όπως και για τον προϋπολογισμό του 2009. 

 Η παράθεση των στοιχείων αυτών αποσκοπεί στο να δοθεί η ευχέρεια σε 
όλους τους βουλευτές να προβούν σε εκτενή σχολιασμό για επιμέρους 
θέματα/κονδύλια του υπό αναφορά προϋπολογισμού κατά τη συζήτησή του 
στην ολομέλεια του σώματος.  Για σκοπούς ενδελεχέστερης μελέτης 
σημειώνεται ότι βρίσκονται αρχειοθετημένα και στη διάθεση όλων των 
βουλευτών τα κατατεθέντα ενώπιον της επιτροπής γραπτά σημειώματα/ομιλίες 

                                                 
4   Έκδοση Υπουργείου Οικονομικών, Οκτώβριος 2009. 
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όλων των υπουργών, όπως και τα τηρηθέντα πλήρη πρακτικά των συζητήσεων 
ενώπιον της επιτροπής.   

 Στην παρούσα έκθεση δεν καθίσταται δυνατό να γίνει εκτενής σχολιασμός επί 
της γενικότερης φιλοσοφίας κάθε υπουργείου ούτε είναι δυνατή η εκτενής 
καταγραφή των παρατηρήσεων επί γενικών ή ειδικών κονδυλίων που έγιναν 
από τους βουλευτές μέλη και μη μέλη της επιτροπής που παρέστησαν στις 
σχετικές συζητήσεις.  Το γεγονός αυτό οφείλεται στα στενά χρονοδιαγράμματα 
που τίθενται σε σχέση με την ολοκλήρωση της παρούσας έκθεσης, ώστε να 
καταστεί δυνατή η έγκαιρη συζήτηση του υπό αναφορά προϋπολογισμού στην 
ολομέλεια του σώματος, αλλά και των  διαφοροποιήσεων που έγιναν στον 
αρχικό προγραμματισμό της επιτροπής για τη συζήτηση των προϋπολογισμών 
των υπουργείων, που είχε ως αποτέλεσμα να μην παρέχεται ο αναγκαίος 
χρόνος για εκτενέστερο σχολιασμό. 

Οποιεσδήποτε παρατηρήσεις ή σχόλια της επιτροπής που περιλαμβάνονται 
στην παρούσα έκθεση βασίζονται στα πλήρη τηρηθέντα των συζητήσεων στην 
επιτροπή, ενώ, όπου στις παρατηρήσεις αυτές γίνεται αναφορά σε κατατεθέντα 
από την εκτελεστική εξουσία στοιχεία, οι βουλευτές για περισσότερες 
πληροφορίες μπορούν να ανατρέξουν στα γραπτά σημειώματα/ομιλίες των 
υπουργών, τα οποία βρίσκονται καταχωρισμένα στο αρχείο της Βουλής. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 2 

1. ∆ημοσιονομική κατάσταση  

 Αναλύοντας την παρούσα δημοσιονομική κατάσταση στις 16 Οκτωβρίου 2009 
ο Υπουργός Οικονομικών5κατέθεσε ως βασικούς άξονες οικονομικής πολιτικής 
της παρούσας κυβέρνησης τους ακόλουθους:  

 Οικονομική ανάπτυξη. 

 Ενίσχυση κοινωνικής συνοχής. 

 Υγιή δημόσια οικονομικά. 

 Εξυπηρέτηση του πολίτη. 

Έθεσε επίσης ως στρατηγικές επιδιώξεις της κυβέρνησης τις ακόλουθες: 

 Άνοδο βιοτικού επιπέδου. 

 Αναδιάρθρωση της παραγωγικής βάσης της οικονομίας και ενδυνάμωση 
της ανταγωνιστικότητας. 

 Βιωσιμότητα των δημόσιων οικονομικών και δημοσιονομική πειθαρχία. 

 Καταπολέμηση της φοροδιαφυγής και βελτίωση της αποδοτικότητας του 
φορολογικού συστήματος. 

 Ενίσχυση των χαμηλών εισοδηματικά στρωμάτων και αναβάθμιση του 

                                                 
5  Παρουσίαση της οικονομικής πολιτικής και δημοσιονομικής κατάστασης στην 

επιτροπή από τον Υπουργό Οικονομικών, 16 Οκτωβρίου 2008.   

 Τα στοιχεία παρατίθενται αυτούσια, όπως αυτά έχουν κατατεθεί από τον Υπουργό 
Οικονομικών στις 16 Οκτωβρίου 2009. 
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κοινωνικού κράτους. 

 Βελτίωση της αποδοτικότητας της δημόσιας υπηρεσίας: 

- Καλύτερη εξυπηρέτηση του πολίτη. 

- Επιτάχυνση της μηχανογράφησης της δημόσιας υπηρεσίας. 

- Αποτελεσματική συμμετοχή στα θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.   

 Αναλύοντας περαιτέρω τη σημερινή οικονομική κατάσταση, ο αρμόδιος 
υπουργός δήλωσε ότι, παρά τις επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής 
κρίσης, η οποία επέδρασε επί της κυπριακής οικονομίας, κατά το πρώτο 
τρίμηνο του τρέχοντος έτους ο ρυθμός ανάπτυξης υπήρξε ικανοποιητικός.  
Μεγάλη επιβράδυνση του ρυθμού ανάπτυξης σημειώθηκε κατά το δεύτερο 
τρίμηνο του 2009, όπως επίσης δραματική μείωση των δημόσιων εσόδων και 
αύξηση της δημόσιας κατανάλωσης.  Ταυτόχρονα, υπήρξε σημαντική βελτίωση 
στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών.  Η επιβράδυνση του ρυθμού αύξησης 
της ιδιωτικής κατανάλωσης οφείλεται σε παράγοντες όπως είναι το δυσμενές 
ψυχολογικό κλίμα, ο διαχρονικά παρατηρούμενος υπερβολικός δανεισμός των 
νοικοκυριών και τα υψηλά επιτόκια.   

 Ο ίδιος υπουργός ανέλυσε επίσης τα κυβερνητικά μέτρα που λήφθηκαν προς 
ελαχιστοποίηση των επιπτώσεων της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης επί της 
κυπριακής οικονομίας, αναφέροντας τα δύο πακέτα στοχευμένης στήριξης 
συνολικής αξίας €470 εκατομ. (πρώτο πακέτο: ∆εκέμβριος 2008, δεύτερο 
πακέτο: Φεβρουάριος 2009) προς το χρηματοπιστωτικό τομέα, στην 
επίσπευση των αναπτυξιακών έργων (€207 εκατομ), στον τουρισμό (€63 
εκατομ.) και στον κατασκευαστικό τομέα (χαμηλότοκα δάνεια μέσω 
Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης €200 εκατομ.).   

 Έκανε επίσης αναφορά στην άντληση ρευστότητας χαμηλού κόστους για τις 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις και για έργα υποδομής ύψους €300 εκατομ. από την 
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, την έκδοση εννιάμηνων γραμματίων 
δημοσίου ύψους €2,4 δις για άντληση φτηνής ρευστότητας από την Ευρωπαϊκή 
Κεντρική Τράπεζα (ΕΚΤ), την αξιοποίηση υφιστάμενων δανείων με κυβερνητική 
εγγύηση για άντληση φτηνής ρευστότητας επίσης από την ΕΚΤ, ύψους €1 δις, 
και την έκδοση ειδικών τριετών ομολόγων και παραχώρησή τους στα πιστωτικά 
ιδρύματα για σκοπούς ενίσχυσης της ρευστότητας και μείωσης των επιτοκίων, 
έναντι επαρκών εξασφαλίσεων. 

 Στόχος του κρατικού προϋπολογισμού του 2010, σύμφωνα με τον αρμόδιο 
υπουργό, είναι η ελαχιστοποίηση των συνεπειών της παγκόσμιας οικονομικής 
κρίσης με τη συγκράτηση των μη παραγωγικών δαπανών, την ενδυνάμωση της 
κοινωνικής συνοχής, τη διατήρηση της ανάπτυξης με την υλοποίηση 
αναπτυξιακών έργων κατά ιεράρχηση, με απώτερο σκοπό τη διατήρηση του 
δημοσιονομικού ελλείμματος γύρω στο 3% του ΑΕΠ. 

2. Έσοδα-δαπάνες (2009/2010)  

α. Έσοδα 

 Αναλύοντας την κατάσταση των κρατικών εσόδων για το 2009 και 
τις προβλέψεις για το 2010, στις 16 Οκτωβρίου 2009, ο Υπουργός 
Οικονομικών κατέθεσε στην επιτροπή τα ακόλουθα στοιχεία:   
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 Τα έσοδα του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων (ΤΕΠ) μέχρι 
το Σεπτέμβριο του 2009 σε σχέση με την αντίστοιχη περίοδο του 
2008 παρουσιάζουν σημαντική μείωση της τάξης του 15,1% 
(2009/2008), που σε πραγματικούς αριθμούς υπολογίζεται σε 
μείωση κατά €231,5 εκατομ. έναντι αντίστοιχων εισπράξεων για 
την εν λόγω περίοδο του 2008, €1.531,5 εκατομ.  Οι εισπράξεις 
κρατικών εσόδων μέχρι το Σεπτέμβριο του 2009 ανέρχονται στο 
€1.300,0 εκατομ.     

 Τα έσοδα που αφορούν κεφαλαιουχικά κέρδη μέχρι το 
Σεπτέμβριο του 2009 σε σχέση με την αντίστοιχη περίοδο του 
2008 παρουσιάζουν σημαντική μείωση της τάξης του 79,0% 
(2009/2008), που σε πραγματικούς αριθμούς υπολογίζεται σε 
μείωση κατά €211,1 εκατομ. έναντι αντίστοιχων εισπράξεων για 
την εν λόγω περίοδο του 2008, €265,9 εκατομ.  Οι εισπράξεις των 
εν λόγω εσόδων μέχρι το Σεπτέμβριο του 2009 ανέρχονται στα 
€54,8 εκατομ. 

 Τα έσοδα που αφορούν το φόρο προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) 
μέχρι το Σεπτέμβριο του 2009 σε σχέση με την αντίστοιχη 
περίοδο του 2008 παρουσιάζουν επίσης σημαντική μείωση της 
τάξης του 11,1% (2009/2008), που σε πραγματικούς αριθμούς 
υπολογίζεται σε μείωση κατά €160,6 εκατομ. έναντι πραγματικών 
εισπράξεων για την εν λόγω περίοδο του 2008, €1.449,4 εκατομ.  
Οι αντίστοιχες εισπράξεις εσόδων του ΦΠΑ μέχρι το Σεπτέμβριο 
του 2009 ανέρχονται στο €1.288,8 εκατομ. 

Η συνολική μείωση των πιο πάνω εσόδων για την αντίστοιχη 
περίοδο ανέρχεται σε €603,2 εκατομ. 

 Σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό, κατά το 2009 εισπράχθηκε ποσό 
ύψους €82 εκατομ. ως αποτέλεσμα εντατικοποίησης της προσπάθειας 
για πάταξη της φοροδιαφυγής, όπως και ποσό ύψους €10 εκατομ. που 
αντιστοιχούσε σε παλαιό χρέος ξένων πετρελαϊκών εταιρειών.  Έγινε 
επίσης προσπάθεια για μείωση εισπρακτέων καθυστερημένων φόρων, 
ενώ γίνεται, όπως ανέφερε, καθημερινά καλύτερη διαχείριση των 
ρευστών διαθεσίμων του κράτους με στόχο τη διατήρηση του 
δημοσιονομικού ελλείμματος γύρω στο 3% του ΑΕΠ. 

 Τα συνολικά έσοδα για το 2010 προβλέπονται σε €5.729,0 εκατομ. 
(εξαιρουμένων των δανείων) σε σύγκριση με αναθεωρημένα έσοδα 
ύψους €5.374,0 εκατομ. (εξαιρουμένων των δανείων) για το 2009.     

 Ο προβλεπόμενος ρυθμός αύξησης των εσόδων για το 2010 
υπολογίζεται να ανακάμψει και να φτάσει στο 6,6% σε σύγκριση με 
μείωση της τάξης του 11,6% το 2009.     

 Οι σημαντικότερες κατηγορίες εσόδων, δηλαδή οι άμεσοι και 
έμμεσοι φόροι, συνολικά προϋπολογίζονται για το 2010 στα 
€4.910,0 εκατομ. και αποτελούν το 85,7% των συνολικών κρατικών 
εσόδων (χωρίς δάνεια).  Το υπόλοιπο 13,3%, εξαιρουμένων των 
εισπράξεων από δάνεια, αφορούν τα μη φορολογικά έσοδα, όπως 
πωλήσεις αγαθών και υπηρεσιών, μεταβιβάσεις και χορηγίες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, που για το 2010 προϋπολογίζονται στα €819 
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εκατομ.  

 Οι σημαντικότερες κατηγορίες εσόδων αναλύονται ως ακολούθως: 

 Άμεσοι φόροι για το 2010 €1.945.710,0 έναντι €1.875.300,0 
(αναθεωρημένα) για το 2009 και €2.232.394,0 (πραγματικά) για 
το 2008. 

 Έμμεσοι φόροι για το 2010 €2.964.080,0 έναντι €2.735.810,0 
(αναθεωρημένα) για το 2009 και €3.072.093,0 (πραγματικά) για 
το 2008. 

β. ∆απάνες 

 Οι προϋπολογιζόμενες συνολικές δαπάνες6 του προϋπολογισμού 
του 2010 (εξαιρουμένων των αποπληρωμών δανείων) ανέρχονται 
σε €7.858,0 εκατομ. σε σύγκριση με προϋπολογιζόμενες δαπάνες 
ύψους €7.645,3 εκατομ. για το 2009 (αρχικά εγκεκριμένος 
προϋπολογισμός του 2009, καθώς και συμπληρωματικοί 
προϋπολογισμοί).  Η ποσοστιαία αύξηση των προϋπολογιζόμενων 
δαπανών του 2010, σε σχέση με το 2009, περιορίζεται στο 2,8% σε 
σύγκριση με 17,9% τον προηγούμενο χρόνο.  

(i) Αναλυτικότερα οι δημόσιες δαπάνες για το 2010 έχουν ως 
ακολούθως: 

 Οι συνολικές δημόσιες δαπάνες, ως ποσοστό του ΑΕΠ, 
προβλέπεται ότι το 2010 θα διατηρηθούν στα ίδια επίπεδα με το 
2009, δηλαδή γύρω στο 44,8%.  Σε αντίθεση, οι δαπάνες 
προσωπικού και οι μεταβιβάσεις αυξάνονται στο 15% και στο 
14,2% αντίστοιχα, σε σύγκριση με 14,3% και 13,6% τον 
προηγούμενο χρόνο.   

 Οι δαπάνες προσωπικού που περιλαμβάνουν τις συντάξεις 
και τα φιλοδωρήματα προβλέπεται το 2010 να ανέλθουν στα 
€2.621,3 εκατομ.  σε σύγκριση με €2.434,7 εκατομ. το 2009, 
σημειώνοντας αύξηση της τάξης του 7,7% (σε απόλυτους 
αριθμούς €186,6 εκατομ.).  Όπως αναφέρεται, η αύξηση αυτή 
οφείλεται στη συνταξιοδότηση μεγαλύτερου αριθμού δημόσιων 
υπαλλήλων μετά την επέκταση του ορίου ηλικίας αφυπηρέτησης 
από το 60ό έτος στο 63ο έτος.  Αναλυτικότερα, οι απολαβές 
προσωπικού αυξάνονται με ποσοστό ύψους 4,7% (σε 
απόλυτους αριθμούς €94,8 εκατομ.) σε σύγκριση με τον 
προηγούμενο χρόνο, ενώ οι συντάξεις και τα φιλοδωρήματα 
αυξάνονται με ρυθμό ύψους 22,3% (σε απόλυτους αριθμούς 
€91,8 εκατομ.). 

 Οι μεταβιβαστικές πληρωμές, που περιλαμβάνουν κυρίως τις 
κοινωνικές παροχές, τις χορηγίες στους ημικρατικούς 
οργανισμούς και στις αρχές τοπικής διοίκησης, καθώς και τη 
συνεισφορά στα ταμεία κοινωνικών ασφαλίσεων, προβλέπεται 

                                                 
6 Επεξηγηματικό Υπόμνημα για τον Προϋπολογισμό του Έτους 2010, 

Υπουργείο Οικονομικών, Οκτώβριος 2009. 
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να αυξηθούν το 2010 με ρυθμό ύψους 7,8% (σε απόλυτους 
αριθμούς €181,0 εκατομ.) και να φθάσουν τα €2.487,9 εκατομ. 
σε σύγκριση με €2.306,9 εκατομ. το 2009.  Το 2010 οι 
κοινωνικές παροχές προϋπολογίζονται στα €1.242,7 εκατομ. σε 
σύγκριση με €1.141,1 εκατομ. τον προηγούμενο χρόνο 
σημειώνοντας ρυθμό αύξησης 8,9%.  Στην υπό αναφορά 
κατηγορία δαπανών περιλαμβάνεται πρόνοια για την πλήρη 
εφαρμογή του σχεδίου χαμηλών συντάξεων και της φοιτητικής 
μέριμνας με το ποσό των €60 εκατομ. και €12 εκατομ. αντίστοιχα 
για το κάθε σχέδιο. 

 Οι λειτουργικές δαπάνες προβλέπεται να ανέλθουν το 2010 
στα €1.264,4 εκατομ. σε σύγκριση με €1.470,1 εκατομ. για το 
2009 σημειώνοντας μείωση της τάξης του 14%.7   

 Οι κεφαλαιουχικές δαπάνες προβλέπεται να ανέλθουν το 2010 
στα €832 εκατομ. σε σύγκριση με €801 εκατομ. το 2009 
σημειώνοντας αύξηση του 3,8%.  Το 2009 οι κεφαλαιουχικές 
δαπάνες υπολογίζεται να αυξηθούν με ρυθμό ύψους 68,6%, ενώ 
η αύξηση που παρουσιάζεται στον προϋπολογισμό του 2010 
(3,8%) οφείλεται στη μη συμπερίληψη πρόνοιας για την 
επεξεργασία των λυμάτων πόλεων, όπως έγινε για το 2009.   

 Οι δαπάνες τόκων προβλέπεται για το 2010 να αυξηθούν 
οριακά κατά 3,2% και να ανέλθουν €652 εκατομ. σε σύγκριση με 
€632 εκατομ. το 2009 λόγω και πάλι της ουσιαστικής μείωσης 
του δημόσιου χρέους και του κόστους εξυπηρέτησής του.   

 Οι κοινωνικές παροχές/δαπάνες παρουσιάζουν για το 2010 
άνοδο σε συνέχεια των αυξήσεων των τριών τελευταίων ετών.  
Οι κοινωνικές παροχές (άμεσα χορηγήματα προς τους 
δικαιούχους) το 2010 προϋπολογίζονται να αυξηθούν σε 
ποσοστό ύψους 8,9% και να φθάσουν τα €1.243 εκατομ. σε 
σύγκριση με €1.141 εκατομ. τον προηγούμενο χρόνο (αύξηση 
κατά €101.6 εκατομ.).  Παράλληλα, οι κοινωνικές δαπάνες 
(παιδεία, υγεία, εξαιρουμένων των απολαβών, άλλες κοινωνικές 
δαπάνες, καθώς και τις κοινωνικές παροχές) για το 2010 
προϋπολογίζονται να αυξηθούν με ποσοστό ύψους 10,6% σε 
σύγκριση με το 2009 και να ανέλθουν σε απόλυτους αριθμούς 
στα €3.626 εκατομ. σε σύγκριση με €3.279 εκατομ. τον 
προηγούμενο χρόνο.  Οι κοινωνικές δαπάνες ως ποσοστό του 
ΑΕΠ προϋπολογίζεται να φτάσουν το 2010 στο 20,6% σε 
σύγκριση με 19,3% το 2009 και 17,2% το 2008.   

 Οι συνολικές δαπάνες του κρατικού προϋπολογισμού του 
2010 κατά υπουργείο προβλέπεται να αυξηθούν οριακά με 
ρυθμό ύψους 0,6% και να φτάσουν τα €8.585 εκατομ. σε 
σύγκριση με €8.536 εκατομ. το 2009.  Η σχετική συγκράτηση του 
ρυθμού αύξησης των προϋπολογιζόμενων δαπανών του 2010 

                                                 
7  Επεξηγηματικό Υπόμνημα Υπουργείου Οικονομικών για το 2010, σελ. iv. 
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σε σχέση με το 2009 οφείλεται, όπως έχει κατατεθεί, σε: 

- μείωση των λειτουργικών δαπανών κατά 14,0%· 

- μείωση των δαπανών για τόκους κατά 12,3% (εξαιρουμένων 
των δαπανών για τόκους προς το Τμήμα Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων)· 

- μείωση των συνεισφορών στο εξοφλητικό απόθεμα και των 
αποπληρωμών των δανείων κατά 40% και 25,2% 
αντίστοιχα· 

- οριακή αύξηση των κεφαλαιουχικών δαπανών κατά 3,8%. 

 (ii) Αναλυτικότερα οι τακτικές και αναπτυξιακές δαπάνες για το 
2010 έχουν ως ακολούθως:  

 Οι τακτικές δαπάνες (μισθολόγιο, λειτουργικές δαπάνες, 
τρέχουσες μεταβιβάσεις) των υπουργείων για το 2010 
προβλέπεται να αυξηθούν με ρυθμό ύψους 4,6% και να 
φθάσουν τα €5.503 εκατομ. σε σχέση με €5.259 εκατομ. το 
2009 (αύξηση κατά €244 εκατομ.).   

Όπως διαγράφεται μέσα από τις τακτικές δαπάνες, οι 
κυριότερες (τακτικές) δαπάνες κοινωνικού χαρακτήρα 
του προϋπολογισμού του 2010 είναι οι ακόλουθες: 

- ∆ημόσια βοηθήματα (€241 εκατομ.) 

   - Ενίσχυση συνταξιούχων (€258 εκατομ.) 

   - Στεγαστική πολιτική (€328 εκατομ.) 

   - Κυβερνητική εισφορά στο Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (ΤΚΑ) (€335 εκατομ.) 

   - Στήριξη ατόμων με ειδικές ανάγκες (€32 εκατομ.) 

   - Σχέδιο δημόσιων μεταφορών (€50 εκατομ.) 

   - Ιατροφαρμακευτική περίθαλψη από τον ιδιωτικό 
τομέα (€51 εκατομ.) 

   - Φάρμακα (€105 εκατομ.) 

   - Φοιτητική στήριξη (χορηγία, μέριμνα) (€116 
εκατομ.). 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2010 προϋπολογίζονται 
σε €1.171 εκατομ. σε σύγκριση με €1.289 εκατομ το 2009 
παρουσιάζοντας μείωση της τάξης του 9,2% (μείωση κατά 
€118.000.000).  Η εξέλιξη αυτή οφείλεται κυρίως στις 
αυξημένες πρόνοιες για το 2009 που προέκυψαν με την 
έγκριση συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €194,8 
εκατομ. για σκοπούς τόνωσης της οικονομίας.  
Εξαιρουμένων των εν λόγω συμπληρωματικών πιστώσεων 
του 2009, οι προβλεπόμενες αναπτυξιακές δαπάνες για το 
2010 παρουσιάζουν αύξηση ύψους 7,0% (αύξηση €76,8 
εκατομ.).   
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 Τα κυριότερα αναπτυξιακά έργα που βρίσκονται σε 
εξέλιξη, καθώς και τα νέα έργα που αναμένεται να 
ξεκινήσουν κατά τη διάρκεια του 2010 είναι τα ακόλουθα: 

  Περιβαλλοντικά έργα/μέτρα 

- ΧΥΤΑ (€10 εκατομ. - σύνολο €210 εκατομ.) 

- Αποκατάσταση χώρων ανεξέλεγκτης διάθεσης 
απορριμμάτων (ΧΑ∆Α) (€2,7 εκατομ.) 

- Εγκατάσταση φωτοβολταϊκών συστημάτων σε δημόσια 
κτίρια (€5 εκατομ.) 

- Εγκατάσταση συστήματος θέρμανσης/ψύξης σε 
δημόσια κτίρια (€1 εκατομ.) 

- Σχέδιο καθαριότητας υπαίθρου (€1,7 εκατομ. - σύνολο 
€3 εκατομ.) 

- Συστήματα εξοικονόμησης ενέργειας στο νέο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας (€0,9 εκατομ.) 

 ∆ημόσια υγεία 

- ∆ημιουργία Παιδοψυχιατρικής Κλινικής στο Μακάρειο 
Νοσοκομείο (€0,5 εκατομ.) 

- Έναρξη κατασκευής Ακτινοθεραπευτικού Κέντρου 
Λεμεσού (€9,5 εκατομ. - σύνολο €23 εκατομ.) 

- Σχέδιο Εξάλειψης Τρομώδους Νόσου (€16,2 εκατομ.) 

 Πολιτιστική υποδομή 

- Ανέγερση κτιρίου ΘΟΚ (€8,0 εκατομ. - σύνολο €30 
εκατομ.) 

- Ανέγερση Μεγάρου Πολιτισμού (€11,3 εκατομ. - σύνολο 
€132 εκατομ.) 

Παιδεία, έρευνα, τεχνολογία 

 - Κρατικά πανεπιστήμια (€153 εκατομ.) 

 - Τεχνολογικό Πάρκο (€2,4 εκατομ.) 

Ανέγερση/επέκταση κτιρίων 

- Ανέγερση/βελτίωση σχολείων (€90 εκατομ.) 

- Κτιριακές εγκαταστάσεις - Προεδρία Ευρωπαϊκής 
Ένωσης 2012 (€5 εκατομ. - σύνολο €16,7 εκατομ.) 

- Κτίριο Βουλής (€10 - συμβολική πρόνοια) 

- Κτίριο Φυλακών (€6,6 εκατομ. - σύνολο €15,4 εκατομ.) 

- Κτίριο Αστυνομίας (€20,5 εκατομ. - σύνολο €46,5 
εκατομ.) 

- ΑΞΙΚ - ανακαίνιση εγκαταστάσεων (€1 εκατομ. - σύνολο 
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€4 εκατομ.) 

- Κτίριο Πυροσβεστικής (€0,7 εκατομ. - σύνολο €8,6 
εκατομ.) 

- Κτίριο Εργαστηρίου Μετρολογίας (€1,3 εκατομ. - 
σύνολο €4 εκατομ.) 

- Κτίριο Πολεοδομίας (€7,7 εκατομ.) 

Οδικό δίκτυο 

- Αναβάθμιση του τμήματος του αυτοκινητόδρομου 
μεταξύ Λευκωσίας και Αλάμπρας σε έξι λωρίδες 
κυκλοφορίας (€8 εκατομ. - σύνολο €32 εκατομ.) 

- ∆ρόμος Λεμεσού-Αγρού (€2,5 εκατομ. - σύνολο €8,5 
εκατομ.) 

- Κατασκευή ανισόπεδων κόμβων παρά τω ΓΣΠ (€5 
εκατομ. - σύνολο €27 εκατομ.) 

- Κατασκευή δρόμου που θα συνδέει το λιμάνι Λεμεσού 
με τον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου (€11 εκατομ. - 
σύνολο €51 εκατομ.) 

- ∆ρόμος σύνδεσης λιμανιού Λεμεσού με τον 
αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου - έργα όμβριων 
υδάτων (€7 εκατομ. - σύνολο €34 εκατομ.) 

- Απαλλοτριώσεις €76 εκατομ. (τα €50 εκατομ. αφορούν 
το δρόμο Πάφου-Πόλης) 

Ενίσχυση υποδομών 

- Υδατικά έργα Σολέας-Μαραθάσας (€3,5 εκατομ. - 
σύνολο €18,5 εκατομ.) 

- Σχέδια αποχετεύσεων (αστικά και αγροτικά) (€30,6 
εκατομ.) 

 (Πίνακες συνολικών δαπανών κατά υπηρεσία/υπουργείο, όπως και 
πίνακες τακτικών και αναπτυξιακών δαπανών κατά υπουργείο 
επισυνάπτονται ως Παράρτημα VII.) 

3. Βαθμός υλοποίησης (προϋπολογισμός 2009) 

 Αναφορικά με το αναμενόμενο ποσοστό υλοποίησης του αναπτυξιακού 
προϋπολογισμού του 2009 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου του ίδιου έτους, η 
επιτροπή ζήτησε από την κυβέρνηση την κατάθεση γραπτών στοιχείων, τα 
οποία το αρμόδιο υπουργείο δεσμεύτηκε να καταθέσει και αναμένονται. 

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών, ο προϋπολογισμός του 2009 είναι 
αυξημένος κατά €341,4 εκατομ. όσον αφορά τις αναπτυξιακές δαπάνες σε 
σχέση με τον αντίστοιχο προϋπολογισμό του 2008.  Συναφώς ανέφερε ότι 
έχουν δαπανηθεί €381 εκατομ. (Οκτώβριος 2009) σε σχέση με €260 εκατομ. 
αντίστοιχα το 2008 (κεφαλαιουχικές δαπάνες), με αυξανόμενο ποσοστό 
υλοποίησης από 42% το 2008 σε 45% το 2009.   
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 Ο αρμόδιος υπουργός σημείωσε ότι το Υπουργείο Οικονομικών, παραθέτοντας 
στοιχεία σε σχέση με τον ετήσιο βαθμό υλοποίησης, θεωρεί ότι οποιαδήποτε 
αναφορά σε βαθμό υλοποίησης θα πρέπει να αφορά μόνο τις κεφαλαιουχικές 
δαπάνες (αγορά εξοπλισμού, δρόμοι, έργα οικοδομής, κατασκευαστικά έργα, 
άλλα έργα).  Οι δαπάνες αυτές ανταποκρίνονται πλήρως, όπως ανέφερε, στην 
έννοια του αναπτυξιακού προϋπολογισμού, γιατί αυτές οι δαπάνες συμβάλλουν 
στην τόνωση του ρυθμού ανάπτυξης και της πραγματικής οικονομίας.   

 Σημειώνεται ότι βάσει στοιχείων που κατατίθενται στην επιτροπή από το Γενικό 
Λογιστή της ∆ημοκρατίας8, για την περίοδο από την 1η Ιανουαρίου μέχρι την 
31η Οκτωβρίου 2009, ο βαθμός υλοποίησης των αναπτυξιακών δαπανών 
(κεφαλαιουχικές και άλλες αναπτυξιακές δαπάνες) περιορίζεται στο 42%, σε 
σύγκριση με 46% την αντίστοιχη περίοδο του 2008. 

4. Συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί του προϋπολογισμού του 2009 

 Κατά τη διάρκεια του τρέχοντος έτους η κυβέρνηση κατέθεσε πέντε νομοσχέδια 
συμπληρωματικών προϋπολογισμών για το 2009.  Το σύνολο των 
συμπληρωματικών πιστώσεων που ζητήθηκαν από την κυβέρνηση ανέρχεται 
σε €409.722.686.  Όπως όμως έχει διαμορφωθεί μετά την ψήφιση των 
σχετικών νομοσχεδίων από τη Βουλή, ανέρχεται σε €404.645.372. 

 Οι υπό αναφορά συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί αναλύονται ως 
ακολούθως: 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 1) Νόμος του 2009 [Αρ. 
Νόμου 48(ΙΙ) του 2009] προβλέπει συμπληρωματική δαπάνη ύψους 
€443.000 για τη δημιουργία είκοσι οκτώ (28) πρόσθετων θέσεων 
αστυφύλακα για σκοπούς στελέχωσης των κέντρων ελέγχου 
διαβατηρίων των αεροδρομίων Λάρνακας και Πάφου.   

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 2) Νόμος του 2009 [Αρ. 
Νόμου 51(ΙΙ) του 2009] προβλέπει συμπληρωματική δαπάνη ύψους 
€459.764 για τη δημιουργία εκατό δώδεκα (112) νέων θέσεων στην 
αστυνομία για σκοπούς ασφάλειας των αεροδρομίων Λάρνακας και 
Πάφου ύστερα από την αποτυχία των διαπραγματεύσεων της 
κυβέρνησης με το στρατηγικό επενδυτή των εν λόγω αεροδρομίων για 
ανάληψη του εκτελεστικού μέρους της ασφάλειας των αεροδρομίων από 
τον ίδιο. 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 3) Νόμος του 2009 [Αρ. 
Νόμου 52(ΙΙ) του 2009] προβλέπει συμπληρωματική δαπάνη ύψους 
€246.238.713 για σκοπούς υλοποίησης διάφορων σκοπών ή/και 
προγραμμάτων, για τα οποία δεν έγινε οποιαδήποτε πρόνοια ή η 
πρόνοια που περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό του 2009 ήταν 
ανεπαρκής. 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 4) Νόμος του 2009 [Αρ. 
Νόμου 53(IΙ) του 2009] προβλέπει συμπληρωματική δαπάνη ποσού 
ύψους €1.596.160 για σκοπούς δημιουργίας χιλίων διακοσίων ογδόντα 

                                                 
8  Συγκεφαλαιωτικός πίνακας αναπτυξιακών δαπανών ανά ομάδα δαπανών για 

την περίοδο από 1ης Ιανουαρίου 2009 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2009 - Γενικό 
Λογιστήριο περιλαμβάνεται στο Παράρτημα VIIΙ. 
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οκτώ (1 288) νέων θέσεων, αναπροσαρμογής της μισθοδοσίας για 
εξακόσιες είκοσι (620) θέσεις και για προσωπικές ρυθμίσεις αναφορικά 
με είκοσι εννέα (29) θέσεις στη δημόσια υπηρεσία.  Προβλέπεται επίσης 
η κατάργηση διακοσίων πέντε (205) θέσεων και η σημείωση με διπλό 
σταυρό (++) εκατόν ενενήντα μίας (191) θέσεων, ώστε να καταργηθούν 
μετά την κένωσή τους.  Τέλος, προβλέπεται η διαγραφή του διπλού 
σταυρού (++) από δώδεκα (12) θέσεις. 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 5) Νόμος του 2009 [Αρ. 
Νόμου …. (ΙΙ) του 2009] 9  προβλέπει συμπληρωτική δαπάνη ύψους 
€133.276.456 εκατομ. (τακτικές δαπάνες) για την υλοποίηση διάφορων 
σκοπών ή/και προγραμμάτων, για τα οποία είτε δεν έχει γίνει 
οποιαδήποτε πρόνοια είτε για τα οποία η πρόνοια που περιλήφθηκε 
στον προϋπολογισμό του 2009 είναι ανεπαρκής.  Οι προνοούμενες 
δαπάνες αφορούν το σκέλος των τακτικών δαπανών και αναλύονται στα 
ακόλουθα: 

 € 
εκατομ. 

 

Γενική κυβερνητική εισφορά 
προς το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

33,0 Αύξηση της κυβερνητικής 
εισφοράς λόγω 
αναθεώρησης του ύψους των 
συνεισφορών από 1.4.2009. 

∆άνειο προς τον Οργανισμό 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

25,0 Κάλυψη των αιτήσεων 
αγοράς/ανέγερσης πρώτης 
κατοικίας από οικογένειες με 
χαμηλά εισοδήματα, 
σύμφωνα με το κυβερνητικό 
σχέδιο, του οποίου η 
υλοποίηση άρχισε εντός του 
2009. 

Επιστροφές έμμεσων 
φόρων (ΦΠΑ και φόρων 
κατανάλωσης) 

24,7 Επιστροφή ΦΠΑ προς 
εταιρείες και επιστροφή 
φόρων κατανάλωσης στις 
εταιρείες πετρελαιοειδών για 
τα βιοκαύσιμα, όπως και σε 
διπλωμάτες για την αγορά 
καυσίμων. 

Μισθοδοσία μέσης και 
δημοτικής εκπαίδευσης 

14,4 Μονιμοποίηση έκτακτων 
εκπαιδευτικών και 
επιστροφής της πρόσθετης 
εισφοράς που συνεισέφεραν 
προς το ΤΚΑ. 

Επιστροφές άμεσων φόρων 10,0 Επιστροφές φόρου 
εισοδήματος τόσο σε 
εταιρείες όσο και σε 

                                                 
9  Αναμένεται. 
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υπαλλήλους μετά από 
εξέταση των φορολογικών 
τους δηλώσεων. 

Αγορά χρεογράφων 10,0 ∆ιενέργεια επενδύσεων σε 
κυβερνητικά αξιόγραφα από 
τις προμήθειες που θα 
προκύψουν από την πώληση 
τριετών χρεογράφων προς τα 
εμπορικά τραπεζικά 
ιδρύματα. 

Χορηγία προς το ΡΙΚ 8,8 Χρηματοδότηση του 
εγκριμένου προϋπολογισμού 
του ιδρύματος. 

Κατοχύρωση αγοραστικής 
αξίας ταμείου προνοίας 
ωρομίσθιου κυβερνητικού 
προσωπικού 

5,3 Αποζημίωση του ωρομίσθιου 
προσωπικού που 
αποχώρησε από την Πολιτική 
Αεροπορία μετά την ολική 
ανάληψη της διαχείρισης του 
αεροδρομίου Λάρνακας από 
το στρατηγικό επενδυτή. 

Αγορά ακίνητης ιδιοκτησίας 1,5 Καταβολή μεταβιβαστικών 
τελών έναντι της αγοράς 
μέρους της γης της Αρχής 
Κρατικών Εκθέσεων. 

∆ιαγραφή δανείων 0,6 ∆ιαγραφή δανείου και 
προκαταβολής που είχε 
παραχωρηθεί στο δήμο 
Λευκωσίας για τη δημιουργία 
της Λαϊκής Γειτονιάς. 

ΣΥΝΟΛΟ 133,3  

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 6) Νόμος του 2009 [Αρ. 
Νόμου …. (ΙΙ) του 2009]10 προβλέπει συμπληρωματική δαπάνη ποσού 
ύψους €24 εκατομ. για σκοπούς οριστικής ρύθμισης των αγροτικών 
χρεών.  (Συνολική πρόνοια €34 εκατομ. - €10 εκατομ. περιλήφθηκαν 
στον προϋπολογισμό του 2009.) 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 7) Νόμος του 2009 [Αρ. 
Νόμου …. (ΙΙ) του 2009]11 προβλέπει συμπληρωματική δαπάνη ποσού 
ύψους €3.722.686 για σκοπούς κάλυψης της μισθοδοσίας του 
προσωπικού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου για το μήνα 
∆εκέμβριο του 2009, περιλαμβανομένου του δέκατου τρίτου μισθού.  

 

                                                 
10  Αναμένεται. 
11  Αναμένεται. 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ 3 

Προϋπολογισμός του 2010 (Ειδικότερα στοιχεία) 

Ο κρατικός προϋπολογισμός του 2010, σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών, έχει 
καταρτισθεί στη βάση των ακόλουθων παραμέτρων: 

 Μείωση λειτουργικών δαπανών κατά 14%. 

 Μείωση δαπανών για τόκους κατά 12,3%, με εξαίρεση τις δαπάνες για τόκους 
του ΤΚΑ. 

 Παγοποίηση θέσεων εκτάκτων και μορατόριουμ στη δημιουργία νέων θέσεων 
μόνιμου προσωπικού για τους επόμενους δεκαοκτώ μήνες. 

 Μείωση συνεισφορών στο εξοφλητικό απόθεμα (sinking funds) και των 
αποπληρωμών των δανείων κατά 40% και 25,2% αντίστοιχα. 

 Οριακή αύξηση των κεφαλαιουχικών δαπανών κατά 3,8%. 

Τα μεγέθη του υπό συζήτηση προϋπολογισμού αναλύονται ειδικότερα ως ακολούθως: 

α. Tο ΑΕΠ (σε τρέχουσες τιμές) προβλέπεται για το 2010 σε €17.545,5 έναντι 
€17.032,4 για το 2009 και €16.948,5 για το 2008. 

β. Τα συνολικά έσοδα για το 2010 προϋπολογίζονται σε €5.729,0 12 
(εξαιρουμένων των δανείων) και ως ποσοστό του ΑΕΠ ανέρχονται για το 2010 
στο 32,7% σε σχέση με 31,6% το 2009. 

γ. Οι συνολικές δαπάνες που προβλέπονται στον κρατικό προϋπολογισμό 
του 2010 (στις οποίες περιλαμβάνονται και οι δαπάνες που βαρύνουν 
απευθείας το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας, όπως και οι αποπληρωμές 
δανείων, οι οποίες δε χρήζουν έγκρισης από τη Βουλή) ανέρχονται σε 
€8.584.926.193 (προϋπολογισθείσες). 

δ. Η συγκεφαλαίωση οφειλών και δαπανών, κατά κατηγορία δαπάνης,13 
στον προϋπολογισμό του 2010 (σε σύγκριση με τα έτη 2009 και 2008) έχει 
ως ακολούθως: 

 2008 2009 2010  

 Πραγματική 
∆απάνη 

€ 

Εγκεκριμένος 
Προϋ/μός  

€ 

Εγκεκριμένος 
Προϋ/μός 

Αύξηση + 
Μείωση - 

€ 

Ολικό 7.375.825.939 8.535.621.282 8.584.926.193 49.304.911 

     
Πάγιο Ταμείο 2.050.271.108 1.987.648.793 1.910.854.314 -76.794.479 

     
Τακτικές ∆απάνες 4.619.636.284 5.258.844.484 5.502.969.033 244.124.549 

     
Αναπτυξιακές ∆απάνες 705.918.547 1.289.128.005 1.171.102.846 -118.025.159 

ε. Τα μεγέθη του προϋπολογισμού του 2010, όπως κατατέθηκε στη Βουλή, 

                                                 
12  Για το σκέλος των εσόδων του κρατικού προϋπολογισμού δεν απαιτείται η 

νομοθετική έγκριση της Βουλής. 
13   Τόμος Α´, σελ. 29. 



 

 

 
 

20

(σε σύγκριση με τα έτη 2005-2009) έχουν ως ακολούθως: 

  

2005 
€ 

(εκατομ.) 

2006 
€ 

(εκατομ.) 

2007 
€ 

(εκατομ.) 

2008 
€ 

(εκατομ.) 

2009 
€ 

(εκατομ.) 

2010 
€ 

(εκατομ.) 
ΕΣΟ∆Α 4.644,7 5.457,5 5.664,5 7.061,7 6.755,9 5.729,0 

∆ΑΠΑΝΕΣ 6.074,1 6.627,3 6.954,0 7.509,6 8.131,6 8.584,9 

ΕΛΛΕΙΜΜΑ -1.429,5 -1.169,8 -1.289,5 -447,9 -1.375,7 -2.855,9 

στ. Οι δαπάνες για την εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους για το 2010 
προϋπολογίζονται σε €652.175.000 έναντι €632.137.000 για το 2009 
(προϋπολογισθείσες), €739.033.000 για το 2008 (πραγματικές), €656.972.000 
για το 2007 (πραγματικές) και €641.182.000 (πραγματικές) για το 2006. 

ζ. Οι δαπάνες για εισφορά στα εξοφλητικά αποθέματα (sinking funds) για το 
2010 προϋπολογίζονται σε €20,0 εκατομ., έναντι €33,2 εκατομ. για το 2009 
(προϋπολογισθείσες), €188,0 εκατομ. για το 2008 (πραγματικές), €247,2 
εκατομ. για το 2007 (πραγματικές) και €312,1 εκατομ. (πραγματικές) για το 
2006. 

η. Η κατάσταση θέσεων (δημιουργία/κατάργηση) στον προϋπολογισμό του 
2010 έχει ως ακολούθως: 

 Προβλέπεται η δημιουργία των ακόλουθων νέων θέσεων:  

 - Τεχνικός Μηχανικός 1ης Τάξης [Κλ. Α9(i)] (μία θέση) - Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων. 

 - ∆ιευθυντής ∆ιαφώτισης [Κλ. Α15(i)] (μία θέση) - Υπουργείο Εξωτερικών. 

 - Λειτουργός Γενικού Λογιστηρίου Α΄ [Κλ. A11(ii)] (μία θέση) - Γενικό 
Λογιστήριο. 

 Προβλέπεται επίσης η δημιουργία εκατό σαράντα οκτώ (148) νέων θέσεων 
στον Κυπριακό Στρατό, όπως και η κατάργηση πενήντα (50) θέσεων σε 
διάφορα τμήματα της δημόσιας υπηρεσίας. 

 Τέλος, προτείνεται η αναβάθμιση της κλίμακας θέσεων στη δημόσια 
υπηρεσία.14 

θ. Οι τροποποιήσεις του προϋπολογισμού του 2010 οι οποίες κατατέθηκαν 
από τον Υπουργό Οικονομικών στις 24 Νοεμβρίου 2009 και προτείνεται να 
ενσωματωθούν στον κυρίως προϋπολογισμό για έγκριση από τη Βουλή 
ανέρχονται σε οκτώ.   

 Οι υπό αναφορά τροποποιήσεις προβλέπουν συνολικές δαπάνες ύψους 
€64.011.400 και αφορούν διάφορες ρυθμίσεις. 

 Όπως σχετικά αναφέρεται, μετά την έγκριση του προϋπολογισμού του 2010 
στις 11 Σεπτεμβρίου 2009 από το Υπουργικό Συμβούλιο και την κατάθεσή του 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων, διαπιστώθηκε ότι εκ παραδρομής δεν 

                                                 
14  Περαιτέρω επεξηγήσεις αναφορικά με τις προτεινόμενες αναβαθμίσεις κλίμακας 

για αριθμό θέσεων στη δημόσια υπηρεσία περιλαμβάνονται στην τροποποίηση 
υπ’ αριθμόν 8 του Υπουργείου Οικονομικών - Παράρτημα VI. 
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ενσωματώθηκαν στο προσχέδιο του νομοσχεδίου του περί Προϋπολογισμού 
του 2010 Νόμου κάποιες ρυθμίσεις που είχαν ήδη εγκριθεί με προγενέστερες 
αποφάσεις, ενώ κάποιες ρυθμίσεις αποφασίστηκαν μετά την κατάθεση του 
προϋπολογισμού του 2010 στη Βουλή των Αντιπροσώπων, συνεπώς κρίθηκε 
αναγκαία η κατάθεση στη Βουλή των σχετικών τροποποιήσεων. 

 (Επεξηγήσεις αναφορικά με το περιεχόμενο των προτεινόμενων εκ μέρους του 
Υπουργείου Οικονομικών τροποποιήσεων περιλαμβάνονται στο Παράρτημα VI.) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 4 

Παρατηρήσεις/σχόλια επιτροπής 

Ο κρατικός προϋπολογισμός του 2010 προβλέπει δαπάνες (τακτικές και 
αναπτυξιακές) για τις οποίες ζητείται έγκριση πληρωμής (μη περιλαμβανομένων των 
δαπανών που βαρύνουν το Πάγιο Ταμείο) ύψους €6.674.071.879 15  (αρχικός 
προϋπολογισμός χωρίς τις τροποποιήσεις που κατατέθηκαν στο μεταξύ ύψους 
€64.011.400) έναντι συνολικά εγκεκριμένων δαπανών ύψους €7.645,0 εκατομ. για το 
2009 (εγκριθείσες - αρχικά εγκεκριμένος προϋπολογισμός και συμπληρωματικοί 
προϋπολογισμοί αυτού) και παρουσιάζει αύξηση δαπανών της τάξης του 2,8%, σε 
σύγκριση με αύξηση δαπανών της τάξης του 17,9% στον προϋπολογισμό του 2009.   

Παρουσιάζοντας τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό στην επιτροπή στις 16 
Οκτωβρίου 2009, ο Υπουργός Οικονομικών ανέλυσε ειδικότερα τη δημοσιονομική 
κατάσταση (2009/2010) ως ακολούθως: 

2009 

 Ρυθμός ανάπτυξης: -0,5% (μέσος ετήσιος). 

 Πληθωρισμός:16 1,0%. 

 Ανεργία:17 5,5%. 

 ∆ημοσιονομικό ισοζύγιο:18 Έλλειμμα γύρω στο 3% του ΑΕΠ. 

 ∆ημόσιο χρέος: 53,8% του ΑΕΠ. 

 Ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών: -9,0% του ΑΕΠ. 

 

                                                 
15  Οι συνολικές δαπάνες που προβλέπονται στον προϋπολογισμό του 2010 

ανέρχονται σε €8.584.926.193 και περιλαμβάνουν τις δαπάνες του Πάγιου 
Ταμείου (€1.910.854.314), οι οποίες δε χρήζουν νομοθετικής έγκρισης.  
Στον ίδιο προϋπολογισμό προϋπολογίζονται έσοδα ύψους 
€6.877.746.551, για τα οποία επίσης δε χρειάζεται νομοθετική έγκριση. 

16  Εναρμονισμένος δείκτης τιμών καταναλωτή (Ε∆ΤΚ). 
17  Μέθοδος: «Έρευνα Εργατικού ∆υναμικού». 
18  Το δημοσιονομικό ισοζύγιο υπολογίζεται σε χρηματική βάση (cash basis) και 

περιλαμβάνει τους λογαριασμούς της Κεντρικής Κυβέρνησης και του ΤΚΑ.  Το 
πρωτογενές ισοζύγιο είναι το δημοσιονομικό έλλειμμα (έσοδα-δαπάνες), 
εξαιρουμένης της καταβολής τοκοχρεολυσίων. (Στοιχεία Υπουργείου 
Οικονομικών). 
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2010 (προβλέψεις) 

 Ρυθμός ανάπτυξης: 0,5% (μέσος ετήσιος). 

 Πληθωρισμός:19 2,5%. 

 Ανεργία:20 6,5%. 

 ∆ημοσιονομικό ισοζύγιο:  Έλλειμμα στο -4,5% του ΑΕΠ (στόχος το -2,9% του 
ΑΕΠ). 

 ∆ημόσιο χρέος: 58,2% του ΑΕΠ. 

 Ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών: -8,0% του ΑΕΠ. 

Ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε επίσης ότι η κυβέρνηση στοχεύει στη διατήρηση 
των χαμηλότερων φορολογικών συντελεστών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ανάγκη που 
προκύπτει λόγω της μεγάλης εξάρτησης από ξένους επενδυτές και καταθέτες, 
βεβαίωσε ότι η κυβέρνηση δεν προτίθεται να προχωρήσει στην επιβολή καμιάς νέας 
φορολογίας και καμιάς αύξησης σε ισχύοντα τέλη, σημειώνοντας ταυτόχρονα τις 
αποφάσεις για μειώσεις στο μέσο της οικονομικής κρίσης υφιστάμενων φορολογιών, 
όπως η μείωση του εταιρικού φόρου για τους ημικρατικούς οργανισμούς και η 
κατάργηση των διπλών υποθηκευτικών τελών, και τονίζοντας τέλος τη συνέχιση του 
κοινωνικού κράτους με στόχο τις ασθενέστερες οικονομικά τάξεις.   

Ο ίδιος αρμόδιος στις 16 Οκτωβρίου 2009 δήλωσε ότι, παρά τις κυβερνητικές 
προβλέψεις για το 2010 που ανεβάζουν το δημοσιονομικό έλλειμμα στο -4,5% του 
ΑΕΠ, κύριος στόχος της κυβέρνησης παραμένει ο περιορισμός του στο -2,9%, του 
ΑΕΠ και ότι προς εκπλήρωση του εν λόγω στόχου απαιτείται η εξεύρεση €285 εκατομ. 

Από πλευράς του ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, 
καταθέτοντας στην επιτροπή τις εκτιμήσεις της εποπτικής αρχής για τα δημόσια 
οικονομικά, δήλωσε ότι μέχρι το πρώτο τρίμηνο του 2009 ο ρυθμός ανάπτυξης στην 
Κύπρο φαινόταν να επηρεάζεται σε μικρότερο βαθμό σε σχέση με άλλες χώρες της 
Ζώνης του Ευρώ από τις συνέπειες της κρίσης.  Οι ανησυχίες όμως για χειροτέρευση 
της οικονομίας επαληθεύτηκαν και αυτό, όπως ανέφερε, αντικατοπτρίζεται ξεκάθαρα 
στις μειώσεις που κατέγραψε το πραγματικό ΑΕΠ κατά το πρώτο, δεύτερο και 
ιδιαίτερα το τρίτο τρίμηνο του 2009.  ∆ήλωσε επίσης ότι η δύσκολη κατάσταση που 
διανύει αυτή τη στιγμή η κυπριακή οικονομία αντικατοπτρίζεται εν μέρει στις 
πρόσφατες προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που δημοσιεύτηκαν στις 13 
Νοεμβρίου 2009.  Σύμφωνα με αυτές, ο πραγματικός ρυθμός μεγέθυνσης του ΑΕΠ 
προβλέπεται να μειωθεί κατά 0,7% το 2009 και να παραμείνει ουσιαστικά στάσιμος το 
2010, σε σύγκριση με αναμενόμενους θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης στις αρχικές 
προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την άνοιξη του 2010.  Η επιδείνωση της 
οικονομικής κατάστασης στην Κύπρο, ιδιαίτερα κατά το τρίτο τρίμηνο του έτους, 
καταγράφεται, όπως ανέφερε, καθ’ ην στιγμή στη Ζώνη του Ευρώ παρατηρείται 
βελτίωση του οικονομικού κλίματος. 

Ο ίδιος αρμόδιος τόνισε ότι, πέραν της μείωσης της οικονομικής δραστηριότητας 
στην Κύπρο, προβληματισμό δημιουργεί η σημαντική επιδείνωση του δημοσιονομικού 
ελλείμματος ιδιαίτερα από το 2010 και μετά, γεγονός για το οποίο, όπως ανέφερε, είχε 

                                                 
19  Εναρμονισμένος δείκτης τιμών. 
20  Μέθοδος: «Έρευνα Εργατικού ∆υναμικού». 
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εκφραστεί η ανησυχία της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου ήδη από το 2008.  
∆ιαφαίνεται, όπως ανέφερε, ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα για το 2009 θα ξεπεράσει 
σημαντικά το όριο του -3% του ΑΕΠ και ότι κατά το 2010 θα προσεγγίσει το -5¾% του 
ΑΕΠ και σχεδόν το -6% του ΑΕΠ το 2011 και τούτο παρά το ότι αναμένεται ανάκαμψη 
στην οικονομία το 2011.  Το συμπέρασμα που προκύπτει, όπως ανέφερε, είναι ότι η 
επιδείνωση αυτή είναι δομικής φύσης και τείνει αναπόφευκτα να οδηγήσει την Κύπρο 
σε διαχρονικά υψηλά ελλείμματα, αλλά και υπό τη διαδικασία επιτήρησης από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Σύμφωνα με την ανάλυση της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου, χωρίς αλλαγές στη δημοσιονομική πολιτική δεν μπορεί να αποκλειστεί το 
ενδεχόμενο το έλλειμμα να ξεπεράσει το -6% του ΑΕΠ και για το 2010 και για το 2011.   

Ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου τόνισε περαιτέρω την ανάγκη 
διαρθρωτικών αλλαγών στην κυπριακή οικονομία το ταχύτερο δυνατό, ώστε μέσα από 
μακροπρόθεσμο νοικοκύρεμα των δημόσιων οικονομικών τόσο μικρότερο να είναι το 
μακροπρόθεσμο κόστος στην ανάπτυξη, σημειώνοντας ταυτόχρονα ότι πρέπει να 
γίνουν περικοπές προς αποφυγή ζημιάς στη μακροπρόθεσμη ανταγωνιστικότητα της 
οικονομίας.  Σημείωσε συναφώς ότι τυχόν περικοπές στον τομέα της έρευνας και 
τεχνολογίας υποσκάπτουν τις προοπτικές ανάπτυξης και ζημιώνουν τον τόπο, ενώ η 
δημοσιονομική πολιτική θα πρέπει να παρουσιάζει ευελιξία που να αντικατοπτρίζεται 
σε αναπτυξιακά έργα με μακροπρόθεσμο όφελος για τη χώρα.  Τόνισε επίσης ότι σε 
περιόδους ύφεσης είναι ορθό να καταβάλλεται μεγαλύτερη προσπάθεια από την 
κυβέρνηση για αύξηση αναπτυξιακών έργων και κυρίως για προώθηση της 
υλοποίησης τέτοιων έργων και όχι απλώς για σχεδιασμό έργων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
συνεκτιμώντας τα μεγέθη του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, όπως και όλα 
τα κατατεθέντα στοιχεία21, καταλήγει στα ακόλουθα: 

Όπως ήταν αναμενόμενο, η παγκόσμια οικονομική κρίση, με έναυσμα την κρίση που 
αρχικά είχε πλήξει το χρηματοπιστωτικό τομέα στις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής 
(ΗΠΑ) και ακολούθως τις ευρωπαϊκές χρηματαγορές και οικονομίες, επηρέασε 
σημαντικά και αναπόφευκτα την κυπριακή οικονομία το 2009. 

Συνεπώς, η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2010 από την επιτροπή 
συνοδεύεται από τις επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης επί της 
κυπριακής οικονομίας, η οποία ως μικρή και ανοιχτή οικονομία αναπόφευκτα δε θα 
μπορούσε να μείνει ανεπηρέαστη από την παγκόσμια οικονομική ύφεση. 

Οι επιπτώσεις επί της κυπριακής οικονομίας διαγράφονται ξεκάθαρα μέσα από τη 
μείωση των κρατικών εσόδων για το πρώτο επτάμηνο του 2009 με ρυθμό μείωσης 
της τάξης του -11,5%, σε σύγκριση με ρυθμό αύξησης 6,15% την αντίστοιχη περίοδο 
του 2008.  Ειδικότερα, παρουσιάζεται ύφεση στον τομέα κατασκευών και ακινήτων, 
όπως και στις αφίξεις τουριστών, που παρουσιάζονται μειωμένες κατά 10,9% σε 
σχέση με την αντίστοιχη περσινή περίοδο (Ιανουάριος-Αύγουστος 2008). 

∆ιαγράφεται συνεπακόλουθα σημαντική επιβράδυνση του ρυθμού ανάπτυξης για το 
πρώτο ήμισυ του 2009 και τούτο παρά το γεγονός ότι, όπως τονίζεται από την 
κυβέρνηση, η Κύπρος σε σύγκριση με τα υπόλοιπα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης βρίσκεται σε καλύτερη συγκριτική θέση.  Για ολόκληρο το 2009, σύμφωνα με 
την κυβέρνηση, ο ρυθμός ανάπτυξης προβλέπεται να διαμορφωθεί γύρω στο -0,5% 

                                                 
21  Οικονομικές εξελίξεις του 2009 και Προοπτικές για το 2010 - Υπουργός 

Οικονομικών - Οκτώβριος 2009. 
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(από 3,7% περσινή πρόβλεψη), ενώ, σύμφωνα με τις εκτιμήσεις της εποπτικής αρχής 
και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, θα κυμανθεί για το 2009 στο -0,7%. 

Όπως προκύπτει από τα στοιχεία που κατέθεσε η κυβέρνηση, ανησυχητικά 
αυξανόμενη τάση παρουσιάζει επίσης η ανεργία, με τον αριθμό εγγεγραμμένων 
ανέργων για το πρώτο εξάμηνο του 2009 να ανέρχεται στο 4,9%, για το δεύτερο 
τρίμηνο του 2009 στο 5,2%, ενώ για ολόκληρο το 2009 προβλέπεται στο 5,5%.   

Σημειώνεται ότι το Νοέμβριο του 2009 ο αριθμός των ανέργων ανήλθε στις 20 892. 

Σημειώνεται περαιτέρω η κατά το πρώτο επτάμηνο του 2009 αύξηση των δημόσιων 
δαπανών με ρυθμό της τάξης του 5,8%, ειδικότερα σε σχέση με το κρατικό μισθολόγιο 
(περιλαμβανομένων των συντάξεων και φιλοδωρημάτων), τις πληρωμές του ΤΚΑ και 
για άλλες συναφείς δαπάνες. 

Στη βάση των πιο πάνω, το δημοσιονομικό ισοζύγιο για το 2009 διαμορφώνεται σε 
ελλειμματικό και, σύμφωνα με τις κυβερνητικές προβλέψεις, θα κυμανθεί γύρω στο -
3% του ΑΕΠ (περσινή πρόβλεψη για πλεόνασμα 0,9% του ΑΕΠ)22, ενώ σύμφωνα με 
τις προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής το δημοσιονομικό έλλειμμα το 2009 θα 
ξεπεράσει σημαντικά το όριο του -3% του ΑΕΠ. 

Το δημόσιο χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ για το 2009 θα σημειώσει κατ’ ανάγκη 
αύξηση και αναμένεται να φθάσει στο 53,8% σε σύγκριση με 49,3% το 2008. 

Συνεκτιμώντας τις πιο πάνω δημοσιονομικές εξελίξεις, η επιτροπή δηλώνει τα 
ακόλουθα: 

 Οι επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης επί της κυπριακής 
οικονομίας κατά τη διάρκεια του 2009 είναι προφανές ότι θα συνεχίσουν να την 
επηρεάζουν αρνητικά και κατά το 2010, καθιστώντας τον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2010 τον κρισιμότερο προϋπολογισμό των τελευταίων 
ετών. 

 Τα κρατικά έσοδα για την περίοδο Ιανουαρίου-Σεπτεμβρίου 2009 
παρουσιάζουν σημαντικές απώλειες ύψους €640,1 εκατομ. 23  (για όλες τις 
κατηγορίες εσόδων) σε σύγκριση με την κατάσταση εσόδων της αντίστοιχης 
περιόδου του 2008. 

 Η κρίση της παρούσας φάσης, παρά το γεγονός ότι οφείλεται σε εξωγενείς 
παράγοντες, παραπέμπει σε δομικές αδυναμίες της κυπριακής οικονομίας που 
στο παρόν στάδιο αναδεικνύονται έντονα λόγω του προσωρινού και ευάλωτου 
χαρακτήρα των μεγάλων αυξήσεων που παρατηρήθηκαν τα τελευταία χρόνια 
στα κρατικά έσοδα.   Ιδιαίτερη μείωση παρατηρείται στα έσοδα του τομέα των 
ακινήτων και περαιτέρω μείωση στα έσοδα από τον τουρισμό, ο οποίος έχει 
παρουσιάσει σημάδια κόπωσης ήδη από το 2001.  

 Πρώτιστος στόχος της κυβέρνησης στην παρούσα φάση διαφαίνεται ότι είναι η 
αποφυγή της διαδικασίας υπερβολικού ελλείμματος και επιτήρησης από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, με την προσπάθεια για διατήρηση του δημοσιονομικού 

                                                 
22  Την περίοδο Ιανουαρίου-Ιουλίου 2009 το δημοσιονομικό έλλειμμα ήταν της 

τάξης του -2,8% του ΑΕΠ σε σύγκριση με πλεόνασμα 0,75% την αντίστοιχη 
περίοδο του 2008. 

23  Στοιχεία Υπουργείου Οικονομικών. 



 

 

 
 

25

ελλείμματος γύρω στο 3% του ΑΕΠ τόσο για το 2009 όσο και για το 2010. 

 Η μεγαλύτερη κατηγορία ανελαστικών δαπανών, δηλαδή οι δαπάνες 
προσωπικού (μισθολόγιο, συντάξεις και φιλοδωρήματα), εξακολουθεί 
διαχρονικά να παρουσιάζει αυξητική τάση και, παρά τη σχετική συγκράτησή 
τους για το 2010 σε σχέση με το 2009 και χωρίς επιπρόσθετες προσλήψεις, θα 
συνεχίσει να αυξάνεται με συνολικό ρυθμό της τάξης του 7,7%, απορροφώντας 
το 30,5% του κρατικού προϋπολογισμού.   

 Η αγορά παρουσιάζει συρρίκνωση της απασχόλησης και σημαντική αύξηση της 
ανεργίας και για το 2010 προβλέπεται στο 6,5% σε σύγκριση με 5,5% για 
ολόκληρο το 2009. 

 Η δημοσιονομική κατάσταση διαφαίνεται ότι θα επιδεινωθεί ραγδαία, με το 
δημοσιονομικό ισοζύγιο το 2010 χωρίς τη λήψη περαιτέρω μέτρων να 
υπερβαίνει το -5% του ΑΕΠ (από αρχική πρόβλεψη -4,5% του ΑΕΠ) και το 
2011 να υπερβαίνει το 6% του ΑΕΠ, σύμφωνα με τις προβλέψεις της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, θέτοντας αναπόφευκτα τη χώρα στον κίνδυνο της 
διαδικασίας υπερβολικού ελλείμματος και επιτήρησης από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή.   

Συνεπακόλουθα, το δημόσιο χρέος το 2010 θα προσεγγίσει το 58,2% του ΑΕΠ 
(από αρχική πρόβλεψη 53,8% του ΑΕΠ με δημοσιονομικό έλλειμμα γύρω στο 
3% του ΑΕΠ), ενώ το 2011 το δημόσιο χρέος θα ξεπεράσει το 64% του ΑΕΠ.   

 Με τα δεδομένα στοιχεία αναφορικά με τη διαμόρφωση του ρυθμού ανάπτυξης 
για το 2009 στο -0,7%, όπως και των αναμενόμενων χαμηλών ρυθμών 
ανάπτυξης για το 2010, ο κυβερνητικός στόχος για διατήρηση του 
δημοσιονομικού ελλείμματος τόσο για το 2009 όσο και για το 2010 γύρω στο -
3% του ΑΕΠ (2,9%), με την εξεύρεση €285 εκατομ. και χωρίς την επιβολή 
καμιάς νέας φορολογίας ή τη λήψη πρόσθετων μέτρων, καθίσταται ανέφικτος. 

 Μέτρα που έχουν αποφασισθεί από την κυβέρνηση όπως η μείωση των 
λειτουργικών δαπανών στον προϋπολογισμό του 2010, η παγοποίηση στις 
προσλήψεις εκτάκτων, η μη δημιουργία νέων μόνιμων θέσεων στη δημόσια 
υπηρεσία για τους προσεχείς δεκαοχτώ μήνες, η είσπραξη παλαιών 
φορολογικών χρεών και η καλύτερη διαχείριση των ρευστών διαθεσίμων 
συμβάλλουν στη δημοσιονομική εξυγίανση, επιβάλλεται όμως η άμεση λήψη 
επιπρόσθετων μέτρων που να στοχεύουν στην επίλυση των διαρθρωτικών 
αδυναμιών της οικονομίας.  

 Μέτρα μιας πνοής και μη επαναλαμβανόμενου χαρακτήρα, όπως η 
αναμενόμενη εισροή εσόδων από την προγραμματιζόμενη πολεοδομική 
αμνηστία ή από το επιβληθέν από την Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού 
(ΕΠΑ) πρόστιμο στις εταιρείες πετρελαιοειδών, κρίνονται επισφαλή για 
σκοπούς επίτευξης του στόχου διατήρησης του δημοσιονομικού ελλείμματος 
γύρω στο -3% του ΑΕΠ για το 2009 και για το 2010 και δε συμβάλλουν στη 
διασφάλιση της βιωσιμότητας των δημόσιων οικονομικών σε μακροπρόθεσμη 
βάση.   

 Ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός στο αναπτυξιακό του μέρος παρουσιάζει 
σημαντικές αδυναμίες, οι οποίες συνίστανται σε μείωση των αναπτυξιακών 
δαπανών κατά 9% (σε απόλυτους αριθμούς κατά €118.000.000) σε σχέση με 
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τον προϋπολογισμό του 2009, 24  στην παγοποίηση ή στην αναβολή της 
προώθησης υλοποίησης προβλεφθέντων ήδη σε προηγούμενους 
προϋπολογισμούς σημαντικών αναπτυξιακών έργων με συμβολικές πρόνοιες25 
και στη μεγάλη καθυστέρηση στην προώθηση άλλων έργων, τα οποία 
προβλέπονται στους προϋπολογισμούς για σειρά ετών χωρίς καμιά ουσιαστική 
πρόοδο στην έναρξη υλοποίησής τους.  Το γεγονός αυτό περιορίζει σημαντικά 
τις δυνατότητες εξόδου από την ύφεση και ανάκαμψης της οικονομίας μέσω 
τόνωσης της ανάπτυξης και της απασχόλησης. 

 Ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή 
παρουσιάζει επίσης σημαντικές αποκοπές των κονδυλίων για την έρευνα (75%), 
με αποτέλεσμα η Κύπρος να εξακολουθεί να αφίσταται κατά πολύ από το 
στόχο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για αύξηση της κρατικής επένδυσης για 
σκοπούς έρευνας για τα κράτη μέλη στο 1% του ΑΕΠ ως το 2010 και 
συνεπακόλουθα να απομακρύνεται από τις ευκαιρίες για δραστηριοποίηση σε 
νέους τομείς ανάπτυξης, καθ’ ην στιγμή η χώρα κατατάσσεται τελευταία από τις 
υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε σχέση με το ποσοστό του ΑΕΠ 
που διοχετεύεται στην έρευνα.26 

Λαμβανομένης υπόψη της εξελιχθείσας, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
δημοσιονομικής κατάστασης, όπως και της σοβαρής επιδείνωσης στα κρατικά 
έσοδα, η επιτροπή καλεί την κυβέρνηση: 

- Σε αυστηρή και συνετή δημοσιονομική πολιτική, ιδιαίτερα στο σκέλος των 
ανελαστικών δαπανών, ώστε να καταστεί δυνατή η υλοποίηση του υπό 
συζήτηση προϋπολογισμού, χωρίς την ανάγκη κατάθεσης συμπληρωματικών 
προϋπολογισμών κατά τη διάρκεια του 2010, ειδικότερα δε για την υλοποίηση 
του στόχου που έχει τεθεί για μείωση των λειτουργικών δαπανών το 2010 κατά 
14% σε σύγκριση με τις αντίστοιχες δαπάνες του 2009. 

 Σημειώνεται συναφώς ότι η κατά 14% προβλεπόμενη μείωση των λειτουργικών 
δαπανών στον προϋπολογισμό του 2010 εξάγεται μέσα από σύγκριση των 
προβλεπόμενων για το 2010 λειτουργικών δαπανών και των πραγματικών 
λειτουργικών δαπανών για το 2009.  [€1.264 εκατομ. (προβλεπόμενες για το 

                                                 
24  Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2010 παρουσιάζουν εκ πρώτης όψεως 

μείωση της τάξης του 9,2%, εξέλιξη η οποία οφείλεται κυρίως στην 
αντίστοιχη αυξημένη πρόνοια του 2009 που προέκυψε με την έγκριση 
συμπληρωματικών πιστώσεων (€194,8 εκατομ.) για τόνωση της 
οικονομίας.  Εξαιρουμένων των εν λόγω συμπληρωματικών πιστώσεων, 
οι προϋπολογιζόμενες αναπτυξιακές δαπάνες για το 2010 παρουσιάζουν 
ουσιαστικά αύξηση ύψους 7,0% σε σχέση με τις αρχικά 
προϋπολογιζόμενες αναπτυξιακές δαπάνες για το 2009. 

25  Νέο κτίριο Βουλής των Αντιπροσώπων κ.ά. 
26  Σημειώνεται ότι στο μεταξύ η κυβέρνηση με την υπ’ αριθμόν 5 τροποποίηση 

του υπό συζήτηση προϋπολογισμού αποφάσισε την αύξηση της κρατικής 
χορηγίας προς το Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας για το 2010 στα €18,0 εκατομ. 
από €10,0 εκατομ. που είχαν αρχικά προβλεφθεί στον ίδιο προϋπολογισμό.  
Αποφάσισε επίσης την αύξηση της χορηγίας προς το Κυπριακό Ερευνητικό και 
Ακαδημαϊκό Ίδρυμα στα €8 εκατομ. έναντι €3 εκατομ. που είχαν αρχικά 
προβλεφθεί στον προϋπολογισμό του 2010.    
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2010) σε σύγκριση με €1.470 εκατομ. (πραγματικές για το 2009)].  Η 
πραγματική μείωση στις προβλεπόμενες λειτουργικές δαπάνες του 2010 είναι 
της τάξης του 2,7%, εάν η σύγκριση γίνει μεταξύ των προβλεπόμενων για το 
2010 λειτουργικών δαπανών (€1.264 εκατομ.) και των αρχικά 
προϋπολογισθεισών λειτουργικών δαπανών του 2009 (€1.297,0 εκατομ.). 

 Τονίζεται ιδιαίτερα ότι πολλοί υπουργοί και άλλοι ανεξάρτητοι αξιωματούχοι 
δήλωσαν στην επιτροπή ότι θα ζητήσουν την έγκριση πρόσθετων πιστώσεων 
για σκοπούς κάλυψης λειτουργικών και άλλων δαπανών τους εντός του 2010, 
γεγονός που θέτει τον κυβερνητικό στόχο για μείωση των λειτουργικών 
δαπανών σε αυξημένο κίνδυνο. 

- Σε συνεπή πολιτική σε σχέση με τη ληφθείσα απόφαση για παγοποίηση των 
προσλήψεων εκτάκτων στο δημόσιο και για τη μη δημιουργία νέων θέσεων, 
σημειώνοντας ταυτόχρονα την ανακολουθία που παρατηρείται με τις προτάσεις 
για νέες θέσεις που περιλαμβάνονται ήδη στον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό.27 

- Σε λήψη μέτρων το ταχύτερο για περαιτέρω εξοικονομήσεις σε τομείς δαπανών, 
όπου τούτο είναι δυνατό και επιβαλλόμενο, όπως είναι η υπερωριακή 
απασχόληση και άλλες συναφείς δραστηριότητες της δημόσιας υπηρεσίας. 

- Σε συνέχιση της υφιστάμενης κοινωνικής πολιτικής αποκλειστικά σε 
στοχευμένη βάση. 

- Σε εντατικοποίηση της ήδη ειλημμένης προσπάθειας για είσπραξη 
καθυστερημένων φορολογικών οφειλών και πάταξη της φοροδιαφυγής. 

- Σε άμεση επέκταση της εφαρμογής και χρήσης μεθόδων συνεργασίας 
δημόσιου και ιδιωτικού τομέα μέσω σύγχρονων μεθόδων υλοποίησης μεγάλων 
αναπτυξιακών έργων (PFI, BOT), αφού τέτοιες μέθοδοι έχουν ήδη δοκιμαστεί 
και αποδείχτηκαν πολύ αποδοτικές.   

- Σε ανάληψη ενεργειών για άμεση επιτάχυνση υλοποίησης του αναπτυξιακού 
μέρους του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, αφού μέχρι την 31η Οκτωβρίου 
2009 ο βαθμός υλοποίησης ήταν για μεν τις κεφαλαιουχικές δαπάνες 45%, για 
δε τις αναπτυξιακές δαπάνες 36% (μέσος όρος 42%). 

- Σε προώθηση σύμφωνα με ανειλημμένη νομοθετική υποχρέωση της 
κυβέρνησης κατάθεσης στη Βουλή των Αντιπροσώπων του αναγκαίου 
στρατηγικού σχεδιασμού για επένδυση του προϊόντος του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων σε επενδύσεις σταθερής και ικανοποιητικής απόδοσης, οι οποίες 
θα συμβάλουν στην επίλυση των προβλημάτων που αναπόφευκτα θα 
προκύψουν στα δημόσια οικονομικά λόγω του συνταξιοδοτικού και των 
δαπανών για τη γήρανση του πληθυσμού. 

Τονίζεται περαιτέρω ότι οι διαχρονικά παρατηρούμενες διαρθρωτικές αδυναμίες της 
κυπριακής οικονομίας καθιστούν σε περιόδους κρίσεων ακόμη πιο επιτακτική την 
ανάγκη άμεσης μεταστροφής της δομής της οικονομίας από προβληματικούς τομείς 
(τουρισμός, κατασκευές) σε δραστηριότητες υψηλής προστιθέμενης αξίας, μέσω 
καλύτερης αξιοποίησης των συγκριτικών πλεονεκτημάτων της Κύπρου, την ανάγκη 
ουσιαστικής και αποτελεσματικής προώθησης της έρευνας και της καινοτομίας, τον 

                                                 
27  Νέες θέσεις προβλέπονται με την υπ’ αριθμόν 2 τροποποίηση του 

προϋπολογισμού του 2010. 
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επαναπροσανατολισμό της οικονομίας προς νέες κατευθύνσεις ενεργειακού 
εφοδιασμού και εξοικονόμησης ενέργειας.   

Καθιστούν επίσης επιτακτική την εξυγίανση της δημόσιας υπηρεσίας, με τη μείωση 
του μεγέθους του δημόσιου τομέα, κατ’ επέκταση δε του κρατικού μισθολογίου, την 
αύξηση της παραγωγικότητας μέσω του θεσμού της εναλλαξιμότητας και επέκτασης 
της τεχνολογίας σε όλο το φάσμα του δημοσίου και την επιβολή μέτρων που θα 
συμβάλουν αποφασιστικά στη μείωση των δαπανών για τη συντήρηση και λειτουργία 
της κρατικής μηχανής.  Η επιτροπή αναμένει από την κυβέρνηση την προώθηση 
μέτρων για συγκράτηση του κρατικού μισθολογίου, όπως και τρόπων 
χρηματοδότησής του επί μακροπρόθεσμης βάσης, κατά τρόπο που να επιτυγχάνεται 
δημοσιονομική εξυγίανση.   

Η επιτροπή τονίζει επίσης ότι, υπό το φως της παρούσας κατάστασης στα δημόσια 
οικονομικά, η παγοποίηση ή η αναβολή υλοποίησης έργων επιδρά κατασταλτικά στη 
δυνατότητα ουσιαστικής ανάκαμψης της οικονομίας. Σημειώνει συνεπακόλουθα την 
ανάγκη εφαρμογής άμεσα επεκτατικής δημοσιονομικής πολιτικής, με στόχο την 
επιτάχυνση των ρυθμών ανάπτυξης, με την αύξηση ειδικότερα των αναπτυξιακών 
κονδυλίων, την επίσπευση της υλοποίησης αναπτυξιακών έργων και την πάταξη της 
γραφειοκρατίας μέσω απλοποίησης των προβλεπόμενων διαδικασιών. 

Η επιτροπή δηλώνει ότι θα παρακολουθεί την εξέλιξη της δημοσιονομικής κατάστασης, 
τη συνεπή ή μη τήρηση από πλευράς της κυβέρνησης των ειλημμένων κυβερνητικών 
αποφάσεων προς την κατεύθυνση της συγκράτησης των δημόσιων δαπανών, όπως 
και την οικονομική πολιτική ευρύτερα για την υλοποίηση της πρόκλησης που η ίδια η 
κυβέρνηση έχει θέσει για διαφοροποίηση της δομής της οικονομίας προς πλέον 
παραγωγικούς τομείς και προς δραστηριότητες υψηλής προστιθέμενης αξίας. 

Η επιτροπή καλεί την κυβέρνηση σε έναρξη και συνέχιση διαλόγου με όλους τους 
εμπλεκόμενους οικονομικούς και κοινωνικούς και άλλους φορείς με σκοπό τη λήψη 
καίριων αποφάσεων, με τις οποίες θα επέρχονται οι αναγκαίες διαρθρωτικές αλλαγές 
στην κυπριακή οικονομία.  Στόχος θα πρέπει να είναι η υλοποίηση τέτοιων 
αποφάσεων μέσω την επόμενων κρατικών προϋπολογισμών που θα κατατεθούν στη 
Βουλή, οι οποίοι θα πρέπει να αντικατοπτρίζουν τις τομές που είναι αναγκαίες για τη 
δημοσιονομική εξυγίανση και για τη μεταστροφή της κυπριακής οικονομίας προς 
πλέον παραγωγικούς κλάδους που να συμβάλλουν στην πραγματική ανάπτυξη και 
τόνωση της κυπριακής οικονομίας.  

Καλεί τέλος την κυβέρνηση, σύμφωνα με ανειλημμένη δέσμευσή της, να προχωρήσει 
αμέσως σε αλλαγές στη μορφή και τη δομή με την οποία ο κρατικός προϋπολογισμός 
παρουσιάζεται, καταθέτοντας σαφές τριετές μεσοπρόθεσμο δημοσιονομικό πλαίσιο 
(Μ∆Π) με προκαθορισμένα ανώτατα όρια δαπανών.  Η επισήμανση αυτή τίθεται 
επιτακτικά στην παρούσα φάση, αφού η διαμόρφωση του προϋπολογισμού σε τριετή 
ορίζοντα, αναμένεται να συμβάλει αποφασιστικά στη μακροπρόθεσμη βιωσιμότητα 
των δημόσιων οικονομικών και στην πραγματική ανάπτυξη της οικονομίας. 

Εισήγηση Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υποβάλλει την 
παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικών αποφάσεων σε 
σχέση με την έγκριση ή απόρριψη του κρατικού προϋπολογισμού του 2010 στο 
σύνολό του, επιφυλάσσοντας το δικαίωμα των μελών της να υποβάλουν τροπολογίες 
για περικοπές ή/και δεσμεύσεις ειδικών κονδυλίων στο στάδιο της κατά κεφάλαιο και 
άρθρο ψήφισής του σε νόμο.  Οι τελικές θέσεις των μελών της επιτροπής και κατ’ 
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επέκταση των κοινοβουλευτικών πλευρών που εκπροσωπούν αναμένεται να 
διαμορφωθούν κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού στην ολομέλεια του σώματος.  

Οι τροποποιήσεις του υπό συζήτηση προϋπολογισμού οι οποίες κατατέθηκαν από το 
Υπουργείο Οικονομικών συνυποβάλλονται επίσης στο σώμα για έγκριση ή απόρριψή 
τους, μαζί με τις τροπολογίες των βουλευτών, οι οποίες αναμένεται να κατατεθούν στο 
στάδιο της συζήτησης από την ολομέλεια του σώματος. 

Οι επιμέρους θέσεις των κοινοβουλευτικών πλευρών που εκπροσωπούνται στην 
επιτροπή επί του υπό συζήτηση προϋπολογισμού περιλαμβάνονται στο Παράρτημα 
ΙV. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Ι 

ΕΠΙΜΕΡΟΥΣ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ ΥΠΟΥΡΓΕΙΩΝ 

1. Υπουργείο Άμυνας28 (Κεφ. 11) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Άμυνας για το 2010 προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους €339.249.203 έναντι €368.767.518 για το 2009 
(εγκεκριμένες) και €301.071.599 για το 2008 (πραγματικές). 

Μέρος των συνολικών δαπανών του ίδιου υπουργείου, ύψους €6.384.019, 
αφορά δαπάνες για την ΕΛ∆ΥΚ και χρεώνονται απευθείας στο Πάγιο 
Ταμείο της ∆ημοκρατίας29. 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2010 (∆ιοίκηση, Κυπριακός Στρατός, Εθνική 
Φρουρά) ανέρχονται σε €339.9249.203 (προϋπολογισθείσες) έναντι 
€368.767.518 (εγκεκριμένες) για το 2009 και €301.053.327 (πραγματικές) 
για το 2008.  

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €29.060 
(εγκεκριμένες) έναντι €30.580 (εγκεκριμένες) για το 2009 και €18.272 
(πραγματικές) για το 2008. 

Για σκοπούς αμυντικής θωράκισης προβλέπονται δαπάνες ύψους 
€90.000.000 για το 2010 έναντι €120.000.000 για το 2009 
(προϋπολογισθείσες) και €71.688.572 για το 2008 (πραγματικές).  

Όραμα και βασικές επιδιώξεις της τριετίας 2010-2012 

Όραμα του Υπουργείου Άμυνας είναι η παροχή επαρκούς προστασίας τόσο εν 
καιρώ ειρήνης όσο και εν καιρώ πολέμου.   

Βασικοί στόχοι του Υπουργείου Άμυνας για την τριετία 2010-2012 είναι η 
αναβάθμιση της Εθνικής Φρουράς, η οργανωτική αναδόμηση του Υπουργείου 
Άμυνας, η παρακολούθηση των συμφωνιών στρατιωτικής συνεργασίας 
υλοποίησης των υποχρεώσεων που προκύπτουν μέσα από αυτές και η 
προώθηση της συνεργασίας με τις συμβαλλόμενες χώρες, η συντονισμένη και 
ενεργότερη συμμετοχή σε πρωτοβουλίες τόσο της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο 

                                                 
28  Η σειρά παρουσίασης των προϋπολογισμών των υπουργείων βασίζεται στην 

κατάταξη με την οποία παρουσιάζονται στο κείμενο του υπό συζήτηση 
προϋπολογισμού. 

29  Σύμφωνα με το άρθρο 166 του συντάγματος, ποσά που βαρύνουν απευθείας 
το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου δε χρειάζονται έγκριση από τη Βουλή. 
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και άλλων διεθνών οργανισμών και η προβολή του ανθρώπινου και κοινωνικού 
προσώπου της Εθνικής Φρουράς.   

Παρατηρήσεις 

Στο σύνολό τους οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του Υπουργείου Άμυνας για 
το 2010 παρουσιάζουν μείωση κατά €29.518.315 (8%). 

Οι προϋπολογιζόμενες συνολικές δαπάνες του Υπουργείου Άμυνας για το 2010 
έχουν σκοπό να καλύψουν κυρίως βασικές δαπάνες συντήρησης και 
λειτουργίας του υπουργείου (∆ιοίκηση, Κυπριακός Στρατός, Εθνική Φρουρά, 
δαπάνες αμυντικής θωράκισης).  

Ειδικότερα, οι δαπάνες του ιδίου υπουργείου αναλύονται ως εξής:   

 ∆ιοίκηση - Οι δαπάνες του 2010 παρουσιάζουν μείωση της τάξης του 
9,2% σε σχέση με το 2009.   

 Κυπριακός Στρατός - Οι δαπάνες του 2010 παρουσιάζουν αύξηση της 
τάξης του 6,5% σε σχέση με το 2009. 

 Εθνική Φρουρά - Οι δαπάνες του 2010 παρουσιάζουν μείωση της τάξης 
του 6% σε σχέση με το 2009. 

 Αμυντική θωράκιση - Οι δαπάνες του 2010 παρουσιάζουν μείωση της 
τάξης του 25% σε σχέση με το 2009. 

 Σημειώνεται ότι όσον αφορά τις δαπάνες αμυντικής θωράκισης αναλυτική 
ενημέρωση από το Υπουργείο Άμυνας γίνεται κατά την εξέταση του κεφαλαίου 
για την αμυντική θωράκιση (Κεφ. 11.04) από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Άμυνας. 

Σύμφωνα με το άρθρο 10 του περί Προϋπολογισμού Νόμου, κανένα ποσό δε 
διατίθεται από το κεφάλαιο 11.04 “Αμυντική Θωράκιση” χωρίς να ληφθεί εκ των 
προτέρων η εξουσιοδότηση της Βουλής των Αντιπροσώπων για τη διενέργεια 
δαπάνης, η οποία δίδεται ύστερα από εισηγητική πρόταση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας και αφού η τελευταία ενημερωθεί 
αρμοδίως.  Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του Κεφαλαίου 11.04 “Αμυντική 
Θωράκιση” κατά ειδικό κεφάλαιο και άρθρο παρατίθενται αναλυτικά σε 
επεξηγηματικό μνημόνιο το οποίο αποτελεί αναπόσπαστο μέρος του 
προϋπολογισμού.   

Όπως έχει κατατεθεί, ο προϋπολογισμός του 2010 για την άμυνα έχει 
καταρτιστεί μέσα στο πλαίσιο της ευρύτερης οικονομικής πολιτικής της 
κυβέρνησης βάσει ειδικών κατευθυντήριων γραμμών του Υπουργικού 
Συμβουλίου, οι οποίες τέθηκαν λόγω της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, που 
δεν έχει αφήσει ανεπηρέαστη την οικονομία της Κύπρου.  Όπως αναφέρεται, η 
κοινωνικοοικονομική πολιτική που εφαρμόζει η κυβέρνηση επιδιώκει τη 
διαμόρφωση ενός κράτους στο οποίο να βρίσκονται σε αρμονία η οικονομική 
ανάπτυξη και η κοινωνική ευημερία, πάντοτε σε συνδυασμό με την ανάγκη 
στήριξης όλων των παραγόντων που εξασφαλίζουν την ασφάλεια του κράτους. 

Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού ο αρμόδιος υπουργός ενημέρωσε την επιτροπή ότι το 
Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε αύξηση των κονδυλίων που αφορούν το 
εν λόγω υπουργείο για όλα τα κεφάλαια (∆ιοίκηση, Κυπριακός Στρατός, 
Εθνική Φρουρά, δαπάνες αμυντικής θωράκισης), που περιλήφθηκαν στο 
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μεταξύ σε σχετική τροποποίηση του υπό συζήτηση προϋπολογισμού η 
οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον Υπουργό Οικονομικών.30 

Οι συνολικές δαπάνες του ίδιου υπουργείου για το 2010 έχουν 
διαμορφωθεί μετά την κατάθεση της σχετικής τροποποίησης στον υπό 
συζήτηση προϋπολογισμό σε €361.564.673 έναντι αρχικά 
προϋπολογισθεισών δαπανών για το 2010 ύψους €339.278.263 και η 
τελική μείωση που παρουσιάζουν είναι της τάξης του 1,96% έναντι των 
αντίστοιχων δαπανών του 2009. 

Οι υπόλοιπες δαπάνες του ίδιου υπουργείου, όπως τελικά έχουν 
διαμορφωθεί μετά την κατάθεση της σχετικής σύμφωνα με τα πιο πάνω 
τροποποίησης, έχουν ως ακολούθως: 

 Οι δαπάνες για τον Κυπριακό Στρατό ανέρχονται για το 2010 σε 
€134.101.594 έναντι αρχικά προϋπολογισθεισών για το 2010 
€132.865.184 και έναντι €124.736.208 (εγκεκριμένες) για το 2009.  Οι 
δαπάνες αυτές αφορούν μισθοδοσία μόνιμων αξιωματικών και μόνιμων 
υπαξιωματικών, καθώς και την καταβολή διάφορων επιδομάτων και 
αυξάνονται κατά 7,5% έναντι των αντίστοιχων δαπανών του 2009.  Η 
σχετική αύξηση αποσκοπεί στη δημιουργία εκατό σαράντα οκτώ (148) 
νέων θέσεων, εκ των οποίων είκοσι τέσσερις (24) θέσεις αφορούν 
αξιωματικούς και εκατόν είκοσι τέσσερις (124) υπαξιωματικούς.  
Προνοείται ειδικότερα η δημιουργία πέντε (5) νέων θέσεων 
συνταγματάρχη, εννέα (9) νέων θέσεων αντισυνταγματάρχη, δέκα (10) 
νέων θέσεων ταγματάρχη, εξήντα μίας (61) νέων θέσεων ανθυπασπιστή 
και εξήντα τριών (63) νέων θέσεων αρχιλοχία.  Τέλος, προνοείται η 
κατάργηση πενήντα (50) θέσεων λοχία. 

(Περισσότερες λεπτομέρειες για τη δημιουργία των νέων θέσεων στον 
Κυπριακό Στρατό περιλαμβάνονται στην τροποποίηση υπ’ αριθμόν 2 
του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, για την οποία ειδική αναφορά 
γίνεται στο Παράρτημα VI.) 

 Οι δαπάνες για την Εθνική Φρουρά ανέρχονται για το 2010 σε 
€105.500.000 έναντι αρχικά προϋπολογισθεισών για το 2010 
€110.000.000 και έναντι €117.000.000 (εγκεκριμένες) για το 2009.  Οι 
δαπάνες αυτές αφορούν συνήθη έξοδα για τη λειτουργία της Εθνικής 
Φρουράς και παρουσιάζουν μείωση κατά 9,8% έναντι των αντίστοιχων 
δαπανών του 2009.  

 Οι δαπάνες για την αμυντική θωράκιση ανέρχονται για το 2010 σε 
€115.000.000 έναντι αρχικά προϋπολογισθεισών για το 2010 
€90.000.000 και έναντι €120.000.000 (εγκεκριμένες) για το 2009.  Οι 
δαπάνες αυτές παρουσιάζουν μείωση κατά 4,2% έναντι των αντίστοιχων 
δαπανών του 2009 και προορίζονται να καλύψουν συμβατικές 
υποχρεώσεις. 

 Σημειώνεται ότι όλες οι πιο πάνω ρυθμίσεις έχουν ενσωματωθεί στην 
τροποποίηση υπ’ αριθμόν 2 του προϋπολογισμού του 2010, η οποία έχει 
κατατεθεί στη Βουλή από το Υπουργείο Οικονομικών για ενσωμάτωσή της στον 
υπό συζήτηση προϋπολογισμό και έγκρισή της από τη Βουλή. 

                                                 
30  Η σχετική τροποποίηση υπ’ αριθμόν 2 περιλαμβάνεται στο Παράρτημα VI. 
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 Όσον αφορά το βαθμό υλοποίησης των δαπανών του Υπουργείου Άμυνας για 
τα έτη 2006-2009, έχουν κατατεθεί τα ακόλουθα στοιχεία:   

 2006 
% 

2007 
% 

2008 
% 

2009 
(υπολογισθέν) 

% 

Υπουργείο Άμυνας 90 87 85 90 

Κυπριακός Στρατός 100 97 100 100 

Εθνική Φρουρά 95 97 100 100 

Αμυντική θωράκιση 63 63 56 75 

Σύνολο 87 86 85 91 

2. Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Κεφ. 12) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος για το 2010 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€405.157.395 έναντι €408.533.714 για το 2009 (εγκεκριμένες) και 
€348.957.716 για το 2008 (πραγματικές). 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €269.306.631 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €262.291.113 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€289.640.025 (πραγματικές) για το 2008.   Για το 2010 οι τακτικές δαπάνες 
παρουσιάζουν αύξηση κατά €7.015.518. 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €135.850.764 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €146.242.601 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€59.317.691 (πραγματικές) για το 2008.   

Όραμα και βασικές επιδιώξεις της τριετίας 2010-2012 

 Το όραμα του Υπουργείου Γεωργίας Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος είναι 
ο εκσυγχρονισμός, η αναδόμηση και η διεύρυνση των πρωτογενών τομέων της 
οικονομίας με γνώμονα τη βελτίωση της ποιότητας ζωής του αγροτικού κόσμου.   

 Βασικές επιδιώξεις του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος για την τριετία 2010-2012 είναι η ανάπτυξη και ο 
εκσυγχρονισμός του πρωτογενή τομέα και η βελτίωση της ανταγωνιστικότητας 
της παραγωγής με στόχο την αύξηση του αγροτικού εισοδήματος, η 
ορθολογική διαχείριση των υδάτινων πόρων για απεξάρτηση από τις καιρικές 
συνθήκες αναφορικά με την παροχή πόσιμου νερού και την εξοικονόμηση 
νερού, η αειφόρος διαχείριση των θαλάσσιων πόρων με ταυτόχρονη ανάπτυξη 
της υδατοκαλλιέργειας, η προστασία της υγείας των ζώων και η καταπολέμηση 
των ζωικών ασθενειών, καθώς και η προστασία της δημόσιας υγείας, η 
προστασία του περιβάλλοντος, η προστασία και αειφόρος διαχείριση των 
κρατικών δασών, η προαγωγή της γεωργικής έρευνας, η προώθηση του 
αναδασμού και άλλα. 

 Παρατηρήσεις 

Οι προϋπολογιζόμενες αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος παρουσιάζουν για το 2010 μείωση κατά 
€10.391.837, ενώ οι τακτικές δαπάνες του ίδιου υπουργείου για το 2010 
παρουσιάζουν αύξηση κατά €7.015.518.   
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 Όπως προκύπτει από τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, οι κυριότερες 
πρόνοιες σε σχέση με τους στόχους του ίδιου υπουργείου αφορούν, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

 Συνεισφορά στον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης (ΟΓΑ) [€6.591.535 
έναντι €9.026.075 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 
2009]. 

 Μέτρα στήριξης γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων [€3.256.000 έναντι 
€1.450.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Προώθηση της επαγγελματικής κατάρτισης αγροτών [€500.000 έναντι 
€100.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Συμμετοχή σε προγράμματα και πρωτοβουλίες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης (έργα συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς πόρους) 
[€4.071.500 έναντι €1.450.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009]. 

 ∆ημιουργία Μουσείου Κυπριακής Υπαίθρου [€70.000 έναντι του ίδιου 
ύψους δαπάνης στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 ∆ιαχειριστικό Σχέδιο Ακάμα [€200.000 έναντι του ίδιου ύψους δαπάνης 
στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

Σημειώνεται ότι η πολιτική του εν λόγω υπουργείου οριοθετείται μετά την 
ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση κυρίως από την Κοινή Αγροτική 
Πολιτική (ΚΑΠ) και σε εθνικό επίπεδο από το Πρόγραμμα Αγροτικής 
Ανάπτυξης 2007-2013.  Όπως συναφώς έχει κατατεθεί μέσω του Εθνικού 
Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, το οποίο αποτελεί συνέχεια 
του προηγούμενου (2004-2006), αναμένεται να διατεθούν €352.000.000 με 
κοινοτική συγχρηματοδότηση 50%.  Επιπλέον, για την περίοδο αυτή θα 
διατεθούν €55,3 εκατομ. ως κρατική ενίσχυση προς τον αγροτικό κόσμο. 

Σημειώνεται επίσης η κυβερνητική απόφαση για οριστική διευθέτηση του 
προβλήματος των αγροτικών χρεών μέσω κονδυλίων που πιστώνονται στο 
Υπουργείο Οικονομικών. 

Συνεπακόλουθα, η δυνατότητα χάραξης αυτόνομης εθνικής πολιτικής, ως 
γνωστόν, είναι πλέον πολύ περιορισμένη.  Είναι επίσης γνωστό ότι οι κλάδοι 
της γεωργίας και της κτηνοτροφίας αντιμετωπίζουν διαχρονικά προβλήματα, 
πολλά από τα οποία έχουν οξυνθεί λόγω της ελευθεροποίησης του εμπορίου 
και του εντεινόμενου ανταγωνισμού στο ευρωπαϊκό περιβάλλον.   

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία για το 2010, οι τακτικές δαπάνες του ίδιου 
υπουργείου για το 2010 παρουσιάζουν αύξηση της τάξης του 2,67% σε σχέση 
με τις αντίστοιχες του προηγούμενου έτους, το μεγαλύτερο μέρος των οποίων 
αντιστοιχεί στον προϋπολογισμό του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων και 
οφείλεται κυρίως στην αγορά νερού (€5,27 εκατομ.).   

 Για τα υπόλοιπα τμήματα και υπηρεσίες του υπουργείου, οι αυξήσεις/μειώσεις 
κυμαίνονται σε κανονικά επίπεδα.  Επισημαίνεται ότι στον τακτικό 
προϋπολογισμό για τη διοίκηση του υπουργείου παρατηρείται μείωση κατά 
33,93%, η οποία οφείλεται στη μείωση του κονδυλίου για αποπληρωμή 
γεωργοκτηνοτροφικών δανείων κατά €1,40 εκατομ., στη μείωση της 
συνεισφοράς στον ΟΓΑ κατά €2,43 εκατομ. λόγω αποπληρωμής δανείων και 
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στη μεταφορά των τακτικών δαπανών της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος ύψους 
€2,48 εκατομ. σε δικό της προϋπολογισμό. 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες του ίδιου υπουργείου για το 2010 είναι μειωμένες 
κατά 7,11% σε σχέση με τις αντίστοιχες του προηγούμενου έτους.  Το 
μεγαλύτερο μέρος της μείωσης αντιστοιχεί στον προϋπολογισμό του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων και οφείλεται στη μειωμένη πρόνοια κατά €49,71 εκατομ. 
για την κυβερνητική συνεισφορά προς τα αστικά συμβούλια αποχετεύσεων. 

 Όσον αφορά τα υπόλοιπα τμήματα και υπηρεσίες του ίδιου υπουργείου, οι 
αναπτυξιακές δαπάνες των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών παρουσιάζουν σημαντική 
αύξηση κατά 94,73%, η οποία οφείλεται στην αύξηση της πρόνοιας για το 
Σχέδιο Ελέγχου της Τρομώδους Νόσου κατά €9,48 εκατομ.  Αναφορικά με τις 
αναπτυξιακές δαπάνες της διοίκησης του υπουργείου, παρατηρείται μείωση 
κατά 91,78%, η οποία οφείλεται στη μείωση του κονδυλίου για ανέγερση 
κυβερνητικών κτιρίων κατά €0,50 εκατομ. και στη μεταφορά των αναπτυξιακών 
δαπανών της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος ύψους €3,89 εκατομ. σε δικό της 
προϋπολογισμό. 

 Ο συνολικός βαθμός υλοποίησης των αναπτυξιακών δαπανών του ίδιου 
υπουργείου (όλα τα τμήματα) για το τρέχον οικονομικό έτος αναμένεται μέχρι 
τέλους Οκτωβρίου 2009 στο 57,54%.   

3. Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Κεφ. 13) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
για το 2010 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €363.264.170 έναντι 
€319.786.049 για το 2009 (εγκεκριμένες) και €277.380.854  για το 2008 
(πραγματικές). 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €304.226.290 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €284.076.739 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€260.015.936 (πραγματικές) για το 2008.    

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €59.037.880 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €35.709.310 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€17.364.918 (πραγματικές) για το 2009.   

Όραμα και βασικές επιδιώξεις της τριετίας 2010-2012 

 Όραμα του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως είναι η προστασία 
και ο σεβασμός των δικαιωμάτων του πολίτη, των δημοκρατικών αρχών και της 
κοινωνικής δικαιοσύνης.   

Βασικές επιδιώξεις του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
(∆ιοίκηση, Φυλακές, Αστυνομία, Πυροσβεστική Υπηρεσία) είναι:  

 Εφαρμογή προληπτικών προγραμμάτων και διοργάνωση εκπαιδευτικών 
σεμιναρίων με στόχο την ενημέρωση των πολιτών για την πρόληψη 
παραβατικών συμπεριφορών. 

 Παραγωγή και προβολή τηλεοπτικών και ραδιοφωνικών προγραμμάτων 
μικρής διάρκειας με θέμα την πρόληψη της νεανικής παραβατικότητας. 

 Υλοποίηση του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα (2007-2013), 
που καλύπτει μέτρα για την οικονομική ενδυνάμωση και τη συμφιλίωση 
της επαγγελματικής και οικογενειακής ζωής των γυναικών. 
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 Εμπλοκή και εφαρμογή ευρωπαϊκών προγραμμάτων στον τομέα της 
ισότητας. 

 Εξασφάλιση συνθηκών ασφάλειας και υγείας τόσο για το προσωπικό 
όσο και για τους κρατουμένους. 

 Αναβάθμιση παροχής υπηρεσιών στους κρατουμένους και ανακαίνιση 
των χώρων κράτησης και υγιεινής. 

 Ανέγερση πολυδύναμου ιατρικού κέντρου με δύο μονάδες λειτουργίας 
για τους ψυχασθενείς και των εξαρτημένων ατόμων από εξαρτησιογόνες 
ουσίες. 

 Αναβάθμιση της ασφάλειας των χώρων με την εγκατάσταση σύγχρονων 
ηλεκτρονικών συστημάτων ασφάλειας. 

 Εφαρμογή προγραμμάτων για την ομαλή επανένταξη στην κοινωνία και 
αγορά εργασιών των αποφυλακισμένων. 

 Αναβάθμιση της ασφάλειας της ∆ημοκρατίας και των πολιτών της. 

 Ανάπτυξη συνεργασίας με όλους τους κοινωνικούς φορείς για την 
πρόληψη και καταστολή του εγκλήματος και της παραβατικότητας. 

 Αναβάθμιση της προσφοράς υπηρεσιών προς τη ∆ημοκρατία και τον 
πολίτη. 

 Καταστολή της νεανικής παραβατικότητας. 

 Ενίσχυση της οδικής ασφάλειας. 

 Μείωση των θανατηφόρων τροχαίων δυστυχημάτων. 

 Καταπολέμηση της εμπορίας εξαρτησιογόνων ουσιών. 

 Εκσυγχρονισμός του στόλου και εξοπλισμού της Πυροσβεστικής 
Υπηρεσίας για παροχή υψηλού επιπέδου ασφάλειας και ταχεία εκτέλεση 
της αποστολής της, που είναι η διάσωση ανθρώπινης ζωής, η πρόληψη 
και κατάσβεση πυρκαγιών, καθώς και η παροχή ανθρωπιστικής 
βοήθειας. 

 Εμπλουτισμός των γνώσεων, ικανοτήτων και επιχειρησιακής κατάρτισης 
των πυροσβεστών. 

 Πρόληψη και διαφώτιση του κοινού με εκστρατείες, διαλέξεις και διανομή 
διαφωτιστικού υλικού. 

 Παρατηρήσεις 

Οι προϋπολογιζόμενες αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας Τάξεως παρουσιάζουν για το 2010 αύξηση κατά €23.328.570, 
ενώ οι τακτικές δαπάνες του ίδιου υπουργείου για το 2010 παρουσιάζουν 
αύξηση κατά €20.149.551.   

 Όπως προκύπτει από τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, οι κυριότερες 
πρόνοιες σε σχέση με τους στόχους του ίδιου υπουργείου αφορούν, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

 Ανέγερση κτιρίων Φυλακών [€6.615.000 σε σχέση με €4.132.000 
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(εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009] για τα ακόλουθα, 
μεταξύ άλλων, έργα: 

- Αναπαλαίωση Πτέρυγας 9 (€2.600.000). 

- Γενική ανακαίνιση και διαμόρφωση πτερύγων (€2.900.000). 

 Ανέγερση κτιρίων Αστυνομίας [+€19.240.000 έναντι €16.635.000 
(εγκεκριμένες) για το 2009]. 

 Βελτιώσεις κτιρίων Πυροσβεστικής [+€560.000 έναντι €1.100.000 
(εγκεκριμένες) για το 2009]. 

 Ανέγερση κτιρίων κυβερνητικών γραφείων [Κρατικό Αρχείο €0 έναντι 
€1.000.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, το 2010 οι τακτικές δαπάνες του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως παρουσιάζουν αύξηση κατά 
4,63%, ενώ οι αναπτυξιακές δαπάνες παρουσιάζουν αύξηση κατά 65,07%, η 
οποία οφείλεται στο γεγονός ότι στον προϋπολογισμό του 2010 περιλαμβάνεται 
πρόνοια ύψους €25,26 εκατομ. για την αγορά ελικοπτέρων για σκοπούς 
ενίσχυσης της υποδομής της Αστυνομίας, της Πυροσβεστικής και των 
Φυλακών.   

 Οι συνολικές δαπάνες του εν λόγω υπουργείου για το 2010 παρουσιάζουν 
αύξηση της τάξης του 13,55%, ενώ από τις συνολικές δαπάνες ποσοστό 
70,75% αφορά δαπάνη μισθοδοσίας του προσωπικού.   

 Ο βαθμός υλοποίησης των αναπτυξιακών δαπανών του ίδιου υπουργείου για 
το τρέχον οικονομικό έτος αναμένεται μέχρι τέλους του 2009 να ανέλθει στο 
79% και οφείλεται, όπως έχει κατατεθεί, στη συντονισμένη συνεργασία μεταξύ 
της διοίκησης του ίδιου υπουργείου, της Αστυνομίας και των αρμόδιων 
τμημάτων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, γεγονός που κατέστησε 
δυνατή την υπερπήδηση προβλημάτων που είχαν προκύψει τα τελευταία 
χρόνια στην υλοποίηση των διάφορων έργων.   

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κατέθεσε στην 
επιτροπή αναλυτικούς πίνακες αναφορικά με τις προϋπολογισθείσες δαπάνες 
(τακτικές και αναπτυξιακές) του ίδιου υπουργείου για όλα τα τμήματα (∆ιοίκηση, 
Τμήμα Φυλακών, Αστυνομία, Πυροσβεστική Υπηρεσία), όπως επίσης 
αναλυτικούς πίνακες αναφορικά με το βαθμό υλοποίησης του προϋπολογισμού 
αναπτύξεως του ίδιου υπουργείου, όπως και ξεχωριστούς πίνακες αναφορικά 
με το βαθμό υλοποίησης του προϋπολογισμού αναπτύξεως του Τμήματος 
Φυλακών, της Αστυνομίας και της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας.  Περαιτέρω, σε 
ξεχωριστό πίνακα παρουσιάζεται ο αναπτυξιακός προϋπολογισμός του ίδιου 
υπουργείου για το 2009, οι αναμενόμενες δαπάνες μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 
2009 και ο αναμενόμενος βαθμός υλοποίησης μέχρι την ίδια ημερομηνία για 
κάθε έργο ξεχωριστά.   

 Από τα πιο πάνω στοιχεία προκύπτει ότι ο αναμενόμενος βαθμός υλοποίησης 
των δαπανών του ίδιου υπουργείου μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2009 έχει ως 
ακολούθως: 

 ∆ιοίκηση: 33%. 

 Τμήμα Φυλακών: 52%. 
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 Αστυνομία: 88%. 

 Πυροσβεστική: 64%. 

Σημειώνεται τέλος ότι ειδικότερα όσον αφορά το κτιριολογικό πρόγραμμα των 
Φυλακών, θέμα το οποίο απασχόλησε πολλές φορές την επιτροπή λόγω της 
καθυστέρησης που είχε παρατηρηθεί σε σχέση με την υλοποίησή του, η οποία 
παρέμεινε σε πολύ χαμηλά επίπεδα τα προηγούμενα χρόνια, έχουν κατατεθεί 
σε σχέση με την προώθηση της υλοποίησής του τα ακόλουθα στοιχεία: 

Συγκρότημα Πτερύγων 1, 2 (Α, 
Β) της Κλειστής Φυλακής (δύο 
φάσεις) 

87% 1η φάση: Ολοκλήρωση εργασιών: 
Ιούλιος 2009 
2η φάση: Έναρξη εργασιών: Ιούλιος 
2009 
(εκτέλεση: 40 μήνες) 

Επέκταση του ισογείου και του 
πρώτου ορόφου του κτιρίου 
της Ανοικτής Φυλακής 

18% Έχει προκηρυχθεί προσφορά στις 
5.6.2009  
Έναρξη εργασιών εκτέλεσης: 
Νοέμβριος 2009 
(εκτέλεση: 14 μήνες) 

Αναπαλαίωση Πτέρυγας 9 47% Προκήρυξη προσφορών: Απρίλιος 
2009 
Έναρξη εργασιών: Νοέμβριος 2009 
(εκτέλεση: 6 μήνες) 

Ανέγερση Πολυδύναμου 
Ιατρικού Κέντρου 

- Θα προωθηθεί εκ νέου η διαδικασία 
προκήρυξης προσφορών για την 
παροχή υπηρεσιών συμβούλων για 
την ετοιμασία του κτιριολογικού 
προγράμματος, της μελέτης, της 
επίβλεψης της κατασκευής και της 
οικονομικής διαχείρισης για την 
ανέγερσή του (54 μήνες εκτέλεσης 
από την ημερομηνία ανάθεσης του 
έργου). 

 Ο συνολικά αναμενόμενος βαθμός υλοποίησης για το Τμήμα Φυλακών μέχρι 
την 31η  ∆εκεμβρίου 2009 αναμένεται στο 54%.   

4. Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού (Κεφ. 14) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού για το 2010 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €65.165.970 
έναντι €67.639.368 για το 2009 (εγκεκριμένες) και €41.811.923 για το 2008 
(πραγματικές). 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €26.871.952 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €23.905.618 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€19.695.206 (πραγματικές) για το 2008.  Για το 2010 οι τακτικές δαπάνες 
παρουσιάζουν αύξηση κατά €2.966.334. 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €38.294.018 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €43.733.750 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
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€22.116.717 (πραγματικές) για το 2008.   

Όραμα και βασικές επιδιώξεις της τριετίας 2010-2012 

Όραμα του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι η 
αναδιάρθρωση της οικονομίας σε οικονομία της γνώσης, ώστε η Κύπρος να 
μετατραπεί σε περιφερειακό κέντρο έρευνας και υψηλής τεχνολογίας, καθώς 
και σε κέντρο προσέλκυσης ξένων επενδύσεων, η ανάπτυξη και προώθηση του 
τουρισμού και η διασφάλιση επάρκειας και ποιότητας ενέργειας.    

Βασικές επιδιώξεις για την τριετία 2010-2012 είναι η δημιουργία επιστημονικού 
τεχνολογικού πάρκου, η αναβάθμιση του τουριστικού προϊόντος με την 
υλοποίηση του Στρατηγικού Σχεδίου Τουριστικής Ανάπτυξης 2003-2010, η 
εφαρμογή της κυβερνητικής πολιτικής σε ό,τι αφορά τη διατήρηση, συντήρηση, 
αναβίωση, ανάπτυξη της παραδοσιακής λαϊκής τέχνης και την ενθάρρυνση της 
σύγχρονης χειροτεχνίας στην Κύπρο, η εξασφάλιση αειφόρου, ασφαλούς 
ενεργειακού εφοδιασμού σε οικονομικά ανεκτή τιμή, η εύρυθμη λειτουργία της 
απελευθερωμένης αγοράς ενέργειας, η ενδυνάμωση του γεωστρατηγικού 
ρόλου της χώρας μέσω της καταγραφής του ενεργειακού δυναμικού και της 
ορθολογικής αξιοποίησης των ενεργειακών πρώτων υλών. 

Παρατηρήσεις 

Οι προϋπολογιζόμενες αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού παρουσιάζουν για το 2010 μείωση κατά 
€5.439.732, ενώ οι τακτικές δαπάνες του ίδιου υπουργείου για το 2010 
παρουσιάζουν αύξηση κατά €2.966.334. 

Όπως προκύπτει από τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, οι κυριότερες 
πρόνοιες σε σχέση με τους στόχους του ίδιου υπουργείου αφορούν, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

 Ανάπτυξη τεχνολογικών πάρκων και ινστιτούτων [+€2.535.658 έναντι 
€2.406.910 (εγκεκριμένες) για το 2009] για σκοπούς, μεταξύ άλλων, 
ανέγερσης των κτιριακών εγκαταστάσεων για το ∆ιεθνές Ινστιτούτο 
Κύπρου. 

 Ανάπτυξη μαρίνων - δικαιώματα εμπειρογνωμόνων για ετοιμασία 
μελετών [€308.000) έναντι €367.010 (εγκεκριμένες) για το 2009], 
ειδικότερα, μεταξύ άλλων, για την παροχή υπηρεσιών 
συμβούλου/επόπτη έργου και υπεύθυνου συντονιστή για εποπτεία, 
ετοιμασία τεχνοοικονομικών μελετών, υποστήριξη κατά την ετοιμασία 
συμβολαίων και συντονισμό της προώθησης και υλοποίησης των 
εργασιών για την κατασκευή μαρίνων στη Λεμεσό, Πάφο, Αγία Νάπα, 
Παραλίμνι.   

 ∆ικαιώματα εμπειρογνωμόνων για ετοιμασία μελετών [+€750.020 έναντι 
€6.340.000 (εγκεκριμένες) για το 2009] για σκοπούς που αφορούν, 
μεταξύ άλλων, το Ενεργειακό Κέντρο στο Βασιλικό (μελέτες για 
τερματικό σταθμό αποθήκευσης πετρελαιοειδών). 

 Προώθηση και ανάπτυξη ηλεκτρονικού εμπορίου [+€2.000.000 έναντι € 
1.700.000 (εγκεκριμένες) για το 2009]. 

 Σχέδιο Νέας Βιομηχανικής Πολιτικής [+€3.000.000 έναντι €1.914.000 
(εγκεκριμένα) για το 2009]. 
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 Σχέδιο Ανταγωνιστικότητας για Μικρομεσαίες Επιχειρήσεις (δράσεις 
διαρθρωτικών ταμείων) [€4.000.000 έναντι €3.000.000 (εγκεκριμένες) 
για το 2009]. 

 Σχέδιο Ενίσχυσης της Γυναικείας Επιχειρηματικότητας [€1.500.000 
έναντι €1.000.000 (εγκεκριμένες) για το 2009]. 

 Σχέδιο Ενθάρρυνσης της Νεανικής Επιχειρηματικότητας [€1.500.000 
έναντι €1.500.000 (εγκεκριμένες) για το 2009]. 

 Σχέδιο Αναβάθμισης Ξενοδοχειακών Μονάδων και Προώθησης 
Παρεμφερών Τουριστικών Έργων [€50.000 έναντι €68.000 
(εγκεκριμένες) για το 2009]. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, ο βαθμός υλοποίησης των αναπτυξιακών 
δαπανών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μέχρι τις 30 
Σεπτεμβρίου 2009 κατά τμήμα έχει ως ακολούθως:   

Υπηρεσίες 
Βαθμός υλοπ. 2009 

% 

Εμπόριο και υπηρεσίες 49,24 

Βιομηχανία 30,75 

Ενέργεια 6,63 

Υψηλή τεχνολογία 30,03 

Τουρισμός 22,73 

Αναπτυξιακές δαπάνες που αφορούν ολόκληρο το 
υπουργείο 38,20 

Σύνολο αναπτυξιακών δαπανών υπουργείου 27,05 

Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη 0,00 

Σύνολο αναπτυξιακών δαπανών 27,04 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ένας από τους κυριότερους στόχους του ίδιου 
υπουργείου είναι η αποσύνδεση της οικονομικής ανάπτυξης από τη χρήση 
ενεργειακών πόρων, η διαφοροποίηση και ορθολογικοποίηση του ενεργειακού 
ισοζυγίου, η ενθάρρυνση της χρήσης των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας 
(ΑΠΕ), η προώθηση της ορθολογικής χρήσης της ενέργειας, καθώς και η 
παρακολούθηση της λειτουργίας της απελευθερωμένης αγοράς ενέργειας. 

 Στα πλαίσια της ενίσχυσης της ασφάλειας του ενεργειακού εφοδιασμού, της 
ανάπτυξης μιας ανταγωνιστικής αγοράς στον κλάδο των πετρελαιοειδών, 
καθώς και της όσο το δυνατό μεγαλύτερης απεξάρτησης της χώρας από τις 
εισαγωγές πετρελαιοειδών, η κυβέρνηση προωθεί τη δημιουργία του 
Ενεργειακού Κέντρου στο Βασιλικό.  Το Ενεργειακό Κέντρο θα φιλοξενεί τις 
χερσαίες εγκαταστάσεις παραλαβής, αποθήκευσης και αποϋγροποίησης 
υγροποιημένου φυσικού αερίου (LNG) και τον τερματικό σταθμό εισαγωγής και 
αποθήκευσης λειτουργικών και στρατηγικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών.   

 Στο παρόν στάδιο και με βάση την υπουργική απόφαση της 18ης  Ιουνίου 2008  
έγινε ο διαχωρισμός του Ενεργειακού Κέντρου σε  δύο έργα: 
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  τερματικό φυσικού αερίου, 

 τερματικό πετρελαιοειδών. 

 Το τερματικό φυσικού αερίου έχει ανατεθεί στην Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(ΑΗΚ) με βάση την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου της 31ης Μαρτίου 
2009 και είναι σε εξέλιξη η επιλογή στρατηγικού επενδυτή που θα συμμετάσχει 
με την ΑΗΚ στην κατασκευή και διαχείριση του τερματικού. 

 Όσον αφορά το έργο του τερματικού πετρελαιοειδών αναμένεται η λήψη νέας 
πολιτικής απόφασης.  

 Πέραν των πιο πάνω, σημειώνεται από τα κατατεθέντα στοιχεία ότι η Κύπρος 
σε  συμμόρφωση με το κοινοτικό κεκτημένο έχει ετοιμάσει εθνικό σχέδιο 
δράσης για την εξοικονόμηση ενέργειας.  Στόχος του σχεδίου είναι η επίτευξη 
1% εξοικονόμησης ετήσια από το 2008 μέχρι το 2016 με τη βοήθεια 
προγραμμάτων, δράσεων και μέτρων βελτίωσης της ενεργειακής απόδοσης.  

 Η ενεργειακή πολιτική της Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι πλήρως συνυφασμένη 
με αυτή της Ευρωπαϊκής Ένωσης και έχει ως στόχο τόσο την προστασία του 
περιβάλλοντος από τη χρήση ενέργειας όσο και τη μείωση της εξάρτησης της 
χώρας από τις εισαγωγές ενέργειας.  

 Με γνώμονα την προώθηση της χρήσης των ΑΠΕ, η Ευρωπαϊκή Ένωση 
εξέδωσε μία σειρά από Οδηγίες σχετικά με την προώθηση ενέργειας από ΑΠΕ.  
Βάσει των κοινοτικών Οδηγιών έχουν τεθεί για την Κύπρο οι ακόλουθοι στόχοι: 

Ενδεικτικοί στόχοι που έχουν τεθεί για τις ΑΠΕ με βάση την Οδηγία 
2001/77/ΕΚ 

 Αύξηση της παραγωγής ηλεκτρισμού από ΑΠΕ από μηδενική βάση, που 
ήταν το 2002, στο 6% της συνολικής ακαθάριστης κατανάλωσης 
ηλεκτρισμού μέχρι το 2010. 

 ∆ιπλασιασμός της συνεισφοράς των ΑΠΕ στη συνολική ενεργειακή 
κατανάλωση της Κύπρου από 1,9% που ήταν το 1997 στο 3,8% μέχρι το 
2010.   

Υποχρεωτικοί στόχοι που έχουν τεθεί για τις ΑΠΕ με βάση την Οδηγία 
2009/28/ΕΚ 

 Αύξηση της συνεισφοράς των ΑΠΕ στη συνολική ενεργειακή 
κατανάλωση της Κύπρου στο 13% μέχρι το 2020. 

 Αύξηση του μεριδίου της ενέργειας από ΑΠΕ σε όλες τις μορφές 
μεταφορών στο 10% της τελικής κατανάλωσης ενέργειας στις μεταφορές 
μέχρι το 2020. 

 Στον τομέα του τουρισμού που αφορά το ίδιο υπουργείο, και πάλι σύμφωνα με 
τα στοιχεία που κατατέθηκαν, η πολιτική καθορίζεται στη βάση δύο πολιτικών 
στόχων: 

 Της διαφοροποίησης του τουριστικού προϊόντος, ώστε να καταστεί πιο 
ελκυστικό και να ικανοποιεί τις απαιτήσεις του σύγχρονου ταξιδιώτη και έχοντας 
υπόψη την παγκόσμια οικονομική κρίση και της λήψης όλων των αναγκαίων 
μέτρων για διατήρηση της τουριστικής κίνησης προς την Κύπρο.   

 Σε σχέση με τον πρώτο στρατηγικό στόχο, στις άμεσες προτεραιότητές είναι η 
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προώθηση όλων των μεγάλων αναπτυξιακών έργων, μαρίνων, γηπέδων γκολφ 
και συνεδριακών κέντρων.  Η προσφορά για μαρίνα Λεμεσού κατακυρώθηκε 
τον Ιανουάριο του 2008 και η έναρξη των εργασιών αρχίζει σύντομα.  Έχει 
επίσης αρχίσει η εξέταση αιτήσεων που υποβλήθηκαν στην Πολεοδομία για 
σκοπούς ανάπτυξης γηπέδων γκολφ στα πλαίσια επαναπροσδιορισμού της 
κυβερνητικής πολιτικής στο θέμα αυτό. 

 Όσον αφορά το στόχο της διατήρησης της τουριστικής κίνησης προς την 
Κύπρο, κατά το 2010 ο τομέας αναπόφευκτα επηρεάστηκε αρνητικά από την 
παγκόσμια οικονομική κρίση. Με την εντατικοποίηση των προσπαθειών για 
προβολή και διαφήμιση της Κύπρου και με συνεργασίες με ξένους τουριστικούς 
οργανωτές ταξιδιών αναμένεται ότι θα βελτιωθεί η αρνητική εικόνα του 2009. 

5. Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Κεφ. 15) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το 2010 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€884.188.037 έναντι €791.341.378 για το 2009 (εγκεκριμένες) και 
€730.862.089  για το 2008 (πραγματικές). 

Μέρος των συνολικών δαπανών του ίδιου υπουργείου, ύψους €120.010, 
αφορά δαπάνες που βαρύνουν απευθείας το Πάγιο Ταμείο της 
∆ημοκρατίας. 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €866.875.128 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €772.050.626 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€704.807.632 (πραγματικές) για το 2008.  

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €17.192.899 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €19.172.752 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€25.804.708  (πραγματικές) για το 2008.  

Όραμα και βασικές επιδιώξεις της τριετίας 2010-2012 

Όραμα του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι η 
εδραίωση μιας κοινωνίας βασισμένης στις αρχές της κοινωνικής ισότητας και 
δικαιοσύνης σε συνθήκες πλήρους απασχόλησης, ποιότητας στην εργασία, 
κοινωνικής συνοχής και προστασίας για όλους τους πολίτες με προτεραιότητα 
τους πολίτες που έχουν ανάγκη κοινωνικής αρωγής και μέριμνας.   

Βασικές επιδιώξεις του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
την τριετία 2010-2012 είναι η εξυπηρέτηση των εργαζομένων, του εργοδότη και 
κάθε πολίτη, με την παροχή ποιοτικών υπηρεσιών, όπως αρμόζει σε ένα 
σύγχρονο κράτος μέλος της ΕΕ, με ιδιαίτερη προσέγγιση και ευαισθησία στις 
ευάλωτες ομάδες πληθυσμού, η περαιτέρω ενδυνάμωση/βελτίωση των 
υπηρεσιών που παρέχονται μέσω της δημόσιας υπηρεσίας απασχόλησης για 
στήριξη και διευκόλυνση της πρόσβασης των πολιτών σε θέσεις εργασίας, η 
καθίδρυση δομών και μηχανισμών για συνεργασία με την τοπική διοίκηση και 
τους κοινωνικούς εταίρους στην προώθηση της απασχόλησης, η 
εξατομικευμένη στήριξη της πρόσβασης ευάλωτων ομάδων, νέων και ατόμων 
προχωρημένης ηλικίας σε θέσεις εργασίας, η έγκαιρη διάγνωση των 
προβλημάτων και η τεκμηρίωση αναγκών της αγοράς εργασίας, η προώθηση 
ίσων ευκαιριών για κοινωνική ενσωμάτωση ατόμων με αναπηρία, η προώθηση 
της ισότητας των φύλων, η αποτελεσματική διαχείριση των ροών ξένου 
εργατικού δυναμικού με βάση τις αναπτυξιακές προτεραιότητες, η σταδιακή 
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βελτίωση των χαμηλών συντάξεων, η αύξηση των εσόδων του Τμήματος 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και η μείωση της αδήλωτης εργασίας, η ταχύτερη 
εξυπηρέτηση των ασφαλισμένων και των διακινούμενων εργαζομένων, η 
βελτίωση/αναβάθμιση των παρεχόμενων υπηρεσιών στο κοινό, ο 
εκσυγχρονισμός του Σχεδίου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο εκσυγχρονισμός και η 
αναβάθμιση των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, η διασφάλιση 
αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίωσης, η προώθηση της ενεργοποίησης και 
κοινωνικής ενσωμάτωσης ευάλωτων ομάδων πολιτών, η μείωση της 
συχνότητας των εργατικών ατυχημάτων κατά 15% μέχρι 2010 κ.ά. 

Παρατηρήσεις 

Οι προϋπολογιζόμενες αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων παρουσιάζουν για το 2010 μείωση κατά €17.192.899, 
ενώ οι τακτικές δαπάνες του ίδιου υπουργείου για το 2010 παρουσιάζουν 
αύξηση κατά €94.824.502. 

Όπως προκύπτει από τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, οι κυριότερες 
πρόνοιες σε σχέση με τους στόχους του υπουργείου αφορούν, μεταξύ άλλων, 
τα ακόλουθα: 

 ∆ικαιώματα εμπειρογνωμόνων για ετοιμασία μελετών [€205.200 έναντι 
€150.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009] σε 
σχέση με θέματα που αφορούν το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρίες, τις υπηρεσίες μακροχρόνιας φροντίδας προς 
ηλικιωμένα άτομα και άτομα με αναπηρίες στους τομείς της ιδρυματικής 
και της κατ’ οίκον φροντίδας, αξιολόγησης των δημόσιων βοηθημάτων 
(συγκριτική μελέτη των παροχών με άλλες πρακτικές στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση), για τον καθορισμό και την ετοιμασία εθνικής στρατηγικής για 
την ηλεκτρονική ενσωμάτωση κ.ά.   

 Παροχές κοινωνικής πρόνοιας (ειδικές χορηγίες σε συνταξιούχους, 
κοινωνική σύνταξη, συμπλήρωμα κατώτατης σύνταξης κοινωνικών 
ασφαλίσεων) [€198.500.000 έναντι €197.300.000 (εγκεκριμένες) στον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2009].  

 Σχέδιο Παροχής Κοινωνικής Αρωγής για Βελτίωση των Συνθηκών 
Στέγασης [€597.000 έναντι του ίδιου ύψους δαπάνης στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009]. 

 Χρηματικά επιδόματα σε κατοίκους κατεχόμενων περιοχών [(€2.493.312 
έναντι €2.055.058 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 
2009].  

 Χορηγίες σε εθελοντικούς οργανισμούς [€8.715.000 έναντι €8.480.000 
(εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009].    

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες του εν λόγω 
υπουργείου για το 2010 παρουσιάζουν αύξηση της τάξης του 11,73%.  Οι 
τακτικές δαπάνες παρουσιάζουν αύξηση της τάξης του 12,28%, ενώ 
παρατηρείται συγκράτηση κατά 10,33% στις αναπτυξιακές δαπάνες του ίδιου 
υπουργείου.   

 Ο βαθμός υλοποίησης των δαπανών του ίδιου υπουργείου σύμφωνα με τα 
κατατεθέντα στοιχεία αναμένεται στο 79,04%. 
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 Σημειώνεται ότι για το ίδιο υπουργείο σημαντικό εργαλείο αποτελούν τα 
συγχρηματοδοτούμενα με την Ευρωπαϊκή Ένωση προγράμματα που αφορούν 
την απορρόφηση πόρων από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο.   

 Ειδικά όσον αφορά τη μονάδα του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Ταμείου 
προωθούνται τα ακόλουθα προγράμματα: 

 Προώθηση της διά βίου μάθησης και αναβάθμιση των συστημάτων 
εκπαίδευσης και κατάρτισης (εξαιρουμένου του έργου “Αναβάθμιση και 
Εκσυγχρονισμός του Συστήματος Μαθητείας”) (€37.500.000). 

 Προώθηση της διά βίου μάθησης και αναβάθμιση των συστημάτων 
εκπαίδευσης και κατάρτισης (αφορά μόνο το έργο “Αναβάθμιση και 
Εκσυγχρονισμός του Συστήματος Μαθητείας”) (€21.315.324). 

 Ανάπτυξη προγραμμάτων μάθησης εξ αποστάσεως μέσω της 
ηλεκτρονικής μάθησης  (€7.000.000). 

 Βελτίωση της προσαρμοστικότητας των επιχειρήσεων και των 
εργαζομένων στις ανάγκες της αγοράς και του παραγωγικού/οικονομικού 
περιβάλλοντος (€7.000.000). 

 Εισαγωγή καλών πρακτικών στην ανάπτυξη ανθρώπινου δυναμικού στις 
επιχειρήσεις (€1.000.000). 

 ∆ιασύνδεση πανεπιστημίων με τον επιχειρηματικό κόσμο (€3.500.000). 

 Αναβάθμιση της διοικητικής ικανότητας του δημόσιου τομέα και των 
παρεχόμενων υπηρεσιών (€11.000.000). 

 Αύξηση του εργατικού δυναμικού και της απασχόλησης των γυναικών 
και των νέων  (€16.000.000). 

 ∆ιεύρυνση και αναβάθμιση της λειτουργίας των θεσμών της αγοράς 
εργασίας (€8.000.000). 

 Αύξηση των οικονομικά ενεργών και απασχολούμενων ατόμων ευπαθών 
κοινωνικών ομάδων (€10.500.000). 

 Προώθηση καλών πρακτικών για την ισότητα των φύλων και τη μείωση 
του χάσματος των αμοιβών μεταξύ ανδρών και γυναικών (€1.736.313). 

 Προγράμματα ενδυνάμωσης της απασχολησιμότητας των κοινωνικά 
ευπαθών ομάδων και ενσωμάτωσής τους στην αγορά εργασίας 
(€5.000.000). 

 Όπως έχει κατατεθεί, σε σχέση με τις αρμοδιότητες του υπουργείου, το 2009 
ήταν ένας ιδιαίτερα δύσκολος χρόνος, αφού οι επιπτώσεις της παγκόσμιας 
οικονομικής κρίσης στην κυπριακή οικονομία επέδρασαν αρνητικά στο ρυθμό 
ανάπτυξης, κάτι που με τη σειρά του επιδρά αρνητικά στην απασχόληση.  Το 
υπουργείο μέσα σ’ αυτό το περιβάλλον προέβη σε αναπροσαρμογή των 
στόχων και προτεραιοτήτων του με κεντρικούς άξονες τη στήριξη της 
απασχόλησης, την ελαχιστοποίηση των επιπτώσεων της κρίσης και τη στήριξη 
των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού και με την ταυτόχρονη συνέχιση της 
πολιτικής για διεύρυνση και εμβάθυνση του κοινωνικού κράτους. 
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6. Υπουργείο Εσωτερικών (Κεφ. 16)  

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Εσωτερικών για το 2010 προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους €768.982.086 έναντι €740.581.679 για το 2009 
(εγκεκριμένες) και €600.400.712 για το 2008 (πραγματικές). 

Μέρος των συνολικών δαπανών του ίδιου υπουργείου, ύψους €128.000, 
αφορά δαπάνες που βαρύνουν απευθείας το Πάγιο Ταμείο της 
∆ημοκρατίας. 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €470.866.137 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €470.329.650 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€388.576.836 (πραγματικές) για το 2008.    

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €297.987.949 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €270.124.029 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€211.732.233  (πραγματικές) για το 2008.   

Όραμα και βασικές επιδιώξεις της τριετίας 2010-2012 

Όραμα του Υπουργείου Εσωτερικών είναι η βελτίωση των στεγαστικών 
συνθηκών για τις οικογένειες των εκτοπισθέντων, των πολυτέκνων, των 
χαμηλά αμειβομένων και των κατοίκων της υπαίθρου ιδιαίτερα στις ορεινές 
περιοχές, η ενίσχυση του πολύπλευρου κοινωνικού και αναπτυξιακού ρόλου 
της τοπικής αυτοδιοίκησης, η δημιουργία καθαρού περιβάλλοντος για 
προστασία της δημόσιας υγείας και η υιοθέτηση της περιβαλλοντικής πολιτικής 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η αποτελεσματική εξυπηρέτηση και άμεση επίλυση 
των διάφορων προβλημάτων που αντιμετωπίζει καθημερινά ο πολίτης, η 
εκτέλεση των κατάλληλων αναπτυξιακών έργων και άλλων προγραμμάτων για 
βελτίωση και αναβάθμιση της ποιότητας ζωής των κατοίκων της υπαίθρου, η 
δημιουργία συνθηκών αναβίωσης των κοινοτήτων, η διασφάλιση καλύτερης 
ποιότητας ζωής και η αναβάθμιση του φυσικού και δομημένου περιβάλλοντος 
στα πλαίσια της βιώσιμης και ισόρροπης ανάπτυξης των αστικών περιοχών και 
των κοινοτήτων της υπαίθρου, η δημιουργία ενός σύγχρονου, ευέλικτου, 
αξιόπιστου και πλήρως μηχανογραφημένου τμήματος που να παρέχει 
πληροφορίες σχετικές με την εγγραφή, διακατοχή, εκτίμηση, χωρομέτρηση και 
χαρτογράφηση της ακίνητης ιδιοκτησίας κ.ά.  

Βασικές επιδιώξεις του Υπουργείου Εσωτερικών για την τριετία 2010-2012 
είναι, μεταξύ άλλων, η εφαρμογή διάφορων στεγαστικών 
σχεδίων/προγραμμάτων που συμβάλλουν στην απάμβλυνση του προβλήματος 
της στέγασης και γενικά στη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης των 
προσφύγων όσο και των μη προσφύγων, η δημιουργία αναπτυξιακών έργων 
για αναβίωση των κοινοτήτων και στήριξη των κατοίκων των ορεινών 
περιοχών, η ενίσχυση της αυτονομίας και της αποτελεσματικότητας των αρχών 
τοπικής διοίκησης, η ετοιμασία ολοκληρωμένου σχεδίου διαχείρισης των 
στερεών αποβλήτων, η προαγωγή της βιώσιμης ανάπτυξης των πόλεων και 
της υπαίθρου της Κύπρου, η ολοκλήρωση της συλλογής και του ελέγχου των 
κτηματολογικών δεδομένων σε παγκύπρια βάση, η ολοκλήρωση της 
επαναχωρομέτρησης και υιοθέτησης νέων αξιόπιστων σχεδίων σε ολόκληρη 
την ελεύθερη περιοχή της Κύπρου, η ολοκλήρωση της συλλογής και του 
ελέγχου των εκτιμητικών δεδομένων σε παγκύπρια βάση, εργασία που 
αποτελεί προαπαιτούμενο για τον εκσυγχρονισμό της γενικής εκτίμησης και για 
τη διενέργεια νέας γενικής εκτίμησης σε τρέχουσες τιμές, με τη δυνατότητα 
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αναθεώρησής της ετήσια, η ολοκλήρωση της ψηφιοποίησης του Αρχείου 
Τύπου του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών (ΓΤΠ), η βελτίωση χώρων, η 
διαμόρφωση καταφυγίων και Σχεδίου Πολιτικής Άμυνας για την 
αποτελεσματική επέμβαση των διάφορων τμημάτων πολιτικής άμυνας, η 
προμήθεια και εγκατάσταση σύγχρονου τηλεπικοινωνιακού εξοπλισμού, 
περιλαμβανομένης της επέκτασης του υφιστάμενου ∆ικτύου Ηλεκτρονικών 
Σειρήνων, και η εγκατάσταση και λειτουργία Συστήματος Ανταπόκρισης για τον 
Ενιαίο Ευρωπαϊκό Αριθμό Κλήσης Έκτακτης Ανάγκης “112”, σύμφωνα με 
σχετική Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κ.ά. 

Παρατηρήσεις 

Οι προϋπολογιζόμενες αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Εσωτερικών 
παρουσιάζουν για το 2010 αύξηση κατά €27.863.920, ενώ οι τακτικές δαπάνες 
του ίδιου υπουργείου για το 2010 παρουσιάζουν αύξηση κατά €536.487. 

Όπως προκύπτει από τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, οι κυριότερες 
πρόνοιες σε σχέση με τους στόχους του ίδιου υπουργείου αφορούν, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

 Χορηγία σε εκτοπισθείσες αρχές τοπικής διοίκησης [€4.500.000 έναντι 
ίδιου ύψους δαπάνης στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Χορηγία στις αρχές τοπικής διοίκησης των ελεύθερων περιοχών 
[+€93.669.862 έναντι ίδιου ύψους δαπάνης στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009]. 

 Οικονομική βοήθεια προς τις αρχές τοπικής διοίκησης έναντι απώλειας 
κτηματικού και επαγγελματικού φόρου [+€33.125.300 έναντι ίδιου ύψους 
δαπάνης στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Χορηγία στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου (ΡΙΚ) [+€28.191.924 έναντι 
δαπάνης του ίδιου ύψους στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Χορηγία στο Κυπριακό Πρακτορείο Ειδήσεων (ΚΥΠΕ) (κάλυψη 
ελλείμματος) [€1.682.511 έναντι δαπάνης του ίδιου ύψους στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009]. 

 Χορηγία στον Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών [+€10.500.000 
έναντι δαπάνης του ίδιου ύψους στον κρατικό προϋπολογισμό του 
2009]. 

 Επιχορήγηση στεγαστικών σχεδίων [+€11.130.212 έναντι ίδιου ύψους 
δαπάνης στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009].  Το σχέδιο αφορά, 
μεταξύ άλλων, την κάλυψη των στεγαστικών αναγκών των χαμηλά 
αμειβομένων τάξεων για πολύτεκνες οικογένειες και οικογένειες με 
ειδικές ανάγκες με την προσφορά έτοιμων οικιστικών μονάδων μέσω του 
Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (ΚΟΑΓ). 

 Στεγαστικά δάνεια  [+€18.865.691 έναντι του ίδιου ύψους δαπάνης στον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2009].  Το σχέδιο αφορά, μεταξύ άλλων, 
την κάλυψη των στεγαστικών αναγκών των χαμηλά αμειβομένων τάξεων 
για πολύτεκνες οικογένειες και οικογένειες με ειδικές ανάγκες με την 
προσφορά έτοιμων οικιστικών μονάδων.  Περιλαμβάνει επίσης την 
παραχώρηση οικιστικών μονάδων που ανεγείρονται από τον ΚΟΑΓ σε 
δικαιούχα άτομα. 
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 Παροχές στέγασης [+€36.485.310 έναντι του ίδιου ύψους δαπάνης στον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2009] για σκοπούς επιχορήγησης 
αυτοστεγάσεως σε κυβερνητικά οικόπεδα, σε ιδιόκτητα οικόπεδα και για 
αγορά διαμερισμάτων και οικιών. 

 Χώρος Υγειονομικής Ταφής Λάρνακας-Αμμοχώστου [€8.650.000 έναντι 
€20.000.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009].  
Μέρος της δαπάνης ανακτάται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και 
πιστώνεται στα έσοδα. 

 Χώρος Υγειονομικής Ταφής Πάφου [€1.000.000 έναντι €4.000.000 
(εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009].  Μέρος της 
δαπάνης ανακτάται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και πιστώνεται στα 
έσοδα. 

 Χώρος Υγειονομικής Ταφής Λευκωσίας [€500.000 έναντι €7.000.000 
(εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009].  Μέρος της 
δαπάνης ανακτάται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και πιστώνεται στα 
έσοδα. 

 ∆ιαφώτιση [€1.430.000 έναντι €1.513.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009].    

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, για το 2010 οι τακτικές δαπάνες του 
Υπουργείου Εσωτερικών παρουσιάζουν αύξηση της τάξης του 0,1%, ενώ οι 
αναπτυξιακές δαπάνες παρουσιάζουν αύξηση κατά 10%.  Οι συνολικές 
δαπάνες του ίδιου υπουργείου παρουσιάζουν αύξηση της τάξης του 4%. 

 Αναλυτικά οι συνολικές δαπάνες του Υπουργείου Εσωτερικών παρουσιάζουν 
για το 2010 αύξηση/μείωση ως ακολούθως: 

Τακτικές/αναπτυξιακές δαπάνες 2010 

Στεγαστική πολιτική σε πρόσφυγες και παθόντες 0,4% 

Στεγαστική πολιτική σε μη πρόσφυγες 0% 

Οικονομική βοήθεια σε κοινότητες 13% 

Οικονομική βοήθεια σε δήμους 0,1% 

Μισθοί και ωρομίσθια 6% 

∆ιάφορες άλλες δαπάνες 2% 

 Όσον αφορά το βαθμό υλοποίησης των αναπτυξιακών δαπανών του ίδιου 
υπουργείου, όπως έχει κατατεθεί, αναμένεται για το 2009 στο 81% σε σύγκριση 
με 83% το 2008, 84% το 2007 και 83% το 2006.   

7. Υπουργείο Εξωτερικών (Κεφ. 17)  

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Εξωτερικών για το 2010 προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους €83.749.993 έναντι €80.256.178 για το 2009 
(εγκεκριμένες) και €66.126.379 για το 2008 (πραγματικές). 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €78.458.753 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €74.975.006 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€63.695.009 (πραγματικές) για το 2008.   
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Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €5.291.240 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €5.281.172 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€2.431.370 (πραγματικές) για το 2008.   

Όραμα και βασικές επιδιώξεις της τριετίας 2010-2012 

Όραμα του Υπουργείου Εξωτερικών είναι η άσκηση αποτελεσματικής 
δυναμικής και πολυεπίπεδης εξωτερικής πολιτικής για τη διασφάλιση των 
εθνικών συμφερόντων της Κύπρου, προώθηση των διμερών της σχέσεων 
στους τομείς του εμπορίου, του πολιτισμού και των μεταφορών και άλλα και για 
την ενεργό συμμετοχή της Κύπρου σε όλους τους πολυμερείς διεθνείς και 
περιφερειακούς οργανισμούς.  Ανάδειξη του γεωπολιτικού ρόλου και της 
σημασίας της Κύπρου ως γέφυρας ΕΕ-Μέσης Ανατολής.  

Βασικές επιδιώξεις του Υπουργείου Εξωτερικών για την τριετία 2010- 2012 
είναι η προάσπιση της κρατικής υπόστασης της ∆ημοκρατίας στο διεθνές 
επίπεδο, η υποβοήθηση των προσπαθειών για εξεύρεση δίκαιης, βιώσιμης και 
λειτουργικής λύσης του κυπριακού προβλήματος επί τη βάσει των περί Κύπρου 
ψηφισμάτων και αποφάσεων του ΟΗΕ και των ευρωπαϊκών αρχών, η 
αποτροπή των σχεδίων της Άγκυρας για την αναγνώριση της αποσχιστικής 
οντότητας των κατεχομένων, η σωστή ενημέρωση της διεθνούς κοινότητας για 
όλες τις πτυχές του Κυπριακού, η αξιοποίηση των δυνατοτήτων που 
παρέχονται για ανάπτυξη νέων συμμαχιών και συνεργασιών με άλλα κράτη 
μέλη, με τρόπο που να εξυπηρετούνται τα συμφέροντα του τόπου, αλλά και της 
Ευρώπης, μέσω των συνεπακόλουθων πολιτικών και οικονομικών οφειλών.   

 Παρατηρήσεις 

Οι προϋπολογιζόμενες αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Εσωτερικών 
παρουσιάζουν για το 2010 πολύ μικρή αύξηση κατά €10.068, ενώ οι τακτικές 
δαπάνες του ίδιου υπουργείου για το 2010 παρουσιάζουν αύξηση κατά 
€3.483.747. 

Σύμφωνα με τον Υπουργό Εξωτερικών, η αύξηση που παρουσιάζεται στον 
τακτικό προϋπολογισμό του υπουργείου για το 2010 αντικατοπτρίζει ουσιαστικά 
την αναπτυξιακή πορεία του υπουργείου, αφού οι στόχοι του υλοποιούνται 
μέσω του αριθμού και της επάρκειας του διπλωματικού του προσωπικού.  

 Όπως προκύπτει από τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, οι κυριότερες 
πρόνοιες σε σχέση με τους στόχους του υπουργείου αφορούν, μεταξύ άλλων, 
τα ακόλουθα: 

 ∆απάνες προεδρίας Ευρωπαϊκής Ένωσης [+€100.000 έναντι μηδενικής 
δαπάνης στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Ανέγερση κτιρίων στο εξωτερικό [€3.150.000 έναντι €3.450.000 
(εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009] για ανέγερση 
οικήματος στο οποίο θα συστεγαστούν οι υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας 
που εδρεύουν στην Αθήνα, για επιδιορθώσεις στην πρεσβευτική 
κατοικία στην Αθήνα, για βελτίωση της πρεσβευτικής κατοικίας της 
Μόνιμης Αντιπροσωπίας στις Βρυξέλλες κ.ά. 

 Ίδρυση νέων γραφείων στο εξωτερικό [+€650.000 έναντι €700.000] 
(εγκεκριμένες) στον  κρατικό προϋπολογισμό του 2009] για κάλυψη 
λειτουργικών δαπανών για την ίδρυση και λειτουργία τριών νέων 
διπλωματικών αποστολών στο εξωτερικό. 
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 ∆ιαφώτιση31 [+€3.135.752  έναντι του ίδιου ύψους δαπάνης στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009]. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία οι τακτικές δαπάνες του Υπουργείου 
Εξωτερικών για το 2010 παρουσιάζουν αύξηση της τάξης 4,50%, ενώ οι 
αναπτυξιακές δαπάνες παραμένουν στα ίδια επίπεδα με τις αντίστοιχες 
δαπάνες του 2009.  Οι συνολικές δαπάνες του υπουργείου παρουσιάζουν 
αύξηση της τάξης του 4,4%.   

 Ο βαθμός υλοποίησης των αναπτυξιακών δαπανών μέχρι το Σεπτέμβριο του 
τρέχοντος έτους ανέρχεται στο 60%, ενώ ο βαθμός υλοποίησης των τριών 
τελευταίων ετών σε σχέση με τις πραγματικές δαπάνης ήταν για το 2007 76% 
και για το 2008 81%. 

 Αναφορικά με την πολιτική και τους στόχους του υπουργείου, σύμφωνα με τα 
κατατεθέντα στοιχεία, σημαντικός στόχος παραμένει η ουσιαστική συμβολή της 
∆ημοκρατίας στα θεσμικά όργανα και στις διεργασίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
τόσο με την ανάληψη σχετικών πρωτοβουλιών όσο και με την κατάθεση 
εποικοδομητικών εισηγήσεων.   

 Συνεχίζεται επίσης η ανάληψη πρωτοβουλιών με στόχο την ενίσχυση των 
σχέσεων χωρών της Μέσης Ανατολής, κρατών μελών του Κινήματος των 
Αδεσμεύτων, καθώς και της Ρωσίας με την Ευρωπαϊκή Ένωση, δεδομένων των 
παραδοσιακά φιλικών σχέσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με τις χώρες 
αυτές. 

 Ο αρμόδιος υπουργός, αναλύοντας ενώπιον της επιτροπής τον 
προϋπολογισμό του υπουργείου του, δήλωσε ότι, παρά το μικρό μέγεθος του 
υπό συζήτηση προϋπολογισμού, σημασία πρέπει να αποδίδεται στη 
δυνατότητα απορρόφησης των σχετικών κονδυλίων, η οποία, όπως ανέφερε, 
βρίσκεται σε υψηλά επίπεδα, αναμένεται δε μέχρι τέλος του έτους στο 80%.  Ο 
ίδιος κυβερνητικός αρμόδιος επισήμανε επίσης ότι θα πρέπει να εξευρεθούν 
τρόποι απλοποίησης των διαδικασιών που απαιτούνται για προώθηση της 
προετοιμασίας που γίνεται για την ανάληψη της προεδρίας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης κατά το δεύτερο εξάμηνο του 2012 (προσφορές, πρόσληψη 
αναγκαίου προσωπικού).   

 Όσον αφορά τη σημερινή στελέχωση του διπλωματικού σώματος, σύμφωνα με 
τα κατατεθέντα στοιχεία, αυτή έχει ως ακολούθως:   

 Οι υφιστάμενες θέσεις ανέρχονται σε 214, εκ των οποίων έχουν πληρωθεί 164 
θέσεις, ενώ 50 θέσεις παραμένουν κενές.   Μεταξύ των 50 κενών θέσεων 
περιλαμβάνονται 34 θέσεις Ακολούθου, για τις οποίες έχει ήδη αρχίσει η 
διαδικασία πλήρωσής τους.  Από τους 164 διπλωμάτες που απαρτίζουν 
σήμερα τη ∆ιπλωματική Υπηρεσία, οι 99 υπηρετούν στις διπλωματικές 
αποστολές και οι υπόλοιποι στο κέντρο (περιλαμβανομένου του ∆ιπλωματικού 
Γραφείου του Προέδρου της ∆ημοκρατίας).  Στις διπλωματικές αποστολές 
υπηρετούν επίσης 60 λειτουργοί με απόσπαση/μετάθεση από άλλα υπουργεία.  
Πέραν του διπλωματικού προσωπικού, στις οργανικές θέσεις του Υπουργείου 
Εξωτερικών υπάγονται και οι Λειτουργοί Αρχείων και Επικοινωνιών. 

                                                 
31  Τα θέματα που αφορούν το άρθρο “∆ιαφώτιση” αναλύονται στο Παράρτημα ΙΙΙ 

της παρούσας έκθεσης. 
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 Στις διπλωματικές αποστολές υπηρετούν επίσης 15 Λειτουργοί Τύπου, εκ των 
οποίων ορισμένοι είναι αποσπασμένοι από το ΓΤΠ, ενώ άλλοι υπηρετούν με 
όρους επιτόπιου προσωπικού.  Επιπρόσθετα, στις διπλωματικές αποστολές 
υπηρετούν επίσης οδηγοί, γραφείς και αρχειοφύλακες/λογιστές με όρους 
απασχόλησης επιτόπιου προσωπικού, ο αριθμός των οποίων ανέρχεται 
συνολικά στα 350 περίπου άτομα. 

 Σημειώνεται τέλος ότι, όπως έχει κατατεθεί, η Συνθήκη της Λισαβόνας 
προβλέπει τη δημιουργία της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Εξωτερικής ∆ράσης.  Τα 
Υπουργεία Εξωτερικών των κρατών μελών θα συνδράμουν με διπλωματικό 
προσωπικό στη στελέχωση της υπηρεσίας αυτής.  Στόχος είναι η  κάλυψη όλων 
των θέσεων που αντιστοιχούν στην Κύπρο και, ως εκ τούτου, θα υπάρξει 
ανάγκη για πρόβλεψη αριθμού νέων θέσεων λειτουργών για τις ανάγκες αυτής 
της νέας ευρωπαϊκής υπηρεσίας.  Καταβάλλεται προσπάθεια για κάλυψη της 
μισθοδοσίας των λειτουργών αυτών από τον κοινοτικό προϋπολογισμό, παρά 
το ότι οι θέσεις θα παρουσιάζονται και στον κρατικό προϋπολογισμό 

8. Υπουργείο Οικονομικών (Κεφ. 18) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Οικονομικών για το 2010 προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους €3.289.421.409 έναντι €3.418.893.993 για το 
2009 (εγκεκριμένες) και €3.075.411.519 για το 2008 (πραγματικές). 

Μέρος των συνολικών δαπανών του ίδιου υπουργείου, ύψους 
€1.896.565.878, αφορά δαπάνες που βαρύνουν απευθείας το Πάγιο 
Ταμείο της ∆ημοκρατίας. 

Μέρος των συνολικών δαπανών του ίδιου υπουργείου, ύψους 
€1.953.954.878, αφορά δαπάνες που βαρύνουν απευθείας το Πάγιο 
Ταμείο της ∆ημοκρατίας. 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €1.314.438.691 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €1.228.590.888 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€1.006.530.811 (πραγματικές) για το 2008.   

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €78.416.840 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €219.217.227 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€33.956.461 (πραγματικές) για το 2008.   

Όραμα και βασικές επιδιώξεις της τριετίας 2010-2012 

Όραμα του Υπουργείου Οικονομικών είναι η διατήρηση συνθηκών 
μακροοικονομικής σταθερότητας και υγιούς ανάπτυξης της οικονομίας. 

Βασικές επιδιώξεις του Υπουργείου Οικονομικών για την τριετία 2010-2012 
είναι η ολοκλήρωση της δημοσιονομικής εξυγίανσης, η διασφάλιση της 
μακροχρόνιας βιωσιμότητας των δημόσιων οικονομικών, η βελτίωση της 
ανταγωνιστικότητας της οικονομίας, η επιτυχής συμμετοχή στη Ζώνη του Ευρώ 
και η αξιοποίηση των ευκαιριών, η προσέλκυση ξένων επενδύσεων και η 
δημιουργία ποιοτικών θέσεων εργασίας υψηλής προστιθέμενης αξίας, η 
ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής, η βελτίωση της προσφοράς υπηρεσιών 
προς τον πολίτη, η ανάπτυξη και αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναμικού στη 
δημόσια υπηρεσία και η προώθηση της μηχανογράφησης της δημόσιας 
υπηρεσίας. 
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Παρατηρήσεις 

Οι προϋπολογιζόμενες αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Οικονομικών 
παρουσιάζουν για το 2010 μείωση κατά €78.416.840, ενώ οι τακτικές δαπάνες 
του ίδιου υπουργείου για το 2010 παρουσιάζουν αύξηση κατά €85.847.803.   

Οι κυριότερες δαπάνες του εν λόγω υπουργείου είναι τακτικής φύσεως 
επαναλαμβανόμενες δαπάνες. 

Όπως προκύπτει από τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, οι κυριότερες 
πρόνοιες σε σχέση με τους στόχους του ίδιου υπουργείου αφορούν, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

 Ειδική χορηγία για την ανέγερση/αγορά κατοικίας [€100.000.000 έναντι 
ίδιου ύψους δαπάνης στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009] για την 
παροχή ειδικής χορηγίας έναντι του φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) 
που καταβάλλεται κατά την αγορά ή ανέγερση ιδιόκτητης κατοικίας. 

 Ειδική χορηγία σε τυφλούς [€12.530.000 έναντι €10.600.000 
(εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Εκπαιδευτικές χορηγίες [€95.000.000 έναντι  €84.000.000 (εγκεκριμένες) 
στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009] για παροχή ειδικής χορηγίας σε 
φοιτητές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. 

 Παροχή επιδόματος τέκνου [€180.000.000 έναντι €176.000.000 
(εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Επίδομα μάνας [€20.000.000 έναντι €14.500.000 (εγκεκριμένες) στον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Οικονομική βοήθεια σε αναπήρους για απόκτηση αυτοκινήτου [€3.300 
έναντι €3.200 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Οικονομική βοήθεια σε πολύτεκνες οικογένειες για απόκτηση 
αυτοκινήτου [€3.000.000 έναντι €4.400 (εγκεκριμένες) στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009]. 

 Σχέδιο Ρύθμισης Αγροτικών Χρεών [€10.000.000 έναντι ίδιου ύψους 
δαπάνης στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009] για σκοπούς κάλυψης 
της δαπάνης σταδιακής εφαρμογής του σχεδίου που αφορά τη ρύθμιση 
αγροτικών χρεών συνολικού ύψους €36.100.000. 

Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι κυριότεροι στόχοι του Υπουργείου 
Οικονομικών για το 2010 είναι οι ακόλουθοι: 

 Παρακολούθηση και συνέχιση υλοποίησης του Στρατηγικού Σχεδίου 
∆ράσης για Αντιμετώπιση της Παγκόσμιας Οικονομικής Κρίσης. 

 Συνέχιση της υλοποίησης του Προγράμματος Σταθερότητας με στόχο τη 
διασφάλιση υγιών δημόσιων οικονομικών. 

 Συνέχιση εφαρμογής του μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού πλαισίου για 
τα έτη 2008-2010. 

 Αναδιάρθρωση των δημόσιων δαπανών προς όφελος των 
αναπτυξιακών και κοινωνικών δαπανών. 
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 Συνέχιση της υλοποίησης του Σχεδίου ∆ράσης για τη Βελτίωση του 
Ρυθμιστικού Πλαισίου (Better Regulation) και πάταξη της 
γραφειοκρατίας. 

 Βελτίωση της διαχείρισης του δημόσιου χρέους. 

 Σταδιακή ελευθεροποίηση και εκσυγχρονισμός του επενδυτικού 
πλαισίου του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Γραφείο Προγραμματισμού (Κεφ. 19.01 - Ανεξάρτητο Γραφείο) 

Οι βασικές επιδιώξεις του Γραφείου Προγραμματισμού για την τριετία 2010-
2012 έχουν ως ακολούθως: 

 ∆ιαμόρφωση και παρακολούθηση της υλοποίησης της μεσοπρόθεσμης 
αναπτυξιακής πολιτικής, μέσω του Εθνικού Μεταρρυθμιστικού 
Προγράμματος για τη Στρατηγική της Λισαβόνας (2005-2008), και του 
νέου Εθνικού Μεταρρυθμιστικού Προγράμματος που θα ετοιμαστεί για 
τη νέα περίοδο 2010-2012. 

 Αξιοποίηση των πόρων των ∆ιαρθρωτικών Ταμείων και του Ταμείου 
Συνοχής, στα πλαίσια της συγχρηματοδότησης προγραμμάτων, σχεδίων 
και έργων, με στόχο την επίτευξη πραγματικής σύγκλισης με την 
Ευρωπαϊκή Ένωση μέσω υψηλών ρυθμών βιώσιμης οικονομικής 
ανάπτυξης. 

 ∆ιαμόρφωση πολιτικής στον τομέα της αναπτυξιακής και ξένης τεχνικής 
βοήθειας, καθώς και της οικονομικής και άλλης συνεργασίας με άλλες 
χώρες. 

 ∆ημιουργία νέων μηχανισμών έρευνας, τεχνολογικής ανάπτυξης και 
καινοτομίας και σημαντική ενίσχυση των δραστηριοτήτων έρευνας και 
τεχνολογικής ανάπτυξης στο 1% του ΑΕΠ ως το 2010. 

 ∆ιαμόρφωση εθνικής στρατηγικής για την κοινωνία της πληροφορίας με 
στόχο την αξιοποίηση των δυνατοτήτων που προσφέρουν οι τεχνολογίες 
των επικοινωνιών και της πληροφορίας. 

Όπως προκύπτει από τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, οι κυριότερες 
πρόνοιες σε σχέση με τους στόχους του ίδιου γραφείου αφορούν, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

 Χορηγία στο Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας [€10.000.000 έναντι 
€25.400.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Χορηγία στο Κυπριακό Ερευνητικό και Ακαδημαϊκό ∆ίκτυο [€300.000 
έναντι €427.150 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Χορηγία στο Κυπριακό Ερευνητικό και Ακαδημαϊκό Ίδρυμα [€3.000.000 
έναντι €8.300.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 
2009].  

 Χορηγία στο Ίδρυμα ∆ιαχείρισης Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων ∆ιά Βίου 
Μάθησης [€600.000 έναντι €540.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009]. 

 Έργα συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς πόρους: 
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- Συμμετοχή σε προγράμματα και πρωτοβουλίες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης [€400.000 έναντι €694.600 (εγκεκριμένες) στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009]. 

- ∆ιαρθρωτικά Προγράμματα και Σχέδια [€55.000.000 έναντι του 
ίδιου ύψους δαπάνης στον κρατικό  προϋπολογισμό του 2009].   

 Σημειώνεται ότι μέσα στα πλαίσια της συμφωνίας που 
επιτεύχθηκε με την Ευρωπαϊκή Ένωση για τις δημοσιονομικές 
προοπτικές 2007-2013 έχουν κατανεμηθεί συνολικά €794,7 
εκατομ. για την ανάπτυξη της Κύπρου, από τα οποία €612,5 
εκατομ. για την Πολιτική Συνοχή (∆ιαρθρωτικά Ταμεία και Ταμείο 
Συνοχής), €612,5 εκατομ. για την Αγροτική Ανάπτυξη και €19,7 
εκατομ. για την Πολιτική Αλιείας.  Τα πιο πάνω ποσά αποτελούν 
τη συγχρηματοδότηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία θα 
συμπληρώνεται και από συνεισφορά της Κύπρου ύψους 15%-
50% ανάλογα με το πρόγραμμα. 

Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία οι κυριότεροι στόχοι του Γραφείου 
Προγραμματισμού για το 2010 είναι οι ακόλουθοι: 

 Προγραμματισμός για καταρτισμό εθνικού σχεδίου δράσης που θα 
καθορίσει τις απαιτούμενες δραστηριότητες για διάδοση της εταιρικής 
κοινωνικής ευθύνης. 

 Χάραξη μεσομακροπρόθεσμης στρατηγικής για τον τομέα της έρευνας 
και της τεχνολογικής ανάπτυξης.  

 ∆ημιουργία δομών/μηχανισμών για θέματα έρευνας και τεχνολογικής 
ανάπτυξης. 

 Ετοιμασία σχεδίου χρηματοδότησης μη κυβερνητικών οργανώσεων για 
εκτέλεση έργων παροχής αναπτυξιακής βοήθειας. 

 Συντονισμός και στενή παρακολούθηση της υλοποίησης των έργων που 
εντάσσονται στα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία και στο Ταμείο Συνοχής με στόχο 
τη μεγιστοποίηση της απορρόφησης των διαθέσιμων κοινοτικών πόρων. 

 Αποτελεσματική διαχείριση των συγχρηματοδοτούμενων προγραμμάτων 
και διασφάλιση της ορθότητας και κανονικότητας των δαπανών με στόχο 
την πιστοποίηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ανάκτηση της κοινοτικής 
συμμετοχής χωρίς οποιαδήποτε δημοσιονομική διόρθωση από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως επιτεύχθηκε και για την περίοδο 2004-2006. 

 Ετοιμασία νέας μεσοπρόθεσμης στρατηγικής για την αναπτυξιακή 
βοήθεια σε τρίτες χώρες για τα έτη 2011-2016. 

 Ολοκλήρωση της διαδικασίας έγκρισης για τα σχέδια που 
χρηματοδοτούνται από την Ελβετική Συνομοσπονδία για την περίοδο 
2007-2012. 

 Μέσα στο 2010 αναμένεται να γίνουν διαπραγματεύσεις και συναντήσεις 
για τη σύναψη αριθμού συμφωνιών επενδύσεων και οικονομικής 
συνεργασίας μεταξύ Κύπρου και άλλων χωρών, περιλαμβανομένων της 
Βοσνίας, Αλγερίας, Ουκρανίας κ.ά. 

 Προγραμματίζεται επίσης να γίνει η υπογραφή των διμερών Συμφωνιών 
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Προώθησης και Προστασίας των Επενδύσεων μεταξύ Κύπρου-
Ιορδανίας, Κύπρου-Αλβανίας, Κύπρου-Σαουδικής Αραβίας και Κύπρου-
Κένυας. 

 Μέσα στο 2010 αναμένεται επίσης να πραγματοποιηθούν οι σύνοδοι 
τριών διακυβερνητικών επιτροπών που συστάθηκαν με βάση τις 
οικονομικές συμφωνίες μεταξύ Κύπρου-Κίνας, Κύπρου-Αρμενίας και 
Κύπρου-Ινδίας. 

Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας (Κεφ. 19.02 - Ανεξάρτητο Γραφείο)  

Οι βασικές επιδιώξεις του Γενικού Λογιστηρίου της ∆ημοκρατίας για την τριετία 
2010-2012 έχουν ως ακολούθως: 

 Η διατήρηση ενός αξιόπιστου λογιστικού συστήματος με σκοπό τη 
διασφάλιση ορθολογικής δημοσιονομικής και οικονομικής διαχείρισης. 

 Η έγκαιρη και ορθή πληρωμή όλων των υποχρεώσεων του κράτους. 

 Η ανάπτυξη των συστημάτων ελέγχου με σκοπό την παροχή αξιόπιστων 
πληροφοριών που να υποστηρίζουν την αποτελεσματική οικονομική 
διαχείριση των πόρων του δημοσίου. 

 Η χρηματοοικονομική διαχείριση συγκεκριμένων πόρων που παραχωρεί 
στη ∆ημοκρατία η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η διασφάλιση ενός υγιούς συστήματος δημόσιων συμβάσεων που να 
συνάδει με το κοινοτικό κεκτημένο, με γνώμονα τις αρχές της διαφάνειας 
και της ίσης μεταχείρισης. 

Όπως προκύπτει από τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, οι κυριότερες 
πρόνοιες σε σχέση με τους στόχους του Γενικού Λογιστηρίου της ∆ημοκρατίας 
αφορούν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

 ∆ικαιώματα εμπειρογνωμόνων για ετοιμασία μελετών [€520.000 έναντι 
€370.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009] για 
σκοπούς κάλυψης δικαιωμάτων/αμοιβών για ετοιμασία μελετών για την 
αξιολόγηση του υφιστάμενου λογιστικού συστήματος FIMAS και για την 
ετοιμασία προδιαγραφών για την ανάπτυξη ενός πληροφοριακού 
συστήματος διαχείρισης επιχειρησιακών πόρων του δημοσίου και για 
την αναβάθμιση και ανάπτυξη λογιστικού συστήματος ηλεκτρονικών 
αγορών.   

 ∆ιάφορες συνεισφορές εσωτερικού [€2.750.000 έναντι του ίδιου ύψους 
δαπάνης στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009] για σκοπούς παροχής 
και κάλυψης συνεισφορών σε διάφορους συνδέσμους και οργανώσεις, 
π.χ. Κυπριακός Ερυθρός Σταυρός, Σχολή Μελκονιάν, Παγκύπρια 
Οργάνωση Πολυτέκνων κ.ά. 

Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι κυριότεροι στόχοι του Γενικού 
Λογιστηρίου για το 2010 είναι οι ακόλουθοι: 

 Προκήρυξη του διαγωνισμού για την ανάπτυξη Πληροφοριακού 
Συστήματος ∆ιαχείρισης Επιχειρησιακών Πόρων (ERP System) στο 
δημόσιο. 

 Αναθεώρηση νομοθεσίας/κανονισμών/εγκυκλίων σε σχέση με τη 
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διαχείριση των εσόδων και δαπανών και του λογιστικού της 
∆ημοκρατίας. 

 Εφαρμογή διαδικασιών που παρέχουν τη δυνατότητα πληρωμής 
χορηγημάτων των κληρωτών της Εθνικής Φρουράς με τραπεζικό 
έμβασμα. 

 Εισαγωγή των συμφωνιών πλαίσιο και επέκταση του ηλεκτρονικού 
συστήματος e-procurement για τη λειτουργία ηλεκτρονικών καταλόγων 
και την υποβολή ηλεκτρονικών παραγγελιών, με αποτέλεσμα να 
ενισχυθεί η διαφάνεια, να μειωθεί η γραφειοκρατία και εξοικονομηθεί 
κόστος. 

 Απορρόφηση κονδυλίων από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία, το Ταμείο 
Συνοχής και Ταμείο Αλιείας για την προγραμματική περίοδο 2007-2013. 

9. Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (Κεφ. 20) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για το 2010 
προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €1.108.319.216 έναντι 
€1.071.223.379 για το 2009 (εγκεκριμένες) και €961.019.339 για το 2008 
(πραγματικές). 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €812.254.797 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €777.980.161 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€735.015.210 (πραγματικές) για το 2008.   

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €296.064.419 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €293.243.218 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€226.004.129 (πραγματικές) για το 2008.   

Όραμα και βασικές επιδιώξεις της τριετίας 2010-2012 

Όραμα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού είναι η διασφάλιση της 
παροχής δημόσιας υψηλής ποιότητας και δωρεάν εκπαίδευσης σε όλες τις 
βαθμίδες του εκπαιδευτικού συστήματος με έμφαση στη διαμόρφωση 
δημιουργικών, ενεργών και κοινωνικά ευαίσθητων πολιτών.  Όραμα του ίδιου 
υπουργείου είναι η υπεράσπιση και ανάπτυξη της πολιτιστικής κληρονομιάς και 
παράδοσης και η ενθάρρυνση και ενίσχυση της σύγχρονης καλλιτεχνικής και 
πνευματικής δημιουργίας. 

Βασικές επιδιώξεις του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για την τριετία 
2010-2012 είναι η αναδόμηση του σχολικού συστήματος και η ανανέωση του 
περιεχομένου της εκπαίδευσης, η αναδιοργάνωση των διοικητικών δομών του 
εκπαιδευτικού συστήματος, ο εκσυγχρονισμός των μηχανισμών διαμόρφωσης 
εκπαιδευτικής πολιτικής, η διαμόρφωση ολοκληρωμένου συστήματος 
ενδοϋπηρεσιακής επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών, η εφαρμογή νέου 
συστήματος αξιολόγησης, η προώθηση αλλαγών σε όλες τις βαθμίδες της 
εκπαίδευσης, η αναβάθμιση της ειδικής εκπαίδευσης, η προαγωγή της 
αρμονικής ένταξης των αλλόγλωσσων μαθητών, η διασφάλιση της σχολικής 
επιτυχίας όλων των μαθητών, το άνοιγμα του σχολείου στην κοινωνία και τους 
πολίτες, η προσφορά πρόσβασης στις νέες τεχνολογίες σε όλους τους μαθητές 
και η αναβάθμιση της υλικοτεχνικής υποδομής. 

Όσον αφορά τον πολιτισμό, οι βασικές επιδιώξεις του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού είναι ο καταρτισμός πενταετούς σχεδίου δράσης για πολιτιστική 
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ανάπτυξη, η ανάπτυξη ουσιαστικής πολιτιστικής δραστηριότητας στην Κύπρο 
και στο εξωτερικό, με στόχο την προβολή του κυπριακού προβλήματος μέσα 
από την καλλιτεχνική και πνευματική δημιουργία, η συνεργασία με την τοπική 
αυτοδιοίκηση για την ανάπτυξη κοινών προγραμμάτων πολιτιστικής 
δραστηριότητας, η ολοκλήρωση της μελέτης για τη δημιουργία Ενιαίας Αρχής 
Πολιτισμού και στη συνέχεια η υλοποίησή της, η λειτουργία Σχολής Καλών 
Τεχνών, η μετατροπή του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (ΘΟΚ) σε Κρατικό 
Θέατρο, η ανάπτυξη δικοινοτικών προγραμμάτων στους τομείς της τέχνης και 
της πνευματικής δημιουργίας γενικότερα και η λήψη σειράς μέτρων για 
πολιτιστική αναβάθμιση και ανάπτυξη. 

Παρατηρήσεις 

Οι προϋπολογιζόμενες αναπτυξιακές δαπάνες του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού παρουσιάζουν για το 2010 αύξηση κατά €2.821.201, ενώ οι 
τακτικές δαπάνες του ίδιου υπουργείου για το 2010 παρουσιάζουν αύξηση κατά 
€34.274.636.   

Σημειώνεται ότι από το έτος 2008 τερματίστηκε η πρακτική της σύναψης 
δανείων από το υπουργείο από τις σχολικές εφορίες και όλες οι αναπτυξιακές 
δαπάνες εμφαίνονται πλέον στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού. 

Όπως προκύπτει από τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, οι κυριότερες 
πρόνοιες σε σχέση με τους στόχους του ίδιου υπουργείου αφορούν, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

 Υλοποίηση μέτρων στα πλαίσια της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης 
[€5.000.000 έναντι €14.000.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009] για σκοπούς αναδιοργάνωσης του 
ολοήμερου δημοτικού σχολείου και επέκτασής του στην προδημοτική και 
στο γυμνασιακό κύκλο, δημιουργίας “Ειδικών Λυκείων” (μουσικό, 
αθλητικό), υποχρεωτικής και προαιρετικής επιμόρφωσης όλων των 
εκπαιδευτικών, αναδόμησης του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού με 
διοικητικές δομές που να διασφαλίζουν τη λήψη και εφαρμογή 
αποφάσεων για το συνολικό φάσμα της παιδείας, ετοιμασίας αναλυτικών 
ωρολόγιων προγραμμάτων για τη δεκάχρονη υποχρεωτική εκπαίδευση, 
αναδόμησης των υφιστάμενων προγραμμάτων πληροφορικής κ.ά. 

 Στρατηγικό Σχέδιο Πολιτιστικής Ανάπτυξης [+€1.960.000 έναντι 
€1.900.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Κυβερνητική χορηγία στο Πανεπιστήμιο Κύπρου [+€78.674.000 έναντι 
€73.800.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Κυβερνητική χορηγία στο Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) 
[+€40.330.000 έναντι €41.300.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009]. 

 Κυβερνητική χορηγία στο Ανοικτό Πανεπιστήμιο [+€8.000.000 έναντι 
€6.800.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009].   

 Σχολικά κτίρια μέσης εκπαίδευσης (ανέγερση, επεκτάσεις βελτιώσεις) 
[€26.755.000 έναντι €31.500.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009]. 
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 Σχολικά κτίρια δημοτικής εκπαίδευσης (ανέγερση, επεκτάσεις, 
βελτιώσεις) [€6.995.000 έναντι €3.020.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009]. 

 Σχολικά κτίρια μέσης τεχνικής εκπαίδευσης (ανέγερση, επεκτάσεις, 
βελτιώσεις) [€4.015.000 έναντι €1.120.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009]. 

 Πολιτιστική υποδομή [+€13.300.000 έναντι €27.000.000 (εγκεκριμένες) 
στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009] για σκοπούς υλοποίησης, 
μεταξύ άλλων, του Μεγάρου Πολιτισμού (€11.300.000). 

 Επιχορήγηση πολιτιστικών φορέων και ατόμων για πολιτιστικές 
δραστηριότητες [€5.300.000 έναντι €5.200.000 (εγκεκριμένες) στον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Οι συνολικές δαπάνες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού παρουσιάζουν 
αύξηση της τάξης του 3,5%.  Οι τακτικές δαπάνες του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού παρουσιάζουν αύξηση κατά 4,4%, ενώ οι αναπτυξιακές δαπάνες 
για το ίδιο υπουργείο παρουσιάζουν αύξηση κατά 1%.   

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με αναλυτικό πίνακα που έχει κατατεθεί ενώπιον της 
επιτροπής, η κατάσταση βαθμού υλοποίησης του προϋπολογισμού του ίδιου 
υπουργείου σε σύγκριση με τα τρία τελευταία έτη έχει ως ακολούθως: 

Έτος Εγκριμένος 
προϋπολογισμός 

€ 

Πραγματικές 
δαπάνες 

€ 

Βαθμός 
υλοποίησης 

% 

Τακτικές δαπάνες 

2007 643.539.419 643.853.781 100,05 

2008 693.994.820 735.015.210 105,91 

2009 777.901.404 549.369.483 70,62 (μέχρι 
σήμερα) 

Αναπτυξιακές δαπάνες 

2007 265.378.712 213.575.180 80 

2008 257.739.099 226.004.129 88 

2009 293.243.218 139.169.514 47 (μέχρι 
σήμερα) 

Σημειώνεται ότι το μεγαλύτερο μέρος του αναπτυξιακού προϋπολογισμού του 
υπουργείου δαπανάται για έργα σχολικής υποδομής (κτίρια, εξοπλισμός, 
πληροφορική) για σκοπούς πλήρους ανανέωσης της υλικοτεχνικής υποδομής 
της παιδείας.  Οι δαπάνες που αφορούν την ανέγερση, βελτίωση και 
επεκτάσεις των σχολικών κτιρίων παρουσιάζουν αύξηση της τάξης του 8,5%. 

Στον ίδιο προϋπολογισμό (αναπτυξιακές δαπάνες) σημαντικά κονδύλια 
αποτελούν οι δαπάνες για τη δημόσια τριτοβάθμια εκπαίδευση με την 
κυβερνητική χορηγία για το Πανεπιστήμιο Κύπρου (€95,6 εκατομ.), το ΤΕΠΑΚ 
(€47,7 εκατομ.) και το Ανοικτό Πανεπιστήμιο (€8 εκατομ.).  Σύμφωνα πάντα με 
τα κατατεθέντα στοιχεία, η Κύπρος συγκαταλέγεται ανάμεσα στα κράτη με τις 
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μεγαλύτερες δημόσιες δαπάνες για την παιδεία, γεγονός που επιβεβαιώνεται 
από πρόσφατη έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το 2006 με βάση την 
οποία η Κύπρος μετά τη ∆ανία και την Ισλανδία καταλαμβάνει την τρίτη θέση 
ανάμεσα στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά τις δημόσιες 
δαπάνες για την παιδεία.   

Σημειώνεται η συμπερίληψη ξεχωριστού κονδυλίου για την εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση (€5 εκατομ. για το 2010) και ότι βρίσκεται σε εξέλιξη διάλογος με 
το Υπουργείο Οικονομικών για τη συμπερίληψη πρόσθετων €7 εκατομ. για 
σκοπούς της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης και ειδικότερα για τις ανάγκες 
υλοποίησης του στρατηγικού σχεδιασμού που αφορά την ένταξη των ΤΠΕ στην 
εκπαίδευση.  Σημειώνεται επίσης ότι οι σημαντικότερες δαπάνες που αφορούν 
στην υλοποίηση μέτρων που εμπίπτουν στα πλαίσια της εκπαιδευτικής 
μεταρρύθμισης, όπως η μείωση του μέγιστου αριθμού μαθητών κατά τάξη, οι 
Ζώνες Εκπαιδευτικής Προτεραιότητας, το πρόγραμμα εισαγωγικής 
επιμόρφωσης εκπαιδευτικών, η ενισχυτική διδασκαλία, τα προγράμματα για 
αλλόγλωσσους μαθητές και το Ολοήμερο Σχολείο, καταχωρίζονται στον τακτικό 
προϋπολογισμό και όχι στον αναπτυξιακό και το άρθρο για την εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση, λόγω του ότι αναφέρονται κυρίως σε μισθούς. 

10. Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων (Κεφ. 21) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για το 
2010 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €403.668.585 έναντι 
€403.925.161 για το 2009 (εγκεκριμένες) και €302.786.642 για το 2008 
(πραγματικές). 

Μέρος των συνολικών δαπανών του ίδιου υπουργείου, ύψους €3.067.000, 
αφορά δαπάνες που βαρύνουν απευθείας το Πάγιο Ταμείο της 
∆ημοκρατίας. 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €280.442.615 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €288.090.651 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€230.160.842 (πραγματικές) για το 2008.  

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €120.158.970 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €112.401.600 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€69.663.156 (πραγματικές) για το 2008. 

Όραμα και βασικές επιδιώξεις της τριετίας 2010-2012 

Όραμα του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων είναι η δημιουργία ενός 
ολοκληρωμένου και αξιόπιστου συστήματος μεταφορών, η ανάπτυξη των 
επικοινωνιών, περιλαμβανομένης της πληροφορικής των επικοινωνιών (ICT), η 
ανάπτυξη της Κύπρου ως διεθνούς ναυτιλιακού κέντρου, η ανάπτυξη της 
ασφάλειας των πτήσεων και η βελτίωση της ποιότητας των προσφερόμενων 
ταχυδρομικών υπηρεσιών, η καθιέρωση της Κύπρου σε περιφερειακό 
τηλεπικοινωνιακό κόμβο. 

Βασικές επιδιώξεις του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για την τριετία 
2010-2012 είναι  η σύντομη, άνετη και ασφαλής διακίνηση των πολιτών μέσω 
σύγχρονων έργων υποδομής στα δίκτυα αστικών, υπεραστικών και αγροτικών 
δρόμων, η βελτίωση στους τομείς της ασφάλειας στις οδικές μεταφορές, της 
εγγραφής και επιθεώρησης μηχανοκίνητων οχημάτων, της έκδοσης και 
ανανέωσης αδειών κυκλοφορίας και οδήγησης, καθώς και της εξέτασης 
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υποψήφιων οδηγών, η ολοκλήρωση/αναβάθμιση του δικτύου των 
αυτοκινητοδρόμων, ούτως ώστε να εξυπηρετηθεί και η σύνδεση των αστικών 
κέντρων με τις ορεινές και απομακρυσμένες περιοχές, η 
ανάπτυξη/εκσυγχρονισμός του οδικού δικτύου της υπαίθρου, η επαρκής 
συντήρηση του οδικού δικτύου, η αύξηση του επιπέδου οδικής ασφάλειας, η 
βελτίωση των συνθηκών κυκλοφορίας στα αστικά κέντρα και γενικά στις 
κατοικημένες περιοχές, η διαφύλαξη του φυσικού περιβάλλοντος και η 
προστασία και βελτίωση των ακτών της νήσου, η ολοκλήρωση της υλοποίησης 
του Στρατηγικού Σχεδίου για την Οδική Ασφάλεια 2005-2010 και η εκπόνηση 
και εφαρμογή νέου σχεδίου δράσης για την περίοδο 2011-2015 κ.ά. 

Παρατηρήσεις 

Οι προϋπολογιζόμενες αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Συγκοινωνιών 
και Έργων παρουσιάζουν για το 2010 αύξηση κατά €7.757.370, ενώ οι τακτικές 
δαπάνες του ίδιου υπουργείου για το 2010 παρουσιάζουν μείωση κατά 
€7.648.036.   

Όπως προκύπτει από τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, οι κυριότερες 
πρόνοιες σε σχέση με τους στόχους του ίδιου υπουργείου αφορούν, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

 Πρόγραμμα για την ενίσχυση των δημόσιων μεταφορών [+€560.000 
έναντι ίδιου ύψους δαπάνης στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009] για 
σκοπούς κάλυψης της δαπάνης αγοράς υπηρεσιών συμβούλων για τη 
σχεδίαση και υλοποίηση του προγράμματος δημοσίων μεταφορών. 

 Εκστρατεία πρόληψης οδικών ατυχημάτων [€300.000 έναντι €260.000 
(εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009] για σκοπούς 
κάλυψης δραστηριοτήτων στα πλαίσια του Στρατηγικού Σχεδίου για την 
Οδική Ασφάλεια 2005-2010 με στόχο τη μείωση των οδικών 
ατυχημάτων. 

 Αυτοκινητόδρομος Λευκωσίας-Λεμεσού [+€8.750.000 έναντι 
€10.250.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009] για 
σκοπούς κάλυψης βελτιωτικών εργασιών στον εν λόγω 
αυτοκινητόδρομο και ειδικότερα για σκοπούς έναρξης εργασιών 
αναβάθμισης του τμήματος του αυτοκινητόδρομου μεταξύ Λευκωσίας και 
Αλάμπρας μήκους 15 χμ. σε έξι λωρίδες κυκλοφορίας, 
περιλαμβανομένης της κατασκευής ανισόπεδων κόμβων παρά τω ΓΣΠ, 
στη συμβολή με τη λεωφόρο Μεγάλου Αλεξάνδρου στα Λατσιά και στην 
είσοδο της Λευκωσίας (τμήμα κόμβος Αλάμπρας-κόμβος Λατσιών, 
κόμβος ΓΣΠ και προσβάσεις).  (Οι εργασίες αναμένεται να 
συμπληρωθούν σε διάστημα 28 μηνών έναντι προϋπολογισθείσας 
δαπάνης ύψους €27.000.000.) 

 Νέος δρόμος Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς [€300.000 έναντι €360.000 
(εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009] για σκοπούς 
κάλυψης των δαπανών για την αμοιβή συμβούλων, καθώς και για την 
έναρξη των εργασιών για την κατασκευή του έργου και πληρωμή 
διάφορων υπηρεσιών.  

 ∆ημόσιες επιβατικές μεταφορές (+€44.000.010 έναντι μηδενικής 
δαπάνης το 2009) για σκοπούς κάλυψης των υποχρεώσεων του 
κράτους που απορρέουν από τις συμβάσεις παραχώρησης δημόσιας 
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υπηρεσίας, με έξι ενιαίους φορείς δημόσιας υπηρεσίας, ένας σε κάθε 
επαρχία και ένας για τη μεταφορά των επιβατών μεταξύ των πόλεων, για 
να παρέχουν με χαμηλό κόμιστρο τις δημόσιες επιβατικές μεταφορές 
που θα καταγράφονται στις σχετικές συμβάσεις (για τους μαθητές 
δημόσιων σχολείων και για τους κατόχους κοινωνικής κάρτας δωρεάν 
και για τους άλλους επιβάτες προς €0,75, οπουδήποτε εντός της ίδιας 
επαρχίας, και προς €3,00 για μεταφορές μεταξύ πόλεων).  

 Σχέδιο Απόσυρσης Παλαιών Αυτοκινήτων [€2.000.000 έναντι 
€8.600.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Κτιριακές εγκαταστάσεις - Κυπριακή Προεδρία Ευρωπαϊκής Ένωσης 
2012 (€5.000.000 έναντι μηδενικής δαπάνης στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009).  Αναμένεται η υπογραφή του συμβολαίου 
τέλος του 2009 και συμπλήρωση του έργου τέλος του 2011.  Εκτίμηση 
€16,7 εκατομ. περιλαμβανομένης της συντήρησης για δέκα χρόνια.   

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, για το 2010 οι τακτικές δαπάνες του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων παρουσιάζουν μείωση της τάξης του 
2,6%, ενώ οι αναπτυξιακές δαπάνες παρουσιάζουν αύξηση κατά 6,9%.   

 Ο βαθμός υλοποίησης των συνολικών δαπανών του υπουργείου μέχρι τις 30 
Σεπτεμβρίου 2009 ανέρχεται σε 57,03%.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, σημαντικός στόχος του υπουργείου είναι η ευθύνη 
συντονισμού, διαχείρισης και παρακολούθησης της υλοποίησης του 
Στρατηγικού Σχεδίου για την Οδική Ασφάλεια 2005-2010.   

 Μέχρι το τέλος του 2008 επιτεύχθηκε μείωση κατά 20,4% στους νεκρούς και 
45,1% στους τραυματίες σε σχέση με τους αντίστοιχους μέσους όρους της 
πενταετίας 1999-2003 πριν από την έναρξη εφαρμογής του στρατηγικού 
σχεδίου.  Το στρατηγικό σχέδιο περιλαμβάνει δράσεις που αφορούν όλες τις 
εμπλεκόμενες κρατικές υπηρεσίες και που στοχεύουν όλους τους βασικούς 
παράγοντες πρόκλησης οδικών δυστυχημάτων, που είναι το επίπεδο της 
οδικής συμπεριφοράς των οδηγών, επιβατών και πεζών, καθώς και το επίπεδο 
και η ποιότητα των δρόμων και των οχημάτων.  Περιλαμβάνει επίσης δράσεις 
για την αναβάθμιση της αποτελεσματικότητας της άμεσης περίθαλψης των 
τραυματιών. 

 Το Συμβούλιο Οδικής Ασφάλειας στις 13 Μαρτίου 2009 ενέκρινε τις δράσεις 
που θα εφαρμοστούν κατά το 2010 στα πλαίσια του στρατηγικού σχεδίου, η 
υλοποίηση των οποίων απαιτεί δαπάνες ύψους €8.004.000.  Οι πιστώσεις 
έχουν κατανεμηθεί στις προτάσεις των εμπλεκόμενων κρατικών υπηρεσιών για 
τον προϋπολογισμό του 2010 και συγκεκριμένα στις προτάσεις της 
Αστυνομίας, του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, του Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, των Επαρχιακών ∆ιοικήσεων, καθώς και 
στις προτάσεις για τη διοίκηση του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

 Στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων (∆ιοίκηση) 
περιλήφθηκε ποσό €300.000, μέρος του οποίου θα διατεθεί για τη διοργάνωση 
δραστηριοτήτων ενημέρωσης και ευαισθητοποίησης με στόχο τη μείωση των 
οδικών δυστυχημάτων.  Οι υπόλοιπες πιστώσεις θα διατεθούν για την 
επιχορήγηση ανάλογων δραστηριοτήτων που θα διοργανωθούν από 
κοινωνικούς φορείς, ιδιωτικούς οργανισμούς και άλλες κρατικές υπηρεσίες.  
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Στον προϋπολογισμό περιλήφθηκε επίσης ποσό ύψους €100.000 για την 
εκπόνηση νέου Στρατηγικού Σχεδίου Οδικής Ασφάλειας για την περίοδο 2011-
2015. 

11. Υπουργείο Υγείας (Κεφ. 22) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Υγείας για το 2010 προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους €644.636.335 έναντι €615.733.318 για το 2009 
(εγκεκριμένες) και €518.323.014 για το 2008 (πραγματικές). 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €606.385.148 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €577.802.403 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€502.632.084 (πραγματικές) για το 2008.    

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2010 ανέρχονται σε €38.251.187 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €37.930.915 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€15.556.489 (πραγματικές) για το 2008.   

Όραμα και βασικές επιδιώξεις της τριετίας 2010-2012 

Όραμα του Υπουργείου Υγείας είναι η δημιουργία ενός συστήματος υγείας που 
να έχει ως επίκεντρο τον άνθρωπο, να προσφέρει καθολική κάλυψη, να είναι 
άμεσα και ισότιμα προσβάσιμο σε όσους το χρειάζονται, να είναι δίκαιο και 
αξιόπιστο και να παρέχει στον πολίτη υψηλό επίπεδο ιατροφαρμακευτικής 
αγωγής. 

Βασικές επιδιώξεις του Υπουργείου Υγείας για την τριετία 2010-2012 είναι η 
εισαγωγή του Γενικού Σχεδίου Υγείας (ΓΕΣΥ), η ενίσχυση της πρωτοβάθμιας 
φροντίδας υγείας με έμφαση στην κατ’  οίκον φροντίδα, η αναδιοργάνωση των 
υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας και η αυτονόμηση των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων, η ανάπτυξη ενός αποτελεσματικού συστήματος πληροφορικής 
για την υγεία και η ανάπτυξη και αναβάθμιση του ανθρώπινου δυναμικού στον 
τομέα της υγείας.   

Παρατηρήσεις 

Οι προϋπολογιζόμενες αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Υγείας 
παρουσιάζουν για το 2010 αύξηση κατά €320.272, ενώ οι τακτικές δαπάνες του 
ίδιου υπουργείου για το 2010 παρουσιάζουν αύξηση κατά €28.582.745.   

Όπως προκύπτει από τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, οι κυριότερες 
πρόνοιες σε σχέση με τους στόχους του ίδιου υπουργείου αφορούν, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

 Αγορά υπηρεσιών [€800.000 έναντι ίδιου ύψους δαπάνης στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009] για σκοπούς του προγράμματος 
πληθυσμιακού μαστογραφικού ελέγχου γυναικών σε παγκύπρια βάση 
κ.ά. 

 Υγειονομική διαφώτιση και προληπτική ιατρική [€385.000 έναντι 
€390.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009] 
(κάπνισμα, έιτζ, καρκίνος, διατροφή, καρδιοπάθειες κ.ά.). 

 Χορηγία στο Αντιναρκωτικό Συμβούλιο [+€1.465.000 έναντι €1.417.200) 
(εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Χορηγία στον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας [+€13.000.000 έναντι ίδιου 
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ύψους δαπάνης στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Χορηγία στο Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενετικής (+€4.830.000). 

 ∆ιάφορες συνεισφορές εσωτερικού [+€2.250.000 έναντι ίδιου ύψους 
δαπάνης στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009] για κάλυψη 
συνεισφορών βάσει κριτηρίων σε διάφορους συνδέσμους εθελοντικής 
εργασίας. 

 Σχέδιο Θεραπείας Κυπρίων στο Εξωτερικό [+€36.000.000 έναντι ίδιου 
ύψους δαπάνης στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009]. 

 Ογκολογικό Κέντρο Τράπεζας Κύπρου [€15.200.000 έναντι €13.500.000 
(εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009].   

 Γενικό Σχέδιο Υγείας (ΓΕΣΥ) [€5.683.620 έναντι ίδιου ύψους δαπάνης 
στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009) για κάλυψη δαπανών 
αναδιοργάνωσης των νοσοκομείων μέσα στα πλαίσια προώθησης 
εφαρμογής του ΓΕΣΥ. 

 Ιατρική περίθαλψη στην Κύπρο από μη κυβερνητικές ιατρικές υπηρεσίες 
[+€15.000.000 έναντι ίδιου ύψους δαπάνης στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009] για κάλυψη δαπανών για εξετάσεις και 
θεραπείες που δεν προσφέρονται από τα κυβερνητικά ιδρύματα.  

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, για το 2010 οι τακτικές δαπάνες του 
Υπουργείου Υγείας παρουσιάζουν αύξηση της τάξης του 4,95%, ενώ οι 
αναπτυξιακές δαπάνες παρουσιάζουν αύξηση κατά 0,84%.   

 Ο βαθμός υλοποίησης των δαπανών του Υπουργείου Υγείας (Τμήμα Ιατρικών 
Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας) έχει ως ακολούθως:  

Έτος Βαθμός υλοποίησης προϋπολογισμού 

2006 91,89% 

2007 90,90% 

2008 84,51% 

2009 63,24% 

Οι κυριότεροι στόχοι του Υπουργείου Υγείας στα πλαίσια της μεσοπρόθεσμης 
πολιτικής του (τριετής ορίζοντας) είναι οι ακόλουθοι: 

 Εφαρμογή του ΓΕΣΥ. 

 Αναδιοργάνωση του Υπουργείου Υγείας και των τμημάτων/υπηρεσιών.  

 Αυτονόμηση των κρατικών νοσηλευτηρίων και εφαρμογή σύγχρονων 
μεθόδων και πρακτικών διαχείρισής τους/βελτίωσης της 
παραγωγικότητάς τους. 

 Εισαγωγή Συστήματος ∆ιασφάλισης της Ποιότητας και ∆ιαχείρισης του 
Κινδύνου σε όλα τα δημόσια και ιδιωτικά νοσηλευτήρια και διασφάλιση 
συνθηκών ασφάλειας και υγείας στους χώρους εργασίας με στόχο τη 
διαπίστευση των κρατικών νοσηλευτηρίων και κέντρων πρωτοβάθμιας 
φροντίδας υγείας. 
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 Πλήρης μηχανογράφηση των κρατικών νοσηλευτηρίων/ιατρικών 
κέντρων. 

 ∆ημιουργία μονάδων γηριατρικής για αντιμετώπιση του προβλήματος 
του γηράσκοντος πληθυσμού. 

 Βελτίωση του τομέα προμηθειών για ιατρικό εξοπλισμό, φάρμακα και 
αναλώσιμα -στη βάση της ισχύουσας νομοθεσίας/κανονισμών- με κύριο 
γνώμονα πάντοτε την αποτελεσματική αντιμετώπιση των ελλείψεων και 
το σεβασμό προς το δημόσιο χρήμα. 

 Ταχεία και αδιάλειπτη εξασφάλιση και προμήθεια υψηλής ποιότητας 
φαρμακευτικών προϊόντων προς τα κρατικά νοσηλευτήρια και τους 
καταναλωτές σε προσιτές τιμές.    

 ∆ημιουργία εξειδικευμένων κλινικών σε τομείς όπου εντοπίζονται 
σοβαρά κενά. 

 Ανάπτυξη του τομέα δημόσιας υγείας με προτεραιότητα στην πρόληψη 
των ασθενειών, την προαγωγή της υγείας και την παρακολούθηση των 
εξελίξεων στον ευρύτερο τομέα της υγείας.  Εφαρμογή της νέας 
στρατηγικής για τον καρκίνο.  Εφαρμογή του νόμου για την απαγόρευση 
του καπνίσματος και εφαρμογή νέας στρατηγικής για το κάπνισμα.  
Επίσης, προωθείται ολοκληρωμένη πολιτική με συγκεκριμένα σχέδια 
δράσης για τα θέματα επιπτώσεων του περιβάλλοντος στην υγεία, όπως 
π.χ. οι επιπτώσεις του περιβάλλοντος στην υγεία και ασφάλεια των 
παιδιών και η αποτελεσματική πρόβλεψη και διαχείριση των 
επιπτώσεων των κλιματολογικών αλλαγών στην υγεία. 

 ∆ιεύρυνση της κατ’ οίκον παροχής υπηρεσιών υγείας. 

 Αναβάθμιση των υπηρεσιών για άτομα με ειδικές ανάγκες και χρόνια 
ιατρικά προβλήματα, λ.χ. παραπληγικούς, καρκινοπαθείς, καρδιοπαθείς, 
διαβητικούς νεφροπαθείς, ρευματοπαθείς, φορείς του έιτζ, άτομα με 
προβλήματα ψυχικής υγείας κ.λπ. 

 Εφαρμογή στρατηγικών προγραμμάτων για μείωση των λιστών 
αναμονής. 

 Συνεχής επιμόρφωση προσωπικού. 

 Μεταφορά στο εθνικό δίκαιο των κοινοτικών Οδηγιών, κανονισμών, 
αποφάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά με την υγεία, συμμετοχή 
σε επιτροπές/όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και διασκέψεις με θέμα 
το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Ετοιμασία του Υπουργείου Υγείας για την επιτυχή ανάληψη της 
προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης το 2012. 

 Όσον αφορά ειδικότερα την εισαγωγή του ΓΕΣΥ, έχει κατατεθεί ότι με την 
καθοδήγηση συμβούλων έχουν συσταθεί  ομάδες οι οποίες έχουν επιτελέσει 
σημαντικό έργο το οποίο αποτυπώνεται στα έγγραφα πολιτικής τα οποία  
περιγράφουν τις βασικές αρχές λειτουργίας του συστήματος.  Τα έγγραφα αυτά 
αποτελούν τη βάση διαβουλεύσεων/διαπραγματεύσεων με τους προμηθευτές 
υπηρεσιών φροντίδας υγείας με σκοπό να οριστικοποιηθούν. 



 

 

 
 

63

 Για την τροποποίηση και τον εκσυγχρονισμό του υφιστάμενου νομοθετικού 
πλαισίου καταρτίστηκε τροποποιητικό νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων.  Έχουν ολοκληρωθεί οι συζητήσεις στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας και σύντομα αναμένεται η ψήφισή του από 
την ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Παράλληλα, συνεχίζονται οι διαβουλεύσεις με όλους τους εμπλεκόμενους 
φορείς και ετοιμάζονται εσωτερικοί κανονισμοί και αποφάσεις που πρέπει να 
εκδοθούν δυνάμει του νόμου, ενώ παράλληλα συνεχίζονται οι εργασίες για τη 
χάραξη στρατηγικής και ετοιμασία σχεδίου επικοινωνίας για ενημέρωση του 
κοινού και όλων των ενδιαφερόμενων φορέων.  

 Στο μεταξύ, συμβουλευτικός οίκος ολοκλήρωσε και υπέβαλε στον Οργανισμό 
Ασφάλισης Υγείας την αναλογιστική μελέτη για την κοστολόγηση του ΓΕΣΥ, 
ενώ αναμένεται σύντομα να προχωρήσει και η διαδικασία του ανταγωνιστικού 
διαλόγου για την ανάθεση του έργου της ανάπτυξης, λειτουργίας και 
υποστήριξης μιας συνολικής λύσης για το σύστημα πληροφορικής. 

 Προωθείται η εφαρμογή μεθόδου αποζημίωσης για την ενδονοσοκομειακή 
νοσηλεία (ομάδες συγγενών ασθενειών - DRG´s).  Επιπλέον, μελετήθηκε το 
μέλλον των κρατικών, αστικών και αγροτικών κέντρων υγείας και γενικά της 
ευρύτερης πρωτοβάθμιας φροντίδας υγείας μέσα στα πλαίσια του ΓΕΣΥ. 

 Η εκπαίδευση των προσωπικών και ειδικών ιατρών του κρατικού και του 
ιδιωτικού τομέα θεωρείται απαραίτητη προϋπόθεση, για να μπορέσουν να 
εργαστούν μέσα στο νέο περιβάλλον του ΓΕΣΥ.  Το περιεχόμενο του 
εκπαιδευτικού προγράμματος έχει καταρτιστεί με συνεργασία του Υπουργείου 
Υγείας, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου και του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας.  Το έργο βρίσκεται στις διαδικασίες της κατακύρωσης του διαγωνισμού.  

 Με βάση τα ισχύοντα χρονοδιαγράμματα, η εισαγωγή του ΓΕΣΥ έχει 
προγραμματιστεί για το δεύτερο εξάμηνο του 2011 με την παροχή των 
υπηρεσιών υγείας για εξωτερικούς ασθενείς, ενώ η έναρξη της παροχής 
ενδονοσοκομειακής περίθαλψης προγραμματίζεται να γίνει έξι με δώδεκα 
μήνες μετά.  Η περαιτέρω πορεία υλοποίησης του ΓΕΣΥ θα εξαρτηθεί από τις 
ενέργειες και το συντονισμό όλων των εμπλεκόμενων φορέων και υπηρεσιών. 

Αναφορικά με το βαθμό υλοποίησης άλλων τμημάτων του ίδιου υπουργείου, 
σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, αναφέρεται ότι ειδικά για τις Υπηρεσίες 
Ψυχικής Υγείας δεν υπήρξε καμία πρόοδος στην υλοποίηση δαπανών που 
αφορούν την ανέγερση νέων κτιρίων, όπως είναι το Κέντρο Ψυχικής Υγείας και 
το Κέντρο Σωματικής Αποτοξίνωσης και Ψυχολογικής Απεξάρτησης στο 
Νοσοκομείο Αθαλάσσας, των οποίων η έναρξη εργασιών έχει ανασταλεί από 
το Υπουργείο Οικονομικών και η υλοποίησή τους έχει μετατεθεί σε χρόνο που 
αρχίζει μετά το 2010.   

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΙΙ 

ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 

Στα πλαίσια της συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού για το 2010, η επιτροπή 
συζήτησε τους προϋπολογισμούς των ακόλουθων ανεξάρτητων υπηρεσιών και/ή 
ανεξάρτητων γραφείων32: 

                                                 
32  Κατά πάγια πρακτική δεν κλήθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι της 
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α. ∆ικαστικής Υπηρεσίας (κ. Π.  Αρτέμης, Πρόεδρος Ανωτάτου ∆ικαστηρίου). 

β. Νομικής Υπηρεσίας (κ. Π. Κληρίδης, Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας). 

γ. Ελεγκτικής Υπηρεσίας (κ. Χρ. Γιωρκάτζη, Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας). 

δ. Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως (κ. Η. Νικολάου, Επίτροπος ∆ιοικήσεως). 

ε. Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού (κ. Κ. Χριστοφόρου, πρόεδρος της 
Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού). 

στ. Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα (κ. Γ. 
Φράγκου, Επίτροπος Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα). 

ζ. Γραφείου Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων (κ. Χρ. Ανδρέου, Έφορος 
Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων). 

η. Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου (κ. Λ. ∆ημητρίου, Έφορος Υπηρεσίας 
Εσωτερικού Ελέγχου). 

θ. Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών (κ. Ζ. Τουλούρας, πρόεδρος 
Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών). 

ι. Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών (κ. Κ. Λύρας, 
Έφορος Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών). 

ια. Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων (ανεξάρτητη υπηρεσία) (κ. Γ. Κοφτερός, 
πρόεδρος Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων). 

ιβ. Γραφείο Επιτρόπου Νομοθεσίας και Επιτρόπου Προστασίας ∆ικαιωμάτων του 
Παιδιού (κ. Λ. Κουρσουμπά, Επίτροπος Νομοθεσίας και Επίτροπος 
Προστασίας ∆ικαιωμάτων του Παιδιού). 

Κατά τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2010 προσήλθαν και ανέλυσαν 
τους προϋπολογισμούς των συνταγματικών ανεξάρτητων υπηρεσιών και ανεξάρτητων 
γραφείων όλοι οι αξιωματούχοι και άλλοι εκπρόσωποί τους, καταθέτοντας εκ των 
προτέρων γραπτά αναλυτικά σημειώματα για τους στόχους τους, όπως και για άλλα 
επιμέρους θέματα που αφορούν το έργο τους.   

Κατά πάγια πρακτική, στην παρούσα έκθεση δε γίνεται εκτενής ανάλυση των 
προϋπολογισμών εκάστης υπηρεσίας.  Σύμφωνα με την ίδια διαδικασία, στην 
παρούσα έκθεση αναλύονται μόνο ζητήματα που αφορούν αιτήματα εκάστης 
υπηρεσίας, τα οποία η επιτροπή κρίνει σκόπιμο να θέσει ενώπιον της εκτελεστικής 
εξουσίας προς μελέτη και ενημέρωσή της σε εύθετο χρόνο για τις τελικές της 
θέσεις/αποφάσεις επί των τεθέντων ζητημάτων.   

Κατά τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2010 ειδικότερα ζητήματα που 
ηγέρθησαν στα πλαίσια των συζητήσεων ενώπιον της επιτροπής και τα οποία κρίνεται 

                                                                                                                          
Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ-συνταγματική υπηρεσία), όπως και της 
Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ-ανεξάρτητη υπηρεσία), λόγω του ότι οι 
συγκεκριμένες υπηρεσίες στελεχώνονται αποκλειστικά με προσωπικό σε 
απόσπαση.   

 Ο προϋπολογισμός του Γενικού Λογιστηρίου της ∆ημοκρατίας κατά πάγια 
πρακτική εξετάζεται στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής μαζί με τον 
προϋπολογισμό του Υπουργείου Οικονομικών.    
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σκόπιμο να τεθούν ενώπιον των κυβερνητικών αρμοδίων αφορούν τις ακόλουθες 
υπηρεσίες: 

1. Επίτροπος Νομοθεσίας και Επίτροπος Προστασίας των ∆ικαιωμάτων 
του Παιδιού 

α. Γραφείο Επιτρόπου Νομοθεσίας 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, κρίνεται αναγκαία η περαιτέρω 
στελέχωση του Γραφείου Επιτρόπου Νομοθεσίας με τρεις (3) θέσεις 
Νομικού Λειτουργού (Κλ. Α9-11-12) και μίας θέσης ∆ιοικητικού 
Λειτουργού (Κλ. Α8-10-11).  Με τη στελέχωση αυτή το εν λόγω γραφείο 
θα σταματήσει να αγοράζει υπηρεσίες, αφού η τακτική αυτή κρίνεται 
παντελώς ασύμφορη για το δημόσιο τόσο από οικονομικής απόψεως 
όσο και από απόψεως ποιότητας εργασίας.  Η αγορά υπηρεσιών από 
τον ιδιωτικό τομέα δε διασφαλίζει την αναγκαία ποιότητα εργασίας ούτε 
εξυπηρετεί τις διευρυμένες αρμοδιότητες του Επιτρόπου Νομοθεσίας σε 
σχέση με τις αρμοδιότητες των προκατόχων της θέσης αυτής.  
Παράλληλα, δε διασφαλίζεται η απαιτούμενη εχεμύθεια και το κυριότερο 
η συνέχεια της κτηθείσας γνώσης, ενώ το κράτος επιβαρύνεται 
οικονομικά χωρίς ουσιαστικό όφελος.  Υφίσταται επίσης κίνδυνος σε 
σχέση με τη συνέχιση της βάσης δεδομένων που τηρείται στο εν λόγω 
γραφείο αναφορικά με τις διεθνείς συμβάσεις. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι εξωτερικοί συνεργάτες δεν μπορούν να 
λαμβάνουν μέρος σε εκπαιδευτικά σεμινάρια για σκοπούς βελτίωσης της 
απόδοσής τους ούτε να παρευρίσκονται σε συσκέψεις στις οποίες θα 
έπρεπε να παρίσταται ο Επίτροπος Νομοθεσίας, με αποτέλεσμα το 
γραφείο να μην είναι σε θέση να συμμετέχει σε αρκετές συσκέψεις λόγω 
έλλειψης οργανικών θέσεων.   

 Επιπρόσθετα, όπως κατατέθηκε, η μη στελέχωση του γραφείου στη 
βάση οργανικής δομής καθιστά αδύνατη τη σύσταση τμηματικής 
επιτροπής προσφορών με τις επακόλουθες συνέπειες.   

 Τέλος, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, σημειώνεται ότι, παρά τις 
παρεμβάσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για την τοποθέτηση στο εν λόγω γραφείο δύο νομικών 
λειτουργών από τη Νομική Υπηρεσία και την κατάργηση (++) 
αντίστοιχων θέσεων ∆ικηγόρου της ∆ημοκρατίας μετά την πλήρωση των 
θέσεων αυτών, τούτο δεν κατέστη δυνατό να εφαρμοστεί στην πράξη.  
Απορρίφθηκε επίσης από το Υπουργικό Συμβούλιο η πρόταση του 
Υπουργείου Οικονομικών για απασχόληση στο εν λόγω γραφείο τριών 
(3) νομικών σε έκτακτη βάση για συγκεκριμένο χρονικό διάστημα.   

β. Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας ∆ικαιωμάτων του Παιδιού 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, για την αποτελεσματική και 
εύρυθμη λειτουργία του θεσμού του Επιτρόπου Προστασίας των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού είναι απαραίτητη η επιπλέον στελέχωση του 
Γραφείου Προστασίας ∆ικαιωμάτων του Παιδιού με τουλάχιστον ακόμη 
τέσσερις (4) λειτουργούς, δύο (2) εκπαιδευτικούς λειτουργούς και δύο (2) 
λειτουργούς με νομική κατάρτιση, ώστε να μπορούν να ανταποκρίνονται 
στις αρμοδιότητες που καθορίζει ο νόμος ότι η επίτροπος οφείλει να 
ασκεί.  Η εξυπηρέτηση του Γραφείου Προστασίας ∆ικαιωμάτων του 
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Παιδιού με αγορά υπηρεσιών για άσκηση αρμοδιοτήτων που κανονικά 
ενδείκνυται να ασκούνται από μόνιμο προσωπικό είναι οικονομικά 
ασύμφορη και δεν εξυπηρετεί την εύρυθμη λειτουργία του θεσμού. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, η αρμόδια επίτροπος έθεσε και πάλι 
ενώπιον της επιτροπής την ανάγκη παράθεσης σε ξεχωριστό κεφάλαιο 
του προϋπολογισμού του Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού, επισημαίνοντας, όπως και στην περσινή 
συζήτηση, ότι η συμπερίληψη των σχετικών κονδυλίων που αφορούν το 
θεσμό αυτό και τη λειτουργία του αντίστοιχου γραφείου στον 
προϋπολογισμό του Επιτρόπου Νομοθεσίας, ο οποίος με τη σειρά του 
εντάσσεται στον προϋπολογισμό της Νομικής Υπηρεσίας, τακτική η 
οποία ακολουθείται από της ιδρύσεως του εν λόγω γραφείου, 
αντενδείκνυται.  Όπως η ίδια αρμόδια ανέφερε σχετικά, η θεσμική 
νομοθεσία για τη λειτουργία του εν λόγω γραφείου δε συνδέει με 
οποιοδήποτε τρόπο τη λειτουργία του με το Γραφείο του Επιτρόπου 
Νομοθεσίας, αντίθετα κατοχυρώνει την πλήρη ανεξαρτησία του 
επιτρόπου από την εκτελεστική εξουσία.  Συνεπώς, ο προϋπολογισμός 
που αφορά το θεσμό αυτό επιβάλλεται να είναι ανεξάρτητος και η 
παρούσα κατάσταση συνιστά παρανομία. 

 Η επιτροπή, υπό το φως της ενημέρωσης που έτυχε, σύμφωνα με τα πιο 
πάνω, για τα ζητήματα που άπτονται του Γραφείου του Επιτρόπου 
Νομοθεσίας και του Γραφείου Προστασίας ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, 
δηλώνει τα ακόλουθα: 

Στη βάση επανειλημμένων επισημάνσεών της αναφορικά με τα θέματα 
στελέχωσης του Γραφείου του Επιτρόπου Νομοθεσίας σε προηγούμενες 
εκθέσεις της, κρίνοντας ότι για την εύρυθμη λειτουργία του εν λόγω γραφείου 
επιβάλλεται η πρόσληψη μόνιμου προσωπικού με τη δημιουργία οργανικής 
δομής, το οποίο να μπορεί να εκπαιδεύεται και να στηρίζει αποτελεσματικά τον 
Επίτροπο Νομοθεσίας στην άσκηση των αρμοδιοτήτων του, η επιτροπή καλεί 
την κυβέρνηση να επανεξετάσει τη θέση της σε σχέση με τις πιο πάνω 
αναφερόμενες ανάγκες και να ενημερώσει ανάλογα την επιτροπή σε σχέση με 
τις τελικές αποφάσεις της σε εύθετο χρόνο.   

Η επιτροπή καλεί επίσης την κυβέρνηση να επανεξετάσει τη θέση της σε σχέση 
με την ανάγκη που επισήμανε ενώπιόν της η αρμόδια επίτροπος, σύμφωνα με 
την οποία ο προϋπολογισμός του Επιτρόπου Προστασίας των ∆ικαιωμάτων 
του Παιδιού θα πρέπει να καταχωρισθεί σε ξεχωριστό κεφάλαιο του κρατικού 
προϋπολογισμού, αφού τούτο επιβάλλεται τόσο από τη φύση του θεσμού όσο 
και από την ίδια τη νομοθεσία με την οποία ρυθμίζονται τα θέματα που 
άπτονται αυτού.   

Σημειώνεται τέλος ότι βάσει ομόφωνης θέσης των μελών της επιτροπής η 
κυβέρνηση θα πρέπει πριν από τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού 
του 2010 στην ολομέλεια του σώματος να ενημερώσει την επιτροπή για τις 
τελικές της αποφάσεις σε σχέση με τα ζητήματα που εγείρονται πιο πάνω και 
να προχωρήσει με την κατάθεση σχετικής τροποποίησης σε διαχωρισμό του 
πιο πάνω αναφερόμενου προϋπολογισμού και καταχώρισή του σε ξεχωριστό 
κεφάλαιο, κατά τρόπο που ο προϋπολογισμός αυτός να συνάδει με το θεσμικό 
πλαίσιο λειτουργίας του εν λόγω γραφείου.  Αν η θέση αυτή δεν υλοποιηθεί στο 
μεταξύ από την κυβέρνηση, η επιτροπή επιφυλάσσει το δικαίωμα των μελών 
της για κατάθεση σχετικής τροπολογίας κατά τη συζήτηση στην ολομέλεια του 
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σώματος, ώστε ο προϋπολογισμός αυτός να διαχωριστεί και να καταχωρισθεί 
σε ξεχωριστό κεφάλαιο.   

2. Ελεγκτική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας 

Σύμφωνα με τη Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, διαχρονικά υφίσταται ζήτημα 
σε σχέση με την ανάγκη αυτονόμησης του προϋπολογισμού της Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας.  Για το πρόβλημα του ελέγχου του εν λόγω προϋπολογισμού από 
τον Υπουργό Οικονομικών και κατ’ επέκταση από το Υπουργικό Συμβούλιο, 
προτού αυτός προωθηθεί μέσω του κρατικού προϋπολογισμού στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων προς έγκριση, έχει επί σειρά ετών κατατεθεί στην επιτροπή ότι 
σύμφωνα με ευρωπαϊκές υποδείξεις θεωρείται ως περιορισμός της οικονομικής 
ανεξαρτησίας της Ελεγκτικής Υπηρεσίας.  Η εκτελεστική εξουσία ως κατεξοχήν 
ελεγχόμενη από το Γενικό Ελεγκτή έχει τη δυνατότητα να περιορίσει τους 
οικονομικούς πόρους που αφορούν την εν λόγω υπηρεσία με απώτερο στόχο 
την αποφυγή ελέγχου.   

Συναφώς σημειώνεται ότι η Ελεγκτική Υπηρεσία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
είναι η μόνη αντίστοιχη υπηρεσία για την οποία γίνεται ειδική αναφορά στις 
εκθέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ η υφιστάμενη διαδικασία συνιστά 
επίσης απόκλιση από τις θεμελιώδεις αρχές της ανεξαρτησίας όπως τις 
καθορίζει ο ∆ιεθνής Οργανισμός Ανώτατων Ελεγκτικών Ιδρυμάτων (INTOSAI). 

Επειδή, όπως κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής, η οριστική διευθέτηση του 
όλου ζητήματος προϋποθέτει τροποποίηση του συντάγματος, η οποία δεν 
ενδείκνυται, ενώπιον των Ευρωπαίων αρμοδίων υποστηρίχθηκε ότι το ζήτημα 
μπορεί να διευθετηθεί με τη συμπερίληψη των προτάσεων για τον 
προϋπολογισμό της Ελεγκτικής Υπηρεσίας στον κρατικό προϋπολογισμό όπως 
ακριβώς αυτές υποβάλλονται από το Γενικό Ελεγκτή χωρίς οποιαδήποτε 
επέμβαση ή έγκριση από τον Υπουργό Οικονομικών. 

3. Βουλή των Αντιπροσώπων 

Μέσα στα πλαίσια της συζήτησης του προϋπολογισμού της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για το 2010 προέκυψαν τα ακόλουθα ζητήματα: 

 Η ανάγκη οικονομικής αυτονόμησης της νομοθετικής εξουσίας, κατά 
τρόπο που να λειτουργεί χωρίς προηγούμενη έγκριση του 
προϋπολογισμού της από τον Υπουργό Οικονομικών.  Όπως έχει 
κατατεθεί, η συντριπτική πλειοψηφία των κοινοβουλίων των κρατών 
μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης παρουσιάζει οικονομική αυτονομία, η 
οποία βασίζεται στο ανάλογο συνταγματικό πλαίσιο.  Η κυβέρνηση θα 
πρέπει να επανέλθει επί του θέματος δηλώνοντας κατά πόσο συμφωνεί 
με τη συμπερίληψη του προϋπολογισμού της Βουλής των 
Αντιπροσώπων στον κρατικό προϋπολογισμό χωρίς οποιαδήποτε 
έγκριση ή παρέμβαση από το Υπουργείο Οικονομικών σε σχέση με τις 
προτάσεις που υποβάλλονται από την ίδια τη Βουλή. 

 Στο κονδύλι που αφορά την ανέγερση κυβερνητικών κτιρίων και 
ειδικότερα την ανέγερση του νέου κτιρίου της Βουλής των 
Αντιπροσώπων έχει περιληφθεί συμβολική μόνο πρόνοια €10 έναντι 
προταθείσας πρόνοιας ύψους €35 εκατομ.  (Πραγματική δαπάνη μέχρι 
τις 30 Σεπτεμβρίου 2009 €264.500 και εγκριθείσα δαπάνη για το ίδιο 
έτος €3 εκατομ.)   
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Η επιτροπή θεωρεί ότι οι διεργασίες για την ανέγερση του νέου κτιρίου 
της Βουλής, θα πρέπει να προχωρήσουν τάχιστα, ώστε κατά το δεύτερο 
εξάμηνο του 2010 να ξεκινήσουν οι εργασίες ανέγερσής του με στόχο το 
μεγαλύτερο μέρος του κτιρίου να είναι έτοιμο μέχρι την ανάληψη της 
προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης το 2012 από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία το δεύτερο εξάμηνο το 2012, σύμφωνα με τις κυβερνητικές 
εξαγγελίες επί του θέματος. 

4. Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών 

Όπως καθορίζεται στη σχετική νομοθεσία με την οποία συστάθηκε η 
Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών, το σώμα έχει αρμοδιότητα να εξετάζει 
ιεραρχικές προσφυγές εναντίον πράξεων ή αποφάσεων της αναθέτουσας 
αρχής οι οποίες παραβιάζουν οποιαδήποτε διάταξη του ισχύοντος δικαίου και 
προηγούνται της σύναψης συμβάσεων προμηθειών και έργων, όπως και 
δημόσιων συμβάσεων υπηρεσιών. 

Για τη διεκπεραίωση των εργασιών της Αρχής δεν υφίστανται οργανικές θέσεις 
και το προσωπικό που εργάζεται σε αυτή είναι τοποθετημένο από το Τμήμα 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών.  
Συγκεκριμένα, η Αρχή στελεχώνεται από ένα διοικητικό λειτουργό, που εκτελεί 
χρέη γραμματέα, ένα γραμματειακό λειτουργό, που εκτελεί χρέη αναπληρωτή 
γραμματέα, μία ανώτερη στενογράφο, που εκτελεί χρέη ιδιαιτέρας του 
προέδρου, μία έκτακτη γραφέα και τρεις έκτακτες στενογράφους.  Από το Μάιο 
του 2009 υπηρετούν επίσης τρεις έκτακτοι δικηγόροι της ∆ημοκρατίας που είναι 
αποσπασμένοι από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

5. Επίτροπος Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 

Η Επίτροπος Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα κατέθεσε στην 
επιτροπή ότι η κατάσταση που αφορά το εν λόγω γραφείο σε σχέση με τη 
στελέχωσή του παραμένει στάσιμη.  Όπως ανέφερε και κατά την περσινή 
συζήτηση, παρά το γεγονός ότι το Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα ενισχύθηκε με πρόσθετο προσωπικό, η ενίσχυση που 
δόθηκε δεν είναι ικανοποιητική, αν ληφθούν υπόψη διάφορες νέες 
αρμοδιότητες,    με τις οποίες το γραφείο έχει επιφορτιστεί και που προκύπτουν 
από τη νομοθεσία για τη ρύθμιση ηλεκτρονικών υπηρεσιών και ταχυδρομικών 
υπηρεσιών, των συμβάσεων EUROPOL, Schengen και Customs όσον αφορά 
την προστασία προσωπικών δεδομένων, η οποία προβλέπεται σ’ αυτές.  
Επιπρόσθετα, δεν έχει σημειωθεί πρόοδος προς επίλυση του θέματος της 
δημιουργίας οργανικών δομών στο ίδιο γραφείο, με αποτέλεσμα οι λειτουργοί 
που υπηρετούν σ’ αυτό να είναι αποσπασμένοι από άλλες υπηρεσίες.  
Συναφώς κατά την αξιολόγηση του γραφείου από Ευρωπαίους αξιωματούχους 
για το κατά πόσο είναι σε θέση να εφαρμόσει τις υποχρεώσεις που απορρέουν 
από τη Συνθήκη του Schengen έγιναν παρατηρήσεις για τη στελέχωση του 
γραφείου με μη μόνιμο προσωπικό, σχετικό αίτημα όμως προς το Υπουργείο 
Οικονομικών απορρίφθηκε. 

Παρατηρήσεις 

Η επιτροπή καλεί και πάλι την κυβέρνηση, όπως και σε προηγούμενές της εκθέσεις, 
να επανεξετάσει τη θέση της σε σχέση με την ανάγκη προώθησης της δημιουργίας 
μόνιμων οργανικών δομών στα ανεξάρτητα γραφεία όπου αυτά στελεχώνονται με 
αποσπάσεις ή με έκτακτο προσωπικό.  Πέραν των επισημάνσεων που έγιναν στην 
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επιτροπή από τους διάφορους αξιωματούχους  σε σχέση με την ανάγκη δημιουργίας 
οργανικής δομής, από τα οργανογράμματα των υπηρεσιών που κατατέθηκαν στην 
επιτροπή προκύπτει ότι το πρόβλημα της ανυπαρξίας οργανικής δομής, πέραν του 
Γραφείου του Επιτρόπου Νομοθεσίας, υφίσταται επίσης στην Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφορών, στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων και στο Γραφείο Επιτρόπου 
Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα.  Για τις ανάγκες του τελευταίου 
αυτού γραφείου υπάρχουν σχετικές παρατηρήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Για το 
λόγο αυτό η επιτροπή καλεί την κυβέρνηση να επανεξετάσει σφαιρικά την πολιτική της 
σε σχέση με τα ζητήματα που εγείρονται και να επανέλθει με ορθολογικές προτάσεις 
που να συνάδουν με τις ευρωπαϊκές υποδείξεις, όπως και με τη σημασία, το ρόλο και 
την αποστολή εν γένει των εν λόγω υπηρεσιών.  Η επιτροπή θεωρεί ότι το κράτος έχει 
υποχρέωση, εφόσον έχει προχωρήσει στη σύσταση των οργανισμών και των 
αντίστοιχων θεσμών, να υποστηρίξει τις υπηρεσίες αυτές, ώστε να επιτελούν το έργο 
και την αποστολή τους αποτελεσματικά. 

Καλεί τέλος την κυβέρνηση να επανεξετάσει ειδικά θέματα στελέχωσης σε 
ανεξάρτητες υπηρεσίες όπου υπηρετεί προσωπικό με τη μέθοδο της μίσθωσης ή 
αγοράς υπηρεσιών, θεωρώντας την τακτική αυτή αναποτελεσματική, αφού δε 
συμβάλλει στην αποτελεσματική προώθηση του έργου της αντίστοιχης υπηρεσίας, 
ενώ δεν εντάσσεται επίσης στα θέσμια της δημόσιας υπηρεσίας. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΙΙΙ 

∆ΙΑΦΩΤΙΣΗ 

(17.02-03701.2) - Υπουργείο Εξωτερικών 

(16.11-03701.2) - Υπουργείο Εσωτερικών 

Κατά την πάγια κοινοβουλευτική πρακτική των τελευταίων χρόνων, η επιτροπή 
συζήτησε και πάλι θέματα που αφορούν το κεφάλαιο “∆ιαφώτιση”, θέμα του οποίου 
απώτερος στόχος είναι η προώθηση και διαφώτιση επί του κυπριακού προβλήματος 
στο διεθνή χώρο.  Η συζήτηση πραγματοποιήθηκε στην ταυτόχρονη παρουσία του 
Υπουργού Εξωτερικών και του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, δεδομένου του 
γεγονότος ότι κονδύλια για σκοπούς διαφώτισης προνοούνται τόσο στον 
προϋπολογισμό του Υπουργείου Εξωτερικών όσο και στον προϋπολογισμό του 
Υπουργείου Εσωτερικών κάτω από το ΓΤΠ.   

Σημειώνεται ότι στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Εξωτερικών για το 2010 το 
κονδύλι για τη διαφώτιση (+ δεσμευμένη πρόνοια) ανέρχεται σε €3.135.700 έναντι 
€3.135.752 (εγκεκριμένες) στον κρατικό προϋπολογισμό του 2009 και €1.597.843 
(πραγματικές) για το 2008.   

Το αντίστοιχο κονδύλι κάτω από το Υπουργείο Εσωτερικών - Γραφείο Τύπου και 
Πληροφοριών ανέρχεται σε €1.430.000 έναντι €1.513.000 (εγκεκριμένες) στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2009 και €1.419.936 (πραγματικές) για το 2008.   

Η επιτροπή ενημερώθηκε τόσο από τον Υπουργό Εξωτερικών όσο και από τον 
Κυβερνητικό Εκπρόσωπο για την ανάληψη, βάσει της απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου υπ’ αρ. 68.995, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2009, της όλης προσπάθειας για 
αναβάθμιση της μέχρι σήμερα διενεργούμενης διαφωτιστικής προσπάθειας του 
κράτους, όπως και για τις ειδικότερες ενέργειες που έχουν μέχρι τώρα αναληφθεί.  
Όπως κατατέθηκε, μέσα στα πλαίσια αυτά, η καινοτομία που έχει εισαχθεί αφορά την 
ανάθεση από την Υπουργική Επιτροπή ∆ιαφώτισης (προεδρεύεται από τον Υπουργό 
Εξωτερικών) του συντονισμού και της παρακολούθησης της διεκπεραίωσης των 
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αποφάσεων και της υλοποίησης των στόχων της διαφώτισης στον Κυβερνητικό 
Εκπρόσωπο.  Με τον τρόπο αυτό, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος θα ενεργεί πλέον ως 
ο συντονιστής της όλης προσπάθειας και θα έχει συνολική εικόνα για την πολιτική που 
ακολουθείται στον τομέα αυτό.  Ο ίδιος αρμόδιος θα έχει επίσης τον πολιτικό 
συντονισμό του έργου των Γραφείων Τύπου της ∆ημοκρατίας στο εξωτερικό και θα 
δίνει κατευθυντήριες γραμμές για τα θέματα που προβάλλονται στα μέσα μαζικής 
ενημέρωσης.   

Για τη στήριξη του συντονιστικού ρόλου του Κυβερνητικού Εκπροσώπου προβλέπεται 
ακόμη η δημιουργία Υπηρεσίας ∆ιαφώτισης στο Υπουργείο Εξωτερικών, η οποία θα 
στελεχώνεται με αποσπασμένους λειτουργούς από άλλα υπουργεία και τμήματα και 
με πρόσληψη λειτουργών με συμβόλαιο, καθώς και η δημιουργία θέσης ∆ιευθυντή της 
υπηρεσίας.  Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος θα έχει επίσης τον πολιτικό συντονισμό 
του έργου των Γραφείων Τύπου της ∆ημοκρατίας στο εξωτερικό. 

Από το επεξηγηματικό υπόμνημα για τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό προκύπτουν 
τα ακόλουθα:  

(α) ∆απάνες έκδοσης, δημοσιότητας και διαφώτισης όπως εγκρίνονται από τη 
Συμβουλευτική Επιτροπή ∆ιαφώτισης (κονδύλια ΓΤΠ):  

 € 
 Φιλοξενία ξένων δηµοσιογράφων και 

προσωπικοτήτων και φιλοξενία Κυπρίων 
δηµοσιογράφων από τον Κυβερνητικό 
Εκπρόσωπο και το διευθυντή Γραφείου Τύπου 
και Πληροφοριών  

 

 

100.000 

 Παραγωγή ταινιών και οπτικοακουστικών 
προγραµµάτων και συνεισφορά σε ταινίες 
διαφωτιστικού περιεχοµένου που ετοιµάζονται 
από ξένους 

 

170.000 

 Παραγωγή ειδικών ραδιοφωνικών και 
τηλεοπτικών προγραµµάτων 

165.000 

 ∆ιαφωτιστικές εκδόσεις, ψηφιακοί δίσκοι 373.000 

 Προβολή και δημοσιότητα από τα µέσα µαζικής 
ενηµέρωσης του εξωτερικού 

43.000 

 Οργάνωση συνεδρίων, σεµιναρίων, εκθέσεων 
και άλλων εκδηλώσεων 

50.000 

 Συµµετοχή σε συνέδρια και αποστολές για 
σκοπούς διαφώτισης και συνέδρια για 
οπτικοακουστικά 

 

80.000 

 Συγγραφή και αγορά βιβλίων και ψηφιακών 
δίσκων για την Κύπρο και μεταφράσεις 
διαφωτιστικών εκδόσεων σε διάφορες γλώσσες 

 

150.000 

 ∆ιεθνής Ακαδημαϊκή Επιτροπή για την Κύπρο 20.000 

 Αποστολή διαφωτιστικού υλικού 160.000 



 

 

 
 

71

 Αξιοποίηση διαδικτύου και τεχνολογίας 10.000 

 Προβολή της Κύπρου στις χώρες που 
αναλαμβάνουν την προεδρία της ΕΕ και 
προετοιμασία της προεδρίας της Κύπρου για το 
2012 

 

40.000 

 Υλικά απαραίτητα για σκοπούς διαφώτισης 
(χαρτί και αναλώσιµα πολυγράφων, µικροφίλµ, 
μπαταρίες, κασέτες μαγνητοφώνων) 

 

35.000 

 Κυβερνητική διαδικτυακή τηλεόραση 6.000 

 ∆ημοσιογραφικά βραβεία 4.000 

 ∆ιάφορα/απρόβλεπτα 24.000 

(β) Υπουργείο Εξωτερικών 

 Απασχόληση οίκων δημόσιων σχέσεων  

 ∆ιαφωτιστική εκστρατεία των διπλωματικών αποστολών και ενίσχυση 
οργανώσεων  

 Έκδοση μηνιαίου ενημερωτικού δελτίου από τα πιο κάτω Γραφεία 
Τύπου στο εξωτερικό 

 - Λονδίνο 

 - Ουάσιγκτον 

 - Βερολίνο 

 - Κάιρο 

 - Μόνιμη Αντιπροσωπία Βρυξελλών 

 - Πρεσβεία Βιέννης 

 - Πρεσβεία Ρώμης 

 Ετήσια χορηγία ΠΣΕΚΑ  

 Ετήσια επιχορήγηση Κυπριακής Ομοσπονδίας Αμερικής (ΚΟΑ) 

 Ετήσια επιχορήγηση οργάνωσης “Coordinated Effort of Hellenes” 

 Ετήσια επιχορήγηση “American Hellenic Institute” 

 Εφαρμογή σχεδίου δράσης το οποίο καταρτίστηκε από την Υπουργική 
Επιτροπή ∆ιαφώτισης. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ IV 

Παρατηρήσεις κοινοβουλευτικών ομάδων και άλλων κομμάτων που 
εκπροσωπούνται στην επιτροπή για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2010 

(Οι θέσεις όλων των κοινοβουλευτικών πλευρών που περιλαμβάνονται στο 
παρόν Παράρτημα δεν έχουν υποστεί γλωσσική ή άλλη επεξεργασία επί της 

ουσίαςαπό τη γραμματεία της επιτροπής.) 
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Α. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

 Η εξάπλωση της οικονομικής κρίσης παγκόσμια και η ολοένα αυξανόμενη 
ένταση και επίδρασή της σ’ όλες τις οικονομικές δραστηριότητες έχουν σαν 
αποτέλεσμα τη δημιουργία παγκόσμιας οικονομικής ύφεσης, η οποία συνεχίζει 
να αποτελεί και το κύριο χαρακτηριστικό του 2009. 

 Σύμφωνα με όλες τις ενδείξεις και λόγω των μεγάλων διαστάσεων που πήρε, 
η οικονομική κρίση θα συνεχίσει και μέσα στο 2010 να κρατά καθηλωμένη την 
παγκόσμια οικονομία. Οι προβλέψεις για την πορεία της διεθνούς οικονομίας 
τόσο για το 2009 όσο και για το 2010 είναι δυσοίωνες, χωρίς να είναι στο 
παρόν στάδιο δυνατή μια ενιαία εκτίμηση για το βάθος και τη διάρκεια της 
παγκόσμιας οικονομικής κρίσης. 

 Η παρούσα οικονομική κρίση μπορεί να χαρακτηρισθεί σαν η μεγαλύτερη σε 
ένταση και σφοδρότητα σε καιρό ειρήνης, γι’ αυτό και συγκρίνεται μόνο με τη 
μεγάλη οικονομική ύφεση που ξέσπασε το 1929 και συνεχίσθηκε μέχρι και το 
1933. 

 Με το ξέσπασμα και τη συνεχιζόμενη ένταση της παγκόσμιας αυτής 
οικονομικής κρίσης, που συνεχίζεται τα δύο τελευταία χρόνια, έχουν πληγεί σε 
πολύ μεγάλο βαθμό τα βασικότερα οικονομικά μεγέθη όπως η παραγωγή 
(ακαθάριστο εθνικό προϊόν) και η απασχόληση με όλες τις συνεπακόλουθες 
επιπτώσεις στον κοινωνικό τομέα. 

Ως ΑΚΕΛ εκτιμούμε ότι ׃ 

- Τα αίτια της κρίσης πρέπει να αναζητηθούν στον καπιταλιστικό τρόπο 
παραγωγής και ιδιαίτερα στην ακραία του μορφή, αυτή του 
συντηρητικού νεοφιλελεύθερου μοντέλου ανάπτυξης, το οποίο μετά την 
κρίση για πρώτη φορά αμφισβητείται τόσο έντονα.  

- Καμιά χώρα δεν έμεινε αλώβητη από την κρίση, όμως η σφοδρότητα και 
η έντασή της είναι διαφορετική στις διάφορες χώρες. 

- Περισσότερο επλήγησαν οι χώρες που σε μεγάλο βαθμό εξαρτώνται 
χρηματοδοτικά από το διεθνές χρηματοπιστωτικό σύστημα, τις ξένες 
επενδύσεις και χώρες με έντονο εξαγωγικό προσανατολισμό. 

- Ίσως για πρώτη φορά υπήρξε σε τόσο μεγάλο βαθμό κρατική 
παρέμβαση, δαπανώντας τεράστια ποσά του δημοσίου ιδίως από τις 
οικονομικά ανεπτυγμένες χώρες, για συγκράτηση της οικονομίας από 
την πλήρη κατάρρευση και δη του χρηματοπιστωτικού τους συστήματος. 
Παρατηρήθηκε και καταγράφεται στην ιστορία το φαινόμενο της 
κρατικοποίησης των ζημιών φορτώνοντας το κόστος για τα επόμενα 
χρόνια στους ώμους των φορολογουμένων. 

- Το απρόβλεπτο βάθος χρόνου που θα παραταθεί αυτή η οικονομική 
κρίση.          

 Το 2009 είναι ο δεύτερος χρόνος διακυβέρνησης υπό την προεδρία του ∆. 
Χριστόφια και ο δεύτερος χρόνος από την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωζώνη 
και την υιοθέτηση του ευρώ. 
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 Στόχος της κυβέρνησης Χριστόφια είναι η υλοποίηση του Προγράμματος 
∆ιακυβέρνησης, του οποίου οι βασικοί άξονες καθορίζονται στην ανάπτυξη, τη 
σταθερότητα, την κοινωνική συνοχή και την εξυπηρέτηση του πολίτη. 

 Ο ανθρωποκεντρικός χαρακτήρας της πολιτικής που εξήγγειλε η κυβέρνηση 
ότι θα ακολουθήσει άρχισε να πραγματοποιείται μέσω των πολλών και 
ποικίλων παροχών που ήδη έχει παραχωρήσει η κυβέρνηση με στόχο τον 
πολίτη, τον εργαζόμενο και πρωτίστως τον χαμηλά αμειβόμενο. 

 Σε λιγότερο από δύο χρόνια διακυβέρνησης η κυβέρνηση Χριστόφια 
δαπάνησε υπό μορφή παροχών, χορηγιών, επιδομάτων, δημόσιων 
βοηθημάτων, συντάξεων (αυξήσεις) κ.ά. πέραν των €2 δις, σημειώνοντας μια 
αύξηση ανά έτος της τάξης του 15%. Αν ληφθεί υπόψη και το γεγονός ότι όλες 
αυτές οι δαπάνες για κοινωνικές παροχές έγιναν μέσα σε συνθήκες 
οικονομικής κρίσης, τότε η όλη προσπάθεια της κυβέρνησης αποκτά ακόμη 
μεγαλύτερες διαστάσεις. 

 Πρέπει να τονιστεί το γεγονός ότι η κυβέρνηση  Χριστόφια με την ανάληψη της 
διακυβέρνησης της χώρας βρέθηκε αντιμέτωπη με πολύ αντίξοες οικονομικές 
συνθήκες, αφού πρώτα είχε να αντιμετωπίσει τις πολύ υψηλές τιμές στα 
πετρελαιοειδή και τα σιτηρά, την έλλειψη νερού και αμέσως μετά την αρνητική 
επίδραση που είχε στην κυπριακή οικονομία η παγκόσμια οικονομική κρίση, η 
οποία δε φαίνεται να τερματίζεται σύντομα. 

 Η παγκόσμια οικονομική κρίση που ξέσπασε το δεύτερο εξάμηνο του 2008 
ουσιαστικά δεν επηρέασε στο σύνολό της την κυπριακή οικονομία, αφού 
σημειώθηκε ρυθμός ανάπτυξης του ΑΕΠ της τάξης του +3,6%, ενώ η ανεργία 
σημείωσε μείωση σε σχέση με το 2007 και από 3,9% μειώθηκε στο 3,7%. Η 
ίδια εικόνα συνεχίστηκε και το πρώτο τρίμηνο του 2009, με την οικονομία να 
σημειώνει θετικό βαθμό ανάπτυξης (+0,8%) και την ανεργία να παραμένει στα 
ίδια επίπεδα του 2008. 

 Σοβαρή επιδείνωση παρουσιάζει η οικονομία σταδιακά ξεκινώντας από το 
δεύτερο τρίμηνο του 2009, αφού παρατηρείται ύφεση της οικονομικής 
ανάπτυξης της τάξης του (-0,7%), αύξηση της ανεργίας στο 5,6% το 
Σεπτέμβριο του 2009 και επιδείνωση του δημοσιονομικού ελλείμματος, αφού 
για την περίοδο Ιανουαρίου-Αυγούστου 2009 το δημοσιονομικό έλλειμμα 
έφτασε στο -2,7% του ΑΕΠ. 

 Ενόψει της επιδεινούμενης κατάστασης, η κυβέρνηση συνεχίζει να λαμβάνει 
τα απαραίτητα οικονομικά μέτρα για ενίσχυση της οικονομίας και της 
ρευστότητας, όπως και μέτρα για τον περιορισμό της ανεργίας και προώθηση 
της τουριστικής ανάπτυξης. 

 Πιο έντονα γίνεται αισθητή η οικονομική κρίση με την έναρξη του 2009. Ο 
ρυθμός ανάπτυξης της οικονομίας κατά το πρώτο τρίμηνο, αν και θετικός, 
μόλις που φθάνει το 0,8%, για να ακολουθήσει το δεύτερο τρίμηνο με το 
ρυθμό να παρουσιάζει μείωση της τάξης του -0,7%. Σαν αποτέλεσμα, κατά το 
πρώτο εξάμηνο του 2009 ο ρυθμός ανάπτυξης παρουσιάζει μηδενική αύξηση. 
Με βάση τα μέχρι στιγμής δεδομένα, φαίνεται ότι ο ρυθμός ανάπτυξης της 
οικονομίας για ολόκληρο το 2009 θα είναι αρνητικός και θα κυμανθεί στα 
επίπεδα του -1%, εκτός και εάν η ένταση της οικονομικής κρίσης πάνω στην 
κυπριακή οικονομία αυξηθεί, οπότε και θα έχουμε ακόμη μεγαλύτερη μείωση 
του ρυθμού ανάπτυξης. 
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 Η επιβράδυνση του ρυθμού ανάπτυξης οφείλεται στην ύφεση που 
παρατηρείται στους τομείς των κατασκευών, των ξενοδοχείων, της 
μεταποίησης και του εμπορίου, ενώ ο ευρύτερος τομέας των υπηρεσιών, οι 
χρηματοπιστωτικές δραστηριότητες και ο δημόσιος τομέας παρουσιάζουν 
αυξήσεις στους ρυθμούς ανάπτυξης.  

 Παρά τη σημαντική επιβράδυνση που παρουσίασε η οικονομία, την 
αυξανόμενη ανεργία και τη διεύρυνση του δημοσιονομικού ελλείμματος, 
εντούτοις η Κύπρος κατατάσσεται μεταξύ των χωρών μελών της ΕΕ που 
έχουν τους καλύτερους δείκτες σ’ ότι αφορά την οικονομική ανάπτυξη. Το 
πρώτο τρίμηνο του 2009 η Κύπρος ήταν η μοναδική χώρα τόσο στη Ζώνη του 
Ευρώ όσο και της ΕΕ γενικότερα με θετικό ρυθμό ανάπτυξης, ενώ με τη λήξη 
του 2009 υπολογίζεται ότι ο ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας σε 
σχέση με τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες, αν και αρνητικός (-1%), θα είναι 
από τους καλύτερους. 

 Όσον αφορά την ανεργία, παρά την αυξημένη τάση που παρατηρείται, η 
Κύπρος είναι στην τρίτη καλύτερη θέση με το χαμηλότερο ποσοστό μετά από 
την Ολλανδία και την Αυστρία. 

 Το δημοσιονομικό έλλειμμα της Κύπρου μέχρι και τον Αύγουστο του 2009 
βρισκότανε κάτω από το όριο των Κριτηρίων του Μάαστριχτ, δηλαδή κάτω 
από το 3% του ΑΕΠ. Να σημειωθεί ότι από τις 16 χώρες της Ευρωζώνης οι 13 
χώρες έχουν ξεπεράσει αυτό το όριο και ευρίσκονται κάτω υπό οικονομική 
επιτήρηση. 

 Το ότι αυτή τη στιγμή η Κύπρος έχει πιο ήπια επιβράδυνση του ρυθμού 
ανάπτυξης της οικονομίας οφείλεται κυρίως στον πολυμορφικό χαρακτήρα της 
οικονομίας και στο μικτό σύστημα ανάπτυξης της οικονομίας μέσα από τα 
οποία αντικατοπτρίζεται ο υγιής χαρακτήρας της κυπριακής οικονομίας. 

 Με βάση τα δεδομένα αυτά και λαμβάνοντας υπόψη τη σοβαρότητα με την 
οποία αντιμετωπίζει η κυβέρνηση την οικονομική κρίση, λαμβάνοντας τα 
απαραίτητα και συνάμα στοχευόμενα μέτρα, η Κύπρος έχει κάθε λόγο να 
ελπίζει στη γρήγορη ανάκαμψη της οικονομίας, αρχίζοντας από το 2010. 

 Βασικοί άξονες της οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης οι οποίοι 
προωθούνται στοχευόμενα μέσω του προϋπολογισμού του 2010 είναι: 

 οικονομική ανάπτυξη, 

 ενίσχυση κοινωνικής συνοχής, 

 υγιή δημόσια οικονομικά, 

 εξυπηρέτηση του πολίτη. 

 Βασικές στρατηγικές επιδιώξεις της κυβέρνησης που επίσης προωθούνται διά 
του προϋπολογισμού του 2010 είναι: 

 άνοδος βιοτικού επιπέδου, 

 αναδιάρθρωση της παραγωγικής βάσης της οικονομίας και ενδυνάμωση 
της ανταγωνιστικότητας, 

 βιωσιμότητα των δημόσιων οικονομικών και δημοσιονομική πειθαρχία, 
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 καταπολέμηση της φοροδιαφυγής και βελτίωση της αποδοτικότητας του 
φορολογικού συστήματος, 

 ενίσχυση των χαμηλών εισοδηματικά στρωμάτων και αναβάθμιση του 
κοινωνικού κράτους, 

 βελτίωση της αποδοτικότητας της δημόσιας υπηρεσίας: 

- καλύτερη εξυπηρέτηση του πολίτη, 

- επιτάχυνση της μηχανογράφησης της δημόσιας υπηρεσίας, 

- αποτελεσματική συμμετοχή στα θεσμικά όργανα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ως ΑΚΕΛ θεωρούμε ότι, παρά τις επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής 
κρίσης, η οποία επέδρασε επί της κυπριακής οικονομίας, κατά το πρώτο 
τρίμηνο του τρέχοντος έτους ο ρυθμός ανάπτυξης υπήρξε ικανοποιητικός. 
Μεγάλη επιβράδυνση του ρυθμού ανάπτυξης σημειώθηκε κατά το δεύτερο 
τρίμηνο του 2009, όπως επίσης δραματική μείωση των δημόσιων εσόδων και 
αύξηση της δημόσιας κατανάλωσης. Ταυτόχρονα, υπήρξε σημαντική βελτίωση 
στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών. Η επιβράδυνση του ρυθμού ανάπτυξης 
της ιδιωτικής κατανάλωσης οφείλεται σε παράγοντες όπως είναι το δυσμενές 
ψυχολογικό κλίμα, ο διαχρονικά παρατηρούμενος υπερβολικός δανεισμός των 
νοικοκυριών και τα υψηλά επιτόκια. 

 Φυσικά, η κυβέρνηση δεν παραμένει θεατής των εξελίξεων. Αντίθετα, πήρε 
μέτρα προς ελαχιστοποίηση των επιπτώσεων της παγκόσμιας οικονομικής 
κρίσης επί της κυπριακής οικονομίας, όπως τα δύο πακέτα στοχευόμενης 
στήριξης συνολικής αξίας €470 εκατομ. (πρώτο πακέτο: ∆εκέμβριος 2008, 
δεύτερο πακέτο: Φεβρουάριος 2009) προς την οικονομία, στην επίσπευση 
των αναπτυξιακών έργων (€270 εκατομ.), στον τουρισμό (€63 εκατομ.) και 
στον κατασκευαστικό τομέα (χαμηλότοκα δάνεια μέσω Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεων Στέγης €200 εκατομ.). 

 Επίσης, εξασφαλίστηκε ρευστότητα χαμηλού κόστους για τις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις και για έργα υποδομής ύψους €300 εκατομ. από την Ευρωπαϊκή 
Τράπεζα Επενδύσεων, έγινε έκδοση εννιάμηνων γραμματίων δημοσίου ύψους 
€2,4 δις για άντληση φτηνής ρευστότητας από την Ευρωπαϊκή Κεντρική 
Τράπεζα (ΕΚΤ), αξιοποιήθηκαν υφιστάμενα δάνεια με κυβερνητική εγγύηση 
για άντληση φτηνής ρευστότητας επίσης από την ΕΚΤ, ύψους €1 δις, και 
εκδίδονται ειδικά τριετή ομόλογα για παραχώρησή τους στα πιστωτικά 
ιδρύματα για σκοπούς ενίσχυσης της ρευστότητας και μείωσης των επιτοκίων, 
έναντι επαρκών εξασφαλίσεων. 

 Ως ΑΚΕΛ εκτιμούμε τέλος ότι στόχος του κρατικού προϋπολογισμού του 2010 
είναι η ελαχιστοποίηση των συνεπειών της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης με 
τη συγκράτηση των μη παραγωγικών δαπανών, την ενδυνάμωση της 
κοινωνικής συνοχής, τη διατήρηση της ανάπτυξης με την υλοποίηση 
αναπτυξιακών έργων κατά ιεράρχηση, με απώτερο σκοπό τη διατήρηση του 
δημοσιονομικού ελλείμματος σε ικανοποιητικά υπό τας περιστάσεις επίπεδα.  

Β. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 
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 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2010 στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού διεξάγεται σε μια περίοδο 
σημαντικών αρνητικών εξελίξεων για την κυπριακή οικονομία.  Οι ανησυχίες 
μας για επιδείνωση της οικονομικής κατάστασης έχουν επαληθευτεί και αυτό 
αντικατοπτρίζεται καθαρά στις μειώσεις που κατέγραψε το πραγματικό ΑΕΠ 
κατά τη διάρκεια του 2009.  Οι εξωπραγματικές προβλέψεις του οικονομικού 
επιτελείου της κυβέρνησης για ρυθμό ανάπτυξης 3,7% για το 2009, 
δημοσιονομικό πλεόνασμα της τάξης του 0,7% και οι εκτιμήσεις του πως η 
οικονομική κρίση δε θα επηρέαζε την κυπριακή οικονομία και πως αυτή θα 
εξερχόταν της κρίσης αλώβητη διαψεύστηκαν με τον πιο κατηγορηματικό 
τρόπο. 

 Συγκεκριμένα, με βάση τα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας, το εποχικά 
διορθωμένο ΑΕΠ μειώθηκε κατά 1,4% το τρίτο τρίμηνο του 2009 σε σχέση με 
το προηγούμενο τρίμηνο και 2,9% σε σχέση με το αντίστοιχο τρίμηνο του 2008, 
το χειρότερο σε όλη την Ευρώπη.  Επίσης, ο ρυθμός ανάπτυξης του πρώτου 
εξαμήνου του 2009 έχει και αυτός αναθεωρηθεί  σημαντικά προς τα κάτω.  Η 
επιδείνωση της οικονομικής κατάστασης φαίνεται και από τις πρόσφατες 
εκτιμήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Σύμφωνα με τις προβλέψεις αυτές, το 
πραγματικό ΑΕΠ αναμένεται να μειωθεί κατά 0,7% το 2009 και να παραμείνει 
ουσιαστικά αμετάβλητο το 2010 (αύξηση 0,1%) σε σύγκριση με θετικούς 
ρυθμούς ανάπτυξης που αναμενόταν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις 
προβλέψεις της την άνοιξη που πέρασε.  Ανάκαμψη της οικονομίας και θετικοί 
ρυθμοί ανάπτυξης προβλέπονται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή το 2011, όπου 
το πραγματικό ΑΕΠ αναμένεται να αυξηθεί με ρυθμό 1,3%.  Σημειώνεται πως 
οι προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής προηγήθηκαν της δημοσίευσης των 
στοιχείων για το τρίτο τρίμηνο από τη Στατιστική Υπηρεσία και συνεπώς δεν 
έλαβαν υπόψη τη χειροτέρευση της κατάστασης στην κυπριακή οικονομία.  
Επομένως, η οικονομική ύφεση που αντιμετωπίζει η Κύπρος είναι εντονότερη 
από ό,τι παρουσιάζεται στις προβλέψεις της Επιτροπής και αυτό αναμένεται να 
αποτυπωθεί στις προβλέψεις της Κεντρικής Τράπεζας που είναι 
προγραμματισμένες να δοθούν στη δημοσιότητα περί τα μέσα ∆εκεμβρίου.  
Σύμφωνα με αυτές, το πραγματικό ΑΕΠ αναμένεται να σημειώσει μείωση 
πέραν του 1% το 2009, ενώ ο ρυθμός ανάπτυξης το 2010 αναμένεται να 
σημειώσει οριακή άνοδο.  ∆υστυχώς, και οι δικές μας προβλέψεις κυμαίνονται 
σε παρόμοια επίπεδα. 

 Σε αυτό το σημείο θα πρέπει να επισημάνουμε πως η επιδείνωση της 
οικονομικής κατάστασης στην Κύπρο κατά τη διάρκεια του τρίτου τριμήνου του 
2009 καταγράφεται την ίδια στιγμή που στην Ευρωζώνη παρατηρείται βελτίωση 
του οικονομικού κλίματος.  Σύμφωνα με στοιχεία της Eurostat, το ΑΕΠ στην 
Ευρωζώνη σημείωσε άνοδο 0,4% το τρίτο τρίμηνο του 2009, ενώ προβλέπεται 
να αυξηθεί κατά 0,7% το 2010.  Σημειώνεται επίσης πως αρχικά είχε 
προβλεφθεί ελαφρά μείωση για το 2010. 

 Η μείωση του ρυθμού της οικονομικής ανάπτυξης για το 2009 είχε ως 
αποτέλεσμα τη ραγδαία αύξηση της ανεργίας.  Μέχρι το τέλος του Νοεμβρίου 
2009 οι εγγεγραμμένοι άνεργοι έφτασαν τους 20 892 και το ποσοστό αυτό 
αναμένεται να ανέλθει στο 6,6% το 2010 με βάση τις εκτιμήσεις της ΕΕ.  Το πιο 
ανησυχητικό όμως είναι πως η ανεργία αναμένεται να συνεχίσει να αυξάνεται 
και το 2011, όταν η οικονομία θα επανέλθει σε θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης.  Η 
αυξητική τάση της ανεργίας και η απώλεια των εισοδημάτων των νοικοκυριών 
αυτών θα έχει σοβαρές επιπτώσεις  στην κοινωνία μας.  Μετά λύπης 
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διαπιστώνουμε πως δε γίνεται καμιά ιδιαίτερη πρόνοια για τις ανάγκες των 
συμπολιτών μας που βιώνουν τον εφιάλτη της ανεργίας στον προϋπολογισμό 
του 2010. 

 Άλλα στοιχεία που χαρακτήρισαν το 2009 είναι η απώλεια ανταγωνιστικότητας 
της κυπριακής οικονομίας που αντανακλάται σε παραδοσιακούς τομείς της 
οικονομίας όπως ο τουρισμός.  Η απόδοση της τουριστικής βιομηχανίας την 
παρούσα χρονιά είναι η χειρότερη της δεκαετίας, κυρίως λόγω της κρίσης που 
χτύπησε την παγκόσμια οικονομία.  Αυτό σε συνδυασμό με την ενδυνάμωση 
του ευρώ έναντι της στερλίνας και το μη εμπλουτισμό του τουριστικού μας 
προϊόντος έφεραν την κατάσταση στο σημείο που βρισκόμαστε σήμερα.  Για 
την περίοδο Ιανουαρίου-Οκτωβρίου 2009 τα έσοδα από τον τουρισμό 
υπολογίζονται σε €1.389,6 εκατομ. σε σύγκριση με €1.668,8 εκατομ. την 
αντίστοιχη περίοδο του 2008, σημειώνοντας μείωση 16,7%.  Την ίδια στιγμή οι 
αφίξεις περιηγητών στη  χώρα μας την περίοδο Ιανουαρίου-Οκτωβρίου 2009 
σημείωσαν μείωση 11,1%.  Η κατάσταση θα μπορούσε να είναι πολύ χειρότερη, 
εάν τελικά η κυβέρνηση δε λάμβανε μέτρα στήριξης της τουριστικής 
βιομηχανίας την άνοιξη που πέρασε με ακόμα πιο δυσμενή αποτελέσματα για 
την εθνική οικονομία και σε επέκταση και στα δημόσια οικονομικά.  Θα 
μπορούσε όμως να ήταν και καλύτερα, εάν τα μέτρα λαμβάνονταν έγκαιρα. 

 Άλλο σημείο που χαρακτήρισε το 2009 είναι τα υψηλά επιτόκια που υπήρχαν 
στην κυπριακή αγορά.  Αυτό ξεκίνησε από τον έντονο “πόλεμο” που ξέσπασε 
στο χρηματοπιστωτικό σύστημα για να προσελκύσουν καταθέσεις, με 
αποτέλεσμα τα καταθετικά επιτόκια να ξεπεράσουν το 7% στην αρχή του έτους.  
Ως άμεσο αποτέλεσμα, τα δανειστικά επιτόκια δεν μπορούσαν να μειωθούν και 
αυτό λειτούργησε αποτρεπτικά στην πρόσβαση των νοικοκυριών και των 
επιχειρήσεων σε ρευστότητα.  Αυτό με τη σειρά του έδρασε αρνητικά στην 
ιδιωτική χρηματοδότηση αναπτυξιακών έργων και στις επενδύσεις.  ∆υστυχώς 
όμως το κράτος περιορίστηκε σε ανακοινώσεις και παρακλήσεις και έβλεπε σαν 
θεατής τα επιτόκια να αυξάνονται, ενώ στην υπόλοιπη Ευρώπη είχαν αρχίσει 
να μειώνονται.  Το αποτέλεσμα ήταν να έχουμε υψηλότερα επιτόκια από την 
υπόλοιπη Ευρώπη κατά 2%-3%.  Το νομοσχέδιο για τα ειδικά κρατικά ομόλογα 
για ενίσχυση της ρευστότητας είναι θετικό βήμα, για να μειωθούν τα επιτόκια, 
απλά θα έπρεπε να είχε γίνει μήνες πριν. 

 Ο προϋπολογισμός ενός κράτους πρέπει να εμπεριέχει το πολιτικό και 
οικονομικό όραμα, αλλά και τη στρατηγική μιας κυβέρνησης, με συγκεκριμένα 
οικονομικά μέτρα, μεταρρυθμίσεις, αλλαγές και διαρθρωτικές τομές.  ∆υστυχώς, 
παρά τις εύγλωττες εξαγγελίες, λείπει το οικονομικό όραμα, ενώ συμβιβάζεται 
σε μια λογιστική παράθεση αριθμών και ποσοστών.  Εμείς θέλουμε ένα κράτος 
ποιοτικό, ευέλικτο, αποτελεσματικό, με ενδυνάμωση του επιτελικού και 
ρυθμιστικού του ρόλου και όχι ένα σπάταλο κράτος επιχειρηματία που 
κατατρώει τα υστερήματα των πολιτών του.  Αυτή η έλλειψη οράματος από τον 
προϋπολογισμό του 2010 σχολιάζεται και στην έκθεση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, που δε βλέπει να λαμβάνονται κάποια επιπρόσθετα μέτρα, παρά 
μόνο συνέχιση των πολιτικών που ακολουθήθηκαν το 2009 (“The 2010 draft 
budget does not incorporate any additional measures to the previous year thus 
foreseeing a continuation of the 2009 policies”). 

 Μετά από εξέταση των προϋπολογισμών του 2010, έχουμε προβεί σε κάποιες 
διαπιστώσεις οι οποίες μας προβληματίζουν και μας απασχολούν.   
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 Ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2010 είναι ελλειμματικός εξαρχής.  Με βάση 
την παρουσίαση του προϋπολογισμού στη Βουλή, στις 16 Οκτωβρίου 2009, το 
έλλειμμα του 2009 υπολογιζόταν στο 2,9% του ΑΕΠ και σε 4,5% για το 2010.  
Από εκείνη την ημέρα τα δεδομένα άλλαξαν και έχουμε το οικονομικό επιτελείο 
της κυβέρνησης να αποδέχεται τις προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για 
αύξηση του δημοσιονομικού ελλείμματος στο 3,5% για το 2009, στο 5,75% για 
το 2010 και να πλησιάζει το 6% το 2011.   

 Ανησυχητική είναι η πρόβλεψη για αύξηση του ελλείμματος κατά το 2011, 
χρονιά στην οποία αναμένεται θετικός ρυθμός ανάπτυξης και ανάκαμψη της 
οικονομίας.  Το συμπέρασμα που προκύπτει είναι ότι η επιδείνωση αυτή είναι 
δομικής φύσεως και μπορεί να οδηγήσει τη χώρα μας σε διαχρονικά υψηλά 
ελλείμματα.   

 Η οικονομική πολιτική του κράτους πρέπει να σχεδιαστεί, με τρόπο που όχι 
μόνο να στηρίξει άμεσα την οικονομία, αλλά και να θέσει τις βάσεις για το 
μέλλον.  Οι προϋπολογισμοί του κράτους θα πρέπει να καταρτίζονται με βάση 
μακροχρόνιο σχεδιασμό, ώστε η δημοσιονομική πολιτική να βοηθήσει στην 
έξοδο από την κρίση και να θέσει γερά θεμέλια για επιστροφή των δημόσιων 
οικονομικών σε διατηρήσιμη βάση.  Τα έσοδα του κράτους θα πρέπει να 
αναλύονται και να διαπιστώνεται ποια από αυτά είναι επαναλαμβανόμενα, 
ώστε να μπορεί να γίνει σωστός σχεδιασμός.  Επίσης, για κάθε μέτρο που 
συνεπάγονται επαναλαμβανόμενα έξοδα θα πρέπει να γίνεται ανάλυση για τον 
τρόπο χρηματοδότησης όχι μόνο για την επόμενη χρονιά αλλά σε βάθος 
χρόνου.  Με αυτά σαν δεδομένα θα μπορεί να γίνεται μακροχρόνιος 
σχεδιασμός, για να μειωθεί το έλλειμμα σε σταθερή βάση. 

 Οι προϋπολογισμοί του κράτους θα πρέπει να διέπονται από δημοσιονομική 
πειθαρχία και ευελιξία.  Η δημοσιονομική πειθαρχία είναι σημαντική για την 
αξιοπιστία του κράτους και επιτρέπει τη χάραξη μακροχρόνιας πολιτικής, η 
οποία συμβάλλει στον περιορισμό του κόστους χρηματοδότησης και στην 
αύξηση της παραγωγικότητας.  Η δημοσιονομική ευελιξία είναι απαραίτητη για 
τη διαχείριση απροσδόκητων κλονισμών στο οικονομικό περιβάλλον.  Όταν η 
δημοσιονομική πολιτική του κράτους βασίζεται διαχρονικά σε αυτές τις αρχές, 
τότε ο προϋπολογισμός μπορεί να χρησιμοποιηθεί σαν εργαλείο για τόνωση 
της συνολικής ζήτησης.  Όταν οι δύο αυτές αρχές τηρούνται ευλαβικά, 
εξασφαλίζονται οι αναγκαίοι πόροι σε περιόδους οικονομικής ανάπτυξης, για να 
μπορούν να χρησιμοποιηθούν σε περιόδους ύφεσης για τόνωση της 
οικονομίας. 

 Στη δεδομένη στιγμή όμως βρισκόμαστε σε μια πολύ δυσμενή κατάσταση.  
Υπάρχει από τη μία η ανάγκη για χρησιμοποίηση πόρων για διευκόλυνση της 
ανάπτυξης της οικονομίας, που πλήγηκε από τη διεθνή κρίση, και από την άλλη 
ο περιορισμός των πόρων αυτών, αφού το δημοσιονομικό έλλειμμα έχει φτάσει 
σε επίπεδα διαχρονικά μη διατηρήσιμα.  Το πιο ανησυχητικό της κατάστασης 
είναι πως στον προϋπολογισμό του 2010 μειώνονται οι δαπάνες για στήριξη 
της ανάπτυξης, ενώ οι τακτικές δαπάνες του κράτους συνεχίζουν να αυξάνονται. 

Κρατικά έσοδα και έξοδα 

 Ο προϋπολογισμός για το 2009 προέβλεπε έσοδα 6,417 εκατομ., ενώ αυτά 
έχουν αναθεωρηθεί σε 5,374 εκατομ., δηλαδή μείωση της τάξης του 16,2%.  
Για το 2010 προβλέπονται έσοδα 5,729 εκατομ., δηλαδή αύξηση 6,6% σε 
σύγκριση με τα αναμενόμενα έσοδα του 2009.  Αυτή είναι μια αισιόδοξη 
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πρόβλεψη, μιας και το δημοσιονομικό έλλειμμα προβλέπεται να αυξηθεί κατά 
τη διάρκεια του 2010.  Με βάση τον κατατεθειμένο προϋπολογισμό για το 2010 
αναμένεται μια αύξηση από το φόρο εισοδήματος της τάξης του 7,1%, χωρίς 
αυτή να δικαιολογείται από τις οικονομικές εξελίξεις, που προβλέπουν ραγδαία 
άνοδο της ανεργίας κατά τη διάρκεια του 2010.  Επίσης αύξηση 7,3% 
προϋπολογίζεται για το 2010 στα έσοδα από το ΦΠΑ, ενώ το σενάριο για 
μειωμένη κατανάλωση είναι ορατό.  Επίσης, οι προβλέψεις αυτές δεν 
υπολογίζουν τη μείωση που θα προκύψει από τον μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ 
στα ξενοδοχεία και εστιατόρια μετά από την ανακοίνωση των μέτρων στήριξης 
του τουρισμού και την πρόσφατη απόφαση του Ανωτάτου. 

 Τα έξοδα του κράτους για το 2009 προϋπολογίζονταν στα 7,375 εκατομ., ενώ 
τελικά αναθεωρήθηκαν στα 7,645 εκατομ., σημειώνοντας αύξηση 3,7%.  Για το 
2010 τα κρατικά έξοδα υπολογίζεται να ανέλθουν σε 7,858 εκατομ., 
σημειώνοντας άνοδο της τάξης του 2,8%.  Σε αυτό το σημείο θα πρέπει να 
σημειώσουμε την προβολή που δίνει το οικονομικό επιτελείο της κυβέρνησης 
στη δήθεν μείωση των προϋπολογιζόμενων λειτουργικών δαπανών για το 2010.  
Στον προϋπολογισμό του 2009 είχαν εγκριθεί 1,297 εκατομ. ως λειτουργικές 
δαπάνες, ενώ κατά τη διάρκεια της χρονιάς αυτές σημείωσαν αύξηση της τάξης 
του 13,3% και έφτασαν στα 1,470 εκατομ.  Τώρα το Υπουργείο Οικονομικών 
προϋπολογίζει λειτουργικές δαπάνες 1,264 εκατομ. για το 2010 και προβάλλει 
μείωση των δαπανών κατά 14%, ενώ στην ουσία το ύψος των δαπανών αυτών 
είναι ουσιαστικά στα επίπεδα του εγκριμένου προϋπολογισμού του 2009. 

 Οι τακτικές δαπάνες του κράτους για το 2010 αναμένεται να αυξηθούν με 
ρυθμό 4,6%, ενώ μείωση αναμένεται στις αναπτυξιακές δαπάνες του κράτους 
για το 2010 της τάξης του 9,2%.  Είναι προφανές πως, ενώ οι ανελαστικές 
δαπάνες του κράτους θα αυξάνονται, οι δαπάνες που έχουν σκοπό να 
τονώσουν την οικονομική ανάπτυξη θα μειωθούν.  Σε μια περίοδο οικονομικής 
κρίσης όπως αυτήν που διανύουμε θα έπρεπε να γίνει ακριβώς το αντίθετο.  Οι 
ανελαστικές δαπάνες θα έπρεπε να περιοριστούν και να δοθούν πόροι για την 
προώθηση αναπτυξιακών έργων με σκοπό τη δημιουργία θέσεων εργασίας και 
στήριξης της ανάπτυξης. 

 Το φαινόμενο αυτό είναι το ίδιο που προκάλεσε τη διόγκωση του 
δημοσιονομικού ελλείμματος την παρούσα χρονιά.  Το οικονομικό επιτελείο της 
κυβέρνησης μπορεί να επικαλείται τον αυξημένο αναπτυξιακό προϋπολογισμό, 
αλλά τα στοιχεία από το Γενικό Λογιστήριο μας παρουσιάζουν μια διαφορετική 
εικόνα.  Το ποσοστό υλοποίησης του αναπτυξιακού προϋπολογισμού μέχρι 
31.10.2009 παρέμεινε μόλις στο 42% και πολύ μακριά από το στόχο που έθεσε 
η κυβέρνηση για ποσοστό υλοποίησης πέραν του 80% μέχρι το τέλος του 
χρόνου. 

 Φυσικά, είναι αμφίβολο κατά πόσο οι λειτουργικές δαπάνες θα παραμείνουν 
στα επίπεδα του προϋπολογισμού.  Ενδεικτικά, κατά τη διάρκεια της συζήτησης 
του προϋπολογισμού στην επιτροπή Οικονομικών σχεδόν όλα τα υπουργεία 
και οι υπηρεσίες δήλωσαν πως τα κονδύλια δε θα τους είναι αρκετά και θα 
στείλουν συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς για έγκριση αργότερα.   

∆ημόσιο χρέος 

 Σαν επακόλουθο του αρνητικού ρυθμού ανάπτυξης και της αύξησης του 
δημοσιονομικού ελλείμματος, το δημόσιο χρέος θα αυξηθεί το 2009 στο 53,2% 
του ΑΕΠ, στο 58,6% το 2010 και στο 63,4% το 2011 με βάση τις εκτιμήσεις της 
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ΕΕ.  Το ποσοστό πιθανώς να είναι και υψηλότερο με δεδομένη τη χειροτέρευση 
των δημόσιων οικονομικών. 

∆ημόσια υπηρεσία και παραγωγικότητα 

 Είναι αδιαμφισβήτητο γεγονός πως διαθέτουμε μια υπεράριθμη δημόσια 
υπηρεσία, που αποτελεί το πιο ευδιάκριτο σύγχρονο οικονομικό πρόβλημα στα 
μάτια του φορολογούμενου πολίτη.  Μέτρα πρέπει να παρθούν άμεσα, για να 
συγκρατηθούν τα λειτουργικά κόστη της κρατικής μηχανής.  Σίγουρα, δε φταίει 
η παρούσα κυβέρνηση μόνο για την κατάσταση της δημόσιας υπηρεσίας, αλλά 
σίγουρα πρέπει να πάρει κάποια δραστικά και άμεσα μέτρα, για να 
αντιμετωπίσει το πρόβλημα που παρουσιάζεται.  Ο ρυθμός αύξησης του 
κρατικού μισθολογίου υπολογίζεται στο 10% για το 2009, παρά τον αρνητικό 
πληθωρισμό, και στο 4,8% για το 2010.   

 Το μέγεθος του κρατικού μισθολογίου αποτελεί το πιο σοβαρό από τα 
διαρθρωτικά προβλήματα της κυπριακής οικονομίας και οποιαδήποτε 
προσπάθεια μείωσης των λειτουργικών δαπανών του κράτους πρέπει να έχει 
στόχο τη μείωση του κρατικού μισθολογίου.  Το 2008 το κρατικό μισθολόγιο 
αποτελούσε το 14,1% του ΑΕΠ, ποσοστό που θα είναι υψηλότερο το 2009, 
μιας και το ΑΕΠ μειώνεται, ενώ το κρατικό μισθολόγιο αυξάνεται κατά 10%.   

 Η κυβέρνηση λέει πως θα πρέπει να επιβληθεί μορατόριουμ στις προσλήψεις 
στο δημόσιο τομέα, αλλά αυτό δε φαίνεται μέσα από τον προϋπολογισμό του 
2010.  Πρέπει άμεσα να γίνουν τομές και να βρεθεί τρόπος να συγκρατηθεί η 
αύξηση του κρατικού μισθολογίου, πράγμα που δε φαίνεται στον 
προϋπολογισμό.  ∆ε βλέπουμε κανένα μέτρο στον προϋπολογισμό προς αυτή 
την κατεύθυνση.  Αυτό θα μπορούσε να γίνει με μια σειρά από μέτρα όπως 
μείωση των κλιμάκων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία και με θέσπιση του 
θεσμού της εναλλαξιμότητας.  Οι υπερωρίες στο δημόσιο θα πρέπει να 
μειωθούν στις απόλυτα αναγκαίες και θα πρέπει να αυξηθούν και οι έλεγχοι, για 
να εξασφαλίζεται η φυσική παρουσία κάποιου στον τόπο εργασίας του, όταν 
δηλώνει υπερωρίες, και να ελέγχεται και η δουλειά του, ώστε οι υπερωρίες 
αυτές να δικαιολογούνται.  Επίσης, θα ήταν καλό να ρυθμιστεί με νόμο το 
ανώτατο όριο που κάποιος δημόσιος υπάλληλος θα δικαιούται να λαμβάνει σε 
υπερωρίες.  Επίσης, εξοικονομήσεις μπορούν να γίνουν με αύξηση του ορίου 
αφυπηρέτησης στα 63 έτη σε όλο το δημόσιο τομέα και με περικοπές στα 
κονδύλια της Αγοράς Συμβουλευτικών Υπηρεσιών (€80,8 εκατομ.) και στο 
κονδύλι “Εκπαίδευση Προσωπικού/Συνέδρια/Σεμινάρια” (€40,7 εκατομ.). 

 Επίσης, το σύστημα αξιολόγησης των δημόσιων υπαλλήλων θα πρέπει να 
εκσυγχρονιστεί με την υιοθέτηση νέων μετρήσιμων μεθόδων ελέγχου, ώστε να 
αυξηθεί και η παραγωγικότητα.  Κίνητρα θα πρέπει να προσφέρονται στους 
υπαλλήλους με βελτιωμένη απόδοση και όχι σε αυξήσεις που έχουν σαν βάση 
τον πληθωρισμό.  Ακόμα ο θεσμός της ΑΤΑ θα μπορούσε να εκσυγχρονιστεί, 
ώστε τα οικονομικά μειονεκτήματα να αντισταθμίζονται από τα κοινωνικά οφέλη, 
μεταφέροντας τις αυξήσεις στους μισθούς από τους υψηλόμισθους στους 
χαμηλόμισθους.  Αυτό θα είχε και θετικό αντίκτυπο στα δημόσια οικονομικά, 
αφού το μεγαλύτερο μέρος των δημόσιων υπαλλήλων είναι υψηλόμισθοι. 

 ∆υστυχώς, στον προϋπολογισμό του 2010 λάμπουν διά της απουσίας τους 
οποιαδήποτε μέτρα προς μείωση των τακτικών δαπανών του κράτους και του 
κρατικού μισθολογίου. 
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Παιδεία 

 Είναι αλήθεια ότι διανύουμε περίοδο οικονομικής κρίσης και υπάρχει 
δημοσιονομική στενότητα.  Όταν όμως οι συνολικές δαπάνες του κράτους 
αυξάνονται κατά 3% και οι δαπάνες για την παιδεία αυξάνονται με τον ίδιο 
περίπου ρυθμό (3,5%), τότε αυτό σημαίνει ότι η κυβέρνηση αυτή δε δίνει καμία 
ιδιαίτερη σημασία στην παιδεία και στο σχεδιασμό του μέλλοντος της κοινωνίας.  
Αυτό σημαίνει απλά ότι δεν υπάρχει καμία αυξημένη προσοχή και σημασία 
στην εκπαίδευση και πολύ λιγότερο στον πολιτισμό.    

 Στην ομιλία του στη Βουλή ο υπουργός ρητορικά ταυτίζει τις δαπάνες για την 
παιδεία με την «υλοποίηση των οραματισμών και επιδιώξεών μας για ένα 
δημιουργικό μέλλον».  Ορθά.  Με αυτή την ίδια λογική θα έλεγε κανείς ότι το 
μέλλον αφορούν περισσότερο οι αναπτυξιακές παρά οι τακτικές δαπάνες του 
προϋπολογισμού του υπουργείου του.   

 Οι τακτικές δαπάνες  για το 2010 είναι €812,2 εκατομ.  και  οι αναπτυξιακές 
€296,0 εκατομ.  Οι τακτικές δαπάνες αυξάνονται δηλαδή κατά 4,4% και οι 
αναπτυξιακές δαπάνες μόνο 1%.  Θα πρέπει, λοιπόν, να παρατηρήσουμε ότι 
με αυτά τα δεδομένα ο φετινός προϋπολογισμός δε δίνει έμφαση στο μέλλον, 
δεν αφορά τόσο αυτό που ο υπουργός χαρακτηρίζει ως «υλοποίηση των 
οραματισμών και επιδιώξεών μας για ένα δημιουργικό μέλλον» όσο μια στενή 
διαχείριση των πραγμάτων.    

Υγεία 

 Το φετινό μερίδιο του προϋπολογισμού του Υπουργείου Υγείας επί του ΑΕΠ 
έχει αυξηθεί κατά μία ποσοστιαία μονάδα, φτάνοντας στο 3,7%, όμως 
απουσιάζουν ουσιαστικά κονδύλια που δυσχεραίνουν σε τεράστιο βαθμό την 
άσκηση μιας αποτελεσματικής πολιτικής στον πολυσήμαντο και πολυδιάστατο 
τομέα της υγείας.  Πιο συγκεκριμένα, είναι αξιοσημείωτο το γεγονός ότι δεν 
υπάρχει κονδύλι για την άμεση λειτουργία του Κέντρου Αίματος βάσει της 
ευρωπαϊκής Οδηγίας 2002/98/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  Επίσης, δεν 
υπάρχει κονδύλι για τη στελέχωση με εξειδικευμένους ιατρούς, 
εμπειρογνώμονες παροχής συμβουλευτικών υπηρεσιών και βοηθούς 
νοσηλευτικού προσωπικού της Πτέρυγας Παραπληγικών, καθώς και την αγορά 
του απαραίτητου εξοπλισμού για τη νοσηλεία και αποκατάσταση των ατόμων.  
Παράλληλα, δεν έχει γίνει μνεία για τη δέσμευση κονδυλίου με σκοπό τη 
δημιουργία εξειδικευμένου Κέντρου Μαστού βάσει των ευρωπαϊκών 
κατευθυντήριων γραμμών.  Τέλος, παρουσιάζεται αποκοπή ουσιαστικού ποσού 
του ΑΣΚ, κάτι το οποίο θέτει σε μεγάλο κίνδυνο τη μη υλοποίηση μεγάλων 
δράσεων που εμπερικλείονται στην Εθνική Στρατηγική για τα Ναρκωτικά 2009-
2013. 

Περιβάλλον 

 Με την έναρξη των εργασιών της ∆ιάσκεψης της Κοπεγχάγης, αναμέναμε πως 
θα δούμε στον προϋπολογισμό του 2010 μέτρα με σκοπό τη μείωση των 
εκπομπών διοξιδίου του άνθρακα στην ατμόσφαιρα.  ∆υστυχώς, δε βλέπουμε 
κανένα μέτρο να παίρνεται προς την κατεύθυνση αυτή.  Η αναχρονιστική 
μέθοδος φορολογίας των οχημάτων παραμένει σε ισχύ και δεν προσφέρονται 
κίνητρα προς αντικατάσταση παλαιών οχημάτων.  Επίσης, η Κύπρος είναι 
πολύ πίσω σε χρήση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας για παραγωγή ηλεκτρικού 
ρεύματος, παρ’ όλο που έχουμε άφθονη ηλιοφάνεια.   Θα μπορούσε η Κύπρος 



 

 

 
 

82

να αποτελέσει πεδίο δοκιμής και εφαρμογής ηλιακών συστημάτων 
ηλεκτροπαραγωγής με χρηματοδότηση από κονδύλια της ΕΕ.  Θα μπορούσε 
να αποτελέσει κέντρο για την εκπαίδευση και επίδειξη ολοκληρωμένων λύσεων 
ηλιακών συστημάτων και πόλο έλξης επιστημονικού ενδιαφέροντος.  Απλά και 
σε αυτό τον τομέα απουσιάζει το όραμα και ο μακροχρόνιος σχεδιασμός. 

Έρευνα και καινοτομία 

 Οι επιδόσεις της χώρας μας στην έρευνα και την καινοτομία είναι χαμηλές, με 
αποτέλεσμα η Κύπρος να καταλαμβάνει την τελευταία θέση στις σχετικές 
μελέτες επιδόσεων στην Ευρώπη.  Επίσης, αποκαρδιωτική είναι η εικόνα που 
παρουσιάζει η χώρα μας σε ό,τι αφορά στην ευρυζωνική διείσδυση, τη διά βίου 
μάθηση, τις δαπάνες των επιχειρήσεων για έρευνα και τα επιχειρηματικά 
κεφάλαια υψηλού κινδύνου (venture capital). 

 Η τεράστια μείωση που παρατηρείται στο φετινό προϋπολογισμό για τον τομέα 
της έρευνας και καινοτομίας έχει δικαίως προκαλέσει την έντονη αντίδραση των 
πανεπιστημίων, ερευνητικών ιδρυμάτων, αλλά και του επιχειρηματικού κόσμου.  
Η Κύπρος είναι τελευταία όχι μόνο στις επενδύσεις της στην έρευνα ως 
ποσοστό του ΑΕΠ 0,45% συγκριτικά με το 1,85%, που είναι ο μέσος όρος της 
υπόλοιπης ΕΕ, αλλά και στην εργοδότηση προσωπικού για θέματα έρευνας και 
καινοτομίας με 0,7% σε σύγκριση με το 1,6% που είναι ο μέσος όρος της ΕΕ.  
Είναι αδιανόητο το Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας από €25,4 εκατομ.  που πήρε 
στον προϋπολογισμό του 2009 να παίρνει μόλις €10 εκατομ. για το 2010, η 
χορηγία στο κυπριακό ερευνητικό και ακαδημαϊκό δίκτυο να μειώνεται στις 
€300,000 από €424,000 που ήταν πέρυσι και τέλος η χορηγία στο κυπριακό 
ερευνητικό ίδρυμα από €8,3 εκατομ. να μειώνεται στα €3 εκατομ. 

 Η Κύπρος χρειάζεται επειγόντως αναμόρφωση και εκσυγχρονισμό του 
θεσμικού της πλαισίου για την έρευνα και την καινοτομία.  Χρειάζεται την 
προώθηση νομοθεσίας, αλλά και διοικητικών μέτρων που να διασφαλίζουν το 
συντονισμό, το σχεδιασμό της πολιτικής, την ορθολογική διαχείριση και τον 
έλεγχο της χρηματοδότησης της έρευνας και της καινοτομίας.  Μα πάνω απ’ 
όλα χρειάζεται το όραμα, την τόλμη και την πολιτική βούληση για γενναία 
αύξηση της χρηματοδότησης ενός τομέα που μπορεί να κάνει τη μεγάλη 
διαφορά για την Κύπρο.  Που μπορεί να βγάλει την πατρίδα μας από την 
υστέρηση και να τη θέσει στην πρωτοπορία των χωρών που ανιχνεύουν το 
βιώσιμο μέλλον του πλανήτη μας.   

 Χρειάζεται τέλος μεγαλύτερη εξωστρέφεια του ερευνητικού μας συστήματος, με 
επιθετικότερη συμμετοχή στον ευρωπαϊκό χώρο έρευνας και καινοτομίας και 
στις συναφείς διεθνείς πρωτοβουλίες.  Μόνο έτσι θα καταφέρουμε να 
αξιοποιήσουμε τα πλεονεκτήματα που προσφέρει η ευρωπαϊκή και διεθνής 
δικτύωση με τη συμμετοχή σε κοινές ερευνητικές δραστηριότητες και υποδομές, 
με απώτερο πάντοτε στόχο να αναδείξουμε τη στρατηγική μας θέση ως 
συνδέσμου ανάμεσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τις γειτονικές μας χώρες της 
νοτιοανατολικής Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής.  

Γ. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

 ∆ιαχρονική θέση του ∆ΗΚΟ ήταν και είναι ότι η οικονομία αποτελεί εθνική 
υπόθεση στη βάση του τρίπτυχου: γερή οικονομία-ανάπτυξη-κράτος 
κοινωνικών παροχών. 
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 Ως ∆ΗΚΟ εκτιμούμε πως ο κρατικός προϋπολογισμός τη διετία 2009-2010 δεν 
ανταποκρίνεται ικανοποιητικά στους πιο πάνω άξονες, αφού ο μεν 
προϋπολογισμός για το 2009 έχει αναθεωρηθεί αρκετές φορές χωρίς να 
επιτυγχάνει τους στόχους του για γερή οικονομία, δημοσιονομική πειθαρχία και 
ανάπτυξη, ενώ ο προϋπολογισμός για το 2010 επαναφέρει την κυπριακή 
οικονομία σε υψηλά δημοσιονομικά ελλείμματα, αύξηση του δημόσιου χρέους 
και κατ’ επέκταση σε κατάσταση δημοσιονομικής επιτήρησης, όπως και το 
2002. 

 Η κυπριακή οικονομία, μετά από μια επιτυχή προσπάθεια για άσκηση 
ορθολογιστικής πολιτικής, δημοσιονομικής εξυγίανσης και οικονομικό 
ορθολογισμό  την πενταετία 2003-2007, οπισθοχωρεί σε αρνητικά οικονομικά 
πρόσημα, με αποτέλεσμα το υπόβαθρο που είχε κτιστεί, ώστε η κυπριακή 
οικονομία να αναχαιτίσει με αποτελεσματικό τρόπο τις επιπτώσεις της 
παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, να έχει ουσιαστικά εξουδετερωθεί. 

 Η επιδείνωση του οικονομικού περιβάλλοντας μπορεί να οφείλεται σε μεγάλο 
βαθμό στην οικονομική κρίση, ωστόσο ως ∆ΗΚΟ εκτιμούμε πως δεν ασκήθηκε 
σωστή δημοσιονομική πολιτική και πειθαρχία, αφού οι μη στοχευμένες 
κοινωνικές δαπάνες σε συνδυασμό με την ανεξέλεγκτη αύξηση των δημόσιων 
δαπανών, ειδικότερα σε τομείς χωρίς ουσιαστικό οικονομικό όφελος και υψηλής 
προστιθέμενης αξίας έργα, είχαν ως αποτέλεσμα το δημοσιονομικό πλεόνασμα 
του 2007 ύψους €550 εκατομ. να εξαλειφθεί και να μετατραπεί σε σύντομο 
χρονικό διάστημα σε δημοσιονομικό έλλειμμα πέραν του 3%. 

 Ο Υπουργός Οικονομικών, καταθέτοντας τους βασικούς άξονες της 
οικονομικής πολιτικής όπως αντικατοπτρίζονται στον κρατικό προϋπολογισμό 
για το 2010, αναφέρθηκε σε οικονομική ανάπτυξη, υγιή δημόσια οικονομικά, 
άνοδο του βιοτικού επιπέδου, αναδιάρθρωση της οικονομίας, βιωσιμότητα των 
δημόσιων οικονομικών και δημοσιονομική πειθαρχία. 

 Ως ∆ΗΚΟ εκτιμούμε πως οι βασικοί άξονες της κυβέρνησης δεν είναι 
υλοποιήσιμοι, αφού η δημοσιονομική κατάσταση της οικονομίας έχει 
επιδεινωθεί δραματικά. Οι ανησυχίες μας εστιάζονται στους πιο κάτω 
οικονομικούς άξονες: 

∆ΗΜΟΣΙΟΝΟΜΙΚΟ ΕΛΛΕΙΜΜΑ 

1. Το δημοσιονομικό έλλειμμα αναμένεται να ξεπεράσει σημαντικά το όριο 
του 3%, θέτοντας την κυπριακή οικονομία σε κατάσταση επιτήρησης. 
Ιδιαίτερο προβληματισμό δημιουργεί το γεγονός πως η επιδείνωση της 
δημοσιονομικής κατάστασης θα συνεχιστεί το 2010, καθώς και το 2011, 
όταν η κυπριακή οικονομία αναμένεται πως θα σημειώσει έστω μικρή 
ανάκαμψη. Σύμφωνα με τις τελευταίες προβλέπεις της Eurostat όπως 
έχουν δημοσιευθεί στις 13 Νοεμβρίου 2009, το δημοσιονομικό έλλειμμα 
εκτιμάται πως θα εκτοξευθεί στο 5,75% το 2010, ενώ το 2011 αναμένεται 
να ξεπεράσει το 6%, ειδικότερα εάν δε ληφθούν άμεσα και 
αποτελεσματικά δημοσιονομικά μέτρα. 

ΡΥΘΜΟΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 

2. Παρά το γεγονός ότι οι επιπτώσεις από την οικονομική κρίση έγιναν 
περισσότερο αισθητές το 2009, ο πραγματικός ρυθμός ανάπτυξης της 
κυπριακής οικονομίας παραμένει αρνητικός στο -0,7% και αναμένεται να 
παραμείνει ουσιαστικά στάσιμος το 2010. Ο ρυθμός ανάπτυξης της 
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κυπριακής οικονομίας το 3ο τρίμηνο συρρικνώθηκε περαιτέρω στο -1,4%, 
την ίδια ώρα που στη Ζώνη του Ευρώ παρατηρείται βελτίωση του 
οικονομικού κλίματος. 

 Σύμφωνα με την έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η κυπριακή 
οικονομία παρουσιάζει τη μεγαλύτερη αδυναμία, ώστε να εξέλθει από 
την ύφεση, αφού χώρες όπως η Λιθουανία και Λετονία με ρυθμό 
ανάπτυξης στο -18% για το 2009 σημειώνουν θεαματική βελτίωση κατά 
14% το 2010, ενώ το 2011 θα σημειώσουν θετικό ρυθμό ανάπτυξης και 
μάλιστα μεγαλύτερο από εκείνο της κυπριακής οικονομίας. 

 Το συμπέρασμα που προκύπτει είναι ότι η επιδείνωση αυτή είναι 
δομικού χαρακτήρα και τείνει αναπόφευκτα να οδηγήσει τη χώρα μας σε 
διαχρονικά υψηλά ελλείμματα, αλλά και υπό διαδικασία υπερβολικού 
ελλείμματος και συνεπώς επιτήρησης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, 
γεγονός που επαναφέρει την αναγκαιότητα για λήψη διορθωτικών 
μεταρρυθμίσεων για επαναπροσδιορισμό της οικονομίας προς νέες 
κατευθύνσεις και δραστηριότητες υψηλής προστιθέμενης αξίας. 

 ∆ΗΜΟΣΙΟ ΧΡΕΟΣ 

3. Παρά τη σημαντική πρόοδο που σημείωσε η κυπριακή οικονομία με τη 
δραστική μείωση του δημόσιου χρέους από 70,4% το 2004 στο 48,4% 
το 2008, το δημόσιο χρέος εκτιμάται πως θα σημειώσει αξιοσημείωτη 
αύξηση τα επόμενα έτη. 

 Σύμφωνα με τον κατατεθέντα προϋπολογισμό, το δημόσιο χρέος 
αυξήθηκε στο 53,8% το 2009, το 2010 εκτιμάται πως θα σημειώσει 
περαιτέρω επιδείνωση και θα ξεπεράσει το 58%, ενώ το 2011 θα 
εκτοξευθεί στο 63,4%. 

 Σύμφωνα με την Έκθεση Βιωσιμότητας (Sustainability Report) των 
δημόσιων οικονομικών που δημοσίευσε τον περασμένο Οκτώβριο η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η μακροπρόθεσμη βιωσιμότητα των δημόσιων 
οικονομικών της Κύπρου βρίσκεται σε υψηλό κίνδυνο. Και αυτό ,διότι η 
μακροπρόθεσμη επίδραση της γήρανσης του πληθυσμού είναι πολύ πιο 
πάνω από το μέσο ευρωπαϊκό όρο.  Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, μέχρι 
το 2060 το δημόσιο χρέος αναμένεται να ξεπεράσει το 300%. 

 Η επιδείνωση του δημόσιου χρέους θέτει την Κυπριακή ∆ημοκρατία 
εκτός του Προγράμματος Σταθερότητας (το πρώτο που κατέθεσε ως 
μέλος της Ευρωζώνης), στο οποίο προβλέπεται το δημόσιο χρέος να 
κυμανθεί στο 45,4% το 2010 και 44,2% το 2011 και το 2012. 

 Σημειώνεται πως οι δαπάνες για την εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους 
μειώθηκαν δραστικά τα τελευταία χρόνια από €739 εκατομ. το 2008, στα 
€632 εκατομ. το 2009, γεγονός που αποτρέπει την επίτευξη του διπλού 
στόχου, για σημαντική εξοικονόμηση μέσω της εξυπηρέτησης του 
δημόσιου χρέους από τη μία και την απελευθέρωση σημαντικών 
κεφαλαίων για κοινωνικές και αναπτυξιακές δαπάνες από την άλλη, μία 
πολιτική που δοκιμάστηκε και έφερε θετικά αποτελέσματα τα 
προηγούμενα χρόνια. 

ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ 
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4. Όπως έχει τονιστεί και αρχικά, ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2009 
είχε αρχικά κατατεθεί προβλέποντας πως η κυπριακή οικονομία θα 
κινηθεί με ρυθμό ανάπτυξης στο 3,7%. Λόγω της κακής εκτίμησης, 
κρίθηκε αναγκαία η κατάθεση 5 συμπληρωματικών προϋπολογισμών 
ύψους €383 εκατομ. επιφέροντας πρόσθετη δημοσιονομική επιβάρυνση.  

 Επιπλέον, όπως διαφαίνεται και από τους προϋπολογισμούς τα 
τελευταία χρόνια, οι τακτικές δαπάνες έχουν αυξηθεί κατά €1 δις, από 
€4,6 δις το 2008 σε €5,5 δις, καθιστώντας το στόχο για συγκράτηση των 
τακτικών δαπανών ως μη υλοποιήσιμο και επιφορτίζοντας τον 
προϋπολογισμό με πρόσθετες ανελαστικές δαπάνες. 

 Ταυτόχρονα, εάν υποθέσουμε πως οι λειτουργικές δαπάνες 
παραμείνουν αναλλοίωτες όπως έχουν κατατεθεί, καταρρίπτεται και ο 
στόχος για μείωσή τους κατά 14%, αφού η μείωση θα είναι μόνο κατά 
2,6%. Σημειώνεται πως, για να εξαχθούν σωστά συμπεράσματα, θα 
πρέπει να λαμβάνονται υπόψη όμοια μέτρα σύγκρισης, αφού στην 
προκειμένη περίπτωση δεν μπορεί να συγκρίνονται οι πραγματικές 
δαπάνες για το 2009 με τις προβλεπόμενες του 2010. 

ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ 

5. Παράλληλα με τις τακτικές και λειτουργικές δαπάνες, ανησυχία προκαλεί 
και το γεγονός ότι οι αναπτυξιακές δαπάνες σημειώνουν μείωση κατά 
9,2% σε σύγκριση με το 2009, ενώ πιο ανησυχητικό είναι το γεγονός ότι 
ο βαθμός υλοποίησης του αναπτυξιακού προγράμματος παραμένει 
δραματικά χαμηλός, μόλις στο 42%, σύμφωνα με τα στοιχεία που 
κατατέθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού από το Γενικό Λογιστή της ∆ημοκρατίας για την 
περίοδο 1/1/2009-31/10/2009.  

 Εν μέσω οικονομικής κρίσης κατά τη διάρκεια της οποίας η πραγματική 
οικονομία απαιτεί τόνωσή της μέσω αναπτυξιακών έργων με παράλληλη 
μείωση των ανελαστικών και λειτουργικών δαπανών, στην Κύπρο γίνεται 
ακριβώς το αντίθετο, με αποτέλεσμα το δημοσιονομικό έλλειμμα να 
εκτοξεύεται σε ανησυχητικά επίπεδα, χωρίς ωστόσο να επιτυγχάνεται ο 
στόχος για μείωση της ανεργίας και ώθηση της οικονομίας, ώστε να 
εξέλθει από την ύφεση. 

ΑΝΕΡΓΙΑ 

6. Ένας άλλος τομέας που ως ∆ΗΚΟ θεωρούμε ιδιαίτερα σημαντικό, μέσω 
του οποίου αντικατοπτρίζεται κατά πόσο η οικονομία είναι υγιής, είναι ο 
δείκτης της ανεργίας. Ο εκτροχιασμός του δείκτη της ανεργίας σε 
ιδιαίτερα υψηλά επίπεδα εκτιμούμε πως θα είναι ιδιαίτερα δύσκολη η 
προσπάθεια, ώστε η ανεργία να επανέλθει στα ποσοστά των 
προηγούμενων ετών κατά τη διάρκεια των οποίων επικρατούσε 
κατάσταση πλήρους απασχόλησης.  ∆υστυχώς, το ποσοστό της 
ανεργίας έχει αυξηθεί στο 5,5% το 2009, ενώ το 2010 αναμένεται να 
αυξηθεί περαιτέρω και να φτάσει το 6,5%. 

 ΣΥΝΤΑΞΕΙΣ-ΦΙΛΟ∆ΩΡΗΜΑΤΑ-ΤΚΑ 

7. Σύμφωνα με τον κατατεθέντα προϋπολογισμό, παρατηρείται αύξηση των 
συντάξεων και των φιλοδωρημάτων κατά €94 εκατομ. σε σχέση με το 
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2009, ενώ η αύξηση αγγίζει τα €150 εκατομ. σε σχέση με το 2008. Το 
στοιχείο αυτό ως ∆ΗΚΟ θεωρούμε πως θα μπορούσε να αποφευχθεί, 
εάν υιοθετείτο η εισήγησή μας για επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης 
και σε άλλους επαγγελματικούς κλάδους, εκεί και όπου ενδείκνυται. Το 
όφελος σε αυτή την περίπτωση θα ήτανε διπλό, αφού ούτε η 
δημοσιονομική κατάσταση θα επιβαρυνόταν αλλά ούτε και θα έθετε σε 
κίνδυνο τη βιωσιμότητα του ΤΚΑ. 

Σ’ αυτό το σημείο οφείλουμε να επισημάνουμε για ακόμα μια φορά πως 
η πρόσφατη τροπολογία για αύξηση των εισφορών στο ΤΚΑ δεν επιλύει 
αποτελεσματικά το πρόβλημα, γι’ αυτό και κρίνεται ως επιτακτική ανάγκη 
η διεξαγωγή ενός δομημένου διάλογου με όλους τους εμπλεκόμενους 
φορείς, ώστε να υιοθετηθούν τέτοιες μεταρρυθμίσεις με τις οποίες η 
βιωσιμότητα του ΤΚΑ θα τεθεί σε μακροπρόθεσμη βάση. 

 Επισημαίνεται επίσης πως εκκρεμεί ακόμα η δέσμευση που ανέλαβε η 
κυβέρνηση τον περασμένο Μάρτιο για να καταθέσει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικό νομοσχέδιο όσον αφορά την επενδυτική 
πολιτική του ΤΚΑ, μια δέσμευση που δυστυχώς παραμένει 
ανεκπλήρωτη. 

ΠΕΡΙΚΟΠΕΣ ∆ΑΠΑΝΩΝ 

8. Η προσπάθεια της κυβέρνησης για περικοπές των δημόσιων δαπανών 
θα πρέπει να είναι σε τομείς που δε θα επηρεάσουν τις προοπτικές για 
ανάπτυξη. Επισημαίνεται πως ο προϋπολογισμός παρουσιάζει 
σημαντικές αποκοπές των κονδυλίων για την έρευνα κατά 75%, με 
αποτέλεσμα η Κύπρος να αποκλίνει από το στόχο για επένδυση του 1% 
του ΑΕΠ ως το 2010 για σκοπούς έρευνας και τεχνολογίας.  

 ΕΥΡΩΖΩΝΗ - ΜΕΣΟΠΡΟΘΕΣΜΟ ∆ΗΜΟΣΙΟΝΟΜΙΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ 

9. Ως ∆ΗΚΟ οφείλουμε να τονίσουμε εμφαντικά για ακόμα μια φορά πως η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία θα βρισκόταν σε πολύ χειρότερη κατάσταση και η 
οικονομία της θα βρισκόταν σε κατάσταση κατάρρευσης, εάν δεν 
εκπληρωνόταν ο στόχος για εισδοχή στην Ευρωζώνη. Η 
στοχοπροσήλωση που επέδειξε η προηγούμενη κυβέρνηση καταδεικνύει 
πως ο στόχος για συνετή δημοσιονομική πολιτική μπορεί να επιτευχθεί, 
εάν και εφόσον υπάρχει σωστός και μεσοπρόθεσμος προγραμματισμός. 

 Υπενθυμίζεται πως εκκρεμεί ειλημμένη υποχρέωση της εκτελεστικής 
εξουσίας για κατάθεση 3ετούς μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού 
πλαισίου. Ως ∆ΗΚΟ θεωρούμε πως ο καταρτισμός ενός 3ετούς 
προϋπολογισμού θα βοηθήσει σε μεγάλο βαθμό την κυβέρνηση να ασκεί 
περισσότερο και πιο αποτελεσματικό έλεγχο των δημόσιων δαπανών. 

ΠΛΗΘΩΡΙΣΜΟΣ 

10. Τέλος, ανησυχία και προβληματισμό θα πρέπει να δημιουργεί η αυξητική 
τάση που σημειώνει ο δείκτης του πληθωρισμού, αφού από 1% το 2009 
αυξάνεται στο 2,5% και μάλιστα σε συνθήκες ύφεσης της οικονομίας. 

 Από την άλλη πλευρά, ως ∆ΗΚΟ σημειώνουμε την αύξηση των κοινωνικών 
δαπανών στο σύνολό τους. Οι κοινωνικές παροχές (άμεσα χορηγήματα προς 
τους δικαιούχους) αυξάνονται το 2010 κατά 8,9% και  προβλέπεται να 
ανέλθουν στα €1.243 εκατομ. 
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 Οι κοινωνικές δαπάνες, που περιλαμβάνουν και όλες τις δαπάνες για την 
παιδεία και υγεία (εξαιρουμένων των απολαβών) άλλες κοινωνικές δαπάνες, 
καθώς και τις κοινωνικές παροχές, αυξάνονται το 2010 κατά 10,6% και 
προβλέπεται να ανέλθουν στα €3.626 εκατομ.  

 Ωστόσο, μας προβληματίζει το κατά πόσο το κράτος έχει τη δυνατότητα να 
προβαίνει σε μη στοχευμένες και δαπανηρές κοινωνικές δαπάνες σ’ αυτή τη 
χρονική περίοδο. 

 Το ∆ΗΚΟ χαιρετίζει αυξήσεις σε στοχευμένες κοινωνικές παροχές, γιατί 
συνάδουν με την ανθρωποκεντρική του φιλοσοφία και συνάδουν με τους 
κοινούς μας στόχους για στήριξη των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού.  

 Σημειώνουμε όμως πως ο προϋπολογισμός περιέχει κονδύλια που δεν είναι 
κοινωνικά στοχευμένα (όπως το πασχαλινό επίδομα, το δημόσιο βοήθημα 
κ.λπ.), κάτι που μας προβληματίζει έντονα, και καλούμε την κυβέρνηση για 
ακόμα μια φορά όπως προωθήσει άμεσα τη σύσταση του Συμβουλευτικού 
Σώματος Κοινωνικής Πολιτικής, το οποίο θα χρηματοδοτηθεί άμεσα, ώστε να 
μπορέσει να υλοποιήσει την αποστολή του για ενοποίηση των χορηγιών και 
χορηγημάτων με στόχο τα επιδόματα να δίνονται στοχευμένα και σε όσους 
έχουν πραγματική ανάγκη.  

 Ταυτόχρονα, ως ∆ΗΚΟ χαιρετίζουμε την πρόθεση της κυβέρνησης για 
παγοποίηση νέων προσλήψεων στο δημόσιο τομέα. Αναμένουμε όπως 
κατατεθούν πρόσθετα μέτρα για συγκράτηση των τεράστιων δαπανών που 
δαπανώνται στο κρατικό μισθολόγιο.  

 Επίσης, καταγράφουμε ως θετική εξέλιξη την έξοδο της Κύπρου από τη 
λεγόμενη “μαύρη λίστα” της Ρωσίας, καθώς επίσης και την έκδοση 3 ετών 
ομολόγων, έστω και με μεγάλη καθυστέρηση, περιορίζοντας δυστυχώς σε 
μεγάλο βαθμό μια πιο αποτελεσματική επίδραση στην πραγματική οικονομία. 

 Τέλος, ως ∆ΗΚΟ δεσμευόμαστε πως θα παρακολουθούμε στενά τις εξελίξεις, 
στηρίζοντας κάθε συλλογική προσπάθεια προς ελαχιστοποίηση των 
επιπτώσεων της διεθνούς οικονομικής κρίσης και επαναφορά της κυπριακής 
οικονομίας σε συνθήκες σταθερότητας και υγιών οικονομικών, ώστε η Κύπρος 
να μπορέσει να εκπληρώσει το στόχο της να καταστεί περιφερειακό 
χρηματοπιστωτικό κέντρο.  

 Προς αυτή την κατεύθυνση θα καταθέσουμε συγκεκριμένες προτάσεις 
διασφαλίζοντας την εμπέδωση συνθηκών μακροοικονομικής σταθερότητας και 
ανάπτυξης, ώστε να υπάρχουν ασφαλή και γερά θεμέλια για άσκηση μιας 
ακόμη πιο γενναιόδωρης κοινωνικής πολιτικής προς όφελος του πολίτη και 
στήριξη των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού. 

∆. Παρατηρήσεις του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

 Ο κρατικός προϋπολογισμός του 2010 ουσιαστικά καλείται να αντιμετωπίσει τις 
επιπτώσεις που έχουν προκύψει σαν αποτέλεσμα της πρωτοφανούς 
παγκόσμιας οικονομικής κρίσης.  Η κυπριακή οικονομία επηρεάσθηκε 
ετεροχρονισμένα με εκδήλωση των επιπτώσεων κύρια το 2ο εξάμηνο του 2009, 
οι οποίες θα συνεχισθούν και το 2010. 

 Ο προβλεπόμενος χαμηλός ρυθμός οικονομικής ανάπτυξης (0,5%), η μείωση 
των δημόσιων εσόδων, αλλά κύρια το ύψος του δημοσιονομικού ελλείμματος 
(4,5%), η αύξηση του δημόσιου χρέους (58.2%) και η αύξηση της ανεργίας 
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(6,5%) προκαλούν εύλογες ανησυχίες. Οι ανησυχίες επιτείνονται, δεδομένου 
του κινδύνου οι προβλέψεις στο τέλος του χρόνου να μην επιβεβαιωθούν και οι 
δείκτες να είναι ακόμα πιο αρνητικοί. 

 Το ενδεχόμενο η οικονομία μας το 2010 να τεθεί σε διαδικασία υπερβολικού 
ελλείμματος προκαλεί πρόσθετη ανησυχία, δεδομένου ότι αυτή θα θέσει σε 
κίνδυνο το κοινωνικό κράτος. 

 Η από ετών προσπάθεια για δημοσιονομική εξυγίανση και επίτευξη 
μακροοικονομικής σταθερότητας φαίνεται από το μέγεθος των επιπτώσεων ότι 
δεν έχει επιτευχθεί. Παρά τα μέτρα τα οποία είχε εξαγγείλει η κυβέρνηση, τα 
αποτελέσματα ήσαν φτωχότερα των προβλέψεων, αλλά και των προσδοκιών. 
Αυτό ενδεχόμενα να οφείλεται σε τρεις παράγοντες: 

 1. να ήταν ανεπαρκή για το μέγεθος της κρίσης, 

 2. παρά το ότι στρέφονταν προς την ορθή κατεύθυνση, να μην υπήρξε 
σωστή υλοποίηση,  

 3. τα χρόνια διαρθρωτικά προβλήματα της κυπριακής οικονομίας να 
ευθύνονται σε μεγάλο βαθμό για την αποτυχία της προσπάθειας 
επαρκούς αντιμετώπισης των επιπτώσεων της οικονομικής κρίσης. 

Ενδεικτικά αναφέρουμε ότι: 

- είναι αδιανόητο, τη στιγμή που τα κρατικά έσοδα παρουσιάζουν 
σημαντική μείωση, κρατικές υπηρεσίες να παρουσιάζουν απαράδεκτη 
γραφειοκρατική αγκύλωση, αποστερώντας από το κράτος σημαντικά 
έσοδα, επηρεάζοντας αρνητικά την ανάπτυξη, 

- η παραγωγικότητα της δημόσιας υπηρεσίας εξακολουθεί να είναι χαμηλή, 

- η μη παραγωγική αύξηση των δαπανών σε διάφορα τμήματα της 
δημόσιας υπηρεσίας προκαλεί αδικαιολόγητη αύξηση του 
δημοσιονομικού ελλείμματος, 

- ο ρυθμός υλοποίησης του αναπτυξιακού προϋπολογισμού στις δοσμένες 
συνθήκες είναι χαμηλός (το πρώτο 10μηνο του χρόνου ανήλθε στο 42% 
σε σχέση με 46% στο αντίστοιχο του 2008), 

- απουσιάζουν από τον κυβερνητικό προγραμματισμό τα έργα 
ανταποδοτικού χαρακτήρα, τα οποία θα ανατροφοδοτήσουν το κράτος με 
έσοδα, για να χρησιμοποιηθούν στη χρηματοδότηση άλλων έργων, 

- διενεργούνται ή/και προγραμματίζονται δαπάνες για τη χρηματοδότηση 
έργων αμφίβολης χρησιμότητας, 

- η μείωση των δαπανών για την έρευνα ειδικά σε περιόδους οικονομικής 
κρίσης είναι αδιανόητη. 

 Συμφωνούμε με τους τέσσερις βασικούς άξονες της οικονομικής πολιτικής, 
όπως αυτοί τέθηκαν από τον υπουργό Οικονομικών, καθώς και τις στρατηγικές 
επιδιώξεις της κυβέρνησης. 

 Η μείωση των λειτουργικών δαπανών (έστω και οριακά), η σχετική συγκράτηση 
των δαπανών, η εφαρμογή του σχεδίου χαμηλών συντάξεων είναι ενέργειες 
προς την ορθή κατεύθυνση, τις επικροτούμε και τις στηρίζουμε. 
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 Η παγκόσμια οικονομική κρίση μπορεί και θα πρέπει να αξιοποιηθεί από την 
κυβέρνηση για εξορθολογισμό της κυπριακής οικονομίας και αντιμετώπισης 
των χρόνιων διαρθρωτικών της προβλημάτων. 

 Ταυτόχρονα, επίκεντρο των δράσεων της κυβέρνησης θα πρέπει να είναι η 
ανακατανομή του εθνικού εισοδήματος προς όφελος των οικονομικά 
ασθενέστερων στρωμάτων και η σταδιακή σμίκρυνση της οικονομικής 
ανισότητας ανάμεσα στα χαμηλά και τα υψηλά εισοδήματα. Τόσο ο τρόπος 
παραχώρησης των αυξήσεων στους μισθούς, αλλά και στις συντάξεις όσο και η 
συνεχής αύξηση του ποσοστού των έμμεσων φόρων σε σχέση με τους 
άμεσους κινούνται προς την αντίθετη κατεύθυνση. 

 Ως εκ τούτου κατά την άποψη του ΚΣ Ε∆ΕΚ, η κυβέρνηση θα πρέπει άμεσα να 
προχωρήσει σε μέτρα μείωσης των δαπανών και αύξησης των εσόδων. 

Μέτρα μείωσης των δαπανών 

1. Μείωση των μη παραγωγικών δαπανών. 

2. Αύξηση της παραγωγικότητας της δημόσιας υπηρεσίας.  Προώθηση 
μετρήσιμων κριτηρίων καθορισμού της παραγωγικότητας, ώστε οι 
προϋπολογιζόμενες δαπάνες να κατανέμονται ανάλογα. Η αύξηση της 
παραγωγικότητας θα μειώσει και τις ανάγκες σε προσωπικό. 

3. Περαιτέρω μείωση των καθολικών επιδομάτων και αντικατάσταση με 
στοχευμένα επιδόματα νέου τύπου. 

4. Αξιοποίηση του ιδιωτικού τομέα για συγχρηματοδότηση έργων. 

5. Θέσπιση αυστηρής διαδικασίας για τον προϋπολογισμό της δαπάνης 
εκτέλεσης διάφορων έργων. 

6. Καθορισμός νέου τρόπου παραχώρησης των συντάξεων και των 
μισθολογικών αυξήσεων με στόχο της ενίσχυση των χαμηλών 
εισοδημάτων. 

7. Αναστολή εκτέλεσης έργων αμφίβολης χρησιμότητας αυτή την περίοδο. 

 Μέτρα αύξησης των εσόδων 

1. Προώθηση της εκτέλεσης αναπτυξιακών έργων ανταποδοτικού 
χαρακτήρα. 

2. Καταπολέμηση της γραφειοκρατίας σε ζωτικούς τομείς της οικονομίας 
που μπορούν να συμβάλουν στην αύξηση του ρυθμού οικονομικής 
ανάπτυξης και κατ’ επέκταση των κρατικών εσόδων, π.χ. Κτηματολόγιο, 
Πολεοδομία. 

3. Πολεοδομική αμνηστία. 

4. Φορολόγηση της υπεραξίας που δημιουργείται από τις χαλαρώσεις που 
εγκρίνει η κυβέρνηση, καθώς και από την αλλαγή των πολεοδομικών 
ζωνών. 

5. Καταπολέμηση της φοροδιαφυγής και φοροαποφυγής. 

6. Παραχώρηση φορολογικών κινήτρων για την έγκαιρη εκπλήρωση των 
φορολογικών υποχρεώσεων εταιρειών και φυσικών προσώπων. 
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7. Ορθολογιστική κοστολόγηση των παρεχομένων υπηρεσιών υγείας για 
σκοπούς χρέωσης των ασφαλιστικών εταιρειών, αλλά και των 
αλλοδαπών που περιθάλπονται στα δημόσια νοσηλευτήρια. 

8. Περαιτέρω ενίσχυση της έρευνας και της καινοτομίας. 

 Για τις επιμέρους παρατηρήσεις οι οποίες αφορούν τα διάφορα υπουργεία και 
υπηρεσίες, καθώς και για τις εισηγήσεις και προτάσεις του ΚΣ Ε∆ΕΚ θα 
αναφερθούν ο πρόεδρος και οι βουλευτές του κόμματος στις ομιλίες τους κατά 
τη συζήτηση των προϋπολογισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

Ε. Παρατηρήσεις του Ευρωπαϊκού Κόμματος 

1. Η ΚΥΠΡΙΑΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ ΣΕ ΥΦΕΣΗ 

 Η κρίση της παγκόσμιας οικονομίας με μια χρονική καθυστέρηση έχει 
επηρεάσει και την Κύπρο οδηγώντας την οικονομία του τόπου σε πτωτική 
πορεία. Ιδιαίτερα το τελευταίο εξάμηνο του 2009 καταγράφεται στην Κύπρο μια 
επιδείνωση της οικονομικής δραστηριότητας που αντικατοπτρίζεται στα 
δημόσια οικονομικά και που είχε ως αποτέλεσμα τη σημαντική σμίκρυνση του 
πλεονάσματος που υπήρχε στα κρατικά ταμεία το 2008. 

 Παρά τις αισιόδοξες κυβερνητικές προβλέψεις για το ρυθμό ανάπτυξης της 
οικονομίας για το 2009, θα υπάρξει μείωση του ΑΕΠ κατά -5%, ενώ για το 2010 
προβλέπεται θετικός ρυθμός ανάπτυξης της τάξης του +0.5%. Ακόμα μέχρι το 
τέλος του Οκτώβρη η ανεργία έφθασε το 6% του εργατικού δυναμικού σε 
σχέση με 3,2% που ήταν τον αντίστοιχο μήνα του 2008.  Σε ό,τι αφορά στο 
δημοσιονομικό έλλειμμα αναμένεται ότι αυτό θα φτάσει το 3,5% του ΑΕΠ το 
2009, ενώ το 2010 θα κυμανθεί γύρω στο 5,7%. 

 Τα ανωτέρω στοιχεία επαληθεύουν την εκτίμηση ότι η κυπριακή οικονομία 
διανύει περίοδο ύφεσης, η οποία αναμένεται να διαρκέσει και το επόμενο 
οικονομικό έτος στο οποίο αναφέρεται ο προϋπολογισμός που είναι προς 
συζήτηση και ψήφιση ενώπιον της Βουλής.  

 Για το Ευρωπαϊκό Κόμμα ο κρατικός προϋπολογισμός είναι το βασικό εργαλείο 
που μπορεί να υπηρετήσει την ανάπτυξη και την ευημερία στον τόπο μας. 
Ειδικά για το επόμενο έτος ένας ορθά σχεδιασμένος προϋπολογισμός θα 
μπορούσε να οδηγήσει την κυπριακή οικονομία στην έξοδο από την ύφεση. 

 Η τοποθέτηση του Ευρωπαϊκού Κόμματος για τον προϋπολογισμό του 2010 
έγινε, αφού λήφθηκε υπόψη, αν ο προϋπολογισμός που έχουμε ενώπιον μας: 

 (1) μπορεί να αντιμετωπίσει τις σημερινές ανάγκες των πολιτών, με 
δεδομένη τη νέα οικονομική πραγματικότητα που δημιούργησε η 
παγκόσμια οικονομική κρίση και στον τόπο μας, και  

 (2) κατά πόσο ο προϋπολογισμός αυτός μπορεί να στηρίξει τις αναγκαίες 
μεταρρυθμίσεις και αλλαγές που χρειάζεται άμεσα η Κύπρος. 

2. Η ΕΠΑΡΚΕΙΑ ΤΟΥ ΚΡΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ 2010 

 Η εκτίμηση του Ευρωπαϊκού Κόμματος είναι ότι ο κρατικός προϋπολογισμός 
για το οικονομικό έτος 2010 δεν μπορεί να ανταποκριθεί στις ανάγκες της 
ύφεσης που αντιμετωπίζουμε ούτε μπορεί να υπηρετήσεις τις αλλαγές και τις 
μεταρρυθμίσεις που χρειάζεται άμεσα ο τόπος. 
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 Αναγνωρίζουμε την ανάγκη για χρησιμοποίηση δημοσιονομικών πόρων προς 
διευκόλυνση της ανάκαμψης της κυπριακής οικονομίας. Την ίδια ώρα 
υποδεικνύουμε ότι οι δημοσιονομικοί πόροι του κράτους είναι περιορισμένοι, 
αφού το δημοσιονομικό έλλειμμα φαίνεται να φτάνει πλέον σε υψηλά επίπεδα.  
Επομένως, η μείωση των λειτουργικών δαπανών του κράτους και η τήρηση 
δημοσιονομικής πειθαρχίας στην υλοποίηση είναι επιτακτικές ανάγκες που θα 
έπρεπε να υπηρετούνται μέσα από τον προϋπολογισμό του 2010. 

 Συμφωνούμε με τον κυβερνητικό στόχο ότι ο προσανατολισμός του 
προϋπολογισμού για το 2010 πρέπει να είναι η έμφαση στο ανθρώπινο κράτος. 
Συμφωνούμε με τη στήριξη των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού, όμως 
ταυτόχρονα επιμένουμε ότι η κυβέρνηση πρέπει να εφαρμόσει στοχευμένες 
παροχές με βάση εισοδηματικά και περιουσιακά κριτήρια, αφού οι δαπάνες 
αυτές αποτελούν το 18% περίπου του προϋπολογισμού για το 2010.  

 Ακόμα για το 15% του προϋπολογισμού που προορίζεται για αναπτυξιακές 
δαπάνες η κυβέρνηση πρέπει να σχεδιάσει και να υλοποιήσει τέτοια 
αναπτυξιακά προγράμματα που να αποδίδουν άμεσα στην αύξηση της 
απασχόλησης και στην αναθέρμανση της αγοράς εργασίας, προκειμένου να 
μειωθεί η σημερινή υψηλή ανεργία. 

3. ΟΙ ΠΡΟΤΑΣΕΙΣ ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΜΜΑΤΟΣ 

 Ως Ευρωπαϊκό Κόμμα στεκόμαστε αντικειμενικά, αλλά και κριτικά απέναντι 
στον προτεινόμενο προϋπολογισμό και καταθέτουμε τις δικές μας παραγωγικές 
προτάσεις και εισηγήσεις για την ανάπτυξη και την πρόοδο της οικονομίας και 
της κοινωνίας μας. 

 Οι πυλώνες των προτάσεων του Ευρωπαϊκού Κόμματος επικεντρώνονται, 
μεταξύ άλλων, στα ακόλουθα: 

1. Στη μεταρρύθμιση του κράτους, για να γίνει πιο αποτελεσματικό, για να 
εξυπηρετεί, αντί να ταλαιπωρεί τους πολίτες. 

2. Στην ελαχιστοποίηση της γραφειοκρατίας και στη λήψη μέτρων για 
προστασία των κλάδων που ενισχύουν τα κρατικά ταμεία. 

3. Στην υιοθέτηση πολιτικών, ώστε τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα να 
λειτουργήσουν με πρόθεση λιγότερης κερδοφορίας και με βάση το 
μακροπρόθεσμο όφελος του τόπου. 

4. Στην ενίσχυση της μεσαίας τάξης ως της κυρίαρχης παραγωγικής 
δύναμης του τόπου. 

5. Στην αναθέρμανση της επιχειρηματικής αγοράς με αναστολή με 
εξατομικευμένα κριτήρια διαταγμάτων διάλυσης εταιρειών, έκδοσης 
πτωχεύσεων και εκποίησης ακίνητης περιουσίας για δανειολήπτες που 
αδυνατούν λόγω της κρίσης να αποπληρώσουν τις υποχρεώσεις τους. 

6. Στην άμεση εφαρμογή του Σχεδίου Απόσυρσης Κλινών με ενίσχυση των 
κινήτρων του για υποστήριξη του τουρισμού και του οικοδομικού τομέα.  

7. Στη μείωση των αερολιμενικών τελών με αποποίηση μέρους των 
εσόδων της κυβέρνησης με στόχο την αύξηση του εισερχόμενου 
τουρισμού. 
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8. Στην επιτάχυνση των διαδικασιών εγγραφής νέων εταιρειών και στην 
ενίσχυση των κινήτρων προσέλκυσης νέων στρατηγικών επενδυτών. 

9. Στη μεταφορά στις ελεύθερες περιοχές αναπτυξιακών δικαιωμάτων υπό 
τη μορφή συντελεστή δόμησης, προκειμένου να ενισχυθεί ο 
προσφυγικός κόσμος. 

10. Στην κοινωνική ενσωμάτωση των αλλοδαπών με τη δημιουργία φορέα 
ξένων εργατών και πολιτικών προσφύγων. 

11. Στη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας και της παραγωγικότητας των 
κυπριακών επιχειρήσεων με ενίσχυση της έρευνας, της τεχνολογίας και 
της καινοτομίας. 

12. Στην εφαρμογή του κοινοτικού κεκτημένου για οικονομική και κοινωνική 
σύγκλισή μας με την Ευρώπη. 

13. Στην ανασυγκρότηση και την ανάπτυξη της περιφέρειας του τόπου μας. 

14. Στην αξιοποίηση της κοινωνίας της πληροφορίας στα πλαίσια της 
ηλεκτρονικής διακυβέρνησης. 

15. Στην ενίσχυση των δράσεων για περιβαλλοντική αειφορία και τη 
συμμετοχή μας στην αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών.  

4. Η ΤΟΠΟΘΕΤΗΣΗ ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΜΜΑΤΟΣ 

 Παρ’ όλο που η κρίση μαστίζει πλέον την κυπριακή οικονομία, εντούτοις 
οφείλουμε να προσβλέπουμε με κάποια αισιοδοξία το μέλλον. Ακόμα και αυτή 
η σοβαρότατη κρίση που αντιμετωπίζουμε σήμερα δεν μπορεί να συγκριθεί με 
το τι είχαμε να αντιμετωπίσουμε τον Ιούλιο του 1974.  

 Τότε με θάρρος, ευελιξία, αμφίδρομη συνεργασία όλων των κομμάτων και 
κοινωνικών τάξεων, αλλά και με αποφασιστικότητα πετύχαμε την οικονομική 
ανάκαμψη. Τώρα αυτά τα χαρακτηριστικά καλούμαστε να ενεργοποιήσουμε, με 
σκοπό να εξασφαλίσουμε την οικονομική βάση που χρειαζόμαστε για τον 
αγώνα που διεξάγουμε για μια βιώσιμη και δίκαιη λύση του κυπριακού 
προβλήματος και την ενίσχυση της ποιότητας ζωής του λαού μας.  

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα θεωρεί ότι ο προϋπολογισμός του κράτους για το 
2010 δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες της συγκυρίας που διανύουμε. Ως 
εκ τούτου, θα τον καταψηφίσει με εξαίρεση κάποιες από τις δαπάνες του 
οι οποίες θα παρουσιαστούν και θα αναλυθούν κατά τις τοποθετήσεις 
των βουλευτών του κόμματος στη συζήτηση ενώπιον της ολομέλειας της 
Βουλής. 

ΣΤ. Παρατηρήσεις του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

 Η μελέτη των προϋπολογισμών του 2010 δυστυχώς αυξάνει τις ανησυχίες μας 
για επιδείνωση της κατάστασης της κυπριακής οικονομίας. Η είσοδος της 
Κύπρου σε ύφεση, τη στιγμή που οι χώρες που χτυπήθηκαν περισσότερο από 
την κρίση ήδη ανακάμπτουν, δε μας αφήνει περιθώρια εφησυχασμού.  

 Η διαχείριση του ελλείμματος με μείωση των δαπανών και νοικοκύρεμα των 
δημόσιων οικονομικών μπορεί να επιφέρει κάποια πρόσκαιρη βελτίωση,  αλλά 
δε δίνει μακροπρόθεσμες λύσεις  στα σοβαρά προβλήματα που ταλανίζουν την 
οικονομία μας. Οφείλουμε να δημιουργήσουμε ένα νέο όραμα για την οικονομία  
που θα δώσει προοπτική στη νεολαία μας και στις επερχόμενες γενιές. 
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 Η κρίση θα πρέπει να αντιμετωπιστεί ως ευκαιρία για μεταρρύθμιση που θα 
μας οδηγήσει στη νέα οικονομία, την πράσινη και ψηφιακή, που θα μας 
καταστήσει περισσότερο αυτάρκεις, περιορίζοντας την επιβλαβή εξάρτησή μας 
από τις εισαγωγές ενέργειας. Τα έργα ανάπτυξης πρέπει να συμβάλλουν στην 
οικονομική και περιβαλλοντική αειφορία. 

 Σε μία εποχή που η πράσινη ανάπτυξη γίνεται κεντρικό ζήτημα της οικονομικής 
πολιτικής όλων των εθνικών κυβερνήσεων (από τις ΗΠΑ ως την Κίνα), αλλά και 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης προκαλεί αλγεινή εντύπωση η απουσία ενός 
συγκροτημένου, συνεκτικού και φιλόδοξου πλαισίου πράσινης ανάπτυξης από 
την κυβερνητική οικονομική πολιτική, όπως αντανακλάται από τους 
προϋπολογισμούς του 2010.  

 Αρκούμαι μόνο να υποδείξω ότι ο κατάλογος των έργων που έχουν 
παρουσιαστεί στη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού κάτω από τον τίτλο “Περιβαλλοντικά Έργα” (€21,3 
εκατομ.) αντιστοιχούν σε δαπάνες που “χωρούν” στο νέο κτίριο της Αστυνομίας 
(€20,5 εκατομ.) ή τέσσερις σχεδόν φορές στις δαπάνες για τις αποζημιώσεις 
για το νέο δρόμο Πόλης Χρυσοχούς-Πάφου (€76 εκατομ.) κ.ο.κ. 

 Είναι για μας ολοφάνερο ότι οι προϋπολογισμοί του 2010, πέραν της 
προσπάθειας περικοπής των δαπανών, στερούνται περιβαλλοντικού 
οράματος και υλοποίησης πολιτικών πράσινης ανάπτυξης. 

 Ως Οικολόγοι πιστεύουμε ότι η απάντηση στην κρίση δεν  είναι τα μεγάλα έργα 
(οι αυτοκινητόδρομοι μαμούθ, οι εκτρωματικές μαρίνες, τα δημόσια μέγαρα και 
τα έργα βιτρίνας), αλλά τα ΣΩΣΤΑ ΕΡΓΑ.  

 Ζητούμε τη δημιουργία θέσεων εργασίας με προγράμματα που θα 
παράγουν κοινωνικό έργο υποδομής, προγράμματα προστασίας του 
περιβάλλοντος και της ποιότητας ζωής, προγράμματα στα οποία θα 
έχουν πρόσβαση οι μικρομεσαίοι και οι μη προνομιούχοι. 

 Το πεδίο του περιβάλλοντος αναδεικνύεται ως πεδίο νέων δυνατοτήτων 
απασχόλησης και στη χώρα μας. Οι κλιματικές αλλαγές, εκτός από 
επιστημονικό θέμα με περιβαλλοντικές, οικονομικές και πολιτικές πτυχές, είναι 
ταυτόχρονα και θέμα κοινωνικό, αφού η αντιμετώπισή τους συνεπάγεται 
αλλαγές στην παραγωγική διαδικασία. Η επένδυση στην πράσινη οικονομία θα 
επιφέρει την αειφορία στην εσωτερική αγορά, την αύξηση εισοδημάτων και 
κατά συνέπεια την αύξηση των δημόσιων εσόδων.  

 Είναι με απορία λοιπόν που βλέπουμε αυτή την κυβέρνηση να δίνει αυξημένα 
κονδύλια για κατασκευαστικά έργα σε αυτοκινητόδρομους, ενώ μηδενίζει 
κονδύλια για την προώθηση της έρευνας και για προστασία του περιβάλλοντος, 
π.χ. πρόγραμμα απόσυρσης παλιών αυτοκινήτων.  Πώς γίνεται να δίνεται 
έμφαση σε κατασκευαστικά έργα που δεν προωθούν την αειφορία ούτε θα 
δράσουν εποικοδομητικά προς την ανάκαμψη της οικονομίας μας και δεν 
αντιμετωπίζουν αποτελεσματικά την ανεργία στις κοινωνικές ομάδες που 
δεινοπαθούν περισσότερο από την κρίση, δηλαδή τους νέους επιστήμονες (24-
35 ετών) και τους συνταξιούχους;  

Καταπολέμηση κλιματικών αλλαγών 

 ∆υστυχώς, δε βλέπουμε κανένα αποτελεσματικό σχεδιασμό από μέρους της 
κυβέρνησης για μείωση των εκπομπών ρύπων στην Κύπρο. Η ενεργειακή 
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πολιτική του κράτους μας είναι ατερμάτιστη. ∆εν υπάρχει αποτελεσματικός 
σχεδιασμός εξοικονόμησης ενέργειας, αύξησης της ενεργειακής απόδοσης των 
κτιρίων και προώθησης των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. Η εξάρτηση της 
χώρας από εισαγόμενες ενεργειακές πηγές (σήμερα το πετρέλαιο, αύριο το 
φυσικό αέριο) είναι καθολική και καταθλιπτική. Ήδη η Αρχή Ηλεκτρισμού 
Κύπρου χρεώνεται με πρόστιμο €15 εκατομ. ετησίως από την ΕΕ (με τη μορφή 
εξαγοράς δικαιωμάτων στα πλαίσια του προγράμματος δικαιωμάτων ρύπων), 
ποσά τα οποία επιβαρύνεται ο καταναλωτής μέσω αυξήσεων στο κόστος της 
τιμής του ρεύματος. Ποια είναι η πολιτική του κράτους για μείωση των ρύπων 
για την παραγωγή ηλεκτρισμού; Το ταμείο για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας 
έχει σπαταληθεί ατελέσφορα (αφού οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειας καλύπτουν 
μόλις το 0,7% της παραγωγής ηλεκτρισμού) και δεν προγραμματίζεται να 
γίνουν επενδύσεις σε διάφορους τομείς παραγωγής ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας, για να υπάρχει ισοζυγισμένη παραγωγή από πηγές ενέργειας που 
συμπληρώνουν η μια την άλλη (αιολική το χειμώνα, ηλιακή το καλοκαίρι).  Και τι 
γίνεται με το πρόγραμμα απόσυρσης παλαιών, ρυπογόνων αυτοκινήτων;  Η 
κυβέρνηση αποφάσισε να αναστείλει την εφαρμογή του φιλολαϊκού και 
φιλοπεριβαλλοντικού αυτού προγράμματος.  Συνεπακόλουθο της απόφασης 
αυτής δε θα είναι μόνο η συνέχιση της ρύπανσης της ατμόσφαιρας μας, αλλά 
θα υπάρχουν και άμεσες επιπτώσεις στη δημόσια υγεία και ασφάλεια, τόσο 
λόγω των καρκινογόνων σωματιδίων που δημιουργούν τα καυσαέρια όσο και 
από τα συνεπακόλουθα αυτοκινητιστικά δυστυχήματα που προκαλούνται στους 
δρόμους μας από τα σαράβαλα. Γενικά φαίνεται ότι η κυβέρνηση φαίνεται να 
αγνοεί τις δυνατότητες προώθησης ριζοσπαστικών φιλολαϊκών πολιτικών στον 
τομέα της ενέργειας. Πραγματικά φιλολαϊκά μέτρα δεν είναι μόνο η μείωση των 
φόρων ή η παροχή επιδομάτων, αλλά κυρίως είναι το κτύπημα των 
ολιγοπωλίων και των καρτέλ μέσω της κοινωνικοποίησης των μέσων 
παραγωγής της ενέργειας.  

∆ιαχείριση στερεών αποβλήτων 

 Οι χώροι υγειονομικής διαχείρισης των αποβλήτων καθυστερούν και έχει 
μειωθεί κατακόρυφα το κονδύλι για την προώθηση της κατασκευής τους (από 
τα περσινά €38 εκατομ. στα μόλις €10,65 εκατομ. για φέτος). Σημειώνεται ότι 
πρόκειται για έργα που συγχρηματοδοτούνται από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία της 
ΕΕ. Οι υφιστάμενοι σκυβαλότοποι είναι εστίες μόλυνσης και οι συνεχείς 
ανεξέλεγκτες καύσεις σκυβάλων μολύνουν τις παραπλήσιες γεωργικές, 
κτηνοτροφικές και οικιστικές ζώνες με διοξίνες. Παράλληλα, μολύνονται και τα 
υπόγεια στρώματα νερού και απελευθερώνονται τόνοι μεθανίου καθημερινά, 
που επιδεινώνουν το πρόβλημα του θερμοκηπίου. Και ποια είναι η πολιτική του 
κράτους μας, για να αντιμετωπίσει αυτά τα προβλήματα; Έχει αφαιρέσει 
εντελώς το κονδύλι για επαναφορά του περιβάλλοντος στους υφιστάμενους 
σκυβαλότοπους (που για το έτος 2009 έφτανε τα €7 εκατομ.).  Η εφαρμογή 
ενός προγράμματος αποκατάστασης του περιβάλλοντος σε 200 περίπου 
απαγορευμένους σκυβαλότοπους στην κυπριακή ύπαιθρο θα δημιουργούσε 
εκατοντάδες θέσεις εργασίας για εγχώριο προσωπικό και ανυπολόγιστη 
αναβάθμιση του περιβάλλοντος. Αντί διακοσίων σκυβαλότοπων θα είχαμε 
διακόσια πάρκα ή δασύλλια. Μέσα από τη μελέτη του προϋπολογισμού 
προκύπτει ότι εκκρεμεί η προώθηση της πολιτικής για τη δημιουργία πράσινων 
σημείων για τη συγκέντρωση μη συνήθων σκυβάλων. ∆ε βλέπουμε να 
υλοποιείται αυτή η πολιτική εντός του 2010, αφού το προϋπολογιζόμενο 
κονδύλι έχει μειωθεί από τα €2,6 εκατομ. στα μόλις €200.000. Η στρατηγική για 
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τη διαχείριση των στερεών αποβλήτων πρέπει να εκσυγχρονιστεί και 
επαναδιατυπωθεί. Χρειάζονται περισσότερες επενδύσεις στους τομείς της 
πρόληψης, της μείωσης της παραγωγής αποβλήτων, της ανακύκλωσης και 
αυστηρότερος έλεγχο της παράνομης απόρριψης στερεών αποβλήτων. Τέλος, 
στη διαχείριση των στερεών αποβλήτων πρέπει να υιοθετηθούν αειφόρες και 
βιώσιμες τεχνολογίες παραγωγής ενέργειας.  

∆ημόσιες συγκοινωνίες 

 Στον προϋπολογισμό του 2010 καταγράφονται μια σειρά από πολεοδομικά 
έργα που αφορούν αναβαθμίσεις και διαπλατύνσεις λεωφόρων και ανισόπεδων 
κόμβων, όπως αυτά πρωτοεμφανίστηκαν στους προϋπολογισμούς πριν από 
15 χρόνια. Είναι φανερό ότι οι σύγχρονες αντιλήψεις για τη σχέση της χρήσης 
του ιδιωτικού αυτοκινήτου και της λειτουργίας/ανάπτυξης των πόλεων δεν 
επηρεάζουν τους σχεδιασμούς. Ούτε οι αντιδράσεις των πολιτών που 
συσπειρώνονται, για να διαφυλάξουν τους λιγοστούς χώρους πρασίνου (π.χ. 
δάσος Ακαδημίας, δάσος Αθαλάσσας) φαίνεται να διαφοροποιούν τους 
σχεδιασμούς της Πολεοδομίας. ∆ιατυπώνουμε για πολλοστή φορά την 
αντίθεσή μας στην άποψη ότι η προώθηση μεγάλων κατασκευαστικών έργων 
(και ιδιαίτερα οδικών έργων), καθώς και η επίσπευση και παράκαμψη 
διαδικασιών κοινωνικού και περιβαλλοντικού ελέγχου αποτελεί μέτρο 
αντιμετώπισης της οικονομικής κρίσης. Ένα χαρακτηριστικό παράδειγμα 
αποτελεί η διαπιστωμένη σπατάλη δημόσιων πόρων για την κατασκευή με 
τεχνικά χαρακτηριστικά υπερμεγέθη και δυσανάλογα των δεδομένων της 
Κύπρου του αυτοκινητόδρομου Αγίας Μαρινούδας Πάφου-Λίμνης Πόλης 
Χρυσοχούς.  

Τουριστική πολιτική 

 Είναι πλέον αδιαμφισβήτητο ότι η τουριστική πολιτική του κράτους μας πρέπει 
να τύχει άμεσης αναθεώρησης.  Τι να πρωτοαναφέρουμε;  Τη σκανδαλώδη 
προώθηση των αναπτύξεων γηπέδων γκολφ, που αποδεδειγμένα πλέον δεν 
μπορούν να επιφέρουν ουσιαστικό όφελος στην τουριστική βιομηχανία;  Την 
επιχορήγηση τεράστιων ποσών προς τους ξενοδόχους αλλά την αποτυχία να 
διατηρηθούν στις εργασίες τους Κύπριοι εργαζόμενοι; Την άρνηση της 
κυβέρνησης να παραχωρήσει ελαφρύνσεις στους μικρομεσαίους που 
απασχολούνται στον τουριστικό τομέα, για να αναβαθμιστούν οι υπηρεσίες που 
προσφέρονται και να πέσουν οι τιμές για περαιτέρω προσέλκυση τουρισμού, 
καθώς ταυτόχρονα έχει επιδοτήσει τους τουριστικούς πράκτορες, για να 
στείλουν τουρίστες στην Αίγυπτο και την Τουρκία;  Βέβαια, το μεγαλύτερο 
πρόβλημα είναι η παταγώδης αποτυχία του κράτους μας να καταστήσει την 
Κύπρο ελκυστικό προορισμό για επαναληπτικές διακοπές.  Αντίθετα, οι μέχρι 
στιγμής σχεδιασμοί έχουν καταστήσει την Κύπρο προορισμό της μιας φοράς, 
με πακέτα χαμηλού κόστους να κρατάνε τους επισκέπτες κλεισμένους στους 
τέσσερις τοίχους των ξενοδοχείων τους.  

 Μετά από πολλά χρόνια η κυβέρνηση φαίνεται να αντιλαμβάνεται τη σημασία 
του αγροτουρισμού και να προωθούνται συγχρηματοδοτούμενα με την 
Ευρωπαϊκή Ένωση προγράμματα. Άλλες όμως μορφές εναλλακτικού 
τουρισμού, όπως π.χ. κατασκηνωτικός τουρισμός, ακόμη αντιμετωπίζονται 
αρνητικά. Αντί να δοθεί ιδιαίτερη σημασία στον πολιτιστικό τουρισμό, 
εξακολουθεί να γίνεται επιδότηση ακριβών διαφημιστικών προγραμμάτων, π.χ. 
Star Factory.  ∆ε γίνεται καμία επένδυση στον τομέα προβολής του πολιτισμού 
και των μνημείων μας. Συνεπακόλουθο και αυτό του γεγονότος ότι 
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εξακολουθούμε να έχουμε το Τμήμα Αρχαιοτήτων κάτω από την ευθύνη του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών.  Και πώς μπορούμε να αναμένουμε πρόοδο από 
ένα τμήμα, όταν ο βαθμός υλοποίησης του προϋπολογισμού του τμήματος 
είναι μόλις 44,98% για το έτος 2009 και όταν περιορίζονται οι 
προϋπολογιζόμενες δαπάνες κατά 25% περίπου;   
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ V 

Παρουσιολόγιο για τις πραγματοποιηθείσες συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τη μελέτη του κρατικού 

προϋπολογισμού του 2010 

 
Ημερομηνία 
συζήτησης 

 
Υπουργείο/ανεξάρτητη 

υπηρεσία 

 
Παρόντες βουλευτές 

Παρασκευή 

16 Οκτωβρίου 2009  

 Υπουργός Οικονομικών 
 (Οικονομική πολιτική και 

δημοσιονομική 
κατάσταση) 

 
Επιμέρους προϋπολογισμοί: 
 Υπουργείο Οικονομικών 
 Γενικό Λογιστήριο 
 Γραφείο 

Προγραμματισμού 
    
 Υπουργός Οικονομικών:   
 Χαρίλαος Σταυράκης 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Σταύρος Ευαγόρου 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
Νίκος Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Χρήστος Στυλιανίδης 
Γιώργος Περδίκης 

   

∆ευτέρα 

19 Οκτωβρίου 2009  

 

 Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και 
Έργων 

 
Υπουργός Συγκοινωνιών 
και Έργων: 

 Νίκος Νικολαΐδης  

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Γιάννος Λαμάρης 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρία Κυριακού 
Φειδίας Σαρίκας, 
εκπροσωπώντας τον        
κ. Μαρίνο Σιζόπουλο 
Νίκος Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ζαχαρίας Κουλίας 
Αντώνης Αντωνίου 
Αντρέας Φακοντής 
Κλαύδιος Μαυροχάννας 
Γεώργιος Γεωργίου 
Τάσος Μητσόπουλος 
Χρήστος Στυλιανίδης 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 
Γιώργος Περδίκης 

   
Τετάρτη  

21η Οκτωβρίου 

 Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφύγων 

 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

 
Υπουργείο/ανεξάρτητη 

υπηρεσία 

 
Παρόντες βουλευτές 

2009      Πρόεδρος Αναθεωρητικής 
Αρχής Προσφύγων: 
Γιάννης Κοφτερός 

 

Ντίνος Χατζηνικόλας 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ζαχαρίας Κουλίας 

   
  Υπηρεσία Εποπτείας και 

Ανάπτυξης 
Συνεργατικών Εταιρειών 

 
Έφορος Εποπτείας και 
Ανάπτυξης Συνεργατικών 
Εταιρειών: 
Κωνσταντίνος Λύρας 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ανδρέας Μουσκάλλης 

   
∆ευτέρα 

26 Οκτωβρίου 2009 

 Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού 

 
Υπουργός Παιδείας και 
Πολιτισμού: 
Ανδρέας ∆ημητρίου 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Γιάννος Λαμάρης 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
Νίκος Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Νίκος Τορναρίτης 
Αθηνά Κυριακίδου 
Γιαννάκης Γαβριήλ 
Γεώργιος Τάσου 
Γιώργος Περδίκης 

   
Τετάρτη 

4 Νοεμβρίου 2009 

 Γραφείο Εφόρου 
Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων 

 
Έφορος Ελέγχου 
Κρατικών Ενισχύσεων: 
Χρίστος Ανδρέου 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 

  
 Νομική Υπηρεσία της 

∆ημοκρατίας 
 
Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας: 
Πέτρος Κληρίδης 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρία Κυριακού 
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

 
Υπουργείο/ανεξάρτητη 

υπηρεσία 

 
Παρόντες βουλευτές 

Νίκος Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ιωνάς Νικολάου 
Αριστοφάνης Γεωργίου 
Ανδρέας Αγγελίδης 

  
 Βουλή των 

Αντιπροσώπων 
 
Γενικός ∆ιευθυντής: 
Σωκράτης Σωκράτους 

  

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
Νίκος Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Γιαννάκης Θωμά  
Κλαύδιος Μαυροχάννας 
Ανδρέας Αγγελίδης 
Ιωνάς Νικολάου 

   
Πέμπτη 

5 Νοεμβρίου 2009 

 Γραφείο Επιτρόπου 
Νομοθεσίας και Γραφείο 
Επιτρόπου Προστασίας 
των ∆ικαιωμάτων του 
Παιδιού 

 
Επίτροπος Νομοθεσίας και 
Επίτροπος Προστασίας 
των ∆ικαιωμάτων του 
Παιδιού: 
Λήδα Κουρσουμπά 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος  
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ιωνάς Νικολάου 
Στέλλα Κυριακίδου 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

∆ευτέρα  

9 Νοεμβρίου 2009 

 Υπουργείο Εξωτερικών 
 

Υπουργός Εξωτερικών: 
Μάρκος Κυπριανού 

 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Σταύρος Ευαγόρου 
Γιάννος Λαμάρης 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
Νίκος Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Χρήστος Στυλιανίδης 



 

 

 
 

100

 
Ημερομηνία 
συζήτησης 

 
Υπουργείο/ανεξάρτητη 

υπηρεσία 

 
Παρόντες βουλευτές 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 
Γιώργος Βαρνάβα 
Γιώργος Περδίκης 
Άριστος Αριστοτέλους 

   
  Κυβερνητικός 

Εκπρόσωπος 
(κονδύλια διαφώτισης) 

 
 Κυβερνητικός 

Εκπρόσωπος: 
 Στέφανος Στεφάνου 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Σταύρος Ευαγόρου 
Γιάννος Λαμάρης 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
Νίκος Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Χρήστος Στυλιανίδης 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 
Γιώργος Βαρνάβα 
Γιώργος Περδίκης 
Άριστος Αριστοτέλους 

   
Τετάρτη 

11 Νοεμβρίου 2008 

 Ελεγκτική Υπηρεσία 
 
Γενικός Ελεγκτής της 
∆ημοκρατίας: 
Χρυστάλλα Γιωρκάτζη 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
Άγγελος Βότσης 
Γιάννος Λαμάρης 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρίνος Σιζόπουλος 

   
  Επιτροπή Προστασίας 

του Ανταγωνισμού 
 

Πρόεδρος Επιτροπής 
Προστασίας του 
Ανταγωνισμού: 
Κωστάκης Χριστοφόρου 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Γιάννος Λαμάρης 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ανδρέας Αγγελίδης 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 
Γιαννάκης Γαβριήλ 

   
  Αναθεωρητική Αρχή 

Προσφορών 
 
 Πρόεδρος Αναθεωρητικής 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

 
Υπουργείο/ανεξάρτητη 

υπηρεσία 

 
Παρόντες βουλευτές 

Αρχής Προσφορών: 
 Ζαχαρίας Τουλούρας 
 

Γιάννος Λαμάρης 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ανδρέας Αγγελίδης 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

   
Πέμπτη 

12 Νοεμβρίου 2009 

 Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος 
 
Υπουργός Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος: 
Μιχάλης Πολυνείκης 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο 
Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Αντρέας Φακοντής  
Σοφοκλής Φυττής 
Πανίκκος Σταυριανός  
Γιαννάκης Γαβριήλ 
Πανίκος Χάμπας 
Γεώργιος Τάσου 
Κυριάκος Χατζηγιάννη 
Γιώργος Βαρνάβα 
Γιώργος Περδίκης 

   
Τετάρτη 

16 Νοεμβρίου 2009 

 Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

 
Υπουργός Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού: 
Αντώνης Πασχαλίδης 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Σταύρος Ευαγόρου 
Γιάννος Λαμάρης 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
Γιώργος Βαρνάβα, 
εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο 
Σιζόπουλο 
∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο 
Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Γιαννάκης Γαβριήλ 
Γιώργος Περδίκης 
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

 
Υπουργείο/ανεξάρτητη 

υπηρεσία 

 
Παρόντες βουλευτές 

  Υπηρεσία Εσωτερικού 
Ελέγχου 

 
Έφορος Εσωτερικού 
Ελέγχου: 
Ανδρέας Λαμπριανού 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Σταύρος Ευαγόρου 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Μαρία Κυριακού 

   
Τετάρτη 

18 Νοεμβρίου 2009 

 ∆ικαστική Υπηρεσία 
 
Πρόεδρος Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου: 
Πέτρος Αρτέμης 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο 
Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ιωνάς Νικολάου 
Γιαννάκης Θωμά 
Άριστος Αριστοτέλους 
Ανδρέας Αγγελίδης 

   
  Γραφείο Επιτρόπου 

Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού 
Χαρακτήρα 

 
Επίτροπος Προστασίας 
∆εδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα: 

 Γούλα Φράγκου 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο 
Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ανδρέας Αγγελίδης 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

   
Πέμπτη  

19 Νοεμβρίου 2009 

 Υπουργείο Υγείας 
 
Υπουργός Υγείας: 
Χρίστος Πατσαλίδης 

 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Γιάννος Λαμάρης 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο 
Κουτσού 
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

 
Υπουργείο/ανεξάρτητη 

υπηρεσία 

 
Παρόντες βουλευτές 

Μη μέλη της επιτροπής: 
Κώστας Κωνσταντίνου 
Στέλλα Κυριακίδου 
Ντίνα Ακκελίδου 
Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 
Αθηνά Κυριακίδου 
Στέλιος Ιερωνυμίδης 
Χρήστος Στυλιανίδης 
Πανίκκος Σταυριανός 
Γιώργος Περδίκης 

   
  Υπουργείο Άμυνας 

 
Υπουργός Άμυνας: 
Κώστας Παπακώστας 

 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Σταύρος Ευαγόρου 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο 
Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Σωτήρης Σαμψών  
Άριστος Αριστοτέλους 
Σωκράτης Χάσικος 
Κώστας Κωνσταντίνου 
Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

   
Παρασκευή 

20 Νοεμβρίου 2009 

 Υπουργείο ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας Τάξεως 

 
Υπουργός ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως: 
Λουκάς Λουκά 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Ρούλα Μαυρονικόλα, 
εκπροσωπώντας τον κ. 
Μαρίνο Σιζόπουλο 
∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο 
Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ιωνάς Νικολάου 
Αριστοφάνης Γεωργίου 
Ανδρέας Αγγελίδης 
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

 
Υπουργείο/ανεξάρτητη 

υπηρεσία 

 
Παρόντες βουλευτές 

∆ευτέρα 

23 Νοεμβρίου 2009 

 Υπουργείο Εσωτερικών 
 
Υπουργός Εσωτερικών: 
Νεοκλής Συλικιώτης 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Σταύρος Ευαγόρου 
Γιάννος Λαμάρης 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Φειδίας Σαρίκας, 
εκπροσωπώντας τον       
κ. Μαρίνο Σιζόπουλο 
∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο 
Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 
Χρήστος Στυλιανίδης 
Γιώργος Περδίκης 
Αριστοφάνης Γεωργίου 
Κλαύδιος Μαυροχάννας 
Σοφοκλής Φυττής 
Γιώργος Βαρνάβα 

   
Τετάρτη 

25 Νοεμβρίου 2009 

 Γραφείο Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

 
Επίτροπος ∆ιοικήσεως: 
Ηλιάνα Νικολάου 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο 
Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ιωνάς Νικολάου 
Ανδρέας Αγγελίδης 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 
Κλαύδιος Μαυροχάννας 

   
Πέμπτη 

26 Νοεμβρίου 2009 

 Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

 
Υπουργός Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων: 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Γιάννος Λαμάρης 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρία Κυριακού 
Ρούλα Μαυρονικόλα, 
εκπροσωπώντας τον             
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Ημερομηνία 
συζήτησης 

 
Υπουργείο/ανεξάρτητη 

υπηρεσία 

 
Παρόντες βουλευτές 

κ. Μαρίνο Σιζόπουλο 
∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο 
Κουτσού 
 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Πάμπης Κυρίτσης 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 
Αντώνης Αντωνίου 
Αθηνά Κυριακίδου 
Αντρέας Φακοντής 
Γιώργος Περδίκης 

   
Παρασκευή 

27 Νοεμβρίου 2009 

 ∆ιοικητής της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου 
(Οικονομική κατάσταση 
και εκτιμήσεις) 
 
 
∆ιοικητής της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου: 
Αθανάσιος Ορφανίδης 

 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρία Κυριακού 
∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο 
Κουτσού 
 

Τετάρτη 

9 ∆εκεμβρίου 2009 

 Έγκριση Προσχεδίου 
Έκθεσης 

 
 Έγκριση τροποποιήσεων 

του προϋπολογισμού του 
2010 που κατατέθηκαν 
από το Υπουργείο 
Οικονομικών 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Σταύρος Ευαγόρου 
Γιάννος Λαμάρης 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο 
Κουτσού 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ VI 

Τροποποιήσεις στον κρατικό προϋπολογισμό του 2010 που κατατέθηκαν από 
το Υπουργείο Οικονομικών μετά τη λήξη της κυρίως συζήτησης από την 

επιτροπή 

Τροποποίηση αρ. 1 

 Κεφάλαιο: 010100.2 «Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο-Κεντρικά Γραφεία-
Τακτικές ∆απάνες» 

 Νέο Άρθρο: 03527 «∆απάνες Προεδρίας Ε.Ε. 2012»: €10 

 Απαιτείται η δημιουργία του Άρθρου αυτού, για να καλύψει τις ανάγκες που θα 
προκύψουν στα πλαίσια της προετοιμασίας της Κύπρου για την προεδρία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι αναγκαίες πιστώσεις θα διατεθούν, όταν παραστεί 
ανάγκη από το Άρθρο 03852 «Μη Προβλεπόμενες ∆απάνες και Αποθεματικό 
Τακτικών ∆απανών» του Κεφαλαίου 1830 «Μη Προβλεπόμενες ∆απάνες και 
Αποθεματικό». 

Τροποποίηση αρ. 2 

 Κεφάλαιο 11 «Υπουργείο Άμυνας» 

 Ο Υπουργός Άμυνας ζήτησε να διαφοροποιηθεί ο προϋπολογισμός του 2010 
και να περιληφθούν οι υφιστάμενες δεσμεύσεις του υπουργείου του.  Τα πιο 
κάτω αποτελούν τις ελάχιστες ανάγκες για την εύρυθμη λειτουργία της Εθνικής 
Φρουράς. 

 Κεφάλαιο 110100.2 «Υπουργείο Άμυνας, ∆ιοίκηση-Κεντρικά Γραφεία-
Τακτικές ∆απάνες» 

 Άρθρο: 03755 «Ειδικές Συμβατικές Υποχρεώσεις»: €1.000.000 

   Αύξηση της πρόνοιας για τις Ειδικές Συμβατικές Υποχρεώσεις για την ΕΛ∆ΥΚ 
κατά €0,55 εκατομ. (από €0,45 εκατομ. σε €1 εκατομ.) για ανέγερση νέων 
κτιριακών εγκαταστάσεων  στο Στρατόπεδο της ΕΛ∆ΥΚ. 

 Κεφάλαιο 110200.2 «Κυπριακός Στρατός-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές 
∆απάνες» 

 ∆ημιουργία 148 νέων θέσεων, εκ των οποίων 24 θέσεις αφορούν αξιωματικούς 
και 124 θέσεις υπαξιωματικούς, καθώς και κατάργηση 50 θέσεων Λοχία:   

 δημιουργία 24 πρόσθετων θέσεων προαγωγής Αξιωματικών (οι τρεις 
αφορούν τη ρύθμιση των τριών Συνταγματαρχών που υπηρετούν ως 
υπεράριθμοι - επακόλουθο ακυρωτικής απόφασης του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου)  

 δημιουργία 124 πρόσθετων θέσεων προαγωγής Υπαξιωματικών έναντι 
κατάργησης 50 θέσεων Λοχία (124-50=74). 

 Το κόστος  δημιουργίας  των πιο πάνω θέσεων σε ετήσια βάση  
ανέρχεται περίπου στα €2 εκατομ.   

 Άρθρο: 02102 «Βασικοί Μισθοί»: €80.060.010 

 Αύξηση της πρόνοιας του Άρθρου κατά €1.236.410 δηλαδή €80.060.010. 
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 Εδάφιο (30) Συνταγματάρχες [Κλίμακα Α14(ii)]: €3.072.544 

 Πέντε (5) νέες θέσεις. Αύξηση κατά €62.715. 

 Στη στήλη των Επεξηγήσεων στο εδάφιο (30) να διαγραφεί η επεξήγηση και να 
περιληφθεί η φράση: «Πέντε νέες θέσεις». 

 Εδάφιο (40) Αντισυνταγματάρχες [Κλίμακα Α13(ii)]: €10.841.902 

 Εννέα (9) νέες θέσεις. Αύξηση κατά €175.558. 

 Στη στήλη των Επεξηγήσεων στο εδάφιο (40) να περιληφθεί η φράση: «Εννέα 
νέες θέσεις». 

 Εδάφιο (50) Ταγματάρχες [Κλίμακα Α12(ii)]: €11.931.856 

 ∆έκα (10) νέες θέσεις. Αύξηση κατά €164.735. 

 Στη στήλη των Επεξηγήσεων στο εδάφιο (40) να περιληφθεί η φράση: «∆έκα 
νέες θέσεις». 

 Εδάφιο (90) Ανθυπασπιστές [Κλίμακες Α8, Α9 και Α10(i)]: €2.762.618 

 Εξήντα μία (61) νέες θέσεις. Αύξηση κατά €547.353. 

 Στη στήλη των Επεξηγήσεων στο εδάφιο (90) να περιληφθεί η φράση: «Εξήντα 
μία νέες θέσεις». 

 Εδάφιο (100) Αρχιλοχίες [Κλίμακα Α8(i)]: €8.250.138 

 Εξήντα τρεις (63) νέες θέσεις. Αύξηση κατά €565.299. 

 Στη στήλη των Επεξηγήσεων στο εδάφιο (100) να περιληφθεί η φράση: 
«Εξήντα τρεις νέες θέσεις». 

 Εδάφιο (120) Λοχίες [Κλίμακες Α4 και Α6(ii): €6.676.950 

 Πενήντα (50) θέσεις καταργήθηκαν. Μείωση κατά -€279.250. 

 Στη στήλη των Επεξηγήσεων στο εδάφιο (120) να περιληφθεί η φράση: 
«Πενήντα θέσεις καταργήθηκαν». 

 Κεφάλαιο 110300.2 «Εθνική Φρουρά-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές 
∆απάνες» 

 Άρθρο: 03781 «Εθνική Φρουρά»: €105.500.000  

 Η οροφή του Κεφαλαίου δαπανών αυτού να περιορισθεί στα €105,5 εκατομ. σε 
σύγκριση με €110 εκατομ. που είναι η πρόνοια του προϋπολογισμού του 2010.   

 Κεφάλαιο 110400.2 «Αμυντική Θωράκιση-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές 
∆απάνες» 

 Άρθρο: 03782 «∆απάνες Αμυντικής Θωράκισης»: €115.000.000  

 Η οροφή του Κεφαλαίου αυτού να αυξηθεί στο ποσό των €115 εκατομ. σε 
σύγκριση με πρόνοια ύψους €90 εκατομ. που περιλήφθηκε στον 
προϋπολογισμό του 2010.    

 Από το ποσό των €115 εκατομ. τα €110 εκατομ. αφορούν υποχρεώσεις λόγω 
υπογραμμένων συμβάσεων για εξοπλισμούς, έργα και ανταλλακτικά και ποσό 
€5 εκατομ. αφορά νέα προγράμματα για τη βελτίωση/αναβάθμιση των 
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υφιστάμενων οπλικών συστημάτων/προγραμμάτων προκειμένου να 
εξασφαλίζεται η αναγκαία επιχειρησιακή ετοιμότητα της Εθνικής Φρουράς και 
τη συμπλήρωση των αποθεμάτων των πυρομαχικών για την Εθνική Φρουρά. 

Τροποποίηση αρ. 3  

 Κεφάλαιο: 180100.2 «Υπουργείο Οικονομικών, ∆ιοίκηση-Κεντρικά 
Γραφεία-Τακτικές ∆απάνες» 

Άρθρο: 11203 «Αγορά Χρεογράφων»: €25.000.000 

 Απαιτείται η δημιουργία του Άρθρου αυτού και περίληψη πρόνοιας ύψους €25 
εκατομ. η οποία αντιστοιχεί σε έσοδα που θα προκύψουν κατά το 2010 από τη 
διάθεση των ειδικών κυβερνητικών χρεογράφων ύψους €3 δις προς τα 
τραπεζικά ιδρύματα.  

 Το προϊόν των εσόδων αυτών θα χρησιμοποιηθεί αποκλειστικά για τη 
διενέργεια επενδύσεων σε κρατικά χρεόγραφα μέχρι την περίοδο λήξης των εν 
λόγω χρεογράφων σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί της Έκθεσης Ειδικών 
Κυβερνητικών Τίτλων Νόμου του 2009 [Νόμος Αρ.118(Ι)/2009]. 

Τροποποίηση αρ. 4 

Κεφάλαιο: 180500.2 «Στατιστική Υπηρεσία-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές 
∆απάνες» 

Άρθρο: 02103 «Αύξηση Μισθών»: €231.600  

Άρθρο: 02106 «Πρόσθετες Βοηθητικές Υπηρεσίες»: €2.109.690 

Άρθρο: 02108 «∆έκατος Τρίτος Μισθός Εκτάκτων»: €213.232  

Άρθρο: 02141 «Τιμαριθμικά Επιδόματα»: €1.345.770  

 Μέσα στα πλαίσια της διεξαγωγής Ερευνών από τη Στατιστική Υπηρεσία 
περιλήφθηκε πρόνοια κάτω από το άρθρο «∆ιεξαγωγή Ερευνών» ποσού 
ύψους €3,8 εκατομ.  Εκ παραδρομής όμως δεν περιλήφθηκε αντίστοιχη 
πρόνοια κάτω από το άρθρο 02106 «Πρόσθετες Βοηθητικές Υπηρεσίες» το 
οποίο καλύπτει τους βασικούς μισθούς εκτάκτου και εποχικού προσωπικού 
που θα εργοδοτηθεί για τα θέματα διεξαγωγής ερευνών και απογραφών μέσα 
στο 2010. 

 Οι πιστώσεις που θα απαιτηθούν για την κάλυψη των απολαβών του 
εκτάκτου/εποχικού προσωπικού αναλύονται ως ακολούθως: 

Άρθρο: 02103 «Αύξηση Μισθών»: €40.000  

Άρθρο: 02106 «Πρόσθετες Βοηθητικές Υπηρεσίες»: €325.000  

Άρθρο: 02108 «∆έκατος Τρίτος Μισθός Εκτάκτων»: €10.000  

Άρθρο: 02141 «Τιμαριθμικά Επιδόματα»: €125.000  

Τροποποίηση αρ. 5 

 Κεφάλαιο: 190100.3 «Γραφείο Προγραμματισμού-Κεντρικά Γραφεία-
Αναπτυξιακές ∆απάνες» 

 Άρθρο: 04139 «Χορηγία στο Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας»: €18.000.000  

 Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του ημερομηνίας 27.10.2009 
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αποφάσισε όπως η πρόνοια για την κρατική χορηγία προς το ΙΠΕ για το 2010 
αυξηθεί στα €18,0 εκατομ. έναντι €10,0 εκατομ. που περιλήφθηκε στον 
προϋπολογισμό του 2010 για κάλυψη της χρηματοδότησης των 
προγραμμάτων που έχουν προκηρυχθεί τόσο για το 2008 όσο και για το 2009 
καθώς και των προγραμμάτων που θα προκηρυχθούν εντός του 2010.  

 Άρθρο: 04143 «Χορηγία στο Κυπριακό Ερευνητικό και Ακαδημαϊκό 
Ίδρυμα»: €8.000.000  

 Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του ημερομηνίας 27.10.2009 
αποφάσισε όπως η πρόνοια της χορηγίας στο Κυπριακό Ερευνητικό και 
Ακαδημαϊκό Ίδρυμα αυξηθεί στα €8,0 εκατομ. έναντι €3,0 εκατομ. που 
περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό του 2010 για κάλυψη  τόσο των 
ανειλημμένων δεσμεύσεων του ιδρύματος όσο και των λειτουργικών του 
δαπανών. 

 Η πιο πάνω ρύθμιση αντισταθμίζεται με μειώσεις στα σχετικά κονδύλια 
δαπανών του κτιριολογικού προγράμματος του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού ως ακολούθως: 

Κεφάλαιο- 
Άρθρο 

Περιγραφή Ποσό 
€ 

Νέα πρόνοια 
προϋπ. 2010 

€ 

200115 04335 Αθλητισμός: ∆ημοτικής, 
Μέσης και Τεχνικής 

650.000 5.295.000 

200300 08041 Μέση Εκπαίδευση: 
Ανεγέρσεις 

500.000 15.300.000 

200300 08042 Μέση Εκπαίδευση: 
Επεκτάσεις 

265.000 1.270.000 

200300 08043 Μέση Εκπαίδευση: 
Βελτιώσεις 

600.000 8.820.000 

200400 08041 Μέση, Τεχνική: Ανεγέρσεις 800.000 1.150.000 

200400 08043 Μέση, Τεχνική: Βελτιώσεις 205.000 540.000 

200500 08041 ∆ημοτική: Ανεγέρσεις 300.000 12.200.000 

200500 08042 ∆ημοτική: Επεκτάσεις 1.680.000 16.440.000 

 ΣΥΝΟΛΟ 5.000.000  

Τροποποίηση αρ. 6 

Κεφάλαιο: 210200.2 «Τμήμα ∆ημοσίων Έργων-Κεντρικά Γραφεία-
Τακτικές ∆απάνες» 

Άρθρο: 03351 «Συντήρηση Κύριων ∆ρόμων»: €8.800.000 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του ημερομηνίας 27.10.2009 
αποφάσισε όπως η πρόνοια του πιο πάνω Άρθρου αυξηθεί κατά €2.800.000 
για κάλυψη αυξημένων δαπανών περιοδικής συντήρησης κυρίων δρόμων.  

 Κεφάλαιο: 210201.3 «Τμήμα ∆ημοσίων Έργων-Επαρχιακό Γραφείο 
∆ημοσίων Έργων Λευκωσίας-Αναπτυξιακές ∆απάνες» 
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Άρθρο: 08489 +«Νότιος Παρακαμπτήριος Λευκωσίας»: €200.000 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του ημερομηνίας 27.10.2009 
αποφάσισε όπως η πρόνοια του πιο πάνω δεσμευμένου Άρθρου αυξηθεί κατά 
€199.990 για ολοκλήρωση των μελετών  για την κατασκευή του δρόμου.  

Τροποποίηση αρ. 7 

Κεφάλαιο 210800.3 «Τμήμα Αρχαιοτήτων-Κεντρικά Γραφεία-
Αναπτυξιακές ∆απάνες» 

Άρθρο: 08907 +«∆ιαμόρφωση Αρχαιολογικού Χώρου Κάτω Πάφου»: 
€225.000 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του ημερομηνίας 27.10.2009 
αποφάσισε όπως η πρόνοια του πιο πάνω δεσμευμένου Άρθρου αυξηθεί κατά 
€224.990 για την ετοιμασία της μελέτης της κατασκευής στεγάστρων για 
προστασία των ψηφιδωτών του Αρχαιολογικού Χώρου της Κάτω Πάφου.  

Τροποποίηση αρ. 8 

 Κεφάλαιο: 160100.2 «Υπουργείο Εσωτερικών, ∆ιοίκηση- Κεντρικά 
Γραφεία-Τακτικές ∆απάνες» 

 Άρθρο: 02102  «Βασικοί Μισθοί»: €2.937.072 

 Εδάφιο: 80 «Λειτουργοί ∆ιαχείρισης (Κλίμακες Α8, Α10 και Α11): €213.878 

 Κεφάλαιο: 220200.2 «Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας-
Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές ∆απάνες» 

 Άρθρο: 02102  «Βασικοί Μισθοί»: €39.984.924  

 Εδάφιο: 20 «Ανώτεροι Ιατρικοί Λειτουργοί (Κλίμακα Α14(i)) αντί (Κλίμακα 
Α13(ii))»: €735.988  

 Εδάφιο: 50 «Ιατρικοί Λειτουργοί, 1ης Τάξεως (Κλίμακες Α11 και Α13) και 
2ας Τάξεως (Κλίμακα Α9 - 4η βαθμίδα)»: €18.967.692  

 Στον προϋπολογισμό του 2010 εκ παραδρομής δεν έχουν περιληφθεί οι 
ακόλουθες ρυθμίσεις ως απόρροια του περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμου (Αρ. 4) του 2009 [Νόμος Αρ. 53(ΙΙ) του 2009] που 
αφορούν θέσεις: 

 (α) Η επεξήγηση του εδαφίου (80) διαγράφεται και αντικαθίσταται με την 
ακόλουθη: 

 «80. ∆ύο θέσεις θα σημειωθούν με διπλό σταυρό μετά την πρώτη 
πλήρωση της κενής θέσης.»   

 (β) Αναβάθμιση της κλίμακας των θέσεων των Ανώτερων Ιατρικών 
Λειτουργών σε Α14(i) αντί A13(ii) κάτω από το εδάφιο (20). 

 (γ) Η επεξήγηση του εδαφίου (50) διαγράφεται και αντικαθίσταται με την 
ακόλουθη: 

  «50. Συνδυασμένες θέσεις. ∆ύο θέσεις, με ειδικότητα στην Ιατρική της 
Εργασίας (Occupational Medicine), προορίζονται για τις Υπηρεσίες 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων-∆ιοίκηση. Πρόνοια για τετρακόσιες ογδόντα τέσσερις θέσεις 
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μόνο. Οι υπηρετούντες κατά την ημερομηνία ψήφισης του περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμου του 2009 (Νόμος 
Αρ.53(ΙΙ)/2009) Ιατρικοί Λειτουργοί, 1ης Τάξεως για την εκτέλεση 
καθηκόντων ειδικής ιατρικής που βρίσκονται σε βαθμίδα χαμηλότερη της 
4ης βαθμίδας της Κλίμακας Α11 των συνδυασμένων Κλιμάκων Α11 και 
Α13 τοποθετούνται στην 4η βαθμίδα της Κλίμακας Α11. Τόσο αυτοί, όσο 
και (α) οι υπηρετούντες Ιατρικοί Λειτουργοί, 1ης Τάξεως για την εκτέλεση 
καθηκόντων ειδικής ιατρικής που βρίσκονται στην 4η βαθμίδα ή/και 
ψηλότερη βαθμίδα της Κλίμακας Α11 των συνδυασμένων Κλιμάκων Α11 
και Α13 και (β) οι υπηρετούντες κατά τις 17.7.2009 Ιατρικοί Λειτουργοί 
1ης και 2ας Τάξεως, όταν φθάσουν στην κορυφή της Κλίμακας Α13 
εντάσσονται στην Κλίμακα Α14. Της ίδιας μεταχείρισης θα τυγχάνουν και 
οι διοριζόμενοι ή προαγόμενοι στη θέση Ιατρικού Λειτουργού 1ης Τάξης 
για την εκτέλεση καθηκόντων Ειδικής Ιατρικής κατά ή μετά την 
ημερομηνία ψήφισης του περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμου του 2009 [Νόμος Αρ.53(ΙΙ)/2009].  

Τροποποίηση αρ. 9 

Μετά την έγκριση του προϋπολογισμού του 2010 από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 
11 Σεπτεμβρίου, 2009 και την κατάθεσή του στη Βουλή των Αντιπροσώπων  
διαπιστώθηκε ότι εκ παραδρομής δεν ενσωματώθηκαν στο προσχέδιο του 
νομοσχεδίου του περί Προϋπολογισμού του 2010 Νόμου κάποιες ρυθμίσεις που 
αφορούν την κατάργηση θέσεων, μεταφορά καθώς και δημιουργία τους.    

Στον προϋπολογισμό του 2010 εκ παραδρομής δεν έχουν περιληφθεί οι ακόλουθες 
ρυθμίσεις κυρίως ως απόρροια του περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμου 
(Αρ. 4) του 2009 [Νόμος Αρ. 53(ΙΙ) του 2009]  που αφορούν θέσεις για τις οποίες 
απαιτούνται ανάλογες τροποποιήσεις στον αριθμό των θέσεων και στις αντίστοιχες 
επεξηγήσεις: 

(α) Κεφάλαιο 120800.2 «Μετεωρολογική Υπηρεσία-Κεντρικά Γραφεία-
Τακτικές ∆απάνες», Άρθρο 02102 «Βασικοί Μισθοί», Εδάφιο 50 
«Μετεωρολογικοί Βοηθοί (Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii))». ∆ύο θέσεις 
καταργήθηκαν. 

(β) Κεφάλαιο 120900.2 «Τμήμα Αναδασμού-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές 
∆απάνες», Άρθρο 02102 «Βασικοί Μισθοί», Εδάφιο 70 «Τεχνικοί 
(Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii))». Τέσσερις θέσεις καταργήθηκαν. 

(γ) Κεφάλαιο 150400.2 «Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας-Κεντρικά Γραφεία-
Τακτικές ∆απάνες», Άρθρο 02102 «Βασικοί Μισθοί», Εδάφιο 20 «Βοηθοί 
Πρώτοι Λειτουργοί Ευημερίας (Κλίμακα Α12)».  Προσθήκη της φράσης «Οι 
κάτοχοι των θέσεων κατά την ημερομηνία ψήφισης του παρόντος νόμου καθώς 
και.» πριν την φράση «Οι υπηρετούντες κατά την ημερομηνία ………Νόμος 
Αρ.53(ΙΙ) του 2009.» 

(δ) Κεφάλαιο 151000.2 «Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας-Κεντρικά Γραφεία-
Τακτικές ∆απάνες», Άρθρο 02102 «Βασικοί Μισθοί», Εδάφιο 30 
«Λειτουργοί Επιθεώρησης Εργασίας (Κλίμακες Α9, Α11 και Α12)». Τρεις 
νέες θέσεις, έναντι κατάργησης πέντε θέσεων Επιθεωρητή Εργασίας (Κλίμακες 
Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)) κάτω από το εδάφιο 90.   

(ε) Κεφάλαιο 151000.2 «Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας-Κεντρικά Γραφεία-
Τακτικές ∆απάνες», Άρθρο 02102 «Βασικοί Μισθοί», Εδάφιο 90 
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«Επιθεωρητές Εργασίας (Κλίμακες Α5, (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)), 
Επιθεωρητές Εργασίας 2ας Τάξεως (Κλίμακα Α8(i)) και 3ης Τάξεως 
(Κλίμακες Α5  (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i))». Πέντε θέσεις καταργήθηκαν, 
έναντι δημιουργίας τριών νέων θέσεων Λειτουργού Επιθεώρησης Εργασίας 
(Κλίμακες Α9, Α11 και Α12) κάτω από το εδάφιο 30.   

(στ) Κεφάλαιο 160100.2 «Υπουργείο Εσωτερικών, ∆ιοίκηση-Κεντρικά 
Γραφεία-Τακτικές ∆απάνες», Άρθρο 02102 «Βασικοί Μισθοί», Εδάφιο 80 
«Λειτουργοί ∆ιαχείρισης (Κλίμακες Α8, Α10 και Α11)». Οι θέσεις θα 
σημειωθούν με διπλό σταυρό μετά την πρώτη πλήρωση της κενής θέσης κατά 
την ημερομηνία ψήφισης του παρόντος Νόμου. Κενούμενες οι πρώτες δύο 
θέσεις καταργούνται και οι υπόλοιπες έξι θέσεις κενούμενες καταργούνται και 
αντικαθίστανται με ισάριθμες θέσεις ∆ιοικητικού Λειτουργού (Κλίμακες Α8, Α10 
και Α11) κάτω από το εδάφιο 30 του Κεφαλαίου 18.07.11 «Τμήμα ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού-Γενικό ∆ιοικητικό Προσωπικό».   

(ζ) Κεφάλαιο 160800.2 «Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως-Κεντρικά 
Γραφεία-Τακτικές ∆απάνες», Άρθρο 02102 «Βασικοί Μισθοί», Εδάφιο 80 
«Τεχνικοί (Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii))». Τέσσερις θέσεις καταργήθηκαν 
έναντι δημιουργίας ισάριθμων θέσεων Τεχνικού Μηχανικού  (Κλίμακες Α5  (2η 
βαθμίδα), Α7 και Α8(i)) κάτω από το εδάφιο 95.   

(η) Κεφάλαιο 160800.2 «Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως-Κεντρικά 
Γραφεία-Τακτικές ∆απάνες», Άρθρο: 02102 «Βασικοί Μισθοί», Εδάφιο 95 
«Τεχνικοί (Κλίμακες Α5  (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)». Τέσσερις νέες θέσεις 
έναντι κατάργησης ισάριθμων θέσεων Τεχνικού (Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii)) 
κάτω από το εδάφιο 80. Νόμος 53(ΙΙ)/2009.   

(θ) Κεφάλαιο 180400.2 «Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων-Κεντρικά Γραφεία-
Τακτικές ∆απάνες», Άρθρο 02102 «Βασικοί Μισθοί», Εδάφιο 55 
«Λειτουργοί Εσωτερικών Προσόδων (Κλίμακες Α8, Α10 και Α11)». Ο 
διπλός σταυρός διαγράφηκε. 

(ι) Κεφάλαιο 180712.2 «Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού-Γενικό 
Γραμματειακό Προσωπικό-Τακτικές ∆απάνες», Άρθρο: 02102 «Βασικοί 
Μισθοί», Εδάφιο 50 «Βοηθοί Γραμματειακοί Λειτουργοί (Κλίμακες Α2, Α5 
και Α7(ii))».  Μία νέα θέση έναντι κατάργησης μίας θέσης Βοηθού Εμπορικής 
Ναυτιλίας (Κλίμακες Α1, Α2 και Α5(ii)), κάτω από το εδάφιο 60 του Κεφαλαίου 
21.10 «Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας».  Η υφιστάμενη σημείωση στον 
Προϋπολογισμό του 2010 παραμένει.  

(κ) Κεφάλαιο 190200.2 «Γενικό Λογιστήριο-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές 
∆απάνες», Άρθρο 02102 «Βασικοί Μισθοί», Εδάφιο 65 «Λειτουργοί 
Γενικού Λογιστηρίου (Κλίμακες Α8, Α10 και Α11)».  Πέντε θέσεις 
καταργήθηκαν. 

(λ) Κεφάλαιο 210200.2 «Τμήμα ∆ημοσίων Έργων-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές 
∆απάνες», Άρθρο 02102 «Βασικοί Μισθοί», Εδάφιο 30 «Εκτελεστικοί 
Μηχανικοί  (Κλίμακες Α9 και Α11 και Α12), Εκτελεστικοί Μηχανικοί 1ης 
Τάξεως (Κλίμακες Α11 και Α12) και 2ας Τάξεως (Κλίμακα Α9)». Μία νέα 
θέση έναντι κατάργησης μιας θέσης Χημικού (Κλίμακες Α9, Α11 και Α12) κάτω 
από το εδάφιο 20 του Κεφαλαίου 2206 «Γενικό Χημείο του Κράτους».   

(μ) Κεφάλαιο 220200.2 «Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας-
Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές ∆απάνες», Άρθρο 02102 «Βασικοί Μισθοί», 
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Εδάφιο 7 «Ιατρικοί ∆ιευθυντές (Κλίμακα Α16 μέχρι €63.735)». Τέσσερις 
θέσεις καταργήθηκαν. 

 (ν) Κεφάλαιο 220600.2 «Γενικό Χημείο του Κράτους-Κεντρικά Γραφεία-
Τακτικές ∆απάνες», Άρθρο 02102 «Βασικοί Μισθοί», Εδάφιο 20 «Χημικοί  
(Κλίμακες Α9, Α11 και Α12), Χημικοί 1ης Τάξεως (Κλίμακες Α11 και Α12) 
και 2ας Τάξεως (Κλίμακα Α9)». Μία θέση για τις ανάγκες του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων καταργείται και αντικαθίσταται με μία θέση Εκτελεστικού 
Μηχανικού (Κλίμακες Α9, Α11 και Α12)  κάτω από το εδάφιο 30 του Κεφαλαίου 
2102 «Τμήμα ∆ημοσίων Έργων».    

(ξ) Κεφάλαιο 120100.3 «Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, ∆ιοίκηση-Κεντρικά Γραφεία-Αναπτυξιακές ∆απάνες», 
Άρθρο 08957 «Άλλα Αναπτυξιακά Έργα και Προγράμματα».  Περίληψη της 
σημείωσης «Για έργα που υπολογίζεται να στοιχίσουν πέραν των €10.000 
(μέχρι €20.000) απαιτείται η σύμφωνη γνώμη του Υπουργού Οικονομικών.» 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ VII 

Α. ∆ΑΠΑΝΕΣ ΚΑΤΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑ /ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ 

 

ΣΥΝΟΛΙΚΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ ΚΑΤΑ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ 2006 

Πραγμ. 

2007 

Πραγμ. 

2007/06 

% Μεταβ. 

2008 

Προϋπολ. 

2008/07 

% 
Μεταβ. 

2009 
Προϋπολ. 

2009/08 

% Μεταβ. 

2010 

Προϋπολ. 

2010/09 

% Μεταβ. 

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΑ ΓΡΑΦΕΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 130,0 179,0 37,7 151,7 -15,3 248,9 64,1 229,1 -8,0 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΑΜΥΝΑΣ 285,8 287,1 0,5 301,1 4,9 368,8 22,5 339,3 -8,0 

ΥΠ. ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΦΥΣ. ΠΟΡ. ΠΕΡΙΒ. 239,5 249,0 4,0 349,0 40,1 408,5 17,1 405,2 -0,8 

ΥΠ. ∆ΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ∆ΗΜ. ΤΑΞΕΩΣ 233,1 251,2 7,7 277,4 10,4 319,8 15,3 363,3 -13,6 

ΥΠ. ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΒΙΟΜ. & ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 54,8 48,8 -11,0 41,8 -14,4 67,6 61,8 65,2 -3,7 

ΥΠ. ΕΡΓΑΣΙΑΣ & ΚΟΙΝ. ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 552,5 618,9 12,0 730,9 18,1 791,3 8,3 884,2 11,7 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 458,9 515,7 12,4 600,4 16,4 740,6 23,3 769,0 3,8 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 53,2 61,4 15,5 661, 7,6 80,3 21,4 83,7 4,4 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 2.988,4 2.955,7 -1,1 3.075,4 4,1 3.418,9 11,2 3.289,4 -3,8 

ΥΠ. ΠΑΙ∆ΕΙΑΣ & ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 691,4 721,9 4,4 961,0 33,1 1.071,2 11,5 1.108,3 3,5 

ΥΠ. ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 327,5 280,4 -14,4 302,8 8,0 403,9 33,4 403,7 -0,1 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 452,7 467,6 3,3 518,3 10,8 615,7 18,8 644,6 4,7 

ΣΥΝΟΛΟ 6.467,9 6.636,9 2,6 7.375,8 11,1 8.535,6 15,7 8.584,9 0,6 
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Β. ΤΑΚΤΙΚΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ ΚΑΤΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑ/ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ 

 

ΤΑΚΤΙΚΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ ΚΑΤΑ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ 2006 

Πραγμ. 

2007 

Πραγμ. 

2007/06 

% Μεταβ. 

2008 

Προϋπολ. 

2008/07 

% Μεταβ. 

2009 
Προϋπολ. 

2009/08 

% Μεταβ. 

2010 

Προϋπολ. 

2010/09 

% Μεταβ. 

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΑ ΓΡΑΦΕΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 102,0 104,5 2,4 117,8 12,7 130,0 10,3 133,6 2,8 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΑΜΥΝΑΣ 285,8 287,1 0,5 301,1 4,9 368,8 22,5 339,2 -8,0 

ΥΠ. ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΦΥΣ. ΠΟΡ. ΠΕΡΙΒ. 175,7 171,4 -2,4 289,6 69,0 262,3 -9,4 269,3 2,7 

ΥΠ. ∆ΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ∆ΗΜ. ΤΑΞΕΩΣ 228,1 243,5 6,8 260,0 6,8 284,1 9,3 304,2 7,1 

ΥΠ. ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΒΙΟΜ. & ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 22,4 17,3 -22,5 19,7 13,5 23,9 21,4 26,9 12,4 

ΥΠ. ΕΡΓΑΣΙΑΣ & ΚΟΙΝ. ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 534,6 598,2 11,9 704,8 17,8 772,1 9,5 866,9 12,3 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 318,3 320,8 0,8 388,6 21,1 470,3 21,0 470,9 0,1 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 46,9 55,9 19,4 63,7 13,9 75,0 17,7 78,5 4,6 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 813,2 1.040,2 27,9 1.006,5 -3,2 1.228,6 22,1 1.314,4 7,0 

ΥΠ. ΠΑΙ∆ΕΙΑΣ & ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 603,1 643,9 6,8 735,0 14,2 778,0 5,8 812,3 4,4 

ΥΠ. ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 230,0 209,2 -9,0 230,2 10,0 288,1 25,2 280,4 -2,7 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 405,5 447,8 10,4 502,6 12,2 577,8 15,0 606,4 4,9 

ΣΥΝΟΛΟ 3.765,5 4.139,9 9,9 4.619,6 11,6 5.258,8 13,8 5.503,0 4,6 
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Γ. ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ ΚΑΤΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑ/ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ 

 

ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ ΚΑΤΑ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ 2006 

Πραγμ. 

2007 

Πραγμ. 

2007/06 

% Μεταβ. 

2008 

Προϋπολ. 

2008/07 

% Μεταβ. 

2009 
Προϋπολ. 

2009/08 

% Μεταβ. 

2010 

Προϋπολ. 

2010/09 

% Μεταβ. 

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΑ ΓΡΑΦΕΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 19,6 31,0 58,3 22,0 -29,1 106,0 383,0 84,5 -20,3 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΑΜΥΝΑΣ 0,0 0,0 -1,8 0,0 -30,1 0,0 67,4 0,0 -5,0 

ΥΠ. ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΦΥΣ. ΠΟΡ. ΠΕΡΙΒ. 63,8 77,6 21,5 59,3 -23,6 146,2 146,5 135,9 -7,1 

ΥΠ. ∆ΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ∆ΗΜ. ΤΑΞΕΩΣ 5,1 7,7 51,0 17,4 125,8 35,7 105,6 59,0 65,3 

ΥΠ. ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΒΙΟΜ. & ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 32,4 31,5 -3,0 22,1 -29,7 43,7 97,7 38,3 -12,4 

ΥΠ. ΕΡΓΑΣΙΑΣ & ΚΟΙΝ. ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 17,8 20,5 15,1 25,8 25,7 19,2 -25,7 17,2 -10,3 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 140,5 194,8 38,7 211,7 8,7 270,1 27,6 298,0 10,3 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 6,3 5,5 -13,2 2,4 -55,8 5,3 117,2 5,3 0,2 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 44,5 52,9 18,9 34,0 -35,8 219,2 545,6 78,4 -64,2 

ΥΠ. ΠΑΙ∆ΕΙΑΣ & ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 88,3 78,1 -11,6 226,0 189,5 293,2 29,8 296,1 1,0 

ΥΠ. ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 94,6 68,2 -27,9 69,7 2,2 112,4 61,4 120,2 6,9 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 47,0 19,7 -58,1 15,6 -21,0 37,9 143,8 38,3 0,8 

ΣΥΝΟΛΟ 560,0 587,5 4,9 705,9 20,2 1.289,1 82,6 1.171,1 -9,2 
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∆. ΣΥΝΟΠΤΙΚΗ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ∆ΗΜΙΟΥΡΓΙΑΣ/ΚΑΤΑΡΓΗΣΗΣ ΘΕΣΕΩΝ ΣΤΗ 
∆ΗΜΟΣΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑ 

 

 

 

      

ΥΠΗΡΕΣΙΑ  Ι∆ΡΥΣΗ ΚΑΤΑΡΓΗΣΗ 

      

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΓΕΩΡΓΙΑΣ, ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΚΑΙ 
ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 1  6  

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΜΠΟΡΙΟΥ, ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΚΑΙ 
ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 0  1  

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ 
ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 0  6  

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 1  0  

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 0  43  

ΓΕΝΙΚΟ ΛΟΓΙΣΤΗΡΙΟ 1  6  

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΠΑΙ∆ΕΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 0  3  

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 0  4  

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 0  15  

      

ΣΥΝΟΛΟ 3  84  
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ VIII 

Πραγματικά Προϋπολογισμός Πραγματικά Προϋπολογισμός Πραγματικά

1.1.2008 - 1.1.2009 -

31.10.2008 31.10.2009

€ € € € €

Α. ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ

 ΕΡΓΑ&ΣΧ.ΣΥΓΧΡ. ΑΠΟ ΚΟΙΝ.ΠΟΡΟΥΣ 44,094,234         80,342,864       22,962,819       29       57,937,116          34,442,616      59          
 ΠΡ ΧΡΗΜ  ΞΕΝ ΟΡΓ Η & ΑΛΛ ΠΗΓ 1,315,120           3,358,438         1,039,383         31       4,845,029            1,559,662        32          
 ΑΓΟΡΑ  ΓΗΣ ΚΑΙ ΚΤΙΡΙΩΝ 71,288,728         34,812,823       28,558,444       82       89,639,291          64,338,243      72          
 ΑΓ ΣΤΑΘΕΡΩΝ & ΚΙΝΗΤΩΝ ΜΗΧΑΝΗΜ 19,314,486         34,760,615       6,240,441         18       52,130,511          8,667,872        17          
 ΑΓΟΡΑ ΕΞΟΠΛΙΣΜΟΥ 22,870,123         34,287,858       19,307,126       56       45,185,803          12,289,810      27          
 ΑΓΟΡΑ ΑΛΛΩΝ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ ΕΝΕΡΓΗΤ 1,487,909           3,583,578         290,167            8         1,912,702            554,930           29          
 ΑΝΕΓ ΕΠΕΚΤΑΣ & ΒΕΛΤΙΩΣ ΚΤΙΡΙΩΝ 113,202,157       172,227,407     78,111,639       45       208,154,012        99,063,612      48          
 ∆ΡΟΜΟΙ 81,580,695         106,832,100     47,671,552       45       133,971,160        47,265,587      35          
 ΕΡΓΑ ΥΠΟ∆ΟΜΗΣ 38,943,977         53,539,956       20,082,454       38       136,879,101        59,024,308      43          
 ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΑ ΕΡΓΑ 47,217,179         74,674,324       26,208,472       35       104,725,818        44,152,589      42          
 ΑΛΛΑ ΕΡΓΑ 14,268,842         15,390,664       9,196,290         60       15,350,451          9,649,020        63          

Ολικό κεφαλαιουχικών δαπανών 455,583,450         613,810,627     259,668,787       42         850,730,994          381,008,249      45          

Β. ΑΛΛΕΣ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ

 ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ 21,377,689         27,423,453       15,039,194       55       34,659,788          17,364,355      50          
 ΣΥΝΤΗΡΗΣΕΙΣ ΚΑΙ ΕΠΙ∆ΙΟΡΘΩΣΕΙΣ 997,315              1,516,437         575,407            38       1,901,872            546,706           29          
 ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΣΗ ΠΡΟΣΩΠ / ΣΥΝΕ∆ΡΙΑ 12,783,992         24,721,802       10,047,294       41       23,051,880          8,367,125        36          
 ΣΥΜΒΟΥΛ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ /  ΕΡΕΥΝΕΣ 10,730,965         28,937,413       5,098,576         18       27,708,725          5,050,127        18          
 ΕΚ∆ΟΣΕΙΣ ΚΑΙ ∆ΗΜΟΣΙΟΤΗΤΑ 9,320,423           13,863,890       6,349,031         46       14,184,366          6,981,840        49          
 ΜΗ ΠΡΟΒΛ. ∆ΑΠΑΝΕΣ  & ΑΠΟΘΕΜ -                         9,550,411         -                        -          73,906,643          -                       -             
 ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΟΥ 122,374,495       142,604,319     94,299,339       66       161,699,150        68,073,021      42          
 ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΟΥ 2,036,581           2,338,537         1,049,626         45       3,038,530            2,072,652        68          
 ΕΠΙΧΟΡΗΓΗΣΕΙΣ 8,595,949           14,754,633       4,583,454         31       19,267,026          3,167,888        16          
 ΚΟΙΝΩΝΙΚΕΣ ΠΑΡΟΧΕΣ 52,065,543         57,480,209       32,221,477       56       66,281,378          40,895,138      62          
 ΑΠΟΖΗΜΙΩΣΕΙΣ ΚΑΙ  ΕΞΟ∆Α ΑΓΩΓΩΝ 1,966,856           2,727,799         1,679,581         62       8,696,653            2,214,058        25          
 ΑΓΟΡΑ ΜΕΤΟΧΩΝ 8,085,289           8,201,287         8,085,289         99       4,101,000            4,042,645        99          

Ολικό άλλων αναπτυξιακών δαπανών 250,335,097         334,120,190     179,028,268       54         438,497,011          158,775,555      36          

ΣΥΝΟΛΟ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΩΝ ∆ΑΠΑΝΩΝ 705,918,547       947,930,817     438,697,055     46       1,289,228,005     539,783,804    42          

2008
% υλοποί
ησης

ΣΥΓΚΕΦΑΛΑΙΩΤΙΚΟΣ ΠΙΝΑΚΑΣ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΩΝ ∆ΑΠΑΝΩΝ ΑΝΑ ΟΜΑ∆Α ∆ΑΠΑΝΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΕΡΙΟ∆Ο  1.1.2009 - 31.10.2009

ΟΜΑ∆Α ∆ΑΠΑΝΩΝ
% 

υλοποί-  
ησης

2008 2009
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ IX 

ΠΙΝΑΚΕΣ ΠΟΥ ΚΑΤΑΤΕΘΗΚΑΝ ΑΠΟ ΤΟ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΣΤΙΣ 16 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 200833 

  ΠΙΝΑΚΑΣ 1.  ΚΥΡΙΟΤΕΡΟΙ ΜΑΚΡΟΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟΙ  ∆ΕΙΚΤΕΣ 

  2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 
  € εκ. € εκ. € εκ. € εκ. € εκ. € εκ. € εκ. 
Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν (τρέχουσες 
τιμές) 12,653.6 13,462.3 14,435.2 15,565.6 16,948.5 17,032.4 17,545.5 
                
Ρυθμός Ανάπτυξης (%) 4.2 3.9  4.1 4.4 3.6 (0.5) 0.5  
                
Ανεργία ΕΕ∆ (%) 4.7 5.3  4.5 3.9 3.7 5.5 6.5  
                
Πληθωρισμός (Εναρμονισμένος ∆είκτης) (%) 1.9 2.0  2.2 2.2 4.4 1.0 2.5  

∆ημοσιονομικό 'Ελλειμμα  -515.6 -325.5 -172.5 505.5 100.6 -493.9 -508.8 
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου 
Προϊόντος -4.1 -2.4 -1.2 3.2 0.6 -2.9 -2.9 
                
Πρωτογενές 'Ελλειμμα/Πλεόνασμα  -98.2 147.6 297.9 1,008.3 599.7 -82.7 -105.8 
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου 
Προϊόντος -0.8 1.1 2.1 6.5 3.5 -0.5 -0.6 

∆ημόσιες Αποταμιεύσεις -7.4 95.5 258.6 989.3 662.5 61.9 102.6 
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου 
Προϊόντος -0.1 0.7 1.8 6.4 3.9 0.4 0.6 

Κεφαλαιουχικές ∆απάνες  508.2 421.0 431.1 476.6 566.2 622.8 622.8 
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου 
Προϊόντος 4.0 3.1 3.0 3.1 3.3 3.7 3.5 

                                                 
33  Τα στοιχεία που αναφέρονται στους πίνακες είναι ενδεχόμενο από την εν λόγω ημερομηνία και μετά να έχουν διαφοροποιηθεί στη 

βάση δαπανών και εισπράξεων που διενεργούνται στο μεταξύ. 
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Ακαθάριστες Χρηματοδοτικές Ανάγκες  -1,844.0 -1,457.2 -1,741.2 -1,346.9 -1,480.8 -2,132.8 -1,547.5 
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου 
Προϊόντος -14.6 -10.8 -12.1 -8.7 -8.7 -12.5 -8.8 

∆ημόσιο Χρέος 8,882.6 9,299.8 9,330.9 9,261.5 8,346.7 9,163.2 10,205.9 
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου 
Προϊόντος 70.2 69.1 64.6 59.5 49.2 53.8 58.2 

∆ημόσιο Εξωτερικό Χρέος  2,422.6 2,295.1 2,049.2 2,132.3 2,354.2 3,635.1 5,241.7 
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου 
Προϊόντος 19.1 17.0 14.2 13.7 13.9 21.3 29.9 
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 ΠΙΝΑΚΑΣ 2.  ΜΕΓΕΘH ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΩΝ ΟΠΩΣ ΕΧΟΥΝ ΚΑΤΑΤΕΘΕΙ 
                          ΣΤΗ ΒΟΥΛΗ ΓΙΑ ΤΑ ΕΤΗ 2005-2010 (σε εκατομμύρια ευρώ)

2005 2006 2007 2008 2009 2010

ΕΣΟΔΑ 4,644.7 5,457.5 5,664.5 7,061.7 6,755.9 6,877.7
ΔΑΠΑΝΕΣ 6,074.1 6,627.3 6,954.0 7,509.6 8,131.6 8,584.9

ΕΛΛΕΙΜΜΑ -1,429.5 -1,169.8 -1,289.5 -447.9 -1,375.7 -1,707.2  
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ΠΙΝΑΚΑΣ 3:   ΠΕΡΙΛΗΨΗ-ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΕΣΟΔΩΝ (διαφορά)  2006-2010 (σε χιλιάδες ευρώ)

ΠραγματικάΠραγματικά Διαφορά Πραγματικά Διαφορά Αναθεωρ. Διαφορά Προϋπολ. Διαφορά
Έσοδα ´Εσοδα ´Εσοδα Έσοδα ´Εσοδα
2006 2007 2008 2009 2010

ΑΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 1,570,128 2,311,074 740,946 2,232,394 -78,680 1,875,300 -357,094 1,945,710 70,410

ΕΜΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 2,458,818 2,936,626 477,808 3,072,093 135,467 2,735,810 -336,283 2,964,080 228,270

ΠΩΛΗΣΕΙΣ ΑΓΑΘΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 213,170 291,073 77,903 277,776 -13,297 221,000 -56,776 224,007 3,007

ΕΝΟΙΚΙΑ,  ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ ΚΑΙ ΑΛΛΟΙ  ΠΡΟΣΟΔΟΙ 68,636 98,214 29,578 119,659 21,445 100,000 -19,659 98,391 -1,609 

ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 135,533 131,116 -4,417 130,736 -380 144,000 13,264 223,068 79,068

ΑΛΛΑ ΕΣΟΔΑ 247,995 108,279 -139,716 211,912 103,633 212,000 88 145,085 -66,915 
 Έσοδα μη άλλως Κατατάξιμα 183,540 49,494 -134,046 98,855 49,361 94,800 -4,055 21,305 -73,495 
 Έσοδα Αμυντικής Θωράκισης 302 287 -15 991 704 200 -791 200 -0 
 Άλλα Λειτουργικά Έσοδα 47,796 42,643 -5,154 52,313 9,670 67,000 14,687 66,458 -542 
 Πρόσοδοι από Τόκους 12,478 6,914 -5,564 17,329 10,415 47,000 29,671 52,092 5,092
 Πωλήσεις Παγίων/Μετοχών 3,879 8,941 5,063 42,424 33,483 3,000 -39,424 5,030 2,030

ΥΠΟΣΥΝΟΛΟ   Α 4,694,280 5,876,382 1,182,102 6,044,570 168,188 5,288,110 -756,460 5,600,341 312,231

ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΙΚΑ ΕΣΟΔΑ 1,560,838 1,082,992 -477,846 190,484 -892,508 715,000 524,516 1,277,404 562,404

Σ Υ Ν Ο Λ Ο ΕΣΟΔΩΝ 6,255,118 6,959,374 704,256 6,235,054 -724,320 6,003,110 -231,944 6,877,745 874,635
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ΠΙΝΑΚΑΣ 3A:   ΠΕΡΙΛΗΨΗ-ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΕΣΟΔΩΝ  (ποσοστιαία αναλογία) 2006-2010 (σε χιλιάδες ευρώ)

Πραγματικά % Πραγματικά % Πραγματικά % Αναθεωρ. % Προϋπολ. %
Έσοδα αναλογία Έσοδα αναλογία Έσοδα αναλογία Έσοδα αναλογία ´Εσοδα αναλογία
2006 2007 2008 2009 2010

ΑΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 1,570,128 33.4 2,311,074 39.3 2,232,394 36.9 1,875,300 35.5 1,945,710 34.7

ΕΜΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 2,458,818 52.4 2,936,626 50.0 3,072,093 50.8 2,735,810 51.7 2,964,080 52.9

ΠΩΛΗΣΕΙΣ ΑΓΑΘΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 213,170 4.5 291,073 5.0 277,776 4.6 221,000 4.2 224,007 4.0

ΕΝΟΙΚΙΑ,  ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ ΚΑΙ ΑΛΛΟΙ  ΠΡΟΣΟΔΟ 68,636 1.5 98,214 1.7 119,659 2.0 100,000 1.9 98,391 1.8

ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 135,533 2.9 131,116 2.2 130,736 2.2 144,000 2.7 223,068 4.0

ΑΛΛΑ ΕΣΟΔΑ 247,995 5.3 108,279 1.8 211,912 3.5 212,000 4.0 145,085 2.6
 Έσοδα μη άλλως Κατατάξιμα 183,540 3.9 49,494 0.8 98,855 1.6 94,800 1.8 21,305 0.4
 Έσοδα Αμυντικής Θωράκισης 302 0.0 287 0.0 991 0.0 200 0.0 200 0.0
 Άλλα Λειτουργικά Έσοδα 47,796 1.0 42,643 0.7 52,313 0.9 67,000 1.3 66,458 1.2
 Πρόσοδοι από Τόκους 12,478 0.3 6,914 0.1 17,329 0.3 47,000 0.9 52,092 0.9
 Πωλήσεις Παγίων/Μετοχών 3,879 0.1 8,941 0.2 42,424 0.7 3,000 0.1 5,030 0.1

ΥΠΟΣΥΝΟΛΟ   Α 4,694,280 100.0 5,876,382 100.0 6,044,570 100.0 5,288,110 100.0 5,600,341 100.0

ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΙΚΑ ΕΣΟΔΑ 1,560,838 1,082,992 190,484 715,000 1,277,404

Σ Υ Ν Ο Λ Ο ΕΣΟΔΩΝ 6,255,118 6,959,374 6,235,054 6,003,110 6,877,745
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ΠΙΝΑΚΑΣ 3B:   ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΕΣΟΔΩΝ   2006-2010 (σε χιλιάδες ευρώ)

1 2 3 4 5
Πραγματικά Πραγματικά Μεταβολή ΠραγματικάΜεταβολή Αναθεωρ. Μεταβολή Προϋπολ. Μεταβολή

´Εσοδα ´Εσοδα 2:1 ´Εσοδα 3:2 ´Εσοδα 4:3 ´Εσοδα  5:4
2006 2007 % 2008 % 2009 % 2010 %

Α. ΑΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 1,570,128 2,311,074 47.2 2,232,394 -3.4 1,875,300 -16.0 1,945,710 3.8

  1. Φόρος Εισοδήματος- Φυσικά Πρόσωπα 429,776 477,108 11.0 525,701 10.2 580,150 10.4 621,400 7.1
     Υπάλληλοι 357,005 386,697 8.3 431,167 11.5 510,150 18.3 546,500 7.1
     Υπάλληλοι - Υπεράκτιων Εταιρειών 24,470 29,384 20.1 31,272 6.4 0 -100.0 0 #DIV/0!
     Αυτοεργοδοτούμενοι 48,302 61,027 26.3 63,262 3.7 70,000 10.7 74,900 7.0

  2. Φόρος Εισοδήματος -Νομικά Πρόσωπα 548,030 760,481 38.8 823,006 8.2 640,000 -22.2 660,000 3.1
     Εταιρικός Φόρος 280,250 460,153 64.2 482,786 4.9 350,000 -27.5 370,000 5.7
     Εταιρικός Φόρος-Υπεράκτιες Εταιρείες 266,456 297,275 11.6 339,642 14.3 290,000 -14.6 290,000 0.0
     Άλλα 1,324 3,053 130.6 578 -81.1 0 -100.0 0 #DIV/0!

  3. Φόροι Περιουσίας 266,564 587,063 120.2 389,821 -33.6 125,290 -67.9 133,810 6.8
     Φόρος Κεφαλαιουχικών Κερδών 200,557 469,592 134.1 305,134 -35.0 75,440 -75.3 79,810 5.8
     Φόρος επί Μερισμάτων 1,170 271 -76.8 50 -81.6 0 -100.0 0 #DIV/0!
     Δικαιώματα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 53,081 101,248 90.7 71,740 -29.1 35,870 -50.0 40,000 11.5
     Άλλοι Φόροι Περιουσίας 11,755 15,952 35.7 12,897 -19.2 13,980 8.4 14,000 0.1

  4. Φόροι Μηχανοκινήτων Οχημάτων 68,812 82,158 19.4 89,602 9.1 110,000 22.8 93,300 -15.2
  5. 'Αλλοι 256,945 404,264 57.3 404,264 0.0 419,860 3.9 437,200 4.1

Β. ΕΜΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 2,458,818 2,936,626 19.4 3,072,093 4.6 2,735,810 -10.9 2,964,080 8.3
  Εισαγωγικοί Δασμοί 44,916 52,721 17.4 56,744 7.6 48,280 -14.9 49,445 2.4
  Φόροι Κατανάλωσης 571,953 619,438 8.3 624,334 0.8 599,050 -4.0 655,469 9.4
  Φόρος Προστιθεμένης Αξίας 1,465,344 1,744,773 19.1 1,943,689 11.4 1,750,000 -10.0 1,877,600 7.3
  Δικαιώματα Κτηματολογίου  και Χωρομετρίας 105,038 201,867 92.2 141,703 -29.8 70,850 -50.0 80,000 12.9
  Φόροι Μηχανοκινήτων Οχημάτων 32,458 34,191 5.3 35,841 4.8 14,000 -60.9 31,700 126.4
  Εισφορές στο Ταμείο Κοινωνικής Συνοχής 108,694 120,866 11.2 136,675 13.1 147,610 8.0 170,000 15.2
  Τέλη Χαρτοσήμων 51,373 73,290 42.7 68,141 -7.0 40,880 -40.0 42,531 4.0
  'Αλλοι 79,042 89,481 13.2 64,966 -27.4 65,140 0.3 57,335 -12.0  
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ΠΙΝΑΚΑΣ 4: ΠΕΡΙΛΗΨΗ OIKONOMIKHΣ ANAΛΥΣΗΣ ΔΑΠΑΝΩΝ (ποσοστιαία ανολογία) 2006-2010(σε χιλιάδες ευρώ) 

Πραγματικές % Πραγματικές % Προϋπολ. % Προϋπολ. % Προϋπολ. %
Δαπάνες αναλογία Δαπάνες αναλογία Δαπάνες αναλογία Δαπάνες αναλογία Δαπάνες αναλογία

2006 2007 2008 2009 2010

 1.ΔΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 1,995,424 30.9 2,039,240 30.7 2,193,471 29.7 2,434,688 28.5 2,621,264 30.5
  α.Σύνολο αποδοχών 1,677,495 25.9 1,676,449 25.3 1,839,064 24.9 2,023,262 23.7 2,118,044 24.7
  β.Συντάξεις και Φιλοδωρήματα 317,930 4.9 362,790 5.5 354,407 4.8 411,426 4.8 503,220 5.9
 2.ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ 682,788 10.6 842,328 12.7 948,027 12.9 1,470,075 17.2 1,264,418 14.7
Λειτουργικές Δαπάνες 313,409 4.8 281,720 4.2 353,100 4.8 440,822 5.2 449,672 5.2
Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις 78,167 1.2 64,168 1.0 76,604 1.0 109,443 1.3 107,164 1.2
Εκπαίδευση Προσωπικού/Συνέδρια/Σεμινάρια και Άλλα 22,671 0.4 20,113 0.3 23,317 0.3 34,149 0.4 40,717 0.5
Γεγονότα
Συμβουλευτικές Υπηρεσίες 63,126 1.0 57,386 0.9 58,191 0.8 87,455 1.0 80,799 0.9
Εκδόσεις και Δημοσιότητα 15,507 0.2 17,859 0.3 19,231 0.3 28,468 0.3 30,670 0.4
Δαπάνες Άμυνας και Αστυνόμευσης 14,099 0.2 184,067 2.8 185,838 2.5 239,444 2.8 201,586 2.3
Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό 0 0.0 0 0.0 0 0.0 238,860 2.8 66,000 0.8
Δαπάνες σε Σχέση με τα Έσοδα 175,808 2.7 217,015 3.3 231,746 3.1 291,434 3.4 287,810 3.4
 3. ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 1,581,413 24.5 1,901,915 28.7 2,126,889 28.8 2,306,879 27.0 2,487,922 29.0
Μεταβιβάσεις Εσωτερικού 555,827 8.6 647,588 9.8 734,776 10.0 812,832 9.5 852,335 9.9
Μεταβιβάσεις Εξωτερικού 167,443 2.6 192,415 2.9 211,780 2.9 189,984 2.2 222,460 2.6
Επιχορηγήσεις 97,148 1.5 152,967 2.3 158,792 2.2 129,758 1.5 143,236 1.7
Κοινωνικές Παροχές 734,846 11.4 875,335 13.2 1,003,243 13.6 1,141,122 13.4 1,242,698 14.5
Αποζημιώσεις και Έξοδα Αγωγών 26,150 0.4 33,609 0.5 18,298 0.2 33,183 0.4 27,193 0.3
4. ΣΥΓΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΟΥΜΕΝΑ ΕΡΓΑ ΚΑΙ ΣΧΕΔΙΑ 33,439 0.5 56,193 0.8 45,409 0.6 82,516 1.0 80,164 0.9
5. ΕΞΥΠΗΡΕΤΗΣΗ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΧΡΕΟΥΣ 641,182 9.9 656,972 9.9 739,033 10.0 632,137 7.4 652,175 7.6
Εξυπηρέτηση Δημοσίου Χρέους 641,182 9.9 656,972 9.9 739,033 10.0 632,137 7.4 652,175 7.6
6. ΠΑΓΙΑ/ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ 168,967 2.6 157,514 2.4 133,753 1.8 159,956 1.9 218,160 2.5
7. ΕΡΓΑ ΥΠΟ ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ 257,647 4.0 221,554 3.3 296,202 4.0 559,059 6.5 533,802 6.2
8. ΔΑΝΕΙΑ 1,107,025 17.1 761,179 11.5 893,042 12.1 890,311 10.4 727,021 8.5
Έκδοση Δανείων 36,880 0.6 45,589 0.7 69,614 0.9 70,366 0.8 118,866 1.4
Αποπληρωμές Δανείων Εξωτερικού 65,605 1.0 62,956 0.9 55,792 0.8 65,141 0.8 60,942 0.7
Αποπληρωμές Δανείων Εσωτερικού 692,482 10.7 405,423 6.1 579,660 7.9 721,575 8.5 527,261 6.1
Συνεισφορά στα Εξοφλητικά Αποθέματα 312,057 4.8 247,211 3.7 187,976 2.5 33,229 0.4 19,952 0.2

ΓΕΝIΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 6,467,885 100.0 6,636,894 100.0 7,375,826 100.0 8,535,621 100.0 8,584,926 100.0
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ΠΙΝΑΚΑΣ 4Α: ΠΕΡΙΛΗΨΗ OIKONOMIKHΣ ANAΛΥΣΗΣ ΔΑΠΑΝΩΝ (ποσοστιαία μεταβολή) 2006-2010 (σε χιλιάδες ευρώ) 

1 2 % 3 % 4 % 5 %
Πραγματικές Πραγματικές Διαφορά Μεταβολή  Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή
Δαπάνες Δαπάνες 2-1  2:1 Δαπάνες 3-2 3:2 Δαπάνες 4-3 4:3 Δαπάνες 5-4  5:4

2006 2007 2008 2009 2010
 1.ΔΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 1,995,424 2,039,240 43,815 2.2 2,193,471 154,231 7.6 2,434,688 241,217 11.0 2,621,264 186,576 7.7
  α.Σύνολο αποδοχών 1,677,495 1,676,449 -1,045 -0.1 1,839,064 162,615 9.7 2,023,262 184,198 10.0 2,118,044 94,782 4.7
  β.Συντάξεις και Φιλοδωρήματα 317,930 362,790 44,860 14.1 354,407 -8,383 -2.3 411,426 57,019 16.1 503,220 91,794 22.3
 2.ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ 682,788 842,328 159,540 23.4 948,027 105,699 12.5 1,470,075 522,048 55.1 1,264,418 -205,657 -14.0
Λειτουργικές Δαπάνες 313,409 281,720 -31,689 -10.1 353,100 71,380 25.3 440,822 87,722 24.8 449,672 8,850 2.0
Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις 78,167 64,168 -13,999 -17.9 76,604 12,436 19.4 109,443 32,839 42.9 107,164 -2,279 -2.1
Εκπαίδευση 
Προσωπικού/Συνέδρια/Σεμινάρια και Άλλα 

22,671 20,113 -2,559 -11.3 23,317 3,204 15.9 34,149 10,832 46.5 40,717 6,568 19.2

Συμβουλευτικές Υπηρεσίες 63,126 57,386 -5,740 -9.1 58,191 805 1.4 87,455 29,264 50.3 80,799 -6,656 -7.6
Εκδόσεις και Δημοσιότητα 15,507 17,859 2,352 15.2 19,231 1,372 7.7 28,468 9,237 48.0 30,670 2,202 7.7
Δαπάνες Άμυνας και Αστυνόμευσης 14,099 184,067 169,967 1205.5 185,838 1,771 1.0 239,444 53,606 28.8 201,586 -37,858 -15.8
           Δαπάνες Αμυντικής Θωράκισης 12,044 181,915 169,871 1410.4 184,000 2,085 1.1 237,000 53,000 28.8 200,000 -37,000 -15.6
Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικ 0 0 0 #DIV/0! 0 0 #DIV/0! 238,860 238,860 #DIV/0! 66,000 -172,860 -72.4
Δαπάνες σε Σχέση με τα Έσοδα 175,808 217,015 41,206 23.4 231,746 14,731 6.8 291,434 59,688 25.8 287,810 -3,624 -1.2
Άλλες Λειτουργικές Δαπάνες 0 0 0 0 0 0 0 0 0
 3. ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 1,581,413 1,901,915 320,502 20.3 2,126,889 224,974 11.8 2,306,879 179,990 8.5 2,487,922 181,043 7.8
Μεταβιβάσεις Εσωτερικού 555,827 647,588 91,762 16.5 734,776 87,188 13.5 812,832 78,056 10.6 852,335 39,503 4.9
Μεταβιβάσεις Εξωτερικού 167,443 192,415 24,972 14.9 211,780 19,365 10.1 189,984 -21,796 -10.3 222,460 32,476 17.1
Επιχορηγήσεις 97,148 152,967 55,820 57.5 158,792 5,825 3.8 129,758 -29,034 -18.3 143,236 13,478 10.4
Κοινωνικές Παροχές 734,846 875,335 140,489 19.1 1,003,243 127,908 14.6 1,141,122 137,879 13.7 1,242,698 101,576 8.9
Αποζημιώσεις και Έξοδα Αγωγών 26,150 33,609 7,459 28.5 18,298 -15,311 -45.6 33,183 14,885 81.3 27,193 -5,990 -18.1
4. ΣΥΓΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΟΥΜΕΝΑ ΕΡΓΑ 
ΚΑΙ ΣΧΕΔΙΑ

33,439 56,193 22,754 68.0 45,409 -10,784 -19.2 82,516 37,107 81.7 80,164 -2,352 -2.9

5. ΕΞΥΠΗΡΕΤΗΣΗ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΧΡΕΟΥΣ 641,182 656,972 15,791 2.5 739,033 82,061 12.5 632,137 -106,896 -14.5 652,175 20,038 3.2
Εξυπηρέτηση Δημοσίου Χρέους 641,182 656,972 15,791 2.5 739,033 82,061 12.5 632,137 -106,896 -14.5 652,175 20,038 3.2
6. ΠΑΓΙΑ/ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ 168,967 157,514 -11,453 -6.8 133,753 -23,761 -15.1 159,956 26,203 19.6 218,160 58,204 36.4
7. ΕΡΓΑ ΥΠΟ ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ 257,647 221,554 -36,092 -14.0 296,202 74,648 33.7 559,059 262,857 88.7 533,802 -25,257 -4.5
8. ΔΑΝΕΙΑ 1,107,025 761,179 -345,846 -31.2 893,042 131,863 17.3 890,311 -2,731 -0.3 727,021 -163,290 -18.3
Έκδοση Δανείων 36,880 45,589 8,709 23.6 69,614 24,025 52.7 70,366 752 1.1 118,866 48,500 68.9
Αποπληρωμές Δανείων Εξωτερικού 65,605 62,956 -2,649 -4.0 55,792 -7,164 -11.4 65,141 9,349 16.8 60,942 -4,199 -6.4
Αποπληρωμές Δανείων Εσωτερικού 692,482 405,423 -287,059 -41.5 579,660 174,237 43.0 721,575 141,915 24.5 527,261 -194,314 -26.9
Συνεισφορά στα Εξοφλητικά Αποθέματα 312,057 247,211 -64,847 -20.8 187,976 -59,235 -24.0 33,229 -154,747 -82.3 19,952 -13,277 -40.0

ΓΕΝIΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 6,467,885 6,636,894 169,009 2.6 7,375,826 738,932 11.1 8,535,621 1,159,795 15.7 8,584,926 49,305 0.6  
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ΠΙΝΑΚΑΣ 4Β: OIKONOMIKH ANAΛΥΣΗ ΔΑΠΑΝΩΝ  2006-2010 (σε χιλιάδες Ευρώ)

1 2 % 3 % 4 % 5 %
Πραγματικές Πραγματικές Διαφορά ΜεταβολήΠραγματικές Διαφορά Μεταβολή Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή
Δαπάνες Δαπάνες 2-1 2:1 Δαπάνες 3-2 3:2 Δαπάνες 4-3 4:3 Δαπάνες 5-4 5:4

2006 2007 2008 2009 2010

 1.ΔΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 1,995,424 2,039,240 43,815 2.2 2,193,471 154,231 7.6 2,434,688 241,217 11.0 2,621,264 186,576 7.7
  α.Σύνολο αποδοχών 1,677,495 1,676,449 -1,045 -0.1 1,839,064 162,615 9.7 2,023,262 184,198 10.0 2,118,044 94,782 4.7
       Απολαβές προσωπικού 1,494,339 1,492,250 -2,090 -0.1 1,621,865 143,547 8.7 1,796,833 161,036 10.8 1,866,575 69,742 3.9
           Αξιωματούχοι της Δημοκρατίας 7,222 7,893 671 9.3 8,204 311 3.9 9,338 1,134 13.8 9,212 -126 -1.3
           Κρατικοί υπαλλήλοι 1,304,941 1,317,298 12,357 0.9 1,439,869 122,571 9.3 1,572,257 132,388 9.2 1,637,347 65,090 4.1
           Ωρομίσθιο Κυβερνητικό Προσωπικό 182,176 167,058 -15,118 -8.3 187,724 20,666 12.4 215,238 27,514 14.7 220,016 4,778 2.2
      Προσωπικό Εξωτερικών Υπηρεσιών 9,261 10,318 1,057 11.4 10,816 498 4.8 14,427 3,611 33.4 14,984 557 3.9
      Συνεισφορές της Κυβέρνησης στο Τ.Κ.Α. 136,280 136,757 478 0.4 151,492 14,735 10.8 168,036 16,544 10.9 190,330 22,294 13.3
      Συνεισφορές της Κυβέρνησης σε άλλα Ταμεία 7,907 7,263 -645 -8.2 8,132 869 12.0 9,327 1,195 14.7 9,541 214 2.3
      Συνεισφορά της Κυβέρνησης στο Τ.Α.Θ. 46 39 -8 37 -2 25 -12 40 15
      Συνεισφορά της Κυβέρνησης στο Τ.Κ.Σ. 29,661 29,824 162 0.5 32,790 2,966 9.9 34,614 1,824 5.6 36,574 1,960 5.7
      
  β.Συντάξεις και Φιλοδωρήματα 317,930 362,790 44,860 14.1 354,407 -8,383 -2.3 411,426 57,019 16.1 503,220 91,794 22.3

 2.ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ 682,788 842,328 159,569 23.4 948,027 105,699 12.5 1,470,075 522,048 55.1 1,264,418 -205,657 -14.0
Λειτουργικές Δαπάνες 313,409 281,720 -31,689 -10.1 353,100 71,380 25.3 440,822 87,722 24.8 449,672 8,850 2.0
   α. Οδοιπορικά 6,300 6,153 -146 -2.3 6,496 343 5.6 8,466 1,970 30.3 8,578 112 1.3
   β.Λειτουργικά 'Εξοδα Γραφείου 32,873 36,211 3,337 10.2 40,124 3,913 10.8 48,762 8,638 21.5 53,357 4,595 9.4
   γ.Λειτουργικά 'Εξοδα Μη Γραφειακών Χώρων 55,477 35,760 -19,717 -35.5 49,863 14,103 39.4 50,959 1,096 2.2 50,046 -913 -1.8
   δ. Άλλα Λειτουργικά Έξοδα 22,444 21,688 -756 -3.4 27,095 5,407 24.9 35,646 8,551 31.6 38,112 2,466 6.9
   ε. Αγορά Αναλώσιμων Γραφείου 8,333 9,203 870 10.4 11,095 1,892 20.6 15,820 4,725 42.6 15,444 -376 -2.4
   στ. Αγορά Αναλώσιμων Μη Γραφειακών Χώρων 187,982 172,705 -15,277 -8.1 218,427 45,722 26.5 281,169 62,742 28.7 284,135 2,966 1.1
               Αγορά Ύδατος 33,277 26,951 -6,325 -19.0 65,281 38,330 142.2 80,507 15,226 23.3 85,775 5,268 6.5
               Αγορά Φαρμάκων 75,305 84,730 9,425 12.5 98,485 13,755 16.2 100,236 1,751 1.8 105,176 4,940 4.9
               Άλλες Ιατρικές Προμήθειες 29,690 26,381 -3,309 -11.1 17,645 -8,736 -33.1 42,312 24,667 139.8 38,522 -3,790 -9.0

Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις 78,167 64,168 -13,999 -17.9 76,604 12,436 19.4 109,443 32,839 42.9 107,164 -2,279 -2.1
    α. Συντηρήσεις Κτιρίων και Γραφείων 16,127 15,500 -627 -80.2 18,326 2,826 18.2 25,750 7,424 40.5 26,130 380 1.5
    β. Συντηρήσεις Έργων Υποδομής 25,217 26,108 891 61.9 30,053 3,945 15.1 43,682 13,629 45.3 38,877 -4,805 -11.0
    γ. Συντηρήσεις Άλλων Χώρων 993 1,151 158 -95.4 1,270 119 10.4 1,823 553 43.5 1,881 58 3.2
    δ. Μηχανήματα, Μηχανολογικός και Άλλος Εξοπλισμός 28,672 14,384 -14,288 1348.9 18,696 4,312 30.0 24,387 5,691 30.4 25,542 1,155 4.7
    ε. Τηλεπικοινωνιακός και Μηχανογραφικός Εξοπλισμός 6,846 6,819 -27 -76.2 8,046 1,227 18.0 13,288 5,242 65.2 14,252 964 7.3
    στ.Άλλες Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις 311 206 -105 -97.0 213 7 3.2 513 300 140.8 482 -31 -6.0
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1 2 % 3 % 4 % 5 %
Πραγματικές Πραγματικές Διαφορά ΜεταβολήΠραγματικές Διαφορά Μεταβολή Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή
Δαπάνες Δαπάνες 2-1 2:1 Δαπάνες 3-2 3:2 Δαπάνες 4-3 4:3 Δαπάνες 5-4 5:4

2006 2007 2008 2009 2010

Εκπαίδευση Προσωπικού/Συνέδρια/Σεμινάρια και Άλλα 22,671 20,113 -2,559 -11.3 23,317 3,204 15.9 34,149 10,832 46.5 40,717 6,568 19.2
Γεγονότα
Συμβουλευτικές Υπηρεσίες 63,126 57,386 -5,740 -9.1 58,191 805 1.4 87,455 29,264 50.3 80,799 -6,656 -7.6
Εκδόσεις και Δημοσιότητα 15,507 17,859 2,352 15.2 19,231 1,372 7.7 28,468 9,237 48.0 30,670 2,202 7.7
Δαπάνες Άμυνας και Αστυνόμευσης 14,099 184,067 169,967 1205.5 185,838 1,771 1.0 239,444 53,606 28.8 201,586 -37,858 -15.8
           Δαπάνες Αμυντικής Θωράκισης 12,044 181,915 169,871 1410.4 184,000 2,085 1.1 237,000 53,000 28.8 200,000 -37,000 -15.6
Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό 0 0 0 #DIV/0! 0 0 #DIV/0! 238,860 238,860 #DIV/0! 66,000 -172,860 -72.4
Δαπάνες σε Σχέση με τα Έσοδα 175,808 217,015 41,236 23.4 231,746 14,731 6.8 291,434 59,688 25.8 287,810 -3,624 -1.2
           Επιστροφές Άμεσων Φόρων 27,134 28,603 1,469 5.4 25,064 -3,539 -12.4 32,099 7,035 28.1 28,775 -3,324 -10.4
           Επιστροφές Έμμεσων Φόρων 113,726 187,367 73,640 64.8 204,866 17,499 9.3 256,537 51,671 25.2 256,357 -180 -0.1
           Επιστροφές Τελών και Άλλων Προσόδων 34,919 1,045 -33,874 -97.0 1,816 771 73.8 2,798 982 54.1 2,678 -120 -4.3
           Επιβαρύνσεις/Τόκοι σε επιστροφές 29 0 0 0.0 0 0 0.0 0 0 0.0 0 0 0.0

 3. ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 1,581,413 1,901,915 320,502 20.3 2,126,889 224,974 11.8 2,306,879 179,990 8.5 2,487,922 181,043 7.8
Μεταβιβάσεις Εσωτερικού 555,827 647,588 91,762 16.5 734,776 87,188 13.5 812,832 78,056 10.6 852,335 39,503 4.9
          Ημικρατικοί Οργανισμοί 191,650 201,059 9,409 4.9 288,940 87,881 43.7 324,337 35,397 12.3 325,956 1,619 0.5
          Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης 109,626 114,658 5,033 4.6 127,159 12,501 10.9 152,626 25,467 20.0 147,249 -5,377 -3.5
          Συμβούλια / Επιτροπές / Οργανώσεις 10,889 16,428 5,539 50.9 15,680 -748 -4.6 13,010 -2,670 -17.0 16,865 3,855 29.6
          Άλλες Μεταβιβάσεις Εσωτερικού: 243,662 315,443 71,781 29.5 302,997 -12,446 -3.9 322,859 19,862 6.6 362,265 39,406 12.2
         (Γενική Κυβερνητική Εισφορά στο Τ.Κ.Α.) 219,769 244,816 25,047 11.4 274,775 29,959 12.2 273,000 -1,775 -0.6 335,000 62,000 22.7
Μεταβιβάσεις Εξωτερικού 167,443 192,415 24,972 14.9 211,780 19,365 10.1 189,984 -21,796 -10.3 222,460 32,476 17.1
Επιχορηγήσεις 97,148 152,967 55,820 57.5 158,792 5,825 3.8 129,758 -29,034 -18.3 143,236 13,478 10.4
Κοινωνικές Παροχές 734,846 875,335 140,489 19.1 1,003,243 127,908 14.6 1,141,122 137,879 13.7 1,242,698 101,576 8.9
          Παροχές Παιδείας 141,373 224,749 83,376 59.0 233,775 9,026 4.0 244,630 10,855 4.6 234,202 -10,428 -4.3
          Πολιτιστικές Παροχές 5,502 5,976 474 8.6 8,363 2,387 39.9 8,901 538 6.4 17,623 8,722 98.0
          Παροχές Υγείας 46,079 59,447 13,368 29.0 61,876 2,429 4.1 66,985 5,109 8.3 68,666 1,681 2.5
          Παροχές Στέγασης 45,350 44,504 -846 -1.9 63,386 18,882 42.4 98,995 35,609 56.2 98,297 -698 -0.7
          Παροχές Κοινωνικής Πρόνοιας 423,048 464,964 41,916 9.9 553,379 88,415 19.0 628,833 75,454 13.6 729,717 100,884 16.0
          Άλλες Κοινωνικές Παροχές 21,920 22,587 667 3.0 26,222 3,635 16.1 30,025 3,803 14.5 26,948 -3,077 -10.2
          Ειδικά Ταμεία 51,574 53,108 1,534 3.0 56,242 3,134 5.9 62,753 6,511 11.6 67,245 4,492 7.2
Αποζημιώσεις και Έξοδα Αγωγών 26,150 33,609 7,459 28.5 18,298 -15,311 -45.6 33,183 14,885 81.3 27,193 -5,990 -18.1  



 

 128

1 2 % 3 % 4 % 5 %
Πραγματικές Πραγματικές Διαφορά ΜεταβολήΠραγματικές Διαφορά Μεταβολή Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή
Δαπάνες Δαπάνες 2-1 2:1 Δαπάνες 3-2 3:2 Δαπάνες 4-3 4:3 Δαπάνες 5-4 5:4

2006 2007 2008 2009 2010

4. ΣΥΓΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΟΥΜΕΝΑ ΕΡΓΑ ΚΑΙ ΣΧΕΔΙΑ 33,439 56,193 22,754 68.0 45,409 -10,784 -19.2 82,516 37,107 81.7 80,164 -2,352 -2.9

5. ΑΛΛΑ ΕΞΟΔΑ 641,182 656,972 15,791 2.5 739,033 82,061 12.5 632,137 -106,896 -14.5 652,175 20,038 3.2
Εξυπηρέτηση Δημοσίου Χρέους 641,182 656,972 15,791 2.5 739,033 82,061 12.5 632,137 -106,896 -14.5 652,175 20,038 3.2
         Τόκοι Εσωτερικού 495,310 515,846 20,536 4.1 489,964 -25,882 -5.0 491,252 1,288 0.3 367,654 -123,598 -25.2
         Τόκοι Εξωτερικού 106,087 99,447 -6,640 -6.3 115,497 16,050 16.1 94,330 -21,167 -18.3 146,625 52,295 55.4
          Άλλοι Τόκοι Πληρωτέοι 34,811 39,094 4,283 12.3 130,756 91,662 234.5 42,652 -88,104 -67.4 134,431 91,779 215.2
         Τραπεζικές Επιβαρύνσεις 4,974 2,586 -2,388 -48.0 2,816 230 8.9 3,903 1,087 38.6 3,465 -438 -11.2

6. ΠΑΓΙΑ/ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ 168,967 157,514 -11,453 -6.8 133,753 -23,761 -15.1 159,956 26,203 19.6 218,160 58,204 36.4
          Αγορά Γης και Κτιρίων 34,288 79,910 45,622 133.1 71,289 -8,621 -10.8 34,620 -36,669 -51.4 80,140 45,520 131.5
          Αγορά Σταθερών και Κινητών Μηχανημάτων 49,804 23,679 -26,125 -52.5 25,753 2,074 8.8 62,455 36,702 142.5 81,594 19,139 30.6
          Αγορά Εξοπλισμού 57,624 28,000 -29,624 -51.4 27,088 -912 -3.3 56,756 29,668 109.5 54,366 -2,390 -4.2
          Κινητά Μηχανήματα 342 1,226 884 258.8 1,538 312 25.4 2,024 486 31.6 2,060 36 1.8
          Επενδύσεις 26,909 24,698 -2,211 -8.2 8,085 -16,613 -67.3 4,101 -3,984 -49.3 0 -4,101 -100.0

7. ΕΡΓΑ ΥΠΟ ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ 257,647 221,554 -36,092 -14.0 296,202 74,648 33.7 559,059 262,857 88.7 533,802 -25,257 -4.5
          Ανέγερση, Επεκτάσεις και Βελτιώσεις Κτιρίων 75,013 57,458 -17,555 -23.4 113,202 55,744 97.0 204,173 90,971 80.4 204,009 -164 -0.1
          Δρόμοι 99,502 78,493 -21,009 -21.1 81,581 3,088 3.9 133,077 51,496 63.1 136,144 3,067 2.3
          Έργα Υποδομής 34,989 32,425 -2,564 -7.3 39,721 7,296 22.5 107,106 67,385 169.6 92,419 -14,687 -13.7
           Κατασκευαστικά Έργα 38,044 39,575 1,531 4.0 47,428 7,853 19.8 100,939 53,511 112.8 87,847 -13,092 -13.0
           Άλλα Έργα 10,100 13,604 3,504 34.7 14,270 666 4.9 13,764 -506 -3.5 13,383 -381 -2.8

8. ΔΑΝΕΙΑ 1,107,025 761,179 -345,846 -31.2 893,042 131,863 17.3 890,311 -2,731 -0.3 727,021 -163,290 -18.3
Έκδοση Δανείων 36,880 45,589 8,709 23.6 69,614 24,025 52.7 70,366 752 1.1 118,866 48,500 68.9
Αποπληρωμές Δανείων Εξωτερικού 65,605 62,956 -2,649 -4.0 55,792 -7,164 -11.4 65,141 9,349 16.8 60,942 -4,199 -6.4
Αποπληρωμές Δανείων Εσωτερικού 692,482 405,423 -287,059 -41.5 579,660 174,237 43.0 721,575 141,915 24.5 527,261 -194,314 -26.9
Συνεισφορά στα Εξοφλητικά Αποθέματα 312,057 247,211 -64,847 -20.8 187,976 -59,235 -24.0 33,229 -154,747 -82.3 19,952 -13,277 -40.0

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 6,467,885 6,636,894 169,038 2.6 7,375,826 738,932 11.1 8,535,621 1,159,795 15.7 8,584,926 49,305 0.6
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ΠΙΝΑΚΑΣ 5: ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 2006 - 2010 (σε χιλιάδες Ευρώ)
ΠραγματικέςΠραγματικέςΠραγματικές Προϋπολ. Αναθεωρημένος Προϋπολ.
Δαπάνες Δαπάνες Δαπάνες Δαπάνες Προϋπολογισμός Δαπάνες

2006 2007 2008 2009 2009 2010
€ € € € € €

ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΕΞΟΥΣΙΕΣ 1,548.3 2,166.6 1,737.3 5,410.2 1,650.0 6,667.7
Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο 0.0 23.8 0.0 0.0 0.0 0.0
Βουλή των Αντιπροσώπων 341.7 341.7 341.7 3,342.1 650.0 342.1
Δικαστική Υπηρεσία 1,206.6 1,801.0 1,395.6 2,068.1 1,000.0 6,325.6

ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 57.1 86.3 24.8 181.9 35.0 183.8
Νομική Υπηρεσία 32.7 17.9 11.7 86.6 15.0 89.5
Ελεγκτική Υπηρεσία 24.4 68.4 13.2 95.3 20.0 94.3
Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας 0.0 0.0 0.0 0.0 0.0 0.0

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 49.0 92.5 68.3 252.4 65.0 242.1
Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 0.0 0.0 1.3 0.0 0.0 0.0
Γραφείο Επιτρόπου Διοικήσεως 0.0 0.0 9.4 12.0 10.0 12.0
Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού 28.9 43.1 3.2 120.1 10.0 120.1
Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 9.3 11.4 6.7 16.1 10.0 16.1
Γραφείο Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων 2.4 11.7 0.0 17.0 0.0 17.0
Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου 1.2 10.0 43.4 39.5 30.0 36.5
Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών 0.0 0.0 0.0 0.0 0.0 0.0
Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών 7.1 16.3 4.3 47.6 5.0 40.2
Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων 0.0 0.0 0.0 0.0 0.0 0.0

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΑΜΥΝΑΣ 26.6 26.1 18.3 30.6 20.0 29.1
Υπουργείο Άμυνας - Διοίκηση 26.6 26.1 18.3 30.6 20.0 29.1

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΓΕΩΡΓΙΑΣ, ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ 63,846.6 77,598.0 59,317.7 146,242.6 113,065.0 135,850.8
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος - Διοίκηση 1,677.9 3,537.8 3,475.3 6,258.1 3,755.0 514.1
Τμήμα Γεωργίας 11,051.6 28,070.9 5,991.1 11,553.4 7,000.0 12,030.9
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 5,467.2 6,674.5 7,521.1 14,007.2 13,000.0 27,276.3
Τμήμα Δασών 13,392.6 7,270.7 7,415.6 9,711.3 7,000.0 8,721.0
Τμήμα  Αναπτύξεως Υδάτων 21,255.2 19,917.0 22,299.8 89,611.8 72,000.0 63,581.0

Τμήμα Γεωλογικής Επισκοπήσεως 1,099.0 1,287.0 1,418.0 1,367.9 1,000.0 3,084.5
Μετεωρολογική Υπηρεσία 234.4 720.5 212.8 1,142.4 900.0 868.3
Τμήμα Αναδασμού 2,800.2 3,027.5 3,455.4 3,545.1 3,400.0 3,520.1
Μεταλλεία 309.2 290.5 312.1 387.6 310.0 302.6

Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών 2,631.7 2,228.5 2,112.6 3,812.7 2,000.0 3,862.5
Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών 3,927.5 4,573.1 5,103.9 4,845.2 2,700.0 8,203.5
Τμήμα Περιβάλλοντος 0.0 0.0 0.0 3,886.1  
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ΠραγματικέςΠραγματικέςΠραγματικές Προϋπολ. Αναθεωρημένος Προϋπολ.
Δαπάνες Δαπάνες Δαπάνες Δαπάνες Προϋπολογισμός Δαπάνες

2006 2007 2008 2009 2009 2010
€ € € € € €

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΤΑΞΕΩΣ 5,093.8 7,691.5 17,364.9 35,709.3 20,740.0 59,037.9
Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξεως - Διοίκηση 269.8 402.1 342.5 1,616.6 300.0 481.7
Φυλακές 240.0 1,786.9 2,154.9 5,150.3 3,400.0 7,498.6
Αστυνομία 3,084.4 3,889.0 13,542.0 26,853.9 16,000.0 48,164.1

Πυροσβεστική Υπηρεσία 1,499.5 1,613.5 1,325.5 2,088.6 1,040.0 2,893.6

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΜΠΟΡΙΟΥ, ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 32,449.4 31,479.8 22,116.7 43,733.8 24,015.0 38,294.0
Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού - Διοίκηση 7,847.5 9,622.1 4,832.2 10,785.3 4,000.0 4,528.8
Υπηρεσίες Εμπορίου και Βιομηχανίας 24,601.7 21,816.0 17,270.5 32,933.3 20,000.0 33,750.1
Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη 0.2 41.7 14.1 15.1 15.0 15.1

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 17,833.0 20,531.2 25,804.7 19,173.8 15,637.0 17,192.9
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Διοίκηση 1,008.9 2,058.7 2,692.4 371.6 300.0 438.8
Tμήμα Εργασίας 2,157.4 3,794.3 4,986.2 286.1 240.0 245.1
Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων 0.5 0.4 3.5 27.1 7.0 22.1
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 9,936.1 10,378.8 13,160.7 11,196.1 11,000.0 10,356.9
Κέντρο Παραγωγικότητας 3,146.8 2,889.9 2,487.7 4,247.0 2,600.0 3,915.5
Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες 0.0 0.0 0.0 310.3 200.0 311.1
Aνώτερο Ξενοδοχειακό Ινστιτούτο Κύπρου 245.3 150.2 138.1 1,552.3 300.0 1,582.6
Ανώτερο Τεχνολογικό Ινστιτούτο 172.0 164.4 53.6 159.1 30.0 10.1
Υπηρεσία Βιομηχανικών Σχέσεων 4.8 7.3 7.3 35.8 10.0 0.1
Tμήμα Επιθεώρησης Εργασίας 1,161.1 1,087.1 2,275.2 988.4 950.0 310.7

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 140,506.2 194,841.0 211,732.2 270,124.0 270,390.0 297,987.9
Υπουργείο Εσωτερικών - Διοίκηση 18,542.0 18,313.4 34,493.3 64,458.1 45,000.0 26,581.1
Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας 10,936.8 12,949.4 14,387.7 14,345.7 13,500.0 15,626.4
Επαρχιακή Διοίκηση Αμμοχώστου 2,583.9 3,229.1 3,128.3 3,770.9 3,550.0 5,405.1
Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας 8,826.9 10,572.5 11,699.9 12,623.1 11,000.0 14,772.3
Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού 12,840.4 14,112.2 16,294.0 17,826.9 15,500.0 19,048.1
Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου 10,061.7 10,775.7 11,260.8 21,005.1 13,500.0 19,808.1
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 41,963.2 46,929.4 46,903.1 93,221.8 75,000.0 109,334.3

Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μεταναστεύσεως 0.0 0.0 0.0 0.0 800.0 1,276.1
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 33,967.9 76,715.9 71,563.6 35,099.2 89,000.0 80,659.1
Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών 362.8 402.6 548.2 662.3 590.0 818.7
Yπηρεσία Μέριμνας και Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων 0.0 0.0 0.0 170.0 150.0 170.0
Πολιτική ΄Αμυνα 198.3 355.1 823.6 3,824.6 1,800.0 660.0

Υπηρεσία Ασύλου 222.4 485.8 629.8 3,116.3 1,000.0 3,828.8  
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ΠραγματικέςΠραγματικέςΠραγματικές Προϋπολ. Αναθεωρημένος  Προϋπολ.
Δαπάνες Δαπάνες Δαπάνες Δαπάνες Προϋπολογισμός Δαπάνες

2006 2007 2008 2009 2009 2010
€ € € € € €

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 6,339.3 5,504.1 2,431.4 5,281.2 2,400.0 5,291.2
Υπουργείο Εξωτερικών - Διοίκηση 418.3 231.3 328.3 1,831.1 400.0 2,141.2
Εξωτερικές Υπηρεσίες 5,921.0 5,272.8 2,103.0 3,450.0 2,000.0 3,150.0

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 44,497.4 52,919.6 33,956.5 219,217.2 36,395.0 78,416.8
Υπουργείο Οικονομικών - Διοίκηση 28,099.1 26,741.1 9,674.1 4,692.6 4,000.0 414.6
Τελωνεία 284.8 348.0 408.0 5,558.7 500.0 2,015.4
Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων 34.4 35.8 27.4 200.1 39.0 56.4
Στατιστική Υπηρεσία 2,687.7 2,798.4 3,106.6 3,959.6 3,400.0 3,965.1
Τμήμα Κρατικών Αγορών και Προμηθειών 5.4 0.0 5.4 109.0 6.0 5.1
Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού 165.5 818.2 736.2 251.1 200.0 172.6
Τυπογραφείο 183.5 78.1 231.1 1,656.7 250.0 2,186.7
Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής 13,037.0 22,100.0 19,767.6 35,022.5 28,000.0 38,021.1
Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και  Αποθεματικό - Αναπτυξιακές Δαπάνε 0.0 0.0 0.0 167,767.0 0.0 31,580.0

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΑ ΓΡΑΦΕΙΑ 17,899.9 28,611.5 20,121.9 100,195.3 40,600.0 77,434.0
Γραφείο Προγραμματισμού 17,460.4 27,700.4 19,732.8 98,258.8 40,000.0 76,764.0
Γενικό Λογιστήριο 439.5 911.1 389.1 1,936.6 600.0 670.0

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 88,285.6 78,067.4 226,004.1 293,243.2 238,900.0 296,064.4
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού - Διοίκηση 8,208.3 10,008.0 21,837.4 20,251.9 15,000.0 15,244.4
Ανώτερη και Ανώτατη Εκπαίδευση 64,356.7 47,894.3 122,070.3 140,601.4 100,000.0 152,560.8
Μέση Εκπαίδευση 544.1 731.9 30,391.6 37,739.5 40,000.0 32,960.0
Μέση Τεχνική και Επαγγελματική Εκπαίδευση 6.8 5.9 3,127.2 3,126.7 3,000.0 5,734.7
Δημοτική Εκπαίδευση 1,229.4 1,192.6 27,891.3 44,595.4 40,000.0 55,040.4
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 1,504.9 2,523.4 3,658.0 4,431.8 3,600.0 4,703.1
Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών 302.0 188.3 279.2 526.4 300.0 472.9
Πολιτιστικές Υπηρεσίες 12,133.4 15,522.8 16,749.1 41,970.2 37,000.0 29,348.2  
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ΠραγματικέςΠραγματικέςΠραγματικές Προϋπολ. Αναθεωρημένος  Προϋπολ.
Δαπάνες Δαπάνες Δαπάνες Δαπάνες Προϋπολογισμός Δαπάνες

2006 2007 2008 2009 2009 2010
€ € € € € €

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 94,619.1 68,192.4 69,663.2 112,401.6 73,600.0 120,159.0
Υπουργείο Συγκοινωνιών και `Εργων - Διοίκηση 4,451.0 4,781.3 4,582.1 5,356.6 4,300.0 5,014.6
Τμήμα Δημοσίων `Εργων 79,268.8 50,964.6 51,245.0 84,028.3 55,500.0 101,234.5
Τμήμα Ελέγχου 0.0 0.0 0.0 0.0 0.0 382.8
Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 595.8 528.7 92.9 1,140.0 3,000.0 740.0

Τμήμα Αρχαιοτήτων 2,168.0 2,284.7 1,957.2 4,289.1 2,000.0 3,283.6
Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας 2,249.2 2,705.0 4,793.2 3,530.0 2,500.0 2,635.1
Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας 465.2 689.3 3,460.6 772.5 700.0 572.5
Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 2,596.6 2,020.0 2,033.1 2,383.5 2,000.0 2,317.3
Τμήμα Οδικών Μεταφορών 2,353.7 1,701.3 914.7 10,375.1 3,100.0 3,705.1
Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών 470.8 2,517.6 584.4 526.5 500.0 273.5

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 46,961.4 19,680.7 15,556.5 37,930.9 19,680.0 38,251.2
Υπουργείο Υγείας - Διοίκηση 2,881.1 3,150.8 6,283.9 10,009.9 7,500.0 10,168.9
Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας 42,316.8 13,633.6 7,233.4 24,342.5 10,000.0 23,639.7
Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας 215.5 259.7 269.6 776.0 300.0 776.0
Οδοντιατρικές Υπηρεσίες 59.8 141.1 163.7 186.3 130.0 149.4
Φαρμακευτικές Υπηρεσίες 67.9 850.2 347.9 701.1 350.0 2,146.5
Γενικό Χημείο του Κράτους 1,420.3 1,645.4 1,258.0 1,915.1 1,400.0 1,370.6

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 560,012.7 587,488.7 705,918.5 1,289,128.0 857,192.0 1,171,102.9  
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Παπαδόπουλο. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο το Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Κυρίες και κύριοι,  

 Η κατάθεση, εξέταση και συζήτηση των κρατικών προϋπολογισμών για το έτος 
2010 γίνεται μέσα σε συνθήκες μεγάλης οικονομικής κρίσης.  Ως Κίνημα Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών διαπιστώνουμε ότι καταβάλλεται σοβαρή προσπάθεια από την 
κυβέρνηση να προσαρμόσει τον προϋπολογισμό στα δεδομένα της κρίσης.  Θέλουμε 
να πιστώσουμε την κυβέρνηση για την προσπάθεια που καταβάλλει, ώστε η 
αντιμετώπιση των συνεπειών της κρίσης να μην επηρεάσει το κοινωνικό κράτος.  ∆εν 
πρόκειται να μηδενίσουμε αυτή την προσπάθεια.  ∆ε θέλουμε και δεν επιτρέπεται να 
παραγνωρίσουμε τα σημαντικά βήματα προόδου που έγιναν στον τομέα των 
κοινωνικών παροχών, αλλά και για την επίλυση χρονίζοντων προβλημάτων, όπως τα 
αγροτικά χρέη, το πρόβλημα των εκτάκτων υπαλλήλων του δημοσίου, ο 
εκσυγχρονισμός του συστήματος κοινωνικών ασφαλίσεων, η αναγνώριση της θετικής 
ποσόστωσης στη δημόσια υπηρεσία για τα άτομα με αναπηρίες και άλλα.  Για τους 
Οικολόγους δεν περνά απαρατήρητη η έστω και μικρή αύξηση των συντάξεων, η 
επέκταση του θεσμού της δωρεάν μεταφοράς μαθητών, η παραχώρηση πασχαλινού 
επιδόματος στους συνταξιούχους, η αύξηση των δημοσίων βοηθημάτων κατά 6,3% 
και η αύξηση των πιστώσεων για τα επιδόματα βαριάς μορφής κινητικής αναπηρίας.  

 Θέλουμε να πιστεύουμε ότι η κοινωνική πολιτική της κυβέρνησης θα συνεχιστεί 
και θα επεκταθεί μέσα στο 2010, αφού οι δαπάνες που αντανακλούν στην κοινωνική 
διάσταση του προϋπολογισμού προβλέπεται να αυξηθούν κατά 9% περίπου.  Οι 
εξαγγελίες που περιλαμβάνονται στον προϋπολογισμό για στοχευμένη ενίσχυση των 
συνταξιούχων με χαμηλά εισοδήματα, η παραχώρηση οικονομικής βοήθειας στους 
κατοίκους των ορεινών περιοχών, η επέκταση της φοιτητικής μέριμνας και των 
σπουδαστικών υποτροφιών αντιμετωπίζονται θετικά ως απαραίτητα στοιχεία 
περιορισμού των κοινωνικών συνεπειών της κρίσης.  Το Κίνημα Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών στηρίζει τις πολιτικές της κυβέρνησης που στοχεύουν στη 
διαφύλαξη και προστασία του κοινωνικού κράτους.  Σε αυτές τις πολιτικές έχουμε 
συμβάλει θετικά, και θα συνεχίσουμε να συμβάλλουμε θετικά, καταθέτοντας προτάσεις 
και εισηγήσεις και στηρίζοντάς τες μέσα στη Βουλή και μέσα στην κοινωνία. 

 Ακριβώς αυτή η εποικοδομητική προσέγγιση του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών στο οικονομικό έργο της κυβέρνησης μας επιτρέπει και μας 
επιβάλλει να είμαστε ιδιαίτερα αυστηροί στην κριτική μας για τα κενά, τις παραλείψεις, 
τις ελλείψεις και τα λάθη της, διότι η διαχείριση του ελλείμματος με μείωση των 
δαπανών και το νοικοκύρεμα των δημόσιων οικονομικών μπορεί να επιφέρουν κάποια 
πρόσκαιρη βελτίωση, αλλά δε δίδουν μακροπρόθεσμες λύσεις στα σοβαρά 
προβλήματα που ταλανίζουν την οικονομία μας.  

 Η κρίση θα πρέπει να αντιμετωπιστεί ως ευκαιρία για μεταρρύθμιση που θα 
μας οδηγήσει στη νέα πράσινη οικονομία, θα μας καταστήσει περισσότερο αυτάρκεις, 
περιορίζοντας την επιβλαβή εξάρτησή μας από τις εισαγωγές ενέργειας, το μαζικό 
τουρισμό και τις ασταθείς επενδύσεις.  Τα έργα ανάπτυξης πρέπει να συμβάλλουν 
στην οικονομική και περιβαλλοντική αειφορία, να στηρίζονται στην αξιοποίηση των 
νέων τεχνολογιών και να ενεργοποιούν το ανθρώπινο δυναμικό.  Σε μία εποχή που η 
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πράσινη ανάπτυξη γίνεται κεντρικό ζήτημα της οικονομικής πολιτικής όλων των 
εθνικών κυβερνήσεων, από τις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής έως την Κίνα, αλλά και 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης προκαλεί αλγεινή εντύπωση η απουσία ενός 
συγκροτημένου, συνεκτικού και φιλόδοξου πλαισίου πράσινης ανάπτυξης από την 
κυβερνητική οικονομική πολιτική όπως αυτή αντανακλάται στους προϋπολογισμούς 
του 2010.  

 Αρκούμαι μόνο να υποδείξω ότι ο κατάλογος των έργων που έχουν 
παρουσιαστεί στην πρόσφατη ομιλία του Υπουργού Οικονομικών ενώπιον της 
ολομέλειας της Βουλής των Αντιπροσώπων κάτω από τον τίτλο “Περιβαλλοντικά 
έργα” αντιστοιχεί σε δαπάνες €21,3 εκατομ., που “χωρούν” σε δαπάνες για 
μεμονωμένα έργα, όπως παραδείγματος χάρη το νέο κτίριο της αστυνομίας, ή 
“χωρούν” τέσσερις σχεδόν φορές στις δαπάνες για τις αποζημιώσεις για το νέο δρόμο 
Πόλης Χρυσοχούς-Πάφου.  Είναι για μας ολοφάνερο ότι οι προϋπολογισμοί του 2010, 
πέραν της προσπάθειας περικοπής των δημοσίων δαπανών και της υπεράσπισης του 
κοινωνικού κράτους, στερούνται περιβαλλοντικού οράματος και υλοποίησης πολιτικών 
πράσινης ανάπτυξης.  Ως Οικολόγοι πιστεύουμε ότι η απάντηση στην κρίση δεν είναι 
τα μεγάλα έργα, οι αυτοκινητόδρομοι μαμούθ, οι εκτρωματικές μαρίνες, τα δημόσια 
μέγαρα και τα έργα βιτρίνας αλλά τα σωστά έργα!  

 Ζητούμε τη δημιουργία θέσεων εργασίας με προγράμματα που θα παράγουν 
κοινωνικό έργο υποδομής, προγράμματα προστασίας του περιβάλλοντος και της 
ποιότητας ζωής, προγράμματα στα οποία θα έχουν πρόσβαση οι μικρομεσαίοι και οι 
μη προνομιούχοι.  Πραγματικά φιλολαϊκά μέτρα δεν είναι μόνο η μείωση των φόρων ή 
η παροχή επιδομάτων, αλλά είναι και το κτύπημα των ολιγοπωλίων και των καρτέλ. 

 Τώρα η κυβέρνηση στρέφεται στην πάταξη της φοροδιαφυγής.  Άργησε!  Αυτό 
έπρεπε να ήταν το πρώτο μέλημα μιας φιλολαϊκής κυβέρνησης.  Το δεύτερο έπρεπε 
να ήταν η πάταξη των φαινομένων διαφθοράς και κακοδιαχείρισης.  Τέτοιες πολιτικές 
πιθανόν να ενίσχυαν τα δημόσια οικονομικά μέχρι και με €500 εκατομ. το χρόνο.  

 Το πεδίο του περιβάλλοντος αναδεικνύεται ως χώρος νέων δυνατοτήτων 
απασχόλησης και στη χώρα μας.  Οι κλιματικές αλλαγές, εκτός από επιστημονικό 
θέμα με περιβαλλοντικές, κοινωνικές και πολιτικές πτυχές, είναι ταυτόχρονα και θέμα 
οικονομικό, αφού η αντιμετώπισή τους συνεπάγεται αλλαγές στην παραγωγική 
διαδικασία.  Η επένδυση στην πράσινη οικονομία θα επιφέρει την αειφορία στην 
εσωτερική αγορά, την αύξηση των εισοδημάτων και, κατά συνέπεια, την αύξηση των 
δημοσίων εσόδων.  

 Είναι με απορία λοιπόν που βλέπουμε αυτή την κυβέρνηση να δίνει αυξημένα 
κονδύλια για κατασκευαστικά έργα σε αυτοκινητόδρομους, ενώ μηδενίζει κονδύλια για 
την προώθηση της έρευνας και την προστασία του περιβάλλοντος, όπως 
παραδείγματος χάρη το πρόγραμμα απόσυρσης των παλιών αυτοκινήτων. 
∆ιαπιστώνουμε ότι δίνεται έμφαση σε κατασκευαστικά έργα που δεν προωθούν την 
αειφορία και είναι αμφίβολο αν θα δράσουν εποικοδομητικά προς την ανάκαμψη της 
οικονομίας μας.  Τέτοια έργα άλλωστε είχαμε και όταν ήρθε η κρίση και δυστυχώς δε 
μας έσωσαν από την κρίση.  

 Επιτρέψετέ μου να δώσω κάποια παραδείγματα. 

Αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών 

 ∆υστυχώς, δε βλέπουμε αποτελεσματικό σχεδιασμό από μέρους της 
κυβέρνησης για μείωση των εκπομπών ρύπων στην Κύπρο.  Η ενεργειακή πολιτική 
του κράτους μας είναι ανερμάτιστη.  ∆εν υπάρχει αποτελεσματικός σχεδιασμός 
εξοικονόμησης ενέργειας, αύξησης της ενεργειακής απόδοσης των κτιρίων και 
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προώθησης των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.  Η εξάρτηση της χώρας από 
εισαγόμενες ενεργειακές πηγές -σήμερα το πετρέλαιο, αύριο θα είναι το φυσικό αέριο- 
είναι καθολική και καταθλιπτική.  Ήδη η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου χρεώνεται με 
πρόστιμο €15 εκατομ. ετησίως, και βάλε, από την Ευρωπαϊκή Ένωση, με τη μορφή 
εξαγοράς δικαιωμάτων στα πλαίσια του προγράμματος δικαιωμάτων ρύπων, ποσό με 
το οποίο επιβαρύνεται ο καταναλωτής μέσω αυξήσεων στο κόστος της τιμής του 
ρεύματος. 

 Ποια είναι η πολιτική του κράτους για μείωση των ρύπων για την παραγωγή 
ηλεκτρισμού;  Το Ταμείο Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας έχει σπαταληθεί ατελέσφορα.  
Οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειας καλύπτουν σήμερα μόλις το 0,7% της παραγωγής 
ηλεκτρισμού στην Κύπρο.  Γνωρίζουμε βέβαια για το πρόγραμμα εγκατάστασης 
φωτοβολταϊκών σε δημόσια κτίρια και σχολεία.  Θεωρούμε όμως ότι είναι μέγα λάθος 
η κυβέρνηση να καταφεύγει σε ευρωπαϊκή χρηματοδότηση ή να αντλεί πολύτιμους 
πόρους από το Ταμείο Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας, για να υλοποιήσει τις 
αυτονόητες ευθύνες της.  Οι πόροι του ταμείου και οι ευρωπαϊκοί πόροι έπρεπε να 
τεθούν στην υπηρεσία των απλών πολιτών, όπως έγινε σε άλλες χώρες. 

 Επανέρχομαι λοιπόν στην πρόταση των Οικολόγων και ζητώ από την 
κυβέρνηση να θέσει στόχο χίλιες ηλιακές στέγες το χρόνο σε άπορες, φτωχές και 
πολύτεκνες οικογένειες με 100% κυβερνητική χορηγία.  Αν υιοθετηθεί η πρόταση των 
Οικολόγων, θα εξοικονομηθεί ενέργεια που αντιστοιχεί σε εκατοντάδες τόνους 
πετρελαίου και παράλληλα θα εφαρμοστεί ένα φιλολαϊκό, φιλοπεριβαλλοντικό μέτρο.  
Εμείς, ως Οικολόγοι, ανακοινώνουμε σήμερα ότι σε συνεργασία με ιδιωτικούς πλέον 
φορείς, αφού η κυβέρνηση αδιαφορεί, προχωρούμε σύντομα στην πρώτη δωρεάν 
εγκατάσταση φωτοβολταϊκής στέγης σε κατοικία πολύτεκνης οικογένειας.  Ελπίζουμε 
σύντομα να μας ακολουθήσει και η κυβέρνηση!  

 Και τι γίνεται με το πρόγραμμα απόσυρσης παλαιών, ρυπογόνων αυτοκινήτων;  
Η κυβέρνηση αποφάσισε να αναστείλει την εφαρμογή του φιλολαϊκού και 
φιλοπεριβαλλοντικού αυτού προγράμματος.  Συνεπακόλουθο της απόφασης αυτής δε 
θα είναι μόνο η συνέχιση της ρύπανσης της ατμόσφαιράς μας, αλλά θα υπάρχουν και 
άμεσες επιπτώσεις στη δημόσια υγεία και ασφάλεια, τόσο λόγω των καρκινογόνων 
σωματιδίων που δημιουργούν τα καυσαέρια όσο και από τα αυτοκινητιστικά 
δυστυχήματα που προκαλούνται στους δρόμους μας από τα σαράβαλα.  Γενικά, 
φαίνεται ότι η κυβέρνηση αγνοεί τις δυνατότητες προώθησης ριζοσπαστικών 
φιλολαϊκών πολιτικών στον τομέα της ενέργειας.  

∆ιαχείριση στερεών αποβλήτων 

 Οι χώροι υγειονομικής διαχείρισης των αποβλήτων καθυστερούν και έχει 
μειωθεί κατακόρυφα το κονδύλι για την προώθηση της κατασκευής τους.  Από τα 
περσινά €38 εκατομ. μειώθηκε στα μόλις €10,65 εκατομ. για φέτος.  Σημειώνεται ότι 
πρόκειται για έργα που συγχρηματοδοτούνται από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι υφιστάμενοι σκυβαλότοποι είναι εστίες μόλυνσης και οι 
συνεχείς ανεξέλεγκτες καύσεις σκυβάλων μολύνουν τις παραπλήσιες γεωργικές, 
κτηνοτροφικές και οικιστικές ζώνες με διοξίνες.  Παράλληλα, μολύνονται και τα 
υπόγεια στρώματα νερού και απελευθερώνονται τόνοι μεθανίου καθημερινά, που 
επιδεινώνουν το πρόβλημα του θερμοκηπίου.  Και ποια είναι η πολιτική του κράτους 
μας για την αντιμετώπιση αυτών των προβλημάτων;  Έχει αφαιρέσει εντελώς το 
κονδύλι για την επαναφορά του περιβάλλοντος στους υφιστάμενους σκυβαλότοπους, 
που για το έτος 2009 έφτανε τα €7 εκατομ.  Εμείς προτείνουμε την εφαρμογή ενός 
προγράμματος αποκατάστασης του περιβάλλοντος σε διακόσιους περίπου 
απαγορευμένους σκυβαλότοπους στην κυπριακή ύπαιθρο, έργο που θα 
δημιουργούσε εκατοντάδες θέσεις εργασίας για εγχώριο προσωπικό και 
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ανυπολόγιστη αναβάθμιση του περιβάλλοντος.  Αντί διακοσίων σκυβαλότοπων, θα 
είχαμε διακόσια πάρκα ή δασύλλια!  

 Επίσης, μέσα από τη μελέτη του προϋπολογισμού προκύπτει ότι εκκρεμεί η 
προώθηση της πολιτικής για τη δημιουργία “πράσινων σημείων” για τη συγκέντρωση 
των μη συνήθων σκυβάλων.  ∆ε βλέπουμε να υλοποιείται αυτή η πολιτική εντός του 
2010, αφού το προϋπολογιζόμενο κονδύλι έχει μειωθεί από τα €2,6 εκατομ. στις μόλις 
€200.000.  Η εφαρμογή προγραμμάτων ανακύκλωσης καθυστερεί, δεν υπάρχει 
προγραμματισμός για την επαρχία Λάρνακας και την ύπαιθρο και γενικώς ένας 
ολόκληρος σύγχρονος τομέας βιομηχανίας με δυνατότητες απασχόλησης και 
επενδύσεων παραγνωρίζεται.  Η στρατηγική για τη διαχείριση των στερεών 
αποβλήτων πρέπει να εκσυγχρονιστεί.  Χρειάζονται περισσότερες επενδύσεις στους 
τομείς της πρόληψης, της μείωσης της παραγωγής αποβλήτων και της ανακύκλωσης 
και αυστηρότερος έλεγχος της παράνομης απόρριψης στερεών αποβλήτων.  Τέλος, 
στη διαχείριση των στερεών αποβλήτων πρέπει να υιοθετηθούν αειφόρες και βιώσιμες 
τεχνολογίες παραγωγής ενέργειας.  

∆ημόσιες συγκοινωνίες 

 Στον προϋπολογισμό του 2010 καταγράφεται μια σειρά από πολεοδομικά έργα 
που αφορούν αναβαθμίσεις και διαπλατύνσεις λεωφόρων και ανισόπεδων κόμβων 
όπως αυτά πρωτοεμφανίστηκαν στους προϋπολογισμούς πριν από δεκαπέντε χρόνια!  
Είναι φανερό ότι οι σύγχρονες αντιλήψεις για τη σχέση της χρήσης του ιδιωτικού 
αυτοκινήτου και της λειτουργίας και ανάπτυξης των πόλεων δεν επηρεάζουν τους 
σχεδιασμούς της Πολεοδομίας.  Ούτε οι αντιδράσεις των πολιτών που 
συσπειρώνονται, για να διαφυλάξουν τους λιγοστούς χώρους πρασίνου, όπως το 
δάσος Ακαδημίας, το δάσος Αθαλάσσας, φαίνεται να διαφοροποιούν τους 
σχεδιασμούς.  ∆ιατυπώνουμε για πολλοστή φορά την αντίθεσή μας στην άποψη ότι η 
προώθηση μεγάλων κατασκευαστικών έργων και ιδιαίτερα οδικών έργων, καθώς και η 
επίσπευση και η παράκαμψη διαδικασιών κοινωνικού και περιβαλλοντικού ελέγχου 
αποτελούν μέτρα αντιμετώπισης της οικονομικής κρίσης.  Ένα χαρακτηριστικό 
παράδειγμα αποτελεί η διαπιστωμένη σπατάλη δημόσιων πόρων για την κατασκευή 
με τεχνικά χαρακτηριστικά υπερμεγέθη και δυσανάλογα των δεδομένων της Κύπρου 
του αυτοκινητόδρομου Αγίας Μαρινούδας Πάφου-Λίμνης Πόλης Χρυσοχούς.  
Εσκεμμένα το λέω έτσι και με σκοπό, “Λίμνης Πόλης Χρυσοχούς”, και ο νοών νοείτω! 

 Υποστηρίξαμε από την αρχή και με συνέπεια τις προσπάθειες για την 
ανάπτυξη των δημοσίων συγκοινωνιών, καθώς και της ποδηλατοκίνησης.  ∆ιατηρούμε 
όμως τις επιφυλάξεις μας αν θα έχουν οι προσπάθειες την απαιτούμενη επιτυχία, 
αφού δυστυχώς παραλλήλως φαίνεται να συνεχίζεται η αλματώδης και αγωνιώδης 
προσπάθεια υποστήριξης της μετακίνησης με το ιδιωτικό αυτοκίνητο.  Μάθημα πρώτο 
της συγκοινωνιολογίας:  ∆εν επιβιώνει κανένα μέσο διακίνησης εκεί που κυριαρχεί το 
αυτοκίνητο!  ∆υστυχώς, η συγκοινωνιακή ιδεολογία των προϋπολογισμών του 2010, 
ενώ εμπλουτίζεται από δράσεις προώθησης των δημοσίων μέσων κυκλοφορίας και 
της ποδηλατοκίνησης, εξακολουθεί να κινείται στις μολυσμένες τροχιές που 
χαράσσουν τα χιλιάδες τροχοφόρα “τέρατα”, που οργώνουν τη ζωή μας. 

Τουριστική πολιτική 

 Είναι πλέον αδιαμφισβήτητο ότι η τουριστική πολιτική του κράτους μας πρέπει 
να τύχει άμεσης αναθεώρησης.  Τι να πρωτοαναφέρουμε;  Τη σκανδαλώδη 
προώθηση των αναπτύξεων γηπέδων γκολφ, που αποδεδειγμένα πλέον δεν μπορούν 
να επιφέρουν ουσιαστικό όφελος στην τουριστική βιομηχανία;  Την παροχή τεραστίων 
ποσών προς τους ξενοδόχους, αλλά την αποτυχία να διατηρηθούν στις εργασίες τους 
Κύπριοι εργαζόμενοι;  Την άρνηση της κυβέρνησης να παραχωρήσει ελαφρύνσεις 
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στους μικρομεσαίους που απασχολούνται στον τουριστικό τομέα, για να 
αναβαθμιστούν οι υπηρεσίες που προσφέρουν και να πέσουν οι τιμές για περαιτέρω 
προσέλκυση τουρισμού, ενώ ταυτόχρονα έχει επιδοτήσει τους τουριστικούς 
πράκτορες, για να στείλουν τουρίστες στην Αίγυπτο και την Τουρκία;  

 Κοιτάξτε, θέλω να πω κάτι ιδιαίτερα σ’ αυτό το σημείο.  Ο Υπουργός 
Οικονομικών διαμαρτύρεται για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων και του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου για μείωση του ΦΠΑ στα εστιατόρια.  Λέει ότι το μέτρο δεν 
είναι στοχευμένο.  Πέστε μου, παρακαλώ, πόσο στοχευμένη ήταν η μείωση του ΦΠΑ 
στα ξενοδοχεία;  Ζητήσαμε στοιχεία.  Ρωτήσαμε τους αρμοδίους να μας πουν πόσο 
μειώθηκαν από τους τουριστικούς πράκτορες τα πακέτα για την Κύπρο.  Ακόμα 
περιμένουμε!  Ξέρετε, νομίζω ότι θα περιμένουμε πολύ, γιατί απλούστατα δεν 
υπάρχουν τέτοια στοιχεία!  ∆εν υπάρχει οποιαδήποτε μελέτη που να τεκμηριώνει ότι η 
μείωση του συντελεστή του ΦΠΑ στο 5% για διαμονή σε ξενοδοχεία έδωσε κάποια 
αποτελέσματα.  Η κυβέρνηση λέει ότι ξόδεψε €12 εκατομ. για διαφήμιση και άλλα €51 
εκατομ. για άλλα μέτρα υπέρ του τουρισμού.  Πού πήγαν αυτά τα λεφτά;  Ποιοι τα 
έβαλαν στην τσέπη και πόσο επωφελήθηκε ο κυπριακός τουρισμός;  Οι τουριστικοί 
εργατοϋπάλληλοι της ΠΕΟ συμφωνούν μαζί μου και διαπιστώνουν ότι πολύ λίγο έως 
ελάχιστο επωφελήθηκε ο κυπριακός τουρισμός.  Ας μην κατηγορείται η Βουλή λοιπόν 
ότι με την αντίστοιχη μείωση του ΦΠΑ στα εστιατόρια, μέτρο που εφαρμόστηκε και σε 
άλλες ευρωπαϊκές χώρες, θα αυξηθεί τάχα το δημοσιονομικό έλλειμμα!  

 Αυτό κυρίως που με στενοχωρεί, όταν ακούω αυτά τα παράπονα, είναι η 
επίκληση αυτής της απόφασης, προκειμένου να δικαιολογηθούν καθυστερήσεις στην 
υλοποίηση κοινωνικού έργου.  Αν ο οποιοσδήποτε διερωτάται για τη στάση της 
Βουλής απέναντι σε κοινωνικές και παραγωγικές δαπάνες της κυβέρνησης, εμείς, ως 
Οικολόγοι, δηλώνουμε απερίφραστα:  Θα υποστηρίξουμε κάθε προσπάθεια για 
εφαρμογή μιας σύγχρονης και δίκαιης οικονομικής πολιτικής.  Εάν θέλει η κυβέρνηση 
να φορολογήσει την πολυτέλεια και τη σπατάλη, για να δώσει δέκατο τρίτο επίδομα 
στις πολύτεκνες οικογένειες και να αναγνωρίσει τις τρίτεκνες οικογένειες ως 
πολύτεκνες, εάν θέλει να επιβάλει τέλος στη χρήση του πετρελαίου, για να 
χρηματοδοτήσει τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, εάν θέλει να επιβάλει φόρο καπνού, 
για να κτίσει ογκολογικές κλινικές και θεραπευτικά κέντρα, εάν θέλει να κυνηγήσει τη 
φοροδιαφυγή, για να δώσει αυξήσεις στις χαμηλές συντάξεις και να αναγνωρίσει τους 
εκ μητρογονίας πρόσφυγες, εάν θέλει να αυξήσει το ΦΠΑ στο χαβιάρι και στο διαμάντι, 
για να μειώσει το ΦΠΑ στα οικολογικά τρόφιμα και στα κομπιούτερ, εάν θέλει να κάνει 
όλα αυτά και άλλα παρόμοια, λέμε απερίφραστα ότι θα βρει συμμάχους και 
συμπαραστάτες τους Οικολόγους!  Αρκεί να θέλει!  

 ∆ε γίνεται ο Υπουργός Οικονομικών να χαρακτηρίζει ως πλασματική μεγέθυνση 
τα κέρδη από την αγορά πώλησης γης σε ξένους και από την άλλη να προωθεί με 
κάθε τρόπο -σκανδαλωδώς θα έλεγα- την πλέον ξεκάθαρη ανάπτυξη αγοράς 
παραθεριστικής κατοικίας, δηλαδή τους οικισμούς γηπέδων γκολφ.  ∆ε γίνεται να 
μοιράζονται εκατομμύρια στις τράπεζες χωρίς να εξασφαλίζεται ότι τα λεφτά αυτά θα 
φτάσουν χωρίς εξοντωτικές διαδικασίες στους μικρομεσαίους επιχειρηματίες και ότι δε 
θα σταματήσουν να κυνηγούν τον κάθε επηρεαζόμενο από την κρίση εργαζόμενο.  ∆ε 
γίνεται να προσφέρεται γη, ύδωρ και θάλασσα στον κάθε επιχειρηματία στο όνομα της 
ανάπτυξης, να καταπατούνται νόμοι και θεσμοί και να μας μοστράρει στο τέλος ως 
“εθνικός ευεργέτης”! 

 Μετά από πολλά χρόνια η κυβέρνηση φαίνεται να αντιλαμβάνεται τη σημασία 
του αγροτουρισμού και να προωθούνται συγχρηματοδοτούμενα από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση προγράμματα.  Άλλες όμως μορφές εναλλακτικού τουρισμού αντιμετωπίζονται 
ακόμα αρνητικά.  Εμείς υποστηρίζουμε ότι πρέπει να δοθεί περισσότερη έμφαση στον 
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πολιτιστικό τουρισμό και να ενισχυθεί το Τμήμα Αρχαιοτήτων, το οποίο παρουσιάζει 
βαθμό υλοποίησης μόνο 45% για το έτος 2009 και μείωση για τον προϋπολογισμό του 
2010 κατά 25% περίπου.   

 Συνηθίζεται στις ομιλίες των αρχηγών ή εκπροσώπων των κομμάτων να γίνεται 
εκτενής αναφορά στο Κυπριακό.  ∆εν είναι βεβαίως ζήτημα που κυριαρχεί στις 
πρόνοιες του προϋπολογισμού ούτε ανάμεσά τους θα βρει κανείς τη λύση του.  
Βεβαίως, υπάρχουν δαπάνες, όπως αυτές του Υπουργείου Εξωτερικών ή του 
Υπουργείου Άμυνας, που αφορούν άμεσα τη διαχείριση του Κυπριακού.  Είναι επίσης 
γνωστή η σημασία που έχει η καλή κατάσταση της οικονομίας ακόμα και στην 
υπόθεση της διεκδίκησης των δικαιωμάτων του κυπριακού λαού έναντι της κατοχής 
και της απειλής της διχοτόμησης.  Όμως δυστυχώς επιτρέψετέ μου να παρατηρήσω 
ότι είναι η ίδια η Βουλή των Αντιπροσώπων που σε συγκεκριμένες περιπτώσεις 
απεμπόλησε το δικαίωμά της να διεκδικήσει ρόλο στη διαμόρφωση των δεδομένων σε 
σχέση με το Κυπριακό.  ∆εν μπορώ να μην αναφερθώ σε τρεις χαρακτηριστικές 
περιπτώσεις: 

1. Όταν απέρριψε την πρόταση των Οικολόγων για δημοψήφισμα για τη Συνθήκη 
της Λισαβόνας και έσπευσε από τα πρώτα κοινοβούλια της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης να επικυρώσει τη συνθήκη.  Έτσι, χάθηκε η ευκαιρία για άσκηση 
διεκδικητικής πολιτικής ανταλλαγμάτων, όπως με επιτυχία έπραξαν άλλες 
μικρές ευρωπαϊκές χώρες, όπως η Τσεχία και η Ιρλανδία. 

2. Όταν την περασμένη άνοιξη, αντί να συζητήσει και να αποφασίσει έγκαιρα για 
την αξιολόγηση της Τουρκίας, θέτοντας μοχλό πίεσης προς τους ηγέτες των 
ευρωπαϊκών κρατών, όπως εισηγήθηκε το Κίνημα Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, προτίμησε να συζητήσει και να τοποθετηθεί επί του 
αμφιλεγόμενου Συνεταιρισμού για την Ειρήνη.  Έτσι, θεωρώ συνυπεύθυνη τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων και τα κόμματα για το ανεπαρκές των 
Συμπερασμάτων της συνόδου κορυφής και τον αφοπλισμό ενός από τα 
τελευταία, αν όχι του τελευταίου, πολιτικά όπλα που διαθέτει η χώρα μας κατά 
της Τουρκίας. 

3. Όταν πιο πρόσφατα απέφυγε να τοποθετηθεί επί του θέματος του εποικισμού, 
περιορίζοντας τον πολιτικό της ρόλο σε ρόλο απλού θεατή των εξελίξεων στις 
απευθείας διαπραγματεύσεις. 

 Αφού λοιπόν ακριβώς αυτό κάνουμε ως Βουλή των Αντιπροσώπων, 
παρακολουθούμε δηλαδή ως θεατές τη διαχείριση των συνομιλιών από το 
διαπραγματευτή της ελληνοκυπριακής κοινότητας και την ομάδα του, ποια ανάγκη 
υπάρχει να αναλώσουμε το λιγοστό χρόνο που μας αναλογεί, ως Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, σε αναλύσεις και διακηρύξεις άνευ ουσιαστικού 
αποτελέσματος;  

 Εμείς, ως Οικολόγοι, θεωρούμε ότι το βήμα της Βουλής είναι κάτι παραπάνω 
από ένα τηλεοπτικό παράθυρο.  Ξέρω όμως ότι το παράδειγμά μου δε θα το 
ακολουθήσουν οι ηγέτες των μεγάλων κοινοβουλευτικών ομάδων.  Ίσως και να 
πρέπει τελικά να μιλήσουν απ’ αυτό το βήμα και να μας εξηγήσουν, πέραν της 
άποψής τους για τους κρατικούς προϋπολογισμούς για το 2010, πώς φτάσαμε από 
την οδυνηρή υποχώρηση της ομοσπονδίας στον εφιάλτη της συγκαλυμμένης 
διχοτόμησης, στη συνομοσπονδία των συνιστώντων κρατών, στην παραμονή του 
συνόλου των εποίκων, ίσως και των εγγυήσεων, σίγουρα των βάσεων και πιθανώς 
και των ξένων στρατευμάτων.  Όταν θα ανεβούν στο βήμα, θα πρέπει να εξηγήσουν 
στον κυπριακό λαό πώς θα κυβερνούν μελλοντικά τη χώρα μας με δύο Προέδρους 
προερχόμενους από δύο εθνικές κοινότητες, χωρίς κοινό πολιτικό πρόγραμμα και με 
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μηχανισμούς επίλυσης αδιεξόδων που οδηγούν απευθείας σε νέες ανωμαλίες και 
ανατροπές.  Ελπίζω να μπορέσουν να μας εξηγήσουν πώς θα κυβερνιέται στο μέλλον 
η χώρα μας με θεσμικούς περιορισμούς των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και 
υπερδικαιώματα της μειοψηφίας, εφαρμογή της λογικής πενήντα-πενήντα και με 
επικυριαρχία της μεγάλης Τουρκίας των εκατόν εκατομμυρίων!  Ας εξηγήσουν λοιπόν 
οι επόμενοι ομιλητές πώς χάθηκε το ορόσημο του ∆εκέμβρη και πώς η ενταξιακή 
πορεία της Τουρκίας θα μπορεί απ’ εδώ και πέρα και μετά τη δήθεν επιτυχία του 
∆εκέμβρη να αποβεί μοχλός πίεσης, για να επιδείξει επιτέλους εποικοδομητική στάση 
στο Κυπριακό.  Ίσως χρειαστούν ικανότητες πολιτικών mentalist! 

 «The stage is yours!», που θα έλεγε και ο Uri Geller!  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Γιώργο Περδίκη. 

 Το βήμα έχει τώρα ο συνάδελφος ∆ημήτρης Συλλούρης, πρόεδρος του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος.  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε, 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς θα ήθελα να σας ευχαριστήσω όλους για τη συμπαράσταση στη 
δοκιμασία του συναγωνιστή μας Νίκου Κουτσού και ιδιαίτερα τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας για την έμπρακτη συμπαράστασή του. 

 Προσεγγίζουμε με αίσθημα υψηλής ευθύνης τη σημερινή συζήτηση του 
κρατικού προϋπολογισμού για το 2010.  Η δική μας τοποθέτηση γίνεται, αφού λάβαμε 
υπόψη αν ο προϋπολογισμός που έχουμε ενώπιόν μας, πρώτον, μπορεί να 
αντιμετωπίσει τις σημερινές ανάγκες των πολιτών, με δεδομένη τη νέα οικονομική 
πραγματικότητα στον τόπο μας που δημιούργησε η παγκόσμια οικονομική κρίση, και, 
δεύτερον, κατά πόσο ο προϋπολογισμός αυτός μπορεί να στηρίξει τις αναγκαίες 
μεταρρυθμίσεις και αλλαγές που χρειάζεται άμεσα η Κύπρος. 

 Για το Ευρωπαϊκό Κόμμα η συζήτηση κάθε χρόνο για τον κρατικό 
προϋπολογισμό δεν είναι μια απλή ενασχόληση με τους αριθμούς.  Για μας πίσω από 
τους αριθμούς του εκάστοτε προϋπολογισμού υπάρχουν οι ανάγκες των πολιτών, 
υπάρχουν οι προσδοκίες των νέων ανθρώπων και τα οράματα της νέας γενιάς. 

 Στη δύσκολη οικονομική συγκυρία που διερχόμαστε επιβάλλεται ο φετινός 
προϋπολογισμός να διέπεται από δημοσιονομική πειθαρχία και ευελιξία 
προσαρμογής.  Βασική προϋπόθεση για την υλοποίηση αυτού του στόχου είναι να 
πάψουμε να αγνοούμε τα σοβαρά προβλήματα που μας μαστίζουν σήμερα.  Και τα 
προβλήματα αυτά είναι πολλά, σοβαρά και χρήζουν άμεσης αντιμετώπισης.   

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα διαπιστώνει ότι στις μέρες μας μια βαθιά κοινωνική, 
πολιτισμική και πολιτική σύγχυση μαστίζει την κοινωνία και τους θεσμούς μας.  Οι 
ηθικές αξίες και τα ιδεώδη τυγχάνουν απαξίωσης.  Η ελληνική γλώσσα φθείρεται 
συστηματικά.  ∆εν είναι υπερβολή να πούμε ότι, αν δώσεις μια παραγγελία σε ένα 
εστιατόριο ή σε μια καφετερία, το να μπορέσεις να τη δώσεις στα ελληνικά είναι 
πολυτέλεια.  Θα πρέπει να γνωρίζεις είτε αγγλικά είτε ειδικού τύπου νοηματική 
γλώσσα!  Η παιδεία μας βρίσκεται στη δίνη σοβαρών προβλημάτων και οι 
πολιτισμικές αξίες φθείρονται και υποσκάπτονται.  Οι πελατειακές σχέσεις, που 
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επικρατούν για χρόνια στην πολιτική ζωή του τόπου, εξέθρεψαν τη στείρα 
κομματικοποίηση της κοινωνίας.  Κατάφεραν να φθείρουν τον κοινωνικό ιστό και τις 
ηθικές αξίες του λαού μας.  

 Το κράτος με την ατέρμονη γραφειοκρατία αδυνατεί να ανταποκριθεί στα 
οράματα του πολίτη, ο οποίος έχει χάσει την εμπιστοσύνη του προς αυτό και 
αμφισβητεί την αποτελεσματικότητά του.  Η αντιπροσωπευτική δημοκρατία στον τόπο 
μας κινδυνεύει να αλλοιωθεί.  Οι θεσμοί αποδυναμώνονται.  Οι πολίτες μένουν στο 
περιθώριο, αγανακτούν, αποστρέφονται την πολιτική και απομακρύνονται από τα 
κοινά.  Είναι πολλές οι περιπτώσεις όπου οι νόμοι και οι θεσμοί καθίστανται ανενεργοί 
από κάποιους που θα έπρεπε να είναι οι υπερασπιστές τους, χωρίς να υπάρχει η 
παραδειγματική τιμωρία.  Γενικά, στον τόπο μας σήμερα υπάρχει έλλειψη 
στρατηγικής, έλλειψη στόχων και οραμάτων σε όλα τα επίπεδα.  Απουσιάζει η 
ανάλυση των φαινομένων και των γεγονότων.  Υπάρχει απουσία έγκαιρου, 
προληπτικού προγραμματισμού και αποτελεσματικού συντονισμού.  Γι’ αυτό, σε 
καιρούς που τα πάντα αλλάζουν με γρήγορους ρυθμούς, η ανατροπή αυτής της 
κατάστασης είναι ευθύνη όλων μας.  Για αυτούς τους λόγους εμείς θεωρούμε ότι είναι 
πολύ σοβαρή η σημερινή συζήτηση των προϋπολογισμών. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το αναπτυξιακό όραμα του Ευρωπαϊκού Κόμματος εδράζεται στο μοντέλο της 
κοινωνικής οικονομίας της αγοράς.  Πιστεύουμε στη συνεχή εξέλιξη και ανάπτυξη, που 
θα στηρίζονται στη διαμόρφωση συνθηκών ελεύθερου ανταγωνισμού.  Πιστεύουμε 
στη διατήρηση του κοινωνικού περιεχομένου της πολιτικής του κράτους.  Πιστεύουμε 
στην αειφόρο ανάπτυξη και τη διαφύλαξη του περιβάλλοντος.  Στόχος του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος είναι η συνεχής βελτίωση της ποιότητας ζωής του Κύπριου 
πολίτη και ιδιαίτερα των πολιτών που ανήκουν στις ασθενέστερες κοινωνικές ομάδες.  

 Εμείς στο Ευρωπαϊκό Κόμμα, ως αντιπολίτευση, στα δύο χρόνια της παρούσας 
κυβέρνησης έχουμε αποδείξει ότι είμαστε έτοιμοι να επικροτήσουμε τις σωστές 
κυβερνητικές επιλογές, αλλά και να σταθούμε εμπόδιο στα όποια αντιλαϊκά μέτρα και 
την αναποτελεσματικότητα.  Η στάση του κόμματός μας δε διέπεται από στείρα 
αντιπολιτευτική διάθεση, γι’ αυτό και αναγνωρίζουμε ότι η κυβέρνηση Χριστόφια 
καταβάλλει προσπάθεια προς τη σωστή κατεύθυνση σε μία σειρά θεμάτων: 

1. Ενίσχυση των πολιτών με χαμηλά εισοδήματα. 

2. ∆ραστική πάταξη της φοροδιαφυγής. 

3. Βελτίωση των δημόσιων συγκοινωνιών. 

4. Προσπάθεια για ενίσχυση του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

5. ∆ημιουργία συνθηκών πολεοδομικής ευταξίας με τους νόμους για την 
πολεοδομία, το Κτηματολόγιο και την πολεοδομική αμνηστία. 

Σε αυτά τα θέματα κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση και τη στηρίζουμε. 

 Όμως, την ίδια ώρα που αναγνωρίζουμε τις ορθές ενέργειες και μέτρα, δεν 
μπορούμε να αγνοήσουμε ότι η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια είναι αυτή που 
ευθύνεται: 

1. για την αναποτελεσματική και σπασμωδική αντιμετώπιση των συνεπειών της 
οικονομικής κρίσης, 

2. για τη μείωση του ρυθμού ανάπτυξης, 

3. για την επιδείνωση του δημοσιονομικού ελλείμματος, 
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4. για τη δραματική αύξηση της ανεργίας, 

5. για το ρεκόρ ακάλυπτων επιταγών που κυκλοφορούν στην αγορά, 

6. για την έξαρση της ακρίβιας, που κατατρώει το πορτοφόλι του Κύπριου πολίτη, 

7. για την κομματικοποίηση του δημόσιου τομέα, 

8. για τη λανθασμένη και επικίνδυνη πολιτική στο θέμα της διαχείρισης της 
λαθρομετανάστευσης. 

 Ακόμη, στο Κυπριακό δεν μπορούμε να αγνοήσουμε ότι η κυβέρνηση 
Χριστόφια ευθύνεται: 

1. για την αποτυχία μας να αξιοποιήσουμε παραγωγικά το ορόσημο της 
αξιολόγησης της ενταξιακής πορείας της Τουρκίας, 

2. για την εγκατάλειψη της Συμφωνίας της 8ης Ιουλίου και της συμφωνημένης 
επιστολής Γκαμπάρι, 

3. για την εμπλοκή στις συνομιλίες χωρίς προετοιμασία και ξεκάθαρη βάση, 

4. για τον κακό χειρισμό που οδήγησε στην καθυστέρηση του ανοίγματος του 
Λιμνίτη. 

 ∆εν μπορούμε να αγνοήσουμε και να μην επικρίνουμε το ότι ο κ. Χριστόφιας 
προχώρησε χωρίς ανταλλάγματα στις γενναιόδωρες προσφορές: 

1. της εκ περιτροπής προεδρίας και της σταθμισμένης ψήφου, 

2. της παραμονής πενήντα χιλιάδων εποίκων, 

3. του συνεταιρισμού των δύο συνιστώντων κρατών ίσου καθεστώτος στη 
Συμφωνία της 23ης Μαΐου, 

4. της κατηγοριοποίησης των κατεχόμενων περιουσιών, που υπονομεύει το 
δικαίωμα περιουσίας των νόμιμων ιδιοκτητών. 

 ∆εν μπορούμε να αγνοήσουμε ότι η σημερινή κυβέρνηση, συνεπικουρούμενη 
από το ΑΚΕΛ, επιχειρεί την παραχάραξη της ιστορίας και την αλλοίωση της 
ταυτότητάς μας με επιβολή στην εκπαίδευση και την κοινωνία ιδεοληψιών ξένων προς 
τις αξίες του λαού μας.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ως Ευρωπαϊκό Κόμμα στεκόμαστε αντικειμενικά, αλλά και κριτικά απέναντι 
στον προτεινόμενο προϋπολογισμό και καταθέτουμε τις δικές μας παραγωγικές 
προτάσεις και εισηγήσεις για την ανάπτυξη και την πρόοδο της οικονομίας και της 
κοινωνίας μας.  Το όραμα και ο στόχος μας στο Ευρωπαϊκό Κόμμα είναι η Κύπρος να 
μετατραπεί σε υπόδειγμα ευημερούσας, ελεύθερης ∆ημοκρατίας για όλους τους 
νόμιμους κατοίκους της ανεξάρτητα από την καταγωγή τους.  Για να υπηρετήσουμε 
αυτό το όραμα, πρέπει στην πολιτική να κυριαρχήσει ο πολιτικός πραγματισμός και να 
εγκαταλειφθεί ο λαϊκισμός, που απλά χαϊδεύει τα αφτιά των πολιτών και διαιωνίζει τα 
προβλήματα στον τόπο μας.  Πρέπει να γίνουν σοβαρές τομές και συγκρούσεις με 
συμφέροντα και χρειάζεται διάθεση επίδειξης πολιτικού θάρρους. 

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα είναι έτοιμο να συμβάλει στην αναγκαία μεταρρύθμιση 
αναλαμβάνοντας και πολιτικό κόστος για τις αλλαγές.  Είναι η ώρα των μεγάλων 
αποφάσεων και όχι των μεγάλων λόγων.  Είναι η ώρα της ευθύνης για όλους μας, 
τους πολιτικούς και τους πολίτες.  Είναι η ώρα να φανούμε αντάξιοι των περιστάσεων, 
των προκλήσεων, αλλά και των ευκαιριών.  Είναι η ώρα για εναρμόνιση λόγων και 
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έργων, πριν να είναι πολύ αργά. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η κρίση της παγκόσμιας οικονομίας, με μια χρονική καθυστέρηση, έχει 
επηρεάσει και την Κύπρο, οδηγώντας την οικονομία του τόπου σε πτωτική πορεία.  
Ιδιαίτερα το τελευταίο εξάμηνο του 2009 καταγράφεται στην Κύπρο επιδείνωση της 
οικονομικής δραστηριότητας.  Η επιδείνωση αυτή επηρέασε τα δημόσια οικονομικά και 
οδήγησε σε δραματική μείωση του πλεονάσματος που υπήρχε στα κρατικά ταμεία το 
2008.  Παρά τις αισιόδοξες κυβερνητικές προβλέψεις, ο ρυθμός ανάπτυξης της 
οικονομίας για το 2009 θα μειωθεί κατά 5% του ΑΕΠ.  Ακόμη, μέχρι το τέλος του 
Οκτώβρη, η ανεργία έφθασε το 6% και θα το περάσει, διπλάσια δηλαδή απ’ ό,τι ήταν 
τον ίδιο μήνα πριν ένα χρόνο.  Σε ό,τι αφορά το δημοσιονομικό έλλειμμα, αναμένεται 
ότι αυτό θα φτάσει στο 3,5% του ΑΕΠ το 2009, ενώ το 2010 θα ανέλθει γύρω στο 5% 
ή θα περάσει το 5%.  Εμείς εκτιμούμε 5,7%.   

 Τα ανωτέρω στοιχεία επαληθεύουν την εκτίμηση ότι η κυπριακή οικονομία 
διανύει περίοδο ύφεσης, η οποία αναμένεται να συνεχίσει και στο επόμενο οικονομικό 
έτος.  Οι πολίτες, η μεσαία τάξη, οι επιχειρηματίες και οι εταιρείες αναγκάζονται να 
πληρώνουν υψηλά επιτόκια για υφιστάμενα δάνεια, ενώ είναι δύσκολο να 
εξασφαλίσουν νέα.  Αυτό στραγγαλίζει την οικονομία.  Για αυτό η κυβέρνηση πρέπει 
να ενεργήσει δραστικά και, αν χρειαστεί, να αναθεωρήσει τον προϋπολογισμό για το 
2010.   

 Η εκτίμησή μας είναι ότι ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2010 δεν μπορεί να 
ανταποκριθεί στις ανάγκες της ύφεσης ούτε μπορεί να υπηρετήσει τις αλλαγές και τις 
μεταρρυθμίσεις που χρειάζεται άμεσα ο τόπος.  Αναγνωρίζουμε την ανάγκη για 
διάθεση δημοσιονομικών πόρων για ανάκαμψη της κυπριακής οικονομίας.  Την ίδια 
ώρα, υποδεικνύουμε ότι οι οικονομικοί πόροι του κράτους είναι περιορισμένοι, αφού 
το δημοσιονομικό έλλειμμα φαίνεται να φτάνει πλέον σε πολύ υψηλά επίπεδα.  
Επομένως, η μείωση των λειτουργικών δαπανών του κράτους και η τήρηση 
δημοσιονομικής πειθαρχίας στην υλοποίηση είναι επιτακτικές ανάγκες που θα έπρεπε 
να υπηρετούνται μέσα από τον προϋπολογισμό του 2010. 

 Συμφωνούμε με τον κυβερνητικό στόχο, ότι ο προσανατολισμός του 
προϋπολογισμού για το 2010 πρέπει να δίνει έμφαση στο ανθρώπινο κράτος.  
Συμφωνούμε με τη στήριξη των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού.  Όμως 
ταυτόχρονα επιμένουμε ότι η κυβέρνηση πρέπει να εφαρμόσει στοχευμένες παροχές 
με βάση κριτήρια.  Πιο συγκεκριμένα, η κυβέρνηση θα πρέπει να αναπροσαρμόσει 
περαιτέρω τα ωφελήματα που δίνονται σε πολύτεκνους, συνταξιούχους, άτομα με 
ειδικές ανάγκες και γενικά σε συμπολίτες μας που έχουν ανάγκες και χρειάζονται 
στήριξη. 

 Ακόμη, το 15% του προϋπολογισμού που προορίζεται για αναπτυξιακές 
δαπάνες αναμένουμε ότι η κυβέρνηση θα το διοχετεύσει σε αναπτυξιακά 
προγράμματα, που θα δημιουργήσουν θέσεις απασχόλησης για μείωση του 
σημερινού υψηλού ποσοστού ανεργίας.  Η κυβέρνηση πρέπει άμεσα να λάβει μέτρα, 
για να προστατεύσει τους τομείς που ενισχύουν τα κρατικά ταμεία.  Η κυβέρνηση δεν 
μπορεί να χρησιμοποιεί την κρίση ως δικαιολογία για όλα τα προβλήματα που 
μαστίζουν τον τόπο μας.  ∆εν κρίνεται για την κρίση η κυβέρνηση· κρίνεται όμως για 
τη διαχείριση της κρίσης και εκεί, κατά την άποψή μας, η κυβέρνηση του κ. Χριστόφια 
έχει αποτύχει. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Μετά από τα σχόλιά μας για την οικονομία, θα παρουσιάσω συγκεκριμένες 
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εισηγήσεις του Ευρωπαϊκού Κόμματος για μια σειρά από σημαντικά θέματα που 
αφορούν το μέλλον της κοινωνίας και της οικονομίας μας. 

 Πρώτη μας εισήγηση είναι η μεταφορά συντελεστή δόμησης από τα κατεχόμενα 
στις ελεύθερες περιοχές.  Η γη στις ελεύθερες περιοχές έχει αποκτήσει πολύ υψηλή 
αξία τα τελευταία χρόνια.  Σε αυτό έχει συμβάλει η αύξηση ζήτησης γης από μέρους 
των προσφύγων για στέγαση και το γεγονός ότι από την προσφορά απουσιάζει το 
37% της κατεχόμενης γης.  Το Ευρωπαϊκό Κόμμα εισηγείται τη μεταφορά στις 
ελεύθερες περιοχές αναπτυξιακών δικαιωμάτων υπό τη μορφή συντελεστή δόμησης, 
προκειμένου να ενισχυθούν οι πρόσφυγες συμπατριώτες μας.  Η πρότασή μας δεν 
επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογισμό.  Τα χρήματα που θα απαιτηθούν για 
αποζημιώσεις προσφύγων μπορούν να προέλθουν από τα ποσά που θα εξασφαλίσει 
το κράτος από την εφαρμογή της πολεοδομικής αμνηστίας.  Με άλλα λόγια, αυτή η 
πρόταση φέρνει και έσοδα στο κράτος.  Στα πλαίσια της συζήτησης του νέου 
πολεοδομικού σχεδιασμού, μπορούν να καθοριστούν κατάλληλες περιοχές δέκτες, 
που να δύναται να απορροφήσουν συντελεστή δόμησης από τα κατεχόμενα.  Η 
αύξηση του συντελεστή δόμησης στις περιοχές δέκτες πρέπει να γίνει με διαδικασίες 
που να αποκλείουν την εκμετάλλευση και την κερδοσκοπία. 

 ∆εύτερη εισήγηση είναι η θεσμοθέτηση του κοινωνικού διαλόγου με την ίδρυση 
της Οικονομικής Κοινωνικής Επιτροπής, της γνωστής ΟΚΕ, που είναι θεσμοθετημένη 
σε όλες σχεδόν τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Τρίτη μας εισήγηση είναι ο εκσυγχρονισμός του δημόσιου τομέα.  Η δημόσια 
υπηρεσία επιβάλλεται να αναδομηθεί στη βάση ενός νέου σύγχρονου μοντέλου 
διοίκησης.  Για τον πραγματικό εκσυγχρονισμό του δημόσιου τομέα εισηγούμαστε την 
αναδόμηση των υπουργείων και την αναδιοργάνωση των υπηρεσιών τους, κατά 
τρόπο που να μειωθεί η γραφειοκρατία.  Ακόμα, εισηγούμαστε τη θεσμοθέτηση 
αυστηρών ποινών, στις περιπτώσεις που ταλαιπωρείται και δεν εξυπηρετείται ο 
πολίτης, αλλά και τη μεγαλύτερη χρήση σύγχρονης τεχνολογίας από τις κρατικές 
υπηρεσίες.  Σε αυτή την κατεύθυνση θα μπορούσε να βοηθήσει η εισαγωγή του 
θεσμού επιτρόπου εκσυγχρονισμού, ο οποίος θα αναλάβει το βάρος προώθησης της 
μεταρρύθμισης του κρατικού μηχανισμού.  Εισηγούμαστε επίσης τη νομοθετική 
ρύθμιση του πλαισίου λειτουργίας της ΚΥΠ.  

 Τέταρτη εισήγηση είναι η στήριξη της μεσαίας τάξης με τη μείωση της 
φορολογίας κατά τα πρώτα χρόνια λειτουργίας μιας νέας επιχείρησης, η αύξηση του 
αφορολόγητου ορίου, η ενίσχυση των προγραμμάτων νεανικής και γυναικείας 
επιχειρηματικότητας. 

 Πέμπτη εισήγηση είναι η ενίσχυση της κοινωνικής πρόνοιας και στήριξης, με 
περαιτέρω ενίσχυση των ωφελημάτων που δίνονται σε συμπολίτες μας που έχουν 
ανάγκες και χρειάζονται στήριξη. 

 Έκτη εισήγηση είναι η ανάπτυξη της έρευνας και της καινοτομίας στον τόπο 
μας.  Προς αυτό εισηγούμαστε τη δημιουργία εθνικού συμβουλίου έρευνας, αλλά και 
την εναρμόνιση με τις αποφάσεις της Λισαβόνας. 

 Έβδομη εισήγηση η λήψη μέτρων περιφρούρησης της δημογραφικής μας 
ανάπτυξης.  Και προς αυτό εισηγούμαστε, μεταξύ άλλων, τη δημιουργία ινστιτούτου 
δημογραφικής ανάπτυξης.  Χρειαζόμαστε αναδόμηση σε όλους τους τομείς.   

 Όγδοη εισήγηση είναι η δημιουργία φορέα ξένων εργατών και πολιτικών 
προσφύγων. 

 Ένατη εισήγηση είναι η προώθηση ήπιων μορφών ενέργειας. 
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 ∆έκατη εισήγηση είναι η ενίσχυση του εθελοντισμού.  Στο Ευρωπαϊκό Κόμμα 
θεωρούμε ότι ήλθε η ώρα της θεσμοθέτησης της συνεργασίας του κράτους και του 
εθελοντικού τομέα.  Εισηγούμαστε την αποκέντρωση της κοινωνικής μέριμνας από τα 
υπουργεία προς την τοπική αυτοδιοίκηση και την αύξηση της κρατικής χορηγίας προς 
τις εθελοντικές οργανώσεις. 

 Ενδέκατη εισήγηση είναι η διοικητική μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης.  
Νομίζω αυτό το κατανοεί πολύ καλά ο Υπουργός Εσωτερικών και εργάζεται προς 
αυτή την κατεύθυνση. 

 ∆ωδέκατη εισήγηση είναι η αντιμετώπιση του κυκλοφοριακού προβλήματος.   

 ∆έκατη τρίτη εισήγηση…   

(Μη ευκρινή σχόλια από την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλα Χαραλάμπους) 

(Αστειευόμενος και απευθυνόμενος προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλα Χαραλάμπους) 

 Είπα και για το ταμείο, Σωτηρούλα!  Είπα και για σένα. 

 ∆έκατη τρίτη εισήγηση είναι η ενίσχυση και ο εκσυγχρονισμός της ναυτιλίας 
μας, μίας βιομηχανίας η οποία μας φέρνει, χωρίς επένδυση από το κράτος, πολύ 
μεγάλα έσοδα. 

 ∆έκατη τέταρτη εισήγηση είναι η ανάπτυξη νέων μορφών τουρισμού.  Γι’ αυτό 
λέμε πολλά.  Όμως ούτε στο σχέδιο απόσυρσης κλινών έχουμε προχωρήσει ούτε στη 
ρύθμιση παλαιών τουριστικών δανείων ούτε στο σχεδιασμό για ανάπτυξη ειδικών 
μορφών τουρισμού, όπως είναι ο ιατρικός και ο θρησκευτικός τουρισμός. 

 Εισήγηση δέκατη πέμπτη:  Υποστήριξη των τομέων που ενισχύουν τα κρατικά 
ταμεία.  Εμείς δεν κάνουμε μόνο εισηγήσεις, για να πληρώσει το κράτος.  Έχουμε κατ’ 
επανάληψη κάνει εισηγήσεις, όπως η εισήγηση για την πολεοδομική ευταξία, τη 
λεγόμενη “πολεοδομική αμνηστία”, όπως τη λεν πολλοί.  Εμείς θεωρούμε ότι θα 
επέλθει ευταξία.  Κάνουμε παρόμοιες εισηγήσεις, για να αυξηθούν τα έσοδα.  Ο 
τομέας των κατασκευών έχει πληγεί και έτσι έχουν μειωθεί κατακόρυφα τα έσοδα του 
κράτους.  Πρέπει να υπάρξει μείωση των κλιμάκων των μεταβιβαστικών τελών, 
πλήρης κατάργησή τους εκεί όπου πληρώνεται ΦΠΑ, καθώς και μείωση του φόρου 
κεφαλαιουχικών κερδών για ακίνητα που αγοράστηκαν πριν το ’90.  Αυτό ακούεται 
οξύμωρο, όμως, εάν γίνει, τότε θα αναζωογονηθεί ο τομέας των κατασκευών και η 
κυβέρνηση θα αρχίσει να εισπράττει, όπως και στο παρελθόν, εκατοντάδες 
εκατομμύρια ευρώ.  Εισηγούμαστε τη δημιουργία ενιαίου φορέα στον τομέα της 
παραγωγής, μεταποίησης και διάθεσης τροφίμων, του περιβάλλοντος και της 
διαχείρισης υδατικών πόρων, με στόχο την ανάπτυξη του αγροτικού τομέα και του 
κλάδου τροφίμων.  Εισηγούμαστε την εισαγωγή του θεσμού του επιτρόπου 
προώθησης επενδύσεων και υπηρεσιών για ανάπτυξη της μονοθυριδικής πρόσβασης 
για εξυπηρέτηση επενδύσεων και ανάπτυξη υπηρεσιών. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Παρ’ όλο που η κρίση μαστίζει πλέον την κυπριακή οικονομία, εντούτοις θα 
πρέπει να προσβλέπουμε με ελπίδα και αισιοδοξία στο μέλλον.  Η σημερινή κρίση δεν 
μπορεί να συγκριθεί με το τι είχαμε να αντιμετωπίσουμε μετά την τουρκική εισβολή 
του 1974.  Τότε με θάρρος, διορατικότητα και αμφίδρομη συνεργασία λαού και 
ηγεσίας πετύχαμε την οικονομική ανάκαμψη.  Σήμερα καλούμαστε ξανά να 
παραμερίσουμε τις διαφορετικές προσεγγίσεις και να εργαστούμε σκληρά, για να 
θωρακίσουμε την οικονομία μας και να ενισχύσουμε την ποιότητα ζωής του λαού μας.  
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Σήμερα, περισσότερο παρά ποτέ, η ενότητα λαού και ηγεσίας είναι απαραίτητο 
στοιχείο του αγώνα μας για επιβίωση.  Είναι σίγουρο ότι κάποιοι βολεύονται, όταν η 
διαίρεση και η διχόνοια φωλιάζουν ανάμεσά μας.   

 Η ανίερη βεβήλωση από τους τυμβωρύχους που αφαίρεσαν τη σορό του 
Τάσσου Παπαδόπουλου είμαι σίγουρος ότι στοχεύει να πλήξει την ενότητα του λαού 
μας.  Μπροστά σε αυτό τον κίνδυνο οφείλουμε, ως υπεύθυνη πολιτική ηγεσία του 
τόπου, να είμαστε προσεκτικοί, στην περίπτωση που θα ακολουθήσουν και άλλες 
τέτοιες παρόμοιες προκλήσεις.  Οφείλουμε να συνεννοηθούμε μεταξύ μας, να 
ενώσουμε τις προσπάθειές μας για το καλό του λαού μας.  Έχουμε δύσκολες ώρες για 
την πατρίδα και πρέπει να είμαστε προετοιμασμένοι.   

 Οι τελευταίες εξελίξεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση απέδειξαν ότι ο αγώνας μας 
είναι ιδιαίτερα δύσκολος.  Μπορεί η κυβέρνηση και ο Υπουργός Εξωτερικών να 
προσπαθούν να πείσουν ότι έκαναν ό,τι ήταν εφικτό υπό τις περιστάσεις, όμως η 
σκληρή αλήθεια είναι ότι, μετά τα Συμπεράσματα της Συνόδου του Συμβουλίου 
Γενικών Υποθέσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου σε σχέση με την ενταξιακή πορεία της Τουρκίας, έχουμε απολέσει ένα 
σημαντικό μοχλό πίεσης προς την Άγκυρα για συμμόρφωσή της.   

 Για να δούμε το μέγεθος αυτής της απώλειας, πρέπει να θυμηθούμε ότι το 2006 
η τότε κυβέρνηση πέτυχε τη λήψη ομόφωνης απόφασης από όλα τα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η απόφαση αυτή προνοούσε την υποχρέωση της Τουρκίας να 
υλοποιήσει μέχρι το ∆εκέμβριο του 2009 τις δεσμεύσεις που ανέλαβε έναντι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Κύπρου.  Πάγωσε δώδεκα κεφάλαια με ομοφωνία και 
ομόφωνα απέκλεισε το κλείσιμο οποιουδήποτε κεφαλαίου άνοιγε, το οποίο μάλιστα 
κεφάλαιο θα μπορούσε μονομερώς οποιαδήποτε χώρα να αρνηθεί να το ανοίξει.  
Πρέπει να σημειώσουμε ότι εκείνη η απόφαση λήφθηκε ειδικά για την Τουρκία και δεν 
ήταν συνήθης για τα δεδομένα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθότι αφορούσε 
συγκεκριμένα την Άγκυρα και προνοούσε συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα εφαρμογής, 
κάτι που δε γίνεται και δεν έγινε για άλλες χώρες.   

 Από την ώρα που δεν κατοχυρώνεται η υλοποίηση των υποχρεώσεων της 
Άγκυρας στα Συμπεράσματα που εγκρίθηκαν, τότε είναι φανερό ότι η ομόφωνη 
απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης του 2006 έχει στην ουσία πολιτικά εξουδετερωθεί.  
Ακόμη, σας θυμίζω ότι το 2006 η Τουρκία αντέδρασε στην ομόφωνη απόφαση της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με μονομερή δήλωση, την οποία τα κράτη μέλη απέρριψαν και 
πάλι ομόφωνα.  Μετά την έγκριση των Συμπερασμάτων του Συμβουλίου Γενικών 
Υποθέσεων, οι ισορροπίες έχουν αντιστραφεί εις βάρος μας.  Η Άγκυρα πήρε 
ομόφωνη απόφαση για μη επιβολή κυρώσεων χωρίς να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις 
της και η Κυπριακή ∆ημοκρατία μόνη αναγκάστηκε να προβεί σε δήλωση για πάγωμα 
έξι κεφαλαίων στην ενταξιακή πορεία της Τουρκίας.   

 Και ερωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πότε είμαστε απομονωμένοι;  Τότε 
που η Τουρκία είχε το βάρος της εκπλήρωσης υποχρεώσεων που επέβαλε ομόφωνα 
η Ευρωπαϊκή Ένωση ή τώρα που η Κυπριακή ∆ημοκρατία έμεινε μόνη της; 

 Η πολιτική του καθενός από εμάς κρίνεται εκ του αποτελέσματος, όπως 
λέχθηκε πάρα πολλές φορές από τα έδρανα του ΑΚΕΛ.  Η εξωτερική πολιτική του κ. 
Χριστόφια απέτυχε παταγωδώς και οδήγησε την Κυπριακή ∆ημοκρατία στην 
απομόνωση εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η τακτική που εξακολουθεί να υιοθετεί ο 
κ. Χριστόφιας υπονομεύει την ενότητα, καταστρατηγώντας την ομόφωνη απόφαση 
του Εθνικού Συμβουλίου για κυρώσεις προς την Τουρκία.  «Η Τουρκία έχει αναλάβει 
υποχρεώσεις στις οποίες οφείλει να συμμορφωθεί, αλλιώς δε θα μπορεί να συνεχίσει 
ανεμπόδιστα και χωρίς κυρώσεις την ενταξιακή της πορεία», ανέφερε η ομόφωνη 
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απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου.  Και ερωτώ:  Τι εμπόδια τέθηκαν στην πορεία της 
Τουρκίας;  Ποιες κυρώσεις τής επιβλήθηκαν;  Ποιο ήταν το κέρδος της δικής μας 
πλευράς στο πολυθρύλητο ορόσημο του ∆εκέμβρη του 2009;   

 Ακόμη και αυτή η αφαίρεση της παραγράφου που εισήγαγε η σουηδική 
προεδρία, για να αποτρέψει πάγωμα ενταξιακών κεφαλαίων, για την οποία οι 
κυβερνώντες πανηγυρίζουν, είναι το αυτονόητο και αποτελεί δικαίωμα όλων των 
χωρών μελών.  Και ουδέποτε τέθηκε στο παρελθόν τέτοια προσέγγιση· τέθηκε τώρα 
που με την ευελιξία μας, υποτίθεται, έχουμε ικανοποιήσει τους πάντες.  Άξιο απορίας 
είναι το γεγονός ότι δεν μπλόκαρε η Κυπριακή ∆ημοκρατία το κεφάλαιο για το 
περιβάλλον, το μόνο έτοιμο κεφάλαιο, του οποίου η διαπραγμάτευση επίκειται την 21η 
∆εκεμβρίου.  Αντ’ αυτού, η κυβέρνηση έθεσε με μονομερή δήλωση τις προϋποθέσεις 
για το άνοιγμα κεφαλαίων, τα οποία όμως αναμένεται να ανοίξουν και να είναι έτοιμα 
σε βάθος χρόνου.  Άλλα λόγια ν’ αγαπιόμαστε δηλαδή! 

 Από την αρχή εμείς είχαμε προειδοποιήσει ότι η Άγκυρα θα χρησιμοποιούσε τη 
διαδικασία των απευθείας συνομιλιών ως άλλοθι, για να ξεπεράσει αλώβητη την 
αξιολόγηση του ∆εκεμβρίου, πράγμα το οποίο πέτυχε, ανατρέποντας τα μέχρι σήμερα 
δεδομένα.  Και δεν έφτανε μόνο αυτό.  Στο χτεσινό τελικό κείμενο για την ανανέωση 
της θητείας της ειρηνευτικής δύναμης στην Κύπρο το Συμβούλιο Ασφαλείας μετέθεσε 
την ευθύνη εξεύρεσης λύσης στο Κυπριακό από το θύτη, που είναι η Τουρκία, στα 
θύματα, εμάς τους Κυπρίους.  Μετά και από αυτές τις εξελίξεις, είναι πλέον φανερό ότι 
η πολιτική του κ. Χριστόφια έχει εκ του αποτελέσματος αποτύχει. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το Κυπριακό ήταν και παραμένει πρόβλημα εισβολής και συνεχιζόμενης 
κατοχής.  Για τη μη λύση του Κυπριακού ευθύνεται η τουρκική αδιαλλαξία, καθώς ο 
στόχος της Άγκυρας είναι μια ξεχωριστή τουρκική κρατική οντότητα στο βορρά, μέσω 
της οποίας θα ασκεί επικυριαρχία σε ολόκληρο το νησί.  Για να γίνει όμως αυτό, η 
Άγκυρα χρειάζεται μια λύση δικών της προδιαγραφών και αυτό πρέπει να το 
προσέξουμε.   

 Στη συγκυρία που διερχόμαστε, η εμμονή της Άγκυρας σε προκαθορισμένους 
στόχους, η αδιαλλαξία της τουρκικής πλευράς και οι πιέσεις που θα ασκηθούν τώρα 
προς την πλευρά μας θα μας αναγκάσουν, με επίκληση του κόστους διακοπής, να 
υιοθετήσουμε απαράδεκτα σχέδια, προκειμένου να μην καταρρεύσει η διαδικασία.  Με 
τον τρόπο που εξελίσσεται η διαδικασία των απευθείας διαπραγματεύσεων, είναι 
βέβαιο ότι κάποια στιγμή θα μας επιβληθεί κεκαλυμμένα η μέθοδος της επιδιαιτησίας. 

Και σ’ αυτό το σημείο που φτάσαμε τεράστια ευθύνη έχουν οι χειρισμοί του Προέδρου 
της ∆ημοκρατίας.  Τα λάθη που έγιναν στους χειρισμούς ήταν καθοριστικά. 

 Επιγραμματικά αναφέρω:  Εγκαταλείφθηκε η Συμφωνία της 8ης Ιουλίου, η 
οποία, ως πακέτο με τη συμφωνία της επιστολής Γκαμπάρι, εξασφάλιζε τη δυνατότητα 
για διαμόρφωση εξ υπαρχής ουσιαστικής κοινής βάσης διαπραγμάτευσης.  Με την 
εφαρμογή αυτής της συμφωνίας θα ήταν εφικτό να προσδιοριστεί πιο συγκεκριμένα η 
βάση της συνολικής διευθέτησης.  Αυτή η “τρίτη συμφωνία κορυφής”, όπως την 
ονόμασαν κάποιοι, είχε υποστηριχθεί από το Συμβούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων 
Εθνών και την Ευρωπαϊκή Ένωση και περιείχε όλα τα χαρακτηριστικά μιας 
ολοκληρωμένης μεθόδου αποτελεσματικής διαπραγμάτευσης.  Στην περίπτωση της 
8ης Ιουλίου, αν δεν εφαρμοζόταν εξ υπαιτιότητας της τουρκοκυπριακής πλευράς, που 
έτσι ήταν τα πράματα, αυτό θα σήμαινε πως η ευθύνη ήταν εκείνης της πλευράς.  Με 
μια τέτοια εξέλιξη θα ήταν αδύνατο η Τουρκία να μπορούσε να περάσει χωρίς 
κυρώσεις το ορόσημο του ∆εκεμβρίου, καθότι θα είχε ευθύνη για τη στασιμότητα της 
διαδικασίας.  Άρα, το επιχείρημα ότι η Συμφωνία της 8ης Ιουλίου ήταν ανενεργή και το 
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Κυπριακό βρισκόταν σε τελμάτωση ήταν αβάσιμο.  Απλώς, η τουρκοκυπριακή πλευρά 
και η Άγκυρα, παρά την υπογραφή τους, αρνήθηκαν να εφαρμόσουν τη συμφωνία.   

 Αυτή η εξέλιξη θα μπορούσε να γίνει ένα ισχυρό επιχείρημα της πλευράς μας, 
που θα έπειθε τους εταίρους μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση να πιέσουν την Άγκυρα να 
συμμορφωθεί ή, σε αντίθετη περίπτωση, να της επιβάλουν κυρώσεις.  Έτσι, θα 
πιεζόταν η Άγκυρα για λύση του Κυπριακού.  ∆εν είναι για τιμωρία της Άγκυρας που 
τα λέμε αυτά, αλλά για να πιεστεί η Τουρκία προς την κατεύθυνση λύσης.  Αντί αυτού, 
η Συμφωνία της 8ης Ιουλίου αντικαταστάθηκε από τις συμφωνίες Χριστόφια-Ταλάτ, οι 
οποίες προσέφεραν άλλοθι στην τουρκοκυπριακή πλευρά και στην ίδια την Τουρκία.   

 Οι συνομιλίες συνεχίζονται χωρίς να φαίνεται να υπάρχει κοινή βάση, παρά τις 
δηλώσεις περί του αντιθέτου.  Η θέση ότι η διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία 
δημιουργεί την κοινή βάση για τις απευθείας συνομιλίες απορρίπτεται από τις εξελίξεις 
και από τις ίδιες τις τοποθετήσεις των πλευρών.  Ειδικότερα, τα έγγραφα των 
συνομιλιών επιβεβαιώνουν τη διαφορετική αντίληψη.  Προς απόδειξη τούτου, σας 
παραθέτω μόνο ένα τρανταχτό παράδειγμα:  Στο κεφάλαιο της εδαφικής πτυχής η 
τουρκική πλευρά ερμηνεύει τη διζωνικότητα ως καθαρή πλειοψηφία πληθυσμού και 
ιδιοκτησίας, ενώ την ίδια ώρα η πλευρά μας, ορθά, δεν αποδέχεται καθαρές 
πλειοψηφίες.  Αποδεικνύεται λοιπόν πως το γενικόλογο και ασαφές περίβλημα της 
διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας δεν αποτελεί κοινή βάση, από τη στιγμή που η 
τουρκοκυπριακή πλευρά δίνει εντελώς άλλη ερμηνεία αυτής της υποτιθέμενης βάσης.   

 Στην πορεία των απευθείας συνομιλιών ο Πρόεδρος Χριστόφιας, χωρίς καν να 
διαβουλευθεί με το Εθνικό Συμβούλιο, αποφάσισε να προχωρήσει σε “γενναίες 
προσφορές” προς την τουρκοκυπριακή πλευρά.  Σημειώνω ειδικά τις εισηγήσεις για εκ 
περιτροπής προεδρία και για παραμονή πενήντα χιλιάδων εποίκων.  Η απαράδεκτη 
επιχειρηματολογία από την κυβέρνηση και το ΑΚΕΛ, ότι δήθεν αυτά τα δύο θέματα 
είχαν γίνει αποδεκτά από τον αείμνηστο Τάσσο Παπαδόπουλο, καταρρίφθηκε από 
έγγραφα και ντοκουμέντα.  Αλλά, εάν όντως ο Τάσσος Παπαδόπουλος είχε αποδεχτεί 
την εκ περιτροπής προεδρία, την παραμονή πενήντα χιλιάδων εποίκων και πολλά 
άλλα, γιατί τότε ο κ. Χριστόφιας και το επιτελείο του προεκλογικά κατηγορούσαν τον 
Τάσσο Παπαδόπουλο ως αδιάλλακτο;  Είτε αδιάλλακτος είναι είτε τα δέχτηκε όλα!  
∆εν μπορεί να είναι και τα δύο!   

 Η ανακεφαλαίωση του αποτελέσματος των απευθείας συνομιλιών είναι 
καταθλιπτική.  Στο κεφάλαιο της διακυβέρνησης η λειτουργία του κράτους που θα 
δημιουργηθεί παραβιάζει τη δημοκρατική αρχή της λαϊκής κυριαρχίας και ενισχύει το 
φυλετικό διαχωρισμό.  Το θέμα των εποίκων συζητείται συγκεκαλυμμένα, ενώ το 
ακανθώδες θέμα των εγγυήσεων δεν έχει συζητηθεί ακόμα.  Η πλευρά μας τείνει να 
εγκλωβιστεί στα ψεύτικα χρονοδιαγράμματα που έθεσε η τουρκοκυπριακή πλευρά 
λόγω δήθεν των παράνομων εκλογών στα κατεχόμενα.   

 Αυτή είναι η σημερινή κατάσταση όπως την εκτιμούμε εμείς.  Εύλογα 
αναρωτιέται κανείς:  Υπάρχει διέξοδος από αυτό το αδιέξοδο;  Και εδώ κάνουμε 
συγκεκριμένες προτάσεις.  Η πρότασή μας για μείωση στρατευμάτων, όπως έχει 
κατατεθεί και στο Εθνικό Συμβούλιο, εκατέρωθεν, αφού όμως εξασφαλιστεί ότι αυτό 
θα οδηγήσει σε πλήρη αποστρατικοποίηση.  Πρόταση για άνοιγμα όλων των διόδων 
με ταυτόχρονη ευρεία στρατιωτική απαγκίστρωση εκατέρωθεν και κατάργηση της 
επίδειξης ταυτοτήτων.  Πρόταση για ανοικοδόμηση της Αμμοχώστου.  Αυτό πρέπει να 
το προβάλουμε με βάση το ψήφισμα 550 και στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Πρόταση για 
αναστήλωση των ιστορικών και θρησκευτικών μνημείων.   

  Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, με το εξής:  Θέλω να θυμίσω κάποια πράγματα που 
έλεγε εδώ το ΑΚΕΛ, στους προϋπολογισμούς, πριν δύο χρόνια, αφού όμως πω ότι, 
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αν και εμείς επειγόμαστε για λύση, δεν μπορεί η ταχύτητα εξεύρεσης της λύσης, ο 
χρόνος επιτάχυνσης της λύσης να λειτουργεί εναντίον της ποιότητας της λύσης.  Η 
λύση πρέπει να εξασφαλίζει τα δίκαια και τα δικαιώματα του κυπριακού λαού, για να 
είναι βιώσιμη.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχετε δύο λεπτά. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να τελειώσω στα δύο λεπτά. 

 Το ΑΚΕΛ έλεγε λοιπόν το 2007:  «Θα διεκδικήσουμε μέχρι τέλους άρση της 
κατοχής, αποχώρηση του κατοχικού στρατού και απαλλαγή της Κύπρου από τον 
εποικισμό.  Θα διεκδικήσουμε αποστρατικοποίηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
απαλλαγή της από όποιες ξένες εξαρτήσεις.  Θα διεκδικήσουμε μία κυριαρχία, μία 
διεθνή προσωπικότητα και μία ιθαγένεια.  Θα διεκδικήσουμε την επανένωση του 
κράτους, του λαού, των θεσμών και της οικονομίας.  Θα διεκδικήσουμε την 
αποκατάσταση και τη διασφάλιση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και βασικών 
ελευθεριών, περιλαμβανομένου του δικαιώματος των προσφύγων για επιστροφή και 
περιουσία.  Θα αξιοποιήσουμε εδώ, στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό, τα όπλα που μας 
προσφέρει η ευρωπαϊκή ιδιότητα της Κύπρου.  Καμιά κοινότητα δεν μπορεί να 
διασφαλίζει τα δίκαιά της και τα δικαιώματά της σε βάρος των δικαιωμάτων της άλλης 
κοινότητας».  

 ∆εν ξέρω αν συμφωνεί με αυτά πλέον το σημερινό ΑΚΕΛ και ιδιαίτερα η 
κυβέρνηση και ο κ. Χριστόφιας.  Για το καλό του τόπου και του λαού μας, εύχομαι να 
συμφωνούν. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Συλλούρη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο Γιαννάκη Ομήρου, τον πρόεδρο του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κυρία και κύριοι υπουργοί, 

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2010 πραγματοποιείται κάτω 
από τη σκιά ενός πρωτοφανούς γεγονότος.  Κάτω από τη σκιά της σύλησης και 
βεβήλωσης του τάφου του τέως Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας Τάσσου 
Παπαδόπουλου και την απόπειρα άθλιων υπανθρώπων να σπιλώσουν τη μνήμη του.  
Η ειδεχθής κακουργηματική αυτή πράξη συνιστά βαρύτατη προσβολή και ύβρη προς 
το σύνολο της κυπριακής κοινωνίας και έτσι πρέπει να την αισθανόμαστε.  
Επιβάλλεται η ταχύτατη εξιχνίαση αυτού του ειδεχθούς εγκλήματος.  Είναι χρέος προς 
τον πολιτισμό μας, προς την ιστορία μας, προς τα ήθη, προς τις θρησκευτικές μας 
παραδόσεις.  Είναι ακόμα χρέος προς την οικογένειά του, αλλά και χρέος σεβασμού 
στη μνήμη και την προσφορά του Τάσσου Παπαδόπουλου.  Τέλος, η εξιχνίαση του 
εγκλήματος επιβάλλεται και για τη θωράκιση του εσωτερικού μετώπου από τη 
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δολιοφθορά που επιχειρείται από αυτή την απροκάλυπτη προσπάθεια διασάλευσης 
και αποσταθεροποίησής του.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η φετινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού συμπίπτει με συνεχιζόμενα 
φαινόμενα, αποσταθεροποιητικά της παγκόσμιας ειρήνης, ασφάλειας και 
σταθερότητας.  Στη Μέση Ανατολή η αποστέρηση των αναπαλλοτρίωτων 
δικαιωμάτων του παλαιστινιακού λαού συνεχίζεται, στο Ιράκ το αιματοκύλισμα 
εξακολουθεί να υφίσταται, με τον εμφύλιο σπαραγμό και την εξωτερική επέμβαση να 
κορυφώνονται, ενώ στο Αφγανιστάν κλιμακώνεται η κρίση με αποστολή πρόσθετου 
αριθμού στρατευμάτων.  Στο Κόσοβο η επιχειρούμενη απόσχιση δημιουργεί ένταση 
στα Βαλκάνια, ενώ η Πρώην Γιουγκοσλαβική ∆ημοκρατία της Μακεδονίας συνεχίζει 
την προκλητική ανθελληνική της συμπεριφορά.  Στο διεθνές σύστημα ισχύος 
σημειώνονται ραγδαίες μεταβολές.  Η παντοκρατορία των Ηνωμένων Πολιτειών 
φαίνεται να παρουσιάζει ρωγμές.  Σε μια απρόβλεπτα γρήγορη και διαρκώς 
επιταχυνόμενη πορεία η Ρωσική Ομοσπονδία επανέρχεται στο διεθνές προσκήνιο.  Οι 
ενεργειακές της δυνατότητες, σε συνδυασμό με την οικονομική της ανάκαμψη και την 
αναλλοίωτα διατηρούμενη στρατιωτική ισχύ, καθιερώνουν τη Ρωσία ως 
αδιαμφισβήτητο πλέον παράγοντα στο διεθνή συσχετισμό δυνάμεων.  Ταυτόχρονα, η 
συνεχιζόμενη τρομακτική οικονομική και τεχνολογική ανάπτυξη της Κίνας δημιουργεί 
νέα δεδομένα.   

 Είναι πλέον θέμα χρόνου η οριστική ανακατανομή του ισοζυγίου στο διεθνές 
σύστημα ισχύος.  Ένας πολυπολικός κόσμος θα αποτελέσει ανατρεπτικό παράγοντα 
στην ασυδοσία της μοναδικής σήμερα υπερδύναμης και θα επηρεάσει θετικά τις 
εξελίξεις προς την κατεύθυνση της παγκόσμιας ειρήνης, που να στηρίζεται στις αρχές 
του διεθνούς δικαίου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η αύξηση της θερμοκρασίας λόγω του φαινομένου του θερμοκηπίου απειλεί 
την οικολογική ισορροπία και θέτει σε κίνδυνο το μέλλον του πλανήτη.  Το διοξίδιο του 
άνθρακα και οι εκπομπές άλλων αερίων που προκαλούν το φαινόμενο του 
θερμοκηπίου πρέπει επειγόντως να μειωθούν αισθητά παγκοσμίως, με στόχο να 
αποτραπεί η συνέχιση της αλλαγής του κλίματος, η οποία ανεξέλεγκτη θα έχει 
καταστρεπτικές συνέπειες για το περιβάλλον, για την ανθρώπινη ζωή, για την 
παγκόσμια οικονομία και για τις μελλοντικές γενιές. 

 Πρέπει να ενεργήσουμε και να ενεργήσουμε τώρα.  Πρέπει να 
σφυρηλατήσουμε μια παγκόσμια προοδευτική συμμαχία ενάντια στην αλλαγή 
κλίματος και να λάβουμε μέτρα σε όλα τα επίπεδα, από κάθε άτομο, μέσω εθνικής και 
διεθνούς δράσης.  Ο κόσμος χρειάζεται ένα κοινό παγκόσμιο μέτωπο ενάντια στην 
αλλαγή κλίματος σε επίπεδο Ηνωμένων Εθνών.  Η ∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης πρέπει 
να καταλήξει σε τολμηρές αποφάσεις και δυστυχώς δε φαίνεται να κινείται προς αυτή 
την κατεύθυνση. 

 Η μάχη ενάντια στην αλλαγή κλίματος είναι όχι μόνο μια περιβαλλοντική, αλλά 
και οικονομική και κοινωνική επιταγή.  ∆ρώντας τώρα, μπορούμε να αναπτύξουμε μια 
νέα πολιτική κατεύθυνση για το κλίμα, βασισμένη στην έξυπνη, πράσινη ανάπτυξη, 
που να συνδέεται με νέες και καλύτερες θέσεις εργασίας. 

 Η επικύρωση και η έναρξη ισχύος της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης συνιστά πολυσήμαντη εξέλιξη για το μέλλον της Ευρώπης.  
Παρά τα ελλείμματα και τις αδυναμίες της, αυτή η συνθήκη συνιστά σημαντική 
βελτίωση σε σχέση με τη Συνθήκη της Νίκαιας. 
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 Η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη διαμορφώνει μια αξιόλογη ισορροπία ανάμεσα 
στη διεύρυνση και την εμβάθυνση, διασφαλίζει σταθερή προεδρία, θέση Ύπατου 
Εκπροσώπου για την κοινοτική διπλωματία -που είναι και αντιπρόεδρος της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής- ενώ αναβαθμίζεται ο ρόλος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, 
που θα ελέγχει την εξωτερική πολιτική της Επιτροπής και θα έχει αρμοδιότητα 
συναπόφασης σε θέματα δικαστικής και αστυνομικής συνεργασίας.  Αξιοσημείωτη 
είναι και η ενίσχυση της δημοκρατικής νομιμότητας με την εισαγωγή της αρχής της 
λαϊκής πρωτοβουλίας.  Ο Χάρτης των Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων θα διατηρήσει το 
δεσμευτικό του χαρακτήρα.  

 Σημαντική, τέλος, είναι η μεταρρύθμιση στον τομέα λήψης αποφάσεων με 
ενισχυμένη πλειοψηφία, όπως και η αρχή της κοινοτικής αλληλεγγύης και η 
αναβάθμιση της Ευρωπαϊκής Πολιτικής Άμυνας και Ασφάλειας.  Για μια ακόμα φορά, 
από αυτό το επίσημο βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων, καλούμε την κυβέρνηση 
να προχωρήσει σε υποβολή ένταξης στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, για να πάψει η 
Κύπρος, μόνη από τις είκοσι επτά χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να έχει 
ελλειμματική συμμετοχή σε αυτό το θεμελιακό πυλώνα πολιτικών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Στα σαράντα χρόνια της ιστορίας της η Ε∆ΕΚ απευθύνθηκε πάντα στον 
κυπριακό λαό με τρόπο υπεύθυνο.  Με καθαρές θέσεις, με σαφείς και συγκεκριμένες 
προτάσεις.  Έναν και πλέον χρόνο μετά την έναρξη των απευθείας 
διαπραγματεύσεων θεωρούμε καθήκον και υποχρέωσή μας να καταστήσουμε σαφή 
όσα πιστεύουμε και όσα προτείνουμε για το εθνικό μας θέμα και τη στρατηγική και 
τακτική που πρέπει να ακολουθήσουμε.  Ζούμε την κρίσιμη ώρα, που οι πολίτες 
δικαιούνται να γνωρίζουν τι ακριβώς συμβαίνει, ποιες είναι οι πραγματικές προοπτικές, 
αλλά και ποιες είναι οι προτάσεις του κάθε πολιτικού κόμματος.  Αυτό είναι που 
πράττουμε σήμερα με την ευκαιρία της συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού.  Με 
την ειλικρίνεια και το ρεαλισμό που οφείλουμε σε κάθε συμπατριώτη μας, με αίσθημα 
ευθύνης απέναντι στις γενιές που θα ’ρθουν μετά από εμάς.   

 Βασική και θεμελιώδης θέση μας υπήρξε και είναι ότι το Κυπριακό αποτελεί 
πρόβλημα εισβολής, κατοχής, παραβίασης ανθρώπινων δικαιωμάτων και θεμελιωδών 
ελευθεριών και ότι αντίπαλη πλευρά είναι η κατοχική δύναμη και όχι ασφαλώς οι 
Τουρκοκύπριοι.   

 Η λύση, που πρέπει απαραίτητα να τεθεί ενώπιον του λαού σε δημοψήφισμα, 
πρέπει να είναι προϊόν συμφωνίας.  Τα  ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας, οι 
συμφωνίες υψηλού επιπέδου και οι διεθνείς και ευρωπαϊκές συμβάσεις ανθρώπινων 
δικαιωμάτων συνιστούν το πλαίσιο εντός του οποίου θα πρέπει να επιδιωχθεί η λύση.  
Η λύση πρέπει να είναι δημοκρατική για να είναι και βιώσιμη και κεντρικό ζήτημα 
δημοκρατικής νομιμοποίησης της όποιας συνταγματικής λύσης είναι αυτό της αρχής 
της πλειοψηφίας ως του πυρήνα του νοήματος της δημοκρατίας.   

 Είναι γεγονός ότι αυτή η αρχή επιδέχεται προσαρμογές κάτω από ειδικές 
ιστορικές συνθήκες και η μειοψηφία προστατεύεται και με προνομιακές ακόμα 
ρυθμίσεις.  Όταν όμως παραγνωριστεί πλήρως η αρχή της πλειοψηφίας, όταν υπάρχει 
σύγχυση μεταξύ ισοτιμίας και ισότητας, κάθε συνταγματικό κείμενο μοιραία θα είναι 
θνησιγενές.  Με απλά λόγια, όταν μια μειοψηφία, λόγω της βίας και του εκβιασμού των 
τετελεσμένων, αξιώνει ρόλο ίσου πολιτειακού βάρους με την πλειοψηφία, το σύνταγμα 
που θα αποτυπώσει αυτή την υποβάθμιση της ιστορικής πραγματικότητας θα έχει και 
ημερομηνία λήξης. 
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 Σε ό,τι αφορά τις απευθείας διαπραγματεύσεις, τόσο από τα έγγραφα που 
έχουν κατατεθεί όσο και από τις δηλώσεις Τούρκων αξιωματούχων, αλλά και της 
τουρκοκυπριακής ηγεσίας, προκύπτει ότι υπάρχει επιμονή σε λύση δύο κρατικών 
οντοτήτων με μια χαλαρή σύνδεση μεταξύ τους, παραβίαση της δημοκρατικής αρχής 
με απαίτηση αριθμητικής ισότητας, απαίτηση για ομοφωνία στη λήψη αποφάσεων, 
εμμονή σε διατήρηση των αναχρονιστικών εγγυήσεων, εμμονή σε μόνιμες  
παρεκκλίσεις από το κοινοτικό κεκτημένο, ενώ στο θέμα των εποίκων υπάρχει 
ουσιαστικά άρνηση ακόμα και να συζητηθεί, με τον εξωφρενικό ισχυρισμό ότι είναι 
δήθεν νόμιμοι πολίτες της ούτω καλούμενης “Τουρκικής ∆ημοκρατίας της Βόρειας 
Κύπρου”.  Οι δηλώσεις, αλλά και οι πράξεις της τουρκικής και τουρκοκυπριακής 
πλευράς, είναι σε όλους μας γνωστές.   

 Με βάση όλα αυτά, το περιεχόμενο των τουρκικών προτάσεων και τη συνολική 
συμπεριφορά της Τουρκίας και του ψευδοκράτους, δε δικαιολογείται αισιοδοξία για 
λύση.  Αντίθετα, εκτιμούμε ότι υπάρχει για μια ακόμα φορά ναρκοθέτηση του διαλόγου 
από την τουρκική πλευρά.  Με βάση τη συνολική μας εκτίμηση, θεωρούμε, κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι, ότι επέστη ο χρόνος για μια αναδιαμόρφωση της στρατηγικής μας, 
που θα θέτει την τουρκική πλευρά προ των ευθυνών της και θα της στερεί τη 
δυνατότητα να εμφανίζεται ως δήθεν καλόπιστη και ως επειγόμενη για λύση. 

 Με δεδομένο ότι οι τουρκικές προτάσεις, όπως τις είδαμε από την τράπεζα των 
διαπραγματεύσεων και την ενημέρωση που είχαμε στο Εθνικό Συμβούλιο, στο 
εδαφικό, στο περιουσιακό και στο θέμα της ασφάλειας εγγυήσεων είναι απολύτως 
αρνητικές και σε πλήρη σύγκρουση με ρητούς κανόνες του διεθνούς και του 
ευρωπαϊκού δικαίου, θα πρέπει να απαιτήσουμε και να επιμείνουμε στην κατά 
προτεραιότητα συζήτηση αυτών των κεφαλαίων.  Να αιτιολογήσουμε και να 
κοινοποιήσουμε αυτή μας την απόφαση στο γενικό γραμματέα του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών. 

 Θα πρέπει ακόμα να απορριφθεί κάθε ιδέα για είσοδο στη λεγόμενη “διαδικασία 
του πάρε-δώσε”, γιατί, πέραν του ότι δε δικαιολογείται κάτι τέτοιο από τη μέχρι τώρα 
πορεία των συνομιλιών, θα είναι και επικίνδυνο, αφού θα σημαίνει και τροφοδότηση 
της προπαγανδιστικής μηχανής της Τουρκίας.  Επιβάλλεται ακόμα η επανόρθωση 
των παρεκκλίσεων που αφορούν την εκ περιτροπής προεδρία και την παραμονή 
πενήντα χιλιάδων εποίκων στην Κύπρο. 

 Η δική μας θέση είναι ότι θα πρέπει να πούμε τα πράγματα με το όνομά τους.  
Άμεσα και χωρίς καθυστέρηση να αποδυθούμε σε μια εκστρατεία ενημέρωσης της 
διεθνούς και της ευρωπαϊκής κοινότητας για τις τουρκικές θέσεις, για τις τουρκικές 
μεθοδεύσεις.  Παράλληλα, η εμπλοκή του συνόλου των Μονίμων Μελών του 
Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών πρέπει να αποτελεί 
μόνιμο στόχο μας, ενώ η συμπόρευση με την Ελλάδα είναι όρος και προϋπόθεση για 
την επιτυχία του αγώνα για τερματισμό της κατοχής και για επίτευξη λύσης.  Τονίζω, 
τέλος, τη διαφωνία μας με την απόφαση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, που 
ανακοινώθηκε σήμερα, να μεταβαίνει στα κατεχόμενα για συνομιλίες κάτω από τις 
λόγχες του κατακτητή.  Και από αυτό το βήμα πραγματικά καλώ τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας να ξανασκεφτεί αυτό το θέμα.   

 Στο Συμβούλιο Γενικών Υποθέσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης η αξιολόγηση 
της Τουρκίας δεν υπήρξε ούτε η επιθυμητή ούτε ικανοποιητική, δεδομένης της 
απουσίας συλλογικών κυρώσεων επί της Τουρκίας, αλλά και συγκεκριμένου 
ελεγκτικού μηχανισμού σε ό,τι αφορά την εκπλήρωση των υποχρεώσεων της 
Τουρκίας. 
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 Παρά το ότι υπήρξαν σημαντικές βελτιώσεις στο περιεχόμενο των 
συμπερασμάτων, η εξασφάλιση συλλογικών κυρώσεων στην Τουρκία δεν επιτεύχθηκε, 
ως αποτέλεσμα της προκλητικής αρνητικής στάσης της Βρετανίας, αλλά και της 
σουηδικής προεδρίας.  Εκτιμούμε ωστόσο ότι και η ψευδεπίγραφος εικόνα προόδου 
στις συνομιλίες -και με δικές μας ευθύνες- ως αποτέλεσμα της μη αποκάλυψης της 
τουρκικής αδιαλλαξίας, επηρέασε το κλίμα στο χώρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Με δεδομένη την απουσία συλλογικών κυρώσεων, η εξαγγελία της μονομερούς 
απόφασης για παγοποίηση έξι πρόσθετων κεφαλαίων σε υλοποίηση και σχετικής 
απόφασης του Εθνικού Συμβουλίου υπήρξε ενέργεια την οποία επικροτούμε.  Θέλω 
ωστόσο να τονίσω ότι διαφωνούμε με το ενδεχόμενο άρσης των ενστάσεων της 
Κύπρου για το άνοιγμα του κεφαλαίου του περιβάλλοντος.  Θέση μας είναι ότι θα 
πρέπει να κοινοποιήσουμε απόφαση σταδιακού παγώματος του συνόλου των 
κεφαλαίων τα οποία θα παρουσιάζονται για άνοιγμα στην πορεία του ενταξιακού 
διαλόγου Τουρκίας-Ευρωπαϊκής Ένωσης, εάν η Τουρκία συνεχίζει να αρνείται την 
εκπλήρωση των υποχρεώσεών της έναντι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Μόνο έτσι θα 
αισθανθεί το κόστος της στρεψοδικίας της η Τουρκία και μόνο έτσι οι Ευρωπαίοι 
εταίροι μας θα υποχρεωθούν να στραφούν προς την Τουρκία με αποτελεσματικές 
πιέσεις.  Καθήκον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι να επιμείνει απαρέγκλιτα στην 
εκπλήρωση από την Τουρκία τόσο των υποχρεώσεων που απορρέουν από το 
Πρωτόκολλο της Άγκυρας όσο και από την Αντιδήλωση της 21ης Σεπτεμβρίου 2005. 

 Σήμερα, περισσότερο από ποτέ, η Ε∆ΕΚ επιθυμεί να καταστήσει σαφές ότι δε 
νοείται απολύτως καμία παρέκκλιση και πολύ περισσότερο απολύτως καμία 
υποχώρηση από τις πάγιες θέσεις και αρχές μας.  Το κοινό ανακοινωθέν του Εθνικού 
Συμβουλίου, μετά την τετραήμερη σύνοδο το Σεπτέμβριο, αποτελεί ένα πλαίσιο 
ελάχιστων συγκλίσεων για μια συλλογική προσπάθεια, που να αποτρέπει 
οφθαλμοφανείς κινδύνους, να αξιοποιεί την ευρωπαϊκή ιδιότητα της χώρας μας και να 
θέτει την Τουρκία προ των ευθυνών της.  Αυτή είναι η ευθύνη μας απέναντι στην 
ιστορία, την πατρίδα μας, τον ελληνισμό της Κύπρου.  Αυτή την ευθύνη θα την 
εκπληρώσουμε μέχρι τέλους. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ο κόσμος εξακολουθεί να ζει στον αστερισμό της παγκόσμιας οικονομικής 
κρίσης.  Αυτή η κρίση έφερε ξανά στο μυαλό μας την παράνοια της ανεξέλεγκτης 
εξουσίας, της συγκέντρωσης πλούτου, της πολιτικής, δημοσιογραφικής και 
στρατιωτικής εξουσίας.  Της μη ελεγχόμενης εξουσίας που δεν υπολογίζει και δε δίνει 
λόγο σε κανέναν, που δεν υπόκειται σε κανενός είδους δημοκρατικό έλεγχο και όπου 
ο πολίτης έχει περιθωριοποιηθεί, είναι αδύναμος και χειραγωγείται μέσω της 
παραπληροφόρησης, του φόβου ή ακόμα και του καταναγκασμού.  Η κρίση 
αναδεικνύει την απουσία διαφάνειας στο χώρο της διακυβέρνησης σε παγκόσμιο 
επίπεδο. 

 Σε ολόκληρο τον κόσμο οι πολίτες είναι εξοργισμένοι, γιατί τραπεζίτες που 
δημιούργησαν τρισεκατομμύρια δολάρια επισφαλών απαιτήσεων καταφέρνουν να 
ξεγλιστρήσουν με εκατομμύρια δολάρια προσωπικής περιουσίας.  Ή γιατί οι 
κυβερνήσεις φαίνεται να λαμβάνουν μέτρα υπέρ των τραπεζών, χωρίς να δίνουν 
μεγάλη σημασία στους απλούς πολίτες, που χάνουν τα σπίτια, τις δουλειές και τις 
συντάξεις τους εξαιτίας χρηματοπιστωτικών αποφάσεων για τις οποίες ποτέ δε 
ρωτήθηκαν.  Απογοήτευση, αγανάκτηση και οργή κυριαρχεί στον κόσμο για την 
αποτυχία κυβερνήσεων να ελέγξουν αποτελεσματικά τους πολυεθνικούς γίγαντες και 
τις τραπεζικές ελίτ που διέφθειραν την πολιτική ζωή, υποσκάπτοντας κατ’ αυτό τον 
τρόπο τη δημοκρατία.  Ως συνέπεια προωθούνται δραστικές περικοπές της 
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αναπτυξιακής βοήθειας, ενώ ταυτόχρονα παρασάγγας απέχουμε από τους 
αναπτυξιακούς στόχους της χιλιετίας σε θέματα όπως η φτώχια. 

 Η τρέχουσα χρηματοπιστωτική κρίση δεν πρέπει να μας κάνει να ξεχάσουμε ότι 
πρόσφατα βιώσαμε και βιώνουμε άλλες, εξίσου οξείες, κρίσεις κοινωνικού και 
οικονομικού χαρακτήρα, όπως οι αλματώδεις αυξήσεις στις τιμές των τροφίμων και 
των ενεργειακών αγαθών, που επηρέασαν βαθιά τις κοινωνίες. 

 Η πρώτη απάντησή μας είναι ότι στην κρίση και σε όλα τα φαινόμενα μιας 
απάνθρωπης παγκοσμιοποίησης εμείς οι σοσιαλιστές αντιπαρατάσσουμε τον 
εξανθρωπισμό της.  Προτάσσουμε την αλληλεγγύη, την ανακατανομή του πλούτου, τη 
δημοκρατία, την κρατική εποπτεία και ρύθμιση των αγορών, την υποταγή της 
οικονομίας της αγοράς στις ανάγκες της κοινωνίας και των ανθρώπων, την προστασία 
των ανθρώπινων δικαιωμάτων, τη δύναμη της γνώσης, το διάλογο, τον πολιτισμό, την 
αντιμετώπιση των αιτίων της βίας και της τρομοκρατίας, τη βιώσιμη ανάπτυξη 
απέναντι στην ανατροπή της οικολογικής ισορροπίας.  Προτάσσουμε το δημοκρατικό 
έλεγχο απέναντι στην παντοδυναμία των μέσων μαζικής ενημέρωσης και την 
κοινωνική λογοδοσία απέναντι στα φαινόμενα διαφθοράς και αδιαφάνειας. 

 Έχουμε χρέος να ξανακτίσουμε μια νέα αντίληψη κοινωνικής αλληλεγγύης και 
συλλογικότητας.  Με ευαισθησία και αποφασιστικότητα, έχοντας πάντοτε στο μυαλό 
ότι ένα σύστημα που ελέγχεται αποκλειστικά από την αγορά εξασθενίζει τους άτυπους 
κοινωνικούς δεσμούς.  Ο μόνος δρόμος είναι αυτός της κοινωνικής οικονομίας της 
αγοράς.  Με ισχυρή κρατική εποπτεία, με ρυθμιστικούς μηχανισμούς, με αναδιανομή 
του πλούτου προς όφελος των ασθενέστερων στρωμάτων της κοινωνίας.  Μακριά 
από λογικές ασυδοσίας της αγοράς, αλλά και του άκρατου κρατισμού, που επίσης 
οδήγησε σε αδιέξοδα και κατάρρευση κοινωνικά και πολιτικά συστήματα.  

 Τα πράγματα ομιλούν αφ’ εαυτών.  Έχουμε ένα οικονομικό σύστημα που 
χρειάζεται αναθεώρηση. Πρέπει η πραγματική οικονομία να συγκρουστεί με την 
οικονομία του άκρατου κέρδους.  Να επιστρέψει η ηθική και η ανθρωπιά στον κόσμο 
της οικονομίας. 

 Μόνιμα επαναλαμβάνουμε, κύριε Πρόεδρε, για χρόνια, την ανάγκη τιθάσευσης 
και εξυγίανσης των δημόσιων οικονομικών στην Κύπρο.  Αν αυτό γινόταν, οι 
επιπτώσεις στην κυπριακή οικονομία από την παγκόσμια οικονομική κρίση θα 
ελαχιστοποιούνταν.  ∆υστυχώς, η απουσία μέτρων μακράς πνοής που θα επέφεραν 
την εξυγίανση της οικονομίας βρήκε εν πολλοίς την κυπριακή οικονομία ευάλωτη 
ενώπιον της κρίσης.  Υπήρξε ευτύχημα το ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία εντάχθηκε στην 
Οικονομική και Νομισματική Ένωση από την 1η Ιανουαρίου 2008 και το ευρώ 
υιοθετήθηκε ως το εθνικό μας νόμισμα.  Η έγκαιρη ένταξη στη ζώνη του ευρώ 
απέτρεψε μεγαλύτερες και πιο δραματικές επιπτώσεις στην κυπριακή οικονομία, αφού 
τη θωράκισε σε μεγάλο βαθμό από την έλευση της κρίσης. 

 Η οικονομική κρίση όμως αποτελεί και μια ευκαιρία, για να προχωρήσει η 
κυβέρνηση αποφασιστικά σε μέτρα που θα εξασφαλίσουν πάνω σε μακροπρόθεσμη 
βάση την εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών.  Οι αριθμοί και οι προβλέψεις είναι 
όχι απλώς ανησυχητικά, αλλά πρέπει πραγματικά να θέσουν τον κρατικό μηχανισμό 
και το οικονομικό επιτελείο της κυβέρνησης σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης. 

 Η μείωση μέχρι και το -0,7% του ρυθμού ανάπτυξης κατά το 2009 και η 
προβλεπόμενη στασιμότητα κατά το 2010, η δραματική μείωση των δημόσιων 
εσόδων κατά έξι ποσοστιαίες μονάδες επί του ΑΕΠ, η προβλεπόμενη αύξηση του 
δημοσιονομικού ελλείμματος πέραν του 4,5%-5% επί του ΑΕΠ το 2010 και μέχρι 6% 
το 2011, η αύξηση του δημόσιου χρέους στο 58,2% επί του ΑΕΠ και η αλματώδης 
αύξηση της ανεργίας αποτελούν σήματα μέγιστου κινδύνου, που καθιστούν αδήριτη 
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ανάγκη το μακροπρόθεσμο νοικοκύρεμα των δημόσιων οικονομικών.  Και θέλω να 
χαιρετίσω το γεγονός ότι πραγματικά η έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού αποτυπώνει με ρεαλισμό όλα αυτά τα στοιχεία 
αλλά και τη δραματική κατάσταση των οικονομικών δεδομένων. 

 Η αρνητική επίδραση της οικονομικής κρίσης στην κυπριακή οικονομία 
δυστυχώς  φαίνεται ότι είναι πολύ μεγαλύτερη από αυτή που διαγραφόταν αρχικά.  
Κατά μέσο όρο η χώρα μας έχει πληγεί από την οικονομική κρίση όσο και οι 
υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, με μόνη διαφορά ότι εδώ στην Κύπρο η 
κρίση ξεκίνησε με κάποια χρονική καθυστέρηση.  Ταυτόχρονα, ενώ άλλες χώρες 
έχουν εν πολλοίς ξεπεράσει τα χειρότερα και βλέπουν σημάδια ανάκαμψης στον 
ορίζοντα, η δική μας οικονομία φαίνεται ότι έχει ακόμα πολύ δρόμο να διανύσει, 
προτού φτάσουμε στο σημείο να βλέπουμε το μέλλον με περισσότερη αισιοδοξία. 

 Στο σημείο αυτό, θα ήθελα να επισημάνω το γεγονός ότι, ακόμη και μετά την 
κρίση, η κυπριακή οικονομία ίσως να μην επανέλθει στους υψηλούς ρυθμούς 
ανάπτυξης που μας έχει συνηθίσει.  Αυτό, γιατί φαίνεται πως δε χειριστήκαμε σωστά 
την ευμάρεια που μας παρείχαν αυτοί οι υψηλοί ρυθμοί ανάπτυξης, για να 
θωρακίσουμε την αειφόρα ανάπτυξη της οικονομίας με κατάλληλους θεσμούς και 
υποδομή.  Αντί αυτού ακολουθήθηκε διαχρονικά μια ανορθόδοξη οικονομική πολιτική, 
που οδήγησε στη συσσώρευση πολλών διαρθρωτικών προβλημάτων.   

 Η κυβέρνηση βρίσκεται σήμερα σε ιδιαίτερα δυσχερή θέση.  ∆εν μπορεί να 
ακολουθήσει μια επεκτατική οικονομική πολιτική με αύξηση των κρατικών δαπανών 
για τόνωση της οικονομίας, διότι αυτό θα αυξήσει ακόμα περισσότερο το 
δημοσιονομικό έλλειμμα.  Ούτε μπορεί να μειώσει σημαντικά τις κρατικές δαπάνες ή 
να αυξήσει τη φορολογία, για να μειώσει το δημοσιονομικό έλλειμμα, διότι αυτό θα 
πλήξει ακόμη περισσότερο την οικονομική δραστηριότητα και θα τροφοδοτήσει 
περαιτέρω την οικονομική κρίση. 

 ∆υστυχώς, δεν υπάρχουν εύκολες λύσεις στα σημερινά οικονομικά 
προβλήματα και η μόνη διέξοδος από αυτό το δίλημμα είναι να γίνουν διαρθρωτικές 
μεταρρυθμίσεις, που από τη μια θα μειώσουν -ή τουλάχιστο δε θα αυξήσουν τις 
κρατικές δαπάνες- και από την άλλη θα αυξήσουν την παραγωγικότητα, τόσο στο 
δημόσιο όσο και στον ιδιωτικό τομέα. 

 Σε ό,τι αφορά την παραγωγικότητα του δημόσιου τομέα, η Ε∆ΕΚ -όχι για 
πρώτη φορά- προτείνει μέτρα που ενθαρρύνουν τα κυβερνητικά τμήματα να γίνουν 
περισσότερο αποτελεσματικά.  Το πιο σημαντικό από αυτά, κατά τη γνώμη μας, είναι 
ο προσδιορισμός μετρήσιμων στόχων, στη βάση των οποίων να γίνεται σωστή 
αξιολόγηση και να παρέχονται κίνητρα για αύξηση της παραγωγικότητας, τόσο στο 
επίπεδο των εργαζομένων όσο και στο επίπεδο κυβερνητικών τμημάτων.  Χωρίς 
προκαθορισμένους, σαφείς και μετρήσιμους στόχους, που να αντανακλούν στην 
παραγωγικότητα των υπαλλήλων και των τμημάτων, δεν είναι δυνατό να εφαρμοστεί 
σωστά κανένα σύστημα αξιολόγησης και χωρίς σύστημα σωστής αξιολόγησης δεν 
είναι δυνατό να εφαρμοστεί σωστά κανένα σύστημα κινήτρων για αύξηση της 
παραγωγικότητας. 

 Θα ήθελα επίσης να τονίσω ότι μια μη παραγωγική δημόσια υπηρεσία δεν είναι 
μόνο σπάταλη για το κράτος, αλλά και επιζήμια για την ιδιωτική οικονομία για δύο 
λόγους:  Πρώτον, η δημόσια υπηρεσία συχνά έχει την ευθύνη να εφαρμόσει τους 
νόμους που ορίζουν τα πλαίσια μέσα στα οποία αναπτύσσεται η ιδιωτική 
επιχειρηματική δραστηριότητα.  Άρα, μια αναποτελεσματική δημόσια υπηρεσία επιδρά 
αρνητικά στην οικονομική ανάπτυξη, επειδή δεν είναι σε θέση να επιτελέσει έγκαιρα 
και ορθολογικά όσα χρειάζονται να γίνουν από πλευράς του κράτους για τη στήριξη 
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της ιδιωτικής οικονομικής δραστηριότητας.  ∆εύτερον, μια σπάταλη δημόσια υπηρεσία 
οδηγεί σε στρεβλώσεις της αγοράς στον ιδιωτικό τομέα, γιατί απορροφά πόρους που 
θα μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν πιο αποτελεσματικά στον ιδιωτικό τομέα.  Για 
παράδειγμα, όταν ο δημόσιος τομέας αμείβει τους υπαλλήλους κάποιας ειδικότητας με 
μισθό που είναι υψηλότερος από αυτόν που προσφέρεται στην ελεύθερη αγορά, τότε 
αυτό αυξάνει το μισθό και στον ιδιωτικό τομέα της οικονομίας. 

 Αυτές και άλλες αλληλεπιδράσεις μεταξύ του δημόσιου και του ιδιωτικού τομέα 
έχουν ως αποτέλεσμα τη δυσλειτουργία και την αναποτελεσματικότητα.  Επομένως, 
ένας τρόπος να βοηθηθεί η κυπριακή οικονομία να ξεφύγει από τη σημερινή κρίση 
είναι με μια δραστική μεταρρύθμιση της δημόσιας υπηρεσίας, που από τη μια θα 
μειώσει τις κρατικές δαπάνες, ώστε να μειωθεί το δημοσιονομικό έλλειμμα, και από 
την άλλη θα βοηθήσει τον ιδιωτικό τομέα να γίνει πιο παραγωγικός. 

 Στον ιδιωτικό τομέα επίσης χρειάζονται σημαντικές τομές, για να αξιοποιηθεί 
αποτελεσματικά ο βασικός πλουτοπαραγωγικός πόρος της Κύπρου, δηλαδή το 
ανθρώπινο κεφάλαιό της.  Για να γίνει αυτό χρειάζεται καλύτερη οργάνωση της 
παραγωγής, που να στηρίζεται στον ελεύθερο ανταγωνισμό.  Αυτό βέβαια -και θέλω 
να το υπογραμμίσω- δε σημαίνει ότι πρέπει να υιοθετήσουμε μια νεοφιλελεύθερη 
πολιτική ανεξέλεγκτης απορρύθμισης, όπως έχουν κάμει πολλές δυτικές χώρες και 
άφησαν τις οικονομίες τους εκτεθειμένες στην ασυδοσία, που εν πολλοίς ευθύνεται για 
τη χρηματοοικονομική κρίση που οδήγησε την παγκόσμια οικονομία στη σημερινή 
ύφεση. Η Ε∆ΕΚ στηρίζει ανεπιφύλακτα τις όποιες ενέργειες κρίνονται απαραίτητες 
από το καθ’ ύλην αρμόδιο όργανο, δηλαδή την Κεντρική Τράπεζα, για την 
απρόσκοπτη εποπτεία και εφαρμογή των κανόνων χρηματοοικονομικής πειθαρχίας. 

 Με αφορμή την οικονομική κρίση, έχουν ακουστεί τελευταία εισηγήσεις για 
αλλαγή στο θεσμό της αυτόματης τιμαριθμικής αναπροσαρμογής (ΑΤΑ), όπως είναι η 
εφαρμογή της “κλιμακωτής” ΑΤΑ.  Η Ε∆ΕΚ έχει επανειλημμένα δηλώσει την πλήρη 
υποστήριξή της στο θεσμό.  Πιστεύουμε ότι ο θεσμός αυτός, παρά τις όποιες 
αδυναμίες του, έχει συμβάλει ουσιαστικά στη διατήρηση της εργατικής ειρήνης και 
ηρεμίας στην οικονομία και όχι μόνο δεν έβλαψε, αλλά ωφέλεσε σημαντικά την 
κυπριακή οικονομία. 

 Πιστεύουμε ότι οποιαδήποτε αλλαγή στο θεσμό πρέπει να μελετηθεί 
προσεκτικά, ώστε να είναι πραγματική διάρθρωση και όχι αλλαγή προς το χειρότερο.  
Είναι γεγονός ότι οι τιμές των ειδών πρώτης ανάγκης αυξάνονται με πιο γοργό ρυθμό 
από ό,τι τα υπόλοιπα αγαθά και αυτό συνηγορεί υπέρ μιας συγκριτικά μεγαλύτερης 
ποσοστιαίας αύξησης των χαμηλότερων μισθών.  Όμως αυτό δεν πρέπει να γίνει με 
μια απόφαση που αυθαίρετα θα ορίζει πιο υψηλή ΑΤΑ για τους χαμηλόμισθους.  Το 
πρόβλημα της ανεπαρκούς προστασίας των χαμηλότερων εισοδηματικών τάξεων από 
την ΑΤΑ έχει εντοπισθεί στο παρελθόν από την Ε∆ΕΚ και είχαμε προτείνει να 
διαμορφώνεται διαφορετικός δείκτης για την αναθεώρηση των συντάξεων, των 
επιδομάτων και του κατώτατου μισθού, μια πρακτική που ακολουθείται σε άλλες 
ανεπτυγμένες χώρες.  Η εφαρμογή μιας “κλιμακωτής” ΑΤΑ, που στηρίζεται σε 
αυθαίρετα κριτήρια, δυνατό να βλάψει την οικονομία, επειδή μακροχρόνια θα 
ισοπεδώσει τις αμοιβές και θα αποσυνδέσει ακόμα περισσότερο την αμοιβή του 
εργαζόμενου από την παραγωγικότητά του. 

 Υπάρχουν ακόμα δύο επιχειρήματα που ακούονται συχνά εναντίον της ΑΤΑ.  
Πρώτον, ότι προκαλεί πληθωρισμό και, δεύτερον, ότι βλάπτει την οικονομική 
ανάπτυξη.  Όσον αφορά το πρώτο επιχείρημα, δεν υπάρχουν στοιχεία που να 
δείχνουν ότι η ΑΤΑ έχει προκαλέσει πληθωρισμό στην Κύπρο.  Αντίθετα, όλα αυτά τα 
χρόνια που εφαρμόζεται, ο πληθωρισμός είναι σε πολύ χαμηλά επίπεδα.  Η Ε∆ΕΚ δε 
συμφωνεί να ενοχοποιηθεί και να τροποποιηθεί η ΑΤΑ για κάτι που δεν μπορεί να 
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τεκμηριωθεί.  Όσον αφορά στην οικονομική ανάπτυξη, δεχόμαστε ότι η ΑΤΑ περιορίζει 
τις δυνατότητες του εργοδότη να διαφοροποιήσει τους μισθούς ανάλογα με την 
παραγωγικότητα των εργαζομένων και αυτό δυνατό να βλάψει την επιχείρηση και 
γενικότερα την οικονομία.  Όμως, αν τροποποιηθεί η ΑΤΑ, για να διευκολύνει τον 
εργοδότη και την επιχείρηση, τι άλλο θα μπει στη θέση της, για να προστατεύσει τον 
εργαζόμενο από τα καρτέλ και άλλες πρακτικές συνεννόησης που εφαρμόζουν οι 
επιχειρήσεις σε βάρος των εργαζομένων;  Αν οι εργοδότες πραγματικά νοιάζονται για 
την οικονομική ανάπτυξη, όχι μόνο της δικής τους επιχείρησης, αλλά ολόκληρου του 
τόπου, τότε πρέπει να είναι έτοιμοι να δώσουν απάντηση σε αυτό το ερώτημα. 

 Επομένως, η Ε∆ΕΚ δέχεται ότι μια οικονομία λειτουργεί πιο αποτελεσματικά, 
όταν οι μισθοί συνδέονται με την παραγωγικότητα στην εργασία αντί με τις τιμές των 
προϊόντων.  Όμως δε συμφωνεί με οποιανδήποτε αλλαγή στο θεσμό της ΑΤΑ που δεν 
πείθει εμπεριστατωμένα ότι η ΑΤΑ ζημιώνει την οικονομία και κυρίως δεν εξασφαλίζει 
ότι ο εργαζόμενος δε θα μείνει εκτεθειμένος σε πρακτικές συνεννόησης και 
σύμπραξης που ακολουθούν οι επιχειρήσεις, που ίσως είναι ακόμα πιο ζημιογόνες για 
την οικονομία από την ΑΤΑ. 

 Μια άλλη πτυχή των διαρθρωτικών αδυναμιών της κυπριακής οικονομίας 
αφορά στην κρατική παροχή αγαθών, όπως η παιδεία και η υγεία.  Το κράτος πρέπει 
και το ίδιο να προσφέρει, αλλά και να στηρίζει την ιδιωτική προσφορά των δύο αυτών 
αγαθών, διότι είναι απαραίτητα όχι μόνο για τον κάθε πολίτη ξεχωριστά, αλλά και για 
την κοινωνία στο σύνολό της. 

 Η γενναιόδωρη παροχή παιδείας και υγείας όμως δε δικαιολογεί τη σπατάλη 
στην παραγωγή και προσφορά αυτών των αγαθών.  Για παράδειγμα, πρέπει να μας 
προβληματίσει το ότι, ενώ στην Κύπρο το κράτος δαπανά πολύ μεγαλύτερο ποσοστό 
του ΑΕΠ για τη δημόσια παιδεία από ό,τι κατά μέσο όρο άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, η παιδεία δεν κρίνεται ικανοποιητική και τα νοικοκυριά δαπανούν ένα 
επιπλέον μεγάλο ποσό για συμπληρωματικά μαθήματα.  Μήπως η υψηλή δημόσια 
δαπάνη για την παιδεία οφείλεται σε αχρείαστες δαπάνες, που δεν αντανακλούν σε 
καλύτερης ποιότητας εκπαίδευση για τους μαθητές;  Μήπως τα παιδιά καταφεύγουν 
σε απογευματινά μαθήματα, διότι η ύλη που διδάσκονται στο σχολείο δεν 
ανταποκρίνεται στις μετέπειτα ανάγκες των σπουδών τους; 

 Αυτά είναι ερωτήματα που πρέπει να απασχολήσουν το αρμόδιο υπουργείο, 
για να γίνουν οι αναγκαίες μεταρρυθμίσεις, ώστε να εξοικονομηθούν πόροι που τώρα 
δαπανώνται για διδασκαλία και να δοθεί περισσότερη σημασία στην έρευνα, που ως 
γνωστό είναι ιδιαίτερα υποβαθμισμένη στην Κύπρο.   

 Όλοι γνωρίζουμε ότι η έρευνα είναι βασικό στοιχείο για τη μακροχρόνια 
ανάπτυξη της οικονομίας.  Ωστόσο, παρατηρούμε με απογοήτευση ότι η κυβέρνηση 
έχει μειώσει ακόμα περισσότερο την ήδη πολύ χαμηλή δαπάνη για έρευνα στην 
Κύπρο.  Η Κύπρος κατατάσσεται τελευταία σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση σε 
ό,τι αφορά τη δαπάνη για έρευνα και καινοτομία.  Πιστεύουμε ότι στα πλαίσια μιας 
οικονομικής κρίσης το αντίθετο θα έπρεπε να συμβαίνει, δηλαδή οι δαπάνες για 
έρευνα να αυξάνονται, γιατί έτσι θα βοηθηθεί η οικονομία να ξεφύγει από τα αδιέξοδά 
της. 

 Ανάλογα ερωτήματα υπάρχουν και στον τομέα της υγείας.  Σχεδόν ολόκληρος 
ο πληθυσμός της Κύπρου έχει δωρεάν ή μειωμένου κόστους πρόσβαση στη δημόσια 
υγεία, όμως μελέτες δείχνουν ότι η δημόσια υγεία δε χρησιμοποιείται από αυτό το 
σύνολο.  Η σημερινή κατάσταση στη δημόσια υγεία δεν ανταποκρίνεται στις 
προσδοκίες μας, γι’ αυτό επιβάλλεται η χωρίς άλλη καθυστέρηση εισαγωγή του 
Γενικού Συστήματος Υγείας.  
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 Συμπερασματικά, θα έλεγα, κύριε Πρόεδρε, ότι πολλά προβλήματα που 
παρουσιάζει σήμερα η οικονομία μας δεν είναι συμπτώματα μόνο της διεθνούς 
οικονομικής κρίσης, αλλά συνδέονται και με προβλήματα της κυπριακής οικονομίας 
που πρέπει να μας απασχολήσουν σοβαρά.  Πρέπει να ληφθούν μέτρα, ώστε να 
λυθούν τα βασικά διαρθρωτικά προβλήματα που όλοι συμφωνούμε ότι υπάρχουν.  
Ασφαλώς, μια διορθωτική μεταρρύθμιση συνεπάγεται κόστος που πιθανό να πέσει 
στους ώμους ορισμένων κοινωνικοοικονομικών ομάδων.  Αυτό πρέπει να επιμετρηθεί 
και να υπάρξουν κίνητρα, ώστε οι βελτιώσεις να γίνουν κοινωνικά αποδεκτές.  
Υπάρχουν σοβαρά προβλήματα στην οικονομία που, αν δε λυθούν, θα παγιδεύσουν 
τη χώρα μας σε συνεχή οικονομική κρίση. 

 Εκτιμούμε ως θετικά τα κοινωνικά μέτρα που εφάρμοσε η κυβέρνηση μέσα στο 
2009, όπως η στοχευμένη αύξηση των συντάξεων, η επέκταση του θεσμού τής 
δωρεάν μεταφοράς μαθητών στα σχολεία, η στήριξη του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, η παραχώρηση πασχαλινού επιδόματος στους συνταξιούχους, η 
αύξηση των δημόσιων βοηθημάτων, οι αυξημένες πιστώσεις για επιδόματα βαριάς 
μορφής κινητικής αναπηρίας.  Ακόμα, η ρύθμιση των αγροτικών χρεών, τα στεγαστικά 
προγράμματα και η μεταρρύθμιση στις συγκοινωνίες, τα στεγαστικά προγράμματα 
κυρίως για τους εκτοπισθέντες.  Επείγουσα είναι η ανάγκη περαιτέρω αύξησης των 
χαμηλών συντάξεων.  Πρόκειται για ύψιστη προτεραιότητα, που συνδέεται με την 
ποιότητα της κοινωνίας μας και την αρχή της αλληλεγγύης των γενεών. 

 Αχίλλειος πτέρνα της κοινωνικής πολιτικής εξακολουθεί να είναι η έλλειψη της 
στόχευσης των κοινωνικών παροχών.  Είναι κοινωνικά άδικο, είναι οικονομικά 
λανθασμένο οι κοινωνικές παροχές να διοχετεύονται ισομερώς στους έχοντες και μη 
έχοντες ανάγκη.  Θα πρέπει πλέον οριστικά να τερματιστεί αυτή η πολιτική.  Άλλωστε, 
αυτή είναι η σύγχρονη προοδευτική αντίληψη για την κοινωνική δικαιοσύνη.  Να είναι 
στοχευμένες οι κοινωνικές παροχές.   

 ∆υστυχώς, τα φαινόμενα διαφθοράς στο δημόσιο βίο δεν αντιμετωπίστηκαν και 
δεν αντιμετωπίζονται αποτελεσματικά, ενώ επιτείνονται φαινόμενα κακοδιαχείρισης 
και σπατάλης του δημόσιου χρήματος.  Αψευδής μάρτυρας η ετήσια έκθεση της 
Γενικής Ελέγκτριας. 

 Επιτακτικό καθήκον είναι η συνεχής αναμόρφωση του κράτους και ο 
δημοκρατικός έλεγχος κάθε εξουσίας.  Σύγκρουση με τη διαπλοκή, τη διαφθορά, τους 
αδιαφανείς μηχανισμούς στη δημόσια ζωή και αντί ανέξοδης, στείρας και 
αναποτελεσματικής καταφυγής σε κηρύγματα ηθικολογίας να προτείνουμε και να 
εφαρμόσουμε το δημοκρατικό έλεγχο και την κοινωνική λογοδοσία. 

 Έχουμε ήδη έμπρακτα υλοποιήσει κάποιες διακηρύξεις μας με νομοθετικές 
πρωτοβουλίες.  Με το νόμο που ψήφισε ομόφωνα η Βουλή και απαγορεύει σε 
πολιτικούς, πολιτειακούς και κρατικούς αξιωματούχους να εργοδοτούνται για περίοδο 
δύο χρόνων μετά την αφυπηρέτηση ή την αποχώρηση από την προηγούμενη θέση 
τους σε ομοειδείς κύκλους δραστηριοτήτων, ιδιωτικές επιχειρήσεις, εκτός εάν 
εξασφαλίσουν ειδική άδεια από μια ad hoc επιτροπή της Γενικής Εισαγγελίας της 
∆ημοκρατίας.  Βεβαίως, η διαδικασία πρέπει να είναι διαφανής, γι’ αυτό θα 
προχωρήσουμε σε πρόταση νόμου για κοινοποίηση των αποφάσεων αυτής της 
επιτροπής στη Βουλή των Αντιπρόσωπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Και ο 
δεύτερος νόμος είναι εκείνος που ποινικοποιεί την είσπραξη προμηθειών από 
δημόσιους λειτουργούς από την πώληση προς την Κύπρο αμυντικού υλικού, ενώ 
καθιερώνει τη διαφάνεια για προμήθειες προς ιδιώτες. 

 Τέλος, επαναπροτείνουμε τη σύσταση μιας εθνικής επιτροπής κατά της 
διαφθοράς, με τη σύμφωνη γνώμη της εκτελεστικής και της νομοθετικής εξουσίας.  
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Υψηλού κύρους νομικοί να επεξεργαστούν ένα θεσμικό πλαίσιο κατά της διαφθοράς.  
Με προτάσεις για τροποποιήσεις υφιστάμενων νομοθετικών διατάξεων, με εισαγωγή 
νέων, με απλούστευση και επιτάχυνση διαδικασιών και με αύξηση ποινών.  Στόχος η 
πρόληψη, αλλά και η αποτελεσματική και γρήγορη διερεύνηση πράξεων διαφθοράς 
και καταστολής τους. 

 Σήμερα στην Αθήνα πραγματοποιείται σύσκεψη υπό τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας γι’ αυτό το θέμα, των αρχηγών των εν τη Βουλή κομμάτων με τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, για να συναποφασίσουν μέτρα κατά της διαφθοράς και της 
διαπλοκής.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Σε αυτή την κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία θέλω από μέρους του ΚΣ 
Ε∆ΕΚ να διαβεβαιώσω ότι θα συνεχίσουμε να εργαζόμαστε για τις αναγκαίες αλλαγές 
για το αύριο.  Με συμμετοχή της κοινωνίας, με έλεγχο από τους πολίτες, με 
αλληλεγγύη προς τις αδύνατες ομάδες του πληθυσμού.  Αυτό είναι το συμβόλαιό μας 
με το λαό.  Το όραμά μας για το μέλλον.  Μια στρατηγική ανάπτυξης με αλληλεγγύη 
και επίκεντρο τον άνθρωπο και τις ανάγκες του. 

 Η Ε∆ΕΚ θα υπερψηφίσει τον κρατικό προϋπολογισμό στηρίζοντας την 
οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, τις οικονομικές προοπτικές και την προσπάθεια 
αντιμετώπισης των συνεπειών της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης.  Ταυτόχρονα, 
αναμένουμε ότι οι απόψεις, οι προτάσεις, οι εισηγήσεις και η κριτική μας θα τύχουν 
της κατάλληλης αξιοποίησης για τη βελτίωση της οικονομίας, την ανάπτυξη και την 
κοινωνική συνοχή. 

 Με την ευκαιρία της συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού, απευθύνουμε 
στο λαό μας μήνυμα ενότητας, συστράτευσης και αγωνιστικής αισιοδοξίας.  Μήνυμα 
συμπόρευσης για το ευτυχισμένο μέλλον της κοινής μας πατρίδας απευθύνουμε και 
προς τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας. 

 Θα αγωνιστούμε για τον τερματισμό της αναχρονιστικής τουρκικής κατοχής, για 
τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις θεμελιώδεις ελευθερίες όλων, για την απελευθέρωση 
της πατρίδας μας, για τη μεταρρύθμιση του κράτους και των θεσμών, για να είναι η 
Κύπρος χώρα ισότιμη και δημιουργική μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η Ε∆ΕΚ με αίσθημα ευθύνης θα σταθεί με συνέπεια σε αυτή την εθνική, 
οικονομική και κοινωνική πορεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Ομήρου.   

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, το συνάδελφο Ανδρέα Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Προφητικά για όσα συμβαίνουν στη χώρα μας από την περασμένη βδομάδα τα 
λόγια του Γιάννη Ρίτσου:   

«Αχ, οι νεκροί μας δε χωράν στο χώμα και στο κλάμα.  
ψυχή και σώμα βάλαμε στον άγιο αγώνα τάμα». 

 Οφειλόμενη ελάχιστη μορφή καταδίκης της βάρβαρης και αποτρόπαιας πράξης, 
που συνεχίζει να συγκλονίζει την ύπαρξή μας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κυρία και κύριοι υπουργοί, 

 Η συζήτηση βέβαια, όπως και η τελική έγκριση του προϋπολογισμού από τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων, αποτελεί κορυφαία νομοθετική, αλλά και πολιτική πράξη.  
Ο ετήσιος προϋπολογισμός είναι από πλευράς εκτελεστικής εξουσίας το ύψιστο εκείνο 
καθήκον και αρμοδιότητα που με προσεκτικό συνυπολογισμό των οικονομικών 
δυνατοτήτων του κράτους, στη δεδομένη στιγμή της ετοιμασίας του, προκαθορίζει 
προφανώς, στα πλαίσια των προεκλογικών εξαγγελιών, τους στόχους για τη 
διαχείριση εσόδων και δαπανών της επόμενης χρονιάς.  Προφανώς, το καθήκον 
έναντι του κυρίαρχου λαού είναι να υπάρχει υπεύθυνη και χρηστή προετοιμασία.  
Άλλωστε, η πρόταση της κυβέρνησης πρέπει να αποτελεί την ελπίδα για ένα καλύτερο, 
υπό ορθό προγραμματισμό οικονομικό έτος, με όλες τις αναγκαίες εξοικονομήσεις. 

 Με την ψήφιση του προϋπολογισμού καταγράφεται μια βασική συνταγματική 
λειτουργία του δημοκρατικού πολιτεύματος και δι’ αυτής υλοποιείται έμπρακτα η 
αποτελεσματική αλληλοσυμπλήρωση της δράσης της εκτελεστικής και της 
νομοθετικής εξουσίας.  Σ’ αυτή την αλληλοσυμπλήρωση των δύο αυτών εξουσιών 
προστέθηκε τη φετινή χρονιά και η ομόφωνη απόφαση της τρίτης εξουσίας με την 
Αναφορά 1/2009.  Απόφαση η οποία επιβεβαίωσε και διευκρίνισε με τη δύναμη πλέον 
του δικαστικού δεδικασμένου την επί των εσόδων δυνατότητα επέμβασης της Βουλής.  
Μια συνταγματική πρόβλεψη που απαλλάχτηκε πλέον από την όποια αμφισβήτηση 
του παρελθόντος και την οποία οφείλουν οι πάντες, όλα τα θεσμικά όργανα και βέβαια 
τα πολιτικά κόμματα, από τώρα και στο εξής να μην αγνοούν. 

 Η παρουσίαση του κρατικού προϋπολογισμού την περασμένη Πέμπτη από τον 
κ. Υπουργό Οικονομικών, πέρα από την έμμεση, άδικη επίκριση που συμπεριλάμβανε 
-μάλιστα ραδιοφωνικά ακούστηκε από το ΑΚΕΛ με ακόμα πιο ανοίκειο χαρακτηρισμό, 
ως πολιτική βαρβαρότητα- εμπεριείχε και μια σαφή ανακρίβεια.  Ο νόμος αυτός για το 
ΦΠΑ, που ήταν αντικείμενο κρίσης ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, δεν επέφερε 
μείωση εσόδων €25 εκατομ., όπως λέχθηκε από τον κ. υπουργό.  Έχω περί τούτου τη 
γραπτή απόδοση της ομιλίας του.  Ο λόγος είναι απλός. δεν εφαρμόστηκε ως νόμος 
λόγω της Αναφοράς στο δικαστήριο.  ∆εν εφαρμόστηκε ακόμη και μέχρι σήμερα.  Άρα, 
πληρώθηκε προς 8% κάθε γεύμα ή δείπνο στα εστιατόρια.  Εάν μάλιστα λάβει 
κάποιος υπόψη ότι το νομοσχέδιο για τα ξενοδοχεία, που ψηφίστηκε ως ο 
τροποποιητικός Νόμος 35(Ι)/2009, πρόβλεψε να ισχύει η μείωση αυτή έως τις 30 
Απριλίου 2010, κάθε καλόπιστος τρίτος θα διαπιστώσει εύκολα ότι για οκτώ μήνες 
αχρείαστα κατέβαλλαν οι καταναλωτές, για ό,τι αφορά τη συνταγματική πλέον 
νομοθετική μείωση, 3% επιπρόσθετα σε κάθε λογαριασμό τους στα εστιατόρια.  Αν 
λοιπόν κάποιος έχασε, αυτοί είναι οι πληρώσαντες τουρίστες 8% αντί για 5% και το 
κράτος κατέστη αδικαιολόγητα πλουσιότερο. 

 Το ίδιο όμως άδικη ήταν και η ανησυχία του κ. υπουργού για δήθεν 
μελλοντικούς κινδύνους στους οικονομικούς σχεδιασμούς της οποιασδήποτε 
κυβέρνησης, η οποία δε θα είναι βέβαιη για τα έργα που θα ξεκινά, και ότι παράλληλα 
θα υπόκειται σε δήθεν κίνδυνο η αρχή της διάκρισης των εξουσιών.  Παρά την 
ανοίκεια αναφορά για τον κίνδυνο ανατροπής με την “οποιαδήποτε πλειοψηφία” της 
Βουλής των δημοσιονομικών σχεδιασμών “οποιασδήποτε κυβέρνησης”, παρατηρώ 
ότι, ως αποφασίστηκε στην Αναφορά, δεν υπήρχε παραβίαση της διάκρισης των 
εξουσιών. 

 Θα επαναλάβω δε το αυτόδηλο. ο προϋπολογισμός ως νόμος πρέπει να 
ψηφιστεί από τη Βουλή, η οποία από πάντα είχε όσες το σύνταγμα προβλέπει 
εξουσίες, μια εκ των οποίων και η δυνατότητα να περιορίζει τα έσοδα, όταν 
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διαπιστώνει σπατάλες ή και κακοδιαχείριση.  Άρα, το κράτος μπορεί να έχει έσοδα και 
δαπάνες χάριν του τόπου και του λαού, τα οποία περιέλαβε στον προϋπολογισμό η 
κυβέρνηση, εάν και εφόσον το εγκρίνει κατά το σύνταγμα η ίδια η Βουλή. 

 Έπρεπε να αναφερθεί τούτο και να συνδυαστεί με το ότι από πλευράς 
νομοθετικής εξουσίας η εξέταση και συζήτηση επί του προϋπολογισμού ήταν πάντα 
και συνεχίζει να είναι η στιγμή της σοβαρότατης αρμοδιότητάς της, με βάση την οποία 
μπορεί να προχωρήσει σε έγκριση εν όλω ή εν μέρει της συλλογιστικής τεκμηρίωσης 
και των επιδιώξεων του προϋπολογισμού.  Εξουσία που ασκείται προφανώς με 
ευθύνη εξίσου ανάλογη τουλάχιστο με αυτήν της ετοιμασίας του προϋπολογισμού.  
Τούτο προϋποθέτει αφενός σύγκριση με ό,τι προϋπήρξε, αλλά και σε βάθος μελέτη 
για ό,τι προγραμματίζει ο υπό εξέταση προϋπολογισμός σ’ ό,τι αφορά τα του 
μέλλοντος. 

 Ο λόγος και ο αντίλογος και στο ύψιστο αυτό θέμα, όπως και σε κάθε 
αντιπαράθεση ιδεών, επιβάλλεται να γίνονται με μέτρο, αλλά και με την ελευθερία της 
γνώμης, με στόχο βέβαια πάντοτε την αναζήτηση του καλώς νοούμενου συμφέροντος 
κράτους και λαού.  Καλώς νοούμενο συμφέρον που προφανώς δεν μπορεί να αφορά 
και/ή να προβληματίζει μόνο για τη βραχυπρόσθεσμη διάσταση του 2010.  Θέμα με το 
οποίο θα σας απασχολήσω και στη συνέχεια ως το τρίτο θέμα της δικής μου ομιλίας. 

 ∆ε διαφεύγει την προσοχή ότι στα μικρά κράτη με περιορισμένους 
πλουτοπαραγωγικούς πόρους όπως η Κύπρος το όραμα της εκάστοτε κυβέρνησης 
για προσφορά προς το λαό έχει όριο τη σύνεση ως προς τις δαπάνες, τη διασφάλιση 
των προβλεπομένων εσόδων και βέβαια τη διασφάλιση της έγκαιρης εκπλήρωσης και 
όσων υποχρεώσεων έχουμε έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως πλήρες μέλος αυτής.  
Το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα ήταν ευτυχέστερο, εάν το κράτος είχε τη δυνατότητα να 
δαπανήσει μεγαλύτερα ποσά προς όφελος και για την προκοπή του λαού.  

 Είναι βέβαιο ότι η όποια κατανομή των δαπανών που προβλέπει ο 
προϋπολογισμός, εξατομικευμένα ή επιλεκτικά θεωρούμενη, μπορεί να αντικριστεί με 
διάθεση επικριτική από τον καθένα μας εντός και εκτός της Βουλής.  ∆υνατόν να 
υπάρχουν ορθότερες εισηγήσεις ή λύσεις, όμως ο προϋπολογισμός δεν είναι μόνο 
ένα απλό θεώρημα ή έκθεση ιδεών πολιτικού και οικονομικού σχεδιασμού. απαιτεί 
γνώση όλων των δεδομένων, σφαιρικό συνυπολογισμό και βεβαίως διορατικότητα για 
ό,τι θα επέλθει στο μέλλον.  Η αρχική διαμόρφωσή του, όπως και η ανάλυσή του που 
έγινε ενώπιον της Βουλής, για την οποία συγχαίρουμε τον πρόεδρο και τα μέλη της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών, όλους τους αρμόδιους λειτουργούς του 
κράτους, αλλά και της Βουλής για την προσφορά τους και την προσπάθειά τους και 
γενικά το όλο έργο τους, επιτρέπει στη Βουλή να λάβει τις αναγκαίες πολιτικές 
αποφάσεις.   

 ∆ιαχρονική θέση του ∆ημοκρατικού Κόμματος ήταν και είναι ότι η οικονομία 
αποτελεί εθνική υπόθεση στη βάση της θεώρησης “οικονομία-ανάπτυξη-κράτος 
κοινωνικών παροχών”.  Σε μια φάση παγκόσμιας οικονομικής κρίσης και ανασφάλειας 
επιβάλλεται αυτό που δεν πέτυχε το 2009 η κυβέρνηση, δηλαδή να χαλιναγωγήσει τα 
έξοδα του κράτους γενικά ή και ειδικά τις ανελαστικές δαπάνες και γενικά τη 
διεύρυνση του δημοσιονομικού ελλείμματος, να το πετύχει ο νέος προϋπολογισμός.   

 Όμως, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, εκτιμούμε πως ο προϋπολογισμός του 2010 
δεν ανταποκρίνεται ικανοποιητικά στους πιο πάνω άξονες, αφού ο μεν 
προϋπολογισμός για το 2009 έχει μέχρι σήμερα αναθεωρηθεί σε σχέση με τις αρχικές 
προβλέψεις του αρκετές φορές -πέντε συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί με νέα 
μεγάλα ποσά και ενδεχομένως και έκτος ως την Πέμπτη- χωρίς όμως και πάλι να 
επιτυγχάνει μέχρι και σήμερα τους στόχους του για ισχυρή οικονομία, δημοσιονομική 
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πειθαρχία και ανάπτυξη.  Ταυτόχρονα, ο προϋπολογισμός για το 2010 επαναφέρει, 
όπως και κατά το 2002, την κυπριακή οικονομία σε υψηλά δημοσιονομικά ελλείμματα, 
αύξηση του δημόσιου χρέους και κατ’ επέκταση στο ενδεχόμενο δημοσιονομικής 
επιτήρησης. 

 Η σύγκριση λοιπόν καταδείχνει ότι η κυπριακή οικονομία, μετά από μια επιτυχή 
προσπάθεια για άσκηση οικονομικής πολιτικής, δημοσιονομικής εξυγίανσης και 
οικονομικό ορθολογισμό κατά την πενταετία 2003-2007, οπισθοχώρησε αρνητικά, με 
αποτέλεσμα το υπόβαθρο που είχε κτιστεί τότε, ώστε η κυπριακή οικονομία να 
αναχαιτίσει με αποτελεσματικό τρόπο τις επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής 
κρίσης, να έχει ουσιαστικά εξουδετερωθεί. 

 Η επιδείνωση του οικονομικού περιβάλλοντος μπορεί να οφείλεται σε κάποιο 
βαθμό, ίσως και σε μεγάλο βαθμό, στη διεθνή οικονομική κρίση, ωστόσο ως 
∆ημοκρατικό Κόμμα εκτιμούμε πως δεν ασκήθηκε σωστή δημοσιονομική πολιτική και 
πειθαρχία, αφού οι μη στοχευμένες κοινωνικές δαπάνες σε συνδυασμό με την 
ανεξέλεγκτη αύξηση των δημόσιων δαπανών είχαν ως αποτέλεσμα το δημοσιονομικό 
πλεόνασμα του 2007, ύψους €550 εκατομ., να εξαλειφθεί και να μετατραπεί σε 
σύντομο χρονικό διάστημα σε δημοσιονομικό έλλειμμα πέριξ του 3%. 

 Γνωρίζω ότι οι αριθμοί και τα ποσοστά, οι συγκρίσεις και οι διαφορετικές 
απόψεις κουράζουν, γι’ αυτό θα αποφύγω την εκτεταμένη ανάλυση με αριθμούς.  
Άλλωστε, ο πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών συνάδελφος κ. Παπαδόπουλος θα 
έχει τη δυνατότητα να επεκταθεί σ’ αυτό το θέμα.  Επιβάλλεται όμως να αναφέρω 
μερικά στοιχεία, γιατί καταδείχνουν μια πραγματικότητα που οφείλουμε να 
αναδείξουμε και παράλληλα αποτελούν τις κατάλληλες προειδοποιήσεις προς το 
συντεταγμένο κράτος, αλλά και προς τις απλές καθημερινές μας συνήθειες, με στόχο 
την εξαφάνιση κάθε περιττής κρατικής σπατάλης, ώστε να μη βρεθούμε στο κατώφλι 
για μεγαλύτερες ατομικές θυσίες. 

 Ιδιαίτερο προβληματισμό δημιουργεί το σοβαρό ενδεχόμενο επιδείνωσης της 
δημοσιονομικής κατάστασης.  Σύμφωνα με τις τελευταίες προβλέψεις, το 
δημοσιονομικό έλλειμμα εκτιμάται πως θα εκτοξευθεί στο 5,75% το 2010, ενώ το 2011 
μπορεί να φτάσει και να ξεπεράσει το 6%, ειδικότερα εάν δε ληφθούν άμεσα και 
αποτελεσματικά δημοσιονομικά μέτρα.  Τούτο, παρά το γεγονός ότι εκτιμάται πως η 
κυπριακή οικονομία θα σημειώσει μικρή έστω ανάκαμψη. 

 Παρά τη σημαντική πρόοδο που σημείωσε η κυπριακή οικονομία με τη 
δραστική μείωση του δημόσιου χρέους από 70,4% το 2004 στο 48,4% το 2008, τώρα 
το δημόσιο χρέος εκτιμάται πως θα σημειώσει δραματική αύξηση στα επόμενα έτη. 
Ήδη, με τον κατατεθέντα προϋπολογισμό το δημόσιο χρέος παρουσιάζεται ότι 
αυξήθηκε στο 53,8% το 2009 και το 2010 εκτιμάται πως θα σημειώσει περαιτέρω 
επιδείνωση και θα ξεπεράσει το 58%, ενώ το 2011 θα κινδυνεύουμε να εκτοξευθεί στο 
63,4%.  Η επιδείνωση αυτή στο ζήτημα του δημόσιου χρέους θέτει την Κυπριακή 
∆ημοκρατία εκτός του Προγράμματος Σταθερότητας, στο οποίο προβλέπεται το 
δημόσιο χρέος να κυμανθεί στο 45,4% το 2010 και 44,2% το 2011, όπως και το 2012. 

 Όμως πρέπει να γίνει, ως οφειλόμενη από τα γεγονότα, αναφορά στον κρατικό 
προϋπολογισμό για το 2009, ο οποίος είχε αρχικά κατατεθεί προβλέποντας πως η 
κυπριακή οικονομία θα κινηθεί με ρυθμό ανάπτυξης 3,7%.  Λόγω της κακής εκτίμησης 
ή διαχείρισης κρίθηκε αναγκαία η κατάθεση, όπως είπα και προηγουμένως, πέντε 
συμπληρωματικών προϋπολογισμών πολύ σημαντικού ύψους,  εκατομμυρίων ευρώ, 
επιφέροντας πρόσθετη δημοσιονομική επιβάρυνση.  

 Επιπλέον, όπως διαφαίνεται και από τους προϋπολογισμούς, τα τελευταία 
χρόνια οι τακτικές δαπάνες έχουν αυξηθεί, όπως ανέφερε και ο Υπουργός 
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Οικονομικών, κατά €1 δις καθιστώντας το στόχο για συγκράτηση των τακτικών 
δαπανών ως μη υλοποιήσιμο και επιφορτίζοντας τον προϋπολογισμό με πρόσθετες 
ανελαστικές δαπάνες. 

 Παράλληλα με τις τακτικές και λειτουργικές δαπάνες προκαλεί ανησυχία και το 
γεγονός ότι οι αναπτυξιακές δαπάνες σημειώνουν μείωση κατά 9,2% σε σύγκριση με 
το 2009, ενώ πιο ανησυχητικό είναι το γεγονός ότι ο βασικός βαθμός υλοποίησης του 
αναπτυξιακού προγράμματος παραμένει δραματικά χαμηλός, μόλις στο 42%, 
σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού από το Γενικό Λογιστή της ∆ημοκρατίας για την 
περίοδο 1η Ιανουαρίου 2009 με 31η Οκτωβρίου 2009. 

 Εν μέσω λοιπόν οικονομικής κρίσης, κατά τη διάρκεια της οποίας η πραγματική 
οικονομία απαιτεί την τόνωσή της, το δημοσιονομικό έλλειμμα εκτοξεύεται σε 
ανησυχητικά επίπεδα, χωρίς ωστόσο να επιτυγχάνεται ο στόχος για μείωση της 
ανεργίας και ώθηση της οικονομίας, ώστε να εξέλθει από την ύφεση. 

 Η ανεργία είναι ένας άλλος τομέας που ως ∆ημοκρατικό Κόμμα τον θεωρούμε 
ιδιαίτερα σημαντικό και μέσω του οποίου αντικατοπτρίζεται κατά πόσο η οικονομία 
είναι υγιής.  ∆υστυχώς, το ποσοστό της ανεργίας αυξήθηκε στο 5,5% το 2009, ενώ το 
2010 αναμένεται να αυξηθεί περαιτέρω και να φτάσει ίσως στο 6,5%. 

 Σύμφωνα με τον κατατεθέντα προϋπολογισμό, παρατηρείται αύξηση των 
συντάξεων και των φιλοδωρημάτων κατά €94 εκατομ. σε σχέση με το 2009, ενώ η 
αύξηση αγγίζει τα €150 εκατομ. σε σχέση με το 2008.  Χρήσιμη και αναγκαία η αύξηση 
αυτή, αλλά, εάν υιοθετείτο η εισήγησή μας για επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης, 
τότε το όφελος σε αυτή την περίπτωση θα ήτανε διπλό, αφού ούτε η δημοσιονομική 
κατάσταση θα επιβαρυνόταν, αλλά ούτε και θα ετίθετο σε κίνδυνο η βιωσιμότητα του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Επισημαίνουμε επίσης πως εκκρεμεί ακόμα η 
δέσμευση που ανέλαβε η κυβέρνηση να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων την 
επενδυτική πολιτική του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η οποία θα συμβάλει με 
την ορθολογική οργάνωσή της στη μερική απάμβλυνση του όλου προβλήματος. 

 Η προσπάθεια της κυβέρνησης για περικοπές των δημόσιων δαπανών δεν 
πρέπει να στρέφεται σε τομείς που δε θα επηρεάσουν τις προοπτικές για ανάπτυξη.  
Από την άλλη πλευρά, ως ∆ΗΚΟ οφείλουμε να χαιρετίσουμε την αύξηση των 
κοινωνικών δαπανών στο σύνολό τους.  Οι κοινωνικές παροχές αυξάνονται  σε 
σύγκριση με το 2008 και αναμένεται να αυξηθούν ακόμα, ελπίζουμε, και για το 2010.  
Οι κοινωνικές δαπάνες που περιλαμβάνουν και όλες τις δαπάνες για την παιδεία και 
την υγεία, άλλες κοινωνικές δαπάνες, καθώς και οι κοινωνικές παροχές αυξάνονται το 
2010 κατά 10,6%.  

 Το ∆ΗΚΟ χαιρετίζει αυτές τις αυξήσεις, γιατί συνάδουν με την 
ανθρωποκεντρική του φιλοσοφία, όπως και με τους κοινούς στόχους για στήριξη των 
ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού.  Σημειώνουμε όμως ότι ο προϋπολογισμός 
περιέχει κονδύλια που δεν είναι κοινωνικά στοχευμένα, κάτι που μας προβληματίζει 
έντονα, και καλούμε την κυβέρνηση για ακόμα μια φορά όπως προωθήσει άμεσα τη 
σύσταση του Συμβουλευτικού Σώματος Κοινωνικής Πολιτικής, ώστε να μπορέσει να 
υλοποιήσει την αποστολή του για ενοποίηση των χορηγιών και χορηγημάτων, με 
στόχο το επίδομα να δίνεται στοχευμένα και σε όσους έχουν πραγματική ανάγκη. 

 Ο στόχος ή η πρόθεση για παγοποίηση νέων προσλήψεων στο δημόσιο τομέα 
είναι, θεωρούμε, αναγκαίο να υλοποιηθεί. 

 Τέλος, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα δεσμευόμαστε πως θα παρακολουθούμε στενά 
τις εξελίξεις στηρίζοντας κάθε συλλογική προσπάθεια προς ελαχιστοποίηση των 
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επιπτώσεων της διεθνούς οικονομικής κρίσης και επαναφορά της κυπριακής 
οικονομίας σε συνθήκες σταθερότητας και υγιούς οικονομικού προσανατολισμού, 
ώστε η Κύπρος να μπορέσει να εκπληρώσει το στόχο της. να καταστεί κατά ένα 
σημαντικό μερίδιο περιφερειακό χρηματοπιστωτικό κέντρο.  Προς αυτή την 
κατεύθυνση θα καταθέσουμε συγκεκριμένες προτάσεις διασφαλίζοντας την εμπέδωση 
συνθηκών μακροοικονομικής σταθερότητας και ανάπτυξης, ώστε να υπάρχουν 
ασφαλή και γερά θεμέλια για άσκηση μιας ακόμη πιο γενναιόδωρης κοινωνικής 
πολιτικής προς όφελος του πολίτη και στήριξη των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού. 

 Οφείλουμε να τονίσουμε εμφαντικά ως ∆ημοκρατικό Κόμμα για μια ακόμη φορά 
πως η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα βρισκόταν σε πολύ δυσχερέστερη οικονομική 
κατάσταση, εάν δεν εκπληρωνόταν ο στόχος για εισδοχή στην Ευρωζώνη.  Η 
στοχοπροσήλωση που επέδειξε η προηγούμενη κυβέρνηση καταδεικνύει πως ο 
στόχος για συνετή δημοσιονομική πολιτική μπορεί να επιτευχθεί, εάν και εφόσον 
υπάρχει σωστός, βραχυπρόθεσμος, αλλά και μεσοπρόθεσμος προγραμματισμός. 

 Όμως, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, όπως ανέφερα και 
πιο πριν, πρέπει να τονιστεί σαφώς ότι δεν τελειώνει ο προβληματισμός για την 
οικονομία του τόπου στο πρόσκαιρο ή το βραχυπρόθεσμο ενός προϋπολογισμού για 
το επόμενο έτος, το 2010, ως να μην υπάρχει μνήμη για το τι συνέβη και συμβαίνει σε 
βάρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για τριάντα έξι σχεδόν τώρα χρόνια ή ως να μη 
συντρέχει η εναγώνια ανησυχία για το τι θα συμβεί και ποιο το μέλλον αυτού του 
τόπου και των αρχών της δημοκρατίας και ελευθερίας, σε σχέση με τους νόμιμους 
πολίτες του και τις θεσμικές λειτουργίες στην αναζητούμενη συνταγματική μετεξέλιξη. 

 Το έτος 2010 -το επιθυμούμε και το επιδιώκουμε- μπορεί να είναι έτος λύσης. 
Τούτο βεβαίως, εάν οι αρχές και αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ο σεβασμός των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων συνθέσουν τη λύση, ώστε να είναι δικαία, σύμφωνη προς 
ό,τι η Ευρωπαϊκή Ένωση πρεσβεύει και βέβαια λειτουργική και βιώσιμη.  Άλλωστε, το 
ότι υπάρχει η υποχρέωση και το ότι τίθεται ενώπιον της Βουλής ο προϋπολογισμός 
οφείλεται στο ότι ο ίδιος ο λαός δημοκρατικά αποφάσισε για το μέλλον του στο 
δημοψήφισμα της 24ης του Απρίλη του 2004, για τη διατήρηση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και για την καθιέρωσή της ως ισότιμου κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, πράγμα που καθιστά και σήμερα τη δική μας ευθύνη πιο πιεστική και μεγάλη. 

 Από ό,τι κατάφερα να διαπιστώσω από τα πρακτικά της συζήτησης κάθε 
προϋπολογισμού που έγινε τα τριάντα πέντε προηγούμενα χρόνια, δεν προβλημάτισε 
ποτέ σε βάθος τη Βουλή η οικονομική πλευρά και τα παρεπόμενα μιας 
ομοσπονδιακής λύσης.  Μάλιστα, παρά την ύπαρξη σχεδίου λύσης το ∆εκέμβρη του 
2002 και μέχρι την απόρριψή του, δεν υπήρξε ούτε ακόμα και τότε οποιαδήποτε 
συζήτηση ή προβληματισμός έστω για το πώς η ίδια η Βουλή θα μπορούσε να 
αντικρίσει τη σημασία της κοινής οικονομίας στα δεδομένα μιας λύσης ή έστω ποια θα 
ήταν η συνέπεια στον απλό πολίτη στην οικονομική διάσταση της λύσης. 

 Το υπό διαπραγμάτευση πλαίσιο λύσης στο θεσμικό αυτό κεφαλαιώδες ζήτημα 
της οικονομίας του μέλλοντος, στα πλαίσια μιας λύσης βιώσιμης και λειτουργικής, δεν 
αρκεί να αντιμετωπίζεται μόνο στο επίπεδο των συναντήσεων στο τραπέζι της 
διαπραγμάτευσης ή των ομάδων εργασίας οι οποίες προετοιμάζουν ιδέες ή επιμέρους 
αναλύσεις.  Η δε αντιφατική στάση ή μεθόδευση από πλευράς του κ. Ταλάτ και στο 
ζήτημα τούτο δεν προμηνύει οπωσδήποτε ευχάριστες εξελίξεις. 

 Προφανώς, δεν αρκούν -ευτυχώς βέβαια που υπάρχουν- οι μελέτες που 
διεξάγονται κατά το ενδιαφέρον ενεργών πολιτών ή ομάδων πολιτών, όπως η 
πρόσφατη για παράδειγμα από την “Αδούλωτη Κερύνεια”, ή άλλες συζητήσεις και 
γραπτές απόψεις, για παράδειγμα του πρώην ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας κ. 
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Χριστοδούλου, ή οι εκάστοτε διατυπωμένες απόψεις από τους οργανωμένους 
εργοδότες ή συντεχνίες.  

 Και καλά απορρίφθηκαν τα όσα σχετικά καταστρεπτικά προβλέπονταν στο 
Σχέδιο Ανάν, όμως τώρα ερήμην του λαού, αλλά και της ίδιας της Βουλής φαίνεται να 
υπάρχουν σε προχωρημένο στάδιο κάποιες ιδέες ή ανάλογες ιδέες ως τότε για λύσεις 
που θα διέπουν το οικονομικό μέλλον του τόπου μας.  Είναι αδιανόητο, κατά την 
άποψή μου, να μην προβληματιστεί η Βουλή έστω και τώρα και απλώς να παραμένει 
αδρανής αναμένοντας τα όσα θα επέλθουν. 

 Θεωρώ αναγκαίο να υπενθυμίσω πάνω σε αυτή τη γραμμή αντίληψής μου τη 
δικαστική απόφαση του 1985 για την αρμοδιότητα για τη λύση του Κυπριακού, που 
προέβλεψε, μεταξύ άλλων, και τα εξής:  «Αν και το κυπριακό πρόβλημα ευρίσκεται 
λόγω της φύσεώς του έξω από τα πλαίσια του συντάγματος της Κύπρου, είναι 
δικαίωμα εκλελεγμένων πολιτικών οργάνων, τα οποία εκφράζουν κατά την άσκηση 
των οικείων αρμοδιοτήτων τους τη βούληση του λαού, όπως ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας και η Βουλή των Αντιπροσώπων, να λαμβάνουν πολιτικές αποφάσεις 
σχετικά με το κυπριακό πρόβλημα». 

 Είναι λοιπόν καθήκον μας, ως εκ της αρμοδιότητας που έχει η Βουλή από τη 
λαϊκή εντολή, η συμμετοχή στον προβληματισμό.  Πολύ περισσότερο γιατί, όπως 
προκύπτει και από το ορόσημο στην Ευρωπαϊκή Ένωση του ∆εκέμβρη για την 
Τουρκία, δεν πετύχαμε μέσα από τα χαμόγελα της Μεγάλης Βρετανίας ή τη 
συγκατάβαση που έδειχνε η όποια επίσκεψη εδώ στην Κύπρο ή επαφή με τους 
αρμόδιους της προεδρεύουσας Σουηδίας να στριμώξουμε πραγματικά την Τουρκία για 
ό,τι αφορά την επιβαλλόμενη λύση σε μια χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Πρόσθετα, ορίστηκε με το τελευταίο ψήφισμα των Ηνωμένων Εθνών ότι η 
ευθύνη για τη λύση βαρύνει τις δύο πλευρές στην Κύπρο, όχι η ευθύνη για τη 
διαδικασία συζήτησης προς εξεύρεση λύσης.  Έτσι, οι διεκδικήσεις και οι αδιάλλακτες 
θέσεις της Τουρκίας, που συνεχίζει να παραμένει στο απυρόβλητο, οδηγούν σε 
αφόρητες πιέσεις στη δική μας πλευρά για υποχωρήσεις.   Ουσιαστικά, αξιώνουν ή 
μεθοδεύουν υποχωρήσεις πέρα και πρόσθετες από όσες ήδη έγιναν “γενναιόδωρα”, 
για να μην υπάρξει αδιέξοδο, αλλά ταυτόχρονα διατήρησαν το δικαίωμα οι γνωστοί 
εχθροί μας, εάν υπάρξει αδιέξοδο, να “φροντίσουν” να χρεωθεί στη δική μας πλευρά.  

 Γι’ αυτό παρενθετικά ας μου επιτραπεί, υπό την ιδιότητα του επίτιμου δημότη 
της Κερύνειας, να εισηγηθώ να αποφευχθεί η τριήμερη εντατική διαπραγμάτευση στην 
Κερύνεια ή οπουδήποτε αλλού στην υπό κατοχή κυπριακή γη, γιατί εκπέμπει 
συνειρμικά πολλές εικόνες που ενδεχομένως ο, κατά το γνωστό άρθρο του κ. 
Γκόρντον Μπράουν, “ομόλογος στις συνομιλίες” του Προέδρου μας κ. Ταλάτ θα 
αξιοποιήσει διά της τουρκικής διπλωματίας-προπαγάνδας, ώστε να εμφανιστεί 
ισοϋψής για το “συνεταιρισμό” που επιθυμεί ο ίδιος να προκύψει εκ παρθενογένεσης. 

 Τούτων λεχθέντων, πρέπει παράλληλα να τονιστεί ότι δεν πρέπει να μας 
αποθαρρύνουν οι πρόσφατες επιτυχίες της Τουρκίας στο διπλωματικό επίπεδο και 
ακόμη στο θέμα των αγνοουμένων -το μάθαμε σήμερα- όπου τα συμφέροντα δεν 
έχουν σχέση με την ηθική και το δίκαιο.  Αντίθετα, πρέπει να μας πεισμώνουν για τις 
δίκαιες διεκδικήσεις μας.  Όταν η κατοχική Τουρκία δεν αναγνωρίζει την Κυπριακή 
∆ημοκρατία και με περισσή αλαζονεία συνεχίζει να περιφρονεί τη διεθνή νομιμότητα 
και ταυτόχρονα κατορθώνει να συζητά με την Ευρώπη των είκοσι επτά για την ένταξή 
της, χωρίς να υφίσταται καίριες συνέπειες για τη δική της ανυπακοή σ’ ό,τι όφειλε να 
εκπληρώσει έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εμείς προφανώς οφείλουμε να 
διεκδικήσουμε στον απόλυτο βαθμό ό,τι δικαιούμαστε.  Ας το δοκιμάσουμε σταθερά 
και αποφασιστικά έστω και τώρα, αφού δεν έγινε τούτο μέχρι σήμερα. 
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 Έχει βέβαια σημασία για την πλευρά μας η επίκληση αξιών και αρχών να μη 
γίνεται ως απλή ρητορική ωραιολογία.  Είναι αδιανόητο να συνεχίσουν να μας 
θεωρούν ταπεινωμένους, μη αναγνωρισμένους από την Τουρκία και υπόχρεους να 
δεχθούμε όσα περίπου η Άγκυρα επιδιώκει σε βάρος του τόπου μας.  Η ένταξή μας 
την 1η Μαΐου 2004 έπρεπε να δράσει ως βασικό στοιχείο για τη διαμόρφωση του 
περιεχομένου της λύσης, πλην όμως δεν το πετύχαμε.  Οι αρχές και οι αξίες της 
Ευρώπης ως μέρος της λύσης δεν είναι θεωρητική επίκληση. αντίθετα, απαιτούν, για 
να τύχουν εφαρμογής, έμπρακτη και αποφασιστική διεκδίκηση. 

 Παρά το ότι η αλληλεγγύη ήδη γίνεται θεσμικός τρόπος λειτουργίας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και η Χάρτα των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων τυγχάνει εφαρμογής 
από αυτό το μήνα, με βάση τη Συνθήκη της Λισαβόνας, έχουμε και πάλι απογοητευθεί 
από τους φίλους και εταίρους.  Τουλάχιστον, ας μην αναδεικνυόμαστε εμείς οι ίδιοι 
λιγότεροι των περιστάσεων. 

 ∆ε θα ασχοληθώ με πολλά άλλα θέματα που θεωρώ εξαιρετικά δυσμενή ως 
προς τον κίνδυνο ανισόβαρης διευθέτησης σε βάρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
προφανώς σε βάρος της ατομικής διάστασης των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  Θα 
επιμείνω όμως σε τούτο:  Θα πρέπει να γνωρίζει, αλλά και να ασχοληθεί έγκαιρα η 
νομοθετική  εξουσία με απόψεις και προβληματισμό για το ποια πρέπει να είναι η 
μελλοντική οικονομική, πολιτειακή και συνταγματική μας ζωή σε περίπτωση λύσης.  
Μια τέτοια διαδικασία θα συντελέσει στην ενδυνάμωση του εσωτερικού μετώπου διά 
της σύνθεσης ιδεών και της συνυπεύθυνης στάσης. 

 Η οικονομική κρίση παγκόσμια ή περιφερειακά ή ακόμη και η τοπική είναι 
φαινόμενο που παρατηρήθηκε και θα παρατηρηθεί και στο μέλλον.  Ο πολίτης 
υφίσταται βέβαια συνέπειες, αλλά γνωρίζει ότι τέτοια φαινόμενα οικονομικά 
αντιμετωπίζονται με κρατική προσπάθεια, αλλά και με παράλληλη δική του 
προσπάθεια και καταφέρνουν να υπερπηδηθούν.  Το να είσαι όμως πρόσφυγας στον 
τόπο σου και να έχεις υποστεί μια βίαιη στέρηση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, που 
συνεχίζεται εξακολουθητικά για τόσα χρόνια, ενώ είμαστε μια ευρωπαϊκή χώρα, είναι 
κάτι που δε γίνεται ανεκτό.  είναι κάτι που δεν μπορεί να ξεχαστεί.  Κι ας θυμηθούμε τι 
είπε και ο Αντώνης Σαμαράκης:  «Στην Κύπρο είναι η ψυχή μου, την οραματίζομαι 
ελεύθερη και δικαιωμένη στον αγώνα της […].  Αντί για όλα τα φτωχά λόγια που είπα 
για την Κύπρο, θα έπρεπε ίσως να γράψω στο χώμα της τις δύο εκείνες λέξεις-
σύνθημα και όρκο ιερό απροσκύνητης αντίστασης:  ∆ΕΝ ΞΕΧΝΩ». 

 Το άλυτό μας πρόβλημα, του οποίου επιδιώκουμε την επίλυση, είναι ευθύνη 
της Τουρκίας.  Το να συνομιλείς άμεσα, επιτόπου είναι η μια όψη του ζητήματος που 
πρέπει να ακολουθήσεις, όμως κύρια οφείλεις συνεχώς να ασκείς υπό την ιδιότητα 
του ευρωπαϊκού κράτους διεθνή διπλωματική προσπάθεια για ενίσχυση της ανάγκης 
αποκατάστασης του δικαίου και των αρχών του διεθνούς δικαίου και στην Κύπρο 
αποκαλύπτοντας ταυτόχρονα τις συνεχείς και σωρευτικές παραβιάσεις της Τουρκίας, 
αλλά και τους ευρύτερους στόχους που έχει σε βάρος της Κύπρου. 

 Αν δεν μπορεί να λάβει μέρος στη διαπραγμάτευση ο κάθε πολίτης, οι εν τη 
Βουλή εκπρόσωποί του δεν μπορεί να έχουν άγνοια ουσιωδών στοιχείων ή 
παραπλεύρων της λύσης σε σχέση με την οικονομία και γενικότερα σε σχέση με άλλα 
ζητήματα υπαρκτών ή μη συγκλίσεων.  Θα πρέπει να υπάρξει μια λύση δίκαιη, 
λειτουργική, βιώσιμη, που οι αρχές του διεθνούς δικαίου θα προστατεύσουν 
αποφασιστικά και ισότιμα τους νόμιμους πολίτες του ευρωπαϊκού αυτού μικρού 
κράτους και γι’ αυτό το λόγο ο ευρύτερος προβληματισμός για τη δίκαιη λύση, για να 
είναι η οικονομία ενιαία και λειτουργική, είναι καθήκον όλων και πρέπει να είναι 
συνεχές. 
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 Σ’ αυτό τον τόπο δικαιούνται οι μεταγενέστερες γενιές να έχουν τη δυνατότητα 
αξιοπρεπούς και δίκαιης επιβίωσης.  Η πρόβλεψη για την οικονομική χρονιά του 2010 
δεν αρκεί, για να επιτευχθεί αυτός ο στόχος.  Η όποια λύση με οικονομικά δεδομένα 
δυσμενή θα επιφέρει την αδυναμία επιβίωσης στον τόπο μας.  Η όποια λύση κατά τις 
απαιτήσεις της Τουρκίας θα είναι καταστροφική και όχι μόνο για την οικονομία.  Η 
τακτική που ακολουθήσαμε από τις 23 Μαΐου του 2008 ως πολιτική προς επίλυση δεν 
απέδωσε.  Ο κίνδυνος για λύση που θα είναι εκτός του ευρωπαϊκού γίγνεσθαι, γιατί 
αυτό επιδιώκει η Τουρκία και σ’ αυτό συμπράττει η Βρετανία, είναι προφανής.   

 Επιτέλους, ας λειτουργήσουμε με ενότητα χειρισμών και με σαφείς αξιώσεις.  
∆ηλαδή, να διεκδικήσουμε τα συμφέροντα με γνώμονα ότι η Τουρκία είναι ο εχθρός 
που δε θα συντελέσει σε λύση, εκτός εάν αυτή θα τη συμφέρει. Τα καλοπιάσματα και 
οι αναφορές ότι πρέπει να συντελέσει στη λύση, γιατί έχει το κλειδί αυτής, είναι μια 
εξωπραγματική αντίληψη ή ελπίδα.  Η λύση εξαρτάται από τη νόμιμη, δίκαιη και 
απαιτητική δική μας διεκδίκηση προς άρση της στρατιωτικής κατοχής, της διαίρεσης 
και της παρουσίας των παράνομων εποίκων, γιατί είναι κατάσταση αντίθετη στο δίκαιο, 
διεθνές και ευρωπαϊκό.  Η απελευθέρωση απαιτεί πίστη στο δίκαιο των διεκδικήσεών 
μας και αποφασιστική δράση όλων μας από κοινού και για έναν κοινό σκοπό. 

 Τελειώνω, όπως άρχισα, με  τα λόγια του Ρίτσου, που μας διαμηνύει: 

«∆ώστε τον όρκο, αδέρφια μου, καταμεσίς στην πλάση 
 τ’ άδικο πια να δικαστεί, το δίκιο να γιορτάσει». 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Αγγελίδη. 

 Το βήμα έχει τώρα ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ο συνάδελφος 
Νίκος Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρία και κύριοι υπουργοί,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ετήσια εξέταση του προϋπολογισμού του κράτους είναι ένας ρόλος ευθύνης 
της Βουλής που δεν πρέπει να περιορίζεται στο τυπικό και το διαδικαστικό, αλλά 
πρέπει να αποκτήσει ουσιαστικό πολιτικό περιεχόμενο.  Αυτός γενικότερα πρέπει, 
κατά την άποψή μας, να είναι ο ρόλος του κοινοβουλίου, ένας  ρόλος υπεύθυνος και 
ισότιμος έναντι της εκτελεστικής εξουσίας, ένας ρόλος που αναβαθμίζεται ακόμη 
περισσότερο μετά την εφαρμογή της Συνθήκης της Λισαβόνας.  Η κυπριακή Βουλή 
των Αντιπροσώπων είναι ένα ευρωπαϊκό κοινοβούλιο.  Έτσι οφείλει να 
συμπεριφέρεται και έτσι οφείλουν να συμπεριφέρονται έναντί της οι εκπρόσωποι της 
εκτελεστικής εξουσίας. 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Έχουμε αυτές τις μέρες την ευκαιρία, μέσα από το διάλογο, να καταθέσουμε 
τους προβληματισμούς, τις ανησυχίες και το όραμά μας για τον τόπο και την κοινωνία 
ευρύτερα, να αποδείξουμε ότι πρώτιστο ενδιαφέρον μας δεν είναι άλλο από το κοινό 
συμφέρον και να επιβεβαιώσουμε ότι αποστολή μας στην πολιτική δεν είναι η 
επιδίωξη του αρεστού αλλά του ωφέλιμου.  Το αντίθετο είναι συχνά η πολιτικά εύκολη 
και ανώδυνη επιλογή.  Να ξέρουμε όμως ότι, κάθε φορά που επιλέγονται οι 
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ωραιοποιήσεις και οι μαξιμαλισμοί έναντι της ορθολογικής ανάλυσης των δεδομένων ή 
ο λαϊκισμός έναντι του νηφάλιου προβληματισμού ή ακόμα η αναποφασιστικότητα και 
η αδράνεια έναντι της αποτελεσματικής χάραξης πολιτικής, το κόστος τελικά είναι 
αναπόφευκτο, είτε αυτό αφορά το εθνικό μας θέμα είτε την οικονομία και την 
εσωτερική διακυβέρνηση. 

 Κυρίες και κύριοι,  

 Πριν από ενάμιση σχεδόν χρόνο ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, αναλύοντας 
σωστά τα οικονομικά δεδομένα, εξηγούσε ότι η διεθνής οικονομική κρίση ασφαλώς θα 
επηρέαζε σοβαρά και την Κύπρο.  Αυτό ήταν το λογικό συμπέρασμα για μια οικονομία 
ανοικτή, με τόσο μεγάλη εξάρτηση στην εξωτερική ζήτηση, ιδιαίτερα στις υπηρεσίες, 
τον τουρισμό, την οικοδομική βιομηχανία.  Πολύ πριν από την περσινή μας συζήτηση 
για τον κρατικό προϋπολογισμό, εξηγούσαμε πως η διεθνής οικονομική κρίση δεν 
ήταν ασφαλώς ευθύνη της κυβέρνησης, την καλούσαμε όμως έγκαιρα να λάβει τα 
μέτρα της, για να περιοριστούν οι συνέπειες.  Αυτό ήταν η ευθύνη της και μάλιστα η 
μεγάλη ευθύνη της.  Καταθέσαμε σκέψεις και εισηγήσεις και συμπεριφερόμενοι ως μια 
πραγματικά υπεύθυνη αντιπολίτευση θέσαμε εαυτούς -πρωτόγνωρο για τα πολιτικά 
δεδομένα εις την οποιαδήποτε χώρα- στη διάθεση της κυβέρνησης, έτοιμοι να 
επιμεριστούμε το όποιο πρόσκαιρο πολιτικό κόστος, προκειμένου να αντιμετωπίσουμε 
και να επιφέρουμε τις απαραίτητες εκείνες τομές στην κυπριακή οικονομία και 
ειδικότερα στο δημόσιο τομέα. 

 Η κυβέρνηση δυστυχώς αγνόησε τις υποδείξεις μας και επέμεινε στη θέση ότι η 
κρίση θα μας προσπεράσει.  Ενδεικτική ήταν η αδικαιολόγητη εμμονή σε έναν 
προϋπολογισμό που είχε καταρτιστεί κάτω από εντελώς, μα εντελώς, διαφορετικές 
οικονομικές συνθήκες, έναν προϋπολογισμό που ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
καταψήφισε, γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν μπορούσαμε ασφαλώς να 
προσυπογράψουμε τη βασική εκτίμηση για δημοσιονομικό πλεόνασμα -παρακαλώ!- 
και ρυθμό ανάπτυξης ύψους 3,7% για το 2009.  Ήταν ένας προϋπολογισμός που, 
όπως είχα δηλώσει από αυτό το βήμα της Βουλής πέρσι, πόρρω απείχε από τις 
πραγματικότητες.  

 Η υπεραισιοδοξία της κυβέρνησης συνεχίστηκε, μάλιστα για αρκετό καιρό θα 
πρέπει να πω, ακόμα και μετά την ψήφιση του περσινού προϋπολογισμού.  Στις 26 
του περασμένου Γενάρη ο Υπουργός Οικονομικών, ο φίλος Χαρίλαος Σταυράκης, 
δήλωνε  «παραμένουμε αισιόδοξοι. η κυπριακή οικονομία έχει αντοχές».  Λίγο 
αργότερα και πάλι ο Υπουργός Οικονομικών δήλωνε «τα δημόσια οικονομικά, παρά 
τις πιέσεις, εξελίσσονται ικανοποιητικά».  Στις 5 του περασμένου Φεβράρη εκτιμούσε 
ο κ. υπουργός «θα διατηρηθούν οι υψηλοί ρυθμοί ανάπτυξης και η πίεση για ανεργία 
θα διατηρηθεί στα χαμηλότερα δυνατά επίπεδα».  Ένα περίπου μήνα αργότερα όμως, 
στις 13 Μαρτίου, η εκτίμηση για το ρυθμό ανάπτυξης από 3,7% έγινε 2% και το 
δημοσιονομικό πλεόνασμα έγινε έλλειμμα του 1%.  «Αυτή είναι η γενική πρόβλεψη του 
Υπουργείου Οικονομικών», έλεγε τότε, στις 13 του Μάρτη, ο υπουργός.  Και, όταν 
έφτασε το καλοκαίρι, συγκεκριμένα στις 30 Ιουνίου 2009, ακούσαμε πως στόχος του 
φίλου υπουργού και της κυβέρνησης είναι να επιτευχθεί έλλειμμα, όχι πλεόνασμα, 
όπως ήταν ο προϋπολογισμός, έλλειμμα κάτω του 3%.  Τελικά, μετά τη διάψευση 
όλων των προβλέψεων, ακούσαμε δηλώσεις τον περασμένο Αύγουστο και 
συγκεκριμένα στις 27   «η προσπάθεια για το ποιος θα κάμει την καλύτερη πρόβλεψη 
πρέπει να σταματήσει».  Και όντως σταμάτησε! 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Αυτό που ενοχλεί δεν είναι τόσο ότι οι σοβαρές και τεκμηριωμένες εκτιμήσεις 
και οι αγωνιώδεις υποδείξεις του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του επικεφαλής του 
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οικονομικού μας επιτελείου, του Αβέρωφ Νεοφύτου, είχαν αγνοηθεί ή ακόμη ότι είχαν 
καταγγελθεί από την κυβέρνηση σαν ανεύθυνη κινδυνολογία.  Ενοχλεί το γεγονός ότι 
αγνόησε η κυβέρνηση ανάλογες εκτιμήσεις της Κεντρικής Τράπεζας, της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής και του συνόλου σχεδόν των οργανωμένων φορέων της οικονομίας.  ∆εν 
ήτο δυνατό όλοι να είναι τόσο ανεύθυνοι όσο τους ήθελε η κυβέρνηση.  Ενοχλεί ακόμα 
το γεγονός ότι οι κακές εκτιμήσεις από πλευράς κυβέρνησης και η ωραιοποίηση της 
κατάστασης έφερε την αδράνεια και την καθυστέρηση στη λήψη έγκαιρα μέτρων, κάτι 
που με τη σειρά του διόγκωσε τα προβλήματα και τις επιπτώσεις.  
Χαρακτηριστικότερη ίσως είναι η περίπτωση της αδικαιολόγητης πραγματικά 
καθυστέρησης στην τόνωση της ρευστότητας της οικονομίας μέσω της έκδοσης 
ομολόγων.  Εξάλλου, εμείς δε ζητήσαμε υπερβολικά και δυσανάλογα μέτρα που θα 
υπονόμευαν την οικονομία αλλά μέτρα προληπτικά και τονωτικά, για να αποφύγουμε 
ακριβώς τα χειρότερα.  Ακόμη και το μέτρο που αποτελούσε, πριν από ένα χρόνο, την 
κύρια απάντηση της κυβέρνησης στην κρίση, αυτό δηλαδή της αύξησης του βαθμού 
υλοποίησης του αναπτυξιακού προϋπολογισμού, είχε ακριβώς την αντίθετη κατάληξη.  
Αντί να αυξηθεί, μειώθηκε!  Τελικά η αδράνεια, η αναβλητικότητα και η 
αναποφασιστικότητα έπληξε και τους δείκτες, στους οποίους φαίνεται να έδινε 
μεγαλύτερη έμφαση η κυβέρνηση, αλλά έπληξε, κατά κύριο λόγο, και τους πολίτες. 

 Ο υψηλός ρυθμός ανάπτυξης που προέβλεπε η κυβέρνηση μετατράπηκε τελικά 
σε ύφεση, τα πλεονάσματα σε ελλείμματα και η κυπριακή οικονομία, οι επιχειρήσεις 
και κυρίως οι εργαζόμενοι, το υπογραμμίζω, αντιμετωπίζουν σήμερα προβλήματα που 
δεν έχουμε βιώσει τα τελευταία τριάντα πέντε χρόνια.  Ο αριθμός των ανέργων, και 
ιδιαίτερα των νέων ανθρώπων, πλησιάζει αριθμούς που μόνο στην εποχή μετά την 
εισβολή του 1974 έχουν ξαναεμφανιστεί.  Πρόκειται για μια τάση που για μήνες 
συνεχίζει να είναι αυξητική, αλλά με λύπη μας διαπιστώνουμε πως κυβέρνηση και 
ΑΚΕΛ επιμένουν ότι η κατάσταση είναι υπό έλεγχο.  Έχει φτάσει το 6,5% η ανεργία, 
συνεχίζει αυξητικά, αλλά παραμένει υπό έλεγχο!  ∆ιερωτώμαι πότε θα εκφύγει του 
ελέγχου μας! 

 ∆ική μας εκτίμηση είναι ότι τα προβλήματα της οικονομίας δυστυχώς θα 
επιδεινωθούν ακόμα περισσότερο μέσα στο 2010.  Το πιο ανησυχητικό όμως είναι ότι 
βασικά δομικά προβλήματα της κυπριακής οικονομίας έφτασαν πλέον σε οριακά 
επίπεδα.  Η ανταγωνιστικότητα και η παραγωγικότητα της κυπριακής οικονομίας 
έχουν διαβρωθεί επικίνδυνα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ελλειμματικό ισοζύγιο 
τρεχουσών συναλλαγών είναι εκτός ελέγχου και το ασφαλιστικό μας σύστημα 
αποτελεί βόμβα στα θεμέλια της οικονομίας.  Η πρόκληση δηλαδή δεν περιορίζεται 
στην αντιμετώπιση των επιπτώσεων της διεθνούς κρίσης, αλλά αφορά κυρίως τις 
βαθιές μεταρρυθμιστικές τομές που πρέπει να επιχειρήσουμε, εάν είναι να 
διαφυλάξουμε και να ενισχύσουμε το βιοτικό μας επίπεδο, την αναπτυξιακή μας 
προοπτική και το κοινωνικό μας κράτος. 

(Στο σημείο αυτό τα φώτα της αίθουσας χαμηλώνουν.) 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Εξοικονομήσεις... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Όχι, εδώ είναι ένα μέτρο το οποίο υιοθετώ, χάριν της οικονομίας βεβαίως του 
τόπου! 

(Γελώντας) 

 Μειώνεται ο φωτισμός.  Ευτυχώς, η όραση είναι αυξημένη και θα συνεχίσω 
βεβαίως να αναγιγνώσκω την ομιλία μου! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ήταν προβοκάτσια, Νίκο! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆ε θέλω να αναφερθώ σε προβοκάτσια!  Εγώ το χαιρετίζω σαν μέτρο 
οικονομικής περισυλλογής! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγκινήθηκαν και τα φώτα με αυτά που είπες, Νίκο μου! 

(Γέλια) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Εδώ είναι που πρέπει να επικεντρώσουμε τις προσπάθειές μας, στα όσα έχω 
προαναφέρει στην ομιλία μου, και όχι στον αστεϊσμό βεβαίως για την οικονομική 
περισυλλογή.  Είναι λυπηρό βεβαίως, διότι είναι μέσα από χιούμορ που μιλώ για 
οικονομική περισυλλογή, αλλά εδώ είναι που πρέπει να επικεντρώσουμε τις 
προσπάθειές μας, αφήνοντας στην άκρη αχρείαστες εμμονές και δογματικές 
ιδεοληψίες. 

(Στο σημείο αυτό τα φώτα της αίθουσας ανάβουν κανονικά.) 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εξάλλου, η σπουδή κάποιων να μιλήσουν πέρσι για κατάρρευση -και αυτό το 
τονίζω, γιατί θα τα ακούσουν ενδεχομένως και στη συνέχεια- για κατάρρευση δήθεν 
της ελεύθερης οικονομίας αποδείχθηκε ευσεβής πόθος, που πάρα πάρα πολύ ενωρίς 
διαψεύσθηκε, με πιο ηχηρή την απάντηση που έδωσαν οι Ευρωπαίοι πολίτες στις 
πρόσφατες ευρωεκλογές με την έκφραση πλήρους εμπιστοσύνης στο Ευρωπαϊκό 
Λαϊκό Κόμμα σε πανευρωπαϊκό επίπεδο, την ώρα που κάποιοι που υποστηρίζουν 
μοντέλα του παρελθόντος μείωναν σημαντικά την παρουσία τους στον ευρωπαϊκό 
χώρο από το 5% στο 4,5%. 

 Η δική μας προσέγγιση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του κοινωνικού 
φιλελευθερισμού και της κοινωνικής οικονομίας της αγοράς, όπως έχει 
επαναδιατυπωθεί και επαναβεβαιωθεί την περασμένη βδομάδα στο συνέδριο του 
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος στη Βόννη της Γερμανίας, αποτελεί -και το 
υπογραμμίζω- μια σύγχρονη, αδογμάτιστη πρόταση του μέτρου και της λογικής. 
Απορρίπτουμε την αδιαλλαξία των άκρων και την άκριτη πρόσδεση σε μονοδιάστατες 
θεωρήσεις.  Καμία σχέση δεν έχει η δική μας προσέγγιση ούτε με τον άκρατο 
φιλελευθερισμό ούτε και με τον άκρατο κρατισμό.  Περισσότερο από ιδεολογία ο 
κοινωνικός φιλελευθερισμός και η κοινωνική οικονομία της αγοράς είναι τρόπος 
σκέψης, σκέψης ανοικτής που επιδιώκει ένα νέο πολιτικό πολιτισμό με χαρακτηριστικά 
του τη μετριοπάθεια, τη συναίνεση και τη συνεννόηση.  Μέσα σε αυτά τα πλαίσια 
έχουμε κατ’ επανάληψη προσδιορίσει το ρόλο του κράτους στη σύγχρονη οικονομία, 
όπως βεβαίως εμείς τον αντιλαμβανόμαστε.  Θέλουμε ένα κράτος ρυθμιστή και 
ελεγκτή και όχι ένα κράτος επιχειρηματία, ένα κράτος ευέλικτο και αποτελεσματικό 
που θα διευκολύνει την επιχειρηματική δραστηριότητα, αλλά την ίδια ώρα θα ελέγχει 
την ορθή τήρηση των κανόνων και θα διασφαλίζει τον υγιή ανταγωνισμό.  Αυτό το 
ρυθμιστικό ρόλο του κράτους πρέπει να τον ενισχύσουμε και όχι να τον 
υπονομεύουμε. 

 Κράτος και ιδιωτικός τομέας, για μας, πρέπει να αποτελούν συνεργάτες για την 
ανάπτυξη.  Πρέπει να απελευθερώσουμε τον ιδιωτικό τομέα από τα όποια περιττά 
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γραφειοκρατικά βαρίδια του δημοσίου.  ∆εν εξυπηρετείται κανένας, μα κανένας, 
εποπτικός ρόλος, όταν το κράτος καθυστερεί απαράδεκτα να διεκπεραιώσει την 
εγγραφή μιας εταιρείας ή να εξετάσει μια πολεοδομική άδεια.  Βεβαίως, δεν είναι 
συμπτώματα τρέχοντα ή πρόσφατα. είναι διαχρονικά.  Αλλά κάποια στιγμή, όταν έχεις 
μια αντιπολίτευση έτοιμη να αναλάβει το πολιτικό κόστος, να μοιραστεί ευθύνες, 
νομίζω ότι θα πρέπει να το αξιοποιήσεις, όταν διαπιστώνεις ότι αυτό είναι το 
πρόβλημα.  Όταν διαπιστώνεις μέσα από ακτινογραφία κάταγμα του ποδός, θα 
πρέπει να μπει στο γύψο.  Εάν το παραμελήσεις, σημαίνει ότι ο ασθενής θα υποστεί 
ενδεχομένως γάγγραινα -ξεχάστε το γύψο τον άλλο, μιλώ για ιατρικά δεδομένα- και 
ενδεχομένως θα υποστεί ακρωτηριασμό.  Αυτό συμβαίνει και αφορά όλα γενικά τα 
γεγονότα.  ∆εν επιτρέπεται να τίθενται, ειδικά σε αυτή την περίοδο, γραφειοκρατικά 
κωλύματα σε μεγάλες επενδύσεις του ιδιωτικού τομέα.  Απλά να αναφέρω ότι για 
μήνες οι εταιρείες που ανέλαβαν την κατασκευή της μαρίνας Λεμεσού 
αλληλογραφούσαν με το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
προκειμένου να διευκρινιστεί μία συγκεκριμένη παράγραφος.  Για μήνες ολόκληρους!  
Την ώρα που είχαμε ανάγκη στο κάτω κάτω να επενδυθούν από τον ιδιωτικό τομέα 
κεφάλαια, έτσι ώστε να εργοδοτηθούν πέραν των δύο τόσων χιλιάδων ανθρώπων και 
οι δείκτες ανάπτυξης να παρουσιάσουν μία άνοδο και να δημιουργήσουμε τις 
προϋποθέσεις μιας πιο υγιούς αντιμετώπισης επιτέλους του ιδιωτικού τομέα.  Ούτε και 
συμφωνώ ούτε και συμμερίζομαι αυτό που δήλωσε τις προάλλες ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας, ότι κάμνει χατίρι, γιατί είναι κομμουνιστής και διαχειρίζεται ένα 
καπιταλιστικό κράτος.  Για το όνομα του Θεού!  Αυτά είναι αδιανόητα να ακούονται 
από έναν Πρόεδρο ευρωπαϊκής χώρας και ιδιαίτερα να θεωρείται ότι είναι και χάρη, 
γιατί διαχειρίζεται καπιταλιστικό κράτος!  Και σε τι θέλετε να το μετατρέψουμε;  Σε 
καθεστώς άλλων εποχών που κατέρρευσε;  Όμως δεν είναι η ώρα να μπούμε σε αυτή 
τη συζήτηση.  Απλά το επισημαίνω, γιατί χρειάζεται πολλή προσοχή, λόγω του 
γεγονότος ότι πολλοί μας παρακολουθούν.  

 Με τρόπο αδογμάτιστο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με ανοικτά μυαλά να 
εξετάσουμε την περαιτέρω αξιοποίηση σύγχρονων μεθόδων σύμπραξης δημόσιου και 
ιδιωτικού τομέα, αλλά και την περίπτωση επιμέρους μετοχοποιήσεων και 
αποκρατικοποιήσεων.  Εμείς θα επιμένουμε, έστω και αν εμάς μας κατηγορείτε ότι 
δήθεν ξεπουλούμε κρατική περιουσία.  ∆εν είμαστε εμείς που διαπραγματευόμαστε εν 
κρυπτώ την πώληση φιλέτου γης παρά το Χίλτον!  Άλλοι!  Ούτε εμείς εζητήσαμε ποτέ 
να πωληθεί ο χρυσός της Κεντρικής Τράπεζας.  Ευτυχώς που δεν έγινε!  Ας 
αντιληφθούμε, για να δώσω κάποια παραδείγματα, ότι τα σύγχρονα αεροδρόμια 
Λάρνακας και Πάφου δε θα υπήρχαν σήμερα, εάν εισακούονταν οι δογματικές 
ενστάσεις και αφορισμοί κάποιων περί ξεπουλήματος στο μεγάλο κεφαλαίο, όταν 
ελαμβάνετο η απόφαση επί διακυβέρνησης Κληρίδη. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτό που εμείς είχαμε προτείνει πέρσι και επαναλαμβάνουμε και φέτος είναι, με 
λίγα λόγια, να μετατρέψουμε την κρίση σε ευκαιρία, να αντλήσουμε χρήσιμα 
συμπεράσματα από τις επιλογές άλλων κυβερνήσεων, είτε αυτές ανήκουν στο χώρο 
της κεντροδεξιάς είτε της σοσιαλδημοκρατίας, και να επιχειρήσουμε ένα νέο καλύτερο 
ξεκίνημα, να επικεντρωθούμε και να ενισχύσουμε με συγκεκριμένα φορολογικά, 
πολεοδομικά και διοικητικά κίνητρα τις επενδύσεις σε νέους τομείς υψηλής 
προστιθέμενης αξίας, όπως είναι για παράδειγμα οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, 
γενικότερα οι τομείς της πράσινης ανάπτυξης, αλλά και οι νέες τεχνολογικές 
εφαρμογές στην εκπαίδευση, στην υγεία και στη δημόσια υπηρεσία.  Τομείς στους 
οποίους καταγράφεται μια απαράδεκτη -θα πρέπει να το αποδεχτούμε- υστέρηση της 
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Κύπρου. Έτσι, πιστεύουμε, θα δημιουργήσουμε νέες θέσεις εργασίας, έτσι θα 
αντιστρέψουμε τη λαίλαπα της ανεργίας, έτσι θα αξιοποιήσουμε το ανθρώπινό μας 
δυναμικό.  Έτσι, ακόμα, θα εκπληρώσουμε τις δικές μας υποχρεώσεις σε σχέση με 
την παγκόσμια προσπάθεια για καταπολέμηση των κλιματικών αλλαγών.  Τη στιγμή 
που η παγκόσμια ∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης βρίσκεται σε εξέλιξη, προσέξετε, η 
Κύπρος θεωρεί σαν επιτυχία τις παρεκκλίσεις και τις εκπτώσεις σε σχέση με τα 
απαιτούμενα από την Ευρωπαϊκή Ένωση ποσοστά μείωσης των εκπομπών ρύπων 
και χρήσης ανανεώσιμων πηγών ενέργειας!  Αυτή είναι μια πραγματικότητα που θέλω 
να πω ότι καθόλου δε μας τιμά.  Την ώρα που άλλοι συζητούν πώς να αυξήσουν τα 
ποσοστό μείωσης των ρύπων, εμείς χαιρετίζουμε σαν επιτυχία την έκπτωση από τα 
προβλεπόμενα! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ο προϋπολογισμός ενός κράτους, και ειδικότερα ο φετινός προϋπολογισμός, 
έπρεπε, κατά την άποψή μας, να εμπεριέχει και να προσδιορίζει με σαφήνεια το 
πολιτικό και οικονομικό όραμα, αλλά και τη στρατηγική της κυβέρνησης με 
συγκεκριμένα μέτρα, μεταρρυθμίσεις και διαρθρωτικές τομές.  ∆υστυχώς, αυτός ο 
σχεδιασμός απουσιάζει από τον προτεινόμενο προϋπολογισμό, που παρουσιάζεται 
και φέτος σε μια λογιστική παράθεση αριθμών και ποσοστών. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτό τον προϋπολογισμό ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός λυπείται, αλλά δεν 
μπορεί να τον στηρίξει.  ∆εν μπορούμε να στηρίξουμε έναν προϋπολογισμό που 
παθητικά επιβεβαιώνει τα δομικά προβλήματα της οικονομίας μας.  ∆εν μπορούμε να 
στηρίξουμε έναν προϋπολογισμό που εκ των προτέρων γνωρίζουμε ότι -όπως και ο 
περσινός- δεν μπορεί να εφαρμοστεί και ότι θα χρειαστεί και πάλι σειρά 
συμπληρωματικών προϋπολογισμών, για να μπαλώσουμε τα ελλείμματα.  ∆εν 
μπορούμε να στηρίξουμε έναν προϋπολογισμό που αποτυπώνει με τρόπο οδυνηρό 
τη διόγκωση των δημοσίων δαπανών σε βάρος των δαπανών που θα στήριζαν την 
ανάπτυξη.  ∆εν μπορούμε να στηρίξουμε έναν προϋπολογισμό που επιβεβαιώνει τα 
οικονομικά αδιέξοδα χωρίς να προτείνει λύσεις και διεξόδους.  Τις επόμενες μέρες οι 
συνάδελφοί μου της κοινοβουλευτικής μας ομάδας, ο καθένας ανάλογα και με τον 
τομέα πολιτικής ευθύνης που φέρει, θα αναφερθούν εκτενέστερα σε επιμέρους πτυχές 
της οικονομικής και εσωτερικής μας πολιτικής.  Οι υστερήσεις που καταγράφουμε 
είναι δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τεράστιες σε πλειστούς τομείς της 
δημόσιας διοίκησης. 

 Θέλω όμως, καταλήγοντας, για τα οικονομικά να τονίσω το εξής:  Παρά την 
αρνητική μας ψήφο, κύριε υπουργέ, δεδομένη πρέπει να θεωρείται η διάθεση και η 
ετοιμότητά μας να συμβάλουμε σε έναν πραγματικό και ουσιαστικό διάλογο για μια 
νέα οικονομική ριζοσπαστική πολιτική.  Αυτό εξάλλου είναι κάτι το οποίο κατ’  
επανάληψη είχαμε ζητήσει και προτείνει.  Οι προκλήσεις που έχουμε μπροστά μας 
είναι κοινές και οι ευθύνες εξίσου μεγάλες για όλους. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η μεγαλύτερη πρόκληση που έχουμε μπροστά μας για τη χρονιά που μπαίνει 
δεν είναι άλλη από αυτή που αφορά την προοπτική επανένωσης της πατρίδας μας.  
Εξάλλου, είναι μέσω της λύσης του Κυπριακού και της επανένωσης της πατρίδας μας 
που θα προκύψει η μεγαλύτερη αναπτυξιακή ώθηση στην οικονομία.  Αναλύσεις που 
προβλέπουν οικονομική καταστροφή μετά τη λύση, που παραγνωρίζουν εσκεμμένα 
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τις τεράστιες νέες ευκαιρίες που θα δημιουργηθούν και την άνευ προηγουμένου 
δυναμική που θα προκύψει μας βρίσκουν κάθετα αντίθετους.  Θεωρούμε ότι, αν 
βάζουμε μπροστά το κόστος της λύσης, αρνούμαστε αυτό που ο Κυριάκος Μάτσης 
είχε κάποτε πει, «ου τον αγώνα περί χρημάτων ποιούμεθα».  ∆ιαφορετικά, ας 
ξεπουλήσουμε την πατρίδα μας, να πάρουμε και αρκετά εκατομμύρια, να 
ευημερήσουμε η παρούσα γενιά και ανάθεμα τα παιδιά και τα εγγόνια μας!  Είναι 
αδιανόητο κάποιοι να προβάλλουν το κόστος της λύσης ως το κώλυμα, για να 
επανενωθεί η πατρίδα μας, αποσιωπώντας εσκεμμένα τις προοπτικές ανάπτυξης που 
θα δημιουργηθούν και την προοπτική ευημερίας για το σύνολο του λαού που θα 
προκύψει.  Η λύση του Κυπριακού όμως δεν πρέπει να αντικρίζεται -και θέλω να το 
τονίσω, όπως το έχω πράξει- με στενά και στατικά οικονομικά κριτήρια.  Αφορά το 
μέλλον, αφορά την ασφάλεια, την ίδια την επιβίωση του κυπριακού ελληνισμού, γι’  
αυτό και δεν μπορεί να μετριέται με οικονομικά δεδομένα. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός από την ίδρυσή του έθετε την επανένωση της 
πατρίδας μας ως τον ύψιστο πολιτικό του στόχο, ένα στόχο που υπηρετήσαμε με 
συνέπεια και εξακολουθούμε να υπηρετούμε με την προσήλωσή μας στη νηφάλια 
πολιτική σκέψη και στην αποφυγή των εύκολων συνθημάτων, που σίγουρα δεν 
οδηγούν πουθενά.  Όλοι, μα όλοι, πρέπει να συνειδητοποιήσουμε πως η σημερινή 
κατάσταση δεν εξυπηρετεί τα συμφέροντα του κυπριακού ελληνισμού, χωρίς βέβαια 
αυτό να σημαίνει ότι η παράταση του διαχωρισμού εξυπηρετεί τα συμφέροντα των 
Τουρκοκυπρίων ή ακόμα και της Τουρκίας.  Και αυτό θα πρέπει επιτέλους να το 
κατανοήσουν και η Άγκυρα και όσοι βρίσκονται στην κατεχόμενη Λευκωσία.  Τα όσα 
αρνητικά επισημαίνονται, και είναι πολλά…  Εγώ χαίρομαι, γιατί άκουσα μία σωρεία 
τέτοιων αρνητικών δεδομένων από τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ΗΚΟ, που 
ευτυχώς δεν πρόκειται να ακούσει τα όσα πολλές φορές, όταν λέγονται από εμένα, 
ακούω εγώ, ότι κινδυνολογώ.  ∆εν κινδυνολογούσε ο κ. Αγγελίδης. έκαμε μια σειρά 
από διαπιστώσεις των αρνητικών συνεπειών.  Και επομένως αυτά τα όσα αρνητικά 
επισημαίνονται δε θα πρέπει βεβαίως -και θέλω να το τονίσω- να μας οδηγήσουν 
στην όποια λύση.  Εξάλλου, η συμφωνία κορυφής Μακαρίου-Ντενκτάς του 1977, 
Κυπριανού-Ντενκτάς του 1979, οι ομόφωνες αποφάσεις του 1989, η συμφωνία 
κορυφής του αειμνήστου Τάσσου Παπαδόπουλου της 8ης Ιουλίου 2006 θέτουν τις 
παραμέτρους μέσα στις οποίες θα πρέπει να κινηθούμε για την εξεύρεση λύσης που, 
όπως ήταν η τελευταία συμφωνία και μια σειρά ψηφισμάτων, που μέσα από αγώνες 
επιτύχαμε, των διαφόρων κατά καιρούς κυβερνήσεων, όλων των κυβερνήσεων, δεν 
είναι άλλη από τη διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία. 

 Σε αυτές τις παραμέτρους ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός παραμένει 
δεσμευμένος, γιατί προσφέρουν τη μοναδική οδό για την επανένωση της Κύπρου.  
Άλλη επιλογή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει δυστυχώς.  Η άλλη επιλογή 
είναι η οριστική διχοτόμηση της Κύπρου.  Εάν υπάρχει διαφορετική άποψη, ας λεχθεί 
καθαρά, με εντιμότητα και ειλικρίνεια.  Ας τη θέσουν ενώπιον των συμπολιτών μας με 
τρόπο ευθύ, όχι με υπονοούμενα και σίγουρα όχι με συνθήματα για αγώνες και 
αντίσταση από την ασφάλεια της πολυθρόνας.  Αυτό προσβάλλει, αν θέλετε, τους 
ανθρώπους που έδωσαν πραγματικούς αγώνες για την ελευθερία αυτού του τόπου 
και τους οποίους ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός τιμούσε και τιμά.  Συνεπώς, δεν είναι 
αρκετά τα συνθήματα.  Είναι η ώρα που με πραγματισμό, που με πατριωτισμό θα 
πρέπει να αντιμετωπίσουμε πραγματικότητες και ενωμένοι να δώσουμε τη μάχη, να 
επιτύχουμε μια λύση που θα γίνεται αποδεκτή και από τους Ελληνοκυπρίους, που θα 
διασφαλίζει την παρουσία του ελληνισμού, που θα απαλλάττει από τα κατοχικά 
στρατεύματα την πατρίδα μας, που θα δημιουργεί συνθήκες πραγματικής ενότητας 
του κράτους, που θα δημιουργεί ένα κράτος λειτουργικό, αλλά και μία διάρκεια λύσης 
και μία ασφάλεια ιδιαίτερα στον κυπριακό ελληνισμό. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για λόγους προβληματισμού, θεωρώ σκόπιμο να παραθέσω μια σειρά 
γεγονότων ή δεδομένων που κανένας δεν μπορεί να παραγνωρίσει, εάν θέλει να 
οδηγηθεί στα σωστά συμπεράσματα ή στις ωφελιμότερες, αν θέλετε, πολιτικές 
αποφάσεις. 

 Πρώτα απ’  όλα, είναι καλά γνωστό πως ως αποτέλεσμα της μακροχρόνιας 
στασιμότητας και των αδιεξόδων, που κατά κύριο λόγο οφείλονται στην τουρκική 
αδιαλλαξία -και θέλω να το υπερτονίσω- σημειώθηκαν και σημειώνονται τέτοιες 
εξελίξεις στα κατεχόμενα, που, όσο ο χρόνος περνά, θα δυσχεραίνουν, χωρίς 
αμφιβολία, τα συστατικά μιας λύσης που θα ήταν δικαιότερη για τους Ελληνοκυπρίους.  
Τα δεδομένα στην υπό κατοχή περιοχή έχουν κάθετα επιδεινωθεί μετά το 2004, 
πρώτον, ως αποτέλεσμα της αποενοχοποίησης της Τουρκίας από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση και τα Ηνωμένα Έθνη και, δεύτερον, από την προσπάθεια είτε του ΟΗΕ είτε 
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης -και όχι μόνο- να επικεντρώνουν την προσοχή τους 
στην άρση της λεγόμενης “απομόνωσης” των Τουρκοκυπρίων, παραγνωρίζοντας πως 
η όποια απομόνωση οφείλεται στο παράνομο καθεστώς που οι κατοχικές δυνάμεις 
έχουν εγκαθιδρύσει ή επέβαλαν. 

 Μετά το 2004 καταγράφεται μια μαζική παράνομη ιδιοποίηση ελληνοκυπριακών 
περιουσιών, εντάθηκε ο εποικισμός και η δημογραφική αλλοίωση, ενώ το παράνομο 
καθεστώς συνεχώς αναβαθμίζεται πολιτικά και οι κατοχικές δυνάμεις, αντί να 
αποχωρούν, εκσυγχρονίζονται και αναβαθμίζονται.  Το ερώτημα που τίθεται είναι 
πόσο σταθερή μπορεί να θεωρηθεί η σημερινή κατάσταση ή πόσο ακόμη πιο 
αρνητικές θα είναι οι συνέπειες και οι εξελίξεις, σε περίπτωση που από δικές μας 
παραλείψεις ή πράξεις -προσέξετε, θέλω να το υπογραμμίσω- δεν καταφέρουμε να 
κάμψουμε την τουρκική αδιαλλαξία και οδηγηθούμε σε ένα νέο αδιέξοδο.  Η θέση μου 
είναι πως πρέπει, μέσα ακριβώς από την ενότητα και τη συνδιαβούλευση, να βρούμε 
τους τρόπους, αξιοποιώντας συγκυρίες, αξιοποιώντας χρονικά ορόσημα, έτσι ώστε να 
κάμψουμε την τουρκική αδιαλλαξία.  Εκεί θα είναι οι παραλείψεις ή οι ευθύνες μας. 

 Την ίδια ώρα δεν πρέπει να παραγνωρίζουμε ότι τον Απρίλιο του 2010 θα 
διεξαχθούν “εκλογές” για εκλογή νέας τουρκοκυπριακής ηγεσίας στην τουρκοκυπριακή 
κοινότητα, με ορατό το ενδεχόμενο της επικράτησης ακραίων εθνικιστικών δυνάμεων.  
Σε σχέση με την Τουρκία, ανασκοπώντας τις εξελίξεις μετά την 1η Απριλίου 2003, όταν 
ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ σε έκθεσή του στο Συμβούλιο Ασφαλείας απέδιδε 
ευθέως την απόλυτη ευθύνη στην Τουρκία, παρατηρούμε τα ακόλουθα: 

1. Αποενοχοποίηση της Τουρκίας από Ευρωπαϊκή Ένωση και Ηνωμένα Έθνη τον 
Ιούνιο του 2004.  Εθεώρησαν ότι είχε πράξει στο ακέραιο δήθεν το καθήκον της 
για επίλυση του κυπριακού προβλήματος. 

2. Με ομόφωνη απόφαση του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου στις 17 ∆εκεμβρίου 2004 
εγκαινιάζεται ο ενταξιακός διάλογος μεταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης και Τουρκίας. 

3. Τα γεωπολιτικά δεδομένα της Τουρκίας σε συνδυασμό με το μέγεθος της 
χώρας, αλλά και τα συμφέροντα μιας πλειάδας κρατών έχουν αναβαθμίσει 
σημαντικά το ρόλο και τη σημασία της Τουρκίας, αυξάνοντας ταυτόχρονα και 
την πολιτική της επιρροή πάνω σε σημαντικά ευρωπαϊκά κράτη, σε μεγάλες 
δυνάμεις, όπως η Ρωσία, αλλά και άλλες χώρες της περιοχής. 

4. Η γεωστρατηγική εξάλλου θέση της Τουρκίας σε σχέση με τις στρατιωτικές 
επιχειρήσεις των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ στη Μέση Ανατολή και στην Κεντρική 
Ασία καθιστά τη χώρα στρατηγικής σημασίας εταίρο των εν λόγω χωρών, 
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όπως μαρτυρούν οι δηλώσεις του νέου Αμερικανού Προέδρου, που επέλεξε να 
περιλάβει στο πρώτο του, εκτός Αμερικής, ταξίδι την Τουρκία. 

5. Η εμπλοκή της Τουρκίας σε περιφερειακές διενέξεις ως διαμεσολαβητή τάχα 
της ειρήνης, τα ανοίγματα στις τουρκόφωνες ∆ημοκρατίες, ο ρόλος που 
διαδραματίζει στον Καύκασο και μια σειρά άλλων πρωτοβουλιών την έχουν 
αναγάγει σε μια μεγάλη περιφερειακή δύναμη. 

6. Η πανηγυρική, από την άλλη, εκλογή της Τουρκίας από εκατό πενήντα μία 
χώρες -σας παρακαλώ!- των Ηνωμένων Εθνών ως μη μονίμου μέλους του 
Συμβουλίου Ασφαλείας, τη στιγμή μάλιστα που δεν έχει υλοποιήσει ούτε ένα 
γιώτα από τα ψηφίσματα του διεθνούς οργανισμού ή τις αποφάσεις του 
Συμβουλίου Ασφαλείας που τη βαρύνουν, επιβεβαιώνει τη, χάριν 
σκοπιμοτήτων και συμφερόντων, πλήρη αποενοχοποίηση της Τουρκίας από 
όσα εγκλήματα διέπραξε σε βάρος είτε των Αρμενίων είτε των Κούρδων είτε 
εναντίον μιας ευρωπαϊκής χώρας όπως η Κύπρος. 

 Πρόσθετα με τα πιο πάνω, δε θα πρέπει να παραγνωριστούν οι πρωτοβουλίες 
της Τουρκίας για εξεύρεση λύσης στο Κουρδικό -βεβαίως τα πάντα ανετράπησαν μετά 
τη δικαστική απόφαση- για αποκατάσταση και σύναψη διπλωματικών σχέσεων με την 
Αρμενία, οι κινήσεις που αναδύουν την εικόνα του σεβασμού στα μειονοτικά και 
θρησκευτικά δικαιώματα και σεβασμού των ανθρωπίνων δικαιωμάτων στο εσωτερικό, 
ακόμα και οι συνεχείς δηλώσεις πως τάχα επείγονται για τη λύση του Κυπριακού.  
Όλα αυτά τα δεδομένα δημιουργούν μια άλλη εικόνα προς τα έξω από ό,τι η 
πραγματικότητα.  Επαναλαμβάνουμε -και θέλω να το υπογραμμίσω- πως ο 
πραγματισμός δεν πρέπει να συνδέεται με υποχωρήσεις σε βασικά θέματα αρχής.  Η 
ρεαλιστική αποτίμηση δεδομένων στόχο έχει να βοηθήσει στο να συνειδητοποιήσουμε 
πόσο αναγκαία είναι η ύπαρξη μιας αποτελεσματικής και αξιόπιστης στρατηγικής. 

 Ανασκοπώντας τώρα τη διεθνή πολιτική σκηνή, διαπιστώνουμε πως στις 
πλείστες όσες των τοπικών ή περιφερειακών διενέξεων αυτό που προέχει και 
καθορίζει την εξωτερική πολιτική, όχι μόνο των μεγάλων, αλλά και των μικρών κρατών, 
εδράζεται δυστυχώς όχι στις διακηρυγμένες αρχές και αξίες του ΟΗΕ ή της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης ή άλλων διεθνών οργανισμών αλλά στα καθαυτό εθνικά 
συμφέροντα της καθεμιάς των χωρών.  Τα παραδείγματα του Κοσόβου, της 
Αμπχαζίας, της Οσετίας, των δηλώσεων του Ρώσου Πρωθυπουργού κατά την 
επίσκεψή του στην Άγκυρα, του Σύρου Προέδρου κατά την επίσκεψη του Προέδρου 
Χριστόφια στη Συρία, του Προέδρου της Παλαιστινιακής Αρχής μετά την επίσκεψή του 
στην Κύπρο, αλλά και η ίδια η αποενοχοποίηση της Τουρκίας, τα στρατεύματα της 
οποίας παραμένουν και κατέχουν το κυπριακό έδαφος, αλλά και οι ισχυρισμοί που 
βλέπουν το φως της δημοσιότητας -και φαίνεται να γίνονται και αποδεκτοί από 
πολιτικούς ηγέτες- ότι τα Ηνωμένα Έθνη, αντί να στραφούν προς την κατοχική δύναμη, 
στρέφονται προς την υπό κατοχή χώρα δεν αποτελούν παρά επαλήθευση των πιο 
πάνω διαπιστώσεων. 

 Σε σχέση με την παρούσα φάση του Κυπριακού, αυτά που καταγράφουμε είναι 
τα ακόλουθα:  Μετά την εκλογή του κ. ∆ημήτρη Χριστόφια στην προεδρία της 
∆ημοκρατίας, κρίθηκε πως υπήρχε επαρκές έδαφος για επανέναρξη του διακοινοτικού 
διαλόγου προς εξεύρεση μιας λύσης.  Τόσο ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός όσο και οι 
υπόλοιπες των πολιτικών δυνάμεων στήριξαν την απόφαση του Προέδρου Χριστόφια, 
έστω και εάν μερίδα εξ αυτών διαφωνούσαν ή είχαν επιφυλάξεις για την επαρκή 
προετοιμασία και την ύπαρξη κοινού εδάφους για ένα νέο διακοινοτικό διάλογο.  Τη 
νέα προσπάθεια για εξεύρεση λύσης στήριξαν τόσο η Γραμματεία του ΟΗΕ, το 
σύνολο των μονίμων και μη μονίμων μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας, όσο και η 
Ευρωπαϊκή Ένωση και τα κράτη μέλη βεβαίως.  Κατά τη διάρκεια του πρώτου γύρου 
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των διαπραγματεύσεων, που διήρκησε ένα περίπου χρόνο, καταγράφονται συγκλίσεις, 
αλλά και ουσιαστικές αποκλίσεις σε ουσιώδεις πτυχές του κυπριακού προβλήματος.  
Στις 10 του Σεπτέμβρη οι δύο ηγέτες μπήκαν στο δεύτερο γύρο των 
διαπραγματεύσεων, με την προσδοκία, στη νέα βάση, η τουρκοκυπριακή πλευρά να 
προσέλθει με τέτοιες προτάσεις που να αναστρέφουν την εικόνα, αλλά και τη βάσιμη 
πεποίθηση πως αυτό που επιδιώκουν δεν είναι η επίτευξη μιας λύσης στη βάση των 
συμφωνηθέντων αλλά ένα συνομοσπονδιακό μόρφωμα. 

 Αποτελεί, κυρίες και κύριοι, πολιτική του ∆ημοκρατικού Συναγερμού η αποφυγή 
του δημόσιου σχολιασμού των όσων έχουν προταθεί ή ενδεχομένως συμφωνηθεί ή 
των υφισταμένων διαφορών στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων.  Οφείλουμε όμως 
να καταγράψουμε την ανησυχία μας ότι με τη συγκεκριμένη διαπραγματευτική τακτική 
υπάρχει ο κίνδυνος παραχωρήσεων εκ μέρους της πλευράς μας σε κεφάλαια όπως 
αυτό της διακυβέρνησης χωρίς να έχουν εξασφαλιστεί παραχωρήσεις εκ μέρους της 
τουρκικής και τουρκοκυπριακής πλευράς σε άλλα κεφάλαια όπως εκείνα της 
ασφάλειας, του εδαφικού και του περιουσιακού.  Είναι η έκκλησή μας, η γνήσια, αν 
θέλετε, έκφραση της πεποίθησής μας, πως προς αποφυγή ενός ανάλογου 
ενδεχομένου η δική μας θέση θα πρέπει να είναι ο διάλογος να επεκταθεί παράλληλα 
σε όλα τα διαπραγματευτικά κεφάλαια.  Το έχουμε καταθέσει και στο Εθνικό 
Συμβούλιο, νιώθω την ανάγκη, προ του τρίτου γύρου των διαπραγματεύσεων, να το 
επαναλάβω και από του βήματος της Βουλής. 

 Εκείνο που σημειώνουμε, για σκοπούς προβληματισμού, είναι τα όσα, κατά την 
άποψή μας, αφορούν τον τρόπο με τον οποίο η δική μας πλευρά πολιτεύτηκε κατά τη 
διαπραγματευτική διαδικασία.  Πρόθεση -και θέλω να το υπερτονίσω και να το 
υπογραμμίσω- δεν είναι η πρόκληση της όποιας αντιπαράθεσης, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, αλλά, μέσα από την αυτοκριτική όλων και τη διαβούλευση, η χάραξη μιας 
νέας τακτικής που θα διασφαλίζει τους στοιχειώδεις κανόνες ενότητας, θα θωρακίζει 
την ελληνοκυπριακή πλευρά από ενδεχόμενα λάθη και παραλείψεις και θα 
μεγιστοποιεί τις πιθανότητες επιτυχούς κατάληξης. 

 Ενδεικτικά, θα ήθελα να αναφέρω τα ακόλουθα: 

1. Η διαβούλευση μεταξύ Προέδρου και ηγεσίας των πολιτικών κομμάτων στην 
ουσία απουσίαζε σε μια κρίσιμη για την πατρίδα μας περίοδο, αφού το Εθνικό 
Συμβούλιο συνερχόταν ανά δύο ή τρεις μήνες αλλά για την εκ των υστέρων 
ενημέρωση για τα όσα διαδραματίζονται μεταξύ των δύο ηγετών.  Αποτελεί 
γεγονός πως ο Πρόεδρος εφοδίαζε τα μέλη του Εθνικού Συμβουλίου με 
έγγραφα που είτε αφορούσαν τις συγκλίσεις είτε τις αποκλίσεις μεταξύ των δύο 
πλευρών, αλλά η άποψη των κομμάτων εζητείτο, κατά κανόνα, μόνο επί των 
αποκλίσεων και όχι εκ των προτέρων για τις δικές μας προτάσεις. 

2. Παρά τις κατά καιρούς εκκλήσεις προς τον Πρόεδρο για ενίσχυση της 
διαπραγματευτικής ομάδας -και θέλω να το υπερτονίσω, χωρίς τούτο να 
υποβαθμίζει ή υποτιμά τους όποιους συμμετέχουν στη διαπραγματευτική 
ομάδα- καμία ανταπόκριση δεν υπήρξε. 

3. Παρά τις παραστάσεις μας, δε συστάθηκε εδώ και αρκετό καιρό ομάδα 
Κυπριακού στο Υπουργείο Εξωτερικών της Ελλάδας.  Εύχομαι και ελπίζω ότι η 
νέα κυβέρνηση θα πράξει ό,τι είναι αναγκαίο, προκειμένου να υπάρξει μια 
στενότερη συνεργασία, όπως στο παρελθόν, μεταξύ Κύπρου και Ελλάδας, 
αλλά και τεχνοκρατική στήριξη στις προσπάθειες που καταβάλλουμε, έτσι ώστε 
να αποφεύγονται ενδεχομένως οι κίνδυνοι από προτάσεις οι οποίες δεν 
αξιολογούνται όπως θα έπρεπε και από νομικής πλευράς. 
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4. Η θέση των δύο ηγετών πως ο διάλογος είναι κυπριακής ιδιοκτησίας, ενώ μας 
βρίσκει σύμφωνους, θα πρέπει να πω, ως προς τα μηνύματα που ήθελε να 
εκπέμψει, δηλαδή της μη επιβολής του όποιου σχεδίου από τρίτους, οδήγησε 
τελικά στην παραγνώριση της διεθνούς διάστασης του Κυπριακού, αφήνοντας 
την Τουρκία μακριά από τις δικές της ευθύνες, έστω και εάν όλοι 
αναγνωρίζουμε πως το κλειδί της λύσης βρίσκεται στην Άγκυρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Φίλε Νίκο, με την άδειά σου, λυπούμαι που διακόπτω τον ειρμό των σκέψεών 
σου… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆ε χάνεται ο ειρμός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …έχετε ακόμα ενάμισι με δύο λεπτά. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Θα μου επιτρέψετε, αν χρειαστεί, να πάρω πέντε λεπτά και να αφαιρεθεί από 
το χρόνο της κοινοβουλευτικής μου ομάδας. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Με συγχωρείτε… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Από το χρόνο μου! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, προχωρώ. 

5. Ως αποτέλεσμα του πιο πάνω δόγματος, δηλαδή ότι η λύση είναι κυπριακής 
ιδιοκτησίας, παραλείψαμε να εμπλέξουμε και να αξιοποιήσουμε, στο βαθμό 
που έπρεπε, την Ευρωπαϊκή Ένωση, περιοριζόμενοι στη λεγόμενη “Επιτροπή 
Μπαρόζο”, της οποίας τη σύνθεση και τους όρους εντολής αγνοούμε, όπως 
εξίσου δε γνωρίζουμε εάν και κατά πόσο συνήλθε ποτέ ή εάν της ζητήθηκε η 
όποια βοήθεια και σε ποιες περιπτώσεις. 

6. Η παράλειψη συστηματικής ενημέρωσης των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και όσων άλλων κρατών εμπλέκονται στη λύση του Κυπριακού σε 
καμιά φάση της διαπραγμάτευσης, όπως φορτικά είχαμε εισηγηθεί, δεν 
επέτρεψε την αποκάλυψη των αδιάλλακτων προσεγγίσεων της Τουρκίας.  
Αντίθετα, δημιούργησε την εσφαλμένη εντύπωση ότι η πλευρά που επείγεται 
για τη λύση είναι η τουρκική και όχι η ελληνοκυπριακή.  Προέκταση αυτής της 
εικόνας που είχε δημιουργηθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι και τα όσα 
συνέβησαν την περασμένη εβδομάδα στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, τα οποία και 
πρέπει σοβαρά να μας προβληματίσουν και τα οποία δεν επιτρέπουν τους 
όποιους πανηγυρισμούς. 

 Θέλω να θυμίσω πως ως παράταξη είχαμε έγκαιρα καταθέσει ενώπιον του 
Εθνικού Συμβουλίου μια σειρά από διαπιστώσεις και εκτιμήσεις σχετικά με το πολιτικό 
σκηνικό που από καιρό είχε διαμορφωθεί στο χώρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
∆ιαπιστώσεις που δεν ήταν καθόλου ευχάριστες, γιατί δε δημιουργούσαν προσδοκίες 
για ιδιαίτερα αυστηρό χειρισμό της Τουρκίας.  Θα ήταν πολύ πιο εύκολο, κυρίες και 
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κύριοι συνάδελφοι, για το ∆ημοκρατικό Συναγερμό να ακολουθήσει τον εύκολο δρόμο 
της ανέξοδης ρητορείας και του ψηλώματος του πήχη για εσωτερική κατανάλωση.  
∆εν το πράξαμε, γιατί στόχος μας δεν είναι η άσκηση εύκολης κριτικής αλλά η 
συμβολή στη δημιουργία συνθηκών που θα διευκολύνουν τη θετική κατάληξη της 
εθνικής μας υπόθεσης.  Την ίδια ώρα όμως κανένας δεν μπορεί, επαναλαμβάνω, να 
πανηγυρίζει για τα αποτελέσματα.  ∆εν αποτελεί κατόρθωμα το ότι διατηρούμε το 
δικαίωμα να μπλοκάρουμε το άνοιγμα κάποιων κεφαλαίων.  Αυτό αποτελεί 
κατοχυρωμένο δικαίωμα κάθε κράτους μέλους και αλίμονο, εάν το χάναμε και αυτό!  
Ακούω να λέγεται ότι υπό τις περιστάσεις δεν μπορούσαμε να ελπίζουμε σε καλυτέρα 
αποτελέσματα.  Αυτό ίσως είναι, και πρέπει να το παραδεχτούμε, η αλήθεια, αλλά 
αυτό που πρέπει να μας προβληματίσει είναι πώς επιτρέψαμε σε αυτές τις 
περιστάσεις να διαμορφωθούν, πώς καταφέραμε, πέντε χρόνια μετά την ένταξή μας, η 
όποια στήριξη από τους εταίρους μας να περιορίζεται σε λεκτικές και μόνο 
διατυπώσεις.  Είναι γι’  αυτό που έντονα και από καιρό τονίζαμε την ανάγκη ύπαρξης 
ολοκληρωμένης και συγκροτημένης στρατηγικής και τακτικής, μιας στρατηγικής 
ανάλογης με εκείνη που οδήγησε στην επίτευξη του άθλου της ένταξης της Κύπρου 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 ∆εν έχουν άδικο την ίδια ώρα και όσοι ισχυρίζονται σήμερα ότι η Ευρωπαϊκή 
Ένωση δεν είναι ο απόλυτος χώρος ή ο παράδεισος, όπου κυκλοφορούν μόνο οι 
άγγελοι, αλλά είναι και χώρος συμφερόντων βεβαίως.  Αυτό όμως ίσχυε, και όταν 
διεκδικούσαμε και πετυχαίναμε την ένταξή μας με άλυτο μάλιστα το Κυπριακό και 
παρά τις αντιδράσεις της Τουρκίας.  Γνωρίζαμε όμως τότε, Κύπρος και Ελλάδα, τη 
σημασία της αξιόπιστης παρουσίας στην ευρωπαϊκή πολιτική σκηνή, ξέραμε πώς 
κτίζονται συμμαχίες, πώς εξασφαλίζεται στήριξη, πώς ευθυγραμμίζονται συμφέροντα.  
Έτσι έπρεπε και πρέπει να πολιτευτούμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και σήμερα.  
Με επιλογές που να αναδεικνύουν την αξιοπιστία μας ως κράτους μέλους, με 
συνέπεια προς τις υποχρεώσεις μας, με αποφυγή αχρείαστων και ξεπερασμένων 
ιδεολογικών προσεγγίσεων στην εξωτερική μας πολιτική. 

 Είναι με λύπη που θα πω τα όσα πρέπει να πω, αλλά θα πρέπει να 
καταλάβουμε όλοι ή τουλάχιστο κάποιοι ότι τα περί πολυεπίπεδης εξωτερικής 
πολιτικής που “ελίσσεται”, όπως μας έχει λεχθεί, “μεταξύ δύο πόλων” είναι εκτός 
τόπου και χρόνου, γιατί απλούστατα δεν υπάρχουν πλέον οι δύο πόλοι!  Μη μείνετε 
προσκολλημένοι στο παρελθόν!  Έχουν ξεπεραστεί οι δύο πόλοι.  ∆εν υπάρχει πλέον 
Σύμφωνο της Βαρσοβίας, όπως και ο ρόλος του ΝΑΤΟ δεν είναι αυτός που ήταν, όταν 
υπήρχε το Σύμφωνο της Βαρσοβίας.  ∆εν υπάρχουν οι δύο πόλοι, κυρίες και κύριοι, 
όπως δεν υπάρχει και το Κίνημα Αδέσμευτων Κρατών.  ∆ε θέλω να κάμω αναφορά…  
Όταν κάποια στιγμή για ένα αδιέξοδο του Κυπριακού αναλάβαμε αποστολή, κατόπιν 
απόφασης, επί διακυβέρνησης Κληρίδη να μεταβούμε στα Ηνωμένα Έθνη και ο κάθε 
αρχηγός είχε ρόλο να διαδραματίσει, βλέποντας αρχηγούς, Υπουργούς Εξωτερικών, 
για να δοκιμάσουμε αν μια νέα προσφυγή θα πετύχαινε, όλοι κατανοούσαν το 
πρόβλημα και η τελική ερώτηση ήταν «τους Αμερικάνους τούς ρωτήσετε;»!  Αυτοί 
ήταν οι Αδέσμευτοι!  Αυτοί είναι και σήμερα οι Αδέσμευτοι!  Επιτέλους, χρειάζεται 
προσγείωση!  ∆εν είμαστε εναντίον των καλών, φιλικών, σχέσεων με όλες τις χώρες 
γενικότερα, αλλά χρειάζεται προσοχή στις επιλογές, όχι με βάση τις ιδεολογικές 
καταβολές ή τα καθεστώτα αλλά με βάση τα συμφέροντα.  Εξάλλου, εμείς, η μικρή 
μας Κύπρος, χάριν ακριβώς του εθνικού καλού, επιλέξαμε σε μια των περιπτώσεων 
στα Ηνωμένα Έθνη να απόσχουμε από ψηφοφορία για την επιστροφή των 
προσφύγων της Οσετίας και της Αμπχαζίας.  Μία χώρα η οποία βρίσκεται υπό κατοχή 
και έχει διακόσιες χιλιάδες πρόσφυγες!  Εγώ δε θα το κρίνω ούτε θετικά ούτε αρνητικά.  
Εγώ λέω ήταν για το καλώς νοούμενο συμφέρον.  Έτσι πολιτεύονται και τα υπόλοιπα 
των κρατών.  Και αυτό θα πρέπει να μας γίνει συνείδηση.  Μην πιστεύετε ότι 
υπάρχουν τα κράτη που είναι προσηλωμένα μόνο στις αρχές και αξίες του διεθνούς 
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οργανισμού και τα άλλα που είναι τα κακά.  Όλα τα κράτη, πριν και πάνω από όλα, 
στην εξωτερική τους πολιτική ή στην ενάσκηση της εξωτερικής πολιτικής θέτουν 
πρώτιστα το εθνικό καλό, το εθνικό τους συμφέρον. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός έχει δώσει χειροπιαστά δείγματα γραφής της 
εθνικά υπεύθυνης στάσης του.  Αυτή μας η στάση ούτε αλλοιώνεται ούτε μεταβάλλεται.  
Θέλω όμως να επαναλάβω ότι αυτή μας η στάση ευθύνης δεν πρέπει και δεν μπορεί 
να θεωρείται ως λευκή επιταγή προς οποιονδήποτε.  Θέλω σήμερα, παραμονές της 
κορύφωσης της διαπραγματευτικής διαδικασίας, από τούτο το επίσημο βήμα της 
Βουλής να επαναλάβω ότι δεν πρέπει να θεωρείται δεδομένη η στήριξη του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού σε ενδεχόμενες επιλογές και δεσμεύσεις, εάν δεν έχει 
υπάρξει εκ των προτέρων διαβούλευση με τις πολιτικές δυνάμεις.  Η ευθύνη έναντι 
της μεγάλης παράταξης της οποίας έχω την τιμή να ηγούμαι και έναντι της πολύ 
μεγαλύτερης ιδέας που λέγετε “πατρίδα” αυτό μου υπαγορεύει και αυτό μου επιβάλλει.  
Ούτε πρόκειται να ανεχθούμε προκλήσεις υπό τη μορφή κομματικών σχεδιασμών, 
αναξιοκρατικών μεθοδεύσεων και αδιάφανων διαδικασιών που δυναμιτίζουν την 
αναγκαία ενότητα στο εσωτερικό μας μέτωπο.  Ας θεωρηθεί αυτή μου η έκκληση ως 
μια ύστατη προειδοποίηση, μια ύστατη έκκληση, να καλλιεργήσουμε όλοι το αναγκαίο 
κλίμα ενότητας, να υπάρξει αλληλοσεβασμός, να υπάρξουν ιδιαίτερα διαβουλεύσεις 
και  ανταλλαγή θέσεων και απόψεων όσον αφορά τους παραπέρα χειρισμούς. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας ευχαριστήσω και για την υπομονή 
και για την προσοχή σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Αναστασιάδη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
τον κ. Άντρο Κυπριανού. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρία και κύριοι υπουργοί, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού διεξάγεται μέσα σε ιδιαίτερες 
συνθήκες τόσο στο εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό.  Στο εσωτερικό κυριαρχούν οι 
συζητήσεις γύρω από την πορεία και την εξέλιξη των απευθείας διαπραγματεύσεων 
ανάμεσα στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ∆ημήτρη Χριστόφια και τον Τουρκοκύπριο 
ηγέτη Μεχμέτ Αλί Ταλάτ.  Στο επίκεντρο της προσοχής βρίσκονται επίσης και οι 
συνέπειες από την παγκόσμια οικονομική κρίση.  Στο διεθνή χώρο αυτό που 
χαρακτηρίζει τη σύγχρονη ανθρωπότητα είναι ο κλυδωνισμός και η έντονη 
αμφισβήτηση του συντηρητικού νεοφιλελεύθερου καπιταλιστικού μοντέλου, που είναι 
και η κύρια αιτία για το εύρος και το βάθος που πήρε η  παγκόσμια οικονομική κρίση.  
Ο κόσμος εξακολουθεί επίσης να ταλανίζεται από τη λεγόμενη νέα τάξη πραγμάτων. 

 Και τα δύο αυτά κυρίαρχα στοιχεία του σύγχρονου κόσμου μοιραία και 
αναπόφευκτα επηρεάζουν και την πατρίδα μας.  Η οικονομία μας, ως μικρή, 
εξωστρεφής και επιρρεπής σε διεθνείς κλυδωνισμούς που είναι, επηρεάστηκε από την 
παγκόσμια οικονομική κρίση, δυσκολεύοντας τη ζωή του κυπριακού λαού.  Η 
επικράτηση του δικαίου του ισχυρού επηρεάζει σημαντικά τις προσπάθειές μας για 
την επίτευξη δίκαιης, λειτουργικής και βιώσιμης λύσης στο Κυπριακό. 



 

 179

 Το ΑΚΕΛ διαφώνησε με την ερμηνεία που επεδίωξαν να δώσουν διάφοροι στα 
αίτια της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης.  Είναι ξεκάθαρο για μας ότι τα αίτια 
βρίσκονται στα ίδια τα στοιχεία που συνθέτουν το καπιταλιστικό κοινωνικό σύστημα.  
Ο καπιταλισμός είναι κοινωνικό σύστημα στο οποίο η παραγωγή κοινωνικοποιείται 
στον υπέρτατο βαθμό με την εργασία δισεκατομμυρίων ανθρώπων.  Αυτοί κατά 
κανόνα αμείβονται λιγότερο απ’ όσο παράγουν, ενώ τα μεγιστοποιημένα κέρδη τα 
ιδιοποιείται ένας μικρός αριθμός ανθρώπων.  Τα παγκόσμια οικονομικά στοιχεία από 
μόνα τους λένε πάρα πολλά.  Αρκεί να αναφέρω ότι οι τρεις πλουσιότεροι άνθρωποι 
του πλανήτη έχουν έσοδα που ξεπερνούν το ακαθάριστο εγχώριο προϊόν (ΑΕΠ) των 
σαράντα οκτώ φτωχότερων κρατών.  Κάποιες από τις αυτοκινητοβιομηχανίες είναι πιο 
πλούσιες από χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης με μέσο μέγεθος.  Αυτή η θεμελιώδης 
αντίθεση του καπιταλισμού, που ενισχύθηκε από την απληστία και την ασυδοσία των 
golden boys, οδήγησε στην οικονομική κρίση.  Η παγκόσμια οικονομική κρίση 
ξέσπασε σε συνθήκες κυριαρχίας του νεοφιλελευθερισμού.  Η θεοποίηση του κέρδους, 
η ασυδοσία της αγοράς, το ξεπούλημα του δημόσιου τομέα μέσω των 
ιδιωτικοποιήσεων, η κατάργηση των συλλογικών συμβάσεων, οι μειώσεις στους 
μισθούς, τα ευέλικτα ωράρια και γενικά η απορρύθμιση της εργασίας, ο περιορισμός 
των κοινωνικών παροχών, δηλαδή όλα τα στοιχεία που συνθέτουν το νεοφιλελεύθερο 
καπιταλισμό, συντέλεσαν ώστε η κρίση να πάρει διαστάσεις που μόνο με την κρίση 
του 1929 συγκρίνονται.  

 Η κρίση οδήγησε οικονομίες που θεωρούνταν μεγαθήρια σε χρεοκοπία.  Στις 
Ηνωμένες Πολιτείες η ανεργία εκτοξεύθηκε στα ύψη.  Τα άτομα που ζουν κάτω από το 
όριο της φτώχιας πολλαπλασιάστηκαν.  Η κυβέρνηση, στην προσπάθειά της να 
αντιμετωπίσει την κατάσταση, προχώρησε σε κρατικοποιήσεις, κάτι που 
προηγουμένως αναθεμάτιζε.  

 Στην Ευρωπαϊκή Ένωση ακολουθήθηκε παρόμοια πορεία. Η ανεργία ξεπέρασε 
το 10%, ενώ σε κάποιες χώρες άγγιξε το 20%.  Ογδόντα εκατομμύρια άτομα ζουν 
κάτω από το όριο της φτώχιας με τα δεκαεννιά εκατομμύρια να είναι παιδιά.  Οι 
δείκτες του δημοσιονομικού ελλείμματος και του δημόσιου χρέους εκτοξεύτηκαν στα 
ύψη σ’ όλες ανεξαιρέτως τις χώρες της Ένωσης.  Τα μέτρα που λήφθηκαν στο χώρο 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης χαρακτηρίζονταν από κρατικοποιήσεις, περιορισμό του 
κοινωνικού κράτους, επιβολή φορολογιών, περιορισμό της ανάπτυξης και μείωση των 
μισθών.  Με λίγα λόγια, εκείνοι που καθιέρωσαν πολιτικές που ιδιωτικοποιούσαν τα 
κέρδη καθιέρωσαν πολιτικές που κοινωνικοποιούσαν τα χρέη. 

 Θέλω να υπενθυμίσω ότι αυτές τις πολιτικές που χρεοκόπησαν παγκόσμια 
κάποιοι επεδίωξαν να μας τις επιβάλουν στην Κύπρο.  Το ΑΚΕΛ περηφανεύεται, γιατί, 
μαζί με το ταξικό συνδικαλιστικό κίνημα και άλλα πολιτικά κόμματα, αντιτάχθηκε σ’ 
αυτές τις μεθοδεύσεις.  Αντισταθήκαμε διατηρώντας αναλλοίωτο το χαρακτήρα της 
κυπριακής οικονομίας, διατηρώντας σε μεγάλο βαθμό τον εποπτικό και ελεγκτικό ρόλο 
του κράτους.  Αυτή μας η επιμονή συνέβαλε στο να σμικρυνθούν οι συνέπειες σε 
βάρος της κυπριακής οικονομίας. 

 Είναι λυπηρό, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί εκείνοι που μας 
λοιδορούσαν γι’ αυτή μας την επιμονή, εκείνοι που μετατράπηκαν σε πλασιέδες του 
συντηρητικού νεοφιλελεύθερου μοντέλου σήμερα επιδιώκουν εκ νέου να μας 
παραδώσουν μαθήματα σωστής οικονομικής πολιτικής.  Αποσιωπώντας τις ευθύνες 
τους για την υποστήριξη που πρόσφεραν σε αποτυχημένες πολιτικές, μας κατηγορούν 
για τις εξελίξεις στην κυπριακή οικονομία.  Αν σέβονταν το λαό, αν είχαν ίχνος 
συναίσθησης των ευθυνών τους, θα σιωπούσαν. 

 Η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια ελάχιστο χρόνο μετά την ανάληψη των 
καθηκόντων της βρέθηκε αντιμέτωπη με τις συνέπειες που επέφερε στην κυπριακή 
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οικονομία η παγκόσμια οικονομική κρίση.  Ήταν αναμενόμενο ότι καμιά χώρα δε θα 
ξεπερνούσε αυτό το στάδιο αλώβητη.  Πόσο μάλλον μια χώρα όπως η Κύπρος, που 
έχει μικρή οικονομία, εξαρτώμενη από πολλούς εξωγενείς παράγοντες.  Η κυβέρνηση 
πολύ έγκαιρα, όπως αναφέρεται σε σχετική έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, 
έλαβε μέτρα που στόχευαν στην αντιμετώπιση της κρίσης.  Αυτό θέλω να το τονίσω 
ιδιαίτερα, γιατί κάποιοι προσπαθούν να περάσουν το μήνυμα ότι η κυβέρνηση 
παρέμεινε απαθής και αδρανής στην αντιμετώπισή της.  Το πιο σημαντικό είναι ότι τα 
μέτρα της κυβέρνησης του ∆ημήτρη Χριστόφια είχαν έντονο κοινωνικό 
προσανατολισμό.  Αναφέρω χαρακτηριστικά το μέτρο που στόχευε από τη μια να 
στηρίξει την οικοδομική βιομηχανία και από την άλλη να προσφέρει φθηνότερη στέγη 
σε νεαρά ζευγάρια. 

 Τι έπραξε όμως η κυβέρνηση για την αντιμετώπιση της κρίσης;  Οι δύο τομείς 
της οικονομίας που υπέστησαν τη μεγαλύτερη ζημιά ήταν ο τομέας των 
παραθεριστικών κατοικιών και γενικότερα των κατασκευών και ο τομέας του 
τουρισμού.  Η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια, παρά το μεγάλο περιορισμό στα 
έσοδά της, ετοίμασε δύο πακέτα στήριξης της οικονομίας συνολικού ύψους €470 
εκατομ.  Για τον τομέα του τουρισμού λήφθηκε σειρά από μέτρα, τα οποία θα 
επαναληφθούν το 2010.  Υπενθυμίζω απλώς ότι τα μέτρα χαιρετίστηκαν από τους 
επηρεαζόμενους οργανισμούς ως έγκαιρα και αποτελεσματικά.  Στον τομέα των 
κατασκευών δόθηκε ιδιαίτερη έμφαση με την προώθηση του τομέα ανάπτυξης και 
γενναιόδωρων πακέτων στήριξης.  Επιδιώχθηκε να υπάρξει ώθηση στα αναπτυξιακά 
έργα του ευρύτερου δημόσιου τομέα, του τομέα της τοπικής αυτοδιοίκησης, αλλά και 
του ιδιωτικού.  Για το σκοπό αυτό εξασφαλίστηκαν €300 εκατομ. από την Ευρωπαϊκή 
Τράπεζα Επενδύσεων.  Αυτά τα λεφτά παραχωρήθηκαν στις εμπορικές τράπεζες και 
τα συνεργατικά ιδρύματα για την παραχώρηση χαμηλότοκων δανείων και για 
ενίσχυση των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Τέλος, παραχωρήθηκαν €3 δις με χαμηλό 
επιτόκιο στις τράπεζες και το συνεργατισμό, με στόχο τη μείωση των επιτοκίων. 

 Από το επίσημο βήμα της Βουλής απευθύνω έκκληση στις τράπεζες, αλλά και 
στο ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας να εργαστούν για τη μείωση των επιτοκίων, 
ώστε να δοθεί νέα ώθηση στην κυπριακή οικονομία.   

 Παρ’ όλες τις προσπάθειες που έχουν καταβληθεί για ώθηση στον αναπτυξιακό 
τομέα, διαπιστώνουμε ότι δυστυχώς δεν έγινε κατορθωτό να προχωρήσουμε με τον 
απαιτούμενο ρυθμό.  Αυτό οφείλεται σε σειρά από παράγοντες, ανάμεσα στους 
οποίους και οι προσφυγές στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών, αλλά και οι 
χρονοβόρες διαδικασίες για έκδοση σχετικών αδειών στη δημόσια υπηρεσία.  
Χαιρετίζουμε το γεγονός ότι η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια και ο Υπουργός 
Εσωτερικών τόλμησαν να αγγίξουν το θέμα και να απλοποιήσουν τις διαδικασίες. 

 Η κρίση στην Κύπρο άρχισε να γίνεται πιο αισθητή στις αρχές του 2009.  
Εντούτοις, η Κύπρος κατατάσσεται μεταξύ των μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης με 
τους καλύτερους δείκτες σε ό,τι αφορά την οικονομική ανάπτυξη.  Είναι 
χαρακτηριστικό ότι το πρώτο τρίμηνο του 2009 η Κύπρος ήταν η μοναδική χώρα στην 
Ευρωζώνη με θετικό ρυθμό ανάπτυξης.  Σε ό,τι αφορά το δημοσιονομικό έλλειμμα, με 
βάση τα πραγματικά στοιχεία του πρώτου δεκαμήνου του 2009, αυτό έφτασε στο 
2,7% του ΑΕΠ.  Η προοπτική είναι να επιδεινωθεί τους τελευταίους μήνες του χρόνου.  
Κάποιες πολιτικές δυνάμεις επιδιώκουν να εκμεταλλευτούν αυτό το γεγονός.  Ξεχνούν 
σκόπιμα ότι ολόκληρος ο κόσμος διέρχεται οικονομική κρίση.  ∆εκατρία από τα 
δεκαέξι κράτη της Ευρωζώνης βρίσκονται αυτή τη στιγμή σε επιτήρηση.  Αυτό, χωρίς 
να έχουν ακολουθήσει πρόγραμμα παρόμοιων αναπτυξιακών και κοινωνικών 
παροχών, όπως αυτό που ακολούθησε η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια.  
Αντιθέτως, ακολούθησαν συσταλτική οικονομική πολιτική με αυξημένη φορολογία.  
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Μετέφεραν το βάρος της κρίσης στους ώμους των εργαζομένων χωρίς να καταφέρουν 
να αποφύγουν την επιτήρηση.  Αυτοί που είχαν θεοποιήσει τις οικονομικές πολιτικές 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα ’πρεπε να προβούν στη δική τους αυτοκριτική και όχι να 
κατηγορούν την κυβέρνηση. 

 Το ΑΚΕΛ θεωρεί την επιδείνωση σε σχέση με το δημοσιονομικό έλλειμμα 
αναμενόμενη, λόγω ακριβώς των επιπτώσεων της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης.  
Κάνω μία παρένθεση, για να πω ότι η ίδια η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αναθεώρησε έξι 
φορές τις προβλέψεις που έκανε για την οικονομία στις χώρες μέλη της.  Ως εκ τούτου, 
είναι το λιγότερο ατυχές να ασκείται κριτική στη δική μας κυβέρνηση για κάποιες 
αναπροσαρμογές.  Το ερώτημα είναι πώς θα πρέπει να αντιμετωπιστεί το 
δημοσιονομικό έλλειμμα.  Μέσω του σωστού προσανατολισμού των κρατικών 
δαπανών προς τις αναπτυξιακές και κοινωνικές δαπάνες.  Η μη υπέρβαση του 3% για 
το ΑΚΕΛ δεν είναι αυτοσκοπός.  Η ουσία είναι να δοθεί πραγματική στήριξη στην 
οικονομία και την κοινωνία.  Να αναληφθούν διαρθρωτικά μέτρα για εξυγίανση και 
εξορθολογισμό των δημόσιων οικονομικών.  Το ΑΚΕΛ πρότεινε πρόσφατα σειρά από 
μέτρα, βραχυπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα, ώστε να αντιμετωπιστούν τα 
προβλήματα που υπάρχουν.  Κάτι ανάλογο πράτταμε και όταν στην εξουσία ήταν ο 
Γλαύκος Κληρίδης παρεμπιπτόντως.  Στόχος μας είναι η δημιουργία υγιούς βάσης, 
που θα εξασφαλίζει διαχρονική σταθερότητα και εξυγίανση των δημόσιων 
οικονομικών. 

 Χαιρετίζουμε το γεγονός ότι η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια και ο 
Υπουργός Οικονομικών αναλαμβάνουν πρωτοβουλίες που στοχεύουν στην επίτευξη 
της μεγαλύτερης δυνατής συνεργασίας και στην προώθηση μέτρων προς τη σωστή 
κατεύθυνση.  Οι συναντήσεις του υπουργού με τα πολιτικά κόμματα και τους 
οικονομικούς φορείς του τόπου βοηθούν πολύ την προσπάθεια που καταβάλλεται.  
Χαιρετίζουμε επίσης τις προτάσεις της κυβέρνησης για πάταξη της φοροδιαφυγής.  
Χαιρετίζουμε ταυτόχρονα και την ενίσχυση της Επιτροπής Ανταγωνισμού που θα 
συμβάλει τα μέγιστα στην προσπάθεια προστασίας των καταναλωτών.  
Υπενθυμίζουμε ότι η φανατική υποστήριξη ευρωπαϊκών πολιτικών από κάποιους 
άφησε τους καταναλωτές εντελώς απροστάτευτους και έρμαιο στις διαθέσεις των 
διαφόρων εμπόρων. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η Κύπρος, παρ’ όλες τις πιέσεις που δέχεται, εξακολουθεί να έχει ένα από τα 
χαμηλότερα ποσοστά ανεργίας στα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Βρίσκεται 
στην τρίτη καλύτερη θέση.  Μας ανησυχεί η αύξηση της ανεργίας, γιατί πιθανόν να 
προκαλέσει κοινωνικά προβλήματα.  Η κυβέρνηση όμως λαμβάνει όλα τα απαραίτητα 
μέτρα για περιορισμό της, γνωρίζοντας ότι η πλήρης καθήλωσή της είναι αδύνατη.  
Προχώρησε με το σχεδιασμό προγραμμάτων για κατάρτιση και επιμόρφωση των 
ανέργων,  έλαβε μέτρα για τοποθέτηση και κατάρτιση ανέργων αποφοίτων της 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης σε διάφορες θέσεις εργασίας, επιδότησε την πρόσληψη 
των ανέργων, επικεντρώθηκε στην πάταξη της αδήλωτης και παράνομης 
απασχόλησης.  

 Κάποιοι, τυφλωμένοι από αντιπολιτευτική μανία, επιλέγουν να μην τα βλέπουν 
όλα αυτά.  Επιλέγουν να μηδενίζουν τα πάντα.  Βέβαια, όταν κυβερνούσαν εκείνοι 
μέσα σε πολύ πιο ευνοϊκό περιβάλλον, είχαν πολύ αρνητικά αποτελέσματα για την 
οικονομία και για τους εργαζομένους του τόπου, οπόταν ο καθένας μας μπορεί να 
διανοηθεί ποια θα ήταν η κατάσταση, αν ο κυπριακός λαός είχε την ατυχία να τον 
κυβερνούν εκείνοι στις σημερινές συνθήκες.  Ολοκληρώνοντας για το θέμα της 
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οικονομικής κρίσης, χαιρετίζουμε το γεγονός ότι η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια, 
σε αντίθεση με άλλες ευρωπαϊκές, δεν επεδίωξε να φορτώσει τις συνέπειες στους 
ώμους των εργαζομένων. 

 Ο προϋπολογισμός που κατατίθεται στη Βουλή από την κυβέρνηση έχει 
ξεκαθαριστεί ότι στοχεύει στην αντιμετώπιση και την έξοδο από την κρίση.   Η 
αξιολόγησή του δεν μπορεί να παραγνωρίζει αυτή την πραγματικότητα της σύγχρονης 
Κύπρου.  Παρ’ όλα αυτά, ο προϋπολογισμός εξακολουθεί να έχει έντονο αναπτυξιακό 
χαρακτήρα.  ∆ιαπνέεται από κοινωνική ευαισθησία και πνεύμα στήριξης των μεσαίων 
και των χαμηλών εισοδηματικά στρωμάτων.  Πέραν της αύξησης των δύο τελευταίων 
ετών που έφτασε το 30%, οι κοινωνικές παροχές αυξάνονται για το 2010 κατά 8,9%.  
Ο προϋπολογισμός για πρώτη φορά στοχεύει και στο νοικοκύρεμα των δημόσιων 
οικονομικών.  Συγκεκριμένα, προνοείται μείωση των διοικητικών εξόδων κατά 10%.  
Βέβαια, περισσότερα για τις λεπτομέρειες του προϋπολογισμού θα λεχθούν από 
άλλους συναδέλφους της κοινοβουλευτικής μας ομάδας.   

 Επειδή ασκείται έντονη και ισοπεδωτική κριτική για το έργο που έχει παραχθεί 
από την κυβέρνηση, θα ’θελα να σταχυολογήσω τα πιο κάτω: 

 Η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια τόλμησε και άγγιξε διαχρονικά 
προβλήματα, προβλήματα που καμιά προηγούμενη κυβέρνηση δεν τόλμησε να 
αγγίξει.  ∆ιασφάλισε τη βιωσιμότητα του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέχρι το 
2048.  Επεδίωξε να λύσει ριζικά το πρόβλημα με τους έκτακτους υπαλλήλους.  Έθεσε 
τις βάσεις για τη ριζική αντιμετώπιση του υδατικού και του ενεργειακού προβλήματος.  
Τέθηκαν οι βάσεις για ριζική αντιμετώπιση του συγκοινωνιακού προβλήματος στην 
Κύπρο με τη ρύθμιση του θέματος των δημόσιων μεταφορών.  Από την πρώτη στιγμή 
η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια έθεσε στο κέντρο της προσοχής της τους 
εργαζομένους, τους μικρομεσαίους, τους πρόσφυγες, τους αγρότες, τους 
συνταξιούχους, τους νέους και γενικά όλους όσοι χρειάζονται τη στήριξη του κράτους. 

 Μια απλή αναφορά σε κάποια ενδεικτικά στοιχεία για το τι πέτυχε η κυβέρνηση 
στους είκοσι δύο μήνες που βρίσκεται στην εξουσία είναι αρκετή, για να καταδείξει του 
λόγου το αληθές: 

 Αύξηση του κατώτατου μισθού κατά 13% περίπου. 

 Παραχώρηση πασχαλινού επιδόματος στους συνταξιούχους. 

 Αύξηση χορηγίας εθνοφρουρών. 

 Αύξηση των δημόσιων βοηθημάτων κατά 18%. 

 Παραχώρηση φοιτητικού πακέτου ύψους €12 εκατομ. 

 Εκπόνηση σχεδίου ενίσχυσης συνταξιούχων με χαμηλά εισοδήματα. 

 ∆ιορισμός για πρώτη φορά ατόμου που ασχολείται αποκλειστικά με τα θέματα 
επιθεώρησης στο κεφάλαιο της ισότητας. 

 Εφαρμογή ενιαίας στεγαστικής πολιτικής με στόχευση σε ευάλωτες και 
ευαίσθητες κοινωνικές ομάδες και σε νεαρά ζευγάρια. 

 Σημαντική επέκταση των κριτηρίων για συμμετοχή των δικαιούχων στα 
στεγαστικά σχέδια για εκτοπισθέντες και μη εκτοπισθέντες. 

 Παραχώρηση 10 188 τίτλων ιδιοκτησίας σε δικαιούχους πρόσφυγες. 

 ∆ιευθέτηση αγροτικών χρεών ύψους €39,3 εκατομ. 
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 Έγκριση €7,8 εκατομ. για οικονομική ενίσχυση υπό μορφή κρατικών χορηγιών 
για την ίδρυση, λειτουργία και επέκταση προγραμμάτων κοινωνικής φροντίδας 
που λειτουργούν εθελοντικά οργανώσεις κοινωνικής πρόνοιας. 

 Αύξηση της οικονομικής αρωγής από το κράτος και την αναθεώρηση των 
εισοδηματικών κριτηρίων για τους δικαιούχους δωρεάν ιατρικής περίθαλψης 
που επεκτείνεται και εκτός του δημόσιου τομέα υγείας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Υπάρχει ένα ζήτημα ζωτικής σημασίας για την πολιτική ζωή στον τόπο μας.  Το 
ζήτημα προκύπτει από δύο πρόσφατες αποφάσεις της πλειοψηφίας της Βουλής για τη 
μείωση των εσόδων του κράτους από το ΦΠΑ στα εστιατόρια εκτός ξενοδοχείων και 
απόρριψη της απελευθέρωσης του κονδυλίου για το ΡΙΚ.  Είμαστε διαφορετικά 
κόμματα και είναι φυσιολογικό να έχουμε διαφορετικές θέσεις μεταξύ μας.  Λόγω της 
εκκρεμότητας στο Κυπριακό όμως, είχαμε αναπτύξει διαχρονικά, στο επίπεδο της 
Βουλής, συνεργασία ή ανοχή που βασιζόταν σε δεοντολογική συμπεριφορά.  Αυτή η 
άτυπη μεταξύ μας συμφωνία επέτρεψε την ομαλή λειτουργία της ∆ημοκρατίας και των 
θεσμών στη μοιρασμένη μας πατρίδα.  

 Με λύπη διαπιστώνουμε ότι αυτή η δεοντολογική στάση εγκαταλείπεται και 
ακολουθείται μία, κατά την άποψή μας, επικίνδυνη και ανεύθυνη τακτική, τακτική που 
υπαγορεύεται από μικροκομματικές σκοπιμότητες και προσωπικά κακοφανίσματα, 
τακτική που, αν αναπτυχθεί, θα προκαλέσει εκρηκτικές σχέσεις μεταξύ των κομμάτων 
και ανεπανόρθωτη ζημιά στην πολιτική ζωή του τόπου.   Ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά το 
ΡΙΚ, υπενθυμίζω ότι είχε εγκριθεί ο προϋπολογισμός του και απλώς απέμεινε η 
απελευθέρωση του σχετικού κονδυλίου από τον κρατικό προϋπολογισμό.  Ήταν τότε 
που ανάδοξεν σε κάποιους προκαλώντας τεράστια ερωτηματικά για τα κίνητρα.  
Εξυπηρέτηση συμφερόντων ιδιωτικών σταθμών; Απαίτηση ετσιθελικής επιβολής της 
άποψης κάποιων στο ΡΙΚ;  Επιδίωξη τιμωρίας κάποιων;  Με όλο το σεβασμό, αυτό 
δεν είναι το επίπεδο που θα ’πρεπε να χαρακτηρίζει το κοινοβούλιο μιας 
ημικατεχόμενης χώρας. 

 Όσον αφορά την απόφαση του Ανωτάτου για το ΦΠΑ, είναι πλήρως σεβαστή.  
Επιφορτίζει όμως όλους μας με μεγαλύτερες ευθύνες, γιατί, αν για σκοπούς λαϊκισμού 
ή μικροκομματικών σκοπιμοτήτων η όποια περιστασιακή πλειοψηφία θα αποκόπτει 
έσοδα από την όποια κυβέρνηση, το κράτος θα μπει σε περιπέτειες.  Η έκκληση που 
απευθύνουμε σε όλους είναι να συναισθανθούμε την ευθύνη μας έναντι του τόπου,  
έναντι της λειτουργίας της δημοκρατίας και των θεσμών.  Η έκκλησή μας είναι κραυγή 
αγωνίας για το τι πιθανό να συμβεί.  Στοχεύει στο να αγγίξει τη λογική όλων όσοι 
απεχθάνονται τις ακρότητες και τις συνεχείς αντιπαραθέσεις, όλων όσοι ενδιαφέρονται 
να αναπτυχθεί υγιής πολιτική ζωή, που θα στοχεύει στην επίλυση των προβλημάτων 
του λαού και όχι στην ικανοποίηση των όποιων εγωιστικών απόψεων.  Ας μην 
ξεχνούμε ότι σήμερα γιορτή δική μας, αύριο παραμονή κάποιων άλλων. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Όσο ισχυρή κι αν είναι η οικονομία, όσο συνεχίζεται η κατοχή, δεν πρόκειται να 
μπορέσει η κυπριακή κοινωνία να απολαύσει τα όσα της αξίζουν.  Απαραίτητη 
προϋπόθεση, για να υπάρξει πρόοδος και ευημερία για το λαό, είναι η ύπαρξη ειρήνης, 
σταθερότητας και ασφάλειας. 
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 Η εκλογή του ∆ημήτρη Χριστόφια στην προεδρία αναζωπύρωσε την ελπίδα του 
κυπριακού λαού για λύση του προβλήματος και επανένωση της πατρίδας μας.  Η 
συγκυρία που διαμορφώθηκε με την εκλογή του ∆ημήτρη Χριστόφια στην προεδρία 
και την εκλογή του Μεχμέτ Αλί Ταλάτ στην ηγεσία της τουρκοκυπριακής κοινότητας, σε 
συνδυασμό με την ενταξιακή πορεία της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, έχει 
δημιουργήσει ένα πλέγμα παραγόντων που μας επιτρέπει να μιλούμε για κρίσιμη, αν 
όχι και ιστορική, φάση στην πορεία επίλυσης του κυπριακού προβλήματος.  Για να 
επιτευχθεί ο στόχος της επίλυσης του Κυπριακού, είναι σημαντικό να επιμείνουμε σε 
όλα όσα έχουμε συμφωνήσει διαχρονικά με τη διεθνή κοινότητα.  Η ενδεδειγμένη 
επιλογή μας είναι η λύση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας με πολιτική ισότητα, 
όπως καθορίζεται στα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών· λύση που θα επανενώνει το 
λαό μας και θα δημιουργεί ενωμένο κράτος με μία και μόνη κυριαρχία, μία διεθνή 
προσωπικότητα και μία ιθαγένεια.  Όσο σημαντικό είναι να επιμείνουμε στις αρχές 
λύσης του Κυπριακού, άλλο τόσο σημαντικό είναι να επιτύχουμε την ενότητα στο 
εσωτερικό μέτωπο.  Ο μόνος τρόπος επίτευξής της είναι η συσπείρωση γύρω από τις 
διαχρονικές θέσεις του Εθνικού Συμβουλίου. 

 Ποιο είναι το διεθνές πλαίσιο μέσα στο οποίο εξελίσσεται η προσπάθειά μας για 
επίλυση του Κυπριακού;  Η διάλυση της Σοβιετικής Ένωσης, οι αλλαγές στην 
Ανατολική Ευρώπη, το αποδυνάμωμα του Κινήματος των Αδεσμεύτων και η 
επικράτηση της λεγόμενης νέας τάξης πραγμάτων δημιούργησαν νέα δεδομένα, 
δεδομένα αρνητικά για τις μικρές και ανίσχυρες χώρες, όπως η Κύπρος.  Οι αρχές και 
οι αξίες που γεννήθηκαν μέσα από τις στάχτες του ∆ευτέρου Παγκοσμίου Πολέμου 
καταστρατηγούνται σήμερα με τον πλέον έντονο και εξόφθαλμο τρόπο.  Το διεθνές 
δίκαιο παραβιάζεται ωμά από τους ισχυρούς του πλανήτη. Η κυριαρχία και η εδαφική 
ακεραιότητα των κρατών παραβιάζονται.  Το δικαίωμα των λαών να επιλέγουν τον 
τρόπο ανάπτυξης και την ηγεσία τους καταπατείται για χάρη των συμφερόντων των 
ισχυρών του πλανήτη.  Αυτό που επικρατεί είναι το δίκαιο του ισχυρού και των 
συμμάχων του.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση, παρ’  όλες τις διακηρύξεις της, δυστυχώς δεν 
μπόρεσε να απογαλακτιστεί από τις Ηνωμένες Πολιτείες και να διαδραματίσει το δικό 
της θετικό ρόλο.  Σε κάποιες περιπτώσεις δυστυχώς ακολούθησε ως ουραγός τα 
κελεύσματα για ηθική και υλική στήριξη των ιμπεριαλιστικών επεμβάσεων των 
Ηνωμένων Πολιτειών σε διάφορες χώρες.   

 Με την ανάληψη της προεδρίας, ο ∆ημήτρης Χριστόφιας βρέθηκε αντιμέτωπος 
με αρνητικό σε βάρος μας κλίμα, κλίμα που είχε δημιουργηθεί αδικαιολόγητα, αλλά 
που δυστυχώς υπήρχε.  Ο Πρόεδρος ακολούθησε συγκεκριμένη στρατηγική και 
πέτυχε να ανατρέψει αυτά τα δεδομένα, να σπάσει το αδιέξοδο και να σπρώξει τη 
διαδικασία μπροστά.  Έπεισε τη διεθνή κοινότητα ότι πραγματικά ενδιαφέρεται για την 
επίτευξη λύσης και ως εκ τούτου θα ’πρεπε να αρχίσει νέα προσπάθεια.  Έπεισε την 
ελληνοκυπριακή κοινότητα ότι θα ’πρεπε να στηρίξει αυτή την προσπάθεια, γιατί είναι 
σημαντική η επίτευξη λύσης το συντομότερο δυνατό για το μέλλον της χώρας μας.  
Έπεισε την τουρκική πλευρά ότι έπρεπε να προσέλθει στο τραπέζι των συνομιλιών.  
Όλα αυτά τα έπραξε έχοντας πλήρη επίγνωση για τις δυσκολίες που θα αντιμετώπιζε 
στην πορεία.  Γνωρίζει όμως ταυτόχρονα ότι η παγίωση της υφιστάμενης κατάστασης 
εγκυμονεί τεράστιους κινδύνους για την πολύπαθή μας πατρίδα.  Ήξερε λοιπόν ότι 
θα ’πρεπε να σπρώξει τη διαδικασία μπροστά, παρ’  όλες τις δυσκολίες και τους 
κινδύνους που ελλόχευαν.   

 Πριν την έναρξη των συνομιλιών ο ∆ημήτρης Χριστόφιας στόχευσε και πέτυχε 
να ξεκαθαρίσει η βάση λύσης πάνω στην οποία θα διαπραγματεύονταν οι δύο ηγέτες.  
∆ιευκρινίστηκε ότι οι συνομιλίες στοχεύουν στην επανένωση της Κύπρου.  Βάση 
λύσης είναι η διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία με πολιτική ισότητα, όπως 
περιγράφεται στα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, συμφωνία που συνομολογήθηκε 
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το 1977 και επαναβεβαιώθηκε το 1979 ως η ενδεδειγμένη επιλογή για την επανένωση 
του νησιού μας.  Το ενωμένο κράτος που θα δημιουργηθεί επαναβεβαιώθηκε ότι θα 
έχει μία κυριαρχία, μία ιθαγένεια και μία διεθνή προσωπικότητα.  Πέτυχε ακόμα να 
ξεκαθαρίσει σε όλους τους εμπλεκόμενους ότι κατά τη διαπραγμάτευση δε θα υπάρξει 
οποιαδήποτε μορφή διαιτησίας,  δε θα γίνουν αποδεκτά χρονοδιαγράμματα και η 
λύση θα είναι “κυπριακής ιδιοκτησίας”.  Αυτό σε καμιά περίπτωση δεν αλλάζει τη βάση 
λύσης του Κυπριακού ούτε απαλλάσσει την Τουρκία από τις ευθύνες της.  Ο 
∆ημήτρης Χριστόφιας κατ’  επανάληψη ξεκαθάρισε ότι το Κυπριακό είναι θέμα 
εισβολής και παράνομης κατοχής.   

 Στη βάση αυτή ξεκίνησαν οι συνομιλίες το Σεπτέμβρη του 2008.  Η συζήτηση 
των διαφόρων κεφαλαίων προχωρά καταγράφοντας συγκλίσεις και αποκλίσεις.  Το 
ΑΚΕΛ είχε πει στον κυπριακό λαό πριν τις προεδρικές εκλογές ότι η προσπάθεια θα 
ήταν δύσκολη και θα περνούσε μέσα από συμπληγάδες.  Η κατοχή και η βίαιη 
διαίρεση του τόπου και του λαού μας έχουν δημιουργήσει αριθμό δυσεπίλυτων 
προβλημάτων. Αυτό όμως που εμποδίζει την επίτευξη ουσιαστικής προόδου είναι η 
έκφραση θέσεων και προτάσεων της τουρκικής πλευράς που βρίσκονται εκτός του 
συμφωνημένου πλαισίου και δεν είναι νοητό να κατηγορείται ο ∆ημήτρης Χριστόφιας 
για θέσεις της τουρκικής πλευράς.  Αυτή τους η στάση μάς λυπεί, όμως δε μας 
απογοητεύει ούτε μας εκτροχιάζει από τις στοχοπροσηλωμένες μας προσπάθειες.  Οι 
συγκλίσεις που επιτεύχθηκαν ενισχύουν την πεποίθησή μας ότι με σκληρή δουλειά 
μπορούμε να σπρώξουμε τα πράγματα μπροστά.   

 Ο Πρόεδρος καταθέτει προτάσεις που βασίζονται σε αρχές, είναι συνενωτικές 
και λειτουργικές, προτάσεις που συνάδουν με τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, 
τις συμφωνίες υψηλού επιπέδου, το διεθνές και το ευρωπαϊκό δίκαιο, προτάσεις 
βασισμένες στις διαχρονικές θέσεις του Εθνικού Συμβουλίου, προτάσεις που 
λαμβάνουν υπόψη το καλώς νοούμενο συμφέρον του συνόλου του κυπριακού λαού 
και επιδιώκουν να ξεπεράσουν τις δυσκολίες, προτάσεις που σε μεγάλο βαθμό 
ανατρέπουν αρνητικά δεδομένα που μας κληροδότησε η μακρόχρονη εκκρεμότητα 
του Κυπριακού. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Όλοι χρειάζεται να λάβουμε υπόψη μας ότι δε διαπραγματευόμαστε σ’  ένα 
κενό.  Ούτε έχουμε μπροστά μας ένα λευκό χαρτί πάνω στο οποίο μπορούμε να 
γράψουμε αυθαίρετα ό,τι θέλουμε.  Είναι πεποίθησή μας ότι τυχόν εμμονή σε 
αδιέξοδες θέσεις σε επουσιώδη θέματα δεν οδηγεί πουθενά.  Αυτό που έχει σημασία 
είναι να διασφαλίσουμε τις βασικές αρχές λύσης.  Από εκεί και πέρα, πρέπει να 
διαθέτουμε ευελιξία, για να βρίσκουμε προτάσεις που θα ξεπερνούν εμπόδια και θα 
οδηγούν σε συγκλίσεις.  Αυτό πράττει ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.  Και μας λυπεί 
ειλικρινά το ότι πολιτικά κόμματα και παράγοντες ασκούν ισοπεδωτική, αφοριστική 
κάποτε, κριτική στον Πρόεδρο.  

 Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι κάθε πολιτικό κόμμα ή προσωπικότητα έχει κάθε 
δικαίωμα να διατυπώνει τις θέσεις και τις απόψεις του για όλα τα θέματα.  Πόσο 
μάλλον για το εθνικό μας ζήτημα, που θα κρίνει το μέλλον και τη ζωή ολωνών μας.  
Ακριβώς όμως, επειδή οι στιγμές είναι κρίσιμες και καθοριστικές, επιβάλλεται όπως οι 
απόψεις διατυπώνονται με υπευθυνότητα, μέτρο και σοβαρότητα, με σεβασμό στην 
αντίθετη άποψη.  Μ’ αυτό τον τρόπο θα λειτουργούν εποικοδομητικά και θα 
συμβάλλουν στο γενικότερο προβληματισμό για την πορεία του Κυπριακού. 

 Ακούγονται υβριστικά σχόλια σε βάρος του Προέδρου της ∆ημοκρατίας και του 
ΑΚΕΛ. ∆ε μας αγγίζουν.  Τα διαπιστευτήριά μας τα ζητούμε από τον κυπριακό λαό και 
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μόνο και από κανέναν άλλο.  Μας ενοχλούν όμως, γιατί καλλιεργούν και αναπτύσσουν 
το φανατισμό στην κοινωνία, διχάζουν τον κυπριακό λαό και οδηγούν σε έντονες και 
αχρείαστες αντιπαραθέσεις.  Το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι δυστυχώς αυτό γίνεται 
συνειδητά από κάποιους.  Θέλουν να προκαλέσουν ανωμαλία στην κοινωνία, να 
δημιουργήσουν συνθήκες ανασφάλειας και αστάθειας, θεωρώντας ότι με αυτό τον 
τρόπο θα επιβάλουν την άποψή τους στους υπόλοιπους. 

 Ανάλογες συνθήκες όχι ταυτόσημες -και το ξεκαθαρίζω- επεδίωξαν να 
δημιουργήσουν κάποιοι και πριν από το 1974.  Το αποτέλεσμα είναι πολύ καλά 
γνωστό:  πραξικόπημα, εισβολή, διαίρεση και συνεχιζόμενη κατοχή.  Αν τώρα 
επιβληθεί η άποψη κάποιων, αν τερματιστούν οι συνομιλίες, όπως θα  ’θελαν, οι 
συνέπειες θα είναι και πάλι καταστροφικές σε βάρος μας: επίρριψη ευθυνών σε βάρος 
μας για το αδιέξοδο, ενέργειες για αναβάθμιση του ψευδοκράτους, οριστική 
διχοτόμηση του νησιού. 

 Κατηγορείται ο Πρόεδρος για άσκηση μονοδιάστατης δήθεν εξωτερικής 
πολιτικής που εγκλωβίζει τις δυνατότητες επίλυσης του Κυπριακού.  Ο Πρόεδρος και ο 
Υπουργός Εξωτερικών έχουν συστηματικά επαφές με τις χώρες μόνιμα μέλη του 
Συμβουλίου Ασφαλείας.  Τις ενημερώνουν και προσπαθούν να εξασφαλίζουν τη 
στήριξή τους.  Έχουν σταθερά και μόνιμα επαφές με Ευρωπαίους ηγέτες και 
αξιωματούχους.  Έγινε κατορθωτό να συσταθεί Ομάδα Εργασίας στην Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή υπό τον κ. Μπαρόζο, που θα παρακολουθεί και θα παρεμβαίνει στις 
εξελίξεις.  ∆ιορίστηκε ειδικός αντιπρόσωπος, παρατηρητής της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ασκείται κριτική για το ότι ο Πρόεδρος επισκέπτεται ισλαμικές χώρες χάνοντας 
χρόνο.  Είναι τυχαίο μήπως που οι κ. Γκιουλ και Ταλάτ παραπονούνταν πρόσφατα ότι 
δεν είχαν κανένα αποτέλεσμα στην Ισλαμική ∆ιάσκεψη ή μήπως είναι αποτέλεσμα 
αυτής της προσπάθειας;  Κατηγορείται ο Πρόεδρος ότι επισκέπτεται χώρες 
παραδοσιακά φίλες, που στηρίζουν τον αγώνα του κυπριακού λαού.  Αυτό θα 
μπορούσε να έχει νόημα, αν ο Πρόεδρος παραμελούσε όλες τις υπόλοιπές του 
υποχρεώσεις.  Τα δεκάδες ταξίδια του στο εξωτερικό και οι πολλές επισκέψεις ηγετών 
ξένων κρατών στην Κύπρο αποδεικνύουν το αντίθετο. 

 Υπάρχει όμως, να μου επιτρέψετε να πω, και μια άλλη πτυχή.  Ως μικρός, 
αγωνιζόμενος λαός, έχουμε υποχρέωση να στηρίζουμε λαούς που αγωνίζονται για τα 
δίκαια και τα δικαιώματά τους, να στηρίζουμε λαούς που υποστηρίζουν με συνέπεια 
και στη βάση αρχών τον αγώνα του κυπριακού λαού.  Μόνο έτσι θα 
νομιμοποιούμαστε να διεκδικούμε τη συνέχιση αυτής της υποστήριξης. 

 Ασκείται από κάποιους κριτική στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας για το ότι δήθεν 
δε διαβουλεύεται επαρκώς με το Εθνικό Συμβούλιο.   Ποτέ προηγουμένως δε συνήλθε 
το σώμα τόσες πολλές φορές μέσα σε τόσο διάστημα.  Έγιναν χωριστές συσκέψεις 
του Προέδρου με τους ηγέτες των πολιτικών κομμάτων.  Συναντήθηκε με τα πολιτικά 
κόμματα χωριστά.  Το πιο σημαντικό είναι ότι έδωσε στα μέλη του Εθνικού 
Συμβουλίου όλα τα έγγραφα που κατατέθηκαν από τις δύο κοινότητες στο τραπέζι των 
συνομιλιών.  Έδωσε συγκριτικούς πίνακες συγκλίσεων και αποκλίσεων.  ∆ιεξήχθησαν 
τρεις συζητήσεις εφ’ όλης της ύλης.  Συνήλθε η υποεπιτροπή για το περιουσιακό.  Θα 
ήταν λοιπόν καλό να μας πει κάποιος πότε ξαναέγιναν τόσα πολλά στο Εθνικό 
Συμβούλιο. 

 ∆υστυχώς, γεγονός παραμένει ότι, παρ’ όλες τις προσπάθειες, εξακολουθούν 
να υπάρχουν διαφορές μεταξύ μας.  Ο κανονισμός του Εθνικού Συμβουλίου προνοεί 
ότι ο Πρόεδρος δεσμεύεται μόνο όταν υπάρχουν ομόφωνες απόψεις.  Από τη στιγμή 
που κάτι τέτοιο δε συμβαίνει, ο Πρόεδρος δεσμεύεται από τις προεκλογικές 
υποσχέσεις που έδωσε στον κυπριακό λαό.  Στη βάση αυτή προχωρεί και υλοποιεί 
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την πολιτική του.  Πολιτικά κόμματα και παράγοντες απαιτούν ο Πρόεδρος να 
υιοθετήσει δικές τους θέσεις τόσο σε ζητήματα ουσίας όσο και σε ζητήματα τακτικής, 
παρ’  όλο που διαφωνεί.  Τους υπενθυμίζουμε ότι διεξήχθησαν εκλογές και ο 
κυπριακός λαός ανέθεσε στο ∆ημήτρη Χριστόφια να διαχειριστεί το Κυπριακό.  Ο 
Πρόεδρος λαμβάνει υπόψη του και σέβεται όλες τις απόψεις.  ∆εν είναι όμως 
Πρόεδρος υπό κηδεμονία από κανέναν.  Θα προχωρήσει με πυξίδα του τα 
συμφέροντα του κυπριακού λαού, Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Προέκυψαν πολλές αντιδράσεις για την πρόθεση της κυβέρνησης να 
ενημερώσει για βασικά ζητήματα στο Κυπριακό το λαό.  Προκαλούνται πολλά 
ερωτηματικά, γιατί κάποιοι ανησυχούν από ένα τέτοιο ενδεχόμενο.  Γιατί τόσο άγχος 
και αγωνία για κάτι που θα ’πρεπε να γίνει από το 1977;  Γιατί τόση ανησυχία, επειδή 
θα γίνει σφαιρική και ολοκληρωμένη ενημέρωση των πολιτών;  Φοβούνται, γιατί θα 
χυθεί άπλετο φως στις βασικές πτυχές του Κυπριακού;  Βολεύονται στη 
διαστρέβλωση κάποιοι και στο σκοτάδι που σκορπίζεται από πολιτικά πρόσωπα και 
μερίδα των μέσων μαζικής ενημέρωσης;  Εμείς δε φοβόμαστε το φως.  Έχουμε 
εμπιστοσύνη στην κρίση και στην αγάπη του κυπριακού λαού για την πατρίδα.  Καμιά 
κυβέρνηση δε χρειάστηκε ποτέ την έγκριση των πολιτικών κομμάτων, για να πει τις 
απόψεις της στον κυπριακό λαό.  Από εκεί και πέρα, τα κόμματα είναι ελεύθερα να 
πουν και τις δικές τους απόψεις και ο λαός θα κρίνει.  Εμείς του έχουμε εμπιστοσύνη. 

 Ασκείται κριτική στον Πρόεδρο για το ότι δήθεν κατέθεσε προτάσεις που 
συνιστούν υποχωρήσεις από θέσεις αρχών.  Αποδείξαμε κατ’ επανάληψη ότι αυτές οι 
προτάσεις έγιναν αποδεχτές από την ελληνοκυπριακή κοινότητα από προηγουμένως.  
Τότε κανένας δεν ενοχλείτο.  Τώρα αυτά συνιστούν κόκκινες γραμμές.  Συνιστούν 
προδοσία από μέρους του ∆ημήτρη Χριστόφια.  Έχουμε αναπτύξει την 
επιχειρηματολογία μας πολλές φορές· δε θεωρώ σκόπιμο να την επαναλάβω λόγω 
έλλειψης χρόνου. 

 Κατηγορείται ο Πρόεδρος ότι ασκεί πολιτική “καλού παιδιού”.  Αυτό συνιστά 
πρόκληση.  Όλοι γνωρίζουμε ότι πρώτος και μόνος ο ∆ημήτρης Χριστόφιας έθεσε 
καθαρά και ανοικτά το θέμα των εγγυήσεων στις διαπραγματεύσεις.  Αυτό το είπε και 
ο Ταλάτ μερικές φορές, ότι δηλαδή διεκδικεί θέσεις ο ∆ημήτρης Χριστόφιας που δε 
διεκδικούσαμε πριν.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Οι θέσεις και οι προτάσεις που καταθέτει ο Πρόεδρος στις συνομιλίες 
βασίζονται στις συμφωνίες υψηλού επιπέδου του 1977 και 1979, των ψηφισμάτων του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, στο διεθνές και το ευρωπαϊκό δίκαιο. Είναι 
υποχρέωσή μας να βασίσουμε όλες μας τις προσπάθειες σε αυτές τις αρχές. Κάποιοι 
ίσως να νομίζουν ότι, εγκαταλείποντας όσα συμφωνήθηκαν, θα μπορέσουμε να 
κερδίσουμε κάτι καλύτερο.  Είναι δυνατό να γυρίσουμε το χρόνο πίσω, να 
διεκδικήσουμε κάτι παρόμοιο ή καλύτερο απ’  ό,τι είχαμε το ’60;  Από τότε μέχρι 
σήμερα μεσολάβησε το πραξικόπημα, η τουρκική εισβολή και η συνεχιζόμενη κατοχή 
της πατρίδας μας.  Ο λαός μας προδόθηκε από τη χούντα και την ΕΟΚΑ Β΄ το 1974.  
Αυτοί άνοιξαν την πόρτα στην Τουρκία, για να εισβάλει στην Κύπρο.  Η κατοχή διχάζει 
βίαια τον τόπο και το λαό μας.  Σήμερα αγωνιζόμαστε για λύση που θα μπορέσει να 
διασφαλίσει την ειρήνη, την ασφάλεια και τη σταθερότητα.  Όσα προηγήθηκαν 
δυστυχώς δε μας επιτρέπουν να αγωνιζόμαστε για το ευκταίο αλλά για το εφικτό. Την 
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ορθότητα των πολιτικών επιλογών την επιβεβαιώνει η ίδια η ζωή.  Για το ευκταίο και 
όχι το εφικτό αγωνίστηκαν τάχα και κάποιοι “υπερπατριώτες” την περίοδο μετά το 
1960.  Το μόνο που πέτυχαν ήταν να μας κληροδοτήσουν την κατοχή, από την οποία 
αγωνιζόμαστε να απαλλαγούμε.  Σε αυτή την προσπάθεια λοιπόν οφείλουμε να 
αφιερωθούμε με θέσεις βασισμένες σε αρχές, αλλά ταυτόχρονα ρεαλιστικές, με 
προτάσεις που θα συσπειρώσουν γύρω τους την πλειοψηφία Ελληνοκυπρίων και 
Τουρκοκυπρίων για την επίτευξη λύσης, με προτάσεις που δε θα διχάζουν εθνοτικά ή 
άλλως πως τις δύο κοινότητες, αλλά θα τις συνενώνουν σε πολιτική βάση.  Όλα αυτά 
δε θα κουραστούμε να τα επαναλαμβάνουμε, γιατί φαίνεται ότι η προσπάθεια 
κάποιων είναι να πανικοβάλουν το λαό ναρκοθετώντας κάθε απόπειρα που 
καταβάλλεται, για να γεφυρωθούν οι διαφορές ανάμεσα στις δύο κοινότητες. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Το τελευταίο διάστημα είμαστε μάρτυρες μιας χυδαίας και εκβιαστικής επίθεσης 
που γίνεται ενάντια στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας μέσα από μπλοκς στο ίντερνετ, 
σατιρικές δήθεν εφημερίδες και άλλους.  Ενθαρρύνεται η φυσική εξόντωση του 
Προέδρου.  Βλέπετε, αυτός είναι ο μόνος τρόπος που κάποιοι γνωρίζουν, για να 
απαντούν σε επιχειρήματα.  Αυτή είναι η προσήλωση που έχουν στη ∆ημοκρατία και 
ο σεβασμός προς τους θεσμούς.  Θα πω λοιπόν το εξής από το επίσημο βήμα της 
Βουλής:  Το ΑΚΕΛ στα ογδόντα τρία χρόνια της ζωής του κυνηγήθηκε, διώχτηκε, 
προπηλακίστηκε και απειλήθηκε από ξένους και ντόπιους.  ∆ε λύγισε, γιατί 
ατσαλώθηκε μέσα στο καμίνι της πάλης για καλύτερο και δημοκρατικότερο κόσμο.  
Στέκεται πάντα όρθιο με το κεφάλι ψηλά και κοιτάζοντας περήφανα στα μάτια τον 
κυπριακό λαό.  Πάντοτε και τώρα αγωνιζόμαστε για τα λαϊκά συμφέροντα.  Βάζουμε 
λοιπόν το χέρι στην καρδιά και αγωνιζόμαστε για ένα καλύτερο μέλλον για τον 
κυπριακό λαό, Ελληνοκύπριους και Τουρκοκύπριους. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Είναι προφανές ότι η προσπάθεια κάποιων στοχεύει στο να εγκαταλείψει ο 
Πρόεδρος τις συνομιλίες.  Πώς συνάδει με την πραγματικότητα μια τέτοια θέση;  Η 
Τουρκία εξελίσσεται σε περιφερειακή υπερδύναμη.  Θέλει να εμφανίζεται ως δύναμη 
ειρήνης.  Αναλαμβάνει πρωτοβουλίες, για να περάσει το μήνυμα ότι προωθεί σχέσεις 
καλής γειτονίας. Την ώρα που η Τουρκία έχει ουσιαστικά εξαπολύσει εκστρατεία 
αποενοχοποίησής της, κάποιοι παροτρύνουν τον Πρόεδρο να λειτουργήσει ανεύθυνα 
αποχωρώντας από τις συνομιλίες, να δώσει δηλαδή το δικαίωμα στην Τουρκία να 
περάσει το μήνυμα ότι η ίδια επιθυμεί λύση και ότι εμείς γυρίζουμε την πλάτη σε αυτή 
την προσπάθεια.  Συμβουλεύουν δηλαδή να παίξουμε το παιχνίδι της Τουρκίας στο 
όνομα μιας δήθεν διεκδικητικής πολιτικής. 

 Για τον Πρόεδρο και το ΑΚΕΛ η διεκδικητική πολιτική δεν είναι εκείνη που 
χαϊδεύει τα αυτιά του λαού, ενώ στην πραγματικότητα λουφάζει και συμφιλιώνεται 
μέρα με τη μέρα με την πιθανότητα παγιοποίησης των τετελεσμένων της εισβολής και 
της κατοχής. ∆ιεκδικητική πολιτική είναι η πολιτική που παραμένει προσηλωμένη σε 
αρχές και τις εξυπηρετεί με ευέλικτη τακτική, ζυγίζοντας τους συσχετισμούς δυνάμεων 
και τις αντικειμενικές συνθήκες.  Έτσι λειτουργεί ο ∆ημήτρης Χριστόφιας επιδιώκοντας 
το καλύτερο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 



 

 189

 Οι πολιτικές δυνάμεις του τόπου οφείλουμε να λειτουργήσουμε με ψυχραιμία, 
συλλογικότητα και με υπομονή, να οικοδομήσουμε με ειλικρίνεια την ενότητα γύρω 
από τις διαχρονικές θέσεις του Εθνικού Συμβουλίου.  Η εμμονή σε θέσεις που δεν 
εξυπηρετούν την υπόθεσή μας καταδικάζει το εσωτερικό μέτωπο σε έναν αδιέξοδο 
διάλογο κωφών.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι η κοινή πατρίδα Ελληνοκυπρίων και 
Τουρκοκυπρίων.  Αν φτάσαμε εδώ που είμαστε σήμερα, αυτό οφείλεται στις ακραίες 
θέσεις και πράξεις των εθνικιστικών και σοβινιστικών στοιχείων και στις επιβουλές 
τρίτων.  Και τότε και σήμερα αυτοί οι κύκλοι εξυπηρετούν δικά τους και αλλότρια 
συμφέροντα.  Το δικό μας συμφέρον, η επιβίωση της πατρίδας μας και του κυπριακού 
λαού, συνίσταται στην επίλυση του κυπριακού προβλήματος.  Γι’  αυτό  καλούμε την 
πολιτική ηγεσία να σταθεί σύσσωμη στο πλευρό του Προέδρου, επαναλαμβάνω, με 
ψυχραιμία, υπομονή και επιμονή.  Μόνο έτσι θα πετύχουμε να γυρίσουμε σελίδα και 
να δικαιώσουμε την Κύπρο και τον κυπριακό λαό. 

 Προτού ολοκληρώσω, θέλω να απευθυνθώ στους Τουρκοκύπριους 
συμπατριώτες μας.  Η κοινή μας πατρίδα διέρχεται κρίσιμη και καθοριστική για το 
μέλλον της φάση.  Μόνο αν ενώσουμε τα χέρια και τις προσπάθειές μας, μπορούμε να 
αποτινάξουμε την κατοχή και να την επανενώσουμε.  Εγκαταλείψετε λοιπόν τις 
απαράδεχτες απαιτήσεις.  Ελάτε στις συνομιλίες με προτάσεις που θα βρίσκονται 
μέσα στο συμφωνημένο πλαίσιο.  Ας τερματίσουμε τα τριάντα πέντε χρόνια διαίρεσης 
και ας θέσουμε τα θεμέλια για την ανατολή καλύτερων ημερών για όλους μας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κυπριανού. 

 Εδώ τελειώνει η σημερινή συνεδρία. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Τετάρτη, 16 ∆εκεμβρίου 2009, 
στις 9.00 το πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 Ο περί Προϋπολογισμού του 2010 Νόμος του 2009. 

(Αρ. Φακ. 23.01.050.172-2009). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ---------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ---------------------- 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  8.25 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αναστασιάδης Νίκος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  
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Γαβριήλ Γιαννάκης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολάου Ιωνάς 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Ομήρου Γιαννάκης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Πουργουρίδης Χρήστος 

Θωμά Γιαννάκης Σαμψών Σωτήρης 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κλεάνθους Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης   

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού Νόμος του 2010» και οι 
αγορεύσεις που ακολούθησαν (Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Γ. Ομήρου, Α. Αγγελίδης, 
Ν. Αναστασιάδης, Ά. Κυπριανού). 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 16ης ∆εκεμβρίου 2009 

Ώρα έναρξης: 9.23  π.μ. 

Αρ. 13 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Καλημέρα σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Όπως γνωρίζετε, δεν παρίσταται ανάγκη για απαρτία. Είναι συνεχιζόμενη η 
συνεδρία μας, παρ’ όλο που νομίζω ότι υπάρχει και απαρτία αριθμητικά.  Συνεχίζουμε 
τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2010. 

 Θα δώσω το λόγο σύμφωνα με τον κατάλογο που έχει ετοιμαστεί σε 
συνεννόηση με τα κόμματα και ξεκινούμε με τον κ. Κλαύδιο Μαυροχάννα του ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.   

 Παρακαλώ, αγαπητέ κύριε συνάδελφε.   

ΚΛ. ΜΑΥΡΟΧΑΝΝΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η ομιλία μου περιλαμβάνει τέσσερις ενότητες.  Στην πρώτη ενότητα θα μιλήσω 
για την εμπορική ναυτιλία στη χώρα μας, στη δεύτερη ενότητα για την προσφυγική 
πολιτική και τις κατεχόμενες κοινότητες, στην τρίτη ενότητα θα αναφερθώ στις 
θρησκευτικές ομάδες των Μαρωνιτών, Αρμενίων και Λατίνων και τέλος θα μιλήσω για 
την επαρχία μου, την Κερύνεια. 

 Η εμπορική ναυτιλία στην Κύπρο είναι μία από τις πιο ζωτικές, αποδοτικές και 
προσοδοφόρες για το κράτος βιομηχανίες.  Απασχολεί 4 000 υψηλά καταρτισμένους 
υπαλλήλους, εργοδοτεί 40 000 ναυτικούς και συνεισφέρει το 4% του ΑΕΠ της 
κυπριακής οικονομίας. 

 Η ναυτιλιακή δύναμη της Κύπρου δεν περιορίζεται μόνο σε αριθμητικές 
επιδόσεις του κυπριακού νηολογίου, αλλά επεκτείνεται και στον τομέα της 
πλοιοκτησίας και πλοιοδιαχείρισης.  Στη Λεμεσό έχει αναπτυχθεί ένα σημαντικό 
ναυτιλιακό σύμπλεγμα με σαράντα πέντε εταιρείες διαχείρισης πλοίων, ανάμεσα στις 
οποίες είναι μερικές με τεράστια εμβέλεια στην παγκόσμια ναυτιλιακή κοινότητα.  
Επίσης, η Κύπρος αποτελεί την έδρα εκατό τόσων διεθνών ναυτιλιακών εταιρειών 
που δραστηριοποιούνται με συναφή ναυτιλιακά επαγγέλματα.  Το κυπριακό νηολόγιο 
αποτελεί σήμερα βασικό πόλο προσέλκυσης ναυτιλιακών εταιρειών στη χώρα.  
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∆ιατηρεί τις μεγαλύτερες εταιρείες πλοιοδιαχείρισης παγκοσμίως, στις οποίες 
εργάζονται 4 000 Κύπριοι.  Αναμφίβολα, η εμπορική ναυτιλία αποτελεί, μετά τον 
τουρισμό, την πιο βασική βιομηχανία του τόπου, που στηρίζει την εθνική οικονομία. 

 Η ανάπτυξη της κυπριακής εμπορικής ναυτιλίας τα τελευταία χρόνια ήταν 
εντυπωσιακή.  Η σύσταση του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας στο Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων σηματοδότησε την αρχή μιας νέας εποχής για την ανάπτυξη 
της Κύπρου στον τομέα της ναυτιλίας. 

 Η Αρχή Λιμένων Κύπρου είναι ο αρμόδιος φορέας για τη διαχείριση και 
ανάπτυξη των λιμανιών μας.  Στρατηγικοί στόχοι της Αρχής είναι η προσέλευση της 
μεγαλύτερης δυνατής κίνησης εμπορίου και επιβατών κρουαζιέρας και η εξυπηρέτηση 
του κυπριακού εμπορίου με το χαμηλότερο δυνατό κόστος.  Σε πρόσφατο μήνυμά του 
το διοικητικό συμβούλιο της Αρχής διεκήρυξε ότι η ανοδική πορεία της Αρχής 
συνεχίζεται απρόσκοπτα τα τελευταία χρόνια με τα έσοδα της Αρχής να ανέρχονται σε 
πολλά εκατομμύρια ευρώ.  

 Σημαντική εξέλιξη αποτελεί η δημιουργία τον Απρίλιο του 2008 του Κυπριακού 
Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου, που είναι ο επαγγελματικός σύνδεσμος ολόκληρης της 
κυπριακής ναυτιλιακής βιομηχανίας που εκπροσωπεί την Κύπρο διεθνώς.  Το 
Κυπριακό Ναυτιλιακό Επιμελητήριο είναι ο στενότερος συνεργάτης του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας στη διαμόρφωση και 
εφαρμογή της ναυτιλιακής πολιτικής της κυβέρνησης.  Συνεργάζεται με την κυβέρνηση 
σε όλα τα ναυτιλιακά θέματα, τα τεχνικά θέματα, τα ζητήματα πολιτικής και 
εκσυγχρονισμού της ναυτιλιακής νομοθεσίας και την προβολή της κυπριακής σημαίας 
και της κυπριακής ναυτιλίας γενικότερα.  Σήμερα είναι ένας από τους μεγαλύτερους 
εθνικούς ναυτιλιακούς συνδέσμους με εκατό τριάντα εταιρείες μέλη και ελέγχει 2 100 
πλοία με σαράντα τρία εκατομμύρια τόνους ολικής χωρητικότητας. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Στις μέρες μας η εμπορική ναυτιλία απασχολεί 4 000 υψηλά καταρτισμένους 
υπαλλήλους, εργοδοτεί 40 000 ναυτικούς και συνεισφέρει το 4% του ΑΕΠ της 
κυπριακής οικονομίας.  Οφείλουμε όμως πλέον να προσαρμόσουμε τη ναυτιλιακή 
πολιτική του τόπου με τις κατευθυντήριες γραμμές και Οδηγίες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Η διαμόρφωση ενός φορολογικού πλαισίου για τη ναυτιλία που να είναι 
αποδεκτό από την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και από τα εργασιακά δεδομένα της 
χώρας μας είναι το θέμα που αντιμετωπίζει σήμερα η κυπριακή κυβέρνηση.  Αυτό θα 
εξασφαλίσει την περαιτέρω ανταγωνιστικότητα της ναυτιλίας μας και θα διατηρήσει 
την Κύπρο ως περιφερειακό δυναμικό ναυτιλιακό κέντρο. 

 Η κυβέρνηση Χριστόφια εργάζεται για τη βελτίωση της ναυτιλιακής υποδομής 
και των προσφερόμενων υπηρεσιών.  Θα παράσχει κίνητρα, φορολογικά και άλλα, για 
προσέλκυση και άλλων πλοίων στο κυπριακό νηολόγιο.  Εργάζεται για την επίλυση 
των θεμάτων των κοινωνικών ασφαλίσεων των ναυτικών.  Εργάζεται για τη 
συνεργασία των οργανωμένων συνόλων που εκπροσωπούν τη βιομηχανία, τις 
συντεχνίες, τους πλοιοκτήτες, τους ναυτικούς με το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας και 
την Αρχή Λιμένων.  Συμφωνεί στην εκπαίδευση των λειτουργών, στην πλήρη 
μηχανογράφηση του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας, στην αριθμητική ενίσχυση των 
ναυτιλιακών επιθεωρητών στο εξωτερικό και εργάζεται για την άρση του τουρκικού 
εμπάργκο, αξιοποιώντας κύρια την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Παρά την οικονομική κρίση, αυτή η κυβέρνηση προχωρεί στην αναβάθμιση των 
λιμανιών Λεμεσού -καινούριου και παλιού- στην αναβάθμιση εξ ολοκλήρου του 
λιμανιού στη Λάρνακα, το οποίο θα διατηρήσει το διπλό του χαρακτήρα, δηλαδή να 
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εξυπηρετεί και επιβάτες και εμπορική κίνηση, στη δημιουργία μαρίνας στην Αγία 
Νάπα, στην ανέγερση αίθουσας επιβατών στο λιμάνι Λεμεσού, στη μεταστέγαση της 
Λιμενικής και Ναυτιλιακής Αστυνομίας από το παλιό στο νέο λιμάνι Λεμεσού και στην 
ανέγερση του μηχανουργείου της Ναυτικής Αστυνομίας στο νέο λιμάνι Λεμεσού.  
Ακόμη, λήφθηκε απόφαση για ανάπλαση του παλιού λιμανιού στη Λεμεσό.  Έχουν 
ολοκληρωθεί επίσης οι εργασίες εκβάθυνσης και κατασκευάστηκε πρόσθετος χώρος 
στοιβασίας εμπορευματοκιβωτίων.  

 Η ανάπτυξη της κυπριακής ναυτιλίας έχει επιπλέον πολιτικές προεκτάσεις.  Η 
κυπριακή σημαία κυματίζει σε ολόκληρη την υφήλιο και ενισχύει την οντότητα της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Τα προβλήματα στην περαιτέρω ανάπτυξη της εμπορικής ναυτιλίας 
δημιουργούνται από εξωγενείς και διεθνείς παράγοντες.  Μεγαλύτεροι εξωγενείς 
παράγοντες είναι το τουρκικό εμπάργκο, ως το μεγαλύτερο πρόβλημα για την 
κυπριακή ναυτιλία, και η έξαρση του φαινομένου της πειρατείας των πλοίων στην 
περιοχή της Σομαλίας, το οποίο βεβαίως είναι ευρύτερο παγκόσμιο πρόβλημα. 

 Τα επιτεύγματα στον τομέα της κυπριακής ναυτιλίας είναι εξαιρετικά.  Η 
κυβέρνηση υιοθέτησε σειρά από μέτρα, όπως τον εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας που 
διέπει την εμπορική ναυτιλία, τη δημιουργία δικτύου επιθεωρητών κυπριακών πλοίων 
που εδρεύουν στο εξωτερικό, τη διαγραφή προβληματικών πλοίων και την 
προσέλκυση ποιοτικών σκαφών στο νηολόγιο.  Ενδυνάμωσε το Τμήμα Εμπορικής 
Ναυτιλίας με επιστημονικό και τεχνικό προσωπικό και συμμετέχει στα διεθνή κέντρα 
αποφάσεων με τρόπο μεθοδικό και δραστήριο. 

 Στόχος της κυβέρνησης Χριστόφια είναι η συνεχής αναβάθμιση των υπηρεσιών 
που παρέχει το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας, ώστε να διατηρείται η Κύπρος ως ένα 
από τα σημαντικότερα διεθνή ναυτιλιακά κέντρα στον κόσμο, ευρισκόμενο πάντα στο 
πλαίσιο του ευρωπαϊκού γίγνεσθαι.   

 Όραμα και αποστολή όλων μας είναι να καταστούν τα κυπριακά λιμάνια μας 
σύγχρονα, αποδοτικά και ανταγωνιστικά στην περιοχή αυτή της Μεσογείου και να 
έχουν την καλύτερη υποδομή και να εργάζονται απρόσκοπτα όλο το εικοσιτετράωρο 
σε ένα πλαίσιο ασφάλειας και σεβασμού προς το περιβάλλον. 

 Το υψηλά καταρτισμένο διευθυντικό και άλλο προσωπικό του Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας, της Αρχής Λιμένων Κύπρου και του Κυπριακού Ναυτιλιακού 
Επιμελητηρίου και οι υψηλοί στόχοι του κράτους αναμένεται να εξασφαλίσουν το 
καλύτερο αποτέλεσμα.  

Προσφυγική πολιτική για τις κατεχόμενες κοινότητες  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 20 Ιουλίου 1974:  ιστορικός σταθμός στην πρόσφατη ιστορία της Κύπρου.  
Είναι λυπηρό να αναλογιστούμε πόσα χρόνια έχουν περάσει από τις τραγικές εκείνες 
ημέρες του προδοτικού πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής στην Κύπρο 
χωρίς να έχουμε καταφέρει να επανενώσουμε το νησί μας ή να έρθει ειρήνη στον 
τόπο.  Τριάντα πέντε χρόνια, κύριε Πρόεδρε, είναι πολύς καιρός, για να ζει ο 
προσφυγικός κόσμος στους κυβερνητικούς συνοικισμούς.  Θέλουμε να πάμε στα 
σπίτια μας, στα χωριά και στις πόλεις μας.  Θέλουμε να επιστρέψουμε στην Κερύνεια, 
στην Αμμόχωστο, στη Μόρφου, στη Λάπηθο, στον Καραβά, στον Κορμακίτη, στο 
Λάρνακα της Λαπήθου, στο Καράκουμι, στο Βουνό, στον Άγιο Αμβρόσιο και στο 
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Ριζοκάρπασο. 

 Σε μια εκδήλωση του δήμου Λαπήθου που πραγματοποιήθηκε πρόσφατα προς 
τιμή των καθηγητών και βοηθών καθηγητών πανεπιστημίων που έχουν καταγωγή 
από τη Λάπηθο, στην αντιφώνησή του ένας από αυτούς, απευθυνόμενος σε αυτούς 
που βιάζονται να απορρίψουν κάθε προσπάθεια λύσης του Κυπριακού, φώναξε:  
«Αφήστε μας, αφήστε κάποιους από εμάς να επιστρέψουμε στον παράδεισό μας, στο 
όνειρο, να κρατηθούμε από κάπου, ένα δεντρό, και θα έρθει η ευλογημένη ώρα, η 
ώρα της δικαιοσύνης, όπου θα μπορέσουμε όλοι μαζί να επιστρέψουμε στη Λάπηθό 
μας.  Μη μας καταστρέψετε αυτό το όνειρο!». 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο προϋπολογισμός του 2010 για τις κατεχόμενες κοινότητες θεωρούμε ότι είναι 
αρκούντως ικανοποιητικός για την κάλυψη των θεμάτων που απασχολούν τις 
κατεχόμενες κοινότητες και τους δήμους.  Καλύπτει την πλήρη επιχορήγηση των 
ελλειμμάτων των ετήσιων προϋπολογισμών των εννέα κατεχόμενων δήμων, τα 
συνταξιοδοτικά ωφελήματα των υπαλλήλων που υπηρετούσαν στα συμβούλια των 
κατεχόμενων δήμων και κοινοτήτων πριν το 1974, €1.000 σε 136 κοινοτικά συμβούλια 
για λειτουργικά έξοδα, €17.000 στην Ένωση Κατεχομένων Κοινοτήτων Κερύνειας και 
Λευκωσίας για κάλυψη των λειτουργικών εξόδων τους, την επιχορήγηση, όταν 
ζητηθεί, εκδηλώσεων που διοργανώνουν τα κοινοτικά συμβούλια για τους 
συγχωριανούς τους, την αντιμισθία κοινοταρχών και αναπτυξιακά και άλλα 
προγράμματα των εγκλωβισμένων. 

 Η κυβέρνηση Χριστόφια δείχνει με κάθε ευκαιρία έμπρακτα το ενδιαφέρον της 
για τις κατεχόμενες κοινότητες της Κερύνειας.  Όλα τα θέματα που τους απασχολούν 
λύνονται ή βρίσκονται στο δρόμο της επίλυσής τους.  Οι κατεχόμενες κοινότητες έχουν 
χάσει πολλά και ζητούν ελάχιστα: ένα χώρο να στεγάσουν τα κοινοτικά συμβούλια και 
τα προσφυγικά σωματεία τους, ένα κομμάτι γης για κατασκευή ενός μνημείου για τους 
αγνοούμενους και τους πεσόντες τους, κάποια οικονομική ενίσχυση, για να 
οργανώνουν εκδηλώσεις για τις θύμησες των χωριών και τη διατήρηση των ηθών και 
εθίμων τους. 

 Ζητούμε να αναστηλωθούν και να συντηρηθούν τα μοναστήρια και οι εκκλησίες 
στην κατεχόμενη γη μας. Χαιρετίζουμε την απόφαση της Τεχνικής Επιτροπής για την 
πολιτιστική κληρονομιά να συντηρηθούν οι εκκλησίες, τα τεμένη και οι αρχαιολογικοί 
χώροι με προτεραιότητα για όσα κινδυνεύουν με κατάρρευση. 

 Το ΑΚΕΛ βρίσκεται, όπως πάντα, στο πλευρό του προσφυγικού κόσμου.  Από 
την πρώτη ημέρα της εισβολής μέχρι σήμερα. Με οργανωμένες επισκέψεις, όπου 
συγκεντρώνονται πρόσφυγες, καταγράφονται και προωθούνται τα θέματα που 
απασχολούν τους πρόσφυγες και τους εγκλωβισμένους.   Μεγάλη μας ελπίδα η 
προσπάθεια του Προέδρου της ∆ημοκρατίας κ. ∆ημήτρη Χριστόφια να φτάσει αισίως 
σε μια δίκαιη λύση του κυπριακού προβλήματος. 

 Ο Πρόεδρος Χριστόφιας στηρίζει την προσπάθειά του σε θέσεις αρχών.  
Προσπαθεί να πείσει τα Ηνωμένα Έθνη, την Ευρωπαϊκή Ένωση, την Τουρκία και όλες 
τις χώρες ότι εργάζεται ειλικρινά για μια δίκαιη, λειτουργική και βιώσιμη λύση του 
κυπριακού προβλήματος για όλους τους κατοίκους της Κύπρου, Ελληνοκύπριους, 
Τουρκοκύπριους, Μαρωνίτες, Αρμενίους, Λατίνους. 

Θρησκευτικές ομάδες:  Μαρωνίτες, Αρμένιοι, Λατίνοι   
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 Οι θρησκευτικές ομάδες των Μαρωνιτών, των Αρμενίων και των Λατίνων 
αποτελούν αναπόσπαστο κομμάτι του κυπριακού λαού.  Τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά 
της κουλτούρας τους, τα παραδοσιακά ήθη και έθιμά τους εμπλουτίζουν την 
πολυπολιτισμική κουλτούρα του λαού μας.  Μαρωνίτες, Αρμένιοι και Λατίνοι έχουν 
σημαντική συμβολή στην πρόοδο και προκοπή που ο κυπριακός λαός έχει επιτύχει 
στα χρόνια της ανεξαρτησίας.  Οι θρησκευτικές ομάδες της Κύπρου βίωσαν και 
βιώνουν όλες τις δοκιμασίες που πέρασε και εξακολουθεί να περνά ο τόπος μας.   

 Το ΑΚΕΛ, συνάδελφοι, αγωνίζεται για μια Κύπρο όπου όλοι οι κάτοικοί της, 
Ελληνοκύπριοι, Τουρκοκύπριοι, Μαρωνίτες, Αρμένιοι και Λατίνοι, θα ζουν ειρηνικά και 
θα οικοδομούν μαζί το μέλλον της κοινής τους πατρίδας.  Εγκύπτουμε με ιδιαίτερη 
φροντίδα στα θέματα που αντιμετωπίζουν οι συμπατριώτες μας Μαρωνίτες, Αρμένιοι 
και Λατίνοι και εργαζόμαστε για την επίλυσή τους.  Ο σεβασμός και η διατήρηση της 
ιδιαίτερής τους ταυτότητας θα βρίσκεται στο επίκεντρο της προσοχής μας. 

 Ιδιαίτερα, αναφέρομαι στη μαρωνίτικη κοινότητα, που τα τραγικά γεγονότα του 
1974 είχαν ως αποτέλεσμα και τα τέσσερα χωριά, Κορμακίτης, Ασώματος, Αγία 
Μαρίνα και Καρπάσεια, να μείνουν εγκλωβισμένα υπό τον έλεγχο των τουρκικών 
στρατευμάτων.  Η πολιτική την οποία έχει εξαγγείλει η παρούσα κυβέρνηση και 
εφαρμόζει για τους ηρωικούς εγκλωβισμένους αγκαλιάζει στον ίδιο βαθμό τους 
εγκλωβισμένους της Καρπασίας και αυτούς των μαρωνίτικων χωριών. 

 Η κυβέρνηση Χριστόφια στα δύο χρόνια της προεδρίας της ασχολήθηκε με όλα 
τα θέματα που αφορούν τους εγκλωβισμένους.  Μεταξύ άλλων, το σχέδιο 
επιδιόρθωσης των σπιτιών των εγκλωβισμένων βρίσκεται στα τελευταία του στάδια 
και αναμένεται να ολοκληρωθεί το 2010.  Εγκρίθηκε το σχέδιο στήριξης των 
εγκλωβισμένων, σύμφωνα με το οποίο όσοι επιστρέψουν μόνιμα στα κατεχόμενα 
χωριά τους να είναι λήπτες κρατικού επιδόματος.  Το διαχρονικό αίτημα για κατ’ οίκον 
φροντίδα των εγκλωβισμένων έχει ικανοποιηθεί και γενικά έχουν αυξηθεί τα 
επιδόματα που αφορούν τους εγκλωβισμένους. 

Κερύνεια   

 Η Κερύνεια και τα χωριά της, απλωμένα στις παρυφές του Πενταδακτύλου, 
στην πιο όμορφη και ειδυλλιακή περιοχή του πολύπαθου νησιού μας, καρτερούν μέσα 
στην αποπνικτική ατμόσφαιρα της κατοχής τούς ανθρώπους που τ’ ανάστησαν και 
που τα λάτρεψαν, τους κατοίκους τους που τα νοσταλγούν με πάθος και ελπίδα, όσος 
καιρός και αν περάσει. 

 Για τριάντα πέντε χρόνια η πατρίδα μας εξακολουθεί να παραμένει διαιρεμένη 
και η λατρευτή Κερύνεια μας κατεχόμενη.  Η επαρχία μας είναι εκατό τοις εκατό 
προσφυγοποιημένη, με όλους τους πολίτες της ξεριζωμένους, με πολλούς 
αγνοούμενους και εγκλωβισμένους. 

 Γνωρίζουν οι Κερυνειώτες ότι η λύση που θα επιτύχουμε δε θα είναι η ιδανική.  
Ως ΑΚΕΛ όμως, διεκδικούμε να είναι λειτουργική και βιώσιμη, ώστε να δίνει τη 
δυνατότητα σε όλους τους Κυπρίους να ζήσουν ειρηνικά, σε συνθήκες ασφάλειας, με 
διασφαλισμένα τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες τους, 
περιλαμβανομένου και του δικαιώματος επιστροφής της περιουσίας.  

 Εμείς οι Κερυνειώτες δεν είμαστε ολιγότερο πρόσφυγες από τους άλλους ούτε 
ολιγότερο διεκδικητικοί στην κοινή προσπάθεια να επιστρέψουμε στις ρίζες μας.  
Γνωρίζουμε ότι οι προσπάθειες για επιστροφή είναι οι ίδιες για όλους τους πρόσφυγες 
του τόπου.  Γνωρίζουμε όμως ότι η λύση που θα επιτευχθεί θα είναι αποτέλεσμα 
συμβιβασμού. 
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 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 ∆υστυχώς, τα λιμάνια της Αμμοχώστου και της Κερύνειας, ο ειδικός σταθμός 
στο Καραβοστάσι και οι φάροι στο ακρωτήριο Κορμακίτη και στον Απόστολο Ανδρέα 
βρίσκονται ακόμα υπό κατοχή. 

 Ελπίζουμε ο τιτάνιος αγώνας που κάνει ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, η 
κυβέρνηση και ο λαός μας, για να λύσουν το κυπριακό πρόβλημα, να έχει αίσιο τέλος.  
Ελπίζουμε η ενωμένη Κυπριακή ∆ημοκρατία να καταστεί φάρος ανάπτυξης και 
δημιουργίας, ένας τόπος ειρήνης και ασφάλειας, όπου οι πολίτες της θα αφεθούν να 
ζήσουν ελεύθεροι και αγαπημένοι, κάτι που τόσο πολύ το νοσταλγούν.  Παραμένουμε 
συνεπείς στο πλαίσιο μιας δικοινοτικής διζωνικής ομοσπονδίας, όπως καθορίζεται 
στις συμφωνίες υψηλού επιπέδου, στις αποφάσεις και στα ψηφίσματα του ΟΗΕ και 
στις αρχές του διεθνούς και του κοινοτικού δικαίου.  Στα πλαίσια αυτής της λύσης 
προσπαθεί ο Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ∆ημήτρης Χριστόφιας να 
αποκατασταθούν και να διασφαλιστούν τα δικαιώματα του λαού μας, μαζί και τα 
δικαιώματα των Κερυνειωτών.  Γι’ αυτά τα δικαιώματα θα συνεχίσουμε, όπως πάντα, 
ως Κερυνειώτες, να αγωνιζόμαστε. 

 Σας ευχαριστώ.  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ ευχαριστώ, κύριε Μαυροχάννα, για την παρέμβασή σας. 

 Το λόγο έχει τώρα η αγαπητή συνάδελφος Μαρία Κυριακού του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.   

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα ήθελα καταρχάς να ευχαριστήσω το προσωπικό της Βουλής και ιδιαίτερα 
τους γραμματείς, που μας άντεξαν κατά τη συζήτηση των προϋπολογισμών, την 
Τασούλα Ιερωνυμίδου, τον Κωνσταντίνο Πηλείδη, τη Μαίρη Σάββα, τη Σταυρούλα 
Κουσιάππα και επίσης τις στενογράφους. 

 Ο Αριστοτέλης αναφέρει στα Πολιτικά του ότι η πολιτεία είναι μια μεγάλη 
εταιρεία στην οποία είμαστε όλοι μέτοχοι και πρέπει να δουλεύουμε για κοινό όφελος.  
Το Υπουργικό Συμβούλιο είναι κάτι ανάλογο με το διοικητικό συμβούλιο της εταιρείας, 
γι’ αυτό επέλεξα φέτος να συγκρίνω την εταιρική διακυβέρνηση με τον τρόπο που 
γίνεται η διακυβέρνηση του κράτους μέσω των προϋπολογισμών. 

 Για τις δημόσιες εταιρείες έχουμε αυστηρές νομοθεσίες και δεσμεύονται από τις 
αρχές της εταιρικής διακυβέρνησης να ακολουθούν τα διοικητικά τους συμβούλια και 
έχουν την υποχρέωση να ακολουθούν τις αρχές της διαφάνειας, της αμεροληψίας, της 
ηθικής του εμπορίου, της έντιμης διαχείρισης των οικονομικών της εταιρείας με τον 
ίδιο τρόπο που ένας επιχειρηματίας θα χρησιμοποιούσε ο ίδιος τα δικά του 
προσωπικά λεφτά. 

 Η εταιρική διακυβέρνηση έχει στόχο τη διαφάνεια και την ανάλυση των εξόδων, 
την έγκαιρη πληροφόρηση, την αναβάθμιση της αξιοπιστίας, την αναδιοργάνωση για 
μια καλύτερη δομή, την αποτελεσματικότερη δομή της εταιρείας, τον κατάλληλο και 
αποτελεσματικό εσωτερικό έλεγχο και μια διακυβέρνηση που θα μειώνει τις 
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πιθανότητες λανθασμένων επιλογών και ατασθαλιών. 

 Με βάση τις αρχές αυτές πρέπει να γίνει επανασχεδιασμός του τρόπου με τον 
οποίο παρουσιάζονται οι προϋπολογισμοί και για παράδειγμα, σε περίπτωση που 
φανεί ότι υπάρχουν ασάφειες ή πληρωμές χωρίς προηγούμενη αναλυτική ενημέρωση, 
πρέπει να είναι αδίκημα και προσωπική ευθύνη του συντάξαντος το κονδύλι αυτό, 
όπως ακριβώς σε μια δημόσια εταιρεία, όπου οι σύμβουλοι έχουν την ευθύνη για 
οποιαδήποτε παραπληροφόρηση. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει την υποχρέωση, μέσω των 
προϋπολογισμών που κατατίθενται ενώπιόν της, να ελέγχει τη σωστή και έντιμη 
διαχείριση των οικονομικών της πολιτείας προς όφελος όλων των πολιτών της και 
είναι υψίστης σημασίας αυτός ο έλεγχος να διεκπεραιώνεται σωστά και με γνώμονα 
πάντα το κοινό όφελος.  Το κράτος έχει έσοδα από τους φορολογούμενους πολίτες, τα 
οποία είτε ορίζονται ως φόρος εισοδήματος είτε ως φόρος προστιθέμενης αξίας είτε 
ως τέλη από υπηρεσίες που προσφέρει το κράτος.  Όλα όμως αυτά τα έσοδα πρέπει 
να τα διαχειρίζονται με σύνεση.   

 Όταν ξεκίνησε η πρωτόγνωρη οικονομική κρίση, πολλοί έλεγαν -και ιδιαίτερα 
από το κράτος- ότι δεν πρόκειται να αγγίξει την Κύπρο αυτή η κρίσις.  ∆υστυχώς, έχει 
φτάσει και στα σπίτια μας η κρίσις αυτή και φαίνεται ότι θα συνεχιστεί και θα αργήσει 
να φύγει.  Είναι αποδεδειγμένο πλέον ότι η αποδυνάμωση της αναπτυξιακής πορείας 
της κυπριακής οικονομίας αντικατοπτρίζεται ιδιαίτερα στην αγορά εργασίας με την 
ανεργία να κυμαίνεται μεταξύ 5,5% και 6,5%, που ισοδυναμεί με πέραν των 25 000 
ατόμων.  Είναι πραγματικά πρωτοφανής αριθμός για την Κύπρο, παρ’ όλον ότι για τα 
ευρωπαϊκά επίπεδα θεωρείται χαμηλή, όταν σκεφτεί κανείς ότι  25 000 οικογένειες 
επηρεάζονται από την ανεργία αυτή.    

 Είναι σημαντικό επίσης να αναφέρουμε ότι τα έσοδα του κράτους έχουν μειωθεί 
κατά 12% το 2009, αλλά παράλληλα έχουν αυξηθεί τα έξοδα κατά 6%.  Αυτό δε θα 
συνέβαινε, αν ήταν μια ιδιωτική επιχείρηση.  Θα έπρεπε να γίνουν και περικοπές 
ανάλογες της μείωσης των εσόδων και μείωση ανάλογη των εξόδων.  Το 2010 το 
δημόσιο χρέος αναμένεται να ξεπεράσει το 60%, πιθανόν και το 70%. Οι 
δημοσιονομικοί πόροι είναι περιορισμένοι, το δημοσιονομικό έλλειμμα φαίνεται να 
φτάνει πλέον σε επίπεδα που δεν είναι διατηρήσιμα χρονικά και συνεχίζει με 
περαιτέρω επιδείνωση το 2011, που τείνει αναπόφευκτα να οδηγήσει τη χώρα μας σε 
διαχρονικά υψηλά ελλείμματα αλλά και στη διαδικασία επιτήρησης από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Επίσης, άλλο σημαντικό είναι το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, όταν 
βλέπουμε ότι 35 000 εργαζόμενοι δεν πληρώνουν κοινωνικές ασφαλίσεις και €2 
εκατομ. ανείσπρακτα χρέη του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων να διαγράφονται 
κάθε χρόνο. Η Κύπρος κατατάσσεται μέσα στις τρεις χώρες με το μεγαλύτερο 
πρόβλημα στην εξασφάλιση των συνταξιοδοτικών δαπανών για τις επόμενες 
δεκαετίες.  Άρα, πρέπει να βρεθούν τρόποι για χρηματοδότηση αλλά και για επένδυση 
των χρημάτων αυτών. 

 Επίσης, όσον αφορά την πλέον φορολογούμενη οικογένεια, την πολύτεκνη 
οικογένεια, πρέπει να δημιουργηθεί ενιαίος φορέας με στόχο τη διαμόρφωση και 
υλοποίηση ενός ολοκληρωμένου προγράμματος δημογραφικής πολιτικής. 
Παράλληλα, πρέπει να αντιμετωπίσουμε τις ανάγκες της πολυμελούς οικογένειας, 
γιατί είναι ένας τομέας των πολιτών μας που προσφέρει πολλά στην κυπριακή 
οικονομία.  

 Ενώ η Κύπρος είναι τελευταία στις επενδύσεις στην έρευνα, βλέπουμε 
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παράλληλα να μειώνονται οι επενδύσεις στην έρευνα κατά 75%.  Να αναφέρω 
χαρακτηριστικά  ότι  η χορηγία στο κυπριακό ερευνητικό ίδρυμα από €8,3 εκατομ. έχει 
μειωθεί στα €3 εκατομ.  Η Κύπρος χρειάζεται επειγόντως αναμόρφωση και 
εκσυγχρονισμό του θεσμικού πλαισίου της έρευνας και της καινοτομίας.  Χρειάζεται 
την προώθηση νομοθεσίας, νέων διοικητικών μέτρων, νέων τρόπων χορηγίας, ούτως 
ώστε να αναπτύξουμε τον τομέα αυτό, που δημιουργεί θέσεις εργασίας.  

 Ανησυχούμε επίσης για τη χαμηλή μας παραγωγικότητα.  Σε εποχές 
οικονομικής κρίσης ο καθένας από εμάς έχει υποχρέωση να εργαστεί ακόμη πιο 
σκληρά στην επιχείρηση στην οποία εργάζεται, για να μπορέσει να αντέξει αυτή την 
οικονομική κρίση, ώστε να μη χάσει τη δουλειά του.  Η παραγωγικότητα του Κύπριου 
εργαζομένου, τόσο στο δημόσιο όσο και στον ιδιωτικό τομέα, πρέπει να αυξηθεί.  Όλοι 
έχουμε ευθύνη να δώσουμε τον καλύτερο εαυτό μας, για να εργαστούμε με 
αφοσίωση, ώστε να περάσουμε τη δοκιμασία της οικονομικής κρίσης, που φαίνεται ότι 
θα νιώσουμε πιο έντονα το 2010. 

 Πρέπει τόσο το κράτος, ως ο μεγαλύτερος εργοδότης, όσο και ο μικρότερος 
επιχειρηματίας και η μικρότερη οικογενειακή επιχείρηση να δείξουν το δρόμο για νέο 
όραμα στους εργαζομένους, ώστε να αποδώσουν καλύτερα και να παράγουν 
περισσότερο.  Οι εργαζόμενοι στο δημόσιο τομέα έχουν μεγαλύτερη ευθύνη, γιατί 
διαχειρίζονται χρήματα του φορολογούμενου συμπολίτη μας.  Πρέπει να καταβάλουν 
ακόμη μεγαλύτερη προσπάθεια, για να αυξήσουν την παραγωγικότητά τους και να 
μειώσουν τα έξοδα του κράτους. 

 Τη νέα χρονιά θα πρέπει ο καθένας από εμάς να υπερβεί τον εαυτό του, για να 
αντέξει η επιχείρηση στην οποία εργάζεται, για να αντέξουν τόσο η κάθε ιδιωτική 
επιχείρηση όσο και το κράτος να ξεπεράσουν τα δύσκολα τα οποία έρχονται στην 
οικονομία της Κύπρου τον επόμενο χρόνο.  Ο Κύπριος εργαζόμενος έκανε θυσίες το 
1974 και ξεπέρασε τα προβλήματα της εισβολής.  Σήμερα πρέπει να εργαστούμε το 
ίδιο σκληρά, για να μπορέσουμε να βγούμε από την οικονομική κρίση.  Το κράτος 
δυστυχώς δε λαμβάνει τα απαραίτητα μέτρα, για να ανατρέψει τα οικονομικά 
προβλήματα που αντιμετωπίζουν για παράδειγμα ο τουρισμός, η κατασκευαστική 
βιομηχανία και το λιανικό εμπόριο.     

 Τα κράτος έχει υποχρέωση να δώσει κίνητρα και ενθάρρυνση στους τομείς 
αυτούς, ώστε να τους βοηθήσει στην ανάκαμψη.  ∆εν είναι σχεδιασμός οικονομικός η 
ενωρίτερη είσπραξη του φόρου προστιθέμενης αξίας, αλλά ούτε και το να 
σπαταλούνται τεράστια ποσά σε ασύμφορες δραστηριότητες που δεν προσθέτουν 
καμία αξία στην οικονομία.   

 Πολλά από τα κονδύλια του προϋπολογισμού του 2010, δεδομένης της 
οικονομικής κρίσης, θα έπρεπε να περικοπούν ή να μειωθούν σημαντικά και να δοθεί 
έμφαση στα αναπτυξιακά έργα που προσθέτουν αξία στην κυπριακή οικονομία.  Οι 
μεγάλες καθυστερήσεις για την έκδοση παραδείγματος χάριν αδειών, η γραφειοκρατία 
στην κρατική μηχανή και η μειωμένη παραγωγικότητα είναι οι εχθροί της ανάπτυξης 
και της ανάκαμψης της οικονομίας.  

 Τα χρήματα τα οποία διαχειρίζεται το κράτος είναι χρήματα που του 
εμπιστεύεται ο φορολογούμενος και δεν πρέπει να σπαταλούνται σε ταξίδια 
παραδείγματος χάριν με πολυμελείς αντιπροσωπίες. Μόνο τη χλεύη προκαλούν οι 
κυπριακές αντιπροσωπίες, όταν κυκλοφορούν σε μέγεθος ποδοσφαιρικής ομάδας, για 
να αντιπροσωπεύσουν όπου μόνο ένα ή δύο άτομα χρειάζεται να παραστούν!  Η 
οικονομική πολιτική πρέπει να σχεδιαστεί με τέτοιο τρόπο, ώστε όχι μόνο να στηρίξει 
άμεσα την οικονομία μας αλλά να θέσει και γερές βάσεις για το μέλλον.   
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 Το κράτος πρέπει πρώτο να δίνει το καλό παράδειγμα της τήρησης των αρχών 
της εταιρικής διακυβέρνησης και να τιμωρεί τις παρατυπίες και παρανομίες με τον πιο 
αυστηρό τρόπο.  Εταιρική διακυβέρνηση και διακυβέρνηση του κράτους είναι 
ταυτόσημες: διαφάνεια, πληροφόρηση, αξιοπιστία, αναδιοργάνωση προς καλύτερες 
και αποτελεσματικότερες δομές, κατάλληλος εσωτερικός έλεγχος, διακυβέρνηση με 
λιγότερες πιθανότητες λανθασμένων επιλογών και ατασθαλιών.  ∆εν μπορεί το κράτος 
να ζητά από τον διοικούμενο να ακολουθεί τις αρχές της εταιρικής διακυβέρνησης και 
το ίδιο το κράτος να σφυρίζει αδιάφορα! 

 Καλές γιορτές και καλά Χριστούγεννα!  Ευτυχισμένο το 2010! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Κυριακού, για την πολύ σύντομη και περιεκτική 
σας παρέμβαση. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο αγαπητός συνάδελφος Ανδρέας Μουσκάλλης του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.   

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2010 διεξάγεται μέσα σε 
συνθήκες παγκόσμιας και εγχώριας οικονομικής επιβράδυνσης και ύφεσης και εν   
μέσω των συνεχιζόμενων εντατικών συνομιλιών για μια δίκαιη επίλυση του κυπριακού 
προβλήματος.  Η επιδιωκόμενη   λύση  αποσκοπεί στην ενοποίηση του κράτους και 
του λαού, στην ιστορική συμφιλίωση, που στο παρελθόν τραυματίστηκε τόσο σοβαρά 
και τραγικά, και στη δημιουργία  μιας ενωμένης πατρίδας για όλους τους κατοίκους 
της, μέσα στην οποία να ζήσουν τα παιδιά μας με ειρήνη, ασφάλεια, σιγουριά, ελπίδα 
και όραμα. 

 Ο Πρόεδρος ∆ημήτρης Χριστόφιας αγωνίζεται νυχθημερόν, παρά τις αντίξοες 
πολιτικές και άλλες συνθήκες, να μετακινήσει τον ογκόλιθο της διχοτόμησης από το 
κορμί της αγαπημένης μας πατρίδας,  για να μπορέσει να αναπνεύσει ελευθερία, 
ειρήνη, ασφάλεια, αισιοδοξία, δημοκρατία.  Οι πρόσφυγες αναγνωρίζουν στο 
πρόσωπο του Προέδρου ∆ημήτρη Χριστόφια τον τίμιο αγωνιστή, τον ακαταμάχητο 
υπερασπιστή και το θαρραλέο  φύλακα των δικαίων και των δικαιωμάτων τους. 

 Οι πρόσφυγες παρακολουθούν και εκτιμούν τις επίμοχθες προσπάθειες του 
Προέδρου ∆ημήτρη Χριστόφια και την επιμονή του για εξεύρεση δίκαιης, βιώσιμης, 
λειτουργικής λύσης του πολιτικού μας προβλήματος.  Ταυτόχρονα όμως, αγαπητέ 
κύριε Πρόεδρε, οι πρόσφυγές μας ευχαριστούν τον Πρόεδρο και την κυβέρνηση για 
την ευαισθησία που επιδεικνύουν στη λύση των τρεχόντων προβλημάτων τους.  Θα 
αναφερθώ στα πιο σημαντικά προσφυγικά ζητήματα, θέματα.   

 Μεγάλη ανακούφιση και ικανοποίηση υπάρχει στους πρόσφυγες για την 
πολιτική της κυβέρνησης που αφορά στο σημαντικό θέμα της στέγασής τους.  Πλείστα 
όσα στεγαστικά προγράμματα υλοποιήθηκαν για ανακούφιση των προσφύγων μας, τα 
πιο σημαντικά  των οποίων είναι τα εξής: 

 Αύξηση των παρεχομένων χορηγιών για όλα τα στεγαστικά προσφυγικά 
προγράμματα.  Σημαντικότατη αύξηση των οικοπέδων αυτοστέγασης σ’ όλες τις 
πόλεις, ακόμα και  στη Λεμεσό που υπήρχαν πάντοτε διαχρονικά προβλήματα 
εξεύρεσης χώρων.  Ανέγερση τριακοσίων πενήντα οκτώ οικιστικών κυβερνητικών 
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μονάδων στους συνοικισμούς “Κόκκινες” και “Τσιακκιλερό” στη Λάρνακα.  Ήδη, 
ανεγείρονται και σύντομα θα αποπερατωθούν οι πρώτες δεκατέσσερις σύγχρονες 
πολυκατοικίες.  Οι εργασίες θα συνεχίζονται ανελλιπώς μέχρι την ολοκλήρωση όλου 
του αρχικού σχεδιασμού ανέγερσης όλων  των τριακοσίων πενήντα οκτώ κατοικιών.  
Άρχισαν επίσης οι εργασίες για ανέγερση πολυκατοικιών στους προσφυγικούς  
συνοικισμούς του Αγίου Ιωάννη στη Λεμεσό. Η πρόθεση και απόφαση της 
κυβέρνησης του ∆ημήτρη Χριστόφια είναι σαφής:  Οποιαδήποτε στεγαστική ανάγκη 
των προσφύγων να ικανοποιείται άμεσα, επιλέγοντας μέσα από τα διάφορα 
στεγαστικά προγράμματα που υπάρχουν.    

 Βρήκε τη λύση του επίσης, με τον πιο δίκαιο τρόπο, ένα πρόβλημα που 
πίκρανε τους πρόσφυγές μας και αφορούσε το συνοικισμό “Ζήνων” στη Λάρνακα.  
Σύντομα, ο Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Νεοκλής Συλικιώτης, θα παραδώσει τις 
επιταγές στους δικαιούχους πρόσφυγες, αποκαθιστώντας μια διαχρονική αδικία. 

 Όσον αφορά τα περιβόητα πιστοποιητικά μίσθωσης, στις αρχές του 2010 η 
κυβέρνηση θα δώσει τα πρώτα πεντακόσια πιστοποιητικά μίσθωσης στους 
πρόσφυγες που για διάφορους λόγους, χωρίς να ευθύνονται, δεν έχουν πάρει τίτλο 
ιδιοκτησίας των κατοικιών τους.  Η κυβέρνηση, αφουγκραζόμενη τις δικαιολογημένες 
ανησυχίες, ανασφάλειες, αβεβαιότητες  μιας μεγάλης μερίδας των προσφύγων μας, 
προχώρησε, μετά από μεγάλη προσπάθεια, στην έκδοση των πιστοποιητικών 
μίσθωσης στους επηρεαζόμενους πρόσφυγες.  Ταυτόχρονα, οι πρόσφυγες αυτοί που 
δε θα πάρουν τίτλο ιδιοκτησίας για το σπίτι στο οποίο κατοικούν, όπως και αυτοί που 
διαμένουν σε τουρκοκυπριακές κατοικίες θα πάρουν και ένα οικόπεδο ως 
αντιστάθμισμα. 

 Τα πιστοποιητικά μίσθωσης, αγαπητέ Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 
αυξάνουν την πολυπόθητη φερεγγυότητα των προσφύγων.  Οι πρόσφυγες με κρατική 
εγγύηση μπορούν να αποταθούν για δανεισμό στα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα και 
ιδιαίτερα στο συνεργατισμό.  Με τα πιστοποιητικά μίσθωσης απομακρύνεται η 
ανασφάλεια, η αβεβαιότητα από τους πρόσφυγές μας και διασφαλίζεται η συνέχιση  
της κατοχής των οικιστικών μονάδων.  Εκεί και όπου το κράτος νόμιμα, χωρίς να 
προκαλεί,  έχει τη δυνατότητα να αντικαθιστά τα πιστοποιητικά μίσθωσης με τίτλους 
ιδιοκτησίας, με  εύκολη διαδικασία, θα προχωρά να το  εφαρμόζει.  Η κυβέρνηση έχει 
αποδείξει ότι διαθέτει την απαιτούμενη τόλμη να δίδει λύσεις ριζοσπαστικές προς 
όφελος του λαού και ιδιαίτερα των προσφύγων μας. 

 Οι αναδομήσεις των κυβερνητικών οικισμών συνεχίζονται με εντατικούς 
ρυθμούς.  Άλλαξαν ριζικά οι όψεις των αναδομημένων παλαιών συνοικισμών των 
προσφύγων και σε συνδυασμό με τα έργα που γίνονται σ’ αυτούς, τα πάρκα, τα 
αθλητικά κέντρα, τις πλατείες, δίδουν μια εικόνα ελπίδας, χαράς, ικανοποίησης και 
περιβαλλοντικής αναγέννησης.   

 Συνεχίζεται η τοποθέτηση των ανελκυστήρων στις πολυκατοικίες των 
προσφυγικών συνοικισμών εκεί και όπου υπάρχει η δυνατότητα.  Τα χρόνια αναμονής 
των προσφύγων για  διευκόλυνση της διακίνησής τους έφθασαν στο τέλος τους, χάριν 
της φιλοπροσφυγικής πολιτικής της κυβέρνησης του ∆ημήτρη Χριστόφια. 

 Η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών.  Η προσπάθεια της 
κυβέρνησης για αναβάθμιση της ποιότητας ζωής των προσφύγων μας που διαμένουν 
σε τουρκοκυπριακές οικίες στις πόλεις και χωριά είναι συνεχής.  Οι υπηρεσίες του 
Ταμείου ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών μεριμνούν  για την επιδιόρθωση, 
συντήρηση και βελτίωση των τουρκοκυπριακών περιουσιών μέχρι την τελική λύση του 
κυπριακού προβλήματος. 
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 Παρ’ όλες τις φιλότιμες προσπάθειες των λειτουργών της υπηρεσίας αυτής, 
θεωρώ ότι χρειάζονται περισσότερα έργα να γίνουν στις υποβαθμισμένες αυτές 
περιοχές, όπως και περισσότερη  ευαισθησία και κατανόηση στα προβλήματα που 
συνεχώς παρουσιάζονται.  Θεωρώ ότι το σύστημα μηχανογράφησης  της υπηρεσίας 
αυτής, που εγκαταστάθηκε το Μάιο του 2009 στην Πάφο πιλοτικά, θα βοηθήσει στην 
επίσπευση και καλύτερη διαχείριση των υποθέσεων που αφορούν τουρκοκυπριακές 
οικίες, υποστατικά, καταστήματα, γεωργικούς κλήρους, μνημεία, διατηρητέα 
τουρκοκυπριακά σπίτια και οικοδομές.  Τα τελευταία χρόνια  υπάρχει πλήρης 
διαφάνεια στη διαχείριση της τουρκοκυπριακής περιουσίας.  Οι επαρχιακές επιτροπές, 
η συμβουλευτική επιτροπή, με καθολική μάλιστα εκπροσώπηση, εγγυώνται δίκαιες 
αποφάσεις και διαφάνεια. 

 Ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών, παρ’ όλη τη γενναιόδωρη οικονομική 
ενίσχυση από την κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια και τις ενδιαφέρουσες ιδέες και 
αποφάσεις του διοικητικού συμβουλίου του Οργανισμού, χρειάζεται περισσότερα 
οικονομικά μέσα, για να μπορεί να ανταποκριθεί στο κοινωνικό και προσφυγικό του 
έργο.  Χρειάζεται άμεσα αύξηση των παρεχόμενων ποσών και εγγυήσεων, πιο 
γρήγορη εξέταση των αιτήσεων των στεγαστικών δανείων ιδιαίτερα, τα οποία 
καθυστερούν, διεξαγωγή μελέτης για θέσπιση νέων σχεδίων βοήθειας και στήριξης 
της οικονομικής δυνατότητας των προσφύγων. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ένα πρόβλημα το οποίο είναι διαχρονικό και στο οποίο θέλω να αναφερθώ 
είναι η επαγγελματική στέγη των προσφύγων, ένα θέμα το οποίο απασχολεί τους 
πρόσφυγες και θα θέλαμε καλύτερη και πληρέστερη στήριξή τους στην απόκτηση 
επαγγελματικής στέγης.  Είναι επιτακτική ανάγκη η δημιουργία κατάλληλων 
βιοτεχνικών περιοχών, με χαμηλά ενοίκια, καθότι πρόκειται για οικογενειακές 
βιοτεχνίες με μικρή οικονομική επιφάνεια και δυνατότητα.  Ταυτόχρονα, οι βιοτεχνίες 
αυτές, απομακρυνόμενες από τις οικιστικές περιοχές και τους προσφυγικούς 
συνοικισμούς, προσφέρουν καλύτερη ποιότητα ζωής στους κατοίκους των περιοχών 
αυτών.  Το κυρίαρχο πρόβλημα σ’ αυτές τις περιπτώσεις είναι τα υψηλά ενοίκια που 
καθορίζονται πολλές φορές και απομακρύνουν και αποτρέπουν το ενδιαφέρον των 
βιοτεχνών προσφύγων. 

 Τη ∆ευτέρα πήγα και είδα τους εγκλωβισμένους μας στην περιοχή της 
Καρπασίας.  Πηγαίνω πολύ τακτικά σε όλους τους εγκλωβισμένους.  Θέλω να 
μεταφέρω, κύριε Πρόεδρε, από το βήμα τούτο την ικανοποίησή τους, γιατί διαχρονικά 
προβλήματα που τους ταλαιπώρησαν βρήκαν τη λύση τους από την κυβέρνηση του 
∆ημήτρη Χριστόφια.  Το κυρίαρχο πρόβλημα των επιδιορθώσεων των κατοικιών τους  
συνεχίζεται κανονικά και αδιάλειπτα με πολύ εύκολες και απλοποιημένες διαδικασίες.  
Στα σχολεία υπάρχει ο κατάλληλος εξοπλισμός και η σωστή στελέχωση.  

 Όμως η κατοχή, παρ’ όλη την καλή διάθεση και ευαισθησία της κυβέρνησης, 
είναι μια σκληρή πραγματικότητα.  Η επίλυση των προβλημάτων των εγκλωβισμένων 
μας θα επιτευχθεί μόνο με την επίλυση του Κυπριακού και την ενοποίηση του λαού 
μας.  Θεωρώ ότι ο θεσμός της παραχώρησης τροφίμων προς τους εγκλωβισμένους 
μας πρέπει να διαφοροποιηθεί με βάση τα σημερινά σύγχρονα δεδομένα της 
διατροφικής πρακτικής.  Χρειάζεται συνεχής αναβάθμιση της κατ’ οίκον φροντίδας των 
ηλικιωμένων εγκλωβισμένων μας και όσων έχουν ανάγκη τέτοιας φροντίδας. 

 Ένα άλλο θέμα στο οποίο ήθελα να αναφερθώ, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι πρέπει 
να προωθηθεί άμεσα η αναστήλωση και αναδόμηση του μοναστηριού του Αποστόλου 
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Ανδρέα.  Οι Τούρκοι πρέπει να σεβαστούν τα ιερά και τα όσια του λαού μας.  Και όταν 
αναφέρω “λαού μας” εννοώ και των Ελληνοκυπρίων και των Τουρκοκυπρίων.  Άμεσα 
και χωρίς χρονοτριβή οι Τούρκοι πρέπει να επιτρέψουν σε μελετητές, Κύπριους και 
ξένους, όπως και σε εργολάβους να αρχίσουν αμέσως τα έργα συντήρησης και 
ισχυροποίησης της κατασκευαστικής υποδομής του μοναστηριού.  Ελληνοκύπριοι και 
Τουρκοκύπριοι ζητούν σεβασμό για το ιστορικό μοναστήρι τους, που είναι άμεσα 
συνδεδεμένο με την ιστορία τους, τη νοοτροπία, τους κοινούς αγώνες τους και τις 
κοινές αγωνίες τους.  Πάνω απ’ όλα όμως είναι ένα μνημείο πίστης, αφοσίωσης, 
αγάπης και ενότητας.  

 Γνωρίζω ότι προσωπικά ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, ο ∆ημήτρης ο 
Χριστόφιας, ενδιαφέρθηκε για την αναστήλωση και συντήρηση του μοναστηριού.  
Επίσης, πολλά κυβερνητικά στελέχη και άτομα.  Χρειάζεται άμεση ανταπόκριση  από 
τους Τούρκους στρατιωτικούς και Τουρκοκύπριους ηγέτες.  Αύριο ίσως είναι πολύ 
αργά. 

 Ένα άλλο θέμα στο οποίο ήθελα να αναφερθώ και να ενημερώσω, κύριε 
Πρόεδρε, εσάς, τους συναδέλφους και ολόκληρο τον κυπριακό λαό, είναι ότι οι 
εγκλωβισμένοι μας στην Αγία Τριάδα εκκλησιάζονται κάθε μήνα μία φορά.  Μια φορά 
το μήνα μεταβαίνει ιερέας στο ναό για λειτουργία.  Είναι, κατά τη γνώμη μου, 
απαράδεκτη αυτή η κατάσταση.  Γι’ αυτό άμεσα η ηγεσία της εκκλησίας πρέπει να 
επιληφθεί του προβλήματος και να λύσει αμέσως αυτή την απαράδεκτη πρακτική που 
διαιωνίζεται και τραυματίζει τους εγκλωβισμένους μας. 

 Η ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου:  Όπως γνωρίζετε το στεγαστικό πρόβλημα 
των προσφύγων και ιδιαίτερα των νέων ζευγαριών είναι το δεύτερο κύριο πρόβλημα  
που τους απασχολεί, μετά φυσικά από την επίλυση  του εθνικού μας προβλήματος.  
Είναι σημαντικό να αναφέρω ότι η επίλυση του στεγαστικού προβλήματος των 
προσφύγων στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου είναι σε ικανοποιητική πορεία.  Σε 
όλες σχεδόν τις κοινότητες διαχωρίζονται οικόπεδα, ενώ για κάποιες άλλες τα 
οικόπεδα βρίσκονται  υπό σχεδίαση.  Συγκεκριμένα, διαχωρίζονται ενενήντα οικόπεδα 
στο Φρένναρος, δεκαέξι στο ∆ασάκι της Άχνας, τριάντα πέντε στη Σωτήρα, ενώ 
βρίσκονται υπό σχεδιασμό  τριάντα στο Λιοπέτρι και είκοσι στο Αυγόρου.  Γίνεται 
προσπάθεια για εξεύρεση χώρου και διαχωρισμού οικοπέδων στο Παραλίμνι και στον 
Άγιο Γεώργιο Αχερίτου-Βρυσούλλων. 

 Ταυτόχρονα, πρέπει να αναφέρω ότι το αίτημα του δικού μας κόμματος για 
πολλά χρόνια που είχε σχέση με τη ριζική αναδόμηση των κατοικιών χαμηλού 
κόστους στις κοινότητες Φρεννάρους, Λιοπετρίου και Σωτήρας έχει επιλυθεί και 
σύντομα αναμένεται η παραχώρηση των κατοικιών στους δικαιούχους.  Ένα άλλο 
σημαντικό επίτευγμα είναι η δημιουργία τέτοιων έργων υποδομής που να  
δημιουργούν σωστές συνθήκες διαβίωσης στους συνοικισμούς των προσφύγων. 
Τέτοια είναι η δημιουργία πάρκων, εμπορικών κέντρων, καφενείων, κέντρων και 
χώρων απασχόλησης  και άθλησης της νεολαίας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η εισβολή του 1974, που προσφυγοποίησε 200,000 ανθρώπους και έφερε τη 
δυστυχία, τον πόνο και την απόγνωση στην πατρίδα μας, προσφυγοποίησε 
ταυτόχρονα και διακόσιες είκοσι πέντε συνεργατικές εταιρείες του τόπου μας, οι 
οποίες απώλεσαν στα κατεχόμενα εδάφη μας απεριόριστης αξίας περιουσίες, καθώς 
και  χαμένα όνειρα, ελπίδες και προοπτικές. 
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 Από αυτές οι δεκαέξι συνεργατικές εταιρείες, μέσα από τεράστιες δυσκολίες και 
προβλήματα, επαναδραστηριοποιήθηκαν στις ελεύθερες περιοχές της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Με σωστή και έντιμη διαχείριση, με πίστη στις αθάνατες αξίες και 
ιδανικά του συνεργατισμού, πάλεψαν μαζί  με τους πρόσφυγές μας και τον υπόλοιπο 
κυπριακό λαό, για να επιβιώσουν και να αναπτυχθούν στους νέους, άγνωστους,  αλλά 
φιλόξενους τόπους της πατρίδας μας.  Βοήθησαν και στήριξαν τον κυπριακό λαό και 
ιδιαίτερα τους πρόσφυγές μας στους δύσκολους εκείνους καιρούς, για να επιβιώσουν 
και να αντέξουν τη μεγάλη αυτή καταστροφή. 

 Με τη συμπαράσταση ολόκληρου του συνεργατικού κινήματος οι εκτοπισμένες  
συνεργατικές εταιρείες κατόρθωσαν να επιβιώσουν, να προοδεύσουν και να 
αναπτυχθούν.  Μαζί με το υπόλοιπο συνεργατικό κίνημα, όντας ένα κίνημα  κοινωνικό, 
ανθρώπινο, ευαίσθητο, άντεξαν τον πόνο και την πίκρα τους και επιδόθηκαν σε έναν 
τεράστιο αγώνα ανασυγκρότησης της πατρίδας μας μαζί με τις άλλες παραγωγικές 
δυνάμεις.  Ο αγώνας αρκετά δύσκολος, οι συνθήκες τραγικές, τα προσφυγικά 
αντίσκηνα  απλώθηκαν σ’ όλη την ελεύθερη Κύπρο.  Σε κάθε γωνιά της Κύπρου οι 
συνεργατικές εταιρείες άνοιξαν τις θερμές, ανθρώπινες και φιλόξενες φτερούγες τους 
και ζέσταναν τον ταλαιπωρημένο και παγωμένο πρόσφυγα και τις οικογένειές τους.  
Οι συνεργατικές εταιρείες έγιναν τα πιο ασφαλή και σίγουρα καταφύγια των 
προσφύγων μας. 

 Τα πρώτα πέτρινα χρόνια πέρασαν.  Ήλθαν τα δύσκολα χρόνια της 
πραγματικής ανασυγκρότησης της πατρίδας μας, της οικονομικής αναδημιουργίας και 
ανάπτυξης.  Το συνεργατικό κίνημα συνέχισε την πορεία του μαζί με τους πρόσφυγες 
και τον κυπριακό λαό.  Βοήθησαν  στην επαναδραστηριοποίηση των προσφύγων μας 
που αναζητούσαν μια καλύτερη ζωή, χρηματοδότησε όλες τις προσπάθειες για τη 
στέγασή  τους και αργότερα δανειοδότησε τη μόρφωση των παιδιών τους όπως και  
τις τεράστιες  διαφορετικές ανάγκες τους.  Ο συνεργατισμός αισθάνεται περήφανος 
που σ’ αυτά τα δύσκολα χρόνια, παρ’ όλη την καταστροφή που υπέστην και ο ίδιος, 
βοήθησε τους πρόσφυγές μας και γενικά τον κυπριακό λαό να ξεπεράσουν 
προβλήματα και δυσκολίες. 

 Οι πρόσφυγές μας, αναγνωρίζοντας τη  μεγάλη συμβολή του συνεργατισμού 
στην ανακούφισή τους και στην ανοικοδόμηση της κυπριακής οικονομίας και 
κοινωνίας, επέστρεψαν αυτή την ευγνωμοσύνη στο πολλαπλάσιο, αναδεικνύοντας το 
συνεργατικό κίνημα, ιδιαίτερα τον πιστωτικό τομέα, το δυνατότερο συνεργατικό κίνημα 
σ’ όλο τον κόσμο.  Το συνεργατικό κίνημα, ξεπερνώντας τις δυσκολίες και τα 
προβλήματα της προσφυγιάς και της καταστροφής, δυνατό, ισχυρό, ενωμένο, 
σύγχρονο και αποτελεσματικό, ατενίζει το μέλλον με σιγουριά, αισιοδοξία και 
αυτοπεποίθηση.   

 Η αναφορά μου αυτή, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την 
περίοδο της δράσης του συνεργατικού κινήματος στην πρώτη και μετέπειτα περίοδο 
της προσφυγιάς ήταν για μένα μια ιστορική αναγκαιότητα.  Πρέπει ο ιστορικός να 
καταγράψει αυτές τις ανεπανάληπτες σελίδες της ζωής και δράσης του κυπριακού 
συνεργατισμού κατά την περίοδο της προσφυγιάς και ιδιαίτερα στα πρώτα 
απερίγραπτα τραγικά εκείνα χρόνια. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η πρώτη επίσημη εγγραφείσα συνεργατική εταιρεία στην Κύπρο είναι η Χωρική 
Τράπεζα Λευκονοίκου, που ιδρύθηκε στο Λευκόνοικο της επαρχίας Αμμοχώστου στις 
22 Νοεμβρίου του 1909.  Το συνεργατικό κίνημα και μαζί του ολόκληρος ο κυπριακός 
λαός τιμά φέτος τα εκατό χρόνια του συνεργατισμού.  Εκατό χρόνια αγώνων και 
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προσφοράς του προς τον τόπο και το  λαό μας.  ∆ίκαια αναγνωρίζεται ότι ο 
συνεργατισμός είναι η μεγαλύτερη κοινωνικοοικονομική κατάκτηση του λαού μας κατά 
τον εικοστό αιώνα.  Θεωρώ δε ότι ο συνεργατισμός πάντοτε θα αποτελεί τη 
μεγαλύτερη κοινωνική και οικονομική κατάκτηση του κυπριακού λαού. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τελειώνοντας την ομιλία μου, δεν μπορούσα να μην αναφερθώ και σ’ ένα άλλο 
υπέροχο κομμάτι της προσφυγιάς, στα προσφυγικά αθλητικά σωματεία, καθώς και 
στους προσφυγικούς πολιτιστικούς συλλόγους και οργανώσεις μας, τα οποία 
δραστηριοποιούνται στις ελεύθερες περιοχές κάτω από αντίξοες συνθήκες.  Το κράτος 
πρέπει να επαναξιολογήσει τις νέες σύγχρονες ανάγκες και απαιτήσεις των 
προσφυγικών σωματείων, σ’ ένα εντελώς καινούριο περιβάλλον μέσα στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Να αποκρουσθούν με τόλμη απόψεις και εισηγήσεις που 
διαλαλούν ότι τα προσφυγικά σωματεία είναι  σπάταλα και ανεύθυνα.  Πρέπει όλοι να 
επιδείξουν την αλληλεγγύη και την απαιτούμενη  εκτίμηση προς το πολύπλευρο έργο 
τους και να βοηθήσουν στην περαιτέρω ενδυνάμωση  και ανάπτυξή τους.  Τα 
προσφυγικά μας σωματεία διατηρούν την πνευματική και κοινωνική συσπείρωση και 
συνοχή των εκτοπισμένων μας και γενικά μιας μεγάλης μερίδας του κυπριακού λαού. 

 Φανταστείτε, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, αν δεν υπήρχαν και αν δε 
δραστηριοποιούνταν αυτά τα σωματεία μας.  Η κάθε εκδήλωση, ο κάθε αθλητικός 
αγώνας τους, η κάθε δραστηριότητα αυτών των σωματείων είναι και μια δήλωση 
συνύπαρξης, συνέπειας, συνέχειας και συνοχής.  Η νοοτροπία, η κουλτούρα κάθε 
οργανωμένου προσφυγικού συνόλου, μεταφέρεται στους νέους και στα παιδιά, 
διατηρώντας έτσι τα ήθη και έθιμα, διατηρώντας έτσι τη ταυτότητά μας, τα βιώματά 
μας και εν τέλει διατηρώντας την ψυχή μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εύχομαι σ’ όλους σας και στον κυπριακό λαό καλά Χριστούγεννα και καλό νέο 
έτος και ο Χριστός, που σύντομα θα τον συναντήσουμε, να μας ζεστάνει τις κρύες 
ψυχές μας. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Ανδρέα Μουσκάλλη ο Πρόεδρος της Βουλής 
επανήλθε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον Ανδρέα το Μουσκάλλη.  Καλοδεχούμενες οι 
ευχές του.   

 Λοιπόν, το βήμα έχει τώρα ο συνάδελφος Ανδρέας Κυπριανού από το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ελπίζω, κύριε Πρόεδρε, να μη συναντήσουμε σύντομα το Χριστό.  Να είναι εκεί 
να μας προσέχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ξέρεις Αντρέα -συγγνώμη που σε διακόπτω- αλλά ο φίλος ο Μουσκάλλης 
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επιβεβαίωσε κάτι που όλοι ξέραμε για χρόνια πολλά, ότι είναι ένας φιλόσοφος και 
πραγματικά με τον τρόπο που τα διατύπωσε νομίζω δίκαια έχει αυτό τον 
χαρακτηρισμό και αυτό το περιεχόμενο.   

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Συμφωνώ, διότι τον γνωρίζω από τα ποδόσφαιρα, παλαιότερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ τουλάχιστον έτσι τον αποκαλώ, φιλόσοφο, εδώ και πολλά χρόνια.   

 Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ο Αντρέας είναι από καιρό, από τον καιρό της μάππας που εμιλούσε για τους 
Αργοναύτες και τα… 

(Γέλια) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να πω και εγώ κάτι, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να πεις και εσύ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όταν ανέλαβε την τεχνική ηγεσία της Ομόνοιας, ο κ. Κατσουρίδης είπε -και το 
θυμάμαι- το εξής:  «Πρωτάθλημα μπορεί να μην πιάσουμε, αλλά ιστορία οι παίχτες 
μας εννά μάθουν».   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Σωστό. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Και φιλοσοφία και ψυχολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ξέρετε, με τούτο το μικρό το στιγμιότυπο καταδεικνύεται πόσο αγαπητός είναι ο 
Ανδρέας από όλους μας. 

 Λοιπόν, άλλε Ανδρέα, ο λόγος δικός σου. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση για τον προϋπολογισμό του 2010 στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αποτελεί την κορυφαία στιγμή στο δημόσιο διάλογο για την πορεία της κυπριακής 
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οικονομίας.  Είναι μια συζήτηση που διεξάγεται μέσα στη δίνη της παγκόσμιας 
οικονομικής κρίσης, κρίση εξαιτίας της οποίας πολλές χώρες έχουν οδηγηθεί στο 
χείλος της κατάρρευσης.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση και ιδιαίτερα η Ευρωζώνη έδειξαν 
αντοχή και πέτυχαν σε κάποιο βαθμό τον απαιτούμενο συγχρονισμό, για να 
αποφύγουν τα χειρότερα.  

 Αποτελεί ευτύχημα για την Κύπρο που, σε μια τόσο ασύμμετρη οικονομική 
απειλή, βρέθηκε εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης και ιδιαίτερα εντός Ευρωζώνης.  Εάν 
εγίνοντο οι σωστές προβλέψεις και έξυπνοι χειρισμοί, τότε η πατρίδα μας θα έμπαινε 
τελευταία στην κρίση και θα έβγαινε πρώτη, με τα οικονομικά δεδομένα που 
επικρατούσαν στην προ της κρίσης περίοδο. 

 Οι προκλήσεις της οικονομικής κρίσης δεν ξεπεράστηκαν.  Όλοι βλέπουμε πια 
τις συνέπειες και τις επιπτώσεις της:  

1. παρατεταμένη ύφεση και αρνητικοί ρυθμοί ανάπτυξης, 

2. πίεση στα δημοσιονομικά, αυξημένα ελλείμματα και διόγκωση του χρέους, 

3. σοβαρή αύξηση της ανεργίας. 

 Τις συνέπειες αυτές υφίσταται σήμερα και η κυπριακή οικονομία.  Χωρίς την 
ευρωπαϊκή θωράκιση οι δυσκολίες που σήμερα αντιμετωπίζουμε θα ήταν 
πολλαπλάσιες. 

 Ωστόσο και πάλι, δεν μπορούμε ούτε λεπτό να εφησυχάσουμε.  Γιατί οι 
συνέπειες της οικονομικής κρίσης έχουν δείξει το πρόσωπό τους και δεν είναι απλά 
μια υπόθεση δεικτών.  Οι επιχειρήσεις αντιμετωπίζουν πραγματικό πρόβλημα 
ρευστότητας και μετά βίας συγκρατούν το προσωπικό τους.  Τα νοικοκυριά, ιδιαίτερα 
στα μεσαία και χαμηλά εισοδήματα, είναι υπερχρεωμένα. Σοβαρές θα είναι οι 
διαστάσεις για πολλούς συνανθρώπους μας που σήμερα βρίσκονται στο κατώφλι της 
χρεοκοπίας.  Ομάδες του πληθυσμού είναι ακόμα πιο εκτεθειμένες στη φτώχια και τον 
κοινωνικό αποκλεισμό: συνταξιούχοι, μονογονεϊκές οικογένειες, μεγαλύτεροι σε ηλικία 
και υπηρεσία υπάλληλοι χάνουν τις δουλειές τους, σε μια προσπάθεια των 
επιχειρηματιών να μειώσουν το μισθολόγιο των εταιρειών τους.  Νέοι επιστήμονες δε 
βρίσκουν θέσεις εργασίας, άλλοι παραμένουν εξαρτώμενοι από τις οικογένειές τους ή 
ετεροαπασχολούνται. 

 Εδώ θα πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι γνωστή η επιχειρηματολογία 
της κυβέρνησης και του ΑΚΕΛ: «Ξέρετε, δεν ευθυνόμαστε εμείς για αυτή την κρίση.  
Αυτή την κρίση την έχει δημιουργήσει ο νέος φιλελευθερισμός του Τζορτζ Μπους, τα 
golden boys, οι μεγαλόσχημοι τραπεζίτες» κ.λπ.  Βεβαιότατα και δεν ευθύνεται η 
κυβέρνηση του ΑΚΕΛ για την παγκόσμια οικονομική κρίση.  Γι’ αυτό το οποίο απόλυτα 
ευθύνεται είναι για τη διαχείριση αυτής της κρίσης, διότι θα πρέπει να θυμηθούμε τι 
παρέλαβε το Φεβρουάριο του 2008 η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια.  Μία 
οικονομία που από το 2004 και από την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση, μέχρι 
και το 2008, είχε δημιουργήσει μια τεράστια εισροή κεφαλαίων από το εξωτερικό.  
Ένας τεράστιος πακτωλός χρημάτων εισέρρεε στα δημόσια ταμεία.  Να θυμίσω τη 
φορολογική αμνηστία;  Να θυμίσω τα τεράστια έσοδα από το φόρο κεφαλαιουχικών 
κερδών, όπου ένα τεμάχιο γης πουλιούνταν σε μία τιμή “άλφα” τη μια ημέρα, σε δύο 
μήνες επωλείτο σε τιμή δύο “άλφα” και σε ένα χρόνο σε τιμή τέσσερα “άλφα”;  Και σε 
όλες αυτές τις μεταβιβάσεις το κράτος εισέπραττε φόρο κεφαλαιουχικών κερδών και 
μεταβιβαστικά τέλη;  Να θυμίσω ότι σε μία κατάσταση οικονομικής ευφορίας και 
ευρωστίας ο κόσμος σπαταλά και τα έσοδα από το φόρο προστιθέμενης αξίας 
πολλαπλασιάζονται;  Και οπωσδήποτε μέσα σε κατάσταση οικονομικής ευρωστίας οι 
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εταιρείες κερδίζουν, άρα υπάρχουν και αυξημένα έσοδα από το φόρο, τον εταιρικό.  
Το ερώτημα είναι πού κατασπαταλήθηκαν και πού πήγαν όλα αυτά τα χρήματα. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Υπάρχουν δύο τρόποι να αναγνώσει κανείς την υφιστάμενη οικονομική 
κατάσταση.  Ο ένας είναι ο τρόπος που υιοθέτησε η κυβέρνηση.  Στην αρχή -πριν από 
ένα χρόνο δηλαδή- αισθανόταν άνετα, την ώρα που όλοι προειδοποιούσαν.  Στο μέσο 
της κρίσης άρχισε να κάνει υπολογισμούς.  Είναι εντυπωσιακό!  Σε όλους έπεσε έξω!  
Σήμερα η Κύπρος είναι σε πολύ δύσκολη θέση και παρουσιάζει τη μεγαλύτερη 
ποσοστιαία αύξηση στο δημοσιονομικό έλλειμμα και ανησυχητικούς ρυθμούς αύξησης 
της ανεργίας. 

 Η προσέγγιση της κυβέρνησης ήταν λανθασμένη.  Υπήρξε σπατάλη χρόνου και 
χρήματος.  Υπήρξε έλλειψη προνοητικότητας. Υπήρξε περαιτέρω διόγκωση του 
κρατικού μισθολογίου.  Η κυβέρνηση του ΑΚΕΛ ζούσε ακόμα στον κύκλο της 
οικονομικής ευφορίας και μοίραζε τον εθνικό πλούτο χωρίς στόχευση, χωρίς σύνεση. 
Σήμερα τρέχει πίσω από τα γεγονότα, για να συμμαζέψει τα έσοδα με διάφορες 
λογιστικές προσαρμογές. 

 Ο δεύτερος τρόπος για αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης είναι η λήψη 
αποφασιστικών μέτρων που αλλάζουν τις δυναμικές της οικονομίας και 
απελευθερώνουν την παραγωγή, είναι η διατήρηση των ρυθμών ανάπτυξης και η 
αύξηση του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος.  Αυτή είναι η δική μας γραμμή.  Είναι ο 
εκσυγχρονισμός του κράτους, η συγκράτηση του κρατικού μισθολογίου, η ενίσχυση 
του ιδιωτικού τομέα και η επιλογή έργων του δημοσίου που δημιουργούν θέσεις 
εργασίας και όχι μονοδιάστατα μεγάλα οδικά έργα.  Είναι ο έλεγχος της πιθανής 
ασυδοσίας των τραπεζών και της διαθεσιμότητας φθηνού χρήματος από τις τράπεζες, 
ελκυστικού στους επιχειρηματίες για να επενδύσουν.  Είναι η ανάληψη της 
πρωτοβουλίας για στοχευμένη και δικαιότερη κατανομή, όταν πρόκειται για αυξήσεις ή 
παροχές.  Να επωφεληθούν αυτοί που έχουν πραγματική ανάγκη με αυστηρά 
κοινωνικά κριτήρια.  

 Η επιχειρηματική κοινότητα μπορεί να αντέξει την πίεση.  Χρειάζεται ενίσχυση 
της μικρομεσαίας επιχείρησης, αξιοποίηση των κοινοτικών προγραμμάτων και 
στρατηγική από την πλευρά του κράτους.  Αυτή είναι η δική μας μέθοδος.  Ως 
αντιπολίτευση, αλλά και ως κόμμα εξουσίας, όταν θα κληθούμε να αναλάβουμε εμείς 
την ευθύνη της διακυβέρνησης, θα δουλέψουμε για τη μεταρρύθμιση του κράτους και 
την ενίσχυση του επιχειρείν.  Θα δώσουμε δικαίωμα για καλύτερες ημέρες σε όλους.  

 Είναι άξια απορίας η στάση της κυβέρνησης, που θέλει να λέει πως είναι και 
φιλολαϊκή.  Γιατί έδωσε ενέσεις ρευστότητας στις εμπορικές τράπεζες, χωρίς να τις 
δεσμεύσει σε μέτρα αλληλεγγύης προς τους δανειζόμενους;  Γιατί είμαστε η χώρα με 
τα υψηλότερα επιτόκια στην Ευρωζώνη;  Γιατί οι τραπεζίτες κυνηγούν τους 
οικογενειάρχες, όταν πριν από δύο χρόνια τους προσέφεραν τα δάνεια με κάθε είδους 
τεχνικές μάρκετινγκ;  Γιατί δε στηρίζει η κυβέρνηση με συγκεκριμένα μέτρα τους 
μικρομεσαίους επιχειρηματίες έγκαιρα, για να δουλέψει η αγορά; 

 Η κυβέρνηση Χριστόφια, εν μέσω οικονομικής κρίσης, δεν έδειξε κάτι 
διαφορετικό, πέρα από την πρόχειρη διαχείριση και την κατασπατάληση των πόρων 
του κράτους.  Το αποτέλεσμα είναι τα αυξημένα ελλείμματα και οι δυσοίωνες 
προβλέψεις για το μέλλον. 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επιτρέψτε μου, στο πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισμού, να 
αναφερθώ σε κάποια πιο εξειδικευμένα θέματα ιδιαίτερης σημασίας για την οικονομία 
της Κύπρου, αλλά και για την ποιότητα ζωής των συμπολιτών μας. 

Πολεοδομικός σχεδιασμός 

 Υπάρχει άμεση ανάγκη ολοκλήρωσης ενός στρατηγικού πολεοδομικού 
σχεδιασμού, που να βλέπει μεσοπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα και να 
συμπεριλαμβάνει τη μετατροπή των πόλεων σε φορείς ανάπτυξης. 

 Η χώρα μας μπορεί να γίνει ξανά ανταγωνιστική, αν καταφέρουμε να 
αναβαθμίσουμε τις πόλεις, να προσδώσουμε στον ολικό σχεδιασμό μας για την 
Κύπρο τη διάσταση της αειφορίας, αν δημιουργήσουμε πόλεις ελκυστικές σε κεφάλαια 
και ανθρώπους, με νέο περιεχόμενο στην ποιότητα ζωής των κατοίκων.  

 Αυτή η αναφορά μου σχετίζεται βεβαίως και με τη Λεμεσό, που είναι, κατά τη 
γνώμη μου, η ατμομηχανή της παραγωγής, των υπηρεσιών προστιθέμενης αξίας για 
το σύνολο της κυπριακής οικονομίας.  Είναι η πόλη που έχει τη δυνατότητα να 
εισέλθει στη χρυσή εποχή της ανάπτυξής της και να αναβαθμίσει την 
ανταγωνιστικότητα της Κύπρου στο σύνολό της. 

Ενιαίο σχέδιο για την Κύπρο 

 Αποτελεί θέση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ο ολικός επανασχεδιασμός της 
πατρίδας μας στο πλαίσιο ενός ενιαίου σχεδίου για την Κύπρο.  ∆ιαθέτουμε ομορφιά, 
αλλά περιορισμένη έκταση και πλούτο και δεν έχουμε την πολυτέλεια να τα 
σπαταλήσουμε άλλο.  Χρειαζόμαστε ένα σχέδιο που θα προβλέψει τις υποδομές, τις 
αναπτύξεις, τις χρήσεις για την επόμενη εικοσαετία.  Ένα σχέδιο που θα καθορίζεται 
από τις  αρχές της αειφορίας.  Στο ίδιο πλαίσιο πιστεύουμε ότι ο πολεοδομικός 
σχεδιασμός θα πρέπει να διέπεται από νέες πολιτικές όπως: 

1.  τον αστικό αναδασμό, 

2.  τον εκσυγχρονισμό  της δήλωσης πολιτικής για τη μεμονωμένη κατοικία, 

3.  το διαχωρισμό των περιοχών σε αστικές, περιαστικές και ύπαιθρο, 

4.  την κάθετη ανάπτυξη, την αύξηση του ελεύθερου χώρου, τη μείωση της 
κάλυψης, τη δημιουργία πλατειών και χώρων πρασίνου, 

5.  το κάθε αστικό συγκρότημα θα πρέπει να περιβάλλεται από ισχυρή ζώνη 
πρασίνου, από μητροπολιτικά πάρκα. 

 Ορισμένες πρωτοβουλίες που έχει αναλάβει το Υπουργείο Εσωτερικών προς 
αυτή την κατεύθυνση είναι θετικές, αλλά εξακολουθούν να αποτελούν κομμάτια ενός 
σχεδίου, που όσο αναβάλλεται η ολοκλήρωσή του τόσο πιο ξεπερασμένο θα γίνεται 
από τις εξελίξεις. 

Μέσα μαζικής μεταφοράς 

 Ο προϋπολογισμός περιλαμβάνει σημαντική δαπάνη για τη δημιουργία ενός 
αξιόπιστου συστήματος μέσων μαζικής μεταφοράς.  

 Οφείλουμε ως υπεύθυνη αντιπολίτευση να ελέγξουμε την αποτελεσματικότητα 
του σχεδιασμού που προωθεί η κυβέρνηση, ώστε να ανταποκρίνεται στις προσδοκίες 
που έχουν οι πολίτες.  Οι πολίτες επιζητούν απτά αποτελέσματα μιας ριζικής αλλαγής 
στον τομέα των συγκοινωνιών, ιδίως για τις πόλεις όπου το κυκλοφοριακό έφθασε στο 
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απροχώρητο, όπως η Λευκωσία και η Λεμεσός.  Η ευθύνη της κυβέρνησης να 
ανταποκριθεί είναι ακέραιη, διότι η επένδυση είναι τεράστια και για κάθε ευρώ που 
δαπανάται χρειάζεται να επιστρέφει στον πολίτη μια αναβαθμισμένη ποιότητα ζωής 
και ένα καθαρότερο περιβάλλον πόλεων.  Εμείς πιστεύουμε ότι ριζική αλλαγή δε 
γίνεται μόνο με αποκλειστική επένδυση στα λεωφορεία.  Απαιτείται συνδυασμός 
μέτρων, σωστή υποδομή, γιατί δυστυχώς τα λεωφορεία θα κινηθούν στο υφιστάμενο 
οδικό δίκτυο.  

 Θα πρέπει εδώ να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι ανησυχώ ιδιαίτερα για τη Λεμεσό και 
σε σχέση με τις αναπτύξεις γύρω από το κέντρο της πόλης.  Γνωρίζετε καλά ότι με την 
ολοκλήρωσή του το ΤΕΠΑΚ θα έχει 7 000 φοιτητές.  Προωθείται η ανάπλαση του 
παλιού λιμανιού, η ανάπλαση της επίχωσης.  Θα ξεκινήσει πολύ σύντομα η μαρίνα, η 
Ακταία Οδός, το συνεδριακό.  Όλα αυτά θα δημιουργήσουν μία τεράστια κεντρομόλο 
δύναμη προς το κέντρο της πόλης της Λεμεσού.  Είναι αναπόφευκτο.  Όλοι θα θέλουν 
να πάνε στο κέντρο της πόλης.  Άρα, χρειάζεται εδώ μία επιστημονική στρατηγική 
μελέτη του κυκλοφοριακού του κέντρου της πόλης της Λεμεσού και καλώ τον 
Υπουργό Συγκοινωνιών να μην καθυστερήσει άλλο αυτή η μελέτη. 

Υγεία 

 Ο τομέας της υγείας είναι ίσως το πιο σημαντικό κομμάτι σε αυτό που 
ονομάζουμε “ποιότητα ζωής”.  Και λυπάμαι πραγματικά να δηλώσω από αυτό το 
βήμα, κύριε Πρόεδρε, ότι, παρά τις φιλότιμες προσπάθειες του ιατρικού και 
παραϊατρικού προσωπικού των κρατικών νοσηλευτηρίων, δεν έχουμε ακόμη 
καταφέρει να προσφέρουμε ως κράτος ιατροφαρμακευτική περίθαλψη επιπέδου.  Ένα 
είναι, αγαπητοί συνάδελφοι, να έχει χάσει ο Κύπριος ασθενής την εμπιστοσύνη του 
προς το σύστημα και άλλο είναι -και αυτό είναι πολύ πιο τραγικό- να έχουν χάσει την 
εμπιστοσύνη τους στο σύστημα οι ίδιοι οι γιατροί και οι νοσηλευτές μας! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επιθυμώ, τέλος, να αναφερθώ και εν συντομία στο θέμα της αναβάθμισης της 
τοπικής αυτοδιοίκησης ως αναπόσπαστου κομματιού της προσπάθειας για 
εκσυγχρονισμό, αποκέντρωση και ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της Κύπρου.  
Γνωρίζω ότι για πολλά χρόνια γίνονται σκέψεις, αλλά μένουν στα συρτάρια.  Πιστεύω 
ότι έφθασε ο καιρός να προχωρήσουμε στην αναμόρφωση της πυραμίδας των 
αρμοδιοτήτων της δημόσιας διοίκησης, ώστε να δώσουμε στην τοπική αυτοδιοίκηση 
πόρους και στελέχη, για να μπορεί να λειτουργεί ως αυτόνομος βραχίονας στην 
παραγωγική διαδικασία.  

 Κλείνοντας αντιλαμβάνομαι πλήρως την αδυναμία μιας αριστερής κυβέρνησης 
να κυβερνήσει ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος και μια αστική κοινωνία.  Είναι γι’ 
αυτό που ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, γνωρίζοντας ότι η οικονομία αποτελεί εθνικό 
κεφάλαιο και ισχυρό υπόβαθρο στον αγώνα του κυπριακού ελληνισμού, κατέθεσε 
έγκαιρα τις ανησυχίες  και τις προτάσεις του, οι οποίες δυστυχώς δεν εισακούστηκαν. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Καλά Χριστούγεννα, καλές γιορτές.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ευχαριστώ το συνάδελφο Ανδρέα Κυπριανού. 

 Το βήμα έχει τώρα η αγαπητή συνάδελφος Ρούλα Μαυρονικόλα. 
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Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στη σκιά της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, που εξακολουθεί να πλήττει και 
να απειλεί τον πλανήτη μας, συζητάμε τον κρατικό προϋπολογισμό για το 2010.  Τον 
περασμένο χρόνο οι επιπτώσεις της κρίσης μόλις που είχαν κάνει δειλά την εμφάνισή 
τους στην κυπριακή οικονομία.  Φέτος τα πράγματα είναι πολύ διαφορετικά, με τα 
σημάδια της κρίσης να είναι ορατά σε διάφορους τομείς σε μεγαλύτερο ή μικρότερο 
βαθμό.   

 Είναι αλήθεια ότι η Κύπρος βρίσκεται σε καλύτερη μοίρα και κατάσταση από 
άλλες ευρωπαϊκές χώρες.  Ωστόσο, αυτό δεν μπορεί να αποτελέσει άλλοθι για πιθανό 
εφησυχασμό και αδιαφορία στο καμπανάκι της προειδοποίησης για τους 
επερχόμενους κινδύνους.  Αντιθέτως, οι όποιες καλές επιδόσεις θα πρέπει να 
αποτελέσουν το ανάχωμα και τη βάση για τη διαμόρφωση της οικονομικής πολιτικής, 
σε βαθμό που από τη μια θα αντιμετωπίζει την κρίση και από την άλλη θα διασφαλίζει 
τη συνέχιση του κοινωνικού κράτους.   

 Στο πλαίσιο αυτό, κυρίαρχη θέση πρέπει να έχει το πρόβλημα της ανεργίας, το 
οποίο έφθασε ομολογουμένως σε πρωτόγνωρα υψηλά επίπεδα και καθίσταται μια 
σύγχρονη κοινωνική μάστιγα.  Αισιόδοξο στοιχείο στην όλη υπόθεση είναι το γεγονός 
ότι ουδείς επιχείρησε να κρύψει το πρόβλημα κάτω από το χαλί, παρά τις 
διαφορετικές εκτιμήσεις ως προς την πραγματική διάσταση της ανεργίας.  Αντιθέτως, 
όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς, όχι μόνο εντόπισαν το πρόβλημα, αλλά υπέβαλαν και τις 
δικές τους προτάσεις για αντιμετώπιση της κατάστασης.  Η ανεργία βεβαίως δεν είναι 
πρόβλημα απομονωμένο και άσχετο με την ευρύτερη οικονομική πραγματικότητα.  
Αυτό σημαίνει ότι χρειάζονται ουσιαστικά μέτρα και όχι κινήσεις εντυπωσιασμού, στο 
πλαίσιο της ενίσχυσης και αναθέρμανσης της οικονομικής δραστηριότητας.   

 ∆είκτης μέτρησης του κοινωνικού κράτους και της κοινωνικής αλληλεγγύης 
θεωρούνται και οι παροχές προς αναξιοπαθούντες συμπολίτες μας.  Θα ήταν άδικο να 
μην επισημανθούν τα όποια θετικά υπάρχουν στην κυπριακή κοινωνία και αυτά είναι 
πολλά.  Ωστόσο, εντοπίζοντας τα αρνητικά, είμαστε υποχρεωμένοι να επαναλάβουμε 
την ανάγκη τροποποίησης και εκσυγχρονισμού του θεσμού του δημóσιου 
βοηθήματος, στο πλαίσιο στοχευμένης κοινωνικής πολιτικής. 

 Θεωρούμε το θέμα υψίστης σημασίας, γιατί ακριβώς επηρεάζει ευάλωτες 
ομάδες του πληθυσμού, οι οποίες υπό το σημερινό καθεστώς βιώνουν αρκετές 
αδικίες.  Η παροχή δημόσιου βοηθήματος είναι μέρος της πολυεπίπεδης, πολύ 
σημαντικής αποστολής του Γραφείου Ευημερίας, το οποίο αποτελεί τον κατεξοχήν 
φορέα κοινωνικής προσφοράς, έχοντας να αντιμετωπίσει σοβαρά προβλήματα, 
κυρίως προσωπικής και οικογενειακής εμβέλειας.  Η διαπίστωση αυτή οδηγεί και στην 
επανάληψη της διαχρονικής ανάγκης για συνεχή και ορθή αναδιοργάνωση του 
τμήματος.  Οι υπηρεσίες θα πρέπει να ενισχυθούν με εξειδικευμένους επιστήμονες, οι 
οποίοι θα συμβάλουν αποφασιστικά και πιο ουσιαστικά στην αντιμετώπιση των 
σοβαρών προβλημάτων που αποτελούν μέρος της κοινωνικής πραγματικότητας. 

 Με ιδιαίτερη ευαισθησία οφείλουμε να αντιμετωπίσουμε και τα σοβαρά 
προβλήματα των αναπήρων.  Η πλήρης κοινωνική ενσωμάτωσή τους και η 
διευκόλυνση άμεσης συμμετοχής τους στην καθημερινή ζωή πρέπει να είναι στόχος 
προς άμεση υλοποίηση, ανεβάζοντας έτσι το πολιτισμικό επίπεδο της κοινωνίας μας. 

 Προς τούτο χαιρετίζουμε την κατάθεση και ψήφιση του νομοσχεδίου για θετικές 
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διακρίσεις στην εργοδότηση ατόμων με αναπηρίες.  Θέση για εμάς απολύτως 
φυσιολογική, από τη στιγμή που η Ε∆ΕΚ, μέσω του προέδρου της κ. Γιαννάκη 
Ομήρου,  κατέθεσε εδώ και αρκετό καιρό παρόμοιες προτάσεις νόμου.  Η σημερινή 
εξέλιξη είναι βήμα θετικό.  Τα όποια προβλήματα παραμένουν ή πιθανώς να 
εμφανιστούν είναι αναγκαίο να αντιμετωπιστούν αποτελεσματικά και με γρήγορους 
ρυθμούς. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Σε μια σύγχρονη κοινωνία η εξάλειψη της όποιας κοινωνικής ανισότητας 
προβάλλει ως αναγκαιότητα, γεγονός που εν πολλοίς θα διαμορφώσει και το 
πολιτισμικό μας επίπεδο.  Αυτό θα επιτευχθεί με τη διάχυση της ισότητας σε όλες τις 
εκφάνσεις της κοινωνικής ζωής του τόπου, αρχής γενομένης από την εργασία.  Προς 
την κατεύθυνση αυτή θεωρούμε σημαντική και αναγκαία την ενίσχυση της Μονάδας 
Ισότητας, για να μπορέσει να αντεπεξέλθει στο ρόλο της σε σχέση με την υλοποίηση 
και εφαρμογή του σχεδίου δράσης για την ισότητα.  Σημαντική είναι επίσης η 
υλοποίηση του στόχου της συμφιλίωσης της οικογένειας με την εργασία.  Ως 
σοσιαλιστές πιστεύουμε στην ισότητα ευκαιριών και υποχρεώσεων, γι’ αυτό θεωρούμε 
ότι θα πρέπει να προωθηθούν μέτρα τα οποία θα καλύπτουν τόσο τις γυναίκες όσο 
και τους άνδρες.  

 Χαρακτηριστικά επισημαίνουμε: 

1. την πληρωμένη γονική άδεια, 

2. την άδεια πατρότητας, 

3. το ολοήμερο σχολείο, 

4. τα κέντρα ημερήσιας φροντίδας ηλικιωμένων, 

5. την ίδρυση και λειτουργία περισσότερων βρεφονηπιακών σταθμών και με 
ωράρια λειτουργίας προσιτά στους εργαζόμενους γονείς. 

 Τέλος, να χαιρετίσουμε την επανασύσταση ουσιαστικά της Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών στην Απασχόληση, με την έγκριση των κανονισμών και το διορισμό 
συνάμα νέου προέδρου και μελών. 

Κύριε Πρόεδρε,  

 Συζητώντας το θέμα της ισότητας είναι αναγκαίο να επισημανθεί για άλλη μια 
φορά από το βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων το έλλειμμα που παρατηρείται 
λόγω της μη αναγνώρισης στην πράξη του δικαιώματος του εκ μητρογονίας 
πρόσφυγα.  Κατανοούμε τα προβλήματα και τις δυσκολίες, αλλά θεωρούμε ότι δεν 
πρέπει να προβάλλονται ως άλλοθι για τη μη υλοποίηση του μέτρου.  Αντιθέτως, 
πιστεύουμε ότι τα προβλήματα μπορούν να ξεπεραστούν στο πλαίσιο δημιουργικού 
διαλόγου, αντικείμενο του οποίου θα είναι η αναζήτηση της χρυσής τομής που θα 
οδηγήσει στο ξεπέρασμα των όποιων δυσκολιών και εμποδίων. 

 Το θέμα ανεδείχθη από τις γυναικείες οργανώσεις, την Κίνηση Προσφύγων και 
Εκτοπισμένων Μανάδων, από τα κόμματα -και όχι μόνο- εδώ και καιρό και είναι 
πραγματικά απορίας άξιον πώς τόσες κυβερνήσεις δεν κατόρθωσαν να οδηγήσουν το 
πρόβλημα στη λύση του.  Είμαστε όλοι συνυπεύθυνοι και θα πρέπει όλοι μαζί, μακριά 
και πέρα από λαϊκισμούς και φωνές εντυπωσιασμού, να οδηγήσουμε το πρόβλημα σε 
οριστική λύση.  Θεωρούμε το όλο θέμα τεράστιας σημασίας, που αποτελεί πρόκληση 
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για κάθε κοινωνία που θέλει να λέγεται δημοκρατική.  Η κυπριακή πολιτεία οφείλει να 
επιλύσει το πρόβλημα και το κράτος, στο πλαίσιο στοχευμένης κοινωνικής πολιτικής, 
να υιοθετήσει και να προτείνει λύσεις και ουσιαστικά μέτρα.  Πέραν τούτου, τα όσα 
ακούγονται για μετακινήσεις προσφύγων και πιθανή αναδιάταξη βουλευτικών εδρών ή 
ακόμα και για οικονομικά προβλήματα πιστεύουμε ότι είναι λόγια άνευ περιεχομένου. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η εγκληματικότητα, ως σοβαρό κοινωνικό πρόβλημα με διαστάσεις μάστιγας, 
μολύνει την κοινωνία και τον πολιτισμό μας.  Ένα πρόβλημα το οποίο είναι 
πολύπλευρο και εξελίσσεται σε διάφορους τομείς και που στο σύνολό του παίρνει 
εκρηκτικές και επικίνδυνες διαστάσεις.  ∆ιαπίστωση η οποία δικαιολογημένα προκαλεί 
ανησυχία και προβληματισμό και ταυτοχρόνως την ανάγκη ενεργοποίησης και κοινής 
δράσης για αντιμετώπιση του προβλήματος, όχι ευκαιριακά, αλλά στη βάση σωστού, 
ολοκληρωμένου σχεδιασμού. 

 Και είναι ακριβώς γι’ αυτό το λόγο που χαιρετίσαμε τη σύσταση του Συμβουλίου 
για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας, με στόχο την υιοθέτηση και 
εφαρμογή όλων των αναγκαίων μέτρων και προγραμμάτων, τα οποία να βασίζονται 
στην ολιστική αντιμετώπιση του φαινόμενου της εγκληματικότητας, σύμφωνα με τις 
ευρωπαϊκές και άλλες διεθνείς στρατηγικές. 

 Στο πλαίσιο αυτό, κατεβλήθη επίπονη προσπάθεια.  Ωστόσο, δεν μπορούμε να 
μην επισημάνουμε τα σοβαρά προβλήματα που εντοπίζονται στην όλη προσπάθεια 
και τα οποία είναι αποτρεπτικά στην αποτελεσματικότητα του σχεδιασμού και της 
υλοποίησης των όποιων μέτρων.  Η σοβαρή καθυστέρηση, η αποσπασματική ή 
περιορισμένη εφαρμογή των διαφόρων δράσεων του σχεδίου δεν μπορούν να 
οδηγήσουν στην ουσιαστική αντιμετώπιση του προβλήματος και πολύ περισσότερο δε 
δημιουργούν το σωστό πλαίσιο και τη στερεή βάση για την πρόληψη του φαινόμενου 
της εγκληματικότητας.  Κι ούτε βεβαίως μπορούμε να έχουμε οποιεσδήποτε 
απαιτήσεις για την αποτελεσματικότητα του σχεδίου, αν δεν επιτύχουμε το συντονισμό 
δράσεων μεταξύ των διαφόρων κρατικών υπηρεσιών.  Ουδόλως υποτιμούμε τις 
προσπάθειες αντιμετώπισης του φαινόμενου, γι’ αυτό και θα είμαστε θετικοί σε όποιο 
μέτρο ή πρωτοβουλία κινείται προς αυτή την κατεύθυνση.  Ωστόσο, μεγαλύτερη 
έμφαση δίνουμε στον τομέα της πρόληψης και σ’ αυτό θα επικεντρώσουμε μεγάλο 
μέρος της προσπάθειάς μας.  Ο στόχος, για να μη μείνει γράμμα κενό, θα πρέπει να 
υλοποιείται στη βάση συγκεκριμένων πολιτικών, οι οποίες θα επιδιώκουν τη 
δημιουργία σωστών ανθρώπων, οπλισμένων και έτοιμων να αντιμετωπίσουν τις 
σειρήνες και τις προκλήσεις που θα συναντήσουν κατά τη διάρκεια της ζωής τους. 

 Το πιλοτικό πρόγραμμα με την τοποθέτηση έντεκα κοινωνικών λειτουργών σε 
έντεκα σχολεία της Κύπρου -και μάλιστα στερώντας τους από ένα ήδη ελλειμματικό  
δυναμικό του Γραφείου Ευημερίας, έστω κι αν είναι σε πιλοτική βάση- θεωρούμε ότι 
είναι σταγόνα στον ωκεανό μπροστά στα σοβαρά προβλήματα που υπάρχουν στα 
σχολεία σε επίπεδο αντικοινωνικών συμπεριφορών. 

 Το πρόβλημα των ναρκωτικών και των εξαρτησιογόνων ουσιών παραμένει μια 
ανοικτή πληγή, που απειλεί το καλύτερο και πιο ελπιδοφόρο κομμάτι της κοινωνίας 
μας, τη νέα γενιά του τόπου μας.  Η πραγματικότητα είναι μπροστά μας και 
αποτυπώνεται με τον πιο χαρακτηριστικό τρόπο στα αποτελέσματα ερευνών, 
σύμφωνα με τις οποίες μεγάλο ποσοστό των μαθητών της Κύπρου είναι φανατικοί 
οπαδοί του τσιγάρου και των αλκοολούχων ποτών, ενώ σε μικρότερο βαθμό 
καταφεύγουν στην κάνναβη, τα ηρεμιστικά και τις εισπνεόμενες ουσίες.  Προς 
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αντιμετώπιση του προβλήματος έχει εκπονηθεί ένα φιλόδοξο και πολυεπίπεδο 
πρόγραμμα, το οποίο όμως σκαλώνει στα ανεπαρκή μέτρα και στην αδυναμία 
συντονισμού των εμπλεκόμενων υπηρεσιών, οι οποίες είναι διασκορπισμένες και πάλι 
σε διάφορα υπουργεία.  Είναι σαφές ότι χρειάζεται σοβαρή και συστηματική 
προσπάθεια, για να επιτευχθεί ο συντονισμός όλων αυτών. 

 Απολύτως συνυφασμένο με τα ζητήματα της εγκληματικότητας και της 
ευρύτερης κοινωνικής πολιτικής είναι και το χρονίζον πρόβλημα που αντιμετωπίζουν 
οι φυλακές.  Ο υπερπληθυσμός τους παραμένει πρόβλημα που ενίοτε αφήνει το 
στίγμα του στην κοινωνία, με πρόσθετες επιβαρύνσεις τόσο στους φυλακισμένους 
όσο και στο προσωπικό των φυλακών. Επί του συγκεκριμένου θέλουμε να 
εντοπίσουμε ως αρνητική εξέλιξη την ακύρωση των προσφορών για το πολυδύναμο 
ιατρικό κέντρο και την καθυστέρηση που παρατηρείται στην επαναπροκήρυξή τους, 
αφού δεν αναφέρεται καθόλου στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό. Ακόμα, 
επισημαίνουμε ότι ο θεσμός της κοινοτικής εργασίας δεν είναι μόνο μέτρο κοινωνικής 
ευαισθησίας, αλλά και στοιχείο που μπορεί να συμβάλει στην αντιμετώπιση διαφόρων 
προβλημάτων στις φυλακές. 

 Το τελευταίο διάστημα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επανήλθε 
εντόνως στο προσκήνιο το θέμα της μεταναστευτικής πολιτικής, επ’ αφορμή σειράς 
γεγονότων που διαδραματίστηκαν στον τόπο μας.  Οι μετανάστες είναι πλέον μέρος 
της ζωής μας και οφείλουμε να διαμορφώσουμε τις όποιες πολιτικές στη βάση της 
διαπίστωσης αυτής.  Μεγάλος αριθμός μεταναστών ήρθε στην Κύπρο για να 
παραμείνει, ενώ για άλλους το πέρασμά τους από την πατρίδα μας είναι προσωρινό.  
Σήμερα υπάρχουν στην Κύπρο περίπου πενήντα χιλιάδες αλλοδαποί παράνομοι και 
περίπου εβδομήντα χιλιάδες νόμιμοι.  Οι αριθμοί αυτοί προσδιορίζουν και το μέγεθος 
του όποιου προβλήματος, την ύπαρξη του οποίου δεν μπορούμε να αγνοήσουμε. 

 Ως χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης οφείλουμε να διαμορφώσουμε 
ολοκληρωμένη μεταναστευτική πολιτική με νόμους και κανονισμούς, με στόχο την 
προστασία των αλλοδαπών και τη σταδιακή ενσωμάτωσή τους στην κυπριακή 
κοινωνία, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι μπορεί να υπάρξει ανοχή στην ανεξέλεγκτη ροή 
τους στην Κύπρο.  Επιβάλλεται η δημιουργία χώρων υποδοχής και φιλοξενίας όσων 
οι αιτήσεις για παραχώρηση ασύλου απορρίπτονται.  Τα στοιχεία και οι αριθμοί είναι 
τέτοιοι που όχι μόνο δεν επιτρέπουν εφησυχασμό, αλλά κάνουν πιο επιτακτική την 
ανάγκη λήψης μέτρων.  Αρκεί να αναφερθεί ότι, ενώ απορρίφθηκαν οι αιτήσεις τριάντα 
τριών χιλιάδων αλλοδαπών, εγκατέλειψαν την Κύπρο μόνο εφτά χιλιάδες εξακόσιοι. 

 Βρισκόμαστε ενώπιον ενός σοβαρού προβλήματος, το οποίο οφείλουμε να 
αντιμετωπίσουμε ουσιαστικά και αποτελεσματικά.  Είναι αλήθεια ότι έχουν γίνει 
βήματα προς την ορθή κατεύθυνση με τη διαμόρφωση πλαισίου μεταναστευτικής 
πολιτικής, την οποία αναμένουμε να ολοκληρωθεί, ευελπιστώντας σε ουσιαστικά 
αποτελέσματα. 

 Περιμένουμε: 

1. τη δημιουργία μηχανισμών καταπολέμησης του ρατσισμού και της ξενοφοβίας, 

2. τη λήψη μέτρων που θα βοηθήσουν στη σταδιακή ενσωμάτωση των 
αλλοδαπών στην κυπριακή κοινωνία, 

3. την υιοθέτηση και υλοποίηση προγραμμάτων εκμάθησης της ελληνικής 
γλώσσας, 

4. τη διάλυση των γκέτο και τη δημιουργία συνθηκών αποτροπής παρόμοιων 
φαινόμενων. 



 24

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όπως έχει ήδη αναφερθεί, η Ε∆ΕΚ θα δώσει θετική ψήφο στον 
προϋπολογισμό για το 2010, γεγονός που μας επιφορτίζει με μεγαλύτερη ευθύνη σε 
σχέση με την παρακολούθηση των εξελίξεων, την παρέμβαση και τη δημιουργική 
συμμετοχή μας στις προσπάθειες αντιμετώπισης των όποιων προβλημάτων και 
ταυτόχρονα την ενίσχυση του κοινωνικού κράτους.  Οι οικονομικά ασθενέστεροι 
συμπολίτες μας είναι αναγκαίο να τυγχάνουν της ιδιαίτερης προσοχής της πολιτείας 
και των φορέων της, σε βαθμό που θα ενισχύεται το κράτος δικαίου. Η αντιμετώπιση 
του προβλήματος της ανεργίας παραμένει ψηλά στις προτεραιότητές μας και θέλουμε 
να πιστεύουμε ότι οι όποιες λύσεις θα είναι ουσιαστικές και θα εντάσσονται στο 
ευρύτερο πλαίσιο της οικονομικής ανάπτυξης.   

 Την ίδια στιγμή θεωρούμε αναγκαία τη μελέτη σε βάθος και την προώθηση 
λύσεων σε όλα τα ανοικτά μέτωπα τα οποία εντοπίσαμε και παρουσιάσαμε στην 
ομιλία μας.  Προς την κατεύθυνση αυτή συντασσόμαστε απόλυτα.  Η δημιουργική και 
ουσιαστική συμμετοχή μας είναι δεδομένη.  Με κριτική προσέγγιση και με 
συγκεκριμένες προτάσεις, τόσο σε επίπεδο εκτελεστικής όσο και σε επίπεδο 
νομοθετικής εξουσίας.  Σημαντικότερη όμως θεωρούμε τη συμμαχία μας με την ίδια 
την κοινωνία και τους πολίτες σε μια ισότιμη, αμφίδρομη και δημιουργική σχέση. 

 Τελειώνοντας, θα ήθελα να ευχηθώ και εγώ με τη σειρά μου από καρδιάς καλά 
Χριστούγεννα, καλή χρονιά και εύχομαι το 2010 να είναι το τέλος των δεινών του 
κυπριακού λαού.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ευχαριστώ πάρα πολύ τη συνάδελφο κ. Ρούλα Μαυρονικόλα. 

 Το βήμα έχει τώρα η αγαπητή συνάδελφος κ. Στέλλα Μισιαούλη. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η δική μου η παρέμβαση θα καταπιαστεί με τον προϋπολογισμό του 
Υπουργείου Υγείας για το 2010, αντικρίζοντας την υγεία ως κοινωνικό αγαθό το οποίο 
έχει υποχρέωση ένα κράτος να παρέχει στους πολίτες του. 

 Ο προϋπολογισμός του 2010 για το Υπουργείο Υγείας σχεδιάστηκε βασισμένος 
στη συνεχή βελτίωση της δημόσιας υγείας με μια ολοκληρωμένη πολιτική πρόληψης, 
θεραπείας και φροντίδας με επίκεντρο τον πολίτη.  ∆ιαχρονικός στόχος του 
Υπουργείου Υγείας, βασισμένος στην προεκλογική δέσμευση του Προέδρου της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας ∆ημήτρη Χριστόφια, είναι η προαγωγή της 
ανθρωποκεντρικής προσέγγισης και της ενεργούς συμμετοχής όλων στα θέματα 
υγείας.  Τα θέματα της υγείας δεν είναι θέματα για πολιτική αντιπαράθεση, δεν είναι 
θέματα ρατσιστικής αντιμετώπισης, αλλά είναι θέματα που αντιμετωπίζονται από 
όλους τους πολιτικούς χώρους με υπευθυνότητα, σοβαρότητα και αυτό πραγματικά 
διαπιστώνεται στις συζητήσεις μας στην επιτροπή Υγείας και αφορά όλα τα μέλη της 
επιτροπής. 

 Οι προτεινόμενες πιστώσεις για το 2010 παρουσιάζουν μια αύξηση του 4,69% 
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σε σύγκριση με τον εγκεκριμένο προϋπολογισμό του 2009.  Αναλύοντας τον 
προϋπολογισμό ανάπτυξης του υπουργείου, βλέπουμε μια μικρή αύξηση, αλλά αυτό 
το αντιμετωπίζουμε με κατανόηση, χωρίς να είμαστε ικανοποιημένοι, λαμβάνοντας 
υπόψη τη γενική περισυλλογή των οικονομικών του κράτους, που είναι βασισμένη στη 
γενικότερη παγκόσμια οικονομική κρίση. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα αναφερθώ σε επιμέρους θέματα τα οποία, κατά τη γνώμη μου, είναι 
σημαντικά και θα αρχίσω με την αναδιοργάνωση της δομής του Υπουργείου Υγείας.  
Στα πλαίσια εκσυγχρονισμού και αντιμετώπισης των νέων απαιτήσεων σε θέματα 
υγείας γίνεται και η αναδιοργάνωση του Υπουργείου Υγείας.  Η οργανωτική δομή του 
υπουργείου είναι ο ακρογωνιαίος λίθος πάνω στον οποίο θα στηριχτεί το νέο σύστημα 
παροχής υπηρεσιών υγείας.  Αυτό θα βοηθήσει στην ορθολογιστική κατανομή των 
πόρων, έτσι που να αντικατοπτρίζει τις σημερινές ανάγκες.  Το Υπουργικό Συμβούλιο 
έχει εγκρίνει οργανόγραμμα αλλαγής της δομής του Υπουργείου Υγείας βάσει του 
οποίου εργάζεται η ομάδα αναδιοργάνωσης με τη συνεργασία του Τμήματος 
∆ιοίκησης και Προσωπικού.  Έχουν εγκριθεί θέσεις στο συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό του 2009 και αναμένεται ο καταρτισμός των σχεδίων υπηρεσίας για 
πλήρωσή τους. 

Ιατρική Σχολή 

 Μας βρίσκει ικανοποιημένους η δήλωση του πρύτανη του Πανεπιστημίου 
Κύπρου ότι θα δεχτεί τους πρώτους φοιτητές της Ιατρικής Σχολής το 2013.  
Επαναλαμβάνουμε ακόμα μια φορά ότι η λειτουργία της Ιατρικής Σχολής θα έχει 
καθοριστικό ρόλο για τον εκσυγχρονισμό του τομέα της υγείας.  Ο ρόλος της θα είναι 
πολύ βοηθητικός στη συνεχιζόμενη εκπαίδευση και μετεκπαίδευση των παροχέων 
υπηρεσιών υγείας.  Η συμβολή μας στον τομέα της έρευνας θα είναι ουσιαστική, ώστε 
να αποκτήσει η Κύπρος κύρος μέσα στον ιατρικό, επιστημονικό κόσμο.  Αυτό θα είναι 
και το εισιτήριό μας για την εκπλήρωση του στόχου της κυβέρνησης, ώστε η Κύπρος 
να καταστεί περιφερειακό κέντρο παροχής υπηρεσιών υγείας.  Προς αυτή την 
κατεύθυνση προωθείται ο ιατρικός τουρισμός. 

 Ένα από τα σημαντικά έργα που προωθεί η κυβέρνηση είναι η εισαγωγή 
συστήματος διασφάλισης της ποιότητας και διαχείρισης του κινδύνου σε όλα τα 
δημόσια νοσηλευτήρια.  Μέσα στα πλαίσια της πολιτικής του κράτους, για να γίνουν 
ανταγωνιστικά τα δημόσια νοσηλευτήρια, προωθείται η διαπίστευσή τους από διεθνείς 
οργανισμούς.  Και αυτό το μέτρο θα συμβάλει σημαντικά στην αναγνώριση της 
Κύπρου ως περιφερειακού κέντρου υγείας. 

Γενικό Σύστημα Υγείας (ΓΕΣΥ) 

 Η ανάγκη για ένα Γενικό Σύστημα Υγείας υπαγορεύεται και από τις συνθήκες 
της ομαλής ανάπτυξης των προσφερόμενων υπηρεσιών τόσο στο δημόσιο όσο και 
στον ιδιωτικό τομέα.  Η καθιέρωση του ΓΕΣΥ θα οδηγήσει στην ανάπτυξη σύγχρονων 
τομέων παροχής ιατρικών υπηρεσιών, αλλά και ορθολογιστικής χρήσης των 
διαθέσιμων οικονομικών πόρων. 

 Πεποίθηση και πολιτική μας επιλογή είναι να καταστεί ο δημόσιος τομέας 
κεντρικός άξονας λειτουργίας του ΓΕΣΥ με παράλληλη και ισόρροπη ανάπτυξη του 
ιδιωτικού τομέα οργανωμένου πάνω σε ορθολογιστικές και σύγχρονες επιστημονικές 
προδιαγραφές.  Οι δύο τομείς μέσα σε συνθήκες ευγενούς άμιλλας οφείλουν να 
αλληλοσυμπληρώνονται. Το ΓΕΣΥ οφείλει να προσφέρει ίσες ευκαιρίες 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης υψηλού επιπέδου σε όλους τους πολίτες ανεξάρτητα 
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από την κοινωνικοοικονομική τους κατάσταση και τον τόπο διαμονής και να 
εξασφαλίζει το δικαίωμα του ασθενούς να τυγχάνει περίθαλψης από γιατρό και 
νοσηλευτήριο της επιλογής του. 

 Είναι καλά να αναφέρουμε ότι, παρ’ όλο που η συζήτηση για την τροποποίηση 
της νομοθεσίας για το ΓΕΣΥ έχει ολοκληρωθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας, εντούτοις παραμένουν αναπάντητα ερωτήματα και διευκρινίσεις από μέρους 
του Υπουργείου Υγείας και του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, ο οποίος συνεχίζει τις 
διαβουλεύσεις με τους εμπλεκόμενους φορείς.  Πέραν τούτου, ετοιμάζονται εσωτερικοί 
κανονισμοί, που θα εκδοθούν δυνάμει του νόμου, και υποβλήθηκε επίσης στον 
Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας αναλογιστική μελέτη για την κοστολόγηση του ΓΕΣΥ, 
βάσει της οποίας θα αρχίσει νέος διαπραγματευτικός κύκλος. 

 Ακόμη μια απαραίτητη προϋπόθεση, για να μπορέσει να εφαρμοστεί το ΓΕΣΥ, 
είναι η αυτονόμηση των δημόσιων νοσηλευτηρίων.  Με την αυτονόμηση τα δημόσια 
νοσηλευτήρια θα πρέπει να είναι σε θέση να εφαρμόζουν χρηστή διοίκηση, να είναι 
ανταγωνιστικά σε όλους τους τομείς, ιδιαίτερα στη σχέση τους με τον ασθενή και στην 
προσφορά ποιότητας και ασφάλειας.  Υπάρχουν εγκεκριμένες θέσεις, η πλήρωση των 
οποίων θα αρχίσει σύντομα.  Ως βασικός πυλώνας του ΓΕΣΥ, το οποίο πρέπει να 
στηρίζεται στους δικούς του οικονομικούς πόρους, η αυτονόμηση χρειάζεται δικό της 
νομοθετικό πλαίσιο, προδιαγραφές, κανονισμούς λειτουργίας, το οποίο, όπως μας 
αναφέρθηκε από το Υπουργείο Υγείας, βρίσκεται υπό νομοτεχνική επεξεργασία στη 
Γενική Εισαγγελία.  Σε καλό δρόμο βρίσκεται και η επιμόρφωση των πεντακοσίων 
ιατρών οι οποίοι θα ενταχθούν στην πρώτη φάση του ΓΕΣΥ ως προσωπικοί γιατροί.  
Η προσφορά για την εκπαίδευση βρίσκεται στο στάδιο της κατακύρωσης. 

 Με βάση τα ισχύοντα χρονοδιαγράμματα, η εισαγωγή του ΓΕΣΥ στην 
πρωτοβάθμια ιατρική φροντίδα έχει προγραμματιστεί για το τέλος του 2011 και 
σίγουρα η περαιτέρω πορεία υλοποίησής του θα εξαρτηθεί από τις ενέργειες και το 
συντονισμό των εμπλεκομένων.   

Νέα έργα που έγιναν από αυτή την κυβέρνηση 

 Ο προϋπολογισμός συμπεριλαμβάνει τα απαραίτητα για τη συνέχιση της 
ποιοτικής ιατρικής προσφοράς στον Κύπριο πολίτη. 

 Πρώτον, δίνεται έμφαση στην εκπαίδευση του ιατρικού, νοσηλευτικού 
προσωπικού και άλλων επαγγελματιών υγείας.  ∆όθηκαν υποτροφίες εξειδίκευσης για 
παιδοκαρδιολόγους, παιδονευρολόγους και προγραμματίζεται να δοθούν και σε άλλες 
ειδικότητες στις οποίες υπάρχει μεγάλη έλλειψη. 

 ∆εύτερον, ένας από τους πρωταρχικούς στόχους της σημερινής κυβέρνησης, 
δείχνοντας και την ιδιαίτερη ευαισθησία της κυβέρνησης Χριστόφια στα θέματα υγείας, 
είναι η αντιμετώπιση του καρκίνου.  Για την υλοποίηση αυτού του οράματος έχει 
εξαγγελθεί πολύ πρόσφατα από το Υπουργείο Υγείας η ανάπτυξη μιας 
ολοκληρωμένης στρατηγικής για την αντιμετώπιση του καρκίνου που θα περιλαμβάνει 
όλους τους άξονες που αφορούν το πρόβλημα, δηλαδή την πρόληψη, την έγκαιρη 
διάγνωση, τη θεραπεία, την ανακουφιστική φροντίδα και την έρευνα.  Το Υπουργικό 
Συμβούλιο ενέκρινε την Εθνική Στρατηγική Αντιμετώπισης του Καρκίνου, που στόχος 
της είναι να οργανώσει και αξιοποιήσει όλους τους πόρους και την υποδομή που 
υπάρχει στον τομέα της ογκολογίας, να βελτιώσει και να αναπτύξει ένα ολοκληρωμένο 
δίκτυο πληροφοριών, με απώτερο στόχο τη συλλογή και την ανάλυση όλων των 
πληροφοριών για τη βελτίωση των υπηρεσιών της ογκολογίας. 

 Τρίτον, δόθηκε προτεραιότητα στον προγραμματισμό και στην άμεση 
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λειτουργία νέων κλινικών μονάδων, όπως η δημιουργία Μεταμοσχευτικού Κέντρου 
στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας.  Οι μεταμοσχεύσεις νεφρών, καρδιάς, ήπατος και 
άλλων είναι δραστηριότητες στρατηγικής σημασίας, αγαπητοί συνάδελφοι, στον τομέα 
της υγείας που δεν πρέπει να αφεθούν στην ιδιωτική πρωτοβουλία, με δεδομένο ότι η 
υγεία αποτελεί δημόσιο αγαθό, και η πολιτεία δεσμεύεται να παρέχει ίση πρόσβαση 
σε όλους τους πολίτες στις υπηρεσίες υγείας.  Σημαντικό στοιχείο και απαραίτητο, για 
να μπορέσει να λειτουργήσει αποδοτικά ένα σύγχρονο μεταμοσχευτικό κέντρο, είναι η 
εξεύρεση ικανοποιητικού αριθμού πτωματικών δοτών οργάνων μεταμόσχευσης.  Τα 
όργανα μεταμόσχευσης από πτωματικούς δότες θεωρούνται διεθνώς -και ορθά 
θεωρούνται- ως εθνικός πλούτος, τη διαχείριση του οποίου πρέπει να έχει το κράτος.  
Η κρατική διαχείριση των μεταμοσχεύσεων θα είναι δικλίδα ασφαλείας, για να μη 
γίνεται οικονομική εκμετάλλευση και εμπορία οργάνων.   

 Άλλη προτεραιότητα είναι η ενίσχυση της Μονάδας Αιμοκάθαρσης στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας, όπου δημιουργήθηκε Εργαστήριο Ιστοσυμβατότητας και 
αγοράστηκαν νέα μηχανήματα αιμοκάθαρσης. 

 Αναμένεται εντός των ημερών η έναρξη λειτουργίας της Πνευμονολογικής 
Κλινικής του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας και η δημιουργία Ρευματολογικής 
Κλινικής.   

 Ένα από τα στρατηγικά σχέδια του Υπουργείου Υγείας είναι το Μακάρειο 
Νοσοκομείο να καταστεί πρότυπο νοσοκομείο για τη μητέρα και το παιδί, με απώτερο 
στόχο την πρόληψη, την προαγωγή της υγείας και την εφαρμογή εθνικών σχεδίων 
που αφορούν το παιδί, όπως είναι το σχέδιο “Περιβάλλον και υγεία του παιδιού”, η 
μείωση των παιδικών ατυχημάτων κ.ά.  Προς αυτή την κατεύθυνση γίνονται έργα.  Με 
το νέο χρόνο θα λειτουργήσει καινούρια αναβαθμισμένη Παιδοογκολογική Κλινική σε 
κτιριακή υποδομή και εξοπλισμό.  Επίσης, θα λειτουργήσει Παιδοψυχιατρική Κλινική 
για παιδιά και εφήβους με σοβαρά ψυχολογικά ή και ψυχιατρικά προβλήματα.   

 Στη Λεμεσό ολοκληρώνονται οι εργασίες επέκτασης των Εξωτερικών Ιατρείων 
και του Τμήματος Αιμοκάθαρσης, η δημιουργία Καρδιοχειρουργικής Κλινικής με 
πρόσληψη προσωπικού, η αναβάθμιση των αναισθησιολογικών μονάδων όλων των 
νοσοκομείων με αγορά τριάντα έξι νέων αναισθησιολογικών μηχανημάτων, η 
δημιουργία Κέντρου Μαστογραφίας στη Στέγη “Άγιος Χαράλαμπος” στη Λάρνακα, 
αλλά και πολλά άλλα.   

 Τέταρτο σημείο στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ είναι η πρόληψη.  Είναι 
κοινώς αποδεκτό ότι η πρόληψη αποτελεί τον ακρογωνιαίο λίθο μιας αποτελεσματικής 
πολιτικής της δημόσιας υγείας.  Στόχος όλων των προληπτικών προγραμμάτων είναι 
η διαφώτιση και ενημέρωση των ασθενών, αλλά και όλου του πληθυσμού σε θέματα 
υγείας βασισμένη πάνω σε επιστημονικές έρευνες.  Απώτερος σκοπός είναι η μείωση 
της νοσηρότητας και της θνησιμότητας, που εξαρτώνται πολλές φορές από τον τρόπο 
ζωής και διατροφής, αλλά και από το περιβάλλον στο οποίο ζουν και εργάζονται οι 
πολίτες.   

Ναρκωτικά   

 Σε όλους τους τομείς που αφορούν τις τοξικοεξαρτήσεις υπάρχει πρόοδος.  
Παρ’ όλο που στο παρελθόν δεν αντιμετωπίστηκε έγκαιρα το θέμα των ναρκωτικών, 
εντούτοις σήμερα βλέπουμε να γίνονται έργα και να παίρνονται μέτρα σε όλα τα 
επίπεδα, στην πρόληψη, στη θεραπεία και στην αποκατάσταση.  Φυσικά, με αυτό δε 
λέμε ότι δε χρειάζεται βελτίωση και περαιτέρω προσπάθεια, αλλά υπάρχει το 
ικανοποιητικό ποσό του €1,5 εκατομ. περίπου, του οποίου είμαστε βέβαιοι ότι η 
διαχείριση από το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο θα είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, 
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βασισμένη σε μελέτες, έρευνες και Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Για την 
καλύτερη λειτουργία και αποτελεσματικότητα του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου 
θεωρούμε το διορισμό του συντονιστή ως επιτακτική ανάγκη. 

Άμεσα μέτρα που έχουν ληφθεί από το Υπουργείο Υγείας 

 Αναγνωρίζοντας ότι διαχρονικά υπήρχε και υπάρχει μεγάλη ταλαιπωρία των 
ασθενών στα δημόσια νοσηλευτήρια, με λίστες αναμονής για διαγνωστικές, 
παρακλινικές και χειρουργικές επεμβάσεις, το Υπουργείο Υγείας εφάρμοσε πιλοτικό 
πρόγραμμα για επίλυση του προβλήματος.  Τα αποτελέσματα ήταν ενθαρρυντικά.  
Έχουν συμπεριληφθεί τα απαραίτητα κονδύλια για υλοποίηση του προγράμματος.  
Μέσα στο ίδιο πλαίσιο, έχει περιληφθεί στον προϋπολογισμό κονδύλι για οικονομική 
βοήθεια ασθενών που αποστέλλονται για θεραπεία στο εξωτερικό.  Το Υπουργείο 
Υγείας συνεργάζεται με τον ιδιωτικό τομέα σε πολλούς τομείς, όπως για 
μεταμοσχεύσεις νεφρών, εξειδικευμένες αναλύσεις, θεραπείες για υπογόνιμα 
ζευγάρια, θεραπείες για νευρολογικά προβλήματα κ.ά.  Αυτό δείχνει τη βούληση της 
κυβέρνησης το Υπουργείο Υγείας να μην είναι υπουργείο μόνο του δημόσιου τομέα, 
αλλά και του ιδιωτικού και υπουργείο όλων.  Για ομοιόμορφο τρόπο αντιμετώπισης 
των ασθενειών ετοιμάζονται κλινικά πρωτόκολλα, τα οποία θα περιορίσουν την 
ταλαιπωρία των ασθενών και το κόστος δαπάνης για κάθε ασθενή.  Προς αυτή την 
κατεύθυνση γίνεται προσπάθεια σωστής διαχείρισης των κλινών των δημόσιων 
νοσοκομείων. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σ’ αυτό το σημείο θα ήθελα να συγχαρώ και να υπογραμμίσω τον άψογο 
συντονισμό των υπηρεσιών του κράτους για έγκαιρη, άμεση και με αποτελεσματικό 
τρόπο αντιμετώπιση του φαινομένου της γρίπης Α.  Από την πρώτη στιγμή το 
Υπουργείο Υγείας αφουγκράστηκε τις εκκλήσεις του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας 
και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για άμεσο σχεδιασμό στρατηγικής αντιμετώπισης της 
γρίπης Η1Ν1, τον οποίο ακολουθεί μέχρι και σήμερα. 

 Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα σημαντικό έργο που έγινε στον τομέα 
της ψυχικής υγείας και σκοπό έχει τη βελτίωση της ποιότητας ζωής των ψυχικά 
ασθενών.  Η δημιουργία δύο Κέντρων Ημερήσιας Φροντίδας για τα Άτομα Τρίτης 
Ηλικίας με Αλτσχάιμερ επέφερε μερική ανακούφιση στις οικογένειες των ασθενών, 
αλλά και κάποια απασχόληση στους ίδιους τους ασθενείς, με απώτερο στόχο την 
επιβράδυνση της κακής εξέλιξης της αρρώστιας.  Η επέκταση των κοινοτικών 
νοσηλευτικών προγραμμάτων με τη συνεργασία και εμπλοκή των οργανωμένων 
κοινωνικών συνόλων βοήθησε στην αποϊδρυματοποίηση και επανένταξη των 
ασθενών στην κοινωνία μας.  Είναι ένας ευαίσθητος τομέας που χρειάζεται την 
απλόχερη προσφορά του κράτους, αλλά και γενικότερα της κοινωνίας. 

 Θα ήταν αδύνατο, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθούμε σε όλα όσα έγιναν στον 
τομέα της υγείας και με λεπτομέρειες.  Φυσικά, αναμένονται να γίνουν πολλά ακόμη.  
Γνωρίζουμε, κύριε Πρόεδρε, ότι υπάρχουν έργα που διαχρονικά δεν έχουν 
υλοποιηθεί, όμως γίνονται από μέρους του κράτους πολλές προσπάθειες για 
υλοποίησή τους μέσα στις σημερινές δύσκολες συνθήκες. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή περίοδος σίγουρα είναι κρίσιμη και πολύ δύσκολη.  Παρ’ όλα αυτά, 
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η κυβέρνηση προχωρά με την υλοποίηση του φιλολαϊκού προγράμματος του 
Προέδρου.  Η παρούσα κυβέρνηση συμβάλλει στην απάμβλυνση των επιπτώσεων και 
στη διατήρηση του βιοτικού επιπέδου των πολιτών και ειδικά των ευπαθών ομάδων 
του πληθυσμού, συμπεριλαμβανομένων και των ασθενών, σε ικανοποιητικά επίπεδα.  
Η ποιότητα της υγείας σε ένα κράτος είναι καθρέφτης του πολιτισμού του και εμείς 
θέλουμε να κρατήσουμε αυτό τον καθρέφτη καθαρό. 

 Ευχαριστώ πολύ και καλές γιορτές σε όλους μας! 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης της κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου τον Πρόεδρο 
της Βουλής αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Χρήστος Πουργουρίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Και εγώ ευχαριστώ, αγαπητή συνάδελφε, για την παρέμβασή σας. 

 Τώρα το λόγο έχει ο αγαπητός συνάδελφος Γεώργιος Τάσου του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα γίνει μια αλλαγή, αντιλαμβάνομαι, με τον κ. Σωκράτη Χάσικο; 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Στο βήμα, παρακαλώ, τότε ο αγαπητός συνάδελφος κ. Σωκράτης Χάσικος. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Πριν μιλήσει ο κ. Σωκράτης… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …επειδή γίνονται αλλαγές και επειδή η κάθε πλευρά προγραμματίζεται 
ουσιαστικά, θέλουμε να ξέρουμε αν θα υπάρχουν αυτές οι αλλαγές και στη συνέχεια, 
διότι η συμφωνία ήταν άλλη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μα ποιες αλλαγές;  Είναι μια εσωτερική αλλαγή, λόγω του ότι ο 
συνάδελφος ο Κόκος ο Τάσου προσήλθε, για κάποιο ειδικό και έκτακτο λόγο, λίγο 
αργοπορημένος… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ ΑΠΟ ΤΗΝ ΠΤΕΡΥΓΑ ΑΚΕΛ-ΑΡΙΣΤΕΡΑ-ΝΕΕΣ ∆ΥΝΑΜΕΙΣ: 

 Καθυστερημένος! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ποτέ δεν έχουμε καθυστερημένους στην ομάδα μας ούτε και στο κοινοβούλιο! 

(Γέλια) 

 Και δε νομίζω ότι αλλάζει οτιδήποτε.  ∆εν αλλάζει τη σειρά των κομμάτων. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Για να μην αδικούμε το συνάδελφο τον Κόκο τον Τάσου, είναι μετά από 
παράκλησή μου.   

 Ευχαριστώ. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Με παρακάλεσε ο κ. Χάσικος για κάποιο λόγο να κάνει την ομιλία του. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Απλώς, να εξηγήσουμε στους συναδέλφους μου, να καταλάβουν ότι δεν 
υπήρχε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι το θέμα… 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 …δεν υπήρχε σκοπιμότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ! 

 Το λόγο έχει ο κ. Χάσικος.   

 Ε, θα προσπαθήσουμε να μην υπάρχουν αλλαγές, αλλά, όταν παρουσιάζεται 
κάποια ανάγκη…  ∆ε νομίζω ότι είναι σωστό να δημιουργήσουμε τώρα συζήτηση για 
ένα τόσο ήσσονος σημασίας θέμα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 ∆ηλαδή κάμνει “man to man” το ΑΚΕΛ; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 



 31

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν να μπω στο κυρίως κείμενο της ομιλίας μου, θα ήθελα να κάμω ένα μικρό 
σχόλιο επί της ομιλίας του κ. Άντρου Κυπριανού.  Κατεβαίνοντας από το βήμα της 
Βουλής ψες, ο Άντρος ο Κυπριανού άφησε σε έμενα τουλάχιστο κάποια 
συναισθήματα.  Και θέλω αυτά τα συναισθήματα να σας τα μεταφέρω.  Ένιωσα 
πικρία, αλλά και απογοήτευση.  Η ομιλία του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ ψες, του 
ηγέτη του κυβερνώντος κόμματος, του ηγέτη του ενός τρίτου του κυπριακού λαού, θα 
έπρεπε να ήταν διαφορετική.  Θα έπρεπε να ήταν ενωτική και όχι διχοτομική.  Θα 
έπρεπε να ανοίγει πόρτες και όχι να κλείνει.  Θα έπρεπε να επουλώνει πληγές και όχι 
να αναξέει.  Θα έπρεπε ακόμη να αποτελεί προσκλητήριο ενότητας και συμφιλίωσης, 
γιατί, όπως θα πω και παρακάτω, μόνο με έμπρακτη ενότητα είναι δυνατό να 
φτάσουμε σε λύση και επανένωση του νησιού.  Αυτά σε ό,τι αφορά την ομιλία του κ. 
Άντρου Κυπριανού. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι προσωπική μου πεποίθηση ότι η Κύπρος βρίσκεται την περίοδο αυτή στο 
πιο κρίσιμο σταυροδρόμι της νεότερης ιστορίας της.  Και αυτό δεν είναι ένα σχήμα 
λόγου ή μια φράση που μπορεί επανειλημμένα να ακούστηκε είτε από αυτή την 
αίθουσα είτε και από άλλα βήματα.  Ασφαλώς, συνέβη και αυτό!  Όμως αυτή τη φορά 
πιστεύω ακράδαντα ότι, αν εμείς όλοι, ως υπεύθυνη πολιτική ηγεσία, δε 
διαχειριστούμε με σύνεση και σωφροσύνη το κυπριακό πρόβλημα και δεν 
καταλήξουμε σε μια αμοιβαία αποδεκτή λύση, τα επακόλουθα θα είναι πλέον μη 
αναστρέψιμα.  Και δεν είναι άλλα από τη συνέχιση του εποικισμού στο βορρά, τη 
λαθρομετανάστευση μέσω Τουρκίας στο νότο, την αναβάθμιση του ψευδοκράτους 
μέσω της γνωστής και δοκιμασμένης μεθόδου της ταϊβανοποίησης, τη διεκδίκηση και 
ανάκτηση περιουσιών και δικαιωμάτων στο νότο.  Και στο τέλος οι Τούρκοι θα είναι 
κυρίαρχοι στο βορρά και συνέταιροι στο νότο.  Αυτό θα είναι το βραχυπρόθεσμο 
αποτέλεσμα, στην περίπτωση που και η παρούσα προσπάθεια επίλυσης του 
Κυπριακού αποτύχει.  Και δεν είναι δύσκολο να το κατανοήσει κανείς, αν, πέρα από τα 
πολιτικά του βιώματα και τις κομματικές και ιδεολογικές του αντιλήψεις, ρίξει μια ματιά 
τόσο στα τεκταινόμενα στη μικρή μας πατρίδα, και ιδιαίτερα στο κατεχόμενο τμήμα, 
όσο και στα τεκταινόμενα στον κοντινό μας περίγυρο, αλλά και ευρύτερα.   

 Όπως είναι γνωστό, εδώ και ενάμιση περίπου χρόνο ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας, ως εκπρόσωπος της ελληνικής κοινότητας της νήσου, διεξάγει με τον 
εκπρόσωπο της τουρκικής κοινότητας συνομιλίες για λύση του Κυπριακού κάτω από 
την αιγίδα του γενικού γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών.  Σύμφωνα με τις 
πληροφορίες οι οποίες από επίσημα χείλη είδαν το φως της δημοσιότητας,  οι δύο 
συνομιλητές κάλυψαν ένα μεγάλο μέρος των κεφαλαίων και πτυχών του 
προβλήματος, σε κάποια από τα οποία συμφώνησαν και σε άλλα δε συμφώνησαν.  
Με δεδομένο όμως ότι τίποτε δε συμφωνείται, αν δε συμφωνηθούν όλα, θεωρούμε ότι 
ακόμα και εκείνα στα οποία διαπιστώθηκε σύμπτωση θέσεων ή το αντίθετο μπορεί να 
αλλάξουν στην τελική φάση της διαπραγμάτευσης που θα διεξαχθεί με τη διαδικασία 
του “πάρε δώσε”.  Άρα, λοιπόν, η διαπραγμάτευση είναι ακόμη ανοικτή. 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Υπάρχουν τρία ενδεχόμενα στη διαδικασία λύσης που βρίσκεται σε εξέλιξη.  Το 
πρώτο είναι οι δύο ηγέτες να μην καταλήξουν σε συμφωνία και η όλη διαδικασία να 
παραπεμφθεί στις ελληνικές καλένδες με όλους τους κινδύνους της μη λύσης, έτσι 
όπως τους περιέγραψα πιο πάνω.  Η δεύτερη είναι να υπάρξει συμφωνία, αλλά η 
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ελληνοκυπριακή κοινότητα να απορρίψει τη λύση στο δημοψήφισμα, μια κατάληξη 
που θα είναι χειρότερη της προηγούμενης, με ό,τι αυτό σημαίνει.  Και η τρίτη 
περίπτωση είναι να υπάρξει συμφωνία για λύση και θετικό δημοψήφισμα.  ∆εν 
αναφέρομαι στην τουρκοκυπριακή κοινότητα, γιατί, κατ’ εμένα, είναι γνωστό ότι, αν 
υπάρξει συμφωνία, θεωρείται υπερβέβαιο ότι θα υπερψηφίσει τη λύση.  Και στην 
πρώτη και στη δεύτερη περίπτωση οι συνέπειες της μη λύσης θα είναι καταστροφικές 
για τον ελληνισμό της Κύπρου.  Εγώ δεν είμαι εξ εκείνων οι οποίοι θα πουν ότι το 
αποτέλεσμα μιας τέτοιας κατάστασης θα είναι η οριστική διχοτόμηση της Κύπρου, 
γιατί απλά η Τουρκία είναι αντίθετη με τη λύση της διχοτόμησης, γιατί αυτή η λύση δεν 
εξυπηρετεί ούτε την ασφάλειά της ούτε τα στρατηγικά της συμφέροντα που διατείνεται 
ότι έχει στην Ανατολική Μεσόγειο.  Εκείνο που θα συμβεί λοιπόν μέσα στις δοσμένες 
συνθήκες του διεθνούς περιβάλλοντος, αλλά και της διαχρονικής στρατηγικής της 
Τουρκίας για αλλοίωση της δημογραφικής ταυτότητας της νήσου, με την αλόγιστη 
μεταφορά εποίκων στα κατεχόμενα και λαθρομεταναστών στα ελεύθερα εδάφη, είναι 
σε βραχυπρόθεσμη βάση, όπως ανέφερα προηγουμένως, να είναι κυρίαρχοι στο 
βορρά και συνεταίροι στο νότο και σε μακροπρόθεσμη βάση η σταδιακή 
τουρκοποίηση ολόκληρης της Κύπρου, όπως έγινε στην Ίμβρο, στην Τένεδο, στην 
Αλεξανδρέττα.   

 Πατριωτικό καθήκον και ύψιστη εθνική επιταγή όλων ημών που έτυχε να 
αποτελούμε σ’ αυτή την κρίσιμη περίοδο την πολιτική ηγεσία είναι η συμβολή μας 
στην εξεύρεση το συντομότερο δυνατό λύσης στο κυπριακό πρόβλημα.  Και, για να 
μην παρεξηγούμαι, όταν λέω “λύση”, δεν εννοώ οποιαδήποτε λύση.  Λύση που να 
βασίζεται στο διεθνές δίκαιο, στο ευρωπαϊκό κεκτημένο, στις αποφάσεις και τα 
ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, λύση που να κατοχυρώνει την επιβίωση του 
κυπριακού ελληνισμού σ’ αυτή τη γη.   

 Το μεγάλο ερώτημα όμως που γεννιέται είναι κατά πόσο ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας, ως ο εκλελεγμένος ηγέτης της Κύπρου, μπορεί να υπογράψει τη λύση 
στηριζόμενος στην ουσία μόνο από ένα κόμμα που εκπροσωπεί το ένα τρίτο του 
κυπριακού λαού, γιατί, όπως είναι σε όλους γνωστό, μπορεί η εκλογή του Προέδρου 
να στηρίχθηκε στις ψήφους ή και στις ψήφους του ∆ΗΚΟ και της Ε∆ΕΚ, όμως αυτά τα 
δύο κόμματα έχουν επανειλημμένα διατυπώσει διαφωνίες σε βασικότατα ζητήματα της 
λύσης.  Προσωπική μου άποψη είναι ότι οι ώμοι του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, και 
όχι μόνο του σημερινού Προέδρου αλλά του κάθε Προέδρου, και του κόμματος που το 
στηρίζει δεν μπορούν από μόνοι τους να σηκώσουν το βάρος της λύσης, που θα είναι 
μια συμβιβαστική διευθέτηση, μια διευθέτηση που σε κάθε περίπτωση δεν μπορεί να 
επαναφέρει τα πράγματα εις την προ του ’74 κατάσταση, μια διευθέτηση που, εν 
πάση περιπτώσει, δεν μπορεί να ικανοποιεί όλους τους πολίτες.   

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Στα δημοκρατικά πολιτεύματα υπάρχουν θεσμικές διαδικασίες και θεσμικά 
όργανα τα οποία σε όλως εξαιρετικές περιπτώσεις καλούνται να αποφασίσουν για 
ζητήματα που απαιτούν ευρύτερες συναινέσεις και όχι απλά να αποφασίσει η 
πλειοψηφία του κόμματος ή των κομμάτων που εξέλεξαν την κυβέρνηση ή τον 
Πρόεδρο.  Στην Ελλάδα, παραδείγματος χάριν, η εκλογή του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας απαιτεί την πλειοψηφία των δύο τρίτων του συνολικού αριθμού των 
βουλευτών, κάτι που σημαίνει ότι θα πρέπει να υπάρξει συνεργασία των δύο 
μεγαλύτερων κομμάτων.  Το ίδιο και η αναθεώρηση του συντάγματος, κατά την οποία 
απαιτείται η πλειοψηφία των τριών πέμπτων του συνόλου των βουλευτών και η 
ψήφιση, όχι από τη νέα Βουλή, αλλά και από την άλλη που θα προκύψει μετά τις 
επόμενες βουλευτικές εκλογές.  Παράλληλα, στο ελληνικό σύνταγμα προβλέπεται η 
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σύσταση του Εθνικού Συμβουλίου Εξωτερικής Πολιτικής με τη συμμετοχή 
εκπροσώπων όλων των κοινοβουλευτικών κομμάτων, προκειμένου να αποφασίζει για 
μείζονα και σοβαρά θέματα εξωτερικής πολιτικής.   

 Στο Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δυστυχώς δεν προβλέπονται 
ανάλογα όργανα και διαδικασίες, έτσι ώστε ένα τόσο σοβαρό θέμα όπως είναι η λύση 
του Κυπριακού να τυγχάνει μιας ευρύτερης συναίνεσης.  Το μόνο όργανο που 
προβλέπεται για το χειρισμό όλων των θεμάτων είναι το Υπουργικό Συμβούλιο.  Γι’ 
αυτό άλλωστε και ο Μακάριος, παρά το γεγονός ότι η επιλογή του βασιζόταν σε 
ποσοστά πέραν του 90% και απηχούσε σχεδόν το σύνολο του κυπριακού λαού, 
αντιλαμβανόμενος την ευθύνη που επωμίζετο αναφορικά με τη λύση του Κυπριακού, 
συγκρότησε το άτυπο όργανο του Εθνικού Συμβουλίου ως ένα συμβουλευτικό σώμα 
για θέματα Κυπριακού.  

 Είναι όμως αρκετό ένα άτυπο όργανο όπως είναι το Εθνικό Συμβούλιο να 
συμβάλει στο βαθμό που πρέπει στη διαδικασία λύσης του Κυπριακού;  Το Εθνικό 
Συμβούλιο στα χρόνια που λειτουργεί απέδειξε πόσο αναποτελεσματικό είναι και οι 
λόγοι είναι διότι, πρώτον, δεν αποτελεί θεσμικό όργανο και επομένως οι αποφάσεις 
του δε δεσμεύουν τον Πρόεδρο, δεύτερον, πολλοί από τους συμμετέχοντες σ’ αυτό 
επανειλημμένα το έχουν απαξιώσει και, τρίτον, αποδείχθηκε στην πράξη ότι δεν 
παράγει ενότητα, άρα δεν παράγει και συναινετική πολιτική.   

 Κύριοι συνάδελφοι, είναι γι’ αυτούς όλους τους λόγους που σήμερα από το 
βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων, στην κορυφαία αυτή συνεδρία για τους 
προϋπολογισμούς του κράτους, επαναφέρω την πρότασή μου για σύσταση 
κυβέρνησης εθνικής ενότητας.  Επικαλούμενος τη δεδομένη κατ’ εμένα υπευθυνότητα 
και έγνοια του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, κ. ∆ημήτρη Χριστόφια, για λύση του 
Κυπριακού, του απευθύνω έκκληση όπως αρχίσει επαφές με όλα τα πολιτικά κόμματα 
για τη σύσταση κυβέρνησης εθνικής ενότητας.  

 Θέλω δε να διευκρινίσω τα παρακάτω, έτσι ώστε να μην υπάρχουν 
παρεξηγήσεις: 

1. Η κυβέρνηση εθνικής ενότητας, κατά την άποψή μου, θα πρέπει να έχει 
περιορισμένο χρονικό ορίζοντα και να λειτουργήσει ως καταλύτης ενότητας και 
ενίσχυσης του Προέδρου στη διαχείριση του Κυπριακού. 

2. Η κυβέρνηση αυτή δε θα νοθεύσει το κυβερνητικό πρόγραμμα του Προέδρου 
Χριστόφια.  Αυτόν εξέλεξε ο κυπριακός λαός και πρέπει να το σεβαστούμε.  
Αλλά, θα συνεχίσει την εφαρμογή του για όσο χρόνο θα υπάρχει, παρά τις 
όποιες ιδεολογικές, ασήμαντες κατ’ εμέ, διαφορές υπάρχουν μεταξύ των 
κομμάτων.  ∆εν μπορεί να θυσιάζεται το κορυφαίο, που είναι η λύση του 
Κυπριακού, στο βωμό των μικρών και ασήμαντων θεμάτων εσωτερικής 
διακυβέρνησης. 

 Ποια θα είναι τα πλεονεκτήματα από το σχηματισμό μιας τέτοιας κυβέρνησης;  
Πρώτον, είναι το ισχυρό μήνυμα που θα δώσουμε προς τη διεθνή κοινότητα και 
ιδιαίτερα προς τα Ηνωμένα Έθνη και την Ευρωπαϊκή Ένωση αναφορικά με την 
αποφασιστικότητα όλων των πολιτικών δυνάμεων για λύση του Κυπριακού.  
∆υστυχώς, κύριοι συνάδελφοι, εξαιτίας της έντονης τουρκικής διπλωματικής 
δραστηριότητας ένα μέρος της διεθνούς κοινότητας έχει πεισθεί ότι εκείνοι που 
ενδιαφέρονται για λύση είναι οι Τούρκοι και όχι οι Ελληνοκύπριοι, οι οποίοι, κατά το 
μέρος αυτό, μετά την ένταξή τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν ενδιαφέρονται και 
τόσο πολύ για τη λύση.  ∆εύτερον, η θέση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας ως 
συνομιλητή θα ενισχυθεί σημαντικά, έχοντας την έμπρακτη στήριξη του συνόλου του 
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πολιτικού κόσμου της Κύπρου.  Ο Πρόεδρος θα συνομιλεί από θέση ισχύος πλέον και 
θα καταστεί πιο αποτελεσματικός στις διεκδικήσεις του.  Τρίτον, η κυβέρνηση εθνικής 
ενότητας διασφαλίζει την υπερψήφιση, με μεγάλη πλειοψηφία, της λύσης που θα 
συμφωνηθεί.  Αυτό ίσως θα είναι και το πιο σημαντικό αποτέλεσμα της συνεργασίας 
αυτής, αν λάβουμε υπόψη και εκτιμήσουμε σωστά τις προθέσεις της κοινής γνώμης, 
έτσι όπως διαμορφώνονται σήμερα.   

 Φοβάμαι, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι, εάν τα πράγματα μείνουν ως έχουν, ακόμα 
και στην περίπτωση που συμφωνηθεί η λύση, το αποτέλεσμα του δημοψηφίσματος το 
πιο πιθανόν είναι ότι θα είναι αρνητικό.  Είναι γνωστό ότι εδώ και αρκετούς μήνες έχει 
μορφοποιηθεί η πλατφόρμα του «όχι» με επικεφαλής γνωστούς διαχρονικά 
απορριπτικούς.  Αυτή η πλατφόρμα, διαθέτοντας πακτωλό χρημάτων, οργανώνει 
συνεχείς διαλέξεις, ομιλίες και συνέδρια σε όλες τις πόλεις της Κύπρου, ακόμα και στο 
εξωτερικό.  Εκδίδει βιβλία, φυλλάδια, έντυπα, διαθέτει άφθονο χρόνο σε 
ραδιοφωνικούς και τηλεοπτικούς σταθμούς, μέσω των οποίων καταφέρεται εναντίον 
της όποιας λύσης συμφωνηθεί, μια και η βάση της λύσης θα στηρίζεται στη διζωνική 
δικοινοτική ομοσπονδία, με την οποία όλοι αυτοί διαφωνούν κάθετα.  Εδώ να 
διευκρινίσω ότι δεν εννοώ κομματικούς σχηματισμούς. 

 Είναι βέβαια δημοκρατικό τους δικαίωμα και δεν το αμφισβητώ.  Απλώς, τονίζω 
ότι το αποτέλεσμα όλης αυτής της καμπάνιας του νέου «όχι», προτού ακόμα υπάρξει 
πρόταση λύσης του Κυπριακού, θα έχει ως αποτέλεσμα την εκ προοιμίου απόρριψη 
της πρότασης λύσης κατά το δημοψήφισμα, ανεξάρτητα από το περιεχόμενό της.  Η 
αρνητική διάθεση της κοινής γνώμης μπορεί να αποτραπεί μόνο με την κυβέρνηση 
εθνικής ενότητας και τη σύμπλευση όλων των πολιτικών δυνάμεων στη μεγάλη εθνική 
προσπάθεια για σωτηρία της Κύπρου και διασφάλιση διαχρονικής παρουσίας του 
ελληνισμού στη γη των προγόνων του. 

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Αν ανατρέξει κανείς στην πρόσφατη, αλλά και παλαιότερη πολιτική ιστορία 
χωρών με δημοκρατική παράδοση, θα ανακαλύψει ότι υπάρχουν αρκετές περιπτώσεις 
κυβερνήσεων εθνικής ενότητας για αντιμετώπιση μεγάλων προβλημάτων ή αποφυγή 
της ακυβερνησίας, που επίσης είναι ένα μεγάλο ζήτημα για τα δημοκρατικά 
πολιτεύματα.  Αρκεί να αναφέρω την κυβέρνηση εθνικής ενότητας που σχηματίστηκε 
για λίγους μήνες το 1999 στην Ελλάδα όπου συμμετείχαν τα δύο άκρα, η Νέα 
∆ημοκρατία και η Ενωμένη Αριστερά.  ∆ύο παρατάξεις που μόλις πριν σαράντα 
χρόνια αλληλοσφάζονταν μεταξύ τους, στα πλαίσια του εμφυλίου πολέμου.  
Πρόσφατα, η Γερμανία κυβερνήθηκε για τέσσερα χρόνια από συνεργασία 
Χριστιανοδημοκρατών και Σοσιαλδημοκρατών, άλλες δέκα τουλάχιστο χώρες στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και, ας σημειωθεί, καμία από αυτές δεν τελεί υπό κατοχή ή μέρος 
αυτής υπό κατοχή και, ναι, συνεργάζονται κόμματα και κάνουν κυβερνήσεις 
συνεργασίας. 

 Αναρωτιέμαι πραγματικά τι είναι αυτό που χωρίζει ΑΚΕΛ και ∆ΗΣΥ, έτσι ώστε 
να μην μπορούν να συνυπάρξουν στην ίδια κυβέρνηση με άλλα κόμματα ή μαζί με 
όλα τα άλλα κόμματα, όταν αποκλειστικός σκοπός αυτής της κυβέρνησης θα είναι η 
λύση του Κυπριακού.  Αξίζει να αναφερθώ για λίγο στο παρελθόν της συνεργασίας 
των κομμάτων για εκλογή Προέδρου της ∆ημοκρατίας, μια και τα πολιτικά μας 
δεδομένα δεν επιτρέπουν την εκλογή Προέδρου από ένα κόμμα μόνο.  Το 
χαρακτηριστικό αυτών των συνεργασιών ήταν ότι ποτέ μα ποτέ μέχρι σήμερα δεν 
έχουν συνεργαστεί τα δύο μεγάλα κόμματα, έστω στα πλαίσια της συνεργασίας όλων 
των κομμάτων.  Ποτέ! ∆εν έχουν συνεργαστεί, παρ’ όλον ότι αυτά τα δύο μεγάλα 
κόμματα, οι θέσεις των δύο αυτών μεγάλων κομμάτων συμπίπτουν, να μην πω εκατό 
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τοις εκατό, να μην πω ενενήντα τοις εκατό, συμπίπτουν περίπου στις βασικές γραμμές 
λύσης του Κυπριακού.   

 Είχαμε στη δεκαετία του ’80… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πόσο τοις εκατό;  

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Φίλτατε κύριε Κουλία, το δικό σας το κόμμα και της Ε∆ΕΚ όποιος και να 
κυβερνούσε ήταν πάντα μέσα.  ∆εν είναι αυτό που συζητώ, άλλη ανάλυση κάνω.  Εγώ 
λέω συνεργασία κομμάτων στα πλαίσια μιας κυβέρνησης εθνικής ενότητας με 
συμμετοχή όλων των κομμάτων.  Αυτό είναι που λέω εγώ.  Συμμετοχή όλων των 
κομμάτων, όχι πάντα ∆ΗΚΟ, Ε∆ΕΚ με τον εκάστοτε Πρόεδρο, και των δύο μεγάλων 
κομμάτων που, όπως είπα και πριν, συμπίπτουν οι θέσεις τους στο Κυπριακό ή στο 
περίπου συμπίπτουν.  Είναι δυνατόν να μη μπορούν να συνεργαστούν;  Συνεχίζω… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Σωκράτη, όχι περίπου, στο εκατό τοις εκατό, για να είμαστε ακριβείς.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλία, παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει, Πρόεδρέ μου, δε διαμαρτυρήθηκε ο Σωκράτης.   

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 ∆ηλαδή θέλετε να μου πείτε ότι το κόμμα το δικό σας και της Ε∆ΕΚ συμπίπτουν 
στο εκατό τοις εκατό με το κόμμα του ΑΚΕΛ που σήμερα συγκυβερνάτε; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επί ποίου θέματος; 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Λοιπόν.  Είχαμε τη δεκαετία του ’80 τη συνεργασία του Λαϊκού Μετώπου, όπως 
ονομάστηκε τότε, με αποκλεισμό του ∆ΗΣΥ, που εκπροσωπούσε το έναν τρίτο του 
λαού περίπου.  Αργότερα, στη δεκαετία του ’90 είχαμε τη συνεργασία ∆ΗΣΥ, ∆ΗΚΟ, 
Ε∆ΕΚ με αποκλεισμό του ΑΚΕΛ, που επίσης εκπροσωπούσε το έναν τρίτο του λαού.  
Και αργότερα, από το 2003 μέχρι και σήμερα, έχουμε τη συνεργασία ΑΚΕΛ, ∆ΗΚΟ, 
Ε∆ΕΚ με τον αποκλεισμό και πάλι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Παρατηρείται 
δηλαδή, όπως είπα και πριν, το αφύσικο φαινόμενο τα δύο μεγάλα κόμματα, που 
εκπροσωπούν τα δύο τρίτα του κυπριακού λαού και των οποίων η φιλοσοφία και 
προσέγγιση στο κυπριακό πρόβλημα συμπίπτουν, να μην μπορούν να συνεργαστούν.  
Αυτός είναι και ο λόγος, κατά την άποψή μου, που δε δημιουργήθηκε το κατάλληλο 
κλίμα στο διεθνές περιβάλλον, έτσι ώστε να ασκηθούν ανάλογες πιέσεις, με σκοπό να 
καμφθεί η τουρκική αδιαλλαξία και να ανοίξει ο δρόμος της λύσης.   

 Θέλω εδώ να διευκρινίσω ακόμα μια φορά ότι, όταν λέγω κυβέρνηση εθνικής 
ενότητας εννοώ, και θα τα πω ονομαστικά, τη συμμετοχή όλων:  ΑΚΕΛ, ∆ΗΣΥ, ∆ΗΚΟ, 
Ε∆ΕΚ, ΕΥΡΩΚΟ, ΟΙΚΟΛΟΓΟΙ.  Όλοι!   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 
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 Και ο Αρχιεπίσκοπος! 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Όλοι μέσα στην κυβέρνηση!  Μόνο με τέτοιες προϋποθέσεις θα διασφαλιστεί η 
ενότητα όχι μόνο στην κορυφή, αλλά και στη βάση, δηλαδή στο λαό, αν θέλουμε να 
μιλούμε για πραγματική ενότητα. 

 Πιο απλά, μπορεί ο ∆ΗΣΥ ως κόμμα να στηρίζει τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας 
στη διαδικασία και στην προσπάθεια που καταβάλλει για επίλυση του Κυπριακού, 
χωρίς βεβαίως να θεωρείται δεδομένος ο ∆ΗΣΥ, όπως είπε και ο πρόεδρος του 
κόμματος, αλλά αυτό, και πρέπει να το καταλάβουμε όλοι, δε σημαίνει ότι και ο 
οπαδός του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τη δεδομένη στιγμή θα κάνει, για να το πω 
πολύ απλά, ό,τι του πει η ηγεσία του.  Και, για να είμαι δίκαιος, άμα κυβερνά το ΑΚΕΛ 
-όπως καλή ώρα σήμερα- έχει πρόβλημα ο οπαδός του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
διότι νιώθει διωγμένος, καταδιωκόμενος από την κυβέρνηση.  Κατά ανάλογο τρόπο, 
ναι, και, όταν κυβερνά ο ∆ΗΣΥ, έτσι θα νιώθει και ο οπαδός του ΑΚΕΛ.  Αυτά τα 
ζήσαμε και τα ζούμε καθημερινά. 

 Ας μου επιτραπεί όμως να εστιάσω ακόμη λίγο την προσοχή μου στο ∆ΗΣΥ και 
στο ΑΚΕΛ.  Αυτά τα δύο μεγάλα κόμματα συμφωνούν ότι στα πλαίσια της λύσης του 
Κυπριακού… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνάδελφε, έχετε υπερβεί το χρόνο σας. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Τελειώνω, κύριε συνάδελφε. 

 Αυτά τα δύο κόμματα, τα μεγαλύτερα του τόπου, ενώ συμφωνούν ότι στα 
πλαίσια μιας λύσης θα πρέπει να συνεργάζονται με τους Τουρκοκυπρίους μέσα στην 
κυβέρνηση, αν είναι δυνατό, δεν μπορούν να αντιληφθούν ότι είναι πολύ σοβαρό θέμα 
το Κυπριακό, για να δεχτούν ότι, ναι, θα πρέπει να συνεργαστούμε, για να βρούμε τη 
λύση;   

 Θέλω να πιστεύω ότι ο κυπριακός λαός, ανεξάρτητα από κομματικές 
τοποθετήσεις, ιδεολογίες, θρησκευτικές πεποιθήσεις ή άλλες αντιλήψεις, είναι έτοιμος 
να κάνει τη δική του υπέρβαση.  Βαρέθηκε προ πολλού τα παίγνια εξουσίας και την 
εναλλαγή πολιτικών σε κυβερνητικούς τόπους, όταν την ίδια στιγμή μετρούμε τριάντα 
πέντε ολόκληρα χρόνια τουρκικής κατοχής της μισής μας πατρίδας και όταν ο 
εποικισμός μέρα με τη μέρα αυξάνεται σε βαθμό που τα επόμενα ένα-δύο χρόνια ο 
ελληνικός πληθυσμός της Κύπρου ίσως θα αποτελεί μειοψηφία μέσα στην ίδια μας 
την πατρίδα.  Ο κυρίαρχος λαός και οι πρόσφυγες, όσοι απέμειναν, δεν αντέχουν 
άλλο να βλέπουν τις περιουσίες τους στα κατεχόμενα να οικοδομούνται και να γίνονται 
αντικείμενο εκμετάλλευσης από τους Τούρκους, από τους Εβραίους ή από τους 
Άγγλους.  Θα μπορούσα να αναφέρω σειρά γεγονότων που οδηγούν στην εξαφάνιση 
κάθε τι ελληνικού στα κατεχόμενα.  Ακόμα, θα μπορούσα να αναφέρω σειρά 
γεγονότων που συμβαίνουν στις ελεύθερες περιοχές που πείθουν και τον τελευταίο 
αδαή ότι με βεβαιότητα οδηγούμαστε στην κατάσταση να έχουμε τους Τούρκους 
κυρίαρχους στο Βορρά και συνέταιρους στο Νότο. 

 Είναι για όλους αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, που 
εισηγούμαι όπως ο Πρόεδρος καλό θα ήταν να προχωρήσει στο σχηματισμό 
κυβέρνησης εθνικής συνεργασίας, προκειμένου να επιτευχθεί στην πράξη, επιτέλους, 
η ενότητα.  Μόνο έτσι θα μπορέσουμε να οδηγήσουμε τη μοιρασμένη Κύπρο μας στη 
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λύση και στην επανένωση.  

 Καλά Χριστούγεννα, καλό νέο έτος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε Σωκράτη Χάσικε, για την ομιλία σας.  

 Τώρα το λόγο τον έχει η αγαπητή συνάδελφος Αθηνά Κυριακίδου από το 
∆ημοκρατικό Κόμμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή έν’ που τη Λεμεσό έν’ αγαπητή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όλοι υπήρξαν αγαπητοί, είναι αγαπητοί. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Γιατί είμαι γενικώς αξιαγάπητη! 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2010 στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων καθίσταται ιδιαίτερα κρίσιμη τη στιγμή που πραγματοποιείται 
μεσούσης της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, μιας κρίσης που έχει επηρεάσει την 
κυπριακή κοινωνία στο σύνολό της και της οποίας το βάθος και την έκταση στο παρόν 
στάδιο κανείς δεν μπορεί να προβλέψει.   

 Αναπόφευκτα, δυστυχώς η οικονομική κρίση έχει επηρεάσει και τα δημόσια 
οικονομικά.  Τα έσοδα του κράτους έχουν μειωθεί κατά €1 δις για το 2009, πράγμα 
που έχει αποδυναμώσει τη ρευστότητα του κράτους και επηρεάσει αρνητικά το 
δημοσιονομικό ισοζύγιο κατά έξι ποσοστιαίες μονάδες, συγκεκριμένα από 3,2% 
πλεονασματικό του ΑΕΠ σε 2,7%. 

 Μελετώντας τον κρατικό προϋπολογισμό για το 2010 και λαμβάνοντας πολύ 
σοβαρά υπόψη τις εκτιμήσεις του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι οποίες καταδεικνύουν περαιτέρω 
επιδείνωση της οικονομίας το 2010 και συγκεκριμένα ότι η ανεργία θα σκαρφαλώσει 
στο 6,5% με μεγαλύτερο θύμα τους νέους, διαπιστώνουμε ότι το δημοσιονομικό 
έλλειμμα θα αγγίξει το 4,5% του ΑΕΠ, ενώ το δημοσιονομικό χρέος το 58% του ΑΕΠ. 

 Θα προσπαθήσουμε, έχοντας απόλυτη συναίσθηση των ευθυνών μας, με 
συνέργεια και θετικές εισηγήσεις, να συμβάλουμε στην υιοθέτηση μιας κυβερνητικής 
πολιτικής που θα στοχεύει στη βελτίωση της ποιότητας ζωής των πολιτών, ιδιαίτερα 
των ευάλωτων ομάδων, και στην τήρηση της δημοσιονομικής πειθαρχίας, μέσω της 
αύξησης των κοινωνικών παροχών και της ενίσχυσης του κοινωνικού κράτους, της 
αύξησης των αναπτυξιακών δαπανών και της μείωσης των λειτουργικών δαπανών. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Οφείλουμε να σημειώσουμε ότι, παρ’ όλη την οικονομική κρίση και 
περισυλλογή, ο φετινός προϋπολογισμός δεν έχει υποβαθμίσει το κοινωνικό κράτος 
και κινείται προς τη μείωση των λειτουργικών δαπανών κατά 14%.  Ευελπιστούμε 
φυσικά ότι το ποσοστό αυτό δε θα αλλοιωθεί καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους από 
συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς. 
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 Ταυτόχρονα όμως, έχουμε την υποχρέωση να καταδείξουμε και τις ανησυχίες 
μας στις διάφορες μειώσεις που εντοπίζουμε στον προϋπολογισμό.  Κυρίως τη 
μείωση των κονδυλίων για την έρευνα κατά 75%, κάτι που καθιστά τη χώρα μας 
τελευταία στην Ευρώπη σε σχέση με το ποσοστό του ΑΕΠ που διοχετεύεται στην 
έρευνα και συγκρούεται με το στόχο που έχει θέσει η ίδια η Ευρώπη για αύξηση των 
δαπανών για την έρευνα στο 1% του ΑΕΠ.  Η μείωση των κονδυλίων για την έρευνα 
επηρεάζει άμεσα τις ευκαιρίες δραστηριοποίησης των νέων μέσω της έρευνας και 
ένταξής τους στην αγορά εργασίας.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Κατά τη συζήτηση των περσινών προϋπολογισμών είχα θέσει ένα θέμα ουσίας 
που έχει εφαρμοσθεί σε κρατικούς προϋπολογισμούς πολλών ευρωπαϊκών κρατών,  
την κατάρτιση των προϋπολογισμών σε άλλη βάση, πιο ορθολογιστική, όχι στη βάση 
εισπράξεων-πληρωμών (cash basis), αλλά στη βάση των δεδουλευμένων (accrual 
basis), όπως απαιτείται και από τις ιδιωτικές επιχειρήσεις.  Να γίνει ταυτόχρονα μια 
εκτίμηση της αξίας της περιουσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Απαραίτητο επίσης είναι να γίνει μια αναλογιστική μελέτη για το κόστος των 
συντάξεων (pension cost) επί του κρατικού μισθολογίου.  Πόσα δηλαδή είναι τα 
οφειλόμενα προς τους δημοσίους υπαλλήλους, τα οποία θα έπρεπε να είναι 
αποταμιευμένα.  Ένας τέτοιος προϋπολογισμός δίνει και την πραγματική οικονομική 
ευρωστία ενός κράτους.  Έχω αποστείλει από τις αρχές του χρόνου επιστολή στον 
Υπουργό Οικονομικών στην οποία αναπτύσσεται η εισήγησή μου.  Η απάντηση ήταν 
ότι θα μελετηθεί.  ∆υστυχώς, δεν έχουμε σημάδια υιοθέτησης ή έστω σε βάθος 
μελέτης της.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Ως μέλος των επιτροπών Παιδείας και Υγείας της Βουλής νιώθω ιδιαίτερα την 
ανάγκη να αναπτύξω τις σκέψεις μου όσον αφορά τους προϋπολογισμούς που 
αφορούν τα αντίστοιχα υπουργεία, γνωρίζοντας παράλληλα ότι στα υπόλοιπα θέματα 
του προϋπολογισμού θα εγκύψουν οι συνάδελφοι του κόμματός μου.  Χαιρετίζουμε το 
γεγονός ότι οι προϋπολογισμοί του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του 
Υπουργείου Υγείας είναι αυξημένοι.  Ωστόσο, θεωρούμε ότι μπορούν ακόμα να γίνουν 
πολλά, για να επιτύχουμε τους στόχους μας στους κρίσιμους τομείς της παιδείας και 
της υγείας. 

 Η πρόσφατη έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το 2006 κατατάσσει την 
Κύπρο τρίτη, μετά τη ∆ανία και την Ιρλανδία, ανάμεσα στις χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης σε σχέση με τις δημόσιες δαπάνες που αφορούν την παιδεία.  ∆ίκαιος 
έπαινος και οφειλόμενα εύσημα πρέπει να δοθούν στην προηγούμενη κυβέρνηση, η 
οποία υλοποίησε το στρατηγικό στόχο της αύξησης των δαπανών για την παιδεία στο 
8% του ΑΕΠ.   

 Ο βαθμός υλοποίησης του προϋπολογισμού του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού για το 2009 δε μας αφήνει καθόλου ικανοποιημένους, αφού παρουσιάζεται 
μια κατακόρυφη μείωση στο ποσοστό υλοποίησής του, σε σχέση με τα δύο 
προηγούμενα έτη, μέχρι τη στιγμή κατάθεσης του προϋπολογισμού.  ∆ηλαδή για το 
2007 και το 2008 είχαμε όσον αφορά τακτικές δαπάνες υλοποίηση 100% και 105%, 
αντίστοιχα, ενώ για το 2009 70,6%.  Για τις αναπτυξιακές δαπάνες για το 2007 και το 
2008 είχαμε 80% και 88%, αντίστοιχα, ενώ για το 2009 μόνο 47%. 

 Η υλοποίηση της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης δυστυχώς προχωρά με 
ρυθμούς χελώνας, κάτι που σε καμία περίπτωση δε μας ικανοποιεί.  Συγκεκριμένα, τα 
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χρονοδιαγράμματα δεν υλοποιούνται, τα αναλυτικά προγράμματα δεν έχουν 
παρουσιαστεί, παρά τη δέσμευση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού ότι θα 
παρουσιάζονταν τον περασμένο Ιούνιο, ενώ η αναδόμηση του εκπαιδευτικού 
συστήματος μετατέθηκε για την επόμενη τριετία. Αυτό που μας προβληματίζει 
ιδιαίτερα είναι το γεγονός ότι το κονδύλι που αφορά την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση 
περιορίζεται στα €5 εκατομ. σε σχέση με €14 εκατομ. που ήταν για το 2009, γεγονός 
που θα μειώσει ακόμα περισσότερο τους ρυθμούς υλοποίησης της εκπαιδευτικής 
μεταρρύθμισης. Ο στρατηγικός σχεδιασμός για την παιδεία που ολοκληρώθηκε από 
τον προηγούμενο Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού, κ. Άκη Κλεάνθους, θα μπορούσε 
να είχε εφαρμοστεί, ώστε να είχε δοθεί μια ομαλή συνέχεια. 

 Στα θετικά του προϋπολογισμού του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
καταγράφουμε τη συμπερίληψη ποσού €8 εκατομ. για ενίσχυση της φοιτητικής 
μέριμνας.  Ωστόσο, παραμένουν πολλά που πρέπει να γίνουν για την οικοδόμηση 
ουσιαστικής φοιτητικής μέριμνας.  Οι ανάγκες της σημερινής κοινωνίας επιβάλλουν 
άμεσα την αύξηση και επέκταση της κρατικής φοιτητικής χορηγίας, αφού το κόστος 
ζωής έχει ανέβει κατά πολύ τα τελευταία δέκα χρόνια, ενώ η χορηγία παραμένει στα 
ίδια επίπεδα από την ημέρα έγκρισής της.  Προτείνουμε τα εξής:  

1. ∆ιπλασιασμό της χορηγίας για όλους τους φοιτητές. 

2. ∆ιάθεση της χορηγίας σε όσους φοιτητές δεν τη λαμβάνουν. 

3. Επιπλέον χορηγία στους φοιτητές που προέρχονται από οικογένειες με χαμηλά 
εισοδήματα. 

 Επίσης, χαιρετίζουμε τα ακόλουθα: 

1. Την επέκταση του ολοήμερου σχολείου. 

2. Την επέκταση των ζωνών εκπαιδευτικής προτεραιότητας. 

3. Την αύξηση των τάξεων υποδοχής για γρήγορη εκμάθηση της ελληνικής 
γλώσσας από τα αλλόγλωσσα παιδιά, έτσι ώστε να επιτευχθεί η ομαλή ένταξή 
τους στη σχολική κοινωνία. 

4. Την επέκταση του θεσμού του Ανοικτού Σχολείου στην κοινωνία, ενός θεσμού 
που ξεκίνησε επί υπουργίας του αείμνηστου Πεύκιου Γεωργιάδη. 

5. Την υιοθέτηση και ενσωμάτωση δράσεων και μέτρων για πάταξη της νεανικής 
παραβατικότητας στην πολιτική του Υπουργείου Παιδείας, μετά την έγκριση 
πρότασης ειδικών από το Συμβούλιο Παιδείας. 

 Εισηγούμαστε επιπλέον τη δημιουργία νυχτερινών τάξεων υποδοχής, χαμηλού 
κόστους, και για τους γονείς των αλλόγλωσσων παιδιών, ώστε να βοηθηθούν στην 
κοινωνική τους ενσωμάτωση. 

Ο κρίσιμος τομέας της ειδικής εκπαίδευσης χρήζει μεγαλύτερης προσοχής και 
σημασίας, αφού μέχρι σήμερα δεν έχει πραγματοποιηθεί καμία απολύτως αξιολόγηση 
των καθηγητών κατά τη διάρκεια της εργασίας τους από τους επιθεωρητές.  Το 
σύστημα παρουσιάζει πάρα πολλά κενά και αδυναμίες, με αποτέλεσμα ορισμένα 
παιδιά, που, ενώ θα έπρεπε να είχαν ενταχθεί στην ειδική αγωγή και να τύχουν ειδικής 
στήριξης, περνούν απαρατήρητα. 

Χαιρετίζουμε την πολιτική απόφαση για ίδρυση Σχολής Καλών Τεχνών και 
ένταξή της στο ΤΕΠΑΚ.  Ως βουλευτής Λεμεσού θα ήθελα να εκφράσω την 
ευαρέσκειά μου, γιατί το ΤΕΠΑΚ και η νέα διοικούσα έχουν ενταχθεί στην κοινωνία της 
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Λεμεσού. Το ΤΕΠΑΚ, αγαπητοί συνάδελφοι, παρεμβαίνει ουσιαστικά, διοργανώνοντας 
χρήσιμες και ενδιαφέρουσες εκδηλώσεις, ενημερώνοντας έτσι τους πολίτες της 
Λεμεσού.   

Επί τη ευκαιρία που αναφέρθηκα στην πόλη μου, τη Λεμεσό, οφείλω επίσης να 
χαιρετίσω και τη συμπερίληψη στον προϋπολογισμό κονδυλίου €2,5 εκατομ., 
συνολικού ύψους €8,5 εκατομ., για υλοποίηση του δρόμου Λεμεσού-Αγρού, ενός 
δρόμου που ουσιαστικά βοηθά το οδικό δίκτυο της Πιτσιλιάς και βελτιώνει την 
ποιότητα ζωής των κατοίκων της υπαίθρου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα υπάρχει έτσι πόλη; 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Χωρίς τη Λεμεσό δεν υπάρχει ουσιαστική… 

(Γέλια) 

 Μπορείτε να ζήσετε χωρίς τους Λεμεσιανούς; 

 Όσον αφορά τον τομέα του πολιτισμού, αναμένουμε την υλοποίηση του 
πενταετούς σχεδίου δράσης για την πολιτιστική ανάπτυξη.  Οφείλουμε να 
χαιρετίσουμε την ένταξη στον προϋπολογισμό του 2010 κονδυλίου €8 εκατομ., από το 
σύνολο των €30 εκατομ., για την ανέγερση του κτιρίου του ΘΟΚ και €11,3 εκατομ., 
από το σύνολο των €132 εκατομ., για το Μέγαρο Πολιτισμού.   

 Ο τομέας της υγείας, αγαπητοί συνάδελφοι, ήταν και είναι πάντα προτεραιότητα 
για εμάς.  Το επίπεδο υγείας των πολιτών καταδεικνύει και το επίπεδο του πολιτισμού 
μας. Ο πολίτης πρέπει να έχει άμεση πρόσβαση σε υψηλής ποιότητας 
ιατροφαρμακευτική φροντίδα την ώρα που τη χρειάζεται.  Από το 2002 που η πολιτεία 
εισήγαγε το νόμο πλαίσιο του ΓΕΣΥ βρισκόμαστε όλοι αντιμέτωποι με τις δικές μας 
ιστορικές ευθύνες.  Ας τις αναλάβουμε! 

 Το κόστος των νοσηλευτηρίων στον ιδιωτικό τομέα είναι ασήκωτο βάρος για τη 
μέση κυπριακή οικογένεια.  Τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια, τα οποία εξελίχθηκαν σε 
ανθούσες επιχειρήσεις, έχουν καταντήσει ο φόβος και ο τρόμος της κυπριακής 
οικογένειας, καθώς την αναγκάζουν να ξοδεύει περιουσίες για ολιγοήμερη νοσηλεία.  
Αυτό έχει ως αποτέλεσμα να επισκέπτεται τα δημόσια νοσηλευτήρια ένας ιδιαίτερα 
αυξημένος αριθμός ασθενών, πράγμα που κάνει μεγαλύτερη τη δική μας υποχρέωση 
να εισαγάγουμε το συντομότερο δυνατό το ΓΕΣΥ, στηρίζοντας τον Υπουργό Υγείας σε 
τούτη την προσπάθειά του, ανεξάρτητα πολιτικού κόστους.  

 Η αυτονόμηση των δημόσιων νοσηλευτηρίων με την εφαρμογή του ΓΕΣΥ, ώστε 
να καταστούν ανταγωνιστικά, αποτελεί πρώτιστη προτεραιότητα.  Εξάλλου, τα €13 
εκατομ. της κρατικής χορηγίας στον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας θα είναι άνευ 
αντικειμένου, εάν δεν προχωρήσουμε στην εφαρμογή του ΓΕΣΥ. 

  Σημειώνουμε στα θετικά και τις προσπάθειες του Υπουργού Υγείας για μείωση 
των λιστών αναμονής, για εκσυγχρονισμό των κριτηρίων για την αποστολή ασθενών 
στο εξωτερικό, για την αλλαγή της διαδικασίας των προσφορών για ιατρικό εξοπλισμό, 
φάρμακα και αναλώσιμα, για πλήρη μηχανογράφηση των νοσηλευτηρίων, που 
συμβάλλει στην εξυγίανση και ομαλή λειτουργία του συστήματος με σεβασμό στο 
δημόσιο χρήμα χωρίς ελλείψεις, και για δημιουργία επεμβατικής καρδιοχειρουργικής 
και νευροχειρουργικής κλινικής στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού. 
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 Επίσης, χαιρετίζουμε τη συμπερίληψη στον προϋπολογισμό €9,5 εκατομ. από 
σύνολο €23 εκατομ. για την έναρξη του ακτινοθεραπευτικού στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λεμεσού, ενός πολυσυζητημένου προβλήματος που επιτέλους οδεύει στην επίλυσή 
του, μισού εκατομμυρίου ευρώ για τη δημιουργία παιδοψυχιατρικής κλινικής στο 
Μακάρειο Νοσοκομείο, €105 εκατομ. για αγορά φαρμάκων στα δημόσια νοσηλευτήρια 
και €51 εκατομ. για την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη από τον ιδιωτικό τομέα. 

 Όσον αφορά το βαθμό υλοποίησης των δαπανών του προϋπολογισμού του 
Υπουργείου Υγείας για το 2009, παρατηρείται και εδώ μια μειωμένη υλοποίηση του 
προϋπολογισμού. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

  Από την 1η Ιανουαρίου εφαρμόζεται ο πολυσυζητημένος, τόσο από εμάς όσο 
και από την κοινωνία, νόμος για την πλήρη απαγόρευση του καπνίσματος στους 
δημόσιους χώρους.  Μια κοινή προσπάθεια όλων μας, ώστε να διασφαλίσουμε 
ποιοτικό αέρα προς όφελος της υγείας των συμπολιτών μας.  Οφείλουμε όλοι να 
παρακολουθήσουμε την πορεία της εφαρμογής του νόμου, ώστε να μην υπάρχουν 
διακρίσεις και ο νόμος να εφαρμόζεται παντού.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η παγκόσμια επιδημία της νέας γρίπης άφησε και στην πατρίδα μας έντονα τα 
αποτυπώματά της.  Με τρεις νεκρούς μέχρι σήμερα στο ενεργητικό της και με τάσεις 
γεωμετρικής προόδου αναμένεται τις επόμενες βδομάδες να κορυφωθεί.  Παρ’ όλο 
που το Υπουργείο Υγείας σωστά εφοδιάστηκε με τα εμβόλια της γρίπης, δεν έχει 
καταφέρει να πείσει την κοινωνία να προχωρήσει μαζικά σε εμβολιασμό.  Έχουν 
διευρυνθεί οι ηλικίες που επιβάλλεται να εμβολιασθούν, το Υπουργείο Υγείας 
ακολουθεί πιστά τις οδηγίες του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας, δικαίως όμως 
κάποια ερωτηματικά ταλανίζουν τόσο τον ιατρικό κόσμο όσο και την κοινή γνώμη, 
όπως το θέμα της ασφάλειας του εμβολίου και οι παρενέργειές του, λαμβάνοντας 
υπόψη ότι τέθηκε σε κυκλοφορία σε σύντομο χρονικό διάστημα, χωρίς να 
προηγηθούν κλινικές μελέτες για τις επιπτώσεις του στη δημόσια υγεία 
μακροπρόθεσμα. 

  Αγαπητοί συνάδελφοι, 

  Κλείνοντας την ομιλία μου, θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο θέματα που 
απασχολούν έντονα τη δημόσια συζήτηση τις τελευταίες ημέρες.  Το πρώτο θέμα 
αφορά την πρόθεση της κυβέρνησης για ενημέρωση του λαού σχετικά με τη λύση που 
επιδιώκει η πλευρά μας και τις έννοιες που τη συνοδεύουν, δηλαδή τη λύση διζωνικής 
δικοινοτικής ομοσπονδίας με πολιτική ισότητα, όπως αυτή καθορίζεται από τα 
ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών.  Είναι αδιανόητο να μη γνωρίζει ο λαός τις έννοιες 
της διζωνικότητας, της δικοινοτικότητας και της πολιτικής ισότητας, όπως και τις 
αλλαγές που θα προκύψουν από τη μετεξέλιξη του ενιαίου κράτους σε ομόσπονδο, με 
μια κυριαρχία, μια ιθαγένεια και μια διεθνή προσωπικότητα.   

 Θεωρώ ότι έχουμε ευθύνη και  υποχρέωση να το πράξουμε.  Είναι ιστορική 
ευθύνη των κομμάτων.  Ας συμφωνηθούν επιτέλους στο Εθνικό Συμβούλιο οι 
διαδικασίες και ας αναλάβουμε όλοι τις ιστορικές ευθύνες που μας 
αναλογούν, τουλάχιστον εκείνες οι πολιτικές δυνάμεις που έχουμε αποδεχθεί ως 
οδυνηρό συμβιβασμό τη διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία.  Ο σωστός πολίτης είναι ο 
ενημερωμένος πολίτης, που μπορεί να πάρει τη σοφότερη απόφαση την κατάλληλη 
στιγμή.  Αυτή είναι η δική μας υποχρέωση και εθνική ευθύνη ως εκπροσώπων του 
λαού. 
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  Το δεύτερο θέμα αφορά τα συμπεράσματα του Συμβουλίου Γενικών 
Υποθέσεων για την ενταξιακή πορεία της Τουρκίας και τη μονομερή δήλωση της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας για πάγωμα έξι επιπλέον διαπραγματευτικών κεφαλαίων της 
ενταξιακής πορείας της Τουρκίας. 

  Πρώτιστος στόχος της πλευράς μας ήταν βέβαια η επίτευξη ομόφωνης 
απόφασης για λήψη κυρώσεων κατά της Τουρκίας, πράγμα που δυστυχώς δεν 
επιτεύχθηκε.  Σίγουρα, η αδυναμία για λήψη ομόφωνης απόφασης σε καμία 
περίπτωση δεν είναι θετικό γεγονός και κανένας δεν πρέπει να πανηγυρίζει.  Ωστόσο, 
όλοι γνωρίζαμε για τη στάση που θα τηρούσαν ορισμένα κράτη μέλη και ήταν 
ξεκάθαρο ότι ήταν αδύνατο να υπάρξει ομοφωνία και κατ’ επέκταση κυρώσεις. 

 Στην τελευταία συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου είχε συμφωνηθεί το σχέδιο 
δράσης και η τακτική που θα ακολουθούσε η Κυπριακή ∆ημοκρατία στο Συμβούλιο 
Γενικών Υποθέσεων.  Στην περίπτωση που η επίτευξη ομοφωνίας ήταν αδύνατη, τότε 
επιδίωξή μας θα ήταν η βελτίωση του κειμένου των συμπερασμάτων και σε σχέση με 
την ενδυνάμωση των θεμάτων που ενδιαφέρουν την Κύπρο και σε σχέση με την 
αφαίρεση ή αλλοίωση προνοιών οι οποίες θα μπορούσαν πολιτικά να δημιουργήσουν 
πρόβλημα στη λήψη μονομερών μέτρων και η μονομερής δήλωση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για πάγωμα επιπλέον διαπραγματευτικών κεφαλαίων της ενταξιακής 
πορείας της Τουρκίας. 

 Προσωπικά, δεν έχω λόγο να αμφισβητώ τις δημόσιες δηλώσεις του Υπουργού 
Εξωτερικών κ. Μάρκου Κυπριανού ότι η στρατηγική που ακολουθήθηκε είναι αυτή 
που συμφωνήθηκε στο Εθνικό Συμβούλιο από την πλειοψηφία των κομμάτων. 

 Ο στόχος της δικής μας πλευράς σε σχέση με την ενταξιακή πορεία της 
Τουρκίας πρέπει να παραμείνει ο ίδιος.  Οφείλουμε να αξιοποιήσουμε, αγαπητοί 
συνάδελφοι, την ενταξιακή πορεία της Τουρκίας προς όφελος του κυπριακού 
προβλήματος, επιτρέποντας από τη μια στην Τουρκία να προχωρά στην ενταξιακή 
της πορεία και από την άλλη ασκώντας πίεση, έτσι ώστε η Τουρκία να εκπληρώσει τις 
υποχρεώσεις της και να συμβάλει ουσιαστικά στην επίλυση του κυπριακού 
προβλήματος, εφόσον αυτός είναι ο εθνικός μας στόχος, εφόσον στόχος μας είναι η 
επίλυση του κυπριακού προβλήματος, ώστε τα παιδιά μας να έχουν ελπίδα και μέλλον 
στην πατρίδα μας. 

 Τελειώνοντας, θα ήθελα να ευχηθώ σε όλους καλά Χριστούγεννα, καλό νέο 
χρόνο ελπίζοντας να φέρει μαζί του την πολυπόθητη λύση, μια λύση που θα είναι 
βιώσιμη και λειτουργική. 

  Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, αγαπητή συνάδελφε, για την παρέμβασή σας. 

 Προχωρούμε τώρα στον επόμενο ομιλητή, που είναι ο αγαπητός συνάδελφος 
Πανίκκος Σταυριανός του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Είναι ιδιαίτερα αγαπητός ο Πανίκκος! 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Ακριβώς, θα ήθελα να ξεκινήσω, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, με μία παρατήρηση, ότι δε θα πρέπει να είναι ο πολιτικός λόγος εκείνος ο 
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οποίος θα διχάζει ή τουλάχιστον έτσι θα πρέπει να είναι τα πράματα.  Και επειδή ο 
διάλογος είναι το βάθρο της δημοκρατίας, όταν αυτός ο διάλογος γίνεται μέσα σε 
πλαίσια δημοκρατικά, θα πρέπει να χρησιμοποιούνται επιχειρήματα, ούτως ώστε να 
μη χρειάζονται επίθετα, για να χαρακτηρίζονται ορισμένες ομιλίες από το βήμα της 
Βουλής ως χαρακτηρίζονται.  ∆ε θέλω να κάμω το συνήγορο κανενός συναδέλφου, 
κυρίως του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του Άντρου 
Κυπριανού.  Μπορεί και εξάλλου έχει αποδείξει ο ίδιος ότι μπορεί να μιλήσει και να 
υπερασπιστεί τον εαυτό του, αλλά καμία ομιλία δεν είναι μελιστάλαχτη από τις ομιλίες 
οι οποίες κατατίθενται, όταν πρόκειται να ανταλλάξουμε μέσα στα πλαίσια του 
διαλόγου επιχειρήματα. 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι και κυρίες συναδέλφισσες, 

 Βρισκόμαστε σε μια παγκόσμια οικονομική κρίση, ο φετινός προϋπολογισμός 
εξελίσσεται κάτω από τη σκιά της συνόδου για το περιβάλλον που γίνεται στην 
Κοπεγχάγη και σίγουρα κάτω από τις συνθήκες οι οποίες επικρατούν και αφορούν τις 
συνομιλίες του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, του ∆ημήτρη Χριστόφια, για την επίλυση 
του εθνικού μας προβλήματος προς επανένωση της πατρίδας μας. 

 Έχω υπόψη μου ότι θα πρέπει μέσα από τις ομιλίες μας να επιβραβεύουμε 
όσους ευσυνείδητους πολίτες έχουν κάνει και έχουν αποδείξει ότι γι’ αυτούς η 
υποχρέωση έγινε δικαίωμα.  Και πρέπει και σ’ αυτούς να αναφερθούμε καμιά φορά 
και να πούμε ότι αυτοί οι ευσυνείδητοι είναι που στηρίζουν το κράτος διαχρονικά και 
όλοι οι άλλοι θα πρέπει επιτέλους να αρχίσουν να μη δείχνουν τόση έλλειψη 
σεβασμού στα κοινά αυτού του κράτους.  Κάθε προϋπολογισμός σημαίνει το 
οικονομικό συμμάζεμα της πατρίδας.  Ε, και οι πολίτες θα πρέπει να συμπεριφέρονται 
έτσι, όχι μόνο μια μερίδα αυτών! 

 Έτσι λοιπόν, ο προϋπολογισμός του 2010, κύριε Πρόεδρε και κύριοι 
συνάδελφοι, είναι το στίγμα της φιλοσοφίας, της οικονομικής πολιτικής, αλλά και των 
στρατηγικών προτεραιοτήτων της σημερινής κυβέρνησης και αποτελεί την υλοποίηση 
του προγράμματος διακυβέρνησης του Προέδρου Χριστόφια προς δίκαιη κοινωνία και 
μιας κυβέρνησης που το πρώτιστο μέλημά της είναι η υλοποίηση του στόχου για 
διεύρυνση του κοινωνικού κράτους με στοχευμένα μέτρα, αποτελεσματικότητα, 
έχοντας πάντοτε ως μοναδικό γνώμονα και επίκεντρο τον άνθρωπο, παρ’ όλες τις 
εξωγενείς δυσμενείς συνθήκες. 

 Επίκεντρο αυτής της πολιτικής είναι οι ευάλωτες και ευπαθείς τάξεις του 
πληθυσμού, οι εργαζόμενοι, η νεολαία, τα νεαρά ζευγάρια, οι αγρότες, οι φοιτητές, οι 
συνταξιούχοι και προς αυτούς στρεφόμαστε και τους στηρίζουμε με σειρά μέτρων και 
κοινωνικών παροχών. 

 Σ’ αυτό το χρονικό διάστημα των είκοσι δύο μηνών που η κυβέρνηση 
Χριστόφια βρίσκεται στην εξουσία έγιναν και υλοποιήθηκαν αρκετά από όσα 
συμπεριλαμβάνονται στις προεκλογικές εξαγγελίες.  Καλό θα είναι να μη λησμονούμε 
ότι το πρόγραμμα διακυβέρνησης είναι ένα πενταετές πρόγραμμα και όλες οι 
δυσκολίες και τα προβλήματα που παρουσιάζονται στην οικονομία έχουν τους λόγους 
τους.  Προχωρά λοιπόν η εφαρμογή και η υλοποίησή του σε ικανοποιητικό βαθμό και 
θα αναφερθώ σε ορισμένα παραδείγματα. 

 Η καθιέρωση του πασχαλινού επιδόματος σε συνταξιούχους του Ταμείου 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και σε λήπτες κοινωνικής σύνταξης ως 14η σύνταξη 
συνεχίζεται και επεκτείνεται και προβλέπεται και στον υπό εξέταση προϋπολογισμό.  
Αυτή η οικονομική στήριξη και ενίσχυση είναι πολύ σημαντική για κάθε νοικοκυριό 
συνταξιούχων και προσφέρει τα μέγιστα.  Αναμένουμε τις ενέργειες από πλευράς 
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υπουργείου για θεσμοθέτηση του μέτρου αυτού και στοχευμένη αναλογική παροχή και 
διάθεση του κονδυλίου προς τους χαμηλά αμειβόμενους συνταξιούχους. 

 Ένα άλλο μέτρο το οποίο απευθύνεται στους απόμαχους της ζωής είναι η 
υιοθέτηση του Σχεδίου Ενίσχυσης Συνταξιούχων με Χαμηλά Εισοδήματα, το οποίο 
προβλέπει αύξηση των συντάξεων, που θα κυμαίνεται από 9% μέχρι 12%, με στόχο 
τη σταδιακή μείωση των συνταξιούχων που ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας.  
Όραμά μας και υπόσχεσή μας είναι κανένας συνταξιούχος να μη ζει κάτω από το 
κοινωνικά καθορισμένο όριο φτώχιας.  Η στόχευση αυτή δεν είναι πλέον 
αποσπασματική, όπως γινόταν στο παρελθόν, και διατέθηκαν από την κυβέρνηση για 
το σκοπό αυτό το 2008  €35 εκατομ. και το 2009 €33,2 εκατομ. 

 Η προσπάθεια στήριξης των ληπτών δημόσιου βοηθήματος είναι σημαντική.  
Ξεκίνησε με αύξηση το 2008 ύψους 12% με την ανάληψη της προεδρίας, συνέχισε το 
2009 με περαιτέρω αύξηση ύψους 6,34% και προβλέπεται και στον προϋπολογισμό 
του 2010.  Υπενθυμίζω ότι οι αυξήσεις οι οποίες δόθηκαν είναι οι μεγαλύτερες και οι 
υψηλότερες που παραχωρήθηκαν τα τελευταία χρόνια.   

 Χαιρετίζουμε την ενίσχυση των ληπτών δημόσιου βοηθήματος με την παροχή 
πασχαλινού επιδόματος ύψους €5,2 εκατομ., αυξημένο σε σχέση με το 2008 κατά 
10%.  Ακόμη, το μέτρο το οποίο υιοθετήθηκε για τερματισμό της αποκοπής δημόσιου 
βοηθήματος από τους εγκλωβισμένους, όταν αυτοί συνταξιοδοτούνται ή όταν 
εργάζονται, ανήκει στα θετικά.   

 Θα πρέπει να τονιστεί η τεράστια προσπάθεια που καταβάλλει η υπουργός 
Σωτηρούλα Χαραλάμπους και οι υπηρεσίες της στο θέμα ενίσχυσης και στήριξης 
ατόμων τα οποία χρήζουν βοήθειας, αλλά παράλληλα θα πρέπει να τονιστεί και να 
επισημανθεί η γραφειοκρατία η οποία υπάρχει εδώ και τόσα χρόνια. 

 Ένα άλλο σημείο το οποίο πρέπει να τονιστεί είναι οι αυξήσεις οι οποίες 
δόθηκαν στα όρια του κατώτατου μισθού κατά 6,3%.  Στόχος ήταν και είναι η σταδιακή 
αύξηση, ώστε η κατάληξή τους να είναι στο 60% του εθνικού μέσου μισθού και 
κανένας εργαζόμενος να μην είναι στα όρια της φτώχιας.  Η επέκταση και κάλυψη 
περισσότερων επαγγελμάτων είναι πολύ θετική και η περαιτέρω επέκτασή του 
επιβάλλεται.  

 Ταυτόχρονα, εν μέσω κρίσης ο συνδυασμός, η ενίσχυση και η αύξηση των 
δαπανών για κοινωνικό εσωτερικό τουρισμό και η συνεργασία του Ταμείου 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων με τον ΚΟΤ είναι ένα ακόμα από τα στοιχεία το οποίο έχει 
προσφερθεί ως θετικό.  Η συνέχιση και η επέκταση αυτού του μέτρου από τα €2 
εκατομ. το 2008 σε €10 εκατομ. το 2009 κρίνεται επιβεβλημένη, γιατί δεν είναι όλος ο 
λαός στην κατηγορία των εχόντων και των κρατούντων. 

 Ένας άλλος τομέας στον οποίο έχει επέλθει σημαντική πρόοδος και ενίσχυσή 
του από τις κοινωνικές παροχές της κυβέρνησης είναι ο τομέας της παιδείας, των 
μαθητών και των σπουδαστών.  Η παραχώρηση του εφάπαξ χρηματικού ποσού €400 
υπό μορφή χορηγίας σε όλους τους μαθητές της β΄ τάξης γυμνασίου για απόκτηση και 
αγορά ηλεκτρονικού υπολογιστή είναι σημαντική και ενισχύει κάθε νοικοκυριό 
αναμφίβολα.   

 Η δωρεάν μεταφορά των μαθητών στα σχολεία με λεωφορεία είναι επίσης ένα 
πολύ σημαντικό μέτρο, που στοχεύει και κινείται σε πολλαπλούς άξονες ενίσχυσης και 
στήριξης και αγγίζει ευρύτερα πολλούς τομείς της κοινωνίας μας, ξεκινώντας από την 
οικογένεια, τους επαγγελματίες οδηγούς, από την περιβαλλοντολογική σκοπιά, τη 
συγκοινωνιακή αποσυμφόρηση και την ασφάλεια.   
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 Εδώ θα πρέπει να σταθούμε στην πρόθεση της Βουλής να αποκτιέται η 
μαθητική άδεια στα δεκαεφτά χρόνια.  Νομίζω ότι θα πρέπει να κάνουμε και άλλη 
συζήτηση πάνω σ’ αυτό το θέμα και να λάβουμε υπόψη μας την κοινωνική επιρροή 
που θα έχει στα σχολεία και την οικονομική επιβάρυνση του οικογενειακού 
εισοδήματος και ελπίζουμε ότι θα επανεξεταστεί αυτό το θέμα και θα αξιολογηθούν 
όλα τα δεδομένα. 

 Ακόμη, σημαντική οικονομική ενίσχυση υπάρχει στο νέο φοιτητικό πακέτο 
ύψους €12 εκατομ.,  που ανέρχεται σε ένα πολύ σεβαστό ποσό ετησίως, στα €2.200 
για κάθε οικογένεια, πέραν του ποσού το οποίο χορηγείται μηνιαίως και ανέρχεται στα 
€175 για σκοπούς ενοικίου.  Επίσης, η ενίσχυση και η επέκταση της φοιτητικής 
μέριμνας με την αύξηση των κονδυλίων για το Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου 
κατά €4,5 εκατομ. και η οικονομική στήριξη στους φοιτητές του εξωτερικού βασισμένη 
σε κοινωνικοοικονομικά κριτήρια είναι πολύ σημαντική και ορθή.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ένας άλλος τομέας ο οποίος ενισχύθηκε και στηρίχθηκε, αποδεικνύοντας την 
έμπρακτη συμπαράσταση της κυβέρνησης, είναι ο αγροτικός και η 
γεωργοκτηνοτροφία.  Η στήριξη η οποία υπήρξε συνεπεία της ανομβρίας είναι πολύ 
μεγάλη και ανέρχεται στα €67,5 εκατομ. ως αποζημίωση για την ενίσχυση αυτού του 
ευαίσθητου τομέα της οικονομίας μας, καθώς επίσης και η στήριξη η οποία δόθηκε και 
δίδεται μέσω του ΚΟΑΠ και του ΟΓΑ είναι αρκετά υψηλή και η βοήθεια η οποία 
εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο, ύψους €219 εκατομ., είναι σημαντική. 

 Επιπρόσθετα, αυτή η κυβέρνηση κατάφερε να επιλύσει το πρόβλημα των 
αγροτικών χρεών, το οποίο ταλάνιζε τον αγροτικό μας κόσμο εδώ και δεκαετίες.  Η 
διαγραφή του ποσού των €34 εκατομ. και η μετατροπή του υπόλοιπου σε 
μακροχρόνια δάνεια θα δώσει νέα ώθηση στο γεωργοκτηνοτροφικό τομέα και στους 
αγρότες. 

 Άξια αναφοράς και ιδιαίτερης μνείας είναι τα μέτρα και τα προγράμματα τα 
οποία υλοποιούνται αναφορικά με τη στήριξη των νεαρών ζευγαριών και των 
προσφύγων.  Η ενίσχυση και η αναθεώρηση της στεγαστικής πολιτικής, η αύξηση της 
βοήθειας και η διεύρυνση των κριτηρίων για απόκτηση κατοικίας για πρόσφυγες και 
μη πρόσφυγες και άλλα πολλά μέτρα, τα οποία έχει αναφέρει πολύ καλά ο 
συνάδελφος Μουσκάλλης, αποτελούν στοιχεία θετικότητας και φιλολαϊκής πολιτικής 
της κυβέρνησης. 

 Η παροχή δανείων σε νεαρά ζευγάρια για απόκτηση πρώτης κατοικίας με 
χαμηλό επιτόκιο 5% και με μεγάλο χρονικό ορίζοντα αποπληρωμής σαράντα χρόνων 
είναι και αυτό ένα σημαντικό και ουσιαστικό μέτρο.  Το σχέδιο δανειοδότησης 
ζευγαριών με χαμηλά και μεσαία εισοδήματα έως και €40.000 μέσω του Οργανισμού 
Χρηματοδότησης Στέγης είναι επίσης ένα άλλο μέτρο. 

 Επιπλέον, αυτή η κυβέρνηση προχώρησε στην υλοποίηση των εξαγγελιών της 
αναφορικά με το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού ήδη έχει ψηφιστεί το 
νομοσχέδιο για τη βιωσιμότητα του ταμείου.  Προχώρησε επίσης στην κατάθεση σε 
αυτό της πρώτης δόσης, ύψους €200 εκατομ., για τη δημιουργία ενός πραγματικού 
αποθέματος. 

 Επίσης, η προώθηση των νομοσχεδίων αναφορικά με τους έκτακτους 
δημόσιους υπαλλήλους θα οδηγήσει σε επίλυση των χρόνιων προβλημάτων που 
αντιμετώπιζαν λόγω της ανασφάλειας του εργασιακού τους καθεστώτος που 
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δημιουργήθηκε.  

 Ακόμη, σημαντικά κρίνονται και αξιολογούνται τα μέτρα τα οποία λήφθηκαν 
αναφορικά με την ενίσχυση των χαμηλών εισοδηματικά στρωμάτων της κοινωνίας 
μας, κυρίως για τις φτωχές οικογένειες, τις φτωχές ομάδες πληθυσμού, όπως η μη 
λήψη του μερίσματος των €10 εκατομ. από πλευράς κυβέρνησης από την ΑΗΚ και η 
μείωση του φόρου κατανάλωσης κατά δέκα σεντ για το πετρέλαιο θέρμανσης. 

 Η αναβάθμιση που έχει προγραμματίσει το κράτος για το σχέδιο επιδότησης 
ασθενών για αποστολή σε ιατρικά κέντρα στην Κύπρο και το εξωτερικό, η φιλόδοξη 
υλοποίηση του ΓΕΣΥ, η δημιουργία της Ιατρικής Σχολής είναι κάποια από τα στοιχεία 
στα οποία έχει αναφερθεί πολύ καλά η συνάδελφος Στέλλα Μισιαούλη.   

 Όλα αυτά έχουν γίνει και έχουν εξαγγελθεί μέσα σε είκοσι δύο μήνες, κύριοι 
συνάδελφοι, διακυβέρνησης.  Είναι μέτρα τα οποία προωθήθηκαν χωρίς όμως την 
επιβολή καμιάς νέας φορολογίας και αυτό είναι πάρα πολύ σημαντικό.   

 ∆υστυχώς όμως, αυτή η κυβέρνηση είχε την “ατυχία” να αναλάβει τη 
διακυβέρνηση, όπως ανέφερα προηγουμένως, σε συνθήκες πρωτοφανούς 
παγκόσμιας οικονομικής ύφεσης και κρίσης του ίδιου του συστήματος, λόγω των 
πολιτικών που ακολουθήθηκαν από Θάτσερ και Ρήγκαν με στόχο τη μεγιστοποίηση 
του κέρδους και ουσιαστικά την απεμπόληση βασικών κεκτημένων, πολιτικές τις 
οποίες πολιτικές δυνάμεις ασπάστηκαν δυστυχώς και στην Κύπρο.  Ευτυχώς, ο 
κυπριακός λαός είχε την τύχη να έχει αυτή την κυβέρνηση αυτή την περίοδο, που έχει 
ως επίκεντρο τον άνθρωπο και τον εργαζόμενο και όχι το μεγάλο κεφάλαιο. 

 Ένα θέμα που καλείται να αντιμετωπίσει και να επιλύσει η κυπριακή πολιτεία 
και η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι αυτό της μετανάστευσης πολιτών από τρίτες χώρες, 
κατά τεκμήριο δυστυχισμένων, αδικημένων και κατατρεγμένων από διάφορες 
καταστάσεις και για διαφορετικούς λόγους.  Προτεραιότητά μας είναι η σωστή 
διαχείριση των θεμάτων της μετανάστευσης και του ασύλου με γνώμονα το σεβασμό 
στην προστασία της ανθρώπινης αξιοπρέπειας, υπόστασης και ύπαρξης των 
μεταναστών, όπως και το σεβασμό του διεθνούς δικαίου. 

 Οι πολιτικές που εφαρμόζονται πρέπει να προσεγγίζονται με ακόμα 
μεγαλύτερη ευαισθησία αναφορικά με τα ανθρώπινα δικαιώματα και στόχος είναι η 
διασφάλισή τους για κάθε μέλος της κοινωνίας χωρίς καμία απολύτως  προκατάληψη.  
Είναι σημαντικό να κατοχυρώσουμε τα δικαιώματα όλων των εργαζομένων, ντόπιων 
και ξένων, ώστε να μην υπάρχουν στρεβλώσεις, καθώς επίσης και φαινόμενα 
ρατσισμού και ξενοφοβίας.  Πρέπει να συνεχίσει η παροχή ουσιαστικής βοήθειας σε 
αυτούς που την έχουν πραγματικά ανάγκη.  Τα δύο νομοσχέδια περί Αλλοδαπών και 
περί Προσφύγων εναρμονίζουν την εθνική με την ευρωπαϊκή νομοθεσία και εισάγουν 
στο βαθμό που είναι εφικτό προοδευτικό πλαίσιο διαχείρισης των ζητημάτων.  Λόγω 
της σοβαρότητας δε του ζητήματος, η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει δημιουργήσει θέση 
Επιτρόπου που χειρίζεται τα θέματα αυτά.  Στηρίζουμε πλήρως και έμπρακτα τις 
προσπάθειες οι οποίες καταβάλλονται και κάθε προσπάθεια που καταβάλλεται και 
σέβεται πρωτίστως τα ανθρώπινα δικαιώματα και στόχος πρέπει είναι η άμεση 
ολοκλήρωσή τους.  

 Ο εκσυγχρονισμός της δημόσιας υπηρεσίας είναι ένας άλλος σκόπελος που 
δυστυχώς έχει βρει μπροστά της αυτή η κυβέρνηση και θα πρέπει πάνω σ’ αυτό τον 
άξονα να επέλθουν ριζικές και δραστικές τομές.  Η ανάληψη ευθυνών και 
πρωτοβουλιών από τους εκάστοτε προϊσταμένους, αλλά και από τους υφισταμένους 
τους χωρίς ευθυνοφοβία και η ενεργός συμμετοχή τους θα πρέπει να συμβάλουν τα 
μέγιστα στην αποδοτικότητα και στην αποτελεσματικότητα των πολιτικών και των 
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μέτρων που θα ληφθούν.  Η αποκέντρωση των δημόσιων υπηρεσιών και η εύκολη 
πρόσβαση από πλευράς πολιτών για την εξυπηρέτησή τους είναι ένα από τα μέγιστα 
ζητήματα τα οποία αυτή η κυβέρνηση έχει εντοπίσει και έχει αρχίσει ήδη ενέργειες.  Ο 
εκσυγχρονισμός και η ενσωμάτωση νέων προνοιών στα σχέδια υπηρεσίας στη 
δημόσια υπηρεσία, βάσει των αναγκών της σύγχρονης εποχής, είναι κάτι το οποίο θα 
πρέπει να προχωρήσει τάχιστα.  Ταυτόχρονα, το σύστημα αξιολόγησης των 
υπαλλήλων.  και αυτό χρήζει αναθεώρησης και θα πρέπει να επιφέρει τα επιθυμητά 
αποτελέσματα. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στόχος και σκοπός μας είναι η εξυπηρέτηση του πολίτη και η βελτίωση των 
συνθηκών διαβίωσης, εργασίας και ποιότητας της ζωής του.  Για εμάς το “δίκαιη 
κοινωνία” δεν είναι απλώς ένα εύηχο σύνθημα, αλλά προσανατολισμός.  Για εμάς και 
για την κυβέρνηση προτεραιότητά μας είναι ο άνθρωπος και ο εργαζόμενος και σε 
αυτούς τους άξονες και ρυθμούς θα κινούμαστε μέχρι το “δίκαιη κοινωνία” να γίνει 
συνείδηση, πράξη και βίωμα. 

 Εύχομαι σε όλους καλά Χριστούγεννα, καλό νέο έτος 2010 σε μια Κύπρο 
επανενωμένη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ συνάδελφε, για την παρέμβασή σας. 

 Και τώρα το λόγο έχει ο αγαπητός συνάδελφος Σωτήρης Σαμψών του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Η προσφώνηση “αγαπητός”, κύριε Πρόεδρε, ιδιαίτερα από εσάς, είναι για μένα 
σημαντική.  Να ’στε καλά. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ακούγοντας το συνάδελφο τον Πανίκκο Σταυριανό να μιλά, επροβληματίστηκα 
κατά πόσο έπρεπε να πάρω το βήμα.  ∆ιότι φαίνεται ότι σε τούντον τόπο όλα παν 
καλά, δεν έχουμε κανένα απολύτως πρόβλημα, δεν υπάρχει κανένας λόγος 
ανησυχίας!  Και όπως είναι σε καθεστώτα κομμουνιστικά ίδιον, διότι, αν δεν το 
καταλάβετε, η Κύπρος σιγά σιγά γίνεται... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κόμμα. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Όχι κόμμα, αλλά καθεστώς κομμουνιστικό σίγουρα γίνεται!   

 Είναι ίδιον λοιπόν στα κομμουνιστικά καθεστώτα να θεωρείται ότι όλα παν 
καλά, ότι δεν τρέχει τίποτα, δε συντρέχει λόγος ανησυχίας!  ∆ιαφωνούμε!  Και δεν 
είναι μόνο εμείς που διαφωνούμε˙ διαφωνεί ο κυπριακός λαός ολόκληρος, το νιώθει 
στο πετσί του καθημερινά, βαθιά στην τσέπη του, το βλέπει το πρωί που ξυπνά και το 
βράδυ που κοιμάται. 

 Θα πω μόνο ένα παράδειγμα.  Αναφέρθηκε ο συνάδελφος ο Πανίκκος 
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Σταυριανός στο πρόβλημα της λαθρομετανάστευσης και εμίλησε για την κυβέρνηση 
και για τη δική της ευαισθησία εις το θέμα.  Και παρά ταύτα, αυτή η κυβέρνηση, όταν 
της προσφέρθηκαν ως δώρο από χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και πλοία και 
αεροπλάνα, για να κοιτάζουν και να προσέχουν και να μας προστατεύουν από τους 
λαθρομετανάστες εις τις ακτές, τα αρνήθηκε.  Και είπε:  «Όχι, θα προτιμήσουμε να 
προχωρήσουμε σε αγορά καινούριων».  Γιατί, κύριε Σταυριανέ;  Μήπως οι σκοποί και 
οι στόχοι είναι άλλοι;  Μήπως τα παρεμφερή οφέλη έχουν περισσότερη σημασία από 
το να πάρουμε δωρεάν σκάφη και αεροπλάνα, για να μπορέσουμε να 
προστατεύσουμε τις ακτές μας;  Εδώ έχουμε καταντήσει με τούτη τη διακυβέρνηση!   

 Εν πάση περιπτώσει, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνουν 
τον επόμενο Φεβράρη, σε δύο μήνες δηλαδή μόνο, δύο χρόνια διακυβέρνησης των εξ 
αριστερών καθημένων και με λύπη παρατηρώ μαζί βεβαίως με τον υπόλοιπο 
κυπριακό λαό πως, παρά τις μεγαλόστομες διακηρύξεις και τις περί του αντιθέτου 
υποσχέσεις των κυβερνώντων, δεν έχει αλλάξει τίποτε.  Υπάρχει και σχετικό τραγούδι 
για το θέμα:  «∆εν έχει αλλάξει τίποτα και τίποτα όμως δεν είναι όπως παλιά»!  ∆ιότι 
τα πράγματα χειροτερεύουν, δεν καλυτερεύουν.   

 Έχω εδώ έναν πάκο ολόκληρο με τις προηγούμενές μου ομιλίες εις την 
ολομέλεια για τους προϋπολογισμούς.  Εάν κλείσω τα μάτια μου, οποιαδήποτε από 
τις ομιλίες αυτές διαλέξω και τη διαβάσω, είμαι μέσα.  Είμαι  μέσα!  ∆εν έχει αλλάξει 
τίποτε προς το καλύτερο.  Αντιθέτως, έχουν αλλάξει πράγματα και σημαντικότατα 
πράγματα προς το χειρότερο.  Και βεβαίως με την αλλαγή αυτή έχουμε χάσει και την 
ελπίδα -όχι εμείς, εκείνοι που εψήφισαν την κυβέρνηση αυτή- για κάτι καλύτερο.  ∆εν 
εχάσαμε μόνο λοιπόν την κατάσταση ως υπήρχε, εχάσαμε και την ελπίδα ότι τα 
πράγματα θα καλυτερεύσουν.  Μεταξύ σκανδάλων, σκανδαλωδών συμπεριφορών, 
ημετεροκρατίας και αδιαφάνειας, που αυτή τη στιγμή είναι διάχυτη σε όλη την 
κυπριακή κοινωνία και κυβέρνηση, βρισκόμαστε σε μία κατάσταση 
αποπροσανατολισμού, σε μια κατάσταση φόβου, σε μια κατάσταση προβληματισμού.  
Και βεβαίως όλα αυτά αγγίζουν πλέον και τα όρια του τρόμου όσον αφορά το μέλλον 
αυτού του τόπου.   

 Θα είμαι επιγραμματικός.  Απλώς, θα αναφέρω ότι ακόμα και για τα θέματα των 
προσφύγων, όπου η κυβέρνηση αυτή έχει όντως κάμει βήματα, θεωρούμε εμείς ότι 
και το τελευταίο σεντ, ένα σεντ να δοθεί στους πρόσφυγες, είναι ένα σεντ που το 
χρειάζονται, ένα σεντ καλύτερο από το τίποτε.  Όμως θεωρούμε ότι ο προσφυγικός 
κόσμος εξακολουθεί διαχρονικά μόνος, αβοήθητος και στην ουσία χωρίς τη στήριξη 
την κρατική να διεξάγει τον αγώνα εναντίον της εισβολής, της κατοχής και της 
προσφυγιάς.  Είναι πράγματι λυπηρό η κυβέρνηση τούτη, παρά τις υποσχέσεις της, 
να παραμένει αγκυλωμένη και εγκλωβισμένη σε πολιτικές του παρελθόντος, σε 
προσφυγικές πολιτικές του παρελθόντος, οι οποίες εις την ουσία -συμφωνούμε όλοι, 
το αντιλαμβανόμαστε και το καταλαβαίνουμε- έχουν ξοφλήσει.   

 Έχουμε κάμει δεκάδες προτάσεις νόμου για καλυτέρευση της κατάστασης των 
προσφύγων, για την ενίσχυση της φερεγγυότητας.  ∆υστυχώς, όλες σταματούν και 
βρίσκουν εμπόδιο την κυβερνητική αδιαθεσία, διότι μόνο περί αδιαθεσίας πρόκειται, 
την κυβερνητική λοιπόν αδιαθεσία και, αν θέλετε, ετσιθελισμό στο να μη δέχονται τις 
προτάσεις μας, ούτως ώστε να καλυτερεύσει η κατάσταση του προσφυγικού κόσμου.  
Γιατί;  Μας λεν ότι είναι αντισυνταγματικές.  Γιατί είναι αντισυνταγματικές;  ∆ιότι η 
Βουλή δεν μπορεί να αυξήσει τον κρατικό προϋπολογισμό.  Σωστό!  Η Βουλή δεν 
μπορεί να αυξήσει τον κρατικό προϋπολογισμό.  Ελάτε λοιπόν, κύριοι κυβερνώντες, 
σας τις δίνουμε τις προτάσεις νόμου, υιοθετήστε τες.  ∆ε διεκδικούμε πατρότητα!  
Εμείς θέλουμε απλώς ο προσφυγικός κόσμος να δει καλύτερες ημέρες.   
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 Εκείνο που μπορεί να κάμει το κράτος, εκείνο που μπορεί να κάμει η 
κυβέρνηση είναι πραγματικά να βοηθήσει τον προσφυγικό κόσμο καταλαβαίνοντας τα 
πραγματικά του σημερινά προβλήματα, ούτως ώστε να δώσει τη δυνατότητα εις τον 
πρόσφυγα, αφού του έχει πει του πρόσφυγα να πει “όχι” εις την επιστροφή.  Και 
μιλούμε για το κράτος, δε μιλώ για τη συγκεκριμένη την κυβέρνηση, αλλά το κράτος 
που έχει συνέπεια και συνέχεια.  Και η κυβέρνηση αυτή εξελέγη, για να δείξει στον 
κόσμο και να δει ο κόσμος στην Κύπρο καλύτερες μέρες.  Αν ήταν να μείνουμε εις τα 
επίπεδα τα οποία εξέραμεν, προς τι να αλλάξουμε και την κυβέρνηση, έτσι;   

 Επομένως, θεωρώ ότι θα πρέπει να δοθεί το μήνυμα στον προσφυγικό κόσμο 
μακριά από νομικές προσεγγίσεις και νομικίστικες θέσεις, που στο τέλος της ημέρας 
θεωρούν τον πρόσφυγα ως ενόχληση.  Σε δικόγραφα μιλούν για ενοχλητικές αγωγές 
των προσφύγων κατά του κράτους!  Αντί λοιπόν να παίρνει αυτές τις θέσεις η 
κυβέρνηση, αντί να παίρνει αυτές τις θέσεις η ∆ημοκρατία, να έρθει πραγματικά και να 
στηρίξει τον προσφυγικό κόσμο.  

 ∆ε θα αναφερθώ σε θέματα μητρογονίας, σε θέματα τίτλων ιδιοκτησίας.  Αυτά 
είναι γνωστά και πρέπει επιτέλους το κράτος πραγματικά να κάμει εκείνο το οποίο 
πρέπει να κάμει.  Θα μιλήσω όμως για θέματα άμυνας.  Θα σας πω ότι είναι 
απίστευτο -και το λέω με πλήρη επίγνωση του τι λέω- το τι γίνεται, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, σήμερα εις την Εθνική Φρουρά.  ∆ιαλύεται η Εθνική Φρουρά!  ∆ιαλύεται 
μέρα με την ημέρα.  Και στην κατάσταση την ανεκτή εις την οποία βρίσκεται σήμερα 
δε βρίσκεται λόγω της κυβέρνησης και λόγω του αρμόδιου υπουργείου, αλλά λόγω 
της ευσυνειδησίας και της συνέπειας των στελεχών.  Τα στελέχη με προσωπικές 
θυσίες κρατούν την Εθνική Φρουρά εις τα επίπεδα, τα όποια επίπεδα, στα οποία 
σήμερα βρίσκεται, αλλά υπάρχει μία γενική απαξίωση του κράτους προς τα στελέχη, 
μία γενική απαξίωση και παραγκωνισμός από την κυβέρνηση προς το στράτευμα.   

 Η θέση μας είναι ξεκάθαρη.  Αντί να εξευτελίζετε με αυτό τον τρόπο την Εθνική 
Φρουρά -στο “εξευτελίζετε” το “τε” με έψιλον- αντί να μειώνετε τους προϋπολογισμούς 
συνεχώς, με αποτέλεσμα ούτε εκπαίδευση ούτε συντήρηση ούτε εξοπλιστικά 
προγράμματα να μπορούν να υπάρχουν, είναι καλύτερα να έχετε τα κότσια να τη 
διαλύσετε την Εθνική Φρουρά!  Τουλάχιστο με αυτό τον τρόπο θα μπορέσουμε να 
γλιτώσουμε και τα κονδύλια αυτά, που στο τέλος της ημέρας παν χαμένα, αλλά 
κυρίως την αξιοπρέπεια των στελεχών και του στρατεύματος.   

 Μας εμιλούσαν για αναδιοργάνωση, αναβάθμιση, βελτίωση της δύναμης.  
Ήρθαν εις τη Βουλή να μας περάσουν αυτό το μήνυμα.  Και, όταν η Βουλή είδε πίσω 
από τις γραμμές και κατάλαβε ότι σκοπός και στόχος δεν ήταν η αναβάθμιση και η 
βελτίωση, αλλά η εξυπηρέτηση του προεκλογικού συνθήματος “δεκαεννιά μήνες”, 
εσταμάτησε η Βουλή, έβαλε φρένο εις την προσπάθεια αυτή.  Βεβαίως, τώρα οι 
κυβερνώντες, αντιλαμβάνομαι, παν πίσω από τη Βουλή, μακριά από τη Βουλή, για να 
κάμουν εκείνο το οποίο η Βουλή δεν τους επέτρεψε να κάμουν.  Είχαμε κι εμείς ως 
∆ΗΣΥ μιλήσει σε χρόνο ανύποπτο, εκτός εκλογών για μείωση της θητείας στους 
δεκατέσσερις μήνες, αλλά εμείς εμιλούσαμε για δεκατέσσερις μήνες ως το 
αποτέλεσμα της βελτίωσης, της αναβάθμισης και της αλλαγής εις τη δύναμη.   

 Εδώ επροσπαθήσαν και προσπαθούν δυστυχώς, εφαρμόζοντας τους 
δεκαεννιά μήνες ως αυτοσκοπό και στόχο, να μειώσουν τη δύναμη, για να μπορεί η 
δύναμις να αντεπεξέλθει στη δεκαεννιάμηνη θητεία.  Και πώς το εκάμαν;  Εκλείσαν 
στρατόπεδα, εκλείσαν φυλάκια.  Και το γεγονός και μόνο ότι ο φετινός 
προϋπολογισμός είναι κατά πολύ πιο μειωμένος προηγούμενων προϋπολογισμών 
δείχνει την ανειλικρίνεια των κυβερνώντων όσον αφορά την αναβάθμιση και την 
ανανέωση.  Εάν η Βουλή έπεφτε εις το κόλπο ή στο λάκκο που της είχαν ανοίξει και 



 50

εδεχόταν αυτά τα οποία μας είχαν πει οι κυβερνώντες στις αρχές του χρόνου για 
αναβάθμιση, δήθεν αναβάθμιση, τότε, με τον προϋπολογισμό που επεράσαμε 
σήμερα, το μόνο που θα εκαταφέρναμε -που θα περάσουμε, εννοώ, και που είδαμε 
στη Βουλή- θα ήταν απλώς να εμέναμε με κλειστά στρατόπεδα, με κλειστά φυλάκια, 
με μειωμένο δυναμικό, ούτως ώστε να μπορέσει ένα προεκλογικό σύνθημα να 
υλοποιηθεί ως αυτοσκοπός.  

 Το ηθικό;  Το ηθικό της δύναμης έχει κατακουρελιαστεί.  Θα θυμάστε το 
καλοκαίρι το θέμα των συνθημάτων.  Είναι πλέον έγκλημα στην Εθνική Φρουρά να 
μιλάς για Ελλάδα!  Είναι πλέον έγκλημα στην Εθνική Φρουρά να συζητάς και να 
υπαινίσσεσαι ότι ο εχθρός είναι ο Τούρκος!  «∆εν είναι ο Τούρκος ο εχθρός βέβαια», 
φαντάζομαι ότι αυτό το μήνυμα προσπαθεί να περάσει!  Και, όταν ο ίδιος ο Υπουργός 
Άμυνας φτάνει στο σημείο να ζητά από κληρωτούς στρατιώτες να καταδίδουν τους 
ανωτέρους τους, στην ουσία να κάμνουν τους χαφιέδες μέσα στο στρατό, ούτως ώστε 
μηνύματα αυτού του είδους και συνθήματα αυτού του είδους, τα οποία θεωρούν 
ανεπίτρεπτα, να μην εκστομίζονται, αντιλαμβάνεστε σε ποια κατάσταση έχει περιπέσει 
η Εθνική Φρουρά!   

 ∆ε θα μιλήσω για το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη και την ανάγκη όπως 
πράγματι κάμουμε την αίτηση.  Αντί αυτού ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και οι 
κυβερνώντες έχουν διαλέξει άλλο δρόμο.  Περιφέρονται ανά την υφήλιο σε χώρες του 
πρώην ανατολικού μπλοκ και των Αδεσμεύτων και προσπαθούν να πάρουν από τις 
χώρες αυτές -χώρες μειωμένων, αντιλαμβάνεστε, δυνατοτήτων διεθνώς- στήριξη και 
υποστήριξη, ενώ τα κέντρα αποφάσεων και τα κέντρα λήψεων αποφάσεων είναι 
αλλού και ενώ αλλού βρίσκονται εκείνοι που παίρνουν τις πραγματικές αποφάσεις 
που έχουν να κάμουν με την Κύπρο.   

 Εμείς δυστυχώς έχουμε αποφασίσει ως πολιτική μας -και, όταν λέω “εμείς”, 
εννοώ το κράτος μας, η κυβέρνησή μας- έχουμε αποφασίσει ως πολιτική να 
καθυβρίζουμε τους Ευρωπαίους εταίρους, να μιλούμε με μειωτικό τρόπο απέναντί 
τους, να τους θεωρούμε σφαγείς των λαών και, κατά τα άλλα, να περιμένουμε από 
τους ίδιους να μας στηρίξουν!  Και, όταν δε μας στηρίζουν και παθαίνουμε τις 
πανωλεθρίες που επάθαμε πριν λίγες μέρες εις την Ευρώπη, ερχόμαστε στην Κύπρο, 
διότι έχουμε την εντύπωση ότι ο κυπριακός λαός δεν καταλαβαίνει, ερχόμαστε και 
μιλούμε για επιτυχίες και για νίκες.  Μα ποιες επιτυχίες και ποιες νίκες;  Βατερλώ ήταν 
η τελευταία σύνοδος για την Κύπρο εις την Ευρώπη!   

 Θέλω όμως με την ευκαιρία αυτή να πω και το εξής:  Για το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό το Σχέδιο Ανάν είναι νεκρό. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Πεθαμένο, κύριε Κουλία!  Έχουμε μία φωνή, έχουμε μία σκέψη και έχουμε έναν 
τρόπο έκφρασης στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό γι’ αυτό το θέμα.  Και οποιαδήποτε 
προσπάθεια επιστροφής του, με οποιοδήποτε τρόπο, είτε από την μπροστινή πόρτα 
είτε από την πισινή πόρτα -γιατί είσαι που την Καρπασία τζιαι ξέρεις ότι είσιεν τζιαι 
μπροστά τζιαι πίσω πόρτες- λοιπόν, είτε από την μπροστινή πόρτα είτε από την 
πισινή πόρτα, κύριε Κουλία -τζι εγώ είμαι που την Καρπασία, γι’ αυτό το ξέρω- είναι 
απαράδεκτη!  Και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός -διαβεβαιώνω τον κυπριακό λαό- θα 
σταθεί εμπόδιο σε οποιαδήποτε τέτοια απαράδεκτη προσπάθεια.  ∆εν υπάρχουν για 
μας λευκές επιταγές.  Εμείς εστηρίξαμε τις προσπάθειες στις συνομιλίες και τις 
προσπάθειες επίλυσης του Κυπριακού για το καλό της πατρίδας.  ∆εν υποστηρίζουμε, 
στηρίζουμε!  Και, όταν θα έρθει η ώρα, ο ∆ΗΣΥ έχει πολλά να πει.   

 Εφτάσαμε σε σημείο να στηρίζουμε τις συνομιλίες και να έχουμε παρεξηγηθεί 
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από τη βάση του κόμματός μας, από τους οπαδούς μας, διότι δεν ασκούμε, λέει, 
αντιπολίτευση.  Και βεβαίως οι κυβερνώντες θεωρούν ότι, επειδή στηρίζουμε τις 
προσπάθειες λύσης του Κυπριακού, θα πρέπει να σιωπούμε και για τα κακώς έχοντα 
στην εσωτερική διακυβέρνηση.  Ε, δε θα σιωπούμε απ’ εδώ και μπρος!  Αρκετά 
εσιωπήσαμε.   

 Θεωρούμε λοιπόν αχρείαστες και δυστυχώς επικίνδυνες πολύ και εθνικά 
απαράδεκτες και ανεπίτρεπτες τις παραχωρήσεις, τις μονομερείς υποχωρήσεις του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Ως εδώ και μη παρέκει!  Θεωρούμε ότι δεν μπορεί να 
συνεχιστεί η κατάσταση αυτή!  Θεωρούμε ότι τα “φροντιστήρια λύσης”, ωσάν η 
πατρίδα μας να περιέχεται σε κεφάλαια φροντιστηρίων, θα πρέπει τουλάχιστο να είναι 
επί συμφωνημένου κειμένου, το οποίο θα έρθει στη Βουλή και όχι ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας κατά το δοκούν ή οι κυβερνώντες να το εκδώσουν εις το λαό, για να 
προσπαθήσουν να προκαταλάβουν, ωσάν να φταίει ο λαός για τη μη λύση.  Είναι 
αυτό που μας λεν.  Ο λαός θέλει φροντιστήριο!  Θέλει φροντιστήριο, διότι δεν έχει 
καταλάβει, διότι οι θέσεις του μέχρι τώρα ήταν λανθασμένες.  Τι σημαίνει αυτό;  Αυτό 
σημαίνει ότι προσπαθούμε να ενοχοποιήσουμε το λαό για το αποτέλεσμα του 
δημοψηφίσματος το 2004.  Ο λαός είπε “όχι” το 2004, όχι διότι δεν ήξερε˙ είπε “όχι”, 
ακριβώς γιατί εκατάλαβε το τι συνέβαινε.  Και είναι γι’ αυτό το λόγο που εμείς 
θεωρούμε ότι οποιαδήποτε προσπάθεια επαναφοράς του Σχεδίου Ανάν, είτε με τον 
ίδιο τρόπο είτε με το ίδιο κείμενο είτε με διαφοροποιημένο κείμενο είτε χειρότερο, θα 
μας βρει κάθετα αντίθετους. 

 Θα τελειώσω λέγοντας το εξής:  Στράτευμα, παιδεία και Εκκλησία βρίσκονται 
σήμερα στο στόχαστρο.  Γιατί;  Για να χαθούν οι ρίζες, για να κοπούν οι άγκυρες που 
μας κρατούν στον τόπο τούτο στεριωμένους.  Για να αποκοπούν όλα εκείνα τα κοινά 
και οι δεσμοί που έχουμε με τον πολιτισμό μας και την εθνική μας ταυτότητα, για να 
μας πάρουν την πυξίδα που μας δείχνει το εθνικό κέντρο και τους εθνικούς 
προσανατολισμούς, ούτως ώστε ο κυπριακός λαός να ενδώσει, να παρασυρθεί σε 
αποδοχές λύσεων εθνικά ανεπίτρεπτων, που εξυπηρετούν συμφέροντα ξένων και της 
Τουρκίας βεβαίως.  Σε τέτοιες μεθοδεύσεις, σχέδια και προσπάθειες ο κόσμος του 
∆ΗΣΥ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ελληνικέ κυπριακέ λαέ, θα πει, αν χρειαστεί, ξανά 
“όχι”.  Θα είναι εμπόδιο σε τέτοιες λύσεις.  Είμαστε υπέρ της λύσης, όμως όχι τέτοιες 
λύσεις! 

 Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής:  Την πατρίδα την έχεις μέσα 
σου, δεν περιέχεται, όπως είπα πριν, σε κανένα κεφάλαιο φροντιστηρίων.  Την 
κουβαλάς σαν σταυρό μέσα σου και ανά πάσα στιγμή είσαι έτοιμος να σταυρωθείς, αν 
χρειαστεί, γι’ αυτή.   

 Να ’στε καλά.  Καλά Χριστούγεννα.  Ο Θεός μαζί σας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ συνάδελφε, για την ομιλία σας. 

 Ναι, κύριε Σταυριανέ, ζητήσατε το λόγο. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού απλώς, επειδή ο συνάδελφος ο Σωτήρης 
Σαμψών αναφέρθηκε στο όνομά μου δις.  Αυτό το οποίο θέλω να πω εγώ είναι ότι 
επιμένω ότι είναι οι πολιτικές πράξεις που διχάζουν και όχι ο ευγενικός πολιτικός 
διάλογος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριε Σταυριανέ, παρ’ όλο που δεν ετίθετο θέμα καν προσωπικού, επειδή είσαι 
αγαπητός συνάδελφος, σου επέτρεψα να πεις αυτό... 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

(Γελώντας) 

 Πιο αγαπητός ’πού μένα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...κατά παράβαση του κανονισμού. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ∆ηλαδή, αν μου το στερήσεις εμένα, θα μου πεις ότι δεν είμαι αγαπητός εγώ, 
κύριε Πουργουρίδη;  Εν εκατάλαβα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ιότι δεν είπε ο κ. Σαμψών κάτι που να μπορεί να θεωρηθεί ότι είναι 
προσωπικό ζήτημα, να σας θίξει.  

 Ο τελευταίος ομιλητής για την πρωινή μας συνεδρία είναι η αγαπητή Ντίνα 
Ακκελίδου του ΑΚΕΛ. 

 Ναι, κύριε Αριστοφάνη Γεωργίου, κάτι θέλετε, αντιλαμβάνομαι. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ένα θέμα τάξης εγείρεται, διότι εν ολίγοις ονόμασε τον Υπουργό Άμυνας 
“σπιούνο”.  Γι’ αυτό εισηγούμαι ο συνάδελφος να επανεξετάσει αυτή τη θέση του. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ∆εν είπε έτσι πράγμα! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ:  

 Όταν λες ότι πάεις και κάμνεις καταδότες τους στρατιώτες εναντίον των 
ανωτέρων τους, τι θεωρείται αυτός ο υπουργός;  ∆εν είναι κοινώς σπιούνος;  

Σ. ΣΑΜΨΩΝ:  

 Όι, εν εκαταλάβετε καλά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε... 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Όι, εκατάλαβα πολύ καλά και τα ελληνικά μου είναι πολύ καλά!  Λοιπόν, εάν 
δεν είναι αυτό που εννοεί, να το δηλώσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακολουθώ τες ομιλίες όλων των συναδέλφων με πολύ μεγάλη προσοχή και 
δε θα επέτρεπα ποτέ να λεχθεί από συνάδελφο οτιδήποτε αντιβαίνει στη δεοντολογία 
του σώματος και είναι ενάντια σε οποιοδήποτε άνθρωπο κατά τρόπο απαράδεκτο.   

 Νομίζω ότι ο κ. Σαμψών, με όλο το σέβας που έχω προς την άποψή σας, 
ουδόλως εξέφυγε των ορίων της βουλευτικής δεοντολογίας.  Έτσι, θεωρώ ότι το θέμα 
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έχει λήξει. 

 Και προχωρούμε με την ομιλία της κ. Ακκελίδου. 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Εντούτοις, θα ήθελα να παρατηρήσω εγώ, παρ’ όλο που λέτε ότι έληξε το θέμα, 
ότι με λύπη μου βλέπω ότι αποχώρησε ο κ. Χάσικος, διότι ελπίζω ότι ακούοντας τον κ. 
Σαμψών θα αντιλαμβανόταν πόσο δύσκολο είναι να μην αναφερόμαστε σε ευθύνες 
του παρελθόντος και σε ευθύνες για τις οποίες ήρθαμε σε αυτό το σημείο, όταν τόσο 
προκλητικά και με τέτοιο ύφος και τόσο πάθος, για να μην πω εμπάθεια, ανεβαίνουν 
σε αυτό το βήμα.  Οφείλουμε από σεβασμό στο δημόσιο αίσθημα δικαίου και στην 
ιστορική αλήθεια να αναφερόμαστε στο παρελθόν, έστω και αν εμείς υπήρξαμε πάντα 
η ραχοκοκαλιά της ενότητας του κυπριακού λαού, κυρίως γύρω από το εθνικό θέμα. 

 Λοιπόν, στην ομιλία μου θα αναφερθώ στα θέματα της υγείας, την ισότητα 
ανδρών και γυναικών και τα ανθρώπινα δικαιώματα.   

Υγεία 

 Οι προβλεπόμενες δαπάνες στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Υγείας 
αποτελούν το 7,5% του κρατικού προϋπολογισμού για το 2010 και το 3,4% του ΑΕΠ.  

 ∆ιαπιστώνουμε με ικανοποίηση ότι: 

1. παρά τις επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης στην οικονομία μας, 
προτείνεται αύξηση, έστω και μικρή, σε σχέση με τον προϋπολογισμό του 2009 
και  

2. οι πολιτικές της κυβέρνησης που ενσωματώνονται στους προϋπολογισμούς 
του 2010 περιλαμβάνουν σχεδιασμούς για αποκέντρωση υπηρεσιών, με στόχο 
τη βελτίωση της πρόσβασης σε υπηρεσίες υγείας, και για αναβάθμιση 
υπηρεσιών, ώστε να παρέχεται πιο ολοκληρωμένη φροντίδα στους ασθενείς 
που δεν μπορούν να την αγοράσουν. 

 Οι σχεδιασμοί για αποκέντρωση περιλαμβάνουν τα εξής: 

1. Ενίσχυση των νοσοκομείων και άλλων μονάδων στις επαρχίες ως ακολούθως:  

 α. Το Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού ενισχύεται με:  

  i. δημιουργία Ακτινοθεραπευτικού Κέντρου,  

  ii. ολοκλήρωση της επέκτασης και του εξοπλισμού των Εξωτερικών 
Ιατρείων και Αιμοκάθαρσης,  

  iii. δημιουργία Καρδιοχειρουργικής Κλινικής και 

  iv. λειτουργία Μονάδας Εντατικής Αποκατάστασης των Υπηρεσιών 
Ψυχικής Υγείας.  

 β. Στη Λάρνακα δημιουργούνται:  

  i. Κέντρο Μαστογραφίας στη στέγη “Άγιος Χαράλαμπος”  και 

  ii. Κέντρο Πρόληψης και Ψυχοκοινωνικής Παρέμβασης για Παιδιά 
και Εφήβους.   
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 γ. Στην Αμμόχωστο δημιουργείται Κοινοτικό Κέντρο Ψυχικής Υγείας. 

2. Ενίσχυση της φροντίδας υγείας και ψυχικής υγείας στις κοινότητες, που έχει 
ιδιαίτερη στρατηγική σημασία, με:  

 α. επέκταση των προγραμμάτων της κοινοτικής νοσηλευτικής ψυχικής 
υγείας για άτομα τρίτης ηλικίας και  

 β. επέκταση των κοινοτικών νοσηλευτικών προγραμμάτων.  

 Οι σχεδιασμοί για πιο ολοκληρωμένη φροντίδα στους ασθενείς περιλαμβάνουν 
τα εξής:  

1. Στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας: 

 α. δημιουργία Μεταμοσχευτικού Κέντρου και ενίσχυση της Μονάδας 
Αιμοκάθαρσης, 

 β. έναρξη λειτουργίας της Πνευμονολογικής Κλινικής και 

 γ. δημιουργία Ρευματολογικής Κλινικής.  

2. Στο Μακάρειο Νοσοκομείο: 

 α. αναβάθμιση της κτιριακής υποδομής και του εξοπλισμού του 
Παιδοογκολογικού Θαλάμου και  

 β. ανάπτυξη Παιδοψυχιατρικής Κλινικής για Παιδιά και Εφήβους.  

3. Σε όλα τα νοσοκομεία: 

 α. αναβάθμιση των Αναισθησιολογικών Τμημάτων, 

 β. λειτουργία και οργάνωση ∆ιαβητολογικών Κλινικών,  

 γ. παροχή υποτροφιών για ουσιώδεις  υποειδικότητες και  

 δ. εφαρμογή υπερωριακής απασχόλησης για μείωση του χρόνου αναμονής 
ασθενών. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σύμφωνα με τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας, το Γενικό Σύστημα Υγείας θα 
αρχίσει να εφαρμόζεται το 2011.  Με την προϋπόθεση βέβαια ότι θα εφαρμοστεί ορθά 
και με επαρκή ποιοτικό και οικονομικό έλεγχο, το ΓΕΣΥ θα επιτρέψει τη βιώσιμη 
ανάπτυξη στον τομέα της υγείας για αντιμετώπιση των προκλήσεων της σύγχρονης 
κοινωνίας. 

 Με στόχο την προετοιμασία των κρατικών νοσηλευτηρίων, ώστε να 
λειτουργούν αποδοτικά στο πλαίσιο του ΓΕΣΥ, προωθούνται:  

1. η αναδιοργάνωση του Υπουργείου Υγείας και των νοσηλευτηρίων, 

2. η αυτονόμηση των νοσηλευτηρίων και  

3. η εισαγωγή συστήματος διαπίστευσης και διασφάλισης της ποιότητας και 
διαχείρισης του κινδύνου στα νοσηλευτήρια. 

 Έχουμε την άποψη ότι προϋποθέσεις, για να γίνει δυνατή η έναρξη της 
εφαρμογής του ΓΕΣΥ το 2011, αποτελούν: 
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1. ο συντονισμός των σχεδιασμών των δράσεων Υπουργείου Υγείας και 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας,  

2. η εντατική προετοιμασία του κρατικού και του ιδιωτικού τομέα και 

3. η έγκαιρη υλοποίηση των σχεδιασμών του Υπουργείου Υγείας πριν το 2011, 
ώστε τα νοσηλευτήρια να προετοιμαστούν επαρκώς στο νέο τρόπο λειτουργίας 
τους. 

 Το κοινοβούλιο και η αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή πρέπει να συμβάλουν 
σ’ αυτό με συστηματική παρακολούθηση των διαδικασιών και έλεγχο. 

Ισότητα ανδρών και γυναικών 

 Αρμόδιο υπουργείο για τη διαμόρφωση των πολιτικών ισότητας είναι το 
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, στο οποίο υπάγεται και ο Εθνικός 
Μηχανισμός για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας.  Στις προτάσεις για τον προϋπολογισμό 
του 2010 κονδύλι ύψους €585.000 θα διατεθεί για επιχορηγήσεις γυναικείων 
οργανώσεων και κονδύλι ύψους €150.000 για τις δράσεις του Εθνικού Μηχανισμού 
για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας σε σχέση με το εθνικό σχέδιο δράσης. 

 Χαιρετίζουμε με μεγάλη ικανοποίηση την πρόσφατη σύσταση Μόνιμης 
Υπουργικής Επιτροπής για την Ισότητα Ανδρών και Γυναικών, με στόχο τον καλύτερο 
συντονισμό των υπουργείων, την προώθηση και την παρακολούθηση της υλοποίησης 
του ΕΣ∆Ι.  Η υπουργική επιτροπή θα υποστηρίζεται από τεχνική επιτροπή.  Η 
ενέργεια αυτή υπογραμμίζει τη δέσμευση της κυβέρνησης να προωθήσει με σταθερά 
βήματα την υλοποίηση της νομοθεσίας και της πολιτικής για την ισότητα γυναικών και 
ανδρών. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει σημαντικό ρόλο στην 
υλοποίηση τόσο της νομοθεσίας όσο και των πολιτικών για την ισότητα ανδρών και 
γυναικών.  Το 2008 και 2009 προέβη σε σχεδιασμούς και άρχισε με υποδειγματική 
συνέπεια να πραγματοποιεί σημαντικά έργα με τους ακόλουθους στόχους:  

1. Εφαρμογή στην πράξη της νομοθεσίας για την ισότητα στην απασχόληση και 
την εκπαίδευση.  Το 2009 ενισχύθηκαν οι μηχανισμοί του υπουργείου για 
παρακολούθηση της εφαρμογής της νομοθεσίας και αναβαθμίστηκε η 
λειτουργία τους ως ακολούθως: 

 α. Ανασυστάθηκε η Επιτροπή Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση 
και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση και ενισχύθηκε με διοικητική 
λειτουργό και επιστημονικό συνεργάτη.  Για πρώτη φορά μάλιστα 
στον προϋπολογισμό της διαθέτει κονδύλι ύψους €70.000 για τις 
δράσεις της. 

 β. Ενισχύθηκε το Τμήμα Εργασίας με δύο Λειτουργούς Ισότητας, οι 
οποίοι εξετάζουν αποκλειστικά καταγγελίες για διακρίσεις λόγω 
φύλου.   

2. Υλοποίηση πολιτικών για την προώθηση της ισότητας των φύλων. 

 Μερικές από τις σημαντικότερες πολιτικές στις οποίες πρέπει να 
επενδύσουμε ως πολιτεία και τις οποίες η κυβέρνηση έχει εντάξει στις 
προτεραιότητές της είναι οι ακόλουθες:  

 α. Η συμφιλίωση επαγγελματικής και οικογενειακής ζωής.  Το Υπουργείο 
Εργασίας θα καταρτίσει εντός του 2010 σχέδιο δράσης στη βάση 
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μελέτης για τη συμφιλίωση επαγγελματικής και οικογενειακής ζωής, 
που ολοκλήρωσε η Τριμερής Επιτροπή του Εργατικού 
Συμβουλευτικού Σώματος.  Εν τω μεταξύ όμως προωθεί και υλοποιεί 
δύο δράσεις: 

  i. επιχορήγηση της φροντίδας παιδιών ηλικίας μέχρι τεσσάρων 
ετών και  

  ii. επιχορήγηση υπηρεσιών ημερήσιας φροντίδας ηλικιωμένων 
ατόμων και ατόμων με αναπηρίες. 

Επίσης, προωθεί τροποποιητικό νομοσχέδιο για τη γονική άδεια, ώστε 
να ενθαρρυνθούν να την παίρνουν και οι δύο γονείς.   

 β. Αντιμετώπιση του χάσματος αμοιβών.  Το 2010 θα αρχίσει η εφαρμογή 
του συγχρηματοδοτούμενου από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο έργου 
για το χάσμα αμοιβών με συνολικό προϋπολογισμó  €4,5 εκατομ. 

 γ. Καταπολέμηση της βίας στην οικογένεια.  Ολοκληρώθηκε από την 
αρμόδια συμβουλευτική επιτροπή, έτυχε επεξεργασίας από το 
Υπουργείο Εργασίας και εγκρίθηκε πρόσφατα από το Υπουργικό 
Συμβούλιο το πρώτο Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και 
Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια με χρονικό ορίζοντα μέχρι το 
2015.  

 δ. Εμπορία προσώπων.  Το 80% των θυμάτων της σωματεμπορίας είναι 
γυναίκες και κορίτσια.  Για το λόγο αυτό αποτελεί έναν από τους 
βασικούς άξονες του χάρτη πορείας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του 
κυπριακού εθνικού σχεδίου δράσης.   

  Για καταπολέμηση αυτού του διεθνικού εγκλήματος από το 2009 
εφαρμόζεται νέα πολιτική για την είσοδο και απασχόληση αλλοδαπών 
καλλιτέχνιδων από τα Υπουργεία Εργασίας και Εσωτερικών.  Στα 
πλαίσιά της προωθείται αναθεώρηση της νομοθεσίας για τα ιδιωτικά 
γραφεία εξευρέσεως εργασίας.   

  Για καταπολέμηση της εμπορίας προσώπων το Υπουργείο Εσωτερικών, 
επιπρόσθετα των πιο πάνω: 

 i. διεξήγαγε παγκύπρια ενημερωτική εκστρατεία, 

 ii. προωθεί αναθεώρηση εντός του 2010 του Σχεδίου ∆ράσης για 
την Εμπορία Προσώπων και  

 iii. θα αρχίσει την εκπαίδευση κρατικών λειτουργών και δικαστών.   

Ανθρώπινα δικαιώματα 

 Στον τομέα της προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωμάτων η κυβέρνηση 
απέδειξε με το έργο και τους σχεδιασμούς της την ιδιαίτερη ευαισθησία της.  Το 
Υπουργείο Εργασίας άρχισε το 2009 και θα συνεχίσει εντός του 2010 σημαντικά έργα 
για προαγωγή των δικαιωμάτων ανθρώπων με αναπηρίες και άλλων ευάλωτων 
ομάδων πληθυσμού, τα οποία εντάσσονται στους ακόλουθους πυλώνες:  

1. Κοινωνική ενσωμάτωση ατόμων με αναπηρίες.  Πραγματοποιήθηκαν τομές 
που περιλαμβάνουν τα ακόλουθα: 

 α. Λειτουργία νέου Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με 
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Αναπηρίες, το οποίο ήδη: 

  i. διαθέτει γραφείο εξυπηρέτησης του κοινού με τηλεφωνική γραμμή 
για ενημέρωση και πληροφόρηση ατόμων με αναπηρίες και 

  ii. ανέλαβε τη λειτουργία όλων των υφισταμένων, αλλά και του νέου 
σχεδίου παροχής επιδόματος με αναμενόμενη επιπρόσθετη 
δαπάνη μέχρι το τέλος του έτους ύψους €553.158. 

 β. Εισαγωγή νέου συστήματος αξιολόγησης της αναπηρίας και 
λειτουργικότητας με συγχρηματοδότηση από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό 
Ταμείο συνολικού κόστους €6.250.000 για την περίοδο 2009-2013, η 
υλοποίηση του οποίου άρχισε το 2009. 

 γ. Επιπρόσθετα, προωθούνται θετικές δράσεις για την ένταξη των ατόμων 
με αναπηρίες στην απασχόληση εντός του 2010. 

 Κατατέθηκε ήδη στη Βουλή σχετικό νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί Πρόσληψης 
Ατόμων με Αναπηρίες στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα Νόμος του 2009», που 
προβλέπει εφαρμογή ποσόστωσης ύψους 10% για άτομα με αναπηρίες σε 
κάθε διαδικασία πλήρωσης θέσεων, ενός από τα υψηλότερα ποσοστά στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 δ. Επιπρόσθετα, προωθείται εντός του 2010: 

  i. νομοσχέδιο για σύσταση οργανισμού επαγγελματικής κατάρτισης 
και αποκατάστασης ατόμων με αναπηρίες,  

  ii. βελτίωση των σχεδίων κοινωνικών παροχών με προτεινόμενη 
δαπάνη για επιδόματα, οικονομική βοήθεια και χορηγίες στη 
συνομοσπονδία και τις οργανώσεις ατόμων με αναπηρίες 
συνολικού ύψους €15.900.430 έναντι €12.159.810 για το 2009 και 

  iii. αναβάθμιση των υπηρεσιών ιδρυματικής και διημερεύουσας 
φροντίδας ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού σε κρατικά 
ιδρύματα με λειτουργία νέων δομών και αναβάθμιση 
υφισταμένων, αλλά και με εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας για την 
ιδρυματική φροντίδα και τις επιθεωρήσεις ιδιωτικών και 
κοινοτικών στεγών.  

2. Το 2009 αυξήθηκαν τα ποσοστά δημόσιου βοηθήματος για τις βασικές και 
ειδικές ανάγκες των ληπτών κατά 6,34%.  Εντός του 2010 προωθείται 
αναθεώρηση του νόμου για το δημόσιο βοήθημα, ώστε το βοήθημα να 
ανταποκρίνεται στην ιδιαιτερότητα της ανάγκης κάθε ομάδας, και επιπρόσθετα 
θα αρχίσει η υλοποίηση συγχρηματοδοτούμενου έργου με κίνητρα για ένταξη 
στην απασχόληση ληπτών δημοσίου βοηθήματος.  

3. Σχέδιο κρατικών χορηγιών: 

 Το 2009: 

 α. δαπανήθηκαν €7.830.000 για την υλοποίηση από εκατόν ογδόντα οκτώ 
οργανώσεις διακόσιων ογδόντα έξι προγραμμάτων για παιδιά 
προσχολικής ηλικίας, για προστασία και απασχόληση παιδιών σχολικής 
ηλικίας, για άτομα με ειδικές ανάγκες, για ηλικιωμένους και διάφορα άλλα 
προγράμματα,  

 β. προκηρύχτηκε το πρώτο Σχέδιο Επιχορήγησης των Αρχών Τοπικής 
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Αυτοδιοίκησης με κονδύλι €650.000 και 

 γ. προωθείται η αύξηση, ύψους 6,03% με αναδρομική ισχύ από το 2009, 
των τροφείων που καταβάλλονται σε μη κρατικές στέγες ηλικιωμένων και 
αναπήρων. 

 Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης για προαγωγή των ανθρώπινων δικαιωμάτων των 
κρατουμένων περιλαμβάνει στις προτεραιότητές του για το 2010: 

1. την αναβάθμιση των υπηρεσιών υγείας στους κρατούμενους με ενίσχυση του 
ιατρικού και παραϊατρικού προσωπικού και  

2. την αντιμετώπιση προβλημάτων λόγω υπερπληθυσμού στις φυλακές με 
επέκταση, ανακαίνιση και αναπαλαίωση των κτιρίων.  

 Συγκεκριμένα, προωθούνται αναπτυξιακά έργα και έργα υποδομής για 
εξειδικευμένη ιατρική φροντίδα στους κρατουμένους και διαχωρισμός των νεαρών 
κρατουμένων σε ξεχωριστή πτέρυγα.  Επίσης, προωθούνται προγράμματα 
κατάρτισης του προσωπικού των Φυλακών, αλλά και των ίδιων των κρατουμένων, με 
στόχο την ομαλή επανένταξή τους στην κοινωνία.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι προγραμματικές δεσμεύσεις του Προέδρου Χριστόφια υλοποιούνται με 
σταθερά βήματα και, παρά την ξενόφερτη οικονομική κρίση, εφαρμόζονται οι 
σχεδιασμοί και οι πολιτικές της κυβέρνησής του.  Με ανθρωποκεντρική προσέγγιση 
και γνήσια ευαισθησία τα αρμόδια υπουργεία έκαναν τομές σε ό,τι αφορά τη στήριξη 
και την εφαρμογή στην πράξη των ανθρωπίνων δικαιωμάτων ευάλωτων ομάδων του 
πληθυσμού.  Επιπρόσθετα, με ορθούς σχεδιασμούς, που δε μένουν κλεισμένοι στα 
συρτάρια, προωθούνται σταδιακά η δημιουργία υποδομής για στήριξη των 
εργαζόμενων γονιών, η παροχή φροντίδας στα παιδιά και τους ηλικιωμένους και η 
δημιουργία όλων των προϋποθέσεων για ισότιμη συμμετοχή ανδρών και γυναικών 
στην κοινωνική, οικονομική και πολιτική ζωή του τόπου. 

 Εύχομαι κι εγώ καλές γιορτές και μακάρι το 2010 να σηματοδοτήσει την 
επανένωση της πατρίδας μας με μια λύση βιώσιμη και λειτουργική! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ, αγαπητή συνάδελφε κυρία Ακκελίδου. 

 Εδώ έχουμε φθάσει, αγαπητοί συνάδελφοι, στο τέλος της πρωινής συνεδρίας.  
Θα επανέλθουμε στις 3.00 το απόγευμα ακριβώς, για να συνεχίσομε τη συνεδρία την 
απογευματινή. 

 Καλό μεσημέρι! 

(Ώρα διακοπής:  12.50 μ.μ.) 

 (Ώρα επανέναρξης:  3.35 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Συνεχίζουμε τη συζήτηση των προϋπολογισμών.  Θα παρακαλούσα να έρθει 
στο βήμα η συνάδελφος Στέλλα Κυριακίδου. 
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ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Kυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η καταιγίδα που περιμέναμε να πλήξει την παγκόσμια οικονομία έχει ήδη 
ξεσπάσει.  Οι επιπτώσεις επηρεάζουν σχεδόν όλους τους πολίτες.  Μια οικονομική 
κρίση που έχει κάνει ακόμη πιο σημαντική την ανάγκη προστασίας των ευάλωτων 
ομάδων, των ομάδων υψηλού κινδύνου. 

 Η κοινωνική πολιτική ενός κράτους πρέπει να μεταφράζεται σε ουσία για τον 
κάθε πολίτη.  Ουσία η οποία δε θα περιορίζεται μόνο σε επιδοματική πολιτική, αλλά 
σε μια συνολική προσέγγιση, που θα αγκαλιάζει όλους και θα οδηγεί σε έξοδο από την 
κρίση.  Η αλλαγή αυτή γίνεται μόνο μέσα από την επένδυση στην εργασία, στην 
εκπαίδευση, στην τεχνολογία, στην αύξηση της ανταγωνιστικότητας υπηρεσιών, ώστε 
ολόκληρη η κοινωνία να κινηθεί προς τα εμπρός. 

 Στην ομιλία μου σήμερα θα συγκεντρωθώ σε δύο κεντρικούς πυλώνες, στα 
κοινωνικά θέματα και στην υγεία.  Κάνοντας μια αναφορά στην Επίτροπο Προστασίας 
των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, θα ήθελα να αναφέρω ότι τον τελευταίο χρόνο τα 
θέματα που αφορούν τα δικαιώματα των παιδιών έχουν σωστά πάρει μια ξεχωριστή 
προτεραιότητα.  Βέβαια, στο θέμα των παιδιών στη “Νέα Ελεούσα” συνεχίζεται, παρ’ 
όλες τις προσπάθειες, η προσπάθεια μετακίνησής τους, η οποία ξεκίνησε το 2006.  
∆υστυχώς όμως τα δικαιώματα κάποιων παιδιών συνεχίζουν να παραβιάζονται, όπως 
αυτά των παιδιών με ειδικές ανάγκες στο γυμνάσιο.  Φέτος με απογοήτευση 
καταγγέλλω ξανά από αυτό το βήμα ότι αυτά τα παιδιά παραμένουν στο γυμνάσιο, 
συνεχίζουν να φοιτούν χωρίς καμιά ειδική βοήθεια.  Καμιά πρόνοια δε 
συμπεριλήφθηκε γι’ αυτή την εξειδικευμένη βοήθεια στους προϋπολογισμούς.  Την 
ευθύνη αυτή ποιος την έχει;  Πότε θα αντιληφθούμε ότι αυτές οι ελλείψεις δημιουργούν 
ενήλικες με περισσότερες αναπηρίες;  Και μετά ψάχνουμε για επιδόματα!  Αυτό στο 
οποίο πρέπει να επενδύσουμε είναι η πρόληψη.  Και στον προϋπολογισμό που 
έχουμε μπροστά μας τα κονδύλια σε προγράμματα πρόληψης είναι δυστυχώς 
ελάχιστα, €385.000 για όλα τα προγράμματα πρόληψης στην υγεία. Για το Αids, τον 
καρκίνο, προβλήματα ηλικιωμένων, για την προαγωγή της υγείας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα ανθρώπινα δικαιώματα πολλών πολιτών δεν εξασφαλίζονται, όπως θα 
έπρεπε σε ένα ευρωπαϊκό κράτος.  ∆εν μπορούμε βέβαια να αγνοήσουμε -και 
χαιρετίζουμε- τη συγκεκριμένη πολιτική αντιμετώπισης και κοινωνικής ενσωμάτωσης 
των αναπήρων,  αλλά ταυτόχρονα δεν μπορούμε να αγνοήσουμε τα δημοσιεύματα 
των τελευταίων ημερών για ξεχασμένους ψυχικά ασθενείς.  Η Επιτροπή του 
Συμβουλίου της Ευρώπης μιλά για εξευτελιστική μεταχείριση, για απουσία του 
Υπουργείου Υγείας, για παραλείψεις και ελλείψεις και αναφέρονται όλα στην 
πρόσφατη έκθεση της Επιτροπής Εποπτείας Προστασίας των ∆ικαιωμάτων των 
Ψυχικά Ασθενών. 

 Το πρόβλημα του σωματεμπορίου επιτέλους το παραδεχτήκαμε ως κοινωνία 
και αυτό είχε ως αποτέλεσμα να παρθούν συγκεκριμένα μέτρα, όπως οι αλλαγές στο 
καθεστώς της χορήγησης άδειας απασχόλησης στις καλλιτέχνιδες.  Όχι δηλαδή ότι το 
έχουμε λύσει.  Ίσως όμως τουλάχιστο σπάσαμε τη σιωπή.  Όμως παρατηρούμε μέσα 
στην κοινωνία μας σήμερα επικίνδυνα ρατσιστικά φαινόμενα.  Για όλα φταίνε οι ξένοι!  
Αυτό οφείλεται στην έλλειψη μιας ολοκληρωμένης μεταναστευτικής πολιτικής, κάτι το 
οποίο διαπιστώσαμε και στην επιτροπή για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα, και έχει ως 
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αποτέλεσμα τη δυσκολία ενσωμάτωσης των μεταναστών στην κοινωνία μας.  Αυτές 
τις ελλείψεις τις έχει ήδη εντοπίσει και αναφέρει η συνάδελφος Ρούλα Μαυρονικόλα το 
πρωί και δε θα τις επαναλάβω. 

 Πάντοτε η συνέπεια μιας κυβέρνησης κρίνεται από το βαθμό υλοποίησης των 
υποσχέσεών της.  Στο θέμα των πολυτέκνων με λύπη επισημαίνω τη μη υλοποίηση 
της υπόσχεσης του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για την παραχώρηση του δέκατου 
τρίτου επιδόματος τέκνου για όλες τις πολύτεκνες οικογένειες το ∆εκέμβριο του 2009.  
Βέβαια, υπήρχε χθες συνάντηση με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και ανακοινώθηκε 
ότι θα προχωρήσει η ικανοποίηση αυτού του αιτήματος.  Θα το αναμένουμε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Παρ’ όλο που είναι αξιοσημείωτη η πρόοδος που έχει γίνει για την ισότητα των 
δύο φύλων μέσα από το έργο της επιτροπής Ίσων Ευκαιριών Ανδρών και Γυναικών 
και μέσα από τη συζήτηση θεμάτων, όπως το θέμα της βίας στην οικογένεια, της βίας 
εναντίον των γυναικών, τα προβλήματα αυτά λαμβάνουν διαστάσεις επιδημίας.  Βία, 
παραβατικότητα, εγκληματικότητα, εξαρτησιογόνες ουσίες.  Μια κοινωνία που 
δυστυχώς δείχνει σημεία λανθασμένων αντιδράσεων στην πίεση και στην έλλειψη 
συνοχής.  Μόνο οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας κατέγραψαν στοιχεία το 2009 
που δείχνουν ότι ένα παιδί κακοποιείται στην Κύπρο κάθε μέρα, ενώ καταγράφηκαν 
στοιχεία για τη βία στην οικογένεια που αφορούν τρία περιστατικά περίπου την ημέρα.  
Και αυτά αφορούν μόνο τα στοιχεία των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας.  
Αναγνωρίζουμε τη σημασία της υιοθέτησης του εθνικού σχεδίου δράσης για τη βία 
στην οικογένεια και θα παρακολουθούμε την υλοποίησή του, γιατί όλοι εδώ 
γνωρίζουμε ότι η βία οδηγεί σε πολλά άλλα κοινωνικά προβλήματα, όπως τα 
ναρκωτικά. 

 Τα ναρκωτικά είναι ένα από τα σοβαρότερα προβλήματα παγκόσμια.  Το 
εθνικό σχέδιο δράσης έχει καταρτιστεί.  Σίγουρα χρειάζεται να γίνουν περισσότερα.  
Θετική η λειτουργία της χορήγησης υποκαταστάτων και η νομοθετική αλλαγή που 
επιτέλους θα επιτρέψει την ανταλλαγή συρίγγων.  Σήμερα μάλιστα δημοσιεύματα 
γράφουν ότι πενήντα τοις εκατόν των χρηστών ηρωίνης είναι θετικοί στην ηπατίτιδα Γ.   
Και συνεχίζει να υπάρχει σοβαρό πρόβλημα συντονισμού δράσεων.  Ο διορισμός 
συντονιστή για τα ναρκωτικά, ώστε το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο να μην προεδρεύεται 
από τον εκάστοτε Υπουργό Υγείας, δεν έχει γίνει ακόμα.   Και υπάρχει ανησυχία για το 
πώς θα υλοποιηθεί αυτή η δέσμευση.  Αυτός ο συντονιστής -και το τονίζουμε- πρέπει 
να είναι πρωτίστως ανεξάρτητος και κατά δεύτερο λόγο πλήρους απασχόλησης.  
Χρειάζεται όμως και αλλαγή νοοτροπίας.  Το πρόβλημα της χρήσης ναρκωτικών δεν 
είναι μόνο θέμα εγκλήματος, δίωξης και τιμωρίας.  είναι θέμα ασθένειας, εξάρτησης και 
υγείας. 

 Θέτω λοιπόν μια συγκεκριμένη εισήγηση:  Να σταματήσουμε να εντάσσουμε τα 
θέματα της χρήσης ναρκωτικών στην επιτροπή για την Εγκληματικότητα, αλλά να τα 
εντάσσουμε στην επιτροπή Υγείας, εκεί όπου εξάλλου συζητούνται οι προϋπολογισμοί 
των θεμάτων αυτών, των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας, της πρόληψης, της θεραπείας 
και της αντιμετώπισης.  Αλλιώς εμείς συντηρούμε όλοι μαζί την προκατάληψη και το 
στίγμα. 

 Η υγεία είναι το πολυτιμότερο αγαθó -μια φράση πολυειπωμένη- που πολύ 
συχνά ξεχνάμε τη σημασία της, μέχρι να βρεθούμε εμείς οι ίδιοι με ένα πρόβλημα 
υγείας.  Και οι πραγματικότητες στον τομέα της υγείας είναι σήμερα εξαιρετικά 
δύσκολες.  Τα προβλήματα που ταλανίζουν την υγεία δεν μπορούν να αποδοθούν 
στην οικονομική κρίση.  Αναγνωρίζουμε βέβαια την εθνική στρατηγική για τον καρκίνο 
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και τη νομοθεσία για την απαγόρευση του καπνίσματος.  Στην παρουσίαση όμως του 
προϋπολογισμού του Υπουργείου Υγείας και των στόχων για το έτος 2010 ο 
υπουργός ανέφερε διάφορα έργα και προγράμματα.  ∆υστυχώς, αρκετά από αυτά τα 
είδαμε να παρουσιάζονται και στον περσινό προϋπολογισμό.  Τι να πρωτοαναφέρω;  
Το Ακτινοθεραπευτικό Κέντρο του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού με €5 εκατομ. λάθος 
υπολογισμούς χωρίς απόδοση ευθυνών;  Τη δημιουργία Παιδοψυχιατρικής Κλινικής 
στο Μακάρειο Νοσοκομείο, που μεταφέρεται από χρόνο σε χρόνο;  Ζούμε όλοι μας 
καθημερινά το πρόβλημα με τις λίστες αναμονής, που έχουν φθάσει σε απελπιστικά 
και επικίνδυνα για τον πολίτη επίπεδα.  Καρδιοπαθείς που περιμένουν πάνω από έξι 
μήνες, για να κάνουν επέμβαση. Καθημερινή έλλειψη αναλωσίμων, με αποτέλεσμα 
την υποχρεωτική αναβολή των επεμβάσεων.  Απαράδεκτο είναι το γεγονός ότι η 
Οδηγία για το Κέντρο Αίματος είναι στο “θα” εδώ και τέσσερα χρόνια, ενώ μια ομάδα 
θαλασσαιμικών αναγκαστικά αποτάθηκε πρόσφατα στην Ευρωπαία Επίτροπο Υγείας, 
για να εξασκήσει πίεση. 

 Και όσο για την αξιοποίηση του ιδιωτικού τομέα, αυτό δυστυχώς μένει στα 
χαρτιά και στη θεωρία.  Ο ιδιωτικός τομέας, ο οποίος έχει πολλά να προσφέρει, δεν  
αξιοποιείται.  Θα μπορούσαν να αγοράζονται υπηρεσίες με σωστά κριτήρια, να 
μειωθούν οι λίστες αναμονής, να αυξηθεί ο ανταγωνισμός και όχι να αφήνονται όλα 
στο δημόσιο.  Και μέσα σε όλα αυτά τα προβλήματα παραμένει να εφαρμοστεί το 
ΓΕΣΥ. 

 ∆υστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα προβλήματα στον τομέα της υγείας 
είναι θεσμικά, λειτουργικά και δηλώνουν μια απόλυτη δυσλειτουργία του συστήματος. 
Επιτρέψετέ μου να αναφέρω κατά λέξη αυτό το οποίο διαπίστωσε η Γενική Ελέγκτρια 
στον τομέα της υγείας: «Λειτουργικά προβλήματα: Εξακολουθούν να υφίστανται 
σοβαρά λειτουργικά προβλήματα, τα οποία χρήζουν επείγουσας αντιμετώπισης, αφού 
επηρεάζουν την ποιότητα της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης που προσφέρεται 
στους πολίτες και οδηγούν σε αυξημένο κόστος».  Και αναφέρει:  «Τα προβλήματα 
αυτά μεταξύ άλλων είναι τα εξής: 

1. Σοβαρές αδυναμίες στην υφιστάμενη οργανωτική δομή του υπουργείου. 

2. Ανεπαρκής διάθεση ανθρώπινων και άλλων πόρων. Απουσία  
χρονοδιαγράμματος για τους στόχους, με αποτέλεσμα την αδυναμία 
υλοποίησής τους. 

3. Απουσία ενός σύγχρονου και ολοκληρωμένου συστήματος διασφάλισης της 
ποιότητας στα κρατικά νοσηλευτήρια. Και χωρίς διασφάλιση ποιότητας, χωρίς 
τη σωστή εφαρμογή των δικαιωμάτων των ασθενών, μια νομοθεσία που ακόμα 
δεν εφαρμόστηκε, ο πολίτης παραμένει απροστάτευτος τόσο στο δημόσιο όσο 
και στον ιδιωτικό τομέα». 

 Συγκεκριμένα, θα ήθελα να αναφέρω κάποια παραδείγματα: 

1. Αποστολή ασθενών στο εξωτερικό:  Η Γενική Ελέγκτρια γράφει:  «∆εν 
υπάρχουν καθορισμένες διαδικασίες και ευθύνες στην παρακολούθηση της 
πορείας θεραπείας του ασθενούς, μετά την έγκριση για αποστολή του στο 
εξωτερικό, με αποτέλεσμα τεράστια απώλεια κονδυλίων». 

2. Γενικό Σχέδιο Υγείας (ΓΕΣΥ):  Στις 10 Φεβρουαρίου 2009 το Υπουργείο Υγείας 
υπέβαλε στο Υπουργικό Συμβούλιο έκθεση επαναξιολόγησης της πορείας του 
ΓΕΣΥ και του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας.  Η εισαγωγή του ΓΕΣΥ έχει 
προγραμματιστεί για το δεύτερο εξάμηνο του 2011.  Αναφέρεται στην έκθεση 
ότι η εφαρμογή του ΓΕΣΥ ενέχει σειρά ορατών κινδύνων, κυρίως σε ό,τι αφορά 
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την αύξηση του κόστους.  Η εφαρμογή του ΓΕΣΥ είναι ένα από τα πιο 
σημαντικά έργα και, για να γίνει αυτό, πρέπει να υλοποιηθούν από την πλευρά 
του Υπουργείου Υγείας διάφορα μέτρα, όπως η αναδιοργάνωση των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων και η εκπαίδευση των γενικών και ειδικών γιατρών.  «Το έργο 
αυτό θα έπρεπε να αξιολογείται κάθε τρεις μήνες,  πράγμα το οποίο», γράφει η 
Γενική Ελέγκτρια, «δε γίνεται». 

 Όσον αφορά στην εκπαίδευση των γενικών και ειδικών γιατρών, τον Ιούλιο του 
2007 προκηρύχθηκε διαγωνισμός, ο οποίος ακυρώθηκε το Νοέμβριο του 2007. 
Επαναπροκηρύχθηκε το Νοέμβριο του 2008, ακολούθως ξαναακυρώθηκε.  
Παρατηρείται καθυστέρηση σχεδόν δύο χρόνων για την εκτέλεση του έργου, γι’ 
αυτό η Νομική Υπηρεσία διέταξε έρευνα, για να διαπιστωθούν οι λόγοι της 
καθυστέρησης και κατά πόσο είχαν διαπραχθεί οποιαδήποτε πειθαρχικά 
αδικήματα από λειτουργούς του υπουργείου.  Μέχρι και τον Ιούνιο του 2009 δεν 
είχε ακόμα ολοκληρωθεί αυτή η έρευνα. 

 Ακούμε συχνά για την έλλειψη αναλωσίμων.  Πώς να μην υπάρχει, αφού στην 
έκθεσή της η κ. Γιωρκάτζη διαπιστώνει καθυστέρηση στη διαχείριση συμβολαίων, 
καθυστέρηση στην εξόφληση τιμολογίων μέχρι και έντεκα μηνών.   Και ότι το μέγεθος 
και τα αίτια των καθυστερήσεων δεν μπορούν καν να εξακριβωθούν, εφόσον δεν 
καταγράφεται η ημερομηνία αποστολής ή παραλαβής των εγγράφων στα κεντρικά 
γραφεία των Ιατρικών Υπηρεσιών.  ∆εκάδες οι σελίδες σε αυτή την έκθεση που 
αφορούν το Υπουργείο Υγείας.  Γιατί αναφέρομαι σε αυτή;  Επειδή, διαβάζοντας την 
έκθεση αυτή, θα αντιληφθούμε ότι με ένα σύστημα που έχει λειτουργικά και 
οργανωτικά προβλήματα, που δεν έχει μηχανισμό ελέγχου δαπανών, που δεν κάνει 
διορθωτικές κινήσεις και δεν αποδίδει ευθύνες η υγεία του κάθε πολίτη βρίσκεται σε 
πολύ δύσκολη κατάσταση.   

 Και δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο κι αν μιλάμε για αριθμούς, η 
πραγματικότητα είναι μία. Ο πολίτης δεν έχει αυτά που δικαιούται όχι μόνο εξαιτίας 
της κρίσης, αλλά και εξαιτίας μιας κακής διαχείρισης. 

 Τελειώνοντας, θα ήθελα να επαναλάβω αυτό που ανέφερα στην αρχή.  Η 
οικονομική κρίση έχει φέρει σε πολύ πιο δύσκολη θέση τις ευάλωτες ομάδες, τα παιδιά 
με ειδικές ανάγκες, τους μετανάστες, τα θύματα βίας, τους χρήστες, τους ασθενείς.   
Και αυτές οι ομάδες δυστυχώς δεν έχουν προστατευθεί ικανοποιητικά ή 
αποτελεσματικά.  Και αυτή είναι η πραγματικότητα!  Γιατί δυστυχώς χάνονται συνέχεια 
εκατομμύρια ευρώ από λανθασμένες, μη διαφανείς διαδικασίες και κακοδιαχείριση σε 
όλα τα επίπεδα. 

 Εύχομαι σε όλους καλές γιορτές.  Θα ήθελα να ευχαριστήσω και το προσωπικό 
της Βουλής και όλους τους συναδέλφους μου σε όλες τις επιτροπές για τη συνεργασία 
του τελευταίου χρόνου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τη συνάδελφο τη Στέλλα Κυριακίδου. 

 Το λόγο έχει τώρα ο Γιαννάκης ο Γαβριήλ από το ΑΚΕΛ. 

Γ. ΓΑΒΡΙΗΛ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητούμε σήμερα τους προϋπολογισμούς για το 2010 υπό τη βαριά 
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ομολογουμένως σκιά της μεγαλύτερης παγκόσμιας οικονομικής κρίσης των 
τελευταίων δεκαετιών, που πλήττει ολόκληρο τον πλανήτη και αναπόφευκτα και τη 
χώρα μας τον τελευταίο χρόνο. 

 Είναι ο δεύτερος προϋπολογισμός που καταθέτει η κυβέρνηση του ∆ημήτρη 
Χριστόφια και ο καθένας από εμάς, εκτιμώντας και αποτιμώντας το τι έπραξε αυτή η 
κυβέρνηση τα δύο τελευταία σχεδόν χρόνια που βρίσκεται στη διακυβέρνηση του 
τόπου, δεν μπορεί να μη λάβει σοβαρά υπόψη, ως μια από τις βασικές συνισταμένες, 
την οικονομική ύφεση και τις σοβαρές συνέπειες που αυτή έχει στα δημόσια 
οικονομικά. 

 ∆εν μπορούμε λοιπόν, όταν αναφέρουμε ότι οι κοινωνικές παροχές αυξήθηκαν 
το 2009 κατά 13,7% και ότι το 2010 προβλέπεται να αυξηθούν κατά 8,9%, να 
παραβλέπουμε ότι, την ίδια στιγμή που οι κοινωνικές παροχές αυξάνονται, τα δημόσια 
έσοδα μειώθηκαν εξαιτίας της οικονομικής κρίσης κατά 11,6%.  Μέσα σε αυτά λοιπόν 
τα δυσμενή δημοσιονομικά δεδομένα και χωρίς την επιβολή οποιωνδήποτε 
φορολογιών, οι κοινωνικές δαπάνες ως ποσοστό του ακαθάριστου εγχώριου 
προϊόντος αυξάνονται και αναμένεται να ανέλθουν το 2009 στο 19,3% και το 2010 στο 
20,6% σε σύγκριση με το 17,2% το 2007. 

 Η κυβέρνηση, παραμένοντας πιστή στις προεκλογικές της διακηρύξεις και 
παρά τις συνέπειες της οικονομικής κρίσης, συνεχίζει αταλάντευτα 
στοχοπροσηλωμένη στην ενίσχυση του κοινωνικού κράτους και στην οικοδόμηση 
δίκαιης κοινωνίας με επίκεντρο τον άνθρωπο. 

 Όσον αφορά τον προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας, οι αριθμοί που 
παραθέτω πιο κάτω καταδεικνύουν με τον πιο ξεκάθαρο τρόπο τη βούληση της 
κυβέρνησης να συνεχίσει αποφασιστικά την αναβάθμιση της παρεχόμενης παιδείας 
και τον περαιτέρω εκσυγχρονισμό του εκπαιδευτικού μας συστήματος. Ο συνολικός 
προϋπολογισμός του Υπουργείου Παιδείας θα ανέλθει το 2010 στο €1,108 δις.    
Αυξάνεται δηλαδή κατά €37 εκατομ. ή 3,5% σε σύγκριση με το 2009.  Έχουμε αύξηση 
των τακτικών δαπανών του υπουργείου κατά €34,2 εκατομ. ή 4,4% σε σύγκριση με το 
2009, αύξηση κατά 1% των αναπτυξιακών δαπανών, οι οποίες ανέρχονται σε €296 
εκατομ., αύξηση των κονδυλίων για ανέγερση και αναβάθμιση των σχολικών κτιρίων 
κατά 17% με €88 εκατομ. σε σύγκριση με τα €75 εκατομ. το 2009, γεγονός που θα 
συμβάλει αποφασιστικά, ώστε μέχρι το 2011 να έχουμε μια εντελώς καινούρια, πολύ 
καλύτερη πραγματικότητα στα θέματα υλικοτεχνικής υποδομής.  Αξίζει επίσης να 
σημειωθεί ότι, σύμφωνα με τις στατιστικές της εκπαίδευσης σε επίπεδο Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και σύμφωνα με πρόσφατη έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η Κύπρος 
συγκαταλέγεται ανάμεσα στα κράτη μέλη με τις υψηλότερες δημόσιες δαπάνες για την 
παιδεία.  Συγκεκριμένα, καταλαμβάνει την τρίτη θέση, με προοπτική τα επόμενα 
χρόνια να ανέβει ακόμη περισσότερο. 

 Ως ποσοστό του ΑΕΠ οι δαπάνες για την παιδεία ανήλθαν το 2007 στο 7,4%.  
Με δεδομένη λοιπόν τη συνεχή και σημαντική αύξηση του προϋπολογισμού τα 
τελευταία χρόνια, προσεγγίζουμε ήδη το στόχο του 8%.  Ως ΑΚΕΛ δεν είμαστε 
αριθμολάγνοι και αναγνωρίζουμε ότι για χρόνια τα κονδύλια που διοχετεύονταν στην 
παιδεία δεν απέδιδαν τα ανάλογα αποτελέσματα.  Γι’ αυτό ως ΑΚΕΛ στηρίζουμε την 
εκπαιδευτική μεταρρύθμιση και την επιτάχυνση των ρυθμών υλοποίησής της, 
ανεξάρτητα από τα προβλήματα που προέκυψαν πέρσι, με τελικό στόχο την 
αναβάθμιση της ποιότητας της παρεχόμενης παιδείας.  Ως ΑΚΕΛ, μέσα από τις 
επισκέψεις μας στα σχολεία και την επαφή μας με όλους τους εμπλεκόμενους, 
διαπιστώνουμε με ικανοποίηση ότι η φετινή σχολική χρονιά είναι η καλύτερη από 
άποψη έγκαιρης στελέχωσης των σχολείων και έγκαιρης παραλαβής των βιβλίων. 
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 Επίσης οι τομείς της υλικοτεχνικής υποδομής, του εξοπλισμού και των 
εκπαιδευτικών μέσων βρίσκονται σε πολύ αξιόλογα επίπεδα.  Μέσα σε αυτά τα 
πλαίσια συνεχίζεται και φέτος η χορηγία ύψους €400 σε κάθε μαθητή της Β΄ 
γυμνασίου για την αγορά ηλεκτρονικού υπολογιστή.  Επίσης συνεχίζονται τα 
προγράμματα επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών στις νέες τεχνολογίες, τα οποία 
επικεντρώνονται στα θέματα των εφαρμογών του διαδικτυακού σχολείου.  ∆ε θα ήταν 
υπερβολή να πούμε ότι, ίσως για πρώτη φορά, στα θέματα τεχνολογίας και μέσων τα 
δημόσια σχολεία υπερτερούν των σχολείων του ιδιωτικού τομέα. 

 ∆ιαπιστώνουμε με ευαρέσκεια και χαιρετίζουμε το γεγονός ότι ο βασικός 
πυλώνας της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, η καρδιά του συστήματος, που είναι η 
προσπάθεια  εκσυγχρονισμού των αναλυτικών προγραμμάτων και των διδακτικών 
βοηθημάτων και αλλαγής του περιεχομένου της εκπαίδευσης, προχωρεί και βρίσκεται 
εντός των χρονοδιαγραμμάτων που έθεσε το υπουργείο, αφού ήδη οι αρμόδιες 
επιτροπές έχουν ολοκληρώσει το έργο τους και έχουν ετοιμάσει τα νέα αναλυτικά 
προγράμματα, τα  οποία θα αρχίσουν σύντομα να εφαρμόζονται σταδιακά.  Εξίσου 
σημαντική παράμετρος για την υλοποίηση της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης είναι και 
η αναδόμηση του ενιαίου λυκείου, το οποίο, με τη μορφή που έχει σήμερα και τις 
δυσλειτουργίες που παρουσιάζει, δεν έχει ανταποκριθεί στο στόχο της αναβάθμισης 
της ποιότητας της παρεχόμενης παιδείας.  Η πρόταση είναι ήδη έτοιμη και 
προσανατολίζεται σε ένα νέο σύστημα, όπου θα υπάρχουν κύκλοι σπουδών, χωρίς 
όμως την κατάργηση του δικαιώματος επιλογής μαθημάτων. 

 Η αναδόμηση των διοικητικών δομών του Υπουργείου Παιδείας και η 
αποκέντρωση αρμοδιοτήτων στις επαρχίες και στις σχολικές μονάδες επίσης θα 
συμβάλουν στην επιτυχία της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης.  Σε αυτά τα πλαίσια 
δημιουργήθηκε ήδη και λειτουργεί Γραφείο Ευρωπαϊκών και ∆ιεθνών Υποθέσεων και 
άρχισαν τη λειτουργία τους τα επαρχιακά γραφεία συμβουλευτικής και επαγγελματικής 
αγωγής.  Ετοιμάστηκαν επίσης τα σχέδια υπηρεσίας για τις τριάντα εννέα νέες θέσεις 
λειτουργών εκπαιδευτικού προγραμματισμού. 

 Στα πλαίσια της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης επιβάλλεται και η αναθεώρηση 
του τρόπου αξιολόγησης των εκπαιδευτικών.  Είναι παραδεκτό ότι το υφιστάμενο 
σύστημα επιθεώρησης κρίνεται μονοδιάστατο.  Ήδη το Υπουργείο Παιδείας ετοίμασε 
πρόταση, η οποία συζητείται στο Συμβούλιο ∆ημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης και η 
οποία βασίζεται στην ανάπτυξη ενός πολυδιάστατου μοντέλου αξιολόγησης 
εκπαιδευτικών και εκπαιδευτικού έργου. 

 Ο θεσμός των ζωνών εκπαιδευτικής προτεραιότητας έχει πλέον καθιερωθεί.  Η 
επέκταση του θεσμού και στην επαρχία Λάρνακας, καθώς και η απόφαση για λήψη 
πρόσθετων μέτρων στήριξης όλων των ΖΕΠ -απασχόληση πρόσθετων εκπαιδευτικών 
ψυχολόγων, παροχή υπηρεσιών διερμηνέων για τους αλλόγλωσσους μαθητές και 
γονείς, δημιουργία επιτελικής ομάδας στο υπουργείο για κεντρικό συντονισμό- μας 
βρίσκει σύμφωνους, αλλά επιβάλλεται η επέκταση του θεσμού και στην ελεύθερη 
περιοχή Αμμοχώστου και όχι μόνο. 

 Το ενιαίο υποχρεωτικό ολοήμερο σχολείο περνά στην τελική φάση της 
πιλοτικής εφαρμογής του.  Το νέο πλαίσιο λειτουργίας του θεσμού, το οποίο 
στηρίχτηκε στα συμπεράσματα και στις εισηγήσεις της Επιτροπής Αξιολόγησης, 
εστιάζεται κυρίως στην αφαίρεση ύλης από όλες τις τάξεις του δημοτικού, η οποία είτε 
επαναλαμβάνεται είτε επικαλύπτεται, στο πλάνο επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών, 
συμπεριλαμβανομένων και των εκπαιδευτών με αγορά υπηρεσιών, στην αύξηση του 
συνολικού χρόνου των διαλειμμάτων και της σίτισης, καθώς επίσης και στην ενίσχυση 
της υλικοτεχνικής υποδομής. 
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 Χαιρετίζουμε την επέκταση του μέτρου της δωρεάν μεταφοράς των μαθητών με 
λεωφορεία.  Αναμένουμε σύντομα την επέκτασή του σε όλα τα δημόσια σχολεία μέσης 
εκπαίδευσης και τη σταδιακή συμπερίληψη και των δημοτικών σχολείων.  
Ταυτόχρονα, υπάρχουν μέτρα που υλοποιούνται στα πλαίσια των τακτικών δαπανών 
του υπουργείου, παρ’ όλο που στην ουσία θεωρούνται αναπτυξιακά και εμπίπτουν 
στα πλαίσια της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης.  Το μέτρο της μείωσης του αριθμού 
μαθητών ανά τάξη επεκτείνεται φέτος στην Ε΄ δημοτικού και στη Γ΄ γυμνασίου και 
ολοκληρώνεται την επόμενη χρονιά με την εφαρμογή του στη Στ΄ δημοτικού, η οποία 
είναι η μόνη τάξη στην οποία δεν έχει εφαρμοστεί.  Επίσης, ενισχύεται η στήριξη 
αλλόγλωσσων μαθητών με τη δημιουργία τάξης υποδοχής από δεκαέξι σε τριάντα ένα 
σχολεία κατά τη φετινή σχολική χρονιά. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το πρόβλημα της νεανικής παραβατικότητας έχει πολλές πτυχές και 
απαιτούνται πολυδιάστατοι σχεδιασμοί και πέραν του σχολικού χώρου, για να 
αντιμετωπιστεί ριζικά.  Το πρόβλημα είναι κατεξοχήν κοινωνικό και μεταφέρεται μέσα 
στα σχολεία.  Οι αποφάσεις του Υπουργείου Παιδείας το τελευταίο διάστημα κινούνται 
προς την ορθή κατεύθυνση και θέτουν τις βάσεις για περιορισμό του φαινομένου στο 
σχολικό περιβάλλον.  Συγκεκριμένα, μέσα από το ολοκληρωμένο σχέδιο που 
εκπονήθηκε εφαρμόζονται συγκεκριμένα μέτρα που προωθούνται συστηματικά, όπως 
η δημιουργία Ομάδας Άμεσης Παρέμβασης για τη σχολική βία, η λειτουργία του 
παρατηρητηρίου για τη βία, καθώς και η ενίσχυση της Υπηρεσίας Εκπαιδευτικής 
Ψυχολογίας.  Η επέκταση του θεσμού του ανοικτού σχολείου από τέσσερις σε δέκα 
δήμους και η παράλληλη αύξηση των πιστώσεων από €3 εκατομ. σε €6 εκατομ. για 
δημιουργία της απαραίτητης υποδομής και η αναβάθμιση του σχολικού αθλητισμού 
και της πολιτιστικής δημιουργίας και ανάπτυξης θα συμβάλουν επίσης στην 
αντιμετώπιση του φαινομένου της νεανικής παραβατικότητας. Παράλληλα, συνεχίζεται 
η επιμόρφωση των εκπαιδευτικών με νέα προγράμματα σε θέματα πρόληψης και 
αντιμετώπισης. 

 Όσον αφορά την ανώτατη εκπαίδευση, οι αυξημένες κατά 8,5% κρατικές 
χορηγίες των τριών δημόσιων πανεπιστημίων αποτυπώνουν τη μεγάλη σημασία που 
δίνει η κυβέρνηση στην πανεπιστημιακή εκπαίδευση, ώστε σταδιακά η Κύπρος να 
αποκτήσει την αυτοδυναμία της σε πανεπιστημιακά προγράμματα πρώτου κύκλου και 
κάθε νέος που το επιθυμεί να έχει τη δυνατότητα να σπουδάζει στον τόπο του.  Ήδη η 
Νομική Σχολή στο Πανεπιστήμιο Κύπρου δέχτηκε φέτος τους πρώτους φοιτητές, ενώ 
προωθείται με γοργούς ρυθμούς η λειτουργία της Ιατρικής Σχολής και η ίδρυση 
Σχολής Καλών Τεχνών στο ΤΕΠΑΚ. Ενδεικτικά αναφέρω ότι η χορηγία του 
Πανεπιστημίου Κύπρου θα ανέλθει το 2010 στα €95 εκατομ., του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου στα €50 εκατομ. και του Ανοικτού Πανεπιστημίου στα €8 εκατομ. 

 Πολύ σημαντικά επίσης κρίνονται τα σχέδια στήριξης των φοιτητών, ύψους €12 
εκατομ., τόσο αυτών που σπουδάζουν στην Κύπρο όσο και των φοιτητών του 
εξωτερικού. Συγκεκριμένα, θα δοθούν μέσω της φοιτητικής μέριμνας για το 
ακαδημαϊκό έτος 2009-2010 €8 εκατομ. σε φοιτητές που σπουδάζουν στην Κύπρο 
βάσει κοινωνικοοικονομικών κριτηρίων.  Σε κάθε δικαιούχο φοιτητή θα δοθούν €1.000 
για σίτιση, €500 για αγορά ηλεκτρονικού υπολογιστή, €500 για βιβλία και €200 για 
διακίνηση.  Επίσης, μέσω του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών θα δοθούν με βάση 
κοινωνικοοικονομικά κριτήρια €4 εκατομ. σε προπτυχιακούς φοιτητές του εξωτερικού.  
Κάθε δικαιούχος φοιτητής θα λάβει εφάπαξ ποσό €3.000 για κάλυψη διαφόρων 
εξόδων, όπως ενοίκιο, σίτιση, αγορά βιβλίων και ηλεκτρονικού υπολογιστή. 
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 Ένα ζήτημα για το οποίο δικαίως διαμαρτύρονται οι φοιτητές των ιδιωτικών 
πανεπιστημίων και το οποίο χρήζει άμεσης ρύθμισης είναι το ύψος των διδάκτρων 
που επιβάλλουν τα ιδιωτικά πανεπιστήμια.  Με τη ρύθμιση οι φοιτητές πρέπει να 
γνωρίζουν επακριβώς, τη στιγμή που εγγράφονται στο πανεπιστήμιο, το συνολικό 
ποσό των διδάκτρων, χωρίς οποιεσδήποτε άλλες επιβαρύνσεις που θα πρέπει να 
καταβάλουν μέχρι την ολοκλήρωση των σπουδών τους. 

 Έχουν λεχθεί πολλά για τον τομέα της έρευνας και για το ότι βρισκόμαστε 
σχετικά πιο πίσω από τα υπόλοιπα ευρωπαϊκά κράτη.  Το 2008 οι δαπάνες για την 
έρευνα ανήλθαν στο 0,45% του ΑΕΠ, ενώ για το 2009 αναμένεται να ανέλθουν στο 
0,65%.   Στον τομέα της ανώτατης εκπαίδευσης βρίσκονται σε εξέλιξη εξακόσια 
ερευνητικά προγράμματα, τα τετρακόσια ογδόντα εκ των οποίων χρηματοδοτούνται 
από εξωτερικά κονδύλια για την περίοδο 2008-2009.  Τα πανεπιστήμιά μας έχουν 
εξασφαλίσει χρηματοδότηση για έρευνα ύψους €18 εκατομ., ενώ μόνο για το 2010 
δημιουργούνται διακόσιες δεκατέσσερις θέσεις στον τομέα της έρευνας.  Μέσα στα 
πλαίσια των προσπαθειών για ενίσχυση της έρευνας, προωθείται η δημιουργία του 
Επιστημονικού Τεχνολογικού Πάρκου, στο οποίο θα στεγαστούν τα ερευνητικά 
κέντρα, τα εκκολαπτήρια επιχειρήσεων και οι καινοτόμες επιχειρήσεις ταχείας 
ανάπτυξης.  Η χωροθέτησή του έχει ήδη αποφασιστεί και έχει γίνει και η 
απαλλοτρίωση της γης.  Ήδη έχει ολοκληρωθεί η πρώτη φάση έργων υποδομής στην 
περιοχή.  Όλα τα πιο πάνω, αλλά και άλλα σχέδια που βρίσκονται σε εξέλιξη 
προσδοκούμε ότι θα συμβάλουν στο να καλύψουμε το στόχο για διάθεση του 1% του 
ΑΕΠ στον τομέα της έρευνας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η πολιτιστική κληρονομιά και παράδοση έχουν ανεκτίμητη αξία για την ίδια την 
ύπαρξη και πρόοδο κάθε λαού.  Η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια, όντας ιδιαίτερα 
ευαίσθητη στον τομέα αυτό, έχει εντάξει στις προτεραιότητές της τον πολιτιστικό 
σχεδιασμό και προχωρεί με αποφασιστικότητα στην υλοποίηση όλων των 
δεσμεύσεων που ανέλαβε.  Η απόφαση για ίδρυση της Ενιαίας Αρχής Πολιτισμού έχει 
ληφθεί και η επιτροπή που έχει διοριστεί για το σκοπό αυτό βρίσκεται στο στάδιο 
ετοιμασίας του προϋπολογισμού και του νομικού κειμένου, ώστε εντός του επόμενου 
έτους να θεσμοθετηθεί. 

 Οι δαπάνες για τον πολιτισμό κυμαίνονται στα ίδια επίπεδα.  Η μόνη μείωση 
αφορά το κονδύλι για την ανέγερση του Μεγάρου Πολιτισμού και όχι τις υπόλοιπες 
δαπάνες για τον πολιτισμό.  Ο στόχος υλοποίησης του έργου όμως παραμένει και,  
παρά την οικονομική κρίση, προβλέπεται ένα σημαντικό κονδύλι, της τάξεως των €13 
εκατομ., στον προϋπολογισμό.  Ο ρυθμός υλοποίησης του έργου δε θα είναι τόσο 
γοργός όσο αρχικά είχε σχεδιαστεί. 

 Παρά την οικονομική κρίση, η κυβέρνηση προχωρεί στην υλοποίηση διάφορων 
άλλων έργων, όπως είναι το σχολείο/μουσείο χαρακτικής στα Πλατανίστεια, που 
λειτουργεί από το 2008, το πολιτιστικό χωριό στη Λέμπα, η αναβάθμιση του Μουσείου 
Κώστα Αργυρού στο Μαζωτό, το Μουσείο Νεότερης και Σύγχρονης Τέχνης, η ίδρυση 
Σχολής Καλών Τεχνών, όπως ανέφερα προηγουμένως, και άλλα που βρίσκονται 
τροχοδρομημένα. 

 Ολοκληρώνοντας τη δική μου παρέμβαση, θα ήταν παράλειψή μου να μην 
αναφερθώ και στην επαρχία Αμμοχώστου, από την οποία προέρχομαι.  Η ελεύθερη 
περιοχή Αμμοχώστου για χρόνια δεν έπαιρνε το μερίδιο που της αναλογούσε σε 
αναπτυξιακά έργα, παρά την τεράστια συμβολή της στο ΑΕΠ της χώρας.  Σήμερα 
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διαπιστώνουμε με ικανοποίηση ότι άρχισαν και βρίσκονται υπό εκτέλεση διάφορα 
έργα υποδομής, ενώ άλλα δρομολογούνται και σύντομα θα αρχίσει η υλοποίησή τους.  
Έργα τα οποία θα δώσουν πνοή στην περιοχή, θα βελτιώσουν το επίπεδο ζωής των 
κατοίκων, αλλά και θα διανοίξουν νέους ορίζοντες στην οικονομική ανάπτυξη της 
επαρχίας. 

 Ενδεικτικά αναφέρω την κατασκευή μαρίνας στην Αγία Νάπα, την 
ανακατασκευή των λεωφόρων 1ης Απριλίου και Ελευθερίας στο Παραλίμνι και στη 
∆ερύνεια, για τα οποία έχουν ήδη αρχίσει τα κατασκευαστικά έργα.  Επίσης, η 
κατασκευή Ολυμπιακού Κολυμβητηρίου στη ∆ερύνεια, πέμπτου δημοτικού σχολείου 
στο Παραλίμνι, δεύτερου δημοτικού στην Αγία Νάπα, αμφιθεάτρου στο Κάβο Γκρέκο, 
γηπέδου γκολφ, αθλητικού κέντρου στην Αγία Νάπα και η διαμόρφωση των κεντρικών 
πλατειών σε διάφορες κοινότητες είναι μερικά από τα έργα που βρίσκονται στους 
προϋπολογισμούς του 2010.  Η λειτουργία του Επαρχιακού Γραφείου Παιδείας στην 
ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου κρίνεται θετικά, επιβάλλεται όμως η άμεση και η 
επαρκής στελέχωσή του. 

 Κλείνοντας την ομιλία μου, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, να αναφέρω 
ότι ο χώρος της παιδείας, ως ζωντανός οργανισμός που συνεχώς εξελίσσεται, χρήζει 
συνεχούς αναβάθμισης και εκσυγχρονισμού.  Τα προβλήματα δε λύνονται από τη μια 
μέρα στην άλλη, αλλά σταδιακά, θέτοντας στόχους και μέσα από συλλογικές 
προσπάθειες, ώστε να αναβαθμίσουμε το εκπαιδευτικό μας σύστημα, για να  
ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις της σύγχρονης εποχής. 

 Ως ΑΚΕΛ διαπιστώνουμε με ικανοποίηση ότι μέσα από τους προϋπολογισμούς 
του 2010 η κυβέρνηση βαδίζει προς την ορθή κατεύθυνση και θα συνεχίσουμε να τη 
στηρίζουμε με στόχο τη δημιουργία ενός σύγχρονου δημοκρατικού σχολείου, το οποίο 
θα προσφέρει σε όλους τους νέους ίσες ευκαιρίες και δωρεάν υψηλής ποιότητας 
εκπαίδευση σε όλες τις βαθμίδες. 

 Σας ευχαριστώ και καλές γιορτές. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το βήμα έχει τώρα ο συνάδελφος ο κ. Αντώνης Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2010, που έχουμε ενώπιόν μας, όπως και 
κάθε προϋπολογισμός, αποτελεί ένα βασικό εργαλείο άσκησης οικονομικής πολιτικής 
που πρέπει να έχει ως βασικό στόχο τη διασφάλιση της μακροοικονομικής 
σταθερότητας με την επίτευξη και διατήρηση υγιών δημοσιονομικών μεγεθών, τη 
διατήρηση και ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και τη συνεχή βελτίωση της 
ευημερίας του πολίτη. 

 Πρέπει να στηρίζεται στο τρίπτυχο “ανάπτυξη-σταθερότητα-κοινωνική 
δικαιοσύνη” και να δημιουργεί τη βάση για υγιή κοινωνική και οικονομική ανάπτυξη και 
για διατήρηση της φορολογίας των επιχειρήσεων και του πολίτη σε χαμηλά επίπεδα.  
Γιατί, χωρίς υγιή δημόσια οικονομικά, οι φιλόδοξες εξαγγελίες για αύξηση των 
κοινωνικών δαπανών και μείωση των φορολογιών αποτελούν επιταγές χωρίς 
αντίκρισμα. 

 Το 2009 ήταν μια ιδιαίτερα δύσκολη χρονιά, αφού οι επιπτώσεις της 
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παγκόσμιας οικονομικής κρίσης στην κυπριακή οικονομία επέδρασαν αρνητικά στο 
ρυθμό ανάπτυξης, κάτι που με τη σειρά του επέδρασε αρνητικά στην απασχόληση.  Η 
χρηματοοικονομική κρίση προκαλεί ακόμη ανησυχίες, αφού η παγκόσμια οικονομία 
βρίσκεται σε δύσκολη κατάσταση. 

 Μέσα σ’ αυτό το περιβάλλον η κυβέρνηση καλείται να αναπροσαρμόσει τους 
στόχους και τις προτεραιότητές της.  Καλείται να εφαρμόσει μια σωστή, ισόρροπη και 
ισομερή αναπτυξιακή πολιτική με την ανακατανομή των δημοσίων δαπανών προς 
όφελος των αναπτυξιακών και κοινωνικών τομέων. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην ομιλία μου θα επικεντρωθώ κυρίως στους προϋπολογισμούς του ιδιαίτερα 
ευαίσθητου τομέα της εργασίας και των κοινωνικών ασφαλίσεων και στους 
προϋπολογισμούς του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, τομείς τους οποίους 
παρακολουθώ μέσα από τη συμμετοχή μου στις αντίστοιχες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές. 

 Η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στην ομιλία της για τον 
προϋπολογισμό του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, ανέφερε πως όραμα 
της κυβέρνησης είναι μια κοινωνία η οποία, μέσα από τη συνεχή οικονομική ανάπτυξη 
και σε συνθήκες πλήρους απασχόλησης, βασισμένη στις αρχές της ισότητας και της 
κοινωνικής δικαιοσύνης, θα διασφαλίζει σε όλους τους πολίτες, 
συμπεριλαμβανομένων και των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού, υψηλό επίπεδο 
ποιότητας ζωής. 

 Ανέφερε επίσης πως κεντρικοί άξονες των ενεργειών της κυβέρνησης είναι η 
στήριξη της απασχόλησης, η ελαχιστοποίηση των επιπτώσεων της κρίσης και η 
στήριξη των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού με την ταυτόχρονη συνέχιση της 
πολιτικής για διεύρυνση και εμβάθυνση του κοινωνικού κράτους. 

 Είναι με ικανοποίηση που βλέπουμε πως στόχος του προϋπολογισμού του 
2010 είναι η προώθηση της ανακατανομής των δημόσιων δαπανών προς όφελος των 
αναπτυξιακών και κοινωνικών τομέων. 

 Είναι όμως με ανησυχία που σημειώνουμε πως οι επιπτώσεις της παγκόσμιας 
οικονομικής κρίσης, που έγιναν ορατές από το 2008 από το μειωμένο ρυθμό 
ανάπτυξης της οικονομίας και την αυξητική τάση του αριθμού των ανέργων, οδήγησαν 
το 2009 σε επιδείνωση της κατάστασης, που δεν άφησε ανεπηρέαστη την αγορά 
εργασίας, η οποία παρουσιάζει συρρίκνωση της απασχόλησης και αύξηση της 
ανεργίας.  

 Οι δείκτες για το ποσοστό απασχόλησης και το ποσοστό ανέργων είναι πολύ 
ανησυχητικοί.  ∆υστυχώς, το ποσοστό της ανεργίας έχει αυξηθεί στο 5,5% το 2009, 
ενώ το 2010 αναμένεται να αυξηθεί περαιτέρω και να φθάσει το 6,5%.  Ιδιαίτερα 
υψηλοί είναι οι δείκτες της ανεργίας στις επαρχίες Πάφου και ελεύθερης Αμμοχώστου, 
περιοχές που ήταν ανεπτυγμένοι οι τομείς της τουριστικής και κατασκευαστικής 
βιομηχανίας. Ανησυχητικό είναι επίσης το γεγονός ότι η πλειοψηφία των ανέργων 
είναι ηλικίας τριάντα με σαράντα εννέα ετών. 

 Το έκτακτο σχέδιο “Στήριξη της Απασχόλησης με Εξατομικευμένη Κατάρτιση 
Aνέργων στις Eπιχειρήσεις” και το έκτακτο σχέδιο “Παροχή Κινήτρων για Απασχόληση 
Ανέργων”, καθώς επίσης η προώθηση νέου σχεδίου για στήριξη των επιχειρήσεων με 
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στόχο τη διατήρηση του ανθρώπινου δυναμικού είναι μέτρα προς την ορθή 
κατεύθυνση, όχι όμως αρκετά.  Έχοντας υπόψη την κατάσταση που επικρατεί στην 
αγορά εργασίας και ιδιαίτερα τη μεγάλη αύξηση του αριθμού των ανέργων και τη 
μειωμένη ζήτηση εργατικού δυναμικού, επιβάλλεται να εφαρμοστούν αυστηρά μέτρα, 
ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά την αρχή της εθνικής και κοινωνικής προτίμησης και τη 
δυνατότητα κατάρτισης ανέργων για αντικατάσταση εργαζομένων από τρίτες χώρες.  
Η παραχώρηση εγκρίσεων να περιοριστεί στις απόλυτα απαραίτητες περιπτώσεις. 

 Επιβάλλεται να παρθούν μέτρα για περαιτέρω ενίσχυση και εκσυγχρονισμό της 
∆ημόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης, ώστε να ανταποκρίνεται αποτελεσματικότερα 
στο σημαντικό ρόλο που διαδραματίζει στο σχεδιασμό, αξιολόγηση και εφαρμογή της 
πολιτικής απασχόλησης και στη διατήρηση της ομαλής λειτουργίας της αγοράς 
εργασίας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μιλώντας στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, ανέφερε πως με την ψήφιση του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικού) Νόμου, Ν. 22(Ι) του 2009, και των αλλαγών που έχουν επέλθει 
διασφαλίζεται η βιωσιμότητα του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέχρι το έτος 
2042. Τα θέματα της μακροπρόθεσμης βιωσιμότητας του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, της αναμόρφωσης του σχεδίου σύνταξης, αλλά και της επενδυτικής 
πολιτικής των αποθεμάτων του ταμείου είναι εξαιρετικής σημασίας καίρια ζητήματα. 

 Υπενθυμίζουμε πως απαιτείται υιοθέτηση και άλλων μέτρων τα οποία πρέπει 
να αποσκοπούν στην αύξηση των εσόδων και μείωση των εξόδων, αν πραγματικά 
θέλουμε να βοηθήσουμε το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων να επιβιώσει και να 
ορθοποδήσει τα επόμενα χρόνια.  Απαιτείται προώθηση με σύνεση διορθωτικών 
αλλαγών που να διασφαλίζουν την ανάπτυξη και απασχόληση, καθώς και τη 
βιωσιμότητα στους τομείς των συντάξεων και υγείας. 

 Αναμένουμε σύντομα, όπως εξάλλου έχει δεσμευτεί η Υπουργός Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, τις προτάσεις της κυβέρνησης για ασφαλέστερη και 
αποδοτικότερη επένδυση των αποθεμάτων του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
προς όφελος των εργαζομένων και της κοινωνίας γενικότερα. Προτάσεις με ξεκάθαρη 
επενδυτική στρατηγική, που θα καθορίζεται από ανεξάρτητο συμβούλιο.  Επιδίωξή 
μας είναι να διασφαλίζονται τόσο η ασφάλεια των αποθεμάτων του ταμείου όσο και η 
απόδοσή τους.  

 ∆ύο τομείς στους οποίους δίνουμε ιδιαίτερη σημασία είναι η αντιμετώπιση της 
αδήλωτης εργασίας και η είσπραξη επιδικασμένων εισφορών.  Τα θέματα αυτά είναι 
πολύπλευρα, αφού δεν επηρεάζουν μόνο το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αλλά 
προκύπτουν και θέματα ανταγωνισμού και ίσων ευκαιριών.  Αναγνωρίζουμε πως, 
πέραν του ετήσιου προγράμματος επιθεωρήσεων που εφαρμόζεται σε όλες τις 
επαρχίες, το 2009 εντατικοποιήθηκαν οι έλεγχοι για αντιμετώπιση της αδήλωτης 
εργασίας.  Τονίζουμε τη σημασία να συνεχιστεί η προσπάθεια αυτή και επισημαίνουμε 
την ανάγκη για διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις για αντιμετώπιση των αδυναμιών που 
παρατηρούνται στο σύστημα, που επιτρέπει σε έναν παράνομο να είναι 
εγγεγραμμένος στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  

 Αναμένουμε επίσης το σχέδιο αναφορικά με την αντιμετώπιση του φαινομένου 
της γήρανσης του πληθυσμού και της βελτίωσης της δημογραφικής σύνθεσης του 
λαού μας με κίνητρα για αντιμετώπιση της υπογεννητικότητας.  Σημειώνουμε τη 
σύσταση Εθνικού Φορέα ∆ημογραφικής και Οικογενειακής πολιτικής, με κύριο στόχο 
τον καθορισμό μιας συνεκτικής και ολοκληρωμένης στρατηγικής για τη δημογραφική 
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ανάπτυξη και την πολιτική για την οικογένεια.  ∆εν τίθενται όμως σαφή 
χρονοδιαγράμματα ούτε γίνονται ολοκληρωμένες και συγκεκριμένες προτάσεις. 

 Οι εξαγγελίες δεν υλοποιούνται μόνο με την ίδρυση διαφόρων φορέων αλλά με 
την κατάθεση συγκεκριμένων μέτρων για ενθάρρυνση της γεννητικότητας, αλλά και 
προώθηση άλλων θετικών δράσεων, όπως είναι η συμφιλίωση επαγγελματικών και 
οικογενειακών υποχρεώσεων, όπως είναι και η σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Τονίζουμε την εφαρμογή του θεσμού της ποσόστωσης υπέρ των αναπήρων 
στις προσλήψεις στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, που θα καταδείξει τη σημασία της 
αξιοποίησης των δυνατοτήτων και ικανοτήτων των ατόμων με αναπηρίες και τα οφέλη 
από την ένταξή τους στην αγορά εργασίας.  Ένα ριζοσπαστικό μέτρο με τεράστια 
σημασία όχι μόνο για τα άτομα με αναπηρία αλλά για ολόκληρη την κοινωνία μας.  
Ένα μέτρο που έρχεται να αντισταθμίσει τις άνισες ευκαιρίες που είχαν τα άτομα με 
αναπηρία στο πεδίο της ένταξής τους στον κόσμο της εργασίας και απασχόλησης. 
Καλούμε όμως την Υπουργό Εργασίας να κάνει τέτοιες ρυθμίσεις, ώστε το έργο της 
πολυθεματικής επιτροπής που έχει την ευθύνη για την αξιολόγηση των αναπήρων να 
διεκπεραιώνεται σε καθορισμένα χρονικά πλαίσια, για να μην παρατηρείται περαιτέρω 
καθυστέρηση στις ήδη χρονοβόρες διαδικασίες πρόσληψης στο δημόσιο. 

 Υπογραμμίζουμε την τροποποίηση του περί Εγγραφής Επαγγελματικών 
Κοινωνικών Λειτουργών Νόμου του 2000, που δίνει τη δυνατότητα πρόσληψης 
επιστημονικού προσωπικού διαφόρων ειδικοτήτων (ψυχολογία, κοινωνιολογία), και 
την προσπάθεια που καταβάλλεται για εκσυγχρονισμό και αναβάθμιση των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. 

 Είναι με ικανοποίηση που σημειώνουμε τη λειτουργία, μέσα στα πλαίσια των 
εκτάκτων μέτρων στήριξης του τουρισμού, σχεδίου κοινωνικού τουρισμού πρόσθετα 
του σχεδίου επιχορηγημένων διακοπών που λειτούργησε το ταμείο. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αντωνίου, μισό λεπτό, σε παρακαλώ. 

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ λίγη ησυχία, για να μπορεί και ο ομιλητής να 
κάνει τις τοποθετήσεις του. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Σημειώνουμε επίσης την προσπάθεια που καταβάλλεται για αξιοποίηση των 
συγχρηματοδοτούμενων προγραμμάτων μέσα από την απορρόφηση πόρων από το 
Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο. 

 Χαιρετίζουμε το γεγονός πως παλαιότερη πρόταση για σύσταση 
Συμβουλευτικού Σώματος Κοινωνικής Πολιτικής έχει υιοθετηθεί.  Ωστόσο, δε 
διακρίνουμε συγκεκριμένο κονδύλι, ώστε να υλοποιηθούν οι όροι εντολής, όπως έγινε 
το 2007 με τη χορήγηση £30 εκατομ. 

 Αναμένουμε ακόμη την αξιολόγηση και βελτίωση του θεσμικού πλαισίου για τα 
δημόσια βοηθήματα.  Η σκοπούμενη αναθεώρηση της νομοθεσίας πρέπει να στοχεύει 
στην ορθολογικότερη αντιμετώπιση των οικονομικών αναγκών των ευπαθών ομάδων.  
Γενικός στόχος και επιδίωξή μας πρέπει να είναι η διασφάλιση αξιοπρεπούς επιπέδου 
διαβίωσης σε όλους τους πολίτες, για να αποφευχθεί η ανασφάλεια, η μειονεκτικότητα 
και η εξάρτηση του πολίτη, ούτως ώστε να υπάρχει το αίσθημα της κοινωνικής 
δικαιοσύνης και ασφάλειας.  
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 Κεντρικός άξονας της πολιτικής πρόνοιας είναι όπως κάθε Κύπριος πολίτης 
απολαμβάνει τα αγαθά της οικονομικής και κοινωνικής ανάπτυξης, αφού βελτιωθούν 
οι θεσμοί, εξυψωθεί η ποιότητα της ζωής και διαφυλαχθούν οι κοινωνικές αξίες. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων, οι βασικές επιδιώξεις του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για το έτος 2010 περιλαμβάνουν, μεταξύ 
άλλων, τη δημιουργία ενός ολοκληρωμένου συστήματος μεταφορών, την ανάπτυξη 
των τηλεπικοινωνιών και την άνετη και ασφαλή διακίνηση των πολιτών μέσω 
σύγχρονων έργων υποδομής στα δίκτυα αστικών και υπεραστικών δρόμων.  
Παράλληλα, στοχεύει στην προβολή και διατήρηση της αρχαιολογικής κληρονομιάς, 
καθώς επίσης στην αναβάθμιση της ναυτιλιακής υποδομής της Κύπρου.  

 Χαιρετίζουμε την υπογραφή των συμβολαίων για την εισαγωγή του νέου 
συστήματος των δημόσιων συγκοινωνιών.  Η ραγδαία αύξηση στη χρήση ιδιωτικών 
αυτοκινήτων έχει επιδεινώσει τις κυκλοφοριακές συνθήκες.  Η ανάγκη για λειτουργία 
δημόσιων συγκοινωνιών έχει αυξηθεί.  Θετικές είναι οι ενέργειες για την επέκταση του 
θεσμού της μεταφοράς μαθητών με λεωφορεία και τη δρομολόγηση λεωφορείων προς 
τα αεροδρόμια και τα λιμάνια. 

 Επιβάλλεται όμως να τροχοδρομηθούν και άλλες σχετικές ενέργειες και 
δραστηριότητες υποστήριξης των δημόσιων οδικών μεταφορών μαζί με την εισαγωγή 
του νέου συστήματος για ταχεία αναβάθμιση των δημόσιων επιβατικών λεωφορείων, 
που θα καλύπτει ολόκληρη την ελεύθερη Κύπρο, αστικές περιοχές και ύπαιθρο, 
δηλαδή εισαγωγή μέτρων, για να γίνει το λεωφορείο ελκυστικό μέσο συγκοινωνίας.  

 Την ίδια στιγμή απευθύνουμε έκκληση για εντατικοποίηση του διαλόγου και της 
προσπάθειας για ρύθμιση του θέματος της εξαγοράς των αδειών και των λεωφορείων 
των λεωφορειούχων που επέλεξαν να μην ενταχθούν στους ενιαίους φορείς δημόσιων 
οδικών μεταφορών.  Πεντακόσιες οικογένειες που η επιβίωσή τους εξαρτάτο απ’ αυτό 
το επάγγελμα αναμένουν τώρα τις ρυθμίσεις για το ποσό της αποζημίωσης. 

 Ανησυχούμε, γιατί τα έργα οδικής ασφάλειας και κυκλοφοριακής διαχείρισης, τα 
μέτρα για μείωση των σοβαρών τροχαίων δυστυχημάτων και νεκρών από 
θανατηφόρα τροχαία, δεν έχουν φέρει, δυστυχώς, τα επιθυμητά αποτελέσματα.  Πολύ 
δύσκολα θα επιτευχθεί ο στόχος για μείωση των νεκρών από τροχαία δυστυχήματα 
κατά 50% εντός του 2010.  Η εγκατάσταση του συστήματος φωτοεπισήμανσης, που 
στην πιλοτική του εφαρμογή πέτυχε σημαντική μείωση των τροχαίων δυστυχημάτων, 
δεν προβλέπεται να λειτουργήσει ούτε εντός του 2010. 

 Καταγράφουμε τα θετικά και ενθαρρυντικά αποτελέσματα του Σχεδίου 
Απόσυρσης και Αντικατάστασης Παλαιών Οχημάτων του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών, που αποτέλεσε πρότυπο για πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
και αναμένουμε την εξαγγελία τρίτου σχεδίου.  Τα οχήματα αυτά έχουν χαμηλούς 
συντελεστές ασφαλούς οδήγησης, είναι ρυπογόνα και επιβαρύνουν τους ιδιοκτήτες 
τους με μεγαλύτερο οικονομικό βάρος, επειδή καταναλώνουν περισσότερα καύσιμα. 

  Αναμένουμε από την κυβέρνηση να προχωρήσει στην πλήρη κατάργηση των 
τελών για τις άδειες κυκλοφορίας και στη μετακύλιση μέρους των τελών αυτών στην 
τιμή των καυσίμων κίνησης.  Αυτή η ρύθμιση αναμφίβολα θα εξουδετερώσει τις αδικίες 
και στρεβλώσεις που δημιουργούνται από το υφιστάμενο σύστημα και μπορεί να 
καθιερωθεί ένα σύστημα στη βάση του οποίου ο πολίτης θα επιβαρύνεται με τέλη 
κυκλοφορίας ανάλογα με το πόσο χρησιμοποιεί το οδικό δίκτυο. Καλούμε λοιπόν την 
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κυβέρνηση εντός του 2010 να καταθέσει νομοσχέδιο για κατάργηση των τελών, 
διαφορετικά η Βουλή ίσως προχωρήσει από μόνη της σε άλλες ρυθμίσεις, 
λαμβάνοντας υπόψη και την τελευταία απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου. 

 Σημειώνουμε τη συμπερίληψη στον προϋπολογισμό του 2009 ποσού για 
μελέτες και λήψη εκτάκτων μέτρων για προστασία των παραλιών.  Επιβάλλεται όμως 
επίσπευση των διαδικασιών για μελέτες και εκτέλεση μόνιμων έργων σε όλες τις 
παραλίες τις Κύπρου, ιδιαίτερα σε εκείνες που τα τελευταία χρόνια παρατηρείται 
μεγάλη διάβρωση. 

 Τονίζουμε τη συμπερίληψη των αναπτυξιακών δαπανών για διάφορα οδικά 
έργα και αλλά έργα υποδομής, όπως η κατασκευή ανισόπεδου κόμβου παρά το ΓΣΠ 
και των προσβάσεων σε αυτόν και η διαπλάτυνση του αυτοκινητόδρομου μεταξύ 
κόμβου του ΓΣΠ και Αλάμπρας σε έξι λωρίδες κυκλοφορίας.  

 Εκφράζουμε όμως την έντονη ανησυχία μας για την καθυστέρηση που 
παρατηρείται στην προώθηση και κατασκευή άλλων σημαντικών αναπτυξιακών 
έργων, όπως ο αυτοκινητόδρομος Πάφου-Πόλεως Χρυσοχούς.  Γι’ αυτό το έργο οι 
διαπραγματεύσεις με τον προτιμητέο επενδυτή άρχισαν από τις 9 Σεπτεμβρίου 2008· 
δεκαπέντε μήνες μετά και ακόμη συνεχίζονται οι διαπραγματεύσεις! 

 Καταγράφουμε στον τομέα των δημοσίων κτιρίων τη συμπερίληψη ποσού €10 
εκατομ. για ανέγερση/βελτίωση σχολείων, €16,7 εκατομ. τα οποία θα καλύψουν 
κυρίως δαπάνες για επέκταση/βελτίωση υφιστάμενων κτιρίων και την κατασκευή της 
κτιριακής υποδομής και του εξοπλισμού που θα φιλοξενήσουν τις εργασίες για την 
ανάληψη της προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης το 2012.  Επισημαίνουμε όμως την 
καθυστέρηση που παρατηρείται στη διαδικασία κατασκευής του νέου κτιρίου της 
Βουλής των Αντιπροσώπων και άλλων σημαντικών έργων. 

 Σημειώνουμε τη λειτουργία του νέου αερολιμένα Λάρνακας και την υπογραφή 
συμβολαίου για κατασκευή και λειτουργία της μαρίνας στη Λάρνακα.  Ανησυχούμε 
όμως για την καθυστέρηση στις διαδικασίες προώθησης κατασκευής των μαρίνων 
Λεμεσού και Πάφου. 

 Υπογραμμίζουμε επίσης την καθυστέρηση που παρατηρείται στα έργα 
συντήρησης, ανάδειξης και καλύτερης προβολής στους αρχαιολογικούς χώρους, 
ιδιαίτερα στους μεγάλους χώρους, όπως το Κούριο, η Αμαθούντα και η Κάτω Πάφος. 
Αναμένουμε ακόμη τις μελέτες για την κατασκευή προστατευτικού στεγάστρου για τα 
ψηφιδωτά του αρχαιολογικού χώρου της Κάτω Πάφου.   

 Έργα όπως τα αναφερόμενα, τα μεγάλα οδικά και άλλα δημόσια αναπτυξιακά 
έργα, δίνουν ώθηση στην εμπορική, εργατική, τουριστική και οικονομική 
δραστηριότητα μιας περιοχής.  Αναβαθμίζουν και εκσυγχρονίζουν την υποδομή μιας 
χώρας.  

 Όλα τα αναπτυγμένα κράτη, αναγνωρίζοντας τη σημασία των βασικών έργων 
υποδομής, επιδιώκουν το σχεδιασμό μέτρων για συνεχή βελτίωση και αναβάθμιση 
του συστήματος παραγωγής, που μεταφράζεται σε επιτάχυνση της διαδικασίας 
μελέτης, ανάθεσης και κατασκευής δημοσίων έργων. 

 ∆υστυχώς όμως, στην Κύπρο είναι σύνηθες το φαινόμενο κατά την παραγωγή 
πάσης φύσεως και μεγέθους δημοσίων έργων να εμφανίζονται αποκλίσεις τόσο στο 
κόστος εκτέλεσης όσο και στο χρόνο υλοποίησής τους.  Οι υπερβάσεις και οι 
καθυστερήσεις αποτελούν τη μεγαλύτερη πληγή του συστήματος παραγωγής έργων. 
Λόγω των χρονοβόρων διαδικασιών που ακολουθούνται από το σχεδιασμό μέχρι την 
κατασκευή, εμφανίζονται μεταβολές στο κόστος και πολύ περισσότερο στα δεδομένα 
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που εν τω μεταξύ διαμορφώνονται.  Έτσι, διαπιστώνουμε πως τα έργα αυτά δεν 
εξυπηρετούν το σκοπό για τον οποίο είχαν προγραμματιστεί και δεν ανταποκρίνονται 
στις νέες συνθήκες που επέρχονται. 

 Η διαδικασία παραγωγής των δημοσίων έργων πρέπει να απλουστευθεί, να 
εκσυγχρονιστεί και να κωδικοποιηθεί, ώστε να μη διαμορφώνονται συνθήκες 
σύγχυσης, καθυστερήσεων και αναποτελεσματικότητας με τεράστιες συνέπειες στην 
εθνική οικονομία.  Η εκτελεστική εξουσία οφείλει να αναλάβει, να επεξεργαστεί και να 
προτείνει ρυθμίσεις, μέτρα και διαδικασίες για περιστολή αυτών των υπερβάσεων και 
η νομοθετική εξουσία να προχωρήσει στη θεσμοθέτηση ρυθμίσεων για την 
αντιμετώπιση του προβλήματος. 

 Κάθε κράτος, για να μπορέσει να ανταποκριθεί έγκαιρα στις συνεχώς 
αυξανόμενες ανάγκες της κοινωνίας σε έργα υποδομής, απαιτείται να προωθεί μέτρα 
για εξυγίανση των διαδικασιών: 

 να ανασυγκροτήσει και να εκσυγχρονίσει τις δημόσιες υπηρεσίες που έχουν την 
ευθύνη της μελέτης, της επίβλεψης και του ελέγχου κατασκευής των δημοσίων 
έργων, 

  να ασκήσει το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων αποφασιστικά τον 
πρωταγωνιστικό του ρόλο σε όλες τις φάσεις παραγωγής των δημοσίων 
έργων, 

 να δημιουργήσει όργανο καθοδήγησης που θα παρακολουθεί, θα συντονίζει και 
θα εισηγείται ρυθμίσεις όπου παρατηρούνται νοσηρά φαινόμενα, 

 να σχεδιάσει μέτρα για συνεχή βελτίωση του συστήματος παραγωγής 
δημοσίων έργων, 

 να κωδικοποιήσει τα συστήματα ανάθεσης δημοσίων έργων και την επιλογή 
των προσφορότερων ανάλογα με τη φύση των έργων, 

 να προετοιμάσει την εγκατάσταση ενός πλήρους συστήματος διασφάλισης του 
ελέγχου της ποιότητας των κατασκευών και την εισαγωγή του θεσμού της 
ασφάλισης της κατασκευής και της επαγγελματικής ευθύνης στα δημόσια έργα, 

 να εισηγείται και να παρουσιάζει βήμα προς βήμα τις διαδικασίες παραγωγής 
ενός έργου και τις εναλλακτικές επιλογές υλοποίησής του, 

 να συγκεντρώνει, να επεξεργάζεται και να αξιολογεί το κάθε είδους στοιχείο 
που συνδέεται με την κατασκευαστική δραστηριότητα. 

 Μόνο έτσι θα βελτιωθεί η κατάσταση που επικρατεί στο χώρο παραγωγής των 
δημοσίων έργων, αφού με την υφιστάμενη διαδικασία εμφανίζονται συνθήκες 
καθυστερήσεων και αποκλίσεων στο κόστος εκτέλεσης, με επιπτώσεις στην εθνική 
οικονομία.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Παρατηρούμε πως η επάνδρωση, η στελέχωση, η μηχανογράφηση, η 
απλοποίηση των διαδικασιών και ο εκσυγχρονισμός των συστημάτων λειτουργίας των 
διαφόρων υπηρεσιών καθυστερεί, με αποτέλεσμα οι μηχανισμοί λειτουργίας να 
αδυνατούν να αντιμετωπίσουν τα προβλήματα και τις δυσκολίες που παρουσιάζονται 
και να ανταποκριθούν έγκαιρα στα διάφορα αιτήματα των πολιτών.  Τι συμβαίνει 
σήμερα;  Υπηρεσίες που έχουν να εισπράξουν φόρους από τον πολίτη, όπως είναι ο 
ΦΠΑ και ο φόρος εισοδήματος, είναι πλήρως στελεχωμένες, μηχανογραφημένες, με 
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άμεση εξυπηρέτηση, ενώ κάποιες άλλες υπηρεσίες που πρέπει να εξυπηρετήσουν τον 
πολίτη, όπως η Πολεοδομία, η Χωρομετρία και το Γραφείο Εργασίας, σε 
παραπέμπουν από μέρα σε μέρα, από μήνα σε μήνα και από γραφείο σε γραφείο. 

 Αναμένουμε από την κυβέρνηση να προχωρήσει στην αποκέντρωση 
υπηρεσιών του κράτους και στη δημιουργία και άλλων περιφερειακών κέντρων 
εξυπηρέτησης του πολίτη, που θα δημιουργήσουν ευεργετικές συνθήκες 
απασχόλησης και παραμονής στην ύπαιθρο, μαζί με τη δημιουργία κινήτρων για 
ανάπτυξη βιοτεχνικών και παραγωγικών μονάδων παραδοσιακών προϊόντων και 
παράλληλη ανάπτυξη ήπιας τουριστικής υποδομής. 

 Χαιρετίζουμε την ολοκλήρωση της διαδικασίας και την τελική ρύθμιση των 
αγροτικών χρεών.  Επιβάλλεται όμως μεγαλύτερη στήριξη των γεωργοκτηνοτρόφων, 
που έχουν επηρεαστεί σε μεγάλο βαθμό από την παρατεταμένη ανομβρία των 
τελευταίων χρόνων και την αύξηση των τιμών των ζωοτροφών. 

 Εκφράζουμε την ανησυχία μας για την καθυστέρηση που παρατηρείται στην 
ετοιμασία διαχειριστικών σχεδίων για τις περιοχές που έχουν ενταχθεί στο σχέδιο 
“Φύση 2000”.  Αναμένουμε ακόμη την προώθηση και την υλοποίηση του 
διαχειριστικού σχεδίου της χερσονήσου του Ακάμα, ενός θέματος που εκκρεμεί για 
πολλά χρόνια ταλαιπωρώντας τους κατοίκους της περιοχής. 

 Αγωνιούμε για την εξάπλωση του διαδικτυακού ηλεκτρονικού τζόγου και της 
τοκογλυφίας, που αποτελούν μεγάλη μάστιγα της σημερινής κοινωνίας με 
καταστροφικές συνέπειες για πολλές οικογένειες. 

 ∆ιαπιστώνουμε πως τα τελευταία χρόνια υπάρχει έξαρση παραβατικότητας των 
νέων, που εκδηλώνεται στα σχολεία, στα γήπεδα και σε άλλους χώρους.  Οφείλουμε 
να πάρουμε ουσιαστικά μέτρα πρόληψης και αντιμετώπισης του προβλήματος.  Πάνω 
απ’ όλα όμως οφείλουμε να αναδείξουμε και να προβάλουμε σωστά πρότυπα στους 
νέους μας και όχι όλα όσα καθημερινά τους καλλιεργούμε από τα μέσα μαζικής 
ενημέρωσης.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Κύπρος με την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση ενίσχυσε τη θέση της 
στον παγκόσμιο οικονομικό χάρτη.  Η ένταξή μας στη Ζώνη του Ευρώ ήταν ακόμη ένα 
σημαντικό επίτευγμα, το οποίο εξυπηρετεί την υλοποίηση των στρατηγικών μας 
στόχων για ανάπτυξη, σταθερότητα, ευημερία.  

 Παρ’ όλα αυτά, η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού συνοδεύεται από τις 
επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης επί της κυπριακής οικονομίας, η 
οποία, ως μικρή και ανοικτή οικονομία, αναπόφευκτα δε θα μπορούσε να μείνει 
ανεπηρέαστη από την παγκόσμια οικονομική ύφεση, καθιστώντας τον 
προϋπολογισμό του 2010 τον κρισιμότερο των τελευταίων χρόνων.  Θα 
παρακολουθούμε στενά την εξέλιξη της δημοσιονομικής κατάστασης και την τήρηση 
από πλευράς κυβέρνησης των κυβερνητικών αποφάσεων προς την κατεύθυνση της 
συγκράτησης των δημόσιων δαπανών.  

 Η εφαρμογή σωστής οικονομικής πολιτικής από την κυβέρνηση συντείνει στην 
εμπέδωση μιας εύρωστης οικονομίας που θα χαρακτηρίζεται από υψηλούς ρυθμούς 
ανάπτυξης και απασχόλησης και ενδυνάμωση του κοινωνικού κράτους.  Μιας 
πολιτικής για την επιτυχία της οποίας πρέπει να συνεισφέρουν όλοι:  κυβέρνηση, 
Βουλή, πολιτικά κόμματα και οργανωμένα κοινωνικά σύνολα.  

 Καλούμε λοιπόν την κυβέρνηση σε έναρξη και συνέχιση του διαλόγου με όλους 
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τους εμπλεκομένους κομματικούς, οικονομικούς, κοινωνικούς και άλλους φορείς, με 
σκοπό τη λήψη καίριων αποφάσεων με τις οποίες θα επέρχονται οι αναγκαίες 
διαρθρωτικές αλλαγές στην κυπριακή οικονομία.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον κ. Αντώνη Αντωνίου. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο τον κ. Κώστα Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κύριε υπουργέ, 

 Ακούσαμε στις 20 Νοεμβρίου τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κ. Χριστόφια να 
ανακοινώνει τη συμφωνία που έκαμε με τον κ. Ταλάτ για πλήρη αποστρατιωτικοποίηση 
της Κύπρου, επεξηγώντας ότι το ομόσπονδο κράτος που θα προκύψει μετά τη λύση δε 
θα έχει ένοπλες δυνάμεις. 

 Μέχρι τώρα όλοι γνωρίζαμε ότι η πτυχή της ασφάλειας δεν είχε συζητηθεί και ότι το 
ζήτημα της ασφάλειας ήταν ένα από τα ζητήματα που θα συζητείτο τελευταίο, λόγω και 
της εμπλοκής των εγγυητριών δυνάμεων και των δυνάμεων της Συνθήκης 
Συμμαχίας. 

 Θα ήθελα ευθύς εξαρχής να ξεκαθαρίσω ότι εμείς τασσόμαστε ξεκάθαρα υπέρ της 
αποχώρησης όλων ανεξαίρετα των ξένων στρατευμάτων που βρίσκονται στην Κύπρο 
μετά τη λύση του Κυπριακού, περιλαμβανομένων και των βρετανικών βάσεων.  Θα 
πρέπει, ωστόσο, η ομόσπονδη Κυπριακή ∆ημοκρατία να διατηρήσει το δικαίωμα στην 
αυτοάμυνα και τη δυνατότητα αποτελεσματικής συμμετοχής στις ευρωπαϊκές πολιτικές 
άμυνας και ασφάλειας, ως κορυφαία έκφραση κρατικής κυριαρχίας.  Εμείς πιστεύουμε ότι 
το σημείο αυτό όχι μόνο δεν είναι διαιρετικό, αλλά αντίθετα αποτελεί στοιχείο ενότητας 
μεταξύ των δύο κοινοτήτων που θα κληθούν να δουλέψουν μαζί για την άμυνα, την 
κυριαρχία και την ακεραιότητα της κοινής τους πατρίδας. 

 Και το πρώτο ερώτημα που πρέπει να απαντήσει ο Πρόεδρος είναι γιατί 
συμφώνησε στο ζήτημα αυτό, χωρίς προηγουμένως να συζητηθεί το όλο πλέγμα της 
πτυχής της ασφάλειας.  ∆ιότι η αποστρατιωτικοποίηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
συνδέεται άμεσα με τα πιο κάτω ζητήματα που συνθέτουν την πτυχή της ασφάλειας, 
όπως καθορίζονται στις συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου. 

Συνθήκη Εγγυήσεως 

 Σύμφωνα με τη διατύπωση της συνθήκης αυτής, οι εγγυήτριες 
δυνάμεις εγγυώνται την ανεξαρτησία, την εδαφική ακεραιότητα και την ασφάλεια 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Πώς ο Πρόεδρος θα διαπραγματευθεί την κατάργηση των 
εγγυήσεων -την οποία όλες οι πολιτικές δυνάμεις απαιτούν και θέτουν ως κόκκινη 
γραμμή- από τη στιγμή που με την αποστρατιωτικοποίηση άφησε το κράτος χωρίς 
οποιαδήποτε ασφάλεια; Είναι βέβαιο ότι με την αποστρατιωτικοποίηση η Τουρκία θα 
επιμείνει στη διατήρηση των εγγυήσεων ως μιας μορφής ασφάλειας του νέου κράτους. 

Συνθήκη Συμμαχίας 

 Με τη Συνθήκη Συμμαχίας, όπως είναι γνωστό -και σύμφωνα πάντοτε με τις  



 76

πρόνοιες των συμφωνιών Ζυρίχης-Λονδίνου- Κύπρος, Ελλάδα και Τουρκία συνήψαν 
συμμαχία για την ασφάλεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και απόκρουση κάθε 
εξωτερικής επίθεσης.  Με τη συνθήκη αυτή προνοείτο επίσης η παρουσία στην Κύπρο 
ελληνικού και τουρκικού αποσπάσματος (ΕΛ∆ΥΚ, ΤΟΥΡ∆ΥΚ), καθώς και η ύπαρξη 
τριμερούς στρατηγείου.  Συζήτησε καθόλου ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας το μέλλον 
της Συνθήκης Συμμαχίας, όταν συμφωνούσε την πλήρη αποστρατιωτικοποίηση της 
Κύπρου; 

 ∆υστυχώς, δεν το συζήτησε και είναι ένα ζήτημα που θα το βρούμε μπροστά 
μας.  Σίγουρα, οι Τούρκοι θα επιμείνουν στη διατήρηση της Συνθήκης Συμμαχίας και 
μάλιστα στη διατήρηση των στρατιωτικών αποσπασμάτων στην κατά τα άλλα 
“αποστρατιωτικοποιημένη Κύπρο”, μια και το νέο κράτος δε θα έχει άμυνα και ασφάλεια. 

Ειρηνευτική δύναμη  

 Μέχρι σήμερα η θέση της κυβέρνησης ήταν ότι η αποστρατιωτικοποίηση θα 
συνοδευόταν από μια ισχυρή ειρηνευτική δύναμη του ΟΗΕ, η οποία μάλιστα θα 
ενεργούσε κάτω από το κεφάλαιο 7, έτσι ώστε να διασφαλίσει την ειρήνη και ασφάλεια  
στο νησί.  Πού πήγε αυτή η θέση της κυβέρνησης;  Αν διαβάσει κανείς την τελευταία 
έκθεση του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ για την ανανέωση της ειρηνευτικής δύναμης, 
θα διαπιστώσει ότι καμιά απολύτως κουβέντα δεν έγινε για το ρόλο της ειρηνευτικής 
δύναμης μετά τη λύση.  Γιατί λοιπόν ο Πρόεδρος προχώρησε στην 
αποστρατιωτικοποίηση, χωρίς προηγουμένως να διασφαλίσει κάποιο άλλο τρόπο 
ασφάλειας της χώρας; 

 Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ό,τι αφορά το διαδικαστικό μέρος της 
διαπραγμάτευσης του ζητήματος της ασφάλειας, μέσα από το οποίο φαίνεται ότι η 
πλευρά μας έδωσε ένα δώρο στην Τουρκία, χωρίς να πάρει τίποτε!  Υπάρχει όμως και 
η ουσία του θέματος, για την οποία θα ήθελα να πω δυο πράγματα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το τελευταίο διάστημα πρωτοτυπούμε ως χώρα σε πολλά πράγματα.  Ένα από 
αυτά είναι και η αποστρατιωτικοποίηση, γιατί από τα εκατόν ενενήντα δύο κράτη μέλη 
του ΟΗΕ η Κύπρος θα είναι η μοναδική -και το υπερτονίζω- χώρα που θα είναι με μια 
διεθνή συμφωνία αποστρατιωτικοποιημένη.  Μπορεί να υπάρχουν και κάποιες 
μικρές χώρες που δεν έχουν ένοπλες δυνάμεις, αλλά αυτό δεν πηγάζει από μια 
διεθνή συμφωνία αλλά από δική τους απόφαση να μη διατηρούν στρατεύματα, 
διατηρώντας όμως το αυτονόητο δικαίωμα της αυτοάμυνας.  Η Κύπρος με την 
αποστρατιωτικοποίηση αποποιείται και αυτό το δικαίωμα της αυτοάμυνας. 

 Ισχυρίζεται επίσης η κυβέρνηση και το ΑΚΕΛ ότι η αποστρατιωτικοποίηση 
ήταν απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου και ότι περιλαμβάνεται και σε ψηφίσματα 
του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ.  Σε ό,τι αφορά το Εθνικό Συμβούλιο, πράγματι 
υπάρχει απόφαση του 1989, αλλά, κύριοι συνάδελφοι, η διεθνής πολιτική 
κατάσταση, το διεθνές περιβάλλον, είναι σήμερα μήπως το ίδιο όπως ήταν και το 1989;  
Ήταν η Κύπρος το 1989 μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης;  Μήπως συμμετείχε στην 
ΚΕΠΠΑ; Υπήρχαν το 1989 οι ασύμμετρες απειλές και ιδιαίτερα η 
λαθρομετανάστευση;  Είχε το 1989 η Κύπρος διεθνείς υποχρεώσεις, όπως η έρευνα 
και διάσωση και η προστασία του FIR; 

Και δεν είναι αληθής ο ισχυρισμός του ΑΚΕΛ ότι όλες οι κυβερνήσεις μέχρι 
σήμερα είχαν αυτή την πολιτική.  Να θυμίσω ότι ο Γλαύκος Κληρίδης, στην επιστολή που 
έστειλε το 1994 προς τον τότε γενικό γραμματέα του ΟΗΕ, ζήτησε την άμεση 
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αποχώρηση των κατοχικών στρατευμάτων και τη διάλυση της Εθνικής Φρουράς, με 
την προϋπόθεση της εγκατάστασης μιας ισχυρής ειρηνευτικής δύναμης δέκα χιλιάδων 
ανδρών, η οποία θα διασφάλιζε την ειρήνη και την ασφάλεια στο νησί.  Η θέση επίσης 
της κυβέρνησης του Γλαύκου Κληρίδη κατά τις διαπραγματεύσεις του Σχεδίου Ανάν δεν 
ήταν η πλήρης αποστρατιωτικοποίηση αλλά η παρουσία μιας μικτής στρατιωτικής 
δύναμης αποτελούμενης από Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους, η οποία θα 
εκπροσωπούσε την Κύπρο στην ΚΕΠΠΑ, αλλά και στους άλλους διεθνείς οργανισμούς 
και θα εκπλήρωνε επίσης τις διεθνείς υποχρεώσεις που έχει η Κυπριακή ∆ημοκρατία, 
όπως η έρευνα και διάσωση, ο έλεγχος του FIR και άλλοι τομείς.  Αυτή η θέση 
προκύπτει μέσα από πρακτικό μικτής ελληνικής και κυπριακής επιτροπής, που 
διαμόρφωσε τη θέση αυτή και τηρείται στα αρχεία της κυβέρνησης. 

 Σε ό,τι αφορά τον ισχυρισμό του ΑΚΕΛ ότι η αποστρατιωτικοποίηση 
περιλαμβάνεται σε ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, αυτή είναι η μισή 
αλήθεια.  Η άλλη μισή είναι ότι πράγματι υπάρχουν δύο ψηφίσματα στα οποία 
αναφέρεται ο όρος “αποστρατιωτικοποίηση”, όχι όμως ως απόφαση του Συμβουλίου 
Ασφαλείας, αλλά ως απλή καταγραφή της θέσης της δικής μας πλευράς.  Μια τέτοια 
διατύπωση άλλωστε -σαν αυτή που ισχυρίζεται το ΑΚΕΛ- ήταν αδύνατο να υπάρξει, 
γιατί απλά η αποστρατιωτικοποίηση είναι αντίθετη με τον καταστατικό χάρτη του 
ΟΗΕ, όπως θα επεξηγήσω αμέσως μετά. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Υπάρχει και διεθνής πτυχή του όλου ζητήματος, κάτι που όφειλε ο Πρόεδρος 
να έχει υπόψη του, όταν συμφωνούσε την αποστρατιωτικοποίηση.  Γιατί η 
αποστρατιωτικοποίηση της Κύπρου είναι αντίθετη όχι μόνο με τον καταστατικό χάρτη 
του ΟΗΕ, αλλά και με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Με τον καταστατικό χάρτη, διότι 
στο άρθρο 51 κατοχυρώνεται το δικαίωμα της αυτοάμυνας των κρατών, κάτι που 
προϋποθέτει την ύπαρξη ιδίων ενόπλων δυνάμεων από τα κράτη μέλη ,  ενώ  στο  
άρθρο  45 τα  κράτη  μέλη  του  ΟΗΕ  υποχρεώνονται να διατηρούν ετοιμοπόλεμες 
ένοπλες δυνάμεις, έτσι ώστε, όταν καλούνται από το Συμβούλιο Ασφαλείας, να 
μπορούν να διαθέτουν στρατιωτικά τμήματα για τις ειρηνευτικές αποστολές του ΟΗΕ.  Η 
αποστρατιωτικοποίηση είναι επίσης αντίθετη και με τη Συνθήκη της Λισαβόνας, αφού 
στο άρθρο 42, παράγραφος 3 αναφέρεται ρητά: «Τα κράτη δεσμεύονται να ενισχύουν τις 
ένοπλές τους δυνάμεις», ενώ στο ίδιο άρθρο, παράγραφος 7 προβλέπεται: «[...] σε 
περίπτωση κατά την οποία ένα κράτος μέλος δεχθεί επίθεση στο έδαφός του, τα άλλα 
κράτη μέλη οφείλουν να του παρέχουν βοήθεια και συνδρομή με όλα τα μέσα 
που έχουν στη διάθεσή τους, σύμφωνα με το άρθρο 51 του καταστατικού χάρτη των 
Ηνωμένων Εθνών».  Με λίγα λόγια, η νομιμοποίηση της ένοπλης συνδρομής του 
κράτους που θα υποστεί την επίθεση στηρίζεται στο δικαίωμα της αυτοάμυνας.  Πώς 
όμως το κυπριακό κράτος θα προβάλει αυτοάμυνα, όταν δεν έχει ένοπλες 
δυνάμεις, έτσι ώστε να νομιμοποιηθεί η ενίσχυσή του από τα άλλα είκοσι έξι κράτη 
μέλη; 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η Κύπρος μετά το 1974, παρά τις προσπάθειες που κατέβαλαν όλες ανεξαίρετα 
οι κυβερνήσεις, δεν κατέστη δυνατό να υπογράψει ούτε μια αμυντική συμφωνία για 
αμοιβαία συνδρομή με οποιαδήποτε χώρα.  Σήμερα, με την κύρωση από τη Βουλή και 
την έναρξη ισχύος της Συνθήκης της Λισαβόνας, έχουμε ουσιαστικά υπογράψει είκοσι έξι 
τέτοιες συμφωνίες για βοήθεια, σε περίπτωση που η Κύπρος υποστεί επίθεση, και 
αυτή τη βοήθεια των είκοσι έξι αποποιούμαστε από μόνοι μας με την 
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αποστρατιωτικοποίηση.  Να θυμίσω δε ότι αυτή η Βουλή κύρωσε τη Συνθήκη της 
Λισαβόνας και, αν μη τι άλλο, θα έπρεπε ο Πρόεδρος να διαβουλευθεί με τη Βουλή, 
εφόσον είχε υπόψη του να ακυρώσει βασικά άρθρα της συνθήκης, σαν αυτά που 
ανέφερα πιο πάνω. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κλείνω το ζήτημα της αποστρατιωτικοποίησης με το εξής:  Αν κανείς ανατρέξει 
στη διαχρονική στρατηγική που ακολούθησε η Τουρκία αναφορικά με την Κύπρο από τις 
αρχές της δεκαετίας του ’50 μέχρι και σήμερα, θα διαπιστώσει ότι ο στρατηγικός 
έλεγχος ολόκληρης της Κύπρου ήταν η βασική συνιστώσα της στρατηγικής αυτής.  Και 
αυτός ο στρατηγικός έλεγχος, που αποσκοπούσε κύρια στην ασφάλεια του μαλακού 
υπογαστρίου της Τουρκίας και δευτερευόντως στην εξυπηρέτηση ευρύτερων τουρκικών 
συμφερόντων στην περιοχή της ανατολικής λεκάνης της Μεσογείου, περνούσε μέσα από 
την απαγόρευση ανάπτυξης στρατιωτικών δυνάμεων και εγκαταστάσεων στην 
Κύπρο από άλλη χώρα.  Αποσκοπούσε δηλαδή στην αποστρατιωτικοποίηση της 
Κύπρου.  Αν θέλει δε κάποιος να επιβεβαιώσει τα λεγόμενά μου, ας ανατρέξει στην 
ομιλία του Υπουργού Εξωτερικών της Τουρκίας Ζορλού στη ∆ιάσκεψη του Λονδίνου το 
1955 και στο σχέδιο του Νιχάτ Ερίμ το 1956, αλλά και σε διαδοχικές αποφάσεις του 
Συμβουλίου Εθνικής Ασφαλείας της Τουρκίας.  Με την αποστρατιωτικοποίηση βέβαια δεν 
εξυπηρετούνται μόνο τα διαχρονικά συμφέροντα της Τουρκίας.  Εξυπηρετούνται και 
αυτά της Βρετανίας, η οποία πλέον θα μονοπωλεί τη στρατηγική θέση της Κύπρου 
εξαιτίας των βρετανικών βάσεων. 

 Για ποια κυριαρχία μιλάμε, όταν το ομοσπονδιακό κράτος που θα προκύψει 
από τη λύση δε θα είναι σε θέση να ασκήσει αυτή την κυριαρχία, αφού δε θα έχει ένοπλες 
δυνάμεις;  Η κυριαρχία ενός κράτους δεν αρκεί να είναι καταγραμμένη σε μια 
συμφωνία.  Η κυριαρχία υπάρχει, όταν το κράτος την ασκεί και την επιβεβαιώνει 
καθημερινά.  Και η αποστρατιωτικοποιημένη Κύπρος δε θα έχει αυτή τη δυνατότητα. 

  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είναι γνωστό ότι στηρίζει τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας στη διαδικασία των συνομιλιών για εξεύρεση μιας δίκαιης και βιώσιμης 
λύσης.  Αυτό όμως δε σημαίνει ότι δεν μπορούμε να επισημαίνουμε εκείνα τα σημεία που 
κατά την άποψή μας θα μπορούσε ο Πρόεδρος να χειρισθεί διαφορετικά, όπως είναι τα 
ζητήματα ασφάλειας.  Και, επειδή θεωρούμε ότι, εφόσον δε συμφωνηθούν όλα, τίποτε 
δε συμφωνείται, καλούμε τον Πρόεδρο να  αναθεωρήσει  τη  θέση  του  
αναφορικά  με  την  αποστρατιωτικοποίηση και να ζητήσει τη συγκρότηση μιας μικρής 
μικτής επαγγελματικής δύναμης αποτελούμενης από Ελληνοκύπριους και 
Τουρκοκύπριους η οποία θα μπορεί να εκπληρώσει τρεις αποστολές:  να 
διασφαλίζει την Κύπρο από τις ασύμμετρες απειλές, να συμμετέχει στην ΚΕΠΠΑ και 
στις ειρηνευτικές αποστολές του ΟΗΕ και επίσης να εκπληρώνει τις διεθνείς υποχρεώσεις 
της Κύπρου, όπως η έρευνα και διάσωση. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω υποχρέωση να κάνω μια σύντομη αναφορά σε θέματα υγείας, γιατί η 
κατάθεση του προϋπολογισμού για αυτή τη χρονιά βρίσκει τη χώρα μας και τη διεθνή 
κοινότητα σε περίοδο οικονομικής κρίσης με αυτονόητες τις επιπτώσεις της στα κοινωνικά 
θέματα.  Ασφαλώς, η συνάδελφος η κ. Κυριακίδου πολύ εύστοχα έχει αναφερθεί στα 
θέματα υγείας και απλώς θα είναι μια περιληπτική αναφορά από πλευράς μου.  Για το λόγο 
αυτό, θα έπρεπε ο προϋπολογισμός αυτός να είχε ως στόχο την ενδυνάμωση της 
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κοινωνικής συνοχής και τη στήριξη των κοινωνικά ευαίσθητων ομάδων του πληθυσμού. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός διαπιστώνει ότι η πολιτική της κυβέρνησης Χριστόφια 
στα ευαίσθητα θέματα του τομέα της υγείας έχει αποτύχει.  Τα προβλήματα στον τομέα της 
υγείας καθημερινά αυξάνουν και οι Κύπριοι πολίτες ταλαιπωρούνται, χωρίς να μπορούν να 
απολαμβάνουν το κοινωνικό αγαθό της υγείας.  Η κυβέρνηση δε φαίνεται να καταθέτει έναν 
προϋπολογισμό ο οποίος να ανταποκρίνεται στις ουσιαστικές ανάγκες του τομέα της υγείας 
και δε φαίνεται να έχει λάβει υπόψη και πρόσθετες δαπάνες τις οποίες προκαλεί η 
οικονομική κρίση.  Τα προβλήματα στα κρατικά νοσοκομεία καθημερινά μεγαλώνουν, οι 
λίστες αναμονής για χειρουργικές επεμβάσεις και για διαγνωστικές εξετάσεις μακραίνουν.  
Οι ελλείψεις σε νοσηλευτικό και ιατρικό προσωπικό αποτελούν καθημερινό πρόβλημα τόσο 
για τον ιδιωτικό όσο και το δημόσιο τομέα.  Τα νοσοκομεία αντιμετωπίζουν σημαντικά 
προβλήματα στα θέματα προμηθειών.  Η έλλειψη αναλωσίμων δυσχεραίνει πολύ το έργο 
των γιατρών και των άλλων επαγγελματιών υγείας, ενώ η προμήθεια ιατροτεχνολογικού 
εξοπλισμού στα νοσοκομεία αποτελεί πραγματικό πονοκέφαλο για το Υπουργείο Υγείας!  
Χαρακτηριστικό παράδειγμα το νέο Ακτινοθεραπευτικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου 
Λεμεσού.  Είναι φανερό ότι οι κρατικές υπηρεσίες υγείας δεν μπορούν να ανταποκριθούν 
στους στόχους τους, ενώ ο ιδιωτικός τομέας υγείας υπολειτουργεί.  Αποτέλεσμα όλων 
αυτών είναι η ταλαιπωρία του Κύπριου ασθενή και η υποβάθμιση της δημόσιας υγείας στον 
τόπο μας. 

Με βάση τις εξαγγελίες του Υπουργείου Υγείας, η εισαγωγή του ΓΕΣΥ τοποθετείται 
στο δεύτερο εξάμηνο του 2011 με την παροχή των υπηρεσιών υγείας για εξωτερικούς 
ασθενείς και την έναρξη της παροχής ενδονοσοκομειακής έξι με δώδεκα μήνες μετά.  Ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός διαπιστώνει ότι το σημαντικό αυτό έργο παρουσιάζει 
καθυστέρηση ως προς την εφαρμογή του.  Ο σχετικός νόμος για την εφαρμογή του ΓΕΣΥ 
έχει ψηφιστεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων το 2001 και από τότε έχουν περάσει οκτώ 
και πλέον χρόνια, χωρίς το ΓΕΣΥ να έχει εφαρμοστεί.  Η αυτονόμηση και η αναβάθμιση 
των δημόσιων νοσηλευτηρίων αποτελούν βασική προϋπόθεση τόσο για την εισαγωγή του 
ΓΕΣΥ όσο και για τον εκσυγχρονισμό του σε θέματα διαχείρισης και διοίκησης.   

 Το Υπουργείο Υγείας δεν έχει ακόμη ολοκληρώσει το σχετικό νομοσχέδιο και δεν το 
έχει υποβάλει ακόμη στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Επιπλέον, για την εφαρμογή του 
ΓΕΣΥ παρουσιάζουν καθυστέρηση, εκτός από την αυτονόμηση των κρατικών 
νοσηλευτηρίων, και άλλα βασικά έργα τα οποία αποτελούν βασικότατη προϋπόθεση, όπως 
είναι το σύστημα πληροφορικής και η εκπαίδευση των προσωπικών γιατρών. 

 Κατά τις συζητήσεις του τροποποιητικού νομοσχεδίου στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας, έχει διαφανεί ότι για αρκετά θέματα, όπως είναι ο θεσμός του 
παραπεμπτικού από τον προσωπικό προς τον ειδικό γιατρό και του σφαιρικού 
προϋπολογισμού, δεν υπάρχει συναίνεση μεταξύ των κοινωνικών εταίρων και των άμεσα 
ενδιαφερομένων.  Και είναι και αυτό μια βασική προϋπόθεση και ένα σοβαρό πρόβλημα.   

 Μετά λύπης μας διαπιστώνουμε ότι στο Υπουργείο Υγείας δεν υπάρχει μια 
στοχευόμενη πολιτική για τα επόμενα χρόνια που αφορά στη δημόσια υγεία.  Το 
Υπουργείο Υγείας θα πρέπει να θέσει ως προτεραιότητα να νοικοκυρέψουμε το τοπίο της 
δημόσιας υγείας στον τόπο μας χωρίς κινήσεις εντυπωσιασμού, χωρίς έργα βιτρίνας, αλλά 
με ουσιαστικές παρεμβάσεις που θα αλλάζουν καθημερινά το σύστημα υγείας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι καιρός να δούμε πέρα από μικροκομματικές σκοπιμότητες και να προωθηθεί 
για το παρόν σύστημα υγείας μια σειρά από μεταρρυθμίσεις και τομές που θα ξεπεράσουν 
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τις αγκυλώσεις και τη γραφειοκρατία και οι οποίες θα δημιουργήσουν συνθήκες ευέλικτες 
που να μην επιτρέπουν πλέον θεσμικές και κυρίως κομματικές παρεμβάσεις.  
Μεταρρυθμίσεις οι οποίες θα αναβαθμίσουν τελικά την ποιότητα των παρεχόμενων 
υπηρεσιών υγείας προς τον Κύπριο πολίτη.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Όσον αφορά την Πάφο, δυστυχώς η Πάφος παραμένει και πάλι ταλαιπωρημένη, 
παραμελημένη και, παρά το γεγονός ότι έχουν εξαγγελθεί σχέδια προώθησης ουσιαστικών 
έργων ανάπτυξης, παραμένουν εδώ και χρόνια στάσιμα και θα ξεκινήσω λέγοντας ότι 
συγκεκριμένο πολεοδομικό έργο το οποίο είχε συζητηθεί -θυμάμαι πολύ καλά, το 1988, ναι, 
το 1988- στο δημοτικό συμβούλιο Πάφου στην παρουσία όλων των εμπλεκομένων τότε 
φορέων -και μιλώ για την προέκταση του δρόμου “Τάφοι των Βασιλέων”, όπου θα 
δημιουργηθεί και η μαρίνα προς την Πέγεια- παραμένει ακόμη στα χαρτιά από το 1988. 

 Ο αυτοκινητόδρομος Πάφου-Πόλεως Χρυσοχούς.  Είναι ένα έργο το οποίο όλοι 
κρίνουμε ότι είναι αναγκαίο.  ∆υστυχώς, εδώ και δεκαπέντε μήνες είμαστε στο στάδιο των 
διαπραγματεύσεων ανάθεσης.  Πόσοι άλλοι μήνες θα περάσουν, για να μπορέσει 
επιτέλους να κατακυρωθεί η προσφορά;   

 Ο δρόμος που οδηγεί προς το αεροδρόμιο.  Άλλο ουσιαστικό έργο, το οποίο 
ταλαιπωρεί όχι μόνο Κύπριους, αλλά και ξένους επισκέπτες.  Και αυτό ακόμη βρίσκεται σε 
πορεία εξέλιξης. 

 Ο δυτικός παρακαμπτήριος.  Ένα έργο νευραλγικής σημασίας, ουσιώδους 
σημασίας, το οποίο δυστυχώς δεν υλοποιείται, δεν προωθείται και το οποίο ταλαιπωρεί 
πέντε κοινότητες:  την Έμπα, την Κισσόνεργα, την Τάλα, τη Χλώρακα, την Πέγεια και όσους 
πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αλλά και ξένους, χρησιμοποιούν αυτό το δρόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνάδελφε κύριε Κώστα Κωνσταντίνου, έληξε ο χρόνος σας. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Επιπλέον, η επέκταση του δικαστικού μεγάρου με ακόμη έναν όροφο, ένα πολύ 
σοβαρό πρόβλημα το οποίο δυστυχώς χρονίζει και παραμένει και αυτό στα χαρτιά. 

 Να μην πω για το ∆ιαχειριστικό Σχέδιο Ακάμα, το οποίο, δυστυχώς, ακόμη δεν έχει 
ολοκληρωθεί και που, δυστυχώς, έχει αφήσει στο περιθώριο κάποιες των κοινοτήτων που 
γειτνιάζουν με τον Ακάμα!  ∆ε θα πω λεπτομέρειες, έχει λήξει ο χρόνος μου.  Εν πάση 
περιπτώσει, κύριε Πρόεδρε, καταλήγοντας θα κάνω απλώς μια μικρή αναφορά στην 
έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας. 

 Είχαμε την ευκαιρία, για πρώτη φορά στα χρονικά της κυπριακής Βουλής, να 
συζητηθεί ενώπιον της ολομέλειας η έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας.  Το τελικό 
συμπέρασμα ένα είναι:  να μη μένουν στα χαρτιά οι όποιες επισημάνσεις.  Να βρεθεί ο 
τρόπος -και αυτό αφορά την εκτελεστική εξουσία- να μην επαναλαμβάνονται οι όποιες 
παρεκκλίσεις, ατασθαλίες, παρανομίες ή τα όσα επισημαίνονται και αφορούν το δημόσιο, 
τον ημιδημόσιο, την τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά και πάρα πολλούς άλλους τομείς. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.  Χρόνια πολλά σε όλους, καλή χρονιά, υγεία πάνω απ’ όλα 
σε όλους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον κ. Κώστα Κωνσταντίνου. 

 Το βήμα έχει τώρα η αγαπητή συνάδελφος κ. Σκεύη Κουκουμά. 

ΣΚ. KΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Φαίνεται -για να σχολιάσουμε κάτι από την προηγούμενη ομιλία- ότι την 
πρόταση για αποστρατιωτικοποίηση την είχε υποβάλει και ο κ. Κληρίδης στα 
Ηνωμένα Έθνη και είναι καλά να το ερευνήσει ξανά ο κ. Κωνσταντίνου.  Φυσικά, να 
επιμένουμε να έχουμε στρατό, για να μας προστατεύει από ποιους;  Είναι ξεκάθαρο 
ότι τον θέλετε, για να έχουμε τη δυνατότητα να συμμετέχουμε στο ΝΑΤΟ, για να 
συμμετέχουμε στους στρατιωτικούς συνασπισμούς. 

 Εγώ στην ομιλία μου θα καταπιαστώ με την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση εκχωρήθηκαν πολλές αρμοδιότητες των κρατών μελών, με 
αποτέλεσμα να επηρεάζεται η ζωή και η καθημερινότητα μισού σχεδόν 
δισεκατομμυρίου ανθρώπων, μεταξύ των οποίων και του κυπριακού λαού. 

 Υπάρχει η αντίληψη σε μια μερίδα του πολιτικού κόσμου ότι, όταν συζητάμε για 
την Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΑΚΕΛ είναι, ένεκα της ιδεολογίας και των θέσεών του, 
απομονωμένο και ξεκομμένο από τις διαδικασίες και τις ζυμώσεις.  Ακούγονται, 
μάλιστα, τα τετριμμένα πλέον περί “ευρωφοβίας” και “ευρωσκεπτικισμού”. Είναι 
σίγουρο ότι όποιος επιμένει σε τέτοιες απόψεις, αφενός διαστρεβλώνει συνειδητά τις 
θέσεις και τη δράση του κόμματος των εργαζομένων και αφετέρου δε θέλει ή δεν 
μπορεί να δει μερικές αλήθειες.  

 Γιατί, πρώτον, εκτός από μερικά συντηρητικά δεξιά και ακροδεξιά κόμματα σε 
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κανείς άλλος σήμερα δεν αμφισβητεί ότι το μέλλον 
μας είναι η ενωμένη Ευρώπη των λαών.  

 ∆εύτερον, το μείζον ερώτημα που τίθεται σήμερα δεν είναι αν θα υπάρχει 
ενωμένη Ευρώπη, αλλά σε ποια θεμέλια και με ποια υλικά οικοδομείται.  

 Τρίτον και σημαντικότερο, αυτό το όραμα και ο σημερινός δρόμος αγώνα όχι 
μόνο δεν απομονώνει την αριστερά και το ΑΚΕΛ, αλλά, αντιθέτως, μας ενώνει με τα 
εκατομμύρια εργαζομένων στην Ευρώπη που ασφυκτιούν μέσα στα οικονομικά, 
κοινωνικά και θεσμικά αδιέξοδα.  

 Για κάποιους, βέβαια, αυτά αποτελούν ιδεολογικές αγκυλώσεις και είναι εν γένει 
εκτός κλίματος. Αντιλαμβανόμαστε πολύ καλά τόσο τον κοινωνικοοικονομικό 
χαρακτήρα της ίδιας της Ένωσης όσο και τον αρνητικό συσχετισμό δυνάμεων που 
επικρατεί, ένεκα της πλειοψηφίας που διαθέτουν οι νεοφιλελεύθεροι μαζί με τους 
σοσιαλδημοκράτες. 

 Εντούτοις, η δική μας έγνοια δεν είναι να κερδίσουμε εύσημα “ευρωπαϊσμού” με 
την πλήρη υποταγή σε οτιδήποτε έρχεται από τις Βρυξέλλες. Η έγνοια μας είναι να 
υπηρετήσουμε τον κυπριακό λαό και ειδικότερα τους εργαζομένους του τόπου μας. 
Να συμβάλουμε επίσης, μέσα από τις διεθνείς σχέσεις που αναπτύσσουμε σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο, στη διεθνοποίηση του κυπριακού προβλήματος ως προβλήματος 
εισβολής και κατοχής, καθώς και στην αξιοποίηση κάθε δυνατότητας, προκειμένου να 
σπρώξουμε την υπόθεση του λαού μας προς τα εμπρός. 

 Αυτά είναι που καθοδηγούν το ΑΚΕΛ τόσο στην παρουσία του μέσα στα 
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όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και στο νομοθετικό έργο μέσα στο κυπριακό 
κοινοβούλιο. Εργαζόμαστε, για να διαφυλαχθούν τα στοιχεία εκείνα από την κυπριακή 
νομοθεσία και πρακτική που την καθιστούν πιο προοδευτική και φιλολαϊκή. ∆εν είναι, 
άλλωστε, λίγες οι φορές που οι δυνάμεις της αριστεράς, έχοντας πλατιά κοινωνική 
στήριξη, κατάφεραν να ανακόψουν ή τουλάχιστο να αμβλύνουν μέτρα και 
αναδιαρθρώσεις που πλήττουν τους λαούς και εξυπηρετούν το κεφάλαιο, τα 
πολυεθνικά μονοπώλια, τη στρατιωτική βιομηχανία ή ακόμα εξυπηρετούν δυνάμεις 
εκτός της ηπείρου, στην άλλη πλευρά του Ατλαντικού. 

 Στο χρόνο που μας πέρασε η Ευρωπαϊκή Ένωση, τα θεσμικά της όργανα και οι 
είκοσι επτά κυβερνήσεις ασχολήθηκαν με μια σειρά από σημαντικά ζητήματα, 
αρχίζοντας από την παγκόσμια καπιταλιστική κρίση, τη Συνθήκη της Λισαβόνας, την 
Οδηγία για το χρόνο εργασίας, την εφαρμογή της Οδηγίας Μπόλκεσταϊν, την 
αναθεωρημένη Στρατηγική της Λισαβόνας, τη μεταφορά φυσικού αερίου στην 
κοινότητα, τις σχέσεις με τη Ρωσία, την Κοινή Μεταναστευτική Πολιτική και την 
Πολιτική Ασύλου.  

 Θα αναφερθώ καταρχάς στην παγκόσμια οικονομική κρίση, γιατί η προσέγγιση 
της κάθε πολιτικής δύναμης έναντί της προσφέρεται για γενικότερα συμπεράσματα. 
Στη δική μας αντίληψη οι οικονομικές κρίσεις είναι το αναπόφευκτο αποτέλεσμα της 
λειτουργίας του καπιταλιστικού συστήματος. Όποια διαχείριση του συστήματος κι αν 
υιοθετηθεί, αυτές δε θα εκλείψουν.  

 Στην Κύπρο έχουμε καταφέρει διαχρονικά, με την καθοριστική συμβολή του 
λαϊκού και ταξικού συνδικαλιστικού κινήματος, να αποτρέψουμε την εφαρμογή 
νεοφιλελεύθερων πολιτικών.  Επιπρόσθετα, η διαχείριση της κρίσης από μέρους της 
σημερινής κυβέρνησης και η στήριξη από μέρους της του συστήματος εποπτείας των 
χρηματαγορών διαμόρφωσε ένα πλαίσιο που απορρόφησε σε σημαντικό βαθμό τους 
κραδασμούς της κρίσης και ελαχιστοποίησε τις συνέπειες στους εργαζομένους.  

 Μέσα σε συνθήκες κρίσης πετύχαμε να έχουμε αισθητά καλύτερους δείκτες 
στην ανάπτυξη και στη δημοσιονομική κατάσταση σε σχέση με τα άλλα κράτη μέλη, 
ενώ την ίδια ώρα ενισχύθηκαν οι κοινωνικές δαπάνες έχοντας στο επίκεντρο τα φτωχά 
λαϊκά στρώματα, τους συνταξιούχους και άλλες ευάλωτες κοινωνικές ομάδες.  

 Ο προϋπολογισμός που έχουμε σήμερα μπροστά μας είναι από μόνος του ένα 
εύγλωττο δείγμα μιας οικονομικής πολιτικής που θέτει τις βάσεις για την έξοδο από 
την κρίση χωρίς να θυσιάζει την κοινωνική πολιτική και στηρίζεται σε δύο πυλώνες: 
από τη μια δίνει ώθηση στο αναπτυξιακό έργο της κυβέρνησης και από την άλλη 
νοικοκυρεύει ακόμα περισσότερο τα δημοσιονομικά του κράτους.  

 Θα ήθελα επίσης να υπενθυμίσω και από αυτό το βήμα την πρόταση που 
επανειλημμένα έθεσε το ΑΚΕΛ και η Ομάδα της Ευρωπαϊκής Αριστεράς στο 
Ευρωκοινοβούλιο για αναθεώρηση των συνθηκών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε να 
καταστεί δυνατός, ακόμα και να επιβληθεί, ο έλεγχος των τιμών στα βασικά αγαθά 
λαϊκής κατανάλωσης από τα κράτη.  

 Μετά από οκτώ χρόνια προσπαθειών τίθεται φέτος σε ισχύ η Συνθήκη της 
Λισαβόνας.  Κάποιοι ίσως βιαστούν να πουν πως, εφόσον έχει τεθεί σε εφαρμογή, οι 
θέσεις και οι αντιθέσεις μας είναι ξεπερασμένες.  Κάθε άλλο.  Το περιεχόμενο της 
συνθήκης και η διαδικασία υιοθέτησής της τις καθιστούν πιο επίκαιρες από ποτέ.  

 Στον τομέα της Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας 
θεσμοθετείται η απαράδεκτη για εμάς δυνατότητα για προληπτικές στρατιωτικές 
επεμβάσεις κατά το πρότυπο του δόγματος των Ηνωμένων Πολιτειών, 
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καταστρατηγώντας τον Καταστατικό Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών.  Προβλέπεται 
επίσης ότι οι αποστολές της Ένωσης πρέπει να σέβονται «τις υποχρεώσεις που 
απορρέουν από το Σύμφωνο του Βόρειου Ατλαντικού», δηλαδή θα τελούν υπό την 
έγκριση του ΝΑΤΟ. Πρόκειται για περαιτέρω σύζευξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με την 
πολεμική μηχανή του ιμπεριαλισμού, το ΝΑΤΟ δηλαδή, κάτι για το οποίο ο ίδιος ο 
Πρόεδρος Χριστόφιας εξέφρασε την αντίθεσή του σε επίπεδο αρχηγών κρατών της 
Κοινότητας.  

 Περαιτέρω, θεσμοθετήθηκε η θέση του Ύπατου Εκπροσώπου της Ένωσης, με 
αποκλειστικό δικαίωμα πρωτοβουλίας στην εκπροσώπηση της Ένωσης στις 
εξωτερικές της σχέσεις. Πρόκειται δηλαδή για μια θέση που διαθέτει τεράστιες 
εξουσίες, αλλά υπόκειται σε ελάχιστο έλεγχο. Μάλιστα, το γεγονός ότι μπαίνει πλέον 
σε εφαρμογή η ρύθμιση για την ειδική πλειοψηφία σε μια σειρά από ζητήματα, 
αντικαθιστώντας την αρχή της ομοφωνίας, αποτελεί πλήγμα για τα μικρά κράτη όπως 
είναι η Κύπρος. 

 Ακόμα, το λεγόμενο “δημοκρατικό έλλειμμα” που όλοι καταγγέλλουν δε 
σμικρύνθηκε ποσώς.  Ακόμα και αυτή η διεύρυνση της συμμετοχής των εθνικών 
κοινοβουλίων θα έχει συμβολικό χαρακτήρα, αφού μειώθηκαν οι τομείς που 
καλύπτονται από την αρχή της επικουρικότητας, ενώ το χρονικό περιθώριο έξι 
εβδομάδων για την υποβολή αιτιολογημένων ενστάσεων, επί των οποίων μάλιστα το 
δικαίωμα του τελικού λόγου διατηρεί η Επιτροπή, δεν επαρκεί.   

Η εφαρμογή της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης σηματοδοτεί όντως μια νέα 
σελίδα για την Ευρώπη.  Αντί όμως οι λαοί να γράψουν αυτή τη σελίδα, τη γράφουν τα 
μονοπώλια, οι στρατοί και τα διευθυντήρια! 

 Η δική μας αντίληψη καταγράφηκε και σε μια σειρά άλλων ζητημάτων, όπως 
στην περίπτωση της Οδηγίας Μπόλκεσταϊν, αλλά και στην περίπτωση της Οδηγίας 
για το χρόνο εργασίας, που η εφαρμογή τους θα μας οδηγήσει σε εργασιακό 
μεσαίωνα. 

 Είναι άραγε αντιευρωπαϊκό να διαφωνεί κανείς με την Αναθεωρημένη 
Στρατηγική της Λισαβόνας, που βάζει στο στόχαστρο τις εργαζόμενες γυναίκες και 
τους νέους και στοχεύει στην περαιτέρω ελαστικοποίηση των εργασιακών σχέσεων 
προς όφελος άτυπων μορφών απασχολησιμότητας αντί της πλήρους και 
ασφαλισμένης εργασίας; 

 Πού πάνε οι δημοκρατικές κατακτήσεις και οι αγώνες για πολιτικές ελευθερίες, 
με τις οποίες είναι γεμάτη η ιστορία της Ευρώπης;  

 Με το Πρόγραμμα της Στοκχόλμης εδραιώνονται οι κατασταλτικοί μηχανισμοί, η 
συλλογή και η επεξεργασία προσωπικών δεδομένων, το φακέλωμα και γενικεύεται 
ένα καθεστώς αστυνόμευσης και παρακολούθησης των πολιτών στο οποίο όλοι 
θεωρούμαστε πιθανοί τρομοκράτες κι εγκληματίες.  

 Όσον αφορά τώρα το ζήτημα της μετανάστευσης, ως Κυπριακή ∆ημοκρατία, 
εκτιμώντας τις ιδιαιτερότητες και τα ζητήματα που προκύπτουν σε σχέση με τη 
μετανάστευση και το άσυλο, σε επίπεδο υπουργών και αρχηγών κρατών πετύχαμε τη 
δέσμευση για δίκαιη κατανομή των βαρών -οικονομικών και άλλων- της διαχείρισης 
των κυμάτων μετανάστευσης, καταδεικνύοντας έτσι και τις ιδιαίτερες ευθύνες της 
Τουρκίας.  

 Γενικότερα, είναι κρίσιμο να αναχθεί η μετανάστευση σε πρώτιστη 
προτεραιότητα τόσο για την Ευρωπαϊκή Ένωση όσο και για τα κράτη μέλη. Αν δε 
δοθούν οι σωστές απαντήσεις σε αυτή την πρόκληση, τότε το μεταναστευτικό θα 
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εξελιχθεί στο πρόσχημα που θα φέρει το φασισμό του 21ου αιώνα. Η μετανάστευση 
είναι το προσφιλές δόλωμα για κάθε λογής ακροδεξιούς, προκειμένου να σπείρουν το 
φόβο και το μίσος.  Να δοθούν απαντήσεις που δε θα καταπατούν τα διεθνώς 
προστατευμένα δικαιώματα, που δε θα αντιμετωπίζουν τους μετανάστες ως 
εγκληματικά στοιχεία. 

 Απέναντι στους κατασταλτικούς μηχανισμούς που αντιμετωπίζουν τους 
πρόσφυγες και τους μετανάστες ως εισβολείς στην Ευρώπη-φρούριο, απέναντι στην 
επιχειρηματική λογική που θέλει τους μετανάστες φτηνό εργατικό δυναμικό, απέναντι 
στα αποκρουστικά ρατσιστικά συνθήματα που προτάσσει η ακροδεξιά, η προοδευτική 
και η μόνη αποτελεσματική απάντηση είναι μία με τρεις παραμέτρους:  

 Ένταξη των μεταναστών στις ευρωπαϊκές κοινωνίες με ίσα δικαιώματα και   
υποχρεώσεις, παρέχοντας υποδομές για εκμάθηση από τους μετανάστες της 
γλώσσας και τις απαραίτητες γνώσεις για τη χώρα υποδοχής. 

 Αντιμετώπιση των βασικών αιτιών της μετανάστευσης, δηλαδή των   
ιμπεριαλιστικών πολέμων, της φτώχιας και των οικολογικών καταστροφών και 
όχι να προχωρούμε στην αγορά πλοίων και αεροπλάνων, για να επιτηρούμε 
την περιοχή. 

 Κοινή οργάνωση και αγώνας όλων των εργαζομένων, ντόπιων και μεταναστών, 
για ίσα και πλήρη εργασιακά δικαιώματα για όλους. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Για να γίνει πραγματικότητα το όραμα για μια Ευρώπη της ειρήνης και της 
ασφάλειας, θα πρέπει η εξωτερική της πολιτική και οι διεθνείς της σχέσεις να 
βασίζονται στο διεθνές δίκαιο, στον Καταστατικό Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών και 
στον πλέριο σεβασμό, στην κυριαρχία και στην εδαφική ακεραιότητα των τρίτων 
χωρών.  

 Όμως δεν πρέπει να ξεχνάμε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι ηγέτιδες δυνάμεις 
της έκλεισαν τα αυτιά τους, όταν ολόκληρη η ήπειρος και ο πλανήτης διαδήλωναν 
στους δρόμους ενάντια στο διαμελισμό της Γιουγκοσλαβίας, στο αιματοκύλισμα του 
Αφγανιστάν και του Ιράκ και στη σφαγή των Παλαιστινίων.  Εμείς δε θέλουμε να 
ξανασυμβεί κάτι τέτοιο.  Γι’ αυτό αντιπαλεύουμε την περαιτέρω προσέγγιση 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και ΝΑΤΟ και διαφωνήσαμε κάθετα με τις πολιτικές που δένουν 
τη δράση και εγκλωβίζουν τον προϋπολογισμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις 
προτεραιότητες του ΝΑΤΟ και των Ηνωμένων Πολιτειών.  

 Όσον αφορά το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, επαναλαμβάνω ότι δεν είναι 
πρόγραμμα της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά του ΝΑΤΟ, που δημιουργήθηκε λίγο μετά 
τη διάλυση της Σοβιετικής Ένωσης.  Η Τουρκία θέτει βέτο στην ένταξη της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας σε άλλους εννέα διεθνείς οργανισμούς, αλλά η διεθνής κοινότητα δεν 
αντιδρά.  Γι’ αυτό, σε περίπτωση που η Κύπρος υποβάλει αίτηση για ένταξη, θα 
ζητήσει η Τουρκία και διάφοροι φίλοι της ανταλλάγματα, όπως το να άρει η Κύπρος το 
βέτο της για ένταξη της Τουρκίας στον Ευρωπαϊκό Οργανισμό Άμυνας και να άρει η 
Κύπρος τη θέση της για μη ενεργή συμμετοχή της Τουρκίας στο σχεδιασμό της 
πολιτικής ασφάλειας και άμυνας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Είναι αυτά προς το 
συμφέρον της Κύπρου;  

 Μόνο στις περιπτώσεις χρήσης νατοϊκών υποδομών εκ μέρους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης μένουμε εκτός, ενώ συμμετέχουμε σε δύο ερευνητικά 
προγράμματα του Ευρωπαϊκού Οργανισμού Άμυνας. Αλλά φαίνεται ότι, όταν 
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τελειώνουν τα πολιτικά επιχειρήματα κατά των χειρισμών του Προέδρου στο 
Κυπριακό και στην εξωτερική πολιτική, ανασύρουν από τα συρτάρια τους κάποιοι το 
θέμα του συνεταιρισμού, χωρίς να υπολογίζουν τις επιπτώσεις μιας τέτοιας ενέργειας.  

 Υπενθυμίζουμε επίσης την εκπεφρασμένη θέση του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας, που υιοθετήθηκε από την περσινή σύνοδο, ότι η Ευρωπαϊκή Πολιτική 
Ασφάλειας και Άμυνας θα συμμορφώνεται με τις αρχές του Χάρτη των Ηνωμένων 
Εθνών και τις αποφάσεις του Συμβουλίου Ασφαλείας, καθώς και την αναφορά στην 
τήρηση της αυτονομίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ ως προς τη λήψη 
αποφάσεων και των αντίστοιχων διαδικασιών τους. 

 Τέλος, θα ήθελα να κάνω μια σύντομη αναφορά στο Κυπριακό, σε σχέση με 
την ιδιότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ως μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ως 
γνωστόν, είναι η συναίσθηση του πατριωτικού καθήκοντος που οδήγησε το ΑΚΕΛ 
στην αλλαγή της στάσης του έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης το 1995.  Μέσα στις 
δραματικές συνθήκες που δημιούργησε η απώλεια της σοσιαλιστικής κοινότητας, που 
ήταν ένα στιβαρό αποκούμπι για τον αγωνιζόμενο κυπριακό λαό, κρίναμε ότι πρέπει 
να αξιοποιηθεί κάθε δυνατότητα μέσα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε να 
διαφυλαχθεί η υπόσταση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Ακούραστα μεταφέρουμε σε 
κάθε ευρωπαϊκό παράγοντα την επιτακτική ανάγκη για τερματισμό της τουρκικής 
κατοχής και επανένωση της Κύπρου. 

 Ζητήσαμε να κληθεί η Τουρκία να σταματήσει να παρεμποδίζει το δικαίωμα της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας να διεξάγει έρευνες για πετρέλαιο και φυσικό αέριο.  Για 
πρώτη φορά πετύχαμε ξεκάθαρη πρόνοια στο Ευρωκοινοβούλιο, ώστε η Τουρκία να 
συνεισφέρει έμπρακτα στη διακρίβωση της τύχης των αγνοουμένων.  Η Ευρωπαϊκή 
Αριστερά ήταν η μόνη ομάδα που καταψήφισε τη θέση για παρεκκλίσεις από το 
κοινοτικό δίκαιο.  

 Παράλληλα, αξιοποιούμε χωρίς αυταπάτες την ενταξιακή πορεία της Τουρκίας, 
διαμορφώνοντας συμμαχίες και αξιώνοντας όπως η Ευρωπαϊκή Ένωση ασκήσει τις 
πιέσεις εκείνες που θα αναγκάσουν την Τουρκία να πάψει να παρεμποδίζει την 
επίλυση του Κυπριακού.  Μέσα από τη διεκδικητική μας στάση και τη στήριξη που 
κερδίσαμε από άλλες χώρες και πολιτικές ομάδες επιτύχαμε σημαντικές βελτιώσεις 
στο φετινό ψήφισμα του Ευρωκοινοβουλίου για τη διεύρυνση.  

 Παράλληλα, μέσα από τη δραστηριοποίηση της κυβέρνησης πετύχαμε να 
έχουμε ίσως το καλύτερο κείμενο συμπερασμάτων που είχαμε ποτέ σε σχέση με την 
Τουρκία, στο οποίο σημειώνεται η υποχρέωση της Τουρκίας να συμβάλει ενεργά σε 
λύση του Κυπριακού, καθώς και η άρνησή της να εφαρμόσει χωρίς διακρίσεις το 
Πρόσθετο Πρωτόκολλο και να ομαλοποιήσει τις σχέσεις της με την Κυπριακή 
∆ημοκρατία. Παρά τα όσα λέγονται, η Τουρκία δεν πέρασε τελικά αλώβητη, αφού η 
μονομερής δήλωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας περί παγώματος ουσιαστικά ακόμη 
έξι κεφαλαίων αυξάνει σημαντικά το κόστος για την κατοχική δύναμη. Οι αντιδράσεις 
στην Τουρκία αποδεικνύουν τι τελικά συνέβη.  

 Αυτή τη διεκδικητική και αξιοπρεπή στάση θα συνεχίσουμε να ακολουθούμε 
μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί είναι η μόνη που μπορεί να φέρει αποτελέσματα 
και να δώσει τη δυνατότητα στον κυπριακό λαό να μάχεται από καλύτερη θέση για την 
απελευθέρωση και την επανένωση της πατρίδας μας. 

 Κλείνοντας, θα ήθελα επίσης να αναφερθώ στην ανάληψη της προεδρίας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης από την Κύπρο το 2012, που αποτελεί ένα τεράστιο και 
πολύπλοκο έργο με πολύ υψηλές απαιτήσεις.  Η προεδρία είναι ένα έργο εθνικής 
σημασίας που, για να διεκπεραιωθεί επιτυχώς, πρέπει να γίνουν σημαντικές 
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επενδύσεις στις διοικητικές δομές και στους ανθρώπινους πόρους της δημόσιας 
υπηρεσίας και να διασφαλιστεί η ευρύτερη συνεργασία και συναίνεση με τη Βουλή και 
τους κοινωνικούς εταίρους. 

 Σας ευχαριστώ και καλές γιορτές. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης της κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά τον Πρόεδρο της 
Βουλής αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Χρήστος Πουργουρίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Εγώ ευχαριστώ, αγαπητή συνάδελφε. 

 Προχωρούμε τώρα στον επόμενο ομιλητή, που είναι ο αγαπητός συνάδελφος 
Νίκος Τορναρίτης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το 2010 έχει ανακηρυχθεί «Ευρωπαϊκό Έτος για την Καταπολέμηση της 
Φτώχιας και του Κοινωνικού Αποκλεισμού».  Κι ενώ μέχρι πρόσφατα η φτώχια, η 
οικονομική δυσχέρεια, η ανεργία και ο κοινωνικός και οικονομικός αποκλεισμός 
αφορούσαν άλλες κοινωνίες και άλλα κράτη, αυτή τη στιγμή που μιλούμε βρίσκονται 
μέσα στη δική μας, μέχρι πρότινος εύρωστη, οικονομία.   

 Ευτυχώς βεβαίως που δεν ακούσαμε τις παραινέσεις του ΑΚΕΛ που καλούσαν 
το μακαρίτη Πρόεδρο Τάσσο Παπαδόπουλο να αναβάλει για ένα χρόνο την υιοθέτηση 
του ευρώ, γιατί πραγματικά σήμερα θα μιλούσαμε για ερείπια της οικονομίας και το 
πώς θα προσπαθούσαμε να ενώσουμε μαζί όλα αυτά τα συγκεκριμένα ερείπια. 

 Η οικονομική κρίση ανέδειξε πολύ σοβαρές προκλήσεις για την οικονομία και 
την κοινωνία μας.  Για χρόνια είχαμε επαναπαυθεί στους υψηλούς ρυθμούς 
ανάπτυξης που πότε οφείλονταν στον τουρισμό, πότε στην εισροή ξένων κεφαλαίων 
και πότε στην εκτόξευση των τιμών των ακινήτων.  Ο κύκλος των διάφορων ευνοϊκών 
συγκυριών έχει τελειώσει. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έφτασε η ώρα να δουλέψουμε διαφορετικά, για να δημιουργήσουμε μια 
πραγματικά βιώσιμη και ανταγωνιστική οικονομία.  Αυτό, κατά τη γνώμη μου, μπορεί 
να επιτευχθεί υπό τρεις όρους: 

 Πρώτον, να μειώσουμε τις λειτουργικές δαπάνες και τις αχρείαστες σπατάλες 
του δημοσίου. Να εφαρμόσουμε στοχευμένη κοινωνική πολιτική χωρίς λαϊκισμούς και 
παροχολογίες.  Να προωθήσουμε την υλοποίηση έργων με κριτήριο το πόσο 
μπορούν να συμβάλουν στην ανάπτυξη και στη δημιουργία θέσεων εργασίας.  Να 
προωθήσουμε έργα για την “πράσινη ενέργεια” και το περιβάλλον, την άμβλυνση των 
κυκλοφοριακών προβλημάτων και την εισαγωγή ευρυζωνικών συνδέσεων. 

 ∆εύτερον, να περάσουμε αποφασιστικά σε διαρθρωτικές αλλαγές, με στόχο να 
μεγαλώσουμε την πίτα του παραγόμενου προϊόντος, να αυξήσουμε την 
παραγωγικότητα, να προχωρήσουμε στην απλοποίηση των διαδικασιών για τις 
επιχειρήσεις, να εισαγάγουμε ευέλικτες μορφές απασχόλησης και να τολμήσουμε, σε 
συνεργασία με την ΠΑΣΥ∆Υ, να συγκρατήσουμε τους μισθούς στο δημόσιο τομέα. 
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 Τρίτον, να επιχειρήσουμε μια μεγάλη επένδυση σε μια πραγματική 
εκπαιδευτική μεταρρύθμιση, που θα δώσει στη νεότερη γενιά τα εφόδια και τις 
δεξιότητες να εισέλθει στην αγορά εργασίας με πιο ανταγωνιστικούς όρους, σε νέα 
επαγγέλματα, στους τομείς των υπηρεσιών, της έρευνας, της τεχνολογίας και της 
εξειδίκευσης. 

 Αυτή την εποχή ζούμε ώρες οικονομικής κρίσης και στενότητας.  ∆ύσκολα 
βγαίνουν οι λογαριασμοί εσόδων και δαπανών και όλα δείχνουν ότι η χώρα θα 
περιπέσει σε καθεστώς δημοσιονομικής επιτήρησης από τις Βρυξέλλες.  Αν όμως τα 
τεχνοκρατικά επιτελεία της Κομισιόν μπορούν με συνέπεια και αυστηρότητα να 
επιτηρήσουν τους δημοσιονομικούς λογαριασμούς μας, ποιος άραγε θα φροντίσει την 
ποιοτική πλευρά των πραγμάτων;  Σε αυτή την ποιοτική πτυχή των πραγμάτων 
αναφέρομαι, μιλώντας στη συνέχεια για εκπαιδευτική μεταρρύθμιση, για παιδεία και 
εκπαιδευτική πολιτική. 

 Έχουν λεχθεί και λέγονται πολλά για την οικονομική κρίση.  Το βέβαιο είναι ότι, 
έστω και σε μικρότερη ένταση από αλλού, η κυπριακή οικονομία βρίσκεται σε κρίση 
και η κοινωνία μας διέρχεται μια στενωπό.  Στενότητα κυριαρχεί και στα δημόσια 
οικονομικά και στον προϋπολογισμό αυτό που έχουμε μπροστά μας. 

 Εκείνο όμως που πρέπει να ξέρουμε με βεβαιότητα είναι ότι σε τέτοια 
φαινόμενα, όπως είναι η οικονομική κρίση, μέσα από την καθοδική πορεία της 
οικονομικής καμπύλης και σχεδόν ταυτόχρονα με τις δυσκολίες θα προκύψουν και 
ευκαιρίες.  Σε αντίθεση με πολλές προφητείες, το οικονομικό σύστημα μπαίνει σε 
κυκλική δοκιμασία, άρα δε διαλύεται.  Μοιραία, στην έξοδο από την κρίση θα γίνουν 
αναδιατάξεις.  Αναδιάταξη των πραγμάτων σε διεθνές, αλλά και σε τοπικό επίπεδο.  
Με αυτή τη λογική, μετά τη στενωπό θα προκύψουν και ευκαιρίες.  Μια ευέλικτη και 
δυναμική οικονομία και κοινωνία, όπως είναι η κυπριακή, θα πρέπει και αυτή τη φορά 
-όπως έγινε ξανά και ξανά στο παρελθόν- να μπορέσει να αξιοποιήσει τέτοιες 
ευκαιρίες. 

 Είναι ακριβώς αυτό που φαίνεται να λείπει από το φετινό προϋπολογισμό της 
κυβέρνησης.  ∆ε θα κατακρίνουμε ασφαλώς την κυβέρνηση για την οικονομική κρίση.  
Κατακρίνουμε την κυβέρνηση, διότι αιφνιδιάστηκε, δεν είχε από την αρχή κανένα 
σχέδιο αντιμετώπισης της οικονομικής κρίσης.  Έτσι και τώρα δε φαίνεται να έχει 
καμιά συντεταγμένη πορεία και στρατηγική για έξοδο από την κρίση.  Αυτό φαίνεται 
ιδιαίτερα στους αριθμούς και στη διάταξη του προϋπολογισμού του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Ίσως να είναι κοινότοπο, αλλά είναι πάντα καίριο.  Στην έξοδο από την κρίση η 
Κύπρος πρέπει να επενδύσει στο βασικό της πλούτο, τους ανθρώπους της.  Μια 
δραστήρια και διορατική εκπαιδευτική πολιτική είναι η καλύτερη μεσοπρόθεσμη 
στρατηγική και για την οικονομία, αλλά και για τη συνοχή και την πρόοδο της 
κοινωνίας, όπως επίσης και για την πολιτιστική ανέλιξη.  Αυτό τον κοινό τόπο φαίνεται 
φέτος να τον ξεχνούν οι Υπουργοί  Παιδείας και Οικονομικών. 

 Αυτά τα σχόλια δεν τα κάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο κενό.  Θέλω να 
σας ζητήσω αμέσως να κρίνουμε όσο γίνεται αντικειμενικά και αμερόληπτα την 
εκπαιδευτική πολιτική της κυβέρνησης, όπως αυτή προκύπτει μέσα από τον 
προϋπολογισμό που έχουμε μπροστά μας. 

 Σε κανονικούς καιρούς, πριν από τη διεθνή κρίση, συνηθίσαμε να βλέπουμε την 
αύξηση των δαπανών για την εκπαίδευση να είναι αρκετά μεγαλύτερη από την 
αύξηση των γενικών δαπανών του κράτους.  Το 2008, παραδείγματος χάριν, οι 
δαπάνες του προϋπολογισμού αυξήθηκαν κατά 8%, ενώ οι δαπάνες για την 
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εκπαίδευση προϋπολογίστηκε να αυξηθούν κατά 30%!  Πέρσι, το 2009, υπήρξε 
αύξηση 12,6% των δαπανών του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού έναντι αύξησης 
7,5% των συνολικών δαπανών του κράτους.  ∆ε θα σας κουράσω με αριθμούς.  Το 
γενικό νόημα είναι δεδομένο.  Αυτό συνέβαινε σχεδόν πάντα: οι δαπάνες για την 
παιδεία αυξάνονταν σαφώς περισσότερο από τις γενικές δαπάνες του κράτους. Αυτό 
σήμαινε ότι δίνουν οι κυβερνήσεις της χώρας, όλες οι κυβερνήσεις της χώρας, μια 
ξεχωριστή και ιδιαίτερη σημασία στην παιδεία, τουλάχιστον από άποψη ποσοτική. 

 Όμως κάτι τέτοιο δε συμβαίνει φέτος!  Οι γενικές δαπάνες του κράτους στον 
προϋπολογισμό του 2010 αυξάνονται κατά 2,3%, ενώ οι συνολικές δαπάνες του 
προϋπολογισμού για την εκπαίδευση και τον πολιτισμό αυξάνονται κατά 3,4%.  
∆ηλαδή σχεδόν το ίδιο!  ∆ηλαδή κάποιοι έχουν πάψει να δίνουν ιδιαίτερη έμφαση στην 
παιδεία και τον πολιτισμό. 

 Πέραν όμως των συνολικών δαπανών για την εκπαίδευση, θα ήταν σκόπιμο να 
δούμε και την κατανομή ανάμεσα σε τακτικές και αναπτυξιακές δαπάνες.  Στη 
συζήτηση που έγινε τις προάλλες στην κοινοβουλευτική επιτροπή ο Υπουργός 
Παιδείας και Πολιτισμού ρητορικά ταύτισε τις δαπάνες για την παιδεία με την 
«υλοποίηση των οραματισμών και επιδιώξεών μας για ένα δημιουργικό μέλλον».  
Ορθά!  Με αυτή, την ίδια, τη δική του λογική θα έλεγε κανείς ότι στο μέλλον αφορούν 
περισσότερο οι αναπτυξιακές παρά οι τακτικές δαπάνες του προϋπολογισμού του 
υπουργείου του. 

 Οι τακτικές δαπάνες προϋπολογίζονται σε €812 εκατομ., δηλαδή αυξάνονται σε 
σχέση με το 2009 κατά 4,4%, ενώ οι αναπτυξιακές θα είναι €296 εκατομ., δηλαδή 
αυξάνονται μόνο 1%, με τις αναπτυξιακές δαπάνες να είναι λοιπόν στάσιμες.  Θα 
πρέπει να παρατηρήσουμε ότι ο φετινός προϋπολογισμός του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού δε δίνει έμφαση στο μέλλον, δεν αφορά τόσο σε εκείνο που ο 
υπουργός χαρακτηρίζει ως «υλοποίηση των οραματισμών και επιδιώξεών μας για ένα 
δημιουργικό μέλλον», αλλά έχουμε μπροστά μας μια στενή διαχείριση των 
πραγμάτων. 

 Ως γνωστόν, στο χώρο της εκπαίδευσης υποτίθεται ότι γίνεται μια συνολική 
μεταρρύθμιση.  Η αλήθεια είναι ότι εδώ και μια πενταετία όλο σχεδιάζεται και γίνεται 
“μεταρρύθμιση”.  Αν όμως πάτε μια μέρα σε ένα σχολείο και μιλήσετε με τους 
εκπαιδευτικούς και τους μαθητές, αλλά και με τους γονείς επίσης, θα σας πουν ότι δεν 
έχουν αντιληφθεί καμιά αλλαγή, καμιά μεταρρύθμιση, καμιά βελτίωση στο σχολικό 
χώρο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι χώρες επενδύουν στα εκπαιδευτικά τους συστήματα, εφαρμόζοντας ένα 
σχέδιο μεταρρύθμισης, με στόχο να συγχρονίσουν την πορεία τους προς το μέλλον με 
τους ταχύτατους ρυθμούς της εξέλιξης. Οι χώρες που τόλμησαν να ποντάρουν στο 
μακροπρόθεσμο στόχο για τη δημιουργία μιας “Κοινωνίας της Γνώσης” είναι σήμερα 
οι μεγάλες κερδισμένες.  Οι χώρες που έμειναν στάσιμες, φοβισμένες και εσωστρεφείς 
είναι καταδικασμένες να κινούνται σε κάθε αλλαγή με ολοένα και πιο αργά βήματα.  
Πιστεύω ακράδαντα ότι η πρώτη επιλογή, της επένδυσης στην εκπαίδευση, για να έχει 
η Κύπρος μακροπρόθεσμο όφελος, είναι η μοναδική που έχουμε ως λαός, για να 
πετύχουμε. 

 Παρατηρούμε με αγωνία τη μεγάλη καθυστέρηση που έχει η Κύπρος στις 
επενδύσεις για έρευνα και καινοτομία.  Πιστεύω ότι το πρόβλημα δεν είναι μόνο τα 
πενιχρά κονδύλια που διατίθενται, τα οποία με την πρώτη ευκαιρία η κυβέρνηση ήθελε 
να ψαλιδίσει. Το ουσιαστικό πρόβλημα είναι ότι δεν υπάρχει ουσιαστική στρατηγική 
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για την έρευνα και την καινοτομία.  Το γεγονός ότι αρμόδιο υπουργείο δεν είναι το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, όπως είναι σε όλες τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές 
χώρες, καταμαρτυρεί την αδυναμία της κυβέρνησης να συλλάβει το νόημα των 
καιρών.  Η σύζευξη της πανεπιστημιακής έρευνας με την παραγωγή είναι αυτή που θα 
δώσει στην κυπριακή οικονομία καινοτόμα προϊόντα.  Η συμμαχία της έρευνας με το 
επιχειρείν είναι αυτή που μπορεί να αλλάξει την κατεύθυνση της κυπριακής 
οικονομίας, είναι αυτή που μπορεί να κεφαλαιοποιήσει στο ανθρώπινο δυναμικό μας 
και είναι αυτή που θα προσφέρει νέες δυνατότητες στα πανεπιστήμιά μας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός υποστηρίζει μια ουσιαστική εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση, γιατί η μικρή μας πατρίδα μπορεί μόνο στο ανθρώπινο δυναμικό της 
να βασιστεί, για να δημιουργήσει κάποιο συγκριτικό πλεονέκτημα, ώστε να έχει στο 
μέλλον πιο ανταγωνιστικές επιχειρήσεις, να τις στελεχώνει με καταρτισμένο 
προσωπικό σε ποιοτικές θέσεις απασχόλησης και να μεγιστοποιεί τις δυνατότητές της 
με τη χρήση νέων τεχνολογιών και την παραγωγή καινοτόμων προϊόντων. 

Εμείς στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό πιστεύουμε ότι η εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση μπορεί να πετύχει από τη στιγμή που στο κέντρο της θα βάλει την 
αναβάθμιση και την αυτονόμηση της σχολικής μονάδας και παράλληλα θα εισαγάγει 
νέα συστήματα και νέο περιεχόμενο μάθησης, με στόχο τη δημιουργία ελεύθερης 
κριτικής σκέψης στους μαθητές, που θα καταστούν ικανοί να λύνουν τις εξισώσεις της 
επιστήμης, της ζωής και της εργασίας.  Πιστεύουμε στη μεταρρύθμιση, στη συνεχή 
αλλαγή που προκύπτει από τις αλλαγές στην τεχνολογία και στις εργασιακές σχέσεις, 
τα ανοικτά σύνορα και τη συμμετοχή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Ταυτόχρονα, είναι επιτακτική ανάγκη να πάρουν το δρόμο της επίλυσης 
χρονίζοντα προβλήματα της εκπαίδευσης, όπως είναι: 

 η επιμόρφωση των εκπαιδευτικών, 

 η αξιολόγηση των εκπαιδευτικών και των εκπαιδευτηρίων, 

 ο εκσυγχρονισμός του συστήματος διοριστέων, 

 η αναδόμηση του  Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 

 η εισαγωγή νέων τεχνολογιών ψηφιακού χαρακτήρα στην εκπαίδευση, 

 η πολυπολιτισμική εκπαίδευση, η αντιμετώπιση των ξενοφοβικών τάσεων και η 
πραγματική ένταξη των παιδιών των μεταναστών στην εκπαίδευση, 

 η αντιμετώπιση της αυξημένης τάσης εγκατάλειψης του σχολείου και του 
προβλήματος του αναλφαβητισμού, 

 η αναδόμηση της ειδικής εκπαίδευσης, 

 ο εντοπισμός των μαθητών με μαθησιακές δυσκολίες, 

 η βελτίωση της υλικοτεχνικής υποδομής, 

 η μαθητική παραβατικότητα και ο χουλιγκανισμός, 

 η παραπαιδεία που τρώει τα εισοδήματα των συμπολιτών μας, 

 η στήριξη της παροικιακής εκπαίδευσης (κόπηκε το επίδομα εξωτερικού), 

 το ολοήμερο σχολείο, 
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 η φοιτητική χορηγία που παραμένει στάσιμη από τότε που την έδωσε ο 
Γλαύκος Κληρίδης το 1999. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για την πολιτική στο χώρο του πολιτισμού ο Υπουργός Παιδείας και 
Πολιτισμού, όταν ήρθε στη Βουλή, μας είπε πολλά και σπουδαία λόγια.  Μίλησε για 
έντεκα ειδικές δράσεις για το 2010.  Όλα αυτά όμως, όταν φτάνουμε στο διά ταύτα, 
διαπιστώνουμε ότι για το Στρατηγικό Σχέδιο Πολιτιστικής Ανάπτυξης υπάρχει μια 
θλιβερά μικρή δαπάνη €1,9 εκατομ.  Ούτε αστείο να ήταν!  Στα €1,1 δις που δίδονται 
στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, υπάρχουν σχεδόν €2 εκατομ. για το 
στρατηγικό σχεδιασμό της πολιτιστικής ανάπτυξης!  Αυτή είναι η πραγματικότητα της 
πολιτιστικής πολιτικής.  Όσον αφορά στις γενικές αναπτυξιακές δαπάνες στο χώρο 
του πολιτισμού, αυτές είναι μειωμένες κατά το  ήμισυ, από €27 εκατομ. σε €13,3 
εκατομ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το χρόνο που μας πέρασε είχαμε, μεταξύ άλλων πρωτοβουλιών, την ευκαιρία 
για πρώτη φορά ως Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας της κυπριακής Βουλής να 
συναντηθούμε και εδώ στην Κύπρο, αλλά και στην Αθήνα με την αντίστοιχη Επιτροπή 
Μορφωτικών Υποθέσεων του ελληνικού κοινοβουλίου.  Συμφωνήσαμε ότι οι δύο 
επιτροπές μας θα συνεδριάζουν από κοινού δύο φορές το χρόνο, για να 
παρακολουθούν, να ελέγχουν και να προτείνουν για όσα συμβαίνουν στο χώρο της 
εκπαίδευσης σε Ελλάδα και Κύπρο.  Συμφωνήσαμε ότι η ελληνική παιδεία χρειάζεται 
να βγει από το κέλυφος της εσωστρέφειας και να δουλέψει με τα εργαλεία που μας 
προσφέρει η σημερινή εποχή.  Η παιδεία με ανοικτούς ορίζοντες είναι η βάση, ώστε ο 
εξωστρεφής ελληνισμός να δημιουργήσει μια νέα μεγάλη περίοδο προσφοράς πρώτα 
στον εαυτό του και μετά στην ευρωπαϊκή παιδεία.  Καταλήξαμε σε οκτώ κεντρικά 
σημεία κοινής δράσης: 

1. Να δώσουμε νέο περιεχόμενο στην εκπαίδευση.  Ένα ανθρώπινο σχολείο που 
να ξεχωρίζει για την ποιότητά του, να ικανοποιεί τους μαθητές του και να 
αξιοποιεί νέες μορφές μάθησης στηριγμένες στις νέες τεχνολογίες. 

2. Να βρούμε τον τρόπο αποσύνδεσης του λυκείου από την εισαγωγή στα 
πανεπιστήμια. 

3. Χρειάζεται νέα πολυπρισματική προσέγγιση στη μάθηση.  Να δώσουμε τέλος 
στην παιδεία του ενός βιβλίου, να δώσουμε βάρος στη διαμόρφωση κριτικής 
σκέψης, στην αναζήτηση πολλαπλών πηγών και να διαμορφώσουμε μια 
μαθητοκεντρική προσέγγιση. 

4. Συμφωνούμε στη μείωση της διδακτέας ύλης και στην αποσυμπίεση του 
μυαλού των μαθητών από τις μεγάλες ποσότητες μαθημάτων. 

5. Στρέφουμε την προσοχή μας στην κατάρτιση και στην επιμόρφωση των 
εκπαιδευτικών. 

6. Αναζητούμε νέες μορφές διορισμού και αξιολόγησης των εκπαιδευτικών. 

7. Προσδίδουμε νέα κοινωνική διάσταση στο σχολείο με την πραγματική 
επέκταση του ολοήμερου σχολείου. 

8. Συμφωνούμε ότι οι μεταρρυθμίσεις στο σχολείο χρειάζονται τόλμη, χρήμα και 
χρόνο. 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο χρόνος σας έχει εξαντληθεί, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Καταλήγω. 

 Απόψε, στις οκτώ η ώρα, όλα τα φώτα θα σβήσουν και εκπρόσωποι από όλα 
τα κράτη της υφηλίου αναζητούν στην Κοπεγχάγη τρόπους με τους οποίους θα 
εργαστούν, για να αναχαιτίσουν τις φοβερές συνέπειες που προκαλεί η ανθρώπινη 
δραστηριότητα στο περιβάλλον και στον πλανήτη γενικότερα.  Η άκρατη και αλόγιστη 
ανάπτυξη, ιδιαίτερα τα τελευταία τριάντα χρόνια, έχει επιφέρει την αύξηση της 
θερμοκρασίας, το λιώσιμο των πάγων και την άνοδο της στάθμης της θάλασσας, 
συχνότερα και εντονότερα ακραία καιρικά φαινόμενα και την αλλοίωση και 
καταστροφή οικοσυστημάτων. 

 Έχω, κύριε Πρόεδρε, ορισμένες εισηγήσεις, τις οποίες θα καταθέσω, και κλείνω 
λέγοντας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, αλλά ο χρόνος σας έχει εξαντληθεί και πρέπει να σεβόμαστε το χρόνο. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μάλιστα. 

 Γι’  αυτό, κύριε Πρόεδρε, λέω ότι οι δραματικές κλιματολογικές αλλαγές έχουν 
ήδη αρχίσει.  Είμαστε η γενιά που τις βιώνει.  Αυτό σημαίνει ότι πρέπει να αλλάξουμε 
πολιτικές, να αλλάξουμε τρόπο ζωής, για να μη θέσουμε στο μέγιστο κίνδυνο το 
μέλλον των γενεών που έρχονται.  Είναι στο δικό μας χέρι. 

 Ευχαριστώ και καλά Χριστούγεννα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ, να είστε καλά. 

 Προχωρούμε με τον επόμενο ομιλητή, που είναι ο κ. Γιώργος Βαρνάβα του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η περσινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού διεξήχθη μέσα στα 
πλαίσια της ύφεσης της παγκόσμιας οικονομίας, όπου τότε, παρ’ όλον ότι η κυπριακή 
οικονομία ως μέρος του παγκόσμιου συνόλου είχε επηρεαστεί, ευελπιστούσαμε ότι θα 
μπορούσαμε να αποφύγουμε τις δυσμενέστερες συνέπειες, κάτι το οποίο δεν 
κατορθώσαμε. Γι’ αυτό η φετινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2010 
διεξάγεται μέσα στα πλαίσια μίας πολύ πιο δύσκολης οικονομικής περιόδου όχι μόνο 
για τον ίδιο το λαό, αλλά και για τα οικονομικά του κράτους, που αυτό σημαίνει ότι 
δύσκολα θα μπορέσει να ανταποκριθεί στις δεσμεύσεις του έναντι του λαού.   
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 Ενώ προ μερικών μηνών μπορούσαμε να μιλάμε για πιθανή αποφυγή της 
επιτήρησης της κυπριακής οικονομίας από τις Βρυξέλλες, σήμερα δεν έχουμε αυτή 
την ευχέρεια, αφού οι αριθμοί μιλούν από μόνοι τους.  Η διατήρηση του 
δημοσιονομικού ελλείμματος για το 2009 κάτω του 3% και του δημόσιου χρέους κάτω 
από το 50% είναι πλέον όνειρο απατηλό.  

 Οι δείκτες της οικονομίας είναι επηρεαζόμενοι από την παγκόσμια οικονομική 
ύφεση, αλλά και από τη ραγδαία μείωση των κρατικών εσόδων, όπως περίπου: 

 πλην €270 εκατομ. το 2009 σε σχέση με το 2008 από το Τμήμα Εσωτερικών 
Προσόδων, 

 πλην €240 εκατομ. το 2009 σε σχέση με το 2008 από τα κεφαλαιουχικά κέρδη, 

 πλην €230 εκατομ. το 2009 σε σχέση με το 2008 από το ΦΠΑ, 

 μειώσεις των εσόδων περίπου €630 εκατομ. από τoν τομέα των ακινήτων και 
€120 εκατομ. από άλλα έσοδα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Βαρνάβα, σας παρακαλώ, κάνετε ένα δευτερόλεπτο μία μικρή διακοπή. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε διευθυντά της Βουλής, είναι δυνατό αυτή η θέρμανση να μπει σε κάποιο 
περιορισμό, διότι κινδυνεύουμε να σκάσουμε; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είναι και αντιοικολογικό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και είναι βεβαίως, παρατηρεί και κάποιος συνάδελφος, άκρως αντιοικολογικό, 
διότι γίνεται μεγάλη σπατάλη θερμότητας που δεν τη χρειαζόμεθα! 

 Παρακαλώ, συνεχίστε και λυπούμαι ειλικρινά που σας διέκοψα, κύριε 
συνάδελφε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ∆εν είναι τίποτε, κύριε Πρόεδρε. 

 Ένα σύνολο λοιπόν ολικής έκπτωσης περίπου €1,5 δις, το οποίο αντιστοιχεί 
επίσης στο 9% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος (ΑΕΠ).  Με αυτούς τους 
αριθμούς το δημοσιονομικό έλλειμμα, το οποίο το 2008 κυμάνθηκε στο συν 0,9%, το 
2009 θα φτάσει το πλην 3,5%.  Το 2010 οι προβλέψεις μιλούν για πλην 5,7% και το 
2011 για πλην 6,3%.  Το δημόσιο χρέος δε το 2008 βρισκόταν στο 48,4%, το 2009 
έχει φτάσει στο 53,2%, με προβλέψεις το 2010 να φτάσει στο 59% και το 2011 στο 
63%.  Όπως καταλαβαίνετε, οι αριθμοί μιλούν από μόνοι τους.  Μέσα σε αυτά τα 
οικονομικά πλαίσια, το κράτος καλείται να εφαρμόσει την αναπτυξιακή, αλλά και την 
κοινωνικοοικονομική πολιτική. 

 Εμείς ως Ε∆ΕΚ, ως το σοσιαλιστικό κόμμα της Κύπρου, ως συμμετέχοντες στη 
διακυβέρνηση του τόπου, ανησυχούμε.  Μας ανησυχεί το γεγονός ότι η επιτήρηση 
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από τις Βρυξέλλες θα έχει άμεση επίπτωση στα αναπτυξιακά αλλά ιδιαίτερα στα 
κοινωνικοοικονομικά προγράμματα της κυβέρνησης, ώστε να μειωθούν τα κρατικά 
έξοδα. Αυτό σημαίνει λιγότερο κοινωνικό κράτος, που εμάς ως σοσιαλιστές δε μας 
εκφράζει.  

 Σίγουρα, η στήριξη προς τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας επιτεύχθηκε, αφού 
δεσμεύτηκε έναντί μας για τις θέσεις και την πολιτική του στο εθνικό θέμα, αλλά 
παράλληλα και για την κοινωνικοοικονομική πολιτική που θα ακολουθούσε, εάν και 
εφόσον εκλεγόταν. 

 Είμαστε μια πολιτική δύναμη η οποία συνεργάζεται και συμμετέχει στο 
κυβερνητικό σχήμα.  Στόχος μας είναι να πετύχει αυτή η κυβέρνηση και η επιτυχία 
αυτή να αντανακλάται στον κυπριακό λαό.  Αυτό όμως δε σημαίνει και αφομοίωσή 
μας.  Είμαστε μια ξεχωριστή πολιτική δύναμη, είμαστε το σοσιαλιστικό κόμμα της 
Κύπρου, το οποίο εκπροσωπεί τη σοσιαλιστική φιλοσοφία και αρχές.  Είναι 
υποχρέωσή μας να καταθέτουμε ενισχυτικά προς το πρόγραμμα της κυβέρνησης τις 
απόψεις, θέσεις και εισηγήσεις μας.  Αυτό κάναμε, αυτό θα συνεχίσουμε να κάνουμε 
υπεύθυνα και αξιόπιστα έναντι της κυβέρνησης, αλλά και του κυπριακού λαού. 

 Για μας πρωταρχικός μας στόχος στην εσωτερική διακυβέρνηση είναι η 
εφαρμογή στοχευμένης πολιτικής που να ενισχύει και να στηρίζει τη μεσαία και 
χαμηλή εισοδηματικά τάξη του λαού, όπως και τις ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού, 
συνταξιούχους, λήπτες δημόσιων βοηθημάτων και πολύτεκνους.  Γι’ αυτό το λόγο, ως 
υπεύθυνη πολιτική δύναμη, σ’ αυτή την οικονομική κρίση που περνά ο τόπος 
καταθέσαμε στο Υπουργείο Οικονομικών, αλλά και δημόσια προτάσεις οι οποίες θα 
βοηθήσουν στη μείωση των δαπανών και παράλληλα στην αύξηση των εσόδων του 
κράτους.  Αυτό θα πρέπει να επιτευχθεί χωρίς καμία επιβολή νέας φορολογίας ή 
αύξηση υφιστάμενης.  

 Από πολύ νωρίς ως Ε∆ΕΚ και συγκεκριμένα στις 26 Ιανουαρίου 2009 
καταθέσαμε προτάσεις και μέτρα στήριξης της οικοδομικής βιομηχανίας, όπως επίσης 
αργότερα καταθέσαμε γενικά μέτρα και εισηγήσεις που θα πρέπει να ληφθούν, ώστε 
να αντιμετωπιστεί η χρηματοπιστωτική κρίση. 

 ∆υστυχώς όμως, παρ’ όλο που το κράτος προχώρησε στη στήριξη του 
χρηματοπιστωτικού μας συστήματος με μέτρα που λήφθηκαν, όπως η στήριξη των 
εμπορικών τραπεζών με δέσμευση για στήριξη των καταθέσεων, αλλά και με την 
έκδοση ειδικών κυβερνητικών τίτλων ύψους €3 δις για τη δημιουργία επιπρόσθετης 
φθηνής ρευστότητας, η στήριξη του τουριστικού τομέα με περίπου €63 εκατομ. και η 
εξαγγελία ενός αριθμού αναπτυξιακών έργων, δεν έχουμε βγει από το αδιέξοδο.  Γι’ 
αυτό χρειάζονται επιπλέον μέτρα τα οποία να μειώνουν τα δημόσια έξοδα, να 
αυξάνουν τα έσοδα και να μπορεί παράλληλα η κυβέρνηση να ασκεί και κοινωνική 
πολιτική.  

 Γι’ αυτό το λόγο ως Ε∆ΕΚ θεωρούμε απαραίτητα τα ακόλουθα: 

1. Το κράτος πλέον θα πρέπει να ασκεί στοχευμένη κοινωνική πολιτική στην 
παραχώρηση των επιδομάτων όπως τη φοιτητική χορηγία, το επίδομα τέκνου 
και το  πασχαλινό επίδομα.   

2. Εφαρμόζοντας τη στοχευμένη κοινωνική πολιτική, θα έχει την ευχέρεια να 
διαφυλάξει μερικές δεκάδες εκατομμύρια ευρώ και παράλληλα θα μπορεί με 
έναν αριθμό από αυτά τα εκατομμύρια να προχωρήσει στις αυξήσεις των 
επιδομάτων που θα καταβάλλει στοχευμένα.  Με διαφορετικά κριτήρια θα 
πρέπει να αντιμετωπιστούν σίγουρα οι πολύτεκνες οικογένειες.  
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3. Θα πρέπει να αναθεωρηθεί ο τρόπος αξιολόγησης των δημόσιων υπαλλήλων, 
γιατί δεν είναι δυνατό όλοι να αξιολογούνται με άριστα.  Αυτό να συνδεθεί με τις 
προσαυξήσεις.  

4. Αύξηση της παραγωγικότητας στο δημόσιο τομέα και μείωση των υπερωριών.  

5. Οι εμπορικές τράπεζες, αφού έχουν στηριχθεί από το κράτος, θα πρέπει να 
υποχρεωθούν να μειώσουν άμεσα τα δανειστικά τους επιτόκια και να 
αναθεωρήσουν την πολιτική τους στην καταβολή των δόσεων. 

6. Θα πρέπει άμεσα να ληφθούν μέτρα πάταξης της φοροδιαφυγής και αυτό να 
ενισχυθεί με νομοθετική ρύθμιση.   

7. Μείωση της ανεργίας.  Αυτό θα επιτευχθεί με το να υποχρεώσει το κράτος -και 
ο τρόπος υπάρχει- τους ξενοδόχους, αλλά και τις μεγάλες κυπριακές εταιρείες 
που επιλέγονται για την κατασκευή μεγάλων κυβερνητικών έργων να 
εργοδοτούν με προτεραιότητα τους Κύπριους. 

8. Το κράτος θα έπρεπε ήδη να είχε καταθέσει προς ψήφιση στη Βουλή 
νομοσχέδια, όπως αυτό της πολεοδομικής αμνηστίας και άλλα, τα οποία θα 
επιφέρουν έσοδα.  

 Αυτά ως κύρια, αλλά και άλλα πολλά είναι τα μέτρα τα οποία πιστεύουμε ότι θα 
πρέπει να ληφθούν, ώστε να αντιμετωπιστεί η κρίση η οποία έχει ήδη εισέλθει και θα 
τη νιώσουμε πιο έντονα το 2010. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Ε∆ΕΚ βρίσκεται και θα συνεχίσει να βρίσκεται πάντοτε δίπλα στον Κύπριο 
καταναλωτή.  Για μας, ως το πραγματικά σοσιαλιστικό κίνημα του τόπου, η επίκληση 
του ελεύθερου εμπορίου και του υγιούς ανταγωνισμού δε σημαίνει εγκατάλειψη του 
πολίτη από το κράτος.  Εμείς καταγγείλαμε το Σεπτέμβριο του 2005 το καρτέλ, δηλαδή 
την προσυνεννόηση η οποία επικρατούσε ανάμεσα στις εταιρείες εισαγωγής 
πετρελαιοειδών.  Η απόφαση της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού μάς 
δικαίωσε. 

 Καλέσαμε και συνεχίζουμε να καλούμε την κυβέρνηση να λάβει άμεσα μέτρα 
καταστολής της ακρίβιας και της αισχροκέρδειας, φαινόμενα τα οποία γίνονται 
παραδεκτά και από επίσημα χείλη, όπως του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού.  Για παράδειγμα, είναι γεγονός ότι ο Κύπριος καταναλωτής πληρώνει το 
πιο ακριβό στην Ευρωπαϊκή Ένωση ψωμί και γάλα, όπως και άλλα καταναλωτικά 
αγαθά πρώτης ανάγκης.  Πώς είναι δυνατό μέσα σε αυτό το πανδαιμόνιο της ακρίβιας 
και της αισχροκέρδειας να αντέξει ο χαμηλόμισθος μεροκαματιάρης, ο πολύτεκνος 
εργάτης πατέρας, ο συνταξιούχος των €300-€400 το μήνα, ο αδύναμος λήπτης 
δημόσιου βοηθήματος και γενικά όσοι αποτελούν τα μεσαία και χαμηλά εισοδηματικά 
στρώματα του λαού;   

 Καλέσαμε και καλούμε την κυβέρνηση να προχωρήσει στη λήψη άμεσων και 
αντισταθμιστικών μέτρων, που να απαμβλύνουν την οικονομική δυσμένεια όλων των 
πιο πάνω κοινωνικών τάξεων, ιδιαίτερα αυτή την περίοδο της οικονομικής κρίσης: 

1. Προτείνουμε την αύξηση των χαμηλών συντάξεων και επιδομάτων στους 
λήπτες δημόσιων βοηθημάτων σε αξιοπρεπή επίπεδα διαβίωσης.  Το 5%-6% 
αύξησης που προτείνεται σε συντάξεις και επιδόματα των €300 και €400 
αντιστοιχούν σε €15-€25 αύξηση, που δε σημαίνει τίποτα.  
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2. Προτείνουμε την άμεση παραχώρηση ειδικού επιδόματος θέρμανσης βάσει 
οικονομικών κριτηρίων σε όσες οικογένειες δε χρησιμοποιούν πετρέλαιο 
θέρμανσης.  Όλοι οι πρόσφυγες στους κυβερνητικούς οικισμούς, στις 
τουρκοκυπριακές συνοικίες, στα τουρκοκυπριακά χωριά, όπως και μεγάλος 
αριθμός μη προσφύγων που κατοικούν ιδιαίτερα στην ύπαιθρο χρησιμοποιούν 
γκάζι ή άλλο είδος θέρμανσης αντί πετρελαίου. 

3. Τα €42 εκατομ. τα οποία έχει επιβάλει η Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού 
στις εταιρείες εισαγωγής πετρελαιοειδών λόγω καρτέλ δικαιωματικά το κράτος 
θα πρέπει να τα επιστρέψει στο λαό με αντισταθμιστικά μέτρα.  Αυτός έχει 
ξεγελαστεί, δηλαδή ο λαός, αυτός πλήρωσε από την τσέπη του την 
αισχροκέρδεια, αυτός δικαιούται να επωφεληθεί.  

 Τέλος, ως Ε∆ΕΚ δε θα κουραστούμε να επαναλαμβάνουμε και να 
επανακαταθέτουμε την εισήγησή μας για άμεση κατάθεση από την κυβέρνηση στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων νομοσχεδίου για τη θεσμοθέτηση του Επιτρόπου του 
Καταναλωτή, ο οποίος θεσμός θα λειτουργήσει ως ασπίδα για την αισχροκέρδεια και 
την προστασία του καταναλωτή. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή μας συζήτηση διεξάγεται σε περίοδο που τη χαρακτηρίζει η 
κρισιμότητα σε σχέση με την πορεία επίλυσης του κυπριακού προβλήματος.  
∆υστυχώς, η τουρκική αδιαλλαξία η οποία εκφράζεται διά μέσου του εδώ εγκάθετού 
της κατοχικού ηγέτη Μεχμέτ Αλί Ταλάτ δε δημιουργεί την αισιοδοξία ότι οι 
διαπραγματεύσεις που διεξάγονται από το Σεπτέμβρη του 2008 θα οδηγήσουν σε μια 
δίκαιη, βιώσιμη και λειτουργική λύση.  

 Ως Ε∆ΕΚ διαφωνήσαμε με το χρονικό πλαίσιο έναρξης των 
διαπραγματεύσεων, λόγω του ότι οι ενδείξεις των αποτελεσμάτων των Ομάδων 
Εργασίας και των Τεχνικών Επιτροπών που συστάθηκαν δε δημιουργούσαν τις 
σωστές προϋποθέσεις για μια σωστή επίλυση του προβλήματος.  ∆εν 
εισακουστήκαμε.  Παρ’ όλα αυτά, στηρίξαμε τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, γιατί ήταν 
πατριωτικό μας καθήκον να το πράξουμε.  

 Ζητήσαμε και απαιτήσαμε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να κινηθεί μέσα 
στα πλαίσια της δέσμευσής του της 19ης Φεβρουαρίου 2008 έναντι του κόμματός μας, 
αλλά και γενικά των προεκλογικών του δεσμεύσεων.  ∆υστυχώς, οι λεγόμενες 
προσφορές του Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς την τουρκοκυπριακή πλευρά, της εκ 
περιτροπής προεδρίας με τη σταθμισμένη ψήφο και της αποδοχής παραμονής 50 000 
εποίκων, χωρίς καν να μπούμε στις διαπραγματεύσεις μάς υποχρεώνουν να 
διαφωνήσουμε.  Όχι χάριν της διαφωνίας αλλά διαφωνώντας στην ουσία των 
προτάσεων, οι οποίες δε διέπονται από την αρχή της δημοκρατικότητας πάνω στην 
οποία θα πρέπει να βασίζεται η λύση του Κυπριακού, για να είναι και βιώσιμη, 
λειτουργική και πάνω απ’ όλα δίκαιη. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Για όσο χρόνο παραμένει μακριά από τις εστίες του ο πρόσφυγας το κράτος 
είχε και έχει την υποχρέωση να μεριμνά για την αξιοπρεπή διαβίωσή του στις 
ελεύθερες περιοχές, όπως και για την ισότιμη κατανομή των βαρών της τουρκικής 
εισβολής και κατοχής.  Ως Ε∆ΕΚ πάντοτε στηρίζαμε τα δίκαια αιτήματα του 
προσφυγικού κόσμου, αιτήματα τα οποία δε δημιουργήθηκαν εξ υπαιτιότητάς του, 
αλλά εξαιτίας της τουρκικής εισβολής. 
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 Παρ’ όλον ότι η σημερινή κυβέρνηση, μέσα στο χρονικό διάστημα των είκοσι 
μηνών που βρίσκεται στην εξουσία, προχώρησε και έκανε πάρα πολλά για τον 
προσφυγικό κόσμο, όπως αύξηση των χορηγιών, ανέγερση 720 νέων οικιστικών 
μονάδων για τα νεαρά ζευγάρια και εξεύρεση χώρου και διαχωρισμού μερικών 
εκατοντάδων οικοπέδων αυτοστέγασης, ιδιαίτερα στη Λεμεσό, παραμένουν άλυτα 
σοβαρότατα προβλήματα, των οποίων άμεσα θα πρέπει να τροχοδρομηθεί η επίλυση,  
ως ακολούθως: 

1. Θα πρέπει άμεσα να προχωρήσουμε στην εκ μητρογονίας αναγνώριση της 
προσφυγικής ιδιότητας.  Είναι αδιανόητο παιδιά γυναικών που έζησαν τον 
όλεθρο της βάρβαρης τουρκικής εισβολής, που έχασαν τις περιουσίες τους και 
προσφιλή αγαπημένα πρόσωπα να βρίσκονται σ’ αυτή τη δυσμένεια σε μια 
χώρα πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Θα πρέπει άμεσα να ξεκινήσει η συζήτηση στην επιτροπή Προσφύγων της 
Βουλής του εδώ και τρία χρόνια εγγεγραμμένου από την Ε∆ΕΚ και μετέπειτα 
υιοθετημένου από όλη την επιτροπή θέματος που έχει άμεση σχέση με την 
κατηγορία των προσφύγων που δεν καλύπτονται από τους κανονισμούς του 
2006 για αντισταθμιστικά μέτρα.  Αυτή είναι η ομάδα των προσφύγων που 
πήρε ελάχιστη οικονομική βοήθεια για ανέγερση κατοικίας σε ιδιόκτητο 
οικόπεδο με δικά τους δάνεια από εμπορικές τράπεζες.  

3. Άμεσα η κυβέρνηση πρέπει να προχωρήσει στη δημιουργία ειδικού ταμείου 
στήριξης των προσφύγων, στο οποίο θα κατατίθενται τα έσοδα από ειδική 
φορολογία της υπεραξίας της γης και από το οποίο θα ενισχύονται τα 
προγράμματα στήριξης των προσφύγων. 

4. Το κράτος πρέπει να καταργήσει τα μεταβιβαστικά τέλη για απόκτηση πρώτης 
κατοικίας σε προσφυγικά και μη ζευγάρια βάσει οικονομικών κριτηρίων και 
σχετικού οικοδομικού μεγέθους. 

5. Άμεσα θα πρέπει να εξευρεθεί κατάλληλη γη σε όλες τις πόλεις για διαχωρισμό 
οικοπέδων αυτοστέγασης, για ικανοποίηση όλων των εγκριθέντων νεαρών 
ζευγαριών.  

6. Πρέπει να εκσυγχρονιστεί η νομοθεσία που διέπει το Φορέα Ίσης Κατανομής 
Βαρών, ώστε να μπορούν οι πρόσφυγες να υποβάλουν αίτηση μέσα σ’ ένα 
εύλογο χρονικό διάστημα μετά την ανάληψη δανείου από εμπορικό ή 
συνεργατικό πιστωτικό ίδρυμα. 

7. Πρέπει να υπάρξει δικαιότερη κατανομή των τουρκοκυπριακών κλήρων στον 
προσφυγικό κόσμο. 

8. Άμεσα πρέπει να αρθεί η παράνομη κατακράτηση τουρκοκυπριακών σπιτιών ή 
κλήρων και να αποδοθούν σε νόμιμους δικαιούχους. 

9. Πρέπει να υπάρξει η εξισορρόπηση των εκτιμήσεων για επιδιόρθωση των 
προσφυγικών κατοικιών με τις πραγματικές τιμές της αγοράς. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι προτάσεις και οι θέσεις μας για την επίλυση των προσφυγικών 
προβλημάτων δε σημαίνουν παγίωση των τετελεσμένων.  Για μας βασικότερος 
στόχος συνεχίζει να παραμένει ο αγώνας για επιστροφή όλων των προσφύγων στις 
πατρογονικές τους εστίες σε συνθήκες ασφάλειας, μονιμότητας και ανθρώπινης 
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αξιοπρέπειας. 

 Ως Αμμοχωστιανοί καλούμε τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών και την 
Ευρωπαϊκή Ένωση να υποδείξουν στην Τουρκία ότι σε ένδειξη καλής θέλησης θα 
πρέπει να σεβαστεί το ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφαλείας 550 και τη συμφωνία 
Κυπριανού-Ντενκτάς και να προχωρήσει στην άμεση επιστροφή της Αμμοχώστου 
στους νόμιμους κατοίκους της. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως Ε∆ΕΚ διαχρονικά στηρίζαμε και συνεχίζουμε να στηρίζουμε τις όποιες 
μεταρρυθμιστικές προσπάθειες έχουν ως στόχο την αναβάθμιση του εκπαιδευτικού 
μας συστήματος.  Προχωρήσαμε μέσα από συμπληγάδες και χίλια μύρια κύματα στη 
σύσταση των διαφόρων επιτροπών για τα αναλυτικά προγράμματα.  Παρ’ όλον ότι 
βρισκόμαστε εκτός χρονοδιαγραμμάτων, αναμένουμε να δούμε τις προτάσεις, 
προτάσεις οι οποίες θα πρέπει να συζητηθούν απ’ όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, 
αλλά και από την ίδια τη Βουλή.  

 Ευελπιστούμε ότι σύντομα θα είμαστε έτοιμοι μέσα από ένα σωστό διάλογο, 
που και εμείς θα καταθέτουμε τις δικές μας απόψεις, οι οποίες θα λαμβάνονται υπόψη 
και όχι απλά να συμμετέχουμε σε παρουσιάσεις ήδη ειλημμένων αποφάσεων που 
κάποιοι άλλοι έχουν πάρει και απλά ζητούν τη στήριξή μας, να συνεργαστούμε σε 
ισότιμη βάση και να στηρίξουμε τις οποιεσδήποτε προσπάθειες της σημερινής 
κυβέρνησης για αλλαγή και αναβάθμιση του εκπαιδευτικού συστήματος. 

 Επίμαχο θέμα για μας είναι η προσπάθεια αλλαγής των βιβλίων της ιστορίας.  
Ήδη έχουμε ξεκάθαρα τοποθετηθεί.  Εάν η προσπάθεια είναι να τα ενισχύσουμε με 
ιστορικά γεγονότα, με πληροφορίες της σύγχρονης ιστορίας μας, οι οποίες δε 
συμπεριλαμβάνονται σ’ αυτά, τότε συμφωνούμε.  Τα ιστορικά γεγονότα δεν μπορούν 
να βιαστούν και να διαστρεβλωθούν κατά το δοκούν.  Η ιστορία είναι η επιβεβαίωση 
της ύπαρξης του κάθε λαού.  Λαός χωρίς ιστορία είναι λαός χωρίς μέλλον και εμείς 
θέλουμε να έχουμε μέλλον. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως Ε∆ΕΚ καλούμε τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού το συντομότερο 
δυνατό να ολοκληρώσει τον οποιοδήποτε διάλογο -δεν ξέρουμε, διεξάγεται διάλογος- 
για την εισδοχή των φοιτητών μας στα δημόσια ανώτερα εκπαιδευτικά ιδρύματα του 
τόπου.  Ως Ε∆ΕΚ δε θα αποδεχτούμε και δε θα στηρίξουμε την οποιαδήποτε πρόταση 
θα έχει ως βάση της τη διάκριση και το διαχωρισμό των φοιτητών μας σε δύο 
κατηγορίες.  Στηρίζουμε ένα ενιαίο σύστημα εισδοχής στα πανεπιστήμιά μας και για τα 
παιδιά των δημοσίων, αλλά και των ιδιωτικών σχολείων.  Ως σοσιαλιστικό κόμμα δεν 
μπορούμε να διαχωρίζουμε τα παιδιά σε προνομιούχα και μη.  

 Παρ’ όλον ότι πολύ αργοπορημένα η κυβέρνηση κατέθεσε στη Βουλή 
τροποποίηση του περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων Νόμου για επιπλέον ασφαλιστικές 
δικλίδες σε σχέση με τα δίδακτρα των ιδιωτικών πανεπιστημίων, εμείς ως Ε∆ΕΚ το 
χαιρετίζουμε και θα το στηρίξουμε.  Παράλληλα όμως δηλώνουμε ευθαρσώς ότι τα 
δίδακτρα των ιδιωτικών πανεπιστημίων έχουν φτάσει στα ύψη.  Η κυπριακή 
οικογένεια δεν μπορεί να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις, με αποτέλεσμα αρκετοί 
φοιτητές να εγκαταλείπουν τα πανεπιστήμια.  Καλούμε τους ιδιοκτήτες των ιδιωτικών 
πανεπιστημίων, ιδιαίτερα αυτή την περίοδο που ο τόπος και γενικότερα ο λαός περνά 
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δύσκολες οικονομικές συνθήκες, να συμβιβαστούν και να συνεργαστούν για 
χαμηλότερα δίδακτρα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εμείς οι σοσιαλιστές της Κύπρου οραματιζόμαστε ένα σχολείο 
ανθρωποκεντρικό, που να καλλιεργεί τόσο το νου όσο και την καρδιά, που να 
δημιουργεί ενεργούς πολίτες με δημοκρατικά ιδεώδη, κοινωνικές ευαισθησίες και 
αγάπη για την πατρίδα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως Αμμοχωστιανός βουλευτής θα ήθελα και διά του βήματος αυτού να 
εκφράσω την αγωνία μου και τις ανησυχίες μου για την ελεύθερη περιοχή 
Αμμοχώστου.  Μία περιοχή η οποία έχει προσφέρει πάρα πολλά στην οικονομία του 
τόπου, ιδιαίτερα σε χαλεπούς καιρούς, αναπτύσσοντας τη γεωργοκτηνοτροφία και την 
τουριστική βιομηχανία, σήμερα παραπαίει.  Με τη φθίνουσα πορεία της 
γεωργοκτηνοτροφίας, ιδιαίτερα μετά την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η 
ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου εναπόθεσε όλες της τις ελπίδες στον τουριστικό τομέα 
και την οικοδομική βιομηχανία.  ∆ύο τομείς που θα μπορούσαν να χαρακτηριστούν ως 
ωρολογιακή βόμβα, αφού είναι πολύ ευάλωτοι. 

 Η ανεργία στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου, ιδιαίτερα τους πρώτους μήνες 
του 2010, θα ξεπεράσει ακόμη και τις πιο απογοητευτικές προβλέψεις.  Εδώ το 
κράτος θα πρέπει να επιδείξει την ευαισθησία του.  Θα πρέπει να παρθούν αποφάσεις 
που να δίνουν οξυγόνο για διαβίωση στην περιοχή.  Θα πρέπει να ξεπεραστούν όλες 
οι γραφειοκρατικές διαδικασίες για τη δημιουργία της μαρίνας, του γηπέδου γκολφ, 
του κολυμβητηρίου, όπως και άλλων έργων υποδομής στην περιοχή, ώστε να 
υπάρξει αναβάθμιση του τουριστικού προϊόντος.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τελειώνοντας, θα πω ότι ως Ε∆ΕΚ θα παρακολουθούμε την υλοποίηση του 
προϋπολογισμού και ως μια υπεύθυνη πολιτική δύναμη θα παρεμβαίνουμε, όταν και 
εφόσον κρίνουμε ότι υπάρχει παρέκκλιση από τις δεσμεύσεις του.  Μοναδικός μας 
στόχος ήταν και είναι η δικαίωση και η ευημερία του κυπριακού λαού.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.  Να ’στε καλά.  

 Προχωρούμε με τον επόμενο ομιλητή, τον αγαπητό συνάδελφο Γιαννάκη Θωμά 
του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα να ξεκινήσω με ένα μικρό σχόλιο για το θέμα των εκ μητρογονίας 
προσφύγων.  Είναι ένα παλιό, πολύπλευρο και πολύπλοκο πρόβλημα, ένα δίκαιο 
αίτημα του προσφυγικού κόσμου, το οποίο αυτή η κυβέρνηση έχει δρομολογήσει, για 
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να το επιλύσει οριστικά.  Είναι πλήρως αντιληπτή η σπουδή του συναδέλφου και η 
έκκλησή του για σύντομη επίλυση, γιατί πραγματικά ο κόσμος ενδιαφέρεται και αγωνιά.  
Θα πρέπει να πούμε ότι μαζί με τη σύντομη επίλυση είναι σημαντικό να επιλυθεί και 
σωστά, γι’ αυτό έχει συσταθεί επιτροπή στο Υπουργείο Εσωτερικών, γίνεται συζήτηση 
με τα πολιτικά κόμματα, γίνονται τεχνοκρατικές μελέτες, ώστε να λυθεί το συντομότερο 
και με τον καλύτερο δυνατό τρόπο.  Αυτό είναι το ένα. 

 Είπα να μη σχολιάσω ομιλίες συναδέλφων, αλλά δεν μπορώ να μη σχολιάσω 
τη θέση του συνάδελφου Κωστάκη Κωνσταντίνου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τον 
οποίο κατά τα άλλα εκτιμώ και αγαπώ, αναφορικά με τα θέματα της 
αποστρατιωτικοποίησης.  Θα πρέπει να πούμε ότι έχω ακούσει διάφορους ομιλητές 
από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, στελέχη και βουλευτές, και πραγματικά έχω 
συγχυστεί σε σχέση με το ποια είναι τελικά η θέση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού στα 
θέματα της αποστρατιωτικοποίησης.  Θα είναι σημαντική βοήθεια για μας, αν δοθεί η 
επίσημη θέση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, για να προσανατολιστούμε κι εμείς 
σχετικά με το ποιες είναι πραγματικά οι θέσεις του.  Είναι υπέρ της αποχώρησης της 
ΤΟΥΡ∆ΥΚ και της ΕΛ∆ΥΚ μετά τη λύση;  Θέλουν ή δε θέλουν τελικά 
αποστρατιωτικοποίηση;  Θέλουν την κατάργηση της Εθνικής Φρουράς;  Όμως θα 
έρθω και επί της ουσίας.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Νομίζετε ότι ο λόγος που δεν επεμβαίνει αυτή τη στιγμή στην Κύπρο η Τουρκία 
ή οποιοδήποτε άλλο κράτος είναι η μεγάλη στρατιωτική ισχύς της Εθνικής Φρουράς;  
Είναι αυτό που αποτρέπει την Τουρκία από το να εισβάλει;  Είναι αυτό που απέτρεπε 
την Τουρκία μέχρι το 1974, όταν εμείς της εδώσαμε αφορμή;  Μακάρι να λυθεί το 
κυπριακό πρόβλημα και να είστε σίγουροι ότι ο κυπριακός λαός θα πανηγυρίσει και τη 
λύση, θα πανηγυρίσει όλως ιδιαιτέρως, γιατί η Κύπρος θα αποστρατιωτικοποιηθεί.   

 Επίσης ήθελα να πω το εξής:  Πόση λογική έχει η θέση του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού ή των στελεχών που εκφράζουν αυτή τη θέση ότι θα πρέπει να 
διατηρήσουμε ένοπλες δυνάμεις, για να μπορέσουμε να συνδράμουμε την Ευρώπη 
στους πολέμους της ΚΕΠΠΑ, στους πολέμους που κάμνει σήμερα στο Αφγανιστάν και 
στο Ιράν, προηγουμένως στους βομβαρδισμούς κατά της Γιουγκοσλαβίας κ.λπ.;  Αυτό 
είναι το όνειρό μας;  Να εξυπηρετήσουμε ληστρικά, άνομα σχέδια, τα οποία θα 
πληρώσουμε με το αίμα των παιδιών μας;  Εμείς λέμε όχι, εμείς δε θέλουμε τέτοια 
συμμετοχή και δε βλέπουμε γιατί πρέπει να διατηρήσουμε στρατό γι’ αυτούς τους 
σκοπούς.   

 Επίσης, αναφορικά με τη θέση ότι με την αποστρατιωτικοποίηση θα 
εξυπηρετηθούν οι Άγγλοι, οι οποίοι θα γίνουν κυρίαρχοι σ’ αυτό το νευραλγικό χώρο, 
εμείς λέμε ότι η αποστρατιωτικοποίηση θα φύγει από την Κύπρο και τους Άγγλους και 
χωρίς αγγλικές βάσεις ούτε οι Άγγλοι ούτε οι Αμερικανοί μπορούν να χρησιμοποιούν 
τις βάσεις και να νέμονται αυτή τη θέση σε βάρος των άλλων λαών.  Και να 
αντιστρέψω το επιχείρημα.  Πόσον εκαταφέραμε, συνάδελφοι, να εμποδίσουμε τους 
Άγγλους, όταν εμετέτρεψαν την Κύπρο σε ορμητήριο ενάντια στη Γιουγκοσλαβία, όταν 
εμετέτρεψαν την Κύπρο σε ορμητήριο ενάντια στους λαούς του Αφγανιστάν και του 
Ιράκ, ενώ είχαμε και έχουμε την Εθνική Φρουρά;  Γι’ αυτό θεωρώ ότι, αφού καθοριστεί 
η θέση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, θα πρέπει να συζητήσουμε σοβαρά και αυτό 
το ζήτημα. 

 Πριν ξεκινήσω όμως τη δική μου ομιλία, θεωρώ καθήκον, κύριε Πρόεδρε, κύριοι 
συνάδελφοι, να επισημάνω τα μεγάλα έργα που η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια 
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μετά από υποσχέσεις υλοποιεί κατά συγκεκριμένο τρόπο στον κεντρικό ορεινό όγκο 
της Κύπρου, για τον οποίο έχω μία ιδιαίτερη ευαισθησία.   

 Έχει υπογραφτεί η σύμβαση και αυτή τη στιγμή γίνονται τα κατασκευαστικά 
σχέδια για το όνειρο των κατοίκων των ορεινών περιοχών για το δρόμο Λεμεσού-
Σαϊττά, ο οποίος θα αντιστρέψει τη φυγή από την ύπαιθρο και θα δημιουργήσει 
προϋποθέσεις για ανάπτυξη της περιοχής.  Υπογράφονται τα συμβόλαια για την 
κατασκευή επιτέλους του παρακαμπτήριου Κελλακίου, που θα λύσει τα προβλήματα 
του Αρακαπά, της Επταγώνειας, όλων εκείνων των κοινοτήτων και θα δώσει νέα 
προοπτική στην περιοχή.  Έχει ξεκινήσει η κατασκευή του δρόμου Αγρού-Καλού 
Χωριού και αυτά τα έργα πραγματικά δημιουργούν έναν άλλο αέρα αισιοδοξίας στην 
περιοχή.   

 Θέλω να πω κάτι που μου είπε ένας φίλος από την Κυπερούντα, όχι αριστερός.  
Μου είπε ότι στην Πιτσιλιά έρχονται πολλοί και μιλούν στα εθνικά μνημόσυνα.  Μιλούν 
δικαιολογημένα για την ηρωομάνα Πιτσιλιά.  Αυτοί όμως, λέει, που παίρνουν μέτρα, 
για να στηρίξουν την ηρωομάνα Πιτσιλιά στην πράξη, είναι το ΑΚΕΛ και η κυβέρνηση 
του ∆ημήτρη Χριστόφια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει και το Πελένδρι, κύριε! 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μέρος της ομιλίας μου θα το αφήσω πίσω λόγω 
χρόνου. 

 Αγαπητοί φίλοι, 

 Είναι ο δεύτερος κρατικός προϋπολογισμός που καταθέτει η κυβέρνηση του 
∆ημήτρη Χριστόφια.  Ένας προϋπολογισμός που γίνεται σε συνθήκες βαθιάς 
οικονομικής κρίσης, το τέλος της οποίας δεν είναι ακόμη ορατό ή προβλέψιμο.  Είναι ο 
προϋπολογισμός ο οποίος κατατίθεται σε μία στιγμή που στον ορίζοντα διαγράφονται 
κάποιες ελπίδες για επίλυση του κυπριακού προβλήματος.  Αυτό έχει τονιστεί από 
όλους, από άλλους επικριτικά, από άλλους θετικά. 

 Οι συνθήκες της οικονομικής κρίσης και η ανάγκη αντιμετώπισης των 
συνεπειών της, οι εντατικές διαπραγματεύσεις για επίλυση του κυπριακού 
προβλήματος επιβάλλουν κατά την άποψή μας ενότητα και συστράτευση όλων των 
πολιτικών δυνάμεων.  Η ενότητα και η συστράτευση των πολιτικών δυνάμεων, η 
δημιουργία ενός αρραγούς εσωτερικού μετώπου, η ενεργός και θετική στήριξη του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας θα δημιουργούσαν κατά την εισήγησή μας τις απόλυτα 
αναγκαίες προϋποθέσεις, για να επιτύχουμε το καλύτερο δυνατό αποτέλεσμα στις 
συνομιλίες. 

 ∆υστυχώς όμως για την Κύπρο και τον κυπριακό λαό η εικόνα που 
παρουσιάζεται στο εσωτερικό μέτωπο  είναι εντελώς διαφορετική.  Η ποθητή και 
άκρως απαραίτητη ενότητα, το αρραγές εσωτερικό μέτωπο φαντάζουν δυστυχώς υπό 
τις περιστάσεις ανέφικτη πραγματικότητα.  Βλέποντας τις τοποθετήσεις πολιτικών 
δυνάμεων απέναντι στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας προπαντός, θα έλεγα ότι είναι ένα 
άπιαστο όνειρο αυτή τη στιγμή. 

 Η αντιπολίτευση σε αυτές τις κρίσιμες ώρες δηλώνει επίσημα ότι επιλέγει τον 
πατριωτικό δρόμο της καταψήφισης του κρατικού προϋπολογισμού, με τον ίδιο τρόπο 
και την ίδια ευκολία που πριν από μερικές ημέρες καταψήφισε τα κονδύλια του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, που, παρά τα προβλήματα που παρουσιάζονται 
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στη λειτουργία του, δεν παύει να είναι η κρατική ραδιοτηλεόραση μιας μοιρασμένης 
και ημικατεχόμενης πατρίδας.  ∆υστυχώς, η αντιπολίτευση όχι μόνο δηλώνει επίσημα 
ότι θα καταψηφίσει, αλλά χθες, μετά την πρώτη μέρα συζήτησης του κρατικού 
προϋπολογισμού, ανώτατο στέλεχος της αντιπολίτευσης έκανε εκστρατεία στο χώρο 
της Βουλής, για να πείσει και άλλους βουλευτές και άλλα κόμματα σε αυτές τις 
κρίσιμες ώρες να καταψηφίσουν τον προϋπολογισμό, ώστε να μην περάσει και να 
δημιουργηθεί κρίση στην κυβέρνηση και στον τόπο.  Αυτή είναι η υπεύθυνη 
πατριωτική στάση! 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι φανερό ότι η αντιπολίτευση έχει μοιράσει ρόλους στα στελέχη της.  Μέλη 
της ανώτατης ηγεσίας και βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού εργολαβικά 
μηδενίζουν τα πάντα, επιτίθενται ενάντια στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας για τους 
χειρισμούς του στο Κυπριακό, την ίδια στιγμή που μια άλλη μερίδα ηγετικών στελεχών 
και βουλευτών του ∆ημοκρατικού Συναγερμού φαίνεται να συμφωνεί με τους 
χειρισμούς και την πολιτική του Προέδρου της ∆ημοκρατίας στο Κυπριακό. 

 Όταν ο ∆ΗΣΥ καλείται να εκφράσει απόψεις στα κρίσιμα ζητήματα που 
τυγχάνουν διαπραγμάτευσης, συνήθως αποφεύγει να δεσμευτεί με συγκεκριμένες 
προτάσεις και εισηγήσεις.  Απλώς, εκφράζει επιφυλάξεις και προβληματισμούς.  Είναι 
άποψή μας ότι η υπεύθυνη, η δημιουργική στάση στα κρίσιμα ζητήματα του 
Κυπριακού απαιτούσε και απαιτεί την κατάθεση συγκεκριμένων απόψεων και 
εισηγήσεων, ώστε να υποβοηθείται ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας στη 
διαπραγμάτευσή του.  Η απλή έκφραση προβληματισμών στην πολιτική ερμηνεύεται 
ως ακολούθως:  ∆ε δεσμευόμαστε με απόψεις και εισηγήσεις, αφήνουμε τον ορίζοντα 
καθαρό για κριτική και πολεμική στο κατάλληλο στάδιο.  Με άλλα λόγια, η 
αντιπολίτευση αποφεύγει να τηρήσει μια υπεύθυνη θετική στάση στο κυπριακό 
πρόβλημα, ώστε να μην περιορίσει ποσώς την ευχέρειά της να αποκτήσει 
μικροπολιτικά οφέλη σε ένα δεύτερο στάδιο. 

 Η πολυεπίπεδη εξωτερική πολιτική της κυβέρνησης τυγχάνει όχι απλής κριτικής 
αλλά χλευασμού από την αντιπολίτευση.  Την ίδια στιγμή που η αντιπολίτευση 
χλευάζει και ειρωνεύεται την πολυεπίπεδη εξωτερική πολιτική της δικής μας 
κυβέρνησης ταυτόχρονα επισημαίνει τη σπουδαιότητα, τη σημασία και τα 
αποτελέσματα της πολυεπίπεδης εξωτερικής πολιτικής της Τουρκίας. 

 Πού βρίσκεται λοιπόν η αλήθεια;  Πού βρίσκεται η λογική σε αυτές τις 
αντιφατικές θέσεις της αντιπολίτευσης;  Εφόσον η πολυεπίπεδη  εξωτερική πολιτική 
είναι άκρως ωφέλιμη και αποτελεσματική για την Τουρκία -και έτσι είναι δυστυχώς- 
γιατί είναι ζημιογόνα για την Κύπρο;  Και γιατί επιτακτικά ζητούν περίπου να έχουμε 
εξωτερικές σχέσεις μόνο με τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης;  Γιατί ειρωνεύονται 
τα ανοίγματα του Προέδρου προς τη Ρωσική Ομοσπονδία και την Κίνα;  Γιατί ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός, ενώ κυβερνούσε για δέκα χρόνια την Κύπρο, επέμενε να 
διατηρεί -και σωστά διατηρούσε- στενές σχέσεις με τη Ρωσία;  Πού βρίσκεται τελικά η 
συνέπεια και η συνέχεια στις πολιτικές απόψεις και στις πολιτικές πρακτικές του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού; 

 Η ηγεσία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού παραπονείται  μόνιμα ότι ο Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας δε διαβουλεύεται με το Εθνικό Συμβούλιο και δεν τους ενημερώνει 
επαρκώς.  Αυτά τα παράπονα δεν ευσταθούν.  Θα απαριθμήσω τις ενέργειες του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς αυτή την κατεύθυνση, προς την κατεύθυνση της 
ενημέρωσης και της διαβούλευσης με την πολιτική ηγεσία του τόπου, ώστε ο κάθε 
πολίτης που μας ακούει να βγάλει τα δικά του συμπεράσματα. 
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 Ποτέ στο παρελθόν, σύμφωνα με την ομολογία όλων, το Εθνικό Συμβούλιο δε 
συνήλθε σε τόσες πολλές συνεδρίες όσες επί ∆ημήτρη Χριστόφια και ποτέ 
προηγουμένως το Εθνικό Συμβούλιο δεν ετύγχανε τόσο σχολαστικής ενημέρωσης.  
Έγινε ένας μεγάλος αριθμός συναντήσεων με τους ηγέτες των πολιτικών κομμάτων 
και με τα ίδια τα κόμματα.  Παρέδωσε ο Πρόεδρος στα μέλη του Εθνικού Συμβουλίου 
όλα ανεξαιρέτως τα έγγραφα που κατατέθηκαν από τις δύο κοινότητες στο τραπέζι 
των συνομιλιών.  Και εδώ θα σας υπενθυμίσω ότι κάποια από αυτά δυστυχώς 
δημοσιεύτηκαν και αυτούσια σε εφημερίδες.  Όχι μόνο έγγραφα, αλλά και αποφάσεις 
του Υπουργείου Εξωτερικών για τον τρόπο χειρισμού της Συνόδου των Υπουργών 
Εξωτερικών για τα θέματα της αξιολόγησης της Τουρκίας.  Ο Πρόεδρος έδωσε 
συγκριτικούς πίνακες συγκλίσεων και αποκλίσεων.  Έγιναν τρεις ολοκληρωμένες 
συζητήσεις εφ’ όλης της ύλης και δόθηκε χρόνος σε όλες τις πολιτικές δυνάμεις να 
καταθέσουν με άνεση τις απόψεις τους.  Συστάθηκε για πρώτη φορά στην ιστορία και 
συνήλθε ειδική υποεπιτροπή για το περιουσιακό.  Με όλα αυτά να έχουν γίνει, αλλά 
προπαντός από τη στιγμή που ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας έδωσε όλα τα έγγραφα 
και της δικής μας και της άλλης πλευράς στα μέλη του Εθνικού Συμβουλίου, πώς 
μπορεί να ευσταθεί η θέση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι δεν τυγχάνει 
ενημέρωσης;  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ειρηνική επίλυση του Κυπριακού πρέπει να επιδιώκεται με συνέπεια, 
ιδιαίτερα τώρα που η Τουρκία διακαώς επιθυμεί να ενταχθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
και κάτω από την πίεση αυτής της επιδίωξης δυνατόν να προβεί σε υποχωρήσεις από 
τις αδιάλλακτες κατά τα άλλα θέσεις της.  Οι πολιτικές δυνάμεις του τόπου οφείλουν 
θετικά και υπεύθυνα να συστρατευτούν με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και την 
κυβέρνηση σε αυτή την τεράστια προσπάθεια.  

 Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, εργαζόμενος σκληρά, επιδιώκει με συνέπεια τη 
λύση του κυπριακού προβλήματος.  Οι συνθήκες κάτω από τις οποίες εργάζεται είναι 
εξαιρετικά δύσκολες λόγω της αδιαλλαξίας της Τουρκίας, λόγω της ενεργού στήριξης 
της Τουρκίας από  μεγάλες και ισχυρές ευρωπαϊκές χώρες, από τις ΗΠΑ και λόγω του 
γεγονότος ότι η Τουρκία δυστυχώς για μας αποτελεί σήμερα μια μεγάλη οικονομική, 
πολιτική και στρατιωτική δύναμη στην περιοχή, αλλά και παγκόσμια.  

 ∆υστυχώς, σ’ αυτή τη μάχη που δίνει ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας δεν έχει την 
απολύτως αναγκαία στήριξη των πολιτικών δυνάμεων του τόπου.  Αντίθετα, σε 
πλείστες περιπτώσεις ο Πρόεδρος υποσκάπτεται, γίνεται προσπάθεια να 
παρουσιαστεί  περίπου ως ένας μειοδότης έτοιμος να ξεπουλήσει την Κύπρο στους 
Τούρκους και τους ξένους.  

 Μερίδα των πολιτικών δυνάμεων ουσιαστικά παρουσιάζεται να διαφωνεί με την 
ίδια τη διαδικασία των συνομιλιών.  Η ιδέα για λύση δικοινοτικής διζωνικής 
ομοσπονδίας με μια κυριαρχία, μια ιθαγένεια και μια διεθνή προσωπικότητα βάλλεται 
από μερίδα πολιτικών δυνάμεων άλλοτε ευθέως και άλλοτε έμμεσα αλλά πάντοτε 
σταθερά.  

 Αυτές οι πολιτικές δυνάμεις πρέπει να δώσουν ξεκάθαρες απαντήσεις στον 
κυπριακό λαό.  Τι προτείνουν, εφόσον αρνούνται τη διαδικασία των συνομιλιών;  
Μήπως προτείνουν αυτό που καλλιεργείται στο λαό σταθερά, ότι εμείς απ’ εδώ και οι 
άλλοι απ’ εκεί;  Εφόσον αρνούνται τη λύση της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, 
ποια μορφή λύσης προτείνουν;  Μήπως θεωρούν ότι η Τουρκία ή αυτοί που τη 
στηρίζουν θα αποδεχθούν λύση ενιαίου κράτους, στο οποίο μάλιστα οι Ελληνοκύπριοι 
θα έχουμε το πάνω χέρι, ή μήπως θεωρούν ότι η Τουρκία θα δεχθεί να επιστρέψει στο 
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καθεστώς που προέκυψε ως αποτέλεσμα των συνομιλιών Ζυρίχης-Λονδίνου;  Τι 
εννοούν, όταν διακηρύττουν ότι επιδιώκουν ευρωπαϊκή λύση;  Ποιο θα είναι το 
περιεχόμενο αυτής της λύσης;  Πώς θα φτάσουμε σε αυτή τη λύση, αν αρνούμαστε 
την ίδια τη διαδικασία των συνομιλιών;  

 Η Τουρκία κατ’ ουσίαν δεν αποδέχεται τη λύση της ομοσπονδίας και είναι 
ξεκάθαρο ότι αυτό που επιδιώκει είναι λύση χαλαρής συνομοσπονδίας ή ακόμη 
καλύτερα γι’ αυτή λύση δύο κρατών.  H Τουρκία όμως βολεύεται προπαντός με αυτό 
το οποίο υπάρχει σήμερα, με το status quo.  Θα χρειαστεί τεράστια προσπάθεια για 
μετακίνηση της Τουρκίας από αυτές τις αδιάλλακτες θέσεις της και βασική 
προϋπόθεση, για να πετύχουμε αυτό, είναι ότι εμείς, η δική μας πλευρά, δε θα 
υποπέσουμε σε λάθη και δε θα δώσουμε ευκαιρίες και αφορμές στην Τουρκία και 
στους υποστηρικτές της στους διάφορους χώρους να ξεφύγουν από τις πιέσεις. 

 Με αυτά τα δεδομένα η άρνηση των συνομιλιών, η συνεχής αμφισβήτηση του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας ως συνομιλητή, η προσπάθεια της εκ των προτέρων 
απόρριψης κάθε ιδέας για λύση, η τακτική προβολή της απαίτησης προς τον Πρόεδρο 
να εγκαταλείψει τη διαδικασία των συνομιλιών δεν εξυπηρετούν τα συμφέροντα και 
τον αγώνα του κυπριακού λαού για λύση και επανένωση.  

 Συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Οι πιο πάνω κριτικές επισημάνσεις δε γίνονται με στόχο να προκαλέσομε 
οποιαδήποτε πολιτική δύναμη του τόπου.  Αντίθετα, γίνονται με στόχο να 
προβληματιστούμε όλοι μαζί και να παραμερίσουμε λανθασμένες, άκαιρες πολιτικές 
πρακτικές για το καλό του τόπου και του λαού. 

 Στο ΑΚΕΛ δεν αποδεχόμαστε τη θέση για τελευταίες ευκαιρίες.  Έχουμε 
ξεκάθαρες πολιτικές θέσεις όσον αφορά τη μη αποδοχή ασφυκτικών 
χρονοδιαγραμμάτων και επιδιαιτησίας.  Από την άλλη πλευρά όμως, με την ίδια 
δύναμη δε μας διαφεύγει και δεν υποτιμούμε τις πραγματικότητες και τη σταθερή 
εμβάθυνση και παγίωση των τετελεσμένων. 

 Οι Τουρκοκύπριοι συμπατριώτες μας, οι οποίοι πριν από τριάντα πέντε χρόνια 
ήταν εκατόν δεκαοκτώ χιλιάδες άτομα, σήμερα έχουν παραμείνει μόνο ογδόντα οκτώ 
χιλιάδες.  Αντίθετα, σε τριάντα πέντε χρόνια οι έποικοι έχουν φτάσει τις εκατόν εξήντα 
χιλιάδες.  Ακούγοντας προσεκτικά τον πολιτικό λόγο των Τουρκοκυπρίων πολιτικών, 
εύκολα κάποιος μπορεί να αντιληφθεί ότι και αυτός ο λόγος τους έχει διαφοροποιηθεί 
κατά τρόπο ώστε να ικανοποιεί και τους εποίκους με ανάλογες συνέπειες στις 
πολιτικές τους θέσεις. 

 Με αυτά τα δεδομένα μπορεί κάποιος από εμάς να απαντήσει το ερώτημα ποια 
θα είναι η κατάσταση στις κατεχόμενες περιοχές του νησιού το 2050;  Κατά την άποψή 
μας, το πιο πιθανό σενάριο είναι ότι με τις νέες αφίξεις εποίκων, αλλά και με τις νέες 
γεννήσεις παιδιών εποίκων που ήδη βρίσκονται εδώ ο συνολικός αριθμός τους 
τουλάχιστο θα διπλασιαστεί, ενώ σημαντικός αριθμός Τουρκοκυπρίων είτε θα 
εγκαταλείψει την Κύπρο είτε θα σπρωχθεί να επιστρέψει στις ελεύθερες περιοχές 
διεκδικώντας περιουσίες και δικαιώματα, με όλες τις συνέπειες που αυτό θα 
συνεπάγεται. 

 Όσον αφορά τη διεθνή οικονομική κρίση, όλοι οι ομιλητές στη συνεχιζόμενη 
συζήτηση για τους κρατικούς προϋπολογισμούς έχουν αναφερθεί σε αυτήν.  
Αναμφίβολα, η οικονομική κρίση έχει δυσμενείς συνέπειες πάνω στους δείκτες της 
οικονομίας, αλλά και πάνω στο βιοτικό επίπεδο των εργαζομένων.  Νομίζω ότι θα 
πρέπει και η αντιπολίτευση και η συμπολίτευση να αναγνωρίσουν ότι αυτή η 
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κυβέρνηση με τα στοχευμένα μέτρα  που πήρε έχει καταφέρει μέχρι στιγμής να 
ελαχιστοποιήσει τις αρνητικές επιπτώσεις πάνω στους εργαζόμενους.  Η κυβέρνηση 
αυτή δεν κατέφυγε στην εύκολη λύση της αύξησης φορολογιών, ώστε να μετακυλίσει 
την κρίση πάνω στις πλάτες των εργαζομένων.  

 Οι πολλές και σημαντικές πρωτοβουλίες της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε στενή συνεργασία με τους κοινωνικούς εταίρους έχουν 
συγκρατήσει σημαντικά τους δείκτες της ανεργίας προς τα κάτω, παρά το γεγονός ότι 
η κατάσταση όσον αφορά την ανεργία προβληματίζει και την κυβέρνηση και το ΑΚΕΛ 
πολύ σοβαρά. 

 Η κυβέρνηση αυτή έχει διαθέσει σημαντικά ποσά για στήριξη της πραγματικής 
οικονομίας, για στήριξη των εργαζομένων και των πλατιών λαϊκών στρωμάτων και όχι 
για στήριξη των τραπεζών και των μεγάλων επιχειρήσεων, όπως έγινε στις πλείστες 
ευρωπαϊκές χώρες.  Σε συνθήκες βαθιάς οικονομικής κρίσης η κυβέρνηση επιμένει και 
υλοποιεί το κατεξοχήν φιλολαϊκό πρόγραμμά της στηρίζοντας τις αδύνατες ομάδες του 
πληθυσμού και κάνοντας τη διακήρυξή της για δίκαιη κοινωνία από θεωρία πράξη.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συντομεύετε, κύριε συνάδελφε.  Έχετε ακόμα ένα λεπτό. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Θα χρειαστώ ενάμισι, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι εξαιρετικά εύκολη υπόθεση και για την αντιπολίτευση, ενδεχόμενα και για 
άλλες πολιτικές δυνάμεις, προφασιζόμενοι επιμέρους διαφωνίες, να δηλώνουν και να 
καταψηφίσουν τον κρατικό προϋπολογισμό.  

 Εμείς δηλώνουμε ξανά ότι οι θεωρίες επιβεβαιώνονται ή απορρίπτονται από τη 
ζωή.  Οι μεγάλες δηλώσεις για υπεύθυνη αντιπολίτευση ή συμπολίτευση δεν έχουν 
απολύτως κανένα νόημα για εμάς ούτε, πιστεύω, και για τον κυπριακό λαό, αν την 
κρίσιμη ώρα τούτη ο κρατικός προϋπολογισμός καταψηφιστεί από αυτές τις δυνάμεις.  
Είναι υπεύθυνο να καταψηφίζεται ο κρατικός προϋπολογισμός μίας ημικατεχόμενης 
πατρίδας, όταν, όπως όλοι αναγνωρίζουν και παραδέχονται, στον ορίζοντα 
προδιαγράφονται σοβαρές εξελίξεις όσον αφορά το κυπριακό πρόβλημα;  Όταν η 
Κύπρος καλείται να αντιμετωπίσει και με τον κρατικό προϋπολογισμό, προπαντός με 
τον κρατικό προϋπολογισμό, τις συνέπειες μιας βαθιάς και παρατεινόμενης 
οικονομικής κρίσης;  Κατά τη γνώμη μας, η υπεύθυνη πολιτική τοποθέτηση σε αυτές 
τις δύσκολες για το λαό μας ώρες επιβάλλει και απαιτεί την υπερψήφιση του κρατικού 
προϋπολογισμού.   

 Το ΑΚΕΛ ποτέ στην ιστορία του δεν καταψήφισε οποιοδήποτε κρατικό 
προϋπολογισμό συνειδητά, γιατί θεωρούμε ότι τις κρίσιμες ώρες μπορούμε να 
διαφωνούμε, μπορούμε να έχουμε άλλες απόψεις, αλλά δεν μπορούμε να θέτουμε την 
πατρίδα μας κάτω από τον κίνδυνο παράλυσης, γιατί δεν επέρασεν ένας 
προϋπολογισμός.   

 Εμείς θεωρούμε ότι οι διαφορετικές απόψεις και προσεγγίσεις είναι και 
επιθυμητές και αναπόφευκτες.  Πρέπει αυτές οι διαφορετικές απόψεις να εκφράζονται 
με δύναμη και παρρησία, καθότι αυτό επιβάλλουν οι κανόνες ενός πραγματικά 
δημοκρατικού πολιτεύματος.  Με την ίδια δύναμη όμως και με την ίδια ένταση 
δηλώνουμε ότι το καθήκον απέναντι στην ημικατεχόμενη πατρίδα και το λαό της 
απαιτεί την υπερψήφιση των κρατικών προϋπολογισμών.  Θεωρούμε ότι κανένας δε 
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δικαιούται και δεν πρέπει με την ψήφο του να θέτει σε κίνδυνο τη λειτουργία του 
οργανωμένου κυπριακού κράτους στις συγκεκριμένες συνθήκες που περνούμε.  
Έχοντας αυτές τις σκέψεις, καλούμε τόσο το ∆ημοκρατικό Συναγερμό όσο και τις 
υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις να υπερψηφίσουν τον κρατικό προϋπολογισμό για το 
2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε, για την παρέμβασή σας. 

 Προχωρούμε με τον επόμενο ομιλητή, τον κ. Γεώργιο Τάσου, τον αγαπητό εκ 
Λάρνακος συνάδελφο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Κυρία υπουργέ, 

 Πριν προχωρήσω στην ομιλία μου, θα ήθελα να υπενθυμίσω στον αγαπητό 
συνάδελφο, που φαίνεται ότι το ξέχασε, ότι τα δύο τελευταία χρόνια όταν ήταν η 
κυβέρνηση Κληρίδη, το ΑΚΕΛ είχε καταψηφίσει τους προϋπολογισμούς.  Και ερωτώ:  
Τότε ήταν πατριωτική πράξη ή είναι σήμερα που ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός πιστεύει 
ότι αυτοί οι προϋπολογισμοί δε μας εκφράζουν; 

 Η συζήτηση του φετινού προϋπολογισμού της διακυβέρνησης του Προέδρου κ. 
∆ημήτρη Χριστόφια για το οικονομικό έτος 2010 διεξάγεται σ’ ένα εντελώς διαφορετικό 
διεθνές οικονομικό τοπίο σε σχέση με τα προηγούμενα χρόνια.  Ένα τοπίο που 
άλλαξε και αλλάζει καθημερινά την παγκόσμια οικονομία με απρόβλεπτες συνέπειες 
για το τι γίνεται και το τι πρόκειται να γίνει, αφού βλέπουμε κράτη να βρίσκονται στα 
πρόθυρα της χρεοκοπίας και άλλα να χρεοκοπούν.  Η παγκόσμια οικονομική κρίση 
δεν άφησε αλώβητη την κυπριακή οικονομία, με όλα τα συνεπακόλουθα, χωρίς η 
κυβέρνηση να παίρνει τα κατάλληλα μέτρα προς τη σωστή κατεύθυνση, για να 
αναχαιτίσει αυτή την κρίση.  Μια κρίση που δυστυχώς έχει επηρεάσει δυσμενώς τον 
τουρισμό, τη βιομηχανία, τις επιχειρήσεις, τον κατασκευαστικό τομέα, τις εξαγωγές, 
την παραγωγή και τη μεταποίηση, την εργασία και τα εισοδήματα των συμπολιτών 
μας.  Μια κρίση που αυξάνει την ανεργία καθημερινώς, με σοβαρές επιπτώσεις στην 
κοινωνία μας και ειδικότερα στους νέους, με όλα τα συνεπακόλουθα.   

 ∆υστυχώς, η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια μένει απαθής και απλός 
θεατής.  Προσπαθεί με ημίμετρα να θεραπεύσει τα προβλήματα που δημιούργησε και 
δημιουργεί η κρίση.  Ερωτώ και ας μας απαντήσουν:  Τι μέτρα έχουν λάβει για την 
ακρίβια και την αισχροκέρδεια, οι οποίες καλπάζουν συνεχώς, με αποτέλεσμα αρκετά 
νοικοκυριά να δυσκολεύονται να επιβιώσουν;  Όταν το ΑΚΕΛ ήταν στην 
αντιπολίτευση, μας έλεγε για το άδειο καλάθι της οικοκυράς.  Τώρα τι θα μας πει το 
ΑΚΕΛ και τα συνεργαζόμενα κόμματα της συμπολίτευσης;  Θα μας πουν ότι επί της 
δικής τους διακυβέρνησης η Κύπρια οικοκυρά έχασε το καλάθι και έμεινε χωρίς αυτό 
και ψάχνει να το βρει, αλλά δεν το βρίσκει; 

 Τούτη την ώρα αντιπαρέρχομαι και δε θα σχολιάσω τους αδέξιους χειρισμούς 
της παρούσας κυβέρνησης αναφορικά με την αξιολόγηση της Τουρκίας την 
περασμένη εβδομάδα, όπου η Τουρκία κατάφερε να περάσει σχεδόν αλώβητη στην 
προσπάθειά της να γίνει μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αφού ήδη έχουν αναφερθεί 
και θα αναφερθούν και άλλοι συνάδελφοι εν εκτάσει.  Εκείνο το οποίο προέχει τώρα, 
τούτη την ώρα, είναι η ενότητα όλων μας, για να ανακόψουμε αυτή τη συνεχή 
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αναβάθμιση της Τουρκίας σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο.  Μια ενότητα που να 
δημιουργεί ένα αρραγές εσωτερικό μέτωπο όχι σε προσωπικούς αλλά σε υψηλούς 
εθνικούς στόχους, όπου με σύνεση και μέσα από συλλογικότητα και τους σωστούς 
χειρισμούς και με αγαστή συνεργασία με την ελληνική κυβέρνηση να δημιουργήσουμε 
όλες εκείνες τις πολιτικές που θα μεταβάλουν την αδιάλλακτη μέχρι σήμερα θέση της 
Τουρκίας, για να φτάσουμε σε μια σωστή λύση του εθνικού μας προβλήματος. 

 Εμείς, ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, είχαμε καταθέσει γραπτώς έγκαιρα και με 
τρόπο συγκεκριμένο στο Εθνικό Συμβούλιο μία σειρά από εκτιμήσεις, θέσεις και 
απόψεις, καθώς και τη στρατηγική που θα έπρεπε να ακολουθήσουμε, ενόψει της 
αξιολόγησης της Τουρκίας, χωρίς βέβαια να ληφθούν σοβαρά υπόψη. 

 Έχω αναφερθεί επιγραμματικά τόσο στο θέμα της παγκόσμιας οικονομικής 
κρίσης όσο και στο εθνικό μας θέμα, γιατί θέλω να ασχοληθώ κυρίως με το θέμα των 
προϋπολογισμών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
ενός υπουργείου που έχει να κάνει με την πιο ταλαιπωρημένη τάξη των συμπολιτών 
μας, η οποία παλεύει μέσα από αντίξοες συνθήκες, για να επιβιώσει και να παραμείνει 
στη γη των πατέρων της. 

 Συγκρίνοντας τον προϋπολογισμό του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος του 2010, σε σχέση με αυτό του ’09, διεπίστωσα ότι δυστυχώς δε 
διαφέρει σε τίποτα.  Κατά γενική ομολογία, είναι μία πιστή αντιγραφή.  Παρατηρούμε 
ότι ο φετινός προϋπολογισμός είναι ένας προϋπολογισμός ρουτίνας, χωρίς όραμα και 
πρόγραμμα για το μέλλον της κυπριακής γεωργίας, χωρίς βαθιές τομές και χωρίς να 
είναι διαρθρωμένος με τέτοιο τρόπο, ούτως ώστε να στηρίζει την κυπριακή γεωργία 
και να απορροφά τους όποιους κραδασμούς με ανώδυνο τρόπο.  Είναι καθαρά ένας 
τεχνοκρατικός, συντηρητικός προϋπολογισμός, που σκοπό έχει να συντηρήσει τη 
λειτουργία των διαφόρων τμημάτων του Υπουργείου Γεωργίας.   

 ∆υστυχώς, δεν υπάρχει μέσα από τους προϋπολογισμούς μια ολοκληρωμένη 
γεωργική πολιτική που θα ανακόψει τη φθίνουσα πορεία του γεωργικού τομέα και του 
φαινομένου της αστυφιλίας, παρ’ όλες τις προεκλογικές υποσχέσεις του 
προγράμματος του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Σ’ αυτό τον προϋπολογισμό δε 
βλέπουμε να εφαρμόζονται ριζικά μέτρα που θα βγάλουν τους αγρότες μας από το 
αδιέξοδο και που θα τους ωθήσουν να παραμείνουν στα χωριά τους.  ∆υστυχώς, δεν 
ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις των καιρών.   

 Εκφράζω την έντονη απογοήτευσή μου, γιατί σε μια περίοδο τόσο κρίσιμη για 
τη γεωργία κάποιοι επιμένουν να αντιμετωπίζουν με πασιφανή προχειρότητα τα 
προβλήματα των γεωργοκτηνοτρόφων.  Η κυβέρνηση φαίνεται να μην έχει αντιληφθεί 
τους κινδύνους που προκύπτουν από την οικονομική κρίση, τις κλιματολογικές 
αλλαγές, την ύπαρξη σκληρού ανταγωνισμού, τη μείωση των εισοδημάτων των 
γεωργών, την αύξηση του κόστους παραγωγής και ότι οι αγρότες δεν μπορούν να 
επιβιώσουν κάτω από αυτές τις συνθήκες.   

 Οι ορεινές αγροτικές περιοχές συνεχώς συρρικνώνονται, λόγω της συνεχούς 
μείωσης των εισοδημάτων τους και των άλλων σοβαρών προβλημάτων που 
αντιμετωπίζουν σε θέματα εκπαίδευσης, υγείας, έργων υποδομής κ.ά.  Τα ορεινά 
χωριά μας έχουν καταστεί ένα μεγάλο γηροκομείο.   

 Ο Υπουργός Γεωργίας κ. Πολυνείκης, καταθέτοντας τον προϋπολογισμό του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, κατά τη συνεδρία της 
επιτροπής Οικονομικών, μεταξύ άλλων, ανέφερε επί λέξει:  «Το υπουργείο καταβάλλει 
συστηματική προσπάθεια για την αναδιάρθρωση της γεωργικής παραγωγής, τη 
δημιουργία οικονομικά βιώσιμων μονάδων, την εισαγωγή σύγχρονης τεχνολογίας, την 
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ενημέρωση και εκπαίδευση των γεωργών, την αύξηση του αγροτικού εισοδήματος και 
γενικά τη δημιουργία συνθηκών που θα συμβάλλουν στον εκσυγχρονισμό και τη 
βελτίωση του γεωργικού τομέα». 

 Ουδέν αναληθέστερον!  ∆υστυχώς, σχεδόν δύο χρόνια στο τιμόνι του 
Υπουργείου Γεωργίας ο υπουργός δεν έχει κάνει κανένα βήμα προς αυτή την 
κατεύθυνση για την επιτυχία των πιο πάνω στόχων.  Μέχρι σήμερα οι αγρότες μας 
δεν έχουν δει καμιά αναδιάρθρωση της γεωργικής παραγωγής.  ∆εν έχουν δει καμιά 
αύξηση του αγροτικού εισοδήματος.  ∆εν έχουν δει καμιά βελτίωση της απόδοσης του 
αγροτικού τομέα.  ∆εν έχουν δει τη δημιουργία συνθηκών για βελτίωση του γεωργικού 
τομέα.  Αντιθέτως, το μόνο που βλέπουμε είναι η μείωση του αγροτικού εισοδήματος, 
η μείωση των αγροτών που ασχολούνται με τη γεωργία και την κτηνοτροφία, η 
ερήμωση της υπαίθρου και η αύξηση των προβλημάτων χωρίς προοπτική επίλυσής 
τους. 

 Μα, πώς είναι δυνατό ο κ. υπουργός να βρει το χρόνο, για να ασχοληθεί με τα 
αγροτικά προβλήματα και να χαράξει πολιτική, αφού η μοναδική του έγνοια, ως 
υπουργού, είναι να ασχολείται με τη ρουσφετολογία και την κομματικοποίηση των 
πάντων στο υπουργείο του;  Ένας υπουργός -πρωτόγνωρο για τα κυπριακά 
δεδομένα- που καταγγέλθηκε από το λειτουργό του υπουργείου του για τις κομματικές 
του παρεμβάσεις, ένας υπουργός που ανάγκασε τον πρώην γενικό διευθυντή του 
υπουργείου του να αφυπηρετήσει πρόωρα, γιατί δε συμφωνούσε με τις “ανάρμοστες” 
και “παράτυπες” αποφάσεις του.   

 Η αγροτική οικονομία συνεχώς συρρικνούται, γιατί δεν υπάρχει μια 
ολοκληρωμένη ορθολογιστική γεωργική πολιτική και ένα ευρύτερο εθνικό σχέδιο 
δράσης για τον αγροτικό τομέα, πέραν του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης, που μέσα 
από τους στόχους του θα βοηθήσει στην ανάκαμψη της φθίνουσας πορείας του 
αγροτικού τομέα και των άλλων προβλημάτων που απασχολούν τη γεωργία και 
κτηνοτροφία. 

 Τα προβλήματα συνεχώς θα αυξάνονται, αφού καθημερινώς οι λιγοστοί 
εναπομείναντες αγρότες αγωνιούν για τη δική τους οικονομική κρίση που τους 
μαστίζει και με την παρούσα κυβέρνηση να αναπαύεται ότι έλυσε το πρόβλημα των 
αγροτών με τη ρύθμιση των αγροτικών χρεών!  Η αγροτική τάξη δεν είναι μόνο οι 
χίλιοι αγρότες που ωφελήθηκαν από το πιο πάνω σχέδιο.  Υπάρχει μια πλειάδα 
άλλων αγροτών που για διάφορους λόγους, παρ’ όλο που ήταν χρεωμένοι, δεν 
υπέβαλαν τις σχετικές αιτήσεις στον προκαθορισμένο χρόνο και χρειάζονται και αυτοί 
τη βοήθεια του κράτους. 

 Το Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 ακόμη δεν έχει μπει σε εφαρμογή, 
ενώ μπαίνουμε αισίως στο 2010 με όλες τις συνέπειες και τα προβλήματα που 
δημιουργεί η καθυστέρηση των τριών χρόνων στους αγρότες μας.  Ειλικρινά, 
διερωτώμαι πότε θα μπουν σε ενέργεια οι δράσεις της πρώτης προκήρυξης του 
σχεδίου και πότε θα γίνει επαναπροκήρυξη για δεύτερη φορά, έτσι ώστε να δοθεί η 
ευκαιρία σε άλλους αγρότες να ενταχθούν στο σχέδιο, αφού δεν έχει ξεκινήσει ακόμη 
η εφαρμογή της πρώτης προκήρυξη.  Αυτό δείχνει την προχειρότητα με την οποία το 
Υπουργείο Γεωργίας αντιμετωπίζει τα θέματα που απασχολούν τον Κύπριο αγρότη.  
Όλοι οι αγρότες βρίσκονται σε απόγνωση και έχουν κουραστεί να περιμένουν το πότε 
θα υλοποιηθεί η εφαρμογή του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης. 

 Η παροχή περιορισμένης ποσότητας νερού στους αγρότες δε μας βρίσκει 
σύμφωνους, γι’ αυτό καλούμε την κυβέρνηση να επανεξετάσει το αίτημα των 
αγροτών, για να παραχωρήσει επιπρόσθετες ποσότητες νερού για τις αρδευτικές τους 
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ανάγκες.  ∆εν μπορεί να απειλεί τους αγρότες, αποστέλλοντάς τους επιστολές, ότι θα 
τους στερήσει το δικαίωμα παροχής νερού από τα διάφορα αρδευτικά κυβερνητικά 
έργα.  Οι εξαγγελίες για θεσμοθέτηση ανεξαρτήτου φορέα διαχείρισης του υδατίνου 
πλούτου έχουν παγοποιηθεί, χωρίς να υπάρχει καμία πληροφόρηση σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται και κατά πόσο θα υλοποιηθεί.   

 Ένα θέμα που ακόμη περιμένει το ξεκαθάρισμά του είναι η μεταφορά νερού 
από την Ελλάδα, που, για μένα, εξελίσσεται σε σκάνδαλο, αφού μέχρι σήμερα δε μας 
έχουν πει πόσα στοίχισε και ποιο είναι το τελικό κόστος αυτού του νερού.  Ας μας 
πουν επιτέλους και ας πουν στον κυπριακό λαό πόσα επιπρόσθετα εκατομμύρια 
πληρώθηκαν ή θα πληρωθούν! 

 Για ποιο εκσυγχρονισμό και ποια αναζωογόνηση της υπαίθρου μιλά ο 
Υπουργός Γεωργίας, όταν προφασίζονται διάφορα τεχνάσματα, για να μην 
καταβληθούν οι αποζημιώσεις από θεομηνίες στους αγρότες, βάζοντας ως όρο την 
άδεια οικοδομής;  Ποια άδεια οικοδομής να προσκομίσουν οι αγρότες για τα 
μετακινούμενα θερμοκήπια, κοινώς “τουνέλια”; 

 Ο τομέας της γεωργικής έρευνας παραμένει στάσιμος, παρ’ όλο που το 
πρόγραμμα διακυβέρνησης Χριστόφια προέβλεπε ριζικές τομές.  Υποσχόταν 
αναβάθμιση του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών, ενισχύοντας το προσωπικό με 
επιστήμονες ερευνητές και αυξάνοντας τις δαπάνες έρευνας μέσω του κρατικού 
προϋπολογισμού.  ∆υστυχώς όμως, με λύπη μας παρατηρούμε ότι και σ’ αυτό τον 
προϋπολογισμό το κονδύλι του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών είναι μηδαμινό, 
πράγμα που δεν επιτρέπει να προχωρήσει σε νέα ερευνητικά προγράμματα.  
Παντελής είναι η έλλειψη χάραξης ολοκληρωμένης πολιτικής για την ανάπτυξη της 
βιολογικής γεωργίας και κτηνοτροφίας.  Σήμερα δεν υπάρχει στρατηγική και 
σχεδιασμός, με αποτέλεσμα η Κύπρος να συγκαταλέγεται μεταξύ των τελευταίων 
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε θέματα παραγωγής βιολογικών προϊόντων.   

 Οι παραγωγοί μας πρέπει να αποκτήσουν εκπαίδευση και πρόσβαση σε νέα 
τεχνογνωσία, η οποία τους είναι απαραίτητη, για να μπορούν να προσαρμόζονται στα 
νέα δεδομένα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η αγροτική πολιτική μας πρέπει να 
αφουγκράζεται τις ανάγκες της παραγωγικής βάσης και τις συνθήκες της αγοράς και 
να προτείνει λύσεις οι οποίες θα είναι χρήσιμες για τη στρατηγική μας κατεύθυνση στα 
σοβαρά αγροτικά προβλήματα και να περιλαμβάνει μια σειρά μέτρων που θα 
βοηθήσουν άμεσα τους αγρότες μας.  Ως τέτοια μέτρα, εισηγούμαστε: 

1. τη γρήγορη καταβολή ενισχύσεων, 

2. τη μείωση του κόστους παραγωγής των αγροτικών προϊόντων,  

3. την καλύτερη οργάνωση των γεωργικών εκμεταλλεύσεων και τη σύνδεσή τους 
με την αγορά, καθώς και τη βελτίωση της παραγωγικότητας,  

4. τη στήριξη του κατά κύριο επάγγελμα αγρότη και ιδιαίτερα των νέων αγροτών 
με κίνητρα για παραμονή τους στην ύπαιθρο και την είσοδό τους στο αγροτικό 
επάγγελμα, 

5. την προώθηση και προβολή στο εξωτερικό κυπριακών προϊόντων, για να 
γίνουν γνωστά, 

6. τη διεύρυνση της γκάμας των καλλιεργησίμων προϊόντων και την εφαρμογή 
συστημάτων ολοκληρωμένης διαχείρισης, 

7. την ενίσχυση και ενθάρρυνση της δημιουργίας ομάδων παραγωγών,  
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8. τον εκσυγχρονισμό του ΟΓΑ και  

9. τη διαμόρφωση μακροχρόνιας πολιτικής για προστασία του εισοδήματος όλων 
των τάξεων που άπτονται της αγροτικής οικονομίας (πατατοπαραγωγοί, 
σιτοπαραγωγοί, εσπεριδοκαλλιεργητές, θερμοκηπιούχοι, λαχανοπαραγωγοί, 
ελαιοπαραγωγοί, ποιμνιοτρόφοι, αγελαδοτρόφοι, χοιροτρόφοι, πτηνοτρόφοι, 
μελισσοκόμοι και ψαράδες). 

 Είναι, για μας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, η στήριξη του αγροτικού τομέα 
και η αντιμετώπιση των δυσκολιών και των προβλημάτων που αντιμετωπίζει ο 
Κύπριος αγρότης και η κυπριακή ύπαιθρος, ύψιστο εθνικό καθήκον, γι’ αυτό θα 
συνεχίσουμε να στηρίζουμε κάθε προσπάθεια των κατοίκων της υπαίθρου για την 
παραμονή στις ρίζες τους, όπως πράτταμε όλα τούτα τα χρόνια. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως βουλευτής της πόλης του Ζήνωνα, θεωρώ υποχρέωσή μου όπως καλέσω 
για μια ακόμη φορά την κυβέρνηση όπως χωρίς χρονοτριβή προχωρήσει στην άμεση 
εκτέλεση διαφόρων έργων υποδομής, τα οποία είναι υψίστης σημασίας για την πόλη 
και την επαρχία της Λάρνακος.  Είναι γνωστό στα διάφορα υπουργεία ποια έργα 
εκκρεμούν και περιμένουν την πραγματοποίησή τους.  Εκκρεμούν έργα προς 
υλοποίηση, όπως οδικά έργα, σχολικά κτίρια (η δημιουργία νέων λυκείων, γυμνασίων 
και δημοτικών σχολείων), η ίδρυση πανεπιστημιακής σχολής στη Λάρνακα, η 
επέκταση του νοσοκομείου Λάρνακος με τη δημιουργία ιατρικών κέντρων, έργα 
τουριστικής και αθλητικής υποδομής, η επέκταση και αναβάθμιση του λιμανιού και της 
μαρίνας και πολλά άλλα που δεν μπορώ και δε μου επιτρέπει ο χρόνος να τα 
αναφέρω. 

 Θεωρώ ότι η κυβέρνησις δεν έχει συμπεριλάβει μέσα στους φετινούς κρατικούς 
προϋπολογισμούς την κατασκευή ουσιαστικών έργων προς όφελος της πόλης και της 
επαρχίας Λάρνακος.  Γι’ αυτό η κυβέρνηση πρέπει να προχωρήσει άμεσα, για να άρει 
αυτή την αδικία που δημιούργησε εις βάρος της Λάρνακας, έτσι ώστε να μπορέσει και 
η πόλη του Ζήνωνα να γίνει μια σύγχρονη, ευρωπαϊκή πόλις. 

 Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Γεωργίου Τάσου ο Πρόεδρος της Βουλής 
επανήλθε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Γιώργο Τάσου. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο το Νεόφυτο Κωνσταντίνου.   

(Αστειευόμενος) 

 Όπως είπε σωστά και ο φίλος ο Πουργουρίδης, στο τέλος έμειναν οι δύο 
στρατηγοί, ο Νεόφυτος Κωνσταντίνου και ο κ. Άριστος Αριστοτέλους! 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ∆ε διεκδίκησα, κύριε Πρόεδρε, τέτοιο τίτλο.  Απλώς, ως μέλος της επιτροπής 
Άμυνας, προσπαθώ να διαδραματίσω σωστά το ρόλο μου, ασκώντας κοινοβουλευτικό 
έλεγχο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Επειδή, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγινε αναφορά από τους 
δύο προηγούμενους ομιλητές ότι ετήρησαν συνέπεια έναντι των προϋπολογισμών, να 
υπενθυμίσω σε όλους ότι το μοναδικό κόμμα που διαχρονικά επέδειξε συνέπεια, 
σοβαρότητα και υπευθυνότητα, ψηφίζοντας πάντοτε τους προϋπολογισμούς, ασχέτως 
αν διαφωνούσε και σε ορισμένα μέρη του προϋπολογισμού, ήταν το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα, γιατί εμείς πιστεύουμε στη συνέχεια του κράτους.  Γιατί δεν μπορεί να 
λειτουργήσει το κράτος χωρίς προϋπολογισμούς. 

 Ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2010, όπως και ο αντίστοιχος του 2009, 
διαμορφώθηκε και συζητείται υπό τις πραγματικότητες που δημιούργησε η διεθνής 
χρηματοοικονομική κρίση.  Αν και πέρσι η Βουλή έλαβε σειρά διαβεβαιώσεων για την 
πλήρη ετοιμότητα της κυβέρνησης να αντιμετωπίσει και να διαχειριστεί 
αποτελεσματικά την κατάσταση, που εκτιμάτο ότι δε θα επηρεάσει έντονα την 
κυπριακή οικονομία, φέτος συμβαίνει ακριβώς το αντίθετο.  ∆ηλαδή γίνεται η 
παραδοχή της έντονης επίδρασης που εκ των πραγμάτων ασκεί η οικονομική κρίση 
στην κυπριακή οικονομία.  Μάλιστα, οι αναφορές στην οικονομική κρίση λαμβάνουν 
τέτοια έκταση και ένταση που δημιουργεί εντύπωση.  Παραδείγματος χάριν ο 
Υπουργός Οικονομικών στην ομιλία του στην ολομέλεια της Βουλής ανέφερε τη λέξη 
“κρίση” είκοσι δύο φορές!   

 Βεβαίως, η κυβέρνηση δεν είναι υπεύθυνη για τη διεθνή οικονομική κρίση και 
για τις επιπτώσεις της.  Όμως η κυβέρνηση είναι υπεύθυνη για τη διαχείριση των 
επιπτώσεων της οικονομικής κρίσης στην Κύπρο και δεν πρέπει σε καμία περίπτωση 
να χρησιμοποιεί την κρίση και την προβληματική οικονομική κατάσταση άλλων χωρών 
ως άλλοθι για όλα τα προβλήματα της κυπριακής οικονομίας.  

 Ωστόσο, χαιρετίζουμε με ικανοποίηση την αύξηση των κοινωνικών παροχών 
κατά 8,9%, ενώ οι κοινωνικές δαπάνες αυξάνονται συνολικά κατά 10,6%.  Όμως 
σημειώνω με προβληματισμό την αναφορά του Υπουργού Οικονομικών στην 
πρόθεση της κυβέρνησης για “καλύτερη στόχευση των κοινωνικών παροχών και 
επιδομάτων”.  Όντως, η δύσκολη οικονομική κατάσταση επιβάλλει τη στόχευση των 
μέτρων κοινωνικής πρόνοιας σε αυτούς που τα έχουν περισσότερη ανάγκη.  Όμως 
στην πράξη “στοχευμένα μέτρα” σημαίνει μέτρα με το σταγονόμετρο!  “Καλύτερα 
στοχευμένα μέτρα” σημαίνει μέτρα με μικρότερο σταγονόμετρο!  Αναμένουμε ότι η 
κοινωνική πολιτική της κυβέρνησης θα αγγίξει ευρείες ομάδες πολιτών και θα 
επηρεάσει θετικά τα μικρομεσαία κοινωνικά στρώματα και τις αδύνατες κοινωνικές 
ομάδες χωρίς να περιοριστεί ασφυκτικά.  

 Επιπλέον, η προβληματική οικονομική κατάσταση δεν πρέπει σε καμιά 
περίπτωση να θυματοποιήσει τον απλό πολίτη και τον απλό εργαζόμενο του 
δημόσιου και του ιδιωτικού τομέα. Οι επαναλαμβανόμενες αναφορές των 
εκπροσώπων των εργοδοτών για παγιοποίηση μισθών και ωφελημάτων πλήττουν τα 
κεκτημένα συμφέροντα των εργαζομένων και δεν πρέπει να γίνουν αποδεκτές.  Όμως 
στο ίδιο πνεύμα με τους εκπροσώπους των εργοδοτών τοποθετήθηκε και ο Υπουργός 
Οικονομικών, ο οποίος ανέφερε χαρακτηριστικά ότι στους στόχους της κυβέρνησης 
περιλαμβάνεται η “σταδιακή μείωση του κόστους του κρατικού μισθολογίου”.  Ο 
Υπουργός Οικονομικών μιας κυβέρνησης με κοινωνικές ευαισθησίες δεν πρέπει να 
αναζητά οικονομικούς πόρους στους μισθούς των εργαζομένων και εν πάση 
περιπτώσει το κόστος της οικονομικής κρίσης δεν μπορεί και δεν πρέπει να το 
πληρώσει ο απλός εργαζόμενος. 

 Παράλληλα, ο Υπουργός Οικονομικών δεν ομιλεί με την ίδια αυστηρότητα και 
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αποφασιστικότητα, όταν αναφέρεται στον τραπεζικό τομέα.  Η ικανοποιητική 
ρευστότητα και η κεφαλαιουχική επάρκεια των τραπεζών προκαλούν ικανοποίηση, 
όμως, για να έχουν ουσιαστικό αντίκτυπο στην κυπριακή οικονομία, πρέπει να 
επηρεάζουν θετικά τον απλό Κύπριο πολίτη.  Παρά τα ενισχυτικά μέτρα που αφορούν 
τις κυπριακές τράπεζες -στα οποία ορθά προχώρησε η κυβέρνηση- δεν έχει 
επιτευχθεί ακόμη πραγματική μείωση των επιτοκίων δανεισμού.  Η κυβέρνηση, παρά 
το ότι ανταποκρίθηκε στα αιτήματα των τραπεζών για αύξηση του ποσού κάλυψης 
καταθέσεων και έκδοση κρατικών ομολόγων ύψους €3 δις, δεν πέτυχε τη μείωση των 
δανειστικών επιτοκίων.  Αντί αυτού, ο Υπουργός Οικονομικών χαμηλώνει επικίνδυνα 
τον πήχη, εκφράζοντας την προσδοκία για “συγκράτηση των επιτοκίων”.  ∆ηλαδή το 
μήνυμα που στέλνει ο Υπουργός Οικονομικών στις τράπεζες είναι ότι δε χρειάζεται να 
μειώσουν τα επιτόκια δανεισμού, αλλά αρκεί να μην τα αυξήσουν.  Οπότε, στο τέλος 
της ημέρας, εάν οι τράπεζες τα αυξήσουν λίγο αντί για πολύ, η κυβέρνηση θα είναι 
ικανοποιημένη.   

 Το θέμα των υψηλών επιτοκίων δανεισμού είναι ιδιαίτερης σημασίας τόσο για 
την πραγματική οικονομία όσο και για την καθημερινότητα των Κυπρίων πολιτών, 
αφού η μείωσή τους θα απελευθερώσει σημαντικές οικονομικές δυνατότητες και θα 
επηρεάσει θετικά την κυπριακή οικονομία σε διάφορα επίπεδα.  ∆υστυχώς, η 
κυβέρνηση δεν επιδεικνύει την αναμενόμενη αποφασιστικότητα και φαίνεται ότι δεν 
ιεραρχεί το θέμα υψηλά στις προτεραιότητές της. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εφόσον ο προϋπολογισμός για το 2010 διαμορφώνεται μέσα από τα δεδομένα 
που δημιουργεί η κρίση, γίνονται οι ανάλογες περικοπές και συγκρατήσεις στα έξοδα 
ανά τομέα.  Ωστόσο, κάποιοι τομείς είναι ιδιαίτερης εθνικής σημασίας και σε αυτούς 
δεν μπορούν να γίνονται περιορισμοί.  Η άμυνα του τόπου δεν είναι τομέας για 
εξοικονομήσεις.  Ήδη τα ποσά που δαπανώνται για την άμυνα είναι περιορισμένα, 
εξαιτίας αντικειμενικών δυσκολιών και πολιτικών παραγόντων.  Έτσι, οποιαδήποτε 
περαιτέρω μείωση θα έπρεπε να ήταν απαγορευτική.  ∆υστυχώς, ο φετινός 
προϋπολογισμός για την άμυνα έχει υποστεί περικοπές, αφού ο συνολικός 
προϋπολογισμός για το 2010 παρουσιάζεται μειωμένος κατά 8% σε σχέση με τον 
αντίστοιχο του 2009. 

 Στην ομιλία του στην επιτροπή Οικονομικών ο Υπουργός Άμυνας ανέφερε ότι 
είναι επιβεβλημένη η ενίσχυση και η αναβάθμιση της άμυνάς μας, όμως στη συνέχεια 
σημείωσε ότι ο προϋπολογισμός του 2010 σκοπό έχει να καλύψει κυρίως βασικές 
δαπάνες συντήρησης και λειτουργίας του Υπουργείου Άμυνας και της Εθνικής 
Φρουράς.  Τόσο μέσα από τα λεγόμενα του υπουργού όσο και μέσα από τη μελέτη 
του προϋπολογισμού είναι σαφές ότι δεν μπορούν να επιτυγχάνονται και τα δύο.  Ο 
προϋπολογισμός που έχουμε ενώπιον μας ούτε ενισχύει ούτε αναβαθμίζει την Εθνική 
Φρουρά, αλλά περιορίζεται στη συντήρηση της λειτουργίας της, η οποία σε κάποιες 
περιπτώσεις μετατρέπεται σε υπολειτουργία.  

 Ιδιαίτερα σε ορισμένους τομείς, η μείωσις των δαπανών είναι τουλάχιστο 
προκλητική.  Παρά τα πρόσφατα ατυχήματα που θα έπρεπε να ευαισθητοποιήσουν, ο 
φετινός προϋπολογισμός προβλέπει μείωση των δαπανών για τη συντήρηση του 
στρατιωτικού οπλισμού και εξοπλισμού και μείωση των δαπανών για την εκπαίδευση 
και τη μετεκπαίδευση των στελεχών της Εθνικής Φρουράς. 

 Συγκεκριμένα, προϋπολογίζεται μείωση των δαπανών για τη συντήρηση 
στρατοπέδων και εγκαταστάσεων, σκαφών, αεροσκαφών, οπλισμού και άλλου 
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στρατιωτικού και ιατρικού εξοπλισμού.  Η συντήρηση του στρατιωτικού οπλισμού και 
εξοπλισμού δεν είναι τομέας για εξοικονομήσεις.  Τα όπλα που χειρίζονται τα παιδιά 
μας, τα όπλα που θα χρησιμοποιηθούν σε περίπτωση κρίσης, δεν είναι αντικείμενο 
για περικοπές δαπανών.  Εφόσον πέρσι υπολογίστηκε να ξοδευτούν περισσότερα 
χρήματα για τη συντήρηση του οπλισμού, πώς είναι δυνατό φέτος να χρειάζονται 
λιγότερα χρήματα;  Είτε έχει μειωθεί ο οπλισμός είτε κάποια οπλικά συστήματα θα 
μείνουν ασυντήρητα.  Για τα ένοπλα τμήματα ο ασυντήρητος οπλισμός είναι κίνδυνος 
μεγαλύτερος από την όποια εχθρική απειλή και η στρατιωτική και πολιτική ηγεσία της 
Εθνικής Φρουράς πρέπει να αναλάβουν τις ευθύνες τους άμεσα και έγκαιρα. 

 Οι προκλητικές περικοπές δαπανών είναι ακόμη εντονότερες στον τομέα της 
εκπαίδευσης και της μετεκπαίδευσης των στελεχών της Εθνικής Φρουράς.  Η 
επένδυση στο ανθρώπινο δυναμικό του στρατού μας είναι ιδιαίτερα σημαντική 
παράμετρος της εδραίωσης του αισθήματος ασφάλειας μεταξύ των πολιτών και του 
υψηλού ηθικού μεταξύ αυτών που στελεχώνουν την Εθνική Φρουρά.  Όμως στο 
φετινό προϋπολογισμό το ποσό που προϋπολογίζεται να δαπανηθεί για την 
εκπαίδευση του προσωπικού και για τη συμμετοχή σε εκπαιδευτικά σεμινάρια είναι 
περίπου το μισό σε σχέση με το αντίστοιχο του 2009, ενώ είναι περίπου το ένα τρίτο 
σε σχέση με το αντίστοιχο του 2008.  Συγκεκριμένα, ενώ το 2008 διατέθηκαν €5,5 
εκατομ. -αντίστοιχα ήταν τα ποσά που είχαν διατεθεί για τα έτη ’07 και ’06- το 2009 
διατέθηκαν €3,5 εκατομ. και για το 2010 προγραμματίζεται να διατεθούν μόλις 
€1.400.000.  ∆ηλαδή γίνεται μια τεράστια περικοπή σε έναν τομέα που θα έπρεπε να 
συγκέντρωνε πολύ μεγαλύτερο ενδιαφέρον, προκαλώντας απορίες και ερωτηματικά.  
Οι σύγχρονες υπηρεσιακές ανάγκες της Εθνικής Φρουράς είναι τέτοιες που δεν 
επιτρέπουν τον εφησυχασμό και την αξιοποίηση της παλιάς γνώσης.  Το σύγχρονο 
επιχειρησιακό περιβάλλον είναι απαιτητικό και διαρκώς εξελισσόμενο και δεν αφήνει 
περιθώρια για εξοικονομήσεις. 

 Πέρα από αυτά όμως, είναι σημαντικό να καταγραφεί από το βήμα της 
ολομέλειας της Βουλής των Αντιπροσώπων ότι ο προϋπολογισμός του Υπουργείου 
Άμυνας παρουσιάζει κάποιες σοβαρές δομικές αδυναμίες, που μπορούν να 
χαρακτηριστούν και ως αλχημείες.  Ως γνωστό, ο συγκεκριμένος προϋπολογισμός 
αποτελείται από τέσσερις επιμέρους προϋπολογισμούς: του Υπουργείου Άμυνας, του 
Κυπριακού Στρατού, της Εθνικής Φρουράς και της αμυντικής θωράκισης.  Το 
άθροισμα των τεσσάρων προϋπολογισμών αποτελεί το συνολικό προϋπολογισμό του 
Υπουργείου Άμυνας που κατατίθεται προς έγκριση στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  
Όμως διαπιστώθηκε ότι συγκεκριμένες ταυτόσημες δαπάνες αναφέρονται ταυτόχρονα 
σε δυο τμήματα του προϋπολογισμού, δηλαδή, συγκεκριμένη δαπάνη είναι 
καταγεγραμμένη τόσο στον προϋπολογισμό της Εθνικής Φρουράς όσο και στον 
προϋπολογισμό της αμυντικής θωράκισης.  Το συγκεκριμένο γεγονός προκαλεί 
απορία, για την οποία, αν και κατατέθηκε τόσο στην επιτροπή Οικονομικών όσο και 
στην επιτροπή Άμυνας, οι εκπρόσωποι του υπουργείου δεν έδωσαν πειστικές 
απαντήσεις.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Όταν αναφερόμαστε στα θέματα που αφορούν την Εθνική Φρουρά, πρέπει να 
έχουμε υπόψη ότι το σημαντικότερο ίσως πρόβλημα που απειλεί την ύπαρξή της είναι 
το φαινόμενο της φυγοστρατίας.  Το φαινόμενο της φυγοστρατίας τραυματίζει τη 
μαχητικότητα της Εθνικής Φρουράς, θυματοποιεί τους υπεύθυνους εθνοφρουρούς και 
διαβρώνει τη συνοχή της κυπριακής κοινωνίας.  Η φυγοστρατία συνίσταται στην 
επιπόλαιη αποφυγή του καθήκοντος της υπηρεσίας προς την πολιτεία είτε διά της 
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επίκλησης δήθεν προβλημάτων ψυχικής υγείας είτε διά της επίκλησης της λεγόμενης 
“δυσκολίας προσαρμογής στο στρατιωτικό περιβάλλον” είτε διά της επίκλησης δήθεν 
σωματικών παθήσεων.  Η αποφυγή της στράτευσης γίνεται πλέον η επιλογή όσων 
προτιμούν να θέσουν το προσωπικό συμφέρον πάνω από το γενικό καλό και να 
επιφορτίσουν, λόγω της απουσίας τους, με επιπλέον βάρη όσους θα είναι παρόντες.  
Και δυστυχώς αυτή η επιλογή γίνεται εξελικτικά αποδεκτή ως ανεκτή και ηθικά νόμιμη 
επιλογή για τους νέους μας. 

 Το ενδιαφέρον του ∆ημοκρατικού Κόμματος για το θέμα της φυγοστρατίας είναι 
διαχρονικό και έντονο, αφού από το 2006 καταθέσαμε πρόταση νόμου που 
προνοούσε αποτελεσματικές λειτουργίες αντιμετώπισης του προβλήματος και 
επισημάναμε επανειλημμένα, τόσο στην επιτροπή Άμυνας της Βουλής όσο και 
δημόσια, την ανεπάρκεια των έως τώρα νομοθετικών ρυθμίσεων.  Στις 9 Ιουλίου 2009 
συζητήθηκε στο Κεφάλαιο Τέταρτο της ολομέλειας της Βουλής θέμα με τίτλο «Το 
φαινόμενο της φυγοστρατίας και οι επιπτώσεις του στην Εθνική Φρουρά και στην 
κυπριακή κοινωνία», που εγγράψαμε εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος.  εταιρία  

 Στις 7 Ιουλίου του τρέχοντος έτους πραγματοποιήθηκε ειδική συνάντηση 
αντιπροσωπίας του ∆ημοκρατικού Κόμματος με τον Υπουργό Άμυνας, όπου 
επιδόθηκε αναλυτικό υπόμνημα με κωδικοποιημένες προτάσεις του ∆ΗΚΟ σχετικά με 
την πρόληψη και την αντιμετώπιση του φαινομένου της φυγοστρατίας.  Τότε ο 
Υπουργός Άμυνας συμφώνησε με το σύνολο των προτάσεων του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και δεσμεύτηκε ότι εντός του φθινοπώρου θα κατετίθετο στη Βουλή 
νομοσχέδιο που θα τροποποιούσε αποτελεσματικά τη νομοθεσία που διέπει την 
εναλλακτική θητεία των στρατευσίμων και τη νομοθεσία που διέπει την απαλλαγή από 
τις στρατιωτικές υποχρεώσεις για λόγους υγείας.  Παρά το ότι έχει περάσει αρκετός 
χρόνος και εντός μερικών βδομάδων θα πραγματοποιηθεί η κατάταξη της νέας σειράς 
εθνοφρουρών, το Υπουργείο Άμυνας δεν έχει προβεί σε καμιά νομοθετική 
πρωτοβουλία αντιμετώπισης του προβλήματος.  Επίσης, το Υπουργείο Άμυνας δεν 
έχει προβεί σε καμιά άλλη ενέργεια που να αντιμετωπίζει το πρόβλημα και δεν 
υιοθέτησε καμία από τις δεκατέσσερις προτάσεις που κατέθεσε το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα σχετικά με το θέμα.   

 Η φυγοστρατία δε γίνεται να μας απασχολεί μια φορά το χρόνο κατά την 
περίοδο της μεγάλης κατάταξης των εθνοφρουρών, τον Ιούλιο.  Το Υπουργείο Άμυνας 
έχει ευθύνη να ενεργοποιηθεί άμεσα και να αναλάβει ουσιαστικές πρωτοβουλίες, 
όπως αυτές που εισηγήθηκε αναλυτικά και τεκμηριωμένα το ∆ημοκρατικό Κόμμα.  

 Επαναλαμβάνω ότι για τη λειτουργική υλοποίηση αυτών των προτάσεων είναι 
απαραίτητη η δημιουργία εθνικής επιτροπής αντιμετώπισης του φαινομένου της 
φυγοστρατίας, υπό την ευθύνη του Υπουργείου Άμυνας, στην οποία θα συμμετέχουν 
το Υπουργείο Άμυνας, το Υπουργείο Παιδείας, το Υπουργείο Εργασίας, η επιτροπή 
Άμυνας της Βουλής και ο Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου, ώστε να προωθηθούν, μέσα 
από τον απαραίτητο συντονισμό, οι κατάλληλες νομοθετικές και διοικητικές 
πρωτοβουλίες.   

 Όμως το θέμα της φυγοστρατίας είναι άρρηκτα συνδεδεμένο με τη φιλολογία 
και την παραφιλολογία που αφορούν τη μείωση της στρατιωτικής θητείας.  Τα θέματα 
που αφορούν την άμυνα και την ασφάλεια του τόπου πρέπει κατά κανόνα να 
προσεγγίζονται με σοβαρότητα και υπευθυνότητα.  ∆υστυχώς, αυτός ο κανόνας 
φαίνεται ότι στην πράξη δεν τηρείται.  Είναι γεγονός ότι όλοι επιθυμούμε τη μείωση 
της διάρκειας της στρατιωτικής θητείας, η οποία εκ των πραγμάτων έχει μεγάλη 
χρονική έκταση.  Όμως είναι επίσης γεγονός ότι οι επιθυμίες δεν είναι πάντοτε εφικτές.  
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Για το συγκεκριμένο θέμα η επιθυμία απέχει από την πραγματικότητα τόσο, ώστε η 
προσπάθεια για μετατροπή της επιθυμίας σε πράξη να ενέχει μεγάλους κινδύνους.  Η 
όλη συζήτηση δημιουργεί τεράστια αναστάτωση στους εθνοφρουρούς και στις 
οικογένειές τους, κάμπτει το ηθικό των στρατιωτών, αφού κρίνονται ως πλεονάζοντες, 
και ταυτόχρονα δίνει άλλοθι στους φυγόστρατους. 

 Πριν από δυο χρόνια, από το ίδιο βήμα είχα αναφέρει ότι, ενόψει των τότε 
επικείμενων προεδρικών εκλογών του 2008, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
αναμασούσε το ξαναζεσταμένο φαγητό της μείωσης της στρατιωτικής θητείας, 
διεκδικώντας μια χούφτα ψήφους, συμπαρασύροντας ως ουραγό το ΑΚΕΛ, που 
επίσης πλειοδοτούσε για μείωση της διάρκειας της στρατιωτικής θητείας.  Αν και 
σήμερα το πρωί ο συνάδελφός μου ο Σωτήρης Σαμψών στην ομιλία του κατέκρινε την 
προσπάθεια της κυβέρνησης για μείωση της θητείας στους δεκαεννιά μήνες, 
υπενθυμίζω ότι η πρόταση του δικού του κόμματος ήταν ακόμα πιο προβληματική, 
αφού αφορούσε μείωση στους δεκατέσσερις μήνες.  Και, παρά το ότι ο Σωτήρης λέει 
ότι η μείωση στους δεκατέσσερις μήνες θα ήταν αποτέλεσμα αναδιοργάνωσης, στην 
πραγματικότητα δεν ήταν έτσι, αφού ο υποψήφιος του κόμματός του στις προεδρικές 
εκλογές υποσχόταν ότι, αν εκλεγόταν το Φεβρουάριο του 2008, το καλοκαίρι του ίδιου 
χρόνου θα απολύονταν οι πρώτοι στρατιώτες της δεκατετράμηνης θητείας χωρίς 
αναδιοργάνωση και χωρίς πρόσληψη ικανού αριθμού επαγγελματικών στελεχών.   

 Το ΑΚΕΛ ήταν κάπως πιο προσεκτικό, αφού, παρά την καταχρηστική 
ανάγνωση ορισμένων, η ακριβής αναφορά στο προεκλογικό πρόγραμμα του 
Προέδρου Χριστόφια αφορούσε τη “μελέτη του ενδεχομένου μείωσης της θητείας από 
τους είκοσι πέντε στους δεκαεννιά μήνες”. 

 Αμέσως μετά από την εκλογή του Προέδρου Χριστόφια, ο Υπουργός Άμυνας 
και οι επιτελείς του δήλωσαν επανειλημμένα ότι η μείωση της στρατιωτικής θητείας 
επίκειται, ότι έχουν γίνει όλες οι απαραίτητες ενέργειες προετοιμασίας και ότι η μείωση 
θα έχει άμεση εφαρμογή.   

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα, βασιζόμενο σε τεχνοκρατικές μελέτες και στις 
τοποθετήσεις του ΓΕΕΦ, είχε εξαρχής αναγνωρίσει την αδυναμία της Εθνικής 
Φρουράς να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις της με μειωμένο έμψυχο δυναμικό και 
είχε χαρακτηρίσει ως πρακτικά αδύνατη τη μείωση της στρατιωτικής θητείας χωρίς να 
ευνουχιστεί η Εθνική Φρουρά.  Είχαμε έγκαιρα προβλέψει ότι ο σχεδιασμός για τη 
μείωση της στρατιωτικής θητείας χαρακτηρίζεται από συγκεκριμένες αδυναμίες που, 
τόσο άμεσα όσο και εξελικτικά, θα δημιουργούσαν σοβαρά προβλήματα στην 
αμυντική θωράκιση του τόπου.   

 Συγκεκριμένα, για το θέμα της μείωσης της στρατιωτικής θητείας σε συνάρτηση 
με το πρόβλημα της φυγοστρατίας είχαμε έγκαιρα εκτιμήσει ότι, αφού η οροφή της 
στελέχωσης της Εθνικής Φρουράς θα μειωθεί ουσιαστικά, περιοριζόμενη στο σημείο 
της ελάχιστης δυνατής στελέχωσης, στην πράξη θα εδημιουργείτο μια πολύ 
εύθραυστη κατάσταση λόγω του διαρκώς αυξανόμενου ποσοστού της φυγοστρατίας.  
Έτσι, ο αριθμός των υπηρετούντων στρατιωτών θα ήταν κατά πολύ μικρότερος από 
τον προβλεπόμενο ως ελάχιστο με τις ανάλογες συνέπειες.   

 Όταν το ∆ΗΚΟ προέβαινε σε αυτές τις διαπιστώσεις, κάποιοι έσπευσαν να μας 
χαρακτηρίσουν ειρωνικά ως “στρατηγούς” και ως “ειδήμονες”, διεκδικώντας την 
αποκλειστικότητα και την απόλυτη σοφία για τη διαχείριση των θεμάτων της άμυνας 
και της ασφάλειας του τόπου.  Μάλιστα, ο Υπουργός Άμυνας είχε δηλώσει ότι όσοι 
ασκούν κριτική για το θέμα της μείωσης της θητείας «θα πρέπει να σκέφτονται πρώτα 
και μετά να χρησιμοποιούν τη γλώσσα τους», 10 Ιανουαρίου 2009 η δήλωσή του. 
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(Μη ευκρινή σχόλια από τη γραμματέα κ. Μαρία Κυριακού) 

 Έχω συνεννοηθεί με το κόμμα μου και θα κερδίσω κάποια λεπτά, κυρία 
Κυριακού. 

 Ωστόσο, πριν από μερικούς μήνες ο Υπουργός Άμυνας παραδέχθηκε δημόσια 
ότι η μείωση της στρατιωτικής θητείας είναι πρακτικά αδύνατη.  Την 21η Σεπτεμβρίου 
2009 ο Υπουργός Άμυνας δήλωσε ότι δεν πρέπει να γίνονται σκέψεις για μείωση της 
στρατιωτικής θητείας και πρόσθεσε ότι είναι ουτοπία να σκέφτεται κανείς το 
ενδεχόμενο μείωσης της θητείας.  Η δήλωση του Υπουργού Άμυνας είναι ορθή, αλλά 
δυστυχώς είναι ετεροχρονισμένη, επειδή στο μεσοδιάστημα προκλήθηκε τεράστια 
αναστάτωση στους κόλπους της νεολαίας μας και στους κόλπους της Εθνικής 
Φρουράς.  Τουλάχιστον ο κ. Παπακώστας αναγνώρισε το λανθασμένο 
προσανατολισμό της πολιτικής του, στα πλαίσια της προεκλογικής δέσμευσης του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας και παραδέχτηκε ότι, αφού μελετήθηκε η προοπτική 
μείωσης της θητείας στους δεκαεννιά μήνες, διαπιστώθηκε ότι αυτή είναι αδύνατη.  
Αναμένω ότι εξίσου θαρραλέα “mea culpa” θα ακουστούν και από τις πλευρές της 
Βουλής που υποστήριξαν με σθένος αυτή την αδιέξοδη επιλογή, επειδή τελικά 
αποδεικνύεται ότι δεν είναι εμείς, αλλά κάποιοι άλλοι που, κατά τον υπουργό, 
«χρησιμοποιούσαν τη γλώσσα τους χωρίς να σκέφτονται». 

 Τέλος, θα ήθελα να επαναλάβω τη θέση του ∆ΗΚΟ σε σχέση με την ανάγκη 
άμεσης υποβολής αίτησης ένταξης στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη.  Εφόσον η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία επιθυμεί την αναβάθμιση της εθνικής ασφάλειας και την 
ενίσχυση της περιφερειακής και διεθνούς σταθερότητας, έχει καθήκον να αναλάβει 
πρωτοβουλίες που συνδράμουν στη διεθνή συνεργασία για την επίτευξη αυτών των 
στόχων.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία οφείλει να λειτουργήσει αναδεικνυόμενη σε κρίσιμο 
παράγοντα διαμόρφωσης περιφερειακών συνθηκών ασφάλειας, σε κομβικό 
σταθεροποιητικό παράγοντα της περιοχής και κυρίως σε ζωτικό σύνδεσμο της 
Ευρώπης με την Ανατολική Μεσόγειο και τη Μέση Ανατολή.  Το ∆ΗΚΟ θεωρεί ότι η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία οφείλει να λειτουργήσει προς αυτή την κατεύθυνση με την 
άμεση υποβολή αίτησης ένταξης στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, ώστε να 
καταστήσει πλήρη και ολοκληρωμένη τη συμμετοχή της ως κράτους μέλους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε να διευρύνει το ρόλο της ως παράγοντα ειρήνης και 
συνεργασίας και ώστε να ενισχύσει τη γεωπολιτική δυνατότητα της Κύπρου με την 
προοπτική της ενεργού πολιτικής αξιοποίησης. 

 Ως κυπριακός ελληνισμός, διεξάγουμε έναν αντικατοχικό αγώνα εθνικής 
επιβίωσης, στα πλαίσια του οποίου πρέπει να αξιοποιήσουμε όλα τα προσφερόμενα 
πολιτικά μέσα.  Σε αυτή την προσπάθεια πρέπει να παραμείνουμε 
στοχοπροσηλωμένοι στις αρχές και στις αξίες αυτού του αγώνα.  Στόχος μας είναι η 
επανένωση της Κύπρου.  Στόχος μας είναι η απελευθέρωση της Κύπρου.  Στόχος μας 
είναι η δημιουργία ενός περιβάλλοντος ειρήνης και ασφάλειας, όπου όλοι οι νόμιμοι 
πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας θα μπορούν να ζουν ελεύθεροι σε ένα κράτος 
δικαίου. Η λύση του Κυπριακού πρέπει να αποκαθιστά τους πληγέντες της εισβολής.  
Όμως ταυτόχρονα πρέπει να καθιστά τις επόμενες γενιές ισότιμους πολίτες ενός 
κυρίαρχου κράτους χωρίς κανέναν Τούρκο στρατιώτη, χωρίς καμιά τουρκική εγγύηση, 
χωρίς κανένα τουρκικό επεμβατικό δικαίωμα, με πλήρη εφαρμογή των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Παρά τις επιφυλάξεις που αναφέρθηκαν, το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα εγκρίνει τον 
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προϋπολογισμό του Υπουργείου Άμυνας για το έτος 2010.  Όμως καταγράφουμε ότι 
πρόκειται να αξιοποιήσουμε πλήρως τις δυνατότητες που μας παρέχονται στα πλαίσια 
της Βουλής των Αντιπροσώπων για έλεγχο τόσο των αποδεσμεύσεων κονδυλίων όσο 
και των απελευθερώσεων διαβούλευσης, αφού εξάλλου αυτό επιβάλλει η άσκηση του 
κοινοβουλευτικού ελέγχου, για τον οποίο έχουμε την αρμοδιότητα.  Αναμένουμε ότι το 
Υπουργείο Άμυνας θα επανέλθει με συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς για τους 
τομείς στους οποίους έχουν καταγραφεί σοβαρές αδυναμίες και βρισκόμαστε στη 
διάθεση του υπουργείου για συνεργασία προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Εύχομαι σε όλους καλά Χριστούγεννά και ευτυχισμένος ο καινούριος χρόνος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Νεόφυτο Κωνσταντίνου. 

 Τέλος, καλώ στο βήμα το συνάδελφο τον Άριστο Αριστοτέλους. 

Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε,   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επιτρέψετέ μου, προτού προχωρήσω στην κατάθεση του γραπτού λόγου, να 
προβώ σε ορισμένες παρατηρήσεις για ορισμένα πράγματα που έχουν λεχθεί στη 
διάρκεια της σημερινής συζήτησης.   

 Καταρχάς, ακούγοντας τους φίλους από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό να μιλούν 
για την οικονομική κρίση, να δίνουν συνταγές και εισηγήσεις μιλώντας από καθέδρας, 
μου δημιουργείται η εξής βασικά εντύπωση: Έχουν τόση σοφία οι άνθρωποι αυτοί και 
τόση γνώση, που τη μεγάλη φούσκα του χρηματιστηρίου, η οποία είχε εκραγεί και η 
οποία είχε αναστατώσει συθέμελα την κυπριακή κοινωνία, είχε κυριολεκτικά 
ανακατανέμει τον εθνικό πλούτο, δεν μπόρεσαν καν να την προλάβουν, έστω και αν 
ήταν ενδογενείς οι παράγοντες που την προκάλεσαν;  Φυσικά, αυτή τη στιγμή 
μιλώντας για τη διεθνή κρίση και γνωρίζοντας ότι η κριτική τους δε θα είχε απήχηση, 
ούτε θα έπειθε -και γνωρίζουν το γεγονός αυτό- λένε ότι, επειδή είναι εξωγενείς οι 
παράγοντες, θα κριτικάρουν και κριτικάρουν τους χειρισμούς του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας και δίνουν συνταγές και μιλούν από καθέδρας ως να είναι οι πλέον 
ειδήμονες!  Όμως, έχω πει, την περίοδο του χρηματιστηρίου τι έκαναν αυτοί οι 
άνθρωποι;  Όταν χειρίζονταν τα θέματα που είχαν σχέση με τις δαπάνες τεράστιων 
εκατομμυρίων λιρών που έχουν σχέση με αγορά εξοπλισμών, οι οποίοι δεν ήρθαν 
ποτέ στην Κύπρο, πώς τα χειρίστηκαν αυτοί οι σοφοί άνθρωποι;  Αυτά σε ό,τι αφορά 
τις γενικές παρατηρήσεις για το θέμα της κρίσης και στο πώς το χειρίζονται οι φίλοι 
από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό.   

 Έχουν γίνει επίσης διάφορες αναφορές από άλλους συναδέλφους του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, κάποιες για το θέμα της Εθνικής Φρουράς και άλλες για 
τα θέματα που απορρέουν από τις συζητήσεις στο Κυπριακό και δη την 
αποστρατιωτικοποίηση.  Θα αναφερθώ και σ’ αυτά. 

 Νομίζω ότι οι αναφορές που έχουν γίνει από μέρους του συναδέλφου του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού για το θέμα της Εθνικής Φρουράς ήταν λανθασμένες και 
κατά την προσωπική μου άποψη και επιζήμιες.  Και ασφαλώς, δεν είναι η πρώτη 
φορά που εκφράζονται από τη συγκεκριμένη κατεύθυνση τέτοιες παρατηρήσεις περί 
διάλυσης της Εθνικής Φρουράς.  Είναι, νομίζω, μια βαριά αναφορά.  Θα έλεγε κανείς -
κατά τη δική μου άποψη- ότι είναι και προσβλητική για τους εκάστοτε αρχηγούς και για 
τα στελέχη της Εθνικής Φρουράς και τους υπαξιωματικούς, οι οποίοι είναι 
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αφιερωμένοι στην αποστολή τους για την ενίσχυση της άμυνας και τη διατήρηση της 
λειτουργικότητάς της στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό.  Ακόμα και αν νομίζει η 
συγκεκριμένη πλευρά που έχει κάμει αυτές τις αναφορές ότι ακούεται και χαϊδεύει τα 
αυτιά κάποιων αξιωματικών ή κάποιων άλλων, νομίζω ότι σφάλλει! 

 Η Εθνική Φρουρά, ναι, μπορεί να έχει προβλήματα, μπορεί να έχει δυσκολίες 
και αυτό είναι έμφυτο και είναι φαινόμενο για οποιοδήποτε οργανισμό, αλλά δεν είναι 
υπό διάλυση!  Ίσως θα μπορούσε να πει κανείς κρίνοντας το ιστορικό της Εθνικής 
Φρουράς ότι βρίσκεται σε πολύ καλύτερα επίπεδα απ’ ό,τι ήταν πριν αρκετά χρόνια.  
Υπό διάλυση βρισκόταν η Εθνική Φρουρά την περίοδο του πραξικοπήματος του 1974, 
όταν κάποιοι εθνοκάπηλοι έστρεψαν τα όπλα ενάντια στο νόμιμο κράτος.  Ας 
παραδειγματιστούμε από το παρελθόν!  Είναι καλύτερα να είναι προσεκτικοί κάποιοι, 
να μην παίζουν με αυτά τα θέματα και να μη δημαγωγούν καλλιεργώντας ίσως άθελά 
τους ηττοπάθεια και φανατισμό.  Και πράγματι, θα ήθελα να ήταν εδώ ο κ. 
Αναστασιάδης, ο οποίος πριν λίγες ημέρες αναφερόμενος στα θέματα του Κυπριακού 
είχε ψέξει ιδιαίτερα την καλλιέργεια τέτοιων απόψεων, τέτοιων αντιλήψεων, μιλώντας 
ενάντια στις προσπάθειες για φουστανέλες, για πατριδοκαπηλία και τέτοια παρόμοια, 
γιατί όντως βλάπτουν την εθνική μας υπόθεση.   

 Έχει γίνει αναφορά στην αναδιοργάνωση.  Αυτή δεν έχει σταματήσει.  Ούτε και 
έχει σχέση άμεση με τη μείωση της θητείας αλλά με την αποτελεσματικότερη 
αντιμετώπιση της τουρκικής απειλής.  Και πρέπει να πούμε ότι πρέπει να γίνει 
αναδιοργάνωση, έπρεπε να είχε γίνει προ πολλού, γιατί οι συνθήκες σήμερα στον 
αμυντικό τομέα δεν είναι ίδιες όπως ήταν το 1975 κ.ο.κ.  Έχουν αλλάξει ριζικά.  
Οπότε, θα ήταν ανεπαρκέστατη και ανίκανη να φέρει σε πέρας την αποστολή της.   

 Μείωση της θητείας έχει λεχθεί και ότι το παράδοξο εδώ είναι η ανακολουθία 
που παρατηρείται, όπως έχει αναφέρει και ο φίλος ο Φύτος ο Κωνσταντίνου από 
πλευράς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Από τη μια υποστηρίζει τη μείωση της 
θητείας στους δεκατέσσερις μήνες στηριζόμενος σε πρόχειρα δεδομένα, θα έλεγα, και 
σε εκτιμήσεις οικονομικές που έχουν καταρριφθεί ή δεν ήταν κατανοητές από το 
Υπουργείο Οικονομικών και από την άλλη αντιτίθεται στη μείωση της θητείας στους 
δεκαεννιά μήνες, η οποία ήταν προϊόν και μελέτης επιτελών και των κορυφαίων 
στελεχών της Εθνικής Φρουράς.   

 Έχει γίνει επίσης αναφορά στο ηθικό του στρατεύματος. Και όντως, αν υπάρχει 
μείωση στο ηθικό, ποιος ευθύνεται;  Ευθύνεται το ΑΚΕΛ και ο Χριστόφιας, που μόλις 
πρόσφατα ανέλαβε τη διακυβέρνηση;  Ή μήπως οι παταγωδώς αποτυχημένοι 
χειρισμοί των προηγούμενων ετών όσον αφορά το ∆όγμα του Ενιαίου Αμυντικού 
Χώρου που προσγειώθηκε ανώμαλα από την κρίση στα Ίμια, τη ματαίωση της άφιξης 
των S300, τις εσφαλμένες αγορές οπλισμών πολλών εκατομμυρίων ευρώ;  Ορισμένες 
ήταν τόσο σοφές αγορές -δε θα μπω σε λεπτομέρεια- πολλών εκατομμυρίων λιρών 
και ήταν τέτοια η κατάσταση, που τις εξέθεταν όχι μόνο στα τουρκικά πυρά, που, αν 
δεν τις έπλητταν αυτά, θα επλήττοντο από τα δικά μας πυρά και μένω ως εδώ. 

 Έρχομαι τώρα στο θέμα της αποστρατιωτικοποίησης, το οποίο έχει αναφέρει ο 
φίλτατος Κώστας Κωνσταντίνου.  Αποστρατιωτικοποίηση.  Είναι λανθασμένα τα 
στοιχεία σας. Υπάρχει σύγχρονη ιστορία η οποία καταγράφει διάφορες περιπτώσεις 
αποστρατιωτικοποίησης και άλλες μορφές -δε θα μπω στην ορολογία της 
συγκεκριμένης λέξης- όπως είναι η μείωση των εξοπλισμών, αφοπλισμός κ.τ.λ., στα 
οποία μπορεί κανένας να ανατρέξει.   

 Έρευνα και διάσωση.  Είσαστε υπέρμαχοι, αλλά από την άλλη το παράδοξο 
είναι ότι, ενώ αναγνωρίζετε την ανάγκη, όταν προέκυψε το θέμα της αγοράς 
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ελικοπτέρων από την Εθνική Φρουρά από την παρούσα κυβέρνηση, καταψηφίσατε το 
κονδύλι.  Ε, αυτό δεν μπορώ να το κατανοήσω!  Το θεωρώ ολίγον τι σχιζοφρενικό, θα 
έλεγα! 

 Αναφέρομαι επίσης στο θέμα του Συνεταιρισμού για την Ειρήνη και μου 
προκαλείται η εξής έκπληξη:  Μου προκαλείται έκπληξη από το γεγονός ότι κάποιοι 
τουλάχιστον από την πλευρά του ∆ημοκρατικού Συναγερμού μάς προτείνουν να 
μπούμε σε ένα οργανισμό ο οποίος, μας λένε, δεν έχει σχέση με την Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Ο οποίος, μας λένε, συγγνώμη, έχει σχέση με την Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ 
όλοι ξέρουμε ότι αυτός ο οργανισμός είναι πράγματι ένα πρόγραμμα του ΝΑΤΟ που 
έχει δημιουργηθεί κάτω από δεδομένες συνθήκες.  Και το ερώτημα που προκύπτει 
είναι το εξής:  Εάν όντως αυτοί οι ανθρώποι δε γνωρίζουν ότι αυτά είναι τα δεδομένα, 
τότε διερωτάται κανείς για τη σοβαρότητα της προσέγγισης! ∆ηλαδή μας λένε να 
μπούμε σε έναν οργανισμό για τον οποίο νομίζουν ότι είναι κάτι άλλο, ενώ είναι κάτι 
άλλο!  Από την άλλη αναγνωρίζουν τι είναι και μας τα λένε όπως τα λεν.  Πρόκειται 
καθαρά για δημαγωγία και προσπάθεια εξαπάτησης του κυπριακού λαού!  Πέραν του 
γεγονότος ότι γνωρίζουμε όλοι καλά ότι ο στόχος αυτός θα ήταν και ανέφικτος και ότι, 
όπως αναφέρει και μια ρήση, μεταφράζοντάς τη στη δημοτική, μιλούμε για ένα θέμα 
που έχει σχέση με τη συζήτηση για τη σκιά του γαϊδάρου! 

 Και έρχομαι στο εξής ζήτημα:  Έχει γίνει αναφορά επίσης στο ότι με τη Συνθήκη 
της Λισαβόνας έχουμε τώρα μπει σε μια διεργασία, όπου έχουμε συμφωνία με τόσες 
πολλές χώρες αμυντικές, που μάλιστα θα προστρέξουν για την ασφάλειά μας, θα 
συνδράμουν στην ασφάλειά μας και θα προστρέξουν στην υπεράσπισή μας.  Αν είναι 
αυτό δυνατό, αν είναι αυτό ρεαλιστικό στα διεθνή δρώμενα, εάν περιμένουμε κάτι 
τέτοιο, νομίζω ότι σφάλλουμε είτε άθελά μας είτε ηθελημένα.  ∆ιότι πρόκειται καθαρά 
για ένα όνειρο θερινής νυκτός!   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ή απατηλό! 

Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ: 

 Είναι όνειρο απατηλό!  Η μόνη περίπτωση να έχουμε στήριξη δεν είναι από 
αλλού πουθενά εκτός από την Ελλάδα και πρέπει αυτό να το καταλάβουμε και να το 
εμπεδώσουμε! 

 Και τώρα ας μπω στο γραπτό μου λόγο. 

 Η φετινή συζήτηση των προϋπολογισμών του κράτους για το 2010, κύριε 
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ιδιαίτερα ξεχωριστή για τα δημόσια 
οικονομικά και τα πολιτικά δρώμενα, τόσο σε παγκόσμιο και ευρωπαϊκό επίπεδο όσο 
και στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Το 2009 ήταν ένας χρόνος με τεράστιες επιπτώσεις 
στους ρυθμούς ανάπτυξης των οικονομιών των κρατών ανά το παγκόσμιο, με 
φυγόκεντρες δράσεις στα δημόσια οικονομικά, στην παραγωγική διαδικασία, στο 
εμπόριο και την εργασία.  Με τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης περιλαμβανομένης 
και της Κύπρου να αγωνίζονται να αντιμετωπίσουν και να αναστρέψουν την ύφεση.  
Στόχος μας μέσα από την κρίση αυτή είναι η διάσωση του βιοτικού επιπέδου του λαού 
μας, του κράτους πρόνοιας και των κοινωνικών παροχών, χωρίς ταυτόχρονα να 
εξασθενούν άλλοι τομείς από τις περικοπές.  Τέτοιοι τομείς είναι και η εθνική άμυνα 
και η ασφάλεια, που έχουν τη δική τους σημασία, δεδομένης της εκκρεμότητας στο 
Κυπριακό και της παρουσίας των κατοχικών δυνάμεων.   

 Αναφερόμενος στο διεθνές πεδίο είναι πρόδηλο ότι η χρηματοπιστωτική κρίση 
και η συνεχιζόμενη οικονομική κάμψη έχουν επηρεάσει σχεδόν κάθε πτυχή της 
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δημοσιονομικής δραστηριότητας των κρατών, περιλαμβανομένης και της άμυνας.  
Στην Ευρώπη, όπου σύμφωνα με το Ινστιτούτο Ειρήνης της Στοκχόλμης παρατηρείται 
βασικά και η μόνη κάμψη στις αγορές εξοπλισμών κατά το 2008 σε σύγκριση με άλλες 
περιοχές, κάτω από το βαρύ οικονομικό κλίμα οι διάφορες χώρες σημειώνουν αισθητή 
μείωση στα εισοδήματά τους και σοβαρά ελλείμματα στον προϋπολογισμό τους καθ’ 
υπέρβαση των προσδιορισμένων ορίων του Ευρωπαϊκού Προγράμματος 
Σταθερότητας και Ανάπτυξης.   

 Όπως διαπιστώνει ο οργανισμός “Forecast International”, κάτω από την πίεση 
των δεδομένων αυτών και της ανάγκης ελέγχου των δημοσιονομικών τους 
ελλειμμάτων πλείστες ευρωπαϊκές χώρες προβαίνουν σε σημαντικές περικοπές σε 
διάφορους τομείς στρατιωτικής δραστηριότητας, οι οποίες τον επόμενο χρόνο 
προβλέπεται ότι θα είναι ακόμη πιο εμφανείς. 

 Η εξέλιξη αυτή αποτελεί σοβαρή υποτροπή στις διαχρονικές εκκλήσεις και 
προσπάθειες κύκλων των Βρυξελλών, των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ να πείσουν τους 
Ευρωπαίους εταίρους για διάθεση αυξημένων πόρων για την άμυνα.  Ο στόχος που 
είχε τεθεί ανάμεσα σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη διάθεση όχι λιγότερο του 
2% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος τους για την άμυνα παραμένει 
ανεκπλήρωτος.  Κάτω από το βάρος αμείλικτων οικονομικών πραγματικοτήτων ο 
μέσος όρος αμυντικών δαπανών στο χώρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης μειώθηκε από 
1,6% το 2002 σε 1,5% το 2007.  Το 2008 και το 2009 αναμένεται να κυμανθεί ακόμη 
σε χαμηλότερα επίπεδα, ήτοι γύρω στο 1,4% έως 1,3%.  Στις χώρες του ευρώ 
προβλέπεται να κυμανθεί γύρω στο 1,2% και οι ίδιες τάσεις αναμένονται και για το 
2010. 

 Το γεγονός αυτό είχε ως αποτέλεσμα σε πλείστες περιπτώσεις να οδηγήσει σε 
περικοπές σε ανθρώπινο στρατιωτικό δυναμικό, μειώσεις στους ρυθμούς ανανέωσης 
των εξοπλισμών και ακύρωσης έργων στρατιωτικής υφής.  

 Όσον αφορά την Κύπρο, θα πρέπει να λεχθεί ότι η μείωση στις αμυντικές 
δαπάνες δεν είναι σημερινό φαινόμενο, όπως επιχειρούν κάποιοι να το 
παρουσιάσουν.  Σε αντίθεση με τα λόγια και τις μεγαλόστομες διακηρύξεις που 
πολλές φορές εμπεριέχουν και το στοιχείο της πατριδοκαπηλίας και της πολιτικής 
εκμετάλλευσης, τα οικονομικά στοιχεία φανερώνουν την πραγματικότητα σε ό,τι 
αφορά τις προτεραιότητες της κυπριακής πολιτείας στο θέμα της άμυνας.  Βασικά, σε 
αντίθεση με τα προηγούμενα χρόνια, από το 1993 υπάρχει μια σταθερή μείωση στις 
αμυντικές δαπάνες ως ποσοστό επί του ΑΕΠ, υποδηλώνοντας αναθεώρηση της 
ιεράρχησης της άμυνας ως τομέα κρατικής δραστηριότητας σε σχέση με άλλους 
τομείς προτεραιότητας.  Και αυτό σε αντιδιαστολή με τις πομπώδεις διακηρύξεις προς 
το αντίθετο που προέβαλλαν ορισμένοι κατά τη διακυβέρνησή τους.  Από το 2004 
μέχρι το 2008 οι αμυντικές δαπάνες ως ποσοστό επί του ΑΕΠ κυμαίνονταν γύρω στο 
2,04%, ενώ το 2010 προβλέπεται να κυμανθούν γύρω στο 1,9%-2%. 

 Είναι πρόδηλο από τα ανωτέρω ότι η ανάγκη συμμόρφωσης με τους ∆είκτες 
του Μάαστριχτ ως βασική προϋπόθεση ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και 
αργότερα στη Ζώνη του Ευρώ άσκησαν αφόρητες πιέσεις στα δημοσιονομικά της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και στις αμυντικές της δαπάνες.  Ως εκ τούτου, και το 2010 
αναμένεται να είναι έτος οικονομικής περισυλλογής, παρουσιάζοντας σχετική μείωση 
της τάξης των €5 εκατομ. σε σύγκριση με τον περσινό προϋπολογισμό όσον αφορά 
την αμυντική θωράκιση.  Όπως όμως διαβεβαίωσε στην επιτροπή Άμυνας ο αρμόδιος 
υπουργός, οι προϋπολογισμοί είναι καλά μελετημένοι και ναι μεν προβλέπεται να είναι 
πιο περιορισμένες οι νέες αγορές κατά το υπό συζήτηση έτος, αλλά δεν επηρεάζουν 
ούτε τη συντήρηση ούτε και την αποτελεσματικότητα των υφιστάμενων οπλικών 
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συστημάτων ούτε και του άλλου στρατιωτικού υλικού και των μέσων ή τη μαχητική 
ικανότητα και επιχειρησιακή ετοιμότητα της Εθνικής Φρουράς, όπως επιχειρούν να 
υποδείξουν μερικοί. 

 Όπως έχει αναφερθεί από κυβερνητικής πλευράς, ο προϋπολογισμός του 
τομέα ετοιμάστηκε με γνώμονα τις τρέχουσες ανάγκες και πολιτικές εξελίξεις.  Γι’ αυτό 
και σε περίπτωση διαφοροποίησης των δεδομένων, έτσι που να προκύψει περαιτέρω 
ενίσχυση της Εθνικής Φρουράς με οποιαδήποτε άλλα προγράμματα, η κυβέρνηση θα 
επανέλθει με συμπληρωματικό προϋπολογισμό.  Εξάλλου, θα πρέπει να σημειωθεί 
ότι από την ανάληψη της διακυβέρνησης από την παρούσα κυβέρνηση το Υπουργείο 
Άμυνας έχει δρομολογήσει αποφάσεις και ενεργοποιήσει αμέσως τρία σημαντικά 
προγράμματα,  που ήταν καθηλωμένα και ανενεργά και βρίσκονται τώρα σε πορεία 
υλοποίησης και για τα οποία η ∆ημοκρατία θα καταβάλει ποσό ύψους €200 εκατομ.  
Σ’ αυτά περιλαμβάνεται και η αγορά ελικοπτέρων, η παραλαβή των οποίων θα αρχίσει 
τον επόμενο χρόνο, όπως και άλλων σημαντικών μέσων, που θα ενισχύσουν 
ουσιαστικά το έργο της Εθνικής Φρουράς. 

 Σημαντικές είναι και οι ενέργειες στον τομέα της οργάνωσης της άμυνας και της 
Εθνικής Φρουράς.  Με την ανάληψη της διακυβέρνησης η κυβέρνηση προχώρησε 
στην ολοκλήρωση του προγράμματος αναδιοργάνωσης, η υλοποίηση του οποίου 
ξεκίνησε το 2007.  Επιπλέον, το Υπουργείο Άμυνας μετά από μελέτη και ενδελεχή 
αξιολόγηση των κατοχικών δεδομένων, των διαφόρων μορφών προκλήσεων 
κινδύνων και απειλών που αντιμετωπίζει η Κυπριακή ∆ημοκρατία στη σύγχρονη 
εποχή, των αναγκών έρευνας και διάσωσης και των υποχρεώσεών της ως μέλος της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει σχεδιάσει και την ανάλογη οργάνωση για την αντιμετώπισή 
τους ή την αποτροπή τους. 

 Είναι γεγονός επίσης ότι το Υπουργείο Άμυνας έχει κληρονομήσει σωρεία 
άλλων προβλημάτων που παρέμειναν άλυτα για χρόνια, χωρίς να έχουν 
αντιμετωπιστεί αποτελεσματικά.  Έχει επιφορτισθεί με την υποχρέωση ως υπεύθυνη 
κυβέρνηση να τα επιλύσει.  Κληρονομήθηκαν προβλήματα προαγωγής και 
αφυπηρέτησης στελεχών, που περιεπλάκησαν από διάφορους χειρισμούς, 
κανονισμούς και σκοπιμότητες του παρελθόντος, για τα οποία το υπουργείο 
επεξεργάζεται ειδική νομοθεσία για τη σωστή ρύθμιση και την προώθησή τους.   

 Το υπουργείο βρέθηκε αντιμέτωπο με προβλήματα υπαξιωματικών και 
εθελοντών πενταετούς υποχρέωσης που χρόνιζαν κυριολεκτικά.  Υπήρχαν 
προβλήματα προαγωγών και μονιμοποίησης εθελοντριών, των οποίων επίσης άρχισε 
η επίλυσή τους. 

 Επίσης, σε ό, τι αφορά τους κληρωτούς και το μέγα θέμα της φυγοστρατίας, 
πολύ καθυστερημένα και αφού ήδη διογκώθηκε το πρόβλημα άρχισε η πολιτεία να 
ασχολείται μαζί του.  Η παρούσα κυβέρνηση κληρονομώντας το χρονίζον αυτό 
πρόβλημα έκρινε  ότι κάποια μέτρα που λήφθηκαν από προκατόχους της δυστυχώς 
όχι μόνο δεν απέδωσαν, αλλά η αδυναμία εφαρμογής των προνοιών της νομοθεσίας 
που προωθήθηκε επιδείνωσε το πρόβλημα.  Το ΥΠΑΜ έχει εκπονήσει ειδική μελέτη 
για πάταξη του φαινομένου αυτού και, όπως μας έχει πληροφορήσει, ετοιμάζει δέσμη 
μέτρων, τα οποία σύντομα θα προωθήσει.  

 Σε ό,τι αφορά τις σχέσεις με την Ελλάδα, η κυβέρνηση, όπως αναφέρει στο 
πρόγραμμά της, τις θεωρεί τον ακρογωνιαίο λίθο της αμυντικής της πολιτικής και 
στρατηγικής.  Επικροτούμε την απόφασή των δύο κυβερνήσεων, όπως ανακοινώθηκε 
κατά την τελευταία επίσκεψη του Υπουργού Άμυνας, για αναβάθμιση των σχέσεων 
των δύο κρατών, καθώς και για εκσυγχρονισμό του μνημονίου διαχείρισης κρίσεων, το 
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οποίο είναι ετεροχρονισμένο και, κατά την άποψή μου, περίπλοκο και εν πολλοίς 
ανεφάρμοστο.  Προς το σκοπό αυτό πληροφορούμαστε ότι έχει συσταθεί από το 
υπουργείο ειδική επιτροπή.  

 Επίσης, θα πρέπει να γίνει μνεία στο γεγονός ότι η Κύπρος συνεισφέρει σε 
διεθνείς και ειρηνευτικές δραστηριότητες και σε αποστολές.   

 Καταλήγοντας, θα πρέπει να αναφέρουμε ότι στον τομέα της άμυνας, οι 
ανάγκες, δεδομένης της απειλής και της ασύγκριτα μεγάλης ισχύος του αντιπάλου, 
είναι τεράστιες και οι πόροι εξαιρετικά περιορισμένοι.  Ό,τι και να διατεθεί είναι λίγο. 
Ό,τι και να γίνει είναι λίγο.  Τα πράγματα για την άμυνα γίνονται ακόμη πιο δύσκολα 
κάτω από συνθήκες οικονομικής ύφεσης και περικοπών.   

 Όμως, μια παταγώδης αποτυχία στον οικονομικό τομέα από κακοδιαχείριση ή 
αλόγιστες δαπάνες θα έχει πολύ πιο μεγάλες, ίσως και ολέθριες επιπτώσεις στον 
αμυντικό τομέα, αλλά και στο εθνικό πρόβλημα.  Γι’ αυτό, ενώ μεριμνούμε για την 
ευρωστία της οικονομίας μας, θα πρέπει, εφόσον συνεχίζεται η κατοχή, να 
προσπαθούμε ταυτόχρονα να διατηρούμε στον ύψιστο βαθμό την 
αποτελεσματικότητα της άμυνάς μας σε συνεργασία με την Ελλάδα, διαθέτοντας 
πόρους από το ΑΕΠ μας για το σκοπό αυτό, ανάλογα με τις δυνατότητές μας.  Και 
είναι φανερό ότι προς αυτή την κατεύθυνση κινείται με υπευθυνότητα η παρούσα 
κυβέρνηση. 

 Καλό σας βράδυ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Με όλο το σεβασμό… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ. 

 Καθαρά επί προσωπικού θέματος, διότι κάποιοι μπορεί να μην έχουν 
αντιληφθεί, αλλά εγώ το έχω αντιληφθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Η δόση ειρωνείας από το συνάδελφο και η αναφορά του για το θέμα 
αποστρατιωτικοποίησης στον κ. Α.Π.… Κωστάκη Κωνσταντίνου υποδήλωνε κάτι και ο 
κ. Αριστοτέλους ξέρει πολύ καλά τι υποδήλωνε!  Εγώ δεν αυτοαποκαλούμαι ούτε 
στρατηγικός μελετητής ούτε και ερευνητής.  Ναι, έχω σύμβουλο ικανότατο και άξιο 
αξιωματικό, ο οποίος είναι γνώστης όλων αυτών των θεμάτων και είναι ικανότατος και 
άξιος, παρ’ όλον ότι έχει θυματοποιηθεί για τα πολιτικά του πιστεύω! 

 Αυτό είχα να πω. 

Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ: 

 Αγαπητέ κύριε Κωνσταντίνου, δεν ξέρω τι εννοείς ούτε και είχα καμία πρόθεση 



 122

να αναφέρω οτιδήποτε “απ” ούτε “ουπ“.  Απλώς, εν τη ρύμη του λόγου, είπα Κώστας, 
ενώ είχα να πω Αντρέας!  Με συγχωρείτε! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ο κ. Α.Π…. Κώστας Κωνσταντίνου και ο νοών νοείτω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι καθαρή παρανόηση, απ’ ό,τι καταλαβαίνω.   

 Εντάξει, το θέμα έχει λήξει, δεν υπάρχουν κακά αισθήματα, προς Θεού! 

 Λοιπόν, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Θα 
συνεχίσουμε τη συζήτησή μας για τον κρατικό προϋπολογισμό για το 2010 αύριο 
Πέμπτη, 17 ∆εκεμβρίου 2009, η ώρα 9.00 το πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη 
και με προεδρεύοντα τον κ. Πουργουρίδη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Προϋπολογισμού του 2010 Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.172-2009).              
(Συνέχιση της συζήτησης).                                           

 2. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο 
του 2010. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ---------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ---------------------- 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θερμή παράκληση προς τους συναδέλφους αύριο να 
ξεκινήσουμε ακριβώς στις 9.00 το πρωί, για το λόγο ότι υπάρχουν οι τροπολογίες στο 
τέλος της διαδικασίας που θα μας πάρουν κάποιο χρόνο, έτσι που να μπορέσουμε να 
τελειώσουμε έγκαιρα.  Είναι θερμή παράκληση όλοι οι συνάδελφοι να είναι εδώ η ώρα 
9.00 το πρωί, για να ξεκινήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  

(Ώρα λήξης: 7.20 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  
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Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Ομήρου Γιαννάκης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Πουργουρίδης Χρήστος 

Θωμά Γιαννάκης Σαμψών Σωτήρης 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κλεάνθους Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Χάμπας Πανίκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χάσικος Σωκράτης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Συνέχιση της συζήτησης (Κλ. Μαυροχάννας, Μ. Κυριακού, Α. Μουσκάλλης, Ανδρέας 
Κυπριανού, Ρ. Μαυρονικόλα, Στ. Μισιαούλη ∆ημητρίου, Σ. Χάσικος, Α. Κυριακίδου, Π. 
Σταυριανός, Σ. Σαμψών, Ντ. Ακκελίδου, Στ. Κυριακίδου, Γ. Γαβριήλ, Α. Αντωνίου, Κ. 
Κωνσταντίνου, Σκ. Κούτρα Κουκουμά, Ν. Τορναρίτης, Γ. Βαρνάβα, Γ. Θωμά, Γ. 
Τάσου, Ν. Κωνσταντίνου, Ά. Αριστοτέλους) για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2010 Νόμος του 2009». 

 

 

 



 
 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 17ης ∆εκεμβρίου 2009 

Ώρα έναρξης: 9.10 π.μ. 

Αρ. 14 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Καλημέρα σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας.  Παρακαλώ το γραμματέα να 

διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνεχίζουμε τη χθεσινή μας συζήτηση. 

 Πριν όμως ξεκινήσουμε με τον πρώτο συνάδελφο, που θα του δώσω το λόγο για 

την ομιλία του για τους προϋπολογισμούς, έχουμε κατάθεση νομοσχεδίου και, συνεπώς, 

προτείνω να αρχίσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

Πρόκειται για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) 

του 2009», για το οποίο υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί επείγον, για να μπορέσει να 

ψηφιστεί σήμερα. 

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση το νομοσχέδιο αυτό να κηρυχθεί επείγον, 

να πράξουμε ούτως. 



 2

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

 Κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υποθέτω είναι μέρος του νομοσχεδίου που είχαμε για το ΡΙΚ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι, νομικά ομιλούντες, ένας καινούριος συμπληρωματικός προϋπολογισμός. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ναι, αλλά δεν παύει από του να είναι αναπόσπαστο τμήμα του νόμου που 

καταψήφισε η Βουλή προχτές! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆υνατόν να έχετε δίκαιο.  

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Επομένως, εγείρεται ένα ερώτημα:  ∆ικαιούται αυτή η Βουλή να θέσει προς 

συζήτηση το νομοσχέδιο που ήρθε σήμερα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Το ερώτημα που βάζει ο κ. Θεμιστοκλέους είναι λογικό, όμως νομίζω ότι αυτό θα 

πρέπει να το αφήσουμε να το δούμε, όταν θα εξετάσουμε το θέμα, και να 

τοποθετηθούμε τότε.  Επίσης, δεν ξέρω αν οι βουλευτές είναι ενήμεροι, κύριε Πρόεδρε, 

παρ’ όλο που έχει σχέση περισσότερο με την ουσία παρά με τη διαδικασία, αλλά, 

επειδή εγείρεται και ένα διαδικαστικό θέμα, νομίζω ότι πρέπει να μπούμε λίγο στην 

ουσία, να πούμε ότι το ΡΙΚ έχει στείλει επιστολή που αναλαμβάνει συγκεκριμένες 

δεσμεύσεις έναντι της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ας μην μπούμε, κύριε Συλλούρη, στην ουσία. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, αλλά, αν οι βουλευτές δεν είναι ενήμεροι γι’  αυτή την επιστολή, είναι, λέω, 

λογικό και πιθανό να πουν «τι άλλαξε;».  ∆εν αλλάζει τίποτε όσον αφορά το θέμα που 

θέτει ο κ. Θεμιστοκλέους για τη διαδικασία, αλλάζει όμως σε μεγάλο βαθμό την ουσία.  

Και θα έκανα την πρόταση, παρ’ όλο που έχει δίκαιο ο κ. Θεμιστοκλέους, να μην το 

εξετάσουμε τώρα, να το αφήσουμε να κηρυχθεί επείγον το νομοσχέδιο και να 

εξετάσουμε τα διαδικαστικά μετά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Η επιστολή που αναφέρει ο κ. Συλλούρης, νομίζω, είναι άσχετη σε αυτό το στάδιο, 

κύριε Πρόεδρε.  Βέβαια, καλώς την ανέφερε, για να έχουμε πληρέστερη γνώση, όμως 

έχω την εντύπωση ότι το θέμα μπορεί να αντιμετωπιστεί, αφού εξεταστεί από την 

αρμόδια επιτροπή, εάν και εφόσον μπορεί να προχωρήσει.  Κατά την άποψή μου, 

πρέπει να θεωρηθεί, αφού είναι συμπληρωματικός προϋπολογισμός, ως ένα θέμα που 

έχει το χαρακτήρα του επείγοντος και να παραπεμφθεί στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι δεν υφίσταται θέμα για δύο λόγους, πρέπει να είμαστε 

ειλικρινείς.  Ο ένας είναι ότι νομικά είναι καινούριο έγγραφο και ο δεύτερος είναι ότι είναι 
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προϊόν της κοινής μας θέσης στη σύσκεψη αρχηγών και εκπροσώπων.  Έθθα 

κουραστώ να το επαναλαμβάνω, ή τη σεβόμαστε ή την καταργούμε τη σύσκεψη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλον ότι υπάρχουν και μεταξύ των συναδέλφων μας θέματα 

που είναι απόλυτα κατανοητό να εγείρονται σε σχέση με τη συνταγματικότητα ή όχι ή τη 

δικαιοδοσία ή όχι στην ίδια κοινοβουλευτική περίοδο να συζητούνται παρόμοια 

ζητήματα, νομίζω ότι ως ένδειξη πνεύματος συναντίληψης σε αυτό το λεπτό ζήτημα 

μπορεί να παραπεμφθεί ως κατεπείγον στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών 

και Προϋπολογισμού και η κάθε ομάδα μπορεί να εκφράσει τις απόψεις της κατά τη 

συζήτηση του συμπληρωματικού προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κυρία Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ούτε εμείς ένσταση να προχωρήσει το νομοσχέδιο ως 

κατεπείγον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επειδή η ευθύνη… 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 
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 Εγώ δεν τοποθετήθηκα ούτε υπέρ ούτε εναντίον.  Απλώς, καθηκόντως όφειλα να 

εγείρω το ζήτημα.  Είναι και δική μου απορία, για να είμαι ειλικρινής, κατά πόσο 

συνταγματικά στέκει.  Να το δει η επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχω την άποψη ότι… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επειδή ο κ. Αγγελίδης είπε ότι η επιστολή είναι άσχετη, και είναι δικαίωμά του να 

τη θεωρεί άσχετη… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Σε αυτό το στάδιο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, ναι. 

 Για μας ως Ευρωπαϊκό Κόμμα, αν δεν υπήρχε η επιστολή, θα είχαμε ένσταση και 

στη διαδικασία.  Έτσι, θέλω να το ξεκαθαρίσω. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

 Επειδή ο Πρόεδρος της Βουλής οφείλει να καθορίζει τη διαδικασία…  Έχει δίκαιο ο 

κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ, πρέπει οι αποφάσεις της σύσκεψης των 

αρχηγών να υλοποιούνται, διότι άλλως πως δίδομε και την εικόνα ότι άλλα συμφωνούμε 

και άλλα πράττουμε, αλλά, αν υπάρχει συνταγματικό κώλυμα, καμιά απόφαση της 
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σύσκεψης, ούτε ακόμα αυτής της ίδιας της Βουλής, δεν μπορεί να καταστρατηγήσει 

συνταγματική διάταξη.   

 Συνεπώς, υιοθετώ την εισήγηση του κ. Συλλούρη, κηρύσσουμε το θέμα ως 

επείγον και το θέμα του κατά πόσο δύναται η Βουλή να το εξετάσει θα εξεταστεί από την 

αρμόδια επιτροπή, όταν θα μας φέρει την έκθεση ενώπιον του σώματος, για να το 

αποφασίσουμε και εκείνο. 

 Να παρακαλέσω τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού, σε κάποια κατάλληλη στιγμή, να συνέλθουν, για να εξετάσουν το 

κηρυχθέν ως επείγον νομοσχέδιο. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 

αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές, σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που σας έχει 

ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1.  Ο περί  της Παρεμπόδισης και 

Καταπολέμησης της 

Νομιμοποίησης Εσόδων από 

Παράνομες ∆ραστηριότητες 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2009. 

(Αρ. Φακ. 23.01.050.220-2009). 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

 

2.  Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 

(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 

Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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Νόμος του 2009. 

(Αρ. Φακ. 23.01.050.221-2009). 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 

Οργανισμού Γαλακτοκομικής 

Βιομηχανίας του 2010 Νόμος του 

2009. 

(Αρ. Φακ. 23.01.050.222-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού  

4. Ο περί της Συμφωνίας 

Συνεργασίας μεταξύ της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του 

Ευρωπαϊκού Οργανισμού 

∆ιαστήματος για σκοπούς 

ειρηνικής χρήσης του 

διαστήματος (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2009. 

(Αρ. Φακ. 23.01.050.223-2009). 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Εξωτερικών 

5. Οι περί Πολιτιστικών Υπηρεσιών - 

Θέσεις Βιβλιοθηκονόμου Α΄ και 

Ανώτερου Βοηθού 

Βιβλιοθηκονόμου (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 

(Αρ. Φακ. 23.03.046.145-2009). 

Παιδείας και 

Πολιτισμού  

Νομικών  

6. Οι περί Νομικής Υπηρεσίας - 

Θέση ∆ημόσιου Κατήγορου Α΄ 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

Οικονομικών  Νομικών  
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του 2009. 

(Αρ. Φακ. 23.03.046.146-2009). 

7. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 

Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας- 

Θέση Λειτουργού Νοσοκομειακού 

Εργαστηρίου Α΄ (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 

(Αρ. Φακ. 23.03.046.147-2009). 

Υγείας  Νομικών  

8. Οι περί Γενικού Χημείου του 

Κράτους - Θέση Ανώτερου 

Χημικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2009. 

(Αρ. Φακ. 23.03.046.148-2009). 

Υγείας  Νομικών  

9. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 

Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 

Θέση Τεχνικού Εργαστηρίου 

Προσθετικών και Ορθοτικών 

Βοηθημάτων (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2009. 

(Αρ. Φακ. 23.03.046.149-2009). 

Υγείας  Νομικών  

10. Ετήσια Έκθεση Γενικού Ελεγκτή 

της ∆ημοκρατίας για το Έτος 

2008. 

(Αρ. Φακ. 05.14.007.001). 

Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας 

Παρακολουθήσεως 

Σχεδίων 

Αναπτύξεως και 

Ελέγχου ∆ημόσιων 

∆απανών 
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11. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 5 

του 2009 του προϋπολογισμού 

του Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 

4(3) του περί Προϋπολογισμού 

του Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου του 2009 Νόμου του 

2009 [Ν. αρ. 22(ΙΙ)/2009]. 

(Αρ. Φακ. 10.04.003).  

Οικονομικών  Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού  

 

12. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 

52, 53, 54, 56, 57, 58, 59, 60, 61, 

65, 66, 67, 68, 69, 70, 71, 72 και 

73) του 2009 αποσταλέντα από 

το Υπουργείο Οικονομικών τη 14η 

∆εκεμβρίου 2009, σύμφωνα με το 

εδάφιο (1) του άρθρου 4 του περί 

Προϋπολογισμού του 2009 

Νόμου του 2008 [Ν. αρ. 

29(ΙΙ)/2008]. 

(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

13. Έκθεση όσον αφορά την 

παραχώρηση εγκρίσεων που 

δόθηκαν από τον Υπουργό 

Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων προς την Αρχή 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού  
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Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου, 

σύμφωνα με το εδάφιο (3) του 

άρθρου 4 του περί 

Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου 

του 2009 Νόμου του 2009 [Ν. αρ. 

14(ΙΙ)/2009]. 

(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και τώρα προχωρούμε στη συζήτηση του προϋπολογισμού, με πρώτο ομιλητή τον 

αγαπητό συνάδελφο Ανδρέα Θεμιστοκλέους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κλείνουν σχεδόν δύο χρόνια, αφότου το ΑΚΕΛ και ο κ. Χριστόφιας, μέσα από έναν 

καταιγισμό προεκλογικών εξαγγελιών του ΑΚΕΛ και προσωπικών δεσμεύσεων του τότε 

γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ, κατάφεραν να αποσπάσουν τη λαϊκή εκτίμηση και τη 

λαϊκή ετυμηγορία.  Κατάφεραν να αναδειχθούν στην εξουσία βασικά με συνθήματα του 

είδους ότι αυτοί μπορούν καλύτερα, ότι ο κ. Χριστόφιας θα είναι Πρόεδρος λύσης, ότι 

ασκούν πολιτική με ανθρωπιά και το αποκορύφωμα και η ομπρέλα της προεκλογικής 

τους εκστρατείας ήταν “δίκαιη λύση, δίκαιη κοινωνία”. 

 Αντί όμως όλα αυτά τα συνθήματα, τα εύηχα, μετά που ανέλαβαν τη διακυβέρνηση 

του τόπου, να αποκτήσουν ουσία και περιεχόμενο, εισπράττουμε ακριβώς τα αντίθετα.  

Βλέπουμε χιλιάδες ασθενών να αναστενάζουν και να υποφέρουν στις λίστες αναμονής, 

ζούμε όλοι την ανασφάλεια από την απουσία συγκεκριμένης μεταναστευτικής πολιτικής 
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και είναι ακριβώς αυτή η απουσία συγκροτημένης μεταναστευτικής πολιτικής που θα 

γεννήσει το θηρίο το ανήμερο, που όλοι θέλουμε να αποφύγουμε, που λέγεται 

“ρατσισμός” και “ξενοφοβία”.  Εισπράττει η κοινωνία μας μια εκτεταμένη διαπλοκή, μια 

εκτεταμένη διαφθορά και σήψη, σε όλα τα επίπεδα, με μία άνευ προηγουμένου 

επανεμφάνιση του υποκόσμου με πολιτικές επιρροές.  Γέμισε η Κύπρος καζίνα, 

πειρατές, φρουτάκια, κουλοχέρηδες, μετρούμε ήδη πολλές οικογενειακές τραγωδίες και 

τις πρώτες αυτοκτονίες και από τους κυβερνώντες δε συγκινείται κανένας! 

 Η εκτεταμένη διαπλοκή και η σήψη δεν εντοπίζονται μόνο στους λίγους επίορκους 

αστυνομικούς.  Υπάρχουν σε όλα τα ζητήματα, μεγιστοποιούνται στους ημικρατικούς 

οργανισμούς και κορυφώνονται δυστυχώς, δυστυχέστατα, στα δημόσια κρατικά μας 

πανεπιστήμια, που, αντί να είναι, ως όφειλαν, παραδείγματα χρηστής διοίκησης και 

μοχλοί εκσυγχρονισμού της κοινωνίας, έχουν μετατραπεί σε βασίλεια της διαφθοράς, 

της αναξιοκρατίας και της οπισθοδρόμησης. 

 Βλέπουμε επίσης πολλή αναστάτωση ιδίως στο χώρο της παιδείας, διότι οι 

αρμόδιοι που ανέλαβαν αυτό τον τομέα, αντί να ασχοληθούν αποτελεσματικά με τα 

προβλήματα της παιδείας, απλά προσπαθούν με έναν ενθουσιασμό και ένα φανατισμό, 

που είναι ίδιον χαρακτηριστικό ενός νεοφώτιστου, να φέρουν σε πέρας τις ακελικές 

αποστολές, που ευχαρίστως ανέλαβαν! 

 Βλέπουμε επίσης το σύστημα αξιών της κυπριακής κοινωνίας να αποσαθρώνεται 

και τις επιμέρους συνιστώσες του, τη μία μετά την άλλη, να καταβυθίζονται, να 

διαβρώνονται και να διαλύονται.  Φτάσαμε στο χάλι να θεωρούμε ότι το κράτος και η 

πατρίδα είναι μόνο, για να κατοχυρώνουν τα δικαιώματά μας, ότι είναι μόνο, για να 

εξασφαλίζουν τις απολαύσεις μας, χωρίς να εκπληρώνουμε, αν είναι δυνατό, καμιά από 

τις στοιχειώδεις υποχρεώσεις μας.  Άρχισε δηλαδή, με άλλα λόγια, να επικρατεί το 

θεώρημα της ήσσονος προσπαθείας και του μέγιστου οφέλους και, πιο λαϊκά, άρχισε να 
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επικρατεί η θεωρία του “ευκολότερα, πλουσιότερα, γρηγορότερα, ψηλότερα”!  Αυτά 

εισέπραξε από τη διακυβέρνηση του κ. Χριστόφια μέχρι στιγμής ο μέσος 

φορολογούμενος πολίτης.  Και να ήταν μόνο αυτά;  Είναι διορθώσιμα! 

 Αυτή η νοοτροπία εκτείνεται και στο Κυπριακό.  Θέλω να κάμω ξεκάθαρο σήμερα 

ότι στο Κυπριακό, όπως και σε κάθε άλλο εθνικό ζήτημα, η στήριξη του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού προς την κυβέρνηση είναι και πρέπει να θεωρείται δεδομένη, διότι αυτό 

επιβάλλει το εθνικό συμφέρον.  Το εθνικό και το γενικότερο συμφέρον του τόπου πρέπει 

να είναι το σημείο σύγκλισης όλων των πολιτικών κομμάτων, βασικό θεμέλιο της 

ιδεολογίας τους και ο στόχος της αποστολής τους.  Σε ό,τι αφορά δε το ∆ημοκρατικό 

Συναγερμό, δε χρειάζεται υπουργικούς θώκους, ανταλλάγματα κυβερνητικά, για να 

φερθεί υπεύθυνα και όπως, από καθήκον, πρέπει.  ∆εν έχουμε ανάγκη τέτοια αξιώματα, 

δεν πιστεύουμε προπάντων στις πολιτικές του ΑΚΕΛ και δεν υπάρχουν στελέχη να 

υπηρετήσουν αυτές τις πολιτικές που δεν ανταποκρίνονται στις σύγχρονες ανάγκες του 

κυπριακού λαού. 

 Επιπρόσθετα με αυτό, αν σε μια δημοκρατία η κυβέρνηση, η συμπολίτευση και τα 

πρόσωπα που τέλος πάντων ασκούν εξουσία δε νιώθουν έντονη την παρουσία 

αποτελεσματικής αντιπολίτευσης, τότε, προϊόντος του χρόνου, μετατρέπονται σε 

κυβέρνηση και πρόσωπα σκανδάλων, πρόσωπα σπατάλης και αναξιοκρατίας, 

διαπλοκής, σήψης και προπάντων εξουσιαστικών αυθαιρεσιών και καθεστωτικών 

αντιλήψεων.  Άρα, εμείς θα είμαστε αντιπολίτευση και είμαι βέβαιος ότι, για να γίνουμε 

κυβέρνηση, πρέπει να πάψουμε να νιώθουμε ένοχοι γι’  αυτό που είμαστε και να 

υπηρετήσουμε τους σκοπούς στους οποίους μας έταξε ο κυπριακός λαός. 

 Παρακολουθούμε τον κ. Χριστόφια να είναι αιχμάλωτος μιας μονοδιάστατης, 

παρωχημένης και εν πολλοίς χρεοκοπημένης ιδεολογίας.  Εκλαμβάνει τη διεθνιστική και 

αριστερίστικη θεώρηση ως το πλέον ορθό σύστημα αναφοράς και ερμηνείας του 
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κόσμου.  Ασκεί πολιτική περισσότερο βασισμένη σε μύθους, αυταπάτες και ουτοπίες 

παρά στις σκληρές πραγματικότητες.  Αυτή η θεώρηση τον οδήγησε σε σωρεία λαθών 

και παραλείψεων, τον οδήγησε στο να επικαλείται την κοινή με τον Ταλάτ 

ιδεολογικοπολιτική προέλευση και διαδρομή στο αριστερό κίνημα και να επιδιώκει λύση 

μέσα από τη διεθνιστική και αριστερίστικη προσέγγιση και ξεχνά -και αυτοί του ΑΚΕΛ 

ξεχνούν- ότι την ίδια προέλευση και διαδρομή είχε και ο κ. Ετζεβίτ, αριστερός μάλιστα 

πρώτης τάξεως, διακεκριμένος φιλόσοφος, ποιητής, συγγραφέας!  Και μάλιστα δε 

φορούσε στολές και αρβύλες. φορούσε κοστούμια και λουστρίνια ο κ. Ετζεβίτ! 

 Στην αρχή ο κ. Χριστόφιας έδειχνε ότι ξέρει και τι πρέπει και τι δεν πρέπει να μας 

φέρει.  Μετά το «τι πρέπει να μας φέρει» εξανεμίστηκε και μας έμεινε ως παρηγοριά ότι 

ξέρει περίπου τι δεν πρέπει να μας φέρει!  Τώρα φαίνεται να εξανεμίζεται και αυτό.  

Τώρα πάμε χωρίς στρατηγική, χωρίς πρόγραμμα και χωρίς σχέδιο.  Τώρα προχωρούμε 

στα σκοτεινά και στους κινδύνους μόνοι, αστήρικτοι, ξεκρέμαστοι και δυστυχώς 

ηττημένοι και αδύνατοι.  Το καλό κλίμα που δημιουργήθηκε διεθνώς μετά την εκλογή 

του και για το οποίο κακώς πανηγύριζαν κάποιοι εδημιουργείτο πάντοτε.  Μετά από την 

εκλογή ή την επανεκλογή κάθε νέου Προέδρου εδημιουργείτο διεθνώς μία ευφορία και 

ένα καλό κλίμα.  Αλλά αυτό το καλό κλίμα δεν το αξιοποίησε όπως έπρεπε. 

 Ήταν τραγικό λάθος του κ. Χριστόφια το γεγονός ότι εξουδετέρωσε τη Συμφωνία 

της 8ης Ιουλίου.  Η συμφωνία αυτή, επειδή ακριβώς ήταν η μόνη συμφωνία, μετά το 

δημοψήφισμα, που επικροτήθηκε από όλους και που επαναβεβαίωνε τις συμφωνίες 

κορυφής, ήταν, από μόνη της, το μόνο κοινό έδαφος που είχαν οι δύο πλευρές προς 

αναζήτηση βιώσιμης και λειτουργικής λύσης.  Αντ’ αυτού, άφησε τα συμφωνημένα και 

άρχισε να αναζητεί κοινό έδαφος και κοινή γλώσσα στα ασυμφώνητα, στις χημείες, τις 

αγάπες, τις συντροφικότητες!  Και το ερώτημα ένα είναι:  Αν με τα συμφωνημένα δε 

βρίσκουμε λύση, θα τη βρούμε με τα ασυμφώνητα; 
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 Και πού μας οδήγησαν όλα αυτά τα λάθη του κ. Χριστόφια;  Μας οδήγησαν στην 

γκάφα συμπαντικών διαστάσεων της 23ης Μαΐου, στην παραχώρηση της παραμονής 

των πενήντα χιλιάδων εποίκων!  Μετά υποχώρησε στην εκ περιτροπής προεδρία, 

ύστερα στο θέμα των οδοφραγμάτων, “πέτυχε” τη μεγάλη γκάφα της άκαιρης και 

αχρείαστης εξουδετέρωσης του βέτο, όταν ήταν ο κ. Καραμανλής στην Κύπρο, και 

συνακόλουθα “πέτυχε” τη βαρύτατη και επώδυνη ήττα, μόλις πρόσφατα, στο Συμβούλιο 

Γενικών Υποθέσεων της Ευρώπης, ήττα την οποία, μέσα από καθεστωτικές αντιλήψεις, 

θέλουν να μας διατάσσουν με το ζόρι να χειροκροτούμε και να επικροτούμε!  Λένε τα 

κόμματα της συμπολίτευσης «ξέρετε, υπό τις περιστάσεις, πετύχαμε κάτι καλό».  Ναι, 

αλλά ποιος ευθύνεται για τις περιστάσεις;  Ποιος ευθύνεται για το κλίμα μέσα στο οποίο 

γεννήθηκε αυτή η επώδυνη συντριπτική ήττα;  Και πότε άραγε ξανά θα βρεθεί μοχλός 

πίεσης πάνω στην Τουρκία, για να λογικευθεί;   

 Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας έχει καθήκον ν’  ασκεί μια πολυδιάστατη εξωτερική 

πολιτική ιδίως με τις χώρες τις μεγάλες που είναι και μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας 

του ΟΗΕ.  Όμως γεννάται ένα απλό ερώτημα:  Γιατί αυτή η επιβαλλόμενη ορθή πολιτική 

πρέπει κατ’  ανάγκη να είναι σε σύγκρουση με το κυρίαρχο πεδίο διεκδικήσεων της 

Κύπρου και του λαού μας, που είναι κατεξοχήν η Ευρωπαϊκή Ένωση;  Πώς γίνεται να 

είμαστε μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να περιμένουμε με προκλητικά 

αντιευρωπαϊκές πολιτικές και προκλητικά αντιευρωπαϊκές συμπεριφορές να πάρουμε 

δύναμη, να αποκτήσουμε φίλους και να μη βρισκόμαστε, κάθε φορά που γίνεται 

σύνοδος, ενώπιον του χείλους του γκρεμού;  Με πολλές και δύσκολες προσπάθειες 

γίναμε μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η κυβέρνηση αυτή, αντί να ενισχύσει το 

δρόμο των ξεκάθαρων ευρωπαϊκών προσανατολισμών, πολιτεύεται συγχυσμένα, 

πολιτεύεται αντιευρωπαϊκά.  Αντί οι κυβερνώντες να προσαρμοστούν και να 

προσαρμόσουν τη χώρα στα κυρίαρχα δεδομένα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, νομίζουν 
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ότι έχουμε την πολυτέλεια να εξαντλούμαστε και να εξαντλούμε τις μικρές μας δυνάμεις, 

για να ανατρέψουμε αυτά τα κυρίαρχα δεδομένα.  Ενώ το μέλλον μας και οι παράγοντες 

που το επηρεάζουν βρίσκονται μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και η ασφάλειά μας 

ταυτίζεται με την ευρωπαϊκή εμβάθυνση και ολοκλήρωση, αυτή η κυβέρνηση το 

αναζητεί αλλού, υπονομεύοντάς το! 

 Πρέπει όλοι, και ιδίως οι κυβερνώντες, να κάνουν συνείδηση δύο πράγματα:  

Πρώτον, ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση ένωση και δημιούργημα των πατρίδων είναι, όπως 

θα τους έλεγε από τον τάφο ο Ντε Γκώλ, και όχι των απάτριδων και, δεύτερον, ότι η 

Ευρωπαϊκή Ένωση και οι ενώσεις κρατών δεν έγιναν, για να καταργήσουν τα κράτη ή 

να αποδυναμώσουν τα έθνη.  Έγιναν ακριβώς για το αντίθετο.  Έγιναν, ακριβώς για να 

ενισχύσουν τα κράτη, την ύπαρξή τους, την ασφάλειά τους, το μέλλον τους και την 

προκοπή τους.  Άρα, ας πάρουμε αυτό το μήνυμα όλες και όλοι μας.  Η λύση του 

Κυπριακού, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν μπορεί να συγκρούεται με το ενωτικό 

κεκτημένο και θα ήταν σφάλμα ολκής ανθρώπινα δικαιώματα και ατομικές ελευθερίες, 

που απολαύουν πεντακόσια εκατομμύρια συνάνθρωποί μας, με μερικά από αυτά να 

είναι μάλιστα μετανάστες στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να τα αποστερούνται, αυτά τα 

δικαιώματα και αυτές τις ελευθερίες, Τουρκοκύπριοι ή Ελληνοκύπριοι.  Και είναι 

αδιανόητο, όποτε ερχόμαστε εδώ, στη Βουλή, για να συζητήσουμε ένα νόμο, να 

προσέχουμε με θρησκευτική ευλάβεια μήπως και συγκρουστούμε με κάποια ευρωπαϊκή 

Οδηγία και από την άλλη, την ίδια ώρα, να επιδιώκουμε λύση που χτυπά συθέμελα όλα 

αυτά τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις ατομικές ελευθερίες! 

 Από την εκλογή του ΑΚΕΛ στην εξουσία πλάθουν το ΑΚΕΛ και ο κ. Χριστόφιας και 

παράγουν και πλασάρουν μύθους, για να δικαιολογήσουν την αδικαιολόγητη πολιτική 

τους!  Μύθος πρώτος:  Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι ζούσαν για αιώνες ειρηνικά.  

Ποιους αιώνες;  Αυτοί οι αιώνες είναι οι αιώνες της τουρκοκρατίας ή της αγγλοκρατίας;  
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Σε εκείνους τους αιώνες είναι που θέλουν να μας πάρουν;  ∆εύτερος μύθος:  Το 

Κυπριακό επί τριάντα πέντε και πλέον χρόνια δε λύθηκε, όχι διότι η Τουρκία ήταν 

αδιάλλακτη, αλλά όλοι οι Πρόεδροι της ∆ημοκρατίας -άπαντες, πλην Κληρίδη, 

υποστηριχθέντες από το ΑΚΕΛ- απέτυχαν να λύσουν το Κυπριακό, διότι δήθεν είχαμε, 

λέει, εθνικιστικά και σοβινιστικά στοιχεία στην ιστορία μας, δε γνωρίζαμε το περιεχόμενο 

της λύσης που επιδιώκαμε, γι’  αυτό πρέπει να εκδοθούν βιβλιάρια, να μάθουμε -

τριάντα πέντε χρόνια τώρα δεν ξέραμε!- τι είναι “ομοσπονδία”, και διότι, λέει, δεν είχαμε 

εκπαιδευτεί και γυμναστεί καλά σε προγράμματα για την κουλτούρα της επανένωσης!  

Αυτό είναι ένα λάθος του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Και η κουλτούρα της δήθεν 

επανένωσης θα εισπραχθεί από την κοινωνία ως κουλτούρα της υποταγής και της 

ταπείνωσης και της υποδούλωσης και θα είναι ακόμα ένα αρνητικό, όταν έρθει η λύση 

που ο ίδιος περιμένει.   

 Πώς μπορούμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να καλέσουμε Ελληνοκυπρίους και 

Τουρκοκυπρίους… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας έχουν μείνει ακόμα τρία λεπτά, κύριε συνάδελφε. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Θα το εκτιμούσα, αν τα εκάμνετε πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι κάπως δύσκολο λόγω του χρόνου, αλλά προχωρήστε. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Πώς μπορούμε να καλέσουμε τους Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους να 

εγκρίνουν, να στηρίξουν και να εφαρμόσουν μια λύση που, αντί να διασφαλίζει την 

εθνική τους επιβίωση, τον τρόπο της ζωής τους, τη θρησκεία τους και την αξιοπρέπειά 

τους, θα προαπαιτεί την αυτοματαίωση και την αυτοακύρωσή τους, θα απαιτεί τον 
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εθνικό και θρησκευτικό αυτοευνουχισμό τους, την ταπείνωσή τους και την προσβολή 

τους;  Μια τέτοια επαναπροσέγγιση και μια τέτοια προσέγγιση δεν είναι στη λύση που 

οδηγεί αλλά στη μη λύση.  Τέτοια πειράματα έγιναν και στο παρελθόν και απέτυχαν 

παταγωδώς.  Και ερωτώ:  ∆εν είναι μήπως η εθνική συνείδηση που διέλυσε τις 

αυτοκρατορίες και τις αποικιοκρατίες του εικοστού αιώνα;  ∆εν είναι μήπως η εθνική 

συνείδηση που διέλυσε τη Σοβιετική Ένωση στις εθνικές της συνιστώσες, που διέλυσε 

τη Γιουγκοσλαβία, που διέλυσε μόλις πρόσφατα την Τσεχοσλοβακία;  Και δεν είναι η 

ίδια συνείδηση που επανένωσε τις δύο Γερμανίες;  Θέλω να κάμω ξεκάθαρο ότι το 

μοναδικό εμπόδιο για την επαναπροσέγγιση λέγεται “τουρκική κατοχή και τα 

τετελεσμένα της” και ότι η επαναπροσέγγιση και η ειρήνη και η φιλία και η συμφιλίωση 

μόνο ως αποτέλεσμα μιας σωστής λύσης του Κυπριακού θα υπάρχουν και όχι ως 

προαπαιτούμενα μιας καταστροφικής λύσης, όπως πολλοί το απαιτούν. 

 Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας -το κείμενο θα κατατεθεί- δύο πράγματα:  

Πρώτον, από όσα από το 1974, 1977 και 1979 και εντεύθεν επιδίωκε η δική μας πλευρά 

τελικά μάς έμεινε μόνο η πρόσοψη, μέσα μάς έμεινε η συνομοσπονδία, στο βάθος είναι 

η διχοτόμηση και στον κήπο είναι η τουρκοποίηση!  Το δεύτερο επίσης που θέλω να πω 

είναι ότι μια κακή λύση του Κυπριακού δεν είναι καν λύση.  Μια κακή λύση του 

Κυπριακού δεν είναι ένα πρώτο και σημαντικό βήμα για την επανένωση, την ειρήνη και 

τη σταθερότητα.  Αντίθετα, θα είναι όλα τα μπουρδουκλωμένα βήματα προς την 

καταστροφή.  Γι’  αυτό, η υφιστάμενη κατάσταση πραγμάτων είναι πολύ καλύτερη, 

μυριάκις καλύτερη, από μια λύση που θα καταρρεύσει και θα μας οδηγήσει στην 

καταστροφή. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Αυτό το είπε και ο ∆ούντας! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 
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 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, με μία φράση… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σωκράτη Χάσικο)  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, συνεχίστε, σας παρακαλώ. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Θα σας άρεσε να σας έλεγα ότι αυτά που λέτε εσείς τα λεν και κάποιοι από την 

άλλη πλευρά; 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 ∆εν έχω πρόβλημα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο επόμενος ομιλητής στον κατάλογο των ομιλητών είναι ο αγαπητός συνάδελφος 

Πανίκος Χάμπας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

 Κύριε Χάμπα, έχετε το λόγο. 

Π. ΧΑΜΠΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αγαπητές συναδέλφισσες, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Και χθες και σήμερα παρακολουθούμε από μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 

μια διγλωσσία, ιδιαίτερα όσον αφορά το κυπριακό πρόβλημα.  Ειλικρινά, ο κυπριακός 

λαός δυσκολεύεται να πιστέψει ποια είναι η πολιτική τους θέση, ιδιαίτερα όσον αφορά 

την επαναπροσέγγιση, και ήσαστε μάρτυρες, όταν μεταξύ τους δύο βουλευτές του ιδίου 

κόμματος διαφωνούσαν. 

 Είναι γεγονός ότι ο κυπριακός λαός εξέλεξε το ∆ημήτρη Χριστόφια στην προεδρία 

στη βάση ενός πενταετούς προγράμματος.  Το τι έπραξε για το μέσο φορολογούμενο 

πολίτη στους είκοσι μήνες θα διαφανεί μέσα από την ομιλία μου. 

 Όμως πραγματικά, και κλείνω με τον προηγούμενο συνάδελφο, είναι να 
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διερωτάται κανείς.  Αυτή η ομιλία στόχευε πού;  Μήπως στην επανεκλογή του;  Γιατί, τι 

είναι ο χαρακτηρισμός «τα κρατικά πανεπιστήμια είναι βασίλεια διαφθοράς»;  Ας τους 

κρίνει ο φοιτητικός κόσμος.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Παρά την οικονομική κρίση, η οποία όπως φαίνεται θα συνεχισθεί  και μέσα στο 

2010, μέσα από το νέο προϋπολογισμό διαφαίνονται οι στόχοι της κυβέρνησης για 

υλοποίηση του προγράμματός της, που είναι η συνεχής προσπάθεια για βελτίωση του 

βιοτικού επιπέδου των πολιτών μέσω των κοινωνικών παροχών, η πραγματοποίηση 

των αναπτυξιακών έργων που αποσκοπούν στη βελτίωση του επιπέδου της υγείας, της 

παιδείας, της στέγασης, της οδικής ασφάλειας, της ενέργειας, της κοινωνικής συνοχής 

και της μόνιμης επίλυσης του υδατικού προβλήματος.  Στο σημείο αυτό, κυρίες και 

κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι αύριο Παρασκευή, η ώρα 

δώδεκα, υπογράφονται τα συμβόλαια και αρχίζει η κατασκευή του φράγματος στον 

Καρκώτη στη Σολιά, ένα φράγμα που το υποσχέθηκαν όλες οι κυβερνήσεις που 

πέρασαν από αυτή τη ∆ημοκρατία και όμως καμία δεν προχώρησε να το υλοποιήσει.  

Είστε όλοι ευπρόσδεκτοι αύριο την Παρασκευή, η ώρα δώδεκα, στη Φλάσου, για να 

δείτε ιδίοις όμμασιν πώς γίνονται τα έργα στην πράξη.   

 Ο ανθρωποκεντρικός χαρακτήρας της κυβέρνησης, της πολιτικής που εξήγγειλε η 

κυβέρνηση ότι θα ακολουθήσει, άρχισε να πραγματοποιείται μέσω των πολλών και 

ποικίλων παροχών που ήδη έχει παραχωρήσει η κυβέρνηση, με στόχο τον πολίτη, τον 

εργαζόμενο, τον αγρότη και πρωτίστως τους χαμηλά αμειβόμενους συμπολίτες μας. 

 Σε λιγότερο από δύο χρόνια διακυβέρνησης η κυβέρνηση Χριστόφια δαπάνησε 

υπό μορφή παροχών, χορηγιών, επιδομάτων, δημόσιων βοηθημάτων, συντάξεων 

πέραν των €1,5 δις, σημειώνοντας μια αύξηση ανά έτος της τάξης του 15%.  Αν ληφθεί 
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υπόψη και το γεγονός ότι όλες αυτές οι δαπάνες για κοινωνικές παροχές έγιναν μέσα σε 

συνθήκες οικονομικής κρίσης, τότε η όλη προσπάθεια της κυβέρνησης αποκτά ακόμη 

μεγαλύτερες διαστάσεις. 

 Ο έντονος κοινωνικός προσανατολισμός του προϋπολογισμού διαφαίνεται και από 

την πρόνοια για τις πιο κάτω δαπάνες.  Συγκεκριμένα δόθηκαν τα εξής:  ∆ημόσια 

βοηθήματα €241 εκατομ.  Ενίσχυση συνταξιούχων €258 εκατομ.  Για τη στεγαστική 

πολιτική €328 εκατομ.  Κυβερνητική εισφορά στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων €335 

εκατομ.  Στήριξη ατόμων με ειδικές ανάγκες €32 εκατομ.  Σχέδιο δημόσιων μεταφορών 

€32 εκατομ.  Και πρόσφατα επιλύθηκε ακόμη ένα χρόνιο πρόβλημα, που ταλάνιζε τον 

αγροτικό κόσμο για πενήντα χρόνια, που είχε την ευκαιρία ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 

για δέκα χρόνια να το επιλύσει, τα αγροτικά χρέη.  Ακόμη €34 εκατομ. και αναμένεται 

μέχρι τέλος της πενταετίας να επιλυθούν κι άλλα χρόνια προβλήματα.  Ως αποτέλεσμα, 

το σύνολο των κοινωνικών δαπανών ως ποσοστό του ΑΕΠ αυξάνεται από 19,3 % για 

το 2009 σε 20,6% για το 2010. 

 Η κυβέρνηση έδειξε από την αρχή της θητείας της την αυξημένη ευαισθησία της 

και τη δέσμευσή της να αυξήσει την κοινωνική συνοχή, βοηθώντας τα ασθενέστερα 

οικονομικά στρώματα του πληθυσμού.  Πολλές φορές η αντιπολίτευση έχει μηδενίσει τα 

πάντα.  Έχει χλευάσει τις προσπάθειες της κυβέρνησης, παραθέτοντας το γνωστό 

παράδειγμα του δήθεν εκατομμυριούχου που πήρε πασχαλινό επίδομα, ισοπεδώνοντας 

την όλη προσπάθεια.  Η κυβέρνηση έχει εξηγήσει ότι παρέλαβε κάποια διαχειριστικά 

κενά, τα οποία προσπαθεί βεβαίως να καλύψει, με στόχο την προσπάθεια καλύτερης 

στόχευσης των κοινωνικών παροχών.  Στο τέλος της ημέρας η παρούσα κυβέρνηση 

από τι έπρεπε να κριθεί;  Από το γεγονός ότι έδωσε το πασχαλινό επίδομα σε ενενήντα 

πέντε χιλιάδες συνταξιούχους ή από το γεγονός ότι δόθηκε πασχαλινό επίδομα και σε 

ένα μικρό αριθμό ατόμων που είχαν μεγαλύτερη οικονομική άνεση;  Θα πρέπει να μας 
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διακρίνει η ανοικτόμυαλη πολιτική και να βλέπουμε το δάσος και όχι το δέντρο. 

 Με πολύ συγκεκριμένο τρόπο η παρούσα κυβέρνηση, μέσα από τις πολιτικές που 

εφαρμόζονται από τα διάφορα κυβερνητικά τμήματα και υπηρεσίες, επιδιώκει την 

ενίσχυση των συνθηκών κοινωνικής συνοχής, την καταπολέμηση της φτώχιας και του 

κοινωνικού αποκλεισμού, καθώς και την ενεργό στήριξη της κοινωνίας των πολιτών.  

Αυτή λοιπόν η πολιτική, που στο επίκεντρό της έχει τον απλό άνθρωπο, θα πρέπει να 

μας ενώνει όλους, ιδιαίτερα σε αυτές τις δύσκολες στιγμές που περνά η σκλαβωμένη 

μας πατρίδα. 

 Λέχθηκε από συναδέλφους ότι η αχίλλειος πτέρνα της κυβέρνησης είναι η έλλειψη 

στοχευμένης κοινωνικής πολιτικής.  Η πράξη, που είναι  το κριτήριο της αλήθειας, 

αποδεικνύει ότι η κυβέρνηση πρωτοπορεί στη στοχευμένη πολιτική από την άποψη ότι 

και η φοιτητική κρατική μέριμνα, αλλά και οι αυξήσεις στις βασικές συντάξεις έχουν 

δοθεί βάσει εισοδηματικών κριτηρίων.  Τονίζουμε εμφαντικά ότι και στον τομέα της 

στόχευσης αυτή η κυβέρνηση έχει προχωρήσει σε σχέση με το τι είχαν κάνει 

προηγούμενες κυβερνήσεις. 

 Κατά το 2009 οι συντάξεις αυξήθηκαν κατά 4,5%, ενώ για το 2010 οι συντάξεις θα 

αυξηθούν κατά 5,3%.  Παράλληλα, εισάγεται για πρώτη φορά στην Κύπρο το πρώτο 

ολοκληρωμένο και στοχευμένο σύστημα στήριξης των εισοδημάτων των συνταξιούχων, 

το Σχέδιο Ενίσχυσης των Συνταξιούχων με Χαμηλά Εισοδήματα. ∆ικαιούχοι του σχεδίου 

είναι συνταξιούχοι, ανεξαρτήτως ηλικίας, που λαμβάνουν σύνταξη από το Ταμείο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων, κοινωνική  σύνταξη  και σύνταξη από επαγγελματικό 

συνταξιοδοτικό σχέδιο που εφαρμόζεται στην Κύπρο, νοουμένου ότι διαμένουν μόνιμα 

στις περιοχές που ελέγχονται από την Κυπριακή ∆ημοκρατία και των οποίων το 

συνολικό εισόδημα του νοικοκυριού δεν υπερβαίνει το καθορισμένο όριο φτώχιας.  

 Για πρώτη φορά φέτος εφαρμόστηκε το Σχέδιο Επιχορήγησης των ∆ιακοπών των 
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Συνταξιούχων.  Προωθείται η επέκταση των ωφελημάτων που παρέχονται από την 

κοινωνική κάρτα και μια σειρά άλλων μέτρων στα πλαίσια των στόχων και των δράσεων 

του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για τους Ηλικιωμένους. 

 Οι επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης αναπόφευκτα επέδρασαν 

αρνητικά και στην κυπριακή οικονομία.  Η αντίδραση όμως και πάλι της κυβέρνησης 

Χριστόφια ήταν άμεση, με απώτερο στόχο τη στήριξη των ευάλωτων ομάδων του 

πληθυσμού, τη στήριξη της απασχόλησης και την ελαχιστοποίηση των επιπτώσεων της 

κρίσης. 

 Πάρθηκαν μέτρα για τόνωση στους τομείς του τουρισμού, των κατασκευών, της 

γεωργίας, της κτηνοτροφίας, των χρηματοοικονομικών.  Λειτούργησαν έκτακτα σχέδια 

για στήριξη της απασχόλησης με εξατομικευμένη κατάρτιση ανέργων, για πρόσληψη 

αναπήρων και ατόμων τα οποία ανήκουν στις ευπαθείς ομάδες.  Μπορεί κάποιος να 

απαριθμήσει πάρα πολλά άλλα μέτρα στήριξης και ενίσχυσης του κοινωνικού συνόλου 

και της οικονομίας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ανάμεσα στις διακηρυγμένες και άμεσες προτεραιότητες της κυβέρνησης 

Χριστόφια είναι ο εκσυγχρονισμός της στεγαστικής πολιτικής, στοχεύοντας στο σύνολο 

του πληθυσμού, εκτοπισθέντες και μη.  Από την πρώτη μέρα της διακυβέρνησης, την 1η 

Μαρτίου 2008, τέθηκαν σε ισχύ τα στεγαστικά προγράμματα για τους εκτοπισθέντες.  

Το ενιαίο στεγαστικό σχέδιο για τους μη εκτοπισθέντες και τα στεγαστικά σχέδια για 

τους εκτοπισθέντες, όπως αυτά αναθεωρήθηκαν και τέθηκαν σε ισχύ από την 1η Ιουλίου 

2008, συμβάλλουν πλέον ουσιαστικά στην επιδίωξη κάθε κυπριακής οικογένειας για 

απόκτηση ιδιόκτητης κατοικίας. 

 Για τους μη πρόσφυγες, και ιδιαίτερα για τις κοινότητες της υπαίθρου, εφαρμόζεται 
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το σχέδιο διαχωρισμού οικοπέδων σε κρατική γη και η διάθεσή τους σε οικογένειες με 

χαμηλά εισοδήματα και σε νεαρά ζευγάρια.  Στόχος είναι, αφενός, η βοήθεια προς τα 

νέα ζευγάρια, αφετέρου, η στήριξη της υπαίθρου με την παραμονή των νέων στις 

κοινότητες του νησιού.  

 Η αειφόρος ανάπτυξη της υπαίθρου, η δημιουργία νέων θέσεων εργασίας σε ένα 

ευρύ φάσμα δραστηριοτήτων κυρίως για νέους, η αναβάθμιση των παρεχόμενων 

υπηρεσιών με αξιοποίηση όλων των σύγχρονων μέσων που παρέχει η τεχνολογία, η 

βελτίωση του βιοτικού επιπέδου και των ανέσεων του πληθυσμού της υπαίθρου  

αποτελούν κυρίαρχη προτεραιότητα της κυβέρνησης, της κυβερνητικής πολιτικής.  

 Η κρατική χορηγία προς τις κοινότητες που προβλέπεται για το 2010 είναι 

€18.668.000, ενώ θα πρέπει να προστεθεί και ένα ποσό πέραν των €100 εκατομ. που 

θα διατεθεί στις τοπικές αρχές για την προγραμματική περίοδο 2007-2013 για έργα  που 

συγχρηματοδοτούνται από τα διάφορα ευρωπαϊκά ταμεία.  

 Το κράτος ενισχύει οικονομικά τις κοινότητες με διάφορες χορηγίες για μικρά 

αναπτυξιακά έργα και προγράμματα, για δημιουργία αποχετευτικών συστημάτων, για 

δημιουργία χώρων υγειονομικής ταφής στερεών αποβλήτων, για διαχωρισμό 

οικοπέδων και άλλα ανάλογης σημασίας έργα, που αφορούν για παράδειγμα την 

αποχέτευση όμβριων υδάτων, εκστρατείες καθαριότητας, συλλογή σκυβάλων, τη 

μηχανογράφηση υπηρεσιών των κοινοτικών συμβουλίων κ.ά.  Παρέχει χορηγία 

θέρμανσης σε κατοίκους ορεινών περιοχών με υψόμετρο εξακόσιων μέτρων και άνω. 

 Η κυβέρνηση έχει προχωρήσει στην αύξηση και απόδοση στις κοινότητες των 

δικαιωμάτων από άδειες οικοδομής, ενώ έχει επίσης καθιερώσει ετήσιες χορηγίες για 

αντιμετώπιση των λειτουργικών δαπανών των γραφείων της Ένωσης Κοινοτήτων, 

καθώς επίσης και έναντι της μισθοδοσίας των κεντρικών υπηρεσιών των κοινοτικών 

συμβουλίων. 
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 Επειδή όμως δε νοείται αναβάθμιση του ρόλου της τοπικής αυτοδιοίκησης χωρίς 

τις απαραίτητες θεσμικές αλλαγές, το Υπουργείο Εσωτερικών, υλοποιώντας πρόνοια 

του προγράμματος διακυβέρνησης, έχει προωθήσει, και έχει ήδη ψηφισθεί σε νόμο, τη 

θεσμοθέτηση της Ένωσης ∆ήμων και της  Ένωσης Κοινοτήτων.  Επίσης, έχει κατατεθεί 

στη Βουλή νομοσχέδιο με το οποίο τα κοινοτικά συμβούλια θα μπορούν να ιδρύουν ή 

να συμμετέχουν σε οργανισμούς ιδιωτικού δικαίου και αναπτυξιακές εταιρείες, σωματεία 

και ιδρύματα, ένα εργαλείο το οποίο θα μπορούν να χρησιμοποιούν για καλύτερη και 

αποδοτικότερη άσκηση των αρμοδιοτήτων τους.  

 Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και η σημασία που προσδίδεται 

από την Ευρωπαϊκή Ένωση στην περιφερειακή ανάπτυξη και στην ενεργό συμμετοχή 

της τοπικής αυτοδιοίκησης στην εκτέλεση των διαφόρων αναπτυξιακών προγραμμάτων 

καθιστά αναγκαία την αναδόμηση της τοπικής αυτοδιοίκησης στην Κύπρο, ώστε να 

μπορεί να ανταποκριθεί στις νέες απαιτήσεις.  Εμείς είμαστε μπροστάρηδες και σε αυτό 

τον τομέα.  Με δύναμη τη γνώση βρισκόμαστε σε συνεχή επαφή με τις κοινότητες, τις 

οποίες ενημερώνουμε για τα διάφορα ευρωπαϊκά προγράμματα, προτρέποντάς τις να 

ενταχθούν σε αυτά και να εκταμιεύσουν ευρωπαϊκά κονδύλια.  

 Συμβάλαμε ουσιαστικά, καταλυτικά θα έλεγα, και το εννοώ, στην ίδρυση 

αναπτυξιακών εταιρειών μεταξύ των κοινοτήτων, ιδιαίτερα στις ορεινές περιοχές,  στη 

βάση του προγράμματος “Leader”.  Εμείς προκαλούμε αυτούς που μας κατηγορούν για 

ευρωσκεπτικιστές.  Το έχουν πράξει αυτό; 

 Όπως γνωρίζετε, τον Ιανουάριο του 2008, μέσω της Ένωσης ∆ήμων και της 

Ένωσης Κοινοτήτων, ανατέθηκε από το αρμόδιο υπουργείο η εκπόνηση μελέτης για 

μεταρρύθμιση του χάρτη της τοπικής αυτοδιοίκησης στο Εθνικό Κέντρο ∆ημόσιας 

∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης της Ελλάδας.  Συνεπώς, θα πρέπει να προχωρήσουμε 

άμεσα στην εκπόνηση ενός στρατηγικού προγράμματος μεταρρύθμισης με στόχο τον 
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εκσυγχρονισμό και αναδιάρθρωση της τοπικής αυτοδιοίκησης, μέσω της οποίας 

πραγματώνεται η τοπική δημοκρατία, υλοποιείται ένα ευρύ φάσμα δημόσιων πολιτικών 

και προσφέρονται σημαντικές υπηρεσίες προς τους πολίτες.  Η ουσιαστική και 

πολυδιάστατη ενίσχυση της τοπικής αυτοδιοίκησης θα συμβάλει στη διεύρυνση του 

ρόλου της στο πολιτικό και διοικητικό σύστημα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Αυτή και 

αν είναι καινοτόμος, εκσυγχρονιστική, ουσιαστική και αποτελεσματική πολιτική.  

Παράλληλα με όλες αυτές τις επιτυχίες, το ΑΚΕΛ εργάζεται διαχρονικά, συστηματικά για 

την προώθηση προς επίλυση των βασικών προβλημάτων που αντιμετωπίζει η επαρχία 

Λευκωσίας. 

 Θα πρέπει να επισπευσθούν οι διαδικασίες για την κατασκευή του δρόμου 

Αστρομερίτη-Ευρύχου, ενώ θα πρέπει  να ολοκληρωθεί ο σχεδιασμός για τους δρόμους 

Κοκκινοτριμιθιάς-Αστρομερίτη και Ανθούπολης-Παλαιχωρίου.  Η ολοκλήρωση αυτών 

των έργων θα επιλύσει σε μεγάλο βαθμό το συγκοινωνιακό πρόβλημα στην επαρχία 

Λευκωσίας και θα δώσει μια νέα δυναμική για την παραμονή των κατοίκων στην 

ύπαιθρο. 

 Θα πρέπει να χαιρετίσουμε το γεγονός ότι βρίσκονται σε προχωρημένο στάδιο η 

κατασκευή του ΧΥΤΥ στην Κόση, παρά τα Λύμπια, που μαζί με την κατασκευή του 

ΧΥΤΥ στην Κάτω Μονή στη Λευκωσία θα επιλύσουν ολοκληρωτικά το πρόβλημα με τα 

οικιακά στερεά απόβλητα. 

 Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας σε συνεργασία με τους 

χοιροτρόφους θα πρέπει να προχωρήσουν στη δημιουργία αναγκαίων βιολογικών 

σταθμών για επεξεργασία των χοιρολυμάτων, επιλύοντας έτσι το μεγαλύτερο 

περιβαλλοντικό πρόβλημα που αντιμετωπίζει η επαρχία Λευκωσίας.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Η κυβέρνηση Χριστόφια κατάφερε τα τελευταία δύο χρόνια να δείξει έμπρακτα το 

ανθρώπινό της πρόσωπο και την κοινωνική της ευαισθησία.  ∆εν περιορίστηκε σε 

απλές και ανεκπλήρωτες εξαγγελίες, αλλά με συνέπεια προχωρεί στην υλοποίηση του 

προγράμματος διακυβέρνησης.  Οι κοινωνικές παροχές και τα μέτρα που εφαρμόζονται 

καλύπτουν όλο το φάσμα της κυπριακής κοινωνίας.  Θα αναφέρω μερικές μόνο που 

είναι οι ακόλουθες: 

1. Επεκτάθηκε η δωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη στις τρίτεκνες οικογένειες, 

ενώ απολαμβάνουν 20% έκπτωση στην τιμολόγηση του ηλεκτρικού ρεύματος. 

2. Παραχωρήθηκε μηνιαίο επίδομα €350 σε παραπληγικούς για την παροχή 

φροντίδας. 

3. Αυξήθηκε το εφάπαξ επίδομα σε οικογένειες που αποκτούν τρίδυμα και άνω σε 

€7,700 σε σχέση με €5,125 που ίσχυε από το 1987. 

4. Αυξήθηκαν τα μηνιαία χορηγήματα για τους οπλίτες και τους υποψηφίους 

εφέδρους αξιωματικούς της Εθνικής Φρουράς. 

5. Στο €1 εκατομ. ανέρχεται η βοήθεια που θα παραχωρήσει η κυβέρνηση στους 

εγκλωβισμένους, Ελληνοκύπριους και Μαρωνίτες. 

6. Έχουν ενισχυθεί τα εισοδήματα των εγκλωβισμένων με μια αύξηση της τάξης του 

46% των χορηγιών. 

7. Η χορηγία που παραχωρείται στους τυφλούς θα χορηγείται σε μηνιαία βάση και θα 

αναπροσαρμόζεται κάθε χρόνο με βάση το ποσοστό αύξησης του δείκτη του 

προηγούμενου χρόνου με αναδρομική ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2009. 

8. Ποσό €5 εκατομ. έχει προϋπολογιστεί για την περίοδο 2007-2013 για την ενίσχυση 

της γυναικείας επιχειρηματικότητας. 

9. Θα διατεθεί €4,3 εκατομ. για τη νεανική επιχειρηματικότητα. 

10. Αυξήθηκαν ουσιαστικά οι φοιτητικές παροχές.  
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Από αυτό το βήμα λέχθηκαν και θα λεχθούν πάρα πολλά.  Κάποιοι συνάδελφοι 

ακολούθησαν το δρόμο του μηδενισμού του έργου που επιτελεί η κυβέρνηση.  Εμείς 

απλώς τους λέμε ότι όλοι κρινόμαστε από τη συγκεκριμένη καθημερινή πρακτική που 

ακολουθεί η κάθε πολιτική παράταξη.  Ο κυπριακός λαός μας παρακολουθεί, έχει 

υψηλό πολιτικό κριτήριο και μας κρίνει ανάλογα.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τελειώνοντας, θέλω να τονίσω για άλλη μια φορά πως το επίκεντρο της προσοχής 

της κυβέρνησης Χριστόφια ήταν και παραμένει ο άνθρωπος.  Όραμά της η διαμόρφωση 

ενός σύγχρονου κράτους όπου θα προωθείται έμπρακτα η κοινωνική αλληλεγγύη.  

Εμείς συμμεριζόμαστε αυτό το όραμα και καλούμε όλες τις πολιτικές δυνάμεις του 

τόπου ενωμένες και μονιασμένες γύρω από την κυβέρνηση να υλοποιήσουμε αυτό το 

όραμα.   Οι καιροί είναι δύσκολοι και αυτό απαιτεί από εμάς ο κυπριακός λαός.  

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ ευχαριστώ για την παρέμβασή σας, αγαπητέ συνάδελφε. 

 Προχωρούμε με τον επόμενο ομιλητή που είναι ο αγαπητός Χρήστος Στυλιανίδης 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα επιμείνω, παρ’ όλο που νιώθω λίγο μοναχικός καβαλάρης, στο να μην 

αναφερθώ καθόλου για το Κυπριακό.  Θεωρώ ότι έχουμε τη δυνατότητα ως Βουλή, εάν 

θέλουμε να συζητήσουμε το Κυπριακό, να βάλουμε ειδική συνεδρία και να το 
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συζητήσουμε.  Πιστεύω ότι αυτή η παράδοση θα πρέπει να σπάσει.  Πρέπει η συζήτηση 

για τον προϋπολογισμό να μένει στα πλαίσια του προϋπολογισμού.  Γι’ αυτό συνεπής 

προς αυτή τη θέση, που διατυπώνω εδώ και τρία χρόνια, θα επιμείνω στη θέση μου και 

ελπίζω κάποια στιγμή να γίνει κατανοητή.  Για να είμαι δίκαιος και ειλικρινής όμως, εδώ 

και τρία χρόνια θέτω αυτή τη θέση.  Στα προηγούμενα χρόνια όσοι ήταν 

συμπολιτευόμενοι αρνούνταν, γιατί φοβόντουσαν ενδεχομένως μια κριτική της 

κυβέρνησης.  Θεωρώ όμως ότι πρέπει όλοι να καταλάβουμε ότι, όταν είναι όλα φύρδην 

μίγδην, όχι μόνο δε στέλνουν τα σωστά μηνύματα, αλλά κυρίως δημιουργούν μια 

αίσθηση στον πολίτη ότι είναι όλα ανακατεμένα, είναι όλα αλαλούμ.  Το εισέπραξα αυτές 

τις μέρες από διάφορους πολίτες που επιχείρησαν να παρακολουθήσουν την όλη 

συζήτηση. 

 Το δεύτερο σημείο που θέλω να θέσω, και μπορεί να ακουστεί κι αυτό αιρετικό, 

είναι η σημερινή μου πολιτική τοποθέτηση και ο πολιτικός μου λόγος να μην είναι 

καθόλου καταγγελτικός.  Θα είναι συναινετικός, γιατί πιστεύω ότι αυτή την περίοδο με τη 

μεγάλη οικονομική κρίση, με τις κρίσιμες εξελίξεις στο Κυπριακό το μόνο που δε 

χρειάζεται είναι ο καταγγελτικός λόγος και κάποιες αλληλοκατηγορίες, που ουσιαστικά 

γίνονται με άλλες σκοπιμότητες.  

 ∆υστυχώς όμως, και θα το επισημάνω, η κατάσταση αυτή, τουλάχιστο σ’ αυτή τη 

συνεδρία του προϋπολογισμού, ξεκίνησε από το χώρο της κυβέρνησης.  Η ομιλία του 

γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ, του φίλου Άντρου Κυπριανού, δεν ήταν ομιλία που 

αρμόζει στους καιρούς.  Συνήθως, ο λόγος της συναίνεσης, ο λόγος ο συναινετικός 

προέρχεται από την κυβέρνηση.  Γι’ αυτό θα ήθελα να στείλω ένα μήνυμα στους φίλους 

βουλευτές του ΑΚΕΛ, ότι δεν έχει τόση σημασία και τόσο επικοινωνιακό αντίκρισμα όσο 

πιστεύουν κάποιοι η απαρίθμηση όλων των ενεργειών και δραστηριοτήτων της 

κυβέρνησης.  Ο πολίτης ξέρει.  Ειπώθηκε πριν ότι έχει πολιτικό κριτήριο αλάθητο.  Έχει.  
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Αυτοί που είναι τσουβαλιασμένοι είναι έτσι κι αλλιώς τσουβαλιασμένοι.  Η πολιτική και η 

επικοινωνία απευθύνεται σ’ αυτούς που δεν είναι τσουβαλιασμένοι και αυτούς δεν τους 

πιάνει κανείς ούτε με απαριθμήσεις ούτε με καταγγελτικό λόγο.   

 Οι ιδεολογικές διαφορές είναι δεδομένες.  Κανείς δε θα τις αναιρέσει.  Η ουσία 

όμως τώρα είναι άλλη.  Και είναι άλλη -και ευχαριστώ πολύ τον Υπουργό Οικονομικών 

που είναι εδώ, γιατί η ομιλία μου ουσιαστικά θα περιοριστεί αποκλειστικά και μόνο στα 

θέματα της οικονομίας- γιατί όχι μόνο περνάμε μια οικονομική κρίση, η οποία είναι πολύ 

βαθιά, αλλά ουσιαστικά στην Κύπρο περνάμε μια κρίση διαρθρωτικών προβλημάτων 

της οικονομίας.  ∆εν είναι μόνο η οικονομική κρίση που πρέπει να αντιμετωπιστεί από 

όλους εμάς που είμαστε η πολιτική ηγεσία του τόπου.  Είναι μια νέα αρχή.  Έκλεισε 

ένας ιστορικός κύκλος.  Ας το παραδεχτούμε.  ∆ε χρειάζεται διαχείριση ο νέος κύκλος 

της οικονομίας.  Χρειάζεται ριζοσπαστισμό, χρειάζεται πρόγραμμα, στρατηγικό 

σχεδιασμό και προτάσεις.  Εμείς, αν συνεχίσουμε σε μία λογική, όλοι μας, να 

καταγγέλλουμε ο ένας τον άλλο δίχως όμως να δημιουργούμε το υπόβαθρο, για να 

πάμε σε συναινετικές λύσεις, δε θα φτάσουμε πουθενά.  ∆υστυχώς ή ευτυχώς, το 

πολιτικό μας σύστημα δεν επιτρέπει ούτε στα κυβερνητικά παπούτσια ούτε στα 

αντιπολιτευτικά παπούτσια να πάρουν τις κρίσιμες αποφάσεις που χρειάζεται.  Έκλεισε 

ο κύκλος. 

 Ο τουρισμός πνέει τα λοίσθια.  Η εξοχική κατοικία κανείς δεν ξέρει πότε θα 

ανακάμψει.  Έμειναν μόνο οι υπηρεσίες.  Τι θα γίνει;  Θα ζήσει αυτός ο τόπος μόνο με 

υπηρεσίες;  ∆ε θα ζήσει και το ξέρουμε όλοι μας.  Πώς θα πάρουμε τις αποφάσεις για τα 

διαρθρωτικά προβλήματα;  Εδώ είναι ευθύνη της κυβέρνησης, κύριε υπουργέ.  Έπρεπε 

αυτός ο προϋπολογισμός να ήταν η αρχή ενός μακροπρόθεσμου τρίχρονου, 

τετράχρονου σχεδιασμού.  ∆υστυχώς, και σας το λέω ειλικρινά, φαντάζει διαχειριστικός.  

Φαντάζει λογιστικός.  Περιμέναμε, και την πρωτοβουλία την έχει η κυβέρνηση, να ’ρθει 
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ένας σκέτος προϋπολογισμός που να λέει το 2010 είναι αυτά, ακολουθούν το 2011 αυτά, 

το 2012 τα επόμενα και το 2013 τα μεθεπόμενα.  Έτσι έπρεπε να ήταν, γιατί έχετε μια 

κυβέρνηση μέχρι το 2013.  Αυτό θα αναδείκνυε και το όραμά σας και την ίδια στιγμή θα 

έθετε όλους μας προ των ευθυνών μας, οι οποίες είναι μεγάλες.  Γιατί όπως, δυστυχώς, 

διαχειριζόμαστε τα δεδομένα μας ουσιαστικά τραβάμε το χαλί για τις επόμενες γενιές.   

 Το χαρακτηριστικό παράδειγμα, το οποίο ζούμε όλοι μας, πέραν των εξαγγελιών, 

είναι τα θέματα του ασφαλιστικού.  Όχι μόνο το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Πριν 

λίγο καιρό, μιλάμε για το ΡΙΚ, είχαμε τη συζήτηση.  Που είναι το ταμείο συντάξεων του 

ΡΙΚ;  Ποιος θα το πληρώνει;  Στην Αρχή Ηλεκτρισμού, στα δημαρχεία, στη CYTA.  Όλα 

αυτά τι θα γίνουν, ποιος θα τα πληρώσει;  Να λέει η κυβέρνηση το εξής: «Έλυσα το 

πρόβλημα μέχρι το 2048»!  Προς Θεού!  ∆εν είναι έτσι τα πράγματα και το ξέρουμε όλοι 

μας.  ∆εν είναι έτσι.  ∆εν είναι θέμα αντιπολίτευσης, αλλά είναι σίγουρο ότι δεν είναι έτσι.  

Προχθές παρακολούθησα ένα σεμινάριο από ειδικούς, και είναι καλό να τους ακούμε 

κάποτε, οι οποίοι όχι απλώς εντόπισαν πρόβλημα, όχι απλώς είπαν ότι το 2017-2018 

θα πρέπει να ξαναγίνει μια νέα αναπροσαρμογή...  Και πού θα πάει, το κόστος θα 

φτάσει το 30% των μισθών!  Θα αντέξει η οικονομία αυτά τα πράγματα;  Αυτά δε 

λύνονται ούτε από την κυβέρνηση ούτε από την αντιπολίτευση.  Σε όλο τον κόσμο 

λύνονται με συναινέσεις.   

 Γι’ αυτό καταθέτω σήμερα μία πρόταση, κύριε υπουργέ.  Να ’ρθει η κυβέρνηση το 

συντομότερο με ένα μεσοπρόθεσμο στρατηγικό πρόγραμμα -δεν είμαι ο πρώτος που το 

λέω, το άκουσα και από άλλους, πολλούς μάλιστα- με ένα μεσοπρόθεσμο στρατηγικό 

σχεδιασμό ακριβώς, για να αντιμετωπίσει την ανασυγκρότηση και αναδιάρθρωση της 

οικονομίας.  Ξεκινώντας πρώτα απ’ όλα από το δημόσιο τομέα, γιατί, κακά τα ψέματα 

και ας μη γελιόμαστε, με την πάταξη της φοροδιαφυγής δε λύνουμε το πρόβλημα και ας 

μη λαϊκίζουμε όλοι μας.  Ακούγεται ωραία το εξής:  «Να πατάξουμε τη φοροδιαφυγή».  
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Πού θα φτάσει αυτό;  Μέχρι εδώ.  Τα προβλήματα είναι εδώ πάνω όμως.  Χρειάζονται 

πολύ πιο γενναία μέτρα και χρειάζεται να συζητήσουμε, να διαβουλευθούμε με 

κοινωνικούς φορείς.  Να φέρουμε την ΠΑΣΥ∆Υ εδώ, να κουβεντιάσουμε μαζί της.  Το 

ξέρει και η ΠΑΣΥ∆Υ ότι δεν μπορεί να συνεχίσει αυτή η κατάσταση.  ∆εν μπορούμε να 

συνεχίσουμε σ’ αυτό το επίπεδο μισθοδοσίας στο δημόσιο τομέα.  ∆ε γίνεται αλλιώς.  

Μακάρι να είχαμε λεφτά να δίνουμε σε όλους.  ∆εν είναι έτσι τα πράγματα όμως. 

 Τα είπα έτσι από καρδιάς, έτσι τα νιώθω, έτσι τα πιστεύω, γιατί θεωρώ ότι κάποια 

στιγμή ο ιστορικός του μέλλοντος θα ρωτήσει ποιοι ήταν εκείνη την περίοδο που 

έπαιρναν αποφάσεις και θα μας δακτυλοδείξει όλους εμάς.   

 Θα πω χαρακτηριστικά, κύριε υπουργέ, κάτι που ξένισε όλους μας.  Αυτό το θέμα 

με την έρευνα-καινοτομία.  ∆εν το απομονώνω, για να κάνω ειδική κριτική, αλλά 

προξένησε κατάπληξη σε όλους.  Πώς είναι δυνατό η Ευρωπαϊκή Ένωση, όλες οι 

υπόλοιπες χώρες, ο Ομπάμα στην Αμερική, να συζητούν για την πράσινη ανάπτυξη, 

έρευνα-καινοτομία-τεχνολογία και εμείς να περιορίζουμε αυτά τα κονδύλια.  Θα μου 

πείτε δεν υπάρχει το υπόβαθρο, υπάρχουν προβλήματα στα πανεπιστημιακά ιδρύματα.  

Υπάρχει διαφθορά, όπως είπε κάποιος.  Θα τα βρούμε αυτά.  Αλλά δεν μπορούμε σ’ 

αυτή την κρίσιμη φάση με μόνο κίνδυνο, ως δαμόκλειο σπάθη να επικρέμεται από πάνω 

μας, την επιτήρηση να κόβουμε τα κονδύλια απ’ εδώ. 

 Και λέω έτσι απλά.  Αν είναι να μπούμε στην επιτήρηση και αυτό να μας συνετίσει 

όλους, ας μπούμε, κύριε υπουργέ.  Ίσως να μην είναι κακό.  Πολλές χώρες σήμερα 

στην Ευρώπη είναι στην επιτήρηση.  Εάν μπούμε κι εμείς και αυτό δημιουργήσει ένα 

άλλο πολιτικό κλίμα, δημιουργήσει άλλες προσλαμβάνουσες παραστάσεις, ακόμα και 

στους κοινωνικούς φορείς, γιατί όχι;  Ίσως χρειαζόμαστε καμιά στιγμή...  Και πολλά 

ευρωπαϊκά κράτη, η Ελλάδα, η Πορτογαλία, χώρες που μπήκαν στην Ευρωζώνη 

πέρασαν από μια τέτοια επιτήρηση και πέτυχαν να μπουν στην Ευρωζώνη και σώθηκαν 
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σ’ αυτή την κρίσιμη οικονομική περίοδο.  Μήπως μας χρειάζεται κι εμάς σε τελική 

ανάλυση;   

 Απλώς, θεωρώ ότι έχουμε μάθει και σκεφτόμαστε με στερεότυπα.  Έχουμε μάθει 

και σκεφτόμαστε με έναν τρόπο πολύ παραδοσιακό, που δε μας επιτρέπει να πάρουμε 

αποφάσεις γενναίες, να κάνουμε τομές.  Χρειάζεται μεταρρύθμιση.  ∆εν μπορεί να 

συνεχίσουμε έτσι.  ∆υστυχώς, θα πάμε κατευθείαν στον γκρεμό.   

 Και για να μη λέω μόνο κουβέντες, έχουμε προτάσεις τις οποίες θα κάνει με πολύ 

πιο επεξεργασμένο τρόπο ο υπεύθυνος στα θέματα οικονομίας ο αναπληρωτής ο κ. 

Αβέρωφ.  Αλλά, θα κάνω μια νύξη από τώρα ακριβώς, για να φανεί.  Και επιμένω, κύριε 

υπουργέ, στο θέμα του ότι πρέπει να ’ρθεί στη Βουλή, να συζητηθεί και αν είναι δυνατό 

να νομοθετήσουμε και να κατοχυρώσουμε έναν τριετές, τετραετές μεσοπρόθεσμο 

στρατηγικό σχεδιασμό που αφορά τα μεγάλα διαρθρωτικά προβλήματα της οικονομίας. 

 Μπαίνουμε στο θέμα της πολεοδομικής αμνηστίας.  Ως Επίτροπος Εσωτερικών να 

το σχολιάσω.  Το συζητάμε, το συζητάμε.  Σας λέω ότι όπως κατατίθεται το νομοσχέδιο, 

με όλη την αγάπη και εμπιστοσύνη προς τους δημόσιους λειτουργούς, πάλι δε θα 

δουλέψει.  Η αγορά δεν το αντιλαμβάνεται.  Το βρίσκει ότι είναι γραφειοκρατικό.  Πρέπει 

να γίνει διαβούλευση.  Κάναμε μια εκδήλωση εμείς ως Συναγερμός και σας λέω ότι ήταν 

η αγορά όλη αντιμέτωπη με τους δημόσιους λειτουργούς.  Κάτι συμβαίνει.  Ο δημόσιος 

τομέας δεν ακούει την αγορά, δεν ακούει τους επιχειρηματίες, δεν ακούει την κοινωνία.  

∆ε λύνονται τα προβλήματα, όταν κινούμαστε όλοι σε λογική παράλληλων μονολόγων.  

∆εν είναι έτσι που διαβουλεύεται η κοινωνία με την πολιτική.  Χρειάζεται ένας νέος 

τρόπος.  Και το χαρακτηριστικό παράδειγμα είναι αυτό που θα βοηθήσει και την 

κυβέρνηση, έτσι ώστε να αυξήσει τα έσοδά της. 

 Έχουμε κάποιες συγκεκριμένες εισηγήσεις, για να μη λέτε ότι δεν αναλαμβάνουμε 

πολιτικό κόστος, γιατί είμαστε έτοιμοι να το αναλάβουμε.  Και η κριτική που ασκούμε δε 
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γίνεται με αντιπολιτευτική πρόθεση και διάθεση.  Γίνεται αποκλειστικά και μόνο για το 

καλό του τόπου.  Πολύ σωστά λέτε ότι η αύξηση φορολογιών είναι αντιπαραγωγική και 

συμφωνούμε απόλυτα.  ∆ε χρειάζεται αυτή τη στιγμή.  Την ίδια στιγμή όμως 

διαφωνούμε ριζικά με τη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας στο δημόσιο.  

∆ιαφωνήσαμε με τις 1200 θέσεις.  Επιμένουμε, κύριε υπουργέ, δε χρειάζονται.  Υπάρχει 

δυνατότητα να δοθεί δουλειά το λεγόμενο “out source”.  Είναι και πιο παραγωγικό και 

πιο αποτελεσματικό.  Ποιος θα πληρώσει αυτούς τους μισθούς και αυτές τις συντάξεις 

και τα εφάπαξ μετά από τόσα χρόνια;  Ποιοι θα πληρώνουν τότε; 

 Η εναλλαξιμότητα.  Έχω συζητήσει πολλές φορές με την ΠΑΣΥ∆Υ.  ∆εν είναι 

αρνητική, αλλά πρέπει να βάλουμε το νερό στ’ αυλάκι.  Να πάρουμε την απόφαση όλοι 

μαζί, διότι, αν είναι και ένα κόμμα εναντίον, ειδικά τα τρία, τέσσερα μεγάλα, 

αντιλαμβάνεστε ότι θα υπάρχει πρόβλημα. 

 Προσαυξήσεις.  Οι Ιρλανδοί ή άλλες χώρες γιατί έφτασαν στο σημείο να κόψουν 

20%;  Ήταν τρελοί;  Ήταν κοινωνικά ασύδοτοι;  Έχει κάποιο από το χώρο της πολιτικής 

που θέλει να τα βάζει με την κοινωνία;  Προς Θεού!  Αλλά έφτασαν, διότι σκέφτηκαν την 

επόμενη, τη μεθεπόμενη γενιά.  Εμείς πότε θα συζητήσουμε αυτό το πράγμα;  Ειλικρινά, 

να ’ρθει εδώ το... Σε μια ειδική σύσκεψη και μεταξύ μας να πούμε το εξής: «Κύριοι, δεν 

πάει άλλο, δε βγαίνουμε».  Να μην αναφερθώ σε ποσοστά ανελαστικών δαπανών.  

Είναι εκπληκτικά! 

 Είναι δυνατό να συνεχίσουν οι μισθοί των δημοσίων υπαλλήλων...  Εγώ δε λέω να 

κόψουμε μισθούς από αυτούς που ήδη έχουν προγραμματίσει τη ζωή τους.  Οι νέες 

θέσεις των δημόσιων υπαλλήλων, όποτε θα χρειαστούν.   

 Επειδή θα κατατεθούν το απόγευμα και ο χρόνος είναι λίγος... 

 Πόσο χρόνο έχω, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Έχεις ακόμα πέντε λεπτά, κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Θα τα αφήσω να τα πει το απόγευμα ο αναπληρωτής πρόεδρος του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού. 

 Να μιλήσω για κάποια θέματα που έχουν σχέση με την τοπική αυτοδιοίκηση και τα 

ευρωπαϊκά προγράμματα, στα οποία αναφέρθηκε και πριν ο κ. Χάμπας.  Κύριε Χάμπα, 

εμείς δεν κατηγορήσαμε ποτέ την κυβέρνηση ότι δεν είχε την καλή πρόθεση να 

αξιοποιήσει τα προγράμματα.  Όμως, και σε ό,τι αφορά το ΑΚΕΛ, ήταν συγκυβέρνηση 

στην προηγούμενη πενταετία, για την οποία υπάρχουν δυστυχώς οι αριθμοί που είναι 

αδιάψευστοι.  ∆εν πετύχαμε αυτό που πιστεύαμε και επιμένουμε σε ένα πράγμα, ότι 

τελικά η Κύπρος θα είναι συνεισφορέας στα ευρωπαϊκά ταμεία.  ∆ε θα μπορέσει να 

αξιοποιήσει τα οριζόντια προγράμματα στο βαθμό που θα έπρεπε, έτσι ώστε αντί να 

παίρνει από τα ευρωπαϊκά ταμεία περισσότερο θα δίνει.  Αν κάνω λάθος, είναι εδώ ο 

υπουργός να μας πει.  Στην εκτίμηση που κάνουμε μέχρι το 2013, δυστυχώς, θα 

δώσουμε και €200 εκατομ. με €300 εκατομ. παραπάνω.  Κάνω λάθος, κύριε υπουργέ;  

Πέστε μου, ειλικρινά.  Εγώ σας προκαλώ.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ∆ε δικαιούται να μιλήσει. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Ας μας απαντήσει.  Το ξέρει και ο ίδιος αυτό.  Κάποιος έχει ευθύνη. 

 Εμείς είπαμε πάρα πολλές φορές ότι χρειάζονται νέοι θεσμοί, ένας θεσμός 

πληροφόρησης, οριζόντιος θεσμός, να ενημερώνει τις κοινότητες, τις επιχειρήσεις.  

∆υστυχώς, φαίνεται ότι στα πλαίσια αποκλειστικά και μόνο του Γραφείου 

Προγραμματισμού δεν μπορούν να γίνουν όλα, εν πάση περιπτώσει.  Το Γραφείο 

Προγραμματισμού είναι ένας μηχανισμός για χώρες αναπτυσσόμενες.  Η Κύπρος 
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μπήκε σε άλλη φάση.  Μήπως χρειάζεται κάτι άλλο να επιλέξουμε;  Έχουμε πάθει μια 

ψύχωση με το συντηρητισμό, όπως τα βρήκαμε να τα αφήσουμε.  Ε, δεν είναι έτσι που 

λειτουργούν ούτε οι οικονομίες ούτε οι κοινωνίες.  Κάποια στιγμή χρειάζονται τομές.   

 Θεωρώ ότι αυτό το βαρίδι που έχουμε να διατηρούμε το Σύνταγμα της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας αλώβητο εξαιτίας του εθνικού μας προβλήματος μάς δημιουργεί μια 

πολιτική κουλτούρα η οποία, δυστυχώς, μας επηρεάζει παντού.  Σε όλες τις χώρες 

γίνονται αναθεωρήσεις συνταγμάτων, αλλάζουν θεσμοί, αλλάζουν χίλια δυο πράγματα.  

Εμείς νομίζουμε ότι πρέπει όλα να είναι παγιωμένα και να λειτουργούμε μέσα σε ένα 

πλαίσιο που καθορίστηκε σε προηγούμενες δεκαετίες, οι οποίες είναι έξω από τη 

σημερινή πραγματικότητα.  Θέλουμε τέτοιες τομές και να τις κάνουμε όλοι μαζί.  ∆ε 

χωράει αυτό το πράγμα να το κάνει ούτε η κυβέρνηση ούτε η αντιπολίτευση.  Έζησα κι 

εγώ στο χώρο της κυβέρνησης και σας λέω, ειλικρινά, δεν μπορεί κανείς από μόνος του.  

Γι’ αυτό επιμένω και λέω ότι είναι με συναινέσεις.  Και εκπλήσσομαι γιατί από το χώρο 

του ΑΚΕΛ δεν έχουμε αυτό τον πολιτικό λόγο, που θα βοηθούσε όλους.  ∆εν είναι θέμα 

αντιπαράθεσης.  Οι ιδεολογικές διαφορές είναι δεδομένες.  ∆ε χρειάζεται να τις 

αναδεικνύουμε όλη μέρα.  Ο κόσμος βαρέθηκε να ακούει το εξής:  «Ξέρεις εγώ είμαι 

δεξιός, εγώ είμαι αριστερός».  Το ξέρει.  Πόσες φορές να το ακούσει. 

 Επειδή δε χρειάζεται να πω παραπάνω, τελειώνω εδώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Στυλιανίδη, για την παρέμβασή σας. 

 Προχωρούμε με τον επόμενο ομιλητή, που είναι ο αγαπητός Ντίνος Χατζηνικόλας 

από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πριν ξεκινήσω την ομιλία μου για τους προϋπολογισμούς, θα ήθελα έτσι να 

σχολιάσω δύο-τρία ζητήματα που έχουν αναφερθεί όσον αφορά το θέμα “αγροτική 

οικονομία” από τον επίτροπο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ο οποίος είχε 

παρουσιάσει χθες μια εικόνα ότι, όσον αφορά την αγροτική οικονομία, είναι όλα μαύρα, 

δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα, ο υπουργός ασχολείται μόνο με ρουσφέτι και όχι με 

γεωργικά θέματα και όλα αυτά τα οποία μάς έχει αναφέρει.   

 Μας έχει ρωτήσει, κύριε Πρόεδρε, για το καλάθι της νοικοκυράς, για τους 

μεσάζοντες, για την αισχροκέρδεια, για το ότι οι αγρότες μας δεν έχουν πάρει μέχρι 

σήμερα τίποτε, για παραχώρηση επιπρόσθετων ποσοτήτων για το νερό και διάφορα 

άλλα, τέλος πάντων, τα οποία έχει αναφέρει.  Εγώ νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι, όχι μόνο 

αδικεί, αλλά και αυτά τα οποία έχει αναφέρει, δεν ξέρω με ποια γυαλιά τα έχει δει!  Γιατί 

δεν είναι δυνατόν όλα αυτά τα οποία έχουν γίνει στους είκοσι δύο, είκοσι τρεις μήνες 

που είναι αυτή η κυβέρνηση στην εξουσία… Αν έχουν γίνει περισσότερα και τι είχε βρει 

μπροστά της, εν πάση περιπτώσει, αυτή η κυβέρνηση με λάθη και πολύ προηγούμενων 

κυβερνήσεων.   

 Μας μίλησε για αγροτικά χρέη, ότι είναι παραπονούμενοι οι αγρότες, οι γεωργοί.  

Ουδέν αναληθέστερον, κύριε Πρόεδρε!  Τουλάχιστον και οι πέντε αγροτικές οργανώσεις 

που υπάρχουν σήμερα στον τόπο μας- και αυτή που εκπροσωπεί και το ∆ημοκρατικό 

Συναγερμό- έχουν εκφράσει την ικανοποίησή τους προς την κυβέρνηση για την επίλυση 

αυτού του προβλήματος.  Για το σχέδιο 2007-2013, για τα υπόλοιπα ζητήματα τέλος 

πάντων που αφορούν και το φετινό προϋπολογισμό, αλλά και για το τι έχει γίνει μέχρι 

σήμερα, νομίζω ότι έχουν γίνει πάρα πολλά.  Υπολείπονται ακόμα αρκετά να γίνουν, 

που σίγουρα, μέσα στα πλαίσια που καθορίζονται από τον προϋπολογισμό, αλλά και 

από την πολιτική του Προέδρου, θα γίνουν.  Έχει παραθέσει μια σειρά, κύριε Πρόεδρε, 
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από εισηγήσεις για το τι πρέπει να γίνει όσον αφορά την αγροτική οικονομία.  Αυτές τις 

εισηγήσεις…  Να σας διαβάσω δεκαπέντε σελίδες, αν θέλετε, κύριε Πρόεδρε, αλλά 

πρέπει να πούμε και με ποιους τρόπους θα γίνουν και με ποια κονδύλια θα γίνουν και 

με ποιες εγκρίσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση θα γίνουν.  Το να λαϊκίζουμε και να λέμε 

παραπάνω είναι εύκολο για όλους μας. 

 Σίγουρα υπάρχουν και αρκετά άλλα ζητήματα, αλλά δε θα με πάρει ο χρόνος, 

κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτό θα μπω κατευθείαν στην ομιλία. 

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού αποτελεί πάντοτε την ευκαιρία για 

αξιολόγηση του κυβερνητικού έργου, καθώς και για όσα προγραμματίζονται να γίνουν 

το επόμενο έτος.  Είναι σίγουρα η κορύφωση του πολιτικοκοινωνικού μα και 

οικονομικού γίγνεσθαι της χώρας μας. 

 Ο τομέας της γεωργίας, ο οποίος εντάσσεται στον πρωτογενή τομέα της 

οικονομίας μας με ένα ευρύ φάσμα δραστηριοτήτων, ταλαιπωρείται εδώ και δεκαετίες με 

πολλαπλά προβλήματα.  Εμείς ως ΑΚΕΛ, με τις εισηγήσεις, τις προτάσεις και τις 

μελέτες που έχουμε παρουσιάσει διαχρονικά, στηρίξαμε αυτό τον τομέα, με στόχο να 

ευνοηθεί πρώτιστα ο Κύπριος γεωργοκτηνοτρόφος, ως επίσης και το περιβάλλον της 

χώρας μας.  Εδώ ακριβώς όλοι συλλογικά οφείλουμε να ενισχύσουμε τον τομέα της 

αγροτικής οικονομίας, που είναι ένα από τα στηρίγματα της οικονομίας μας. 

 Η πολιτική του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 

καθορίζεται υποχρεωτικά από την κοινή αγροτική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

Πιστεύουμε ως ΑΚΕΛ ότι με τη διεκδικητική πολιτική που διακρίνει την κυβέρνηση αυτή 

θα εξευρεθούν οι τρόποι, ώστε να ξεπεραστούν οι δυσκολίες προς όφελος του Κύπριου 

γεωργοκτηνοτρόφου, το μέλλον της αγροτικής οικονομίας στην Κύπρο και να επιλυθούν 

τα προβλήματα που μαστίζουν τον αγροτικό κόσμο, για να μπορέσει αυτός ο τομέας να 
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αναπνεύσει και να αντικρίσει το μέλλον με αισιοδοξία, όπως ακριβώς έγινε με την 

εξασφάλιση των €67,5 εκατομ. 

 Το τελευταίο διάστημα, κατά τη συζήτηση των προϋπολογισμών, 

επαναλαμβάνονται απόψεις και θέσεις στις οποίες έχουμε ήδη απαντήσει τεκμηριωμένα, 

θεωρούμε όμως καθήκον μας να θέσουμε τα πράγματα στη σωστή τους βάση, μακριά 

από παραπληροφόρηση και λαϊκισμούς, ώστε ο λαός να ενημερωθεί σωστά.  

 Είναι γεγονός ότι η διακυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια έχει μέχρι τώρα επιδείξει 

θετικά αποτελέσματα. Οι πολιτικές που εφαρμόζει αποδεικνύουν ότι ακριβώς στο 

επίκεντρο της προσοχής της είναι ο άνθρωπος, ο αγρότης, και οι πολιτικές αυτές 

βοηθούν το δύσκολό του ρόλο και τον αναβαθμίζουν.  Τα €67,5 εκατομ. που δόθηκαν 

στους γεωργοκτηνοτρόφους τούς στήριξαν, ώστε να αντιμετωπίσουν τις δυσμενείς 

συνέπειες της ανομβρίας.  Η αγορά νερού από την Ελλάδα, που στοίχισε περίπου γύρω 

στα €50 εκατομ., ξεδίψασε τους κατοίκους των αστικών κέντρων, βοήθησε τον τουρισμό 

και τη βιομηχανία.  

 Θυμίζουμε τη στήριξη στους κατοίκους των ορεινών περιοχών που ζουν σε 

υψόμετρο 600 μέτρων και άνω με τη χορηγία για τη θέρμανση, στήριξη ουσιαστική, 

ώστε οι κάτοικοι των ορεινών περιοχών να διευκολυνθούν. 

 ∆όθηκε για πρώτη φορά οικονομική βοήθεια €1 εκατομ. στους εγκλωβισμένους 

γεωργοκτηνοτρόφους μας, ώστε να διευκολυνθούν στα προβλήματα που 

αντιμετωπίζουν κατά την άσκηση της γεωργικής τους απασχόλησης.  Αυτή η ενίσχυση 

καλύπτει το 50% του ποσού της συνολικής επιλέξιμης δαπάνης και για τους νέους 

γεωργούς κάτω των 40 ετών δίνεται σοβαρή επιπρόσθετη στήριξη. 

 Η κατεδάφιση και μετακίνηση των οχληρών κτηνοτροφικών υποστατικών κρίνεται 

ως ουσιαστικό μέτρο για τη βελτίωση του περιβάλλοντος, αλλά και για λόγους υγείας, 

σχέδιο το οποίο έχει ξεκινήσει βοηθώντας τον αγροτικό κόσμο. Αναφέρουμε ότι τα 
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αδειούχα και μη αδειούχα υποστατικά που μετακινούνται δικαιούνται αποζημίωση.  

Αποζημιώσεις δίνονται και για την απομάκρυνση των άχρηστων υλικών.  Εκταρικές 

επιδοτήσεις που δόθηκαν στους δικαιούχους φτάνουν το ύψος των €40 εκατομ.  

Σημειώνουμε επίσης τις επιδοτήσεις κατά κεφαλήν ζώων, που δόθηκαν μετά την 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και που φτάνουν τα €11,7 εκατομ., για στήριξη 

των αιγοπροβατοτρόφων. 

 Έγνοια της κυβέρνησης ∆ημήτρη Χριστόφια είναι και η στήριξη των νέων 

ανθρώπων για παραμονή και εγκατάσταση στις αγροτικές περιοχές και στήριξη της 

ενασχόλησής τους με το γεωργικό τομέα.  Έτσι και στο Πρόγραμμα Αγροτικής 

Ανάπτυξης δίνεται οικονομική ενίσχυση για την εγκατάσταση των νέων γεωργών.  Το 

πρόγραμμα προνοεί επενδύσεις στις γεωργοκτηνοτροφικές εκμεταλλεύσεις σε ύψος 

50%-60% και αφορά επενδύσεις σε τεχνικό εξοπλισμό.  Τέλος, το εν λόγω πρόγραμμα 

επιδοτεί την πρόωρη συνταξιοδότηση αγροτών, εφόσον η γεωργική τους εκμετάλλευση 

παραχωρηθεί σε αγρότη 20-49 ετών, μέτρο που στοχεύει στην πληθυσμιακή 

αναζωογόνηση της υπαίθρου με νέους ανθρώπους. 

 Από την ανάληψη της διακυβέρνησης από το ∆ημήτρη Χριστόφια μέχρι σήμερα 

δόθηκαν περίπου €300 εκατομ. εκ των οποίων τα €200 εκατομ. προέρχονται από 

εθνικούς πόρους.  Αποδεικνύεται έτσι ο φιλολαϊκός προσανατολισμός και η έμπρακτη 

στήριξη του αγροτικού κόσμου, αφού, παρά τις δυσκολίες λόγω της οικονομικής κρίσης, 

η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια αποδεικνύει καθημερινά το φιλολαϊκό της 

προσανατολισμό. 

 Τα τελευταία δύο χρόνια η ανθρωπότητα βιώνει μια από τις πιο σοβαρές και 

έντονες σε βάθος οικονομικές κρίσεις.  Οι πολιτικές τής δεκαετίας του ’80 οδήγησαν το 

ίδιο το καπιταλιστικό σύστημα σε μια δομική κρίση, στην οποία ακόμα και το ίδιο 
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αδυνατεί να ανταποκριθεί, με ιδιαίτερες επιπτώσεις στους εργαζομένους και τα χαμηλά 

εισοδηματικά στρώματα. 

 Εδώ πρέπει να αναφέρουμε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση στηρίζεται στις πρακτικές 

της ελεύθερης, της ασύδοτης αγοράς, του νεοφιλελευθερισμού, λειτουργεί ως επί το 

πλείστον προς όφελος των μεγάλων αγροτικών εκμεταλλεύσεων και σε βάρος των 

μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Επί της ουσίας ιδεολογήματα, αλλά και απόψεις που 

θεωρούσαν, προ της ένταξης, ότι η ένταξή μας ήταν ευκαιρία να αναπτυχθεί η αγροτική 

οικονομία καταρρίπτονται.  Και δεν καταρρίπτονται από τη φύση της κοινής αγροτικής 

πολιτικής μόνο, αλλά και από τους χειρισμούς μας, με τους οποίους δε διεκδικήσαμε 

όσα δικαιώματα μπορούσαμε να έχουμε.  

 Θυμίζουμε ότι κατά τις ενταξιακές διαπραγματεύσεις για την εναρμόνισή μας με το 

κοινοτικό κεκτημένο πάρθηκαν αποφάσεις ερήμην του αγροτικού κόσμου.  ∆εν 

αξιοποιήθηκαν κονδύλια που θα μπορούσαν να στηρίξουν τον αγροτικό κόσμο, την 

παραγωγή και την ανταγωνιστικότητα των κυπριακών προϊόντων, ενώ η εκ των 

υστέρων ίδρυση του ΚΟΑΠ επιβάρυνε περισσότερο τη θέση του Κύπριου αγρότη, 

αφήνοντάς τον ανοχύρωτο και εκτεθειμένο.  Πώς είναι δυνατό να απαιτούμε 

ανταγωνιστικότητα των κυπριακών προϊόντων από τη μια στιγμή στην άλλη, όταν 

παρουσιάστηκαν τόσα κενά;  Εδώ ακριβώς η κυβέρνηση προσπαθεί να δημιουργήσει 

την υποδομή στα νέα δεδομένα πλαίσια.  

 Πλήγμα για την αγροτική οικονομία ήταν και συνεχίζει να είναι η ανομβρία, η οποία 

αφαίμαξε σε μεγάλο βαθμό τις δυνατότητες του γεωργικού τομέα.  Η στήριξη της 

παρούσας κυβέρνησης προς τους παραγωγούς ήταν ιδιαίτερα σημαντική. 

 Η επίλυση του επί δεκαετίες υδατικού προβλήματος προχωρεί αποφασιστικά.  Η 

κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια ανέλαβε τη διακυβέρνηση σε στιγμή που είχαν 

εξαντληθεί τα υδατικά αποθέματα και είχαν υφαλμυρίσει τα υπόγεια νερά λόγω της 
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υπεράντλησης, αλλά και κάποιων κακών χειρισμών.  Η παροχή νερού στους 

καλλιεργητές από τα αρδευτικά έργα είχε σταματήσει, επιβαρύνοντας την αγροτική 

παραγωγή.  Η κυβέρνηση μέχρι το 2012 θα έχει επιλύσει οριστικά το θέμα αυτό, σωστά 

και προγραμματισμένα, έτσι που να καταστήσει την Κύπρο πλήρως ανεξάρτητη από τις 

καιρικές συνθήκες.  Αναφορικά με την ύδρευση κατασκευάζονται μονάδες αφαλάτωσης 

στην Πάφο, στην Επισκοπή και στο Βασιλικό.  Σήμερα λειτουργούν αυτές της ∆εκέλειας, 

της Λάρνακας, του Πύργου και η μονάδα επεξεργασίας νερού των γεωτρήσεων 

Γαρύλλη.  Οι αφαλατώσεις επιλύουν οριστικά το πρόβλημα ύδρευσης και 

μακροπρόθεσμα θα καλύπτουν τις αυξημένες ανάγκες.  Με την επίλυση του 

προβλήματος ύδρευσης αυξάνονται οι ποσότητες νερού που θα δίνονται για άρδευση, 

βοηθώντας ουσιαστικά την αγροτική οικονομία. 

 Αλληλένδετη με το υδατικό πρόβλημα είναι και η δημιουργία φορέα υδάτων, μια 

επιβεβλημένη ανάγκη, ένα ζήτημα που έχει τις ρίζες του στο 1963, που μέχρι σήμερα 

δεν κατάφερε να υλοποιηθεί  με αποτελεσματικότητα.  Εδώ πρέπει να θυμίσουμε ότι 

κάποιοι αντιδρούσαν στο διαχρονικό αυτό αίτημα της ΕΚΑ και του ΑΚΕΛ.  Το 

Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε νομοσχέδιο για θεσμοθέτηση ανεξάρτητου φορέα 

διαχείρισης όλου του υδάτινου πλούτου.  Ο υδάτινος πλούτος σε αυτό το νομοσχέδιο, 

σε αντίθεση με άλλα, δεν αντιμετωπίζεται μόνο ως οικονομικός πόρος.  Ανάδοχοί του 

θα θεωρούνται το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, τα συμβούλια υδατοπρομήθειας, τα 

συμβούλια αποχετεύσεων και άλλοι, έτσι ώστε η πολιτική διαχείρισης να εκπηγάζει από 

τον ίδιο το φορέα.  Είναι για αυτούς τους λόγους που η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια, 

σταδιακά, με τα μέτρα που λαμβάνει και τα σχέδια που εξαγγέλλει, θα επιλύσει οριστικά 

το υδατικό πρόβλημα.  Το νομοσχέδιο βρίσκεται στη Γενική Εισαγγελία για νομοτεχνική 

επεξεργασία και σύντομα θα κατατεθεί στη Βουλή για συζήτηση και ψήφισή του.   
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 Το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2004-2006 έχει ολοκληρωθεί και έχει 

εφαρμοστεί στο 100%, συμβάλλοντας έτσι στην προώθηση του εκσυγχρονισμού.  Το 

πρόγραμμα 2007-2013, που θα δώσει €325 εκατομ. συγχρηματοδοτείται 50% από την 

Ευρωπαϊκή Ένωση και 50% από την κυπριακή κυβέρνηση. επιπρόσθετα θα δοθούν 

από τα κρατικά ταμεία €55,3 εκατομ. ως κρατική ενίσχυση.  Αρχές του 2010 θα δοθούν 

οι απαντήσεις στους αιτητές.  Μέχρι στιγμής έχουν απορροφηθεί €50 εκατομ. και 

ταυτόχρονα έχει γίνει ο κατάλληλος προγραμματισμός για την πλήρη απορρόφηση του 

κονδυλίου. 

 Αναφορικά με το σχέδιο ρύθμισης των αγροτικών χρεών, ένα πρόβλημα χρόνιο, 

που με αποφασιστικότητα αντιμετώπισε η παρούσα κυβέρνηση, αυτό έχει ήδη επιλυθεί.  

Εδώ πρέπει να τονίσω ιδιαίτερα ότι όλες ανεξαίρετα οι αγροτικές -είναι αυτό που έχω 

πει και προηγούμενα- οργανώσεις έχουν εκφράσει την ικανοποίησή τους προς την 

κυβέρνηση. 

 Η μελέτη για το μέλλον και τη δυναμική της κυπριακής γεωργίας βρίσκεται προς το 

τέλος της.  Η μελέτη θα αποτελέσει αντικείμενο προβληματισμού για όλους τους 

εμπλεκόμενους φορείς, έτσι ώστε να δώσει νέες προοπτικές και δυναμικές στην 

αγροτική οικονομία. 

 Όσον αφορά το φάκελο για την εγγραφή του χαλλουμιού ως προϊόντος ονομασίας 

προέλευσης, αυτός βρίσκεται ήδη στις Βρυξέλλες.  Αναφέρουμε ότι, αμέσως μετά την 

εκδίκαση της εκκρεμούσας υπόθεσης, το υπουργείο κατέθεσε την αίτηση του φακέλου.  

Θεωρούμε ότι με τους κατάλληλους χειρισμούς θα καταφέρουμε να ξεπεράσουμε τα 

όποια προβλήματα και να καταστήσουμε το χαλλούμι προϊόν με ονομασία προέλευσης, 

με όλα τα θετικά που αναμένεται ότι θα προκύψουν για την αγροτική, αλλά και την 

εθνική οικονομία του τόπου. 
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 Ένα άλλο χρόνιο πρόβλημα.  Το Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου χρειάζεται να 

εκσυγχρονιστεί και να αναβαθμιστεί, ώστε να λειτουργεί σωστά και μεθοδευμένα προς 

όφελος της κτηνοτροφίας.  Με απόφαση τον περασμένο ∆εκέμβρη του Υπουργικού 

Συμβουλίου ετοιμάστηκε το σχέδιο διάσωσης για το Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου και 

αποστάλθηκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση αναμένοντας την έγκρισή του στις αρχές του 

χρόνου. 

 Οι κατάλληλοι χειρισμοί για την αντιμετώπιση της τρομώδους νόσου απέτρεψαν τη 

μαζική σφαγή, καταβάλλοντας αποζημιώσεις για τα κατασχεθέντα ζώα και διεξάγοντας 

παράλληλα μελέτες, για να εξευρεθεί ο κατάλληλος γονότυπος.  Είναι γι’ αυτό που ο 

αναπτυξιακός προϋπολογισμός των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών είναι αυξημένος κατά 

94,73%.  Αυτή η προσπάθεια είναι προς όφελος των αιγοπροβατοτρόφων, της 

κτηνοτροφίας και της οικονομίας γενικότερα. 

 Ο κλάδος της σιτοκαλλιέργειας ταλαιπωρήθηκε από την ανομβρία και την 

ανεπάρκεια σπόρων.  Ένεκα αυτών των προβλημάτων ο κλάδος στηρίχθηκε από την 

κυβέρνηση με €13 εκατομ. 

 Σημαντικό επίτευγμα της κυβέρνησης ∆ημήτρη Χριστόφια είναι η δημιουργία 

νομοθετικού πλαισίου διαχείρισης κρίσεων και καταστροφών.  Το καινοτόμο νομοθετικό 

πλαίσιο κατατέθηκε και εγκρίθηκε από τις Βρυξέλλες και αποζημιώνει κατά γεωργική 

εκμετάλλευση, καλύπτοντας ζημιές σε καλλιέργειες οι οποίες μέχρι τώρα δεν 

καλύπτονταν από τον ΟΓΑ. 

 Αναφορικά με την προστασία του περιβάλλοντος, συνεχίζεται η εναρμόνιση με το 

κοινοτικό κεκτημένο.  Το υπουργείο, αντιλαμβανόμενο τη σοβαρότητα του θέματος, 

ολοκληρώνει μελέτες που αφορούν καλλιέργειες λιγότερο υδροβόρες, λαμβάνοντας 

υπόψη τα νέα δεδομένα αυτά των κλιματικών αλλαγών.  Η μελέτη για την απερήμωση 

έχει ολοκληρωθεί και έχει αρχίσει να εφαρμόζεται, έτσι ώστε να αντιμετωπίσει το θέμα 



 44

των κλιματικών αλλαγών.  Σημαντική εξέλιξη κρίνεται η μεταφορά των ποσών της 

Υπηρεσίας Περιβάλλοντος σε δικό της προϋπολογισμό. 

 Πιστεύουμε ως ΑΚΕΛ ότι ως Κύπρος θα πρέπει να αντιμετωπίσουμε 

ολοκληρωμένα και αποτελεσματικά το ζήτημα των κλιματικών αλλαγών με λύσεις μιας 

ενεργειακής πολιτικής, αξιοποιώντας τη δυναμική που προσφέρουν οι ανανεώσιμες 

πηγές ενέργειας.  Πέρα από τα μέτρα στήριξης που υπάρχουν, θα πρέπει 

μακροπρόθεσμα να διαμορφώσουμε αντιλήψεις οικολογικής συμπεριφοράς, να 

εφαρμόσουμε λύσεις και πρακτικές που θα αντιμετωπίζουν το φαινόμενο της 

απερήμωσης, εφαρμόζοντάς τις με τρόπο που δε θα επιβαρύνουν το περιβάλλον.  

Θεωρούμε ότι η αξιοποίηση της αιολικής και της ηλιακής ενέργειας είναι επιβεβλημένη 

ανάγκη, είναι λύσεις φιλικές προς το περιβάλλον σε σχέση με άλλες μορφές 

ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. 

 Αναφέρουμε ενδεικτικά κάποια από τα σημαντικά έργα που προνοεί ο φετινός 

προϋπολογισμός:  €3 εκατομ. για αγορά σπόρων και καταβολή αποζημίωσης στους 

κτηνοτρόφους για μετεγκατάσταση ή κατεδάφιση προβληματικών υποστατικών, €16,3 

εκατομ. για καταβολή αποζημιώσεων σε κτηνοτρόφους στα πλαίσια εφαρμογής του 

σχεδίου για έλεγχο της τρομώδους νόσου, €1,3 εκατομ. για βελτιώσεις και 

ανακατασκευή υφιστάμενων δρόμων και γεφυριών από το Τμήμα ∆ασών, €9,4 

εκατομ…  Και αρκετά άλλα.  Να μην τα αναφέρω, κύριε Πρόεδρε, γιατί βλέπω ότι 

τελειώνει ο χρόνος. 

 Τελειώνοντας, συνοψίζοντας και λαμβάνοντας υπόψη τη διεθνή κρίση, τα χρόνια 

προβλήματα του κλάδου, τις κατά καιρούς αντιλαϊκές πολιτικές που προωθούνται από 

την Ευρωπαϊκή Ένωση, τις τάσεις δηλαδή που προωθούν τη συρρίκνωση της γεωργίας 

και ιδιαίτερα της μεσογειακής, τις συγκεντροποιήσεις των κολοσσών που διαχειρίζονται 

τη βιομηχανία τροφίμων ανά το παγκόσμιο, εκτιμούμε ότι όλα αυτά επιβάρυναν ακόμα 
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περισσότερο τη θέση του αγρότη, ακριβώς γιατί το ζήτημα είναι ο έλεγχος της 

παγκόσμιας αγοράς τροφίμων.  Η κυβέρνηση θα συνεχίσει να εργάζεται, ώστε να 

κατοχυρώσει τους αγρότες στο μέγιστο δυνατό βαθμό.  Όσον αφορά τη χώρα μας, 

προστίθενται τα χρόνια προβλήματα του κλάδου, η βίαιη εισβολή και κατοχή, ο 

κατακερματισμός της αγροτικής γης και η ανομβρία. 

 Η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια απέδειξε και αποδεικνύει ότι αντιμετωπίζει 

το ζήτημα συνολικά, θέτοντας προτεραιότητες οι οποίες εξυπηρετούν τον Κύπριο 

αγρότη.  Επέλυσε με αποφασιστικότητα χρόνια προβλήματα που παρέμεναν άλυτα.  Με 

περισσότερη αποφασιστικότητα και διεκδικητικότητα συνεχίζει τον αγώνα με μοναδικό 

κριτήριο το όφελος του αγροτικού κόσμου. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ ευχαριστώ, αγαπητέ συνάδελφε. 

 Παρακαλώ τον αγαπητό συνάδελφο Στέλιο Ιερωνυμίδη του ∆ημοκρατικού 

Κόμματος να ανέλθει στο βήμα. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αναντίλεκτα, την κορυφαία στιγμή των εργασιών του κοινοβουλίου αποτελεί η 

συζήτηση του ετήσιου προϋπολογισμού του κράτους.  ∆υστυχώς και φέτος γίνεται σε 

περίοδο οικονομικής κρίσης, όχι μόνο βέβαια για την πατρίδα μας, αλλά και  παγκόσμια. 

Κάτω από αυτά τα διαγραφόμενα δεδομένα δεν μπορώ να αποκρύψω ότι κάποιες 

κυβερνητικές θέσεις της τελευταίας περιόδου μού θύμισαν την εποχή του 

χρηματιστηρίου του 1999.  Η τότε κυβέρνηση Κληρίδη καθησύχαζε διά του Υπουργού 

Οικονομικών και άλλων κυβερνητικών αξιωματούχων την κοινωνία των πολιτών ότι οι 
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ξέφρενοι ρυθμοί αύξησης των αξιών δεν αποτελούσαν πρόβλημα, χωρίς τότε να 

ληφθούν τα απαραίτητα διορθωτικά μέτρα.  Αποτέλεσμα: η κατάρρευση του 

συστήματος και η χρεοκοπία χιλιάδων συμπολιτών μας και άλλων, που βρέθηκαν σε 

κατάσταση οικονομικής δυσπραγίας και απόγνωσης.  

 Κάτι τέτοιο περίπου συνέβη με την έλευση της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης 

που η κυβέρνηση θεώρησε ότι η Κύπρος περίπου δε θα αποτελέσει μέρος αυτής.  Οι 

δηλώσεις, κύριε υπουργέ, από επίσημα χείλη ήταν ότι η κυπριακή οικονομία δε θα 

επηρεαστεί ή ο επηρεασμός της θα είναι τέτοιος που οι ρυθμοί ανάπτυξής της θα 

παρέμεναν με θετικά πρόσημα.  ∆ε σταθμίστηκαν όμως ορθά τα δεδομένα, με 

αποτέλεσμα όλες οι δεδηλωμένες κυβερνητικές προβλέψεις να αποδειχθούν 

λανθασμένες, με αποτέλεσμα σήμερα να υπάρχουν αρνητικοί ρυθμοί ανάπτυξης, 

δημοσιονομικό έλλειμμα και αύξηση της ανεργίας.  Βέβαια, ο συνειρμός δεν είναι 

απόλυτος, το θέμα του χρηματιστηρίου αποτελεί απάτη, η οικονομική κρίση είναι 

αποτέλεσμα συγκυριών και εξωγενών παραγόντων. Θεωρώ όμως ότι, αν υπήρχε 

σωστή διορατικότητα και λήψις έγκαιρων δυναμικών και διορθωτικών βέβαια μέτρων, 

ίσως τα αποτελέσματα να μην ήταν τόσο απογοητευτικά.  Ευτυχώς που η Κύπρος 

βρίσκεται ενταγμένη στη μεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια και, ακόμα ευτυχέστερα, που 

βρίσκεται στη ζώνη του ευρώ, διότι δε θα ήθελα καν να αναλογιστώ ποια θα ήταν η 

υποτίμηση της κυπριακής λίρας σε αντίθετη περίπτωση.  

 Κύριε Αβέρωφ, σε σας στρέφομαι και αναφέρομαι στις προτάσεις στις οποίες προ 

ολίγων ετών -δύο περίπου- αναφέρεστο, στη μετοχοποίηση ημικρατικών οργανισμών, 

όπως της Αρχής Ηλεκτρισμού ή άλλων, ποια θα ήταν τα αποτελέσματα, αν είχαν 

εισακουστεί οι προτάσεις σας.    

 Όμως θα πρέπει να αναγνωρίσω τη διάθεση της παρούσας κυβέρνησης για 

υποστήριξη των ασθενέστερων οικονομικά τάξεων, των αγροτών, την προσπάθεια 
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εξυγίανσης του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, την αναβάθμιση των προσφυγικών  

καταυλισμών και άλλα παρεμφερή μέτρα κοινωνικής αλληλεγγύης και συνοχής.  Είμαι 

όμως της άποψης ότι τα μέτρα οικονομικής ενίσχυσης που η κυβέρνηση ενεργοποίησε 

θα μπορούσε να ήταν πιο στοχευμένα σε κάποιες περιπτώσεις.  Θα πω για κάποια 

επιδόματα τα οποία δόθηκαν σε άτομα τα οποία ουσιαστικά δεν τα είχαν ανάγκη, με 

αποτέλεσμα σπατάλη χρημάτων.    

 Θέλω να καταθέτω την απογοήτευσή μου για το γεγονός ότι ο προϋπολογισμός δε 

δείχνει ευελιξία στο θέμα ενός σοβαρού κοινωνικού προβλήματος στο οποίο βρίσκεται 

εκτεθειμένη η κυπριακή κοινωνία και οικογένεια.  Και αυτό είναι τα κονδύλια που 

αφορούν τη στρατηγική για την καταπολέμηση των ναρκωτικών και για την υποβοήθηση 

των τοξικοεξαρτώμενων προσώπων, που έχουν περιοριστεί, παρά το γεγονός ότι οι 

θάνατοι από τη χρήση ναρκωτικών ουσιών έχουν γίνει πλέον σύνηθες φαινόμενο για 

την κυπριακή κοινωνία.  Φρονώ ότι το θέμα της καταπολέμησης των ναρκωτικών θα 

πρέπει να καταστεί κυβερνητική προτεραιότητα και να ληφθούν ριζοσπαστικά μέτρα.  

 Επίσης, είμαι υποχρεωμένος να αναφερθώ στην παντελή αδυναμία από μέρους 

των αρχών για αντιμετώπιση του φαινομένου των παράνομων μεταναστών, όχι μόνο 

αυτών που εισέρχονται από τα κατεχόμενα, αλλά και αυτών που διέμεναν νόμιμα και 

κατέστησαν παράνομοι, το οποίο έχει καταντήσει κοινωνική μάστιγα.  Όσον αφορά τους 

νόμιμους μετανάστες, συμπεριλαμβανομένων των κοινοτικών, θα πρέπει να 

υποστηριχθεί το υπόβαθρο για την ομαλή ένταξή τους στον ιστό της κυπριακής 

κοινωνίας, λαμβάνοντας όλα τα ενδεικνυόμενα μέτρα.  

 Συνειδητοποιώντας τις δυσκολίες που αντιμετωπίζουν σήμερα οι νέοι για εξεύρεση 

εργασίας και λόγω των υψηλών διδάκτρων, ειδικότερα στα ιδιωτικά πανεπιστήμια, θα 

πρέπει να εξευρεθούν οι τρόποι μείωσης αυτών ή, τουλάχιστον, να αυξηθεί η κρατική 

χορηγία.  Επίσης, θα πρέπει να δημιουργηθούν εκείνα τα προγράμματα, ώστε να 
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υπάρχει σωστός επαγγελματικός προσανατολισμός για την όσο το δυνατό ευκολότερη 

εξεύρεση εργασίας.   

 Όσον αφορά το θέμα του ΓΕΣΥ, θα ήθελα να αναφέρω ότι η αυτονόμηση των 

νοσοκομείων είναι απαραίτητο στοιχείο, το οποίο θα πρέπει άνευ χρονοτριβής να 

επιτελεστεί.  Παρατηρούμε σήμερα μια αδικαιολόγητη λίστα αναμονής, έναν ελλιπή 

προγραμματισμό, μια κατασπατάληση χρημάτων, ειδικά σε νοσοκομειακά αναλώσιμα, 

που με την εφαρμογή του συστήματος είμαι σίγουρος ότι θα εκλείψουν.  Με την 

εφαρμογή του οι πολίτες θα έχουν εύκολη και ασφαλή πρόσβαση για αντιμετώπιση των 

προβλημάτων υγείας τους.  Ήδη χρονίζει, αγαπητοί συνάδελφοι!  Συζητούμε από το 

2001! 

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Θέλω να επικεντρωθώ σε ένα θέμα που πάντοτε ακροθιγώς αναφέρεται κατά τη 

συζήτηση του προϋπολογισμού, αλλά αποτελεί σοβαρό μέρος της παραγωγικότητας 

του τόπου. και αυτό είναι η τοπική αυτοδιοίκηση.  Πάρα πολλοί από τους συναδέλφους 

προέρχονται από την τοπική αυτοδιοίκηση.  Είτε διετέλεσαν δήμαρχοι, κύριε Νεοφύτου, 

κύριε Σαρίκα, είτε αντιδήμαρχοι είτε δημοτικοί σύμβουλοι.  Η τοπική αυτοδιοίκηση 

αποτελεί έναν από τους ισχυρότερους πυλώνες της ∆ημοκρατίας.  Θα έπρεπε να έχει το 

προνόμιο να διαχειρίζεται αυτόνομα και με αμεσότητα τις προτεραιότητες των τοπικών 

κοινωνιών, αφού έχει τη δυνατότητα να αφουγκράζεται αποτελεσματικότερα τις 

απαιτήσεις των πολιτών. 

 Η αναδόμηση του θεσμού έγινε κατά την περίοδο της διακυβέρνησης του Σπύρου 

Κυπριανού, το 1986.  Και μάλιστα ήταν σε αυτή την περίοδο που έλαβαν χώρα, το 1986, 

οι πρώτες δημοτικές εκλογές, μετά τη ∆ημοκρατία και την τουρκανταρσία. Η αναδόμηση 

του θεσμού από τις επόμενες κυβερνήσεις παρέμεινε απλά ευχολόγιο και διακηρύξεις.  

Ο Πρόεδρος Χριστόφιας στις προεκλογικές του εξαγγελίες υιοθέτησε τις θέσεις του 
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αείμνηστου Τάσσου Παπαδόπουλου και συμπεριέλαβε, μεταξύ άλλων, το 4% του 

εθνικού προϋπολογισμού ως χορηγία.  Έχουν όμως αλλάξει τα οικονομικά και τα 

θεσμικά δεδομένα που αφορούν την τοπική αυτοδιοίκηση;  Η απάντηση είναι απλά όχι.  

∆ύο είναι κατά τη γνώμη μου οι βασικές προκλήσεις που άπτονται της τοπικής 

αυτοδιοίκησης και θα πρέπει να απασχολήσουν κυβέρνηση και Βουλή: η οικονομική 

αυτοτέλεια από τη μια και ο εκσυγχρονισμός του θεσμού από την άλλη.  

 Στις 10 Νοεμβρίου 2009 ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, σε χαιρετισμό του προς την 

ετήσια γενική συνέλευση της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, ανέφερε, μεταξύ άλλων, ότι 

«αποτελεί διακηρυγμένο στόχο της διακυβέρνησης ο εκσυγχρονισμός του θεσμού της 

τοπικής αυτοδιοίκησης και η περαιτέρω αναβάθμισίς του.  Προς τούτο», όπως δήλωσε, 

«προωθείται η διεξαγωγή ολοκληρωμένης μελέτης, η οποία αναμένεται να ολοκληρωθεί 

πριν το τέλος του 2009».  Ένα πρόγραμμα που θα περιλαμβάνει τις αναγκαίες νομικές, 

οικονομικές και διοικητικές ρυθμίσεις, ώστε να διασφαλίζεται η αυτονομία, η σταδιακή 

διεύρυνση των αρμοδιοτήτων των αρχών της τοπικής αυτοδιοίκησης και η 

αναδιάρθρωση της δομής και των αρχών της.   

 Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι, μέχρι και σήμερα, δυστυχώς καμία υλοποίηση των 

διακηρύξεων δεν έχει επιτευχθεί.  Τα πράγματα παραμένουν το ίδιο στάσιμα από 

γενέσεως της ∆ημοκρατίας.   

 Η έκθεση της Γενικής Ελεγκτού αναφέρει ότι: «Όλοι σχεδόν οι δήμοι 

αντιμετωπίζουν σοβαρό οικονομικό πρόβλημα, με αποτέλεσμα να αδυνατούν να 

καλύψουν όλες τις τρέχουσες υποχρεώσεις τους».  ∆ιερωτάται κάποιος εάν το μέτρο 

της χορηγίας ακόμα και του 4% από τον κρατικό προϋπολογισμό θα ήταν δυνατό να 

αποτελεί οικονομική αυτοτέλεια.  Η οικονομική αυτοτέλεια, αγαπητοί συνάδελφοι, 

προϋποθέτει πρώτ’ από όλα δυνατότητα, αλλά συνάμα και ικανότητα, εξασφάλισης 

ίδιων πόρων.  Και όχι από χορηγία.  Και αυτό είναι αυτονόητο ότι δημιουργεί τις 
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προϋποθέσεις αυτονομίας, αλλά και την υποχρέωση ορθολογιστικότερης διοίκησης των 

πόρων.  Τι έγινε με τις μεταρρυθμίσεις οι οποίες εξαγγέλθηκαν τότε, πριν περίπου 

είκοσι πέντε χρόνια, από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, το Σπύρο Κυπριανού;  Έγινε 

ένας πολυκερματισμός σε όμορους δήμους.   Πιθανόν το σύστημα τότε να ήταν το ορθό.  

Τι γίνεται όμως με τη σημερινή πραγματικότητα;  Με βάση τα δεδομένα των θεωρήσεων 

του 1986,  στην επαρχία Λευκωσίας, εκτός από το δήμο Λευκωσίας, δημιουργήθηκαν οι 

δήμοι Στροβόλου, Αγλαντζιάς, Λατσιών, Λακατάμιας, Έγκωμης, Αγίου ∆ομετίου.  Εδώ  

δε συμπεριλαμβάνω, βέβαια, το δήμο Ιδαλίου, που κάτω από αυτά τα δεδομένα δε 

θεωρείται όμορος.  Στην περιοχή Λεμεσού περίπου τα ίδια πράγματα: εκτός από το 

δήμο Λεμεσού, ο δήμος Γερμασόγειας, ο δήμος Μέσα Γειτονιάς, ο δήμος Αγίου 

Αθανασίου, ο δήμος Κάτω Πολεμιδιών.  Στην επαρχία Λάρνακας ο δήμος Αραδίππου, 

στην Πάφο ο δήμος Γεροσκήπου και ο δήμος Πέγειας.  Και εδώ δε συμπεριλαμβάνω 

δήμους όπως της Αθηένου, των Λευκάρων, της Πόλεως Χρυσοχούς και τους 

κατεχόμενους βέβαια, που δεν είναι όμοροι.   

 Το αποτέλεσμα;  Για κάθε δήμο σίγουρα χρειαζόμαστε ένα δήμαρχο, για κάθε 

δήμο χρειαζόμαστε ένα δημοτικό συμβούλιο, για κάθε δήμο χρειαζόμαστε ένα δημοτικό 

γραμματέα, για κάθε δήμο χρειαζόμαστε ένα ολόκληρο επιτελείο από ανώτατα στελέχη, 

όπως π.χ. δημοτικό ταμία, δημοτικό μηχανικό και άλλους.  Τι γίνεται με αυτό;  

Συνεπαγωγή τρομακτικών εξόδων, τρομακτικών οικονομικών επιβαρύνσεων για τους 

πολίτες.  Στην περιοχή δηλαδή της Λευκωσίας, για τους όμορους δήμους μιλούμε για 

επτά δημάρχους, επτά δημοτικά συμβούλια, επτά δημοτικούς γραμματείς. σύνολο για 

τους όμορους δήμους δεκαπέντε.     

 Θα αναφερθώ σε κάποιες άλλες λεπτομέρειες, αγαπητοί συνάδελφοι.  Σε πολλές 

περιπτώσεις υπάρχουν προβλήματα που δημιουργούνται στις περιοχές από αυτούς 

τους όμορους δήμους.  Θα θέσω ένα παράδειγμα.  Η λεωφόρος Μακαρίου στη 
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Λευκωσία στο ύψος της περιοχής Χίλτον εμπίπτει στα όρια τριών δήμων: του δήμου 

Λευκωσίας, του δήμου Στροβόλου και του δήμου Αγλαντζιάς.  Ένα άλλο παράδειγμα 

είναι η λεωφόρος Λουκή Ακρίτα εκεί που πάμε στον Άγιο Ανδρέα προς την 

τουρκοκρατούμενη περιοχή.  Εκεί εμπίπτει στα όρια του δήμου Αγίου ∆ομετίου και του 

δήμου Λευκωσίας.   Τι σημαίνει αυτό σε οικονομικό κόστος  Σε περίπτωση απόφασης 

ενός εκ των δήμων για αναβάθμιση μιας οδού -της λεωφόρου Λουκή Ακρίτα, που είναι 

και παράδειγμα- τότε το έργο μπορεί να  προχωρήσει από τη μια πλευρά και να μην 

προχωρήσει από τον άλλο δήμο ή, για διάφορους λόγους, να ξεκινήσει σε διαφορετικά 

χρονικά διαστήματα και με διαφορετική προοπτική πολιτικής.  Τι είναι το αποτέλεσμα;  

Οι επιπτώσεις οι οικονομικές για τους περιοίκους!  Η ταλαιπωρία των περιοίκων, η 

δυσπραγία των καταστημάτων και των εμπορικών επιτευγμάτων στην περιοχή.  

Φανταστείτε τώρα, κύριοι συνάδελφοι, τη συλλογή σκυβάλων σε μια οδό που εμπίπτει 

σε δύο-τρεις δήμους.  Σταματά στα μισά του δρόμου το σκυβαλοφόρο και είναι δυνατό 

να πάει πίσω και άλλη μέρα να συλλεχθούν τα σκύβαλα της ίδιας οδού, η οποία 

εμπίπτει σε άλλο δήμο.  

 Θα φτάσω σε ένα πολύ σοβαρό σημείο, αγαπητοί συνάδελφοι το οποίο θέλω να 

προσέξετε ιδιαίτερα.  Τα τοπικά σχέδια.  Τα τοπικά σχέδια υπέχουν μορφή νομοθεσίας 

και εκπονούνται και είναι με τέτοιο τρόπο σχεδιασμένα, ώστε να καλύπτουν απαιτήσεις 

πολλές φορές παράλογες, πραγματικά παράλογες, αλλά υπό τις περιστάσεις λογικές 

λόγω της ύπαρξης πολλών δήμων με διαφορετικές προσεγγίσεις πολιτικής.  Και, παρά 

τις θεωρήσεις περί ενιαίας πολεοδομικής πολιτικής, να παρατηρούνται περίπου τούτα 

τα φαινόμενα που θα σας πω:  δεκαπέντε εμπορικές περιοχές σε όλους τους όμορους 

δήμους, δεκαπέντε επιχειρηματικές περιοχές, δεκαπέντε πιθανό βιομηχανικές ή 

βιοτεχνικές περιοχές και τελικά δημιουργία ενός πολεοδομικού αλαλούμ, που σε τελική 

ανάλυση οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις οδηγούν σε ανεπανόρθωτη ζημιά, με 
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απεριόριστες οικονομικές επιπτώσεις.  Σημειώνω ότι η Κύπρος ως ανεπτυγμένη χώρα 

αποτελεί εξαίρεση δημιουργίας περιφερειακών ζωνών πρασίνου, τις λεγόμενες “green 

belt” στις περιοχές.  

 Ως προς την έκδοση πολεοδομικών αδειών ή αδειών τελικής εγκρίσεως, η Κύπρος 

κατέχει το ρεκόρ καθυστέρησης της έκδοσης, με αποτέλεσμα όχι μόνο την οικονομική 

επιβάρυνση του οποιουδήποτε ενδιαφερόμενου αιτητή, αλλά και του ταλαιπωρημένου 

αγοραστή, που δεν είναι σίγουρος για την απόκτηση του τίτλου του.  Από την άλλη το 

κράτος δείχνει αδυναμία για την είσπραξη μεταβιβαστικών, κεφαλαιουχικών φόρων και 

άλλων τελών που είναι προς όφελος του κρατικού κορβανά.  

 Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας στο χαιρετισμό του στη γενική συνέλευση της 

Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, που ανέφερα και πιο πάνω, σημείωσε το ρόλο της τοπικής 

αυτοδιοίκησης στη σημερινή κοινωνία και ανέφερε μεταξύ άλλων για τη διασφάλιση και 

την παροχή υπηρεσιών όπως η παιδεία και η υγεία.  Το ερώτημα: Είναι δυνατό να 

υλοποιηθούν με την υπάρχουσα θεσμική πραγματικότητα της τοπικής αυτοδιοίκησης, 

που θα τη χαρακτήριζα, εγώ τουλάχιστον, ότι βρίσκεται ακόμα σε νηπιακή ηλικία;  

Παραδείγματος χάριν, η παροχή υπηρεσιών παιδείας και υπηρεσιών υγείας θα 

αντικαταστήσει τα ανάλογα υπουργεία ή είναι δυνατό με τις πολυκερματισμένες 

σχολικές εφορίες να δημιουργηθεί υπόβαθρο ορθολογιστικού προγραμματισμού  Ας 

προσγειωθούμε, αγαπητοί συνάδελφοι, και να μπούμε στην πραγματικότητα και να 

επικεντρωθούμε στα βασικά, που είναι δυνατό να υλοποιηθούν, ώστε να καταστήσουν 

την τοπική αυτοδιοίκηση πραγματικά αυτόνομη και λειτουργική.  

 Η Ένωση ∆ήμων Κύπρου αποτελεί το μόνο κοινό και συνάμα συντονιστικό όργανο 

εκφοράς προτάσεων και εισηγήσεων πολιτικής που αφορούν τους δήμους της Κύπρου. 

∆υστυχώς, όμως, δεν έχει κανένα επιτελικό ή άλλο ουσιώδη και αποφασιστικό ρόλο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριε συνάδελφε, ο χρόνος σας εξαντλείται. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα.   

 Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω ακόμα τρία λεπτά.   

 Λοιπόν, με βάση τα δεδομένα, αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να αναφερθώ στο ότι 

τα λειτουργικά έξοδα κάθε δήμου είναι ως εξής:  65% του τακτικού προϋπολογισμού 

πάει για μισθοδοσίες, 10%-15% πάει για καύσιμα και ηλεκτρισμό και ένα άλλο 10%-15% 

για τοκοχρεωλύσεις, διότι όλοι οι δήμοι είναι καταχρεωμένοι.  Η χορηγία φέτος είναι 

περίπου στα €93,5 εκατομ.  Όπως ήταν και πέρσι.  Καμία διαφορά.  Το ερώτημα είναι: 

Μπορεί η τοπική αυτοδιοίκηση να απεξαρτηθεί;  Η απάντηση είναι ναι.  Είναι δυνατό να 

απεξαρτηθεί και άμεσα και αυτό μπορεί να γίνει με τους εξής τρόπους, αγαπητοί 

συνάδελφοι: Να δοθεί το δικαίωμα  της απευθείας λήψεως φόρων, όπως του φόρου 

ακίνητης ιδιοκτησίας, στην περιοχή που υπάρχουν τα επιτεύγματα στο δήμο, πρώτον. 

∆εύτερον, να δοθούν τα έσοδα άδειας κυκλοφορίας από τους κατοίκους οι οποίοι 

κατοικούν στους δήμους και, τρίτον, να αφαιρεθεί ο ΦΠΑ από τους δήμους.  Αυτά 

μπορούν να γίνουν άμεσα.   

 Η πολιτική αυτονόμηση θα μπορούσε βέβαια να γίνει και με βάση την αρχή της 

επικουρικότητας.  Πρώτιστο στόχο αποτελεί η αποκέντρωση και η ισχυροποίηση της 

τοπικής αυτοδιοίκησης.  Επιβάλλεται σίγουρα η ενοποίηση των όμορων δήμων και 

σίγουρα η επιβολή και ο θεσμός της δευτεροβάθμιας τοπικής αυτοδιοίκησης.  Ο 

εκσυγχρονισμός είναι απαραίτητος, αγαπητοί συνάδελφοι! 

 Κλείνοντας θα ήθελα να κάνω μια σύντομη αναφορά στο πολιτικό θέμα.  Όμως, 

πριν, θα ήθελα να επιβεβαιώσω, όσον αφορά το θέμα της τοπικής αυτοδιοίκησης, ότι το 

∆ημοκρατικό Κόμμα θεωρεί επιβεβλημένα τα πιο πάνω και εκφράζουμε την ειλικρινή και  
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εποικοδομητική μας συνεργασία για οποιοδήποτε προγραμματισμό για υλοποίηση προς 

όφελος των τοπικών κοινωνιών.   

 Το πρώτιστο πολιτικό θέμα που απασχολεί την κυπριακή κοινωνία, αγαπητοί 

συνάδελφοι, είναι το εθνικό θέμα.  ∆εν είμαι σε θέση να γνωρίζω την τελική έκβαση των 

συνομιλιών για τη λύση του Κυπριακού.  Εμείς όμως ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, παρά τις 

αντιθέσεις μας, στηρίξαμε τον Πρόεδρο Χριστόφια στην απόφασή του για έναρξη των 

απευθείας συνομιλιών.  Στην πορεία σε πολλά σημεία βρέθηκε το ∆ημοκρατικό Κόμμα 

αντίθετο με τους χειρισμούς του Προέδρου κατά τη διάρκεια της συζήτησης.  Οι 

πρόωρες δεσμεύσεις του για παραμονή εποίκων ή η δέσμευσίς του για εκ περιτροπής 

προεδρία -και όχι μόνο- αποτέλεσαν σημεία τριβής για μας.   

 Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα επιζητούμε λύση.  Όμως επιζητούμε εκείνη τη λύση που 

θα εξασφαλίζει και θα διασφαλίζει την ύπαρξη του κυπριακού ελληνισμού στο χώρο που 

για αιώνες δημιούργησε.  ∆ε θέλουμε να γίνουμε εκείνη η γενιά που η ιστορία θα 

καταγράψει ως την τελευταία γενιά Ελλήνων.  Μπορεί σήμερα να είμαστε οι αδύνατοι 

και κάτω από τις περιστάσεις να μην μπορούμε να αντιπαραβληθούμε στρατιωτικά με 

το γίγαντα Τουρκία.  Η ιστορία όμως απέδειξε ότι με υπομονή και επιμονή στα δίκαια 

των θέσεων αυτά είναι δυνατό να εκπληρωθούν.  Κρατούμε το κλειδί για την ένταξη της 

Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και αργά η γρήγορα η Τουρκία θα πρέπει να 

συνετιστεί και να συμβιβαστεί, εάν πραγματικά επιθυμεί να ενταχθεί.  ∆ε θέλουμε να 

γίνουμε εκείνη η γενιά που θα καταγράψει η ιστορία, όπως ανέφερα, ότι είναι η 

τελευταία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ συντομεύετε, κύριε συνάδελφε.  Έχετε υπερβεί τα είκοσι τρία λεπτά. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Στόχος μας είναι μια πραγματικά ελεύθερη, ομόσπονδη πατρίδα για όλους τους 

νόμιμους κατοίκους της, χωρίς εξαιρέσεις, εγγυήσεις και επεμβατικά δικαιώματα από 

τρίτους.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, να σας ευχηθώ καλά Χριστούγεννα και ευχαριστώ για την 

υπομονή σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο αγαπητός συνάδελφος Γιώργος Γεωργίου του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο προϋπολογισμός για το 2010 είναι ο δεύτερος της κυβέρνησης του ∆ημήτρη 

Χριστόφια.  Και ο πιο καλόπιστος κριτής, μελετώντας τον προϋπολογισμό αυτό, 

παρατηρεί αβίαστα ότι πρόκειται για έναν κρατικοδίαιτο προϋπολογισμό. Έναν 

προϋπολογισμό που δε θα αντέξει για δεύτερη χρονιά να αντιμετωπίσει τη μεγαλύτερη 

οικονομική κρίση στην ιστορία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας μετά το 1974.  Απουσιάζει 

η εγρήγορση και τα μέτρα από την κυβέρνηση για στήριξη των νοικοκυριών, των 

μικρομεσαίων επιχειρήσεων, καθώς επίσης και η πιο ουσιαστική συμβολή του κράτους 

για ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας, του τουρισμού και των κατασκευών. 

 Ο προϋπολογισμός ενός κράτους πρέπει να εμπεριέχει το πολιτικό και οικονομικό 

όραμα, αλλά και τη στρατηγική μιας κυβέρνησης με συγκεκριμένα οικονομικά μέτρα, 

μεταρρυθμίσεις, αλλαγές και διαρθρωτικές τομές.  ∆υστυχώς, παρά τις εύγλωττες 

εξαγγελίες, λείπει το οικονομικό όραμα.  Εμείς θέλουμε ένα κράτος ποιοτικό, ευέλικτο, 
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αποτελεσματικό, με ενδυνάμωση του επιτελικού και ρυθμιστικού του ρόλου, και όχι ένα 

σπάταλο κράτος επιχειρηματία, που κατατρώει τα υστερήματα των πολιτών του. 

 ∆ημόσια αναπτυξιακά έργα 

 Η κυβέρνηση χαρακτηρίζει τον προϋπολογισμό του 2010 ως έντονα αναπτυξιακό. 

Κανένα νέο έργο δεν περιλαμβάνεται στον τομέα των δημόσιων έργων.  Στην ουσία 

όμως αρκετά από τα εξαγγελθέντα ως “νέα” έργα υπήρχαν στον προϋπολογισμό του 

2008 και του 2009, όπως ο αυτοκινητόδρομος Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς, η λεωφόρος 

Αρχαγγέλου στη Λευκωσία, ο περιμετρικός αυτοκινητόδρομος Λευκωσίας, ο 

αυτοκινητόδρομος Λευκωσίας-Παλαιχωρίου, η επέκταση του κτιρίου των φυλακών, της 

αστυνομίας, της Πυροσβεστικής και άλλα μικρότερα.  Ακόμη, δεν προνοούνται 

κονδύλια για τον αυτοκινητόδρομο Κοκκινοτριμιθιάς-Αστρομερίτη και Λεμεσού-Σαϊττά-

Τροόδους. 

 Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και κατ’ επέκταση το υπό αναφορά τμήμα 

περιορίστηκαν στους σχεδιασμούς, στη συνέχιση, συμπλήρωση, βελτίωση 

συνεχιζόμενων έργων που χρονίζουν, επιβεβαιώνοντας έτσι την έλλειψη οράματος.  

Ιδιαίτερα για τον αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς ο Υπουργός 

Συγκοινωνιών δήλωνε στη Βουλή, στις 16 Οκτωβρίου 2008, ότι έχει επιλεγεί ο 

προτιμητέος επενδυτής και ότι το έργο αναμένεται να αρχίσει μέσα στο 2009 και η 

διάρκεια κατασκευής του θα είναι τεσσεράμισι χρόνια.  Παρατηρούμε μία έντεχνη 

καθυστέρηση και εμπλοκή που συνεχίζονται για δεκαπέντε τώρα μήνες χωρίς 

αποτέλεσμα.  Το πρόβλημα δεν είναι μόνο η οικονομική κρίση και η αλλαγή των όρων 

της αυτοχρηματοδότησης από τον επενδυτή.  ∆ύο τινά συμβαίνουν.  Ή η κυβέρνηση 

έχει ως στόχο την ακύρωση του έργου ή, με βάση ασφαλείς πληροφορίες που 

κατέχουμε, με εντολές άνωθεν τροχοδρομείται αλλαγή του προτιμητέου επενδυτή και 

ανάθεση του έργου σε άλλους, παρά τις μέχρι τώρα πειστικές εξηγήσεις του επενδυτή 
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ως προς τους όρους χρηματοδότησης του έργου και τις θετικές γνωματεύσεις των 

συμβούλων του έργου.  Ο δήμαρχος Πάφου κ. Βέργας χτύπησε το καμπανάκι.  

Προειδοποιούμε τη διαχειριστική επιτροπή του έργου ότι έχουν γνώση οι φύλακες της 

επιτροπής Ελέγχου της Βουλής για το ποιον και γιατί θα χτυπήσει η δική μας καμπάνα.  

Με βάση τα σημερινά δεδομένα, φαίνεται ότι μπορεί να γίνει και είναι δυνατή η επίτευξη 

συμφωνίας πριν το τέλος του 2009. 

 Στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου δεν περιλαμβάνεται ούτε ένα γραμμικό ή 

κυβικό μέτρο δημόσιου έργου, μικρού ή μεγάλου, και προκαλώ δημόσια τους 

συναδέλφους υποστηρικτές της κυβέρνησης στον τομέα αυτό να πουν το αντίθετο. 

Σημαντικά κονδύλια για έργα υποδομής, τα οποία θα στηρίξουν την οικονομία στις 

δύσκολες μέρες που έρχονται, δεν υπάρχουν.  Παράλληλα, σημαντικά έργα τα οποία 

έχουν τροχοδρομηθεί παραμένουν αδρανοποιημένα, όπως το γήπεδο γκολφ, η μαρίνα 

Αγίας Νάπας, η μαρίνα Παραλιμνίου και τα αγκυροβόλια, η εγκατάσταση κεραίας 

κινητής τηλεφωνίας στο Φρένναρος, η ανάπλαση του ποταμού στο Λιοπέτρι, η 

κατασκευή αμφιθεάτρου και αθλητικού κέντρου στην Αγία Νάπα, ο βοτανικός κήπος 

στην Αυγόρου, η κατασκευή κλειστής αίθουσας αθλοπαιδιών και κολυμβητηρίου στην 

ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου, η παροχή κινήτρων για απόσυρση κλινών και αλλαγή 

χρήσης τους και το οδικό δίκτυο Παραλιμνίου, όπως η λεωφόρος Κάππαρη, Περνέρα, 

ο δρόμος Λυκείου Παραλιμνίου, οι δρόμοι Σωτήρας-∆ερύνειας και Σωτήρας-

Παραλιμνίου, ο δρόμος ∆άσους Άχνας-Αυγόρου και ∆άσους Άχνας-Ορμίδειας. 

 Σημαντικά αναπτυξιακά έργα στην ελεύθερη Αμμόχωστο, όπως η ανέγερση του 

νέου Επαρχιακού ∆ικαστηρίου Αμμοχώστου και της νέας αστυνομικής διεύθυνσης στο 

Παραλίμνι, έχουν εγκαταλειφθεί πλήρως, παρά την εκπόνηση κτιριολογικής μελέτης και 

χωρομέτρησης του χώρου και τις διαβεβαιώσεις και υποσχέσεις των αρμοδίων προς το 

Ανώτατο ∆ικαστήριο κατά τη συζήτηση του περσινού προϋπολογισμού. Πλήρης 
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εγκατάλειψη της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου.  Πλήρης όμως εγκατάλειψη και 

στον τομέα ενίσχυσης του τουρισμού και στην κατασκευαστική βιομηχανία. 

 Η παγκόσμια ύφεση άρχισε να τρίζει τα δόντια στις κατασκευές και στον τουρισμό, 

δύο τομείς παραγωγικότητας που άνθησαν στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου και 

ενίσχυσαν την οικονομία του τόπου γενικότερα.  Αν δε ληφθούν άμεσα μέτρα, οι 

επιπτώσεις για το 2010, σύμφωνα με τις προβλέψεις, θα είναι ακόμη χειρότερες. Το 

Ηνωμένο Βασίλειο, που αποτελεί τη μεγαλύτερη και κύρια αγορά διαμερισμάτων και 

εξοχικών κατοικιών στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου, αλλά και η κύρια τουριστική 

αγορά στην περιοχή περνούν εφιαλτική ύφεση. 

 Για τον κατασκευαστικό τομέα χρειάζεται άμεσα φορολογική μεταρρύθμιση.  Ως 

∆ημοκρατικός Συναγερμός προτείνουμε άμεσα μέτρα που θα αποφορτώσουν τον 

ιδιωτικό τομέα από βάρη τόσο γραφειοκρατικά όσο και φορολογικά, όπως η κατάργηση 

των μεταβιβαστικών τελών στις πωλήσεις που καταβάλλεται ΦΠΑ.  Ο φόρος 

κεφαλαιουχικών κερδών πρέπει να μειωθεί από 20% στο 10%. Αυτό το μέτρο όχι μόνο 

θα τονώσει την οικονομική βιομηχανία, αλλά θα μειώσει και τη φοροδιαφυγή.  Το 

κράτος θα πρέπει να σταματήσει επιτέλους να λειτουργεί ως τροχοπέδη στην εκτέλεση 

μεγάλων αναπτυξιακών έργων από τον ιδιωτικό τομέα και να τα ενθαρρύνει.  Αυτό θα 

δώσει ώθηση στην απασχόληση, ενώ θα διατηρήσει ικανοποιητικό ρυθμό ανάπτυξης. 

 Πολεοδομική αμνηστία, έγκαιρη έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας, εκσυγχρονισμός 

Κτηματολογίου και λειτουργίας του Οργανισμού Αναπτύξεως Γης.  Επίσης, πρέπει να 

τολμήσουμε επιτέλους να αλλάξουμε στις αστικές περιοχές τους χαμηλούς συντελεστές 

δόμησης, μια πρακτική που θα συμβάλει στη μείωση των τιμών των διαμερισμάτων και 

κατοικιών στις αστικές ιδιαίτερα περιοχές. 

 Τροχαία - Οδική ασφάλεια 
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 Είναι προφανές ότι τα θανατηφόρα οδικά δυστυχήματα, αντί να μειώνονται, 

αυξάνονται.  Τα μέτρα που λαμβάνει η κυβέρνηση κρίνονται ανεπαρκή, για να 

σταματήσουν το μακελειό στην άσφαλτο.  Αυτή είναι η διαπίστωση όλων των 

εμπλεκόμενων φορέων και υπηρεσιών, αλλά πρωτίστως του Κύπριου πολίτη.  

Αναμφίβολα οι θάνατοι στην άσφαλτο δεν μπορούν να σταματήσουν από τη μια μέρα 

στην άλλη.  ∆ιαπιστώνουμε όλοι την ανάγκη ενός προγράμματος και στρατηγικού 

σχεδίου που θα θέσει σταθερά και με συνέπεια τις βάσεις για τη δημιουργία οδικής 

συνείδησης και κατά συνέπεια την αύξηση της οδικής ασφάλειας. 

 Πέντε χρόνια μετά τη δημιουργία του Στρατηγικού Σχεδίου για την Οδική 

Ασφάλεια αποφάσισε η κυβέρνηση να το εφαρμόσει, εφαρμόζοντας μόνο την πολιτική 

του λαπόρτου και την εισπρακτική ικανότητα του αστυνομικού της τροχαίας. Χωρίς 

όραμα και προληπτική πολιτική αλλά εφαρμόζοντας μόνο την κατασταλτική πολιτική 

του τιμωρητικού κράτους.  Έστω και αν εξαγγέλθηκε το στρατηγικό σχέδιο, στην ουσία 

υπάρχει παντελής έλλειψη στρατηγικής, αφού δεν υπάρχει η πολιτική βούληση της 

πρόληψης αλλά μόνο της καταστολής.  Είναι γι’  αυτούς τους λόγους που αποτύχαμε, 

μείναμε στάσιμοι στον ευρωπαϊκό στόχο για μείωση των θανάτων στο 50% μέχρι το 

2010.  Για να πετύχουμε ευρωπαϊκούς στόχους, αλλά και παγκόσμιους, όπως η 

πρόσφατη διακήρυξη της Μόσχας, το Νοέμβρη, για την οδική ασφάλεια για τη δεκαετία 

2010-2020, θα πρέπει να είμαστε συνεπείς στις δεσμεύσεις που αναλαμβάνουμε.  Και 

επειδή σ’ αυτή την προσπάθεια είμαστε όλοι υπόλογοι και συνυπεύθυνοι, εμείς ως 

∆ημοκρατικός Συναγερμός προτείνουμε και δεσμευόμαστε για τα ακόλουθα: 

 Να συνεχίσουμε την υλοποίηση των συστάσεων της παγκόσμιας έκθεσης για την 

πρόληψη των οδικών τροχαίων δυστυχημάτων. 

 Να ενισχύσουμε ως αντιπολίτευση τον ηγετικό ρόλο της κυβέρνησης στα θέματα 

οδικής ασφάλειας, περιλαμβανομένης της συνδημιουργίας ή ενδυνάμωσης 
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ηγετικών και καθοδηγητικών μηχανισμών. 

 Να καθορίσουμε από κοινού φιλόδοξους αλλά εφικτούς στόχους μείωσης των 

θυμάτων και να διαθέσουμε από κοινού τους απαραίτητους ανθρώπινους και 

οικονομικούς πόρους στη Βουλή για την επίτευξή τους. 

 Να καταβάλουμε από κοινού ιδιαίτερες προσπάθειες για την ανάπτυξη και 

εφαρμογή πολιτικών και μέτρων για την προστασία όλων των οδικών χρηστών 

και ιδιαίτερα των ευάλωτων. 

 Να προωθήσουμε την εναρμόνιση της νομοθεσίας με καλές πρακτικές για την 

οδική ασφάλεια. 

 Να ενισχύσουμε την επιβολή, καθώς και την ενημέρωση για την υφιστάμενη 

νομοθεσία, αλλά και να βελτιώσουμε τη νομοθεσία σύμφωνα με τα διεθνή 

πρότυπα. 

 Να ενθαρρύνουμε οργανισμούς να συνεισφέρουν ενεργά στη βελτίωση της οδικής 

ασφάλειας στην εργασία. 

 Να ενθαρρύνουμε τη συλλογική δράση μέσω της συνεργασίας μεταξύ των   

αρμόδιων κρατικών υπηρεσιών, οργανώσεων του συστήματος του ΟΗΕ, του 

ιδιωτικού και του δημόσιου τομέα και της κοινωνίας των πολιτών. 

 Να βελτιώσουμε από κοινού τις διαδικασίες συλλογής στοιχείων για την οδική 

ασφάλεια. 

 Να ενισχύσουμε από κοινού την αποτελεσματική παροχή ιατρικής φροντίδας σε 

όλα τα θύματα, ανεξάρτητα από τη δυνατότητά τους να καλύψουν τις δαπάνες. 

 Πώς θα υλοποιηθεί όμως το όραμα αυτό ή οποιοδήποτε στρατηγικό σχέδιο για 

την ασφάλεια, όταν η κυβέρνηση διαθέτει μόνο €8 εκατομ. για τις δράσεις που θα 

εφαρμοστούν κατά το 2010, περικόπτοντας σε μεγάλο βαθμό το κονδύλι που 

προτάθηκε από τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες και κατανέμοντάς το σε επτά κρατικές 
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υπηρεσίες χωρίς συντονισμό, χωρίς έλεγχο, έρμαιο στην αδηφάγο κρατική 

γραφειοκρατία;  Η έξαρση των θανατηφόρων οδικών δυστυχημάτων ας αποτελέσει τον 

τελευταίο κρίκο στην αλυσίδα των θανάτων των συνανθρώπων μας.  Ας συμβάλει στην 

ενεργοποίηση όλων μας.  

 Ανάγκη κατάργησης των τελών άδειας κυκλοφορίας των μηχανοκίνητων 

οχημάτων 

 Τα τελευταία χρόνια αναπτύχθηκε μια ιδεοθύελλα μεταξύ των κομμάτων και του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για την κατάργηση των τελών άδειας 

κυκλοφορίας των μηχανοκίνητων οχημάτων.  Ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός 

πραγματικά προσέξαμε τις αδυναμίες του υφιστάμενου συστήματος και, λαμβάνοντας 

υπόψη αυτά τα λειτουργικά προβλήματα του συστήματος, εντοπίσαμε την ανάγκη να 

εισαχθεί ένα πιο αποτελεσματικό και απλούστερο και δίκαιο σύστημα επιβολής τελών, 

που να αντικατοπτρίζει τη χρήση του οχήματος και τη ζημιά που προκαλεί στα έργα 

υποδομής και στο περιβάλλον.  Ένα νέο σύστημα δεν πρέπει να βασίζεται στην αρχή 

“οδηγώντας πληρώνεις”.  Αρκετά πληρώνει ο Κύπριος καταναλωτής σε φορολογίες 

στα καύσιμα.  Εντοπίσαμε επίσης την ανάγκη για αναζωογόνηση του αισθήματος ίσης 

και δίκαιης μεταχείρισης του πολίτη, ιδιαίτερα των συνταξιούχων και των κατόχων 

μεγάλου κυβισμού αυτοκινήτων, την ανάγκη να ικανοποιηθούν οι στόχοι του  

Πρωτοκόλλου του Κιότο για τις εκπομπές του διοξιδίου του άνθρακα, την υποχρέωση 

του κράτους να βελτιώνει την ποιότητα εξυπηρέτησης του πολίτη. 

 Κρίνω ότι ήλθε η ώρα επιτέλους να μελετήσουμε σοβαρά την αλλαγή του 

υφιστάμενου συστήματος.  Οι ιδεοθύελλες επί του θέματος ανήκουν στο παρελθόν.  

Καλούμε το αρμόδιο υπουργείο και το Τμήμα Οδικών Μεταφορών να μη θέλει την πίτα 

σωστή και το σκύλο χορτάτο.  Υπάρχουν προτάσεις και ιδέες που μπορούν να δώσουν 

λύσεις. 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η πολιτική δεν είναι θέαμα· ούτε υποθήκες ούτε παρακαταθήκες είναι.  Μπορεί να 

την κατάντησαν έτσι οι διάφοροι διαχρονικοί πρωταγωνιστές της εξουσίας και 

νεοφανείς κομπάρσοι του κομματικού μας βίου, αλλά η πολιτική ήταν και παραμένει η 

τέχνη του συμψηφισμού δυνατοτήτων και πιθανοτήτων, με άλλα λόγια η τέχνη του 

εφικτού.  Η πολιτική δεν πλάθεται με συνθήματα.  ∆ε χαράσσεται με το χειροκρότημα 

αυτών των συνθημάτων.  ∆εν παράγεται με ψευτοπατριωτισμούς και ηρωικές αρνήσεις 

και κορώνες.  Τα βαθιά ρήγματα του διχασμού που βιώσαμε το 1974, αλλά και 

πρόσφατα είχαν τη σφραγίδα των συνθημάτων.  Την αλλαγή πορείας και 

προσανατολισμού του εθνικού μας θέματος την καθόριζαν διαχρονικά τα ντεσιμπέλ του 

θορύβου που εξέπεμπαν τα συνθήματα και τα κλαπατσίμπαλα που τα συνόδευαν.  Και 

πάντοτε ακολουθούσε εθνική αποτυχία και τραγωδία.  Το δυστύχημα είναι πως την 

τραγωδία του 1974 τη συντηρούμε ακόμα με συνθήματα, συνθήματα τα οποία 

θωπεύουν, αλλά δεν προβληματίζουν,  συνθήματα τα οποία θέλει να ακούσει ο λαός 

από μας, για να μας χειροκροτήσει και να μας ψηφίσει, αλλά όχι πολιτικό λόγο που 

πρέπει να ακούσει, για να προβληματιστεί. 

 Η παράταξή μας, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, δεν επενδύει στα συνθήματα· 

επενδύει στο σώφρονα πολιτικό λόγο.  Η στρατηγική του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 

θέτει τη συνολική επίλυση του Κυπριακού στην καρδιά της προόδου των 

διαπραγματεύσεων ένταξης της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Είναι προς το 

συμφέρον της πατρίδας μας μια Τουρκία που θα εκπληρώνει τους όρους και τις 

υποχρεώσεις της έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Κύπρου και που θα 

συνεργαστεί για μια συνολική λύση του Κυπριακού.  Είναι ευθύνη μας να 

καθοδηγήσουμε τις εξελίξεις για την επανασύνδεση του Κυπριακού με τις 
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ευρωτουρκικές σχέσεις, για να διαδραματίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση τον καταλυτικό 

ρόλο της ως εγγυητή της λύσης.  Το Κυπριακό είναι ευρωπαϊκό πρόβλημα.  Η 

Ευρωπαϊκή Ένωση έχει ευθύνη να συνδράμει στη νέα προσπάθεια του Προέδρου της 

∆ημοκρατίας για τη συνολική επίλυση του Κυπριακού που να ανταποκρίνεται στις 

προσδοκίες όλων των Κυπρίων.  Η αλληλεγγύη της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι το 

στρατηγικό μας πλεονέκτημα.  Να την επιδιώξουμε πρέπει, να την αξιοποιήσουμε 

επιβάλλεται για την κορυφαία επιδίωξή μας, τον τερματισμό της κατοχής και την 

επανένωση της πατρίδας μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Γεωργίου, για την παρέμβασή σας. 

 Προχωρούμε τώρα στον επόμενο ομιλητή, που είναι ο αγαπητός συνάδελφος 

Αντρέας Φακοντής του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο κρατικός προϋπολογισμός του 2010 είναι ισορροπημένος, διατηρεί τον 

αναπτυξιακό του προσανατολισμό και το κοινωνικό του πρόσωπο.  Παρά την 

οικονομική κρίση που προβλέπεται να συνεχίσει και το 2010, η κυβέρνηση ∆ημήτρη 

Χριστόφια παραμένει προσηλωμένη στους βασικούς άξονες υλοποίησης του 

προγράμματός της δίνοντας προτεραιότητα στις κοινωνικές παροχές, τις αναπτυξιακές 

δαπάνες, καθώς και στον περιορισμό των λειτουργικών δαπανών, που για πρώτη 

φορά μειώνονται κατά 14%.  Παρά τις Κασσάνδρες που προέβλεπαν πάγωμα των 

αναπτυξιακών έργων, αυτή η κυβέρνηση συνεχίζει την αναπτυξιακή της πολιτική με 

έργα, καθώς και την ανθρωποκεντρική κοινωνικοοικονομική της πολιτική για 

ανακούφιση των χαμηλών εισοδηματικά τάξεων και ευπαθών ομάδων του πληθυσμού 
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μας, χωρίς να επιβάλλει οποιεσδήποτε νέες φορολογίες.  Αυτή η κυβέρνηση τόλμησε 

και έδωσε λύσεις σε διαχρονικά προβλήματα που καμιά άλλη κυβέρνηση δεν τόλμησε 

να αγγίξει.  Έδωσε λύσεις στο υδατικό, στο ενεργειακό, στο ασφαλιστικό, στις δημόσιες 

επιβατικές μεταφορές, στα αγροτικά χρέη και σε άλλα πολλά. 

 Ο φίλος μου, ο συνάδελφός μου ο Γιώργος Γεωργίου ανέφερε στην ομιλία του ότι 

από τον προϋπολογισμό απουσιάζουν μέτρα στήριξης των ευάλωτων ομάδων του 

πληθυσμού μας, μέτρα στήριξης του τουρισμού και των κατασκευών.  Θέλω σε 

συντομία να θυμίσω το συνάδελφο το Γιώργο ότι κατά τη χρονιά 2008-2009 η 

κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια παραχώρησε το πασχαλινό επίδομα σε εκατό δέκα 

χιλιάδες συνταξιούχους, διασφάλισε τη βιωσιμότητα του Ταμείου Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, έχει υποσχεθεί και ήδη έχει καταθέσει €200 εκατομ. για τη δημιουργία 

επενδυτικού ταμείου και μέχρι τη λήξη της θητείας της το ποσό αυτό θα ανέλθει στο €1 

δις, αύξησε τις χαμηλές συντάξεις, αύξησε τα δημόσια βοηθήματα, εισήγαγε την 

ποσόστωση του 10% για την πρόσληψη αναπήρων στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, 

καταπολέμησε την παράνομη και αδήλωτη εργασία, εφάρμοσε μια ενιαία στεγαστική 

πολιτική, συμπεριέλαβε τις πενταμελείς οικογένειες στη δωρεάν ιατροφαρμακευτική 

περίθαλψη, παραχώρησε €8 εκατομ. για στήριξη προγραμμάτων κοινωνικής φροντίδας.  

Στο δε προϋπολογισμό του 2010 υπάρχει ποσό €1,2 δις για τα θέματα της κοινωνικής 

πολιτικής. 

 Όσον αφορά τον τομέα του τουρισμού και των κατασκευών, έχουν δοθεί ήδη 

€500 εκατομ., ενώ άλλα €300 εκατομ. έχουν εξασφαλιστεί από την Ευρωπαϊκή 

Τράπεζα για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Επίσης, στον προϋπολογισμό του 2010 

συμπεριλαμβάνονται σημαντικά αναπτυξιακά έργα, η υλοποίηση των οποίων θα 

τονώσει την απασχόληση και την ανάπτυξη.  Το 2010 βρίσκονται σε εξέλιξη τριάντα 

μεγάλα έργα και εκατοντάδες άλλα μικρότερα. 



 65

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων επωμίζεται το μεγαλύτερο βάρος προς 

επίτευξη του στόχου της αναπτυξιακής πολιτικής της κυβέρνησης.  Βασικοί στόχοι του 

υπουργείου για το 2009-2011 είναι η σωστή επιλογή και η αποτελεσματική προώθηση 

των αναπτυξιακών έργων, η προώθηση θεσμικών αλλαγών για εκσυγχρονισμό των 

τμημάτων, η δημιουργία ενός ολοκληρωμένου και αξιόπιστου συστήματος οδικών 

μεταφορών, η οδική ασφάλεια, η ενίσχυση των υποδομών για ανάπτυξη της Κύπρου 

ως ναυτιλιακού κέντρου, η ανάπτυξη των επικοινωνιών και η καθιέρωση της Κύπρου 

ως περιφερειακού τηλεπικοινωνιακού κόμβου, η διατήρηση της αρχαιολογικής 

κληρονομιάς της Κύπρου και η βελτίωση της ποιότητας των ταχυδρομικών υπηρεσιών. 

 Όλοι αυτοί οι στόχοι αντικατοπτρίζονται στον εγκεκριμένο προϋπολογισμό του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για το 2010, ο οποίος προνοεί συνολικές 

δαπάνες ύψους €404 εκατομ. περίπου.  Οι αναπτυξιακές δαπάνες του υπουργείου 

προϋπολογίζονται στα €120,2 εκατομ., είναι δηλαδή αυξημένες κατά €8 εκατομ. 

περίπου (μια αύξηση της τάξης του 7%), ενώ για το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, το 

κατεξοχήν τμήμα εκτέλεσης αναπτυξιακών έργων, η αύξηση των αναπτυξιακών 

δαπανών ξεπερνά το 20%. Επίσης, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων παρουσιάζει αύξηση 

στην εκτέλεση έργων και το ποσοστό υλοποίησης για το 2009 ανέρχεται στο 70% σε 

σύγκριση με το 66% το 2008. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ένας από τους βασικότερους τομείς ευθύνης του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 

Έργων είναι ο τομέας των δημοσίων συγκοινωνιών και η οδική ανάπτυξη.  Το οδικό 

δίκτυο στην Κύπρο και ειδικότερα οι αυτοκινητόδρομοι και οι άλλοι υπεραστικοί δρόμοι 

έχουν αναβαθμιστεί σημαντικά και συνεχίζουν να αναβαθμίζονται στα πλαίσια της 
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κυβερνητικής πολιτικής για δημιουργία ενός άρτιου οδικού δικτύου.  Η απουσία όμως 

για χρόνια μιας ολοκληρωμένης πολιτικής, η μη λήψη αποτελεσματικών μέτρων για 

ενίσχυση των δημοσίων μεταφορών είχαν ως αποτέλεσμα την όξυνση του 

κυκλοφοριακού χάους που παρατηρείται στα αστικά κέντρα και ιδιαίτερα στην 

πρωτεύουσα κατά τις ώρες αιχμής. 

 Με ιδιαίτερη ικανοποίηση βλέπουμε ότι η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια τολμά και 

δίνει λύσεις στα δύσκολα και χρόνια προβλήματα.  Ο βασικός στόχος της για 

δημιουργία ενός ολοκληρωμένου, βιώσιμου, αξιόπιστου και ασφαλούς συστήματος 

δημόσιων μεταφορών, το οποίο θα συμβάλει τα μέγιστα στην απάμβλυνση του 

κυκλοφοριακού προβλήματος, αλλά και του περιβαλλοντικού προβλήματος που 

δημιουργείται από την υπερχρήση του ιδιωτικού οχήματος, υλοποιείται. 

 Ως ΑΚΕΛ χαιρετίζουμε την υπογραφή των συμβάσεων παραχώρησης για τις 

δημόσιες επιβατικές μεταφορές, η οποία αποτελεί ένα μεγάλο και αποφασιστικό βήμα 

προς την κατεύθυνση της ουσιαστικής αναβάθμισης της ποιότητας ζωής των κατοίκων 

των αστικών περιοχών, αλλά και της έμπρακτης στήριξης των κατοίκων της υπαίθρου.  

Κάποιοι άλλοι, καταθέτοντας ψευτοδιλήμματα, καταψήφισαν την αναβάθμιση των 

δημόσιων επιβατικών μεταφορών.  Το κενό που υπήρχε στις δημόσιες μεταφορές 

δημιουργούσε σοβαρά κυκλοφοριακά προβλήματα, επηρέαζε αρνητικά την εθνική 

οικονομία και την οδική ασφάλεια, επιβάρυνε τη δημόσια υγεία και το περιβάλλον και 

ταλαιπωρούσε το επιβατικό κοινό.  Η αναβάθμιση των δημόσιων επιβατικών 

μεταφορών καλύπτει το σοβαρό κενό που υπήρχε και θέτει τις βάσεις για τη δημιουργία 

ενός σύγχρονου και αποτελεσματικού συστήματος δημόσιων συγκοινωνιών. 

 Στον προϋπολογισμό του 2010 η κυβέρνηση συμπεριέλαβε €50 εκατομ. για 

ανάπτυξη των δημόσιων επιβατικών μεταφορών, καθώς και άλλα €100 εκατομ. 

περίπου για ανάπτυξη και συντήρηση του οδικού δικτύου και για διάφορες άλλες 
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κυκλοφοριακές ρυθμίσεις για επίλυση του κυκλοφοριακού προβλήματος.  Ενδεικτικά 

αναφέρω μερικά από τα σημαντικότερα αυτά έργα: 

 €8,5 εκατομ. έναντι προκαταρκτικής δαπάνης €44 εκατομ. για αναβάθμιση του 

τμήματος του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού μεταξύ Λευκωσίας και 

Αλάμπρας σε 6 λωρίδες κυκλοφορίας. 

 €5 εκατομ. έναντι προϋπολογιζόμενης δαπάνης €27 εκατομ. για κατασκευή 

ανισόπεδων κόμβων παρά το ΓΣΠ. 

 €8 εκατομ. για ανακατασκευή της λεωφόρου Αρχαγγέλου στη Λευκωσία.  

 €18 εκατομ. για κατασκευή του δρόμου σύνδεσης του λιμανιού Λεμεσού με τον 

αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου. 

 €2,5 εκατομ. για το δρόμο Λεμεσού-Αγρού. 

 €2,3 εκατομ. για βελτίωση των κυκλικών κόμβων στον παρακαμπτήριο Λεμεσού. 

 Στο σημείο αυτό θα μου επιτρέψετε να κάνω μια αναφορά σε δύο πολύ σημαντικά 

έργα που αφορούν την επαρχία Πάφου.  Με ιδιαίτερη χαρά και ικανοποίηση βλέπουμε 

ότι η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια έχει συμπεριλάβει στα μεγάλα αναπτυξιακά έργα, 

των οποίων η υλοποίηση θα ξεκινήσει το 2010, την κατασκευή του δρόμου Πάφου-

Πόλης Χρυσοχούς.  Το συγκεκριμένο έργο είναι πρωταρχικής σημασίας για την Πάφο, 

αλλά και το νησί μας γενικότερα.  Η πολιτική βούληση της κυβέρνησης για υλοποίηση 

του συγκεκριμένου έργου ήταν ξεκάθαρη και δεδομένη από την αρχή.  Ανέφερε ο 

συνάδελφος Γιώργος Γεωργίου ότι η καθυστέρηση που παρατηρείται δημιουργεί δύο 

τινά, είτε την ακύρωση του έργου είτε την αλλαγή του προτιμητέου προσφοροδότη.  ∆εν 

ξέρω αν κανένας από μας είναι έτοιμος να παραχωρήσει στον οποιοδήποτε ιδιώτη 

€200 εκατομ. επιπλέον, που είναι τα έξτρα τα οποία ζητεί.  Εμείς ζητούμε τη διασφάλιση 

του δημόσιου συμφέροντος, είτε αυτή είναι η πρώτη είτε είναι η δεύτερη εταιρεία η 

οποία θα κερδίσει το διαγωνισμό.  Τόσο ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας όσο και ο 



 68

Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων δήλωσαν ότι, σε περίπτωση που δεν επιτευχθεί 

συμφωνία με προσφοροδότη, τότε η κυβέρνηση θα προχωρήσει στην κατασκευή του 

έργου με τη χρηματοδότησή του από κονδύλια από τον κρατικό προϋπολογισμό.  Στον 

προϋπολογισμό του 2010 περιλαμβάνεται κονδύλι ύψους €50 εκατομ. για 

απαλλοτριώσεις που αφορούν στο δρόμο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς, ενώ το κόστος 

κατασκευής του έργου ανέρχεται στα €275 εκατομ. περίπου. 

 Επίσης, με ιδιαίτερη ικανοποίηση βλέπουμε ότι προωθείται άλλο ένα πάγιο αίτημα 

του παφιακού λαού, η κατασκευή ενός σύγχρονου δρόμου, που θα συνδέει τον 

αερολιμένα Πάφου με την τουριστική περιοχή και τη μαρίνα, ένα έργο νευραλγικής 

σημασίας για την πόλη και επαρχία Πάφου, που σίγουρα θα δώσει μια περεταίρω πνοή 

και δυναμική.  Ήδη έχουν προωθηθεί οι διαδικασίες για κατασκευή δύο τμημάτων του 

δρόμου εντός του 2010.  Ταυτόχρονα εμείς καλούμε την κυβέρνηση να ασκήσει 

αποτελεσματικό έλεγχο και να προωθήσει τις διαδικασίες, ώστε να μην παρουσιαστούν 

οποιεσδήποτε καθυστερήσεις στην εκτέλεση του υπόλοιπου τμήματος του δρόμου. 

 Θέλουμε επίσης να τονίσουμε την ανάγκη για επίσπευση της εκτέλεσης και άλλων 

σημαντικών έργων υποδομής για την Πάφο, όπως είναι η μαρίνα Πάφου, η αναβάθμιση 

του λιμανιού της Κάτω Πάφου, διαφυλάσσοντας ταυτόχρονα τη γραφικότητά του, η 

μετατροπή του λιμανιού του Λατσιού σε μαρίνα, αφού πρώτα εκπονηθούν οι σχετικές 

μελέτες, η ολοκλήρωση του δρόμου προς τα ορεινά θέρετρα, η κατασκευή δημοτικού 

θεάτρου, η στήριξη και η συμβολή για υλοποίηση των αναπτυξιακών έργων των δήμων 

και κοινοτήτων, η κατασκευή σκεπάστρων για τα ψηφιδωτά στην Κάτω Πάφο κ.ά. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ένας άλλος σημαντικός τομέας που αφορά το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 

Έργων είναι η οδική ασφάλεια.  Παρά τα μέτρα που λαμβάνονται, τα τροχαία 
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δυστυχήματα συνεχίζουν να αποτελούν μάστιγα για τον τόπο μας.  Κάθε χρόνο στο 

μολώχ της ασφάλτου χάνονται δεκάδες ανθρώπινες ζωές και πολλοί άλλοι 

τραυματίζονται.  Τα βασικά αίτια των δυστυχημάτων είναι γνωστά και οφείλονται κυρίως 

στον ανθρώπινο παράγοντα και πιο συγκεκριμένα στην απουσία οδικής συνείδησης και 

κυκλοφοριακής αγωγής. 

 Η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια, αποδεικνύοντας την ευαισθησία και την 

αποφασιστικότητά της για προώθηση της οδικής ασφάλειας και περιορισμό των 

δυστυχημάτων και των απωλειών ανθρώπινων ζωών, περιλαμβάνει στον κρατικό 

προϋπολογισμό του 2010 κονδύλι ύψους €8 εκατομ. για χρηματοδότηση των δράσεων 

για την οδική ασφάλεια.  Παράλληλα, το Συμβούλιο Οδικής Ασφάλειας έχει ετοιμάσει το 

νέο κώδικα οδικής κυκλοφορίας, έχει προωθήσει σχετικές νομοθεσίες, έχει 

εντατικοποιήσει τις εκστρατείες διαφώτισης, έχει συστήσει εθνική επιτροπή για μείωση 

των οδικών δυστυχημάτων στους νέους και υλοποιεί δράσεις για μείωση των τροχαίων 

δυστυχημάτων σε αλλοδαπούς οδηγούς. 

 Είναι με ιδιαίτερη ικανοποίηση που διαπιστώνουμε ότι άρχισαν ήδη να φαίνονται 

τα πρώτα αποτελέσματα της έντονης αυτής προσπάθειας και δεν έχουν αυξηθεί τα 

τροχαία δυστυχήματα, τα θανατηφόρα, όπως έχει αναφέρει ο προηγούμενος ομιλητής.  

Αντίθετα, σύμφωνα με στοιχεία του Συμβουλίου Οδικής Ασφάλειας, τα δύο τελευταία 

χρόνια οι νεκροί από τροχαία δυστυχήματα μειώθηκαν κατά είκοσι τέσσερις ή 27%, 

αποτέλεσμα που μας δίνει ελπίδα για επίτευξη του τελικού μας στόχου.  Και δεν είναι η 

κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια που έχει ως στόχο της τα λαπόρτα και την 

εισπρακτική πολιτική, αλλά είναι άλλοι συνάδελφοι οι οποίοι καταθέτουν συνεχώς 

προτάσεις νόμου οι οποίες μας οδηγούν σε ένα αστυνομικό κράτος.  Και είναι το ΑΚΕΛ 

το οποίο στέκει ανάχωμα σε τέτοιες πολιτικές. 
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 Οι αεροπορικές μεταφορές είναι ένας άλλος βασικός πυλώνας των συγκοινωνιών 

και διαδραματίζουν πολύ σημαντικό ρόλο στην ανάπτυξη της οικονομίας της Κύπρου.  

Οι δύο νέοι αερολιμένες Λάρνακας και Πάφου θα συμβάλουν στην καλύτερη 

εξυπηρέτηση του επιβατικού κοινού και θα βοηθήσουν στην τόνωση της οικονομίας μας.  

∆υστυχώς όμως η ανάθεσή τους σε στρατηγικό επενδυτή έχει επιφέρει τις πρώτες 

επιπτώσεις στο επιβατικό κοινό λόγω των υψηλών φόρων που επιβάλλονται, οι οποίοι, 

πρέπει να σημειώσουμε, είναι οι υψηλότεροι στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ως ΑΚΕΛ θα 

παρακολουθούμε στενά τη λειτουργία των νέων αεροδρομίων και θα παρεμβαίνουμε 

εκεί και όπου χρειάζεται για την εξάλειψη των όποιων προβλημάτων παρουσιάζονται. 

 Κλείνοντας αυτή τη σύντομη αναφορά μου για τα θέματα των συγκοινωνιών, θα 

ήθελα να χαιρετίσω τις προσπάθειες που καταβάλλονται για μετατροπή των 

ταχυδρομείων μας σε οργανισμό δημοσίου δικαίου, ώστε να μπορέσουν να 

ανταποκριθούν επαρκώς στο νέο ανταγωνιστικό περιβάλλον.  Προς τη σωστή 

κατεύθυνση είναι και η σταδιακή βελτίωση του υφιστάμενου ταχυδρομικού δικτύου, 

ιδιαίτερα στις κοινότητες της υπαίθρου.  Επίσης, χαιρετίζουμε την υλοποίηση του 

πάγιου αιτήματος των κοινοτήτων της υπαίθρου για σύνδεσή τους με το διαδίκτυο, που 

άρχισε ήδη να παίρνει σάρκα και οστά. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια, έχοντας στο επίκεντρό της τον άνθρωπο και την 

ποιότητα ζωής του, προσπαθεί να δώσει λύσεις και στα περιβαλλοντικά προβλήματα 

που ταλανίζουν το νησί μας, τα οποία έχουν οξυνθεί, ως αποτέλεσμα του βίαιου 

διαχωρισμού του κυπριακού οικοσυστήματος λόγω της τουρκικής εισβολής, της 

άναρχης ανάπτυξης, αλλά και της απουσίας για δεκαετίες σωστής και ολοκληρωμένης 

πολιτικής. 
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 Στους μόλις είκοσι δύο μήνες διακυβέρνησης από το ∆ημήτρη Χριστόφια έχουν 

γίνει αρκετά βήματα προς τα εμπρός στους τομείς της προστασίας της βιοποικιλότητας, 

της προστασίας των νερών και του εδάφους, της διαχείρισης των στερεών αποβλήτων, 

της προώθησης συλλογικών συστημάτων διαχείρισης αποβλήτων και της λήψης 

μέτρων σχετικά με τις κλιματικές αλλαγές.  Ανέμενα από τον αγαπητό συνάδελφο 

Γιώργο Περδίκη ότι θα έλεγε έναν καλό λόγο για τις προσπάθειες, αλλά και τα 

αποτελέσματα που έχει αυτή η κυβέρνηση στα ζητήματα του περιβάλλοντος.  Τίποτε το 

θετικό δεν είπε· μόνο κριτική άσκησε.  Θα του θυμίσω όμως στη συνέχεια τι έχει πράξει 

και τι προγραμματίζει να πράξει αυτή η κυβέρνηση για τα περιβαλλοντικά ζητήματα. 

 Για προστασία των φυσικών περιοχών με είδη χλωρίδας, πανίδας και οικοτόπων 

έχουν συμπεριληφθεί στο δίκτυο “Φύση 2000” συνολικά σαράντα μία περιοχές 

διαχειριστικών σχεδίων.  Για τις σαράντα, πλην του Ακάμα, για την οποία βρισκόμαστε 

τώρα στο στάδιο των ενστάσεων, έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση και ετοιμάστηκε ο 

κατάλογος, ο οποίος στάλθηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Έχουν ήδη ετοιμαστεί 

δώδεκα διαχειριστικά σχέδια και είναι σε εξέλιξη άλλα δεκατρία.  Το δίκτυο “Φύση 2000” 

δεν απαγορεύει την ανάπτυξη εντός των ορίων του, ενώ οι δραστηριότητες που 

λαμβάνουν χώρα εντός του δικτύου πρέπει να είναι αειφόρες και σε αρμονία με το 

φυσικό περιβάλλον. Οι κοινότητες οι οποίες θα ενταχθούν στο δίκτυο “Φύση 2000” 

επωφελούνται σημαντικά, αφού μέσα από τα διαχειριστικά σχέδια αναδεικνύονται οι 

ιδιαιτερότητές τους, στοχεύοντας έτσι στην αύξηση της προσελκυσιμότητας προς τους 

επισκέπτες. 

 Όσον αφορά στη χερσόνησο του Ακάμα, που για χρόνια αποτελούσε ένα 

πρόβλημα στο οποίο καμιά άλλη κυβέρνηση δεν τόλμησε να δώσει λύση, η κυβέρνηση 

∆ημήτρη Χριστόφια δίνει οριστική λύση, η οποία τυγχάνει και της αποδοχής των 

κοινοτήτων. Ενδεικτικό της πρόθεσης αυτής είναι και η συμπερίληψη σχετικού 
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κονδυλίου στον προϋπολογισμό για πρόσληψη διευθυντή έργου για το ∆ιαχειριστικό 

Σχέδιο του Ακάμα.  Και ενώ η Κύπρος προχωρεί στην προστασία των περιοχών του 

δικτύου “Φύση 2000” με την ετοιμασία των διαχειριστικών σχεδίων για τις περιοχές 

αυτές, η καταστροφή που επιτελείται στα κατεχόμενα είναι εμφανέστατη.  Οι πληγές 

στον Πενταδάκτυλο από την ανεξέλεγκτη λατόμηση και την εκτός ελέγχου οικιστική 

ανάπτυξη στα κατεχόμενα, χωρίς να λαμβάνεται υπόψη η προστασία του 

περιβάλλοντος, προκαλούν ανεπανόρθωτη ζημιά στον τόπο μας. 

 ∆υστυχώς, η κατοχή δε μας επιτρέπει να ασκήσουμε οποιοδήποτε έλεγχο ή να 

προβούμε σε οποιεσδήποτε ενέργειες για την προστασία του περιβάλλοντος στα 

κατεχόμενα.  Γνωρίζουμε ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή παραχώρησε στην 

τουρκοκυπριακή κοινότητα κάποια κονδύλια, μέρος των οποίων διατέθηκε για την 

ετοιμασία διαχειριστικών σχεδίων για επτά περιοχές που πληρούν τα κριτήρια ένταξης 

στο δίκτυο “Φύση 2000”, χωρίς όμως βέβαια να έχουν προσδιοριστεί και νομικά 

κατακυρωθεί οι περιοχές αυτές, αφού το ευρωπαϊκό κεκτημένο δεν μπορεί να 

εφαρμοστεί στα κατεχόμενα.  Είναι αδιαμφισβήτητο ότι η προστασία του περιβάλλοντος 

και της φυσικής και πολιτιστικής κληρονομιάς του τόπου μας μπορεί να επιτευχθεί μόνο 

μέσα από μια λύση επανένωσης του νησιού μας, που θα οδηγήσει στην ευημερία όλων 

των Κυπρίων, Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, αφού το περιβάλλον δε γνωρίζει 

τεχνητά σύνορα. 

 Επιπλέον, για την προστασία και διαφύλαξη της βιοποικιλότητας είναι μεγάλης 

σημασίας και η αναγνώριση του δικαιώματος της Κύπρου να ανακηρυχθεί πλήρως 

απαλλαγμένη ζώνη από τους γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς, ώστε να 

αποτραπεί η καλλιέργειά τους.  Προς την κατεύθυνση αυτή πολύ σημαντικό είναι και το 

γεγονός ότι η Κύπρος προχώρησε στην ανάθεση εκπόνησης σχετικής μελέτης, τα 
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πορίσματα της οποίας θα χρησιμοποιηθούν για τεκμηρίωση της θέσης μας στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η διαχείριση των αποβλήτων είναι ένα από τα μεγαλύτερα περιβαλλοντικά 

προβλήματα της κοινωνίας μας.  Μετά από μια περίοδο αδράνειας που τήρησαν οι 

προηγούμενες κυβερνήσεις, η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια καθόρισε πρόγραμμα 

διαχείρισης των στερεών αποβλήτων, το οποίο είναι ένα σωστό και φιλόδοξο μέτρο. 

Συγκεκριμένα, για την περιοχή Λάρνακας-Αμμοχώστου έχει ήδη χωροθετηθεί ΧΥΤΥ και 

μονάδα διαλογής στην Κόση.  Για την επαρχία Λευκωσίας χωροθετήθηκε ΧΥΤΥ στην 

Κάτω Μονή και εντός του 2010 θα προκηρυχτούν οι προσφορές για κατασκευή του 

έργου συνολικού κόστους €91,5 εκατομ.  Για την επαρχία Λεμεσού ο ΧΥΤΥ 

χωροθετήθηκε στο Πεντάκωμο και εντός του 2011 αναμένεται να αρχίσει η κατασκευή 

του.  Το κόστος του έργου ανέρχεται στα €91,5 εκατομ.  Για την επαρχία Πάφου έχει 

αποφασιστεί η μετεξέλιξη του ΧΥΤΑ σε ΧΥΤΥ και το κόστος ανέρχεται στα €34,5 εκατομ. 

 Όσον αφορά στα “πράσινα σημεία”, όπου θα τοποθετούνται τα υλικά που θα 

προωθούνται για ανακύκλωση, άρχισε και προχωρά ικανοποιητικά η μελέτη για τη 

χωροθέτησή τους.  Η κατασκευή τους θα ξεκινήσει αρχές του 2011 και το κόστος τους 

υπολογίζεται στα €30 εκατομ., με μέρος της δαπάνης να συγχρηματοδοτείται από τα 

ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Τέλος, όσον αφορά στη διαχείριση των αδρανών 

υλικών, έγινε τροποποίηση της ∆ήλωσης Πολιτικής, καθορίστηκαν οι περιοχές όπου 

μπορούν να χωροθετηθούν οι μονάδες ανακύκλωσης και ετοιμάστηκαν οι κανονισμοί 

που καθορίζουν τη διαδικασία διαχωρισμού, επεξεργασίας και επαναχρησιμοποίησης.  

Για τη διαχείριση των αποβλήτων ελαστικών η διαδικασία βρίσκεται σε προχωρημένο 

στάδιο και αναμένεται εντός του 2010 να επιλυθεί οριστικά, ενώ σε καλό δρόμο 
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βρίσκεται και η διαχείριση των παλιών αυτοκινήτων, των μπαταριών, των ηλεκτρικών 

και ηλεκτρονικών συσκευών κ.ά. 

 Για τη διαχείριση των αποβλήτων η κυβέρνηση θα δαπανήσει μέσα στο 2010 

ποσό που ξεπερνά τα €50 εκατομ., στο οποίο περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων κονδύλια 

για αποκατάσταση των εγκαταλελειμμένων σκυβαλότοπων, κατασκευή και λειτουργία 

κέντρου διαχείρισης επικίνδυνων αποβλήτων και χώρων υγειονομικής ταφής 

αμιαντούχων υλικών, σχέδια αποχετεύσεων σε κοινότητες, αξιοποίηση επεξεργασίας 

λυμάτων στις πόλεις κ.ά.  Επιπλέον, η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια, 

αντιλαμβανόμενη τη σημασία της προστασίας του περιβάλλοντος, έχει λάβει σοβαρά 

υπόψη και έχει ενσωματώσει τις περιβαλλοντικές πτυχές σε όλες της τις πολιτικές.  

Ενδεικτικά αναφέρω τα €1,7 εκατομ. για δημιουργία αντιπυρικών λωρίδων, προστασία 

των δασών και διάσωση, προστασία και συντήρηση μνημείων της φύσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει εξαντληθεί ο χρόνος σας, κύριε συνάδελφε.  Συντομεύετε. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Σε ένα λεπτό ολοκληρώνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Έχω αρκετά άλλα, αλλά λόγω χρόνου δε θα τα αναφέρω. 

 Το πάγιο αίτημα του ΑΚΕΛ για εκπόνηση και εφαρμογή ενός στρατηγικού σχεδίου 

ανάπτυξης της νήσου Κύπρου παίρνει ήδη σάρκα και οστά.  Το σχέδιο είναι ζωτικής 

σημασίας για επίλυση των περιβαλλοντικών προβλημάτων του νησιού μας, αφού 

στόχος του είναι όλοι οι πυλώνες ανάπτυξης να τεθούν υπό τη βασική προϋπόθεση της 
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εξασφάλισης της αειφορίας για τον τόπο σε σχέση με τους διαθέσιμους φυσικούς 

πόρους και τη γενικότερη κατάσταση των περιβαλλοντικών συνθηκών. 

 Κλείνοντας την παρέμβασή μου, θα αναφερθώ με δυο λόγια στο πρόβλημα του 

αιώνα, τις κλιματικές αλλαγές.  Οι δραματικές κλιματικές αλλαγές και τα συχνά πλέον 

ακραία καιρικά φαινόμενα, η αύξηση της θερμοκρασίας σε ολόκληρο τον πλανήτη και η 

άνοδος της στάθμης της θάλασσας λόγω της τήξης των πάγων στους πόλους στέλνουν 

προειδοποιητικά μηνύματα προς όλους μας.  Αναμένουμε όλοι με αγωνία τα 

αποτελέσματα της Συνόδου της Κοπεγχάγης, τα οποία θα κρίνουν το μέλλον του 

πλανήτη μας.  Η Κύπρος στηρίζει και εργάζεται για την επίτευξη μιας παγκόσμιας και 

δεσμευτικής συμφωνίας.  Ελπίζουμε να ξεπεραστούν οι διαφορές και να επιτευχθεί 

αυτή η δεσμευτική συμφωνία, η οποία θα σώσει τον πλανήτη μας και τη ζωή μας. 

 Ευχαριστώ. 

 Καλές γιορτές, καλή χρονιά για όλους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να ’στε καλά. 

 Καλώ στο βήμα τον αγαπητό συνάδελφο Φειδία Σαρίκα του Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Kύριε υπουργέ, 

 Kυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρώτα θα ήθελα να εκφράσω την έκπληξη και την απογοήτευσή μου για την 

αδικαιολόγητη και άδικη επίθεση και τη μηδενιστική κριτική του συναδέλφου του 

Γιώργου Τάσου για το έργο του Υπουργού και του Υπουργείου Γεωργίας.  Το έργο που 

έχει επιτελεστεί, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι πλούσιο, πολυδιάστατο και στοχεύει στην 
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επίλυση των χρόνιων προβλημάτων και στη στήριξη της γεωργοκτηνοτροφίας και του 

αγροτικού κόσμου.  Αυτό το έργο είναι γνωστό και έπρεπε να το γνωρίζει και ο ίδιος, ο 

οποίος, δεν έχω διαπιστώσει, ως μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας, 

μέχρι σήμερα να θέτει ή να αναδεικνύει τα θέματα που έχει αναφέρει στην ομιλία του. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ο προτεινόμενος προϋπολογισμός από τη μια αντικατοπτρίζει το όραμα της 

κυβέρνησης για την ανάπτυξη της οικονομίας και της κοινωνικής ευημερίας και από την 

άλλη δίνει τη δυνατότητα στα κόμματα και τους εκπροσώπους του λαού να εκφράσουν 

από το βήμα της Βουλής τις απόψεις και τις προτάσεις τους μέσα από ένα δημοκρατικό 

και εποικοδομητικό διάλογο για την οικονομία και τις πολιτικές που εφαρμόζονται με 

στόχο την ανάπτυξη του τόπου και την ευημερία του πολίτη. 

 Το 2009 ήταν αναμφίβολα μια δύσκολη χρονιά, μια χρονιά με πολλά και σημαντικά 

θέματα να βρίσκονται στην πρώτη γραμμή του ενδιαφέροντος, αλλά και των ανησυχιών 

των πολιτών τόσο σε παγκύπριο όσο και σε ευρωπαϊκό επίπεδο.  Θέματα όπως η 

οικονομική ύφεση, οι κλιματικές αλλαγές, η επιδημία της γρίπης Α, η εφαρμογή της 

Συνθήκης της Λισαβόνας απασχολούν την κοινή γνώμη και, σε μεγάλο βαθμό, 

καθορίζουν τις δράσεις των κυβερνήσεων.  

 Και βεβαίως για μας το σημαντικότερο είναι το εθνικό μας θέμα και οι προσπάθειες 

που καταβάλλονται για επανένωση της διχοτομημένης πατρίδας μας, μέσω των 

απευθείας συνομιλιών του Προέδρου της ∆ημοκρατίας με τον κατοχικό ηγέτη Μεχμέτ 

Αλί Ταλάτ.  Συνομιλίες που θέλουμε να ελπίζουμε ότι θα οδηγήσουν σε μια βιώσιμη και 

λειτουργική λύση, μια λύση που θα συνάδει με τις αρχές του διεθνούς δικαίου, με τα 

ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών και τις αρχές και αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

στην οποία πλέον ανήκουμε.  Ως Έλληνες της Κύπρου είμαστε έτοιμοι για τον έντιμο 

συμβιβασμό.  Το ίδιο όμως αναμένουμε να πράξει και η τουρκική πλευρά.  Την ίδια 
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καλή διάθεση απαιτούμε να δείξουν Άγκυρα και Ταλάτ στο τραπέζι των συνομιλιών, 

γιατί μόνο με την αλληλοκατανόηση, τη συναντίληψη και την αμοιβαιότητα μπορεί να 

υπάρξει μια διαρκής και βιώσιμη λύση του Κυπριακού.  Οι παράλογες απαιτήσεις και οι 

ετεροβαρείς διεκδικήσεις από την Τουρκία και τον κ. Ταλάτ δεν μπορούν και ούτε θα 

γίνουν αποδεκτές από το λαό μας.  Είναι γι’ αυτό που σήμερα δυστυχώς δεν μπορούμε 

να νιώθουμε αισιόδοξοι για το αποτέλεσμα των συνομιλιών.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η συζήτηση των φετινών προϋπολογισμών γίνεται σε μια περίοδο έντονης 

οικονομικής ύφεσης με πολυδιάστατες κοινωνικές επιπτώσεις.  Η Ε∆ΕΚ, παρ’ όλο που 

στηρίζει την κυβέρνηση, θέλει να εκφράσει την ανησυχία της για την πορεία της 

οικονομίας με τη συνεχή διολίσθηση των βασικών οικονομικών δεικτών, την αλματώδη 

αύξηση της ανεργίας και τις μεγάλες δυσκολίες επιβίωσης των μικρομεσαίων 

επιχειρήσεων. 

 Φαίνεται ότι ο στόχος της ανάκαμψης δεν είναι τόσο εύκολος και θα χρειαστεί 

πολύς χρόνος και μεγάλη προσπάθεια.  Για να ανατραπεί η σημερινή κατάσταση, 

πρέπει να ληφθούν διορθωτικά μέτρα και να εφαρμοστούν ευφάνταστες πολιτικές που 

θα τονώσουν τους σημαντικούς τομείς της οικονομίας, όπως είναι ο τουρισμός και ο 

τομέας των κατασκευών.  Χρειάζεται να προωθηθούν, άμεσα και ευέλικτα, σημαντικά 

έργα ανάπτυξης που θα εμπλουτίσουν το τουριστικό μας προϊόν και θα 

επαναπροσελκύσουν  επενδυτές στον τομέα των κατασκευών.  Τέτοια έργα είναι  οι 

μαρίνες, τα θεματικά πάρκα, το οδικό δίκτυο, οι αθλητικές εγκαταστάσεις, τα έργα 

πολιτιστικής υποδομής, έργα δηλαδή ικανά να δώσουν μια νέα πνοή στο γερασμένο 

τουριστικό προϊόν μας και παράλληλα να ενισχύσουν νέους τομείς δραστηριοτήτων 

όπως είναι ο  πολιτιστικός, ο ιατρικός, ο θρησκευτικός και ο αθλητικός τουρισμός.  Μέσα 

από την κρατική παρέμβαση, αλλά και από την ταυτόχρονη στήριξη της ιδιωτικής 
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πρωτοβουλίας, τα μέτρα αυτά θα μπορούσαν να τονώσουν την οικονομία, να 

δημιουργήσουν νέες θέσεις εργασίας, να προσελκύσουν νέους επενδυτές και να 

ξαναβάλουν την Κύπρο στον παγκόσμιο χάρτη των ποιοτικών τουριστικών προορισμών.  

Για να γίνει όμως αυτό, χρειάζεται όραμα, αποφασιστικότητα, ευελιξία και 

προγραμματισμός. 

 Ταυτόχρονα και πρωτίστως όμως πρέπει να στηριχτεί ο πολίτης και ιδιαίτερα οι 

νέοι άνθρωποι και οι ασθενέστερες ομάδες του πληθυσμού.  Ας μην κλείνουμε τα μάτια 

και ας μη στρουθοκαμηλίζουμε.  Στη σημερινή Κύπρο, στην Κύπρο του 2010, υπάρχουν 

οικογένειες που δεν μπορούν να καλύψουν τις βασικές τους ανάγκες.  Υπάρχουν παιδιά 

που δεν απολαύουν αυτών που πρέπει να απολαύει ένα παιδί.  Υπάρχουν νέοι που δε 

βρίσκουν δουλειά.  Υπάρχουν εργαζόμενοι που απολύθηκαν.  Υπάρχουν ηλικιωμένοι 

που μένουν στο περιθώριο της ζωής με συντάξεις πείνας.  Υπάρχουν παραγωγικές 

τάξεις που δυσπραγούν.  ∆εν είναι κινδυνολογία και δεν είναι υπερβολή. είναι δυστυχώς 

πραγματικότητες της καθημερινής μας ζωής, είναι πραγματικότητες που πρέπει να 

αντιμετωπίσουμε.  Μπορεί οι περιπτώσεις που ανέφερα να μην αποτελούν τον κανόνα, 

μπορεί να μην είναι η πλειοψηφία στη σημερινή κοινωνία μας, είναι όμως φαινόμενα 

υπαρκτά και κυρίως είναι φαινόμενα που ακολουθούν μια αυξητική πορεία.  Και αυτά τα 

φαινόμενα πρέπει να τα αντιμετωπίσουμε, οφείλουμε να τα περιορίσουμε και, εάν είναι 

δυνατόν, να τα εξαλείψουμε.  

 Η οικονομική ανάπτυξη που προανέφερα, για να έχει ουσιαστικό νόημα και 

περιεχόμενο, πρέπει να συμβαδίζει με μια ουσιαστική κοινωνική πολιτική, μια πολιτική 

που να έχει στο επίκεντρο τον άνθρωπο, που να διασφαλίζει τις βασικές του ανάγκες, 

που να διασφαλίζει την αξιοπρέπειά του.  ∆εν αρκεί να ευημερούν οι αριθμοί.  Πρέπει 

να ευημερεί ο άνθρωπος.  Πρέπει να ευημερεί η κοινωνία ως σύνολο και όχι ο 

μεμονωμένος πολίτης.  Ιδιαίτερα από τη σημερινή κυβέρνηση ο πολίτης έχει αυξημένες 
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προσδοκίες, έχει δικαιολογημένες απαιτήσεις.  Προσδοκίες και απαιτήσεις που 

πηγάζουν από την ιστορία των πολιτικών δυνάμεων που συγκυβερνούν, από την 

προοδευτική ιδεολογία τους, από τους διαχρονικούς αγώνες τους, από την πολιτική 

τους συνέπεια.  Εμείς, ως Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, θα στηρίξουμε την 

κυβέρνηση σε κάθε σωστή προσπάθεια για ανάκαμψη της οικονομίας και εφαρμογή 

μιας ουσιαστικής κοινωνικής πολιτικής, θέτοντας τις δικές μας θέσεις και απόψεις, όπως, 

είμαι σίγουρος, θα πράξει και η κάθε πολιτική δύναμη.  

 Θα πρέπει να συνεχιστεί η πετυχημένη οικονομική πολιτική των προηγούμενων 

χρόνων, ώστε να επιτευχθεί ο στόχος για περαιτέρω διεύρυνση του κοινωνικού 

χαρακτήρα του κράτους, για συνέχιση της αναπτυξιακής πορείας και για βελτίωση της 

ευημερίας ολόκληρου του κυπριακού λαού.  Σήμερα όλα αυτά μπορεί να φαίνονται 

δύσκολα.  Πιστεύω όμως ότι μέσα από τη συνεργασία όλων μπορούμε να φέρουμε και 

πάλι την ανάπτυξη και την ευημερία στον τόπο μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Στο πλαίσιο της σύντομης παρέμβασής μου δεν είναι δυνατό να αναφερθώ σε όλα 

τα σημαντικά θέματα, γι’ αυτό θα περιοριστώ κυρίως στα ζητήματα που έχουν σχέση με 

την τοπική αυτοδιοίκηση, την ανάπτυξη, τη γεωργία και την ύπαιθρο. 

 Είναι αλήθεια ότι μέσα από τους προτεινόμενους προϋπολογισμούς αναδεικνύεται 

από τα περισσότερα υπουργεία ένα φιλόδοξο όραμα για την τριετία 2010-2012, ένα 

όραμα το οποίο, αν μπορέσει να εφαρμοστεί, θα δημιουργήσει τις προϋποθέσεις για 

καινοτομίες σε πολλούς τομείς. 

 Η Ε∆ΕΚ, ως ένα κατεξοχήν αυτοδιοίκητο κόμμα, θέτει στο επίκεντρο της πολιτικής 

της τον ίδιο τον πολίτη και την πραγματική αποκέντρωση, γι’ αυτό και δίνουμε ιδιαίτερη 

σημασία στην τοπική αυτοδιοίκηση.  Θέλουμε να χαιρετίσουμε την απόφαση της 

κυβέρνησης να στηρίξει αποφασιστικά τις τοπικές αρχές με την ουσιαστική αύξηση της 
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κρατικής χορηγίας και την απόφαση για εκπόνηση μελέτης, σε συνεργασία με την 

Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, την Ένωση ∆ήμων Κύπρου και το Εθνικό Κέντρο 

∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Αυτοδιοίκησης της Ελλάδας, για τον εκσυγχρονισμό του 

θεσμού της τοπικής αυτοδιοίκησης της Κύπρου.  Στόχος θα πρέπει να είναι η 

πραγματική μεταρρύθμιση του θεσμού.  Ήρθε η ώρα για την ανακατανομή των 

αρμοδιοτήτων μεταξύ του κεντρικού κράτους και της τοπικής αυτοδιοίκησης, στη βάση 

των αρχών της επικουρικότητας και του εταιρισμού.  Τομείς όπως η παιδεία, η 

κοινωνική πολιτική, η προστασία του περιβάλλοντος, η βελτίωση της ποιότητας ζωής, ο 

πολιτισμός, ο τουρισμός, η περιφερειακή ανάπτυξη και πολλά άλλα θα μπορούσαν να 

ενταχθούν στις στοχευμένες δράσεις των τοπικών αρχών.  Την πολιτική αυτή, τη 

στροφή δηλαδή προς τις έγνοιες και τις ανησυχίες, τις απόψεις και τους 

προβληματισμούς του απλού πολίτη, ακολουθεί εδώ και χρόνια η Ευρωπαϊκή Ένωση.  

Στη νέα εποχή που διανύουμε οι μεταρρυθμίσεις στο θεσμό της τοπικής αυτοδιοίκησης 

θα πρέπει να έχουν ως βασικό στόχο την αποκέντρωση των μηχανισμών λήψης 

αποφάσεων, ώστε αυτές να λαμβάνονται από τον ίδιο τον Ευρωπαίο πολίτη.  Η αρχή 

της επικουρικότητας και η σημασία που αποδίδει η Ευρωπαϊκή Ένωση στη συμβολή και 

τη συμμετοχή του πολίτη στη χάραξη πολιτικής και στη λήψη αποφάσεων έχουν 

αναβαθμίσει τη θέση του κάθε πολίτη, ο οποίος αποκτά πλέον το αίσθημα ότι ο ίδιος 

διαδραματίζει ή μπορεί να διαδραματίσει ένα σημαντικό ρόλο στα δρώμενα σε τοπικό 

επίπεδο. 

 Μέσα σε αυτό το πνεύμα, χαιρετίζουμε την απόφαση του Υπουργείου Εσωτερικών 

για έναρξη διαλόγου με όλους τους εμπλεκομένους στον τομέα της τοπικής 

αυτοδιοίκησης, έτσι ώστε να δημιουργηθεί το πλαίσιο που θα θέσει τον ευαίσθητο αυτό 

χώρο στην τροχιά της νέας εποχής, μιας εποχής που θα χαρακτηρίζεται από τον 

αναβαθμισμένο ρόλο των τοπικών αρχών και θα εδράζεται στα δικαιώματα του πολίτη. 
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Εμείς θα στηρίξουμε αυτή την προσπάθεια με την ενεργό μας συμμετοχή στο διάλογο, 

θέτοντας τις δικές μας θέσεις και απόψεις σε σχέση με τις πρόνοιες της προτεινόμενης 

μελέτης. 

 Πιστεύουμε ότι: 

1. πρέπει να θεσπιστεί ενιαία νομοθεσία που να διέπει τη λειτουργία των δήμων και 

των κοινοτήτων, 

2. πρέπει να προχωρήσουμε στην παραχώρηση νέων εξουσιών, αρμοδιοτήτων, 

αλλά και των αναγκαίων οικονομικών πόρων στις τοπικές αρχές, 

3. πρέπει να προωθήσουμε τη συμπλεγματοποίηση των υπηρεσιών δήμων και 

κοινοτήτων, με την προοπτική συνενώσεών τους, 

4. πρέπει να υλοποιήσουμε την εφαρμογή της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, 

5. πρέπει να θεσμοθετήσουμε το δημοτικό δημοψήφισμα για σημαντικά θέματα που 

απασχολούν τους πολίτες, 

6. πρέπει προχωρήσουμε στην εισαγωγή του δεύτερου βαθμού της τοπικής 

αυτοδιοίκησης. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θεωρούμε σημαντικό το γεγονός ότι, παρά την οικονομική ύφεση, στους 

προτεινόμενους προϋπολογισμούς διαμορφώνεται το όραμα της κυβέρνησης για την 

προώθηση και υλοποίηση σημαντικών έργων υποδομής στις πόλεις και στην ύπαιθρο 

με τη συμπερίληψη ποσού €297 εκατομ.  Η αναβάθμιση του αυτοκινητόδρομου 

Λευκωσίας-Λεμεσού μέχρι την Αλάμπρα σε έξι λωρίδες, η κατασκευή νέου κόμβου 

παρά το ΓΣΠ, η προώθηση του νέου, τεσσάρων λωρίδων κυκλοφορίας, κάθετου 

δρόμου από το λιμάνι Λεμεσού προς τον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου είναι μερικά 

από τα σημαντικά έργα των οποίων προωθείται η κατασκευή.  Η κατασκευή δημοσίων 
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έργων συμβάλλει καθοριστικά στην ανάπτυξη της οικονομίας, στη δημιουργία θέσεων 

εργασίας και τη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των πολιτών. 

 Θεωρούμε μεγάλης σημασίας την αποτελεσματική υλοποίηση των δημοσίων 

έργων.  Χαιρετίζουμε την προσπάθεια του υπουργείου για αντιμετώπιση του 

διαχρονικού προβλήματος των καθυστερήσεων στην υλοποίηση ενός έργου.  Αυτές οι 

προσπάθειες για επίσπευση του χρόνου υλοποίησης των έργων, μέσα από την 

απλοποίηση και επιτάχυνση των διαδικασιών, έχουν αρχίσει να αποδίδουν καρπούς. 

Μια σειρά από μεγάλα, αλλά και μικρότερα έργα προσφοροδοτήθηκαν ενωρίτερα από 

ό,τι είχε αρχικά προγραμματιστεί και οι χρόνοι κατασκευής τους συντμήθηκαν σημαντικά.  

Πολύ σημαντική και άξια συγχαρητηρίων θεωρούμε ακόμη την απόφαση του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών για εφαρμογή του σχεδίου ανάπτυξης των δημόσιων 

συγκοινωνιών, που έχει ως στόχο την αναβάθμιση της ποιότητας ζωής του πολίτη στην 

πόλη και στην ύπαιθρο.  Για το σκοπό αυτό στον προτεινόμενο προϋπολογισμό 

περιλαμβάνεται κονδύλι €44 εκατομ. για τη στήριξη των έξι φορέων που έχουν 

δημιουργηθεί και έχει υπογραφεί η σχετική σύμβαση στις 2 ∆εκεμβρίου 2009, ώστε να 

τύχει εφαρμογής το φιλόδοξο αυτό σχέδιο για τον εκσυγχρονισμό των δημόσιων 

συγκοινωνιών από τον Ιούνιο του 2010.  Θέλουμε να ελπίζουμε ότι οι ιδιωτικές αυτές  

εταιρείες θα εφαρμόσουν πλήρως τις πρόνοιες του σχεδίου, ώστε να υπάρχει συχνή και 

αναβαθμισμένη εξυπηρέτηση των πολιτών, μαθητών, εργαζομένων, ηλικιωμένων, 

τουριστών, στις πόλεις και σε όλες τις κοινότητες της υπαίθρου. 

 Σημαντικά είναι επίσης τα κονδύλια, ύψους €66 εκατομ., για τα διάφορα 

στεγαστικά προγράμματα, αναδεικνύοντας έτσι την αποφασιστικότητα της κυβέρνησης 

να συνεχίσει τη βελτίωση των στεγαστικών σχεδίων για τις οικογένειες των προσφύγων, 

των πολυτέκνων, των χαμηλά αμειβομένων και των κατοίκων της υπαίθρου. 
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 Ένας ακόμη σημαντικός τομέας στον οποίο θα πρέπει να υπάρξει αποφασιστική 

παρέμβαση είναι ο τομέας της ανάπτυξης, που τα τελευταία χρόνια ακολουθεί μια 

άναρχη πορεία, δημιουργώντας σοβαρά προβλήματα στα αστικά κέντρα και στην 

περιφέρεια σε ολόκληρη την Κύπρο.  Το φαινόμενο αυτό προκάλεσε σοβαρά 

προβλήματα στο φυσικό περιβάλλον και στις προοπτικές ανάπτυξης, ενώ επέφερε 

υπερσυγκέντρωση πληθυσμού στις αστικές και περιαστικές περιοχές, οι οποίες δεν 

ήσαν έτοιμες, λόγω έλλειψης της αναγκαίας υποδομής, να δεχθούν την τεράστια αυτή 

ανάπτυξη με τη συνεπακόλουθη αύξηση του πληθυσμού.  Η Ε∆ΕΚ πιστεύει ότι 

επιβάλλεται η εκπόνηση ενός γενικού χωροταξικού σχεδίου, σε συνδυασμό με την 

εκπόνηση και περιφερειακών σχεδίων ανάπτυξης, ώστε να αντιμετωπιστούν 

αποτελεσματικά τα χωροταξικά προβλήματα στις πόλεις και στην ύπαιθρο. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Kυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω την πεποίθηση ότι ο τομέας που αντιμετωπίζει ουσιαστικά προβλήματα είναι 

αυτός της γεωργοκτηνοτροφίας.  Οι αγρότες της Κύπρου ήταν για χρόνια οι στυλοβάτες 

της οικονομίας και της κοινωνίας.  Η Ε∆ΕΚ, αναγνωρίζοντας και εκτιμώντας το 

σημαντικό ρόλο που διαδραμάτισε και που θα μπορούσε να διαδραματίσει τόσο η  

ύπαιθρος όσο και η αγροτική τάξη στη διασφάλιση του γνήσιου χαρακτήρα του 

κυπριακού τοπίου, αλλά και της κοινωνίας γενικότερα, θεωρεί ως απόλυτα αναγκαία την 

εφαρμογή μιας ολοκληρωμένης πρότασης στήριξης των αγροτών, μιας πρότασης που 

θα αποκαθιστά τη σημερινή άνιση οικονομική τους μεταχείριση και θα οδηγεί στην 

οικονομική και κοινωνική χειραφέτηση μέσα από τη διασφάλιση αξιοπρεπούς 

εισοδήματος και τη δημιουργία προοπτικών σωστής επαγγελματικής ενασχόλησης. 

 Είναι αλήθεια ότι η απελευθέρωση των αγορών, ο τερματισμός των 

προστατευτικών μέτρων και των επιδοτήσεων μετά την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή 
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Ένωση, οι επιπτώσεις από τη συνεχιζόμενη ανομβρία και τις διάφορες θεομηνίες, τα 

προβλήματα που δημιούργησαν στην κτηνοτροφία οι διάφορες ασθένειες (τρομώδης 

νόσος, αφθώδης πυρετός) οδήγησαν τους γεωργοκτηνοτρόφους μας σε μια δεινή 

οικονομική θέση.  Η κυβέρνηση, σε συνεργασία με τις αγροτικές οργανώσεις, θα πρέπει 

να δώσει μια νέα ελπίδα στους αγρότες και την ύπαιθρο.  Για να υπάρξει επιτυχία, 

χρειάζεται, κατά την άποψη μας, να ληφθούν αποφάσεις και να προωθηθούν μέτρα τα 

οποία θα ανακουφίσουν τη γεωργοκτηνοτροφία και τον αγροτικό πληθυσμό. 

 Χαιρετίζουμε την αποφασιστικότητα του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 

και Περιβάλλοντος και  της κυβέρνησης να προχωρήσει στην άμεση οικονομική στήριξη 

των αγροτών μας που έχουν πληγεί από την ανομβρία, στη λήψη μέτρων για την 

καταπολέμηση της τρομώδους νόσου, στη λήψη μέτρων για την αντιμετώπιση της 

λειψυδρίας με την απόφαση για κατασκευή μονάδων αφαλάτωσης σε όλες τις επαρχίες, 

στην προώθηση του φακέλου για την κατοχύρωση του χαλλουμιού, στον καταρτισμό 

εθνικού σχεδίου χορήγησης κρατικών ενισχύσεων και στη λήψη γενικότερων μέτρων για 

τη στήριξη της υπαίθρου και του αγροτικού κόσμου. 

 Παράλληλα, ως Ε∆ΕΚ προτείνουμε: 

1. την εκπαίδευση και πληροφόρηση των γεωργών σε θέματα παραγωγής και 

εμπορίας, 

2. την αναβάθμιση του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών, 

3. την κατασκευή έργων υποδομής στις αγροτικές περιοχές, 

4. την παραχώρηση κρατικών ενισχύσεων για προγράμματα που δεν καλύπτονται 

από το Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, 

5. την επίσπευση εφαρμογής των προνοιών του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου για τον 

Ακάμα, 

6. την ενίσχυση του αγροτουρισμού. 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Kυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν αφήσω το βήμα, θεωρώ υποχρέωσή μου να αναφερθώ σε συντομία στα 

προβλήματα της επαρχίας Πάφου.  Παρ’ όλο που υπάρχει αναγνώριση της μεγάλης 

συνεισφοράς της επαρχίας στην οικονομία του τόπου, λόγω της τουριστικής και 

οικοδομικής ανάπτυξης των τελευταίων χρόνων, δυστυχώς η Πάφος δε στηρίχθηκε από 

τις διάφορες κυβερνήσεις για την προώθηση και υλοποίηση σημαντικών έργων 

υποδομής, ώστε να υπάρξει προοπτική για περαιτέρω ανάπτυξη και ευημερία.   

∆υστυχώς, η συνεχιζόμενη οικονομική ύφεση, η οποία επηρέασε σε πολύ μεγαλύτερο 

βαθμό την επαρχία της Πάφου, δημιουργώντας προβλήματα επιβίωσης μικρών και 

μεγάλων επιχειρήσεων και προκαλώντας δραματική αύξηση της ανεργίας, δε 

δημιουργεί ευνοϊκές συνθήκες για το μέλλον.  Είναι γι’ αυτό που χρειάζεται να ληφθούν 

άμεσα μέτρα για τη στήριξη όλων των τομέων της τουριστικής βιομηχανίας, να 

εξαγγελθούν νέες πολιτικές και να στηριχθεί η ιδιωτική πρωτοβουλία για την κατασκευή 

εμπλουτιστικών έργων όπως μαρίνων, γηπέδων γκολφ και θεματικών πάρκων. 

Ταυτόχρονα, πρέπει να προωθηθούν τα σημαντικά έργα υποδομής που χρειάζεται η 

επαρχία μας και να επιταχυνθεί η υλοποίησή τους, που σήμερα εξακολουθεί να 

προχωρεί με πολύ αργούς ρυθμούς.   

 Τέτοια έργα είναι: 

1. η κατασκευή του αυτοκινητόδρομου Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς, 

2. η δημιουργία μαρίνας, 

3. τα πολεοδομικά έργα των τεσσάρων δήμων, 

4. η κατασκευή του δρόμου αεροδρομίου Πάφου-τουριστικής περιοχής Πέγειας, 

5. η κατασκευή έργων πολιτιστικής υποδομής, όπως το κλειστό ∆ημοτικό Θέατρο 

Πάφου, 
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6. η κατασκευή των στεγάστρων στο Αρχαιολογικό Πάρκο, 

7. η βελτίωση των παραλιών, 

8. η δημιουργία σύγχρονου μουσείου στην πόλη της Πάφου. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η κυβέρνηση παρουσιάζει στον προϋπολογισμό που βρίσκεται ενώπιόν μας το 

όραμά της για την ανάπτυξη του τόπου και την ευημερία του πολίτη.  Οι στόχοι που 

τίθενται είναι φιλόδοξοι, αλλά και δύσκολοι λόγω των μεγάλων προβλημάτων που 

αντιμετωπίζει η οικονομία μας από τη συνεχιζόμενη διεθνή ύφεση.  Θα χρειαστεί από 

πλευράς κυβέρνησης να καταβληθεί μεγάλη προσπάθεια και να γίνει σκληρή δουλειά, 

ώστε, με τη λήψη των αναγκαίων αποφάσεων, να ξεπεραστούν οι όποιες αντικειμενικές 

δυσκολίες υπάρχουν στην οικονομία, για να καταστεί δυνατή η υλοποίηση των 

προνοιών του προτεινόμενου προϋπολογισμού.  Θα πρέπει να δημιουργηθούν οι 

προϋποθέσεις για ανάκαμψη της οικονομίας με τη  δημιουργία προοπτικών ανάπτυξης 

και την ταυτόχρονη μείωση της μάστιγας της ανεργίας και των κοινωνικών 

προβλημάτων, που δυστυχώς αυξάνονται δραματικά. 

 Ως Ε∆ΕΚ χαιρετίζουμε και στηρίζουμε την αποφασιστικότητα της κυβέρνησης για 

τη συνέχιση της πορείας ανάπτυξης και ευημερίας με τη συμπερίληψη στον 

προϋπολογισμό μεγάλων αναπτυξιακών έργων και σημαντικών κονδυλίων, για τη 

στήριξη των ασθενέστερων ομάδων του πληθυσμού και την εφαρμογή μιας πιο δίκαιης 

κοινωνικής πολιτικής.  Παρά τις μεγάλες δυσκολίες, λόγω της παγκόσμιας οικονομικής 

ύφεσης, τις απαιτητικές συνθήκες του ευρωπαϊκού περιβάλλοντος, αλλά και τις 

αντικειμενικές δυσκολίες μιας ημικατεχόμενης πατρίδας, πιστεύουμε ότι η Κύπρος και ο 

λαός μας μπορούν να ατενίζουν το μέλλον με αισιοδοξία. 

 Ευχαριστώ και εύχομαι σε όλους καλές γιορτές! 
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(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Φειδία Σαρίκα τον προεδρεύοντα της 

συνεδρίασης αντικατέστησε στην έδρα η κ. Ντίνα Ακκελίδου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Σαρίκα.   

 Επόμενος ομιλητής είναι ο βουλευτής του ∆ΗΚΟ ο συνάδελφος Νίκος Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Kυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Kύριε υπουργέ, 

 Η συζήτηση και η έγκριση του κρατικού προϋπολογισμού στη Bουλή των 

Αντιπροσώπων αποτελεί την κορυφαία πράξη του κοινοβουλευτικού έργου.  Είναι η 

στιγμή που η κυβέρνηση κρίνεται για το έργο της και ζητά να λάβει διαμέσου της 

έγκρισης του προϋπολογισμού ψήφο εμπιστοσύνης όχι μόνο για το έργο που έχει 

επιτελέσει, αλλά και για την οικονομική και κοινωνική στρατηγική που πρόκειται να 

ακολουθήσει.  ∆ιαχρονική θέση του ∆ημοκρατικού Κόμματος για την οικονομία του 

τόπου  είναι ότι πρέπει να αντιμετωπίζεται ως εθνική υπόθεση από όλους, με στόχο μια 

ισχυρή οικονομία που θα έχει τις δυνατότητες για ανάπτυξη και για ένα κράτος 

κοινωνικών παροχών. 

 Η παγκόσμια οικονομική κρίση φανέρωσε τις αδυναμίες του συστήματος, των 

θεσμών, αλλά και της αλόγιστης ελευθερίας στην οικονομία της αγοράς, που με την 

έλλειψη της πρέπουσας εποπτείας οδήγησε σε ασυδοσία.  Το αλληλοεξαρτώμενο και 

παγκοσμιοποιημένο οικονομικό σύστημα κατέδειξε ότι δε διέθετε ασφαλιστικές δικλίδες, 

με αποτέλεσμα την εξάπλωση της κρίσης αστραπιαία σε όλα τα σημεία.  Για την 

εκτόνωση της κρίσης έχουν γίνει πολλές διορθωτικές κινήσεις, αλλά αναπόφευκτα η 
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κυπριακή οικονομία έχει επηρεαστεί και αυτό παρουσιάζεται ιδιαίτερα στην επιδείνωση 

των φορολογικών εσόδων του κράτους. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα, μελετώντας την κατάσταση της οικονομίας του τόπου, 

εκτιμά ότι δεν ασκήθηκε πειθαρχημένη και σωστή δημοσιονομική πολιτική, αφού οι μη 

στοχευμένες κοινωνικές δαπάνες, σε συνδυασμό με την ανεξέλεγκτη αύξηση των 

δημόσιων δαπανών, ειδικότερα σε τομείς χωρίς ουσιαστικό οικονομικό όφελος και 

υψηλής προστιθέμενης αξίας έργα, οδήγησαν σε πέραν του 3% το δημοσιονομικό 

έλλειμμα.  Παράλληλα, το δημόσιο χρέος εκτιμάται πως θα σημειώσει αξιοσημείωτη 

αύξηση τα επόμενα έτη.  Ο ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας παραμένει 

γύρω στο 0,7% και εκτιμάται ότι θα παραμείνει στάσιμος το 2010.  Ο κίνδυνος 

επιτήρησης της κυπριακής οικονομίας από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι ορατός, 

γεγονός που επαναφέρει την αναγκαιότητα για διορθωτικές μεταρρυθμίσεις, για 

επαναπροσδιορισμό της οικονομίας προς νέες κατευθύνσεις και δραστηριότητες 

υψηλής προστιθέμενης αξίας.  

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες σημειώνουν μείωση και ο ρυθμός υλοποίησης του 

αναπτυξιακού προγράμματος παραμένει ανησυχητικά χαμηλός.  Εκφράζουμε την 

απογοήτευσή μας για τη μείωση των δαπανών στον τομέα της έρευνας και τεχνολογίας, 

ενώ κρίνουμε ότι τα όποια αναπτυξιακά έργα πρέπει να αντικρίζονται με ορθολογικά 

κριτήρια.  Παράλληλα, η μείωση των λειτουργικών δαπανών φαίνεται ότι δεν μπορεί να 

φτάσει το στόχο του 14%, αλλά θα είναι της τάξης του 2,6%.  Προβληματισμό επίσης 

δημιουργεί η αυξητική τάση που σημειώνει ο δείκτης του πληθωρισμού. 

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα.) 

 Είναι επιβεβλημένη η στοχευμένη στήριξη ευπαθών ομάδων του πληθυσμού, 

περιλαμβανομένων και των προσφύγων, που σηκώνουν αγόγγυστα το μεγαλύτερο 

βάρος των συνεπειών της εισβολής και κατοχής.  Αυτό προσπαθήσαμε κατά τη 
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διακυβέρνηση της προηγούμενης πενταετίας και αυτό στηρίζουμε κατά την παρούσα 

διακυβέρνηση.  Θέλω να πιστεύω πως και η αντιπολίτευση, παρά τις ιδεολογικές και 

άλλες προσεγγίσεις της, δεν είναι αντίθετη σε έναν τέτοιο αναγκαίο στόχο. 

 Τέλος, ως ∆ΗΚΟ δεσμευόμαστε πως θα παρακολουθούμε στενά τις εξελίξεις, 

στηρίζοντας κάθε συλλογική προσπάθεια προς ελαχιστοποίηση των επιπτώσεων της 

διεθνούς οικονομικής κρίσης και επαναφορά της κυπριακής οικονομίας σε συνθήκες 

σταθερότητας και υγιών οικονομικών, ώστε η Κύπρος να μπορέσει να εκπληρώσει το 

στόχο της και να καταστεί περιφερειακό χρηματοπιστωτικό κέντρο.  Προς αυτή την 

κατεύθυνση θα καταθέσουμε συγκεκριμένες προτάσεις διασφαλίζοντας την εμπέδωση 

συνθηκών μακροοικονομικής σταθερότητας και ανάπτυξης, ώστε να υπάρχουν ασφαλή 

και γερά θεμέλια για άσκηση μιας ακόμη πιο γενναιόδωρης κοινωνικής πολιτικής προς 

όφελος του πολίτη και στήριξη των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού. 

 Περαιτέρω, θέλω να κάμω κάποιες γενικές παρατηρήσεις.  Κοινές και διαχρονικές 

είναι οι διαπιστώσεις για πολλά έργα που καθυστερεί η υλοποίησή τους και μάλιστα για 

αναπτυξιακά έργα ύψιστης σημασίας.  Οι λόγοι που δυνατόν να προκαλούν τις 

καθυστερήσεις είναι πολλοί, αλλά και προβλεπτοί, ώστε να μη δικαιολογούμαστε.  Και 

είναι χρέος της παρούσας κυβέρνησης, με τη συνδρομή όλων μας, να αντιμετωπίσει 

αποτελεσματικά την κατάσταση.  Θα αναφερθώ σε χαρακτηριστικά παραδείγματα 

τέτοιων έργων επιλέγοντας από τη δική μου επαρχία, τη Λάρνακα. 

 Όσον αφορά την ανέγερση της νέας πτέρυγας του νοσοκομείου Λάρνακας, να 

εκφράσω την ευαρέσκειά μας για τη θετική απόφαση της κυβέρνησης.  ∆εν είναι αρκετή 

όμως η εξαγγελία του έργου.  Πρέπει όλα τα αρμόδια τμήματα να συνεργαστούν, κατά 

τέτοιο τρόπο ώστε το έργο αυτό να υλοποιηθεί άμεσα, γιατί είναι απελπιστικά επιτακτική 

η ανάγκη. Και εδώ μιλάμε για τη ζωή και την υγεία των ανθρώπων.  Η δαπάνη των 

€300.000 που περιλήφθηκε στον περσινό προϋπολογισμό για την ετοιμασία σχεδίων 
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έχει αποδεσμευτεί και το ποσό κατατέθηκε στο λογαριασμό του Τμήματος ∆ημοσίων 

Έργων, χωρίς όμως μέχρι σήμερα, εξ όσων γνωρίζω και διαπιστώνω, να έχει 

χρησιμοποιηθεί για το σκοπό που δόθηκε.  Μόνο με την ορθολογική αξιοποίηση και 

διάθεση των οικονομικών μας πόρων θα έχουμε το καλύτερο αποτέλεσμα.  Και εδώ 

θέλω ακριβώς να επισημάνω πως μια επιτακτική ανάγκη που αφορά την υγεία και τη 

ζωή των πολιτών είναι σαφώς υπέρτερη από πολλές άλλες, έστω δικαιολογημένες, 

ανάγκες που μπορούν να περιμένουν. 

 Τη μετακίνηση του διυλιστηρίου και των εγκαταστάσεών του με κατασκευή του 

τερματικού σταθμού στο Βασιλικό ακόμη την αναμένουμε, παρά το γεγονός ότι αποτελεί 

υπόσχεση και πάρθηκε πολιτική απόφαση από τρεις διαδοχικές κυβερνήσεις.  Είναι 

αδιανόητο να ξεκινά δίπλα από αυτές τις εγκαταστάσεις ένα από τα πιο φιλόδοξα έργα 

τουριστικής υποδομής όπως η ενιαία ανάπτυξη του λιμανιού και της μαρίνας κυρίως για 

κρουαζιερόπλοια, ενώ την ίδια ώρα δαπανούμε εκατομμύρια ως ενοίκια για την 

αποθήκευση στρατηγικών αποθεμάτων.  Επιπλέον, αποστερούμε από τον τόπο έσοδα 

πολλών εκατομμυρίων που αποδεδειγμένα θα μπορούσε να αποφέρει ο εφοδιασμός με 

πετρελαιοειδή των πλοίων που διέρχονται την Κύπρο.  Η  απαράδεκτη αμέλεια του 

κράτους για τη δημιουργία του τερματικού σταθμού αποθήκευσης πετρελαιοειδών στο 

Βασιλικό, αμέσως μετά το κλείσιμο του διυλιστηρίου στη Λάρνακα, συνδέεται άμεσα με 

τη δημιουργία καρτέλ μεταξύ των εταιρειών πετρελαιοειδών.  Η αδράνεια αυτή του 

κράτους έδωσε έδαφος στις εταιρείες πετρελαιοειδών να διαμορφώνουν τις τιμές μέσα 

σε πλαίσια ολιγοπωλίου -αυτά καταγράφονται άλλωστε και στην απόφαση της 

Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού- αφού χωρίς τον τερματικό σταθμό δεν 

μπορούν να έρθουν και άλλες ανταγωνίστριες εταιρείες στην Κύπρο, για να αναμένουμε 

φυσιολογικά, μέσα στα πλαίσια του ελεύθερου ανταγωνισμού, πιο χαμηλές τιμές προς 

όφελος των καταναλωτών.  Το θέμα αυτό απασχόλησε σειρά συνεδριάσεων της 
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Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και σύντομα, ελπίζω, θα 

συζητηθεί και στο Κεφάλαιο Τέταρτο ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

 Μετά από πολλές επίπονες προσπάθειες έγινε κατορθωτό να περιληφθεί κονδύλι 

στον προϋπολογισμό του 2007 για την εκπόνηση μελέτης για κατασκευή δρόμου που 

να συνδέει την περιοχή Μακένζι με την τουριστική ακτή Περβολιών.  Εκτός από την 

αναγκαιότητα συμπλήρωσης του οδικού δικτύου, το έργο είναι πολύ σημαντικό, γιατί 

ταυτόχρονα αναβαθμίζει και απελευθερώνει μια τεράστια έκταση πανέμορφης παραλίας.  

∆υστυχώς, μέσα στα πλαίσια της πρόσφατης αξιολόγησης της κυβέρνησης, κρίθηκε 

αναγκαίο το κονδύλι για τη μελέτη να περικοπεί, έστω και αν πρόκειται για ένα σχετικά 

μικρό ποσό (€200.000-€300.000), το οποίο όμως αφορά ένα τόσο σημαντικό 

αναπτυξιακό έργο.  Όταν αντίστοιχα έργα απλώς βελτίωσης υφιστάμενης οδικής 

σύνδεσης που ξεπερνούν το δισεκατομμύριο προχωρούν απρόσκοπτα, με ποια λογική 

έργα τουλάχιστον εξίσου σημαντικά αποκόπτονται, έστω και αν αφορούν μερικές 

δεκάδες χιλιάδες ευρώ;  Αν μάλιστα αναλογιστούμε πως το συγκεκριμένο έργο για το 

οποίο αποκόπηκε το κονδύλι σε ένα βαθμό απαμβλύνει την απώλεια μιας πολύ 

μεγάλης έκτασης παραλιακού μετώπου με την κατασκευή του αεροδρομίου, 

διερωτόμαστε αν αυτό είναι χαρακτηριστικό δείγμα μιας δίκαιης κοινωνίας.  Εδώ 

σημειώνω ότι το κράτος υπολογίζεται ότι εισπράττει περίπου €50 εκατομ. και θα 

ανεβαίνει αυξητικά το ετήσιο ενοίκιο που καταβάλλει ο στρατηγικός επενδυτής στο 

κράτος.  Σε πλείστες άλλες χώρες καταβάλλεται σημαντικό μέρος στην τοπική κοινωνία 

ως αντιστάθμισμα.  Πιστεύω πως τώρα θα πρέπει το θέμα να επανέλθει πιο 

διεκδικητικά  από τους φορείς της Λάρνακας.  Είμαι βέβαιος πως πολλοί συνάδελφοι και 

από άλλες επαρχίες θα έχουν πολλά παρόμοια παραδείγματα να παραθέσουν. 

 Μιλώντας για τη Λάρνακα, θέλω να χαιρετίσω την κατακύρωση της προσφοράς 

για την έναρξη διαπραγματεύσεων για ένα πράγματι από τα πιο φιλόδοξα έργα, αυτό 
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της ενιαίας ανάπτυξης του λιμανιού και της μαρίνας της Λάρνακας.  Οι 

διαπραγματεύσεις του επενδυτή με την κυβέρνηση έχουν προχωρήσει σημαντικά, όπως 

πληροφορούμαστε, και φαίνεται ότι μπορούν να καταλήξουν, υπό κάποιες 

προϋποθέσεις, χωρίς προβλήματα.  Τα φυσικά πλεονεκτήματα του έργου δημιουργούν 

τεράστιες προοπτικές για τη Λάρνακα και ολόκληρη την επαρχία, αλλά και την ευρύτερη 

οικονομία του τόπου.  Εδώ θέλω να τονίσω ότι από το ποσό που θα καταβάλλει ο 

επενδυτής στο κράτος κάποιου ποσού πρέπει να επωφελείται και ο δήμος της 

Λάρνακας.  Ειδικά σ’ αυτή την περίπτωση, το ποσό που θα εισπράττει το κράτος έχει 

άμεση σχέση και με την υπεραξία που πρόσθεσε στην κρατική γη το πολύ σημαντικό 

έργο του παραλιακού μετώπου των Φοινικούδων, για το οποίο ο δήμος Λάρνακας και οι 

δημότες ασφαλώς έχουν επωμισθεί μεγάλο οικονομικό βάρος.  

 Η φετινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού γίνεται στον απόηχο των 

διεργασιών και των αποφάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε σχέση με την αξιολόγηση 

της ενταξιακής πορείας της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Είναι αυτονόητο ότι 

μέσα στα Συμπεράσματα θα θέλαμε όλοι να περιλαμβάνονται κυρώσεις σε βάρος της 

Τουρκίας, αφού για ακόμα μια φορά περιφρόνησε την Ευρωπαϊκή Ένωση και 

πεισματικά, έχοντας δυστυχώς υποστήριξη από μερικά κράτη μέλη, επέλεξε τη μη 

συμμόρφωσή της προς όλα εκείνα στα οποία έχει δεσμευτεί έναντι της Ένωσης να 

εφαρμόσει.  

 Στην περσινή μου ομιλία για τους προϋπολογισμούς, από αυτό το βήμα, είχα 

υποστηρίξει ότι στο ορόσημο του ∆εκέμβρη του 2009 δε θα πρέπει να συναινέσουμε να 

προχωρήσει η Τουρκία χωρίς επικύρωση του πρωτοκόλλου και χωρίς την εκπλήρωση 

των ευρωπαϊκών της δεσμεύσεων.  Τόνισα ότι, αν δεν το πετύχουμε αυτό ή τουλάχιστο 

μονομερώς δε δημιουργήσουμε κόστος για τη Τουρκία, τότε θα χαθεί μια μοναδική 

ευκαιρία που ίσως θα μπορούσε να οδηγήσει σε κάμψη της τουρκικής αδιαλλαξίας και 
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να ανοίξει το δρόμο για λύση του Κυπριακού.  ∆υστυχώς, όλο αυτό το διάστημα 

φαίνεται ότι  δεν  καταφέραμε να πείσουμε τους Ευρωπαίους εταίρους μας, ώστε να 

πιέσουν την Τουρκία να αρχίσει να εκπληρώνει τις ευρωπαϊκές της δεσμεύσεις έναντι 

της Κύπρου, όπως είναι η εφαρμογή του πρωτοκόλλου, η αναγνώριση της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας, η ομαλοποίηση των σχέσεών της με όλες τις χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης και ασφαλώς η έμπρακτη στήριξη λύσης που να βασίζεται στα ψηφίσματα του 

ΟΗΕ και στις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες, που έχουν ως πεμπτουσία το σεβασμό στις 

βασικές ελευθερίες και τα ανθρώπινα δικαιώματα.  ∆εν πετύχαμε να πείσουμε ότι μόνο 

έτσι θα καμφθεί η τουρκική αδιαλλαξία και θα ανοίξει ο δρόμος για λύση στο κυπριακό 

πρόβλημα.  Ίσως και εμείς οι ίδιοι να μην το πιστέψαμε στο βαθμό που έπρεπε.  Ας 

διερωτηθούμε γιατί τις πιο πάνω συγκεκριμένες δεσμεύσεις, που περιέχονται στη 

∆ήλωση της 21ης Σεπτεμβρίου του 2005 και που ήταν η βάση της αξιολόγησης και που 

συνδέονται άμεσα και καταλυτικά με το Κυπριακό, η Τουρκία πεισματικά αρνείται να τις 

εφαρμόσει.  Είναι τυχαίο; 

 Είναι η προσωπική μου άποψη ότι ήταν το πιο σημαντικό έρεισμα που πετύχαμε 

για τη δική μας πλευρά, όταν συναινούσαμε στην έναρξη ενταξιακών 

διαπραγματεύσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης με την Τουρκία.  ∆υστυχώς, η Τουρκία, 

στη συνολική αξιολόγησή της, δεν έχει ουσιαστικά υποστεί συλλογικές κυρώσεις για τη 

μη εφαρμογή και εκπλήρωση των ευρωπαϊκών της δεσμεύσεων.  Οι εταίροι μας, με την 

ανοχή τους, αξιολογώντας τα συμφέροντά τους, επέτρεψαν στην Τουρκία να 

προχωρήσει στην ευρωπαϊκή της πορεία χωρίς επιπτώσεις, πέραν των φραστικών 

επισημάνσεων για την εκπλήρωση των τουρκικών υποχρεώσεων και των αναφορών για 

την αυτονόητη υποχρέωση της Τουρκίας να συμβάλει στη λύση του Κυπριακού.  

 Περαιτέρω, δεν έχει καθοριστεί, έστω και υπό αυτές τις εξελίξεις, οποιοσδήποτε 

μηχανισμός ελέγχου, αλλά και οποιαδήποτε διαδικασία με συγκεκριμένο 
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χρονοδιάγραμμα, δεδομένου ότι δεν είναι από τώρα καθορισμένο πότε θα ενδιαφέρεται 

η Τουρκία να ανοίξουν τα διαπραγματευτικά κεφάλαια που πάγωσε η Κύπρος.  

Συνέπεια αυτού είναι να παραμένει απροσδιόριστος ο χρόνος συμμόρφωσης της 

Τουρκίας προς τις υποχρεώσεις της. 

 Είναι παραδεκτό από όλους μας ότι υπήρχε ένα αρνητικό κλίμα στις Βρυξέλλες, 

γεγονός που πρέπει να μας προβληματίσει. Στη χρονική συγκυρία της έναρξης της 

ισχύος της Συνθήκης της Λισαβόνας, η οποία θέλουμε να πιστεύουμε ότι θα μειώσει το 

δημοκρατικό έλλειμμα που παρουσιάζεται στην Ευρωπαϊκή Ένωση και θα εξασφαλίζει 

ακόμη καλύτερες συνθήκες σεβασμού των θεμελιωδών δικαιωμάτων, η Κύπρος ως 

πλήρες κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν έτυχε της προβλεπόμενης 

κοινοτικής αλληλεγγύης.  ∆υστυχώς, η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση θα αντιμετωπίσει  

κόστος αξιοπιστίας, αργά ή γρήγορα, για τη συμπεριφορά και τις προσεγγίσεις της 

αυτές στα μάτια των Ευρωπαίων πολιτών.  Ωστόσο, θα πρέπει να συνεχίσουμε την 

προσπάθειά μας με πίστη και προσήλωση στον κοινό στόχο.  ∆εν πρέπει με κανένα 

τρόπο να επιτρέψουμε το άνοιγμα οποιουδήποτε κεφαλαίου τουλάχιστον από αυτά που 

έχουμε παγώσει, διαφορετικά χάνουμε την αξιοπιστία μας και τη μόνη δύναμη που έχει 

απομείνει στο χέρι μας ως μοχλός πίεσης προς την Άγκυρα.  

 Παράλληλα, οφείλουμε να εντείνουμε τις προσπάθειές μας, ώστε να πείσουμε τους 

εταίρους μας για το δίκαιο των θέσεών μας, και να καταδεικνύουμε την εμμονή μας στη 

συμμόρφωση της Τουρκίας στις αρχές και τις αξίες πάνω στις οποίες εδράζεται η 

Ευρωπαϊκή Ένωση.  Επίσης, πρέπει σε κάθε μας βήμα να καταγγέλλουμε την 

αδιαλλαξία της Τουρκίας.  Πρέπει να πείσουμε ότι η τουρκοκυπριακή πλευρά στο 

τραπέζι των διαπραγματεύσεων, κάτω από τη στενή παρακολούθηση και καθοδήγηση 

της Άγκυρας, καταθέτει προτάσεις εκτός του πλαισίου της συμφωνημένης βάσης, 

υπηρετώντας τη διακηρυγμένη θέση της Τουρκίας για λύση δύο κρατών, με δύο λαούς 
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που απλώς συζητούν τον τρόπο σύνδεσής τους μέσα σε πλαίσιο συνομοσπονδίας, κάτι 

που θα διαιωνίσει την επικυριαρχία της Τουρκίας αυτή τη φορά πάνω σε ολόκληρη την 

Κύπρο.  Επίσης, ότι οι  προτάσεις της τουρκοκυπριακής πλευράς, προφανώς συνεπείς 

στο να υπηρετούν τον πιο πάνω στόχο, με μια διαστρέβλωση της διζωνικότητας και 

επιλεκτική επίκληση των κατά καιρούς υποχωρήσεων της δικής μας πλευράς, 

καταργούν ουσιαστικά βασικά ανθρώπινα δικαιώματα και ελευθερίες, όπως της 

ελεύθερης εγκατάστασης, διακίνησης και περιουσίας.  Η αυθαίρετη ερμηνεία της 

διζωνικότητας και η πλήρης παραγνώριση...  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καταλήγετε, κύριε συνάδελφε, γιατί σας έμεινε ένα λεπτό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Πέντε λεπτά.  

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ελάτε στο κόμμα μας, είναι πάντα τυχερό!  Να του υπολείπονται και σαράντα 

λεπτά έξτρα και πλέον... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ε, θα στερήσω κάποιους άλλους, προφανώς καλύτερους από μένα!   

 Η αυθαίρετη ερμηνεία της διζωνικότητας και η πλήρης παραγνώριση των 

συμφωνιών υψηλού επιπέδου του 1977 και 1979, καθώς και η επιδίωξη λύσης 

συνομοσπονδίας πρέπει να θέσουν την Τουρκία στο εδώλιο του κατηγορουμένου και να 

επιμένουμε ότι η Τουρκία παραβιάζει τη συγκεκριμένη άμεση ευρωπαϊκή δέσμευσή της 

για στήριξη μιας σωστής λύσης όπως περιγράφεται στο διαπραγματευτικό πλαίσιό της 

με την Ευρωπαϊκή Ένωση και τη ∆ήλωση της 21ης Σεπτεμβρίου του 2005. 
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 Είναι καιρός να αντεπιτεθούμε επιτέλους και να πούμε ότι οι μεγαλόστομες 

διακηρύξεις της Τουρκίας για λύση, και μάλιστα πολύ σύντομα, αποτελούν εμπαιγμό και 

υποτίμηση της νοημοσύνης κάθε καλοπροαίρετου και αντικειμενικού γνώστη του 

Κυπριακού.  Είναι πολύ σημαντικό να εξηγήσουμε, να επιμείνουμε και να πείσουμε γι’ 

αυτές τις αυτονόητες αλήθειες και πραγματικότητες, αν θέλουμε να έχουμε πιθανότητα 

επιτυχίας στις προσπάθειές μας να πιεσθεί η Τουρκία και να πειστεί να μεταβάλει την 

αδιάλλακτη στάση της.  Πρέπει να συνεχίσουμε να χρησιμοποιούμε κάθε μοχλό πίεσης 

προς την Τουρκία, επανεξετάζοντας ενδεχομένως τη θέση μας για πάγωμα 

επιπρόσθετων κεφαλαίων, κυρίως αυτών που είναι δυνατό άμεσα να επηρεάζουν την 

ενταξιακή πορεία της Τουρκίας.  Μόνο αν έχει κόστος πραγματικό η Τουρκία, είναι 

δυνατό να μεταβάλει τη στάση της.  Είναι το μόνο μας όπλο, η μόνη δύναμη που 

μπορούμε να αντιτάξουμε.  Είναι ανάγκη δηλαδή να το καταλάβουν και οι 

καλοπροαίρετοι, ακόμα και οι κακοπροαίρετοι, ότι χωρίς πίεση στην Τουρκία για 

συμμόρφωση στις ευρωπαϊκές της δεσμεύσεις δεν μπορεί να ανοίξει ο δρόμος για μια 

σωστή λύση κοινά αποδεκτή.  Στο κάτω κάτω μόνο έτσι θα μπορέσουν να απαλλαγούν 

από τον “πονοκέφαλο” του Κυπριακού! 

 Είναι καιρός να οικοδομηθεί πραγματική ενότητα ανάμεσα σε όλες τις πολιτικές 

δυνάμεις πάνω σ’ αυτά που μας ενώνουν.  Χρειάζεται μεγαλύτερη ειλικρίνεια και 

αλληλοκατανόηση ανάμεσά μας.  Μόνο έτσι θα μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε τις 

μεγάλες δυσκολίες που προδιαγράφονται.  Αυτό είναι το καθήκον όλων μας απέναντι 

στο λαό, στην ιστορία μας και κυρίως έναντι των επόμενων γενιών που θα ’ρθουν.  Ας 

αναλογιστούμε έστω και τώρα τις ευθύνες μας.  ∆εν πρέπει να επιτρέψουμε την 

επανάληψη λαθών που είναι δυνατό να οδηγήσουν στην ολοκλήρωση της καταστροφής 

στον τόπο μας.  Να μην ξεχνούμε πως η παραμονή της παρούσας κατάστασης δεν είναι 

λύση αλλά η απαρχή νέων δεινών για την πατρίδα μας.   



 97

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Κυρίες και κύριοι, 

 Τελειώνοντας, θέλω να συγχαρώ τoν πρόεδρο κ. Νικόλα Παπαδόπουλο και τα 

μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών, καθώς και τις αρμόδιες υπηρεσίες 

της Βουλής για το επίμοχθο έργο της προεργασίας και ετοιμασίας της έκθεσης που 

αφορά τον προϋπολογισμό του 2010. 

 Με την ευκαιρία των γιορτών, εύχομαι η ελπίδα και η αισιοδοξία που αναδύονται 

μέσα από τις γιορτές των Χριστουγέννων να μας συνοδεύσουν και να μας ενισχύσουν, 

για να αντιμετωπίσουμε ενωμένοι τις δυσκολίες που προδιαγράφονται το νέο έτος!   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, αγαπητέ κύριε συνάδελφε.   

 Παρακαλώ τον επόμενο ομιλητή να ανέλθει στο βήμα.  Είναι ο συνάδελφος, ο 

αγαπητός, ο Ιωνάς Νικολάου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Μέσα στην εκτυφλωτική μοναξιά μιας συζήτησης για τον προϋπολογισμό, που 

κάθε χρόνο είναι πανομοιότυπη και διακρίνεται από τους μονολόγους των βουλευτών, 

αισθάνομαι την ανάγκη να επισημάνω την προσπάθεια των συναδέλφων του ΑΚΕΛ να 

αναδείξουν έστω το λιγοστό κυβερνητικό έργο, παραγνωρίζοντας την ουσία ότι η 

σημερινή κυβέρνηση κατάφερε το ακατόρθωτο.  

 Για πρώτη φορά από το ’74 αμφισβητείται η ικανότητα της χώρας μας, της 

πολιτείας, και των θεσμών της ∆ημοκρατίας να εξασφαλίσουν τα αυτονόητα.  Για πρώτη 
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φορά έχουμε κυβέρνηση που δεν έχει αυτοπεποίθηση, δεν έχει ανακλαστικά, δεν έχει 

ψυχραιμία, δεν έχει σχέδιο.  Η κρίση της χώρας είναι πρωτίστως πολιτική και όχι 

οικονομική, είναι κρίση εμπιστοσύνης, είναι κρίση της ικανότητας διακυβέρνησης του 

τόπου.  

 Μέσα στο πλαίσιο αυτό πρέπει να παραδεχτούμε κάτι εμφανές.  ∆εν υπάρχει 

σχέδιο προϋπολογισμού.  Συζητούμε χωρίς σχέδιο.  Άλλωστε, δεν υπήρξε ούτε το 2009 

προϋπολογισμός του κράτους.  Άλλα ψηφίστηκαν, άλλα πήγαν να εφαρμοστούν και 

άλλα είναι τα αποτελέσματα.  Όχι μόνο δεν υπάρχει προϋπολογισμός, αλλά και αυτό το 

σχέδιο που είναι σήμερα ενώπιόν μας βασίζεται σε απολύτως εικονικές παραδοχές.  

Υποστηρίζουν ότι ο προϋπολογισμός στοχεύει στην ανάπτυξη, στην κοινωνική συνοχή 

και στη μακροοικονομική σταθερότητα, παραγνωρίζοντας την πρωτοφανή διεθνή και 

εσωτερική κρίση.  Θα έλεγα μάλιστα ότι ο συγκεκριμένος προϋπολογισμός είναι 

προκλητικός, γιατί συμπυκνώνει πολιτικές προκλητικά αντίθετες από αυτές που 

εφαρμόζονται σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες για την αντιμετώπιση της κρίσης.  

 Ενώ απαιτούνται πολιτικές συγκράτησης του δημοσίου ελλείμματος, ο σχεδιασμός 

βασίστηκε σε μέτρα που είτε δεν είναι ρεαλιστικά είτε δεν μπορούν να μειώσουν το 

έλλειμμα σε σταθερή βάση.  Ενώ απαιτούνται πολιτικές ενίσχυσης του εισοδήματος των 

χαμηλών και των μεσαίων στρωμάτων, εφαρμόζονται πολιτικές που τείνουν στη μείωση 

της αγοραστικής αξίας του εισοδήματος και την αύξηση της φορολογικής επιβάρυνσης.  

Ενώ απαιτούνται πολιτικές ενίσχυσης της κοινωνικής συνοχής και του κοινωνικού 

κράτους, έχουμε πολιτικές αποδιάρθρωσης της δημόσιας υγείας, της δημόσιας παιδείας 

και της δημόσιας ασφάλειας. 

 Ενώ απαιτούνται πολιτικές αύξησης της απασχόλησης και αντιμετώπισης της 

ανεργίας, η κυβέρνηση επιμένει στα ίδια μέτρα που στο τέλος του 2009 οδήγησαν στο 

διπλασιασμό του αριθμού των ανέργων σε σχέση με το 2008.  Παραγνωρίζει πλήρως 
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τις αρνητικές προβλέψεις της οικονομίας, ειδικότερα καθόσον αφορά τη μείωση των 

θέσεων απασχόλησης και την τρομακτική αύξηση της ανεργίας κυρίως σε νέους 

ανθρώπους, μεταξύ των ηλικιών είκοσι και τριάντα ετών.    

 ∆εν υπάρχει καμιά ουσιαστική μέριμνα για τους κρίσιμους τομείς της οικονομίας. 

Ως επιμηθείς, η κυβέρνηση εξήγγειλε τα μέτρα για τον τουρισμό, ενώ ήδη είχε 

καταγραφεί η κρίση.  Μας είπαν για €12 εκατομ. που παραχωρήθηκαν στον ΚΟΤ για 

ενίσχυση της διαφημιστικής εκστρατείας και προώθηση του τουριστικού μας προϊόντος.  

Μήπως εννοούν αυτά που παραχωρήθηκαν χαριστικά και σκανδαλωδώς σε μη 

τουριστικούς πράκτορες όπως οι €600 000 σε Ρώσο, μετά από κυβερνητική παρέμβαση 

και παρά τις προειδοποιήσεις της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, ή €2,5 εκατομ. που 

παραχωρήθηκαν σε τουριστικό πράκτορα της Αγγλίας, ενώ η αρχική απόφαση του ΚΟΤ 

προνοούσε €900 000; 

 Παρά τις συνεχείς προειδοποιήσεις μας, καθυστερημένα προωθήθηκε το σχέδιο 

για τα τριετή ομόλογα, αφού τα εξαγγελθέντα μέτρα στήριξης των μικρομεσαίων 

επιχειρήσεων και της οικοδομικής βιομηχανίας δεν απέδωσαν τα αναμενόμενα, με τις 

τράπεζες να μην προσφέρουν φθηνό δανεισμό.   

 Θα πρέπει να αντιληφθούμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι σήμερα θα έπρεπε 

να συζητούμε όχι για έναν τυπικό ετήσιο προϋπολογισμό, αλλά για ένα γενναίο, 

ριζοσπαστικό εθνικό σχέδιο υπέρβασης της κρίσης, με τις αναγκαίες διαρθρωτικές 

αλλαγές, για μακροπρόθεσμο νοικοκύρεμα των δημοσίων οικονομικών και με τις τομές 

που είναι αναγκαίες για τη δημοσιονομική εξυγίανση.  Και ένα εθνικό σχέδιο δεν πρέπει 

να στηρίζει μόνο άμεσα την οικονομία μας, αλλά να θέτει και γερές βάσεις για το μέλλον.  

Για να γίνουν όλα αυτά, χρειάζεται να αποκατασταθεί η εμπιστοσύνη στο κράτος και 

στους θεσμούς, γιατί το μεγάλο πρόβλημα της οικονομίας δεν περιορίζεται μόνο στα 

δημοσιοοικονομικά, αλλά είναι και πρόβλημα πολιτικό, είναι πρόβλημα ασφάλειας 
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δικαίου, ασφάλειας του πολίτη.  Τα δημόσια οικονομικά είναι δυστυχώς μόνο ένα από τα 

συμπτώματα των βαθύτερων προβλημάτων που έχει η χώρα μας. 

 Μια πολυδιάστατη κρίση διακυβέρνησης: αξιών, θεσμών και εφαρμογής του νόμου.  

Αυτό είναι το έλλειμμα που έφερε την απαξίωση.  Την απαξίωση της νέας γενιάς 

εξαιτίας της αναξιοκρατίας και της κομματοκρατίας.  Την απαξίωση των ίδιων των 

σωμάτων ασφαλείας και της δημόσιας διοίκησης που χαρακτηρίζονται από τον έντονο 

κομματισμό και παρεμβατισμό.  Την απαξίωση της ισοπολιτείας, αφού η θεώρηση του 

μεγαλύτερου κόμματος που μετέχει στην κυβέρνηση ταυτίζεται με τη γνωστή ιστορία της 

Φάρμας των Ζώων, του George Orwell, όπου όλα τα ζώα ήταν ίσα, αλλά μερικά ζώα 

ήταν πιο ίσα από τα άλλα.  Την απαξίωση της πολιτικής, ακόμη και του ρόλου της 

Βουλής, με τους χαρακτηρισμούς και τις απόψεις που έκπληκτοι ακούσαμε κατά την 

προχθεσινή ομιλία του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ για τις κοινοβουλευτικές 

αρμοδιότητες και για την ενότητα στο εσωτερικό.  Οι αναφορές για «προσωπικά 

κακοφανίσματα» και για «περιστασιακές πλειοψηφίες» όχι μόνο αποτελούν πλήγμα 

στον κοινοβουλευτικό θεσμό, αλλά παραπέμπουν σε δεσποτικά καθεστώτα και 

νοοτροπίες.  Τέτοιες νοοτροπίες δε γίνονται αποδεκτές στη δική μας δημοκρατία. 

 ∆εν μπορείτε να μιλάτε με αυτό τον απαξιωτικό λόγο απευθυνόμενοι στα κόμματα 

και την αντίθετη άποψη.  ∆εν μπορείτε να κατηγορείτε τους φορείς της δημοκρατίας, στο 

ναό της δημοκρατίας, όταν αυτοί εκφράζουν την άποψή τους, υποστηρίζοντας ότι αυτή 

συνιστά ύβρη προς τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας. Σταματήστε να φαντάζεστε τη 

φυσική εξόντωση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας. Παρά να ασχολείστε με το τι 

γράφεται στο ίντερνετ και στα μπλοκ, θα ήταν προτιμότερο να ασχοληθείτε με τα καυτά 

ζητήματα για τα οποία σας ανέδειξε ο λαός στην εξουσία.   

 Και το χειρότερο από όλα, ενώ επιδεικνύεται αυτές τις απαράδεκτες συμπεριφορές 

και νοοτροπίες, αναμένετε από τους πολίτες να σέβονται τους θεσμούς και τα κόμματα.  
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Σε λιγότερο από δύο χρόνια έχετε δημιουργήσει στους πολίτες ένα πρωτοφανές 

συναίσθημα απελπισίας και καταρράκωσης της αυτοπεποίθησής τους.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ένα χρόνο μετά την πολύκροτη υπόθεση Κίτα οι πολίτες βρίσκονται μπροστά σε 

πρωτόγνωρες καταστάσεις.  Από τη μια είναι το κράτος και η αστυνομία και από την 

άλλη είναι το οργανωμένο έγκλημα, που ξανασήκωσε κεφάλι, και η επιβεβαίωση ενός 

οιονεί παρακράτους που δρα στη θέση ή παράπλευρα του νόμιμου κράτους.  

 Όταν τόσα χρόνια, κύριοι συνάδελφοι της αριστεράς, βλέπατε την αστυνομία να 

συμπεριφέρεται όπως συμπεριφέρεται μιλούσατε για το “κράτος της δεξιάς”, το οποίο 

κατά κάποιους από εσάς ανέχεται και κατά κάποιους άλλους υποκινεί τέτοιες 

συμπεριφορές.  Τώρα τι λέτε;  Πώς εξηγούνται αυτά τα χάλια;  Πώς εξηγείτε τις 

επιχειρήσεις “σκούπα” υπό τους τηλεοπτικούς φακούς των μέσων μαζικής ενημέρωσης, 

τις συλλήψεις μαθητών σε ώρα μαθήματος και χωρίς ένταλμα σύλληψης, τις 

κακοποιήσεις απροστάτευτων πολιτών, κυρίως αλλοδαπών, το θάνατο Λιθουανού σε 

αστυνομικό σταθμό;  Πώς εξηγούνται τα αστυνομικά γιουρούσια;  Τι κάνουν οι 

κυβερνώντες, ιδίως οι αριστεροί και αριστερίζοντες κυβερνώντες του ΑΚΕΛ, για όλα 

αυτά; 

 Ποια η ασφάλεια του πολίτη, όταν εγκληματικός εγκέφαλος μέσα από τις Κεντρικές 

Φυλακές, παρακαλώ, φέρεται να μεθόδευσε εκτελέσεις πέντε ατόμων. Πρόλαβαν να 

εκτελέσουν τον έναν και οι άλλοι τέσσερις ειδοποιήθηκαν από την αστυνομία να 

προσέχουν.  Ομάδα δολοφόνων μετακλήθηκε από την Ελλάδα, για να εκτελέσει, έναντι 

αδρής αμοιβής, άτομα στην Κύπρο.  Πληρωμένοι δολοφόνοι, μεσάζοντες, αυτόματα 

όπλα και πιστόλια, συνθέτουν το οργανωμένο έγκλημα και στο επίκεντρο ο ανελέητος 

πια πόλεμος βαρόνων για τον έλεγχο της εμπορίας και διακίνησης ναρκωτικών, το 

μαύρο χρήμα, ο ηλεκτρονικός τζόγος, η τοκογλυφία.  
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 Θύματα της τοκογλυφίας, που επανέρχεται πιο έντονα κάθε φορά, πολίτες που 

έμπλεξαν στα πλοκάμια του τζόγου και κυρίως του ηλεκτρονικού τζόγου, αλλά και 

επιχειρήσεις που δίδουν τη μάχη για την επιβίωση μετά την οικονομική κρίση και τα 

αποτυχημένα μέτρα στήριξής τους από την κυβέρνηση. 

 Όμως, οι επιτυχίες της αστυνομίας δυστυχώς δεν μπορούν να επικαλύψουν ότι 

όργανα της τάξης και του σωφρονιστικού συστήματος εμπλέκονται σε έκνομες 

δραστηριότητες ή είναι συνεργοί και συνεργάτες εγκληματικών στοιχείων.  Πώς 

διαφορετικά να εξηγηθεί ότι ο εγκέφαλος των εκτελέσεων βρίσκεται στις φυλακές, αφού 

αποφασίστηκε η απενεργοποίηση των κινητών στις φυλακές;  Πώς διαφορετικά να 

εξηγηθεί ότι κρατούμενοι στις φυλακές με περγαμηνές στη διακίνηση και στην εμπορία 

ναρκωτικών αποφυλακίζονται, όταν στην κλούβα των φυλακών βρέθηκε κρύπτη 

μεταφοράς ναρκωτικών;  Πώς βρέθηκαν τόσες επιταγές στο αυτοκίνητο αστυνομικού 

που δολοφονήθηκε από μαφιόζους;  

 Η αστυνομία έχει κάθε δικαίωμα να αυτοεπαίρεται για τις επιτυχίες της.  Την ίδια 

ώρα όμως θα ήταν ενδιαφέρον να μας εξηγήσουν ο αρμόδιος υπουργός και ο Αρχηγός 

Αστυνομίας, γιατί ο νόμος που ρυθμίζει τη λειτουργία ιδιωτικών γραφείων παροχής 

υπηρεσιών ασφαλείας δεν εφαρμόστηκε;  Πώς είναι δυνατό ιδιωτικό γραφείο σε πόλη 

να κομπάζει ότι έχει μερίδιο στην ευνομία και στην ευταξία και ότι έχει παραδώσει στην 

αστυνομία εμπόρους ναρκωτικών, κλέφτες και διαρρήκτες;  Από πότε το κράτος έχει 

εκχωρήσει σε ιδιωτικό γραφείο παροχής υπηρεσιών ασφάλειας την άσκηση 

αστυνομικών καθηκόντων και την παράδοση -αφού τους συλλάβει- παρανόμων στην 

αστυνομία; 

 Από πότε οι μικροί ιδιωτικοί στρατοί αυτών των γραφείων λειτουργούν ως 

παραδικαστικό και παρακρατικό σύστημα είσπραξης των αστικών χρεών με την απειλή 

και τη χρήση βίας;  Εκμεταλλευόμενοι την αδυναμία εκτέλεσης των δικαστικών 
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αποφάσεων, σε ό,τι αφορά την είσπραξη των αστικών χρεών και των εκατό τριάντα 

χιλιάδων ενταλμάτων που παραμένουν ανεκτέλεστα στην αστυνομία, οργανώθηκαν ως 

παραδικαστικό σύστημα που λειτουργεί παράλληλα με τα δικαστήρια του τόπου, για να 

αποφασίζουν υπό τύπο δίκης και να εισπράττουν αστικά χρέη.  

 Είναι ή όχι τα πιο πάνω στοιχεία κατάλυσης και εξευτελισμού του κράτους;  Ένα 

οιονεί παρακράτος και το οργανωμένο έγκλημα βάλθηκαν να ρεζιλέψουν και να 

εκθεμελιώσουν το κράτος και το νόμο.  Αυτό το δικέφαλο τέρας δεν μπορεί να 

αντιμετωπισθεί με τη σήψη και τη διαφθορά που παρατηρείται στην αστυνομία και στο 

σωφρονιστικό σύστημα ούτε με τα διαλυμένα καίρια τμήματα της δύναμης, όπως αυτά 

έχουν μετατραπεί ειδικότερα μετά τις μεταθέσεις του περασμένου Φλεβάρη.  Η 

αστυνομία καλείται, περισσότερο από ποτέ, να αναδιαρθρωθεί εκ βάθρων, χωρίς να 

κομματικοποιηθεί, χωρίς να ακελοποιηθεί.  

 Με όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιος φταίει για την κρίση των θεσμών 

της ∆ημοκρατίας;  ∆ε φταίει η χειραγώγηση του κράτους δικαίου με τις επιλεκτικές 

διώξεις και την ατιμωρησία;  Ποσό σοβαρά σας απασχολεί η υπονόμευση των θεσμών, 

όταν ένα χρόνο μετά τη σκανδαλώδη υπόθεση του ισοβίτη δεν έχετε λάβει κανένα 

ουσιαστικό μέτρο κατά της σήψης και διαφθοράς στην αστυνομία και στις φυλακές, όταν 

οι διώξεις για την υπόθεση Κίτα ήταν επιλεκτικές, χωρίς να αποκαλυφθούν, έστω και 

συνοπτικά, τα γεγονότα της πολύκροτης υπόθεσης;  Γιατί τόση συγκάλυψη των 

γεγονότων;  Πότε θα φτάσουμε στο πολυσυζητημένο μεδούλι της αλήθειας και στο 

ξέφωτο του κ. Παπασάββα;  Θα ενημερώσετε, όπως οφείλετε, ή όχι για τις πραγματικές 

διαστάσεις του σκανδάλου;  Πόσο σύντομα ξεχάστηκαν οι διαβεβαιώσεις του Προέδρου 

της ∆ημοκρατίας;  

 Η αποκατάσταση του κύρους των θεσμών χρειάζεται διαφάνεια, πολιτική ευτολμία 

και ειλικρίνεια, να λεχθεί η αλήθεια όσο επώδυνη και αν είναι.  Χρειάζονται 
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αποφασιστικά μέτρα κατά της σήψης και διαφθοράς, κατά της κατάχρησης εξουσίας.  

Τα όποια άλλοθι είναι απαράδεκτα για τα πραγματικά προβλήματα που υπάρχουν στον 

τόπο.  Ο λαός ζητά την αλήθεια, ζητά ασφάλεια και σιγουριά, μια αστυνομία που να 

σέβεται και να προστατεύει αποτελεσματικά τα δικαιώματά του.  Χρειάζεται μια 

αστυνομία που να είναι παρούσα, να προστατεύει την έννομη τάξη, χωρίς καμιά 

εξαίρεση, με σεβασμό στην ανθρώπινη αξιοπρέπεια και τη νομιμότητα.  Μια αστυνομία 

απαλλαγμένη από την κομματοκρατία και τους κομματικούς εγκάθετους, που 

παρεμβάλλονται στην αποστολή της.  Χρειάζεται αναδιάταξη των δυνάμεών της και 

σωστή αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναμικού της.  Γνωρίζετε τι πρέπει να γίνει. Είχατε 

την πλήρη συμπαράσταση της αντιπολίτευσης, αλλά δυστυχώς οι εισηγήσεις μας 

παραμένουν στα συρτάρια του γραφείου του αρμόδιου υπουργού.  

 Τέρμα στους αστυνομικούς-οικιακούς βοηθούς και γραφείς.  ∆ώστε το παράδειγμα 

με τη μείωση της φρουράς στο Προεδρικό Μέγαρο, τη Βουλή των Αντιπροσώπων, των 

αρχηγών των κομμάτων και ειδικότερα του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ, που διαθέτει 

σχεδόν διπλάσιους από τους άλλους.  Οι πολίτες, κύριοι συνάδελφοι, χρειάζονται 

σήμερα πολύ περισσότερο την αστυνομική προστασία από ότι οι επώνυμοι. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πέρα από τις υποσχέσεις -και δυστυχώς ούτε υποσχέσεις δεν μπορεί να δώσει 

αυτή η κυβέρνηση- καθολική είναι η απαίτηση για επαναφορά της λειτουργίας ενός 

ευνομούμενου κράτους, που να μπορεί να αποκαταστήσει την εμπιστοσύνη του λαού.  

Γιατί για την κρίση των θεσμών και την ανασφάλεια δικαίου φταίει και η χειραγώγηση 

των διώξεων, με τις αναστολές ποινικής δίωξης και την ατιμωρησία που επικρατεί στον 

τόπο μας, τις ατέρμονες έρευνες σε υποθέσεις διαφθοράς, καθώς και πρόσφατα σε 

υποθέσεις της βίας στα γήπεδα, που δημιουργούν στην κοινή γνώμη αίσθημα ανοχής.  
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 Ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός σάς καλούμε να σταθείτε ασυμβίβαστοι στην 

καταπολέμηση του εγκλήματος και ιδιαίτερα του οργανωμένου εγκλήματος, που 

καταστρέφει την κοινωνική συνοχή, διακινεί μεγάλες ποσότητες ναρκωτικών και 

υπονομεύει τη δημοκρατία.  Ασυμβίβαστοι στις διώξεις των εμπόρων ναρκωτικών, εκ 

των οποίων σήμερα κάποιοι συλλαμβάνονται και αφήνονται ελεύθεροι χωρίς να 

κατηγορηθούν, όπως ο Λιβανέζος και ο Αιγύπτιος συνεργάτης του με τα έντεκα κιλά 

ναρκωτικών, όπως η περίπτωση του Σύριου που συνελήφθηκε για τα αυτόφωρα 

αδικήματα κατοχής και κατοχής με σκοπό την προμήθεια έντεκα κιλών κάνναβης και δεν 

κατηγορήθηκε ποτέ.  

 Σταματήστε τις αναστολές ποινικής δίωξης σε υποθέσεις κατοχής και εμπορίας 

ναρκωτικών.  Μόνο στον τόπο μας αφήνονται ελεύθεροι διακινητές μεγάλων ποσοτήτων 

ναρκωτικών, όπως η περίπτωση του νεαρού από τη Λεμεσό με τα δώδεκα κιλά 

κάνναβης, γιατί δήθεν καλυπτόταν από κάποιες σκοτεινές συμφωνίες συνεργασίας με 

την αστυνομία.  Καμιά δικαιολογία και κανένας συμβιβασμός δεν μπορεί να γίνεται με 

τους εμπόρους του θανάτου.  

 Αν και θα μπορούσαν να λεχθούν περισσότερα, δε νομίζω να αξίζει τον κόπο να 

επεκταθώ σε μια κριτική που την επαναλαμβάνει καθημερινά η κοινωνία και τη 

διατυπώνουν οι πολίτες στις διάφορες έρευνες και συζητήσεις.  Επισημαίνω τα 

παραπάνω ως ανησυχητικά ζητήματα και ευχόμαστε πραγματικά οι ανησυχίες αυτές να 

διασκεδαστούν στο επόμενο διάστημα.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το υπογραμμίσαμε σταθερά όλο το προηγούμενο διάστημα και το υπογραμμίζω 

με την ίδια έμφαση και τώρα.  ∆εδομένης της ανάγκης για λήψη δύσκολων αποφάσεων, 

έχουμε αποδείξει ως υπεύθυνη αντιπολίτευση την ετοιμότητά μας να συμβάλουμε 
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έμπρακτα στην επίλυση των καυτών προβλημάτων, καταθέτοντας μάλιστα 

εμπεριστατωμένες και τεκμηριωμένες προτάσεις. 

 Βρισκόμαστε όλοι στο ίδιο μέτωπο, στην ίδια γραμμή.  Σε αυτή τη δύσκολη 

συγκυρία είναι επιτακτικά αναγκαία η σύμπραξη όλων, κυβέρνησης, Βουλής, πολιτικών 

δυνάμεων, κοινωνικών εταίρων, στην αντιμετώπιση των συνεπειών της παγκόσμιας 

οικονομικής κρίσης, αλλά κυρίως της κρίσης των θεσμών που διάγει η χώρα μας.  

 Σας ευχαριστώ πολύ και σας εύχομαι όλους καλά Χριστούγεννα και καλό νέο έτος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ σας ευχαριστώ, αγαπητέ συνάδελφε, για την παρέμβασή σας. 

 Ο τελευταίος ομιλητής για την πρωινή μας συνεδρία, που θα συνεχιστεί όπως 

γνωρίζουμε όλοι στις τρεις ακριβώς, είναι ο αγαπητός εκ Λεμεσού συνάδελφος Γιάννος 

Λαμάρης του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

 Θα παρακαλέσω και την κ. Ακκελίδου να με αντικαταστήσει για λίγο. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα η κ. Ντίνα 

Ακκελίδου.) 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κύριε υπουργέ, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο προϋπολογισμός που εξετάζουμε αυτές τις μέρες στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων και αφορά το 2010 αποτελεί πράξη ύψιστης πολιτικής σημασίας και έτσι 

πρέπει να θεωρείται από όλα τα κοινοβουλευτικά κόμματα.  Προϋπολογισμός που 

αναμφίβολα επηρεάζεται από την πρωτόγνωρη παγκόσμια οικονομική κρίση, κάτι 

αναπόφευκτο, ιδιαίτερα για μια ανοικτή οικονομία όπως της Κύπρου.  Παράλληλα όμως, 

αυτός ο προϋπολογισμός αναδεικνύει το φιλολαϊκό χαρακτήρα της κυβέρνησης 
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∆ημήτρη Χριστόφια για το καλό του κοινωνικού συνόλου και της λειτουργίας του 

κράτους, του κυπριακού κράτους.  Γιατί ακούγοντας κάποιος τον προηγούμενο ομιλητή 

πιθανότατα να νόμιζε ότι βρισκόμαστε σε ένα κράτος όπου σ’ αυτή την αίθουσα 

κυκλοφορούν μαφιόζοι, έχει ο καθένας μας τη δική του φυτεία, το δικό του καζίνο, 

μοιράζουμε επιταγές ως νονοί, αυτοκτονεί ο κόσμος στους δρόμους, βρισκόμαστε 

περίπου στην Κολομβία!  Ας μας συγχωρέσουν οι Λατινοαμερικανοί! 

 Τον περασμένο Νοέμβριο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ανακοίνωσε τις αναθεωρημένες 

προβλέψεις της για την οικονομία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, συμπεριλαμβανομένης και 

της Κύπρου.  Με βάση αυτές το ακαθάριστο εγχώριο προϊόν και ο ρυθμός οικονομικής 

ανάπτυξης θα έχουν μειώσεις.  Οι φθινοπωρινές προβλέψεις της Ευρωπαϊκής 

Επιτροπής του 2009 παρουσιάζουν σταθεροποίηση της οικονομικής κατάστασης στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και ύπαρξη μεγάλης αβεβαιότητας για τις βραχυπρόθεσμες 

και μεσοπρόθεσμες προοπτικές. 

 Σχετικά με την Κύπρο οι εκτιμήσεις είναι, συγκριτικά με τις υπόλοιπες χώρες, 

καλύτερες.  Σημειώνεται ότι οι προβλέψεις αυτές λαμβάνουν υπόψη τα σημερινά 

δεδομένα και τάσεις χωρίς τη λήψη διορθωτικών μέτρων.  Η ευνοϊκότερη σύγκριση για 

την Κύπρο σε καμία περίπτωση δε μας οδηγεί στην επανάπαυση.  Γιατί ακριβώς η 

ανατροπή του πλεονασματικού δημοσιονομικού ισοζυγίου της χώρας μας από τις 

επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, με συνολική επίπτωση €1,43 δις ή 8,4 

ποσοστιαίες μονάδες, είναι πολύ σημαντική εξέλιξη.  Αυτή η κατάσταση από μόνη της 

τρομάζει τον καθένα.  Θα ήταν όμως χειρότερα τα πράγματα, εάν δε λαμβάνονταν 

έγκαιρα μέτρα προς την ορθή κατεύθυνση, όπως η συγκράτηση λειτουργικών δαπανών, 

η είσπραξη παλαιών φορολογικών οφειλών, η είσπραξη παλαιών χρεών και η καλύτερη 

διαχείριση των μετρητών αποθεμάτων. 
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 Μέσα σε αυτό το δυσμενές περιβάλλον χαράχθηκε μελετημένα, χωρίς πανικό και 

βεβιασμένες ενέργειες, η οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, ως αντίδραση στην κρίση 

και τις συνέπειές της, που στηρίζεται σε τέσσερις άξονες:  Ανάπτυξη, μακροοικονομική 

σταθερότητα, κοινωνική συνοχή, εξυπηρέτηση του πολίτη.  Πολύ ορθά η προσπάθεια 

επικεντρώθηκε στην αξιοποίηση του προϋπολογισμού και την ενεργητική παρέμβαση 

του κράτους για την ενίσχυση της ανάπτυξης της οικονομίας και την ταυτόχρονη στήριξη 

των αδύνατων κοινωνικά ομάδων.  

 Τα μέτρα που πάρθηκαν και τα μεγάλα κονδύλια που διατέθηκαν για 

αναζωογόνηση της οικονομικής ανάπτυξης, για τη στήριξη της απασχόλησης, για την 

ενίσχυση της ρευστότητας και για την ενίσχυση της βιομηχανίας των κατασκευών και 

του τουρισμού βοήθησαν σημαντικά στην αντιμετώπιση των συνεπειών της κρίσης. 

 Στα ζητήματα της κοινωνικής συνοχής επιτεύχθηκε αύξηση των κοινωνικών 

δαπανών κατά 27% το 2008 και 13% το 2009.  Ειδικότερα, καταβλήθηκε το πασχαλινό 

επίδομα σύνταξης προς όλους τους συνταξιούχους και λήπτες κοινωνικής σύνταξης, 

αυξήθηκαν τα δημόσια βοηθήματα κατά 12% το 2008 και 6,3% το 2009.  Ενισχύθηκε η 

στεγαστική πολιτική, μειώθηκε η τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος από την Αρχή 

Ηλεκτρισμού Κύπρου για ευάλωτες ομάδες, ενισχύθηκαν περαιτέρω οι χαμηλές 

συντάξεις. 

 Έχει ακουστεί σ’ αυτή την αίθουσα κριτική για τα μέτρα που πάρθηκαν.  Μάλιστα, 

ακούστηκε και η φράση «κατασπατάλη των χρημάτων των προηγούμενων χρόνων».  

Επομένως, συνταξιούχε, αγρότη, μικρομεσαίε, ανάπηρε, πολύτεκνε, λήπτη δημοσίου 

βοηθήματος είσαι μια σπατάλη για το κράτος και δεν έπρεπε να στηριχτείς αυτή τη 

δύσκολη περίοδο.  Απασχολούμενοι, επιχειρηματίες στον τομέα των κατασκευών, στον 

τουριστικό τομέα είσαστε μια σπατάλη.  Χαράμι σας τα €480 εκατομ., τα δύο πακέτα 
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στήριξης που πήρατε, για να στηριχτεί η οικονομία.  Εμείς με αυτή την προσέγγιση όχι 

απλά δε συμφωνούμε, αλλά ούτε πρόκειται να ενδώσουμε σε τέτοιες κριτικές. 

 Εμείς πιστεύουμε ακράδαντα πως η συνολική απάντηση στην κρίση του 

συστήματος, που θεοποιήθηκε από κάποιους απόλυτα δογματικά, μπορεί να δοθεί 

μόνο μέσα από τη συνέχιση της αναπτυξιακής πολιτικής, με ατμομηχανή τις δημόσιες 

επενδύσεις και τη συνέχιση της κοινωνικής πολιτικής.  Αυτή η αναπτυξιακή πολιτική 

πρέπει να στηρίζεται στις αρχές της κοινωνικής δικαιοσύνης και αλληλεγγύης, με 

επίκεντρό της τους εργαζομένους και τους απλούς ανθρώπους.  Εμείς θα συνεχίσουμε 

να εργαζόμαστε μαζί με την κυβέρνηση για υλοποίηση του αναπτυξιακού 

προϋπολογισμού στο μέγιστο δυνατό βαθμό.  Τα αναπτυξιακά έργα είναι αυτά που θα 

δημιουργήσουν νέες θέσεις εργασίας και θα τονώσουν την οικονομία.  ∆ε μένουμε 

μάλιστα μέχρις εδώ.  Με έκτακτα, στοχευμένα, άμεσα και μεσοπρόθεσμα μέτρα 

επιδιώκουμε την ενθάρρυνση της απασχόλησης ανέργων, την αποτροπή των 

απολύσεων και την καταπολέμηση της παράνομης απασχόλησης, τη διατήρηση του 

ευνοϊκού φορολογικού περιβάλλοντος, χωρίς καμία νέα φορολογία, διατηρώντας τους 

χαμηλότερους συντελεστές στην Ευρώπη, την αποτροπή να φορτωθούν το κόστος της 

κρίσης οι εργαζόμενοι και οι απλοί πολίτες.  

 Σ’ αυτή την κατεύθυνση κινείται και ο προϋπολογισμός του 2010.  Σε μια περίοδο 

που…  Θα χρησιμοποιήσω δύο μικρές παραγραφούλες από τις φθινοπωρινές 

προβλέψεις της ίδιας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, οι οποίες επισημαίνουν το εξής: 

«Έχοντας γνωρίσει την πιο βαθιά, την πιο μακροχρόνια και την πιο πλατιά ύφεση στην 

ιστορία της οικονομίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αυτή έχει φτάσει τώρα σε ένα κρίσιμο 

σημείο.  Κατά τους τελευταίους μήνες παρατηρήθηκε σημαντική βελτίωση της 

οικονομίας και της χρηματοπιστωτικής κατάστασης, η οποία οφείλεται κατά μεγάλο 

βαθμό στα πρωτόγνωρα φορολογικά και νομισματικά μέτρα που έχουν παρθεί.».  Αυτή 
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η κυβέρνηση, σ’ αυτή τη μικρή χώρα, δεν πήρε κανένα απολύτως επιπρόσθετο 

φορολογικό μέτρο, για να μπορέσουμε να κρατηθούμε στην κρίση.  Και τελειώνει με το 

εξής αυτή η έκθεση:  «Οι προοπτικές της οικονομίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς 

βγαίνει από την κρίση, παρουσιάζουν μεγάλη αβεβαιότητα και υπόκεινται σε μη 

αμελητέους, αλλά αλληλοεξουδετερωμένους σε μεγάλο βαθμό κινδύνους.  Η ανάκαμψη 

θα είναι μια ευχάριστη έκπληξη, αν τα μέτρα αποδειχθούν πιο αποτελεσματικά από ό,τι 

αναμένεται, όσον αφορά την εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών κ.λπ.».   

 Επομένως, συνάδελφοι, ας μην επιδιώκει ο καθένας μας να παρουσιαστεί ως ο 

πιο μελετημένος, ο πιο σίγουρος γι’ αυτά που προτείνει, γι’ αυτά που σκέφτεται και 

καταθέτει μπροστά στην κοινωνία.   

 Ο προϋπολογισμός του 2010, σ’ αυτό το κλίμα, κινείται με στόχο την 

ελαχιστοποίηση των συνεπειών της διεθνούς οικονομικής κρίσης, μέσα από τη 

συγκράτηση μη παραγωγικών δαπανών, την ενδυνάμωση της κοινωνικής συνοχής και 

της ανάπτυξης, τη συγκράτηση σε λογικά δημοσιονομικά πλαίσια του ελλείμματος κοντά 

στο 3%.  Για πρώτη φορά εμφανίζεται έντονα σε προϋπολογισμό μείωση λειτουργικών 

δαπανών κατά 14%, μείωση δαπανών για τόκους με εξαίρεση των δαπανών για τόκους 

του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, παγοποίηση θέσεων εκτάκτων και μορατόριουμ 

στη δημιουργία νέων θέσεων μόνιμου προσωπικού για τους επόμενους δεκαοκτώ 

μήνες, διατηρώντας ταυτόχρονα τον έντονο κοινωνικό προσανατολισμό της κυβέρνησης 

μέσω των τακτικών δαπανών ύψους 1,4 δις. 

 Αλήθεια τελικά πώς κρίνεται μια κυβέρνηση και η όποια πολιτική της;  ∆εν είναι 

μήπως από τα έργα και το αποτέλεσμα αυτών;  Πόσο ψύχραιμα υιοθετεί μέτρα 

ανάπτυξης και στήριξης τομέων που έχουν διαχρονικά μεγάλη κοινωνική σημασία όπως 

η παιδεία, η υγεία, οι στεγαστικές ανάγκες, η τοπική αυτοδιοίκηση;  Και όχι βέβαια η εν 

μέσω παγκόσμιας βαθιάς κρίσης πρόβλεψη, που βεβαίως κανείς δεν ήταν σε θέση να 
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κάνει, ούτε η Ευρωπαϊκή Ένωση ούτε η κυβέρνηση των Ηνωμένων Πολιτειών της 

Αμερικής, ούτε και το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο. 

 Η κριτική που γίνεται και τα ερωτήματα που είχαν τεθεί αυτές τις δύο μέρες, όπως 

τα εξής λόγια κάποιου συναδέλφου: «∆εν ήταν δυνατόν όλοι να είχαν λάθος.  Και η 

Ευρωπαϊκή Ένωση και η Κεντρική Τράπεζα και οι κοινωνικοί εταίροι.  Εισηγούμαστε 

απλά να πάρουμε παραδείγματα από άλλες κυβερνήσεις»…  Αλήθεια, ποιον 

αμφισβητούμε;  Την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση που αναθεώρησε έξι φορές τις 

προβλέψεις της;  Την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση η οποία επαίνεσε την κυπριακή 

κυβέρνηση για τα μέτρα που είχε πάρει και την αποτελεσματικότητά τους;  Ποιον 

αμφισβητούμε;  Ή, πέστε μας συνάδελφοι, ποιων χωρών το παράδειγμα να 

ακολουθήσουμε;  Πέστε μας μια χώρα, που έχει βγει από την κρίση, να την 

ακολουθήσουμε στα μέτρα που έχει πάρει.  Την Ισπανία μήπως;  Την Ελλάδα;  Ή 

ξεχνάτε που κάποτε έλεγαν συνάδελφοι σ’ αυτή την αίθουσα να ακολουθήσουμε το 

παράδειγμα της Ιρλανδίας;  Να γίνουμε το ιρλανδικό μοντέλο ή ακόμα το Ντουμπάι.  Να 

κάμουμε την Κύπρο Ντουμπάι.  Σ’ αυτή την αίθουσα λέχθηκαν αυτά τα πράγματα. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Πού πάει το Ντουμπάι; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Του Ντουμπάι εμείναν του οι φοινιτζιές μέσα στη θάλασσα. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Goodbye το Ντουμπάι. 

(Γέλια) 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εμείς, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, ασφαλώς και πρέπει να είμαστε πάρα πολύ 

προσεκτικοί.  Η οικονομία αφορά όλους μας.  Το μέλλον του τόπου εξαρτάται από την 
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οικονομία, πέρα από την προσπάθεια για λύση του Κυπριακού.  Νομίζω πως θα πρέπει 

να είμαστε όλοι πάρα πολύ προσεκτικοί αυτές τις δύσκολες περιόδους, γιατί οι κρίσεις 

που ανακυκλώνονται στα πλαίσια του συστήματος που ζούμε θα περάσουν, αλλά και 

θα ξαναβρεθούν μπροστά σε κάποιους άλλους.   

 Επομένως, στηρίζουμε ως κυβέρνηση και επιδιώκουμε ως ΑΚΕΛ ευαίσθητους 

τομείς της κοινωνίας, όπως η παιδεία.  Είναι από εκείνα τα κοινωνικά αγαθά που όσο 

περισσότερο επενδύσει κανείς αξίζει, γιατί αποτελεί την καλύτερη επένδυση, ιδιαίτερα 

σε χώρες μικρές και χωρίς άλλους βασικούς πλουτοπαραγωγικούς πόρους, για την 

ανάπτυξη και την πρόοδο του τόπου σε όλα τα επίπεδα.  Ως ΑΚΕΛ διαχρονικά 

απαιτούμε και στηρίζουμε κάθε προσπάθεια για παροχή υψηλής ποιότητας, δημόσιας 

και δωρεάν εκπαίδευσης, με βασικό στόχο την εξασφάλιση ίσων ευκαιριών μόρφωσης 

για όλα τα παιδιά.  Το όραμα για μια  εκπαιδευτική μεταρρύθμιση που να οδηγεί σε ένα 

δημοκρατικό σχολείο, σε ένα σχολείο της χαράς και όχι της κατάθλιψης, όχι απλά 

παραμένει επίκαιρο, αλλά και υποστηρίζεται με ουσιαστικό τρόπο  που άρχισε να δίνει  

αποτελέσματα.  

 Παρά το γεγονός ότι βρισκόμαστε εν μέσω της πρωτόγνωρης οικονομικής κρίσης, 

η Κύπρος όχι μόνο διατηρεί τις δαπάνες της για την παιδεία, αλλά στο φετινό 

προϋπολογισμό τις αυξάνει στο €1,1 δις, αυξημένες κατά 3,5% σε σχέση με το 2009.  Η 

πρόσφατη Έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το 2006  εξακολουθεί να κατατάσσει 

την Κύπρο στα κράτη με τις μεγαλύτερες δημόσιες δαπάνες για την παιδεία και ότι 

κατέχει την τρίτη θέση ανάμεσα στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Το κτιριολογικό πρόγραμμα των σχολείων συνεχίζεται με πιστώσεις €90 εκατομ. 

για το 2010, κάτι που οδηγεί στην οριστική αλλαγή της εικόνας της αναγκαίας 

σύγχρονης υποδομής.  Αυτό διαπιστώνεται και από τις επισκέψεις της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας σε διάφορα σχολεία της Κύπρου, αλλά και από 
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τις επισκέψεις που ως Γραφείο Παιδείας του ΑΚΕΛ πραγματοποιήσαμε και φέτος, για 

δέκατη χρονιά, σε σχολεία όλων των βαθμίδων της εκπαίδευσης από το κατεχόμενο 

Ριζοκάρπασο μέχρι την Πόλη Χρυσοχούς.  Όχι βέβαια στην εγκαταλειμμένη, εδώ και 

τρία χρόνια, ∆ιανέλλειο Τεχνική Σχολή Λάρνακας. 

 Ο στόχος για αλλαγές στο περιεχόμενο της παρεχόμενης εκπαίδευσης, που 

αποτελεί τα πνευμόνια της εκπαίδευσης, βρίσκεται  ήδη σε προχωρημένο στάδιο και 

αναμένεται να ξεκινήσει σταδιακά να εφαρμόζεται στα σχολεία μας από τις αρχές του 

2010.  Μέσα από τον κρατικό προϋπολογισμό παρέχονται όλες οι προϋποθέσεις για να 

πετύχει η εφαρμογή των νέων αναλυτικών προγραμμάτων στα σχολεία.  ∆ιασφαλίζεται 

με πρόνοιες κονδυλίων για τον εξοπλισμό και τα σύγχρονα εκπαιδευτικά μέσα, τη 

συνεχή και σε νέα βάση επιμόρφωση των εκπαιδευτικών και τη συνεχή ανανέωση του 

εκπαιδευτικού υλικού. 

 Το ίδιο γίνεται και με τις δαπάνες που αφορούν τη μείωση του μέγιστου αριθμού 

μαθητών ανά τάξη, τη στήριξη του θεσμού των Ζωνών Εκπαιδευτικής Προτεραιότητας, 

το πρόγραμμα εισαγωγικής επιμόρφωσης εκπαιδευτικών, την ενισχυτική διδασκαλία, τα 

προγράμματα για αλλόγλωσσους μαθητές και το Ολοήμερο Σχολείο.  Προγράμματα 

που οι δαπάνες τους τοποθετούνται στον τακτικό προϋπολογισμό, γιατί αφορούν 

μισθούς ανθρώπων.  Είναι όμως ανάπτυξη αναγκαία. 

 Η μεγάλη σημασία που αποδίδεται από την κυβέρνηση και το ΑΚΕΛ στη δημόσια 

πανεπιστημιακή εκπαίδευση, με στόχο, μακροπρόθεσμα, την ανάπτυξη και επέκτασή 

της, ώστε κάθε νέος που το επιθυμεί να έχει τη δυνατότητα να σπουδάσει στον τόπο 

του, αντανακλάται στο μεγάλο ποσό που παραχωρείται μέσα από τον αναπτυξιακό 

προϋπολογισμό του 2010.  Η κυβερνητική χορηγία για τα τρία δημόσια πανεπιστήμια 

φτάνει στα €151,1 εκατομ.  Παράλληλα, η εισαγωγή για πρώτη φορά από την 

κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας πακέτου φοιτητικής μέριμνας ύψους €12 
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εκατομ. δίνει το στίγμα της ευαισθησίας μας για την πραγματική και ουσιαστική στήριξη 

των φοιτητών που έχουν ανάγκη αρωγής.  

 Θα συνεχίσουμε να έχουμε στραμμένη την προσοχή μας, για να μην επιτρέψουμε 

σε κανένα νέο να μένει αμόρφωτος στη σύγχρονη εποχή της έκρηξης των γνώσεων και 

της ραγδαίας ανάπτυξης των τεχνολογιών της πληροφορίας.  Αυτό μπορεί να 

διασφαλιστεί μόνο μέσα από την παροχή ίσων ευκαιριών σε όλους τους νέους και 

ειδικότερα μέσα από την εξίσωση των δυνατοτήτων επιτυχίας τους.  

 Στοχεύουμε στην απελευθέρωση των τεραστίων δημιουργικών δυνατοτήτων  των 

βασικών συντελεστών της εκπαίδευσης, καθώς και στη διαλεκτική σύζευξη των 

διαφόρων λειτουργιών του σχολείου, ώστε, παράλληλα και ταυτόχρονα, να προωθεί τις 

πανανθρώπινες αξίες και ιδανικά, να προάγει την κριτική σκέψη, να καλλιεργεί 

δεξιότητες, ικανότητες και ταλέντα και να προσφέρει γνώσεις από όλο το φάσμα των 

επιστήμων.  Στοχεύουμε σε ένα σχολείο που να καλλιεργεί την αγάπη για τη γλώσσα 

και τον πολιτισμό μας, με σεβασμό στη διαφορετικότητα και στο γλωσσικό, πολιτιστικό 

και θρησκευτικό πλουραλισμό, που χαρακτηρίζει την κυπριακή και την ευρωπαϊκή 

κοινωνία.  Ένα σχολείο, εν κατακλείδι, που θα δίνει στους νέους μας και στην κυπριακή 

κοινωνία τη δυνατότητα να βαδίζουν με αυτοπεποίθηση και σιγουριά στο δύσκολο, αλλά 

και γεμάτο προκλήσεις δρόμο της κοινωνικής προόδου. 

 Όσον αφορά στη στεγαστική πολιτική, την κοινωνική ευαισθησία της αυτή η 

κυβέρνηση την καταθέτει έμπρακτα με την εφαρμογή ενιαίας στεγαστικής πολιτικής, με 

στόχευση σε ευάλωτες και ευαίσθητες κοινωνικές ομάδες και νεαρά ζευγάρια.  Αύξηση 

ωφελημάτων και χορηγιών, καθώς και βελτίωση και επέκταση κριτηρίων συμμετοχής 

προς διεύρυνση του δικαιώματος συμμετοχής των δικαιούχων τόσο στα σχέδια για 

εκτοπισθέντες όσο και για μη εκτοπισθέντες.  Με ένα νέο κυβερνητικό στεγαστικό 

σχέδιο δανειοδότησης για νεαρά ζευγάρια και οικογένειες με χαμηλά και μεσαία 
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εισοδήματα για χαμηλότοκα στεγαστικά δάνεια από τον Οργανισμό Χρηματοδότησης 

Στέγης, με εφαρμογή του ενιαίου στεγαστικού σχεδίου σε κοινότητες στο πλαίσιο της 

περιφερειακής ανάπτυξης για το 2009, με την αύξηση κατά 25% περίπου των χορηγιών 

και των δανείων.  Το σχέδιο μάλιστα αυτό εφαρμόζεται χωρίς εισοδηματικά ή 

γεωγραφικά κριτήρια σε πολύτεκνες οικογένειες και αναπήρους. 

 Με την παραχώρηση διακοσίων σαράντα επτά κρατικών οικοπέδων σε φτωχές 

οικογένειες τη διετία 2008-2009.  Με την οικονομική ενίσχυση του Κυπριακού 

Οργανισμού Ανάπτυξης Γης και ενίσχυση της στελέχωσής του για τριπλασιασμό της 

παραγωγής και αγορά μονάδων από τον ιδιωτικό τομέα.   

 Ασφαλώς, το στεγαστικό πρόβλημα είναι από τα μεγαλύτερα προβλήματα που 

αντιμετωπίζει σήμερα η νέα γενιά.  Έχουν γίνει αρκετά σε τόσο μικρό χρονικό διάστημα.  

Θεωρούμε όμως πως χρειάζεται η κυβέρνηση να προχωρήσει στην εισαγωγή και νέων 

στεγαστικών σχεδίων για οικογένειες και άτομα τα οποία δεν καλύπτονται σήμερα από 

κανένα άλλο σχέδιο, είτε γιατί δεν είναι ούτε πρόσφυγες είτε γιατί δεν είναι λήπτες 

δημοσίου βοηθήματος είτε γιατί δεν ανήκουν σε καμιά άλλη κατηγορία η οποία έχει 

προβλεφθεί μέχρι σήμερα, όπως έχουν τα πράγματα.  

 Όσον αφορά τον πολεοδομικό σχεδιασμό, έχει προχωρήσει η αναθεώρηση και 

τροποποίηση των τοπικών σχεδίων, των πολεοδομικών ζωνών όλων των κοινοτήτων 

της υπαίθρου και του κειμένου της ∆ήλωσης Πολιτικής.  Είναι η πρώτη αναθεώρηση 

που γίνεται με εισαγωγή νέων διαφανών διαδικασιών προς ενίσχυση του ρόλου και 

λόγου της τοπικής αυτοδιοίκησης και με άμεση εμπλοκή του πολίτη προς διεύρυνση της 

συμμετοχικής δημοκρατίας.   

 Προωθείται άμεσα ενώπιόν μας η κατάθεση πέντε νομοσχεδίων για την 

πολεοδομική, όπως χαρακτηρίστηκε, αμνηστία προς επίλυση του γόρδιου δεσμού που 

υπήρχε στην έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας.  Στόχος των νομοσχεδίων είναι από την μια η 
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αύξηση των εσόδων του κράτους και από την άλλη η επίλυση των διαχρονικών 

προβλημάτων που εγκλώβισαν μεγάλο αριθμό συμπολιτών μας, αλλά και ξένων.   

 Σημαντικά βήματα έγιναν σε σχέση με τον εκσυγχρονισμό και την αναδιάρθρωση 

των πολεοδομικών αρχών για επιτάχυνση της έκδοσης πολεοδομικής άδειας στα 

πλαίσια των τριών, τεσσάρων μηνών από την υποβολή των αιτήσεων.  Το 80% των 

πολεοδομικών αδειών ήδη εκδίδονται πλέον σε διάστημα μικρότερο των τριών μηνών.  

Για όσες αιτήσεις υποβληθούν με τη νέα διαδικασία αυτοελέγχου η πολεοδομική άδεια 

εκδίδεται σε λιγότερο από ένα μήνα.  Μέχρι σήμερα εκδόθηκαν δύο χιλιάδες 

πολεοδομικές άδειες με τη διαδικασία του αυτοελέγχου.  Παρά την επιτάχυνση των 

διαδικασιών για έκδοση πολεοδομικών αδειών, διαπιστώνεται σήμερα η καθυστέρηση 

στο επόμενο στάδιο, αυτό της έκδοσης αδειών οικοδομής.  Ως εκ τούτου, η κυβέρνηση, 

σε συνεργασία με τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης, χρειάζεται να ασχοληθεί και με αυτό 

το ζήτημα. 

 Όσον αφορά την τοπική αυτοδιοίκηση, τοποθετούμε και αυτό το θεσμό στις πιο 

υψηλές προτεραιότητές μας για τρεις, κυρίως, λόγους.  Πρώτον, γιατί διαδραματίζει 

κεντρικό και αποφασιστικό ρόλο στον καθορισμό των όρων και των προϋποθέσεων 

ανάπτυξης και αναζωογόνησης των τοπικών κοινωνιών, όπως και στην ισόρροπη 

ανάπτυξη μεταξύ αστικών περιοχών και περιφέρειας.  ∆εύτερον, είναι  η εξουσία που 

βρίσκεται πιο κοντά στον πολίτη, που είναι και ο πυρήνας των δραστηριοτήτων της. 

Συνεπώς, η προσφορά ποιοτικά αναβαθμισμένων υπηρεσιών στους πολίτες στηρίζεται 

και απαιτεί διοικητική αποκέντρωση και δομικές αλλαγές για την εύρυθμη λειτουργία των 

τοπικών αρχών.  Τρίτον, σε όλα τα σύγχρονα κράτη, έτσι και στον τόπο μας, ολοένα και 

πιο επιτακτικά προβάλλει η ανάγκη για περισσότερη διαφάνεια και διεύρυνση των 

διαδικασιών συμμετοχικής δημοκρατίας, εξελίξεις που συνεπάγονται την αμεσότερη και 
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ενεργότερη εμπλοκή του πολίτη στη συνδιαχείριση, αλλά και συνδιαμόρφωση των 

τοπικών υποθέσεων. 

 Με αυτούς τους άξονες πολιτικής αντίληψης και δράσης ορθά το Υπουργείο 

Εσωτερικών ενισχύει με ποικίλους τρόπους και μέσα την αναβάθμιση, αυτονομία και 

οικονομική αυτοτέλεια της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Πιο συγκεκριμένα, για το 2009 έχουν 

διατεθεί €43,8 εκατομ. μόνο για πολεοδομικά έργα και το ποσό αυτό αυξάνεται στα €60 

εκατομ. για το 2010.    

 Πέραν, όμως, της κρατικής βοήθειας που παραχωρείται για σκοπούς υλοποίησης 

πολεοδομικών έργων, η κυβέρνηση έχει αυξήσει δραστικά την κρατική χορηγία προς τις 

τοπικές αρχές.  Η κρατική χορηγία στους δήμους αυξήθηκε από €53,42 εκατομ. το 2007 

στα €59,80 εκατομ. το 2008 και έχει φτάσει στα €75 εκατομ. το 2009, δηλαδή μια 

αύξηση €15,20 εκατομ.  Ανάλογο ποσό θα διατεθεί ως κρατική χορηγία στους δήμους 

και για το 2010.  Το ίδιο και για τις κοινότητες. 

 Είναι όμως σαφές πως δε νοείται αναβάθμιση του ρόλου της τοπικής 

αυτοδιοίκησης χωρίς τις απαραίτητες θεσμικές αλλαγές.  Με νομοθετικές τροποποιήσεις 

έχουμε θεσμοθετήσει την Ένωση ∆ήμων και την Ένωση Κοινοτήτων και έχει ανατεθεί 

από την Ένωση ∆ήμων και την Ένωση Κοινοτήτων στο Εθνικό Κέντρο ∆ημόσιας 

∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης της Ελλάδας η εκπόνηση μελέτης με στόχο οι επόμενες 

εκλογές να γίνουν με ένα καινούριο θεσμικό πλαίσιο. 

 Σε περίοδο παγκόσμιας οικονομικής κρίσης έχουμε μπροστά μας έναν 

ισορροπημένο προϋπολογισμό που χαρακτηρίζεται από δημοσιονομική πειθαρχία, 

κοινωνικό προσανατολισμό και συνέχιση του αναπτυξιακού προγράμματος.  Ως ΑΚΕΛ 

εξακολουθούμε να έχουμε ως στόχο να επιτύχουμε τη μείωση του ελλείμματος κοντά 

στο 3% του ΑΕΠ, χωρίς να είναι όμως αυτοσκοπός.  Σε αυτό το εξαιρετικά αρνητικό 

κλίμα της πιο βαθιάς, μακροχρόνιας και πιο πλατιάς οικονομικής κρίσης ο στόχος μας 
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παραμένει αμετάθετος και είναι ο εξής:  Η υλοποίηση του φιλόδοξου αλλά ρεαλιστικού 

προγράμματος διακυβέρνησης του Προέδρου της ∆ημοκρατίας ∆ημήτρη Χριστόφια.   

 Έχουμε δεσμευτεί πως, μέσα από αυτή τη διακυβέρνηση, θα αναβαθμίσουμε και 

θα μεταρρυθμίσουμε, ανάμεσα σε άλλα, την παιδεία του τόπου, την τοπική 

αυτοδιοίκηση και τη στεγαστική πολιτική του κράτους, πως θα εργαστούμε ακούραστα 

για διασφάλιση της διαφάνειας και της χρηστής διοίκησης για αναβάθμιση της ποιότητας, 

για απλοποίηση και επιτάχυνση των παρεχόμενων υπηρεσιών, πως θα 

διαμορφώσουμε νέες στρατηγικές στα σχέδια ανάπτυξης προς υλοποίηση μέτρων 

κοινωνικής και οικονομικής πολιτικής, πως θα συνεχίσουμε να στηρίζουμε τις 

κοινωνικές ομάδες που το έχουν ανάγκη. 

 Με αυτό τον τρόπο παρέχονται οι αναγκαίοι πόροι για την ενίσχυση της 

πραγματικής οικονομίας και την ενδυνάμωση της κοινωνικής συνοχής.  Προς αυτή την 

κατεύθυνση εργαζόμαστε συστηματικά και μεθοδικά, έχοντας ήδη πολλά απτά 

παραδείγματα αυτής μας της πολιτικής επιλογής. 

 Εύχομαι στον καθένα που βρίσκεται εδώ και στον Κύπριο πολίτη υγεία πάνω απ’ 

όλα, ευχές για καλές γιορτές και τη μεγάλη ευχή το 2010 να έχει αποτέλεσμα ο διάλογος 

που διεξάγεται, για να λύσουμε επιτέλους το κυπριακό πρόβλημα. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Γιάννου Λαμάρη ο προεδρεύων της 

συνεδρίασης επανήλθε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ συνάδελφε, Γιάννο Λαμάρη. 

 Εδώ, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουμε φτάσει στο τέλος της 

πρωινής συνεδρίας.  Θα επανέλθουμε στις τρεις το απόγευμα για συνέχιση και 

ολοκλήρωση της συζήτησης. 

(Ώρα διακοπής:  1.10 μ.μ.) 
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(Ώρα επανέναρξης:  3.15 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Να σας παρακαλέσω, κύριε Μητσόπουλε, να ανεβείτε σιγά σιγά στο βήμα. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Πόσο πιο σιγά, κύριε Πρόεδρε; 

(Γέλια) 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κυπριακός λαός θα τον παρακολουθεί από το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, 

εφόσον οι συνάδελφοι… 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ να ευχαριστήσω για τη διευθέτηση, ώστε να μιλώ ενώπιον 

σχεδόν κενών εδράνων, τουλάχιστον από τη δική μας πτέρυγα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μόνο οι βουλευτές του ΑΚΕΛ υπάρχουν, στην αίθουσα πάντως! 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μεγάλη μου τιμή, κύριε συνάδελφε! 

 Και θα ξεκινήσω, έτσι για να μη χαλάσω το μοτίβο, το κλίμα, αποδίδοντας τα 

εύσημα στην κυβέρνηση για τις βροχοπτώσεις των τελευταίων ημερών!  Τουλάχιστο 

προσωπικά θα τις αποδώσω στις προσευχές ευσεβών συναδέλφων, όπως του κ. 

Μουσκάλλη λοιπόν, ο οποίος βεβαίως απουσιάζει, και μάλιστα, αν δεν απατώμαι… 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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(Αστειευόμενος) 

 Είναι σε υπηρεσία! 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

(Γέλια) 

 Ελπίζω να συνεχίσει τις προσευχές του! 

 Ο οποίος μάλιστα, αν δεν απατώμαι, σε πρόσφατη συζήτηση στη Βουλή απέδωσε 

τη θέση της κυβέρνησης για μη δημιουργία καζίνων στα χρηστά ήθη του Προέδρου της 

∆ημοκρατίας και στις θρησκευτικές του πεποιθήσεις.  Είναι παρήγορο!   

 Θα συνεχίσω ωστόσο λέγοντας ότι η προχθεσινή ομιλία του γενικού γραμματέα 

του ΑΚΕΛ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπήρξε δυστυχώς βαθύτατα διχαστική.  

Υπήρξε μια ομιλία η οποία απέπνεε καθεστωτική αντίληψη, με αναφορές οι οποίες είναι 

γεγονός ότι προκάλεσαν το ενδιαφέρον όλων, είμαι βέβαιος, των συναδέλφων 

αναφορικά με τη φυσική εξόντωση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Αναφορές που 

ατεκμηρίωτες τουλάχιστο παραπέμπουν, είναι βέβαιος, σε θεωρίες συνωμοσίας και 

σκοτεινών εγκεφάλων!  Επίσης, ο κ. Άντρος Κυπριανού αναφέρθηκε σε συμπτώματα τα 

οποία παρατηρούνται και ως αποτέλεσμα της οικονομικής κρίσης, απορρύθμιση αγοράς 

εργασίας, ελαστικά ωράρια κ.ο.κ. παραβλέποντας ωστόσο ότι τα φαινόμενα αυτά, τα 

οποία όντως παρουσιάζονται, με πολύ μεγαλύτερη ένταση καταγράφονται στο 

καθεστώς της σοσιαλιστικής οικονομίας της αγοράς, το οποίο ισχύει στην Κίνα.  Θα του 

υπενθυμίσω απλώς ότι η κρατικών συμφερόντων κινεζική εταιρεία “Cosco”, η οποία 

ανέλαβε πολύ πρόσφατα τη διαχείριση του λιμανιού του Πειραιά, το πρώτο πράγμα το 

οποίο ζήτησε και από την κυβέρνηση και από τις συντεχνίες ήταν η ελαστικοποίηση των 

ωραρίων εργασίας.  Για να μην αναφέρω το άλλο παράδειγμα που σύμφωνα με το 

διεθνή οργανισμό εργασίας το ποσοστό ανασφάλισης της εργασίας στην Κίνα ανέρχεται 

στο 60%!   
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 Αναφέρθηκε επίσης στα “golden boys”, το φαινόμενο των καιρών μας, που 

δυστυχώς απασχολεί έντονα την κοινή γνώμη και είναι γεγονός ότι η δραστηριότητα των 

“golden boys” και εδώ και αλλού, κυρίως αλλού, έχει προβληματίσει ιδιαίτερα και τα 

φαινόμενα αυτά αντιμετωπίζονται με περικοπές ασφαλώς των μισθών τους και, όταν και 

εφόσον προκύπτουν περιπτώσεις αστικών ή ποινικών αδικημάτων, παραπέμπονται στα 

δικαστήρια.  Η Κίνα ακολουθεί ένα πολύ πιο αποτελεσματικό σύστημα.  Φροντίζει με 

συνοπτικές διαδικασίες να τους παραπέμπει απευθείας στα εκτελεστικά αποσπάσματα.  

 Εκείνους που εμπλέκονται σε περιπτώσεις διαφθοράς και σήψης, κύριε υπουργέ.   

 Μίλησε επίσης για υπονόμευση…  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στα εκτελεστικά γραφεία… 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και όχι στα εκτελεστικά γραφεία! 

 Μίλησε επίσης για υπονόμευση εκ μέρους υπονοώντας του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού του εποπτικού ρόλου και της αποστολής του κράτους.  Θα ήθελα να 

υπενθυμίσω ότι δεν είμαστε εμείς, αλλά η κυβέρνηση που δυστυχώς επέλεξε από την 

πρώτη κιόλας μέρα στην εξουσία να θέσει στο στόχαστρό της την Κεντρική Τράπεζα και 

το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας.  Εμείς πιστεύουμε στον εποπτικό ρόλο του 

κράτους και θέλουμε ενίσχυση αυτών των μηχανισμών.   

 Τέλος, ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ επέλεξε να εξαπολύσει μύδρους για το 

σύστημα της οικονομίας της αγοράς.  Ένα σύστημα το οποίο με παραλλαγές ισχύει 

σχεδόν σε όλο τον κόσμο και το οποίο εμείς αυτοκριτικά παραδεχόμαστε ότι έχει 

σοβαρά ελλείμματα και αδυναμίες.  Γι’ αυτό και πιστεύουμε στον κοινωνικό 

φιλελευθερισμό και στην κοινωνική οικονομία της αγοράς.  Ένα σύστημα όμως το οποίο 

πρέπει όλοι μας να παραδεχτούμε ότι στις δεκαετίες που πέρασαν δημιούργησε και 
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στην Κύπρο και στον ευρωπαϊκό χώρο συνθήκες συνεχούς και ανατροφοδοτούμενης 

οικονομικής ανάπτυξης και επαρκούς κοινωνικής ευημερίας.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα ευθύς εξαρχής να ξεκαθαρίσω ένα πράγμα.  Ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός είναι παράταξη ευθύνης και ως παράταξη ευθύνης ποτέ μα ποτέ δεν 

αμφισβήτησε τις καλές προθέσεις της κυβέρνησης, της σημερινής κυβέρνησης ή 

οποιασδήποτε άλλης κυβέρνησης.  Η ομιλία εξάλλου του Υπουργού των Οικονομικών, 

όπως την ακούσαμε και φέτος, αλλά και πέρσι, ήταν περισσότερο μια εκδήλωση καλών 

προθέσεων και πολύ λιγότερο μια καταγραφή συγκεκριμένων πολιτικών δεσμεύσεων 

για την αντιμετώπιση των χρόνιων και διαρθρωτικών προβλημάτων της κυπριακής 

οικονομίας. 

 Από την άλλη, θα πω κάτι που ειλικρινά πιστεύω.  Ο πολιτικός λόγος της μείζονος 

αντιπολίτευσης πρέπει να διέπεται από μια σύγχρονη πολιτική φιλοσοφία.  Έχει 

οριστικώς και αμετακλήτως παρέλθει η εποχή που η αντιπολίτευση ασκούσε στείρα και 

μηδενιστική κριτική.  Η κοινωνία μας, που πολλές φορές βρίσκεται ένα βήμα μπροστά 

από την πολιτική, απαιτεί από όλους εμάς σύνεση, πραγματισμό και σοβαρότητα, όχι 

στείρους κομματικούς μονολόγους! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για πρώτη φορά εδώ και πολλά χρόνια η Κύπρος βρίσκεται αντιμέτωπη με μια 

γενικευμένη και πολυεπίπεδη κρίση.  ∆ε ζούμε απλώς μια περίοδο οικονομικής κρίσης 

που αναπόφευκτα και εξ ορισμού μετατρέπεται και σε μια κρίση κοινωνική.  Είναι μια 

κρίση βαθιά, κρίση θεσμών, κρίση επιβίωσης τολμώ να πω, είναι κρίση εμπιστοσύνης 

και ελπίδας για το μέλλον των πολιτών και της χώρας μας.  Η ανάπτυξη επιβραδύνεται 
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συνεχώς.  Η ανεργία κλιμακώνεται κατά πολύ ανησυχητικό τρόπο.  Το χρέος των 

νοικοκυριών και των επιχειρήσεων εκτοξεύεται στα ύψη.  Η φοροδιαφυγή και η 

φοροαποφυγή παραμένουν ισχυρές και ακλόνητες.  Η ανταγωνιστικότητα της 

οικονομίας βυθίζεται.  Το κατ’ επίφασην σύστημα υγείας ξεμένει από γάζες και 

αναλώσιμα υλικά!  Η δημόσια παιδεία υποβαθμίζεται προς δόξαν της παραπαιδείας 

που δυστυχώς εξακολουθεί να ευδοκιμεί.  Η έρευνα και η καινοτομία οδηγούνται σε 

ασφυξία και στραγγαλισμό λόγω της υποχρηματοδότησης. 

 Για πρώτη ίσως φορά υπάρχει τόση διάχυτη απαισιοδοξία.  Και δεν το λέμε εμείς 

αυτό!  Το λένε πρώτ’ απ’ όλα οι πολίτες και το καταγράφουν οι ίδιες στατιστικές της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης που πρόσφατα δημοσιεύτηκαν.  Είμαστε στα πρόθυρα μιας 

συλλογικής κατάθλιψης!  Για πρώτη φορά οι πολίτες ανησυχούν τόσο έντονα για το 

μέλλον τους, για πρώτη φορά οι νέοι βλέπουν τόσο δραματικά να συρρικνώνονται οι 

προσδοκίες και τα όνειρά τους.  Και την ίδια ώρα, αντί για ποιοτικά άλματα που θα μας 

θέσουν ξανά στην πρωτοπορία των χωρών της Ευρώπης που ανιχνεύουν με σιγουριά 

το αύριο, έχουμε ανακύκλωση των ίδιων διαχειριστικών μοντέλων και πολιτικών του 

παρελθόντος.  Αντί για αύξηση της απασχόλησης, έχουμε προσλήψεις στο δημόσιο και 

ημιδημόσιο τομέα με μοναδικό κριτήριο τα πολιτικά φρονήματα.  Αντί για πολιτική 

κοινωνικής συνοχής, έχουμε επιδοματικές πρακτικές, δίκην φιλοπτώχου σωματείου.  

Αντί για βελτίωση των επιδόσεων στον τομέα της έρευνας και της καινοτομίας, έχουμε 

μια δραματική επιδείνωση, με αποτέλεσμα από την εικοστή τέταρτη θέση που 

βρισκόμαστε να έχουμε αισίως περάσει στην τελευταία.  Και σαν να μην έφταναν αυτά 

ακούσαμε τελευταία και τον Υπουργό Εμπορίου να δηλώνει ότι ο λόγος για τη 

συρρίκνωση της έκτασης του υπό δημιουργία τεχνολογικού πάρκου οφείλεται στο ότι η 

έκταση που αφαιρέθηκε επρόκειτο να φιλοξενήσει κομμωτήρια και ινστιτούτα αισθητικής!   
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 Θύμα αυτών των περικοπών δυστυχώς είναι και η περιφέρεια η Λάρνακα και οι 

αναπτυξιακές της προοπτικές, στην οποία αναφέρθηκαν βεβαίως και άλλοι συνάδελφοι.  

Πράγματι, νιώθουμε περήφανοι που έχουμε αποκτήσει ένα λαμπρό στολίδι όπως είναι 

το νέο διεθνές αεροδρόμιο της Λάρνακας και το οποίο αποτελεί και ένα δείγμα το τι 

μπορούν να πετύχουν οι συμπράξεις του δημόσιου και ιδιωτικού τομέα.  Συμπράξεις τις 

οποίες ωστόσο οφείλω να υπενθυμίσω ότι παλαιότερα το κυβερνών κόμμα αναθεμάτιζε 

και τις έριχνε εις το πυρ το εξώτερον.   

 Την ίδια όμως ώρα ανησυχούμε -και δε θα συμμεριστώ την αισιοδοξία του 

συνάδελφου του κ. Κλεάνθους- για την καθυστέρηση που σημειώνεται στη 

διαπραγμάτευση με την επιτυχούσα κοινοπραξία για τη νέα ενιαία ανάπτυξη του 

λιμανιού και της μαρίνας.  Ανησυχούμε για την εξοργιστική καθυστέρηση στη 

δημιουργία του Ενεργειακού Κέντρου στο Βασιλικό και τη μετακίνηση των 

πετρελαιοδεξαμενών, η οποία καθυστερεί τουλάχιστο για τέσσερα χρόνια.  Και πέρσι 

όπως και φέτος μας διαβεβαιώσαν ότι υπάρχουν κονδύλια στον προϋπολογισμό για την 

επέκταση του νοσοκομείου μας, αλλά δυστυχώς τίποτε δεν έγινε στην κατεύθυνση αυτή.  

Ο πλέον τουριστικός και εμπορικός δρόμος μας, που είναι ο παραλιακός δρόμος 

Λάρνακας-∆εκέλειας, έχει καταντήσει κυριολεκτικά ανέκδοτο, αφού για εφτάμισι 

χιλιόμετρα θα χρειαστούν περίπου δεκαπέντε χρόνια κατασκευής και έργων.  Και 

αποτελεί άραγε αυτό δείγμα αποφασιστικότητας μιας κυβέρνησης η οποία επαίρεται ότι 

θέλει να επιταχύνει τους ρυθμούς ανάπτυξης και τους ρυθμούς υλοποίησης των 

αναπτυξιακών έργων;   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ερώτημα είναι αν ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός ανταποκρίνεται στην κρίση 

που ζει η χώρα μας.  Αν τουλάχιστο δίνει κάποια στοιχειώδη αισιοδοξία ότι μπορούμε 
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να βγούμε από αυτήν.  Η απάντηση για μας είναι όχι!  Και αυτό γιατί φέρει την πολιτική 

σφραγίδα μιας κυβέρνησης που αγνόησε συνεχείς και έγκαιρες προειδοποιήσεις.  Που 

δεν είχε τη στοιχειώδη ενόραση να εκτιμήσει σωστά την ένταση και το βάθος της 

επερχόμενης οικονομικής κρίσης και επέμενε σε έναν εντελώς ανεδαφικό ενθουσιασμό.   

 Θα αποφύγω να κάνω αναφορές σε περσινές ομιλίες.  Θα υπενθυμίσω απλώς ότι 

τόσο στις δημόσιες παρεμβάσεις όσο και στις κατ’ ιδίαν επαφές μας τονίζαμε σε όλους 

τους τόνους υπεύθυνα και επαναληπτικά ότι μια απλή ανάγνωση των διεθνών 

δεδομένων δε δικαιολογούσε και δε δικαιολογεί την άκρατη ευφορία που εκαλλιεργείτο.  

Και όταν προβαίνουμε σε ανάλογες διαπιστώσεις και προειδοποιήσεις, δεν είναι γιατί 

διακατεχόμαστε από σύνδρομα αντιπολιτευτικής μονομανίας, αλλά γιατί μοιραζόμαστε 

με όλους εσάς την ίδια αγωνία για το αύριο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το χρέος μιας υπεύθυνης αντιπολίτευσης δεν είναι μόνο να βρίσκεται απέναντι 

στην κυβέρνηση, αλλά πολύ συχνά να βρίσκεται και ένα βήμα μπροστά της.  Πιστεύω 

και το πιστεύει η παράταξή μας ότι η πράσινη ανάπτυξη μπορεί πραγματικά να 

αποτελέσει μια εναλλακτική αναπτυξιακή διέξοδο για την Κύπρο και δυστυχώς λίγη 

κουβέντα έγινε σ’ αυτή την αίθουσα.  Πιστεύουμε ότι το μοντέλο ανάπτυξης στη χώρα 

μας έτσι όπως δρομολογήθηκε τα τελευταία χρόνια έχει κορεστεί και φτάνει στο τέλος 

του.  Γι’ αυτό και η πατρίδα μας θα πρέπει να αξιοποιήσει σημαντικά συγκριτικά 

πλεονεκτήματα τα οποία διαθέτει, για να μπορέσει να ανταποκριθεί επί ίσοις όροις σε 

ένα διεθνή ανταγωνισμό, ο οποίος γίνεται ολοένα και πιο αδυσώπητος.  Προστασία του 

περιβάλλοντος, οι πράσινες τεχνολογίες, η έρευνα, η καινοτομία αποτελούν τα 

πλεονεκτήματα αυτά.   
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 Όπως είπα εισαγωγικά δεν αμφιβάλω για τις καλές προθέσεις της κυβέρνησης.  

Αμφισβητώ όμως ότι αυτή η κυβέρνηση διαθέτει το όραμα και την τόλμη να 

τετραγωνίσει τον κύκλο.  Να καταφέρει δηλαδή να δώσει λύσεις σε χρόνια διαρθρωτικά 

προβλήματα, που ως τέτοια απαιτούν τολμηρές μεταρρυθμίσεις και εξίσου τολμηρές 

συγκρούσεις. 

 Κλείνω το κεφάλαιο αυτό λέγοντας το εξής:  Συναίνεση στο λαϊκισμό δε θα έχετε, 

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της κυβέρνησης!  Συναίνεση στα δύσκολα, σε πραγματικές 

τομές τις οποίες θα θελήσετε να κάνετε, αυτή, ναι, θα την έχετε!  Τολμήστε να 

συγκρουστείτε και εμείς θα βάλουμε πλάτη!  Όμως, αν επιμένετε να χαϊδεύετε αυτιά, να 

συντάσσεστε με το βαθύ κράτος των κατεστημένων και των κρατικοδίαιτων, να 

διογκώνετε το δημόσιο τομέα και μάλιστα με προσλήψεις κομματικού χαρακτήρα, εκεί 

θα μας βρείτε απέναντι! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Άκουσα με πολλή προσοχή προχτές το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ να απευθύνει 

έκκληση για πολιτική συναίνεση.  Τον άκουσα να καλεί την πολιτική ηγεσία να σταθεί 

σύσσωμη στο πλευρό του Προέδρου με ψυχραιμία, υπομονή και επιμονή.  Απαντώ:  

Ψύχραιμα, φίλοι!  ∆εν μπορεί να ακούμε τέτοιες εκκλήσεις, την ώρα που εξόφθαλμες 

πρακτικές αυθαιρεσίας καταργούν το κράτος δικαίου και την αξιοκρατία και κατ’ 

επέκταση υπονομεύουν την προοπτική μιας μίνιμουμ συναίνεσης!  Εμείς δεν 

πιστεύουμε σε μια εικονική, μια πλασματική συναίνεση, που στηρίζεται στη λογική “τα 

δικά μου δικά μου και τα δικά σου πάλι δικά μου”!  Μια λογική που τελικά δεν είναι 

τίποτε άλλο από χειραγώγηση της διαφωνίας και του πλουραλισμού, προϋποθέσεις και 

τα δύο μιας εξελικτικής και προοδευτικής προσπάθειας.  Όσο πιο σοβαρό είναι ένα θέμα 

τόσο πιο πολύ θα πρέπει να ενθαρρύνεται η αντιπαράθεση ιδεών υπό την απαράβατη 
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όμως και ιερή, τολμώ να πω, προϋπόθεση ότι η αντιπαράθεση αυτή γίνεται στη βάση 

τεκμηρίωσης, επιχειρημάτων, λογικής και όχι στη βάση αφορισμών, ιδιοτελών 

θεωρήσεων και εγωκεντρικών επιδιώξεων. 

 Πρέπει επιτέλους να αναγνωρίσουμε στο χώρο αυτό την αξία της θεμιτής 

σύγκρουσης και του πολιτικού συναγωνισμού.  Να δουλέψουμε μαζί, για να κτίσουμε 

μια συμμετοχική και διαβουλευτική δημοκρατία, που θα στηρίζεται στην ισχύ του ορθού 

λόγου και των ηθικών επιχειρημάτων, που θα προάγει την κριτική σκέψη, τη γόνιμη 

αντιπαράθεση, τη διαπάλη των ιδεών και του πολιτικού συναγωνισμού.  Τα κόμματα και 

στην Κύπρο και σε κάθε σύγχρονη δημοκρατία πρέπει να έχουν διακριτούς ρόλους, 

διακριτές αποστολές, να τηρούν, αν χρειαστεί, ακόμα και αποστάσεις ασφαλείας, για να 

μπορέσουν να ανταποκριθούν σ’ αυτούς τους ρόλους. 

 Η δημοκρατία είναι σύστημα αντιπαράθεσης διαφορετικών προτάσεων 

διακυβέρνησης.  Όταν οι επιλογές συρρικνώνονται, τότε η δημοκρατία γίνεται 

προσχηματική και το σύστημα καθίσταται ευεπίφορο, ευάλωτο, σε μια συνολική 

απαξίωση και αμφισβήτηση.  Κάτι τέτοιο ίσως μπορεί να εξηγήσει και τα υψηλά 

ποσοστά αδιαφορίας των συμπολιτών μας για τα πολιτικά δρώμενα.  Οι συναινέσεις 

προάγουν τη δημοκρατία, αρκεί να μη συγκαλύπτουν την ατολμία και την απραξία και 

να μην παράγουν πολιτικές ψευδαισθήσεις. 

 ∆ουλειά δική μας, δουλειά της αντιπολίτευσης δεν είναι η συμμετοχή σε 

κυβερνήσεις.  Εξάλλου, ο κυρίαρχος λαός με την ψήφο του άλλους μεν τους έταξε στην 

εξουσία και άλλους στην αντιπολίτευση.  ∆ουλειά δική μας είναι να προσφέρουμε μια 

εναλλακτική και αξιόπιστη πρόταση διακυβέρνησης του τόπου.  Εάν το κάνουμε αυτό με 

τρόπο ακραίο, με τρόπο ισοπεδωτικό, με τρόπο εμπρηστικό, υπονομεύουμε την 

αξιοπιστία μας.  Εάν από την άλλη αυτοαναιρεθούμε στον αντιπολιτευτικό μας ρόλο, 
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ζημιώνουμε τη δημοκρατία.  Σε κάθε όμως περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η 

κυβέρνηση βρίσκεται εκεί, για να κυβερνά, και εμείς εδώ, για να ελέγχουμε. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε συνάδελφε, για την παρέμβασή σας και 

προχωρούμε στον επόμενο ομιλητή, που είναι ο αγαπητός συνάδελφος Αριστοφάνης 

Γεωργίου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πραγματικά είναι με μεγάλο προβληματισμό που ανεβαίνω στο βήμα, για να 

αποφασίσω τι πρέπει να πω σε κάποια ζητήματα τα οποία παρακολουθώ εδώ και τρεις 

μέρες σ’ αυτή την πολύ αναγκαία και βασική προϋπόθεση λειτουργίας της δημοκρατίας, 

που είναι η συζήτηση των προϋπολογισμών. 

 Ακόμα και από τον τελευταίο ομιλητή εκ μέρους της πλευράς της αντιπολίτευσης, 

τον κ. Μητσόπουλο, έχουμε ακούσει ότι οι θέσεις τους είναι ότι ασκούν μια υπεύθυνη 

αντιπολίτευση.  Αυτή την υπευθυνότητα όμως, με όλο το σεβασμό και με όλη την αγάπη, 

δεν την έχω ακούσει μέσα από το σύνολο των ομιλιών που έχουν κατατεθεί από τους 

βουλευτές της αντιπολίτευσης μέχρι αυτή τη στιγμή εδώ στη Βουλή.  Έχουν προστρέξει 

στα ελληνικά λεξικά, που είναι πολύ πλούσια, και κάθε λέξη η οποία οδηγεί στο μηδέν ή 

στο πλην την έχουν χρησιμοποιήσει!  «Τίποτε δεν έχει γίνει», “καταστροφή”, 

“ολοκαυτώματα” και δεν ξέρω τι άλλες λέξεις έχουν χρησιμοποιηθεί, για να στιγματίσουν 

και να χαρακτηρίσουν τόσο την οικονομική όσο και την πολιτική γύρω από το Κυπριακό 

και τις διεθνείς σχέσεις αυτής της κυβέρνησης!   
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 Ένα βασικό ζήτημα το οποίο μπαίνει μπροστά μας είναι ότι υπάρχει οικονομική 

κρίση.  Σ΄ αυτό ευτυχώς συμφωνούμε όλοι.  Τη δημιούργησε η κυβέρνηση Χριστόφια, 

αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες ή κάποιοι μας την έφεραν;  Τη γέννησε αυτό 

το οποίο θέλει να φέρει ο Χριστόφιας, όπως λέτε;  Αυτό που υπήρχε στο παρελθόν ή 

αυτό που υπάρχει στο παρόν και είναι το πολιτειακό σύστημα που εφαρμόζεται στο 

σύνολο, αν θέλετε, του κόσμου και ιδιαίτερα της Ευρώπης και των υπερατλαντικών;  

∆εν είναι η κρίση των αξιών, δεν είναι η κρίση του καπιταλισμού, δεν είναι η κρίση της 

πολιτικής που εφαρμόζεται γύρω από αυτά τα ζητήματα που μας έφεραν σ’ αυτή την 

κατάσταση;  Υπήρχε αυτό το πράγμα, όταν ο Χριστόφιας έκαμνε προεκλογικό αγώνα;  

Η απάντηση είναι ότι εμείς πάντοτε κάναμε τις διαπιστώσεις μας γι’ αυτό το σύστημα και 

πάντοτε επισημαίναμε τους κινδύνους.  Και πάντοτε τοποθετούμασταν αντίθετα στις 

νεοφιλελεύθερες πολιτικές που ακολουθούνταν και στις πολιτικές της Λισαβόνας και του 

άκρατου ανταγωνισμού, όπως μας ανάγκαζαν να προχωρήσουμε προς αυτές τις 

κατευθύνσεις.  Και ζητούσαμε και αγωνιζόμασταν να μην περάσουν τέτοιες πολιτικές και 

να εφαρμόσουμε πολιτικές οι οποίες θα προστάτευαν την κοινωνία, θα προστάτευαν 

την οικονομία και θα έβλεπαν περισσότερο τον άνθρωπο και όχι το κέρδος.   

 Είδαν όμως ότι πήρε κάποια μέτρα αυτή η κυβέρνηση.  Η απάντηση ποια ήταν;  

Άργησε να τα πάρει και, αφού άργησε να τα πάρει, τι να τα κάμουμε;  Ρωτώ.  Μας 

κατηγόρησαν ότι αυτή η κυβέρνηση -ο κ. Σαμψών είπε το πολύ χαρακτηριστικό- «θέλει 

να φέρει κομουνισμό στην Κύπρο»!  Μάλιστα!  Φαίνεται ότι μόνος του αντιλαμβάνεται 

αυτή την πολιτική.  Όμως, αυτή η σκέψη διαχέεται και μέσα από ομιλίες άλλων 

συναδέλφων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού γύρω από αυτά τα ζητήματα.  Και ακούστε, 

αυτή η “κομουνιστική” κυβέρνηση Χριστόφια έχει δώσει τρία δισεκατομμύρια στήριξη 

στο τραπεζικό σύστημα της Κύπρου, έχει δώσει τετρακόσια ογδόντα εκατομμύρια στους 

developers, έχει δώσει σαράντα και πλέον εκατομμύρια στους βιομήχανους του 
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τουρισμού, έχει δώσει στους μικρομεσαίους, τους έχει δώσει οικόπεδα, τους έχει δώσει 

βιομηχανικά!  Με αυτό τον τρόπο έχει “κομουνιστικοποιήσει”!   

 Μας είπαν ταυτόχρονα και για την “ακελοκρατία”.  Νομίζω δε σεβόμαστε τους 

εαυτούς μας, αγαπητοί συνάδελφοι!  Εδώ σ’ αυτή τη Βουλή έχουμε θεσμοθετήσει, 

έχουμε κάνει νόμους και έχουμε ουσιαστικά θέσει περιορισμούς για το πώς θα ασκείται 

η αξιοκρατία στα θέματα προσλήψεων.  Και οι πλείστες όσες θέσεις του δημοσίου που 

ανοίγονται είναι κατόπιν εξετάσεων γραπτών, όπου ο διορθωτής δε γνωρίζει ποιος είναι 

ο εξεταζόμενος.  Και μετά και από συμβουλευτικές επιτροπές οδηγούνται ενώπιον της 

Ε∆Υ και εκεί γίνονται οι προσλήψεις.  Υπερηφανευόμαστε ως Βουλή ότι εθέσαμε 

πλαίσια στα οποία να ασκείται, για να ασκείται σωστά η αξιοκρατία.  Τώρα έγινε 

αξιοκρατία!  Βλέπετε, με το πρώτο διάταγμα που έκαμε ο Πρόεδρος Χριστόφιας 

απέλυσε τους εξήντα χιλιάδες δημόσιους υπαλλήλους, απέλυσε τις έξι χιλιάδες 

αστυνομικούς, τους χίλιους πυροσβέστες, όλους τους υπαλλήλους των ημικρατικών 

οργανισμών και στη θέση τους προσέλαβε όλους, όλα τα μέλη, τους οπαδούς, τους 

φίλους και τις νέες δυνάμεις, για να αρκέσουν να καλύψουν αυτές τις θέσεις!  Επιτέλους, 

πρέπει να σοβαρευτούμε, αγαπητοί φίλοι!  Επιτέλους!  Και ύστερα πού εννά παν και οι 

φίλοι της Ε∆ΕΚ και του ∆ΗΚΟ, με τους οποίους ευρισκόμαστε μαζί στην κυβέρνηση; 

(Μη ευκρινή σχόλια από κ. Ζαχαρία Κουλία και άλλους βουλευτές) 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Συνεπώς, αγαπητοί φίλοι, όλα αυτά θεωρώ ότι γίνονται και εκ του περισσού και 

δεν προσφέρουν σωστή υπηρεσία προς τον τόπο.  Και, αν πάρω το σημείο που 

ανέφερε ο προηγούμενος ομιλητής για τη διχαστική ομιλία τάχατες του Άντρου του 

Κυπριανού, θα έλεγα ότι διχαστικά είναι αυτά τα οποία ακούμε, τα οποία είναι και 

εξωπραγματικά!  Η ομιλία του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ ανοίγοντας τη συζήτηση 

και τις θέσεις του ΑΚΕΛ σε σχέση με τους προϋπολογισμούς σε πλείστα όσα σημεία 
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έβαζε τη βασική μας θέση, την ενότητα μέσω του Εθνικού Συμβουλίου σε ό,τι αφορά το 

Κυπριακό και τη σωστή, δημοκρατική λειτουργία του πολιτεύματος σε ό,τι αφορά τα 

θέματα εσωτερικής διακυβέρνησης.  Και κάλεσε τους πάντες να εργαστούμε προς 

κοινούς στόχους κοινοί στόχοι δεν μπορούν να είναι άλλοι από την επιδίωξη λύσης του 

Κυπριακού σε βάση αρχών που δεν είναι άλλα από τα ψηφίσματα των Ηνωμένων 

Εθνών, δεν είναι άλλα από τις συμφωνίες κορυφής και δεν είναι άλλα από τις ομόφωνες 

αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου.   

 Συνεπώς, αν λέμε κάποια πράγματα και κάποιες πραγματικότητες, αυτό δεν είναι 

διχαστικό!  Και η ιστορία ιδιαίτερα αυτού του τόπου μάς έχει διδάξει ότι εκεί που 

σιωπούμε εκεί είναι που προσφέρουμε τη χειρότερη υπηρεσία στον τόπο μας!  Και είναι 

γι’ αυτό το λόγο που πρέπει στην ώρα που πρέπει να εκφράζουμε τις ανησυχίες μας.  

Και ρωτώ το σύνολο του κοινοβουλίου, τους αντιπροσώπους του λαού, που 

δημοκρατικά εξελέγησαν, και το ΑΚΕΛ το σέβεται και αγωνίζεται και αγωνίστηκε, για να 

ενισχυθεί η δημοκρατία.  Γι’ αυτό καμία πρόθεση δεν είχε ο γενικός γραμματέας του 

ΑΚΕΛ να μειώσει το ρόλο της Βουλής, όταν εξέφραζε κάποια άποψη.  Είναι στηριγμένη 

εκείνη η άποψη σε κάποια κακώς έχοντα τα οποία και σ’ αυτό το χώρο είχαν συμβεί.  Το 

να επισημαίνεις κάποια λάθη του παρελθόντος που έκανε αυτό το σώμα δε σημαίνει ότι 

χτυπάς το θεσμό!  Τουναντίον, αγωνίζεσαι να το βελτιώσεις και αγωνίζεσαι να τον 

οδηγήσεις σε πολύ ψηλότερα επίπεδα, για να ασκεί προς την ορθή κατεύθυνση την 

εξουσία του, τον έλεγχό του, αλλά και να εκδίδει τέτοιες αποφάσεις που να είναι 

βοηθητικές προς την κοινωνία και προς τον άνθρωπο και προς το λαό.   

 Ποιος από σας δεν ανησυχεί για το ότι στις τελευταίες ευρωεκλογές είχαμε 

υποψήφιους από φασιστικό κόμμα;  Ποιος δεν ανησυχεί από την οργανωμένη κάθοδο 

της Χρυσής Αυγής;  Ποιος δεν ανησυχεί από φαινόμενα είτε μεμονωμένα είτε 

οργανωμένα από λίγους ή από πολλούς τα οποία θέλουν να χτυπήσουν τη δημοκρατία 
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στη ρίζα της;  Άποψή μας είναι ότι οι πάντες πρέπει να ανησυχούμε, οι πάντες πρέπει 

να σταθούμε σ’ αυτά και οι πάντες πρέπει να είμαστε ενωμένοι στο χτύπημα αυτών των 

καταστάσεων.  Μόνο έτσι θα προσφέρουμε τις καλύτερες υπηρεσίες -που πρέπει να 

προσφέρουμε- στον τόπο μας και στο λαό μας.   

 Έχει λεχθεί ότι απέτυχε ο Πρόεδρος στην εξωτερική του πολιτική και το είπε και ο 

πρόεδρος του κόμματος της αντιπολίτευσης και μια σειρά άλλων βουλευτών.  Είπαν ότι 

η πολυεπίπεδη εξωτερική πολιτική έχει αποτύχει. Και πάλι το ερώτημα που ο καθένας 

μας πρέπει να απαντήσει και ο κάθε πολίτης θα πρέπει να απαντήσει είναι εάν έχει 

αναστραφεί το διεθνές κλίμα, εάν υπάρχει υποστήριξη στις προσπάθειες του Προέδρου 

για λύση του Κυπριακού, εάν οι στόχοι μας οδηγούνται -έστω μέσα από συμπληγάδες 

και πολλές δυσκολίες- προς την ορθή κατεύθυνση.   

 Και, ναι, ο Πρόεδρος έχει κάνει πέραν των σαράντα επισκέψεων στους είκοσι ένα 

μήνες που είναι στην εξουσία, εκ των οποίων έκανε μία επίσκεψη στην Κούβα και μία 

επίσκεψη στο Κατάρ και μία στην Κίνα.  Αυτό ενόχλησε και -«άκουσον, άκουσον» θα 

έλεγε ο Κίκης ο Γιάγκου, αν ήταν εδώ- ο πρόεδρος της αντιπολίτευσης ο κ. 

Αναστασιάδης είχε πει το αμίμητο, ότι οι λεγόμενοι αδέσμευτοι, όταν μιλάς μαζί τους, 

σου λεν «τι λένε οι ΗΠΑ;».  Άρα δηλαδή πρέπει να κάνουμε μονοδιάστατη πολιτική 

μόνο προς τις ΗΠΑ και άρα δηλαδή πρέπει να είμαστε τα καλά παιδιά έναντι των ΗΠΑ 

και άρα δηλαδή θα πρέπει να πάμε σ’ αυτούς που συνέβαλαν στην καταστροφή αυτού 

του τόπου και να τους πούμε το αμίμητο «σφάξε με αγά μου, για να αγιάσω»!   

 Ο Πρόεδρος καθημερινά έχει επαφή με τους άλλους είκοσι έξι ηγέτες της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Έχει στενότατη επαφή και με το Σαρκοζί και με τον 

Μπερλουσκόνι και με τον Μπράουν και με την Άνγκελα Μέρκελ και με όλους τους 

άλλους ηγέτες.  Και, ναι, χρειάζεται αυτός ο τόπος πολυεπίπεδη πολιτική, γιατί, εάν 

χαρίσουμε όλο τον κόσμο στους Αμερικανούς, τότε θα είμαστε άξιοι της τύχης μας και 
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θα είναι χάκκιν μας -θα το πω κυπριακά- ό,τι μας κάνουν!  Επιτέλους πρέπει να έχουμε 

και κόκαλο και ανάστημα να υψώσουμε προς τη σωστή κατεύθυνση, φτάνει να 

στηρίξουμε το λαό μας, το κράτος μας και την κοινωνία μας!   

 Έχουν ακουστεί, θα έλεγα, και πολύ προσβλητικά θέματα εδώ, ιδιαίτερα από τον κ. 

Σαμψών, σε ό,τι αφορά τον Υπουργό Οικονομικών. Υπουργό Άμυνας. 

 Με συγχωρείς, Χάρη, εσύ άκουσες από άλλους!   

 Μας έχουν πει ότι, επειδή δεν τολμά να διαλύσει την Εθνική Φρουρά, προσπαθεί 

να μετατρέψει χαφιέδες όλους τους απλούς στρατιώτες έναντι των αξιωματικών, που 

είναι οι μόνοι οι οποίοι κρατούν την Εθνική Φρουρά κατ’ αντίθεση της επίσημης 

πολιτικής του υπουργού και της κυβέρνησης ως συνόλου και του Προέδρου.   

 Νισάφι, αγαπητοί!  Επιτέλους!  Ελευθερία του λόγου, ναι, σωστή χρήση του λόγου 

δε! 

 Μας είπαν και για αριστερούς και για αριστεριστές.  Κάποτε κάποιοι πρέπει να 

καταλάβουν τη διαφορά του αριστερού και του αριστεριστή.  Μας είπαν για τον αριστερό 

Ετζεβίτ και τον ταύτισαν μαζί μας!  Τα σχόλια ανήκουν στο λαό, πόσο αριστερός ήταν ο 

Ετζεβίτ, πόσο επεκτατιστής ήταν και πόσο όργανο των Αμερικανών και του ΝΑΤΟ στις 

σκληρές μέρες του ΝΑΤΟ ήταν!  Όχι ότι έγινε καλύτερο τώρα το ΝΑΤΟ.   

 Μας είπαν για την κουλτούρα της επανένωσης και τη μη αναγκαία ενημέρωση του 

λαού για τα θέματα τις ομοσπονδίας.  Και μας τα είπαν από την πλευρά του κόμματος 

της αντιπολίτευσης.  Ο κ. Θεμιστοκλέους είπε ότι ποτέ δεν έζησαν μαζί Ελληνοκύπριοι 

και Τουρκοκύπριοι, άρα υπάρχει ένας μύθος τον οποίο καλλιεργεί αυτή η κυβέρνηση και 

το ΑΚΕΛ για αυτή τη συμβίωση.  Και διερωτώμαι: Προσφέρει σωστή υπηρεσία το να 

χαλά μια σωστή βάση, στην οποία πρέπει να στηρίξουμε τη λύση;  ∆εν τον αρκεί που 

χτυπά την ιστορία, χτυπά και το μέλλον!  Γιατί, αν χρειάστηκαν τριάντα πέντε χρόνια 

αγώνα και προσπάθειας -και μακάρι να βρούμε τη λύση που θα είναι κυπριακή και προς 



 134

το συμφέρον του συνόλου του λαού μας-  θα χρειαστούν πάρα πάρα πολλά χρόνια και 

πολλή συναίνεση και πολλή ενότητα λόγου και στόχων, για να εδραιωθεί η λύση!   

 Και «διαφωνούμε με την ενημέρωση για τα θέματα της ομοσπονδίας» και έχω 

ακούσει από τουλάχιστο πέντε συναδέλφους μου του ίδιου κόμματος -μίλησε ο κ. 

Αναστασιάδης, ο κ. Χάσικος, ο κ. Στυλιανίδης, ο κ. Θεμιστοκλέους, ο κ. Σαμψών- να 

μιλούν με διαφορετική εικόνα για την ομοσπονδία!  Άρα, αυτό αποδεικνύει ότι χρειάζεται 

επειγόντως η συζήτηση γύρω από το τι είναι “ομοσπονδία”.  Να συζητήσουμε, να 

συζητήσουμε, να συζητήσουμε και να βρούμε την κοινή συνισταμένη, που εμείς 

πιστεύουμε ότι υπάρχει και είναι μέσα από τις αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου και 

τις πολλές προτάσεις που έχουμε καταθέσει. 

 Επειδή δυστυχώς ο χρόνος εξαντλείται, θα ήθελα να πω ότι σε σχέση με την 

προσφυγική πολιτική οι συνάδελφοί μου έχουν εκφράσει τις θέσεις του ΑΚΕΛ.  

Θεωρούμε ότι η κυβέρνηση έχει αγκαλιάσει τον προσφυγικό κόσμο, έχει στηρίξει τον 

προσφυγικό κόσμο, έχει δώσει δώδεκα χιλιάδες τίτλους ιδιοκτησίας, έχει δώσει 

οικονομική επιφάνεια σε αυτούς τους ανθρώπους, θα δώσει προοπτικά μέχρι και είκοσι 

επτά χιλιάδες τίτλους και πιστοποιητικά, άρα αυξάνει την οικονομική φερεγγυότητα σε 

περίπου εξήντα χιλιάδες πρόσφυγες, με μία αξία σίγουρα πέραν των €70.000 στην κάθε 

οικογένεια.  Συνεπώς, έτσι λειτουργούμε, έμπρακτα και αποτελεσματικά!  Έχει δώσει 

εξακόσια είκοσι οκτώ οικόπεδα στους είκοσι μήνες, κάτι που δε δόθηκε τα προηγούμενα 

πέντε χρόνια και ούτε τα προηγούμενα πέντε χρόνια.  Κατ’ αντίθεση προς το 

∆ημοκρατικό Συναγερμό δίνει €55 εκατομ., για να χτιστούν εξακόσιες εξήντα νέες 

κατοικίες, πολιτική που κατάργησε το ’94 η κυβέρνηση Κληρίδη.   

 Σε ό,τι αφορά τα θέματα των αγνοουμένων, αγαπητοί φίλοι, και επειδή θα ήταν 

λάθος σε αυτή τη σύνοδο να μην ακουστεί αυτό το θέμα, εμείς παραμένουμε 

αταλάντευτα στη θέση ότι πρέπει να διακριβωθεί η τύχη ενός εκάστου των 
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αγνοουμένων και θα πρέπει η Τουρκία να συμμορφωθεί στην απόφαση της 4ης 

∆ιακρατικής Προσφυγής και να δώσει στοιχεία, να ανοίξει τους φακέλους του τουρκικού 

στρατού και να γίνει πλήρης διερεύνηση πώς χάθηκαν, πού χάθηκαν, πού κρατήθηκαν, 

πού βρίσκονται σήμερα και να μας αποδοθούν.   

 Όλα αυτά είναι υποχρέωσή μας ως κοινωνίας, ως κράτους προς αυτούς, προς 

τους πεσόντες, προς τους αιχμαλώτους, προς τους παθόντες και τους ανάπηρους.  

Εύχομαι σε όλους να βρούμε τη δύναμη να ενωθούμε γύρω από τον Πρόεδρο στη 

διεκδίκηση λύσης του Κυπριακού και να αγωνιστούμε και για καλύτερες μέρες στην 

οικονομία και στο εσωτερικό μέτωπο. 

 Εύχομαι καλή χρονιά σε όλους και εύχομαι τη νέα χρονιά η Κύπρος να είναι 

ενωμένη πατρίδα όλων των Κυπρίων! 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ ευχαριστώ, αγαπητέ συνάδελφε, για την παρέμβασή σας.   

 Καλώ στο βήμα τώρα τον αγαπητό συνάδελφο κ. Ζαχαρία Κουλία του 

∆ημοκρατικού Κόμματος για τη δική του παρέμβαση.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κύριε Υπουργέ των Οικονομικών, λίγοι θα ήθελαν να κάθονται στην καρέκλα σου 

έτσι εποχές, αλλά σε εσάς έλαχε ο κλήρος!   

 Έτυχε να μιλώ ύστερα από το φίλο μου τον Αριστοφάνη, τον οποίο όλως 

ιδιαιτέρως συμπαθώ… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου) 

 Ναι, σας ακούω. 
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 Έβαλε το επιχείρημα ότι ο Πρόεδρος έκανε πολλά ταξίδια.  Φυσικά, τα 

αποτελέσματα δεν είναι από τα ταξίδια που τα μετρούμε.  Όλοι πάμε σχολείο και στο 

τέλος του χρόνου πιάνουμε το ενδεικτικό, εκεί είναι η βαθμολογία μας.  Και οι 

βαθμολογίες μας δυστυχώς δεν είναι και πολλά πολλά σπουδαίες!  Εδώ έχει ειδικούς 

βαθμολογητές που μας αξιολογούν.  Π.χ., για να μην πω για τους άλλους, να πω για τον 

υπουργό το δικό μας.  Ήταν τόσο μεγάλη η επιτυχία μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, που 

χρειάστηκε μιάμιση ώρα να την εξηγήσει!  Εντάξει, άμα είναι επιτυχία, καταλαβαίνουμεν 

τη μόνοι μας, εν θέλουμε μιάμιση ώρα να μας την εξηγούν!   

 Και το επιχείρημα με τη βοήθεια των φίλων μας των Βρετανών.  Νομίζω, αν πω 

για τους Βρετανούς, αγαπητοί συνάδελφοι εξ αριστερών, η κορωνίδα του ιμπεριαλισμού 

έν’ τούτη.  Τώρα πώς εγινήκαν φίλοι μας ένας Θεός ηξέρει!   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Κύριε υπουργέ,  

 Ξανά η συζήτηση του φετινού προϋπολογισμού γίνεται σ’ ένα δύσκολο και βαρύ 

κλίμα, θα έλεγα.  Ο τόπος μας εξακολουθεί να βρίσκεται στα ίδια δεινά, οι πρόσφυγές 

μας, οι αγνοούμενοί μας, οι εγκλωβισμένοι μας στην ίδια ίσως και χειρότερη κατάσταση 

και βρισκόμαστε κάτω από ένα ανοσιούργημα, τη σύληση του τάφου του τέως 

Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας!  Νομίζω δεν έχει Κύπριο ο οποίος δεν 

εξέφρασε την αγανάκτησή του για την τυμβωρυχία στις συνειδήσεις του κυπριακού λαού 

με αυτή την απαράδεκτη ενέργεια.  Είναι φυσικό επόμενο ο Τάσσος να ενοχλεί πολλούς 

και νεκρός, αλλά πρέπει να ξέρουν πολύ καλά ότι αυτό που μετράει για τον τόπο μας 

είναι η διαδρομή του ανδρός και άφησε έργο πίσω και παρακαταθήκες, τα οποία 

πιστεύω ο κυπριακός λαός τα ενστερνίζεται και αποτελούν φάρο και καθοδήγηση για 

όλους εμάς.   
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 Φυσικά, είναι ορθό να λεχθεί ότι όλα τα κόμματα καταδίκασαν με τον πλέον έντονο 

τρόπο και η συγκυρία, αν θέλετε, την ώρα που το εθνικό μας θέμα βρίσκεται σε μια 

καμπή, συνέβη αυτό το ανοσιούργημα, την ώρα που γινόταν η διαδρομή της Τουρκίας 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση, συνέπεσε να είναι την ίδια χρονική στιγμή και συνέπεσε να 

είναι και με το ετήσιο μνημόσυνο του Τάσσου.  Θα ήταν πολύ ωραίο για τον κυπριακό 

λαό, αν είμαστε όλοι παρόντες ενώπιον του κενοταφίου του Τάσσου, όχι γιατί μας είχε 

ανάγκη, αλλά για να δηλώσουμε και έμπρακτα αυτό που δηλώνουμε φραστικά, ότι η 

ενότητα στον τόπο μας είναι πολύ σημαντικό και σπουδαίο στοιχείο.   

 Το Κυπριακό βρίσκεται σε μία εξέλιξη που ενδεχομένως να μην υπάρχει δρόμος 

για επιστροφή.  ∆ύσκολη η καμπή του Κυπριακού, όπως εξελίσσεται.  Οι υποχωρήσεις 

μας και οι παραχωρήσεις μας προς το φίλο και σύντροφο κ. Ταλάτ είναι τέτοιες, που 

διερωτώμαι εάν είναι αναστρέψιμες!  

 Έχουμε την ακάθεκτη επέλαση της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τον 

Γκιούλ να μας δηλώνει από τα Τίρανα «κύριοι, ξέρετε, στην Κύπρο το πρόβλημα είναι 

τεχνητό»!  ∆ηλαδή το ότι κατέχει την πατρίδα μας, έχει σαράντα τρεις χιλιάδες Τούρκους 

στρατιώτες σε πλήρη επιθετική διάταξη με τεράστιους εξοπλισμούς, το ότι άλλαξε τα 

τοπωνύμια της πατρίδας μας, το ότι ανέσκαψε τους νεκρούς μας από τα νεκροταφεία, 

το ότι προβαίνει μέχρι σήμερα σε όλο αυτό το ανοσιούργημα και κρατάει μια πόλη όπως 

την Αμμόχωστο κλειστή, ως φάντασμα, για τον κ. Γκιουλ που χτυπάει την πόρτα μας 

στην Ευρώπη είναι τεχνητό το πρόβλημα!   

 Επίσης, ο τόπος περνά μια άλλη δύσκολη ώρα, όπως το κατέθεσε ο γενικός 

γραμματέας του μεγαλύτερου κόμματος, γιατί απειλείται η φυσική εξόντωση του 

Προέδρου της ∆ημοκρατίας!  Θα τον συμβούλευα, την ώρα που ’ννά φύει που δαμαί, να 

πάει να δώσει κατάθεση στον Αρχηγό της Αστυνομίας, αν είναι όντως έτσι!  Αυτό είναι 

το κλίμα μέσα στο οποίο γίνεται σήμερα η συζήτηση των προϋπολογισμών. 
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 Είναι δηλαδή δύσκολο όποιος διαφωνεί με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας σήμερα 

να είναι ο εχθρός της λύσης, ο διχοτομιστής, που δε θέλει λύση, υποσκαψίας, υβριστής, 

φουστανελάς, υπερπατριώτης, σοβινιστής, εθνικιστής, ρατσιστής, Παπαφλέσσας ή 

Κολοκοτρώνης!  Αυτά καταλογίζονται, αγαπητοί συνάδελφοι, σε όσους διατυπώνουν 

αντίθετη άποψη με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας!   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να σας δηλώσω ότι ο κ. Χριστόφιας μού είναι πολύ 

συμπαθής κύριος, ως άνθρωπος είναι πολύ ωραίος, δεν έχω τίποτε προσωπικό μαζί 

του ούτε με τον κύριο… να πω το Σωκράτη το Χάσικο, που δεν του κακοφαίνεται, ή τον 

Αναστασιάδη.  Οι διαφορές μας πού είναι;  Οι διαφορές μας βρίσκονται επί του εθνικού 

θέματος και θέλω να πιστεύω ότι, όταν διαφωνεί κάποιος και διατυπώνει τη διαφωνία 

του, δεν είναι όλα αυτά που μας καταλογίζετε και καμπόσες εφημερίδες, έτσι, τα 

γράφουν με μεγάλη απόλαυση.  Φυσικά, όταν ήταν η Αντιγόνη, αποκαλούσαν την 

“Πουμπουλίνα”!  Τωρά εχάσαμεν την, εξέλιπε η Πουμπουλίνα μας! 

 Όμως, επειδή μιλούμε για τον προϋπολογισμό και ο κ. Στυλιανίδης είπε ότι πρέπει 

να παραμένουμε αποκλειστικά στα οικονομικά, θέλω να πω το εξής με την ευκαιρία που 

είναι και παρών ο Υπουργός Οικονομικών:  Είναι αναγνωρισμένο ότι ο τόπος γενικά 

περνά δύσκολες ώρες, όπως περνά και η παγκόσμια οικονομία.  Όπως είπα και 

προηγουμένως, λίγοι θα ήθελαν να κάτσουν στην καρέκλα που κάθεται ο κ. Σταυράκης 

σήμερα.  Όμως, ο καλός καραβοκύρης στη φουρτούνα φαίνεται!  ∆εν πάει να πει ότι, 

επειδή έχει φουρτούνα, θα τα αφήσουμε όλα να παν και να έρθουν όσα θέλουν.  Είπε ο 

φίλος μου ο Άντρος Κυπριανού ότι στην Ευρώπη εκάμαν έξι σχέδια και δεν τα 

εκαταφέραν.  Εμείς πόσα εκάμαμε;  Πόσα εκάμαμε και πόσα εφαρμόσαμε;  Εδώ έχει 

σημασία να μας το πουν.  Όταν ήταν να ενταχθούμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κάναμε 

τρία σχέδια.  Μα, δεν είναι κακό να μεν τα καταφέρεις!  Η ουσία είναι να σχεδιάζεις και 

να προσπαθείς.  Εδώ πήραν μια ισχυρότατη οικονομία από το μακαρίτη τον Τάσσο, 
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όταν το δημοσιονομικό έλλειμμα ήταν 6%.  Το συστάρισε, το ισοφάρισε και έδωσε, αν 

θυμάστε -να σας θυμίσω που του λαλούσατε «πήρετε και το κομπόδεμα»- πεντακόσια 

εκατομμύρια!   

 Σήμερα από τα τρία που ήμασταν πλεόνασμα, είμαστε και τρία από κάτω, δηλαδή 

πήγαμε στα έξι περίπου.  Και από τα πεντακόσια εκατομμύρια που πήραμε έχουμε ένα 

δισεκατομμύριο χρέος!  Φυσικά, ακούω και το φίλο μου τον Κυρίτση, άκουά τον προχτές 

στο ΡΙΚ, ε, λέει, «μα ο στόχος δεν είναι το δημόσιο χρέος».  Ε, να κάνουμε καμπόσο, 

κύριε Κυρίτση, αλλά το πρόβλημα ξέρεις πότε θα είναι;  Την ώρα που θα θέλουν 

πληρωμή τα δανεικά και πρέπει να γνωρίζετε ότι υποθηκεύουμε κάθε παιδί που 

γεννιέται και κάθε νέος αύριο που φεύγει από το σχολείο θα έρτει να πληρώσει τα 

σπασμένα τα δικά μας!   

 Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ των Οικονομικών, να τα μετράς καλά!  Ξέρω ότι υπάρχουν 

παρεμβάσεις από πολλούς και διαφόρους, αλλά η πίττα έν’ μετρημένη!  Να τη μοιράζεις 

σωστά!  Αν κόψεις από την παιδεία, θα έχεις πρόβλημα με την υγεία.  Αν κόψεις από 

την άμυνα, θα έχεις με τα άλλα.  Άρα, η τέχνη η καλή είναι να προγραμματίζουμε σωστά.  

Και επειδή είπετε και προχθές ότι χάσατε είκοσι πέντε εκατομμύρια, με όλο το σεβασμό 

να σας πω ότι εν εχάσετε μπακίρα, ούτε ένα σεντ, διότι ο νόμος δεν εφαρμόστηκε!  Και 

άρα λοιπόν, αναμένουμε μία απάντηση από το Υπουργείο Οικονομικών! 

 Και θέλω επί τούτου να πω, επειδή είπε ο φίλος μου ο Αριστοφάνης για το γενικό 

γραμματέα του ΑΚΕΛ ότι δεν έθιξε κανέναν, στην ομιλία σας, κύριε Άντρο Κυπριανού, 

είπετέ μας περίπου εδώ ότι πρόκειται περί πολιτικής βαρβαρότητας για εκείνο που 

ψήφισε η Βουλή.  Εδώ πρέπει να ξέρετε πολύ καλά ότι λειτουργεί η δημοκρατία.  Όλα τα 

κόμματα πλην του δικού σας είπαν το εξής:  «Γιατί ψηφίσαμε 5% και στα υπόλοιπα 

εστιατόρια;».  ∆ιότι ο κ. Κουλίας π.χ., που έχει ξενοδοχείο και εστιατόριο, να πληρώνει 

5%.  Ο κ. Σταυράκης που έν’ πόξω να πληρώνει 8%.  Ε, πού να πάει ο πελάτης, κύριοι;  
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Η Βουλή -έτσι έκοψε ο νους της- αποφάσισε να τα διαχωρίσει;  Η Βουλή με νούσιμο 

τρόπο και μεγάλες προσπάθειες να σας πείσουν ότι τούτο το μέτρο είναι σωστό και 

υπάρχει ισονομία και ισοπολιτεία. Εσείς εκάμετε το ανάποδο, εκάμετε και αναπομπή 

του νόμου στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, επήρετε την απόφαση -εσείς ευθύνεστε δηλαδή- 

και από πάνω μας λέτε εκάμαμεν τζιαι πολιτική βαρβαρότητα!  

 Νομίζω ότι δαμαί κάνεις σφάλμα μεγάλο, αγαπητέ Άντρο Κυπριανού, με όλη την 

εκτίμηση και την αγάπη που σου έχω!  ∆εν είναι πολιτική βαρβαρότης, αλλά είναι μέτρο 

ισονομίας και ισοπολιτείας και γι’ αυτό το έκανε η Βουλή, όχι για να στερήσει το κράτος 

από έσοδα.  ∆ιότι το κράτος δεν είναι του κ. Σταυράκη, του κ. Χριστόφια ή του Κουλία.  

Το κράτος είναι των Κυπρίων πολιτών.  Οι Εγγλέζοι εφύγαν που δαμέσα, είναι το δικό 

μας κράτος και κάθε σεντ που μπαίνει μέσα ή βγαίνει μας αφορά όλους!  Άρα λοιπόν, με 

όλο το σεβασμό προς άπαντες, ούτε εσύ έχασες, κύριε υπουργέ, και είναι λάθος ο 

χαρακτηρισμός που μας επήρεν έτσι όλους μαζί από το συνάδελφο τον Άντρο τον 

Κυπριανού.   

 Και άκουα και στο ραδιόφωνο συνέχεια τους συναδέλφους ότι εδώκαμεν τόσα 

τους τάδε, τόσα τους τάδε και τόσα τους τάδε.  Μα, συγγνώμη, έν’ που την τζιέπη σας;  

Καθηκόντως η κυβέρνηση πρέπει να ενισχύει τους αδυνάτους.  Είντα, να σας πω το 

εξής:  Ξέρετε ποιος έν’ που έκαμε το πιο λαϊκό μέτρο;  Ο πλέον συντηρητικός Πρόεδρος, 

ο κ. Κληρίδης.  Έδωσε την κοινωνική σύνταξη!  Έπρεπε λογικά να το κάνατε ή εσείς ή 

εμείς που είμαστε το κέντρο.  Το έκαμε η συντηρητική πλευρά και ήταν ορθό μέτρο.  

∆ηλαδή κάθε κυβέρνηση υποχρέωση έχει να συμπαρίσταται στις αδύνατες πλευρές της 

πολιτείας και στις αδύνατες ομάδες του πληθυσμού.  Έντζιε που την τζιέπη του καθενού 

που βγαίνουν!   

 Επαναλαμβάνω ότι έχω ακούσει ότι δε θέλουμε να ασχολούμαστε με την 

αριθμολογία, αλλά να ξέρετε ότι τα οικονομικά έν’ με τους αριθμούς που τα μετρούμεν, 
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είτε μας αρέσκει είτε όχι!  Πόσα ευρώ κρατεί ο καθένας μέσα στην τζιέπη του θα τα 

μετρήσει.  Πώς θα τα υπολογίζουμε δηλαδή;  Κατ’ αποκοπή;   

 Και θέλω επί τούτου, κύριε Υπουργέ των Οικονομικών, διότι εσύ είσαι που 

εγκρίνεις και τα κονδύλια, να πω το εξής:  Εδώ δίνεται ένα μεγάλο κονδύλι για την υγεία 

των Τουρκοκυπρίων.  Εγώ λέω να τους το δίνουμε, αλλά να μας σέβονται και να 

πληρώνουν και φόρους.  Και να σας πω ένα παράδειγμα το οποίο μου προκάλεσε 

έκπληξη και με στεναχώρησε.  Πήγα στο αιματολογικό να δω έναν ασθενή με σοβαρό 

πρόβλημα υγείας και εκεί νοσηλευόταν και μια συμπατριώτισσά μας και ο άντρας της 

ήταν εκεί.  Μπήκε στην κουζίνα και λέει του ο άνθρωπος «σβήσε το φως, σε 

παρακαλώ».  Λαλεί του:  «Όχι, έθθα το σβήσω, γιατί κρατείτε πολλά και θα πληρώνετε 

εσείς»!  Τους καλώ να σέβονται τα λεφτά που βάζει ο Κύπριος πολίτης!  Νομίζουν ότι 

είμαστε φόρου υποτελείς, επειδή έχουν σαράντα τρεις χιλιάδες Τούρκους στρατιώτες;  

Και η πολιτεία επιτέλους πρέπει να καταλάβει ότι και εδώ πρέπει να μπει τάξη!   

 Εχτές όλως απροόπτως πήγα στο ράφτη του κ. Κληρίδη και είχε καρφιτσωμένη 

πάνω στον τοίχο μια επιταγή ενός πολιτικού πρόσφυγα και έγραφε πάνω €1.354 και 

από κάτω άλλα τόσα δώρο των Χριστουγέννων, δέκατο τρίτο!  ∆ηλαδή γίναμε ο πιο 

ελκυστικός προορισμός για τους λαθρομετανάστες!  ∆ιότι έρχονται όλοι εδώ, εργάζονται 

και, άμα έρτει η ώρα να φύγουν, τραβούν και μια αίτηση με έναν έξυπνο δικηγόρο ότι 

είναι πολιτικοί πρόσφυγες!  Στην Αγγλία, κύριοι συνάδελφοι, σε δεκατέσσερις ημέρες 

τους στέλλουν απ’ εκεί που ήρθαν!  Γίνεται ο άλλος να είναι εργαζόμενος, σας 

παρακαλώ πολύ, και να χρειαστεί ένας, ενάμισης χρόνος να εξετάσουμε ότι πρέπει να 

πάει πίσω ο εργαζόμενος;  Ουκ ολίγοι!  Η Τουρκία, η οποία στοχεύει να μας πλήξει την 

οικονομία μας, κάθε μέρα κουβαλεί μας καμπόσους.   

 Μου είπαν από την τράπεζα, σας παρακαλώ, στην οποία υπηρετήσατε, ότι ένας 

πήρε ένα τσιέκκιν δέκα χιλιάδες ευρώ.  Τζιαι γιατί;  Είχε δύο γυναίκες και καμπόσα 
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κοπελούθκια.  Ήρτεν ο ίδιος, έφερε τζιαι τα κοπελούθκια του.  Ε, συγγνώμη, αλλά είναι 

ο Κύπριος φορολογούμενος που τα πληρώνει και είναι καλά να πάμε και στα γραφεία 

εργασίας που συνωθούνται οι άνεργοι οι δικοί μας, που εργάζονται και παίρνουν €600, 

€700, €800, τζιαι να πάμε τζιαι στους συνοικισμούς.  Όχι εγινίκαμεν άντρο των 

λαθρομεταναστών εδώ μέσα και υπόλογοι των Τουρκοκυπρίων, να τους έχουμε σειρά, 

να πληρώνουμε δεκαπέντε εκατομμύρια!  Να πληρώνουμε, αλλά να μας σέβονται!  Τι 

είναι τούτη η κατάσταση επιτέλους;  Φυσικά, ήταν να πάρουμε και την έδρα του ασύλου 

αλλά άσυλο γιοκ, επήεν στη Μάλτα!  Θυμάστε που λέγαμε να πάρουμε και την έδρα του 

ασύλου για τους πολιτικούς πρόσφυγες. 

 Τώρα, επειδή τυγχάνει να είμαι ο πρόεδρος της επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων, τα θέματα τα ήγειρε ο συνάδελφος Αντώνης Αντωνίου, με τα οποία 

συμφωνούμε πλήρως.  Θέλω όμως να επισημάνω με την ευκαιρία που είναι εδώ ο 

Υπουργός Οικονομικών δύο ζητήματα.  Το ένα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε 

υπουργέ, είναι το θέμα των δημοσίων κτιρίων.  Εμένα στο χωριό μου τα πιο σημαντικά 

κτίρια ήταν η εκκλησιά, το σχολείο και τα δημόσια κτίρια, τα οποία ήταν ιδιοκτησία του 

κράτους.  ∆εν μπορεί σήμερα ο καθένας να χτίζει μια ωραία πολυκατοικία και, επειδή 

είναι του τάδε κυρίου, νοικίασ’ την, κράτος!  Το κράτος μπορεί κάλλιστα με τις 

σύγχρονες μεθόδους της αυτοχρηματοδότησης, όπως συμβαίνει με το Κτηματολόγιο 

Λάρνακας -μπορείτε να πάρετε τηλέφωνο το διευθυντή, τον κ. Αντρέα Χριστοδούλου- να 

γλιτώνει τα αρκετά εκατομμύρια που πληρώνουμε. Αν θυμούμαι καλά, είναι γύρω στα 

είκοσι με είκοσι πέντε, κύριε υπουργέ, και τα παίρνουν ιδιώτες.  Υπάρχει ο σωστός ο 

τρόπος το κράτος να προγραμματίσει και να αποκτήσει δημόσια κτίρια.   

 Ένα άλλο θέμα το οποίο αφορά πάρα πολύ κόσμο είναι οι άδειες κυκλοφορίας των 

αυτοκινήτων.  Ενώ κατ’ επανάληψη είπαμε ότι είναι μεγάλη αδικία το ότι, όταν αλλάξαμε 

τις άδειες, για πάρα πολύ κόσμο και ιδιαίτερα συνταξιούχους που έχουν μεγάλου 
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κυβισμού αυτοκίνητα διπλασιάστηκαν τα τέλη κυκλοφορίας, είπαμε ότι θα τα αλλάξουμε 

και δεν τα αλλάξαμε.  Ε, με όλο το σεβασμό, τώρα που είναι και ο υπουργός, του 

εισηγούμαι και του λέω ότι πρέπει αυτό να λυθεί.  Αν δε λυθεί, όπως είπε και ο 

συνάδελφος ο Αντώνης, που είναι αντιπρόεδρος της επιτροπής, θα βάλουμε πρόταση 

νόμου και όσοι πιστοί προσέλθετε να την αλλάξουμε, να επαναφέρουμε τα πράγματα 

στη σωστή βάση.  Και θέλω να πιστεύω ότι έχω καλούς ακροατές και δε θα μας 

απογοητεύσουν!  

 Λοιπόν, ας επανέλθουμε στα πιο κρίσιμα και θέλω να ξεκινήσω -ο Μουσκάλλης 

είναι εδώ- από τον Απόστολο Ανδρέα.  ∆εν ξεκινώ λόγω της γενέτειράς μας, αλλά τον 

άκουσα εχτές εδώ να λέει ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας προσπαθεί για την 

αναστήλωση.  Καμία αμφιβολία δεν έχω, αγαπητέ Αντρέα, αλλά οι Τούρκοι δε δέχονται!  

Εδώ και δυόμισι χρόνια ετοιμαστήκαν τα σχέδια και με εκατό προσχήματα, όι έν’ οι 

πραματευτάδες τους, όι έν’ το ένα, όι έν’ το άλλο, δε μας επιτρέψαν και μάλιστα 

υποχρεώσαν τη διαχειριστική επιτροπή και τους έκανε και δέκα υποστατικά.  Τους 

έκανε οκτώ, μετά θέλαν να τους τα κάμει εννιά, τα έκτισε η διαχειριστική επιτροπή ως 

φόρο υποτελείας, για να μετακινηθούν αυτοί οι κύριοι, να παν τα γεωτρύπανα.  Αλλά, 

τους έποικους εκείνους τους ελέγχει ο κατοχικός στρατός.  Παρά και τις υποσχέσεις του 

κ. Ταλάτ, νομίζω και του κ. Έρογλου, των Τουρκοκυπρίων ηγετών απ’ εκεί, αυτοί δεν 

εισακούστηκαν, διότι κουμάντο εκεί κάμνει ο κατοχικός στρατός δυστυχώς.   

 Και επειδή σε άκουσα που είπες ότι εσυγκινήθηκες, γιατί ένας Τουρκοκύπριος 

πήρε τη λαμπάδα του και είπε να στραφούμε στην εκκλησία, για να πάει παπάς, θα πω 

ότι πολύ συχνά Τουρκοκύπριοι από τη Γαληνόπορνη ιδιαίτερα -διότι κάποιοι ήταν 

εξισλαμισθέντες, στη Γαληνόπορνη είναι η εκκλησία της Αγίας Άννας- προσκυνούν στον 

Απόστολο Αντρέα.  Ε, φαντάζομαι επήγες στις 30 του Νιόβρη στην εκκλησία.  Εκεί 

έστεκε ο επίσκοπος!  Και εν τον αφήναν να λειτουργήσει τον επίσκοπο!  ∆εν είναι η 
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εκκλησία που θα στείλει παπά.  Πρέπει να επιτρέψουν οι κατοχικές δυνάμεις.  Αυτοί οι 

κύριοι έχουν έναν ιερέα -έναν ιερέα έχουν η Αγία Τριάδα της Γιαλούσης, το 

Ριζοκάρπασο και ο Απόστολος Αντρέας- και ένας άνθρωπος, επί τριάντα πέντε 

συναπτά έτη, κρατεί το αυτοκίνητο, κτυπά γυρό σε τούτη την έκταση όλη, γιατί δεν 

επιτρέπει η “σπουδαία” Τουρκία και “τρανή”, η οποία “κόπτεται” για τα ανθρώπινα 

δικαιώματα!  Και άμα τους πεις τίποτε, θέλουν να κάμουν τζαμί στην Ελβετία, “εφέρναν 

κουτρουμπέλλες” αυτοί οι κύριοι, ο Ερντογάν και ο Γκιουλ και όλοι αυτοί, ο συρφετός 

των “σπουδαίων” κυρίων! 

 Τώρα θα επανέλθουμε όμως, τούτων λεχθέντων, στο εθνικό μας θέμα.  Άρα, 

αγαπητέ Αντρέα, αντιλαμβάνεσαι, δεν είναι θέμα της εκκλησίας.  Είναι θέμα του 

κατοχικού στρατού τούτη η δουλειά.  Θα επανέλθουμε στο κύριο ζητούμενο που είναι το 

εθνικό μας θέμα.  Και δικαίως θέλω να ξεκινήσω από τον κ. Αναστασιάδη, διότι πάντα 

έχει την “τιμητική” ο κ. Αναστασιάδης μαζί μου, διότι παλαιότερα έβγαλε και απόφαση 

της κοινοβουλευτικής του ομάδας να μην έρχονται μαζί μου στις τηλεοράσεις, διότι, ε, 

περίπου «ήμουν υβριστής».  Εντάξει, εξεπεράστηκε τούτο, αλλά “τιμής ένεκεν” θα 

ξεκινήσω μαζί του. 

(Γέλια) 

 Και έκαμεν αναφορά ο κ. Αναστασιάδης για τη λύση του Κυπριακού, ότι πρέπει να 

στραφούμε στη λύση Μακαρίου-Ντενκτάς, Κυπριανού-Ντενκτάς, στην 8η Ιουλίου και 

πολύ σωστά.  Και να του επισημάνω ότι αυτοί οι κύριοι που ήταν “απορριπτικοί” έν’ 

τούτοι οι μοναδικοί που εκάμαν τη συμφωνία που είχε δυνατότητα επίλυσης του 

κυπριακού προβλήματος!  Εμείς οι “απορριπτικοί”!  Για να φανταστείτε, δηλαδή, τέχνην 

η δουλειά! 

 Όμως, για τις κρίσιμες υποχωρήσεις που κάμνει ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 

σήμερα, με ιδίαν ευθύνη, αλλά παίρνει μας όλους ο ποταμός, δεν άκουσα τον κ. 
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Αναστασιάδη να διαμαρτύρεται!  Τηρεί σιγήν ιχθύος!  Είπε στην ομιλία του ότι την 

Τουρκία την αποενεχοποίησε η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Νομίζω η Ευρωπαϊκή Ένωση 

σίγουρα έσιει εκατό κυρίους “καλοθελητές” που θέλουν να την αποενοχοποιήσουν, αλλά 

την κύρια δουλειά κάμνουμέν την και εμείς από μόνοι μας, είτε ηθελημένα είτε αθέλητα.   

 Θέλω να σας διαβάσω το εξής, το οποίο έν’ πολλά σημαντικό.  Εμείς, ως πολιτεία 

τώρα, οι στόχοι του Υπουργείου Παιδείας -θα σας τους διαβάσω- τι λεν;  Στόχος 

πρώτος:  «Η αποτροπή του κοινωνικού αποκλεισμού μέσω της εκπαίδευσης, στο 

πλαίσιο του δημοκρατικού και ανθρώπινου σχολείου, με την ευκαιρία της κήρυξης από 

την Ευρωπαϊκή Ένωση του έτους 2010 ως Ευρωπαϊκού Έτους για την Καταπολέμηση 

της Φτώχιας και του Κοινωνικού Αποκλεισμού».  Τούτος έν’ ο ένας στόχος.   

 Ο άλλος στόχος:  «Καλλιέργεια κουλτούρας, ειρηνικής συμβίωσης, αμοιβαίου 

σεβασμού και συνεργασίας Ελληνοκυπρίων-Τουρκοκυπρίων, με στόχο την απαλλαγή 

από την κατοχή και την επανένωση της πατρίδας και του λαού μας».  ∆ηλαδή, άμα 

ακούει τζιαι κανένας στο εξωτερικό, σου λέει ότι τούτοι οι άγριοι πρέπει να μάθουν, να 

αλλάξουν την κουλτούρα τους, για να ανέχονται τους Τουρκοκυπρίους!   

 Μα, καλά, μέχρι το 1956 από το 1878 που ήρταν οι Εγγλέζοι ο κόσμος αυτός δε 

ζούσε ειρηνικά;  ∆εν εργάζονταν μαζί;  Όλοι, οι μεγαλύτεροι τουλάχιστον εξ υμών που 

είσαστε εδώ, γνωρίζετε ότι είχαν άριστες σχέσεις.  Ποιοι εξεκίνησαν τη δουλειά;  Τη 

δουλειά την εξεκίνησαν οι Εγγλέζοι από το σκοτωμό στον Κοντεμένο και όλη τη 

διαιρετική πολιτική τους το “διαίρει και βασίλευε”.  Άρα, τέτοιοι στόχοι δεν εξυπηρετούν 

την υπόθεσή μας!   

 Και όταν λέει...  Και προχθές στο σχολείο, στο σχολείο “Βεργίνα”, εφέραν τους 

Τουρκοκυπρίους, τους Παλαιστινίους.  Εμείς, δηλαδή, άμα έχει Παλαιστινίους δεν τους 

δεχόμαστε;  Άμα έχει πολιτικούς πρόσφυγες, δεν τους δεχόμαστε;  Είμαστε κανένας 

λαός που παρπατούμεν τζιαι δέρνουμεν τον κόσμο δηλαδή;  Νομίζω ότι στην Κύπρο 
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είμαστε σωστοί άνθρωποι, ευσυνείδητοι άνθρωποι και δε μας χαρακτηρίζουν τέτοιου 

είδους ιδιώματα!  Θέλουμεν εκπαίδευση τωρά;  Τι εκπαίδευση εννά μας κάμετε δηλαδή;  

Άμα δούμεν κανέναν, να τον φιλούμεν μες τη στράτα;  Τι θέλετε να κάμουμε;   

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, έχει ολοκληρωθεί ο χρόνος σας. 

Z. KOYΛΙΑΣ:  

 Συγγνώμη, κύριε...  Πολλά βιάζεσαι, κύριε...  Πόσο έμεινε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όι, έχει ολοκληρωθεί ο χρόνος σας.  ∆εν εβιάσθηκα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Α, παρακαλώ...  Ε... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ξεχάστηκε, Πρόεδρε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι, εν εξεχάστηκα, μην ανησυχείτε. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Έχει χρόνο ακόμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να συντομεύσω με τον κ. Αναστασιάδη και να του πω το εξής:  Είπε στη σελ. 5 

της ομιλίας του το εξής:  «Αναλύσεις που προβλέπουν οικονομική καταστροφή μετά τη 

λύση παραγνωρίζουν εσκεμμένα τις τεράστιες νέες ευκαιρίες που θα δημιουργηθούν και 

την άνευ προηγουμένου δυναμική που θα προκύψει».  Εδώ ο κ. Αναστασιάδης 
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υπονοούσε...  Ξέρετε τι υπονοούσε;  Υπονοούσε το βιβλίο του κ. Χριστόδουλου 

Χριστοδούλου, στελέχους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, το οποίο έγραψε για το 

Σχέδιο Ανάν και είπε ότι περίπου...  Σας συμβουλεύω όλους να το πάρετε, να το 

διαβάσετε, διότι είναι...  Τα σχόλια δε στηρίζονται στο «έτσι του κάπνισε του 

Χριστόδουλου», αλλά αναλύουν ξεκάθαρα ποια θα ήταν η συνέπεια από το Σχέδιο Ανάν 

και με τη σύμφωνη γνώμη έγκριτων οικονομολόγων που έφερε το κράτος.  Άρα λοιπόν, 

δεν είναι σωστό αυτό που λέγεται, ότι περίπου ο κ. Χριστόδουλος Χριστοδούλου 

κινδυνολογεί ή δε θέλει λύση, γιατί είναι απορριπτικός. 

 Επίσης, θέλω να πω για τον κ. Αναστασιάδη, γεγονός που με στενοχώρησε 

αφάνταστα...  Ήταν προχθές στην Αγγλία και εκάλεσέν τον... Εσυμφάγαν πρωινό μαζί 

με τον κ. Ταλάτ και τον άκουσα με τα αυτιά μου να του λέει το εξής:  «His excellency»!  

Τώρα πώς έγινε “his excellency”, καθήκον του είναι να ’ρτει να μας εξηγήσει!   

(Γέλια) 

 Θα ’ταν πολλά ωραίο αστείο να γελάσουμε, αλλά αυτόν κατατρώει ένα πράμα.  

Ένα πράμα ενοχλεί τους Τούρκους και τους Εγγλέζους και είναι το εξής: Η Κυπριακή 

∆ημοκρατία και ο Πρόεδρος αυτής ∆ημήτρης Χριστόφιας, ο θεσμός της Βουλής, ο 

θεσμός του κράτους.  Είναι πάντα πάγιος στόχος αυτών των κυρίων.   

 Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας σήμερα έχει μια διαδρομή είκοσι δύο μηνών.  

Εξελέγη με συγκεκριμένο πρόγραμμα, συγκεκριμένες δεσμεύσεις.  Και μάλιστα στην 

ομιλία του στη Βουλή είπε τα εξής σπουδαία και σημαντικά πράγματα: Αποχώρηση 

στρατευμάτων, εποίκων, επιστροφή προσφύγων και εφαρμογή 8ης Ιουλίου.  Να μην τα 

επαναλαμβάνω, είναι στον προϋπολογισμό.  Με την εγκαθίδρυσή του τα αναφέρει ρητά 

και κατηγορηματικά.  Αποτέλεσμα:  Σε ποιες παραχωρήσεις προέβη ο Πρόεδρος;  Όσον 

αφορά την 8η Ιουλίου, η οποία 8η Ιουλίου...  Εγώ λέω ότι ήταν πολύ τυχερός ο κ. 

Χριστόφιας, διότι πήρε μία 8η Ιουλίου στα χέρια του, σπουδαίο όπλο, με αναμεμειγμένα 
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τα πέντε μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας και με τα αποτελέσματα τα οποία 

κατάφερε ο Λιλλήκας και ο Τάσσος Παπαδόπουλος -η τότε κυβέρνηση, όλοι μαζί 

δηλαδή- των συμπερασμάτων του 2006.  Σήμερα τα συμπεράσματα πήγαν περίπατο, 

μαζί πήγε και η 8η Ιουλίου!  Πήγε στις 15 του Μάρτη ο Πρόεδρος και την ανέτρεψε με 

την πρώτη του συνάντηση! 

 Το επόμενο σημείο ήταν το κοινό ανακοινωθέν της 23ης του Μάη, όπου εκεί εδέχθη 

τα συνιστώντα κρατίδια.  Και μάλιστα οι Εγγλέζοι οι τετραπέρατοι...  Είπαμεν ότι ήταν 

μεγάλη επιτυχία τούτη!  ∆ηλαδή, στις 15 του Μάρτη ανατρέψαμε την 8η Ιουλίου, πήγαμε 

στις 23 στο κοινό ανακοινωθέν και είπε ο Πρόεδρος: «Έκαμα ένα δώρο του φίλου μου 

του Ταλάτ», ωσάν τζιαι ήταν του Άη Βασιλιού να πούμεν!  Ε, οι Εγγλέζοι τότε αμέσως 

ήθελαν το κοινό ανακοινωθέν να το εντάξουν ως ψήφισμα του ΟΗΕ, όταν δινόταν η 

παράταση της UNFICYP!  Εχρειαστήκαν...  Επήρεν ένα μήνα να το καταλάβει ο 

Πρόεδρος!  Εκατάλαβεν το όμως και έστησε πόδι και σωστά και μπράβο του!   

 Εκ προοιμίου ο Πρόεδρος εδέχθη πενήντα χιλιάδες εποίκους!  Από πού ως πού;  

Είχε την Έκθεση Laakso, την Έκθεση Cuco!  Από πού ως πού εδέχθη να πει εκ 

προοιμίου ότι δεχόμαστε να παραμείνουν πενήντα χιλιάδες έποικοι; 

 Εκ περιτροπής προεδρία.  Από πού ως πού ο Τούρκος με εκτελεστική εξουσία;  

Φανταστείτε να βρίσκεται ο εκπρόσωπος του 18% επί δύο χρόνια να κυβερνά το 82%!  

Με ποίαν λογική;  Ποια είναι η λογική της δημοκρατίας;  Είντα στην Αμερική κυβερνά 

τους ο Χουσεΐν!  Έν’ Χουσεΐν το όνομα του Μπαράκ Ομπάμα.  Ποιο έν’ το κακό;  Εμείς 

πρέπει να επιλέγουμε με εθνικά και φυλετικά κριτήρια τζιαι αν έν’ μουσουλμάνος ή 

Έλληνας ή χριστιανός;  Η δημοκρατία έτσι επιτάσσει;  Και να δεχτούμεν εμείς να 

δώσουμε δικαίωμα αρνησικυρίας και να μας κυβερνά με τούτο τον τρόπο, ο οποίος, 

ειρήσθω εν παρόδω, αν ο μη γένοιτο συμβεί, θα είναι εκρηκτικός, διαιρετικός και θα 

προκαλέσει, θα λειτουργήσει ως ατομική βόμβα; 



 149

 Η στάθμιση ψήφου.  Πού ξανακούστηκε, κύριοι, σας παρακαλώ;  ∆εν είστε εσείς 

που ποδά;  Εμείς είμαστεν έντεκα τζιαι εσείς είκοσι!  Να σταθμίσουν την ψήφο, 

εννά ’μαστεν που πάνω σας!  Γίνεται τούτη η δουλειά;  Πού ξανακούστηκε;  Σε ποιο 

πολίτευμα της υφηλίου;  Εφεύραν τούτη τη μεθοδολογία!  Μάλιστα άκουα τζιαι τον κ. 

Τσελεπή τζιαι έλεεν το εξής παράδειγμα, εξήγαν το:  «Στην Ελλάδα είντα ο κ. 

Παπανδρέου εν εκέρδισεν που επήρεν παραπάνω ψήφους;».  Εσύγκρινε, σας 

παρακαλώ, τον εκλογικό νόμο στην Ελλάδα με τη στάθμιση που εισηγήθηκε!  ∆εκαέξι 

Έλληνες να ισούνται με έναν Τούρκο!  Σας παρακαλώ, δηλαδή!  Θέλω να μου το 

εξηγήσετε, διότι μπορεί να ’νι πολλά καλή δουλειά!  ∆ηλαδή, εγώ που θα πάω στο 

Καρπάσι, υποτίθεται, θα ’ρκεται ο Τούρκος εκεί να μου πει:  «Κύριε Κουλία, ορίστε το 

σπίτι σου, έμπα μέσα, θα σε προσέχουμε και είσαι πολλά σπουδαίος κύριος!».  Έν’ έτσι 

που εννά μας κάμουν;  Θα μας κάμουν ότι εκάμαν στους Αρμενίους, θα μας κάμουν ότι 

εκάμαν με την Τρίτη Βιέννη, θα μας κάμουν όπως εκάμαν με τη Λωζάννη, που 

εδεχτήκαν ότι δεν έχουν καμιάν απαίτηση για την Κύπρο, και ιδού τα αποτελέσματα!  Οι 

Τούρκοι έχουν ιστορία!  Και γιατί εφέραν, εγεμώσαν τον τόπο με τον Κεμάλ Ατατούρκ 

πάνω στο άλογό του;  Γιατί άλλαξαν τα τοπωνύμιά μας;  Γιατί κουβαλούν τους εποίκους; 

 Ο Ντάουνερ.  Ο κ. Ντάουνερ περιέρχεται τες πόλεις και μαζεύει ανθρώπους να 

τους μιλήσει και είπε ότι του προκαλεί αποστροφή, διότι υπάρχουν απορριπτικά μέσα, 

όπως είναι ο ΑΝΤ1, το ΣΙΓΜΑ, “Ο Φιλελεύθερος”, η “Σημερινή” -και διάφοροι άλλοι, που 

του εγελάσαν ασφαλώς- και τους κάμνει μάθημα!  Έν’ τούτη η δουλειά του κ. Ντάουνερ;  

Να μας καταγράφει ποιοι είναι υπέρ και ποιοι είναι κατά;  Έτσι εφαρμόζει τον 

Καταστατικό Χάρτη;  Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, η κυβέρνηση έπρεπε να του πει:  

«Πήαιννε στο καλό, κύριε!».  Να πκιάσει τον Μπαν Κι Μουν και...  Φυσικά, τι να πκιάσει 

τον Μπαν Κι Μουν!  Ο Μπαν Κι Μουν μάς λέει ότι έχουμε χημεία με τον Ταλάτ!  ∆ηλαδή, 

έν’ θέμα χημείας και θέμα σχέσεων και προσώπων; 
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 Ο αρμοστής της Αγγλίας.  Επήγεν στην Πάφο, κύριε Ομήρου, και περιφέρεται να 

δει ποιοι από το ∆ΗΚΟ είναι έτσι και ποιοι αλλιώς, απορριπτικοί και μη!  Και λέει στον 

Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας «εύρε τρόπον, οι ηγέτες, να “πουλήσετε” τη λύση»!  Ενώ 

εισηγείται τους να μας πουλήσουν, εννοεί ο κ. αρμοστής! 

 Και οι δηλώσεις όπως «φταίμεν όλοι σε τούτο τον τόπον» δεν είναι έτσι!   

 Ο κ. Χόλμπρουκ ήρθε εδώ στην Κύπρο και απολογήθηκε για τα κακά που 

προκάλεσε σε τούτο τον τόπο.  Και εγώ δε δέχομαι ότι η λύση πρέπει να είναι χειρότερη 

της Ζυρίχης ή χειρότερη, γιατί κάποιοι θεότρελοι εκάμαν πραξικόπημα και εξεσπιτώσαν 

μας!  Ε, συγνώμη, κύριοι, τωρά που μπήκαμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση;  ∆ιότι ο κ. 

Χριστόφιας βρήκε μια Κύπρο δυνατή, ενταγμένη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, με την 8η 

Ιουλίου, με τα συμπεράσματα.  Ε, εμείς πρέπει να δεχτούμε χειρότερη και μια λύση που 

να ’ναι οδυνηρή;  Και τι να την κάμουμε;  Τι επιδιώκει η Τουρκία;  Η Τουρκία επιδιώκει 

την τουρκοποίηση του τόπου!  Εμείς θα δεχθούμε, δηλαδή, να χάσουμε τα δικαιώματά 

μας;  Εν ονόματι ποιων και διά τι;  Νομίζετε εννά μας χαριστούν οι Τούρκοι καθόλου; 

 Συνομιλίες στην Κερύνεια.  Είναι ποτέ δυνατό δηλαδή την ώρα που ακόμα 

θάβουμε νεκρούς -τα κανόνια και οι κάννες του κατακτητή σκότωσαν αυτούς τους 

ανθρώπους και μας τους δίνουν σήμερα και τους θάβουμε- να πάμε να κάμουμε 

συνομιλίες;  Νομίζω είναι μεγάλο σφάλμα του Προέδρου της ∆ημοκρατίας να αλλάξει το 

σημείο!  Γιατί γίνεται εκεί;  Και γιατί από τα Ηνωμένα Έθνη;  Για έναν απλό λόγο:  ∆ιότι η 

Τουρκία, μονίμως και διαρκώς, αμφισβητεί την Κυπριακή ∆ημοκρατία και μας λέει ότι 

είμαστε «διοίκηση»!  Ε, εμείς εννά μπούμεν στο αυτοκίνητο να πάμεν στα κατεχόμενα 

και κάτω από τες κάννες και τα πυροβόλα του κατακτητή να κάμουμεν συνομιλίες;  

Έλειψεν ο τόπος δηλαδή;  Ειλικρινά, θερμοπαρακαλώ τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να 

το σκεφτεί ακόμα μια φορά!  Είναι θερμοτάτη παράκληση, γιατί αυτό θα ’ναι μέγα 

σφάλμα και θα ’χει τεράστιες συνέπειες για την τύχη του τόπου μας. 
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 Γκόρντον Μπράουν.  Ο Γκόρντον Μπράουν έγινε φίλος μας!  Ειλικρινά, πιστεύετε 

ότι τούτοι οι κύριοι έγιναν φίλοι μας;  Έτσι, για την ιστορία δηλαδή, έφερα και την 

εφημερίδα.  Πού την έστειλεν;  «Κυπριακή λύση.  Έξω η Τουρκία!».  ∆ηλαδή η διαφορά 

μας έν’ με τους Τουρκοκυπρίους, έτσι λέει ο κ. Γκόρντον Μπράουν!  Και είπεν να μας 

δώκει και τη μισή γη που κρατά, σαν να τζιαι έφερέν την που το Λονδίνο ο κ. Γκόρντον 

Μπράουν!  Τούτο να το καταθέσω για τα πρακτικά, για την ιστορία. 

(Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας καταθέτει φωτοαντίγραφο των σελίδων 1 και 3 της εφημερίδας 

“Χαραυγή”, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009.) 

 Ο Πρόεδρος έδωσε κάποιες προεκλογικές υποσχέσεις στο ∆ημοκρατικό Κόμμα.  

Σας λέω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι ουδόλως ετίμησε αυτές τις υποσχέσεις που έδωσε 

προς το ∆ημοκρατικό Κόμμα.  Και λέει ο φίλος μου ο Άντρος το εξής: «Μα, τον εξέλεξε ο 

κυπριακός λαός».  Μέρος του κυπριακού λαού είμαστε και εμείς, κύριοι!  Όταν 

εκλέξαμεν τον Κληρίδη με τις Ιδέες Γκάλι, εσεβάστηκεν ο Κληρίδης τη συνεργασία του 

με το ∆ημοκρατικό Κόμμα επί τεσσεράμισι χρόνια!  ∆ιότι, αν δεν ήταν οι ψήφοι του 

∆ημοκρατικού Κόμματος, του ΑΚΕΛ και των Οικολόγων, δε θα είχε την προεδρία 

σήμερα, θα ’ταν ο κ. Κασουλίδης!  Άρα, λοιπόν, πρέπει να γνωρίζετε ότι πρέπει να 

σέβεστε αυτούς που συνεργάζεστε.   

 Επίσης, θέλω να απαντήσω έτσι πολύ εν τάχει στο φίλο μου τον Άντρο Κυπριανού 

γι’ αυτά που είπε, ότι περίπου εδώ υπάρχει η ΕΟΚΑ Β΄.  Η ομιλία σας, αγαπητέ Άντρο, 

ήταν πολύ...  Εν πάση περιπτώσει, εκείνο που θέλω να τονίσω είναι ότι αυτά που 

είπατε, ότι κινδυνεύει ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας τζιαι ότι περίπου μας 

επαραλληλίσετε με την ΕΟΚΑ Β΄, είναι μέγα σφάλμα και μέγα λάθος!  ∆ε νομίζω ότι 

σήμερα κινδυνεύει ο Πρόεδρος ή ότι κάποιες δυνάμεις είναι του είδους που έχετε 

περιγράψει.  Επίσης, έχετε πει ότι τες υποχωρήσεις τες έκαμαν οι προηγούμενοι -

δηλαδή, υπονοώντας την εκ περιτροπής προεδρία και τους εποίκους, που τα 
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φορτώνετε του Τάσσου- και θα σου δώκω την απάντηση από ένα σύντροφό σου, το 

Γιώργο το Χριστοδουλίδη που έγραψε το εξής:  «Έν’ τόσο βαρετές οι υποχωρήσεις που 

δεν τες σηκώνουν οι πλάτες των ζωντανών και τες βάλλουμεν στες πλάτες των 

νεκρών!».  Αυτό το έγραψε ο Γιώργος ο Χριστοδουλίδης. 

 Και θα σας πω ένα τελευταίο και τελειώνω, για την ενότητα, τι είπε ένας σπουδαίος 

κύριος.  Ένας σπουδαίος κύριος σε τούτο τον τόπο είπε του Προέδρου, που καθόταν 

πίσω, το 2000 το εξής:  «Κύριε Πρόεδρε, ελπίζω μετά απ’ αυτή τη συζήτηση να μην 

ακουστούν ξανά οι ισχυρισμοί ότι όποια κριτική από πλευράς της αντιπολίτευσης 

κλονίζει την ομοψυχία και το εσωτερικό μας μέτωπο.  Ελπίζω να μην αρχίσει και πάλι η 

συγχορδία των εκκλήσεων για ενότητα».  Η ενότητα, κατά την άποψη του, σύμφωνα με 

το τάδε κόμμα -να σας το πω μετά- είναι απόλυτα αναγκαία.  «Η κοινή στάση απέναντι 

στις εξελίξεις είναι επίσης απόλυτα αναγκαία.  Μήπως, όμως, ενότητα σημαίνει απλώς 

έκφραση υποστήριξης προς τους χειρισμούς του Προέδρου της ∆ημοκρατίας;» είπε.  

Ήταν ο Κληρίδης.  Είπε, επίσης, το εξής:  «Λυπάμαι να παρατηρήσω ότι η 

επιχειρηματολογία που αναπτύσσεται οδηγεί στο συμπέρασμα ότι αυτή ακριβώς είναι η 

ερμηνεία για την ενότητα.  Ενότητα δε σημαίνει υιοθέτηση της μιας άποψης.».   

 Το κόμμα που λαλεί, που εν σας είπα, ήταν το ΑΚΕΛ.  Και αυτός ήταν ο Πρόεδρος 

της ∆ημοκρατίας, ο κ. Χριστόφιας.  Και το λέω, επειδή κάθε μέρα όποιος πει κάτι το 

αντίθετο ή κάμει κριτική βάλλετε τούτους τους χαρακτηρισμούς που είπετε και περίπου 

λέτε ότι είμαστε έτοιμοι να παίξουμεν τον Πρόεδρο, να τον δολοφονήσουμε!  Για όνομα 

του Θεού δηλαδή!  Είμαστε ευνομούμενη πολιτεία, σεβόμαστε τους θεσμούς, πρώτοι 

και καλύτεροι εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα!  ∆ε νομίζω ότι κανένας εξ ημών, είτε από 

τους οπαδούς μας είτε από τα στελέχη μας είτε από τους βουλευτές μας, να έχουν 

τέτοια πρόθεση.  Και φαντάζομαι ότι μας εξαιρείτε.  Αλλά...  Λέτε, ας πούμε, ότι τα 

διάφορα μπλογκς στο διαδίκτυο βρίζουν τον Πρόεδρο.  Μα, τωρά εννά κάμουμε 
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κουμάντο το διαδίκτυο, κύριε Άντρο Κυπριανού;  Στο διαδίκτυο γράφουν λυτοί και 

δεμένοι, επώνυμοι, ανώνυμοι και όποιος θέλει!  Ευθύνεται η Βουλή των Αντιπροσώπων 

ή ο κυπριακός λαός;  Και ρώτησα:  «Ποιοι;  Τι γράφουν και πού το γράφουν;».  Είπαν 

μου: «www.Christofiaswatch».  Εννά τους βάλουμεν ττερπιέν εμείς; 

 Το λοιπόν, ευχαριστώ πολύ. 

 Καλά Χριστούγεννα, κύριοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ εγώ, αγαπητέ συνάδελφε. 

ΑNTΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

ΑNTΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επειδή είχα και εγώ την “τιμητική” μου, επερίμενα να τελειώσει ο κ. Κουλίας, για να 

μη διακόψω τον ειρμό των σκέψεών του.  Ήθελα να τελειώσει απερίσπαστος αυτά που 

είχε να πει.  Αλλά θέλω να πω το εξής:  Εγώ σέβομαι το δικαίωμα του καθενός και να με 

κρίνει και να με επικρίνει και να με βρίσει, όπως νιώθει, όπως τα αντιλαμβάνεται τα 

θέματα.  Έχω το ίδιο δικαίωμα να ασκήσω ή να πω καλύτερα τη δική μου την άποψη 

για θέσεις που διατυπώνονται από όλους και ελπίζω και εύχομαι αυτό μου το 

δημοκρατικό δικαίωμα να μην προσπαθήσει κανένας να μου το στερήσει, γιατί δεν 

πρόκειται να το αποδεχτώ.  Το ένα που ήθελα να πω. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι, όταν ασκείται κριτική από κάποιους σε εμάς, 

πρέπει να μας ασκούν κριτική με βάση το τι λέμε και όχι με βάση το τι αντιλαμβάνονται 

ότι λέμε.  Και θα τους παρακαλέσω να διαβάσουν καλύτερα τι έχουμε πει. 
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 Το τρίτο που θέλω να πω είναι ότι αυτοί οι χαρακτηρισμοί όλοι που έχει αναφέρει ο 

κ. Κουλίας ουδέποτε λέχθηκαν από στόμα ακελικού, γι’ αυτό να τα βάλει στα στόματα 

εκείνων που τους εκφράζουν αυτούς τους χαρακτηρισμούς και να φροντίσει να φέρει 

στο μυαλό του ο ίδιος τι λέει για άλλους. 

 Το τελευταίο ή το προτελευταίο που θέλω να πω είναι για το Γιώργο το 

Χριστοδουλίδη.  ∆εν είναι σύντροφός μας.  ∆εν ανήκει στο ΑΚΕΛ ο Γιώργος ο 

Χριστοδουλίδης.  Έτσι απλά, για να το ξεκαθαρίσουμε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ενόμιζα ότι ήταν, κύριε Άντρο Κυπριανού. 

ΑNTΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν είναι μέλος του ΑΚΕΛ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει. 

ΑNTΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ουδέποτε υπήρξε μέλος του ΑΚΕΛ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Λοιπόν, το τελευταίο που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, και θα το επαναλάβω, είναι 

ότι με βάση το πώς εμείς λειτουργούμε ως πολιτικά πρόσωπα, που καθοδηγούμε την 

κοινωνία, διαμορφώνεται και το κλίμα μέσα στην ίδια την κοινωνία.  Εάν δε 

συνειδητοποιήσουμε την τεράστια ευθύνη που έχουμε αυτή την κρίσιμη περίοδο που 

διέρχεται ο τόπος, να προσέξουμε εμείς πρώτα και κύρια πώς λειτουργούμε και πώς 

συμπεριφερόμαστε, γιατί παραδειγματίζονται άλλοι από τη συμπεριφορά μας, τότε, ναι, 

θα εκκολάπτουμε -άθελά μας, έστω- θα εκκολάπτουμε τέτοιου είδους νοοτροπίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού.  Παρ’ όλο που θα μπορούσατε μόνο να απαντήσετε 

επί προσωπικού θέματος, ως ηγέτης ενός μεγάλου κόμματος που είστε έκαμα εξαίρεση 

και σας έδωσα το λόγο να κάμετε παρέμβαση, καίτοι αυτό δεν είναι αυστηρά... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Για μένα θα κάμετε εξαίρεση να του απαντήσω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, κύριε Κουλία.  ∆εν είπε κάτι που μπορεί να χρειάζεται απάντηση από σας, 

λυπούμαι.  Λυπούμαι, θα προχωρήσω με τη διαδικασία.  Αν έλεγε κάτι για το οποίο 

έπρεπε να απαντήσετε δυνάμει του κανονισμού της Βουλής, ασφαλώς θα σας έδινα με 

ευχαρίστηση το λόγο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, δυνάμει του κανονισμού της Βουλής...  Είπε, κύριε Πρόεδρε, ότι δε μου είπε 

κανένας καμιά φορά.  Μια ημέρα ήμουν με το Σταύρο τον Ευαγόρου στον ΑΝΤ1 και 

είπεν μου δέκα ποτούτα, για να ξέρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, εδώ είναι διαδικασία της Βουλής και όχι του ΑΝΤ1! 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο αγαπητός συνάδελφος από την Αμμόχωστο Λευτέρης 

Χριστοφόρου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Παρακαλώ, κύριε Κουλία! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Για να ξέρει.  Ψεύτης δεν είμαι, α!  Έν’ την αλήθκειαν που λαλώ. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Στην κορωνίδα της κοινοβουλευτικής μας δράσης, που είναι η συζήτηση των 

προϋπολογισμών του κράτους, στεκόμαστε σήμερα με βαθύτατο σεβασμό και υψηλό 

αίσθημα ευθύνης απέναντι στον κυπριακό λαό, γιατί απ’ αυτό το βήμα γνωρίζει πολύ 

καλά ο κυπριακός λαός ότι μιλήσαμε υπεύθυνα και έντιμα, μιλήσαμε με ευθύτητα και 

ειλικρίνεια και προσπαθήσαμε να καταθέσουμε την αλήθεια και μόνο την αλήθεια, όσο 

πικρή κι αν ήταν αυτή.  

 Εμείς την πολιτική δεν την αντιμετωπίσαμε ως υπόθεση κερδοζημιών, που μέσα 

σε στενά πλαίσια να μετρούμε το πολιτικό κόστος και το πολιτικό όφελος, αλλά για μας 

ήταν, είναι και παραμένει ωφέλιμο και χρήσιμο ό,τι είναι ωφέλιμο και χρήσιμο για τον 

τόπο μας. 

 Θα ήταν ιδιαίτερα χρήσιμο, αν συμφωνούσαμε όλοι και υπήρχε η ευχέρεια και η 

δυνατότητα να ακουστούν όλες οι περσινές ομιλίες των προϋπολογισμών, με τις οποίες 

πραγματικά ο κυπριακός λαός θα καταλάβαινε ποιος ήταν αυτός ο οποίος του μίλησε με 

τη γλώσσα της αλήθειας και ποιοι ήταν αυτοί που δεν του είπαν την αλήθεια!  Ποιοι ήταν 

αυτοί που του κατέθεσαν και στήριξαν και ψήφισαν έναν προϋπολογισμό ο οποίος δεν 

απευθυνόταν στην πραγματική οικονομία, αλλά σε μια εικονική οικονομική 

πραγματικότητα, για την οποία εμείς προειδοποιήσαμε!  Θα μπορούσε να δει ο 

κυπριακός λαός σήμερα και δε θα χρειαζόντουσαν πολλές ομιλίες, γιατί θα 

αποκαλυπτόταν σε όλο του το μεγαλείο ποιοι δεν τον εσεβάστηκαν, ποιοι τον 

παραπλάνησαν και ποιοι του έδωσαν στοιχεία που δεν ανταποκρίνονταν στην 

πραγματικότητα!  Ποιοι του υπόσχονταν ότι ο ρυθμός ανάπτυξης της οικονομίας θα 

ήταν περίπου 4% και ότι η Κύπρος θα ήταν ευημερούσα και ευδαιμονούσα!  Ποιοι 

πραγματικά είχαν την υψηλή αφέλεια να νομίζουν ότι, επειδή ο τόπος μας είναι μικρός 

και μικρή η οικονομία, δε θα μπορούσε να επηρεαστεί από την κρίση!  Ποιοι ήταν αυτοί 
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που ουσιαστικά διέψευδαν και χαρακτήριζαν το ∆ημοκρατικό Συναγερμό ότι 

κινδυνολογούσε, επειδή έλεγε την αλήθεια και μόνο την αλήθεια! 

 Εμείς σήμερα ένα έχουμε να πούμε, ότι δε νομιμοποιούνται αυτοί οι οποίοι 

διαχειρίστηκαν την τύχη της οικονομίας του τόπου και ταυτόχρονα τις τύχες χιλιάδων 

κυπριακών νοικοκυριών και οι οποίοι έπεσαν σε όλες τους τις προβλέψεις και τις 

εκτιμήσεις έξω και έριξαν ουσιαστικά την οικονομία στα βράχια και στις ξέρες!  ∆ε 

νομιμοποιούνται να είναι τιμητές σήμερα της φωνής της αντιπολίτευσης, που ήταν η 

φωνή της σύνεσης, η φωνή της υπευθυνότητας!  Γιατί εδώ ακούστηκε ότι η 

αντιπολίτευση πρέπει να έχει υπευθυνότητα.  Την είχε την υπευθυνότητα η 

αντιπολίτευση!  Μιλούσε και δεν ήταν αρεστή στον κυπριακό λαό, γιατί “δεν έλεγε την 

αλήθεια”, ενώ κάποιοι άλλοι χαΐδευαν τα αυτιά του κυπριακού λαού!   

 Αυτοί, λοιπόν, που σήμερα παρουσιάζονται ως τιμητές, οι κυβερνώντες και 

ιδιαίτερα το κατεξοχήν κυβερνών ΑΚΕΛ, ανέμενα ότι, μέσα στα πλαίσια της πολιτικής 

ευθιξίας, θα ψέλλιζαν ένα μέγα “mea culpa” για τις αποτυχημένες οικονομικές τους 

επιλογές, για τις αποτυχημένες εκτιμήσεις και προβλέψεις, για τις ζημιογόνες 

οικονομικές τους επιλογές, που ζήμιωσαν όχι μόνο την οικονομία, αλλά ζήμιωσαν και 

τον κάθε Κύπριο πολίτη!  Θα ανέμενα να πουν ένα “mea culpa”, γιατί δεν άκουσαν τη 

φωνή της αντιπολίτευσης και άκουαν μόνο τη φωνή των εαυτών τους!  Θα ανέμενα ένα 

“mea culpa” για τον κάθε Κύπριο πολίτη, γιατί άλλα του έλεγαν πέρσι απ’ αυτό το βήμα 

και άλλα του λένε φέτος! 

 Εμείς δεν εξαπατήσαμε κανέναν!  Εμείς αυτά τα οποία λέμε τα εννοούμε και τα 

κάνουμε πράξη!  Και φέτος είμαστε σε θέση να βλέπουμε τον κυπριακό λαό στα μάτια, 

γιατί δεν του είπαμε διαφορετικά πέρσι και διαφορετικά φέτος.  Είμαστε η φωνή της 

υπευθυνότητας, η φωνή της σύνεσης, η φωνή της ειλικρίνειας, η φωνής της οικονομικής 

πραγματικότητας.  Έτσι και φέτος δε θα του αποκρύψουμε τίποτα, όσο ωμοί και 
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σκληροί κι αν είμαστε μπροστά στα οικονομικά δεδομένα, που τα διαμόρφωσαν αυτοί οι 

οποίοι πανηγύριζαν πέρσι ότι η κρίση δε θα έφτανε ποτέ στον τόπο μας! 

 Για να μη φαίνεται ότι ισοπεδώνουμε, εμείς θα πούμε ότι της κυβέρνησης και των 

συγκυβερνώντων τους απονέμεται βαθμός άριστα όσον αφορά πράγματι τα ωραία 

λόγια, τα ωραιοποιημένα συνθήματα, τους οικονομικούς λόγους, που ήταν μόνο 

ευφορία και ευδαιμονισμός όσον αφορά τις εκτιμήσεις!  Όμως πήρε -και παίρνει- βαθμό 

απροβίβαστο τόσο για τις πράξεις όσο και για τις ενέργειες που έκαμε, για να 

προστατεύσει και να θωρακίσει την οικονομία του τόπου από την επερχόμενη 

οικονομική κρίση! 

 Ξέρετε, δεν απογοητεύσατε το ∆ημοκρατικό Συναγερμό για τις επιλογές σας.  

Εμείς, ως αντιπολίτευση, προσπαθούμε να περισώσουμε ό,τι μπορεί να περισωθεί από 

τις δικές σας ζημιογόνες ενέργειες, προσπάθειες και πρωτοβουλίες, από τις δικές σας 

αποτυχημένες επιλογές.  Αυτούς που απογοητεύσατε πρωτίστως είναι τους Κυπρίους 

πολίτες και ιδιαίτερα εκείνους τους αγνούς ιδεολόγους της αριστεράς, οι οποίοι για 

ογδόντα τρία χρόνια επένδυαν τις ελπίδες και τα όνειρα και τα οράματά τους, ότι, με μια 

κυβέρνηση που θα επροέρχετο από την αριστερά, θα μπορούσαν όσα άκουαν στις 

πρωτομαγιάτικες διακηρύξεις να τα δουν να εφαρμόζονται στην πράξη.  Απογοητεύσατε 

όλους αυτούς οι οποίοι πίστεψαν ότι με μια αριστερή κυβέρνηση θα μπορούσαν να 

είχαν κοινωνική προστασία, θα μπορούσαν να είχαν κοινωνική πολιτική, θα μπορούσαν 

να είχαν καλύτερες μέρες.   

 Πέστε μου, σήμερα υπάρχει έστω και ένας Κύπριος πολίτης που να αισθάνεται ότι 

περνά καλύτερα απ’ ό,τι περνούσε με τις προηγούμενες διακυβερνήσεις;  Ιδιαίτερα δε 

μάλιστα να σας θυμίσω ότι αυτό που ακουόταν πλειστάκις από αυτό το βήμα της 

Βουλής ήταν ότι οι προηγούμενες κυβερνήσεις ευθύνονται για το ότι σ’ αυτό τον τόπο οι 

φτωχοί έγιναν φτωχότεροι και οι πλούσιοι πλουσιότεροι!  Οποία ειρωνεία όμως!  Αυτοί 
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που το διακήρυσσαν, το εφάρμοσαν στην πράξη!  Αυτή τη στιγμή οι φτωχοί γίνονται 

πράγματι φτωχότεροι και οι πλούσιοι πλουσιότεροι. 

 Η οικονομία οδηγείται σε συρρίκνωση.  Η παρούσα κυβέρνηση έχει σχεδόν 

μηδενική πράσινη ανάπτυξη.  Ενώ ολόκληρο το παγκόσμιο επικεντρώθηκε στις 

πράσινες επενδύσεις, στην πράσινη ανάπτυξη εμείς βρισκόμαστε ακόμα στην εκκίνηση.  

Υπήρξε τεράστια αύξηση των κοινωνικών ανισοτήτων.  Υποβαθμίστηκε η ποιότητα 

ζωής των πολιτών.  Οι Κύπριοι πολίτες βρίσκονται σε δυσχερέστερη θέση απ’ ό,τι 

βρισκόντουσαν στο παρελθόν, γιατί κρατήσατε την οικονομία απροστάτευτη, γιατί δεν 

εισακούσατε τις προειδοποιήσεις μας, γιατί δεν πήρατε τα μέτρα που έπαιρναν την ίδια 

στιγμή και κεντροαριστερές και κεντροδεξιές κυβερνήσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί 

ο παρών προϋπολογισμός αποτυπώνει σήμερα όλα εκείνα τα κοινωνικοοικονομικά 

αδιέξοδα που δημιουργήσατε σε έναν εσφαλμένο και αποτυχημένο προϋπολογισμό του 

2009 και που είναι ουσιαστικά η συνέχεια του καταψηφισθέντος από το ∆ημοκρατικό 

Συναγερμό προϋπολογισμού του 2009, καθώς και ουσιαστικά στηρίζεται στην ίδια 

φιλοσοφία.   

 Αυτός ο προϋπολογισμός δεν έχει στίγμα και όραμα.  ∆εν έχει απαντήσεις για το 

πώς βγαίνει ο τόπος σήμερα από την κρίση.  ∆εν απαντά στα μεγάλα και μικρά 

προβλήματα που αντιμετωπίζει ο τόπος.  Είναι ένας προϋπολογισμός που ακολουθεί 

την ευρύτερη κυβερνητική πολιτική, έτσι χωρίς πρόγραμμα, χωρίς προοπτική, χωρίς 

αποτέλεσμα, κατευθείαν σε αδιέξοδο. Αυτό τον προϋπολογισμό δε θα μπορούσε ποτέ ο 

∆ημοκρατικός Συναγερμός να τον ενστερνιστεί.  Γιατί, αν όντως εσείς ενστερνιζόσαστε 

τις δικές μας απόψεις, σίγουρα σήμερα δε θα είχαμε το δικαίωμα και τη δυνατότητα να 

ψέξουμε την κυβέρνηση για οτιδήποτε, γιατί ο Κύπριος πολίτης θα ήταν σε πολύ 

καλύτερη οικονομική θέση, γιατί ο Κύπριος πολίτης σήμερα θα απολάμβανε μια 

διαφορετική ευημερία.   
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 Γνωρίζετε πολύ καλά ότι απ’ αυτό το βήμα, όταν σας λέγαμε ότι έρχεται οικονομική 

κρίση, μας λέγατε ότι κινδυνολογούσαμε.  Όταν σας λέγαμε ότι ο ρυθμός ανάπτυξης δεν 

μπορεί να είναι 4% και θα μπούμε σε ύφεση, μας λέγατε ότι, όπως μας λέει και σήμερα 

η “Χαραυγή”, υποσκάπταμε την οικονομία του τόπου.  Επειδή προειδοποιούσαμε και 

καλούσαμε την κυβέρνηση να μη μείνει αθωράκιστη μπροστά στην κρίση, μας έλεγαν 

ότι υποσκάπτουμε την οικονομία.  Και σήμερα τα ίδια μας λέτε, ότι υποσκάπτουμε την 

οικονομία.  Όταν σας λέγαμε ότι θα αυξηθεί η ανεργία, παρά τις φιλότιμες προσπάθειες 

της πολύ αγαπητής και συμπαθούς Υπουργού Εργασίας, εσείς μας λέγατε να μην 

ανησυχεί κανένας και ότι με αριστερή κυβέρνηση όλοι θα έχουν εργασία.  Η εργασία 

είναι κατοχυρωμένη.  ∆εν μπορούμε να πιάσουμε τα υψηλά νούμερα της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης.  Όταν εμείς πραγματικά σας δείχναμε ότι πρέπει να υπάρχει όραμα και 

προοπτική και σας δείχναμε μπροστά, εσείς, αντί να κοιτάτε μπροστά, κοιτούσατε μόνο 

το δάκτυλο.  Είναι για όλα αυτά πραγματικά που εμείς αισθανόμαστε ότι η παρούσα 

κυβέρνηση με τη δική της οικονομική πολιτική δεν μπόρεσε να δώσει απαντήσεις και δε 

δίνει ούτε και σήμερα απαντήσεις.   

 Εμείς ένα λέγουμε.  Τα οικονομικά προβλήματα του τόπου δεν μπορούν να 

αντιμετωπιστούν σήμερα ούτε με την επίκληση του Κεφαλαίου του Μαρξ κι εμείς λέμε 

ούτε με την επίκληση των νεοφιλελεύθερων συνταγών του Μίλτον Φρίντμαν.  Είναι 

αυτές που απέτυχαν, είναι αυτές που δημιούργησαν την οικονομική κρίση, για να 

ξεκαθαρίσουμε ακόμα ένα κεφάλαιο.  Γιατί στα δέκα χρόνια της διακυβέρνησης του 

Γλαύκου Κληρίδη αυτό που εφαρμόσαμε ήταν ένας λαϊκός κοινωνικός φιλελευθερισμός, 

που έδινε πραγματικά κοινωνική πολιτική, που έδινε στήριξη στις ευπαθείς ομάδες του 

πληθυσμού.  Αυτό που εφαρμόστηκε στο παγκόσμιο ήταν πράγματι η πολιτική της 

Σχολής του Σικάγο, την οποία ποτέ δεν υιοθετήσαμε, όπως δεν υιοθετήσαμε ποτέ και 

αυτούς οι οποίοι ακόμα ανάβουν καντήλι στο Κεφάλαιο του Μαρξ.  Εμείς υιοθετούμε 
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αυτή την πολιτική που σίγουρα θα μας βγάλει, μετά βεβαιότητος, από την κρίση, όπως 

έβγαλε αυτή τη στιγμή αυτή η πολιτική του κοινωνικού φιλελευθερισμού από την κρίση, 

ευρίσκεται προς την έξοδο, πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 ∆ε φταίμε εμείς σίγουρα για όλες εκείνες τις εύκολες και ανέξοδες υποσχέσεις που 

δώσατε προεκλογικά και μετεκλογικά.  Το καρνέ των λευκών επιταγών που δίνετε δεξιά 

και αριστερά ή μάλλον μόνο αριστερά φαίνεται ότι τελείωσε.  Και όλες αυτές οι επιταγές 

προς τις διάφορες ομάδες του λαού θέλουν εκπλήρωση και δεν μπορείτε να 

ανταποκριθείτε.  ∆ε φταίμε εμείς, γιατί δεν ακολουθήσατε σωστή πολιτική, με 

αποτέλεσμα η οικονομία σήμερα να βρίσκεται σε δύσκολη θέση.  ∆ε φταίμε εμείς, γιατί 

υποσχεθήκατε αναδιανομή του πλούτου και τελικά σήμερα κάνετε αναδιανομή της 

φτώχιας.  ∆ε φταίμε εμείς, γιατί εσείς υποσχεθήκατε νέες θέσεις εργασίας και αντί νέες 

θέσεις εργασίας χάνει ο απλός ο κόσμος τις θέσεις εργασίας.  ∆ε φταίμε εμείς, γιατί 

εσείς υποσχόσαστε καλύτερες μέρες στον κυπριακό λαό πριν δύο χρόνια και σήμερα 

απογοητευμένος ο κυπριακός λαός βλέπει ότι καλύτερες μέρες δεν ήρθαν ούτε 

πρόκειται να έρθουν.  ∆ε φταίμε σίγουρα εμείς για όλα αυτά τα οποία εσείς λέγατε και 

δεν τα εφαρμόσατε.  ∆ε φταίμε εμείς, γιατί εσείς μιλούσατε και υποσχόσαστε κοινωνική 

δικαιοσύνη, αλλά δημιουργείτε σήμερα κοινωνικές ανισότητες και έχουμε το 50% των 

συνταξιούχων μας κάτω από το όριο της φτώχιας, όταν εσείς τους υποσχόσαστε ότι με 

τη δική σας διακυβέρνηση όλοι οι συνταξιούχοι μας θα ήταν πάνω από το όριο της 

φτώχιας και ήδη διανύσατε τα δύο πέμπτα της διακυβέρνησής σας.  Εις δε τις άλλες 

ευπαθείς ομάδες λέγατε ότι σίγουρα θα βρίσκονται σε πολύ καλύτερη μοίρα απ’ ότι 

βρίσκονται σήμερα.   

 Όμως δυστυχώς, αγαπητοί συνάδελφοι, σήμερα βρεθήκαμε στο φαύλο κύκλο της 

οικονομίας, αυτό που εμείς με οικονομικούς όρους λέγαμε ότι έπρεπε να αποφύγουμε.  

Και ο φαύλος αυτός κύκλος της οικονομίας έχει ένα χείριστο συνδυασμό.  Ενώ έχουμε 
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τεράστιο δημοσιονομικό έλλειμμα, έχουμε ταυτόχρονα και ύφεση.  Όταν υπάρχουν 

δημοσιονομικά ελλείμματα, επειδή αυτά τροφοδοτούν την ανάπτυξη, δε συνάδει να 

υπάρχει και ύφεση.  Αυτή τη στιγμή στην Κύπρο έχουμε υψηλό δημοσιονομικό έλλειμμα, 

το οποίο, συνδυαζόμενο με ύφεση, πού θα οδηγήσει;  Θα οδηγήσει στο φαύλο κύκλο 

της οικονομίας.  Το υψηλό δημοσιονομικό έλλειμμα, θα υποχρεώσει σε δανεισμό, ο 

δανεισμός θα αυξηθεί, θα αυξηθούν τα τοκοχρεωλύσια, τα οποία τοκοχρεωλύσια θα 

φορτώσουν ακόμα περισσότερο το δημοσιονομικό έλλειμμα, και η οικονομία μας δε θα 

μπορέσει να βγει από την κρίση.  Και, αντί χειροπιαστά να αντιληφθούν και να πιάσουν 

να λύσουν αυτά τα προβλήματα, μας καταθέτουν έναν προϋπολογισμό ο οποίος δε 

δίνει καμία απάντηση για το πώς θα βγει ο τόπος από την κρίση.   

 Και καλώ τους αγαπητούς συναδέλφους, όταν θα ανέλθουν σ’ αυτό το βήμα, να μη 

χρησιμοποιήσουν την πάγια λογική και τακτική ότι τάχατες ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 

μηδενίζει, ότι τάχατες ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός λαϊκίζει, ότι τάχατες ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός δεν έχει επιχειρήματα.  Σας μιλάμε με οικονομικά επιχειρήματα και δίνουμε 

απαντήσεις.   

 Και σίγουρα σήμερα, που μεταδίδεται ζωντανά αυτή η συζήτηση, θα δει και θα 

κρίνει ο κυπριακός λαός με ποιο τρόπο θα απαντήσετε στα επιχειρήματα τα οποία 

καταθέτω και για τα οποία είσαστε  υποχρεωμένοι να δώσετε απαντήσεις όχι στο 

Λευτέρη το Χριστοφόρου, αλλά στον κυπριακό λαό, που ανέμενε ουσιαστικά σήμερα να 

καταθέσετε τις απόψεις σας και να ακούσει μια απολογία γι’ αυτό το οποίο επισυνέβη 

στην οικονομία την προηγούμενη χρονιά.   

 Εμείς λέμε σήμερα ότι, επειδή, όπως είπα και προηγουμένως, βρισκόμαστε σε μια 

δύσκολη θέση οικονομική, πρέπει επίσης να πείσετε τον κυπριακό λαό πώς γίνεται σε 

περιόδους όπου έχουμε μηδενικό πληθωρισμό να υπάρχει ταυτόχρονα ακρίβια;  Πώς 

γίνεται την ίδια περίοδο που οι Κύπριοι εργαζόμενοι παίρνουν πολύ λιγότερα από τους 
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μέσους μισθωτούς της Ευρώπης να έχουμε πολύ υψηλότερες τιμές;  Πώς είναι δυνατό 

να συμβαδίζουν αυτά τα δύο με μια φιλολαϊκή κυβέρνηση, αφού γνωρίζετε πολύ καλά 

ότι η ακρίβια κατατρώει τα εισοδήματα των μισθοσυντήρητων και των χαμηλών ομάδων 

του λαού μας;   

 Σίγουρα, θα διαπιστώσατε ότι η παρούσα κυβέρνηση έχασε τη μάχη με την 

ακρίβια.  Η ακρίβια δεν αντιμετωπίζεται με εκκλήσεις και παρακλήσεις από την 

κυβέρνηση, για να επιδείξουν φιλοστοργία και φιλοπονία οι έμποροι και οι 

επιχειρηματίες.  Η ακρίβια δεν αντιμετωπίζεται με βόλτες στην αγορά.  Η ακρίβια 

αντιμετωπίζεται με μέτρα.  Και να μας πείτε απ’ αυτό το βήμα ποιο μέτρο πήρατε, για να 

αντιμετωπίσετε την ακρίβια;  Η οικονομία δεν αντιμετωπίζεται εκ των υστέρων με 

εμβαλωματικές λύσεις.  Ήρθε η οικονομική κρίση και εσείς τρέχατε, για να την 

αντιμετωπίσετε.  Χάσατε και τη μάχη της ανάπτυξης.  Χάσατε και τη μάχη με την 

ανεργία, παρά τις φιλότιμες προσπάθειες της κ. υπουργού.  Χάσατε τη μάχη και με το 

έλλειμμα.  Τελικά, όμως μαζί με εσάς αυτός που έχασε πρωτίστως είναι ο Κύπριος 

πολίτης, είναι ο κυπριακός λαός, είναι η ίδια η οικονομία.   

 Θα διαπιστώσετε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι τα τελευταία δύο χρόνια οι συζητήσεις 

του προϋπολογισμού έγιναν φτωχότερες.  Έγιναν φτωχότερες, γιατί λείπουν απ’ αυτή 

την αίθουσα του κοινοβουλίου εκείνοι οι ωραίοι πανηγυρικοί διθύραμβοι για το επίσημα 

αγαπημένο καλάθι της οικοκυράς του ΑΚΕΛ.  Λείπουν εκείνοι οι λόγοι συμπάθειας και 

συμπόνιας για το βεβαρημένο καλάθι που δεν μπορούσε κάποτε να το σηκώσει η 

οικοκυρά.  Σήμερα διαγράφηκε, όπως διαγράφηκαν και πολλές άλλες φιλολαϊκές 

συνθηματολογικές πρακτικές.   

 ∆ύο λόγους μπορώ να βρω, γιατί το ΑΚΕΛ σήμερα διέγραψε από τις ομιλίες όλων 

των ομιλητών το καλάθι της οικοκυράς.  Πρώτον, είτε είναι, γιατί πίστεψαν ότι πλέον η 

οικοκυρά δε χρειάζεται καλάθι εξαιτίας της οικονομικής κρίσης και, δεύτερον, είτε, γιατί 
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το καλάθι της οικοκυράς ενοχλεί αυτούς που για χρόνια ουσιαστικά το είχαν υπό 

κηδεμονία και το είχαν υπό συμπάθεια και συμπόνια.   

 Όπως είπα και προηγουμένως, το εκφραστικό όργανο του ΑΚΕΛ κατηγορεί το 

∆ημοκρατικό Συναγερμό ότι τάχατες υποσκάπτει την οικονομία.  Εμείς θα τους πούμε 

επίσημα απ’ αυτό το βήμα ότι για μας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ο μεγάλος 

ασθενής δεν είναι η κυπριακή οικονομία.  Η κυπριακή οικονομία έχει γερές βάσεις.  

Εμείς εμπιστευόμεθα τον Κύπριο εργαζόμενο.  Εμείς εμπιστευόμεθα τη φιλοπονία του 

αγρότη.  Εμείς εμπιστευόμεθα την ευρηματικότητα του επιχειρηματία.  Εμείς 

εμπιστευόμεθα τις δικές μας δυνάμεις.  Εμπιστευόμεθα τις υπηρεσίες, τον τουρισμό.  

Εμπιστευόμεθα όλους τους συντελεστές της παραγωγής.  Αυτός που είναι ο μεγάλος 

ασθενής και χρήζει άμεσης θεραπείας και άμεσης αντιμετώπισης είναι η ίδια η 

κυβέρνηση.  Και ευελπιστώ ότι αυτή η κυβέρνηση δε θα μετατρέψει σε μεγάλο ασθενή 

και την οικονομία του τόπου.   

 Εμείς είμαστε έτοιμοι να ενώσουμε τις δυνάμεις μας, γιατί η αντιμετώπιση της 

οικονομικής κρίσης απαιτεί άθροισμα δυνάμεων, για να αντιμετωπίσουμε τα μικρά και 

μεγάλα προβλήματα του τόπου.  Αλλά, πιστέψτε με, δεν μπορείς να συνεργαστείς με 

μία κυβέρνηση που μπροστά στα μικρά ή μεγάλα προβλήματα του τόπου σηκώνει ψηλά 

τα χέρια, παρουσιάζεται ως φοβισμένος παρατηρητής και αναμένει ή αφήνει την 

οικονομία να οδεύει εκεί που θέλει, χωρίς να παρεμβαίνει και να την επηρεάζει.  Εμείς 

αναμέναμε ότι αυτή η κυβέρνηση θα άφηνε τις παλινωδίες και τις ανακολουθίες και ότι 

θα χάρασσε μια συγκεκριμένη στρατηγική για την οικονομία.  Εάν σας ρωτήσω 

σήμερα…  Πέστε μου ποιο είναι το όραμα, ποια είναι η στρατηγική, ποια είναι η 

απάντηση στην οικονομική κρίση μέσα από τους προϋπολογισμούς και την οικονομία, 

παρά τις δραστήριες προσπάθειες του Υπουργού Οικονομικών, που σίγουρα και αυτός 

υποχρεώνεται, με την παρούσα κυβέρνηση και τις φιλοσοφίες της, να κινείται μέσα σε 
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στενά πλαίσια και πιθανώς ούτε τα δικά του οράματα να μην μπορεί να υλοποιήσει;

  Όμως, αυτό που έχει σημασία είναι ότι ουσιαστικά η κυβερνητική πολιτική 

περιορίζεται σε τρεις φράσεις:  λιτότητα, λιτότητα, λιτότητα.  Με αυτό τον τρόπο δεν 

αντιμετωπίζεται η οικονομική κρίση.  Γιατί εμείς θεωρούμε ότι σε ώρες οικονομικής 

κρίσης το πρώτο που πρέπει να προστατεύσουμε είναι την αγοραστική δύναμη των 

μισθωτών, την αγοραστική δύναμη του πολίτη, για να μπορέσει να επανεκκινήσει η 

οικονομία μας, να δημιουργηθεί ενεργώς ζήτηση, για να μπορέσουμε να βγούμε από 

την κρίση.  ∆εν είναι ο στόχος οι μισθωτοί και οι εργαζόμενοι.   

 Και εμείς θα σταθούμε απέναντι σ’ αυτούς που θέλουν με οποιοδήποτε τρόπο να 

αποδυναμώσουν τον εύκολο στόχο, αυτούς οι οποίοι είναι σταθερά συνεπείς στις 

φορολογικές τους υποχρεώσεις.  Σ’ αυτούς οι οποίοι ουσιαστικά έχουν καθαρά και 

φανερά εισοδήματα.  Σ’ αυτούς που και σε περιόδους κρίσης και σε περιόδους 

ευημερίας συνεισέφεραν εις τον κρατικό κορβανά.  Σ’ αυτούς οι οποίοι είναι οι πιο 

ευαίσθητες και οι πιο αδύναμες ομάδες του λαού.  ∆ε θα δεχτούμε λοιπόν 

θυματοποίηση των εργαζομένων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, έχει εξαντληθεί ο χρόνος σας, καταλήξετε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εδανείστηκα δέκα λεπτά από την κοινοβουλευτική μου ομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δεν μπορώ να σας διαθέσω, διότι δεν έχω αυτή την εξουσιοδότηση.  Να 

πάρετε μερικά λεπτά ευχαρίστως, αλλά δέκα λεπτά είναι πάρα πολύς χρόνος.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι και ο συνάδελφος κατανοεί και εμείς κατανοούμε, να 

έχει ακόμα πέντε-έξι λεπτά να τελειώσει. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαρίστως, αφού το δίδει η κοινοβουλευτική ομάδα. 

 Παρακαλώ, συνεχίστε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Άρα, εμείς δεν πρόκειται να χαρίσουμε την κοινωνική ευαισθησία στο ΑΚΕΛ.  Η 

κοινωνική ευαισθησία του πάλαι ποτέ φιλολαϊκού ΑΚΕΛ, του άλλοτε φιλολαϊκού ΑΚΕΛ 

βρίσκεται θαμμένη κάτω από τα συντρίμμια της δικής του πολιτικής αυτά τα δύο χρόνια.  

Μέσα απ’ αυτή την πολιτική κατέρρευσε ο μύθος των ογδόντα τριών χρόνων του 

φιλεργατικού και του φιλολαϊκού ΑΚΕΛ.  Εμείς δε μηδενίζουμε.  Αναγνωρίζουμε αυτό 

που είπε ο προηγούμενος συνάδελφος προερχόμενος από το ΑΚΕΛ ότι η κυβέρνηση 

στήριξε με 3 δις τις τράπεζες, με 48 εκατομ. τους ξενοδόχους, με μερικά άλλα εκατομ., 

τετρακόσια, τους developers. Αυτούς που ξέχασε να στηρίξει είναι τους 

ξενοδοχοϋπαλλήλους, τους απλούς εργαζομένους, τον απλό οικοδόμο, τον απλό 

εργάτη στις οικοδομές, τους απλούς ανθρώπους.  Γι’ αυτούς δεν ακούσαμε τι είδους 

στήριξη τους παρείχε.  ∆ιαφημίζουν μόνο τη στήριξη στις τράπεζες και τους ξενοδόχους, 

για τους οποίους σαφώς κι εμείς συμφωνούμε μέσα σε μια περίοδο οικονομικής κρίσης.  

∆υστυχώς, το ΑΚΕΛ και η κυβέρνηση πήραν διαζύγιο με τον Κύπριο πολίτη, διαζύγιο με 

τα καθημερινά προβλήματα του λαού μας.  Αυτή η κυβέρνηση διακήρυξε σ’ όλα τα μήκη 

και τα πλάτη για δίκαιη κοινωνία.  Κι εμείς της αναγνωρίζουμε, όπως της αναγνώριζε και 

ο κυπριακός λαός, γι’ αυτό ψηφίστηκε, ότι θα μπορούσε να κάνει πιο δίκαιη την 

κοινωνία μας.  Τώρα, ο κάθε πολίτης κάνει το δικό του λογαριασμό και αισθάνεται ότι 

κάθε άλλο παρά βρίσκεται σε δίκαιη κοινωνία.   

 Για μας δεν είναι ανεκτό να υπάρχει δίκαιη κοινωνία, όταν ο προσφυγικός κόσμος 

σηκώνει μόνος του τα βάρη της εισβολής και της κατοχής.  Για μας δεν μπορεί να 

υπάρχει δίκαιη κοινωνία και παραμένει εκτεθειμένη η κυβέρνηση.  Και είναι εδώ που 
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καλώ και τον ίδιο τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να παρέμβει, για να αποκαταστήσει 

αυτή τη μεγάλη αδικία να υπάρχουν παιδιά εκ μητρογονίας τα οποία για δύο χρόνια ο 

Υπουργός Εσωτερικών ουσιαστικά εμπαίζει και δεν προχωρεί στην άμεση υλοποίηση 

για την καταπάτηση ενός ανθρώπινου δικαιώματος, το οποίο και η Επίτροπος 

∆ιοικήσεως, που είναι ανεξάρτητος θεσμός του κράτους, αλλά και η Επίτροπος 

Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού και η Επιτροπή του Οργανισμού Ηνωμένων 

Εθνών κάλεσαν την Κυπριακή ∆ημοκρατία άμεσα να υλοποιήσει.  Οι τακτικισμοί και οι 

πολιτικές και οι σκοπιμότητες εις βάρος 52 000 παιδιών που τους καταπιέζετε όχι μόνο 

το ανθρώπινο δικαίωμα, αλλά και το δικαίωμα να είναι αυτό που είναι πρόσφυγες, 

πιστεύω ότι ξεφεύγει από τα όρια της οποιασδήποτε πολυδιαφημιζόμενης δίκαιης 

κοινωνίας.  Και πιστεύω ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, με τα αισθήματα που τρέφει 

για τον προσφυγικό κόσμο, θα παρέμβει ο ίδιος προσωπικά, για να αποκαταστήσει 

αυτό το μεγάλο έλλειμμα δημοκρατίας, έλλειμμα ανθρωπίνων δικαιωμάτων, έλλειμμα 

ισότητας.   

 Για μας δεν μπορεί να υπάρχει δίκαιη κοινωνία, όταν ο αγροτικός κόσμος όλο αυτό 

το χρονικό διάστημα δεν έτυχε καμιάς ουσιαστικής στήριξης.  ∆εν υπάρχει για μας 

δίκαιη κοινωνία, όταν ουσιαστικά τα τελευταία χρόνια η μεσαία τάξη αφανίζεται.  ∆εν 

μπορεί να θεωρείται ότι η κυβέρνηση και το Υπουργείο Οικονομικών αντιμετωπίζουν 

σωστά την οικονομική κρίση, όταν οι μοναδικοί μικρομεσαίοι στην Ευρώπη που 

αφέθηκαν μόνοι τους να σηκώσουν το βάρος της οικονομικής κρίσης είναι οι 

μικρομεσαίοι της Κύπρου.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση, την οποία πολλοί κατηγορούν, πήρε 

πρόσφατα απόφαση το κράτος να στηρίξει ακόμα και τις ευάλωτες ομάδες του 

πληθυσμού.  Εάν κάποιοι επικαλούνται την Ευρωπαϊκή Ένωση, ας εφαρμόσουν 

τουλάχιστο σε θέματα κοινωνικής πολιτικής τα ελάχιστα που η ίδια η Ευρωπαϊκή 

Ένωση προστάζει.   
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 Ταυτόχρονα όμως, δεν μπορούμε εμείς να μείνουμε ασυγκίνητοι είτε στους 

χαμηλόμισθους είτε στους χαμηλοσυνταξιούχους.  Για μας ήταν, είναι και παραμένει 

επίκεντρο ο άνθρωπος.  Αυτή είναι η σημασία και η ουσία του κοινωνικού 

φιλελευθερισμού.  Τα εύκολα ανέξοδα λόγια των κυβερνώντων σίγουρα δε στήριξαν 

αυτή την προσπάθεια.   

 Το λέω ευθέως, το λέω ρητά, το λέω κατηγορηματικά.  Ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός δε δέχεται μαθήματα κατά παραγγελία αντιπολιτεύσεως.  Είναι μια 

υπεύθυνη, συνεπής, σταθερή παράταξη βασιζόμενη σε αρχές και αξίες.  Ανέλαβε να 

υπηρετήσει αυτό το ρόλο με κάθε υπευθυνότητα.  ∆εν πρόκειται να παρασυρθούμε στις 

σειρήνες και να κάνουμε αντιπολίτευση για χάρη της αντιπολιτεύσεως.  Εμείς θα 

παραμείνουμε σταθεροί να αντιπολιτευόμεθα εκείνο το οποίο είναι εις βάρος του 

δημόσιου και του εθνικού συμφέροντος, και σε καμία περίπτωση καμία σκοπιμότητα δεν 

μπορεί να τεθεί πάνω απ’ αυτά, και συγχρόνως να ασκήσουμε και να εξαντλήσουμε το 

ρόλο τον οποίο μας ανέθεσε ο λαός.  Έτσι κι εμείς δεν πρόκειται, είτε αρέσει σε 

κάποιους είτε όχι, να χαριστούμε σε σφάλματα, σε παραλείψεις, σε ελλείμματα, σε 

σκάνδαλα, σε ημετεροκρατία, σε αναξιοκρατία, στη γραφειοκρατία που κτίστηκε και δεν 

αφήνει την οικονομία του τόπου να πάει μπροστά.  ∆εν πρόκειται να κάμουμε 

εκπτώσεις σε αυτά τα ζητήματα, όσο κάποιοι και αν ενοχλούνται.   

 Εμείς -πρέπει να υπενθυμίσω τον κυπριακό λαό- είχαμε άλλη κυβερνητική 

πρόταση.  Είμαστε η μοναδική παράταξη που δεν έδωσε ψήφο εμπιστοσύνης εις το 

∆ημήτρη Χριστόφια.  Όλα τα άλλα κόμματα που βρίσκονται ενώπιόν μου εντός της 

Βουλής είτε υπερψήφισαν είτε επέδειξαν ανοχή.  Και γνωρίζετε ότι στην πολιτική ισχύει 

αυτό που λέγεται πάντοτε ότι μετά την απομάκρυνση από το ταμείο ουδέν λάθος 

αναγνωρίζεται.  Αγαπητοί φίλοι των συγκυβερνώντων κομμάτων, μετά την 

απομάκρυνση από την ψηφοδόχο, ουδέν λάθος αναγνωρίζεται.  Σίγουρα, θα ψελλίζετε 
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αυτή τη στιγμή στερνή μου γνώση.  Και αυτό είναι ιδιαίτερα τιμητικό για μας, γιατί 

φαίνεται ξεκάθαρα ότι η δική μας πρόταση και η δική μας επιλογή δε θα έφερνε τον 

κυπριακό λαό αντιμέτωπο με τόσα μύρια προβλήματα, τα οποία δεν μπόρεσε να 

αντιμετωπίσει η παρούσα κυβέρνηση.  Με τις πολιτικές σας επιλογές, κύριοι της 

κυβέρνησης, συνθλίψατε τα όνειρα και κονιορτοποιήσατε πραγματικά τις ελπίδες του 

κυπριακού λαού και ιδιαίτερα των νέων ανθρώπων. 

 Εμείς θεωρούμε ότι πλέον δεν μπορεί να υπάρξει άλλη ανοχή.  ∆ε δεχόμαστε εμείς 

να σιωπούμε και να ανεχόμαστε την πολιτική κάποιων που ουσιαστικά με τις πολιτικές 

τους φορτώνουν τον κυπριακό λαό με νέα βάρη.  Καθημερινά θα μας βρίσκετε απέναντι.  

Θα μας βρίσκετε απέναντι.   

 Και έτσι κατερχόμενος από το βήμα, σας καλώ να αγνοήσετε όλους εκείνους που 

αγνοούν το δημόσιο και εθνικό συμφέρον.  Και ξέρω σίγουρα ότι θα παρελάσουν απ’ 

αυτό το βήμα κάποιοι καλοθελητές και θα αρχίσουν πάλι το γνωστό τροπάριο ότι 

τάχατες είμαστε ισοπεδωτικοί. Κάθε άλλο. Αλλά, όπως είπα, ευτυχώς που τους ακούει 

και τους βλέπει ο λαός.  Εμείς θα συνεχίσουμε να κριτικάρουμε με ταυτόχρονη 

πρόσκληση για τα μικρά και μεγάλα προβλήματα του τόπου να τα αντιμετωπίσουμε από 

κοινού.  Αλλά η αντιπολίτευσή μας θα είναι αντιπολίτευση που θα δίνει πραγματικά 

διέξοδο στα αδιέξοδα που εσείς δημιουργείτε, που θα δίνει λύσεις σ’ αυτά που εσείς δεν 

μπορέσατε να δώσετε, που θα δίνει προτάσεις, που θα δίνει εισηγήσεις.  Και σίγουρα η 

οικονομία του τόπου βρίσκεται σε μια πολύ δύσκολη θέση, για να δημιουργήσουμε εμείς 

οποιοδήποτε πρόβλημα ή για να μη στηρίξουμε οποιεσδήποτε θετικές πρωτοβουλίες.  

Σ’ εσάς επαφίεται να δώσετε με τις κυβερνητικές σας προτάσεις τη δυνατότητα σ’ εμάς 

να στηρίξουμε θετικές πρωτοβουλίες για το λαό.  Όσο εσείς συνεχίζετε να παίρνετε 

πρωτοβουλίες μακράν του λαού, θα μας βρίσκετε απέναντι.  Θα είμαστε απέναντι στα 

όποια προβλήματα του λαού.  Θα είμαστε απέναντι στις όποιες λανθασμένες πολιτικές 
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σας.  Θα είμαστε απέναντι στην κακοδιαχείριση, απέναντι στις εφθαρμένες οικονομικές 

πολιτικές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Απέναντι σε ό,τι δε συμφέρει τον τόπο, δε συμφέρει τον κυπριακό λαό και δε 

συμφέρει τον Κύπριο πολίτη. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ θερμά, αγαπητέ συνάδελφε Λευτέρη Χριστοφόρου, για την παρέμβασή 

σας.   

 Οφείλω να αναγνωρίσω όμως ένα πράγμα.  Λέμε συχνά ότι η δημόσια υπηρεσία 

στην Κύπρο -και όχι αδικαιολόγητα- δεν είναι παραγωγική.  Όταν όμως υπάρχουν 

στενογράφοι που μπόρεσαν και πήραν για μισή ώρα το Λευτέρη Χριστοφόρου χωρίς να 

χαθεί μία λέξη, κάπου νομίζω πρέπει για κάποιους τομείς να αναθεωρήσουμε τις 

απόψεις μας για τη δημόσια υπηρεσία. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Γιατί, νομίζεις, εγράφαν τα ούλλα, κύριε Πρόεδρε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Ε, ναι, εγράφαν τα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο επόμενος ομιλητής, τον οποίο καλώ στο βήμα, είναι ο αγαπητός συνάδελφος, 

συνδικαλιστής Πάμπης Κυρίτσης, βουλευτής του ΑΚΕΛ. 

 Πρόσεξες ότι δεν έβαλα Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις!  Έμεινα στο ΑΚΕΛ! 
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Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, που τόνισες και το “συνδικαλιστής”.  Έχει αξία αυτή τη 

στιγμή… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Βεβαίως! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 …διότι δυστυχώς -το έχω πει πολλές φορές και δημόσια- ο φίλος μου, ο αγαπητός 

συνάδελφος ο Λευτέρης ο Χριστοφόρου πάει συνέχεια να μου φάει το ψωμί μου!  

Εμφανίζεται πολύ πιο διαπρύσιος υπερασπιστής των εργατικών δικαίων, έχει όμως μια 

εγγενή αδυναμία. Το κόμμα στο οποίο ανήκει, διότι... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Άλλοι έχουν το όνομα και άλλοι έχουν τη χάρη! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 …αν ήταν αρκετό με τα λόγια μόνο και με την επαναστατική ρητορεία να γινόμαστε 

λαϊκοί ηγέτες και να πιστωνόμαστε υπεράσπιση των λαϊκών δικαίων, τότε θα μπορούσε 

να ελπίζει ότι θα με εκτοπίσει! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ∆εν έχω έτσι βλέψεις! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Αλλά, χρειάζεται και πράξη και ο καθένας, σοβαρά μιλώντας τώρα μετά τη 

χαριτολογία, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, κρίνεται από τις πράξεις του και 

όχι από τα λόγια του.  Και η οικονομική, κοινωνική και πολιτική φιλοσοφία του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού στην πολιτική του παρουσία στον τόπο πολύ λίγη σχέση 

έχει με αυτά που είπε ο προηγούμενος ομιλητής!  Βέβαια, θα μου πείτε «είναι ένα 

φαινόμενο που παρουσιάστηκε τώρα;».   Έχει τρεις ημέρες που συζητούμε.  Για να πω 
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την αλήθεια, πολλές φορές προσπαθείς να καταλάβεις ποιο είναι το πολιτικό, κοινωνικό 

και οικονομικό στίγμα που θέλει να μας δώσει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός σήμερα!  

∆ιότι ο κάθε ένας αγορητής αναιρεί τον προηγούμενο σε πολλούς και διάφορους τομείς.  

Βέβαια, δεν είναι δικό μας θέμα αυτό.  Απλώς, μας δυσκολεύει στις απαντήσεις που θα 

δώσουμε, διότι δεν ξέρουμε πού να απαντήσουμε! 

 Εγώ θα προσπαθήσω να τοποθετηθώ πάνω σε κάποια σημεία που, κατά την 

άποψή μου,  φαίνεται ότι είναι τα κεντρικά σημεία, τα οποία αξίζει τον κόπο κάποιος να 

σχολιάσει.  Και λέω αξίζει τον κόπο κάποιος να σχολιάσει, διότι έχει και πολλά που 

έχουν ακουστεί σε αυτή την αίθουσα που λυπούμαι να πω ότι δεν αξίζει τον κόπο να 

σχολιαστούν, γιατί το κοινοβούλιο πρέπει να διατηρεί και να συντηρεί ένα επίπεδο 

πολιτικού διαλόγου που να μας αρμόζει! 

 Το κεντρικό ζήτημα που ακούστηκε ή ένα από τα κεντρικά ζητήματα που 

ακούστηκαν ως κριτική, ως τελος πάντων αμάρτημα μεγάλο της κυβέρνησης και του 

ΑΚΕΛ είναι ότι δεν έγιναν οι σωστές προβλέψεις.  Και μάλιστα αυτό το πράγμα γίνεται 

προσπάθεια να εμφανιστεί ως τάση και ως προσπάθεια ωραιοποίησης της κατάστασης.  

Κάθε άλλο!  ∆εν είναι αλήθεια αυτό το πράγμα!  Εκείνο που εμείς είπαμε από την αρχή 

ήταν ότι, επειδή ακριβώς σε αυτό τον τόπο ως λαός δεν είχαμε επιτρέψει να 

κυριαρχήσει και εδώ ο άκρατος και ανεξέλεγκτος  νεοφιλελευθερισμός της αγοράς, 

επειδή η Κύπρος δεν είχε εγγενή οικονομικά προβλήματα και το σύστημά της γενικώς 

ήταν υγιές, ελπίζαμε, αν την κρίση την παγκόσμια, την οποία -θέλω να πιστεύω ότι σε 

αυτό συμφωνούμε όλοι, αν και δεν είμαι σίγουρος- δεν την προκάλεσε η κυπριακή 

κυβέρνηση και η Κύπρος την παγκόσμια οικονομική κρίση -αν συμφωνούμε τουλάχιστο 

σε τούτο όλοι- ελπίζαμε ότι το βάθος, η έκταση και η ένταση της κρίσης δε θα ήταν 

τέτοια, που να μας επηρεάσει τόσο σημαντικά.  Αποδείχτηκε ότι ήταν ελπίδα αυτό το 
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πράγμα.  Ότι η κρίση ήταν πολύ μεγαλύτερη από εκείνη που φαινόταν και αναπόφευκτα 

επηρέασε και την Κύπρο. 

 ∆ε νομίζω όμως να θέλετε να μας φορτώσετε και την κρίση την παγκόσμια ούτε σε 

εμάς ούτε και στο τι πρεσβεύουμε και στις πολιτικές και κοινωνικές μας αντιλήψεις.  

∆ιότι αυτή η κρίση είναι κρίση του συστήματος, που η αντιπολίτευση υπερασπίζεται 

διαχρονικά με νύχια και με δόντια.  Και μάλιστα ουκ ολίγες φορές προσπάθησε να μας 

παρουσιάσει ότι είναι εκείνο το σύστημα που δεν έχει ούτε αναταράξεις ούτε 

οπισθοδρομήσεις, διότι υπάρχει ένα αόρατο χέρι πίσω από την αγορά που τα ρυθμίζει 

όλα.  Και η πλήρης ελευθεροποίηση των πάντων και της αγοράς θα οδηγήσει την 

οικονομία σε απογείωση και κατά συνέπεια και την κοινωνική ευημερία. 

 Λέχθηκε από τον αρχηγό του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι διαψεύστηκαν αυτοί 

που προέβλεψαν κατάρρευση της ελεύθερης αγοράς.  Εμείς τουλάχιστο δεν 

προβλέψαμε κατάρρευση του συστήματος.  Όμως, μύθοι που δημιουργήθηκαν γύρω 

από το σύστημα κατέρρευσαν μαζί με τη Lehman Brothers.  Kαι πρώτα και κύρια ο 

μύθος που κατέρρευσε είναι ότι ο καπιταλισμός και ο νεοφιλελευθερισμός και η 

παγκοσμιοποίηση με τον τρόπο που γίνεται μπορούν να διασφαλίσουν στην 

ανθρωπότητα μια αέναη και συνεχή ανάπτυξη, που να συνοδεύεται από κοινωνική 

δικαιοσύνη.  Πού είναι αυτά τα πράγματα; 

 Θα ανακάμψει η οικονομία, λέχθηκε, και όντως η κρίση θα ξεπεραστεί.  Ποιο θα 

είναι το τίμημα όμως;  Ποιοι το πληρώνουν το τίμημα;  Αυτά δε λέχθηκαν από τον 

προηγούμενο αγορητή που υπερασπίζεται τους εργαζομένους.  Ποιος θα πληρώσει το 

τίμημα;  Οι εργαζόμενοι θα το πληρώσουν!  Εμείς κάνουμε ό,τι μπορούμε και η 

κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια κάνει ό,τι μπορεί να μην πληρώσουν οι εργαζόμενοι τα 

σπασμένα της κρίσης.  ∆εν τη βοηθάτε όμως!  ∆εν τη βοηθάτε καθόλου! 
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 Θέλω να υπενθυμίσω, επειδή λέχθηκε ότι έγινε ωραιοποίηση.  Γιατί λέχθηκε;  ∆εν 

είναι τυχαία που λέχθηκε.  Είναι για να τεκμηριωθεί το επιχείρημα ότι λόγω της 

ωραιοποίησης δεν πάρθηκαν μέτρα, για να προληφθεί η κρίση.  Ότι ο περσινός 

προϋπολογισμός και οι ενέργειες της κυβέρνησης ήταν λίγο πολύ ως να γινόταν γύρω 

μας σεισμός και καταποντισμός και η κυβέρνηση να ήταν απαθής και να 

παρακολουθούσε.  ∆ε θα πω τη δική μου την εκτίμηση.  Θα διαβάσω την εκτίμηση της 

Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η οποία αξιολογεί τον τρόπο που ενήργησε η κάθε κυβέρνηση 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  ∆ε νομίζω να είναι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή υποστηριχτής της 

αριστεράς και του κ. Χριστόφια και να είναι προκατειλημμένη.  Λέει κατά λέξη:  «Ως 

απάντηση στην κρίση η κυπριακή κυβέρνηση έδρασε στο σωστό χρόνο υιοθετώντας 

μερικά οικονομικά μέτρα ενθάρρυνσης ύψους 1,5% του ΑΕΠ.  Το πακέτο μέτρων 

κυρίως στόχευε στις κατασκευές 1,25% και στον τουρισμό άλλο 0,25%.  Επίσης, 

πάρθηκαν μέτρα στήριξης με στόχο τα νοικοκυριά χωρίς άμεσο επηρεασμό του 

ελλείμματος».  Αυτό λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και είναι κοντά στο νου γιατί το λέει η 

Ευρωπαϊκή Ένωση.  ∆ιότι -θα ήταν και εντελώς παράλογο να πει διαφορετικά- η 

Κύπρος είναι ανάμεσα στις τρεις πρώτες χώρες σε ρυθμούς ανάπτυξης, σε οικονομική 

ευρωστία και σε επίπεδο ανεργίας.  Πώς θα μπορούσε να πει η Ευρωπαϊκή Ένωση, 

που είναι αντικειμενικός -όσο είναι- παρατηρητής, ότι αυτή η χώρα που είναι μέσα στις 

τρεις πρώτες είναι αυτή που παρακολουθεί απαθής τους σεισμούς και τους 

καταποντισμούς και δεν κάνει τίποτε; 

 Η κυβέρνηση όχι μόνο δεν έμεινε απαθής, διέθεσε εκατομμύρια, πάνω από €400 

εκατομ., για στήριξη των αδύνατων τομέων της οικονομίας, άλλα €200 εκατομ. για τον 

κατασκευαστικό τομέα, στηρίζοντας ταυτόχρονα τα φτωχά νέα ζευγάρια, €3,5 δις για τη 

ρευστότητα, για να πέσουν τα επιτόκια, που, ειρήσθω εν παρόδω, δεν άκουσα κανέναν 

να κρίνει και τις τράπεζες, πώς ενήργησαν όλο αυτό το χρονικό διάστημα ή εν γένει -ναι, 
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μπορεί να κάνω λάθος και να αδικώ, συγγνώμη- δεν άκουσα πολλούς, εν πάση 

περιπτώσει, ή εν γένει τον ιδιωτικό τομέα.  Αν η επιδείνωση των οικονομικών δεικτών, 

όπως παρουσιάζεται, με τον τρόπο που παρουσιάστηκε στην Κύπρο, οφείλεται στην 

κυβερνητική αδράνεια και όχι στη δριμύτητα της κρίσης και αν οι φίλοι μου του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού ήξεραν τη μαγική συνταγή, γιατί δεν τη μετέφεραν και στους 

ομοϊδεάτες τους, τους Ευρωπαίους ηγέτες που κυβερνούν άλλες πολύ μεγάλες και 

ισχυρές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης;  Τουλάχιστον, εκείνοι που είναι πιο νούσιμοι 

από εμάς θα μπορούσαν να αντιμετωπίσουν τις επιπτώσεις της κρίσης πιο 

αποτελεσματικά!  ∆ιότι θέλω να σας υπενθυμίσω ότι το Λαϊκό ∆ημοκρατικό Κόμμα είναι 

το κυρίαρχο κόμμα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και εξέχοντες ηγέτες του Λαϊκού 

∆ημοκρατικού Κόμματος κυβερνούν σε άλλες χώρες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λαϊκού Ευρωπαϊκού Κόμματος! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Ευρωπαϊκού Κόμματος, συγγνώμη!  Ναι, του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος. 

 Στη Γερμανία, όταν ξέσπασε η κρίση το 2007, ο ρυθμός ανάπτυξης ήταν 2,5%, 

τώρα είναι -5%.  Στη Γαλλία ήταν 2,3%, τώρα είναι -2,2%.  Στην Ιταλία ήταν 1,6% και 

σήμερα είναι -4,7%.  Να πούμε και για την ανεργία ότι αν εξαιρέσεις τις δύο χώρες, την 

Ολλανδία και την Αυστρία, οι οποίες, ειρήσθω εν παρόδω, έχουν 40% ελαστική 

απασχόληση, part time εργασία, μετά από αυτές τις δύο χώρες είναι η Κύπρος σε 

καλύτερα αποτελέσματα;  Μας ικανοποιεί αυτό το πράγμα;  Μας εφησυχάζει;  Ασφαλώς 

και δε μας ικανοποιεί, ασφαλώς και δε μας εφησυχάζει!  Ασφαλώς, δεν είναι οι αριθμοί 

που έχουν τη μεγαλύτερη σημασία.  Αλλά, όταν κάνουμε αυτή τη συζήτηση, θα ανέμενε 

κάποιος ότι τουλάχιστο θα υπήρχε μια ελάχιστη αποδοχή μιας αντικειμενικής 

πραγματικότητας, μια ελάχιστη αντικειμενικότητα.  
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αγαπητέ συνάδελφε, κύριε Κυρίτση, να σας διακόψω για μερικά δευτερόλεπτα.  

Να παρακαλέσω κάποιους από τη Βουλή να πάνε να κλείσουν τη θέρμανση, διότι η 

κατάσταση είναι αφόρητη μέσα στην αίθουσα!  Το είπαμε και χθες! 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι κλειστό το σύστημα.  Είναι λόγω των προβολέων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα, δεν μπορεί να διεξάγεται συζήτηση!  Με συγχωρείτε πάρα πολύ που σας 

διέκοψα, κύριε Κυρίτση.  Παρακαλώ, συνεχίστε. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Παρακαλώ. 

 Αυτές οι επιδόσεις της κυπριακής οικονομίας, οι οποίες έχουν υποτιμηθεί και 

έχουν λοιδορηθεί με τον τρόπο που έγινε σήμερα, έγιναν, την ώρα που η δική μας η 

κυβέρνηση εφαρμόζει μια φιλοσοφία εντελώς διαφορετική από τη φιλοσοφία που 

εφαρμόστηκε σε αυτές τις χώρες που έχω αναφέρει προηγουμένως.  Αλλού, για να 

έχουν αυτά τα αποτελέσματα που ανέφερα, τα μέτρα είναι σκληρά και αντιλαϊκά.  

Μπαίνουν νέες φορολογίες, μειώνονται συντάξεις, μειώνονται μισθοί, ούτε λόγος γίνεται 

για επέκταση κοινωνικών παροχών.  Στην Κύπρο έχουμε αυτά τα αποτελέσματα, την 

ώρα που αυξάνονται οι συντάξεις των συνταξιούχων που έχουν εισοδήματα κάτω από 

το όριο φτώχιας, πολύ σημαντικά, την ώρα που δίνεται πασχαλινό επίδομα στους 

συνταξιούχους, την ώρα που εισάγεται για πρώτη φορά στην Κύπρο η φοιτητική 

μέριμνα με ένα πακέτο πολλών εκατομμυρίων, την ώρα που εγκρίνονται στεγαστικά 

προγράμματα με κόστος που ξεπερνά το μισό δισεκατομμύριο και για πρόσφυγες και 

για μη πρόσφυγες.  Για να μην πω για την αύξηση στα δημόσια βοηθήματα, στα 
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αναπηρικά επιδόματα, τα αγροτικά χρέη και ένα σωρό κοινωνικές παροχές, που, για να 

τις αναφέρω, θα φάω πολύ από το χρόνο μου!   

 Ο κοινωνικός ρόλος όμως αυτής της κυβέρνησης δεν εξαντλήθηκε μόνο στα 

οικονομικά και κοινωνικά μέτρα αντιμετώπισης των συνεπειών της κρίσης.  Έχει 

προωθήσει ριζοσπαστικές προοδευτικές μεταρρυθμίσεις που συναντούν τις 

διεκδικήσεις και τις προσδοκίες του λαού και των οργανώσεων που τους εκπροσωπούν.  

Ο κοινωνικός διάλογος, αγαπητοί συνάδελφοι, βρίσκεται στο πιο υψηλό επίπεδο από 

ποτέ και σε ποιότητα και σε ποσότητα.  Υπάρχει προχωρημένος κοινωνικός διάλογος 

για εκσυγχρονισμό των εργασιακών σχέσεων, ώστε να μπει ένας φραγμός στην 

απορρύθμιση που επιδιώκει να επιβάλλει το μεγάλο κεφάλαιο στο χώρο της εργασίας. 

 Ο κοινωνικός διάλογος απέδωσε την κοινωνική συμφωνία για τη βιωσιμότητα του 

Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και διασφαλίστηκε η βιωσιμότητα.  Προχωρεί τάχιστα 

και το νομοσχέδιο για την επενδυτική πολιτική του αποθεματικού του Ταμείου 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Και αυτά που λέγονται για τις κοινωνικές ασφαλίσεις δεν 

ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα. Το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει 

διασφαλιστεί με την απόφαση που πήρε η Βουλή για πολλά χρόνια για το μέλλον.  

Μπορεί να υπάρχουν προβλήματα στα ασφαλιστικά ταμεία των ημικρατικών 

οργανισμών και του δημοσίου.  Αυτά είναι μια άλλη υπόθεση η οποία πρέπει να 

αντιμετωπιστεί και εκείνη μέσα από ένα σοβαρό και σε βάθος κοινωνικό διάλογο.  Είναι 

απαράδεκτο όμως να γίνεται προσπάθεια να υποβαθμιστεί και να απαξιωθεί ένα 

τεράστιο βήμα που έγινε και που αφορά χιλιάδες εργαζομένους του ιδιωτικού τομέα, 

πανικοβάλλοντάς τους ότι δήθεν κάναμε μια τρύπα στο νερό και δεν κάναμε τίποτε!  Και 

θέλω να υπενθυμίσω ότι είναι με θυσίες κυρίως αυτών των ανθρώπων που 

αποφασίστηκε το σχέδιο εξασφάλισης της βιωσιμότητας αυτού του ταμείου.  Και είναι 

πρόκληση για λόγους μικροκομματικής σκοπιμότητας να μην αναγνωρίζεται στους 
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κοινωνικούς εταίρους αυτό το τεράστιο επίτευγμα, το οποίο έχουν πετύχει ύστερα από 

πενήντα χρόνια, που δεν μπήκε κανένας στον κόπο να βάλει το χέρι του επί τον τύπον 

των ήλων!  Είναι πρόκληση! 

 Ο κοινωνικός διάλογος λοιπόν και η κοινωνική συναίνεση και η κοινωνική 

συνεργασία υπάρχει και είναι πολύ ανεπτυγμένη στις μέρες μας.  Αυτό που δεν υπάρχει 

και αυτό που δυστυχώς δε γίνεται είναι να ακολουθεί αυτή την κοινωνική συναίνεση και 

την κοινωνική συνεργασία και η αντιπολίτευση, η οποία δυστυχώς βρίσκεται πίσω, 

ακολουθεί.  Οι κοινωνικοί εταίροι καταλήγουν συνεχώς σε συναινετικές και υπεύθυνες 

αποφάσεις μέσα από αυτό το διάλογο και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός τις πλείστες 

φορές δυστυχώς επιτίθεται σε αυτές τις συμφωνίες φέρνοντας σε δύσκολη θέση και 

υποχρεώνοντας να αντιπαραταχθούν απέναντί του ακόμα και εκείνους τους 

κοινωνικούς φορείς που ιδεολογικά και πολιτικά όλοι ξέρουν ότι επηρεάζονται από το 

δικό του τον πολιτικό χώρο.  Και δεν ευθύνεται η κυβέρνηση, που κατηγορείται για 

έλλειψη συναίνεσης, γιατί ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός καταψήφισε το νομοσχέδιο για 

το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και γιατί δε βρήκε τη δύναμη για μικροκομματικούς 

λόγους να αναγνωρίσει αυτή τη θετική εξέλιξη και να τη στηρίξει, παρά τις εκκλήσεις και 

της ΣΕΚ και της ΟΕΒ και του ΚΕΒΕ. Και συνεχίζει και σήμερα ακόμα! 

 Ακόμα και την απόφαση για τα €200 εκατομ. για τη δημιουργία πραγματικού 

αποθεματικού προσπαθεί να την απαξιώσει με μισές αλήθειες, παρουσιάζοντας 

διαστρεβλωμένη την πραγματικότητα!  Ε, αυτό το πράγμα είναι εποικοδομητική στάση 

και συμβολή, κύριε Στυλιανίδη, και συγγνώμη που απευθύνομαι προσωπικά, είναι η 

μάππα στα πόδια μας γι’ αυτά τα πράγματα;  Εμείς είναι που πρέπει να δείξουμε τη 

διάθεσή μας για συναίνεση και συνεργασία;  Εμείς τη δείξαμε πολλές φορές!  Αυτός ο 

κοινωνικός διάλογος με ποιου την πρωτοβουλία είναι που γίνεται;  Των Αρειανών;  Είναι 

με πρωτοβουλία της κυβέρνησης που γίνεται!  Αν όμως κάποιοι φοβούνται και έχουν 
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πίσω από τον εγκέφαλό τους ότι, αν πετύχουμε σε κάτι και υπάρξει συναίνεση, θα 

πιστωθεί πολιτικά στην κυβέρνηση και στο κυβερνών κόμμα, φταίμε εμείς;  Θα πρέπει 

μετά από κάθε επιτυχία να βγαίνουμε και να ξεκαθαρίζουμε  «ξέρετε, πετύχαμε αυτό το 

πράγμα με συναίνεση, αλλά μη μας το πιστώσετε, γιατί αντιδρά η αντιπολίτευση».  

Νομίζω ότι πρέπει να είμαστε πιο αντικειμενικοί στις εκτιμήσεις μας! 

 Εδώ, όταν δε βγαίνει το επιχείρημα για τα €200 εκατομ., φτάσαμε και στο σημείο 

να επιπλήττονται οι κοινωνικοί εταίροι, να γίνεται αντιπαράθεση και σύγκρουση με 

κοινωνικά σύνολα που παραδοσιακά θεωρούσαμε ότι εκφράζουν την πολιτική του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού ή τελοσπάντων έχουν την αποδοχή αυτής της παράταξης 

και να τους ειρωνεύονται και να τους λένε «είδατε τι κάνατε και πήγατε και στηρίξατε την 

κυβέρνηση;».  ∆εν είναι αυτό το πράγμα πολιτική εποικοδομητική και δημιουργική!  

Λυπούμαι! 

 Τα μέτρα για τον τουρισμό.  Εξαγγέλθηκαν τα μέτρα για τον τουρισμό και οι 

κοινωνικοί εταίροι, συμπεριλαμβανομένων των οργανώσεων των εργοδοτών, και της 

ΟΕΒ και του ΚΕΒΕ, τα χαιρέτισαν με έναν τρόπο που, όσοι ξέρουν να διαβάζουν 

πολιτική, κυπριακή πολιτική επικοινωνία, είναι φανερό ότι ήταν και πέραν του 

προσδοκώμενου.  Σπάνια να βγουν οι κοινωνικοί εταίροι, συμπεριλαμβανομένης και της 

ΠΕΟ, που την εκφράζω εγώ, και να πουν «ανυπερθέτως στηρίζουμε αυτό το πράγμα»!  

Κάτι θα βρουν να πουν.  Και αυτή τη φορά δε βρήκαν τίποτε να πουν!  Είπαν  «είναι 

υπέροχα αυτά τα μέτρα».  Ούτε και εκείνα δεν αντιμετωπίστηκαν με μια συγκατάβαση.  

Εδώ ο κ. Χριστοφόρου πριν πέντε λεπτά είπε ότι είναι δώρο στους ξενοδόχους! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ∆εν είπα έτσι πράμα! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 
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 Πώς δεν είπες;  Εδώ το είπες, τώρα το είπες!  Ότι τα €40 εκατομ. που δόθηκαν 

είναι… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ξεχάσατε τους υπαλλήλους, είπα! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Και μάλιστα συνέχισες και είπες:  «Αντί να πάνε στους υπαλλήλους, πήγαν στους 

εργοδότες»!  Μα, αν είναι δώρο στους εργοδότες τα €40 εκατομ., πού είσαστε να 

δώσετε και εσείς τις…  Εγώ ήξερα ότι οι προτάσεις σας αυτές ήταν ή κάπου εκεί 

κινούνταν και ήξερα ότι το κόμμα σας στήριξε αυτές τις προτάσεις.  Και έρχεται τώρα και 

το πουπανωπροίτζιν ότι ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ στην ομιλία του ήταν 

διχαστικός, δεν ήταν εποικοδομητικός.  Συγγνώμη, αλλά η εποικοδομητική στάση δεν 

μπορεί να θεωρείται συνώνυμη με την αυτοπαραίτηση από το στοιχειώδες και φυσικό 

δικαίωμα μιας πολιτικής δύναμης να υπερασπίζεται το έργο και την πολιτική της, όταν 

αυτό το έργο και αυτή η πολιτική και λοιδορούνται και διαστρεβλώνονται!  ∆υστυχώς, 

κακόπιστα και μικροπαραταξιακά!  Ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ δεν έκανε ούτε 

διχαστική ούτε εμπρηστική ομιλία.  Αντίθετα, ήταν πρώτα και κύρια κατάθεση θέσεων 

και υπεράσπιση αρχών.  Ας την ξαναδιαβάσουν την ομιλία όσοι γνήσια και σοβαρά, 

αλλά και αυτοί που κακόπιστα σπεύδουν να τη χαρακτηρίσουν με αυτό τον τρόπο. 

 Όμως, εγώ διερωτώμαι:  Αν κάποιος απαριθμήσει αυτά που ακούγονται και 

γράφονται για τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και αυτά που ακούγονται και γράφονται 

για το ΑΚΕΛ και έξω από την αίθουσα και μέσα σε αυτή την αίθουσα… ∆υστυχώς, η 

ποιότητα αυτών των επιθέσεων και τα υπονοούμενα που αφήνονται… Θεωρώ ότι η 

ομιλία του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ ήταν και φυσιολογικά απάντηση σε αυτές τις 

επιθέσεις και διαστρεβλώσεις που ευδοκιμούν μέσα στο κλίμα που γίνεται προσπάθεια 

να διαμορφωθεί. 
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 Η διάθεση του ΑΚΕΛ για συναίνεση, για ενότητα του εσωτερικού μετώπου και για 

υπεύθυνο και σοβαρό πολιτικό διάλογο πρέπει να θεωρείται δεδομένη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσα λεπτά έχει ο συνομιλητής, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πέντε. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Εντάξει, τελειώνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Με συγχωρείτε, έχετε ακόμα δύο, τρία λεπτά. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Μέσα σε αυτές τις συνθήκες που περνά ο τόπος μας, συναδέλφισσες και 

συνάδελφοι, η κρισιμότητα της πολιτικής κατάστασης, το Κυπριακό στη φάση που 

βρίσκεται επιβάλλει μια υπεύθυνη, εποικοδομητική στάση που να υπερβαίνει επιμέρους 

σκοπιμότητες και μικροπολιτικούς υπολογισμούς. 

 Είναι δικαίωμα της αντιπολίτευσης να καταψηφίζει τους προϋπολογισμούς.  Είναι 

όμως και δικό μας δικαίωμα να αποδώσουμε αυτή την καταψήφιση σε μικροκομματικές 

σκοπιμότητες και επιδιώξεις.  Η καταψήφιση σε αυτές τις συνθήκες, για να δικαιώνεται 

πολιτικά, θα πρέπει να τεκμηριώνεται και να αιτιολογείται όχι με συνθήματα και 

φραστικές επιθέσεις, αλλά με επιχειρήματα που να καταδεικνύουν ότι υπάρχουν 

διαφορετικές επιλογές και εναλλακτικοί τρόποι και αυτοί δεν ακολουθούνται.  Το πιο 

εύκολο πράγμα είναι να μηδενίζει κάποιος τα πάντα.  Να αναζητά και να βρίσκει 

κάποιος ψεγάδια, ακόμα και εκεί που τα πράγματα είναι πεντακάθαρα!  Ο λαός βέβαια 

είναι ο κριτής όλων μας και θέλω να σημειώσω ότι και η κριτική κρίνεται! 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε συνάδελφε, για την παρέμβασή σας.  

 Ο επόμενος ομιλητής, τον οποίο παρακαλώ να ανέλθει στο βήμα, είναι ο αγαπητός 

συνάδελφος Άγγελος Βότσης του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η περσινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού διεξήχθη κατά τους πρώτους 

μήνες της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης και όλοι μας διερωτόμαστε σε ποιο βαθμό 

θα μας επηρέαζε. 

 Η φετινή συζήτηση διεξάγεται με το δεδομένο πλέον ότι η δημοσιονομική κατάσταση 

της οικονομίας μας έχει επιδεινωθεί δραματικά.  Η κρίση αγγίζει φανερά την οικονομία 

μας.  Ενώ, σύμφωνα και με τους σχετικούς δείκτες, φαινόταν ότι η Κύπρος επηρεαζόταν 

από τις συνέπειες της κρίσης σε μικρότερο βαθμό σε σχέση με τις άλλες χώρες, τα 

στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας για το τρίτο τρίμηνο του 2009 προβλέπουν μείωση 

του ρυθμού ανάπτυξης στο -1,4%, την ίδια στιγμή που στη ζώνη του ευρώ παρατηρείται 

βελτίωση του οικονομικού κλίματος και το ΑΕΠ στη ζώνη του ευρώ αυξήθηκε κατά 0,4%.  

Μόνο η Ελλάδα και η Ισπανία είχαν επίσης αρνητικό ρυθμό ανάπτυξης 0,3%, που είναι 

όμως σαφώς χαμηλότερος από το -1,4% της Κύπρου, που δυστυχώς αποτελεί και τη 

χειρότερη επίδοση μεταξύ των εταίρων μας στην Ευρωζώνη.  Η ίδια εικόνα αναμένεται 

και το 2010, όπου, σύμφωνα με τις προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, το ΑΕΠ 

της ζώνης του ευρώ αναμένεται να αυξηθεί κατά 0,7%, ενώ στην Κύπρο αναμένεται να 

παραμείνει ουσιαστικά στάσιμο. 
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 Αυτό όμως που μας προβληματίζει ιδιαίτερα, πέρα από τη μείωση του ρυθμού 

ανάπτυξης, είναι η επιδείνωση της δημοσιονομικής κατάστασης της χώρας μας.  Το 

δημοσιονομικό έλλειμμα αναμένεται να ξεπεράσει το 3,5% το 2009 σε σύγκριση με 

πλεόνασμα 0,9% του 2008.  Η επιτήρηση της κυπριακής οικονομίας από την 

Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι πλέον οριστική.  Όμως, το πιο ανησυχητικό είναι η περαιτέρω 

δημοσιονομική επιδείνωση τα επόμενα χρόνια.  Συγκεκριμένα, το 2010 το 

δημοσιονομικό έλλειμμα θα φτάσει το 5,75% και το 2011 στο 6% του ΑΕΠ.  Μάλιστα, το 

αυξημένο δημοσιονομικό έλλειμμα για το 2011 αναμένεται, παρά την ανάκαμψη που 

προβλέπεται για την οικονομία.  Από το πιο πάνω προκύπτει ότι τα προβλήματα της 

κυπριακής οικονομίας είναι διαρθρωτικά και η επιδείνωση αυτή είναι δομικής φύσης, 

άρα αυτό που χρειάζεται είναι διαρθρωτικές αλλαγές στην κυπριακή οικονομία.  Αυτό 

έχει τονίσει ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

και ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας.  Έτσι, είναι ορατός πλέον ο κίνδυνος για 

διαχρονικά υψηλά ελλείμματα και θα οδηγηθούμε στη διαδικασία υπερβολικού 

ελλείμματος και επιτήρησης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

 Σε σχέση με το δημόσιο χρέος, φαίνεται ότι η σημαντική πρόοδος που σημείωσε η 

κυπριακή οικονομία με τη δραστική μείωση του δημόσιου χρέους από το 70,4% το 2004 

στο 48,4% το 2008 εξαλείφεται, αφού αναμένεται ότι το δημόσιο χρέος θα σημειώσει 

αξιοσημείωτη αύξηση τα επόμενα έτη.  Συγκεκριμένα, προβλέπεται ότι το δημόσιο 

χρέος θα ανέλθει στο 53,8% το 2009, θα σημειώσει περαιτέρω επιδείνωση το 2010, 

ξεπερνώντας το 58%, και το 2011 αναμένεται να εκτοξευθεί στο 63,4%!  Πιο 

σημαντικά, εξανεμίζεται η εξοικονόμηση που επιτεύχθηκε σε ό,τι αφορά την 

εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους και η οποία απελευθέρωσε σημαντικά κεφάλαια για 

κοινωνικές και αναπτυξιακές δαπάνες. 
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 ∆ε θα αναλύσω περισσότερους δείκτες, άλλωστε η εικόνα είναι καθαρή.  Αυτό που 

έχει μεγαλύτερη σημασία είναι πώς αντιμετωπίζουμε τις πιο πάνω προκλήσεις;  Ως 

∆ημοκρατικό Κόμμα συμφωνούμε με μια σειρά μέτρων που έχει πάρει η κυβέρνηση ή 

άλλων που προβλέπονται στον κρατικό προϋπολογισμό του 2010, τα περισσότερα 

από τα οποία αποτελούν θέσεις και προτάσεις του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

 Σημειώνουμε με ικανοποίηση την αύξηση των κοινωνικών δαπανών στο σύνολό 

τους κατά 10,6% και ειδικά των κοινωνικών παροχών κατά 8,9% το 2010.  Ιδιαίτερα, 

χαιρετίζουμε τις αυξήσεις σε στοχευμένες κοινωνικές παροχές, διότι αυτό συνάδει με 

την ανθρωποκεντρική φιλοσοφία μας. 

 Χαιρετίζουμε την πρόθεση της κυβέρνησης για παγοποίηση νέων προσλήψεων στο 

δημόσιο τομέα, με σκοπό τον περιορισμό και τη συγκράτηση του κρατικού μισθολογίου.  

Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα αναμένουμε όπως κατατεθούν πρόσθετα μέτρα για 

συγκράτηση των τεράστιων δαπανών του κρατικού μισθολογίου. 

 Συμφωνούμε με τη δέσμευση του Υπουργού Οικονομικών για καμιά νέα 

φορολογία.  Σε περίοδο οικονομικής ύφεσης δε θα πρέπει να εισαχθεί οποιαδήποτε νέα 

φορολογία άμεση ή έμμεση για φυσικά ή νομικά πρόσωπα.  Η διατήρηση ευνοϊκού 

φορολογικού πλαισίου και η επέκταση των συμφωνιών αποφυγής διπλής φορολογίας 

συνδράμουν θετικά στην προσέλκυση ξένων επενδύσεων, που τόσο χρειάζονται σε 

συνθήκες οικονομικής κρίσης.  Θετική εξέλιξη αποτελεί και η έξοδος της Κύπρου από 

τη λεγόμενη “μαύρη φορολογική λίστα” της Ρωσίας, αλλά και της Ιταλίας. 

 Καταγράφουμε ως θετική εξέλιξη την έκδοση τριετών κρατικών ομολόγων συνολικού 

ύψους €3 δις, στα πλαίσια της ενίσχυσης της ρευστότητας της οικονομίας και τη μείωση 

του κόστους δανεισμού.  Το μέτρο αυτό θα ήταν πιο αποτελεσματικό, αν δεν 

καθυστερούσε η κυβέρνηση στη λήψη της απόφασης αυτής, αφού υπήρχαν βάσιμες 

εκτιμήσεις από πολύ προηγουμένως, ότι η έκδοση αυτή δε θα επιβάρυνε το δημόσιο 
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χρέος.  Αυτό που αναμένουμε είναι να δούμε και στην πράξη χαμηλότερα επιτόκια στην 

αγορά.  Καλούμε την κυβέρνηση να παρακολουθά στενά, για να εφαρμοστεί η νομοθεσία 

για το σκοπό που έχει ψηφιστεί. 

 Σημειώνουμε θετικά τα μέτρα στήριξης του τουρισμού, τόσο για το 2009 όσο και για 

το 2010, και τη θετική συμβολή και επιμονή του Υπουργού Εμπορίου Βιομηχανίας και 

Τουρισμού στην απόφαση αυτή. 

 Αναμένουμε από την κυβέρνηση επιτάχυνση των αναπτυξιακών έργων και 

υψηλότερο βαθμό υλοποίησης του αναπτυξιακού προϋπολογισμού.  Σύμφωνα με 

στοιχεία που κατατέθηκαν από το Γενικό Λογιστή της ∆ημοκρατίας για την περίοδο 1η 

Ιανουαρίου 2009 μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2009, ο βαθμός υλοποίησης του 

αναπτυξιακού προγράμματος παραμένει πολύ χαμηλός στο 42%.  Εν μέσω οικονομικής 

κρίσης αυτό που απαιτείται είναι η τόνωση της οικονομίας μέσω αναπτυξιακών έργων, 

με παράλληλη μείωση των ανελαστικών και λειτουργικών δαπανών.  Η παγοποίηση ή η 

αναβολή υλοποίησης έργων επιδρά κατασταλτικά στην ανάκαμψη της οικονομίας.  Στην 

Κύπρο είναι ανησυχητικό το γεγονός ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα αυξάνεται σε 

υψηλά επίπεδα, χωρίς ωστόσο να αυξάνονται οι αναπτυξιακές δαπάνες, που αυτό με τη 

σειρά του θα βοηθήσει στο να μειωθεί η ανεργία και να δοθεί μία ώθηση στην οικονομία, 

ώστε να εξέλθει από την ύφεση.  Ας μη μας διαφεύγει ότι από την κατάσταση της 

πλήρους απασχόλησης των προηγούμενων ετών εισερχόμαστε σε ποσοστό ανεργίας 

5,5% το 2009 και 6,5% το 2010, ποσοστά ιδιαίτερα υψηλά για την Κύπρο. 

 Αυτό που θα βοηθήσει την υλοποίηση ειδικά μεγάλων αναπτυξιακών έργων είναι η 

πιο στενή συνεργασία μεταξύ δημόσιου και ιδιωτικού τομέα, μέσω των γνωστών 

σύγχρονων μεθόδων ΒΟΤ και ΡFΙ, αφού τέτοιες μέθοδοι έχουν λειτουργήσει και στο 

παρελθόν με επιτυχία. 
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 Ακόμα, καλούμε την κυβέρνηση να καταθέσει το συντομότερο δυνατό τα σχετικά 

νομοσχέδια που αφορούν τη πολεοδομική αμνηστία και την έκδοση συσσωρευμένων 

τίτλων ακίνητης ιδιοκτησίας, λαμβάνοντας υπόψη και τις εισηγήσεις που καταθέσαμε ως 

∆ημοκρατικό Κόμμα, για να μπορούν τα νομοσχέδια αυτά να γίνουν πιο λειτουργικά και να 

πετύχουν το σκοπό τους.  Επίσης, αναμένουμε να δούμε και τα νομοσχέδια για 

καταπολέμηση της φοροδιαφυγής και δηλώνουμε ότι είμαστε έτοιμοι για μια 

εποικοδομητική συζήτηση, κύριε Υπουργέ, και συνεργασία με την κυβέρνηση, με 

στόχο να καταλήξουμε από κοινού στη λήψη όλων των απαραίτητων μέτρων για την 

πάταξη της φοροδιαφυγής, φτάνει να μη θέσουμε σε κίνδυνο τα πλεονεκτήματα που 

έχει η Κύπρος ως ένα περιφερειακό κέντρο χρηματοοικονομικών υπηρεσιών.  Οι 

προσπάθειες που γίνονται για είσπραξη καθυστερημένων φορολογικών οφειλών 

πρέπει να εντατικοποιηθούν. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, εκτιμούμε ότι ο αναπτυξιακός και 

κοινωνικός προσανατολισμός της κυβέρνησης πιθανόν να μην είναι υλοποιήσιμος, αφού 

η δημοσιονομική κατάσταση της οικονομίας έχει επιδεινωθεί σε τέτοιο σημείο που οι 

δημοσιονομικοί πόροι οι οποίοι χρειάζονται να χρησιμοποιηθούν για την ανάκαμψη της 

οικονομίας είναι περιορισμένοι.  Οι πιο πάνω επιφυλάξεις μας πηγάζουν και από το 

γεγονός, κύριε Υπουργέ, ότι οι προβλέψεις του Υπουργείου Οικονομικών που έχουν γίνει 

τον τελευταίο χρόνο είχαν σοβαρές αποκλίσεις, με αποτέλεσμα να έχουν αναθεωρηθεί 

πολλές φορές πάντοτε προς το χειρότερο δυστυχώς. 

 Τελειώνοντας το μέρος της τοποθέτησής μου για την οικονομία, γενικά νιώθω την 

ανάγκη να τονίσω για άλλη μια φορά πόσο δίκαιο είχε η προηγούμενη κυβέρνηση του 

Τάσσου Παπαδόπουλου, αλλά και το ∆ημοκρατικό Κόμμα, όταν επιμέναμε για την 

ένταξη της Κύπρου στην Ευρωζώνη.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα βρισκόταν σήμερα σε 

πολύ χειρότερη κατάσταση και η οικονομία θα βρισκόταν ίσως και σε κατάσταση 
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κατάρρευσης, αν υπήρχε ακόμα η κυπριακή λίρα.  Ακόμα, υπενθυμίζω ότι όλοι 

ανεξαιρέτως, όλοι, μας προέτρεπαν στις ομιλίες τους εδώ πριν δυο χρόνια να δώσουμε 

περισσότερες κοινωνικές παροχές και να μην τα βάζουμε στο “δημόσιο κουμπαρά”, όπως 

μας έλεγαν, υποτιμώντας βέβαια τον κίνδυνο πιθανότητας δυσάρεστων και απρόβλεπτων 

καταστάσεων και δύσκολων ημερών, που μπορεί να προκύψουν και που όντως 

προέκυψαν πολύ πιο σύντομα απ’ ό,τι αναμέναμε.  ∆ε γνωρίζω και ούτε θέλω να 

φανταστώ ποια θα ήταν η κατάσταση σήμερα, αν η χώρα μας δεν ήταν στην 

Ευρωζώνη ή αν η προηγούμενη κυβέρνηση παρασυρόταν από την προεκλογική 

περίοδο που διανύαμε και δε βάζαμε και στο “δημόσιο κουμπαρά”. 

 Ο αγαπητός μου φίλος ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου προηγουμένως -είπα το πριν να 

φύεις, γιατί έβλεπα σε ότι έφευκες- έκαμε μια πολύ έτσι αλχημιστική προσέγγιση του 

θέματος, έβγαλε καθαρά τον εαυτό του έξω από την πολιτική της παράταξής του, άφηκε 

στο πλευρό τη φιλελεύθερη παράταξη -ο ίδιος μας παρουσιάστηκε ως κοινωνικολαϊκός 

εκφραστής κάποιας παράξενης ιδεολογίας- για να πετύχει να μας πει τι;  Ότι, αφού 

εκατέρρευσε ο κομμουνισμός -που δεν κατέρρευσε- εκατέρρευσε και το άλλο σύστημα, 

άρα στο τέλος της ημέρας ο φίλος μου ο Λευτέρης έφυγε ευχαριστημένος από τη 

συζήτηση.  Ε, μα ποιος ήταν αυτός, ποιο κόμμα, ποια πολιτική παράταξη αυτή την 

κοινωνική, οικονομική θεώρηση στηρίζει όλα αυτά τα χρόνια;  ∆εν είναι η δεξιά, φίλοι μου, 

η φιλελεύθερη παράταξη;  ∆εν είναι οι Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής και η Βρετανία οι 

οποίες οδήγησαν τα πράγματα εδώ που βρεθήκαμε σήμερα και ερχόμαστε σήμερα εδώ 

να κάμνουμε την κριτική μας  -και καλά την κάμνουμε- να πιέζουμε την κυβέρνηση, για να 

βρει λύσεις στα προβλήματα της οικονομίας; Αλλά πρέπει να παραδεχτούμε από πού 

ξεκίνησε η κρίση.  Από το άνδρο του φιλελευθερισμού.  Οι συνταγές τους είδαμε πού 

κατέληξαν.  
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 Τουλάχιστον, επειδή μας βλέπει ο κόσμος και ρίξατε το γάντι προηγουμένως, εγώ 

θέλω ο κόσμος που μας βλέπει σήμερα να σκεφτεί τις δικές μας διακυβερνήσεις, όταν 

Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ήταν ο αείμνηστος Σπύρος Κυπριανού, και να θυμηθεί ο 

κόσμος, που μας βλέπει σήμερα, το μικρό οικονομικό θαύμα, όταν Πρόεδρος της 

∆ημοκρατίας ήταν ο αείμνηστος Τάσσος Παπαδόπουλος.  Να ξαναθυμηθεί ο κυπριακός 

λαός άλλο ένα οικονομικό θαύμα και να συγκρίνει, να συγκρίνει, με τις διακυβερνήσεις και 

του Προέδρου Κληρίδη και άλλες διακυβερνήσεις -εγώ λέω και τη σημερινή- και να κρίνει ο 

κυπριακός λαός πού περνούσε καλύτερα!   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Όσον αφορά στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού -είναι εδώ και ο 

υπουργός μας- ως ∆ημοκρατικό Κόμμα συμφωνούμε με το όραμα του υπουργείου για 

διασφάλιση επάρκειας και ποιότητας ενέργειας, εξοικονόμηση και ορθολογική χρήση 

της ενέργειας, αναδιάρθρωση της οικονομίας σε οικονομία της γνώσης, έτσι ώστε η 

Κύπρος να μετατραπεί σε περιφερειακό κέντρο έρευνας και υψηλής τεχνολογίας, καθώς 

και σε κέντρο προσέλκυσης ξένων επενδύσεων, περαιτέρω ανάπτυξη και προώθηση 

του εμπορίου και της βιομηχανίας, διασφάλιση ύπαρξης συνθηκών υγιούς 

ανταγωνισμού και προστασίας της υγείας της ασφάλειας και των οικονομικών 

συμφερόντων των καταναλωτών, πλήρη εκσυγχρονισμό του Τμήματος Εφόρου 

Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, ώστε το κοινό να εξυπηρετείται πλήρως από το 

σπίτι ή το γραφείο του, καθώς και περαιτέρω ανάπτυξη και προώθηση του τουρισμού. 

 Χρειάστηκε να πω προηγουμένως σε φίλους τα μέτρα που προσπαθεί η κυβέρνηση 

να πάρει στην ενίσχυση του τομέα της μείωσης των τιμών των προϊόντων, στην ενίσχυση 

της θέσης του καταναλωτή και περίμενα να ακούσω μια πρόταση.  Ειλικρινά, δεν 

περίμενα τον αγαπητό μου πάλι φίλο κ. Χριστοφόρου -και λυπούμαι που αναφέρομαι 
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πάλι στο φίλο μου τον κ. Χριστοφόρου- να κάμνει μια τριαντάλεπτη ομιλία, χωρίς να κάνει 

μια πρόταση!  Εμείς τουλάχιστο προτείνουμε, και λέω ναι στο ότι και το Υπουργείο 

Εμπορίου, αλλά και η κυβέρνηση προσπαθούν να αντιμετωπίσουν αυτό που όλοι 

ξέρουμε, ότι οι τιμές μπορούν να κινούνται με τον τρόπο που θέλουν, να τις κινούν 

κάποιοι.  Αυτό είναι δυστυχώς το σύστημα το οποίο κάποιοι τόσα χρόνια θεωρούσαν ότι 

ήταν πανάκεια και, ναι, τι μπορούσε να κάμει η κυβέρνηση;  Και τι μπορεί να κάμει;  Ναι, 

να ενισχύσει την Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού.  Και το έκαμε η κυβέρνηση με την 

έγκριση και της δικής μας επιτροπής στην οποία προεδρεύεις, αγαπητέ φίλε, για να 

πούμε τζιαι κανένα θετικό, που σήμερα εσύ ο ίδιος δεν είπες, με την έγκριση λοιπόν και 

του δικού σας κόμματος ενισχύσαμε την Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού, για να 

μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε τα φαινόμενα που βλέπουμε συνεχώς.  Ήδη ξεκίνησε 

από τα πετρελαιοειδή και ελπίζω να συνεχίσει και σε άλλα θέματα και να 

προστατεύσουμε όσο μπορούμε τον καταναλωτή.   

 Ναι, με ανακοινώσεις του υπουργείου, με το “name and shame”, που ήταν επί δικής 

μας διακυβέρνησης και σήμερα συνεχίζεται, προσπαθούμε να αντιμετωπίσουμε τα 

προβλήματα της αισχροκέρδειας και ναι αυτά μας παρέχει το συγκεκριμένο σύστημα το 

οποίο λειτουργεί η δική μας η σημερινή οικονομία.  Έτσι είναι τα πράγματα.  Και σ’ αυτά 

τα πράγματα κάποιοι κάνουν δράσεις, κάποιοι απλώς κάνουν κριτική. 

 Μας ανησυχεί όμως, κύριε Υπουργέ, το πολύ χαμηλό ποσοστό υλοποίησης του 

συνόλου των αναπτυξιακών δαπανών για το 2009, που είναι μόλις 27% για το 

Υπουργείο Εμπορίου, αλλά και ειδικά των αναπτυξιακών δαπανών για την ενέργεια, 

που είναι 6,6%, και για υψηλή τεχνολογία 30%. 

 Στο θέμα της ενέργειας, εκτός του πολύ χαμηλού ποσοστού υλοποίησης των 

αναπτυξιακών δαπανών, διαπιστώνουμε μεγάλη καθυστέρηση στην υλοποίηση της 

απόφασης για το Ενεργειακό Κέντρο, το οποίο θα φιλοξενήσει τις χερσαίες 
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εγκαταστάσεις παραλαβής, αποθήκευσης και αποϋγροποίησης φυσικού αερίου, και τον 

τερματικό σταθμό εισαγωγής και αποθήκευσης λειτουργικών και στρατηγικών 

αποθεμάτων πετρελαιοειδών.  Συναφώς, να αναφέρουμε ότι καθυστερεί και η έλευση 

φυσικού αερίου.  ∆ε θα ανοίξω το θέμα του φυσικού αερίου.  Μπορούμε σε μια 

συζήτηση να δούμε, γιατί βρισκόμαστε εδώ που βρισκόμαστε σήμερα.  Τα είπαμε 

άλλωστε επί προηγούμενης διακυβέρνησης.  Για ένα χρόνο περίπου τα λέγαμε. 

 Όσον αφορά τον τομέα της έρευνας και τεχνολογίας, πρέπει να συνεχιστούν οι 

προσπάθειες για μετατροπή της Κύπρου σε περιφερειακό κέντρο έρευνας και για 

υλοποίηση του στόχου της Στρατηγικής της Λισαβόνας, δηλαδή διάθεση 1% του ΑΕΠ στην 

έρευνα, τεχνολογική ανάπτυξη και καινοτομία μέχρι το 2010.  Όμως, και εδώ 

διαπιστώνουμε ένα χαμηλό ποσοστό υλοποίησης των αναπτυξιακών δαπανών.  Το πιο 

ανησυχητικό είναι ότι σύμφωνα με την Eurostat η χώρα μας κατατάσσεται τελευταία στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, όσον αφορά το ποσοστό του ΑΕΠ που αφιερώνει στην έρευνα και 

ανάπτυξη. 

 Για το θέμα του τουρισμού, κύριε υπουργέ, χαιρετίζουμε με ικανοποίηση την 

απόφαση της κυβέρνησης να επαναλάβει τη δέσμη μέτρων στήριξης της τουριστικής 

βιομηχανίας και να διαμορφώσει και νέο σχέδιο παροχής πολεοδομικών κινήτρων 

αναβάθμισης και εμπλουτισμού των υφιστάμενων ξενοδοχειακών μονάδων.  Σωστά 

ανέφερε προηγουμένως ο φίλος ο κ. Κυρίτσης ότι πράγματι όλοι οι εταίροι αγκάλιασαν 

τα μέτρα τα οποία έχετε εξαγγείλει.  Πράγματι, συμβάλλουν στην επίλυση ενός μέρους 

του προβλήματος, γιατί, όπως γνωρίζετε, στον τουρισμό υπάρχουν σοβαρά προβλήματα, 

τα οποία πρέπει να αντιμετωπιστούν.  Να πω ότι σε κάθε τουλάχιστο δική μου 

παρέμβαση όλα αυτά τα χρόνια που είμαι στη Βουλή αναφέρομαι ότι πρέπει να γίνουν οι 

μαρίνες, πρέπει να γίνει το Συνεδριακό Κέντρο, τα μεγάλα θεματικά πάρκα, οι 

εγκαταστάσεις τουρισμού υγείας και ευεξίας, τα γήπεδα γκολφ, τα καζίνο.  Θα τα πούμε 
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πιο κάτω.  Πρέπει να φρεσκάρουμε το γερασμένο μας τουριστικό προϊόν.  ∆υστυχώς, 

καθυστερούμε.  Και θα τα πούμε στη συνέχεια.  

 Ως βουλευτής της επαρχίας Λεμεσού θα ήθελα να αναφερθώ ειδικά για το έργο της 

μαρίνας Λεμεσού.  Εύχομαι και η τελευταία πράξη στο Υπουργικό Συμβούλιο, το 

«τελειώσαμε», κύριε υπουργέ μου, το ακούσαμε κάποιες φορές…  Αναγνωρίζω, και το 

λέω και δημόσια, τις δικές σας προσπάθειες για τη μαρίνα της Λεμεσού και για τη 

μαρίνα της Αγίας Νάπας, αλλά επιτέλους να τελειώσουμε! 

 Όσον αφορά το Συνεδριακό Κέντρο της Λεμεσού, περιμένουμε και θέλουμε να 

επιταχυνθεί η διεργασία για αυτό το κέντρο.  Είναι έργα τα οποία αφορούν μεν τη δική 

μου επαρχία, αλλά ξέρετε καλύτερα από εμένα ότι είναι έργα που θα ευνοήσουν και θα 

ωφελήσουν ολόκληρη την Κύπρο.  

 Άφησα τελευταίο το καζίνο.  Ένα θέμα το οποίο, όποτε το ανοίγουμε, 

κινδυνεύουμε να παρουσιαζόμαστε δημόσια ότι είμαστε οι τζογαδόροι της περιοχής. 

Όμως, τι λέμε;  Αλλάξαμε τον τίτλο στην επιτροπή.  ∆εν ήταν ο εξής: «Το ενδεχόμενο 

δημιουργίας καζίνου στην Κύπρο, αρνητικές, οικονομικές και κοινωνικές επιπτώσεις»;  

Τον κάναμε: «Η δημιουργία νόμιμου καζίνου στην Κύπρο».  Γιατί η Κύπρος, φίλοι μου, 

έχει πολλά καζίνο.  Εμείς συζητούσαμε για ένα ή δύο νόμιμα καζίνο, όπως προέβλεπε 

η μελέτη του ΚΟΤ.  ∆υστυχώς, η κυβέρνηση, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας αποφάσισε 

-θα σεβαστούμε την απόφασή του- ότι δεν κάνει η Κύπρος για τέτοια πράγματα. « 

Ώσπου είμαι Πρόεδρος...» λέει ο συγκεκριμένος Πρόεδρος -το έλεγαν και οι 

προηγούμενοι κάπως παρόμοια- «...δεν πρόκειται να ανεχθώ τη δημιουργία καζίνου 

στην Κύπρο».  Ε, τώρα φυσικά, για ποια Κύπρο μιλούμε;  Υπάρχουν τριάντα καζίνο 

στα κατεχόμενα, η κάθε γειτονιά έχει γεμίσει με on-line casino, τα οποία φαίνεται να 

είναι και νόμιμα τελικά μετά τη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα.  Και εμείς κάνουμε 

αυτό το πράγμα:  Κρυβόμαστε πίσω από το δάκτυλό μας και λέμε το εξής: «Εν 
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κάμνουμε καζίνα στην Κύπρο επί δικής μας θητείας, γιατί είμαστε εναντίον του τζόγου».  

Εάν όντως δεν υπήρχε τζόγος στην Κύπρο, ποιος θα ζητούσε αυτό το πράγμα;  

Σήμερα, υπάρχει ο τζόγος, υπάρχουν οικονομικές συνέπειες και προεκτάσεις του 

τζόγου και κανένα μέτρο αντιμετώπισης!  Και παρακαλώ και καλώ την κυβέρνηση να 

καταθέσει στη Βουλή, στην επιτροπή Εμπορίου που συζητούμε, τι μέτρα έχει λάβει για 

την αντιμετώπιση του τζόγου.  Μένω ως εδώ. 

 Στο στεγαστικό τομέα -είναι εδώ και ο Υπουργός Εσωτερικών- όσον αφορά τα 

στεγαστικά προγράμματα για τον προσφυγικό κόσμο -λείπει ο φίλος μας ο κ. Σοφοκλής 

Φυττής και θα πρέπει να αναφερθούμε έστω και οι εναπομείναντες στον προσφυγικό 

κόσμο- να πούμε ότι πράγματι γίνεται αρκετή προσπάθεια όσον αφορά τα προσφυγικά 

προγράμματα και την ενίσχυση των στεγαστικών προγραμμάτων όχι μόνο των 

προσφύγων, αλλά και του υπόλοιπου πληθυσμού.  Γίνεται καλή δουλειά, κύριε υπουργέ, 

αλλά χρειάζονται ακόμη εντονότεροι ρυθμοί και το γνωρίζετε και εσείς καλύτερα από 

εμάς.  Θα πρέπει να εισηγηθούμε εδώ ότι καλό θα ήταν να μελετήσουμε και το 

ενδεχόμενο συνεργασιών και με τον ιδιωτικό τομέα και σε επίπεδο γης και σε επίπεδο 

αναπτύξεων, οι οποίες θα μπορούσαν να επιλύσουν και το πρόβλημα που έχει αυτός ο 

τομέας της οικονομίας, αλλά και να δώσουν ταχύτερες λύσεις στον κόσμο που περιμένει.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ο τομέας της υγείας έχει αναλυθεί από τους συναδέλφους μου μέλη της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας.  ∆ε θα επαναλάβω όσα έχουν πει.  Η μεγάλη έννοια 

μας είναι το ΓΕΣΥ.  Θα το πω έτσι ακροθιγώς στη συνέχεια, όταν θα αναφερθώ σ’ αυτό που 

με προβληματίζει κάθε χρονιά που κάνουμε τους προϋπολογισμούς, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 Κάθε χρόνο, όταν ετοιμάζω την ομιλία μου μαζί με τους συνεργάτες μου για τους 

προϋπολογισμούς, διερωτώμαι τελικά για το εξής:  Ασχολούμαστε με αριθμούς, με ποσοστά, 

με έσοδα, με έξοδα.  Θα θυμάται κανένα απ’ αυτά ο κόσμος που μας ακούει;  Ο κόσμος, η 
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κοινωνία, που κάθε χρόνο βλέπουν όλους εμάς, θα θυμάται πόσο ήταν το ΑΕΠ, ο ρυθμός 

ανάπτυξης, η ανεργία το 2005, το 2006, το 2007, το 2008, το 2010;  Μήπως μπορούμε ως 

κοινοβούλιο, ως κυβέρνηση, να ανεβάσουμε τον πήχη πιο ψηλά για όλους μας;  Μήπως 

μπορούμε να ξεφύγουμε απ’ αυτά και να μπούμε στο όραμα;  Ίσως, να φαίνεται λίγο 

ουτοπία, αλλά λέω, αν μπορεί, διερωτώμαι αν μπορεί, η δική μας πολιτική δράση και 

παρουσία να συμπέσει με τη δημιουργία ενός καθολικού συστήματος υγείας που θα 

εξυπηρετεί όλο το λαό, ένα σύστημα που θα καταφέρει να εξαφανίσει τις διαφορές 

μεταξύ του δημοσίου και του ιδιωτικού τομέα, με τις λίστες αναμονής και τις ουρές στο 

δημόσιο, με τις υψηλές τιμές, τις υπέρογκες τιμές στον ιδιωτικό τομέα, να εξαφανίσει, 

αν θέλετε, αυτό το δράμα που περνούν οι συμπολίτες μας να πρέπει να βρουν τον 

κάθε βουλευτή, για να τους αλλάξει τη σειρά στη λίστα αναμονής ή, για να τους βάλει 

εγκαιρότερα στο χειρουργείο, γιατί πρέπει να κάνουν εγχείρηση καρδιάς, ή να τρέχει 

από πίσω τον κάθε βουλευτή ο κόσμος, για να φροντίσει το κονδύλι με το οποίο θα 

πρέπει να πάει να κάνει μια εξέταση ή επέμβαση στο εξωτερικό ή το οποίο χρειάζεται, 

αν την έκανε στον ιδιωτικό τομέα; 

 ∆εν κουραστήκατε, αγαπητοί συνάδελφοι, να σας κυνηγά ο κόσμος;  Ο κόσμος 

κουράστηκε να μας κυνηγά.  Και πρέπει επιτέλους να ακουμπήσουμε σ’ αυτό το θέμα.  

∆υστυχώς, η δική μου πρόβλεψη -και τη λέω σήμερα- είναι ότι δε θα δούμε εύκολα 

αυτό το ΓΕΣΥ να πραγματοποιείται.  Γιατί νιώθω -και το λέω δημόσια με πάσα 

παρρησία και αγάπη προς όλους- ότι δεν έχουμε όλοι πάρει την πολιτική ευθύνη να 

ακουμπήσουμε τα συμφέροντα που υπάρχουν και στον ιδιωτικό τομέα και στο 

δημόσιο τομέα για αυτό το θέμα του ΓΕΣΥ. 

 Εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα το ξαναδηλώνουμε για ακόμη μια φορά:  Εμείς 

είμαστε έτοιμοι να συγκρουστούμε με συμφέροντα, και υπάρχουν συμφέροντα και το 

γνωρίζετε, και στον ιδιωτικό τομέα και στο δημόσιο τομέα!  Γι’ αυτό δε γίνεται ΓΕΣΥ!  
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Γι’ αυτό δεν το αφήνουν να προχωρήσει!  Το υπουργείο θέλει, ο υπουργός θέλει.  Ο 

Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας στελεχώθηκε.  Τον πληρώνουμε!  Το ΓΕΣΥ δεν 

έρχεται!  Εύχομαι μέχρι την επόμενη συνεδρία να λέμε διαφορετικά πράγματα, αλλά 

πολύ το αμφιβάλλω! 

 Μπορεί η δική μας παρουσία να συμπέσει με τη δημιουργία σύγχρονων δημοσίων 

μεταφορών που να τιμούν τη χώρα μας και να διευκολύνουν τον κόσμο στην ασφαλή 

και γρήγορη μετακίνηση του;  Και σε αυτό τον τομέα το ∆ημοκρατικό Κόμμα απαντά 

παρόν.  Στηρίζουμε τις προσπάθειες του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων και 

καταγράφουμε με ιδιαίτερη ικανοποίηση την εμπλοκή του ιδιωτικού τομέα στο όλο 

σχεδιασμό, δηλώνοντας ότι ως ∆ΗΚΟ θα συμβάλουμε με όλες μας τις δυνάμεις για την 

εφαρμογή, το συντομότερο δυνατό, το σχεδιασμό, που για αρκετά χρόνια ετοιμάζονται.  

 Μπορεί η δική μας παρουσία στην πολιτική να συμπέσει με την εκπαιδευτική 

μεταρρύθμιση;  Φυσικά, για να συμπέσει, θα πρέπει το Υπουργείο Παιδείας να 

σταματήσει -τελευταίως σταμάτησε, να το ομολογήσουμε αυτό- να χάνει χρόνο με το να 

προσπαθεί να ξαναγράψει σημεία της ιστορίας.  Χάσαμε μήνες, σελίδες γράφτηκαν στις 

εφημερίδες, καθημερινά στα media, να συζητούμε για το ’63, αν θα αλλάξουμε την 

ιστορία!  Και αφήσαμε τα παιδιά μας να είναι τελευταία στη φυσική, τελευταία στα 

μαθηματικά, τελευταία στις γλώσσες, όσον αφορά στο δείκτη που βγάζει η Ευρωπαϊκή 

Ένωση για το τι βγάζουμε από τα σχολεία μας!  Ε, λέμε το εξής:  Ας λύσουμε αυτά τα 

προβλήματα και θα λύσουμε και τα άλλα προβλήματα της ιστορίας.  Αλλά η κοινωνία 

αναμένει από εμάς και η εκπαιδευτική μεταρρύθμιση είναι στοίχημα που πρέπει να το 

κερδίσουμε!  Αναμένουμε να βγάζουμε νέους και νέες που θα έχουν και κρίση και 

γνώση.  Αυτός πρέπει να είναι ο στόχος.  Ελπίζω να τον καταφέρουμε. 

 Μπορεί η δική μας παρουσία να συμπέσει με την αναβάθμιση του τουριστικού 

προϊόντος;  Έχω αναφέρει προηγουμένως αρκετά για το τουριστικό προϊόν.  Θα το 
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καταφέρουμε, αν αυξήσουμε τις ταχύτητες με τις οποίες κινούμαστε.  Να φτιάξουμε τις 

μαρίνες εχτές, υπουργέ μου, τα γήπεδα γκολφ εχτές, τα συνεδριακά εχτές.  Τότε ίσως, 

αφήσουμε και η δική μας γενιά ένα στίγμα.  Εμείς πιέζουμε, παρακολουθούμε όλα αυτά 

τα θέματα, αλλά δυστυχώς ακόμα περιμένουμε.  Νιώθω ότι δεν υπάρχει η ίδια πίεση, η 

ίδια φλόγα απ’ όλες τις πολιτικές δυνάμεις.  Κάποιοι βλέπουν τα έργα με μια 

καχυποψία.  «Μα θα κερδίσει...» λένε «...ο ιδιωτικός τομέας».  Και γιατί να μην 

κερδίσει;  Αν θα επενδύσει, γιατί να μην κερδίσει;  Είπα και πέρσι, λέω και φέτος:  Αν 

μας κακοφαίνεται κάποιους, γιατί μπορεί να κερδίσει ο ιδιωτικός τομέας, ας τα κάνει 

το κράτος!  ∆εν έχουμε κανένα πρόβλημα, φτάνει να τα κάνει, αν μπορεί.  Και έχουμε 

εμπειρίες για αυτά τα θέματα.   

 Έρευνα και καινοτομία.  Κάναμε τρεις συνεδρίες, γράψαμε το θέμα για αυτό το 

πάρκο στο Πεντάκωμο.  Τιμούσε τον Υπουργό Εμπορίου το ότι ήταν μαζί μας σ’ αυτή 

την προσπάθεια.  Ε, δεν τιμούσε το Υπουργείο Οικονομικών ότι συζητούσαμε έξι 

μήνες, για να δούμε το κόστος που θα στοιχίσει αυτό το πάρκο!  Ένα πάρκο που 

εσείς μας πείσατε, η κυβέρνηση, και η προηγούμενη και η τωρινή, ότι χρειάζεται για 

την ανάπτυξη της έρευνας και της καινοτομίας. 

 Κοινωνικές ασφαλίσεις.  Ταμείο κοινωνικών ασφαλίσεων, ταμεία προνοίας.  Η 

ωρολογιακή βόμβα σε ημικρατικούς και κράτος.  Μπορούμε να λύσουμε το πρόβλημα; 

Μπορούμε έγκαιρα να κάνουμε αυτό που πρέπει;  Εμείς, ναι, μπορούμε και ξαναλέμε το 

εξής:  Πρέπει να ξανασκεφτεί η κυβέρνηση την αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης.  

Πρέπει να τολμήσει η κυβέρνηση.  Πήραμε μέτρα από την προηγούμενη χρονιά.  ∆εν 

είναι αρκετά.  Θα έχουμε πρόβλημα, το γράφουμε και αυτό. 

 Μπορούμε να μη χρεωθούμε με την εγκατάλειψη της υπαίθρου;  Μπορούμε να 

οργανώσουμε όσο καλύτερα μπορούμε την ανάπτυξη και ενίσχυση της υπαίθρου με 

ευρωπαϊκά κονδύλια και μέσω του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών;  
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Μπορούμε να αφήσουμε ένα περιβάλλον τουλάχιστο σαν αυτό που πήραμε από τους 

γονείς μας;  Έτσι θα κριθούμε. 

 Μπορούμε, όταν λέμε ότι είμαστε ένας ισότιμος εταίρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 

να πάρουμε την ευκαιρία που μας δίνει η κυπριακή προεδρία το 2012 και να 

αποδείξουμε πόσο καλοί είμαστε ως κράτος, ως κοινωνία, ως λαός, καθώς και να 

“εκμεταλλευτούμε” με την καλή έννοια και εμείς την Ευρωπαϊκή Ένωση για το καλό των 

πολιτών μας; 

 Μπορούμε να εκσυγχρονίσουμε την τοπική αυτοδιοίκηση και να βρεθούμε πιο 

κοντά στον πολίτη, να είμαστε πιο αποτελεσματικοί στην αντιμετώπιση των 

προβλημάτων του;  Αυτές είναι οι προκλήσεις, αυτά τα στοιχήματα που πρέπει να 

κερδίσουμε. 

 Μπορούμε να αντιμετωπίσουμε τη γάγγραινα της φυγοστρατίας;  Ανάλυση έκαμε ο 

συνάδελφος μου ο κ. Φύτος Κωνσταντίνου.  Την υιοθετώ απόλυτα και δε θα συνεχίσω σ’ 

αυτό. 

 Για να μπορέσουμε να κάνουμε πράξη αυτά τα οράματα, χρειάζεται χρόνος, 

αποφασιστικότητα, οργάνωση, επιμονή.  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα, όλοι εμείς 

δηλώνουμε ξεκάθαρα ότι θα το παλέψουμε με όλες μας τις δυνάμεις, για να κάνουμε 

αυτά τα οράματα πραγματικότητες. 

 Κυπριακό. 

 Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε,  

 Είθισται να το συζητούν οι περισσότεροι, μπήκα και εγώ στον πειρασμό φέτος.  Οι 

συνομιλίες συνεχίζονται και οι δικές μας προσφορές -κατά τον Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας- δεν έχουν καμία ανταπόκριση από την Τουρκία και τον εκπρόσωπό της 

στην Κύπρο, τον κ. Ταλάτ. 
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 Ο Πρόεδρος που έχει επιδείξει όλη την καλή θέληση της δικής μας πλευράς, θα 

πρέπει να έχει αντιληφθεί ότι το κλειδί της λύσης του Κυπριακού, που, ειρήσθω εν 

παρόδω, όλοι αντιλήφθηκαν πλέον ότι το κρατά η Τουρκία, δε λέει να γυρίσει στην 

κλειδαριά. 

 Εμείς ως ∆ΗΚΟ προειδοποιήσαμε ότι αυτές οι συνομιλίες δεν είχαν την προοπτική 

που η προεδρία και άλλοι τους απέδιδαν.  Παρ’ όλα αυτά, στηρίξαμε την προσπάθεια 

του Προέδρου για την εξεύρεση λύσης που να ανταποκρίνεται στις προσδοκίες του λαού 

μας, για λύση βιώσιμη, λειτουργική και δίκαιη. 

 Όπου διαφωνούμε, με παρρησία και με εμπεριστατωμένα έγγραφα, ο Πρόεδρος κ. 

Καρογιάν καταθέτει στο Εθνικό Συμβούλιο της δικές μας θέσεις, με στόχο να ληφθούν 

υπόψιν και να συνδιαμορφώσουν τις δικές μας προτάσεις.  ∆υστυχώς, αυτό δεν έχει 

επιτευχθεί επί όλων των θεμάτων, με αποτέλεσμα να υπάρχουν οι γνωστές διαφωνίες 

για τα θέματα των εποίκων, της εκ περιτροπής προεδρίας, του μηχανισμού επίλυσης 

αδιεξόδων και άλλων.  Υπάρχουν και αρκετές συγκλίσεις επί άλλων θεμάτων, όπως 

αυτά που κατεγράφησαν στην ομόφωνη απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου.  Εμείς θα 

συνεχίσουμε τον εποικοδομητικό μας ρόλο και θα προσπαθούμε συνεχώς να 

πείσουμε για την ορθότητα των θέσεών μας, καθώς και για τη δυνατότητα του Προέδρου 

να αναδιαμορφώσει προτάσεις που έχει ήδη καταθέσει.  Εμείς για άλλη μια φορά 

δηλώνουμε ότι είμαστε έτοιμοι να συμβάλουμε και να βοηθήσουμε με όλες μας τις 

δυνάμεις, για να ανοίξουμε δρόμους για τη δίκαιη επίλυση του προβλήματός μας, αλλά 

και, για να βρεθούμε αντιμέτωποι με όσους καλοθελητές ονειρεύονται λύση που να 

απαλλοτριώνει τα δίκαια και τα δικαιώματά μας. 

 Παράλληλα, σημειώνουμε -και θέλω να το υπογραμμίσω αυτό- ότι όσο μεγαλύτερη 

είναι η εμπλοκή μας τόσο μεγαλύτερη και η ευθύνη μας, φίλοι.  Από τον Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας εξαρτάται πώς θέλει να είναι ο δικός μας ρόλος.  Και η ευθύνη δική του. 
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Εμείς θα κρίνουμε το ρόλο που θα μας δοθεί και ανάλογα θα αποφασίσουμε για τις δικές 

μας κινήσεις.  Ξεκάθαρα όμως, δηλώνουμε ότι το ρόλο του κομπάρσου δε θα τον 

δεχτούμε.  Τα υπόλοιπα κατ’ ιδίαν.  Αναμένουμε. 

 Για την επικαιρότητα του Κυπριακού οφείλω να σημειώσω ότι θεωρούμε άστοχη την 

επιλογή των γνωστών τριημέρων, για λόγους που θεωρούμε ότι εύκολα μπορούν να 

γίνουν κατανοητοί.  ∆εν το συνεχίζω, γιατί φαίνεται να γίνονται δεύτερες σκέψεις.  Μακάρι 

να κάνει ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας αυτό που νομίζω όλη η κοινωνία του ζητά να κάνει. 

 Βρυξέλλες.  Πολύ σύντομα.  Ποια είναι τα συμπεράσματα;  Πρώτον, δεν παίζει ρόλο, 

αν ο δικός μας Πρόεδρος είναι αρεστός ή όχι στις αποφάσεις των χωρών της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Απόδειξη είναι ότι η συμπεριφορά των παραδοσιακών μας 

αντιπάλων ουδόλως άλλαξε.  Κάποιοι παλιά τα έριχναν στο Σπύρο Κυπριανού, στον 

Τάσσο Παπαδόπουλο.  Κάποιοι φόρτωναν στη δική μας πλευρά κάθε κίνηση των 

ξένων.  Είναι καιρός να το ξανασκεφθούν.  Οι κινήσεις των παραδοσιακών αντιπάλων 

της Κύπρου, των Βρετανών και άλλων, που γίνονται κάθε φορά, για να μας ρίχνουν 

στάχτη στα μάτια, και που δυστυχώς κάποιους παρέσυραν, ήταν καθαρά 

επικοινωνιακού χαρακτήρα και ουδόλως έχουν μεταβάλει τη στάση τους στο Κυπριακό. 

 ∆εύτερον, ας μην υποτιμούμε όμως και τη δυνατότητά μας ακόμα και μόνοι μας 

να υπερασπίσουμε αρχές.  Και, ναι, σωστά η δική μας κυβέρνηση πάγωσε άλλα έξι 

κεφάλια, δεκατέσσερα στο σύνολο.  Ας μην το υποτιμούμε αυτό, άσχετα αν λένε κάποιοι  

το εξής:  «Μα κάποια τα είχε παγώσει και η Γαλλία, τρία, τέσσερα».  Η ουσία είναι ότι η 

Κύπρος σήμερα κρατά δεκατέσσερα κλειδιά που ενδιαφέρεται η Τουρκία να 

χρησιμοποιήσει ,για να συνεχίσει την ευρωπαϊκή της πορεία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχετε συμπληρώσει τριάντα λεπτά, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 
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 Κλείνω, λέγοντας ότι τώρα ακριβώς -και αφήνω κάποιες παραγράφους πίσω- 

χρειάζεται ενότητα, στόχο και σκοπό.  Και, ναι, η ενότητα σφυρηλατείται με συντονισμό, 

καλές συνεννοήσεις, σωστή ανταλλαγή απόψεων και έγκαιρη και έγκυρη ενημέρωση.  Και 

μια και μιλάμε για ενημέρωση, να πω ότι, ναι, κανείς δε διαφωνεί να ενημερώνεται ο κόσμος 

για το τι λύση θα του φέρουμε, αφού όμως εγκριθεί από το Εθνικό Συμβούλιο, όπως ήταν 

και πρόταση δική μας να ξεκαθαρίσουν οι έννοιες. 

 Όμως, καλώ το φίλο Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να ξεκαθαρίσει τις έννοιες στον 

κυπριακό λαό για τις υποχωρήσεις τις μεγάλες μας, τη διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία.   

Είναι καιρός να στείλουμε και στον κόσμο να θυμηθεί ότι μαζί με την ομοσπονδία ο Σπύρος 

Κυπριανού και ο εθνάρχης τότε Μακάριος...  Στη συμφωνία Κυπριανού-Ντενκτάς 

περιλαμβάνεται ότι θα πρέπει να γίνουν σεβαστά τα ανθρώπινα δικαιώματα και οι βασικές 

ελευθερίες όλων των πολιτών της Κύπρου.  Αυτά να πούμε στον κόσμο, να γνωρίζει ο 

Κύπριος πολίτης, αφού θα τον ενημερώσουμε, και πρέπει να είναι ενημερωμένος ο πολίτης, 

ποια είναι τα δικαιώματα που εμείς δεσμεύσαμε την Τουρκία, όταν κάναμε συμφωνία τότε 

για τη δικοινοτική ομοσπονδία.  Πάνε πακέτο.  ∆εν μπορούμε να μιλούμε μόνο για τη 

δικοινοτική ομοσπονδία, τη διζωνική σήμερα, που είναι η μεγάλη μας υποχώρηση, 

ξεχνώντας τα ανθρώπινα δικαιώματα.  Και το αναφέρω αυτό, για να θυμίσω ότι κάποιοι -

που όλοι μιλούν για ανθρώπινα δικαιώματα, όλοι θα μιλήσουν εδώ- το 2004 ψήφισαν λύση 

που αφαιρούσε τα ανθρώπινα δικαιώματα του Κύπριου πολίτη.  Και δεν πρέπει να 

επιτρέψουμε ξανά τέτοια σχέδια να βρεθούν στο τραπέζι των συνομιλιών.   

 Αυτά ήθελα να πω, το ∆ημοκρατικό Κόμμα λέω ότι είναι ένα κόμμα που μπορεί να 

ρυθμίζει την εξουσία, ένα κόμμα που μπορεί ακόμα καλύτερα να διαχειρίζεται την 

εξουσία και το απέδειξε με το Σπύρο Κυπριανού και με τον Τάσσο Παπαδόπουλο με τα 

οικονομικά θαύματα.  ∆ηλώσαμε τότε παρόντες, παρόντες με όλες μας τις δυνάμεις, για 
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να εργαζόμαστε άοκνα για την ευημερία του Κύπριου πολίτη, του απλού ανθρώπου τον 

οποίο υπηρετούμε. 

 Είμαστε παρόντες, για να εργαζόμαστε αδιάκοπα μέχρι την άγια μέρα της 

απελευθέρωσης και της επιστροφής!  Της επιστροφής στη δική μας γη, στα σπίτια και 

στις περιουσίες μας και στους τάφους των γονιών και των προγόνων μας. 

 Σας ευχαριστώ και καλά Χριστούγεννα! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Επειδή έγινε αναφορά, όχι μία, αλλά πολλές φορές, στο όνομά μου, καθηκόντως 

είμαι υποχρεωμένος να απαντήσω, λέγοντας, κύριε Πρόεδρε, ότι μίλησα επί μακρόν, 

χωρίς να χρειαστεί να εκτοξεύσω βολές ή αιχμές σε κανένα συνάδελφο, γιατί 

αισθανόμουν ότι η φαρέτρα μου ήταν γεμάτη ουσιαστικά επιχειρήματα και ότι οι 

προσωπικές επιθέσεις δεν αρμόζουν και δε συνάδουν με όσους έχουν θέσεις και 

απόψεις.  Και για ακόμα ένα λόγο, ότι εμείς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δεν 

αναζητούμε ούτε ιδεολογική ταυτότητα ούτε πιστοποιητικά νομιμοφροσύνης και δε 

χρειαζόμαστε εμείς να παρουσιαζόμαστε, όπως παρουσιάστηκε ο συνάδελφος ο 

Άγγελος Βότσης… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Χριστοφόρου… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 …ακελικότερος των ακελικών… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριε Χριστοφόρου… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 …για να πάρει τέτοιο πιστοποιητικό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Χριστοφόρου, σας παρακαλώ!  ∆εν έχω κρίνει… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν έχω κρίνει ότι εγείρεται θέμα επί προσωπικού από την ομιλία του συναδέλφου, 

για να μπορέσω να σας επιτρέψω να απαντήσετε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ήταν μία αναφορά… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Έκανε δεκαπέντε αναφορές στο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έγινε μία αναφορά στο όνομά σας, την επανέλαβε, αλλά η αναφορά ήταν τέτοιου 

τύπου που δεν ηγείρετο θέμα επί προσωπικού, για να μπορείτε να απαντήσετε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Έν’ ανάποδο το θέμα. 
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Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Θέμα επί προσωπικού μπορεί να έχει ο συνάδελφος ο Βότσης… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, ούτε για το συνάδελφο…   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ...ακελικότερος των ακελικών! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έτσι, παρακαλώ θερμά να θεωρηθεί ότι η έδρα κρίνει πως δεν εγείρεται θέμα για 

απάντηση. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Λυπούμαι γιατί η έδρα κρίνει κατ’ αυτό τον τρόπο, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άγγελο Βότση) 

 Κύριε Βότση, δεν υπάρχει κάτι που μπορείτε να απαντήσετε.  Λυπούμαι… 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Αν σας έλεγαν εσάς, κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, ότι είστε ακελικότερος 

των ακελικών, χωρίς να προσβάλλουμε κανένα κόμμα, εν πάση περιπτώσει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν εγείρεται θέμα επί προσωπικού. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εγώ εν πάση περιπτώσει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Σας παρακαλώ! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 …το αν είμαι δηκοϊκός ή πόσο δηκοϊκός είμαι το ξέρουν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πήγαμε τόσο ωραία μέχρι τώρα… 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 …τα μέλη και τα στελέχη του κόμματος και ο κυπριακός λαός! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν με αφήνατε να ολοκληρώσω, πιστεύω ότι θα καταλήγαμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άγγελο Βότση) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πήγαμε τόσο ωραία μέχρι τώρα.  ∆ε χρειάζεται αυτή τη στιγμή μια συνεδρία 

μακρότατη που εκύλησε μέσα σ’ ένα πολιτισμένο κλίμα να τη διαταράξουμε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω εννά διευκολύνω.  Εάν ο συνάδελφος, παρά το ότι 

συνεργάζονται με το ΑΚΕΛ, το θεωρεί ύβρη, το αποσύρω.  Απλώς, θα ήθελα να πω ότι 

εμείς ανήκουμε στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα, η ιδεολογία μας είναι ο κοινωνικός 

φιλελευθερισμός και δεν αλλάζουμε κάθε βδομάδα χώρο ιδεολογικό μέσα στα 

ευρωπαϊκά κόμματα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, πώς θα κάνουν κυβέρνηση εθνικής ενότητας έτσι;  Κύριε ελέησον! 

 Αντροπή, ρε κοπέλλια! 

(Γέλια) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης έχει το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ετέλειωσες, Ζαχαρία; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Παρ’ όλο που με την τελευταία αναφορά του Λευτέρη θα μπορούσα να ζητήσω το 

λόγο επί κομματικού, τον ζητώ διαδικαστικά.  Εμείς είμαστε έτοιμοι να θεωρήσουμε ότι 

εξαντλήθηκε η συζήτηση, αν είναι έτοιμοι τζιαι οι συνάδελφοι. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κοιτάξτε να δείτε, υπάρχουν στον κατάλογο ακόμα έξι συνάδελφοι.  Ο χρόνος που 

έχουν τα κόμματα στη διάθεσή τους… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επτά. 

 …είναι περίπου τρεις ώρες και είκοσι λεπτά ακόμα.   
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 Να σας παρακαλέσω, όσοι εκ των συναδέλφων θα ακολουθήσετε στο βήμα 

συντομεύσετε τις παρεμβάσεις σας, να αποφευχθούν οι επαναλήψεις -που δυστυχώς 

υπάρχουν, οφείλω να παρατηρήσω- έτσι που να προσπαθήσουμε να συντομεύσουμε 

το χρόνο ολοκλήρωσης των αγορεύσεων. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 ∆ιά το λόγο ότι, κύριε Κατσουρίδη, δεν μπορώ να θεωρήσω…  Εξαιτίας του ότι 

κάποια κόμματα, σαν το ΕΥΡΩΚΟ, έχουν ακόμα ένα μόνο βουλευτή που θα μιλήσει, θα 

ήταν άδικο να διακόψουμε τώρα τη συνεδρία.  

 Παρακαλώ στο βήμα να ανέλθει ο αγαπητός συνάδελφος Αβέρωφ Νεοφύτου, που 

είναι ο επόμενος ομιλητής, εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε και αν δε μου καταγράφεται ο χρόνος, να 

σπάσουμε λλίον το κλίμα, λέγοντας κάτι που…  Με την είσοδό του ο πρόεδρός μου 

έκανε ένα σχολιασμό για το συνδυασμό τον ενδυματολογικό μου.  Και του είπα:  

«Πρόεδρε, μιαν τζι έβαλα μαύρο κουστούμι και με κατηγορούν ότι τα βλέπω όλα μαύρα, 

είπα, στη γραβάτα, μοιάζει λλίον με το ροζ, όπως τα βλέπουμε ρόδινα»!  Μου λέει:  

«Πολύ σωστά!  Άρα, τα ρόδινα είναι στο μέγεθος μόνο της γραβάτας σου»! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση των κρατικών προϋπολογισμών ήταν και παραμένει για όλα τα 

κοινοβούλια του κόσμου κορυφαία πολιτική πράξη.  Ο φετινός χρόνος όμως κάνει 
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ιδιαίτερα βαρύνουσα αυτή την πολιτική και οικονομική συζήτηση, γιατί διεξάγεται εν 

μέσω μίας πρωτόγνωρης οικονομικής κρίσης.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα προσπαθήσω να μην μπω στον πειρασμό της κριτικής των όσων έχουν λεχθεί 

και στο μέτρο του δυνατού με έναν αντικειμενικό τρόπο να κάνουμε μια αποτίμηση της 

σημερινής κατάστασης.   

 Η παγκόσμια οικονομική κρίση χτύπησε και τη δική μας μικρή, ευάλωτη και 

ευαίσθητη οικονομία.  Κινούμαστε σε ρυθμούς ύφεσης, πάνω από 1%, με το 

δημοσιονομικό έλλειμμα στο τέλος του χρόνου, κατά τη δική μας εκτίμηση, να αγγίζει το 

5% -και μιλώ για το ’09 και όχι για το ’10- και την ανεργία να κινείται ήδη σε ποσοστά 

πάνω από 6%.  Τα δύσκολα όμως είναι να έρθουν, με το δημοσιονομικό έλλειμμα να 

εκτιμάται πως θα αυξηθεί το 2010 και το 2011 και μακάρι να είμαστε όλοι έτοιμοι να 

πάρουμε μέτρα, για να μη βιώσει ο τόπος μας πρωτόγνωρα ποσοστά δημοσιονομικού 

ελλείμματος που θα τρέχουν γύρω στο 7%, αλλά και να μη ζήσουμε ποσοστά ανεργίας 

που και αυτά θα κινούνται γύρω στο 7%.  Τα ελλείμματα, πολύ σωστά λέχθηκε από 

πολλούς… 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Αθηνά Κυριακίδου) 

 Περιμένω να τελειώσει η κ. Αθηνά, κύριε Πρόεδρε, για να συνεχίσω, αλλά, αφού 

θέλει να της απαντήσω, έχει διαφορά το 6,3% από το 7% και πλέον, που, αν δεν 

πάρουμε μέτρα, θα το βιώσουμε.  Τα ελλείμματα δεν είναι ο μπαμπούλας, αν αυτά 

δημιουργούνται, για να τονώσεις την ανάπτυξη, και όχι λόγω αύξησης των ανελαστικών 

δαπανών.   

 ∆εν κρίναμε και δε θα κρίνουμε την κυβέρνηση και θα ήταν άδικο ότι ευθύνεται για 

την παγκόσμια οικονομική κρίση·ούτε και θα κρίνουμε ότι ευθύνεται για τα 
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αποτελέσματά της και τον αντίκτυπο που έχει στην κυπριακή οικονομία.  Θα έλεγα είναι 

μια άτυχη κυβέρνηση σε μια άτυχη διεθνή, αλλά και κυπριακή συγκυρία.  Αν κρίνεται 

κάτι -και ο πολίτης το κρίνει- είναι η διαχείριση της οικονομικής κρίσης, αλλά και τα 

αποτελέσματα της διαχείρισης.  Αυτή η κρίση βγάζει στην επιφάνεια τα δομικά και 

διαρθρωτικά προβλήματα της κυπριακής οικονομίας.  Μέχρι σήμερα όλα αυτά 

κρυβόντουσαν κάτω από το χαλί.  Το γεγονός ότι το 2011 όλοι εκτιμούμε πως, παρ’ 

όλον ότι θα ’χουμε ρυθμούς οικονομικής ανάπτυξης 1% με 2%, το δημοσιονομικό 

έλλειμμα της χώρας μας θα διευρυνθεί και η ανεργία θα αυξηθεί, είναι μια απόδειξη των 

δομικών και διαρθρωτικών προβλημάτων της κυπριακής οικονομίας.  Και πάλι πρέπει 

να ’μαι δίκαιος.  Αυτά τα διαρθρωτικά και δομικά προβλήματα δε χρεώνονται στη 

σημερινή κυβέρνηση· χρεώνονται σε όλους μας, σε όλες τις διαδοχικές κυβερνήσεις, σε 

όλα ανεξαίρετα τα πολιτικά κόμματα.  Έχουμε λειτουργικές δαπάνες, κρατικό μισθολόγιο, 

συντάξεις, που οι αυξήσεις τους τα τελευταία χρόνια ήταν πολλαπλάσιες του ποσοστού 

του ρυθμού οικονομικής ανάπτυξης, ακόμα και όταν είχαμε ρυθμούς πάνω από 3%.  

Άρα, η ανάγκη για μακροπρόθεσμο σχεδιασμό, διαρθρωτικές τομές και αλλαγές στην 

κυπριακή οικονομία είναι επιτακτική εδώ και τώρα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 ∆εν μπορούμε να κρύψουμε πως υπάρχουν δύο διαφορετικές οικονομικές 

φιλοσοφίες κι είναι καθόλα αποδεκτό αλλά και καθόλα θεμιτό.  Εμείς υποστηρίζαμε και 

υποστηρίζουμε την κοινωνική οικονομία της αγοράς.  Υποστηρίζαμε και στηρίζουμε ένα 

ποιοτικότερο κράτος, ένα ευέλικτο και αποτελεσματικό, ένα επιτελικό και ρυθμιστικό 

κράτος και όχι ένα σπάταλο κράτος, που να σκορπά και να σπαταλά τα υστερήματα των 

μη προνομιούχων πολιτών, που από το υστέρημα και τον ιδρώτα τους συντηρούν τη 

σπάταλη και αναποτελεσματική κρατική μηχανή.  Ναι, είμαστε ενάντια στο κράτος-

επιχειρηματία, αλλά την ίδια στιγμή και από αυτό το επίσημο βήμα της Βουλής 
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δηλώνουμε πως είμαστε ταυτόχρονα και ενάντια στην ασυδοσία του επιχειρηματία.  

Είμαστε υπέρ του υγιούς ανταγωνισμού και κάθετα ενάντια στον αθέμιτο ανταγωνισμό.  

Είμαστε υπέρμαχοι ενός νοικοκυρεμένου κράτους με ισχυρό θεσμικό και επιτελικό 

πλαίσιο, ενός κράτους που να εξοικονομεί πόρους, ναι, για να μπορούμε να ενισχύουμε 

την ανάπτυξη, ναι, φίλοι εξ αριστερών, για να μπορούμε να δίδουμε περισσότερα για 

την κοινωνική πρόνοια. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Να μου επιτρέψετε όμως, χωρίς πρόθεση να αντιπαραταχθώ, να σχολιάσω εφτά 

μύθους που δημιούργησε αυτή η κυβέρνηση.   

 Μύθος πρώτος:  «Λύσαμε το ασφαλιστικό».  Έκθεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

τον περασμένο Οκτώβρη, της οποίας θα καταθέσω τα έγγραφα:  Η Κύπρος στις τρεις 

χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που χαρακτηρίζονται ως χώρες υψηλού κινδύνου για 

το ασφαλιστικό.   

 Μύθος δεύτερος:  «∆ημιουργία Αποθεματικού του Ταμείου Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων».  Είπε η κυβέρνηση, διαβάζω από τη σελίδα 9 της Ετήσιας Έκθεσης της 

Γενικής Ελεγκτού:  «Η πρόσφατη απόφαση της κυβέρνησης για δημιουργία 

πραγματικού αποθεματικού ύψους €200 εκατομ. για το 2009, σε σύνολο €1 δις μέσα σε 

πέντε έτη, δεν τηρήθηκε μέχρι σήμερα, αφού τα €200 εκατομ. που καταβλήθηκαν στο 

ταμείο μέσα στο 2009 επενδύθηκαν και πάλι σε γραμμάτια του δημοσίου».  Καταθέτω 

την έκθεση της Γενικής Ελεγκτού. 

 Μύθος τρίτος:  «Μείωση των λειτουργικών δαπανών».  Προϋπολογισμός του 2009, 

λειτουργικές δαπάνες €1.297.000.000.  Λειτουργικές δαπάνες στον προϋπολογισμό του 

2010 €1.264.000.000.  Χρειάστηκε όμως τον περασμένο Ιούνιο να ’ρθει 

συμπληρωματικός προϋπολογισμός για τις λειτουργικές δαπάνες, που ανέβασε το 
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ποσό σε €1.470.000.000.  Ένα λέω απ’ αυτό το επίσημο βήμα, ο Ιούνιος έρχεται και 

όλοι θα δούμε το νέο συμπληρωματικό προϋπολογισμό για τις λειτουργικές δαπάνες. 

 Τέταρτος μύθος:  «Λόγω της κρίσης -και προσλάβαμε και εκατοντάδες έκτακτους- 

για να πετύχουμε ρυθμό υλοποίησης αναπτυξιακού προϋπολογισμού πέραν του 75% 

περίπου των τελευταίων δεκαετιών, βάλαμε το μεγάλο στοίχημα για 85%».  Βαθμός 

υλοποίησης αναπτυξιακού προϋπολογισμού δεκαμήνου -στοιχεία Γενικού Λογιστηρίου, 

που περιλαμβάνονται στην ομιλία μου- 42%.   

 Μύθος πέμπτος:  «Η χώρα μας θα είναι η μοναδική χώρα στην Ευρώπη με θετικό 

ρυθμό οικονομικής ανάπτυξης».  Ήδη σας είπα ότι κινούμαστε με ύφεση πάνω από 1%.  

Τρίτο τρίμηνο του 2009: -2% ο ρυθμός οικονομικής ανάπτυξης, ο χειρότερος ανάμεσα 

στις είκοσι επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Μύθος έκτος:  «Θα είμαστε οι μόνοι, μαζί με άλλες δύο χώρες της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης, που θα είμαστε εκτός επιτήρησης».  Μακάρι!  Μέχρι και πριν μερικές 

βδομάδες στοιχημάτιζαν κάποιοι για έλλειμμα κάτω από 2,9%.  Μακάρι να το 

συγκρατήσουμε κάτω από 5% και θα δώσουμε και δημόσια συγχαρητήρια! 

 Μύθος έβδομος.  Με ακούει η Υπουργός Εργασίας.  Είναι παράκλησή μου να μην 

το ξαναπεί, ότι έχουμε έναν από τους καλύτερους δείκτες ανεργίας.  Απεύχομαι τον 

ερχόμενο Μάρτη να μην μπορούμε ούτε και αυτό να πούμε, αν παίρνουμε τους 

παλμούς της κυπριακής αγοράς και της κυπριακής οικονομίας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Σημασία έχει όμως τι δέον γενέσθαι για την οικονομία του τόπου, γιατί είναι εθνική 

υπόθεση.  Πρωταρχικός στόχος ολωνών μας πρέπει να είναι να δώσουμε ώθηση στην 

ανάπτυξη, να αυξήσουμε τον εθνικό πλούτο, γιατί μέσα σ’ αυτή την ανάπτυξη θα 

δημιουργήσουμε θέσεις εργασίας, αλλά ταυτόχρονα θα αυξηθούν και τα έσοδα του 

κράτους.  Προτείνουμε ενίσχυση μιας πράσινης πολιτικής και πράσινης ανάπτυξης με 
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ευαισθησία στο περιβάλλον, επενδύσεις στις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  Να 

δώσουμε έμφαση στους τομείς της παιδείας και της υγείας.  Πήρα στοιχεία από την 

Κεντρική Τράπεζα, κύριε Πρόεδρε, και στα εξήντα δισεκατομμύρια, που είναι τα δάνεια 

του χρηματοπιστωτικού τομέα στις επιχειρήσεις και στα νοικοκυριά, το 50% περίπου 

αφορά τις κατασκευές και στα θέματα ακίνητης ιδιοκτησίας. Στον τομέα της εκπαίδευσης 

αλλά και της υγείας, τη στιγμή που όλοι λέμε ότι πρέπει να κάνουμε την Κύπρο κέντρο 

παροχής υπηρεσιών υγείας και παιδείας, οι επενδύσεις είναι μόλις στο 0,4% για την 

παιδεία και στο 0,9% για την υγεία.   

 Αλλά και κάτι άλλο.  Εγώ θέλω από αυτό το επίσημο βήμα και εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής ομάδας να δώσουμε συγχαρητήρια στους διαπρεπείς Κύπριους 

γιατρούς που εγκατέλειψαν καριέρες στο εξωτερικό με μία αγάπη για τον τόπο τους, για 

να έρθουν να επενδύσουν.  Τα τελευταία δύο χρόνια αυξήθηκαν οι ξένοι που έρχονται 

για τις υπηρεσίες υγείας στην Κύπρο κατά 250%, αλλά το θεωρώ ντροπή, ως Κύπριος 

πολίτης, να παρατηρώ ότι κάθε χρόνο ξοδεύουμε σαράντα και πλέον εκατομμύρια λίρες, 

για να αποστέλλουμε τους Κυπρίους ασθενείς στο εξωτερικό!  Πώς θα ’μαστε ένα 

αξιόπιστο κέντρο υγείας, όταν το κράτος δεν εμπιστεύεται τον ιδιωτικό τομέα, που έκανε 

επενδύσεις σοβαρές, που προσελκύει ξένους, Άγγλους, από τη γύρω περιοχή, για να 

έρθουν να χρησιμοποιήσουν τις υπηρεσίες υγείας, και το κυπριακό κράτος δεν τους 

εμπιστεύεται, ζημιώνοντας και την κυπριακή οικονομία;   

 Όσον αφορά τον τομέα των ακινήτων, θα θέσουμε προς προβληματισμό· δεν είναι 

θέμα δογματισμού.  Παρόμοιες περιπτώσεις ζήσαμε και το 1974, αλλά και επί εποχής 

Προέδρου Βασιλείου, που τον στήριξε το ΑΚΕΛ.  Το 1992 με την κρίση στον Κόλπο 

εισαγάγαμε την επιταχυνόμενη απόσβεση στην αγορά ακίνητης ιδιοκτησίας.  Ας μας 

προβληματίσει.  Είχε εξαιρετικά αποτελέσματα και το 1974 και το 1992.  Να 

εφαρμόσουμε, μια και τώρα -και ’μεις το χαιρετίζουμε- παρά τις αντιδράσεις των φίλων 
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της αριστεράς ότι τα ΒΟΤ ήταν ξεπουλήματα, με τη λειτουργία των αεροδρομίων 

χαιρέτισαν την αποτελεσματικότητα αυτού του μέτρου, να το εισαγάγουμε και σε άλλα 

έργα του δημοσίου και να μπορέσουμε να απελευθερώσουμε δυνάμεις και δυνατότητες 

και οικονομικούς πόρους για τον τόπο.   

 Να μειώσουμε τη γραφειοκρατία και να δημιουργήσουμε ένα φιλικό επιχειρηματικό 

περιβάλλον, για να στηρίξουμε τη ραχοκοκαλιά της κυπριακής οικονομίας, τη 

μικρομεσαία επιχείρηση.  Αλλά, για να το πράξουμε, πρέπει να μειωθούν τα επιτόκια.  

Το κυπριακό νοικοκυριό και η μικρομεσαία επιχείρηση, που είναι από τις πιο υψηλά 

δανειζόμενες σ’ ολόκληρη την Ευρώπη -χρωστούμε €60 εκατομ. στις τράπεζες και στα 

συνεργατικά- πλήρωσε το 2009 3% υψηλότερο επιτόκιο από το μέσο όρο της Ευρώπης.  

Αυτό κόστισε επιπρόσθετα, εν μέσω πρωτόγνωρης οικονομικής κρίσης, στην κυπριακή 

οικονομία €1.800.000.000.  Ναι, όλοι μαζί να προσπαθήσουμε εκεί που μπορούμε, ναι, 

προς τις τράπεζες, ναι, προς τα συνεργατικά, προς όλους.  Αλλά την ίδια στιγμή πρέπει 

να ’μαστε ρεαλιστές.  Όταν γίνεται κούρσα καταθετικών επιτοκίων ακόμα του 4% και του 

5%, τα πράγματα τα βλέπω πολύ ζοφερά.  Πρέπει επίσης να ενισχύσουμε τον εποπτικό 

ρόλο του κράτους, όχι αποδυνάμωση των θεσμών.  Αφού όλοι συμφωνούμε πως αυτά 

τα κακά που όλοι βιώνουμε εξαιτίας της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης υπάρχουν 

εξαιτίας μη αυστηρών εποπτικών αρχών, όλοι ας δουλέψουμε να θωρακίσουμε την 

Κεντρική Τράπεζα, να θωρακίσουμε τους ανεξάρτητους θεσμούς.   

 Πρέπει ο προϋπολογισμός σ’ αυτά τα δύσκολα χρόνια να είναι ένας 

προϋπολογισμός που σχεδιάζεται με τριετή ορίζοντα, όπως είπαν και οι συνάδελφοι 

Μαρία Κυριακού και Χρήστος Στυλιανίδης.  Αλλά, τονίζω, δεν μπορούμε να σχεδιάζουμε 

μακροπρόθεσμα στη βάση μη επαναλαμβανομένων εσόδων και να χαράζουμε 

δημοσιονομική πολιτική στη βάση ότι δήθεν θα έρθει η πολεοδομική αμνηστία.  

Καλοδεχούμενη η πολεοδομική αμνηστία, αλλά δεν μπορείς να κτίσεις τον οικονομικό 
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σου σχεδιασμό, να κάνεις δημοσιονομική πολιτική με ένα αγνώστου αποτελέσματος 

μέτρο αλλά και μη επαναλαμβανόμενο.  Χρειάζεται πειθαρχία και ευελιξία, όταν 

ασκούμε οικονομική πολιτική.  Πειθαρχία, ώστε να εξοικονομούμε από τις σπατάλες, για 

να μπορούμε με ευέλικτο τρόπο να ενισχύουμε την ανάπτυξη αλλά και το κοινωνικό 

κράτος. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θέλουμε να δηλώσουμε πως θα σταθούμε δίπλα στην κυβέρνηση στην 

προσπάθειά της για ενίσχυση των κρατικών εξόδων, ναι, και θα στηρίξουμε την 

προσπάθεια για την πάταξη της φοροδιαφυγής.  Όμως κρίνω πως πρέπει να 

διευκρινίσω πως θα μας βρει η κυβέρνηση απέναντί της, εάν έχει πίσω από το μυαλό 

της μια επιχείρηση φοροεπιδρομής στους απλούς πολίτες και τις επιχειρήσεις με 

αύξηση έμμεσων ή άμεσων φόρων σε καιρούς δύσκολους και χαλεπούς.  Η πληρωμή 

του φόρου είναι πατριωτικό καθήκον για κάθε Κύπριο πολίτη και για κάθε κυπριακή 

επιχείρηση.  Όμως την ίδια στιγμή πρέπει και το κράτος να σέβεται το κάθε σεντ που ο 

φορολογούμενος πολίτης πληρώνει και να μην κάνει κινήσεις είτε αρχοντοχωριατισμού 

είτε σπάταλου και αναποτελεσματικού κράτους, όχι μόνο ξοδεύοντας τα υστερήματα, 

αλλά την ίδια στιγμή ταλαιπωρώντας τον πολίτη.  Ποιον πολίτη;  Αυτόν ο οποίος 

συντηρεί το κράτος!   

 Θα ’ρθω, κύριε Πρόεδρε, στα διαρθρωτικά προβλήματα.   

 ∆ημόσια υπηρεσία:  Πρέπει να βάλουμε το δάκτυλο επί τον τύπον των ήλων.  Το 

κόστος της κρατικής μηχανής είναι τεράστιο.  Είμαστε η τρίτη χώρα σ’ ολόκληρη την 

Ευρώπη με το μεγαλύτερο κόστος αναλογικά στην κρατική μηχανή.  ∆ε θέλω ποτέ και 

δε θέλει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός να δει τη χώρα του σ’ αυτά που βιώνει ο Έλληνας 

πολίτης.  Και πρέπει να χτυπήσουμε το σπάταλο και αναποτελεσματικό κράτος που 



 213

διευρύνει τις κοινωνικές ανισότητες.  Εξήγγειλε η κυβέρνηση είκοσι συν δύο μέτρα για 

πάταξη της φοροδιαφυγής και αύξηση των εσόδων.  Αναμένουμε να ακούσουμε και τα 

είκοσι συν δύο μέτρα της κυβέρνησης για περιορισμό του σπάταλου κράτους.  Εμείς θα 

τολμήσουμε σήμερα και θα καταθέσουμε τα δέκα συν δύο μέτρα, για να περιορίσουμε 

το σπάταλο και αναποτελεσματικό κράτος. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στα πενήντα χρόνια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, με τις ευθύνες ολωνών μας, 

δημιουργήσαμε δύο κόσμους στην κυπριακή κοινωνία μ’ ένα χάσμα κοινωνικών 

ανισοτήτων: τον κόσμο της δημόσιας απασχόλησης και τον κόσμο της ιδιωτικής 

απασχόλησης.  Έχουμε έναν κόσμο της ιδιωτικής απασχόλησης, όπου βλέπουμε να 

κλυδωνίζεται η βιωσιμότητα της μικρομεσαίας επιχείρησης, να χτυπιέται η σπονδυλική 

στήλη της κυπριακής κοινωνίας, η μεσαία εισοδηματικά τάξη.  Βλέπουμε τον 

εργαζόμενο στον ιδιωτικό τομέα να χάνει τη δουλειά του, να μειώνονται οι απολαβές του, 

να παίρνει λιγότερο από 40% ως μέσο μισθό απ’ ό,τι ο μισθός στο δημόσιο, να παίρνει 

το ένα τρίτο των συντάξεων ως μέσο όρο, απ’ ό,τι η σύνταξη του δημοσίου, να έχει την 

αβεβαιότητα, το δύσκολο και σκληρό ωράριο εργασίας, έναντι ενός κόσμου που 

προστατεύεται από ένα δίχτυ υπερπροστασίας.  Και δεν έχουμε τίποτε με το δημόσιο 

υπάλληλο, γιατί δεν ευθύνεται ο δημόσιος υπάλληλος για τις στρεβλώσεις που 

φορτώσαμε στο σύστημα όλοι μας ανεξαίρετα, όλα τα κόμματα, όλες οι κυβερνήσεις.  

Έχουμε έναν άλλο κόσμο, της δημόσιας απασχόλησης, που τον διακρίνει η ασφάλεια, 

το ελκυστικό ωράριο, ο εξαιρετικός μισθός, η σίγουρη ανέλιξη, η καλή σύνταξη, το 

εξαιρετικό εφάπαξ, η δωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.  Ακούω όλους μας που 

διαχρονικά μιλούμε για πάταξη του ρουσφετιού. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Αν δε σμικρύνουμε το χάσμα των ανισοτήτων μεταξύ των δύο κόσμων που 

δημιουργήσαμε, το σαράκι που λέγεται ρουσφέτι θα παραμείνει να είναι γάγγραινα της 

κυπριακής κοινωνίας.   

 Τα τελευταία χρόνια το δημόσιο μισθολόγιο αυξάνεται κατά 6,3% το χρόνο και εν 

μέσω της πρωτοφανούς παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, που 22 000 συνάνθρωποί 

μας στον ιδιωτικό τομέα ζουν τον εφιάλτη της ανεργίας, η αύξηση του κρατικού 

μισθολογίου το 2009 ήταν 10%.  Το 1990, κύριε Πρόεδρε, το κρατικό μισθολόγιο ήταν 

€372 εκατομ.  Σήμερα είναι €2,1 δις και το 2020 θα ξεπεράσει τα €4 δις.  Θα 

διπλασιαστεί σε δέκα χρόνια.  Θα τα ζήσουμε και εμείς και οι νεότερες γενιές.  Έχουμε 

μια δημόσια υπηρεσία που ξεπερνά τις 68 000.   

 Στον προϋπολογισμό του 2010 μαζί με τους συνεργάτες μου στο οικονομικό 

επιτελείο κάναμε μια ανάλυση του κάθε ευρώ που υπολογίζει το κράτος ότι θα εισπράξει 

το 2010.  Τριάντα οκτώ σεντ θα πηγαίνουν για μισθό, εννέα σεντ θα πάνε για σύνταξη, 

είκοσι δύο σεντ του ευρώ θα πάνε για λειτουργικές δαπάνες, και σας λέω προσθέστε 

ακόμα πέντε σεντ για τον Ιούνιο, να είμαστε μέσα, και για τους τόκους έντεκα σεντ του 

ευρώ, όταν το δημόσιο χρέος είναι στο 50% και το 2011 εκτιμούμε ότι θα είναι στο 65%.  

Σε μερικά χρόνια θα δανειζόμαστε, για να συντηρήσουμε αυτό το σπάταλο και 

αναποτελεσματικό κράτος.  Θα χρεώνουμε και θα υποθηκεύουμε το μέλλον των 

μελλοντικών γενιών.  Και όλα αυτά σε μια εξαετία, που οι φίλοι που ασχολούνται με την 

άμυνα θα γνωρίζουν ότι εξοικονομήσαμε από τους φόρους από άμυνα από το 2004 ως 

το 2009 -υπολογίσαμε τα έσοδα από το φόρο για την άμυνα, αφαιρέσαμε τις δαπάνες 

για το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης- εξοικονομήσαμε ένα δισεκατομμύριο εβδομήντα 

οκτώ εκατομμύρια, 6% του ΑΕΠ.  Φανταστείτε πού θα ήταν σήμερα τα δημόσια 

οικονομικά, εάν δε χρησιμοποιούσαμε τα λεφτά της άμυνας, για να συντηρούμε το 

σπάταλο κράτος.   
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Έρχομαι στα μέτρα και τις τομές.  Μορατόριουμ δύο χρόνων στην οποιαδήποτε 

πρόσληψη.  Και το εννοούμε.  Και οι οποιεσδήποτε ανάγκες να αναπληρούνται μέσα 

από την εναλλαξιμότητα.  Και έχει μια διαφορά το δικό μας μορατόριουμ από το 

μορατόριουμ της κυβέρνησης.  ∆ε θα κάνω κριτική· θα πω γεγονότα.  Από την ημέρα 

Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας από την 1η του Οκτώβρη.  Στον προϋπολογισμό 

που καλείται το σώμα να ψηφίσει ή να καταψηφίσει σε λίγο υπάρχουν άλλες εκατόν 

πενήντα επιπρόσθετες θέσεις για το Υπουργείο Άμυνας και τον περασμένο Ιούλιο σ’ 

αυτό το μικρό κατά τα άλλα κράτος χρειάστηκε να προσθέσουμε άλλους χίλιους 

διακόσιους και εκκρεμούν ενώπιόν μας προς μονιμοποίηση πεντέμισι χιλιάδες έκτακτοι.   

 Εμείς εισηγούμαστε σταδιακή μείωση της δημόσιας υπηρεσίας.  Με ποιο τρόπο;  

Παρόμοιο με αυτό που εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός της Ελλάδος.  Για κάθε τρεις νέες 

αφυπηρετήσεις μετά τη λήξη του μορατόριουμ, για ένα χρονικό πλαίσιο που θα 

συναποφασίσουμε, μόνο μια πρόσληψη να γίνεται.  Με αυτό τον τρόπο σταδιακά σε 

τρία-πέντε χρόνια θα μειώσουμε τη δημόσια υπηρεσία χωρίς να θυματοποιήσουμε, και 

θα μας βρουν απέναντι τους οι οποιοιδήποτε θέλουν να θυματοποιήσουν, έστω και 

έναν εργαζόμενο.  Να σταματήσουμε τις προσλήψεις των εκτάκτων.  Αλλά και δεν 

μπορεί ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος να έχει 15 000 ωρομίσθιους.  ∆εν αρμόζει σ’ 

ένα σύγχρονο κράτος να συμπεριφέρεται ως κράτος καθαριστή, πογιατζιή, κράτος 

σαλλάκκη.  Εκεί που χρειαζόμαστε ας αγοράζουμε υπηρεσίες.   

 Έρχομαι όμως, κύριε Πρόεδρε, σε αυτό που εμείς θεωρούμε πως είναι ένα 

τολμηρό βήμα.  Και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, παρ’ όλον ότι βρίσκεται στην 

αντιπολίτευση, τολμά και με υπεύθυνο τρόπο αντιμετωπίζει τις δύσκολες καταστάσεις.  

Κοινή απόφαση όλων για μείωση των απολαβών και αφορολόγητων εισοδημάτων.  

Από το μισθό του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, των υπουργών, των βουλευτών, των 
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κρατικών αξιωματούχων, των πολιτειακών αξιωματούχων, των ρυθμιστών και των 

ανώτατων δημόσιων υπαλλήλων.   

 ∆ιατήρηση των απολαβών... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ησυχία, παρακαλώ, διότι δεν ακούμε τι λέει ο ομιλητής! 

 Παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆ιατήρηση των απολαβών των υψηλόμισθων υπαλλήλων του δημοσίου και του 

ημικρατικού τομέα.  Και εννοούμε αυξήσεις και προσαυξήσεις.  Την ίδια στιγμή δε θα 

μειωθεί ούτε ένα σεντ από το σημερινό τους μισθό, αλλά τα επόμενα δύο χρόνια θα 

μπορούμε να εξοικονομήσουμε μέχρι και €200 εκατομ.  Αυτό είναι το ελάχιστο που 

μπορούμε να δείξουμε ως κρατικοί αξιωματούχοι και ως υψηλόμισθοι του δημόσιου 

τομέα, το πνεύμα κοινωνικής αλληλεγγύης προς τις χιλιάδες των συναθρώπων μας που 

ζουν και βιώνουν τον εφιάλτη της ανεργίας.  Και με όλες αυτές τις εξοικονομήσεις 

εισηγούμαστε να δημιουργηθεί ένα έκτακτο ταμείο αλληλεγγύης προς τους ανέργους και 

τις ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού μας.   

 Στην Ιρλανδία, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον προϋπολογισμό 

του 2010 τόλμησαν και έκαναν περικοπές €4 δις. Μείωσε πρώτα ο Πρωθυπουργός το 

μισθό του κατά 25%, δίνοντας το παράδειγμα προς την κοινωνία.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Συγκεκριμένη πρόταση για το ανεργιακό θα κάνουμε τις επόμενες ημέρες.  

Παράλληλα πρέπει να αυξήσουμε το όριο αφυπηρέτησης.  Είναι αδύνατο ο αστυνομικός 

-και θα το επαναλάβω- να αφυπηρετεί στα πενήντα πέντε του και ο σκληρά 

εργαζόμενος στον ιδιωτικό τομέα στα εξήντα τρία.  Αλλαγή του συστήματος των 
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εισφορών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων των νεοεισερχομένων.  Μείωση των 

κλιμάκων των νεοεισερχομένων.  Συγχώνευση υπηρεσιών.  Είναι αδιανόητο τη στιγμή 

που συνάνθρωποί μας ζουν και βιώνουν τον εφιάλτη της ανεργίας να έχουμε 

προνομιούχους στο δημόσιο τομέα που κάθε μήνα πάνε σπίτι τους με δεύτερο και τρίτο 

μισθό, ως αποτέλεσμα των υπερωριών.  Να βάλουμε ένα μάξιμουμ, να μην μπορεί 

κανένας να παίρνει ως υπερωρίες πέραν του 20%, του 25% του μηνιαίου μισθού του. 

 Ναι, είμαστε υπέρ των αποκρατικοποιήσεων, γιατί τολμούμε.  Γιατί θεωρούμε πως 

δεν είναι καιρός, εκεί που δεν έχει χρήματα το κράτος, να συντηρεί το Συμβούλιο 

Αμπελοοινικών Προϊόντων, το Συμβούλιο Ελαιοκομικών Προϊόντων, το συμβούλιο των 

Γαλακτοκομικών Προϊόντων, το Συμβούλιο Εμπορίας Πατατών, την Αρχή Κρατικών 

Εκθέσεων, να κάνει τον ψωμά και να διαθέτει μετοχές στην Παγκύπρια Εταιρεία 

Αρτοποιών, να κάνει τον πελεκάνο και να είναι ο κύριος μέτοχος στις ∆ασικές 

βιομηχανίες και να συντηρεί τις ζημιές, γιατί θέλουμε να έχουμε συμβούλιο κεντρικού 

σφαγείου.   

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει και ένα άλλο μεγάλο θέμα, οι συντάξεις.  Το 2010 θα 

πληρώσουμε €503 εκατομ. στις συντάξεις.  Το 2020 θα φθάσουμε στο €1,6 δις και το 

2035 -δεν είναι μετά από έναν αιώνα- όσα θα χρειαζόμαστε να συντηρούμε το κρατικό 

μισθολόγιο, που μπορεί να είναι €9 δις τότε, άλλα τόσα θα χρειαζόμαστε, για να 

πληρώνουμε σε συντάξεις.  Ο ρυθμός αύξησής τους τα τελευταία χρόνια ήταν 12,3%.  

Αλλά και δεν μπορούμε να κλείνουμε τα μάτια, ναι, μπροστά στα ελλείμματα των 

ταμείων συντάξεων των ημικρατικών οργανισμών και των δήμων, που ξεπερνούν τα 

€420 εκατομ., αλλά ούτε και να ζούμε σε έναν πλασματικό κόσμο πιστεύοντας ότι 

λύσαμε το ασφαλιστικό, όταν το κράτος, το κράτος χρωστάει σήμερα στο Ταμείο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων €7 δις!  Ποιοι θα τα πληρώσουν;  Πού θα τα βρούμε;  

Φορτώνουμε στις επόμενες γενιές σοβαρότατα οικονομικά βάρη.   
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 Χρειάζεται να κάνουμε τομές, προτού ζήσουμε αυτό που βιώνουν άλλες χώρες.  

Ας πάψουμε να πιστεύουμε τους μύθους μας, ότι ζούμε σε έναν κόσμο που λύσαμε όλα 

τα προβλήματα.  

 Όσο για το ΓΕΣΥ, ένα θα πω προς δημόσιο προβληματισμό.  Πρέπει να 

επαναξιολογήσουμε το κόστος του και αν μπορεί να το σηκώσει η κυπριακή οικονομία.   

 Για την ΑΤΑ πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  Εμείς αναγνωρίζουμε την κοινωνική 

της προσφορά.  ∆ιατήρησε την εργατική ειρήνη και θωράκισε σε δύσκολους καιρούς τον 

Κύπριο εργαζόμενο.  Την ίδια στιγμή όμως με τη σημερινή λειτουργία της διευρύνει τις 

κοινωνικές ανισότητες και κτυπά διπλά.  Υπάρχουν χιλιάδες εργαζομένων 

χαμηλόμισθων του ιδιωτικού τομέα που όχι μόνο δεν παίρνουν ΑΤΑ, αλλά πληρώνουν 

και το κόστος των δευτερογενών επιπτώσεων λόγω του πληθωρισμού.  ∆εν είμαστε 

δογματικοί.  Όμως πρέπει να αγγίξουμε, να συζητήσουμε αυτό το θέμα με τους 

κοινωνικούς εταίρους, μέσα σε έναν κοινωνικό και πολιτικό διάλογο. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θέλω να καταλήξω κάνοντας και μια πρόβλεψη για τα όσα παρουσιάζονται στον 

προϋπολογισμό του 2010 και ευχόμαστε, όπως ευχηθήκαμε και πέρσι, να είναι λάθος οι 

δικές μας εκτιμήσεις.  Στον προϋπολογισμό του 2010 παρουσιάζονται φουσκωμένα 

έσοδα και μειωμένες δαπάνες, με αποτέλεσμα τα πράγματα, αν δεν πάρουμε μέτρα 

άμεσα, να είναι πολύ χειρότερα από τις σημερινές εκτιμήσεις του οικονομικού επιτελείου. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η οικονομία είναι εθνική υπόθεση.  Εμείς δηλώσαμε εξ υπαρχής, από την αρχή 

της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, που βλέπαμε τα σημάδια που θα κτυπούσαν και 

την κυπριακή οικονομία, έτοιμοι για μια εθνική σύσκεψη για την οικονομία, για να δούμε 
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όλοι μαζί και να πάρουμε από κοινού αποφάσεις.  Η κυβέρνηση Χριστόφια ας 

εκμεταλλευτεί την ετοιμότητα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, την καλή του θέληση να 

στηρίξει τομές, διαρθρωτικές αλλαγές.  Και, επειδή ακούν πολιτικό κόστος, όλοι μαζί να 

βάλουμε τους ώμους μας για το καλό της κυπριακής οικονομίας και των μελλοντικών 

γενιών. 

 Σας ευχαριστώ και καλές γιορτές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ ευχαριστώ θερμά για την παρέμβασή σας. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο αγαπητός συνάδελφος του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

∆υνάμεις Σταύρος Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να μου επιτρέψετε να ξεκινήσω εκφράζοντας τη συμπάθειά μου στο ∆ημοκρατικό 

Συναγερμό, διότι μετά από την παρέμβαση του συνάδελφου κ. Κουλία, νιώθω ότι ο 

∆ημοκρατικός Συναγερμός ως αντιπολίτευση έχει ολοκληρώσει τον κύκλο του.  Στον ίδιο 

τον κ. Κουλία απαξιώ να απαντήσω.  Θα πω μόνο τούτο: Συνομιλούμε, για να 

φθάσουμε σε λύση.  Θα συνομιλήσουμε και στην Πάφο και στο Κελλάκι και στην 

Κερύνεια και δε χαρίζουμε ούτε την Κερύνεια, αλλά ούτε και τον Απόστολο Ανδρέα σε 

κανέναν.   

 Λέχθηκε δυστυχώς, μέσα στα πλαίσια του αντιπολιτευτικού οίστρου, ότι οι 

εργαζόμενοι σήμερα, οι συνταξιούχοι σήμερα, οι πολίτες σήμερα είναι σε δυσχερέστερη 

θέση απ’ ό,τι ήταν πριν αναλάβει τη διακυβέρνηση του τόπου ο ∆ημήτρης Χριστόφιας.  

Να μου επιτραπεί να πω ότι θα πρέπει να ερωτηθούν και οι ίδιοι οι ενδιαφερόμενοι, γιατί 

το 2008 και το 2009 συνολικά οι αυξήσεις που δόθηκαν μόνο στους συνταξιούχους είναι 
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της τάξης του 16,34%.  Παράλληλα, πέραν αυτών, πέραν επίσης των κανονικών 

ετήσιων συντάξεων που παίρνουν, δόθηκαν €68 εκατομ. με τη μορφή του πασχαλινού 

επιδόματος και άλλα €60 εκατομ. από την 1η του ∆εκέμβρη για το σχέδιο επιδότησης 

του εισοδήματος των χαμηλών συντάξεων.   

 Όλα αυτά από μόνα τους παραπέμπουν ακριβώς στο ότι η αντιπολίτευση 

εργολαβικά έχει αναλάβει να μηδενίσει οτιδήποτε έχει γίνει από αυτή την κυβέρνηση.  

Και, επειδή εμείς δε θα της επιτρέψουμε να μηδενίσει, έχω καταγεγραμμένο σε 

δεκαοκτώ συνολικά σελίδες το έργο το οποίο η κυβέρνηση έχει μέχρι σήμερα παράξει 

και θα το διαβάσω σε μια προσπάθεια να βοηθήσω την αντιπολίτευση να το εμπεδώσει.   

 ∆ύο πασχαλινά επιδόματα, όπως έχω αναφέρει, €68 εκατομ., δύο φορές αύξηση 

στο όριο του κατώτατου μισθού, €10 εκατομ. το μέρισμα που αναλογούσε στην 

κυβέρνηση από την ΑΗΚ και δόθηκε για επιδότηση ηλεκτρικού ρεύματος για τις 

φτωχότερες κατηγορίες του πληθυσμού, €67,5 εκατομ. στους γεωργοκτηνοτρόφους, 

διαγραφή αγροτικών χρεών, εγγυήσεις καταθέσεων μέχρι €100.000, μείωση του φόρου 

κατανάλωσης δύο φορές στο πετρέλαιο θέρμανσης, δύο φορές δόθηκε το επίδομα για 

τις ορεινές περιοχές, χορηγία €350 στους μαθητές για αγορά υπολογιστή... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Αν οι συνάδελφοι της αντιπολίτευσης δε θέλουν να συνεχίσω ή δεν μπορούν να 

παρακολουθήσουν, θα χρειαστεί να τους τα ξαναδιαβάσω!  

(Γέλια) 

 Μηνιαίο επίδομα €350 σε παραπληγικούς για παροχή φροντίδας, δωρεάν 

μεταφορά μαθητών στα σχολεία με λεωφορεία πολλών εκατομμυρίων.  Το Υπουργικό 

Συμβούλιο ενέκρινε €7,8 εκατομ.  για οικονομική ενίσχυση με τη μορφή κρατικών 

χορηγιών για την ίδρυση, λειτουργία και επέκταση προγραμμάτων κοινωνικής 

φροντίδας στις εθελοντικές οργανώσεις, στήριξη στην τοπική αυτοδιοίκηση για 
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δημιουργία υποδομών κοινωνικής φροντίδας, χορηγία των τυφλών σε μηνιαία βάση, η 

οποία αναπροσαρμόζεται τιμαριθμικά, και πολλά πολλά άλλα, όπως οι αυξήσεις στη 

χορηγία των εθνοφρουρών, όπως το φοιτητικό πακέτο και ούτω καθεξής». 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η συζήτηση του προϋπολογισμού αποτελεί μια κορυφαία στιγμή τόσο για μας όσο 

και για την ίδια τη ∆ημοκρατία.  Ιδιαίτερα σημαντική όμως καθίσταται, όταν αυτή 

διεξάγεται στη σκιά της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης.  Σε μια τέτοια περίπτωση οι 

ευθύνες όμως όλων ανεξαίρετα των πολιτικών δυνάμεων είναι αυξημένες, αυξημένες 

απέναντι στους πολίτες και στους εργαζόμενους, αυξημένες απέναντι στην οικονομία 

και την πατρίδα.  Σε τέτοιες κρίσιμες και σημαντικές περιόδους τα παράθυρα 

επιπολαιότητας κλείνουν ερμητικά και αντικαθίστανται από τη σοβαρότητα και την 

υπευθυνότητα.  Αναπόφευκτα, σε μια τέτοια συζήτηση οι βουλευτές των οποίων τα 

κόμματα συμμετέχουν στην κυβέρνηση αναμένεται ότι θα προβάλουν και θα στηρίξουν 

το έργο της κυβέρνησης.  Την ίδια στιγμή παρέχεται μια ανεπανάληπτη ευκαιρία στα 

κόμματα της αντιπολίτευσης να ασκήσουν την κριτική τους, η οποία, όταν είναι 

καλόπιστη και τεκμηριωμένη, είναι πάντοτε ευπρόσδεκτη, ιδιαίτερα όταν συνοδεύεται 

και από αντιπροτάσεις. 

 Να μου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να σχολιάσω κάποια από εκείνα τα οποία 

έχουν λεχθεί από αγαπητούς συναδέλφους προηγουμένως και ιδιαίτερα να επικρίνω και 

να κακίσω την τάση η οποία αναπτύσσεται, την επικίνδυνη για την οικονομία τάση, η 

οποία αναπτύσσεται σε σχέση με τη δεικτολογία και το δεικτοκεντρισμό.  ∆ιεξάγεται μια 

μάχη στην οποία, για κάποιο χρονικό διάστημα δυστυχώς, είχε παρασυρθεί και η ίδια η 

κυβέρνηση, ποιος πρώτος θα κάνει την καλύτερη και την πιο εύστοχη πρόβλεψη όσον 

αφορά τους δείκτες της οικονομίας.  Αυτό από μόνο του βλάπτει την οικονομία, 
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δημιουργεί σοβαρά προβλήματα στη λεγόμενη ψυχολογία της οικονομίας και είναι η 

χειρότερη υπηρεσία η οποία θα μπορούσε πραγματικά να προσφερθεί.   

 ∆υστυχώς -και θα το τονίσω- το οικονομικό επιτελείο του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού το τελευταίο διάστημα έχει μετατραπεί σε γραφείο στοιχημάτων και λέει: 

«Στοιχηματίζω ότι το έλλειμμα θα είναι σε αυτά τα επίπεδα».  Στοιχηματίζουν την 

επόμενη ημέρα ότι η ανεργία θα φθάσει σε αυτά τα επίπεδα.  Και θυμίζει κάποια τοξικά 

χρηματιστηριακά προϊόντα, που κάποιοι παίκτες χρηματιστηρίου στοιχηματίζουν στην 

πτώση του δείκτη, στοιχηματίζουν στην πτώση συγκεκριμένων μετοχών. 

Αντιλαμβάνεστε ότι αυτό από μόνο του δημιουργεί ιδιαίτερα προβλήματα στον κόσμο 

που καθημερινά μας ακούει. 

 Ας υποθέσουμε ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός έκαμε τις πιο εύστοχες 

προβλέψεις.  Τι εκέρδισε ή ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός ή η ίδια η οικονομία μας;  

Εκείνο το οποίο συνιστάται σε αυτές τις περιπτώσεις είναι οι εποικοδομητικές προτάσεις 

για αντιμετώπιση και έξοδο από την κρίση.  Και αυτό αναμέναμε να πράξει η 

αντιπολίτευση, για να μπορούμε πραγματικά να της δώσουμε τα εύσημα για το ότι 

πολιτεύεται σωστά και εποικοδομητικά. 

 Όταν εργολαβικά όμως αναλαμβάνουμε να βάφουμε τα πάντα με χρώματα μαύρα, 

αντιλαμβάνεστε ότι τότε τα πράγματα και για την ίδια την οικονομία, διότι δεν είμαστε 

μόνοι μας...  Μιλούμε για μια οικονομία έντονα εξωστρεφή και μας ακούν πολλοί.  Μας 

ακούν εκείνοι που επενδύουν στην Κύπρο, μας ακούν εκείνοι οι οποίοι καταθέτουν στην 

Κύπρο, μας ακούν εκείνοι που εγγράφουν εταιρείες στην Κύπρο, μας ακούν εκείνοι οι 

οποίοι καταθέτουν, μεταφέρουν τα χρήματά τους στην Κύπρο.  Μας άκουσαν και εκείνοι 

οι οποίοι ήθελαν να επενδύσουν στην Κύπρο από το Κατάρ.  Και, επειδή μας άκουσαν 

να αμφισβητούμε, να ισχυριζόμαστε ότι θα εκχωρήσουμε τεμάχια της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας, ξεχνώντας ότι το ίδιο εκείνο το κόμμα προηγουμένως ζητούσε τις όχθες 



 223

του Πεδιαίου να τις μετατρέψουμε σε οικόπεδα, έδιωξαν τους Άραβες από την Κύπρο, 

γιατί είπαν «αν είναι σ’ αυτή τη χώρα που θα επενδύσουμε εφτακόσια πενήντα τόσα 

εκατομμύρια, με μια τέτοια αντιπολίτευση, η οποία, ο μη γένοιτο, μπορεί κάποτε να γίνει 

κυβέρνηση, δε θα την έχουμε καλά!».  Και απού φύει φύει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρώτος ο κ. Θεμιστοκλέους! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους δεν είναι Άραβας, κύριε Κατσουρίδη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.  Να λείψουν οι παρεμβάσεις. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Όμως, για να τελειώνει μια και έξω αυτή η συζήτηση με τη δεικτολογία και το 

δεικτοκεντρισμό, η οποία πραγματικά έχει κουράσει όλους μας, ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός πρέπει να θυμάται ένα πράγμα, ότι παρέδωσε, κληροδότησε στον Τάσσο 

Παπαδόπουλο τα μεγαλύτερα ελλείμματα που παραδόθηκαν ποτέ στην ιστορία της 

κυπριακής οικονομίας.  Όταν σήμερα τολμά η αντιπολίτευση να μιλά για τρύπα στα 

δημόσια οικονομικά, ε, η τρύπα που άφησε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, δεν ξέρω με 

ποια... Ίσως να συγκρίνεται με την τρύπα του όζοντος!   

(Γέλια) 

 Μιλούμε για 6,8% δημοσιονομικό έλλειμμα, διπλάσιο του σημερινού, και πέραν του 

70% δημόσιο χρέος.  Και θα ήθελα να ρωτήσω εκείνους οι οποίοι ασχολούνται 

καθημερινά με τους δείκτες, ξυπνούν και κοιμούνται με τους δείκτες, τι είναι στο τέλος 

της ημέρας εκείνο που εισηγούνται.  Τι εισηγούνται να κάμουμε, για να έχουμε ωραίους, 

όμορφους δείκτες;  Να ακολουθήσουμε τις πολιτικές που όμοιοί τους ακολούθησαν στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση;  Να περικόψουμε από την ανάπτυξη;  Να καταργήσουμε το 
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κοινωνικό κράτος;  Να κόψουμε από τους μισθούς του κόσμου;  Αυτό είναι που 

εισηγούμαστε να πράξουμε, για να έχουμε ωραίους δείκτες;  Ή να κόψουμε από τα 

επιδόματα των συνταξιούχων, των αναπήρων, των εγκλωβισμένων και των προσφύγων;  

Ε, αυτού του είδους την πολιτική εμείς δεν πρόκειται να την ακολουθήσουμε.  Εμείς θα 

συνεχίσουμε ως κυβέρνηση να επενδύουμε στην ανάπτυξη και να ενισχύουμε τους 

αναπτυξιακούς προϋπολογισμούς.  ∆εν είναι τυχαία άλλωστε που η Ευρωπαϊκή 

Επιτροπή μάς έχει δώσει τα εύσημα, γιατί η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια πήρε 

έγκαιρα και σωστά μέτρα προς τη σωστή κατεύθυνση την κατάλληλη στιγμή.  Και στο 

κάτω κάτω της γραφής, εσείς, κύριοι, με τους δείκτες σας και εμείς με το όραμά μας· 

εμείς με το κοινωνικό κράτος.  Άλλωστε, είμαστε διαφορετικοί και, αφού είμαστε 

διαφορετικοί, υπάρχει διαφορά και στην ποιότητα.   

 Απασχόληση.  «Προβλέψαμε», λένε, «απασχόληση, επίπεδα ανεργίας διπλάσια 

και δικαιωθήκαμε».  Μα, φυσικά!  Κι εμείς προβλέπαμε ότι θα έχουμε επιπτώσεις, γιατί 

γνωρίζαμε ότι η οικονομία θα πληγεί και στον τομέα του τουρισμού και στον τομέα των 

κατασκευών, και ιδιαίτερα της παραθεριστικής κατοικίας.  Και έχουμε ανεργία.  Και 

παίρνουμε μέτρα, εξαγγείλαμε μέτρα, δε μείναμε άπρακτοι, και για κατάρτιση και για 

επανακατάρτιση, ακόμα και για πληρωμή μέρους των μισθών των εργαζομένων, για να 

μπορέσουμε να τους κρατήσουμε στην παραγωγή.  Πήραμε μέτρα για πάταξη της 

παράνομης εργασίας.  Και “παράνομη εργασία” σημαίνει “παράνομοι εργοδότες”, για 

τους οποίους κάποιοι κάποτε έκαμναν τα στραβά μάτια ή τους έκαμναν πλάτες.  Και, 

από την άλλη, έρχεται η αντιπολίτευση να τονίζει συνεχώς ότι το ποσοστό της ανεργίας 

είναι αυτό και αυτό.  Εγώ θα ήθελα μία φορά την αντιπολίτευση να σηκωθεί και να 

κακίσει εκείνους που τους καθιστούν ανέργους, εκείνους που απολύουν τον κόσμο, όχι 

να μιλά για τους ανέργους, διότι, για να είναι άνεργοι, κάποιος τους έχει απολύσει. 
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 Μιλούμε για τα επιτόκια.  Αυτή η κυβέρνηση προχώρησε και κατέθεσε στο 

τραπεζικό σύστημα, διοχέτευσε στο τραπεζικό σύστημα, καταρχάς €2,4 δις και στη 

συνέχεια, με τη μορφή ειδικών ομολόγων, €3 δις.  Προχώρησε παράλληλα να εγγυηθεί 

τις καταθέσεις του κόσμου ύψους μέχρι €100.000.  Και ερωτώ, κύριοι:  Ακούσατε ποτέ 

την αντιπολίτευση να σηκωθεί και να καλέσει τις τράπεζες να μειώσουν τα επιτόκια;  

Όταν οι τράπεζες ξεκίνησαν την κούρσα των επιτοκίων, όταν οι τράπεζες ξεκίνησαν να 

παίρνουν τα καταθετικά επιτόκια από το 4% στο 5%, από το 5% στο 6%, από το 6% 

στο 7% και στο 8%, στην αντιπολίτευση υπήρξε μουγγαμάρα.  Κανένας δεν παρενέβη, 

κανένας δεν έκανε έκκληση προς τις τράπεζες να λογικευτούν και κανένας τότε δε 

μίλησε ή δεν είπε γιατί έφυγαν €850 εκατομ. από το συνεργατικό κίνημα.  Πριν λίγες 

μέρες, πριν δεκαπέντε-είκοσι μέρες, κάποιοι παραπονέθηκαν ότι τώρα φεύγουν από τις 

τράπεζες και πάνε στο συνεργατικό κίνημα.  Αυτή ήταν η έγνοια!  Εμείς λέμε και από το 

επίσημο βήμα της Βουλής καλούμε τις τράπεζες να προχωρήσουν σε μείωση των 

επιτοκίων, γιατί είναι στο χέρι τους και μπορούν να το πράξουν, και αυτή η πολιτική 

είναι πολιτική προς τη σωστή κατεύθυνση, αντί να καθόμαστε στις αίθουσες των 

ξενοδοχείων και να χειροκροτούμε στις γενικές συνελεύσεις για τα κέρδη που πέτυχαν 

οι τράπεζες! 

 Άκουσα το φίλτατο πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να λέει «καμιά σχέση 

δεν έχει η δική μας προσέγγιση με τον άκρατο φιλελευθερισμό ή με τον άκρατο 

κρατισμό».  Και πραγματικά διερωτώμαι με τις θέσεις τους για αποκρατικοποιήσεις, για 

ιδιωτικοποιήσεις...  Μόλις πριν από λίγο ο φίλος μου Αβέρωφ Νεοφύτου έφαεν λάχανο 

οκτώ οργανισμούς, έξι ημικρατικούς οργανισμούς και δύο κρατικές επιχειρήσεις, γιατί 

είναι “πελεκάνοι” οι δασικές βιομηχανίες και γιατί είναι “σαλλάκκηδες” των σφαγείων και 

γιατί είναι αυτό κ.λπ. κ.λπ.!   



 226

 Ναι, κύριοι, αυτή η πολιτική είναι νεοφιλελεύθερη και είναι η βασική, αν θέλετε, 

ραχοκοκαλιά του νεοφιλελευθερισμού, όπως είναι η πολιτική για λιγότερο κράτος, για 

κράτος που να κοιτάζει μόνο και να παρακολουθεί, όπως είναι η πολιτική που έχει 

σχέση με την αγορά.  Να σας θυμίσω τι λέγατε στο παρελθόν:  «Η αγορά ρυθμίζει τα 

πάντα!».  Και εσείς μιλούσατε για ελεύθερη αγορά, την ώρα που εμείς διορθώναμε και 

λέγαμε ότι δεν υπάρχει τέτοιος όρος. είναι “οικονομία της αγοράς”.  ∆υστυχώς, αντ’ 

αυτής, προτιμήσατε την ασυδοσία της αγοράς!  Και στο τέλος της ημέρας η ασυδοσία 

της αγοράς δε ρυθμίζει. καταστρέφει, όπως κατέστρεψε την παγκόσμια οικονομία με το 

ξέσπασμα αυτής της κρίσης, με τόσα και τόσα τα οποία έχει επισωρεύσει στον κόσμο.   

 Όπως έχουμε πει πλείστες όσες φορές, αυτή η κρίση είναι μια βαθιά δομική 

κυκλική κρίση του καπιταλισμού που όμοιά της η ανθρωπότητα δεν έχει γνωρίσει από 

το 1929.  Την ίδια στιγμή σίγουρα για μας μπαίνει και η ταφόπλακα αυτού που θα μείνει 

στην ιστορία ως “συντηρητικό νεοφιλελεύθερο μοντέλο ανάπτυξης”.  Ταφόπλακα, ναι, 

αλλά στο διάβα του έσπειρε την καταστροφή με επιδόσεις ανεργίας που κάποιος δεν 

μπορεί καν να διανοηθεί.  Μιλούμε για εκατοντάδες εκατομμύρια παγκόσμια, κλείσιμο 

χιλιάδων επιχειρήσεων, ακόμα και κολοσσών, κάθετη μείωση στους ρυθμούς 

ανάπτυξης διεθνώς και τεράστια συσσωρευμένα ελλείμματα, τα οποία καλείται στο 

τέλος της ημέρας να πληρώσει ο φορολογούμενος.   

 Τα αίτια της κρίσης λοιπόν πρέπει να αναζητηθούν στον καπιταλιστικό τρόπο 

παραγωγής και ιδιαίτερα στην πιο ακραία του μορφή, αυτή του συντηρητισμού, του 

συντηρητικού νεοφιλελεύθερου μοντέλου, το οποίο, μετά το ξέσπασμα της κρίσης, ναι, 

αμφισβητείται, έστω κι αν το επαναφέρει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός.  Πρέπει επίσης 

να πούμε ότι καμιά χώρα δεν έμεινε αλώβητη από την κρίση, όμως η σφοδρότητα και η 

έντασή της σε κάθε χώρα είναι διαφορετική. 
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 Να πούμε παράλληλα ότι η Κύπρος, η Κυπριακή ∆ημοκρατία, πολύ έγκαιρα, 

αντιμετώπισε την κρίση λαμβάνοντας πρώτιστα μέτρα όσον αφορά στην ίδια την 

κατάρτιση του προϋπολογισμού.  Αύξησε τον προϋπολογισμό ανάπτυξης το 2009 κατά 

15,7% και τις κοινωνικές παροχές κατά 27,4%.  Στόχευσε πραγματικά προς δύο 

κατευθύνσεις, επενδύοντας από τη μια στην πραγματική οικονομία, με πρόσθετα €470 

εκατομ. που αφορούσαν τον τουρισμό και τον κατασκευαστικό τομέα και με άλλα €200 

εκατομ. που αφορούσαν τον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης, και την ίδια στιγμή 

στήριξε τα ευάλωτα, και συνεχίζει να τα στηρίζει, στρώματα του πληθυσμού.  Μόνο κατ’ 

αυτό τον τρόπο αντιμετωπίζονται οι κρίσεις.  Αυτός είναι ο ορθός τρόπος αντιμετώπισης 

των οικονομικών κρίσεων. 

 Να πω παράλληλα κάτι το οποίο αναφέρθηκε προηγουμένως από τον αγαπητό 

συνάδελφο Αβέρωφ Νεοφύτου για το ασφαλιστικό.  Εμείς θεωρούμε ότι έχει γίνει ένα 

τεράστιο άλμα προς τη σωστή κατεύθυνση, θεωρούμε ότι έχει λυθεί.  Και είναι αλχημεία 

να χρησιμοποιείται το επιχείρημα ότι τα χρήματα του αποθεματικού, τα €200 εκατομ., 

δεν έχουν επενδυθεί.  Έχουν επενδυθεί και έχουν επενδυθεί σε γραμμάτια του 

δημοσίου, που λήγουν το Γενάρη και μπορούν να εισπραχθούν, εκτός αν ο 

∆ημοκρατικός Συναγερμός θα ήθελε να τα επενδύσουμε στο ΧΑΚ, στη φάρμα 

Χατζηιωάννου, δεν ξέρω πού αλλού, σε ποια επιχείρηση!  Εμείς τέτοια χάρη δεν 

πρόκειται να τους κάνουμε!  Να πω παράλληλα ότι, όταν μιλά ο ∆ημοκρατικός 

Συναγερμός για το πρόβλημα το ασφαλιστικό, σ’ αυτό συμπεριλαμβάνει και τα 

ασφαλιστικά ταμεία των ημικρατικών οργανισμών, αλλά και του κράτους και είναι γι’ 

αυτό που σπεύδει να παρουσιάσει την εικόνα που παρουσιάζει.   

 Όσον αφορά στο βαθμό υλοποίησης του προϋπολογισμού, και εκεί επίσης γίνεται 

αλχημεία, διότι δεν πρέπει να συγκρίνουμε το τέλος του χρόνου με την 31η Οκτωβρίου 
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αλλά το τέλος του χρόνου με το τέλος του χρόνου.  Κι εμείς εκτιμούμε ότι στο τέλος του 

χρόνου θα είμαστε περίπου στα επίπεδα τα περσινά.   

 Να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, με την αναφορά που έγινε σε σπάταλο κράτος.  Όταν ο 

∆ημοκρατικός Συναγερμός κυβερνούσε, έγιναν μαζικά οι μεγαλύτερες προσλήψεις στην 

ιστορία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όπως και η μεγαλύτερη ροή εκτάκτων στην ιστορία 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Ε, δεν μπορούν σήμερα να έρχονται και να προτείνουν να 

κόψουμε τους μισθούς του κόσμου ή να αφαιρέσουμε από τις κλίμακες εισδοχής, από 

τις οποίες για κάθε εκατόν υπαλλήλους που προσλαμβάνονται οι ογδόντα πέντε είναι 

κλίμακες Α2-5-7. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ ευχαριστώ για την παρέμβασή σας. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο αγαπητός συνάδελφος Ρίκκος Ερωτοκρίτου του 

Ευρωπαϊκού Κόμματος. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ε θέλω να κάνω το συνήγορο κανενός πολιτικά, αλλά, για να ακριβολογούμε, για 

την ιστορία του πράγματος, αυτός που έκανε τις ασύλληπτα ψηλές σε νούμερα 

προσλήψεις των εκτάκτων ήταν ο κ. Γιώργος Βασιλείου, ο οποίος υποστηρίχθηκε και 

εκλέχθηκε με τις ψήφους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.  Να σας υπενθυμίσω και 

τον αριθμό:  5 800 έκτακτοι στην πενταετία κατά την οποία κυβερνούσε.  Βεβαίως, αυτό 

δεν απαλλάσσει τους επιγενόμενους, για να το επικαλούνται και να λεν ότι, εφόσον το 

έκαμε το Βασιλείου, δικαιούνται να το κάνουν οι επόμενοι και οι μεθεπόμενοι και ούτω 
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καθεξής, αν αυτή είναι η λογική του επιχειρήματος που άκουσα.  Αλλά, για την ιστορία 

του πράγματος, το θέμα έχει ούτως, όπως το έχω εξηγήσει. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Νομίζω είμαι υποχρεωμένος, μετά από τα όσα άκουσα μέσα σ’ αυτή την αίθουσα, 

και νομίζω μαζί μου και πολλές χιλιάδες πολιτών, να ξεκινήσω από τα ηθικοπλαστικά.  

Ξέρετε, τα ηθικοπλαστικά αρμόζουν σε συντεταγμένα σώματα, κολέγια, στρατούς, 

κομματικές ομάδες, προσκόπους και ούτω καθεξής.  Ε, φαίνεται ότι στο μεγάλο κόμμα 

που κυβερνά υπάρχει αυτή η αντίληψη, η καθεστωτική αντίληψη, γιατί περί 

καθεστωτικής αντίληψης πρόκειται, όταν μιλάμε για πολιτικό κόμμα, να απευθύνονται 

πατερναλιστικά στους αντιπάλους και να τους υποδεικνύουν, ελλείψει οποιωνδήποτε 

επιχειρημάτων, ότι οφείλουν να συμπεριφέρονται κατά τρόπο που οι ίδιοι επιθυμούν.  

Εγώ το τονίζω, το υπερτονίζω μάλιστα, αν θέλετε, με όλη την αγάπη και την εκτίμηση 

που σας έχω, κύριοι που κάθεστε στα αριστερά έδρανα, μηδενός εξαιρουμένου, δε 

δέχομαι, και το υπερτονίζω, δε δέχομαι από κανέναν από εσάς, εντός ή εκτός Βουλής, 

να μου υποδεικνύει πώς θα ομιλήσω πολιτικά, όπως ούτε εγώ επιθυμώ ή επιδιώκω να 

σας υποδείξω πώς να μιλάτε πολιτικά!  Είναι δικαίωμά σας να λέτε ό,τι θέλετε, να σας 

ακούμε και να απαντούμε όσοι έχουμε επιχειρήματα.  Κατά τον ίδιο τρόπο, δε δέχομαι 

να μου υποδεικνύετε.  Αυτά να τα κάμνετε στις κεντρικές επιτροπές της Ε∆ΟΝ, στις 

κομματικές σας συνάξεις, στα κομματικά σας ακτίβ, στα παγκύπρια συνέδριά σας, όπου 

ό,τι λέει ο γενικός γραμματέας επαναλαμβάνεται με το γνωστό μοτίβο του μαρξιστικού 

λεξιλογίου «όπως είπε ο γενικός γραμματέας προηγουμένως, ο σύντροφος, συμφωνώ 

κι εγώ» από τους επόμενους ομιλητές μετά το γενικό γραμματέα!  Εμείς δεν είμαστε 

ακελικοί ούτε θέλουμε να γίνουμε ακελικοί ούτε μας ενδιαφέρει και ούτε δεχόμαστε να 

μας υποδεικνύετε πώς να μιλάμε!  Ακούσαμε πάρα πολλά σ’ αυτή την αίθουσα σήμερα, 

ότι είμαστε ανεύθυνοι, ότι μιλούμε διχαστικά, ότι όσοι κρίνουν την κυβέρνηση θέλουν το 
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διχασμό, και βέβαια επί της ουσίας κανένα πολιτικό επιχείρημα, δηλαδή για τα πολιτικά 

επιχειρήματα που ακούστηκαν κανένας αντίλογος, απλώς μόνο γενικόλογες αναφορές.   

 Ακούσαμε ακόμα το εξής εκπληκτικό από την πλευρά του, κατά τα άλλα, αγαπητού 

φίλου γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ, ότι δε δέχεται να του αφαιρούν κανένα δικαίωμα.  

Μα, νομίζω, στην κοινή αντίληψη των πολιτών υπάρχει και είναι εμπεδωμένο ότι 

αφαιρείται το δικαίωμα από τον αδύνατο, όχι από τον ισχυρό.  Και εσείς κυβερνάτε, 

είστε η κυβέρνηση, ποιος θα σας αφαιρέσει δικαίωμα εσάς;  Η μειοψηφία είναι αυτή που 

βρίσκεται σε μειονεκτική θέση και από αυτήν ενδεχομένως αφαιρείται το δικαίωμα.  

Αλλά εδώ -και δε θέλω να επεκτείνω τη συζήτηση ιδεολογικά- εδώ είναι που φαίνεται ότι 

έχουμε διαφορά από τον καιρό του Βολτέρου, γιατί ο Βολτέρος είπε «διαφωνώ με ό,τι 

λες, αλλά θα υπερασπιστώ μέχρι θανάτου το δικαίωμά σου να το λες».  Εσείς όμως δε 

δέχεστε αυτή την αντίληψη.  Θέλετε όλοι να μιλάμε την ίδια γλώσσα, που να συμφωνεί 

μαζί σας.  Ε, αυτό δεν μπορεί να γίνει!   

 Αλλά, κάτι ακόμα, μια και είμαι στο θέμα αυτό, για να μην τεμαχίσω την ομιλία μου 

σε διάφορα σημεία.  Ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ, μιλώντας προχθές, έκανε μία 

αδιανόητη, κατά την άποψή μου -και είναι πολιτικό μου δικαίωμα να το κρίνω και 

πολιτική μου εκτίμηση και δεν επιτρέπω σε κανέναν να μου αφαιρέσει το δικαίωμα αυτό- 

αδιανόητη επίθεση εναντίον των μπλογκ, εναντίον των διαδικτυακών μπλογκ, στα οποία 

γράφονται πολλά και διάφορα, ιδιαίτερα από τη νέα γενιά.  Εγώ είμαι μέλος σε μπλογκ 

προσωπικά και γράφω κι εγώ μαζί με τους νέους και κάποιοι άλλοι συνάδελφοι 

γράφουν μαζί με τους νέους.  Και να σας πω και σε ποιο μπλογκ είμαι μέλος!  Είμαι 

μέλος στο Παρατηρητήριο για τη ∆ιακυβέρνηση Χριστόφια!  ∆ε δέχομαι λοιπόν αυτή την 

επίθεση, την οποία αψυχολόγητα ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ εκτόξευσε από αυτό 

το βήμα ενάντια στα διαδικτυακά μπλογκ, ενάντια στις σατιρικές εφημερίδες, ενάντια σε 

όσους στα πλαίσια ενός θεμιτού δημοκρατικού διαλόγου έχουν διαφορετική αντίληψη, 
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εκτός πια και αν η καθεστωτική αντίληψη επεκτείνεται τόσο μακριά και τόσο σε βάθος, 

που κάποιοι δεν έχουν ξεχάσει τις σχολές που έχουν θητεύσει, όταν ήταν νεαροί, στις 

χώρες της πάλαι ποτέ Ανατολικής Ευρώπης και έχουν στο μυαλό τους ότι αυτή η 

αντίληψη της δημοκρατίας θα πρέπει να επικρατεί στην Κύπρο!  Η δημοκρατία του 

λόγου είναι αναφαίρετο δικαίωμα.  Κανένας δεν μπορεί να την περικόψει ούτε να τη 

φαλκιδεύσει.  Και, αν λέγεται οτιδήποτε από τις σατιρικές εφημερίδες ή από τα 

διαδικτυακά μπλογκ, να έχετε την αντοχή να τα ακούτε, να έχετε την αντοχή να τα 

μελετάτε σοβαρά, γιατί στο κάτω κάτω της γραφής προέρχονται από το λαό ή από μια 

μεγάλη μερίδα του λαού, και να απαντάτε επί αυτού, όχι να ζητάτε κάποιοι να παύσουν 

να βρίζουν τον Πρόεδρο.  

 Εγώ θέλω να σας πω το εξής:  Το 2006 -επειδή άκουσα κι άλλα πολλά μέσα σ’ 

αυτή την αίθουσα τα οποία άγγιζαν, λυπούμαι να πω, δε θέλω να χρησιμοποιήσω τη 

φράση αυτή, αλλά παίρνουν τη χώρα πολλά χρόνια πίσω, αν πραγματικά κάποιοι 

πιστεύουν ότι αυτό είναι ενδεχόμενο, ότι κάποιοι θέλουν τη φυσική εξόντωση του 

Προέδρου- το 2006 λοιπόν παίχτηκε ένα κινηματογραφικό έργο με πρωταγωνιστή έναν 

έγχρωμο Αμερικάνο ηθοποιό, από τους καλύτερους, το Forest Whitaker.  Το όνομα του 

κινηματογραφικού έργου ήταν “Ο τελευταίος βασιλιάς της Σκωτίας”, “The last king of 

Scotland”.  Μπορεί να το έχετε παρακολουθήσει αρκετοί από εσάς.  Και θα θυμάστε την 

ιστορία αυτή, που πραγματευόταν την ιστορία του Ίντι Aμίν, γιατί περί αυτού επρόκειτο, 

στην Ουγκάντα, όπου ολόκληρη η χώρα οδηγήθηκε στο να ανησυχεί μαζί με τον Ίντι 

Aμίν για το πότε θα τον δολοφονούσαν.  Ε, λυπούμαι πάρα πολύ, αυτή η χώρα δε θα 

οδηγηθεί στο να γίνει Ουγκάντα, έστω και αν το θέλετε κάποιοι, λέγοντας ότι κάποιοι 

δήθεν επιδιώκουν τη φυσική εξόντωση του Προέδρου!  Είναι εξωπραγματικά αυτά τα 

οποία λέτε!  Είναι πέρα από κάθε λογική, για να μην πω ότι καταλήγουν και καταντούν 

να φτάνουν στα όρια της γραφικότητας! 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι σημαντικό να πούμε ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα, σύμφωνα με τα 

τελευταία στοιχεία του ίδιου του Υπουργείου Οικονομικών, από το θετικό +0,9%, που 

ήταν το 2008, που ανάλαβε η κυβέρνηση Χριστόφια, μέσα σε είκοσι μήνες 

διακυβέρνησης διολίσθησε στο αρνητικό -3,5% το 2009 και αναμένεται με αντικειμενικές 

αξιολογήσεις να κατέβει ακόμα περισσότερο το 2010, φτάνοντας στο - 5,7%.  Οι 

κυβερνητικές προβλέψεις μέσω του Υπουργού Οικονομικών για τις επιπτώσεις της 

κρίσης στην κυπριακή οικονομία έπεσαν κατά πολύ έξω, με αποτέλεσμα την επιδείνωση 

των οικονομικών του κράτους και της οικονομίας γενικότερα.  Η αντίδραση του 

οικονομικού επιτελείου της κυβέρνησης δεν ήταν έγκαιρη, με αποτέλεσμα τα μέτρα που 

λήφθηκαν για την αναθέρμανση της οικονομίας, όπως η παροχή δανείων €200 εκατομ. 

από τον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης για απόκτηση κατοικίας ή η παροχή €2,4 

δις με καταθέσεις στις τράπεζες, με σκοπό την παραχώρηση δανείων στον ιδιωτικό 

τομέα, να μην έχουν φθάσει ακόμη στην αληθινή οικονομία, σε βαθμό που να μπορούν 

να την επηρεάσουν θετικά.  Και αυτό γιατί;  Γιατί βεβαίως η κυβέρνηση φρόντισε να μην 

πάρει καμία διαβεβαίωση από τους τραπεζίτες.  Ούτε τους εδέσμευσε με οποιοδήποτε 

τρόπο, αλλά και ούτε καν την προφορική διαβεβαίωση πήρε ότι τα χρήματα αυτά θα 

χρησιμοποιούνταν για την ενίσχυση της χρηματαγοράς και τη συνεπαγόμενη μείωση 

των χρεωστικών επιτοκίων.  Εμείς είπαμε τότε, και επαναλαμβάνουμε και σήμερα, ότι 

με γνωμάτευση της Υπηρεσίας Νομικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης μπορούσε 

νομοθετικά να μειωθεί το χρεωστικό επιτόκιο από το πλαφόν του Euribor και πάνω.  Και 

βεβαίως ο δείκτης του Euribor ήταν, κυμαινόμενος κι αυτός, γύρω στο 1,5% με 2%.  

Από το 4% και 5%, που είναι σήμερα η διαφορά, μπορεί να μειωθεί νομοθετικά.  

Έχουμε γνωμάτευση, μιλήσαμε δημόσια, το είπαμε στον Υπουργό Οικονομικών.  
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Βεβαίως, δεν υπήρξε οποιοδήποτε αντεπιχείρημα, όπως δεν υπήρξε οποιαδήποτε 

πράξη επ’ αυτού.   

 Αλλά, στο τέλος τέλος, ποιοι κυβερνούν σ’ αυτό τον τόπο;  Και δεν προσπαθώ να 

επαναλάβω αυτό που είπε ο Καραμανλής τη δεκαετία του ’60, «ποιοι κυβερνούν σ’ αυτό 

τον τόπο;».  Εσείς κυβερνάτε σ’ αυτό τον τόπο!  Κυβερνά ο Πρόεδρος Χριστόφιας, 

κυβερνούν τα συγκεκριμένα κόμματα που τον υποστηρίζουν.  ∆εν μπορούσατε να 

καλέσετε τους τραπεζίτες, οι οποίοι δεν είναι δεκάδες, είναι τέσσερις - πέντε, και να τους 

πείτε το εξής απλό και κατανοητό:  «∆ικαιούστε και θέλετε να συνεχίσετε με την ίδια 

νοοτροπία να πραγματοποιείτε υπερκέρδη;  Πολύ ωραία!  Εγώ θα σας φορολογώ στο 

95% ή στο 99% των υπερκερδών που κάνετε πάνω από το όριο που εγώ θεωρώ ότι 

ξεπερνά το πλαφόν για τα χρεωστικά επιτόκια.  Θέλετε να μείνετε στο 5%, μείνετε, 

θέλετε να μείνετε στο 7%, μείνετε, θέλετε να μείνετε στο 8%, να μείνετε.  Εγώ θα σας 

φορολογήσω, γιατί εγώ κυβερνώ σ’ αυτό τον τόπο», ως κράτος, ως κυβέρνηση, δηλαδή.  

Γιατί δεν το κάματε αυτό το πράγμα, ένα πράγμα που έκανε ο Κώστας Καραμανλής 

κατά τη διάρκεια της πενταετούς διακυβέρνησης και μ’ αυτό τον τρόπο κατάφερε να 

ρίξει τα χρεωστικά επιτόκια; Αλλά, αντ’ αυτού, ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ έκαμε 

μία έκκληση από το βήμα της Βουλής λέγοντας το εξής:   «Απευθύνω έκκληση προς την 

Κεντρική Τράπεζα και προς όλους τους αρμόδιους φορείς και τους τραπεζίτες να 

φροντίσουν να μειώσουν τα χρεωστικά επιτόκια».  Μα γιατί να μειώσουν οι τράπεζες τα 

χρεωστικά επιτόκια;  Οι τράπεζες είναι ιδιωτική επιχείρηση!  Οι τράπεζες επιδιώκουν το 

κέρδος!  Οι τράπεζες δεν παραχωρούν κανένα μερίδιο του κέρδους τους οικειοθελώς 

ούτε με παχιά λόγια που μπορούν να τους πουν οι πολιτικοί ούτε βέβαια με 

οποιαδήποτε προσέγγιση κοινωνικού πατριωτισμού, αν μου επιτρέπεται ο όρος.  Μόνο 

αν πιέζονταν από την κυβέρνηση, θα καταλάβαιναν ότι ήταν υποχρεωμένες να το 

πράξουν.   
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 Αλλά εγώ, επειδή δε φοβούμαι κανέναν, ακόμα και όταν είναι φίλος μου, δε 

φοβούμαι, όταν μιλώ δημόσια, να πω κάποια πράγματα, λέω, λυπούμαι πάρα πολύ 

που ο Υπουργός των Οικονομικών -είναι εδώ ο Υπουργός των Οικονομικών- δεν είχε 

την έξωθεν καλή μαρτυρία, να πράξει αυτό το πράγμα -εγώ του το είπα και κατ’ ιδίαν και 

θα το πω και τώρα δημόσια- γιατί ο Υπουργός των Οικονομικών προέρχεται από την 

οικογένεια των τραπεζιτών.  Και βεβαίως οι πολίτες που παρακολουθούν εύλογα θα 

μπορούσαν να σχηματίσουν την εντύπωση και να πουν «μα πώς είναι δυνατό ο 

Υπουργός των Οικονομικών, που προέρχεται από την οικογένεια των τραπεζιτών, να 

πιέσει τις τράπεζες, όντας ο βραχίονας της εκτελεστικής εξουσίας, για να μειώσουν τα 

υπερκέρδη;».  Θα μου πείτε ο Υπουργός των Οικονομικών -και προσυπογράφω επ’ 

αυτού- ενδεχομένως είναι -και είναι, το λέω απερίφραστα- ο εντιμότερος των ανθρώπων, 

αλλά εδώ δεν έχει σημασία αν είσαι έντιμος ή εντιμότερος, σημασία έχει τι έξωθεν καλή 

μαρτυρία έχεις.  Και ο Υπουργός των Οικονομικών δεν είχε την έξωθεν καλή μαρτυρία 

λόγω της προέλευσής του -που δεν μπορούσε να το ελέγξει βέβαια- της επαγγελματικής, 

για να κάμει αυτό το πράγμα ως βραχίονας της οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης.  

Ξέρετε πόσα σχόλια έχουν κυκλοφορήσει μέσα στο λαό γι’ αυτή την απραξία και τη 

βραδυπορία της κυβέρνησης γύρω από το θέμα αυτό;  Είμαι βέβαιος ότι ο φίλος 

Υπουργός Οικονομικών τα έχει ακούσει και τα γνωρίζει. 

 Θέλω να πω ακόμα ότι το ποσό των €2,4 δις δόθηκε ουσιαστικά υπό μορφή 

βραχυπρόθεσμων καταθέσεων, που τελικά περιόριζε τις τράπεζες και τα πιστωτικά 

ιδρύματα και δεν μπορούσαν να παρέχουν τα αναγκαία μεσοπρόθεσμα και 

μακροπρόθεσμα δάνεια προς την οικονομία.  Συμπέρασμα: αυτό το μέτρο ήταν 

ερασιτεχνικό και αναποτελεσματικό.  Οι λανθασμένες επιλογές και η αποσπασματική 

διαχείριση της κρίσης από την κυβέρνηση είχαν ως αποτέλεσμα να μη δημιουργηθούν 
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οι προϋποθέσεις, για να ενισχυθούν τα εισοδήματα και η αγορά εργασίας.  Αυτό 

συνέβαλε στο μεγαλύτερο περιορισμό των εσόδων του κράτους. 

 Οι βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, όπως το έπραξαν τότε που 

προέκυψε η κρίση, η οποία διογκούμενη ολονέν με την πάροδο του χρόνου έφτανε σε 

μας και ζούσαμε τις επιπτώσεις της, σ’ αυτή τη συνεδρίαση των προϋπολογισμών με 

ένα ρεβανσιστικό τρόπο, και κάποιος δεν είναι ανάγκη να έχει γνώσεις ψυχολογίας, για 

να το καταλάβει, επανέλαβαν τους εαυτούς τους.  Μίλησαν όπως μίλησαν τότε, με ένα 

ρεβανσιστικό και εκδικητικό τρόπο για την κακή δομική συγκρότηση ή για τις κακές 

αρχές της ελεύθερης οικονομίας, την οποία όσοι υποστήριξαν είναι υπόχρεοι τώρα να 

θυμούνται τις κακές συνέπειές της και ότι αυτή η ελεύθερη οικονομία έχει φέρει αυτά τα 

κακά και κατά συνέπεια περίπου κατά το κοινώς λεγόμενο «τα θέλατε και τα πάθατε!».  

Βεβαίως, αυτός είναι ρεβανσισμός, ένας ρεβανσισμός που δεν έχει ούτε καν πολιτικό 

περίβλημα στο ελάχιστο!  Γιατί κάποιος, αν ήθελε να οδηγήσει τη συζήτηση προς την 

κατεύθυνση αυτή, θα μπορούσε να σας πει «ναι, βεβαίως, λέτε τώρα για την ελεύθερη 

οικονομία, ξεχνώντας ότι κατά τη διάρκεια της πολυετούς διακυβέρνησης της 

Ανατολικής Ευρώπης από καθεστώτα τα οποία υποστηρίξατε και των οποίων υπήρξατε 

σθεναροί υποστηρικτές τις προηγούμενες δεκαετίες δεν υπήρχε καθόλου οικονομία, 

μαζί με όλα τα άλλα τα οποία ήταν είδη σε ανεπάρκεια».  Βεβαίως, αυτό δεν είναι 

πολιτική συζήτηση, αυτό είναι παρελθοντολογία και μπορεί να είναι καλή η 

επιχειρηματολογία στα πλαίσια κάποιας ατάκας ή κάποιων εντυπωσιακών 

τοποθετήσεων, αλλά δε νομίζω ότι διαφωτίζει το ζήτημα.  Αυτό που διαφωτίζει το 

ζήτημα είναι ότι -και θα πρέπει να το πούμε- η κυβέρνηση αυτή απέφυγε επιμελέστατα, 

για λόγους που η ίδια γνωρίζει -εγώ δεν το αποδίδω σε αμέλεια, το αποδίδω σε 

πρόθεση- να κάνει οποιαδήποτε ουσιαστική παρέμβαση, για να ελέγξει τις συνέπειες 

της κρίσης.  ∆εν μπορώ να ξέρω τα ελατήρια αυτής της πρωτοφανούς, αυτής της 
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κατακλυσμιαίας, της ολοφάνερης, της μεγάλης παράλειψης και μεγάλης αμέλειας την 

οποία έκανε.  Θα μπορούσε τουλάχιστο στο θέμα των χρεωστικών επιτοκίων να 

ενεργήσει όπως είχαμε υποδείξει.  Αμέλησε να το πράξει.  Και πραγματικά μένω 

έκπληκτος, γιατί δε θέλω να πιστώσω και δεν πιστώνω ούτε χρεώνω το ΑΚΕΛ ότι καθ’ 

οιονδήποτε τρόπο ήθελε να βοηθήσει τις τράπεζες.  ∆εν ξέρω γιατί ενήργησε όπως 

ενήργησε.   

 Θέλω, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να έρθω τώρα στο θέμα 

του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, για το οποίο σε λίγο βεβαίως, προκειμένου περί 

των μισθών και του δέκατου τρίτου των υπαλλήλων του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου, θα υπερψηφίσουμε αναγκαστικά, για να μπορέσουν να κάνουν Χριστούγεννα 

οι άνθρωποι, με ανοικτό όμως το μέτωπο, όπως όλοι ξέρουμε, για συζήτηση στο νέο 

χρόνο.  Βεβαίως, δεν μπορεί να γίνει αποδεκτή η πικραμένη τοποθέτηση του γενικού 

γραμματέα του ΑΚΕΛ ότι έχουν παραβεί τη δεοντολογία ιδιαίτερα οι συνεργάτες στην 

κυβέρνηση, αλλά βεβαίως και οι υπόλοιποι οι οποίοι δεν είναι στην κυβέρνηση, γιατί η 

δεοντολογία τούς δεσμεύει εξίσου, όταν ενεργούν στη Βουλή, για το Ραδιοφωνικό 

Ίδρυμα Κύπρου και ότι θα έπρεπε να ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, παραθεωρώντας 

ότι εκατοντάδες προσλήψεις έχουν γίνει με καθαρά κομματικά κριτήρια, ότι γίνονται 

στημένες εκπομπές με κατευθυνόμενο πολιτικό λόγο.  ∆ε μιλώ για στημένες εκπομπές 

όπου καλούνται συγκεκριμένα ορισμένοι μόνο.  Αυτό είναι το τελευταίο και θα ήταν, 

νομίζω, εκμαυλισμός να ρίξουμε το επίπεδο στο ποιοι καλούνται και ποιοι δεν καλούνται 

με προσωπικά κριτήρια.  Καλούνται συγκεκριμένοι όμως με πολιτικά κριτήρια.  

Παραδείγματος χάριν, δε θα καλεστούν άνθρωποι σε συγκεκριμένες εκπομπές οι οποίοι 

έχουν αντίθετη άποψη από αυτή της κυβέρνησης επιλεγμένα, μεθοδευμένα και με 

πρόγραμμα.  Υπάρχουν λοιπόν αυτοί οι αποκλεισμοί και βεβαίως αυτοί δε γίνονται από 

το διοικητικό συμβούλιο, γίνονται από υψηλόμισθα διευθυντικά στελέχη τομέων στο 
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Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.  Άρα, υπήρχε ζήτημα, δεν ήταν μόνο παραβίαση 

δεοντολογίας.  Και μπορεί μεν οι εργαζόμενοι να εισπράττουν οικονομικά την 

κακοδαιμονία εξαιτίας της συμπεριφοράς των ιθυνόντων στο ΡΙΚ, αλλά αυτό δεν 

απαλλάσσει των ευθυνών κανέναν, ιδιαίτερα το διοικητικό συμβούλιο και τα υψηλά 

στελέχη, όπως και βεβαίως αυτούς που θέλουν να τους κάνουν τους συνηγόρους. 

 Θέλω να πω ότι -είναι εδώ ο Υπουργός των Οικονομικών- έχω παρατηρήσει μια 

πάρα πολύ αξιοπερίεργη συμπεριφορά ιδιαίτερα αυτές τις μέρες.  Ο Υπουργός των 

Οικονομικών, με βάση το δικό μας σύστημα, δεν έχει δικαίωμα να ανεβεί επί του 

βήματος, το απαγορεύει ο Κανονισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων, και να δώσει 

απάντηση, όπως γίνεται σε άλλα κοινοβουλευτικά συστήματα.  Όμως, είναι ένα ζήτημα 

που οφείλει να το διευκρινίσει δημόσια.  Μέχρι σήμερα, από την ίδρυση της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας, οι κυβερνητικοί υπαλλήλοι, αυτοί δηλαδή που πληρώνονται από το 

δημόσιο ταμείο, πληρωνόντουσαν στις 15 ∆εκεμβρίου εκάστου χρόνου τον κανονικό 

τους μισθό και στις 30 ∆εκεμβρίου το δέκατο τρίτο μισθό.   

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα η κ. Ντίνα 

Ακκελίδου.) 

 Ο Υπουργός Οικονομικών για πρώτη φορά φέτος, χωρίς βεβαίως να έχει δώσει 

εξηγήσεις καθ’  οιονδήποτε τρόπο, αποφάσισε να πληρώσει στις 23 ∆εκεμβρίου 2009 

και τους δύο μισθούς με εμβάσματα, δηλαδή όχι πια με επιταγές που αποστέλλονται -

εξάλλου ούτε σε εμάς ο μισθός φτάνει πια με επιταγές, γίνονται εμβάσματα, όπως θα 

ξέρετε όλοι, στις τράπεζες- στις 23 του μηνός.  Και εγώ σας ρωτώ:  Ποιος από τους 

εργαζόμενους στο δημόσιο τομέα θα καταφέρει να πάει την παραμονή των 

Χριστουγέννων να διευκρινίσει αν έγινε το έμβασμα, να κάμει ανάληψη των χρημάτων 

και να κάμει τα χριστουγεννιάτικα ψώνια;  Θα πάει μετά τα Χριστούγεννα.  Λοιπόν, αυτά 

τα τρικ, γιατί περί τρικ πρόκειται, δηλαδή κόλπα, είναι κόλπα τα οποία πραγματικά 
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αφήνουν κατάπληκτους τους πολίτες και διερωτώνται -έχω ακούσει τρομερά παράπονα 

γύρω από το θέμα αυτό- πώς θα καταφέρουν να κάμουν τα χριστουγεννιάτικα ψώνια, 

όταν θα πάρουν το μισθό τους ουσιαστικά μετά τις 25 ∆εκεμβρίου!  Αυτό γίνεται για 

εξοικονόμηση κάποιων τοκοχρεολυσίων;  Γίνεται, για να έχει η κυβέρνηση ακόμα εφτά 

μέρες τα χρήματα στο δημόσιο ταμείο;  ∆εν μπορώ να καταλάβω!  Αλλά υπάρχει και η 

περαιτέρω συνέπεια.  ∆εν είναι κατανοητό από τον Υπουργό Οικονομικών, που είναι ο 

κατεξοχήν ειδικός, για να το καταλάβει, ότι με αυτό τον τρόπο αυτό που πετυχαίνει 

πρώτα και πάνω από όλα είναι το πάγωμα της αγοράς;  Εάν το ένα τρίτο του κυπριακού 

πληθυσμού, που είναι οι κυβερνητικοί υπάλληλοι, δε θα έχει χρήματα μέχρι τις 24 το 

βράδυ να πάει να ψωνίσει, που η πλειοψηφία δε θα έχει, τότε δε θα δουλέψει ούτε η 

αγορά.  ∆ιερωτώμαι πραγματικά γιατί έγινε αυτός ο χειρισμός. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον Υπουργό Οικονομικών) 

 Αυτόματα, στις 23.  Και είπατε «εγώ θέλω να τους δώσω και τους δύο μισθούς», 

παραθεωρώντας όμως αυτό που έχω εξηγήσει.  Επειδή δεν επιτρέπεται διάλογος, δε 

θα τον κάμουμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Ό,τι θέλετε, κύριε Κατσουρίδη.  Να σας ακούσω, αν θέλετε να ρωτήσετε κάτι.  

Εσείς δικαιούστε, νομίζω, έτσι, κυρία Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Ε, αφού του εδώσετε άδεια! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Προσπαθώ να καταλάβω γιατί το έμβασμα θα είναι εκεί στις 23 και δε θα πάει στις 

23.  Γιατί το προεξοφλείς ότι θα πάει στις 24 το βράδυ; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, συνάδελφοι! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Να σας απαντήσω.  Γιατί από τις 23 του μηνός μέχρι τις 24 είναι πολύ σύντομη  

χρονική διάρκεια, για να καταφέρει κάποιος και να πάει στην τράπεζα, όταν είναι 

εργαζόμενος και αυτός και η γυναίκα του, και να κάνει τα ψώνια, που, όπως πολύ καλά 

ξέρετε, μιας και είστε και εσείς οικογενειάρχης, όπως είμαστε όλοι μας, δε γίνονται μέσα 

σε μισή ημέρα, τα χριστουγεννιάτικα.  Θέλεις δύο, τρεις, ίσως και περισσότερες μέρες. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Άρα, συμφώνησες μαζί μου.  Ευχαριστώ που συμφώνησες! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όι, εν εσυφφώνησα! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θέλω να πω κάτι άλλο ακόμα.  Θέλω να πω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνεχίστε, κύριε Ερωτοκρίτου, χωρίς να… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μα δεν είμαι εγώ που κάνω διακοπές, κυρία Πρόεδρε.  Αν κάποιοι κάνουν 

διακοπές, είναι οι συνάδελφοί μου κάτω! 

 Θέλω ακόμα πραγματικά να διερωτηθώ για ένα ζήτημα το οποίο έχει μια θεσμική 

διάσταση τεράστιας σημασίας, θεσμική διάσταση η οποία αφορά την άμυνα.  Έκανε μια 

αναφορά ο Αβέρωφ Νεοφύτου και θα συμφωνήσω μαζί του.  Ο Αβέρωφ Νεοφύτου 

συνυπολόγισε τα χρόνια από το 2006, αν θυμούμαι καλώς, μέχρι σήμερα.  Εγώ έχω… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τέσσερα. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τέσσερα.  Εγώ έχω για τον τελευταίο χρόνο επιστολή υπογεγραμμένη από το 

Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων -ήταν εδώ προ ολίγου και ο διευθυντής- ότι το ποσό της 

έκτακτης εισφοράς για την άμυνα που εισπράχθηκε το 2008 ήταν €385.342.304.  

Ξέρουμε πολύ καλά ότι μόνο το ένα τρίτο πηγαίνει για την άμυνα και τα άλλα πηγαίνουν 

στο δημόσιο ταμείο.  Εγώ ρωτώ και, άμα θέλετε, να το κουβεντιάσουμε σε μια άλλη 

συνεδρίαση:  Είναι επιτρεπτό θεσμικά αυτό;  Έχω απάντηση.  ∆εν είναι επιτρεπτό!  ∆εν 

είναι επιτρεπτό!  Από φόρο ο οποίος επιβάλλεται, για να εξυπηρετήσει συγκεκριμένο 

σκοπό -και η εισφορά για την άμυνα είναι δυνάμει νόμου που γίνεται- δεν επιτρέπεται  

το κράτος να παίρνει χρήματα και να τα χρησιμοποιεί με οποιοδήποτε τρόπο θέλει.  

Υπάρχει ζήτημα!  Και από αυτό το βήμα εμείς καλούμε το Γενικό Εισαγγελέα να 

ερευνήσει το ζήτημα.  Όχι βέβαια για να τιμωρήσει τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ή 

οποιονδήποτε από αυτούς διαχειρίζεται τα χρήματα.  ∆εν τα βάλλουν στην τσέπη τους. 

τα βάλλουν στο δημόσιο ταμείο.  Όταν τα βάλλουν στο δημόσιο ταμείο όμως, κάτι που 

έχει διαφορετικό σκοπό από αυτό που, σύμφωνα με το νόμο, έχει ο προορισμένος  

φόρος, αυτό είναι πρόβλημα, μεγάλο πρόβλημα, θεσμικό.  Λοιπόν, αυτό εμείς δεν 

πρόκειται να δεχτούμε να συνεχίσει να εφαρμόζεται.  Εάν πρέπει μόνο €90.000.000 να 

πηγαίνουν για την άμυνα, μόνο €90.000.000 να εισπράττονται.  Και, αν θέλετε, να το 

κουβεντιάσουμε.  ∆εν μπορεί να εισπράττονται €300.000.000 και να πηγαίνουν μόνο τα 

€90.000.000! 

 Θα πω κάποια πράγματα τώρα σε συντομία και για τα όσα έχουν λεχθεί από τους 

βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Έχω ακούσει ότι η μακροχρόνια 

στασιμότητα στην επίλυση του κυπριακού προβλήματος, περνά ο χρόνος, δυσχεραίνει 

τη λύση.  Και βεβαίως αυτό που εννοείται είναι ότι δυσχεραίνεται η λύση στα 

περιουσιακά τετελεσμένα.  Κυρίως είναι αυτό, χωρίς να παραθεωρούνται βέβαια τα 
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άλλα.  Αλλά να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους.  Αυτή η ιστορία με τις περιουσίες, 

για τις οποίες θα πω και κάποια πράγματα πιο κάτω, και με τα περιουσιακά 

τετελεσμένα...  Θα θυμόμαστε όλοι, και υπάρχουν οι στατιστικές μελέτες, ότι μέχρι το 

2004 μόνο το 15% των περιουσιών είχαν υποστεί επέμβαση από την πλευρά των 

Τουρκοκυπρίων.  Μετά το 2004, επειδή μας έμεινε το πολιτικό κεκτημένο των προνοιών 

του Σχεδίου Ανάν -που όσοι το υποστήριξαν τότε το υποστήριξαν θεωρώντας ότι ήταν 

σωστό και τους εξέφραζε, δικαίωμά τους ήταν, αλλά δεν μπορούν να το απορρίπτουν 

σήμερα λέγοντας ότι δε θέλουμε να κουβεντιάσουμε, γιατί ήταν κάποιες πρόνοιες που 

ήταν εκεί- λόγω αυτών των πολιτικών κεκτημένων για την περιουσία, οι Τουρκοκύπριοι 

ενθαρρύνθηκαν και άρχισαν να οικοδομούν και έχουμε φτάσει στο σημερινό σημείο, 

όπου μάλιστα προτείνουν και κατηγοριοποίηση της περιούσιας σε είκοσι δύο θεματικές. 

 Υπήρξαν οι αποφάσεις του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.  

Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και κάποιες πολιτικές δυνάμεις έχουν πει ότι το Κυπριακό 

δεν είναι νομικό ζήτημα, δεν είναι θέμα δικαστηρίου, και συμφωνούμε επ’ αυτού.  Όμως, 

δεν μπορούμε να βάζουμε στο περιθώριο εντελώς και να αχρηστεύουμε τις αποφάσεις 

του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων στην πολιτική προώθηση των 

σκοπών μας, ιδιαίτερα στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων, όταν στα ζητήματα της 

διακυβέρνησης ή στα ζητήματα της περιουσίας μια μεγάλη πτυχή αφορά τα ανθρώπινα 

δικαιώματα, αφορά τη δημοκρατία, αφορά την πλουραλιστική εκπροσώπηση και το 

αναπαλλοτρίωτο δικαίωμα της περιουσίας.  Φαίνεται ότι η κυβέρνηση με την 

υποστήριξη του μεγάλου κόμματος της αντιπολίτευσης, με την ανοχή, θα μπορούσε να 

πει κάποιος, για να ακριβολογεί, φαίνεται ότι, ναι, αυτό το εργαλείο δεν το 

χρησιμοποίησε επαρκώς και ούτε υπάρχει διάθεση βεβαίως να το χρησιμοποιήσει. 

 Το 2006, για να πούμε κάποια πράγματα και για το ορόσημο του ∆εκεμβρίου, το 

2006 με τον “αδιάλλακτο” Τάσσο Παπαδόπουλο είχαμε πετύχει ομόφωνα 
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Συμπεράσματα και πάγωμα δώδεκα κεφαλαίων.  Σήμερα με την “ευέλικτη” πολιτική του 

κ. Χριστόφια, που συνεπικουρείται βέβαια από την ανοχή του κόμματος της 

συμπολιτευόμενης αντιπολίτευσης, μείναμε μόνοι μας σαν ∆ον Κιχώτες και θα βάλουμε 

κάποιες προϋποθέσεις για πέντε ή έξι κεφάλαια, που μπορούν να μετακινηθούν βέβαια, 

για όσους καταλάβουν, με δηλώσεις καλής θέλησης από την Τουρκία.  Αναφέρομαι στα 

γνωστά “benchmarks”.  ∆ηλαδή, συγκρίνοντας το τι έγινε το 2006 με το τι έγινε το 

∆εκέμβριο, η διαφορά είναι υπερβολικά και κατά κράτος συντριπτική εναντίον μας.  Και 

μάλιστα, συγκριτικά, ο Τάσσος Παπαδόπουλος κατηγορείτο ως αδιάλλακτος, σκληρός 

διαπραγματευτής, ο οποίος δε δεχόταν οτιδήποτε, ενώ σήμερα προβάλλεται η πολιτική 

του Προέδρου Χριστόφια ως ευέλικτη και κατεξοχήν συναινετική και πολιτική η οποία 

μπορεί να καταφέρει να σπάσει το αδιέξοδο.   

 Λέχθηκε ακόμα ότι τα όσα αρνητικά επισημαίνονται δεν πρέπει να μας οδηγήσουν 

στην όποια λύση.  Έχω ακούσει από τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι το 

μοναδικό του παράπονο από τον Πρόεδρο Χριστόφια στη διαχείριση του Kυπριακού 

είναι ότι δεν τον ενημερώνει εκ των προτέρων.  ∆εν άκουσα καμία κριτική και καμία 

αναφορά για την ουσία των όσων μπαίνουν στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων.  ∆εν 

έχω ακούσει τίποτε για την εκ περιτροπής προεδρία, δεν έχω ακούσει τίποτε για τη 

σταθμισμένη ψήφο, δεν έχω ακούσει τίποτε για το μηχανισμό επίλυσης των αδιεξόδων 

στην ομόσπονδη πολιτεία που θα προκύψει -παρενθετικά εδώ να υπενθυμίσω ότι σε 

κάθε περίπτωση ο μηχανισμός ο οποίος προτείνεται θα διχάζει τους Ελληνοκυπρίους 

και τους Τουρκοκυπρίους στη νέα πολιτεία, αντί να τους ενώνει- δεν έχω ακούσει τίποτα 

από την πλευρά του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για τις γενναιόδωρες παροχές του κ. 

Χριστόφια προς τον κ. Ταλάτ, για την παραμονή 50 000 εποίκων, χωρίς βεβαίως να 

γίνει οποιαδήποτε αναφορά τότε που προτάθηκε σε προηγούμενη απογραφή του 

πληθυσμού.  Ούτε βεβαίως έχω ακούσει οτιδήποτε για τις είκοσι δύο κατηγοριοποιήσεις 
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των περιουσιών των προσφύγων, που βεβαίως προτείνεται από την άλλη πλευρά, ούτε 

βέβαια έχω ακούσει οτιδήποτε για το επεμβατικό δικαίωμα της Τουρκίας, για το οποίο 

θα πρέπει να θυμίσω, χωρίς να θέλω να ξύσω παλιές πληγές -είναι ιστορικά γεγονότα 

και δεν πρέπει να τα αφήνουμε πίσω μας- η πλευρά του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, με 

τον πρόεδρό του, μας έλεγε πάντα ότι δεν υπάρχει λόγος, απευθυνόμενος προς τον 

κυπριακό λαό, να φοβάται ο κυπριακός λαός πια, μετά το 2004, το επεμβατικό δικαίωμα 

της Τουρκίας, γιατί απλούστατα η ειρηνική συνύπαρξη και η προσπάθεια για κοινή 

ευημερία μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση δε θα δίνει το δικαίωμα επέμβασης μιας 

ευρωπαϊκής χώρας σε βάρος κάποιας άλλης. 

 Θέλω ακόμα, κλείνοντας την ενότητα αυτή, να καλέσω τον Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας, όπως ήταν η θέση μας στο Εθνικό Συμβούλιο, να μη συναινέσει στο να 

πάει σε συναντήσεις με τον κ. Ταλάτ είτε στην οικία του στην Κερύνεια είτε στην οικία 

του Προέδρου της ∆ημοκρατίας στο Κελλάκι.  Είναι ένας χειρισμός των συνομιλιών ο 

οποίος υποβιβάζει το επίπεδο της συζήτησης σε ένα επίπεδο προσωπικής φιλίας, αλλά 

και διαφοράς που μπορεί να επιλυθεί φιλικά.  Και εγώ δε δέχομαι, όπως πολλές 

χιλιάδες πολιτών, ότι το δικό μου πρόβλημα μπορεί να το επιλύσει ο κ. ∆ημήτρης 

Χριστόφιας φιλικά. δέχομαι ότι μπορεί να το επιλύσει θεσμικά.  Είναι ο εκλελεγμένος 

Πρόεδρος και του έχω εμπιστοσύνη σαν απλός πολίτης, ότι μπορεί να το διαχειριστεί 

σωστά.  ∆εν έχω εμπιστοσύνη ότι μπορεί να το διαχειριστεί στα πλαίσια αυτής της 

αντίληψης, ότι είμαστε όλοι φίλοι, όλοι οι Έλληνες, και ότι βεβαίως μπορούμε στα 

πλαίσια της φιλίας να συζητήσουμε.  Πέραν του γεγονότος ότι συνειρμικά και 

σημειολογικά με τη μετακίνηση από το χώρο που γίνονται οι συνομιλίες και τη μεταφορά 

τους στην Κερύνεια ή στο Κελλάκι αυτό το οποίο ουσιαστικά εκπέμπεται προς τους έξω 

είναι ότι μετατίθεται και η βάση των συνομιλιών, κατά τρόπο που θα μπορούσε κάποιος 
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να σκεφτεί ότι και η μετακίνησή τους εντελώς κάτω από την ομπρέλα των Ηνωμένων 

Εθνών είναι ένα μελλοντικό ενδεχόμενο. 

 Έχω ακούσει ακόμα από την πλευρά του προέδρου του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού μια αναφορά, που βεβαίως δεν είχε αποδέκτη βασικά οποιοδήποτε 

πολιτικό κόμμα, είχε αποδέκτη τον εκπονητή μίας μελέτης, με την οποία ο καθένας 

δικαιούται να διαφωνεί ή να συμφωνεί ανάλογα με το τι πιστεύει, αναφορικά με το 

κόστος των περιουσιών που βρίσκονται στα κατεχόμενα.  Η μελέτη λέει ότι το κόστος 

των περιουσιών σήμερα υπερβαίνει τα €40 δις.  Με το Σχέδιο Ανάν και με τους διεθνείς 

συνεισφορείς στο κοινό ταμείο που, όπως θα ενθυμείστε, τότε ανοίχτηκε, η συνεισφορά 

έφτασε μόλις στο €1 δις, παρά τις αγωνιώδεις εκκλήσεις.  Κατά συνέπεια, η 

οποιαδήποτε παραχώρηση στο περιουσιακό, κατά τη δική μας άποψη, θα ομοιάζει, και 

ας μου επιτραπεί η έκφραση, να το πω έτσι όπως το λέει ο λαός…  ∆ηλαδή, δε χάνεις 

μόνο ένα δικαίωμα, αλλά επιπλέον καλείσαι να το πληρώσεις κιόλας, γιατί στην 

πραγματικότητα είναι €40 και πλέον δις και η συνεισφορά ήταν €1 δις.  Με τα 

οικονομικά δεδομένα και μεγέθη της εποχής του 2004, θα πληρώναμε τα υπόλοιπα €39 

δις.  Ξέρετε τι μου θυμίζει αυτό;  Να το πω και ας μη θεωρηθεί ατάκα… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, σας παρακαλώ… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι, κύριε πρόεδρε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 …κάνετε ένα λάθος εδώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι, κύριε πρόεδρε του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να με ρωτήσετε ό,τι θέλετε.  

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 
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 Η αναφορά μου δεν αφορούσε κανέναν που έκαμε μελέτη, διότι δεν είδα καμιά 

μελέτη.  Ακούω τι λέγεται από οικονομικά συμφέροντα και από όσους εναντιώνονται στη 

λύση.  Εκεί ήταν η αναφορά μου και σε κανένα μελετητή.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνεχίστε, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Επειδή ο μελετητής αυτός υπάρχει και είναι ο κ. Χριστόδουλος Χριστοδούλου -

αξιόπιστα και έγκυρα τα όσα έχει γράψει και τα όσα έχει πει, είναι ο πρώην ∆ιοικητής 

της Κεντρικής Τράπεζας- και επειδή η αναφορά του προέδρου του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού ήταν σαν ατάκα που τη συγκράτησα, «ου περί χρημάτων τον αγώνα 

ποιούμεθα», αναγκάστηκα να κάμω αυτή την αναφορά, την οποία έχω κάμει, 

προσθέτοντας το εξής:  Εάν στα επιχειρήματα του 2004 ένα από τα σημαντικά 

επιχειρήματα ήταν οι αποζημιωτικές πρόνοιες -και έτσι ήταν τότε- που περιλαμβάνονταν 

στο Σχέδιο Ανάν για εκείνους οι οποίοι δε θα λάμβαναν τις περιουσίες -γιατί αυτή ήταν η 

αντίληψη, ότι ένα μέρος των Ελληνοκυπρίων δε θα λάμβανε τις περιουσίες πίσω, αλλά 

βεβαίως θα αποζημιωνόταν- εάν λοιπόν τότε αυτοί που υποστήριζαν το “ναι” είχαν 

αναδείξει αυτές τις αποζημιωτικές πρόνοιες, λέγοντας «αξίζει τον κόπο, παρά το ότι δε 

θα πάρετε τις περιουσίες πίσω, εφόσον θα είναι γενναιόδωρη η ανταμοιβή, για το 

γενικότερο καλό να προχωρήσουμε σε μια λύση», γιατί σήμερα ισοπεδώνουμε τα πάντα 

και τα κάνουμε ίσα με το δάπεδο λέγοντας «ου περί χρημάτων τον αγώνα ποιούμεθα»;  

Και βεβαίως εμείς δεν υποστηρίξαμε το “ναι”.  Είναι αυτοί που υποστήριξαν το “ναι” που 

έλεγαν αυτά τα επιχειρήματα.  Γι’ αυτό το λόγο κάνω αυτή την αναφορά. 
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 Ο Νίτσε είχε πει πως δε χρειάζεται κανέναν πολιτικό, για να επιβεβαιώσει την 

αγάπη του προς την πατρίδα, ούτε κανένα ιερέα, για να επιβεβαιώσει την αγάπη του 

προς το Θεό.  Οι φίλοι της αριστεράς νομίζω ότι μπορεί να είναι πιο εξοικειωμένοι με 

αυτό!  Κατά τον ίδιο λόγο νομίζω πως ο κυπριακός λαός δε χρειάζεται κανένα αρχιερέα 

της πολιτικής, για να του επιβεβαιώνει τον πατριωτισμό του, είτε δηλαδή φορεί 

φουστανέλα είτε δε φορεί!  Νομίζω οι αναφορές αυτές δεν είναι αναφορές που τιμούν 

τον πολιτικό λόγο. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Στα επόμενα λίγα λεπτά που έχω θέλω να κάνω και μία αναφορά στην 

“πολυδιάστατη” εξωτερική πολιτική την οποία η κυβέρνηση αυτή υποτίθεται ότι, μέσα 

από τα λεγόμενα όλων των ομιλητών, εξυπηρετεί.  Και, επειδή δε θέλω να είμαι 

γενικόλογος, θέλω να είμαι συγκεκριμένος, να πω το εξής:  Σε αυτό τον προϋπολογισμό 

μόνο το 4,6% του συνολικού προϋπολογισμού του Υπουργείου Εξωτερικών αφορά την 

κάλυψη των αναγκών των πενήντα τριών πρεσβειών, υπάτων αρμοστιών, μονίμων 

αντιπροσωπιών μας στο εξωτερικό.  Αυτό μάλιστα σε μια περίοδο που, όπως όλοι 

ξέρουμε, η Τουρκία αλωνίζει στο εξωτερικό και προπαγανδίζει για τις δικές της θέσεις 

και δημιουργεί τις προϋποθέσεις για απαλλαγή από τις ευθύνες της για την εισβολή 

στην Κύπρο και τις υποχρεώσεις της προς την Ευρωπαϊκή Ένωση και την Κυπριακή 

∆ημοκρατία.  Και δεν είναι μόνο το ότι η κυβέρνηση δε διαθέτει τα αναγκαία κονδύλια 

για διαφώτιση της κοινής γνώμης σε κέντρα αποφάσεων σχετικά με τις θέσεις μας, είναι 

και η απουσία κονδυλίων για φιλοξενία και ενημέρωση των ξένων δημοσιογραφικών 

αποστολών που επισκέπτονται την Κύπρο.   

 Ακούστε τι έκαμε αυτή η κυβέρνηση σε σχέση με την προβολή και τη διαφώτιση, 

με αριθμούς που κατατέθηκαν από το γραφείο του Κυβερνητικού Εκπροσώπου:  Κατά 

το 2009 είχαμε επισκέψεις επτά αποστολών από την Αγγλία.  ∆ε δόθηκε φιλοξενία σε 
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καμιά από αυτές.  Από τις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής ήρθαν τρεις αποστολές, εκ 

των οποίων φιλοξενήθηκε η μία, από τις τρεις αποστολές από το Βέλγιο καμία δε 

φιλοξενήθηκε, από τις δώδεκα από τη Γαλλία φιλοξενήθηκε μόνο μία και από τις 

τέσσερις γερμανικές αποστολές φιλοξενήθηκε μόνο μία, ενώ την ίδια περίοδο δε δόθηκε 

φιλοξενία σε καμιά αποστολή από αυτές που έφτασαν στην Κύπρο από την Ελβετία, 

την Ολλανδία, τη Σουηδία, την Αυστρία, τον Καναδά, την Ισπανία, τη Ρωσία και άλλες 

χώρες.  Να ήταν από χώρες της Ασίας ή χώρες αφρικάνικες, να το καταλάβω, ότι δεν 

ήθελαν να τους φιλοξενήσουν!  Από χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και δεν τους 

φιλοξένησαν!  Ποιους;  Έγκριτους δημοσιογράφους οι οποίοι ήρθαν στην Κύπρο, για να 

εισπράξουν εντυπώσεις, να εισπράξουν πληροφορίες και να πληροφορήσουν την κοινή 

γνώμη της χώρας τους! 

 Επομένως, να μη μας ξενίζει το γεγονός ότι τόσα χρόνια δεν καταφέραμε να 

περάσουμε στοιχειωδώς το δίκαιο των θέσεών μας προς τη διεθνή κοινότητα, για να 

έχουμε την αλληλεγγύη και τη στήριξη και άλλων χωρών, πέρα από τους 

παραδοσιακούς φίλους και συμμάχους μας.  Εγώ θα υπενθυμίσω -και τελειώνω- ότι 

είναι μόνιμες οι καταγγελίες, και ιδιαίτερα επί καθεστώτος Ντενκτάς, ότι επώνυμοι 

δημοσιογράφοι στην Ευρώπη και στην Αμερική μαζί με πολιτικά πρόσωπα -εννοώ του 

εξωτερικού- έπαιρναν δώρα σε εξευτελιστική τιμή ή σαν δώρα απλώς, χωρίς να 

πληρώσουν οτιδήποτε, εξοχικές κατοικίες στην Κερύνεια και στα υπόλοιπα θέρετρα της 

βορείου Κύπρου.  Εμείς δεν ήμασταν ικανοί να τους προσφέρουμε στοιχειωδώς τη 

φιλοξενία, που κατά παράδοση η ελληνική συμπεριφορά θα πρέπει να επιδεικνύει!  ∆εν 

ξέρω για ποιο λόγο.  Για λόγους οικονομικούς;  Για λόγους αβλεψίας;  Για λόγους 

περισυλλογής;  Και μετά θέλουμε να κάνουμε πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική! 

 Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη διάρκεια της ψήφισης των 

προϋπολογισμών θα πούμε ποια κονδύλια ψηφίζουμε και ποια δεν υπερψηφίζουμε. 
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 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επειδή έγιναν ονομαστικές αναφορές σε εμένα, θέλω να αποκαταστήσω την 

πραγματικότητα για τρία θέματα πολύ σύντομα.  Πρώτον, δεν επιτέθηκα σε διαδικτυακά 

μπλογκ.  Αναφέρθηκα σε μπλογκ τα οποία καλλιεργούν το φανατισμό και τη διχόνοια 

και εξωθούν άτομα σε παράνομες ενέργειες.  Τώρα γιατί κάποιοι συνάδελφοι ένιωσαν 

την ανάγκη να υπερασπιστούν αυτά τα πράγματα δεν μπορώ να το ερμηνεύσω εγώ.  

∆εν είναι δική μου δουλειά να το ερμηνεύσω.  Το δεύτερο που θέλω να πω, επειδή έγινε 

αναφορά ότι απέκτησα τη νοοτροπία από τη θητεία μου στις ανατολικές χώρες, είναι ότι 

δυστυχώς δεν είχα την τύχη ούτε να σπουδάσω ούτε να θητεύσω σε ανατολική χώρα! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 ∆υστυχώς, είπα! 

 Τρίτον, επειδή λέχθηκε ότι περίπου παρουσιάζουμε τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας 

όπως τον Ίντι Αμίν και την Κύπρο όπως την Ουγκάντα, θα πω ότι δε θα το σχολιάσω.  

Μας αξιολογεί όλους μας ο κυπριακός λαός.  Και, αν δεν απατώμαι, το ΑΚΕΛ αυτή τη 

στιγμή είναι η πρώτη πολιτική δύναμη του τόπου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού. 
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 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος του Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συγγνώμη, συνάδελφε. 

 Απλώς, κουραστήκαμε όλοι.  Νομίζω ότι την τελευταία ώρα μιλούν οι συνάδελφοι 

δυνατά και ενοχλούνται οι ομιλητές και ενοχλούμαστε και οι υπόλοιποι που θέλουμε να 

ακούσουμε.  Σας παρακαλώ να είσαστε ήσυχοι. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Λοιπόν, επειδή οι υψηλοί τόνοι από τους ομιλητές που προηγήθηκαν ανέβασαν τη 

θερμοκρασία και αναγκαστήκαμε να ενεργοποιήσουμε τα ψυκτικά μηχανήματα, και αυτό 

είναι κατανάλωση ενέργειας και ενάντια και στην οικονομία και στην οικολογία που 

θέλουμε, θα προσπαθήσω να ρίξω λίγο τους τόνους!   

 Η σημερινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού πραγματοποιείται εν μέσω 

των επιπτώσεων που έχουν προκληθεί στην κυπριακή οικονομία, ιδιαίτερα στο δεύτερο 

εξάμηνο του 2009, από την πρωτοφανή σε έκταση και βάθος παγκόσμια οικονομική 

κρίση.  Επιπτώσεις οι οποίες θα επεκταθούν, από ό,τι φαίνεται, και στο 2010 και στο 

2011.  Τις απόψεις μας για τα αίτια που οδήγησαν σε αυτή τις εκθέσαμε αναλυτικά κατά 

την πρόσφατη συζήτηση στο Κεφάλαιο Τέταρτο, μετά από σχετική εγγραφή του θέματος 

από την κοινοβουλευτική μας ομάδα. 

 Παρά το γεγονός ότι σε ορισμένες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

παρατηρούνται τάσεις βελτίωσης της οικονομίας τους, εντούτοις δεν υπάρχει ακριβής 
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πρόβλεψη για τη χρονική στιγμή της πλήρους ανάκαμψης.  Οι επιπτώσεις στην 

κυπριακή οικονομία ήσαν ετεροχρονισμένες, επακόλουθο της μορφής της.  Μικρή, 

ανοικτή οικονομία η οποία στηρίζεται κυρίως στους τομείς των υπηρεσιών, του 

τουρισμού, της εξοχικής ή της δεύτερης κατοικίας.  Οικονομία η οποία εν πολλοίς 

εξαρτάται από την κατάσταση της οικονομίας άλλων χωρών, όπως της Μεγάλης 

Βρετανίας και της Ρωσίας, που έχουν υποστεί σοβαρές επιπτώσεις. 

 Έγινε πολύς λόγος και επικρίθηκε η κυβέρνηση για την αποτυχία πρόβλεψης των 

επιπτώσεων.  Είναι γεγονός.  Μήπως όμως τα οικονομικά επιτελεία της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης, αλλά και των υπολοίπων χωρών μελών προέβλεψαν σωστά τις επιπτώσεις;  

∆εν είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση αυτή η οποία σε τακτά χρονικά διαστήματα προέβαινε 

σε αναθεωρημένες προβλέψεις και εκτιμήσεις και πάντοτε προς το αρνητικότερο;  Ποιες 

ήσαν οι προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης τον Οκτώβριο του 2008 και ποιες ήσαν 

το Μάρτιο του 2009;  Οι υπερβολές και η κινδυνολογία, η οποία αναπτύχθηκε σε πολλές 

περιπτώσεις αδικαιολόγητα, συνέβαλαν στη δημιουργία αρνητικής ψυχολογίας με 

συνεπακόλουθες επιπτώσεις στην καταναλωτική συμπεριφορά του κοινού, γεγονός το 

οποίο επιβάρυνε ακόμα περισσότερο την κατάσταση της οικονομίας. 

 Ο χρηματοπιστωτικός τομέας είχε το δικό του μερίδιο ευθύνης.  Τα υψηλά 

δανειστικά επιτόκια, που σε μερικές περιπτώσεις ξεπερνούσαν το 11%, δε βοηθούσαν 

στην πραγματοποίηση επενδύσεων και στην αναθέρμανση της οικονομίας.  Το επιτόκιο 

στις πιστωτικές κάρτες έφτασε το 18% σε μερικές περιπτώσεις, γεγονός το οποίο δε 

συνέβαλλε στην κατανάλωση.  Το τονίσαμε πολλές φορές, ότι πρόβλημα ρευστότητας 

του χρηματοπιστωτικού μας συστήματος δεν υπήρχε και δεν υπάρχει.  Εξάλλου, 

επίσημα κανένας δεν το έχει παραδεχθεί.  Πρόβλημα υπήρξε στο κόστος αγοράς 

χρήματος από τις τράπεζες.  Η αγορά χρήματος, η οποία προέρχεται κυρίως από τις 

καταθέσεις, ακρίβυνε με υπαιτιότητα των ίδιων των τραπεζών, οι οποίες στην 
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προσπάθειά τους να αντλήσουν κεφάλαια, όσο το δυνατό περισσότερα, για να τα 

επενδύσουν στο εξωτερικό με μεγάλες αποδόσεις κέρδους, αύξησαν τα καταθετικά 

επιτόκια μέχρι και 7% και συν.  Ζητήσαμε από τον περασμένο Οκτώβριο να μας δοθούν 

στη Βουλή στοιχεία για το ύψος των κεφαλαίων που επενδύθηκαν στο εξωτερικό από 

τις εμπορικές τράπεζες τα τελευταία δύο χρόνια.  Μέχρι στιγμής δυστυχώς δεν υπήρξε 

καμία ανταπόκριση.   

 Παρ’ όλα αυτά, η κυβέρνηση άντλησε ευρωπαϊκά κεφάλαια, τα οποία, με τη μορφή 

των ομολόγων, τα παραχώρησε στις τράπεζες.  Κατά την άποψή μας, όχι για να 

ενισχύσει τη ρευστότητα, αλλά για να επιτύχει μείωση των δανειστικών επιτοκίων.  

Αναμένουμε να υπάρξει ορθολογιστική κατανομή αυτών των κεφαλαίων, ώστε να 

επιτευχθεί το μέγιστο δυνατό όφελος.  Κάποιοι επέκριναν την κυβέρνηση για την 

καθυστερημένη άντληση των κεφαλαίων.  ∆εν επέκριναν όμως τις τράπεζες για τη 

στάση τους.   

 Εκτιμούμε ότι οι επιπτώσεις αυτές θα ήταν πολύ πιο σοβαρές και δυσάρεστες, 

ενδεχομένως να έφταναν μέχρι και τη χρεοκοπία, εάν ίσχυαν δύο παράγοντες οι οποίοι 

είχαν προηγηθεί και οι οποίοι ευτυχώς ανατράπηκαν. 

 Πρώτον, εάν η Κύπρος δεν εντασσόταν στην Ευρωζώνη το 2008 και δεν 

υιοθετούσε το ευρώ ως εθνικό νόμισμα.  Η κυπριακή λίρα, όσο ισχυρή και αν ήταν, δε 

θα μπορούσε να αντέξει τις πιέσεις της οικονομικής κρίσης.  Παράδειγμα, η στερλίνα, η 

λίρα της Ισλανδίας, η ουγγρική κορώνα, νομίσματα τα οποία έχουν υποστεί σημαντική 

υποτίμηση και η οικονομία των χωρών αυτών έχει υποστεί σοβαρές επιπτώσεις.  Οι 

χώρες της Ευρωζώνης έχουν αναμφίβολα υποστεί επιπτώσεις από την οικονομική 

κρίση.  Απέφυγαν όμως τις χειρότερες, τις πρόσθετες, επιπτώσεις που θα προκαλούσε 

επιπλέον η ενδεχόμενη υποτίμηση του νομίσματός τους. 
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 Εάν -ο δεύτερος παράγοντας- το 2004 γινόταν αποδεκτό το Σχέδιο Ανάν, όπως 

κάποιοι εισηγήθηκαν, ποια θα ήταν η κατάσταση της κυπριακής οικονομίας;  Με διψήφιο 

αριθμό δημοσιονομικού ελλείμματος, με τριψήφιο αριθμό δημόσιου χρέους και με 

παραπαίουσα και εξουθενωμένη την οικονομία, η Κύπρος δε θα μπορούσε να ενταχθεί 

στην Ευρωζώνη.  ∆ε θα αξιοποιούσε την ασφάλεια του ευρώ.  Η δε οικονομική κρίση θα 

οδηγούσε αναπόφευκτα σε κατάρρευση όχι μόνο της οικονομίας, αλλά και του ίδιου του 

κράτους. 

 Η άποψη ότι μέσα από τη λύση του Κυπριακού -και μάλιστα αφήνεται να νοηθεί 

την όποια λύση, αρκεί να είναι λύση- θα προκύψει οικονομική ανάπτυξη, που μπορεί να 

αντισταθμίσει τις αρνητικές επιπτώσεις, αποτελεί, στην καλύτερη περίπτωση, 

ψευδαίσθηση.  Όταν μάλιστα αυτή η τοποθέτηση γίνεται στο όνομα του ρεαλισμού, τότε 

αποτελεί, κατά την άποψή μας, επικίνδυνη εκτροπή.  Θα πρέπει να καταστεί σαφές ότι η 

οικονομική πτυχή της λύσης του Κυπριακού είναι σημαντική παράμετρος και δεν μπορεί 

να αγνοηθεί.  Ο Πρόεδρος θα πρέπει να υπερασπιστεί με σθένος το οικονομικό πλαίσιο 

που επιβάλλει η Ευρωζώνη κατά τη διάρκεια των συζητήσεων για λύση του Κυπριακού.  

Η οικονομική ανάπτυξη θα προκύψει, μόνο εάν η λύση είναι δημοκρατική, λειτουργική 

και βιώσιμη. 

 Με δεδομένες τις επιπτώσεις της οικονομικής κρίσης, η κυβέρνηση οφείλει μέσα 

από την υλοποίηση του προϋπολογισμού να αναχαιτίσει σε πρώτο στάδιο την αρνητική 

πορεία της οικονομίας και σε δεύτερο να επιτύχει ανάκαμψη.  Συμφωνούμε με τους 

τέσσερις βασικούς άξονες της οικονομικής πολιτικής όπως αυτοί τέθηκαν από τον 

Υπουργό Οικονομικών, καθώς και με τις στρατηγικές επιδιώξεις της κυβέρνησης.  Η 

Ε∆ΕΚ δεν είναι το κόμμα που, ανάλογα με το πώς βολεύει, τα βλέπει είτε άσπρα είτε 

μαύρα.  Η κυβέρνηση προχώρησε σε σειρά μέτρων, για να αντιμετωπίσει την 

κατάσταση, και της το πιστώνουμε, όπως τα πακέτα στήριξης του τουρισμού και της 
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οικοδομικής βιομηχανίας, τα τριετή ομόλογα προς τις τράπεζες, το σχέδιο 

παραχώρησης αυξήσεων στις χαμηλές συντάξεις, την έστω και οριακή μείωση των 

λειτουργικών δαπανών, τον προγραμματισμό πρόσθετων αναπτυξιακών έργων.  Είναι 

γεγονός όμως ότι η απόδοση αυτών των δράσεων μέχρι στιγμής έχει αποδειχθεί 

φτωχότερη των προβλέψεων, αλλά και των προσδοκιών μας.  Αυτό ενδεχομένως να 

οφείλεται σε τρεις παράγοντες:  Να μην ήσαν επαρκή τα μέτρα για το μέγεθος της 

οικονομικής κρίσης, παρά το ότι στρέφονταν προς την ορθή κατεύθυνση, να μην 

υπήρξε σωστή υλοποίηση και, τέλος, να ευθύνονται τα χρόνια διαρθρωτικά 

προβλήματα της κυπριακής οικονομίας.  Και θα ήθελα εδώ να σημειώσω ότι δεν έχουμε 

όλα τα κόμματα το ίδιο ποσοστό ευθύνης για τα χρόνια διαρθρωτικά προβλήματα της 

οικονομίας.  Έχουν πολύ μεγαλύτερο βαθμό ευθύνης εκείνα τα κόμματα τα οποία 

κυβέρνησαν με τον άλφα ή με το βήτα τρόπο. 

 Στις άμεσες λοιπόν οικονομικές προτεραιότητες της κυβέρνησης θα πρέπει να 

παραμείνουν τα ακόλουθα: 

1. Ο έλεγχος του δημοσιονομικού ελλείμματος: 

 α. Η σημαντική αύξηση που σημειώθηκε τον τελευταίο χρόνο δεν επιτρέπει σε 

καμιά περίπτωση εφησυχασμό.  Για τη διατήρησή του σε χαμηλά επίπεδα θα 

πρέπει άμεσα και αποφασιστικά η κυβέρνηση να προχωρήσει σε μέτρα 

μόνιμου χαρακτήρα, όπως είναι ο περιορισμός των λειτουργικών δαπανών, 

αλλά και των σπαταλών που παρατηρούνται σε ορισμένους τομείς του 

δημοσίου. 

 β. Η πάταξη του φαινομένου της διαφθοράς.  Σημαντικά ποσά διατίθενται για 

σκοπούς χρηματισμού και στο τέλος επιβαρύνουν τον κρατικό 

προϋπολογισμό. 



 254

 γ. Η αύξηση της παραγωγικότητας της δημόσιας υπηρεσίας, ώστε να φτάσει το 

μέσο όρο των υπολοίπων χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Είναι αδιανόητο 

για την Κύπρο να βρίσκεται στο 82% του μέσου όρου παραγωγικότητας των 

είκοσι επτά χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στο 75% των χωρών 

της Ευρωζώνης. 

 δ. Η απομάκρυνση του κράτους από ζημιογόνες επιχειρήσεις.  Θα πρέπει να 

ενισχύσει τον εποπτικό του ρόλο και να υπερισχύσει η λογική του λιγότερου 

κράτους και της επικουρικότητας.  Το κράτος να παρεμβαίνει όπου η αγορά 

δεν μπορεί να λειτουργήσει. 

 ε. Η ρύθμιση του κρατικού μισθολογίου.  Έγινε πολλές φορές αναφορά στην 

παγοποίηση των προσλήψεων.  Θεωρώ ότι αυτό είναι η μία όψη του 

νομίσματος.  Όμως, σε περιπτώσεις οικονομικής κρίσης οι νέες θέσεις 

εργασίας σε παραγωγικούς τομείς συμβάλλουν στην αύξηση του ρυθμού 

οικονομικής ανάπτυξης.  ∆εν πρέπει να βλέπουμε τα πράγματα ισοπεδωτικά.  

Είναι γεγονός ότι υπάρχουν θέσεις σε μη παραγωγικούς τομείς.  Είναι γι’ 

αυτό που εδώ και δέκα και πλέον χρόνια η Ε∆ΕΚ ζητά να υπάρξει 

καθορισμός σωμάτων τα οποία να μπορούν με μετρήσιμα κριτήρια να 

καθορίζουν την παραγωγικότητα της δημόσιας υπηρεσίας, αλλά και του κάθε 

τμήματος ξεχωριστά, ούτως ώστε και οι προϋπολογισμοί, αλλά και οι νέες 

θέσεις να διατίθενται ανάλογα ακριβώς με την παραγωγικότητα. 

 στ. Η περαιτέρω αύξηση της φοροεισπρακτικής ικανότητας του κράτους και η 

μείωση της φοροαποφυγής και της φοροδιαφυγής μέσα από τη διαμόρφωση 

σωστής φορολογικής συνείδησης στους πολίτες και την παραχώρηση 

κινήτρων για την έγκαιρη εκπλήρωση των φορολογικών τους υποχρεώσεων.  

Οι ποινές και τα πειθαρχικά μέτρα έχουν περιορισμένη απόδοση και 
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αυξημένο διοικητικό κόστος.  Και εδώ θα ήθελα να επισημάνω κάτι το οποίο, 

κατά την άποψή μου, είναι απαράδεκτο.  ∆εν μπορούν κρατικοί αξιωματούχοι 

και άλλοι που θεωρούνται υπεύθυνοι από τα μέσα ενημέρωσης και δημοσίως 

να καταλογίζουν ευθύνη για φοροδιαφυγή μόνο σε ορισμένες επαγγελματικές 

τάξεις.  Και αυτό γίνεται συστηματικά και μόνιμα.  Και επιτρέψτε μου να πω 

ότι, αν αυτή τη στιγμή πιστεύουμε ότι το πρόβλημα της φοροδιαφυγής 

οφείλεται σε εκατό γιατρούς και εκατό δικηγόρους, βρισκόμαστε εκτός τόπου 

και εκτός χρόνου.  Η φοροδιαφυγή γίνεται σε όλα τα επίπεδα της ζωής της 

Κύπρου.  Και γι’  αυτό ακριβώς χρειάζεται συστηματική προσπάθεια, 

συστηματικός έλεγχος.  Αλλά, για να μπορέσουμε να λύσουμε το πρόβλημα, 

πρέπει πρώτα να διαπιστώσουμε το πρόβλημα.  Εάν θεωρούμε ότι το 

πρόβλημα αφορά μόνο δύο επαγγελματικές τάξεις, τότε λυπούμαι, αλλά για 

χάρη του δέντρου θα χάσουμε στο τέλος το δάσος. 

 ζ. Η φορολόγηση της υπεραξίας που δημιουργείται από την αλλαγή των 

πολεοδομικών ζωνών και των χαλαρώσεων που παραχωρεί η κυβέρνηση.  

Είναι γεγονός ότι σε μια νύχτα κάποιοι γίνονται εκατομμυριούχοι με την 

αλλαγή των ζωνών και των χαλαρώσεων.  Πόσο έχουν συμβάλει στην 

ενίσχυση του κρατικού προϋπολογισμού;  Πόση φορολογία έχουν πληρώσει 

για τα υπερκέρδη τα οποία γίνονται με την ανοχή ή τις περισσότερες φορές 

με την έγκριση του κράτους;   

 η. Η θέσπιση αυστηρής διαδικασίας για τον προϋπολογισμό της δαπάνης 

εκτέλεσης διαφόρων έργων.  Είμαστε μάρτυρες!  Ένα έργο ξεκινά με €50 

εκατομ. προϋπολογιζόμενη δαπάνη και μέχρι την ολοκλήρωση φτάνουμε στα 

€100 εκατομ., φτάνουμε στα €110 εκατομ., υπερδιπλασιάζεται η αρχική 

προϋπολογιζόμενη δαπάνη.  Γι’ αυτά όμως κάποιοι έχουν ευθύνη.  Γι’ αυτό 
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πρέπει να υπάρχει αυστηρότερος έλεγχος της προϋπολογιζόμενης δαπάνης, 

καθώς και των δαπανών που γίνονται για την εκτέλεση συγκεκριμένων 

έργων. 

 θ. Η αναστολή εκτέλεσης έργων αμφίβολης χρησιμότητας, ειδικά αυτή την 

περίοδο, είναι επιβεβλημένη.  Ένα ζήτημα στο οποίο θα πρέπει η κυβέρνηση 

να εγκύψει με ιδιαίτερη προσοχή είναι τα τεράστια ποσά που δαπανώνται για 

ενοίκια δημοσίων υπηρεσιών.  Τα €22 εκατομ. το χρόνο που καταβάλλονται 

ως ενοίκια υπολογίζονται σε 10 000 τ.μ. οικοδομής.  Αυτό σημαίνει ότι για 

κάθε χρόνο που πληρώνουμε ενοίκια μπορούμε να στεγάσουμε τουλάχιστο 

πέντε υπηρεσίες σε εμβαδό 2 000 τ.μ.  Αυτό ας ληφθεί πολύ σοβαρά υπόψη. 

 Εκτιμούμε ότι θα πρέπει με κάθε τρόπο να αποφευχθεί η δημοσιονομική 

επιτήρηση, για να μην τεθούν σε κίνδυνο οι κοινωνικές παροχές. 

2. Αύξηση του ρυθμού ανάπτυξης με τα εξής: 

 α. Προσέλκυση ξένων επενδύσεων. 

 β. ∆ημιουργία νέων και ποιοτικών θέσεων εργασίας. 

 γ. Ανάπτυξη νέων προγραμμάτων επανακαταρτισμού και επανένταξης στην  

παραγωγική διαδικασία των ανέργων και των γυναικών. Εκτιμούμε τα 

προγράμματα, κυρία υπουργέ, που ξεκίνησαν, θέλουμε όμως ενίσχυση και 

επέκταση των προγραμμάτων. 

 δ. Αύξηση του ποσοστού υλοποίησης του αναπτυξιακού προϋπολογισμού. 

 ε. Συγχρηματοδότηση αναπτυξιακών έργων με τον ιδιωτικό τομέα. 

 στ. Προώθηση υλοποίησης αναπτυξιακών έργων ανταποδοτικού χαρακτήρα με  

στόχο την ανατροφοδότηση της οικονομίας.  Λυπούμαστε να 

παρατηρήσουμε ότι διαχρονικά σε αυτό τον τομέα οι κυβερνήσεις πάσχουν. 

3. Αναδιανομή του εθνικού εισοδήματος 
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 Η Ε∆ΕΚ, ως σοσιαλιστικό κόμμα, έθεσε από την αρχή και συνεχίζει να θέτει ως 

στόχο προτεραιότητας της οικονομικής πολιτικής την αναδιανομή του εθνικού 

εισοδήματος προς όφελος των μικρομεσαίων εισοδημάτων.  Η επιτυχής αντιμετώπιση 

της οικονομικής κρίσης προϋποθέτει την ανάγκη ύπαρξης ισχυρής κοινωνικής συνοχής, 

η οποία εξασφαλίζεται μέσα στα πλαίσια της διαμόρφωσης πολιτικής για κοινωνική 

αλληλεγγύη, αλλά και κοινωνική συμμετοχή. 

 Η κοινωνική συνοχή, κατά τη δική μας αντίληψη, εξασφαλίζεται με δράσεις οι 

οποίες να στρέφονται προς την κατεύθυνση της μείωσης της οικονομικής ανισότητας 

ανάμεσα στα χαμηλά και υψηλά εισοδήματα.  Αυτό θα επιτευχθεί με την αναδιανομή του 

εθνικού εισοδήματος.  Η κυβέρνηση οφείλει να προωθήσει σειρά μέτρων με στόχο την 

υλοποίηση αυτού του στόχου, όπως είναι τα εξής: 

α. Κατάργηση των καθολικών επιδομάτων και αντικατάστασή τους με στοχευμένα 

επιδόματα νέου τύπου, ώστε να ενισχύονται αποτελεσματικά εκείνες οι ομάδες του 

πληθυσμού που έχουν πραγματική ανάγκη. 

β. Κατάργηση των τελών μεταβίβασης και χαρτοσήμανσης στην πρώτη κατοικία για 

ειδικές ομάδες του πληθυσμού, τους πολύτεκνους, τους χαμηλόμισθους, τα νεαρά 

ζευγάρια, τους κατοίκους της υπαίθρου. 

γ. Ουσιαστικότερη οικονομική ενίσχυση για σκοπούς θέρμανσης τους χειμερινούς 

μήνες των ευπαθών ομάδων και κυρίως των κατοίκων των ορεινών και των 

ημιορεινών περιοχών. 

δ. Επέκταση του πακέτου στεγαστικής πολιτικής για τα χαμηλά εισοδηματικά 

στρώματα, τα νεαρά ζευγάρια και για όσους επιθυμούν να εγκαταλείψουν τις 

πόλεις και να επιστρέψουν στην ύπαιθρο για μόνιμη εγκατάσταση.  Έγιναν βήματα 

προς τη σωστή κατεύθυνση, χρειάζεται περαιτέρω ενίσχυση. 
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ε. Ουσιαστική ενίσχυση του κοινωνικού μισθού μέσα από τις πολιτικές που θα 

εφαρμοσθούν στους τομείς της υγείας, της παιδείας, των μεταφορών. 

στ. Εξασφάλιση συνθηκών εργασίας η οποία να στηρίζεται στην ευελιξία, την 

ασφάλεια και τη συνεχή διά βίου κατάρτιση. 

ζ. Ενίσχυση των κατώτατων και των κοινωνικών συντάξεων, ώστε στα πλαίσια 

συγκεκριμένου χρονοδιαγράμματος αυτές να υπερβούν το όριο της φτώχιας.  

Έγινε ήδη η αρχή, θα πρέπει να συνεχίσουμε σταθερά ανεξάρτητα από τις 

επιπτώσεις της οικονομικής κρίσης. 

 Ένας δεύτερος τομέας πολύ σημαντικός στην κοινωνική πολιτική είναι ο τομέας 

της υγείας.  Η υγεία αποτελεί έναν από τους βασικούς πυλώνες της κοινωνικής 

πολιτικής, όμως θα πρέπει να επαναλάβω για ακόμα μια φορά από αυτό το βήμα την 

ευθύνη του κράτους να προσφέρει τη δυνατότητα για ίσες ευκαιρίες στους πολίτες του 

να απολαύουν υψηλής ποιότητας ιατροφαρμακευτική περίθαλψη και κυρίως να 

μπορούν να την απολαύουν αυτοί που προέρχονται από τα χαμηλά εισοδηματικά 

στρώματα, που δεν έχουν άλλες δυνατότητες. 

 Στα πλαίσια της σημερινής μου παρέμβασης θα αναφερθώ σε δύο ζητήματα του 

τομέα της υγείας από τα πολλαπλά που ταλανίζουν δυστυχώς αυτό τον τομέα.  Το 

πρώτο αφορά τη για ακόμα μία φορά αναβολή της εισαγωγής του Γενικού Σχεδίου 

Υγείας.  Θα υπενθυμίσω ότι το 2004 τέθηκε ως στόχος εισαγωγής το 2007.  Σήμερα το 

μεταφέρουμε στο δεύτερο εξάμηνο του 2011.  Η καθυστερημένη εισαγωγή του σχεδίου 

επιβαρύνει τη σημερινή κατάσταση και οδηγεί σε απαξίωση τον κρατικό τομέα.  Αυξάνει 

αδικαιολόγητα τις μη παραγωγικές δαπάνες.  Πανάκριβα μηχανήματα βρίσκονται στις 

αποθήκες, ενώ οι κλινικές στα επαρχιακά κυρίως νοσοκομεία στερούνται στοιχειωδών 

μηχανημάτων.  Για παράδειγμα, στο Ακτινολογικό του νοσοκομείου Λεμεσού εδώ και 
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πέντε χρόνια έχουν υποσχεθεί ένα υπερηχογράφο.  Ακόμα θα πάει αυτός ο 

υπερηχογράφος! 

 Παράλληλα, διαπιστώνουμε αχρείαστη ανάπτυξη Εξωτερικών Ιατρείων σε αστικές 

περιοχές, τη στιγμή που η πρωτοβάθμια υγεία θα ανατεθεί στους ιδιώτες στα πλαίσια 

του ΓΕΣΥ.  Αντίθετα, αυτά τα λεφτά θα έπρεπε να δαπανηθούν, για να οργανωθούν και 

να αναπτυχθούν κέντρα υγείας στην ύπαιθρο, όπου υπάρχει πραγματική ανάγκη, και 

για σκοπούς αποκέντρωσης και για σκοπούς αποσυμφόρησης, αλλά και για σκοπούς 

εξυπηρέτησης των πολιτών. 

 Ταυτόχρονα, η καθυστερημένη εισαγωγή μειώνει το επίπεδο της προσφερόμενης 

περίθαλψης στους δικαιούχους και επιδεινώνει επικίνδυνα τα διαρθρωτικά προβλήματα 

στον τομέα της υγείας, κάτι που θα δυσκολέψει ακόμα περισσότερο την εφαρμογή του 

σχεδίου.  Επιδεινώνει δραματικά τις συνθήκες εργασίας του ιατρικού, παραϊατρικού και 

νοσηλευτικού προσωπικού, μεγιστοποιώντας τον κίνδυνο και την πιθανότητα του 

λάθους και της αποτυχίας.  Αυξάνει τέλος δραματικά τις λίστες αναμονής.  Όταν για 

διαγνωστικούς λόγους υπάρχει λίστα αναμονής οκτώ μηνών για το μαγνητικό 

τομογράφο του νοσοκομείου Λευκωσίας, δέκα μηνών για τον υπερηχογράφο του 

νοσοκομείου Λεμεσού -για να μην αναφερθώ σε όλα τα υπόλοιπα- πώς θα μπορέσουμε 

να προωθήσουμε υψηλού επιπέδου ιατροφαρμακευτική περίθαλψη στο λαό μας;   

 Οφείλουμε με ευθύτητα να προειδοποιήσουμε ότι όλη η κατάσταση που επικρατεί 

στον τομέα της υγείας δε μας ικανοποιεί.  Εγκυμονεί σοβαρούς κινδύνους.  Το σημερινό 

σύστημα κινδυνεύει να καταρρεύσει, λόγω της συσσωρευμένης πίεσης που προκαλούν 

τα οξυμμένα προβλήματα και η τρομακτική μη παραγωγική αύξηση των δαπανών.  Ένα 

τέτοιο ενδεχόμενο θα έχει τραγικές συνέπειες για τα μικρομεσαία στρώματα του 

πληθυσμού μας. 
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 Η καθυστερημένη εισαγωγή του ΓΕΣΥ επιβαρύνει κάθε χρόνο με εκατομμύρια 

ευρώ τον κρατικό προϋπολογισμό για τη χρηματοδότηση του Οργανισμού Ασφάλισης 

Υγείας, για τις αμφίβολης αξιοπιστίας μελέτες οι οποίες γίνονται, για τους 

εμπειρογνώμονες που μετακαλούμε και όλα τα υπόλοιπα.   

 Μέσα σε αυτές τις συνθήκες, με τις αυξημένες ανάγκες, την όξυνση και τη ραγδαία 

επιδείνωση των προβλημάτων, είναι με ανησυχία που διαπιστώνουμε τους χαμηλούς 

ρυθμούς υλοποίησης των αναπτυξιακών προϋπολογισμών του υπουργείου.  

Συγκεκριμένα, το ποσοστό υλοποίησης το πρώτο δεκάμηνο του 2008 ήταν μόλις 25%, 

ενώ το αντίστοιχο του 2009 είναι ακόμη μικρότερο, φτάνει τα 22%.  Ο καθένας μπορεί 

να αντιληφθεί ότι με τέτοιους ρυθμούς το μέλλον δεν μπορεί να είναι ελπιδοφόρο για τον 

τομέα της υγείας. 

 Το δεύτερο ζήτημα που θα ήθελα να θίξω αφορά σειρά παρατυπιών και 

σκανδάλων τα οποία ταλανίζουν το Υπουργείο Υγείας και τα οποία πλήττουν την 

αξιοπιστία του.  Τα τελευταία χρόνια έχουμε καταγγείλει επίσημα στη Βουλή αριθμό 

κάποιων περιπτώσεων.  ∆υστυχώς, θα πρέπει να διαπιστώσουμε ότι σε καμιά από 

αυτές τις περιπτώσεις δε λήφθηκαν μέτρα, ώστε να λειτουργήσουν ως αποτρεπτικός 

παράγοντας για το μέλλον.  Αντίθετα, σε κάποιες των περιπτώσεων υπήρξε και 

επιβράβευση των εμπλεκομένων στις παρατυπίες και στα σκάνδαλα λειτουργών. 

 Σε περίοδο οικονομικής κρίσης είναι αδιανόητο στο Υπουργείο Υγείας να γίνονται 

σπατάλες που ενδεχομένως να υπερβαίνουν τα €20 εκατομ. το χρόνο.  Να 

υποδεικνύονται και όμως να μη λαμβάνονται μέτρα.  Εξάλλου για τις σπατάλες και τα 

άλλα κακώς κείμενα στον τομέα της υγείας αναφέρεται σε έκταση και η έκθεση της 

Γενικής Ελέγκτριας της ∆ημοκρατίας, που έχουμε την τιμή να παρακολουθεί τη 

συζήτησή μας απόψε. 
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 Μόνο σε μια περίπτωση που αποκαλύψαμε πρόσφατα και αφορά τις προσφορές 

για τον ιατρικό εξοπλισμό του υπό ανέγερση Ακτινοθεραπευτικού Τμήματος του 

νοσοκομείου Λεμεσού η διασπάθιση κυμαίνεται ανάμεσα στα €8 εκατομ. και €10 εκατομ. 

 Κύριε Υπουργέ των Οικονομικών, λάβετέ τα σοβαρά υπόψη! 

 Για την παραπάνω υπόθεση, δυστυχώς, οφείλω να ομολογήσω ότι ο Υπουργός 

Υγείας ελέγχεται προσωπικά για μια σειρά παραλείψεων, καθώς και για αποφυγή 

λήψης μέτρων, ώστε να προστατεύσει τα συμφέροντα του δημοσίου και τα χρήματα του 

φορολογούμενου πολίτη.  Και πραγματικά, είναι με λύπη που έχουμε διαπιστώσει ότι 

είναι ο μόνος υπουργός που κατά τη διάρκεια των συζητήσεων του προϋπολογισμού 

αυτές τις τρεις μέρες απουσιάζει από το χώρο της Βουλής.  Η όλη συμπεριφορά του 

πολιτικού προϊστάμενου του Υπουργείου Υγείας, καθώς και η παρελκυστική τακτική 

που ακολουθεί προκαλεί εύλογα ερωτηματικά.  Οι πράξεις του συνδυαστικά, αλλά και οι 

παραλείψεις του δεν μπορούν να δικαιολογηθούν.  Αντίθετα, τον καθιστούν δυστυχώς 

μέρος του προβλήματος. 

 Όμως, πέρα από τα προβλήματα που ταλανίζουν τον τομέα της υγείας, για ακόμα 

μια φορά ως υπεύθυνη πολιτική δύναμη είμαστε υποχρεωμένοι να επαναλάβουμε τις 

θέσεις μας για το τι πρέπει να γίνει.  Άμεση προτεραιότητα πρέπει να παραμείνει η 

εφαρμογή του Γενικού Σχεδίου Υγείας, η οποία θα πρέπει να στηριχθεί στις παρακάτω 

βασικές αρχές: 

α. Ελεύθερη επιλογή γιατρού και νοσηλευτηρίου. 

β. Ελεύθερη πρόσβαση στους ειδικούς γιατρούς με οικονομική συμμετοχή του 

ασθενή. 

γ. ∆ιασφάλιση της οικονομικής βιωσιμότητας του σχεδίου μέσα από αυστηρό έλεγχο 

των δαπανών. 
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δ. ∆ιοικητική, επιστημονική και οικονομική αυτονόμηση των κρατικών νοσηλευτηρίων 

πριν από την έναρξη εφαρμογής του ΓΕΣΥ.   

ε. Αξιοποίηση των θετικών στοιχείων του υφιστάμενου συστήματος, καθώς και του  

συνόλου του ιατρικού προσωπικού και κυρίως του ειδικευμένου. 

 Μέχρι την έναρξη εφαρμογής του Γενικού Σχεδίου Υγείας απαιτείται η άμεση 

προώθηση μέτρων τα οποία να αμβλύνουν τα υφιστάμενα προβλήματα και να 

προετοιμάσουν την εφαρμογή του σχεδίου όπως: 

α. μεταφορά μέρους της πρωτοβάθμιας περίθαλψης από τον κρατικό στον ιδιωτικό 

τομέα για αποσυμφόρηση των Εξωτερικών Ιατρείων, 

β. αγορά από τον ιδιωτικό τομέα υπηρεσιών εκεί που υπάρχουν μεγάλες λίστες 

αναμονής, 

γ. επανακοστολόγηση των προσφερόμενων υπηρεσιών στο δημόσιο τομέα, 

δ. μετατροπή των κρατικών νοσηλευτηρίων σε αυτόνομους οργανισμούς, 

ε. αναδιοργάνωση του ιδιωτικού τομέα, ώστε να επιτευχθεί η μέγιστη δυνατή 

συνεργασία με το δημόσιο τομέα για σκοπούς εφαρμογής του ΓΕΣΥ, 

στ. ριζική αναδιοργάνωση του Υπουργείου Υγείας, ώστε να μπορέσει να ανταποκριθεί 

στο συντονιστικό και εποπτικό ρόλο που θα πρέπει να αναλάβει με την υλοποίηση 

του ΓΕΣΥ. 

 Πριν ολοκληρώσω την ομιλία μου, θα ήθελα να αναφερθώ και σε ένα πολιτικό 

ζήτημα το οποίο προέκυψε κατά τη διάρκεια της συζήτησης του προϋπολογισμού, αλλά 

και προηγουμένως. Υπήρξε από πλευράς του συνάδελφου του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού του κ. Χάσικου μια πρόταση για τη σύσταση κυβέρνησης εθνικής ενότητας.  

Παρά το γεγονός ότι το θέμα αυτό αφορά αποκλειστικά τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, 

εντούτοις θα θέλαμε να σημειώσουμε τα εξής: Η πρόταση αυτή καταρχάς υιοθετείται 
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από την ηγεσία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ή είναι πρόταση η οποία προέρχεται 

από ένα συγκεκριμένο βουλευτή; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έχει εκδοθεί ανακοίνωση. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Γιατί ακούσαμε διάφορες τοποθετήσεις! 

 Αφού η κυβέρνηση εθνικής ενότητας θα διαχειρίζεται μόνο το εθνικό θέμα, ποιος 

θα είναι ο ρόλος του Εθνικού Συμβουλίου το οποίο διαχειρίζεται το εθνικό θέμα;  Οι 

αποφάσεις για το Κυπριακό θα λαμβάνονται από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ή το 

Υπουργικό Συμβούλιο και στη βάση ποιας διαδικασίας, της κατά πλειοψηφία απόφασης 

ή της ομοφωνίας; 

 Όμως, πέρα από αυτά η κυβέρνηση εθνικής ενότητας προϋποθέτει συγκλίσεις.  

Στην προκειμένη περίπτωση τα τελευταία χρόνια έχουν παρατηρηθεί συγκλίσεις με την 

ηγεσία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού σε καθοριστικής σημασίας θέματα που άπτονται 

του Κυπριακού;  Για παράδειγμα, η ηγεσία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού θα ήθελε στα 

πλαίσια αυτών των συγκλίσεων να υιοθετήσει τις προτάσεις του Σοσιαλιστικού 

Κόμματος Ε∆ΕΚ αναφορικά με τη λύση του Κυπριακού, για να δούμε αν υπάρχει πεδίο 

συνεργασίας σε αυτό τον τομέα και κυρίως για να στηρίξουμε μια κυβέρνηση εθνικής 

ενότητας;  Γιατί έχουμε διαπιστώσει ότι σε μια σειρά πρωταρχικής σημασίας θέματα 

υπάρχουν σαφές αποκλίσεις.   Για παράδειγμα, οι θέσεις οι οποίες διατυπώθηκαν μετά 

την απόρριψη του Σχεδίου Ανάν παρουσίαζαν σύγκλιση;  Ο τρόπος αντιμετώπισης της 

ενταξιακής πορείας της Τουρκίας παρουσιάζει συγκλίσεις;  Η εξάμηνη αναστολή της 

αξιολόγησης της Τουρκίας κατά αντίθεση με το κοινό ανακοινωθέν του Εθνικού 

Συμβουλίου παρουσιάζει συγκλίσεις;  Ποια σύγκλιση υπάρχει με τις θέσεις που 

διατύπωσε η ηγεσία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού αναφορικά με το περιουσιακό και 
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την αξιοποίηση των δύο τρίτων των ελληνοκυπριακών περιουσιών, ενώ το ένα τρίτο να 

παραμείνει άθικτο για τους σκοπούς ακριβώς του Σχεδίου Ανάν;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Αμφισβητείτε, συνάδελφοι, αυτές τις τοποθετήσεις; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εξαντλείται ο χρόνος σας, συνάδελφε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Οι θέσεις οποίες τελευταία εξαγγέλθηκαν για τα θέματα των εγγυήσεων και των 

επεμβατικών δικαιωμάτων τι σχέση έχουν με όλα τα υπόλοιπα τα οποία συζητάμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφε, ο χρόνος σας εξαντλείται! 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ολοκληρώνω.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Οι λόγοι για τους οποίους υποβάλλεται η συγκεκριμένη πρόταση δε δικαιολογούν 

την υιοθέτησή της.  Ως εκ τούτου, αυτή είτε προτείνεται για σκοπούς εντυπωσιασμού 

είτε η λογική της είναι η δημιουργία προϋποθέσεων για άσκηση πίεσης, ώστε να 

ακολουθηθεί μια πολιτική περαιτέρω διολίσθησης από τις βασικές αρχές που θα πρέπει 

να χαρακτηρίζουν μια, κατά την άποψή μας, λειτουργική και βιώσιμη λύση. 

 Όσον αφορά τη θέση της Ε∆ΕΚ για την υπερψήφιση των προϋπολογισμών, έχει 

τοποθετηθεί ο πρόεδρος του κόμματος.  

 Εγώ τελειώνοντας θα ήθελα να ευχηθώ σε όλους προσωπική και οικογενειακή 

υγεία και ευτυχία. Εύχομαι το 2010 να είναι ένας χρόνος διεκδικητικών τοποθετήσεων 



 265

σε σχέση με το Κυπριακό και τη διάνοιξη ενδεχομένως της προοπτικής για λειτουργική 

και βιώσιμη λύση, με διασφάλιση των πολιτικών, των ανθρωπίνων και όλων των άλλων 

δικαιωμάτων στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των ψηφισμάτων του 

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος του ∆ημοκρατικού 

Κόμματος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρία και κύριε υπουργέ, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν είχα σκοπό να σχολιάσω οποιαδήποτε άλλη ομιλία, αλλά, επειδή ακριβώς 

πριν από δύο μέρες στην ομιλία του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ θεώρησα κι εγώ ότι 

κάποιες συγκεκριμένες αναφορές θα μπορούσαν να είχαν αποφευχθεί -ήταν ιδιαίτερα 

έντονες- και επειδή σήμερα έγινε μια επιπρόσθετη αναφορά, που εγώ θα την πάρω από 

μια θετική σκοπιά -«όλοι θα πρέπει να προσέχουμε τι λέμε»- θέλω ακριβώς να 

σχολιάσω το εξής: ∆εν έχει σημασία τι πρόθεση είχε ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ, 

όταν είπε ότι κάποιοι ενθαρρύνουν τη φυσική εξόντωση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  

Σημασία έχει, όταν απευθυνόμαστε στην κοινή γνώμη, να αντιλαμβανόμαστε ότι κάποιοι 

δεν καταλαβαίνουν αυτά που λέμε και μερικές φορές απευθυνόμαστε και σε φανατικούς 

οπαδούς και ενδεχομένως να παρεξηγούν αυτά που λέμε.  Τέτοιες αναφορές -κατά τη 

δική μου εκτίμηση- ενδεχομένως να εξωθούν σε ακρότητες, οι ακρότητες στη συνέχεια 

να φέρνουν την ένταση και η ένταση σίγουρα δεν εξυπηρετεί το καλώς νοούμενο 
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συμφέρον της πατρίδας και του αγώνα μας.  Επομένως, όλοι μας μπορούμε να 

συμφωνήσουμε ότι, όταν συζητάμε κι όταν απευθυνόμαστε ο ένας στον άλλο, θα πρέπει 

να είμαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί, για να τηρούμε ένα υψηλό επίπεδο πολιτικού 

διαλόγου και με αυτό, νομίζω, όλοι μπορούμε να συμφωνήσουμε. 

 Επίσης, θα ήθελα να σχολιάσω πάρα πολύ σύντομα μια αναφορά του σεβαστού 

συνάδελφου, του κ. Σταύρου Ευαγόρου, όσον αφορά την αναφορά του κ. Κουλία  για τις 

συναντήσεις στο Κελλάκι και στην Κερύνεια.  Εμείς δε θεωρούμε ότι ο θόρυβος γύρω 

από αυτές τις συναντήσεις ήταν αχρείαστος.  Κάθε άλλο!  Θεωρούμε ότι ήταν πάρα 

πολύ χρήσιμος κι ελπίζουμε να ήταν και αποτελεσματικός, γιατί βλέπουμε ότι 

ενδεχομένως ο ίδιος ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας να κάνει δεύτερες σκέψεις.   

 Κυρία και κύριοι υπουργοί, 

 Θα ήθελα να χαιρετίσω την παρουσία σας εδώ, γιατί όντως αναγνωρίζουμε πως 

εκτελεστική εξουσία και νομοθετική εξουσία είμαστε εταίροι στην κοινή προσπάθεια 

αντιμετώπισης της πρωτόγνωρης οικονομικής κρίσης που αντιμετωπίζει αυτό το 

διάστημα η κυπριακή πολιτεία.  Σήμερα δε μιλάμε απλά και μόνο για τον 

προϋπολογισμό του 2010, μιλάμε για το ίδιο το μέλλον της κυπριακής οικονομίας.  Από 

αυτό τον προϋπολογισμό εξαρτώνται πάρα πολλά, κυρίως όμως θα εξαρτηθεί το κατά 

πόσο η Κύπρος θα αντιμετωπίσει επιτυχώς τις προκλήσεις της παγκόσμιας οικονομικής 

κρίσης, κατά πόσο θα πετύχουμε την ανάκαμψη ή κατά πόσο θα συνεχίσουμε το δρόμο 

της ύφεσης. 

 ∆εν ξέρω τι είναι η δεικτολαγνία ή δεικτολογία, αλλά τα τελευταία χρόνια ακούω σε 

όλους σχεδόν τους προϋπολογισμούς τη γνωστή επικοινωνιακή ατάκα «ευημερούν οι 

αριθμοί, αλλά δεν ευημερούν οι άνθρωποι».  Πάντως, φέτος που δεν ευημερούν οι 

αριθμοί δεν άκουσα κανέναν να ισχυρίζεται ότι ευημερούν οι άνθρωποι!  Γιατί ακριβώς η 

θέση του ∆ημοκρατικού Κόμματος είναι πως μόνο με μια γερή οικονομία και πάνω σε 
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μια γερή οικονομία εδράζεται ολόκληρο το οικοδόμημα της κυπριακής πολιτείας.  Μόνο 

με μια δυνατή οικονομία μπορεί να υπάρχει παιδεία και ισχυρό κοινωνικό κράτος.  Μόνο 

με ισχυρή οικονομία μπορεί να υπάρχει προσφυγική πολιτική και αποτελεσματική 

άμυνα.  Μόνο με μια ανθηρή οικονομία μπορεί να υπάρχει κρατική νοσηλεία και 

κοινωνική ασφάλεια.  Και το κυριότερο μια αδύνατη οικονομικά Κυπριακή ∆ημοκρατία 

αποτελεί πρόσφορο έρμαιο στις βουλές και στις επιδιώξεις των ξένων.  Μια αδύναμη 

Κύπρος που νοσεί στον οικονομικό τομέα δε θα μπορεί αποτελεσματικά να διεκδικεί 

στην Ευρώπη και δε θα μπορεί να αντιμετωπίζει το μεγαθήριο που λέγεται “τουρκική 

διπλωματία”. 

 Η προηγούμενη διακυβέρνηση παρέδωσε μια ανθηρή οικονομία, μια οικονομία η 

οποία μας ενέταξε στην Ευρωζώνη.  Για πρώτη φορά μετά την εισβολή η Κύπρος 

παρουσίασε πλεονασματικούς προϋπολογισμούς.  Και σημειώνεται πως η Κύπρος ήταν 

από τις λίγες χώρες της Ευρώπης που παρουσίαζαν πλεονάσματα κατά την έναρξη της 

οικονομικής κρίσης.  Είχαμε τον τρίτο υψηλότερο ρυθμό ανάπτυξης και τη χαμηλότερη 

ανεργία της Ευρώπης.  Ένα δημόσιο χρέος που σχεδόν μοιράστηκε στο μισό μέσα σε 

πέντε χρόνια.  

 Όμως, τα πλεονάσματα χάθηκαν και ήρθαν τα ελλείμματα.  Ήρθε ακριβώς η ώρα 

να δοκιμαστούμε στα δύσκολα.  ∆υστυχώς, η κυπριακή οικονομία, που κάποτε ήταν ο 

καλύτερος μαθητής της Ευρώπης, σήμερα κινδυνεύει να μετατραπεί σε ουραγό.  Η 

εικόνα της προοπτικής της κυπριακής οικονομίας που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας είναι 

κάπως ζοφερή.  Είναι γεγονός πως σήμερα η κυπριακή οικονομία είναι σε καλύτερη 

μοίρα από τις πλείστες των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όμως οι προβλέψεις 

όλων των επίσημων εποπτικών οργάνων της κυπριακής οικονομίας δείχνουν πως 

πάρα πολύ σύντομα, αν δε ληφθούν μέτρα, θα έχουμε σοβαρά προβλήματα.   
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 Μέσα σε ένα χρόνο χάσαμε €1 δις λόγω της κρίσης και κυρίως λόγω της ύφεσης 

στην αγορά των ακινήτων υπό μορφή εσόδων.  Συνολικά τα έσοδα του κράτους 

μειώθηκαν κατά 12%, όμως οι λειτουργικές και άλλες δαπάνες του κράτους, οι τακτικές 

δαπάνες του κράτους σημειώνουν μια αύξηση της τάξης του 6%.  Αυτή είναι μια 

συνταγή για υψηλά ελλείμματα.  Και το ερώτημα είναι το εξής:  Οφείλονται αυτές οι 

αυξημένες δαπάνες στην ανάπτυξη, όπως ακριβώς θα αναμέναμε;  ∆ηλαδή μέσω της 

ανάπτυξης θα δοθεί ένα έναυσμα στην ανάκαμψη της οικονομίας μας;  ∆υστυχώς, όχι!  

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2010 είναι μειωμένες κατά 9% σε σύγκριση με το 2009.  

Ακόμη χειρότερα το ποσοστό υλοποίησης του αναπτυξιακού προγράμματος για το 2009 

είναι πολύ χαμηλότερο του μέσου όρου των προηγούμενων πέντε χρόνων.  Το 

Νοέμβριο του 2009 μόλις και αγγίζει το 46%.  Αντί να ακούμε για την προώθηση έργων, 

ακούμε για την αναστολή έργων.  Το δημοσιονομικό έλλειμμα ενδεχομένως να 

ξεπεράσει το 3% φέτος, το 5,5% το 2010 και το 6% το 2011.  Το δημόσιο χρέος 

προβλέπεται να ξεπεράσει το 65% του ΑΕΠ το 2011.  Σημειώνεται πως το δημόσιο μας 

χρέος ανερχόταν στο 70% του ΑΕΠ το 2004.  Βρισκόμαστε δηλαδή καθ’  οδό, για να 

επιστρέψουμε από εκεί ακριβώς που ξεκινήσαμε, όταν είχαμε ενώπιόν μας τον εθνικό 

στόχο της δημοσιονομικής εξυγίανσης, της δραματικής μείωσης του δημόσιου χρέους 

και της ένταξής μας στην Ευρωζώνη. 

 Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα θεωρούμε πως θα είναι κρίμα και άδικο να χάσουμε αυτά 

που κέρδισε ο κυπριακός λαός με τις θυσίες του.  Οι αυξήσεις στις δαπάνες οφείλονται 

κυρίως στο κρατικό μισθολόγιο και τις αυξημένες δαπάνες για το σύστημα των 

κοινωνικών ασφαλίσεων.  Το κρατικό μισθολόγιο για το 2010 αυξάνεται κατά 4,5% και 

σημειώνεται πως το 2009 είχε αυξηθεί κατά 10%.  Στα τέλη του 2009 θα έχουμε 

περίπου 51 000 δημόσιους υπάλληλους στη δημόσια υπηρεσία.  Οι δαπάνες για το 

κρατικό μισθολόγιο για το 2010 ανέρχονται περίπου στα €2 δις.  Το 2020 θα 
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διπλασιαστούν και θα ανέλθουν στα €4 δις.  Το ερώτημα που πρέπει να απαντήσουμε 

σήμερα είναι πώς θα χρηματοδοτήσουμε αυτή την κρατική μηχανή, αυτή τη δημόσια 

υπηρεσία τότε. 

 Για την ανεργία λέχθηκαν πολλά και είναι γεγονός πως έχουμε την τέταρτη 

χαμηλότερη ανεργία στην Ευρώπη σήμερα, όμως έχουμε το μεγαλύτερο ρυθμό 

αύξησης της ανεργίας, πέραν του 72%.  Το Νοέμβριο του 2009 οι άνεργοι ανέρχονταν 

στις 21 000 περίπου.  

 Όμως, οι πιο ανησυχητικές ενδείξεις αφορούν τον προβλεπόμενο ρυθμό 

ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας.  Παρά το ότι ο ρυθμός ανάπτυξης προβλέπεται 

να επανέλθει σε θετικό πρόσημο το 2011, θα έχουμε τότε τον τρίτο χειρότερο ρυθμό 

ανάπτυξης από όλες τις ευρωπαϊκές χώρες μετά την Ελλάδα και την Ισπανία.  

Τουλάχιστον όσον αφορά τα οικονομικά ζητήματα αυτή δεν είναι πάρα πολύ καλή 

παρέα, για να είσαι ανάμεσά τους.  Θα είμαστε ανάμεσα στις χειρότερες οικονομίες της 

Ευρώπης! 

 Πρόσφατα ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας δήλωσε ενώπιον της επιτροπής 

Οικονομικών πως η κατάσταση της κυπριακής οικονομίας είναι κρίσιμη.  Αυτή τη στιγμή 

αντιμετωπίζουμε δομικό πρόβλημα.  Κινδυνεύουμε να μπούμε σε ένα φαύλο κύκλο 

διαχρονικών ελλειμμάτων.  Παρά το ότι προβλέπεται το 2011 να έχουμε θετικό ρυθμό 

ανάπτυξης, τα δημοσιονομικά μας ελλείμματα και το δημόσιο χρέος θα αυξάνονται.  

Παρά το ότι θα πηγαίνει καλύτερα η οικονομία μας, τα δημόσια οικονομικά θα 

πηγαίνουν χειρότερα.  Έχουμε λοιπόν πρόβλημα και πρέπει να το αντιμετωπίσουμε.  

Πρέπει να το αναγνωρίσουμε πρώτα και μετά, ναι, να βρούμε την απαραίτητη πολιτική 

βούληση και να το αντιμετωπίσουμε. 

 Φυσικά, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα δε μηδενίζουμε.  Η κυβέρνηση έλαβε κάποια 

μέτρα για την αντιμετώπιση της κρίσης.  Μέτρα κάποια από τα οποία είχε εισηγηθεί το 
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∆ημοκρατικό Κόμμα.  Κάποια πράγματι ήταν αποτελεσματικά και όντως ωφέλησαν, 

όπως για παράδειγμα τα μέτρα στήριξης του τουρισμού και η επιπρόσθετη χορηγία 

προς τον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης.  Κάποια άλλα ήταν λιγότερο 

αποτελεσματικά, θετικά μεν, όμως λόγω της καθυστέρησης δεν έφεραν τα επιθυμητά 

αποτελέσματα, όπως για παράδειγμα τα τριετή κυβερνητικά ομόλογα.  Η δική μας θέση 

είναι ότι, αν τα είχαμε εκδώσει πριν ένα χρόνο, όταν τα είχε υιοθετήσει και η Ελλάδα, τα 

δανειστικά επιτόκια σήμερα θα ήταν τουλάχιστο κατά μία ποσοστιαία μονάδα 

χαμηλότερα.  Όμως, κάποια μέτρα κάθε άλλο παρά βοήθησαν, κατ’  ακρίβεια ήταν και 

ζημιογόνα.  Όταν, για παράδειγμα, για πρώτη φορά η κυβέρνηση χρησιμοποίησε 

ιδιωτικές τράπεζες για τις τραπεζικές της εργασίες και όχι την Κεντρική Τράπεζα, το 

αποτέλεσμα ήταν να εξωθήσει τα καταθετικά επιτόκια προς τα πάνω και ως 

συνεπακόλουθο να ακολουθήσουν και τα δανειστικά επιτόκια.  Σήμερα η Κύπρος έχει τα 

υψηλότερα δανειστικά επιτόκια της Ευρώπης.  Είμαστε 3% πάνω από το μέσο όσο της 

Ευρωζώνης.  Θα πρέπει δηλαδή να αναγνωρίσουμε ότι καλές οι προθέσεις, όμως θα 

πρέπει να είμαστε πάρα πολύ προσεκτικοί,  όταν προχωράμε σε μέτρα, γιατί τα μέτρα 

θα πρέπει να είναι αποτελεσματικά, ιδιαίτερα σε μια κρίσιμη περίοδο, όπου οι πόροι 

είναι περιορισμένοι.  Και δεν είναι μόνο στα επιτόκια που αυτοπυροβοληθήκαμε! 

 Η κάθε οικονομική κρίση δημιουργεί ανασφάλεια.  ∆ημιουργεί ανασφάλεια στους 

επενδυτές, στις επιχειρήσεις και δυστυχώς σε κάποιες περιπτώσεις, αντί το κράτος να 

εδραιώνει ένα αίσθημα ασφάλειας στον επιχειρηματικό κόσμο, δούλεψε αντίστροφα, 

δημιούργησε είτε άθελα είτε λόγω κάποιων λανθασμένων χειρισμών ανασφάλεια.  Για 

παράδειγμα, το γεγονός ότι οι προβλέψεις μας, οι περισσότερες μέχρι σήμερα, δεν 

έπεσαν μέσα μπορεί να είναι δικαιολογημένο, όμως αυτή ακριβώς η ανακρίβεια έχει 

κλονίσει την αξιοπιστία των θεσμών της κυπριακής οικονομίας και δεν περιορίζομαι 

στον Υπουργό Οικονομικών.  Όλοι έπεσαν έξω!   
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 Θεωρούμε πως η φήμη για την αναστολή κατασκευαστικών έργων προκάλεσε 

περισσότερο πρόβλημα στον κατασκευαστικό τομέα.  Τι θα έκανε ένας εργολάβος, όταν 

έβλεπε την πορεία της οικονομικής κρίσης και άκουγε τον Υπουργό Οικονομικών να λέει 

ότι θα αναστείλουμε κατασκευαστικά έργα;  Τι θα έκανε το προσωπικό του;  Είδαμε τι 

τους κάνουν.  Τους απολύουν!   

 Η φημολογία για την αύξηση της φορολογίας της ακίνητης περιουσίας επίσης δε 

βοήθησε.  Έχει δημιουργήσει ανασφάλεια.  ∆ε λέω ότι ενδεχομένως να μην πρέπει να 

εξετάσουμε ένα τέτοιο μέτρο κάποτε.  Τώρα όμως, όταν βλέπουμε ότι τα έσοδα από το 

φόρο κεφαλαιουχικών κερδών έχουν μειωθεί κατά 80% περίπου, επειδή δεν υπάρχει 

πλέον αγορά ακινήτων;  Όταν αλλάζουμε τους κανόνες του παιχνιδιού εν μέσω του 

παιχνιδιού, δημιουργούμε ανασφάλεια και αυτό πράξαμε δυστυχώς με το ΦΠΑ τόσο 

στον εμπορικό τομέα όσο και στον κατασκευαστικό τομέα.   

 Όμως, το μεγαλύτερο πρόβλημα που αντιμετωπίζει η κυπριακή οικονομία αυτή τη 

στιγμή είναι κάπως ευρύτερο.  ∆υστυχώς, η δική μας διαπίστωση είναι πως δεν υπάρχει 

ξεκάθαρο σχέδιο εξόδου από την οικονομική κρίση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουμε σχεδόν διανύσει το 2009, ψηφίζουμε σήμερα τον προϋπολογισμό του 

2010 και οι διαρθρωτικές αδυναμίες της οικονομίας μας παραμένουν και δεν έχουμε 

ακούσει μέχρι σήμερα εκείνες τις τομές και εκείνες τις μεταρρυθμίσεις με τις οποίες θα 

αντιμετωπίσουμε αυτές τις αδυναμίες.  Ακούμε πολλές εισηγήσεις, είναι γεγονός.  

 Πάταξη της φοροδιαφυγής.  Θετικό μέτρο.  Το ακούμε κάθε χρόνο από κάθε 

κυβέρνηση.  Και αν ήταν ένα από τα μέτρα που ακριβώς αντιμετώπιζαν σε τόσο μεγάλο 

βαθμό την οικονομική κρίση, γιατί εδώ και ένα χρόνο που το συζητάμε δεν ήρθε ούτε 

ένα νομοσχέδιο, για να καλύψει παραθυράκια φοροαποφυγής που προσφέρονται αυτή 

τη στιγμή σε επιχειρηματίες;   
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 Το ίδιο με την πολεοδομική αμνηστία.  Επίσης ένα σωστό μέτρο.  Όμως, είμαστε 

τόσο αισιόδοξοι ότι θα προλάβει η Βουλή να αναλύσει, να εξετάσει, για να ψηφίσει πέντε 

πολύ πολύπλοκα νομοσχέδια μέσα σε ένα χρόνο και θα προλάβουμε να εφαρμόσουμε 

αυτή τη νομοθεσία και θα εισρεύσουν ακριβώς εκείνα τα εκατομμύρια στην οικονομία 

μας αυτή την κρίσιμη περίοδο που χρειαζόμαστε επιπρόσθετη ρευστότητα;  Εμείς δεν 

είμαστε τόσο αισιόδοξοι! 

 Μη στοχευμένη κοινωνική πολιτική.  Εμείς συμφωνούμε με τις συχνές 

επισημάνσεις του Υπουργού Οικονομικών πως κληρονόμησε ένα σύστημα με πολλά μη 

στοχευμένα κοινωνικά επιδόματα.  Και για μας επιδόματα που δίνονται σε 

εκατομμυριούχους δεν είναι επιδόματα.  Είναι σπατάλες και έχουμε κατ’ επανάληψη 

δηλώσει ως κόμμα πως θα στηρίξουμε τον Υπουργό Οικονομικών ακόμα και σε 

δύσκολες αποφάσεις, όποιο και αν είναι το πολιτικό κόστος, και του το λέμε ακόμα μία 

φορά σήμερα, αφού είναι και παρών σ’ αυτή τη συζήτηση.  Κανένα απολύτως επίδομα 

δεν έχει αποκοπεί μέχρι σήμερα.   

 Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Είναι γεγονός πως έχουν ληφθεί κάποια θετικά 

μέτρα προς την ορθή κατεύθυνση, όπως ήταν η αύξηση των εισφορών.  Ήταν πολύ 

χαμηλές, έπρεπε να αυξηθούν.  Εξάλλου, αντιμετωπίζαμε άμεσα πρόβλημα 

ρευστότητας και βιωσιμότητας.  Όμως, είτε μας αρέσει είτε όχι, δεν έχουμε λύσει το 

πρόβλημα.  Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εξακολουθεί και μας κατατάσσει μέσα στις τρεις 

χώρες υψηλού κινδύνου.  Επομένως, αντί να συζητάμε θεωρητικά, ας αποφασίσουμε 

ότι πρέπει να έρθουν και άλλες μεταρρυθμίσεις.  Εμείς είμαστε στη διάθεση της 

Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, έχουμε υποβάλει συγκεκριμένες 

εισηγήσεις και θεωρούμε ότι τάχιστα αυτό το τεράστιο, κρίσιμο, μεγάλο πρόβλημα που 

αντιμετωπίζει η κυπριακή οικονομία θα πρέπει να αντιμετωπιστεί με δύσκολες 

ενδεχομένως αποφάσεις, αλλά και εδώ χρειάζεται πολιτική βούληση.  Εμείς κατ’ 
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επανάληψη έχουμε δηλώσει πως οι εισφορές, η αύξηση των εισφορών από μόνη της 

δεν πρόκειται να λύσει το πρόβλημα.   

 ∆υστυχώς, μέχρι σήμερα και παρά τις δεσμεύσεις του αντιθέτου δεν έχουμε δει 

μεταρρυθμίσεις, δεν έχουμε καν ακούσει για εισηγήσεις για μεταρρυθμίσεις.  Ενώ από 

τον περασμένο Μάρτιο περιμένουμε να δούμε το νομοσχέδιο για την επενδυτική 

πολιτική του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, δεν το έχουμε δει ακόμη με τη 

δικαιολογία ότι οι κοινωνικοί εταίροι δεν έχουν αποφασίσει ακόμα πώς θα επενδύσουν 

για παράδειγμα τα χρήματα του αποθεματικού που δόθηκε στο Ταμείο Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, που κατά τη Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας δε δόθηκαν, επειδή δόθηκαν 

υπό μορφή γραμματίου.   

 Εμείς πρώτα απ’ όλα ουδέποτε συμφωνήσαμε πως είναι οι κοινωνικοί εταίροι που 

θα επενδύουν το αποθεματικό του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Εμείς για 

παράδειγμα θεωρούμε πως θα πρέπει τη διαχείριση αυτής της επένδυσης να την 

αναλάβουν εμπειρογνώμονες.  ∆ε θεωρούμε δικαιολογία το ότι οι εταίροι έχουν κάποιες 

συγκεκριμένες απόψεις.  Σεβαστές οι απόψεις τους.  Να τις ακούσουμε.  Να ακουστούν 

και οι δικές μας όμως.  Αλλά το βέβαιο και το σίγουρο είναι ότι κάτι πρέπει να κάνουμε 

πάρα πολύ σύντομα!   

 Ευρωπαϊκά κονδύλια και ∆ιαρθρωτικά Ταμεία.  ∆υστυχώς, δεν έχουμε αξιοποιήσει 

μέχρι σήμερα σε ικανοποιητικό βαθμό τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία που έχουμε στη διάθεσή 

μας.  Από τα €730 εκατομ. που έχει στη διάθεσή της η Κυπριακή ∆ημοκρατία από τα 

∆ιαρθρωτικά Ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την περίοδο 2007-2013 μόνο €133 

εκατομ. έχουν εκταμιευθεί μέχρι σήμερα.   

 Περικοπές.  Είναι σεβαστή η προσπάθεια συγκράτησης των καταναλωτικών 

δαπανών του κράτους και εμείς τη χαιρετίζουμε.  Όμως, το ποσοστό που προβάλλεται, 

της τάξης της μείωσης του 14%, δε θεωρούμε πως ανταποκρίνεται στην 
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πραγματικότητα.  Το πραγματικό ποσοστό ενδεχομένως να είναι κάπως χαμηλότερο και 

να ανέρχεται στο 2,7%.  Όμως, αυτό το ποσοστό δε λαμβάνει υπόψη τους 

συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς που σίγουρα θα έρθουν εντός του 2010.  Κατά 

τη συζήτηση των προϋπολογισμών δεν έμεινε κυβερνητικό υπουργείο, κυβερνητικό 

τμήμα που δε μας είπε πως θα χρειαστούν και περισσότερα χρήματα κατά τη διάρκεια 

του έτους.  Επομένως, και πάλι θεωρούμε πως αυτή η στόχευση, όσον αφορά τις 

καταναλωτικές τουλάχιστο δαπάνες, είναι τουλάχιστον αισιόδοξη. 

 Κρατικό μισθολόγιο.  ∆ε γίνεται να διαπιστώνουμε μία μείωση της τάξης του €1 δις 

σε έσοδα από τη μία και να προχωράμε στο 2010 σε αύξηση του κρατικού μισθολογίου 

κατά 4,5% και να σφυρίζουμε αδιάφορα -δε λέω ότι αυτό γίνεται- και να μη μας 

απασχολεί το ότι κάτι πρέπει να γίνει και μ’ αυτό το ζήτημα πάλι πάρα πολύ σύντομα.  

Ακούστηκε και στις συζητήσεις προηγουμένως ότι η Ιρλανδία μείωσε τους μισθούς του 

δημοσίου κατά 5%, η Ρουμανία έχει απολύσει το 15% της δημόσιας υπηρεσίας και εμείς 

ακόμα προσλαμβάνουμε και άλλους δημόσιους υπαλλήλους.  Εμείς δε θέλουμε οι 

άνθρωποι να χάσουν τη δουλειά τους, όμως θέλουμε να δούμε μέτρα συγκράτησης του 

κρατικού μισθολογίου, θέλουμε να δούμε μέτρα, όπως μέτρα ελήφθησαν για 

παράδειγμα την περίοδο του 2004, όταν η ΠΑΣΥ∆Υ προς τιμή της, ναι, αποδέχτηκε 

κάποιες συγκεκριμένες περικοπές στους μισθούς, μηδενικές αυξήσεις, που μας 

βοήθησαν να πετύχουμε τον εθνικό στόχο της Ευρωζώνης.  ∆εν είναι αδύνατο να το 

επιτύχουμε όμως.  Αυτές οι συζητήσεις ήδη θα έπρεπε να είχαν ξεκινήσει.  Ήδη θα 

έπρεπε να είχαμε αυτή τη συμφωνία στη διάθεσή μας. ∆ε θέλω απλά και μόνο να τα 

φορτώσω στους δημόσιους υπάλληλους, επειδή δε θα πρέπει να περιορίσουμε την 

αντιμετώπιση της κρίσης μόνο στο κρατικό μισθολόγιο και μόνο σε αυτούς, αλλά 

σίγουρα αυτό το κεφάλαιο είναι ένα από τα κρίσιμα κεφάλαια και θα πρέπει ακριβώς η 

κυβέρνηση και το Υπουργείο Οικονομικών να δει ποιες είναι οι εισηγήσεις, ποια είναι τα 
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μέτρα που θα μας βοηθήσουν να συγκρατήσουμε αυτό το όλο αυξανόμενο κρατικό 

μισθολόγιο.   

 Ακούσαμε κατά τη διάρκεια της παρούσας συζήτησης επίσης πολλά από τα μέτρα 

της κυβέρνησης, που δεν έχω πρόθεση ούτε και το χρόνο έχω να τα επαναλάβω, που 

αφορούν τις αυξήσεις στις κοινωνικές παροχές.  Είναι γεγονός πως αυξήθηκαν οι 

κοινωνικές παροχές και φέτος, διαμοιράστηκαν χρήματα.  Εμείς στηρίζουμε την 

ενίσχυση του κοινωνικού κράτους, νοουμένου ότι αυτή η ενίσχυση είναι μέσα στα 

πλαίσια όμως των δυνατοτήτων των δημόσιων οικονομικών.  Αν κάτι πρέπει να μας 

διδάξει αυτή η οικονομική κρίση είναι ότι τα πλεονάσματα πάρα πολύ εύκολα 

μετατρέπονται σε ελλείμματα.  ∆εν είναι δύσκολο να ξοδεύεις.  Το δύσκολο ακριβώς 

είναι να καταρτίζεις ένα ισχυρό κοινωνικό κράτος, το οποίο όμως θα είναι και βιώσιμο.  

Και εμείς διατηρούμε τις επιφυλάξεις μας αν αυτή τη χρονική περίοδο οι αυξήσεις στις 

κοινωνικές παροχές και ιδιαίτερα στις μη στοχευμένες κοινωνικές παροχές είναι 

αυξήσεις τις οποίες μπορεί να σηκώσει η κυπριακή οικονομία.   

 Σπατάλες.  Το πρώτο πράγμα που αναμέναμε να δούμε κατά τη συζήτηση αυτών 

των προϋπολογισμών ήταν τα μέτρα για τις περικοπές, για περιορισμό των σπαταλών,  

για την καταπολέμηση ακριβώς της σπατάλης των χρημάτων του Κύπριου 

φορολογούμενου.  ∆υστυχώς, με λύπη διαπιστώνουμε πως δεν έχουν ληφθεί, 

τουλάχιστο μέχρι στιγμής, τα αναγκαία διορθωτικά βήματα για την εξοικονόμηση και του 

τελευταίου σεντ του Κύπριου φορολογούμενου που δαπανάται άσκοπα.  Τι να πούμε;  

Από πού να ξεκινήσουμε πρώτα;  Από τα μικρά;  Τις €534.000 που δώσαμε σε χορηγία 

στο Γεωπολιτικό Ινστιτούτο Κύπρου, το οποίο σχεδιάστηκε, για να είναι 

αυτοχρηματοδοτούμενο;  Τις €785.000 που δώσαμε το 2009 ως χορηγία στη χορηγία 

του Βατικανού;  Τις €500.000 που δώσαμε ως χορηγία στο Ευρωπαϊκό Ινστιτούτο, 

επειδή αυτό λειτουργούσε παράτυπα;  Τα €6,5 εκατομ. των οφειλών των 
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ποδοσφαιρικών σωματείων προς το κράτος από φορολογικές τους υποχρεώσεις στα 

οποία, σημειώνεται, δεν περιλαμβάνεται ένα επιπρόσθετο ποσό €300.000 τα οποία 

πληρώνει ο Κύπριος φορολογούμενος υπό μορφή φόρου θεάματος στον ΑΠΟΕΛ και 

στην Ανόρθωση, επειδή τα κατάφεραν, και καλά τα κατάφεραν, να πάνε στο Champions 

League, στο οποίο έχουν έκαστος εισπράξει πάνω από €8 εκατομ. και ο Κύπριος 

φορολογούμενος πληρώνει το φόρο θεάματός τους ως και το φόρο θεάματος όλων των 

σωματείων;   

 Τι να πούμε για τα €12,3 εκατομ. που χάσαμε από ασθενείς που απολύθηκαν από 

τα νοσοκομεία μας χωρίς να πληρώσουν ως όφειλαν;  Τα €20 εκατομ. που χάσαμε σε 

αναλώσιμα νοσοκομείων, που κανένας δε γνωρίζει πως και από ποιους 

καταναλώνονται ή από ποιους και πώς παραγγέλλονται;   

 Να συνεχίσουμε με τα μεγάλα.  Τα €75 εκατομ. που θα χάσουμε μέσα σε τρία 

χρόνια, επειδή δεν αυξάνουμε το όριο αφυπηρέτησης των αστυνομικών, τα €38,9 

εκατομ. υπό μορφή πασχαλινού επιδόματος που δίνονται στο 40% των συνταξιούχων 

που βρίσκονται πάνω από το όριο του μέσου μισθού και που δίνεται ακόμα και σε 

εκατομμυριούχους;  Τα €160 εκατομ. που αποτελούν τις οφειλές των διαφόρων 

συμβουλίων υδατοπρομήθειας ή τα €200 εκατομ. που δόθηκαν και δε δόθηκαν στο 

Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και που δεν μπορούν να επενδυθούν;   

 Τι πρέπει να κάνουμε;  Πάρα πολύ σύντομα.  Χρειαζόμαστε τη συνέχεια των 

μέτρων στήριξης στους τομείς της οικονομίας που αντιμετωπίζουν προβλήματα.  

Χρειαζόμαστε μέτρα για την ανεργία.  Χρειάζεται περαιτέρω προώθηση όσον αφορά τον 

αναπτυξιακό προϋπολογισμό.  Χρειάζονται περικοπές στις σπατάλες, εξυγίανση και 

μέτρα συγκράτησης του κρατικού μισθολογίου.  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα έχει καταθέσει 

πέραν των τριάντα μέτρων και εισηγήσεων προς το Υπουργείο Οικονομικών, το 

Υπουργείο Εσωτερικών, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνιών Ασφαλίσεων και το 
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Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και θεωρούμε πως αυτές οι 

εισηγήσεις θα βοηθήσουν.  Ελπίζω να εισακουστούν.  Σε κάθε περίπτωση είμαστε στη 

διάθεση των εν λόγω υπουργείων, για να συζητήσουμε περαιτέρω λύσεις.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οικονομία, Ευρώπη και εθνικό θέμα.  Αυτό είναι σε γενικές γραμμές το τρίπτυχο 

μέσα από το οποίο λειτουργεί και αξιολογείται η εκάστοτε κυβέρνηση στο τέλος του 

κάθε οικονομικού έτους.  Το να συγκρίνουμε το τι είχαμε πριν και το τι έχουμε σήμερα 

είναι ο μόνος τρόπος, για να κρίνουμε αντικειμενικά αν προοδεύουμε, αν πηγαίνουμε 

καλύτερα ή αν πιάσαμε την κατιούσα.  Επομένως, οι συγκρίσεις είναι αναπόφευκτες.   

 Η προηγούμενη κυβέρνηση πέτυχε την ένταξη ολόκληρης της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι του μορφώματος Ανάν.  Πέτυχε τον 

ενταφιασμό του Σχεδίου Ανάν και μία νέα διαδικασία λύσεως του Κυπριακού, που στόχο 

είχε μία νέα βάση διαπραγματεύσεων με νέες ιδέες για μία νέα λύση.  Παρέδωσε μία 

ανθηρή οικονομία, η οποία μας ενέταξε στην Ευρωζώνη.  Πέτυχε ομόφωνες και 

αυστηρές κυρώσεις της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης εναντίον της Τουρκίας και έναν 

οδικό χάρτη αξιολόγησής της.   

 Σήμερα όμως έχουμε ενώπιόν μας μία άλλη εικόνα, μία άλλη οικονομία, μία άλλη 

Ευρωπαϊκή Ένωση, την ίδια όμως λύση.  Φυσικά η προηγούμενη διακυβέρνηση 

κρίθηκε στις προηγούμενες προεδρικές εκλογές και έχουμε ενώπιόν μας και νέα 

δεδομένα κι αυτά τα νέα δεδομένα εξετάζουμε σήμερα στην οικονομία, στον ευρωπαϊκό 

χώρο, αλλά και στο εθνικό μας θέμα.  Η προηγούμενη διακυβέρνηση παρέδωσε μία 

συμφωνία με την τουρκοκυπριακή κοινότητα για τη λύση του Κυπριακού απαλλαγμένη 

από τη φιλοσοφία του Σχεδίου Ανάν.  Η νέα αυτή βάση λύσεως του Κυπριακού θα 

προέκυπτε μέσα από μία σωστή προετοιμασία, μέσα από τη διαδικασία της 8ης Ιουλίου, 
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αλλά δυστυχώς η Συμφωνία της 8ης Ιουλίου έχει πλέον ενταφιαστεί και αντικατασταθεί 

από μία νέα ασαφή διαδικασία και μία νέα βάση, αυτή του συνεταιρισμού.   

 Το πόσο έχουν αλλάξει τα πράγματα φαίνεται από την καθιερωμένη απάντηση 

που λαμβάνουμε από τη διαπραγματευτική μας ομάδα, κάθε φορά που οποιοσδήποτε 

προβάλλει έστω και την παραμικρή διαφωνία για τις προτάσεις που η δική μας πλευρά 

έχει καταθέσει στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων.  Μα αυτά υπήρχαν και στο Σχέδιο 

Ανάν!  Ακόμη και προχθές στη γραπτή του ομιλία ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ 

παρέπεμπε σε αναφορές του Τάσσου Παπαδόπουλου, για να μας πείσει πως το Σχέδιο 

Ανάν ήταν τότε τουλάχιστον η βάση λύσης του Κυπριακού.  Ο λαός μας δεν έχει 

αποδεχτεί εκείνο το σχέδιο.  Η πολιτική εντολή που έλαβε ο ∆ημήτρης Χριστόφιας δεν 

ήταν για εκείνο το σχέδιο και τουλάχιστον οι δεσμεύσεις που έχει δώσει προς το 

∆ημοκρατικό Κόμμα και την Ε∆ΕΚ δεν ήταν για την επαναφορά εκείνου του σχεδίου. 

Εμείς αναγνωρίζουμε τις προσπάθειες του Προέδρου της ∆ημοκρατίας και 

αναγνωρίζουμε το γεγονός πως, παρά τις καλύτερες, τις καλόπιστες προσπάθειές του 

να κάμψει την τουρκική αδιαλλαξία, οι προσπάθειές του μέχρι σήμερα, τουλάχιστον από 

την ενημέρωση που έχουμε, δεν είναι καρποφόρες! 

 Όμως, δυστυχώς πρέπει να αναγνωρίσουμε πως επιτρέψαμε οι συνομιλίες να 

ξεκινήσουν πάνω σε μία ασαφή βάση, επιτρέψαμε στον κ. Ταλάτ να επαναφέρει το 

Σχέδιο Ανάν από το παράθυρο και αυτό διαπραγματευόμαστε σήμερα.  Αυτό εξάλλου 

αποκαλύπτουν τα έγγραφα του Εθνικού Συμβουλίου, όλες οι δημόσιες δηλώσεις των 

Τούρκων αξιωματούχων, αλλά και τα διαρρεύσαντα έγγραφα των Ηνωμένων Εθνών.  

Όμως, ακόμη και αν δεν ήταν αυτό το πρόβλημά μας, η ίδια η διαπραγματευτική 

στρατηγική που ακολουθούμε από μόνη της μας έχει οδηγήσει σε διολισθήσεις.  Παρά 

τις γενναιόδωρες προσφορές μας το αποτέλεσμα είναι ότι μόνο εμείς δίνουμε, αφού 

σήμερα διαπραγματευόμαστε μόνο το κεφάλαιο της διακυβέρνησης επί της ουσίας.   
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∆ίνουμε, για να βοηθήσουμε το σύντροφο Ταλάτ, όπως παραδέχθηκε πρόσφατα ο 

Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας! ∆ίνουμε και αναμένουμε να πάρουμε στο εδαφικό, στο 

προσφυγικό, στην ασφάλεια, στο στρατό, στους εποίκους και δυστυχώς αυτή η 

διαπραγματευτική στρατηγική είχε ως αποτέλεσμα τη συσσώρευση και την κατοχύρωση 

δικών μας μονόπλευρων υποχωρήσεων και την αποενοχοποίηση της Τουρκίας σε 

σημείο, ώστε ακόμα και ο γενικός γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών δηλώνει πως είναι 

εξαιρετική η συμπεριφορά και η στάση της Τουρκίας στο Κυπριακό!  Φυσικά, το 

επιχείρημα που προβάλλεται προς δικαιολόγηση των υποχωρήσεων και της ευελιξίας 

μας είναι ότι με αυτές βγήκαμε από τη στασιμότητα που είχαμε μέχρι το 2008 και 

σήμερα έχουμε κινητικότητα.  Ακόμη και ο Πρωθυπουργός της Μεγάλης Βρετανίας είναι 

πλέον φίλος μας.  Έτσι όμως έχουν τα πράγματα;   

 ∆ε θα μπω στις λεπτομέρειες των γεγονότων που έχουμε τουλάχιστον εμείς 

διαπιστώσει, αυτά που έχουν λάβει χώρα από την ημέρα της εκλογής του ∆ημήτρη 

Χριστόφια μέχρι σήμερα, τις επισκέψεις του κ. Ταλάτ στο εξωτερικό, το ότι η Τουρκία 

έγινε μη μόνιμο μέλος στο Συμβούλιο Ασφαλείας, το ότι ο κ. Ταλάτ επισκέφθηκε ακόμα 

και τη Χίλαρι Κλίντον, το ότι ο κ. Βλαντιμίρ Πούτιν αρνήθηκε να συναντήσει τον κ. 

Χριστόφια, όταν ο ίδιος πήγε στη Μόσχα.   

 Το πιο πρόσφατο παράδειγμα του καλού κλίματος είναι το τελευταίο ψήφισμα της 

ΟΥΝΦΙΚΥΠ, όπου για πρώτη φορά από το 1974 το Συμβούλιο Ασφαλείας έχει 

αποφανθεί πως την ευθύνη για την εξεύρεση λύσης φέρουν πρώτα και κύρια οι ίδιοι οι 

Κύπριοι και με αυτό τον τρόπο το Συμβούλιο Ασφαλείας αποενοχοποιεί την Τουρκία και 

καταλήγει πως εμείς έχουμε την ευθύνη για την εξεύρεση λύσης παραγνωρίζοντας 

παντελώς τις δικές της τις ευθύνες.  Εάν αυτό είναι το καλό το κλίμα, δε θέλω να δω το 

κακό!  Επομένως, είναι ένα ερώτημα που πρέπει να απαντήσουμε και πρέπει να 

απαντηθεί κατ’ ακρίβεια από τους υποστηρικτές της πολιτικής της ευελιξίας.  Αφού 
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είμαστε ευέλικτοι, γιατί δεχόμαστε το ένα χαστούκι μετά το άλλο;  Όμως, παράλληλο 

ερώτημα είναι το εξής:  Τι πετύχαμε με την ευελιξία μας μέχρι σήμερα, με τις 

υποχωρήσεις μας εκτός από την αποενοχοποίηση της Τουρκίας;   

 Είχαμε πρόσφατα την αξιολόγηση της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ως 

∆ημοκρατικό Κόμμα εδώ και ένα χρόνο ζητήσαμε αναθεώρηση της διαπραγματευτικής 

στρατηγικής του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, γιατί θεωρούσαμε πως δε θα προσέφερε 

τα ποθητά αποτελέσματα στο τέλος του οδικού χάρτη του 2006-2009.  Είδαμε εξάλλου 

πως αυτή η αποενοχοποίηση λειτούργησε στο τέλος της ημέρας με τα συμπεράσματα 

της συνόδου κορυφής της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Εμείς ζητήσαμε πριν από ένα χρόνο 

σχέδιο “Β”.  Όταν το εισηγηθήκαμε, όταν ζητήσαμε σχέδιο “Β”, για να μη βρεθούμε σε 

αδιέξοδα το ∆εκέμβρη του 2009, κατηγορηθήκαμε, χλευαστήκαμε, σίγουρα δεν 

εισακουστήκαμε.  «Μόνο το σχέδιο “Α” υπάρχει», μας απαντούσαν.  ∆υστυχώς, το 

σχέδιο “Α” τελικά οδήγησε στην εξαφάνιση του μόνου μοχλού πίεσης που είχαμε στη 

διάθεσή μας, για να εξαναγκάσουμε την Τουρκία να προβεί σε υποχωρήσεις στην 

παράλληλη διαδικασία διαπραγματεύσεων του Κυπριακού.   

 Η προηγούμενη διακυβέρνηση πέτυχε ένα αυστηρό διαπραγματευτικό πλαίσιο 

μαζί με αυστηρές και οδυνηρές υποχρεώσεις της Τουρκίας, όπως ήταν η αναγνώριση 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και ο τερματισμός του τούρκικου εμπάργκο σε ό,τι αφορά 

τα κυπριακά πλοία και αεροπλάνα.  Η προηγούμενη διακυβέρνηση παρέδωσε 

διαπραγματευτικά όπλα, πέτυχε κυρώσεις, πέτυχε το 2006 την ομόφωνη απόφαση της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης για την παγοποίηση οκτώ διαπραγματευτικών κεφαλαίων της 

Τουρκίας και έναν ειδικό χάρτη που κατέληγε το ∆εκέμβριο του 2009.  Η προηγούμενη 

διακυβέρνηση πέτυχε συμμαχίες στον ευρωπαϊκό χώρο και οι Ευρωπαίοι εταίροι μας, 

όταν χρειάστηκε, υπερασπίστηκαν την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 
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(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Νικόλα Παπαδόπουλου ο προεδρεύων της 

συνεδρίασης επανήλθε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας έχουν απομείνει τρία λεπτά από το χρόνο του κόμματός σας, κύριε συνάδελφε, 

και παρακαλώ να το έχετε υπόψη. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Επομένως, θα πρέπει να αναγνωρίσουμε πως αποτύχαμε στον πρωταρχικό μας 

στόχο που ήταν οι κυρώσεις.  Εγώ δε θεωρώ για παράδειγμα, κύριε Νεοφύτου, πως 

είναι ο κ. Μάρκος Κυπριανού που έχασε αυτό το χαρτί.  ∆υστυχώς, το αποτέλεσμα ήταν 

προκαθορισμένο.  Ήταν προκαθορισμένο από την πολιτική της ευελιξίας και της 

αποενοχοποίησης της Τουρκίας.  ∆εν είναι ο Μάρκος Κυπριανού που φταίει για το 

αποτέλεσμα.  Ο άνθρωπος πάλεψε, πέτυχε τη βελτίωση ενός πάρα πολύ αρνητικού 

κειμένου, είχαμε μία πάρα πολύ αρνητική προεδρία, τη σουηδική προεδρία, και όμως 

κατάφερε και πέτυχε βελτιώσεις.  Ε, δεν μπορούσε όμως να πολεμήσει, ενώ τα χέρια 

του ήταν δεμένα!  Το ερώτημα είναι γιατί ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας δε διεκδίκησε 

περισσότερα;  Γιατί αρκέστηκε στα ψίχουλα του Συμβουλίου των Υπουργών;  Γιατί δε 

διεκδίκησε περισσότερα στο συμβούλιο των ηγετών;  Γιατί δεν απείλησε για παράδειγμα 

ότι δεν πρόκειται να αποδεχθεί τα συμπεράσματα της συνόδου κορυφής;  Γιατί 

αρκεστήκαμε στα ελάχιστα, ενώ θα μπορούσαμε να πετύχουμε πολύ περισσότερα, θα 

μπορούσαμε να είχαμε πετύχει κυρώσεις;  Επειδή τα έξι διαπραγματευτικά κεφάλαια 

που δηλώνουμε εμείς πως θα δυσκολέψουμε είχαν ήδη παγώσει επί προηγούμενης 

κυβέρνησης, τουλάχιστο τα πέντε από τα έξι.  Απλά δηλώνουμε ότι θα συνεχίσουμε 

αυτό που κάναμε μέχρι σήμερα.   

 Επομένως, επειδή δε μου έμεινε και αρκετός χρόνος, κύριε Πρόεδρε… 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 ∆ύο λεπτά. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆ύο λεπτά. 

 Θεωρούμε πως θα πρέπει να διδαχθούμε από το συμπέρασμα της συνόδου 

κορυφής.  Το 2006 δεν ήμασταν ευέλικτοι και πετύχαμε κυρώσεις.  Το 2009 είμαστε 

ευέλικτοι και πετύχαμε μία τρύπα στο νερό!  Ενδεχομένως να πρέπει να 

αναθεωρήσουμε τη διαπραγματευτική μας στρατηγική έστω και σήμερα!   

 Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, με ένα άλλο θέμα των ημερών, την εκστρατεία 

ενημέρωσης για την ομοσπονδία.  Εμείς δεν είμαστε εναντίον της ενημέρωσης.  Εμείς 

καλούμε, για παράδειγμα, την κυβέρνηση να ενημερώσει για το τι έχει αποδεχθεί ο 

∆ημήτρης Χριστόφιας μέχρι σήμερα στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων.  Μία τέτοια 

ενημέρωση θα την παρακολουθήσουμε, θα την ακολουθήσουμε και θα την ενισχύσουμε.  

Να μας πουν τι έχουν δεχθεί μέχρι σήμερα.  Όμως, είναι περίεργη η εισήγηση αυτής της 

ακαδημαϊκής ενημέρωσης για την ομοσπονδία.  Εδώ και καιρό το ∆ημοκρατικό Κόμμα 

εισηγήθηκε γραπτώς στο Εθνικό Συμβούλιο ότι θέλουμε να αναλυθούν οι όροι της 

διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας από ειδική υποεπιτροπή του Εθνικού Συμβουλίου 

και να καταλήξουμε σε κάποιες κοινές ερμηνείες.  Χωρίς δηλαδή να βρεθεί αυτή η κοινή 

βάση, χωρίς να συμφωνήσουμε στο περιεχόμενο αυτών των όρων, τι ενημέρωση θα 

κάνουμε;  ∆υστυχώς, για ακόμα μία φορά ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας δείχνει πως δε 

θέλει να εισακούσει τις δικές μας εισηγήσεις.  Είναι φυσικά δικαίωμα του, όμως το 

ερώτημα παραμένει.  Ενόσω εξελίσσονται οι διαπραγματεύσεις, για τι πράγμα θα 

ενημερώνουμε;  Ο ίδιος για παράδειγμα έχει δεσμευτεί ότι ενδεχομένως να 

αναθεωρήσει το μηχανισμό επίλυσης αδιεξόδων.  Άλλως πως εμείς θα κρίνουμε τη 
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διακυβέρνηση, εάν έχουμε ένα Τούρκο Πρόεδρο, ενδεχομένως και έποικο, με 

εκτελεστική εξουσία και νικώσα ψήφο, και άλλως πως, όταν δε θα την έχει.  Επομένως, 

αν δεν καταλήξουμε στο περιεχόμενο, για τι πράγμα συζητάμε; 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτή η οικονομική κρίση θα πρέπει να μας διδάξει.  Μπορούμε να τη δούμε και 

από μία θετική σκοπιά.  Η οικονομική κρίση απεκάλυψε διαρθρωτικές αδυναμίες στην 

οικονομία μας κυρίως στον τομέα του τουρισμού, αλλά και στη φούσκα των ακινήτων.  

Απεκάλυψε τους κινδύνους από ένα όλο και αυξανόμενο κρατικό μισθολόγιο, αλλά και 

τις σπατάλες των μη στοχευμένων κοινωνικών παροχών.  Μπορούμε να πείσουμε 

κοινωνικές ομάδες και τους κοινωνικούς εταίρους πως πρέπει να προβούμε σε 

μεταρρυθμίσεις και να διορθώσουμε κάποια κακώς έχοντα.  Αν έχουμε την πολιτική 

βούληση, μπορούμε να αξιοποιήσουμε την οικονομική κρίση ως ευκαιρία για αλλαγές 

και ριζικές τομές.   

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα θεωρεί πως τα ζητήματα της οικονομίας είναι εθνικά 

ζητήματα και συνεχίζοντας την υπεύθυνη στάση την οποία ακολουθεί εδώ και δεκαετίες 

θα ψηφίσει τον προϋπολογισμό του 2010, παρά το ότι δεν ικανοποιείται πλήρως με τη 

στόχευση και το περιεχόμενό του.  Θα εισηγηθούμε φυσικά κάποιες συγκεκριμένες 

τροπολογίες, που ενδεχομένως θα μας δοθεί η ευκαιρία να επεξηγήσουμε στη συνέχεια. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, χρόνια πολλά σε όλους και εύχομαι ο καινούριος χρόνος 

να βρει όλους σας με υγεία και ευτυχία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Ακκελίδου, παρακαλώ να ανεβείτε στο βήμα, για να μπορέσω να κάνω εγώ 

τη δική μου παρέμβαση. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα η κ. Ντίνα 

Ακκελίδου.) 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητούμε τους φετινούς προϋπολογισμούς μέσα σε συνθήκες μιας μεγάλης και 

επικίνδυνης κρίσης.  Η κρίση μάς παρέχει μια μοναδική ευκαιρία να επιχειρήσουμε 

εξυγίανση του κράτους και ανασύνταξη της κοινωνίας μας.  Για να εξυγιανθεί όμως το 

κράτος, χρειάζονται υψηλά επίπεδα νοημοσύνης, ανιδιοτέλειας και εσωτερικής 

καλλιέργειας.  Αυτά τα συναντάς ευκολότερα στις νέες γενιές.  Εμείς, οι παλαιότερες 

γενιές, αποδείξαμε με το βίο και την πολιτεία μας πως δε διαθέταμε αυτά τα προσόντα, 

στο βαθμό που οι περιστάσεις το απαιτούσαν. 

 ∆υστυχώς, ο Πρόεδρος Χριστόφιας δεν αξιοποιεί το πολύτιμο δυναμικό των νέων 

ανθρώπων του τόπου μας.  Συνεχίζει την τακτική των προκατόχων του, να αναθέτει 

καίριους ρόλους στους κάθε λογής συνταξιούχους.  Σε ανθρώπους που υπήρξαν 

πρωταγωνιστές για τα σημερινά χάλια της κοινωνίας ανατίθενται ρόλοι σημαντικότατοι.  

Για την εξυγίανση του κράτους ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και οι στενοί του 

συνεργάτες οφείλουν να αρθρώσουν λόγο πολιτικό λιτό, ειλικρινή, ουσιαστικό και 

σοβαρό, με σταθερή την ετοιμότητα για αυτοκριτική.  ∆εν μπορεί, είναι αδιανόητο ο 

Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας να δηλώνει δημόσια, σήμερα το πρωί, ότι ο Αβέρωφ 

Νεοφύτου κάμνει παρασκήνιο, για να αποκοπούν κονδύλια από τον προϋπολογισμό!  

Αυτές δεν είναι κουβέντες από έναν Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας! 

 Πρέπει να τεθεί τέρμα στο χάιδεμα της ανικανότητας και της σήψης.  Η ατολμία να 

συγκρουσθούμε με όσα και όσους προάγουν και συντηρούν τα καρκινώματα αυτά δεν 

είναι σύνεση. 

 Ο Πρόεδρος και η κυβέρνησή του οφείλουν, έστω και τη δωδεκάτη, να αναλάβουν 

μια σταυροφορία, για να τεθεί τέρμα στον άκρατο λαϊκισμό, που για πάνω από ένα τρίτο 

του αιώνα κρατά την κυπριακή κοινωνία στην πολιτική υπανάπτυξη και αθλιότητα.  Τα 
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πάντα σχεδόν έχουν ισοπεδωθεί σ’ αυτό τον τόπο!  Έχουμε καταργήσει κάθε διάκριση 

του ικανού από τον ανίκανο, του τίμιου από το φαύλο.  Η εργατικότητα αμείβεται το ίδιο 

με την τεμπελιά.  Με δύο λόγια, έχουμε καταδικάσει την κυπριακή κοινωνία σε 

αποκλεισμό από τον εκσυγχρονισμό και την πρόοδο. 

 Για το μεγάλο στόχο της εξυγίανσης της κοινωνίας μας και πάλι ο ρόλος του 

Προέδρου Χριστόφια είναι καίριος και ουσιωδέστατος.  Κοινωνική εξυγίανση σημαίνει 

πολιτικούς και κοινωνικούς στόχους.  Η ηγεσία πρέπει να δώσει στο λαό όραμα 

συγκεκριμένο και ρεαλιστικό, που να μπορεί να το πιστέψουν, να το αγκαλιάσουν και να 

το παλέψουν οι πολίτες.  Χρειάζεται επιτέλους, με πρωταγωνιστές τον Πρόεδρο και την 

κυβέρνηση, να αντιπαλέψουμε την παρακμή της ντροπής στην οποία βυθίζεται ο 

κυπριακός πολιτικός βίος και μαζί του ολόκληρη η κοινωνία.  Θα πρέπει να 

αντισταθούμε με έργα και όχι λόγια στην καταναλωτική απληστία και τον αμοραλισμό, 

που έγιναν δυστυχώς ο αποκλειστικός στόχος της κάθε ανθρώπινης ύπαρξης αυτού του 

τόπου.  Οφείλουμε να διαμορφώσουμε για την κοινωνία μας μια Κύπρο δικαίου και 

δικαιοσύνης, συμβάλλοντας έτσι ουσιαστικά στη δημιουργία μιας πραγματικά ηθικής 

κοινωνίας.  Για να φτιάξουμε μια ηθική κοινωνία, χρειάζεται να αλλάξουμε στάση και 

συμπεριφορά σε σχέση με τα πολιτικά δρώμενα του τόπου.  Πρέπει να εισαγάγουμε 

στην πολιτική ζωή του νησιού μας την πολιτική ευπρέπεια και το ήθος. 

 Άκουσα με μεγάλη προσοχή τις ομιλίες του προέδρου του Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, του συναδέλφου Ζαχαρία Κουλία και του προηγούμενου 

ομιλητού αγαπητού Νικόλα Παπαδόπουλου, αλλά και τις ομιλίες κάποιων άλλων 

συναδέλφων τα κόμματα των οποίων συμμετέχουν στην κυβέρνηση.  ∆εν είναι 

υπερβολή, αν πω ότι με τις ομιλίες τους ο κ. Ομήρου και οι άλλοι συνάδελφοι βουλευτές 

που ανάφερα, αλλά και κάποιοι που δεν ανάφερα τα ονόματα άσκησαν στον Πρόεδρο 

Χριστόφια και την κυβερνητική πολιτική κριτική αυστηρότερη και εντονότερη από τους 
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βουλευτές της αντιπολίτευσης.  Η κριτική προς τον Πρόεδρο Χριστόφια μπορεί να είναι 

δικαιολογημένη.  Τα όσα εξ αμάξης τού έσυραν οι συνεργάτες του μπορεί να είναι 

βάσιμα και δεν τα εξετάζω, δεν κρίνω την ορθότητα της κριτικής.   

 Θίγω το θέμα, για να τονίσω ότι αυτή η αυστηρότατη κριτική δε συνιστά πολιτική 

ευπρέπεια αλλά ούτε και πολιτικό ήθος.  ∆ιαφωνείς με κάποιον σε ουσιώδη σημεία;  Η 

πολιτική ευπρέπεια και το πολιτικό ήθος επιβάλλουν την αποχώρησή σου από την 

κυβέρνηση!  Έχεις κάθε δικαίωμα να διαφωνείς, αλλά δεν έχεις κανένα δικαίωμα να 

διαφωνείς και να παραμένεις στην κυβέρνηση.  Τα ίδια ισχύουν και από την ανάποδη 

πλευρά.  Έχεις, κύριε Πρόεδρε, κάθε δικαίωμα να συγκυβερνάς με όποιους θέλεις.  ∆ε 

δικαιούσαι όμως να δέχεσαι εμπτυσμούς και να προσποιείσαι ότι σου ρίχνουν 

ροδόσταγμα, γιατί σκέφτεσαι τις μελλοντικές εκλογές.  Αυτές οι συμπεριφορές οδηγούν 

την πολιτική ζωή του τόπου σε ευτελισμό και την πλήρη λαϊκή απαξίωση.  Σε άλλες 

χώρες η πολιτική ευπρέπεια επιβάλλει σε κόμματα να αποχωρούν από κυβερνήσεις 

συνασπισμού για θέματα ήσσονος σημασίας.  Σε άλλους τόπους το πολιτικό ήθος 

επιβάλλει σε Προέδρους ή Πρωθυπουργούς να αποπέμπουν συνεργάτες που 

εξέφρασαν κάποια μικρή διαφωνία σε κάποιο θέμα εσωτερικής διακυβέρνησης. 

 Αναμέναμε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, ως άνθρωπο προερχόμενο από 

τους κόλπους της αριστεράς, να είχε κάμει ως κεντρικό άξονα της πολιτικής του τον 

πόλεμο κατά της σήψης, της διαφθοράς και της αναξιοκρατίας.  ∆υστυχώς, η διαφθορά 

και η αναξιοκρατία συνεχίζουν να κρατούν καλά και σε κάποιους τομείς να 

εξαπλώνονται. 

 Ένας τομέας στον οποίο θέλω να κάμω ειδική αναφορά είναι η αστυνομία.  

Κυβέρνηση και Βουλή διαπράξαμε μεγάλο σφάλμα που δώσαμε τη δυνατότητα να 

προαχθούν στην αστυνομία εκατοντάδες αντιστασιακοί.  Οι αντιστασιακοί έπρεπε να 

τιμηθούν από την πολιτεία με άλλους τρόπους, όπως παλαιότερα έπρεπε με άλλους 
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τρόπους να τιμηθούν οι αγωνιστές της ΕΟΚΑ ’55-’59.  Οι προαγωγές που τους δόθηκαν 

έχουν οδηγήσει την αστυνομία στα πρόθυρα της διάλυσης.  Τόσο άσχημη είναι η 

κατάσταση στην αστυνομία, που νιώθουμε αισθήματα που εγγίζουν τα όρια της 

απελπισίας, παρακολουθούντες για μέρες τις άκαρπες έρευνές της για την ανακάλυψη 

του λειψάνου του αείμνηστου Προέδρου Τάσσου Παπαδόπουλου, που κλάπηκε από 

θρασύδειλους νυκτοβάτες.  Κάμνω από το βήμα της Βουλής έκκληση σ’ αυτούς που 

έκαμαν αυτή την απεχθή πράξη, αν οι ίδιοι έχουν παιδιά, να σκεφτούν τα παιδιά του 

αείμνηστου Προέδρου.  Αν οι ίδιοι δεν έχουν παιδιά, ας σκεφτούν τι θα ένιωθαν, αν 

κάποιοι έκλεβαν το λείψανο του πατέρα τους, κι ας πράξουν ανάλογα.   

 Η αναξιοκρατία δεν είναι μόνο την αστυνομία που έχει πληγώσει βαρύτατα.  Αν 

δεν αντιμετωπίσουμε αποτελεσματικά και γρήγορα το διαχρονικό καρκίνωμα του 

διαμοιρασμού των λαφύρων της εξουσίας, θα βρεθούμε κάποια μέρα, σύντομα, 

μπροστά σε ερείπια.  

 Ένας άλλος τομέας στον οποίο αναμέναμε την ουσιαστική παρέμβαση του 

Προέδρου και της κυβέρνησής του είναι αυτός των μέσων μαζικής ενημέρωσης, ειδικά 

των ηλεκτρονικών.  Η επιρροή των μέσων μαζικής ενημέρωσης στη διαμόρφωση των 

αντιλήψεων και τοποθετήσεων των πολιτών είναι τόσο μεγάλη, που δεν είναι υπερβολή, 

αν πούμε πως θανάσιμοι κίνδυνοι θα απειλήσουν τη δημοκρατία σε πολλές χώρες, αν 

αφεθούν τα μέσα μαζικής ενημέρωσης να συνεχίσουν να λειτουργούν μέσα σε κλίμα 

ασυδοσίας και αυθαιρεσίας.  Παλαιότερα η δημοκρατία κινδύνευε σε πολλές χώρες από 

μελανοχίτωνες δικτάτορες· στις μέρες μας κινδυνεύει από γραβατωμένους καναλάρχες. 

 Παρακολουθούμε με μεγάλη απογοήτευση τα μέσα μαζικής ενημέρωσης του 

τόπου να ταΐζουν το λαό μας υποκουλτούρα της κακιάς ώρας, να τον 

παραπληροφορούν και να του καλλιεργούν θέσεις που τον κρατούν καθηλωμένο στο 

μικρόκοσμο της κυπριακής κοινωνίας της παρακμής.  Τα μέσα μαζικής ενημέρωσης 
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ανακυκλώνουν τις σκουριασμένες ιδέες μας και τους φόβους μας.  Το μέλλον και ο 

υπόλοιπος κόσμος δε συγκινούν τους Κύπριους ιδιοκτήτες των μέσων μαζικής 

ενημέρωσης.  Καμιά καινούρια ιδέα δεν παρουσιάζεται, για να προωθηθεί στο λαό μας.  

Συντηρούν και προάγουν μια πατρίδα που πληγώνει με την αδυναμία της να σπάσει τη 

στασιμότητα και να προχωρήσει μπροστά.  Η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου είναι η 

πιο αναποτελεσματική ελεγκτική αρχή όλων των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ο 

θεσμικός ρόλος της τεράστιος, από τους πιο σημαντικούς της πολιτείας μας, το έργο της 

δυστυχώς από τα πιο ασήμαντα.  Η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης χρειάζεται ριζική 

αναδόμηση εδώ και τώρα.  Ας ελπίσουμε ότι ο Πρόεδρος Χριστόφιας θα την επιχειρήσει 

διορίζοντας στο συμβούλιό της ανθρώπους νέους, δυναμικούς και τολμηρούς και όχι 

συνταξιούχους. 

 Ένα άλλο πολύ σημαντικό ελεγκτικό όργανο της πολιτείας που δε μας ικανοποιεί 

με το έργο του είναι η Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού.  Στη σύγχρονη εποχή της 

παγκοσμιοποίησης ο υγιής ανταγωνισμός είναι η μοναδική ασπίδα του 

πολίτη/καταναλωτή από την εκμετάλλευση και την αισχροκέρδεια.  ∆υστυχώς, η ΕΠΑ, 

παρά την ενίσχυση που της δόθηκε από την κυβέρνηση, δεν κατόρθωσε ακόμη να 

κάμει αισθητή την παρουσία της στην προαγωγή του υγιούς ανταγωνισμού. 

 Αλλά και η απονομή της δικαιοσύνης δυστυχώς συνεχίζει να παρουσιάζει φοβερές 

αδυναμίες και σημαντικές καθυστερήσεις.  Το απηρχαιωμένο θεσμικό πλαίσιο μέσα στο 

οποίο λειτουργούν τα δικαστήριά μας προκαλεί σοβαρά προβλήματα δυσλειτουργίας, 

που τα τελευταία χρόνια άρχισαν να επηρεάζουν και αυτή την ποιότητα της απονομής 

της δικαιοσύνης.  Αυτά που πρέπει να γίνουν, για να αποκτήσει ο λαός τη δικαιοσύνη 

που του αξίζει, είναι βέβαια πολλά.  Στέκομαι όμως σ’ ένα σημείο που το θεωρώ 

αποκλειστική ευθύνη της κυβέρνησης.  Και αναφέρομαι στην ηλεκτρονική δικαιοσύνη.  

Στην εποχή του διαδικτύου εμείς εδώ στην Κύπρο καταθέτουμε στα δικαστήριά μας 
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δικόγραφα με το χέρι.  ∆εκάδες δικηγορικοί υπάλληλοι στέκουν στη σειρά και κολλούν 

χαρτόσημα και δικηγορόσημα με το σάλιο τους στα δικόγραφα, όπως ακριβώς έκαμναν 

οι πρόγονοί μας την εποχή του Ιουστινιανού.  Οι δικηγόροι σπαταλούν ολόκληρες ώρες, 

για να ακούουν δικαστές να διαβάζουν για ώρες αποφάσεις.  Σε όλες τις άλλες χώρες 

της Ευρώπης όλα αυτά και πολλά άλλα γίνονται ηλεκτρονικά από το γραφείο των 

δικηγόρων εδώ και πολλά χρόνια. 

 Εμείς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, θέλω για πολλοστή φορά να τονίσω, με την 

προσδοκία ότι κάποιοι θα σταματήσουν να διαστρεβλώνουν τις θέσεις μας, δεν 

πιστεύουμε και δεν υιοθετούμε πολιτικές νεοφιλελευθερισμού.  Πιστεύουμε, ασφαλώς, 

στην ελεύθερη οικονομία, αλλά ελεύθερη οικονομία δε σημαίνει ασυδοσία.  Εμείς, κύριοι 

συνάδελφοι της αριστεράς, δεν υποτιμούμε το μόχθο της δημιουργίας, αντίθετα τον 

τιμούμε.  Όμως δεν πιστεύουμε στην εκμετάλλευση του απλού πολίτη από το κεφάλαιο 

ούτε στο χωρίς φραγμούς και περιορισμούς κυνήγι του κέρδους.  Για τη δική μας 

οικονομική φιλοσοφία, ναι, το κέρδος είναι θεμιτό, αλλά η αισχροκέρδεια αποτελεί 

ανάθεμα.   

 Πιστεύουμε σε μια Κύπρο της προστασίας και της κοινωνικής ευαισθησίας.  Η 

παγκοσμιοποίηση εγκυμονεί κινδύνους.  Για την αποτελεσματική τους αντιμετώπιση 

απαιτείται οργανωμένη κρατική δράση με καλύτερους και ποιοτικότερους ελέγχους.  Γι’ 

αυτό και ως παράταξη στηρίζουμε με όλες μας τις δυνάμεις την ανεξαρτησία, αλλά και 

την αποτελεσματική λειτουργία όλων των ελεγκτικών και ρυθμιστικών φορέων της 

πολιτείας. 

 Έρχομαι τώρα σε κάποιες πτυχές που έχουν σχέση με το Κυπριακό και την 

εξωτερική πολιτική της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Θα ξεκινήσω με τις σχέσεις και το 

ρόλο της Κύπρου στο Συμβούλιο της Ευρώπης.  Το Συμβούλιο της Ευρώπης είναι πολύ 

σημαντικός οργανισμός που έχει προσφέρει ανεκτίμητες υπηρεσίες για την εμπέδωση 
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και την εξάπλωση της δημοκρατίας σ’ ολόκληρη την ευρωπαϊκή ήπειρο, εκτός από το 

μελανό στίγμα της δικτατορίας του Λουκασένκο στην όμορφη Λευκορωσία.  Μια χώρα 

που έδωσε στον αγώνα κατά του ναζισμού πάνω από ένα εκατομμύριο νεκρούς 

αγωνιστές δεν μπόρεσε να αποκτήσει ακόμη ελευθερία και δημοκρατία.  Το Συμβούλιο 

της Ευρώπης αποτελεί επίσης το στυλοβάτη της προστασίας των ανθρωπίνων 

δικαιωμάτων και του κράτους δικαίου.  Το Ε∆Α∆ αποτελεί αναμφίβολα τη μεγαλύτερη 

επιτυχία του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

 Η Κύπρος, που αγωνίζεται για την προστασία των ανθρωπίνων δικαιωμάτων του 

λαού της, που τόσο κατάφωρα παραβιάζονται εδώ και δεκαετίες από την Τουρκία, 

οφείλει να έρθει αρωγός του Συμβουλίου της Ευρώπης.  Να σταθεί αντιμέτωπη στις 

προσπάθειες κάποιων στους κόλπους της Ευρωπαϊκής Ένωσης να υποβαθμίσουν το 

Συμβούλιο της Ευρώπης.  Να αναλάβει πρωτοβουλίες για την ουσιαστική οικονομική 

ενίσχυσή του, για να μπορέσει να συνεχίσει τη σημαντική του αποστολή με επιτυχία.  

Καλείται ο Υπουργός Εξωτερικών να εργασθεί με ζήλο και μεθοδικότητα, έτσι που τα 

οικονομικά προβλήματα του Συμβουλίου να λυθούν, αλλά και η Ευρωπαϊκή Ένωση να 

προχωρήσει το γρηγορότερο στην προσχώρησή της στην Ευρωπαϊκή Σύμβαση για τα 

Ανθρώπινα ∆ικαιώματα.  Είμαστε κράτος μικρό και αδύνατο.  Έχουμε ανάγκη από το 

Συμβούλιο της Ευρώπης πολύ περισσότερο απ’ ό,τι το έχουν τα υπόλοιπα μεγάλα και 

ισχυρά ευρωπαϊκά κράτη. 

 Η αποχή που τήρησε η Κύπρος στα Ηνωμένα Έθνη, αγαπητοί συνάδελφοι, για το 

ψήφισμα που αφορούσε την επάνοδο των εκτοπισμένων της Γεωργίας στις 

πατρογονικές τους εστίες ήταν μεγάλο και ασυγχώρητο πολιτικό σφάλμα.  Έπληξε 

καίρια την αξιοπιστία μας.  Αποδυνάμωσε την επιχειρηματολογία μας.  Τώρα δεν 

μπορούμε πια να καλούμε τους άλλους να πάψουν να εφαρμόζουν δύο μέτρα και δύο 

σταθμά έναντι των παραβιάσεων των ανθρωπίνων δικαιωμάτων στην Κύπρο από την 
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Τουρκία.  Όλοι μας απαντούν «κι εσείς κάμνετε το ίδιο».  Με την ψήφο αυτή 

ναρκοθετήσαμε την πάγια πολιτική μας που καλούσε τους πάντες να τοποθετούνται στο 

Κυπριακό στη βάση των αρχών του δικαίου και της ηθικής.  Ένα μικρό κράτος που 

αγωνίζεται για τα σφαγιασθέντα δίκαιά του δεν μπορεί παρά να καταδικάζει σταθερά, 

αταλάντευτα και χωρίς διακρίσεις κάθε παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, 

οπουδήποτε κι αν λαμβάνει χώραν.  Η ρωσολαγνεία δεν εξυπηρετεί τα καλώς νοούμενα 

συμφέροντα του κυπριακού λαού.  Ασφαλώς και πρέπει να επιδιώκουμε τις καλύτερες 

δυνατές σχέσεις με τη Ρωσία, όμως δεν μπορούμε και δεν πρέπει να δίδουμε την εικόνα 

ότι λειτουργούμε ως δορυφόρος της. 

 ∆έχομαι και αναγνωρίζω -και ξέρω καλύτερα από πολλούς μέσα στην αίθουσα το 

ρόλο της- ότι η Ρωσία πρόσφερε και μπορεί και στο μέλλον να προσφέρει στην Κύπρο 

πολλά.  Κάποιοι άλλοι όμως μπορούν να μας προσφέρουν πολύ περισσότερα.  ∆εν 

μπορούμε να ακολουθούμε εξωτερική πολιτική που να ικανοποιεί μεν τη Ρωσία, αλλά 

να μας αποξενώνει από αυτούς τους άλλους.  Αυτοί οι άλλοι είναι ασφαλώς οι είκοσι έξι 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Οι πλείστοι από τους είκοσι έξι μάς θεωρούν σαν το ∆ούρειο 

Ίππο της Ρωσίας εντός των κόλπων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Οι δέκα από τους 

είκοσι επτά της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι πρώην σοβιετικές δημοκρατίες, που 

ακούουν για τη Ρωσία και παθαίνουν αναφυλαξία.  Οι πλείστες από τις άλλες 

κυβερνήσεις βλέπουν τη Ρωσία με πολύ μεγάλη δυσπιστία.  Αν η Ρωσία δε διέθετε 

τεράστια αποθέματα καυσίμων, πολύ διαφορετική θα ήταν η μεταχείρισή της από όλες 

τις μεγάλες ευρωπαϊκές χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Οι συνεχείς και αλλεπάλληλες αποτυχημένες προσπάθειες να πείσουμε τους 

εταίρους μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση να τηρούν αυστηρότερη στάση έναντι της 

Τουρκίας ας μας προβληματίσουν.  Ας κατανοήσουμε επιτέλους ότι τούτο οφείλεται και 

στο γεγονός ότι, ενώ είμαστε πλήρες και ισότιμο μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δε 



 292

συμπεριφερόμεθα ως μια ευρωπαϊκή χώρα μέλος της Ένωσης αλλά ως μια 

τριτοκοσμική χώρα της δεκαετίας του  ’60.   

 Άκουσα με ικανοποίηση, αλλά και με μεγάλη έκπληξη, την αγαπητή συνάδελφο 

Σκεύη Κουκουμά να κατακεραυνώνει την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης έναντι των 

μεταναστών, παράνομων και μη.  Μα δεν είναι με τις ψήφους της κοινοβουλευτικής 

ομάδας του ΑΚΕΛ που πριν λίγες μέρες η Βουλή θέσπισε πρόνοια που τιμωρεί με 

αυστηρές ποινές φυλάκισης την ενοικίαση υποστατικών στους παράνομους μετανάστες, 

γεγονός που βάζει περίπου στην ίδια μοίρα τις δυστυχείς αυτές ανθρώπινες υπάρξεις 

με τους σκύλους;  Πολλοί σκύλοι βέβαια έχουν εδώ στην Κύπρο ωραία και ζεστά 

σπιτάκια και τρέφονται με ακριβές τροφές, πολλές από τις οποίες είναι εισαγόμενες.  

Μόνο οι άνθρωποι που αναζητούν στον τόπο μας, με χίλιους δυο κινδύνους και 

φοβερές δυσκολίες, ένα κομμάτι ψωμί έχουν καταδικασθεί από την πλειοψηφία των 

μελών της Βουλής να ζουν κάτω από τα δέντρα και τα γεφύρια.  Κι αυτό με μεγάλους 

πρωταγωνιστές την κυβέρνηση ενός Προέδρου που περηφανεύεται ότι είναι αριστερός 

και ενός αριστερού κόμματος.  Κι αυτό, αγαπητέ φίλε Μουσκάλλη, παραμονές της 

Γέννησης του Ιησού Χριστού, που καίτοι Θεός Παντοδύναμος έγινε Άνθρωπος, για να 

διδάξει στον κόσμο το ανεπανάληπτο και μοναδικό εκείνο «αγάπα το πλησίον σου ως 

εαυτόν».  Ένα από τα πρώτα μελήματα της κοινοβουλευτικής μας ομάδας θα είναι, με 

την πρώτη ευκαιρία που θα μας επιτρέπει το σύνταγμα, να προτείνουμε τροποποίηση 

του σχετικού νόμου, έτσι που αυτή η πρόνοια να καταργηθεί. 

 Θέλω να κλείσω με κάποια προσεκτικά διατυπωμένα σχόλια για την ομιλία του 

αγαπητού γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ.  Ο ηγέτης ενός μεγάλου κόμματος δε μιλά με 

υπονοούμενα ούτε με αιχμές.  Ο ηγέτης μιλά σταράτα!  Κατονομάζει αυτούς που θέλει 

να επικρίνει· δε μιλά για “κάποιους”!  Ο σύγχρονος ηγέτης ενός μεγάλου κόμματος που 

κυβερνά προσέρχεται στο βήμα της Βουλής με διάθεση αυτοκριτικής.  Εκθέτει ενώπιον 
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του λαού τα επιτεύγματα του κόμματός του, αλλά και δεν παραλείπει να κάμει αναφορά 

στα λάθη και στις παραλείψεις του.   

 Οι όποιες αναφορές του συνάδελφου κ. Κυπριανού αφορούν το κόμμα του οποίου 

την κοινοβουλευτική ομάδα έχω το μεγάλο προνόμιο και τιμή να εκπροσωπώ 

απαντώνται με τα εξής ολίγα, αν χρειάζεται να πω οτιδήποτε στα όσα σταράτα επί του 

θέματος ανέφερε ο αρχηγός της παράταξής μας:  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα 

συνεχίσει αταλάντευτα να θέτει τα εθνικά συμφέροντα πάνω από τα κομματικά.  ∆ε θα 

υπολογίσει ποτέ το πολιτικό κόστος στις αποφάσεις του που έχουν σχέση με το 

Κυπριακό.  Θα συνεχίσει να στέκεται δίπλα στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας στις 

προσπάθειες επίλυσης του Κυπριακού.  Όμως δεν μπορεί να δίδεται στήριξη και να 

εισπράττεται αχαριστία και αγνωμοσύνη!  Θα συνεχίσουμε να στηρίζουμε κάθε 

πρωτοβουλία του Προέδρου που αναλαμβάνεται όμως κατόπιν της κατάλληλης 

συνεργασίας και διαβούλευσης.  Είμαστε πρόθυμοι και έτοιμοι να συμβάλουμε με όλες 

μας τις δυνάμεις στην επίτευξη του κορυφαίου στόχου της επανένωσης της πατρίδας 

μας, αλλά δεν έχουμε καμιά διάθεση να προτείνουμε το χέρι μας, για να προσφέρει 

στήριξη, και αυτοί στους οποίους προσφέρεται να επιχειρούν, οσάκις θυμούνται τα 

ιδεολογήματά τους, να μας το δαγκώσουν.  Ούτε και είμεθα πρόθυμοι να 

παρακολουθούμε σιωπηλά σφάλματα και παραλείψεις, που, αν δεν υπήρχε το 

σύνδρομο της παντογνωσίας και υπήρχε διαβούλευση, θα αποφεύγονταν.   

 Αν δεν κατορθώσουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πορευθούμε ενωμένοι 

προς τη δικαίωση του λαού μας, η ευθύνη δε θα βαρύνει ποτέ το ∆ημοκρατικό 

Συναγερμό!  Εμείς δεν έχουμε καμία αμφιβολία ότι το μακροχρόνιο γολγοθά του λαού 

μας μπορεί με σιγουριά να διαδεχθεί η Ανάσταση.  Αρκεί να πορευτούμε στους 

χαλεπούς αυτούς καιρούς ενωμένοι, προσγειωμένοι και όχι ονειροπαρμένοι. 
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 Θα κλείσω την ομιλία μου με μια οφειλόμενη, κατά τη γνώμη μου, απάντηση στον 

κ. Σταύρο Ευαγόρου.  Η τρύπα στα δημόσια οικονομικά που άφησε η κυβέρνηση 

Κληρίδη μπορεί να ήταν όντως μεγάλη, πολύ μεγάλη, αλλά τούτο καίρια οφείλεται στο 

ότι η Κύπρος πλήρωσε το τεράστιο κόστος της εναρμόνισης για το μεγάλο άθλο της 

ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Μπορεί η τρύπα στα δημόσια 

οικονομικά να ήταν μεγαλύτερη από εκείνη του όζοντος, αλλά οι δαπάνες αυτές 

οδήγησαν στο μεγαλύτερο άθλο της σύγχρονης ιστορίας μας.  Όντως, επί κυβέρνησης 

Γλαύκου Κληρίδη έγιναν προσλήψεις χιλιάδων δημόσιων υπαλλήλων.  Ήταν ένα μεγάλο 

και σοβαρό λάθος που διαπράξαμε!  Μάθαμε από τα σφάλματά μας· «ο παθών είναι ο 

μαθών»!  Και σας συμβουλεύουμε με σεβασμό, για να μπορέσετε να αποφύγετε 

παρόμοια σφάλματα.  Έτσι να δείτε την προσέγγισή μας! 

 Σας ευχαριστώ θερμά για την προσοχή με την οποία με ακούσατε.  Νομίζω τη 

δικαιούμουν την προσοχή, γιατί σας άκουσα σχεδόν όλους με την ίδια προσοχή. 

 Εύχομαι καλά Χριστούγεννα σε όλους ανεξαίρετα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Πουργουρίδη. 

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και ερχόμεθα στον τελευταίο ομιλητή. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Κύριε Πουργουρίδη, επειδή αναφερθήκατε στην ομιλία μου και κάνατε κάποιες 

αναφορές, παρ’  όλο που είναι μεγάλη πρόκληση, θα σας πω ότι δε θα πω στην 

ολομέλεια τι μου είπατε ψες, όταν τέλειωσα την ομιλία μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είπα ότι ήταν υψηλού επιπέδου.  Ασφαλώς το είπα!  Και ήταν!  Ασφαλώς το είπα!  

Αυτό δε σημαίνει ότι δεν είχε σημεία που δεν μπορούσα να τα επικρίνω.  Ήταν μια 

πάρα πολύ καλή, εξαιρετική, θα έλεγα, ομιλία, αλλά δεν υπάρχει τίποτε που είναι τέλειο 

και άνευ κριτικής. 

 Ο κ. Ομήρου ζήτησε το λόγο. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, στην ομιλία σας αναφερθήκατε σε έλλειψη πολιτικού ήθους 

και πολιτικής ευπρέπειας από μέρους της Ε∆ΕΚ ή από τα όσα εξεπέμφθησαν από την 

ομιλία την οποία κατέθεσα προχθές.  Θα ήθελα να πω, με κάθε εκτίμηση, ότι δε 

δεχόμαστε μαθήματα πολιτικού ήθους και πολιτικής ευπρέπειας.  Εμείς 

περηφανευόμαστε να λέμε ότι επιδείξαμε το πολιτικό ήθος και την πολιτική ευπρέπεια 

που οφείλαμε σ’  αυτό τον τόπο σε κρίσιμες ώρες, όταν απειλείτο η κατάργηση της 

δημοκρατίας σ’ αυτή τη χώρα, διακινδυνεύοντας την ίδια τη ζωή μας και κάποιοι έδωσαν 

τη ζωή τους, για να υπερασπίσουν τη δημοκρατία.  Και λυπούμαι να πω ότι στην ομιλία 

σας επιλέξατε να επιτεθείτε σε μια πράξη οφειλόμενης αναγνώρισης προς εκείνους οι 

οποίοι πρόταξαν τα στήθη τους για τη δημοκρατία. 

 ∆εύτερον, εμείς έχουμε συνομολογήσει μια πολιτική συμφωνία με τον Πρόεδρο της 

∆ημοκρατίας μεταξύ πρώτου και δεύτερου γύρου των προεδρικών εκλογών.  

Παραμένουμε πιστοί σ’ εκείνη τη συμφωνία και στις αρχές μας σε ό,τι αφορά το μεγάλο 

εθνικό μας θέμα και δεν έχουμε να δώσουμε εξηγήσεις σε κανέναν!  Εξηγήσεις δίνουμε 

στον κυπριακό λαό! 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Ομήρου, αντιλαμβάνεστε ότι προεδρεύω της Βουλής και δεν μπορώ να 

απαντήσω στα όσα λέτε.  Περιορίζομαι απλώς να πω καθηκόντως:  Ο λαός ήκουσε τα 

όσα είπα, σας ήκουσε κι εσάς.  Να θέσουμε τις απόψεις μας στην κρίση του λαού και να 

προχωρήσουμε με τον τελευταίο ομιλητή της βραδιάς, που είναι, όπως τον αποκαλούν 

κάποιοι, παρ’  όλο που δε θα του αρέσει ο χαρακτηρισμός, “ο ∆ομάζος της πολιτικής”.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μα δακάτω εν βλέπετε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρέ μου. 

 Επειδή αναφερθήκατε σε μένα, η επίκρισή σας, νομίζω, δείχνει το δρόμο ότι ήμουν 

στη σωστή πορεία.  Όσον αφορά την αποχώρηση του ∆ημοκρατικού Κόμματος από την 

κυβέρνηση, έχουμε συλλογικά όργανα, αποφασίζουμε.  Ενδεχομένως όμως να θέλετε 

να κάνετε την κυβέρνηση εθνικής ενότητος, που εισηγήθηκε ο κ. Χάσικος.  Τούτο έν’ 

άλλου παπά ευαγγέλιο όμως! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Κατσουρίδης έχει το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κύριε Κουλία, 
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 Φέτος είχα αποφασίσει και έγραψα μία ομιλία που να μην είναι όπως τις 

προηγούμενες φορές, όποτε τύχαινε να είμαι ο τελευταίος ομιλητής, και ελπίζω να 

καταφέρω να πω ένα μέρος της τουλάχιστο, γιατί θεωρώ ότι οι σύντροφοί μου, οι 

συνάδελφοί μου της ομάδας μας, έχουν απαντήσει εύστοχα σε όλα τα θέματα που 

έχουν εγερθεί και γιατί είχα προσανατολιστεί, επειδή οι συνθήκες είναι ιστορικές, όχι 

απλά κρίσιμες, να ασχοληθώ μόνο με το Κυπριακό.  Είμαι υποχρεωμένος όμως να 

σχολιάσω κάποια άλλα πράγματα, πριν μπω στην ομιλία μου. 

 Η πρώτη διαπίστωση απ’ όλη τη συζήτηση για μένα είναι ότι από την παρούσα 

κυβέρνηση και από το κυβερνών κόμμα, στο οποίο ανήκω, υπήρχαν και υπάρχουν 

τόσο υψηλές προσδοκίες, υψηλότερες απ’ εκείνες που ο καθένας ανάθετε στον εαυτό 

του, όταν κυβερνούσε, γι’ αυτό εκφράζονται και απόψεις όπως του φίλτατου Χρήστου 

Πουργουρίδη. 

 Υπήρξε προσμονή και από το δικό μας κόσμο ότι θα μπορούσαν να γίνουν 

θαύματα μέσα σε ενάμιση χρόνο και προσπαθώ να καταλάβω για παράδειγμα αν και 

κατά πόσο οι δομικές αδυναμίες της κυπριακής οικονομίας δημιουργήθηκαν τον 

τελευταίο ενάμιση χρόνο.  Αυτή την προσδοκία την έχουμε κερδίσει, την έχουμε 

κατακτήσει στα ογδόντα τρία χρόνια που υπάρχει το κόμμα μας.  Και δε θα σχολιάσω 

μία αναφορά του φίλου του Λευτέρη Χριστοφόρου, πολύ απαξιωτική για το ΑΚΕΛ, και 

έπρεπε να υπάρχει μεγαλύτερος σεβασμός στον πιο διαχρονικό θεσμό σ’ αυτό τον τόπο 

μετά την Εκκλησία, που είναι το ΑΚΕΛ, ότι δηλαδή... 

(Ο κ. Ανδρέας Θεμιστοκλέους γελά.) 

 Μη γελάς, κύριε Θεμιστοκλέους, γιατί έχει και πράγματα που δεν τα θεωρώ αστεία, 

διότι είναι η ιστορική πραγματικότητα.  Μετά την Εκκλησία ο μακροβιότερος θεσμός 

είναι το ΑΚΕΛ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, να μη διακόπτετε τον ομιλητή!  Εκείνος μάς άκουσε 

με μεγάλη υπομονή.  Να σταματήσουν οι παρεμβάσεις! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και δεν μπορώ γι’ αυτό να καταλάβω τι σημαίνει ότι τάχατές μου έπαψε τώρα που 

κυβερνά να είναι φιλολαϊκό.  Και έδωσε, ας πούμε, τα €3,5 δις στις τράπεζες και δεν τα 

έδωσε τι;  Απευθείας στους πολίτες;  Να τα μοιράζαμε;  Και να μας λέτε ότι μοιράζουμε 

δελτίο, όπως έκαναν στις σοσιαλιστικές χώρες; 

 ∆εν άκουσα όμως κανέναν, εκτός από την αναφορά που έγινε από το γενικό 

γραμματέα του ΑΚΕΛ και έτυχε ειρωνείας, το “περί έκκλησης προς τις τράπεζες”, και 

συναδέλφους του ΑΚΕΛ, να πει ότι οι τράπεζες δεν ανταποκρίθηκαν την ώρα της 

ανάγκης.  Και θα πω ακόμα κάτι:  Η κυπριακή πολιτεία στήριξε τραπεζικά ιδρύματα, 

όταν κινδύνευσαν να εξαγοραστούν από άλλες τράπεζες.  Οφείλουν στον τόπο και 

οφείλετε και εσείς να το επισημαίνετε.  Ούτε βέβαια ευσταθεί η ιδέα του φίλου μου του 

Ρίκκου να φορολογηθούν τα υπερκέρδη, διότι εγώ δεν ξέρω στατιστικό τρόπο που 

ξεχωρίζει τα κέρδη από τα υπερκέρδη, πρώτον...  

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έσιει, καλό εν έσιει! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, εντάξει, δεν τον προτείνατε σε κανέναν!  ∆εύτερον, θεωρώ άδικο να δέχεται 

επίθεση ο Υπουργός Οικονομικών σε σχέση με τις τράπεζες, γιατί ήταν πρώην 

τραπεζίτης, και, αν υπάρχει κάποιος από τον οποίο είναι παραπονημένες οι τράπεζες, 

είναι ο ίδιος! 

 Έχουν αναδειχθεί, κατά τη γνώμη μου, με όλο το σεβασμό, μέσα από τις ομιλίες 

συναδέλφων, κυρίως του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, στα θέματα οικονομίας δύο 



 299

πράγματα.  Και ο λαϊκισμός που καταδίκασε με σφοδρότητα ο φίλος ο Πουργουρίδης, 

αλλά και η πλήρης ταξική θέση· πλήρης.  Ναι μεν υπάρχει ο νεολογισμός της 

κοινωνικής οικονομίας της αγοράς -δε θα φάω από το χρόνο μου, για να αναλύσω ότι 

δεν μπορεί να υπάρχουν και τα δύο, και κοινωνική οικονομία και οικονομία της αγοράς, 

και να είναι ένα, υποτίθεται- αλλά θα πω κάτι.  Η εφεύρεση του όρου είναι το 

αποτέλεσμα της αποτυχίας του συγκεκριμένου μοντέλου που προκάλεσε η παγκόσμια 

οικονομική κρίση, γι’ αυτό επετασσούμαστε από την οικονομία της ελεύθερης αγοράς.  

Όταν οι πολίτες συνειδητοποίησαν ότι δεν είναι ελεύθερη η αγορά, υπάρχουν 

μονοπώλια που καθορίζουν τιμές, καθορίζουν συνθήκες ανταγωνισμού, συνθήκες 

παραγωγής, πήγαμε στην οικονομία της αγοράς.  Τώρα που έγιναν τα πράγματα όπως 

έγιναν, πήγαμε στην κοινωνική οικονομία της αγοράς. 

 Άκουσα με προσοχή τις εισηγήσεις για το πώς θα ξεπεράσουμε την κρίση.  Λοιπόν, 

όλες αφορούν εργαζομένους, άτε και αυτοεργοδοτούμενους.  Και την ίδια στιγμή καμιά 

δε στρέφεται προς το κεφάλαιο, ενώ ζητούμε παράλληλα, μέσω άλλων ομιλητών, 

κοινωνικές παροχές, όχι νέους φόρους, όχι πίεση πάνω στους επιχειρηματίες, όχι 

αυξήσεις, αποκρατικοποιήσεις.  Εκτός του ότι είναι δύσκολο να τετραγωνιστεί ο κύκλος, 

πουθενά αυτοί που πραγματικά κρατούν δεν αναφέρονται. 

 Και να πω ακόμα κάτι.  Είπε ο Χρήστος ο Πουργουρίδης ότι «ο παθών είναι και 

μαθών».  Θα το δεχτώ για ό,τι αφορά εκείνους στους οποίους αναφέρεται και δε θα πω 

αυτό που λογάριαζα να πω, γιατί τόσες ιδέες δεν κατήλθαν στη δεκαετία.  Θα πω όμως 

για ένα-δυο πράγματα ακόμα.  Μας φορτώθηκε -και με έναν τρόπο ειρωνικό- έμμεση 

ευθύνη για τα αεροδρόμια.  Και τότε ήταν σωστή η θέση μας!  Και δε σημαίνει, επειδή 

αναγνωρίζουμε ότι είναι κτιριακά, εμφανισιακά και λειτουργικά καλύτερο το αεροδρόμιο 

από το παλιό, ότι η θέση μας επί της ουσίας είναι λανθασμένη.  Ποια ήταν η θέση μας;  

Ότι μπορούσε -και το αποδείξαμε με μελέτες- να γίνει καλύτερο από τούτο ή εξίσου 
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καλό από την πλευρά του κράτους.  Και ας μην ξεχνούμε ότι οι ταξιδιωτικοί πράκτορες 

και οι ξένες εταιρείες λεν ότι είναι το ακριβότερο αεροδρόμιο της Ευρώπης.  Και πόσα 

θα κοστίσει, για να ξοφληθεί, στον κόσμο;  ∆ε θα αναφερθώ στα προβλήματα που έχει. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα η κ. Ντίνα 

Ακκελίδου.) 

 Έγινε μία παραδοχή για την αύξηση των προσλήψεων επί των ημερών της 

δεκαετίας και ότι όλα τα άλλα περί τρύπας του όζοντος στην οικονομία οφείλονταν στα 

λεφτά που δόθηκαν, για να καταφέρουμε να μπούμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Τα 

λεφτά που δόθηκαν για τους S300;  Τα λεφτά του χρηματιστηρίου;  Και θα σταματήσω 

ως εδώ. 

 Όσον αφορά τα έργα ανάπτυξης και τη δική μας στενή αντίληψη τάχατες για την 

οικονομία.  Τις μαρίνες, από το 1997 που τις διεκδίκησαν οι δήμοι, γιατί δεν τις δώσατε 

και περιμένατε συνθήκες άλλες;  Συνθήκες συνεργασίας βεβαίως με τους ιδιώτες. 

 ∆ε θα κάνω άλλη αναφορά, κύριε Πρόεδρε, στα θέματα της οικονομίας, γιατί 

θεωρώ ότι απαντήθηκαν επαρκώς.  Θα πω το εξής:  Όλοι ζούμε στην ίδια χώρα και δε 

μας χρειάζονται υπερβολές. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη) 

 Έχω αρκετό χρόνο, κύριε Συλλούρη, έχω αρκετό χρόνο.  Μην ανησυχείς! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ε θα σε σταματήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Τριάντα έξι λεπτά, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 ∆ίνουμε μια εντύπωση σε όποιον ακούσει τη συζήτηση των απόψεων ενός 

συναδέλφου του ότι στην Κύπρο υπάρχει δυστυχία.  Υπάρχει μερίδα του πληθυσμού 

που έχει σοβαρά προβλήματα.  Είναι αλήθεια, αλλά δε δημιουργήθηκαν σε ενάμιση 

χρόνο!  Και η μεγάλη πλειοψηφία τούτου του λαού περνά καλύτερα από το μέσο όρο 

των πιο πολλών Ευρωπαίων, καρπός των επιτυχιών του, του λαού ολόκληρου και των 

πολιτικών δυνάμεων, κυβερνήσεων κατά καιρούς.  Όχι τώρα να παρουσιάζουμε και μία 

εικόνα ότι περίπου δυστυχούμε, για να αποδείξουμε ότι απότυχε η συγκεκριμένη 

κυβέρνηση! 

 Όπως είπα, κύριε Πρόεδρε, το κύριο ενδιαφέρον είναι το Κυπριακό, αλλά, και για 

να αντιμετωπίσουμε το Κυπριακό, πρέπει να σταματήσουν οι υπερβολές.  Ε, δεν μπορεί 

να λέμε ότι είναι η πρώτη φορά που το 1974 που κάποιο ψήφισμα των Ηνωμένων 

Εθνών απαλλάσσει την Τουρκία από ευθύνες.  ∆ε θυμούμαι τον αριθμό, αλλά 

υπάρχουν ψηφίσματα που μας φόρτωναν εμάς την ευθύνη και απάλλασσαν την 

Τουρκία.  Ούτε το κλίμα δηλητηριάζεται μόνο από τις δικές μας τοποθετήσεις, γίνονται 

και πολλές άλλες.  Τι να πει κάποιος για τον παραλληλισμό με τον Ίντι Αμίν;  Πρέπει να 

υπάρχει ένα μέτρο. 

 Και βέβαια αδυνατώ να καταλάβω και την τοποθέτηση του κ. Πουργουρίδη για το 

θέμα που ψήφισε η Βουλή τελευταία.  ∆ηλαδή πρέπει να νομιμοποιήσουμε τους 

παράνομους;  Πρέπει να επιτρέψουμε την παρανομία;  Αλλά να σας πω και κάτι άλλο 

χωρίς κακοφανισμό.  Όταν το συζητούσαμε, η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ΗΣΥ δεν 

ήγειρε τούτη την πλευρά του θέματος.  Ήγειρε την πλευρά του προβλήματος των 

ιδιοκτητών, για να είμαστε καθαροί. 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Θεωρώ ότι συγκεκριμένα δεδομένα συνιστούν ποιοτική διαφορά από το παρελθόν 

σε ό,τι αφορά το Κυπριακό και καθιστούν τους χειρισμούς του προβλήματος όσο ποτέ 

άλλοτε κρίσιμους.  Ποια είναι αυτά τα δεδομένα;   

 Πρώτον, η πρωτοφανής παγκόσμια οικονομική κρίση, η οποία θα επηρεάζει τη 

συμπεριφορά κρατών για πάρα πολλά χρόνια.  Η οικονομία δεν πρόκειται να είναι ποτέ 

ξανά αυτή που ξέραμε μέχρι χθες.  Συνεπακόλουθα ούτε και η πολιτική.  

 ∆εύτερον, οι κοσμογονικές κλιματικές αλλαγές καθιστούν ορισμένα φυσικά 

προϊόντα όρο ζωής όσο ποτέ άλλοτε.  Και εννοώ για παράδειγμα το νερό και όλες τις 

ενεργειακές πηγές.  Ως αποτέλεσμα, η συμπεριφορά των κρατών και οι διεθνείς σχέσεις 

έχουν αλλάξει οριστικά και ανέκκλητα. 

 Τρίτον, στην περιοχή μας συμβαίνουν δύο διαδικασίες που μας επηρεάζουν άμεσα 

ή έμμεσα.  Από τη μια, ως κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο ανατολικό της 

άκρο, επηρεαζόμαστε από τις διαδικασίες εντός της Ένωσης, διαδικασίες που από 

φέτος οριοθετούνται από τη Συνθήκη της Λισαβόνας, μια συνθήκη με περισσότερα 

αρνητικά παρά θετικά.  Απ’ αυτά όμως το ουσιαστικότερο για μας είναι ότι μειώνεται 

κάθετα η δυνατότητα μονομερούς αντίδρασης από τα μικρά κράτη, όπως η Κύπρος.  

Από την άλλη, στη γειτονιά μας λιμνάζουν τα δυο κυριότερα ενδιαφέροντα των 

ανεπτυγμένων χωρών σε δύση και ανατολή, οι πηγές και οι δρόμοι ενέργειας και ο 

κύριος εχθρός του ανεπτυγμένου κόσμου, δηλαδή αυτό που αποκαλείται “τρομοκρατία”.  

Είμαστε με άλλα λόγια η πύλη και για τα δυο.  Αυτή η πύλη με δεδομένο το πρόβλημά 

μας μπορεί να καταστεί πύλη του παραδείσου ή πύλη της κολάσεως. 

 Τέταρτον, από την ώρα της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης οι Ηνωμένες Πολιτείες 

έπαψαν να είναι ο αδιαφιλονίκητος πλανητάρχης.  Αναδεικνύεται και πάλι η Ρωσία, 

προσπαθεί να ορθώσει ανάστημα υπερδύναμης η Ευρωπαϊκή Ένωση και από δύση 

μέχρι ανατολή αναδύονται νέες μεγάλες δυνάμεις, όπως η Κίνα, η Ινδία, η Βραζιλία. 
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 Πέμπτον, η νέα τάξη πραγμάτων έχει δημιουργήσει κινδύνους εξάπλωσης των 

πυρηνικών όπλων, βλέπε Ιράν, Κορέα, Ισραήλ, και νέους ανταγωνισμούς ανάμεσα στα 

κράτη δεύτερης σειράς δύναμης, είτε αυτά είναι μέλη διεθνών συνασπισμών είτε όχι.  

Παραδείγματος χάριν μέχρι πρόσφατα στην περιοχή μας από την Εγγύς και τη Μέση 

Ανατολή δηλαδή ως την Κεντρική Ασία ο εντολοδόχος χωροφύλακας των Ηνωμένων 

Πολιτειών ήταν κατά κύριο λόγο το Ισραήλ και κατά δεύτερο η Τουρκία.  Σήμερα οι ρόλοι 

φαίνεται να έχουν αντιστραφεί. 

 Έκτον, όλα τα πιο πάνω έχουν με τη σειρά τους δημιουργήσει τα τελευταία χρόνια 

νέα ποιότητα στα κοινωνικά προβλήματα της εποχής μας, είτε αυτά είναι προβλήματα 

υγείας είτε είναι προβλήματα ενέργειας και μετανάστευσης, που τα ζούμε και εμείς στο 

πετσί μας. 

 Και έβδομον, οι εσωτερικές αλλαγές που συντελέστηκαν και συντελούνται στην 

Τουρκία. 

 Θα σταματήσω ως εδώ την παράθεση των νέων, κατά την άποψή μου, δεδομένων 

όχι γιατί δεν υπάρχουν άλλα, αλλά γιατί δεν είναι ο σκοπός της ομιλίας μου.  Όλα αυτά, 

κύριε Πρόεδρε, αλλά και οι εσωτερικές αλλαγές που έχουν επέλθει στην Τουρκία έχουν 

μετατρέψει την κατοχική δύναμη σε μια περιφερειακή πηγή ισχύος, ενέργειας, 

προώθησης και προάσπισης των συμφερόντων των Αμερικανοβρετανών και άλλων 

δυτικών με εκτεταμένο όριο εμβέλειας από τα Βαλκάνια ως την κεντρική Ασία και από τη 

Μαύρη Θάλασσα μέχρι το νότιο άκρο της Μεσογείου.  Αυτά κατατάσσουν την Τουρκία 

τελικά ως το δέκατο έβδομο δυνατότερο κράτος του κόσμου.  Ταυτόχρονα, η Τουρκία 

θεωρείται από τις ΗΠΑ, και είναι, ένας δικός τους άνθρωπος στα πλαίσια της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και μοχλός πίεσης πάνω στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η 

σημερινή θέση της Τουρκίας την αναδεικνύει σε έναν προτιμητέο εταίρο για πολλούς.  

Και αυτοί είναι οι λόγοι που την οδήγησαν να γίνει μέλος, μη μόνιμο μέλος του 
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Συμβουλίου Ασφαλείας και όχι βέβαια οι χειρισμοί του σημερινού Προέδρου της 

∆ημοκρατίας.  Την ίδια ώρα όμως αυτή η θέση οδηγεί την Τουρκία σε ένα πρωτοφανές 

για την ίδια πλέγμα διμερών, πολυμερών και διεθνών σχέσεων που, όσο καθιστούν την 

ίδια χώρα ιδιαίτερης σημασίας για όλα τα κράτη με τα οποία συμβάλλεται, άλλο τόσο 

καθιστούν εκείνα τα κράτη δυνητικά κράτη με επιρροή πάνω στην Τουρκία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ακριβώς εδώ βρίσκεται η σημασία της πολυδιάστατης εξωτερικής πολιτικής που 

ασκεί ο Πρόεδρος και η κυβέρνηση.  Σε μια προσπάθεια να κερδίσουμε την 

εμπιστοσύνη αυτών των κρατών, να τα πείσουμε όχι μόνο για το δίκαιο της υπόθεσής 

μας, αλλά και ότι είναι και προς το δικό τους συμφέρον να λυθεί το Κυπριακό, για να 

ασκήσουν με τη σειρά τους την επιρροή ή την πίεσή τους πάνω στην Τουρκία.  Και 

κοιτάζοντας τα συμφέροντα της Κύπρου, η Κύπρος τήρησε και τη θέση που τήρησε στη 

διένεξη Γεωργίας-Πρωσίας, διότι το υπόλοιπο σκεπτικό υιοθετεί a priori τις θέσεις της 

Γεωργίας.  Όλα τα πιο πάνω που έχω περιγράψει καθιστούν όσο ποτέ άλλοτε αναγκαία 

τη λύση του κυπριακού προβλήματος.  Βέβαια, αναγκαία καθίσταται και από μια σειρά 

διαδικασιών που συντελούνται στην κατεχόμενη Κύπρο με προεξάρχουσα την αύξηση 

του αριθμού των εποίκων, τον κίνδυνο ανάδειξης σε ηγέτη της τουρκοκυπριακής 

κοινότητας του κ. Έρογλου κ.ά.   

 Να υπογραμμίσω βέβαια ευθύς εξαρχής ότι, όταν μιλάμε για λύση, μιλάμε για λύση 

στηριγμένη σε αρχές και τα πλαίσια που και η πρόσφατη ομόφωνη απόφαση του 

Εθνικού Συμβουλίου περιγράφει.  Μια λύση δηλαδή λειτουργική και βιώσιμη.  Με άλλα 

λόγια δεν έχουμε χρόνο, κύριοι συνάδελφοι, για χάσιμο, αλλά έχουμε τόσο χρόνο όσο 

χρειάζεται, για να λύσουμε το Κυπριακό σωστά και μια για πάντα!  Είναι αυτό το 

σκεπτικό που οδήγησε τον Πρόεδρο στην πρωτοβουλία που ανέλαβε και στην αντίληψη 

των συγκεκριμένων τρόπων διεξαγωγής της.  Το Κυπριακό δίκαια λοιπόν απασχολεί 
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πολλούς συναδέλφους κατά τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού, δεδομένου ότι 

η λύση ή η μη λύση επηρεάζει την ύπαρξη και ολόκληρο το σχεδιασμό ανάπτυξης της 

χώρας μας, κυρίως τον οικονομικό.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Από την έλευση των Βρετανών στον πέραν της αριστεράς χώρο αναπτύχθηκαν 

δύο βασικές σχολές σκέψεις σε σχέση με την αντιμετώπιση του κυπριακού ζητήματος, 

όπως οριζόταν τότε, προβλήματος όμως επικράτησε στην πολιτική ορολογία σήμερα.  

Η σχολή των λεγόμενων “αδιάλλακτων” και των λεγόμενων “διαλλακτικών”.  Μπορεί 

σήμερα οι όροι να έχουν αλλάξει, αφού ονομάζονται “ενδοτικοί” και “απορριπτικοί”, αλλά 

αποδίδουν το ίδιο περιεχόμενο.  Αν και ο διακηρυγμένος στόχος ήταν θεωρητικά κοινός 

σε όλες τις ιστορικές περιόδους -ένωση, ανεξαρτησία μετά το ’60, επανένωση μετά 

το ’74- οι διαφορές τόσο στην ουσία όσο και στην τακτική ήταν πάντα εμφανείς.  

 Όταν αναφέρομαι σε σχολές, για να μην παρεξηγηθώ, δεν εννοώ μόνο πολιτικές 

δυνάμεις, αλλά και άλλους θεσμούς της κυπριακής κοινωνίας και δεν αποδίδω σε όλους 

αυτούς αλλότρια κίνητρα.  Στους πλείστους πιστώνω αγνά κίνητρα και αγωνία για το 

μέλλον της πατρίδας μας.  Βέβαια, δεν αποδίδω αθώα κίνητρα σε όλους, διότι η ιστορία 

του τόπου μας και του Κυπριακού έχει αποδείξει ότι μερικοί εν γνώσει τους οδήγησαν τα 

πράγματα σε σύγκρουση και εκτροχιασμό.  Φαινόμενα που δυστυχώς επανέρχονται και 

σήμερα ανεξαρτήτως των μεγεθών των ακραίων αυτών καταστάσεων.   

 Οι δύο αυτές σχολές αντιμετωπίζουν το Κυπριακό με εκ διαμέτρου αντίθετους 

φακούς.  Οι μεν παρουσιάζονται να μην αποδέχονται καμιά προσπάθεια η πρόταση 

που οδηγεί σε διάρρηξη του αδιεξόδου και λύση, οι δε δείχνουν έτοιμοι να αποδεχτούν 

τα πάντα στο όνομα της λύσης.  Οι μεν διολισθαίνουν πολλές φορές σε προσεγγίσεις 

εθνικιστικές, έστω και αν δεν είναι αυτή η επιδίωξή τους, οι δε φτάνουν στο σημείο να 

δικαιολογούν κάθε ενέργεια και πρόταση ξένων παραγόντων στο όνομα ενός τάχατες 
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κοσμοπολιτισμού.  Ουσιαστικά, και οι δύο πλευρές δημιουργούν ένα είδος 

περιρρέουσας ατμόσφαιρας, για να χρησιμοποιήσω έναν προσφιλές όρο.  

Κατηγορώντας η μια την άλλη για δημιουργία πλατφόρμων, καταρρακώνοντας 

προσωπικότητες ένθεν και ένθεν, κινδυνολογώντας για τις συνέπειες της μιας ή της 

άλλης επιλογής. 

 Χωρίς καμιά διάθεση αυτοδιαφήμισης για το χώρο από τον οποίο προέρχομαι, 

θεωρώ ότι η κυπριακή αριστερά με την είσοδό της στο πολιτικό σκηνικό έδωσε και 

συνεχίζει να δίνει ένα πολύ διαφορετικό στίγμα στην αντιμετώπιση του Κυπριακού.  Γι’ 

αυτό και δεν προσχωρούμε σε επιφανειακές -να μου επιτρέψετε να πω- προσεγγίσεις 

συνεργασίας των δύο μεγάλων κομμάτων ή κυβερνήσεων εθνικής ενότητας, που δε 

στηρίζονται σε καμιά ουσιαστική βάση και τις οποίες, ειρήσθω εν παρόδω, φαίνεται να 

μη συμμερίζεται και η μεγάλη πλειοψηφία των ανθρώπων του χώρου από τον οποίο 

προήλθαν.  Και επειδή είδα μια ανακοίνωση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να μου 

επιτρέψετε να θυμίσω ότι θέμα κυβέρνησης εθνικής ενότητας ετέθη με  την επιστροφή 

του εθνάρχη Μακαρίου, υιοθετήθηκε από το ΑΚΕΛ, απερρίφθη τότε από το Ενιαίο και 

τον ηγέτη του.  Και μετά, το ’76 και πάλι δεν έγινε δεκτό από την ίδια ηγεσία.  Ως 

αποτέλεσμα αυτής της απόρριψης υιοθετήθηκε το Εθνικό Συμβούλιο!   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σωκράτη Χάσικο) 

 Έτσι είναι, κύριε Χάσικε, η ιστορία.  Συγγνώμη!  Έτσι είναι! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

 Όχι, όχι!  ∆ε σας επιτρέπω!   

 Κύριε Αναστασιάδη, δεν είναι έτσι!  ∆εν είναι έτσι τα πράγματα! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Έτσι είναι!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Ε, καλά, η επιμονή… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Με συγχωρείτε που σας διέκοψα, αλλά… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, δε με πειράζει που με διακόψατε, αλλά δεν είναι η πραγματικότητα!  Το 

πρώτο συμβούλιο ήταν κοινό συμβούλιο, υπουργικό και εκπροσώπων των κομμάτων.  

Ήταν μετά την άρνηση του συγκεκριμένου χώρου που οδηγηθήκαμε να χωρίσουν τα 

πράγματα με το Εθνικό Συμβούλιο.   

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Νίκου Κατσουρίδη ο προεδρεύων της 

συνεδρίασης επανήλθε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Κύριε Κατσουρίδη, δε θα επέτρεπα στον κ. Αναστασιάδη να σας διακόψει, αλλά 

στα δεκαοχτώ, δεκαεννέα χρόνια που είμαι βουλευτής δεν υπήρξε χρονιά συζήτησης 

προϋπολογισμού που να μη διασταυρώσετε έστω και για μερικά δευτερόλεπτα κάποιο 

ξίφος!  Ε, δεν μπορούσε να αλλάξουμε την ιστορία των προϋπολογισμών φέτος! 

 Παρακαλώ να συνεχίσετε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία!   

 Να ξεκαθαρίσουμε, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν έχουμε κανένα πρόβλημα να 

συνεργαστούμε για το Κυπριακό στα πλαίσια του Εθνικού Συμβουλίου ή στα 

διακοινοβουλευτικά ζητήματα εκεί και όπου συμπίπτουν οι θέσεις μας, γιατί υπάρχουν 

τέτοια σημεία.  Υπάρχουν όμως και σημεία που δεν υπάρχει σύγκλιση, είτε αυτά 

αφορούν στο Κυπριακό είτε στα θέματα οικονομίας.  Αυτό καταδείχθηκε ιστορικά και όχι 

μόνο σήμερα, από την εποχή του αμερικανοβρετανικού σχεδίου μέχρι και τώρα.  Για ό,τι 
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αφορά δε την κυβέρνηση εθνικής ενότητας, πάνω σε ποιο πρόγραμμα θα υπάρχει αυτή 

η κυβέρνηση όλων των κομμάτων;  Ποιο πρόγραμμα εσωτερικής, οικονομικής, 

κοινωνικής διακυβέρνησης θα εφαρμόζει;  Θα πω με λύπη ότι, αν δεν κατορθώνουμε 

στο Εθνικό Συμβούλιο να βρούμε κοινή γλώσσα ακόμα και σε εκείνα που συμφωνούμε 

και αφορούν μόνο το Κυπριακό, πώς θα τα βρούμε στα υπόλοιπα;   

 ∆εν ισχυριζόμαστε, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν κάναμε λάθη και εμείς.  Κάναμε!  Και 

είμαστε η μόνη πολιτική δύναμη που έκαμε και αυτοκριτική, έστω και αν εμείς θεωρούμε 

ότι δεν έβλαψαν τα λάθη μας κανέναν σε αυτό τον τόπο.  Η δική μας προσέγγιση έθετε 

πάντα στο επίκεντρο τις ανησυχίες και τα προβλήματα των ανθρώπων του τόπου μας, 

Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, προσεγγίζοντάς τα με ταξικό και 

αντιιμπεριαλιστικό φακό, δηλαδή πατριωτικό φακό!  Η θέση και η πολιτική μας στο 

Κυπριακό έχουν καθοριστεί συνεδριακά μετά την εισβολή και στην ουσία τους 

παραμένουν αναλλοίωτες μέχρι σήμερα.  Και σχολιάζω μια αναφορά του φίλου 

∆ημήτρη Συλλούρη για την ομιλία μου την περσινή.  Τίποτε δεν έχει αλλάξει από τις 

βασικές αρχές που πρεσβεύουμε για τη λύση του Κυπριακού.  Το κυπριακό πρόβλημα 

ήταν και παραμένει πρωτίστως ένα διεθνές πρόβλημα εισβολής και κατοχής ενός 

ανεξάρτητου μέλους του ΟΗΕ, πρόβλημα καταπάτησης ανθρωπίνων δικαιωμάτων του 

συνόλου του κυπριακού λαού, παραβίαση ανεξαρτησίας, εδαφικής ακεραιότητας της 

∆ημοκρατίας μας. Είναι γι’ αυτό που θεωρούμε όλοι, και πολύ ορθά, ότι το κλειδί της 

λύσης βρίσκεται στην Άγκυρα και στις δυνάμεις εκείνες της διεθνούς κοινότητας που τη  

θωπεύουν είτε την ανέχονται.   

 Όπως πάντα έτσι και σήμερα αγωνιζόμαστε για μια λύση διζωνικής δικοινοτικής 

ομοσπονδίας ως τη μορφή της λύσης που επανενώνει το κράτος και που έχει γίνει 

αποδεκτή και από τις δύο κοινότητες και έχει περάσει σε αμέτρητα ψηφίσματα του ΟΗΕ 

και της διεθνούς κοινότητας.  Μια πρόνοια που αποτελεί και τη θεμελιώδη διάταξη της 
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Συμφωνίας της 8ης Ιουλίου και είναι γι’ αυτές τις αρχές της ομοσπονδίας που θα γίνει η 

διαφώτιση… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 …και όχι για ξεχωριστές πτυχές της λύσης και πώς θα λειτουργεί το ένα ή το άλλο 

όργανο στα πλαίσια της λύσης. 

 Αν ένας αντιμετωπίζει αντικειμενικά το παρελθόν, ακόμα και το πρόσφατο, θα 

πρέπει να παραδεχτεί ότι, ναι, ήταν καλή η Συμφωνία της 8ης Ιουλίου, αλλά, για 

διάφορους λόγους που αναλύθηκαν πολλές φορές, δημιουργήθηκε μια στασιμότητα 

που έπρεπε να σπάσει.  Εμείς θέλουμε μια λύση που θα απαλλάσσει την Κύπρο από 

την κατοχή και τον εποικισμό, που θα αποδώσει ένα κράτος με μια ιθαγένεια, διεθνή 

προσωπικότητα και μια κυριαρχία, παραμέτρους που έχουν συμφωνηθεί για πρώτη 

φορά σε κοινό ανακοινωθέν με την τουρκοκυπριακή πλευρά και, ανεξάρτητα από τις 

ερμηνείες που μπορεί να δίδει εκεί και όπου τη βολεύει, είναι δεσμευμένη από αυτό το 

κοινό ανακοινωθέν.  Θέλουμε λύση που θα αποστρατιωτικοποιεί την Κύπρο και θα την 

απαλλάσσει από ξένους στρατούς, εγγυήσεις, επεμβατικά δικαιώματα και εξαρτήσεις.  

 Εμείς δεν κατανοούμε τη θέση που λέει ότι θα πρέπει να υπάρξει στρατός, 

ουσιαστικά με μόνο στόχο να συμμετέχουμε σε στρατιωτικές αποστολές.  Θέλω να πω, 

συνάδελφοι, ότι η θέση για αποστρατιωτικοποίηση δεν προέκυψε, επειδή το ΑΚΕΛ είναι 

ενάντια στο ΝΑΤΟ.  ∆ιαμορφώθηκε ιστορικά και έγινε κοινή θέση όλων των πολιτικών 

δυνάμεων, τουλάχιστο μέχρι πρόσφατα, διότι έγινε κοινή συνείδηση σε όλους μας ότι η 

ξένη στρατιωτική παρουσία στην Κύπρο -τουρκική, βρετανική και άλλη- υπήρξε πηγή 

κακοδαιμονίας.  Εάν αυτό ισχύει, γιατί σημειώνεται τότε αυτή η αλλαγή στη θέση;  



 310

∆υστυχώς, να παραδεχτούμε πως πηγή ανωμαλίας και έκρυθμων καταστάσεων δεν 

υπήρξαν μόνο οι ξένες στρατιωτικές δυνάμεις, αλλά και ομάδες εξοπλισμένων Κυπρίων.  

Και αυτό πρέπει να το λάβουμε υπόψη μας.  ∆ιερωτόμαστε όμως από ποιον θα μας 

προστατέψει ο κυπριακός στρατός, όταν στα πλαίσια του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης δε διασφαλίζεσαι από την επίθεση άλλου κράτους μέλους! Και αποδείχθηκε 

περίτρανα στην κρίση των Ιμίων!  ∆εν είναι θέμα ιδεοληψίας, αλλά θέση που ωφελεί την 

Κύπρο. 

 Σε σχέση με τη διεθνή πτυχή του Κυπριακού η κυβέρνηση προσπαθεί μέσα σε 

έναν κόσμο που καθορίζεται από συμφέροντα να ακολουθήσει μια εξωτερική πολιτική 

που να βοηθά στην επίλυση του προβλήματος.  Μια πολιτική που να απευθύνεται σε 

όλες τις ομάδες κρατών και όχι μόνο στον αμερικανοβρετανικό παράγοντα.  Γιατί εμάς 

δε μας αρέσει η ιδέα να ρωτούμε για καθετί που θα κάνουμε τους Αμερικανούς, όχι γιατί 

είμαστε αντιαμερικανοί, αλλά γιατί είμαστε Κύπριοι, γιατί ιστορικά η δική μας αντίληψη 

για τα συμφέροντα της Κύπρου και του λαού της -εννοώ η δική μας, των Κυπρίων- δε 

συνέπιπταν κατά κανόνα με τα αμερικάνικα.  Μακάρι σήμερα να συμπίπτουν!  Εμείς 

λέμε ότι τα καλώς νοούμενα συμφέροντα και του αμερικάνικου λαού συμπίπτουν με τα 

δικά μας.   

 Το Κυπριακό βέβαια έχει και την εσωτερική του πτυχή που αφορά στις σχέσεις 

των δύο κοινοτήτων.  Σε σχέση με τη δική μας πλευρά το πρώτο που πρέπει να 

απαντήσουμε είναι εάν πραγματικά αποδεχόμαστε την ίδια τη λύση και το διαμοιρασμό 

εξουσίας που προϋποθέτει η επανένωση του κράτους ως αρχή.  Αν αναγνωρίζουμε 

δηλαδή ρόλο και στην άλλη κοινότητα.  Όχι υπέρμετρα προνόμια, αλλά δικλίδες 

ασφαλείας που δε θα αναιρούν την ενότητα του κράτους και που θα επιτρέπουν να το 

υιοθετούμε όλοι ως δικό μας.  Λύση που να λαμβάνει υπόψη από τη μια τις 

πραγματικότητες που ιστορικά έχουν διαμορφωθεί αλλά ταυτόχρονα και τις διεθνώς 
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παραδεχτές αρχές δικαίου.  Η ενότητα του κράτους, η λειτουργικότητά του και η 

διασφάλιση των βασικών ανθρωπίνων δικαιωμάτων και ελευθεριών όλων των πολιτών 

του μελλοντικού επανενωμένου κράτους καθορίζουν τη φιλοσοφία των θέσεων και των 

προτάσεών μας.  Οποιαδήποτε λύση που θα αδικεί τη μια ή την άλλη κοινότητα, που δε 

θα στηρίζεται σε έναν ελάχιστα αποδεκτό και από τις δύο κοινότητες συμβιβασμό, που 

θα τον αισθάνονται δίκαιο, έστω και υπό τις περιστάσεις, δε θα μπορεί να επιβιώσει.

 Εξίσου σημαντικό στοιχείο αποτελεί ο αμοιβαίος σεβασμός προς τις δύο 

κοινότητες του νησιού.  ∆εν μπορούμε να συμπεριφερόμαστε στους Τουρκοκυπρίους 

ως παρείσακτους σε αυτό τον τόπο και αυτό πρέπει να γίνει κατανοητό πλέον!  Μας 

χρειάζονται οι Τουρκοκύπριοι, αλλά και τους χρειαζόμαστε.  Αν έρθει η μέρα εκείνη, 

συνάδελφοι, που δε θα υπάρχουν Τουρκοκύπριοι οπαδοί της λύσης και της 

επανένωσης, τα πράγματα θα είναι τραγικά, θα έχουν τελειώσει!  Όσοι διαφωνούν είτε 

με την ομοσπονδία είτε με συγκεκριμένες προτάσεις και χειρισμούς που κατατίθενται 

στις συνομιλίες θα πρέπει επιτέλους να πουν τι ακριβώς θέλουν σε σχέση με τη μορφή 

λύσης του Κυπριακού. Όχι για τις επιμέρους προτάσεις αλλά τη μορφή λύσης.  Πώς η 

κάθε πολιτική δύναμη οραματίζεται αυτή τη λύση και τι κάνει;  Ας σταματήσουμε να 

κρυβόμαστε πίσω από στείρα κριτική ή από σελίδες παρατηρήσεων και 

προβληματισμών.  Ας πάρουμε θέση!  Εμείς παίρνουμε καθαρά θέση πάνω στα 

διάφορα ζητήματα.  Είναι η σειρά όλων μας να δώσουμε τις απαντήσεις που αναμένει ο 

λαός, για να ξέρει και πού στέκει ο καθένας μας! 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Το κόμμα μας, τόσο ως συμπολίτευση όσο και ως αντιπολίτευση, θεωρώ ότι 

λειτούργησε με τρόπο που να ανυψώνει τους θεσμούς.  Ως αντιπολίτευση, για 

παράδειγμα, στα δέκα χρόνια της διακυβέρνησης Γλαύκου Κληρίδη αποδεδειγμένα 
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παραδώσαμε στον τότε Πρόεδρο δεκάδες πακέτα προτάσεων για όλα τα ζητήματα,  

από τα θέματα του Κυπριακού μέχρι τα θέματα του αθλητισμού.  Αν δε με απατά η 

μνήμη μου -και νομίζω δε με απατά- το ίδιο το κόμμα του είχε παραδώσει τρία με 

τέσσερα πακέτα προτάσεων στη δεκαετία.  Ως συμπολίτευση, το ΑΚΕΛ εργαζόταν για 

την υλοποίηση του προγράμματος του εκάστοτε Προέδρου.  Ασκούσαμε βέβαια κριτική 

είτε εκεί που θεωρούσαμε ότι δεν υλοποιείτο είτε σε καινούρια ζητήματα, που 

αναφύονται από την ίδια τη ζωή.  Πάντα όμως μέσα σε πλαίσια.  Με την ίδια λογική που 

περιέγραψα δε μας ενοχλεί να ασκείται κριτική ούτε σήμερα, όχι όμως με τρόπο που 

τελικά να οδηγεί σε ενταφιασμό της συνεργασίας.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι συνομιλίες είτε μας αρέσει είτε δε μας αρέσει αποτελούν το μοναδικό τρόπο 

εξεύρεσης λύσης στο Κυπριακό.  Για να επιτευχθεί ο στόχος της λύσης και της 

επανένωσης, προϋποθέτει σταθερότητα και επιμονή σε βασικές αρχές επίλυσης του 

Κυπριακού και διαλλακτικότητα και ευελιξία σε άλλες παραμέτρους και πτυχές.  Γι’ αυτό 

και θεωρώ ότι δεν εξυπηρετεί καθόλου το στόχο μας η δημόσια εξοντωτική 

αντιπαράθεση και διαπραγμάτευση μεταξύ μας για προτάσεις που κατατίθενται στις 

συνομιλίες και για τις οποίες υπάρχει πλήρης ενημέρωση.  Ο χώρος συζήτησης είναι το 

Εθνικό Συμβούλιο!  Αυτό δεν αποτρέπει βέβαια τις πολιτικές δυνάμεις από το να 

διατυπώνουν δημόσια τις θέσεις τους, όχι όμως με τρόπο που να σκοτώνουν την ίδια 

την προσπάθεια για λύση.  Και στο κάτω κάτω πρέπει να έχουμε πάντα υπόψη μας ότι 

τίποτε δε συμφωνείται, αν δε συμφωνηθούν όλα!  Να δώσω ένα παράδειγμα.  Το 

κεφάλαιο των εποίκων.  Από τις ίδιες τις συμφωνίες κορυφής το 1977-1979 ποτέ δεν 

αμφισβητήθηκε η ετοιμότητα της πλευράς μας να συζητήσει τις ανθρωπιστικές πτυχές 

του ζητήματος.  Από την άλλη βέβαια, σε καμιά περίπτωση η οποιαδήποτε λύση δεν 
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μπορεί να δικαιώσει τον εποικισμό ως έγκλημα πολέμου, όπως ούτε μπορεί να 

επιτρέψουμε η ανθρωπιστική πτυχή να οδηγήσει σε αλλοίωση του δημογραφικού 

χαρακτήρα της Κύπρου.  Σε αυτά ακριβώς τα πλαίσια έγινε η πρόταση για παραμονή 

πενήντα χιλιάδων εποίκων ως μέγιστο αριθμό στον οποίο συμφωνεί η πλευρά μας.  

Είναι η οροφή χωρίς την προσθήκη άλλων κατηγοριών.   

 Εύλογα τίθεται το ερώτημα κατά πόσο μπορούμε να αλλάξουμε θέσεις που 

κατέθεσε η ελληνοκυπριακή πλευρά στις συνομιλίες.  Κατά την άποψή μας, αυτό μπορεί 

να γίνει με την προϋπόθεση ότι δεν παραβιάζουν το βασικό πλαίσιο και τις αρχές λύσης 

που έχουν αναφερθεί.  Ένα παράδειγμα, για να γίνει κατανοητό.  Η εκ περιτροπής 

προεδρία έχει γίνει αποδεκτή από την πλευρά μας -και δεν εννοώ απλώς από το 

σημερινό Πρόεδρο- και δεν μπορεί να αποσυρθεί.  Ο τρόπος εφαρμογής της όμως 

επιδέχεται τροποποιήσεις.  Ήδη ο Πρόεδρος κατά τη διάρκεια των συνομιλιών έχει 

επιφέρει τροποποιήσεις.   Ήδη στο Εθνικό Συμβούλιο συζητήθηκε ότι κάποιες πτυχές 

της εφαρμογής της θα εξεταστούν περαιτέρω.  Κατά συνέπεια, ορισμένα θέματα δεν 

πρέπει να μετατρέπονται σε ανυπέρβλητα εμπόδια στις σχέσεις μεταξύ μας και στην 

υιοθέτηση κοινών θέσεων.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η όποια φάση του Κυπριακού και οι συγκεκριμένες πτυχές του όποιου σχεδίου 

συζητείται κάθε φορά καθορίζονται από τις συνθήκες που δημιουργήθηκαν από τη 

δημιουργία της ∆ημοκρατίας μας.  Από το ’60 μέχρι το ’74 ήταν μια περίοδος 

ολοκλήρωσης της ανεξαρτησίας της πατρίδας και εκφράστηκε με τις προσπάθειες 

βελτίωσης του συντάγματος, της απαλλαγής από τις βάσεις και τις εγγυήτριες δυνάμεις 

και των δικαιωμάτων τους.  Το δίδυμο έγκλημα του ’74 διαφοροποίησε εν μέρει τους 

στόχους αυτούς, αφού προστέθηκε η απαλλαγή από την κατοχή και τις συνέπειές της.  

Στα τριάντα πέντε χρόνια που μεσολάβησαν από το ’74 σταθήκαμε σε δύο άξονες γύρω 
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από τους οποίους χτίσαμε τις προσπάθειες για επανένωση: λύση στη βάση αρχών, 

όπως έχει περιγραφεί, και λύση στη βάση των συμφωνιών υψηλού επιπέδου, των 

ψηφισμάτων του ΟΗΕ και από ένα σημείο και μετά του κοινοτικού δικαίου και των 

αρχών και αξιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Τα πιο πάνω δεν είναι απλή θεωρία όμως.  Για παράδειγμα, από τη στιγμή που 

αποδεχτήκαμε την ύπαρξη δύο κοινοτήτων και των δύο περιοχών που θα διοικεί η 

εκάστη, από το ’77, έχουμε ουσιαστικά αποδεχτεί τη διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία.  

Σε ό,τι αφορά στο περίβλημα και στην ονομασία, θα μπορούσε να είχε αποκληθεί από 

τότε “δικοινοτική διπεριφερειακή” ή κάτι παραπλήσιο.  Η ουσία δε θα άλλαζε.  Σημασία 

δεν έχει το όνομα αλλά το περιεχόμενο, να εκφράζονται δηλαδή οι βασικές αρχές της 

λύσης και ιδιαίτερα και πρώτιστα η μια κυριαρχία, μια ιθαγένεια και μια διεθνής 

προσωπικότητα μέσα από το όποιο σχέδιο λύσης.  ∆εδομένου ότι οι πτυχές του όποιου 

σχεδίου συναντούν αυτή την αρχή, δεν έχουμε πρόβλημα να γίνουν παραχωρήσεις, 

φτάνει βέβαια να μην ανατρέπουν τις αρχές.  Αν ανατρέπουν αυτές τις αρχές, δε θα τις 

δεχτούμε ούτε εμείς ούτε ο Πρόεδρος.  Αυτό επιδιώκουμε μέσα στις συνομιλίες, την 

εφαρμογή αυτών των αρχών στη μορφή της λύσης.  Είναι άδικο να προτρέχουν κάποιοι 

να προδιαγράφουν λύσεις που ούτε το ΑΚΕΛ ούτε ο Πρόεδρος έχουν δεχτεί και ούτε 

πρόκειται να δεχτούν.  Και είναι άδικο να λέγεται ότι συζητούμε κρυφά το Σχέδιο Ανάν.  

Ούτε είναι δίκαιο να μας κρίνουν με τις θέσεις που καταθέτει η άλλη πλευρά, η οποία 

δυστυχώς εξακολουθεί να κινείται μέσα σε μη αποδεκτά πλαίσια.  Εμείς δεν έχουμε 

συνηθίσει το λαό σε ευκαιριακές επιλογές.  Ογδόντα τέσσερα τόσα χρόνια 

πολιτευόμαστε με συνέπεια και υπευθυνότητα.  ∆ε θυσιάζουμε την ιστορία και την 

πολιτική μας ταυτότητα, για να παρουσιάσουμε μια πρόταση λύσης η οποία γνωρίζουμε 

εκ των προτέρων ότι δεν μπορεί να λειτουργήσει ή θα λειτουργήσει σε βάρος του 

συνόλου του λαού μας!  Ας μην περνιόμαστε για αφελείς και ασπόνδυλοι!   
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 Βέβαια σε αυτό το σημείο να υπογραμμίσω ότι και οι Τουρκοκύπριοι και ο κ. Ταλάτ 

πρέπει να συνειδητοποιήσουν ότι ούτε η πλήρης υποταγή στα κελεύσματα της Άγκυρας 

τους εξυπηρετεί ούτε το ψευδοκράτος τούς διασώζει ως κοινότητα ούτε η ροή εποίκων 

είναι προς το όφελος και το συμφέρον τους.  Το αντίθετο!  Οι συνέπειες μιας κακής 

λύσης είναι περίπου οι ίδιες με τις συνέπειες της μη λύσης και της διχοτόμησης.  Σε 

περίπτωση που το Κυπριακό παραμείνει άλυτο, κανένας δε θα μπορεί να παρεμποδίσει 

τη συνεχή ροή εποίκων στα κατεχόμενα, που θα δημιουργεί νέα τετελεσμένα επί του 

εδάφους και πιέσεις στους Τουρκοκυπρίους για μετανάστευση, ακόμα και εισδοχή στις 

ελεύθερες περιοχές και πιέσεις και πάνω μας ψυχολογικές.  Το ίδιο βέβαια ισχύει και 

στην περίπτωση μιας κακής λύσης που θα επιτρέπει εισδοχή Τουρκοκυπρίων και 

εποίκων στην ελληνοκυπριακή πολιτεία με παρόμοια αποτελέσματα.  Επιπλέον, μια 

λύση που δε θα στηρίζεται σε αρχές εγκυμονεί κινδύνους να μη γίνει αποδεκτή από 

μεγάλο μέρος του λαού μας.  Συνεπώς, χρειαζόμαστε επειγόντως μεν, σωστή λύση δε! 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 ∆ηλώνουμε συγκρατημένα αισιόδοξοι για τη μέχρι τώρα πορεία των συνομιλιών.  

∆υστυχώς, η τουρκοκυπριακή και η τουρκική πλευρά εξακολουθούν να καταθέτουν 

προτάσεις που εκφεύγουν της συμφωνημένης βάσης λύσης, γι’ αυτό και ο δρόμος είναι 

δύσκολος και επίπονος.  Είναι γνωστό ότι στις συνομιλίες υπάρχουν και συγκλίσεις και 

αποκλίσεις σε όλα τα κεφάλαια που έχουν συζητηθεί.  Οι πολιτικές δυνάμεις είναι η 

κοινωνία αυτών των δεδομένων και δε χρειάζεται να επαναλαμβάνουμε εαυτούς.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει ολοκληρωθεί ο χρόνος σας… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να κλείσω τότε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ναι.  Σας έδωσα μερικά λεπτά, διότι δεν…   

 Έχετε ήδη μιλήσει για τριάντα επτά λεπτά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πόσα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τριάντα επτά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ενάμισι λεπτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ.  Έχετε δύο! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κλείνω την ομιλία μου με το κεφάλαιο της ενότητας στο εσωτερικό μέτωπο.  Η 

“ενότητα” είναι μια έννοια πολυβασανισμένη.  Η δική μας αντίληψη για την ενότητα είναι 

αυτή που στηρίζεται στη βάση αρχών.  Μια τέτοια συναντίληψη πιστεύουμε ότι έχει 

προκύψει για παράδειγμα μέσα από το τελευταίο ανακοινωθέν του Εθνικού Συμβουλίου 

που, ειρήσθω εν παρόδω, αποτελεί το 95% από το πρόγραμμα διακυβέρνησης του 

Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Επιδιώκουμε και εργαζόμαστε για την ενότητα ειδικά στο 

θέμα του Κυπριακού με όλες τις πολιτικές δυνάμεις και ιδιαίτερα με αυτές που έχουμε 

καθορίσει ως στρατηγικούς μας συμμάχους.  Προς αυτό το στόχο λειτουργούμε και 

συμπεριφερόμαστε, με τρόπο που να μην υπονομεύει αυτή την ενότητα.  Είμαστε 

έτοιμοι να συζητήσουμε μηχανισμούς και θεσμούς βελτίωσης της συνεργασίας 

πρώτιστα με τα κόμματα της συμπολίτευσης, αλλά και με την αντιπολίτευση και το 

έχουμε διακηρύξει κατ’ επανάληψη. 
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 Κύριοι συνάδελφοι, αυτή την κρίσιμη και ιστορική ώρα η Κύπρος πρέπει να 

προέχει και προέχει! 

 Σας ευχαριστώ για την υπομονή.   

 Καλές γιορτές και ειδικότερα σε αυτούς που αυτές τις μέρες στερούνται βασικά 

ανθρώπινα αγαθά με υγεία, ειρήνη και ομόνοια! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη, για την παρέμβασή σας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού.  Θα 

προχωρήσουμε τώρα στο στάδιο της ψηφοφορίας.  Πριν προχωρήσουμε στην 

ψηφοφορία, να μου επιτρέψετε να ευχαριστήσω θερμά τον Άριστο τον Αριστοτέλους και 

τη Μαρία την Κυριακού, που έκαμαν το έργο του προεδρεύοντος πολύ πιο εύκολο και 

που κατέγραψαν ακριβοδίκαια και το τελευταίο δευτερόλεπτο του κάθε ομιλητή, για να 

μην αδικηθεί καμιά πλευρά της Βουλής στο χρόνο των ομιλιών. 

 Τους ευχαριστώ και πάλι θερμά! 

 Το σώμα έχει ενώπιόν του τον προϋπολογισμό του 2010, όπως αυτός κατατέθηκε 

στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία.  Να ευχαριστήσω εδώ τον Υπουργό 

Οικονομικών, που παρακολούθησε το μεγαλύτερο μέρος των συνεδριάσεων της 

Βουλής, πράγμα που τον τιμά, καθώς και την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, που παρακολούθησε ένα πολύ μεγάλο μέρος των συνεδριάσεων της 

Βουλής, και κάποιους άλλους υπουργούς, που παρακολούθησαν για λιγότερο χρόνο.  Η 

παρουσία των υπουργών εδώ προσδίδει κύρος στους ίδιους πρώτιστα, αλλά και στο 

επίπεδο της συζήτησης του προϋπολογισμού.   
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 Όλοι γνωρίζουμε ότι η κυβέρνηση μετά την κατάθεση του προϋπολογισμού 

απέστειλε στη Βουλή συνολικά εννέα τροποποιήσεις, οι οποίες συζητήθηκαν και 

υιοθετήθηκαν από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού.  

 Έτσι, κύριε Παπαδόπουλε; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και θεωρούνται ενσωματωμένες στον προϋπολογισμό, που τίθεται υπό την 

έγκριση του σώματος. 

 Στο μεταξύ, στη διάρκεια της συζήτησης στην ολομέλεια έχει κυκλοφορήσει μια 

σειρά τροπολογιών από μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του Κινήματος 

Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  Θα προχωρήσω τώρα θέτοντας σε ψηφοφορία τις 

τροπολογίες που κατέθεσαν τα κόμματα.  Θέτω πρώτα ενώπιόν σας προς ψήφιση τις 

τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, οι οποίες, 

όπως έχω ήδη αναφέρει, βρίσκονται ήδη ενώπιόν σας.  Οι επεξηγήσεις που αφορούν 

κάθε τροπολογία αναφέρονται λεπτομερώς στο κείμενο που σας έχει διανεμηθεί.  Λόγω 

του ότι βρισκόμαστε ήδη στις δέκα το βράδυ, κρίνω σκόπιμο ότι δε χρειάζονται λόγω 

της καθαρότητάς τους οι τροπολογίες οποιαδήποτε επεξήγηση.   

 Παρακαλώ, κύριε γραμματέα, να προχωρήσουμε τώρα στην ανάγνωση των 

τροπολογιών μίας μίας και να ακολουθεί η ψηφοφορία επί της κάθε τροπολογίας 

χωριστά.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Κόμματος 

1. Υπουργείο Οικονομικών 
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 Κεφάλαιο 180100 - Άρθρο 04080 - “Συμβούλια/Επιτροπές/Οργανώσεις 

(συνεισφορά στις οργανώσεις κρατικού και ωρομίσθιου προσωπικού)” - €3.532.010 

(σελ. 1322) 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 

διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και καμία αποχή η τροπολογία 

εγκρίνεται.   

 Η δεύτερη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος αφορά το Υπουργείο Παιδείας 

και Πολιτισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
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 Κεφάλαιο 200100 - Άρθρο 04014 - “+Χορηγία στο Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου” - 

€14.164.800 (σελ. 1510) 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 

διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.  Από 

τη δέσμευση του εν λόγω κονδυλίου εξαιρείται το μέρος το οποίο αφορά τη μισθοδοσία 

του προσωπικού, καθώς και ειλημμένες συμβατικές υποχρεώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και καμία αποχή η τροπολογία 

εγκρίνεται.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια διαδικαστική πρόταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ θερμά. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν θα είναι η ίδια η τοποθέτηση των κομμάτων, να βάλουμε όλες τις τροπολογίες 

του ∆ημοκρατικού Κόμματος μαζί.  

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι, δεν είναι η ίδια. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Α, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μπορεί να υπάρχουν κάποιες που να υπάρχει διαφοροποίηση. 

 Προχωρούμε στην επόμενη τροπολογία, κύριε γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3. Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 

 Κεφάλαιο 200214 - Άρθρο 04016 - “+Χορηγία στο Πανεπιστήμιο Κύπρου” - 

€78.674.000 (σελ. 1542) 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 

διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.  Από 

τη δέσμευση του εν λόγω κονδυλίου, εξαιρείται το μέρος το οποίο αφορά τη μισθοδοσία 

του προσωπικού, καθώς και ειλημμένες συμβατικές υποχρεώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και καμία αποχή η τροπολογία 

εγκρίνεται.   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είναι είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γεωργίου Αριστοφάνη, εγώ λαμβάνω τους αριθμούς από τους γραμματείς. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μα, είναι είκοσι οκτώ! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης δεν ψήφισε; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ώστε είναι είκοσι οκτώ και μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, είχε δίκαιο ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου τότε! 
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 Άρα, με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και μία αποχή η 

τροπολογία εγκρίνεται.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4. Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 

 Κεφάλαιο 200300 - Άρθρο 04307 - “Χορηγία Ξένων Σχολείων” - €1.015.453 (σελ. 

1550) 

 Από το σύνολο των €3.400.000 γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο 

σχετικό άρθρο που αφορά τη χορηγία στην Αγγλική Σχολή, ώστε, προτού διενεργηθεί 

οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Οικονομικών και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή η τροπολογία 

εγκρίνεται.   
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5. Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού   

 Κεφάλαιο 200817 - Άρθρο 04352 - “Επιχορήγηση Πολιτιστικών Φορέων και 

Ατόμων για Πολιτιστικές ∆ραστηριότητες” - €5.300.000 (σελ. 1671) 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 

διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και μία αποχή η τροπολογία 

εγκρίνεται.   

 Προχωρούμε στην επόμενη τροπολογία. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είνταλως εγκρίθηκε τούτη; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, να παρακολουθείτε, για να λαμβάνετε μέρος στην 

ψηφοφορία, έτσι που να διευκολύνετε τους γραμματείς.  Κάποιοι δε σηκώνουν το χέρι 

τους από κάποιες ομάδες, με αποτέλεσμα να μη λαμβάνεται υπόψη… 

 Η επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6. Υπουργείο Εσωτερικών 

 Κεφάλαιο 160100 - Άρθρο 04106 - “Συμβούλιο Ανοικοδόμησης και 

Επανεγκατάστασης” - €500.000 (σελ. 962) 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 

διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή η τροπολογία 

εγκρίνεται.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7. Υπουργείο Εσωτερικών 

 Κεφάλαιο 160100 - Άρθρο 04004 - “+Χορηγία στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου” - 

€28.191.924 (σελ. 976) 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 

διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Θέλω να αναφέρω ότι με άδεια της κοινοβουλευτικής μου ομάδας εγώ δεν 

πρόκειται να υποστηρίξω την τροπολογία, για λόγους που εμπεριστατωμένα και 

τεκμηριωμένα κατέθεσα στην ομάδα μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι τέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις εναντίον και μία αποχή η 

τροπολογία εγκρίνεται.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8. Υπουργείο Εσωτερικών  

 Κεφάλαιο 160100 - Άρθρο 08957 - “Άλλα Αναπτυξιακά Έργα και Προγράμματα” - 

€4.000.000 (σελ. 982) 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 

διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και καμία αποχή η τροπολογία 

εγκρίνεται.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9. Όλα τα υπουργεία, ανεξάρτητες υπηρεσίες και γραφεία 

 Άρθρα 02261 και 02461 - “Επιδόματα υπερωριακής απασχόλησης κρατικών 

υπαλλήλων και ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού” 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από όλα τα υπουργεία και άλλες ανεξάρτητες 

υπηρεσίες  και γραφεία του κονδυλίου για υπερωρίες κατά δέκα τοις εκατόν (10%). 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Οι υπόλοιπες αφορούν όλες το ίδιο πράγμα.  Είναι 10% πάνω σε όλα.  Να μπουν 

όλες μαζί και με την ευκαιρία να πω ότι… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχουν διαφορές!  Υπάρχουν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι σε κάποια σημεία υπάρχουν μικρές διαφοροποιήσεις, κύριε 

Κατσουρίδη. 

 Θέτω την τροπολογία… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάμω μια διευκρίνιση για την καταλληλότερη εντύπωση 

στον κόσμο.  Η ίδια η κυβέρνηση έχει περικόψει 14% από τις λειτουργικές δαπάνες.  

Αυτό είναι επιπρόσθετο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέτω την τροπολογία όπως έχει καταγραφεί στο έγγραφο που έχει κυκλοφορήσει 

για έγκριση ή απόρριψη από το σώμα. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και καμία αποχή η τροπολογία 

εγκρίνεται.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10. Όλα τα υπουργεία, ανεξάρτητες υπηρεσίες και γραφεία 

 Άρθρο 03020 - “Λειτουργικές ∆απάνες” 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από όλα τα υπουργεία και άλλες ανεξάρτητες 

υπηρεσίες και γραφεία των κονδυλίων που αφορούν λειτουργικές δαπάνες κατά δέκα 
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τοις εκατόν (10%) εκτός του κονδυλίου που αφορά ενοίκια (03025), εξαιρουμένων των 

δαπανών που αφορούν το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και καμία αποχή η τροπολογία 

εγκρίνεται.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11. Όλα τα υπουργεία, ανεξάρτητες υπηρεσίες και γραφεία 

 Άρθρα 03521 και 03531 - “Συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα στην Κύπρο και 

συνέδρια, σεμινάρια και αποστολές στο εξωτερικό” 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από όλα τα υπουργεία και άλλες ανεξάρτητες 

υπηρεσίες και γραφεία των κονδυλίων που αφορούν συνέδρια, σεμινάρια και άλλα 

γεγονότα στην Κύπρο (Άρθρο 03521) και των κονδυλίων που αφορούν συνέδρια, 

σεμινάρια και αποστολές στο εξωτερικό (Άρθρο 03531) κατά δέκα τοις εκατόν (10%). 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και καμία αποχή η τροπολογία 

εγκρίνεται.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12. Όλα τα υπουργεία, ανεξάρτητες υπηρεσίες και γραφεία 

 Άρθρο 03300 - “Συντηρήσεις και επιδιορθώσεις” 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από όλα τα υπουργεία και άλλες ανεξάρτητες 

υπηρεσίες και γραφεία των κονδυλίων που αφορούν συντηρήσεις και επιδιορθώσεις 

(Άρθρο 03300) κατά δέκα τοις εκατόν (10%). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και καμία αποχή η τροπολογία 

εγκρίνεται.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13. Εισαγωγή Νέου Άρθρου 14 - “Ειδικές ∆ιατάξεις” 

 Ο Υπουργός Οικονομικών καταθέτει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τα ακόλουθα: 

α. Συγκεφαλαιωτικό πίνακα δαπανών και εσόδων της γενικής κυβέρνησης σε 

απόλυτους αριθμούς και σε ποσοστά μείωσης/αύξησης ανά τρίμηνο σε 

σχέση με την αντίστοιχη περίοδο του προηγούμενου οικονομικού έτους. 

β. Κατάσταση του δημοσιονομικού ισοζυγίου (έλλειμμα/πλεόνασμα) σε σχέση 

με το ΑΕΠ ανά τρίμηνο και σύγκρισή του με την αντίστοιχη περίοδο του 

προηγούμενου οικονομικού έτους. 

γ. Συγκεφαλαιωτικό πίνακα αναπτυξιακών δαπανών ανά ομάδα δαπανών 

(κεφαλαιουχικές και άλλες αναπτυξιακές δαπάνες), καθώς και το βαθμό 

υλοποίησης των εν λόγω δαπανών (συνολικός μέσος όρος) ανά τρίμηνο.   

δ. Στοιχεία αναφορικά με τη διαχείριση (Κεφάλαιο 1821) του ∆ημόσιου Χρέους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή η 

τροπολογία εγκρίνεται.   

 Προχωρούμε τώρα στις τροπολογίες που κατέθεσε το Κίνημα Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών. 

 Παρακαλώ για την πρώτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

1. Υπουργείο Εσωτερικών 

 Κεφάλαιο 16.08 - Άρθρο 08434.3 - “∆ρόμος πρωταρχικής σημασίας από το ∆άσος 

Αθαλάσσας (ΑΤΙ) μέχρι τον κυκλικό κόμβο παρά τo ΣΟΠΑΖ (τέμνει τις Λεωφόρους 

Κερύνειας, Αγλαντζιάς και Λάρνακας)” - €20.000 (σελ. 1075) 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή του κονδυλίου.  
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 Για να κατασκευαστεί ο δρόμος αυτός, θα καταστρέψει δύο σημαντικούς χώρους 

πρασίνου της ανατολικής Λευκωσίας (Πάρκο Ακαδημίας και Πάρκο Αθαλάσσας). Στο 

έργο αντιτίθεται ο δήμος Αγλαντζιάς, στα δημοτικά όρια του οποίου βρίσκεται το έργο, 

καθώς και ομάδες πολιτών. Επιπλέον, η κατασκευή του δρόμου θα οδηγήσει μεγάλο 

όγκο κυκλοφορίας φορτηγών και αυτοκινήτων μέσα από κατοικημένες περιοχές, 

δημιουργώντας κινδύνους για την ασφάλεια και απειλή για την υγεία και την ποιότητα 

της ζωής των κατοίκων. Το Υπουργείο Εσωτερικών δηλώνει ότι οι αρχές συζητούν 

ακόμα με την τοπική αυτοδιοίκηση για το έργο αυτό. Επομένως, δεν προβλέπεται ότι 

μέσα στο 2010 θα χρειαστεί να εκταμιευθεί οποιοδήποτε ποσό για την υλοποίηση του 

έργου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και μία αποχή η τροπολογία 

εγκρίνεται.   
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2. Υπουργείο Εσωτερικών 

 Κεφάλαιο 16.10 - Άρθρο 07102.3 - “Απαλλοτριώσεις Γης” - €50.000.000 (σελ. 

1135)    

 Γίνεται εισήγηση για δέσμευση του σχετικού κονδυλίου με την ένθεση σημείωσης 

στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό 

κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.  

 Οι προτεινόμενες δαπάνες προορίζονται να καλύψουν την έναρξη κατασκευής του 

έργου και τις αποζημιώσεις για απαλλοτρίωση ιδιωτικών περιουσιών που θα 

χρησιμοποιηθούν για την εκτέλεση διάφορων αναπτυξιακών έργων της επαρχίας 

Πάφου, αλλά κυρίως αφορούν απαλλοτριώσεις για την κατασκευή του δρόμου Πάφου-

Πόλης Χρυσοχούς.  Σε περίοδο οικονομικής στενότητας θα ήταν πιο φρόνιμο να 

αναβληθεί η κατασκευή του μη αναγκαίου αυτού έργου, ειδικά όταν το κόστος του 

ανέρχεται στα €50 εκατομ., το συνολικό του κόστος στα €120 εκατομ. και θα επιβαρύνει 

τις κρατικές δαπάνες με €30 εκατομ. ετησίως για συντήρηση και διαχείρισή του με την 

ολοκλήρωσή του για περίοδο 25-30 χρόνων.  Σημειώνεται ότι δεν έχουν υπογραφεί τα 

συμβόλαια ακόμη, συνεπώς είναι δυνατή η αναβολή του έργου αυτού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ, τριάντα τρεις εναντίον και καμία αποχή η τροπολογία 

απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3. Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 

 Κεφάλαιο 21.02 - Άρθρο 08202.3 - “+Αυτοκινητόδρομος Λευκωσίας-Λεμεσού” - 

€8.750.000 (σελ. 1712) 

 Γίνεται εισήγηση για δέσμευση του σχετικού κονδυλίου με την ένθεση σημείωσης 

στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό 

κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.   

 Η δέσμευση προτείνεται λόγω συμπερίληψης στην ομιλία του Υπουργού 

Συγκοινωνιών και Έργων για τον προϋπολογισμό αναφοράς στην κατασκευή 

ανισόπεδου κόμβου που θα ενώνει τη λεωφόρο Σταυρού με την υπό σχεδιασμό 

λεωφόρο Ακαδημίας μέσω της λεωφόρου Αγίου Γεωργίου (φυτωρίου Αθαλάσσας). 

Τέτοια αναφορά δεν εντοπίζεται στο επεξηγηματικό σημείωμα του προϋπολογισμού, 

γεγονός που δημιουργεί ασάφεια περί της πραγματικής διάστασης των 

προγραμματιζόμενων έργων. Επιβάλλεται η Βουλή να ζητήσει πλήρη στοιχεία για 

διευκρίνιση του σκοπού της ζητούμενης δαπάνης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, να έχω την προσοχή σας! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆εν ακούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχετε δίκαιο, κύριε Ερωτοκρίτου, διότι πολλοί συνάδελφοι μιλούν μεταξύ τους, με 

αποτέλεσμα ο γραμματέας να μην ακούγεται, όταν απευθύνεται στο σώμα! 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τρίτης τροπολογίας του Κινήματος Οικολόγων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και μία αποχή η τροπολογία 

απορρίπτεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4. Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 

 Κεφάλαιο 21.02 - Άρθρο 08215.3 - “+Αναβάθμιση του Αυτοκινητόδρομου 

Λευκωσίας-Λεμεσού μεταξύ των κόμβων Βιομηχανικής Περιοχής Στροβόλου και 

Αλάμπρας” - €5.000.000 (σελ. 1760) 
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 Γίνεται εισήγηση για δέσμευση του σχετικού κονδυλίου με την ένθεση σημείωσης 

στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό 

κονδύλι, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.   

 Η δέσμευση κρίνεται απαραίτητη, ώστε να καταθέσει ο Υπουργός Συγκοινωνιών 

και Έργων στη Βουλή το σχέδιο που δημόσια διακηρύσσει ότι υπάρχει για διάσωση και 

επανασύσταση του πρασίνου που περιστοιχίζει τον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-

Λεμεσού μεταξύ των κόμβων Βιομηχανικής Περιοχής Στροβόλου και Αλάμπρας, το 

οποίο θα καταστραφεί ανεπανόρθωτα κατά την εκτέλεση του έργου διαπλάτυνσης σε έξι 

λωρίδες κυκλοφορίας του εν λόγω δρόμου.   

 Θα πρέπει επίσης να κατατεθεί στη Βουλή το πρόγραμμα (εάν υπάρχει) και το 

χρονοδιάγραμμα κατασκευής έργων για αποσυμφόρηση και κατανομή του φόρτου 

κυκλοφορίας από το συγκεκριμένο αυτοκινητόδρομο, όπως π.χ. ο περιμετρικός 

Λευκωσίας (ο οποίος ακόμα σχεδιάζεται), οι ανισόπεδοι κόμβοι που θα διανέμουν την 

κυκλοφορία σε άλλες προσβάσεις και οι υπό σχεδιασμό αυτοκινητόδρομοι. Έπρεπε 

πρώτα να γίνουν όλα αυτά τα έργα ή να ληφθούν μέτρα (π.χ. park and ride), να 

αναπτυχθούν τα δημόσια μέσα και μετά να προωθηθεί -εάν χρειάζεται τελικά- το 

πολυδάπανο αυτό έργο (αυτή ήταν και η εισήγηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όταν 

αρνήθηκε αρχικά τη χρηματοδότηση του έργου). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τρεις ψήφους υπέρ, σαράντα επτά εναντίον και δύο αποχές η τροπολογία 

απορρίπτεται. 

 Έχει συμπληρωθεί η διαδικασία της ψηφοφορίας των τροπολογιών.  Προτού 

προχωρήσουμε στην ψήφιση του προϋπολογισμού, να καλέσω τα κοινοβουλευτικά 

κόμματα τα οποία δε θα ταχτούν υπέρ της ψήφισης του προϋπολογισμού στο σύνολό 

του και έχουν οποιαδήποτε διαφορετική θέση σε σχέση με επιμέρους κεφάλαιά του να 

δηλώσουν τη θέση τους, έτσι που να αποφύγω να θέσω τα επιμέρους κεφάλαια σε 

ψηφοφορία, που θα είναι σπατάλη πάρα πολλού χρόνου. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εμείς θα καταψηφίσουμε τον προϋπολογισμό εκτός από το Κεφάλαιο 11, 

Υπουργείο Άμυνας, σελ. 374, το Κεφάλαιο 20, Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, το 

κονδύλι €34.170, Κεφάλαιο 20, Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, σελ. 1660 και 

Κεφάλαιο 22, Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ θερμά, οι θέσεις του Ευρωπαϊκού Κόμματος έχουν καταγραφεί.   

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου για το ∆ημοκρατικό Συναγερμό. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, όπως έχει δηλώσει και ο πρόεδρος της παράταξής μας, θα 

καταψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του 2010 εκτός από τα ακόλουθα κεφάλαια:  

Κεφάλαιο 11, Υπουργείο Άμυνας, σελ. 224, Κεφάλαιο 11.04, το Κεφάλαιο Υπουργείο 

Άμυνας, σελ. 374, Κεφάλαιο 11.01, άρθρο 04091, το Κεφάλαιο 20, Υπουργείο Παιδείας 

και Πολιτισμού, σελ. 1510, Κεφάλαιο 20.01, άρθρο 04082, το Κεφάλαιο 20, Υπουργείο 

Παιδείας και Πολιτισμού, σελ. 1510, Κεφάλαιο 20.01, άρθρο 04083, Κεφάλαιο 20, 

Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, σελ. 1660, Κεφάλαιο 20.08, άρθρο 04570 και το 

Κεφάλαιο 22, Υπουργείο Υγείας, σελ. 1926, Κεφάλαιο 22.01, άρθρο 04135. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.  Έχουν καταγραφεί και οι θέσεις του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού.  Υπάρχει οποιαδήποτε άλλη δήλωση;   

 Κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η Ε∆ΕΚ θα υπερψηφίσει το σύνολο του προϋπολογισμού.  Εγώ 

προσωπικά θα καταψηφίσω στο Κεφάλαιο 22, Υπουργείο Υγείας, Ιατρικές Υπηρεσίες 

και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας, Κεφάλαιο 22.02, από το άρθρο 07402, που βρίσκεται 

στη σελ. 1954, τα €9,5 εκατομ. που αντιστοιχούν στην υλοποίηση του νέου 

Ακτινοθεραπευτικού Κέντρου του Νοσοκομείου Λεμεσού, όπως εξήγησα στην ομιλία 

μου, από το σύνολο των €13.900.000 που προβλέπει το συγκεκριμένο άρθρο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ για τη δική σας θέση, αγαπητέ συνάδελφε.  Προχωρούμε 

τώρα στην ψήφιση του νομοσχεδίου που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 

2010 Νόμος του 2009».  

 Παρακαλώ να γίνει η τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2010 Νόμος του 

2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃ 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του προϋπολογισμού όπως έχει διαμορφωθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃ 

 Τριάντα τρεις. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃ 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ και δεκαεννιά εναντίον, αποχές αντιλαμβάνομαι δεν 

υπάρχουν, ο προϋπολογισμός του 2010 ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στο νομοσχέδιο που έχουμε κηρύξει επείγον στην αρχή της 

συνεδρίας που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 

7) του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 

2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Άγγελος Βότσης  Λευτέρης Χριστοφόρου 
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 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης  ∆ημήτρης Συλλούρης, εκπροσωπώντας 

 Ντίνος Χατζηνικόλας τον κ. Νίκο Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της 

ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο 

Υπουργός Οικονομικών, ο Υπουργός Εσωτερικών, ο πρόεδρος του διοικητικού 

συμβουλίου του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (ΡΙΚ), ο γενικός διευθυντής του ΡΙΚ 

καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό 

του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους €3.722.686 και η διάθεσή του για 

την καταβολή του μισθού για το μήνα ∆εκέμβριο του 2009, όπως και του δέκατου τρίτου 

μισθού για το ίδιο έτος στο μόνιμο προσωπικό και στους συνεργάτες του ΡΙΚ.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που συνοδεύουν το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, το 

ζητούμενο κονδύλι διανέμεται ως ακολούθως: 

Μόνιμο προσωπικό €3.122.701 

Συνεργάτες € 599.985 

Σύνολο €3.722.686 

 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το ΡΙΚ, πέραν της υποχρέωσης έναντι του 

προσωπικού του, οφείλει να καλύψει εντός του ∆εκεμβρίου επιπρόσθετα ποσά που 

αφορούν αθλητικά προγράμματα αξίας €863.824, την αποπληρωμή δανείων και τόκων 

ύψους €551.654 και λειτουργικά έξοδα τα οποία συμπεριλαμβάνουν την πληρωμή 

εξοπλισμού ύψους €2.242.116, στο τέλος Νοεμβρίου στις €850.305. 
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 Σημειώνεται ότι ο γενικός διευθυντής του ΡΙΚ σε επιστολή του, ημερομηνίας 15 

∆εκεμβρίου 2009, προς το γενικό διευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών, η οποία 

επισυνάπτεται στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, αναφέρει περαιτέρω ότι το ίδρυμα χωρίς 

την εξασφάλιση όλου του υπόλοιπου ποσού του εγκεκριμένου προϋπολογισμού του 

2009 δε θα είναι σε θέση να καλύψει ούτε τη γενικότερη δαπάνη για τη λειτουργία του 

ούτε και τη δαπάνη για τον απαραίτητο εξοπλισμό για σκοπούς μετάβασης στην 

ψηφιακή τηλεόραση. Το γεγονός αυτό θα έχει ως αποτέλεσμα το ίδρυμα να παραμείνει 

εκτεθειμένο έναντι των προμηθευτών του στο εξωτερικό και στην Κύπρο. 

 Όπως είναι γνωστό, στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου του περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νομού (Αρ. 5) του 2009, στη συνεδρίαση της 

ολομέλειας της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2009, το σώμα 

αποφάσισε κατά πλειοψηφία να καταψηφίσει το μέρος του νομοσχεδίου που αφορούσε 

την πρόνοια για κάλυψη της χορηγίας προς το ΡΙΚ για το 2009 και κατ’ επέκταση 

οποιαδήποτε αποδέσμευση των κονδυλίων του ήδη εγκεκριμένου προϋπολογισμού του, 

ύψους €8.791.276.  

 Ύστερα από την πιο πάνω εξέλιξη, το Υπουργικό Συμβούλιο, κατά τη συνεδρίασή 

του ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2009, αποφάσισε όπως εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό 

Οικονομικών να καταθέσει στη Βουλή συμπληρωματικό προϋπολογισμό υπό τη μορφή 

του κατεπείγοντος για την εξασφάλιση των ποσών που είναι απαραίτητα για την 

καταβολή μισθού για το μήνα ∆εκέμβριο του τρέχοντος έτους και του δέκατου τρίτου 

μισθού στο προσωπικό του ΡΙΚ.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος, η επιτροπή ζήτησε από τον πρόεδρο του 

διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ όπως καταθέσει τα πιο κάτω στοιχεία/διευκρινίσεις:     

1. Τον ακριβή αριθμό των μόνιμων λειτουργών του ΡΙΚ, όπως και των συνεργατών 

του ιδρύματος.  
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2. Τα ποσά που αντιστοιχούν στους μισθούς για το μήνα ∆εκέμβριο και στο δέκατο 

τρίτο μισθό του προσωπικού του ΡΙΚ. 

3. Κατά πόσο το ίδρυμα προτίθεται να διαθέσει μέρος από το ζητούμενο κονδύλι για 

επιδόματα υπερωριακής απασχόλησης. 

4. Κατά πόσο το ΡΙΚ θα καταβάλει από το ζητούμενο κονδύλι οποιαδήποτε 

συνεισφορά στο συνταξιοδοτικό ταμείο του ιδρύματος.  

 Συναφώς κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο Οικονομικών, με σχετική 

επιστολή του ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009, τα ακόλουθα στοιχεία: 

Αριθμός υπαλλήλων ΡΙΚ, μισθός ∆εκεμβρίου και δέκατος τρίτος μισθός 

  Αριθμός 

υπαλλήλων 

Μισθός ∆έκατος τρίτος μισθός 

Μόνιμο προσωπικό 153 €   540.000  €   540.000 

Εργάτες 34   €     52.000    €     52.000 

Τακτικοί συνεργάτες 261 €   420.000  €   415.000 

Έκτακτοι συνεργάτες 232 €   180.000    €     86.000 

Σύνολο 680 €1.192.000 €1.093.000 

 

Υπερωρίες, επιδόματα και συνεισφορές του ΡΙΚ σε διάφορα ταμεία 

  Υπερωρίες/ 

επιδόματα 

Συνεισφορές σε 

διάφορα ταμεία 

Μόνιμο προσωπικό € 100.000  € 144.000 

Εργάτες      €   21.000  €   21.000 

Τακτικοί συνεργάτες € 150.000  € 115.000 

Έκτακτοι συνεργάτες -    €   30.000 

Σύνολο € 271.000 € 310.000 
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 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με την πιο πάνω επιστολή, ποσό ύψους €620.000 αφορά 

την κάλυψη προσωρινού τραπεζικού ελλείμματος λόγω πληρωμής μισθών για το μήνα 

Νοέμβριο του 2009 και ποσό ύψους €310.000 αφορά περιθωριακά ωφελήματα και 

ταμεία συντάξεων. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου ενώπιον της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, τόσο ο Υπουργός 

Εσωτερικών όσο και οι εκπρόσωποι του ΡΙΚ εξέφρασαν την πρόθεσή τους να 

αναπτύξουν το δέοντα διάλογο με τη Βουλή για τη συζήτηση των ζητημάτων που 

αφορούν τους προβληματισμούς των κομμάτων σε σχέση με τα προβλήματα που 

αντιμετωπίζει το ίδρυμα.  Παράλληλα, κάλεσαν την επιτροπή να εγκρίνει στο παρόν 

στάδιο το συγκεκριμένο κονδύλι, που αντιπροσωπεύει το μισθό του προσωπικού για 

την προαναφερθείσα περίοδο. 

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι τόσο κατά την κατάθεση του πιο πάνω νομοσχεδίου 

στο σώμα όσο και στα πλαίσια της εξέτασής του από την επιτροπή, τη Βουλή 

απασχόλησε το κατά πόσο η εξέταση του προτεινόμενου νόμου είναι επιτρεπτή ή 

παραβιάζει τον Κανονισμό 29 του Κανονισμού της Βουλής, δεδομένης της 

προηγηθείσας απόρριψης από την ολομέλεια, στις 10 ∆εκεμβρίου 2009, του συνόλου 

της συμπληρωματικής πίστωσης που αφορούσε τη χορηγία προς το ΡΙΚ.  

Υπενθυμίζεται ότι σύμφωνα με τον εν λόγω κανονισμό θεωρείται «θέμα εκτός τάξεως 

πάσα απόπειρα επανεξετάσεως οιουδήποτε ειδικού θέματος επί του οποίου απεφάνθη 

η Βουλή διαρκούσης της τρεχούσης συνόδου, εκτός εάν νέα στοιχεία ή συνθήκαι 

δικαιολογούσι τούτο.». 

 Η επιτροπή, αφού αξιολόγησε τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της σε σχέση με 

το όλο θέμα, θεωρεί ότι ικανοποιείται η σχετική πρόνοια του κανονισμού σύμφωνα με 

την οποία η επανεξέταση οποιουδήποτε ειδικού θέματος μπορεί να γίνει, «εάν νέα 
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στοιχεία ή συνθήκαι δικαιολογούσι τούτο».  Η επιτροπή θεωρεί ως το βασικότερο νέο 

στοιχείο ή συνθήκες στα οποία βασίζει τη θέση της αυτή τη σχετική επιστολή που 

απεστάλη εκ μέρους του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ προς τον Πρόεδρο του 

σώματος, στην οποία, μεταξύ άλλων, γίνεται επί λέξει αναφορά στα ακόλουθα: 

«Είμαστε στη διάθεσή σας προσωπικά και στη διάθεση όλων των κομμάτων στη 

Βουλή, για να αρχίσουμε ένα διάλογο μέσα στον Ιανουάριο 2010 για όλα τα θέματα 

που απασχολούν το ΡΙΚ -όραμα, στόχοι, επιδιώξεις, οργανόγραμμα, εξυγίανση.  

Μέχρι τότε, δεσμευόμαστε ότι δε θα προχωρήσουμε σε νέες προσλήψεις ή 

προαγωγές.  Ως εκ τούτου παρακαλώ θερμά όπως η Βουλή εγκρίνει τουλάχιστο το 

κονδύλι των €3.722.686 που αντιπροσωπεύει μισθό ∆εκεμβρίου, 13ο μισθό και 

εισφορές στα ταμεία για τους εργαζομένους στο ΡΙΚ».  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 

υπόψη όλα τα πιο πάνω, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών 

της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών 

της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή 

του Κ.Σ. Ε∆ΕΚ και του μέλους της βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος, τάσσεται υπέρ 

της ψήφισης του πιο πάνω νομοσχεδίου σε νόμο.  Το μέλος της επιτροπής βουλευτής 

της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Αβέρωφ Νεοφύτου 

επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του πιο πάνω νομοσχεδίου στην 

ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να παρακαλέσω το ∆ημοκρατικό Συναγερμό απλώς να δηλώσει τη θέση του 

έναντι του νομοσχεδίου.  Οι θέσεις όλων των κομμάτων έχουν εκφραστεί κατά κόρον 

επί του θέματος.  ∆ε χρειάζεται η διατύπωση οποιωνδήποτε νέων θέσεων.  Απλώς, να 

ακούσω τις θέσεις του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως είναι γνωστό, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός καταψήφισε 

τόσο και τη χορηγία προς το ΡΙΚ στους κρατικούς προϋπολογισμούς του 2009, 

καταψήφισε και τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ που παρουσιάστηκε στο σώμα τον Απρίλιο 

του 2009 όπως και καταψήφισε και το συμπληρωματικό κρατικό προϋπολογισμό των 

€8 και πλέον εκατομ. για επιπρόσθετη χορηγία στο ΡΙΚ.  Λόγω του ότι ο 

προϋπολογισμός που έχετε σήμερα αφορά μισθοδοσία προσωπικού, παρ’ όλες τις 

θέσεις μας ότι χρειάζεται μια σοβαρή εξέταση των δαπανών του ΡΙΚ, με τα ελλείμματα 

στο Ταμείο Συντάξεων να φτάνουν τα €70 εκατομ., το χρέος του ιδρύματος να φτάνει τα 

€27 εκατομ., εμείς θα τηρήσουμε αποχή για το ευαίσθητο θέμα των εργαζομένων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, πάρα πολύ. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη, με συγχωρείτε... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν είμαι εναντίον, αλλά επειδή έχει μια ιστορία η υπόθεση τούτη, πρέπει να 

αιτιολογήσουμε ή για λόγους αρχής να πούμε τη θέση μας.  Εμείς θα ψηφίσουμε αυτό 

τον προϋπολογισμό, δεδομένου ότι το συμβούλιο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 

απέστειλε επιστολή με την οποία δεσμεύεται να παγώσει όλες τις θέσεις και να ανοίξει 

διάλογο στη βάση και του καινούριου οργανογράμματος, το οποίο θα μας φέρει στη 

Βουλή.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ, πάρα πολύ. 

 Ο κ. Ομήρου αντιλαμβάνομαι θέλει να... 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς, θα ήθελα να πω, για να μη φανεί ότι είμαστε αντιφατικοί με 

την ψήφο που είχαμε καταθέσει προ μίας, δύο εβδομάδων, ότι, πρώτον, έχουν 

εκπεμφθεί ορισμένα μηνύματα από την προηγούμενη ψηφοφορία τα οποία πρέπει να 

ληφθούν από όλους στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, για να μην έχουμε 

παρεξηγήσεις.   

 ∆εύτερον, θα πρέπει να υπάρξει ένας διάλογος, και πράγματι υπήρξε δέσμευση 

και του διοικητικού συμβουλίου και της διεύθυνσης του ΡΙΚ ότι θα μπουν σύντομα και με 

προθυμία σε αυτό το διάλογο, για να αντιμετωπιστούν και τα προβλήματα που έχουν 

σχέση με την αναγκαία οικονομική περισυλλογή, αλλά και με τα ευρύτερα θέματα που 

αφορούν τον ορθό ρόλο που οφείλει να διαδραματίζει η δημόσια ραδιοτηλεόραση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ.   

 Κύριε Αγγελίδη να ’στε σύντομος, νομίζω δε χρειάζονται διευκρινήσεις.  

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Πιο σύντομος από όσο νομίζετε.  Όσα περιέχονται στην έκθεση είναι αυτά που μας 

οδήγησαν εις το να συμφωνήσουμε και να το ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ θερμά. 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς επειδή μιλούμε για το αυτονόητο, είμαστε εκείνο το πολιτικό 

κόμμα που ψηφίσαμε υπέρ του κρατικού προϋπολογισμού τη χορηγία του ΡΙΚ.  Στη 
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συνέχεια υπέρ του προϋπολογισμού του ΡΙΚ και στη συνέχεια σίγουρα και υπέρ του 

συμπληρωματικού προϋπολογισμού.  Απλά, κλείνω, εκφράζοντας την ευαρέσκειά μου, 

γιατί έχουν γίνει δεύτερες σκέψεις και έχουν τεθεί κάποια ερωτήματα, τα οποία ίσως να 

ήταν καλά να απαντήσουμε στο σύνολό μας ως πολιτικός κόσμος, για το πότε 

δημιουργήθηκαν τα όποια ελλείμματα, πότε διαπιστώθηκαν σπατάλες, πότε 

δημιουργήθηκαν χρέη στο ΡΙΚ και πότε δημιουργήθηκαν προβλήματα ή διαχρονικά ή 

για προσλήψεις για τις οποίες ελέχθη λόγος.  Απλά, έτσι ένα μάθημα, να μιλούμε πρώτα 

και πάνω από όλα και με τους εαυτούς μας, προτού εκφέρουμε πολιτικό λόγο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ των άρθρων; 

 Παρακαλώ, προχωρήστε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκρισης πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού €3.722.686 

για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2009.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ, παρακαλώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεφτά αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ και δεκαεφτά αποχές τα άρθρα 1 έως 3 

εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 7) του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεφτά αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 



 351

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ και δεκαεφτά αποχές το νομοσχέδιο εγκρίνεται.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τελευταίο θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 

εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το 

μήνα Ιανουάριο του 2010.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια 

δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 

2010 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ημήτρης Συλλούρης, εκπροσωπώντας 

 Γιάννος Λαμάρης τον κ. Νίκο Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο 

πάνω απόφαση σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 17 ∆εκεμβρίου 2009. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά πρόσωπα 

δημόσιου δικαίου των οποίων δεν έχουν ακόμα εγκριθεί οι προϋπολογισμοί για το έτος 

2010 η εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης για το μήνα Ιανουάριο του 2010 ποσού 

που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον 

προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2009 το οποίο 

αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή το μήνα Ιανουάριο του 2009. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε 

δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση 
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στα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, μέχρι να εγκριθούν από τη Βουλή και να 

πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου 

δικαίου για το έτος 2010. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 

(Ψήφισις Προϋπολογισμών) Νόμο, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων 

δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια χρονικά 

περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  Ωστόσο, αριθμός 

προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου δεν έχει ακόμη κατατεθεί ή και 

εγκριθεί από τη Βουλή, πράγμα που καθιστά αναγκαία την παροχή εξουσιοδότησης για 

τη διενέργεια δαπανών, όπως προβλέπεται στην πιο πάνω απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα πιο 

πάνω και χωρίς να δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις, οι οποίες θα προκύψουν 

μετά τη μελέτη κάθε προϋπολογισμού ξεχωριστά, κατά πλειοψηφία του προέδρου κα 

του μέλους της επιτροπής βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 

εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό αναφορά απόφασης για τη διενέργεια 

δαπάνης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, για το μήνα Ιανουάριο του 2010.  

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και ο βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. 

∆ημήτρης Συλλούρης τάσσονται εναντίον της έγκρισης της υπό αναφορά απόφασης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ∆ΗΣΥ και ΕΥΡΩΚΟ είναι εναντίον.  Έτσι; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μάλιστα.  
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃ 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το κείμενο της απόφασης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια 

δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 

2010 

 ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (Ψήφισις 

Προϋπολογισμών) Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου 

δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση της διενέργειας των 

δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων ή η 

μελέτη και έγκριση των προϋπολογισμών αυτών από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

πριν από την 31η ∆εκεμβρίου 2009. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα πιο 

πάνω νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα Ιανουάριο 

του έτους 2010 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που 

προβλέπεται στον προϋπολογισμό του έτους 2009 κάθε νομικού προσώπου 

δημόσιου δικαίου το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 

2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε 

δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση 

μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού 

κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης της απόφασης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Εκτός από εσάς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃ 

 Ομόφωνα.  Όλες οι πλευρές τάσσονται... Ένα λεπτό, παρακαλώ.  Ένα λεπτό.  ∆εν 

είναι ομόφωνα.  Το Ευρωπαϊκό Κόμμα να δηλώσει τη θέση του.   

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα υπέρ, δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃ 

 Με πενήντα ψήφους λοιπόν υπέρ και δύο εναντίον η απόφαση εγκρίνεται.  

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει γίνει ήδη, γιατί 

είχαμε καταθέσεις.  

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  ∆εν υπάρχουν στην ημερήσια 

διάταξη της σημερινής συνεδρίας. 

 ∆ε θα μπούμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο σήμερα, όπως αντιλαμβάνεστε. 

(Γέλια) 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  

Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για τις 14 Ιανουαρίου 2010, στις 4.00 το απόγευμα, με την 

ακόλουθη ημερήσια διάταξη:   

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.050.185-2009). 

 2.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (∆ιάρθρωσις 

και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2009. 

(Αρ. Φακ. 23.03.046.046-2009). 

 3.  Οι περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 

Κατανάλωσης (Ατέλειες κατά την Εισαγωγή 

Εμπορευμάτων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 

του 2009. 

(Αρ. Φακ. 23.03.046.141-2009). 

 4.  Οι περί Φόρων Κατανάλωσης (Φορολογικές 

Απαλλαγές που Χορηγούνται κατά την Εισαγωγή 

Εμπορευμάτων υπό Μορφή Μικροδεμάτων Μη 

Εμπορικού Χαρακτήρα Προελεύσεως Τρίτων Χωρών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 

(Αρ. Φακ. 23.03.046.142-2009). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η ανάγκη 

αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και Laakso και η 

περαιτέρω συμβολή της κυπριακής Βουλής στην 

προώθηση της επίλυσης του προβλήματος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 

εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
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∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους 

της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

(Αρ. Φακ. 23.05.041.005.2008). 

 2.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 

περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 

οργανισμούς». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 

(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 3.  «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών προϊόντων 

και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην οικονομία σε 

βάρος των καταναλωτών». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 

εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους 

της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 

(Αρ. Φακ. 23.05.041.004.2008). 

 4.  «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 

κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, Γεώργιου 

Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.041.006.2008). 

 5.  «Εκατό χρόνια προσφοράς του συνεργατισμού στην 

κυπριακή κοινωνία, νέες συνθήκες και προοπτικές». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ανδρέα 

Μουσκάλλη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις). 

(Αρ. Φακ. 23.05.041.007.2008). 

 6.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 

Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα 

«Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 

εφαρμογή των νόμων που αφορούν την ισότητα 

ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  

βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 

Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 

(Αρ. Φακ. 23.04.489.2006). 

 7.  «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα αναλυτικά 

προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 

για τα δημόσια σχολεία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 

κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 

Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 

(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 
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 8.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 

Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 

ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 

συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές τους 

και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της κυπριακής 

κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και εισαγωγής θεσμών 

για το σκοπό αυτό». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 

(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 9.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων για το θέμα «Οι δεσμεύσεις της Κύπρου 

έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για παραγωγή 

ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές (6% των αναγκών 

μας σε ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) και οι τυχόν 

επιπτώσεις από την καθυστέρηση υλοποίησης των 

δεσμεύσεών μας, καθώς και οι προοπτικές του στόχου 

που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 

(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 10.  «Ο αναχρονιστικός θεσμός των εγγυήσεων και των 

επεμβατικών δικαιωμάτων στα πλαίσια της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι κίνδυνοι υπονόμευσης της 

βιωσιμότητας της λύσης στο Κυπριακό σε περίπτωση 
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διατήρησής τους.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιαννάκη 

Ομήρου). 

(Αρ. Φακ. 23.05.042.004.2009). 

 11.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων για το θέμα «Οι υποχρεώσεις της Κύπρου 

για τη διατήρηση στρατηγικών αποθεμάτων 

πετρελαιοειδών και για τη δημιουργία υγιούς ελεύθερου 

ανταγωνισμού όπως αυτές απορρέουν από τις 

δεσμεύσεις μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 

(Αρ. Φακ. 23.04.025.105-2008). 

 12.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 

Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η αποστολή, το 

καθεστώς και τα προβλήματα στη λειτουργία του 

Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου.» 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 

(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 Εύχομαι σε όλους ειλικρινά καλά Χριστούγεννα, ευτυχισμένο τον καινούριο χρόνο. 

Ευχαριστώ για τη συνεργασία και την κατανόηση.  Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής 

συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 10.30 μ.μ.) 
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Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Κώστας 

Ακκελίδου Ντίνα Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αναστασιάδης Νίκος Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος 

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σαρίκας Φειδίας 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Χάσικος Σωκράτης 
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Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και κήρυξη του νομοσχεδίου «Ο περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 2009» ως επείγοντος, 

έπειτα από συζήτηση [Α. Θεμιστοκλέους, ∆. Συλλούρης, Α. Αγγελίδης, Ν. 

Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου, Ρ. Μαυρονικόλα, προεδρεύων (Χρ. Πουργουρίδης)]. 

2. Συνέχιση της συζήτησης για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2010 

Νόμος του 2009» (Α. Θεμιστοκλέους, Π. Χάμπας, Χρ. Στυλιανίδης, Ντ. 

Χατζηνικόλας, Στ. Ιερωνυμίδης, Γ. Γεωργίου, Α. Φακοντής, Φ. Σαρίκας, Ν. 

Κλεάνθους, Ι. Νικολάου, Γ. Λαμάρης, Τ. Μητσόπουλος, Α. Γεωργίου, Ζ. Κουλίας, 

Άντρος Κυπριανού, Λ. Χριστοφόρου, Π. Κυρίτσης, Ά. Βότσης, Α. Νεοφύτου, Στ. 

Ευαγόρου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Μ. Σιζόπουλος, Ν. Παπαδόπουλος, Χρ. 

Πουργουρίδης, Ν. Κατσουρίδης, ∆. Συλλούρης) και ψήφισή του σε νόμο.  

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 7) του 2009», η συζήτηση που ακολούθησε (Α. Νεοφύτου, ∆. Συλλούρης, Γ. 

Ομήρου, Α. Αγγελίδης, Στ. Ευαγόρου) και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 

διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 

Ιανουάριο του 2010, το κείμενο της απόφασης και έγκρισή της. 



 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 14ης Ιανουαρίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.25 μ.μ. 

Αρ. 15 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εύχομαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νέα χρονιά να είναι μια χρονιά 
παραγωγική, δημιουργική.  Εύχομαι κάθε καλό σε εσάς, στις οικογένειές σας, σε 
ολόκληρο τον κυπριακό λαό και δεν έχω καμιά αμφιβολία ότι το 2010 θα είναι μια 
χρονιά ουσιαστικών αποτελεσμάτων από μέρους της Βουλής. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Σχολών 
Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Γεώργιος Τάσου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 17 Νοεμβρίου και στις 8 
∆εκεμβρίου 2009.  Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας 
Εκπαίδευσης (ΠΑΣΙΣΤΕ-ΟΕΒ), του Συνδέσμου Ιδρυμάτων Ανώτατης Εκπαίδευσης 
Κύπρου (ΣΙΑΕΚ-ΚΕΒΕ), του Συμβουλίου Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης και 
Πιστοποίησης (ΣΕΚΑΠ), του Κυπριακού Συμβουλίου Αναγνωρίσεως Τίτλων Σπουδών 
(ΚΥΣΑΤΣ), των τριών ιδιωτικών πανεπιστημίων (Πανεπιστήμιο Λευκωσίας, 
Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο Κύπρου και Πανεπιστήμιο Φρέντερικ).  Η Συντονιστική 
Επιτροπή Φοιτητών Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης, παρ’  όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε ενώπιον της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο είναι η 
τροποποίηση του υφιστάμενου περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμου, ώστε 
να καταστεί δυνατή η παροχή στην Κύπρο τίτλων σπουδών εκπαιδευτικών ιδρυμάτων 
κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Με τον προτεινόμενο νόμο επιτυγχάνεται επίσης η συμβατότητα με τα άρθρα 
43, 48 και 49 της Συνθήκης περί Ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού και η Νομική Υπηρεσία υπέδειξαν στην επιτροπή ότι το εν 
λόγω νομοσχέδιο πρέπει να προωθηθεί το συντομότερο για ψήφιση από τη Βουλή, 
για το λόγο ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε στην Κυπριακή ∆ημοκρατία 
προειδοποιητική επιστολή, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2008, με σκοπό να επιστήσει 
την προσοχή της στο γεγονός ότι ορισμένες πρόνοιες της υφιστάμενης νομοθεσίας για 
τις σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης αντίκεινται στο ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

 Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 22 
Οκτωβρίου 2009. 

 Ειδικότερα, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην επιστολή της αναφέρεται, μεταξύ 
άλλων, στο εδάφιο (3) του άρθρου 14 του περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 
Νόμου, επεξηγώντας ότι λόγω σχετικής καταγγελίας που υπέβαλε πολίτης ανέλυσε το 
συγκεκριμένο εδάφιο και κατέληξε στο συμπέρασμα ότι αυτό ενδέχεται να συνιστά 
περιορισμό της ελεύθερης παροχής υπηρεσιών, την οποία εγγυάται το άρθρο 49 της 
Συνθήκης ΕΚ, και περιορισμό της ελευθερίας εγκατάστασης, την οποία εγγυάται το 
άρθρο 43, σε συνδυασμό με το άρθρο 48 της Συνθήκης ΕΚ.  Ειδικότερα, οι πρόνοιες 
του εδαφίου αυτού απαγορεύουν στις ιδιωτικές σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης 
στην Κύπρο να παρέχουν με οποιοδήποτε τρόπο σε ξένα εκπαιδευτικά ιδρύματα τη 
δυνατότητα να απονέμουν αυτά τους δικούς τους τίτλους στη ∆ημοκρατία.  Γι’  αυτό, 
σύμφωνα με την υπό αναφορά επιστολή, το εν λόγω εδάφιο «καθιστά αδύνατη την 
παροχή υπηρεσιών οι οποίες συνεπάγονται την απονομή ξένων τίτλων από 
εκπαιδευτικά ιδρύματα στην Κύπρο, όπως οι υπηρεσίες που παρέχονται βάσει 
συμφωνιών πιστοποίησης δικαιόχρησης ή παρεμφερών συμφωνιών, στην περίπτωση 
που οι αποδέκτες των υπηρεσιών αυτών είναι ιδιωτικές σχολές τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης στην Κύπρο.». 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό μελέτη νομοσχεδίου, οι εκπρόσωποι των 
σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης της Κύπρου συμφώνησαν με τις πρόνοιές του που 
αφορούν την τροποποίηση των άρθρων 13 και 14 της υφιστάμενης νομοθεσίας, αλλά 
διαφώνησαν με τις προϋποθέσεις και τη διαδικασία που καθορίζεται με βάση την 
προτεινόμενη τροποποίηση που αφορά το άρθρο 15 της εν λόγω νομοθεσίας.  Όπως 
δήλωσαν συναφώς οι ίδιοι, με την προτεινόμενη τροποποίηση τίθενται σε 
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δυσμενέστερη θέση οι ιδιωτικές σχολές της Κύπρου έναντι των κολεγίων και των 
ιδρυμάτων άλλων ευρωπαϊκών χωρών.  Όπως ειδικότερα υποστήριξαν οι πιο πάνω 
ενδιαφερόμενοι, με την προτεινόμενη ρύθμιση της πρόνοιας για την ίδρυση 
παραρτήματος ιδιωτικής σχολής της Κύπρου στο εξωτερικό ή την παραχώρηση 
δικαιωμάτων δικαιόχρησης των προγραμμάτων σπουδών κυπριακών σχολών σε 
ιδρύματα του εξωτερικού εισάγονται λεπτομερείς και χρονοβόρες διαδικασίες, που 
καθιστούν την όλη προσπάθεια των ιδιωτικών σχολών της Κύπρου πιο δύσκολη από 
αυτή των ιδρυμάτων των ευρωπαϊκών χωρών. 

 Ειδικότερα, όπως επεξήγησαν, εφόσον μια ιδιωτική σχολή τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης της Κύπρου έχει ήδη αξιολογηθεί και εγκριθεί από το Υπουργικό 
Συμβούλιο, με βάση τις διαδικασίες που προβλέπονται από τη υφιστάμενη σχετική 
νομοθεσία, τότε θα πρέπει να έχει και αυτή τα ίδια δικαιώματα για ίδρυση 
παραρτήματος σε κράτος μέλος, όπως έχει και η αναγνωρισμένη από το κράτος μέλος 
ξένη ιδιωτική σχολή τριτοβάθμιας εκπαίδευσης που θέλει να ιδρύσει παράρτημα στην 
Κύπρο και να απονέμει αναγνωρισμένους τίτλους σπουδών. 

 Γι’  αυτό, σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, η προτεινόμενη αυτή 
τροποποίηση χρήζει βελτιώσεων, που θα πρέπει να επέλθουν κατόπιν συμφωνίας με 
το αρμόδιο υπουργείο, και στη συνέχεια θα πρέπει, αφού βελτιωθεί, να προωθηθεί 
ταυτόχρονα με τις υπόλοιπες τροποποιήσεις που επιφέρει το νομοσχέδιο. 

 Ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας, αναφορικά με τα πιο πάνω, 
επισήμανε στην επιτροπή ότι οι πρόνοιες του νομοσχεδίου που αφορούν την 
εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο είναι οι τροποποιήσεις των άρθρων 13 και 14, 
οι οποίες θα πρέπει να προωθηθούν άμεσα, ενώ, καθόσον αφορά την τροποποίηση 
που αφορά το άρθρο 15 του βασικού νόμου, εναπόκειται στο αρμόδιο υπουργείο η 
απόφαση να την προωθήσει τώρα ή σε κατοπινό στάδιο. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΥΣΑΤΣ, στα πλαίσια της όλης συζήτησης του υπό μελέτη 
νομοσχεδίου, εξέφρασε τον προβληματισμό του κατά πόσο θα μπορούσε να τεθεί 
διευκρινιστική πρόνοια στο νομοσχέδιο που να αναφέρεται στην άσκηση ελέγχου από 
πλευράς του ΚΥΣΑΤΣ αναφορικά με τους τίτλους σπουδών των εκπαιδευτικών 
ιδρυμάτων κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που θα απονέμονται από τις 
ιδιωτικές σχολές της Κύπρου.  Ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε περαιτέρω την ανάγκη 
ελέγχου των κριτηρίων εισδοχής των φοιτητών στα παραρτήματα των εκπαιδευτικών 
ιδρυμάτων του εξωτερικού που θα λειτουργούν στην Κύπρου, διότι αυτά θα πρέπει να 
είναι τα ίδια με τα κριτήρια εισδοχής στα συγκεκριμένα εκπαιδευτικά ιδρύματα που 
λειτουργούν στο εξωτερικό.  Στη συνέχεια, ο ίδιος εκπρόσωπος παρέθεσε ορισμένα 
παραδείγματα σε σχέση με το τι εφαρμόζεται σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες στον τομέα 
αυτό, όπως για παράδειγμα στην Ιταλία.  

 Ο εκπρόσωπος του αρμόδιου υπουργείου δήλωσε καταρχάς ότι οι τίτλοι  
σπουδών που θα παραχωρούνται θα είναι αναγνωρισμένοι από το ΚΥΣΑΤΣ, γι’  αυτό 
δεν πρέπει να εκφράζονται ανησυχίες από πλευράς των εκπροσώπων των 
τριτοβάθμιων ιδιωτικών σχολών.  Επίσης τόνισε περαιτέρω ότι, με βάση το υπό 
μελέτη νομοσχέδιο, τίθενται αυστηρές προϋποθέσεις για την παροχή της δυνατότητας 
σε εκπαιδευτικά ιδρύματα άλλων κρατών μελών να απονέμουν τους δικούς τους 
τίτλους σπουδών στην Κύπρο. 

 Στα πλαίσια της όλης συζήτησης, οι εκπρόσωποι των ιδιωτικών πανεπιστημίων 
εισηγήθηκαν ενώπιον της επιτροπής όπως εξεταστεί και η δυνατότητα αντίστοιχης 
τροποποίησης και του νομοθετικού πλαισίου που διέπει τη λειτουργία των ιδιωτικών 
πανεπιστημίων, ώστε να προωθηθούν παράλληλα οι τροποποιήσεις και των δύο 
νομοθεσιών. 
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 Σε σχέση με την πιο πάνω εισήγηση, ο εκπρόσωπος του αρμόδιου υπουργείου 
δήλωσε ότι η νομοθεσία που διέπει τη λειτουργία των ιδιωτικών πανεπιστημίων δεν 
περιλαμβάνει αντίστοιχες διατάξεις που να αντίκεινται στο κοινοτικό κεκτημένο, γι’ 
αυτό και δεν κρίνεται αναγκαίο στο παρόν στάδιο να τροποποιηθεί.   

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κάλεσε το 
αρμόδιο υπουργείο να πραγματοποιήσει σύσκεψη, σε συνεργασία με τη Νομική 
Υπηρεσία και το ΚΥΣΑΤΣ, ώστε να εξεταστούν τα διάφορα θέματα που εγέρθηκαν 
ενώπιόν της.  Επίσης η επιτροπή κάλεσε το αρμόδιο υπουργείο να εξετάσει μαζί με τα 
εμπλεκόμενα/ενδιαφερόμενα μέρη την προτεινόμενη τροποποίηση του άρθρου 15, 
ώστε να εξευρεθεί συμβιβαστική λύση. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή ζήτησε από τη Νομική Υπηρεσία να αποστείλει και 
γραπτώς τις θέσεις της σε σχέση με τα θέματα που εγέρθηκαν. 

 Ανταποκρινόμενη η Νομική Υπηρεσία στο αίτημα της επιτροπής, απέστειλε 
γραπτώς τις θέσεις της με επιστολή της, ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2009.  Με βάση 
την επιστολή, επισημαίνονται, μεταξύ άλλων, τα εξής: 

 «Ο Νόμος περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης ρυθμίζει θέματα που 
αφορούν τη λειτουργία σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης και την αξιολόγηση και 
πιστοποίηση κλάδων σπουδών.  Ιδιαίτερα το προτεινόμενο νέο άρθρο 14 στο εδάφιο 
(3), θέτει τις προϋποθέσεις υπό τις οποίες ιδιωτική σχολή δύναται να απονέμει τίτλους 
εκπαιδευτικών ιδρυμάτων άλλων κρατών μελών.  Το ζήτημα της ακαδημαϊκής 
αναγνώρισης εμπίπτει αποκλειστικά εντός του πεδίου εφαρμογής του Νόμου περί 
Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής 
Σχετικών Πληροφοριών.  Με βάση επίσης σχετική νομολογία του ∆ΕΚ, το ΚΥΣΑΤΣ 
έχει έναντι των τίτλων σπουδών που παρέχονται με το σύστημα της δικαιόχρησης, τα 
ίδια ακριβώς δικαιώματα και τις ίδιες εξουσίες που έχει έναντι των υπολοίπων τίτλων 
κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Σύμφωνα επίσης με την ίδια νομολογία, οι 
τίτλοι σπουδών που εξασφαλίζονται στην Κύπρο με το σύστημα της δικαιόχρησης 
αντιμετωπίζονται, για σκοπούς πρόσβασης σε νομοθετικά κατοχυρωμένα 
επαγγέλματα, ως τίτλοι που απονέμονται σε άλλο κράτος μέλος.  Επομένως τόσο για 
σκοπούς ακαδημαϊκής όσο και για σκοπούς επαγγελματικής αναγνώρισης, παρέχεται 
η δυνατότητα στις αρμόδιες αρχές, μέσω της οικείας νομοθεσίας να ελέγχουν τα 
μαθήματα που έχει παρακολουθήσει κάτοχος τίτλου σπουδών που εξασφαλίστηκε 
στην Κύπρο με το σύστημα της δικαιόχρησης και να επιβάλλουν αντισταθμιστικά 
μέτρα, αν η εκπαίδευση του εν λόγω προσώπου διαφέρει ουσιωδώς από εκείνην που 
απαιτείται στην Κύπρο στον ανάλογο τομέα». 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο, στα πλαίσια της συνέχισης της μελέτης του εν λόγω 
νομοσχεδίου, η επιτροπή ενημερώθηκε από το αρμόδιο υπουργείο ότι η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή με επιστολή της, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009, απέστειλε στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία Αιτιολογημένη Γνώμη εξαιτίας της μη συμμόρφωσής της με το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο και της συνεχιζόμενης παράβασης αυτού, καλώντας τη 
∆ημοκρατία να λάβει τα απαιτούμενα μέτρα για συμμόρφωση εντός της προθεσμίας 
των δύο μηνών από την παραλαβή της εν λόγω επιστολής. 

 Επιπρόσθετα, το αρμόδιο υπουργείο υπέβαλε στην επιτροπή  αναθεωρημένο 
κείμενο του νομοσχεδίου, το οποίο ετοιμάστηκε σε συνεργασία με τη Νομική 
Υπηρεσία και το ΚΥΣΑΤΣ.  Ειδικότερα, με το αναθεωρημένο αυτό κείμενο του 
νομοσχεδίου προστέθηκαν στο προτεινόμενο νέο άρθρο 14 αυστηρότερες πρόνοιες, 
οι οποίες ρυθμίζουν την υποχρέωση της ιδιωτικής σχολής να ενημερώνει 
εμπεριστατωμένα και αναλυτικά τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού, υποβάλλοντας 
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σε αυτόν όλα τα αναγκαία και πλήρη στοιχεία, τα οποία, μεταξύ άλλων, αφορούν τα 
ακόλουθα: 

1. Όλες τις σχετικές εκθέσεις και αξιολογήσεις που έχουν γίνει από το ξένο 
εκπαιδευτικό ίδρυμα του οποίου ο τίτλος θα απονέμεται. 

2. Πλήρη στοιχεία για τις εκπαιδευτικές διευκολύνσεις και υπηρεσίες που θα 
προσφερθούν από την ιδιωτική σχολή στην Κύπρο. 

3. Πλήρη στοιχεία για τα κριτήρια εισδοχής και αξιολόγησης που θα εφαρμοστούν 
από την ιδιωτική σχολή στην Κύπρο, όπως και αυτά που εφαρμόζονται στο 
ξένο εκπαιδευτικό ίδρυμα.   

4. Τον αριθμό και τα ακαδημαϊκά και επαγγελματικά προσόντα των μελών του 
εκπαιδευτικού προσωπικού που θα χρησιμοποιηθεί για την προσφορά του 
συγκεκριμένου προγράμματος από την ιδιωτική σχολή στην Κύπρο. 

 Επιπρόσθετα, με βάση τις πιο πάνω πρόνοιες, ο αρμόδιος υπουργός θα 
δύναται να κοινοποιεί τις πιο πάνω πληροφορίες και στοιχεία στο συγκεκριμένο 
εκπαιδευτικό ίδρυμα του οποίου ο τίτλος θα απονέμεται, στις αρμόδιες αρχές και 
σώματα αξιολόγησης του κράτους μέλους όπου υπάγεται το εν λόγω εκπαιδευτικό 
ίδρυμα, καθώς και σε όλα τα αρμόδια όργανα αναγνώρισης τίτλων σπουδών της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, περιλαμβανομένου του ΚΥΣΑΤΣ, για σκοπούς αναγνώρισης 
του συγκεκριμένου τίτλου σπουδών.  

 Περαιτέρω, στα πλαίσια της μελέτης του αναθεωρημένου κειμένου του 
νομοσχεδίου, ο εκπρόσωπος του αρμόδιου υπουργείου επισήμανε στην επιτροπή ότι 
στο αναθεωρημένο αυτό κείμενο δεν επήλθε οποιαδήποτε διαφοροποίηση όσον 
αφορά την προτεινόμενη τροποποίηση του άρθρου 15, για το λόγο ότι ο υπουργός 
έκρινε ότι στο παρόν στάδιο θα πρέπει να παραμείνουν οι αυστηρές πρόνοιες που 
προτείνονται με αυτό, επειδή πρώτη φορά τίθεται σε εφαρμογή και θα πρέπει να 
αποφευχθεί ο κίνδυνος να εκτεθεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία σε σχέση με το επίπεδο 
σπουδών των ιδιωτικών σχολών της. 

 Στα πλαίσια της συνέχισης της μελέτης του αναθεωρημένου νομοσχεδίου 
εγέρθηκαν διάφοροι προβληματισμοί από πλευράς της επιτροπής, που αφορούν, 
μεταξύ άλλων, το κατά πόσο οι προσθήκες σ’ αυτό συνάδουν με το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο, το επίπεδο και το κύρος του εκπαιδευτικού ιδρύματος του οποίου ο τίτλος 
θα απονέμεται στην Κύπρο, την ποιότητα και την αναγνώριση των τίτλων σπουδών 
που θα απονέμονται, το ρόλο τον οποίο θα διαδραματίζει το ΚΥΣΑΤΣ όσον αφορά την 
αναγνώριση των τίτλων σπουδών, τα κριτήρια και τους όρους εισδοχής των φοιτητών.   

 Σε σχέση με τα πιο πάνω, ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας επισήμανε, 
μεταξύ άλλων, ότι τόσο το αρχικό όσο και το αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου 
συνάδουν με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, αλλά με το αναθεωρημένο κείμενο ρυθμίζεται 
πιο αναλυτικά η υποχρέωση για εμπεριστατωμένη ενημέρωση του αρμόδιου 
υπουργού, ο οποίος θα μπορεί να εξασφαλίζει περισσότερες πληροφορίες και 
στοιχεία.  Επίσης επισήμανε ότι το επίπεδο και η ποιότητα των τίτλων σπουδών θα 
διασφαλίζονται τόσο μέσω των διατάξεων του προτεινόμενου νόμου όσο και μέσω του 
νόμου που διέπει τη λειτουργία του ΚΥΣΑΤΣ.   

 Τέλος, αναφορικά με τις ανησυχίες που εκφράστηκαν από μέλη της επιτροπής 
για το επίπεδο των σπουδών και του ελέγχου που θα ασκείται από τα άλλα κράτη 
μέλη μέσω των αρμόδιων οργάνων τους, ο εκπρόσωπος επισήμανε ότι στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση εφαρμόζονται οι αρχές της αμοιβαίας αναγνώρισης και αμοιβαίας 
εμπιστοσύνης. 
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 Με τις πιο πάνω απόψεις συμφώνησε και ο εκπρόσωπος του αρμόδιου 
υπουργείου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κρίνει ότι το αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου ρυθμίζει καλύτερα 
το όλο θέμα.  Ωστόσο, επειδή δεν παρασχέθηκε σ’ αυτήν ο αναγκαίος χρόνος να 
διαμορφώσει την τελική της θέση επί του εν λόγω αναθεωρημένου κειμένου, 
αποφάσισε να τοποθετηθεί επί των προνοιών του κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Τορναρίτης.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε καταθέσει μια τροπολογία με την οποία γίνεται 
εισήγηση για διαγραφή του άρθρου 4, το οποίο τροποποιεί το άρθρο 15 του βασικού 
νόμου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Υπάρχει οποιαδήποτε άλλη τοποθέτηση σε σχέση με αυτό που έχει 
πει ο κ. Τορναρίτης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς θα συμφωνήσουμε.  Βέβαια, θέλουμε να ξεκαθαρίσουμε το εξής:  Επειδή 
έγινε αρκετή συζήτηση στην επιτροπή, θέλουμε να ξέρουμε τι θα ψηφίσουμε.  ∆ίδομεν 
το δικαίωμα σ’ ένα κολέγιο του εξωτερικού ή της Ευρωπαϊκής Ένωσης να προσφέρει 
προγράμματα σπουδών και τίτλους σπουδών στην Κύπρο.  Αυτή είναι μια δυνατότητα 
του κολεγίου, της Αγγλίας παραδείγματος χάριν, εφόσον είναι εγκριμένο στη χώρα του, 
να μη χρειάζεται οποιαδήποτε άλλη διατύπωση στη χώρα του ή εδώ.  Το υπουργείο 
εισηγούνταν για την περίπτωση κολεγίου της Κύπρου το οποίο ήθελε να προσφέρει 
προγράμματα στο εξωτερικό ότι θα έπρεπε, έστω κι αν ήταν αξιολογημένο το 
πρόγραμμα, να το υποβάλει ξανά, ως να ήταν νέο, για το πρόγραμμα που θα 
πρόσφερε στο εξωτερικό και τον τίτλο σπουδών.  

 Είναι μια διάκριση σε βάρος των δικών μας κολεγίων.  Αν αυτό που παρέμεινε 
μέσα είναι αυτό, εμείς συμφωνούμε να διαγραφεί.  Το ξεκαθαρίζουμε όμως:  Αν είναι 
οτιδήποτε άλλο που αφορά έλεγχο ποιότητας κ.λπ., νομίζω ότι  θα κάνουμε λάθος να 
αφαιρέσουμε τη δυνατότητα να υπάρχει έλεγχος της ποιότητας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 
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 Εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα συμφωνούμε με την τροπολογία.  Είναι ένα θέμα 
που πολυσυζητήθηκε στην επιτροπή Παιδείας, κύριε Πρόεδρε.  Ακριβώς, στο 
νομοσχέδιο που κατατέθηκε υπήρχαν αρκετά κενά και εμείς ως επιτροπή εγκύψαμε σε 
αυτό και το συμπληρώσαμε με πολλές αλλαγές, ούτως ώστε να υπάρχουν 
περισσότερες ασφαλιστικές δικλίδες, ιδιαίτερα στα ξένα πανεπιστήμια που θα 
παραδίδουν τίτλους σπουδών στην Κύπρο.  Όσον αφορά δε τα κυπριακά ιδιωτικά 
πανεπιστήμια, για τη δυνατότητά τους να τύχουν της ίδιας μεταχείρισης, δυστυχώς 
δεν υπήρχε η ίδια ανταπόκριση από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού.  Γι’ αυτό 
συμφωνούμε με την τροπολογία, ούτως ώστε να υπάρχει μια πιο καλή συζήτηση και 
από τα δύο μέρη και να έρθουν στη Βουλή των Αντιπροσώπων, για να υπάρχει ίση 
μεταχείριση των κυπριακών ιδιωτικών πανεπιστημίων και των ξένων πανεπιστημίων 
που θα δίδουν τίτλους σπουδών στην Κύπρο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Καταρχάς να πούμε ότι η τροποποίηση επιβλήθηκε στη δική μας πλευρά, γιατί 
μέχρι σήμερα δε λειτουργούσαμε βάσει των ευρωπαϊκών Οδηγιών.  Να τονίσω ότι 
σίγουρα δεν μπορούμε να αποδεχθούμε αυτό το οποίο το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού έχει εισηγηθεί, δηλαδή να υπάρχει διάκριση μεταξύ των κολεγίων ή και 
των πανεπιστημίων του εξωτερικού σε σχέση με τα δικά μας, τα ντόπια, όταν και 
εφόσον οι δικοί μας θα θέλουν να παρουσιάσουν, να προσφέρουν το δικό τους 
προϊόν στο εξωτερικό.  Εδώ είναι αδιανόητο, ενώ ένας κλάδος είναι υφιστάμενος και 
ήδη είναι αναγνωρισμένος από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, εάν και εφόσον 
θα ήθελε να τον παρουσιάσει στο εξωτερικό, να χρειάζεται επαναξιολόγησή του και 
ξανά αναγνώριση αυτού του κλάδου.   

 Άρα, εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα στηρίξουμε την τροπολογία την οποία έχει 
καταθέσει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός.   

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι με εγκύκλιό του το Τμήμα 
Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού προς 
τις τριτοβάθμιες σχολές αυτές τούς δηλώνει ότι θα πρέπει εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού να παρίσταται στις διαδικασίες αξιολόγησης των 
τριτοβάθμιων αυτών εκπαιδευτηρίων, όταν και εφόσον ένα ευρωπαϊκό εκπαιδευτικό 
ίδρυμα θα έρχεται στην Κύπρο να τους αξιολογήσει, για να συνεργαστούν.  ∆εν 
κατανοώ αυτή την εμμονή του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού να παρίσταται 
αναμεταξύ των δύο συμβαλλομένων και να παρακολουθεί τις διεργασίες τις οποίες οι 
δύο συμβαλλόμενοι θα κάνουν.  ∆ηλαδή, αν μία εταιρεία κυπριακής προέλευσης θέλει 
να συμβληθεί με μία εταιρεία του εξωτερικού, εκεί, στις διαπραγματεύσεις, θα πρέπει 
να παρίσταται εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού;   

 Άρα, θεωρούμε ότι αυτό το πράγμα θα πρέπει και αυτό να απαλειφθεί από την 
εγκύκλιο η οποία έχει σταλεί προς τις σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης του τόπου 
μας.   

 Να είστε καλά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Καταρχάς, κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα να πω ότι εγώ θα υποστηρίξω την 
τροπολογία, κατ’ οικονομίαν όμως, και θέλω να εξηγήσω γιατί.  Γιατί νομίζω 
δημιουργείται μια παρεξήγηση.  Το άρθρο 15, όπως τροποποιείται, αφορά την 
αξιολόγηση κλάδου σπουδών κυπριακού πανεπιστημίου στο εξωτερικό, ιδιωτικής 
σχολής.  Η αξιολόγηση, θέλω να θυμίσω στους συνάδελφους βουλευτές και στις 
συναδέλφισσες βουλευτές, είναι μια διαδικασία που επιβάλλει να ελέγχονται και η 
κτιριακή υποδομή και οι καθηγητές και πολλά άλλα πράγματα, που, μόνο όταν 
λειτουργήσει μια σχολή, μπορούν να αξιολογηθούν.  Το πρόβλημα που προκύπτει 
είναι το εξής:  Εάν περιμένουν οι οποιοιδήποτε φίλοι κολεγιάρχες να παν να ανοίξουν 
μια σχολή στο εξωτερικό και αυτή να αξιολογηθεί με τους ρυθμούς που αξιολογούνται 
στην Κύπρο -και ίσως και χειρότερα- αντιλαμβάνεστε ότι όλη αυτή η ιστορία θα πάρει 
πάρα πολύ χρόνο και θέτει τα δικά μας τα κολέγια σε μειονεκτική θέση.  Εκεί είναι η 
διάκριση, όχι στην Κύπρο.  Στο εξωτερικό, στα άλλα ευρωπαϊκά ή άλλα κολέγια.   

 Επειδή σ’ αυτή τη φάση η Βουλή δεν μπορεί να κάνει επέμβαση πάνω στο 
νόμο και να βρει μια καλύτερη διαδικασία, που να διασφαλίζει ότι το επίπεδο των 
κολεγίων μας στο εξωτερικό θα είναι αξιόλογο -εμείς δε θέλουμε να μην υπάρχει 
έλεγχος προφανώς- αντιλαμβάνομαι ότι, εκτός από μένα, όλοι σας δε θέλετε να μην 
υπάρχει έλεγχος και τα κολέγιά μας να πηγαίνουν στο εξωτερικό και να παρέχουν 
υποδεέστερες υπηρεσίες.  Σ’ αυτή τη φάση αυτό μπορούμε να κάνουμε και καλώς το 
κάνουμε.  Να μη θέσουμε τα κολέγιά μας σε δεύτερη μοίρα, σε μειονεκτική, μη 
ανταγωνιστική απέναντι σε άλλα κολέγια θέση, μέχρις ότου να βρεθεί μια καλύτερη, 
πιστεύω, διευθέτηση, που να εξασφαλίζει και τα δύο πράγματα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εμείς απλά θα πούμε ότι, εάν πράγματι η τροποποίηση καταργεί τη διάκριση 
μεταξύ των δικών μας ιδρυμάτων και των ιδρυμάτων του εξωτερικού, θα την 
υποστηρίξουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Νομίζω ότι γίνεται μια παρεξήγηση.  Το δικαίωμα των κυπριακών κολεγίων ή 
πανεπιστημίων να δραστηριοποιηθούν σε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν 
είναι η Κυπριακή ∆ημοκρατία και η κυπριακή Βουλή που θα το παράσχει.  Η 
δραστηριότητα των κολεγίων που θα αναπτυχθεί σε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης θα εξαρτηθεί από τη νομοθεσία της άλλης χώρας.  ∆ηλαδή, με άλλα λόγια, κι 
αν ακόμα έμενε η πρόνοια του νόμου, δεν μπορεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία να 
νομοθετεί για το πώς μια άλλη χώρα μέλος της Ευρώπης θα υποδεχτεί και θα 
αξιολογήσει ένα κυπριακό κολέγιο ή ένα κυπριακό πανεπιστήμιο.   
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 Το δεύτερο που έχω να πω σε συνέχεια και ως σχολιασμό για αυτά που έχουν 
λεχθεί είναι για το επίπεδο των κολεγίων μας σε σχέση με το αν θα γίνουν 
παραρτήματα άλλων πανεπιστημίων.  Έχουμε πει ότι έπρεπε να γίνει αυτή η 
τροποποίηση, εδώ είναι η επιτροπή.  Όταν οι κολεγιάρχες ή τα κολέγια που έχουν 
γίνει πανεπιστήμια θα θελήσουν να τροποποιηθούν οι νομοθεσίες, για να βοηθήσουμε 
την επέκτασή τους στο εξωτερικό, νοουμένου ότι και οι άλλες χώρες θα πράξουν το 
ίδιο, είμαστε στη διάθεσή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επειδή έχω αντιληφθεί κάποια επιφύλαξη και από πλευράς του ΑΚΕΛ αλλά και 
προηγουμένως από το συνάδελφο κ. Περδίκη, πρέπει να υπενθυμίσω το εξής:  
Υπάρχει η διεθνής σύμβαση η οποία προβλέπει ότι προσόντα που παρέχονται από 
μια χώρα που έχει συνυπογράψει αυτή τη σύμβαση αναγνωρίζονται στις χώρες όπου 
θα χρησιμοποιηθεί.  Και έχουμε επικυρώσει αυτή τη σύμβαση με σχετικό νόμο.  
Υπάρχουν δε και πολλές αποφάσεις του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου επ’ αυτής της 
συμβάσεως.  Άρα, η σχολή η οποία έχει αναγνωρισμένο εκπαιδευτικό πρόγραμμα 
εδώ στην Κύπρο και πάει να το εφαρμόσει και σε μία άλλη χώρα θα είναι δι’ αυτής της 
σύμβασης αναγνωρισμένη.  Άρα, δεν υπάρχει θέμα ανησυχίας ότι θα εξαρτηθεί μόνο 
από τη νομοθεσία της νέας χώρας ή ότι θα υποβάλει εκπαιδευτικά προγράμματα 
πολύ χαμηλότερα από το επίπεδο που είναι αναγνωρισμένα στην Κύπρο.  Με αυτό 
ως δεδομένο, σίγουρα είναι αδικία σε βάρος των σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης 
της Κύπρου να επιβάλουμε την ανάγκη επαναξιολόγησης, όπως προβλέπει αυτό το 
εδάφιο, που ήθελε να εισάξει το νομοσχέδιο αυτό στο άρθρο 15. 

 Γι’ αυτό και θα υποστηρίξουμε την τροπολογία, όπως είπε και η κ. Κυριακίδου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Νομίζω έχει εξαντληθεί η συζήτηση.  Η τροπολογία, όπως την έχει εισηγηθεί ο 
κ. Τορναρίτης, γίνεται αποδεκτή από όλες τις πτέρυγες. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με τη διαφοροποίηση βεβαίως ότι εγκρίνονται τα άρθρα από 1 
έως 3, διότι το 4 έχει διαγραφεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για να ξεκαθαρίσει το τι έχουμε εγκρίνει, μήπως και δημιουργηθεί καμιά 
παρεξήγηση, εξαιτίας του ό,τι λέχθηκε από την έδρα, λόγω του ότι ο γραμματέας είπε 
«άρθρα 1 έως 4», ότι η Βουλή έχει εγκρίνει και τα 4.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι.  Από 1 μέχρι 3 και το 4 διαγράφεται.  

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ ωραία. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(∆ιάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (∆ιάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Γεώργιος Τάσου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Νεόφυτος Κωνσταντίνου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 8 ∆εκεμβρίου 2009.  Στο 
στάδιο της μελέτης τους κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών 
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(Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού), του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων), του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (ΘΟΚ), της 
Ένωσης Ηθοποιών Κύπρου και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΥΘΟΚ-ΟΗΟ-
ΣΕΚ και ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
19 του περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των 
υφιστάμενων κανονισμών για τη διάρθρωση και τους όρους υπηρεσίας των 
υπαλλήλων και του καλλιτεχνικού προσωπικού του ΘΟΚ, έτσι ώστε το καθεστώς 
εργοδότησης των ηθοποιών του ΘΟΚ να είναι τέτοιο που να μην εμπίπτει στο πεδίο 
εφαρμογής του περί Εργοδοτουμένων με Εργασία Ορισμένου Χρόνου (Απαγόρευση 
∆υσμενούς Μεταχείρισης) Νόμου για σύναψη συμβάσεων ηθοποιών αορίστου χρόνου, 
αλλά να διατηρηθεί το σημερινό καθεστώς εργοδότησης των ηθοποιών με ετήσια 
προκήρυξη των θέσεων και πλήρωσή τους. 

 Με βάση τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει τους υπό μελέτη κανονισμούς, επισημαίνονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα:  

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού είχε υποβάλει ενώπιον της Βουλής 
παρόμοιους κανονισμούς πριν από ένα χρόνο περίπου, αλλά στην πορεία, 
πριν αυτοί συζητηθούν από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, 
αποσύρθηκαν, λόγω του ότι ο ΘΟΚ είχε ζητήσει να επέλθει σε αυτούς νέα 
τροποποίηση.  Στην πορεία, αφού οι εν λόγω κανονισμοί έτυχαν εκ νέου 
νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική Υπηρεσία, το Υπουργικό Συμβούλιο 
έκρινε σκόπιμο να αναβάλει την εξέταση και έγκρισή τους: 

 α.  για να διερευνηθεί κατά πόσο οι προτεινόμενοι νέοι κανονισμοί είναι 
νομότυποι και 

 β. για να διαπιστωθεί κατά πόσο πριν από τη διαμόρφωσή τους έγιναν οι 
σχετικές διαβουλεύσεις με τους ηθοποιούς του οργανισμού.  

2. Αναφορικά με τον πρώτο λόγο για τον οποίο ζητήθηκε αναβολή από το 
Υπουργικό Συμβούλιο, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού απέστειλε 
επιστολή στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο οποίος στην απαντητική 
του επιστολή, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2009, αποφάνθηκε ότι οι υπό αναφορά 
κανονισμοί είναι και νομότυποι και συνάδουν με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σε σχέση με το δεύτερο λόγο για τον οποίο ζητήθηκε αναβολή από το 
Υπουργικό Συμβούλιο, διαπιστώθηκε ότι διενεργήθηκαν διαβουλεύσεις με τους 
ηθοποιούς του οργανισμού και ότι οι σχετικές τροποποιήσεις έγιναν με τη σύμφωνο 
γνώμη και των συνδικαλιστικών οργανώσεων.  Οι τελευταίες δεσμεύτηκαν έναντι 
αυτών των τροποποιήσεων με συμφωνία τους που συνομολογήθηκε με την έγκριση 
του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, 
υπογράφηκε από το ΘΟΚ και τις εν λόγω συνδικαλιστικές οργανώσεις ενώπιον του 
Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και τέθηκε σε ισχύ από τις 18 Ιουνίου 2008.   

3. ∆εδομένων των πιο πάνω, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού κατέθεσε 
τους εν λόγω αναθεωρημένους κανονισμούς στη Βουλή. 

 Στα πλαίσια της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών ενώπιον της επιτροπής, 
η επιτροπή ζήτησε από το αρμόδιο υπουργείο να ενημερωθεί για το περιεχόμενο της 
γνωμοδότησης που δόθηκε από πλευράς της Νομικής Υπηρεσίας σε σχέση με το 
κατά πόσο οι εν λόγω κανονισμοί είναι νομότυποι.  Στη σχετική επιστολή της Νομικής 
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Υπηρεσίας, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2009, περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, οι 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Οι υπό αναφορά κανονισμοί και τα θέματα που αυτοί ρυθμίζουν δεν 
εξαιρούνται από το πεδίο εφαρμογής του περί Εργοδοτουμένων με Εργασία 
Ορισμένου Χρόνου (Απαγόρευση ∆υσμενούς Μεταχείρισης) Νόμου του 2003 
[Ν. 98(Ι)/2003]. Μια τέτοια εξαίρεση οποιασδήποτε κατηγορίας εργαζομένων θα 
αντίκειτο στο κοινοτικό δίκαιο, αφού ο σχετικός νόμος αποτελεί προϊόν 
εναρμόνισης με το ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

2. Στόχος των υπό αναφορά κανονισμών είναι να τροποποιήσουν με τέτοιο τρόπο 
τους βασικούς κανονισμούς, έτσι ώστε να καθίσταται δυνατή η επίκληση, εκεί 
και όπου αυτό είναι αναγκαίο, αντικειμενικών λόγων από το ΘΟΚ για τη μη 
μετατροπή διαδοχικών συμβάσεων ορισμένου χρόνου σε συμβάσεις αορίστου 
χρόνου.  Επισημαίνεται ότι η ανάγκη τροποποίησης των υπό αναφορά 
κανονισμών προέκυψε μετά από δύο προηγούμενες σχετικές γνωματεύσεις της 
Νομικής Υπηρεσίας, σύμφωνα με τις οποίες το νομοθετικό πλαίσιο που ρύθμιζε 
τα θέματα προσωπικού του ΘΟΚ σε συνδυασμό με την πρακτική προσλήψεων 
ηθοποιών στο ΘΟΚ δεν επέτρεπαν στο ΘΟΚ να επικαλεστεί αντικειμενικούς 
λόγους για εξαίρεση από τις διατάξεις του πιο πάνω νόμου. 

3. Τελικός κριτής ως προς το κατά πόσο συντρέχουν αντικειμενικοί λόγοι για τη μη 
μετατροπή μιας σύμβασης απασχόλησης από ορισμένου σε αορίστου χρόνου 
είναι πάντοτε το δικαστήριο, το οποίο και κρίνει την κάθε περίπτωση ξεχωριστά. 

4. Υπό το φως των πιο πάνω, οι υπό αναφορά κανονισμοί είναι νομότυποι και 
συνάδουν επίσης με το κοινοτικό δίκαιο. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας δήλωσε επιπρόσθετα ενώπιον της 
επιτροπής ότι η σχετική γνωμοδότηση είναι αρκετά διαφωτιστική και επισήμανε ότι οι 
αντικειμενικοί λόγοι εξαίρεσης που δύναται να επικαλεστεί ο ΘΟΚ αφορούν την 
εξυπηρέτηση των αναγκών του οργανισμού ανάλογα με το μεταβαλλόμενο 
ρεπερτόριο της εκάστοτε θεατρικής περιόδου. 

 Ο διευθυντής του ΘΟΚ ανέφερε ότι ο αριθμός των θέσεων των ηθοποιών που 
εργοδοτούνται με ετήσια σύμβαση, με βάση τον εγκεκριμένο προϋπολογισμό, 
ανέρχεται στις είκοσι τέσσερις. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων, αφού συμφώνησε με τις 
πρόνοιες των υπό συζήτηση κανονισμών, προέβη σε συγκεκριμένες διευκρινίσεις και 
επεξηγήσεις που ζητήθηκαν από την επιτροπή σε σχέση με τις πρόνοιες του νόμου 
που αφορά τους εργοδοτουμένους με εργασία ορισμένου χρόνου. 

 Όλα τα μέρη που παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τις 
προτεινόμενες τροποποιήσεις που επιφέρουν οι κανονισμοί αυτοί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία υιοθετεί το σκοπό και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
κανονισμών, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επί των κανονισμών αυτών 
κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Αγγελίδης. 
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Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Να μου επιτραπεί να δηλώσω ότι δε συμμετέχω, κύριε Πρόεδρε, διότι είμαι 
νομικός σύμβουλος του ΘΟΚ και πρέπει να πω ότι δε συμφωνώ με αυτό το 
νομοσχέδιο. 

 (Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, τούτο το τελευταίο το κομμάτι είντα μας το είπες; 

 Λοιπόν, ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς θα απέχουμε από την ψηφοφορία, θεωρώντας ότι, παρά τη σχετικά 
μακροσκελή γνωμοδότηση της Νομικής Υπηρεσίας, η γνωμοδότηση αυτή είναι λάθος.  
Οποιοσδήποτε από τους ηθοποιούς παραμείνει στο ΘΟΚ και με την επίκληση της 
τροποποίησης, παραμείνει στο Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου και, όταν θα ’ρθει η ώρα, 
με την εφαρμογή των κανονισμών που θα εγκρίνουμε, του πουν «πρέπει να φύγεις, 
διότι δε σε καλύπτει ο νόμος για τη μετατροπή σε σύμβαση αορίστου χρόνου» και 
πάει στο δικαστήριο, είμαστε βέβαιοι ότι θα δικαιωθεί.  Γι’ αυτό το λόγο θα απέχουμε.  
Θα κριθεί στο δικαστήριο το ζήτημα αυτό, κατά πόσο είναι σωστό αυτό που κάνουμε ή 
όχι.  Γι’ αυτό θα απέχουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Παρ’ όλο που το ίδιο ερώτημα το είχαμε θέσει και εμείς στην επιτροπή, κύριε 
Πρόεδρε, και η Γενική Εισαγγελία είχε πει ότι θα κριθεί στο δικαστήριο, εμείς ως 
∆ημοκρατικό Κόμμα θα υποστηρίξουμε τους κανονισμούς, με δεδομένο ότι όλα τα 
μέρη το έχουν υποστηρίξει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Με την ίδια δικαιολογία θα στηρίξουμε και εμείς τους συγκεκριμένους 
κανονισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έπιαν σας ούλλους ο ποταμός! 

 Μάλιστα.  

 Λοιπόν, άλλος;  Ωραία…  

 Με τρεις αποχές, μία ψήφο…  
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 Έφυγε ο κ. Αγγελίδης.  Αποχή ο κ. Αγγελίδης ή εναντίον;  Αποχή, μάλιστα.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν υπολογίζεται ο κ. Αγγελίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλάν, κύριε Κατσουρίδη, συγγνώμη! 

 Μάλιστα, κύριε. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ και τρεις αποχές οι κανονισμοί 
εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Οι περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 
Κατανάλωσης (Ατέλειες κατά την Εισαγωγή Εμπορευμάτων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τους κανονισμούς «Οι περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Κατανάλωσης 

(Ατέλειες κατά την Εισαγωγή Εμπορευμάτων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης   Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης   Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 
πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 11 Ιανουαρίου 
2010. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
73(1) του περί Τελωνειακού Κώδικα Νόμου και του άρθρου 31 του περί Φόρων 
Κατανάλωσης Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των περί Τελωνειακών ∆ασμών και 
Φόρων Κατανάλωσης (Ατέλειες κατά την Εισαγωγή Εμπορευμάτων) Κανονισμών.  

 Ειδικότερα, με τους υπό συζήτηση κανονισμούς προτείνονται τα ακόλουθα: 

1.  Παραχώρηση απαλλαγής από τους εισαγωγικούς δασμούς σε είδη που 
προορίζονται για χρήση από τις ελληνικές ένοπλες δυνάμεις που σταθμεύουν 
στην Κυπριακή ∆ημοκρατία ή από το πολιτικό προσωπικό που τις συνοδεύει ή 
για τον εφοδιασμό των λεσχών και των κυλικείων τους.     

2. Αποσαφήνιση του όρου “ένοπλες δυνάμεις”, περιλαμβάνοντας και τα μέλη των 
ενόπλων δυνάμεων της Ελληνικής ∆ύναμης Κύπρου (ΕΛ∆ΥΚ).  

3. Παραχώρηση ευχέρειας στο διευθυντή του Τμήματος Τελωνείων να καθορίζει 
τους όρους και τις προϋποθέσεις των απαλλαγών, καθώς και οποιαδήποτε 
άλλη λεπτομέρεια σχετική με την εφαρμογή των εν λόγω διατάξεων των 
κανονισμών.     
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 Σημειώνεται ότι μέχρι σήμερα η φορολογική απαλλαγή παραχωρείτο στην 
ΕΛ∆ΥΚ βάσει της Συνθήκης Συμμαχίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του 
Βασιλείου της Ελλάδας, η οποία έδινε τη δυνατότητα στην ΕΛ∆ΥΚ να εισάγει 
εξοπλισμό, προμήθειες και άλλα είδη για αποκλειστική χρήση από τη ∆ύναμη και τους 
εξαρτωμένους της χωρίς την καταβολή δασμών και φόρων. Με την ένταξη της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η απαλλαγή αυτή περιορίστηκε 
στους φόρους κατανάλωσης.  

 Σύμφωνα όμως με τον Κανονισμό αριθ. 918/83/ΕΟΚ της 28ης Μαρτίου 1983, ο 
οποίος θεσπίζει το κοινοτικό καθεστώς τελωνειακών ατελειών, δίνεται η ευχέρεια στα 
κράτη μέλη να χορηγούν ειδικές ατέλειες στις ένοπλες δυνάμεις που δεν υπάγονται 
στην εξουσία τους, αλλά σταθμεύουν κατ’ εφαρμογή διεθνών συμφωνιών, μέχρι να 
θεσπιστεί το κοινοτικό καθεστώς για τις τελωνειακές ατέλειες, γεγονός το οποίο δίνει 
τη δυνατότητα συμπερίληψης των εισαγωγικών δασμών στις απαλλαγές που 
παραχωρούνται στην ΕΛ∆ΥΚ.      

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι στους υφιστάμενους κανονισμούς υπάρχει ήδη η 
πρόνοια για απαλλαγή από φόρους κατανάλωσης σε είδη που προορίζονται για την 
ΕΛ∆ΥΚ και τα μέλη της.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 
τους, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί 
Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων Κατανάλωσης (Ατέλειες κατά την Εισαγωγή 
Εμπορευμάτων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν.  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Οι περί Φόρων Κατανάλωσης (Φορολογικές 
Απαλλαγές που Χορηγούνται κατά την Εισαγωγή Εμπορευμάτων υπό Μορφή 
Μικροδεμάτων Μη Εμπορικού Χαρακτήρα Προελεύσεως Τρίτων Χωρών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρων Κατανάλωσης (Φορολογικές Απαλλαγές 

που Χορηγούνται κατά την Εισαγωγή Εμπορευμάτων υπό Μορφή 
Μικροδεμάτων Μη Εμπορικού Χαρακτήρα Προελεύσεως Τρίτων Χωρών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης    Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Σταύρος Ευαγόρου   Μαρία Κυριακού 
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 Γιάννος Λαμάρης    Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 
υπό αναφορά κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 
Ιανουαρίου 2010.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς σκοπείται η ορθότερη εφαρμογή του 
κειμένου της Οδηγίας 78/1035/ΕΟΚ, όπως έχει τροποποιηθεί από την Οδηγία 
2006/79/ΕΚ, η οποία, πέρα από την παραχώρηση απαλλαγής από τους φόρους 
κατανάλωσης, προνοεί και απαλλαγή από το φόρο προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) σε 
εμπορεύματα που εισάγονται ως μικροδέματα μη εμπορικού χαρακτήρα, τα οποία 
αποστέλλονται σε ιδιώτη στην Κοινότητα από ιδιώτη τρίτης χώρας, νοουμένου ότι η 
αξία κάθε αποστολής δεν υπερβαίνει τα €45 (26 Λίρες Κύπρου). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι περί 
Φόρων Κατανάλωσης (Φορολογικές Απαλλαγές που Χορηγούνται κατά την Εισαγωγή 
Εμπορευμάτων υπό Μορφή Μικροδεμάτων Μη Εμπορικού Χαρακτήρα Προελεύσεως 
Τρίτων Χωρών) Κανονισμοί του 2004 (βασικοί κανονισμοί) είχαν σκοπό την 
ενσωμάτωση στην εθνική νομοθεσία της Οδηγίας 78/1035/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 
19ης ∆εκεμβρίου 1978 περί των φορολογικών ατελειών των χορηγουμένων κατά την 
εισαγωγή εμπορευμάτων υπό μορφή μικροδεμάτων μη εμπορικού χαρακτήρα, τα 
οποία αποστέλλονται σε ιδιώτη στην Κοινότητα από ιδιώτη τρίτης χώρας.  Τα είδη 
αυτά, σύμφωνα με την εν λόγω Οδηγία, θα έπρεπε να απαλλάσσονται κατά την 
εισαγωγή τους τόσο από την καταβολή των ειδικών φόρων κατανάλωσης όσο και από 
το ΦΠΑ. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στους πιο πάνω κανονισμούς δεν είχε 
συμπεριληφθεί εκ παραδρομής στη σχετική διάταξη και η απαλλαγή που αφορούσε το 
ΦΠΑ.  Συναφώς, για λόγους ορθότερης εναρμόνισης με το κείμενο της Οδηγίας 
78/1035/ΕΟΚ, η οποία έχει τροποποιηθεί από την Οδηγία 2006/79/ΕΚ, γίνεται 
εισήγηση όπως οι υπό αναφορά κανονισμοί τροποποιηθούν με την αντικατάσταση 
του κειμένου ερμηνείας του όρου “απαλλαγή” με νέο κείμενο, έτσι ώστε το πεδίο 
εφαρμογής της απαλλαγής να επεκταθεί, πέρα από τους φόρους κατανάλωσης και 
τους ειδικούς φόρους κατανάλωσης, και στο ΦΠΑ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να 
αναφέρονται ως «Οι περί Φόρων Κατανάλωσης (Φορολογικές Απαλλαγές που 
Χορηγούνται κατά την Εισαγωγή Εμπορευμάτων υπό Μορφή Μικροδεμάτων Μη 
Εμπορικού Χαρακτήρα Προελεύσεως Τρίτων Χωρών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 
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Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα 
προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που ήδη έχει 
διανεμηθεί σε όλους εσάς.   

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 
τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος  
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.001-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.002-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

 

3. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 
Κύπρου του 2010 Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.003-2010). 

Οικονομικών  Εσωτερικών 

4. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.004-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

5. Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης 
Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, 
Προμήθειας και Τιμών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.005-2010). 

Υγείας Υγείας 

6. Ο περί Οδικής Μεταφοράς 
Επικίνδυνων Εμπορευμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.006-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

7. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών του 2010 Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.007-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8. Ο περί Αστικού Αναδασμού 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.008-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών και 
Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

9. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης του 2010 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.009-2010). 

10. Ο περί Καλλυντικών Προϊόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.010-2010). 

Υγείας  Υγείας  

11. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού του 2010 Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.011-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.012-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

13. Ο περί Εγγυήσεως της 
Χρηματοδοτήσεως του 
Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.013-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

14. O περί Εκρηκτικών Υλών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.014-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

15. Ο περί Εκπομπών Ορισμένων 
Φθοριούχων Αερίων 
Θερμοκηπίου (Συγκράτηση, 
Πρόληψη και Μείωση) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.015-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος  

16. Ο περί της Συμφωνίας για την 
Προώθηση, Εγκατάσταση και 
Χρήση των Συστημάτων 
∆ορυφορικής Πλοήγησης 
GALILEO και GPS και των 
Συναφών Εφαρμογών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.016-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Εξωτερικών  

17. O περί της Συμφωνίας 
Συνεργασίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 
Κρατών μελών της, αφενός, και 
του κράτους του Ισραήλ, 
αφετέρου, για την Ανάπτυξη 
ενός Παγκόσμιου ∆ορυφορικού 
Συστήματος Πλοήγησης (GNSS)  
για μη Στρατιωτικούς Σκοπούς 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Εξωτερικών  
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(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.017-2010). 

18. Ο περί της Συμφωνίας 
Συνεργασίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 
κρατών μελών της, αφενός, και 
της Ουκρανίας, αφετέρου, για 
ένα Παγκόσμιο ∆ορυφορικό 
Σύστημα Πλοήγησης (GNSS) για 
μη Στρατιωτικούς Σκοπούς 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.018-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Εξωτερικών  

19. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί)  
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.001-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

20. Οι περί Σήμανσης, Παρουσίασης 
και ∆ιαφήμισης Τροφίμων 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.002-010). 

Υγείας  Υγείας 

21. Οι περί Παρασκευασμάτων για 
Βρέφη και Παρασκευασμάτων 
∆εύτερης Βρεφικής Ηλικίας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.003-2010). 

Υγείας  Υγείας 

22. Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας - Θέσεις ∆ιευθυντή, 
Πρώτου Λειτουργού Κοινωνικών 
Υπηρεσιών, Ανώτερου 
Λειτουργού Κοινωνικών 
Υπηρεσιών, Λειτουργού 
Κοινωνικών Υπηρεσιών Α΄ και  
Λειτουργού Κοινωνικών 
Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.004-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Νομικών  

23. Οι περί Τμήματος ∆ασών - Θέση 
Συντηρητή ∆ασών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.005-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

24. Οι περί της ∆ιαδικασίας 
Εκδίκασης Πειθαρχικών 
Υποθέσεων ενώπιον της 
Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Κατάργηση) Κανονισμοί του 
2010. 

Οικονομικών  

 

Νομικών  
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(Αρ. Φακ. 23.03.047.006-2010). 

25. Οι περί Τμήματος Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών - Θέση Ανώτερου 
Ταχυδρομικού Επιθεωρητή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.007-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Νομικών  

26. Οι περί Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Υδάτων, Ανώτερου 
Εκτελεστικού Μηχανικού, 
Ανώτερου Υγειονομικού 
Μηχανικού, Ανώτερου 
Υδρολόγου, Ανώτερου 
Ηλεκτρολόγου/Μηχανολόγου 
Μηχανικού, Ανώτερου Χημικού, 
Εκτελεστικού Μηχανικού, 
Υδρολόγου, 
Ηλεκτρολόγου/Μηχανολόγου 
Μηχανικού, Υγειονομικού 
Μηχανικού, Χημικού, Πρώτου 
Τεχνικού Μηχανικού, Ανώτερου 
Τεχνικού Μηχανικού, Τεχνικού 
Μηχανικού, 1ης Τάξεως, 
Τεχνικού Μηχανικού και 
Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.008-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

27. Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας Τάξεως (Κρατικό 
Αρχείο) - Θέση Συντηρητή 
Εγγράφων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.009-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

28. Οι περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Καθορισμός 
Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για 
Σκοπούς ∆ιορισμού Προαγωγής 
και Προσαυξήσεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.010-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

29. Οι περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Τοποθετήσεις, 
Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.011-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας  

30. Οι περί Ζωοτροφών και Γεωργίας, Φυσικών Γεωργίας και 
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Προσθετικών των Ζωοτροφών 
(Έλεγχος Ποιότητας, 
Προμήθειας και Χρήσεως) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.012-2010). 

Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Φυσικών Πόρων  

31. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού 
Έργου για την Υδατοπρομήθεια 
Περιοχής των Χωριών 
Μουτταγιάκας, Αγίου Τύχωνα, 
Παρεκκλησιάς, Πύργου και 
Μονής (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.013-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

32. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

33. Οι περί Αποχετεύσεων Βουνίου  
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.015-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

34. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση 
και Ανέλιξη ∆ιδακτικού 
Ερευνητικού Προσωπικού) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.016-.2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

35. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Συνταξιοδοτικά 
∆ικαιώματα ∆ιδακτικού 
Ερευνητικού Προσωπικού) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.017-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

36. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (∆ιδακτικό Ερευνητικό 
Προσωπικό) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.018-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 

37. Οι περί Εκρηκτικών Υλών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.019-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

38. Οι περί Εκπομπών Ορισμένων 
Φθοριούχων Αερίων 
Θερμοκηπίου (Πιστοποίηση 
Επιχειρήσεων και Προσωπικού 
όσον αφορά Σταθερό Εξοπλισμό 
Ψύξης, Κλιματισμού και Αντλιών 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Περιβάλλοντος 
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Θερμότητας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.020-2010). 

39. Οι περί Εκπομπών Ορισμένων 
Φθοριούχων Αερίων 
Θερμοκηπίου (Πιστοποίηση 
Επιχειρήσεων και Προσωπικού 
όσον αφορά τα Μόνιμης 
Εγκατάστασης Συστήματα 
Πυροπροστασίας και 
Πυροσβεστήρες) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.021-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Περιβάλλοντος 

40. Οι περί Εκπομπών Ορισμένων 
Φθοριούχων Αερίων 
Θερμοκηπίου (Πιστοποίηση 
Προσωπικού Ασχολούμενου με 
την Ανάκτηση Ορισμένων 
Φθοριούχων Αερίων 
Θερμοκηπίου από Συσκευές 
Χειρισμού και Προστασίας 
Υψηλής Τάσης) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.022-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Περιβάλλοντος 

41. Οι περί Εκπομπών Ορισμένων 
Φθοριούχων Αερίων 
Θερμοκηπίου (Πιστοποίηση 
Προσωπικού που Προβαίνει σε 
Ανάκτηση Ορισμένων ∆ιαλυτών 
με βάση Φθοριούχα Αέρια 
Θερμοκηπίου από Εξοπλισμό) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.023-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Περιβάλλοντος 

42. Έγγραφο (Υπ. Γεωργ. 1/2010) 
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.004). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

43. Έγγραφο (Υπ. Οικον. 1/2010) 
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία  Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

44. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς 
τον Οργανισμό Νεολαίας 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
4 του περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου 
του 2009 Νόμου του 2008. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

45. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού προς τον Κυπριακό 
Οργανισμό Τουρισμού, 
σύμφωνα με το άρθρο 4 του 
περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού του 2009 Νόμου του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας  

και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

46. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 2 
του 2009 του προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
4(1) του περί Προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου του 2009 Νόμου του 
2009 [Ν. 26(ΙΙ)/2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

47. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 3 
του 2009 του προϋπολογισμού 
του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών, σύμφωνα με 
το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2009 Νόμου του 
2009 [Ν. 1(ΙΙ)/2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

48. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 
74, 78, 79, 80, 81, 82, 83, 84, 
85, 86 και 89) του 2009 
αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 13 Ιανουαρίου 
2010, σύμφωνα με το εδάφιο (1) 
του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2009 
Νόμου του 2008 [Ν. αρ. 
29(ΙΙ)/2008]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών 
Εκλογών (Υπήκοοι Άλλων 
Κρατών Μελών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.001-2010). 

Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Εσωτερικών 

2. Ο περί Σχολικών Εφορειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.002-2010). 

Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Παιδείας  

3. Ο περί Προστασίας και 
∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και 
Θηραμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.003-2010). 

Κυριάκο 
Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου και  
Ανδρέα Κυπριανού, 
βουλευτή  
εκλογικής 
περιφέρειας 
Λεμεσού 

Περιβάλλοντος  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μιλούμε για την κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, γι’ αυτό μιλούμε. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Έχω μία εισήγηση.  Το υπ’ αριθμόν 8 νομοσχέδιο, που λέει «Ο περί Αστικού 
Αναδασμού Νόμος του 2010», παραπέμπεται στην επιτροπή Εσωτερικών.  Όμως 
αυτός ο νόμος αφορά και το Υπουργείο Γεωργίας και το Τμήμα Αναδασμού, που εννά 
κάμνει ουσιαστικά τον αστικό αναδασμό, και γι’ αυτό, επειδή στο θέμα αυτό 
εμπλέκεται και το Τμήμα Γεωργίας, εισηγούμαι να παραπεμφθεί και στην επιτροπή 
Γεωργίας, για να το δουν από κοινού. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, συγγνώμη!  Και οι συγκοινωνίες εμπλέκονται, έχει δρόμους μέσα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλη τη συμπάθεια προς τον κ. Φυττή -έν’ τζιαι Κερυνιώτης- 
εμείς θεωρούμε ότι έν’ καθαρά θέμα της επιτροπής Εσωτερικών, διότι έντζιεν 
αναδασμός με την έννοια που τον ηξέρουμε, γεωργικός.  Έν’ αναδασμός που αφορά 
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την ανάπτυξη.  Κατά συνέπεια, έν’ καθαρά δουλειά της Πολεοδομίας, άρα πρέπει να 
παραπεμφθεί στην επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η κοινοβουλευτική μας ομάδα έδωσε το λόγο της στον κ. Φυττή ότι θα 
υποστηρίξει το αίτημά του και δεν μπορούμε να πάρουμε πίσω το λόγο μας.  Θα το 
υποστηρίξουμε το αίτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Όπα!  Τι έν’ τούτη η ιστορία ούλλη; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης έχει μία κάπως παρεξηγημένη εντύπωση!  Οι πρώτες 
γραμμές γι’ αυτό το σχέδιο, οι πρώτοι φάκελοι ήταν στο τμήμα μου, το Τμήμα 
Αναδασμού, και εγώ τα έκαμνα κατόπιν επισκέψεων πολλών σε τόπους που γίνονται!  
Είναι θέμα και αγροτικό και αστικό και χωροταξικό κ.λπ.  Επομένως, εάν συζητηθεί και 
από την επιτροπή Γεωργίας, που εννά κάμνει το Υπουργείο Γεωργίας πραγματική, 
ουσιαστική δουλειά γι’ αυτό τον αστικό αναδασμό, διότι έν’ τα Τμήματα Πολεοδομίας 
και Αναδασμού που εννά κάμνουν αυτό το πράγμα… Γιατί να μη συζητηθεί και στην 
επιτροπή Γεωργίας; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Φυττή, επειδή είναι με φιλότιμο τρόπο που προσπαθείς, βεβαίως 
ο κ. Κατσουρίδης δε θα έχει ένσταση να συζητηθεί και στις δύο επιτροπές, γι’ αυτό το 
λόγο να γίνει.  ∆ηλαδή θα πάει Εσωτερικών και Γεωργίας.  Και πραγματικά, ο 
Σοφοκλής είναι πάντοτε τεκμηριωμένος και νομίζω ότι έχει βάση αυτό το οποίο είπε.  
Γι’ αυτό η έδρα λέει Γεωργίας και Εσωτερικών. 

 Λοιπόν, Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί 
γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.607, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2009, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το θέμα της θέσπισης των κανονισμών που 
προνοεί ο νόμος για τα κέντρα αναψυχής.  Η καθυστέρηση έκδοσης αυτών των 
κανονισμών δεν επιτρέπει την ομαλή εφαρμογή της νομοθεσίας και οδηγεί σε πολύ 
σοβαρά προβλήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.608, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2009, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Ποια μέτρα λαμβάνονται, ώστε να ενισχυθεί ουσιαστικά η στελέχωση των 
αστυνομικών σταθμών στην περιοχή της Αγίας Νάπας και της ελεύθερης 
περιοχής Αμμοχώστου ιδιαίτερα κατά τους μήνες Μάρτιο-Οκτώβριο; 
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2. Ποιος είναι ο αριθμός των μελών της αστυνομικής δύναμης σε αναλογία με τον 
πληθυσμό στις συγκεκριμένες περιοχές κατά τους καλοκαιρινούς μήνες; 

3. Πού βρίσκεται το θέμα ύπαρξης αστυνομικού της γειτονιάς στο Φρένναρος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.609, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το ποσό που δόθηκε ως δημόσιο βοήθημα σε αιτητές πολιτικού 
ασύλου και σε αιτητές του καθεστώτος του επί μακρόν διαμένοντος, ξεχωριστά, για τα 
έτη 2006, 2007, 2008 και 2009, καθώς και για οποιαδήποτε άλλα ποσά δόθηκαν σε 
αυτούς στα πλαίσια της νομοθεσίας για οικονομική βοήθεια από το κράτος.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.610, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το κράτος να μηχανοποιήσει την καθαριότητα 
των δρόμων στους δήμους, αγοράζοντας μηχανήματα για το σκοπό αυτό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.611, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο βιολογικός σταθμός επεξεργασίας λυμάτων της 
Κυπερούντας κινδυνεύει να τεθεί εκτός λειτουργίας.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, 
αν δε διευθετηθεί το χρέος που προέκυψε από τη μη πληρωμή των λογαριασμών της 
παροχής ηλεκτρικού ρεύματος, θα διακοπεί η λειτουργία του σταθμού και τα λύματα 
θα ρέουν ανεξέλεγκτα στον παρακείμενο ποταμό που καταλήγει στο φράγμα του 
Κούρρη.  Οι κίνδυνοι για την υγεία και το περιβάλλον είναι πάρα πολύ μεγάλοι. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται να λάβει για άμεση αντιμετώπιση της 
κατάστασης που αφορά στον σταθμό επεξεργασίας λυμάτων Κυπερούντας, αλλά και 
άλλων κοινοτήτων, καθώς και αν γίνονται σκέψεις για επιχορήγηση από το κράτος ή 
την ΑΗΚ για ηλεκτροδότηση των σταθμών βιολογικού καθαρισμού των λυμάτων με 
συσκευές ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (φωτοβολταϊκά, ανεμογεννήτριες κ.λπ.), 
ούτως ώστε να γίνεται πιο οικονομικά η διαχείρισή τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.612, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο ασφαλτοστρωμένος δρόμος που ενώνει το κέντρο 
της κοινότητας Κάτω Πύργου με το βυζαντινό παρεκκλήσι της Παναγίας Γαλόκτιστης 
δεν είναι εγγεγραμμένος.  Σημειώνεται ότι το εκκλησάκι της Παναγίας Γαλόκτιστης 
αποτελεί το σπουδαιότερο αξιοθέατο της περιοχής, μέγιστο προσκύνημα, κηρυγμένο 
αρχείο μνημείο και πόλος έλξης των επισκεπτών.  Τον ίδιο δρόμο χρησιμοποιούν και 
οι κάτοικοι της περιοχής για πρόσβαση στις περιουσίες και τις καλλιέργειές τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να αρχίσει, έστω και τμηματικά, η επίσημη εγγραφή 
του δρόμου που συνδέει τον Κάτω Πύργο με το βυζαντινό ξωκλήσι της Παναγίας 
Γαλόκτιστης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.613, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει δέκτης καταγγελιών που αφορούν τη δηλητηρίαση κυνηγόσκυλων 
και αλεπούδων από δολώματα.  Σύμφωνα με καταγγελίες από κυνηγούς, τα 
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δολώματα σε ορισμένες περιοχές αποτελούν αληθινή μάστιγα, αφού θερίζουν το 
φυσικό πληθυσμό των αλεπούδων και συχνά γίνονται αιτία για τις θανάσιμες 
δηλητηριάσεις κυνηγόσκυλων.  Ήδη οι αλεπούδες στην Κύπρο βρίσκονται υπό 
συνεχή απειλή, αφού ορισμένοι ασυνείδητοι κυνηγοί και κάποιοι πτηνοτρόφοι 
αναλαμβάνουν από μόνοι τους, αυθαίρετα και παράνομα, να εφαρμόσουν πρακτικές 
καταπολέμησης του υπό εξαφάνιση πανέμορφου αυτού ζώου, γιατί το θεωρούν 
“επιβλαβές”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται να λάβει για την αντιμετώπιση του 
προβλήματος αυτού και πώς προτίθεται να τιμωρήσει τους ασυνείδητους 
εγκληματίες.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.614, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το κοινοτικό συμβούλιο Ψεματισμένου προβαίνει σε 
ενέργειες για δημιουργία θεματικού πάρκου αιωνόβιων φραγκοελιών.  Εντός του 
πάρκου θα περιλαμβάνονται 35 αιωνόβιες ελιές, ελιόμυλος, παιδότοπος κ.ο.κ.  Η 
πρωτοβουλία αυτή δείχνει το δρόμο στις διάφορες αρχές για έργα προστασίας των 
αιωνόβιων ελιών και ελαιώνων, που δυστυχώς κινδυνεύουν με πλήρη εξαφάνιση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν σχέδια για προώθηση τέτοιων έργων προστασίας και 
διατήρησης των ελαιώνων και ελαιόδεντρων σε άλλες περιοχές της Κύπρου και αν 
υπάρχει δυνατότητα οικονομικής στήριξης του κοινοτικού συμβουλίου Ψεματισμένου 
στο έργο που προγραμματίζει.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.615, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Ποιοι οι λόγοι που δεν ολοκληρώθηκε ο δρόμος στην οδό Ραγκαβή που αρχίζει 
από τον κυκλικό κόμβο δίπλα από το γήπεδο της Νέας Σαλαμίνας στη Λάρνακα 
και συνεχίζεται με την οδό Κυριάκου Μάτση προς την Αραδίππου;  

2. Πότε υπολογίζεται να γίνει το εν λόγω έργο, ώστε να αποφευχθούν τα πολλά 
δυστυχήματα που παρατηρούνται επί της οδού αυτής;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.616, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σύμφωνα με καταγγελίες πολιτών, στον Άγιο Αθανάσιο Λεμεσού υπάρχει 
πρόβλημα οσμών και οχληρίας, που προκαλείται ενδεχομένως από τα εργοστάσια 
που βρίσκονται στη βιομηχανική περιοχή. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία απομάκρυνσης των εργοστασίων 
σκυροδέματος από το δήμο Αγίου Αθανασίου; 

2. Προτίθεται το κράτος να αναβαθμίσει τη διαδικασία ελέγχου από τις κρατικές 
υπηρεσίες; 

3. Ποια μέτρα προτίθεται να λάβει το κράτος γενικά για το εν λόγω θέμα;»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.617, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πρόβλημα της διάδοσης ναρκωτικών και εξαρτησιογόνων 
ουσιών στην πόλη και επαρχία Λάρνακας.  Πιο συγκεκριμένα, παρακαλείται όπως 
ενημερώσει για τον αριθμό: 

1. των θανάτων που καταγράφηκαν, 

2. των εξαρτημένων ατόμων, 

3. των ατόμων που παρακολουθούν προγράμματα απεξάρτησης, 

4. των ποινικών αδικημάτων σχετικών με εμπορία και διακίνηση των εν λόγω 
ουσιών, που έχουν διαπιστωθεί.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.618, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα προγράμματα πρόληψης και απεξάρτησης από εξαρτησιογόνες 
ουσίες που εφαρμόζουν οι αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης.  Συγκεκριμένα, παρακαλείται 
όπως ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

1. Ποιοι δήμοι και κοινότητες εφαρμόζουν σχετικά προγράμματα; 

2. Ποιος είναι ο φορέας αξιολόγησης των προγραμμάτων; 

3. Πόσα άτομα παρακολουθούν τα εν λόγω προγράμματα;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.619, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ο δήμος Αθηένου, από κοινού με τον επίσης ακριτικό δήμο ∆ερύνειας, είχε 
υποβάλει το αίτημα για χρηματοδότηση του αποχετευτικού συστήματος των δύο 
δήμων από το κράτος σε ποσοστό 80%. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Ποια είναι η εκτιμώμενη συνολική δαπάνη, δεδομένου ότι σήμερα κρίνεται 
αναγκαία η επέκταση του δικτύου; 

2. Πότε αναμένεται να αρχίσει η κατασκευή και πότε η περάτωση του έργου; 

3. Προτίθεται η κυβέρνηση να χρηματοδοτήσει το έργο στο αιτούμενο ποσοστό 
80%; 

4. Το έργο θα είναι συγχρηματοδοτούμενο από ευρωπαϊκά ταμεία;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.620, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πανίκου Χάμπα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο σχεδιασμός του δρόμου Αστρομερίτη-
Ευρύχου και πότε αναμένεται η έναρξη της κατασκευής του.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.621, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πανίκου Χάμπα 

 «Το Πρόγραμμα Αγροτικής Οικονομίας του Τμήματος Γεωργίας, ως ένα από τα 
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προγράμματα για τη βελτίωση του βιοτικού, κοινωνικού και πολιτιστικού, επιπέδου της 
αγρότισσας και της αγροτικής οικογένειας τέθηκε το 1965 σε λειτουργία και 
εφαρμόζεται με επιτυχία μέχρι σήμερα.  Το ανθρώπινο δυναμικό της Υπηρεσίας 
Αγροτικής Οικονομίας σήμερα αριθμεί μόνο 3 άτομα έναντι 14, που ήταν κάποτε, με 
αποτέλεσμα να εφαρμόζεται το εν λόγω πρόγραμμα μόνο στη Λευκωσία και στην 
ελεύθερη Αμμόχωστο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις προθέσεις του υπουργείου του να στελεχώσει επαρκώς την εν 
λόγω υπηρεσία, έτσι που να ανταποκρίνεται ουσιαστικά στο σκοπό για τον οποίο έχει 
συσταθεί.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.622, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πανίκου Χάμπα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο σχεδιασμός του δρόμου Κοκκινοτριμιθιάς-
Αστρομερίτη.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.623, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση δημιουργίας μουσικού σχολείου στη 
Λάρνακα προς αντιμετώπιση των αυξημένων αναγκών του μαθητικού πληθυσμού της 
πόλης και επαρχίας μας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.624, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχουν ήδη υπογραφτεί τα συμβόλαια με την 
κατασκευαστική εταιρεία που θα αναλάβει να εκτελέσει το έργο της διαπλάτυνσης του 
αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Αγίας Βαρβάρας σε έξι λωρίδες κυκλοφορίας.  Όπως 
είναι γνωστό, το έργο αυτό θα προκαλέσει την καταστροφή μεγάλου αριθμού δέντρων 
που φυτεύτηκαν εκεί, για να περιορίζουν το θόρυβο και τα καυσαέρια, καθώς και για 
να αναβαθμίσουν την αισθητική του αυτοκινητόδρομου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έγινε καταγραφή των δέντρων που θα καταστραφούν και, αν έγινε, 
να κατατεθεί πλήρης κατάλογος κατά είδος και αριθμό.  Επίσης αν λήφθηκε πρόνοια 
για μεταφύτευσή τους και επαναδημιουργία της ζώνης πρασίνου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.625, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρά το γεγονός ότι τα καψαλίσματα έχουν διά νόμου απαγορευτεί και έχει 
επίσης απαγορευτεί η καύση υλικών στην ύπαιθρο, προκειμένου να περιοριστούν οι 
εκπομπές διοξινών που μολύνουν τον ατμοσφαιρικό αέρα που αναπνέουμε και 
προκαλούν καρκίνο, έχω παρατηρήσει τελευταία έξαρση του φαινομένου. 

 Έλαβα καταγγελίες ιδιαίτερα από τις αγροτικές περιοχές δυτικά της Λευκωσίας 
ότι στήλες καπνού ξεφυτρώνουν από αγρούς και γεωργικά υποστατικά και γεμίζουν 
την ατμόσφαιρα με απειλητικά νέφη διοξινών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνει, ώστε να εφαρμοστεί ο νόμος και να 
σταματήσουν οι απαγορευμένες καύσεις κλαδεμάτων και άλλων άχρηστων υλικών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.626, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009, του 
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βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η Κύπρος βρίσκεται σε σεισμογενή περιοχή και ταυτόχρονα η ταχύτατη 
αστικοποίηση του πληθυσμού αυξάνει την ανάγκη για επαρκή αντισεισμική θωράκιση 
όλων των κτιρίων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. αν υπάρχουν στοιχεία για το ποσοστό των οικοδομών στη χώρα μας που 
διαθέτουν αντισεισμικές προδιαγραφές, 

2. για τα μέτρα που λαμβάνονται για την αντισεισμική αναβάθμιση των οικοδομών 
τόσο των δημόσιων όσο και των ιδιωτικών, 

3. για τον αριθμό των δημόσιων κτιρίων που έχουν ήδη αναβαθμιστεί 
αντισεισμικά.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.627, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το υπουργείο του προτίθεται να προχωρήσει στην 
αναδιοργάνωση των αρχαιολογικών μας μουσείων στη βάση των σύγχρονων 
μουσειολογικών αντιλήψεων, ώστε τα εκθέματα στις προθήκες των μουσείων: 

1. να είναι οργανωμένα σύμφωνα με τις επιταγές της σύγχρονης μουσειολογίας 
και με τη συνδρομή των νέων τεχνολογιών (βίντεο, οθόνες αφής κ.λπ.), 

2. να ζωντανεύουν στα μάτια του θεατή με τη βοήθεια πλούσιου πληροφοριακού 
και εποπτικού υλικού (κείμενα, υπομνηματισμός, χάρτες, σχέδια, εικόνες, 
διαγράμματα και αναπαραστάσεις αρχαίων αντικειμένων), 

3. να είναι οργανωμένα, ώστε να επιτυγχάνεται καλύτερη κατανόησή τους από το 
ευρύ κοινό. 

 Αν ναι, πότε υπάρχει πρόθεση να τεθούν σε λειτουργία οι συγκεκριμένες 
διευθετήσεις και σε ποια μουσεία; 

  Παρακαλώ επιπλέον να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο για τους μαθητές της 
πρωτοβάθμιας και δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης λειτουργούν οργανωμένα 
εκπαιδευτικά προγράμματα στα μουσεία μας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.628, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Τα τελευταία χρόνια ο ανεργιακός δείκτης στην Κύπρο βρίσκεται σε σταθερή 
άνοδο.  Η κατάσταση έχει δυστυχώς οξυνθεί δραματικά λόγω της οικονομικής κρίσης, 
με την ανεργία να ακουμπά για πρώτη φορά το 7%.  Από την άλλη, το ανεργιακό 
επίδομα σε όλα ανεξαιρέτως τα κράτη μέλη της ΕΕ παραχωρείται στους δικαιούχους 
για διάστημα πέραν των έξι μηνών, διάστημα που σήμερα ισχύει στην Κύπρο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση για σταδιακή αύξηση του χρόνου 
παραχώρησης του ανεργιακού επιδόματος σε πρώτο στάδιο σε εννέα μήνες και σε 
δεύτερο στάδιο σε δώδεκα μήνες, ως μέτρου ανακούφισης και στήριξης των μακράς 
διαρκείας ανέργων.  Αν ναι, πότε πρόκειται να τεθεί σε ισχύ η νέα ρύθμιση;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.629, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η κατασκευή νέου δημοτικού σχολείου στην 
κοινότητα Κονιών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.630, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η κατασκευή αποχετευτικού συστήματος 
στην κοινότητα Στρουμπιού.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.631, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο σχεδιασμός της ανάπτυξης του λιμανιού 
Λάρνακας, κατά πόσο έχει αρχίσει η διαπραγμάτευση με το στρατηγικό επενδυτή, ως 
επίσης και τα χρονοδιαγράμματα τόσο για την ανάπτυξη όσο και για τη 
διαπραγμάτευση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.632, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχω ενημερωθεί ότι το ΡΙΚ προχώρησε στην αγορά του συστήματος MPEG 2 
και στη συνέχεια του συστήματος MPEG 4 για αντιμετώπιση των αναγκών της 
ψηφιακής εποχής. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιο το κόστος αγοράς του MPEG 2; 

2. Ποιο το κόστος αγοράς του MPEG 4; 

3. Πότε έγινε η αγορά του MPEG 2 και πότε του MPEG 4; 

4. Γιατί κρίθηκε αναγκαία η αντικατάσταση του MPEG 2 και η προμήθεια του 
MPEG 4; 

5. Προέκυψε ζημιά από τις προμήθειες αυτές για τον οργανισμό και, αν ναι, ποιο 
το ύψος της;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.633, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τον περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 
Νόμο, απαγορεύεται η διαφήμιση των τσιγάρων στα σημεία πώλησής τους (άρθρα 5 
και 6), καθώς και η πώληση τσιγάρων σε ανήλικα άτομα (άρθρο 3). 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν ελέγχεται η εφαρμογή του νόμου, αν γίνονται καταγγελίες και, αν 
ναι, πόσες έχουν γίνει κατά έτος από το 2002 μέχρι σήμερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.634, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το ΓΕΕΦ να τροποποιήσει το σύστημα 
απασχόλησης κυρίως σε σχέση με το ωράριο των μόνιμων αξιωματικών, 
υπαξιωματικών και ΕΠΥ, ώστε η βάρδια να γίνει εικοσιτετράωρη και όχι συνεχόμενη 
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για 31 ώρες που είναι σήμερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.635, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει κατακυρώσει σε τουρκική 
εταιρεία, την εταιρεία “Anel Grup”, την κατασκευή του πρώτου ηλιακού πάρκου, 
δυναμικότητας 1,3 MW, στην κατεχόμενη Κύπρο.  Ο ηλεκτρισμός που θα παράγει το 
φωτοβολταϊκό πάρκο θα χρησιμοποιείται από την τουρκοκυπριακή ηλεκτρική 
υπηρεσία “Kib-tek”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιο το ακριβές ποσό που θα παράσχει η Ευρωπαϊκή Ένωση στην εταιρεία 
“Anel Grup”; 

2. Τηρήθηκαν όλες οι διαδικασίες; 

3. Ποια η θέση της κυπριακής κυβέρνησης για το εν λόγω ζήτημα; 

4. Θα ληφθεί υπόψη η παραγόμενη ηλεκτρική ενέργεια στο συνολικό ποσοστό 
που είναι υποχρεωμένη να καλύψει η Κύπρος; 

5. Γιατί δεν έχει διεκδικηθεί χορηγία από την Ευρωπαϊκή Ένωση ανάλογου 
φωτοβολταϊκού πάρκου στις ελεγχόμενες από τη νόμιμη κυβέρνηση περιοχές 
της Κύπρου;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.636, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Γραφείο Προγραμματισμού έχει εκπονήσει μελέτη 
βιωσιμότητας για την κατασκευή υπόγειου χώρου στάθμευσης στην οδό Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους στο κέντρο της Λεμεσού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για το πόρισμα και τα συμπεράσματα της εν λόγω μελέτης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.637, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι εκτοπισθέντες ή ιδιοκτήτες γης στα κατεχόμενα οι 
οποίοι υπήρξαν θύματα των διακοινοτικών συγκρούσεων και της τουρκοκυπριακής 
ανταρσίας και έχασαν τη νομή και χρήση της περιουσίας τους από το 1958 μέχρι το 
1964, όταν απευθύνονται στον Κεντρικό Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών για 
παροχή προσφυγικού δανείου, αισθάνονται δικαιολογημένα ότι τυγχάνουν άνισης 
αντιμετώπισης, αφού η εκτίμηση της αξίας της περιουσίας τους γίνεται με βάση τα 
δεδομένα του 1960.  Χαρακτηριστικό παράδειγμα αποτελούν οι ιδιοκτησίες ατόμων 
στην περιοχή Τηλλυρίας που βρίσκονται υπό κατοχή από το 1962.

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν έχει υπόψη του το συγκεκριμένο πρόβλημα και αν υπάρχει η δυνατότητα 
αντιμετώπισης της αδικίας αυτής.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.638, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί καθυστερεί η κατασκευή της γέφυρας στον ποταμό Καρκώτη, 
εντός της οικιστικής περιοχής Κακοπετριάς, γεγονός που έχει ως αποτέλεσμα να 
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δημιουργείται κυκλοφοριακή συμφόρηση μέσα στο κέντρο του χωριού, λόγω της 
έλλειψης παρακαμπτηρίου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.639, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο δήμος Λεμεσού αντιμετωπίζει θετικά την πρόταση 
για την κατασκευή τεχνητού νησιού στην παραλία της πόλης της Λεμεσού.  Σύμφωνα 
με τις πληροφορίες μου, το τεχνητό νησί θα απέχει 200 μέτρα από την παραλία και θα 
συνδέεται με πεζογέφυρα με την ακτή. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει υπάρξει επίσημη ενημέρωση και ενδιαφέρον για την 
αδειοδότηση και την εκτέλεση του έργου και ποια είναι η επί της αρχής θέση του 
υπουργείου του για το συγκεκριμένο έργο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.640, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις προθέσεις του υπουργείου του όσον αφορά την επίλυση των 
προβλημάτων που αντιμετωπίζει η παροικιακή εκπαίδευση στο Ηνωμένο Βασίλειο. 

 Παραθέτω τα προβλήματα και τις εισηγήσεις επίλυσής τους, όπως μου τα 
παρέθεσαν διάφοροι φορείς της κυπριακής παροικίας κατά την πρόσφατη επίσκεψή 
μου στη Μεγάλη Βρετανία: 

“ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ: 

1. Εκπαιδευτικά: 

 α. Αναθεώρηση των αναλυτικών προγραμμάτων της παροικιακής 
εκπαίδευσης. 

 β. Ανανέωση σχολικών εγχειριδίων-βιβλίων. 

 γ. Εξεύρεση κατάλληλου εκπαιδευτικού προσωπικού που εργάζεται ως 
επιτόπιο ωρομίσθιο προσωπικό. 

 δ. Επιμορφωτικά προγράμματα για τη διδασκαλία της ελληνικής ως 
δεύτερης γλώσσας. 

2. Οικονομικά: 

 α. Ενοίκια αιθουσών διδασκαλίας. 

 β. Πληρωμή ωρομισθίων από τις επιτροπές γονέων. 

 γ. Αύξηση του αριθμού των μελών της ΚΕΑ. 

3. Συνδικαλιστικά: 

 α. Επαναφορά του επιδόματος εξωτερικού στους εκπαιδευτικούς. 

 β. Πίστωση των εκπαιδευτικών με μονάδες μετάθεσης. 

 γ. Αναγνώριση της υπηρεσίας στην ΚΕΑ ως υπηρεσίας σε δημόσιο 
σχολείο για σκοπούς προαγωγής. 

 δ. Αύξηση επιμισθίου ωρομίσθιου προσωπικού. 

ΕΙΣΗΓΗΣΕΙΣ: 
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1. Εκπαιδευτικά: 

 α. Η αναθεώρηση των αναλυτικών προγραμμάτων της παροικιακής 
εκπαίδευσης είναι πρωταρχικής σημασίας και χρήζει άμεσης 
αντιμετώπισης.  Τα δεδομένα ως προς το γλωσσικό επίπεδο των 
παιδιών έχουν ανατραπεί τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια, με αποτέλεσμα 
να είμαστε προ του φάσματος της πλήρους αγγλοποίησης των παιδιών 
μας.  Το παροικιακό σχολείο καταβάλλει φιλότιμες και υπεράνθρωπες 
προσπάθειες, αλλά τα αποτελέσματα δεν είναι τα αναμενόμενα.  Θα 
πρέπει να ορισθεί άμεσα μια επιτροπή, στην οποία να συμμετέχουν και 
άτομα που έχουν εργαστεί ή που εργάζονται ακόμα στην παροικία, για 
να συντάξουν νέα αναλυτικά προγράμματα ειδικά για την παροικιακή 
εκπαίδευση. 

 β. Τα σχολικά εγχειρίδια παρά τις ατέλειές τους έχουν επιτελέσει ουσιώδες 
και σημαντικό έργο, όμως τα σημερινά δεδομένα επιτάσσουν την έκδοση 
νέων βιβλίων προσαρμοσμένων στα νέα αναλυτικά προγράμματα που 
θα συνταχθούν.  Θα μπορούσαν όμως στο μεταξύ να γίνουν βελτιώσεις 
στα υφιστάμενα βιβλία, για να είναι πιο κοντά στη σημερινή 
πραγματικότητα. 

 γ. Εκείνο που μπορεί και πρέπει να γίνει άμεσα είναι η κατάλληλη 
επιμόρφωση των εκπαιδευτικών που εργάζονται στα παροικιακά 
σχολεία.  Εισηγούμαστε να μεταφερθεί εδώ στην παροικία το 
πρόγραμμα επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών της Κύπρου που 
εργάζονται με ξενόγλωσσα παιδιά στα σχολεία μας και κατά συνέπεια 
διδάσκουν την ελληνική ως δεύτερη γλώσσα, τουλάχιστο μέχρι να  
μάθουν ελληνικά.  Αυτό μπορεί να γίνει άμεσα, γιατί είναι πρόγραμμα 
που ήδη υπάρχει και εφαρμόζεται. 

  Μπορούν επίσης να μας αποσταλούν μερικές σειρές των ειδικών 
βιβλίων που έχουν εκδοθεί για τη διδασκαλία της ελληνικής ως δεύτερης 
γλώσσας, για να τα συμβουλευόμαστε, μέχρι να εκδοθούν ειδικά βιβλία 
για την παροικιακή εκπαίδευση, όπως ανέφερα πιο πάνω. 

  Σε μεταγενέστερο στάδιο και αφού μελετηθούν τα δεδομένα της 
παροικίας, θα μπορούσε να γίνει ένα ολοκληρωμένο επιμορφωτικό 
πρόγραμμα ειδικά για τους εκπαιδευτικούς της παροικίας. 

2. Οικονομικά: 

 Η οικονομική αφαίμαξη των ταμείων των σχολικών επιτροπών λόγω των 
τεράστιων δαπανών για ενοίκια αιθουσών επιβάλλει τη μελέτη αγοράς κτιρίων 
με τη συμβολή της κυπριακής πολιτείας.   Θα μπορούσε η κυπριακή κυβέρνηση 
να καταβάλλει ένα αρχικό ποσό ως προκαταβολή και να χρησιμοποιούνται μετά 
όλα ή μέρος των χρημάτων που πληρώνονται σήμερα ως ενοίκια και χάνονται, 
για να πληρώνονται οι δόσεις μέχρι την εξόφληση.  Τα κτίρια αυτά θα 
μπορούσαν να εξελιχθούν σε πολυδύναμα κέντρα, όπου τα παιδιά μας θα 
μπορούσαν να αθλούνται, να παρακολουθούν ή να ανεβάζουν τα ίδια θεατρικές 
παραστάσεις, να μαθαίνουν ζωγραφική, γλυπτική, ηλεκτρονικούς υπολογιστές, 
ή ακόμα να ενοικιάζονται οι αίθουσες εκδηλώσεων των κτιρίων για γάμους, 
βαπτίσεις, αρραβώνες, διαλέξεις και άλλες εκδηλώσεις της παροικίας, ώστε να 
υπάρχει και κάποιο εισόδημα για τη συντήρηση των κτιρίων. 

 Όσον αφορά στην άλλη μεγάλη δαπάνη που επωμίζονται οι σχολικές 
επιτροπές, δηλαδή αυτήν της πληρωμής των μισθών κάποιων ωρομίσθιων 
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δασκάλων που διορίζουν οι ίδιοι, το πρόβλημα θα μπορούσε να επιλυθεί, αν 
αυξανόταν κατά διακόσιες χιλιάδες ευρώ ο προϋπολογισμός της ΚΕΑ που 
αφορά το εδάφιο αυτό, ώστε όλοι οι ωρομίσθιοι να πληρώνονται απευθείας 
από την ΚΕΑ.  Αν γίνει αυτό, θα υπάρξει και ωφέλεια ως προς την παροχή 
υπηρεσίας από όλους τους ωρομίσθιους, γιατί ο εκάστοτε προϊστάμενος της 
ΚΕΑ θα μπορεί να επιλέγει το σωστό προσωπικό, αλλά και να επιθεωρεί και να 
ελέγχει την εργασία τους. 

 Οι σχολικές επιτροπές του Μπέρμιγχαμ ζητούν ακόμη ένα μέλος της ΚΕΑ για 
την περιοχή τους.  Θα πρέπει να πιέσετε προς την κατεύθυνση του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού για την αύξηση των μελών της ΚΕΑ από τριάντα οχτώ 
σε τριάντα εννέα. 

3. Συνδικαλιστικά: 

 Τα δυο συνδικαλιστικά θέματα που δε συνεπιφέρουν καμιά δαπάνη πιστεύουμε 
ότι είναι εύκολο να επιλυθούν σε συνεννόηση με το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού και την ΠΟΕ∆.  Εννοούμε το αίτημα για μονάδες μετάθεσης και για 
αναγνώριση της υπηρεσίας σε δημόσιο σχολείο.  Εξυπακούεται βέβαια ότι δε 
θα αδικηθούν άτομα που υπηρέτησαν στην ΚΕΑ κατά το παρελθόν.  Για τις 
μονάδες θα μπορούσαν να δοθούν κατ’ αποκοπή πέντε μονάδες κατά έτος 
υπηρεσίας στην ΚΕΑ χωρίς να λαμβάνονται υπόψη οι αποστάσεις ή η 
δυσκολία της θέσης. 

 Το τρίτο και ακανθώδες θέμα αφορά στην επαναφορά του επιδόματος 
εκπατρισμού.  Αφού όλοι πιστεύουν και παραδέχονται ότι είναι αδικία αυτό που 
συμβαίνει, εισηγούμαστε να αρχίσει τουλάχιστον η συζήτηση του θέματος, για 
να καταλήξουμε σε μια συμβιβαστική έστω λύση.”.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.641, ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν μπορεί να αυξηθεί η οικονομική βοήθεια που παρέχεται στην 
κοινότητα Αγίου Ισιδώρου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.642, ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι μελέτες των πιο κάτω αιτημάτων της 
κοινότητας Λυσού: 

1. Κατασκευή ντεποζίτου για τις ανάγκες υδροδότησης της κοινότητας. 

2. Αντικατάσταση αγωγού ύδρευσης που οδηγεί από την Ξεροπηγή προς την 
κοινότητα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.643, ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται τα πιο κάτω αιτήματα της κοινότητας 
Λυσού: 

1. Βελτίωση του δρόμου που συνδέει την κοινότητα Λυσού με την κοινότητα 
Κινούσας. 

2. Βελτίωση του κύριου δρόμου στην είσοδο της κοινότητας, του οποίου το 
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οδόστρωμα έχει υποστεί καθιζήσεις. 

3. Επίστρωση με μπετόν του δρόμου που συνδέει την κοινότητα Λυσού με την 
τουρκοκυπριακή κοινότητα Ιστίτζω.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.644, ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα τοποθετηθούν προστατευτικά κιγκλιδώματα κατά μήκος του 
δρόμου Λυσού-Σταυρού Ψώκας για σκοπούς ασφάλειας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.645, ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν μπορεί να δοθεί αύξηση στην οικονομική βοήθεια που παρέχεται 
για το τουρκοκυπριακό χωριό Μελάδεια την οποία ζητά η κοινότητα Περιστερώνας της 
επαρχίας Πάφου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.646, ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα θα λάβει το εν λόγω υπουργείο, έτσι ώστε να καταστεί ο 
∆ιεθνής Μαραθώνιος ∆ρόμος Λεμεσού ΓΣΟ σε ένα μαζικό και διεθνές γεγονός 
υψηλού επιπέδου.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
 Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.647, ημερομηνίας 22 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε πρόσφατη σύσκεψη στο Υπουργείο Εσωτερικών μελετήθηκε ο σχεδιασμός 
για μεταστέγαση κυβερνητικών τμημάτων στο χώρο της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων.  
Στη σύσκεψη, στην οποία προήδρευαν οι Υπουργοί Εσωτερικών και Συγκοινωνιών 
και Έργων και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, 
του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, της 
Αρχής Κρατικών Εκθέσεων και του δήμου Έγκωμης, αποφασίστηκε όπως αρχικά 
χωροθετηθούν στην περιοχή της Κρατικής Έκθεσης στην Έγκωμη το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων, τα κεντρικά και επαρχιακά γραφεία του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας και το Τμήμα 
Εσωτερικών Προσόδων.  Εξ όσων πληροφορούμαι, ο δήμος Έγκωμης φέρει κάποιες 
αντιρρήσεις και διατηρεί τις επιφυλάξεις του για το εν λόγω έργο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Γιατί δεν εφαρμόστηκε και σε αυτή την περίπτωση η πρωτοποριακή ιδέα του 
δημοτικού δημοψηφίσματος για το μέλλον της περιοχής; 

2. Γιατί δεν ακούστηκε και δε λήφθηκε υπόψη η άποψη των κατοίκων; 

3. Γιατί δεν υπάρχει η πρόνοια για ένα μεγάλο χώρο πρασίνου και αναψυχής, του 
οποίου στερείται η δυτική Λευκωσία; 

4. Γιατί δεν πρόκειται να εκπονηθεί μελέτη στρατηγικών επιπτώσεων στο 
περιβάλλον σύμφωνα με την κυπριακή νομοθεσία για την εκτίμηση των 
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επιπτώσεων στο περιβάλλον από ορισμένα σχέδια και/ή προγράμματα [Νόμος 
αρ. 102(Ι)/2005], αφού το συνολικό σχέδιο εμπίπτει στις σχετικές πρόνοιες του 
νόμου;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.648, ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εκμίσθωση γης στο δήμο ∆ερύνειας για 
την κατασκευή του κολυμβητηρίου Αμμοχώστου, τους λόγους που καθυστερεί και 
πότε υπολογίζεται αυτή η διαδικασία να ολοκληρωθεί.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.649, ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία για την κατασκευή του 
κολυμβητηρίου Αμμοχώστου και αν συμπεριλήφθηκαν τα αναγκαία κονδύλια για τη 
μελέτη και ανέγερσή του στον προϋπολογισμό του 2010.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.650, ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι επιστημονική έρευνα από το Ινστιτούτο Χάρβαρντ 
Κύπρου κατέληξε στο συμπέρασμα ότι υπάρχει σοβαρό πρόβλημα με τα υπολείμματα 
φαρμάκων στο νερό με κίνδυνο μάλιστα στο σύντομο μέλλον αυτό να καταστεί 
ιδιαίτερα επικίνδυνο για τη δημόσια υγεία. 

 Πρόκειται για ουσίες που χρησιμοποιούνται σε φάρμακα και άλλα σκευάσματα.  
Ουσίες όπως η ιμπουπροφένη, η δισφαινόλη, το triclosan και η βενζοφαινόνη 
ανιχνεύθηκαν σε υπόγεια και επιφανειακά ύδατα και σε νερό της υδατοπρομήθειας.  Η 
πολυφαρμακία και η κατάχρηση φαρμάκων στην Κύπρο είναι η αιτία.  Οι επιστήμονες 
προειδοποιούν ότι οι αυξημένες ποσότητες φαρμάκων στο νερό προκαλούν καρκίνο 
του μαστού, ανδρική στείρωση κ.ά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του τη συγκεκριμένη έρευνα και ποια μέτρα 
λαμβάνονται, για να αντιμετωπιστεί αυτός ο κίνδυνος για τη δημόσια υγεία.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.651, ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε έρευνα του Γενικού Χημείου του Κράτους 
εντοπίστηκαν φθαλικοί εστέρες σε 17 από τα 37 δείγματα παιδικών παιχνιδιών 
(ποσοστό 46%), τα οποία κρίθηκαν επικίνδυνα, ενώ 17 από τα 28 δείγματα (60,7%) 
που ελέγχθηκαν αναφορικά με τις μηχανικές και φυσικές τους ιδιότητες κρίθηκαν 
επίσης επικίνδυνα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί συνεχίζεται η παρουσία τέτοιων επικίνδυνων ουσιών στα παιδικά 
παιχνίδια και γιατί δεν υπάρχει ενημέρωση του κοινού για τους παρανομούντες.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.652, ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε άρθρο του στην “Irish Left Review” ο Michael 
Youlton αναφέρει ότι ο πρώην Πρωθυπουργός της Φινλανδίας Martti Ahtisaari, ο 
οποίος προεδρεύει της περιβόητης “Independent Committee on Turkey”, ένας 
οργανισμός που αγωνίζεται για την άνευ όρων ένταξη της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή 
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Ένωση, βρέθηκε να διατηρεί στην Ελβετία και την Κύπρο λογαριασμούς τριών 
εκατομμυρίων ευρώ, σύμφωνα με έρευνα των Ηνωμένων Εθνών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του αυτή την καταγγελία και πόσο βάσιμη είναι.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.653, ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε ενημερωθεί ότι υπάρχουν αυξημένα κρούσματα καρκίνου στο χωριό 
Ζακάκι Λεμεσού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έγινε επιδημιολογική έρευνα για το εν λόγω θέμα και, αν 
υπάρχει πόρισμα, ποιο είναι αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.654, ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το κονδύλι του Κλάδου ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών που προοριζόταν για επιδιόρθωση της κοινά γνωστής ως Πράσινης 
Πολυκατοικίας στην οδό Κοτζιά Τεπέ στη Λάρνακα θα μεταφερθεί στο Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και πότε υπολογίζεται να γίνουν οι επιδιορθώσεις στην εν 
λόγω πολυκατοικία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.655, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να αντικαταστήσει τα στέγαστρα που είναι από 
αμίαντο στους χώρους στάθμευσης στο συνοικισμό Αγίας  Νάπας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.656, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με απάντηση του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
σε ερώτησή μου κατά τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2010, η 
εισήγηση του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για 100% κρατική χορηγία 
στην τοποθέτηση φωτοβολταϊκών σε 5 000 στέγες σπιτιών πολύτεκνων ή άπορων 
οικογενειών στα επόμενα πέντε χρόνια επρόκειτο να συζητηθεί σε σύσκεψη στο 
υπουργείο στις 22 ∆εκεμβρίου 2009. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις αποφάσεις της σύσκεψης αυτής.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.657, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι έχει ξεκινήσει η κοπή μεγάλων πεύκων και άλλων 
δέντρων στον προσφυγικό συνοικισμό στο ∆ασάκι της Άχνας, προκειμένου να 
δημιουργηθούν οικόπεδα για νεαρά ζευγάρια προσφύγων. 

 Ο συγκεκριμένος χώρος αποτελεί το μόνο χώρο πρασίνου του συνοικισμού, 
ενώ έχει σημειωθεί ότι υπάρχουν εναλλακτικοί χώροι στην περιοχή για ανέγερση 
κατοικιών χωρίς την κοπή δέντρων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν εξεταστεί εναλλακτικοί χώροι για ανέγερση κατοικιών.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.658, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα το Υπουργικό Συμβούλιο έχει εκδώσει 
συμπληρωματική απόφαση για την υδροδότηση και την άρδευση των γηπέδων γκολφ, 
που προνοεί διάφορες διευκολύνσεις προς τα υφιστάμενα γήπεδα και τις αναπτύξεις 
οικισμών παραθεριστικής κατοικίας των γηπέδων γκολφ, αλλά παρέχει και 
διευκρινίσεις που αφορούν την παροχή νερού από αφαλάτωση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ακριβείς διευθετήσεις που αφορούν την ύδρευση και άρδευση 
των αναπτύξεων των γηπέδων και των παραθεριστικών οικισμών των γηπέδων 
γκολφ, καθώς και την υπηρεσιακή άποψη και θέση του Τμήματος Υδάτων επί των 
αποφάσεων αυτών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.659, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Γραφείο Επιτρόπου ∆ιοικήσεως με την έκθεσή του 
Α/Π 818/2009 σχετικά με την ένταξη τεμαχίων ιδιοκτησίας μεγάλης εταιρείας που 
βρίσκονται μέσα στα όρια της Λίμνης Παραλιμνίου σε οικιστική ζώνη κατέληξε στο 
συμπέρασμα ότι αυτή η απόφαση μπορεί να μην είναι η ορθή και νόμιμη και 
ταυτόχρονα δημιουργεί εύλογες ανησυχίες για τη βιωσιμότητα του νερόφιδου natrix 
natrix, είδος κοινοτικού ενδιαφέροντος και προτεραιότητας που ενδημεί στα όρια της 
Λίμνης Παραλιμνίου, και εισηγείται την εξ υπαρχής επανεξέταση της απόφασης υπό 
το φως των παρατηρήσεων και επισημάνσεων της έρευνας του Γραφείου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
πότε και πώς θα υλοποιηθούν οι εισηγήσεις του Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
σχετικά με το παράπονο Α/Π 818/2009.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.660, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Οδηγία 2009/28/ΕΚ απαιτεί να θεσπιστεί από κάθε 
κράτος μέλος εθνικό σχέδιο δράσης για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  Στα εν 
λόγω σχέδια δράσης ορίζονται οι εθνικοί στόχοι των κρατών μελών για το μερίδιο 
ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας που θα καταναλώνεται στις μεταφορές, 
στην ηλεκτροπαραγωγή και στη θέρμανση και ψύξη το έτος 2020, λαμβάνοντας 
υπόψη τις επιπτώσεις από άλλα μέτρα πολιτικής που αφορούν την ενεργειακή 
απόδοση στην τελική κατανάλωση ενέργειας.  Τα σχέδια δράσης καθορίζουν και τα 
κατάλληλα μέτρα για την επίτευξη αυτών των εθνικών συνολικών στόχων.  Στις 30 
Ιουνίου 2009 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή υιοθέτησε σχεδιότυπο εθνικών σχεδίων δράσης, 
σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 4, παράγραφος 1, της Οδηγίας 2009/28/ΕΚ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει υιοθετηθεί ο σχεδιότυπος εθνικών σχεδίων δράσης και της 
Κύπρου και σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εισαγωγή του στην Κύπρο.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.661, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το ∆εκέμβριο του 2007 αποφασίστηκε η κατεδάφιση του Ε΄ ∆ημοτικού 
Σχολείου Αγλαντζιάς, μετά από πολύμηνη έρευνα από ειδικούς επιστήμονες.  
Προηγήθηκαν διαμαρτυρίες των γονέων σε σχέση με την καταλληλότητα του κτιρίου, 
αφού κατά τη διάρκεια των εργασιών αντισεισμικής αναβάθμισής του εμφανίστηκαν 
πολλές κακοτεχνίες και ενδείξεις ότι κατασκευάστηκε με κακής ποιότητας υλικά.  Τα 
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έργα αντισεισμικής αναβάθμισης διακόπηκαν και άρχισε η κατεδάφιση.  ∆υστυχώς, 
παρά το γεγονός ότι έχουν παρέλθει δύο χρόνια, δεν έχουν ακόμα ξεκινήσει εργασίες 
για ανέγερση νέου κτιρίου και τα παιδιά διδάσκονται σε ακατάλληλες πρόχειρες 
αίθουσες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το ποσό που στοίχισαν τα έργα αντισεισμικής αναβάθμισης που 
διακόπηκαν και αν αποδόθηκαν ευθύνες για τους κακούς υπολογισμούς.  Επίσης 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
γιατί καθυστερούν τα έργα ανοικοδόμησης του Ε΄ ∆ημοτικού Σχολείου Αγλαντζιάς.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.662, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η πρώτη διαδικασία προκήρυξης προσφορών για 
ανέγερση του Πολυδύναμου Ιατρικού Κέντρου στις Κεντρικές Φυλακές ακυρώθηκε. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ποιους λόγους ακυρώθηκε η προκήρυξη προσφορών και ποια 
είναι τα χρονοδιαγράμματα για τη νέα προκήρυξη προσφορών για ανέγερση του 
Πολυδύναμου Ιατρικού Κέντρου στις Κεντρικές Φυλακές.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.663, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Υπηρεσία Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, αντιλαμβανόμενη το πρόβλημα που προκύπτει 
από την ποιότητα των μελετών εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον (ΜΕΕΠ), 
προχώρησε στην ετοιμασία διατάγματος με το οποίο ορίζει το περιεχόμενο τέτοιων 
μελετών.  Το διάταγμα αυτό (αρ. 420/2008) εκδόθηκε την 21η Νοεμβρίου 2008.  Αξίζει 
να σημειωθεί ότι το άρθρο 20 του Νόμου 140(Ι)/2005 παρέχει τη δυνατότητα έκδοσης 
και δεύτερου διατάγματος, το οποίο να ορίζει τα προσόντα των μελετητών που 
δικαιούνται να εκπονούν ΜΕΕΠ.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε η Υπηρεσία Περιβάλλοντος θα προχωρήσει στην ετοιμασία και 
έκδοση του δεύτερου διατάγματος, που θα αφορά τα απαιτούμενα προσόντα των 
μελετητών που εκπονούν μελέτες εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.664, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος δήλωσε σε ημερήσια εφημερίδα ότι θα πρέπει να μελετηθεί το θέμα 
της εφαρμογής του quota ως εργαλείου για την εξοικονόμηση του νερού.  Εξήγησε ότι 
θα πρέπει να καθοριστεί από τα συμβούλια υδατοπρομήθειας η κατανάλωση ανά 
άτομο και η όποια υπέρβαση από την καθορισμένη ποσότητα να χρεώνεται ακριβά.   

 Όπως είπε, όταν κάποιος υπολογίσει τις φυσιολογικές ανθρώπινες ανάγκες για 
το σύνολο των καταναλωτών, μπορεί να καθορίσει τις ανάγκες για το νοικοκυριό και 
να θέσει όριο στην κατανάλωση.  Όταν το νοικοκυριό ξεπερνά τα όρια που θέτει η 
κάθε Αρχή, τότε πρέπει να πληρώνει περισσότερα.  Με αυτό τον τρόπο θα υπάρχει 
μεγαλύτερη ευαισθητοποίηση σε θέματα υδατικού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς σκοπεύει να προωθήσει στην πράξη την ιδέα του για επιβολή 
κατά κεφαλήν quota στην κατανάλωση νερού.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.665, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα εντοπίστηκε στη δημοτική παραλία στο 
Λατσί της Πόλης Χρυσοχούς μία νεκρή μικρή φώκια monachus-monachus.  Το 
θλιβερό αυτό περιστατικό πιστοποιεί το γεγονός ότι υπάρχει ακόμα στις ακτές της 
Κύπρου ένας αριθμός από αυτό το πολύ σπάνιο είδος θαλάσσιων θηλαστικών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν εντοπιστεί φώκιες monachus-monachus στις ακτές και 
θάλασσες της Κύπρου και ποια μέτρα λαμβάνονται για την προστασία τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.666, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Το αρδευτικό έργο Κοκκινοχωριών, το οποίο υπάγεται στο Επαρχιακό 
Γραφείο Αμμοχώστου του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, είναι περίπου ηλικίας 
είκοσι πέντε χρόνων.  Εντός του 2008 σημειώθηκαν πέραν των 160 βλαβών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το πρόγραμμα συντήρησης του έργου και κατά πόσο η 
συντήρηση αυτή μπορεί να καλυφθεί από το υφιστάμενο προσωπικό ή θα χρειαστεί 
πρόσθετη στελέχωση με ωρομίσθιο προσωπικό για την επιτάχυνσή του.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.667, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Ο Ηλεκτροπαραγωγός Σταθμός Μονής έχει άδεια λειτουργίας που απαιτεί 
μεταξύ άλλων την εφαρμογή συστήματος περιβαλλοντικής διαχείρισης, σύμφωνα με 
τα διεθνή πρότυπα, που θα έπρεπε να κοινοποιηθεί στο διευθυντή της Υπηρεσίας 
Περιβάλλοντος τρεις μήνες μετά την έναρξη της ισχύος της άδειας, δηλαδή στις 05 
Ιανουαρίου 2008, αφού η άδεια δόθηκε στις 05 Οκτωβρίου 2007. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει εφαρμοστεί τέτοιο σύστημα, σύμφωνα με τους όρους 
της άδειας που δόθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, και από πότε για κάθε σταθμό (Μονής, Βασιλικού και ∆εκέλειας) 
ξεχωριστά.  Εάν όχι, πού οφείλεται η καθυστέρηση;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.668, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην ανακοίνωση της ΑΗΚ, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2009, για τη 
διαρροή μαζούτ δεν αναφέρθηκε τίποτα για την απαίτηση της άδειας διαχείρισης 
αποβλήτων όσον αφορά εφαρμογή συστήματος περιβαλλοντικής διαχείρισης. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν έχει γίνει αναφορά για το εν λόγω θέμα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.669, ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με την καθυστέρηση στη διαδικασία απαλλοτρίωσης του 
τεμαχίου 331 Φ/Σχ LIII 61 στο χωριό Ερήμη, καθώς και άλλων τεμαχίων τα οποία έχει 
προτείνει το Τμήμα Αρχαιοτήτων για απαλλοτρίωση.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.670, ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το Υπουργικό Συμβούλιο προτίθεται να αναθεωρήσει τα 
κίνητρα που δίδει στις πολύτεκνες οικογένειες σε σχέση με τη μείωση της 
στρατιωτικής θητείας.  Επίσης, ερωτάται γιατί δε μειώνεται η θητεία σε γιο πολύτεκνης 
οικογένειας με τέσσερα παιδιά χωρίς να λαμβάνεται υπόψη το φύλο των υπόλοιπων 
παιδιών  της οικογένειας, εφόσον το Υπουργικό Συμβούλιο το 2007 προχώρησε σε 
σύντμηση της θητείας παιδιών πολύτεκνων οικογενειών, με βάση την πάγια πολιτική 
της κυβέρνησης για στήριξη της πολύτεκνης οικογένειας και λήψη μέτρων που θα 
συμβάλουν στη μείωση της υπογεννητικότητας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.671, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο οι αρμόδιες υπηρεσίες έχουν προχωρήσει στην 
επιδιόρθωση των τουρκοκυπριακών κατοικιών στην περιοχή “Πάνω Παράγκες” στο 
Μούτταλλο στην Πάφο, σε ποιο στάδιο βρίσκεται η γεωτεχνική μελέτη και ποιο το 
σχετικό χρονοδιάγραμμα για τη ριζική επίλυση του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.672, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Όπως πληροφορούμαι από σχετική ερώτηση που έχει καταθέσει στη Βουλή 
των Ελλήνων ο συνάδελφος του ΠΑΣΟΚ Νάσος Αλευράς, επί προηγούμενης 
κυβερνήσεως ΠΑΣΟΚ και επί πρωθυπουργίας Κώστα Σημίτη είχε υπογραφεί 
σύμβαση προμήθειας μεταξύ ΥΕΘΑ και σουηδικής εταιρείας για την αγορά τριών 
σύγχρονων ραντάρ προς ικανοποίηση των κοινών αμυντικών αναγκών Κύπρου και 
Ελλάδας.  Τα εν λόγω ραντάρ επρόκειτο να παραδοθούν στην Εθνική Φρουρά και να 
εγκατασταθούν στην Κύπρο μετά την καταβολή του σχετικού τιμήματος. 

 Τα ραντάρ παραλήφθηκαν από το ΥΕΘΑ, αφού εξοφλήθηκαν, αλλά δε 
στάλθηκαν στην Κύπρο λόγω παρέμβασης των ΗΠΑ, εξαιτίας του ότι στο όλο 
σύστημα χρησιμοποιούνταν και εξαρτήματα αμερικανικής κατασκευής.  Τα ραντάρ 
εντάχθηκαν τελικά στον Ελληνικό Στρατό και το ΥΕΘΑ υποσχέθηκε ότι θα παραδώσει 
στην Εθνική Φρουρά άλλα προς αναπλήρωση των μη παραδοθέντων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. αν πράγματι οι πληροφορίες αυτές ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα και 

2. αν τα ραντάρ έχουν αντικατασταθεί, με τρόπο ώστε να καλύπτονται οι ανάγκες 
της Κύπρου για τις οποίες έγινε η αρχική παραγγελία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.673, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν σχέδια για αξιοποίηση της συνεχούς ροής των νερών 
του ποταμού Καρκώτη για παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας.  Επίσης παρακαλώ να 
την πληροφορήσει αν υπάρχουν σχέδια αξιοποίησης των νερών των φραγμάτων για 
παραγωγή ενέργειας, καθώς και αν υπάρχουν σχέδια για αποθήκευση της 
παραγόμενης ενέργειας από τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, π.χ. άνεμο, νερό, ήλιο 
κ.ά.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.674, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι ερευνητές στις ΗΠΑ έχουν συνθέσει την ουσία 
“monosodium glutamate”, που χρησιμοποιείται ευρέως στην παρασκευή φαγητών σε 
κινέζικα εστιατόρια και προκαλεί βλάβες στο πεπτικό σύστημα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν οι κρατικές υπηρεσίες που ελέγχουν την ασφάλεια και υγιεινή των 
τροφίμων έχουν υπόψη τους αυτές τις πληροφορίες και αν έχουν παρθεί οποιαδήποτε 
μέτρα προφύλαξης των καταναλωτών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.675, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στα νότια παράλια του νησιού μας, σε μια παράκτια ζώνη λίγων χιλιομέτρων 
από το Ζύγι μέχρι τη Μονή συγκεντρώνονται σειρά από βιομηχανίες και άλλες 
εγκαταστάσεις (δύο τσιμεντοποιεία, δύο ηλεκτροπαραγωγικοί σταθμοί, άλλες 
βιομηχανίες, σταθμός επεξεργασίας λυμάτων, σταθμός ραδιοτηλεοπτικών εκπομπών, 
ιχθυοτροφεία, ναυτική βάση κ.λπ.).  Οι κοινότητες της περιοχής, παρά το γεγονός ότι 
αντιμετωπίζουν θετικά τη λειτουργία των βιομηχανιών αυτών, γιατί προσφέρουν 
θέσεις εργασίας, ανησυχούν για τις πιθανές περιβαλλοντικές επιπτώσεις και τις 
επακόλουθες επιπτώσεις στην υγεία τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει συνεχής, συστηματική και ανεξάρτητη παρακολούθηση 
των παραμέτρων της ρύπανσης και της ποιότητας του περιβάλλοντος στην περιοχή 
Ζυγίου-Μονής, αν έχουν οργανική συμμετοχή οι επηρεαζόμενες κοινότητες και οι 
εργαζόμενοι και αν η πληροφόρηση είναι ανοικτή και προσβάσιμη στον κάθε 
ενδιαφερόμενο πολίτη.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.676, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Την παραμονή των Χριστουγέννων σημειώθηκε βλάβη στο σύστημα 
φωτισμού του διαύλου του αεροδρομίου Λάρνακας. Ως αποτέλεσμα, το αεροδρόμιο 
τέθηκε εκτός λειτουργίας για 24 ώρες με σοβαρές επιπτώσεις στην οικονομία και τον 
τουρισμό, η Κύπρος υπέστη διεθνή δυσφήμιση και πολλοί ταξιδιώτες έχουν 
ταλαιπωρηθεί αφάνταστα. 

 Σύμφωνα με πληροφορίες που δημοσιεύτηκαν στον τύπο, στις αποθήκες του 
Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας βρίσκεται από το 1999 εφεδρικό “φορητό” σύστημα 
φωτισμού του διαύλου, το οποίο προορίζεται να χρησιμοποιείται σε ειδικές 
περιπτώσεις, όπως αυτή της νύκτας της 24ης ∆εκεμβρίου, το οποίο όμως δε 
χρησιμοποιήθηκε. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει διερευνηθεί αυτή η καταγγελία και, εάν ισχύει, να δώσει τους 
λόγους της μη χρησιμοποίησης του εφεδρικού συστήματος.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.677, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Την παραμονή των Χριστουγέννων σημειώθηκε βλάβη στο σύστημα 
φωτισμού του διαύλου του αεροδρομίου Λάρνακας. 

 Σύμφωνα με πληροφορίες που δημοσιεύτηκαν στον τύπο, το πρόβλημα ήταν 
πολύ καλά γνωστό στην εταιρεία “Hermes”, διότι το σύστημα είχε ήδη παρουσιάσει 
βλάβη τέσσερις ημέρες πριν από τις 24 ∆εκεμβρίου 2009, αλλά οι αρμόδιοι της 
εταιρείας αδιαφόρησαν ή ανέβαλαν την αποκατάσταση της βλάβης. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν διερευνηθεί οι πιο πάνω καταγγελίες και αν υπάρχουν 
επιπτώσεις στην εταιρεία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.678, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μετά από τριετείς μελέτες και ενέργειες η ισραηλινή 
εταιρεία SDE ανακοίνωσε ότι βρίσκεται σε τελικές διαβουλεύσεις με κυπριακές και 
άλλες εταιρείες για διαμόρφωση κοινοπραξίας που θα παράγει στην Κύπρο 
ηλεκτρισμό από την ενέργεια των κυμάτων της θάλασσας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια είναι η θέση της κυβέρνησης για το πρωτοποριακό αυτό έργο 
ανάπτυξης των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στη χώρα μας και με ποιους τρόπους 
βοηθά στην υλοποίηση αυτής της πρότασης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.679, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Την παραμονή των Χριστουγέννων σημειώθηκε βλάβη στο σύστημα 
φωτισμού του διαύλου του αεροδρομίου Λάρνακας.  Η εταιρεία “Hermes” αποποιείται 
των ευθυνών της και καταγγέλλει κρατικές υπηρεσίες (π.χ. Πυροσβεστική Υπηρεσία) 
ότι δεν επέδειξαν πνεύμα συνεργασίας στην αντιμετώπιση του περιστατικού, με 
αποτέλεσμα να υπάρξει περαιτέρω καθυστέρηση στην επιδιόρθωση της βλάβης και 
ταλαιπωρία του κοινού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει διερευνηθεί η καταγγελία της διαχειριστικής εταιρείας 
“Hermes” και, εάν αυτή ευσταθεί, κατά πόσο υπήρξε κατανομή ευθυνών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.680, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το εμπορικό κέντρο “Madisons” λειτούργησε 
παράνομα, αφού δεν έχει εγκριθεί η αλλαγή χρήσης του κτιρίου και δεν έχει 
εξασφαλισθεί πολεοδομική άδεια.  ∆ιαπιστώνεται για άλλη μια φορά η αδυναμία των 
πολεοδομικών αρχών να τερματίσουν με άμεσο και αποτελεσματικό τρόπο τις 
παραβιάσεις του περί Πολεοδομίας Νόμου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να εξηγήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
γιατί δεν μπορούσε το Τμήμα Πολεοδομίας να “σφραγίσει” το παράνομο εμπορικό 
κέντρο και να σταματήσει άμεσα τη λειτουργία του.  Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά 
κτίριο δεν εξετάστηκε από τις αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους ως προς τη 
στατικότητά του, αλλά ούτε και ως προς άλλες πτυχές, όπως η πυρασφάλεια κ.λπ.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.681, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 11 Νοεμβρίου 2009 σημειώθηκε θανατηφόρο ατύχημα στο εργοτάξιο της 
εταιρείας “Cyprus Limni Resorts & Golf Courses PLC” στην περιοχή της Λίμνης Πόλης 
Χρυσοχούς.  Το ατύχημα, παρά το γεγονός ότι σ’ αυτό ενεπλάκησαν δύο οχήματα, 
παρουσιάστηκε ως εργατικό, αφού έγινε εντός του εργοταξίου, σε δρόμο ιδιωτικής 
χρήσης, όπου εφαρμόζονται κανόνες κυκλοφορίας διαφορετικοί από αυτούς που 
ισχύουν συνήθως στην Κύπρο.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα  ακόλουθα:  
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1. Έχει εξεταστεί το εργατικό αυτό ατύχημα; 

2. Έχουν αποδοθεί ευθύνες; 

3. Επηρεάζεται η διερεύνηση των ατυχημάτων από το γεγονός ότι οι εργασίες 
γίνονται χωρίς την απαιτούμενη πολεοδομική άδεια; 

4. Έχει εκδοθεί σχέδιο ασφάλειας και υγείας; 

5. Μετά από όλα αυτά έχει εντοπιστεί ο υπεύθυνος του ατυχήματος και έχει 
τιμωρηθεί αναλόγως;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.682, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Επίτροπος Περιβάλλοντος και η Γενική Ελέγκτρια 
της ∆ημοκρατίας έχουν εντοπίσει την έλλειψη κανονισμών που διέπουν τη λειτουργία 
των πλυντηρίων αυτοκινήτων, με αποτέλεσμα τα περισσότερα από αυτά να 
χρησιμοποιούν νερό από το δίκτυο ύδρευσης αντί ανακυκλωμένο.  Η σπατάλη νερού 
είναι πολύ μεγάλη, ενώ διαπιστώνεται και άνιση μεταχείριση των πολιτών, αφού, ως 
γνωστό, το πλύσιμο αυτοκινήτων με λάστιχο θεωρείται παράνομη πράξη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, προκειμένου να αντιμετωπιστεί 
η μεγάλη σπατάλη ύδατος από τα πλυντήρια αυτοκινήτων και να αρθεί η άνιση 
μεταχείριση των Κυπρίων πολιτών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.683, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι το δημοτικό συμβούλιο Λευκωσίας αποφάσισε να 
παραχωρήσει πολεοδομική άδεια για χωροθέτηση νηπιαγωγείου στην πιο 
πολυσύχναστη και ρυπογόνο λεωφόρο της Λευκωσίας, τη λεωφόρο Γρίβα ∆ιγενή, και 
παραπλεύρως σταθμού πετρελαιοειδών.  Η απόφαση αυτή λήφθηκε παρά τη 
σύσταση άρνησης της τεχνικής υπηρεσίας, που υποδείκνυε τους κινδύνους για την 
υγεία και ασφάλεια των παιδιών. 

 Εκείνο όμως που είναι ιδιαίτερα περίεργο και προηγήθηκε της απόφασης του 
δημοτικού συμβουλίου είναι ότι οι αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους, όπως το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και η Υπηρεσία Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, δε βρήκαν να πουν ουσιαστικά τίποτα για τη ρύπανση και 
τον επηρεασμό που θα έχει μία ευαίσθητη ομάδα πληθυσμού, όπως τα παιδιά.  Το 
μόνο που επισήμαναν ήταν η ηχορρύπανση της περιοχής και πρότειναν να ληφθούν 
τα αναγκαία μέτρα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν προσμετρηθεί οι περιβαλλοντικοί παράγοντες επαρκώς, 
πριν γνωμοδοτήσουν θετικά οι αρμόδιες υπηρεσίες.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.684, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μια πευκόφυτη περιοχή στην τοποθεσία “Μονοβάτι” 
στη Μοσφιλωτή έχει εκχερσωθεί, για να γίνει διαχωρισμός οικοπέδων για φτωχές 
οικογένειες.  Σύμφωνα με πληροφορίες, έχει αποκοπεί αριθμός πεύκων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν πράγματι έχουν κοπεί δέντρα, αν υπήρξε αδειοδότηση από το 
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αρμόδιο Τμήμα ∆ασών και αν δεν ήταν δυνατό να διασωθούν τα δέντρα με πρόνοιες 
που αφορούν το οδικό δίκτυο και τους χώρους πρασίνου.  Τέλος, παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εκπονηθεί 
μελέτη εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον για τη συγκεκριμένη ανάπτυξη.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.685, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 15 και 17 ∆εκεμβρίου 2009 απασχόλησαν τα μέσα μαζικής ενημέρωσης 
πληροφορίες που αφορούσαν την παράνομη απόρριψη στην ύπαιθρο 
χρησιμοποιημένου στρατιωτικού υλικού.  Όπως είναι γνωστό, η απόρριψη αποβλήτων 
είναι παράνομη πράξη και αποτελεί ποινικό αδίκημα.  Γνωρίζω ότι το Υπουργείο 
Άμυνας έχει συστήσει από ετών ειδική επιτροπή που συντονίζει μέτρα και πολιτικές 
που αφορούν την προστασία του περιβάλλοντος από στρατιωτικές δραστηριότητες.  
Αυτό αποδεικνύει ότι έγκαιρα το Υπουργείο Άμυνας έχει ευαισθητοποιηθεί στα θέματα 
προστασίας του περιβάλλοντος, άρα προφανώς και έχει εφαρμόσει τις βέλτιστες 
πρακτικές στον τομέα της διαχείρισης των αποβλήτων.  Είναι λοιπόν άξιο απορίας 
πώς βρέθηκαν απόβλητα στρατιωτικού υλικού -στη μια μάλιστα περίπτωση και 
τοξικού περιεχομένου (φορητοί ηλεκτρικοί συσσωρευτές)-πεταγμένα στην ύπαιθρο.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες του Υπουργείου Άμυνας σε σχέση με τη διάθεση των 
διάφορων ρευμάτων αποβλήτων των ενόπλων δυνάμενων της χώρας, αν 
διερευνήθηκε το περιστατικό του ∆εκεμβρίου 2009, αν εντοπίστηκαν οι υπεύθυνοι, 
καθώς και αν έχουν τιμωρηθεί αναλόγως.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.686, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2010 , του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν πωληθεί τουρκοκυπριακά τεμάχια στο χωριό 
Μανδριά της επαρχίας Πάφου και ποια είναι αυτά.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.687, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ετοιμασία του νομοσχεδίου που αφορά τις 
άδειες παροχής διευκολύνσεων ή υπηρεσιών στις παραλίες, τους λόγους που 
καθυστερεί και πότε υπολογίζεται να είναι έτοιμο, για να κατατεθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.688, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχει παρατηρηθεί ότι τελευταία σημειώνονται πιο συχνά πλημμύρες στο 
χωριό Μανδριά της Πάφου, λόγω των έργων που έγιναν στην Αναρίτα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει για το λόγο αυτό σε εξέλιξη αντιπλημμυρικό έργο στο εν 
λόγω χωριό και ποιο το σχετικό χρονοδιάγραμμα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.689, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Όπως πληροφορούμαι, η ελληνική κυβέρνηση, ακολουθώντας το παράδειγμα 
και άλλων ευρωπαϊκών κυβερνήσεων, θέτει σε άμεση εφαρμογή πρόγραμμα για την 
οικειοθελή επιστροφή εκατοντάδων μη νόμιμων μεταναστών στις χώρες καταγωγής 
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τους.  Στην προσπάθεια αυτή η ελληνική κυβέρνηση αξιοποιεί κοινοτικά κονδύλια, 
αφού, μεταξύ άλλων, προβλέπεται και η καταβολή ενός ποσού χρημάτων σε όλους 
όσοι ενταχθούν στο πρόγραμμα, από το οποίο το 50% δίνεται εξαρχής και το 
υπόλοιπο, όταν οι μετανάστες φτάσουν στην πατρίδα τους.  Προβλέπεται επίσης η 
τουλάχιστον εξάμηνη παρακολούθηση της παραμονής αυτών που επιστρέφουν. 

 Υπό το φως των πιο πάνω στοιχείων, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει απασχολήσει την κυπριακή 
κυβέρνηση το ενδεχόμενο υιοθέτησης ενός ανάλογου προγράμματος εθελούσιας 
επαναπροώθησης μη νόμιμων μεταναστών στις πατρίδες τους αξιοποιώντας σχετικά 
κονδύλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.690, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η πληροφορία ότι η κυπριακή κυβέρνηση έχει υποδείξει στις αρχές της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης τη συμπερίληψη της ευρύτερης περιοχής του ακρωτηρίου 
Κορμακίτη στις προστατευόμενες περιοχές του προγράμματος “Φύση 2000” έχει 
προκαλέσει ανάμικτες αντιδράσεις στους Μαρωνίτες κατοίκους της κοινότητας.  Από 
τη μια, εκφράζεται ικανοποίηση για την προστασία μιας περιοχής σπάνιου φυσικού 
κάλλους και, από την άλλη, έντονη ανησυχία για το ενδεχόμενο εκμηδενισμού της 
αξίας των περιουσιών και επιβολής απαγορευτικών περιορισμών για την οποιαδήποτε 
μορφή ανάπτυξης. 

 Για τους λόγους αυτούς, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο προηγήθηκε διαβούλευση με τον αντιπρόσωπο των Μαρωνιτών και 
το κοινοτικό συμβούλιο Κορμακίτη, 

2. κατά πόσο έχουν ληφθεί υπόψη οι ιδιαιτερότητες της περιοχής και μεταξύ 
αυτών η τουρκική κατοχή και η ύπαρξη εγκλωβισμένων Μαρωνιτών και 

3. κατά πόσο έχει προηγηθεί μια ολοκληρωμένη μελέτη που να λαμβάνει υπόψη 
τα συμφέροντα των εγκλωβισμένων Μαρωνιτών και την ανάγκη για μια 
ισόρροπη και βιώσιμη ανάπτυξη.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.691, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Πληροφορούμαι ότι τον τελευταίο καιρό στα κατεχόμενα βρίσκονται σε εξέλιξη 
διεργασίες για τη διοικητική συμπερίληψη των κοινοτήτων Κορμακίτη και Καρπάσειας 
στο διαμέρισμα του δήμου Λαπήθου.  Η προσπάθεια αυτή έχει προκαλέσει 
προβληματισμό και ανησυχία τόσο στους εγκλωβισμένους Μαρωνίτες των δύο 
κοινοτήτων όσο και ευρύτερα στη μαρωνιτική κοινότητα. 

 Παρακαλώ συναφώς τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο οι συγκεκριμένες πληροφορίες ανταποκρίνονται στην 
πραγματικότητα, 

2. ποιες επιπτώσεις μπορεί να έχει μια τέτοια εξέλιξη για την επιβίωση των 
Μαρωνιτών στις κατεχόμενες κοινότητές τους και κυρίως για τη διαφύλαξη της 
διοικητικής και πολιτιστικής τους αυθυπαρξίας και αυτοτέλειας έστω και υπό το 
σημερινό καθεστώς της τουρκικής κατοχής, 

3. κατά πόσο είναι δυνατόν με τις ρυθμίσεις αυτές ο έλεγχος διάφορων 
δραστηριοτήτων των εγκλωβισμένων μας -θρησκευτικά, εκπαιδευτικά, 
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πολιτιστικά ζητήματα- να περάσει στον πλήρη έλεγχο των κατοχικών αρχών και 

4. για τα μέτρα που λαμβάνονται για την αποτελεσματική προστασία των 
εγκλωβισμένων Μαρωνιτών μας χωρίς τον κίνδυνο περαιτέρω αλλοίωσης των 
δικαιωμάτων και της φυσιογνωμίας τους μέσω της προώθησης ανάλογων 
“ανώδυνων”, φαινομενικά, διοικητικών ρυθμίσεων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.692, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η ελληνική κυβέρνηση στην προσπάθειά της να πατάξει το φαινόμενο της 
φοροδιαφυγής επαναφέρει το κίνητρο της έκπτωσης φόρου-φοροαπαλλαγής μέσω 
της επίδειξης ταμειακών αποδείξεων για τις αγορές αγαθών και υπηρεσιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο υπάρχει σκέψη στην κυβέρνηση για την εφαρμογή και στην Κύπρο ενός 
ανάλογου μέτρου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.693, ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω ενημερωθεί, μετά από συνάντηση που είχα με Άγγλους υπηκόους που 
διαμένουν στην περιοχή “Κάππαρη” στο Παραλίμνι, ότι δεν υπάρχουν διαβάσεις 
πεζών στην οδό Κάππαρη.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τους λόγους για τους οποίους δεν έγιναν μέχρι σήμερα διαβάσεις 
στον εν λόγω δρόμο, αν η αρμόδια αρχή προτίθεται να κατασκευάσει αυτές τις 
διαβάσεις και πότε υπολογίζεται να γίνουν, έτσι ώστε να διασφαλιστεί η μετακίνηση 
των πεζών που διαμένουν στις ήδη πυκνοκατοικημένες περιοχές κατά μήκος του 
δρόμου αυτού.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.694, ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας Γιώργος Παπανδρέου με δηλώσεις του στις 
28 ∆εκεμβρίου 2009 (βλέπε “Ελευθεροτυπία” 29ης ∆εκεμβρίου 2009) παραδέχτηκε ότι 
το σύστημα τελών κυκλοφορίας, το οποίο, όπως ισχύει στην Ελλάδα, προβλέπει 
υψηλά τέλη κυκλοφορίας για παλαιάς τεχνολογίας αυτοκίνητα μεγάλου κυβισμού, έχει 
εξελιχθεί σε χαράτσι, γι’ αυτό και είναι άδικο.  ∆εσμεύτηκε μάλιστα ότι θα προχωρήσει 
τάχιστα στη λήψη διορθωτικών μέτρων. 

 Το σύστημα τελών κυκλοφορίας που ισχύει στην Κύπρο είναι παρόμοιο με 
αυτό της Ελλάδας.  Ισχύει δηλαδή το χαράτσι, χωρίς μάλιστα να ισχύει και το 
επωφελές μέτρο της απόσυρσης παλαιών αυτοκινήτων για τη νέα χρονιά.  Αυτό 
πρακτικά σημαίνει ότι από το ισχύον σύστημα πλήττονται κυρίως πολίτες οι οποίοι δεν 
έχουν τη δυνατότητα να αγοράσουν καινούρια αυτοκίνητα και είναι “καταδικασμένοι” 
να κυκλοφορούν με παλαιάς τεχνολογίας, ενεργοβόρα και με υψηλά τέλη κυκλοφορίας 
αυτοκίνητα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται: 

1. να επαναφέρει για το 2010 το μέτρο της απόσυρσης αυτοκινήτων παλαιάς 
τεχνολογίας, 

2. να προχωρήσει σε αναθεώρηση του ισχύοντος συστήματος τελών κυκλοφορίας, 
για να απαμβλύνει τις διαπιστωμένες αδικίες.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.695, ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με σχετικά δημοσιεύματα, το αεροδρόμιο Λάρνακας, μετά την 
επιβολή των νέων τελών, έχει καταστεί το ακριβότερο στην Ευρώπη.  Αυτό 
καταγγέλλει εκ νέου και ο ∆ιεθνής Σύνδεσμος Αερομεταφορέων (IATA).  Μάλιστα, ο 
IATA καταλογίζει σχετικές ευθύνες και στην κυπριακή κυβέρνηση για την κατάσταση 
αυτή. 

 Τα υψηλά τέλη αποτελούν σοβαρό αντικίνητρο για τη χρησιμοποίηση του 
αεροδρομίου από αεροπορικές εταιρείες.  Το γεγονός αυτό αυξάνει το κόστος του 
τουριστικού μας προϊόντος, επηρεάζοντας αρνητικά την εισερχόμενη τουριστική 
κίνηση. 

 ∆εδομένων των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνει, προκειμένου να επέλθει ένας 
εξορθολογισμός και μια εκλογίκευση στα νέα τέλη του αεροδρομίου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.696, ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Η ολοκληρωμένη λειτουργία του Επαρχιακού Γραφείου Αμμοχώστου του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων προϋποθέτει τη στελέχωση και την ύπαρξη 
υποδομών και εξοπλισμού, που σήμερα δεν υπάρχουν (π.χ. κτιριακή αναβάθμιση, 
ηλεκτρονικοί υπολογιστές, λειτουργός λογιστηρίου, γραμματέας κ.λπ.). 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το πρόγραμμα της πλήρους λειτουργίας του Επαρχιακού 
Γραφείου Αμμοχώστου του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, πότε υπολογίζεται να 
στελεχωθεί με το απαραίτητο προσωπικό και να του παρασχεθούν οι αναγκαίες 
υποδομές σε κτιριακό και άλλο εξοπλισμό, ώστε να λειτουργήσει σε ανεξάρτητη και 
ολοκληρωμένη βάση και να παρέχει αποτελεσματικά τις υπηρεσίες του στους 
κατοίκους της επαρχίας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.697, ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, συνηθίζεται κατά την περίοδο των εορτών 
των Χριστουγέννων το Τμήμα ∆ασών να διαθέτει προς πώληση στο κοινό 
χριστουγεννιάτικα δένδρα.  Σύμφωνα με τη σχετική ανακοίνωση του Τμήματος ∆ασών, 
ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2009, τα δένδρα που υλοτομούνται προέρχονται από 
αραιώσεις δασικών φυτειών. 

 Με βάση παλαιότερη ανακοίνωση του Τμήματος ∆ασών που βρίσκεται 
αναρτημένη στις ανακοινώσεις του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών και φέρει 
ημερομηνία 8 Νοεμβρίου 2006, κατά το εν λόγω έτος διατέθηκε στο κοινό πολύ μικρός 
αριθμός κέδρων και ελάτων. 

 Τα κέδρα είναι εξαιρετικά σημαντικά για τη βιοποικιλότητα του νησιού μας και 
δεν πρέπει να λησμονούμε ότι ανήκουν στα είδη που περιλαμβάνονται στο “Κόκκινο 
Βιβλίο της Χλωρίδας της Κύπρου” και πρέπει να προστατευτούν με κάθε κόστος.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν συνεχίζεται η υλοτόμηση κέδρων και ελάτων στα κυπριακά δάση 
και, εάν ναι, πόσα δένδρα έχουν κοπεί από το 2006 μέχρι σήμερα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.698, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Η κυβέρνηση της Λευκορωσίας αρνήθηκε πρόσφατα να χορηγήσει θεώρηση 
εισόδου στο βουλευτή κ. Χρήστο Πουργουρίδη, ο οποίος επρόκειτο να επισκεφθεί τη 
χώρα αυτή με την ιδιότητα του μέλους της ΚΣΣΕ, σε εκτέλεση σχετικής πολιτικής 
απόφασης για τη διερεύνηση της κατάστασης των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των 
πολιτικών ελευθεριών. 

 Την απόφαση αυτή της κυβέρνησης της Λευκορωσίας καταδίκασε πολύ 
πρόσφατα με ομόφωνο ψήφισμά του το συνέδριο του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος, 
το οποίο συνήλθε στη Βόννη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα διαβήματα στα οποία έχει προβεί η κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
προκειμένου να διαμαρτυρηθεί για την απόφαση αυτή της κυβέρνησης της 
Λευκορωσίας, η οποία στρέφεται κατά εκλελεγμένου αντιπροσώπου του κυπριακού 
λαού.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.699, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Πολύ πρόσφατα ο αντιδήμαρχος Λάρνακας κατήγγειλε δημοσίως ότι η Α΄ 
φάση του έργου για το δρόμο Λάρνακας-∆εκέλειας μήκους 1,2 χμ., η οποία ξεκίνησε 
στα τέλη του 2008, ενώ θα έπρεπε ήδη να έχει παραδοθεί, όπως προέβλεπε το 
συμβόλαιο, όχι μόνο δεν έχει ακόμη παραδοθεί, αλλά παρατηρούνται μεγάλες 
καθυστερήσεις, χωρίς να έχει οριστεί συγκεκριμένη ημερομηνία παράδοσης του έργου.  
Η κατάσταση αυτή, εκτός από την ταλαιπωρία που προκαλεί, επηρεάζει δυσμενώς 
την εμπορική κίνηση και δραστηριότητα δεκάδων επιχειρήσεων που 
δραστηριοποιούνται στη σημαντική αυτή εμπορική λεωφόρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. πότε πρόκειται οριστικά να παραδοθεί η Α΄ φάση του δρόμου Λάρνακας-
∆εκέλειας, 

2. αν προβλέπονται στο συμβόλαιο ρήτρες για την κατασκευάστρια εταιρεία 
σχετικά με την υπέρβαση των συμβατικών της υποχρεώσεων, 

3. αν υπάρχει μέχρι στιγμής υπέρβαση του προβλεπόμενου από το συμβόλαιο 
κόστους και ποιο είναι αυτό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.700, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Λόγω της οικονομικής κρίσης και των αυξημένων ποσοστών ανεργίας, έχει 
αυξηθεί και ο αριθμός των συμπολιτών μας που αντιμετωπίζουν πιεστικά οικονομικά 
προβλήματα.  ∆εν είναι υπερβολή να αναφερθώ ότι επί εβδομαδιαίας πλέον βάσεως 
στο γραφείο μου προσέρχονται δύο με τρία διαφορετικά κάθε φορά άτομα, τα οποία 
ζητούν οικονομική βοήθεια για την αντιμετώπιση των άμεσων επισιτιστικών τους 
αναγκών. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα δεδομένα αυτά, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση λειτουργίας 
και στην Κύπρο του θεσμού “κοινωνικό παντοπωλείο”.  ένας ιδιαίτερα επιτυχημένος 
θεσμός που ξεκίνησε το 1990 από τη Γαλλία και λειτουργεί εδώ και καιρό στην Ελλάδα 
και άλλες ευρωπαϊκές χώρες σε στενή συνεργασία με την τοπική αυτοδιοίκηση και 
ιδιωτικές εταιρείες γενικού εμπορίου. 

 Τα κοινωνικά παντοπωλεία προσφέρουν σε άπορες οικογένειες είδη πρώτης 
ανάγκης, όπως είδη παντοπωλείου, τρόφιμα, είδη ένδυσης και υπόδησης, 
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απορρυπαντικά, παιχνίδια και άλλα χρειώδη, εντελώς δωρεάν.  Ο θεσμός αυτός 
αποτελεί μια πρωτοπόρα και βαθιά ανθρωπιστική δράση, που εκφράζει έμπρακτα την 
αλληλεγγύη της πολιτείας και των ιδιωτικών επιχειρήσεων σε όσους από τους 
συμπολίτες μας αντιμετωπίζουν άμεσα και σοβαρά οικονομικά προβλήματα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.701, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Όπως προκύπτει τόσο από ρεπορτάζ εφημερίδων όσο και από μια επιτόπια 
επίσκεψη, ο χώρος της Αλυκής Λάρνακας αποτελεί, ακόμη και σήμερα, χώρο 
απόρριψης σκουπιδιών και άχρηστων αντικειμένων.  Η εικόνα αυτή έρχεται σε πλήρη 
αντίθεση με την εικόνα που θα πρέπει να έχει ο σημαντικότερος υδροβιότοπος της 
Κύπρου, ο οποίος μάλιστα προστατεύεται, έστω και κατ’ όνομα, από διεθνείς 
συμβάσεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. για τα μέτρα που λαμβάνονται, για να τερματιστεί το φαινόμενο της απόρριψης 
σκουπιδιών, 

2. για τις καταγγελίες που έχουν μέχρι σήμερα γίνει εις βάρος αυτών που 
παραβιάζουν τη νομοθεσία και 

3. για τη συνεργασία που έχει αναπτυχθεί με τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης, 
προκειμένου να υπάρχει οργανωμένη και συνεχής επιτήρηση της περιμέτρου 
της Αλυκής Λάρνακας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.702, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στεροειδή αναβολικά που χρησιμοποιούνται για ντοπάρισμα και αρκετές 
συνθετικές ουσίες που σχεδιάστηκαν να μιμούνται τη δράση παράνομων ναρκωτικών 
ουσιών πρόσφατα προστέθηκαν από τη Βρετανία στη λίστα των απαγορευμένων 
ουσιών. 

 Η απαγόρευση αφορά, μεταξύ άλλων, τον οργανικό διαλύτη GBL (γ-
βουτυρολακτόνη), ο οποίος μετατρέπεται από τον ανθρώπινο οργανισμό στην 
απαγορευμένη κατασταλτική ουσία GHB, καθώς και τις πιπεραζίνες, όπως η ουσία 
BZP (βενζυλπιπεραζίνη), η οποία χρησιμοποιούνταν ως νόμιμο υποκατάστατο του 
έκστασι και των αμφεταμινών.  

 Οι ανησυχίες για τις επιπτώσεις από τη χρήση των ουσιών αυτών, ειδικά όταν 
γίνεται με παράλληλη κατανάλωση αλκοόλ, έφτασαν στα πρωτοσέλιδα των 
εφημερίδων τον Απρίλιο, όταν η φοιτήτρια ιατρικής Χέστερ Στιούαρτ, 21 ετών, πέθανε 
μετά από χρήση GBL.  Η μητέρα της είχε τότε απευθύνει έκκληση για απαγόρευση της 
ουσίας σε όλη τη Βρετανία. 

 Στην κατηγορία C των απαγορευμένων ουσιών προστέθηκαν επίσης 15 
στεροειδή αναβολικά, που γίνονται συχνά αντικείμενο κατάχρησης στα γυμναστήρια. 

 Υπό το φως των πιο πάνω πληροφοριών, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός 
να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων:  

1. κατά πόσο οι πιο πάνω ουσίες στην Κύπρο είναι νόμιμες ή παράνομες και 

2. για τα μέτρα που λαμβάνονται, προκειμένου να αντιμετωπιστεί το φαινόμενο 
χρήσης άλλων ουσιών που κυκλοφορούν νομίμως στην αγορά ως 
υποκατάστατα των ναρκωτικών ουσιών.»  



 52

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.703, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους σχεδιασμούς του υπουργείου του που αφορούν τη φοιτητική 
χορηγία.  ∆εδομένου ότι η φοιτητική χορηγία είναι κεκτημένο των φοιτητών, που 
δόθηκε για πρώτη φορά το 1998, ερωτάται ο υπουργός αν ισχύουν οι δηλώσεις του 
σε καθημερινή εφημερίδα, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2009, ότι λογαριάζει να 
περιορίσει ή να αποκόψει το συγκεκριμένο επίδομα από μερίδα της φοιτητικής 
κοινότητας. 

 ∆εδομένου επίσης ότι από τη μέρα που δόθηκε η φοιτητική χορηγία μέχρι 
σήμερα ο τιμάριθμος έχει πολλαπλασιαστεί, ερωτάται αν θα προχωρήσει το 
υπουργείο του σε αύξηση της φοιτητικής χορηγίας τουλάχιστο στα όρια της αύξησης 
του τιμαρίθμου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.704, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, όσον αφορά τα παρατηρητήρια τιμών βασικών καταναλωτικών 
προϊόντων, τα ακόλουθα: 

1. Πόσα παρατηρητήρια και για ποιες κατηγορίες προϊόντων διενεργήθηκαν μέχρι 
στιγμής; 

2. Πόσα άτομα απασχολούνται στα παρατηρητήρια και ποιο είναι το κόστος της 
λειτουργίας τους; 

3. Πόσοι είναι οι επισκέπτες στην ιστοσελίδα του υπουργείου όπου αναρτώνται τα 
παρατηρητήρια; 

4. Τα προϊόντα που αξιολογούνται προαποφασίζονται ή επιλέγονται τυχαία για 
σκοπούς αιφνιδιαστικής και πιο αποτελεσματικής αξιολόγησης; 

5. Ποια είναι τα μετρήσιμα πλεονεκτήματα της διαδικασίας που ακολουθείται; 

6. Γίνονται σκέψεις για αναθεώρηση του τρόπου λειτουργίας τους, ώστε να 
καταστεί η διαδικασία πιο αποδοτική σε σχέση τόσο με τις ώρες εργασίας των 
λειτουργών όσο και με τη σωστή ενημέρωση των καταναλωτών;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.705, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η πορεία υιοθέτησης του κεκτημένου Σένγκεν; 

2. Κάθε πότε αξιολογείται η Κυπριακή ∆ημοκρατία από την ΕΕ για την πρόοδό 
της; 

3. Έχουν αρχίσει οι δοκιμές για το Σύστημα Πληροφοριών Σένγκεν; 

4. Ποια η προετοιμασία που έχει γίνει στις πρεσβείες και τα προξενεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας τα τελευταία δύο χρόνια; 

5. Τα δύο καινούρια αεροδρόμια (Πάφου και Λάρνακας) έχουν σχεδιαστεί με 
προδιαγραφές Σένγκεν; 

6. Ποιο λιμάνι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας θα έχει τις απαιτούμενες 
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προδιαγραφές; 

7. Πόσο θα επηρεάσει την ένταξή μας στο Σένγκεν η υιοθέτηση του Κανονισμού 
για την Πράσινη Γραμμή;  Μήπως υπάρχουν άλλα ανάλογα προβλήματα λόγω 
της γραμμής αντιπαράταξης;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.706, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Μιχάλη Πολυνείκη, ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2008, σε ερώτηση που υπέβαλα 
μέσω της Βουλής των Αντιπροσώπων σε σχέση με την ανάγκη σύστασης επαρκούς, 
ικανοποιητικού και ασφαλούς νομικού πλαισίου για τη λειτουργία των καταστημάτων 
πώλησης κατοικίδιων ζώων, πουλιών, ιχθύων και ερπετών, που να συνάδει με την 
ευρωπαϊκή νομοθεσία για την προστασία των ζωικών ειδών αναφέρονται τα εξής: 

 “Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες έχουν ήδη εντοπίσει το κενό όσον αφορά την 
ύπαρξη συγκεκριμένου νομικού πλαισίου για τη λειτουργία των χώρων όπου 
πωλούνται ζώα συντροφιάς, πέραν των γενικών προνοιών των περί Προστασίας και 
Ευημερίας των Ζώων Νόμων και των περί της Υγείας των Ζώων Νόμων, και στην 
παρούσα φάση βρίσκονται σε στάδιο ετοιμασίας κανονισμών λειτουργίας των 
υποστατικών πώλησης ζώων συντροφιάς με βάση το άρθρο 32 των περί Προστασίας 
και Ευημερίας των Ζώων Νόμων του 1994 έως 2002.  Στους υπό διαμόρφωση 
κανονισμούς θα υπάρχουν πρόνοιες για την υγεία και την ευημερία των ζώων, καθώς 
και για τα είδη ή κατηγορίες ειδών ζώων τα οποία θα δικαιούται ο ιδιοκτήτης κάθε 
υποστατικού να διατηρεί και να διαθέτει προς πώληση, ανάλογα με το χώρο και τον 
εξοπλισμό που διαθέτει το υποστατικό του.  Επιπλέον, προβλέπονται η εξασφάλιση 
άδειας από τον ιδιοκτήτη για τη λειτουργία του υποστατικού, καθώς και η τήρηση 
αρχείου για τα εισερχόμενα και εξερχόμενα ζώα με στόχο την ιχνηλασιμότητά τους, 
όπου παρίσταται ανάγκη.” 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα κατατεθούν στη Βουλή προς έγκριση οι εν λόγω κανονισμοί, 
που ετοιμάζονται για περισσότερο από δώδεκα μήνες.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.707, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς θα αναβαθμιστεί η λειτουργία της Επιτροπής ∆ικαιωμάτων των 
Ασθενών και θα εφαρμοστεί η νομοθεσία, αφού δεν έχει συμπεριληφθεί αυξημένο 
ποσό για το 2010, και πόσοι γραμματειακοί λειτουργοί έχουν αποσπαστεί σε αυτή.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.708, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιες ενέργειες και δράσεις θα υλοποιηθούν και εντός ποίων 
χρονοδιαγραμμάτων, μετά την έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως αναφορικά με την 
ποινική, τη σωφρονιστική και τη μετασωφρονιστική μεταχείριση ουσιοεξαρτώμενων 
προσώπων και την εισαγωγή και διάθεση ναρκωτικών στις Κεντρικές Φυλακές.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.709, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα παραληφθεί ο νέος εξοπλισμός για το φυσικοθεραπευτήριο 
της Πτέρυγας Παραπληγικών του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.710, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε και με ποιους ειδικούς θα ενισχυθεί η ομάδα ψυχικής υγείας που 
στελεχώνει τις Κεντρικές Φυλακές.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.711, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πού βρίσκεται το θέμα της τροποποίησης του περί Περίθαλψης 
και Μεταχείρισης Τοξικομανών Νόμου (1992), για να επιτραπεί η εφαρμογή της 
εναλλακτικής ποινής για ουσιοεξαρτώμενα άτομα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.712, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε ενημερωθεί ότι συμβαίνουν αρκετά δυστυχήματα στο δρόμο από το 
συνοικισμό της ∆ερύνειας προς Σωτήρα, μπροστά από την εκκλησία του Αποστόλου 
Βαρνάβα, εκ των οποίων ένα ήταν θανατηφόρο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται η αρμόδια αρχή να κατασκευάσει κυρτώματα 
στον εν λόγω δρόμο, ώστε να αποφευχθούν περαιτέρω δυστυχήματα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.713, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Λύκειο Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ στη 
∆ασούπολη δεν κρίθηκε κατάλληλο να δεχθεί αντισεισμική αναβάθμιση λόγω της 
πολύ κακής κατάστασης στην οποία βρίσκεται.  Κάποιοι θεωρούν ότι το κτίριο είναι 
επικίνδυνο και μπορεί, σε περίπτωση σεισμού, να καταρρεύσει. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την κατάσταση του συγκεκριμένου κτιρίου, καθώς επίσης αν 
υπάρχουν και άλλα σχολικά κτίρια που αντιμετωπίζουν το ίδιο πρόβλημα.»   

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.01.286 και 

23.06.009.03.550, ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2007 και 26 Μαΐου 2009 
αντίστοιχα, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κατ' αρχήν δεν θεωρεί ότι 
έχει αρμοδιότητα για την παρακολούθηση της εξέλιξης του φαινομένου των σεκτών και 
παραθρησκευτικών οργανώσεων. Κατά συνέπεια, δεν είναι δυνατόν από μέρους του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως να δοθούν στοιχεία για τον αριθμό των 
σεκτών και παραθρησκευτικών οργανώσεων που δραστηριοποιούνται στην Κύπρο. 

 Είναι γεγονός ότι το 2001 το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως σε 
συνεργασία με την Παγκύπρια Ένωση Γονέων για την Προστασία του 
Ελληνορθόδοξου Πολιτισμού της Οικογένειας και του Ατόμου διοργάνωσε 
εκπαιδευτικό σεμινάριο με θέμα τις καταστροφικές λατρείες. Η αναφορά δε για ύπαρξη 
διακοσίων περίπου παραθρησκευτικών οργανώσεων στηρίχθηκε σε στοιχεία που 
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όπως αντιλαμβανόμαστε δόθηκαν από την Παγκύπρια Ένωση Γονέων. 

 Το Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κατοχυρώνει πλήρη ελευθερία 
σκέψεως, συνειδήσεως και θρησκείας και κατά συνέπεια η δραστηριοποίηση 
θρησκευτικών οργανώσεων οποιασδήποτε μορφής δεν συνιστά ποινικό αδίκημα και 
εκφεύγει του αντικειμένου των αρμοδιοτήτων του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, το οποίο βεβαίως έχει αρμοδιότητα για την καταστολή παράνομων 
πράξεων/ενεργειών. Τέτοιες πράξεις/ενέργειες που θα ενέπιπταν στην αρμοδιότητα 
της Αστυνομίας θα ήταν η άσκηση φυσικής ή άλλης βίας, με σκοπό την άσκηση 
πίεσης εναντίον οποιουδήποτε προσώπου για να διαφοροποιήσει τη θρησκεία του ή 
να ακολουθήσει οποιοδήποτε θρήσκευμα. Ενόψει των πιο πάνω, το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και η Αστυνομία δεν είναι σε θέση να 
προσδιορίσουν τον αριθμό των θρησκευτικών ή παραθρησκευτικών οργανώσεων που 
δραστηριοποιούνται στην Κύπρο. 

 Σ’ ό,τι αφορά τα ερωτήματα που σχετίζονται με την ανάληψη πρωτοβουλιών 
από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως για προληπτικά μέτρα 
ενημέρωσης για την προστασία του κοινού από επηρεασμούς σε σχέση με θέματα 
θρησκείας, σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως δεν 
έχει αναλάβει τέτοιου είδους συστηματική προληπτική δραστηριότητα διότι όπως έχει 
ήδη αναφερθεί, το θέμα εκφεύγει των αρμοδιοτήτων του. 

 Όπως έχουμε και στο παρελθόν εκδηλώσει ενδιαφέρον είτε με την Ιερά 
Αρχιεπισκοπή Κύπρου είτε με άλλα Υπουργεία που δυνατό να έχουν αρμοδιότητα με 
τέτοιες δραστηριότητες, το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως θα έχει τη 
δική του θετική συμβολή. 

 Σε κάθε περίπτωση, το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και 
ειδικότερα η Αστυνομία παρεμβαίνει σε περιπτώσεις που οι δραστηριότητες τέτοιων 
οργανώσεων αγγίζουν τα όρια απαγορευμένης δραστηριότητας ή διενεργούν πράξεις 
κολάσιμες με βάση την ποινική νομοθεσία και οδηγεί οποιουσδήποτε παραβάτες 
ενώπιον της δικαιοσύνης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.088, ημερομηνίας 8 

Οκτωβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.03.088 και ημερ. 15 Οκτωβρίου 2008, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το θέμα των αντιπυρικών ζωνών 
διέπεται από τις πρόνοιες του περί Προλήψεως των Πυρκαγιών Νόμου του 1988. Το 
Κοινοτικό Συμβούλιο μπορεί να προχωρήσει στη δημιουργία αντιπυρικών ζωνών 
αφού εξασφαλίσει την απαιτούμενη γη είτε με συγκαταθέσεις των επηρεαζόμενων 
ιδιοκτητών είτε με απαλλοτρίωση. Για το εν λόγω θέμα ζητήσαμε και τις απόψεις του 
∆ιευθυντή του Τμήματος ∆ασών ο οποίος μας πληροφόρησε ότι το Τμήμα ∆ασών 
είναι πρόθυμο να κατασκευάσει τις προτεινόμενες αντιπυρικές λωρίδες, με την 
προϋπόθεση ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο θα εξασφαλίσει τις συγκαταθέσεις των 
ιδιοκτητών των επηρεαζόμενων τεμαχίων γης. Σε πρόσφατη συνάντηση που είχα με 
τον Πρόεδρο του Κοινοτικού Συμβουλίου Ψαθιού στις 06.11.2009, τον συμβούλευσα 
όπως αποστείλει πριν το καλοκαίρι του 2010 σχετική επιστολή στο Υπουργείο 
Εσωτερικών για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για τον καθαρισμό των 
αντιπυρικών ζωνών. 

 Όσον αφορά τη δημιουργία και διαμόρφωση χώρου πρασίνου, το Κοινοτικό 
Συμβούλιο ζητούσε την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για δεντροφύτευση 
χώρου ο οποίος έχει απαλλοτριωθεί από τα ∆ημόσια Έργα για σκοπούς 
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διαπλάτυνσης παρακείμενου δρόμου και ο οποίος τελικά δεν χρησιμοποιήθηκε για το 
σκοπό για τον οποίο είχε απαλλοτριωθεί. Το αίτημα για τη δημιουργία πάρκου στο 
συγκεκριμένο χώρο είχε υποβληθεί στο Γραφείο του Επάρχου Πάφου, ο οποίος τους 
ενημέρωσε ότι δεν μπορεί να χρησιμοποιήσει με οποιοδήποτε τρόπο γη που 
απαλλοτριώθηκε για άλλο σκοπό. 

 Στην πρόσφατη συνάντηση που είχα με τον Πρόεδρο του Κοινοτικού 
Συμβουλίου συνέστησα όπως καταγράψει τα συγκεκριμένα έργα που επιθυμεί να 
εκτελέσει στην κοινότητα, τα οποία και να συζητήσει με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.272, ημερομηνίας 22 
∆εκεμβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή μου με τον ίδιο αριθμό φακέλου και ημερομηνία 
31/7/2009, σχετικά με την Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λάρνακας, κ. Τάσος 
Μητσόπουλος στις 22/12/2008, για την διάθεση κρατικής γης στο Κιβισίλι για χρήση 
από τους αερομοντελιστές και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο στην συνεδρία του ημερομηνίας 27/10/2009, ανέβαλε 
την λήψη απόφασης, για να προταθεί στους αιτητές, να εξεύρουν άλλη 
κατάλληλη κρατική γη γιατί η αιτούμενη για εκμίσθωση κρατική γη, εμπίπτει σε 
κτηνοτροφική ζώνη και δεν διαθέτει ικανοποιητική προσπέλαση. 

(β) Όπως είναι γνωστό, οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) 
Κανονισμοί του 1989-2005, δεν προνοούν για την διάθεση κρατικής γης σε 
Σωματεία, Συνδέσμους ή Οργανώσεις. Κατά συνέπεια, προτάθηκε στους 
αιτητές να αποταθούν μέσω του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού, στο 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας με αίτημα την εκμίσθωση της κρατικής 
γης στον ΚΟΑ, με δικαίωμα υπεκμίσθωσης στη Λέσχη Αερομοντελιστών. Η 
αίτηση θα εξεταστεί σύμφωνα με τη συνήθη διαδικασία και αφού ληφθούν οι 
απόψεις της Πολιτικής Αεροπορίας, θα μελετηθεί ξανά από την αρμόδια 
Υπουργική Επιτροπή και θα υποβληθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο, για λήψη 
απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.372, ημερομηνίας 13 

Φεβρουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.03.372 και ημερ. 13 Φεβρουαρίου 2009, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι ο παράνομος κατασκηνωτικός 
χώρος που βρίσκεται νότια του Αεροδρομίου εμπίπτει μέσα στα ∆ημοτικά Όρια 
Λάρνακας και συνεπώς οποιεσδήποτε ενέργειες για τον τερματισμό του θα πρέπει να 
ληφθούν από το ∆ήμο Λάρνακας ως αρμόδια Αρχή. 

 Θα πρέπει να σημειώσω ότι το Γραφείο του Επάρχου Λάρνακας έχει 
συγκαλέσει σύσκεψη όλων των εμπλεκομένων Υπηρεσιών, με σκοπό να μελετηθούν 
τρόποι αντιμετώπισης της όλης απαράδεκτης κατάστασης που επικρατεί στη γύρω 
περιοχή. Μετά από εκτεταμένη συζήτηση και αφού τονίστηκε η σοβαρότητα του 
θέματος αποφασίστηκε όπως ο ∆ήμος προχωρήσει στη λήψη όλων των απαραίτητων 
μέτρων για άρση όλων τον παράνομων επεμβάσεων με τη βοήθεια όλων των 
εμπλεκομένων Υπηρεσιών. 

 O υπό αναφορά επηρεαζόμενος χώρος έχει ήδη εκμισθωθεί στο ∆ήμο 
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Λάρνακας με σκοπό να προχωρήσει στη δημιουργία σύγχρονου κατασκηνωτικού 
χώρου σύμφωνα με τις προβλεπόμενες προδιαγραφές. Λειτουργοί του ∆ήμου 
άρχισαν ήδη την καταγραφή όλων των παράνομων τροχόσπιτων, των 
παραπηγμάτων καθώς και άλλων υποστατικών προκειμένου να τροχοδρομηθούν οι 
αναγκαίες διαδικασίες για την απομάκρυνση τους και την πλήρη αποκατάσταση της 
νομιμότητας. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών μέσω του Γραφείου του Επάρχου Λάρνακας 
παρακολουθεί την όλη κατάσταση και έχει τονίσει ότι θα είναι στη διάθεση του ∆ήμου 
για οποιαδήποτε βοήθεια χρειαστεί. 

 Όσον αφορά το δεύτερο ερώτημά σας κατά πόσο ο υγροβιότοπος Ακρωτηρίου 
είναι εντεταγμένος στη Συνθήκη Ραμσάρ, η απάντηση είναι καταφατική, οι Βρετανικές 
Βάσεις έχουν εντάξει την περιοχή του Υγροβιότοπου Ακρωτηρίου στη Σύμβαση 
Ραμσάρ. Επειδή ο εν λόγω χώρος εμπίπτει στην περιοχή των Βρετανικών Βάσεων, η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν έχει οποιαδήποτε παρεμβατικά δικαιώματα στην περιοχή. 

 Σχετικά με το φαινόμενο της Απερήμωσης, ένα σοβαρό πρόβλημα που οδηγεί 
σε αυτό το φαινόμενο με γρήγορους ρυθμούς είναι οι πυρκαγιές. Γι' αυτό το λόγο το 
Υπουργείο Εσωτερικών δίδει τεράστια προτεραιότητα στην καταπολέμηση των 
πυρκαγιών. Κάθε χρόνο προσλαμβάνει γύρω στους  100 εποχιακούς 
αγροπυροσβέστες καθ' όλη τη διάρκεια των θερμών μηνών, συνήθως μέσα Μαΐου 
μέχρι το τέλος Νοεμβρίου, τους οποίους έχει εξοπλίσει πλήρως με μικρά 
πυροσβεστικά οχήματα ταχείας δράσης και ενοικιάζει τρία πυροσβεστικά ελικόπτερα. 
Ταυτόχρονα, επιχορηγεί κατά 50% τις κοινότητες που επιθυμούν να αγοράσουν μικρό 
όχημα για να το μετατρέψουν σε πυροσβεστικό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.412, ημερομηνίας 5 

Μαρτίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.03.412 και ημερ. 11.3.2009, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Οι επιδιορθώσεις/βελτιώσεις του οδικού δικτύου της υπαίθρου, και ειδικότερα 
των χωρητικών δρόμων, εμπίπτουν στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής ∆ιοίκησης 
Λάρνακας. 

(β) Οι επιδιορθώσεις/βελτιώσεις αυτές καλύπτονται από κυβερνητικά κονδύλια, τα 
οποία προτείνονται και εγκρίνονται στον ετήσιο Κρατικό Προϋπολογισμό, και 
εκτελούνται είτε από συνεργεία της Επαρχιακή ∆ιοίκησης Λάρνακας, είτε ανατίθενται 
στον ιδιωτικό τομέα με τη διαδικασία των προσφορών, σε αδειούχους εργολάβους 
οδικών έργων. 

(γ) Κατά το τρέχον έτος θα δαπανηθούν συνολικά €3.973.000 για επιδιορθώσεις/ 
βελτιώσεις του οδικού δικτύου της Επαρχίας Λάρνακας, είτε από συνεργεία της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λάρνακας, είτε με ανάθεση σε ιδιώτες εργολάβους. 

2. Ως εκ των ανωτέρω είναι φανερό ότι, στο μέτρο του δυνατού, ο ιδιωτικός 
τομέας μετέχει ενεργά στην υλοποίηση του ετήσιου προϋπολογισμού ανάπτυξης του 
οδικού δικτύου της Επαρχίας Λάρνακας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.525, ημερομηνίας 4 Μαΐου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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«Αίτημα της κοινότητας Κρήτου Τέρρα, για ανέγερση κοινοτικών κτιρίων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.03.525, ημερ. 8/05/2009, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Στην κοινότητα Κρήτου Τέρρα υπάρχει ήδη γραφείο του Κοινοτικού Συμβουλίου, 
το οποίο ανακαινίστηκε από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση το 2003-2004, έναντι δαπάνης 
10.000 Λ.Κ. Υπάρχει επίσης Ιατρείο, το οποίο επίσης ανακαινίστηκε από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση το 2007, έναντι δαπάνης ύψους 16.000 Λ.Κ., καθώς επίσης και 
εστιατόριο. Το κτίριο του ∆ημοτικού Σχολείου, το οποίο δεν λειτουργεί, έχει μετατραπεί 
σε Κέντρο Περιβαλλοντικών Μελετών. 

β)  Παρά τα πιο πάνω, το αίτημα θα μελετηθεί περαιτέρω, έχοντας υπόψη  και το  
περιεχόμενο  της  πρόσφατης  Απόφασης  του  Υπουργικού Συμβουλίου, η οποία 
καθορίζει την επί του θέματος ακολουθητέα πολιτική. Στην περίπτωση που κριθεί 
σκόπιμη η θετική αντιμετώπιση του αιτήματος, η ανέγερση νέων κοινοτικών κτιρίων θα 
περιλαμβάνει ενδεχομένως γραφείο του Κοινοτικού Συμβουλίου και Ιατρείο, ενώ το 
κτίριο του υφιστάμενου Ιατρείου, θα παραδοθεί για εκμετάλλευση στο Κέντρο 
Περιβαλλοντικών Μελετών, στη βάση του ισχύοντος συμβολαίου, μεταξύ του 
Κοινοτικού Συμβουλίου και του Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος. 

2.  Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.566, ημερομηνίας 12 
Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση, του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη, με αριθμό 23.06.009.03.566 και σας πληροφορώ ότι οι 
Επιθεωρητές του Υπουργείου Εσωτερικών έχουν μεταβεί στην τοποθεσία "Χωράφια 
του Αντζιέλου" στις 22/07/09 για να ελέγξουν την πληροφορία που μας διαβιβάσατε με 
την πιο πάνω επιστολή. Από τον έλεγχο που έκαναν οι Επιθεωρητές εντόπισαν 
ορισμένα σκορπισμένα απορρίμματα αλλά δεν μπορεί να λεχθεί ότι υπάρχει 
σημαντική ρύπανση στο περιβάλλον.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.623, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 8 Ιουλίου 2009, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, σας 
ενημερώνουμε για τις τελευταίες εξελίξεις σχετικά με το θέμα διαχείρισης αποβλήτων 
ελαστικών. 

 Υπάρχουν δύο μονάδες διαχείρισης αποβλήτων ελαστικών και είναι σε θέση να 
δεχθούν τα απόβλητα αυτά και ήδη εξυπηρετούν ιδιώτες και οργανωμένες ομάδες. 

 Στις 12 Νοεμβρίου 2009 πραγματοποιήθηκε στα γραφεία της Υπηρεσίας 
Περιβάλλοντος συνάντηση σχετικά με το θέμα διαχείρισης αποβλήτων ελαστικών, 
στην οποία συμμετείχαν όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς. Στην συνάντηση αυτή 
αποφασίστηκαν τα ακόλουθα τα οποία και άρχισαν να υλοποιούνται: 

1.     Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος με ανακοίνωσή της στις εφημερίδες στις 21 
Νοεμβρίου 2009 ζήτησε από όλα τα συνεργεία αλλαγής ελαστικών καθώς και 
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τους κατόχους αποβλήτων ελαστικών να ενημερώσουν για τις ποσότητες 
αποβλήτων ελαστικών που είναι συσσωρευμένες στις εγκαταστάσεις τους και 
την εκτίμηση των ποσοτήτων που αναμένεται να προκύψουν μέχρι τις 31 
∆εκεμβρίου 2009. 

2. Κονδύλι ύψους €100,000 θα δοθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών στην Ένωση 
∆ήμων, η οποία με την σειρά της θα αναλάβει τη διαχείρισή του για συλλογή και 
μεταφορά αποβλήτων ελαστικών που βρίσκονται συσσωρευμένα στα 
συνεργεία αλλαγής ελαστικών προς τις αδειοδοτημένες μονάδες για 
επεξεργασία. 

3.  Από 1η Ιανουαρίου 2010, οι εισαγωγείς ελαστικών θα μπορούν, αφού 
προηγουμένως υποβάλουν σχετική έκθεση στην Υπηρεσία Περιβάλλοντος, να 
χρεώνουν με ξεχωριστή αναγραφή επί των τιμολογίων πώλησής τους 
περιβαλλοντικό τέλος ώστε να μπορούν να διαχειρίζονται τα απόβλητα 
ελαστικά που θα προκύπτουν στα συνεργεία. 

4.  Κανονισμοί για την διαχείριση αποβλήτων ελαστικών βρίσκονται υπό 
διαμόρφωση. Μετά την ολοκλήρωσή τους, οι Κανονισμοί θα προωθηθούν προς 
την Βουλή των Αντιπροσώπων. 

5.  Σχετικά με τις ποσότητες μεταχειρισμένων ελαστικών που βρίσκονται μαζικά 
συσσωρευμένα στον σκυβαλότοπο Κοτσιάτη και στον χώρο αδρανών υλικών 
Μαραθούντας έχει διευθετηθεί η εξεύρεση πόρων για μεταφορά τους σε 
αδειοδοτημένη εγκατάσταση (από εγκεκριμένο κονδύλι του Σχεδίου ∆ράσης για 
απομάκρυνση στερεών αποβλήτων από την Κυπριακή Ύπαιθρο - Υπουργική 
απόφαση αρ.66.455) υπό την ευθύνη του Υπουργείου Εσωτερικών και η 
μεταφορά τους στις αδειοδοτημένες εγκαταστάσεις ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη. 

 Αναφορικά με την δημιουργία χώρων προσωρινής παραλαβής ελαστικών σε 
κλειστά εμπορευματοκιβώτια, θεωρείται ότι η ανάγκη για το ενδεχόμενο αυτό 
καλύπτεται από τις πιο πάνω δράσεις. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.004, ημερομηνίας 10 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα της κοινότητας Κισσόνεργας για αύξηση των κονδυλίων του Προϋπολογισμού 
Ανάπτυξης για το 2010 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
μου με ημερ. 27.08.2009 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία κοινοποιήθηκε στο Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  ∆εδομένου ότι τα διαθέσιμα κονδύλια για χρηματοδότηση αναπτυξιακών έργων 
στις κοινότητες είναι περιορισμένα, πολιτική του Κράτους είναι η όσο πιο δίκαιη 
κατανομή των πιστώσεων αυτών μεταξύ των κοινοτήτων, αλλά και η στήριξη 
εκείνων που αντιμετωπίζουν προβλήματα επιβίωσης και των οποίων οι 
οικονομικές δυνατότητες είναι πενιχρές έως ανύπαρκτες. 

(β)  Η κοινότητα Κισσόνεργας έχει κατά τα τελευταία χρόνια παρουσιάσει ραγδαία 
ανάπτυξη και κατά το 2009 έχουν παραχωρηθεί για τους πιο κάτω σκοπούς τα 
αντίστοιχα ποσά, στα πλαίσια του αναπτυξιακού Προϋπολογισμού της: 
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-  Βελτίωση και κατασκευή δρόμων στην κοινότητα   € 95.000                         

-  Κατασκευή αντιπλημμυρικών και αποχετευτικών  
 έργων ομβρίων     €  50.000 

-  Βελτίωση της υδατοπρομήθειας                      €    7.000 

(γ)  Για το έτος 2010, στις προτάσεις για τον Προϋπολογισμό Ανάπτυξης της 
κοινότητας Κισσόνεργας συμπεριλαμβάνονται τα ακόλουθα κονδύλια: 

-  Βελτίωση και κατασκευή δρόμων στην κοινότητα           €155.000 

-  Κατασκευή αντιπλημμυρικών και αποχετευτικών έργων  
 ομβρίων     €   50.000 

 ∆ιευκρινίζεται ότι τα πιο πάνω ποσά αποτελούν την ολική δαπάνη των έργων, 
το 70% της οποίας αποτελεί την κυβερνητική συνεισφορά, ενώ το 30% 
αποτελεί τη συνεισφορά της κοινότητας. 

(δ)  Περαιτέρω, αναφέρεται ότι η κρατική χορηγία που παραχωρήθηκε στην 
κοινότητα Κισσόνεργας για το 2008 ανερχόταν στις €56.230, ενώ για το 2009 
υπήρξε σημαντική αύξηση (€76.750). Το δε κοινοτικό ταμείο στις 31.12.2008, 
παρουσίαζε υπόλοιπο €698.416. Επισημαίνονται και τα σημαντικά έσοδα του 
Κοινοτικού Συμβουλίου από τα δικαιώματα έκδοσης αδειών οικοδομής και τα 
τέλη διανυκτέρευσης σε ξενοδοχεία, κ.λπ. 

(ε)  Από τα προαναφερόμενα προκύπτει ότι στην κοινότητα Κισσόνεργας 
διατίθενται ικανοποιητικά κονδύλια για αναπτυξιακά έργα, μέσα στα πλαίσια 
πάντοτε της ίσης και δίκαιης μεταχείρισης όλων των κοινοτήτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.008, ημερομηνίας 10 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρινούδας για απαλλοτρίωση ιδιωτικού τεμαχίου με 
σκοπό τη δημιουργία πάρκου και εξωραϊσμού του χώρου στη βρύση της κοινότητας 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
μου με ημερ. 29.07.2009 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία κοινοποιήθηκε στο Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίας Μαρινούδας το 2004 προώθησε την 
απαλλοτρίωση τόσο Ε/Κ όσο και Τ/Κ τεμαχίων για τη δημιουργία πάρκου και 
εξωραϊσμό του χώρου στη βρύση στην κοινότητα. Όμως η όλη διαδικασία δεν 
ολοκληρώθηκε, αφού οι απόψεις του Κηδεμόνα Τ/Κ Περιουσιών ήταν αρνητικές 
όσον αφορά στην απαλλοτρίωση των Τ/Κ τεμαχίων. 

(β)  Στο παρόν στάδιο προωθείται νέα διαδικασία απαλλοτρίωσης μόνο για τα Ε/Κ 
τεμάχια (25 και 27 του Φ./Σχ. 51/13, 53 και 45 του Φ./Σχ. 51/13V), ενώ για τα 
Τ/Κ τεμάχια (52 του Φ./Σχ. 51/13V και 373 του Φ./Σχ. 51/12), το Κοινοτικό 
Συμβούλιο υπέβαλε σχετική αίτηση στην Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών 
για εκμίσθωση, η οποία αντικρίζεται θετικά με τον όρο ότι δε θα γίνουν σε αυτά 
μόνιμες κατασκευές. 

(γ)  Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας απαλλοτρίωσης των Ε/Κ τεμαχίων και 
εκμίσθωσης των Τ/Κ το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίας Μαρινούδας θα αποταθεί 
σε ιδιώτη μελετητή για την ετοιμασία των απαραίτητων σχεδίων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.027, ημερομηνίας 

15 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.027 και ημερομηνία 
27 Ιουλίου 2009, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη και σας πληροφορώ ότι η συντήρηση του ιστορικού σκάφους «Χελάνδριον» 
δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Τμήματος Αρχαιοτήτων. Οι ενδιαφερόμενοι θα 
μπορούσαν να αποταθούν σε ιδιώτες συντηρητές, καθότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων δεν 
διαθέτει κονδύλια στον προϋπολογισμό του για ανάλογα έργα. 

 Σε τηλεφωνική μας επικοινωνία με εκπρόσωπο του Συμβουλίου Ιστορικής 
Μνήμης Αγώνα ΕΟΚΑ 1955-1959 μάς αναφέρθηκε ότι έχει προχωρήσει η κατασκευή 
στεγάστρου για προστασία του πλοίου. Σημειώθηκε επίσης ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων 
παραμένει στην διάθεσή τους για παροχή Τεχνικών Συμβουλών ή οποιασδήποτε 
άλλης βοήθειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.035, ημερομηνίας 16 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Θέμα: Έκδοση άδειας οικοδομής στις βρετανικές βάσεις 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σημειώνω ότι, σύμφωνα με το Υπουργείο 
Εσωτερικών, για να υλοποιηθεί οποιαδήποτε οικοδομική ανάπτυξη εντός των 
βρετανικών βάσεων, πρέπει πρώτα να εξασφαλιστεί η συγκατάθεση των βρετανικών 
αρχών. Στη συνέχεια, οι αντίστοιχες Επαρχιακές ∆ιοικήσεις εξετάζουν την αίτηση και 
δύνανται να επιβάλουν επιπρόσθετους όρους. 

 Σύμφωνα με τη Νομική Υπηρεσία, η Συνθήκη Εγκαθίδρυσης δεν παραβιάζεται, 
ως έχουν τα πράγματα σήμερα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.047, ημερομηνίας 20 

Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Aίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρινούδας για απαλλοτρίωση ιδιωτικών τεμαχίων και 
μίσθωση Τ/Κ τεμαχίου με σκοπό τη δημιουργία πάρκου, πλατείας και εξωραϊσμού του 

χώρου στη βρύση της κοινότητας 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
μου με ημερ. 30.09.2009 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία κοινοποιήθηκε στο Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίας Μαρινούδας το 2004 προώθησε την 
απαλλοτρίωση τόσο Ε/Κ όσο και Τ/Κ τεμαχίων για τη δημιουργία πάρκου και 
εξωραϊσμό του χώρου στη βρύση στην κοινότητα. Όμως η όλη διαδικασία δεν 
ολοκληρώθηκε, αφού οι απόψεις του Κηδεμόνα Τ/Κ Περιουσιών ήταν αρνητικές 
όσον αφορά στην απαλλοτρίωση των Τ/Κ τεμαχίων. 

(β) Στο παρόν στάδιο προωθείται νέα διαδικασία απαλλοτρίωσης μόνο για τα Ε/Κ 
τεμάχια (25 και 27 του Φ./Σχ. 51/13, 53 και 45 του Φ./Σχ. 51/13V), ενώ για τα 
Τ/Κ τεμάχια (52 του Φ./Σχ. 51/13V και 373 του Φ./Σχ. 51/12), το Κοινοτικό 
Συμβούλιο υπέβαλε σχετική αίτηση στην Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών 
για εκμίσθωση, η οποία αντικρίζεται θετικά με τον όρο ότι δε θα γίνουν σε αυτά 
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μόνιμες κατασκευές. 

(γ) Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας απαλλοτρίωσης των Ε/Κ τεμαχίων και 
εκμίσθωσης των Τ/Κ το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίας Μαρινούδας, θα αποταθεί 
σε ιδιώτη μελετητή για την ετοιμασία των απαραίτητων σχεδίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.051, ημερομηνίας 20 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.051 και ημερ. 3 Αυγούστου 2009, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι, η Πρόταση προς το Υπουργικό 
συμβούλιο για τη ∆ημιουργία χώρων φύλαξης αδέσποτων σκύλων (καταφύγια) είχε 
ετοιμαστεί από το Υπουργείο Γεωργίας Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος το οποίο 
χειρίζεται το θέμα και όχι το Υπουργείο Εσωτερικών, όπως αναφέρεται στην επιστολή 
σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.056, ημερομηνίας 23 

Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Ερ. 23.06.009.04.056, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2009, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εσωτερικών, 
παρακολουθώντας συνεχώς την κατάσταση σε σχέση με την απόδοση του 
συστήματος αδειοδότησης αναπτύξεων, είτε με πολεοδομική άδεια, είτε με άδεια 
οικοδομής, και διαπιστώνοντας τα σοβαρά προβλήματα που διαχρονικά 
συσσωρεύτηκαν με αποτέλεσμα την ταλαιπωρία του κοινού, των μελετητών, αλλά και 
των λειτουργών των αρχών ελέγχου, παρεμβαίνει κατά τα τελευταία δύο χρόνια 
περίπου δυναμικά στις διαδικασίες, εφαρμόζοντας μια σύνθετη στρατηγική που 
περιλαμβάνει διάφορους τύπους μέτρων και πρωτοβουλιών. Κοινό χαρακτηριστικό 
όλων των πρόσφατων ενεργειών μας αποτελεί η επιδίωξη του εκσυγχρονισμού, της 
απλοποίησης και της επιτάχυνσης των διαδικασιών ελέγχου της ανάπτυξης και 
σήμερα οφείλω να σας πληροφορήσω πως είμαστε σε πολύ καλύτερη κατάσταση 
από την έναρξη της όλης προσπάθειας μας. 

2. Σήμερα βρισκόμαστε στο τέλος μιας σημαντικής συζήτησης με τις Οικοδομικές 
Αρχές, οι οποίες έχουν αναλάβει να μελετήσουν συγκεκριμένες εισηγήσεις μας για 
καθορισμό μέγιστης προθεσμίας για την έκδοση αδειών οικοδομής, ειδικά για τύπους 
οικοδομών που είναι ανάλογοι με εκείνους που εμπίπτουν στο σύστημα πολεοδομικού 
αυτοελέγχου, ώστε για ένα πολύ σημαντικό αριθμό οικοδομών να ολοκληρωθεί η 
προσπάθεια που άρχισε με τον πολεοδομικό αυτοέλεγχο. Σύμφωνα με τη δέσμευση 
που ανέλαβε η Ένωση ∆ήμων, αναμένω πως σύντομα θα έχουμε τις σχετικές 
εισηγήσεις τους, τις οποίες θα λάβω σοβαρά υπόψη για την έκδοση διατάγματος, με 
το οποίο για πρώτη φορά θα ορισθούν οι χρόνοι μέσα στους οποίους θα κληθούν οι 
Αρχές να εκδίδουν αποφάσεις σε σχέση με ειδικές κατηγορίες αιτήσεων. 

3. Στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού καταβάλλεται μεγάλη προσπάθεια για τη 
έγκαιρη και αποτελεσματική έκδοση των Αδειών Οικοδομής και ∆ιαίρεσης Γης. 
Σύμφωνα με υφιστάμενα στοιχεία, κατά το 2008 έχουν υποβληθεί 1636 αιτήσεις για 
έκδοση Άδειας Οικοδομής και ∆ιαίρεσης Γης και έχουν εκδοθεί 1133 Άδειες 
Οικοδομής και ∆ιαίρεσης Γης, έχει εκδοθεί δηλαδή το 70% των αιτήσεων. Το 2009 
μέχρι τη 30η Σεπτεμβρίου, έχουν υποβληθεί 954 αιτήσεις για έκδοση Άδειας 
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Οικοδομής και ∆ιαίρεσης Γης και έχουν εκδοθεί 1024. Με βάση τα πιο πάνω στοιχεία, 
φαίνεται ότι τα μέτρα που έχουν ληφθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών για επίσπευση 
των διαδικασιών έκδοσης αδειών οικοδομής όπως η ενίσχυση του προσωπικού των 
τεχνικών υπηρεσιών και η απλούστευση των διαδικασιών μελέτης των αιτήσεων με το 
∆ιάταγμα Κ.∆.Π. 307/2009, έχουν αποδώσει και έχει επιταχυνθεί σημαντικά η 
διαδικασία μελέτης και αδειοδότησης που με βάση τα πιο πάνω στοιχεία παρατηρείται 
αύξηση στον αριθμό των αδειών που έχουν εκδοθεί μέχρι το Σεπτέμβρη 2009 κατά 
45% περίπου. 

4.  Στον Κλάδο Οικοδομών της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λεμεσού απασχολούνται 15 
άτομα Επιστημονικό, Τεχνικό και Γραμματειακό προσωπικό το οποίο εργάζεται άοκνα 
για την έγκαιρη διεκπεραίωση όλων των Αδειών Οικοδομής και ∆ιαίρεσης Γης. Όσον 
αφορά τον έλεγχο των στατικών μελετών που συνοδεύουν τις αιτήσεις Αδειών 
Οικοδομής και ∆ιαίρεσης Γης, αυτός γίνεται από προσοντούχους πολιτικούς 
μηχανικούς, μέλη του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου που 
υπηρετούν στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού. 

5.  Θέλω να τονίσω με έμφαση πως στο Υπουργείο Εσωτερικών οι προσπάθειες 
μας που αποσκοπούν στον εκσυγχρονισμό, στην επιτάχυνση και στην απλούστευση 
των διαδικασιών ελέγχου της ανάπτυξης είναι συνεχείς, επίμονες και επίπονες. 
Πιστεύουμε στη δημιουργία ενός νέου κλίματος και περιβάλλοντος εργασίας τόσο για 
τους μελετητές, όσο και για τις αρχές ελέγχου της ανάπτυξης και εκτιμούμε πως 
βρισκόμαστε στο σωστό δρόμο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.078, 

ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.078 και ημερ. 
17 Σεπτεμβρίου 2009, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Είναι γεγονός ότι κατά τους καλοκαιρινούς μήνες παρουσιάζεται αύξηση των 
παραπόνων και περιστατικών στους Αστυνομικούς Σταθμούς των ορεινών περιοχών, 
λόγω κυρίως της αυξημένης προσέλευσης παραθεριστών. 

 Για την αντιμετώπιση των διάφορων περιστατικών που παρουσιάζονται και για 
την καλύτερη εξυπηρέτηση του κοινού, το προσωπικό των εν λόγω Σταθμών κατά την 
περίοδο αυτή, εργάζεται σε αρκετές περιπτώσεις πέραν του κανονικού του ωραρίου, 
ενώ παράλληλα αναστέλλονται οι άδειες απουσίας και οι ημεραργίες. 

 Επιπλέον, μέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων επηρεαζόμενων ∆ιευθύνσεων, 
οι εν λόγω Σταθμοί ενισχύονται κατά τη θερινή περίοδο με προσωπικό από άλλους 
Σταθμούς, Κλάδους, Υπηρεσίες όπως, γραφειακό προσωπικό, μέλη του Κέντρου 
Ελέγχου Μηνυμάτων, του Ουλαμού Πρόληψης Εγκλημάτων του Τμήματος 
Ανιχνεύσεως Εγκλημάτων, καθώς και του Κλάδου Τροχαίας. 

 Η Αστυνομία εκπόνησε μελέτη σχετικά με την εκτίμηση των αναγκών της 
Αστυνομίας σε ανθρώπινο δυναμικό ως προς την ικανοποιητική στελέχωση των 
υφιστάμενων Αστυνομικών Σταθμών Υπαίθρου, την περαιτέρω επέκταση της 
Κοινοτικής Αστυνόμευσης σε περιοχές της υπαίθρου, καθώς επίσης την 
επαναλειτουργία ή και δημιουργία νέων Σταθμών, η οποία διαβιβάστηκε από το 
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως στο Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού, στις 19 Αυγούστου 2009, για αξιολόγηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
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Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.080, ημερομηνίας 30 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.04.080 που στάληκε με την επιστολή σας στις 13.08.2009 και σας 
πληροφορώ ότι κατόπιν έρευνας διαπιστώθηκε ότι δεν έχει υποβληθεί οποιοδήποτε 
αίτημα για δημιουργία Βιοτεχνικής Περιοχής στην Κοινότητα Χρυσοχούς Πάφου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.082, ημερομηνίας 3 

Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Σε απάντηση ερώτησης με αρ. 23.06.009.04.082, ημερ. 18 Αυγούστου 2009, 
του έντιμου Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, 
αναφορικά με πληροφορίες του ότι οι Τούρκοι έχουν εκσυγχρονίσει και ενισχύσει την 
περίφραξη της κατεχόμενης πόλης της Αμμοχώστου, πληροφορείστε τα εξής: 

 Από όλα τα στοιχεία που υπάρχουν στην διάθεση των αρμοδίων Υπηρεσιών 
του κράτους δεν προκύπτει ότι οι κατοχικές δυνάμεις έχουν προχωρήσει σε εργασίες 
εκσυγχρονισμού ή ενίσχυσης της περίφραξης της περίκλειστης πόλης της 
Αμμοχώστου, πέραν της τοποθετήσεως σε ορισμένα σημεία πρόχειρου δικτύου 
σκιάσεως. Ως εκ τούτου δεν υπήρξε ανάγκη περαιτέρω διαβημάτων από αυτά που 
ήδη γίνονται και αποτέλεσμα των οποίων είναι ο διεθνής παράγοντας να καθιστά 
σαφώς υπεύθυνη την Τουρκική κυβέρνηση για το status quo των Βαρωσίων. Αυτή η 
θέση επαναλήφθηκε στην πρόσφατη Έκθεση του ΓΓ ΟΗΕ προς το Συμβούλιο 
Ασφαλείας, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2009, υπ’ αριθμό S/2009/609, όπου ο ΓΓ ΟΗΕ 
ρητά αναφέρει ότι τα Ηνωμένα Έθνη θεωρούν την Τουρκική κυβέρνηση ως υπεύθυνη 
για το status quo των Βαρωσίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.088, ημερομηνίας 5 

Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

«Θέμα: Ερώτηση αρ. 23.06.009.04.088, ημερ. 5.8.2009, του Βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη, εκλογική περιφέρεια Λευκωσίας-  

Ο περί Κέντρων Αναψυχής (Άδειες Εκπομπής Ήχου) Νόμος του 2007 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων αρ. φακ. 23.6.9.4.88 ημερ. 2.12.2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα 
και να σας πληροφορήσω ότι η ημερομηνία εφαρμογής του περί Κέντρων Αναψυχής 
(Άδειες Εκπομπής Ήχου) Νόμου του 2007, αποφασίστηκε όπως καθοριστεί σε 
μεταγενέστερο στάδιο από το Υπουργικό Συμβούλιο, σύμφωνα με το Άρθρο 10 του 
ίδιου Νόμου. Η παραπομπή της έναρξης ισχύος του Νόμου σε κατοπινό στάδιο, 
κρίθηκε αναγκαία, λόγω του ότι η εφαρμογή του προνοεί την ίδρυση επιτροπών, 
εφαρμογή νέων διαδικασιών και αξιοποίηση εξοπλισμών, που δεν υπάρχουν. 

2. Έκτοτε, ακολούθησαν διαβουλεύσεις (συσκέψεις-αλληλογραφία) μεταξύ όλων 
των εμπλεκομένων (Υπουργείου Εσωτερικών-Επαρχιακών ∆ιοικήσεων, Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης, Ένωσης ∆ήμων, Συνδέσμων Κέντρων Αναψυχής 
κ.ά.), με σκοπό τον καθορισμό πρακτικών διαδικασιών, μεθόδων και εργαλείων 
εφαρμογής της Νομοθεσίας. 

3. Τα προαναφερθέντα και άλλα συναφή ζητήματα, τα οποία θα θεσμοθετηθούν 
με σχετική νομοθετική ρύθμιση (τροποποίηση του υφιστάμενου Νόμου και 
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Κανονισμών), αναμένεται να καθοριστούν επακριβώς μέσω σχετικής μελέτης, που θα 
εκπονηθεί κατά του πρώτους μήνες του 2010. 

4. Μερικά κύρια ζητήματα που αναμένεται να διευκρινιστούν από τη μελέτη, είναι: 

 Ακριβής καθορισμός της διαδικασίας, μεθοδολογίας και εργαλείων που 
χρειάζονται για την εκπόνηση της μελέτης που προβλέπεται από τον υπό 
αναφορά Νόμο. 

 Προσόντα και επαγγελματική επάρκεια των μελετητών. 

 Το ακριβές περιεχόμενο της αίτησης για εξασφάλιση άδειας εκπομπής ήχου. 

 Τους όρους που θα περιλαμβάνονται στην εκδιδόμενη άδεια εκπομπής ήχου. 

 Προσόντα που πρέπει να κατέχει ο «Επιθεωρητής Ηχητικής Ρύπανσης». 

 Ισχύουσες πρακτικές σε άλλες χώρες κ.ά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.107, ημερομηνίας 13 

Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

«Ασφαλτόστρωση δρόμου που ενώνει το Γέρι με τον παλιό δρόμο Λευκωσίας - 
Λάρνακας στην περιοχή του υψώματος “Άρωνας” 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να 
σας πληροφορήσω τα πιο κάτω: 

α) Ο συγκεκριμένος δρόμος, για τον οποίο υποβλήθηκε αίτημα από το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Γερίου, να ασφαλτοστρωθεί, είναι ουσιαστικά η προέκταση της οδού 
Αρχαίας Λήδρας, η οποία ξεκινά από την οικιστική ζώνη της κοινότητας και 
καταλήγει στον παλαιό δρόμο Λευκωσίας - Λάρνακας. 

β) Πρόκειται για δρόμο μήκους 2.500 μέτρων από τα οποία τα πρώτα 500 μέτρα 
εμπίπτουν στην Οικιστική Ζώνη και είναι ασφαλτοστρωμένα. Τα υπόλοιπα 
2.000 μέτρα περίπου, είναι αγροτικός χωμάτινος δρόμος ο οποίος συντηρείται 
περιοδικά, από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση, ανάλογα με τις διαθέσιμες πιστώσεις 
και τις προτεραιότητες που καθορίζει το Κοινοτικό Συμβούλιο Γερίου. 
Επισημαίνεται ότι, τμήμα του υπό αναφορά δρόμου, βρίσκεται εντός της νεκρής 
ζώνης και χρησιμοποιείται ελάχιστα. 

γ) Ήδη υπάρχει υφιστάμενο οδικό δίκτυο που είναι ασφαλτοστρωμένο και συνδέει 
την κοινότητα Γερίου με τη Λευκωσία. 

δ) Εν πάση περιπτώσει η γενικότερη πολιτική της Κυβέρνησης, είναι να μην 
ασφαλτοστρώνονται αγροτικοί δρόμοι. 

ε) Για το ενδεχόμενο ασφαλτόστρωσης του υπό αναφορά δρόμου, με απώτερο 
σκοπό να προωθηθεί η πρόταση για άνοιγμα των οδοφραγμάτων Αγλαντζιάς-
Πυροΐου, ως γίνεται αναφορά στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.107 ημερ. 
13.8.09 του Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη, θα πρέπει να ληφθεί πολιτική απόφαση. 

 Είμαι στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες και 
διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.123, ημερομηνίας 13 

Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
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Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από τον Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
31.8.2009, σε σχέση με το αποχετευτικό πρόβλημα που παρατηρείται στην κοινότητα 
Κάτω Πύργου λόγω της έλλειψης κεντρικού αποχετευτικού συστήματος οικιακών 
λυμάτων, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Για αντιμετώπιση των αποχετευτικών προβλημάτων που παρουσιάζουν οι 
ξενοδοχειακές μονάδες οι οποίες βρίσκονται επί του παραλιακού δρόμου της 
κοινότητας Κάτω Πύργου, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, μετά από αίτημα του 
Προέδρου του Κοινοτικού Συμβουλίου Κ. Πύργου και του Επάρχου Λευκωσίας, 
εξέτασε το ενδεχόμενο λειτουργίας του σταθμού επεξεργασίας λυμάτων που 
είχε κατασκευαστεί στα πλαίσια του αλιευτικού καταφυγίου και ενημέρωσε τον 
Έπαρχο Λευκωσίας σχετικά με το κόστος λειτουργίας του σταθμού, που θα 
επωμισθεί το Συμβούλιο, καθώς και για το κόστος σύνδεσης των τριών 
επηρεαζόμενων ξενοδοχειακών μονάδων, που θα πρέπει να αναλάβουν οι 
ιδιοκτήτες των μονάδων αυτών. 

 Για συζήτηση του θέματος και λήψη σχετικής απόφασης πραγματοποιήθηκε 
στις 13.10.2009 στον Κάτω Πύργο, υπό την προεδρία του Επάρχου Λευκωσίας, 
συνεδρία του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Κ. Πύργου. Τόσο ο Πρόεδρος της 
Κοινότητας όσο και οι επηρεαζόμενοι ξενοδόχοι, που παρευρέθηκαν στην 
συνεδρία, συμφώνησαν κατ' αρχήν ότι επιβάλλεται, ως εντελώς προσωρινό 
μέτρο, η αποκατάσταση του βιολογικού σταθμού στον οποίο να διοχετεύονται 
τα λύματα των ξενοδοχείων που αντιμετωπίζουν άμεσο πρόβλημα. Ο 
Πρόεδρος του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Κάτω Πύργου ανάλαβε το 
συντονισμό όλων των εμπλεκόμενων με το θέμα Υπηρεσιών, έτσι ώστε να 
μπορέσει το συντομότερο να υπάρξει οριστική λύση στο πρόβλημα, το οποίο 
είναι η επεξεργασία των λυμάτων των ξενοδοχείων στο βιολογικό σταθμό του 
αλιευτικού καταφυγίου. 

(β)  Σε ότι αφορά το αποχετευτικό σύστημα για ολόκληρη την κοινότητα Κάτω 
Πύργου, προγραμματιζόταν εντός του 2010 η προκήρυξη προσφοράς για την 
ετοιμασία τεχνοοικονομικών μελετών, όμως, λόγω περικοπών στον κρατικό 
προϋπολογισμό, υπάρχει η πιθανότητα να παρατηρηθεί κάποια χρονική 
μετατόπιση του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.130, ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 31η Αυγούστου 2009, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Οδηγία 96/23ΕΚ του Συμβουλίου της 29ης Απριλίου 1996 (περί λήψεως 
μέτρων ελέγχου για ορισμένες ουσίες και τα κατάλοιπα τους στα ζώντα ζώα και στα 
προϊόντα τους) αποτελεί την βάση με την οποία σχεδιάζεται το Εθνικό Πρόγραμμα 
Καταλοίπων. 

 Μέσα στα πλαίσια εφαρμογής του Εθνικού Προγράμματος Καταλοίπων για το 
2009 έγιναν εργαστηριακές εξετάσεις στα παρακάτω δείγματα: 

Γενικό Χημείο του Κράτους 
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Εργαστηριακές εξετάσεις: Πολύ υπολειμματικός προσδιορισμός Φυτοφαρμάκων Pcbs 

και ∆ιοξίνες 

Συνολικός αριθμός δειγμάτων που εξετάστηκαν: 71 

2009 Γάλα 
Αγελάδας 

Γάλα 
Προβάτων

Γάλα 
Αίγας

Αυγά Αιγο-
πρόβατα 
κρέας 

Χοίρος 
κρέας 

Κουνέλια 
κρέας 

Κοτό-
πουλα 
Κρέας 

Φεβρουάριος    10     

Ιούνιος       1 2 

Ιούλιος 6 3 1 10     

Αύγουστος 9 6       

Σεπτέμβριος     1 1 1 1 

Οκτώβριος 4 6 9      

Σύνολο 19 15 10 20 1 1 2 3 

  

 Τα αποτελέσματα των εργαστηριακών εξετάσεων έδειξαν ότι τα επίπεδα 
κυμαίνονταν μέσα στα επίπεδα που καθορίζονται από την νομοθεσία. Αναμένονται τα 
αποτελέσματα των δειγμάτων που στάληκαν κατά τον μήνα Οκτώβριο. 

Εργαστήριο Wessling Ktf Ουγγαρίας 

Εργαστηριακές εξετάσεις: ∆ιοξίνες 

Συνολικός αριθμός δειγμάτων που εξετάστηκαν: 30 

2009 Αυγά Κοτόπουλα 
Κρέας 

Ψάρια Γάλα 
Αγελάδας 

Γάλα 
Προβάτων 

Ζωοτροφές 
κοτόπουλων 

Απρίλιος   3    

Ιούλιος  2     

Αύγουστος    11 3 3 

Οκτώβριος 4     4 

Σύνολο 4 2 3 11 3 7 

  

 Τα αποτελέσματα των εργαστηριακών εξετάσεων έδειξαν ότι τα επίπεδα 
κυμαίνονταν μέσα στα επίπεδα που καθορίζονται από την νομοθεσία. 

 Στις 10 Αυγούστου 2009 δόθηκαν από τον Αναπληρωτή Προϊστάμενο Τομέα 
Κτηνιατρικής ∆ημόσιας Υγείας προφορικές οδηγίες στον Επαρχιακό Κτηνιατρικό 
Λειτουργό Λευκωσίας να προχωρήσει σε δειγματοληψία γάλακτος αγελαδινού και 
αιγοπροβείου από κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις που βρίσκονται εγκατεστημένες στην 
περιοχή γύρω από τον Σκυβαλότοπο Κοτσιάτη και τα οποία αποστάληκαν σε 
εργαστήριο του εξωτερικού (Wessling) Ουγγαρία για να γίνουν οι σχετικές 
εργαστηριακές εξετάσεις (∆ιοξίνες) (Το εργαστήριο είναι συμβεβλημένο με τις 
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες για την διεξαγωγή των εργαστηριακών εξετάσεων δειγμάτων 
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που αφορούν τις ∆ιοξίνες και τα Pcbs (δείκτες)). 

 Στο διάστημα μεταξύ 10-13 Αυγούστου 2009 έγινε δειγματοληψία γάλακτος 
από υποστατικά που γειτνίαζαν της περιοχής του σκυβαλότοπου του Κοτσιάτη 11 
δείγματα αγελαδινού και 3 αιγοπροβείου τα οποία στάληκαν στο εργαστήριο του 
εξωτερικού (Wessling) Ουγγαρία. 

Τα δείγματα στάληκαν στο εργαστήριο στις 14 Αυγούστου 2009 και τα αποτελέσματα 
λήφθηκαν στις 11 Σεπτεμβρίου 2009. 

 Τα αποτελέσματα των εργαστηριακών εξετάσεων έδειξαν ότι τα επίπεδα 
κυμαίνονταν μέσα στα επίπεδα που καθορίζονται από την νομοθεσία. 

Εργαστήριο Balint Ktf Ουγγαρίας 

Εργαστηριακές εξετάσεις: Pcbs 

Συνολικός αριθμός δειγμάτων που εξετάστηκαν: 85 

2009 Γάλα  
Αγε-
λάδας 

Γάλα 
Προβάτων 

Γάλα 
Αίγας 

Αυγά Αιγο-
πρόβατα 
κρέας 

Χοίρος 
κρέας 

Κουνέλια

κρέας 

Βοοειδή 
κρέας 

Κοτό-
πουλα 
Κρέας

Ψάρια Μέλι Γαλακτο-
κομικά 
προϊόντα

Ιανουάριος         1 1   

Μάρτιος 2 2   4  2   2 1 1 

Απρίλιος       1  3 2 1  

Αύγουστος 1  4 12     1    

Σεπτέμβριος 6 4  1 8 5  1 4 1   

Νοέμβριος    4 4 4    3   

Σύνολο 9 6 4 17 16 9 2 1 9 9 2 1 

 Τα αποτελέσματα των εργαστηριακών εξετάσεων έδειξαν ότι τα επίπεδα 
κυμαίνονταν μέσα στα επίπεδα που καθορίζονται από την νομοθεσία. Αναμένονται τα 
αποτελέσματα των δειγμάτων που στάληκαν κατά τον μήνα Νοέμβριο. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.134, ημερομηνίας 25 
Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.134 και 
ημερομηνία 17 Σεπτεμβρίου 2009 και σας πληροφορώ ότι τα μηχανήματα που 
χρησιμοποιούνται από τους εγκλωβισμένους του Ριζοκαρπάσου βρίσκονται στις 
κατεχόμενες περιοχές στις οποίες η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν μπορεί να ασκήσει 
αποτελεσματικό έλεγχο για τη διαπίστωση της νόμιμης χρήσης του αφορολόγητου 
πετρελαίου. 

 Επιπλέον σημειώνεται ότι οι εγκλωβισμένοι γεωργοί μας κάτοχοι τρακτέρ 
λαμβάνουν ετησίως 2 βαρέλια πετρελαίου των 200 λίτρων, έκαστος δωρεάν, από το 
Τμήμα Κρατικών Αγορών και Προμηθειών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.04.136, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.136, ημερομηνίας 25/08/2009, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου και σας 
πληροφορώ για τα ακόλουθα, με τη σειρά τα οποία αυτά τίθενται στην σχετική 
επιστολή: 

(i) Στη Κύπρο από πρόσφατες μελέτες που έχουν γίνει έχει διαπιστωθεί ότι η 
παχυσαρκία στους ενήλικες αλλά και η παιδική παχυσαρκία βρίσκονται σε 
πολύ ψηλά επίπεδα. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι το 46.9% των ανδρών και το 
26% των γυναικών είναι υπέρβαροι και το 28.8% των ανδρών και το 26.9% των 
γυναικών είναι παχύσαρκοι. Το πιο ανησυχητικό είναι ότι γύρω στο 40% των 
παιδιών στη Κύπρο είναι υπέρβαροι με ψηλούς δείκτες χοληστερόλης και 
πίεσης. 

 Το Υπουργείο Υγείας, αναγνωρίζοντας το πρόβλημα αυτό, έχει συμπεριλάβει 
τη ∆ιατροφή και Άσκηση, στα προληπτικά προγράμματά του. Ο στόχος είναι μέσα 
από τα προγράμματα αυτά να επιτευχθεί μείωση της παχυσαρκίας και προαγωγή της 
υγείας. 

 Εν συντομία, αναφέρονται πιο κάτω κάποια από τα Προγράμματα ∆ιατροφής 
και τις δραστηριότητες που εφαρμόζονται: 

 Έκδοση Εθνικών Οδηγιών ∆ιατροφής και Άσκησης για Κύπριους, για παιδιά 
και για εφήβους. 

 Προγράμματα προώθησης Μεσογειακής ∆ιατροφής στα ∆ημοτικά Σχολεία, 
όπως «Μεσογειακό γεύμα στα σχολεία». 

 Προσφορά Υγιεινού Προγεύματος στα ∆ημοτικά σχολεία. 

 Πρόγραμμα «Πέντε φρούτα και λαχανικά την ημέρα το γιατρό τον κάνουν 
πέρα», με το οποίο γίνεται επιμόρφωση των παιδιών για την ανάγκη 
κατανάλωσης φρούτων και λαχανικών με διανομή εντύπων και διοργάνωση 
εκδηλώσεων στα πλαίσια του προγράμματος δωρεάν διανομής φρούτων και 
λαχανικών στα σχολεία, που είναι επιδοτημένα από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Πρόγραμμα «Εκπαίδευση Αγροτισσών» (σε συνεργασία με το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος). 

 «Μεσογειακά Πανηγύρια». 

 Εβδομάδα ∆ιατροφής σε ετήσια βάση. 

 ∆ημιουργία Εθνικής Επιτροπής για το άλας για εφαρμογή των υποδείξεων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για μείωση του άλατος και την οργάνωση προγραμμάτων 
για την ενημέρωση του κοινού και τη διάχυση πληροφοριών. 

 Ταυτόχρονα, το Υπουργείο Υγείας συνεργάζεται στενά με όλα τα συναρμόδια 
Υπουργεία και μη κυβερνητικές οργανώσεις όπως το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, το Υπουργείο 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, τον Σύνδεσμο Καταναλωτών, τον Σύνδεσμο 
∆ιαιτολόγων Κύπρου, τον Σύνδεσμο Καθηγητών Φυσικής Αγωγής και άλλους, με 
σκοπό την ενημέρωση και πρακτική εφαρμογή των βασικών αρχών της υγιεινής 
διατροφής. Αυτό θα συμβάλει στην προώθηση της υγείας και στην πρόληψη των 
ασθενειών για τους πολίτες όλων των ηλικιών σε ολόκληρη την Κύπρο. 

(ii) Το Υπουργείο Υγείας λαμβάνει μέρος σε πρόγραμμα της Παγκόσμιας 
Οργάνωσης Υγείας στο οποίο καταγράφεται το βάρος των παιδιών ηλικίας 9 
έως 12 χρόνων και τα στοιχεία αποστέλλονται στην Παγκόσμια Οργάνωση 
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Υγείας (ΠΟΥ) για οργάνωση των αποτελεσμάτων δηλαδή καταγραφή, 
ταξινόμηση και αξιολόγηση. 

 Επί του παρόντος, δεν υπάρχει πρόβλεψη για τη δημιουργία άλλου πιλοτικού 
προγράμματος, αφού από τα στοιχεία που θα προκύψουν από το εν λόγω 
πρόγραμμα της ΠΟΥ, θα υπάρχουν αρκετά διαθέσιμα στοιχεία και συμπεράσματα για 
προγραμματισμό ενός αποτελεσματικού σχεδίου δράσης. 

 Τέλος, η ενημέρωση των γονέων και των παιδιών αναφορικά με τις νέες 
διατροφικές συνήθειες και για τη σημασία της άσκησης, γίνεται μέσω των πιο πάνω 
αναφερόμενων προγραμμάτων και δράσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.137, 
ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.04.137 και 
ημερομηνία 17 Σεπτεμβρίου 2009, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
ενημερώνω ότι η Αστυνομία καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια μέσα στα πλαίσια 
των αρμοδιοτήτων της και σε συνεργασία με τους διάφορους εμπλεκόμενους φορείς 
ώστε να διασφαλίζει την ομαλή διεξαγωγή των διαφόρων αθλητικών γεγονότων. 

2. Όσον αφορά τα μέτρα που λαμβάνονται, ώστε να εφαρμοστεί με την δέουσα 
αυστηρότητα η κείμενη νομοθεσία και να αποφευχθούν θλιβερά επεισόδια, στη 
διάρκεια της ποδοσφαιρικής περιόδου σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η Αστυνομία προβαίνει σε συνεχείς ελέγχους για τον έλεγχο της 
καταλληλότητας των σταδίων όπου λαμβάνουν χώρα αθλητικά γεγονότα. 
Συγκεκριμένα, κατά την καλοκαιρινή περίοδο έχουν επιθεωρηθεί από την 
Αστυνομία και την Πυροσβεστική όλα τα γήπεδα Α´ Κατηγορίας και έχουν 
υποδειχθεί στους ιδιοκτήτες αυτών διορθωτικά έργα ώστε να είναι κατάλληλα 
σύμφωνα με το Νόμο 48(1)2008. 

(β) Έχει εκπαιδευτεί σε όλες τις επαρχίες προσωπικό ώστε να μπορεί να 
ανταποκρίνεται στις αστυνομεύσεις αθλητικών εκδηλώσεων. Η εκπαίδευση και 
ενημέρωση του προσωπικού για τα θέματα της αστυνόμευσης αθλητικών 
εκδηλώσεων αλλά και των προνοιών της Νομοθεσίας είναι συνεχής σε όλες της 
βαθμίδες, τόσο μέσα από διάφορα σεμινάρια όσο και μέσα από σχετικές 
εγκυκλίους που κυκλοφορούν από την ηγεσία. 

(γ) Πριν από τη διεξαγωγή όλων των αγώνων Α´ Κατηγορίας πραγματοποιούνται 
στις Αστυνομικές ∆ιευθύνσεις συσκέψεις όπου συζητούνται με όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς (αστυνομία, διαγωνιζόμενα σωματεία, αρχές σταδίων, 
σύνδεσμος διαιτητών, ομοσπονδία, κ.ά.) θέματα που αφορούν την 
ασφαλέστερη διεξαγωγή των αγώνων αυτών. Αφού συλλέξουν όλες τις 
απαραίτητες πληροφορίες, καθορίζεται ο αριθμός των αστυνομικών που θα 
χρειαστεί για να αστυνομευτεί ο αγώνας και στην συνέχεια σχεδιάζεται και 
εκδίδεται διαταγή επιχείρησης για κάθε αγώνα με επικεφαλής αξιωματικό. 

(δ) Σε κάθε στάδιο λειτουργεί Κέντρο Επιχειρήσεων για συντονισμό, συνεργασία, 
αλλά και άμεση επικοινωνία με τους εμπλεκόμενους φορείς ώστε να καθίσταται 
δυνατή η άμεση επέμβαση της Αστυνομίας εκεί και όποτε χρειάζεται. 
Επιπρόσθετα, σε όσα γήπεδα υπάρχουν κλειστά κυκλώματα παρακολούθησης 
υπάρχουν και ειδικά εκπαιδευμένοι Αστυνομικοί χειριστές για ενημέρωση του 
επικεφαλής προς άμεση ενέργεια σε περιπτώσεις επεισοδίων. 
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(ε) Παράλληλα, έχουν δοθεί από τον Αρχηγό Αστυνομίας γραπτές οδηγίες προς 
τις Επαρχιακές ∆ιευθύνσεις όπως σε περιπτώσεις επεισοδίων, η αντίδραση 
των μελών τους να είναι άμεση και καταλυτική ώστε αυτά να σταματούν εν τη 
γενέσει τους και να αποφεύγονται τα χειρότερα. Εκεί που επιβάλλεται να γίνουν 
συλλήψεις, οι οδηγίες προβλέπουν όπως η αντίδραση της Αστυνομίας και πάλι 
να είναι άμεση και οι παρανομούντες να προσάγονται το συντομότερο ενώπιον 
της δικαιοσύνης. Επίσης γραπτές είναι και οι οδηγίες από την ηγεσία για 
ολοκλήρωση του ανακριτικού έργου εντός 48 ωρών για τέτοιας φύσης 
αδικήματα, ώστε και στη συνέχεια να μπορεί να ζητά από το δικαστήριο την 
εκδίκασή τους, χωρίς καθυστερήσεις. 

3. Πέραν των προαναφερθέντων μέτρων που λαμβάνονται, η Αστυνομία έχει 
προβεί και σε μια σειρά από εισηγήσεις που θεωρεί ότι μπορούν να περιορίσουν τα 
φαινόμενα βίας στους αθλητικούς χώρους: 

(α) Έχει εισηγηθεί ενώπιον της Επιτροπής Νομικών της Βουλής, την έκδοση 
κάρτας φιλάθλου, η οποία θα εκδίδεται από τα ίδια τα Σωματεία ή τον ΚΟΑ και 
θα ισχύει για περίοδο 10 χρόνων. Σε αυτή την κάρτα φιλάθλου, θα φαίνεται μαζί 
με τα προσωπικά στοιχεία του ατόμου που την κατέχει και η φωτογραφία του. 
Σημειώστε ότι σε περίπτωση που συλληφθεί από την Αστυνομία για ποινικό 
αδίκημα, το άτομο αυτό με βάση το Νόμο 48 (1) 2008 θα στερείται την κάρτα 
φιλάθλου μέχρι να καταδικαστεί ή να αθωωθεί από το δικαστήριο. Με αυτό τον 
τρόπο δεν θα μπορεί να εισέλθει στο γήπεδο, καθώς εκτός από το εισιτήριο ή 
την κάρτα διαπίστευσης θα πρέπει να επιδεικνύει και την πιο πάνω κάρτα 
φιλάθλου. 

(β) Μία άλλη εισήγηση της Αστυνομίας ήταν η έκδοση των εισιτηρίων διαρκείας με 
φωτογραφία η οποία μετά και τη γραπτή συγκατάθεση του κάθε αιτητή, να 
χρησιμοποιείται ώστε να τηρείται σχετικό αρχείο στο σωματείο. Αυτό το μέτρο 
θα βοηθούσε στην προσαγωγή τους ενώπιον της ∆ικαιοσύνης. Η Αστυνομία 
έχει προσπαθήσει πολλές φορές να προβεί στην ταυτοποίηση προσώπων από 
πληροφορίες που μπορούν να παρέχουν τα σωματεία, αλλά δυστυχώς σχεδόν 
καμία συνεργασία δεν προέκυψε μέχρι σήμερα προς αυτή την κατεύθυνση. Οι 
παράγοντες αρκετές φορές γνωρίζουν τους παρανομούντες αλλά είτε δεν 
θέλουν είτε φοβούνται να συνεργαστούν με την Αστυνομία. 

(γ) Ανάμεσα στις προτάσεις της Αστυνομίας ήταν και το θέμα της ώρας έναρξης 
και λήξης των αγώνων οι οποίοι θα κρίνονται από ειδική επιτροπή ως υψηλού 
κινδύνου και συγκεκριμένα η θέση της Αστυνομίας ήταν όπως τέτοιοι αγώνες 
να διεξάγονται αποκλειστικά κατά την διάρκεια της ημέρας, κάτι που θα 
διευκολύνει το έργο της σε μεγάλο βαθμό. Έχει επιτευχθεί συμφωνία σε 
πρόσφατη συνάντηση του Αρχηγού Αστυνομίας με τον Πρόεδρο της Κ.Ο.Π. και 
οι αγώνες αυτοί αξιολογούνται κάθε φορά από επιτροπή την οποία αποτελούν 
οι δυο πλευρές για λήψη της ανάλογης απόφασης. 

(δ) Πέρα από αυτά, η Αστυνομία εξέφρασε την άποψη ότι ως πρώτο μέτρο και 
μετά από επεισόδια που θα δημιουργήσουν φίλαθλοι οποιασδήποτε ομάδας, 
θα έπρεπε να ήταν η μείωση του ποσοστού εισιτηρίων που θα δίνεται στην 
φιλοξενούμενη ομάδα από 30% που είναι σήμερα στο 5% που ισχύει σε όλα τα 
γήπεδα της Ευρώπης. Με τον τρόπο αυτό θα μπορούν να ελέγχουν οι ίδιες οι 
ομάδες σε ποιους δίνουν τα εισιτήρια αυτά. Στη συνέχεια, και εάν κι αυτό το 
μέτρο δεν αποδώσει, τότε να εφαρμόζεται το μέτρο της μη μετακίνησης 
φιλάθλων της φιλοξενούμενης ομάδας και ως τελευταίο η διεξαγωγή αγώνων 
κεκλεισμένων των θυρών. 
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(ε) Τέλος, θα πρέπει να αναφέρουμε ότι η Αστυνομία επανειλημμένα έχει ζητήσει 
την κατάθεση από τον Κ.Ο.Α. των Κανονισμών για τους επιτηρητές ενώπιον 
της Επιτροπής Νομικών για προώθηση της σχετικής Νομοθεσίας. ∆υστυχώς 
εδώ και τέσσερα περίπου χρόνια η απάντηση που παίρνει είναι πως αυτοί 
βρίσκονται στον Κ.Ο.Α. για μελέτη. Η Αστυνομία είναι έτοιμη να προχωρήσει, 
όποτε της ζητηθεί, στην εκπαίδευση των επιτηρητών αυτών, καθώς ήδη έχει 
καταρτισμένα μέλη, τα οποία έτυχαν εκπαίδευσης στο εξωτερικό και μπορούν 
να προβούν στην πιο πάνω εκπαίδευση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.143, ημερομηνίας 25 
Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

«Ετοιμασία ολοκληρωμένου στρατηγικού σχεδίου ανάπτυξης της Ορεινής Λάρνακας 

Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου μου με ημερ. 12.10.2009 προς τον Έπαρχο Λάρνακας, η οποία 
κοινοποιήθηκε στο Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Σε όλες τις κοινότητες της υπαίθρου και ειδικότερα των ορεινών περιοχών, 
προωθούνται έργα ανάπτυξης τόσο μέσω του Κρατικού Προϋπολογισμού όσο 
και μέσω του Στρατηγικού Σχεδίου Ανάπτυξης 2007-2013 της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, με σκοπό τη βελτίωση της ποιότητας ζωής των κατοίκων αυτών των 
περιοχών. 

(β)  Στα πλαίσια του αναπτυξιακού σχεδιασμού, που αφορά στην Ορεινή Λάρνακας, 
προωθούνται τα ακόλουθα έργα/ προγράμματα: 

-     Ετοιμασία Ρυθμιστικού Σχεδίου για τις κοινότητες Βάβλα και Λάγια, 

-   Ανέγερση Πολιτιστικού Κέντρου στην Οδού, ανάπλαση πλατείας και 
διαμόρφωση κτιρίου για χρήση ως πολιτιστικού/εκθεσιακού χώρου στην 
κοινότητα Αγίων Βαβατσινιάς, ανάπτυξη και αναβάθμιση του οδικού 
δικτύου, εξωραϊσμό πλατειών, ανέγερση κοινοτικών κτιρίων για στέγαση 
των υπηρεσιών των Κοινοτικών Συμβουλίων, αλλά και για πολιτιστικούς 
και ιατρικούς σκοπούς, με συγχρηματοδότηση από το Ευρωπαϊκό 
Ταμείο Περιφερειακής Ανάπτυξης, 

-     ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για άπορες οικογένειες με σκοπό την 
ενθάρρυνση του πληθυσμού να παραμένει στις κοινότητες της υπαίθρου 
(6 οικόπεδα στη Μελίνη και 7 στη Βαβατσινιά), 

-   Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο το οποίο εφαρμόζεται σε όλες τις κοινότητες 
της υπαίθρου, συμπεριλαμβανομένων και των κοινοτήτων της Ορεινής 
Λάρνακας με στόχο την κάλυψη των στεγαστικών αναγκών των χαμηλά 
αμειβομένων, οι οποίοι επιθυμούν να εγκατασταθούν στις κοινότητες 
αυτές. 

(γ)  Το Κράτος στα πλαίσια των οικονομικών του δυνατοτήτων, προωθεί 
στοχευμένα αναπτυξιακά έργα σε όλες τις κοινότητες της Ορεινής Λάρνακας με 
στόχο τη βελτίωση της ποιότητας ζωής των κατοίκων τους, την ενθάρρυνση 
του πληθυσμού να παραμένει στις κοινότητες της υπαίθρου καθώς και την 
παροχή κινήτρων σε εκείνους που επιθυμούν να εγκατασταθούν σε ορεινές 
κοινότητες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
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Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.169, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.169 ημερομηνίας 31/8/2009 σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα. 

1. Ο έλεγχος του πόσιμου νερού στην Κύπρο γίνεται με βάση το Νόμο 87(Ι)2001 
περί της ποιότητας του νερού ανθρώπινης κατανάλωσης ο οποίος καθορίζει ως 
αρμόδια Αρχή τον ∆ιευθυντή Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας 
Υγείας. Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες (ΥΥ) του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας διενεργούν δειγματοληψίες από τα δημόσια 
δίκτυα ύδρευσης σύμφωνα με πρόγραμμα και δίκτυο παρακολούθησης που 
ετοιμάζουν οι ίδιοι και το οποίο απορρέει από το Νόμο. Οι αναλύσεις γίνονται 
από το Γενικό Χημείο του Κράτους. Σε περίπτωση απόκλισης ο ∆ιευθυντής Υγ. 
Υπηρεσιών ενημερώνει τον αρμόδιο φορέα ύδρευσης που στην προκειμένη 
περίπτωση είναι το Κοινοτικό Συμβούλιο Μάμμαρη αφού η γεώτρηση ήταν 
κοινοτική. 

2. Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος έχει την ευθύνη 
για την εφαρμογή της Οδηγίας Πλαίσιο για τα νερά 2000/60/ΕΚ και της Οδηγίας 
2006/118/ΕΚ (σχετικά με την προστασία των υπόγειων υδάτων από τη 
ρύπανση και την υποβάθμιση). Στα πλαίσια της εφαρμογής των προνοιών 
αυτών των οδηγιών παρακολουθούνται 19 υδροφορείς με δύο δειγματοληψίες 
ανά έτος από ένα δίκτυο 84 γεωτρήσεων που ελέγχονται για διάφορες 
παραμέτρους. Η παρακολούθηση άρχισε την Άνοιξη του 2007. 

3. Στο πιο πάνω δίκτυο περιλήφθηκε σταθμός παρακολούθησης στην περιοχή 
Μάμμαρη-Κοκκινοτριμιθιάς. Μέχρι το Μάιο του 2008 παρακολουθείτο η 
γεώτρηση 1987/169 από την οποία λήφθηκαν 4 δείγματα με αποτελέσματα για 
το αρσενικό που κυμαίνονταν από 4,6-7,1 μg/l με όριο το 10 μg/l. 

4. Λόγω προβλημάτων που είχε η απόδοση της γεώτρησης 1987/169 αυτή 
αντικαταστάθηκε τον Νοέμβριο του 2008 με την γεώτρηση 2003/065 που 
βρίσκεται σε απόσταση περίπου 220 μέτρων. Η πρώτη δειγματοληψία έγινε 
στις 20/10/2008. Έγινε επαναληπτική δειγματοληψία στις 24/11/2008. Το 
αποτέλεσμα ήταν 13.65 μg/l και κοινοποιήθηκε στο ΤΑΥ στις 21/1/2009. Λόγω 
της οριακής τιμής και λαμβάνοντας υπόψη ότι τα αποτελέσματα των 
προηγουμένων δειγματοληψιών στην ίδια περιοχή (9/5/2007-28/5/2008) ήταν 
κάτω από το όριο αποφασίστηκε να αναμένεται το αποτέλεσμα και της 
επόμενης δειγματοληψίας. 

5. Τα αποτελέσματα της επόμενης δειγματοληψίας έγιναν γνωστά στο Τμήμα 
Γεωλογικής Επισκόπησης στις 16/6/2009 και η συγκέντρωση του αρσενικού 
ήταν 40,9μg/l. Μετά την παραλαβή του αποτελέσματος και την διερεύνηση του 
καθεστώτος της γεώτρησης 2003/065, διαπιστώθηκε ότι αυτή είναι μια από τις 
γεωτρήσεις που υδροδοτούν την κοινότητα Μάμμαρη. Το Τμήμα Γεωλογικής 
Επισκόπησης ενημέρωσε γραπτώς τον Έπαρχο και τον ∆ιευθυντή του 
Τμήματος Αναπτύξεως με επιστολή ημερομηνίας 1/7/2009. 

6. Στα πλαίσια ελεγκτικής παρακολούθησης του πόσιμου νερού έγινε στις 
11/6/2009 δειγματοληψία από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες από το δίκτυο της 
κοινότητας Μάμμαρη η οποία κατέδειξε ψηλή συγκέντρωση αρσενικού. Έγινε 
επαναληπτική δειγματοληψία στις 28/7/2009 και στις 30/7/2009 δόθηκαν 
οδηγίες στο Κοινοτικό Συμβούλιο Μάμμαρη να σταματήσει η χρήση του νερού 
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των γεωτρήσεων ως πόσιμου. Στις 31/07/2009 κλήθηκε σύσκεψη από τον 
Έπαρχο Λευκωσίας, στην οποία συμμετείχαν εκπρόσωποι του Τμ. 
Αναπτύξεως Υδάτων, των Υγειονομικών Υπηρεσιών και του Τμ. Γεωλογικής 
Επισκόπησης στην οποία αποφασίστηκε να προμηθεύεται η κοινότητα πόσιμο 
νερό με βυτιοφόρα και να προχωρήσει τάχιστα η προσπάθεια για εξεύρεση 
άλλων πηγών νερού. 

7. Η καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στην ενημέρωση του Κοινοτικού 
Συμβουλίου οφείλεται εν μέρει στο ότι η αρχική ανίχνευση έγινε στα πλαίσια 
παρακολούθησης που δεν σχετίζεται με τον έλεγχο της ποιότητας του πόσιμου 
νερού. Αυτή η παρακολούθηση έχει στόχο την αξιολόγηση των τάσεων 
διαφόρων παραμέτρων στα υπόγεια νερά και δεν αφορά άμεσα τον έλεγχο της 
ποιότητας του νερού των δικτύων ύδρευσης. Επίσης τα στοιχεία που 
ελέγχονται είναι πάρα πολλά και τα αποτελέσματα αποστέλλονται από το 
Κρατικό Χημείο στα αρμόδια τμήματα συνήθως μετά από δύο-τρεις μήνες. 
Ακολουθεί αξιολόγηση από τριμελή επιτροπή. 

 Θα πρέπει να αναφερθεί ότι με βάση τα στοιχεία που έχουμε στη διάθεση μας 
από την έναρξη του προγράμματος παρακολούθησης του υδροφορέα και μέχρι τον 
Νοέμβριο 2008 δεν ανιχνεύθηκαν σε γεωτρήσεις στην περιοχή συγκεντρώσεις 
αρσενικού πέραν του 7.1μg/l. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2009 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.178, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.178 και ημερ. 
26.10.2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και στη συνέχεια παραθέτω τα ακόλουθα: 

 Αρμόδιοι Επιθεωρητές του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας προέβησαν 
πρόσφατα στη διερεύνηση παραπόνων για ύπαρξη οσμής υγραερίου στην περιοχή 
Ορόκληνης. 

 Από την πιο πάνω διερεύνηση διαπιστώθηκε ότι δεν υπάρχει οποιαδήποτε 
συνεχής διαρροή υγραερίου από τις δεξαμενές της παραλιακής ζώνης Λάρνακας - 
Ορόκληνης. Μικρή διαρροή υγραερίου μπορεί να υπάρξει κατά τη διαδικασία 
πλήρωσης των δεξαμενών υγραερίου λόγω αύξησης της πίεσης εντός των δεξαμενών, 
οπότε και ανοίγουν αυτόματα οι βαλβίδες ασφαλείας των δεξαμενών. Η διαρροή αυτή 
είναι μικρή και δε δημιουργεί οποιοδήποτε κίνδυνο τόσο για τους εργαζόμενους όσο 
και για τους κατοίκους της γύρω περιοχής. 

 Σχετικά με την πληροφόρηση του κοινού για τη λειτουργία των εγκαταστάσεων 
αυτών, σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί Αντιμετώπισης των 
Κινδύνων Ατυχημάτων Μεγάλης Κλίμακας Σχετιζομένων με Επικίνδυνες Ουσίες 
Κανονισμών του 2001 και 2006, οι διαχειριστές των μονάδων αυτών οφείλουν να 
ενημερώσουν τους κατοίκους της γύρω περιοχής που αναμένεται να επηρεαστούν σε 
περίπτωση ατυχήματος μεγάλης κλίμακας. Η ενημέρωση αυτή αναμένεται να γίνει 
πριν από το τέλος του 2009 ή αρχές του 2010.  

 Επίσης, πληροφορείσθε ότι, με σκοπό την προστασία των κατοίκων της γύρω 
περιοχής σε περίπτωση ατυχήματος μεγάλης κλίμακας, η ∆ύναμη Πολιτικής Άμυνας 
έχει ετοιμάσει Εξωτερικά Σχέδια Επείγουσας Ανάγκης για όλες τις μονάδες που 
εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής της πιο πάνω νομοθεσίας. 
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 Επισημαίνεται ότι το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας επιθεωρεί τακτικά τις εν 
λόγω εγκαταστάσεις για να διασφαλιστεί ότι λαμβάνονται όλα τα απαραίτητα μέτρα 
μείωσης ή εξάλειψης της πιθανότητας συμβάντος που θα θέσει σε κίνδυνο την υγεία 
και ασφάλεια των κατοίκων της περιοχής και τον επηρεασμό του περιβάλλοντος. 

 Τέλος, πληροφορείσθε ότι τα Επαρχιακά Γραφεία του Τμήματος είναι στη 
διάθεση κάθε πολίτη ο οποίος επιθυμεί να προβεί σε παράπονα ή καταγγελίες ή να 
ζητήσει πληροφορίες σχετικά με θέματα της αρμοδιότητας του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.184, ημερομηνίας 

8 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Ένταξη στους Προϋπολογισμούς του 2010 παρακαμπτήριου δρόμου από τον 
αυτοκινητόδρομο Λάρνακας-Αγίας Νάπας προς ∆ερύνεια 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.184 
ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δεν περιέλαβε στις προτάσεις του για τον 
Προϋπολογισμό του 2010 την ένταξη του παρακαμπτήριου δρόμου από τον 
αυτοκινητόδρομο Λάρνακας-Αγίας Νάπας προς ∆ερύνεια. Εξ όσων γνωρίζουμε στο 
Τοπικό Σχέδιο ∆ερύνειας προνοείται δημιουργία δυτικού παρακαμπτήριου ως δρόμου 
πρωταρχικής σημασίας τεσσάρων λωρίδων αλλά δεν έχει γίνει οποιαδήποτε μελέτη. 

3. Στις προτάσεις του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων για τον Προϋπολογισμό του 
2010 είχε περιληφθεί πρόνοια για ετοιμασία περιβαλλοντικής μελέτης και προμελέτης 
για τον καθορισμό όδευσης και διασφάλιση της αναγκαίας γης για μελλοντική σύνδεση 
του υφιστάμενου αυτοκινητόδρομου ∆εκέλειας-Πρωταρά με την πόλη της 
Αμμοχώστου. Η πρόταση αυτή δεν εγκρίθηκε στα μετέπειτα στάδια επεξεργασίας του 
Προϋπολογισμού και έτσι δεν προωθείται οποιαδήποτε μελέτη. Το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων θα προτείνει εκ νέου τη μελέτη αυτή στον επόμενο Προϋπολογισμό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.185, ημερομηνίας 8 
Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.185 ημερομηνίας 8/9/2009 σχετικά με τη φοροδιαφυγή 
και τη φοροαποφυγή 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σας και σας πληροφορώ ως εξής : 

1. ∆εν υπάρχουν επαρκή στοιχεία με βάση τα οποία να καθίσταται δυνατή η 
εκτίμηση του μεγέθους της φοροδιαφυγής και της φοροαποφυγής στην Κύπρο. 

2. Ο μέσος όρος εισοδήματος ο οποίος προκύπτει με βάση τα εισοδήματα που 
έχουν δηλώσει οι φορολογούμενοι που είναι αυτοεργοδοτούμενοι και οι οποίοι 
υπέβαλαν δηλώσεις εισοδήματος στο Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων για τα 
φορολογικά έτη 2004 και 2005 έχει ως εξής: 

ΜΕΣΟ ΕΙΣΟ∆ΗΜΑ (£) 

Περιγραφή Φορολογικό έτος 2004 Φορολογικό έτος 2005 
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Σύνολο 
αυτοεργοδοτούμενων 

9.948 10.699 

∆ικηγορικά Γραφεία 23.215 26.725 

Ιδιωτικά Ιατρεία 16.855 18.579 

Ελεγκτές/λογιστές 29.731 34.280 

Αρχιτέκτονες/Πολιτικοί 
μηχανικοί 

17.836 18.562 

Άλλοι 
Αυτοεργοδοτούμενοι 

9.037 9.679 

3. Η Κυβέρνηση, σε στενή συνεργασία με τα αρμόδια Τμήματα, βρίσκεται σε 
συνεχή επαγρύπνηση και καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια με στόχο την 
ορθή και δίκαιη επιβολή των φόρων, την έγκαιρη είσπραξή τους και την 
καταπολέμηση και μείωση της φοροδιαφυγής. 

 Με σκοπό την επίτευξη των πιο πάνω στόχων: 

(α) Έχει τροποποιηθεί, με εφαρμογή από το φορολογικό έτος 2006, ο περί 
βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων Νόμος και έχει καταστεί υποχρεωτική η 
τήρηση λογιστικών βιβλίων και η ετοιμασία εξελεγμένων λογαριασμών από όλα 
τα πρόσωπα που έχουν εισοδήματα από επιχείρηση και ενοίκια. Στην 
περίπτωση φυσικών προσώπων, η υποχρέωση εφαρμόζεται για όσους έχουν 
κύκλο εργασιών που υπερβαίνει τις €70.000. 

(β) Προωθείται ο δημόσιος διάλογος με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις και άλλους 
φορείς της οικονομικής ζωής του τόπου με σκοπό την αντιμετώπιση του 
θέματος της φοροδιαφυγής και φοροαποφυγής και προωθούνται διάφορα 
νομοθετικά μέτρα που αποσκοπούν στην αποτελεσματικότερη καταπολέμηση 
του φαινομένου. Μεταξύ των νομοθετικών μέτρων που προωθούνται 
περιλαμβάνονται: 

 (i) Απαγόρευση της αφαίρεσης από το φορολογητέο εισόδημα των εξόδων 
που δεν υποστηρίζονται από νόμιμες αποδείξεις. 

 (ii) Απαγόρευση της αφαίρεσης έμμισθων αποδοχών για τις οποίες δεν 
καταβλήθηκαν εισφορές κοινωνικών ασφαλίσεων οι οποίες όφειλαν να 
καταβληθούν. 

 (iii) Επιβολή αποτρεπτικών διοικητικών εξώδικων προστίμων στις 
περιπτώσεις μη συμμόρφωσης με τις φορολογικές υποχρεώσεις. 

 (iv) Επιβολή ποινών στις επιχειρήσεις οι οποίες παραλείπουν να εκδώσουν 
τιμολόγια και αποδείξεις αναφορικά με τις πωλήσεις προϊόντων ή την 
παροχή υπηρεσιών. 

(γ) Τα αρμόδια Τμήματα διεξάγουν συστηματικούς φορολογικούς ελέγχους στις 
περιπτώσεις φυσικών ή νομικών προσώπων για τα οποία υπάρχουν ενδείξεις 
για τη διάπραξη φοροδιαφυγής. 

4. Το Υπουργείο Οικονομικών και τα αρμόδια Τμήματα συνδράμουν επίσης στην 
καλλιέργεια της φορολογικής συνείδησης του κοινού με ποικίλους τρόπους, 
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όπως: 

 (i) Έκδοση του Χάρτη του Πολίτη, στον οποίο επεξηγούνται τα δικαιώματα 
και οι υποχρεώσεις του φορολογούμενου πολίτη. 

 (ii) Έκδοση εγκυκλίων που αφορούν το φορολογικό χειρισμό 
συγκεκριμένων εισοδημάτων και εξόδων. 

(iii)  Συμμετοχή λειτουργών με παρουσιάσεις σε σεμινάρια και εκπαιδευτικά 
προγράμματα άλλων φορέων. 

 (iv) Παροχή πληροφοριών και άλλης τεχνικής βοήθειας προς τους 
φορολογούμενους είτε στα κατά τόπους Επαρχιακά Γραφεία, είτε μέσω 
της Υπηρεσίας Μονοθυριδικής Πρόσβασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.190, ημερομηνίας 9 
Σεπτεμβρίου 2009, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε η Βουλευτής Αμμοχώστου κα Σκεύη 
Κούτρα Κουκουμά με αρ. 23.06.009.04.190, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 23/09/2009, και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α) Μετά από σχετική Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, το 2006 άρχισε εκ 
νέου, σε ορθή βάση, η διαδικασία έκδοσης τίτλων ιδιοκτησίας σε εκτοπισθείσες 
οικογένειες για οικιστικές μονάδες που βρίσκονται σε Οικισμούς Στέγασης 
Εκτοπισθέντων και σε κρατικά Οικόπεδα Αυτοστέγασης, στις περιπτώσεις που 
αυτές είναι κτισμένες σε κρατική γη ή σε γη που έχει απαλλοτριωθεί. 

(β) Από την 1η Μαρτίου 2008 μέχρι σήμερα έχουν τιτλοποιηθεί έξι χιλιάδες 
διακόσιες εξήντα (6 260) οικιστικές μονάδες που αντιστοιχούν σε εννιά χιλιάδες 
εκατό είκοσι ένα (9 121) δικαιούχους εκτοπισθέντες που διαμένουν σε 
Οικισμούς Στέγασης Εκτοπισθέντων και Οικισμούς Αυτοστέγασης. 

(γ) Από το 2006 μέχρι σήμερα έχουν τιτλοποιηθεί εννιά χιλιάδες εξακόσιες 
σαράντα (9 640) οικιστικές μονάδες, που αντιστοιχούν σε δεκατέσσερις 
χιλιάδες σαράντα     (14 040) δικαιούχους. 

(δ) Από τις υπολειπόμενες τρεις χιλιάδες εξακόσιες σαράντα (3 640) μονάδες 
κατοικίας, οι χίλιες (1 000) μονάδες βρίσκονται στα τελευταία στάδια της 
αναδόμησης και σύντομα θα αρχίσει η διαδικασία εγγραφής τους στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία και στη συνέχεια θα γίνει η μεταγραφή τους σε 
δικαιούχους. Εντός των ημερών θα υποβληθεί Πρόταση προς το Υπουργικό 
Συμβούλιο για έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας για εκατόν ογδόντα τρεις (183) 
οικιστικές μονάδες και εκτιμάται ότι αρχές του 2010 θα εγγραφούν στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία πεντακόσιες δυο (502) μονάδες, ώστε στη συνέχεια να 
προωθηθεί η διαδικασία μεταγραφής τους σε δικαιούχους εκτοπισθέντες. 

(ε) Χίλιες εξακόσιες εβδομήντα (1 670) μονάδες αντιμετωπίζουν πολεοδομικά ή 
άλλα προβλήματα και θα μεταβιβάζονται σε δικαιούχους, εφόσον επιλύονται τα 
προβλήματα. Επίσης, για εκατό πενήντα έξι (156) μονάδες εκκρεμεί υλοποίηση 
απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με ευθύνη των δικαιούχων. Εκατόν 
είκοσι εννιά (129) μονάδες εκκρεμούν σε διάφορες φάσεις της διαδικασίας 
(εξακρίβωση δικαιούχων από Υπηρεσία Μέριμνας και Αποκατάστασης 
Εκτοπισθέντων, εξασφάλιση έγκρισης ∆ιοικητή Βρετανικών Βάσεων όπου αυτό 
απαιτείται κ.ά.). 
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2. Σημειώνεται ότι μετά την εγγραφή των μονάδων κατοικίας στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία, είναι δυνατό να διαπιστωθεί ότι ορισμένες μονάδες παρουσιάζουν 
ουσιώδη πολεοδομικά ή/και άλλα προβλήματα και κατά συνέπεια δεν θα μπορεί να 
ολοκληρωθεί η διαδικασία μεταγραφής τους σε δικαιούχους μέχρι την επίλυση των 
προβλημάτων αυτών. 

3. Σε ό,τι αφορά τις μονάδες που έχει ήδη διαπιστωθεί ή θα διαπιστωθεί στη 
συνέχεια ότι παρουσιάζουν ουσιώδη πολεοδομικά ή/και άλλα προβλήματα, έχουν 
δοθεί οδηγίες στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως όπως επαναξιολογήσει την κάθε 
περίπτωση και εκδοθούν τίτλοι ιδιοκτησίας για όσες το πρόβλημα που υπάρχει δεν 
είναι ουσιώδες. Σημειώνεται ότι σε ορισμένες περιπτώσεις προκύπτει καθυστέρηση 
στην παραχώρηση των τίτλων ιδιοκτησίας και λόγω άλλων προβλημάτων, όπως είναι 
η διευκρίνιση του ιδιοκτησιακού καθεστώτος (ολοκλήρωση απαλλοτριώσεων), η 
επαναχωρομέτρηση της περιοχής, η σχεδίαση και εγγραφή των οικιστικών μονάδων, 
καθώς και η εξακρίβωση των νόμιμων δικαιούχων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.193, 23.06.009.04.201, 
23.06.009.04.202 και 23.06.009.04.203, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2009, 10 

Σεπτεμβρίου 2009, 10 Σεπτεμβρίου 2009 και 10 Σεπτεμβρίου 2009, αντίστοιχα, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. 
Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.193, 23.06.009.04.201, 23.06.009.04.202 και 
23.06.009.04.203, οι οποίες αφορούν την Κοινότητα Κόρνου και αποστάληκαν με 
επιστολές σας ημερομηνίας 23/09/2009 και 24/09/2009 και σας πληροφορώ για τα 
ακόλουθα: 

(α) Στο οικόπεδο Β11 στο Συνοικισμό Αυτοστέγασης Κόρνου, έχει γίνει επέμβαση 
με δεντροφύτευση και δημιουργία κήπου από πρόσωπο που διαμένει σε 
γειτονική κατοικία αυτοστέγασης. Το αίτημα για διατήρηση του συγκεκριμένου 
οικοπέδου ως χώρο πρασίνου, τέθηκε αποκλειστικά από το συγκεκριμένο 
άτομο για προφανείς λόγους. Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας προβαίνει στις 
απαιτούμενες ενέργειες για αποκατάσταση της νομιμότητας, ώστε το 
αναφερόμενο οικόπεδο να αξιοποιηθεί για το σκοπό για τον οποίο 
δαπανήθηκαν δημόσιοι πόροι και για τον οποίο προοριζόταν, δηλαδή για την 
αυτοστέγαση εκτοπισθέντων. Η Τοπική Αρχή αλλά και οι κάτοικοι του 
Συνοικισμού Αυτοστέγασης θεωρούν ότι δεν ενδείκνυται η μετατροπή του 
συγκεκριμένου οικοπέδου σε χώρο πρασίνου, αλλά αντίθετα ότι πρέπει να 
διατεθεί για σκοπούς αυτοστέγασης, ενόψει και των αυξημένων αναγκών 
στέγασης εκτοπισθέντων. Σημειώνεται, επίσης, ότι ο κλειστός οχετός που 
διέρχεται κατά μήκος του συνόρου, δεν επηρεάζει με οποιοδήποτε τρόπο τις 
δυνατότητες αξιοποίησης του αναφερόμενου οικοπέδου. 

(β) Στο παρόν στάδιο δεν μελετάται η κατασκευή αποχετευτικού συστήματος στο 
Συνοικισμό Αυτοστέγασης Κόρνου. Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ετοιμάζει 
τελική έκθεση για τα αποχετευτικά προβλήματα του συνόλου της Κοινότητας 
Κόρνου και προγραμματίζει την προκήρυξη διαγωνισμού μέχρι το τέλος του 
2009, για την ετοιμασία μελέτης σκοπιμότητας και περιβαλλοντικής μελέτης για 
το αποχετευτικό έργο, λαμβάνοντας υπόψη τα αποτελέσματα της 
Προκαταρκτικής Αναγνωριστικής Μελέτης. Μέχρι σήμερα δεν έχει αναφερθεί 
από κατοίκους του Συνοικισμού Αυτοστέγασης Κόρνου οποιοδήποτε πρόβλημα 
απορροφητικότητας των αποχετευτικών λάκκων, αλλά το θέμα παραπέμφθηκε 
στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως (Κλάδο Υγειονολόγων Μηχανικών) για 
περαιτέρω διερεύνηση και χειρισμό. Κατά συνέπεια, εκτιμάται ότι εντός του 
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2010 τα όποια υγειονομικά και άλλα προβλήματα παρατηρούνται στο 
συγκεκριμένο θα έχουν αντιμετωπιστεί αποτελεσματικά. 

(γ) Για την αναβάθμιση του κοινοτικού πάρκου στον αναφερόμενο Συνοικισμό, έχει 
ετοιμαστεί ολοκληρωμένη μελέτη ανάπλασης από ιδιώτη μελετητή, μετά την 
κατακύρωση σχετικών προσφορών. Η μελέτη προνοεί για τη δημιουργία 
πεζόδρομων, παιδικής χαράς, τοπιοτέχνησης, φύτευσης και άρδευσης, την 
κατασκευή βαθμίδων, κυκλικών κερκίδων, περιπτέρου, στεγάστρου, την 
εγκατάσταση κατάλληλου φωτισμού και την κατασκευή καλαίσθητης 
περίφραξης. Εκτιμάται ότι το συνολικό κόστος υλοποίησης του έργου θα 
ανέλθει στις €170.000 και αρχές του 2010 θα προκηρυχθεί διαγωνισμός για την 
ανάθεση της κατασκευής του έργου, το οποίο θα χρηματοδοτηθεί από κονδύλια 
που διαχειρίζεται το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. Μέχρι την ολοκλήρωση 
όμως του έργου ανάπλασης του πάρκου, το Κοινοτικό Συμβούλιο λαμβάνει 
μέτρα για τη διατήρηση της υγιεινής σε ικανοποιητικά επίπεδα στο χώρο. Το 
αίτημα για ανόρυξη γεώτρησης σε δημόσιο χώρο πρασίνου θέτει ορισμένα 
νομικά προβλήματα, αλλά θα καταβληθούν προσπάθειες για τη μέγιστη 
εξοικονόμηση νερού για την άρδευση του πρασίνου στον πιο πάνω χώρο. 

(δ) Η ενδεχόμενη επιδιόρθωση των δρόμων του Συνοικισμού Αυτοστέγασης 
εμπίπτει στο πλαίσιο υλοποίησης του ετήσιου Προϋπολογισμού Ανάπτυξης. 
Παρόλο που στο παρόν στάδιο το οδικό δίκτυο κρίνεται ικανοποιητικό, οι 
Τεχνικές Υπηρεσίες της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λάρνακας ετοιμάζουν μελέτη 
αξιολόγησης του οδικού δικτύου, ώστε να καθοριστεί πρόγραμμα εργασιών και 
χρονοδιάγραμμα που αφορούν στην επόμενη συντήρηση ή/και 
ασφαλτόστρωση του οδικού δικτύου, ενδεχομένως εντός του 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.219, ημερομηνίας 
15 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.219 και ημερομηνία 
25 Σεπτεμβρίου 2009, σε σχέση με την ερώτηση του Βουλευτή κ. Τ. Μητσόπουλου, 
για την κατάσταση της Μονής του Αγίου Παντελεήμονα στη Μύρτου και της Μονής του 
Προφήτη Ηλία στην Σκυλλούρα και σας πληροφορώ ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων 
προβαίνει σε διαβήματα και ενημερώνει τους ∆ιεθνείς Οργανισμούς για την κατάσταση 
των μνημείων που βρίσκονται στις κατεχόμενες από τα τουρκικά στρατεύματα 
περιοχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, συμπεριλαμβανόμενων και των δύο αυτών 
μοναστηριών. 

 Ειδικά για το μοναστήρι του Αγίου Παντελεήμονα στη Μύρτου, το οποίο μέχρι 
πρόσφατα ήταν στρατόπεδο του κατοχικού στρατού και βρίσκεται σε πολύ κακή 
κατάσταση, καταβάλλονται πολλές προσπάθειες μέσω του ∆ιεθνούς Συμβουλίου 
Μνημείων και Αρχαιολογικών Χώρων (ICOMOS), του Ιδρύματος Λεβέντη και της 
Τεχνικής Επιτροπής που συστάθηκε στα πλαίσια των συνομιλιών για το κυπριακό, 
ούτως ώστε να προωθηθεί η συντήρησή του. 

 Σημειώνεται όμως ότι πάντοτε υπάρχει το ανυπέρβλητο εμπόδιο της 
παράνομης κατοχής των μνημείων, η οποία εμποδίζει την συντήρηση και την 
αποκατάστασή τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.227, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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«Υπογραφή Πρωτοκόλλου Ενοποιημένης ∆ιαχείρισης Παράκτιων Περιοχών-Σύμβαση 
της Βαρκελώνης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 24 Σεπτεμβρίου 2009, σε σχέση με την ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Κατά το Συνέδριο των Εξουσιοδοτημένων Αντιπροσώπων που 
πραγματοποιήθηκε στις 20-21 Ιανουαρίου 2008 στη Μαδρίτη της Ισπανίας, το 
Πρωτόκολλο Ενοποιημένης ∆ιαχείρισης Παράκτιων Περιοχών δεν υπογράφτηκε από 
την Κύπρο. Η απόφαση της Κυβέρνησης για μη υπογραφή του Πρωτοκόλλου 
βασίστηκε στο γεγονός ότι το άρθρο 8 του Πρωτοκόλλου που αφορά τη ζώνη 
προστασίας της παραλίας σε απόσταση 100 μέτρων, προσκρούει σε υφιστάμενες 
νομοθεσίες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Το όλο θέμα μελετάται από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, σε συνεργασία με το Υπουργείο Εσωτερικών. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2009 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.236, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.009.04.236 και ημερ. 
28.9.2009 προς την Αναπληρώτρια Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος σχετικά με το πιο πάνω θέμα, αντίγραφο της 
οποίας μας έχει διαβιβασθεί λόγω αρμοδιότητας, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει την αρμοδιότητα για 
εφαρμογή της νομοθεσίας για τον Έλεγχο της Βιομηχανικής Ρύπανσης και την 
παρακολούθηση, εκτίμηση και διαχείριση της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού 
Αέρα. 

2. Στον Τομέα του Ελέγχου της Βιομηχανικής Ρύπανσης, η πολιτική του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει ως κύριο στόχο την 
πρόληψη, τη μείωση και τον έλεγχο της ρύπανσης που προέρχεται από 
βιομηχανικές εγκαταστάσεις, ώστε να εξασφαλίζεται η καλύτερη δυνατή 
προστασία της υγείας και της ευημερίας των πολιτών και η προστασία του 
περιβάλλοντος της ∆ημοκρατίας. Η επίτευξη των πιο πάνω στόχων 
επιτυγχάνεται μέσω της αποτελεσματικής εφαρμογής από το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας, της εξειδικευμένης νομοθεσίας για έλεγχο της 
βιομηχανικής ρύπανσης, με βάση την οποία έχει εγκαθιδρυθεί ένα 
συνδυασμένο σύστημα πρόληψης και ελέγχου. Το εν λόγω σύστημα 
περιλαμβάνει την αδειοδότηση των βιομηχανικών εγκαταστάσεων και τη 
συστηματική παρακολούθηση της λειτουργίας τους, με επί τόπου επιθεωρήσεις 
και μετρήσεις αερίων εκπομπών. 

3. Στον Τομέα της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα, η πολιτική του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει ως κύριο στόχο τη συνεχή 
παρακολούθηση των επιπέδων των ρύπων στην ατμόσφαιρα και την 
εκτίμηση/διαχείριση της ποιότητας του αέρα ώστε να μην προκαλούνται 
σημαντικές αρνητικές επιπτώσεις στην ανθρώπινη υγεία και στο περιβάλλον 
από τις εκπομπές ρύπων στην ατμόσφαιρα. 
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4. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας προβαίνει σε συνεχείς μετρήσεις διαφόρων 
ρύπων στην ατμόσφαιρα, λειτουργώντας Εθνικό ∆ίκτυο Σταθμών 
Παρακολούθησης της Ποιότητας του Αέρα, αποτελούμενο από 9 σταθμούς που 
είναι εγκατεστημένοι σε διάφορες αστικές και άλλες περιοχές της Κύπρου. Τα 
αποτελέσματα των μετρήσεων δημοσιεύονται επιγραμμικά (on-line), μέσω της 
εξειδικευμένης ιστοσελίδας του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας 
(www.airquality.gov.cy) και εξωτερικών/εσωτερικών οθόνων, για την 
ενημέρωση και ευαισθητοποίηση του κοινού. Το εν λόγω δίκτυο αναμένεται να 
επεκταθεί εντός του 2010 με άλλους 4 μικρούς σταθμούς ώστε να καλύψει και 
άλλες περιοχές της Κύπρου, όπως είναι η ελεύθερη Αμμόχωστος. 

5. Από τις μετρήσεις ποιότητας αέρα που διεξάγει το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας σε διάφορα σημεία της Κύπρου, παρατηρείται γενικά ότι για τους 
περισσότερους ρύπους, όπως είναι το ∆ιοξείδιο του Θείου (SO2), το Μονοξείδιο 
του Άνθρακα (CO), το ∆ιοξείδιο του Αζώτου (ΝΟ2), το Βενζόλιο (C6H6), ο 
Μόλυβδος (Pb) και άλλα βαρέα μέταλλα (As, Cd, Ni, Hg) δεν παρατηρείται 
υπέρβαση των αντίστοιχων οριακών τιμών που καθορίζονται στην Κυπριακή 
και Ευρωπαϊκή Νομοθεσία. Τουναντίον, λόγω των μέτρων που έχουν ήδη 
ληφθεί, οι συγκεντρώσεις τους στην ατμόσφαιρα μειώθηκαν δραστικά, ιδιαίτερα 
μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 2004. 

6. Εξαίρεση αποτελούν τα Αιωρούμενα Σωματίδια με διάμετρο μικρότερη των 10 
μm (ΑΣ10), όπου παρατηρούνται υπερβάσεις τόσο της ετήσιας (40 μg/m3) όσο 
και της 24ωρης (50 μg/m3) οριακής τιμής σε όλες σχεδόν τις περιοχές της 
Κύπρου και ιδιαίτερα τις αστικές. Οι υπερβάσεις αυτές οφείλονται σε μεγάλο 
βαθμό στις εκπομπές ΑΣ10 από φυσικές πηγές (π.χ. θαλασσινό άλας), στη 
διασυνοριακή ρύπανση (π.χ. μεταφορά σκόνης από τη Σαχάρα), καθώς επίσης 
και στις εκπομπές από ανθρωπογενείς πηγές, όπως είναι οι εκπομπές από τα 
οχήματα, τις κεντρικές θερμάνσεις και τις βιομηχανικές εγκαταστάσεις. 

7. Στην περίπτωση του Όζοντος οι υπερβάσεις του 8ωρου στόχου για το 2010 
(120 μg/m3), που παρατηρούνται κυρίως σε μη αστικές περιοχές, όπως είναι η 
Αγία Μαρίνα Ξυλιάτου, οφείλονται πρώτιστα στη διασυνοριακή ρύπανση και 
στις κλιματολογικές συνθήκες που επικρατούν στην Κύπρο και ευρύτερα στο 
μεσογειακό χώρο (ψηλές θερμοκρασίες, μεγάλη ηλιοφάνεια), οι οποίες ευνοούν 
τη δημιουργία του. 

8. Για τη βελτίωση της Ποιότητας του Αέρα στην Κύπρο σε σχέση με τη 
συγκέντρωση αιωρούμενων σωματιδίων ετοιμάστηκε Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του Άρθρου 22 της νέας Οδηγίας για την ποιότητα 
του ατμοσφαιρικού αέρα και καθαρότερο αέρα στην Ευρώπη (2008/50/ΕΚ), το 
οποίο εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο το Φεβρουάριο 2008 και στη 
συνέχεια υποβλήθηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Το εν λόγω Σχέδιο ∆ράσης 
είναι δημοσιευμένο στην πιο πάνω εξειδικευμένη ιστοσελίδα του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας και περιλαμβάνει μέτρα μείωσης της εκπομπής 
Αιωρούμενων Σωματιδίων στην ατμόσφαιρα τόσο σε Εθνικό όσο και σε τοπικό 
επίπεδο. 

9. Η υλοποίηση του εν λόγω Σχεδίου ∆ράσης παρακολουθείται στενά από το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, σε συνεργασία με άλλα πέντε συναρμόδια 
Υπουργεία, την Τοπική Αυτοδιοίκηση και άλλους φορείς που συμμετέχουν στην 
προβλεπόμενη από τη σχετική Νομοθεσία Συμβουλευτική Τεχνική Επιτροπή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.238, ημερομηνίας 
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17 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

«Η Ευρυζωνική κάλυψη στην Κύπρο 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.04.238 και ημερ. 28.9.2009, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με την έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής του 2009 "ICT Country 
Profiles", για την Κύπρο ισχύουν τα πιο κάτω: 

 i. ποσοστό ευρυζωνικής κάλυψης-93.2% (ως % του πληθυσμού) 

 ii. ποσοστό   διείσδυσης   των   ευρυζωνικών   υπηρεσιών-18.2%   (ως   %   
του πληθυσμού)  

 iii. ποσοστό του πληθυσμού που είναι τακτικοί χρήστες του διαδικτύου 
(χρήση του διαδικτύου τουλάχιστο μία φορά τη βδομάδα)-35%  

 iv. ποσοστό του πληθυσμού που είναι συχνοί χρήστες του διαδικτύου 
(χρήση του διαδικτύου κάθε μέρα ή σχεδόν κάθε μέρα)-24% και  

 ν.    ποσοστό των επιχειρήσεων που διαθέτουν ευρυζωνική σύνδεση στο 
∆ιαδίκτυο-79%. 

(β) Σύμφωνα με το έγγραφο «Annual Information Society Report 2009-
Benchmarking i2010: Trends and main achievements» της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής όπου παρουσιάζεται ο Ευρυζωνικός ∆είκτης Απόδοσης (Broadband 
Performance         Index-ΒΡΙ), η Κύπρος κατατάσσεται στην τελευταία θέση. Ο 
Ευρυζωνικός ∆είκτης Απόδοσης θεωρείται ένα ολοκληρωμένο μέτρο σύγκρισης 
και λαμβάνει υπόψη έξι παραμέτρους για την κατάταξη των Κρατών Μελών και 
της Νορβηγίας. Οι έξι παράμετροι είναι το κοινωνικό-οικονομικό πλαίσιο, η 
διείσδυση προηγμένων υπηρεσιών, η ταχύτητα των ευρυζωνικών υπηρεσιών, 
το κόστος των ευρυζωνικών υπηρεσιών, το επίπεδο ανταγωνισμού και η 
ευρυζωνική κάλυψη των αγροτικών περιοχών. 

2. Ένας από τους βασικούς λόγους αυτής της κατάταξης της Κύπρου είναι η 
έλλειψη εθνικής στρατηγικής. Μετά την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 
68.442 και ημερ. 18.2.2009, για ανάληψη της πολιτικής ευθύνης για την Κοινωνία της 
Πληροφορίας από τον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων με εκτελεστικό βραχίονα, 
αναφορικά με τη διαμόρφωση και εφαρμογή ολοκληρωμένης εθνικής στρατηγικής για 
την Κοινωνία της Πληροφορίας, το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών, πιστεύουμε 
ότι οι προσπάθειες που καταβάλλουμε για ετοιμασία εθνικής στρατηγικής θα 
αποδώσουν καρπούς σύντομα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.242, ημερομηνίας 
17 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.009.04.242 και ημερομηνία 
28 Σεπτεμβρίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, προς το Γενικό ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου Εσωτερικών, η οποία στη συνέχεια διαβιβάστηκε προς το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Α.  Αναφορικά με την πώληση οινοπνευματωδών ποτών σε ακτοπλοϊκά επιβατηγά 
σκάφη και κρουαζιερόπλοια: 

(α) Η πώληση οινοπνευματωδών ποτών ρυθμίζεται από τον περί Πώλησης 
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Οινοπνευματωδών Ποτών Νόμο (Κεφ. 144) όπως έχει τροποποιηθεί. Αρμόδιο 
Υπουργείο για την εφαρμογή του εν λόγω Νόμου είναι το Υπουργείο 
Εσωτερικών. 

(β) Το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
ζήτησε τον Αύγουστο του 2009 γνωμάτευση από το Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας σχετικά με το θέμα της πώλησης οινοπνευματωδών ποτών σε 
ακτοπλοϊκά σκάφη και κρουαζιερόπλοια. 

(γ) Η γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, όπως περιέχεται στην 
επιστολή του με αρ. Γ.Ε. Αρ. Φακ. 33(Α)/1933 και ημερ. 2/12/09, αναφέρει πως 
για το ίδιο θέμα είχε δοθεί γνωμάτευση προς το Γενικό ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου Εσωτερικών στις 8/12/1998, η οποία ισχύει και σήμερα. 

(δ) Στη γνωμάτευση της 8/12/1998 αναφέρεται, μεταξύ άλλων, ότι: “Από τις 
διατάξεις του άρθρου 3 του Νόμου συνάγεται σαφώς ότι τα κρουαζιερόπλοια, 
σκάφη ή άλλα πλωτά μέσα δεν συγκαταλέγονται στις διατάξεις του εν λόγω 
άρθρου ως χώροι για του οποίους απαιτείται άδεια πώλησης 
οινοπνευματωδών ποτών αλλά ούτε στις εξαιρέσεις του Νόμου για τις οποίες 
δεν απαιτείται άδεια πώλησης”. Επίσης αναφέρει ότι, “συνάγεται ότι με την 
υφιστάμενη νομοθεσία δεν είναι δυνατή η παραχώρηση άδειας πώλησης 
οινοπνευματωδών ποτών για κρουαζιερόπλοια, σκάφη ή άλλα πλωτά μέσα”. 

Στην ίδια γνωμάτευση γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του 
περί Πώλησης Οινοπνευματωδών Ποτών Νόμου (Κεφ. 144), ώστε να 
περιλαμβάνονται ρητά τα πλοία και όλα τα σκάφη. 

(ε) Στη γνωμάτευση της 2/12/2009, ο Γενικός Εισαγγελέας επιβεβαιώνει το 
περιεχόμενο της γνωμάτευσης που δόθηκε στις 8/12/1998 και επαναλαμβάνει 
την ανάγκη για τροποποίηση του άρθρου 2 του περί Πώλησης 
Οινοπνευματωδών Ποτών Νόμου (Κεφ. 144), ώστε να καταστεί δυνατή η 
έκδοση σχετικής άδειας από τον Έπαρχο της Επαρχίας εντός της οποίας 
βρίσκονται τα υποστατικά, στην προκειμένη περίπτωση τα πλοία. 

Β. Αναφορικά με την πώληση οινοπνευματωδών ποτών σε αεροσκάφη:  

 Όλες οι πωλήσεις εμπορευμάτων τα οποία παραδίδονται, προορίζονται να 
αναλωθούν ή να χρησιμοποιηθούν κατά τη διάρκεια της πτήσης, υπόκεινται στις 
πρόνοιες της Κ∆Π 385/2004. Σε αυτόν τον κανονισμό καθορίζονται οι διαδικασίες 
ελέγχου και εφοδιασμού των αεροσκαφών, καθώς και οι σχετικές πρόνοιες σύμφωνα 
με τις οποίες επιτρέπεται η πώληση δασμολογημένων και μη δασμολογημένων ειδών 
σε αεροσκάφη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.253, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 2.10.2009, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο ιδιοκτήτης της γης στο Κίτι είχε εξασφαλίσει πολεοδομική άδεια για 
διαχωρισμό οικοπέδων. Ένας αριθμός κυπαρισσιών εμπόδιζε την υλοποίηση 
κάποιων εργασιών που προνοούσε η άδεια αυτή (διαπλάτυνση δρόμου και κατασκευή 
πεζοδρομίου) και ο ιδιοκτήτης απέκοψε κάποια από τα δέντρα αυτά. 

 Ο ιδιοκτήτης ανέφερε σε Λειτουργούς του Τμήματος ∆ασών που παρενέβησαν 



 84

ότι δεν γνώριζε ότι απαιτείτο άδεια κοπής και έτσι δεν προέβηκε στις απαιτούμενες 
ενέργειες. Μετά την παρέμβαση του Τμήματος ∆ασών, ο ιδιοκτήτης υπέβαλε 
αυθημερόν αίτηση για έκδοση άδειας κοπής. Η αίτηση εξετάστηκε και εκδόθηκε άδεια 
για εκείνα τα κυπαρίσσια που εμπόδιζαν τις εργασίες για τις οποίες είχε πολεοδομική 
άδεια, ενώ τα υπόλοιπα δέντρα διατηρήθηκαν, αφού βρίσκονται σε έκταση που 
προορίζεται ως χώρος πρασίνου. 

 Σημειώνεται ότι έγινε καταγγελία του ιδιοκτήτη του τεμαχίου για εκρίζωση 
αριθμού κυπαρισσιών χωρίς άδεια. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.254, 

ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2009, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το θέμα της πειθαρχίας και της επιβολής ποινών στα δημόσια σχολεία 
ρυθμίζεται μέσα από τους κανονισμούς λειτουργίας που έχουν εγκριθεί από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων και από σχετικές οδηγίες του Υπουργείου, συγκεκριμένα: 

α.  1.  για μεν τα σχολεία ∆ημοτικής Εκπαίδευσης από τους «Περί ∆ημοσίων 
Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαιδεύσεως Κανονισμούς του 2008-2009», 

 2.  από τη σχετική εγκύκλιο του Υ.Π.Π. 380/68/Α, ημ. 05.08.1999, 

 3.  από την αρχική εγκύκλιο κάθε έτους, στην οποία υπάρχει σχετική  
  αναφορά, 

β.  για δε τα Γυμνάσια, Λύκεια και Τεχνικές σχολικές από τους «Περί ∆ημοσίων 
Σχολείων Μέσης Εκπαιδεύσεως Κανονισμούς του 1990 έως 2009». 

Επιπρόσθετα, κατά καιρούς, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού με εγκυκλίους 
προς τις ∆ιευθύνσεις των σχολικών μονάδων τονίζει εμφαντικά ότι η σωματική βία δεν 
είναι αποδεκτή πρακτική και ότι αντιβαίνει προς τας διατάξεις των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων των μαθητών. 

2.  Ως απόρροια των κανονισμών λειτουργίας και των σχετικών οδηγιών, 
προκύπτει ότι η άσκηση οποιασδήποτε μορφής σωματικής βίας ως παιδαγωγικό 
μέτρο απαγορεύεται ρητά και κατηγορηματικά. Η φιλοσοφία που διαποτίζει τους 
κανονισμούς πειθαρχίας συνίσταται στο ότι η ενδεδειγμένη συμπεριφορά των 
μαθητών στα σχολεία διασφαλίζεται με την παιδαγωγική πειθώ και την ανάπτυξη σ' 
αυτούς της ικανότητας για ενσυνείδητη αυτοπειθαρχία. Σημαντικό ρόλο στην 
επικράτηση πνεύματος πειθαρχίας στη σχολική μονάδα, μεταξύ άλλων, παίζει η 
καλλιέργεια δημοκρατικού διάλογου μεταξύ εκπαιδευτικών και μαθητών, η σύσφιγξη 
των σχέσεών τους, εντός και εκτός τάξεως, η ανάπτυξη κλίματος κατανόησης και 
εμπιστοσύνης.  

3.  Στις μεμονωμένες περιπτώσεις που παρατηρούνται τέτοιες ανεπιθύμητες 
καταστάσεις, ο ∆ιευθυντής του σχολείου ενημερώνει το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού. Η οικεία ∆ιεύθυνση Εκπαίδευσης ορίζει ερευνώντα λειτουργό για 
διαλεύκανση του φαινόμενου αυτού. Ο ερευνών λειτουργός, μετά από διερεύνηση του 
συμβάντος, υποβάλλει το πόρισμά του στην οικεία ∆ιεύθυνση Εκπαίδευσης για τα 
περαιτέρω. 

4.  Για ενημέρωσή σας, επισυνάπτω σχετικές με το πιο θέμα εγκυκλίους του 
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Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού προς τους ∆ιευθυντές σχολικών μονάδων και 
αντίγραφο των σχετικών κανονισμών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.258, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής με αριθμό Ερ. 
23.06.009.04.258 και ημερομηνία 2 Οκτωβρίου, 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα 
και θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Μετά από επίσκεψη αρμόδιου λειτουργού και στις δύο γαλακτοβιομηχανίες που 
παράγουν παστεριωμένο γάλα σε χάρτινη ή πλαστική συσκευασία έχει τεκμηριωθεί 
ότι 

1. Όσον αφορά την πλαστική συσκευασία γάλακτος, ο αριθμός που αναγράφεται 
στο κάτω μέρος της πλαστικής μπουκάλας γάλακτος αντιστοιχεί στον αριθμό 
του καλουπιού της περιστρεφόμενη μηχανής που κατασκευάζει το μπουκάλι 
(preform PET), ο οποίος μπορεί να είναι 1 μέχρι 6 καλούπια ή και 1 μέχρι 8 
καλούπια, ανάλογα από τη μηχανή. 

2. Όσον αφορά τη χάρτινη συσκευασία γάλακτος, ο αριθμός ο οποίος μπορεί να 
αναγράφεται στο κάτω μέρος της συσκευασίας δηλώνει τον αριθμό της 
γεμιστικής μηχανής. Υπάρχουν και γεμιστικές μηχανές χάρτινης συσκευασίας 
που δεν έχουν αριθμούς. 

 Οι πιο πάνω αριθμοί αναγράφονται στη συσκευασία για σκοπούς 
ιχνηλασιμότητας. Σημειώνεται επίσης ότι και οι δύο βιομηχανίες εφαρμόζουν 
συστήματα ποιότητας ISO και HACCP. Σύμφωνα με την εφαρμογή αυτών των 
ποιοτικών συστημάτων και με τους ελέγχους που εφαρμόζουν οι Κτηνιατρικές 
Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, οι 
βιομηχανίες είναι υποχρεωμένες και έχουν ειδικούς χώρους επιστροφής του γάλακτος, 
το οποίο δηλώνεται στο κράτος και ελέγχεται ώστε να μην είναι δυνατό να τύχει ξανά 
επεξεργασίας και να επιστρέψει πάλι στην αγορά. Η ημερομηνία η οποία αναγράφεται 
στη σήμανση του προϊόντος δηλώνει την ημέρα που το γάλα πρέπει να πωληθεί από 
το κατάστημα και η χρονική διάρκεια είναι πέντε μέρες μετά την παστερίωση. 
Αναφέρεται ότι, για ορισμένα ήδη γάλακτος π.χ. γάλα χωρίς λακτόζη ή με την 
προσθήκη ασβεστίου, η χρονική διάρκεια ζωής είναι έξι μέρες μετά την παστερίωση. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω φαίνεται ότι οι σχετικές πληροφορίες που 
έχουν δοθεί στον κ. Μητσόπουλο δεν ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα. Η 
Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού μέσα στο πλαίσιο των αρμοδιοτήτων της ενημερώνει τους 
καταναλωτές για τις πιο πάνω πληροφορίες. 

 Με την ευκαιρία αυτή, επιτρέψτε μου να σας ευχαριστήσω για το έμπρακτο 
ενδιαφέρον που επιδεικνύετε για την ασφάλεια και την υγεία των καταναλωτών και να 
σας διαβεβαιώσω ότι τόσο η ασφάλεια και η υγεία, όσο και η διασφάλιση των 
δικαιωμάτων των καταναλωτών αποτελούν προτεραιότητες του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.04.260, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Αν. Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με ημερ. 29 Σεπτεμβρίου 
2009 και σας πληροφορώ τα εξής: 

  Αναφορικά με το πρώτο ερώτημα, σας πληροφορώ ότι το μετεωρολογικό 
ραντάρ στην περιοχή “Θρονί” δεν βρίσκεται εκτός λειτουργίας από τριετίας, αλλά από 
τον Απρίλιο του 2009 που χτυπήθηκε από κεραυνό. Επίσης, και για αρκετό διάστημα 
πριν τον Μάρτιο του 2007 ήταν εκτός λειτουργίας γιατί είχε χτυπηθεί πάλι από 
κεραυνό. Επισκευάστηκε τον Μάρτιο 2007 και στη συνέχεια λειτούργησε κατά 
διαστήματα αλλά με αρκετά προβλήματα, παρά τις διάφορες επισκευές που 
επιδιώχθηκαν και έγιναν. 

 Γενικά, κατά τα τελευταία χρόνια η λειτουργία του ραντάρ διεκόπτετο κατά 
διαστήματα είτε διότι παρουσιάζονταν τεχνικά προβλήματα, είτε γιατί υφίστατο 
καταστροφές από κεραυνούς. Γινόταν συνεχής προσπάθεια να επιλυθούν τα 
προβλήματα σε συνεργασία με την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου και την 
κατασκευάστρια εταιρεία. 

 Μετά το χτύπημα από κεραυνό τον Απρίλιο του 2009, η επισκευή του ραντάρ 
αυτού δεν ήταν πια δυνατή γιατί έχει περάσει το ωφέλιμο χρονικό όριο ζωής του και 
δεν διατίθενται ανταλλακτικά μετά τη λήξη της 15ετούς καλυπτικής συμφωνίας με την 
κατασκευάστρια εταιρεία. Μετά από αυτό, η Μετεωρολογική Υπηρεσία προχωρεί 
τώρα στις αναγκαίες προετοιμασίες για μίσθωση υπηρεσιών μετεωρολογικού ραντάρ 
που να καλύπτουν και τα δυο αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου. Σχετική πρόταση 
υπάρχει στους προϋπολογισμούς του 2010. 

  Αναφορικά με το δεύτερο ερώτημα, σας πληροφορώ ότι το μεγαλύτερο μέρος 
του εξοπλισμού της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας χρηματοδοτείται μέσω του Κρατικού 
Προϋπολογισμού και μέρος έχει αγορασθεί μέσω ερευνητικών προγραμμάτων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Κατά καιρούς ο εξοπλισμός αναβαθμίζεται, αναλόγως των 
αναγκών και τη στιγμή αυτή βρίσκεται σε ικανοποιητικά επίπεδα ο απαραίτητος 
εξοπλισμός για εξυπηρέτηση των αναγκών της Πολιτικής Αεροπορίας, όπως 
προβλέπεται από διεθνείς και Ευρωπαϊκές προδιαγραφές, γι’ αυτό και οι σχετικές 
παρεχόμενες υπηρεσίες είναι πιστοποιημένες. Παράλληλα, επεκτείνεται τώρα το 
δίκτυο αυτόματων παρατηρήσεων με τελευταίας τεχνολογίας εξοπλισμό. Η 
Μετεωρολογική Υπηρεσία βρίσκεται στο στάδιο υλοποίησης της αναβάθμισης και 
άλλου εξοπλισμού, όπως της σύνδεσής της με την Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία. 

 Ο σχεδιασμός που γίνεται τώρα προβλέπει για δυο ραντάρ που θα καλύπτουν 
τα δυο αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου. Μέχρι της τελικής έγκρισης του 
προϋπολογισμού από τη Βουλή, έχουν εξασφαλισθεί υπηρεσίες συμβούλου για 
συγγραφή των τεχνικών προδιαγραφών που έχουν συμπληρωθεί. ∆ιεξήχθη επίσης 
μελέτη βελτιστοποίησης των θέσεων των δυο ραντάρ με σκοπό την κάλυψη των δυο 
αεροδρομίων και μεγάλου μέρους του εναερίου χώρου της Κύπρου. Η Μετεωρολογική 
Υπηρεσία προχωρεί στη σύνταξη των σχετικών εγγράφων καθώς και στην προώθηση 
των αναγκαίων διαδικασιών. Μελετάται επίσης και η σκοπιμότητα ενδεχόμενης 
αναβάθμισης του υφιστάμενου ραντάρ με παράλληλη αντικεραυνική προστασία. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
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Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.263, ημερομηνίας 24 
Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Επιβολή Τέλους «τουρκόπουλου» στους κατόχους κλήρων στην Κοινότητα 
Τραχωνίου στην Λεμεσό 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.263 και ημερ. 6.10.09, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι σύμφωνα με στοιχεία και πληροφορίες που 
εξασφαλίστηκαν από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού, στην Κοινότητα Τραχωνίου, 
δεν επιβάλλεται φόρος «Τουρκόπουλου» στους κατόχους κλήρων. 

 Η μόνη φορολογία που επιβάλλεται, είναι η φορολογία που επιβάλλει το 
Κοινοτικό Συμβούλιο για παροχή Κοινοτικών Υπηρεσιών σε κάθε κάτοχο περιουσίας 
που βρίσκεται στην Κοινότητα, σύμφωνα με το άρθρο 83(ιζ) των περί Κοινοτήτων 
Νόμων του 1999 έως 2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.264, ημερομηνίας 28 
Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω ερώτημά σας και σας πληροφορώ ότι, επί του 
παρόντος, το Υπουργείο Οικονομικών δεν προτίθεται να καθιερώσει τεκμήρια 
διαβίωσης για σκοπούς επιβολής της άμεσης φορολογίας, καθότι αυτά, λαμβάνοντας 
υπόψη και την εμπειρία άλλων χωρών που έχουν εφαρμόσει τέτοια τεκμήρια, δεν 
κρίνονται αποτελεσματικά ως προς τον σκοπό που αναμένεται να επιτελέσουν. 

 Εντούτοις, το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων που είναι το αρμόδιο Τμήμα για 
τη φορολογία του εισοδήματος, συλλέγει σχετικές πληροφορίες όπου αυτό είναι εφικτό 
και λαμβάνει υπόψη τέτοια τεκμήρια μέσα στα πλαίσια των προσπαθειών που 
καταβάλλει για εντοπισμό και εξέταση περιπτώσεων πιθανής φοροδιαφυγής και 
φοροαποφυγής, με σκοπό τόσο την ενίσχυση των κρατικών εσόδων όσο και την 
δικαιότερη κατανομή των άμεσων φορολογικών βαρών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.276, ημερομηνίας 30 

Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.276, ημερ. 30/09/2009, που υποβλήθηκε 
από τον Αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου, κ. Φειδία Σαρίκα, 

αναφορικά με την ανάγκη επιδιόρθωσης των αγροτικών δρόμων στην κοινότητα 
Λάσας 

Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.276 ημερ. 8/10/2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Το θέμα της κατασκευής/συντήρησης/επιδιόρθωσης δρόμων εντός της 
κοινότητας εμπίπτει στις αρμοδιότητες του ενδιαφερόμενου Κοινοτικού 
Συμβουλίου, στα πλαίσια λήψης των αποφάσεων που το αφορούν και 
ιεράρχησης των προτεραιοτήτων του, σε σχέση με τις πρόνοιες των 
αναπτυξιακών δαπανών του Προϋπολογισμού του. 

β) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Λάσας έχει δαπανήσει ολόκληρο το σχετικό κονδύλι, 
στα πλαίσια του Προϋπολογισμού του τρέχοντος έτους, ύψους 29.000 Ευρώ. 
Κατά συνέπεια, έχει τη δυνατότητα να θέσει το πιο πάνω ζήτημα στις 
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προτεραιότητές του, κατά το 2010. 

2. Παραμένω   στη   διάθεσή   σας   για   οποιαδήποτε   διευκρίνιση   ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.280, ημερομηνίας 30 

Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα για περίφραξη του πάρκου Ακρικούς στην κοινότητα Φοίτης 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
μου με ημερ. 15.10.2009 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία κοινοποιήθηκε στο Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το αίτημα για περίφραξη του πάρκου Ακρικούς προέκυψε ώστε να αποτρέπεται 
η είσοδος των ζώων που οδηγούνται εκεί από τους κτηνοτρόφους λόγω της 
πηγής που υπάρχει εντός του πάρκου. 

(β)  Σημειώνεται, ότι το πάρκο έχει πρόσφατα εξωραϊστεί έναντι της δαπάνης των 
€96.128,73 και η συντήρησή του αποτελεί αποκλειστική αρμοδιότητα του 
Κοινοτικού Συμβουλίου. 

(γ)  Κατά τη συζήτηση του Επάρχου Πάφου με τον Πρόεδρο του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Φοίτης για το θέμα, προέκυψε ότι με την περίφραξη του πάρκου δε 
θα αντιμετωπιστεί το πρόβλημα, αφού το κάγκελο που υπάρχει στην είσοδο 
του πάρκου δε θα αποτρέπει την είσοδο των ζώων, δεδομένου ότι το πάρκο 
δεν μπορεί να κλειδώνεται, καθότι πρέπει να είναι ανοικτό για τους επισκέπτες. 

(δ)  Το Κοινοτικό Συμβούλιο έχει συμβουλευθεί όπως, σε συνεννόηση με την 
Αρδευτική Επιτροπή αλλά και με τους κτηνοτρόφους, εξεύρει τρόπους για 
μεταφορά νερού σε άλλη περιοχή για την εξυπηρέτηση των κτηνοτρόφων, αλλά 
και για την προστασία του πάρκου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.281, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.04.281 και ημερομηνία 30 Σεπτεμβρίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 8 
Οκτωβρίου 2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η πηγή “Ακρικού” στη Φύτη βρίσκεται υπό τη διαχείριση της Επιτροπής του 
ομώνυμου Αρδευτικού Τμήματος. Το αίτημα για μεταφορά νερού από την πηγή για 
ύδρευση κοπαδιών της περιοχής θα πρέπει να τύχει εξέτασης από τον Έπαρχο 
Πάφου υπό την αρμοδιότητα του Προέδρου του Αρδευτικού Τμήματος. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.282, ημερομηνίας 30 

Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.282, ημερ. 30/09/2009, που υποβλήθηκε από 
τον Αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου, κ. Φειδία Σαρίκα, αναφορικά με τον 
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προγραμματισμό κατασκευής δρόμου στην κοινότητα Φοίτης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.282 ημερ. 8/10/2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το αίτημα για τη διάνοιξη δρόμου, στην κοινότητα Φοίτης, που να συνδέει την 
περιοχή Ακρικούς, με το εκκλησάκι Αγίου Γεωργίου, έχει υποβληθεί μόλις πρόσφατα 
στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, από την οποία και θα τύχει της δέουσας εξέτασης 
και αντιμετώπισης, έχοντας υπόψη την ύπαρξη, ήδη, δύο υφιστάμενων δρόμων, οι 
οποίοι συνδέουν την κοινότητα τόσο με το εκκλησάκι Αγίου Γεωργίου, όσο και με την 
τοποθεσία Ακρικούς. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.285, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Αν. Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με ημερ. 8 Οκτωβρίου 
2009 και σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Αναφορικά με το πρώτο ερώτημα, σας πληροφορώ ότι το μετεωρολογικό 
ραντάρ στην περιοχή "Θρονί" δε βρίσκεται εκτός λειτουργίας από τριετίας, αλλά 
από τον Απρίλιο του 2009 που χτυπήθηκε από κεραυνό. Επίσης, και για 
αρκετό διάστημα πριν τον Μάρτιο του 2007 ήταν εκτός λειτουργίας γιατί είχε 
χτυπηθεί πάλι από κεραυνό. Επισκευάστηκε τον Μάρτιο 2007 και στη συνέχεια 
λειτούργησε κατά διαστήματα αλλά με αρκετά προβλήματα, παρά τις διάφορες 
επισκευές που επιδιώχθηκαν και έγιναν. 

 Γενικά, κατά τα τελευταία χρόνια, η λειτουργία του ραντάρ διεκόπτετο κατά 
διαστήματα είτε γιατί παρουσιάζονταν τεχνικά προβλήματα, είτε γιατί υφίστατο 
καταστροφές από κεραυνούς. Γινόταν συνεχής προσπάθεια να επιλυθούν τα 
προβλήματα σε συνεργασία με την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου και την 
κατασκευάστρια εταιρία, για βελτίωση της αντικεραυνικής προστασίας καθώς 
και για αναβάθμιση του ραντάρ. 

 Μετά το χτύπημα από κεραυνό τον Απρίλιο του 2009, η επισκευή του ραντάρ 
αυτού δεν ήταν πια δυνατή γιατί δεν διατίθενται ανταλλακτικά, μετά τη λήξη της 
15ετούς καλυπτικής συμφωνίας με την κατασκευάστρια εταιρία. Μετά από αυτό, 
η Μετεωρολογική Υπηρεσία προχωρεί τώρα στις αναγκαίες προετοιμασίες για 
μίσθωση υπηρεσιών μετεωρολογικού ραντάρ και σχετική πρόταση υπάρχει 
στους προϋπολογισμούς του 2010. 

2. Αναφορικά με το δεύτερο ερώτημα, σας πληροφορώ ότι το θέμα της παροχής 
πλήρους εικόνας έχει δυο διαστάσεις. Από τη μια, εξαιτίας του ότι τα ραντάρ 
συνήθως τοποθετούνται σε κάποιο υψόμετρο για αύξηση της οριζόντιας 
εμβέλειάς τους, δεν είναι εφικτή η όποια ανίχνευση φαινομένων τα οποία 
λαμβάνουν χώρα κάτω από αυτό το υψόμετρο. Από την άλλη, σε ό,τι αφορά 
την οριζόντια ανάλυση, αυτή έχει σχέση με τη σκίαση που προκαλείται από 
ορεινούς όγκους. Συναφώς σας αναφέρω ότι κατά τη διάρκεια της λειτουργίας 
του, το ραντάρ αυτό κάλυπτε τις ανάγκες του Κυπριακού εναερίου χώρου σε 
πολύ μεγάλο βαθμό, όχι όμως και του αεροδρομίου Λάρνακας, εξαιτίας της 
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αναπόφευκτης σκιάς που προκαλούσε ο ορεινός όγκος του Τροόδους. Εξαιτίας 
του γεωγραφικού ανάγλυφου της Κύπρου, δεν είναι δυνατό να τοποθετηθεί 
μόνο ένα μετεωρολογικό ραντάρ, χωρίς να προκύπτει σκίαση. 

 Ο σχεδιασμός που γίνεται τώρα προβλέπει για δυο ραντάρ που θα καλύπτουν 
τα δυο αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου. Μέχρι της τελικής έγκρισης του 
προϋπολογισμού από τη Βουλή, έχουν εξασφαλισθεί υπηρεσίες συμβούλου για 
συγγραφή των τεχνικών προδιαγραφών που έχουν συμπληρωθεί. ∆ιεξήχθη 
επίσης μελέτη βελτιστοποίησης των θέσεων των δυο ραντάρ με σκοπό την 
κάλυψη των δυο αεροδρομίων και μεγάλου μέρους του εναερίου χώρου της 
Κύπρου. Η Μετεωρολογική Υπηρεσία προχωρεί στη σύνταξη των σχετικών 
εγγράφων καθώς και στην προώθηση των αναγκαίων διαδικασιών. Μελετάται 
επίσης και η σκοπιμότητα ενδεχόμενης αναβάθμισης του υφιστάμενου ραντάρ 
με παράλληλη αντικεραυνική προστασία. 

 Με τη ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.287, 
ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 8 Οκτωβρίου 2009 σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αρχιτεκτονικής του Πανεπιστημίου Κύπρου στεγάζεται, από το 2006 
σε ενοικιαζόμενο κτίριο στο τέρμα της οδού Λήδρας ενώ για τις αυξανόμενες ανάγκες 
του εν λόγω τμήματος, το Πανεπιστήμιο Κύπρου βρίσκεται στο τελικό στάδιο της 
διαδικασίας για ενοικίαση παρακείμενων κτιρίων. Σημειώνεται ότι, επιθυμία του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, όπως αυτή εκφράζεται διά των αποφάσεων της Συγκλήτου 
και του Συμβουλίου είναι η μόνιμη στέγαση του Τμήματος Αρχιτεκτονικής στην εντός 
των τειχών πόλη της Λευκωσίας. 

 Η εγκατάσταση σχολών και τμημάτων του Πανεπιστημίου Κύπρου στην εντός 
των τειχών Λευκωσία αποτελεί δύσκολο εγχείρημα λαμβάνοντας υπόψη ότι τα κενά 
οικόπεδα είναι σχεδόν ανύπαρκτα ενώ τα υφιστάμενα κτίρια, στην πλειοψηφία τους, 
καλύπτουν λειτουργίες διαφορετικής κλίμακας και χρήσης από αυτές του 
πανεπιστημίου και απαιτούνται σημαντικές επενδύσεις για τροποποίησή τους. 
Σημαντικό παράγοντα αποτελούν επίσης τα θέματα διακίνησης, ασφάλειας, διαμονής 
κτλ, στην εντός των τειχών Λευκωσία. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θα παράσχει όλη τη δυνατή στήριξη στο 
Πανεπιστήμιο Κύπρου για τη στέγαση σχολών και τμημάτων του στην εντός των 
τειχών Λευκωσία, μέσα στο πλαίσιο των αρμοδιοτήτων του και με τη σύμφωνο γνώμη 
των άλλων αρμόδιων για το θέμα υπουργείων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.288, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 
2009, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Θέμα:  Τροποποίηση  των περί Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Γενικών) 
Κανονισμών του 2000 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 8/10/2009 (Ερ. 23.06.009.04.288) 
και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α)  Το Υπουργείο βρίσκεται σε διαδικασία ετοιμασίας και προώθησης για ψήφιση 
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τροποποιητικών κανονισμών που θα τροποποιούν τους περί Ιατρικών 
Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Γενικούς) Κανονισμούς του 2000 έως 2007. 

(β)  Η σκοπιμότητα ένταξης των τυφλών στις κατηγορίες ασθενών οι οποίοι 
δικαιούνται δωρεάν ή μειωμένου κόστους ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
ανεξάρτητα από οποιαδήποτε εισοδηματικά κριτήρια, εξετάζεται. Εάν η 
διερεύνηση καταδείξει ότι συντρέχουν λόγοι ένταξης των τυφλών στις εν λόγω 
κατηγορίες, αυτό θα πραγματοποιηθεί κατά την τροποποίηση η οποία 
βρίσκεται σε εξέλιξη. 

2.  Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε τυχόν διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.289, ημερομηνίας 5 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: ∆ιάφορα αιτήματα της κοινότητας Κοιλίνειας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.289, ημερ. 8/10/2009, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Το θέμα της διαπλάτυνσης/επιδιόρθωσης δρόμων εντός της κοινότητας 
εμπίπτει στις αρμοδιότητες του ενδιαφερόμενου Κοινοτικού Συμβουλίου, στα 
πλαίσια λήψης των αποφάσεων που το αφορούν και ιεράρχησης των 
προτεραιοτήτων του. Η διαπλάτυνση ή και διάνοιξη νέων δρόμων, 
συναρτώμενη με τον τρόπο επίτευξης του εν λόγω σκοπού, είτε με προώθηση 
της διαδικασίας απαλλοτρίωσης είτε εναλλακτικά με την εξασφάλιση των 
απαιτουμένων συγκαταθέσεων των επηρεαζομένων ιδιοκτητών, θα πρέπει ν’ 
αποτελέσει αντικείμενο απόφασης του Κοινοτικού Συμβουλίου, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας. 

β) Όσον αφορά τον αναφερόμενο δρόμο που οδηγεί στην εκκλησία, επισημαίνεται 
η δυνατότητα αντιμετώπισής του, στα πλαίσια της σχετικής πρόνοιας του 
Προϋπολογισμού της κοινότητας και ειδικότερα του κονδυλίου των 
αναπτυξιακών δαπανών για τη «βελτίωση και κατασκευή δρόμων στα χωριά», 
το οποίο για το 2009 ανέρχεται σε 40.000 Ευρώ, ενώ στις προτάσεις που έχουν 
υποβληθεί για τον Προϋπολογισμό του 2010, περιέχεται πρόνοια για ποσό 
ύψους 50.000 Ευρώ. 

γ) Η κατασκευή τοίχων αντιστήριξης, εκεί όπου τούτο απαιτείται, αντιμετωπίζεται, 
με τον ίδιο τρόπο, στα πλαίσια διάνοιξης νέου δρόμου ή 
βελτίωσης/διαπλάτυνσης υφιστάμενου, αφού τηρηθούν οι νενομισμένες 
διαδικασίες που προβλέπονται είτε στα πλαίσια προώθησης της 
απαλλοτρίωσης των επηρεαζομένων τεμαχίων, είτε εναλλακτικά με την 
εξασφάλιση των απαιτουμένων συγκαταθέσεων των επηρεαζομένων 
ιδιοκτητών κι αφού, ενδεχομένως, ληφθούν υπόψη και οι απόψεις του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, αναφορικά με την επιβαλλόμενη γραμμή 
ρυμοτομίας. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.290, ημερομηνίας 5 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Aιτήματα της κοινότητας Κοιλίνειας 
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 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
μου με ημερ. 15.10.2009 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία κοινοποιήθηκε στο Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ανάπλαση της πλατείας του χωριού 

 Το έργο του εξωραϊσμού της πλατείας της κοινότητας ολοκληρώθηκε το 1996. 
Το 2002 το Κοινοτικό Συμβούλιο υπέβαλε αίτημα για συνέχιση των 
εξωραϊστικών έργων στην πλατεία με την επέκταση του υφιστάμενου 
πλακόστρωτου και την ανέγερση περιπτέρου. Προς τούτο, εξασφαλίστηκε η 
συγκατάθεση του ιδιοκτήτη των τεμαχίων, μέρος των οποίων θα επηρεαστεί 
από την εν λόγω ανάπτυξη. Στο παρόν στάδιο η χωρομετρική εργασία έχει 
ολοκληρωθεί και ο φάκελος θα σταλεί στον κλάδο χαρτογραφίας του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για την αναγκαία σχεδιαστική εργασία. 

(β) Επέκταση του κοιμητηρίου 

 Το αίτημα για επέκταση του κοιμητηρίου υποβλήθηκε αρχές του 2009 και για το 
σκοπό αυτό το Κοινοτικό Συμβούλιο υπέδειξε δυο τεμάχια (548 και 551, Φ./Σχ. 
46/11). Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης υπέδειξε ως κατάλληλο μόνο το 
τεμάχιο 548 υπό τις ακόλουθες προϋποθέσεις: 

 - αποφυγή οποιασδήποτε επιχωμάτωσης ή/και εκσκαφής που θα έχει 
επακόλουθο την αλλοίωση της υφιστάμενης ισορροπίας του εδάφους, 

 - μη ανέγερση οποιωνδήποτε κτιριακών κατασκευών προς αποφυγή 
περαιτέρω επιβάρυνσης του εδάφους, 

 - κατασκευή κατάλληλων συστημάτων συλλογής και απορροής των 
ομβρίων, και 

 - επιλογή κατάλληλων δέντρων ή/και φυτών προς φύτευση εντός του 
τεμαχίου. 

 Ως εκ τούτου έχουν ζητηθεί οι απόψεις του Επαρχιακού Μηχανικού του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, του ∆ιευθυντή του Τμήματος ∆ασών, του 
Επαρχιακού Λειτουργού του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και του 
Υπεύθυνου Υγειονομικού Επιθεωρητή Πάφου. Επίσης, οι Τεχνικές Υπηρεσίες 
της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου θα προβούν στην ετοιμασία σχετικής 
εκτίμησης δαπάνης για την περίφραξη του εν λόγω τεμαχίου. 

(γ) Αναπαλαίωση της παλαιάς βρύσης 

 Το αίτημα για συντήρηση της παλαιάς βρύσης της κοινότητας υποβλήθηκε το 
Νοέμβριο του 2008. Το θέμα τυγχάνει χειρισμού από τις Τεχνικές Υπηρεσίες 
της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου για την ετοιμασία της αποτύπωσης και της 
σχετικής εκτίμησης δαπάνης. Ακολούθως το έργο θα προωθηθεί στα πλαίσια 
του ετήσιου Προϋπολογισμού Ανάπτυξης της κοινότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.292, ημερομηνίας 5 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.03.009.04.292 και ημερομηνία 
8/10/2009, σε σχέση με ερώτηση του Βουλευτή Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα ημερομηνίας 
5/10/2009 και σας πληροφορώ ότι κατόπιν διερεύνησης του θέματος με τον 
Επαρχιακό Λειτουργό Πάφου Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, έχει διαπιστωθεί 
ότι στις 15/02/2008 χορηγήθηκε η πολεοδομική άδεια με αρ. ΠΑΦ/1207/2007 που 
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αφορά ανάπλαση του εξωτερικού χώρου Πολιτιστικού Κέντρου και την κατασκευή 
κοινοτικού γηπέδου, στα Κελοκέδαρα. Επίσης, στις 1/12/2008 εκδόθηκε η άδεια 
οικοδομής με αρ. 10773 (αρ. φακ. Β284/2008) για την εν λόγω ανάπτυξη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.293, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.293, ημερ. 5 Οκτωβρίου 2009, του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την Κοινότητα 

Κελοκεδάρων 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Κοινότητα Κελοκεδάρων εξυπηρετείται από το Κέντρο Υγείας Σαλαμιούς, το 
οποίο προσφέρει Υπηρεσίες Πρωτοβάθμιας Φροντίδας Υγείας, όπως όλα τα κέντρα 
υγείας και εξυπηρετεί τους κατοίκους της περιοχής. Το κέντρο είναι στελεχωμένο με 
Ιατρό, Φαρμακοποιό και Νοσηλευτή και λειτουργεί καθημερινά. 

 Με βάση το πρόγραμμα λειτουργίας του Κέντρου Υγείας Σαλαμιούς, την 
Κοινότητα Κελοκεδάρων επισκέπτεται η Ιατρική Ομάδα του Κέντρου Υγείας, μια φορά 
την εβδομάδα. Τις υπόλοιπες ημέρες η Ιατρική Ομάδα καλύπτει με περιοδεία τις άλλες 
Κοινότητες της περιοχής και δεν υπάρχει δυνατότητα αλλαγής του προγράμματος 
γιατί θα δημιουργούσε πρόβλημα στις υπόλοιπες Κοινότητες, αρκετές από τις οποίες 
εξυπηρετούνται κάθε 15 ημέρες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.294, ημερομηνίας 5 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«∆ημιουργία νέου κοιμητηρίου στην Κοινότητα Κελοκεδάρων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.294 και ημερ. 8.10.09, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με στοιχεία και πληροφορίες που εξασφαλίστηκαν από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Κελοκεδάρων 
είναι η επέκταση του υφιστάμενου κοιμητηρίου προς το συνιδιόκτητο τεμάχιο με 
αρ. 850 (μέρος), Φ/Σχ. 46/51, που εφάπτεται με αυτό. 

(β) Για το πιο πάνω τεμάχιο, ζητήθηκαν οι απόψεις του ∆ιευθυντή του Τμήματος 
Γεωλογικής Επισκόπησης, καθώς και του Υπεύθυνου Υγειονομικού 
Επιθεωρητή Πάφου, οι οποίες ήταν θετικές. Το Γραφείο του Επάρχου Πάφου 
συμβούλευσε το Κοινοτικό Συμβούλιο Κελοκεδάρων να αποταθεί σε ιδιώτη 
Μελετητή για την ετοιμασία σχεδίων για την περίφραξη του χώρου, καθώς και 
την ανέγερση τοίχου αντιστήριξης σύμφωνα με τις εισηγήσεις του ∆ιευθυντή 
του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης, για σκοπούς εξασφάλισης 
Πολεοδομικής Άδειας. 

(γ) Παράλληλα, το εν λόγω Κοινοτικό Συμβούλιο αποφάσισε όπως προχωρήσει 
την διαδικασία εξασφάλισης ξεχωριστού τίτλου ιδιοκτησίας για το 1/2 μερίδιο 
του στο τεμάχιο με αρ. 850, καθώς και την εγγραφή του δρόμου που θα 
διαχωρίσει το πιο πάνω τεμάχιο. 

(δ) Σημειώνεται ότι ο Έπαρχος Πάφου με σχετική επιστολή του ζήτησε όπως 
προχωρήσει η διαδικασία εγγραφής του δρόμου, ο οποίος διανοίχθηκε και 
χρησιμοποιείται εδώ και πολλά χρόνια και διέρχεται διαμέσου του τεμαχίου με 



 94

αρ. 850. Η Πολεοδομική Άδεια για το κοιμητήριο έχει εκδοθεί και αναμένεται η 
υποβολή αίτησης για έκδοση άδειας οικοδομής, εντός του ∆εκεμβρίου 2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.295, ημερομηνίας 5 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Παροχή κινήτρων από μέρους της κυβέρνησης σε εργαζόμενους που κατοικούν στην 
ύπαιθρο και εργάζονται στην πόλη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.295 και ημερ. 8 Οκτωβρίου 2009, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Υπουργικό Συμβούλιο με σχετική Απόφασή του το ∆εκέμβρη του 2004, 
ενέκρινε την παραχώρηση έκτακτου βοηθήματος στους κατοίκους κοινοτήτων 
με υψόμετρο μεγαλύτερο των 600 μέτρων, το οποίο αποτελεί μέτρο 
εισοδηματικής στήριξής τους με στόχο την παραμονή τους στην ύπαιθρο. 
Έκτοτε η βοήθεια αυτή παραχωρείται ετήσια από τα Υπουργεία Εσωτερικών 
και Οικονομικών και κατανέμεται ανά νοικοκυριό σε συνταξιούχους και μη, 
μόνιμους κατοίκους των κοινοτήτων και επιπλέον παραχωρείται πρόσθετη 
οικονομική βοήθεια στα οικονομικώς ενεργά ζευγάρια. 

(β)  Συγκεκριμένα, αναφέρεται ότι κατά τη χειμερινή περίοδο 2008-2009, ποσό 
ύψους €3.800.000 κατανεμήθηκε σε όλους τους μόνιμους κατοίκους 
(συνταξιούχους και μη) κοινοτήτων με υψόμετρο μεγαλύτερο των 600 μέτρων, 
και πρόσθετο ποσό €1.285.000 στα οικονομικώς ενεργά ζευγάρια και τα παιδιά 
τους. Ανάλογο ποσό θα παραχωρηθεί στους δικαιούχους και για τη χειμερινή 
περίοδο 2009-2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.299, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.04.299 και ημερομηνία 6 Οκτωβρίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 8 
Οκτωβρίου 2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων προτίθεται όπως προχωρήσει στην ετοιμασία 
σχεδίου για το αρδευτικό δίκτυο στην εν λόγω περιοχή μετά την συμπλήρωση του 
οδικού δικτύου από το Τμήμα Αναδασμού. 

 Το εν λόγω Έργο εντάσσεται στο γενικότερο Σχέδιο για τη δημιουργία 
Αρδευτικών Έργων σε κοινότητες της Κοιλάδας ∆ιαρίζου που θα καλυφθούν από το 
φράγμα Αρμίνου. Ο χρόνος υλοποίησης των εν λόγω Έργων θα εξαρτηθεί από τη 
δυνατότητα έγκρισης των απαιτούμενων πιστώσεων στους μελλοντικούς 
Προϋπολογισμούς του Κράτους. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.311, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 14/10/09 που αφορά την πιο πάνω 
ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το γεγονός ότι η Κύπρος αποτελεί ένα μικρό και «απομονωμένο σύστημα» και 
η παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας είναι αποκλειστικά εξαρτώμενη από το πετρέλαιο 
είναι, δυστυχώς, μερικοί από τους σημαντικότερους λόγους που επιδρούν αρνητικά 
στη μείωση του υψηλού κόστους διάθεσης ηλεκτρικής ενέργειας στους καταναλωτές. 

2. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι το κόστος καυσίμου αποτελούσε το 2008 το 70% των 
συνολικών εξόδων της ΑΗΚ.  Σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης το ποσοστό 
αυτό είναι σημαντικά χαμηλότερο. Οι διατιμήσεις της ΑΗΚ, αφαιρουμένου του κόστους 
καυσίμου, είναι πιο κάτω από τον μέσο όρο της Ευρώπης. ∆ραστική μείωση του 
κόστους καυσίμου αναμένεται ότι θα επέλθει με τη χρήση φυσικού αερίου τόσο λόγω 
της ψηλής απόδοσης των μηχανών όσο και λόγω μείωσης των ρύπων. 

3. Η σύγκριση του κόστους παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας της Κύπρου με αυτό 
των άλλων χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης πιστεύεται ότι θα πρέπει να λαμβάνει 
υπόψη τις ιδιαιτερότητες που επικρατούν. Οι ξεχωριστές συνθήκες στην κάθε χώρα 
όπως, η μείωση της εξάρτησης από εισαγόμενο πετρέλαιο, το δυναμικό πρωτογενών 
πηγών παραγωγής ενέργειας, η διείσδυση του φυσικού αερίου, η σύνδεση των 
διευρωπαϊκών δικτύων κ.α., αποτελούν ορισμένους από τους σημαντικότερους 
παράγοντες που θα πρέπει να λαμβάνονται υπόψη πριν την εξαγωγή τελικών 
συμπερασμάτων. 

4. Αξίζει να σημειωθεί ότι οι βιομηχανικές διατιμήσεις της ΑΗΚ δεν είναι αυτή τη 
στιγμή οι πιο ψηλές στην Ευρωπαϊκή Ένωση γιατί με τη μείωση στις τιμές του 
πετρελαίου έχουν μειωθεί και οι διατιμήσεις της ΑΗΚ λόγω της αυτόματης 
αναπροσαρμογής της ρήτρας καυσίμου που διαλαμβάνουν οι διατιμήσεις της.  

5. Επισημαίνεται ότι τα οποιαδήποτε έσοδα τόσο της ΑΗΚ όσο και οποιουδήποτε 
Παραγωγού ηλεκτρικής ενέργειας είναι ρυθμιζόμενα και ελεγχόμενα από τη ΡΑΕΚ, 
αποκλείοντας κάθε ενδεχόμενο υπερχρέωσης σε βάρος του καταναλωτή. 

6. Σχετικά με την εισήγηση του ΚΕΒΕ για διαμόρφωση νέων διατιμήσεων με 
χαμηλότερη χρέωση του βιομηχανικού ρεύματος αναφέρεται ότι η ΡΑΕΚ ενέκρινε 
πρόσφατα τροποποιήσεις σε διατιμήσεις της ΑΗΚ που, μεταξύ άλλων, 
συμπεριλαμβάνουν διατιμήσεις βιομηχανικών καταναλωτών. Από την 1ην Ιουνίου 2009, 
οι Βιομηχανικοί Καταναλωτές με ισχύ 70kVA (100A 3-Φ), μπορούν εναλλακτικά να 
επιλέξουν αντί των ∆ιμηνιαίων ∆ιατιμήσεων Βιομηχανικής Χρήσης Χαμηλής Τάσης με 
κώδικες 25, 26 και 27, μία από τις Μηνιαίες ∆ιατιμήσεις Βιομηχανικής Χρήσης 
Μέγιστης Ζήτησης Χαμηλής Τάσης με κώδικες 70, 71 και 72. Αναμφίβολα, οι εν λόγω 
διατιμήσεις προσφέρουν επιλογές για οικονομικότερη χρέωση που καθορίζεται από 
τον τρόπο διαχείρισης του ηλεκτρικού φορτίου των επιχειρήσεων. 

7. Ωστόσο, το γεγονός ότι η ΑΗΚ λειτουργεί στη βάση ανάκτησης των εύλογων 
εξόδων της δια μέσου των σχετικών διατιμήσεων, ελάχιστα περιθώρια ελαφρυντικών 
μέτρων μπορούν να υιοθετηθούν για ανακούφιση μερίδας καταναλωτών, καθότι 
μείωση τιμολογιακών επιβαρύνσεών τους θα έχει ως αποτέλεσμα μετακύληση της 
διαφοράς σε άλλους καταναλωτές. Αυτό θα επιφέρει αύξηση στα τιμολόγια άλλων 
καταναλωτών, ιδιαίτερα των οικιακών καταναλωτών, έτσι ώστε ο ισοζυγισμός των 
εσόδων/εξόδων της ΑΗΚ να διατηρείται. 

8. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη 
διάθεσή σας για να σας παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινήσεις σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
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Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.315, ημερομηνίας 6 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω ερώτημά σας και σας πληροφορώ ότι, η Κυπριακή 
∆ημοκρατία δεν διαθέτει ενιαία βάση δεδομένων στην οποία να περιλαμβάνονται οι 
συνολικές εκκρεμείς υποχρεώσεις των πολιτών και των επιχειρήσεων προς το 
δημόσιο, συμπεριλαμβανομένων των φορολογικών και ασφαλιστικών τους οφειλών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.316, ημερομηνίας 

6 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

«Σχέδιο Απόσυρσης και Αντικατάστασης Παλαιών Οχημάτων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 9.10.2009, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι στον Κρατικό Προϋπολογισμό του 2010 δεν έχουν 
συμπεριληφθεί πιστώσεις για νέο Σχέδιο Απόσυρσης και Αντικατάστασης Παλαιών 
Οχημάτων. Γι’ αυτό το εν λόγω σχέδιο δεν θα συνεχιστεί για το έτος 2010. 

 ∆ιευκρινίζεται συναφώς ότι το ποσοστό που έχει εκταμιευθεί στα πλαίσια του 
πιο πάνω σχεδίου μέχρι σήμερα είναι 88,67% δηλαδή από τα €8.600.000 που 
εγκρίθηκαν εκταμιεύθηκαν τα €7.625.866,21. Αυτές οι πιστώσεις παρέμειναν στον 
προϋπολογισμό του 2010 για να καλύψουν τις δαπάνες των εγγεγραμμένων 
ιδιοκτητών που θα υλοποιήσουν τις εγκρίσεις του 2009 μέσα στο 2010. Πρόθεσή μας 
ωστόσο είναι να επανέλθουμε με το πιο πάνω αναθεωρημένο σχέδιο το 2011.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.317, ημερομηνίας 6 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με στοιχεία 
αναφοράς Ερ. 23.06.009.04.317 και ημερ. 17.11.2009, με την οποία μας διαβιβάζετε 
Ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Τάσος Μητσόπουλος και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σε ό,τι αφορά απασχόληση στη δημόσια υπηρεσία, οι κάτοχοι των πτυχίων ΤΕΙ 
Ελλάδας, διορίζονται 

 (α) σε θέσεις με μισθολογική κλίμακα Α5(2η βαθμίδα), Α7 και Α8(ι), στις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν «δίπλωμα τριετούς τουλάχιστον 
μεταλυκειακού κύκλου σπουδών», και 

 (β) σε θέσεις με μισθολογική κλίμακα Α8, Α10 και Α11, στις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν «πανεπιστημιακό δίπλωμα ή τίτλος ή 
ισότιμο προσόν», εφόσον προσκομίσουν βεβαίωση από το Κυπριακό 
Συμβούλιο Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ.) ότι το πτυχίο 
τους είναι ισότιμο πτυχίου πανεπιστημιακού επιπέδου, 

 νοουμένου, φυσικά, ότι η ειδικότητα του πτυχίου τους εμπίπτει στις ειδικότητες 
που απαιτούνται από το οικείο Σχέδιο Υπηρεσίας της θέσης. Ως εκ τούτου, σε 
ό,τι αφορά τη δημόσια υπηρεσία, κρίνεται ότι δεν χρειάζεται να ληφθούν 
οποιαδήποτε περαιτέρω μέτρα για την κατοχύρωση των επαγγελματικών τους 
δικαιωμάτων. 

2. Αναφορικά με το ερώτημά σας ως προς το συνολικό αριθμό των Τμημάτων ΤΕΙ 
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τα πτυχία των οποίων είναι σήμερα αναγνωρισμένα στην Κύπρο, θα πρέπει να 
απευθυνθείτε στο Κυπριακό Συμβούλιο Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών 
(ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ.), στην αρμοδιότητα του οποίου εμπίπτει η αξιολόγηση τίτλων 
σπουδών που απονέμονται από αναγνωρισμένα ιδρύματα της Κύπρου και του 
εξωτερικού. 

 Είμαστε στη  διάθεσή σας για οποιεσδήποτε τυχόν πρόσθετες πληροφορίες 
χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.318 και 

23.06.009.04.338, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009 και 8 Οκτωβρίου 2009, των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου και Κυριάκου Χατζηγιάννη, εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας και Αμμοχώστου, αντίστοιχα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με θέματα που αφορούν τους 
Αχθοφόρους στο Λιμάνι Λάρνακας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στο παρόν στάδιο διεξάγονται διαπραγματεύσεις μεταξύ του προτιμητέου 
προσφοροδότη και της διαχειριστικής επιτροπής που έχει συσταθεί με 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με στόχο την κατάληξη σε συμφωνία για 
την Ανάπτυξη του Λιμανιού της Λάρνακας με τη μέθοδο Μελέτη, Κατασκευή, 
Χρηματοδότηση, ∆ιαχείριση (Design, Build, Finance, Operate). 

2. Σύμφωνα με τα έγγραφα των προσφορών για το έργο αυτό, η υφιστάμενη 
νομοθεσία που αφορά τους αχθοφόρους και όλες οι υφιστάμενες συμφωνίες 
που αφορούν την εργοδότησή τους θα συνεχίζουν να εφαρμόζονται και στο 
στάδιο της παραχώρησης του έργου στον επενδυτή. Επίσης σύμφωνα και πάλι 
με τα έγγραφα των προσφορών το Λιμάνι θα συνεχίζει να εξυπηρετεί τις 
τοπικές εμπορικές ανάγκες της Λάρνακας. 

3. Σε πρόσφατη συνάντηση που είχα στο Γραφείο μου με το Σύνδεσμο Αδειούχων 
Αχθοφόρων και την Αρχή Λιμένων Κύπρου αποφασίστηκαν τα ακόλουθα: 

i. To Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων θα αναλάβει να φέρει σε επαφή 
το ΣΑΛΑ με τον κ. Γ. Γεωργίου, Πρόεδρο της ∆ιαχειριστικής Επιτροπής 
για το έργο που αφορά την ανάπτυξη του λιμανιού και της μαρίνας της 
Λάρνακας. Σκοπός της συνάντησης είναι να ενημερωθεί ο κ. Γεωργίου 
για τα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο Σύνδεσμος και να του δοθούν 
ό,τι πληροφορίες και στοιχεία χρειάζεται για την μελέτη του εν λόγω 
θέματος. Για το σκοπό αυτό η παρούσα επιστολή κοινοποιείται και προς 
τον Πρόεδρο της ∆ιαχειριστικής Επιτροπής. 

ii. Η Αρχή Λιμένων Κύπρου θα αναλάβει να διερευνήσει το ενδεχόμενο 
εισαγωγής ταρίφας για ορισμένα φορτία όπως σόγια, λιπάσματα κ.λπ., 
για σκοπούς οικονομικής υποβοήθησης των μελών του Συνδέσμου. 

iii. To ∆ιοικητικό Συμβούλιο της Αρχής Λιμένων Κύπρου θα εξετάσει το 
ενδεχόμενο και τη δυνατότητα παραχώρησης βραχυπρόθεσμου δανείου 
στο ΣΑΛΑ με όλες τις απαιτούμενες εγγυήσεις (περιλαμβανομένης και 
της αποζημίωσης που ενδέχεται να παραχωρηθεί στο ΣΑΛΑ από τον 
στρατηγικό επενδυτή) μέχρι την τελική διευθέτηση του όλου 
προβλήματος. 

iv. Θα αναμένεται η απόφαση του Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόρων 
Κύπρου σχετικά με την εξαγορά του ΣΑΛΑ και ανάλογα θα ενημερωθούν 
οι ενδιαφερόμενοι.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.326, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 6 Οκτωβρίου 2009, σε σχέση με την ερώτηση του 
βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Πρωτόκολλο του Κιότο ορίζει νομικά δεσμευτικές οριακές τιμές εκπομπών 
αερίων του θερμοκηπίου από τις βιομηχανικές χώρες (ανεπτυγμένες). Επίσης, 
καθιερώνει καινοτόμους μηχανισμούς υλοποίησης με βάση τη λειτουργία των 
δυνάμεων της αγοράς -οι γνωστοί ευέλικτοι μηχανισμοί του Πρωτοκόλλου του 
Κιότο- οι οποίοι αποσκοπούν στη διατήρηση σε χαμηλά επίπεδα του κόστους 
περιορισμού των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου. 

 Σύμφωνα με τις ρυθμίσεις του πρωτοκόλλου, οι χώρες οι οποίες 
περιλαμβάνονται στο Παράρτημα Ι (ανεπτυγμένες χώρες) υποχρεούνται να 
μειώσουν τις δικές τους εκπομπές έξι αερίων του θερμοκηπίου (διοξείδιο του 
άνθρακα, μεθάνιο, υποξείδιο του αζώτου, υδροφθοράνθρακες, 
υπερφθοράνθρακες και εξαφθοριούχο θείο) κατά περίπου 5% σε σχέση με τα 
επίπεδα του 1990 κατά τη διάρκεια της πρώτης «περιόδου δέσμευσης», η 
οποία καλύπτει τα έτη 2008 έως 2012. Για τις χώρες οι οποίες δεν 
περιλαμβάνονται στο Παράρτημα Ι (αναπτυσσόμενες χώρες) δεν καθορίστηκαν 
στόχοι περιορισμού των εκπομπών. 

2. Η Ευρωπαϊκή Ένωση επικύρωσε ως σύνολο το Πρωτόκολλο του Κιότο, 
αναλαμβάνοντας στόχο μείωσης των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου κατά 
8% σε σχέση με τις εκπομπές του 1990. Εκτός από τον κοινό στόχο, 25 από τα 
27 κράτη μέλη της ΕΕ έχουν και εθνικό στόχο. Τα μόνα κράτη μέλη τα οποία 
δεν έχουν στόχους μείωσης ή περιορισμούς στην αύξηση των εκπομπών 
αερίων του θερμοκηπίου είναι η Μάλτα και η Κύπρος. 

3. Η Κυπριακή ∆ημοκρατία επικύρωσε το Πρωτόκολλο του Κιότο στις 16 Ιουλίου 
1999, χωρίς την ανάληψη δεσμεύσεων ή περιορισμών ως προς τις εκπομπές 
αερίων του θερμοκηπίου (δεν είναι μέλος του Παραρτήματος Β του 
Πρωτοκόλλου). Σχετικός Κυρωτικός Νόμος είναι ο Ν. 19(III)/1997 για την 
επικύρωση του Πρωτοκόλλου του Κιότο. 

 Καταληκτικά, δεν υπάρχουν δεσμεύσεις για την Κυπριακή ∆ημοκρατία με βάση 
το Πρωτόκολλο του Κιότο. 

4. Ωστόσο, ως κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
συμφωνεί ότι η αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών χρήζει άμεσων 
δράσεων τόσο σε ευρωπαϊκό όσο και σε διεθνές επίπεδο. Σε αυτά τα πλαίσια, 
η Κύπρος ανέλαβε, μέσω του νέου νομοθετικού πλαισίου για το κλίμα και την 
ενέργεια, τα ακόλουθα: 

 - Στόχο μείωσης εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου κατά 5% μέχρι το 
2020 με βάση τις εκπομπές του 2005 (για τις εκπομπές από 
δραστηριότητες εκτός του συστήματος εμπορίας εκπομπών, δηλαδή 
όπως μεταφορές, γεωργία, απόβλητα κ.ά.). 

 - Στόχο μείωσης εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου κατά 21% μέχρι το 
2020 με βάση τις εκπομπές του 2005 (για τις εκπομπές από 
εγκαταστάσεις οι οποίες περιλαμβάνονται στο σύστημα εμπορίας 
εκπομπών).  Στην περίπτωση της Κύπρου οι εγκαταστάσεις οι οποίες 
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περιλαμβάνονται στο σύστημα είναι 3 εγκαταστάσεις παραγωγής 
ηλεκτρικής ενέργειας, 2 εγκαταστάσεις παραγωγής τσιμέντου και 8 
εγκαταστάσεις παραγωγής κεραμικών και τούβλων. 

5. Ενόψει των πιο πάνω, το Υπουργείο μας σε συνεργασία με όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς ετοιμάζει αναθεώρηση του στρατηγικού σχεδίου 
μείωσης των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου το οποίο να ανταποκρίνεται 
στις υποχρεώσεις της ∆ημοκρατίας για επίτευξη των πιο πάνω στόχων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.341, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.341 ημερομηνίας 
9/10/2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

Α) Στις 21/8/09, στάληκαν επιστολές στους Βοηθούς ∆ιευθυντές 
Κλινικής/Τμήματος (Γυναικολογίας) του Νοσοκομείου Αρχ. Μακάριος Γ´ για 
σκοπούμενη μετάθεσή τους σε άλλα Νοσοκομεία αλλά κανένας δεν 
αποδέχτηκε την μετάθεση. 

Β) Οι μεταθέσεις των Βοηθών ∆ιευθυντών Κλινικής/Τμήματος (Γυναικολογίας) στο 
Νοσοκομείο Λεμεσού θα γίνουν ωστόσο μετά την πλήρωση των δύο θέσεων 
Βοηθού ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος για τις οποίες υπάρχει διαδικασία 
πλήρωσής τους ενώπιον της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.344, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς την Αν. Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος με ημερομηνία 19 Οκτωβρίου, 2009 σχετικά με την υπ' 
αριθμόν 23.06.009.04.344 ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και για το 
συγκεκριμένο θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σχετικά με το δημοσίευμα της τουρκοκυπριακής εφημερίδας «Γενί Ντουζέν» 
σύμφωνα με το οποίο σημειώθηκε διαρροή από τρία δεξαμενόπλοια, τα οποία 
μετέφεραν καύσιμα στις δεξαμενές της περιοχής «Γαστριά» με αποτέλεσμα, πάντοτε 
σύμφωνα με το δημοσίευμα, να χυθεί καύσιμο στη θάλασσα και να δημιουργηθεί 
μεγάλη πετρελαιοκηλίδα στον κόλπο της κατεχόμενης Αμμοχώστου, σημειώνεται πως 
υπολογίζεται ότι η ποσότητα διαρροής καυσίμων στη θάλασσα δεν ήταν σημαντική. 
Το γεγονός πως δεν εντοπίστηκε πετρελαιοκηλίδα ούτε κατάλοιπα καυσίμων κατά τις 
συστηματικές περιπολίες των υπαλλήλων του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών (ΤΑΘΕ) στις θαλάσσιες περιοχές της ελεύθερης Κύπρου, οδηγεί στο πιο 
πάνω συμπέρασμα. 

 Εξ άλλου σύμφωνα με τις πληροφορίες, οι οποίες έχουν εξασφαλιστεί από το 
Περιφερειακό Κέντρο Άμεσης Αντίδρασης Καταπολέμησης της Ρύπανσης στη 
Μεσόγειο (REMPEC) στις 9 Οκτωβρίου, 2009 σημειώθηκε έκρηξη σε υπό τουρκική 
σημαία εμπορικό πλοίο, 96 μίλια ανατολικά της Λάρνακας και μάλιστα οι διαρροές 
που παρατηρήθηκαν χαρακτηρίζονται ως ελάχιστες και μη ανησυχητικές. Κατά τη 
διάρκεια της έκρηξης παρουσιάστηκε βλάβη στην κεντρική μηχανή του πλοίου, 
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τραυματίστηκαν δυο μέλη του πληρώματος και για μερικές ώρες το πλοίο παρέμεινε 
ακυβέρνητο. Το περιστατικό βρισκόταν υπό παρακολούθηση μέχρι και τις 11 
Οκτωβρίου, 2009, οπόταν το πλοίο ρυμουλκήθηκε για επισκευή στο λιμάνι της 
Αμμοχώστου. 

 Είναι πρόδηλο πως δεν είναι δυνατό για το συγκεκριμένο περιστατικό να 
υπολογιστεί η ακριβής ποσότητα καυσίμου που διέρρευσε στη θάλασσα. 

 Σημειώνεται πως για το εν λόγω περιστατικό είχε ενημερωθεί και η Κοινοτική 
Ναυτιλιακή Υπηρεσία Ασφαλείας (EMSA) για την οποία το Τμήμα Εμπορικής 
Ναυτιλίας αποτελεί το Σημείο Επαφής (Focal Point). 

 Ως εκ των ανωτέρω δεν μπορεί να γίνεται λόγος περί καταστροφής του 
περιβάλλοντος εξ αιτίας του συγκεκριμένου περιστατικού. 

 Τονίζεται πως το προσωπικό του ΤΑΘΕ συνεχίζει τις τακτικές περιπολίες μέσα 
στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του, τόσο από την ξηρά όσο και στη θάλασσα, με 
σκοπό τον εντοπισμό τυχόν ρύπανσης στις παραλίες και στα θαλάσσια νερά, ώστε να 
αντιμετωπιστεί έγκαιρα και κατάλληλα. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και σας 
διαβεβαιώνω πως θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.347, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.347 και ημερ. 
15.10.2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Η υφιστάμενη Νομοθεσία παρέχει ένα ισχυρό νομοθετικό πλαίσιο ρύθμισης 
των δικαιωμάτων των ατόμων με αναπηρίες με τους περί Ατόμων με 
Αναπηρίες Νόμους 2000-2007 (Ν.127(Ι)/2000 και σχετικές τροποποιήσεις του 
2004 και 2007) που αποτελεί το Γενικό Νόμο-Πλαίσιο, μέσα από τον οποίο 
διασφαλίζονται και προάγονται τα δικαιώματα των ατόμων αυτών. 

β) Επιπρόσθετα, αναφέρεται ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει υπογράψει τη 
Σύμβαση του Ο.Η.Ε για τα ∆ικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρίες και το 
Προαιρετικό Πρωτόκολλο αυτής. Στόχος του Υπουργείου μας είναι η κατάθεση 
νομοσχεδίου για την κύρωση της Σύμβασης στις αρχές του 2010. 

γ) Τέλος, αναφέρεται ότι βρίσκεται υπό εξέλιξη σε επίπεδο Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, η συζήτηση πρότασης νέας Οδηγίας για την καταπολέμηση των 
διακρίσεων, στην οποία περιλαμβάνονται ειδικές διατάξεις για την 
προσβασιμότητα των ατόμων με αναπηρίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.348, 
ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αριθμό Ερ. 23.06.009.04.348 και με 
ημερομηνία 15 Οκτωβρίου 2009, με το ερώτημα που έχει τεθεί από το Βουλευτή της 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσο Μητσόπουλο, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Όσον αφορά το θέμα πιστοποίησης των ξένων γλωσσών, σας πληροφορώ ότι 
άτομα που παρακολουθούν μαθήματα στα ΚΙΕ μπορούν να παρακαθίσουν σε διεθνείς 
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εξετάσεις, όπως First Certificate, GCE κλπ. 

 Όσον αφορά την Πληροφορική σε μερικά Λύκεια προσφέρεται το μάθημα 
∆ίκτυα - CISCO, το οποίο οδηγεί σε διεθνείς αναγνωρισμένες εξετάσεις. Επίσης, στα 
ΚΙΕ προσφέρονται μαθήματα Πληροφορικής που οδηγούν στην απόκτηση του 
∆ιεθνούς Πιστοποιητικού ECDL. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού μέσα στα πλαίσια της Εκπαιδευτικής 
Μεταρρύθμισης μελετά το όλο θέμα για προσφορά περαιτέρω διεθνών 
πιστοποιητικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.350, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.350 και ημερ. 
15.10.2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το νομοθετικό πλαίσιο που ρυθμίζει την επαγγελματική κατάρτιση και 
απασχόληση των ατόμων με αναπηρίες είναι: 

α) Οι περί Ατόμων με Αναπηρίες Νόμοι του 2000 έως 2007. 

β) Ο περί Ειδικού Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων 
με Αναπηρία Νόμος του 2000. 

γ) Ο περί της Συμβάσεως της Επαγγελματικής Αποκαταστάσεως και 
Απασχολήσεως Αναπήρων Προσώπων (Κυρωτικός ) Νόμος του 1987. 

 Επιπρόσθετα, η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει πολύ πρόσφατα ψηφίσει τον 
«περί της Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες (Ειδικές ∆ιατάξεις) στον Ευρύτερο 
∆ημόσιο Τομέα Νόμο», ο οποίος ρυθμίζει την πρόσληψη ατόμων με αναπηρίες που 
πληρούν καθορισμένα αντικειμενικά κριτήρια, σε ποσοστό 10% των εκάστοτε υπό 
πλήρωση θέσεων στον ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

 Σημειώνεται επίσης ότι, στους άμεσους στόχους του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων βρίσκεται η δημιουργία νέου Οργανισμού Επαγγελματικής 
Κατάρτισης και Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες, βάσει Απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 68.425 και ημερ. 18.2.2009, με την ετοιμασία ειδικού 
νομοσχεδίου εντός του 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.357, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αριθμό Φακ.: Ερ.23.06.009.04.357 και 
ημερομηνία 20 Οκτωβρίου 2009 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

 Η ενεργειακή πολιτική της Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι εναρμονισμένη με 
αυτή της Ευρωπαϊκής Ένωσης και έχει ως στόχο τόσο την αντιμετώπιση των 
κλιματικών αλλαγών όσο και τη μείωση της εξάρτησης της χώρας μας από τις 
εισαγωγές καυσίμων. Για αυτό το λόγο και αναγνωρίζοντας τις δυνατότητες των 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ) να συνδράμουν στην επίτευξη των πιο πάνω 
στόχων, το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελετά πάνω σε συνεχή 
βάση τρόπους για να επωφεληθεί από τα κονδύλια που διατίθενται από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 



 102

 Το συγκεκριμένο πρόγραμμα για χρηματοδότηση της ενεργειακής έρευνας, στο 
οποίο γίνεται αναφορά στην επιστολή σας, εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Γραφείου 
Προγραμματισμού, στο οποίο έχει ήδη αποσταλεί επιστολή για μελέτη του θέματος και 
ενημέρωσή μας για την πρόθεση συμμετοχής της Κύπρου στο εν λόγω πρόγραμμα 
και αν απαιτείται να συνεισφέρει με κεφάλαια. 

 Θα επανέλθω στο θέμα μόλις λάβω τη σχετική απάντηση από το Γραφείο 
Προγραμματισμού. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.360, ημερομηνίας 14 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

«Σχετικά με την καθιέρωση της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας και της επιστολικής ψήφου. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακ. Ερ.23.06.009.04.360 και ημερ. 19.10.2009, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η ηλεκτρονική ψηφοφορία και η ψηφοφορία μέσω ταχυδρομείου είναι δύο 
τρόποι ψηφοφορίας που έχουν υιοθετήσει διάφορες χώρες στην προσπάθειά 
τους να αυξήσουν τα ποσοστά συμμετοχής των πολιτών τους στην εκλογική 
διαδικασία, ιδίως αυτών που για διάφορους λόγους απουσιάζουν στο εξωτερικό 
κατά την ημέρα των εκλογών. 

(β) Στην περίπτωσή μας, τουλάχιστον μέχρι τώρα, δε φαίνεται να αντιμετωπίζουμε 
τέτοια φαινόμενα και, εν πάση περιπτώσει, διαφαίνεται ότι το ζήτημα αυτό 
επιλύεται με τη λειτουργία εκλογικών κέντρων στο εξωτερικό, το οποίο έχουμε 
εφαρμόσει με επιτυχία στις τελευταίες Ευρωεκλογές. 

(γ) Στο παρόν στάδιο δε γίνονται σοβαρές σκέψεις αναφορικά με την ψηφοφορία 
μέσω ταχυδρομείου, όμως η αρμόδια υπηρεσία του Υπουργείου παρακολουθεί 
τις εξελίξεις που σημειώνονται στο ζήτημα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας και 
όταν κριθεί ότι οι συνθήκες είναι ώριμες θα μπούμε σε ένα διάλογο με τα 
κόμματα για το θέμα. 

2. Εκτιμώ ότι συμφωνείτε μαζί μου πως η ηλεκτρονική ψηφοφορία θα πρέπει 
απαραίτητα να είναι αξιόπιστη και ασφαλής, τουλάχιστον όσο και ο υφιστάμενος 
παραδοσιακός τρόπος ψηφοφορίας και να διασφαλίζεται η μυστικότητα της ψήφου και 
το ανόθευτο της λαϊκής βούλησης, γι’ αυτό και επιβάλλεται, πριν την υιοθέτησή της, να 
διασφαλίσουμε αυτά τα ζητήματα. 

3. Συναφώς σας πληροφορώ ότι, όπως φαίνεται από τις μέχρι στιγμής εμπειρίες 
που έχουν αποκτηθεί από τις χώρες που έχουν εφαρμόσει πιλοτικά προγράμματα 
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας, κυρίως σε εκλογικές διαδικασίες ήσσονος σημασίας, τα 
αποτελέσματά τους δεν είναι και τόσο ενθαρρυντικά, που αρκετές απ' αυτές τις χώρες 
κάνουν δεύτερες σκέψεις. 

4. Ανεξάρτητα τούτου, σας διαβεβαιώνω ότι θα συνεχίσουμε να παρακολουθούμε 
τις εξελίξεις στον τομέα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας και πως είμαστε έτοιμοι να 
υιοθετήσουμε νέες μεθόδους ψηφοφορίας, αρκεί να διασφαλίζονται οι θεμελιώδεις 
αρχές της καθολικής, άμεσης και μυστικής ψηφοφορίας και της ανόθευτης εκδήλωσης 
της λαϊκής θέλησης.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.375, ημερομηνίας 

19 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

«Ενδεχόμενο εισαγωγής υποχρεωτικών μαθημάτων οδήγησης και εξέτασης θεμάτων 
που αφορούν την οικολογική οδήγηση 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.375 και ημερομηνία 
22.10.2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι στις εξετάσεις 
υποψήφιων οδηγών για απόκτηση κανονικής άδειας οδήγησης που διενεργεί το 
Τμήμα Οδικών Μεταφορών, συμπεριλαμβάνονται ανάμεσα σε άλλα, κανόνες που 
αφορούν τη χρήση του οχήματος ως προς το περιβάλλον. 

 Επίσης, κατά την εξέταση οδήγησης διαπιστώνονται οι γνώσεις και ικανότητες 
του υποψήφιου οδηγού σε φιλοπεριβαλλοντική οδήγηση. Συγκεκριμένα διαπιστώνεται 
η ικανότητα του υποψηφίου οδηγού στην ορθολογιστική κατανάλωση καυσίμων, στην 
οδήγηση του οχήματος με την κατάλληλη ταχύτητα και τις κατάλληλες στροφές της 
μηχανής στο οδικό δίκτυο, καθώς και η κατάλληλη χρήση των ηχητικών οργάνων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.379, 
ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.379 και ημερ. 
23 Οκτωβρίου 2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το πιο 
πάνω ερώτημα έχει απαντηθεί με την επιστολή μας με αρ. φακ. 12.23.1.06(4) και ημερ. 
10 ∆εκεμβρίου 2009. 

2. Συγκεκριμένα αναφέρεται ότι πάγια θέση του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως είναι ότι το θέμα της φρούρησης πολιτικών προσώπων εμπίπτει 
στα θέματα ασφάλειας και δεν είναι ενδεδειγμένη η παράθεση των σχετικών στοιχείων. 
Παραταύτα, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως είναι έτοιμος να 
ενημερώσει σε κλειστή συνεδρία οποιαδήποτε Κοινοβουλευτική Επιτροπή ήθελε 
ορίσει η Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.382, ημερομηνίας 19 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτησή σας με αρ. 23.06.009.04.382 και ημερομηνία 19 
Οκτωβρίου 2009 για το ενδεχόμενο δημιουργίας Υπουργείου ή Υφυπουργείου 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, λαμβανομένων υπόψη και των συνταγματικών δεδομένων. 

 Ως γνωστό το Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας καθορίζει τον αριθμό των 
Υπουργείων. Όσο όμως αφορά το θεσμό του Υφυπουργού και έχοντας υπόψη τους 
συνταγματικούς περιορισμούς, προτού εξεταστεί το ζήτημα από πολιτικής σκοπιάς θα 
πρέπει πρώτα να διερευνηθεί αν η δημιουργία θέσης Υφυπουργού είναι εφικτή από 
νομικής πλευράς, όπως και εσείς πολύ σωστά αναφέρετε στην επιστολή σας. 

 Έχοντας υπόψη τα πιο πάνω, το όλο ζήτημα μας προβληματίζει ενόψει της 
Προεδρίας μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση το δεύτερο εξάμηνο του 2012. 

 Επ’ αυτού θα σας ενημερώσω σχετικά, όταν έχουμε πιο σαφή εικόνα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
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Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.382, ημερομηνίας 19 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με την επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.382 ημερ. 22/10/09 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι μελετάται το θέμα της δημιουργίας θέσεως 
Υφυπουργού με αρμοδιότητα τα ευρωπαϊκά θέματα, και αυτό στο ευρύτερο πλαίσιο 
της προετοιμασίας της ∆ημοκρατίας ενόψει της ανάληψης της Προεδρίας του 
Συμβουλίου της ΕΕ. 

 Για την ώρα, δεν έχει ληφθεί οποιαδήποτε απόφαση, αφού εξετάζονται οι 
νομικές, συνταγματικές και πρακτικές παράμετροι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.384, ημερομηνίας 20 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.384 και ημερομηνία 
22.10.2009 σχετικά με το ερώτημα του Βουλευτή κου Μητσόπουλου για την στάση 
που θα τηρήσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο το ∆εκέμβριο σε 
σχέση με την υποβολή ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση της Ισλανδίας και σας 
παραθέτω τα ακόλουθα. 

 Στις 17 Ιουλίου 2009, η Ισλανδία υπέβαλε αίτηση ένταξης στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση (ΕΕ), βάσει απόφασης η οποία είχε υιοθετηθεί από το Ισλανδικό Κοινοβούλιο. 
Στις 27 Ιουλίου 2009, οι Υπουργοί Εξωτερικών των 27 κρατών μελών της ΕΕ κάλεσαν 
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή όπως υποβάλει γνωμοδότηση (Avis) επί της Ισλανδικής 
αίτησης. Σημειώνεται πως αναμένεται ακόμη η εν λόγω γνωμοδότηση επί της 
Ισλανδικής απάντησης στο Ερωτηματολόγιο της Επιτροπής, η οποία εστάλη τον 
Οκτώβριο του 2009. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία υποστηρίζει την πολιτική διεύρυνσης της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. Ως εκ τούτου, καλωσορίζει την υποβολή αίτησης της Ισλανδίας για 
εξασφάλιση καθεστώτος υποψήφιας προς ένταξη χώρας και υποστηρίζει τις 
προσπάθειες της Ισλανδικής Κυβέρνησης για επίτευξη του στόχου αυτού, 
λαμβάνοντας υπόψη, μεταξύ άλλων, το μικρό μέγεθος και τη θέση των δυο χωρών 
στη γεωγραφική περιφέρεια της Ευρώπης. Η Ισλανδία, μία κατ' ουσίαν Ευρωπαϊκή 
χώρα με βαθιές δημοκρατικές ρίζες, έχει τη δυνατότητα να συμβάλει ποικιλοτρόπως 
στην ΕΕ (γεωγραφικά, στρατηγικά και πολιτικά). 

 Όντας μέλος της Συνθήκης του Schengen και του Ευρωπαϊκού Οικονομικού 
Χώρου, η Ισλανδία έχει υιοθετήσει αριθμό πολιτικών της ΕΕ σε πολλούς τομείς, όπως 
η κοινωνική πολιτική, η προστασία των καταναλωτών και του περιβάλλοντος κ.α. 
Κατά συνέπεια, αναμένεται να έχει σχετικά ομαλή διαπραγματευτική πορεία ένταξης. 
Σημειώνεται, πως η Ισλανδική υποψηφιότητα θα αξιολογηθεί, όπως όλες οι 
υποψηφιότητες, βάσει ήδη δεσμευτικών αντικειμενικών κριτηρίων και επί τη βάσει των 
δικών της δεδομένων. Βάσει της μέχρι στιγμής εμπειρίας που έχει αποκομίσει η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία στην ΕΕ, η Κυβέρνηση είναι έτοιμη να παρέχει οποιαδήποτε 
βοήθεια προς την Ισλανδία κατά τη διάρκεια της ενταξιακής διαδικασίας, εάν και 
εφόσον κάτι τέτοιο ζητηθεί. 

 Η επίσημη θέση και η ετοιμότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να προσφέρει 
στήριξη προς την υποψηφιότητα της Ισλανδίας διαβιβάστηκε με επιστολή του 
Υπουργού Εξωτερικών στις 20 Αυγούστου 2009, προς τον Υπουργό Εξωτερικών της 
Ισλανδίας κ. Össur Skarphéoinsson, καθώς επίσης και κατά τη διάρκεια    συνάντησης 
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των δύο Υπουργών στο πλαίσιο της Γενικής Συνέλευσης των Ηνωμένων Εθνών στη 
Νέα Υόρκη. 

 Εν αναμονή της γνωμοδότησης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η ∆ημοκρατία 
συμφώνησε, στο πλαίσιο των εργασιών του Συμβουλίου Γενικών Υποθέσεων της ΕΕ 
στις 7-8 ∆εκεμβρίου 2009, όπως το θέμα της Ισλανδικής υποψηφιότητας συζητηθεί 
μετά την έκδοση της εν λόγω γνωμοδότησης. 

 Αναφέρεται, τέλος, ότι μέσω των Συμπερασμάτων του εν λόγω Συμβουλίου 
Γενικών Υποθέσεων της ΕΕ, τα οποία υιοθετήθηκαν από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο 
στις 10-11 ∆εκεμβρίου 2009, η Κύπρος υποστήριξε ότι η συμπερίληψη της Ισλανδίας 
στο πρόγραμμα προ ενταξιακής βοήθειας ΙΡΑ (Instrument for Pre-Accession) θα 
συνέτεινε στις προετοιμασίες της χώρας για την υποψηφιότητά της για ένταξη στην 
ΕΕ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.385, 
ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων με αρ. φακ. 16.19.67 ημερ. 4.11.2009 η οποία μας έχει κοινοποιηθεί 
σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α)  Συμφωνούμε με τη θέση του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων ότι το 
νομοσχέδιο για την εισαγωγή του ναρκοτέστ έχει αποκλειστικό σκοπό να 
παράσχει τη δυνατότητα αποτελεσματικού ελέγχου προσώπων που οδηγούν 
υπό την επήρεια ναρκωτικών. 

(β)  Πιστεύουμε ότι η νομοθετική ρύθμιση για τον έλεγχο των προσώπων που 
εισέρχονται σε αθλητικούς χώρους και υπάρχει υπόνοια ότι έκαναν χρήση 
ναρκωτικών ή αλκοόλης θα αποτελέσει ένα ακόμα αποτελεσματικό μέτρο για 
την πρόληψη και την καταπολέμηση του φαινομένου της βίας στα γήπεδα. Ως 
εκ τούτου δόθηκαν οδηγίες και σύντομα θα προωθηθεί το αναγκαίο νομοσχέδιο 
για τροποποίηση του σχετικού νόμου. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.389, ημερομηνίας 21ης 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με αρ. 
Ερ.23.06.009.04.389 και ημερ. 23/10/2009 και σας πληροφορώ ότι, βάσει του περί 
Αλλοδαπών και Μετανάστευσης (Τροποποιητικού) Νόμου του 2007 (Ν. 8(Ι)/2007), 
άρθρο 18Θ, η γνώση της ελληνικής γλώσσας και ιστορίας δεν αποτελεί προϋπόθεση 
για απόκτηση του καθεστώτος επί μακρόν διαμένοντος και ως εκ τούτου, η 
παρακολούθηση μαθημάτων για το σκοπό αυτό δεν είναι απαραίτητη. 

2. Με την ευκαιρία σας πληροφορώ ότι, ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων 
βρίσκεται νομοσχέδιο με τίτλο «Νόμος που τροποποιεί τον περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεως Νόμο» που σκοπό έχει να περιλάβει την απαίτηση για επαρκή 
γνώση της ελληνικής γλώσσας και βασικών στοιχείων της σύγχρονης πολιτικής και 
κοινωνικής πραγματικότητας της Κύπρου, μέσα στις προϋποθέσεις για απόκτηση του 
καθεστώτος του επί μακρόν διαμένοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2009 της Υπουργού Εργασίας και 
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Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.390, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σχετικά με τους στόχους και τη λειτουργία του Ραδιομαραθωνίου, σας 
διαβιβάζεται η ακόλουθη απαντητική επιστολή της Προέδρου της ∆ιαχειριστικής 
Επιτροπής του Ιδρύματος Ραδιομαραθωνίου, κας Έλσης Χριστόφια: 

“1. Έχουν εκπληρωθεί οι στόχοι της διοργάνωσης του Ραδιομαραθωνίου και 
ποιοι ήταν αυτοί; 

 Οι στόχοι από την ίδρυση του Ραδιομαραθωνίου ήταν τόσο η καταπολέμηση 
της προκατάληψης, η αλλαγή νοοτροπίας και η ένταξη στο κοινωνικό σύνολο 
όσο και η παροχή οικονομικής και άλλης βοήθειας. 

 Μορφές προσφερόμενης βοήθειας: 

 Παροχή άμεσου βοηθήματος στα παιδιά/οικογένειες για τη βελτίωση των 
συνθηκών διαβίωσής τους. 

 Βοήθεια για την αγορά ειδικού εξοπλισμού για το σπίτι. 

 Αγορά αναγκαίας θεραπευτικής αγωγής. 

 Εργοδότηση επαγγελματιών φυσιοθεραπευτριών για προσφορά 
θεραπευτικής αγωγής. 

 Κάλυψη εξόδων συνοδού παιδιού στο εξωτερικό για θεραπεία. 

 Βοήθεια για εκπαιδευτικά μαθήματα σε παιδιά με μαθησιακές δυσκολίες. 

 Χρηματοδότηση του θεσμού της κοινωνικής ένταξης/ομαλοποίησης του 
πρότυπου σπιτιού για την ομαλή διαβίωση νεαρών ατόμων με νοητική 
υστέρηση. 

 Παροχή χορηγημάτων σε ιδρύματα που προσφέρουν υπηρεσίες σε 
παιδιά με ειδικές ανάγκες. 

 Παροχή χορηγήματος για εργοδότηση λογοθεραπεύτριας στο Παιδικό 
Αναρρωτήριο του Κυπριακού Ερυθρού Σταυρού. 

 Ολιγοήμερη φιλοξενία παιδιών με ειδικές ανάγκες σε εστίες φιλοξενίας 
σε περιπτώσεις που οι γονείς αδυνατούν να τα κρατήσουν στο σπίτι. 

2. Θα δοθεί προτεραιότητα στα παιδιά με ειδικές ανάγκες η θα βοηθηθούν 
και άλλες κατηγορίες παιδιών με τα χρήματα που θα συλλέγουν; 

 ∆ικαιούχοι (σύμφωνα με το καταστατικό) 

 ∆ικαιούχοι είναι παιδιά και έφηβοι μέχρι το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας τους 
που υποφέρουν από οποιαδήποτε πάθηση, ενώ για τα άτομα με νοητική 
υστέρηση δεν υπάρχει όριο ηλικίας. 

 Το μεγαλύτερο μέρος των χρημάτων παραχωρούνται σε παιδιά με ειδικές 
ανάγκες ενώ ένα μικρότερο ποσό παραχωρείται σε παιδιά που πάσχουν από 
διάφορες σοβαρές ασθένειες. 

 ∆ηλαδή στα παιδιά που βοηθούνται περιλαμβάνονται παιδιά που δεν έχουν 
νοητική υστέρηση αλλά πάσχουν από καρκίνο, έχουν κινησιακά προβλήματα, 
πάσχουν από άλλες σπάνιες ασθένειες οι οποίες απαιτούν πολύχρονες και 
δαπανηρές θεραπείες κ.λ.π. 
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3. Πόσα χρήματα από το συνολικό ποσό που συλλέγεται κατά τη διάρκεια 
του Ραδιομαραθωνίου δίνονται στα παιδιά με ειδικές ανάγκες και πόσα 
καταλήγουν στα λειτουργικά έξοδα του Ιδρύματος; 

 Τα λειτουργικά έξοδα του Ιδρύματος κυμαίνονται περίπου ετήσια στις 
€275.000. 

 Ως εκ τούτου από τα έσοδα που ανέρχονται περίπου σε €2,5 εκ. περίπου 
συνολικό ποσό €2.225.000 διατίθεται: 

 - σε άτομα (€1.670.000 εκ.) και 

 - σε ιδρύματα που εξυπηρετούν άτομα με  ειδικές ανάγκες για τη 
λειτουργία διαφόρων προγραμμάτων ή αγορά λεωφορείων / εξοπλισμού 
(€555.000). 

4. Πόσο προσωπικό εργοδοτείται στο ίδρυμα και ποιος ο ετήσιος 
προϋπολογισμός λειτουργίας του. 

 Στο Ραδιομαραθώνιο εργοδότουνται: 

 - 6 λειτουργοί στα γραφεία της διαχειριστικής επιτροπής (η μία 
λειτουργός εργοδοτήθηκε τον Φεβρουάριο του 2009 μετά από σοβαρό 
πρόβλημα υγείας που αντιμετώπισε μία από τις υπαλλήλους που την 
ανάγκασε να απουσιάσει από τα καθήκοντα της για αρκετούς μήνες) και 

 - 2 φυσιοθεραπεύτριες που παρέχουν φυσιοθεραπεία σε αριθμό ατόμων 
με ειδικές ανάγκες που απευθύνονται στο ραδιομαραθώνιο. 

 Το ετήσιο μισθολόγιο (μαζί με τις συνεισφορές του εργοδότη) ανέρχεται σε 
€241.000 περίπου. 

5. Τα χρήματα που έχουν συλλέγει κατατίθενται και τοκίζονται και ποιο είναι 
το ποσό αυτό ετησίως; 

 Τα χρήματα όταν συλλέγονται κατατίθενται σε λογαριασμό προθεσμίας και από 
το λογαριασμό αυτό μεταφέρονται ανάλογα με τις ανάγκες του ιδρύματος λεφτά 
σε τρεχούμενο λογαριασμό. Κατά το 2008 στο λογαριασμό προθεσμίας 
πιστώθηκαν τόκοι ύψους €22.150. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινίσεις χρειαστείτε”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.392, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.009.04.392 και ημερ. 
29.10.2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας δεν διαθέτει στοιχεία που να επιτρέπουν την 
εξαγωγή συμπερασμάτων σε σύγκριση με τις περιόδους κατά τις οποίες 
πραγματοποιούνται δεξιώσεις γάμων, που να δείχνουν σε ποσοστά την αύξηση 
των μετακινήσεων, αλλά και των επιπτώσεων τους στην ατμοσφαιρική 
ρύπανση. 

2. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας προβαίνει σε συνεχείς μετρήσεις ποιότητας 
αέρα σε συγκεκριμένα σημεία της Κύπρου, με σταθμούς που είναι 
εγκατεστημένοι σε οικιστικές περιοχές, σε περιοχές με υψηλή κυκλοφοριακή 
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κίνηση, καθώς επίσης σε βιομηχανικές περιοχές και σε γεωργικές/δασικές 
περιοχές, όπως προβλέπεται στη σχετική Νομοθεσία. Τα αποτελέσματα των 
μετρήσεων δημοσιεύονται επιγραμμικά (on-line) στην εξειδικευμένη ιστοσελίδα 
του Τμήματος (www.airquality.gov.cv), καθώς και μέσω 
εξωτερικών/εσωτερικών οθόνων, για την ενημέρωση και ευαισθητοποίηση του 
κοινού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.403, 
ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και να σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

 Η Ιατρική Σχολή του Πανεπιστημίου Κύπρου ιδρύθηκε με την ψήφιση των 
σχετικών Κανονισμών το Νοέμβριο του 2008 και αναμένεται να δεχτεί τους πρώτους 
της φοιτητές το 2013. 

 Το Πανεπιστήμιο Κύπρου έχει συστήσει Συμβουλευτική Επιτροπή η οποία 
αποτελείται από επιστήμονες εγνωσμένου κύρους οι οποίοι δραστηριοποιούνται 
διεθνώς (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ). Η εν λόγω Συμβουλευτική Επιτροπή θα συμβουλεύσει το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου σε θέματα που αφορούν στις προκηρύξεις των θέσεων του 
ακαδημαϊκού προσωπικού, στα προγράμματα σπουδών, στον προϋπολογισμό, στις 
ανάγκες σε εργαστήρια και εξοπλισμό, στη συνεργασία με τα Νοσοκομεία κτλ. 

 Η Συμβουλευτική Επιτροπή συνέρχεται κάθε τρεις με τέσσερις μήνες και έχει 
ήδη συνεδριάσει δύο φορές. Η επόμενη συνεδρία της Επιτροπής έχει οριστεί τον 
Ιανουάριο του 2010. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παρέχει όλη την απαραίτητη στήριξη 
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου για την ομαλή έναρξη της λειτουργίας της Ιατρικής Σχολής, 
μέσα στο πλαίσιο των αρμοδιοτήτων του. 

 Αν επιθυμείτε να έχετε περισσότερες πληροφορίες για τα σχέδια της Επιτροπής 
και του Πανεπιστημίου, θα ήταν καλό να απευθυνθείτε στο πανεπιστήμιο επειδή στην 
παρούσα φάση το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν παρεμβαίνει στη διαδικασία 
προγραμματισμού της Σχολής.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.406, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 30 Οκτωβρίου 2009, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο 
πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Εντός των ορίων της Κοινότητας Σωτήρας Λεμεσού είναι χωροθετημένη 
κτηνοτροφική ζώνη ∆1. Ως εκ τούτου, το Τμήμα Γεωργίας δεν προτίθεται να 
δημιουργήσει εκεί κτηνοτροφική περιοχή. 

 Συγκεκριμένη εταιρεία, η οποία διατηρεί βουστάσιο και αιγοστάσιο σε ιδιόκτητα 
υποστατικά στην υπό μετακίνηση Κτηνοτροφική Περιοχή Κάτω Πολεμιδιών, υπέβαλε 
αίτηση στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για εκμίσθωση κρατικής γης εντός 
της Κτηνοτροφικής Ζώνης Σωτήρας, με σκοπό τη μετεγκατάσταση στην περιοχή των 
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κτηνοτροφικών της δραστηριοτήτων. 

 Το Τμήμα Γεωργίας κατά την εξέταση της σχετικής αίτησης, εξέφρασε προς τον 
Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό Λεμεσού θετικές απόψεις ως προς την 
εκμίσθωση της χαλίτικης γης στην υπό αναφορά εταιρεία, νοουμένου ότι η προμήθεια 
νερού για κάλυψη των υδατικών αναγκών των μονάδων, ως επίσης η εγγραφή και 
κατασκευή δρόμου προσπέλασης προς το τεμάχιο, δεν θα αποτελεί υποχρέωση του 
Τμήματος. 

 Θέση του Υπουργείου είναι όπως οι κτηνοτροφικές μονάδες, να χωροθετούνται 
εντός των κτηνοτροφικών ζωνών, οι οποίες έχουν καθοριστεί με σκοπό την 
ορθολογική χωροταξική ανάπτυξη της κτηνοτροφίας και την προστασία του 
περιβάλλοντος, από τις αρνητικές και οχληρές επιδράσεις των διαφόρων 
κτηνοτροφικών δραστηριοτήτων.  

 Όσον αφορά το αίτημα της υπό αναφορά εταιρείας, για εκμίσθωση της 
αναγκαίας έκτασης γης για μετεγκατάσταση στην Κτηνοτροφική Ζώνη Σωτήρας, αυτό 
εξετάζεται από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας λόγω αρμοδιότητας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.413, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.04.413 και 
ημερομηνία 3.11.2009 προς το Υπουργείο Εσωτερικών, σχετικά με την ερώτηση του 
Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου, κ. Κ. Χατζηγιάννη, που αφορά την 
άδεια λειτουργίας κέντρων αναψυχής και την άδεια χρήσης μεγαφώνων και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η ανανέωση της άδειας λειτουργίας των Κέντρων Αναψυχής γίνεται αφού: 

 (α) ικανοποιηθούν τυχόν όροι που θα θέσει ο Κυπριακός Οργανισμός 
Τουρισμού αναφορικά με τη λειτουργία του κέντρου και που συνήθως 
αφορούν θέματα συντήρησης ή αναβάθμισης των προσφερόμενων 
υπηρεσιών, και 

 (β) υποβληθεί στον ΚΟΤ υγειονομικό πιστοποιητικό που εκδίδεται από τις 
αρμόδιες υγειονομικές υπηρεσίες και στις περιπτώσεις νυχτερινών 
κέντρων επιπρόσθετα, η υποβολή πιστοποιητικού καταλληλότητας που 
εκδίδεται από την οικεία αρμόδια αρχή. Άδειες Λειτουργίας εκδίδονται 
μόνο για τα κέντρα αναψυχής που έχουν εξασφαλίσει άδεια οικοδομής. 

 Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού θεωρεί ότι τα πιο πάνω ζητούμενα 
έγγραφα και προϋποθέσεις είναι εντελώς απαραίτητα για την ασφαλή κι εύρυθμη 
λειτουργία των κέντρων αναψυχής. Νοουμένου ότι τα κέντρα δεν στεγάζονται σε 
προβληματικά υποστατικά, η σχετική άδεια λειτουργίας εκδίδεται άμεσα. 

2.  Σχετική πρόνοια για έκδοση άδειας λειτουργίας διετούς ισχύος έχει περιληφθεί 
σε σχετικό τροποποιητικό Νομοσχέδιο, το οποίο έχει ετοιμαστεί και θα προωθηθεί 
σύντομα στη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας για νομοτεχνικό έλεγχο. 

3. Όσον αφορά τις άδειες χρήσης μεγαφώνων, σημειώνεται ότι αυτές εκδίδονται 
από τους οικείους Επάρχους. Σχετική απάντηση θα σας σταλεί από το Υπουργείο 
Εσωτερικών.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.414, ημερομηνίας 29 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.414 και 
ημερομηνία 3 Νοεμβρίου, 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Η αρχική πρόταση της Επιτροπής προέβλεπε: 

•  Σταδιακή κατάργηση των τελών εγγραφής μέσα σε μια μεταβατική 
περίοδο 5-10 χρόνων. 

•  ∆ημιουργία συστήματος επιστροφής των τελών εγγραφής ή ακόμη και 
για τα τέλη της άδειας κυκλοφορίας για τα οχήματα που μεταφέρονται σε 
άλλο κράτος μέλος επί μονίμου βάσεως. 

•  Επανασχεδιασμό του όλου φορολογικού συστήματος επί των 
αυτοκινήτων το οποίο θα συναρτάται πιο άμεσα με τις εκπομπές 
∆ιοξειδίου του άνθρακα (CO2). 

2. Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και η Οικονομική και Κοινωνική Επιτροπή έδωσαν 
τις γνώμες τους αντίστοιχα στις 5 Σεπτεμβρίου 2006 και στις 17 Μαΐου 2006. 

3. Κατά τη διάρκεια των συζητήσεων στην αρμόδια Ομάδα Εργασίας 
«Φορολογικά θέματα» του Συμβουλίου, ενώ τα KM υποστήριξαν σχεδόν 
καθολικά: 

•  Τη διαγραφή των προνοιών εκείνων που προέβλεπαν κατάργηση των 
Τελών Ταξινόμησης και 

•  τη δημιουργία συστήματος επιστροφών, 

εντούτοις, όσον αφορά την αναδιάρθρωση της φορολογικής βάσης υπήρξε αντίθεση 
εκ μέρους σημαντικού αριθμού αντιπροσωπειών (UK, IE, MT, NL, AU, FI, LV, SK) 
κατά της υποχρεωτικής εισαγωγής στοιχείου CO2 στην εθνική φορολογία των 
αυτοκινήτων θεωρώντας ότι το ζήτημα εμπίπτει στην εθνική αρμοδιότητα και δεν 
χρήζει κοινοτικής ρύθμισης. Για το σκοπό αυτό κατέθεσαν κοινή δήλωση προς την 
Προεδρία στην οποία παρουσίαζαν τη θέση τους αυτή. 

4. Η Προεδρία πρότεινε πιο ευέλικτη προσέγγιση η οποία απλώς θα υποχρεώνει 
τα κράτη μέλη να διαφοροποιούν τη φορολογία των επιβατικών αυτοκινήτων, 
συνολικά ή εν μέρει, βάσει ενός ή περισσότερων στοιχείων σε σχέση με το CO2 
(γραμμάρια εκπεμπόμενου CO2, κατανάλωση καυσίμου ή άλλα στοιχεία), ενώ 
παράλληλα θα αφήνει τα κράτη μέλη ελεύθερα να πραγματοποιούν τη 
διαφοροποίηση αυτή μέσω της φορολογικής βάση των φορολογικών 
συντελεστών ή του ποσού του φόρου. Η μεγάλη πλειοψηφία των 
αντιπροσωπειών στην ομάδα εργασίας στηρίζει αυτή την προσέγγιση. 

5. Παρά τις συγκλίσεις αυτές εξακολουθεί να υπάρχει διαφορετική προσέγγιση 
από τα διάφορα κράτη μέλη, χωρίς μέχρι στιγμής να υπάρξει η απαιτούμενη 
καθολική αποδοχή προκειμένου η πρόταση να εγκριθεί και να κυκλοφορήσει 
ως οδηγία σύμφωνα με τα άρθρο 93 της Συνθήκης για την ίδρυση της ΕΕ όπου 
ορίζεται ότι «Το Συμβούλιο, αποφασίζοντας, ομόφωνα, προτάσεις της 
Επιτροπής και μετά από διαβούλευση με το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και την 
Οικονομική και Κοινωνική Επιτροπή, εκδίδει διατάξεις για την εναρμόνιση των 
νομοθεσιών περί των φόρων κύκλου εργασιών, των ειδικών φόρων 
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καταναλώσεως και των λοιπών έμμεσων φόρων, στο βαθμό που η εναρμόνιση 
αυτή είναι αναγκαία για να εξασφαλισθεί η εγκαθίδρυση και η λειτουργία της 
εσωτερικής αγοράς μέσα στην προθεσμία του άρθρου 14». 

 Από τα πιο πάνω είναι φανερό ότι η εν λόγω πρόταση της Επιτροπής 
παραμένει μέχρι σήμερα σε εκκρεμότητα αφού δεν υπήρξε η απαιτούμενη ομόφωνη 
σύγκλιση των κρατών μελών και συνεπώς η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δεν μπορεί να 
λάβει μέτρα εναντίον οποιουδήποτε κράτους μέλους προκειμένου να το αναγκάσει να 
προχωρήσει στην εφαρμογή της πρότασή της πριν από την τελική έγκριση από το 
Συμβούλιο. 

 Ωστόσο σημαντικό παραμένει το γεγονός της άρνησης κάποιων KM να 
αποδεχθούν οποιαδήποτε παρέμβαση στις εθνικές φορολογικές αρμοδιότητες. 

 Πληροφοριακά αναφέρεται ότι η Κύπρος από το Νοέμβριο του 2003 έχει 
υιοθετήσει στην εθνική της νομοθεσία τη μάζα των εκπομπών του διοξειδίου του 
άνθρακα ως διαμορφωτικό στοιχείο τόσο των φόρων κατανάλωσης όσο και των τελών 
εγγραφής που επιβάλλονται στα επιβατικά οχήματα. 

 Σημειώνεται ότι το πιο πάνω θέμα έχει διαβιβασθεί και στο Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων για τυχόν απόψεις τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.423, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 4.11.09, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή 
κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο δεν υπάρχει οποιαδήποτε 
πρόνοια που να υποχρεώνει τον αιτητή πολεοδομικής άδειας να αποτυπώνει επί των 
σχεδίων που υποβάλλει τα δέντρα που υπάρχουν στη γη που επηρεάζεται. Απλώς, 
στο σχετικό έντυπο απαιτείται να δηλωθεί αν θα χρειαστεί να υλοτομηθούν δέντρα. 

 Στις πλείστες περιπτώσεις, κατά τη διαδικασία εξέτασης αιτήσεων για έκδοση 
πολεοδομικής άδειας, οι πολεοδομικές αρχές (Επαρχιακά Πολεοδομικά Γραφεία και 
∆ήμοι), ζητούν τις απόψεις του Τμήματος ∆ασών στις περιπτώσεις όπου 
επηρεάζονται σημαντικά δέντρα. Σε κάποιες περιπτώσεις όμως, φαίνεται ότι οι 
πολεοδομικές αρχές κρίνουν ότι δεν χρειάζεται να ζητηθούν οι απόψεις του Τμήματος 
∆ασών. 

 Για αντιμετώπιση του προβλήματος και τυποποίηση της πολιτικής και των 
διαδικασιών που ακολουθείται, με τελικό στόχο την καλύτερη προστασία του 
περιβάλλοντος, έχει συγκληθεί σύσκεψη όλων των αρμοδίων από το Τμήμα ∆ασών, 
για συζήτηση του θέματος και λήψη αποφάσεων. 

 Με τη ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.426, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.426 και ημερομηνία 30 Οκτωβρίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με 



 112

επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 4 
Νοεμβρίου 2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Μετεωρολογική Υπηρεσία διατηρεί Μουσείο Μετεωρολογικών οργάνων και 
άλλου εξοπλισμού το οποίο στεγάζεται στους χώρους των Γραφείων του Σταθμού 
Ραδιοβολίσεων στην Αθαλάσσα. Τα εκθέματα του Μουσείου είναι πολύ σημαντικά και 
τα επισκέπτονται ομάδες μαθητών ή άλλων ενδιαφερομένων. Όμως, λόγω της θέσης 
του υφιστάμενου χώρου στον οποίο στεγάζονται τα εκθέματα, δεν υπάρχει εύκολη 
πρόσβαση στους ενδιαφερομένους. Παράλληλα, τα εκθέματα βρίσκονται σε χώρο που 
θα μπορούσε να χρησιμοποιηθεί σαν γραφειακός ή για να καλύψει άλλες ανάγκες της 
Μετεωρολογικής Υπηρεσίας. 

 Το κτίριο στο χώρο του Γενικού Νοσοκομείου το οποίο αποτέλεσε το πρώτο 
Μετεωρολογικό Γραφείο της Κύπρου, έχει ιστορική σημασία και θα μπορούσε να 
διαμορφωθεί κατάλληλα ώστε να φιλοξενήσει τα εκθέματα του Μετεωρολογικού 
Μουσείου. Σε μια τέτοια περίπτωση μάλιστα, τα εκθέματα θα μπορούσαν να 
εμπλουτισθούν και με άλλο υλικό ιστορικής σημασίας. Η θέση του εν λόγω κτιρίου 
είναι ιδανική αφού η πρόσβαση σε αυτό είναι εύκολη και γειτνιάζει με άλλες 
μουσειακές εγκαταστάσεις. Παράλληλα, ο χώρος θα μπορούσε επίσης να στεγάσει και 
αστικό μετεωρολογικό και κλιματολογικό σταθμό. 

 Σε περίπτωση που θα αποφασιστεί η αναβάθμιση του Μετεωρολογικού 
Μουσείου και η στέγασή του στο ιστορικό αυτό κτίριο, θα απαιτηθεί κατάλληλη 
κατασκευαστική υποστήριξη και ανακατασκευή του ώστε τα εκθέματα να 
φιλοξενούνται σε έναν ασφαλή και άνετο χώρο. 

 Παρόλο ότι το θέμα αντικρίζεται θετικά, θα πρέπει να γίνει ολοκληρωμένη 
τεχνοοικονομική μελέτη σε συνεργασία με άλλες Κυβερνητικές Υπηρεσίες, αναφορικά 
με την καταλληλότητα του κτιρίου και τη δυνατότητα και το κόστος αναστήλωσης και 
ανακαίνισης. Αυτές οι ενέργειες προγραμματίζεται να ξεκινήσουν εντός του 2010. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.430, 
ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 5/11/09 σχετικά με το πιο πάνω θέμα 
και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Το Πρόγραμμα Προϋπηρεσιακής Κατάρτισης των Υποψηφίων Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης λειτουργεί σύμφωνα με τους Κανονισμούς του 2007, 
οι οποίοι εκδόθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο, δυνάμει των άρθρων 28Γ και 76 
των περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμων του 1969 έως (Αρ. 2) του 2007. 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί καθορίζουν ποιοι απαλλάσσονται από μέρος του 
Προγράμματος. Συγκεκριμένα αναφέρεται πως «Υποψήφιοι Εκπαιδευτικοί Λειτουργοί 
κάτοχοι πτυχίου ή μεταπτυχιακού τίτλου στα παιδαγωγικά δύναται να απαλλάσσονται 
από μέρος των θεωρητικών μαθημάτων του Προγράμματος, σύμφωνα με τους 
κανόνες παρακολούθησης του Προγράμματος». 

 Επιπλέον, η εμπειρία που αποκτά ο εκπαιδευτικός στη ∆ημοτική Εκπαίδευση 
είναι διαφορετική από αυτήν της Μέσης (ηλικία παιδιών και χαρακτηριστικά, χειρισμός 
μαθητών, εφαρμογή διαφόρων μεθόδων, ύλη και προσφορά της κλπ). Για αυτόν το 
λόγο η Επιτροπή Συντονισμού του Προγράμματος και η Επιτροπή Σχολικής 



 113

Εμπειρίας διαφωνούν με την απαλλαγή οποιουδήποτε υποψηφίου από το πρόγραμμα 
της σχολικής εμπειρίας. 

  Για τους πιο πάνω λόγους το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν 
προτίθεται να διαφοροποιήσει την ακολουθούμενη τακτική, σύμφωνα με την οποία, 
μπορεί ένας εκπαιδευόμενος να απαλλαγεί μόνο από μέρος θεωρητικών μαθημάτων 
του Προγράμματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.433, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 18 Νοεμβρίου 2009, σε σχέση με την ερώτηση του 
βουλευτή κ. Ανδρέα Κυπριανού, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Οι Βρετανικές Βάσεις δεν αποτελούν Ευρωπαϊκό έδαφος και ως εκ τούτου 
δεν μπορούν να εντάξουν περιοχές στο Ευρωπαϊκό ∆ίκτυο ΦΥΣΗ 2000. Παρ’ όλα 
αυτά, οι Βρετανικές Βάσεις έχουν εφαρμόσει δύο νομοθεσίες οι οποίες είναι 
αντίστοιχες αυτών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας: “Law for the Protection of 
Management of Nature and Wildlife” και “Law for the Protection and Management of 
Game and Wild Birds”. 

 Βάσει των πιο πάνω νομοθεσιών, οι Βρετανικές Βάσεις προτίθενται να 
δημιουργήσουν περιοχές για την προστασία ειδών και οικοτόπων, των οποίων οι 
πρόνοιες θα συνάδουν με αυτές του ∆ικτύου «ΦYΣΗ 2000». 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.437, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 06.11.2009, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος προχώρησε στην ετοιμασία Έκθεσης προς τον 
Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, με την εισήγηση για λήψη ποινικών μέτρων 
εναντίον των Φορέων Εκμετάλλευσης των χοιροστασίων όπου δεν τηρούνται οι όροι 
των Αδειών Απόρριψης Αποβλήτων για βιολογική επεξεργασία των παραγόμενων 
αποβλήτων και δεν έχουν τεκμηριώσει την έναρξη των διαδικασιών για την εφαρμογή 
τους. Συγκεκριμένα, ετοιμάστηκαν και αποστάληκαν στον Γενικό Εισαγγελέα 22 
Εκθέσεις για αντίστοιχο αριθμό χοιροστασίων. Σημειώνεται ότι η σχετική υποχρέωση 
αφορά όλες τις χοιροτροφικές μονάδες που εμπίπτουν στις πρόνοιες των περί της 
Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης Νόμων του 2003 μέχρι 2008. 
Ο συνολικός αριθμός των χοιροστασίων αυτών είναι 37. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.438, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 9.11.2009, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο ∆άσος Αθαλάσσας παρατηρήθηκε έντονη καταπόνηση και ξηράνσεις σε 
πεύκα (κυρίως Ήμερη Πεύκη) και άλλα δασικά φυτά κατά τη διετία 2008-2009.  Το 
πρόβλημα οφείλεται κυρίως στην ανομβρία που έπληξε την περιοχή την περίοδο 
2005-2008.  Το 2009 εμφανίστηκαν και δευτερογενή προβλήματα πάνω στα φυτά 
λόγω της αύξησης του πληθυσμού των φλοιοφάγων εντόμων. 

 Το Τμήμα ∆ασών για να αντιμετωπίσει το πρόβλημα ετοίμασε Σχέδιο ∆ράσης 
για Αντιμετώπιση των Επιπτώσεων της Ανομβρίας στα Κρατικά ∆άση - Περίοδος 
2009-2010, το οποίο καλύπτει και τις περιοχές του ∆άσους Αθαλάσσας.  Το σχέδιο 
∆ράσης κατατέθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος σε συνεδρία που 
έγινε στις 19 Νοεμβρίου 2009, για ενημέρωση των μελών της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής.  Το Σχέδιο άρχισε να υλοποιείται από τις αρχές του 2009 και βρίσκεται σε 
εξέλιξη. 

 Στο παρόν στάδιο, στην περιοχή του ∆άσους Αθαλάσσας, αφαιρούνται τα ξηρά 
δέντρα και παράλληλα γίνεται προετοιμασία του εδάφους για φύτευση ειδών 
ανθεκτικότερων στην ξηρασία, όπως αγριελιά, αγριοχαρουπιά, σχινιά, κυπαρίσσι, 
τραχεία πεύκη κ.λπ.  

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.442, 
ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.442, 
ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου, 2009, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η διερεύνηση της υπό αναφορά υπόθεσης αποτελείται από μεγάλο ανακριτικό 
έργο, το οποίο περιλαμβάνει αλλεπάλληλες ανακρίσεις των υπόπτων και συνεντεύξεις 
μαρτύρων καθώς και παραλαβή μεγάλου όγκου τεκμηρίων. Μέχρις στιγμής το ΤΑΕ(Ε) 
Αρχηγείου έχει κατηγορήσει γραπτώς τρεις από τους υπόπτους και αναμένεται να 
υποβληθούν σε τελική ανάκριση και να κατηγορηθούν και άλλοι τρεις. 

 Εναντίον και των έξι υπόπτων υπάρχει ικανοποιητική μαρτυρία και η υπόθεση 
έχει καταχωρηθεί στο ηλεκτρονικό Μητρώο Ποινικών Υποθέσεων της Αστυνομίας. Με 
το πέρας των ανακρίσεων, η υπόθεση θα διαβιβαστεί στο Γραφείου του Έντιμου 
Γενικού Εισαγγελέα. 

 Ο χρόνος περάτωσης της υπόθεσης θα εξαρτηθεί από το φόρτο εργασίας του 
ΤΑΕ(Ε) αλλά εκτός απρόοπτου υπολογίζεται ότι η υπόθεση θα διαβιβαστεί εντός των 
επόμενων τριών εβδομάδων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.443, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και παραθέτω την παρακάτω απάντηση με 
την παράκληση όπως τεθεί υπόψη του κ. βουλευτή. 
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 Η κεντρική επιδίωξη του Εθνικού Φορέα ∆ημογραφικής και Οικογενειακής 
Πολιτικής, ο οποίος συστάθηκε στις 28/04/09, είναι η καθιέρωση μιας συνεκτικής και 
ολοκληρωμένης στρατηγικής για τη ∆ημογραφική Ανάπτυξη και τις Πολιτικές για την 
Οικογένεια. Ο Εθνικός Φορέας ∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής αποτελεί το 
επίσημο συμβουλευτικό σώμα προς τα αρμόδια Υπουργεία και το Υπουργικό 
Συμβούλιο για θέματα της αρμοδιότητάς του. 

 Ο τομέας της γεννητικότητας που περιλαμβάνει την αύξηση των γεννήσεων, 
αφορά τη μια από τις τρεις πτυχές της δημογραφικής ανάπτυξης όπως αυτό 
καθορίζεται στη σχετική βιβλιογραφία (οι άλλες δύο αφορούν τη μετανάστευση και τη 
μακροβιότητα), και αποτελεί ένα από τους κεντρικούς άξονες στους οποίους θα 
επικεντρωθεί το έργο του Εθνικού Φορέα. Η αύξηση των γεννήσεων και η ενίσχυση 
των οικογενειών, μεταξύ των οποίων και οι πολύτεκνες οικογένειες, είναι άρρηκτα 
συνδεδεμένες με την κεντρική επιδίωξη του Εθνικού Φορέα για δημογραφική 
ανάπτυξη και ενίσχυση των πολιτικών για την οικογένεια. Υπογραμμίζεται ότι το 
κείμενο της απόφασης που εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο έχει περιλάβει τις 
κατευθυντήριες γραμμές γύρω από τη σύσταση και λειτουργία του Εθνικού Φορέα. 

 Εντός του 2009 πραγματοποιήθηκε (21/07/2009) η πρώτη συνεδρία του 
Εθνικού Φορέα ∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής και αρχές του 2010 έχει 
οριστεί η επόμενη συνεδρία, κατά την οποία θα παρουσιαστούν στα μέλη του Φορέα 
τα πορίσματα της μελέτης «Καθιέρωση ∆ημογραφικής Πολιτικής με έμφαση στις 
πολιτικές για την οικογένεια». Στο μεταξύ ζητήθηκε από τα μέλη του Εθνικού Φορέα 
όπως υποβάλουν τις απόψεις τους για την ανάπτυξη δημογραφικής πολιτικής και 
πολιτικής για την οικογένεια και η πλειοψηφία των μελών τις έχει υποβάλει.  Περί τα 
τέλη του 2009 θα οριστεί και η πρώτη συνεδρίαση της Υπηρεσιακής Επιτροπής.  

 Επιπρόσθετα, σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο όσον αφορά την ετοιμασία πλαισίου 
λειτουργίας του Εθνικού Φορέα και της Υπηρεσιακής Επιτροπής, στο οποίο 
περιλαμβάνονται και θέματα που σχετίζονται με τη συχνότητα της σύγκλισης των δύο 
σωμάτων και το οποίο θα αποσταλεί στα μέλη του Φορέα για διαβούλευση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.447, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 4 Νοεμβρίου 2009, σε σχέση με την ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.    Κατά τη διάρκεια των τελευταίων δύο ετών, η Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ) 
ανέπτυξε βαθμιαία τη θέση της σχετικά με τη συνολική συμφωνία για το κλίμα 
μετά το 2012, επικεντρωνόμενη στα διάφορα δομικά στοιχεία του σχεδίου 
δράσης του Μπαλί: κοινό όραμα, μετριασμός, προσαρμογή, χρηματοδότηση, 
τεχνολογία και δημιουργία υποδομών. 

2.    Στις 21 Οκτωβρίου 2009, το Συμβούλιο Υπουργών Περιβάλλοντος της ΕΕ 
ενέκρινε συμπεράσματα με τα οποία καθορίζεται η θέση της ΕΕ, ενόψει της 
∆ιάσκεψης της Κοπεγχάγης για την αλλαγή του κλίματος το ∆εκέμβριο του 
2009. Το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο στις 29 και 30 Οκτωβρίου 2009 καθόρισε 
περαιτέρω τη θέση της ΕΕ σχετικά με την επερχόμενη ∆ιάσκεψη της 
Κοπεγχάγης, ούτως ώστε να δοθεί η δυνατότητα στην ΕΕ να διαδραματίσει 
εποικοδομητικό ρόλο στην τελική φάση της διαπραγμάτευσης, ιδίως όσον 
αφορά κομβικά θέματα, όπως η χρηματοδότηση, η μεταφορά τεχνολογίας, η 
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προσαρμογή, ο μετριασμός και η χρηστή διακυβέρνηση. 

3. Ειδικότερα για το θέμα της χρηματοδότησης, το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο έλαβε 
υπόψη του τις εκτιμήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το πρόσθετο κόστος 
των χρηματοοικονομικών αναγκών των αναπτυσσόμενων χωρών για το 
μετριασμό των επιπτώσεων και την προσαρμογή στην κλιματική αλλαγή. Οι 
αναπτυσσόμενες χώρες υπολογίζεται να επιβαρυνθούν, μέχρι το 2020, με 
ετήσιες δαπάνες ύψους €100 δις περίπου, στα πλαίσια των δράσεων που θα 
αναλάβουν για να μετριάσουν τις εκπομπές αερίων του θερμοκηπίου και να 
προσαρμοστούν στις επιπτώσεις που επιφέρει η κλιματική αλλαγή. Οι διεθνείς 
πηγές χρηματοδότησης της όλης προσπάθειας, διαχωρίζονται με βάση τις 
εκτιμήσεις (το εύρος διακύμανσης μπορεί να μειωθεί ανάλογα με τη Συμφωνία 
που θα επιτευχθεί στη ∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης), στις τρεις ακόλουθες 
κατηγορίες: 

(α)  εγχώριοι χρηματοδοτικοί πόροι των αναπτυσσόμενων χωρών (δημόσιοι 
και ιδιωτικοί) οι οποίοι θα καλύψουν ποσοστό 20-40% των αναγκών, και 
υπολογίζονται περίπου €20 έως €40 δις ετησίως, 

(β)  διεθνής αγορά δημοπράτησης εκπομπών αερίων (carbon market) του 
θερμοκηπίου, που θα καλύψει περίπου το 40% των αναγκών και 
υπολογίζεται στα €40 δις ετησίως,  

(γ)  διεθνής δημόσια χρηματοδότηση, για το υπόλοιπο μέρος, το οποίο 
υπολογίζεται να ανέλθει περίπου στα €22 έως €50 δις ετησίως. 

 Το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, τονίζει επίσης την αναγκαιότητα της εξασφάλισης 
και «άμεσης χρηματοδότησης» (fast start financing) της διεθνούς δημόσιας 
χρηματοδότησης προς τις αναπτυσσόμενες χώρες για την περίοδο 2010-2012. 
Σκοπός της άμεσης χρηματοδότησης θα είναι η εκπόνηση αποτελεσματικών 
μεσοπρόθεσμων και μακροπρόθεσμων μέτρων, χωρίς καθυστερήσεις, με 
ιδιαίτερη έμφαση στις λιγότερο αναπτυσσόμενες χώρες. Για την περίοδο αυτή, 
το ύψος της διεθνούς βοήθειας υπολογίζεται στα €5-€7 δις ετησίως. 

4.   Η ΕΕ είναι πρόθυμη να αναλάβει το μερίδιο που της αναλογεί (fair share) στην 
παγκόσμια προσπάθεια που καταβάλλεται, θέτοντας ένα φιλόδοξο στόχο 
μετριασμού και αντιμετώπισης της κλιματικής αλλαγής και παρέχοντας τη δική 
της συνεισφορά στη διεθνή δημόσια χρηματοδότηση. Το Ευρωπαϊκό 
Συμβούλιο προτείνει όπως η διεθνής δημόσια χρηματοδότηση εξασφαλισθεί 
από τις αναπτυγμένες χώρες και τις πιο οικονομικά προηγμένες 
αναπτυσσόμενες χώρες, με βάση δύο κριτήρια: 

(α)  το μερίδιο ευθύνης που έχουν για τις εκπομπές αερίων του θερμοκηπίου 
(responsibility for emissions), και  

(β)  την οικονομική δυνατότητα (ability to pay). 

 Σταδιακά, το βάρος προτείνεται να αυξάνεται υπέρ του κριτηρίου της ευθύνης 
που έχουν οι χώρες για τις εκπομπές αερίων του θερμοκηπίου. 

5. Σύμφωνα με προκαταρτικές εκτιμήσεις, και λαμβάνοντας υπόψη τα δύο πιο 
πάνω κριτήρια, το μερίδιο της ΕΕ ανέρχεται στο 10%, με βάση το μερίδιο 
ευθύνης που έχει για τις εκπομπές αερίων και 30% με βάση το κριτήριο της 
οικονομικής δυνατότητας. Ως εκ τούτου, η συνεισφορά της ΕΕ στη διεθνή 
δημόσια χρηματοδότηση για την περίοδο 2013-2020, υπολογίζεται από €2-€15 
δις, ενώ η συνεισφορά της ΕΕ για την περίοδο 2010-2012 στην άμεση 
χρηματοδότηση υπολογίζεται να ανέλθει από €0,5 έως €2,1 δις ετησίως, 
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εφόσον επιτευχθεί φιλόδοξη συμφωνία στη ∆ιάσκεψη της Κοπεγχάγης. 

6.   Σε ό,τι αφορά την εσωτερική κατανομή της δημόσιας χρηματοδότησης εντός των 
κρατών μελών της ΕΕ, το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο συμφώνησε όπως στην 
περίπτωση των λιγότερο οικονομικά ανεπτυγμένων κρατών μελών της ΕΕ, 
εγκαθιδρυθεί ένας εσωτερικός ρυθμιστικός μηχανισμός, ο οποίος θα λαμβάνει 
πλήρως υπόψη το κριτήριο των οικονομικών δυνατοτήτων των εν λόγω κρατών 
μελών. Για το σκοπό αυτό, έχει γίνει πρόταση όπως συσταθεί Επιτροπή 
Πραγματογνωμόνων, η οποία θα αποτελείται από εκπροσώπους όλων των 
κρατών μελών της ΕΕ και η οποία θα επεξεργαστεί όλες τις λεπτομέρειες του 
εσωτερικού ρυθμιστικού μηχανισμού. 

7.  Ενόψει των πιο πάνω, η συνεισφορά της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη 
χρηματοδότηση της κλιματικής αλλαγής διαφοροποιείται ως ακολούθως: 

(α)  Για την άμεση χρηματοδότηση (περίοδος 2010-2012), η Κύπρος επειδή 
δεν είναι μέρος των Παραρτημάτων Ι και II της υφιστάμενης Σύμβασης 
Πλαίσιο για την Κλιματική Αλλαγή των Ηνωμένων Εθνών (UNFCCC), 
δεν έχει οποιεσδήποτε δεσμεύσεις και ως εκ τούτου, δεν έχει νομική 
υποχρέωση να συνεισφέρει. Σε περίπτωση εθελοντικής συνεισφοράς, με 
βάση προκαταρκτικές εκτιμήσεις, το ποσό μπορεί να κυμανθεί από €0,7 
εκ. έως €3,36 εκ. ετησίως. 

(β)  Για την πιθανή χρηματοδότηση με βάση την νέα Συμφωνία (περίοδος 
2013 - 2020), η συνεισφορά της Κύπρου στη χρηματοδότηση της 
κλιματικής αλλαγής υπολογίζεται να κυμανθεί από €3,1 εκ. έως €24 εκ. 
σε ετήσια βάση. Ο υπολογισμός αυτός εξαρτάται απόλυτα από το ύψος 
της τελικής συνεισφοράς της ΕΕ, αλλά και το βάρος που θα δοθεί σε 
καθένα από τα κριτήρια, που θα συμφωνηθεί στη ∆ιάσκεψη της 
Κοπεγχάγης. Η τελική εσωτερική κατανομή της δημόσιας 
χρηματοδότησης εντός των κρατών μελών της ΕΕ, θα καθοριστεί, μετά 
από την εισήγηση της Επιτροπής Πραγματογνωμόνων. Η Κυπριακή 
∆ημοκρατία, θα ζητήσει κάποια ειδική μεταχείριση, ούτως ώστε να έχει 
μειωμένες υποχρεώσεις χρηματοδότησης των αναπτυσσόμενων χωρών, 
όπως αυτό έχει ήδη αναφερθεί στις μέχρι τώρα διαπραγματεύσεις και 
Συμβούλια της ΕΕ. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.448, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς την Αν. Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος με ημερομηνία 12 Νοεμβρίου, 2009 σχετικά με την υπ’ 
αριθμόν 23.06.009.04.448 ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και για το 
συγκεκριμένο θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η διαρροή μαζούτ-βαρύ καύσιμο από τον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) στη ∆εκέλεια άρχισε το βράδυ της 15ης Σεπτεμβρίου, 
2009. Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ) ως η αρμόδια Υπηρεσία του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για τη θαλάσσια ρύπανση, 
ενήργησε άμεσα, τόσο για τη διερεύνηση του περιστατικού όσο και για την 
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καταπολέμηση της προκληθείσας ρύπανσης σε συνεργασία με την ΑΗΚ. 

 Η διαρροή προκλήθηκε λόγω υψηλής πίεσης, που παρουσιάστηκε στον 
κεντρικό αγωγό με αποτέλεσμα να ανοίξει η βαλβίδα ασφαλείας σε μια από τις 
γραμμές τροφοδοσίας των βραστήρων (Boilers) και να χυθεί βαρύ καύσιμο στο 
χερσαίο χώρο του σταθμού. Μέρος του καυσίμου κατέληξε και στη θάλασσα μέσω του 
αγωγού εξόδου όμβριων υδάτων. 

 Μόλις παρουσιάστηκε το πρόβλημα, το προσωπικό της ΑΗΚ ασχολήθηκε 
εντατικά με την περισυλλογή του καυσίμου στην περιοχή της ∆εκέλειας. Παράλληλα 
χερσαίες και θαλάσσιες ομάδες αντίδρασης του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών ασχολήθηκαν με τον περιορισμό της εξάπλωσης του καυσίμου καθώς και με 
τη συλλογή του τόσο στην ξηρά όσο και στη θάλασσα. Λόγω της σχετικά μικρής 
ποσότητας μαζούτ που κατέληξε στη θάλασσα και της έγκαιρης αντίδρασης των 
αρμοδίων, οι επιπτώσεις της ρύπανσης στο περιβάλλον ήταν αμελητέες. 

 Μεμονωμένα περιστατικά, όπου μικρές ποσότητες καυσίμων εκβράστηκαν 
στην ευρύτερη περιοχή, εντοπίστηκαν έγκαιρα και τα κατάλοιπα των καυσίμων είχαν 
περισυλλέγει άμεσα. 

 Σημειώνεται δε πως με βάση τη σχετική νομοθεσία επιβλήθηκε πρόστιμο 
€1.000 στην ΑΗΚ, η οποία κατέβαλε και τα έξοδα που σχετίζονται με τις προσπάθειες 
καθαρισμού, το ποσό των οποίων ανέρχεται σε € 9.278. Το σχετικά χαμηλό πρόστιμο, 
που έχει επιβληθεί στην ΑΗΚ, βασίστηκε στο ότι δεν οφείλεται σε αμέλεια η πρόκληση 
του περιστατικού. Επίσης έχει ληφθεί υπόψιν η άμεση εμπλοκή του προσωπικού της 
ΑΗΚ στην καταπολέμηση της προκληθείσας ρύπανσης. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και σας 
διαβεβαιώνω πως θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.449, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 10.11.2009, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στην επαρχία Πάφου  δυστυχώς παρατηρείται ανεπιθύμητη  μείωση  του 
αριθμού των δέντρων Τρεμίθου.   Το Τμήμα ∆ασών, σε μια προσπάθεια διάσωσης 
των δέντρων αυτών, έχει αποφασίσει και εφαρμόζει τα ακόλουθα μέτρα: 

(α) κήρυξη μεγάλου αριθμού αιωνόβιων Τρέμιθων σε διατηρητέους, σε ολόκληρη 
την επαρχία Πάφου, 

(β) συνεργασία με τον ∆ήμο Πάφου για διάσωση υφιστάμενων συμπαγών 
συστάδων Τρεμίθου, μέσω της προστασίας τους κατά την έκδοση 
πολεοδομικών αδειών, 

(γ) συνεργασία  με τον ∆ήμο  Πάφου για κατάλληλη  διαχείριση και εμπλουτισμό 
της ρεματιάς Κονιών - Παφιακού γηπέδου που φιλοξενεί μεγάλο αριθμό 
Τρέμιθων, 

(δ) συνεργασία με τον ∆ήμο  Γεροσκήπου για διάσωση των αξιόλογων Τρέμιθων 
στα όρια του ∆ήμου, 

(ε) φύτευση από το Τμήμα ∆ασών ποσοστού περίπου 30% Τρέμιθων σε νέες 
φυτεύσεις δημόσιων χώρων στην περιοχή Πάφου, και 
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(στ)  συλλογή σπόρου από μεγάλο αριθμό δέντρων και παραγωγή φυτών για 
διατήρηση της γενετικής παραλλακτικότητας του Τρέμιθου. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.450, ημερομηνίας 4 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ: 23.06.009.04.450 ημερομηνίας 6/11/2009 σχετικά με την 
ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με τον 
ίδιο αριθμό και ημερομηνία 4/11/2009 και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το Κυπριακό αγρινό έχει ως κύριο βιότοπο του την περιοχή του ∆άσους Πάφου, 
ενώ η γεωγραφική του εξάπλωση εκτείνεται πέραν των ορίων του κρατικού 
δάσους σε μια έκταση που ξεπερνά τα 700 τ.χλμ και καλύπτει τη βορειοδυτική 
πλευρά της οροσειράς του Τροόδους. Οι μεγαλύτερες πυκνότητες αγρινών 
παρατηρούνται στις παρυφές του ∆άσους Πάφου όπου ο βιότοπος είναι πιο 
κατάλληλος για το είδος με πιο ανοικτές περιοχές, που προσφέρουν 
εκτεταμένες περιοχές βόσκησης. Η πυκνότητα του είδους στις παρυφές είναι 
κατά 250% μεγαλύτερη από την αντίστοιχη εντός του ∆άσους, ενώ από το 
2006 έχουν εμφανιστεί αγρινά εντός του ∆ασικού Πάρκου Τροόδους (πάνω 
από το φράγμα Προδρόμου καθώς και σε περιοχές βόρεια του δρόμου 
Πεδουλά-Αγ. Νικολάου Στέγης). 

(β) Παρόλο που μέσω της εντατικής διαχείρισης και προστασίας το είδος έχει 
φθάσει από μερικές δεκάδες τη δεκαετία του 1930 σε πληθυσμό πέραν των 
3000 ατόμων σήμερα, θεωρείται σπάνιο και μοναδικό αφού απαντά μόνο στην 
Κύπρο. 

(γ) Με βάση την Κυπριακή νομοθεσία το αγρινό έχει χαρακτηριστεί ως 
προστατευόμενο είδος και έχει ενταχθεί στο Παράρτημα ll/IV της Ευρωπαϊκής 
Οδηγίας 92/43 ως είδος προτεραιότητας. Για το λόγο αυτό το Ταμείο Θήρας του 
Υπουργείου Εσωτερικών, που σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία έχει την 
ευθύνη προστασίας και διατήρησης του, διαθέτει εξειδικευμένη ομάδα που 
ασχολείται αποκλειστικά με την προστασία και τη διαχείρισή του. 

(δ) Η διαχείριση του αγρινού περιλαμβάνει τα πιο κάτω μέτρα: 

  Ετήσιες πληθυσμιακές καταμετρήσεις 

i. Σε αυτές, πέραν της πυκνότητας του είδους στις διάφορες 
περιοχές, καταγράφονται οι ηλικίες των ζώων, η δομή των 
κοπαδιών κ.ά. (σχετική αφθονία των τελευταίων 8 ετών 
παρουσιάζεται στα 2 ιστογράμματα στο τέλος του κειμένου). 

ii. Παρακολουθήσεις γκρεμών τέλος Μαρτίου - Μαΐου για 
υπολογισμό των γεννήσεων καθώς και σχετικές καταμετρήσεις 
που δίδουν την αναλογία νεαρά/θηλυκά. Αυτές συσχετίζονται με 
τις καταμετρήσεις που γίνονται το φθινόπωρο και υπολογίζεται το 
ποσοστό θνησιμότητας των νεογνών. 

iii. Σύλληψη / τοποθέτηση ραδιοπομπών και παρακολούθηση 

 Από το 2002 τοποθετούνται ραδιοπομποί σε αγρινά, ενώ κάθε 
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καλοκαίρι γίνονται συλλήψεις με ειδικές παγίδες. Οι θέσεις των 
αγρινών δίδουν πληροφορίες για τη χωροκράτεια, τις εποχιακές 
κινήσεις, καθώς και για τη θνησιμότητα και αιτίες που την 
προκαλούν, στοιχεία απαραίτητα για τη σωστή διαχείριση τους. 

  Παρακολούθηση της υγείας των αγρινών σε συνεργασία με τις 
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες. Στην περίπτωση που ανευρεθούν νεκρά αγρινά 
αμέσως μεταφέρονται στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες όπου υπάρχει στενή 
συνεργασία για παρακολούθηση των ασθενειών που προσβάλουν τα 
αγρινά. 

  Ζημιές σε γεωργικές καλλιέργειες - Μέτρα αντιμετώπισή τους 

i. Από το 1994 το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε ετησίως την 
παραχώρηση οικονομικής βοήθειας προς ενίσχυση των 
πληγέντων γεωργών (1994 -2006). Για το 2006 η επηρεασθείσα 
έκταση ήταν 3,508 δεκάρια (511 καλλιεργητές από 26 κοινότητες) 
και το ύψος ζημιάς εκτιμήθηκε σε €90,600 (53,000 ΛΚ). Το μέτρο 
αυτό τερματίστηκε το 2006 λόγω ένταξης της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

ii. Η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα εισήγαγε στο παρελθόν (προ 
δεκαετίας) απωθητικό φάρμακο, το οποίο πωλούσε 
επιχορηγημένο σε γεωργούς που είχαν ζημιές από αγρινά. Το 
απωθητικό αυτό δεν προτιμήθηκε, αφενός μεν λόγω του υψηλού 
κόστους αγοράς και εφαρμογής του αλλά κυρίως λόγω της 
ύπαρξης του Σχεδίου αποζημιώσεων για ζημιές από αγρινά σε 
γεωργικές καλλιέργειες. Μικρός αριθμός σκευασμάτων με 
απωθητικό δόθηκε στο Ταμείο Θήρας το οποίο έδιδε κατά 
καιρούς σε επηρεαζόμενους γεωργούς με ικανοποιητικά 
αποτελέσματα. 

iii. Σχέδιο περίφραξης αγροτικών καλλιεργειών που επηρεάζονται 
από αγρινά. Το πρόγραμμα επιχορήγησης περιφράξεων εμπίπτει 
στο μέτρο «Περιφράξεις φυτειών για προστασία από 
αγρινά»/Επενδύσεις στις Γεωργικές και Κτηνοτροφικές 
εκμεταλλεύσεις (Αξονας Προτεραιότητας Ι/Καθεστώς 1.5.1). Από 
το 2003 που εφαρμόστηκε το πιο πάνω σχέδιο με τη διάθεση 
ποσών £17.000, £41.250, £64.500 για τα έτη 2004-2006 
αντίστοιχα. 

iv. Εισηγήσεις προς τους γεωργούς για λήψη προληπτικών μέτρων 
για εκφοβισμό των αγρινών από τις καλλιέργειες του (σκιάχτρα, 
κορδέλες, μπαλόνια, κανονάκι για εκφοβισμό, κ.ά.) 

  Βελτίωση του βιότοπου του αγρινού (Σπορές και ποτίστρες) 

i. Σπορές σε περιοχές εντός και περιμετρικά του ∆άσους Πάφου για 
βελτίωση των συνθηκών διατροφής τόσο του αγρινού, αλλά και 
άλλων ειδών πανίδας συνολικής έκτασης 969 δεκαριών (209 
εντός του ∆άσους και 760 στις παρυφές και σε ιδιωτικά τεμάχια 
που απαντούν αγρινά).  Όπου είναι δυνατόν γίνονται σπορές σε 
περιοχές με υψηλές πυκνότητες αγρινών για μείωση των ζημιών 
σε γεωργικές καλλιέργειες.  

ii. Τοποθέτηση και συντήρηση 121 ποτίστρων χωρητικότητας 350 -
1000 λίτρων (συνολικής χωρητικότητας 88 κυβικών μέτρων νερού) 
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που βρίσκονται διεσπαρμένες σε όλο το δάσος όπου δεν 
υπάρχουν καλοκαιρινά νερά. Καθάρισμα και συντήρηση 25-30 
φυσικών πηγών ετησίως. 

(ε) ∆ιαχειριστικό ∆άσους Πάφου σχέδιο αγρινού 

  Από τον Απρίλιο του 2009 έχει εγκαινιαστεί επίσημα η έναρξη 
εκπόνησης ολοκληρωμένου ∆ιαχειριστικού Σχεδίου για το ∆άσος Πάφου 
το οποίο περιλαμβάνει και ετοιμασία νέου ∆ιαχειριστικού Σχεδίου για το 
αγρινό καθώς και Σχέδια Παρακολούθησης για σημαντικά είδη χλωρίδας 
και Πανίδας του ∆άσους. Το Σχέδιο αυτό θα ετοιμαστεί από Ελλαδίτες 
εμπειρογνώμονες σε συνεργασία με Λειτουργούς του Τμήματος ∆ασών 
και του Ταμείου Θήρας. Στο νέο ∆ιαχειριστικό Σχέδιο για το αγρινό θα 
εξεταστούν όλες οι σχετικές παράμετροι που αφορούν το είδος. Η 
εκπόνηση του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου αναμένεται να ολοκληρωθεί περί 
τα τέλη του 2010 οπότε και θα σταλεί στην αρμόδια ∆ιαχειριστική 
Επιτροπή για έγκριση, ενώ στις αρχές του 2011 το ∆ιαχειριστικό Σχέδιο 
θα τεθεί σε εφαρμογή. 

(στ) Προβλήματα - απειλές 

  Αύξηση βόσκησης αιγοπροβάτων εντός της περιοχής εξάπλωσης του 
είδους. Από το 2005 παρατηρείται αύξηση της βόσκησης αιγοπροβάτων 
Τουρκοκυπρίων στις βόρειες παρυφές του ∆άσους Πάφου, ιδιαίτερα στις 
περιοχές Λεύκας και Αμπελικού. Οι συγκεκριμένες περιοχές 
παρουσιάζουν ψηλές πυκνότητες αγρινών. Η συνβόσκηση των αγρινών 
με τα αιγοπρόβατα δημιουργεί δύο διαφορετικά προβλήματα: 

i. Μεγάλη πιθανότητα μετάδοσης ασθενειών όταν τα οικόσιτα με τα 
άγρια ζώα χρησιμοποιούν κοινές βοσκές. Μεταξύ των χρόνων 
9/2001-2/2003 υπήρξε κατά περιόδους επιδημία μυκοπλάσματος 
στα αγρινά με πιθανή αιτία προσβολής τους, τα αιγοπρόβατα που 
συνβόσκουν με αυτά στις βόρειες παρυφές του δάσους Πάφου 
όπου και υπάρχουν και οι μεγαλύτερες πυκνότητες. Ως 
αποτέλεσμα επήλθε μείωση στον αριθμό των αγρινών κατά 25% 
περίπου.  

ii.  Μείωση της διαθέσιμης τροφής λόγω κατανάλωσής της από τα 
οικόσιτα ζώα. 

(ζ) Αύξηση παρουσίας σκύλων πολλοί από τους οποίους ενώνονται με τους 
αδέσποτους και κυνηγούν αγρινά. Επιπρόσθετα ο κίνδυνος μετάδοσης 
εχινόκοκκου από τέτοια σκυλιά είναι μεγάλος, αφού την τελευταία πενταετία 
έχουν ανευρεθεί στη πιο πάνω περιοχή, σε δύο διαφορετικές περιπτώσεις, 
αγρινά με κύστες εχινόκοκκου. 

(η) Αύξηση του οδικού δικτύου εντός και στις παρυφές του ∆άσους Πάφου που 
κατακερματίζει τον βιότοπο του είδους, αυξάνει την πιθανότητα συγκρούσεων 
με οχήματα και αυξάνει σημαντικά την πρόσβαση ακόμα και σε 
απομακρυσμένες περιοχές. 

(θ) Λαθροθηρία αγρινών δυστυχώς υπάρχει και μάλιστα τα τελευταία χρόνια είναι 
σε αυξητική τάση κυρίως από άτομα που κατοικούν στις κοινότητες που 
βρίσκονται εντός ή περιμετρικά του ∆άσους Πάφου. Τα τελευταία χρόνια 
φαίνεται να υπάρχει μαύρη αγορά πώλησης κρέατος αγρινών, όπως συμβαίνει 
και με άλλα θηράματα και άγρια πτηνά.  
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(ι)     Ο ετήσιος προϋπολογισμός του Ταμείου Θήρας για την προστασία και 
διαχείριση των αγρινών ξεπερνά τα 150.000€. 

(κ)  Τα τελευταία 10 χρόνια έχουν καταγγελθεί πέραν των 30 υποθέσεων που 
αφορούσαν κατοχή αγρινού ή μέρος αυτού καθώς και μεταφορά ∆ΟΚΟ και 
απαγορευμένων φυσιγγίων, εντός της Μόνιμα Απαγορευμένης περιοχής 
κυνηγίου του ∆άσους Πάφου. Οι περισσότερες από αυτές τις υποθέσεις 
εκκρεμούν ακόμα ενώπιον της δικαιοσύνης, ενώ το υψηλότερο πρόστιμο που 
έχει επιβληθεί για υπόθεση που αφορούσε κατοχή και φόνευση αγρινού ήταν 
4.000€.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.452, ημερομηνίας 4 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ: 23.06.009.04.452 ημερομηνίας 12/11/2009 σχετικά με την 
ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με τον 
ίδιο αριθμό και ημερομηνία 4/11/2009 και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

1.     Από τα στοιχεία κάρπωσης του περδικιού που διατηρεί το Ταμείο Θήρας 
φαίνεται ότι η ετήσια κάρπωση του είδους κυμαίνεται σε ένα σταθερό εύρος από 
250,000 - 600,000 περδίκια. Αυτή η διακύμανση της κάρπωσης, η οποία σε μεγάλο 
βαθμό αντικατοπτρίζει την εικόνα των πληθυσμών του πιο πάνω είδους, είναι 
απόλυτα φυσιολογική για το συγκεκριμένο είδος θηράματος, που στη διεθνή 
βιβλιογραφία είναι γνωστή ως η δυναμική των μικρών θηραμάτων (τα είδη αυτά 
παρουσιάζουν μεγάλες πληθυσμιακές αυξομειώσεις λόγω κυρίως κλιματολογικών, 
αλλά και αιτιών που έχουν να κάνουν με τη πυκνότητα του ιδίου του πληθυσμού τους 
στο συγκεκριμένο τόπο/χρόνο). Το σταθερό εύρος της κάρπωσης αποδεικνύει την 
αυστηρή διαχείριση των θηραμάτων που επιτελείται στην Κύπρο. 

2.  Η απελευθέρωση θηραμάτων είναι ένα διαχειριστικό εργαλείο το οποίο 
χρησιμοποιείται σε όλες σχεδόν τις χώρες της Ευρώπης και έχει ως κύριο στόχο της 
την μείωση της κυνηγετικής πίεσης στους άγριους πληθυσμούς, αλλά και την 
ικανοποίηση του απλού κυνηγού. Οι απελευθερώσεις περδικιών, τα προηγούμενα 
χρόνια, ήταν της τάξεως των 270 χιλ. (1999), ενώ τα τελευταία πέντε χρόνια έχουν 
μειωθεί στις 120 χιλ με εξαίρεση την φετινή χρονιά που οι απελευθερώσεις έφτασαν 
τις 150 χιλ. περδίκια. 

3.  Όπως αναφέρθηκε και πιο πάνω, οι απελευθερώσεις περδικιών για τη φετινή 
χρονιά έχουν ξεπεράσει τις 150 χιλ. και ήταν κατά 22% αυξημένες σε σχέση με τους 
αντίστοιχους περσινούς. Εκτιμάται ότι ο αριθμός αυτός είναι πολύ ικανοποιητικός και 
εξυπηρετεί πλήρως τους σκοπούς για τους οποίους απελευθερώνονται. Συγκεκριμένα 
από τα ιδιωτικά εκτροφεία παραλήφθηκαν φέτος 86,365 περδίκια στη τιμή των €6,30 
το ένα (συμπεριλαμβανομένου του Φ.Π.Α.) και το συνολικό κόστος ανήλθε στα 
€546,350. Παράλληλα από το εκτροφείο Σταυροβουνίου απελευθερώθηκαν 66,590 
περδίκια. Το σύνολο των περδικιών έχουν κατανεμηθεί και απελευθερωθεί ισόποσα 
και στις τέσσερις επαρχίες. 

4.  Ο νέος τρόπος απελευθέρωσης, που έχει υιοθετηθεί εδώ και τρία χρόνια, 
δηλαδή με απελευθέρωση των περδικιών δύο μήνες πριν από την έναρξη του 
κυνηγίου, φαίνεται να παρουσιάζει πολύ καλά αποτελέσματα. Πιστεύεται ότι, με τα 
μέχρι τώρα πειράματα που έχουν διεξαχθεί, ο συγκεκριμένος τρόπος απελευθέρωσης 
είναι ο πιο αποτελεσματικός, ενώ οι απώλειες από φυσικά αίτια μειώνονται στο 
ελάχιστο. Όλα τα περδίκια που παραλαμβάνονται είναι απόλυτα υγιή, κάτι το οποίο 



 123

πιστοποιείται από το Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, ενώ περδίκια τα οποία 
φαινοτυπικά δεν ικανοποιούν δεν παραλαμβάνονται σε καμία περίπτωση. 

5. Πέραν όμως των πιο πάνω, τα περδίκια που απελευθερώνονται εξυπηρετούν 
και ακόμα ένα πολύ σημαντικό σκοπό. Προσφέρουν «εύκολη» λεία στα νεαρά άτομα 
των μεγάλων αρπακτικών της Κύπρου όπως π.χ. ο αετός του Μπονέλλι (Hieraaetus 
fasciatus) και το διπλοσιάχινο (Accipiter gentilis), που εκείνη την περίοδο βρίσκονται 
στο στάδιο της ανεξαρτητοποίησης τους και απομάκρυνσης τους από τους χώρους 
χωροκράτειας των γονιών τους (dispersal), δε διαθέτουν τις ανάλογες εμπειρίες και 
έχουν μεγάλη ανάγκη από «εύκολη» τροφή στις δύσκολες συνθήκες που επικρατούν 
στην Κύπρο την συγκεκριμένη περίοδο. Επιπρόσθετα τα πιο πάνω περδίκια 
απελευθερώνονται κατά την περίοδο όπου από την Κύπρο περνούν, στα πλαίσια της 
φθινοπωρινής μετανάστευσης, μεγάλος αριθμός αρπακτικών όπου και γι' αυτά, τα 
απελευθερωμένα περδίκια, αποτελούν σημαντική πηγή τροφής η οποία είναι 
απαραίτητη, έτσι ώστε τα αρπακτικά που μεταναστεύουν να πάρουν ενέργεια, για να 
καταφέρουν να ολοκληρώσουν το δύσκολο ταξίδι της μετανάστευσης. 

6.  Μέσα στα πλαίσια των διαχειριστικών προγραμμάτων που εκπονεί κάθε χρόνο 
το Ταμείο Θήρας, διεξάγονται σε παγκύπρια κλίμακα 2 καταμετρήσεις αγρίων πτηνών, 
στις οποίες καταγράφονται και τα περδίκια, χειμώνα και καλοκαίρι, στις ίδιες περιοχές. 
Κατά τη πρώτη καταμέτρηση, όσον αφορά τα περδίκια, καταγράφονται τα 
αναπαραγωγικά ζεύγη ενώ κατά τη δεύτερη καταμέτρηση οι οικογένειες με 
αποτέλεσμα να είναι δυνατή η εκτίμηση της παραγωγής και επιτυχίας φωλεοποίησης 
ετησίως. Η εκτίμηση των πληθυσμιακών τάσεων των ειδών και δη των θηραμάτων 
είναι σημαντικό διαχειριστικό εργαλείο για το Ταμείο Θήρας στην προσπάθεια 
διατήρησης σε ευνοϊκά επίπεδα των πληθυσμών των αγρίων πτηνών. 

7.  Το Ταμείο Θήρας σε συνεργασία με το Πανεπιστήμιο της Πίζας στην Ιταλία, 
διεξάγει εδώ και 4 χρόνια έρευνα για τη γενετική δομή της πέρδικας, η οποία καλύπτει 
αρκετές περιοχές της Μεσογείου (Κύπρος, Ελλάδα, Ιταλία, κλπ.). Η μέχρι τώρα 
έρευνα έχει καταδείξει ότι τα κυπριακά περδίκια είναι «γενετικά καθαρά» και δεν έχουν 
επιμολυνθεί με άλλου είδους περδίκια, όπως συνέβηκε σε άλλες χώρες (π.χ. Ελλάδα, 
Ιταλία), όπου παρατηρείται έντονα το πρόβλημα του υβριδισμού, (δηλ. διασταύρωση 
διαφόρων ειδών περδικιών μεταξύ τους). Με βάση τα όσα προέκυψαν από την πιο 
πάνω έρευνα, φαίνεται ότι υπάρχουν δύο (2) γενετικές ομάδες πληθυσμών του είδους 
της πέρδικας Alectoris chukar. To ένα είδος καταλαμβάνει την περιοχή από την 
Ελλάδα περίπου μέχρι τα Ιμαλάια στην οποία περιλαμβάνεται και η Κύπρος, και το 
άλλο είδος καταλαμβάνει την περιοχή ανατολικά των Ιμαλαΐων. Όλα τα υβριδικά 
περδίκια προέρχονται από την 2η γενετική ομάδα. Επισυνάπτεται η δημοσιευμένη 
μελέτη του Ταμείου Θήρας.  

8.  Παράλληλα, διεξάγεται από το Ταμείο Θήρας μια πιο εξειδικευμένη έρευνα για 
τα περδίκια της Κύπρου από την οποία τα πρώτα αποτελέσματα δείχνουν ορισμένες 
μικρές γενετικές διαφορές μεταξύ των περδικιών που βρίσκονται στις διάφορες 
περιοχές της Κύπρου. 

9. Σημειώνεται ότι στις αρχές του τρέχοντος έτους το Ταμείο Θήρας μετά 
παραστάσεις που προέβηκε προς τον Επίτροπο Προεδρίας κ. Γ. Ιακώβου κατάφερε 
να αποτρέψει την υστάτη την εισαγωγή 30,000 αυγών περδικιών που θα εισάγονταν 
από την Αγγλία και θα απελευθερώνονταν στις κατεχόμενες περιοχές. Η πιθανή 
απελευθέρωση των πιο πάνω εισαγόμενων περδικιών, στις κατεχόμενες περιοχές, θα 
προκαλούσε με μαθηματική ακρίβεια, γενετική μόλυνση των πληθυσμών των 
περδικιών με ανυπολόγιστες δυσάρεστες συνέπειες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
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Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.454, 
ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 10.11.2009 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

α) Αναφορικά με το αίτημα για χορηγία της δαπάνης για τα έργα που εκτέλεσε η 
Σχολική Εφορία, μέχρι σήμερα δεν υποβλήθηκε συγκεκριμένο αίτημα με το 
ποσό που δαπανήθηκε, παρά το ότι ζητήθηκε με επιστολή των Τεχνικών 
Υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού ημερομηνίας 19.10.2009. 

β) Πρόσθετα, το Υπουργείο έχει ζητήσει από το Τμήμα Πολεοδομίας με επιστολή 
του ημερομηνίας 26.10.2009 τη μελέτη δημιουργίας πρόσβασης από την 
βόρεια πλευρά και αναμένει τις απόψεις του. 

 Για τις ενέργειες αυτές ενημερώθηκε η Σχολική Εφορεία με επιστολή 
ημερομηνίας 26.10.2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.460, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 12.11.2009, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα ∆ασών, σε συνεργασία με τον ∆ήμο Πάφου, διενήργησαν καταγραφή 
των υφιστάμενων συστάδων Τρεμίθου στην περιοχή και διαπιστώθηκε ότι τα 
εναπομείναντα δέντρα θα προστατευθούν με ήδη υπάρχουσες πολεοδομικές 
ρυθμίσεις. 

 Συμφωνούμε ότι συχνά δεν υπάρχει ο απαιτούμενος συντονισμός των αρχών 
που ενεργούν ως πολεοδομικές αρχές (Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και οι 
τέσσερις μεγάλοι ∆ήμοι) με το Τμήμα ∆ασών, ώστε να διασφαλίζεται η διάσωση του 
μεγαλύτερου δυνατού αριθμού δέντρων κατά την έκδοση πολεοδομικών αδειών. 

 Το Τμήμα ∆ασών έχει ήδη συγκαλέσει συνεδρία όλων των ενδιαφερομένων 
στις 17.12.2009 για να αξιολογηθούν οι διαδικασίες και να συμφωνηθούν καλύτεροι 
τρόποι συντονισμού. Στη σύσκεψη θα γίνει ιδιαίτερη αναφορά στην ανάγκη 
προστασίας των δέντρων Τρεμίθου στην Πάφο. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.461, ημερομηνίας 6 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.461 που στάληκε με την επιστολή σας ημερομηνίας 
12.11.2009 και σας πληροφορώ ότι οι εργασίες για την κατασκευή οχετών και 
πεζόδρομων στην Α Φάση της Βιοτεχνικής Περιοχής Άχνας βρίσκονται σε 
προχωρημένο στάδιο και για τη συμπλήρωση του έργου απαιτείται η τοποθέτηση των 
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σωλήνων της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου για υπογειοποίηση του δικτύου της, καθώς 
και η τοποθέτηση των πλακών πεζοδρομίων. Οι αναμένουσες εργασίες αναμένεται να 
ολοκληρωθούν μέχρι τον Μάρτιο 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.462, ημερομηνίας 6 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ.  
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.462, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 10/11/2009, και σας πληροφορώ ότι το περιεχόμενο της επιστολής μου 
που σας αποστάληκε με αρ. Φακ.: 11.13.016.026.009 και ημερομηνία 17/11/2009, 
αντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά είναι σχετικό με την 
αναφερόμενη ερώτηση του Βουλευτή κ. Χατζηγιάννη. 

2.  Σημειώνεται ότι ο αριθμός των υπό διαχωρισμό οικοπέδων στο ∆ασάκι Άχνας 
ικανοποιεί τις υφιστάμενες ανάγκες αυτοστέγασης των εγκριμένων δικαιούχων 
εκτοπισθέντων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.04.475, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ:Ερ.23.06.009.04.475 και ημερ. 
12/11/2009 και να σας παραθέσω τις ακόλουθες πληροφορίες: 

(α) Το Κέντρο Υγείας Αυγόρου είναι στελεχωμένο με ένα Ιατρικό Λειτουργό, ένα 
Φαρμακοποιό, ένα Νοσηλευτικό Λειτουργό και ένα κλητήρα. Με βάση τις 
υφιστάμενες ρυθμίσεις οι ασθενείς της Κοινότητας Αυγόρου εξετάζονται από 
ιατρό κάθε ∆εύτερα πρωί και κάθε Τετάρτη απόγευμα. Από το Κέντρο Υγείας 
Αυγόρου καλύπτονται με περιοδεία κάθε Τρίτη η Κοινότητα Βρυσούλες, κάθε 
Πέμπτη το Λιοπέτρι και κάθε Παρασκευή το ∆ασάκι Άχνας. Ο αριθμός των 
ασθενών που εξετάζονται στο Κέντρο Υγείας κυμαίνεται από 35 έως 40 
ασθενείς την κάθε φόρα. Στις υπόλοιπες Κοινότητες που καλύπτονται με 
περιοδεία εξετάζονται περίπου γύρω στους 45 - 50 ασθενείς. Με βάση τα πιο 
πάνω στατιστικά στοιχεία δεν δικαιολογείται στο παρόν στάδιο η αναβάθμιση 
των παρεχόμενων με την τοποθέτηση 2ου γιατρού. Επίσης πρέπει να σημειωθεί 
ότι δεν υπάρχει δυνατότητα εφαρμογής τέτοιας ρύθμισης με το υφιστάμενο 
προσωπικό. Ως εκ τούτου τυχόν καθημερινή παρουσία του γιατρού στην 
Αυγόρου, ισοδυναμεί με αδυναμία εκτέλεσης των περιοδειών στις γύρω 
Κοινότητες με όλες τις αρνητικές συνέπειες. 

(β) Οι μισθοί του προσωπικού εφ' όσον είναι δημόσιοι υπάλληλοι και ωρομίσθιοι 
κρατικοί υπάλληλοι καταβάλλονται από το Κράτος. Στους δικαιούχους δωρεάν 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης τα Φάρμακα παρέχονται δωρεάν από το 
Κράτος. Άλλα λειτουργικά έξοδα του Κέντρου Υγείας(γραφική ύλη κ.λπ.) τα 
επωμίζεται ο κρατικός τομέας και συγκεκριμένα καλύπτονται από το Γενικό 
Νοσοκομείο Αμμοχώστου. 

(γ)  Όσον αφορά διάφορα τρέχοντα έξοδα(π.χ. νερό, καθαριότητα, κλιματιστικά 
κ.λπ.), πρέπει να σημειωθεί ότι το Κέντρο Υγείας Αυγόρου στεγάζεται σε χώρο 
μαζί με άλλα κτίρια του Κοινοτικού Συμβουλίου.  Ως εκ τούτου κατά την 
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παραχώρηση του χώρου από το Κοινοτικό Συμβούλιο για την δημιουργία του 
Κέντρου Υγείας, έγινε κατ' αρχή συμφωνία ώστε τα έξοδα νερού, καθαριότητας 
και ρεύματος να καλύπτονται από το Συμβούλιο. Παρά ταύτα από τον Απρίλιο 
του 2008, τοποθετήθηκε ξεχωριστός μετρητής για το ηλεκτρικό ρεύμα και αυτό 
πληρώνεται από το Γ.Ν. Αμμοχώστου. Οι υπηρεσίες καθαριότητας 
εξακολουθούν να παρέχονται από υπάλληλο του Συμβουλίου. Η κατανάλωση 
του νερού είναι μικρή και δεν τέθηκε ποτέ θέμα τοποθέτησης ξεχωριστού 
μετρητή με στόχο την κάλυψη των εξόδων από το Υπουργείο Υγείας. Εάν όμως 
το Κοινοτικό Συμβούλιο δεν δύναται να καλύπτει τα έξοδα νερού του Κέντρου 
Υγείας, τότε οι Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας θα προβούν 
στις δέουσες ενέργειες να καταβάλλεται από το Κράτος, νοουμένου ότι θα 
τοποθετηθεί ξεχωριστός μετρητής. 

2. Τέλος σημειώνεται ότι, η αναβάθμιση των παρεχόμενων υπηρεσιών 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στο Κέντρο Υγείας Αυγόρου και γενικότερα η 
οργάνωσης της πρωτοβάθμιας φροντίδας υγείας στις αγροτικές και αστικές περιοχές, 
θα μελετηθεί στα πλαίσια της εφαρμογής του Γενικού Σχεδίου Υγείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.484, ημερομηνίας 11 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.484, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, αναφορικά με το 

χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου της ανάπλασης της πλατείας και του χώρου 
γύρω από την εκκλησία της κοινότητας Αχερίτου καθώς και το αίτημα για εξ 

ολοκλήρου κυβερνητική κάλυψη της δαπάνης του έργου αυτού 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
μου με ημερ. 25.11.2009 προς τον Έπαρχο Αμμοχώστου, η οποία κοινοποιήθηκε στο 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας 
αναφέρω τα ακόλουθα: 

(α) Το εν λόγω έργο έχει διαχωριστεί σε πέντε φάσεις. Στο παρόν στάδιο έχουν 
ολοκληρωθεί οι τέσσερις από τις πέντε φάσεις, οι οποίες περιλαμβάνουν 
διαμόρφωση πάρκου, ανάπλαση περιβάλλοντος χώρου, κατασκευή κεντρικού 
αποχετευτικού συστήματος της περιοχής καθώς επίσης και κατασκευή 
αμφιθεάτρου και ανάπλαση του χώρου βόρεια του σχολείου. 

(β) Η Ε' Φάση περιλαμβάνει την τοπιοτέχνηση του χώρου ανατολικά του 
αμφιθεάτρου, όπου θα μεταφερθεί και το μνημείο που βρίσκεται στο χώρο της 
αρχαίας εκκλησίας του Αγίου Γεωργίου, καθώς επίσης και την πλακόστρωση 
των δρόμων δυτικά του εμπορικού κέντρου. Οι κατασκευαστικές εργασίες 
αναμένεται να αρχίσουν εντός του 2010, με πιστώσεις που θα καταβληθούν εξ 
ολοκλήρου από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

(γ) Αναφέρεται ότι για το εν λόγω έργο μέχρι σήμερα δαπανήθηκε το ποσό των 
€668.756,93, από το οποίο οι €25.397,30 αποτελούν κοινοτική συνεισφορά, 
ενώ για την ολοκλήρωση και της Ε' Φάσης θα καταβληθεί το ποσό των €77.950 
εξ ολοκλήρου από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.485, ημερομηνίας 11 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 
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«Αίτημα της κοινότητας Αχερίτου για δημιουργία πεζοδρομίου κατά μήκος του δρόμου 
που οδηγεί στο κοιμητήριο της κοινότητας καθώς και των αναγκαίων χώρων 

στάθμευσης 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
μου με ημερ. 26.11.2009 προς τον Έπαρχο Αμμοχώστου, η οποία κοινοποιήθηκε στο 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας 
αναφέρω τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος που οδηγεί προς το κοιμητήριο έχει βελτιωθεί από την Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Αμμοχώστου. Έχουν κατασκευαστεί οχετοί όμβριων υδάτων και 
έχουν τοποθετηθεί κράσπεδα/ρείθρα. Η τοποθέτηση πλακών στα πεζοδρόμια 
θα γίνει αρχές του 2010. 

(β) Αναφορικά με το θέμα της δημιουργίας πρόσθετων χώρων στάθμευσης για τις 
ανάγκες του κοιμητηρίου, έχει ανατεθεί σε ιδιώτη τοπογράφο η αποτύπωση του 
χώρου, αφού έχει διαπιστωθεί ότι επηρεάζεται ιδιωτικό τεμάχιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.490, ημερομηνίας 11 
Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου 

Στυλιανίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.490 και ημερομηνία 
16 Νοεμβρίου, 2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η οικονομική συνεισφορά της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς τον 
Προϋπολογισμό της Ε.Ε. από το 2004 μέχρι την 1.12.2009  ανέρχεται  σε 
€941,1 εκ. και αναλύεται ως ακολούθως: 

 2004 

€ εκ. 

2005 

€ εκ. 

2006 

€ εκ. 

2007 

€ εκ. 

2008 

€ εκ. 

2009 

€ εκ. 

Παραδοσιακοί Ίδιοι 
Πόροι 

18,7 34,8 32,1 46,5 45,1 28,6 

Ίδιος Πόρος ΦΠΑ 26,6 26,7 31,0 35,5 39,7 38,5 

Ίδιος Πόρος 
Ακαθάριστου 
Εθνικού 
Εισοδήματος 

76,3 69,8 86,1 85,8 96,8 122,5 

Σύνολο 121,6 131,3 149,2 167,8 181,6 189,6 

2. Οι συνολικές εκταμιεύσεις της Κύπρου από το 2004 μέχρι 30.11.2009 από τα 
διάφορα Ταμεία έχουν ως ακολούθως: 

Προγραμματικές 
Περιόδους 

∆ιάφορα Ταμεία Συνολικός 
Προϋπολογισμός 

€ εκ. 

Εκταμιεύσεις 
μέχρι 
σήμερα 
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€ εκ. 

2004-2006 ∆ιαρθρωτικά Ταμεία και 
Ταμείο Συνοχής** 

109 92,5 

2007-2013 ∆ιαρθρωτικά Ταμεία και 
Ταμείο Συνοχής 

630 96 

2004-2006 Προγράμματα Μεταβατικής 
∆ιευκόλυνσης (η 
προγραμματική περίοδος 
επεκτείνεται μέχρι 
15/6/2010) 

18,6 16,5 

2004-2009 Χρηματοδοτικοί 
Μηχανισμοί ΕΟΧ και 
Νορβηγίας (η 
προγραμματική περίοδος 
επεκτείνεται μέχρι 
31/12/2011) 

5,2 1,4 

2007-2009 Ταμεία Αλληλεγγύης (η 
προγραμματική περίοδος 
επεκτείνεται μέχρι 
31/12/2011) 

15,3 6,3 

Σχέδιο Αγροτικής 
Ανάπτυξης 2004-
2006 

Ευρωπαϊκά Γεωργικά 
Ταμεία* 

- 70,3 

Σχέδιο Αγροτικής 
Ανάπτυξης 2007-
2013 

Ευρωπαϊκά Γεωργικά 
Ταμεία 

- 37,9 

 Ευρωπαϊκό Γεωργικό 
Ταμείο Εγγυήσεων 

- 147,5 

* Ποσό €3.9 εκ. το οποίο αφορά πληρωμές του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 
2004-06 παραμένει προς εκταμίευση η οποία αναμένεται να λάβει χώρα με την 
εκκαθάριση του Σχεδίου κατά το πρώτο τρίμηνο του 2010. 

** Σύμφωνα με τους Κανονισμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης 5% όσον αφορά τα 
∆ιαρθρωτικά Ταμεία και 20% όσον αφορά το Ταμείο Συνοχής δεν μπορεί να 
εκταμιευθεί παρά μόνο με το κλείσιμο των προγραμμάτων από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση το οποίο θα γίνει εντός του 2010/2011.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.492, ημερομηνίας 12 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 23.06.009.04.492, η οποία διαβιβάστηκε στο 



 129

Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 18.11.2009 και σας πληροφορώ 
ότι στην κοινότητα Σωτήρας έχει ήδη επιλεγεί χώρος για το διαχωρισμό οικοπέδων 
που θα διατεθούν σε οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα και ο Επαρχιακός Λειτουργός 
Αμμοχώστου Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοιμάζει τα σχέδια του 
διαχωρισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.495, ημερομηνίας 

12 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.495 και ημερομηνία 
12 Νοεμβρίου 2009, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ ότι λαμβάνοντας υπόψη όλες τις σχετικές 
παραμέτρους, που αφορούν στην ίδρυση και λειτουργία Ταχυδρομικών Γραφείων 
φαίνεται κατ’ αρχήν να δικαιολογείται η ίδρυση Ταχυδρομικού Γραφείου στην 
κοινότητας Σωτήρας, το οποίο μπορεί παράλληλα να εξυπηρετεί και την κοινότητα 
Φρενάρου. 

2. Για την ίδρυση ωστόσο ενός τέτοιου Γραφείου, θα απαιτηθεί πέραν των εξόδων 
για στέγαση και λειτουργία του, η πρόσληψη πρόσθετου προσωπικού, κάτι που 
αντίκειται στην κυβερνητική πολιτική για μείωση των δαπανών αλλά και παγοποίηση 
στη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας στο δημόσιο τομέα, ενόψει της οικονομικής 
ύφεσης. 

3. Με βάση τα πιο πάνω, το όλο θέμα θα επανεξεταστεί στον κατάλληλο χρόνο, 
στη βάση των νέων δεδομένων που τυχόν θα διαμορφωθούν μέσα στα πλαίσια της 
γενικότερης δημοσιονομικής πολιτικής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.501, ημερομηνίας 

12 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.501 και 
ημερομηνία 18/11/2009, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας, κ. Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το ενιαίο έργο του Λιμανιού και της Μαρίνας της Λάρνακας έχει εισέλθει στη 
φάση της διαπραγμάτευσης του Κράτους με τον Επενδυτή. 

3. Μετά την απόσυρση της προσφυγής της εταιρείας Ζήνων στις 14/9/2009 και 
την επιλογή της Κοινοπραξίας “Vouros” ως το Προτιμητέο Προσφοροδότη η 
∆ιαχειριστική Επιτροπή που ορίσθηκε με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, 
άρχισε διαπραγματεύσεις με την εν λόγω Κοινοπραξία. 

4. Ως εκ τούτου όλα τα θέματα και αιτήματα που σχετίζονται με την ανάπτυξη του 
Ενιαίου αυτού Έργου και αποστέλλονται στο Υπουργείο μου για χειρισμό, τίθενται 
άμεσα υπόψη του κ. Γεωργίου, Προέδρου της ∆ιαχειριστικής Επιτροπής, για να 
τύχουν του κατάλληλου χειρισμού κατά τη διαπραγμάτευση.  

5. Σας πληροφορώ ότι το θέμα που αφορά το ναυταθλητικό σωματείο ΠΟΝΑΘΑ 
και που εγείρει ο κ. Μητσόπουλος στην πιο πάνω επιστολή σας, το έχουμε 
προωθήσει ενώπιον της ∆ιαχειριστικής Επιτροπής για να ληφθεί δεόντως υπόψη στη 
διαπραγμάτευση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.502, 
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ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Aναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.502 και ημερ. 
18 Νοεμβρίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας παραθέτω τις 
ακόλουθες πληροφορίες που εξασφάλισε το Υπουργείο από τον Πρόεδρο του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου μέσω επιστολής του ημερ. 15.12.2009 κατόπιν δικής μας 
παράκλησης: 

 Με επιστολή ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου, 2007 ο Μακαριότατος 
Αρχιεπίσκοπος Κύπρου Χρυσόστομος Β´, απευθυνόμενος προς τον Πρόεδρο και τα 
Μέλη του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, ανέφερε μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

 "Η Ιερά Σύνοδος της Αγιωτάτης Εκκλησίας της Κύπρου, υπό τη νέα της 
σύνθεσιν, αποφάσισε όπως, από τούδε και εις το εξής, ασκεί το εκ του Άρθρου 
111.2Α(α) του Συντάγματος, όπως είχε τροποποιηθεί διά του περί της Πρώτης 
Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμου του 1989, Ν. 95/89 δικαίωμά της, να διορίζει 
αξιωματούχο Κληρικό, νομομαθή, ως προεδρεύοντα των Οικογενειακών 
∆ικαστηρίων." 

 Ο τότε Πρόεδρος του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου κ. Χρ. Αρτεμίδης, απέστειλε 
απαντητική επιστολή εκ μέρους του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου προς τον Αρχιεπίσκοπο, 
αναφέροντας μεταξύ άλλων, ότι το Ανώτατο ∆ικαστήριο εφαρμόζοντας τις διατάξεις 
του Άρθρου 111.2Α(α) του Συντάγματος, απέστελλε κάθε έτος επιστολή στον 
Προκαθήμενο της Εκκλησίας τέως Αρχιεπίσκοπο Χρυσόστομο, καλώντας τον να 
μεριμνήσει ώστε να διοριστεί από την Ελληνική Ορθόδοξο Εκκλησία κληρικός   για   
να   προεδρεύει   των   Οικογενειακών   ∆ικαστηρίων. Ο Μακαριότατος, με απαντητική 
επιστολή του προς το Ανώτατο ∆ικαστήριο αρνείτο να πράξει τούτο αναφέροντας, 
μεταξύ άλλων, πως η Εκκλησία δεν αναγνωρίζει τα πολιτικά Οικογενειακά ∆ικαστήρια 
που καθιδρύθηκαν με τις διατάξεις του πιο πάνω Άρθρου του Συντάγματος. Η 
ανταλλαγή αυτή των στερεότυπων επιστολών συνεχίστηκε για μερικά έτη, οπόταν και 
το Ανώτατο ∆ικαστικό Συμβούλιο, που απαρτίζεται από τα Μέλη του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου, κατ’ εφαρμογή σχετικής διάταξης του ίδιου Άρθρου διόρισε τους 
Προέδρους των Οικογενειακών ∆ικαστηρίων, οι οποίοι είναι μόνιμα μέλη της 
∆ικαστικής Υπηρεσίας. Σύμφωνα δε με ρητή πρόνοια του Συντάγματος, 158 (3), οι 
όροι υπηρεσίας των ∆ικαστών δεν επιτρέπεται να μεταβληθούν μετά το διορισμό τους. 
Στους όρους υπηρεσίας του ∆ικαστή εμπίπτει ασφαλώς και ο βαθμός του σε 
συνάρτηση με την καθ’ ύλην δικαιοδοσία του, που δεν μπορούν να υποβαθμιστούν. 

 Πέραν των πιο πάνω δεν υπήρξε οποιαδήποτε άλλη ενέργεια εκ μέρους της 
Ιεράς Συνόδου για ορισμό εκπροσώπου στα Οικογενειακά ∆ικαστήρια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.504, ημερομηνίας 

12 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

«Θέμα:  Τα μέτρα που λαμβάνονται, προκειμένου να περιοριστούν οι ρυπογόνες και 
επιβλαβείς για τη δημόσια υγεία εκπομπές καυσαερίων. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αριθμό ερώτησης 23.06.009.04.504 και 
ημερομηνία 18.11.2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω για τα 
ακόλουθα μέτρα που έχουν ληφθεί για αντιμετώπιση του υπό αναφορά θέματος: 

1. Σύμφωνα με τον περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
τροποποιητικό Νόμο Ν145(1) του 2006, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων προώθησε και η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε τη βαθμιαία 
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διαφοροποίηση του φόρου εγγραφής και ετήσιου τέλους κυκλοφορίας ανάλογα 
με τη μάζα εκπεμπόμενου διοξειδίου του Άνθρακα (C02) σε γραμμάρια ανά 
χιλιόμετρο (gr/Km). Η ίδια Νομοθεσία προβλέπει την καταβολή του μισού 
ποσού του φόρου εγγραφής και ετήσιου τέλους κυκλοφορίας για οχήματα 
διπλής προώσεως (π.χ. ηλεκτρικά - υβριδικά) καθώς και την καταβολή 
ελάχιστου φόρου εγγραφής και ετήσιου τέλους κυκλοφορίας για ηλεκτρικά 
οχήματα. 

2. Έχει υπογραφεί η ανάθεση συμβάσεων παραχώρησης υπηρεσιών εσωτερικών 
οδικών μεταφορών σε τακτικές γραμμές που θα καλύπτουν πέντε ευρύτερες 
γεωγραφικές περιοχές καθώς επίσης και τις υπεραστικές διαδρομές. 
Σημειώνεται ότι στο μέρος Β των εγγράφων (Όροι Σύμβασης) περιλαμβάνονται 
πρόνοιες ώστε να επιτευχθεί ο συνολικός εκσυγχρονισμός και αντικατάσταση 
του στόλου των επιβατικών λεωφορείων και κατά συνέπεια η αναβάθμιση των 
παρεχομένων υπηρεσιών επιβατικής μεταφοράς. Επιπρόσθετα έχει ήδη γίνει 
αλλαγή και εκσυγχρονισμός του θεσμικού πλαισίου που διέπει την αδειοδότηση 
τακτικών επιβατικών γραμμών, με την ψήφιση του περί της Πρόσβασης στο 
Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικού) (Αρ.2) Νόμου του 2009 
(Ν101(Ι)/2009). 

3. Προτάθηκε το σχέδιο απόσυρσης και αντικατάστασης παλαιών οχημάτων που 
υλοποιήθηκε δύο φορές το έτος 2008 και μία κατά το 2009. Η πρώτη περίοδος 
κάλυψε οχήματα ηλικίας πέραν των 20 ετών, ενώ η δεύτερη και τρίτη οχήματα 
15 ετών και άνω. Το σύνολο των αιτήσεων που εγκρίθηκαν με βάση το σχέδιο 
απόσυρσης, αθροίζοντας και τις τρεις περιόδους όπου ανακοινώθηκε, 
ανέρχεται στις 23.641. Από αυτές 2.549 αφορούσαν αιτήσεις απόσυρσης 
παλαιών οχημάτων και αντικατάστασής τους με καινούργια οχήματα των 
οποίων η κατανάλωση καυσίμου (μεικτός κύκλος) ήταν μικρότερη των 5 λίτρων 
ανά 100 χιλιόμετρα ενώ 3.317 αφορούσαν αιτήσεις οχημάτων που θα 
αντικαθίσταντο με καινούργια των οποίων η κατανάλωση καυσίμου (μεικτός 
κύκλος) θα ήταν μικρότερη των 7 λίτρων ανά 100 χιλιόμετρα. Οι υπόλοιπες 
17.873 αφορούσαν αιτήσεις παλαιών οχημάτων που θα αποσύρονταν. 

4. Έχουν εντατικοποιηθεί οι έκτακτοι οδικοί τεχνικοί έλεγχοι οχημάτων που 
διενεργούνται από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών μέσω των δύο υφιστάμενων 
κινητών μονάδων επιθεώρησης οχημάτων, ενώ έχουν ήδη αξιολογηθεί οι 
προσφορές για προμήθεια τρίτης κινητής μονάδας, η οποία θα έχει τη 
δυνατότητα ελέγχου και βαρέων οχημάτων. 

5. Πέραν των ελέγχων που αναφέρονται πιο πάνω, το Τμήμα Οδικών Μεταφορών 
έχει θέσει σε λειτουργία τη δωρεάν τηλεφωνική γραμμή αναφοράς 
ακατάλληλων οχημάτων 1415 καθώς επίσης και το έντυπο TOM124, με τα 
οποία μπορεί οποιοσδήποτε πολίτης να αναφέρει όχημα που εντοπίζει να 
κυκλοφορεί με εμφανή σημεία ακαταλληλότητας (π.χ. εκπομπές μεγάλης 
ποσότητας καπνού) και πολύ πιθανό χωρίς πιστοποιητικό καταλληλότητας. Το 
έντυπο είναι διαθέσιμο σε όλα τα επαρχιακά Γραφεία του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών καθώς επίσης και στην ιστοσελίδα του Τμήματος, στη διεύθυνση 
www.mcw.gov.cy/rtd.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.506, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
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Αντιπροσώπων με ημερομηνία 18.11.2009, σε σχέση με την ερώτηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος δεν έχει 
αρμοδιότητα για θέματα ατμοσφαιρικής ρύπανσης. Για τα θέματα αυτά, αρμόδια αρχή 
είναι το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. Το συγκεκριμένο χοιροστάσιο εμπίπτει στις πρόνοιες των Νόμων περί 
της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης και ως εκ τούτου 
εξασφάλισε από την αρμόδια αρχή Άδεια Εκπομπής Αέριων Αποβλήτων. Στην Άδεια 
Εκπομπής Αέριων Αποβλήτων περιλαμβάνονται όροι για μείωση της αέριας 
ρύπανσης. 

 Σύμφωνα με το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, πιθανές αιτίες για την εκπομπή 
των δύσοσμων ουσιών είναι οι δεξαμενές αποθήκευσης υγρών αποβλήτων και οι 
πολλές αγελαδοτροφικές μονάδες που βρίσκονται πολύ κοντά στην Κοινότητα. 

 Στα πλαίσια της εφαρμογής της Νομοθεσίας του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για έλεγχο της ρύπανσης των νερών και του 
εδάφους και την ολοκληρωμένη πρόληψη και έλεγχο της ρύπανσης, χορηγήθηκε στο 
εν λόγω χοιροστάσιο Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων.  Με βάση τη χορηγηθείσα Άδεια 
προβλέπεται η εγκατάσταση σταθμού βιολογικής επεξεργασίας των παραγόμενων 
αποβλήτων. Ο Φορέας Εκμετάλλευσης του χοιροστασίου συμμορφώθηκε με τα πιο 
πάνω και προχώρησε στην εγκατάσταση συστήματος αναερόβιας και αερόβιας 
επεξεργασίας των χοιρολυμάτων. 

 Σε επιθεωρήσεις της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος που πραγματοποιήθηκαν στις 
8.7.2009 και 6.10.2009 για έλεγχο της τήρησης των όρων της Άδειας Απόρριψης 
Αποβλήτων, δεν διαπιστώθηκε η εκπομπή δύσοσμων ουσιών στο χώρο των 
δεξαμενών αποθήκευσης, σε βαθμό που να προκαλεί οποιαδήποτε προβλήματα 
στους κατοίκους της Κοινότητας. Σημειώνεται ότι οι δεξαμενές αποθήκευσης των 
υγρών αποβλήτων βρίσκονται σε απόσταση μεγαλύτερη του ενός χιλιομέτρου βόρεια 
από τις εγκαταστάσεις του χοιροστασίου προς την νεκρή ζώνη και σε απόσταση 
πέραν των δύο χιλιομέτρων από τα πρώτα σπίτια της κοινότητας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.507 και 23.06.009.04.509 

ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με στοιχεία αναφοράς Ερ. 23.06.009.04.507 
και Ερ. 23.06.009.04.509 και ημερομηνίες 18 και 19 Νοεμβρίου 2009 αντίστοιχα, 
σχετικά με τις πιο πάνω ερωτήσεις και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η κοινοτική Οδηγία 2003/96/ΕΚ του Συμβουλίου της 27ης Οκτωβρίου 2003 
σχετικά με την αναδιάρθρωση του κοινοτικού πλαισίου φορολογίας των ενεργειακών 
προϊόντων και της ηλεκτρικής ενέργειας, οι διατάξεις της οποίας έχουν συμπεριληφθεί 
από την 1η Μαΐου 2004 στον περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμο Αρ. 91(Ι)/2004, 
καθορίζει μεταξύ άλλων τα ελάχιστα επίπεδα φορολογίας (Ειδικοί Φόροι 
Κατανάλωσης) στα καύσιμα κινητήρων και θέρμανσης. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι με βάση την Οδηγία αυτή, τα κράτη μέλη δύνανται να 
καθορίζουν ελεύθερα τους εθνικούς τους συντελεστές όταν το ύψος τους υπερβαίνει 
τα ελάχιστα επίπεδα φορολογίας. 
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 Όσον αφορά τα καύσιμα θέρμανσης, το ύψος του ελάχιστου συντελεστή ειδικού 
φόρου κατανάλωσης (ΕΦΚ) σύμφωνα με την εν λόγω Οδηγία, καθορίζεται στα 
€21/1000 λίτρα για το πετρέλαιο εσωτερικής καύσης και σε €0/1000 λίτρα για το 
φωτιστικό πετρέλαιο. 

 Πρόσθετα, η εν λόγω Οδηγία διαλαμβάνει, εκτός από τις διατάξεις που 
προνοούν για παραχώρηση υποχρεωτικών απαλλαγών από τους ΕΦΚ στα 
ενεργειακά προϊόντα π.χ. για χρήση στη ναυτιλία και στις αεροπορικές μεταφορές και 
προαιρετικές απαλλαγές και μειωμένους συντελεστές ΕΦΚ σε ενεργειακά προϊόντα, 
που μεταξύ άλλων, χρησιμοποιούνται για ορισμένες βιομηχανικές χρήσεις. Όσον 
αφορά το ύψος των ελάχιστων συντελεστών ΕΦΚ στην περίπτωση του πετρελαίου 
εσωτερικής καύσης και του φωτιστικού που χρησιμοποιούνται για ορισμένες 
βιομηχανικές χρήσεις, καθορίζεται στα €21/1000 λίτρα και για τα δύο προϊόντα. Η εν 
λόγω Οδηγία παρέχει επίσης το πλαίσιο για μη επιβολή ΕΦΚ σε ενεργειακά προϊόντα 
που χρησιμοποιούνται για άλλους σκοπούς εκτός της χρήσης ως καύσιμα κινητήρων 
ή θέρμανσης. 

 Μέχρι και τις 15 Νοεμβρίου 2004 το πετρέλαιο εσωτερικής καύσης και το 
φωτιστικό πετρέλαιο για χρήση ως καύσιμα θέρμανσης, επιβαρύνονταν με συντελεστή 
ΕΦΚ £143/1000 λίτρα (€245), όπως και το πετρέλαιο κίνησης. 

 Στις 16 Νοεμβρίου 2004 με βάση το νομικό πλαίσιο που παρέχει η πιο πάνω 
Οδηγία 2003/96/ΕΚ: 

(α) μειώθηκε ο συντελεστής ΕΦΚ στο πετρέλαιο θέρμανσης (πετρέλαιο εσωτερικής 
καύσης και φωτιστικό) στις £113/1000 λίτρα (€193), και 

(β) υιοθετήθηκε μειωμένος συντελεστής ΕΦΚ στο πετρέλαιο εσωτερικής καύσης 
και στο φωτιστικό πετρέλαιο που χρησιμοποιούνται για διάφορες βιομηχανικές 
χρήσεις π.χ. σε κινητήρες σταθερής θέσης και για άλλες χρήσεις εκτός κίνησης. 
Το ύψος του μειωμένου συντελεστή ανήλθε επίσης στα €193/1000 λίτρα όπως 
και στο πετρέλαιο θέρμανσης (πετρέλαιο εσωτερικής καύσης και φωτιστικό). 

 Στη συνέχεια ο εν λόγω συντελεστής ΕΦΚ (€193/1000) με σχετικές 
τροποποιήσεις του Νόμου Αρ. 91(Ι)/2004, μειώθηκε περαιτέρω και το 2005, 2007 και 
εντεύθεν, κατά τη διάρκεια της χειμερινής περιόδου (Νοέμβριο-Μάρτιο) εφαρμόζεται 
τόσο για το πετρέλαιο θέρμανσης (πετρέλαιο εσωτερικής καύσης και φωτιστικό), όσο 
και για το πετρέλαιο για βιομηχανικές χρήσεις (πετρέλαιο εσωτερικής καύσης και 
φωτιστικό), ο συντελεστής €21/1000 λίτρα, που αντιστοιχεί στον ελάχιστο συντελεστή 
ΕΦΚ (€21/1000 λίτρα) που προβλέπει η κοινοτική Οδηγία για το πετρέλαιο 
εσωτερικής καύσης θέρμανσης και για το πετρέλαιο για βιομηχανικές χρήσεις 
(πετρέλαιο εσωτερικής καύσης και φωτιστικό). 

 Οι σχεδιασμοί που έγιναν από την κυβέρνηση σε σχέση με την υιοθέτηση του 
ίδιου συντελεστή ΕΦΚ στο πετρέλαιο θέρμανσης (πετρέλαιο εσωτερικής καύσης και 
φωτιστικό) και στο πετρέλαιο για βιομηχανικές χρήσεις, βασίστηκαν μεταξύ άλλων και 
στα δεδομένα που ισχύουν στην Κύπρο σε σχέση με τις δυνατότητες που έχουν οι 
εταιρείες πετρελαιοειδών στις εγκαταστάσεις τους και τα πρατήρια πώλησης υγρών 
καυσίμων, για αποθήκευση και διάθεση των καυσίμων αυτών. Ειδικότερα, 
λαμβάνοντας υπόψη τη στενότητα χώρου που αντιμετωπίζουν και το γεγονός ότι για 
κάθε νέα κατηγορία προϊόντος που δημιουργείται με μειωμένο ή μηδενικό συντελεστή 
ΕΦΚ, θα πρέπει για σκοπούς άσκησης φορολογικού ελέγχου να ιχνηθετείται και 
χρωματίζεται με διαφορετικό ιχνηθέτη και χρωστική ουσία και να αποθηκεύεται 
χωριστά, αποφασίστηκε όπως δημιουργηθούν μόνο οι τρεις πιο κάτω κατηγορίες 
καυσίμων, ως προς το ύψος του συντελεστή ΕΦΚ: 



 134

(α) πετρέλαιο εσωτερικής καύσης που χρησιμοποιείται ως καύσιμο κίνησης (ψηλός 
συντελεστής ΕΦΚ) 

(β) πετρέλαιο εσωτερικής καύσης και φωτιστικό που χρησιμοποιούνται ως καύσιμα 
θέρμανσης και για βιομηχανικές και άλλες χρήσεις εκτός κίνησης (μειωμένος 
συντελεστής ΕΦΚ-ενιαίος συντελεστής) 

(γ) πετρέλαιο εσωτερικής καύσης στο οποίο παραχωρείται πλήρης απαλλαγή από 
τους ΕΦΚ για συγκεκριμένες χρήσεις π.χ. για γεωργικούς σκοπούς και στη 
ναυτιλία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω δεδομένων συνοπτικά αναφέρονται τα ακόλουθα: 

 Ερώτηση Αρ. 23.06.009.507 

 Σε σχέση με την ερώτηση αυτή αναφέρεται ότι σε περίπτωση που ο μειωμένος 
συντελεστής ΕΦΚ (€21/1000 λίτρα) στο πετρέλαιο θέρμανσης έχει μόνιμο χαρακτήρα, 
αυτό σημαίνει κατ’ αρχήν, ότι θα επωφελούνται από τον εν λόγω συντελεστή και οι 
χρήστες του βιομηχανικού πετρελαίου και θα αυξάνονται ενδεχομένως οι κίνδυνοι 
παράνομης χρήσης του εν λόγω προϊόντος, δεδομένου ότι αυτό θα είναι διαθέσιμο 
στην αγορά καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους. 

 Ερώτηση Αρ. 23.06.009.04.509 

 Όπως έχει προαναφερθεί, το φωτιστικό πετρέλαιο θέρμανσης εμπίπτει στην 
κατηγορία καυσίμων με μειωμένο συντελεστή [βλέπε παράγραφο (β) πιο πάνω], στην 
οποία επίσης περιλαμβάνεται και το φωτιστικό πετρέλαιο για βιομηχανικές χρήσεις. 
Τυχόν υιοθέτηση μηδενικού συντελεστή στο φωτιστικό πετρέλαιο θέρμανσης δεν 
φαίνεται να είναι εφικτή, παρά το γεγονός ότι η κοινοτική νομοθεσία παρέχει τη 
δυνατότητα για επιβολή μηδενικού συντελεστή , δεδομένου ότι ο μηδενικός 
συντελεστής δεν μπορεί να εφαρμοστεί και στο φωτιστικό πετρέλαιο για βιομηχανικές 
χρήσεις, για το οποίο η κοινοτική Οδηγία προβλέπει ελάχιστο συντελεστή ΕΦΚ 
€21/1000 λίτρα. 

 Η οποιαδήποτε προσπάθεια για δημιουργία μιας νέας κατηγορίας καυσίμου για 
το φωτιστικό πετρέλαιο θέρμανσης με μηδενικό συντελεστή, προσκρούει στην 
υφιστάμενη υποδομή για αποθήκευση και διάθεση του εν λόγω καυσίμου στις 
εγκαταστάσεις των εταιρειών πετρελαιοειδών και στα πρατήρια πώλησης υγρών 
καυσίμων και στη στενότητα χώρου που αντιμετωπίζουν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.510, 
ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ ότι το Υπουργικό 
Συμβούλιο στη συνεδρία του ημερ. 17/11/2009 προχώρησε στο διορισμό των μελών 
του Συμβουλίου Ιστορικής Μνήμης Αγώνα ΕΟΚΑ 1955-1959. Η πλήρης σύνθεση του 
νέου συμβουλίου του ΣΙΜΑΕ έχει ως εξής: 

 Πρόεδρος: Αλέκος Σιάμπος 

 Μέλη: Τάκης Πελεκάνος 

  Μαρούλα Βιολάρη-Ιακωβίδου 

  ∆ημήτρης Λεβέντης 

  Ρένος Λυσιώτης 
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  Κυριάκος Θεοδότου 

  Ανδρέας Πογιατζής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.511, 
ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού με Αρ. Φακ.: Ερ. 23.06.009.04.511 και ημερομηνία 18 
Νοεμβρίου 2009 σχετικά με το ερώτημα του Βουλευτή κ. Νίκου Τορναρίτη για το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

2. Στα πλαίσια του εκσυγχρονισμού και της ποιοτικής αναβάθμισης της 
εκπαιδευτικής διαδικασίας, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει προχωρήσει τα 
τελευταία χρόνια στην εξασφάλιση εκπαιδευτικού λογισμικού για όλες τις βαθμίδες της 
εκπαίδευσης, με συγχρηματοδότηση από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο. 
Συγκεκριμένα, από το 2006 και εντεύθεν έγιναν οι πιο κάτω αγορές με ευρωπαϊκούς 
διαγωνισμούς και με συμμετοχή πολλών προσφοροδοτών: 

 Το 2006 εξασφαλίστηκε λογισμικό για τον Επαγγελματικό Προσανατολισμό, το 
οποίο έχει εγκατασταθεί και αξιοποιείται με επιτυχία τα τελευταία χρόνια στα 
σχολεία. 

 Το 2006 και 2007, εξασφαλίστηκε έτοιμο εκπαιδευτικό λογισμικό για μαθήματα 
της Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης και της Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής 
Εκπαίδευσης. 

 Στον τελευταίο διαγωνισμό για έτοιμο εκπαιδευτικό λογισμικό, που 
προκηρύχθηκε το καλοκαίρι του 2008, εξασφαλίστηκαν εκπαιδευτικά λογισμικά 
για θέματα/μαθήματα της ∆ημοτικής Εκπαίδευσης και άλλα για θέματα του 
γυμνασιακού κύκλου. 

3. Η διαδικασία εγκατάστασης των πιο πάνω λογισμικών βρίσκεται στο τελικό της 
στάδιο. Για να διασφαλιστεί η εγκατάσταση των λογισμικών στον προβλεπόμενο 
αριθμό υπολογιστών, το ΥΠΠ απέστειλε εγκύκλιο προς τους ∆ιευθυντές των σχολείων 
Μέσης Εκπαίδευσης, σε συνέχεια ανάλογων εγκυκλίων που έχουν αποσταλεί και στο 
παρελθόν, με την οποία τους υπενθύμισε να προβούν στις αναγκαίες ενέργειες για την 
ολοκλήρωση της εγκατάστασης των λογισμικών. 

4. Σημειώνεται επίσης ότι το ΥΠΠ διενεργεί κατά καιρούς ελέγχους, στα πλαίσια 
των οποίων αρμόδιοι λειτουργοί επισκέπτονται όλα τα σχολεία της Κύπρου, για να 
διαπιστωθεί κατά πόσο τα πιο πάνω λογισμικά είναι εγκατεστημένα στους αριθμούς 
και τους Υπολογιστές που προνοούνται. 

5. Η όλη διαδικασία αναμένεται να ολοκληρωθεί εντός του προβλεπόμενου 
πλαισίου, ώστε, αντίθετα με όσα αναφέρονται στα σχετικά δημοσιεύματα, να μην τεθεί 
θέμα επιβολής προστίμου ή απώλειας κονδυλίων από τα ευρωπαϊκά ταμεία. Για το 
σκοπό αυτό, το ΥΠΠ βρίσκεται σε συνεννόηση με τις σχολικές μονάδες και το 
Σύνδεσμο Καθηγητών Πληροφορικής της ΟΕΛΜΕΚ, ώστε να ολοκληρωθεί ομαλά η 
διαδικασία εγκατάστασης των λογισμικών, όπου αυτό δεν έχει ήδη γίνει. 

6. Παράλληλα, με στόχο τη δέουσα αξιοποίηση των λογισμικών στη διαδικασία 
της διδασκαλίας και μάθησης, το ΥΠΠ έχει οργανώσει ήδη σειρά επιμορφωτικών 
σεμιναρίων για εκπαιδευτικούς και βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο για τη 
διενέργεια νέων σεμιναρίων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.512, 
ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο θέμα και σας πληροφορώ ότι έχει ετοιμαστεί εγκύκλιος 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού (Υ.Π.Π.) προς τους ∆ιευθυντές/∆ιευθύντριες 
των Σχολείων Μέσης Γενικής και Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής Εκπαίδευσης 
με την οποία πληροφορούνται ότι ένα από τα μέλη του Συμβουλίου Τμήματος 
μετονομάζεται σε Σύμβουλος Περιβάλλοντος. Η εγκύκλιος μετά την υπογραφή της θα 
αναρτηθεί στο διαδίκτυο στην ιστοσελίδα του Υ.Π.Π., στους συνδέσμους των 
∆ιευθύνσεων Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης και Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής 
Εκπαίδευσης. 

2.   Σημειώνεται ότι η πιο πάνω πρόταση συζητήθηκε και συμφωνήθηκε με τα 
ενδιαφερόμενα μέρη (οργανώσεις ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ και ΠΣΕΜ).» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.516, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. 23.06.009.04.516 ημερομηνίας 
16/11/2009 που αφορά την ερώτηση του κ. Τ. Μητσόπουλου για τις προεκλογικές 
δεσμεύσεις του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για τη δημιουργία του Ενεργειακού 
Κέντρου στο Βασιλικό και θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι το Ενεργειακό Κέντρο 
αποτελεί για εμάς έργο υψίστης σημασίας στο οποίο δίδεται η δέουσα προσοχή. 
Γίνονται όλες οι απαραίτητες ενέργειες και λαμβάνονται οι αποφάσεις, κατά το 
δυνατόν ταχύτερα, με βασικό γνώμονα το δημόσιο συμφέρον. 

 Η ευθύνη για την δημιουργία του τερματικού φυσικού αερίου με την απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 31/3/2009 ανατέθηκε στην ΑΗΚ. Η ΑΗΚ 
έχει προχωρήσει στην πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για την εξεύρεση 
Στρατηγικού Συνεργάτη ενώ τώρα βρίσκεται στο στάδιο αξιολόγησης των 
υποβληθέντων αιτήσεων. Σύμφωνα με τα χρονοδιαγράμματα της ΑΗΚ το τερματικό 
φυσικού αερίου αναμένεται να ολοκληρωθεί το 2014. 

 Για το Τερματικό Πετρελαιοειδών η λήψη σχετικής πολιτικής απόφασης για την 
ανάθεση της ευθύνης κατασκευής του σε ανάλογο σχήμα βρίσκεται σε τελικό στάδιο 
ενώ εκτιμάται ότι σε περίπου τρία χρόνια από τη λήψη της απόφασης θα έχει 
ολοκληρωθεί και θα είναι έτοιμο για λειτουργία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.519, 
ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 19/11/2009 και σας πληροφορώ 
τα κάτωθι: 

1. ∆ήλωση της Κύπρου για την Κυπριακή Μαρωνιτική Αραβική Γλώσσα (ΚΜΑ) 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού κατάθεσε στις 17 Σεπτεμβρίου 2009 
ενημερωτικό σημείωμα στο Υπουργικό Συμβούλιο σε σχέση με το ιστορικό, τις 
συστάσεις της Έκθεσης της Επιτροπής Εμπειρογνωμόνων για την εφαρμογή της 
Ευρωπαϊκής Χάρτας για Προστασία των Περιφερειακών ή Μειονοτικών Γλωσσών του 
Συμβουλίου της Ευρώπης και τις υποχρεώσεις της Κυπριακής Κυβέρνησης σχετικά με 
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την αναγνώριση της ΚΜΑ ως μειονοτικής Γλώσσας. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 62.425 και ημερ. 
17.9.2009 δηλώνει ότι:  

«Η Κυπριακή ∆ημοκρατία θεωρεί την Κυπριακή Μαρωνιτική Αραβική ως μη τοπική 
γλώσσα (non territorial language) όπως καθορίζεται σύμφωνα με το Άρθρο 1, 
Παράγραφος (γ) του Χάρτη. Κατά συνέπεια, η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα εφαρμόζει το 
Χάρτη όσον αφορά στην Κυπριακή Μαρωνιτική Αραβική ως μη τοπική γλώσσα, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες της Παραγράφου 5, του Άρθρου 7, δηλαδή τις Παραγράφους 
1-4 του Άρθρου 7, του Μέρους II του Χάρτη», 

και εγκρίνει τη σύσταση της Ομάδας Εμπειρογνωμόνων την οποία θα αποτελούν, 
κατόπιν εισήγησης της Μαρωνιτικής Κοινότητας, οι κάτωθι: 

 Καθηγητής Alexander Borg, Πανεπιστήμιο Ben Gurion, Ισραήλ, 

 Καθηγήτρια Arlette Roth-Geuthner, Εθνικό Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών 
(CNRC), Γαλλία, 

 Καθηγητής Brian Bielenberg, Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο Λευκωσίας, Κύπρος, 

 Καθηγήτρια Μαριλένα Καρυολαίμου, Πανεπιστήμιο Κύπρου, 

 Καθηγητής Κώστας Κωνσταντίνου, Εκπρόσωπος Μαρωνιτών, 

 Χρύσω Χατζηδημητρίου, Πανεπιστήμιο Fribourg, Ελβετία, 

 Αντώνης Χατζηρούσος, Εκπρόσωπος Μαρωνιτών, 

 Μιχάλης Χατζηρούσος, Εκπρόσωπος Μαρωνιτών, 

 Πατήρ Αντώνης Φραγκίσκου, Εκπρόσωπος Μαρωνιτών, 

 Πατήρ Ανδρέας Κατσιολούδης, Εκπρόσωπος Μαρωνιτών, 

 Ηλίας Ζωνιάς, Εκπρόσωπος Μαρωνιτών, 

 Γιώργος Σκορδής, Εκπρόσωπος Μαρωνιτών, 

 Μάριος Βασίλη, Εκπρόσωπος Μαρωνιτών, 

 Τώνια Σκορδή, Εκπρόσωπος Μαρωνιτών, 

 Μιχάλης Σταυρινός, Εκπρόσωπος Υπουργείου Εξωτερικών,  

 Μάρω Μιχαηλίδη, Εκπρόσωπος Υπουργείου Εσωτερικών, 

 Κυπριανός Λούης, Εκπρόσωπος Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
Συντονιστής. 

Το έργο της ομάδας έχει προσδιοριστεί ως εξής: 

 Να διατυπώσει συγκεκριμένη πρόταση για την υιοθέτηση του 
λατινικού/ρομανικού αλφαβήτου για την καταγραφή της Κυπριακής 
Μαρωνιτικής Αραβικής. 

 Να υιοθετήσει συγκεκριμένο σχέδιο δράσης, στη βάση των εισηγήσεων. 

 Να συζητήσει και εξεύρει τρόπους χρηματοδότησης του ερευνητικού μέρους 
των εισηγήσεων. 

Οι ενέργειες της Ομάδας Εμπειρογνωμόνων κατηγοριοποιούνται σε τέσσερις άξονες: 
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 Καταγραφή της Κυπριακής Μαρωνιτικής Αραβικής και δημιουργία Αρχείου 
Προφορικής Παράδοσης, 

 Κωδικοποίηση και τυποποίηση της Κυπριακής Μαρωνιτικής Αραβικής, 

 Εκμάθηση της Κυπριακής Μαρωνιτικής Αραβικής, και 

 Αφύπνιση/αύξηση της ενσυνειδησίας, όσον αφορά το φαινόμενο των 
μειονοτικών γλωσσών και της Κυπριακής Μαρωνιτικής Αραβικής ιδιαίτερα.  

2. Αναλυτικό Πρόγραμμα ∆ημοτικού Σχολείου Αγίου Μάρωνα 

 Το ΥΠΠ μελετά τη συμπερίληψη μαθημάτων της ΚΜΑ γλώσσας, της 
διδασκαλίας της κουλτούρας και της ιστορίας των Μαρωνιτών στα πλαίσια του 
πρωινού προγράμματος του ∆ημοτικού Σχολείου του Αγίου Μάρωνα διαμορφώνοντας 
το υφιστάμενο Αναλυτικό Πρόγραμμα στις ανάγκες της συγκεκριμένης ομάδας 
μαθητών, νοουμένου ότι: 

 Η θρησκευτική ομάδα θα αναλάβει τη δέσμευση να υποβάλει προς έγκριση στο 
ΥΠΠ κατάλληλο αναλυτικό πρόγραμμα και βοήθημα από τους ακαδημαϊκούς 
που έχουν κάνει διδακτορικές μελέτες για την Αραβική ∆ιάλεκτο του Κορμακίτη, 

 Η διδασκαλία θα γίνεται από ειδικό που διαθέτει τα απαιτούμενα  προσόντα και 
θα πληρώνεται ωρομίσθια από το ΥΠΠ, 

 Θα χρησιμοποιηθούν δύο περίοδοι εβδομαδιαία από το χρόνο που 
χρησιμοποιείται για τη διδασκαλία της Ελληνικής Γλώσσας, 

 Οι μαθητές που δεν επιθυμούν να διδαχθούν την ΚΜΑ θα παρακολουθούν το 
κανονικό πρόγραμμα του σχολείου. 

3. ∆ιοργάνωση Κατασκήνωσης στον Κατεχόμενο Κορμακίτη για μαθητές που θα 
επιθυμούσαν να παρακολουθήσουν μαθήματα της ΚΜΑ γλώσσας 

 Το ΥΠΠ επιχορήγησε την υπό αναφορά δράση, η οποία αποσκοπούσε στη 
διάσωση της υπό εξαφάνιση γλώσσας του Κορμακίτη, τόσο το καλοκαίρι του 2008 
όσο και το καλοκαίρι του 2009 με το ποσό των €8.000,00 έκαστος. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.521, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 19 Νοεμβρίου 2009, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο 
πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος εξέδωσε 
γνωστοποίηση Απαλλοτρίωσης και ∆ιάταγμα Επιτάξεως της αναγκαίας ιδιωτικής 
έκτασης γης, για τη δημιουργία της Κτηνοτροφικής Περιοχής Κάτω Πολεμιδιών. 

 Οι ιδιοκτήτες των επηρεαζόμενων τεμαχίων υπέβαλαν συνολικά πέντε 
ενστάσεις στη σκοπούμενη απαλλοτρίωση και επίταξη. 

 Σύμφωνα με τη σχετική διαδικασία, οι υποβληθείσες ενστάσεις έχουν 
αξιολογηθεί από το Υπουργείο Γεωργίας και προωθήθηκαν στην αρμόδια Υπουργική 
Επιτροπή, η οποία αποφάσισε την απόρριψη των ενστάσεων και την έκδοση 
διατάγματος απαλλοτρίωσης, το οποίο στις 04/12/09 δημοσιεύτηκε στην υπ' αριθμόν 
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4330 Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.523, 
ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

Σημείωση: Η απάντηση του υπουργού, που περιέχει στοιχεία που άπτονται 
προσωπικών δεδομένων, έχει καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής και  
αντίγραφό της δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.529, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 17.11.2009, με την οποία διαβιβάζεται η πιο πάνω ερώτηση 
του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Κύπρος, από την ένταξη της στην ΕΕ, ψηφίζει αρνητικά σε όλες τις 
περιπτώσεις αιτήσεων για αδειοδότηση Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών (ΓΤΟ), 
είτε μέσω της οδηγίας 2001/18/ΕΚ για ελευθέρωση στο περιβάλλον και διάθεση στην 
αγορά ΓΤΟ, είτε μέσω του Κανονισμού 1829/2003/ΕΚ για αδειοδότηση ΓΤ Τροφίμων 
και Ζωοτροφών. Η αρνητική στάση της Κύπρου για τους ΓΤΟ διαφαίνεται σε όλα τα 
επίπεδα λήψης αποφάσεων, από τις τεχνικές επιτροπές και εξειδικευμένες 
συναντήσεις, μέχρι και το υψηλότερο επίπεδο Συμβουλίου Υπουργών Περιβάλλοντος 
και Γεωργίας. 

 Σε όλες τις περιπτώσεις η Κύπρος επικαλείται την αρχή της προφύλαξης, 
σύμφωνα με την οποία επιβάλλεται η λήψη μέτρων προστασίας, εφόσον η έλλειψη 
επιστημονικής βεβαιότητας δημιουργεί κίνδυνο ή απειλή βλάβης στην ανθρώπινη 
υγεία ή το περιβάλλον εξ αιτίας μιας δραστηριότητας ή ενός προϊόντος, ακόμη και αν 
δεν αποδεικνύεται με επιστημονική πληρότητα η αιτιώδης σχέση αιτίας και 
αποτελέσματος. Επιπρόσθετα, επικαλούνται και οι ειδικές περιβαλλοντικές και 
αγρονομικές συνθήκες της Κύπρου, οι οποίες είναι όντως διαφορετικές από αυτές της 
κεντρικής και βόρειας Ευρώπης και πρέπει να τυγχάνουν ειδικής αξιολόγησης σε κάθε 
αίτηση.  

 Σημαντική επιτυχία στις προσπάθειες μας για προστασία της ανθρώπινης 
υγείας και του περιβάλλοντος από τους ΓΤΟ ήταν η ενσωμάτωση ειδικής πρόνοιας 
στα Συμπεράσματα του Συμβουλίου Υπουργών Περιβάλλοντος τον ∆εκέμβριο του 
2008, όπου σύμφωνα με την αρχή της προφύλαξης, θα δίδεται η ευκαιρία σε περιοχές 
με ειδικά περιβαλλοντικά και αγρονομικά χαρακτηριστικά, συμπεριλαμβανομένων των 
μικρών απομονωμένων νησιώτικων κρατών μελών όπως η Κύπρος, να εφαρμόσουν 
συγκεκριμένα μέτρα διαχείρισης και περιορισμού, καθώς και μέτρα απαγόρευσης για 
την καλλιέργεια των ΓΤΟ. Με την πρόνοια αυτή θα δίδονται τα κατάλληλα εργαλεία 
στην Κύπρο για μέγιστη προστασία του περιβάλλοντος και της γεωργίας καθώς θα 
υπάρχει η δυνατότητα περιορισμού ή και απαγόρευσης της καλλιέργειας των ΓΤΟ. 

 Καταληκτικά αναφέρω ότι η Κύπρος έχει ξεκινήσει την ετοιμασία μελέτης για 
την επιστημονική ανάλυση του θέματος της συνύπαρξης μεταξύ γενετικά 
τροποποιημένων με συμβατικές και βιολογικές καλλιέργειες. Η μελέτη θα αναλύσει τα 
περιβαλλοντικά, κοινωνικά και οικονομικά δεδομένα για την καλλιέργεια ΓΤΟ σε σχέση 
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με τις συμβατικές και βιολογικές καλλιέργειες και θα αξιολογήσει τους ενδεχόμενους 
κινδύνους. Η μελέτη αυτή θεωρείται πρωτοποριακή, καθώς είναι η πρώτη φορά που 
εξετάζεται το θέμα της συνύπαρξης ΓΤ καλλιεργειών με συμβατικές και βιολογικές 
καλλιέργειες για είδη αραβοσίτου, πατάτας και ελαιοκράμβης. Η ολοκλήρωση της 
μελέτης θα γίνει σε 17 μήνες. Αξίζει να σημειωθεί ότι η ομάδα έργου αποτελείται από 
10 διακεκριμένους επιστήμονες, με πολύπλευρη δράση ο καθένας στον τομέα του. 
Τελικός στόχος της μελέτης αυτής είναι να εφοδιάσει την Κυπριακή ∆ημοκρατία με τα 
κατάλληλα επιστημονικά εργαλεία για να επιδιωχθεί η απαγόρευση της καλλιέργειας 
ΓΤΟ στην Κύπρο. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.530, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Εγκατάσταση Φωτοβολταϊκών Συστημάτων σε ∆ημόσια Κτίρια, Σχολεία και 
Στρατόπεδα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου Ερ. 23.06.009.04.530 
και ημερομηνία 17 Νοεμβρίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας επισυνάπτω 
τον ακριβή κατάλογο των 65 κτιρίων στα οποία θα εγκατασταθούν φωτοβολταϊκά 
συστήματα στα πλαίσια του εν λόγω έργου. 

 Παράλληλα σας ενημερώνω ότι η επιλογή των κτιρίων έγινε από την Υπηρεσία 
Ενέργειας σε συνεργασία με το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, τις Τεχνικές Υπηρεσίες του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και τις Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου 
Άμυνας. Τα βασικότερα κριτήρια επιλογής των κτιρίων ήταν η καταλληλότητα της 
οροφής (διαθέσιμος χώρος, σκίαση του χώρου, αντοχή φορτίου, προσανατολισμός 
κτιρίου) καθώς επίσης και η προβλεπόμενη μελλοντική της χρήση (αποφεύχθηκε η 
επιλογή κτιρίων στα oποία προγραμματίζονται επεκτάσεις ή εργασίες όπως μονώσεις 
κλπ). Επίσης αποφεύχθηκε η εγκατάσταση συστημάτων σε σχολεία στα οποία 
υπάρχουν ήδη εγκατεστημένα φωτοβολταϊκά συστήματα. 

 Πέραν των πιο πάνω κριτηρίων, το κτίριο του Αρχηγείου Αστυνομίας κρίθηκε 
ακατάλληλο και αφαιρέθηκε από τον κατάλογο για τον λόγο ότι, σύμφωνα με 
πληροφόρηση που τύχαμε από εκπρόσωπο του Αρχηγείου Αστυνομίας, έγινε στατική 
μελέτη βάσει της οποίας η οροφή του κτιρίου δεν μπορεί να αντέξει πρόσθετο βάρος. 

 Τέλος σας διαβεβαιώνω ότι το Υπουργείο μας θα καταβάλει κάθε δυνατή 
προσπάθεια για επανάληψη του έργου, με την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών 
συστημάτων σε όσο το δυνατό μεγαλύτερο αριθμό δημοσίων κτιρίων. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.534, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.534 και με 
ημερομηνία 20 Νοεμβρίου 2009, σχετικά με ερώτηση που υπόβαλε ο αξιότιμος 
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Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης και αφορά αριθμό ατόμων που αποτάθηκαν στα 
Στρατολογικά Γραφεία για να εξασφαλίσουν πιστοποιητικό τύπου «Α» για να το 
προσκομίσουν στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προκειμένου να 
τους αναγνωριστεί ο χρόνος υπηρεσίας τους στην Εθνική Φρουρά κατά την περίοδο 
1972 έως 1975 και οι οποίοι υπηρέτησαν πέραν των 3 ετών λόγω έκρυθμης 
κατάστασης που προκάλεσε η τουρκική εισβολή, για σκοπούς πίστωσης με τις 
ανάλογες συνταξιοδοτικές μονάδες και σας πληροφορώ τα παρακάτω: 

α.   Τα πιστοποιητικά στρατολογικής κατάστασης που εκδίδουν τα Στρατολογικά 
Γραφεία παρόλο ότι είναι αριθμημένα και τηρούνται αντίγραφα στο αρχείο, 
φυλάσσονται με ευθύνη του αρμόδιου Τμηματάρχη και καταστρέφονται μετά 
παρέλευση έτους από την εξάντληση του σχετικού μπλοκ. 

β.  Κατόπιν των ανωτέρω, είναι αδύνατο να υπολογισθεί ο αριθμός των ατόμων 
που τους χορηγήθηκε πιστοποιητικό στρατολογικής κατάστασης για σκοπούς 
πίστωσης με τις ανάλογες συνταξιοδοτικές μονάδες, των κλάσεων 1971 έως 
1975 που πιθανόν να υπηρέτησαν πέραν των 3 ετών στην Εθνική Φρουρά 
κατά το χρονικό διάστημα 1972 μέχρι 1975 λόγω της έκρυθμης κατάστασης 
που δημιούργησε η τουρκική εισβολή. 

2.   Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.537, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς την Αν. Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος με ημερομηνία 20 Νοεμβρίου, 2009 σχετικά με την υπ’ 
αριθμόν 23.06.009.04.537 ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου και σε ό,τι 
αφορά τα βελτιωτικά έργα στο Αλιευτικό Καταφύγιο της ∆εκέλειας σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Έχουν προκηρυχθεί και κατακυρωθεί οι προσφορές για τα βελτιωτικά έργα στο 
Αλιευτικό Καταφύγιο ∆εκέλειας, τα οποία περιλαμβάνουν τόσο την επέκταση και 
υπερύψωση του προσήνεμου κυματοθραύστη όσο και έργα για την εκβάθυνση της 
λιμενολεκάνης. 

 Οι εργασίες για τα υπό αναφορά έργα αναμένεται να αρχίσουν εντός του 
τρέχοντος μηνός και να αποπερατωθούν σε 21 εβδομάδες από την έναρξή τους. 

 Η συνολική δαπάνη για τα βελτιωτικά έργα στο Αλιευτικό Καταφύγιο ∆εκέλειας 
έχει υπολογισθεί στις €350.000. 

 Σας διαβιβάζω με την ευκαιρία αυτή τους θερμούς μου χαιρετισμούς και σας 
διαβεβαιώνω πως θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.541, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 20.11.2009, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι εργασίες για την αποκατάσταση της περίφραξης του Πάρκου Μέλανου στην 
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κοινότητα Τάλας θα αρχίσουν τους πρώτους μήνες του 2010, μόλις είναι διαθέσιμα τα 
κονδύλια από τον νέο κρατικό προϋπολογισμό. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.542, 

ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 
03 ∆εκεμβρίου 2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Στον Προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για το 2010 έχει 
συμπεριληφθεί πρόνοια για ανέγερση διθέσιου Νηπιαγωγείου στην Τάλα. 

(β)  Το Νηπιαγωγείο πρόκειται να ανεγερθεί σε χώρο δίπλα από το ∆ημοτικό 
Σχολείο Τάλας ο οποίος αναμένεται να παραχωρηθεί στην Κοινότητα από την 
Ιερά Μονή Αγίου Νεοφύτου. 

(γ)  Σημειώνεται ότι έχει διαβιβαστεί για απόψεις στο Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, καθώς επίσης και στην Εθνική Επιτροπή Οδικής Ασφάλειας 
Μαθητών, χωρομετρικό σχέδιο στο οποίο φαίνεται ο προτεινόμενος χώρος. 

(δ)  Με βάση τα πιο πάνω, σας πληροφορώ ότι, στο παρόν στάδιο, δεν μπορεί να 
υπολογιστεί ακριβώς το χρονοδιάγραμμα ανέγερσης και λειτουργίας του εν 
λόγω Νηπιαγωγείου. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.545, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 24.11.2009 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Οι νέες νομοθετικές ρυθμίσεις για την αντιμετώπιση του φαινομένου που 
καλείται «φυγοστρατία», περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο που ετοιμάζει το 
Υπουργείο, με σκοπό την ενοποίηση και αναθεώρηση των περί της Εθνικής 
Φρουράς Νόμων του 1964 έως 2008. 

(β) Η σύνταξη του κειμένου του εν λόγω νομοσχεδίου βρίσκεται στο τελικό στάδιο 
και εκτιμάται ότι πολύ σύντομα θα αποσταλεί για νομοτεχνικό έλεγχο στη 
Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας. Μετά το νομοτεχνικό του έλεγχο, θα 
υποβληθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση και στη συνέχεια θα κατατεθεί 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφισή του σε νόμο. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.549, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 24 Νοεμβρίου 2009, σε σχέση με την ερώτηση του 
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βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Λίμνη της Ορόκλινης έχει προταθεί για ένταξη στο ∆ίκτυο «ΦΥΣΗ 2000» με 
δημοσίευση στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 30 Απριλίου 2009, ενώ 
τα όρια της προτεινόμενης περιοχής έχουν ήδη αποσταλεί για έγκριση στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις 24.11.2009. 

 Όσον αφορά το ∆ιαχειριστικό Σχέδιο της περιοχής, οι διαδικασίες για την 
ετοιμασία του αναμένεται να αρχίσουν εντός του 2010. Σημειώνεται ότι στον 
προϋπολογισμό της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος για το 2010, έχει ληφθεί πρόνοια για 
το Σχέδιο αυτό. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.556, ημερομηνίας 26 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς τον Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών (ημερ. 
02/12/09, αρ. φακ. 23.06.009.04.556) σχετικά με ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη για το πιο πάνω θέμα. Σχετικά 
σας πληροφορώ ότι σύμφωνα με τις δηλώσεις δαπανών της Υπηρεσίας Ασύλου, που 
υποβλήθηκαν προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή προς οριστικοποίηση, για το έτος 2006, 
το ποσό ανήλθε στα €429.066,49 + €4.937,86 τεχνική βοήθεια, ενώ το εγκεκριμένο 
ποσό (allocated amount) από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ανερχόταν στα €908.577,92 
και €30,000 (τεχνική βοήθεια). Για το έτος 2007, το ποσό ανήλθε στα €544.980,35 + 
€8.315,75 τεχνική βοήθεια, ενώ το εγκεκριμένο από την Επιτροπή ποσό, ανερχόταν 
στο €1.500.569,00 και €40,000 (τεχνική βοήθεια). Αξίζει να αναφερθεί ότι η 
συνεισφορά της ΕΕ για τις δράσεις ανέρχεται στο 75% ενώ για την Τεχνική Βοήθεια 
στο 100%. 

2. Σημειώνεται επίσης, ότι οι βασικοί λόγοι για τη σχετικά χαμηλή απορρόφηση 
του εγκεκριμένου ποσού για το έτος 2006, ήταν η μη ύπαρξη ικανοποιητικού αριθμού 
ΜΚΟς και άλλων Οργανισμών για υποβολή προτάσεων/προσφορών για 
χρηματοδότηση από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Προσφύγων και η μη ετοιμότητά τους για 
πλήρη ικανοποίηση των απαιτήσεων του Ταμείου ώστε μέρος των εγκεκριμένων 
πιστώσεων να μη διατεθεί αφού δεν εγκρίθηκε η διάθεσή τους από την Αρμόδια 
∆ιαχειριστική Αρχή και την ΕΕ. 

3.  Για την προγραμματική περίοδο 2007-2013 συστάθηκε η Μονάδα ∆ιαχείρισης 
των Ταμείων Αλληλεγγύης μετά από την έγκριση από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο των 
τεσσάρων Ταμείων Αλληλεγγύης (Ταμεία Εξωτερικών Συνόρων, Ένταξης, 
Επιστροφών και Ευρωπαϊκού Ταμείου Προσφύγων) και σχετική Απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου το Σεπτέμβριο 2008. Η Μονάδα μετά από τη στελέχωσή της 
με το αρμόδιο διοικητικό, γραμματειακό και λογιστικό προσωπικό, ανέλαβε και τις 
δέουσες αρμοδιότητες από την Υπηρεσία Ασύλου για το κλείσιμο του Ευρωπαϊκού 
Ταμείου Προσφύγων για την περίοδο 2006 και 2007. 

4. Πέραν των πιο πάνω και σε ό,τι αφορά την υλοποίηση των δράσεων του 
Ευρωπαϊκού Ταμείου Προσφύγων για την περίοδο 2008-2013 πληροφορείστε ότι στο 
παρόν στάδιο βρίσκεται στην αξιολόγηση των προτάσεων/προσφορών που 
υποβλήθηκαν στα πλαίσια του ετήσιου προγράμματος 2008. Σημειώνουμε ότι η 
επιλέξιμη περίοδος εκτέλεσης των δράσεων του έτους 2008 λήγει στις 30/06/2010 και 
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το ποσό που θα διατεθεί από κοινοτικά κονδύλια είναι €1.588.483,41 (εκ των οποίων 
€141.193,84 τεχνική βοήθεια). Σχετικά αναφέρεται ότι η καθυστέρηση που 
σημειώθηκε οφείλεται στο γεγονός ότι μόλις πρόσφατα (Ιούνιος 2009) συμπληρώθηκε 
η διαδικασία μελέτης και επεξεργασίας του Εγχειριδίου ∆ιαδικασιών των Ταμείων 
Αλληλεγγύης από τις εμπλεκόμενες Υπηρεσίες/Τμήματα. Στη συνέχεια, αφού 
ετοιμάστηκαν τα έγγραφα των Προσφορών/Προτάσεων, η Υπηρεσία Ασύλου 
προχώρησε στην προκήρυξή τους στις αρχές Σεπτεμβρίου. 

5. Σε ό,τι αφορά την πρόοδο υλοποίησης του ετήσιου προγράμματος 2009, αυτή 
θα προωθηθεί άμεσα αφού η σχετική έγκριση του Ετήσιου Προγράμματος από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή στάληκε στις 23/12/2009. Σημειώνουμε ότι η επιλέξιμη 
περίοδος εκτέλεσης των δράσεων του έτους 2009 λήγει στις 30/06/2011 και το ποσό 
που θα διατεθεί από κοινοτικά κονδύλια είναι €1.764.695,43 (εκ των οποίων 
€113.382,18 τεχνική βοήθεια). 

6. Για πλήρη ενημέρωσή σας, σκοπός του Ευρωπαϊκού Ταμείου Προσφύγων 
είναι να υποστηρίξει και να ενθαρρύνει τις προσπάθειες που καταβάλλουν τα Κράτη - 
Μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την υποδοχή των προσφύγων και των 
εκτοπισθέντων και την αντιμετώπιση της υποδοχής αυτής με τη συγχρηματοδότηση 
διαφόρων δράσεων όπως η παροχή δωρεάν νομικών συμβουλών και νομικής 
βοήθειας, η παροχή δωρεάν κοινωνικής αρωγής και ψυχολογικής στήριξης, η 
εκμάθηση της Ελληνικής γλώσσας σε ενήλικους και ανήλικους αιτητές ασύλου, η 
λειτουργία Κέντρου Αποκατάστασης Θυμάτων Βασανιστηρίων κ.ά. 

7.  Βρισκόμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή 
διευκρινήσεις τυχόν χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.558, ημερομηνίας 26 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.558 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, η οποία αποστάληκε με την επιστολή 
σας με ημερομηνία 2.12.2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Για την περιοχή του Κοινοτικού Συμβουλίου Φρενάρους, η οποία 
περιλαμβάνεται στις κοινότητες της υπαίθρου που εμπίπτουν στην περιφέρεια 
Ελεύθερης Αμμοχώστου, δεν θα προωθηθεί η διαδικασία τροποποίησης των 
Πολεοδομικών Ζωνών. Αντίθετα, βρίσκονται σε εξέλιξη οι εργασίες εκπόνησης 
Τοπικού Σχεδίου που προγραμματίζεται να ολοκληρωθούν περί τις αρχές του 
2011, νοουμένου ότι δε θα απαιτηθεί η εκπόνηση περιβαλλοντικής μελέτης. 

(β) Στα πλαίσια της α΄  φάσης της διαδικασίας εκπόνησης του εν λόγω Τοπικού 
Σχεδίου, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως συλλέγει τα απαραίτητα στοιχεία 
μέσω διαβουλεύσεων με τις Τοπικές και άλλες Αρχές, με στόχο την εξαγωγή 
συμπερασμάτων που είναι αναγκαία για τη σύνταξη Προκαταρκτικής Έκθεσης. 
Η αναφερόμενη Έκθεση, η οποία θα περιλαμβάνει ανάλυση των προβλημάτων 
και προοπτικών των περιοχών του υπό εκπόνηση Τοπικού Σχεδίου και θα 
καθορίζει τη γενική χωροταξική στρατηγική που θα ακολουθηθεί, θα υποβληθεί 
στο Πολεοδομικό Συμβούλιο για έγκριση. 

(γ) Κατά την επόμενη φάση της διαδικασίας η κάθε Τοπική Αρχή, τα διοικητικά 
όρια της οποίας εμπίπτουν στην περιοχή του Σχεδίου, θα κληθεί να 
διοργανώσει ανοικτές συγκεντρώσεις, ώστε να καταγραφεί το όραμα της 
τοπικής κοινωνίας για την περιοχή, που θα ληφθεί υπόψη κατά τη διαμόρφωση 



 145

των εισηγήσεων που θα κατατεθούν από την Τοπική Αρχή στα πλαίσια των 
εργασιών του Κοινού Συμβουλίου που έχει διοριστεί από το Υπουργικό 
Συμβούλιο στις 27.10.2009. Θα διεξαχθούν επίσης οι διαβουλεύσεις και 
δημόσια ακρόαση όπως προνοείται στα άρθρα 12Γ και 12∆ του περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.576, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 27 Νοεμβρίου 2009, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος μέσω του προγράμματος LIFE/NATURE, το οποίο 
συγχρηματοδοτήθηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση, έχει προχωρήσει στην ετοιμασία 
∆ιαχειριστικού Σχεδίου για την περιοχή του ∆ικτύου Φύση 2000 - Βουνί Παναγιάς. 

 Για την πλήρη ενημέρωση των κατοίκων της περιοχής και των άλλων φορέων, 
έχει ήδη γίνει παρουσίαση του Σχεδίου στις 10 ∆εκεμβρίου, 2009. 

 Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος θα προχωρήσει στην έκδοση ∆ιατάγματος για 
θεσμοθέτηση των προνοιών του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου, βάσει των διαδικασιών που 
προνοεί ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμος 
153(Ι)/2003. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.582, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 7/12/2009 που αφορά την πιο 
πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Η δημιουργία ανοικτού αγκυροβολίου στη Λεμεσό, για τη στάθμευση σκαφών 
αναψυχής δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

(β)  Σύμφωνα με τον περί ∆ιαχείρισης Χώρων Ελλιμενισμού Σκαφών Αναψυχής 
Νόμο του 2007 (Ν. 46(Ι)/2007) το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού ως «αρμόδια αρχή» δέχεται αιτήσεις για χορήγηση άδειας 
διαχείρισης χώρων ελλιμενισμού σκαφών αναψυχής και για τη ρύθμιση 
συναφών θεμάτων. 

(γ)  Για τη χορήγηση άδειας διαχείρισης χώρου ελλιμενισμού σκαφών αναψυχής 
σύμφωνα με την πιο πάνω νομοθεσία, θα πρέπει να εξασφαλιστούν όλες οι 
απαραίτητες νομοθετικές εγκρίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.584, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 7/12/2009 που αφορά την 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.584 ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2009 του Βουλευτή 
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της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τον περί ∆ιαχείρισης Χώρων Ελλιμενισμού Σκαφών Αναψυχής 
Νόμο του 2007 (Ν.46(Ι)/2007) η αίτηση για χορήγηση άδειας διαχείρισης χώρου 
ελλιμενισμού υποβάλλεται στην αρμόδια αρχή, όπου «αρμόδια αρχή» σημαίνει τον 
Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

(α)  Ενόψει της εν λόγω νομοθεσίας και των προβλεπόμενων σ' αυτή διαδικασιών 
στις 18.6.2007 απεστάλη επιστολή με αρ. φακ. 090/L07/AAMM του 
∆ικηγορικού Γραφείου Χρύση ∆ημητριάδη & Σία προς το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού με την οποία πληροφορούσαν το Υπουργείο για 
την πρόθεση των πελατών τους κ.κ. ALPHA PANARETl PUBLIC LTD για 
υποβολή αίτησης με βάση τα άρθρα 3 και 4 του Νόμου 46(Ι)/2007 περί 
∆ιαχείρισης Χώρων Ελλιμενισμού Σκαφών Αναψυχής για έκδοση από το 
Υπουργικό Συμβούλιο διατάγματος για κήρυξη του χώρου (γη στην τοποθεσία 
ΠΑΧΥΑΜΜΟΣ στην ενορία Κάτω Πάφος, ∆ήμος Πάφος...) ως χώρου 
ελλιμενισμού και εξυπηρέτησης σκαφών αναψυχής καθώς επίσης και για 
εξασφάλιση άδειας από το Υπουργείο για διαχείριση του εν λόγω χώρου. 

(β)  Το Υπουργείο, με επιστολή του με ημερομηνία 22.6.2007 και αρ. φακ. 
8.7.01.31.1.4, σε απάντηση της πιο πάνω επιστολής ανέφερε ότι θα πρέπει να 
υποβληθούν τα στοιχεία που απαιτούνται σύμφωνα με το Νόμο Ν.46(Ι)/2007 
για μελέτη του θέματος. 

(γ)  Στις 28.1.2008, η εταιρεία ALPHA PANARETl PUBLIC LTD απέστειλε επιστολή 
στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για αίτηση άδειας 
∆ιαχείρισης Χώρου Ελλιμενισμού Σκαφών Αναψυχής στην Κάτω Πάφο. 

(δ)  Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού σε απάντηση της πιο 
πάνω επιστολής απέστειλε στην εταιρεία ALPHA PANARETI PUBLIC LTD 
επιστολή με αρ. φακ. 8.7.01.31.1.4, ημερομηνίας 21.2.2008 με την οποία την 
πληροφορούσε ότι το αίτημά τους δεν μπορεί να μελετηθεί καθ’ ότι δεν 
υποβλήθηκαν σύμφωνα με το Νόμο Ν.46(Ι)/2007, μεταξύ άλλων, τα στοιχεία 
που αναφέρονται στο Παράρτημα Ι, Παράγραφος 9 του Νόμου ήτοι όλες οι 
απαραίτητες νομοθετικές εγκρίσεις κλπ. 

(ε)  Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος, ύστερα από αίτηση του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου, με αρ. φακ. ΑΛΚ4/2009 και ημερομηνίας 26.6.2009, 
για την κατασκευή και λειτουργία καταφυγίου σκαφών αναψυχής, της εταιρείας 
ALPHA PANARETI PUBLIC LTD, στην περιοχή Παχιά Άμμος στην Κάτω Πάφο 
απέστειλε επιστολή με αρ. φακ. 61/94 ημερομηνίας 28.7.2009 με την οποία 
κάλεσε στις 10.9.2009 σύσκεψη της Επιτροπής Εκτίμησης Περιβαλλοντικών 
Επιπτώσεων (Νόμος Αρ. 140(Ι)/2005) για μελέτη της ΜΕΕΠ για την κατασκευή 
και λειτουργία καταφυγίου σκαφών αναψυχής της εταιρείας ALPHA PANARETI 
PUBLIC LTD, στην περιοχή ΠΑΧΥΑΜΜΟΣ στην Κάτω Πάφο (ΑΛΚ 4/2006). 

(στ)  Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού σε συνέχεια της πιο 
πάνω σύσκεψης απέστειλε επιστολή, με αρ. φακ. 8.7.01.31.1, 8.7.01.31.1.3/3 
ημερομηνίας 13.11.2009, στην Υπηρεσία Περιβάλλοντος στην οποία αναφέρει 
μεταξύ άλλων ότι: 

(i)       Σύμφωνα με τον περί ∆ιαχείρισης Χώρων Ελλιμενισμού Σκαφών 
 Αναψυχής Νόμο του 2007 (Ν.46(Ι)/2007) «αρμόδια αρχή» σημαίνει τον 
Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και 

(ii)   Η θέση του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι ότι 
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για να μπορέσει να εκδοθεί οποιαδήποτε άδεια ∆ιαχείρισης Χώρου 
Ελλιμενισμού Σκαφών Αναψυχής από τον Υπουργό Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού ως «αρμόδια αρχή» θα πρέπει να 
εξασφαλιστούν όλες οι απαραίτητες νομοθετικές εγκρίσεις σύμφωνα με 
την σχετική προς τούτο Νομοθεσία, τον περί ∆ιαχείρισης Χώρων 
Ελλιμενισμού Σκαφών Αναψυχής Νόμο του 2007 (Ν.46(Ι)/2007). 

 Τέλος αναφέρουμε ότι μέσα στα πλαίσια της εξασφάλισης όλων των 
απαραίτητων νομοθετικών εγκρίσεων θα πρέπει να ληφθούν υπόψη όλα τα δεδομένα 
του προτεινόμενου έργου από τις Αρμόδιες Υπηρεσίες/Τμήματα/Αρχές και να δώσουν 
τις απαραίτητες εγκρίσεις/άδειες/συναινέσεις.  Μεταξύ των αρμοδίων Τμημάτων 
συμπεριλαμβάνονται τα Τμήματα Πολεοδομίας και Οικήσεως, ∆ημοσίων Έργων, 
Υπηρεσία Περιβάλλοντος, Επαρχιακή ∆ιοίκηση, ∆ήμος κ.λ.π.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2009 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.586, ημερομηνίας 2 

∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με 
αρ. 23.06.009.04.586 που στάληκε με την επιστολή σας στις 07/12/2009 και σας 
ενημερώνω για τα πιο κάτω: 

(α)  Η εταιρεία LIASIS SHOELAST CO LTD υπόβαλε στις 27/05/2009 την αίτηση με 
αρ.ΛΕΥ/01122/2009 για χορήγηση πολεοδομικής άδειας για προσθήκη 
μεταλλικού στεγάστρου σε υφιστάμενο εργοστάσιο υποδημάτων. Στις 
30/09/2009 η Πολεοδομική Αρχή (Επαρχιακός Λειτουργός Λευκωσίας 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως) αρνήθηκε τη χορήγηση της πιο πάνω 
άδειας για το λόγο ότι η προτεινόμενη ανάπτυξη δημιουργούσε υπέρβαση στο 
επιτρεπόμενο ποσοστό κάλυψης (αντίγραφο της Γνωστοποίησης άρνησης 
χορήγησης πολεοδομικής άδειας επισυνάπτεται ως Παράρτημα Α). Στις 
17/11/2009 οι αρχιτέκτονες σύμβουλοι της αιτήτριας εταιρείας πληροφόρησαν 
την Πολεοδομική Αρχή ότι το μεταλλικό στέγαστρο είχε κατεδαφιστεί. 

(β)  Στις 30/07/2009 η προαναφερθείσα εταιρεία υπόβαλε την αίτηση με 
αρ.ΛΕΥ/1682/2009 για αλλαγή χρήσης μέρους εργοστασίου κατασκευής 
υποδημάτων σε κατασκευή σολών υποδημάτων. Η Πολεοδομική Αρχή 
λαμβάνοντας υπόψη ότι η αιτούμενη ανάπτυξη είχε συντελεστεί προ πολλού, 
καθώς και τα αποτελέσματα μελέτης που εκπονήθηκε με θέμα την οχληρία που 
προκαλείται από τη λειτουργία του εργοστασίου στις παρακείμενες κατοικίες, 
αρνήθηκε τη χορήγηση της αιτούμενης άδειας για τους λόγους που 
αναφέρονται στη Γνωστοποίηση άρνησης χορήγησης πολεοδομικής άδειας, 
αντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται ως Παράρτημα Β. 

(γ)  Ενόψει των ανωτέρω σημειώνεται ότι τυχόν επαναλειτουργία του υπό αναφορά 
εργοστασίου για την κατασκευή σολών υποδημάτων θα ήταν αυθαίρετη και 
παράνομη. Η λειτουργία όμως του εργοστασίου για την κατασκευή 
υποδημάτων καλύπτεται από άδεια οικοδομής με αρ.Ε24590, ημερομηνίας 
09/08/2009. Σημειώνεται ότι η προτεινόμενη ανάπτυξη θα μπορούσε να 
χωροθετηθεί μόνο σε Βιομηχανική Ζώνη Κατηγορίας Α. 

(δ)  Το θέμα της επιστολής του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
προς τον ∆ιευθυντή Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, έχει ήδη απαντηθεί 
με την ταυτάριθμη επιστολή μου με ημερομηνία 30/11/2009.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
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Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερχόμαστε τώρα στο Κεφάλαιο Τέταρτο.   

 Ναι, κύριε Χατζηγιάννη, θέλετε να πείτε κάτι; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

Είναι σχετικά με την εγγραφή θέματος στο Κεφάλαιο Τέταρτο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Για το Κεφάλαιο Τέταρτο, τι;  Για την πρόταση την οποία εκάμετε; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω διαβιβάσει εισήγηση για εγγραφή θέματος σχετικά με την 
Αμμόχωστο στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  Πραγματικά, εκφράζω τη λύπη μου για το ότι ένα 
συνταγματικό δικαίωμα κάποιου βουλευτή φαίνεται να μη γίνεται σεβαστό σε κάποιο 
άλλο επίπεδο.  Θεωρώ ότι η απόφαση για την έγκριση ή την απόρριψη ανήκει καθαρά 
στην ολομέλεια.  Και, επειδή το θέμα έχει μια σχετική προϊστορία και έχει συζητηθεί σε 
επιτροπή, δε βλέπω να δικαιολογείται η μη εγγραφή του θέματος.  Εν πάση όμως 
περιπτώσει, σεβαστή η απόφαση της ολομέλειας, αν και εφόσον αποφασίσει 
διαφορετικά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, παρότι έκαμα εξαίρεση για την όλη διαδικασία, κανονικά θα ήθελα να 
δώσω το λόγο στον κ. Πουργουρίδη, πριν να τοποθετηθώ εγώ ως προεδρείο, ή στον 
κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, διότι σήμερα το θέμα το έχουμε δει.  Σίγουρα, δεν είναι 
πρόθεση κανενός να αφαιρέσει συνταγματικά δικαιώματα από κανένα βουλευτή, από 
την άλλη πλευρά όμως υπάρχουν και κάποιες διαδικασίες που έχουμε πει ότι θα 
πρέπει να εφαρμόζονται, έτσι που να υπάρχει και μια ομαλή διεξαγωγή των 
συζητήσεων.  Έχει ήδη ληφθεί απόφαση το θέμα να παραπεμφθεί στην επιτροπή 
Εξωτερικών με το κάλεσμα όλων των εμπλεκομένων και τίποτε δεν εμποδίζει, όταν 
ολοκληρώσει τη διαδικασία της η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, το θέμα, αν 
κριθεί αναγκαίο, να απασχολήσει και την ίδια την ολομέλεια.  Άρα, είναι μια διαδικασία 
και πιο εύρυθμης λειτουργίας των διαδικασιών, χωρίς να αφαιρείται κανένα δικαίωμα 
από κανέναν. 

 Κύριε Πουργουρίδη, θα ήθελα όμως να ακούσω και τη δική σας άποψη.  

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στη σύσκεψη αρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων η δική μας 
κοινοβουλευτική ομάδα επέμενε έντονα και φορτικά να εγγραφεί το θέμα στο 
Κεφάλαιο Τέταρτο της ολομέλειας για σκοπούς συζήτησης.  Οι άλλες πλευρές 
ανέπτυξαν μία επιχειρηματολογία που έλεγε ότι θα είναι προτιμότερο να εξεταστεί το 
θέμα από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών πρώτα, για να υπάρξουν και 
συγκεκριμένες εισηγήσεις, έτσι που το θέμα να έχει καλύτερα αποτελέσματα.  Παρά 
τις αντιδράσεις μας, η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα συγκατένευσε διά του 
κοινοβουλευτικού της εκπροσώπου στη διαδικασία αυτή και επομένως είμεθα 
υποχρεωμένοι τα συμφωνηθέντα να τα τηρήσουμε.  Σέβομαι, κατανοώ τα όσα είπε ο 
συνάδελφος Χατζηγιάννη.  Άλλωστε, εκ μέρους του και για λογαριασμό του ανθρώπου 
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που ενέγραψε το θέμα, έδωσα μία μάχη στη σύσκεψη αρχηγών και εκπροσώπων μαζί 
με το συνάδελφο Αβέρωφ Νεοφύτου, για να επιτύχουμε να πείσουμε τις άλλες 
πλευρές να οδηγηθεί το θέμα στην ολομέλεια και έγινε αυτό το οποίο προανέφερα.  
Νομίζω, για να διατηρήσουμε το κύρος του θεσμού των συσκέψεων των αρχηγών και 
εκπροσώπων των κομμάτων, πρέπει το θέμα να πάει όπως έχει αποφασιστεί και 
νομίζω ότι στο τέλος η συζήτηση, όπως το θέλει ο αγαπητός συνάδελφος εξ 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννη, μπορεί να είναι και πολύ πιο επιτυχής.  Αφού 
το θέμα επανεξεταστεί, διότι ήταν και παλαιότερα στην επιτροπή Εξωτερικών, με τα 
νέα δεδομένα πλέον από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και εντός 
σύντομου χρονικού διαστήματος να είναι πάλι ενώπιον της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Με την παρατήρηση -και με όλο το σεβασμό προς το προεδρείο- ότι δεν είναι 
τώρα η ώρα να συζητήσουμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το ξέρω, κύριε Συλλούρη, το είπα προηγουμένως! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τίθεται και θέμα διαδικασίας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τέλος πάντων, αντιπαρέρχομαι τούτο, όπως αντιπαρέρχομαι και το ότι ο κ. 
Πουργουρίδης έδωσε μάχη στη σύσκεψη των αρχηγών.  Εγώ είχα την εντύπωση ότι η 
άτυπη σύσκεψη των αρχηγών, όπως έχει καθιερωθεί, είναι για να υπάρξει 
συνεννόηση μεταξύ μας για την καλύτερη λειτουργία της Βουλής και μέσα σ’ αυτά τα 
πλαίσια εξετάστηκε το θέμα.  Καμία άρνηση δεν υπήρξε από κανέναν να συζητηθεί το 
θέμα, αντίθετα συζητήθηκε το ποιος είναι ο καλύτερος τρόπος, ο πιο παραγωγικός 
τρόπος και αποτελεσματικός τρόπος να συζητηθεί το θέμα.  Και άρα, το θέμα νομίζω 
είναι θέμα εσωτερικό της κοινοβουλευτικής ομάδας πλέον του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, έθθα δώσω συνέχεια, κύριε Χατζηγιάννη.  Ε, νομίζω η συζήτηση έχει 
εξαντληθεί.  Υπήρξε διευκρίνιση και από μέρους του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου 
σας, υπήρξε η τοποθέτηση από το προεδρείο, νομίζω είναι ανώφελη η συζήτηση αυτή.  
∆εν απορρίφθηκε το θέμα σας!   

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Να προσθέσω κάτι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να προσθέσετε τι; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Να προσθέσω, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Επειδή δε θα ήθελα να συμφωνήσω καθόλου με το συνάδελφο ότι είναι θέμα 
εσωτερικό της κοινοβουλευτικής μου ομάδας, αντίθετα έχουν δοθεί όλες οι εξηγήσεις 
και όλο το περιεχόμενο της συζήτησης πάνω.  Ωστόσο όμως, αισθάνομαι πολύ 
άσχημα να μην υπερασπιστώ το συνταγματικό μου δικαίωμα.  Η υπεράσπιση του 
συνταγματικού μου δικαιώματος είναι η απόφαση να ληφθεί από την ολομέλεια.  
Ωστόσο όμως, αν και εφόσον πάρουμε κάποιες διαβεβαιώσεις ότι το θέμα θα έρθει σε 
κάποιο χρονικό πλαίσιο σωστό και εφικτό, τότε θα μπορούσα να συναινέσω, 
αλλιώτικα θεωρώ ότι είναι επιβεβλημένο η απόφαση να παρθεί από την ολομέλεια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω, κύριε Χατζηγιάννη, ελληνικά έχουμε μιλήσει!  Είναι σαφής η διάθεση.  
Θα πάει στην επιτροπή Εξωτερικών και τίποτε δεν εμποδίζει να έρθει το θέμα στην 
ολομέλεια, αφού ολοκληρωθεί η διαδικασία η συγκεκριμένη.  Κανείς δεν είναι εναντίον. 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, έχετε κάτι επιπρόσθετο;   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βλέπω ότι συνεχίζεται η συζήτηση.  Λυπούμαι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έκλεισε η συζήτηση. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αν έκλεισε η συζήτηση, θα αποσύρω το λόγο…  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έκλεισε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …θα αφαιρέσω το λόγο από τον εαυτό μου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έκλεισε η συζήτηση. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

 ∆ε θα πω τίποτε, αλλά νοουμένου ότι δε θα συνεχιστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θα συνεχιστεί. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆ιότι δεν μπορεί να λέμε ό,τι θέλουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Πάμε στο πρώτο θέμα του Κεφαλαίου Τέταρτου, που τιτλοφορείται «Το 
πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η ανάγκη αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco 
και Laakso και η περαιτέρω συμβολή της κυπριακής Βουλής στην προώθηση της 
επίλυσης του προβλήματος».  Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα 
Αγγελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας.   

 Θα ’θελα να δώσω το λόγο στον πρόεδρο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, Γιαννάκη Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο Μεχμέτ Αλί Ταλάτ υπήρξε αρκούντως αποκαλυπτικός κατά την έναρξη των 
απευθείας διαπραγματεύσεων.  «∆εν υπάρχουν έποικοι στην Κύπρο», δήλωσε με 
κομπορρημοσύνη.  «Έχουν κυπροποιηθεί». αυτή ήταν η ακριβής έκφραση.  Και σε 
επιβεβαίωση των τουρκικών προθέσεων αρνήθηκε τη σύσταση Ομάδας Εργασίας για 
το θέμα των εποίκων.  Βέβαια, το θέμα του εποικισμού ως πρακτική αλλοίωσης του 
δημογραφικού χαρακτήρα κατεχομένων εδαφών έχει αντιμετωπιστεί από τη διεθνή 
κοινότητα κατά τρόπο σαφή και μη επιδεχόμενο οιασδήποτε δόλιας αμφισβήτησης. 

 Η Σύμβαση της Γενεύης του 1949 καθόρισε ως “έγκλημα πολέμου” τη 
μεταφορά πληθυσμού σε στρατιωτικά κατεχόμενα εδάφη από την κατέχουσα δύναμη.  
Καμιά λοιπόν παραμόρφωση της αλήθειας, καμιά διαστροφή της πραγματικότητας, 
καμιά στρεψόδικος συμπεριφορά του Ταλάτ και της κατοχικής Τουρκίας δεν είναι 
δυνατό να συσκοτίσουν την αδιαμφισβήτητη πραγματικότητα, που κραυγάζει ότι η 
μεταφορά Τούρκων από την Τουρκία και η εγκατάστασή τους στην κατεχόμενη 
περιοχή της Κύπρου εντάσσεται στα πλαίσια της πολιτικής της Άγκυρας για αλλοίωση 
της εθνολογικής σύστασης του πληθυσμού της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Ο Τούρκος καθηγητής Νιχάτ Ερίμ σε μια έκθεσή του για την Κύπρο προς την 
τουρκική κυβέρνηση, με ημερομηνία 24 Νοεμβρίου 1956, αναφέρει:  «Επειδή σε μια 
δεδομένη στιγμή μέσα στη ροή της ιστορίας ένας πληθυσμός σε σύγκριση με τον άλλο 
πληθυσμό έχει υπερτερήσει κατά εκατό ή διακόσιες χιλιάδες, δεν είναι επαρκής λόγος 
να καθορίσει την αιώνια τύχη μιας μεγαλονήσου, όπως είναι η Κύπρος.  ∆εν μπορεί 
να την καθορίσει και μάλιστα, αν λάβει κανείς υπόψη του ότι ένα τέτοιο νησί μπορεί να 
αποτελέσει έναν τρομακτικό κίνδυνο για την ασφάλεια μιας χώρας -είκοσι πέντε 
εκατομμυρίων ήταν τότε- όπως είναι η Τουρκία.  Για την ασφάλεια της Τουρκίας, η 
Κύπρος είναι ένα γεωγραφικό δεδομένο το οποίο δεν είναι δυνατό να παραγνωρισθεί».  
Και, εισηγούμενος την προώθηση της λύσης της προσάρτησης της Κύπρου στην 
Τουρκία, ο Νιχάτ Ερίμ αναφέρει ότι, «ως προπαρασκευαστικό στάδιο, πρέπει να 
συλλεγούν στοιχεία που να αποδεικνύουν ότι η πλειοψηφία της ιδιοκτησίας της γης 
στην Κύπρο ανήκει στους Τούρκους, ότι πρέπει να συνταχθεί δημογραφικός χάρτης 
που να καθορίζει τον αριθμό των Τούρκων του νησιού σε κάθε πόλη και χωριό και 
ακόμα πως πρέπει να συλλεγούν οι καλύτερες δυνατές πληροφορίες για τους 
Κυπρίους της Τουρκίας και γενικά όσους βρίσκονται εκτός Κύπρου για την περίπτωση 
του εποικισμού από το 1956.  Μετά το πραξικόπημα και την τουρκική εισβολή δεν 
υπήρχε βέβαια ανάγκη για προσχήματα με επιστροφή δήθεν Τουρκοκυπρίων.  Ο 
εποικισμός μετά το 1974 πήρε τη μορφή ενός καλά οργανωμένου σχεδίου που 
αποβλέπει σταθερά στην αλλοίωση των πληθυσμιακών δεδομένων με τελικό στόχο 
την ανατροπή τους. 

 Η “Economist”, στις 4 Σεπτεμβρίου 1976, έγραφε:  «Ο προφανής στόχος της 
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Τουρκίας είναι να μετατρέψει τη βόρεια Κύπρο σε μια επαρχία της Τουρκίας.  Ο 
δημογραφικός εκτουρκισμός του βορρά σύντομα θα είναι πλήρης.  Πόλεις και χωριά, 
όπως η Κερύνεια και η Λάπηθος, που παρέμεναν κενά μέχρι πρόσφατα είναι τώρα 
γεμάτα από εποίκους από την Τουρκία».  Ο Φαζίλ Κουτσιούκ γράφει στη “Χαλκίν Σεσί” 
το 1978 και τα εξής:  «Αυτοί οι έποικοι, που δε σεβάστηκαν το νόμο στα αρχικά τους 
χωριά, εκάμαν τους για τετρακόσια χρόνια κατοίκους αυτού του νησιού να ξερνούν 
αίμα.  Όλοι αυτοί έχουν συγκεντρωθεί μαζί και πολλά ανατολίτικα σουλτανάτα 
δημιουργήθηκαν σε πολλά από τα χωριά μας.  Καλούμε την κυβέρνηση να μη 
μετατρέψει αυτό το νησί σε τάφο». Εννοούσε την καλούμενη “κυβέρνηση” του 
ψευδοκράτους. 

 Από τότε έχουν περάσει τριάντα δύο ολόκληρα χρόνια.  Ο εποικισμός εντάθηκε 
και μετεξελίχθηκε σε μια οργανωμένη επιχείρηση πλήρους ανατροπής των 
πληθυσμιακών δεδομένων της Κύπρου.  Το θέμα του εποικισμού, ενταγμένο στην 
ευρύτερη επιδρομική πολιτική της Τουρκίας, αποτελεί την πιο απτή απόδειξη των 
στόχων της, την απογυμνώνει από κάθε ψεύτικη δικαιολογία και την τοποθετηθεί στο 
εδώλιο του παραβάτη ρητών κανόνων του διεθνούς δικαίου.  Οι αβάστακτα 
υποκριτικές αιτιάσεις Ταλάτ περί “κυπροποίησης” των εποίκων και η άρνησή του να 
αποδεχθεί τη σύσταση Ομάδας Εργασίας για τον εποικισμό υπογραμμίζουν τις δικές 
μας βαρύτατες ευθύνες για την αποκάλυψη και στηλίτευση διεθνώς της εγκληματικής 
συμπεριφοράς της Τουρκίας στην Κύπρο.  Ας μην ξεχνούμε πως η προπαγανδιστική 
μηχανή της Τουρκίας εργάζεται ασταμάτητα και ύπουλα για τη διαστροφή της 
αλήθειας και την απόκρυψη των ενοχών της και η δική μας ολιγωρία θα είναι 
ασυγχώρητη. 

 Η σημαντική έκθεση του Ισπανού βουλευτή Cuco ήδη από το 1991 αναφέρει με 
σαφήνεια:  «∆ιαμόρφωσα το συμπέρασμα, από τις συνομιλίες μου με όλα τα 
ενδιαφερόμενα μέρη, πως η εγκατάσταση Τούρκων εποίκων στο βόρειο τμήμα της 
Κύπρου είναι αδιαφιλονίκητο γεγονός.  Οι έποικοι…»   

(Θόρυβος στην αίθουσα)  

 Συνάδελφοι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 «Οι έποικοι αναφέρθηκαν από όλους με όσους συνομίλησα». 

 Όμως και αποφάσεις του ΟΗΕ καταδίκασαν την αλλοίωση των πληθυσμιακών 
δεδομένων στην Κύπρο.  Στην απόφαση 3395 της 20ής Νοεμβρίου 1975, στην 
παράγραφο 6 η Γενική Συνέλευση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών «απαιτεί από 
όλα τα μέρη να αποφύγουν μονομερείς πράξεις κατά παράβαση της απόφασης 3212, 
συμπεριλαμβανομένων και αλλαγών της δημογραφικής διάρθρωσης της Κύπρου».  
Και στην απόφαση 33/15 της 9ης Νοεμβρίου 1978 η Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ 
«αποδοκιμάζει επίσης μονομερείς πράξεις που μεταβάλλουν τη δημογραφική 
διάρθρωση της Κύπρου».  Το ίδιο επανέλαβε η Γενική Συνέλευση στην απόφαση 
34/30 στις 20 Νοεμβρίου 1979 και στην απόφαση 37/253 το 1983.  Στο δε ψήφισμα 
της Υποεπιτροπής για την Πρόληψη ∆ιακρίσεων και την Προστασία Μειονοτήτων της 
2ας Σεπτεμβρίου 1987 εκφράζεται ανησυχία για την πολιτική και πρακτική της 
εγκατάστασης εποίκων στα κατεχόμενα εδάφη της Κύπρου, που συνιστούν μορφή 
αποικισμού και απόπειρα παράνομης μεταβολής της δημογραφικής διάρθρωσης της 
Κύπρου.   
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 Στην έκθεση του ειδικού εισηγητή Laakso στην Επιτροπή Μετανάστευσης, 
Προσφύγων και  ∆ημογραφίας της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης του 2003, στην οποία έγινε ήδη αναφορά από τον εισηγητή του θέματος κ. 
Ανδρέα Αγγελίδη, διαπιστώνεται πέραν πάσης λογικής αμφιβολίας «η ύπαρξις μιας 
μεγάλης και συνεχούς ροής Τούρκων-εποίκων από την Τουρκία προς το κατεχόμενο 
τμήμα της Κύπρου». 

 Το θέμα του εποικισμού και η ανάγκη αποχώρησής τους από την Κύπρο, έστω 
και κατά έμμεση διατύπωση με αναφορά σε “αποχώρηση ξένων στρατιωτικών 
δυνάμεων και στοιχείων”, εντοπίζεται και σε έγγραφα που κατέθεσε ο γενικός 
γραμματέας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για προώθηση των 
διαπραγματεύσεων για λύση του Κυπριακού.  Τέτοιες αναφορές υπάρχουν στα Σημεία 
Εργασίας της Βιέννης του 1984, στο ενοποιημένο Σχέδιο Πλαισίου Συμφωνίας του 
∆εκεμβρίου του 1985, στην ημερήσια διάταξη των εκ του σύνεγγυς συνομιλιών του 
Νοεμβρίου του 1984, στο ενοποιημένο Σχέδιο Πλαισίου Συμφωνίας του Μαρτίου του 
1986.  Καμιά αναφορά στο θέμα των εποίκων δεν έγινε στην εναρκτήρια δήλωση 
Κουεγιάρ και στις Ιδέες Κουεγιάρ του 1989 ούτε στη ∆έσμη Ιδεών Γκάλι του 1992.  Το 
θέμα επαναφέρεται στην έκθεση του γενικού γραμματέα του 1992, στην παράγραφο 
21 με το διπλωματικό βέβαια χαρακτηρισμό των εποίκων ως “μεταναστών”.  Στο 
απορριφθέν από τη συντριπτική πλειοψηφία του κυπριακού ελληνισμού το 2004 
Σχέδιο Ανάν, ενώ δε γίνεται καμιά αναφορά σε εποίκους, όπως σωστά έχει αναφερθεί, 
επιχειρήθηκε, μέσω κολοσσιαίας παρανομίας και καταπάτησης του διεθνούς δικαίου, 
η απονομή υπηκοότητας και η νομιμοποίηση της παραμονής τους στην Κύπρο.   

 Είναι κατάδηλο ότι η Τουρκία παραβιάζει κατά συρροήν και κατ’ εξακολούθησιν 
τη Σύμβαση της Γενεύης του 1949, που προβλέπει ρητά στο άρθρο 49, παράγραφος 
6 το εξής:  «Η κατέχουσα δύναμις δε δύναται να εξορίσει ή να μεταφέρει μέρος του 
δικού της άμαχου πληθυσμού εις το κατεχόμενο υπ’ αυτής έδαφος».  Αλλά και το 
∆ίκαιο των Ενόπλων Συρράξεων επιβάλλει ρητά στην κατοχική δύναμη την 
υποχρέωση να λάβει μέτρα για την παρεμπόδιση οποιωνδήποτε αλλαγών στο 
κατεχόμενο έδαφος θα παρεμπόδιζαν μια οποιαδήποτε τελική διευθέτηση, άρθρο 30 
της Τέταρτης Σύμβασης της Γενεύης.  Μια τέτοια δημογραφική αλλαγή όπως είναι 
αυτή που συντελείται με τον εποικισμό στην κατεχόμενη Κύπρο είναι προφανώς 
εμπόδιο σε οποιαδήποτε διαπραγμάτευση για λύση του Κυπριακού.  Όμως το 
έγκλημα του εποικισμού ως παραβίαση κανόνων του διεθνούς δικαίου θεμελιώνεται 
και από τους Κανονισμούς της Χάγης του 1907, όπως και από το γενικό διεθνές δίκαιο. 

 Το άρθρο 146 της Σύμβασης της Γενεύης περιλαμβάνει και την υποχρέωση 
πρόσαψης κατηγοριών για παραβιάσεις της σύμβασης, όπως προβλέφθηκε από το 
Πρώτο Πρωτόκολλο, το οποίο κυρώθηκε από το Νόμο 43/79 της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Το άρθρο 85 του Πρώτου Πρωτοκόλλου ρητά αναφέρει ως εγκλήματα 
πολέμου τη «μεταφορά από την κατοχική δύναμη μέρους του αστικού της πληθυσμού 
στο κατεχόμενο υπ’ αυτής έδαφος, απέλαση ή μεταφορά του συνόλου ή μέρους του 
πληθυσμού του κατεχόμενου εδάφους εντός ή εκτός του εδάφους αυτού κατά 
παράβαση του άρθρου 49 της Τέταρτης Σύμβασης». 

 Είναι φανερό, από τα όσα έχουν αναφερθεί, ότι ο εποικισμός αποτελεί στην 
Κύπρο μια κραυγαλέα διεθνή παρανομία της Τουρκίας.  Αποτελεί ταυτόχρονα άμεση 
απειλή για την ιστορική συνέχεια του ελληνισμού στην Κύπρο.  Καμιά 
διαπραγμάτευση για λύση του Κυπριακού δεν μπορεί να παραγνωρίζει το τεράστιο 
πρόβλημα του εποικισμού.  Η άρνηση του Ταλάτ να αποδεχθεί τη σύσταση Ομάδας 
Εργασίας για τον εποικισμό στα πλαίσια των απευθείας διαπραγματεύσεων αποτελεί 
αδιαμφισβήτητη απόδειξη των τουρκικών σχεδιασμών.  Η δε απαίτηση που περιέχεται 
στο πρόσφατο απαράδεκτο έγγραφο που κατέθεσε η τουρκική πλευρά, ο κ. Ταλάτ ως 
κομιστής της Τουρκίας στις απευθείας διαπραγματεύσεις, ότι όλοι οι Τούρκοι υπήκοοι, 
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όχι μόνο οι έποικοι, πρέπει να έχουν δικαιώματα Ευρωπαίων πολιτών και να 
απολαύουν των τεσσάρων βασικών ελευθεριών πριν από την ένταξη της Τουρκίας 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση -αν ενταχθεί κάποτε η Τουρκία στην Ευρωπαϊκή Ένωση- 
αποτελεί αδιαμφισβήτητο τεκμήριο των τουρκικών προθέσεων, για να έχει στην 
πραγματικότητα ο κυπριακός ελληνισμός ημερομηνία λήξης σ’ αυτά τα χώματα.  ∆ιότι 
θα πρόκειται περί “αλεξανδρεττοποίησης” ασφαλώς της Κύπρου από την Τουρκία, αν 
διανοηθούμε να συζητήσουμε καν αυτή τη θρασύτατη απαίτηση της Τουρκίας.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Καθήκον και της κυβέρνησης και της Βουλής είναι η συνεχής καταγγελία της 
Τουρκίας σε κάθε προσφερόμενο διεθνές και ευρωπαϊκό βήμα για το συνεχιζόμενο 
έγκλημα του εποικισμού.  Καλούμε από αυτό το βήμα τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας 
να επαναφέρει τη θέση για συζήτηση του μέγιστου θέματος του εποικισμού στις 
διαπραγματεύσεις και μάλιστα, όπως κατ’ επανάληψη έχουμε τονίσει, κατά 
προτεραιότητα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο Ομήρου. 

 Το βήμα έχει τώρα ο Νικόλας Παπαδόπουλος εκ μέρους του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος.   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τις τελευταίες ημέρες η κοινωνία μας βιώνει πρωτοφανή συμβάντα και 
ασύλληπτα γεγονότα.  Στυγερά εγκλήματα τα οποία είναι πρωτόγνωρα για τα 
κυπριακά δεδομένα.  Και ως συνεπακόλουθο η κοινή γνώμη της Κύπρου άρχισε να 
διακατέχεται από ένα ευρύτερο συναίσθημα ανησυχίας, αβεβαιότητας, αλλά και 
ανασφάλειας.  Είναι λοιπόν χρήσιμο και ωφέλιμο το ότι συζητείται αυτή ειδικά την 
περίοδο στην ολομέλεια αυτού του σώματος μία πτυχή του κυπριακού προβλήματος 
που άμεσα έχει να κάνει με την ασφάλεια της κυπριακής πολιτείας σε μία μετά τη λύση 
εποχή.   

 Το πρόβλημα του εποικισμού είναι ίσως ένα από τα δυσκολότερα, σίγουρα 
είναι ένα από τα πιο ευαίσθητα και τα πλέον κρίσιμα προβλήματα, τα οποία στο 
σύνολό τους συντελούν και συναποτελούν τον περίπλοκο ιστό και πλέγμα ζητημάτων 
που συνοπτικά αποκαλούμε “κυπριακό πρόβλημα”. 

 Το περίεργο είναι πως το πρόβλημα του εποικισμού, τουλάχιστο στην 
περιγραφή του, είναι ιδιαίτερα απλό.  Πάγια θέση της πλευράς μας από το 1974 μέχρι 
σήμερα, η οποία υιοθετήθηκε και από τις Εκθέσεις Cuco και Laakso, τις οποίες 
συζητάμε σήμερα, είναι πως ο εποικισμός ή καλύτερα η εισαγωγή Τούρκων υπήκοων 
από την Τουρκία στις κατεχόμενες περιοχές, όπως αυτή έχει προωθηθεί και 
εφαρμοστεί στα κατεχόμενα, συνιστά έγκλημα πολέμου κατά παράβαση του άρθρου 
49(6) της Τέταρτης Συνθήκης της Γενεύης, την οποία έχει επικυρώσει και η Τουρκία 
και η οποία προνοεί πως «η κατοχική δύναμη δεν πρέπει να μεταφέρει το δικό της 
πληθυσμό στις κατεχόμενες περιοχές».   

 Περαιτέρω, τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών με αρ. 33/15 του 1978, 24/30 
του 1979, 37/253 του 1983 έχουν καταδικάσει τον τουρκικό εποικισμό 
επαναλαμβάνοντας πως «εκφράζεται δυσφορία για όλες τις μονομερείς ενέργειες που 
έχουν ως στόχο τη δημογραφική αλλοίωση του νησιού». 
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 Η Έκθεση Cuco του 1991 καταλήγει στο συμπέρασμα πως ο δημογραφικός 
χαρακτήρας της Κύπρου έχει αλλοιωθεί σημαντικά ως αποτέλεσμα της εισαγωγής 
εποίκων από την Τουρκία.  Κατά τον κ. Cuco τον Αύγουστο του 2002 ο αριθμός των 
εποίκων ανερχόταν σε 115 000 άτομα.  Σημειώνεται πως δεν επετράπη στον κ. Cuco 
να εισέλθει στα κατεχόμενα και να πάρει στοιχεία από τις αρμόδιες “αρχές” γι’ αυτή 
του την έκθεση.  Έκτοτε φυσικά ο αριθμός έχει πολλαπλασιαστεί.   

 Ο Φινλανδός βουλευτής Laakso συμπλήρωσε το 2003 πως «ο αριθμός των 
εποίκων έχει ξεπεράσει τον αριθμό των Τουρκοκυπρίων».  Σημείωσε δε πως οι 
έποικοι προκαλούν κοινωνικά και πολιτειακά προβλήματα στους ίδιους τους 
Τουρκοκυπρίους.   

 Το 2003 το Συμβούλιο της Ευρώπης, ακολουθώντας τις εισηγήσεις των δύο 
προαναφερθέντων εισηγητών, απέρριψε τον ισχυρισμό πως οι Τούρκοι υπήκοοι οι 
οποίοι έχουν μεταβεί στα κατεχόμενα είναι “εποχιακοί εργάτες”, όπως ισχυριζόταν η 
Τουρκία.   

 Το πρόβλημα όμως του εποικισμού καθίσταται δύσκολο και περίπλοκο όχι 
επειδή είναι δύσκολο να το διαπιστώσεις, αλλά ακριβώς επειδή η Τουρκία, ο διεθνής 
παράγοντας και δυστυχώς οι διάφοροι δήθεν ουδέτεροι διαμεσολαβητές δεν 
αντιμετωπίζουν το πρόβλημα του εποικισμού ως τέτοιο και σίγουρα δε θέλουν να το 
λύσουν ως τέτοιο, αλλά επιθυμούν να το εξαφανίσουν παραγνωρίζοντας και 
αγνοώντας βασικές αρχές του διεθνούς δικαίου.  Επομένως, το πρόβλημα είναι 
εύκολο στην περιγραφή του, δύσκολο όμως στην επίλυσή του.  Και ακριβώς, επειδή 
διαπιστώνεται μία συστηματική κακοπροαίρετη σκοπιμότητα από πλευράς του 
διεθνούς παράγοντα να παραγνωρίσει την ουσία του προβλήματος και να σκουπίσει 
και αυτό το ζήτημα κάτω από το χαλάκι, πρέπει η πλευρά μας να είναι ιδιαίτερα 
προσεκτική στους δικούς της χειρισμούς.   

 ∆υστυχώς, πρόσφατα υποπέσαμε σε ολισθήματα που έχουν δυσχεράνει τη 
διαπραγματευτική μας τακτική γύρω από αυτό το θέμα.  Ένα παράδειγμα:  Η 
τουρκοκυπριακή πλευρά επιμένει, όπως επέμενε πάντα, πως όλες οι πράξεις του 
ψευδοκράτους θα πρέπει να αναγνωριστούν σε περίπτωση λύσης του Κυπριακού, 
περιλαμβανομένων και όλων των ληξιαρχικών πράξεων και όλων των χορηγήσεων 
υπηκοότητας του ψευδοκράτους.   

 ∆υστυχώς η πλευρά μας, για λόγους που δε μας έχουν επεξηγηθεί μέχρι 
σήμερα, στα πλαίσια των γενναιόδωρων προσφορών μας, επέλεξε να υιοθετήσει λέξη 
προς λέξη σχετική πρόνοια του Σχεδίου Ανάν και συγκεκριμένα το άρθρο 12 του 
σχεδίου, το οποίο προνοούσε ότι «θα αναγνωριστούν όλες οι νομοθετικές, 
εκτελεστικές και δικαστικές πράξεις των συνιστώντων κρατιδίων, δηλαδή και του 
τουρκοκυπριακού συνιστώντος κρατιδίου, πριν από τη λύση».   

 Η προηγούμενη κυβέρνηση πολέμησε με νύχια και με δόντια, για να αποτρέψει 
τη συμπερίληψη της συγκεκριμένης πρόνοιας στο Σχέδιο Ανάν, η οποία ήταν 
έμπνευσις του λόρδου Χάνεϊ, αλλά τελικά μας επιβλήθηκε από τον κ. Ντε Σότο διά της 
μεθόδου της επιδιαιτησίας.  ∆υστυχώς, η νυν διαπραγματευτική μας ομάδα υπέβαλε 
τη συγκεκριμένη πρόνοια ως δική μας εισήγηση.  Αυτή η επικίνδυνη ρύθμισις δηλαδή 
περιλήφθηκε στα δικά μας έγγραφα που υποβλήθηκαν στο τραπέζι των 
διαπραγματεύσεων.  Πέραν του ότι αυτή η συγκεκριμένη αναφορά οδηγεί στην 
αναγνώριση, επειδή μιλάμε για τις τρεις εξουσίες κράτους, ως συνεπακόλουθο της 
αναγνώρισης μιλάμε πλέον και για παρθενογένεση, επειδή, αν υπάρχει κι άλλο κράτος 
πριν από τη λύση, ε, δεν μπορούμε να μιλάμε για συνέχιση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Μιλάμε για μία νέα κατάσταση, για ένα συνεταιρισμό δύο κρατών.  Και 
επιπρόσθετα τονίζεται πως μέσα σ’ αυτές τες πράξεις, κάτι που αφορά άμεσα την 
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παρούσα συζήτηση, περιλαμβάνονται και οι υπηκοότητες των Τούρκων εποίκων.   

 Όταν επισημάνθηκε αυτός ο κίνδυνος στο Εθνικό Συμβούλιο, η 
διαπραγματευτική μας ομάδα προς τιμήν της αναγνώρισε την αναγκαιότητα 
ανασκεύασης αυτής της πρόνοιας και προσπάθησε να την περιορίσει.  ∆υστυχώς 
όμως σε αυτή την προσπάθεια αντέδρασε η τουρκοκυπριακή διαπραγματευτική 
ομάδα.  Εξάλλου, ο κ. Ταλάτ μάς επανέφερε ακριβώς την ίδια εισήγηση στες 
προτάσεις που κατέθεσε πριν από λίγες μέρες, στα πλαίσια των εντατικών 
διαπραγματεύσεων.  Η τουρκοκυπριακή πλευρά, η Τουρκία επιμένει και τώρα, όπως 
επέμενε πάντα, στην αναγνώριση όλων των πράξεων που έχουν δώσει, χαρίσει, 
αποδώσει υπηκοότητα σε όποιους έποικους έχουν μεταφέρει από την Τουρκία και 
πριν από τη λύση.  Αυτό είναι σημαντικό για εκείνους.   

 Είναι γι’ αυτό ακριβώς το λόγο που η προσπάθεια της δικής μας πλευράς ήταν 
να δημιουργηθεί Ομάδα Εργασίας, στα πλαίσια της Συμφωνίας της 8ης Ιουλίου, ειδικά 
για τους έποικους, δυστυχώς σε μια προσπάθεια τουλάχιστο να τους καταμετρήσουμε 
και εμείς πριν από τη λύση, σε ένα πλαίσιο τεχνοκρατικής επεξεργασίας και 
προετοιμασίας.  ∆υστυχώς, δεν κατέστη δυνατό να συσταθεί αυτή η ομάδα.  
Εγκαταλείφθηκε η σύσταση της ομάδας για τους έποικους λόγω της αδιαλλαξίας του κ. 
Ταλάτ και προχώρησαν οι επτά από τις οκτώ Ομάδες Εργασίας.   

 Σήμερα όμως και ως αποτέλεσμα της μη επιμονής της πλευράς μας για τη 
σύσταση και αυτής της ομάδας βρισκόμαστε στο στάδιο των εντατικών 
διαπραγματεύσεων και ένα κεφάλαιο το οποίο επηρεάζει άμεσα τη διακυβέρνηση, τις 
αναλογίες πληθυσμών, την ασφάλεια, την παρουσία του στρατού, ακόμη και το 
περιουσιακό δεν έχει καν συζητηθεί.  Αντίθετα, ξεκινήσαμε τις διαπραγματεύσεις 
χαρίζοντας 50 000 έποικους, πριν καν ξεκινήσουμε να συζητάμε.  Και είναι καιρός να 
αφήσουμε τη μόνιμη επωδό πως τες 50 000 τες δέχθηκαν άλλοι.   

 ∆υστυχώς, τέτοιες ερασιτεχνικές προσεγγίσεις το μόνο που επιτυγχάνουν είναι 
να βοηθούν στην εδραίωση των τετελεσμένων της εισβολής και της κατοχής.  Με αυτή 
τη λογική πρέπει να εγκαταλείψουμε την αρχή που ακόμα και χθες επικαλείτο ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, πως, αν δε συμφωνηθούν όλα, δε συμφωνείται τίποτα.  
∆ηλαδή, θα ξεκινούμε εμείς κάθε νέο κύκλο διαπραγματεύσεων από την έσχατη των 
δικών μας υποχωρήσεων και θα καλούμαστε εμείς πάντα να προσφέρουμε κι άλλα;  
Άλλο πράγμα είναι να συζητάμε αριθμούς μέσα στα πλαίσια των διαπραγματεύσεων 
και άλλο πράγμα είναι να προβαίνουμε σε γενναιόδωρες προσφορές πριν καν 
ξεκινήσουν οι διαπραγματεύσεις.  Είναι τόσο απλό.   

 Και δυστυχώς η επικινδυνότητα αυτής της προσέγγισης διαφαίνεται και 
αναφύεται και μέσα από τις δηλώσεις της ειδικής συμβούλου του κ. Ντάουνερ, της κ. 
Φιόνα Μούλεν, που στις 14 Ιουλίου 2009 δήλωνε ενώπιον της ΟΕΒ ότι «οι 50 000 
είναι αυτοί στους οποίους ήδη δόθηκε υπηκοότητα.  Τώρα πρέπει να διευθετήσουμε 
και τους υπόλοιπους με μία πολιτική που θα αφορά τους ξένους προσκεκλημένους 
εργάτες (guest-worker policy)».  Ξεκινούμε με τις 50 000.  Μας έρχονται κι άλλοι! 

 Επομένως, αφήνοντας κατά μέρος το τι δεχθήκαμε δήθεν το 2004, θα ήταν 
ορθότερο να δούμε τι θα πρέπει να αποτρέψουμε το 2010.  Υπενθυμίζεται πως δεν 
ήταν μόνο αριθμούς που διεκδικούσε η Τουρκία˙ διεκδικούσε και κάποια ποσοστά.  
Για παράδειγμα η Τουρκία, με βάση το Σχέδιο Ανάν, πέραν του αριθμού ζητούσε ένα 
επιπρόσθετο ποσοστό της τάξης του 10%, με βάση τον πληθυσμό των κατεχομένων, 
που επίσης θα εκέρδιζαν την υπηκοότητα.  Τότε ήταν περίπου 15 000 άτομα.  Εκείνη 
την αξίωση δεν την αποδέχθηκε η δική μας πλευρά.  Επιπρόσθετα όμως η Τουρκία 
διεκδικούσε και ένα ποσοστό της τάξης του 5% που θα δικαιούνταν να μεταφέρει στο 
μέλλον.  Και, όταν λέμε να μεταφέρει έναν αριθμό που θα προσεγγίζει το 5% του 
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πληθυσμού των κατεχομένων, αντιλαμβάνεστε ότι αυτό θα ήταν επαναλαμβανόμενο 
φαινόμενο.  Επειδή, κάθε φορά που θα επροσθέταμε έποικους, για να 
συμπληρώνεται το 5%, θα εμεγάλωνε ο πληθυσμός των κατεχομένων και άρα θα 
χρειαζόταν μεγαλύτερος αριθμός, για να φτάσει η τουρκοκυπριακή πλευρά στο 5%, 
αυτό σημαίνει ότι δε θα σταματούσε ο εποικισμός.  Θα επισημοποιούσαμε τον 
εποικισμό με το Σχέδιο Ανάν.  Θα συνέχιζε η άλλη πλευρά και θα έφερνε έποικους και 
μετά τη λύση με τη δική μας έγκριση.   

 Επομένως, το θεωρούμε θετικό βήμα που το Εθνικό Συμβούλιο τον περασμένο 
Σεπτέμβριο ομόφωνα αποφάσισε να επαναλάβει την πάγια θέση της πλευράς μας 
πως θα πρέπει να προηγηθεί μία απογραφή του πληθυσμού στα κατεχόμενα πριν 
από τη λύση.  Φυσικά, θα πρέπει να μας διευκρινιστεί ποιοι, πότε και πώς θα 
προβούν σ’ αυτή την απογραφή.  Γιατί θέλω να υπενθυμίσω πως, όπως και ο κ. 
Ταλάτ, και τα Ηνωμένα Έθνη σήμερα ισχυρίζονται πως δεν υπάρχουν περισσότεροι 
από 40 000 έποικοι στα κατεχόμενα.  Αυτό τουλάχιστο λέει, για παράδειγμα, ο 
σύμβουλος του κ. Αλεξάντερ Ντάουνερ κ. Στίβεν Μπουρκ σε ένα από τα 
διαρρεύσαντα έγγραφα των Ηνωμένων Εθνών, που έχει ημερομηνία 1η Απριλίου 
2009, όπου ισχυρίζεται πως «στις τελευταίες εκλογές στα κατεχόμενα υπάρχουν 159 
906 εγγεγραμμένοι ψηφοφόροι και περίπου 22% αυτών είναι έποικοι, δηλαδή 35 179». 

 Υπάρχει οποιοσδήποτε σε αυτή την αίθουσα που πραγματικά πιστεύει ότι οι 
έποικοι στα κατεχόμενα αυτή τη στιγμή είναι 35 000;  Επομένως, το ερώτημα 
μεταβάλλεται.  Πώς θα αποτρέψουμε την παραπλάνηση του λαού μας σε περίπτωση 
που κάποιοι θα προσπαθήσουν δήθεν να προβούν σε απογραφή του πληθυσμού, 
αλλά η σκοπιμότητα θα είναι να μας παραπλανήσουν, να παραποιήσουν αυτούς τους 
αριθμούς σε κρίσιμες ώρες; 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Έχουμε καθήκον να μην επιτρέψουμε την παραπλάνηση του λαού μας όσον 
αφορά αυτό το σημαντικό και κρίσιμο για μας θέμα.  Όταν σήμερα ο κ. Ταλάτ 
ισχυρίζεται πως υπάρχουν λιγότεροι από 50 000 έποικοι στα κατεχόμενα, πρέπει να 
προβληματιστούμε και να διερωτηθούμε πώς μετρά ο κ. Ταλάτ αυτές τις 50 000;  
Υπενθυμίζεται πως η έκθεση του κ. Cuco, όπως είπα και προηγουμένως, διαφωνεί με 
τους αριθμούς του κ. Ταλάτ.  Το 2002 ο κ. Cuco μιλούσε για 115 000 άτομα.  
Επομένως, πρέπει να μας διευκρινιστεί:  Οι 50 000 που επικαλείται ο κ. Ταλάτ 
περιλαμβάνονται σε αυτούς που έχει ήδη δοθεί υπηκοότητα;  Στις 50 000 
περιλαμβάνονται και οι οικογένειες των εποίκων ή μήπως τα παιδιά, οι σύζυγοι, οι 
συγγενείς θα είναι επιπρόσθετοι;  Περιλαμβάνονται σε αυτές τες 50 000 και οι 50 000 
των αιτήσεων που αυτή τη στιγμή εκκρεμούν στο ψευδοκράτος, αλλά δεν 
προωθούνται ενόψει εκλογών; 

 Υπάρχουν φυσικά κάποια στοιχεία που μπορούν να μας βοηθήσουν να 
υπολογίσουμε τον πληθυσμό αυτή τη στιγμή στα κατεχόμενα.  Υπάρχουν δύο 
εταιρείες κινητής τηλεφωνίας στα κατεχόμενα αυτή τη στιγμή που παρέχουν 
υπηρεσίες κινητής τηλεφωνίας στα κατεχόμενα, η “Turkcell” και η “Vodafone”.  Και οι 
δύο είναι δημόσιες εταιρείες που δημοσιεύουν τους ελεγμένους τους λογαριασμούς 
και δίνουν στοιχεία για τες εργασίες τους.  Κατ’ ακρίβειαν η CYTA συνεργάζεται με τη 
“Vodafone” εκτός Τουρκίας φυσικά.  Με βάση τα στοιχεία αυτών των δύο εταιρειών, 
σίγουρα δε μιλάμε για 50 000 εποίκους.  Τουλάχιστον από τα στοιχεία που έχουμε στη 
διάθεσή μας σήμερα και που μπορεί οποιοσδήποτε να βρει, υπάρχουν 380 000 
εγγεγραμμένα κινητά τηλέφωνα τα οποία βρίσκονται σε λειτουργία σήμερα στα 
κατεχόμενα.  Ε, ποιοι τα χρησιμοποιούν;  Αν αφαιρέσουμε 40 000 Τούρκους 
στρατιώτες, μένουν 340 000.  Αυτός ο αριθμός όμως δεν περιλαμβάνει παιδιά ούτε 
άτομα τρίτης ηλικίας, που δε χρησιμοποιούν κινητά τηλέφωνα.  Αν προβούμε τζιαι 
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κάνουμε μια μαθηματική πράξη ξεκινώντας με μία βάση των 340 000, με τες 50 000 
που θέλουμε να χαρίσουμε πάμε στες 390 000 πληθυσμού.  Αν υπολογίσουμε ότι τα 
παιδιά κάτω των δώδεκα είναι ένα ποσοστό του πληθυσμού της τάξης του 12%, που 
είναι ένα λογικό ποσοστό, πάμε στες 430 000.  Με τα άτομα της τρίτης ηλικίας πάμε 
στες 470 000.  Με το επιπρόσθετο 10%, που ενδεχομένως να διεκδικήσει η Τουρκία 
παρομοίως όπως στο Σχέδιο Ανάν, πάμε στες 517 000.  Με το 5% το χρόνο την 
πρώτη χρονιά της λύσης πάμε στες 542 000.  Το δεύτερο χρόνο της λύσης, αν 
συνεχίσει το 5%, πάμε στες 544 000.  Σε σαράντα χρόνια, λόγω της γεωμετρικής 
αύξησης του πληθυσμού και της συνεχιζόμενης χρήσης του 5%, εάν φυσικά 
συνεχιστεί, ο πληθυσμός στα κατεχόμενα θα ξεπερνά τες 700 000.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε, μισό λεπτό σας παρακαλώ; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας παρακαλέσω να κάνετε ησυχία, για να 
μπορέσει και ο ομιλητής να ολοκληρώσει την ομιλία του.         

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εάν δηλαδή εφαρμοστούν οι πρόνοιες του Σχεδίου Ανάν, κύριε Πρόεδρε, πριν 
απ’ το τέλος του αιώνα οι Ελληνοκύπριοι ενδεχομένως να είναι μειοψηφία σε αυτό το 
νησί.  Αυτοί είναι οι κίνδυνοι που έχουμε ενώπιόν μας και αυτούς τους κινδύνους 
πρέπει με κάθε τρόπο να τους αποτρέψουμε.   

 Επανέρχομαι στο ζήτημα της ασφάλειας, γιατί οι έποικοι δεν έχουν αλλοιώσει 
μόνο το δημογραφικό χαρακτήρα του νησιού μας.  Το πρόβλημα των εποίκων 
παρεισφρέει σε όλες τες πτυχές του Κυπριακού.  Επηρεάζει το περιουσιακό.  
Ενδεχομένως, όσο περισσότεροι έποικοι αποχωρήσουν πριν από τη λύση, πιο 
εύκολα, αφού θα υπάρχουν στη διάθεσή μας περισσότερα ακίνητα, θα επιλυθεί και το 
περιουσιακό.  Όμως οι πλείστοι των εποίκων, όπως όλοι γνωρίζουμε, είναι και πρώην 
στρατιωτικοί ή πρόσωπα που έχουν έρθει στην Κύπρο καθ’ υπόδειξιν της Άγκυρας.  
Επομένως, εγείρονται τεράστια ζητήματα ασφάλειας για ολόκληρο τον πληθυσμό του 
νησιού σε μια πιθανή λύση.   

 Όμως η ύπαρξη εποίκων επηρεάζει ακόμη και τη δημοκρατική λειτουργία του 
ενωμένου κράτους.  Οι έποικοι, εάν μας μείνουν, και ελπίζω να μη μας μείνουν όλοι, 
αυτοί που θα μείνουν θα ψηφίζουν και, με βάση τη δική μας εισήγηση για τη 
σταθμισμένη ψήφο, θα ψηφίζουν και το δικό μας Πρόεδρο.  Και, όπως είπα 
προηγουμένως, υπάρχει ο κίνδυνος να μη μιλάμε για 50 000 αλλά για 500 000.  Και 
όλοι γνωρίζουμε -γνωρίζω το αντεπιχείρημα ότι με τη σταθμισμένη ψήφο θα έχουμε 
συνεργασία, για να αποτρέψουμε τον κίνδυνο να εκλεγεί οποιοσδήποτε έποικος-  
νομίζω όλοι γνωρίζομε και έχουμε καθήκον να λέμε στο λαό μας, γνωρίζοντας το πώς 
λειτουργεί η Τουρκία και το τι διασυνδέσεις έχει μέσα στην τουρκοκυπριακή κοινότητα, 
ότι μπορεί να υπάρξει η περίπτωσις που η Τουρκία θα “διορίσει” τον Πρόεδρο της 
τουρκοκυπριακής κοινότητας, όποιος κι αν είναι αυτός.  Και σε τέτοια περίπτωση θα 
πρέπει να προβληματιστούμε.  Το ’63 ή το ’74 εάν είχαμε Τούρκο Πρόεδρο -να μην 
πάμε σε έποικο- ακόμα και Τουρκοκύπριο, θα υπήρχε σήμερα η Κυπριακή 
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∆ημοκρατία;   

 Ο πρωτοσύμβουλος του Προέδρου της ∆ημοκρατίας κ. Τσιελεπής σε 
πρόσφατή του συνέντευξη στην εφημερίδα “Γνώμη” ισχυρίστηκε και τα εξής:  «∆εν 
υπάρχει πιθανότητα να έχουμε Τούρκο έποικο Πρόεδρο, γιατί με τη λύση η μάζα των 
εποίκων θα φύγει και όσοι θα μείνουν θα έχουν την υπηκοότητα του ψευδοκράτους, 
άρα δε θα είναι έποικοι».  Άρα, επειδή θα τους βαφτίσουμε Τουρκοκύπριους, δεν  
υπάρχει πρόβλημα!  Επίσης δεν πρέπει να ανησυχούμε, επειδή η μάζα θα φύγει!  
Μακάρι να φύγει!  Αν δε φύγει η μάζα, εγώ θεωρώ πως δεν μπορεί να λυθεί το 
Κυπριακό.  Όμως μπορούμε με τέτοια ευκολία να ισχυριζόμαστε ενώπιον του λαού 
πως η Τουρκία είναι διατεθειμένη να διώξει σήμερα τη μάζα των εποίκων;  Η Τουρκία 
μέχρι σήμερα κατ’ επανάληψη έχει ισχυριστεί πως κάθε άλλο παρά διατεθειμένη είναι 
να δεχθεί να φύγει έστω και ένας από την Κύπρο, πόσο μάλλον να τους εκδιώξει η 
ίδια διά της βίας.   

 Και επομένως θα πρέπει να αναλογιστούμε το τι έγινε για παράδειγμα στο 
Ισραήλ πριν από λίγα χρόνια, όπου, για να μετακινηθούν 10 000 έποικοι από τη 
Λωρίδα της Γάζας, χρειάστηκε το Ισραήλ, μια πιο δημοκρατική σίγουρα χώρα από την 
Τουρκία, όπου ο στρατός υπακούει την πολιτεία, χρειάστηκε να κινητοποιήσει όλο το 
στρατό της, με ιδιαίτερα έντονες εσωτερικές αναταράξεις, για να μετακινήσει 10 000 
άτομα.  Και είμαστε με την εντύπωση ότι η Τουρκία διά της βίας θα μεταφέρει και θα 
εκδιώξει τη μάζα των εποίκων.  Και, αν αρνηθεί, τι θα γίνει;  Αν μετά τη λύση δεν τους 
εκδιώξει, τι θα γίνει;  Ποιους θα καλέσουμε;  Θα καλέσουμε την Ευρωπαϊκή Ένωση να 
έρθει να τους διώξει;  Θα καλέσουμε τα Ηνωμένα Έθνη να έρθουν να τους διώξουν;  
Το ΝΑΤΟ;  Ποιος θα έρθει να τους διώξει;  Αυτά είναι βασανιστικά ερωτήματα και 
οφείλουμε να τα αντιμετωπίζουμε με υπευθυνότητα και σοβαρότητα κι όχι με 
ελαφρότητα κι όχι με αφέλεια, ιδιαίτερα από μέλη της διαπραγματευτικής μας ομάδας.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ∆ΗΚΟ εδώ και καιρό έχει εισηγηθεί την αλλαγή της διαπραγματευτικής 
στρατηγικής μας.  ∆υστυχώς, δεν εισακουσθήκαμε και οι τελευταίες προτάσεις του κ. 
Ταλάτ δικαιώνουν τες δικές μας προβλέψεις και εκτιμήσεις.  Οι Τουρκοκύπριοι, αλλά 
και η Τουρκία πήραν τις προσφορές μας, δεν έδωσαν και τώρα ζητούν και άλλα.   

 ∆εν είναι αργά όμως.  Μπορούμε έστω και τώρα να αποσύρουμε τις δικές μας 
επικίνδυνες προτάσεις, περιλαμβανομένης και της εκ περιτροπής προεδρίας και της 
πρότασης για την παραμονή 50 000 εποίκων.  Και είναι καιρός να 
επανατοποθετήσουμε το Κυπριακό πάνω σε μία σωστή βάση διαπραγμάτευσης.  Και 
οφείλουμε να το πράξουμε άμεσα, γιατί σίγουρα δε δικαιούμαστε να είμαστε η 
τελευταία γενιά Ελλήνων που θα περάσει απ’ αυτό το νησί. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το βήμα έχει τώρα ο κ. Ανδρέας Κυπριανού εκ μέρους του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το θέμα του εποικισμού χωρίς αμφιβολία αποτελεί μια από τις πιο μαύρες 
πτυχές  της κυπριακής τραγωδίας.  Η κατοχική δύναμη εφάρμοσε, βήμα βήμα, μια 
τακτική αλλοίωσης της πληθυσμιακής σύνθεσης στο κατεχόμενο τμήμα της πατρίδας 
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μας, κουβαλώντας εποίκους από την Ανατολία.  Αυτή η πρακτική επέφερε σημαντική 
αλλαγή στα πληθυσμιακά δεδομένα, προκάλεσε διεθνείς αντιδράσεις, αλλά το θέμα 
εξακολουθεί να αποτελεί μια από τις πιο μεγάλες πληγές στην προσπάθεια για 
αναζήτηση λύσης.  

 Οι ευρωπαϊκές παρεμβάσεις στο ζήτημα των εποίκων με εκθέσεις όπως αυτές 
των Cuco και Laakso υπήρξαν θετικές, προκάλεσαν ζωηρό ενδιαφέρον, πίεσαν την 
κατοχική δύναμη για την πολιτική της στο θέμα αυτό.  Προσωπικά, εκφράζω την 
ικανοποίησή μου που ορισμένοι συνάδελφοί μου, πρώην και νυν, δούλεψαν με  
επιτυχία, ώστε να πάρει διεθνείς διαστάσεις το θέμα του εποικισμού.  Τους ανήκει ο 
δημόσιος έπαινος για όσα πέτυχαν. 

 Όλοι γνωρίζουμε ότι δε λύθηκε το πρόβλημα.  Η Τουρκία εξακολουθεί να μένει 
αδιάλλακτη και είναι εξαιρετικά αμφίβολο αν μπορεί κάποιος να προσδιορίσει τον 
ακριβή αριθμό των εποίκων σήμερα.  Σύμφωνα με ορισμένους υπολογισμούς, ο 
αριθμός τους μπορεί να ανέρχεται έως και τις 250 000, κάτι που υποδηλεί ξεκάθαρα 
ότι οι Τουρκοκύπριοι έχουν καταστεί θλιβερή μειοψηφία. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Τα τελευταία χρόνια ο εποικισμός απέκτησε ποικίλες μορφές.  Κάτω από την 
ονομασία “εποχιακοί εργάτες” εισέρχεται μεγάλος αριθμός εποίκων, παραβιάζοντας 
κάθε έννοια σεβασμού στην ακεραιότητα ενός κράτους μέλους του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Ο οικοδομικός οργασμός στα κατεχόμενα τα τελευταία πέντε χρόνια, σε 
συνδυασμό με την απασχόληση Τουρκοκυπρίων οικοδόμων και άλλων τεχνιτών στις 
ελεύθερες περιοχές δημιούργησε ζήτηση σε εργατικά χέρια και μαζί ένα νέο ρεύμα 
εποικισμού.  Σε αυτή τη χρονική περίοδο έχει επιτελεστεί ένα διπλό έγκλημα για την 
πατρίδα μας:   και λεηλασία ελληνοκυπριακής γης και νέος εποικισμός!  Σήμερα, παρά 
την ύφεση στον οικοδομικό οργασμό, λόγω της οικονομικής κρίσης, χιλιάδες Τούρκοι, 
έως και 50 000 σύμφωνα με ορισμένες πληροφορίες, αναμένουν τη λεγόμενη “μόνιμη 
άδεια εργασίας” από το ψευδοκράτος.  Ο λεγόμενος “πρωθυπουργός” Ντερβίς 
Έρογλου φαίνεται αποφασισμένος να την παραχωρήσει μαζικά, ώστε να δώσει το 
έναυσμα για την παραχώρηση ψευδοϊθαγένειας.  

 Ορισμένες άλλες παράμετροι του άλυτου Κυπριακού βρίσκονται εντελώς έξω 
από κάθε έλεγχο:  Οι μικτοί γάμοι, που είναι μια εξέλιξη που δεν μπορεί να ανακοπεί, 
η ντε φάκτο ύπαρξη μιας τρίτης γενιάς εποίκων στο νησί από το ’74, η παρουσία στα 
λεγόμενα “πανεπιστήμια” του ψευδοκράτους πέραν των 40 000 φοιτητών η 
πλειοψηφία των οποίων είναι τουρκικής καταγωγής και βέβαια η παρουσία των 
χιλιάδων στρατιωτών του Αττίλα. 

 Όλα αυτά συνθέτουν ένα εκρηκτικό δημογραφικό σκηνικό για το μέλλον. Η 
Τουρκία δούλεψε μεθοδικά και έντεχνα στο χρόνο.  Γνωρίζει ότι, όσο περνά ο καιρός, 
τα κατοχικά τετελεσμένα βαθαίνουν, παγιώνονται, η διαπραγματευτική θέση των 
Ελληνοκυπρίων επιδεινώνεται και εν τέλει δημιουργούνται συνθήκες με συνέπειες μη 
αναστρέψιμες για το λαό μας.  

 Η κατοχική δύναμη γνωρίζει επίσης ότι η δική μας πολιτεία, η Κυπριακή 
∆ημοκρατία, είναι οικοδομημένη στο κράτος δικαίου, είναι μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και της πιο προηγμένης ομάδας κρατών στον κόσμο.  Αυτό σημαίνει ότι, ενώ 
η δική μας δέσμευση στα ατομικά, ιδιοκτησιακά και άλλα ανθρώπινα δικαιώματα και 
διεθνείς συμβάσεις είναι ακεραία, εκείνοι σε καθεστώς διεθνούς παρανομίας δε δίνουν 
λογαριασμό σε κανέναν.  Ακόμα και στους Τουρκοκυπρίους για δεκαετίες 
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συμπεριφέρονταν με βάση τη ρήση του Ραούφ Ντενκτάς: «Ένας Τούρκος φεύγει», ο 
Τουρκοκύπριος δηλαδή, «ένας Τούρκος έρχεται», δηλαδή ο έποικος.  Σήμερα ο 
Τουρκοκύπριος σε συνθήκες άλυτου Κυπριακού είναι δυνατό να σκεφτεί επιλογές 
όπως η μετανάστευση, η μετακίνηση στις ελεύθερες περιοχές, η διεκδίκηση των 
περιουσιών του, η συμμετοχή στο κράτος δικαίου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  
Ενόσω λοιπόν τουρκοποιείται ο βορράς και ο πληθυσμός αλλάζει δραματικά προς 
όφελος των εποίκων, η Κυπριακή ∆ημοκρατία παραμένει ένα κράτος δικαίου, ένα 
δικοινοτικό κράτος.  Η Τουρκία διαπράττει ένα ακόμα έγκλημα κατά της Κύπρου, γιατί 
ο εποικισμός συνδέεται με τη στρατιωτική κατοχή του 37% του εδάφους της Κύπρου.  

 Αυτή κατάσταση δεν πρέπει να μας αφήνει αδιάφορους ή απλώς να μας 
ενδιαφέρει η λεκτική καταδίκη του.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων δεν πρέπει να 
αρκείται στο να παρατηρεί τα φαινόμενα.  Χρειάζεται να δραστηριοποιηθεί σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο, για να θέσουμε το ζήτημα στο πιο υψηλό επίπεδο.  Να 
ασκήσουμε ως Βουλή των Αντιπροσώπων τη δική μας κοινοβουλευτική διπλωματία, 
τόσο σε επίπεδο εθνικών κοινοβουλίων όσο και στο επίπεδο της Ευρωβουλής.  Να 
απευθυνθούμε σε όλα τα ευρωπαϊκά βήματα στα οποία μπορεί να βρούμε κατανόηση 
και συμπαράσταση, στα κέντρα λήψης των αποφάσεων, στην Επιτροπή, στην 
Ευρωβουλή, σε επιτροπές της Ευρωβουλής, στο Συμβούλιο Υπουργών, στα 
δικαστικά βήματα, στα Κέντρα ∆εξαμενής Σκέψης.  Ειδικό βάρος να δώσουμε στην 
Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης, που έχει παράδοση 
ενασχόλησης με το θέμα του εποικισμού.  Χρειάζεται ένα συνολικό σχέδιο από τη 
Βουλή, το οποίο θα υλοποιήσουμε με τρόπο συστηματικό όλοι μαζί.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, όπως όλοι γνωρίζουμε, έχει δηλώσει ότι ο ίδιος 
αποδέχεται την παραμονή -μετά τη λύση- 50 000 εποίκων.  Προσωπικά, δεν 
αντιλαμβάνομαι αυτή τη διαπραγματευτική τακτική.  Η διαπραγμάτευση είναι σκληρό 
παζάρι!  ∆εν κάνεις προσφορές και μετά αναμένεις αν θα πάρεις αντάλλαγμα!  ∆εν 
ανοίγεις τα χαρτιά σου κατά αυτό τον τρόπο, καθώς δε γνωρίζεις τις θέσεις της άλλης 
πλευράς στο ίδιο ή άλλα μείζονος σημασίας θέματα.  Τα διαπραγματευτικά χαρτιά σου 
τα θέτεις στο τραπέζι, για να μεγιστοποιήσεις τα δικά σου πλεονεκτήματα και όχι να 
αδυνατίζεις τη θέση σου με λάθος κινήσεις σε λάθος χρονικό σημείο!  

 Η δική μας θέση είναι συγκεκριμένη:  Το ζήτημα των εποίκων αποτελεί ένα 
θέμα που χρειάζεται να μείνει ανοικτό μέχρι την τελευταία στιγμή των συνομιλιών, με 
στόχο να επιτευχθεί συμφωνία για αποχώρηση του μέγιστου αριθμού εποίκων, σε 
συνδυασμό με άλλες δικές μας απαιτήσεις και βεβαίως με το σύνολο των ρυθμίσεων.   

 Πιστεύω επίσης ότι η διεθνής διπλωματία σέβεται περισσότερο τους σκληρούς 
διαπραγματευτές και λιγότερο εκείνους που προτρέχουν να δείξουν την καλή τους 
θέληση.  ∆εν επιβεβαιώνουμε την αγωνία μας για επίλυση του Κυπριακού με 
προσφορές.  Η θέλησή μας για λύση είναι δεδομένη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Είμαι της άποψης ότι χρειάζεται, με τη δράση της Βουλής, να ενισχύσουμε τον 
πολιτικό μας αγώνα και να ενισχύσουμε τη διαπραγματευτική θέση της 
ελληνοκυπριακής πλευράς.  Η νομική μας θέση είναι ισχυρή.  Αποφάσεις του Ε∆Α∆ 
ενισχύουν την πολιτική μας επιχειρηματολογία και αυτό δεν μπορεί να το αγνοήσει 
κανένας.  Αυτό το νομικό οπλοστάσιο έχει δημιουργήσει μια νομική παράδοση που 
βοηθά τον αγώνα μας.  Οι εκθέσεις, η νομολογία των διεθνών δικαστηρίων, τα 
ψηφίσματα είναι όπλα που βοηθούν, δημιουργούν προβλήματα στην κατοχική δύναμη 
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και την πιέζουν να σκεφτεί ότι είναι και προς το δικό της όφελος να επιλύσει το 
Κυπριακό.  Όμως όλοι γνωρίζουμε ότι ο αγώνας για την επίλυση του Κυπριακού 
δίνεται κατεξοχήν στον πολιτικό στίβο και χρειάζεται, μαζί με τα νομικά και άλλα 
κείμενα, να συστρατεύσουμε τη γνώση μας, την ικανότητά μας να κάνουμε συμμαχίες, 
να δημιουργήσουμε κίνητρα υπέρ των δικών μας συμφερόντων. 

 Πιστεύω ότι μέσα στο χώρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην οποία ανήκουμε, 
έχουμε νέες δυνατότητες, που οφείλουμε να αξιοποιήσουμε, και πολιτικές δυνατότητες 
και πλεονεκτήματα που απορρέουν από τη θεσμική μας συμμετοχή και από το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο, με στόχο την αποκατάσταση και διαφύλαξη της δημογραφικής 
ισορροπίας της πατρίδας μας. 

 Είμαι πεπεισμένος ότι είναι απολύτως νομιμοποιημένη και θεσμικά ισχυρή η 
προβολή της ακόλουθης θέσης στο πλαίσιο των συνομιλιών για την επίλυση του 
Κυπριακού:  Η εφαρμογή μόνιμης εξαίρεσης στο δικαίωμα εγκατάστασης Τούρκων 
υπηκόων στην Κύπρο.  Μια τέτοια ρήτρα θα αποτελέσει φραγμό σε κάθε οργανωμένη 
ή άλλη μορφή εποικισμού μετά την επίτευξη της λύσης, είτε η Τουρκία καταστεί είτε 
δεν καταστεί πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Επιπρόσθετη διασφάλιση είναι για την Κύπρο η προσχώρηση στη Συνθήκη του 
Σένγκεν, που παραμένει δυστυχώς ανέφικτη κάτω από τις παρούσες συνθήκες της ντε 
φάκτο διαίρεσης.  Είναι προς το δικό μας συμφέρον να προβάλουμε με πειστικότητα 
και τεκμηρίωση τη θέση μας και με το δικό μας τρόπο να στηρίξουμε τον αγώνα για 
την επίλυση του Κυπριακού.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σας καλώ να δουλέψουμε όλοι μαζί.  Η Βουλή έχει υποχρέωση να αναλάβει το 
έργο της κοινοβουλευτικής διπλωματίας, στηρίζοντας τις προσπάθειες να πιεστεί η 
Τουρκία προς την κατεύθυνση της λύσης.  Να απευθυνθούμε στην Ευρωβουλή, να 
συντονιστούμε σε όλα τα διεθνή βήματα.  Ο αγώνας μας δεν είναι εύκολος.  ∆υστυχώς, 
η κατοχική δύναμη εκμεταλλεύεται τη σιωπή ή και την ανοχή της διεθνούς κοινότητας.  
Εκμεταλλεύεται τα νέα προβλήματα που ανακύπτουν κάθε φορά και κάνουν τα δικά 
μας να πέφτουν σε χαμηλή προτεραιότητα.  Έτσι, το ζήτημα του εποικισμού γίνεται 
ακόμα πιο δύσκολο, πολύπλοκο, βασανιστικό.  

 Ο εποικισμός, όπως και η μετανάστευση σε μια μικρή χώρα με μικρό 
πληθυσμό πρέπει να αντιμετωπιστούν με προσοχή και να αναγνωριστεί η 
ιδιαιτερότητα της δικής μας περίπτωσης.  Στο χώρο της Ευρώπης οι αξίες της 
ιδιαίτερης ταυτότητας και της διαφύλαξης της πληθυσμιακής ισορροπίας είναι 
αποδεκτές.  Εμείς οφείλουμε να βρούμε τον τρόπο να εντάξουμε το θέμα του 
εποικισμού σε αυτό το πλαίσιο, για να μη χαθεί στο χρόνο και σε άλλα προβλήματα. 

 Να γιατί δεν μπορούμε μόνοι μας να το αντιμετωπίσουμε.  Χρειαζόμαστε την 
ευρωπαϊκή και τη διεθνή αλληλεγγύη, για να αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα.  Ας 
συνεργαστούμε, για να έχουμε το καλύτερο δυνατό αποτέλεσμα.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Συντονισμένα και συλλογικά να ανακτήσουμε το ηθικό μας πλεονέκτημα, όταν 
μιλούμε προς τους ξένους συνομιλητές μας, πέρα και έξω από κομματικά κριτήρια.  
“Άμ’ έπος άμ’ έργον”!  Η Βουλή των Αντιπροσώπων οφείλει να δράσει τώρα!  

 Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Ανδρέα Κυπριανού τον Πρόεδρο της Βουλής 
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αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Χρήστος Πουργουρίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Και εγώ ευχαριστώ, αγαπητέ κύριε Κυπριανού. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο αγαπητός συνάδελφος Γιαννάκης Θωμά του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

 Συζητούμε ένα πάρα πολύ σοβαρό θέμα, κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς στην 
παρουσία δέκα βουλευτών του Συναγερμού, δέκα βουλευτών του ΑΚΕΛ, τεσσάρων 
του ∆ΗΚΟ, δύο της Ε∆ΕΚ, του κ. Περδίκη των Οικολόγων... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εκατό τοις εκατό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...κάτι το οποίο ελπίζω να μην ξαναπαρουσιαστεί, όταν συζητούμε ένα τόσο 
σοβαρό θέμα. 

 Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.  Λυπούμαι, γιατί σας... 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο εποικισμός είναι αποτέλεσμα και συνέχεια της βάρβαρης τούρκικης εισβολής 
του 1974.  Για την ακρίβεια, είναι μια συνεχιζόμενη εισβολή που συντελείται χωρίς 
όπλα και δίχως μάχες στρατιωτικές, είναι μια εισβολή που συντελείται με τη σταθερά 
συνεχιζόμενη μεταφορά εποίκων από την Τουρκία στην ελεγχόμενη από τα τούρκικα 
στρατεύματα κατεχόμενη γη μας. 

 Ο συνεχιζόμενος εποικισμός αποτελεί, σύμφωνα με το ισχύον διεθνές δίκαιο, 
έγκλημα πολέμου και έγκλημα ενάντια στην ανθρωπότητα.  Στην ομιλία του κατά την 
πρώτη ημέρα συζήτησης ο συνάδελφος Αριστοφάνης Γεωργίου, αλλά και οι 
υπόλοιποι ομιλητές κατέγραψαν όλα τα διεθνή νομικά κείμενα σύμφωνα με τα οποία ο 
εποικισμός συνιστά παραβίαση του διεθνούς δικαίου και έγκλημα πολέμου.  Ο ίδιος 
συνάδελφος έκανε επίσης εκτενή αναφορά τόσο στα ψηφίσματα του ΟΗΕ και του 
Συμβουλίου της Ευρώπης που καταδικάζουν τον εποικισμό στην περίπτωση της 
Κύπρου όσο και στην παραβίαση του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, στο 
όνομα του οποίου υποτίθεται ότι επενέβη στην Κύπρο η κατοχική δύναμη.  Τόσο το 
διεθνές όσο και το ευρωπαϊκό δίκαιο, αλλά και το Σύνταγμα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας αποτελούν ισχυρά νομικά όπλα στη μάχη που δίνουμε όλα αυτά τα 
χρόνια για απαλλαγή από την κατοχή και τις συνέπειές της επί του εδάφους μας, μια 
σοβαρή πτυχή της οποίας είναι και ο εποικισμός. 

 Τριάντα πέντε και πλέον χρόνια έχουν περάσει από την τουρκική εισβολή του 
1974.  Η Τουρκία σταθερά, άλλοτε με περισσότερο και άλλοτε με λιγότερο εντατικούς 
ρυθμούς αλλά πάντοτε στοχοπροσηλωμένα και συνεχώς, μεταφέρει εποίκους στην 
κατεχόμενη γη μας και σφετερίζεται τις περιουσίες των προσφύγων μας.  Οι στόχοι 
της Τουρκίας είναι πρόδηλοι και πιστεύω ότι όλες οι πολιτικές δυνάμεις του τόπου 
έχουν κοινή αντίληψη όσον αφορά αυτούς τους στόχους.  Τουλάχιστο, κατά τη γνώμη 
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μας, υπάρχει κοινή αντίληψη για τους βραχυπρόθεσμους και μεσοπρόθεσμους 
στόχους που έχει θέσει η Τουρκία με τον εποικισμό και που σε σημαντικό βαθμό είναι 
πλέον ορατοί.   Λυπούμαι όμως να παρατηρήσω ότι ο μακροπρόθεσμος, ο 
στρατηγικός, στόχος που επιδιώκεται από την Τουρκία με τον εποικισμό από μερίδα 
των πολιτικών δυνάμεων είτε δεν έχει γίνει αντιληπτός είτε δεν έχει γίνει κατανοητός 
μέχρι τέλους είτε υποτιμούνται οι συνέπειές του στην πορεία του Κυπριακού σε βάθος 
χρόνου. 

 Οι βραχυπρόθεσμοι και μεσοπρόθεσμοι στόχοι που επιδιώκονται από την 
Τουρκία με τον εποικισμό έχουν επισημανθεί απ’ όλους τους ομιλητές και είναι βασικά 
οι ακόλουθοι:  Πρώτος στόχος είναι η αλλαγή των δημογραφικών δεδομένων στην 
Κύπρο, ώστε να δικαιολογηθούν οι τουρκικές θέσεις και οι παράλογες απαιτήσεις τους 
στις διαπραγματεύσεις στο εδαφικό, στο συνταγματικό, στα θέματα παραμονής των 
εποίκων, αλλά και έμμεσα σε όλες τις πτυχές του κυπριακού προβλήματος.  ∆εύτερος 
στόχος είναι ο πλήρης έλεγχος της κοινωνικής, οικονομικής και προπαντός πολιτικής 
ζωής στις κατεχόμενες περιοχές από τους εποίκους και κατ’ επέκταση από την 
Τουρκία και η ταυτόχρονη χειραγώγηση της πολιτικής θέλησης των Τουρκοκυπρίων.  
Τρίτος στόχος είναι η ενίσχυση της στρατιωτικής παρουσίας της Τουρκίας στο νησί με 
βάση την αρχή “περισσότεροι έποικοι, περισσότερες εφεδρείες για τον τουρκικό 
στρατό”.  Τέταρτος στόχος είναι ο αρνητικός επηρεασμός μιας ενδεχόμενης δίκαιης 
λύσης του κυπριακού προβλήματος με τη δημιουργία νέων τετελεσμένων, η ανατροπή 
των οποίων πρακτικά θα είναι πολύ δύσκολη. 

 Αυτοί οι στόχοι έχουν σε μεγάλο βαθμό ουσιαστικά επιτευχθεί.  ∆υστυχώς, οι 
αριθμοί, αλλά και τα φαινόμενα μιλούν από μόνα τους.  Οι Τουρκοκύπριοι 
συμπατριώτες μας, στα τριάντα πέντε χρόνια από την κατοχή, έχουν λιγοστέψει 
αισθητά.  Το 1974 οι Τουρκοκύπριοι συμπατριώτες μας αριθμούσαν 118 000 άτομα, 
ενώ μια φυσιολογική αύξηση του πληθυσμού τους, ανάλογη με την αύξηση του 
πληθυσμού των Ελληνοκυπρίων στις ελεύθερες περιοχές, τριάντα πέντε χρόνια μετά 
θα τους έφερνε περίπου στις 156 000 άτομα.  ∆υστυχώς, σήμερα έχουν παραμείνει 
στις κατεχόμενες περιοχές της Κύπρου μόνο 88 000 Τουρκοκύπριοι, δηλαδή 30 000 
ολιγότεροι απ’ αυτούς που υπήρχαν το 1974, ενώ ένας μεγάλος αριθμός εποίκων έχει 
φθάσει, έχει μεταφερθεί και έχει εγκατασταθεί στην κατεχόμενη γη μας. 

 Ακούγοντας προσεκτικά τον πολιτικό λόγο των Τουρκοκυπρίων πολιτικών, 
εύκολα κάποιος μπορεί να αντιληφθεί ότι αυτός έχει διαφοροποιηθεί, κατά τρόπο ώστε 
να ικανοποιεί και τους εποίκους, προσδοκώντας στις ψήφους τους, εφόσον μάλιστα 
αποτελούν ένα μεγάλο μέρος του λεγόμενου “εκλογικού καταλόγου”.  Εφόσον λοιπόν 
ο πολιτικός λόγος απευθύνεται και στους εποίκους, μοιραία υπάρχουν και οι ανάλογες 
συνέπειες στις πολιτικές θέσεις των τουρκοκυπριακών πολιτικών κομμάτων. 

 Στον ασφυκτικό κλοιό που δημιουργεί ο εποικισμός όχι μόνο στις προσπάθειες 
για επίλυση του Κυπριακού, αλλά και επί της τουρκοκυπριακής κοινότητας έχουν 
αναφερθεί κατά καιρούς τόσο τουρκοκυπριακά πολιτικά κόμματα και συντεχνίες όσο 
και ο τύπος των κατεχομένων, δίνοντας μάλιστα στοιχεία και παραδείγματα. 

 Η άνοδος του Έρογλου στην εξουσία δικαιολογημένα προκαλεί ανησυχίες και 
φόβους για νέο μαζικό κύμα παραχώρησης των ούτω λεγόμενων “ιθαγενειών”.  Ήδη 
μέσα σε πολύ μικρό χρονικό διάστημα έχει παραχωρήσει, σύμφωνα με το λεγόμενο 
“Υπουργό Εσωτερικών” του ψευδοκράτους, τετρακόσιες ενενήντα τέσσερις νέες 
υπηκοότητες. 

 Με αυτά τα δεδομένα, μπορεί κάποιος να απαντήσει ένα πολύ απλό ερώτημα;  
Ποια θα είναι η κατάσταση στις κατεχόμενες περιοχές του νησιού το 2050;  ∆ηλαδή σε  
σαράντα χρόνια από σήμερα.  Κατά την άποψή μας, το πιο πιθανό σενάριο είναι ότι 
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με τις συνεχείς αφίξεις εποίκων, αλλά και με τις νέες γεννήσεις παιδιών εποίκων που 
ήδη βρίσκονται εδώ ο συνολικός αριθμός τους τουλάχιστο θα διπλασιαστεί σε σχέση 
με το σημερινό τους αριθμό, ενώ ένας επιπρόσθετος αριθμός Τουρκοκυπρίων είτε θα 
εγκαταλείψει την Κύπρο είτε θα σπρωχθεί από την κατοχική δύναμη και τους εποίκους 
να επιστρέψει στις ελεύθερες περιοχές, διεκδικώντας τις περιουσίες και τα πολιτικά  
του δικαιώματα.  Αυτή η εξέλιξη θα δημιουργήσει ενδεχομένως στις ελεύθερες 
περιοχές μια εξαιρετικά επικίνδυνη πολιτικά κατάσταση, την οποία η Τουρκία θα 
αξιοποιήσει την κατάλληλη στιγμή ή ξανά με την κατάλληλη ευκαιρία.  Αυτός είναι, 
κατά τη γνώμη μας, ο στρατηγικός στόχος της Τουρκίας, η οποία θα προσπαθήσει με 
το συνεχιζόμενο εποικισμό να θέσει είτε έμμεσα είτε άμεσα ολόκληρη την Κύπρο υπό 
τον έλεγχό της.  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν υποτιμούμε καθόλου τις ενέργειες και τον αγώνα του κυπριακού κράτους 
και των κυπριακών κυβερνήσεων για ανακοπή του εποικισμού.  Εκτιμούμε δεόντως τη 
σημασία των Εκθέσεων Cuco και Laakso.  Θα ρωτήσω όμως το εξής:  Ποιο ήταν το 
πρακτικό αποτέλεσμα για την Κύπρο;  Έχει ανακοπεί ο εποικισμός;  Και, αν δεν τον 
έχουμε ανακόψει μέχρι σήμερα σε καλύτερες συνθήκες, σε καλύτερο συσχετισμό 
δυνάμεων για την Κύπρο, θα μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε αυτή την κατάσταση 
στο μέλλον πρακτικά, δηλαδή θα μπορέσουμε να ανακόψουμε τον εποικισμό;  Αφήνω 
το ερώτημα να το απαντήσει ο καθένας για τον εαυτό του.  Αν σήμερα, κύριοι 
συνάδελφοι, που η δική μας η πλευρά έχει θέσει ως οροφή για την παραμονή τον 
αριθμό των 50 000 Τούρκων εποίκων -εγώ σας ερωτώ- αν δε λυθεί σήμερα το 
Κυπριακό, το 2050 ποιος θα πει στα παιδιά, στα εγγόνια και στα δισέγγονα των 
εποίκων που θα έχουν γεννηθεί στην Κύπρο «είστε έποικοι και πρέπει να φύγετε!»;  
Αυτά είναι ερωτήματα τα οποία θα πρέπει να μας βασανίσουν, για να βγάλουμε τα 
αναγκαία πολιτικά συμπεράσματα για το τι κάμνουμε σήμερα.         

 Έχοντας αυτά κατά νου, προβάλλει ξεκάθαρα η ανάγκη μεγιστοποίησης των 
προσπαθειών για σύντομη και ειρηνική επίλυση του κυπριακού προβλήματος.  Είναι η 
θέση μας, κύριοι συνάδελφοι, ότι μόνο η σωστή επίλυση του κυπριακού προβλήματος 
μπορεί να ανακόψει και να αναχαιτίσει το συνεχιζόμενο και άκρως επικίνδυνο 
εποικισμό της κατεχόμενης γης μας από την Τουρκία.  Μόνο η σε σύντομο χρονικό 
διάστημα, αλλά και σωστή λύση του κυπριακού προβλήματος μπορεί να αποτρέψει τη 
δημιουργία θανάσιμων κινδύνων για την Κυπριακή ∆ημοκρατία και το λαό της, 
Ελληνοκυπρίους, Τουρκοκυπρίους, Αρμενίους, Μαρωνίτες και Λατίνους.  Και 
αντίστροφα, το υφιστάμενο status quo, και προπαντός η διαιώνισή του, προκαλεί 
θανάσιμους κινδύνους για την Κυπριακή ∆ημοκρατία και το λαό της, Ελληνοκυπρίους 
και Τουρκοκυπρίους. 

 Η ειρηνική επίλυση του Κυπριακού πρέπει να επιδιώκεται με συνέπεια και 
συνέχεια ιδιαίτερα τώρα που η Τουρκία διακαώς επιθυμεί να ενταχθεί στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και χάριν αυτής της επιδίωξης δυνατόν να αναγκαστεί να προβεί 
σε υποχωρήσεις και παραχωρήσεις από τις ιστορικά αδιάλλακτες, κατά τα άλλα, 
πολιτικές της θέσεις στο Κυπριακό.  

 Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, εργαζόμενος σκληρά, επιδιώκει με συνέπεια τη 
λύση του κυπριακού προβλήματος.  Οι συνθήκες στις οποίες εργάζεται είναι 
εξαιρετικά δύσκολες, λόγω της αδιαλλαξίας της Τουρκίας, λόγω της ενεργούς στήριξης 
της Τουρκίας τόσο από μεγάλες ευρωπαϊκές χώρες όσο και από τις ΗΠΑ και λόγω του 
γεγονότος ότι η Τουρκία, δυστυχώς για μας, αποτελεί σήμερα, παραδεκτά, μια μεγάλη 
οικονομική, πολιτική και στρατιωτική δύναμη, τόσο στην περιφέρεια όσο και στον 
κόσμο ολόκληρο.  Η εργασία που διεξάγεται στις διαπραγματεύσεις είναι επίπονη και 
δύσκολη.  Σε αυτή την προσπάθεια απαιτείται, όπως έχει πολλές φορές διατυπωθεί, 
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ενότητα του εσωτερικού μετώπου, ενότητα που θα επιτρέπει στον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας και διαπραγματευτή της πλευράς μας ενδυναμωμένος και με 
επιχειρήματα να κατέρχεται στις συνομιλίες.  Ο κατεξοχήν χώρος έκφρασης των 
απόψεων και η προσπάθεια σύγκλισής τους είναι, και πρέπει να είναι για όλους, το 
Εθνικό Συμβούλιο.  

 ∆υστυχώς, σε αυτή τη μάχη που δίνει ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας δεν έχει 
την απολύτως αναγκαία στήριξη των πολιτικών δυνάμεων του τόπου.  Αντίθετα, σε 
πλείστες περιπτώσεις ο Πρόεδρος υποσκάπτεται, γίνεται προσπάθεια να 
παρουσιαστεί περίπου ως μειοδότης, έτοιμος να ξεπουλήσει την Κύπρο στους 
Τούρκους και στους ξένους.  Αυτό το γεγονός αποτελεί απαράδεκτη ύβρη για τον 
Πρόεδρο και χείριστη πολιτική πρακτική, με εξαιρετικά αρνητικές επιπτώσεις στη 
διαπραγματευτική αξιοπιστία της πλευράς μας.  Μερίδα των πολιτικών δυνάμεων 
ουσιαστικά παρουσιάζεται να διαφωνεί με την ίδια τη διαδικασία των συνομιλιών.  Η 
ιδέα για λύση δικοινοτικής διζωνικής ομοσπονδίας με μια ιθαγένεια, μια διεθνή 
προσωπικότητα και μια κυριαρχία βάλλεται από μερίδα πολιτικών δυνάμεων, άλλοτε 
ευθέως και άλλοτε έμμεσα.  

 Αυτές οι πολιτικές δυνάμεις καθηκόντως πρέπει να δώσουν ξεκάθαρες θέσεις 
στον κυπριακό λαό.  Τι προτείνουν, εφόσον αρνούνται τη διαδικασία των συνομιλιών;  
Μήπως προτείνουν αυτό που καλλιεργείται σταθερά μέσα στο λαό «εμείς απ’ εδώ, 
εκείνοι απ’ εκεί» και στη μέση ένας μεγάλος τοίχος;  Εφόσον αρνούνται τη λύση 
διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, ποια μορφή λύσης προτείνουν;  Μήπως 
θεωρούν ότι η Τουρκία ή αυτοί που τη στηρίζουν θα δεχθούν λύση ενιαίου κράτους, 
στο οποίο μάλιστα οι Ελληνοκύπριοι θα έχουμε το πάνω χέρι, ή μήπως θεωρούν ότι η 
Τουρκία θα δεχθεί να επιστρέψει στο καθεστώς που προέκυψε ως αποτέλεσμα των 
Συμφωνιών Ζυρίχης-Λονδίνου;  Η Τουρκία κατ’ ουσίαν δεν αποδέχεται τη λύση 
ομοσπονδίας και είναι ξεκάθαρο ότι αυτό που επιδιώκει είναι λύση χαλαρής 
συνομοσπονδίας ή, ακόμη καλύτερα γι’ αυτή, λύση δύο χωριστών κρατών.  

 Με αυτά τα δεδομένα, η αρνητική στάση απέναντι στις συνομιλίες, η συνεχής 
αμφισβήτηση του Προέδρου ∆ημήτρη Χριστόφια ως συνομιλητή, η προσπάθεια της εκ 
των προτέρων απόρριψης κάθε ιδέας για λύση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, 
χωρίς να προτείνεται απολύτως τίποτε άλλο, δεν εξυπηρετούν τα συμφέροντα του 
κυπριακού λαού και δεν ανακόπτουν τον εποικισμό.  

 Είναι με λύπη μας που παρατηρούμε να συνεχίζεται η δημόσια 
διαπραγμάτευση μεταξύ μας.  ∆ε βοηθά την προσπάθειά μας, όταν η αντιπολίτευση 
παρουσιάζεται μέσω της ανώτατης ηγεσίας της να στηρίζει τον Πρόεδρο, αλλά από 
την άλλη ανώτατα στελέχη της και βουλευτές επιτίθενται δημόσια στον Πρόεδρο 
λέγοντας ότι καταθέτει προτάσεις χειρότερες από το Σχέδιο Ανάν!  Ούτε βοηθά η 
τακτική της αντιπολίτευσης, που σε πλείστα ζητήματα αποφεύγει να καταθέσει 
συγκεκριμένες θέσεις και προτάσεις, αλλά εκφράζει μόνο προβληματισμό, όπως 
παραδείγματος χάρη στα θέματα της εκ περιτροπής προεδρίας, της σταθμισμένης 
ψήφου, στα θέματα των εποίκων κ.λπ.  Η πραγματική στήριξη συνίσταται στην 
έκφραση αυτής της στήριξης όσο και στην κατάθεση συγκεκριμένων προτάσεων και 
εισηγήσεων επί των κρισίμων ζητημάτων της διαπραγμάτευσης, γεγονός απαραίτητο, 
ώστε να υποβοηθείται ο Πρόεδρος με ιδέες και απόψεις. 

 Ο συνεχιζόμενος εποικισμός, η σταθερή προσπάθεια αλλαγής των 
δημογραφικών δεδομένων στο νησί, ο συνεχιζόμενος σφετερισμός των 
ελληνοκυπριακών περιουσιών και η δημιουργία νέων τετελεσμένων απαιτούν σταθερή 
προσήλωση και συνέπεια στη διαδικασία των συνομιλιών.  Απαιτούν σταράτες 
κουβέντες και ξεκάθαρες πολιτικές θέσεις.  Η αρνητική στάση στην εν εξελίξει 
προσπάθεια, η τακτική υπόδειξη με κάθε ευκαιρία ότι η πλευρά μας πρέπει να φύγει 
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από τις διαπραγματεύσεις και η μη αντιπρόταση οποιασδήποτε ουσιαστικής γραμμής, 
ή τουλάχιστο καμιάς ξεκάθαρης και ολοκληρωμένης πολιτικής γραμμής, για χειρισμό 
του Κυπριακού δεν εξυπηρετούν ούτε τον κυπριακό λαό ούτε την προσπάθεια 
αναχαίτισης του εποικισμού ούτε την προσπάθεια λύσης και επανένωσης της 
πατρίδας, του λαού και της οικονομίας μας. Αντίθετα, ο εποικισμός μπορεί και θα 
ανακοπεί οριστικά και αποτελεσματικά μόνο με την ορθή λύση του κυπριακού 
προβλήματος. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επιδιώκοντας διακαώς τη λύση του Κυπριακού, θα πρέπει να εργαζόμαστε και 
να πολιτευόμαστε με σύνεση, με υπομονή και με συνέπεια.  Γίνεται αντιληπτό ότι η 
λύση δεν είναι ούτε εύκολο να επιτευχθεί ούτε και θα είναι ανώδυνη.  Ταυτόχρονα, 
έχουμε ξεκαθαρίσει πολλές φορές ως κόμμα ότι, παρά τη σταθερή επιδίωξή μας για 
λύση και επανένωση, δεν επιδιώκουμε ούτε θα αποδεχτούμε οποιαδήποτε λύση 
απλώς και μόνο για χάρη της οποιασδήποτε λύσης, εις βάρος των συμφερόντων των 
Ελληνοκυπρίων ή του λαού μας γενικά.  Η λύση του κυπριακού προβλήματος πρέπει 
να προνοεί μια διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία με μια ιθαγένεια, μια διεθνή 
προσωπικότητα και μια κυριαρχία.  Η λύση θα πρέπει να σέβεται τα βασικά 
ανθρώπινα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις και να συνάδει με τις βασικές αρχές του 
διεθνούς δικαίου, τις διεθνείς συμβάσεις για τα ανθρώπινα δικαιώματα και το κοινοτικό 
δίκαιο.  Η λύση πρέπει να διασφαλίζει την ενότητα του κράτους, του λαού και της 
οικονομίας, να αίρει την κατοχή και τις συνέπειές της, να διασφαλίζει την ειρηνική 
συνύπαρξη σε συνθήκες ασφάλειας και ευημερίας όλων των κοινοτήτων στην Κύπρο.  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ συνάδελφε. 

 Το λόγο έχει τώρα ο κ. Γιώργος Βαρνάβα.  Παρεμβάλλεται εδώ, κύριε Κουλία, 
διότι δεν ήταν στον αρχικό κατάλογο, αλλά είχε ζητήσει το λόγο, οπότε στη σειρά που 
έχουμε ετοιμάσει, για να υπάρχει ισορρόπηση μεταξύ των κομμάτων, θα είστε ο 
επόμενος ομιλητής. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Έχει δώσει τη συγκατάθεσή του ο κ. Κουλίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει δέκα λεπτά στη διάθεσή του ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καλούμαστε σήμερα να συζητήσουμε το πρόβλημα του εποικισμού στην 
Κύπρο, ένα πρόβλημα το οποίο έχει δημιουργηθεί αμέσως μετά τη βάρβαρη τούρκικη 
εισβολή.  Από τότε μέχρι σήμερα γίνεται παραδεκτό από όλους -και αυτό διαφαίνεται 
μάλιστα και μέσα από τις δύο Εκθέσεις Cuco και Laakso, που έχουμε ενώπιόν μας 
προς συζήτηση- ότι η προσπάθεια της Τουρκίας να πολλαπλασιάζει μέρα με τη μέρα 
τους έποικους δεν έχει άλλο σκοπό από το να προχωρήσει στη δημογραφική 
αλλοίωση του πληθυσμού *στο νησί. 
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 Μέχρι σήμερα ο αριθμός των εποίκων έχει φθάσει σχεδόν τις διακόσιες χιλιάδες 
σε αντιστοιχία με τις ογδόντα χιλιάδες Τουρκοκύπριους οι οποίοι έχουν απομείνει στις 
κατεχόμενες περιοχές. Η διαχρονικά συνεχιζόμενη προσπάθεια του κατοχικού 
καθεστώτος για εισαγωγή εποίκων δυσκολεύει τις οποιεσδήποτε προσπάθειες για την 
εξεύρεση μιας σωστής, βιώσιμης και λειτουργικής λύσης στο κυπριακό πρόβλημα.  Το 
γεγονός ότι, ακόμα και όταν είχαν αρχίσει οι απευθείας συνομιλίες το Σεπτέμβριο του 
2008, η τουρκοκυπριακή πλευρά δεν απεδέχθη τη δημιουργία ειδικής επιτροπής 
εργασίας που θα είχε ως θέμα συζήτησής της τους έποικους, και αυτό διότι, ως ο κ. 
Ταλάτ δηλώνει, οι έποικοι αποτελούν μέρος του συνολικού πληθυσμού των 
κατεχομένων, θεωρώντας ότι δε συζητά για την απομάκρυνση του οποιουδήποτε, 
αποδεικνύει το αληθές, ότι η Τουρκία δεν έχει καμία απολύτως πρόθεση να 
υπαναχωρήσει στο συγκεκριμένο ζήτημα.  

 Ο εποικισμός, βάσει και της Σύμβασης της Γενεύης, θεωρείται έγκλημα 
πολέμου, κάτι το οποίο η τουρκοκυπριακή πλευρά και εν συνεχεία η τουρκική δεν 
έχουν μέχρι σήμερα αναγνωρίσει. Ο εποικισμός των κατεχόμενων περιοχών μας 
αποτελεί παραβίαση του διεθνούς δικαίου και των ψηφισμάτων του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών για την Κύπρο και αναγνωρίζεται ξεκάθαρα μέσα από τις δύο 
εκθέσεις, Cuco του Απριλίου του 2002 και Laakso του Μαΐου του 2003. 

 Συζητούμε σήμερα για την αξιοποίηση των δύο αυτών εκθέσεων μεσούσης της 
διαδικασίας επίλυσης του κυπριακού προβλήματος.  Πρόκειται για μια διαδικασία που 
εξαρχής έδειξε ότι η αδιάλλακτη στάση της Τουρκίας σε θέματα αρχών του Κυπριακού 
δε μας δημιουργεί τις ελπίδες για μια σωστή, βιώσιμη και λειτουργική λύση, η οποία 
θα συνάδει με τα ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, του Συμβουλίου 
Ασφαλείας, αλλά και των συμφωνιών κορυφής 1977 και 1979.  Από τότε, δηλαδή το 
Σεπτέμβριο του 2008, προειδοποιήσαμε ότι οι συνθήκες δεν ήταν ώριμες, όπως 
επίσης και τα αποτελέσματα των εργασιών των διάφορων Ομάδων Εργασίας, αλλά 
και των Τεχνικών Επιτροπών που είχαν συσταθεί δε σμίκρυναν τη διαφορά ανάμεσα 
στις δυο πλευρές, ώστε να ελπίζουμε σε μια σωστή λύση του κυπριακού 
προβλήματος.  Παρ’ όλα ταύτα, δηλώσαμε στήριξη στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, 
αλλά παράλληλα, ως πατριωτική και υπεύθυνη πολιτική δύναμη, δε δώσαμε ποτέ 
λευκή επιταγή. 

 Ακούσαμε από κάποιους στην προηγούμενη συνεδρία για το ίδιο συγκεκριμένο 
θέμα να δηλώνουν ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας μάς είχε ενημερώσει για τη 
συμπληρωματική θέση του σε σχέση με την εκ περιτροπής προεδρία, δηλαδή τη 
σταθμισμένη ψήφο, και ότι κληθήκαμε να καταθέσουμε απόψεις.  Πόσο λογικό είναι 
και πόσο σωστό είναι, όταν διαφωνείς με την αρχή, που εδώ είναι η εκ περιτροπής 
προεδρία, να καλείσαι να καταθέσεις απόψεις για το επιμέρους ζήτημα, που είναι η 
σταθμισμένη ψήφος; 

 Προσπαθώντας να υπερασπιστούν την εκ προοιμίου αποδοχή πενήντα 
χιλιάδων εποίκων, κατέφυγαν στο ότι αυτό έγινε αποδεκτό προηγουμένως από 
άλλους Προέδρους, καταλήγοντας στο ότι ο Τάσσος Παπαδόπουλος σε αναφορά του 
στο γενικό γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών απεδέχθη την παραμονή 
σαράντα πέντε χιλιάδων εποίκων και άνω.  Θα έπρεπε όμως, αφού αναφέρθηκαν σε 
αυτό, να πουν και τη σωστή λογική, ότι βάσει του Σχεδίου Ανάν παρέμεναν σχεδόν 
όλοι οι έποικοι.  Αλλά επίσης απέφυγαν να πουν ότι η αναφορά του τέως Προέδρου 
της ∆ημοκρατίας ήταν για μέχρι σαράντα πέντε χιλιάδες και αυτό βάσει 
ανθρωπιστικών κριτηρίων. 

 Αν ακόμη πάρουμε δεδομένη αυτή την αναφορά του τέως Προέδρου της 
∆ημοκρατίας, μας λένε ότι τότε δε διαμαρτυρηθήκαμε.  Μα, όταν προχωρήσαμε στην 
απόρριψη του Σχεδίου Ανάν, αυτό τι σήμαινε;  ∆ε σήμαινε διαμαρτυρία;  Επίσης, το 
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γεγονός ότι το 76% των Ελληνοκυπρίων απέρριψε ένα σχέδιο βάσει του οποίου θα 
παρέμεναν αρκετές χιλιάδες έποικοι, τότε αυτό τι σήμαινε;  Για μας σημαίνει ότι δεν 
έγινε αποδεκτή η εισήγηση που προερχόταν από το γενικό γραμματέα του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, όπως και από αρκετούς ειδικούς τύπου Χάνεϊ, οι 
οποίοι είχαν ως στόχο τους το κλείσιμο του Κυπριακού με ετεροβαρή τρόπο προς την 
τουρκική πλευρά. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καλέσαμε τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να αποσύρει τις προτάσεις του από 
το τραπέζι των διαπραγματεύσεων για την εκ περιτροπής προεδρία σε συνάρτηση με 
τη σταθμισμένη ψήφο και την εκ προοιμίου παραμονή πενήντα χιλιάδων εποίκων, 
γιατί, όσον αφορά το πρώτο, είναι μια πρόταση η οποία δε βασίζεται στη 
δημοκρατικότητα, γεγονός το οποίο με μαθηματική ακρίβεια θα δημιουργήσει 
συνταγματικά προβλήματα.  Είναι ένα άδικο σύστημα εις βάρος των Ελληνοκυπρίων, 
αντιδημοκρατικό, και ας μην προτρέξουν κάποιοι να μας πουν ότι η σταθμισμένη 
ψήφος υπάρχει στις ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου του 1989. 

 Όσον αφορά το δεύτερο -και εννοώ τον εποικισμό- από τη στιγμή κατά την 
οποία ο κατοχικός ηγέτης και η ίδια η Τουρκία δεν έχουν αναγνωρίσει την εδώ 
παρουσία των εποίκων ως έγκλημα πολέμου, τότε πώς είναι δυνατό να προχωρούμε 
από μόνοι μας σε μια τέτοια πρόταση;  ∆ηλώσεις του Προέδρου της ∆ημοκρατίας και 
του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, όπως και άλλων υποστηρικτών των προτάσεων που 
κατατέθηκαν από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, αναφέρουν ότι η απόσυρση θα 
υποσκάψει την αξιοπιστία της δικής μας πλευράς.  Μα, η προσφορά αυτή έγινε από 
τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας προς την τουρκοκυπριακή πλευρά, ως ο ίδιος δήλωσε, 
ώστε να δείξουμε την καλή μας θέληση για την προώθηση λύσης του κυπριακού 
προβλήματος.  ∆ιερωτόμαστε αν, εδώ και δεκαέξι μήνες που διεξάγονται οι 
διαπραγματεύσεις, η τουρκική πλευρά και ο κ. Ταλάτ έχουν μετακινηθεί από τις 
αδιάλλακτές τους θέσεις έστω και κατά το ελάχιστο και αν ο ίδιος ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας, μέσα σε αυτούς τους δεκαέξι μήνες, έχει κρίνει ότι η τουρκική πλευρά 
μάς συμπεριφέρεται αξιόπιστα. 

 Αντί αυτού, είχαμε ως αντάλλαγμα τις πρόσφατες προτάσεις της Τουρκίας διά 
μέσου του εδώ διακομιστή κ. Ταλάτ, τις απαράδεκτες αυτές προτάσεις, που 
προσβάλλουν και τη νοημοσύνη μας, αλλά και τον ίδιο τον Οργανισμό Ηνωμένων 
Εθνών, αφού οι πλείστες από αυτές αναφέρονται σε θέματα που καταπατούν τα 
ανθρώπινα δικαιώματα, αλλά και τα ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών 
και τις αποφάσεις του Συμβουλίου Ασφαλείας. 

 Για μας δεν είναι το αν θα πληγεί ή όχι η αξιοπιστία μας, αφού έχουμε να 
κάνουμε με έναν αναξιόπιστο αντίπαλο, αλλά το αν θα δεσμεύσουμε το λαό μας μέσω 
μιας λύσης που θα καταργεί με μαθηματική ακρίβεια τα ανθρώπινα δικαιώματα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βρισκόμαστε στην πιο κρίσιμη καμπή του κυπριακού προβλήματος και μέσα 
από τη συζήτηση η οποία έχει διεξαχθεί για το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο 
διαφαίνεται ότι η δική μας πλευρά έχει στα χέρια της όπλα, όπως είναι οι δύο εκθέσεις 
που συζητάμε σήμερα, όπως επίσης ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών 
που αποδοκιμάζουν όλες τις μονομερείς ενέργειες της Τουρκίας για δημογραφική 
αλλαγή.  Επίσης, έχουμε ως δόρυ μας τη Σύμβαση της Γενεύης, η οποία καταγράφει 
τον εποικισμό ως έγκλημα πολέμου, και θα πρέπει βάσει αυτών να δώσουμε τη μάχη, 
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τη μάχη για μια δίκαιη, βιώσιμη και λειτουργική λύση του κυπριακού προβλήματος, 
μέσα από την οποία θα κατοχυρώνονται όλα τα αναφαίρετα δικαιώματα όλων των 
πολιτών αυτού του τόπου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ συνάδελφε. 

 Τώρα το λόγο έχει ο αγαπητός συνάδελφος Ζαχαρίας Κουλίας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πόσα λεπτά έχει το ∆ΗΚΟ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το ∆ΗΚΟ έχει δεκατρία λεπτά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ.  Αν έχει και λίγα από τα δικά σου, που είναι εξήντα, κύριε 
Κατσουρίδη, θα με βοηθήσεις! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προτού μπω στο κρίσιμο και σημαντικό θέμα του εποικισμού, θέλω να 
απαντήσω στο φίλο μου Γιαννάκη Θωμά, ο οποίος περίπου είπε ότι υποσκάπτεται ο 
Πρόεδρος και τον θεωρούν ότι είναι μειοδότης ή ότι τον υποσκάπτουν κάποιοι οι 
οποίοι διαφωνούν μαζί του.  Νομίζω αυτό, για λόγους αντικειμενικής ενημέρωσης, δεν 
ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα.  Εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα σε καμία 
περίπτωση δεν είχαμε προβεί  σε τέτοιου είδους ενέργειες, αλλά διαφωνούμε 
οριζοντίως και καθέτως με τον Πρόεδρο, διότι υποβάλλει προτάσεις και εισηγήσεις οι 
οποίες είναι πέραν του προγράμματος για το οποίο δεσμεύτηκε προεκλογικά ενώπιον 
του λαού και, όταν ανήλθε στο βήμα επί του οποίου ίσταμαι, άλλες διαβεβαιώσεις 
έδωσε, ότι ζητούσε αποχώρηση των στρατευμάτων κατοχής, των εποίκων, επιστροφή 
των προσφύγων, αποχώρηση στρατευμάτων και όλα τα βασικά και σπουδαία τα 
οποία συμφωνήσαμε μαζί του. 

 Για εκείνο που συνέβη είμαστε όλοι μάρτυρες και γνώστες.  Υποβάλλει 
προτάσεις και εισηγήσεις τις οποίες ο ίδιος ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
κάλεσε τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να τις αποσύρει και να τις ανακαλέσει ο ίδιος.  
Όμως η καλύτερη απάντηση προς το σημερινό Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και προς το 
συνάδελφο Γιαννάκη Θωμά είναι αυτά που είπε ο ∆ημήτρης Χριστόφιας, όταν 
καθόταν εκεί που κάθεται o συνάδελφος Νίκος Κατσουρίδης, σε συζήτηση που 
γινόταν επί του εθνικού θέματος την 21η Οκτωβρίου του 2000.  Είπε τα εξής, όσον 
αφορά το θέμα της ενότητας: 

 «Κύριε Πρόεδρε, ελπίζω μετά από αυτή τη συζήτηση να μην ακουστούν ξανά οι 
ισχυρισμοί ότι όποια κριτική από πλευράς της αντιπολίτευσης κλονίζει την ομοψυχία 
στο εσωτερικό μας μέτωπο.  Ελπίζω να μην αρχίσει και πάλι η συγχορδία των 
εκκλήσεων για ενότητα».  Αυτά τα έλεγε ο κ. Χριστόφιας το 2000.    Η ενότητα, κατά 
την άποψη του ΑΚΕΛ, είναι απόλυτα αναγκαία.  Η κοινή στάση απέναντι στις εξελίξεις 
είναι επίσης απόλυτα αναγκαία.  Μήπως όμως ενότητα, κατά το ΑΚΕΛ, σημαίνει 
απλώς έκφραση υποστήριξης προς τους χειρισμούς του Προέδρου της ∆ημοκρατίας;  
Λυπάμαι να παρατηρήσω ότι η επιχειρηματολογία που αναπτύσσεται οδηγεί στο 
συμπέρασμα ότι αυτή ακριβώς είναι η ερμηνεία για την ενότητα.  Ενότητα δε σημαίνει 
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υιοθέτηση της μιας ή της άλλης άποψης.  Ενότητα δε σημαίνει χειροκρότημα του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Και λέει και άλλα...  Λόγω χρόνου δε θέλω να επεκταθώ.  
Άρα λοιπόν αυτή είναι μια πολύ καλή απάντηση στο παραμύθι ότι έχουμε περίπου 
πρόβλημα και δεν είμαστε ενωμένοι.  Ε, καλά, δημοκρατία έχουμε, πρέπει να γίνεται 
σεβαστή και η άλλη άποψη!   

 Θα επανέλθω στο κρίσιμο θέμα του εποικισμού.  Οι συνάδελφοι Ανδρέας 
Αγγελίδης και Νικόλας Παπαδόπουλος, όπως και άλλοι συνάδελφοι, αλλά ιδιαίτερα ο 
συνάδελφος ο Αγγελίδης, ο κοινοβουλευτικός μας εκπρόσωπος, με την ομιλία του  
έθεσε όλες τις διεθνείς συμβάσεις, τις αποφάσεις των δικαστηρίων που καταδικάζουν 
την απαράδεκτη επεκτατική πολιτική της Τουρκίας.  Θα επικαλεστώ τον πρόεδρο 
Λυσσαρίδη, ο οποίος έλεγε πάντοτε ότι πρώτα πρέπει να κάνεις τη διάγνωση και μετά 
να προχωρήσεις στη θεραπεία. 

 Και θέλω να συνεχίσω από εκεί που έμεινε ο κ. Ομήρου όσον αφορά το 
σχεδιασμό της Τουρκίας ιστορικά.  Έκανε αναφορά στο Νιχάτ Ερίμ.  ∆ιαβάζω:  «Το 
1956 ο Πρωθυπουργός Μεντερές διόρισε ως ειδικό σύμβουλο για το Κυπριακό τον 
καθηγητή Νιχάτ Ερίμ.  Και τούτο, παρ’ όλον ότι ο Ερίμ ανήκε στην αντιπολίτευση ως 
στέλεχος του κεμαλικού Ρεπουμπλικανικού Λαϊκού Κόμματος του Ισμέτ Ινονού.  Το 
Νοέμβριο και το ∆εκέμβριο του 1956 ο καθηγητής Ερίμ, με εθνική υπερκομματική 
αίσθηση αποστολής, υπέβαλε στον Πρωθυπουργό και στον Υπουργό Εσωτερικών τις 
δύο εκθέσεις του για την Κύπρο, το περιεχόμενο των οποίων καθόρισε έκτοτε και 
μονίμως την επεκτατική πολιτική της Άγκυρας στο Κυπριακό.  Αυτή την πολιτική είναι 
που υλοποιούν απαρέγκλιτα και σε βάθος χρόνου οι διαδοχικές τουρκικές 
κυβερνήσεις, με πάγιο θεματοφύλακα την ηγεσία των ενόπλων δυνάμεών τους. 

 Εξετάζοντας τα δεδομένα στο Κυπριακό μέχρι εκείνη την εποχή, οι δύο 
Εκθέσεις Νιχάτ Ερίμ (24ης Νοεμβρίου και 22ας ∆εκεμβρίου 1956) χάραξαν τις κύριες 
κατευθύνσεις για μια μακρόπνοη πολιτική της Τουρκίας, για να αποκτήσει το 
στρατηγικό έλεγχο του νησιού.  Με στόχο ακόμα και την αλλοίωση του εθνολογικού 
δημογραφικού χαρακτήρα της Κύπρου, την ελληνική πλειοψηφία, την οποία 
θεώρησε», σας παρακαλώ πολύ, τότε ο Νιχάτ Ερίμ «ως “περιστασιακή” και καθόρισε 
την ανατροπή της.».  Το 1956! 

 «Η υιοθέτηση της μακρόπνοης “Γραμμής Νιχάτ Ερίμ” από το τουρκικό κράτος, 
την κυβέρνηση και τις ένοπλες δυνάμεις σήμαινε μεν τη βραχυπρόθεσμη προσαρμογή 
των διπλωματικών χειρισμών της Άγκυρας, επέβαλλε όμως και την αποφασιστική 
δράση για την απόκτηση της αναγκαίας πολεμικής ισχύος στην Κύπρο.». 

 Όλα αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, όταν ξεκινούσε ο απελευθερωτικός αγώνας 
της Κύπρου.  Τότε οι Τούρκοι σχεδίαζαν την τουρκοποίηση της Κύπρου.  Και 
δημιούργησαν τότε, το 1956, και μετά, το 1958, τη γνωστή ΤΜΤ και στελέχωσαν το 
Γραφείο Ειδικού Πολέμου, το οποίο ήταν ο πυρήνας της επεκτατικής τους πολιτικής.  
«Οι αξιωματικοί οι οποίοι στελέχωσαν αυτό το γραφείο είχαν υπηρετήσει λίγα χρόνια 
νωρίτερα και στο τουρκικό εκστρατευτικό σώμα στον πόλεμο της Κορέας, είχαν ήδη 
εκπαιδευτεί από στελέχη του αμερικάνικου στρατού στο σχεδιασμό και στις τακτικές 
του ανορθόδοξου πολέμου για τις ανάγκες των πολεμικών σεναρίων σύγκρουσης με 
τη Σοβιετική Ένωση σε περιοχές που πιθανό να καταλάμβανε ο σοβιετικός στρατός 
και θα επέτρεπε να υπάρξει προσχεδιασμένη ένοπλη αντίσταση.  Αυτοί οι αξιωματικοί 
λοιπόν είχαν την αρμοδιότητα και τα προσόντα να μετατρέψουν την ΤΜΤ σε μυστικό 
τουρκικό στρατό στην Κύπρο. 

 Η ΤΜΤ προκάλεσε ανθελληνικές οχλαγωγίες, προσπάθησε να εξαναγκάσει 
Τουρκοκύπριους εργάτες να ιδρύσουν ξεχωριστές συντεχνίες.  Οι δολοφονίες, οι 
εμπρησμοί, ο εκφοβισμός ήταν τα μέσα που η ΤΜΤ χρησιμοποίησε, για να αποδείξει 
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ότι “οι Έλληνες και οι Τούρκοι δεν μπορούν να συμβιώσουν μαζί”.  Θύματα ήταν και 
Τουρκοκύπριοι συνδικαλιστές, δημοσιογράφοι, απλοί πολίτες που αντιστάθηκαν στο 
κάλεσμα της ΤΜΤ.». 

 Σχέδιο ανάκτησης Κύπρου.  Οι κύριοι αυτοί το 1958… «Eπικεφαλής του 
Γραφείου Ειδικού Πολέμου ήταν ο υποστράτηγος Ντανίς Καράμπελεν, με επιτελάρχη 
το συνταγματάρχη Εγιούπ Ματέρ, με επιτελείς αξιωματικούς τον αντισυνταγματάρχη 
Ριζά Bουρουσκάν και τον ταγματάρχη Ισμαήλ Τάνσου.  Ο Τάνσου ανέλαβε, ως “ο 
εγκέφαλος”, και εκπόνησε το επιτελικό σχέδιο για τη συγκρότηση, τον εξοπλισμό, την 
εκπαίδευση, την αποστολή και τη δράση της ΤΜΤ, το οποίο ονομάστηκε έκτοτε “Kibris 
Istirdat Plani” (“Σχέδιο Επανάκτησης της Κύπρου”)», ολόκληρης της Κύπρου. 

 «Το 1958 ο Βουρουσκάν ανέλαβε διοικητής της ΤΜΤ στην Κύπρο, όπου 
στάλθηκε με πλαστή ταυτότητα ως δήθεν “ελεγκτής της τουρκικής Τράπεζας 
Εργασίας”.  Αρχικά ήταν επικεφαλής είκοσι ενός αξιωματικών (δύο ταγματαρχών, 
πέντε λοχαγών και δεκατεσσάρων ανθυπολοχαγών), όλων εκπαιδευμένων στον 
ανορθόδοξο πόλεμο, που έφθασαν στο νησί ως δάσκαλοι, τραπεζικοί υπάλληλοι του 
τουρκικού προξενείου και του Γραφείου Τύπου. 

 To στρατηγείο της ΤΜΤ εγκαταστάθηκε σε διώροφο κτίριο στην οδό Τούνα της 
περιοχής Γενί Σεχίρ και αναφερόταν ως “Αρχηγείο Σχεδιασμού Επανάκτησης 
Κύπρου”.  Το στελέχωσαν αξιωματικοί επιτελικών γραφείων (επιχειρήσεων, 
εκπαίδευσης, εφοδιασμού και προσωπικού) και επικοινωνούσε με ασύρματο με τη 
διοίκηση της ΤΜΤ στην Κύπρο. 

 Στην Τουρκία δημιουργήθηκαν και ειδικά στρατόπεδα, κέντρα μυστικής 
εκπαιδεύσεως για τους Τουρκοκύπριους, άνδρες και γυναίκες, μαχητές (μουτζαχεντίν)  
της ΤΜΤ, που,  αφού ολοκλήρωναν την εκπαίδευσή τους, επέστρεφαν στην Κύπρο.  
Τα στρατόπεδα εκπαίδευσης της ΤΜΤ στην Τουρκία ήταν στην αποκλειστική 
αρμοδιότητα του Γραφείου Ειδικού Πολέμου.».   Έκτοτε η ΤΜΤ εφαρμόζει -παρά το ότι 
ο Ζορλού και ο Μεντερές κρεμάστηκαν μετά το πραξικόπημα- αυτή τη στρατηγική την 
οποία χάραξε ο Νιχάτ Ερίμ και απαρέγκλιτα εφαρμόζεται με θρησκευτική ευλάβεια 
μέχρι σήμερα. 

 Και θέλω να κάνω αναφορά, για να δείτε τι σχεδιάζει και τι προγραμματίζει για 
μας η Τουρκία.  Εγώ λέω, διότι μερικοί νομίζουν ότι με την επαναπροσέγγιση θα 
λύσουμε το πρόβλημα, μακάρι να το λύαμε.  Είναι έτσι που ενεργούν οι Τούρκοι;  Οι 
Τούρκοι θέλουν δύο κράτη, δύο λαούς.  Το είπαν πεντακάθαρα, το δήλωσαν κατ’ 
επανάληψη. 

 Θέλω να αναφέρω όμως ακόμα δύο γεγονότα:  «“Χρήσιμοι νεκροί”.  Μαρτυρία 
της Τουρκοκύπριας δασκάλας Σεβίμ Ουλφέτ, η οποία βρέθηκε κατά τη διάρκεια των 
επεισοδίων της 27ης Ιανουαρίου του 1958» σε διακοινοτικές φασαρίες, οι οποίες ήταν 
αιματηρές «σε κλινική, όπου συνάντησε τυχαία το Ραούφ Ντενκτάς:  “Η κλινική είχε 
γεμίσει με τραυματίες και νεκρούς.   Κάποια στιγμή είδα τον Ντενκτάς και του είπα:  
‘Για όνομα του Θεού, δώσε εντολή να σταματήσουν επιτέλους αυτοί οι σκοτωμοί’.  Και 
εκείνος μου έδωσε την εξής απάντηση:  ‘Οι νεκροί αυτοί μας είναι χρήσιμοι.  Με 
αυτούς θα κάνουμε να ακουστεί η φωνή μας στον κόσμο’.  ‘Τότε, γιατί δεν πεθαίνετε 
εσείς και ο Κουτσιούκ;  Θα ακουστεί καλύτερα η φωνή μας’”», του αντέτεινε η δασκάλα. 

 Και θέλω να κάνω και αναφορά στην εγκληματική διαστρέβλωση των 
γεγονότων από την Τουρκία και την γκεμπελική προπαγάνδα της ανά τα πέρατα της 
οικουμένης, που περίπου παρουσίαζε αιμοχαρή το Μακάριο και τον κυπριακό λαό.  Η 
γνωστή υπόθεση με την “μπανιέρα”, την οποία, ως σήμερα, αν πάεις στο διαδίκτυο, 
εξακολουθούν να την έχουν.  Μαρτυρία του Κώστα Γεννάρη, που δε νομίζω να τον 
αμφισβητεί κανένας.  «Η μαρτυρία της Σεβίμ Ουλφέτ είναι χρήσιμη, για να βρει την 
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πραγματική της εξήγηση και η φρικιαστική ιστορία της περιβόητης “μπανιέρας” των 
Χριστουγέννων του 1963:  Για να προπαγανδίσουν μέσω του βρετανικού τύπου σε 
όλο τον κόσμο “τη βαρβαρότητα των Ελληνοκυπρίων, του αιμοβόρου Μακαρίου, σε 
πράξεις γενοκτονίας των Τουρκοκυπρίων”, παρουσίασαν τη φωτογραφία μιας 
μητέρας και των τριών παιδιών της νεκρών μέσα στα αίματα στο μπάνιο.  Ο 
άνθρωπος που το 1963 φωτογράφισε τη φρικιαστική σκηνή και οι φωτογραφίες του 
είναι ένα κύριο μέσο  προπαγάνδας ήταν ο Τούρκος δημοσιογράφος Αχμέτ Μπαράν. 

 Το 1985, ως επικεφαλής του γραφείου του τουρκικού ειδησεογραφικού 
πρακτορείου “Ανατονλού” στην Αθήνα, ο Αχμέτ Μπαράν αποκάλυψε στο 
δημοσιογράφο Κώστα Γεννάρη ότι το έγκλημα είχε διαπράξει σε κατάσταση αμόκ ο 
Τούρκος ταγματάρχης Νιχάτ Ιλχάν, που υπηρετούσε στην ΤΟΥΡ∆ΥΚ, με θύματα τη 
σύζυγό του και τα παιδιά τους.  Το σπίτι του, όπου έγινε το έγκλημα, βρισκόταν στο 
κέντρο της τουρκικής συνοικίας, όπου ποτέ δεν έφθασε οποιοδήποτε τμήμα των 
ελληνοκυπριακών δυνάμεων.  Η ίδια ακριβώς λογική του Ντενκτάς του 1958, όπως 
την κατέγραψε ο υπηρετήσας στην ΤΜΤ Αρίφ Χασάν Ταχσίν:  “Αυτοί οι νεκροί μάς 
είναι χρήσιμοι”. 

 Στο βιβλίο του ο Κώστας Γεννάρης έγραψε:  “Όμως εκείνη τη νύχτα με άφησε 
άφωνο” ο συγκεκριμένος Τούρκος δημοσιογράφος.  “Χωρίς προειδοποίηση, χωρίς 
κανένα προϊδεασμό, ο Αχμέτ μού είπε:  ‘Ξέρεις, εκείνη τη φωτογραφία με τα τρία 
παιδιά και τη μητέρα τους, δολοφονημένους μέσα στο μπάνιο, εγώ τράβηξα εκείνη τη 
φωτογραφία’.   Είπε πως εκείνη την περίοδο βρισκόταν στην Κύπρο, για να καλύψει 
τις διακοινοτικές ταραχές του 1963.  Ένα βράδυ, όπως έπινε τον καφέ του με μερικούς 
φίλους σε ένα μπαρ της τούρκικης συνοικίας της Λευκωσίας, μπήκαν δύο ένοπλοι και 
του ζήτησαν να τους ακολουθήσει.  Τον πήραν με αυτοκίνητο στο σπίτι που έγινε το 
έγκλημα.  Μόλις έφθασαν, είδε πως ο χώρος ήταν γεμάτος από άλλους ένοπλους 
αξιωματικούς του τουρκικού αποσπάσματος στην Κύπρο, οι οποίοι τον διέταξαν να 
φωτογραφίσει το έγκλημα.  Έκανε ό,τι τον διέταξαν και τότε ένας από τους ένοπλους 
του ζήτησε να παραδώσει το φιλμ και να ξεχάσει ό,τι έκανε και ό,τι είδε.  Ο Αχμέτ 
ήθελε να μάθει τι πραγματικά είχε συμβεί και το έμαθε:  Ο πατέρας των τριών παιδιών 
είχε τρελαθεί.  Εκτέλεσε τα παιδιά και τη γυναίκα του και μετά εξαφανίστηκε.  Τον 
απομάκρυνε ο τουρκικός στρατός, για να εμφανιστεί και πάλι μετά από είκοσι τέσσερα 
χρόνια να υπηρετεί κάπου βαθιά στην Ανατολία, παντρεμένος ξανά”.». 

 Όλα αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, τα διάβασα ως ιστορικά γεγονότα και από το 
1956-1958 η τουρκική πολιτική δεν άλλαξε ούτε κατά ένα χιλιοστό.  Έχουμε φθάσει 
στο σημείο εμείς αυτή την οργανωμένη πολιτική, την οποία οι Τούρκοι προβάλλουν 
ανά το παγκόσμιο, να την αποδεχόμαστε και κάποιοι στο δικό μας στρατόπεδο, 
χαρακτηρίζοντας τους εποίκους, να λένε, ότι πάλλεται και αυτούς η καρδιά εδώ.  
Θυμίζω περιβόητη δήλωση συναδέλφισσας, που ήταν εδώ στο κοινοβούλιο, ότι 
κάποιοι τους χαρακτήρισαν ως “εποχιακούς εργάτες” ή ως “μετανάστες”.  Αν οι 
Τούρκοι ήταν έτσι, κανένα πρόβλημα!  Όμως ήρθαν εδώ, άλλαξαν τα τοπωνύμια, 
έφεραν τους έποικους… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Παρακαλώ, συγγνώμη που σας διακόπτω, κύριε συνάδελφε, έχουν 
εξαντληθεί τα δεκατρία λεπτά.  Παρακαλώ, καταλήξετε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.  Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, με το εξής:  Άρα, ο πλέον 
θανάσιμος κίνδυνος που αντιμετωπίζει τούτος ο τόπος είναι ο εποικισμός και όσες 
διαπιστώσεις κάνουμε σε αυτή την αίθουσα πρέπει να τις βγάλουμε εκτός της 
αιθούσης, να τις πληροφορηθεί πραγματικά ο κυπριακός λαός, οι Έλληνες στην 
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Ελλάδα και να αναλάβουμε και μια διεθνή εκστρατεία. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Κουλία, για την παρέμβασή σας. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως θυμάστε, το πρωί στη σύσκεψη, παρ’ όλο που είμαι ένας 
από τους ομιλητές, είχα εισηγηθεί να μη γίνει συζήτηση σήμερα, λέγοντας ότι προς το 
τέλος της δε θα υπάρχουν βουλευτές στην αίθουσα και λέγοντας ότι πολλές ομιλίες θα 
είναι εκτός θέματος, όπως και ήταν.  Παρ’ όλο λοιπόν που η ολομέλεια έχει απόφαση 
ότι ένα θέμα δε συζητείται πέραν των δύο βδομάδων, εγώ θα εισηγηθώ να μείνει για 
την επόμενη Πέμπτη, γιατί ειλικρινά το θεωρώ προσβολή και για την ομάδα μας, αλλά 
και για μένα προσωπικά και για σας, όταν ομιλητές -και τον κ. Αγγελίδη- που τους 
παραχωρήσαμε τη θέση μας, για να είναι μπροστά, με το που μίλησαν, έφυγαν.  
Λοιπόν, εγώ εισηγούμαι να μείνουμε την άλλη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είμαι υπόχρεος να θέσω το θέμα στο σώμα να αποφασίσει, διότι 
ομολογουμένως αυτά που λέει ο κ. Κατσουρίδης ανταποκρίνονται στην 
πραγματικότητα.  Επαφίεται στη Βουλή να αποφασίσει, για το λόγο που ανέφερε, ότι 
ουσιαστικά στοιχειώδεις λόγοι ευθιξίας επιβάλλουν, όταν ομιλήσεις, να παραμείνεις να 
ακούσεις τον αντίλογο. 

 Υπάρχει κάποιος που διαφωνεί με την εισήγηση του κ. Κατσουρίδη; 

 Όχι.  Συνεπώς… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 ∆ιαφωνείτε, να το βάλω σε ψηφοφορία, κύριε Περδίκη;   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όχι, ανησυχώ μόνο, κύριε Πρόεδρε, ότι, επειδή αυτά λέγονται και ξαναλέγονται 
και ξανά ξανά λέγονται και διόρθωση δε βλέπω, και να το αναβάλουμε για την 
επόμενη φορά, η ίδια κατάσταση θα είναι πάλι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, αλλά από την άλλη, ως προεδρεύων του σώματος, οφείλω, πέραν της 
επισήμανσης του κ. Κατσουρίδη, που τη βρίσκω δεοντολογικά απόλυτα σωστή, να 
επισημάνω και κάτι άλλο, κύριε Περδίκη, με το οποίο δε νομίζω να έχετε καμία 
διαφωνία.  ∆ε νοείται η Βουλή των Αντιπροσώπων να συζητεί ένα τόσο σοβαρό θέμα, 
μία από τις πιο σοβαρές πτυχές του κυπριακού προβλήματος, αν όχι τη σοβαρότερη, 
στην παρουσία λιγότερων από τους μισούς βουλευτές.  Λυπούμαι!  Κάπου πρέπει 
επιτέλους όλοι μας να αναλάβουμε τις ευθύνες μας, τουλάχιστον, όταν συζητούνται 
πολύ σοβαρά θέματα, όπως το υπό συζήτηση θέμα, να δείχνουμε και μια ευαισθησία 
για τη σοβαρότητα του θέματος. 

 Λοιπόν, με τη σύμφωνη γνώμη όλων φθάσαμε στο τέλος της σημερινής 
συνεδρίας.  Το θέμα θα παραμείνει στην ημερήσια διάταξη για την ερχόμενη βδομάδα 
και δε θα ανοίξει το θέμα που αποφάσισε η σύσκεψη των αρχηγών και εκπροσώπων 
κομμάτων, διότι το κυρίαρχο σώμα είναι η ολομέλεια της Βουλής. 
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 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 21η 

Ιανουαρίου 2010, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου του 2010 Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.210-2009). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2010 Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.212-2009). 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2010 Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.218-2009). 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2002 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.157-2009). 

 5. Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου 
∆ιατήρησης του 2009 Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.206-2009). 

 6. Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου 
∆ιατήρησης του 2010 Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.207-2009). 

 7. Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (∆ιάρθρωση 
και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.115-2009). 

 8. Ο περί Αποτελεσματικών Θεραπειών για Παραβίαση 
του ∆ικαιώματος σε ∆ιάγνωση Αστικών ∆ικαιωμάτων 
και Υποχρεώσεων σε Εύλογο Χρόνο Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.153-2009). 

 9. Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου - Θέση Γενικού 
∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.121-2009). 

 10. Οι περί Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών - Θέσεις Πρώτου Μηχανολόγου 
Μηχανικού, Πρώτου Ηλεκτρολόγου Μηχανικού, 
Ανώτερου Μηχανολόγου Μηχανικού και Ανώτερου 
Ηλεκτρολόγου Μηχανικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.134-2009). 

 11. Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση 
Πρώτου Λειτουργού Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.046.144-2009). 

 12. Οι περί Πολιτιστικών Υπηρεσιών - Θέσεις 
Βιβλιοθηκονόμου Α΄ και Ανώτερου Βοηθού 
Βιβλιοθηκονόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.145-2009). 

 13. Οι περί Νομικής Υπηρεσίας - Θέση ∆ημόσιου 
Κατήγορου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.146-2009). 

 14. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας - Θέση Λειτουργού Νοσοκομειακού 
Εργαστηρίου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.147-2009). 

 15. Οι περί Γενικού Χημείου του Κράτους - Θέση 
Ανώτερου Χημικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.148-2009). 

 16. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας - Θέση Τεχνικού Εργαστηρίου 
Προσθετικών και Ορθοτικών Βοηθημάτων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.149-2009). 

 17. Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας - Θέσεις 
∆ιευθυντή, Πρώτου Λειτουργού Κοινωνικών 
Υπηρεσιών, Ανώτερου Λειτουργού Κοινωνικών 
Υπηρεσιών, Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών Α΄ 
και  Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.004-2010). 

 18. Οι περί Τμήματος ∆ασών - Θέση Συντηρητή ∆ασών 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.005-2010). 

 19. Οι περί Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών - Θέση 
Ανώτερου Ταχυδρομικού Επιθεωρητή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.007-2010). 

 20. Οι περί Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων - Θέσεις 
Πρώτου Λειτουργού Υδάτων, Ανώτερου 
Εκτελεστικού Μηχανικού, Ανώτερου Υγειονομικού 
Μηχανικού, Ανώτερου Υδρολόγου, Ανώτερου 
Ηλεκτρολόγου/Μηχανολόγου Μηχανικού, Ανώτερου 
Χημικού, Εκτελεστικού Μηχανικού, Υδρολόγου, 
Ηλεκτρολόγου/Μηχανολόγου Μηχανικού, 
Υγειονομικού Μηχανικού, Χημικού, Πρώτου Τεχνικού 
Μηχανικού, Ανώτερου Τεχνικού Μηχανικού, 
Τεχνικού Μηχανικού 1ης Τάξεως, Τεχνικού 
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Μηχανικού και Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.008-2010). 

 21. Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως (Κρατικό Αρχείο) - Θέση Συντηρητή 
Εγγράφων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.009-2010). 

 22. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέση 
Λειτουργού Τοξικοεξάρτησης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.135-2009). 

 23. Οι περί Εγγραφής Φυτικών Γενετικών Πόρων της 
Πατάτας στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών της 
Πατάτας και της ∆ιάθεσής τους προς την Εμπορία 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.137-2009). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η 
ανάγκη αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και 
Laakso και η περαιτέρω συμβολή της κυπριακής 
Βουλής στην προώθηση της επίλυσης του 
προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.005.2008). 

 2.  «Ο αναχρονιστικός θεσμός των εγγυήσεων και 
των επεμβατικών δικαιωμάτων στα πλαίσια της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι κίνδυνοι υπονόμευσης 
της βιωσιμότητας της λύσης στο Κυπριακό σε 
περίπτωση διατήρησής τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.004.2009). 

 3.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 
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 4.  «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην 
οικονομία σε βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004.2008). 

 5.  «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, 
Γεώργιου Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.006.2008). 

 6.  «Εκατό χρόνια προσφοράς του συνεργατισμού 
στην κυπριακή κοινωνία, νέες συνθήκες και 
προοπτικές». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Μουσκάλλη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.007.2008). 

 7.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το 
θέμα «Τα μέτρα που λαμβάνονται από το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για την εφαρμογή των νόμων που αφορούν την 
ισότητα ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489.2006). 

 8.  «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 9.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το 
θέμα «Η ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα 
κατεχόμενα, η συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις 
δραστηριότητές τους και η ανάγκη θεσμικής 
προστασίας της κυπριακής κοινωνίας μέσω της 
λειτουργίας και εισαγωγής θεσμών για το σκοπό 
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αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ.Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 10.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές (6% των αναγκών μας σε 
ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) και οι τυχόν 
επιπτώσεις από την καθυστέρηση υλοποίησης των 
δεσμεύσεών μας, καθώς και οι προοπτικές του 
στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση (20% 
μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 11.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση 
στρατηγικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών και για 
τη δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού 
όπως αυτές απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας 
έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.105-2008). 

 12.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 

 Kηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.20 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Γαβριήλ Γιαννάκης Μουσκάλλης Ανδρέας 
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Γεωργίου Αριστοφάνης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολάου Ιωνάς 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Ομήρου Γιαννάκης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Πουργουρίδης Χρήστος 

Θωμά Γιαννάκης Σαρίκας Φειδίας 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάμπας Πανίκος 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009», η συζήτηση που ακολούθησε (Ν. 
Τορναρίτης, Γ. Λαμάρης, Α. Κυριακίδου, Γ. Βαρνάβα, Γ. Περδίκης, ∆. 
Συλλούρης, Α. Θεμιστοκλέους, Α. Αγγελίδης) και  ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(∆ιάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009», η 
συζήτηση που ακολούθησε (Α. Αγγελίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. Κυριακίδου, Ν. 
Τορναρίτης) και έγκρισή τους.  

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τελωνειακών ∆ασμών και Φόρων 
Κατανάλωσης (Ατέλειες κατά την Εισαγωγή Εμπορευμάτων) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρων Κατανάλωσης (Φορολογικές 
Απαλλαγές που Χορηγούνται κατά την Εισαγωγή Εμπορευμάτων υπό Μορφή 
Μικροδεμάτων Μη Εμπορικού Χαρακτήρα Προελεύσεως Τρίτων Χωρών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους.  

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και η συζήτηση που ακολούθησε (Σ. 
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Φυττής, Ν. Κατσουρίδης, Χρ. Πουργουρίδης) για την παραπομπή του θέματος 
«Ο περί Αστικού Αναδασμού Νόμος του 2010». 

6. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Καθυστέρηση στη θέσπιση κανονισμών για τα κέντρα αναψυχής - Ενίσχυση 
της αστυνομικής δύναμης στην ελεύθερη περιοχή της Αμμοχώστου - 
Οικονομική βοήθεια σε αιτητές πολιτικού ασύλου και αιτητές του καθεστώτος 
του επί μακρόν διαμένοντος - Η μηχανοποίηση της καθαριότητας των δρόμων - 
Βιολογικός σταθμός επεξεργασίας λυμάτων Κυπερούντας - Εγγραφή του 
δρόμου που συνδέει τον Κάτω Πύργο με το παρεκκλήσι της Παναγίας 
Γαλόκτιστης - Καταγγελίες για δηλητηρίαση κυνηγόσκυλων και αλεπούδων με 
δολώματα - Πρωτοβουλία προστασίας αιωνόβιων ελιών από την κοινότητα 
Ψεματισμένου και κρατική υποστήριξη - Ανάγκη ολοκλήρωσης του δρόμου 
στην οδό Ραγκαβή στη Λάρνακα - Πρόβλημα οσμών και οχληρίας στον Άγιο 
Αθανάσιο Λεμεσού - Το πρόβλημα της διάδοσης ναρκωτικών και 
εξαρτησιογόνων ουσιών στη Λάρνακα - Προγράμματα τοπικής αυτοδιοίκησης 
για πρόληψη και απεξάρτηση από εξαρτησιογόνες ουσίες - Αίτημα των δήμων 
Αθηένου και ∆ερύνειας για χρηματοδότηση του αποχετευτικού τους 
συστήματος από το κράτος - Σχεδιασμός και κατασκευή του δρόμου 
Αστρομερίτη-Ευρύχου - Πρόβλημα υποστελέχωσης της Υπηρεσίας Αγροτικής 
Οικονομίας του Τμήματος Γεωργίας - Σχεδιασμός του δρόμου Κοκκινοτριμιθιάς-
Αστρομερίτη - ∆ημιουργία μουσικού σχολείου στη Λάρνακα - Έργα στον 
αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Αγίας Βαρβάρας και καταστροφή ζώνης 
πρασίνου - Παράνομη καύση υλικών στην ύπαιθρο και μόλυνση της 
ατμόσφαιρας - Αντισεισμική θωράκιση κτιρίων - Αναδιοργάνωση των μουσείων 
σύμφωνα με τις σύγχρονες μουσειολογικές αντιλήψεις - Αύξηση του χρόνου 
παραχώρησης του ανεργιακού επιδόματος - Νέο δημοτικό σχολείο στα Κονιά - 
Κατασκευή αποχετευτικού συστήματος στο Στρουμπί - Ερωτήματα που 
αφορούν την ανάπτυξη του λιμανιού Λάρνακας - Ερωτήματα σχετικά με την 
αγορά από το ΡΙΚ των συστημάτων MPEG - Έλεγχος για την τήρηση του περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) Νόμου - Μείωση των 
ωρών της βάρδιας στην Εθνική Φρουρά - Ερωτήματα σχετικά με την 
κατακύρωση από την ΕΕ της κατασκευής ηλιακού πάρκου στην κατεχόμενη 
Κύπρο - Η μελέτη βιωσιμότητας της κατασκευής χώρου στάθμευσης στη 
Λεμεσό - Άνιση αντιμετώπιση εκτοπισθέντων και ιδιοκτητών γης στα 
κατεχόμενα από τον Κεντρικό Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών - 
Καθυστέρηση της κατασκευής γέφυρας στον ποταμό Καρκώτη και 
κυκλοφοριακή συμφόρηση - Κατασκευή τεχνητού νησιού στην παραλία της 
Λεμεσού - Επίλυση των εκπαιδευτικών προβλημάτων της κυπριακής παροικίας 
στο Ηνωμένο Βασίλειο - Αύξηση οικονομικής βοήθειας για την κοινότητα Αγίου 
Ισιδώρου - Μελέτη αιτημάτων Λυσού σχετικά με την υδροδότησή της - Αιτήματα 
για βελτίωση δρόμων στην κοινότητα Λυσού - Τοποθέτηση κιγκλιδωμάτων στο 
δρόμο Λυσού-Σταυρού Ψώκας - Αίτημα για αύξηση της οικονομικής βοήθειας 
προς το χωριό Μελάδεια - ∆ιεθνής Μαραθώνιος ∆ρόμος Λεμεσού ΓΣΟ - Η 
μεταστέγαση κυβερνητικών τμημάτων στο χώρο της Κρατικής Έκθεσης - Η 
εκμίσθωση γης στο δήμο ∆ερύνειας για κατασκευή κολυμβητηρίου - Τα 
κονδύλια για την κατασκευή του κολυμβητηρίου Αμμοχώστου - Κίνδυνος στη 
δημόσια υγεία από υπολείμματα φαρμάκων στο νερό - Επικίνδυνες ουσίες σε 
παιδικά παιχνίδια - Καταγγελίες σχετικά με τον πρώην Πρωθυπουργό της 
Φινλανδίας Martti Ahtisaari - Αυξημένα κρούσματα καρκίνου στο Ζακάκι 
Λεμεσού - Το κονδύλι για επιδιόρθωση της Πράσινης Πολυκατοικίας στην οδό 
Κοτζιά Τεπέ στη Λάρνακα - Αντικατάσταση στεγάστρων από αμίαντο στο 
συνοικισμό Αγίας Νάπας - Κρατική χορηγία στην τοποθέτηση φωτοβολταϊκών 
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στις στέγες πολυτέκνων - Κοπή δέντρων στο συνοικισμό στο ∆ασάκι Άχνας για 
δημιουργία οικοπέδων - Υδροδοτικές και αρδευτικές διευθετήσεις για τα γήπεδα 
γκολφ - Υλοποίηση εισηγήσεων του Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως σχετικά 
με τεμάχια γης στη Λίμνη Παραλιμνίου - Υιοθέτηση εθνικών σχεδίων δράσης 
για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας στην Κύπρο - Καθυστέρηση στα έργα 
ανοικοδόμησης του Ε΄ ∆ημοτικού Σχολείου Αγλαντζιάς - Προκήρυξη 
προσφορών για ανέγερση του Πολυδύναμου Ιατρικού Κέντρου στις Κεντρικές 
Φυλακές - Ανάγκη καθορισμού προσόντων για εκπόνηση μελετών εκτίμησης 
των επιπτώσεων στο περιβάλλον - Εφαρμογή κατά κεφαλήν quota στην 
κατανάλωση νερού - Φώκιες monachus-monachus στο Λατσί της επαρχίας 
Πάφου - Αρδευτικό έργο Κοκκινοχωριών - Εφαρμογή συστήματος 
περιβαλλοντικής διαχείρισης στους ηλεκτροπαραγωγούς σταθμούς - Εφαρμογή 
συστήματος περιβαλλοντικής διαχείρισης στα πλαίσια της άδειας διαχείρισης 
αποβλήτων της ΑΗΚ - Καθυστέρηση απαλλοτρίωσης τεμαχίων στην Ερήμη - 
Στρατιωτική θητεία παιδιών πολύτεκνων οικογενειών - Επιδιόρθωση των 
τουρκοκυπριακών περιουσιών στην περιοχή “Πάνω Παράγκες” στο Μούτταλλο 
- Αντικατάσταση ραντάρ για τις κοινές αμυντικές ανάγκες Κύπρου-Ελλάδας - 
Ανάγκη αξιοποίησης των νερών ποταμών και φραγμάτων για παραγωγή 
ενέργειας - Χρήση της ουσίας “monosodium glutamate” για παρασκευή 
φαγητών σε κινέζικα εστιατόρια - Πιθανές περιβαλλοντικές επιπτώσεις από τη 
συγκέντρωση βιομηχανιών στην περιοχή Ζυγίου-Μονής - Εφεδρικό σύστημα 
φωτισμού του διαύλου του αεροδρομίου Λάρνακας - Βλάβη στο σύστημα 
φωτισμού του διαύλου του αεροδρομίου Λάρνακας - Παραγωγή ηλεκτρισμού 
από τα κύματα της θάλασσας - Οι ευθύνες για τη βλάβη στο σύστημα 
φωτισμού του διαύλου του αεροδρομίου Λάρνακας - Η παράνομη λειτουργία 
του εμπορικού κέντρου “Madisons” - Ερωτήματα για το εργατικό ατύχημα σε 
εργοτάξιο εταιρείας στην Πόλη Χρυσοχούς - Σπατάλη νερού από τα πλυντήρια 
αυτοκινήτων - Άδεια για χωροθέτηση νηπιαγωγείου στη λεωφόρο Γρίβα ∆ιγενή 
- Εκχέρσωση πευκόφυτης περιοχής στη Μοσφιλωτή - ∆ιαχείριση αποβλήτων 
των ενόπλων δυνάμεων - Πώληση τουρκοκυπριακών τεμαχίων στα Μανδριά 
της Πάφου - Ετοιμασία νομοσχεδίου για τις υπηρεσίες στις παραλίες - Σχέδια 
για αντιπλημμυρικά έργα στα Μανδριά - Αξιοποίηση κονδυλίων της ΕΕ για 
εθελούσια επιστροφή μη νόμιμων μεταναστών στις πατρίδες τους - 
Συμπερίληψη του ακρωτηρίου Κορμακίτη στο πρόγραμμα “Φύση 2000” - 
∆ιοικητική συμπερίληψη των κοινοτήτων Κορμακίτη και Καρπάσειας στο 
διαμέρισμα του δήμου Λαπήθου - Φοροαπαλλαγή μέσω της επίδειξης 
ταμειακών αποδείξεων - Ανάγκη κατασκευής διαβάσεων πεζών στην περιοχή 
“Κάππαρη” στο Παραλίμνι - Τα υψηλά τέλη κυκλοφορίας και το μέτρο 
απόσυρσης παλαιών αυτοκινήτων - Υψηλά τέλη στο αεροδρόμιο Λάρνακας - 
Στελέχωση και αναβάθμιση του Επαρχιακού Γραφείου Αμμοχώστου του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων - Η υλοτόμηση κέδρων και ελάτων από το 
Τμήμα ∆ασών - Η άρνηση της κυβέρνησης της Λευκορωσίας να χορηγήσει 
θεώρηση εισόδου σε βουλευτή του κυπριακού κοινοβουλίου και τα διαβήματα 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας - Ερωτήματα σχετικά με την καθυστέρηση του 
έργου για το δρόμο Λάρνακας-∆εκέλειας - Κοινωνικά παντοπωλεία στην Κύπρο 
- Απόρριψη σκουπιδιών στην Αλυκή Λάρνακας - Χρήση επικίνδυνων ουσιών 
ως υποκαταστάτων ναρκωτικών - Ερωτήματα σχετικά με τη φοιτητική χορηγία - 
Ερωτήματα σχετικά με τα παρατηρητήρια τιμών βασικών καταναλωτικών 
προϊόντων - Η εφαρμογή του κεκτημένου Σένγκεν στην Κυπριακή ∆ημοκρατία - 
Κανονισμοί λειτουργίας υποστατικών πώλησης κατοικίδιων ζώων - 
Αναβάθμιση της λειτουργίας της Επιτροπής ∆ικαιωμάτων των Ασθενών και 
εφαρμογή της νομοθεσίας -  Ενέργειες και δράσεις αναφορικά με τη 
σωφρονιστική και μετασωφρονιστική μεταχείριση ουσιοεξαρτώμενων ατόμων - 
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Εξοπλισμός του φυσικοθεραπευτηρίου της Πτέρυγας Παραπληγικών του 
Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας - Ενίσχυση της ομάδας ψυχικής υγείας των 
Κεντρικών Φυλακών - Εναλλακτική ποινή για ουσιοεξαρτώμενα άτομα - Ανάγκη 
κατασκευής κυρτωμάτων στο δρόμο ∆ερύνειας-Σωτήρας - Αντισεισμική 
αναβάθμιση σχολικών κτιρίων. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Οι θρησκευτικές/παραθρησκευτικές οργανώσεις στην Κύπρο - Το φαινόμενο 
των παραθρησκευτικών οργανώσεων στην Κύπρο - Αντιπυρικές ζώνες και 
χώρος πρασίνου στο Ψάθι - Αίτημα για αδειοδοτημένο χώρο στη Λάρνακα για 
τους αερομοντελιστές - Υδροβιότοποι και προστατευόμενες περιοχές - Αίτημα 
Συνδέσμου Εργολάβων Οικοδομών Λάρνακας για βελτιωτικά οδικά έργα στην 
ύπαιθρο της επαρχίας - Ανάγκη οικοδόμησης κτιρίων και εξωραϊσμού στην 
Κρίτου Τέρα - Ρύπανση στην τοποθεσία “Χωράφια του Αντζιέλου” στα Λεύκαρα 
- Ανάγκη δημιουργίας χώρων παραλαβής ελαστικών - Αίτημα Κισσόνεργας για 
αύξηση κονδυλίων του αναπτυξιακού προϋπολογισμού του 2010 - Αίτημα 
κοινότητας Αγίας Μαρινούδας για δημιουργία πάρκου - Αίτημα για συντήρηση, 
στέγαση και έκθεση του σκάφους “Χελάνδριον” - Η έκδοση αδειών για 
ανέγερση οικοδομής από τις βρετανικές βάσεις - Αίτημα της κοινότητας Αγίας 
Μαρινούδας για απαλλοτριώσεις τεμαχίων για δημιουργία πάρκου και πλατείας 
- Κατασκευή περιφερειακών καταφυγίων αδέσποτων σκύλων - Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Λεμεσού και έκδοση αδειών οικοδομής - Μέτρα ενίσχυσης του 
προσωπικού αστυνομικών σταθμών ορεινών περιοχών - ∆ιαχωρισμός 
βιοτεχνικών οικοπέδων στην κοινότητα Χρυσοχούς - Νέα περίφραξη της 
κατεχόμενης πόλης της Αμμοχώστου - Καθυστέρηση της εφαρμογής του περί 
Κέντρων Αναψυχής (Άδειες Εκπομπής Ήχου) Νόμου του 2007 - Αίτημα της 
κοινότητας Γερίου για ασφαλτόστρωση δρόμου στην περιοχή του υψώματος 
“Άρωνας” - Πρόβλημα αποχέτευσης οικιακών λυμάτων στην περιοχή Τηλλυρίας 
- Μετρήσεις για ύπαρξη διοξινών στις περιοχές γύρω από τους σκυβαλότοπους 
- Μη εφαρμογή του μέτρου για χρωματισμένο πετρέλαιο για τους 
εγκλωβισμένους γεωργούς - Ενημέρωση και αντιμετώπιση της παιδικής 
παχυσαρκίας - Μέτρα για την αποφυγή επεισοδίων κατά τη διάρκεια της νέας 
ποδοσφαιρικής περιόδου - Στρατηγικό σχέδιο ανάπτυξης της Ορεινής 
Λάρνακας - Καθυστέρηση στην ενημέρωση για εντοπισμό αρσενικού στο νερό 
της κοινότητας Μάμμαρη - Παράπονα για διαρροή από τις δεξαμενές υγραερίου 
στην περιοχή Ορόκληνης - Ανάγκη συμπερίληψης παρακαμπτήριου δρόμου 
προς τη ∆ερύνεια στον προϋπολογισμό του 2010 - Ανάγκη πάταξης της 
φοροδιαφυγής και της φοροαποφυγής - Παραχώρηση τίτλων ιδιοκτησίας σε 
κατοίκους προσφυγικών οικισμών - ∆ιατήρηση χώρου πρασίνου στο 
συνοικισμό αυτοστέγασης Κόρνου - Αποχετευτικό σύστημα συνοικισμού 
αυτοστέγασης Κόρνου - Συντήρηση και αναβάθμιση πάρκου στο συνοικισμό 
αυτοστέγασης Κόρνου - Επιδιορθώσεις και ολοκλήρωση οδικού δικτύου στο 
συνοικισμό αυτοστέγασης Κόρνου - Ανάγκη προστασίας βεβηλωμένων 
μοναστηριών και άλλων μνημείων στα κατεχόμενα - Κύρωση και εφαρμογή του 
Πρωτοκόλλου των Ηνωμένων Εθνών για την Ολοκληρωμένη ∆ιαχείριση των 
Παράκτιων Ζωνών - Σχέδια αντιμετώπισης της ατμοσφαιρικής ρύπανσης - 
∆ιάδοση της ευρυζωνικότητας στην Κύπρο - Νομοθεσία για πώληση 
οινοπνευματωδών ποτών σε πλοία και αεροσκάφη - Παράνομη κοπή 
κυπαρισσιών στο Κίτι - Πολιτική για την επιβολή σωματικής τιμωρίας στην 
εκπαίδευση - Αναπαστερίωση του γάλατος - Μετεωρολογικό ραντάρ στον 
Κύκκο και εξοπλισμός Μετεωρολογικής Υπηρεσίας - Λόγοι επιβολής τέλους 
“τουρκόπουλου” στο Τραχώνι Λεμεσού - Ανάγκη καθιέρωσης τεκμηρίων 
διαβίωσης - Επιδιόρθωση της επίστρωσης αγροτικών δρόμων στη Λάσα - 
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Αίτημα για περίφραξη του πάρκου Ακρικούς στη Φύτη - Αίτημα της κοινότητας 
Φύτης για μεταφορά νερού για την εξυπηρέτηση των βοσκών της περιοχής - 
Κατασκευή δρόμου στην κοινότητα Φύτης - Ενημέρωση για τη λειτουργία του 
μετεωρολογικού ραντάρ στο Θρονί του Κύκκου - Μεταστέγαση σχολής του 
Πανεπιστημίου Κύπρου στην εντός των τειχών Λευκωσία - Συμπερίληψη των 
ατόμων με τύφλωση στους περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και 
Υπηρεσιών (Γενικούς) Κανονισμούς - Οικονομική ενίσχυση της κοινότητας 
Κοιλίνειας για αναπτυξιακά έργα - Αιτήματα της κοινότητας Κοιλίνειας για 
αναπτυξιακά έργα - Πολεοδομική άδεια για κατασκευή γηπέδου στα 
Κελοκέδαρα - Αίτημα Κελοκεδάρων για πιο συχνή παρουσία ιατρού στο 
κοινοτικό ιατρείο - Αίτημα Κελοκεδάρων για δημιουργία νέου κοιμητηρίου - 
Κίνητρα σε εργαζομένους που κατοικούν στην ύπαιθρο και εργάζονται σε 
αστικά κέντρα - Ανάπτυξη του δικτύου άρδευσης στην κοινότητα Σαλαμιούς - 
Εισήγηση για διαμόρφωση νέων διατιμήσεων στο βιομηχανικό ρεύμα - Ενιαία 
βάση δεδομένων με τις ασφαλιστικές και φορολογικές εκκρεμότητες πολιτών 
και επιχειρήσεων προς το δημόσιο - Σχέδιο Απόσυρσης και Αντικατάστασης 
Παλαιών Οχημάτων - Μέτρα για κατοχύρωση των πτυχιούχων ΤΕΙ - 
Προβλήματα αχθοφόρων του λιμανιού Λάρνακας - Το μέλλον των αχθοφόρων 
στο λιμάνι Λάρνακας μετά την έλευση του στρατηγικού επενδυτή - Επίτευξη 
των στόχων του Πρωτοκόλλου του Κιότο για τις κλιματικές αλλαγές - Απουσία 
διευθυντή και βοηθού διευθυντή στο Γυναικολογικό Τμήμα του Γενικού 
Νοσοκομείου Λεμεσού - Πετρελαιοκηλίδα στον κόλπο της κατεχόμενης 
Αμμοχώστου και οι ενέργειες της κυβέρνησης - Ύπαρξη νομοθεσίας για τήρηση 
προδιαγραφών προσβασιμότητας διάφορων υπηρεσιών για άτομα με 
αναπηρίες - Απόκτηση πιστοποιητικών επάρκειας στη χρήση διαδικτύου και 
γλωσσομάθειας στα πλαίσια του δημόσιου σχολείου - Σύνταξη ειδικού νόμου 
για την επαγγελματική κατάρτιση και απασχόληση των ατόμων με αναπηρία - 
Παραγωγή “πράσινης” ενέργειας και νέες θέσεις εργασίας - Ηλεκτρονική 
ψηφοφορία και επιστολική ψήφος - Εξέταση των νέων οδηγών σε αρχές της 
οικολογικής οδήγησης - Το κόστος φρούρησης των πολιτικών αξιωματούχων 
στην Κύπρο - ∆ημιουργία Υπουργείου ή Υφυπουργείου Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων - Η στάση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην ένταξη της Ισλανδίας 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση - Εφαρμογή του ελέγχου ναρκοτέστ σε περιπτώσεις 
πέραν της οδήγησης - Μαθήματα νέων ελληνικών και ιστορίας για αλλοδαπούς 
που αιτούνται άδειας παραμονής μακράς διαρκείας - Ερωτήματα σχετικά με το 
Ραδιομαραθώνιο - Αύξηση της κυκλοφοριακής κίνησης λόγω γάμων τα 
Σαββατοκύριακα - Ιατρική Σχολή στο Πανεπιστήμιο Κύπρου - ∆ημιουργία νέας 
κτηνοτροφικής περιοχής στην κοινότητα Σωτήρας Λεμεσού - Άδειες λειτουργίας 
και χρήσης μεγαφώνων κέντρων αναψυχής - Μέτρα για τις περιβαλλοντικές 
επιδόσεις οχημάτων - Ανάγκη προστασίας των δέντρων σε οικιστικές 
αναπτύξεις και οι σχετικές ενέργειες του Τμήματος ∆ασών - Αίτημα για 
μεταφορά του μουσείου μετεωρολογίας στο “Ανεμόσπιτο” - Θέματα που 
αφορούν τους εκπαιδευτικούς λειτουργούς της δημοτικής εκπαίδευσης - 
Ένταξη στο δίκτυο “Φύση 2000” περιοχών που ανήκουν στο έδαφος των 
βρετανικών βάσεων - Παραβίαση των όρων της άδειας απόρριψης αποβλήτων 
από χοιροστάσια - Ξέραμα δένδρων στο δάσος Αθαλάσσας - Οι έρευνες για τις 
αποζημιώσεις στα πλαίσια του σχεδίου αντιμετώπισης της τρομώδους νόσου - 
Στόχοι και λειτουργία του Εθνικού Φορέα ∆ημογραφικής και Οικογενειακής 
Πολιτικής - Η θέση της Κύπρου για την πρόταση της ΕΕ προς τη ∆ιάσκεψη της 
Κοπεγχάγης για οικονομική βοήθεια προς τις λιγότερο αναπτυγμένες χώρες - 
Θαλάσσια μόλυνση εξαιτίας διαρροής μαζούτ από τον Ηλεκτροπαραγωγό 
Σταθμό ∆εκέλειας - Η μείωση των τρεμίθων στην Πάφο - Η λαθροθηρία 
αγρινών - Το κόστος και οι επιπτώσεις από την απελευθέρωση μεγάλου 
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αριθμού περδικιών - Οικονομική ενίσχυση της Σχολικής Εφορίας 
Παλαιομετόχου για έργα στο A΄ ∆ημοτικό Σχολείο Παλαιομετόχου - Κοπή 
προστατευόμενων δένδρων στην Έξω Βρύση της Πάφου - Η κατασκευή 
οχετών και πεζοδρόμων στην α΄ φάση της βιοτεχνικής περιοχής στο ∆ασάκι 
Άχνας - ∆ιαχωρισμός οικιστικών οικοπέδων στο ∆ασάκι Άχνας - Ερωτήματα για 
το Αγροτικό Υγειονομικό Κέντρο Αυγόρου - Ανάπλαση της πλατείας και του 
χώρου γύρω από την εκκλησία της κοινότητας Αγίου Γεωργίου Αχερίτου - 
Αίτημα για δημιουργία πεζοδρομίου στην κοινότητα Αγίου Γεωργίου Αχερίτου - 
Χρηματική συνεισφορά της Κύπρου προς την ΕΕ και εκταμιεύσεις από τα 
ταμεία της ΕΕ - ∆ιαχωρισμός νέων οικοπέδων για άπορες οικογένειες στη 
Σωτήρα - ∆ημιουργία ταχυδρομικού γραφείου στη Σωτήρα - Συνέχιση της 
δράσης του Παγκύπριου Ομίλου Ναυσιπλοΐας Ανοικτής Θαλάσσης στη μαρίνα 
Λάρνακας - Το αίτημα της Ιεράς Συνόδου για ορισμό εκπροσώπου της στα 
οικογενειακά δικαστήρια - Βελτίωση της ποιότητας της ατμόσφαιρας στη 
Λάρνακα - Εφαρμογή μέτρων προστασίας των κατοίκων από τη λειτουργία 
χοιροστασίου στην κοινότητα Ξυλοτύμπου - Αίτημα για ετήσια μείωση του 
ειδικού φόρου κατανάλωσης για το πετρέλαιο θέρμανσης - Μηδενισμός του 
συντελεστή φόρου κατανάλωσης για το φωτιστικό πετρέλαιο - ∆ιορισμός νέου 
Συμβουλίου Ιστορικής Μνήμης Αγώνα ΕΟΚΑ 1955-1959 - Η αγορά λογισμικών 
προγραμμάτων και η μη εγκατάστασή τους στα σχολεία - Παράλειψη 
ενημέρωσης των διευθυντών των σχολείων για την εκλογή Συμβούλου 
Περιβάλλοντος - Η προεκλογική δέσμευση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για 
μετακίνηση των εγκαταστάσεων του διυλιστηρίου Λάρνακας - Προστασία και 
διατήρηση της διαλέκτου των Μαρωνιτών στην Κύπρο - Ερωτήματα για την 
κτηνοτροφική περιοχή Κάτω Πολεμιδιών - Πρόσληψη έκτακτων εκπαιδευτικών 
ψυχολόγων - Μέτρα της κυβέρνησης κατά των γενετικά τροποποιημένων 
προϊόντων - Εγκατάσταση φωτοβολταϊκών συστημάτων σε δημόσια κτίρια - 
Αναγνώριση της θητείας αυτών που υπηρέτησαν στην Εθνική Φρουρά από το 
1972 μέχρι το 1975 - Βελτιωτικά έργα στο αλιευτικό καταφύγιο ∆εκέλειας - 
Αντικατάσταση περίφραξης στο πάρκο της περιοχής Μελάνου στην Τάλα - 
Αίτημα για ανέγερση δημόσιου νηπιαγωγείου στην Τάλα - Ρυθμιστικό 
νομοσχέδιο για αντιμετώπιση της φυγοστρατίας - ∆ιαχειριστικό Σχέδιο Λίμνης 
της Ορόκληνης - Η παραχώρηση κονδυλίων από την ΕΕ προς όφελος των 
αιτητών πολιτικού ασύλου - Ερωτήματα για την κοινότητα Φρεννάρους - 
Ετοιμασία του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου “Φύση 2000” για την κοινότητα Παναγιάς 
- Ανάγκη δημιουργίας ανοιχτού αγκυροβολίου στη Λεμεσό - Άδεια για 
κατασκευή τεχνητού νησιού και μαρίνας στην παραλία μεταξύ Πάφου και 
Γεροσκήπου - Προώθηση της επαναλειτουργίας του εργοστασίου “Άστρασολ” 
αντί της μετακίνησής του. 

8. Συζήτηση (Κ. Χατζηγιάννη, Πρόεδρος, Χρ. Πουργουρίδης, ∆. Συλλούρης) 
σχετικά με απόρριψη εισήγησης του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη για εγγραφή 
θέματος στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

9. Αγορεύσεις (Γ. Ομήρου Ν. Παπαδόπουλος, Ανδρέας Κυπριανού, Γ. Θωμά, Γ. 
Βαρνάβα, Ζ. Κουλίας) για το θέμα «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, 
η ανάγκη αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και Laakso και η περαιτέρω 
συμβολή της κυπριακής Βουλής στην προώθηση της επίλυσης του 
προβλήματος» (συνέχιση της συζήτησης). 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 21ης Ιανουαρίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.21 μ.μ. 

Αρ. 16 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Κηρύσσω την έναρξη της 
σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ τη γραμματέα να 
διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προ ημερησίας διατάξεως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι θερμή παράκληση, κύριε Πρόεδρε, όλες οι κοινοβουλευτικές ομάδες και 
όλοι οι συνάδελφοι να είμαστε εντός της αιθούσης, για να αρχίζει η συνεδρία της 
Βουλής στις τέσσερις ακριβώς.  Παρατηρείται αυτή η αταξία για πολύ μεγάλο χρονικό 
διάστημα και μας εκθέτει, διότι δεν υπάρχει άλλη Βουλή στον ευρωπαϊκό χώρο που να 
καθορίζεται η ώρα έναρξης της συνεδρίας της και να μην αρχίζει ακριβώς στην ώρα 
της με διαφορά δευτερολέπτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε δίκαιο, κύριε Πουργουρίδη.  Πολλές φορές το έχουμε θέσει αυτό το 
πράγμα.  Νομίζω ότι είναι θέμα συνειδητοποίησης όλων των βουλευτών αυτής της 
αναγκαιότητας.  Γι’  αυτό παράκληση, τουλάχιστον από την ερχόμενη εβδομάδα, να 
είμαστε συνεπείς.  Εγώ εξάλλου μεσημέρια δεν πάω εκτός. 
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 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
του 2010 Νόμος του 2009».  Η έκθεση δεν είναι ομόφωνη.  Αν συμφωνείτε, ο κ. 
Παπαδόπουλος να διαβάσει την έκθεση. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να τη διαβάσει. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς θα καταψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, αλλά δεν παρίσταται ανάγκη να 
διαβαστεί η έκθεση, κατά τη γνώμη μας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Θα αλλάξουμε το σύστημα, κύριε Πουργουρίδη; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία, ας διαβαστεί τότε, κύριε Πρόεδρε.  Αφού ο κ. Κουλίας λέει «δε θα 
αλλάξουμε το σύστημα», να διαβαστεί. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Αν θα το αλλάξουμε, να αλλάξουμε τον κανονισμό, κύριε Πουργουρίδη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ λέω ότι, εκεί που δεν υπάρχει ομοφωνία, συνήθως θα πρέπει να 
διαβάζεται. 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω μία τροποποίηση επί του προϋπολογισμού.  Θα τεθεί 
προς ψηφοφορία; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν κρίνετε ότι ο πρόεδρος της αρμόδιας επιτροπής… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο κ. Κουλίας έχει λάθος.  Από την ημέρα που ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
καταψήφισε τους προϋπολογισμούς και πέρσι και φέτος, όλες οι σχετικές εκθέσεις των 
προϋπολογισμών των ημικρατικών, που κατά κανόνα τους καταψηφίζει, δε 
διαβάζονται.  ∆εν είναι η πρώτη, δεν είναι ο πρώτος προϋπολογισμός.  ∆ιότι ο λόγος 
που καταψηφίζουν είναι πάντα ο ίδιος.  Κατά συνέπεια, η συζήτηση δε χρειάζεται να 
επαναλαμβάνεται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Εάν δεν υπάρχει ένσταση, να υιοθετηθεί η εισήγηση του κ. 
Κατσουρίδη. 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τουλάχιστον, αφού καταψηφίζουν, να ακούουν την έκθεση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 

2010 Νόμος του 2009» 
Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης  Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 18 
Ιανουαρίου 2010. Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου και εκπρόσωποι της Αρχής Λιμένων Κύπρου. Το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρίαση της επιτροπής.  

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής Λιμένων Κύπρου προβλέπει για το 2010 
δαπάνες ύψους €93.543.791 και έσοδα ύψους €66.475.010, τα οποία πηγάζουν 
κυρίως από τη λειτουργία των λιμανιών (€59.115.010).    

 Οι κυριότερες πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού αφορούν τα 
ακόλουθα:  

1. Τακτικές δαπάνες (€46.561.791), από τις οποίες ποσό ύψους €10.421.752 
αφορά αποδοχές του προσωπικού. 

2. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€42.982.000), από τις οποίες οι κυριότερες είναι οι 
ακόλουθες: 

 α. Λιμάνι Λεμεσού (€29.645.000). 

 β. Λιμάνι Λάρνακας (€300.000). 

 γ. Παλιό λιμάνι Λεμεσού (€10.000.000). 

 δ. Λιμάνι Πάφου (€740.000). 

 ε. Λιμάνι Βασιλικού (€470.000). 

 στ. Λιμάνι Λατσιού (€387.000).  

3. ∆απάνες Χρηματοδότησης, ποσό το οποίο ανέρχεται στα €3.500.000 και 
αφορά τόκους δανείων και παρατραβήγματα. 

4. Απρόβλεπτα έξοδα (€500.000).    

 Ενημερώνοντας την επιτροπή, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου ανέφερε ότι ο υπό αναφορά προϋπολογισμός ετοιμάστηκε 
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στα πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων της Αρχής, σημειώνοντας ότι ο κύκλος των 
λιμενικών της εργασιών έχει μειωθεί σημαντικά λόγω της οικονομικής κρίσης και 
επισημαίνοντας ταυτόχρονα ότι η κίνηση στα λιμάνια έχει μειωθεί κατά 20%. Συναφώς, 
δήλωσε ότι ο προϋπολογισμός για το 2010 δεν προβλέπει τη δημιουργία νέων 
θέσεων ούτε την αναβάθμιση υφιστάμενων θέσεων, προβλέπει όμως την εκτέλεση 
διάφορων έργων ανάπτυξης στα κυπριακά λιμάνια. 

 Οι εκπρόσωποι της Αρχής Λιμένων Κύπρου ενημέρωσαν περαιτέρω την 
επιτροπή για τις πρόνοιες που αφορούν την εκτέλεση αναπτυξιακών έργων στα 
λιμάνια, αναφέροντας τα ακόλουθα: 

Για το παλιό λιμάνι Λεμεσού υπάρχει πρόβλεψη ολοκλήρωσης του έργου 
αναβάθμισης/αξιοποίησης του χώρου μέχρι το 2012, ο οποίος θα περιλαμβάνει 
εστιατόρια και πάρκα.   

 Για το νέο λιμάνι Λεμεσού υπάρχουν πρόνοιες ενίσχυσης του τεχνικού 
εξοπλισμού μέσω της αγοράς ρυμουλκών και της αναβάθμισης/μεταφοράς των 
γερανογεφυρών από το λιμάνι Λάρνακας, ενώ αναμένεται η προκήρυξη των 
προσφορών για το κτίριο επιβατών και η διεξαγωγή μελέτης για την επέκταση των 
κρηπιδωμάτων.  

 Για το λιμάνι Βασιλικού προβλέπεται η εκπόνηση μελέτης για τη δημιουργία 
νέου βιομηχανικού λιμανιού. 

 Κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά προϋπολογισμού, η επιτροπή ζήτησε 
επιπλέον επεξηγήσεις από τους αρμοδίους για επιμέρους ζητήματα, ειδικότερα όσον 
αφορά το ταμείο συντάξεων της Αρχής, όπως και για τα υψηλά ποσά που 
καταβάλλονται στους εργαζομένους υπό μορφή επιδομάτων βάρδιας ή ως υπερωρίες.  
Συναφώς, οι εκπρόσωποι της Αρχής δήλωσαν ότι έχει δοθεί έγκριση από το 
Υπουργείο Οικονομικών για τη δημιουργία ταμείου συντάξεων της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου και στο παρόν στάδιο εκκρεμεί στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων η έγκριση των κανονισμών που θα διέπουν τη λειτουργία του. Οι ίδιοι 
εκπρόσωποι ανέφεραν ότι υπάρχει πρόνοια για τα ποσά που θα καταβληθούν προς 
το ταμείο συντάξεων μετά την ίδρυσή του και ότι αυτά θα εκταμιευθούν από το 
αποθεματικό της Αρχής.    

 Ενημερώνοντας περαιτέρω την επιτροπή, οι αρμόδιοι δήλωσαν ότι για το θέμα 
των υπερωριών γίνονται προσπάθειες από τη διοίκηση της Αρχής για την εφαρμογή 
των κατευθυντήριων γραμμών του Υπουργείου Οικονομικών, με σκοπό τη μείωση των 
κονδυλίων που δαπανώνται για τις υπερωρίες των υπαλλήλων, διευκρινίζοντας όμως 
ότι είναι αδύνατο να μην υπάρξουν υπερωρίες, λόγω του ότι τα λιμάνια λειτουργούν 
επί εικοσιτετραώρου βάσεως. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή ζήτησε από τους εκπροσώπους της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου επιπρόσθετα στοιχεία σχετικά με τη μείωση του όγκου των εισαγωγών και 
εξαγωγών προϊόντων και του διαμετακομιστικού εμπορίου, καθώς και αναλυτικά 
στοιχεία σχετικά με τους αριθμούς των υπαλλήλων και τα ποσά που καταβάλλονται σε 
υπερωρίες και επιδόματα βάρδιας, στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν με σχετικό 
υπόμνημα της Αρχής Λιμένων Κύπρου, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, στην 
επιτροπή.    

 Σημειώνεται επίσης ότι στο στάδιο της συζήτησης του όλου θέματος οι αρμόδιοι 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου κατέθεσαν στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο του 
υπό συζήτηση προϋπολογισμού, στο οποίο οι προβλεπόμενες δαπάνες για το έτος 
2010 μειώνονται κατά €15.000. Η τροποποίηση αυτή κρίθηκε αναγκαία, ώστε η 
προβλεπόμενη σε αυτό ρύθμιση που αφορά τη θέση Ανώτερου Επιθεωρητή 
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Λογαριασμών για ανέλιξή του σε προσωπική βάση να μην έχει αναδρομική ισχύ, 
σύμφωνα με υπόδειξη του Υπουργείου Οικονομικών. Όπως σχετικά αναφέρεται στην 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τον υπό αναφορά προϋπολογισμό, οι 
προνοούμενες ρυθμίσεις που αφορούν αναβαθμίσεις που προέκυψαν από μελέτη για 
τα διαζευκτικά προσόντα δε θα πρέπει να τύχουν αναδρομικής ισχύος, αφού κάτι 
τέτοιο ούτε εγκρίθηκε ούτε και εφαρμόστηκε σε οποιαδήποτε άλλη περίπτωση μελέτης 
διαζευκτικών προσόντων.  Ως εκ τούτου, το ύψος των συνολικών δαπανών των 
οποίων ζητείται η έγκριση πληρωμής διαμορφώνεται σε €93.528.791.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη τα πιο πάνω, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της 
βουλευτή του Κ.Σ. Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου 
σε νόμο, αφού τροποποιηθούν οι πρόνοιες που αφορούν τις δαπάνες, σύμφωνα με τα 
όσα αναφέρονται πιο πάνω.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, κύριε Πρόεδρε, θα καταψηφίσει τον 
προϋπολογισμό της Αρχής Λιμένων, διότι, πέραν του λόγου που ανέφερε ο κ. 
Κατσουρίδης, ότι δηλαδή ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός καταψηφίζει την ευρύτερη 
οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, προέκταση της οποίας είναι και οι μεγάλοι 
ημικρατικοί οργανισμοί που δεν έχουν να κάμουν με θέματα είτε κοινωνικών παροχών 
είτε παρόμοιας φύσεως, για τους οποίους κάνουμε μία εξαίρεση, για την Αρχή 
Λιμένων ισχύει και μια σειρά από άλλους λόγους. 

 Ο πρώτος είναι γιατί είναι ένας οργανισμός που χρειάζεται σοβαρό 
νοικοκύρεμα και το συμβούλιο του ημικρατικού αυτού οργανισμού έχει αποτύχει να 
κάμει το νοικοκύρεμα που χρειάζεται. 

 Ο δεύτερος λόγος είναι ότι, ενώ εδόθησαν υποσχέσεις στο παρελθόν πως θα 
καταβληθούν προσπάθειες να περιοριστούν οι υπερωρίες, που αποτελούν ένα πολύ 
μεγάλο κομμάτι του προϋπολογισμού, όχι μόνο δεν έχουν περιοριστεί οι υπερωρίες, 
αλλά αντίθετα έχουν αυξηθεί και μάλιστα χορηγούνται υπερωρίες κάτω από 
διαδικασίες που θα μπορούσαν να χαρακτηριστούν νεφελώδεις ή εν πάση περιπτώσει 
διαδικασίες που ουδόλως περιποιούν τιμή στον οργανισμό αυτό.   

 Περαιτέρω, και είναι ο τελευταίος λόγος, δεν είμεθα καθόλου ικανοποιημένοι με 
τους ρυθμούς με τους οποίους η Αρχή Λιμένων προχωρεί στην εφαρμογή του 
αναπτυξιακού της προγράμματος.  Είναι ρυθμοί πολύ αργοί, είναι ρυθμοί που δε μας 
βρίσκουν καθόλου ικανοποιημένους.  Για όλους αυτούς τους λόγους θα 
καταψηφίσουμε τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 
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Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, σύντομα.  Εμείς βεβαίως θα ψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό, αλλά θα ήθελα να επισημάνω πως μιλάμε για έναν προϋπολογισμό 
ενός οργανισμού στον οποίο περιλαμβάνονται γύρω στα €43 εκατομ. για αναπτυξιακά 
έργα.  Το αναφέρω τούτο, γιατί καθημερινά όλοι αναλωνόμαστε στην προσπάθεια να 
δημιουργηθούν προϋποθέσεις ανάπτυξης σε μια περίοδο ύφεσης, για να 
αντιμετωπίσουμε την κρίση, να δημιουργηθούν θέσεις εργασίας, απασχόληση, 
εισοδήματα. 

 Και θεωρούμε πάρα πολύ σημαντικό το γεγονός ότι ήδη είναι στο τελικό στάδιο 
να ξεκινήσουν τα έργα στο λιμάνι της Λεμεσού για την αναμόρφωση του παλιού 
λιμανιού της Λεμεσού, το οποίο θα γίνει ακόμα ένας όμορφος χώρος με πάρκα, 
εστιατόρια, που, πέρα από τη δημιουργία των έργων που θα συμβάλει στην ανάπτυξη, 
θα δημιουργήσει και καινούριες θέσεις μόνιμης εργασίας για πάρα πολλούς 
ανθρώπους.  ∆εν μπορούμε ταυτόχρονα να μη συμφωνήσουμε ότι το θέμα της 
επίσπευσης των διαδικασιών και από την Αρχή Λιμένων γι’  αυτά τα έργα θα πρέπει 
να είναι σε προτεραιότητα. 

 Το θέμα των υπερωριών βεβαίως είναι ένα καυτό ζήτημα.  Το έχουμε θίξει και 
στην επιτροπή Οικονομικών ως ΑΚΕΛ, όταν το συζητούσαμε.  ∆ε γίνεται να έχουμε 
τόσες υπερωρίες, με αφορμή και αιτία το ότι το λιμάνι μας λειτουργεί επί 
εικοσιτετραώρου βάσεως, που ασφαλώς θα σημαίνει και κάποιες υπερωρίες.  Όταν 
όμως αυτό είναι καθεχρονικό και μάλιστα αυξάνεται, τότε είναι υπόχρεο το συμβούλιο 
να βρει τρόπους αντιμετώπισης, γιατί είναι και άδικο για τους υπόλοιπους πολίτες.  
∆εν μπορεί ένας εργαζόμενος στην Αρχή Λιμένων με βασικές απολαβές €40.000 να 
φεύγει στο τέλος του χρόνου με €90.000 και €100.000.  Θα μπορέσουν με αυτά τα 
λεφτά να απασχοληθούν και άλλοι συμπολίτες μας, να δημιουργηθούν εισοδήματα και 
σε άλλες οικογένειες. 

 Επομένως, καλούμε και εμείς την Αρχή Λιμένων να πάρει άμεσα μέτρα και δε 
θα συνεχίσουμε να αποδεχόμαστε τη δικαιολογία «δουλεύουμε είκοσι τέσσερις ώρες, 
άρα θα υπάρχουν υπερωρίες». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και εμείς από την πλευρά μας, κύριε Πρόεδρε, θα υπερψηφίσουμε, όπως 
αναφέρεται και στη σχετική έκθεση, τον προϋπολογισμό της Αρχής Λιμένων Κύπρου.  
Όμως, με αφορμή τη συζήτηση που γίνεται, θα θέλαμε να θίξουμε ορισμένα σημεία, 
να τα επισημάνουμε. 

 Το πρώτο είναι η κοινή παραδοχή ότι τα τελευταία χρόνια η Αρχή Λιμένων 
παρουσιάζει βελτίωση της οικονομικής διαχείρισης και αυτό είναι εμφανές. 

 ∆εύτερον, μέσα στα πλαίσια και της οικονομικής κρίσης αλλά και των 
δυνατοτήτων της Αρχής, δεν υπάρχει καμία καινούρια θέση για το 2010 ούτε και 
οποιαδήποτε αναβάθμιση υφιστάμενης θέσης, για να μην υπάρχει πρόσθετη 
επιβάρυνση του προϋπολογισμού. 

 Τρίτον, το 2010 ως επί το πλείστον δίνεται μεγαλύτερη βαρύτητα πάνω στα 
αναπτυξιακά έργα της Αρχής και κυρίως σε αυτά που έχουν σχέση τόσο με το λιμάνι 
της Λεμεσού όσο και με την ανακατασκευή του χώρου του παλιού λιμανιού. 
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 Το θέμα των υπερωριών τονίστηκε από όλους και είναι ένα θέμα το οποίο έχει 
συζητηθεί πάρα πολλές φορές.  Το δίκαιο είναι και από τις δύο πλευρές.  Όντως, 
απαιτείται περαιτέρω δραστική μείωση των υπερωριών, ειδικά σε ορισμένους από 
τους εργαζόμενους στην Αρχή Λιμένων που οι υπερωρίες τους είναι σημαντικές σε 
σχέση με το μισθό τους.  Από την άλλη πλευρά, είναι γεγονός ότι ένας ζωντανός 
οργανισμός, όπως είναι το λιμάνι, η λιμενική βιομηχανία, η οποία χρειάζεται να 
λειτουργεί είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο, τριακόσιες εξήντα πέντε μέρες το 
χρόνο, δεν είναι δυνατό να μην έχει και υπερωρίες.  Κατεβλήθησαν, από ό,τι έχουμε 
ενημερωθεί, προσπάθειες για το θεσμό της βάρδιας.  Φαίνεται ότι σε κάποιο βαθμό 
λειτούργησε, σε κάποιο βαθμό δε λειτούργησε. 

 Ως εκ τούτου, και από τη δική μας την πλευρά γίνεται έκκληση ακριβώς οι 
συγκεκριμένες κατευθύνσεις οι οποίες εδόθησαν από το Υπουργείο Οικονομικών, 
αλλά και την επιτροπή Οικονομικών παλαιότερα, αναφορικά με τη ρύθμιση αυτού του 
επίμαχου ζητήματος να αντιμετωπιστούν πια ίσως με πιο δραστικά μέτρα, ίσως με 
ένταση των προσπαθειών, για να μπορέσει να προωθηθεί ακριβώς η διαδικασία της 
βάρδιας.  Αυτά σε γενικές γραμμές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Σε μια εποχή οικονομικής κρίσης δεν μπορεί μια ομάδα εργαζομένων να 
συμπεριφέρεται με αυτό τον προκλητικό τρόπο.  Και μιλώ βέβαια για τους 
εργαζόμενους στην Αρχή Λιμένων και τις υπερωρίες τους.  Η διαδικασία της βάρδιας 
ήταν μια προσπάθεια για περιστολή του εξωφρενικά υψηλού ποσού, που ισοδυναμεί 
με τρεις και τέσσερις μισθούς μηνιαίως, έξτρα από το μηνιαίο μισθό που έχουν. 

 Στο Ισραήλ έλυσαν το ζήτημα.  Και το έλυσαν, διότι κάποιες χώρες πρώτες 
ξεκίνησαν να εργάζονται στην περιοχή επί εικοσιτετραώρου βάσεως στα λιμάνια, με 
αποτέλεσμα να αναγκαστούμε και εμείς, μετά από πολλές διαβουλεύσεις αλλά και 
διαφορές με τους αχθοφόρους βασικά, τη συντεχνία των αχθοφόρων, να βάλουμε 
τελικά τα λιμάνια στη λογική της εικοσιτετραώρου εργασίας.  Έχουν το προσωπικό το 
οποίο είναι στο μίνιμουμ, το προσωπικό ασφαλείας, το οποίο εργάζεται με τη 
διαδικασία της βάρδιας -σε αντίθεση με το τι γίνεται στην Αρχή Λιμένων- ενώ οι 
υπερωρίες βεβαίως δεν αφορούν όλο το προσωπικό που εργάζεται στις εργάσιμες 
ώρες.  Στην Αρχή Λιμένων είναι υπεράριθμο το προσωπικό, για να ξεκινήσουμε από 
εκεί.  ∆εν απαιτείται δηλαδή να είναι τόσοι οι εργοδοτούμενοι, το προσωπικό το οποίο 
εργοδοτείται στις υπερωρίες, με βάση τον όγκο εργασίας.  Απλώς, εργάζονται 
υπερωριακά, για να παίρνουν τα χρήματα.  Αυτό είναι το ένα. 

 Το δεύτερο είναι ότι η βάρδια διαφοροποιεί την αμοιβή και γι’  αυτό δεν τη 
δέχονται.  Και βεβαίως είναι εδώ που πρέπει -εννοώ την κάνει χαμηλότερη ο θεσμός 
της βάρδιας απ’ ό,τι η υπερωριακή εργασία- το υπουργείο επιτέλους, αλλά και κάθε 
εξουσία εκτελεστική στην Κύπρο, να αποφασίσει να συγκρουστεί με τα κακώς 
νοούμενα συντεχνιακά συμφέροντα.  Είναι μια πάγια πρακτική στα πενήντα χρόνια 
της ∆ημοκρατίας αυτής κανένας να μη λέει τίποτε για τα συντεχνιακά κακώς κείμενα.  
∆εν είναι όλα κακώς.  Πάρα πολλά είναι καλώς κείμενα και αποκτηθέντα.  Υπάρχουν 
όμως κάποια που είναι κακώς κείμενα.  Με αυτά τα κακώς κείμενα η εκτελεστική 
εξουσία, όταν δε διορθώνονται, πρέπει να αποφασίσει να συγκρούεται μαζί τους.  
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Φαίνεται ότι δεν είναι ο Υπουργός των Οικονομικών.  Εξού και οι γενικόλογες 
αναφορές, ενώ όλοι οι συνάδελφοι γνωρίζουν πού είναι η ρίζα του κακού. 

 Εγώ ήθελα να μιλήσω και να πω τα πράγματα με το όνομά τους.  Θα 
υπερψηφίσω και εγώ τον προϋπολογισμό, αλλά μέσα στην οξυμμένη οικονομική 
κρίση είναι άκρως προκλητικό αυτό που γίνεται στην Αρχή Λιμένων με τα υψηλά ποσά 
των υπερωριών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να πω τις θέσεις μου, σύντομα βεβαίως, από 
τη θέση μου και να επεκταθώ και σε άλλα θέματα, πέρα από το θέμα των υπερωριών.  
Βέβαια, όπως σωστά αναφέρθηκε και προηγουμένως, η κατάσταση που υπάρχει σε 
σχέση με τις υπερωρίες στην Αρχή Λιμένων εκπέμπει μία κακοσμία κακής διαχείρισης 
των οικονομικών του κράτους, των δημοσίων οικονομικών.  Έχει επανειλημμένα 
επισημανθεί το ζήτημα αυτό.  ∆εν αφορά μονάχα το θέμα κακοδιαχείρισης των 
δημοσίων δαπανών, αλλά αυτή η κατάσταση επηρεάζει και τη βιωσιμότητα των 
κυπριακών λιμανιών, διότι επηρεάζει την ανταγωνιστικότητα των υπηρεσιών που 
προσφέρουν.  ∆ηλαδή αυτοί οι άνθρωποι, πέρα από το ότι ενδιαφέρονται για τη δική 
τους ευημερία, μέσω αυτής της διαδικασίας και των υπερβολικών προνομίων που 
έχουν, δημιουργούν σοβαρό πρόβλημα για τη βιωσιμότητα της υπηρεσίας αυτής που 
προσφέρουν τα κυπριακά λιμάνια. Μιας σημαντικής οικονομικής παραμέτρου για την 
Κύπρο, που θα έπρεπε να ήταν πιο σημαντική ακόμα, λαμβάνοντας υπόψη τη 
γεωγραφική θέση της Κύπρου στη Μεσόγειο. 

 Αλλά, πέραν τούτου, πρέπει να θυμίσω ότι ήδη -και νομίζω ότι θα απασχολήσει 
και την επιτροπή Ελέγχου- υπάρχει και το ανοικτό θέμα του τρόπου φορολόγησης, 
των τελών κατ’  ακρίβειαν, που αφορά την εισαγωγή αυτοκινήτων.  Ένα σκάνδαλο το 
οποίο έχει αναδείξει η Γενική Ελέγκτρια μέσα από την έκθεσή της και το οποίο, εξ 
όσων αντιλαμβάνομαι, έφτασε μέχρι και το προεδρικό μέγαρο.  Και υπάρχει μια 
σοβαρή υπόθεση ανοικτή, σε σχέση με τον τρόπο με τον οποίο γίνεται διασπάθιση 
του δημοσίου χρήματος μέσα από την ανισομερή και ύποπτη φορολόγηση, τον 
καθορισμό των τελών των υπηρεσιών για τις εισαγωγές των αυτοκινήτων. 

 Αλλά, κύριε Πρόεδρε, εκεί που θέλω να καταλήξω είναι στο ότι εμείς, ως 
Οικολόγοι, έχουμε και σοβαρή διαφωνία με την Αρχή Λιμένων στον τρόπο που 
αντιμετωπίζει κάποιας μορφής έργα τα οποία διεκπεραιώνει ή στα οποία 
παρεμβάλλεται ή έχει λόγο.  Και θα επικεντρωθώ σε ένα, το οποίο αφορά και την 
τροπολογία που είναι ενώπιόν σας.  Η επέκταση του χερσαίου χώρου στο 
παραδοσιακό λιμάνι, λιμανάκι της Πάφου, το οποίο είναι και αρχαίο μνημείο.  Η Αρχή 
Λιμένων έχει προχωρήσει σε έργα χωρίς να έχει την έγκριση -μέχρι τουλάχιστον εψές, 
απ’ ό,τι ξέρω- του δήμου Πάφου, έχει ξεσηκώσει αναταραχή μέσα στην κοινωνία της 
Πάφου, δεν υπάρχει πλήρης περιβαλλοντική μελέτη, δεν υπάρχει κοινωνικός διάλογος 
και πιστεύω ότι τέτοιου είδους συμπεριφορές δεν πρέπει να επιβραβεύονται με την 
ψήφιση συγκεκριμένων κονδυλίων μέσα από τον προϋπολογισμό.  Γι’ αυτό ζητώ από 
την ολομέλεια να δεσμεύσει προσωρινά, αν θέλετε, τη δαπάνη γι’ αυτό το έργο, μέχρις 
ότου διευκρινιστεί ότι έγιναν όλες οι απαιτούμενες μελέτες και ο κοινωνικός διάλογος, 
ούτως ώστε το έργο αυτό να είναι περιβαλλοντικά και κοινωνικά αποδεχτό. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

Καθηκόντως η Αρχή Λιμένων είναι στην επιτροπή Συγκοινωνιών και είμαστε 
αρκετά πληροφορημένοι τι συμβαίνει σ’ αυτό τον ημικρατικό οργανισμό.  Πρέπει να 
πούμε ότι πρόκειται για μια ομάδα ανθρώπων που έχουν προσφέρει σημαντικές 
υπηρεσίες όλα αυτά τα χρόνια στον τόπο και έχουν καταφέρει στην πορεία του 
χρόνου να καθιερώσουν ένα αίτημα που υπήρχε, για να είμαστε ανταγωνιστικοί, την 
εικοσιτετράωρη βάρδια.  Έχει λυθεί το θέμα με τους λιμενεργάτες και δημιουργήθηκε 
ένα σωστό σύστημα.  Όλ’ αυτά που αναφέρουν οι συνάδελφοι με τις υπερωρίες… 
ακούγεται πράγματι έτσι λίγο παράξενο, ένας να παίρνει σαράντα χιλιάδες μισθό και 
να παίρνει και σαράντα χιλιάδες για υπερωρίες!  Όμως παίρνει τες, γιατί τες δουλεύει!   

Τα σχέδια υπηρεσίας και όλα αυτά εμείς τα εγκρίναμε μέσα από το υφιστάμενο 
σύστημα που είχαμε.  Αν θέλουμε να τερματίσουμε τούτη τη διαδικασία, είναι στο χέρι 
μας.  Και αντίστοιχο πρόβλημα υπήρχε και με τα τελωνεία.  Θυμάστε, ένας 
τελωνειακός έπαιρνε δεκαπέντε χιλιάδες λίρες μισθό και σαράντα πέντε χιλιάδες για 
υπερωρίες, διότι έτσι λειτουργούσε το σύστημα.  Και θέλουμε να εξυπηρετούμε τα 
πλοία πάνω σε εικοσιτετράωρη βάση.  Ε, κάποιοι πρέπει να επανδρώνουν τα πόστα.  
∆ε γίνεται να ξηφορτώσει μόνο του το πλοίο ή να εκτελωνιστούν μόνα τους τα 
προϊόντα!  Και όλοι αυτοί οι άνθρωποι λειτουργούν με συγκεκριμένα σχέδια 
υπηρεσίας.  Είναι όντως όμως… όταν το ακούσει κάποιος, όπως λέγεται εδώ εντός 
της αιθούσης, φαίνεται παράξενο!  Αλλά καλώς γνωρίζουμε όλοι εντός της αιθούσης 
ότι τούτοι οι άνθρωποι λειτουργούν με συγκεκριμένο νομικό πλαίσιο, το οποίο είναι με 
την έγκριση της Βουλής των Αντιπροσώπων που έγινε.   

 Τούτων λεχθέντων, θέλω να πω και το εξής:  Επειδή έγινε αγώνας στην Αρχή 
Λιμένων από τα κατά καιρούς συμβούλια και από το προσωπικό που εργάζεται εκεί 
να ’χουμε εικοσιτετράωρη εξυπηρέτηση, αυτό επετεύχθη.  Πρόσφατα παρετηρήθη ένα 
φαινόμενο με τους αδειούχους αχθοφόρους.  ∆εν τους συνέφερε και έκοψεν ο νους 
τους τα Σαββατοκυρίακα να το κλείουν!  Ε, ο άλλος που έρχεται εννά φύει, εννά πάει 
στο λιμάνι της Χάιφας!  Έχει και αλλού λιμάνια!  Έχει και αλλού πορτοκαλιές που 
κάμνουν πορτοκάλια!  Το σύστημα της εικοσιτετράωρης βάρδιας που καθιερώθηκε 
πρέπει να το διαφυλάξουμε ως κόρην οφθαλμού, αν θέλουμε να είμαστε 
ανταγωνιστικός λιμενικός προορισμός.  ∆ιαφορετικά, οι εταιρείες οι οποίες κάνουν 
προγράμματα μακρόπνοα…  Είναι όπως την DSR.  Μαζεύονταν οι λιμενεργάτες πριν 
καμιά δεκαπενταριά χρόνια, εκάμναν απεργία για ψύλλου πήδημα.  Η DSR εμάζεψέν 
τα τζιαι πήγε αλλού!  Άρα, εις τους λιμενικούς χώρους οι υπηρεσίες που 
προσφέρονται είναι ουσιώδεις και πρέπει να ’μαστε όλοι πολύ πολύ προσεκτικοί τι 
κάμνουμε.  Αν θέλουμε ν’ αλλάξουμε τα συστήματα, πρέπει να τους προσλάβουμε 
άλλους.  ∆ε γίνεται να έχεις και την πίτα ολόκληρη και το σκύλο χορτάτο!  Αν θέλουμε 
με τις υπερωρίες να προσλάβουμε άλλους, άμα το πεις του Υπουργού Οικονομικών, 
εννά σου πει «κύριε, δε γίνεται να προσλάβεις»!  Ιδιαίτερα σήμερα δηλαδή.  Άρα 
λοιπόν, πρέπει να σκεφτόμαστε πολύ καλά, αν θέλουμε τούτος ο χώρος να λειτουργεί, 
όπως προσπαθήσαμε όλοι να λειτουργήσει τούτα τα χρόνια. 

 Ευχαριστώ πολύ, Πρόεδρέ μου. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολάου και, νομίζω, ολοκληρώνεται η συζήτηση. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

 Απλώς, θέλω σε συνέχεια στα όσα έχει επισημάνει ο συνάδελφος ο κ. Κουλίας 
να πω το εξής:  ∆εν υπάρχει δικαιολογία για τα αποτελέσματα τα οποία 
καταγράφονται στους προϋπολογισμούς που έχουμε ενώπιόν μας, τουλάχιστο για τα 
δύο χρόνια, το 2008 και το 2009, όταν διαπιστώνουμε ξεκάθαρα ότι ο οργανισμός 
βρίσκεται σ’ έναν κατήφορο.  Ούτε τα σχέδια υπηρεσίας μπορούν να δικαιολογήσουν 
τον κατήφορο αυτό ούτε το νομικό πλαίσιο του οργανισμού.  Και ούτε θα μπορεί 
κάποιος να μας δικαιολογήσει, όταν για παράδειγμα αυτός ο οργανισμός αφίεται να 
συνεχίζει αυτή την κατάσταση όπως είναι σήμερα, εάν εμείς σε κάποια στιγμή δεν 
αντιδράσουμε με τρόπο αποτελεσματικό, ώστε να μπορέσει αυτός ο οργανισμός να 
αντιμετωπίσει τα προβλήματα που υπάρχουν.  Γιατί πραγματικά από τους αριθμούς 
που θα δούμε είναι δραματική η κατάσταση, τόσο όσον αφορά τα έξοδα όσο και όσον 
αφορά τα έσοδα.  Τα έξοδα έχουν αυξηθεί κατά είκοσι πέντε εκατομμύρια από το 2008 
ως το 2009 και αυξάνονται αντίστοιχα από το 2009 ως το 2010.  Και την ίδια ώρα 
διαπιστώνουμε ότι τα έσοδα έχουν μειωθεί πέρα από δέκα εκατομμύρια, τόσο το ’08 
με το ’09 όσο και το ’09 με το ’10.  Και διερωτώμαι πού θα σταθεί αυτός ο οργανισμός, 
όταν παρουσιάζει αυτή την κατάσταση!  ∆εν μπορούμε να ωραιοποιούμε κάποια 
πράγματα ή να προσπαθούμε να αποσείσουμε τις ευθύνες κάπου αλλού, λέγοντας για 
παράδειγμα, «ξέρετε, είναι τα σχέδια υπηρεσίας, εμείς ψηφίσαμε το νόμο» κτλ., και να 
δικαιολογούμε μια κατάσταση.   

 Για αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, εμείς καταψηφίζουμε τον προϋπολογισμό 
αυτού του οργανισμού, διαβλέποντας αυτή την κατάσταση που υπάρχει σήμερα, και 
καλούμε όλες τις πλευρές της Βουλής και την κυβέρνηση ειδικότερα να 
προβληματιστούν για την κατάσταση και αυτού του οργανισμού, όπως και των άλλων 
ημικρατικών οργανισμών, γιατί πραγματικά κινδυνεύουμε να τους χάσουμε! 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, τελειώνουμε με τον κ. Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε.  ∆εν είχα σκοπό να πω τίποτα επί της 
ουσίας· θα κάνω ένα σχόλιο όμως στο τελευταίο.  Εάν κινδυνεύουμε να τους χάσουμε, 
δεν είναι το αποτέλεσμα μιας πολιτικής δύο χρόνων· είναι αποτέλεσμα μιας 
συγκεκριμένης πολιτικής διαχρονικής και όσοι κατά καιρούς με πολιτικές προτάσεις 
έθεσαν σε κίνδυνο τους οργανισμούς ας προβληματιστούν δύο φορές, διότι από τους 
κόλπους τους ακούγονται και αυτές τις μέρες έντονες επιθυμίες για πλήρη 
ιδιωτικοποίηση.   

 Ο λόγος που ζήτησα να μιλήσω είναι διαδικαστικός.  Νομίζω ότι ακούμε 
ξαφνικά μία τροπολογία από τον κ. Περδίκη.  Θα ήταν πιο σωστό να γίνει ένα 
σταύρωμα του συγκεκριμένου κονδυλίου τζιαι να το ξαναδεί η επιτροπή, παρά να 
κληθούμε τώρα να πούμε ένα ναι ή ένα όχι σ’ αυτή την πρόταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Λοιπόν…  Ναι, κύριε Σαρίκα. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Για την τροπολογία του συνάδελφου του Γιώργου Περδίκη, κύριε Πρόεδρε, 
ήθελα να ενημερώσω ότι ο Γιώργος μπορεί να ’χει δίκαιο ότι η Αρχή Λιμένων 
προσπάθησε να κάνει ένα έργο χωρίς να υπάρξει συνεννόηση με το δήμο Πάφου.  
Όμως έχουμε πληροφορηθεί σήμερα ότι έχει γίνει μια συνάντηση και φαίνεται από 
πλευράς του δημοτικού συμβουλίου υπάρχει η σύμφωνος γνώμη και πιστεύω ότι είναι 
κρίμα να σταυρώσουμε το κονδύλι, εφόσον η τοπική αρχή συμφωνεί με το έργο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς δε θα συμμετάσχουμε, κύριε Πρόεδρε, στην ψηφοφορία για την 
τροπολογία, αφού καταψηφίζουμε τον προϋπολογισμό.  Όμως θέλω να πω δυο λόγια 
στον κ. Κατσουρίδη.  Το ΑΚΕΛ συγκυβερνά τα τελευταία εφτά χρόνια.  Σε άλλες 
χώρες εφτά χρόνια δε βρίσκεται καμιά κυβέρνηση στην εξουσία, εκτός από τον 
Καγκελάριο Κολ στη Γερμανία και τη Θάτσερ για δώδεκα-δεκατρία.  Συνεπώς, αν 
υπάρχουν προβλήματα με τον οργανισμό και κινδυνεύει να καταρρεύσει, αποκλειστική 
ευθύνη φέρει το ΑΚΕΛ, που τα τελευταία εφτά χρόνια κυβερνά ή συγκυβερνά και είχε 
την αποκλειστική ευθύνη να θεραπεύσει τα κακώς έχοντα.  Αν σε εφτά χρόνια δεν 
μπορεί να τα θεραπεύσει, ε, πόσα θέλει;  Θέλει είκοσι εφτά, για να τα θεραπεύσει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα.  Αν υπάρχουν ημικρατικοί οργανισμοί στην 
Κύπρο, σε αντίθεση με τις πιο πολλές χώρες της Ευρώπης, και οι παραγωγικοί απ’ 
αυτούς τους οργανισμούς κατορθώνουν ακόμα να ευδοκιμούν, οφείλεται και στη 
στάση του ΑΚΕΛ και στη στάση άλλων δυνάμεων που δεν υιοθέτησαν πολιτικές τζιαι 
προτάσεις που θα τους διέλυαν.  Εξάλλου, δέκα χρόνια ήταν τόσο καλές οι επιδόσεις 
σας που εν μπορούν να διορθωθούν σε δύο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η παρέμβασή μου οφείλεται στο ότι είχα την τιμή τα τελευταία 
χρόνια να επισκέπτομαι συχνά την Αρχή Λιμένων.  Έχουν δίκαιο οι συνάδελφοι του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι όντως επέρασε μια πάρα πολύ κρίσιμη περίοδο η 
Αρχή Λιμένων, με αποτέλεσμα να κινδυνεύει με οικονομική κατάρρευση.  Ήταν η 
περίοδος που στην εξουσία ήταν η κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού αυτή.  
Τα τελευταία χρόνια, με βάση την πληροφόρηση που έχω από τους ίδιους, έχουν 
δημιουργήσει ένα πολύ μεγάλο αποθεματικό και η διαπίστωσή τους είναι ότι ετησίως 
έχουν κέρδος πολλά εκατομμύρια ευρώ.  Ως εκ τούτου, οι απόψεις που 
διατυπώνονται δεν ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα των τελευταίων ετών.  
Μπορεί να υπήρξαν προβλήματα πέρσι και ενδεχομένως και το 2010 για έναν 
απλούστατο λόγο.  Έχουμε την παγκόσμια οικονομική κρίση, η οποία επηρέασε πάρα 
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πολύ τον κύκλο δραστηριοτήτων της Αρχής Λιμένων.  Γι’ αυτό, όταν συζητούμε, η 
άποψή μου είναι ότι θα πρέπει να βλέπουμε τα ζητήματα σφαιρικά και ολοκληρωμένα 
και όχι αποσπασματικά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία του κ. Περδίκη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 5-13605, υποδιαίρεση 02-
∆ιαμόρφωση του Θαλάσσιου Χώρου του Λιμανιού (Λιμάνι Πάφου) (€740.000) (σ. 45), 
ώστε να περιληφθεί σημείωση σ’ αυτό ως ακολούθως: 

 «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό χωρίς προηγουμένως να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία του κ. Περδίκη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οφείλω να πω ότι με είκοσι μία ψήφους υπέρ, πέντε εναντίον και δεκαέξι 
αποχές η τροπολογία του κ. Περδίκη έχει περάσει. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους 
€93.528.791 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 



 13

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Ισχύς επεξηγήσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και μία αποχή τα άρθρα 
1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και μία αποχή το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να δικαιολογήσω την αποχή μου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έντζιε θέλω να φανώ κακός, αλλά η αποχή δε δικαιολογείται.   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όχι, είναι επειδή έπρεπε προηγουμένως να εξηγήσω την αποχή μου, κύριε 
Κατσουρίδη. Τήρησα αποχή, επειδή συμμετέχω στο δικηγορικό γραφείο στο οποίο 
συμμετέχω κι είναι οι δικηγόροι της Αρχής.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.     

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2010 Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης 

Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2010 Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 18 
Ιανουαρίου 2010.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
καθώς και η πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου (ΑνΑ∆). 

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού για το 2010 
προβλέπει δαπάνες ύψους €37.583.000 και έσοδα ύψους €32.972.000, τα οποία 
προέρχονται κυρίως από το τέλος ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού (€27.250.000) 
και από τα ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης (€5.051.850).  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους της ΑνΑ∆, η υλοποίηση των στόχων της Αρχής κατά το 2010 
συνεπάγεται συνολικές δαπάνες ύψους €37.583.000, σε σύγκριση με τις δαπάνες 
ύψους €30.466.400 που προβλέπονται στον προϋπολογισμό του 2009.  Οι δαπάνες 
αυτές κατανέμονται κυρίως σε αποδοχές προσωπικού ύψους €8.462.100, λειτουργικά 
έξοδα ύψους €463.270 και σε αναπτυξιακές δαπάνες ύψους €24.807.000. 

 Το υπολογιζόμενο έλλειμμα του προϋπολογισμού, το οποίο ανέρχεται σε 
€4.611.000, θα καλυφθεί από τα πλεονάσματα προηγούμενων ετών, τα οποία κατά 
την 1η Ιανουαρίου 2010 υπολογίζονται σε €31.775.124. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος προϋπολογισμός για το 2010 περιλαμβάνει τη δημιουργία 
τεσσάρων νέων θέσεων με σκοπό την πιο ορθολογιστική και αποτελεσματική 
λειτουργία της Αρχής, τη συνέχιση των δραστηριοτήτων της, καθώς και την 
προώθηση των στρατηγικών στόχων της, όπως αυτοί προσδιορίζονται στο 
Στρατηγικό Προγραμματισμό για την περίοδο 2007-2013 και τους στόχους της για το 
έτος 2010. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι στόχοι που τέθηκαν για την επταετία 2001-
2013 επικεντρώνονται στους ακόλουθους τομείς: 

1. Στην αναβάθμιση του ανθρώπινου δυναμικού με τη συνεχή και διά βίου 
κατάρτιση και επιμόρφωση των εργαζομένων, των νεοεισερχομένων στην 
αγορά εργασίας, των ανέργων, του αδρανούς γυναικείου δυναμικού και των 
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ατόμων χαμηλής ειδίκευσης και μεγαλύτερης ηλικίας, ώστε τα άτομα αυτά να 
έχουν τη δυνατότητα απασχόλησης σε ολόκληρο τον ευρωπαϊκό χώρο. 

2. Στη βελτίωση της παραγωγικότητας και την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας 
των κυπριακών επιχειρήσεων μέσα από την καλύτερη αξιοποίηση του 
ανθρώπινου δυναμικού τους και τη βελτίωση της προσαρμοστικότητάς του. 

 Όσον αφορά τις δραστηριότητες της Αρχής, ειδική αναφορά έγινε στις 
δραστηριότητες που περιλαμβάνονται στο Ειδικό Σχέδιο Πρόληψης-Σχέδιο ∆ράσης 
για συμβολή στην αντιμετώπιση των επιπτώσεων από την παγκόσμια οικονομική 
επιβράδυνση όσον αφορά την απασχόληση και την ανεργία.  Απώτερος στόχος του εν 
λόγω σχεδίου, το οποίο εφαρμόστηκε εντός του 2009, είναι η πρόληψη και 
αντιμετώπιση της ανεργίας μέσω της αξιοποίησης από τις επιχειρήσεις, τους 
εργοδοτουμένους και τους ανέργους των δυνατοτήτων και των ευκαιριών που 
προσφέρονται στον τομέα της κατάρτισης και επανακατάρτισης. 

 Σημειώνεται ότι, στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού, μέλη της επιτροπής ζήτησαν από τους αρμοδίους επιπρόσθετα 
στοιχεία, τα οποία οι αρμόδιοι δεσμεύτηκαν να καταθέσουν, ως ακολούθως: 

1. Εξοικονομήσεις και ανάλυση σχετικών κονδυλίων. 

2. Ανάλυση κονδυλίου που αφορά την καθαριότητα γραφείων (€65.200) και 
σχετικές λεπτομέρειες. 

3. Ανάλυση κονδυλίων για αμοιβή συμβούλων και για γραφική ύλη. 

4. Μελέτες που έγιναν για την αξιολόγηση της αποτελεσματικότητας των 
προσφερόμενων σχεδίων κατάρτισης στην απασχολησιμότητα και την 
προσαρμοστικότητα του ανθρώπινου δυναμικού της Κύπρου. 

5. Ποσοστά συμμετοχής καταρτιζομένων στα προγράμματα της Αρχής (Κύπριοι 
και αλλοδαποί) και κατά πόσο υπάρχει περιθώριο εκπόνησης σχεδίων 
κατάρτισης που να απευθύνονται κατά κύριο λόγο σε Κυπρίους. 

6. Στοιχεία που αφορούν τις δημοσιεύσεις της Αρχής σε μέσα μαζικής 
ενημέρωσης και σχετικοί σχεδιασμοί αναφορικά με το έτος 2010 (Media Plan). 

7. Σχέδιο παροχής υποτροφιών και ποιοι ακριβώς επωφελούνται.  

 Σύμφωνα με την πιο πάνω δέσμευση, οι αρμόδιοι της Αρχής κατέθεσαν τα 
ζητηθέντα από την επιτροπή στοιχεία με επιστολή τους ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 
2010. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού 
της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου για το 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό αυτό, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί 
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Υπό άλλας συνθήκας θα τον καταψηφίζαμε.  Όμως, 
δεδομένων των προβλημάτων που παρουσιάζονται με τους ρυθμούς αύξησης της 
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ανεργίας και των προγραμμάτων που η Αρχή αναπτύσσει, έτσι που να 
αντιμετωπιστούν τα προβλήματα της ανεργίας που έχουν προκύψει τελευταία εξαιτίας 
της οικονομικής κρίσης, παρά την ευρύτερη οικονομική μας τοποθέτηση έναντι των 
προϋπολογισμών των ημικρατικών οργανισμών, θα υπερψηφίσουμε αυτό το 
συγκεκριμένο προϋπολογισμό, για τους λόγους που ανέπτυξα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού Κύπρου ποσού ύψους €37.583.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 
31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2010 Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2010 Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 
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 Άγγελος Βότσης Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 
18 Ιανουαρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 
Στέγης (ΟΧΣ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΟΧΣ για το έτος 2010 προβλέπει συνολικά έσοδα 
ύψους €15.195.073 και συνολικές δαπάνες ύψους €15.146.746. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα έσοδα 
του οργανισμού προέρχονται κυρίως από τόκους (€11.917.073).  Οι συνολικές 
δαπάνες του οργανισμού, όπως αυτές έχουν προϋπολογισθεί, αφορούν αποδοχές 
προσωπικού (€4.728.436), δαπάνες διαχείρισης (€1.563.310), αγορά στοιχείων 
πάγιου ενεργητικού (€8.755.000) και μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό 
(€100.000). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα προϋπολογιζόμενα χρηματικά υπόλοιπα, 
δηλαδή τα μετρητά στο ταμείο και οι καταθέσεις σε τράπεζες, κατά την 31η ∆εκεμβρίου 
2009 ανέρχονταν σε €300.000.000 και κατά την 31η ∆εκεμβρίου 2010 
προϋπολογίζονται σε €315.000.000. 

 Περαιτέρω, στον προϋπολογισμό του οργανισμού για το 2010 περιλαμβάνεται 
ποσό ύψους €8.500.000, που προορίζεται για την αγορά ιδιόκτητων γραφείων.  
Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τον υπό αναφορά προϋπολογισμό, 
οι προσπάθειες που καταβλήθηκαν στο παρελθόν για την εξεύρεση και αγορά 
κατάλληλου οικοπέδου για την ανέγερση ιδιόκτητων γραφείων απέβησαν άκαρπες και 
ως εκ τούτου το διοικητικό συμβούλιο του ΟΧΣ αποφάσισε να αγοράσει έτοιμα 
γραφεία.  Για το σκοπό αυτό το σχετικό κονδύλι αυξήθηκε κατά €5.082.797, δηλαδή 
από €3.417.203 το 2009 σε €8.500.000 το 2010. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, στον υπό αναφορά προϋπολογισμό 
προβλέπονται πέντε (5) νέες θέσεις Γραφέα (Κλ. Α2) για τις ανάγκες του οργανισμού. 

 Κατά τη διάρκεια της συζήτησης του θέματος ενώπιον της επιτροπής, ο 
πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΟΧΣ, κάνοντας αναφορά στο νέο 
κυβερνητικό σχέδιο για παραχώρηση χαμηλότοκων δανείων, δήλωσε ότι ο 
οργανισμός έχει παραχωρήσει δάνεια ύψους €51 εκατομ. περίπου, τα οποία 
αντιστοιχούν σε 389 αιτήσεις, από τότε που τέθηκε σε εφαρμογή το σχέδιο.  Σύμφωνα 
με τον ίδιο, το ποσό αυτό αποτελεί το ένα τέταρτο περίπου των χρημάτων που 
ενέκρινε το Υπουργικό Συμβούλιο ως ένα από τα μέτρα στήριξης της οικονομίας, με 
στόχο να βοηθήσει αυτούς που επιθυμούν να αποκτήσουν την πρώτη τους κατοικία, 
παρέχοντας χαμηλότοκα δάνεια, και παράλληλα να ενισχύσει την οικοδομική 
βιομηχανία.  Όπως δήλωσε ο ίδιος, το νέο κυβερνητικό σχέδιο για παραχώρηση 
χαμηλότοκων δανείων απευθύνεται σε αυτούς που έχουν ετήσια εισοδήματα μέχρι 
€40.000 και για μέγεθος κατοικίας μέχρι 200 τετραγωνικά μέτρα. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα όσα ανέφερε ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου, ο οργανισμός μέσα από τα δικά του στεγαστικά δάνεια έχει εγκρίνει άλλα 
1 067 δάνεια, συνολικού ύψους €121 εκατομ. περίπου.  Τα δάνεια αυτά δεν 
πληρούσαν τους όρους του νέου κυβερνητικού σχεδίου όπως αυτοί αναφέρονται πιο 
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πάνω.  Παράλληλα, σύμφωνα με τον ίδιο, ο ΟΧΣ έχει άρει το διαχρονικό περιορισμό 
βάσει του οποίου δάνεια παρέχονταν μόνο σε καταθέτες του οργανισμού. 

 Στη συνέχεια της συζήτησης ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του 
οργανισμού ανέφερε ότι από την κυβέρνηση έχουν δοθεί μέχρι στιγμής στον 
οργανισμό €50 εκατομ., διότι αυτό είναι το ύψος των δανείων που έχουν εγκριθεί, 
προσθέτοντας ότι αυτή η πρακτική θα συνεχιστεί μέχρι και τη συμπλήρωση των €200 
εκατομ. που εξήγγειλε η κυβέρνηση ως μέτρο στήριξης της οικονομίας.  Όπως 
δήλωσε στη συνέχεια ο ίδιος, αυτή η πρακτική αποτελούσε και εισήγηση του ΟΧΣ, 
ώστε να μη θεωρηθεί το σχέδιο ως κρατική ενίσχυση προς τον οργανισμό, κάτι που 
απαγορεύεται, σύμφωνα και με τον Έφορο Κρατικών Ενισχύσεων, μετά την ένταξή 
μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τον ίδιο, μόνο με την 
προαναφερθείσα διαδικασία, ο οργανισμός θα έχει τη δυνατότητα να αξιοποιήσει και 
τα €200 εκατομ., διαφορετικά, με βάση τους κανονισμούς της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου, θα έπρεπε ο οργανισμός για σκοπούς ρευστότητας να κρατήσει ένα ποσό 
ύψους €40 εκατομ. περίπου, το οποίο δε θα μπορούσε να διαθέσει. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου και αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΧΣ για το 
έτος 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
ποσού ύψους €15.146.746 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2010 Νόμος του 2010.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2002 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2002 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Χρήστος Στυλιανίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 11 Ιανουαρίου 2010.  Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του 
Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 
Κύπρου.  Ο πρόεδρος και τα μέλη της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, παρ’ όλο 
που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου Νόμου του 2002, ώστε να 
καλυφθούν υπερβάσεις συνολικού ύψους ₤4.067 (€6.949) που παρουσιάστηκαν σε 
κονδύλια των Κεφαλαίων 04 και 05 του προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 
Κύπρου για το οικονομικό έτος 2002, οι οποίες δεν καλύπτονται από εξοικονομήσεις 
που προέκυψαν σε άλλα κονδύλια των ίδιων κεφαλαίων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, σε οκτώ κονδύλια του προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 
Κύπρου του 2002 σημειώθηκαν υπερβάσεις συνολικού ύψους ₤40.017 (€68.373) για 
την κάλυψη των οποίων η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου ζήτησε εκ των υστέρων 
και εξασφάλισε την έγκριση του Υπουργού Εσωτερικών, όπως προνοεί η υπό 
τροποποίηση νομοθεσία.  Ωστόσο, παρά την υπό αναφορά έγκριση του Υπουργού 
Εσωτερικών, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, παρέμειναν χωρίς έγκριση υπερβάσεις 
ύψους ₤4.067 (€6.949).  Ως εκ τούτου, έπειτα από σχετικές υποδείξεις της Γενικού 
Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας και με τη σύμφωνη γνώμη του Υπουργείου Οικονομικών, το 
Υπουργείο Εσωτερικών, μετά από σχετική εισήγηση της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 
Κύπρου, κατέθεσε στη Βουλή το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, ώστε να καταστεί δυνατή 
η κάλυψη της υπέρβασης που παρέμεινε χωρίς έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2002 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου 
∆ιατήρησης του 2009 Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης του 2009 Νόμος του 

2009» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Άγγελος Βότσης  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Φειδίας Σαρίκας  

 Ιωνάς Νικολάου  Γιώργος Περδίκης 

 Χρήστος Στυλιανίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 11 Ιανουαρίου 2010.  Στη συνεδρία 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως του Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Ο προϋπολογισμός του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης για το έτος 2009, που 
κατατέθηκε στη Βουλή με βάση το άρθρο 22 του περί ∆ιατηρητέων Οικοδομών Νόμου, 
προβλέπει έσοδα ύψους €5.670.870 και δαπάνες ύψους €4.715.750. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Οικονομικών, τα έσοδα του εν λόγω ταμείου προέρχονται από κρατική χορηγία που 
περιλαμβάνεται στον κρατικό προϋπολογισμό και από μεταφορά συντελεστή δόμησης, 
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ενώ οι δαπάνες αφορούν κατά κύριο λόγο επιχορηγήσεις στους ιδιοκτήτες των 
διατηρητέων οικοδομών για τη συντήρησή τους. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το Ειδικό Ταμείο ∆ιατήρησης, με 
βάση τις διατάξεις του περί ∆ιατηρητέων Οικοδομών Νόμου, ιδρύθηκε με σκοπό: 

1. την επιχορήγηση της δαπάνης συντήρησης διατηρητέων οικοδομών, 

2. την επιχορήγηση των επιτοκίων των δανείων που συνάπτονται για τη 
συντήρηση διατηρητέων οικοδομών, 

3.  την καταβολή σε επείγουσες περιπτώσεις της δαπάνης για τη διάσωση ή 
συντήρηση διατηρητέων οικοδομών και 

4.  την παροχή δανείων για τη συντήρηση διατηρητέων οικοδομών. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι ο 
προϋπολογισμός του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης κατατίθεται για πρώτη φορά στη 
Βουλή για έγκριση.  Όπως δήλωσε ο ίδιος εκπρόσωπος, ο υπό συζήτηση 
προϋπολογισμός του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης για το έτος 2009 δεν κατατέθηκε 
έγκαιρα στη Βουλή λόγω σύγχυσης αρμοδιοτήτων που υπήρξε μεταξύ του 
Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του 
Υπουργείου Εσωτερικών σε σχέση με την κατάρτιση και κατάθεσή του στη Βουλή.  
Παράλληλα, ο εν λόγω εκπρόσωπος δεσμεύτηκε ότι από τούδε και στο εξής δε θα 
παρατηρηθεί οποιαδήποτε καθυστέρηση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού διεξήλθε τις πρόνοιες του υπό 
συζήτηση προϋπολογισμού και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο 
για την εκ των υστέρων έγκριση του προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου 
∆ιατήρησης για το έτος 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ειδικό Ταμείο ∆ιατήρησης ποσού ύψους 
€4.715.750 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2009.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3. 

 Απαγόρευση υπέρβασης κονδυλίων.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού 
Ταμείου ∆ιατήρησης του 2009 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου 
∆ιατήρησης του 2010 Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης του 2010 Νόμος του 

2009» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Άγγελος Βότσης  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Φειδίας Σαρίκας  

 Ιωνάς Νικολάου  Γιώργος Περδίκης 

 Χρήστος Στυλιανίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τον προϋπολογισμό του 
Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης για το έτος 2010 σε συνεδρία της που 
πραγματοποιήθηκε στις 11 Ιανουαρίου 2010.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του 
Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Ο προϋπολογισμός του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης για το έτος 2010, που 
κατατέθηκε στη Βουλή με βάση το άρθρο 22 του περί ∆ιατηρητέων Οικοδομών Νόμου, 
προβλέπει έσοδα ύψους €6.150.000 και δαπάνες του ίδιου ύψους. 

 Τα έσοδα του ταμείου προέρχονται από κρατική χορηγία που περιλαμβάνεται 
στον κρατικό προϋπολογισμό και από μεταφορά συντελεστή δόμησης, ενώ οι 
δαπάνες αφορούν κατά κύριο λόγο επιχορηγήσεις στους ιδιοκτήτες των διατηρητέων 
οικοδομών για τη συντήρησή τους. 

Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε στην επιτροπή ότι ο εν 
λόγω προϋπολογισμός καταρτίστηκε στη βάση των υφιστάμενων προγραμμάτων 
συντήρησης διατηρητέων οικοδομών του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του 
Υπουργείου Εσωτερικών, ώστε το προϋπολογιζόμενο σε αυτόν ποσό να μπορεί να 
απορροφηθεί πλήρως.  Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή ότι  
με την κατάθεση από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως στο Υπουργείο 
Οικονομικών ολοκληρωμένης πρότασης σε σχέση με τα υπό αναφορά προγράμματα, 
το υπουργείο του θα μελετήσει την ανάγκη αναθεώρησης του προϋπολογιζόμενου 
ποσού για τα επόμενα έτη. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού διεξήλθε τις πρόνοιες του υπό 
συζήτηση προϋπολογισμού και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο 
για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης για 
το έτος 2010. 
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 Παράλληλα, με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή καλεί τους κυβερνητικούς 
αρμόδιους όπως αξιοποιήσουν τα ευρωπαϊκά προγράμματα που αφορούν τη 
συντήρηση διατηρητέων οικοδομών και μελετήσουν το ενδεχόμενο περαιτέρω 
βελτίωσης των κινήτρων που παρέχονται για αποκατάσταση διατηρητέων οικοδομών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ειδικό Ταμείο ∆ιατήρησης ποσού ύψους 
€6.150.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3. 

 Απαγόρευση υπέρβασης κονδυλίων.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού 
Ταμείου ∆ιατήρησης του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Αποτελεσματικών Θεραπειών για 
Παραβίαση του ∆ικαιώματος σε ∆ιάγνωση Αστικών ∆ικαιωμάτων και Υποχρεώσεων 
σε Εύλογο Χρόνο Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Αποτελεσματικών Θεραπειών για Παραβίαση του ∆ικαιώματος σε ∆ιάγνωση 
Αστικών ∆ικαιωμάτων και Υποχρεώσεων σε Εύλογο Χρόνο Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 
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 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 15 Οκτωβρίου 
2009 και 14 Ιανουαρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η 
Επίτροπος Νομοθεσίας και ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου.  Το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε σε συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η δημιουργία αποτελεσματικών 
θεραπειών σε περιπτώσεις παραβίασης του δικαιώματος δικαστικής διάγνωσης 
αστικών δικαιωμάτων και υποχρεώσεων εντός εύλογου χρόνου, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες σχετικών άρθρων του συντάγματος και της Ευρωπαϊκής Σύμβασης 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων που έχει κυρώσει με νόμο η Κυπριακή ∆ημοκρατία.  
Περαιτέρω, το νομοσχέδιο αποσκοπεί στη συμμόρφωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
με σχετικές αποφάσεις του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων 
(Ε∆Α∆) με τις οποίες κρίθηκε ότι τα αστικά δικαιώματα και υποχρεώσεις των αιτητών 
σε αστικές υποθέσεις και προσφυγές δε διαγνώστηκαν από τα κυπριακά δικαστήρια 
σε εύλογο χρόνο και ότι για την παραβίαση αυτή δεν υπήρχαν θεσμοθετημένες στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία αποτελεσματικές θεραπείες, με αποτέλεσμα την παραβίαση 
του άρθρου 13 της Ευρωπαϊκής Σύμβασης Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, η συμμόρφωση της ∆ημοκρατίας προς τις αποφάσεις του Ε∆Α∆ 
συνεπάγεται την υιοθέτηση μέτρων για την εισαγωγή αποτελεσματικών εθνικών 
θεραπειών σε σχέση με καθυστερήσεις στην εκδίκαση υποθέσεων.  Σημειώνεται ότι η 
συμμόρφωση της ∆ημοκρατίας επιτηρείται σύμφωνα με τις πρόνοιες της πιο πάνω 
σύμβασης από την Επιτροπή Υπουργών του Συμβουλίου της Ευρώπης και η 
εκκρεμότητα της μη ύπαρξης αποτελεσματικών εσωτερικών θεραπειών ενδέχεται να 
οδηγήσει την πιο πάνω επιτροπή στην υιοθέτηση σχετικού ενδιάμεσου ψηφίσματος. 

 Ειδικότερα, οι κυριότερες πρόνοιες του νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά 
κατατέθηκε, αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Παρέχεται η δυνατότητα σε πρόσωπα που ισχυρίζονται ότι δε διαγνώστηκαν 
αστικά δικαιώματα ή υποχρεώσεις τους σε εύλογο χρόνο σε πολιτικές 
υποθέσεις και προσφυγές να προσφύγουν με αγωγή κατά της ∆ημοκρατίας, 
αξιώνοντας τις προβλεπόμενες στο νομοσχέδιο θεραπείες τόσο σε σχέση με 
υποθέσεις που εκκρεμούν πρωτόδικα ή κατ’ έφεση όσο και με περατωθείσες 
υποθέσεις και σε όποιο στάδιο και αν προκύπτει θέμα παραβίασης, 
περιλαμβανομένου του σταδίου της εκτέλεσης μιας απόφασης. 

2. Στο πεδίο εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου, εξαιρουμένων των ποινικών 
διαδικασιών, εμπίπτει κάθε υπόθεση και διαδικασία ενώπιον των επαρχιακών 
δικαστηρίων, των δικαστηρίων ειδικής δικαιοδοσίας, δηλαδή των οικογενειακών 
δικαστηρίων, των δικαστηρίων ελέγχου ενοικιάσεων και των δικαστηρίων 
εργατικών διαφορών, καθώς και του Ανώτατου ∆ικαστηρίου. 

3. Σε περίπτωση αγωγής για παραβίαση του δικαιώματος διάγνωσης σε εύλογο 
χρόνο αναφορικά με περατωθείσα υπόθεση, αρμόδιο δικαστήριο να εξετάσει 
την αγωγή και να αποφασίσει επ’ αυτής είναι ο διοικητικός πρόεδρος 
οποιουδήποτε επαρχιακού δικαστηρίου, νοουμένου ότι, όταν εκκρεμούσε η 
υπόθεση, δεν ασκούσε καθήκοντα στο ίδιο δικαστήριο και δε συμμετείχε στην 
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εξέτασή της σε οποιοδήποτε στάδιο.  Η αγωγή μπορεί να εγερθεί εντός ενός 
έτους από την έκδοση τελικής δικαστικής απόφασης. 

4. Η παραβίαση του δικαιώματος διάγνωσης σε εύλογο χρόνο μπορεί, χωρίς να 
παραβλάπτεται το δικαίωμα έγερσης αγωγής μετά την περάτωση μιας 
υπόθεσης, να εγερθεί και ενόσω εκκρεμεί η υπόθεση, με αίτηση στο εκδικάζον 
δικαστήριο για παραπομπή του ζητήματος σε αρμόδιο δικαστήριο.  Στις 
περιπτώσεις αυτές αρμόδιο δικαστήριο είναι για εκκρεμούσες υποθέσεις 
ενώπιον επαρχιακών ή άλλων πρωτόδικων δικαστηρίων οποιοσδήποτε 
δικαστής του Ανώτατου ∆ικαστηρίου και για υποθέσεις που εκκρεμούν ενώπιον 
του Ανώτατου ∆ικαστηρίου τρεις δικαστές του Ανώτατου ∆ικαστηρίου που 
ορίζονται από τον πρόεδρό του. 

5. Η παραπομπή του ζητήματος της παραβίασης σε εκκρεμούσα υπόθεση σε 
άλλο δικαστήριο για εξέταση και απόφαση δεν εμποδίζει το εκδικάζον 
δικαστήριο, με βάση τη σύμφυτη δικαιοδοσία του, να εξετάσει το ίδιο το ζήτημα 
και να αποδώσει θεραπείες, ούτε το διάδικο να το επικαλεστεί, αντί να 
υποβάλει αίτηση για παραπομπή.  Επιπρόσθετα, η υποβολή αίτησης για 
παραπομπή ζητήματος παραβίασης δεν αναστέλλει τη διαδικασία εκδίκασης 
της εκκρεμούσας υπόθεσης. 

6. Οι θεραπείες που προβλέπονται σε περίπτωση διαπίστωσης παραβίασης του 
δικαιώματος διάγνωσης σε εύλογο χρόνο περιλαμβάνουν αποζημιώσεις τόσο 
για χρηματική ζημιά, απώλεια, έξοδα και δαπάνες όσο και για ζημιά ή βλάβη μη 
χρηματικής φύσης που έχει υποστεί ο αιτητής λόγω της παραβίασης.  
Επιπλέον, σε περίπτωση που, κατόπιν παραπομπής, διαπιστώνεται 
παραβίαση σε εκκρεμούσα υπόθεση, το Ανώτατο ∆ικαστήριο εκδίδει οδηγίες 
για την επιτάχυνση της διαδικασίας και την αποτροπή νέων καθυστερήσεων. 

7. ∆ικαίωμα έγερσης αγωγής για παραβίαση προβλέπεται επίσης και για 
υποθέσεις στις οποίες θα έχει εκδοθεί τελική δικαστική απόφαση πριν από την 
έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, νοουμένου ότι η αγωγή εγείρεται 
εντός ενός έτους από την έναρξη της ισχύος του. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, υπήρξε 
διαβούλευση του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας με το Ανώτατο 
∆ικαστήριο αναφορικά με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου πριν από την 
κατάθεσή του στη Βουλή.  Κατά την εν λόγω διαβούλευση το Ανώτατο ∆ικαστήριο 
υπέβαλε εισηγήσεις, από τις οποίες μερικές δεν υιοθετήθηκαν.  Συγκεκριμένα, 
υιοθετήθηκε η άποψη του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ότι δεν είναι δυνατό να 
διαγραφούν οι διατάξεις του νομοσχεδίου που προβλέπουν την παροχή δυνατότητας 
έγερσης και εκδίκασης του ζητήματος της καθυστέρησης, ενόσω εκκρεμεί μια 
υπόθεση, ούτε είναι δυνατό να μην παρέχονται θεραπείες για κατ’ ισχυρισμό 
καθυστερήσεις στο στάδιο της δευτεροβάθμιας δικαιοδοσίας του Ανώτατου 
∆ικαστηρίου σε διοικητικές προσφυγές, διότι με αυτό τον τρόπο δε θα ικανοποιούνταν 
τα κριτήρια αποτελεσματικών θεραπειών σύμφωνα με τη νομολογία του Ε∆Α∆. 

 Στο στάδιο της μελέτης του προτεινόμενου νόμου, η εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ανέφερε ενώπιον της επιτροπής 
ότι σε μεταγενέστερο στάδιο, μετά την κατάθεση του νομοσχεδίου στη Βουλή, επήλθε 
συμφωνία μεταξύ του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Ανώτατου ∆ικαστηρίου για το πιο 
πάνω ζήτημα, στη βάση σχετικής εισήγησης του Ανώτατου ∆ικαστηρίου, σύμφωνα με 
την οποία θα προβλέπεται η παροχή δικαιώματος εξέτασης ισχυρισμών για 
παραβίαση του δικαιώματος διάγνωσης αστικών δικαιωμάτων ή υποχρεώσεων σε 
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εύλογο χρόνο σε εκκρεμούσες υποθέσεις, όχι όμως με τη διαδικασία της παραπομπής 
του ζητήματος αυτού σε αρμόδιο δικαστήριο, αλλά έπειτα από την καταχώριση 
πρωτογενούς αίτησης κατά της ∆ημοκρατίας στο αρμόδιο δικαστήριο.  Στη βάση των 
πιο πάνω η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
υπέβαλε στην επιτροπή διαμορφωμένο κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του διαμορφωμένου κειμένου του νομοσχεδίου, την 
επιτροπή απασχόλησε, μεταξύ άλλων, το κατά πόσο ενδείκνυται η διαφοροποίηση 
των προβλεπόμενων χρονικών περιορισμών για την έκδοση απόφασης αναφορικά με 
παραβίαση ή μη του δικαιώματος διάγνωσης δικαιωμάτων σε εύλογο χρόνο.   

 Σε σχέση με το πιο πάνω ζήτημα οι εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας Τάξεως και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
επισήμαναν πως τυχόν καθορισμός οποιουδήποτε χρονικού πλαισίου για την έκδοση 
απόφασης ενδέχεται να συνιστά επέμβαση στη δικαστική εξουσία και κατά συνέπεια 
παραβίαση της αρχής της διάκρισης των εξουσιών, γι’ αυτό θα πρέπει να αφήνεται 
στη διακριτική ευχέρεια του δικαστηρίου να κρίνει το ίδιο τι συνιστά εύλογο χρόνο, υπό 
τις περιστάσεις της κάθε υπόθεσης που έχει ενώπιόν του. 

 Ως εκ τούτου, η επιτροπή διαμόρφωσε τις σχετικές διατάξεις του νομοσχεδίου, 
έτσι ώστε σε αγωγή για παραβίαση του δικαιώματος σε διάγνωση αστικών 
δικαιωμάτων ή υποχρεώσεων σε εύλογο χρόνο, σε σχέση με υπόθεση που 
περατώθηκε με τελεσίδικη δικαστική απόφαση, καθώς και σε πρωτογενή αίτηση κατά 
της ∆ημοκρατίας για παραβίαση του εν λόγω δικαιώματος σε εκκρεμούσα υπόθεση, 
το αρμόδιο δικαστήριο να εκδίδει την απόφασή του στο πέρας της εξέτασης της 
αγωγής ή της πρωτογενούς αίτησης, ανάλογα με την περίπτωση, ή, σε περίπτωση 
που το δικαστήριο επιφυλάσσει την απόφασή του για έκδοση, να την εκδίδει χωρίς 
χρονοτριβή. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή υιοθέτησε την εισήγηση της εκπροσώπου του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για προσθήκη διάταξης στο 
νομοσχέδιο σύμφωνα με την οποία το Ανώτατο ∆ικαστήριο θα εκδίδει οδηγίες για 
επιτάχυνση της διαδικασίας σε εκκρεμούσες υποθέσεις στις οποίες αποφασίστηκε 
παραβίαση του δικαιώματος διάγνωσης σε εύλογο χρόνο, ανεξάρτητα από το γεγονός 
ότι για την εν λόγω απόφαση ασκήθηκε έφεση από το Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας.  Ως εκ τούτου, διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου.   

 Περαιτέρω, η επιτροπή, στη βάση σχετικών παρατηρήσεων τόσο των μελών 
της όσο και της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
επέφερε στο κείμενο του νομοσχεδίου ορισμένες τροποποιήσεις για την καλύτερη και 
σαφέστερη διατύπωση των διατάξεών του, καθώς και για τη βελτίωσή του από 
νομοτεχνικής άποψης. 

 Τέλος, η επιτροπή, στα πλαίσια εξέτασης του παρόντος νομοσχεδίου, 
επισήμανε ότι ενδέχεται να προκύψουν πρακτικά προβλήματα από την εφαρμογή του 
νόμου, τα οποία όμως κρίνει ότι δεν μπορούν να αποτελέσουν αντικείμενο ρύθμισης 
της υπό θέσπισης νομοθεσίας και εναπόκειται στο Ανώτατο ∆ικαστήριο να προβεί στις, 
κατά την κρίση του, ανάλογες ρυθμίσεις.  Επιπρόσθετα, επισήμανε πως για την πιο 
αποτελεσματική εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου θα πρέπει να υπάρξει 
περαιτέρω αναβάθμιση της υποδομής του συστήματος απονομής δικαιοσύνης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό 
διαμορφώθηκε στη βάση των πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα υποστηρίξει, θα ψηφίσει αυτό το νομοσχέδιο, πλην 
όμως οφείλουμε να καταθέσουμε μία επιφύλαξη.  Και εξηγώ ότι σκοπός αυτού του 
νόμου είναι να επιδικάζονται, μέσω μίας συγκεκριμένης διαδικασίας που θα 
διαμορφωθεί με βάση το νόμο, αποζημιώσεις, όταν θα διαπιστώνεται καθυστέρηση 
στην εκδίκαση μίας αστικής υπόθεσης.  Το πρόβλημα είναι το εξής:  Ο λόγος που 
περνούμε αυτό το νομοσχέδιο είναι ακριβώς επειδή σε πάρα πολλές περιπτώσεις έχει 
καταδικαστεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία, επειδή έχει καθυστερήσει η απονομή της 
δικαιοσύνης και έχουμε καταδικαστεί στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων.  Και μ’ αυτή τη διαδικασία διαμορφώνουμε ένα εγχώριο, εσωτερικό 
δίκαιο που θα αποτρέπει την προσφυγή προσώπων στο ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων και σε τέτοιες περιπτώσεις θα μπορεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία να 
επικαλείται αυτή την εσωτερική διαδικασία.   

 Πλην όμως, εμείς ανησυχούμε ότι ίσως με αυτό τον τρόπο εκείνο που θα 
επιτύχουμε είναι ακόμα μεγαλύτερη καθυστέρηση των υποθέσεων.  ∆ηλαδή, για κάθε 
υπόθεση που θα καθυστερεί θα έχουμε ακόμα μία παράλληλη υπόθεση, τη διεκδίκηση 
αποζημιώσεων.  Αυτό θα αυξήσει το φόρτο εργασίας των δικαστών μας και, 
γνωρίζοντας τα διοικητικά προβλήματα των δικαστηρίων, δεν είμαι τόσο σίγουρος αν 
στο τέλος της ημέρας θα επιτύχουμε εκείνο τον αντικειμενικό στόχο που είναι, φυσικά, 
να σμικρυνθεί ο χρόνος διεκπεραίωσης των δικαστικών υποθέσεων που αφορούν 
αστικές υποθέσεις.  Ελπίζουμε αυτό να επιτύχουμε.  Όμως οφείλουμε να καταθέσουμε 
το δικό μας προβληματισμό και τις ανησυχίες μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Είναι γεγονός, κύριε Πρόεδρε, και είναι νομίζω παραδεκτό από όλους ότι 
δυστυχώς και η δικαιοσύνη παρουσιάζει σημαντικές καθυστερήσεις στην εκδίκαση 
των υποθέσεων και μάλιστα τον τελευταίο καιρό οι καταδικαστικές υποθέσεις από το 
Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο δυστυχώς αυξάνονται.  ∆εν είναι φαινόμενο μεν σημερινό, 
αλλά δυστυχώς οι καταδίκες χρόνο με το χρόνο γίνονται περισσότερες.  Και έχει 
υποδειχθεί τα τελευταία χρόνια από το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο ότι θα έπρεπε να 
καθορίσουμε και μία διαδικασία καταβολής αποζημιώσεων στα θύματα αυτών των 
καθυστερήσεων.  Έτσι το νομοσχέδιο τούτο έρχεται, για να συμπληρώσει, ο νόμος 
αυτός έρχεται, για να συμπληρώσει ένα κενό το οποίο υπάρχει στο δικό μας το νομικό 
πλαίσιο.   

 Την ίδια ώρα όμως θέλω να παρατηρήσω ότι ο νόμος αυτός δε θα επιλύσει το 
πρόβλημα των καθυστερήσεων και θέλω από το βήμα της Βουλής να απευθύνω  
έκκληση τόσο στην εκτελεστική εξουσία όσο και στη δικαστική εξουσία -και κυρίως στη 
δικαστική εξουσία- άμεσα να ληφθούν μέτρα, για να αντιμετωπιστεί η καθυστέρηση 
που παρατηρείται στην εκδίκαση των υποθέσεων, γιατί, αν δεν αντιμετωπιστεί αυτή η 
καθυστέρηση, οι καταδίκες δεν πρόκειται να σταματήσουν.  Όλο και περισσότεροι 
Κύπριοι πολίτες θα καταφεύγουν στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο και η Κυπριακή 
∆ημοκρατία θα καταδικάζεται και σε καταβολή προστίμων και σε καταβολή 
αποζημιώσεων.  Συνεπώς, ένα σημαντικό στοιχείο το οποίο θα μας βοηθήσει είναι τα 
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δικαστήρια να λάβουν τα απαραίτητα μέτρα, αλλά και το αρμόδιο υπουργείο να 
προωθήσει εκείνα τα μέτρα που είναι αναγκαία, για να εξυπηρετηθεί η γρήγορη 
απονομή της δικαιοσύνης.  Και το θέμα της μηχανογράφησης και όλα τα άλλα τα 
οποία έχουμε συζητήσει κατ’ επανάληψη και έχουν γίνει εισηγήσεις, ειδικότερα από 
πλευράς της επιτροπής Νομικών.   

 Όμως, θέλω να επισημάνω ακόμα κάτι.  Εάν ουσιαστικά αυτή η διαδικασία θα 
εξελιχθεί σε μία άλλη παράλληλη διαδικασία, η οποία πιθανό να συντείνει 
περισσότερο στην καθυστέρηση της απονομής δικαιοσύνης, αυτό θα εξαρτηθεί από 
τους διαδικαστικούς κανονισμούς τους οποίους θα καθορίσει το Ανώτατο ∆ικαστήριο 
για την εξυπηρέτηση του σκοπού που επιδιώκεται με τη νομοθεσία που έχουμε 
σήμερα ενώπιόν μας.  Γι’ αυτό, η παράκλησή μας εις το Ανώτατο ∆ικαστήριο είναι να 
μην επιτρέψει η διαδικασία που καθορίζεται με αυτό το νόμο να εξελιχθεί σε μία άλλη 
παράλληλη εργασία που θα καθυστερεί περισσότερο τις υποθέσεις.  Είναι δυνατό να 
γίνει αυτό το πράγμα.  ∆εν μπορούσε να ρυθμιστεί στο νόμο, αλλά είναι θέμα το οποίο 
θα πρέπει να ρυθμιστεί από πλευράς του ίδιου του δικαστηρίου. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Παίρνει μία τροπή η συζήτηση που βεβαίως κάποιοι θα πουν πάλι ότι όσοι είναι 
δικηγόροι ή νομικοί συζητούν για ένα ζήτημα το οποίο θεωρείται λελυμένο απλώς για 
να συζητούν.  Όμως δαμαί αφήνονται λανθασμένα μηνύματα.  Καταρχάς η 
καθυστέρηση των υποθέσεων στην κυπριακή δικαιοσύνη είναι η εξαίρεση του κανόνα, 
δεν είναι ο κανόνας.  Αν ήταν ο κανόνας, τότε, ναι, με τη θέσπιση παράλληλης 
διαδικασίας περιπλέκονται τα πράγματα.  ∆ιότι ο μεγάλος όγκος των υποθέσεων, 
καθυστερημένων ουσών, που αποτελεί τον κανόνα, με τη θεσμοθέτησης μίας άλλης 
διαδικασίας στην οποία, εφόσον ο κύριος όγκος των καθαυτό υποθέσεων καθυστερεί, 
θα καθυστερεί και η εκδίκαση αυτών των υποθέσεων, που θα είναι εξίσου πολλές.  ∆ε 
θα είναι πολλές, γιατί είναι η εξαίρεση.  Αυτό είναι το ένα. 

 ∆εύτερο.  Για όσους δε γνωρίζουν και βεβαίως μπορεί να μη γνωρίζουν, πλην 
όσοι είναι δικηγόροι, κάποια γεγονότα, υπήρξαν δικαστές σε πρωτοβάθμια επαρχιακά 
δικαστήρια στους οποίους υπεδείχθη έξοδος από το Ανώτατο ∆ικαστήριο, ορθότατα, 
λόγω της καθυστέρησης της εκδίκασης των υποθέσεων.  ∆ηλαδή που δεν 
εσυμμορφώνοντο στην εκδίκαση των υποθέσεων εντός ευλόγου χρόνου, όπως 
εκαθορίζετο από τις εγκυκλίους και τους κανονισμούς του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.   

 Άρα, η νομοθεσία αυτή δε στρέφεται εναντίον, αν μπορούσε κάποιος να 
σκεφτεί, της δικαστικής εξουσίας η οποία με εσωτερικές ρυθμίσεις, ιδιαίτερα η του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, προσπαθούσε πάντα να υπάρξει μία συμμόρφωση, 
ανεξάρτητα από την απουσία νόμου προς την εκδίκαση εντός εύλογου χρόνου των 
υποθέσεων.  Η νομοθεσία αυτή αφορά την εκτελεστική εξουσία η οποία με την 
ταλαιπωρία η οποία ενδεχομένως, όχι ενδεχομένως, πάντα προέκυπτε για τον πολίτη 
από την καθυστέρηση στην εκδίκαση υποθέσεων από κάποιους δικαστές είτε λόγω 
φόρτου εργασίας είτε λόγω αντικειμενικών δυσκολιών, με αποτέλεσμα να προκύπτουν 
ζημιές οι οποίες δεν είναι αποδεκτές ως γεγονός από την ευρωπαϊκή νομοθεσία, διότι 
θέλει η δικαιοσύνη να πηγαίνει με συγκεκριμένες ταχύτητες, με μίνιμουμ ταχύτητα ή με 
μάξιμουμ ταχύτητα, αν θέλετε.  Όταν πέσει κάτω απ’ εκείνο το όριο, γεννάται δικαίωμα 
του πολίτη για αποζημίωση από το κράτος.  Αυτό κάνει η νομοθεσία αυτή, διότι 
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πραγματικά προκαλούνταν ζημιές, πραγματικά δημιουργούντο προβλήματα τα οποία 
έμεναν αναποζημίωτα.  Τώρα λοιπόν θα αποζημιώνονται από το κράτος.   

 Άρα, από την άποψη αυτή δε δημιουργείται κατά την άποψή μου -και ας μου 
επιτραπεί να διαφωνήσω- καμία περιπλοκή στην εκδίκαση των υποθέσεων.  Είναι 
εκσυγχρονιστική νομοθεσία, πρέπει να την ψηφίσουμε και το μήνυμα είναι προς την 
εκτελεστική εξουσία, η οποία θα πρέπει να πληρώνει αποζημιώσεις, σε περίπτωση 
καθυστέρησης στην εκδίκαση των υποθέσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Οι απόψεις που έχουν εκφραστεί, παρά την καταρχάς ομόφωνη τοποθέτηση 
όλων των πλευρών στην επιτροπή, δείχνουν ότι αυτό το θέμα χρειάζεται περαιτέρω 
συζήτηση στην επιτροπή στη βάση του πώς θεραπεύουμε ουσιαστικά την αιτία που 
γεννά το κακό και την αιτία που θα γεννά και τις δεύτερες αιτήσεις για αποζημιώσεις 
από το κράτος.  Συνεπώς, αυτή την ειδική παράμετρο θα ήταν καλό να τη 
συζητήσουμε, προτού ψηφίσουμε αυτή τη νομοθεσία, για να κάνουμε κάτι και να 
στηριζόμαστε σε μία υγιή βάση στην οποία να στηριχθεί αυτή η νομοθεσία, η οποία να 
έρχεται, όπως λέει και στον τίτλο, ως θεραπεία σ’ εκείνες τις εξαιρετικές περιπτώσεις 
που θα εμφανίζεται το θέμα της καθυστέρησης, παρά το ότι σήμερα δεν είναι εξαίρεση 
η καθυστέρηση.  Στις υποθέσεις που ακροάζονται, δηλαδή που δικάζονται, υπάρχει 
καθυστέρηση.  Σε όλες τις άλλες που συμβιβάζονται δεν υπάρχει.   

 Λοιπόν, σε ό,τι αφορά την ευθύνη της εκτελεστικής εξουσίας, αν ήταν ρητορική 
η έκφραση του κ. Ερωτοκρίτου, θα το δεχθώ.  Αν όμως πιστεύει ότι η εκτελεστική 
εξουσία φταίει, γιατί η άλλη εξουσία, που με βάση το σύνταγμα είναι ξεχωριστή και 
αυτοκινούμενη και αυτόβουλη, έχει αυτές τις καθυστερήσεις, τότε δεν τη δέχομαι την 
ευθύνη της εκτελεστικής εξουσίας.  Συνεπώς, θα πρέπει να διαχωρίσουμε τα 
πράγματα και, ναι, είναι εισήγησή μας να πάει ξανά στην επιτροπή, για να δούμε αυτά 
τα ζητήματα που είναι και οι ανησυχίες των συναδέλφων που έχουν εκφραστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Άκουσα με μεγάλη προσοχή τα όσα ανέφεραν όλοι οι προηγηθέντες 
συνάδελφοι.  Έχω την εντύπωση ότι το νομοσχέδιο αυτό αποτελεί μία εξέλιξη στο 
σύστημα της απονομής της δικαιοσύνης υπό την έννοια ότι το κράτος, η Νομική 
Υπηρεσία, που εργάστηκε πολύ σκληρά, για να δεχθεί και υποδείξεις που έγιναν από 
την επιτροπή μας και να τις εισαγάγει στην τελική μορφή που έχουμε σήμερα, είχε να 
αντιμετωπίσει ένα πρόβλημα που δεν αφορούσε στο να απαλλάξει το δικαστήριο το 
ευρωπαϊκό από μεγάλο αριθμό προσφυγών πάνω σ’ αυτό το θέμα ούτε και στο να 
υπάρξει μία διευκόλυνση απλώς για τον πολίτη εδώ στην Κύπρο και να επιβαρύνει με 
νέες διαδικασίες το δικαστήριο.  Εγώ έχω την εντύπωση ότι πρέπει να προχωρήσουμε 
στην ψήφιση και θα δούμε στην πράξη αν χρειάζεται οτιδήποτε στη συνέχεια. 
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 Πρέπει επίσης να πούμε και το εξής:  Στην όλη διαδικασία δε συμμετείχε το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο με καμιά δική του εισήγηση ακριβώς, σωστά, για να μην 
παρεξηγηθεί ότι θέλει να μεταφέρει αλλού τις ευθύνες.  Έχω λοιπόν τη γνώμη ότι 
αυτός ο θεσμός θα εξυπηρετήσει εδώ, στον τόπο, εκείνους οι οποίοι νομίζουν ότι 
έχουν τύχει καθυστέρησης οι υποθέσεις τους ενώπιον του δικαστηρίου.  Και πρέπει 
νομίζω να προχωρήσει.  Τέτοιες αμφισβητήσεις ή αμφιβολίες δεν υπήρξαν, όταν 
έγιναν οι συνεδριάσεις, και νομίζω αξίζει τον κόπο να προχωρήσουμε. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η εκδίκαση των υποθέσεων εντός ευλόγου χρόνου, κύριε Πρόεδρε, είναι 
δικαίωμα και αυτός ο νόμος διασφαλίζει μία θεραπεία στους πολίτες της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, όταν αυτό το δικαίωμα παραβιάζεται.  Τούτου λεχθέντος -και έχει δίκαιο 
ο συνάδελφος ο Νικόλας Παπαδόπουλος ότι τούτο το νομοσχέδιο δε θα λύσει τα 
προβλήματα που στοχεύει να λύσει, δηλαδή τις καθυστερήσεις- βαρύτατες ευθύνες 
για τις καθυστερήσεις φέρουν τόσο η δικαστική εξουσία όσο και η εκτελεστική.  
Περιορίζομαι να πω ότι όλες οι χώρες της Ευρώπης, μηδεμιάς εξαιρουμένης, ακόμα 
και της ανατολικής Ευρώπης, έχουν, άλλες σε μεγάλο βαθμό, άλλες σε μικρότερο, 
εισαγάγει την ηλεκτρονική δικαιοσύνη.  Την ανταλλαγή των δικογράφων μέσω 
ηλεκτρονικών μέσων, τις αποφάσεις, τις καταθέσεις των εγγράφων, τις αποφάσεις τις 
βάζουν στο διαδίκτυο και τις διαβάζει ο διάδικος, δεν είναι ανάγκη να πάει ο δικηγόρος 
στο δικαστήριο, και πλείστες όσες άλλες διαδικασίες γίνονται ηλεκτρονικά.  Η Κύπρος 
περί τούτου και η κυβέρνηση τίποτε δεν έχουν κάνει και τίποτε δε φαίνεται στον 
ορίζοντα.  Είναι μία πολύ σημαντική πτυχή, σημαντικότατη, για να διευκολυνθεί η 
εκδίκαση των υποθέσεων.   

 Η άλλη αφορά τη δικαστική εξουσία.  Οι δικαστικοί θεσμοί, δηλαδή οι θεσμοί 
που ισχύουν στην Κύπρο και πάνω στους οποίους στηρίζονται τα δικαστήρια, για να 
δικάζουν τις υποθέσεις, θεσπίστηκαν για πρώτη φορά στην Αγγλία το 1872!  Τότε που 
δεν υπήρχε φαξ, τότε που δεν υπήρχε email, τότε που δεν υπήρχε αυτοκίνητο, τότε 
που δεν υπήρχε τίποτε από τα σύγχρονα μέσα που υπάρχουν σήμερα στον κόσμο 
μας.  Είναι με αυτούς τους θεσμούς που δικάζονται οι υποθέσεις στην Κύπρο.  Την 
εποχή που ο άνθρωπος πάει στο διάστημα εμείς δικάζουμε με θεσμούς του κάρου!  Ε, 
πώς θα έχει γρήγορη δικαιοσύνη ο τόπος;  ∆εν μπορεί να έχει!  Ό,τι και να κάνουμε!  
Άλλες χώρες που εφαρμόζουν το αγγλικό κοινό δίκαιο έχουν εκσυγχρονίσει άρδην 
τους θεσμούς τους, σε βαθμό που είναι αγνώριστοι πραγματικά με αυτούς που 
ισχύουν στην Κύπρο.  Εμάς η δικαστική εξουσία, επικαλούμενη τα δικαιώματά της, 
επιμένει να δικάζουμε υποθέσεις με αυτό τον τρόπο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό προς τους συναδέλφους δικηγόρους, να το 
δηλώσω άλλη μια φορά:  «Ευτυχώς που εν είμαι!».  ∆ιότι ένας τρίτος που ακούει 
τούτη τη συζήτηση στο τέλος θα υιοθετήσει την εισήγηση του Αριστοφάνη.  Εμείς στην 
ομάδα είπαμε “όχι” στην άποψη του Αριστοφάνη καταρχάς, αλλά τώρα τζιαι σοβαρά 
μιλώντας, όταν ακούω όλους τους ανθρώπους -οι οποίοι με καλούν εμένα που δεν 
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είμαι νομικός να ψηφίσω- να λένε ότι έν’ πεπεισμένοι ότι δε θα λυθεί το πρόβλημα, ότι 
θα έχουμε διπλή καθυστέρηση, ότι θα έχουμε διπλές αποζημιώσεις και μόνο έκκληση 
μπορούμε να απευθύνουμε στα δικαστήρια, ε, τι μας ζητάτε εμάς να κάνουμε τους 
υπόλοιπους δηλαδή;  Εκτός αν θα πάτε έξω εσείς, να αποφασίσουμε οι υπόλοιποι, 
για να είμαστε σίγουροι τι κάνουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σαμψών πρώτα. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, εγώ θα θέσω μόνο έναν προβληματισμό για 
τούτο το συγκεκριμένο, απονομή της δικαιοσύνης και εκσυγχρονισμός κ.λπ.  Εάν, για 
παράδειγμα, εγώ κινήσω αγωγή εναντίον του κ. Κατσουρίδη ή του κ. Πουργουρίδη και 
η αγωγή είναι αβάσιμη, η αγωγή είναι εντελώς εκτός οποιασδήποτε νομικής ή άλλης 
υπόστασης ή, αν θέλετε, τεκμηρίωσης και καθυστερήσει και δεν έχω συνεπώς 
αγώγιμο δικαίωμα καλό ή αποζημίωση να παίρνω, αν καθυστερήσει η εκδίκασή της, 
μπορώ να ζητήσω αποζημίωση από τη ∆ημοκρατία.  Αυτό το πράγμα ας μου 
επιτραπεί να πω ότι είναι νομικά αλλοπρόσαλλο και είναι ένας προβληματισμός που 
θα πρέπει να τον δούμε.  Εκτός αν με τούτο το νομοσχέδιο σκοπούμε να κάνουμε 
δεύτερη δίκη επί της ουσίας, για να βλέπουμε κατά πόσο ο ενάγοντας κατά της 
∆ημοκρατίας, που είναι και ενάγοντας κατά τρίτου, έχει καλό αγώγιμο δικαίωμα.  Άρα, 
θεωρώ ότι υπάρχει πρόβλημα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

 Τώρα να δούμε αν θα βρούμεν λοαρκασμόν!  Έθθα βρούμεν λοαρκασμόν!
 Λοιπόν, ναι, Νικόλα! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εν συμφωνώ ότι για τα πάντα φταιν οι δικηγόροι, κύριε Πρόεδρε.  Φταιν για 
πολλά, όχι για τα πάντα! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όμως, παρά το ότι διατυπώσαμε τις επιφυλάξεις μας, πρέπει να σημειώσουμε 
και κάτι που αναφέρεται και μέσα στην έκθεση, ότι αυτή τη στιγμή εκκρεμούν 
υποθέσεις ενώπιον του Ε∆Α∆, ενώπιον του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων για καθυστέρηση εκδίκασης των συγκεκριμένων υποθέσεων.  Και το 
Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο έχει ρωτήσει τη ∆ημοκρατία και έχει υποβάλει αυτά τα 
ερωτήματα, κατά πόσο έχει διαμορφώσει έναν εσωτερικό μηχανισμό αντιμετώπισης 
αυτών των προβλημάτων, δηλαδή παροχής θεραπείας.  Θα είναι χρήσιμο αυτό το 
νομοσχέδιο γι’ αυτούς τους σκοπούς, δηλαδή για τον περιορισμό των αποζημιώσεων 
που θα επιδικαστούν εναντίον της ∆ημοκρατίας, αν ισχυριστεί ότι έχει αυτή τη στιγμή 
εφαρμοστεί ένας εσωτερικός εγχώριος μηχανισμός για την απόδοση τέτοιας 
θεραπείας.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που εμείς υποστηρίζουμε αυτό το νομοσχέδιο.  Κι 
εγώ θα ήθελα να το μελετήσουμε ακόμα περισσότερο, πλην όμως αυτού το οποίο έχω 
πει μόλις τώρα.  Ακόμα και να πάμε πίσω να το συζητήσουμε στην επιτροπή Νομικών, 
δεν μπορούμε να αλλάξουμε τα πράγματα εκεί που πραγματικά προκαλείται το 
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πρόβλημα της καθυστέρησης, που είναι τα δικαστήρια.  Είναι άλλη αρμοδιότητα, 
αφορά το Ανώτατο ∆ικαστήριο κυρίως.  Πρέπει να γίνουν άλλα πράγματα.  Πρέπει το 
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης να αναλάβει πρωτοβουλίες, για να βελτιωθεί ολοκληρωμένα 
το σύστημα δικαιοσύνης.  ∆ε θα λυθούν αυτά τα προβλήματα από αυτό το νομοσχέδιο, 
όμως αυτή τη συγκεκριμένη χρονική στιγμή χρειαζόμαστε αυτό το νομοσχέδιο, για να 
αντιμετωπίσουμε τις προσφυγές εναντίον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και γι’ αυτό 
εμείς ψηφίζουμε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου, και ολοκληρώνεται η συζήτηση. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Με όλο το σέβας, κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι ο νόμος είναι σαφέστατος.  ∆ε 
χρειάζεται κανένα ξεκαθάρισμα.  Ο νόμος... 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Όπως τη συζήτηση! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Όπως τη συζήτηση! 

 Ο νόμος δεν έρχεται να λύσει τις καθυστερήσεις των δικαστηρίων!  Αν 
μπορούσαν να λυθούν με μια τέτοια μαγεία, δε θα υπήρχε κοινοβούλιο που να μην 
ψήφιζε νόμο, για να λύσει τις καθυστερήσεις.  Ο κ. Πουργουρίδης εξήγησέ σας 
προηγουμένως ποια είναι τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν, για να μπορέσει να 
αντιμετωπιστεί η καθυστέρηση της απονομής της δικαιοσύνης στον τόπο μας.  Εκείνο 
είναι το ένα κεφάλαιο.  Εκείνο είναι το θέμα το οποίο προκαλεί το πρόβλημα, που 
προκαλεί τα θύματα της καθυστέρησης απονομής της δικαιοσύνης.  Εκείνο πρέπει να 
αντιμετωπιστεί ξεχωριστά, γι’ αυτό καλέσαμε τόσο την εκτελεστική όσο και τη 
δικαστική εξουσία να αντιμετωπίσουν το πρόβλημα είτε με τους δικαστικούς θεσμούς 
είτε με τις διαδικασίες που έχουν ενώπιόν τους είτε με τη μόρφωση των δικαστών είτε 
ακόμα και με τα άλλα μέτρα που αφορούν τη μηχανογράφηση και όλα εκείνα που 
σχετίζονται με την πλευρά της εκτελεστικής εξουσίας.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχω μια απορία... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆ώστε μου ένα λεπτό!  Το συζητήσαμε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ:   

 Το έχουμε γραμμένο από το ’92 το θέμα! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Έχουμε συζητήσει κατ’ επανάληψη τα θέματα απονομής της δικαιοσύνης και 
για τη μηχανογράφηση και όλα.  Έχουμε φέρει και τον αρμόδιο υπουργό και το νυν 
υπουργό ακόμα, ο οποίος ανέλαβε καθήκοντα πριν ένα χρόνο, και ακόμα δεν έχουμε 
δει τίποτε.  Και, αν θέλετε, μπορούμε να το βάλουμε και στο Κεφάλαιο ∆΄, να το 
συζητήσουμε εδώ, για να δώσουμε ένα πολύ πιο δυνατό μήνυμα στην εκτελεστική 
εξουσία ως Βουλή για την καθυστέρηση της απονομής της δικαιοσύνης.  Όμως, ο 
νόμος αυτός, και επαναλαμβάνω, δεν έρχεται να λύσει τις καθυστερήσεις!  Έρχεται να 
δώσει αποζημίωση, να αποκαταστήσει τη ζημιά την οποία υφίσταται το θύμα.  Όσο δε 
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για το αγώγιμο δικαίωμα είναι για εκείνους οι οποίοι είναι θύματα της καθυστέρησης 
κατά τη διαδικασία διαπίστωσης του αγωγίμου δικαιώματός τους.  Αυτό λέει ο νόμος 
μέσα.  Αυτό λέει το άρθρο 4 του νόμου.  Γι’ αυτό η παράκλησή μου είναι πρώτα να 
μελετήσουμε ένα νόμο προσεκτικά όλοι μας, για να δούμε τι είναι εκείνο το οποίο θέλει 
να εξυπηρετήσει.  Ο νόμος αυτός είναι άριστος!  Το τονίζω!  Προκύπτει μέσα από τις 
δεσμεύσεις τις οποίες έχουμε αναλάβει έναντι του Συμβουλίου της Ευρώπης, έναντι 
του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου.  Είμαστε μία χώρα η οποία δεν είχε αυτές τις 
διαδικασίες και δυστυχώς έχουμε θύματα των καθυστερήσεων αυτών και θα πρέπει κι 
εμείς να καθορίσουμε αυτή τη διαδικασία.  Έτσι, με αυτή τη διαδικασία 
συμπληρώνουμε ένα κενό το οποίο έχουμε.  Όμως, το πρόβλημα της καθυστέρησης 
απονομής της δικαιοσύνης παραμένει και είναι μια ευθύνη την οποία έχουμε από τη 
μια στα πλαίσια της άσκησης του κοινοβουλευτικού μας ελέγχου και από την άλλη 
εκείνοι που έχουν την αρμοδιότητα θα πρέπει αποτελεσματικά να δράσουν, για να 
αποκατασταθεί η απονομή της δικαιοσύνης σε εύλογο χρόνο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, μετά από τις πολύ σημαντικές αγορεύσεις υπάρχει μια σκέψη από τον 
Αριστοφάνη Γεωργίου.  Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει επιμονή πάνω σ’ αυτή, γι’ 
αυτό το λόγο θα ζητήσω από τη γραμματέα τη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής και δικαίωμα προσφυγής σε ένδικα μέσα για απόδοση 
θεραπειών για παραβίαση του δικαιώματος.  Άρθρο 3. 

 Αγώγιμο δικαίωμα.  Άρθρο 4.  

 Έγερση αγωγής για παραβίαση του δικαιώματος.  Άρθρο 5. 

 Αρμόδιο δικαστήριο να εξετάσει αγωγή για παραβίαση του δικαιώματος.  
Άρθρο 6. 

 ∆ικαίωμα εξέτασης ισχυρισμών για παραβίαση του δικαιώματος σε 
εκκρεμούσες υποθέσεις.  Άρθρο 7. 

 Αρμόδιο δικαστήριο να εξετάσει παραβίαση του δικαιώματος σε εκκρεμούσα 
υπόθεση.  Άρθρο 8. 

 Έκδοση αποφάσεων.  Άρθρο 9. 

 Εκπροσώπηση της ∆ημοκρατίας σε αγωγές και πρωτογενείς αιτήσεις.  Άρθρο 
10. 

 Παράγοντες που λαμβάνονται υπόψη σε υποθέσεις για παραβίαση του 
δικαιώματος.  Άρθρο 11. 

 Θεραπείες αγωγής και πρωτογενούς αίτησης για παραβίαση του δικαιώματος.  
Άρθρο 12. 

 Αναφορά στα πρακτικά του δικαστηρίου για την εξέταση πρωτογενών αιτήσεων 
για παραβίαση του δικαιώματος σε εκκρεμούσες υποθέσεις.  Άρθρο 13. 
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 Οδηγίες Ανωτάτου ∆ικαστηρίου για επιτάχυνση της διαδικασίας σε 
εκκρεμούσες υποθέσεις στις οποίες αποφασίστηκε ότι παραβιάστηκε το δικαίωμα.  
Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 14; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 14 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αποτελεσματικών Θεραπειών για 
Παραβίαση του ∆ικαιώματος σε ∆ιάγνωση Αστικών ∆ικαιωμάτων και Υποχρεώσεων 
σε Εύλογο Χρόνο Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα αναβάλλεται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 10 μέχρι και 16 έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Οι περί Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών - Θέσεις 
Πρώτου Μηχανολόγου Μηχανικού, Πρώτου Ηλεκτρολόγου Μηχανικού, Ανώτερου 
Μηχανολόγου Μηχανικού και Ανώτερου Ηλεκτρολόγου Μηχανικού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009», «Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - 
Θέση Πρώτου Λειτουργού Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2009», «Οι περί Πολιτιστικών Υπηρεσιών - Θέσεις Βιβλιοθηκονόμου Α΄ και 
Ανώτερου Βοηθού Βιβλιοθηκονόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009», «Οι 
περί Νομικής Υπηρεσίας - Θέση ∆ημόσιου Κατήγορου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009», «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας 
- Θέση Λειτουργού Νοσοκομειακού Εργαστηρίου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2009», «Οι περί Γενικού Χημείου του Κράτους - Θέση Ανώτερου Χημικού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009» και «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας - Θέση Τεχνικού Εργαστηρίου Προσθετικών και Ορθοτικών 
Βοηθημάτων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 14 
Ιανουαρίου 2010. 
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 Σημειώνεται ότι όλοι οι υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας 
και εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Πρώτου Μηχανολόγου Μηχανικού, Πρώτου 
Ηλεκτρολόγου Μηχανικού, Ανώτερου Μηχανολόγου Μηχανικού και Ανώτερου 
Ηλεκτρολόγου Μηχανικού στο Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η τροποποίηση 
των σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις του Ανώτερου Μηχανολόγου Μηχανικού και 
Ανώτερου Ηλεκτρολόγου Μηχανικού κρίθηκε αναγκαία μετά την κατάργηση του 
διαχωρισμού των θέσεων των μηχανικών του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών σε 1ης και 2ης Τάξης και την εφαρμογή των συνδυασμένων κλιμάκων όσον 
αφορά τις θέσεις αυτές.  Περαιτέρω, σε σχέση με τις θέσεις του Πρώτου Μηχανολόγου 
Μηχανικού και του Πρώτου Ηλεκτρολόγου Μηχανικού, η τροποποίηση των εν λόγω 
σχεδίων υπηρεσίας αποσκοπεί μεταξύ άλλων στην αποφυγή της δυσμενούς 
μεταχείρισης υποψηφίων με πείρα στον ιδιωτικό τομέα, σε σχέση με τους μηχανικούς 
που έχουν πείρα στη δημόσια υπηρεσία, καθώς και στην εξειδίκευση της έκτασης του 
πλεονεκτήματος των κατόχων μεταπτυχιακού προσόντος, ώστε αυτό να περιλαμβάνει 
προσόν που αποκτήθηκε μετά από σπουδές τουλάχιστον ενός ακαδημαϊκού έτους. 

 Σημειώνεται ότι τα εν λόγω σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν 
στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής 
Προσωπικού (ΜΕΠ). 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για 
τη νέα θέση Πρώτου Λειτουργού Κοινωνικών Ασφαλίσεων στις Υπηρεσίες Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, η εν λόγω νέα θέση, η οποία είναι θέση προαγωγής [Κλ. Α14(ii)] και η 
οποία αποτελεί το αμέσως ανώτερο ιεραρχικό επίπεδο της θέσης Ανώτερου 
Λειτουργού Κοινωνικών Ασφαλίσεων [Κλ. Α13(ii)], δημιουργήθηκε με τον περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 1) του 2007. 

 Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, με βάση την ισχύουσα πολιτική και πρακτική, η 
οποία καθιερώθηκε στη δημόσια υπηρεσία κατόπιν συμφωνίας της επίσημης και της 
συνδικαλιστικής πλευράς, η εν λόγω θέση καθορίστηκε ως θέση προαγωγής μόνο για 
την πρώτη πλήρωσή της.  Μετά την πρώτη πλήρωσή της, θα προωθηθεί 
τροποποίηση του υπό αναφορά σχεδίου υπηρεσίας για τον καθορισμό της ως θέσης 
πρώτου διορισμού και προαγωγής. 

 Σημειώνεται ότι το εν λόγω σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και συμφωνήθηκε 
στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της ΜΕΠ.   

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίων υπηρεσίας για τις 
νέες θέσεις Βιβλιοθηκονόμου Α΄ και Ανώτερου Βοηθού Βιβλιοθηκονόμου στις 
Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, οι εν λόγω νέες θέσεις δημιουργήθηκαν με τον περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 4) του 2009 και αποσκοπούν αφενός στην κάλυψη 
υπηρεσιακών αναγκών και στην αποτελεσματικότερη οργάνωση, διοίκηση, 
συντονισμό, εποπτεία και έλεγχο των εργασιών και αφετέρου στον εξορθολογισμό και 
στη βελτίωση των δομών των θέσεων Βιβλιοθηκονόμων και Βοηθών 
Βιβλιοθηκονόμων. 
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 Σημειώνεται ότι τα εν λόγω σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν 
στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της ΜΕΠ. 

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για 
τη νέα θέση ∆ημόσιου Κατήγορου Α΄ στη Νομική Υπηρεσία, λόγω της δημιουργίας 
τεσσάρων νέων θέσεων ∆ημόσιου Κατήγορου Α΄ με τον περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 4) του 2009, έναντι της κατάργησης ισάριθμων θέσεων 
∆ημόσιου Κατήγορου, ώστε να δημιουργηθεί μια πιο ορθολογιστική δομή στη Νομική 
Υπηρεσία. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, στο προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας περιλήφθηκαν τα συνήθη 
καθήκοντα και προσόντα που απαιτούνται για τις θέσεις του ίδιου επιπέδου στη 
δημόσια υπηρεσία. 

 Σημειώνεται ότι το υπό συζήτηση σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και 
συμφωνήθηκε στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της 
ΜΕΠ. 

 Σκοπός των πέμπτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για 
τη νέα θέση Λειτουργού Νοσοκομειακού Εργαστηρίου Α΄ στις Ιατρικές Υπηρεσίες και 
Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με τον περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 1) του 2007 δημιουργήθηκαν έξι νέες 
θέσεις Λειτουργού Νοσοκομειακού Εργαστηρίου Α΄, στα πλαίσια της αναδιοργάνωσης 
και αναβάθμισης των νοσοκομειακών εργαστηρίων, στα οποία και συμφωνήθηκε η 
δημιουργία επιστημονικής πυραμίδας, στην οποία ανήκουν οι λειτουργοί 
νοσοκομειακού εργαστηρίου. 

 Σκοπός των έκτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου 
υπηρεσίας για τη θέση  Ανώτερου Χημικού στο Γενικό Χημείο του Κράτους, έπειτα 
από σχετική εισήγηση της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ), ώστε αυτό να 
εκσυγχρονιστεί και να μην περιλαμβάνει γενικές και ασαφείς πρόνοιες που 
επιτρέπουν ποικίλες ερμηνείες. 

 Σκοπός των έβδομων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Τεχνικού Εργαστηρίου Προσθετικών και Ορθοτικών 
Βοηθημάτων στις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας, έπειτα από 
σχετική εισήγηση της Ε∆Υ, ώστε αυτό να εκσυγχρονιστεί και να μην περιλαμβάνει 
γενικές και ασαφείς πρόνοιες που επιτρέπουν ποικίλες ερμηνείες.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί 
έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1.  Οι περί Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών - Θέσεις Πρώτου 
Μηχανολόγου Μηχανικού, Πρώτου Ηλεκτρολόγου Μηχανικού, Ανώτερου 
Μηχανολόγου Μηχανικού και Ανώτερου Ηλεκτρολόγου Μηχανικού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 

2.  Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Πρώτου Λειτουργού 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 

3.  Οι περί Πολιτιστικών Υπηρεσιών - Θέσεις Βιβλιοθηκονόμου Α΄ και Ανώτερου 
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Βοηθού Βιβλιοθηκονόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 

4.  Οι περί Νομικής Υπηρεσίας - Θέση ∆ημόσιου Κατήγορου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009. 

5.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 
Λειτουργού Νοσοκομειακού Εργαστηρίου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009. 

6.  Οι περί Γενικού Χημείου του Κράτους - Θέση Ανώτερου Χημικού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 

7.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση Τεχνικού 
Εργαστηρίου Προσθετικών και Ορθοτικών Βοηθημάτων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 10 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 10 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 11 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 11 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 12 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 12 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 13 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 13 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 14 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 14 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 15 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 15 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 16 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 16 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα δεν είναι έτοιμο. 
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 Τα θέματα από το 18 μέχρι το 21 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί Τμήματος ∆ασών - Θέση Συντηρητή ∆ασών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010», «Οι περί Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών - Θέση Ανώτερου 
Ταχυδρομικού Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων - Θέσεις Πρώτου Λειτουργού Υδάτων, Ανώτερου 
Εκτελεστικού Μηχανικού, Ανώτερου Υγειονομικού Μηχανικού, Ανώτερου Υδρολόγου, 
Ανώτερου Ηλεκτρολόγου/Μηχανολόγου Μηχανικού, Ανώτερου Χημικού, Εκτελεστικού 
Μηχανικού, Υδρολόγου, Ηλεκτρολόγου/Μηχανολόγου Μηχανικού, Υγειονομικού 
Μηχανικού, Χημικού, Πρώτου Τεχνικού Μηχανικού, Ανώτερου Τεχνικού Μηχανικού, 
Τεχνικού Μηχανικού 1ης Τάξεως, Τεχνικού Μηχανικού και Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
(Κρατικό Αρχείο) - Θέση Συντηρητή Εγγράφων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Γιαννάκης Ομήρου 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 18 
Ιανουαρίου 2010.   

 Σημειώνεται ότι όλοι οι υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας 
που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Συντηρητή ∆ασών στο Τμήμα ∆ασών, η οποία είναι 
θέση πρώτου διορισμού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η προτεινόμενη 
τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για την εν λόγω θέση κατέστη αναγκαία έπειτα 
από σχετική επιστολή της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ) προς τον Υπουργό 
Οικονομικών, στην οποία επισημαίνεται ότι το υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας για την 
υπό αναφορά θέση είναι πεπαλαιωμένο και περιλαμβάνει πρόνοιες που δυσχεραίνουν 
το έργο της Ε∆Υ και στην οποία γίνεται εισήγηση για τροποποίησή του με σκοπό τη 
βελτίωση των προνοιών αυτών.  

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου Ταχυδρομικού Επιθεωρητή του Τμήματος 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών, η οποία είναι θέση προαγωγής. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το 
υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας τροποποιείται με την προσθήκη σημείωσης, στην οποία 
αναφέρεται ότι για τον πρώτο χρόνο μετά την έγκριση του προτεινόμενου σχεδίου 
υπηρεσίας, εάν δεν υπάρχουν υποψήφιοι που να κατέχουν το απαιτούμενο προσόν 
της τριετούς τουλάχιστον υπηρεσίας στη θέση του Ταχυδρομικού Επιθεωρητή, να 
μπορούν να είναι υποψήφιοι και υπάλληλοι με εξαετή τουλάχιστο συνολική υπηρεσία 



 39

στις θέσεις Ταχυδρομικού Επιθεωρητή και Ανώτερου Ταχυδρομικού Λειτουργού από 
την οποία μονοετή τουλάχιστον υπηρεσία στη θέση Ταχυδρομικού Επιθεωρητή.  

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι η τροποποίηση σχεδίων υπηρεσίας για 
ορισμένες υφιστάμενες θέσεις και ο καταρτισμός σχεδίων υπηρεσίας για νέες θέσεις 
στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ως ακολούθως: 

1. Τα υφιστάμενα σχέδια υπηρεσίας για τις θέσεις Πρώτου Υδραυλικού Υδάτων, 
Ανώτερου Υδραυλικού Μηχανικού, Ανώτερου Υδρογεωλόγου, Γεωλόγου, 
Ανώτερου Τεχνικού Μηχανικού και Τεχνικού τροποποιούνται λόγω της 
μετονομασίας των εν λόγω θέσεων σε θέσεις Πρώτου Λειτουργού Υδάτων, 
Ανώτερου Εκτελεστικού Μηχανικού, Ανώτερου Υδρολόγου, Υδρολόγου, 
Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή και Τεχνικού Μηχανικού, αντίστοιχα. 

2. Καταρτίζεται σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση Ηλεκτρολόγου/Μηχανολόγου 
Μηχανικού, η οποία προκύπτει από την ενοποίηση των υφιστάμενων θέσεων 
Μηχανολόγου Μηχανικού και Ηλεκτρολόγου Μηχανικού. 

3. Καταρτίζονται σχέδια υπηρεσίας για τις θέσεις Ανώτερου Τεχνικού Μηχανικού 
και Τεχνικού Μηχανικού 1ης Τάξεως, που προέκυψαν από το διαχωρισμό της 
υφιστάμενης θέσης Τεχνικού Επιθεωρητή. 

4. Καταρτίζεται σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση Εκτελεστικού Μηχανικού, η οποία 
προκύπτει από τη μεταφορά τεσσάρων θέσεων Τοπογράφου/Μηχανικού 
Αρδεύσεως. 

5. Καταρτίζονται σχέδια υπηρεσίας για τις νέες θέσεις Ανώτερου Υγειονομικού 
Μηχανικού, Ανώτερου Ηλεκτρολόγου/Μηχανολόγου Μηχανικού, Ανώτερου 
Χημικού, Υγειονομικού Μηχανικού, Χημικού και Τεχνικού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η τροποποίηση 
των πιο πάνω υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας και ο καταρτισμός σχεδίων 
υπηρεσίας για τις πιο πάνω νέες θέσεις κατέστησαν αναγκαία μετά την ψήφιση του 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμου (Αρ. 4) του 2009 [Ν.53(ΙΙ)/2009], 
στον οποίο προβλέπονται οι πιο πάνω ρυθμίσεις. 

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Συντηρητή Εγγράφων στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως (Κρατικό Αρχείο), έτσι ώστε να αναβαθμιστεί από τις συνδυασμένες 
κλίμακες Α5(2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i) στις συνδυασμένες κλίμακες Α8, Α10 και Α11, καθώς 
και να μετατραπεί από θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής σε θέση πρώτου 
διορισμού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η τροποποίηση 
του σχεδίου υπηρεσίας για την υπό αναφορά θέση κατέστη αναγκαία μετά την ψήφιση 
του περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμου (Αρ. 4) του 2009 [Ν.53(ΙΙ)/2009], 
με τον οποίο αυτή αναβαθμίστηκε στις πιο πάνω αναφερόμενες συνδυασμένες 
κλίμακες. Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η ανάγκη για μετατροπή της θέσης 
από πρώτου διορισμού και προαγωγής σε πρώτου διορισμού είχε προκύψει κατά την 
τελευταία τροποποίηση του εν λόγω σχεδίου υπηρεσίας το Μάιο του 2009, με σκοπό 
να καταστεί δυνατή η δημοσίευση και πλήρωση της κενής θέσης εντός του 2009, 
αφού διαφορετικά ως θέση πρώτου διορισμού, σύμφωνα με τον περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμο, δε θα μπορούσε να δημοσιευθεί μετά το πρώτο τετράμηνο του 
έτους 2009. 
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 Σημειώνεται ότι όλα τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και 
συμφωνήθηκαν από την αρμόδια για σχέδια υπηρεσίας Υποεπιτροπή της Μικτής 
Επιτροπής Προσωπικού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί 
έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.     

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Τμήματος ∆ασών - Θέση Συντηρητή ∆ασών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 

2. Οι περί Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών - Θέση Ανώτερου Ταχυδρομικού 
Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

3. Οι περί Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων - Θέσεις Πρώτου Λειτουργού Υδάτων, 
Ανώτερου Εκτελεστικού Μηχανικού, Ανώτερου Υγειονομικού Μηχανικού, 
Ανώτερου Υδρολόγου, Ανώτερου Ηλεκτρολόγου/Μηχανολόγου Μηχανικού, 
Ανώτερου Χημικού, Εκτελεστικού Μηχανικού, Υδρολόγου, 
Ηλεκτρολόγου/Μηχανολόγου Μηχανικού, Υγειονομικού Μηχανικού, Χημικού, 
Πρώτου Τεχνικού Μηχανικού, Ανώτερου Τεχνικού Μηχανικού, Τεχνικού 
Μηχανικού 1ης Τάξεως, Τεχνικού Μηχανικού και Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 

4. Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Κρατικό Αρχείο) - 
Θέση Συντηρητή Εγγράφων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 18 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 18 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 19 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 19 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 20 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 20 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 21 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 21 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα 22 και 23 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   
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 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου Θήρας του 2010 Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.019-2010). 

Εσωτερικών   Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Οι περί Τελωνείων (Υπηρεσία 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας) - 
Θέση Βοηθού Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.024-2010). 

Οικονομικών   Νομικών 

3. Οι περί Αποχετεύσεων Αρακαπά 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.025-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

4. Οι περί Ινστιτούτου Γεωργικών 
Ερευνών - Θέση Τεχνικού 
Γεωργικών Ερευνών, 1ης  Τάξης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010.   
(Αρ. Φακ. 23.03.047.026-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

5. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας 
- Θέση Λειτουργού Τοξικοεξάρτησης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.135-2009). 

Υγείας  Νομικών  

6. Οι περί Εγγραφής Φυτικών 
Γενετικών Πόρων της Πατάτας στον 
Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών της 
Πατάτας και της ∆ιάθεσής τους 
προς την Εμπορία Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.137-2009). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

7. Έγγραφο (Υπ. Οικον. 2-4/2010) 
σύμφωνα με τους περί Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια 
και Εκπαιδευτική Υπηρεσία  Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό Παιδείας 
και Πολιτισμού προς το Θεατρικό 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Οργανισμό Κύπρου (Πίνακας αρ. 2 
του 2009), σύμφωνα με το άρθρο 4 
του περί Προϋπολογισμού του 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 
2009 Νόμου του 2009 
[Ν.11(ΙΙ) του 2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί του Ελέγχου της Ανάληψης 
Εργασίας στον Ιδιωτικό Τομέα από 
πρώην Κρατικούς Αξιωματούχους και 
Ορισμένους Πρώην Υπαλλήλους του 
∆ημόσιου και του Ευρύτερου 
∆ημόσιου Τομέα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.004-2010). 

Γιαννάκη Ομήρου εκ 
μέρους του 
Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ 

Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

2. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.005-2010). 

Λευτέρη 
Χριστοφόρου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς.  

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.714, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι δεν έχει εφαρμοστεί η πρόνοια του περί Παραλιών 
Νόμου που αφορά τη δημιουργία παραλιών για σκύλους.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με 
το άρθρο 5Η του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου, που ρυθμίζει τις εξουσίες της 
Κεντρικής Επιτροπής Παραλιών, εδάφιο (ζ), αρμοδιότητα της επιτροπής είναι “ο 
καθορισμός ειδικών περιοχών για λούσιμο σκύλων”.  Μέχρι σήμερα, πέραν μιας 
προσωρινής διευθέτησης στην περιοχή του δήμου Αγίας Νάπας, δεν έγινε τίποτα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του ότι ο νόμος παραβιάζεται και ποια είναι τα μέτρα 
που λαμβάνει, για να εφαρμοστεί η νομοθεσία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.715, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αποφάσισε ότι 
πληρούνται οι προϋποθέσεις εξαίρεσης από την υποχρέωση τήρησης των οριακών 
τιμών για τα PM10 σε 48 ζώνες ποιότητας του αέρα στην Αυστρία, την Κύπρο, την 
Τσεχική ∆ημοκρατία, τη Γερμανία, την Ουγγαρία, την Ιταλία, τις Κάτω Χώρες, την 
Πολωνία και την Ισπανία.  
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 Είναι γνωστό ότι τα αιωρούμενα σωματίδια PM10 εκπέμπονται από τη 
βιομηχανία, τα οχήματα οδικής κυκλοφορίας και την οικιακή θέρμανση, μπορούν δε να 
προκαλέσουν άσθμα, καρδιαγγειακά προβλήματα, καρκίνο των πνευμόνων και 
πρόωρο θάνατο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να εξηγήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
γιατί η Κύπρος ζήτησε εξαιρέσεις από την υποχρέωση τήρησης των οριακών τιμών 
για τα αιωρούμενα σωματίδια PM10, σε ποιες περιοχές ισχύουν οι εξαιρέσεις και για 
ποιο χρονικό διάστημα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.716, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει νομοθεσία που να προστατεύει τους σταλακτίτες ή/και 
σταλαγμίτες και τους χώρους όπου εντοπίζονται τέτοιοι γεωλογικοί σχηματισμοί (π.χ. 
σπήλαια).»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.717, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, λόγω της μετακόμισης των Επαρχιακών 
Κτηματολογικών Γραφείων Λευκωσίας στην Έγκωμη, δημιουργήθηκε πρόβλημα 
στάθμευσης στην περιοχή.  Είναι εμφανής η έλλειψη ικανοποιητικών χώρων 
στάθμευσης λόγω της συγκέντρωσης στην περιοχή πολλών υπηρεσιών (υπεραγορά, 
εστιατόρια, μπυραρίες, ταχυφαγείο κ.λπ.).  Οι κάτοικοι δίκαια διαμαρτύρονται. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειές του, ώστε να αντιμετωπιστεί το οξύ πρόβλημα 
στάθμευσης στην περιοχή των νέων Επαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων 
Λευκωσίας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.718, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο στρατόπεδο “Σάββας Ροτσίδης” στους Αγίους 
Τριμιθιάς εξακολουθούν να υπάρχουν κοιτώνες στρατιωτών σε υποστατικά με στέγη 
από αμίαντο.  Είχα υπόψη μου ότι η Εθνική Φρουρά εφάρμοσε σχέδιο απομάκρυνσης 
των στεγών από φύλλα αμιάντου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί το σχέδιο αυτό, γιατί υπάρχουν ακόμη στέγες 
αμιάντου στο συγκεκριμένο στρατόπεδο και πότε πρόκειται να μετακινηθούν.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.719, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Οι κάτοικοι της περιοχής γύρω από τον υποσταθμό της ΑΗΚ στον Άγιο 
Γεώργιο Λάρνακας διαμαρτύρονται για την ενόχληση και τις πιθανές επιπτώσεις στην 
υγεία τους από τη λειτουργία του υποσταθμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει σχεδιασμός για μετακίνηση του σταθμού ή μετατροπή του 
σε κλειστού τύπου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.720, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο χωριό Αναλιόντας της επαρχίας Λευκωσίας 
λειτουργεί ελαιοτριβείο το οποίο προκαλεί οχληρία στις γειτονικές κατοικίες.  Σύμφωνα 
με τις πληροφορίες που μου έχουν δοθεί, οι αρμόδιες αρχές (Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος και Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας) έχουν διαπιστώσει σε κατά 
καιρούς επιθεωρήσεις τους είτε διαρροές υγρών αποβλήτων είτε ηχορρύπανση σε 
απαράδεκτο βαθμό είτε εκπομπές ρύπων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια η παρούσα κατάσταση ρύπανσης και οχληρίας που προκαλείται από το 
ελαιοτριβείο στο χωριό Αναλιόντας; 

2. Γίνονται συχνά μετρήσεις για εκπομπές και διαρροές αποβλήτων;   

3. Γίνονται μετρήσεις για τα επίπεδα ηχορρύπανσης; 

4. Έχουν γίνει συστάσεις και καταγγελίες για το εν λόγω θέμα; 

5. Ποιες ποινές έχουν επιβληθεί; 

6. Εργάζεται το ελαιοτριβείο με βάση τη νομοθεσία;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.721, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το καλοκαίρι του 2009 εντοπίστηκε η παρουσία της τοξικής ουσίας αρσενικό 
στο νερό γεωτρήσεων της περιοχής Μάμμαρη.  Σύμφωνα με πληροφορίες, πέραν των 
γεωτρήσεων της ύδρευσης της περιοχής Μάμμαρη, αρσενικό εντοπίστηκε και σε 
γεώτρηση από την οποία υδρεύεται κτηνοτροφική μονάδα στην Κοκκινοτριμιθιά.  Ζώα 
και άνθρωποι κινδυνεύουν από τη χρήση του μολυσμένου νερού.  Φαίνεται ότι, ενώ το 
πρόβλημα της ύδρευσης του χωριού Μάμμαρη έχει αντιμετωπιστεί, έστω και με 
καθυστέρηση, το πρόβλημα ύδρευσης της κτηνοτροφικής μονάδας παραμένει.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν πρόκειται να παρθούν μέτρα για ύδρευση της κτηνοτροφικής μονάδας με 
κατάλληλο νερό.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.722, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Κονιών της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα της κοινότητας για τοποθέτηση ηχοπετασμάτων κατά 
μήκος του αυτοκινητόδρομου Πάφου-Λεμεσού στα όρια της κοινότητας Κονιών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο τοποθέτησης ηχοπετασμάτων 
κατά μήκος του αυτοκινητόδρομου Πάφου-Λεμεσού στα όρια της κοινότητας Κονιών 
και, αν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.723, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Κονιών της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα της κοινότητας για κήρυξη του ρυθμιστικού σχεδίου για 
το δρόμο Κονιών-βιομηχανικής περιοχής σε πολεοδομικό σχέδιο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται η κήρυξη του ρυθμιστικού σχεδίου για τον ως 
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άνω δρόμο σε πολεοδομικό σχέδιο και, αν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που 
τίθενται.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.724, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πότε πρόκειται να μετακινηθεί το κεντρικό ταχυδρομείο Λάρνακας; 

2. Πού προβλέπεται να ανεγερθεί το νέο κτίριο και πότε προβλέπεται η 
αποπεράτωσή του;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.725, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Οι παλιές αποθήκες της ΑΗΚ στη Λάρνακα βρίσκονται σε μια 
πυκνοκατοικημένη και υποβαθμισμένη περιοχή.  Ο σχεδιασμός προέβλεπε την 
κατεδάφισή τους και την αξιοποίησή τους, με τρόπο που να αναβαθμίζεται η ποιότητα 
ζωής των κατοίκων της περιοχής. 

 ∆εδομένου ότι ο συγκεκριμένος χώρος αποτελεί σήμερα εστία ρύπανσης και 
οχληρίας, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις προθέσεις του οργανισμού σε σχέση με την αξιοποίηση του 
χώρου και τα χρονοδιαγράμματα δράσης, προκειμένου αυτός να πάψει να αποτελεί 
εστία ρύπανσης και οχληρίας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.726, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Όταν πριν από μερικά χρόνια κατεδαφίστηκαν τα κεντρικά γραφεία της ΑΗΚ 
παρά το Επαρχιακό Αρχαιολογικό Μουσείο Λάρνακας, ο προγραμματισμός που 
δημοσιοποιήθηκε προέβλεπε την ανέγερση νέων ιδιόκτητων γραφείων μέχρι το 2010.  
Εν τω μεταξύ, εξ όσων πληροφορούμαι, έχει αποπερατωθεί η ανέγερση 
περιφερειακών γραφείων της ΑΗΚ σε άλλη πόλη, παρότι ο σχεδιασμός προέβλεπε ότι 
τα γραφεία της Λάρνακας είχαν προτεραιότητα. 

 ∆εδομένου ότι σημειώνεται σοβαρή καθυστέρηση και ακόμη δεν έχουν 
προκηρυχθεί προσφορές για την κατασκευή του εν λόγω έργου, παρακαλείται ο 
αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Γιατί παρατηρείται η μεγάλη αυτή χρονική καθυστέρηση; 

2. Πότε προβλέπεται να ξεκινήσει και να αποπερατωθεί η κατασκευή του έργου;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.727, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα 

Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τυχόν μέτρα που λαμβάνονται για εξασφάλιση κρατικής ή άλλης 
γης η οποία μπορεί να χρησιμοποιηθεί για σκοπούς πρακτικής εξάσκησης από τους 
μαθητές της Περιφερειακής Τεχνικής και Γεωργικής Σχολής Αμμοχώστου στην 
Αυγόρου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.728, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχει δυνατότητα παραχώρησης κινήτρων για προσέλκυση μαθητών στην 
Περιφερειακή Τεχνική και Γεωργική Σχολή Αμμοχώστου στην Αυγόρου; 

2. Υπάρχει πρόθεση εισαγωγής του Τμήματος Γεωπονίας και σε άλλες τεχνικές 
σχολές της Κύπρου; 

3. Υπάρχει πρόθεση διαμόρφωσης όρων στις προσλήψεις προσωπικού στο 
Υπουργείο Γεωργίας, έτσι ώστε να έχουν προτεραιότητα οι κάτοχοι 
απολυτηρίου της εν λόγω σχολής;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.729, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

 «Ενόψει της επαναφοράς του μέτρου των περικοπών στην παροχή νερού από 
τα Συμβούλια Υδατοπρομήθειας, παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο το μέτρο εφαρμόζεται καθολικά σε όλες τις 
περιοχές της Κύπρου.  Παρακαλώ να σχολιαστούν με στοιχεία οι πληροφορίες ότι 
ούτε προηγούμενα ούτε και τώρα εφαρμόζεται το μέτρο σε συγκεκριμένες περιοχές, 
π.χ. στο Παραλίμνι, την Αγία Νάπα, τη Γερμασόγεια, την Πάφο, και σε κοινότητες 
εκτός των Συμβουλίων Υδατοπρομήθειας.  Παρακαλώ επίσης όπως κατατεθούν 
στοιχεία για την κατά κεφαλήν κατανάλωση νερού στις διάφορες περιοχές.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.730, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 « Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιο το κόστος και τι περιλαμβάνει η μελέτη για την ανάπλαση της πλατείας 
Ηρώων στην κοινότητα Ξυλοφάγου; 

2. Για ποιο λόγο δεν έχουν προχωρήσει μέχρι σήμερα οι εργασίες για την 
ανάπλαση της εν λόγω πλατείας; 

3. Πότε αναμένεται η έναρξη και η αποπεράτωση των εργασιών ανάπλασης της 
πλατείας;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.731, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη για τη δημιουργία λυκείου στην 
περιοχή Κοκκινοχωριών της επαρχίας Λάρνακας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.732, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Για ποιους λόγους δεν έχουν προχωρήσει μέχρι σήμερα οι διαδικασίες για την 
παραχώρηση οικοπέδων σε προσφυγικές οικογένειες στην κοινότητα 
Ξυλοφάγου; 

2. Πότε αναμένεται η ολοκλήρωση της σχετικής μελέτης, καθώς και της 
παραχώρησης των οικοπέδων στους δικαιούχους; 
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3. Πόσες οικογένειες θα ωφεληθούν από το πιο πάνω σχέδιο; 

4. Θα καλυφθούν όλες οι εγκεκριμένες αιτήσεις;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.733, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με ισχυρισμό που κατέθεσε στην ομιλία του για τον προϋπολογισμό 
του 2010 ο βουλευτής Λάρνακας κ. Νίκος Κλεάνθους, στον κρατικό προϋπολογισμό 
του 2010 περιλήφθηκε κονδύλι ύψους 300.000 ευρώ για την επέκταση του Γενικού 
Νοσοκομείου Λάρνακας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. πώς αναμένεται να εξελιχθούν οι διαδικασίες κατά το αμέσως προσεχές 
χρονικό διάστημα,  

2. για τον προγραμματισμό και τα χρονοδιαγράμματα υλοποίησης των διάφορων 
φάσεων του έργου επέκτασης και 

3. πότε αναμένεται οριστικά και τελεσίδικα να ολοκληρωθεί η κατασκευή της νέας 
πτέρυγας του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.734, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αγίας 
Μαρίνας Ξυλιάτου για διατήρηση της τιμής του αρδεύσιμου νερού στα ίδια επίπεδα, 
δεδομένου ότι το νερό αυτό χρησιμοποιείται και για την υδατοπρομήθεια της περιοχής 
Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.735, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου για τη 
βελτίωση της κατάστασης του δρόμου Κάτω Μονής-Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου.  
Σημειώνεται ότι ο δρόμος πλημμυρίζει και όλες οι πάροδοι είναι εξαιρετικά επικίνδυνες 
από πλευράς ορατότητας και ασφάλειας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.736, ημερομηνίας 18 Iανουαρίου 2010 , του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αγίας 
Μαρίνας Ξυλιάτου για κατασκευή ποδηλατοδρόμου, μήκους δυόμισι χιλιομέτρων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.737, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με πληροφορίες που έχουν δημοσιοποιηθεί, η Τουρκία προτίθεται 
να δημιουργήσει Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη (ΑΟΖ) στη Μεσόγειο, όπως ακριβώς 
έπραξε και στη Μαύρη Θάλασσα, αγνοώντας τη διεθνή σύμβαση για το δίκαιο της 
θάλασσας, την οποία δεν έχει υπογράψει. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω επιδίωξη της Τουρκίας, που έχει αποτυπωθεί και σε 
χάρτες, η Κύπρος εμφανίζεται με περιορισμένη ΑΟΖ λόγω της ύπαρξης της 
“Τουρκικής ∆ημοκρατίας της Βόρειας Κύπρου”, ενώ αφαιρούνται τα δικαιώματα ΑΟΖ 
από την Κρήτη και τα ∆ωδεκάνησα.  Με τον τρόπο αυτό η Τουρκία αποκτά μια 
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τεράστια ΑΟΖ που συνορεύει με αυτή της Αιγύπτου και η οποία παρεμβάλλεται μεταξύ 
Κύπρου και Ελλάδας.  Όπως προκύπτει από σχετικές πληροφορίες για την 
επικύρωση αυτών των σχεδιασμών, έχει προσεγγιστεί και η κυβέρνηση της Αιγύπτου 
η οποία δε φαίνεται να προβάλει έντονες αντιρρήσεις για μια τέτοια οριοθέτηση όπως 
προωθείται από την Άγκυρα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω πληροφοριών, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Οι ανωτέρω πληροφορίες ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα; 

2. Επιβεβαιώνεται η στάση της Αιγύπτου που σύμφωνα με δημοσιεύματα του 
τύπου παρουσιάζεται να υιοθετεί την τουρκική επιχειρηματολογία; 

3. Ποια μέτρα λαμβάνονται από την κυβέρνηση και ποια διαβήματα 
πραγματοποιούνται, για να αποτραπεί ο τουρκικός σχεδιασμός, ο οποίος, 
μεταξύ άλλων, περιορίζει και την ΑΟΖ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και κατ’ 
επέκταση τα οικονομικά της συμφέροντα;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.738, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με πληροφορίες από την Ευρωπαϊκή Ένωση, η Τουρκία επιχειρεί 
να συνδέσει την ενεργοποίηση σύμβασης για την επαναπροώθηση των 
λαθρομεταναστών -την οποία έχει ήδη υπογράψει, αλλά αρνείται να εφαρμόσει - με το 
αίτημά της για συμμετοχή της στις επιχειρήσεις του ευρωπαϊκού οργανισμού 
FRONTEX.  Αυτό επιβεβαίωσε πρόσφατα και η Σουηδή Υπουργός Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων κ. Μάλμστρομ μιλώντας ενώπιον του Ευρωκοινοβουλίου ως 
εκπρόσωπος μέχρι πρότινος της σουηδικής προεδρίας. 

 ∆εδομένου ότι η Τουρκία με τη συνεχιζόμενη κατοχή αμφισβητεί τα διεθνώς 
αναγνωρισμένα σύνορα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας που αποτελούν και εξωτερικά 
σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων τα ακόλουθα: 

1. Οι πληροφορίες αυτές ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα;  

2. Αν ναι, ποια είναι τα διαβήματα που γίνονται, ώστε να αποτραπεί το 
ενδεχόμενο συμμετοχής της Τουρκίας στις επιχειρήσεις FRONTEX για όσο 
χρόνο συνεχίζεται η κατοχή και η διαίρεση της Κύπρου και η άρνησή της να 
αναγνωρίσει τα σύνορα και την κυριαρχία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.739, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στις 27 Ιουλίου 2009 η Αναπτυξιακή Εταιρεία Λάρνακας υπέγραψε στη Ρώμη 
μαζί με την περιφέρεια Σικελίας και την περιφέρεια Βαλεαρίδων Νήσων τη σύσταση 
του Ευρωπαϊκού Ομίλου Εδαφικής Συνεργασίας (ΕΟΕΣ) των νησιών της Μεσογείου 
με βάση τον ευρωπαϊκό Κανονισμό 1082/2006. 

 Στα αρχικά στάδια είχε υπάρξει συμφωνία κυρίων, ώστε ο ΕΟΕΣ να εγγραφεί 
με έδρα την Κύπρο, με το σκεπτικό ότι το νησί μας είναι το μεγαλύτερο κράτος-νησί 
της ΕΕ.  Σύμφωνα με την ενημέρωση που έχω, το Υπουργείο Εσωτερικών, παρά τη 
σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου από τον Ιούνιο 2007, δεν προχώρησε 
στην ενσωμάτωση του Κανονισμού 1082/2006 στην εθνική νομοθεσία, με αποτέλεσμα 
ο ΕΟΕΣ να εγγραφεί με έδρα τη Σικελία. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
γιατί δε λήφθηκαν τα δέοντα θεσμικά και πολιτικά μέτρα, ώστε η Κύπρος να μη χάσει 
την ευκαιρία να φιλοξενεί στην επικράτειά της ένα σημαντικό ευρωπαϊκό οργανισμό.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.740, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει κηρύξει το 2010 έτος κατά της φτώχιας και του 
κοινωνικού αποκλεισμού, με βασικό στόχο την προώθηση μέτρων και δράσεων για 
την εξάλειψη αυτών των φαινομένων από τον ευρωπαϊκό χώρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. για τα ποσοστά των Κυπρίων που ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας (60% 
του διάμεσου εισοδήματος της χώρας), 

2. για τα μέτρα και τις δράσεις που η κυβέρνηση προωθεί για την εξάλειψη των 
φαινομένων φτώχιας και κοινωνικού αποκλεισμού στην Κύπρο,  

3. για τις εκδηλώσεις κοινωνικής ευαισθητοποίησης που προγραμματίζονται εντός 
του 2010.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.741, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Τον Ιούλιο του 2008 η σύνοδος του προεδρείου του Κογκρέσου των 
Παράκτιων Περιφερειών της Ευρωπαϊκής Ένωσης (CRPM), που έγινε στη Ρόδο, 
έκανε δεκτή την αίτηση της Αναπτυξιακής Εταιρείας Επαρχίας Λάρνακας για ένταξη 
και συμμετοχή στο εν λόγω δίκτυο.  Έτσι, η Κύπρος μέσω της Αναπτυξιακής Εταιρείας 
Επαρχίας Λάρνακας θα είχε την ευκαιρία συμμετοχής σε ένα ισχυρό ευρωπαϊκό 
δίκτυο με αξιόλογη παρέμβαση στις Βρυξέλλες.  Ένας πρόσθετος λόγος συμμετοχής 
μας στο δίκτυο είναι το γεγονός ότι σε αυτό συμμετέχει η περιφέρεια Σαμσούντας της 
Τουρκίας.   

 Για την κυπριακή συμμετοχή απαιτείται ετήσια συνδρομή ύψους 11.000 ευρώ 
συν τα έξοδα συμμετοχής.  Όπως πληροφορούμαι, ενώ αρχικώς από πλευράς 
Υπουργείου Εσωτερικών υπήρξε υπόσχεση για ανάληψη της συνδρομής και των 
εξόδων συμμετοχής, η υπόσχεση δεν τηρήθηκε, με αποτέλεσμα η κυπριακή 
συμμετοχή να αποσυρθεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο στα πλαίσια ενεργότερης συμμετοχής στα θεσμικά όργανα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης υπάρχει η πρόθεση ανάληψης του ποσού των εξόδων 
συμμετοχής, προκειμένου η Κύπρος να επανέλθει στο σημαντικό αυτό δίκτυο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.742, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προτίθεται να καταθέσει στο σώμα κανονισμούς για διαχείριση 
αποβλήτων ελαστικών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.743, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι εργασίες για τη σήμανση και επίστρωση 
του δρόμου Αυδήμου-Αγίου Θωμά-Πλατανίστειας στη Λεμεσό.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.744, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αγίου 
Θωμά Λεμεσού για παραχώρηση συγκεκριμένης πετρόκτιστης κατοικίας για τη 
δημιουργία μουσείου έργων λαϊκής τέχνης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.745, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Ενόψει της αλλαγής του καθεστώτος στα κρατικά ταχυδρομεία το 2013, 
σύμφωνα με την Οδηγία 2008/6/ΕΚ, ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2008, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Τι προτίθεται να κάνει η κυβέρνηση με το κρατικό ταχυδρομείο, για να επέλθει 
ομαλή μετεξέλιξη βάσει της εν λόγω Οδηγίας; 

2. Ποια θα είναι η νόμιμη μορφή του ταχυδρομείου, αν αυτό μετεξελιχθεί με βάση 
τη δική σας πολιτική; 

3. Ποιο θα είναι το χρονοδιάγραμμα για υλοποίηση των αλλαγών και ποιες οι 
επιπτώσεις στο προσωπικό του ταχυδρομείου στην περίπτωση μετεξέλιξής του 
βάσει της Οδηγίας; 

4. Ποιες ενέργειες γίνονται σήμερα, προκειμένου να διασφαλιστεί η 
ανταγωνιστικότητα των υπηρεσιών του ταχυδρομείου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.746, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει ενημερωθεί το κράτος για την απόφαση των 
βρετανικών βάσεων να τερματίσουν τη λειτουργία ορισμένων τμημάτων στη βάση 
∆εκέλειας και για το πώς προτίθενται οι βάσεις να αποκαταστήσουν τους 
επηρεαζόμενους υπαλλήλους και εργάτες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.747, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα ολοκληρωθεί η μεταφορά μεταχειρισμένων ελαστικών που 
βρίσκονται μαζικά συσσωρευμένα στο σκυβαλότοπο Κοτσιάτη και στο χώρο αδρανών 
υλικών Μαραθούντας στις αδειοδοτημένες εγκαταστάσεις βάσει της υπουργικής 
απόφασης αρ. 66.455.»   

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.033, ημερομηνίας 15 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.033, ημερ. 28/7/2009 
και 6/11/2009 αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Με την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ), δεν μπορούν να 
χαριστούν από την Κυβέρνηση γεωργικά δάνεια, επειδή τέτοιου είδους 
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οικονομική βοήθεια αποτελεί κρατική ενίσχυση, μη συμβατή με το Κοινοτικό 
Κεκτημένο. 

(β) Οι οφειλέτες των γεωργικών δανείων, τα οποία είχαν συναφθεί με κυβερνητική 
εγγύηση και επιτόκιο 4.5% για επαναδραστηριοποίηση των προσφύγων, ήταν 
επιλέξιμα και μπορούν να ρυθμιστούν μέσω του Σχεδίου Ρύθμισης Αγροτικών 
Χρεών, νοούμενου ότι οι οφειλέτες υπέβαλαν αίτηση για τα δάνεια αυτά, στα 
πλαίσια του υπό αναφορά Σχεδίου. 

(γ) Σημειώνεται ότι, το Σχέδιο Ρύθμισης Αγροτικών Χρεών εγκρίθηκε από το 
Συμβούλιο Υπουργών Γεωργίας στις 23 Ιανουαρίου 2006, ως Σχέδιο Κρατικών 
Ενισχύσεων. Πρόκειται για ένα πολύ συγκεκριμένο σχέδιο παραχώρησης 
έκτακτης ενίσχυσης, που θα δοθεί σε Κύπριους γεωργούς με σκοπό τη μερική 
εξόφληση γεωργικών χρεών, που δημιουργήθηκαν πολύ νωρίτερα από την 
προσχώρηση της Κύπρου στην ΕΕ, ένεκα της τουρκικής εισβολής του 1974 και 
των αντίξοων καιρικών συνθηκών που επικράτησαν κατά τη δεκαετία του 
1990.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.043, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς την Αν. Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος ημερομηνίας 28 Ιουλίου, 2009 σχετικά με την υπ’ αριθμόν 
23.06.009.04.043 ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και για το συγκεκριμένο 
θέμα σάς πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Έχουν διερευνηθεί οι καταγγελίες μελών του Συμβουλίου και των κατοίκων της 
Κακοπετριάς σχετικά με τη λειτουργία του Ιχθυοτροφείου του Αγίου Νικολάου της 
Στέγης-Ιχθυοτροφεία Μυλωνά και διαπιστώθηκε ότι η εν λόγω ιχθυοτροφική μονάδα 
λειτουργεί νόμιμα, καθότι κατέχει τόσο Περιβαλλοντική Έγκριση όσο και Άδεια 
Ίδρυσης και Λειτουργίας Ιχθυοτροφείου. Επίσης όλες οι υδατοκαλλιεργητικές 
δραστηριότητες του πιο πάνω ιχθυοτροφείου λειτουργούν βάσει των όρων της άδειας 
που κατέχει. 

 Συγκεκριμένα το εν λόγω ιχθυοτροφείο λειτουργεί σε ιδιόκτητη ιδιωτική γη 
νόμιμα από το 1972. Το 2006 ζητήθηκε επέκταση της δυναμικότητάς του, δηλαδή 
εγκατάσταση επιπρόσθετων δεξαμενών για αραίωση της πυκνότητας του 
ιχθυοπληθυσμού, με σκοπό την αύξηση του ρυθμού ανάπτυξής του και της βελτίωσης 
της ποιότητας της παραγωγής. Με βάση τον περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμο (Αρ. 140/(Ι)/2005) υποβλήθηκε και εξετάστηκε 
από την αρμόδια Επιτροπή Προκαταρκτική Έκθεση Επιπτώσεων στο Περιβάλλον 
(ΠΕΕΠ).  Στη συνέχεια η Περιβαλλοντική Αρχή χορήγησε Περιβαλλοντική Έγκριση 
στην εν λόγω εταιρεία. 

 Επίσης ο ∆ιευθυντής του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει χορηγήσει 
άδεια για την αναβάθμιση του υπό αναφοράν ιχθυοτροφείου, περιλαμβανομένου και 
του Σταθμού για την επεξεργασία και τον καθαρισμό των νερών, που επαναφέρονται 
στον ποταμό. Εκκρεμεί η υπόθεση έκδοσης Άδειας Οικοδομής από την Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Λευκωσίας, η οποία και εξετάζει το θέμα, λόγω τροποποίησης της 
χωροθέτησης των εγκαταστάσεων και της διαφωνίας μελών του κοινοτικού 
Συμβουλίου Κακοπετριάς. 
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 Σε ό,τι δε αφορά το νερό που χρησιμοποιεί το ιχθυοτροφείο, απολαμβάνεται 
νόμιμα από δυο παραπόταμους του ποταμού Καρκώτη κατόπιν εξασφάλισης αδειών 
από το Τμήμα ∆ασών και οι οποίες μάλιστα ανανεώνονται κανονικά. Η ποιότητα των 
νερών, τα οποία μετά από καθαρισμό εκχύνονται στον ποταμό για να 
χρησιμοποιηθούν για άρδευση από τις κοινότητες Σολέας, παρακολουθείται 
συστηματικά από τα Τμήματα Υδάτων και Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και σας 
διαβεβαιώνω πως θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.043, ημερομηνίας 16 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με 
αρ. 23.06.009.04.043 που στάληκε με την επιστολή σας στις 28.7.2009 και σας 
πληροφορώ ότι κατόπιν έρευνας διαπιστώθηκε ότι στην περιοχή του Αγίου Νικολάου 
της Στέγης στην Κακοπετριά λειτουργεί αυθαίρετα ιχθυοτροφείο εναντίον του οποίου η 
αρμόδια Αρχή (Έπαρχος Λευκωσίας) λαμβάνει ήδη δικαστικά μέτρα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.107, ημερομηνίας 

13 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.107 
ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

2. Η πιο πάνω ερώτηση αφορά την ασφαλτόστρωση αγροτικού χωματόδρομου ο 
οποίος δεν υπάγεται στην αρμοδιότητα του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων αλλά 
της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λευκωσίας. Σύμφωνα με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Λευκωσίας, έχει ασφαλτοστρωθεί τμήμα 200μ. του εν λόγω δρόμου εντός της 
οικιστικής περιοχής. Ο δρόμος περνά από τη νεκρή ζώνη και καταλήγει στον 
παλιό δρόμο Λευκωσίας-Λάρνακας σε τμήμα που δεν έχει συντηρηθεί από το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων μετά το 1974. 

3. Απ' ό,τι μας πληροφόρησε ο Κοινοτάρχης Γερίου, έθεσε το θέμα στα 
Υπουργεία Εσωτερικών και Εξωτερικών για διερεύνηση της δυνατότητας 
κατασκευής του έργου. Από την εμπειρία του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων έχει 
διαφανεί ότι η εκτέλεση οδικών έργων εντός της νεκρής ζώνης είναι πολύ 
δύσκολη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.140, ημερομηνίας 25 
Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας ημερ. 17.9.2009 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα. 

2. Μετά από διερεύνηση του θέματος από τους Προϊστάμενους των Κέντρων 
Εξυπηρέτησης του Πολίτη (ΚΕΠ) διαπιστώθηκε ότι, το κάθε ΚΕΠ έχει δεχθεί, κατά 
καιρούς, επισκέψεις από άτομα με αδυναμία στην ακοή ή/και στην ομιλία. Σύμφωνα με 
τις πάγιες οδηγίες που έχουν δοθεί στους κατά τόπους Προϊστάμενους των ΚΕΠ, τα 
άτομα αυτά έτυχαν ιδιαίτερης προσοχής και άμεσης εξυπηρέτησης, χωρίς κανένα 
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πρόβλημα στην επικοινωνία με το προσωπικό. Στις περιπτώσεις όπου δεν υπήρχε 
συνοδός και η κατανόηση της ομιλίας ήταν αδύνατη, χρησιμοποιήθηκε ο γραπτός λόγος 
ως μέσο επικοινωνίας, χωρίς να προκληθούν προβλήματα ή διαμαρτυρίες. Εξάλλου, 
όπως αναφέρεται πιο κάτω, ο αριθμός των ατόμων με τέτοιες αδυναμίες που έχουν 
επισκεφτεί το κάθε ΚΕΠ, από τη μέρα λειτουργίας του, είναι ιδιαίτερα μικρός: 

 ΚΕΠ Λευκωσίας, από 12.12.2005: 4 επισκέψεις 

 ΚΕΠ Λεμεσού, από τις 30.10.2006: 5 επισκέψεις 

 ΚΕΠ Λάρνακας, από τις 6.2.2008: 8 επισκέψεις 

 ΚΕΠ Πόλης Χρυσοχούς, από τις 22.1.2007: 6 επισκέψεις 

 ΚΕΠ Πελενδρίου, από τις 24.10.2007: 2 επισκέψεις 

3. Με βάση τα πιο πάνω δεδομένα, το Υπουργείο Οικονομικών εκτιμά ότι, επί του 
παρόντος, δε χρειάζεται η τοποθέτηση εξειδικευμένου προσωπικού, σε κάθε ΚΕΠ, για 
μετάφραση από και προς την νοηματική γλώσσα, ιδιαίτερα ενόψει του γεγονότος ότι 
δεν έχει μέχρι σήμερα εκφραστεί κανένα παράπονο από επηρεαζόμενο πολίτη, για την 
εξυπηρέτηση που έχει λάβει σε Κέντρο Εξυπηρέτησης του Πολίτη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.235, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου με αρ. 
23.06.009.04.235 και ημερομηνία 17 Σεπτεμβρίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 29 
Σεπτεμβρίου 2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μέχρι στιγμής έχει κατοχυρωθεί σε Ευρωπαϊκό επίπεδο η ονομασία “Λουκούμι 
Γεροσκήπου” ως Προτεινόμενη Γεωγραφική Ένδειξη (Π.Γ.Ε.).  Στο παρόν στάδιο 
βρίσκεται ενώπιον της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για εξέταση η αίτηση του Συνδέσμου 
Τυροκόμων Κύπρου για κατοχύρωση της ονομασίας “Χαλλούμι” ως Προστατευόμενης 
Ονομασίας Προέλευσης (Π.Ο.Π).  Επίσης έχουν υποβληθεί για κατοχύρωση ως 
Π.Ο.Π./Π.Γ.Ε. άλλες ονομασίες όπως η “Λούντζα Πιτσιλιάς” και “Τυρί Πάφου” οι 
οποίες βρίσκονται υπό εξέταση σε εθνικό επίπεδο. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.267, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με Αρ. Ερ. 23.06.009.04.267 και ημερ. 6 Οκτωβρίου 2009 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Κοινοτικό Συμβούλιο Παναγιάς έχει εκφράσει την επιθυμία να κατασκευάσει 
περιβαλλοντικό κέντρο σε περιοχή της Κοινότητας και για το σκοπό αυτό έχει ήδη 
προχωρήσει στην εξεύρεση κατάλληλης γης για χωροθέτηση του Κέντρου. 

 Για την περαιτέρω προώθηση του έργου θα πρέπει να ετοιμαστεί και 
υποβληθεί για αξιολόγηση, Μελέτη Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον 
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[Νόμος 153(Ι)/2003 για την Προστασία και ∆ιαχείριση της Φύσης και της Άγριας Ζωής 
(Άρθρο 16)]. Η Μελέτη αυτή δεν έχει ακόμη εκπονηθεί, λόγω μη εξασφάλισης 
οικονομικών πόρων, κάτι που το Κοινοτικό Συμβούλιο καταβάλλει προσπάθειες να 
επιλύσει. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2010, του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.322, ημερομηνίας 6 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

«Θέμα: Ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου με αρ. 23.06.009.04.322, 
αναφορικά με το αν το Υπουργείο Εσωτερικών προτίθεται να απαλλάξει τις τρίτεκνες 

οικογένειες από το φόρο μεταβίβασης για απόκτηση πρώτης κατοικίας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 12.10.2009 και αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.322, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το θέμα απαλλαγής των τελών 
μεταβίβασης για απόκτηση πρώτης κατοικίας έχει από καιρό απασχολήσει το 
Υπουργείο Εσωτερικών και έχει συζητηθεί ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Προσφύγων αρκετές φορές, καθότι η εν λόγω απαλλαγή είχε αρχικά μελετηθεί για 
παραχώρηση μόνο προς τους πρόσφυγες. Μετέπειτα, αποφασίστηκε όπως μελετηθεί 
κατά πόσο η απαλλαγή αυτή θα μπορούσε να δοθεί και στους μη πρόσφυγες πολίτες, 
βάσει συγκεκριμένων κριτηρίων συμπεριλαμβανομένου και του αριθμού των μελών της 
οικογένειας. Ως εκ τούτου, πρόσφατα ετοιμάστηκαν δύο νομοσχέδια και για τις δύο 
περιπτώσεις και αφού τύχουν της σχετικής μελέτης, τότε θα προωθηθούν στο Γραφείο 
του Γενικού Εισαγγελέα για τον απαραίτητο νομοτεχνικό έλεγχο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.359, ημερομηνίας 14 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ.: 23.06.009.04.359 και ημερ. 19.10.2009 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας παραθέτω πιο κάτω τις απαντήσεις στα 
ερωτήματα που έχουν τεθεί: 

1. Σχετικά με το ερώτημα αρ. 1 που αφορά «τον αριθμό των ασυνόδευτων 
ανηλίκων που έχουν εισέλθει παράνομα στο έδαφος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας τα τελευταία πέντε χρόνια» σύμφωνα με την πληροφόρηση που 
είχαμε από το Αρχηγείο Αστυνομίας δεν έχουν αναφερθεί οποιεσδήποτε 
περιπτώσεις παράνομης εισόδου ασυνόδευτων ανηλίκων στο διάστημα αυτό. 
Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων ανέφεραν ωστόσο ότι από το 2004 μέχρι το 2007 έχουν χειριστεί 
65 περιπτώσεις ασυνόδευτων αλλοδαπών ανήλικων παιδιών. Το 2008 έτυχαν 
χειρισμού 127 περιπτώσεις (νέες παραπομπές και συνεχιζόμενες υποθέσεις). 
Επισημαίνεται ότι τα στοιχεία αυτά έχουν συγκεντρωθεί από τις Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας στο πλαίσιο της τρέχουσας πρακτικής και δεν έτυχαν 
στατιστικής επεξεργασίας. Σημειώνεται επίσης ότι μόλις ληφθούν τα στοιχεία 
για το 2009 θα σας διαβιβαστούν με νέα επιστολή. 

2. Σχετικά με το ερώτημα αρ. 2 για «τα μέτρα προστασίας που λαμβάνονται για τα 
ανήλικα  αυτά  πρόσωπα,   καθώς  και  για  τα  παιδιά  των  
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λαθρομεταναστών» πληροφορείστε ότι οι ασυνόδευτοι ανήλικοι (αιτητές 
ασύλου και μη) θεωρούνται ως παιδιά που έχουν ανάγκη φροντίδας και 
προστασίας και λαμβάνονται υπό την νομική φροντίδα της ∆ιευθύντριας 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. Τα ανήλικα παιδιά στηρίζονται, βοηθούνται, 
καθοδηγούνται και τους παρέχεται κάθε διευκόλυνση στη διαδικασία εξέτασης 
του αιτήματός τους για άσυλο αν πρόκειται για αιτητές ασύλου. Σύμφωνα με το 
άρθρο (10) του περί προσφύγων Νόμου 2000-2009 ο ∆ιευθυντής του 
Τμήματος Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας ενεργεί ως κηδεμόνας του εν 
λόγω ανήλικου αιτητή. Ως εκ τούτου αρμόδιος λειτουργός των Υπηρεσιών 
κοινωνικής Ευημερίας παρευρίσκεται στη συνέντευξη που διενεργείται στον 
ασυνόδευτο ανήλικο. Επιπρόσθετα σύμφωνα με το Άρθρο 25 Α του πιο πάνω 
Νόμου σε περίπτωση που ασυνόδευτος ανήλικος αναγνωριστεί ως πρόσφυγας 
ή του παραχωρηθεί το καθεστώς συμπληρωματικής προστασίας, ο 
Προϊστάμενος της Υπηρεσίας Ασύλου ενημερώνει αμέσως τον ∆ιευθυντή των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας ο οποίος ενεργεί ως κηδεμόνας του, 
καλύπτοντας τις ανάγκες του. Τέλος σύμφωνα με την παράγραφο 3 του 
Άρθρου (28) των Περί Προσφύγων Κανονισμών του 2005 η Υπηρεσία Ασύλου 
έχει την αρμοδιότητα να καταβάλει οποιαδήποτε προσπάθεια εντοπισμού των 
μελών της οικογένειας του ασυνόδευτου ανήλικου διασφαλίζοντας παράλληλα 
ότι η συλλογή, επεξεργασία και διαβίβαση των πληροφοριών που αφορούν στα 
εν λόγω άτομα γίνεται με εμπιστευτικό τρόπο. 

 Στις περιπτώσεις ασυνόδευτων ανήλικων που εισήλθαν παράνομα στο έδαφος 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας καθώς επίσης και στις περιπτώσεις ατόμων που 
βρίσκονται στην Κύπρο χωρίς νόμιμα έγγραφα, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας καλύπτουν τις επείγουσες ανάγκες τους αλλά δεν καταβάλλουν σε 
αυτούς μηνιαίο ∆ημόσιο Βοήθημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.385, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.009.04.385 και ημερομηνία 
22 Οκτωβρίου 2009 σχετικά, με την πιο πάνω ερώτηση , η οποία κοινοποιήθηκε και 
στο Υπουργείο μας, από το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Σύμφωνα με το νομοσχέδιο που κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων, το 
Νάρκοτεστ θα χρησιμοποιείται για να προσαχθούν κατηγορίες σε πρόσωπο 
που οδηγεί υπό την επήρεια ναρκωτικών. Σημειώνεται και με βάση την 
πληροφόρηση σχετικά με τις δυνατότητες του Νάρκοτεστ, κατά τη συζήτηση 
του Νομοσχεδίου στη Βουλή, ότι δεν μπορεί να ανιχνεύει την ουσία αλλά τη 
χρήση και κάποιος θα μπορεί να θεωρηθεί ότι έκανε χρήση ναρκωτικών έστω 
και αν έκανε χρήση φαρμάκων. Προκειμένου να διαχωρίζεται η περίπτωση 
χρήσης ναρκωτικών από τη χρήση φαρμάκων , θα ακολουθεί εξέταση αίματος 
σε Νοσοκομείο και ανάλυση από το Κρατικό Χημείο. 

β. Το τεστ εμπεριέχει ποσοστό λάθους 0,5% και ο χρόνος για τη διενέργεια του 
ανέρχεται στα 20 περίπου λεπτά. 

2. Με βάση τα παραπάνω, η Εθνική Φρουρά θεωρεί ότι στο παρόν στάδιο δε θα 
την εξυπηρετήσει καθ' οποιονδήποτε τρόπο η εισαγωγή του Νάρκοτεστ στην Ε.Φ. και 
ειδικά κατά την κατάταξη των νεοσύλλεκτων. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις κρίνετε αναγκαίες.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.429, ημερομηνίας 30 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

«Αίτηση για άδεια οικοδομής για ανέγερση βουστασίου εντός των τεμαχίων με αρ.33 
και 42, Φ/Σχ:20/47, στην Κτηνοτροφική Περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς. 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ.23.06.009.04.429 που υποβλήθηκε από τον 
Βουλευτή Λευκωσίας κ. Νίκο Τορναρίτη και στάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με 
την ταυτάριθμη επιστολή σας ημερομηνίας 06.11.2009 και σας ενημερώνω για τα πιο 
κάτω: 

(α) Τα υπό αναφορά τεμάχια εκμισθώθηκαν σε κτηνοτρόφο από το Τμήμα 
Γεωργίας για περίοδο 10 ετών, με δυνατότητα ανανέωσης της μίσθωσης μέχρι 
33 χρόνια για κτηνοτροφικούς σκοπούς. Σύμφωνα με τους όρους της 
σύμβασης μίσθωσης, ο αιτητής έπρεπε να είχε ανεγείρει τα υποστατικά μέχρι 
τις 19.10.2007. 

(β) Στις 04.07.2007 υποβλήθηκε αίτηση στην αρμόδια Αρχή (Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Λευκωσίας) για έκδοση άδειας οικοδομής για ανέγερση βουστασίου. 
Σημειώνεται ότι ο αιτητής άρχισε την ανέγερση των υποστατικών χωρίς την εκ 
των προτέρων εξασφάλιση άδειας οικοδομής και η Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
εξασφάλισε διάταγμα αναστολής εργασιών, ημερομηνίας 23.04.2008. 

(γ) Η αίτηση για έκδοση άδειας οικοδομής που υποβλήθηκε εξετάζεται από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας σε συνεργασία με όλα τα αρμόδια Τμήματα και 
Υπηρεσίες. Κατά συνέπεια, το θέμα δεν αφορά με οποιοδήποτε τρόπο 
πρόθεση της Κυβέρνησης ή του Υπουργείου Εσωτερικών για να αδειοδοτήσει 
την ανάπτυξη. Επισημαίνεται ότι το Υπουργείο Εσωτερικών δεν έχει εξουσία να 
παρεμβαίνει στο έργο των αρμόδιων Αρχών, οι οποίες αποφασίζουν 
σταθμίζοντας όλους τους παράγοντες, εντός των πλαισίων της κείμενης 
νομοθεσίας. 

(δ) Σημειώνεται, τέλος, ότι οποιαδήποτε παρέμβαση του Υπουργείου Εσωτερικών 
στο έργο της αρμόδιας Αρχής θα αποτελούσε υπέρβαση εξουσίας και θα 
καθιστούσε την απόφαση της αρμόδιας Αρχής νομικά επισφαλή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.431, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Αν. Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με ημ. 4 Νοεμβρίου 2009, 
και σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Τα κράτη μέλη έχουν την δυνατότητα να χορηγήσουν μέχρι €15,000 σε 
επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στην πρωτογενή παραγωγή γεωργικών 
προϊόντων, μέχρι τις 31/12/2010, ως έκτακτο μέτρο για αντιμετώπιση της οικονομικής 
κρίσης. Από το εν λόγω ποσό θα αφαιρούνται τυχόν ενισχύσεις ήσσονος σημασίας 
που έχουν χορηγηθεί στους παραγωγούς από την 01/01/2008 και μετά. 

2. Σημειώνεται ότι, τα κράτη μέλη θα πρέπει να θεσπίσουν καθεστώτα ενίσχυσης, 
τα οποία θα κοινοποιούνται εκ των προτέρων στην Επιτροπή για την αξιολόγηση και 
έγκρισή τους. Επίσης, θα πρέπει να αποδεικνύεται ότι η κρατική ενίσχυση που 
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προτείνεται είναι κατάλληλη και απαραίτητη για την άρση της οικονομικής κρίσης. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.444, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 6.11.2009, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος από το Υπουργείο Οικονομικών με 
επιστολή ημερομηνίας 23.11.2009, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τον Μάρτιο του 2007 εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο και τέθηκε σε 
εφαρμογή Σχέδιο ∆ράσης για την Προώθηση των Πράσινων ∆ημόσιων Συμβάσεων. 
Τον συντονιστικό ρόλο για την εφαρμογή του Σχεδίου ∆ράσης έχει η Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος. 

 Η πολιτική της προώθησης των Πράσινων ∆ημόσιων Συμβάσεων αποτελεί 
αναπόσπαστο μέρος της Στρατηγικής της Λισσαβόνας, καθώς και της Ανανεωμένης 
Εθνικής Στρατηγικής για την Αειφόρο Ανάπτυξη. 

 Μέσω της πολιτικής αυτής της Ε.Ε., επιδιώκεται όπως κατά την αγορά 
προϊόντων και υπηρεσιών, αλλά και κατά την εκτέλεση έργων, οι Αναθέτουσες Αρχές 
του δημόσιου και ευρύτερου δημόσιου τομέα λαμβάνουν υπόψη τις περιβαλλοντικές 
διαστάσεις, με στόχο την ελαχιστοποίηση των περιβαλλοντικών επιπτώσεων από το 
συνολικό κύκλο ζωής του προϊόντος ή υπηρεσίας. 

 Στο Σχέδιο ∆ράσης για την Προώθηση των Πράσινων ∆ημόσιων Συμβάσεων 
που εφαρμόζεται από την Κυπριακή Κυβέρνηση, έχουν συμπεριληφθεί και μέτρα που 
αφορούν την αγορά οικολογικών καθαριστικών/απορρυπαντικών γενικής και 
προσωπικής χρήσης, απορρυπαντικών πλυντηρίων πιάτων και ρούχων και άλλων 
χρήσεων. Βασικός στόχος της εφαρμογής του μέτρου αυτού, είναι η χρήση από όλες 
τις κρατικές υπηρεσίες απορρυπαντικών και καθαριστικών τα οποία περιέχουν 
λιγότερο βλαβερές ουσίες για την υγεία και το περιβάλλον. 

 Το Σχέδιο ∆ράσης των Πράσινων ∆ημόσιων Συμβάσεων προωθεί επίσης την 
ανάπτυξη νέων τεχνολογιών για παραγωγή οικολογικών προϊόντων από την κυπριακή 
βιομηχανία, καθώς και την μείωση των τιμών τους, μέσω της αγοράς μεγάλων 
ποσοτήτων οικολογικών προϊόντων από τον ∆ημόσιο και ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα. 

 Η προσπάθεια για προώθηση οικολογικών καθαριστικών/απορρυπαντικών θα 
συνεχιστεί και μέσω του Νέου Σχεδίου ∆ράσης για τις Πράσινες ∆ημόσιες Συμβάσεις, 
το οποίο ετοιμάζεται από την Υπηρεσία Περιβάλλοντος. Στο νέο Σχέδιο θα υπάρχουν 
αυστηρότεροι όροι και στόχοι προς εφαρμογή. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.450, 
ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.450, 
ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2009, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Από παγκύπριο έλεγχο που έγινε, διαπιστώθηκε ότι κατά τα τελευταία χρόνια 
διερευνήθηκε μόνο μια υπόθεση από το ΤΑΕ Λευκωσίας για κατοχή κρέατος αγρινού.  
Για την διερεύνηση της υπόθεσης σχηματίστηκε ο ποινικός φάκελος με στοιχεία 
Σ/1014/09 του ΤΑΕ Λευκωσίας η οποία καταχωρήθηκε ενώπιον του Επαρχιακού 
∆ικαστηρίου Λευκωσίας με αρ. 21264/09 και είναι ορισμένη για εκδίκαση στις 
19.01.2010 με έναν κατηγορούμενο. 

3. Κατά καιρούς υπήρξαν διάφορες καταγγελίες που αφορούν το παράνομο 
κυνήγι του αγρινού, χωρίς ωστόσο να προκύψει οτιδήποτε από την διερεύνησή τους. 

4. Το ερώτημα κατά πόσον υπάρχει σκέψη να επιτραπεί το κυνήγι του αγρινού, 
δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
αλλά του Υπουργείου Εσωτερικών στο οποίο απευθύνθηκε επίσης η υπό αναφορά 
ερώτηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.472, 
ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφορικά με την επιστολή σας ημερομηνίας 12.11.2009 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, θέτουμε υπόψη σας ότι στον προϋπολογισμό του Σ.Ι.Μ.Α.Ε. για το 2009 
δεν υπήρξε πρόνοια για την ανέγερση αμφιθεάτρου στο χώρο του Μνημείου Ηρώων 
ΕΟΚΑ 1955-1959 στην Κοινότητα Αυγόρου και καμία επιστολή δεν έφθασε στο 
Σ.Ι.Μ.Α.Ε. με αυτό το αίτημα. Για το θέμα της ανέγερσης του αμφιθεάτρου θα πρέπει 
να ερωτηθεί το Κοινοτικό Συμβούλιο Αυγόρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.476, ημερομηνίας 

10 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«∆ιαπλάτυνση του δρόμου Λιοπετρίου-Ποταμού Λιοπετρίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.476 
ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

Α) Ο δρόμος από το Λιοπέτρι μέχρι τον αυτοκινητόδρομο Λάρνακας-Αγίας Νάπας 
έχει βελτιωθεί παλαιότερα από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων σε πλάτος 7-12μ. 
Στη φάση αυτή το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δε μελετά την κατασκευή 
ποδηλατοδρόμου. Η οποιαδήποτε κατασκευή θα πρέπει να γίνει με βάση 
πολεοδομικό σχεδιασμό. 

Β) Όσον αφορά το τμήμα του δρόμου από τον αυτοκινητόδρομο μέχρι το αλιευτικό 
καταφύγιο θα διαπλατυνθεί και θα κατασκευαστεί ποδηλατοδρόμος στα πλαίσια 
του Σχεδίου Ανάπλασης/∆ιαμόρφωσης της περιοχής του Ποταμού. Για το 
σχέδιο αυτό θα προκηρυχθεί αρχιτεκτονικός διαγωνισμός από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.513, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και παραθέτω τα εξής:  

1. Τα μέχρι σήμερα συμπεράσματα από την εφαρμογή του προγράμματος 
Κοινοτικής Εργασίας. 

 Ο θεσμός της Κοινοτικής Εργασίας Χωρίς Αμοιβή εφαρμόζεται στην Κύπρο 
από τις 22/3/2005 και λειτουργεί με βάση τον περί Κηδεμονίας και Άλλων 
Τρόπων Μεταχείρισης Αδικοπραγούντων Νόμο του 1996 (Ν. 46(Ι)96), ο οποίος 
τέθηκε σε ισχύ από τις 11/4/96 και έχει αντικαταστήσει τον περί Κηδεμονίας 
Αδικοπραγούντων Νόμο, Κεφ. 162. 

 Ο εν λόγω Νόμος προνοεί την κηδεμονευτική επιτήρηση παραβατών. 
Συγκεκριμένα, σύμφωνα με το άρθρο 5(5) του Νόμου, το ∆ικαστήριο δύναται να 
εκδίδει διατάγματα κηδεμονίας με όρους κοινοτικής εργασίας χωρίς αμοιβή. 
∆ηλαδή, να επιβάλει ένα αριθμό ωρών εργασίας (χειρωνακτικής) που ο 
κηδεμονευόμενος θα παρέχει σε μη κερδοσκοπικούς οργανισμούς. 

Για σκοπούς εφαρμογής του προγράμματος, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας σε συνεργασία με το Παγκύπριο Συντονιστικό Συμβούλιο 
Εθελοντισμού, έχουν αναθέσει την επίβλεψη των κηδεμονευομένων στο χώρο 
εκτέλεσης της Κοινοτικής Εργασίας σε επαγγελματίες (επιτηρητές) που έχουν 
διοριστεί από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ως 
Κηδεμονικοί Λειτουργοί, για σκοπούς επιτήρησης της εκτέλεσης των ωρών 
κοινοτικής εργασίας. Η εφαρμογή του προγράμματος   βασίζεται      σε   
εσωτερικές   διαδικασίες   που   συζητήθηκαν   και συμφωνήθηκαν  με  τους  
εμπλεκόμενους Λειτουργούς/Επιτηρητές,   καθώς  και  με εμπλεκόμενους 
Φορείς. 

 Τα οφέλη από την παροχή της κοινοτικής εργασίας χωρίς αμοιβή είναι 
πολλαπλά. Συγκεκριμένα: 

• Τα δικαστήρια έχουν πιο πολλές επιλογές από τις οποίες μπορούν να 
επιλέξουν την ποινή που συνάδει με τη βαρύτητα του αδικήματος και που είναι 
η πιο κατάλληλη υπό τις περιστάσεις. 

• Ο αδικοπραγών επωφελείται, διότι, παρά το ότι έχει περιορισμένη 
ελευθερία, συνεχίζει να εργάζεται και να αντιμετωπίζει τις οικογενειακές του 
υποχρεώσεις, ενώ παράλληλα προσπαθεί να επανορθώσει την παραβατική 
του συμπεριφορά. 

• Η οικογένεια ευεργετείται με το να αποφεύγει τις αρνητικές επιπτώσεις 
που ακολουθούν όταν ένα μέλος της, συχνά η κύρια πηγή εισοδήματος, είναι 
στη φυλακή. 

• Η κοινότητα και η κοινωνία αποκομίζουν όφελος όχι μόνο από την παροχή 
κοινοτικής εργασίας από τον αδικοπραγούντα, αλλά και από τη μείωση του 
οικονομικού κόστους που συνεπάγεται η φυλάκιση. 

• Για ένα αριθμό κηδεμονευομένων, η παροχή κοινοτικής εργασίας μπορεί 
να είναι και η πρώτη δομημένη εμπειρία παραγωγικής εργασίας που εξελικτικά 
να ενεργοποιήσει τα άτομα αυτά να έχουν μια πιο ομαλή ένταξη στην αγορά 
εργασίας, αλλά και θεραπευτικά, να συμβάλει στην αναχαίτιση της 
αντικοινωνικής συμπεριφορά τους. 

 Με βάση σχετικές έρευνες αλλά και την ανατροφοδότηση των Λειτουργών των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας που εφαρμόζουν το πρόγραμμα παγκύπρια, 
τα συμπεράσματα είναι ότι το εν λόγω πρόγραμμα λειτουργεί κατά ευεργετικό 
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τρόπο τόσο για τους κηδεμονευόμενους και την οικογένειά τους, καθώς και 
ευρύτερα για την κοινωνία. 

2. Για το συνολικό αριθμό των ατόμων που μετέχουν στο συγκεκριμένο 
πρόγραμμα. 

 Παγκύπρια, με βάση έρευνα του Παγκυπρίου Συντονιστικού Συμβουλίου 
Εθελοντισμού για την χρονική περίοδο 2005-2007, επωφελήθηκαν 111 
Εθελοντικές Οργανώσεις με σύνολο 14.404 ώρες παροχής κοινοτικής εργασίας 
χωρίς αμοιβή. 

 Από την πιλοτική εφαρμογή του θεσμού στο ∆ήμο Λευκωσίας για την περίοδο 
από 4/10/2008 έως 30/9/2009, 78 κηδεμονευόμενοι έχουν συνολικά εκτελέσει 
κοινοτική εργασία χωρίς αμοιβή με 3361 ώρες, στους τομείς καθαριότητας 
δρόμων και κήπων που εμπίπτουν στα όρια του εν λόγω ∆ήμου. 

 Με βάση τα στατιστικά στοιχεία των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, μέχρι 
τις 31/08/2009, ήταν σε ενέργεια παγκύπρια 549 διατάγματα κηδεμονευτικής 
επιτήρησης με όρο την Κοινοτική Εργασία Χωρίς Αμοιβή. 

3. Για τους οργανισμούς, π.χ. δήμοι, στους οποίους προσφέρεται Κοινοτική 
Εργασία. 

 Αναπτύχθηκε από 2/10/2008, πιλοτική συνεργασία με το ∆ήμο Λευκωσίας για 
αξιοποίηση των Κηδεμονευομένων που καλούνται να παρέχουν Κοινοτική 
Εργασία χωρίς αμοιβή. Το πρόγραμμα αυτό αξιολογήθηκε πρόσφατα και 
παρακολουθείται σταθερά ως “πρότυπο” καλής πρακτικής στο εν λόγω θέμα. 

Ήδη με τους ∆ήμους που επέδειξαν τέτοιο ενδιαφέρον, όπως είναι ο ∆ήμος 
Κάτω Πολεμιδιών, Λακατάμειας, Γεροσκήπου, Γερμασόγειας, Στροβόλου και 
Αγλαντζιάς, έγινε σειρά επαφών για να μεθοδευθεί και σε χώρους τους, η 
εφαρμογή της Κοινοτικής Εργασίας Χωρίς Αμοιβή. 

Επισημαίνεται ότι, με βάση τις εμπειρίες που αποκομίστηκαν από τον κύκλο 
επαφών με τους διάφορους ∆ήμους σε όλες σχεδόν τις επαρχίες και από τη 
μέχρι τώρα συνεργασία των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας με τις 
εθελοντικές Οργανώσεις Κοινωνικής Πρόνοιας και πιο συγκεκριμένα με τον 
πρόεδρο του ΠΣΣΕ, η παροχή της Κοινοτικής Εργασίας Χωρίς Αμοιβή θα 
συνεχίσει να προσφέρεται: 

α) Σε Κρατικά Ιδρύματα για Ενήλικες που λειτουργούν οι Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας, 

β)  Σε Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις Κοινωνικής Πρόνοιας, 

γ) Σε Συμβούλια Κοινοτικού Εθελοντισμού και Επαρχιακά Συντονιστικά Συμβούλια 
Εθελοντισμού, 

δ)  Σε ∆ήμους και Κοινότητες». 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.528, ημερομηνίας 17 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.04.528 ημερ. 19.11.2009 με την οποία μας έχει 
διαβιβασθεί η Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 



 61

(α) Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει θέσει μέσα στις προτεραιότητές του ως θέμα 
υψίστης σημασίας την ενεργό συμμετοχή των πολιτών σε θέματα που τους 
αφορούν και επηρεάζουν την καθημερινή τους ζωή. Για υλοποίηση αυτού του 
στόχου έχει καθιερώσει διαδικασίες και θεσμούς, μέσα στα πλαίσια 
αναθεώρησης των Τοπικών σχεδίων, που όχι μόνο επιτρέπουν αλλά 
ενθαρρύνουν και διασφαλίζουν τόσο την άμεση, μέσω των δημοσίων 
ακροάσεων, όσο και την έμμεση συμμετοχή των πολιτών. Η πολιτική αυτή, της 
ενεργού συμμετοχής των πολιτών, θα προωθείται με κάθε ευκαιρία. 

(β) Στο παρόν τουλάχιστο στάδιο δεν έχει μελετηθεί η καθιέρωση των δημοτικών 
δημοψηφισμάτων χωρίς αυτό να αποκλείεται στο μέλλον. 

(γ) Όπως είναι γνωστό, ο ∆ήμος Λευκωσίας, πρόσφατα, έχει διεξάγει 
δημοψήφισμα σχετικά με τη διαμόρφωση του ευρύτερου χώρου του πρώην 
Γ.Σ.Π.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.532, 
ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με ημερομηνία 3 
∆εκεμβρίου 2009 και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν 
παρεμβαίνει στα θέματα διοργάνωσης εκδηλώσεων που πραγματοποιούν οι μαθητές 
στον ελεύθερό τους χρόνο, κατά τη διάρκεια του οποίου αποκλειστική ευθύνη έχουν οι 
γονείς τους. 

 Ειδικά για το θέμα των εκδρομών σε περίοδο διακοπών σάς παραπέμπουμε 
στις εγκυκλίους με ημερομηνίες 19 ∆εκεμβρίου 2007 και 8 ∆εκεμβρίου 2009 
(επισυνάπτονται). 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε άλλες πληροφορίες χρειαστείτε.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της 
Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την 
ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.533, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου με αρ. 
23.06.009.04.533 και ημερομηνία 17 Νοεμβρίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 23 
Νοεμβρίου 2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων εξέτασε στο παρελθόν αιτήματα για δημιουργία 
εμπλουτιστικών έργων στις κοινότητες Τρούλλων και Κελλιών αλλά αυτά δεν μπορούν 
να ικανοποιηθούν για τους ακόλουθους λόγους: 

1. Η κατασκευή εμπλουτιστικού φράγματος στην κοινότητα Τρούλλων δεν 
ενδείκνυται γιατί η υδρογεωλογική μελέτη που εκπονήθηκε κατέδειξε ότι η 
αποτελεσματικότητα ενός τέτοιου φράγματος στην περιοχή θα ήταν πολύ 
περιορισμένη λόγω του χαμηλού συντελεστή ικανότητας εμπλουτισμού των 
υπογείων υδάτων. 
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2. Οι απορροές της περιοχής δεν καταλήγουν στη θάλασσα, αλλά διαχέονται στην 
γύρω περιοχή εμπλουτίζοντας τις γεωτρήσεις κατάντι της θέσης του 
προτεινόμενου φράγματος. Κατά συνέπεια η δημιουργία φράγματος αναμένεται 
να αποκόψει τον εμπλουτισμό των προαναφερόμενων γεωτρήσεων.  

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.547, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.009.04.547 και ημερ. 2.12.09 
σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Με βάση το άρθρο 8 (4) (β) του Νόμου περί Εθνικής Φρουράς και κατόπιν 
συνεννόησης του Υπουργού Άμυνας με τον Υπουργό Υγείας και τον Αρχηγό 
της Ε.Φ., συστάθηκε ∆ευτεροβάθμιο Ιατροσυμβούλιο για την επανεξέταση της 
σωματικής ικανότητας 77 περιπτώσεων στρατευσίμων αθλητών οι οποίοι 
κατείχαν δελτίο υγείας του ΚΟΑ και οι οποίοι με απόφαση της αρμόδιας 
υγειονομικής επιτροπής της Ε.Φ. είχαν κριθεί ακατάλληλοι για στράτευση ή τους 
χορηγήθηκε αναβολή κατάταξης για ψυχικές παθήσεις. 

β. Στο Ιατροσυμβούλιο το οποίο συνήλθε σε 9 συνεδρίες παραπέμφθηκαν 77 
στρατεύσιμοι εκ των οποίων 46 κρίθηκαν ικανοί I1, 16 κρίθηκαν ικανοί I4, 11 
κρίθηκαν ακατάλληλοι για στράτευση I5 , 1 έλαβε 6μηνη αναστολή. 6 
στρατεύσιμοι δεν παρουσιάστηκαν στο Ιατροσυμβούλιο και γι’ αυτό οι 3 
κρίθηκαν ικανοί I1 και για 3 διακόπηκε η αναστολή τους με βάση τις διατάξεις 
του Περί Εθνικής Φρουράς Νόμου. 

2. Οι πιο πάνω στρατεύσιμοι κλήθηκαν για επανακατάταξη στην Ε.Φ τον 
Ιανουάριο του 2010 με την 2010 Α΄ ΕΣΣΟ και τούτο έχει ήδη γίνει. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.550, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

«∆ιαχειριστικό Σχέδιο για τις Αλυκές Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 2 ∆εκεμβρίου 2009, σε σχέση με την ερώτηση του 
βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο υγροβιότοπος των Αλυκών Λάρνακας αποτελεί μία από τις περιοχές του 
∆ικτύου Φύση 2000 και υγροβιότοπο που προστατεύεται από τη Σύμβαση για τους 
υγροβιότοπους διεθνούς σημασίας (Σύμβαση Ραμσάρ). Η προστασία του 
υγροβιότοπου γίνεται μέσω των προνοιών του Προγράμματος Προστασίας και 
∆ιαχείρισης των Αλυκών Λάρνακας, το οποίο εγκρίθηκε το 1997, καθώς επίσης και 
από τις πρόνοιες του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης της Φύσης και της Άγριας 
Ζωής Νόμου [Ν.153(Ι)/2003]. 

 Με στόχο τη δημιουργία ενός διαχειριστικού πλαισίου που θα λαμβάνει υπόψη 
όλα τα νέα δεδομένα και τις υποχρεώσεις που έχουν προκύψει, η Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος προγραμματίζει αναθεώρηση του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου για τις 
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Αλυκές Λάρνακας. Το νέο ∆ιαχειριστικό Σχέδιο αναμένεται να ολοκληρωθεί εντός του 
2010. 

 Όσον αφορά τη διεξαγωγή αθλητικών δραστηριοτήτων στην Αλυκή Λάρνακας, 
σημειώνεται ότι οι δραστηριότητες που θα επιτρέπονται ή όχι στην προστατευόμενη 
περιοχή των Αλυκών, θα αποτελεί ουσιαστικό μέρος της αναθεώρησης του 
∆ιαχειριστικού Σχεδίου.  Μέχρι τότε, αλλά και για όλες τις πιθανές προτεινόμενες 
αναπτύξεις ή δραστηριότητες που προτείνονται σε περιοχές του ∆ικτύου «Φύση 
2000» και δεν έχουν άμεσο στόχο τη διαχείριση της περιοχής, οι προβλεπόμενες 
διαδικασίες σύμφωνα με το άρθρο 16 του Νόμου [Ν.153(Ι)/2003] και το άρθρο 4 του 
Τροποποιητικού Νόμου [Ν.131(Ι)/2006], προνοούν ώστε πριν τη λήψη οποιασδήποτε 
απόφασης, εκτιμηθούν δεόντως οι επιπτώσεις του έργου στα είδη και τους 
οικότοπους που χρήζουν προστασία για τη συγκεκριμένη περιοχή. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στις ερωτήσεις με αρ. 

23.06.009.04.560, 23.06.009.04.562 και 23.06.009.04.563 αντίστοιχα με 
ημερομηνίες 3 και 2 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας ημερ. 2 και 3 ∆εκεμβρίου 2009 που αφορούν 
τις πιο πάνω ερωτήσεις του κ. Χατζηγιάννη και θα ήθελα να σας αναφέρω ότι λόγω 
του ότι και οι τρεις ερωτήσεις που υποβλήθηκαν άπτονται του ιδίου θέματος θεώρησα 
σκόπιμο την από κοινού απάντησή τους. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του ημερομηνίας 31 Μαρτίου 2009 
με εξουσιοδότησε να αναθέσω την ευθύνη για την κατασκευή του τερματικού φυσικού 
αερίου στην ΑΗΚ. Για τον τερματικό πετρελαιοειδών δεν έχει ληφθεί ακόμα σχετική 
πολιτική απόφαση ανάθεσης της ευθύνης κατασκευής του, βρίσκονται όμως σε τελικό 
στάδιο οι σχετικές διαβουλεύσεις και σύντομα αναμένεται να ληφθεί τελική απόφαση. 
Υπάρχουν σκέψεις της Κυβέρνησης για ανάθεση της ευθύνης του τερματικού στην 
ΚΕτΑΠ ή στον ΚΟ∆ΑΠ ή και στους δύο σε συνεργασία ή ακόμα αν κριθεί απαραίτητο 
και σε συνεργασία με κάποιο στρατηγικό επενδυτή. 

 Με τη λήψη της σχετικής πολιτικής απόφασης για ανάθεση της ευθύνης 
κατασκευής του τερματικού πετρελαιοειδών στο ανάλογο σχήμα, υπολογίζεται ότι σε 
τρία χρόνια θα είναι έτοιμο να λειτουργήσει. 

 Στο παρόν στάδιο γίνονται διαβουλεύσεις με όλες τις εταιρείες πετρελαιοειδών 
που δραστηριοποιούνται στην Κύπρο. Ανεξαρτήτως του αποτελέσματος η Κυβέρνηση 
θα προχωρήσει με την κατασκευή του τερματικού και προγραμματίζεται ο σχεδιασμός 
του έργου να παραμείνει σύμφωνα με το Βασικό Σχεδιασμό όπως αυτός εκπονήθηκε 
το 2006 από το συμβουλευτικό οίκο Μ. W. Kellogg. 

 Σύμφωνα με το Βασικό Σχεδιασμό, στον τερματικό πετρελαιοειδών θα γίνεται 
κοινή αποθήκευση των στρατηγικών και λειτουργικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών 
των εταιρειών. Θα εφαρμόζεται ένα σύστημα κοινής εισαγωγής πετρελαιοειδών και 
χρήσης κοινών εγκαταστάσεων από όλες τις εταιρείες πετρελαιοειδών, χωρίς την 
αναγραφή ονόματος ή λογότυπου ενώ η κάθε εταιρεία θα διαθέτει τα δικά της γραφεία 
και αποθηκευτικούς χώρους για τα πρόσθετα και πρόσμεικτα που θα συμπληρώνει 
στα δικά της προϊόντα. 

 Επίσης, θα επιτρέπει τη χρήση των εγκαταστάσεων από τρίτους που 
επιθυμούν να αποθηκεύουν προσωρινά ποσότητες καυσίμων μέχρι την μετέπειτα 
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διοχέτευση τους σε αγορές των γειτονικών χωρών, εγκαθιδρύοντας το ως κομβικό 
σημείο για την γύρω περιοχή. Έτσι εκμεταλλευόμενοι την τοποθεσία του τερματικού, 
κατά την εκπόνηση του Βασικού Σχεδιασμού λήφθηκαν υπόψη όλες οι σχετικές 
πρόνοιες για χρήση του ως διαμετακομιστικού κέντρου πετρελαιοειδών, βιοκαυσίμων 
και υγραερίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.596, 
ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ, 11/12/2009 και αρ. φακ. 
Ερ.23.06.009.04.596 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με επιστολή του ημερ. 15/10/2009 το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
ενημέρωσε τον Πρόεδρο του Κοινοτικού Συμβουλίου Ξυλοτύμβου για τις πρόνοιες του 
νέου, αναθεωρημένου «Σχεδίου Στήριξης των Τοπικών Αρχών για τη ∆ημιουργία 
Κέντρων Πολιτιστικής Υποδομής» και ζήτησε από το Κοινοτικό Συμβούλιο να 
επανέλθει σε σχέση με το αίτημά του για παραχώρηση οικονομικής ενίσχυσης προς 
το σκοπό της δημιουργίας του υπαίθριου αμφιθεάτρου της κοινότητας, 
επισυνάπτοντας όλα τα απαραίτητα έγγραφα και λοιπά στοιχεία που θα επιτρέψουν 
την εξέταση της αίτησης. Μέχρι σήμερα το Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοτύμβου δεν 
απέστειλε οποιαδήποτε τέτοια ενημέρωση προς το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.599, ημερομηνίας 
7 ∆εκεμβρίου  2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«ΘΕΜΑ: Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.599, ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη αναφορικά με 

τοναυάγιο του πλοίου FARSAS II 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η Αρχή Λιμένων Κύπρου έχει αναθέσει σε ελλαδικό οίκο συμβούλων την 
ετοιμασία τεχνικών προδιαγραφών και όρων προσφοράς για τη δημοσίευση 
προσφορών για επιλογή εργολάβου, για την ανέλκυση και νόμιμη διάθεση του 
φορτίου αμιάντου που βρίσκεται μέσα και γύρω από το ναυάγιο του πλοίου 
“FARSAS ΙΙ”. Στους σχετικούς όρους της προσφοράς αναφέρεται ότι 
“...∆ικαίωμα συμμετοχής στο διαγωνισμό αυτό έχουν φυσικά ή νομικά 
πρόσωπα (δημοσίου ή ιδιωτικού δικαίου) ή κοινοπραξίες φυσικών ή/και 
νομικών προσώπων, τα οποία είναι εγκατεστημένα νόμιμα στην Κύπρο ή σε 
άλλο κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.) ή του Ευρωπαϊκού 
Οικονομικού Χώρου (Ε.Ο.Χ.) ή σε τρίτες χώρες που έχουν υπογράψει και 
κυρώσει τη ∆ιεθνή Συμφωνία περί ∆ημοσίων Συμβάσεων (G.P.A.) ή έχουν 
υπογράψει και κυρώσει συμφωνίες σύνδεσης ή διμερείς συμφωνίες με την Ε.Ε. 
ή με την Κυπριακή ∆ημοκρατία…”. 

(β) Όσον αφορά την εξαγωγή του αμιάντου στο εξωτερικό για διαχείριση, απ' ό,τι 
έχουμε υπόψη μας, δεν υπάρχουν προς το παρόν κατάλληλοι χώροι 
εναπόθεσης/απόρριψης αμιάντου στην Κύπρο, γι' αυτό και έγινε λόγος από το 
Γενικό ∆ιευθυντή της Αρχής Λιμένων Κύπρου για εξαγωγή του στο εξωτερικό. 
Σημειώνεται ότι στους Όρους της Προσφοράς, αναφέρεται ότι τότε μόνο θα 
γίνει η εξαγωγή του αμιάντου για τελική διάθεση στο εξωτερικό, αν και εφόσον 
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δεν υπάρχουν κατάλληλοι/αδειούχοι χώροι για νόμιμη απόρριψη στην Κύπρο. 
Συνεπώς, αν μέχρι την τελική ημερομηνία υποβολής των προσφορών 
υπάρχουν τέτοιοι χώροι στην Κύπρο, η απόρριψη του αμιάντου θα γίνει στην 
Κύπρο.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Έχουμε το θέμα «Το 
πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η ανάγκη αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco 
και Laakso και η περαιτέρω συμβολή της κυπριακής Βουλής στην προώθηση της 
επίλυσης του προβλήματος».  Το θέμα έχει εγγραφεί με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας.  Θα 
συνεχίσουμε τη συζήτηση καλώντας στο βήμα πρώτα το συνάδελφο κ. Χρήστο 
Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Βέβαια, λυπούμαι, γιατί ο πρόεδρος του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
δεν είναι σήμερα εδώ, γιατί πολλά από τα σημεία που θα αναφέρω στην ομιλία μου θα 
ήθελα να είναι παρών να τα ακούσει, γιατί αποτελούν προβληματισμούς και σκέψεις 
πάνω στα όσα ο ίδιος είπε.   

 Όλοι συμφωνούμε πως ο εποικισμός του κατεχόμενου από τον τουρκικό 
στρατό βόρειου τμήματος της πατρίδας μας είναι εντελώς παράνομος.  Είναι αντίθετος 
με το διεθνές δίκαιο του πολέμου, αλλά και με την Ευρωπαϊκή Σύμβαση για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα.  Τα προβλήματα από τον εποικισμό είναι πασιφανή και 
σοβαρότατα.  Τα γνωρίζουμε όλοι τόσο καλά, ώστε ανάλυσή τους θα συνιστούσε 
προκλητικά απαράδεκτη σπατάλη του κοινοβουλευτικού χρόνου.  Συνεπώς, μπαίνω 
αμέσως στην πτυχή του υπό συζήτηση θέματος που αφορά την ανάγκη αξιοποίησης 
των Εκθέσεων Cuco και Laakso και την περαιτέρω συμβολή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων στην επίλυση του προβλήματος.   

 Παρ’ όλο που καθόλου δε μου αρέσει να συμπεριφέρομαι δογματικά, 
τουλάχιστον τα τελευταία χρόνια της ζωής μου, επιτρέψετέ μου μια δογματική 
τοποθέτηση.  Χωρίς τη λύση του Κυπριακού δεν μπορεί να υπάρξει λύση του 
τεράστιου και φοβερού προβλήματος του εποικισμού.  Η λύση του Κυπριακού και η 
λύση του προβλήματος του εποικισμού είναι άρρηκτα συνδεδεμένες.   

 ∆υστυχώς, παρά την τεράστια τεχνολογική πρόοδο του ανθρώπου, η ηθική 
ανάπλαση της γης δεν έχει συντελεστεί.  Η ανθρωπότητα δεν έχει εύρει τον ιστορικό 
της ρυθμό.  Οι πύλες της οικουμένης μένουν αφύλακτες ηθικά.  Οι ισχυροί συνεχίζουν 
να καταπατούν πολλές φορές με κυνισμό και αλαζονεία τα ανθρώπινα δικαιώματα.  
Μικροί λαοί βιώνουν σε όλα τα μήκη και πλάτη του πλανήτη τον καημό της 
προσφυγιάς και την κατοχή από ξένους πανάρχαιων πατρογονικών εδαφών.  Τόσο 
αφύλακτες ηθικά μένουν οι πύλες της οικουμένης, που μέχρι πριν από μερικές 
δεκαετίες εκατοντάδες χιλιάδες μικρά παιδιά εστέλλοντο από την πολιτισμένη Μεγάλη 
Βρετανία στην Αυστραλία, τον Καναδά και άλλες περιοχές της γης, για να ενισχυθεί 
δήθεν η λευκή φυλή στις χώρες αυτές.  Αν στα δικά τους παιδιά επεφύλασσαν τέτοια 
μεταχείριση, φανταστείτε ποιας μεταχείρισης μπορούσαν να τύχουν τα παιδιά άλλων 
λαών και άλλων φυλών!   
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 Πριν από το ∆εύτερο Παγκόσμιο Πόλεμο ο εποικισμός ήταν σύνηθες φαινόμενο 
σε πολλές περιοχές της Ευρώπης, αλλά, παρά την Οικουμενική ∆ιακήρυξη για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα, συνεχίστηκε και μετά το ∆εύτερο Παγκόσμιο Πόλεμο.  Στις 
χώρες της πρώην Σοβιετικής Ένωσης ο εποικισμός ήταν ευρύτατα διαδεδομένη 
πρακτική.  Εκατομμύρια Ρώσοι εγκαταστάθηκαν σε εδάφη των Βαλτικών 
∆ημοκρατιών και άλλων χωρών της Σοβιετικής Ένωσης.  Οι κυβερνήσεις των 
Βαλτικών ∆ημοκρατιών προσπάθησαν, μετά την κατάρρευση της Σοβιετικής Ένωσης, 
να θέσουν θέμα εποικισμού και πήραν μέτρα, για να στερήσουν από τους ρωσικής 
καταγωγής κατοίκους των χωρών τους πολλά από τα δικαιώματα που έχουν οι δικοί 
τους πολίτες.  ∆ε βρήκαν όμως ουσιαστική ανταπόκριση από πουθενά.  Όλοι 
αναγνωρίζουν πως θα ήταν άδικο να εκδιωχθούν οι Ρώσοι από τις Βαλτικές 
∆ημοκρατίες ύστερα από τόσα χρόνια παραμονής στις εν λόγω χώρες.  Ακόμη και 
εμείς, που τόσα δεινά υποφέραμε και συνεχίζουμε να υποφέρουμε από τον εποικισμό 
των κατεχομένων εδαφών μας, δεν μπορούσαμε να ταχθούμε με το μέρος των 
κυβερνήσεων των λαών των Βαλτικών ∆ημοκρατιών, όσο και αν το θέλαμε.  Αν εμείς 
λοιπόν, θύματα κατοχής και εποικισμού πανάρχαιων πατρογονικών εδαφών, δεν 
μπορέσαμε να δώσουμε στήριξη στα αιτήματα των Βαλτικών ∆ημοκρατιών, πώς θα 
μπορέσουμε να πείσουμε τους εκπροσώπους άλλων ευρωπαϊκών λαών να ταχθούν 
με το μέρος μας;  

 Νιώθω πολύ άσχημα που μιλώ ωμά, αλλά ο στρουθοκαμηλισμός σε τέτοια 
σοβαρά θέματα δεν οδηγεί πουθενά.  Αν εμείς στον ΟΗΕ, μόλις πρόσφατα, δε 
δώσαμε ψήφο υπέρ του ψηφίσματος που προνοούσε για την επιστροφή των 
προσφύγων της Γεωργίας στα εδάφη τους, είναι ρεαλιστικό να αναμένουμε από τους 
άλλους να υποστηρίξουν τις θέσεις μας για τους δικούς μας πρόσφυγες και τις 
περιουσίες τους που τις καταπατούν οι έποικοι;   

 Εκείνο που με προγραμματισμό και μεθοδικότητα πρέπει να επιδιώξουμε, 
κυβέρνηση και Βουλή, είναι την απογραφή του πληθυσμού των κατεχομένων υπό 
διεθνή επίβλεψη, για να διασφαλιστεί η γνησιότητα της απογραφής.  Αυτή ήταν μια 
από τις σημαντικές εισηγήσεις της Έκθεσης Laakso, μιας έκθεσης την υιοθέτηση της 
οποίας πετύχαμε με πολύ προσεκτικές κινήσεις και σκληρή εργασία όλων των μελών 
της αντιπροσωπίας μας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση, της οποίας επικεφαλής 
ήταν τότε ο υποφαινόμενος.  Όμως η απογραφή μπορεί να γίνει κατόπιν ψηφίσματος 
του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ ή με τη συνεργασία των Τουρκοκυπρίων.  ∆εν 
υπάρχει τρίτη διέξοδος.  Η υιοθέτηση ενός τέτοιου ψηφίσματος από το Συμβούλιο 
Ασφαλείας όλοι, πιστεύω, κατανοούμε πως δεν είναι εύκολη υπόθεση.  Θα ήταν ευχής 
έργο, αν η ηγεσία των Τουρκοκυπρίων μπορούσε να συγκατατεθεί στη διεξαγωγή 
μιας τέτοιας απογραφής.  Και εδώ όμως οι δυσκολίες είναι τεράστιες, αφού όλοι 
ξέρουμε πως οι Τουρκοκύπριοι δεν είναι ελεύθεροι να αποφασίζουν για πολλά από τα 
θέματα που τους αφορούν.   

 Παρά τις δυσκολίες, η μόνη ρεαλιστική πορεία για την αντιμετώπιση του 
καρκινώματος του εποικισμού είναι η από κοινού αντιμετώπισή του με τους 
Τουρκοκυπρίους.  ∆υσκολότατο εγχείρημα, αλλά είναι το μοναδικό που μπορεί να μας 
οδηγήσει σε κάποιο θετικό αποτέλεσμα, αφού από το Συμβούλιο Ασφαλείας οι 
πιθανότητες εξασφάλισης ψηφίσματος, θα έλεγα, είναι ανύπαρκτες.  Αν μπορούσαν 
να εκφραστούν ελεύθερα οι Τουρκοκύπριοι, είμαι βέβαιος ότι μια μεγάλη μερίδα θα 
αντιδρούσε έντονα στην εγκατάσταση χιλιάδων εποίκων στην κατεχόμενη γη μας.  
∆υστυχώς, οι σχέσεις μας με τους Τουρκοκύπριους αφέθησαν να πάρουν του κακού 
τη σκάλα, γεγονός που ευνοεί τα άνομα σχέδια της Τουρκίας να εγκαταστήσει στο 
νησί μας καραβάνια από εποίκους και να αλλάξει τη δημογραφική σύνθεση του 
πληθυσμού.   Ανεξάρτητα και πέρα από 
τις προσπάθειες επίλυσης του Κυπριακού, κυρίαρχος στόχος όλων των πολιτικών 
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δυνάμεων του τόπου έπρεπε να ήταν η δημιουργία κλίματος τέτοιων σχέσεων με τους 
Τουρκοκυπρίους, ώστε να μπορέσουμε από κοινού να αντιμετωπίσουμε το μεγάλο και 
φοβερό αυτό πρόβλημα του εποικισμού.  Και τούτο, γιατί η εγκατάσταση εποίκων 
στην Κύπρο βλάπτει τα συμφέροντα τόσο των Τουρκοκυπρίων όσο και των 
Ελληνοκυπρίων.  Μια μεγάλη μερίδα πολιτικών όμως, αντί να επιδοθεί στο πώς 
χτίζουμε γέφυρες με τους Τουρκοκυπρίους, αναλώνεται σε δηλώσεις και 
μεγαλοστομίες που δεν έχουν την παραμικρή επαφή με την πραγματικότητα, διεθνή 
και ντόπια.  Και συνεχίζει να καταγράφει στείρες εμμονές σε ανιαρά και επί δεκαετίες 
επαναλαμβανόμενα συνθήματα.  Οι συνέπειες όμως από τον εποικισμό είναι πολλές 
και πιεστικές.  Ο κόσμος αναμένει μελετημένες προτάσεις, που θα λαμβάνουν σοβαρά 
υπόψη τη διεθνή πραγματικότητα.  Αντί σοβαρών προτάσεων, ο κυπριακός λαός για 
δεκαετίες ακούει ανερμάτιστες αναδρομές στο παρελθόν και σλόγκαν που λίγο 
διαφέρουν από εκείνα που κυριαρχούσαν στην Κύπρο τις δεκαετίες του ’30, του ’40 
και του ’50.   

 Σε άλλες χώρες οι πολιτικοί υπάρχουν για να προτείνουν και να προωθούν 
λύσεις στα προβλήματα των χωρών τους.  Στην Κύπρο μια μερίδα υπάρχει απλώς για 
να αναλώνεται σε δηλώσεις και σχόλια.  Οι δηλώσεις, τα σχόλια και οι μεγαλόστομες 
διακηρύξεις δε λύουν προβλήματα δύσκολα και ακανθώδη.  Ας παραδειγματιστούμε 
επιτέλους από τα όσα συμβαίνουν στη γειτονική Παλαιστίνη, όπου το Ισραήλ εποικίζει 
συνεχώς παλαιστινιακά εδάφη.  Το Ισραήλ, παρά την αντίδραση της διεθνούς 
κοινότητας, παρά τα αλλεπάλληλα και πρόσφατα ψηφίσματα του ΟΗΕ, παρά τις 
αντιδράσεις στον εποικισμό και από αυτές ακόμα τις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής, 
της μόνης υπερδύναμης, συνεχίζει τον εποικισμό παλαιστινιακών πατρογονικών 
εδαφών.  Ας διδαχτούμε επιτέλους από τα όσα συμβαίνουν γύρω μας και ας πάψουμε 
να κυνηγούμε χίμαιρες και να πουλούμε στο λαό φούμαρα ότι θα βρούμε τρόπους να 
εκδιώξουμε τους εποίκους από την Κύπρο, εκτός και αν υπάρξει λύση στο κυπριακό 
πρόβλημα.  Και για να υπάρξει λύση στο κυπριακό πρόβλημα, πρέπει επιτέλους να 
κατανοήσουμε ότι η λύση θα βρεθεί με σωστές πολιτικές θέσεις και προσεγγίσεις και 
όχι με το πώς θα επιτύχουμε επανεκλογή μας ή την εκλογή μας στην προεδρία το 
2013. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο κ. Πουργουρίδη. 

 Στο βήμα τώρα καλώ τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ, τον κ. 
Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Να πω απλώς, εισαγωγικά, ότι την τελευταία παρατήρηση του συνάδελφου του 
Πουργουρίδη για προτάσεις που γίνονται με βάση τη λογική της επανεκλογής μας δεν 
την εκατάλαβα.  Αφού κατηγορείται ο Πρόεδρος ότι βλέπει την πραγματικότητα την 
οποία περιέγραψε και ο κ. Πουργουρίδης και έκαμε μια πρόταση που θεωρείται από 
κάποιους απαράδεκτη, πώς ταιριάζει αυτό το πράγμα με πολιτικές που στοχεύουν την 
επανεκλογή; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γεώργιο Γεωργίου) 

 Εννοείτε υπό τη μορφή της λύσης;  Ε, θα πω χαλάλι, κύριε Γεωργίου, όποιος 
τζιαι να ήταν ο Πρόεδρος!  Αν καταφέρει να το λύσει, όποιος τζιαι να ήταν, χαλάλι του! 
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 Και, σε ό,τι αφορά τη Γεωργία, επίσης θέλω να κάνω ένα σχόλιο, γιατί ακούεται 
συχνά από το συνάδελφο τον Πουργουρίδη αυτό το επιχείρημα.  Η Γεωργία, κακά τα 
ψέματα -να λέμε όλη την αλήθεια- έκαμε μια επίθεση μετά που την εξώθησαν και τη 
σχεδίασαν οι Αμερικανοί για άλλους λόγους, δεν υπολόγιζε την αντεπίθεση της 
Ρωσίας, έχασε τη μάχη και μετά είχε απαιτήσεις.  Εμείς από πού και ως πού 
παραλληλιζόμαστε με τη Γεωργία;  Στη δική μας περίπτωση χρησιμοποίησε 
αδικαιολόγητα μια αφορμή η Τουρκία, διότι, έστω και αν ήταν εγκληματικό το 
πραξικόπημα, με βάση τις συνθήκες δεν εδικαιούτο να κάμει αυτό που έκαμε.  Ήρθε 
εδώ και έχει απαίτηση περίπου να επιβάλει τη θέλησή της πάνω σε ολόκληρη την 
Κύπρο και ολόκληρο τον κυπριακό λαό.   

 Εμείς θέλουμε, κύριε Πρόεδρε, για μια ακόμη φορά να επαναλάβουμε τη 
διαχρονική μας θέση που είναι καταγραμμένη σε όλες τις αποφάσεις του κόμματος, 
όπως και στο πρόγραμμα του Προέδρου.  Ο εποικισμός, ναι, αποτελεί έγκλημα 
πολέμου και έτσι πρέπει να αναγνωριστεί και να αντιμετωπιστεί και στα πλαίσια της 
λύσης.  Υπάρχει βέβαια το θέμα των εποίκων που ζουν για μακρό χρονικό διάστημα 
και δε νομίζω να είναι καινούρια η θέση ότι αυτές οι περιπτώσεις θα πρέπει να 
αντιμετωπιστούν συγκεκριμένα με βάση τα ανθρωπιστικά κριτήρια ή αν θα θέλει 
κάποιος να τα πει “λεγόμενα ανθρωπιστικά κριτήρια”.  Είναι στα πλαίσια αυτής της 
λογικής που υπήρξε και η πρόταση των 50 000, που αποτελεί οροφή και δεν 
πρόκειται να προστίθενται άλλες κατηγορίες σταδιακά.  Βέβαια, θα πρέπει να πούμε 
ότι από την ίδια τη συμφωνία κορυφής του ’77, αλλά και του ’79, που υιοθετούσε τις 
συμφωνίες του ’77, ποτέ δεν αμφισβητήθηκε η ετοιμότητα της δικής μας πλευράς να 
συζητήσει τα “λεγόμενα ανθρωπιστικά θέματα”.  Από την άλλη βέβαια, σε καμία 
περίπτωση η οποιαδήποτε λύση δεν πρόκειται να δικαιώσει το έγκλημα πολέμου, 
όπως δεν μπορεί να επιτρέψουμε η λεγόμενη ανθρωπιστική πτυχή να αλλοιώσει το 
δημογραφικό χαρακτήρα της Κύπρου.  Αυτή είναι η ξεκάθαρη θέση μας και είναι και 
απάντηση για όσα ακούστηκαν από το βήμα της Βουλής, που επιτρέψετέ μου να πω 
ότι αποτελούν μια παραποίηση της θέσης του ΑΚΕΛ.   

 Έγινε λόγος από προηγούμενο ομιλητή της περασμένης βδομάδας ότι έχει η 
πλευρά μας υιοθετήσει με προτάσεις της όλες τις νομικές πράξεις του ψευδοκράτους.  
Νομίζω πρέπει να είμαστε φειδωλοί, ακόμα και στην υπερβολή.  ∆εν έχει γίνει κάτι 
τέτοιο.  Είναι γεγονός ότι υπάρχει αυτή η λεγόμενη “υπόθεση Ναμίμπια”, με την οποία 
αναγνωρίζονται ληξιαρχικές πράξεις για ό,τι αφορά ανθρωπιστικές πτυχές του 
θέματος, αλλά αυτό δε σημαίνει αναγνώριση όλων των πράξεων που έχουν γίνει.  Θα 
πω ακόμα μια φορά:  Ο αριθμός 50 000 ούτε μαγικός είναι ούτε ήρθε από τον ουρανό.  
Υπάρχει πολύ  συγκεκριμένη  φόρμουλα,  που  διατυπώθηκε στα πλαίσια εθνικών 
συμβουλίων. 30 000 από τους υφιστάμενους, 15 000 για ανθρωπιστικούς λόγους συν 
5% επί του συνόλου, 50 000.   

 Από την άλλη βέβαια…       

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Άτομα; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άτομα, ναι.  Από την άλλη βέβαια, όταν τίθεται ένα θέμα, θα πρέπει να τίθεται 
και μια άλλη θέση.  Εάν -το έχω πει πάρα πολλές φορές αυτό τον καιρό και θα το 
επαναλάβω- όλες οι άλλες πτυχές ενός σχεδίου λύσης ανταποκρίνονται στις αρχές και 
τις γραμμές και τα όρια που θέτει η πλευρά μας, θα πούμε “όχι” στη λύση για 50 000 
που θα παραμείνουν στην Κύπρο, που εγεννήθηκαν στην Κύπρο ή επαντρεύτηκαν με 
Τουρκοκύπριους και Τουρκοκύπριες;  Και δε θα σταθώ στο θέμα που χρησιμοποιείται 
και συζητείται πάρα πολύ από τα ραδιόφωνα, αν εδέχτηκαν ή δεν εδέχτηκαν 
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προηγούμενοι Πρόεδροι αυτό τον αριθμό.  Όλοι γνωρίζουμε την αλήθεια.  Και η αρχή 
έγινε από πάρα πολύ παλιά. Υπάρχει μια πραγματικότητα την οποία προσπαθούμε 
να αντιμετωπίσουμε μέσα σε ένα πλαίσιο, επαναλαμβάνω, που δε θα αλλοιώνει τη 
δημογραφική σύνθεση και δε θα οδηγεί βέβαια στο να πλημμυρίσει η Κύπρος από 
εποίκους.  Και υπάρχουν δύο περιπτώσεις να πλημμυρίσει η Κύπρος από εποίκους, 
ενόσω το Κυπριακό μένει άλυτο και, βέβαια, αν υπάρξει λύση κακή, που δε θα 
στηρίζεται σε αρχές, και τότε θα υπάρχει το δικαίωμα να κινούνται ελεύθερα σε 
ολόκληρη πια την ενωμένη ομοσπονδιακή Κύπρο.  Αλλά τέτοια λύση δεν πρόκειται να 
υπάρξει. δεν πρόκειται να δεχτούμε μια τέτοια λύση.  Εξ ου και η όχι απλώς απόρριψη, 
αλλά ουσιαστικά η μη αναγνώριση ότι καν εκατατέθηκαν οι τελευταίες προτάσεις του κ. 
Ταλάτ.   

 Γενικά μιλώντας, κύριοι συνάδελφοι, για να φτάσουμε στη λύση του Κυπριακού, 
χρειάζεται μια κοινή συνισταμένη και μια προσέγγιση που θα είναι προϊόν βέβαια και 
αντιπαράθεσης θέσεων και επιχειρημάτων, αλλά που θα στηρίζεται στην 
αντικειμενικότητα και την αλήθεια όπως την καταλάβει ο καθένας και όχι σε 
παραπληροφόρηση.   

 Επιδιώκουμε πραγματικά να φτάσουμε σε λύση;  Λύση η οποία από τη μια δεν 
μπορεί παρά να λάβει υπόψη τες πραγματικότητες που έχει δημιουργήσει το δίδυμο 
έγκλημα του ’74 -και διαφορετικά δε θα μιλούσαμε καν για ομοσπονδία, όχι για το αν 
θα είναι διζωνική ή διπεριφερειακή ή πολυπεριφερειακή- και από την άλλη βέβαια, ως 
συμβιβασμός, θα λειτουργεί στα πλαίσια αρχών που από κοινού έχουμε πάρα πολλές 
φορές συναποφασίσει.   

 ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι ένα πρόβλημα που υπάρχει για σχεδόν σαράντα 
χρόνια έχει καταστεί περίπλοκο και οι διάφορες πτυχές του ακόμα πιο περίπλοκες.  
Όπως δεν υπάρχει αμφιβολία ότι και όλοι μαζί οι Ελληνοκύπριοι να είχαμε το πρωί 
ξυπνήσει με τις ίδιες ακριβώς θέσεις και πάλι θα είχαμε δυσκολία να το προωθήσουμε, 
διότι είναι πάρα πολύ ισχυρός ο αντίπαλος και πάρα πολύ μεγάλοι υποκριτές αυτοί 
στους οποίους αναφέρθηκε ο φίλος Χρήστος Πουργουρίδης.  ∆υστυχώς η πολιτική 
τους έν’ η ίδια με της εποχής που περιέγραψε, απλώς έν’ πιο εξευγενισμένη, διότι -
έτσι ως παρένθεση- αυτό που εκάμναν στα δικά τους παιδιά τότε κάμνουν το εδώ τζιαι 
δεκαετίες στα παιδιά του λεγόμενου “Τρίτου Κόσμου”.  Και ας μην κρυβόμαστε! 

 Εμείς λέμε να διεξάγουμε συζήτηση, να υπάρχει τζιαι κρίση και επίκριση, στη 
βάση όμως πολιτικών επιχειρημάτων και όχι παραποίησης θέσεων.  Το ότι λέμε ότι 
υπάρχουν κάποιες πραγματικότητες που πρέπει να αντιμετωπιστούν δε σημαίνει σε 
καμιά περίπτωση προδιαγραφή κακής λύσης. Καταρχάς πιστεύω, ειλικρινά δηλαδή, 
ότι ένα κόμμα το οποίο υπάρχει για ογδόντα τέσσερα χρόνια τζιαι επέζησε πολλών και 
διάφορων γεγονότων δε θα έρθει να αυτοκτονήσει υιοθετώντας ευκαιριακές ή 
καιροσκοπικές τοποθετήσεις.  ∆εν πρόκειται να παρουσιαστεί μπροστά στο λαό μια 
λύση η οποία δε θα είναι λύση ή θα λειτουργήσει σε βάρος του συνόλου.   

 Είναι γι’  αυτό το λόγο που δηλώνουμε σταθερά και συγκρατημένα αισιόδοξοι.  
Θα πει κάποιος:  Μετά τες προτάσεις του Ταλάτ υπάρχει ακόμα έστω τζιαι 
συγκρατημένη αισιοδοξία;  Ε, από την άλλη όμως ποια είναι η διέξοδος;  Άλλη 
διέξοδος από το να πολεμούμε μέχρι που να μπορέσουμε να βρούμε τη λύση τη 
στηριγμένη στις αρχές… Να μην τις επαναλαμβάνω.  ∆εν έχουμε το δικαίωμα να 
γίνουμε απαισιόδοξοι ή να απελπιστούμε. 

 Σίγουρα απορρίπτουμε τις προκλητικές και απαράδεκτες θέσεις, θέσεις με 
συνομοσπονδιακά χαρακτηριστικά που προβάλλει η τουρκική και η τουρκοκυπριακή 
πλευρά, όπως, για παράδειγμα, η απαίτησή της να τύχει εγγύησης το νομικό 
καθεστώς των διακόσιων περίπου χιλιάδων Τούρκων που βρίσκονται στα κατεχόμενα 
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με άδεια παραμονής και εργασίας.  Σίγουρα παρεκκλίνουν από όσα συμφώνησαν οι 
δύο ηγέτες.  Παραβιάζουν και τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών για την Κύπρο.  
Επίσης δεν κλείνουμε τα μάτια μας στο ότι παρεκκλίνουν και οι δηλώσεις του κ. Ταλάτ 
του τύπου «το θέμα των υπηκόων της “∆ημοκρατίας” δεν πρέπει να γίνει ζήτημα 
παζαρέματος, γιατί ούτως ή άλλως η βασική αρχή», λέει, «είναι στην κατεύθυνση του 
ότι οι διοικητικές πράξεις που έγιναν πριν από τη λύση θα πρέπει να ισχύουν και μετά 
τη λύση». 

 Εάν όμως είναι με βάση αυτές τες δημόσιες δηλώσεις που θα αντιμετωπίσουμε 
το θέμα των συνομιλιών, δεν έπρεπε να διεξάγονται από δεκαετίες οι συνομιλίες.  
Αυτές τις θέσεις και αυτές τις πολιτικές πρέπει να τις αποκρούουμε καθημερινά όχι 
όμως με αρνητικότητα και σύγχυση, όχι όμως με απόσυρση από το γήπεδο.  Όταν 
αποσυρθείς, ο διαιτητής θα καταλογίσει ήττα.  Και οι διαιτητές στον κόσμο, όπως 
συμβαίνει και στο κυπριακό πρωτάθλημα, έν’  μονόπλευροι. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και είναι πολύ χειρότερο να καταφύγουμε σε δικαστικές! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μόλις ακούσετε μάππαν, εξυπνήσετε ούλλοι! 

(Γέλια) 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βέβαια, κύριε Πρόεδρε, από την άλλη δεν μπορεί να διεξάγουμε ένα διμέτωπο 
αγώνα και να ελπίζουμε σε επιτυχία.  Και τι εννοώ “διμέτωπο αγώνα”;  Από τη μια με 
την κατοχική δύναμη και από την άλλη μεταξύ μας.  Και θα είναι μέγα λάθος να 
τορπιλίσουμε από μόνοι μας αυτή την όποια προσπάθεια κάνουμε 
διαπραγματευόμενοι ή αλληλοεξοντώνοντας ο ένας τον άλλο από αέρος είτε με 
δημοσιογράφους είτε μεταξύ μας είτε ακόμα και με την τουρκοκυπριακή πλευρά. 

 Την ίδια στιγμή λέμε καθαρά ότι ο κ. Ταλάτ και ολόκληρη η τουρκοκυπριακή 
ηγεσία και η κοινότητα πρέπει να κατανοήσουν ότι η παραμονή όλων εκείνων στους 
οποίους δόθηκε η λεγόμενη “υπηκοότητα” δε δημιουργεί μόνο κινδύνους και 
ανασφάλειες στους Ελληνοκύπριους, αλλά πολύ μεγαλύτερους για τους ίδιους τους 
Τουρκοκύπριους.  Από το ’74 που άρχισε η πολιτική του μαζικού εποικισμού της 
κατεχόμενης Κύπρου από την Τουρκία η δημογραφική ισορροπία του νησιού έχει 
αλλάξει.  Μεγάλο μέρος των Τουρκοκυπρίων, όπως όλοι έχετε πει, έχει μεταναστεύσει, 
με αποτέλεσμα το ισοζύγιο να αλλάζει διαρκώς υπέρ των εποίκων σε πολιτικό, 
οικονομικό και κοινωνικό επίπεδο.  Ο πολλαπλασιασμός τους είναι που εκ των 
πραγμάτων δημιουργεί νέα δεδομένα και απαιτήσεις σε πολιτικές, οικονομικές και 
συνταγματικές πτυχές.  Είναι δυνατόν οι έποικοι με τα συνεχώς αυξανόμενα 
δικαιώματα που τους παραχωρούνται να συνεργήσουν σε λύση;  Άρα, πώς μπορεί ο 
κ. Ταλάτ να στηρίζει την υλοποίηση της πολιτικής του εποικισμού από την Τουρκία, 
ενώ την ίδια ώρα συνομιλεί για λύση στα πλαίσια των ψηφισμάτων του ΟΗΕ και 
απαιτεί απαλλαγή από τη λεγόμενη “απομόνωση των Τουρκοκυπρίων”;  Μήπως η 
απομόνωση δεν οφείλεται στη συνεχιζόμενη κατοχή από την Τουρκία, αλλά και την 
παρουσία των εποίκων;  Αυτά είναι προβληματισμοί στους οποίους είμαστε σίγουροι 
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ότι μεγάλη μερίδα των Τουρκοκυπρίων απαντά με τον ίδιο τρόπο με μας.  Κατά 
συνέπεια, η λογική ακόμα και σ’  αυτή την προεκλογική περίοδο θα ήταν η πολιτική 
αρχών και όχι πολιτική συμβιβασμού με τις απαράδεκτες θέσεις που η Άγκυρα 
υπαγορεύει. 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, πιστεύουμε ότι η διαδικασία των συνομιλιών πρέπει να 
ενισχύεται με ειλικρινείς τοποθετήσεις και καλή διάθεση τόσο από εκείνες τες δυνάμεις 
στην άλλη πλευρά που θέλουν λύση όσο και από τες δυνάμεις του εσωτερικού, ακόμα 
και εκεί που διαφωνούν.  ∆εν έχει κανένας αυταπάτες ότι είναι εύκολο να βρούμε λύση.  
Η διαιώνιση του προβλήματος, όπως και οι διαχρονικές φαινομενικές εναλλαγές 
θέσεων της άλλης πλευράς και η πολιτική που εφαρμόζει χάριν εντυπώσεων η 
Τουρκία καθιστούν ακόμα πιο περίπλοκο το πρόβλημα και αποσκοπούν στο να μας 
φέρουν σε δύσκολη θέση.  Τα τεχνάσματα της Τουρκίας όμως δεν είναι αρκετά, για να 
πείσουν για τις προθέσεις της για λύση.  Ακριβώς γι’  αυτό το λόγο όμως οι πολιτικές 
δυνάμεις που θέλουν λύση -κι εμείς αναγνωρίζουμε ότι όλοι θέλουν λύση, όλες οι 
πολιτικές δυνάμεις- θα πρέπει να δείξουν τη μέγιστη υπευθυνότητα και να σταθούμε 
αντάξιοι σ’  αυτές τις ιστορικές για την Κύπρο στιγμές. 

 Θα ήταν λάθος η παρούσα διαπραγματευτική διαδικασία να χρησιμοποιείται 
συνειδητά ή ασυνείδητα, για να απομακρύνεται η ίδια η προοπτική της λύσης.  Η τάση 
που δημιουργήθηκε με αφορμή το αποτέλεσμα του δημοψηφίσματος του 2004 και το 
76% του λαού που ορθά απέρριψε τη συγκεκριμένη λύση δεν μπορεί να αποτελούν 
για κανέναν μας άλλοθι να προτάσσει μια ασαφή και άπιαστη ιδέα λύσης.  
Απορρίπτοντας τι;  Απορρίπτοντας τη βάση πάνω στην οποία από το ’77 επιδιώκεται 
αυτή η λύση.  Και η βάση είναι η επιδίωξη διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας.  
Οποιαδήποτε άλλη εναλλακτική είναι καλοδεχούμενη, αν υπάρχει, αλλά πρέπει αυτή η 
εναλλακτική να επανενώνει το λαό, τον τόπο, την οικονομία και τους θεσμούς και 
κυρίως να οδηγεί πράγματι σε απαλλαγή από το βραχνά της κατοχής.  Πολλές 
επικρίσεις που απευθύνουμε μεταξύ μας ειλικρινά πιστεύω ότι δεν εξυπηρετούν 
κανέναν.  Είναι τόσο εξοντωτικές που μόνο την πολιτική της άλλης πλευράς είναι που 
εξυπηρετούν εξ αντικειμένου, όχι γιατί κάποιος έχει αυτή την πρόθεση. 

 ∆εν υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι μόνο μέσα από τις συνομιλίες είναι που θα 
καταφέρουμε να βρούμε λύση.  Και δεν υπάρχει και καμιά αμφιβολία ότι θα κρίνουμε 
το σύνολο της πρότασης, εάν αποδίδει πράγματι μια λειτουργική και βιώσιμη λύση.  
Θα ήταν λάθος όμως σε κάθε πτυχή των συνομιλιών να οδηγούμαστε σε μια πλήρη 
ρήξη μεταξύ μας, γιατί στο κάτω κάτω όλοι οι διαπραγματευτές διαπραγματεύονταν 
πάντα με μία βασική προϋπόθεση, ότι όλα είναι υπό την αίρεση της συνολικής 
συμφωνίας.  Εάν υπήρχαν άλλες προθέσεις και άλλες διαθέσεις, δε θα γινόταν 
κατορθωτή η τελευταία ομόφωνη απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου για ό,τι αφορά το 
βασικό πλαίσιο και τους βασικούς στόχους λύσης του Κυπριακού.  Άλλωστε, το 95% 
αυτής της απόφασης είναι κομμάτι του προεκλογικού προγράμματος του σημερινού 
Προέδρου.  Την ίδια όμως στιγμή θα επαναλάβω:  Να μην ξεχνούμε όλοι ότι μας 
δεσμεύουν, πέρα από το διεθνές δίκαιο, πέρα από τες ευρωπαϊκές αρχές, πέρα από 
τα ψηφίσματα, και οι συμφωνίες που κατά καιρούς έχουμε συνομολογήσει με την άλλη 
πλευρά. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Το θέμα των εποίκων κατά τη γνώμη μας προσφέρεται ως όπλο και για να 
διεκδικήσουμε μια δίκαιη λύση του Κυπριακού και για να εξασφαλίσουμε συμμαχία με 
τους Τουρκοκύπριους, που ούτε οι ίδιοι θέλουν να εξαφανιστούν από τη γη στην 
οποία είναι εδώ για αιώνες, αλλά είναι τζιαι ένα όπλο προς την κατεύθυνση των ξένων.   
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Κατά συνέπεια, η δική μας η θέση είναι ότι πρέπει να συνεχίσουμε με την ίδια 
δύναμη αυτή την προσπάθεια ξεκαθαρίζοντας και ομοφωνώντας στο ότι άλλο είναι η 
αναγνώριση της ανθρωπιστικής πλευράς αυτού του θέματος και άλλο είναι η αποδοχή 
μιας λύσης που θα τους μετατρέπει ουσιαστικά σε πλειοψηφία στην κοινή μας 
πατρίδα με τους Τουρκοκύπριους και αυτό δεν πρόκειται να γίνει ποτέ από κανέναν. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κατσουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να απαντήσω, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ένα λεπτό μόνο.  Ξέρω ότι βάσει του κανονισμού δε δικαιούμαι, γι’  αυτό ζητώ 
την άδειά σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε δικαιούστε, αλλά, επειδή είστε και προεδρεύων ορισμένες φορές, κατά χάριν 
σας δίνω αυτή τη δυνατότητα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει καμία διαφορά μεταξύ Κύπρου και Γεωργίας.  Όπως η χούντα με 
την αφροσύνη της έδωσε την ευκαιρία εις την Τουρκία να εισβάλει και να κατακτήσει 
τα εδάφη μας, ένας Πρόεδρος της Γεωργίας -να μεν πω με την παραφροσύνη του, 
γιατί είναι Πρόεδρος μιας χώρας με την οποία έχουμε διπλωματικές σχέσεις- με τις 
ακρότητές του έδωσε την ευκαιρία στη Ρωσία να εισβάλει και να κατακτήσει εδάφη της 
Γεωργίας και να εκδιωχθούν από εδάφη της Γεωργίας, που εκατοικούντο από 
Γεωργιανούς από αιώνες, πάρα πολλοί Γεωργιανοί.  Άρα, τα δύο προβλήματα από 
απόψεως διεθνούς δικαίου και ιστορίας είναι πανομοιότυπα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν έπρεπε να κάμετε την εξαίρεση, γιατί ήταν φανερό για τι θα εμιλούσε ο κ. 
Πουργουρίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν περιοριστεί μόνο σε σας τους δυο για μισό λεπτό, εντάξει. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ε, όμως τον τελευταίο λόγο θα τον έχω εγώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, μόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Επί προσωπικού, από ό,τι καταλαβαίνω. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι διαφορετική η θέση μας. ∆εν πρόκειται να τη λύσουμε εδώ, αλλά έχει μια 
μεγάλη διαφορά ιστορική.  Θα ήταν πανομοιότυπο το θέμα, αν την επίθεση την έκανε 
η νόμιμη κυβέρνηση του Μακαρίου.  Εκεί είναι η εκλελεγμένη κυβέρνηση της Γεωργίας 
καθ’  υπόδειξιν των Ηνωμένων Πολιτειών -λυπούμαι να πω ότι δεν το γυρίζει η 
γλώσσα του Χρήστου να το πει- που έκαμεν αυτή την επίθεση.  Έχει μεγάλη διαφορά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ο κ. Αγγελίδης θα ολοκληρώσει τη συζήτηση ως εισηγητής του θέματος. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, για να επανέλθουμε εις το θέμα που ήταν προς συζήτηση.  

 Πρέπει να ευχαριστήσω όλους τους ομιλητές για τη συμβολή τους στον 
προβληματισμό περί του τεράστιου και εξαιρετικής σημασίας αυτού προβλήματος, του 
παράνομου και μεθοδευμένου εποικισμού και της αλλοίωσης της δημογραφικής 
εικόνας της Κύπρου, επιδίωξη που αποκαλύπτεται και μέσα από τις “προτάσεις” στις 
ενδοκυπριακές συνομιλίες, διά των οποίων η Τουρκία συνδυάζει την κάθε μεθόδευσή 
της με την όλη επεκτατική πολιτική της σε βάρος της Κύπρου.  Άρα, και επ’ αυτού του 
ζητήματος δοκιμάζεται η αντοχή της διεθνούς νομιμότητας, η αντοχή των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων, η αντοχή αυτού του ευρωπαϊκού κράτους και των νομίμων Ευρωπαίων 
πολιτών του και βεβαίως συμπεριλαμβάνω σε αυτούς και τους Τουρκοκύπριους 
πολίτες, νόμιμους πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

 Η συζήτηση όμως, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν έγινε, για να διαπραγματευθούμε 
μεταξύ μας ή για να προβάλουμε τις δικές μας επιμέρους διαφωνίες, αλλά για να 
δούμε πώς θα αξιοποιήσουμε δυο εξαιρετικές εκθέσεις οι οποίες δικαίωσαν 
ουσιαστικά το δικό μας αγώνα εναντίον του παράνομου εποικισμού και διότι αυτές οι 
εκθέσεις μπορούσαν να αποτελέσουν και μπορούν να αποτελέσουν ένα όργανο 
διεκδίκησης αυτού που λέγεται “δίκαιο”. 

 Οφείλουμε βέβαια πρώτα εμείς να είμαστε γνώστες και να εφαρμόζουμε τις 
αρχές δικαίου για το υπό συζήτηση θέμα.  Θα διαφωνήσω με τις θέσεις που εξέφρασε 
ο κ. Πουργουρίδης, αλλά τις θεωρώ και αυτές θέσεις οι οποίες είναι αναγκαίες και 
μπορούν  να συντελέσουν σε ευρύτερο προβληματισμό.  Γι’ αυτό και η αρχική μου 
εισήγηση στηρίχθηκε μόνο σε αρχές διεθνούς δικαίου και αποφάσεις διεθνών 
οργανισμών και δικαστηρίων που κήρυξαν σαφώς τον εποικισμό έγκλημα πολέμου 
και έγκλημα κατά της ανθρωπότητος, τον εποικισμό τμήματος χώρας που τελεί υπό 
στρατιωτική κατοχή από άλλη χώρα που εισέβαλε. 

 ∆εν επεδίωξα να αναφερθώ σε διαφωνίες σε ό,τι σχετικό με τους παράνομους 
εκ Τουρκίας εποίκους συζητήθηκε ή αποτελεί πρόταση σε ενδοκυπριακές συνομιλίες 
και ούτε θα το πράξω τώρα.  Παράλληλα, δε θα απαντήσω και στην τετριμμένη 
αναφορά και απαξίωση, για να μην πω σαρκασμό, ότι οι δικαστικές αποφάσεις και οι 
αρχές δικαίου δεν επιφέρουν τη λύση του πολιτικού ζητήματος.  ∆εν την επιφέρουν, 
αλλά αποτελούν απαραίτητη βάση, στήριξη του αγώνα.  Θα αναφερθώ όμως -διότι 
κανένας από εμάς δεν είχε την ευκαιρία να το κάμει- στη συγκυρία της τελικής 
απόφασης από την αγγλική δικαιοσύνη, η οποία κατέδειξε -αγαθή σύμπτωση- αυτή τη 
βδομάδα, πριν να συμπληρωθεί η συζήτηση του θέματος του συγκεκριμένου σήμερα, 
ότι το ∆ΕΚ καθόρισε ως μέρος του κοινοτικού κεκτημένου πως η κατεχόμενη 
παράνομα ελληνοκυπριακή ιδιοκτησία δεν έχει “απαλλοτριωθεί”, ως επεδίωξε η 
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Τουρκία από την “ανακήρυξη” του ψευδοκράτους διά του λεγόμενου “συντάγματος” 
και συνεχίζει μέχρι σήμερα.  Είναι μια εξέλιξη που αναζωπυρώνει την ελπίδα και 
συντελεί στο να σταθούμε όρθιοι, για να διεκδικήσουμε και για να υπάρξουμε.  Βέβαια, 
είναι τραγικό και βάναυσο να αναγκάζεται κάποιος, μια ολόκληρη χώρα όπως εμείς, 
να αποδείξει δικαστικά το δικαίωμα για ανεμπόδιστη άσκηση ενός προβλεπόμενου και 
σεβαστού, αναγνωρισμένου ατομικού δικαιώματος, όπως είναι για παράδειγμα η 
επιστροφή, η ιδιοκτησία, η ελεύθερη εγκατάσταση, η διακίνηση, τα πολιτικά 
δικαιώματα και η αρχή της δημοκρατίας.   

 Είναι η μοίρα του ηθικού και δικαίου αγώνα κατά της αδικίας και της αλαζονείας 
και πρέπει να τον διεξαγάγουμε.  Όλοι ουσιαστικά αυτό έχουμε πει.  Άρα, και ως 
επίλογο, ας αφήσουμε την όποια μεταξύ μας αντιπαράθεση και ας συγκεντρώσουμε 
όλες τις δυνάμεις της κάθε ιδέας και της κάθε πολιτικής πλευράς, ώστε, με βάση τα 
νόμιμα δικαιώματα, ως άνθρωποι, λαός, εξουσία και ως ευρωπαϊκό κράτος να 
ζητήσουμε την υπεροχή του διεθνούς δικαίου στην επίλυση του παράνομου 
εποικισμού, αλλά και γενικότερα στην επίλυση του κυπριακού προβλήματος.  Ας 
τονίσουμε λοιπόν ότι πρέπει, κατά τις αρχές αυτές, πρώτα να υπάρξει λύση η οποία 
πρέπει να είναι δίκαιη, λειτουργική, με πραγματικό σεβασμό όλων των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων και του κεκτημένου και μετά να υπάρξει η εξέταση θεμάτων εφαρμογής 
του ανθρωπιστικού δικαίου. 

 Σας ευχαριστώ, συνάδελφοι, ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ευχαριστώ το συνάδελφο κ. Ανδρέα Αγγελίδη.   

Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία του 
σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 28 Ιανουαρίου 2010, στις 4.00 το 
απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:   

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.115-2009). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 2010 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.222-2009). 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.007-2010). 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2010 Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.009-2010). 

 5. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2009.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.047-2009). 
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 6. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2010 Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.003-2010). 

 7. Ο περί Καταθέσεως στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων των Κανονισμών που εκδίδονται 
με Εξουσιοδότηση Νόμου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.076-2009). 

 8. Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.077-2009). 

 9. Οι περί Εγγραφής Φυτικών Γενετικών Σπόρων της 
Πατάτας στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών της 
Πατάτας και της ∆ιάθεσής τους προς Εμπορία 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.137-2009). 

 10. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 
Φεβρουάριο του 2010. 

 11. Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.110-2009). 

 12. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

 13. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των 
Οικονομικών Πόρων των Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

 14. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 15. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Επιθεώρηση 
και Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005). 

 16. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

 17. Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδικά Μέτρα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007). 

 18. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.044.124-2007). 

 19. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

 20. Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.112-2008). 

 21. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.028-2009). 

 22. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές 
Μονάδες) (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.034-2009). 

 23. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση 
Πρώτου Λειτουργού Μονάδας Ασφάλειας Πτήσεων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.038-2009). 

 24. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.084-2009). 

 25. Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών 
Σκαφών Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

 26. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο Ευημερίας 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

 27. Οι περί Υδατοκαλλιέργειας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.091-2009). 

 28. Οι περί Εθελοντών Πενταετούς Υποχρεώσεως του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.093-2009). 

 29. Οι περί Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης των 
Αμπελιών από Ανομβρία Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.099-2009). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Εκατό χρόνια προσφοράς του συνεργατισμού 
στην κυπριακή κοινωνία, νέες συνθήκες και 
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προοπτικές». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Μουσκάλλη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.007.2008). 

 2. «Ο αναχρονιστικός θεσμός των εγγυήσεων και των 
επεμβατικών δικαιωμάτων στα πλαίσια της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι κίνδυνοι υπονόμευσης 
της βιωσιμότητας της λύσης στο Κυπριακό σε 
περίπτωση διατήρησής τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.004.2009). 

 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 4. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην 
οικονομία σε βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004.2008). 

 5. «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, Γεώργιου 
Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.006.2008). 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το 
θέμα «Τα μέτρα που λαμβάνονται από το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για την εφαρμογή των νόμων που αφορούν την 
ισότητα ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489.2006). 

 7. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
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Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. 
Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές 
τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και 
εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ.Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές (6% των αναγκών μας σε 
ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) και οι τυχόν 
επιπτώσεις από την καθυστέρηση υλοποίησης των 
δεσμεύσεών μας, καθώς και οι προοπτικές του 
στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι 
το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση 
στρατηγικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών και για 
τη δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού 
όπως αυτές απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας 
έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.105-2008). 

 11. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
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Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Σαμψών Σωτήρης 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κλεάνθους Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου του 2010 Νόμος του 2009», οι αγορεύσεις (Χρ. Πουργουρίδης, Γ. 
Λαμάρης, Μ. Σιζόπουλος, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Περδίκης, Ζ. Κουλίας, Ι. 
Νικολάου, Ν. Κατσουρίδης, Φ. Σαρίκας, Άντρος Κυπριανού), ψήφισή του σε 
νόμο και δικαιολόγηση της αποχής από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2010 Νόμος του 2009», οι σύντομες 
παρατηρήσεις του κ. Χρήστου Πουργουρίδη και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2010 Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 
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4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2002 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου 
∆ιατήρησης του 2009 Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο.  

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου 
∆ιατήρησης του 2010 Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο.  

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αποτελεσματικών Θεραπειών για 
Παραβίαση του ∆ικαιώματος σε ∆ιάγνωση Αστικών ∆ικαιωμάτων και 
Υποχρεώσεων σε Εύλογο Χρόνο Νόμος του 2009», οι αγορεύσεις και η 
συζήτηση που ακολούθησαν (Ν. Παπαδόπουλος, Ι. Νικολάου, Ρ. Ερωτοκρίτου, 
Α. Γεωργίου, Α. Αγγελίδης, Χρ. Πουργουρίδης, Ν. Κατσουρίδης, Σ. Σαμψών) 
και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς:  

α.  «Οι περί Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών - Θέσεις 
Πρώτου          Μηχανολόγου Μηχανικού, Πρώτου Ηλεκτρολόγου 
Μηχανικού, Ανώτερου Μηχανολόγου Μηχανικού και Ανώτερου 
Ηλεκτρολόγου Μηχανικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009», 

β.  «Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2009», 

γ.  «Οι περί Πολιτιστικών Υπηρεσιών - Θέσεις Βιβλιοθηκονόμου Α΄ και 
Ανώτερου Βοηθού Βιβλιοθηκονόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009», 

δ.  «Οι περί Νομικής Υπηρεσίας - Θέση ∆ημόσιου Κατήγορου Α΄ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009»,  

ε.  «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 
Λειτουργού Νοσοκομειακού Εργαστηρίου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009», 

στ.  «Οι περί Γενικού Χημείου του Κράτους - Θέση Ανώτερου Χημικού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009», 

ζ.  «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 
Τεχνικού Εργαστηρίου Προσθετικών και Ορθοτικών Βοηθημάτων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009» 

και έγκρισή τους. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς:  

α.  «Οι περί Τμήματος ∆ασών - Θέση Συντηρητή ∆ασών (Σχέδια Υπηρεσίας)     
Κανονισμοί του 2010», 

β.  «Οι περί Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών - Θέση Ανώτερου 
Ταχυδρομικού    Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», 

γ.  «Οι περί Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων - Θέσεις Πρώτου Λειτουργού 
Υδάτων, Ανώτερου Εκτελεστικού Μηχανικού, Ανώτερου Υγειονομικού 
Μηχανικού, Ανώτερου Υδρολόγου, Ανώτερου 
Ηλεκτρολόγου/Μηχανολόγου Μηχανικού, Ανώτερου Χημικού, 
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Εκτελεστικού Μηχανικού, Υδρολόγου, Ηλεκτρολόγου/Μηχανολόγου 
Μηχανικού, Υγειονομικού Μηχανικού, Χημικού, Πρώτου Τεχνικού 
Μηχανικού, Ανώτερου Τεχνικού Μηχανικού, Τεχνικού Μηχανικού 1ης 
Τάξεως, Τεχνικού Μηχανικού και Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010»,  

δ.  «Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Κρατικό Αρχείο) 
- Θέση Συντηρητή Εγγράφων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» 

 και έγκρισή τους. 

10. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

11. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η μη εφαρμογή πρόνοιας νόμου για τη δημιουργία παραλιών για σκύλους - Η 
εξαίρεση της Κύπρου από την υποχρέωση τήρησης των οριακών τιμών 
αιωρούμενων σωματιδίων - Νομική προστασία γεωλογικών σχηματισμών - 
Πρόβλημα στάθμευσης στην περιοχή των νέων Επαρχιακών Κτηματολογικών 
Γραφείων Λευκωσίας - Εντοπισμός στεγών αμιάντου σε υποστατικά 
στρατοπέδου στους Αγίους Τριμιθιάς - Προβλήματα από τη λειτουργία 
υποσταθμού της ΑΗΚ στον Άγιο Γεώργιο Λάρνακας - Ρύπανση και οχληρία 
από ελαιοτριβείο στο χωριό Αναλιόντας - Μέτρα για ύδρευση κτηνοτροφικής 
μονάδας στην Κοκκινοτριμιθιά με κατάλληλο νερό - Αίτημα της κοινότητας 
Κονιών για τοποθέτηση ηχοπετασμάτων - Αίτημα κοινότητας Κονιών για 
κήρυξη του ρυθμιστικού σχεδίου για το δρόμο Κονιών-βιομηχανικής περιοχής 
σε πολεοδομικό σχέδιο - Κεντρικό ταχυδρομείο Λάρνακας - Αξιοποίηση του 
χώρου των παλιών αποθηκών της ΑΗΚ στη Λάρνακα - Ανέγερση γραφείων της 
ΑΗΚ στη Λάρνακα - Εξασφάλιση γης για την Περιφερειακή Τεχνική και 
Γεωργική Σχολή Αμμοχώστου - Κίνητρα για προσέλκυση μαθητών στην 
Περιφερειακή Τεχνική και Γεωργική Σχολή Αμμοχώστου - Παροχή νερού από 
τα συμβούλια υδατοπρομήθειας και κατά κεφαλήν κατανάλωση - Εργασίες 
ανάπλασης της πλατείας Ηρώων στην κοινότητα Ξυλοφάγου - Μελέτη για 
δημιουργία λυκείου στην περιοχή Κοκκινοχωριών Λάρνακας - Καθυστέρηση 
στην παραχώρηση οικοπέδων σε πρόσφυγες στην Ξυλοφάγου - Επέκταση 
Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας - Αίτημα για διατήρηση της ίδιας τιμής στο 
αρδεύσιμο νερό στην Αγία Μαρίνα Ξυλιάτου - Αίτημα για βελτίωση του δρόμου 
Κάτω Μονής-Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου - Αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρίνας 
Ξυλιάτου για κατασκευή ποδηλατοδρόμου - Η πρόθεση της Τουρκίας να 
δημιουργήσει Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη (ΑΟΖ) στη Μεσόγειο - 
Ενδεχόμενο συμμετοχής της Τουρκίας στις επιχειρήσεις FRONTEX - Η έδρα 
του Ευρωπαϊκού Ομίλου Εδαφικής Συνεργασίας - Μέτρα για την αντιμετώπιση 
της φτώχιας και του κοινωνικού αποκλεισμού - Ανάληψη εξόδων από το 
αρμόδιο  υπουργείο για συμμετοχή της Κύπρου στο ευρωπαϊκό δίκτυο CRPM - 
Κανονισμοί για διαχείριση αποβλήτων ελαστικών - Σήμανση και επίστρωση του 
δρόμου Αυδήμου-Αγίου Θωμά-Πλατανίστειας - Αίτημα κοινοτικού συμβουλίου 
Αγίου Θωμά Λεμεσού για παραχώρηση κατοικίας για τη δημιουργία μουσείου 
λαϊκής τέχνης - Αλλαγή καθεστώτος στο κρατικό ταχυδρομείο - Οι 
επηρεαζόμενοι από την παύση λειτουργίας τμημάτων στη βάση ∆εκέλειας 
εργαζόμενοι - Μεταφορά μεταχειρισμένων ελαστικών από Κοτσιάτη και 
Μαραθούντα. 

12. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Γεωργικά δάνεια προσφύγων Τίμης - ∆ιαμαρτυρίες από την κοινότητα 
Κακοπετριάς για παράνομη λειτουργία ιχθυοτροφείου - Αίτημα της κοινότητας 
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Γερίου για ασφαλτόστρωση δρόμου στην περιοχή του υψώματος “Άρωνας” - 
Βελτίωση της εξυπηρέτησης των ΚΕΠ προς τα άτομα με αναπηρίες - Κυπριακά 
προϊόντα κατοχυρωμένα ως “προϊόντα ονομασίας προέλευσης” - Μελέτη για 
δημιουργία περιβαλλοντικού κέντρου στην Παναγιά της Πάφου - Απαλλαγή 
τρίτεκνων οικογενειών από το φόρο μεταβίβασης για απόκτηση πρώτης 
κατοικίας - Μέτρα προστασίας ανήλικων λαθρομεταναστών - Εφαρμογή του 
ελέγχου ναρκοτέστ σε περιπτώσεις πέραν της οδήγησης - Αντιδράσεις για την 
πρόθεση αδειοδότησης βουστασίου στην κτηνοτροφική περιοχή 
Κοκκινοτριμιθιάς - Οικονομική βοήθεια σε γεωργοκτηνοτρόφους μετά από 
σχετική απόφαση της ΕΕ - Προώθηση οικολογικών απορρυπαντικών - Η 
λαθροθηρία αγρινών - Η ανέγερση του αμφιθεάτρου στο χώρο του Μνημείου 
Ηρώων ΕΟΚΑ 1955-1959 στην κοινότητα Αυγόρου - ∆ιαπλάτυνση του δρόμου 
Λιοπετρίου-ποταμού Λιοπετρίου και κατασκευή ποδηλατοδρόμου - Εφαρμογή 
του προγράμματος κοινοτικής εργασίας - Ανάγκη καθιέρωσης του θεσμού των 
δημοτικών δημοψηφισμάτων για έργα που επηρεάζουν την πολεοδομία και την 
ποιότητα ζωής - Οργανωμένες εκδρομές από μαθητικά συμβούλια λυκείων - 
∆ημιουργία φράγματος στην περιοχή Τρούλλων-Κελλιών - Απαλλαγή 
στράτευσης αθλητών από την Εθνική Φρουρά - ∆ιαχειριστικό σχέδιο της 
Αλυκής Λάρνακας - Ανάπτυξη του Ενεργειακού Κέντρου στο Βασιλικό - 
∆ημιουργία κέντρου διαμετακομιστικού εμπορίου πετρελαιοειδών στο Βασιλικό 
- Η λειτουργία του Ενεργειακού Κέντρου στο Βασιλικό - Αίτημα της κοινότητας 
Ξυλοτύμπου για κατασκευή ανοιχτού αμφιθεάτρου - Ανέλκυση αμιάντου από τη 
θάλασσα της Λεμεσού από ξένη εταιρεία. 

13. Αγορεύσεις και συζήτηση (Χρ. Πουργουρίδης, Ν. Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης) 
για το θέμα «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η ανάγκη αξιοποίησης 
των Εκθέσεων Cuco και Laakso και η περαιτέρω συμβολή της κυπριακής 
Βουλής στην προώθηση της επίλυσης του προβλήματος» και λήξη του θέματος. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 28ης Ιανουαρίου 2010  

Ώρα έναρξης: 4.10  μ.μ.  

Αρ. 17 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.   

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδεια του προεδρείου θα ήθελα, αν μου δοθεί η άδεια, 
να κάμω μια σύντομη παρέμβαση σε σχέση με την... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆εν ακούμε καθόλου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Με την άδεια του προεδρείου και την κατανόηση των συναδέλφων, αν μου 
επιτραπεί από την έδρα, θα κάμω μια σύντομη τοποθέτηση εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής μας ομάδας σε σχέση με την εκλογή του συναδέλφου κ. 
Πουργουρίδη ως προέδρου της Επιτροπής Νομικών και Ανθρώπινων ∆ικαιωμάτων 
της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Ναι, κύριε Συλλούρη.  Όχι, δεν τελείωσε.  Έχετε... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Τελειώσατε, έτσι; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Α, συγγνώμη! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Με μεγάλη χαρά θα θέλαμε να σταθούμε σε ένα σημαντικό γεγονός που τιμά 
κατά την άποψή μας τόσο το κυπριακό κοινοβούλιο και τον τόπο μας όσο και την 
παράταξη του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Όπως όλοι γνωρίζετε, ο κοινοβουλευτικός 
εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και μέλος του κυπριακού κοινοβουλίου κ. 
Χρήστος Πουργουρίδης έχει εκλεγεί ομόφωνα και άνευ ανθυποψηφίου πρόεδρος της 
Επιτροπής Νομικών και Ανθρώπινων ∆ικαιωμάτων της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης 
του Συμβουλίου της Ευρώπης.  Είναι η πρώτη φορά από την ένταξη της Κύπρου στον 
οργανισμό που μέλος της κυπριακής αντιπροσωπίας καταλαμβάνει το συγκεκριμένο 
αξίωμα.  Αυτό καθιστά την εκλογή του μεγάλη τιμή για την Κύπρο, τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων και το ∆ημοκρατικό Συναγερμό.   

 Με την εκλογή του αποδεικνύεται ότι έχει καταφέρει να κερδίσει την 
εμπιστοσύνη των Ευρωπαίων συναδέλφων του και να κτίσει συμμαχίες στον 
ευρωπαϊκό χώρο.  Η θέση αυτή, από την οποία θα υπηρετήσει, θα επιτρέψει, 
πιστεύουμε, στον κ. Πουργουρίδη να εργαστεί για την υπόθεση της δικαιοσύνης και 
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων αλλά και για την ιδιαίτερη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Κύριε Νεοφύτου, με συγχωρείτε μισό λεπτό.  Θέλω να παρακαλέσω τους 
τεχνικούς, διότι υπάρχουν διακοπές σε ό,τι αφορά τη μικροφωνική, να τη φτιάξουμε.  
Τι επάθαμε σήμερα; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆ε νομίζω, δε νομίζω να χρειάζεται, κύριε Πρόεδρε, από την αρχή.  Θα 
καταθέσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Όχι, ακούσαμε.  Συνεχίστε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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 Παρακαλώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Η θέση αυτή, από την οποία θα υπηρετήσει, θα επιτρέψει, λέω, κύριε Πρόεδρε, 
στον κ. Πουργουρίδη να εργαστεί για την υπόθεση της δικαιοσύνης και των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων αλλά και για την ιδιαίτερή μας πατρίδα, την Κύπρο.   

 Εκ μέρους όλων των βουλευτών του ∆ημοκρατικού Συναγερμού θα ’θελα να 
του ευχηθώ καλή επιτυχία στο δύσκολο έργο που έχει ενώπιόν του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Παρ’ όλες τις γνωστές και μεγάλες πολιτικές διαφορές που έχουμε με τον κ. 
Πουργουρίδη, εμείς θα χαιρετίσουμε αυτό το διορισμό, που σίγουρα είναι χρήσιμος για 
την Κύπρο -προσπαθώ να συγχρονιστώ με τα μικρόφωνα, την ώρα που σταματούν 
να σταματώ κι εγώ, αλλά έν’ δύσκολο! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ταυτόχρονα, πιστεύουμε ότι, ναι, η θέση αυτή μπορεί να τον βοηθήσει και να 
βοηθήσει και την κυπριακή Βουλή και την Κύπρο, για να προβληθούν πολλές σωστές 
θέσεις.  Θα έκανα όμως έκκληση στον κ. Πουργουρίδη τα λάθη του παρελθόντος εις 
το Συμβούλιο της Ευρώπης, που τα έκανε χρησιμοποιώντας αυτή τη θέση, να μην τα 
επαναλάβει.  Ιδιαίτερα το θέμα των ανθρωπίνων δικαιωμάτων να έχει έγνοια ότι 
αφορά πρωτίστως την Κύπρο και ύστερα τα υπόλοιπα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Είναι γεγονός, κύριε Πρόεδρε, ότι  υπάρχουν πολλές και μεγάλες διαφωνίες με 
τον κ. Πουργουρίδη σε ό,τι αφορά συγκεκριμένες πολιτικές του θέσεις, ιδιαίτερα πάνω 
στο μεγάλο εθνικό μας θέμα.  Αυτό δε μας εμποδίζει καθόλου από το να εκτιμήσουμε 
ως πολύ θετική αυτή την εκλογή του συναδέλφου στην προεδρία της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών και Ανθρώπινων ∆ικαιωμάτων της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης και να του ευχηθούμε 
κάθε επιτυχία προς όφελος των συμφερόντων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 



 4

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είχα την τιμή να υπηρετήσω στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου 
της Ευρώπης ως εκπρόσωπος του δικού μας του κοινοβουλίου και ξέρω πόσο 
σημαντική είναι η επιτροπή Νομικών.  Είναι μια από τις σημαντικότερες, θα έλεγα, 
επιτροπές της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης και σίγουρα ο διορισμός αυτός ή η 
εκλογή, καλύτερα, του κ. Πουργουρίδη σε αυτό το σημαντικό πόστο είναι τιμητική και 
για τον ίδιο και για το κόμμα του αλλά και για την Κύπρο γενικότερα.  Η δική μας η 
ευχή είναι να ανταποκριθεί με επάρκεια στα πολύ σημαντικά καθήκοντα τα οποία 
αναλαμβάνει.  Και σίγουρα από εκεί μπορεί να βοηθήσει με αντικειμενικότητα και την 
Κύπρο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε χωρεί αμφιβολία ότι έχουμε καθήκον να ευχηθούμε κάθε επιτυχία εις το 
συνάδελφό μας για την ανάδειξή του στη συγκεκριμένη θέση.  Από την άλλη πλευρά, 
θα πρέπει να παρατηρήσω με τη σειρά μου ότι, παρ’ όλο που μας χωρίζουν 
διαφορετικές απόψεις με τις θέσεις που εκφράζει κατά περιόδους σε σχέση και με το 
Κυπριακό, θα ήθελα να θέσω υπόψιν του προεδρείου ότι φαίνεται ότι το κακό 
παρελθόν επαναλήφθηκε και πρόσφατα, πολύ πρόσφατα.  Και έχω τη γνώμη ότι θα 
αξίζει τον κόπο να εξεταστεί, εν πάση περιπτώσει. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Καθηκόντως, κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους του Κινήματος των Οικολόγων θα 
ήθελα κι εγώ με τη σειρά μου να ευχηθώ στον κ. Πουργουρίδη καλή θητεία στη θέση 
του προέδρου της επιτροπής Νομικών του Συμβουλίου της Ευρώπης.  Βέβαια, αυτή η 
εκλογή, που μας γέμισε βέβαια όλους με τιμή και περηφάνια, συνοδεύτηκε από ένα 
δυσάρεστο για την κυπριακή υπόθεση γεγονός, την αντίστοιχη εκλογή στη θέση του 
Προέδρου του Συμβουλίου της Ευρώπης ενός Τούρκου βουλευτή.   

 Αξίζει να προβληματιστούμε για το ρόλο αυτών των διεθνών και ευρωπαϊκών 
χώρων και βεβαίως να ευχηθούμε και στον κ. Πουργουρίδη, αλλά και σε άλλους 
αξιόλογους κοινοβουλευτικούς ή πρώην κοινοβουλευτικούς, όπως ο κ. Κασουλίδης, 
να έχουν αρκετή όρεξη και κουράγιο να αντιμετωπίσουν το δύσκολο πολιτικό 
περιβάλλον στο οποίο έχουν αναλάβει αυτές τις αξιόλογες θέσεις.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ο κ. Στυλιανίδης κάτι θέλει να πει. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Ίσως δε θα έπρεπε, δε θα χρειαζόταν μάλλον, εν τη απουσία του κ. 
Πουργουρίδη να υπερασπιστεί κανείς τη μεγάλη του συμβολή στον τομέα των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων στο Συμβούλιο της Ευρώπης.  Θα ήθελα να πιστεύω ότι ως 
σύνολο του κοινοβουλίου θα είμαστε πιο γενναιόδωροι απέναντι σε αυτό τον 
άνθρωπο που μας έχει τιμήσει στα πλαίσια του Συμβουλίου της Ευρώπης.  Θέλω να 
πιστεύω ότι οι παρατηρήσεις συναδέλφων ελαύνονται όντως από μια πολιτική 
διαφοροποίηση από τον κ. Πουργουρίδη, αλλά, επειδή όλοι ζούμε τα ευρωπαϊκά 
όργανα και ξέρουμε πόσο δύσκολο είναι να κατακτήσει μια τέτοια θέση σε ένα τέτοιο 
όργανο μια μικρή χώρα όπως είναι η Κύπρος, πιστεύω ότι μπορούσαμε αυτή τη 
στιγμή να είμαστε όλοι πολύ πιο γενναιόδωροι.  Ελπίζω όμως ότι η παρουσία του κ. 
Πουργουρίδη εκεί που τον έταξαν και η  διάθεσή του να παλεύει για τα ανθρώπινα 
δικαιώματα αλλά και η ίδια η εκτίμηση των συναδέλφων του θα αποδείξει πόσο 
μπορεί να βοηθήσει την Κύπρο, ανεξαρτήτως πολιτικών τοποθετήσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.  Λοιπόν, και από το προεδρείο θέλουμε να συγχαρούμε τον κ. 
Πουργουρίδη για την εκλογή του στην προεδρία της Επιτροπής Νομικών και 
Ανθρώπινων ∆ικαιωμάτων, να του ευχηθούμε κάθε επιτυχία, να του ευχηθούμε όλες 
του οι ενέργειες να συμβάλλουν προς την κατεύθυνση της εξυπηρέτησης των ζωτικών 
συμφερόντων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και ταυτόχρονα να υπηρετήσει με 
αποφασιστικότητα τις αρχές και τις αξίες που χαρακτηρίζουν και διέπουν το 
Συμβούλιο της Ευρώπης.  Είναι μια τιμητική εκλογή, που έχει αντανάκλαση και στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία και στο κυπριακό κοινοβούλιο και στο κόμμα από το οποίο 
προέρχεται, αλλά και στο σύνολο των βουλευτών.  Ευχόμαστε αυτή του η θητεία να 
είναι καρποφόρα, να είναι θετική, να είναι δημιουργική για τον τόπο. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2009».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Γεώργιος Τάσου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Νεόφυτος Κωνσταντίνου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 8 ∆εκεμβρίου 2009 και 
στις 19 Ιανουαρίου 2010.  Στο στάδιο της μελέτης τους κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του 
Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού), του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων), 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου (ΘΟΚ), της Ένωσης Ηθοποιών Κύπρου και των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων ΣΥΘΟΚ-ΟΗΟ-ΣΕΚ και ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ. 



 6

 Σκοπός των εν λόγω κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 19 
του περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των 
υφιστάμενων κανονισμών για τη διάρθρωση και τους όρους υπηρεσίας των 
υπαλλήλων του ΘΟΚ, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα σε μόνιμους υπαλλήλους του 
οργανισμού να αφυπηρετούν κλιμακωτά μέχρι το 63ο έτος της ηλικίας τους. 

 Ειδικότερα, οι κανονισμοί αφορούν προσωπικό που κατέχει μόνιμες οργανικές 
θέσεις στο ΘΟΚ και απολαμβάνει συνταξιοδοτικών ωφελημάτων όπως αυτά των 
κρατικών υπαλλήλων.  Για το προσωπικό αυτό το όριο αφυπηρέτησης είναι σήμερα το 
60ό έτος της ηλικίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, επισημαίνονται μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2005, 
ενέκρινε την πρόταση του Υπουργείου Οικονομικών για επέκταση του ορίου 
ηλικίας αφυπηρέτησης των δημόσιων υπαλλήλων και εξουσιοδότησε τον 
Υπουργό Οικονομικών να την επιδώσει στις συνδικαλιστικές οργανώσεις 
ΠΑΣΥ∆Υ, ΠΕΟ και ΣΕΚ, καθώς και στους υπουργούς στην εποπτεία των 
οποίων υπάγονται οι ημικρατικοί οργανισμοί, ώστε να μεριμνήσουν, αναλόγως 
των εξελίξεων, μέσα από θεσμοθετημένες διαδικασίες για τη ρύθμιση της 
επέκτασης του ορίου ηλικίας αφυπηρέτησης των υπαλλήλων των οργανισμών 
αυτών, με ισχύ από την 1η Ιουλίου 2005. 

2. Με βάση την πιο πάνω απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ο ΘΟΚ 
υπέβαλε το θέμα στις δύο συντεχνίες του, ΣΗ∆ΗΚΕΚ και ΣΥΘΟΚ, οι οποίες 
έδωσαν τη γραπτή συναίνεσή τους.  Στη συνέχεια ο ΘΟΚ υπέβαλε τους 
τροποποιητικούς κανονισμούς που αφορούν το Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του ΘΟΚ και σε Εξαρτώμενούς τους, το οποίο 
είναι όμοιο με το σχέδιο συντάξεων της κυβέρνησης, στα αρμόδια σώματα της 
κυβέρνησης, έτσι ώστε το όριο αφυπηρέτησης των υπαλλήλων του οργανισμού 
που κατέχουν μόνιμες οργανικές θέσεις να επεκταθεί στο 63ο έτος της ηλικίας 
τους.  Επισημαίνεται ότι οι πιο πάνω κανονισμοί εγκρίθηκαν ήδη από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων το 2007 (Κ∆Π 617/2007).  

3. Ως εκ τούτου, για να μπορέσει να τεθεί σε εφαρμογή η πρόνοια για επέκταση 
του ορίου ηλικίας αφυπηρέτησης στο 63ο έτος για όλους τους υπαλλήλους του 
ΘΟΚ, θα πρέπει να τροποποιηθούν και οι υφιστάμενοι κανονισμοί του ΘΟΚ για 
τη διάρθρωση και τους όρους υπηρεσίας των υπαλλήλων του οργανισμού, γι’ 
αυτό και κατατέθηκαν στη Βουλή οι προτεινόμενοι υπό αναφορά κανονισμοί. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη, εκτός από τη συνδικαλιστική οργάνωση ΣΗ∆ΗΚΕΚ-
ΠΕΟ, η οποία για λόγους αρχής διαφώνησε με την προτεινόμενη τροποποίηση, 
συμφώνησαν με την προώθηση της έγκρισης των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, κατά πλειοψηφία υιοθετεί το σκοπό και τις επιδιώξεις των εν λόγω κανονισμών, γι’ 
αυτό και εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, 
ώστε να τιτλοφορούνται ως «Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (∆ιάρθρωσις και 
Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2010». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, λαμβανομένης υπόψη της δεδηλωμένης θέσης τους επί του 



 7

θέματος της επέκτασης του ορίου ηλικίας αφυπηρέτησης, διαφώνησαν με τους 
προτεινόμενους κανονισμούς.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε, υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις κατά και 
μία αποχή. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 2010 Νόμος του 2009».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κυπριακής 

Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 2010 Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 25 
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Ιανουαρίου 2010. Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου και εκπρόσωποι του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας. 

 Ο προϋπολογισμός του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας 
για το 2010 προβλέπει δαπάνες ύψους €3.505.015 και έσοδα ύψους €563.100, τα 
οποία πηγάζουν κυρίως από αναλύσεις που πραγματοποιούνται στο Εργαστήριο 
Γάλακτος του οργανισμού (€553.000).  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, το μεγαλύτερο μέρος 
του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, ποσοστό το οποίο ανέρχεται στο 70% των 
συνολικών δαπανών, αφορά δαπάνες προσωπικού ύψους €2.477.264, ενώ το 
υπόλοιπο 30% αφορά λειτουργικές και κεφαλαιουχικές δαπάνες των κεντρικών 
γραφείων και του Εργαστηρίου Γάλακτος, οι οποίες αναλύονται ως εξής:  

 Λειτουργικές δαπάνες   

 Κεντρικά γραφεία (€427.551).  Αφορούν κυρίως έξοδα επιδιόρθωσης/ 
 συντήρησης γραφείων και εξοπλισμού, επιμορφωτικά προγράμματα και 
 σεμινάρια, καθώς επίσης καύσιμα, ηλεκτρισμό, τηλεφωνικά και 
 ταχυδρομικά τέλη. 

 Εργαστήριο Γάλακτος (€265.200).  Αφορούν κυρίως έξοδα 
 επιδιόρθωσης/συντήρησης του εργαστηρίου, χημικά και άλλα υλικά 
 απαραίτητα στις διαδικασίες ελέγχου του γάλακτος, απομάκρυνση 
 τοξικών λυμάτων, επιμορφωτικά προγράμματα και ηλεκτρισμό.  

 Κεφαλαιουχικές δαπάνες  

 Κεντρικά γραφεία (€33.000), με σημαντικότερη τη δαπάνη ύψους 
€20.000 για  την αγορά μηχανογραφημένων προγραμμάτων που 
αφορούν την εφαρμογή των ποσοστώσεων αγελαδινού γάλακτος. 

 Εργαστήριο Γάλακτος (€265.200), με σημαντικότερη τη δαπάνη ύψους 
€250.000 για την αγορά νέου οργάνου μέτρησης της χημικής σύστασης 
του γάλακτος προς αντικατάσταση του υφιστάμενου οργάνου το οποίο 
παρουσιάζει προβλήματα. 

 Ενημερώνοντας την επιτροπή, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του 
Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας δήλωσε ότι ο υπό συζήτηση 
προϋπολογισμός πρέπει να μειωθεί κατά €211.180, λόγω της διενέργειας αντίστοιχης 
δαπάνης κατά το μήνα ∆εκέμβριο του 2009 για την αγορά του συστήματος μέτρησης 
της χημικής σύστασης του γάλακτος. Συναφώς, η πρόβλεψη για τις κεφαλαιουχικές 
δαπάνες στον προϋπολογισμό του 2010 για το Εργαστήριο Γάλακτος πρέπει να 
περιοριστεί από τις €250.000 στις €38.820 και κατ’ επέκταση οι συνολικές δαπάνες 
από τα €3.505.015 στα €3.293.835. Συναφώς, οι αρμόδιοι του Οργανισμού 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας κατέθεσαν στην επιτροπή νέο κείμενο του 
υπό συζήτηση προϋπολογισμού, στο οποίο οι προβλεπόμενες δαπάνες για το έτος 
2010 μειώνονται κατά €211.180.  

 Επισημαίνεται ότι στο αρχικό κείμενο του υπό αναφορά προϋπολογισμού όπως 
είχε κατατεθεί στην επιτροπή υπάρχει σημείωση η οποία αναφέρει ότι η δαπάνη των 
€250.000 για κεφαλαιουχικές δαπάνες του Εργαστηρίου Γάλακτος θα διενεργηθεί 
μόνο σε περίπτωση που δεν υλοποιηθεί ανάλογη εγκριμένη δαπάνη για το 2009. 
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 Ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε ότι στον υπό αναφορά προϋπολογισμό δε 
γίνεται καμία πρόβλεψη για τη δημιουργία νέων θέσεων ούτε για την αναβάθμιση 
υφιστάμενων θέσεων. 

 Οι αρμόδιοι του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας 
ενημέρωσαν περαιτέρω την επιτροπή για τη λειτουργία του οργανισμού αναφέροντας 
τα ακόλουθα:  

1. Ο οργανισμός είναι υπεύθυνος για την ολοκληρωμένη εφαρμογή του μέτρου 
των ποσοστώσεων αγελαδινού γάλακτος στην Κύπρο, όπως προβλέπεται από 
την Κοινή Αγροτική Πολιτική και τους κανονισμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Το Εργαστήριο Γάλακτος του οργανισμού, το οποίο είναι άρτια εξοπλισμένο και 
σχεδόν πλήρως διαπιστευμένο, διενεργεί ελέγχους στο νωπό γάλα για την 
ποιότητα, τη σύσταση και την υγιεινή του, καθώς και στα γαλακτοκομικά 
προϊόντα για την προστασία των καταναλωτών από υπολείμματα αντιβιοτικών 
ουσιών ή μικροβιακών φορτίων. 

3. Ο οργανισμός έχει αναλάβει τα τελευταία τρία χρόνια το πρόγραμμα 
επιδότησης γάλακτος στα σχολεία, το οποίο χρηματοδοτείται από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, ενισχύοντας με τον τρόπο αυτό την κατανάλωση γάλακτος. 

4. Το οργανόγραμμα του οργανισμού, το οποίο έχει ήδη καταρτιστεί, και τα νέα 
σχέδια υπηρεσίας του οργανισμού, για τα οποία έχει επέλθει συμφωνία με το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, αποσκοπούν στον 
επακριβή καθορισμό των καθηκόντων των υπαλλήλων και την καλύτερη 
λειτουργία του οργανισμού. 

 Οι ίδιοι αρμόδιοι εξέφρασαν ενώπιον της επιτροπής την ανησυχία τους για το 
μέλλον του οργανισμού, αφού κατά το 2015 αναμένεται η πλήρης κατάργηση των 
ποσοστώσεων από την Ευρωπαϊκή Ένωση, γεγονός το οποίο θα επηρεάσει τις 
δραστηριότητες του οργανισμού. Συναφώς, ανέφεραν ότι εντός του 2013 θα ληφθούν 
οι τελικές αποφάσεις σε ευρωπαϊκό επίπεδο για το όλο ζήτημα.   

 Κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά προϋπολογισμού, η επιτροπή ζήτησε από 
τους εκπροσώπους του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας να 
καταθέσουν αναλυτική κατάσταση στην οποία να παρουσιάζεται το κόστος 
λειτουργίας του οργανισμού σε σχέση με τα έσοδά του για τα τελευταία πέντε χρόνια, 
στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν με σχετικό υπόμνημα του Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2010, στην επιτροπή.     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κ.Σ. Ε∆ΕΚ, τάσσεται 
υπέρ της ψήφισης του πιο πάνω νομοσχεδίου σε νόμο, όπως έχει διαμορφωθεί όσον 
αφορά τη ζητούμενη μείωση των προνοούμενων δαπανών σύμφωνα με τα πιο πάνω.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
πιο πάνω νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  
 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Νεοφύτου. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα καταψηφίσει το παρόν νομοσχέδιο, γιατί 
θεωρούμε πως αυτός ο οργανισμός έχει ολοκληρώσει τον ιστορικό του κύκλο.  
Επιπρόσθετα, σε περιόδους που βιώνουμε τις επιπτώσεις εξαιτίας της παγκόσμιας 
οικονομικής κρίσης και της κάθετης μείωσης των εσόδων του κράτους είναι σπατάλη 
από τα υστερήματα του Κύπριου φορολογούμενου να πληρώνουμε κάθε χρόνο 
τρεισήμισι και πλέον εκατομμύρια ευρώ, για να λειτουργεί ένας οργανισμός που τα 
μοναδικά του έσοδα μόλις και ξεπερνούν το μισό εκατομμύριο.  Με τρία εκατομμύρια 
ευρώ το χρόνο μπορούμε να στηρίξουμε εκατοντάδες οικογένειες που έχουν απολέσει 
τις εργασίες τους.  Και θα μπορούσαμε σίγουρα, αν τα είχαμε, που δεν τα έχουμε αυτά 
τα λεφτά και τα χρεωνόμαστε, αν τα είχαμε λέω, θα μπορούσαμε να τα αξιοποιήσουμε 
κατά ένα καλύτερο τρόπο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ο κ. Παπαδόπουλος.   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Τούτο είναι ένα θέμα το οποίο συζητείται κάθε χρόνο για το συγκεκριμένο 
προϋπολογισμό.  Είναι γνωστό πως, με βάση την τροπολογία που έρχεται σε σχέση 
με το νομικό πλαίσιο που διέπει τον Οργανισμό Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας, ενδεχομένως θα ολοκληρωθεί ο κύκλος του συγκεκριμένου οργανισμού, 
θα πρέπει να μετεξελιχθεί σε κάτι άλλο, γιατί ακριβώς με βάση τις ευρωπαϊκές Οδηγίες 
δε θα εκτελεί ακριβώς τα ίδια καθήκοντα, δε θα έχει ως στόχο και σκοπό αυτό που 
είχε προηγουμένως.  Να διατηρεί δηλαδή τις ισορροπίες όσον αφορά την κατανομή 
των ποσοτήτων αναμεταξύ των παραγωγών.   

 Αυτό που μας ανησυχεί, τουλάχιστο στα πλαίσια της συζήτησης των 
προϋπολογισμών, δεν είναι τόσο ο ρόλος του οργανισμού, που ελπίζουμε το 
οργανόγραμμα και η μετεξέλιξη να γίνουν σύντομα και σύντομα να ληφθούν και οι 
απαραίτητες αποφάσεις, έτσι ώστε να μετεξελιχθεί αυτός ο οργανισμός.  Είναι δύο 
πράγματα:  Από τη μία αναγνωρίζουμε ότι η Κύπρος έχει, ναι, καλή ποιότητα σε ό,τι 
αφορά το γάλα.  Όμως έχουμε και το πιο ακριβό γάλα της Ευρώπης και αυτό μας 
ανησυχεί.  Και είχαμε στα πλαίσια της συζήτησης του προϋπολογισμού από το ίδιο το 
συμβούλιο του οργανισμού την παραδοχή πως αυτή τη στιγμή λειτουργεί ένα 
μονοπώλιο ή ολιγοπώλιο σε ό,τι αφορά την παραγωγή γάλακτος, που επηρεάζει τις 
τιμές.  Ελπίζουμε τάχιστα η Επιτροπή Ανταγωνισμού αυτό το θέμα να το εξετάσει, να 
ολοκληρωθούν οι σχετικές έρευνες και έτσι να μην έχουμε μόνο καλό και ποιοτικό 
γάλα στην Κύπρο, αλλά και φθηνό. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Ο κύκλος ζωής, κύριε Πρόεδρε, του συγκεκριμένου οργανισμού -και 
ενδεχομένως και άλλων ακόμα- φαίνεται να έχει ολοκληρωθεί, αφού ο αρχικός 
σκοπός έχει εκπληρωθεί με την ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Θεωρώ ότι, 
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μεσούσης της κρίσης και των οικονομικών προβλημάτων τα οποία αντιμετωπίζει ο 
τόπος και μάλιστα με απειλές προς το κρατικό προσωπικό ή τους δημόσιους 
υπαλλήλους για μείωση ακόμη και των ιδίων των κεκτημένων τους, είναι πραγματικά 
πολύ άδικο να συντηρούνται καταστάσεις οι οποίες δεν τείνουν στην ύπαρξη ή δεν 
υπάρχει ή δε διατηρείται ο αρχικός σκοπός ύπαρξης του συγκεκριμένου οργανισμού. 

 Παράλληλα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν και νέες 
ανάγκες.  Είμαστε ένα κράτος το οποίο εξελίσσεται.  Παραδείγματος χάριν η Αρχή 
Ελέγχου των Τροφίμων...  Όλοι κοπτόμεθα ότι θα πρέπει να συστήσουμε νέους 
οργανισμούς, όταν τους παλαιούς που έχουμε με ολοκληρωμένο τον κύκλο ζωής και, 
θα έλεγα, με μία αξιόλογη υπολειπόμενη αξία στο πολύτιμο ανθρώπινο δυναμικό το 
οποίο διαθέτουν θα μπορούσαμε να τους αξιοποιήσουμε σε νέους οργανισμούς, που 
ούτως ή άλλως χρειαζόμαστε, και για να εκσυγχρονίσουμε το κράτος, ως τέτοιο, αλλά 
πολύ περισσότερο και για να τείνουμε σε αρχικούς σκοπούς, όπως την ασφάλεια των 
τροφίμων. 

 Θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ακόμη -και επειδή 
μπορεί κάποιος να θεωρήσει ότι δε μεριμνούμε για το προσωπικό το οποίο υπάρχει 
μέσα- υπάρχει αξιόλογο προσωπικό, το οποίο χρειάζεται και μπορεί να αξιοποιηθεί 
και σε άλλους υφιστάμενους οργανισμούς, όπως τα χημεία, κτηνιατρικά κ.λπ., που 
άλλοι οργανισμοί, άλλες υπηρεσίες έχουν σήμερα ανάγκη και προβαίνουν σε 
πρόσθετες προσλήψεις.  Για το λόγο αυτό θα πρέπει χωρίς περαιτέρω καθυστερήσεις 
να υπάρξει πολιτική τόσο επί του συγκεκριμένου οργανισμού, αλλά πολύ περισσότερο 
και σε άλλους οργανισμούς που, επαναλαμβάνω, ο κύκλος ζωής τους έχει 
ολοκληρωθεί, προκειμένου να αντιμετωπίσουμε και οικονομικά προβλήματα, τα οποία 
αντιμετωπίζουμε στο παρόν στάδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χάμπας. 

Π. ΧΑΜΠΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αν αυτή την περίοδο υπάρχει αγροτική οικονομία στην κτηνοτροφία, αυτό 
οφείλεται στη διαχρονική προσφορά του Οργανισμού Γάλακτος, ο οποίος για 
δεκαετίες προσφέρει στην κυπριακή κοινωνία κατά συγκεκριμένο και αποτελεσματικό 
τρόπο.  Είναι γεγονός ότι υπάρχει μια ειδοποιός διαφορά με το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό, ο οποίος, όπως έχει τη θέση του για τους άλλους ημικρατικούς 
οργανισμούς, έτσι και εδώ επιδιώκει ακριβώς την κατάργησή του. 

 Θα πρέπει να σημειώσουμε ότι, ναι, με την ένταξη της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση έχει διαφοροποιηθεί αυτός ο ρόλος του οργανισμού, όμως 
συνεχίζει να συμβάλλει κατά συγκεκριμένο τρόπο στην κατανομή των ποσοτήτων του 
αγελαδινού γάλακτος, συμβάλλει κατά συγκεκριμένο τρόπο στο να διασφαλίζει την 
ποιότητα της παραγωγής του γάλακτος, αλλά και στο να φτάνει στους καταναλωτές 
ένα ασφαλές προϊόν καθημερινής χρήσης. 

 Ένα άλλο, τρίτο επίτευγμα του οργανισμού είναι ότι υλοποιείται ακριβώς αυτό 
τον καιρό ένα πάγιο αίτημα των οργανωμένων γονέων, να δίνεται γάλα στα σχολεία.  
Θα πρέπει να σημειώσουμε επίσης ότι, ως μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και με την 
απρόσκοπτη λειτουργία του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών, ο 
Οργανισμός Γάλακτος είναι διαπιστευμένος -και μάλιστα με επιτυχία- στο ρόλο που 
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έχει να επιτελέσει.  Γι’ αυτό εμείς πιστεύουμε ότι θα πρέπει να συνεχίσει να 
διαδραματίζει αυτό τον καταλυτικό ρόλο στην κυπριακή κοινωνία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Νομίζω όσα είπε ο συνάδελφος κ. Χάμπας περίπου είναι τα ίδια που θα έλεγα 
εγώ.  Ο οργανισμός μέχρι το 2015, που θα σταματήσει η κατανομή ποσοστώσεων 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι χρήσιμο να λειτουργεί και να κάνει τις σωστές 
κατανομές.  Οι εθνικές ποσοστώσεις που έχουμε πάρει για το γάλα είναι μεγάλης 
σημασίας για την αγελαδοτροφία και η σωστή κατανομή τους δημιουργεί ένα κλίμα 
ειρήνης στην Κύπρο όσον αφορά τις διάφορες γαλακτοβιομηχανίες και τους 
αγελαδοτρόφους. 

 Έχει συζητηθεί ότι το 2013, ενόψει του 2015 που θα σταματήσουν οι 
ποσοστώσεις, θα συζητηθεί ο ρόλος του οργανισμού στο μέλλον.  Πιθανό να 
καταργηθεί.  Ένας δεύτερος ρόλος που υπάρχει και είναι πολύ σοβαρός είναι ο 
έλεγχος της ποιότητας, οι μικροβιολογικές εξετάσεις.  Είναι γνωστό ότι πέρσι είχαμε 
προβλήματα με τις αφλατοξίνες κ.λπ.  Επομένως, έχει ρόλο να παίξει ο οργανισμός, 
αλλά ας δώσουμε ακόμα τρία χρόνια, που θα συζητηθεί το μέλλον του, να δούμε τι θα 
γίνει ο οργανισμός, ενόψει του γεγονότος ότι θα σταματήσει ο κύριος ρόλος του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Φαίνεται ότι η ιστορία αυτή με τον Οργανισμό Γάλακτος συγκεντρώνει 
ενδιαφέρον, γιατί βεβαίως υποκρύπτονται πίσω από τη συζήτηση οι συνήθεις 
ιδεοληψίες εκατέρωθεν.  Οι μεν μπορεί να ισχυρίζονται ότι έχει κλείσει τον κύκλο της 
ζωής του ολοκληρωτικά και ως απηρχαιωμένος και τελειωμένος θεσμός ανήκει στο 
παρελθόν, οι άλλοι δε θα θυμίζουν το ένδοξο παρελθόν που είχε βεβαίως ο 
οργανισμός κάτω από άλλες συνθήκες.  Εγώ νομίζω ότι σ’  αυτή τη συζήτηση πρέπει 
να επικεντρωθούμε στο καθαρά πρακτικό ζήτημα αυτής της υπόθεσης μέσα και στην 
οικονομική κρίση, όπου τα €3,5 εκατομ. είναι πάρα πολύ σημαντικά όχι σ’  αυτή την 
υπερψήφιση -φαίνεται ότι θα υπερψηφίσουμε όλοι- αλλά στην αναγκαία στρατηγική 
διάρθρωση των δαπανών για τα επόμενα χρόνια μέχρι το 2015. 

 Εγώ θα διαφωνήσω με το φίλο μου τον κ. Φυττή ότι πιθανό να πάψει ο 
οργανισμός να έχει το ρόλο του ελέγχου των ποσοστώσεων· θα πάψει.  Η 
ελευθεροποίηση στην Ενωμένη Ευρώπη και σ’  αυτό τον τομέα οδηγεί τον οργανισμό 
στο τέρμα του αναφορικά με αυτή τη λειτουργία.  Το τι γινόταν στο παρελθόν δε μας 
ενδιαφέρει.  Μας ενδιαφέρει τι θα γίνει στο μέλλον -και αυτό είναι το κρίσιμο- σε σχέση 
με τον έλεγχο των δαπανών.  Στον επόμενο προϋπολογισμό παραδείγματος χάριν 
εγώ δε θα δεχόμουν προσωπικά ούτε κανένας από τους εντίμους συναδέλφους μου 
εδώ να ερχόταν αυξημένος προϋπολογισμός ή ο ίδιος προϋπολογισμός για τον 
επόμενο χρόνο, ενώ οι λειτουργίες του οργανισμού τείνουν ολονέν και περισσότερο 
να περιοριστούν. 
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 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, με το εξής:  Είναι καθήκον λοιπόν της διοίκησης του 
οργανισμού να αναδιαρθρώσει, να αναδιπλώσει μάλλον, δηλαδή να εξηγήσει για τα 
επόμενα χρόνια οργανώνοντας από τώρα την περιστολή των δαπανών.  Ενόσω θα 
περιορίζονται οι δραστηριότητες, οφείλουν να περιστείλουν και τις δαπάνες 
ταυτόχρονα.  Να μην τολμήσουν δηλαδή να φέρουν προϋπολογισμούς τα επόμενα 
χρόνια ή ακόμα και τους μήνες ζητώντας χρήματα.  Οφείλουν να κάνουν μια 
ορθολογιστική διαχείριση αυτής της μελλοντικής προοπτικής του οργανισμού.  Τα €3,5 
εκατομ. θα πρέπει να βαίνουν ολονέν και συνέχεια μειούμενα, έχοντας υπόψη ότι από 
την άποψη του προσωπικού και των εργασιών που έχουν να κάνουν αυτά θα βαίνουν 
ολονέν μικρότερα.    

 Θα υπερψηφίσουμε τώρα αναγκαστικά, αλλά αυτό είναι το κρίσιμο και αυτό 
είναι το μήνυμα, ότι στον επόμενο προϋπολογισμό οφείλουν να φέρουν λιγότερα 
χρήματα, εάν πιστεύουν ότι πραγματικά μπορούν να διαχειριστούν ορθολογιστικά τον 
προϋπολογισμό.  Και αυτό αναμένουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να θέσω ένα ερώτημα:  Πώς ερμηνεύεται 
δεοντολογικά και ηθικά ο πρόεδρος του Οργανισμού Γάλακτος να είναι και Ανώτερος 
Κτηνιατρικός Λειτουργός, την ίδια ώρα που διεξάγονται και γίνονται ενέργειες ή και 
διαδικασίες για την ποιότητα του γάλακτος;  Αυτό μόνο θα ήθελα να πω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ο κ. Χάμπας έχει πει με σαφήνεια ποιες είναι οι λειτουργίες αυτού του 
οργανισμού.  Είναι ο έλεγχος του γάλακτος στην παραγωγή, είναι ο έλεγχος του 
γάλακτος κατά τη διάθεσή του στους καταναλωτές και είναι η διασφάλιση της 
ποσόστωσης του quota.  Εγώ ερωτώ:  Αν καταργήσουμε αυτό τον οργανισμό, αυτές 
τις λειτουργίες ποιος θα τις αναλάβει;  Εγώ θέλω να προβληματίσω λίγο τους 
συναδέλφους.  Αν δεν ήταν αυτός ο οργανισμός, όταν ξέσπασε το πρόβλημα με τις 
αφλατοξίνες, πόσα εκατομμύρια λίρες θα ήταν η ζημιά της κυπριακής οικονομίας και 
του κλάδου της κτηνοτροφίας;  Μας έχει γλιτώσει η έγκαιρη παρέμβαση αυτού του 
οργανισμού, οι σωστές ενέργειες, από ζημιές δεκάδων εκατομμυρίων ευρώ.  Γι’ αυτό 
ενδεχομένως να υπάρχει ένα ζήτημα για το ότι έχει μειωθεί η δραστηριότητα αυτού 
του οργανισμού -και είναι εκεί και είναι υπαρκτό- αλλά νομίζω θα ήταν πρόωρο να 
καταργήσουμε αυτό τον οργανισμό χωρίς να φροντίσουμε τις αρμοδιότητες τις οποίες 
εκτελεί σήμερα και οι οποίες είναι εξαιρετικά σημαντικές και για την κτηνοτροφία και 
για την κυπριακή οικονομία να τις δώσουμε σε κάποιον άλλο.  Γι’ αυτό νομίζω ότι 
πρέπει να δούμε αυτό το ζήτημα κάτω από το συγκεκριμένο πρίσμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Τάσου. 
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Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Νομίζω ότι σ’  αυτό τον οργανισμό έχουν δοθεί εξουσίες -και το πιστεύω αυτό 
που λέω- χάριν κάποιων εξουσιών, για να διατηρήσουμε έναν οργανισμό ο οποίος, 
όπως έχουν πει και οι συνάδελφοι, έχει τελειώσει.  Μιλάμε για τον έλεγχο του κράτους· 
υπάρχει το κρατικό χημείο.  Μιλάμε για τις ποσοστώσεις του γάλακτος· υπάρχει το 
Υπουργείο Γεωργίας.  Και όσον αφορά στις ποσοστώσεις δυστυχώς δε δίδονται εκεί 
όπου πρέπει.  Πολλές φορές εξυπηρετούν και κάποιες σκοπιμότητες.  Γι’ αυτό 
πιστεύω ότι αυτός ο οργανισμός τέλειωσε και πρέπει εδώ και τώρα να κλείσει αυτό το 
κεφάλαιο, να δοθούν οι εξουσίες που τηρεί εκεί που υπάρχουν νόμιμοι κρατικοί φορείς.  
Και νομίζω ότι είναι κρίμα και άδικο να πληρώνει ο φορολογούμενος πολίτης κάποια 
εκατομμύρια, για να λειτουργεί αυτός ο οργανισμός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τάσου. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη, και τελειώνει η συζήτηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, δε θα συνεχίσω στο ρυθμό των προηγούμενων ομιλητών.  
Επί της ουσίας έγινε τοποθέτηση.  Απλώς διερωτώμαι, όταν ακούω τους 
συναδέλφους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, πόσο ενθουσιάζεται το 90% των 
αγελαδοτρόφων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, έχει καλυφθεί το θέμα από τους διάφορους ομιλητές, όλες οι πτυχές 
του. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας ποσού ύψους €3.293.835 για τη χρήση του έτους που 
λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 6; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και καμία αποχή τα 
άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και καμία αποχή το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών του 2010 Νόμος του 2010».   Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών 

Πληρωμών του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  

 Αβέρωφ Νεοφύτου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 25 
Ιανουαρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος και ο Βοηθός Επίτροπος Αγροτικών Πληρωμών. 

 Ο προϋπολογισμός του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών για το 2010 
προβλέπει δαπάνες ύψους €12.686.700 και έσοδα ύψους €10.663.000, τα οποία 
προέρχονται κυρίως από χορηγίες (€10.000.000).  Οι προνοούμενες δαπάνες 
κατανέμονται κυρίως σε αποδοχές προσωπικού ύψους €8.165.020, σε λειτουργικά 
έξοδα ύψους €3.126.680 και σε κεφαλαιουχικές δαπάνες ύψους €1.395.000. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του οργανισμού, οι προνοούμενες δαπάνες θα καλυφθούν κατά 
μεγάλο μέρος από κρατική χορηγία (€10.000.000) και το υπόλοιπο ποσό από άλλες 
πηγές εσόδων και χρηματικά διαθέσιμα του οργανισμού.  

 Όσον αφορά τη μείωση που παρατηρείται στις συνολικές δαπάνες του 
οργανισμού κατά €288.400, σε σύγκριση με αυτές του 2009, αυτή, όπως κατατέθηκε, 
οφείλεται κυρίως στην απαλλαγή του οργανισμού από την καταβολή τόκου στο Φόρο 
Εισοδήματος, σύμφωνα με την πρόσφατη τροποποίηση του περί Φορολογίας του 
Φόρου Εισοδήματος Νόμου. 

 Η αύξηση των δαπανών που αφορούν τις απολαβές του προσωπικού 
(€362.100) οφείλεται κυρίως στην αύξηση του τιμαριθμικού επιδόματος και στην 
αύξηση του ποσοστού εισφοράς στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο οργανισμός υπολογίζει να καταβάλει τα 
ακόλουθα ποσά ως πληρωμές κατά το έτος 2010: 

1. Ποσό €15 εκατομ. για τη στήριξη των Κοινών Οργανώσεων Αγοράς, το οποίο 
θα καλυφθεί εν μέρει από την Ευρωπαϊκή Ένωση και το υπόλοιπο από εθνικά 
κονδύλια. 

2. Ποσό €80 εκατομ. για την καταβολή των Άμεσων Πληρωμών στα πλαίσια του 
Σχεδίου Ενιαίας Εκταρικής Επιδότησης, καθώς και των Άμεσων Πληρωμών για 
την κτηνοτροφία.  Σημειώνεται ότι, όσον αφορά τις εκταρικές επιδοτήσεις (€60 
εκατομ.), το ποσοστό συγχρηματοδότησης από την Ευρωπαϊκή Ένωση 
αναμένεται να ανέλθει στο 65% περίπου και οι Άμεσες Πληρωμές για την 
κτηνοτροφία (€20 εκατομ.) θα καλυφθούν εξ ολοκλήρου από εθνικά κονδύλια. 
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3. Ποσό περίπου €51 εκατομ. με ποσοστό συγχρηματοδότησης από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση 50% για τη στήριξη της αγροτικής ανάπτυξης, στα πλαίσια 
του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013. 

 Οι εκπρόσωποι του οργανισμού ενημέρωσαν επίσης την επιτροπή για τις μέχρι 
σήμερα δοθείσες επιδοτήσεις συνολικού ύψους €775 εκατομ. περίπου, από τις οποίες  
ποσοστό 36% (€279 εκατομ.) προέρχεται από ευρωπαϊκά κονδύλια και ποσοστό 64% 
(€496 εκατομ.) από κρατικά κονδύλια. 

 Σημειώνεται ότι, στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού, μέλη της επιτροπής ζήτησαν από τους εκπροσώπους του 
οργανισμού την κατάθεση στοιχείων αναφορικά με τους δικαιούχους που έλαβαν 
επιδοτήσεις άνω των €100.000 κατά το έτος 2009 σε σχέση με διάφορα μέτρα του 
οργανισμού.  Σύμφωνα με τη δέσμευση αυτή, οι εκπρόσωποι του οργανισμού 
κατέθεσαν τα ζητηθέντα από την επιτροπή στοιχεία με επιστολή, ημερομηνίας 18 
Ιανουαρίου 2010. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία 
του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
τάσσεται υπέρ της ψήφισης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά 
νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών για το 
2010. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Τάσου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του ΚΟΑΠ, 
γιατί αναγνωρίζουμε πράγματι το ρόλο που έχει να διαδραματίσει από τη στιγμή που 
μπήκαμε στην Ενωμένη Ευρώπη.  Εκείνο το οποίο θέλω να επισημάνω είναι ότι ο 
οργανισμός πρέπει να δει και να λειτουργήσει πιο ευέλικτα και πιο γρήγορα όσον 
αφορά την εξέταση ακριβώς των αιτήσεων και της πληρωμής των αγροτών, γιατί 
πολλές φορές υπάρχουν τρομερές καθυστερήσεις.  Γι’ αυτό επισημαίνω το 
συγκεκριμένο σημείο, με την ελπίδα ότι θα λάβει υπόψη την παράκληση τη δική μας 
και πιστεύω και όλων των βουλευτών, όσον αφορά το θέμα της διαδικασίας, να είναι 
πιο σύντομος και να δίδει τα λεφτά το γρηγορότερο δυνατό, για να διευκολύνει τους 
αγρότες μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών 
ποσού ύψους €12.686.700 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων του προϋπολογισμού.  Άρθρο 4. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Αναπτύξεως Γης του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 25 
Ιανουαρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Εσωτερικών, ο 
πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (ΚΟΑΓ). 
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 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΑΓ για το έτος 2010 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€32.249.605 και έσοδα ύψους €30.703.409. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι δαπάνες 
του οργανισμού, όπως αυτές έχουν προϋπολογισθεί, αφορούν κυρίως τη 
χρηματοδότηση κατασκευαστικών έργων (€5.024.050), την αγορά γης και κτιρίων 
(€12.000.000) και την εξυπηρέτηση δανείων (€2.611.800).  Από το ποσό αυτό ποσό 
ύψους €2.500.000 θα καταβληθεί για επιστροφές ποσών που αφορούν το “Στεγαστικό 
Σχέδιο Χαμηλά Αμειβομένων” και ποσό €111.800 για εξόφληση δόσεων των 
κυβερνητικών δανείων.  Περαιτέρω, οι διοικητικές δαπάνες του οργανισμού για το 
2010 αναμένεται να ανέλθουν σε €2.312.146.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα κυριότερα έσοδα του οργανισμού προέρχονται 
από τις προκαταβολές, δόσεις και εξοφλήσεις από την πώληση κατοικιών και 
οικοπέδων (€18.759.000), εισπρακτέους τόκους (€1.600.000) και άλλα έσοδα 
(€92.800), ενώ ποσό ύψους €10.251.609 θα προέλθει από την κυβερνητική χορηγία 
για χρηματοδότηση στεγαστικών σχεδίων για χαμηλά αμειβομένους.   

 Κατά τη διάρκεια της συζήτησης του θέματος ενώπιον της επιτροπής, ο 
πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΚΟΑΓ, κάνοντας αναφορά στο 
αναπτυξιακό πρόγραμμα του οργανισμού, δήλωσε ότι αυτή τη στιγμή προωθείται ένα 
πρόγραμμα που περιλαμβάνει την ανάπτυξη 697 οικιστικών μονάδων.  Από το 
στεγαστικό αυτό πρόγραμμα οι 405 μονάδες προγραμματίζεται να διατεθούν στα 
πλαίσια του “Στεγαστικού Σχεδίου Χαμηλά Αμειβομένων”.   

 Περαιτέρω, ο πρόεδρος του οργανισμού δήλωσε ότι κατά το 2009 έχουν 
συμπληρωθεί και παραδοθεί στους δικαιούχους 179 οικιστικές μονάδες, 193 οικιστικές 
μονάδες θα παραδοθούν εντός του 2010, ενώ υπολογίζεται με βάση τα νέα έργα, τα 
οποία προγραμματίζεται να αρχίσουν εντός του 2010, ότι το 2011 θα είναι έτοιμες 
προς παράδοση άλλες 338 οικιστικές μονάδες παγκύπρια. 

 Στη συνέχεια της συζήτησης, ο πρόεδρος του οργανισμού ανέφερε ότι η 
εισαγωγή του “Στεγαστικού Σχεδίου Χαμηλά Αμειβομένων” και η κατακόρυφη αύξηση 
που σημειώθηκε τα τελευταία χρόνια στις τιμές της γης και των κατασκευών είχαν ως 
αποτέλεσμα τη σημαντική αύξηση των αιτητών.  Σημειώνεται πως αυτή τη στιγμή, 
σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, εκκρεμούν πέραν των 2 100 αιτήσεων από 
ενδιαφερόμενους αγοραστές. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε επίσης ότι ο οργανισμός στα πλαίσια των 
δυνατοτήτων του μελετά μεθόδους και προτείνει λύσεις για την αύξηση της 
παραγωγής του, τη συνέχιση της προσφοράς οικιστικών μονάδων χαμηλού κόστους 
και την όσο το δυνατό καλύτερη εξυπηρέτηση των χαμηλά αμειβόμενων οικογενειών.   

 Επιπρόσθετα, κατά τη διάρκεια του προηγούμενου έτους έγιναν διαδικασίες 
προκήρυξης προσφορών με τη μέθοδο της ολικής ανάθεσης (Turn Key).  Σημειώνεται 
ότι η μέθοδος αυτή περιλαμβάνει την προσφορά της γης, το σχεδιασμό στη βάση 
προδιαγραφών που θέτει ο οργανισμός και την ανέγερση ή και την αγορά έτοιμων ή 
υπό ανέγερση οικιστικών μονάδων. 

 Ο πρόεδρος του οργανισμού υπέβαλε επίσης στην επιτροπή την ανάγκη 
δημιουργίας ανεξάρτητου ταμείου συντάξεων που θα καλύπτει τους υπαλλήλους του 
οργανισμού.  Για το θέμα, όπως ανέφερε ο ίδιος, είχε σταλεί πρόταση για εξέταση στο 
Υπουργείο Οικονομικών, ετοιμάστηκαν οι σχετικοί κανονισμοί και στάλθηκαν στο 
Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού χωρίς όμως οποιαδήποτε εξέλιξη επί του 
θέματος. 
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 Απαντώντας στο πιο πάνω, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών 
ανέφερε ότι το αίτημα έχει όντως υποβληθεί στο Υπουργείο Οικονομικών, αλλά δεν 
έχει ληφθεί ακόμη καμία πολιτική απόφαση επ’ αυτού.  Περαιτέρω, δήλωσε ότι 
αιτήματα για δημιουργία ταμείου συντάξεων εξετάζονται ξεχωριστά για κάθε 
οργανισμό και λαμβάνεται υπόψη το κατά πόσο ο οργανισμός αυτός διαθέτει τα 
απαραίτητα έσοδα, ώστε να διασφαλίζεται η εύρυθμη λειτουργία του ταμείου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου και έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του 
ΚΟΑΓ για το έτος 2010.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Επειδή θεωρούμε ότι ανάλογοι οργανισμοί επιτελούν μια υψηλή κοινωνική 
αποστολή και ιδιαίτερα για ένα ευαίσθητο ζήτημα, όπως είναι η στέγαση, που για μας 
ήταν, είναι και παραμένει συνταγματικό δικαίωμα και χρέος της πολιτείας να στεγάσει 
και τον τελευταίο πολίτη, εμείς γνωρίζοντας -άλλωστε είναι αυτονόητες οι ευαισθησίες 
μας γι’  αυτά τα ζητήματα- δε θα ήταν τίποτε άλλο η θέση μας παρά μόνο να 
υπερψηφίσουμε.  Όμως οφείλουμε να τονίσουμε συγχρόνως ότι και αυτός ο 
οργανισμός μαζί με άλλους και με μια πολυδιασπασμένη στεγαστική πολιτική που έχει 
το κράτος δεν κατορθώνει έγκαιρα να ανταποκρίνεται στα αιτήματα των πολιτών. 

 Ο Κυπριακός Οργανισμός Ανάπτυξης Γης έχει τις γνωστές μακρές λίστες, 
όπως υπάρχουν αυτές οι μακρές λίστες και για τον προσφυγικό κόσμο που αναμένει 
να πάρει οικόπεδο ή σπίτι, όπως υπάρχουν και σε όλα τα στεγαστικά προγράμματα 
της κυβέρνησης.  Πιστεύουμε ότι θα ήταν πολύ πιο αποτελεσματικό, αν υπήρχε μια 
ενιαία στεγαστική πολιτική, ένας ενιαίος φορέας στεγαστικής πολιτικής, που θα 
μπορούσε να στεγάσει όλα αυτά τα προγράμματα και θα μπορούσε να ήταν πολύ πιο 
αποτελεσματικός. 

 Εμείς διαπιστώνουμε ότι, παρά τις φιλότιμες προσπάθειες του Κυπριακού 
Οργανισμού Ανάπτυξης Γης, παρά τις φιλότιμες προσπάθειες που καταβάλλει η 
κυβέρνηση και για τα θέματα στέγασης των προσφύγων, παραμένουν τεράστια 
ελλείμματα.  Πρόσφυγες να περιμένουν για πέντε, έξι και επτά χρόνια ή και ποτέ να 
μην μπορούν να πάρουν σπίτι για να στεγαστούν ή οικόπεδο για να μπορέσουν να 
ανεγείρουν τις οικίες τους, αντίστοιχα Κύπριοι πολίτες που ανήκουν στα φτωχά 
στρώματα του λαού ή στα μεσαία να περιμένουν από τον Οργανισμό 
Χρηματοδότησης Στέγης ή από τον Οργανισμό Ανάπτυξης Γης, για να μπορέσουν να 
πάρουν αυτό που δικαιούνται. 
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 Πέραν τούτου, θα επισημάνω ακόμα ένα σημείο.  Είμαστε σε μια περίοδο 
οικονομικής ύφεσης.  Είναι γνωστό ότι υπάρχει τεράστιο απόθεμα αδιάθετων 
διαμερισμάτων και οικιών.  Η παρούσα κυβέρνηση, αντί με άμεσο και εύκολο τρόπο 
προσφορών να δώσει άμεσα και στους πρόσφυγες και στους πολίτες στέγη που την 
έχουν τόσο πολύ ανάγκη, αναλαμβάνει η ίδια να είναι εργολάβος και για μια ακόμη 
φορά να περιμένουν άλλα τέσσερα-πέντε χρόνια, για να υλοποιήσει τα μεγαλόπνοα 
στεγαστικά της προγράμματα. 

 Άρα, οφείλουμε να συμφωνήσουμε και να στείλουμε το μήνυμα ότι δε χωρούν 
και δε σηκώνουν γραφειοκρατίες στα θέματα της στέγης.  Όταν το νεαρό ζευγάρι ζητά 
στέγη, γιατί είναι άστεγο, τη θέλει τώρα.  ∆εν τη θέλει μετά από πέντε χρόνια που 
αλλάζουν και τα δεδομένα.  Και οφείλω να σας πω ότι για πολλούς αιτούντες, είτε από 
τον Οργανισμό Ανάπτυξης Γης είτε από τα προσφυγικά, τελικά ο χρόνος παραμονής 
ήταν τέτοιος, που τους οδήγησε είτε να αγοράσουν με πολύ πιο ακριβό κόστος αυτή 
τη στέγη είτε να περιμένουν, για να πάρουν το οικόπεδο να χτίσουν, που 
υποχρεώθηκαν να πληρώσουν πολλαπλάσιο κόστος.  Άρα, χρειάζεται μια ευέλικτη 
στεγαστική πολιτική εφ’ όλης της ύλης, που να ικανοποιεί, όπως είπα στην αρχή, το 
θεμελιώδες, το βασικό ανθρώπινο δικαίωμα, το δικαίωμα της στέγης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Και εμείς από την πλευρά μας θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, αλλά 
ταυτόχρονα να τονίσουμε το σημαντικό έργο το οποίο ο οργανισμός αυτός επιτελεί και 
από τον οποίο προσδοκούμε ότι τα επόμενα χρόνια θα είναι ακόμα μεγαλύτερη η 
συνεισφορά του, δεδομένης της οικονομικής κρίσης, αλλά και της τιμής την οποία 
έχουν σήμερα τα ακίνητα.  Ταυτόχρονα, είναι γεγονός ότι υπάρχει αυξημένη ζήτηση 
και υπάρχει σε ορισμένες περιπτώσεις αδυναμία προσφοράς.  Όμως δυστυχώς 
υπάρχουν -και πρέπει να το επισημάνουμε- προβλήματα τα οποία δεν μπορούν να 
ξεπεραστούν και που έχουν σχέση με τη διάθεση γης, αλλά και με τα εμπόδια τα 
οποία κυρίως υπάρχουν λόγω της αδυναμίας για κρατική ενίσχυση, με την έννοια της 
παραχώρησης από πλευράς του κράτους γης, για να μπορέσει ο οργανισμός να την 
αναπτύξει και να διαθέσει σε άπορα ζευγάρια στέγη.   

 Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο καλούμε τον οργανισμό να συνεχίσει με τους 
εντατικούς ρυθμούς που τον τελευταίο καιρό παρουσιάζει γύρω από τα ζητήματα της 
ανάπτυξης νέων οικιστικών μονάδων.  Ευτυχώς η ανάπτυξη αυτή σήμερα υπάρχει σε 
ολόκληρη την Κύπρο, παρατηρείται σε ολόκληρη την Κύπρο, είναι γεωγραφικά σωστά 
κατανεμημένη και ευελπιστούμε ότι πολύ σύντομα θα μπορέσει να καλύψει σε 
μεγαλύτερο βαθμό τις ανάγκες των Κυπρίων πολιτών και κυρίως των μικρομεσαίων 
εισοδημάτων.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Φυττής. 
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Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου, αν εκατάλαβα καλά, θέλει να γίνει ο Κυπριακός 
Οργανισμός Αναπτύξεως Γης ένας μεγάλος υδροκέφαλος οργανισμός.  Οι μεγάλοι 
υδροκέφαλοι οργανισμοί ουδέποτε επέτυχαν σ’ αυτό τον τόπο.  Τα διάφορα 
στεγαστικά σχέδια, όπως προχωρούν, αποδίδουν, όπως και τα σχέδια που αφορούν 
τους πρόσφυγες, ανεξάρτητα από τις επιχορηγήσεις, οι οποίες αυξήθηκαν επί της 
παρούσης κυβέρνησης.  Αλλά και αυτός ο οργανισμός να επισημάνουμε ότι το 2009 
επαράδωσε σε δικαιούχους 179 κατοικίες, το 2010 193 και το 2011 θα παραδώσει 
360.  Συνεχώς αυξάνει την απόδοσή του.  Οι αιτητές είναι αρκετοί.  Θα μπορούσε να 
εμπλουτίσει το έργο του.  Παραδείγματος χάριν με το ενιαίο στεγαστικό σχέδιο που 
εξήγγειλε η κυβέρνησις για ορεινές, ημιορεινές περιοχές ή περιοχές πάνω από τα 30 
χιλιόμετρα και που σκέφτονται να το μειώσουν στα 15 χιλιόμετρα για ορισμένες 
κατηγορίες θα μπορούσε να λαμβάνει αυτά τα νεαρά ζευγάρια που δικαιούνται κάποια 
επιχορήγηση να τους βοηθά, να τους  κτίζει, ας πούμε, στον Πεδουλά, στα ορεινά, 
όπου δε βρίσκουν ούτε κτίστες ούτε πελεκάνους.  Θα μπορούσε πράγματι να το 
εμπλουτίσει, αλλά δεν μπορούμε να μηδενίσουμε το έργο του ούτε και να 
προσπαθήσουμε να κάμουμε έναν οργανισμό για όλα τα σχέδια.  Αυτό το πράγμα θα 
είναι η καταστροφή, κατά τη γνώμη μου.   

 Σε ένα σημείο συμφωνώ με το Λευτέρη, στο ότι υπάρχουν 800 αιτητές που 
περιμένουν σπίτι σε συνοικισμό.  Και εμείς ως ∆ΗΚΟ βγάλαμε συμπέρασμα ότι 
θα ’ταν καλύτερο, αντί να περιμένουν άλλα τέσσερα-πέντε χρόνια, για να τους κτιστεί 
σπίτι σε συνοικισμό, εφόσον είναι εγκεκριμένοι δικαιούχοι...  Έχουμε υπολογίσει και 
μάλιστα στην επιτροπή Προσφύγων ότι σε συνοικισμό όπου υπάρχει γη διαθέσιμη, 
χωρίς να λογαριάσουμε την αξία της γης, το μονάρι κοστίζει €55.000 ως €60.000, το 
τριάρι €100.000.  Εξαιτίας του γεγονότος ότι υπάρχουν διαθέσιμα σπίτια και η 
οικοδομική βιομηχανία κάπως έχει μειώσει τη δραστηριότητά της, αυτοί οι δικαιούχοι 
που περιμένουν εδώ και τρία-τέσσερα χρόνια, αντί να περιμένουν άλλα τρία-τέσσερα 
χρόνια μέχρι να κτιστούν, να τους δίνουν το ποσό αυτό και με κάποιες οικονομίες τους 
να μπορούν να παν ν’ αγοράζουν.  Και έτσι δραστηριοποιούμενοι οι οικοδόμοι, οι 
developers θα κτίζουν σπίτια και γι’ αυτές τες κατηγορίες.  Έτσι, δε θα ’χουμε 
οχτακόσιους, οι οποίοι συνεχώς αυξάνονται.  Κάθε μήνα η Μέριμνα εγκρίνει και 
άλλους!  Σ’ αυτό το σημείο συμφωνούμε με το Λευτέρη.  Στα άλλα που εισηγήθηκε δε 
συμφωνούμε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Έχουμε την εντύπωση πως η διαχείριση προϋπολογισμών, ιδιαίτερα όπως του 
προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης, αλλά και άλλων 
παρεμφερών οργανισμών, όπως είναι ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών, θα πρέπει να είναι ορθολογιστική.  Και, για να είναι ορθολογιστική, θα πρέπει 
παράλληλα σε ένα άλλο επίπεδο τα χρήματα τα οποία καλείσαι να πληρώσεις να 
προσπαθείς να τα εξοικονομείς περιστέλλοντας έτσι το ποσό της δαπάνης για τους 
προϋπολογισμούς.  Μοιραία είμαστε αναγκασμένοι, μετά από τα όσα ακούσαμε, αλλά 
και γνωρίζουμε ότι υπάρχουν, ότι δηλαδή η ζήτηση είναι μεγαλύτερη της προσφοράς, 
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να υπενθυμίσουμε την πρόταση του Ευρωπαϊκού Κόμματος σε αυτό το κοινοβούλιο, 
με τελικό ακροατή και παραλήπτη της υπενθύμισης την κυβέρνηση βέβαια, όχι τη 
Βουλή, για τη μεταφορά του συντελεστή δόμησης.   

 Εάν υλοποιείτο αυτή η πρόταση για μεταφορά του συντελεστή δόμησης από τα 
κατεχόμενα σε συγκεκριμένες περιοχές και στες δικές μας περιοχές, που ελέγχει η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, το στεγαστικό πρόβλημα θα απαμβλύνετο σε πολύ μεγάλο 
βαθμό, δε θα επιέζοντο οι οργανισμοί, όπως ο υπό συζήτηση, με αυξημένη ζήτηση και 
χαμηλότερη προσφορά, τα οικονομικά τους θα πήγαιναν καλύτερα μεσούσης της 
οικονομικής κρίσης και ο Υπουργός Οικονομικών, πιστεύω, θα ήταν πάρα πολύ 
ευχαριστημένος, αφού οι προϋπολογισμοί αυτοί θα έβαιναν ολοένα μειωμένοι αντί να 
βαίνουν ολοένα αυξανόμενοι.   

 Αλλά το κυριότερο απ’ όλα είναι, αντί να κυνηγά ο Υπουργός Οικονομικών 
τώρα τους ιδιώτες μέσω των Υπηρεσιών του Φόρου ή του Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας -προσπαθούν από ανύπαρκτες υποθέσεις να εισπράξουν φόρους και 
επαπειλείται συνδικαλιστική αναταραχή, γιατί πραγματικός ή φανταστικός κίνδυνος 
στο κεφάλι των ηγετών του συνδικαλιστικού κινήματος στο δημόσιο και ημιδημόσιο 
τομέα φαίνεται πως είναι το ότι απειλούνται τα κεκτημένα των δημοσίων υπαλλήλων ή 
του ημιδημόσιου τομέα, με την έννοια ότι θα πρέπει όλοι να κάνουν αναγκαίες θυσίες 
στην οικονομική κρίση- να υιοθετηθεί το ζήτημα της μεταφοράς του συντελεστή 
δόμησης και για έναν επιπλέον λόγο: για το ότι η κυβέρνηση θα μπορεί να φορολογεί -
και έχουμε εξηγήσεις στην πρότασή μας αυτή- θα εισπράξει φόρους δηλαδή από την 
υλοποίηση του διαβήματος αυτού.   

 ∆εν έχουμε ακούσει μέχρι σήμερα από την πλευρά της εκτελεστικής εξουσίας 
οποιοδήποτε ουσιαστικό αντίλογο.  Εμείς είμαστε έτοιμοι και νομίζω και πολλές 
χιλιάδες πολιτών με το θέμα αυτό της μεταφοράς του συντελεστή, είτε η κυβέρνηση να 
το υλοποιήσει αποδεχόμενη ή τροποποιώντας στο βαθμό που θεωρεί ορθό τη λογική 
αυτή ή να αντιπροτείνει κάτι άλλο.  Το να μην απαντά και απλώς να αδρανεί 
προφασιζόμενη και προσποιούμενη ότι δεν καταλαβαίνει ή δε θέλει να ακούσει αυτή 
την ιστορία με τη μεταφορά του συντελεστή και τα δημοσιονομικά δεν εξυπηρετεί και 
τη φορολογία την αναγκαία δεν ενισχύει, αλλά και πάρα πολλές χιλιάδες προσφύγων 
που θα έλυναν το στεγαστικό πρόβλημα απογοητεύει.   

 Εμείς για μια ακόμα φορά από αυτό το βήμα κάμνουμε έκκληση προς την 
κυβέρνηση να εγκύψει σοβαρά στο θέμα αυτό της μεταφοράς του συντελεστή και να 
το μελετήσει πολύπλευρα, για να εξυπηρετηθούν όλες οι θεμιτές και καλώς νοούμενες 
σκοπιμότητες που έχω αναφέρει.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης.    

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Παρά το γεγονός ότι κάποιοι συνάδελφοι έχουν ξεφύγει από το θέμα, κατά τη 
δική μας άποψη -ο αγαπητός Λευτέρης έχει καταλήξει στην προσφυγική στεγαστική 
πολιτική- εγώ απλά θα πω μόνο ποιος σταμάτησε την οικοδόμηση των συνοικισμών.  
Ε, τουλάχιστον αυτή η κυβέρνηση, εκτιμώντας το μεγάλο πρόβλημα που υπάρχει, 
ανάπτυξε μια ενιαία στεγαστική πολιτική και νομίζω ότι, και με όλη την κακή διάθεση 
που μπορεί να έχει κάποιος, δεν μπορεί να πει για τη στεγαστική πολιτική αυτής της 
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κυβέρνησης.  Και επειδή υπάρχει μεγάλο ενδιαφέρον, κύριε Πρόεδρε, εμείς λέμε και 
ζητούμε να γραφτεί στο Κεφάλαιο ∆΄ θέμα στεγαστικής πολιτικής αυτή τη στιγμή «Οι 
ανάγκες, τα μέτρα που παίρνονται και οι προοπτικές» και να το συζητήσουμε εδώ στη 
Βουλή.   

 Πριν μερικά χρόνια ψηφίζαμε σε προϋπολογισμούς έξι εκατομμύρια το χρόνο 
για τον Οργανισμό Ανάπτυξης Γης και, όταν ανάλαβε η κυβέρνηση του Τάσσου 
Παπαδόπουλου, ανακαλύφθηκε ότι δε δίδονταν αυτά τα έξι εκατομμύρια.  Σήμερα 
δαπανώνται δεκάδες εκατομμύρια για τη στεγαστική πολιτική στη βάση ενός ενιαίου 
στεγαστικού προγράμματος και πάλε η αντιπολίτευση σήμερα βρίσκει να επικρίνει τη 
σημερινή κυβέρνηση.  Αλήθεια, πριν μερικά χρόνια πόσες μονάδες παρέδιδε ο 
Οργανισμός Ανάπτυξης Γης;  Ψάξετε πόσες μονάδες παρέδιδε ο Οργανισμός 
Ανάπτυξης Γης!  Είναι σε εξέλιξη αυτή τη στιγμή εξακόσιες ενενήντα εφτά οικιστικές 
μονάδες.  Έχει προχωρήσει στο σχέδιο, παρά το γεγονός ότι στο παρελθόν, στο 
πρόσφατο παρελθόν δεν εφρόντισαν κάποιοι να εξασφαλίσουν φτηνή γη γι’ αυτό τον 
οργανισμό, με αποτέλεσμα ιδιαίτερα στη Λεμεσό σήμερα να υπάρχει τεράστιο 
πρόβλημα εξασφάλισης γης, για να μπορέσεις να προσφέρεις σε χαμηλά αμειβόμενες 
οικογένειες στέγη.  Η ζήτηση είναι πολύ μεγαλύτερη σήμερα.  Γιατί;  Γιατί και ο 
ιδιωτικός τομέας ανέβασε τες τιμές των ακινήτων εκεί που τες ανέβασε.   

 Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, ας σταματήσουμε να επικρίνουμε το καθετί και ας 
σταματήσουμε να λαϊκίζουμε για κάποια πράγματα.  Μιλάμε για τον προϋπολογισμό 
ενός οργανισμού ο οποίος πραγματικά βρήκε αγκαλιά πάρα πολύ θερμή από αυτή 
την κυβέρνηση, γι’ αυτό και έχει αυτά τα αποτελέσματα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Μουσκάλλης θέλει να προσθέσει κάτι, απ’ ό,τι καταλαβαίνω. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Να προσθέσω τζι εγώ, κύριε Πρόεδρε, κάτι. 

 Εγώ θεωρώ ότι η στεγαστική πολιτική της κυβέρνησης είναι άκρως επιτυχής, 
γιατί η κυβέρνηση θεωρεί ότι το σπίτι είναι ένα κοινωνικό αγαθό, ένα κοινωνικό αγαθό 
το οποίο δίδει ασφάλεια, ηρεμία στον καθένα και ιδιαίτερα στα νέα τα ζευγάρια.  
Υπάρχει ένας πλουραλισμός όσον αφορά τη στεγαστική πολιτική του κράτους, δηλαδή 
τους πρόσφυγες, τα στεγαστικά προγράμματα, τα οποία δε θα τα αναλύσω, διότι όλοι 
οι πρόσφυγες είναι ευχαριστημένοι.  Ήδη, σχεδόν τούτη η κυβέρνηση, του χρόνου 
τούτη η κυβέρνηση, όποτε γίνει αίτηση για πρόσφυγα, θα έχει, κύριε Πρόεδρε, και τη 
λύση άμεσα· θα εξυπηρετείται ο πρόσφυγας άμεσα.  Για τους πρόσφυγες μιλώ.  Όσον 
αφορά τα υπόλοιπα στεγαστικά προγράμματα των μη προσφύγων, υπάρχει το ενιαίο 
στεγαστικό σχέδιο εις το οποίο μπορούν όλοι οι άνθρωποι, οι πολίτες μεσαίων 
εισοδηματικών στρωμάτων τζιαι χαμηλών να βοηθηθούν.  Ταυτόχρονα, υπάρχει τζιαι 
το νέο των €200 εκατομ. το οποίο είναι με χαμηλότοκο δάνειο, με δύο χρόνια χωρίς 
επιτόκιο και από το οποίο μπορεί ο καθένας Κύπριος, ιδιαίτερα το νέο ζευγάρι, να 
επωφεληθεί.  Έτσι παρεμπιπτόντως να πω ότι στη Σωτήρα στην επαρχία 
Αμμοχώστου ήδη ο Οργανισμός Ανάπτυξης Γης αυτή την εβδομάδα θα παραδώσει 
οικιστικές μονάδες.  Θεωρώ λοιπόν ότι είναι ένας οργανισμός αρκετά πετυχημένος και 
πρέπει, αντί να τον αποδυναμώσουμε, να τον ισχυροποιήσουμε ακόμα περισσότερο, 
ώστε να παίξει ακόμα περισσότερο το ρόλο του, παρ’ όλον ότι πάντοτε υπάρχουν 
περιθώρια βελτίωσης.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ως κοινοβούλιο πολύ καλά κάνουμε που συζητούμε τα του Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης.  Όμως θα έπρεπε να μας προβληματίσει και μια άλλη πτυχή του 
γεγονότος της στέγασης είτε προσφυγικών είτε μη προσφυγικών οικογενειών. ∆ηλαδή 
το γεγονός ότι ακόμη και οι προσφυγικές οικογένειες πλέον προτιμούν, αντί να 
επωφελούνται του οποιουδήποτε άλλου μέτρου αγοράς διαμερίσματος ή κατοικίας 
που προσφέρει το κράτος, να αποτείνονται, η πλειοψηφία τους, στο κράτος για 
παραχώρηση κατοικίας, το γεγονός ότι οι αιτήσεις προς τον Οργανισμό Αναπτύξεως 
Γης αυξάνονται μέρα με τη μέρα, γιατί ο Οργανισμός Ανάπτυξης Γης παρέχει χαμηλού 
κόστους κατοικίες για στέγαση, αυτό σημαίνει ότι από την αντίθετη πλευρά οι τιμές και 
της γης και οι τιμές και των κατοικιών έχουν φτάσει σε τέτοια επίπεδα που δεν μπορεί 
τουλάχιστον η μεσαία και η χαμηλή εισοδηματικά τάξη αυτού του λαού να τα αγγίξει.   

 Άρα, αυτός είναι και ο λόγος που αυξάνονται και οι αιτήσεις στον οργανισμό, 
αλλά και που από πλευράς των προσφύγων οι πλείστες αιτήσεις είναι για στέγαση σε 
κυβερνητικούς οικισμούς.  Άρα, ως Βουλή θα πρέπει να στραφούμε και προς αυτή την 
κατεύθυνση.  Θα πρέπει τα βέλη μας να στρέφονται και προς αυτούς οι οποίοι στο 
τέλος της ημέρας έχουν δημιουργήσει ακόμα μία φούσκα.  Όχι του χρηματιστηρίου 
αυτή τη φορά αλλά της γης και της πώλησης της οικίας, που στο τέλος της ημέρας η 
αγορά μιας κατοικίας έχει γίνει, πιθανόν να έχει γίνει μάλλον ένα όνειρο απατηλό για 
πολλά ζευγάρια σε αυτό τον τόπο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Χριστοφόρου, και ολοκληρώνεται η συζήτηση. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Θα απέφευγα, κύριε Πρόεδρε, πραγματικά να ξαναζητήσω το λόγο, εάν δεν 
υπήρχαν και προσωπικές αναφορές.  Όμως μέσα από τη συζήτηση εγώ να εκφράσω 
την απογοήτευσή μου.  Ενώ βρίσκομαι απέναντι από συναδέλφους, υπάρχει κενό 
στην παρακολούθηση αυτών τα οποία λέμε.  Και θα συνιστούσα στην κυβέρνηση και 
ιδιαίτερα σε αυτούς που συγκυβερνούν, όποιοι συγκυβερνούν, να παρακολουθούν 
αυτά που λέει η αντιπολίτευση, γιατί, αν μερικά από αυτά εφαρμόζοντο, η μοίρα αυτού 
του τόπου θα ήταν διαφορετική σε όλα τα επίπεδα.  Αυτή είναι η πραγματικότητα. 

 Εμείς αυτό που είπαμε τι είναι;  Μιλήσαμε με τους αριθμούς.  Είναι αλήθεια ότι 
επιτελείται έργο στον Οργανισμό Ανάπτυξης Γης, αλλά, αγαπητοί συνάδελφοι, πέστε 
μου:   Σε έναν τόπο, που στο όριο της φτώχιας βρίσκονται περίπου 10% με 15%, 
δηλαδή ένας στους έξι συνανθρώπους μας, όπου απευθύνεσαι σε 750 000 πληθυσμό 
και όπου ο περήφανος Οργανισμός Ανάπτυξης Γης και ιδιαίτερα η επιδοκιμαζόμενη 
κυβερνητική στεγαστική πολιτική κατάφερε και έδωσε τα τελευταία πέντε χρόνια στους 
πολίτες της περίπου εφτακόσιες οικιστικές μονάδες...  Εάν θεωρούν ότι με τις 
εφτακόσιες οικιστικές μονάδες ικανοποίησαν τις στεγαστικές ανάγκες του λαού, τότε 
θα αποσύρω αυτά που είπα προηγουμένως.   

 Ταυτόχρονα, κύριε Πρόεδρε, όταν την τελευταία οχταετία -και γνωρίζουμε ποιοι 
διακυβέρνησαν τον τόπο την τελευταία οχταετία, για να μη λησμονούν κάποιοι, και 
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ποιοι συγκυβέρνησαν- εδόθησαν μόνο εφτακόσια προσφυγικά οικόπεδα, σε 200 000 
πρόσφυγες δίνονταν 100 οικόπεδα ετησίως από αυτή την κρατική μηχανή και το 
κράτος, που κάποιοι θέλουν να τα έχουμε στο απυρόβλητο, ε, τότε δεν είναι δικαίως 
που εμείς λέμε “όχι” σε αυτού του είδους τη στεγαστική πολιτική;  “Όχι” στην 
γκετοποίηση του προσφυγικού κόσμου στοιβάζοντάς τον σε πολυκατοικίες ξανά μετά 
από τριάντα πέντε χρόνια στους προσφυγικούς συνοικισμούς, αλλά να τους δώσουμε 
τη δυνατότητα για αξιοπρεπή και ισότιμη διαβίωση, όπως έχει ο κάθε Κύπριος πολίτης;  
Παρά ταύτα εμείς για μια ακόμη φορά, επιβεβαιώνοντας την υπευθυνότητά μας, 
στηρίζουμε και ψηφίζουμε τον προϋπολογισμό του Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης, γιατί θεωρούμε ότι και με τις δικές μας παρεμβάσεις μπορεί και έχει 
τη δυνατότητα να πάει ακόμα καλύτερα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Χριστοφόρου, καταχρηστικά, παρ’ όλο που υπήρξαν αναφορές εκτός του 
θέματος που συζητούμε, το άφησα να γίνει.  Το άφησα να γίνει.  Γι’ αυτό το λόγο λέω 
ότι πολλές φορές είναι καλά να γίνεται συζήτηση και συνειδητά αφήνω να γίνεται μια 
συζήτηση.  Εμπλουτίζουμε τις γνώσεις και τον προβληματισμό μας.   

 Όμως, θέλω να παρακαλέσω, όταν συζητούμε τα διάφορα θέματα, είναι καλό 
να είμαστε μέσα στο αντικείμενό μας.  Θα έχουμε χρόνο η κάθε πλευρά να αναπτύξει 
τις σκέψεις και τις απόψεις της εφ’ όλης της ύλης.   

 Τώρα είμαι βέβαιος ότι, μετά τη δική σας τοποθέτηση, πολλοί άλλοι συνάδελφοι 
από τις άλλες πλευρές θέλουν να σχολιάσουν.  Καταλαβαίνετε ότι ξεφεύγουμε από το 
θέμα και τελικά γίνεται μια συζήτηση πάνω σε ένα ευρύτερο επίπεδο, που στο τέλος 
νομίζω ότι δε βοηθά ούτε και την ποιότητα των συζητήσεών μας ούτε όμως και την 
καλύτερη κάλυψη των διαφόρων θεμάτων.  

 Το λέω ως αναφορά αυτό… 

 Κύριε Κατσουρίδη, θέλετε να πείτε κάτι; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν πρόκειται να απαντήσω στον κ. Χριστοφόρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλά κάνετε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αλλά νομίζω ότι έβαλε ένα σοβαρότατο ερώτημα. Αν εισακούετο η 
αντιπολίτευση, πού θα ήμασταν;  Λοιπόν, εμείς θέτουμε την εισήγηση που έθεσε ο 
Γιάννος ο Λαμάρης και εδώ η Βουλή ας αποφασίσει.  Η στεγαστική πολιτική της 
κυπριακής πολιτείας, όχι απλώς της παρούσας κυβέρνησης, να συζητηθεί στο 
Κεφάλαιο ∆΄ και τότε να μιλήσουμε και να συγκρίνουμε, αν το επτακόσια συγκρίνεται 
με το είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι το θέμα εξαντλήθηκε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό προσπαθώ να πω. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι, αλλά διαδικαστικά.  Να θεωρηθεί, αν συμφωνείτε, ότι ο λόγος δόθηκε στο 
συνάδελφο το Λευτέρη το Χριστοφόρου για προσωπικό, εφόσον έγινε αναφορά, ότι 
υπερέβη τα όρια, ότι δεν άνοιξε ο κατάλογος των δευτερομιλιών και ότι δεν υπάρχουν 
δευτερομιλητές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό προτίθεμαι να κάμω, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Λοιπόν. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να πω κάτι, διότι η παρέμβαση του κ. Ερωτοκρίτου έγινε μετά που μίλησα.  
Λοιπόν, ούτε δευτερομιλητής ούτε τριτομιλητής είμαι.  Συνταγματικά είμαι 
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆εν είναι για σας που το είπα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συνταγματικά το λόγο τον παίρνω δικαιωματικά και ξαναβάζω την πρόταση.  Η 
στεγαστική πολιτική της κυπριακής πολιτείας στο   Κεφάλαιο ∆΄. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, δε νομίζω κανείς, κύριε Κατσουρίδη, να διαφωνεί.  Θα κάνουμε τη 
συγκεκριμένη διαδικασία που προβλέπεται.  Και αυτό και άλλα θέματα θα πάρουν το 
δρόμο τους και θα γίνει και η συζήτηση. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 
Γης ποσού ύψους €32.249.605 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2010.  Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 



 28

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων του αυτού Κεφαλαίου.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Συμπλήρωμα, Μέρος Α.  
Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Συμπλήρωμα, Μέρος Β.  
Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως  

(Τροποποιητικός) (Aρ. 2) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Γεώργιος Γεωργίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Τάσος Μητσόπουλος 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την υπό 
αναφορά πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον πρόεδρο της 
επιτροπής βουλευτή κ. Ζαχαρία Κουλία και τα μέλη της βουλευτές κ. Γεώργιο 
Γεωργίου και Φειδία Σαρίκα, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η 
∆εκεμβρίου 2009 και στις 19 Ιανουαρίου 2010.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας, 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της αστυνομίας. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, ώστε να ρυθμιστεί το θέμα της 
ακινητοποίησης μηχανοκίνητων οχημάτων, η διαδικασία επανεγγραφής αυτών, τα 
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αδικήματα που στοιχειοθετούνται και οι ποινές που επισύρονται σε περίπτωση 
παράβασης των προτεινόμενων διατάξεων. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, οι προτεινόμενες διατάξεις 
προβλέπουν τη διαδικασία ακινητοποίησης οχήματος με παράδοση από τον 
εγγεγραμμένο ιδιοκτήτη αυτού ειδοποίησης στον Έφορο Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
ότι δεν προτίθεται να θέσει σε κυκλοφορία ή να χρησιμοποιήσει το εν λόγω όχημα, 
καθώς και την έκδοση από τον έφορο πιστοποιητικού παραλαβής της ειδοποίησης, 
νοουμένου ότι δεν υπάρχουν καθυστερημένα τέλη για άδεια κυκλοφορίας.  Το 
πιστοποιητικό ισχύει για το χρόνο που αναφέρει ο ιδιοκτήτης του οχήματος στην 
ειδοποίηση ή για απεριόριστη χρονική περίοδο, αν δεν αναφέρεται συγκεκριμένη 
περίοδος σε αυτή.   

 Σε περίπτωση που ο ιδιοκτήτης του οχήματος το οποίο έχει ακινητοποιηθεί και 
η εγγραφή του έχει ακυρωθεί, για το λόγο ότι δεν εκδόθηκε άδεια κυκλοφορίας για τρία 
συναπτά έτη, επιθυμεί να το επανεγγράψει, δύναται να το πράξει, αφού 
προηγουμένως παρουσιάσει πιστοποιητικό καταλληλότητας και καταβάλει το 15% του 
φόρου εγγραφής που ισχύει την ημέρα επανεγγραφής του ή το φόρο εγγραφής που 
καταβλήθηκε για την αρχική εγγραφή του οχήματος, ανάλογα με το ποιος από τους 
δύο φόρους είναι ο χαμηλότερος.  Σε περίπτωση όμως που όχημα έχει διαγραφεί 
λόγω μη ανανέωσης της άδειας κυκλοφορίας για τρία συναπτά έτη, χωρίς αυτό να έχει 
δηλωθεί ως ακινητοποιημένο για την περίοδο αυτή, ο φόρος επανεγγραφής που 
πρέπει να καταβληθεί, σύμφωνα με τις προτεινόμενες διατάξεις, είναι ο φόρος που 
ισχύει την ημέρα της επανεγγραφής του.    

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες διατάξεις, 
δηλώνοντας ότι με τον τρόπο αυτό θα απλοποιηθούν οι ισχύουσες διαδικασίες.  Ο 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο οποίος επίσης 
συμφώνησε με τις προτεινόμενες διατάξεις, περιορίστηκε να εισηγηθεί μικρής έκτασης 
νομοτεχνικές βελτιώσεις στο κείμενο. 

 Στα πλαίσια της μελέτης της πρότασης νόμου από την επιτροπή, ο εκ των 
εισηγητών και πρόεδρός της κ. Ζαχαρίας Κουλίας εισηγήθηκε τη μείωση του φόρου 
επανεγγραφής οχημάτων που ήταν δηλωμένα ως ακινητοποιημένα από 15% που 
προτείνεται σε 10%, εισήγηση η οποία έγινε αποδεκτή τόσο από την επιτροπή όσο και 
από τον εκπρόσωπο του Τμήματος Οδικών Μεταφορών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, αφού τροποποίησε ανάλογα το κείμενο της πρότασης νόμου, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο 
τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως  (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 2. 
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Τροποποίηση του Μέρους Ι του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010». Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2010 Νόμος 

του 2010»  

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Φειδίας Σαρίκας 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Γιώργος Περδίκης 

 Χρήστος Στυλιανίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 25 Ιανουαρίου 2010.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών και του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος και ο 
διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου και ο πρόεδρος της Συμβουλευτικής 
Επιτροπής Ραδιοτηλεόρασης.  

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το έτος 2010, 
που κατατέθηκε στη Βουλή με βάση το άρθρο 36 του περί Ραδιοφωνικών και 
Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου, προβλέπει έσοδα ύψους €1.313.587 και δαπάνες 
ύψους €1.773.522. 

 Τα έσοδα προέρχονται κυρίως από τέλη που εισπράττει η Αρχή από εξέταση 
αιτήσεων για παραχώρηση άδειας εγκατάστασης και λειτουργίας ραδιοφωνικών και 
τηλεοπτικών σταθμών, από τέλη για παραχώρηση άδειας ίδρυσης, εγκατάστασης και 
λειτουργίας ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθμών, από τέλη επί των εσόδων των 
σταθμών από τις διαφημίσεις και από διοικητικά πρόστιμα που επιβάλλονται στους 
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τηλεοπτικούς και ραδιοφωνικούς σταθμούς για παραβιάσεις της ισχύουσας 
νομοθεσίας περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών. 

 Οι δαπάνες της Αρχής αφορούν κυρίως αποδοχές προσωπικού, λειτουργικά 
έξοδα, αποζημίωση του προέδρου και των μελών της Αρχής, αγορά εξοπλισμού, μη 
προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό. 

 Ο πρόεδρος της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου επεξήγησε αναλυτικά τις 
πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού στην επιτροπή και δήλωσε μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός είναι ελλειμματικός, δεδομένου ότι οι 
δαπάνες του υπερβαίνουν τα έσοδά του κατά €459.935.  Το γεγονός αυτό 
οφείλεται στο ότι οι ανάγκες της Αρχής αυξάνονται χρόνο με το χρόνο, τόσο σε 
σχέση με το προσωπικό όσο και με τον τεχνικό εξοπλισμό της, ενώ τα έσοδά 
της παραμένουν σταθερά χωρίς να υπάρχει ανάλογη αύξηση.   

2. Η Αρχή, με στόχο την αύξηση των εσόδων της, ώστε να υπάρχει 
ισορροπημένη κάλυψη των συνεχώς αυξανόμενων δαπανών της, έχει ετοιμάσει 
πρόταση προς το Υπουργείο Εσωτερικών στη βάση σχετικής μελέτης που έχει 
εκπονήσει για το σκοπό αυτό.  Σύμφωνα με την εν λόγω μελέτη, απαιτείται η 
αύξηση των ισχυόντων τελών που καταβάλλουν οι ιδιωτικοί ραδιοτηλεοπτικοί 
σταθμοί, δεδομένου ότι αυτά παραμένουν στα ίδια επίπεδα από το 1998, παρ’ 
όλο που από τότε μέχρι σήμερα έχουν επέλθει αρκετές αυξήσεις τόσο στον 
τιμάριθμο όσο και στο διοικητικό κόστος λειτουργίας της Αρχής.  

3. Πέραν της πιο πάνω εισήγησης, στην υπό αναφορά πρόταση που έχει 
υποβάλει η Αρχή προς το Υπουργείο Εσωτερικών περιλαμβάνονται και 
εισηγήσεις για επιβολή νέων επιπρόσθετων τελών στους ραδιοτηλεοπτικούς 
σταθμούς για την κάλυψη του ανάλογου διοικητικού κόστους που αυτή 
επωμίζεται σε σχέση με διάφορα αιτήματα που της υποβάλλουν οι σταθμοί.  
Τέτοια αιτήματα είναι μεταξύ άλλων η αλλαγή της μετοχικής τους δομής, η 
αλλαγή της δομής του προγράμματός τους, η μεταστέγαση των εγκαταστάσεών 
τους σε νέα κτίρια κ.ά., για το διοικητικό κόστος των οποίων δεν επιβάλλεται, με 
βάση τις διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας, οποιοδήποτε τέλος, όπως 
επιβάλλεται σε ανάλογες περιπτώσεις από διάφορες δημόσιες υπηρεσίες. 

4. Η εν λόγω πρόταση έχει υποβληθεί από την Αρχή στο Υπουργείο Εσωτερικών 
και, σε περίπτωση που αυτή υιοθετηθεί, σχετικό νομοσχέδιο θα προωθηθεί 
προς το Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση και στη συνέχεια θα κατατεθεί στη 
Βουλή.  Σε σχέση με την πιο πάνω πρόταση της Αρχής, το Υπουργείο 
Εσωτερικών ενημέρωσε την Αρχή ότι σε πρώτο στάδιο θα προωθήσει στη 
Βουλή σχετικό τροποποιητικό νομοσχέδιο για σκοπούς εναρμόνισης της 
εθνικής νομοθεσίας με τις πρόνοιες της κοινοτικής Οδηγίας 2007/65/ΕΚ, ενώ 
προτίθεται να περιλάβει τις εισηγήσεις που περιλαμβάνονται στην εν λόγω 
πρόταση της Αρχής σε επόμενη τροποποίηση, που προτίθεται να καταθέσει 
στη Βουλή, με την οποία θα προτείνεται η ρύθμιση και η εποπτεία των 
ψηφιακών πλατφορμών οπτικοακουστικών υπηρεσιών. 

5. Η σταδιακή αύξηση του αριθμού του προσωπικού της Αρχής ήταν και είναι 
απόλυτα επιβεβλημένη, λαμβάνοντας υπόψη ότι η Αρχή σήμερα καλείται 
ανάμεσα στις άλλες αρμοδιότητές της να ελέγχει εξήντα έξι αδειούχους 
ραδιοτηλεοπτικούς σταθμούς που λειτουργούν στην Κύπρο, να ασκεί 
ταυτόχρονα μερικό έλεγχο στα δύο τηλεοπτικά και στα τέσσερα ραδιοφωνικά 
κανάλια της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης και επιπρόσθετα να ετοιμάζει ετήσια 
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έκθεση ποιοτικού ελέγχου για τα προγράμματα που προσφέρει το Ραδιοφωνικό 
Ίδρυμα Κύπρου (ΡΙΚ) ως υπηρεσία δημόσιας ραδιοτηλεόρασης.   

6. Πέραν των πιο πάνω, η μετάβαση του ραδιοτηλεοπτικού πεδίου από το 
αναλογικό σε πλήρες ψηφιακό περιβάλλον, που προγραμματίζεται να γίνει 
μέχρι τον Ιούλιο του 2011, θα έχει ως αποτέλεσμα τη δημιουργία και λειτουργία 
επιπρόσθετων συνδρομητικών ψηφιακών τηλεοπτικών υπηρεσιών, γεγονός 
που θα αυξήσει δραστικά τον κύκλο και το φόρτο εργασιών της Αρχής, η οποία 
θα χρειαστεί να στελεχωθεί με επιπρόσθετο εξειδικευμένο προσωπικό και να 
ενισχυθεί με νέο σύγχρονο εξοπλισμό.  Η νέα τάξη πραγμάτων στο 
ραδιοτηλεοπτικό πεδίο θα οδηγήσει και στη μετεξέλιξη της Αρχής σε “Αρχή 
Ελέγχου Περιεχομένου Υπηρεσιών Οπτικοακουστικών Μέσων”, διευρύνοντας 
κατά πολύ τις αρμοδιότητες αλλά και τις υποχρεώσεις της όπως αναφέρονται 
πιο πάνω. 

7. Στον υπό αναφορά προϋπολογισμό παρατηρείται αύξηση στο Κεφάλαιο που 
αφορά τις αποδοχές προσωπικού, ύψους €109.605, η οποία οφείλεται τόσο 
στη δημιουργία μιας νέας θέσης Λειτουργού Ραδιοτηλεόρασης (Κλ. Α8-10-11) 
όσο και στις προσαυξήσεις και στις ανάλογες τιμαριθμικές αναπροσαρμογές 
των μισθών των υφιστάμενων υπαλλήλων της Αρχής. 

8. Όπως είναι γνωστό, το έργο της Αρχής είναι δύσκολο, πολύπλευρο και πολύ 
σημαντικό όσον αφορά την ίδια την κοινωνία.  Όπως επισημαίνεται και πιο 
πάνω, χρόνο με το χρόνο παρατηρείται μια σημαντική αύξηση αναφορικά με 
τον όγκο εργασιών της Αρχής, γεγονός που της επιβάλλει να ενισχύεται 
σταδιακά με επιπρόσθετο εξειδικευμένο προσωπικό, καθώς επίσης και με τον 
αναγκαίο τεχνικό εξοπλισμό. 

9. Παρ’  όλο που οι πλείστες αρμοδιότητες της Αρχής προϋποθέτουν επίπονες και 
χρονοβόρες διαδικασίες, η Αρχή προσπαθεί στα πλαίσια των δυνατοτήτων της 
να ενεργεί με συνέπεια και με την κατά το δυνατό μεγαλύτερη 
αποτελεσματικότητα. 

10. Η βούληση της Αρχής να συνεχίσει με αποφασιστικότητα την αναβάθμιση και 
βελτίωση των υπηρεσιών της, διεκπεραιώνοντας κατά το δυνατό καλύτερα το 
έργο της, ανταποκρινόμενη μεταξύ άλλων στη νέα τάξη πραγμάτων, όπως 
αυτή διαμορφώνεται λόγω της μετάβασης από το αναλογικό στο ψηφιακό 
περιβάλλον, είναι δεδομένη και, για να πετύχει τους στόχους της, απαιτείται η 
στήριξη τόσο της κοινωνίας και της πολιτείας όσο και της Βουλής. 

 Ο πρόεδρος της Συμβουλευτικής Επιτροπής Ραδιοτηλεόρασης εξέφρασε τη 
δυσαρέσκειά του για το γεγονός ότι η Συμβουλευτική Επιτροπή Ραδιοτηλεόρασης δεν 
κλήθηκε από την Αρχή να εκφράσει τις απόψεις της για τον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό, παρά τις επανειλημμένες διαμαρτυρίες που εκφράζονται κάθε χρόνο 
για το θέμα αυτό από την ίδια.  

 Σχολιάζοντας την πιο πάνω θέση του προέδρου της Συμβουλευτικής 
Επιτροπής Ραδιοτηλεόρασης, ο πρόεδρος της Αρχής ανέφερε ότι, με βάση τις 
πρόνοιες της ισχύουσας νομοθεσίας που διέπει την ιδιωτική ραδιοτηλεόραση, η Αρχή 
δεν έχει υποχρέωση να συμβουλεύεται τη Συμβουλευτική Επιτροπή Ραδιοτηλεόρασης 
στα πλαίσια καταρτισμού του προϋπολογισμού της και οι αρμοδιότητές της 
περιορίζονται επί άλλων θεμάτων, τα οποία και καθορίζονται στην ισχύουσα 
νομοθεσία. 
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 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού η επιτροπή 
ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με ορισμένες πρόνοιές του από 
την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού διεξήλθε τις επιμέρους 
πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και των μελών της βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το έτος 2010. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσε 
πως η κοινοβουλευτική του ομάδα θα τοποθετηθεί επί των προνοιών τού υπό 
αναφορά προϋπολογισμού κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής.    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ενδεχομένως, κάποιος θα πει ότι για έναν προϋπολογισμό που έχει δαπάνες 
ύψους μόνο €1.773.000 ίσως να μη χρειαζόταν μια διεισδυτική και εις βάθος 
συζήτηση.  Αλλά, νομίζω, όταν μιλάμε για μια τέτοια σοβαρή Αρχή, όπως είναι η Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης, που ουσιαστικά ασκεί εποπτεία, στα πλαίσια της φιλοσοφίας του 
επιτελικού κράτους, για ό,τι συμβαίνει, κυρίως στο τηλεοπτικό και ραδιοφωνικό τοπίο, 
θα έπρεπε αυτή η Βουλή -και συμπεριλαμβάνω και την παράταξή μου και τον εαυτό 
μου- να ήταν πολύ πιο έτοιμη να συζητήσει επί της ουσίας.  Και τι σημαίνει επί της 
ουσίας;  

 Είναι γνωστό ότι η σύγχρονη δημοκρατία βασίζεται στα τηλεοπτικά μέσα στην 
ενημέρωση και στην πληροφόρηση.  Και αναρωτιέμαι αν υπάρχει κάποιος από μας σ’ 
αυτή την αίθουσα που είναι ικανοποιημένος σήμερα από το επίπεδο της δημοκρατίας 
όπως αποτυπώνεται στο τηλεοπτικό πεδίο.  Είμαι σίγουρος ότι κανείς δεν είναι 
ικανοποιημένος.  Και υπάρχει ένα σοβαρό πρόβλημα το οποίο συζητείται στο επίπεδο 
της κοινωνίας.  Γιατί η Βουλή σιωπά;  Γιατί η Βουλή δεν ανοίγει αυτό το μέγα θέμα της 
σχέσης εποπτείας με τηλεοπτικά κανάλια;  Υπάρχουν και ψίθυροι ότι φοβόμαστε.  
Φοβόμαστε; 

 Έχω την εντύπωση ότι οφείλουμε -και μας είναι αυτή η θέση μας ως 
παράταξης- να ανοίξουμε αυτό το κεφάλαιο.  Να το συζητήσουμε ενώπιος ενωπίω.  
∆εν μπορούμε να κρυβόμαστε πίσω από αυτό που συμβαίνει.  Να βλέπουμε δελτία 
ειδήσεων το βράδυ που δεν έχουν καμία σχέση με την πραγματικότητα την οποία 
ζήσαμε σε συγκεκριμένα γεγονότα.   

 Γι’ αυτό η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης είναι το κύριο μέσο ενός επιτελικού κράτους, 
για να απαντήσει, να εξυγιάνει αυτό που ζούμε ως τηλεοπτικό πεδίο.  Θεωρούμε ότι 
υπάρχει σοβαρό ενδεχόμενο, αν αφήσουμε τα πράγματα όπως εξελίσσονται, κάποια 
στιγμή να βρεθούμε προ εκπλήξεως και η κοινωνία των πολιτών να πιστέψει ότι δεν 
εξουσιάζουν οι κοινοβουλευτικοί.  Η κοινοβουλευτική εξουσία έχει χάσει το ρόλο της, 
έχει περιοριστεί, έχει περιθωριοποιηθεί.  Κάποιοι άλλοι είναι που ασκούν αυτό το ρόλο.   
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 Θέλουμε να πιστεύουμε -και το έχουμε καταθέσει στην επιτροπή Εσωτερικών- 
ότι   πρέπει η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης, το διοικητικό συμβούλιο, να κάνει μια 
συγκριτική μελέτη με άλλα ευρωπαϊκά κράτη και να μας φέρει μια στρατηγική, έτσι 
ώστε να αποκτήσει αυτό τον εποπτικό ρόλο.  ∆ε μιλάμε ούτε για φίμωση ούτε για 
περιορισμούς.  Μιλάμε για απλή, δημοκρατική εποπτεία, έτσι ώστε, επιτέλους, αυτός ο 
τόπος να καταξιωθεί με τη δημοκρατία που του αξίζει.  Σε άλλα ευρωπαϊκά κράτη 
υπάρχουν άλλοι θεσμοί.  Υπάρχουν μη κυβερνητικές οργανώσεις, θεσμοί άλλου 
τύπου που ασκούν αυτό τον έλεγχο σε συνδυασμό με την κοινωνία.  Εμείς δεν έχουμε 
την τύχη λόγω και του μικρού μεγέθους.  ∆εν έχουμε άλλη επιλογή από το να 
αναβαθμίσουμε αυτή την Αρχή.  Είμαστε έτοιμοι, περιμένουμε από την κυβέρνηση, 
από την Αρχή να φέρουν επιτέλους ένα στρατηγικό σχεδιασμό, για να αποκτήσει 
αυτός ο θεσμός το ρόλο που του αξίζει.  Αλλιώς, οδηγούμαστε σε δύσβατα μονοπάτια 
της δημοκρατίας.  Επαναλαμβάνω, τα ζούμε όλοι μας.  ∆εν μπορούμε πλέον να 
σιωπούμε! 

 Παρ’ όλα αυτά, εμείς είμαστε έτοιμοι να υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό 
για μια ακόμη χρονιά, ακριβώς για να δοθεί η δυνατότητα να δούμε αυτό που επείγει, 
να δούμε το συντομότερο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της ουσίας, αν υπάρχει ή όχι δημοκρατία στα μέσα 
ενημέρωσης, δε θα διαφωνήσω.  Όμως, ως ένας από τους τρεις αρχιτέκτονες του 
νόμου που υπάρχει και πρόεδρος της επιτροπής τότε, που συμφώνησε το νόμο και 
υπέστη και δυόμισι χρόνια αποκλεισμό από τα κανάλια, θέλω να θυμίσω κάποια 
γεγονότα. 

 Πρώτον, η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης εφαρμόζει το νόμο τέλεια.  ∆εν έχει άλλο 
ρόλο. 

 ∆εύτερον, ας προβληματιστούμε ως πολιτεία, όχι μόνο ως Βουλή, όταν δεν 
υλοποιούνται ακόμα και αποφάσεις δικαστηρίων, είναι ευθύνη της Αρχής; 

 Τρίτον, η δική μας η νομοθεσία είναι η αυστηρότερη από ό,τι υπάρχει σε 
ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση.  ∆εν υπάρχει αυστηρότερη.  Το λέω υπεύθυνα και 
βάλτε το θέμα να το συζητήσουμε. 

 Τέταρτον, γιατί πρέπει να περιμένουμε την Αρχή ή την όποια κυβέρνηση;  Και 
τότε είναι βουλευτές που καταθέσαμε την πρόταση.  Μπορεί να γίνει πρωτοβουλιακά 
από τη Βουλή αυτό το πράγμα.   

 Κατά συνέπεια, εμείς θα πρέπει να επανεξετάσουμε το θέμα και έχουμε όλη τη 
διάθεση να το επανεξετάσουμε, αλλά να μου επιτρέψει ο Χρήστος να θυμίσω ότι, όταν 
επιμέναμε να είναι τόσο αυστηρός ο νόμος, δεχθήκαμε και πολλές πιέσεις και από 
πλευρές της Βουλής, ότι τάχατες θέλαμε να καθορίζουμε και τις ειδήσεις και βουλευτές 
που ήταν εδώ και μέλη της επιτροπής Εσωτερικών…  Μπορεί να βρεθούν τα 
πρακτικά από ποιες πλευρές δεχόμαστε αυτή την επίθεση.  Ωραία, να το ξαναδούμε, 
αλλά να μην τα φορτώνουμε στην Αρχή Ραδιοτηλεόρασης.  Είναι θέμα της πολιτείας 
ολόκληρης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



 35

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ δε θα διαφωνήσω με τον κ. Στυλιανίδη, αν και έθεσε το θέμα με έναν 
προκλητικό τρόπο που μας αναγκάζει να απαντήσουμε.  Ως οικολόγοι και εγώ 
προσωπικά δηλώνω ότι δε φοβόμαστε να ανοίξουμε το κεφάλαιο των μέσων 
ενημέρωσης και να δούμε τι σχέση έχουν τα μέσα ενημέρωσης και ειδικά τα 
τηλεοπτικά μέσα ενημέρωσης με τους πολιτικούς και την πολιτική.  Από τη δική μας 
την πλευρά, με την μια ψήφο που έχουμε στη Βουλή, έχουμε καταθέσει και 
συγκεκριμένες νομοθετικές πρωτοβουλίες.  Πιστεύω ότι, όπως είπε πάρα πολύ σωστά 
και ο κ. Κατσουρίδης, αν θέλει η Βουλή, και πραγματικά το θέλει, και μια μεγάλη 
ομάδα όπως του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, έχει πολλή δύναμη και δυνατότητα να το 
κάνει, να κατατεθούν ενώπιόν μας συγκεκριμένες νομοθετικές πρωτοβουλίες και να 
δούμε με ποιο τρόπο μπορεί να ελεγχθεί, να αναδειχθεί και να κριθεί αυτή η περίφημη 
σχέση μεταξύ πολιτικών και μέσων μαζικής ενημέρωσης.   

 Αλλά αυτή η συνεχής αναφορά σε αυτές τις σχέσεις, η συνεχής συζήτηση 
χωρίς να καταλήγουμε κάπου συγκεκριμένα, όταν υπάρχουν ενώπιόν μας και στο 
πινάκιο ορισμένων επιτροπών συγκεκριμένες νομοθετικές προτάσεις που αφορούν 
και αναδεικνύουν τη διαφάνεια των προεκλογικών εξόδων των κομμάτων και των 
υποψηφίων, το τι ξοδεύουν σε διαφήμιση, πώς εισπράττονται και πού δαπανώνται 
αυτά τα λεφτά, όταν υπάρχουν στις δικές μας τις επιτροπές τέτοιου είδους νομοθετικές 
ρυθμίσεις ή προτάσεις για ρυθμίσεις καλύτερα, νομίζω ότι είναι εκ του περισσού. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Άκουσα με πολλή προσοχή τα όσα έχουν λεχθεί.  Θα ήθελα να κάμω καταρχάς 
μια επισήμανση.  Μου δημιουργείται μια εύλογη απορία.  Γιατί η Αρχή καθυστερεί να 
προωθήσει την εναρμόνιση της νομοθεσίας της με την Οδηγία 65 του 2007;  Και 
αναφέρομαι σε Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης η οποία διευρύνει τις αρμοδιότητες 
και τις δυνατότητες ελέγχου των παρόμοιων αρχών σε όλο τον ευρωπαϊκό χώρο, 
αναγνωρίζοντας και βλέποντας τους κινδύνους που διατρέχει όχι μόνο η πολιτική ζωή 
γενικά, αλλά ακόμα και η ιδιωτική ζωή του ανθρώπου, μέσα από την αύξηση της 
αναγκαιότητας ή της προσήλωσης πολλών εκπομπών στην τηλεθέαση.  

 Και το λέω αυτό, γιατί δυστυχώς και στον τόπο μας σε πολλές περιπτώσεις έχει 
διαπιστωθεί ότι ο έλεγχος ο οποίος γίνεται είναι όχι μόνο αναποτελεσματικός, όπως 
έχουν επισημάνει κάποιοι συνάδελφοι, αλλά είναι και επιλεκτικός.  Βλέπουμε για 
παράδειγμα εκπομπές και προγράμματα όχι μόνο ειδησιογραφικά, αλλά και άλλα 
κοινωνικά, ψυχαγωγικά προγράμματα τα οποία προσβάλλουν την ιδιωτική ζωή και 
τον πολιτισμό αυτού του τόπου, χωρίς να υπάρχει ανάλογη αντίδραση.   

 Πόσοι συμπολίτες μας έχουν διασυρθεί μέσω των τηλεοπτικών καναλιών, των 
ειδησιογραφικών εκπομπών, που σε ορισμένες περιπτώσεις έχουν να κάμουν με 
υποθέσεις οι οποίες διερευνώνται στο παγκύπριο! Και έχουν στιγματιστεί χωρίς να 
υπάρξει αποτελεσματική παρέμβαση από πλευράς της Αρχής.  Και δεν είναι λογικό να 
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λέγεται κάθε φορά ότι, ξέρετε, δεν έχουμε το απαιτούμενο προσωπικό.  Λυπούμαι να 
παρατηρήσω ότι έχει τόσα χρόνια που λειτουργεί αυτή η Αρχή και όφειλαν οι αρμόδιοι, 
όποιοι και αν ήταν και όποτε και αν ήταν, να οργανωθούν κατά έναν τόσο 
αποτελεσματικό τρόπο που να μπορούν να ανταποκριθούν στην κυρίως υποχρέωσή 
τους.   

 Γιατί κύρια υποχρέωσή τους είναι αυτή.  Και είναι γι’  αυτό το λόγο που εμείς 
επιμείναμε και κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού στην επιτροπή Εσωτερικών ότι 
θα έπρεπε η Αρχή, πριν καταρτίσει τον προϋπολογισμό της, να συζητούσε τον 
προϋπολογισμό μαζί τη Συμβουλευτική Επιτροπή της Ραδιοτηλεόρασης, η οποία είναι 
και νομοθετικά κατοχυρωμένη, τόσο η ίδια όσο και οι αρμοδιότητές της, της οποίας οι 
αρμοδιότητες έχουν να κάμουν με την παροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών καθόσον 
αφορά αυτούς τους ελέγχους και την ποιότητα των προγραμμάτων, κάτι το οποίο δεν 
έγινε ούτε και φέτος, παρά τις υποδείξεις τις οποίες είχαμε κάμει στα προηγούμενα 
χρόνια στην Αρχή Ραδιοτηλεόρασης. 

 Την ίδια ώρα θα ήθελα να κάμω ακόμα μια επισήμανση.  Είναι ο μοναδικός 
οργανισμός στον οποίο πραγματικά υπάρχει ένα θέμα το οποίο μας έχει 
προβληματίσει.  Και τι εξυπηρετεί ουσιαστικά αυτό;  Είναι ο μοναδικός οργανισμός ο 
οποίος επιβάλλει ένα πρόστιμο, την ίδια ώρα καταφεύγει και στη διαδικασία 
είσπραξής του, ενώ την ίδια ώρα κάποιες από αυτές τις περιπτώσεις των προστίμων 
αμφισβητούνται ενώπιον των δικαστηρίων και υποχρεώνεται τελικά αυτός ο 
οργανισμός, αντί να πετύχει την είσπραξη των προστίμων, να καταβάλλει δικηγορικά 
έξοδα υπερδιπλάσια από εκείνα τα οποία καταβάλλονται σε οποιοδήποτε οργανισμό.  
Και το λέω αυτό, γιατί πραγματικά εκείνο το οποίο θα έπρεπε να προβληματίσει 
ιδιαίτερα αυτή την Αρχή -και εδώ είναι που ουσιαστικά εμείς επιμένουμε- είναι το ότι 
θα έπρεπε να βελτιώσει σημαντικά τον αποτελεσματικό έλεγχο στην ποιότητα των 
προγραμμάτων και στην προστασία της ιδιωτικής ζωής του πολίτη, κάτι το οποίο 
δυστυχώς δε συμβαίνει σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ∆ε θα έπαιρνα το λόγο, γιατί έχει καλύψει τις θέσεις μας πλήρως ο κ. 
Κατσουρίδης, αλλά νομίζω ότι κάποια πράγματα που λέγονται πρέπει να είναι σωστά 
ή να διορθώνονται.  Καταρχάς υπάρχει Συμβουλευτική Επιτροπή Ραδιοτηλεόρασης 
και ο νόμος της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης δεν την υποχρεώνει να διαβουλευθεί με την 
Αρχή για τον προϋπολογισμό.  Αν κάποιοι συνάδελφοι θέλουν να αλλάξει, εμείς 
νομοθετούμε, μπορούμε να το αλλάξουμε, αλλά αυτή είναι η πραγματικότητα.   

 Σε σχέση με τα πρόστιμα, έχουν κατατεθεί τα στοιχεία -απουσίαζε ο 
συνάδελφος από την επιτροπή- από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης.  Είναι πολύ μικρό το 
ποσοστό των προστίμων τα οποία καταλήγουν σε δικαστήρια και μάλιστα από αυτά 
ένα πολύ μικρό ποσοστό χάνεται για την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης.   

 Επομένως, και οι πληροφορίες που είχαμε εμείς -και εγώ προσωπικά και ο 
συνάδελφος- από διάφορα μέσα ενημέρωσης δεν αποδεικνύονται με βάση τα στοιχεία 
που έχει καταθέσει στην αρμόδιά μας επιτροπή η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης. 

 Τρίτον, υπάρχει έτοιμη νομοθεσία, για να κατατεθεί στη Βουλή, για εναρμόνιση 
με την Οδηγία του 2007 και νομίζω ότι ταυτόχρονα μπορούμε εκεί να προσθέσουμε 
και εμείς ό,τι άλλο θεωρούμε ότι βελτιώνει την άσκηση του ρόλου της με βάση τη 
νομοθεσία της Αρχής.  Εμείς είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε με συναδέλφους όλων 
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των παρατάξεων και να πάρουμε πρωτοβουλία ως κοινοβούλιο, για να 
προχωρήσουμε σε εκείνες τις αλλαγές που, αν θέλετε, να ρυθμίζουν όχι μόνο τα 
ραδιοτηλεοπτικά μέσα αλλά και τα έντυπα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όχι για να φράξουμε τη δημοκρατία, αλλά για να υπάρχει σωστή άσκηση 
ελέγχου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Πολύ φοβούμαι ότι με αυτή τη συζήτηση υπάρχει ο κίνδυνος να μετατρέψουμε 
την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης σε σάκο του μποξ.  Υπάρχει η θεσμοθετημένη αυτή Αρχή.  
Έχει συγκεκριμένες εξουσίες, συγκεκριμένες αρμοδιότητες.  Εξ όσων έχω υπόψιν μου, 
ασκεί αυτές τις αρμοδιότητες και τις εξουσίες, έχει έναν παρεμβατικό ρόλο, επιβάλλει 
πρόστιμα, όπως ελέχθη.  Εάν η Βουλή, η οποία θέσπισε, όπως σωστά ελέχθη, αυτό 
το θεσμικό πλαίσιο, έχει την άποψη ότι πρέπει ο ρόλος να είναι πολύ περισσότερο 
παρεμβατικός… να προσέξουμε βεβαίως, διότι ελέχθη για τις ειδήσεις από τον κ. 
Στυλιανίδη, μη δώσουμε και το μήνυμα ότι πάμε να επιβάλουμε λογοκρισία.  Να μη 
φτάσουμε στο άλλο άκρο.  Υπάρχουν ζητήματα που αφορούν πράγματι και την 
ισότιμη μεταχείριση κομμάτων και πολιτικών προσώπων και προσβολής του 
πολιτισμού της κυπριακής κοινωνίας.  Να τα δούμε, αλλά με σοβαρότητα και ευθύνη.   

 Προφανώς, δεν είναι αυτή η ώρα, που βρισκόμαστε στην ώρα της ψήφισης 
νομοθεσιών.  Μπορεί να εγγραφεί το θέμα στο Κεφάλαιο Τέταρτο ή μπορεί να 
αναληφθεί νομοθετική πρωτοβουλία από το σύνολο των κομμάτων, από την αρμόδια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, γιατί μια σπασμωδική συζήτηση δυνατό να 
εκπέμψει και λάθος μηνύματα, ιδιαίτερα ότι η Βουλή φοβικά αντιμετωπίζει το θέμα της 
παρέμβασης στο ραδιοτηλεοπτικό πεδίο.     

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Λοιπόν, ο κ. Βότσης και ολοκληρώνεται η συζήτηση για το θέμα αυτό.   

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θα είμαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε, απλώς για να σημειώσω ότι τα όσα 
πολύ καλά έχουμε πει όλοι θα πρέπει να γνωρίζουμε ότι με €1,7 εκατομ., που είναι οι 
δαπάνες της Αρχής, δεν μπορούν να γίνουν πράξη.  Η Αρχή, χωρίς να είμαι εδώ για 
να κάνω τον απολογητή της, παρακολουθεί εξήντα έξι ραδιοτηλεοπτικούς σταθμούς 
συν τα κρατικά και αντιλαμβάνεστε ότι μπαίνουμε και στην ψηφιακή, με το χάος που 
έρχεται όσον αφορά αυτό τον τομέα.  Άρα, εάν όλοι εννοούμε αυτά που λέμε, θα 
πρέπει του χρόνου να είμαστε έτοιμοι να βάλουμε το χέρι πιο βαθιά στην τσέπη, κύριε 
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα.  

 Ναι, κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Νομίζω ότι αποδεικνύεται απ’ όλες τις πλευρές της Βουλής, και από τον κ. 
Κατσουρίδη και τον κ. Ομήρου και τον κ. Βότση, ότι επείγει, τουλάχιστο σε επίπεδο 
επιτροπής Εσωτερικών, να τεθεί.  Είναι εδώ ο πρόεδρος, την επόμενη, μεθεπόμενη 
εβδομάδα να ανοίξουμε τη συζήτηση.  ∆εν υπάρχει άλλη λύση.  Αλλιώς, θα 
θεωρητικολογούμε άνευ σημασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Στυλιανίδη, είμαι δίκαιος και λέω ότι η προεδρία θα ενθαρρύνει και αυτή 
τη συζήτηση, γιατί κάποτε πρέπει να συζητιούνται όλα τα θέματα καθαρά, ειλικρινά και 
με διαφάνεια.  

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Να δικαιωθεί και ο πολίτης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής ποσού ύψους €1.773.522,00 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 7 και 8 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Καταθέσεως στη Βουλή των Αντιπροσώπων των Κανονισμών που εκδίδονται με 
Εξουσιοδότηση Νόμου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και «Ο περί ∆ικηγόρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τα νομοσχέδια «Ο περί 
Καταθέσεως στη Βουλή των Αντιπροσώπων των Κανονισμών που εκδίδονται 
με Εξουσιοδότηση Νόμου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και «Ο περί 

∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Σωκράτης Χάσικος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τα υπό αναφορά νομοσχέδια 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 21η Ιανουαρίου 2010.  Στα πλαίσια της 
συνεδρίασης αυτής, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Σκοπός των προτεινόμενων νόμων είναι η τροποποίηση του περί Καταθέσεως 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων των Κανονισμών που εκδίδονται με Εξουσιοδότηση 
Νόμου και του περί ∆ικηγόρων Νόμου, ώστε να μην απαιτείται πλέον η κατάθεση στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση των κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει των 
άρθρων 26 και 27 του περί ∆ικηγόρων Νόμου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι 
προτεινόμενες τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες, έπειτα από σχετική εισήγηση του 
Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου.  Ειδικότερα, ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος 
εισηγείται όπως τροποποιηθούν οι υπό συζήτηση νόμοι, ώστε να μην απαιτείται 
πλέον η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση των κανονισμών, τόσο 
αυτών που αναφέρονται στη λειτουργία και διαχείριση του Ταμείου Συντάξεως 
∆ικηγόρων όσο και των κανονισμών που προνοούν για την καταβολή τελών τα οποία 
καταβάλλονται στο εν λόγω ταμείο από κάθε δικηγόρο που ασκεί το επάγγελμα. 

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων νόμων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 
εισηγείται την ψήφιση και των δύο νομοσχεδίων σε νόμους, όπως αυτά έχουν 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος 
του δεύτερου, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καταθέσεως στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων των Κανονισμών που Εκδίδονται με Εξουσιοδότηση Νόμου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση του άρθρου 27Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Οι περί Εγγραφής Φυτικών Γενετικών Σπόρων 
της Πατάτας στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών της Πατάτας και της ∆ιάθεσής τους 
προς Εμπορία Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Εγγραφής Φυτικών Γενετικών Σπόρων της Πατάτας 
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στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών της Πατάτας και της ∆ιάθεσής τους προς 
Εμπορία Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Αντώνης Αντωνίου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και την 
21η Ιανουαρίου 2010.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας και του 
Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, 
ΕΚΑ και “Αγροτική”.  Οι αγροτικές οργανώσεις “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και 
“Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 14 του περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού 
Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση 
του εθνικού δικαίου με το ευρωπαϊκό κεκτημένο και πιο συγκεκριμένα με την Οδηγία 
2008/62/ΕΚ της Επιτροπής της 20ής Ιουνίου 2008, που αφορά την πρόβλεψη 
ορισμένων παρεκκλίσεων για την αποδοχή γεωργικών ντόπιων αβελτίωτων φυλών 
και ποικιλιών που είναι φυσικώς προσαρμοσμένες στις τοπικές και περιφερειακές 
συνθήκες και απειλούνται από γενετική διάβρωση, καθώς και τη διάθεση στην αγορά 
σπόρων και σπόρων γεωμήλων των εν λόγω ντόπιων φυλών και ποικιλιών. 

 Ειδικότερα, με τους υπό αναφορά κανονισμούς καθορίζονται ορισμένες 
παρεκκλίσεις αναφορικά με την επιτόπου διατήρηση και την αειφόρο χρήση φυτικών 
γενετικών πόρων της πατάτας.  Πιο συγκεκριμένα, προτείνονται, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1.  Ο καθορισμός των προϋποθέσεων και των διαδικασιών αποδοχής για εγγραφή 
στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών της Πατάτας ντόπιων παραδοσιακών 
ποικιλιών και ποικιλιών οι οποίες είναι φυσικά προσαρμοσμένες στις τοπικές 
και περιφερειακές συνθήκες και απειλούνται από γενετική διάβρωση. 

2. Ο καθορισμός των όρων, των περιορισμών και ορισμένων εξαιρέσεων 
αναφορικά με την εμπορία, τη διάθεση και την πιστοποίηση του πατατόσπορου 
των πιο πάνω ποικιλιών. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, ο 
εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος ανέφερε ότι υπάρχουν ήδη εθνικές νομοθετικές ρυθμίσεις για την 
εγγραφή των ποικιλιών της πατάτας στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών της Πατάτας, 
όπως επίσης για την πιστοποίηση και την εμπορία του πατατόσπορου.  Ωστόσο, 
σύμφωνα με τον ίδιο, οι προτεινόμενοι κανονισμοί προβλέπουν ορισμένες ειδικές 
ρυθμίσεις για την εγγραφή και την εμπορία ντόπιων παραδοσιακών ποικιλιών και 
ποικιλιών οι οποίες είναι φυσικά προσαρμοσμένες στις τοπικές και περιφερειακές 
συνθήκες, προς διατήρηση της πατάτας.  Όπως δήλωσε ο ίδιος εκπρόσωπος, δεν 
αναμένεται να υπάρξει ενδιαφέρον για την εγγραφή ποικιλιών προς διατήρηση της 
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πατάτας όπως καθορίζεται στους προτεινόμενους κανονισμούς, αφού στο παρόν 
στάδιο όλες οι ποικιλίες πατάτας που καλλιεργούνται στην Κύπρο είναι εγγεγραμμένες 
στον Κοινό Κατάλογο Ποικιλιών Γεωργικών Ειδών και ως εκ τούτου δεν είναι δυνατό 
να εγγραφούν ως φυτικοί γενετικοί πόροι.  Επιπρόσθετα, επισήμανε ότι οι 
προτεινόμενοι κανονισμοί δε σχετίζονται με οποιοδήποτε τρόπο με την καλλιέργεια 
γενετικά τροποποιημένων πατατών, καθώς αφορούν παραδοσιακές ποικιλίες των 
γεωργικών αυτών ειδών. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες πρόνοιες των υπό 
εξέταση κανονισμών. 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το μέλος της βουλευτής της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν ότι 
επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων κανονισμών κατά 
τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγούνται στη Βουλή την έγκριση των υπό 
εξέταση κανονισμών όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία.  

 Υπό το φως των πιο πάνω τοποθετήσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων καταθέτει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του 
σώματος για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών αυτών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 9 κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι απόφαση της Βουλή των Αντιπροσώπων… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Συγγνώμη, κύριοι συνάδελφο!  Μιλούμεν, ακούουνται κουβέντες, εν 
προχωρούμε!   

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Της πατάτας η υπόθεση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ετέλειωσεν η πατάτα τζι οι σπόροι, κύριε Τάσου!  Τωρά συνεχίζουμε.  
Παρακαλώ ησυχία, να μπορέσουμε να κόψουμε δρόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το 
μήνα Φεβρουάριο του 2010.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 

Φεβρουάριο του 2010 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας ∆ημήτρης Συλλούρης, 

 Αβέρωφ Νεοφύτου εκπροσωπώντας τον κ. 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Νίκο Κουτσού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την 
πιο πάνω απόφαση σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 25 Ιανουαρίου 
2010.  

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά πρόσωπα 
δημόσιου δικαίου των οποίων δεν έχουν ακόμα εγκριθεί οι προϋπολογισμοί για το 
έτος 2010 η εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης για το μήνα Φεβρουάριο του 2010 
ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον 
προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2009 το οποίο 
αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή το μήνα Φεβρουάριο του 2009. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα 
θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, μέχρι να εγκριθούν από τη Βουλή και 
να πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων 
δημόσιου δικαίου για το έτος 2010. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) Νόμο, οι προϋπολογισμοί των νομικών 
προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια 
χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  Ωστόσο, 
αριθμός προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου δεν έχει ακόμη 
κατατεθεί ή και εγκριθεί από τη Βουλή, πράγμα που καθιστά αναγκαία την παροχή 
εξουσιοδότησης για τη διενέργεια δαπανών, όπως προβλέπεται στην πιο πάνω 
απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα 
πιο πάνω και χωρίς να δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις, οι οποίες θα 
προκύψουν μετά τη μελέτη κάθε προϋπολογισμού ξεχωριστά, κατά πλειοψηφία του 
προέδρου της επιτροπής βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
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εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό αναφορά απόφασης για τη διενέργεια 
δαπάνης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, για το μήνα Φεβρουάριο του 2010.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και ο βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. 
∆ημήτρης Συλλούρης επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

 Συγγνώμη, ποιος; 

 Απολογούμαι, κύριε Ερωτοκρίτου.  Εσήκωσες το χέρι σου, απλώς δεν το 
πρόσεξα. 

 Λοιπόν, κύριε Ερωτοκρίτου, έχετε το λόγο. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εδώ θα μπορούσε να πει κάποιος αυτό που συνήθως λέγεται στο στρατό, 
κύριε Πρόεδρε -για να πούμε τζιαι κάτι να αλλάξει το κλίμα- «καλά, τι είμαι, καρφίτσα 
και δε με πρόσεξες;», λέει ο άλλος. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆έχομαι όμως ότι λόγω της προχωρημένης ώρας και του φόρτου δεν είδετε το 
χέρι μου που το σήκωσα. 

 Κύριε Πρόεδρε, θα μπω αμέσως στο θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρότι, έχε υπόψιν σου, αγαπητέ Ρίκκο, για να αλλάξουμε το κλίμα, εγώ είμαι 
συνηθισμένος σε συνεδρίες δέκα, δεκαπέντε ωρών.  Άρα, εγώ έντζιε κουράστηκα, 
απλώς δε σε είδα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι, ναι, τζιαι με έντονες αντιπαραθέσεις, είμαι βέβαιος, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, βεβαίως για τα δωδεκατημόρια γνωρίζουμε όλοι και τη 
χρησιμότητα και τη σημασία τους.  Στον κατάλογο των ημικρατικών οργανισμών… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …που σκοπείται να ενισχυθεί από την άποψη των προϋπολογισμών με την 
ψήφιση των δωδεκατημορίων, υπάρχει ένας αριθμός ο οποίος μπορεί να ξεπερνά και 
τους είκοσι.  Αφορά ημικρατικούς οργανισμούς για τους οποίους κατατέθηκαν οι 
προϋπολογισμοί, αλλά δεν ψηφίστηκαν μέχρι στιγμής που μιλούμε, και εκείνους για 
τους οποίους δεν κατατέθηκαν καθόλου.  

 ∆εν έχω σκοπό να διεξέλθω έναν προς έναν τους ημικρατικούς οργανισμούς. 
μπορούμε να μιλούμε για εβδομάδες για τα θέματα αυτά.  Πήρα το λόγο για δύο 
ημικρατικούς οργανισμούς και για δύο συγκεκριμένα θέματα.  Ο ένας 
προϋπολογισμός αφορά το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου και βεβαίως το γνωστό 
πρόβλημα, για το οποίο τουλάχιστον εγώ δεν έχω καμία πληροφόρηση, μέχρι στιγμής 
που μιλάμε, πότε επιτέλους αυτός ο στρατηγικός σχεδιασμός… ∆ε θέλω απάντηση, 
για να γίνει διάλογος, από το φίλο μου τον πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών, τον 
κ. Νικόλα Παπαδόπουλο -τον είδα από το έδρανο που κάθομαι- γιατί είναι στην 
επιτροπή του που θα έρθει, σε σχέση με όλα αυτά τα οποία είδαν το φως της 
δημοσιότητας πριν από τις διακοπές των Χριστουγέννων.   

 Έχω ελέγξει και μέχρι στιγμής -σήμερα δε παρενθετικά να πω ότι ο πρόεδρος 
του δικού μας του κόμματος είχε επαφή με λειτουργούς αλλά και συντεχνιακούς του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος- η απάντηση που εισπράξαμε ήταν «θα φέρουμε τη 
στρατηγική στη Βουλή».  Ε, αυτό το “θα” εγώ προσωπικά, πιστεύω και πολλοί 
συνάδελφοί μου, εάν θεωρούν ότι αυτά που λέω είναι σωστά, δεν το δεχόμαστε με 
βάση τις καταχωρισμένες δηλώσεις που έγιναν στη συζήτηση του τότε 
προϋπολογισμού.  Ήδη μπαίνουμε στο Φεβρουάριο, θα πρέπει να έρθει η στρατηγική 
του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, να τη δούμε και να τη συζητήσουμε στη Βουλή, 
όπως υποσχέθηκαν.  Να έρθει το συντομότερο, εννοώ, κύριε Πρόεδρε. Αυτό είναι το 
ένα.   

 Το δεύτερο αφορά τον προϋπολογισμό της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου.  
Έγιναν συζητήσεις και αντεγκλήσεις και καβγάδες ομηρικοί πριν από την προεκλογική 
περίοδο των προεδρικών εκλογών, σε σχέση με ένα μεγάλο τομέα ευθύνης της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου. αναφέρομαι σ’ αυτόν του φυσικού αερίου.  Εκλέγεται ο κ. 
∆ημήτρης Χριστόφιας στην κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και αίφνης, τόσο 
από την κυβερνητική πλευρά όσο και από την πλευρά του μεγάλου κόμματος, του 
μεγαλύτερου κόμματος της αντιπολίτευσης, δεν υπάρχει κανένας διάλογος για το θέμα 
αυτό.   

 Τι γίνεται η ιστορία με το φυσικό αέριο;  Κάποιοι μας έλεγαν την εποχή εκείνη 
ότι η Κύπρος κινδυνεύει να μείνει χωρίς ενέργεια, κινδυνεύει να μείνει πίσω στον 
τομέα αυτό, με αποτέλεσμα να μην μπορεί να ανταποκριθεί στις ανάγκες που θα 
προκύψουν από το 2010 και μετά.  ∆εν ξέρω, δε θέλω να είμαι υποψιασμένος σε όλα 
τα πράγματα, γιατί αυτό αγγίζει τα όρια της καχυποψίας, που δεν είναι ορθόδοξη, όταν 
ξεπερνά κάποια όρια.  Αλλά νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το θέμα πρέπει να 
ανοίξει.  ∆ε γίνεται να απετέλεσε αντικείμενο και διελκυστίνδα τόσων αντεγκλήσεων 
προεκλογικά και ξαφνικά αυτό το θέμα να έχει σβηστεί από οποιαδήποτε ατζέντα.  Τι 
γίνεται με το φυσικό αέριο;  Εμείς θα φροντίσουμε να εγγραφεί θέμα και σε αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή.   
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 Αν μιλώ γι’ αυτό το θέμα, είναι για να πάρουν το μήνυμα οι ιθύνοντες της Αρχής 
Ηλεκτρισμού, στην οποία αυτή η κυβέρνηση είχε εμπιστευθεί με εντολή της τη γενική 
διαχείριση όλων των πηγών ενέργειας, όχι μόνο των ανανεωσίμων.   Ενδεχομένως, 
αυτό να φαντάζει ή να θυμίζει κρατικά μονοπώλια άλλων εποχών.  Αυτό είναι άλλο 
θέμα, θα το κουβεντιάσουμε, όταν θα ’ρθει και εκείνη η ώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αλλά οι της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου να θυμούνται ότι κάποιοι έχουν μνήμη 
ελέφαντα και το θέμα αυτό θα ανοίξει πάρα πολύ σύντομα, στις σωστές του 
διαστάσεις, όταν δεν έχουμε προεκλογική περίοδο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς διευκρινιστικά.  Είναι η άποψη του κ. Ερωτοκρίτου για 
τα θέματα που είπατε, δε θα τη σχολιάσω, αλλά πρέπει να είμαστε συγκεκριμένοι.  Το 
θέμα το τελευταίο δεν αφορά την ΑΗΚ πλέον. αφορά τη ∆ΕΦΑ.  Συστήθηκε 
συγκεκριμένος οργανισμός, η σύνθεσή του ολοκληρώθηκε πριν λίγο καιρό, κατά 
συνέπεια αλλού πρέπει να αποταθούν. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σας πληροφορώ, κύριε Κατσουρίδη, εφόσον εκάμετε την παρέμβαση αυτή, ότι 
στην Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου έχει δοθεί εντολή να διαχειριστεί το θέμα του 
φυσικού αερίου.  Ό,τι λέω το λέω μετά λόγου γνώσεως, ξέρω τι λέω και τα πράγματα 
έτσι είναι όπως τα λέω.  Όμως δε θα κολλήσουμε σ’ αυτό.  Νομίζω συμφωνούμε ότι το 
θέμα του φυσικού αερίου είναι το μεγάλο θέμα που πρέπει να κουβεντιάσουμε και να 
κουβεντιάσουμε την ουσία του θέματος, όταν θα ’ρθει η ώρα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Ερωτοκρίτου, έχω εξιλεωθεί, διότι στη δεύτερή σας παρέμβαση, 
απαντώντας στον κ. Κατσουρίδη, δε σας έδωσα το λόγο.  Άρα, επειδή δε σας είδα 
στην αρχή, εξιλεώθηκα που σας άφησα και μιλήσατε.  Για να μεν μείνω εγώ πουκάτω!   

 Λοιπόν, κύριε Χριστοφόρου, θέλετε να μιλήσετε.   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Αντιλαμβάνεστε ότι οι οποιεσδήποτε βολές προς το κόμμα της αντιπολιτεύσεως 
έχουν την ίδια κατάληξη. πέφτουν στο κενό.  Εμείς ενασχοληθήκαμε σοβαρά με αυτή 
την υπόθεση για το συμφέρον του τόπου και συνεχίσαμε και ως επιτροπή Εμπορίου 
να ενασχολούμεθα.  Απλώς, αναφέρω ενδεικτικά ότι η επιτροπή Εμπορίου -άρα 
απευθύνθηκε πρόσκληση σε όλα τα κόμματα- συναντήθηκε με το ίδιο το νέο 
διοικητικό συμβούλιο της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου σε πολύωρη σύσκεψη.  Για να 
μη βλαφτούν και τα οποιαδήποτε συμφέροντα, γιατί είναι σε μια κρίσιμη φάση που 
γίνονται οι διαδικασίες των προσφορών, σίγουρα δεν υπήρξαν τυμπανοκρουσίες και 
δημόσια ενημέρωση, αλλά είχε ο καθένας από εμάς τη δυνατότητα να παρευρεθεί εκεί 
και να ενημερωθεί.  Εμείς αυτό θα το επαναλάβουμε και ζητήσαμε να έχουμε και 
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γραπτή και προφορική ενημέρωση διαρκείας από το Υπουργείο Εμπορίου και, πρέπει 
να είμαι αντικειμενικός, ουδέποτε αρνήθηκαν να καταθέσουν τα οποιαδήποτε σχέδια ή 
τους οποιουσδήποτε σχεδιασμούς. 

 Σίγουρα όμως, συμφωνώ με τον κ. Κατσουρίδη, περιήλθε όλη η ευθύνη για την 
έλευση του φυσικού αερίου και στη ∆ΕΦΑ μαζί με την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου.  
Αυτή είναι η πραγματικότητα.  Υπάρχει ένα μέρος διαδικασιών που ανήκει στην Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου και ένα άλλο στη ∆ΕΦΑ.  Αυτή είναι η αλήθεια και δεν υπάρχει 
αντίλογος σ’ αυτό που είπα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Επειδή μπορεί να θυμόμαστε κάποια πράγματα επιλεκτικά, το θέμα του 
φυσικού αερίου έσιει κάποιο βάθος χρόνου.  Εγώ θα μιλήσω για τρεις διαδοχικές 
κυβερνήσεις που έχουν αμελήσει την κατασκευή τερματικού σταθμού, που ειρήσθω εν 
παρόδω έχει ομολογηθεί από τα χείλη όλων των αρμοδίων, περιλαμβανομένου και 
του παριστάμενου Υπουργού Εμπορίου, όταν το συζητήσαμε στην επιτροπή 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, γιατί σχετίζεται με τις δεσμεύσεις προς την Ευρωπαϊκή 
Ένωση για υγιή ανταγωνισμό και για διατήρηση στρατηγικών αποθεμάτων.   

 Ε, λοιπόν, όσον υποφέρουν οι καταναλωτές με τα ολιγοπώλια που έχουμε στη 
διαχείριση των πετρελαιοειδών, άλλο τόσο βασικός υπεύθυνος είμαστε εμείς, οι 
κυβερνήσεις, που δεν έχουμε κατασκευάσει αυτό τον τερματικό σταθμό, γιατί χωρίς 
αυτόν -όλοι το ομολόγησαν- δεν μπορεί να υπάρξει ανταγωνισμός ούτε ενδιαφέρον 
από άλλες εταιρείες του εξωτερικού να έρθουν να ανταγωνιστούν τις υφιστάμενες.  Και 
η απόφαση εκείνη που βγήκε από την Επιτροπή Προστασίας του Ανταγωνισμού δε 
βγήκε τυχαία, γιατί ήταν ολοφάνερο πλέον πώς δημιουργείται το ολιγοπώλιο και πώς 
διαμορφώνονται οι τιμές.   

 Πέραν αυτού, το ζήτημα του τερματικού σταθμού έχει επιτρέψει τη διασπάθιση 
δεκάδων εκατομμυρίων, με το να αποταμιεύουμε μέρος των στρατηγικών 
αποθεμάτων στο εξωτερικό και την ίδια ώρα να μην απολαμβάνουμε εισοδήματα από 
την εμπορία πετρελαιοειδών που θα προμήθευαν πλοία τα οποία διέρχονται την 
Κύπρο.  Τζιαι υπάρχει συγκεκριμένη, τεράστια ζήτηση.  Άρα, και τα έσοδα τα 
εστερηθήκαμε και το κόστος της αποθήκευσης θα μπορούσε να μειωθεί κατακόρυφα, 
για να λειτουργήσουν όλα σ’ αυτό που ενδιαφέρει τον κόσμο καθημερινά, για τις τιμές 
των καυσίμων, που όλοι φωνάζουμε κάποια ώρα, αλλά την κύρια αιτία την ξεχνούμε.  
Γι’ αυτό ήθελα να το υπενθυμίσω. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 ∆ε θα έκαμνα οποιαδήποτε παρέμβαση, απλώς είναι για να επανέλθουμε στο 
θέμα μας, που είναι τα δωδεκατημόρια.  Σίγουρα είναι ενδιαφέρουσες οι τοποθετήσεις 
και όλοι μας ενδεχομένως να έχουμε απόψεις για όλα αυτά τα ζητήματα, όμως δε θα 
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λογοδοτήσω ούτε για το ΡΙΚ ούτε για την ΑΗΚ, επειδή ψηφίζουμε τα δωδεκατημόρια 
που αφορούν τους ημικρατικούς οργανισμούς για το Φεβράρη.  Αν μπορεί να λεχθεί 
κάτι στο παρόν στάδιο, είναι για ολόκληρη τη διαδικασία, γιατί αναγκάζεται η Βουλή να 
ψηφίσει για τη δαπάνη κονδυλίων -ενώ δεν έχουμε προϋπολογισμούς ενώπιόν μας- 
που είναι πέραν των δεκαεννέα, όπως είπε προηγουμένως ο κ. Ερωτοκρίτου.  Είναι 
μια πρακτική φυσικά που εφαρμόζεται εδώ και δεκαετίες, μια πρακτική όμως που 
πρέπει να αλλάξει.  Και η Βουλή ίσως σ’ αυτό το στάδιο αυτό που πρέπει να κάνει 
είναι να στείλει το μήνυμα προς το Υπουργείο Οικονομικών, προς την εκτελεστική 
εξουσία, πως δεν είναι λογικό δύο μήνες μετά την παρέλευση του έτους, και ενώ ο 
Κανονισμός της Βουλής προβλέπει ότι όλοι οι προϋπολογισμοί πρέπει να κατατίθενται 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν τη λήξη του προηγούμενου έτους, να μπαίνει ο 
Φεβράρης και ακόμα να μην έχουμε ενώπιόν μας όλους τους προϋπολογισμούς που 
θα πρέπει να εξετάσει η Βουλή των Αντιπροσώπων.  Αυτό δυσχεραίνει το έργο της 
επιτροπής Οικονομικών και της ίδιας της Βουλής.  Επειδή ακριβώς θέλουμε να 
εξετάζουμε τους προϋπολογισμούς, όπως έχουμε και καθήκον να πράττουμε, στο 
βάθος και στην έκταση που πρέπει και που αναμένει από μας η κοινωνία, 
παρακαλούμε, ζητούμε και απαιτούμε από την εκτελεστική εξουσία για το 2011 οι 
προϋπολογισμοί των ημικρατικών οργανισμών να κατατεθούν πριν από το τέλος του 
έτους, όπως ακριβώς προνοούν και οι σχετικοί κανονισμοί της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Βέβαια, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε δίκαιο.  Και πέρσι και πρόπερσι είχαμε 
κάνει επισημάνσεις στην κυβέρνηση για το ότι οι προϋπολογισμοί πρέπει να έρχονται 
έγκαιρα.  ∆εν μπορεί μετά, τη νέα χρόνια, να έρχονται οι προϋπολογισμοί και να 
φέρνουν σε δύσκολη θέση τόσο τις επιτροπές όσο και τη Βουλή.  Γι’ αυτό το λόγο και 
για ακόμα μια χρονιά θα σταλεί και επιστολή ξανά, δική μου, αλλά ταυτόχρονα θα γίνει 
και επισήμανση στην κυβέρνηση ότι πρέπει έγκαιρα να αποστέλλει τους 
προϋπολογισμούς. 

 Λοιπόν, παρακαλώ τώρα το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 

Φεβρουάριο του 2010 

 ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(Ψήφισις Προϋπολογισμών) Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων 
δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση της 
διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
ή η μελέτη και έγκριση των προϋπολογισμών αυτών από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πριν από την 31η ∆εκεμβρίου 2009. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα 
πιο πάνω νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 
Φεβρουάριο του έτους 2010 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του 
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συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του έτους 2009 κάθε 
νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό 
διάστημα. 

2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση 
μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του 
προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση της απόφασης; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 11 μέχρι και 29 αποσύρονται από την εκτελεστική 
εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που ήδη έχει 
διανεμηθεί.   

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2010 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.020-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί της Συμφωνίας για 
Συμμετοχή της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στο Κέντρο 
Στρατηγικών Θαλασσίων 
Μεταφορών (Κυρωτικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.021-2010). 

Άμυνας Εξωτερικών  

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.022-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων του 
2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.023-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. O περί Προϋπολογισμού της 
Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 

Εσωτερικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
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του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.024-2010). 

Αγνοουμένων-
Παθόντων 

6. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Επιστροφές Φόρου σε Πρόσωπα 
Εγκατεστημένα σε Κράτη Μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.027-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.028-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και  
Φυσικών Πόρων 

8. Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι 
Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων 
Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.029-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και  
Φυσικών Πόρων 

9. Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.110-2009). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

10. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

11. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας για 
την Πηγή των Οικονομικών Πόρων 
των Εκπαιδευτικών Λειτουργών) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Νομικών 

12. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

13. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Επιθεώρηση και Αξιολόγηση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

14. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

Οικονομικών Νομικών και 
Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

15. Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού 
(Ειδικά Μέτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 
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(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007). Περιβάλλοντος  

16. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.124-2007). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

17. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία 
και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

Υγείας Υγείας   

18. Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.112-2008). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

19. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.028-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

20. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.034-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 

21. Οι περί Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας - Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Μονάδας Ασφάλειας 
Πτήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.038-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Νομικών 

22. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.084-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

23. Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων 
Επιβατηγών Σκαφών Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

24. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ταμείο Ευημερίας Προσωπικού) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας  

25. Οι περί Υδατοκαλλιέργειας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 
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2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.091-2009). 

και 
Περιβάλλοντος 

26. Οι περί Εθελοντών Πενταετούς 
Υποχρεώσεως του Στρατού της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.093-2009). 

Άμυνας Άμυνας 

27. Οι περί Σχεδίου Γεωργικής 
Ασφάλισης των Αμπελιών από 
Ανομβρία Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.099-2009). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

 

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

 1. Ο περί Ελευθεροποίησης του 
Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.006-2010). 

∆ημήτρη 
Συλλούρη, 
βουλευτή 
εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.007-2010). 

Μαρία Κυριακού 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί 
γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.748, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το κόστος, αλλά και την αποτελεσματικότητα των νέων 
περιφερειακών γραφείων ευημερίας, τα οποία βρίσκονται σε μικρή απόσταση το ένα 
από το άλλο. 

 Παρακαλώ επίσης όπως μας ενημερώσετε αν προγραμματίζεται η λειτουργία 
επιπρόσθετων γραφείων στην ύπαιθρο για την εξυπηρέτηση των κατοίκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.749, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό των φόνων που έχουν διαπραχθεί στην Κύπρο την 
τελευταία πενταετία, καθώς και για το ποσοστό εξιχνίασής τους.  Στην απάντηση 
παρακαλώ να γίνεται αναλυτική καταγραφή κατά έτος.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.750, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να παραχωρήσει οικονομική βοήθεια στο 
κοινοτικό συμβούλιο Γιαλιάς, για να μπορέσει να διαμορφώσει το χώρο πρασίνου που 
δημιουργήθηκε με το διαχωρισμό οικοπέδων στην κοινότητα για τις ανάγκες των 
εκτοπισθέντων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.751, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η κάλυψη των ανοικτών οχετών 
ομβρίων υδάτων κατά μήκος του κεντρικού δρόμου Χόλης-Γουδίου-Σκούλλη στα 
σημεία όπου έχουν ανεγερθεί κατοικίες.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.752, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να παραχωρήσει οικονομική βοήθεια στις 
κοινότητες Γουδίου, Χόλης και Σκούλλη (επαρχία Πάφου) λόγω των οικονομικών 
δυσκολιών για κάλυψη των εξόδων για τη διοχέτευση των σκυβάλων τους στο ΧΥΤΑ 
Πάφου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.753, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει μελετηθεί το αίτημα των κοινοτήτων Γουδίου, Χόλης, 
Σκούλλη για συμπλεγματοποίηση των υπηρεσιών τους.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.754, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται η αλλαγή του αγωγού πόσιμου νερού προς το 
ντεπόζιτο της κοινότητας Πομού (επαρχία Πάφου), ο οποίος διαπιστώθηκε ότι είναι σε 
κακή κατάσταση.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.755, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη για την κατασκευή του παραλιακού 
πεζόδρομου-ποδηλατόδρομου στην κοινότητα Αργάκας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.756, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να τοποθετήσει γιατρό ακτινολόγο στο 
Νοσοκομείο Πόλης Χρυσοχούς για την απρόσκοπτη λειτουργία του Ακτινολογικού 
Τμήματος του νοσοκομείου και την εξυπηρέτηση των ασθενών της περιοχής.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.757, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η βελτίωση των υφιστάμενων οχετών 
που διασταυρώνουν τον κεντρικό δρόμο για διοχέτευση των ομβρίων υδάτων στη 
θάλασσα ή η κατασκευή νέων οχετών ομβρίων στις κοινότητες Αγίας Μαρίνας 
Χρυσοχούς και Αργάκας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.758, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το υπουργείο του προτίθεται να προχωρήσει στη 
βελτίωση και περίφραξη του δρόμου που συνορεύει με το φράγμα της Αγίας Μαρίνας 
Χρυσοχούς.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.759, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η βελτίωση-αναβάθμιση των 
προσβάσεων από τον κεντρικό δρόμο προς την παραλία στην κοινότητα Αγίας 
Μαρίνας Χρυσοχούς.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.760, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η εκτέλεση έργων για αντιμετώπιση της 
διάβρωσης μέρους της παραλίας στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.761, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προτίθεται να κατασκευάσει πεζοδρόμια για την ασφάλεια των 
πεζών, κατά μήκος των κεντρικών δρόμων, στα όρια των κοινοτήτων Πομού, Αγίας 
Μαρίνας Χρυσοχούς, Αργάκας, Γουδίου, Σκούλλη και Χόλης στην επαρχία Πάφου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.762, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το αρμόδιο υπουργείο προτίθεται να αυξήσει την 
ποσότητα του αρδεύσιμου νερού που διατίθεται στους γεωργούς των κοινοτήτων 
Πομού και Αργάκας (επαρχία Πάφου) από τα φράγματα των κοινοτήτων για την 
κάλυψη των πραγματικών αναγκών τους. 

 Επίσης, θα θέλαμε να πληροφορηθούμε κατά πόσο προτίθεται να αλλάξει την 
απόφασή του το αρμόδιο υπουργείο, ώστε το νερό που παρέχεται λόγω υπερχείλισης 
των φραγμάτων να παραχωρείται χωρίς χρέωση, όπως γινόταν μέχρι το 2007.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.763, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα παίρνει η Αρχή Ηλεκτρισμού, ώστε να μην υπάρχουν 
συχνές διακοπές ηλεκτρικού ρεύματος στην κοινότητα Πομού (επαρχία Πάφου), και 
κατά πόσο είναι έτοιμη να καλύψει τις ζημιές που έχουν υποστεί οι εγκαταστάσεις, ο 
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ηλεκτρικός και ο ηλεκτρονικός εξοπλισμός του δημοτικού σχολείου και κατοικιών της 
κοινότητας από τις εν λόγω διακοπές.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.764, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται να πάρει, ώστε η περιοχή της κοινότητας 
Πομού (επαρχία Πάφου) να έχει ικανοποιητική λήψη σήματος των τηλεοπτικών 
σταθμών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.765, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται η επίστρωση με πρέμιξ του δρόμου από την 
κοινότητα Γιαλιάς μέχρι το Σταυρό της Ψώκας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.766, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη του ρυθμιστικού σχεδίου για τη 
βελτίωση/αναβάθμιση του δρόμου που συνδέει τον κεντρικό δρόμο Πόλης 
Χρυσοχούς-Πύργου με την κοινότητα Αργάκας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.767, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Τα πολλαπλά προβλήματα του σωφρονιστικού μας συστήματος είναι γνωστά.  
Στην Ελλάδα, προς αντιμετώπιση παρόμοιων και άλλων προβλημάτων, η πολιτεία 
έχει συστήσει Κεντρικό Συμβούλιο Φυλακών (ΚΕΣΦ).  Το ΚΕΣΦ διορίζεται από το 
Υπουργικό Συμβούλιο μετά από πρόταση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης, λειτουργεί ως 
συμβουλευτικό σώμα και εισηγείται στον καθ’ ύλην αρμόδιο υπουργό τη σωφρονιστική 
πολιτική, την έκδοση αποφάσεων, εγκυκλίων και οδηγιών για καλύτερη εφαρμογή των 
νόμων, καθώς και τη λήψη μέτρων για βελτίωση των συνθηκών κράτησης των 
κρατουμένων και της λειτουργίας των Φυλακών.  Παράλληλα, το ΚΕΣΦ προτείνει 
μέτρα για την επιμόρφωση του προσωπικού των Φυλακών και υποστηρίζει 
προγράμματα επιμόρφωσης και κατάρτισης των κρατουμένων και κοινωνικής 
επανένταξης όλων όσοι αποφυλακίζονται. 

 Στο ΚΕΣΦ συμμετέχουν, μεταξύ άλλων, καθηγητές πανεπιστημίων με ειδίκευση 
στην εγκληματολογία, το ποινικό και σωφρονιστικό δίκαιο, κοινωνιολόγοι και 
ψυχίατροι, εκπρόσωποι των αντιναρκωτικών φορέων και εκπαιδευτικοί. 

 ∆εδομένου ότι ο συγκεκριμένος θεσμός θεωρείται εξαιρετικά επιτυχής, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά 
πόσο το μοντέλο αυτό έχει μελετηθεί και κατά πόσο ένα αντίστοιχο σώμα στην Κύπρο 
θα συνέβαλλε στην πιο ολοκληρωμένη, επιστημονική και αποτελεσματική 
αντιμετώπιση των πολύμορφων προβλημάτων του σωφρονιστικού μας συστήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.768, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Οι διατροφικές διαταραχές έχουν χαρακτηριστεί ως η ασθένεια της εποχής 
μας, αφού τα κρούσματά της ολοένα και αυξάνονται.  Από έρευνα του Υπουργείου 
Υγείας φάνηκε ότι οι διατροφικές διαταραχές πλήττουν το 1% των νεαρών γυναικών 
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και το 0,5% των νεαρών ανδρών.  Τον τελευταίο μόνο μήνα στάλθηκαν στο Μακάρειο 
Νοσοκομείο για θεραπεία τέσσερα παιδιά. 

 Σύμφωνα με πρόσφατες δηλώσεις του προέδρου του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Στήριξης Ατόμων με ∆ιατροφικές ∆υσκολίες κ. Κώστα Κατσώνη στον τύπο, η τακτική 
εγκλεισμού σε ψυχιατρική κλινική όσων εμφανίζουν διατροφικές διαταραχές είναι 
ιατρικά και ηθικά απαράδεκτη.  Τονίζει δε ότι απορρίπτει τις προσπάθειες του 
Υπουργείου Υγείας να καταστήσει εφικτή την ενδονοσοκομειακή νοσηλεία των 
ασθενών στην Κύπρο με τη δημιουργία μονάδας στην Ψυχιατρική Πτέρυγα του 
Μακάρειου Νοσοκομείου στη Λευκωσία, γιατί δεν πρόκειται για εξειδικευμένη μονάδα 
όπως στο εξωτερικό.  Στην Αγγλία οι μονάδες παρέχουν ενισχυμένο πρόγραμμα 
διατροφής, παρακολουθούνται από μια πολυθεματική ομάδα ειδικών και παράλληλα 
λειτουργεί σχολείο, ώστε, στους τρεις ως πέντε μήνες παραμονής τους στο κέντρο, τα 
παιδιά να μη χάνουν τα μαθήματά τους.  Επίσης, αυτό που σημειώνει ο κ. Κατσώνης 
είναι ότι οι ασθενείς συμμετέχουν σε αθλητικές δραστηριότητες, πράγμα που στις 
ψυχιατρικές κλινικές της Κύπρου απαγορεύεται, και ότι η όλη θεραπεία 
πραγματοποιείται χωρίς τη λήψη οποιωνδήποτε φαρμάκων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πώς τοποθετείται στις δηλώσεις του προέδρου του πιο πάνω συνδέσμου; 

2. Ποια μέτρα προτίθεται να πάρει έπειτα από τα πρόσφατα στοιχεία της έρευνας; 

3. Υπάρχει η βούληση και το σχέδιο για δημιουργία εξειδικευμένης μονάδας στα 
ευρωπαϊκά πρότυπα, που να λειτουργεί ωστόσο εκτός των ψυχιατρικών 
ιδρυμάτων;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.769, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρουσιάζεται σε αρκετές περιπτώσεις το φαινόμενο για ιδιωτικές εκτάσεις 
γης που απαλλοτριώνονται, είτε επειδή υπάρχουν αρχαία μνημεία είτε για κοινωφελείς 
σκοπούς, η προβλεπόμενη υπό του νόμου αποζημίωση να καταβάλλεται μετά 
παρέλευση πολλών ετών.  Ως αποτέλεσμα αυτής της πρακτικής, η αποζημίωση που 
καταβάλλεται στο δικαιούχο παρουσιάζει ουσιώδη διαφορά από την αγοραία αξία τη 
στιγμή της επιδίκασης.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο έχει εντοπισθεί το συγκεκριμένο πρόβλημα και ποια μέτρα λαμβάνονται για 
τη θεραπεία του και την προστασία των δικαιωμάτων των ιδιωτών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.770, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δημοσίευσε πρόσκληση υποβολής προτάσεων για 
την επιχορήγηση δράσεων που στηρίζουν την πολιτική ένταξης υπηκόων τρίτων 
χωρών με βάση το σχετικό πρόγραμμα για την επιχορήγηση δράσεων που στηρίζουν 
την πολιτική ένταξης υπηκόων τρίτων χωρών (2010/C10/07). 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν υποβληθεί προτάσεις για επιχορήγηση τέτοιων δράσεων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.771, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Στην απάντηση στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.04.426, ο Υπουργός 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος πληροφόρησε τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ότι υπάρχουν σκέψεις για διαμόρφωση του κτιρίου στο χώρο του 
παλιού Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, το οποίο αποτέλεσε το πρώτο κτίριο 
γραφείων της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας της Κύπρου, ώστε να φιλοξενήσει τα 
εκθέματα του Μετεωρολογικού Μουσείου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν ξεκίνησαν οι ενέργειες, για να γίνει ολοκληρωμένη τεχνοοικονομική 
μελέτη αναφορικά με την καταλληλότητα του κτιρίου, τη δυνατότητα και το κόστος 
αναστήλωσης και ανακαίνισης, που προγραμματιζόταν να ξεκινήσουν εντός του 
2010.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.772, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα ∆ρύμου της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα της κοινότητας για προώθηση της διαδικασίας 
διαχωρισμού κυβερνητικών οικοπέδων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πόσες αιτήσεις έχουν υποβληθεί; 

2. Ποιοι είναι οι όροι/κριτήρια παραχώρησης κυβερνητικών οικοπέδων στη 
∆ρύμου; 

3. Ποια είναι τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται για ολοκλήρωση της διαδικασίας 
διαχωρισμού και παραχώρηση κυβερνητικών οικοπέδων στη ∆ρύμου;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.773, ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη διαδικασία διορισμού εκπαιδευτικών στην ειδικότητα 
“Ξενοδοχειακά (Γενικά)” και γιατί καλούνται για προϋπηρεσιακή κατάρτιση μόνο άτομα 
από τον κατάλογο με ειδικότητα “Ξενοδοχειακά (Τραπεζοκομία)” και όχι και άτομα από 
τον κατάλογο με ειδικότητα “Ξενοδοχειακά (Γενικά)”.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.774, ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να αντικαταστήσει τις στέγες από αμίαντο των 
κτιρίων που έχουν ανεγερθεί μετά τον καταστροφικό σεισμό του 1953 στην κοινότητα 
Στρουμπιού.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.775, ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προβαίνει η κυπριακή πολιτεία, για να ενισχύσει το 
άθλημα της ιστιοσανίδας και γενικότερα της ιστιοπλοΐας, λαμβάνοντας υπόψη το 
γεγονός ότι οι αθλητές μας διαπρέπουν στο συγκεκριμένο άθλημα διεθνώς.  
Παρακαλείται ακόμη να ενημερώσει το σώμα γιατί οι εν λόγω αθλητές του Ναυτικού 
Ομίλου Κερύνειας δεν έχουν το δικαίωμα να χρησιμοποιούν τις εγκαταστάσεις του 
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Κέντρου Ιστιοπλοϊκών Αγώνων, ιδιοκτησίας του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού, 
που βρίσκονται στη Λεμεσό.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.776, ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Λευτέρη Χριστοφόρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Με ποια κριτήρια χαρακτηρίζονται τα διάφορα δημόσια έργα “έργα ανάπτυξης”;  
Πριν από την απόφαση πραγματοποίησης αναπτυξιακού έργου 
πραγματοποιείται μελέτη ωφελιμότητας-κόστους; 

2. Πραγματοποιήθηκαν στατιστικές μελέτες ή έρευνες για τον προσφυγικό κόσμο 
είτε όσον αφορά την πληθυσμιακή εξέλιξη είτε το βιοτικό επίπεδο είτε το 
επίπεδο φτώχιας;  Υπάρχει έστω μία ξεχωριστή στατιστική έρευνα για τους 
πρόσφυγες; 

3. Το Υπουργείο Οικονομικών προτίθεται να υλοποιήσει τη μελέτη του 
Πανεπιστημίου Κύπρου για τη φερεγγυότητα των προσφύγων; 

4. Με τα νέα οικονομικά δεδομένα, υπάρχει περίπτωση αναθεώρησης του 
προϋπολογισμού του 2010; 

5. Η θέση του Υπουργείου Οικονομικών και της κυβέρνησης ότι δεν πρόκειται να 
επιβληθεί καμία νέα φορολογία συνεχίζει να ισχύει μέχρι τέλους;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.777, ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Λευτέρη Χριστοφόρου 

 «Παρακαλώ όπως απαντηθούν οι κάτωθι ερωτήσεις από τον αρμόδιο υπουργό: 

1. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, εξαιτίας της οικονομικής κρίσης, έδωσε τη δυνατότητα 
στα κράτη μέλη να παραχωρήσουν στους αγρότες οικονομική ενίσχυση μέχρι 
και 15.000 ευρώ.  Πώς προτίθεται το υπουργείο να αξιοποιήσει αυτή τη 
δυνατότητα; 

2. Τα θερμοκήπια που δεν έχουν πολεοδομικές άδειες αποκλείστηκαν από τις 
αγροτικές επιδοτήσεις.  Ποιες οι ενέργειες του υπουργείου προς επίλυση του 
προβλήματος; 

3. Οι πρόσφυγες αγρότες εδώ και τριάντα πέντε χρόνια δε λαμβάνουν καμία 
αγροτική επιδότηση.  Στα πλαίσια της δίκαιης κοινωνίας εξετάζονται τρόποι 
ενίσχυσης των προσφύγων αγροτών; 

4. Οι Κύπριοι αγρότες κατατάσσονται τελευταίοι στο αγροτικό εισόδημα σε σχέση 
με τους αγρότες των υπόλοιπων χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Υπήρξε 
κάποια μελέτη εκ μέρους του υπουργείου και τι μέτρα πρόκειται να ληφθούν, 
για να αντιμετωπιστεί το ουσιαστικό πρόβλημα του χαμηλού εισοδήματος των 
αγροτών μας; 

5. Τι μέτρα έχουν ληφθεί για την ανάκαμψη των αγροτικών κλάδων και τη 
βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των αγροτικών προϊόντων; 

6. Πώς προωθείται η αειφόρος ανάπτυξη της υπαίθρου στη βάση της ενίσχυσης 
και εξυπηρέτησης των αναγκών των κατοίκων της; 
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7. Ποιες ενέργειες υλοποιούνται προς την κατεύθυνση της ενίσχυσης του 
αγροτικού εισοδήματος και της αύξησης της συνεισφοράς του γεωργικού τομέα 
στην εθνική οικονομία; 

8. Τι μέτρα έχουν ληφθεί για τη μείωση του κόστους της αγροτικής παραγωγής; 

9. Πώς αξιοποιούνται τα κοινοτικά προγράμματα, πόσοι αγρότες επωφελούνται 
από αυτά και τι μέρος από τα ευρωπαϊκά κονδύλια αναλογεί σε κάθε αγρότη 
από την ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση μέχρι και σήμερα; 

10. Ποια κίνητρα έχουν προσφερθεί στους αγρότες για διαφήμιση και προώθηση 
των γεωργικών τους προϊόντων; 

11. Είναι γνωστό ότι με τη διαγραφή των αγροτικών χρεών επωφελήθηκε μόνο μία 
μικρή μερίδα αγροτών.  Πολλοί αγρότες υποχρεώθηκαν να ξεπουλήσουν 
περιουσίες για τη συνεπή εξόφληση των χρεών τους.  Προτίθεται η κυβέρνηση 
να λάβει μέτρα για την ισότιμη και δίκαιη αντιμετώπιση και των υπόλοιπων 
αγροτών;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.778, ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τις αγοραπωλησίες τουρκοκυπριακής γης που έχουν γίνει 
ή εκκρεμούν στην κοινότητα Καλού Χωριού Λάρνακας, σε ποιους έχουν πωληθεί και 
ποιο το δικαιολογητικό της κάθε περίπτωσης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.779, ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην απάντησή του ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος για την ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.04.426 πληροφόρησε τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων ότι υπάρχουν σκέψεις για διαμόρφωση του κτιρίου στο χώρο του 
παλιού Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας το οποίο αποτέλεσε το πρώτο 
μετεωρολογικό γραφείο της Κύπρου, ώστε να φιλοξενήσει τα εκθέματα του 
Μετεωρολογικού Μουσείου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν ξεκίνησαν οι ενέργειες, για να γίνει ολοκληρωμένη τεχνοοικονομική 
μελέτη αναφορικά με την καταλληλότητα του κτιρίου, τη δυνατότητα και το κόστος 
αναστήλωσης και ανακαίνισης, που προγραμματιζόταν να ξεκινήσουν εντός του 
2010.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.780, ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι μελέτες για τα πιο κάτω πολεοδομικά 
έργα στο δήμο Πάφου και πότε προγραμματίζεται η προκήρυξη προσφορών για την 
κατασκευή τους: 

1. Λεωφόρος “Τάφοι των Βασιλέων”. 

2. ∆ρόμος που συνδέει το βόρειο παρακαμπτήριο Πάφου με το βόρειο 
παρακαμπτήριο Γεροσκήπου. 

3. ∆υτικός παρακαμπτήριος. 
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4. Λεωφόρος Ευαγόρα Παλληκαρίδη και Ελλάδος. 

5. Λεωφόρος Γρίβα ∆ιγενή.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.781, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι μέτρα προτίθεται να λάβει σε σχέση με τη στρέβλωση του 
ανταγωνισμού από τουρκοκυπριακά ταξί στο αεροδρόμιο Λάρνακας, τα οποία 
εκτελούν δρομολόγια προς όλες τις πόλεις επί πληρωμή, και κατά πόσο έχουν 
καταγγελθεί Τουρκοκύπριοι οδηγοί ταξί για το εν λόγω θέμα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.782, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Όπως έχουμε πληροφορηθεί, υπάρχουν περιπτώσεις όπου, όταν δεν υπάρχει 
ικανοποιητικός αριθμός ατόμων για μεταφορά από το αεροδρόμιο Λάρνακας προς 
άλλες πόλεις και αντιστρόφως, η εταιρεία που ανέλαβε τη μεταφορά των ατόμων αντί 
του λεωφορείου χρησιμοποιεί είτε ταξί είτε μικρό λεωφορείο.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το εν λόγω θέμα και κατά πόσο επηρεάζονται τα υπόλοιπα 
μέσα μεταφοράς από και προς το αεροδρόμιο.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.783, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο τηρείται το εγκεκριμένο και καθορισμένο δρομολόγιο των 
αστικών λεωφορείων από την τουριστική περιοχή “Φοινικούδες” της Λάρνακας προς 
και από την τουριστική περιοχή Πύλας, χωρίς παρεκκλίσεις, και κατά πόσο δικαιούται 
να σταματήσει εκτός των συγκεκριμένων στάσεων, προκειμένου να πάρει ή να 
κατεβάσει κόσμο.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.784, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχει παρατηρηθεί ότι γίνονται συμπλοκές μεταξύ οδηγών ταξί στο αεροδρόμιο 
για τον ίδιο πελάτη, με αποτέλεσμα να δίνεται κακή εικόνα στους επισκέπτες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο επιτρέπεται η παραλαβή και μεταφορά επισκεπτών με 
ιδιωτικά αυτοκίνητα τουριστικών γραφείων ή απεσταλμένα ταξί από τα ξενοδοχεία και 
αν χρειάζονται ειδική άδεια γι’ αυτό.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.785, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Ο κλάδος των ταξί του αεροδρομίου Λάρνακας, λόγω της οικονομικής κρίσης 
και της μείωσης των τουριστών, αντιμετωπίζει προβλήματα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται η κυβέρνηση να παραχωρήσει προσωρινά 
αντισταθμιστικά μέτρα, όπως παραδείγματος χάριν κατάργηση ή μείωση του κόστους 
της άδειας κυκλοφορίας, της ασφάλειας και του ΦΠΑ, καθώς και επιδότηση 
αντικατάστασης παλαιού αυτοκινήτου.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.786, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Ποιος είναι ο ελάχιστος αριθμός ατόμων που μπορεί να μεταφέρει ένα μικρό 
λεωφορείο των δώδεκα θέσεων; 

2. Πώς διαχωρίζεται η αδειοδότηση του μικρού λεωφορείου από το ταξί; 

3. Τα μικρά λεωφορεία έχουν ταξίμετρο, ασφάλεια μειωμένη και δεν πληρώνουν 
άδεια κυκλοφορίας;»   

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.113, ημερομηνίας 8 

Οκτωβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: Ερώτηση με αρ. 23.06.003.113, ημερ. 8/10/2008, που υποβλήθηκε από 
τον Αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου, κ. Φειδία Σαρίκα, αναφορικά 
με την ετοιμασία του ρυθμιστικού σχεδίου του κύριου δρόμου που διασχίζει 

την κοινότητα Πολεμίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.03.113, ημερ. 15/10/2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, η 
οποία μας διαβιβάστηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, λόγω 
αρμοδιότητας και σας πληροφορώ ότι το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, λόγω 
άλλων προτεραιοτήτων, έχει ζητήσει από το Κοινοτικό Συμβούλιο Πολεμίου να 
προχωρήσει στην ετοιμασία του Ρυθμιστικού Σχεδίου, με ιδιώτη μελετητή, σύμφωνα 
με τις νενομισμένες διαδικασίες και όρους που έχουν καθοριστεί. 

2.  Το Ρυθμιστικό Σχέδιο που θα ετοιμαστεί, αφού τύχει της έγκρισης, τόσο του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, όσο και των άλλων αρμοδίων φορέων (Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων, Υπηρεσίας Περιβάλλοντος, Αστυνομία, Κοινοτικό Συμβούλιο 
Πολεμίου), θα προωθηθεί για την ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων. 

3.  Παραμένω στη διάθεση σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.04.163 ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.163 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Αναφορικά με την υλοποίηση του σχεδιασμού για ανέγερση νέας πτέρυγας στο 
Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας υπάρχει ειλημμένη απόφαση και αναμένεται η έναρξη 
κατασκευαστικών έργων εντός του 2010. 

 Στις Αναπτυξιακές ∆απάνες του 2010 υπάρχει συμβολική πρόνοια ποσού 
ύψους €10 αλλά υπάρχει και γραπτή δέσμευση του Υπουργείου Οικονομικών ότι όταν 
το έργο καταστεί ώριμο θα δοθούν και οι απαιτούμενες πιστώσεις.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.04.180 ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.180 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για την κατασκευή εξωτερικών ανεξάρτητων ανελκυστήρων στο Νοσοκομείο 
Λάρνακας αναμένεται η τελική κοστολόγηση από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. 

 Παρόλο ότι δεν περιλαμβάνεται πρόνοια στον προϋπολογισμό του 2010 και 
επειδή το έργο κρίνεται αναγκαίο, θα ζητηθούν πρόσθετες πιστώσεις από το 
Υπουργείο Οικονομικών για την υλοποίηση του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.181,  ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.181 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο σχεδιασμός επέκτασης του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας βρίσκεται στο 
στάδιο διαμόρφωσης των εγγράφων προσφοράς από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για 
την αγορά Υπηρεσιών Συμβούλων Μελετητών για το έργο. 

 Το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου, θα καθορισθεί από τους 
Συμβούλους Μελετητές σε συνεργασία με το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων όταν θα 
διαμορφωθούν τα έγγραφα προσφορών για τις κατασκευαστικές εργασίες.» 

 Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.191, ημερομηνίας 9 
Σεπτεμβρίου 2009, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

  «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε η Βουλευτής Αμμοχώστου κα Σκεύη 
Κούτρα Κουκουμά με αρ. 23.06.009.04.191, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 23/09/2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Σύμφωνα με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με ημερομηνία 19/06/2007, 
η τοποθέτηση ανελκυστήρων αφορούσε αρχικά εκατό επτά (107) πολυκατοικίες 
σε Οικισμούς Στέγασης Εκτοπισθέντων. Ο αριθμός αυτός αναθεωρήθηκε και 
αποφασίστηκε όπως τοποθετηθούν ανελκυστήρες μόνο σε ογδόντα τρεις (83) 
από τις ανωτέρω πολυκατοικίες. ∆εκαπέντε (15) από τις υπόλοιπες 
πολυκατοικίες αποφασίσθηκε όπως αναδομηθούν, ενώ οι υπόλοιπες εννιά (9) 
πολυκατοικίες είναι διώροφες και σε αυτές δεν δικαιολογείται η τοποθέτηση 
ανελκυστήρα. 

(β)  Μέχρι  σήμερα  έχουν  ολοκληρωθεί  οι  εργασίες  εγκατάστασης  
ανελκυστήρων   σε δεκαεπτά (17) από τις ανωτέρω ογδόντα τρεις (83) 
πολυκατοικίες και βρίσκονται  σε εξέλιξη   οι   σχετικές  εργασίες  στις  
υπόλοιπες  εξήντα   έξι   (66)   πολυκατοικίες.   Η ολοκλήρωση των εργασιών 
αναμένεται μέσα στους επόμενους οκτώ μήνες. 

(γ)  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και το Υπουργείο Εσωτερικών 
αξιολογούν τη δυνατότητα προσθήκης ανελκυστήρα σε διακόσιες ενενήντα 
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εννιά (299) επιπρόσθετες πολυκατοικίες, που δεν περιλαμβάνονται στο 
πρόγραμμα αναδόμησης, ούτε στο αρχικό πρόγραμμα προσθήκης 
ανελκυστήρα που περιγράφεται πιο πάνω και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων, Παθόντων θα ενημερωθεί για 
οποιεσδήποτε σχετικές νέες αποφάσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.192, ημερομηνίας 9 
Σεπτεμβρίου 2009, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε η Βουλευτής Αμμοχώστου κα Σκεύη 
Κούτρα Κουκουμά με αρ. 23.06.009.04.192, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 23/09/2009, και σας πληροφορώ ότι στα πλαίσια της αναθεώρησης και 
βελτίωσης της Στεγαστικής Πολιτικής για τους εκτοπισθέντες, το Υπουργικό 
Συμβούλιο αποφάσισε στις 29/10/2008 όπως αυξηθούν αναδρομικά, από την 1η 
Μαρτίου 2008, οι χορηγίες που παραχωρούνται σε εκτοπισθέντες. 

2.     Οι αυξημένες χορηγίες αφορούν, μεταξύ άλλων, σε τρία (3) Στεγαστικά Σχέδια 
για σκοπούς αυτοστέγασης (στέγαση σε κρατικό ή ιδιόκτητο οικόπεδο και αγορά 
κατοικίας ή διαμερίσματος), από το σύνολο των πέντε (5) Στεγαστικών Σχεδίων για 
τους εκτοπισθέντες. 

3.     Ο αριθμός των αιτήσεων που υποβλήθηκαν και εγκρίθηκαν και το ύψος του 
ποσού που δαπανήθηκε παγκύπρια από την 1η Μαρτίου 2008 μέχρι τα τέλη του 2009 
για κάθε σχέδιο αυτοστέγασης ξεχωριστά, περιγράφονται ως ακολούθως: 

(α)  Για το Σχέδιο Αυτοστέγασης σε Κρατικό Οικόπεδο εγκρίθηκαν τετρακόσιες 
ογδόντα τρεις (483) αιτήσεις δικαιούχων εκτοπισθέντων και δαπανήθηκε το 
ποσό ύψους €6,83 εκ. περίπου. 

(β)  Για το Σχέδιο Αυτοστέγασης σε Ιδιόκτητο Οικόπεδο εγκρίθηκαν χίλιες 
τετρακόσιες είκοσι τρεις (1423) αιτήσεις δικαιούχων εκτοπισθέντων και 
δαπανήθηκε το ποσό ύψους €40,0 εκ. περίπου. 

(γ)  Για το Σχέδιο Αγοράς Κατοικίας ή ∆ιαμερίσματος εγκρίθηκαν δυο χιλιάδες 
τετρακόσιες ενενήντα (2490) αιτήσεις δικαιούχων εκτοπισθέντων και 
δαπανήθηκε το ποσό ύψους €13,63 εκ. περίπου. 

4. Σε σχέση με τα αναφερόμενα τρία Στεγαστικά Σχέδια, από την 1η Μαρτίου 2008 
μέχρι τα τέλη του 2009, εγκρίθηκαν συνολικά τέσσερις χιλιάδες τριακόσιες ενενήντα έξι 
(4396) αιτήσεις εκτοπισθέντων και για την υλοποίηση των εν λόγω εγκριμένων 
αιτήσεων δαπανήθηκε συνολικό ποσό που ανέρχεται στα €136,35 εκ. περίπου. 

5. Στο ποσό που περιγράφεται ανωτέρω περιλαμβάνεται μικρός αριθμός 
αιτήσεων που εγκρίθηκαν πριν την εφαρμογή των αυξημένων χορηγιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.204, ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.204 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στις Αναπτυξιακές ∆απάνες του έτους 2010 υπάρχει πρόνοια ποσού ύψους 
€100.000 για το Κέντρο Υγείας Κάτω Πύργου Τηλλυρίας καθώς και γραπτή δέσμευση 
του Υπουργείου Οικονομικών για ανέγερση νέου κέντρου. 
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 Ως εκ τούτου αναμένεται ότι οι διαδικασίες ανέγερσης νέου κέντρου Υγείας στον 
Κάτω Πύργο θα αρχίσουν εντός του 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.222, ημερομηνίας 15 
Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. 
Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.222, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 25/09/2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η διαμόρφωση τμήματος του τεμαχίου κρατικής γης τμήμα 415, Φ/Σχ. LVΙΙI/6 
στο Κολόσσι σε δημόσιο χώρο πρασίνου έγινε με βάση σχέδια που 
ετοιμάστηκαν από το Κοινοτικό Συμβούλιο Κολοσσίου, τα οποία εγκρίθηκαν 
από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως σε συνεργασία με την Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Λεμεσού. Πρόκειται για κρατικό έργο που εκτελείται στα πλαίσια 
ολοκλήρωσης του Σχεδίου Αυτοστέγασης στον Οικισμό Αυτοστέγασης 
Κολοσσίου (Περιοχή ΣΤ) και η εκτέλεση των εργασιών ανατέθηκε στο 
Κοινοτικό Συμβούλιο Κολοσσίου για πρακτικούς λόγους. 

(β)  Ο ενδεχόμενος κίνδυνος για πρόκληση πλημμύρας από τις εργασίες που 
εκτελέστηκαν για την τελική διαμόρφωση του χώρου πρασίνου αφορά σε μια 
κατοικία που βρίσκεται πίσω από το χώρο αυτό στην οδό Πέτρας. Οι ιδιοκτήτες 
της κατοικίας έχουν απασχολήσει πολλές φορές τα τελευταία χρόνια τις 
αρμόδιες Αρχές με πολλά παράπονα και παραστάσεις και έχουν ληφθεί τα 
κατάλληλα μέτρα για την αντιμετώπιση του κινδύνου αυτού. 

(γ) Μετά από μελέτη των ανησυχιών και απαιτήσεων που εκφράστηκαν από τους 
ιδιοκτήτες της συγκεκριμένης κατοικίας ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Θεσμών και Αξιών, οι αρμόδιες κρατικές Υπηρεσίες, σε συνεργασία 
με το Κοινοτικό Συμβούλιο Κολοσσίου, αποφάσισαν την εκτέλεση 
επιπρόσθετων διορθωτικών εργασιών, περιλαμβανομένης της κατασκευής 
οχετού για τη διοχέτευση των νερών προς τον κύριο δρόμο και της ανέγερσης 
χαμηλού τοίχου για την απόλυτη προστασία της κατοικίας από το ενδεχόμενο 
εισροής ομβρίων υδάτων στην αυλή της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.237, ημερομηνίας 
17 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.237 και ημερομηνία 
28 Σεπτεμβρίου 2009, σε σχέση με την ερώτηση του Βουλευτή κ. Τ. Μητσόπουλου, 
για την ανάδειξη του Αρχαίου Λιμανιού του Κιτίου και σας πληροφορώ ότι 
εξακολουθούν να ισχύουν τα όσα έχουν αναφερθεί στην επιστολή του Υπουργού 
προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερ. 12.11.2008, αντίγραφο 
της οποίας επισυνάπτεται. 

 Το θέμα εξακολουθεί να βρίσκεται στο ∆ημαρχείο της Λάρνακας, το οποίο 
ανέλαβε να εξεύρει χώρο για μετακίνηση των γηπέδων αντισφαίρισης. 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων με επιστολές του σημείωσε επανειλημμένα προς το 
∆ήμο Λάρνακας την ανάγκη μετακίνησης των εγκαταστάσεων για προώθηση της 
περαιτέρω αρχαιολογικής έρευνας και αξιοποίησης του χώρου.» 
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Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
                    Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.245, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.009.04.245 και ημερ. 
29.9.2009 προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος σχετικά με το πιο πάνω θέμα, αντίγραφο της οποίας διαβιβάστηκε στο 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων λόγω αρμοδιότητας, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η χρήση ιονίζουσας ακτινοβολίας στην Κύπρο, περιλαμβανομένης της κατοχής, 
διακίνησης ή απόρριψης ραδιενεργών αποβλήτων, καλύπτεται από τους περί 
προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες Νόμους του 2002 και 2009, τους 
οποίους εφαρμόζει το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέσω 
της Υπηρεσίας Ελέγχου και Επιθεώρησης για Ακτινοβολίες (ΥΠΕΛ) του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας. Παράβαση των διατάξεων της νομοθεσίας 
αυτής αποτελεί αδίκημα και τιμωρείται με ποινή μέχρι 2 χρόνια φυλακή ή και 
34000 ευρώ πρόστιμο. 

2. Με βάση τις πρόνοιες της πιο πάνω νομοθεσίας κανένας δεν μπορεί να 
μεταφέρει ή να απορρίπτει ραδιενεργά απόβλητα στην επικράτεια της Κύπρου 
χωρίς να έχει εκ των προτέρων άδεια από την Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

3. Στο πλαίσιο εφαρμογής της πιο πάνω νομοθεσίας, η Υπηρεσία Ελέγχου και 
Επιθεώρησης για Ακτινοβολίες (ΥΠΕΛ) του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας 
συνεργάζεται με το Τμήμα Τελωνείων και άλλες Υπηρεσίες στην Κύπρο, καθώς 
και με τις σχετικές Υπηρεσίες της ΕΥΡΑΤΟΜ και του ∆ιεθνούς Οργανισμού 
Ατομικής Ενέργειας (∆ΟΑΕ) και όλα τα Κράτη Μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
για την αδειοδότηση και τον έλεγχο σχετικών δραστηριοτήτων, 
περιλαμβανομένου του ελέγχου για παράνομη διακίνηση ραδιενεργών υλικών. 

 Σημειώνεται ότι η ΥΠΕΛ του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας έχει οριστεί ως 
το Σημείο Αναφοράς σχετικά με την Τράπεζα Πληροφοριών του ∆ΟΑΕ που 
αφορά την παράνομη διακίνηση ραδιενεργών υλικών παγκόσμια (Illicit 
Trafficking Data Bank, ITDB) και ως το Σημείο Αναφοράς για τις αποστολές 
ραδιενεργών υλικών εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή σε τρίτες χώρες μη μέλη. 

4. Η ΥΠΕΛ του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, στο πλαίσιο των 
αρμοδιοτήτων της, λειτουργεί δίκτυο παρακολούθησης των επιπέδων 
ραδιενέργειας στο περιβάλλον της Κύπρου, πάνω σε συστηματική βάση και, 
μεταξύ άλλων, διενεργεί δειγματοληψίες και μετρήσεις ραδιενέργειας, σε 
συνεργασία και με το Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών, σε έξι σταθμούς 
στο θαλάσσιο περιβάλλον γύρω από την Κύπρο. 

5. Από τις πληροφορίες και τα στοιχεία που διαθέτει και τις μετρήσεις που διεξάγει 
η ΥΠΕΛ δεν προκύπτει οποιοδήποτε πρόβλημα παράνομης απόρριψης 
ραδιενεργών αποβλήτων στο περιβάλλον της Κύπρου, περιλαμβανομένου και 
του θαλάσσιου περιβάλλοντος. 

6. Η ΥΠΕΛ είναι ενήμερη για τα σχετικά δημοσιεύματα στον τύπο, (Φιλελεύθερος, 
ΝΕΑ και Καθημερινή/Αθηνών) για διακίνηση ή απόρριψη ραδιενεργών 
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αποβλήτων στην Ανατολική Μεσόγειο (Αδριατική) και, στο πλαίσιο των 
αρμοδιοτήτων και των δυνατοτήτων της, παρακολουθεί το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.339, ημερομηνίας 8 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Προβλήματα/αιτήματα της κοινότητας Λιοπετρίου 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
μου με ημερ. 23.10.2009 προς τον Έπαρχο Αμμοχώστου, η οποία κοινοποιήθηκε στο 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.    ∆ιαμόρφωση του αλιευτικού καταφυγίου και του ποταμού Λιοπετρίου 

 Το έργο της διαμόρφωσης του ποταμού Λιοπετρίου προωθείται ως 
Πολεοδομικό. Σύμφωνα με σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, η 
μελέτη του έργου θα ετοιμασθεί μέσω Αρχιτεκτονικού ∆ιαγωνισμού δύο 
Φάσεων (Α' Φάση-Γενικός ∆ιαγωνισμός Ιδεών και Β' Φάση-Περιορισμένος 
Αρχιτεκτονικός ∆ιαγωνισμός). 

 Στο παρόν στάδιο το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προωθεί την ετοιμασία 
των εγγράφων ∆ιαγωνισμού και αναμένεται η προκήρυξή του περί το δεύτερο 
τρίμηνο του 2010. 

2.    Επαναχωρομέτρηση της κατοικημένης περιοχής της κοινότητας 
 Λιοπετρίου 

 Η δημοσίευση των νέων κτηματικών σχεδίων (επαναχωρομέτρηση) της 
κατοικημένης περιοχής της κοινότητας Λιοπετρίου βρίσκεται στα τελικά της 
στάδια και αναμένεται να γίνει το αργότερο εντός του Ιανουαρίου 2010. Τα εν 
λόγω σχέδια δεν έχουν δημοσιευτεί μέχρι σήμερα, γιατί αφορούν μια πολύ 
προβληματική περιοχή στην οποία για αρκετές δεκαετίες δεν ήταν δυνατό να 
γίνει οποιαδήποτε χωρομετρική εργασία βασισμένη σε επίσημα κτηματικά 
σχέδια, τα οποία ήταν αναξιόπιστα από τη δημιουργία τους αρχές του 20ού 

αιώνα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.349, 
ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.349, 
ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου, 2009, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με τις πληροφορίες, τις μελέτες και τα προγράμματα που υπάρχουν 
στην Ευρώπη και που αναφέρονται στην αντιμετώπιση και τον περιορισμό των 
δυστυχημάτων με εμπλεκόμενα μηχανοκίνητα δίκυκλα, δεν υπάρχει τέτοιο 
μέτρο σε πλήρη εφαρμογή. Μελέτη του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Οδικής 
Ασφάλειας, ETSC 2008, αναφέρεται στο σύστημα GPS (Global Positioning 
System) και ISA (Intelligence Speed Adaption) και την εφαρμογή των 
συστημάτων σε αυτοκίνητα. Η εφαρμογή είναι στο παρόν στάδιο πειραματική 
και εξετάζεται η χρησιμότητα και η αποτελεσματικότητα του μέτρου. Στη μελέτη 
γίνεται ειδική αναφορά για την εφαρμογή του μέτρου και στα μηχανοκίνητα 
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δίκυκλα καθώς υπάρχει σοβαρό πρόβλημα πρόκλησης δυστυχημάτων σε 
πολλές χώρες της ΕΕ. Φαίνεται όμως ότι υπάρχουν πρακτικά προβλήματα με 
την εφαρμογή του αφού οι μοτοσυκλέτες παρουσιάζουν μηχανικές και άλλες 
διαφορές σε σχέση με τα αυτοκίνητα. Συνεπώς θα πρέπει να χρησιμοποιηθούν 
διαθέσιμες και δοκιμασμένες πρακτικές που έχουν ήδη αποδώσει σε άλλες 
χώρες. 

(β) Το Τμήμα Οδικών Μεταφορών σε συνεργασία με την Αστυνομία έχει εισηγηθεί 
την τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας με στόχο την επίλυση του υπό 
αναφορά προβλήματος που σχετίζεται με τις πινακίδες εγγραφής των 
οχημάτων και τις υποχρεώσεις των οδηγών/ιδιοκτητών τους. Με την 
προτεινόμενη τροποποίηση θα είναι υποχρεωτική η χρήση επίσημων 
σφραγισμένων πινακίδων εγγραφής στα οχήματα και θα δίδεται η εξουσία για 
την κατακράτηση των οχημάτων που παρανομούν. Με την ρύθμιση αυτή θα 
αποτρέπεται σε μεγάλο βαθμό η χρήση μοτοσυκλετών χωρίς πινακίδες 
εγγραφής και ταυτόχρονα θα μειωθούν οι παραβάσεις που διαπράττουν οι 
οδηγοί τους. Το θέμα εκκρεμεί ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Συγκοινωνιών και Έργων. 

2. ∆εδομένου ότι καθ’ ύλην αρμόδιο Υπουργείο είναι το Υπουργείο Συγκοινωνιών 
και Έργων, με κοινοποίηση της παρούσας επιστολής, παρακαλείται ο Υπουργός 
Συγκοινωνιών και Έργων να δώσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων οποιανδήποτε 
πρόσθετη πληροφόρηση κρίνει αναγκαία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.373, ημερομηνίας 

19 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  
κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα: Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.373 ημερομηνίας 19/10/2009 του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη για τη κυκλοφορία βαριών 

φορτηγών μακράς βάσης και αρθρωτών φορτηγών οχημάτων μέσα σε κατοικημένες 
περιοχές. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ.Φακ.23.06.009.04.373, ημερομηνίας 
22.10.2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα για το 
νομικό πλαίσιο που διέπει την κυκλοφορία των εν λόγω οχημάτων: 

(α) Το Τμήμα Οδικών Μεταφορών δεν έχει την αρμοδιότητα επιβολής 
απαγόρευσης στην κυκλοφορία βαριών φορτηγών μακράς βάσης και 
αρθρωτών φορτηγών οχημάτων μέσα σε κατοικημένες περιοχές. Στους περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμούς του 1984 
μέχρι 2009, οι οποίοι εναρμονίστηκαν με το Κοινοτικό Κεκτημένο (Οδηγία 
96/53/ΕΚ), καθορίζονται οι μέγιστες διαστάσεις των πιο πάνω οχημάτων 
(Κανονισμός 50). Απαγόρευση ωστόσο στην κυκλοφορία τέτοιων οχημάτων, 
δύναται να επιβάλει ο ∆ιευθυντής του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων με βάση 
τις εξουσίες που του παρέχονται από τον περί ∆ημοσίων Οδών Νόμο (Κεφ. 
83), σε ό,τι αφορά οδούς εντός κατοικημένων περιοχών που υπάγονται στην 
αρμοδιότητά του. 

(β) Η απαγόρευση στη κυκλοφορία βαριών φορτηγών μακράς βάσης και 
αρθρωτών φορτηγών οχημάτων μέσα σε κατοικημένες περιοχές μπορεί να 
τεθεί επίσης από τα κατά τόπους ∆ημοτικά Συμβούλια, με τη συναίνεση του 
Αρχηγού Αστυνομίας σύμφωνα με το άρθρο 88 του περί ∆ήμων Νόμου του 
1985 (Ν. 111/85) ή από τα κατά τόπους Κοινοτικά Συμβούλια, με τη συναίνεση 
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του Αρχηγού Αστυνομίας σύμφωνα με το άρθρο 84 του περί Κοινοτήτων 
Νόμου του 1999 (Ν.86(Ι)/99). 

(γ) Ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων μπορεί, επίσης, σύμφωνα με το Άρθρο 
18Η του περί Οδικής Ασφάλειας Νόμου του 1986 μέχρι 2007, με διάταγμα 
που δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, να απαγορεύει 
ή να ρυθμίζει την κυκλοφορία οποιασδήποτε κατηγορίας οχημάτων σε 
οποιοδήποτε δημόσιο δρόμο, για χρονικό διάστημα και κατά τη διάρκεια των 
ωρών που θα καθορίζονται στο διάταγμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.378, ημερομηνίας 19 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.03.009.04.378 και ημερομηνία 
22/10/2009, σε σχέση με ερώτηση του Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη ημερομηνίας 19/10/2009 και σας πληροφορώ ότι κατόπιν διερεύνησης 
του θέματος με το Συμβούλιο Μελέτης Παρεκκλίσεων και το ∆ήμο Λάρνακας, 
διαπιστώθηκαν τα ακόλουθα: 

(α)  Η Εταιρεία Wellcare Ltd εξασφάλισε την πολεοδομική άδεια με αρ. Α- 70/2007 
κατά παρέκκλιση των προνοιών του Τοπικού Σχεδίου Λάρνακας, για προσθήκη 
νέας πτέρυγας σε υφιστάμενη κλινική, στα τεμάχια με αρ. 1296 και 1509 
(μέρος), Φ/Σχ. XL.56.W1, τμήμα 1 στη Λάρνακα, κατόπιν σχετικής έγκρισης του 
Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 6.10.2008. 

(β) Η Εταιρεία εξασφάλισε και άδεια οικοδομής για την εν λόγω ανάπτυξη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.392, 
ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.392, 
ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου, 2009, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
πληροφορώ ότι το Τμήμα Τροχαίας του Αρχηγείου Αστυνομίας δεν τηρεί στοιχεία 
αναφορικά με μετακινήσεις πολιτών για κοινωνικές ή άλλες εκδηλώσεις. 

2. Επιπρόσθετα αναφέρεται ότι κυκλοφοριακές μετρήσεις διενεργούνται από το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και ως εκ τούτου πιθανό το ερώτημα να μπορούσε να 
απαντηθεί από τον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων στον οποίο κοινοποιείται η 
υπό αναφορά επιστολή με την παράκληση να ενημερώσει σχετικά τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε 
αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.405, ημερομηνίας 26 

Οκτωβρίου  2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.405 και ημερομηνία 
30/10/2009 σε σχέση με Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης 
όσον αφορά τη διασφάλιση πρόσβασης των αναπήρων σε όλες τις παραλίες των 
λουομένων και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 
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2. Σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου (Κεφ. 59) 
αποτελεί ευθύνη της Τοπικής Επιτροπής Παραλιών να ετοιμάσει Σχέδιο Χρήσης της 
Παραλίας, στο οποίο αναφέρονται τα σημεία της παραλιακής γης όπου θα μπορεί 
μεταξύ άλλων, αρχή τοπικής διοίκησης ή πρόσωπο, στο οποίο έχει παραχωρηθεί 
άδεια, να δημιουργεί προσβάσεις για διασφάλιση της ελεύθερης διακίνησης ατόμων με 
αναπηρίες. Το σχέδιο στη συνέχεια εγκρίνεται από την Κεντρική Επιτροπή Παραλιών, 
η οποία το κοινοποιεί αμέσως μετά στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών για 
ενημέρωση. Σε περίπτωση που η Τοπική Αρχή αρνείται ή παραμελεί να εφαρμόσει 
οποιαδήποτε από τις διατάξεις του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου (Κεφ. 59) ο 
ίδιος ο Νόμος παρέχει στην Κεντρική Επιτροπή Παραλιών την εξουσία να επιβάλει 
στην Τοπική Αρχή χρηματική ποινή και να απαιτήσει κατάλληλη ενέργεια μέσα σε 
τακτή προθεσμία. 

3. Σχετική με το θέμα είναι και η προς το Υπουργείο Εσωτερικών επιστολή του 
Επάρχου Λεμεσού με αρ. φακ. 176/57/4/4 ημερ. 03/12/09 η οποία ήδη σας έχει 
κοινοποιηθεί, αντίγραφο της οποίας σας επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
                     Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.410, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.410 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο Αγροτικό Κέντρο Υγείας Κ. Πύργου είναι τοποθετημένοι δυο γιατροί, η ∆ρ 
Βιολίνα Πέτρου και ο ∆ρ Χρήστος Χρήστου. Κανένας από αυτούς δεν υπέβαλε 
παραίτηση. 

 Σε ό,τι αφορά την ιατρική φροντίδα, υπάρχει κάλυψη από τους συγκεκριμένους 
γιατρούς. Οι Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας υπέβαλαν πρόταση 
προς το Υπουργείο Υγείας για έγκριση αγοράς υπηρεσιών και από τρίτο γιατρό ο 
οποίος θα κατοικεί στον Κ. Πύργο. 

 Αναφορικά με τα κίνητρα για εκδήλωση ενδιαφέροντος από τους γιατρούς 
προωθείται αίτημα για σημαντική αύξηση του επιδόματος που ήδη καταβάλλεται 
στους γιατρούς που υπηρετούν στο Αγροτικό Κέντρο Υγείας Κυπερούντας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.415, 
ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «ΘΕΜΑ: Γυμνάσιο ∆ρομολαξιάς 
∆ημοτικό Σχολείο Μενεού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 3.11.2009 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2.  Το Υπουργείο ποτέ δεν προγραμμάτιζε ανέγερση Γυμνασίου στο Μενεού. Εδώ 
και αρκετά χρόνια προγραμματιζόταν η ανέγερση Γυμνασίου στη ∆ρομολαξιά αλλά 
καθυστερούσε επειδή στο δεσμευμένο στο τοπικό σχέδιο γήπεδο υπήρχε ιδιωτική 
κατοικία. Μετά από πολλές προσπάθειες έγινε κατορθωτή η επιλογή νέου γηπέδου 
και πάλι στην Κοινότητα ∆ρομολαξιάς και ήδη έχει αρχίσει ο σχεδιασμός του έργου.  
Είναι γεγονός ότι με τη νέα χωροθέτηση κατεβλήθη προσπάθεια να είναι προσβάσιμο 
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το σχολείο και από τις Κοινότητες δυτικά της Λάρνακας Καλό Χωριό, Αγγλισίδες, 
Αλεθρικό κ.λ.π. για αποσυμφόρηση και των Γυμνασίων της Λάρνακας εκτός του 
Γυμνασίου Κιτίου του οποίου ο αριθμός των μαθητών παρουσιάζει σημαντική μείωση. 

3. Η ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης στο ∆ημοτικό Σχολείο Μενεού έχει 
περιληφθεί στα έργα του Προϋπολογισμού 2010 για πρώτη φορά και θα υλοποιηθεί.          
Καθυστέρηση παρουσιάστηκε γενικά στην προώθηση του προγράμματος ανέγερσης 
αιθουσών πολλαπλής χρήσης επειδή υπήρχαν άλλες προτεραιότητες στην ανάπτυξη 
του κτιριακού προγράμματος της εκπαίδευσης. 

4. Η αναβάθμιση του κτιρίου του Νηπιαγωγείου Μενεού έχει περιληφθεί στον 
Προϋπολογισμό 2010 και ήδη έχει προκηρυχθεί εργοληπτικός διαγωνισμός για τον 
σκοπό αυτό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.419, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας προς το 
Υπουργείο Άμυνας, ημερ. 4 Νοεμβρίου 2009, σας πληροφορώ, όπως παρακάτω: 

α.  Το Υπουργείο Άμυνας και το Γενικό Επιτελείο Εθνικής Φρουράς (ΓΕΕΦ) λόγω 
της σωρείας αιτημάτων που λάμβαναν - τα οποία αυξάνονται κάθε χρόνο - και 
αφορούν στην παραχώρηση Στρατιωτικών Τμημάτων, προκειμένου να 
συμμετάσχουν σε Παρελάσεις, οι οποίες διοργανώνονται σε μεγάλο αριθμό 
∆ήμων και Κοινοτήτων, αποφάσισαν το 2009 τόσο για υπηρεσιακούς λόγους 
που σχετίζονται με την επάνδρωση της Εθνικής Φρουράς (Ε.Φ.), την 
εφαρμογή των μέτρων ασφαλείας και τη διατήρηση του επιπέδου της 
επιχειρησιακής ετοιμότητας, όσο και για την ισότιμη και ενιαία αντιμετώπιση 
όλων των αιτημάτων, να διαθέτουν Τμήματα για παρέλαση μόνο στους ∆ήμους 
των πόλεων Λευκωσίας, Λεμεσού, Πάφου, Λάρνακας, Κερύνειας και 
Παραλιμνίου. 

β.  Κατά το χρονικό διάστημα, από 2 μέχρι 26 Οκτωβρίου 2009, το Υπουργείο 
Άμυνας και το ΓΕΕΦ, έγιναν δέκτες αρκετών αιτημάτων ∆ήμων και Κοινοτήτων, 
αναφορικά με τη διάθεση στρατιωτικών τμημάτων και παροχή διευκολύνσεων, 
για τους κατά τόπους εορτασμούς της Εθνικής Επετείου της 28ης Οκτωβρίου, 
μεταξύ των οποίων και από το ∆ήμο Αραδίππου, που υποβλήθηκε στις 26 
Οκτωβρίου 2009.  Το αίτημα του συγκεκριμένου ∆ήμου δεν εγκρίθηκε στο 
πλαίσιο της ενιαίας και ισότιμης αντιμετώπισης όλων των αιτημάτων. Η 
συγκεκριμένη πρακτική που ακολουθήθηκε δεν είχε σε καμία περίπτωση την 
πρόθεση να «απαγορεύσει την καθιερωμένη παρέλαση του τμήματος των 
εθνοφυλάκων στον εορτασμό της 28ης Οκτωβρίου στον ∆ήμο Αραδίππου», 
καθότι πέρα από το δικό του, απορρίφθηκαν και όλα τα παρόμοια αιτήματα 
από λοιπούς ∆ήμους και Κοινότητες. 

γ.  Σημαντικός παράγοντας για την απόφαση που λήφθηκε ήταν, μεταξύ άλλων και 
η επιθυμία για μια καθ’ όλα ευπρεπή, οργανωμένη και άψογη διέλευση των 
Στρατιωτικών Τμημάτων με σκοπό να σταλούν τα σωστά μηνύματα προς κάθε 
κατεύθυνση και σε όλους τους αποδέκτες. 

δ. Συνολικά στις πρόσφατες παρελάσεις στις 28 Οκτωβρίου 2009, που 
διοργάνωσαν οι ανωτέρω ∆ήμοι (πλην του ∆ήμου Κερύνειας που δεν αιτήθηκε), 
οι οποίοι αντιπροσωπεύουν το σύνολο όλων των Επαρχιών της Κύπρου, 
συμμετείχαν οχήματα και 800 περίπου άνδρες, Στελέχη, Οπλίτες, Έφεδροι και 
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Εθνοφύλακες από τον Στρατό Ξηράς, το Ναυτικό και την Αεροπορία, γεγονός 
που δεικνύει και το εύρος της συμμετοχής της Ε.Φ., στις εκδηλώσεις για τον 
εορτασμό της Εθνικής Επετείου. 

2.   Επίσης, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι, κατόπιν οδηγιών του κ. Υπουργού 
Άμυνας στο ΓΕΕΦ, το όλο θέμα επανεξετάστηκε και αποφασίστηκε όπως εκτός από 
τη δεδομένη συμμετοχή της Ε.Φ. με Τμήματα Παρέλασης στους πιο πάνω 6 ∆ήμους, 
η Ε.Φ. να συμμετέχει και στους εορτασμούς με στρατιωτικά τμήματα παρελάσεων 
αποτελούμενα από εθνοφύλακες, μετά από απευθείας αίτημα του ∆ήμου ή Κοινότητας 
προς το Σχηματισμό - Τακτικό Συγκρότημα της περιοχής. Η έγκριση θα παραχωρείται 
εφόσον πληρούνται οι παρακάτω προϋποθέσεις: 

α.  Το Τμήμα να αποτελείται, τουλάχιστον, από 30 άτομα τα οποία θα 
συμμετέχουν επί εθελοντικής βάσης. 

β.  Το αίτημα να υποβάλλεται έγκαιρα (το αργότερο 40 ημέρες πριν από την 
παρέλαση), για να υπάρχει χρόνος για σωστή προετοιμασία. 

γ.  Οι εθνοφύλακες να διατίθενται (πλέον των παρελάσεων των 6 ∆ήμων και για 
τις ανάγκες παρελάσεων των κατά τόπους ∆ήμων ή Κοινοτήτων, εντός των 
οποίων το Τάγμα που ανήκουν, έχει αποστολή να ενεργήσει. Η συγκρότηση θα 
γίνεται με μέριμνα του ∆ιοικητή Λόχου. 

δ.  ∆εν θα δίδεται απαλλαγή στις προγραμματισμένες παρουσιάσεις, λόγω 
συμμετοχής στην παρέλαση. 

3.  Με βάση τα πιο πάνω, στους επόμενους εορτασμούς των Εθνικών Επετείων 
(25ης Μαρτίου και 28ης Οκτωβρίου) θα διατίθενται Τμήματα Εθνοφυλάκων στις 
περιπτώσεις εκείνες οπού θα πληρούνται οι προϋποθέσεις που τέθηκαν στην 
παράγραφο 2. Για το σκοπό αυτό οι κατά τόπους Σχηματισμοί και τα Τακτικά 
Συγκροτήματα θα ενημερώσουν άμεσα, σχετικά, τις τοπικές αυτοδιοικήσεις, καθώς και 
τους εθνοφύλακες στην πρώτη τους παρουσίαση, στους οποίους και θα γίνεται 
υπενθύμιση σε τακτά χρονικά διαστήματα. 

4. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή 
διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.424, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 4 Νοεμβρίου 2009, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η πρώτη μελέτη στην οποία αναφέρεστε έγινε το 2004, μετά την απόφαση του 
∆ήμου Λεμεσού για μετακίνηση του Ζωολογικού Κήπου, ο οποίος βρίσκεται εντός των 
δημοτικών ορίων του. Η απόφαση για τη μετακίνηση του Κήπου είχε ληφθεί μετά από 
γνωματεύσεις ειδικών και μετά από διαβουλεύσεις με τα αρμόδια Τμήματα, με κύρια 
κριτήρια τη διασφάλιση της δημόσιας υγείας και την ευημερία των ζώων τα οποία 
φιλοξενούνται στις εγκαταστάσεις του. Σκοπός της μελέτης ήταν η ετοιμασία 
Χωροθετικής Μελέτης και Προκαταρκτικής Επιμέτρησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον με σκοπό να βρεθεί η βέλτιστη χωροθετική λύση για την ανέγερση των 
νέων εγκαταστάσεων του Εθνικού Ζωολογικού Κήπου/Πάρκου. 
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 Για την ανέγερση του Εθνικού Ζωολογικού Κήπου/Πάρκου, ο ∆ήμος Λεμεσού 
είχε επιλέξει τρία χωροθετικά σημεία και περαιτέρω, ένα ακόμη εναλλακτικό 
χωροθετικό σημείο είχε επιλεγεί για εξέταση από τους συμβούλους. 

 Η συγκεκριμένη μελέτη δεν αξιοποιήθηκε αφού δεν έγινε κατορθωτό να 
εξασφαλιστούν οι χώροι οι οποίοι υποδείχθηκαν από την μελέτη. 

 Επιπλέον, σας ενημερώνω ότι, ο γενικός στόχος της νέας μελέτης, σύμφωνα με 
την προσφορά αρ. 3/2009 του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, ήταν η ετοιμασία εμπεριστατωμένης επιστημονικής τεχνοοικονομικής 
μελέτης για την ενδεχόμενη δυνατότητα ύπαρξης Εθνικού Ζωολογικού Κήπου/Πάρκου 
στην Κύπρο και συγκεκριμένα η διερεύνηση: 

 Του ενδεικτικού κόστους της δημιουργίας Εθνικού Ζωολογικού Κήπου/Πάρκου, 
συμπεριλαμβανομένου του κόστους απόκτησης γης. 

 Του    ενδεικτικού    κόστους    της    λειτουργίας    του    Εθνικού    Ζωολογικού 
Κήπου/Πάρκου. 

 Της βιωσιμότητας και φέρουσας ικανότητας. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.432, 
ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.432, 
ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου, 2009, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
πληροφορώ ότι από την 01/01/2004 μέχρι τις 31/10/2009, στο δρόμο Πόλης 
Χρυσοχούς-Πάφου έχουν προκληθεί συνολικά ογδόντα τέσσερα (84) τροχαία 
δυστυχήματα ως ακολούθως: 

α)  Οκτώ (8) θανατηφόρα δυστυχήματα (Χιλιομετρικές θέσεις: 15ο χμ.+100 μ., 23ο 

χμ.+100 μ., 24ο χμ.+600 μ., 30ο χμ.+600 μ., 3ο χμ.+200 μ., 3° χμ.+100 μ., 11ο 

χμ.+800 μ., 2ο χμ.+150 μ.), 

β)  ∆ώδεκα (12) δυστυχήματα με σοβαρούς τραυματισμούς των εμπλεκομένων, 

γ)  Τριάντα επτά (37) δυστυχήματα με ελαφρούς τραυματισμούς των 
εμπλεκομένων, 

δ)    Είκοσι επτά (27) δυστυχήματα με ζημιές μόνο. 

2.  Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε 
αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.446, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 09/11/2009, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και 
σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, έχει 
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προβεί σε πλήρη διερεύνηση του θέματος αφού συνομίλησε τόσο με επηρεαζόμενους 
εξαγωγείς, όσο και με τις αρμόδιες αρχές του αεροδρομίου Λάρνακας. 

 Από τη διερεύνηση, διαπιστώθηκε πως όντως δεν έχει ακόμη κατασκευαστεί 
ειδικός χώρος "Cargo" στο νέο αεροδρόμιο. Σε τηλεφωνική όμως επικοινωνία με το 
Γενικό ∆ιευθυντή του αεροδρομίου κ. Γιάννη Παπαστεφάνου, δόθηκε διαβεβαίωση ότι 
εντός του 2010 το πρόβλημα θα επιλυθεί, αφού ήδη το έργο κατακυρώθηκε σε 
κατασκευαστική εταιρεία. Εξάλλου, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, με 
ενημερωτική επιστολή του προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, ημερομηνίας 13/11/2009, αναφέρει ότι ο Επενδυτής μετά 
από ανοικτό διαγωνισμό, έχει ήδη αναθέσει σε εταιρεία τη μελέτη, κατασκευή και 
διαχείριση σύγχρονων εγκαταστάσεων Εμπορευματικού Σταθμού "Cargo", στο χώρο 
του νέου αεροδρομίου Λάρνακας. Επιπρόσθετα και για ενημέρωσή σας, αναφέρω ότι 
οι Κυπριακές Αερογραμμές κυκλοφόρησαν σχετική επιστολή/ειδοποίηση ημερομηνίας 
30/10/09, στις εταιρείες των Αερομεταφορών. 

 Κατά συνέπεια, για ένα τουλάχιστο χρόνο, η εξυπηρέτηση του εμπορίου των 
οπωροκηπευτικών θα γίνεται μέσα από τον υφιστάμενο χώρο του παλαιού 
αεροδρομίου και στη συνέχεια, θα ακολουθεί υπαίθρια μεταφορά προς τον νέο 
αερολιμένα με βαγονάκια. Ο χρόνος που απαιτείται για την εν λόγω μεταφορά, των 
2,5 χιλιομέτρων περίπου, έχει υπολογισθεί γύρω στα 20 λεπτά. 

 Αναγνωρίζεται το γεγονός πως η όλη διαδικασία της μεταφοράς από τον ένα 
χώρο στον άλλο, ενδεχόμενα να προκαλέσει ζημιά στα φρούτα και λαχανικά, εάν δεν 
ληφθούν ειδικά μέτρα προστασίας. Κατά συνέπεια, επιβάλλεται η λήψη μέτρων όπως 
για παράδειγμα η κάλυψη των φορτίων, ώστε να προστατεύονται τα φρούτα και 
λαχανικά από τις αντίξοες καιρικές συνθήκες. 

 Εν κατακλείδι σημειώνεται ότι, με βάση τη Συμφωνία Παραχώρησης για την 
ανάπτυξη και διαχείριση των αερολιμένων Λάρνακας και Πάφου, η οποία τέθηκε σε 
ισχύ στις 12/05/2006 για περίοδο 25 χρόνων, ο Επενδυτής είναι αποκλειστικά 
υπεύθυνος για τη λειτουργία και διαχείριση των δύο αερολιμένων και δεν συνιστάται 
στην Κυπριακή ∆ημοκρατία να επεμβαίνει σε εμπορικές συμφωνίες ή δραστηριότητες 
που προκύπτουν μεταξύ της Hermes Airports Ltd και οποιωνδήποτε τρίτων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.455, ημερομηνίας 5 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Ανέγερση κοινοτικών κτιρίων στην κοινότητα Αυγόρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.455 ημερ. 10/11/2009, με την οποία 
μας διαβιβάστηκε η Ερώτηση του αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου, 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του ημερ. 16/12/2009, ενέκρινε τη μίσθωση 
κρατικής γης στο Κοινοτικό Συμβούλιο Αυγόρου, με σκοπό την ανέγερση κοινοτικών 
κτιρίων και αμφιθεάτρου. 

2.  Με την αποδοχή των όρων που συνοδεύουν την Απόφαση, από μέρους του 
ενδιαφερόμενου Κοινοτικού Συμβουλίου, θα ακολουθήσει η υπογραφή σχετικής 
σύμβασης μίσθωσης και αφού εκπονηθούν τα αναγκαία αρχιτεκτονικά σχέδια, θα 
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προωθηθεί η εκτέλεση του έργου, σε συνεργασία με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Αμμοχώστου. 

3.    Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.483, ημερομηνίας 11 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου  
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα: Ερώτηση με αρ. 23.06.004.483, ημερ. 11/11/2009, που υποβλήθηκε 
από τον Αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου, κ. Κυριάκο 
Χατζηγιάννη, αναφορικά με την επέκταση των γραφείων του Κοινοτικού 

Συμβουλίου Αχερίτου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.483 ημερ. 16/11/2009, με την οποία μας διαβιβάστηκε η 
Ερώτηση του αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου, κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η επέκταση των 
κοινοτικών γραφείων έχει τύχει της αναγκαίας έγκρισης και έχει ήδη ανατεθεί σε ιδιώτη 
μελετητή η ετοιμασία των απαιτουμένων σχεδίων. 

2. Οι εργασίες για την εκτέλεση του έργου αναμένεται να διεξαχθούν και 
ολοκληρωθούν εντός του τρέχοντος έτους, με εξ ολοκλήρου κυβερνητική δαπάνη. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.489, ημερομηνίας 11 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ.:23.06.009.04.489 και ημερ. 11/11/09, η οποία αφορά 
ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη, σχετικά με το πολεοδομικό οδικό έργο για την 
διεύρυνση/βελτίωση της Λεωφόρου Καρύων στην Αυγόρου της Επαρχίας 
Αμμοχώστου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, σε συνεργασία με το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Αυγόρου, προχώρησε και ετοίμασε Ρυθμιστικό Σχέδιο για τη 
βελτίωση της πιο πάνω Λεωφόρου. Το Έργο θα καλύψει έκταση μήκους 3,7 
χλμ περίπου και συνίσταται σε ανακατασκευή του υφιστάμενου ασφαλτικού 
οδοστρώματος, κατασκευή πλακόστρωτων πεζοδρομίων εκατέρωθεν του 
δρόμου, ως επίσης κατασκευή ποδηλατοδρόμου μήκους 2.0 χλμ και λωρίδας 
πρασίνου κατά μήκος του. Επιπλέον, προνοείται υπογειοποίηση των 
Υπηρεσιών Κοινής Ωφέλειας (Α.Η.Κ., Α.ΤΗ.Κ., Όμβρια Λύματα). Το Ρυθμιστικό 
Σχέδιο έχει εγκριθεί τόσο από την Υπηρεσία Περιβάλλοντος, με βάση τον περί 
εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον από ορισμένα έργα Νόμο (αρ. 
57(Ι)/2001), στις 16/06/05, όσο και από την Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού 
Φορέα για την επίλυση κυκλοφοριακών προβλημάτων σε σχετική συνεδρία της 
στις 19/11/07. Επιπλέον, το Ρυθμιστικό Σχέδιο έτυχε της έγκρισης της 
Κοινότητας, σε παγκοινοτική δημόσια παρουσίαση στα γραφεία του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Αυγόρου την 1/06/09. 
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(β) Το τελικό Ρυθμιστικό Σχέδιο έχει αποσταλεί στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για 
την ετοιμασία κατασκευαστικών σχεδίων στις 12/07/09. Το εν λόγω Τμήμα έχει 
ετοιμάσει έγγραφα για την προκήρυξη προσφορών με σκοπό την ανάθεση της 
εκπόνησης των κατασκευαστικών σχεδίων σε ιδιώτη μελετητή. Η ημερομηνία 
προκήρυξης προσφορών ήταν η 18/12/09 και η χρονική διάρκεια του 
συμβολαίου για την ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων ανέρχεται σε 20 
μήνες. 

(γ) Μετά την ολοκλήρωση των κατασκευαστικών σχεδίων, το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων θα προκηρύξει προσφορές για την εκτέλεση του Έργου, με στόχο την 
έναρξη των εργασιών εντός του έτους 2012. 

(δ)  Συναφώς αναφέρεται ότι το εν λόγω Έργο εκτελείται με αναλογία 4/5 
Κυβερνητική συνεισφορά και 1/5 συνεισφορά από την Κοινότητα Αυγόρου και 
συμπεριλαμβάνεται στους προϋπολογισμούς της τριετίας 2010-2012 του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. Για το έτος 2010 υπάρχει πρόνοια 
ύψους €30.000, ποσό το οποίο θα χρησιμοποιηθεί για να καλύψει μέρος της 
δαπάνης για την εκπόνηση των μελετών για τα κατασκευαστικά σχέδια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.520, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.009.04.520 και ημερ. 
19.11.2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και παραθέτω πιο κάτω τις απαντήσεις στα 
ερωτήματα που έχουν τεθεί: 

1.  Σε ποια θέση βρίσκεται η Κύπρος σε σχέση με την υπόλοιπη Ευρωπαϊκή 
Ένωση όσον αφορά τα εργατικά ατυχήματα; 

 Σύμφωνα με τα πιο πρόσφατα διαθέσιμα στοιχεία της Eurostat για το έτος 2005 
ο μέσος όρος του δείκτη συχνότητας των εργατικών ατυχημάτων (αρ. 
ατυχημάτων/100000 εργαζομένους), που προκαλούν απουσία από την εργασία για 
περισσότερες από τρεις ημέρες, της Ευρώπης των 15 είναι 3.098. 

 Αντίστοιχα, ο δείκτης συχνότητας των εργατικών ατυχημάτων για την Κύπρο 
την περίοδο 2005 έως 2008 ήταν ως ακολούθως: 

 2005: 814,0, 2006: 751,1, 2007: 699,2 και 2008: 772,3. 

 Μεταξύ του 2005 και 2008 σημειώθηκε στην Κύπρο μείωση του δείκτη 
συχνότητας κατά 5,1%. Επισυνάπτονται αναλυτικά στοιχεία για τα εργατικά ατυχήματα, 
ως ακολούθως: 

α) Ο δείκτης συχνότητας των εργατικών ατυχημάτων για την περίοδο 2003 έως 
2007. 

β)  Ο δείκτης συχνότητας των εργατικών ατυχημάτων κατά το 2008. 

 Από τα πιο πάνω στοιχεία, προκύπτει ότι η συχνότητα των εργατικών 
ατυχημάτων στην Κύπρο είναι πιο χαμηλή από το μέσο όρο της συχνότητας των 
ατυχημάτων στα 15 Κράτη Μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Αναλυτικά στοιχεία για τις δραστηριότητες του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας (TEE) και τα στατιστικά στοιχεία των ατυχημάτων βρίσκονται στην Ετήσια 
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Έκθεση του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας 2008, η οποία είναι διαθέσιμη στην 
ιστοσελίδα του Τμήματος στη διεύθυνση: www.mlsi.gov.cy/dli 

2.  Ποιες είναι οι προληπτικές δράσεις που αναλαμβάνονται προς αποφυγή 
των εν λόγω ατυχημάτων; 

 Για την πρόληψη των εργατικών ατυχημάτων και επαγγελματικών ασθενειών 
προωθούνται διάφορα βραχυπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα μέτρα, σε συνεργασία με 
τους κοινωνικούς εταίρους και άλλους εμπλεκόμενους φορείς, για τη βελτίωση των 
επιπέδων ασφάλειας και υγείας των εργαζομένων, όπως: 

(α)  Η εφαρμογή Σχεδίου ∆ράσης για την υλοποίηση της Εθνικής Στρατηγικής για 
Ασφάλεια και Υγεία που υπογράφηκε από την Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, την Υπηρεσία Μεταλλείων και το Τμήμα Γεωργίας 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, τους 
Κοινωνικούς Εταίρους, το Σύνδεσμο Ασφάλειας και Υγείας και το Επιστημονικό 
και Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου και εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο. 
Η Στρατηγική καθορίζει συγκεκριμένο στόχο για μείωση των εργατικών 
ατυχημάτων κατά 25%, μέχρι το 2012. 

(β)  Το Σχέδιο οικονομικών κινήτρων για τους εργολήπτες, το οποίο λειτούργησε 
κατά τα τελευταία τρία χρόνια (2006, 2007 και 2008) κάτω από τη διαχείριση 
του Κέντρου Παραγωγικότητας. Το Σχέδιο προωθήθηκε με τη συνεργασία του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, του Επιστημονικού και Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου, του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 
και του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και με τη στήριξη της Ομοσπονδίας 
Συνδέσμου Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου. Σύμφωνα με το Σχέδιο αυτό, 
παρείχετο σε εργοληπτικές επιχειρήσεις χορηγία ύψους 30% πάνω στο κόστος 
αγοράς εξοπλισμού εργασίας σε ύψος (κυρίως σκαλωσιών). Με βάση το Σχέδιο 
χορηγήθηκε συνολικά το ποσό των €2,8 εκατομ. σε 421 εργολήπτες, ενώ 
υπολογίζεται ότι αγοράσθηκε εξοπλισμός που εγκαταστάθηκε στα εργοτάξια 
στην Κύπρο συνολικής αξίας πέραν των €10 εκατομ. 

(γ)  Το Σχέδιο τεχνικής βοήθειας ύψους €1,83 εκατομ. μέσω χρηματοδότησης από 
την Ευρωπαϊκή Ένωση, το οποίο ολοκληρώθηκε το Νοέμβριο του 2008 και στο 
πλαίσιο του οποίου εκπαιδεύτηκαν περίπου 1800 πρόσωπα από οργανισμούς 
του ευρύτερου δημόσιου τομέα, καθώς και από επιχειρήσεις του ιδιωτικού 
τομέα που δραστηριοποιούνται στους τομείς των Κατασκευών, των 
Εξορυκτικών Βιομηχανιών και των Λιμενικών Εργασιών. Επίσης, στο πλαίσιο 
του ίδιου έργου, ετοιμάστηκαν Καθοδηγητικά Πρότυπα Εκτίμησης των 
Κινδύνων, Οδηγός για το Σχέδιο Ασφάλειας και Υγείας και τις Συμβάσεις 
Κατασκευαστικών Έργων, καθώς και Οδηγοί Καλής Πρακτικής για τα 
κατασκευαστικά έργα, τις εξορυκτικές εργασίες και τις λιμενικές δραστηριότητες. 
Όλες οι εκδόσεις είναι διαθέσιμες στην ιστοσελίδα του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας. 

(δ)  Το πρόγραμμα μονοήμερης εκπαίδευσης στα θέματα ασφάλειας και υγείας 
στην εργασία που παρέχει το Κέντρο Παραγωγικότητας στους 
νεοεισερχόμενους στην αγορά εργασίας. 

(ε)  Το μακροπρόθεσμο μέτρο της ενσωμάτωσης των θεμάτων ασφάλειας και 
υγείας στον τομέα της εκπαίδευσης, το οποίο έχει ήδη εισαγάγει το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού στα δημόσια εκπαιδευτήρια από το σχολικό έτος 2008 
- 2009, μετά από σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 
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(στ)  Η οργάνωση «Ενημερωτικών εκστρατειών», όπως η Οργάνωση της Ετήσιας 
Ευρωπαϊκής Εβδομάδας, ο ετήσιος ∆ιαγωνισμός Καλής Πρακτικής ανάμεσα 
στις Επιχειρήσεις, ο ∆ιαγωνισμός Αφίσας ανάμεσα στα σχολεία της Κύπρου, η 
προβολή διαφημιστικών μηνυμάτων στα ΜΜΕ, η προβολή των θεμάτων 
ασφάλειας και υγείας με τη συμμετοχή Λειτουργών του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας σε προγράμματα του ραδιόφωνου και της τηλεόρασης. 

(ζ)  Η συνδιοργάνωση ημερίδων και σεμιναρίων ή/και υποστήριξη της 
συνδιοργάνωσης σεμιναρίων για τα θέματα ασφάλειας και υγείας από άλλους 
οργανισμούς και φορείς. 

(η)  Η ετοιμασία έντυπου ενημερωτικού υλικού το οποίο διανέμεται δωρεάν μέσω 
του συστήματος Επιθεώρησης, της ιστοσελίδας του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας και μέσω των Οργανώσεων των Κοινωνικών Εταίρων. 

(θ)  Η υλοποίηση των στόχων της Κοινής ∆ήλωσης Πολιτικής για την Ασφάλεια και 
Υγεία στις Κατασκευές που υπογράφηκε στις 11.9.2009 από τους Υπουργούς 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Εσωτερικών και Συγκοινωνιών και 
Έργων, καθώς και από εκπρόσωπους των εργοδοτικών και συνδικαλιστικών 
οργανώσεων και άλλων οργανισμών και φορέων που ρυθμίζουν τα 
επαγγέλματα των μηχανικών και εργοληπτών και εμπλέκονται στον τομέα των 
κατασκευών. 

(ι)  Η αποτελεσματική επιτήρηση της εφαρμογής της νομοθεσίας, μέσω της 
εντατικοποίησης των επιθεωρήσεων με στοχευμένες εκστρατείες. Οι 
εκστρατείες αυτές εντάσσονται στο ετήσιο πρόγραμμα επιθεώρησης εργασίας 
το οποίο ετοιμάζεται με βάση τους ετήσιους στόχους του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας. 

3.   Σε ποια τακτά χρονικά διαστήματα γίνονται επιθεωρήσεις για την 
ασφάλεια σε εργοτάξια; 

 Οι επιθεωρήσεις στα εργοτάξια καθώς και σε άλλους χώρους εργασίας γίνονται 
σύμφωνα με τις προτεραιότητες οι οποίες καθορίζονται με βάση το ετήσιο πρόγραμμα 
επιθεώρησης. Οι προτεραιότητες αυτές καθορίζονται με βάση αριθμό κριτηρίων τα 
οποία, μεταξύ άλλων, περιλαμβάνουν κριτήρια σε σχέση με τα στατιστικά στοιχεία των 
ατυχημάτων, το βαθμό κινδύνου σε κάθε χώρο εργασίας και επιχείρηση, την 
πολυπλοκότητα των δραστηριοτήτων, καθώς επίσης και την προσωρινότητα των 
εργασιών, όπως π.χ. οι εργασίες στα εργοτάξια. Στα εργοτάξια, επειδή αυτά 
αποτελούν χώρους προσωρινών εργασιών καθώς και χώρους εργασίας ψηλού 
κινδύνου, δίνεται προτεραιότητα. 

 Την περίοδο 2005 έως 2008 ο μέσος όρος του αριθμού των επιθεωρήσεων στα 
εργοτάξια ήταν 36% του συνόλου των επιθεωρήσεων σε όλους τους χώρους εργασίας. 
Επίσης, εντός του 2008 και 2009 πραγματοποιήθηκαν κάθε χρόνο 2 ετήσιες 
εκστρατείες για τα εργοτάξια τον Ιούνιο και Σεπτέμβριο. Επιπρόσθετα, γίνεται 
προσπάθεια όπως τα μεγάλα εργοτάξια επιθεωρούνται τουλάχιστον κάθε τρεις μήνες. 
Σημειώνεται επίσης ότι τα παράπονα που αφορούν εργοτάξια, είτε αυτά αφορούν 
κινδύνους που διατρέχουν οι εργαζόμενοι είτε το κοινό, διερευνούνται άμεσα. 

4.   Ποιες οι κυρώσεις για μη συμμόρφωση με τους κανόνες ασφαλείας; 

 Σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμων 
του 1996 έως 2003, ο Επιθεωρητής μπορεί να προβεί στις ακόλουθες ενέργειες: 
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(α)  Έκδοση Ειδοποίησης Βελτίωσης όπου διαπιστώνεται ότι υπάρχει παράβαση 
των διατάξεων της νομοθεσίας για την εφαρμογή μέτρων βελτίωσης των 
συνθηκών ασφάλειας και υγείας με καθορισμένη προθεσμία. 

(β)  Έκδοση Ειδοποίησης Απαγόρευσης, όπου διαπιστώνεται ότι δημιουργείται ή 
αναμένεται να προκληθεί κίνδυνος σοβαρής σωματικής βλάβης με την οποία 
απαγορεύεται η εκτέλεση μέρους των ή/και το σύνολο των εργασιών μέχρι να 
ληφθούν τα απαιτούμενα προληπτικά και προστατευτικά μέτρα. 

(γ)  Ποινική ∆ίωξη των προσώπων που διαπιστώνεται και είναι δυνατό να 
τεκμηριωθεί ότι παραβιάζουν τις διατάξεις της νομοθεσίας. Σημειώνεται ότι η 
παράβαση συμμόρφωσης με την Ειδοποίηση Βελτίωσης ή/και Απαγόρευσης 
αποτελεί ποινικό αδίκημα. Επίσης, διευκρινίζεται ότι ποινικές διώξεις γίνονται 
τόσο για σκοπούς πρόληψης των εργατικών ατυχημάτων και ασθενειών, όσο 
και μετά από ατυχήματα. 

 Σε περίπτωση ποινικής δίωξης η νομοθεσία προβλέπει για την επιβολή 
προστίμου μέχρι δεκαεπτά χιλιάδες ευρώ ή φυλάκιση μέχρι δύο χρόνια ή και τις δύο 
πιο πάνω ποινές μαζί. 

 Μέσα στο 2008 ολοκληρώθηκε η εκδίκαση 81 υποθέσεων, ενώ μέσα στο 2009 
ολοκληρώθηκε η εκδίκαση 53 υποθέσεων για παραβάσεις Εργατικών Νόμων που 
αφορούσαν την ασφάλεια και υγεία των εργαζομένων στους χώρους εργασίας και 
επιβλήθηκαν στους καταδικασθέντες χρηματικές ποινές ύψους €209.362 και €175.150, 
αντίστοιχα. 

 Μέσα στο 2009 συντάχθηκαν συνολικά 57 νέοι φάκελοι ποινικής δίωξης, οι 
οποίοι διαβιβάστηκαν στη Νομική Υπηρεσία για έγκριση και προώθηση της ποινικής 
δίωξης των κατηγορουμένων. 

 Αξιοσημείωτο είναι το γεγονός ότι το 2007 για πρώτη φορά καταδικάστηκε 
μελετητικό γραφείο σε χρηματική ποινή €9.397,31 (£5500) για παραβάσεις της 
Νομοθεσίας που προκάλεσαν διπλό θανατηφόρο ατύχημα σε εργοτάξιο, καθώς και το 
γεγονός ότι εντός του 2009 καταδικάστηκε εργοδότης-υπεργολάβος σε ποινή 
φυλάκισης έξι μηνών για παραβάσεις της ίδιας Νομοθεσίας που προκάλεσαν 
θανατηφόρο ατύχημα. 

 Σημειώνεται επίσης, ότι το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας ετοίμασε κατά το 
2009, 31 ανακοινώσεις στις οποίες αναφέρονται καταδίκες φυσικών και νομικών 
προσώπων που επιβλήθηκαν από τα Επαρχιακά ∆ικαστήρια για παραβιάσεις της 
νομοθεσίας για την ασφάλεια και υγεία στην εργασία. Οι ανακοινώσεις αυτές 
διαβιβάστηκαν στα Μέσα Μαζικής Ενημέρωσης για πληροφόρηση του κοινού. 

 Πληροφορίες για τις ποινικές διώξεις που οδήγησαν σε καταδίκες και σχετικές 
ανακοινώσεις δημοσιοποιούνται, επίσης, στην ιστοσελίδα του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
                    Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.522, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς την Αν. Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
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Πόρων και Περιβάλλοντος με ημερομηνία 23 Νοεμβρίου, 2009 σχετικά με την υπ' 
αριθμόν 23.06.009.04.522 ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σε ό,τι 
αφορά “τη δημιουργία νομοθετικού πλαισίου και οργανωτικής δομής για την 
οργάνωση του αλιευτικού τουρισμού” σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ) υλοποιεί το Επιχειρισιακό 
Πρόγραμμα Αλιείας (ΕΠΑΛ) για την προγραμματική περίοδο 2007-2013, όπως αυτό 
έχει εγκριθεί με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και της Γενικής ∆ιεύθυνσης 
Αλιείας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Μια από τις ∆ράσεις των Μέτρων του ΕΠΑΛ, οι οποίες θα υλοποιηθούν από το 
ΤΑΘΕ, αφορά την ανάπτυξη του Αλιευτικού Τουρισμού (AT) και θα χρηματοδοτηθεί 
από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Αλιείας για την περίοδο 2007-2013. 

 Το ΤΑΘΕ τροχιοδρομεί τις διαδικασίες για την επίτευξη της λειτουργίας του AT. 
Συγκεκριμένα πραγματοποιεί επαφές με το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας κατά τις 
οποίες διαπιστώθηκε πως η ανάπτυξη του AT σε μεγάλο βαθμό εμπίπτει στη 
νομοθεσία, η οποία διέπει τη λειτουργία των ακτοπλοϊκών και επιβατηγών σκαφών και 
που προωθείται με την Πρόταση Τροποποίησης των περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων 
Επιβατηγών Σκαφών Κανονισμών του 2009. Ευρίσκεται δε η εν λόγω Πρόταση σε 
τελικό στάδιο επεξεργασίας από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Σε ό,τι δε αφορά τις αναγκαίες πρόνοιες για την ανάπτυξη του AT, οι οποίες δεν 
καλύπτονται από τη νομοθεσία περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών Σκαφών, το 
ΤΑΘΕ θα προχωρήσει με τις απαραίτητες τροποποιήσεις του περί Αλιείας Νόμου και 
των περί Αλιείας Κανονισμών, έτσι ώστε να συμπεριληφθούν οι απαιτούμενες 
πρόνοιες με σκοπό την απρόσκοπτη και ομαλή λειτουργία της υπό αναφορά ∆ράσης. 

 Σας διαβιβάζω με την ευκαιρία αυτή τους θερμούς μου χαιρετισμούς και σας 
διαβεβαιώνω πως θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.534, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.534 ημερ. 20 
Νοεμβρίου, 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 7(1) των περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Νόμων του 1980 έως 2009, πιστώσεις ασφαλιστέων αποδοχών χορηγούνται: 

1.     σε άτομα τα οποία καλούνται για υπηρεσία στην Εθνική Φρουρά σύμφωνα με 
τους περί Εθνικής Φρουράς Νόμους του 1964 έως 2008 και τελούν σε ενεργό 
υπηρεσία, 

2.  σε έφεδρους που γεννήθηκαν τα έτη 1953 και 1954 οι οποίοι κλήθηκαν και 
υπηρέτησαν κατά την περίοδο 1974-1975 στην Εθνική Φρουρά, αφού 
προσκομίσουν στις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων τα απαραίτητα 
πιστοποιητικά από τα Στρατολογικά Γραφεία για επιβεβαίωση της περιόδου 
υπηρεσίας τους στην Εθνική Φρουρά και 

3.     σε ασφαλισμένους για την περίοδο 01/07/1974 μέχρι 03/10/1976, σύμφωνα με 
το ύψος των πληρωμένων ή πιστωμένων εισφορών τους κατά το έτος 1972-
1973 ή με το μέσο όρο των πληρωμένων ή πιστωμένων εισφορών τους από τις 
05/10/1964 ή από το έτος συμπλήρωσης του 16ου έτους της ηλικίας του 
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ασφαλισμένου μέχρι τις 30/09/1973, ανάλογα με το πιο είναι ευεργετικότερο για 
τον ασφαλισμένο. 

 Με βάση τα στοιχεία στα αρχεία των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
μέχρι τις 18/12/2009 έχουν χορηγηθεί πιστώσεις για την υπηρεσία τους στην Εθνική 
Φρουρά σε 55 696 ασφαλισμένους. Από αυτούς, 17 406 ασφαλισμένοι λαμβάνουν 
Σύνταξη (Γήρατος/Ανικανότητας/Χηρείας/Ορφάνιας/Αναπηρίας) από το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 16 ασφαλισμένοι λαμβάνουν Κοινωνική Σύνταξη. 
Επιπλέον, για τα έτη 1972, 1973, 1974 και 1975 έχουν χορηγηθεί πιστώσεις για 
υπηρεσία στην Εθνική Φρουρά σε 9 694 ασφαλισμένους. 

 Σημειώνεται ότι οι ασφαλισμένοι που έχουν γεννηθεί την περίοδο 1953 μέχρι 
1954 και έχουν υπηρετήσει στην Εθνική Φρουρά κατά τα έτη 1972-1975 δεν είναι 
σήμερα δικαιούχοι Σύνταξης Γήρατος αφού δεν έχουν συμπληρώσει την συντάξιμη 
ηλικία ή την ηλικία των 63 ετών κατά την οποία μπορούν να λάβουν Σύνταξη Γήρατος. 
Οι ασφαλισμένοι τυγχάνουν ενημέρωσης των δικαιωμάτων τους με την συμπλήρωση 
του 63ου έτους της ηλικίας τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.553, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ιχθυοτροφείο Αγίου Νικολάου στην Κακοπετριά 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 26.11.2009, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ανταλλαγή κρατικής δασικής γης με ιδιωτική ολοκληρώθηκε στις αρχές του 
2008, κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, με βάση καθορισμένα από το 
νόμο κριτήρια. 

 Οποιεσδήποτε πιθανές παραβάσεις από τον ιδιοκτήτη, σε σχέση με 
κατασκευές που δεν εμπίπτουν στις πρόνοιες της άδειας οικοδομής που του έχει 
παραχωρηθεί, δεν καθιστούν άκυρη την πιο πάνω ανταλλαγή, αλλά θα πρέπει να 
εξεταστούν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

 Σημειώνεται τέλος ότι για την υλοτομία ορισμένων δέντρων τα οποία δεν ήταν 
αιωνόβια, ακολουθήθηκαν νόμιμες διαδικασίες, αφού ο ιδιοκτήτης εξασφάλισε σχετική 
άδεια από το Τμήμα ∆ασών. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.555, ημερομηνίας 24 
Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με την επιστολή σας ημερ. 27/11/09 σχετικά με την ερώτηση αρ. 
23.06.009.04.555 του αξιότιμου Βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, επιθυμώ να 
αναφέρω τα εξής: 

2.  Ένα από τα πρώτα μελήματα της Υπάτης Εκπροσώπου για θέματα εξωτερικής 
πολιτικής και πολιτικής ασφαλείας, θα είναι η υποβολή του σχεδίου Απόφασης του 
Συμβουλίου για την οργάνωση και λειτουργία της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Εξωτερικής 
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∆ράσης (ΕΥΕ∆), προκειμένου να εγκριθεί από το Συμβούλιο το αργότερο μέχρι τα 
τέλη Απριλίου 2010. 

3.  Η εν λόγω Απόφαση θα πρέπει να βασίζεται στις κατευθυντήριες γραμμές του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου προς την Ύπατη Εκπρόσωπο, οι οποίες προνοούν, μεταξύ 
άλλων, ότι α) η αρμόδια αρχή για τους διορισμούς προσωπικού στην ΕΥΕ∆ θα είναι η 
ίδια η Ύπατη Εκπρόσωπος (το προσωπικό από τα κράτη μέλη θα πρέπει να έχει το 
καθεστώς έκτακτου προσωπικού). Σημειώνεται επί τούτου ότι η διαδικασία 
προσλήψεων θα πρέπει να καθορίζεται με τη συμμετοχή εκπροσώπων των κρατών 
μελών, της Επιτροπής και της Γενικής Γραμματείας του Συμβουλίου, β) όταν η ΕΥΕ∆ 
στελεχωθεί πλήρως, το προσωπικό από τα κράτη μέλη θα πρέπει να αντιπροσωπεύει 
τουλάχιστον το ένα τρίτο του προσωπικού της ΕΥΕ∆, γ) θα πρέπει να ληφθούν τα 
κατάλληλα μέτρα από την Ύπατη Εκπρόσωπο για την κοινή κατάρτιση του 
προσωπικού της ΕΥΕ∆, δ) θα πρέπει να τροποποιηθούν κατάλληλα οι Κανονισμοί 
Προσωπικού, έτσι ώστε να διασφαλιστεί ότι το προσωπικό της ΕΥΕ∆ το οποίο θα 
προέρχεται από τα κράτη μέλη θα τυγχάνει ίσης μεταχείρισης και των ίδιων ευκαιριών 
που θα δίνονται στους αξιωματούχους της Επιτροπής και της Γενικής Γραμματείας 
του Συμβουλίου. Οι θέσεις των Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι ότι οι 
απολαβές του προσωπικού της ΕΥΕ∆, συμπεριλαμβανομένου και αυτού από τα 
κράτη μέλη, θα προέρχεται από τον κοινοτικό προϋπολογισμό, ο οποίος θα πρέπει να 
τροποποιηθεί δεόντως. 

4.  Το θέμα του αριθμού του προσωπικού της ΕΥΕ∆ δεν έχει ακόμη συζητηθεί στο 
Συμβούλιο, όπως δεν έχει ακόμη παρουσιαστεί σχετικό οργανόγραμμα της Υπηρεσίας. 
Η ∆ημοκρατία θα επιδιώξει ουσιαστική συμμετοχή της στην ΕΥΕ∆, γεγονός που 
αναμένεται να δημιουργήσει στο Υπουργείο επιπρόσθετες ανάγκες σε ανθρώπινο 
δυναμικό. Αυτές, θα πρέπει να καλυφθούν με προσλήψεις νέου προσωπικού, έτσι 
ώστε να μην παρατηρηθούν κενά στη δράση της Εξωτερικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας, ιδιαίτερα ενόψει και της ανάληψης της Προεδρίας του Συμβουλίου το 
2012. Το Υπουργείο Εξωτερικών θεωρεί ότι μπορεί να γίνει τέτοια διευθέτηση, ενόψει 
του ότι θεωρούμε ότι οι μισθοί θα καταβάλλονται από τον Προϋπολογισμό της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

5.  Η Ισπανική Προεδρία του Συμβουλίου, σε συνεργασία με την Ύπατη 
Εκπρόσωπο, αναμένεται να υποβάλουν οδικό χάρτη για συζήτηση όλων των 
προαναφερομένων ζητημάτων υπό εκκρεμότητα, τα οποία όταν συμφωνηθούν θα 
συμπεριληφθούν στην Απόφαση του Συμβουλίου για την οργάνωση και λειτουργία της 
ΕΥΕ∆.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.578, ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 3 ∆εκεμβρίου 2009, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος διερεύνησαν το θέμα και είναι γεγονός ότι ένας «κλόουν» από το 
προσωπικό του τσίρκου μεταβαίνει στα καταστήματα «So Easy» και κάνει μια μικρή 
παράσταση («show») χωρίς να χρησιμοποιήσει οποιοδήποτε ζώο του τσίρκου. 

 Η άδεια που χορηγήθηκε στο τσίρκο είναι μόνο για τις κανονικές παραστάσεις 
του τσίρκου και οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες διενεργούν τις αναγκαίες επιθεωρήσεις 
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ώστε να τηρούνται οι όροι που τέθηκαν και αφορούν θέματα προστασίας και 
ευημερίας των ζώων, καθώς και θέματα υγείας και ασφάλειας του κοινού. Μεταξύ των 
όρων περιλαμβάνονται και οι όροι «τα ζώα του τσίρκου θα πρέπει να είναι πάντοτε 
περιορισμένα στις εγκαταστάσεις του τσίρκου» και «τα ζώα θα χρησιμοποιούνται 
αποκλειστικά και μόνο για τις παραστάσεις του τσίρκου, για τις οποίες έχει εκδοθεί και 
η σχετική άδεια». 

 Σημειώνεται ότι παρόμοιες πληροφορίες, με αυτές που αναφέρονται στην 
ερώτηση που υπέβαλε ο κ. Γιώργος Περδίκης, διαβιβάστηκαν στις Κτηνιατρικές 
Υπηρεσίες από την ζωοφιλική οργάνωση «ARC ΚΙΒΩΤΟΣ» στις 24 Νοεμβρίου 2009. 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες έχουν ήδη αποστείλει στις 25 Νοεμβρίου 2009, 
επιστολή-προειδοποίηση στους υπεύθυνους του τσίρκου ότι, σε περίπτωση μη 
συμμόρφωσης με όλους τους όρους της άδειας που τους χορηγήθηκε, θα λάβουν τα 
αναγκαία μέτρα, μη αποκλειόμενης και της ανάκλησης της άδειας. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.591, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2009, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 10 ∆εκεμβρίου 2009, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο 
πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μέσα στα πλαίσια της Εφαρμογής της Οδηγίας για την Νιτρορύπανση 
Γεωργικής Προέλευσης (1991/676 ΕΕΚ), έχουν δημοσιευτεί στην Επίσημη Εφημερίδα 
της ∆ημοκρατίας με αρ. 4277 και ημερομηνία 16/05/2008 τα ακόλουθα: 

 Πέντε (5) περιοχές (Υδροφορέας Νοτιοανατολικής Μεσαορίας-
«Κοκκινοχωριών», Κίτι-Περβολιών, Ακρωτηρίου, Πάφου και Πόλεως 
Χρυσοχούς), στις  οποίες τα  ομώνυμα  υπόγεια  υδατικά  σώματα  είναι  
ευπρόσβλητα  σε νιτρορύπανση). 

 ∆ύο (2) περιοχές υπό μελέτη (μέρος του Υδροφορέα της ∆υτικής Μεσαορίας 
και Πεντάσχοινου). 

 Μέρος της λεκάνης απορροής του Ποταμού Καρκώτη, ο οποίος είχε αρχικά 
χαρακτηριστεί ως ευάλωτος σε νιτρορύπανση, έχει αποχαρακτηριστεί. 

 Για σκοπούς καλύτερης αναφοράς, επισυνάπτεται σχετικός χάρτης στον οποίο 
διακρίνονται οι Ευπρόσβλητες σε Νιτρορύπανση Ζώνες. 

 Αναφορικά με τη δημιουργία κατάλληλων υποδομών και οικονομική στήριξη για 
την ορθολογική αποθήκευση λιπασμάτων και κτηνοτροφικών αποβλήτων, σας 
πληροφορώ ότι για το σκοπό αυτό, έχει συμπεριληφθεί στο Π.Α.Α. 2007-2013 σχετικό 
Μέτρο (1.5.) με τίτλο «Εκσυγχρονισμός στις γεωργικές και κτηνοτροφικές 
εκμεταλλεύσεις». Το εν λόγω μέτρο περιλαμβάνει δύο καθεστώτα: 1. «Επενδύσεις 
στις γεωργικές και κτηνοτροφικές εκμεταλλεύσεις», μέσα από το οποίο επιδοτείται η 
κατασκευή αποθηκευτικών χώρων και 2. «∆ιαχείριση αποβλήτων στις γεωργικές 
εκμεταλλεύσεις», μέσα από το οποίο επιδοτείται η εγκατάσταση μονάδων 
διαχωρισμού ή/και επεξεργασίας κτηνοτροφικών αποβλήτων. 
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 Για σκοπούς ενημέρωσης και πληροφόρησης των παραγωγών που 
δραστηριοποιούνται σε ευαίσθητες από νιτρορύπανση ζώνες, το Υπουργείο, 
πραγματοποιεί ετήσιες ολοκληρωμένες εκστρατείες ενημέρωσης των γεωργών, τόσο 
στα πλαίσια του Προγράμματος ∆ράσης/Κώδικα Ορθής Γεωργικής Πρακτικής, όσο και 
στα πλαίσια της Πολλαπλής Συμμόρφωσης. Συγκεκριμένα, πραγματοποιούνται τόσο 
βραδινές όσο και πρωινές ενημερωτικές συγκεντρώσεις, δίνονται διάφορες 
ραδιοφωνικές συνεντεύξεις, γράφονται σχετικά άρθρα σε εφημερίδες και περιοδικά και 
διανέμονται ενημερωτικά έντυπα και διαφωτιστικό υλικό. Παράλληλα, διοργανώνονται 
ενημερωτικές ημερίδες στις οποίες συμμετέχουν οργανωμένοι φορείς του αγροτικού 
κόσμου, όπως ομάδες και οργανώσεις παραγωγών, διάφορες αγροτικές οργανώσεις, 
αγροτικοί σύμβουλοι, γεωπόνοι κ.ά. Τέλος, στην όλη προσπάθεια ενημέρωσης για τη 
νιτρορύπανση, συμβάλλουν σημαντικά οι περιφερειακοί γεωργικοί λειτουργοί, μέσα 
από τις συχνές επαφές τους με τους παραγωγούς. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
                    Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.603, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

  Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μέσω των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας, παραχωρεί δημόσιο βοήθημα στα οροθετικά άτομα στη βάση 
οικονομικών κριτηρίων, τα οποία καθορίζονται από τον περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων 
Νόμο (N95(l)/2006) και τους σχετικούς Κανονισμούς. 

 Το άρθρο 8(ζ) του Νόμου 95(Ι)/2006 αναφέρει ότι, σε περίπτωση ανάπηρου 
ατόμου, θα παρέχεται επιπλέον ειδικό επίδομα για προσωπικές ανάγκες, ίσο με το 
μισό του επιδόματος που χορηγείται στο εν λόγω ανάπηρο άτομο για βασικές ανάγκες. 
Έτσι, στις περιπτώσεις οροθετικών ατόμων τα οποία λαμβάνουν δημόσιο βοήθημα 
και πληρούν τις προϋποθέσεις του όρου «ανάπηρος», σύμφωνα με ιατρικά 
πιστοποιητικά, παραχωρούνται και ωφελήματα αναπήρων. 

 Ως εκ τούτου, όσα από τα οροθετικά άτομα πληρούν τις προϋποθέσεις του 
όρου «ανάπηρος», λαμβάνουν επιπλέον ποσό ύψους €142,00 στα πλαίσια των 
Μέτρων Κοινωνικής Συνοχής. Επίσης, σε περιπτώσεις οροθετικών ληπτών δημόσιου 
βοηθήματος, όταν προκύπτουν ιδιαίτερες ανάγκες οι οποίες δεν μπορούν να 
καλυφθούν από τις πρόνοιες της ισχύουσας Νομοθεσίας, αυτές εξετάζονται και 
καλύπτονται όπου αυτό είναι δυνατό, στα πλαίσια των διαθέσιμων πιστώσεων του 
άρθρου 04469.2 «Έκτακτα Βοηθήματα» του Κεφαλαίου 15.04 «Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας» του Προϋπολογισμού του 2010. 

Επιπρόσθετα σημειώνεται ότι το Υπουργείο Υγείας, παρέχει βοηθήματα σε φορείς και 
ασθενείς του AIDS από το Ταμείο για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσολογικής 
Ανεπάρκειας. 

 Όσον αφορά το θέμα παραχώρησης επιπλέον ωφελημάτων σε οροθετικά 
άτομα χωρίς εισοδηματικά κριτήρια, σημειώνεται ότι αυτό θα μελετηθεί στο πλαίσιο 
των Μέτρων Κοινωνικής Συνοχής. Συγκεκριμένα, το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων υπέβαλε στις 21/10/2009, σχετική Πρόταση προς το 
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Υπουργικό Συμβούλιο, η οποία έχει εγκριθεί από το Σώμα, για τη σύσταση Επιτροπής 
από εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας, Υπουργείου Οικονομικών, Τμήματος 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες και Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας, για τη μελέτη της παραχώρησης Μέτρων Κοινωνικής Συνοχής στους 
χρόνια πάσχοντες, μεταξύ των οποίων περιλαμβάνονται και οι πάσχοντες με 
HIV/AIDS.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.659, ημερομηνίας 30 

∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.659 που υποβλήθηκε από 
τον Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη και στάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την 
επιστολή σας ημερομηνίας 12/01/10 και σας πληροφορώ ότι έχω ενημερώσει την 
Επίτροπο ∆ιοίκησης με ταυτάριθμη επιστολή μου με ημερομηνία 30/12/09 για τις 
απόψεις και σχόλια μου σε σχέση με το περιεχόμενο της Έκθεσης. 

2. Για το περιεχόμενο της Έκθεσης έχει επίσης ενημερωθεί το Πολεοδομικό 
Συμβούλιο στο οποίο έχουν εκχωρηθεί οι εξουσίες για την εκπόνηση και τροποποίηση 
Τοπικών Σχεδίων.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερχόμαστε τώρα στο Κεφάλαιο Τέταρτο, στο θέμα «Εκατό χρόνια προσφοράς 
του συνεργατισμού στην κυπριακή κοινωνία, νέες συνθήκες και προοπτικές»,  
εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ανδρέα Μουσκάλλη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

 Πρώτος το λόγο θα τον πάρει ο εισηγητής του θέματος.  Θα ήθελα απλώς να 
ενημερώσω το σώμα ότι, κατόπιν εισήγησης και παράκλησης από το συνάδελφο 
∆ημήτρη Συλλούρη, μετά από το φίλο τον κ. Μουσκάλλη το λόγο θα πάρει ο κ. 
Συλλούρης, διότι όντως έχει μια πολύ σοβαρή ανειλημμένη υποχρέωση και γι’ αυτό το 
λόγο ζητώ την κατανόησή σας να του δώσω το λόγο αμέσως μετά τον κ. Μουσκάλλη. 

 Λοιπόν, φιλόσοφε, έχεις το λόγο.   

(Γέλια) 

 Έν’ ο φιλόσοφος του ποδοσφαίρου, εν αλλάσσει! 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Κύριε Υπουργέ, καλωσορίσατε, 

 Ως ο καθ’ ύλην αρμόδιος για τα συνεργατικά θέματα, θεωρώ ότι ο 
συνεργατισμός σάς δίνει αρκετή υπερηφάνεια. 

 Στις 22 του περασμένου Νοέμβρη ο συνεργατισμός άρχισε τους εορτασμούς με 
την ευκαιρία της συμπλήρωσης εκατό χρόνων από την ίδρυση της πρώτης 
συνεργατικής εταιρείας στο κατεχόμενο σήμερα Λευκόνοικο της επαρχίας 
Αμμοχώστου.  Οι εορτασμοί, που βρίσκονται υπό την αιγίδα του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας κ. ∆ημήτρη Χριστόφια, θα συνεχιστούν καθ’ όλη τη διάρκεια του 
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επόμενου χρόνου και θα επεκταθούν προγραμματισμένα σε όλες τις επαρχίες της 
Κύπρου. 

 Λυπούμαστε ειλικρινά, γιατί οι συνθήκες που μας επιβάλλει η κατοχή δε μας 
επιτρέπουν να εορτάσουμε αυτό το σημαντικό γεγονός στη γενέτειρα του 
συνεργατισμού, το Λευκόνοικο, και να τιμήσουμε στο χώρο όπου έζησαν αυτούς που 
πρώτοι σήκωσαν το συνεργατικό λάβαρο και είναι θαμμένοι εκεί.  Αυτούς που 
ύψωσαν το ανάστημά τους και είπαν με σθένος, με δυναμισμό και παρρησία “όχι” 
στην οικονομική εξαθλίωση και στην κοινωνική περιθωριοποίηση των απλών 
ανθρώπων του μόχθου και του μεροκάματου.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Παρά το γεγονός ότι τα ιστορικά δεδομένα αποτελούν το παρελθόν και 
συνηθίζουμε να λέμε ότι είναι καλύτερα να αναφερόμαστε στο μέλλον, για το 
συνεργατισμό τα πράγματα είναι λίγο διαφορετικά.  Η ιστορική διαδρομή του 
συνεργατικού κινήματος του τόπου μας αποτελεί τη βάση της σημερινής συνεργατικής 
πραγματικότητας και συνεπώς αναπόσπαστο μέρος της.  Η συνεργατική φιλοσοφία 
του χθες αποτελεί τη συνεργατική φιλοσοφία του σήμερα και σ’ αυτή θα εδράζεται η 
συνεργατική πρακτική στο μέλλον.  Γι’ αυτό ας μου επιτραπεί να συνδυάσω στην 
εισήγησή μου το παρελθόν, το παρόν και το μέλλον του συνεργατικού κινήματος. 

 Η ανατολή του προηγούμενου αιώνα βρήκε την Κύπρο να φέρει τα 
χαρακτηριστικά μιας καθυστερημένης χώρας σε όλους τους τομείς της ζωής.  Η 
οικονομία ήταν διαλυμένη και ο Κύπριος φορολογούμενος ήταν υποχρεωμένος να 
πληρώνει το τίμημα και επιπρόσθετα να καταβάλλει στο αγγλικό αποικιοκρατικό 
καθεστώς το ποσό των £92.000, που ήταν τεράστιο για την τότε εποχή, ως φόρο 
υποτελείας προς την Τουρκία.  Η κοινωνική πυραμίδα αποτελούσε προέκταση της 
οικονομικής κατάστασης που επικρατούσε και ήταν βασισμένη σε άδικους και εν 
πολλοίς σε απάνθρωπους κοινωνικούς θεσμούς.  Η πολιτισμική κίνηση ήταν σχεδόν 
ανύπαρκτη.  Οι Κύπριοι, που στο παρελθόν είχαν αναπτύξει σπουδαίους πολιτισμούς 
και είχαν διακριθεί στα γράμματα και στις τέχνες, είχαν χάσει τα οράματα και τις 
ελπίδες τους για ένα καλύτερο μέλλον.  Απώλεσαν την αυτοπεποίθησή τους και 
ανέμεναν από το Θεό και τη μοίρα τους να έρθουν καλύτερες ημέρες.  Ο 
αναλφαβητισμός και η αμάθεια, η φτώχια και η ανέχεια, η εκμετάλλευση του 
ανθρώπου από τον άνθρωπο αποτελούσαν τα βασικά χαρακτηριστικά του σκληρού 
προσώπου του ισχύοντος κοινωνικοοικονομικού συστήματος.   

 Το τοκογλυφικό σύστημα δηλητηρίαζε τις οικονομικές σχέσεις των ανθρώπων 
και διαμόρφωνε το σκληρό πρόσωπο της κυπριακής κοινωνίας.  Μεγάλες περιουσίες 
χάνονταν από τη μια μέρα στην άλλη και ολόκληρες οικογένειες έμεναν στο δρόμο, 
ανήμπορες να αντιμετωπίσουν τα τεχνάσματα και τις μεθοδεύσεις των τοκογλύφων.  
Παράλληλα, η άγρια εκμετάλλευση του μόχθου των αγροτών με τη μεθοδευμένη 
αγορά των προϊόντων τους σε εξευτελιστικές τιμές και η αφαίμαξη του πενιχρού 
βαλαντίου τους από τους εμποροπαντοπώλες εκείνης της εποχής συμπλήρωναν το 
φάσμα της κοινωνικής δυστυχίας, που σκέπαζε απελπιστικά τη συντριπτική 
πλειονότητα των Κυπρίων πολιτών. 

 Μέσα σε αυτές τις πραγματικά δύσκολες συνθήκες μια ομάδα πολιτών της 
κοινότητας του Λευκονοίκου διαπίστωσε ότι οι άνθρωποι ως μεμονωμένα άτομα δεν 
μπορούσαν να αντιμετωπίσουν αποτελεσματικά την οικονομική και κοινωνική αταξία 
που επικρατούσε και ήταν βαθιά ριζωμένη στη μακραίωνη οθωμανική κατοχή της 
Κύπρου.  Γι’ αυτό αποφάσισαν να ενεργήσουν συλλογικά εφαρμόζοντας στην πράξη 
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τη σοφή ρήση «Ο καθένας για όλους και όλοι για τον καθέναν» και να ιδρύσουν τη 
Χωρική Τράπεζα Λευκονοίκου, την πρώτη στην Κύπρο συνεργατική εταιρεία.  Η 
Χωρική Τράπεζα Λευκονοίκου αποτέλεσε, αγαπητέ Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 
την αφετηρία εφαρμογής του συνεργατικού θεσμού σε όλες τις επαρχίες, στην 
ύπαιθρο και στις πόλεις. 

 Ιδρύθηκαν πρώτα οι συνεργατικές πιστωτικές εταιρείες, για να αντιμετωπιστεί 
άμεσα η τοκογλυφία, που ήταν το πλέον σοβαρό κοινωνικό πρόβλημα της τότε 
εποχής.  Είναι σημαντικό να αναφερθεί ότι πολλές φορές ο τόκος που κατέβαλλαν οι 
φτωχοί αγρότες στους τοκογλύφους έφθανε, άκουσον άκουσον, στο 600%!  Και είναι 
ανατριχιαστικός ο τρόπος και βάναυση η σκληρότητα που χαρακτήριζαν τη διαδικασία 
εκποίησης των περιουσιών, οι οποίες στο τέλος περιέρχονταν στην κυριότητα του 
τοκογλύφου.  Οι συνεργατικές πιστωτικές εταιρείες, παρά τα περιορισμένα μέσα που 
είχαν στη διάθεσή τους και τα πολλά προβλήματα που αντιμετώπιζαν στα πρώτα 
βήματά τους, χτύπησαν την τοκογλυφία στη ρίζα της, την αποδυνάμωσαν και με την 
παρέλευση του χρόνου την εξαφάνισαν. 

 Παράλληλα, οι συνεργατικές πιστωτικές εταιρείες πρόβαλαν την αξία της 
αποταμίευσης και καλλιέργησαν συστηματικά την αποταμιευτική συνείδηση των 
πολιτών.  Σε όλες τις γωνιές της Κύπρου, όπου υπήρχαν άνθρωποι, το συνεργατικό 
κίνημα άνοιξε φιλόξενα τις πόρτες των πιστωτικών του ιδρυμάτων και διευκόλυνε τη 
γριά, το γέρο, τον εργαζόμενο, ακόμα και τα παιδιά να αποταμιεύουν, συνήθως από 
το υστέρημά τους.  Με αυτές τις αποταμιεύσεις θεμελιώθηκε ο συνεργατικός θεσμός 
και οικοδομήθηκε το περίτεχνο συνεργατικό οικοδόμημα. 

 Ταυτόχρονα όμως, όπως συνέβη και σε άλλες χώρες, και κυρίως στις χώρες 
της Ευρώπης, ο συνεργατικός πιστωτικός τομέας στήριξε με συνέπεια την εκπαίδευση 
και διευκόλυνε τους νέους να αναζητήσουν και να κατακτήσουν τη γνώση.  Πολλοί 
από εμάς, αλλά κυρίως πολλοί από τις προηγούμενες γενιές οφείλουν την ανώτερη ή 
ανώτατη μόρφωσή τους στις διευκολύνσεις που τους έτυχαν από τις συνεργατικές 
εταιρείες. 

 Ιδρύθηκαν στη συνέχεια τα συνεργατικά παντοπωλεία και όχι ασφαλώς τυχαία.  
Οι τοκογλύφοι, που στην πλειονότητά τους επιτελούσαν και το ρόλο των 
εμποροπαντοπωλών, αφαίμασσαν τα πενιχρά εισοδήματα των πολιτών και 
κατεύθυναν την αγορά κυρίως αγαθών πρώτης ανάγκης σύμφωνα με τα δικά τους 
συμφέροντα.  Η απουσία αγαθών από τα ράφια των καταστημάτων τους και η 
ταυτόχρονη αύξηση των τιμών, η νόθευση των προσφερομένων πολύ βασικών 
αγαθών για την επιβίωση των ανθρώπων, η πλημμελής ζύγιση προς όφελός τους, η 
παραποίηση των λογαριασμών των πωλήσεων επί πιστώσει, ιδιαίτερα των ειδών 
πρώτης ανάγκης, ήταν οι συνηθέστερες καθημερινές πρακτικές στον τομέα πώλησης 
καταναλωτικών αγαθών.   

 Τα συνεργατικά παντοπωλεία, που λειτούργησαν σχεδόν σε όλες τις κοινότητες 
και τις συνοικίες των πόλεων, άλλαξαν ριζικά τα δεδομένα.  Πρόσφεραν καλής 
ποιότητος και σε ικανοποιητικές ποσότητες ανόθευτα προϊόντα σε χαμηλές τιμές.  Στις 
δοσοληψίες τους με τους καταναλωτές κυριάρχησε η εντιμότητα και η ειλικρίνεια και 
επιπλέον επέστρεφαν στους καταναλωτές μέρος από τα ετήσια πλεονάσματά τους.  Η 
δραστηριότητα των συνεργατικών παντοπωλείων περιόρισε την κερδοσκοπία των 
επιτηδείων σε βάρος του καταναλωτικού κοινού και εξυγίανε τους κανόνες της αγοράς. 

 Ο συνεργατισμός δεν περιορίστηκε όμως στον πιστωτικό και καταναλωτικό 
τομέα˙ έκανε τις παρεμβάσεις του και σε άλλους τομείς, για να προστατεύσει και να 
ενισχύσει το οικογενειακό εισόδημα.  Προχώρησε στην ίδρυση εταιρειών εμπορίας 
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γεωργικής παραγωγής και εταιρειών μεταποίησης των πλεονασμάτων των διαφόρων 
γεωργικών προϊόντων.  Οι εταιρείες εμπορίας της γεωργικής παραγωγής περιόρισαν 
την ανεξέλεγκτη δραστηριότητα των μεσαζόντων, που είχε ως αποτέλεσμα την άγρια 
εκμετάλλευση του μόχθου των αγροτών.  Οι συνεργατικές εταιρείες εμπορίας της 
γεωργικής παραγωγής εργάστηκαν συστηματικά, βρήκαν νέες αγορές στο εξωτερικό 
και αξιοποίησαν με τρόπο ισοζυγισμένο την εσωτερική αγορά.  Οι τεράστιες 
υπηρεσίες που πρόσφερε ο τομέας εμπορίας του συνεργατικού κινήματος συνέβαλε 
στον εκσυγχρονισμό των μεθόδων παραγωγής, στη βελτίωση της ποιότητας και στην 
αύξηση της ποσότητας των παραγόμενων προϊόντων και ασφαλώς στην 
περιφρούρηση και ενίσχυση του αγροτικού οικογενειακού εισοδήματος. 

 Παράλληλα, οι συνεργατικές μεταποιητικές εταιρείες αξιοποίησαν τα 
πλεονάσματα της αγροτικής παραγωγής ή τα προϊόντα εκείνα που δεν ήταν δυνατό 
να απορροφηθούν ούτε από την εσωτερική ούτε από την εξωτερική αγορά.  Είναι 
πολλές οι περιπτώσεις που η παρέμβαση των συνεργατικών μεταποιητικών μονάδων 
επέφερε μηδενική ωφέλεια για τες ίδιες, αλλά και όχι σπάνιες οι περιπτώσεις που τους 
επέφεραν ζημιές στις προσπάθειές τους να στηρίξουν τον αγροτικό κόσμο, που 
αποτελούσε πριν από μερικές δεκαετίες τη ραχοκοκαλιά της κυπριακής οικονομίας. 

 Όπως θα θυμόμαστε όλοι, η συμμετοχή της γεωργίας στο ακαθάριστο εγχώριο 
προϊόν κατά την περίοδο που μεσολάβησε μεταξύ της ίδρυσης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας το 1960 και της τουρκικής εισβολής το 1974 ξεπερνούσε το 25%.  
Ασφαλώς, η ανάπτυξη της γεωργίας σε αυτά τα υψηλά επίπεδα και μάλιστα κατά την 
περίοδο που στην πραγματικότητα θεμελιωνόταν η Κυπριακή ∆ημοκρατία επιδρούσε 
πολύ θετικά σε όλους τους δείκτες της οικονομίας.  Για παράδειγμα επηρεάζονταν 
θετικά οι δείκτες που αφορούσαν την απασχόληση, το εμπορικό ισοζύγιο και το 
ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, το διεθνές εμπόριο, το εθνικό και το κατά κεφαλήν 
εισόδημα, οι κοινωνικοί δείκτες ευημερίας του λαού κ.λπ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Ανδρέα Μουσκάλλη τον Πρόεδρο της Βουλής 
αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Ανδρέας Αγγελίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ) 

 Οκτώ λεπτά ακόμα, κύριε. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Είναι γι’ αυτούς του λόγους, αγαπητέ Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, που 
ποσοστό πέρα από το 50% των πολιτών είναι μέλη των διαφόρων συνεργατικών 
εταιρειών και είναι για τους ίδιους λόγους που ο συνεργατικός θεσμός στηρίζεται 
σήμερα από όλα τα πολιτικά ρεύματα και τις ομάδες της κοινωνίας μέσω των οποίων 
εκφράζεται η λαϊκή βούληση. 

 ∆υστυχώς, η συνεργατική ανάπτυξη ανακόπηκε το καλοκαίρι του 1974 με την 
εισβολή των τουρκικών στρατευμάτων και την κατάκτηση του 38% του κυπριακού 
εδάφους.  Το πλήγμα που υπέστη το συνεργατικό κίνημα ήταν βαρύτατο.  ∆ιακόσιες 
είκοσι πέντε συνεργατικές εταιρείες εκτοπίστηκαν και απώλεσαν περιουσίες αξίας 
πολλών εκατομμυρίων ευρώ.  Οι ισχυρότατοι συνεργατικοί οργανισμοί του 
Λευκονοίκου, της Κερύνειας, του Αγίου Αμβροσίου, της Λαπήθου, του Καραβά, του 
Μόρφου, της Αμμοχώστου, του Ριζοκαρπάσου και των άλλων περιοχών βρέθηκαν 
στην προσφυγιά, αδύναμοι πλέον να στηρίξουν τα μέλη τους και να ανταποκριθούν 
στις ανάγκες που τους επέβαλε η κατοχή.  
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 Μέσα σε εκείνο το χαλασμό και τη φοβερή συμφορά που απλωνόταν πάνω 
από την Κύπρο υπήρξαν εκτοπισμένες συνεργατικές εταιρείες που έστησαν τα 
γραφεία τους στα πεζοδρόμια των πόλεων, στα πρόχειρα παραπήγματα ή κάτω από 
τα δέντρα και προσπάθησαν να εξυπηρετήσουν τα μέλη τους με τα ελάχιστα χρήματα 
που οι εκτοπισμένοι γραμματείς κατάφεραν να μεταφέρουν μαζί τους.  Αυτά τα 
γεγονότα, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι χαραγμένα στη μνήμη μας και δεν μπορεί ούτε 
ο χρόνος ούτε η σημερινή οικονομική ευμάρεια να τα φθείρουν ή να μειώσουν τη 
σημασία τους. 

 Η μεταπολεμική περίοδος δεν ήταν εύκολη για το συνεργατικό κίνημα.  Τα 
οικονομικά και κοινωνικά δεδομένα πάνω στα οποία βάσιζε τη δραστηριότητά του 
άλλαξαν ριζικά.  Η γεωργική παραγωγή επλήγη καίρια, η διαστρωμάτωση της 
κυπριακής κοινωνίας μεταβλήθηκε, η κοινωνική συνοχή χαλάρωσε, η ιεράρχηση των 
αναγκών των πολιτών διαφοροποιήθηκε.  Το συνεργατικό κίνημα εκτίμησε την 
κατάσταση που διαμορφώθηκε και με ευέλικτους τρόπους προσαρμόστηκε στα νέα 
δεδομένα, μένοντας όμως σταθερά προσηλωμένο στους ανθρωποκεντρικούς του 
στόχους και στους κοινωφελείς του προσανατολισμούς. 

 Οι συνεργατικές εταιρείες ανέλαβαν πλήρως τις κοινωνικές τους και ιστορικές 
ευθύνες.  Ανασύνταξαν γρήγορα τις δυνάμεις τους και βοήθησαν αδιακρίτως στην 
ανακούφιση του λαού και στην ανασυγκρότηση της κυπριακής οικονομίας.  
Ανταποκρίθηκαν πρώτα στις καθημερινές ανάγκες των πολιτών που ήταν σύμφυτες 
με την επιβίωσή τους και στις ανάγκες των παιδιών, όπως και των χιλιάδων 
εκτοπισμένων μας.  Ακολούθως βοήθησαν τους χιλιάδες εκτοπισμένους μας να 
αποκτήσουν νέα ιδιόκτητη οικογενειακή κατοικία.  Χιλιάδες είναι τα σπίτια που 
κτίστηκαν με συνεργατικά κεφάλαια και πολλές οι πιστωτικές διευκολύνσεις που 
παραχωρήθηκαν σε πολλούς εκτοπισμένους που προσπαθούσαν να στεγάσουν τις 
οικογένειές τους.  Παράλληλα, οι συνεργατικές εταιρείες, μέσα στα πλαίσια των 
δυνατοτήτων που είχαν, βοήθησαν στην επαγγελματική επαναδραστηριοποίηση 
πολλών εκτοπισμένων συμπολιτών μας. 

 Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση τον Απρίλιο του 2004 οδήγησε 
στην ανασυγκρότηση και στον εκσυγχρονισμό του συνεργατικού κινήματος.  Οι 
συγχωνεύσεις των συνεργατικών ιδρυμάτων σε γεωγραφική ή σε λειτουργική βάση και 
η ίδρυση του Κεντρικού Φορέα Συνεργατικών Πιστωτικών Ιδρυμάτων, το ρόλο του 
οποίου ανέλαβε η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα, αποτελούν σίγουρα σοβαρά 
εκσυγχρονιστικά στοιχεία, τα οποία έχουν αναπτυξιακή προοπτική και καθορίζουν σε 
μεγάλο βαθμό τις μελλοντικές συνεργατικές εξελίξεις. 

 Οι συγχωνεύσεις των μικρών συνεργατικών εταιρειών και η συγκρότηση 
μεγαλύτερων οδηγούν στη διεύρυνση της οικονομικής βάσης των νέων οργανισμών, 
στην εξειδίκευση της εργασίας και στην αύξηση της παραγωγικότητας, στη δημιουργία 
οικονομιών κλίμακος, στην αναβάθμιση των προσφερόμενων υπηρεσιών στους 
πολίτες και στη μείωση του κόστους παραγωγής τους και γενικά τους καθιστούν 
ικανούς να επιβιώνουν και να λειτουργούν με αξιώσεις στο δύσκολο ανταγωνιστικό 
περιβάλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ο κεντρικός φορέας δημιούργησε τις αναγκαίες προϋποθέσεις σε όλα τα 
συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα της Κύπρου, ανεξάρτητα αν το καθένα ξεχωριστά 
πληρεί ή όχι τα κριτήρια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να διενεργούν χρηματοπιστωτικές 
εργασίες.  Στα πλαίσια της λειτουργίας του κεντρικού φορέα, η Συνεργατική Κεντρική 
Τράπεζα εγγυήθηκε όλες τις υποχρεώσεις των συνεργατικών πιστωτικών εταιρειών 
και συνεπώς και τις καταθέσεις του κοινού. 
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 Τα δύο αυτά κεφαλαιώδη θέματα διασφαλίζουν την καλύτερη λειτουργία του 
συνεργατικού κινήματος και του δημιουργούν τις απαραίτητες προϋποθέσεις για 
περαιτέρω ανάπτυξη.  Το αυστηρό εποπτικό πλαίσιο, που εφαρμόζεται από την 
Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, αποτελεί την ύψιστη 
ασφαλιστική δικλίδα για σώφρονα, διάφανη και χωρίς ακροβατισμούς συνεργατική 
δραστηριότητα.  Αυτή η εποπτεία εφαρμόζεται με βάση τις ευρωπαϊκές Οδηγίες και 
ισχύει για όλα τα πιστωτικά ιδρύματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η συνεργατική δραστηριότητα δεν είναι βέβαια αποκομμένη από τον υπόλοιπο 
κορμό της οικονομίας˙ αποτελεί μέρος της και συμβάλλει ποικιλοτρόπως θετικά στην 
ανάπτυξή της.  Ο συνεργατισμός στο σύνολό του απασχολεί πέραν των 3 500 
υπαλλήλων.  Οι θέσεις εργασίας που προσφέρουν οι συνεργατικές εταιρείες βοηθούν 
την εθνική οικονομία και συμβάλλουν στην ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής, 
ιδιαίτερα σε περιόδους δύσκολες, όπως είναι η περίοδος που διερχόμαστε σήμερα 
λόγω της διεθνούς οικονομικής κρίσης.  Παράλληλα, οι συνεργατικοί οργανισμοί 
παράγουν πλούτο, ο οποίος ενισχύει το εγχώριο προϊόν και συμβάλλει στη βελτίωση 
των οικονομικών δεικτών που αφορούν την ανάπτυξη της χώρας μας. 

 Ύστερα από την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση πολλοί 
εξέφραζαν τις αμφιβολίες τους και διερωτώντο αν το συνεργατικό κίνημα θα 
κατάφερνε να επιβιώσει μέσα στο μεγάλο, έντονο, ανταγωνιστικό ευρωπαϊκό 
περιβάλλον.  Οι εξελίξεις που ακολούθησαν διασκέδασαν και απομάκρυναν τους 
φόβους αυτούς.  Ο συνεργατισμός κατόρθωσε σε σύντομο χρονικό διάστημα να 
εναρμονιστεί πλήρως με τα ευρωπαϊκά δεδομένα.  Εναρμόνισε το θεσμικό του 
πλαίσιο με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, ίδρυσε νέους θεσμούς και επιτάχυνε την 
υλοποίηση του προγράμματος ανασυγκρότησης και εκσυγχρονισμού του.  Ασφαλώς, 
οι προσπάθειες που καταβλήθηκαν δεν ήταν εύκολες.  Υπήρξαν πολλές δυσκολίες, οι 
οποίες όμως αντιμετωπίστηκαν με τη συστηματική και συντονισμένη εργασία των 
στελεχών του συνεργατικού κινήματος και τη συμπαράσταση του συνεταιρισμένου 
κόσμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μουσκάλλη, να συντομεύσετε, παρακαλώ. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, θα συντομεύσω. 

 Ε, κάτι που σας αφορά και σας. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Τον Πρόεδρο και τους αγαπητούς συναδέλφους βουλευτές.  Το συνεργατικό 
κίνημα αισθάνεται έντονα τη συμπαράστασή σας και σας εκφράζει την ευγνωμοσύνη 
και τις ευχαριστίες του.  Έντονα αισθάνεται επίσης τη συμπαράσταση της εκτελεστικής 
εξουσίας και ιδιαίτερα του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ∆ημήτρη Χριστόφια, 
ο οποίος προσεγγίζει τα συνεργατικά θέματα με ιδιαίτερη ευαισθησία.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ε, αφού έν’ η αλήθκεια, ρε συνάδελφε! 

(Γέλια) 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Τα συνεργατικά, όπως και τα συνεργαζόμενα κόμματα! 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. 

 Το συνεργατικό κίνημα... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Τελειώνω, αγαπητοί συνάδελφοι και κύριε Πρόεδρε.  Ε, έκοψα πολλά που την 
ομιλία μου! 

 Το συνεργατικό κίνημα συμπληρώνει φέτος εκατό χρόνια ζωής και συνεχούς 
δράσης.   

 Εξάλλου, εννά με ακολουθήσει ο Λευτέρης εις το ίδιο τέμπο! 

 Ενισχυμένο με την αγάπη και την εμπιστοσύνη των πολιτών και εναρμονισμένο 
με το νόημα του αποφθέγματος “ο καθένας για όλους και όλοι για τον καθένα”, το 
συνεργατικό κίνημα θα συνεχίσει τον ανθρωποκεντρικό του ρόλο και την κοινωφελή 
του δραστηριότητα.  Θα συνεχίσει να αγωνίζεται, για να ανεβαίνει ο άνθρωπος ακόμα 
πιο ψηλά, για να εφαρμόζονται με μεγαλύτερη καθαρότητα και σε όλους τους τομείς 
της οικονομικής και κοινωνικής ζωής οι συνεργατικές αξίες της αυτοβοήθειας, της 
αυτοευθύνης, της δημοκρατίας, της ισότητας, της δικαιοσύνης, της αλληλεγγύης, της 
εντιμότητας, της ειλικρίνειας, της μέριμνας για το συνάνθρωπό μας και της ανθρωπιάς. 
Με αυτό το όραμα ο συνεργατισμός της Κύπρου εισέρχεται στο δεύτερο αιώνα της 
ζωής του και με αυτό το όραμα ατενίζει το μέλλον με αισιοδοξία. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μουσκάλλη. 

(Χειροκροτήματα) 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Παρακαλώ!  ∆ικά σας έθιμα σε άλλες αίθουσες.  Σας 
παρακαλώ! 

 Λοιπόν, να καλέσω τον κ. Ερωτοκρίτου, ο οποίος θα αναγνώσει την ομιλία του 
προέδρου του κόμματός του.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Kυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για ν’ αλλάξω έτσι και λίγο το κλίμα, προτού πω αυτά τα οποία έχω να πω, να 
υπενθυμίσω ότι το σύνθημα του συνεργατισμού “Ένας για όλους και όλοι για τον 
καθένα” ήταν σύνθημα των Γάλλων σωματοφυλάκων του Γάλλου βασιλιά -για όσους 
θυμούνται το μυθιστόρημα “Οι τρεις σωματοφύλακες”- άρα το σύνθημα προϋπήρχε 
του συνεργατισμού.  Και, αν κάποιος θέλει να κάνει λογοπαίγνιο, για να ερεθίσει λλίον 
το φίλο μου τον κ. Μουσκάλλη, που μίλησε προηγουμένως, του συνεργατισμού το 
κεντρικό του σύνθημα προέρχεται από τη γαλλική αριστοκρατία και μάλιστα τη 
διεφθαρμένη!  Λοιπόν, για να μείνουμε ως εδώ, τουλάχιστο στο σύνθημα.   

 Η πραγματικότητα όμως είναι εντελώς διαφορετική… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η Εκκλησία ήταν η διεφθαρμένη στη Γαλλία, κύριε… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Και η γαλλική αριστοκρατία, συνάδελφε, διαφορετικά δε θα γινόταν η Γαλλική 
Επανάσταση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Οι σωματοφύλακες… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θυμηθείτε τη σύζυγο του Λουδοβίκου του Ι∆΄, που, όταν διαδήλωναν οι Γάλλοι 
κάτω από τα ανάκτορα, γιατί δεν είχαν ψωμί, ρώτησε τους ακόλουθους «γιατί 
διαδηλώνουν;».  Της απάντησαν «δεν έχουν ψωμί».  Και είπε «ας φαν παντεσπάνι!», 
που ήταν γλύκισμα, που δεν υπήρχε ομοίως!  Αυτά είναι καταγεγραμμένα. 

 Λοιπόν, όμως να έρθουμε στο θέμα, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας.   

 Το κίνημα του συνεργατισμού στην Κύπρο -λανθασμένα, κατά την άποψή μας- 
επιχειρείται, όχι βέβαια σε πολιτικό επίπεδο αλλά σε ατομικό επίπεδο, από κάποιους 
να θεωρηθεί ότι είναι ένα κατασκεύασμα μόνο της αριστεράς.  Εμείς δεν 
παραθεωρούμε ούτε αγνοούμε το γεγονός ότι η αριστερά στα ζητήματα αυτά όπως 
του συνεργατισμού, που ιστορικά είχε μια ξεκάθαρη αφετηρία μάχης και εναντίωσης 
στην καταπίεση της εποχής, είχε τη δική της συνεισφορά.  Όμως δεν ήταν η αριστερά 
μόνο· θα ’λεγα ότι ήταν συλλογικά η συντριπτική πλειοψηφία του κυπριακού λαού 
ανεξάρτητα από πολιτική τοποθέτηση, η οποία πλειοψηφία καταπιεζόταν από τους 
τοκογλύφους, από τους εκμεταλλευτές, από αυτούς οι οποίοι καθημερινά 
εκμεταλλεύονταν τον ιδρώτα του καθενός από τους Κυπρίους πολίτες, αλλά και όλους 
μαζί των τάξεων της εποχής, που κατά κανόνα ασχολούνταν με τη γεωργία και την 
κτηνοτροφία. 

 Είχε λοιπόν έντονα κοινωνικό χαρακτήρα και διαμόρφωσε μαζί με την εξέλιξή 
του ένα συγκεκριμένο σύστημα αξιών.  Εκτός από το κτύπημα στην τοκογλυφία, 
χρηματοδότησε την παιδεία, βοήθησε, φέρνοντας κάποια ισορροπία, στην εξυγίανση 
του κοινωνικοοικονομικού συστήματος, το οποίο ήταν εντελώς ετεροβαρές στα χρόνια 
των αρχών 20ού του αιώνα.  Μετά το ’60, με την εγκαθίδρυση της ∆ημοκρατίας, έδωσε 
τη δυνατότητα σε πολλές γενιές Κυπρίων πολιτών να σπουδάσουν μέσω των δανείων 
που εύκολα έκαμναν οι γονείς των φοιτητών, για να στείλουν το απαιτούμενο 
μηνιάτικο στην Ελλάδα ή την Αγγλία ή οπουδήποτε αλλού σπούδαζαν οι φοιτητές.   

 Βέβαια, δεν μπορεί να παραθεωρηθεί και η τεράστια αγαθοεργός και 
πολιτισμική παρέμβαση του συνεργατισμού, που οφειλομένως πρέπει να επαινεθεί, 
ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια που οι επιδόσεις του είναι πραγματικά καταπληκτικές.  
Και θα πρέπει να επαινεθεί και να υπερτονιστεί η δραστηριότητά του αυτή.   

 Η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα αποτελεί ταυτόχρονα έναν από τους 
σημαντικότερους χρηματοδοτικούς οργανισμούς για την ανέγερση, τον εκσυγχρονισμό 
και τον εξοπλισμό σχολικών κτιρίων, δημοτικών πολιτιστικών κέντρων και γενικά 
στηρίζει τα δανειοδοτικά και πολλά άλλα προγράμματα παιδείας και πολιτισμού ως 
χορηγός.   

 Θεωρούμε ότι ο συνεργατισμός έχει περιθώρια βελτίωσης στο γυναικείο 
συνεταιριστικό κίνημα ή τομέα.  Οφείλει τον τομέα αυτό να τον αναπτύξει.  Είμαστε 
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βέβαιοι ότι μπορεί να εργάζεται στη βάση αυτή, αλλά, εάν το περισσότερο του 50% 
του πληθυσμού είναι γυναίκες και αν προέρχεται πραγματικά από την καρδιά των 
λαϊκών στρωμάτων, που βεβαίως προέρχεται, δεν μπορεί να παραθεωρείται το 
δεδομένο αυτό. 

 Σήμερα το συνεργατικό κίνημα θα πρέπει οπωσδήποτε στον ύψιστο βαθμό να 
εναρμονιστεί με την ευρωπαϊκή πραγματικότητα και τους κανόνες που ρυθμίζουν τη 
λειτουργία παρομοίων ιδρυμάτων.  Η υπόθεση αυτή δεν είναι απλή ούτε εύκολη για 
όσους γνωρίζουν.  Υπάρχουν δυσκολίες.  Υπάρχουν δυσκολίες οι οποίες μπορεί να 
αγγίζουν τα όρια ή πολλές φορές και τους σκοπούς των κοινωφελών 
προσανατολισμών και του ανθρωποκεντρικού του χαρακτήρα.  Πρέπει όμως, 
εξασφαλίζοντας μια ισορροπία μεταξύ των σκοπών και των στόχων, που δεν πρέπει 
να αλλοιωθούν, όπως έχουν οριοθετηθεί και από τους προηγούμενους ομιλητές, 
ταυτόχρονα να επιδιώξει αυτό τον εκσυγχρονισμό, γιατί μόνο έτσι θα μπορέσει 
αποτελεσματικά να αντιμετωπίσει τις προκλήσεις μέσα στο ευρωπαϊκό οικονομικό 
γίγνεσθαι, αλλά και να προσφέρει ακόμα μεγαλύτερη δυνατότητα οικονομικής 
επιφάνειας για το ίδιο το κίνημα, αλλά και για όσους συνεργάζονται μαζί του με στόχο 
τη συλλογική ευημερία.  Θεωρούμε λοιπόν ότι, για να το πετύχει αυτό, το συνεργατικό 
κίνημα θα πρέπει πρώτ’ απ’ όλα να εκσυγχρονιστεί εσωτερικά.   

 Μου δίδεται η ευκαιρία να κάνω αναφορά μόνο σε έναν τομέα, αυτό της 
ελεγκτικής υπηρεσίας.  Οι ιθύνοντες στο συνεργατικό κίνημα θα πρέπει να γνωρίζουν 
ότι είναι ίσως ένας από τους τομείς, αφήνοντας πίσω τον τομέα τον τραπεζικό, δηλαδή 
της χρηματαγοράς, αν θέλετε, δηλαδή της αγοράς και πώλησης χρημάτων, που είναι 
ένας από τους βασικούς τομείς...  Στα θέματα της ελεγκτικής υπηρεσίας νομίζουμε ότι 
η βελτίωση είναι αναγκαία όσο ποτέ άλλοτε και θα πρέπει να προχωρήσει με ραγδαία 
βήματα προς τα εμπρός.  Γιατί;  Γιατί απλούστατα σε μεγάλους χρηματοδοτικούς 
οργανισμούς των οποίων η οργάνωση, ο έλεγχος και η παρακολούθηση διέπεται από 
τους διεθνείς κανόνες των ελεγκτών και των λογιστών θα πρέπει οι κανόνες να 
εφαρμόζονται και εσωτερικά από ανάλογα στελέχη τα οποία μπορούν να 
παρακολουθούν και να ελέγχουν την εξέλιξη αυτή.   

 Οφείλουμε να επαινέσουμε την ενέργεια του συνεργατικού κινήματος να 
ενεργήσει όπως ενήργησε, στα πλαίσια αυτού του εξευρωπαϊσμού και του 
εκσυγχρονισμού, με την πολιτική των συγχωνεύσεων των μικρών εταιρειών των 
συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων σε γεωγραφική ή λειτουργική βάση, που 
υιοθετήθηκε από την Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, 
θεωρώντας ότι τούτο στρέφεται προς την ορθή κατεύθυνση.  Οι συνεργατικές 
πιστωτικές εταιρείες που είχαν κίνηση, παραδείγματος χάριν, πεντακόσιες λίρες 
ολόκληρο το χρόνο -για να μιλήσω με τα δεδομένα της τότε εποχής- ε, ήταν αδύνατο 
να μπορέσουν να συνεχίσουν να υπάρχουν αποτελεσματικά, παραγωγικά και 
ανταγωνιστικά, εφόσον η μεγάλη συνεργατική του μεγάλου χωριού, που ήταν 
κεφαλοχώρι, που υπήρχε δίπλα είχε κίνηση πολλών εκατοντάδων χιλιάδων λιρών.  
Έτσι, η συγχώνευση έδωσε τη δυνατότητα ακριβώς της ανάπτυξης οικονομίας 
κλίμακας και επιφανείας σε τοπικό επίπεδο. 

 Θεωρούμε ακόμα ότι για την ανασυγκρότηση και αυτό τον εκσυγχρονισμό, με 
στόχο την προσαρμογή του στο ευρωπαϊκό οικονομικό και κοινωνικό περιβάλλον, 
απαιτείται πρώτα και πάνω απ’ όλα πλήρης ενημέρωση όλων των αξιωματούχων του 
συνεργατισμού, από την κατώτατη βαθμίδα μέχρι την ανώτατη, αλλά και η συνεργασία 
τους για όλες τις υποχρεώσεις και τα δικαιώματα των συνεργατικών εταιρειών και των 
μελών τους που έχουν σχέση και απορρέουν απευθείας από την ένταξη της Κύπρου 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί υπάρχει αυτό το κεφάλαιο.  Υπάρχει αυτό το κεφάλαιο 
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και υπάρχει κοινοτικό κεκτημένο, το οποίο αυτόματα, με την ένταξη της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, καλύπτει το θεσμό των συνεργατικών εταιρειών.  ∆εν είμαστε 
βέβαιοι -δεν είμαστε εντός του συνεργατικού κινήματος ως στελέχη, για να 
παρακολουθούμε από κοντά- νομίζουμε όμως ότι, έχοντας την εμπειρία και την 
πληροφόρηση από πάρα πολλούς λειτουργούς, στον τομέα αυτό έχει υπάρξει 
υστέρηση.  Θα πρέπει να υπάρξει αυτή η πληροφόρηση.   

 Η επίτευξη του στόχου αυτού, αλλά και των πιο πάνω στόχων επιβάλλει 
σχολαστική μελέτη των δεδομένων κάθε συνεργατικής εταιρείας ξεχωριστά και την 
ανάληψη των επιβαλλομένων πρωτοβουλιών για ανασυγκρότηση και αναδιοργάνωση 
των εταιρειών εκεί και όπου θα κριθεί αναγκαίο.  Θα πρέπει ο στόχος να είναι η 
δημιουργία ισχυρών συνεργατικών μονάδων που θα έχουν τη δυνατότητα να 
λειτουργούν απρόσκοπτα, να αντιμετωπίζουν επιτυχώς τις δυσκολίες και να 
αξιοποιούν τις ευκαιρίες που προσφέρονται από το νέο περιβάλλον πάνω απ’ όλα 
ευέλικτα, ταχύτατα, ανταγωνιστικά και καταληκτικά δημιουργικά.   

 Στον ιδιωτικό τομέα ισχύει ένα δίπτυχο.  Το δίπτυχο είναι το εξής:  «∆εν 
κάμνουμε μόνο τη δουλειά μας, αλλά την κάμνουμε και καλά και γρήγορα!».  Αυτό 
πρέπει να γίνει συνείδηση από το συνεργατικό κίνημα.  Η δουλειά θα πρέπει να 
γίνεται καλά, θα πρέπει να γίνεται όμως και γρήγορα και αποτελεσματικά.  Εάν εντός 
του συνεργατικού κινήματος συνεχιστούν οι αργοί ρυθμοί, οι αργές ταχύτητες, που 
είναι αναγκαίες σε κάποιο βαθμό, γιατί τα μοτίβα στα οποία εμεγάλωσε και ανδρώθηκε 
ο συνεργατισμός το απαιτούσαν, αλλά και πολλές φορές η σοβαρότητα των 
υποθέσεων που πρέπει να εξεταστούν...  Για να γίνει ανταγωνιστικός προς τα 
υπόλοιπα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα, θα πρέπει να αναπτύξει ταχύτητες.  Αν δεν τις 
αναπτύξει, θα μείνει πίσω.  Και, όταν μείνει πίσω, αυτό θα είναι προς βλάβην του ιδίου 
του συνεργατικού κινήματος και προς βλάβην των ιδίων των εργαζομένων στο 
συνεργατικό κίνημα.  Οι μεγαλύτερες ταχύτητες προσφέρουν μεγαλύτερες απολαβές 
και μεγαλύτερα οφέλη.   

 Οι συγχωνεύσεις, οι οποίες θα πρέπει να συνεχιστούν, κατά την άποψή μας, 
θα οδηγήσουν στη συγκρότηση μεγαλυτέρων εταιρειών, που θα έχουν τη δυνατότητα 
να μειώνουν το κόστος των υπηρεσιών προς όφελος των ιδίων των συνεργατικών και 
των μελών τους.  Όταν το κόστος σμικρύνεται, το εναπομείναν, το επιπλέον, μπορεί 
να αξιοποιηθεί, για να ωφεληθούν οι συνεργατικές εταιρείες και τα μέλη τους ή οι 
εργαζόμενοι και πάνω απ’ όλα για να βελτιώσουν την ανταγωνιστική τους θέση. 

 Στα πλαίσια των δραστηριοτήτων του συνεργατικού κινήματος, θα πρέπει να 
υπενθυμίσουμε ότι ο ιστορικός, αλλά και λειτουργικός του ρόλος στο γεωργικό τομέα 
θα πρέπει να συνεχίσει.  Θα πρέπει να συνεχίσει κατά τρόπο κυριαρχικό.  Γιατί;  Γιατί 
πιστεύουμε ότι ο συνεργατισμός δεν μπορεί να αποβάλει λόγω των ισχυρών 
ιστορικών καταβολών του το ανθρώπινό του πρόσωπο.  Και, αν μία κοινωνική τάξη 
στην Κύπρο θέλει ακριβώς αυτή την αντιμετώπιση, την ανθρώπινη, την αντιμετώπιση 
τη διαφορετική από τους υπόλοιπους χρηματοπιστωτικούς οργανισμούς, μόνο ο 
συνεργατισμός μπορεί να την επιδείξει.  Θα πρέπει λοιπόν να μην αφήσει τα 
πράγματα ο συνεργατισμός να παν όπως πηγαίνουν στα θέματα αυτά, αλλά θα 
πρέπει να επιδιωχθεί ανασυγκρότηση για αναδιοργάνωση των συνεργατικών 
εταιρειών που ασχολούνται με τη γεωργική παραγωγή, να μετατραπούν σε ισχυρές 
οργανώσεις παραγωγών, με την έννοια του ότι ενισχύονται οι γεωργικοί καλλιεργητές 
από αυτές τις συνεργατικές εταιρείες, σε ένα επίπεδο ευρωπαϊκό, σύγχρονο και 
αποτελεσματικό.  Θέλει μελέτη και από την πλευρά των συνεργατικών εταιρειών.  Να 
μπορούν να μελετούν αποτελεσματικά και να μπορούν να κρίνουν τα “feasibility 
studies”, να είναι πλήρως ενημερωμένες για τις καλλιέργειες, αλλά και για την 
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προσδοκία του κέρδους, για το με ποιες καλλιέργειες θα πρέπει να ασχολούνται με 
βάση τα ευρωπαϊκώς κρατούντα οι γεωργοί μας, για να μπορούν να κερδίσουν.  Θα 
πρέπει λοιπόν να αναβαθμιστεί και να βελτιωθεί η ποιότητα των υπηρεσιών που 
προσφέρουν οι συνεργατικές εταιρείες πρώτα, για να μπορέσουν να βοηθηθούν οι 
γεωργοί μας, εάν θέλει να διατηρήσει τον κυριαρχικό ρόλο ο συνεργατισμός, που εμείς 
λέμε ότι πρέπει να τον διατηρήσει, στα θέματα της γεωργίας.   

 Ακόμα, δε θα πρέπει να παραθεωρείται η δημιουργία στρατηγικών συμμαχιών 
εκτός των συνόρων.  Εάν θα λειτουργήσουμε μέσα στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης υπάρχουν παρομοίας φύσεως 
οργανισμοί.  Παρομοίας φύσεως οργανισμοί οι οποίοι κατέχουν εις μεν την ολλανδική 
αγροτική παραγωγή το 83%, εις δε τη Γαλλία το 50%, εις δε τη Φινλανδία το 35% του 
φινλανδικού λιανικού εμπορίου τροφίμων, στην Ισπανία το 21% της υγειονομικής 
περίθαλψης και το 60% της δασοκομικής δραστηριότητας στη Σουηδία.  Άρα, το 
συνεταιριστικό κίνημα δεν είναι κάτι πρωτοφανές.  Το συνεργατικό κίνημα δεν είναι 
κάτι πρωτοφανές που μόνο οι Κυπραίοι το ανακάλυψαν, αλλά υπάρχει και σε άλλες 
ευρωπαϊκές χώρες.  Εάν λοιπόν θα πρέπει να μεγαλώσει, να ανδρωθεί και να 
επεκταθεί μέσα στο ευρωπαϊκό οικονομικό, κοινωνικό και συνεργατικό γίγνεσθαι, θα 
πρέπει να επιδιώξει αυτές τις στρατηγικές συμμαχίες, γιατί, αν παραμείνει μικρή η 
πολυκατοικία, οι άλλοι θα γίνονται μεγαθήρια, θα αποκτούν μεγάλα οικοδομικά 
συγκροτήματα και στο τέλος ούτε η σκιά της πολυκατοικίας της μικρής δε θα φαίνεται 
μπροστά στους υπόλοιπους.  Νομίζω πως οι ιθύνοντες του συνεργατικού κινήματος 
που βρίσκονται στην αίθουσα κατανοούν πλήρως το παράδειγμα αυτό και τη 
γλαφυρότητα με την οποία δόθηκε.   

 Εμείς θεωρούμε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η ενίσχυση 
και η ενδυνάμωση του συνεργατισμού στον τόπο μας, με όλα αυτά που έχουμε πει -
γιατί θα πρέπει να βοηθηθεί, για να καταφέρει να αποκτήσει αυτές τις δυνατότητες- 
είναι επιτακτική ανάγκη.  Προς την κατεύθυνση αυτή αναδύεται μια μεγάλη πρόκληση 
κύρια προς τους ιθύνοντες του συνεργατισμού, που οφείλουν να την αναλάβουν 
αποτελεσματικά, καρποφόρα και με αίσθημα ευθύνης και προοπτικής εις το μέλλον 
τόσο έναντι των ιδίων, που εκπροσωπούν την παρούσα γενιά, και των εργαζομένων 
όσο και έναντι της επόμενης γενιάς, αλλά και για το καλό της οικονομίας της Κύπρου 
γενικότερα. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Να παρακαλέσω το συνάδελφο τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου για τη δική του 
ομιλία. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οφείλω να χαιρετίσω την παρουσία του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, που προεκτείνεται και στα θέματα του συνεργατισμού, καθώς και να 
θεωρήσω εξαιρετική τιμή για την ολομέλειά μας -κάτι που, λυπούμαι να πω, είναι 
ασυνήθιστο- το να παρευρίσκεται για ένα θέμα που άπτεται του συνεργατισμού 
καθολικά η ηγεσία του συνεργατικού κινήματος, τόσο ο ∆ιοικητής της Συνεργατικής 
Κεντρικής Τράπεζας, διαχρονικά σκαπανέας του συνεργατισμού, Ερωτόκριτος 
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Χλωρακιώτης, ο Πρόεδρος της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας κ. ∆ημητράκης 
Σταύρου, ο Έφορος Συνεργατικών Εταιρειών κ. Λύρας, ο Γραμματέας της Παγκύπριας 
Συνομοσπονδίας Συνεργατικών Εταιρειών, ο φίλος Παύλος Θεοδότου, αλλά και όλοι 
αυτοί που μ’ αυτό τον τρόπο αποδεικνύουν για μια ακόμη φορά τον απεριόριστο 
σεβασμό που έχουν προς τη Βουλή.  Ίσως μ’ αυτό τον τρόπο επεξηγείται γιατί 
συνεργατισμός και Βουλή έχουν ένα κοινό χαρακτηριστικό: είναι και τα δύο κτήμα του 
λαού. 

 Οφείλω όμως να εξάρω την πολύ θετική συμβολή, ενέργεια και πρωτοβουλία 
του αγαπητού φίλου συναδέλφου Ανδρέα Μουσκάλλη, ο οποίος είναι γνωστός για 
τους συνεργατικούς του αγώνες, αλλά και για τις ευαισθησίες του, που ενέγραψε το 
θέμα στη Βουλή, γιατί θεωρούμε ότι η πολιτεία και ιδιαίτερα η Βουλή έχει οφειλόμενο 
χρέος και καθήκον να αναδεικνύει την ιστορία ενός κινήματος που ταυτίστηκε ίσως με 
την πιο υγιή, με την πιο αυθεντική, με την πιο δυναμική κοινωνική επανάσταση σ’ 
αυτό τον τόπο. 

 Η Βουλή οφείλει να υπενθυμίζει στους μνήμονες του συνεργατισμού την ιστορία 
του συνεργατικού κινήματος, το χθες, το σήμερα και το αύριο.  Αλλά και στους 
επιλήσμονες να τους πυροδοτεί τη συνεργατική τους ευαισθησία καταγράφοντας και 
υπομιμνήσκοντας τους αγώνες και την ιστορία του συνεργατικού κινήματος σ’ αυτό 
τον τόπο. 

 Ένας αιώνας συνεργατισμού είναι ταυτισμένος απόλυτα με έναν αιώνα 
πολυδιάστατης προσφοράς στην κοινωνία, στον άνθρωπο, στην παιδεία, στον 
πολιτισμό, στην ύπαιθρο, στον τόπο μας.  Γι’ αυτό εμείς θεωρούμε ότι αυτή ίσως η 
σημαντικότερη κοινωνική κατάκτηση του λαού μας στον αγώνα του για κοινωνική 
δικαιοσύνη, πρόοδο και ευημερία είναι κτήμα και είναι κατάκτηση του συνεργατικού 
κινήματος, αλλά και του καθενός και της καθεμιάς από όλους εμάς.  Αυτή την ώρα 
όμως ο νους, η σκέψη και η συνείδηση η συνεργατική πρέπει να βρίσκονται 
τοποθετημένοι εκεί που κάποιοι πεφωτισμένοι άνθρωποι, ο Γιάννης Οικονομίδης και ο 
Μάρκος Χαραλάμπους, προερχόμενοι από το μεσαρίτικο κάμπο σ’ ένα κεφαλοχώρι 
της Μεσαορίας, στο Λευκόνοικο, εδημιούργησαν τη “Χωρική Τράπεζα Λευκονοίκου” 
και μεταλαμπάδευσαν σε όλη την Κύπρο το συνεργατικό πνεύμα, τη συνεργατική ιδέα, 
για να είμεθα σήμερα εμείς να μιλούμε με περηφάνια για την ιστορία του συνεργατικού 
κινήματος στον τόπο. 

 Ο καθένας από εμάς έχει και κάποιο ιδιαίτερο λόγο, για να νιώθει περήφανος 
για το συνεργατικό κίνημα της Κύπρου.  Εγώ σήμερα νιώθω διπλά περήφανος, γιατί 
αυτοί οι πρωτεργάτες του συνεργατικού κινήματος προέρχονται και από τη δική μου 
γενέθλια μεσαρίτικη γη.  Εκεί που όλοι εμείς, έστω και αν σε μικράν ηλικία 
εγκαταλείψαμε το ’74 τον τόπο μας, συναισθανθήκαμε τη σημαντικότητα, την αξία και 
τη σημασία του συνεργατικού κινήματος.  Γιατί δεν πιστεύω κανένας εξ ημών να μη 
θυμάται ότι εκείνα τα χρόνια, που ήταν ακόμα πέτρινα για την επιβίωση της υπαίθρου, 
πριν να διαβούμε εμείς τα σκαλοπάτια του δημοτικού σχολείου, διαβαίναμε πρώτα τα 
σκαλοπάτια του συνεργατικού ιδρύματος, το οποίο ουδέποτε το ταυτίσαμε με τράπεζα, 
αλλά με έναν οργανισμό ο οποίος στήριζε τον πόνο, τον κόπο και ουσιαστικά τιμούσε 
τον τίμιο ιδρώτα του αγρότη μας. 

 Και είμαι πεπεισμένος και όλοι όσοι ευρισκόμεθα εδώ ότι πολλοί εξ ημών ίσως 
να μην ευρίσκοντο εδώ, ίσως να μην είχαν τη μόρφωση που έχουν, ίσως να μη 
βρίσκονταν αποκατεστημένοι περιουσιακά όπως βρίσκονται σήμερα, αν δεν υπήρχε 
εδώ και εκατό χρόνια το συνεργατικό κίνημα.  Είμαστε λοιπόν διπλά περήφανοι, γιατί 
η κοιτίδα του συνεργατισμού είναι η Μεσαορία, και ταυτόχρονα εκφράζουμε τη θλίψη 
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μας, γιατί όλα αυτά τα συνεργατικά ιδρύματα, που θα μπορούσαν να μεγαλουργούν 
στα κατεχόμενα, αποδεκατίστηκαν με την εισβολή. 

 Θεωρούμε ότι σ’ εκείνα τα πέτρινα χρόνια του 1909, λίγα χρόνια μετά τη 
βρετανική αποικιοκρατία, όπου βασίλευε η τοκογλυφία, όπου η τοκογλυφία 
αποτελούσε το Μινώταυρο της κυπριακής υπαίθρου, των αγροτών, των φτωχών και 
των λαϊκών στρωμάτων, όπου ουσιαστικά δεν υπήρχε αποκούμπι για όλο αυτό τον 
κόσμο, ο συνεργατισμός αμέσως αποτέλεσε την ασπίδα και το δόρυ του κάθε 
καταφρονεμένου, του κάθε αποκλεισμένου, του κάθε περιθωριοποιημένου, του 
καθενός ο οποίος υφίστατο πραγματικά την “ιαβέρειο” λογική του 
κοινωνικοοικονομικού κατεστημένου του τόπου μας, κάτι που συμβαίνει για το 
συνεργατισμό ίσα με σήμερα, που στηρίζει και αποτελεί τον προστάτη των Γιάννηδων 
Αγιάννηδων της κοινωνίας διαχρονικά.  Εμείς θεωρούμε ότι ο συνεργατισμός 
γεννήθηκε, θέριεψε και πραγματικά έφερε τεράστια επιτεύγματα εκεί και όπου άνθησε 
η τοκογλυφία, εκεί και όπου υπήρχε κοινωνική αδικία, εκεί και όπου πραγματικά 
κάποιοι συνάνθρωποι μας ευρίσκοντο υπό το κυνηγητό και την καταδίωξη του 
συστήματος, που υπήρχε και τότε και σήμερα.  Ο συνεργατισμός υπήρξε εν ολίγοις ο 
προστάτης, ο συμπαραστάτης και η τράπεζα των φτωχών και των αγροτών. 

 Το είπε ο φίλτατος Ανδρέας Μουσκάλλης: «Ο καθένας για όλους και όλοι για 
τον καθένα».  Είναι αυτό που ακόμα και σήμερα όλοι εμείς έχουμε υπό μάλης και τα 
μικρά παιδιά μας στα δημοτικά σχολεία, γιατί αυτό δε διαγράφτηκε ποτέ από 
προμετωπίδα του συνεργατικού κινήματος.  Και ούτε μπορεί και οποιοσδήποτε να το 
διαγράψει, όσο και αν κάποιοι απεργάζονται τη συρρίκνωση του συνεργατικού 
κινήματος στην πατρίδα μας,  γιατί ο συνεργατισμός έχει βαθιές ρίζες, έχει θεμέλια, 
έχει εκατό χρόνια τετιμημένης διαδρομής, ιστορίας, προσφοράς και συνέπειας!  Είμαι 
βέβαιος και είμαι πεπεισμένος ότι ο συνεργατισμός θα έχει γενέθλια για πολλούς 
αιώνες σ’ αυτό τον τόπο, γιατί ο συνεργατισμός είναι κυπριακή κατάκτηση, είναι 
κατάκτηση του τόπου.  Ο συνεργατισμός ήρθε και μένει στην Κύπρο!  ∆ε βγήκε στο 
εξωτερικό ο συνεργατισμός και δε μετέφερε τον πλούτο αυτού του τόπου στο 
εξωτερικό!  ∆εν είμαι όμως τόσο βέβαιος αν κάποια άλλα ιδρύματα θα έχουν γενέθλια 
μετά από μερικά χρόνια σ’ αυτό τον τόπο.  Αλλά για το συνεργατισμό είμαι 
πεπεισμένος πέρα για πέρα, γιατί ο συνεργατισμός είστε όλοι εσείς που είστε 
επικεφαλής, στο τιμόνι αυτού του παλιού αλλά γερού σκαριού που έχει ηλικία εκατό 
χρόνων και γιατί έχετε μαζί σας την κοινωνία και όλους αυτούς που απέκτησαν σ’ όλα 
αυτά τα χρόνια τη συνεργατική συνείδηση. 

 Συνεργατισμός -πρέπει να πω, να καταθέσουμε τις αλήθειες- δεν είναι αυτό 
που κάποιοι προσπαθούν ισοπεδωτικά να κατατάξουν και να τσουβαλιάσουν εξαιτίας 
του πολέμου των επιτοκίων· ο συνεργατισμός είναι αυτός που δανειοδοτεί και 
ταυτόχρονα παίρνει καταθέσεις.  Ο συνεργατισμός είναι πολυδιάστατη έννοια.  ∆εν 
είναι μόνο οικονομικό σύστημα.  Είναι ένα ολόκληρο σύστημα αρχών και αξιών και δεν 
είναι μόνο μια μονοσήμαντη δραστηριότητα, μια δραστηριότητα που έχει κίνητρο το 
κέρδος.  Αυτή είναι η ειδοποιός διαφορά τού συνεργατισμού και αυτή είναι η ειδοποιός 
διαφορά απ’ όλα τα άλλα ιδρύματα που λειτουργούν σ’ αυτό τον τόπο.  Γι’ αυτό δε 
δεχόμαστε ο συνεργατισμός να μπαίνει στην όποια διαπάλη ή να προσπαθούν 
κάποιοι να τον ρίξουν στην πάλη των οποιωνδήποτε κερδοσκοπικών ανταγωνισμών! 

 Εμείς θεωρούμε ότι ο συνεργατισμός μπορεί να συνεχίσει να κάνει τη διαφορά,  
διότι κάνει τη διαφορά!  Γιατί ο συνεργατισμός είναι αυτός ο οποίος τον όποιο πλούτο 
παράγει τον επιστρέφει πίσω στους πολίτες.  Γι’ αυτό και δεν είχε και δεν έχει ποτέ 
κίνητρο το κέρδος.  Γι’ αυτό και δεν είναι η έγνοια η μόνιμη πώς θα φορτώσει και πώς 
θα φέρει σε δύσκολη θέση τον Κύπριο πολίτη.  Γιατί το οποιοδήποτε κέρδος το 
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επιστρέφει πίσω ξανά στην κοινωνία, το οποιοδήποτε κέρδος γίνεται κοινωνικό 
όφελος.  Άρα, ο συνεργατισμός θα ήταν ο τελευταίος που θα ήθελε να ανεβάζει τα 
επιτόκια, γιατί δεν αποσκοπεί στο να διασφαλίσει ψηλότερα δανειστικά επιτόκια, αλλά 
αυτό που σκοπεύει είναι να δώσει στον πολίτη τη δυνατότητα να δανειοδοτηθεί όσο 
γίνεται πιο εύκολα, πιο φτηνά, πιο αποτελεσματικά.  Αυτή είναι η αποστολή του!  
Όμως, πρέπει να πούμε πώς, όταν κάποιοι ανεβάζουν τα επιτόκια στο 7% ή στο 6% 
και είναι υποχρεωμένος ο συνεργατισμός να αγοράζει το χρήμα στο 6% και 7%, 
αντιλαμβάνεστε ότι καταδικάζεται και ο συνεργατισμός να το επιστρέφει, αν μη τι άλλο, 
σε ισότιμο και ισοϋψές επιτόκιο!  Και δεν είναι λίγες οι φορές που ο συνεργατισμός 
δάνεισε και δανείζει στο ίδιο κόστος χρήματος που αγοράζει.  Αυτή είναι η 
πραγματικότητα!  Αν κάποιοι δεν κατανοήσουν αυτές τις σκληρές αλήθειες για το 
χρηματοπιστωτικό σύστημα, δε θα μπορέσουν ποτέ να δουν αυτό το διαφορετικό 
ρόλο και τη διαφορετική αποστολή του συνεργατισμού. 

 Είμαι υποχρεωμένος να διασαφηνίσω όμως, προς γνώση, ότι ο ορισμός της 
έννοιας της συνεργατικής εταιρείας είναι ο ορισμός που αναφέρεται στους 
κανονισμούς της ∆ιεθνούς Συνεταιριστικής Ένωσης.  Τι λέει;  «Η συνεργατική εταιρεία 
είναι μια αυτόνομη ένωση προσώπων, τα οποία συνδέονται εθελοντικά, με σκοπό να 
εξυπηρετήσουν τις οικονομικές, κοινωνικές και πολιτιστικές ανάγκες και επιδιώξεις 
τους μέσω μιας συμμετοχικής και δημοκρατικά ελεγχόμενης επιχείρησης».  Είναι 
ένωση ανθρώπων, ένωση προσώπων, δεν είναι ένωση κεφαλαίων!  ∆εν είναι ένωση 
που αποσκοπεί είτε στο να μεγεθύνει τα κεφάλαια εις βάρος των πελατών του ή του 
κοινωνικού συνόλου είτε ουσιαστικά σε περιόδους δύσκολες στο να καθυποτάξει τον 
Κύπριο πολίτη.  Άλλωστε, το απέδειξε σε περιόδους δύσκολες, σε πέτρινα, δύσκολα, 
σκληρά, άραχνα χρηματοπιστωτικά χρόνια που, όπως είπε ο φίλος Ανδρέας 
Μουσκάλλης, τα επιτόκια της τοκογλυφίας πενταπλασίαζαν και δεκαπλασίαζαν το 
αρχικό κεφάλαιο· ο συνεργατισμός ήταν το σωσίβιο, ήταν η σανίδα σωτηρίας.  Γιατί ο 
συνεργατισμός δεν αποσκοπούσε και δεν ήταν ποτέ η αποστολή του το κέρδος. 

 Αισθάνομαι πολύ ταπεινός εγώ να προσπαθήσω να καταγράψω τα 
επιτεύγματα του συνεργατισμού.  Άλλωστε, αυτά είναι ορατά διά γυμνού οφθαλμού.  
«Ου δύναται πόλις κρυβήναι επάνω όρους κειμένη», αν το αποδίδω σωστά.  Αυτή 
είναι η πραγματικότητα.  Ή «χωριό που φαίνεται κολαούζο δε θέλει».  Όμως, 
επιγραμματικά θα πω ότι ο συνεργατισμός μπορεί να περηφανεύεται ότι απάλλαξε τον 
τόπο από νοσηρά φαινόμενα τοκογλυφίας, εκμετάλλευσης.  Αποκατέστησε την 
κοινωνική δικαιοσύνη.  ∆ιέσωσε την κυπριακή ύπαιθρο.  Φανταστείτε την κυπριακή 
ύπαιθρο όλα αυτά τα εκατό χρόνια, αν δεν υπήρχε το σήμα κατατεθέν των ΣΠΕ, των 
συνεργατικών ιδρυμάτων, αν θα μπορούσαν να επιβιώσουν και αν θα μπορούσαν 
μέχρι σήμερα -από εκεί άλλωστε προερχόμεθα- να υπάρχουν και να συνεχίσουν να 
κρατούν εν ζωή την κυπριακή ύπαιθρο.  Έθεσε ως προτεραιότητα τον άνθρωπο και 
μόνο τον άνθρωπο.  Παρέμεινε και πρέπει να συνεχίσει να παραμένει 
ανθρωποκεντρικός έναντι οποιουδήποτε τιμήματος.  Γιατί δεν είναι εύκολο.  ∆εν είναι 
εύκολη αποστολή σήμερα, σε μια περίοδο σκληρών ανταγωνισμών, ο συνεργατισμός 
να απαιτούμε να είναι όλα τα άλλα συν το να είναι σκληρός ανταγωνιστής μεγάλων 
άλλων ιδρυμάτων και μάλιστα πολλές φορές να μην τυγχάνει και της στήριξης όλων 
μας, και της πολιτείας.  Χωρίς το συνεργατισμό γνωρίζετε πολύ καλά ότι οι άνθρωποι 
οδηγούνταν στη φτώχια, στην ανέχεια και στον κοινωνικό αποκλεισμό.  ∆εν είχαν τη 
δυνατότητα να στείλουν τα παιδιά τους για ανώτατες σπουδές.  ∆εν είχαν τη 
δυνατότητα να φύγουν από τον αναλφαβητισμό και να φύγουν και από την 
εκπαιδευτική πενία.  Ο συνεργατισμός σύνδεσε το όνομά του με την παιδεία αυτού 
του τόπου, όσο και αν αυτό αποκρύβεται.   
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 Και θα πω ότι -γιατί εδώ δεν είμαστε, μόνο για να καταγράφουμε κάποια 
γεγονότα και την ιστορία του συνεργατικού κινήματος- η πολιτεία άργησε πολύ να 
αναγνωρίσει εμπράκτως, στο βαθμό που όφειλε να αναγνωρίσει, την ιστορία, τους 
αγώνες, τις επιδιώξεις, τη φιλοσοφία του συνεργατικού κινήματος.  Και ίσως θα ήταν 
καλή εισήγηση και πρόταση να ζητήσουμε από την πολιτεία να θέσει ως ανεξάρτητο 
κεφάλαιο προς γνώση και μάθηση στα εκπαιδευτικά προγράμματα, εκεί που 
υπάρχουν κοινωνικά μαθήματα ή οικονομικά μαθήματα, και ως ξεχωριστό κεφάλαιο 
την ιστορία του συνεργατικού κινήματος, για να εμπεδωθεί η συνεργατική συνείδηση, 
γιατί, όπως είπα, συνεργατισμός δεν είναι αυτό που βλέπουμε πολλές φορές 
καθενυχτικά από τους τηλεοπτικούς δέκτες σε έναν πλήρη και σκληρό ανταγωνισμό, 
που τον υποχρεώνουν να βγαίνει, για να μπορέσει να επιβιώσει και να μπορέσει να 
συνεχίσει την κοινωνική προσφορά.  Ταυτόχρονα, η πολιτεία οφείλει το συνεργατικό 
κίνημα, και με την ευκαιρία των εκατό χρόνων, να το τιμήσει όπως αξίζει.  Με έργα 
δηλούσθαι τας τιμάς, δεν είναι μόνο με έπεα πτερόεντα! 

 Ο συνεργατισμός -και πρέπει να το ξέρετε- επηρέασε την κοινωνική και 
οικονομική ιστορία του τόπου, ακόμα και τη δομή της κυπριακής κοινωνίας.  Κάλυψε 
τις ανισότητες.  Θα είχαμε σ’ αυτό τον τόπο, αν δεν υπήρχε ο συνεργατισμός, τη 
νομενκλατούρα της άρχουσας τάξης και τους εντελώς φτωχούς και καταφρονημένους!  
Γιατί ο συνεργατισμός ήρθε και προστάτευσε την περιουσία, ήρθε και έδωσε τη 
δυνατότητα και στον τελευταίο αγρότη στην ύπαιθρο να αποκτήσει δική του στέγη.  
Και, επειδή συζητούσαμε για τα στεγαστικά, πιστεύω ότι, αν κάποιος καταγράψει αυτά 
τα εκατό χρόνια στεγαστικής πολιτικής του συνεργατισμού, θα είναι δυσανάλογα πιο 
θετική συγκριτικά με ό,τι έκαναν όλες οι κυβερνήσεις όλα αυτά τα χρόνια για τη 
στέγαση του κυπριακού λαού.   

 Η παιδεία κάποτε, γνωρίζετε, ήταν προνόμιο των ολίγων.  Ο συνεργατισμός την 
έκανε να είναι προνόμιο των πολλών.  Και το σημαντικότερο αυτών που έκαμε ο 
συνεργατισμός είναι ότι ενέπνευσε και δημιούργησε το όραμα στους μη 
προνομιούχους για μια καλύτερη ζωή και έκανε χειροπιαστό αυτό το όραμα για όλο 
τον κυπριακό λαό, ανεξαρτήτως οικονομικής δυνατότητας, ανεξαρτήτως κοινωνικής 
θέσης, ανεξαρτήτως γεωγραφικής διαμονής.  Επιτέλεσε ένα έργο που σίγουρα και τα 
λόγια αδυνατούν να περιγράψουν, αλλά και εγώ ο ίδιος πραγματικά αισθάνομαι 
αδύναμος να το μεταφέρω και να το αποτυπώσω με τη γλαφυρότητα και το σεβασμό 
που αξίζει σε μια ιστορία εκατό χρόνων.  Θεωρούμε -και αυτό είναι το σημαντικό- ότι 
και εμείς και οι συνεργατιστές πρωτίστως επιδιώκουμε ακόμα έναν καλύτερο 
συνεργατισμό, ακόμα καλύτερες συνεργατικές εταιρείες.  Όμως χρειάζεται όχι μόνο η 
φωνή, αλλά και η στήριξη ολωνών.  Και η σημαντικότερη στήριξη είναι να καταλάβει ο 
κάθε Κύπριος πολίτης ότι η παρουσία του συνεργατισμού δεν είναι παρουσία ενός 
ακόμα πιστωτικού ιδρύματος στα τόσα πολλά που έχουμε.  Είναι ένα ίδρυμα το οποίο 
και στους δύσκολους καιρούς και στους εύκολους θα συμπαρασταθεί και στην 
πολιτεία και στην κοινωνία και στην οικονομία και στον τόπο. 

 Τελειώνοντας, θα ’θελα να πω κάτι που είναι παρεξηγημένο.  Ο συνεργατισμός 
δεν είναι μόνο κυπριακή υπόθεση.  Πολλοί θέλουν να περάσουν το μήνυμα στο λαό, ή 
κάποιοι, ότι ο συνεργατισμός μάς έγινε και βάρος και είναι κυπριακό φαινόμενο, άρα 
δεν παίζει και μεγάλη σημασία αν αύριο έχει ζοφερό μέλλον ο συνεργατισμός.  Ο 
συνεργατισμός είναι οικουμενικές αξίες και ιδέες!  Ο συνεργατισμός ήρθε στην Κύπρο 
πολύ αργότερα, που δημιουργήθηκε πού;  Στην καπιταλιστική Βρετανία και στην 
καπιταλιστική Γερμανία.  ∆εν ήταν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε... 
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Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Τελειώνοντας, δεν ήταν δημιούργημα...  Και, επειδή πολλές φορές υπάρχει 
αυτή η παρεξηγημένη έννοια για το συνεργατισμό, είναι χρήσιμο να αναφέρω με 
συγκεκριμένα στοιχεία ότι στην Αμερική, στις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής, και στην 
Ιαπωνία -και είναι στοιχεία της ∆ιεθνούς Συνεταιριστικής Ένωσης- 40% περίπου των 
πολιτών είναι μέλη συνεργατικών εταιρειών.  Και είναι σημαντικό να αναφέρουμε ότι 
τα συνεργατικά κινήματα που εκπροσωπεί η ∆ιεθνής Συνεταιριστική Ένωση είναι από 
ογδόντα μία χώρες και αντιπροσωπεύουν οκτακόσια εκατομμύρια μέλη και διατηρούν 
άνω των εκατόν εκατομμυρίων θέσεις εργασίας.  Ο συνεργατισμός λοιπόν δεν είναι 
και δεν έχει ανταγωνιστές.  Ανταγωνίζεται μόνο την ίδια την ιστορία του και τον εαυτό 
του.  Το συνεργατικό κίνημα δημιουργήθηκε, για να μείνει.  Και θα μείνει.   

 Εμείς δεσμευόμεθα ότι στο μέτρο των δυνάμεών μας θα δώσουμε τις δικές μας 
μάχες, για να ενισχυθεί το συνεργατικό κίνημα στην Κύπρο.  ∆υνατό συνεργατικό 
κίνημα στην Κύπρο σημαίνει δυνατή κοινωνία, σημαίνει κοινωνική δικαιοσύνη, 
σημαίνει θωράκιση όλων εκείνων οι οποίοι έχουν ανάγκη και κανένας δεν τους ανοίγει 
την πόρτα!  Σημαίνει ταυτόχρονα προστιθέμενη αξία για την κοινωνία, την οικονομία, 
την παιδεία, τον πολιτισμό και για τον τόπο μας.  Και να μην υπήρχε ο συνεργατισμός 
σ’ αυτό τον τόπο, όλοι εμείς οφείλαμε να τον δημιουργήσουμε.  Όμως το θεωρούμε 
ευλογία το ότι εμείς υπάρχουμε, ενώ προϋπήρχε το συνεργατικό κίνημα, και είμαστε 
ευτυχείς που γιορτάζουμε μαζί του τον πρώτο επιτυχή αιώνα προσφοράς σ’ αυτό τον 
τόπο του συνεργατικού κινήματος.  Και, όπως είπα, είμαι βέβαιος ότι οι επόμενες 
γενιές θα τιμήσουν το συνεργατισμό και θα του δώσουν τη δυνατότητα να γιορτάζει για 
πολλούς αιώνες. 

 Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Λευτέρη Χριστοφόρου ο Πρόεδρος της 
Βουλής επανήλθε στην έδρα.) 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Θα ήθελα να πω πως είναι γνωστό πως ο συνάδελφος και φίλος Λευτέρης 
προέρχεται από τις εμπορικές τράπεζες, επομένως αυτά τα οποία είπε εδώ απόψε 
έχουν ιδιαίτερη βαρύτητα και πρέπει να ληφθούν δυο και τρεις φορές σοβαρά υπόψη!  
Αυτό ήθελα να πω μόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, βέβαια δεν ήμουν στην έδρα, όμως παρακολουθούσα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σοφοκλή Φυττή) 

 Κύριε Φυττή...   

 ∆εν ήμουν στην έδρα, όμως από το γραφείο μου παρακολουθούσα την ομιλία 
του κ. Χριστοφόρου.  Βλέπω το ρολόι, επήεν τζιαι τρία λεπτά παραπάνω που το 
κανονικό, όμως τον άφησα, επειδή έλεγε καλά λόγια για το συνεργατισμό.  Τζιαι 
μπράβο του!   
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(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου) 

 Τι;  ∆ιαφωνείς; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εγώ λυπούμαι, γιατί ο συνάδελφος τόσα χρόνια δεν επήρεν χαπάρι τους 
αγώνες για το συνεργατισμό και ακόμα δεν αντιλήφθηκε ότι εγώ στη ζωή μου... 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Έν’ για μένα που λαλείς; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ...ήμουνα μια ζωή εργαζόμενος και έτυχε, ναι, εξαιτίας των σπουδών μου, να 
είμαι απλός εργαζόμενος σε εμπορική τράπεζα.  Είναι γνωστό.  ∆εν έχω τίποτε να 
αποκρύψω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, επειδή εγώ σας ξέρω... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Άρα, εδώ είμαστε, για να δίνουμε τους αγώνες πρώτα απ’ όλα και πάνω απ’ 
όλα για το συνεργατισμό.  Και το συνεργατισμό... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ε, όι να μου κάμεις άλλο λογύδριο τωρά!  Εμίλησες τρία λεπτά παραπάνω!  
Εννά μου εξηγήσεις ξανά πάλε; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ...δεν τον χαρίζουμε σε κανέναν! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σωτήρη Σαμψών) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, επειδή εγώ σας ξέρω και τους δύο, και το Σαμψών και εσένα, αν ήμουν 
δημοσιογράφος, εγώ την επομένη ήταν να γράψω «τα πρώτα άτυπα 
μικροτσιατσιαρίσματα», όπως λέμε στο ποδόσφαιρο κτλ., «και οι δυο 
Αμμοχωστιανοί!», αλλά δε θα το πω. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ο Λευτέρης είναι αδελφός!  Τελεία και παύλα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εχτό! 

 Λοιπόν, ευχαριστώ το συνάδελφο Λευτέρη Χριστοφόρου. 

 Το λόγο έχει ο Ανδρέας Αγγελίδης, ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του 
∆ημοκρατικού Κόμματος. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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 Για να είμαι ειλικρινής, όταν υπεδείκνυα από τη θέση σας προηγουμένως στον 
αγαπητό Λευτέρη Χριστοφόρου ότι ετέλειωσεν ο χρόνος του, δεν ήταν διότι 
ανυπομονούσα να έρθω εγώ εδώ στο βήμα, απλώς ήταν θέμα τάξης! 

 Κύριε υπουργέ, ευχαριστούμε που είστε σήμερα μαζί μας, όπως βεβαίως 
ευχαριστούμε και την ηγεσία του συνεργατικού κινήματος, που είναι μαζί μας, και 
βεβαίως το ζωηρό ακροατήριο, που προηγουμένως είχαμε και μια άτυπη συνομιλία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Εγελάσαν τζιαι τα μουστάτζια του Λύρα! 

(Γέλια) 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Νομίζω για το συνεργατικό κίνημα θα μπορούσε να μιλά κανένας με τις ώρες 
λόγω ακριβώς της μακρόχρονης διαδρομής του.  Ήδη το πάθος, η ευγλωττία 
συναδέλφων που προηγήθηκαν έχουν υπερκαλύψει ένα μέρος της δικής μου ομιλίας, 
αλλά στα εκατό χρόνια μιας ιστορίας προσπαθειών, αγώνων και περιπετειών είναι 
φυσικό αυτά και μόνο να αποδίδουν και να αναδεικνύουν έκδηλα την όλη διαχρονική 
συμβολή και πορεία του κινήματος. 

 Εγώ θα ακολουθήσω μια άλλη διαδρομή.  Θα αποφύγω τους επαίνους και θα 
συνδέσω στην ομιλία μου την ιστορική και πολιτική πορεία του τόπου με το 
συνεργατισμό, σε σχέση με τον επηρεασμό, τον κατακόρυφο και δραματικό, που 
υπήρξε παράλληλα και στο συνεργατικό κίνημα.  Παράλληλα, κάμνοντας αυτή την 
αναφορά, πώς λειτουργούσε το συνεργατικό κίνημα πριν από το σύνταγμα και πώς 
ρυθμίστηκε από το σύνταγμα, θα υποβάλω ουσιαστικά μια προειδοποίηση προς το 
κράτος, προς όσους είναι αναμεμειγμένοι στην προσπάθεια επίλυσης του 
προβλήματός μας, για να μην πάθουμε τα ανάλογα.  Κάποιοι που ήξεραν πολύ 
περισσότερα από εμάς φρόντισαν να δημιουργήσουν ακόμα και σε ένα κίνημα που 
καμία σχέση δεν έχει ούτε με τη θρησκεία ούτε με την καταγωγή ούτε με τη γλώσσα 
ούτε με οτιδήποτε άλλο δικοινοτικό χαρακτήρα!   

 Θα υπενθυμίσω λοιπόν ότι πριν από το σύνταγμα του 1960, όταν 
πρωτοξεκίνησε η ιδέα, από το 1909, όπως αναφέρθηκε προηγουμένως, η 
προσπάθεια της κοινής δράσης για εξυπηρέτηση ανθρωποκεντρικών αναγκών και 
αυτή η αλληλεγγύη και η αλληλοβοήθεια μεταξύ των ανηκόντων σ’ αυτό το κίνημα,  η 
προσπάθεια ήταν κοινή, ήταν αδιαίρετη.  Υπήρχαν οι μικτές τότε ακόμα εταιρείες.  
Τούτο ίσχυσε όμως μέχρι το 1960.  Με την εισαγωγή του δοτού τότε συντάγματος, οι 
Άγγλοι, μέχρι τότε κατακτητές, μερίμνησαν -και το τονίζω αυτό, μερίμνησαν- ώστε 
μεταξύ άλλων διαιρετικών στοιχείων που εισήγαγε το ίδιο το σύνταγμα να πλήξουν 
ακόμα και την κοινή συνεργατική δράση των υποδούλων μέχρι τότε δυο κοινοτήτων.  
Και έτσι πρόβλεψαν στο σύνταγμα τη διαίρεσή τους με το να δώσουν στο 
συνεργατισμό αρμοδιότητα στις δυο Κοινοτικές Συνελεύσεις, την ελληνική και την 
τουρκική αντίστοιχα.  Τα άρθρα του συντάγματος 87(1)(η) και 89(1)(β) είναι 
χαρακτηριστικά.  ∆ε θα σας τα διαβάσω, αλλά είναι σαφέστατη η προσπάθεια αυτό το 
κίνημα να το μοιράσουν μεταξύ των δυο οργάνων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, των 
δυο Κοινοτικών Συνελεύσεων. 

 Κάποιοι -προφανώς εχθροί των συμφερόντων των πολιτών αυτής της χώρας- 
φαίνεται να ενοχλήθηκαν από τη δυναμική της συνεργασίας και το συναινετικό ρόλο 
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του συνεργατικού κινήματος στη βάση των πολιτών της νεαράς Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και φρόντισαν να τους απομακρύνουν και να τους διαχωρίζουν, 
προφανώς γιατί τους εξυπηρετούσε αυτός ο διαχωρισμός στα μελλοντικά κατά της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας σχέδιά τους.  Αντί του ενός διοικητή για όλα τα συνεργατικά 
ιδρύματα δημιουργήθηκαν χωριστά γραφεία συνεργατικής ανάπτυξης με 
Ελληνοκύπριο και Τουρκοκύπριο διοικητή, αντίστοιχα, ξεχωριστές εταιρείες, ακόμη και 
σε μικτά χωριά ξεχωριστή Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα.   

 Η πολιτική όμως πορεία και οι τραυματικές εμπειρίες της ιστορικής διαδρομής 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σημάδεψαν ακόμα περαιτέρω την ιστορία του 
συνεργατικού κινήματος σε πολλά μεταγενέστερα στάδια.  Εδώ θα πρέπει να 
θυμηθούμε την τουρκοανταρσία του ∆εκέμβρη του 1963 και τη μετέπειτα απόφαση 
της Ελληνικής Κοινοτικής Συνέλευσης να αυτοδιαλυθεί.  Άρα, η αρμοδιότητα που είχε 
εκ του συντάγματος έμεινε μετέωρη και έπρεπε τότε η Βουλή των Αντιπροσώπων να 
ψηφίσει ένα νόμο κατά το δίκαιο της ανάγκης, το Νόμο αρ. 12 του 1965, ο περί 
Μεταβιβάσεως της Ασκήσεως των Αρμοδιοτήτων της Ελληνικής Κοινοτικής 
Συνελεύσεως και περί ∆ημιουργίας του Υπουργείου Παιδείας, που αφενός μεν 
δημιούργησε το Υπουργείο Παιδείας -που δεν προβλέπεται από το σύνταγμα- που 
ρύθμισε διά αυτού, αλλά και διά άλλων μεταγενέστερων νόμων την κατανομή και 
ανάληψη των αρμοδιοτήτων της αυτοδιαλυθείσης Ελληνικής Κοινοτικής Συνέλευσης.  
Και εδώ είναι χαρακτηριστικό το άρθρο 3(3)(γ) αυτού του νόμου που προβλέπει τα 
εξής:  «[…] επί θεμάτων αναφερομένων εις την άσκησιν ελέγχου των συνεργατικών 
παραγωγών και καταναλωτών και των πιστωτικών ιδρυμάτων μεταβιβάζεται από της 
ημερομηνίας τούτης εις το Υπουργείον Εμπορίου και Βιομηχανίας και ασκείται υπό 
τούτου».  ∆ηλαδή, έντιμε κύριε υπουργέ, ουσιαστικά το δίκαιο της ανάγκης που 
διέσωσε την Κυπριακή ∆ημοκρατία επιφόρτισε το υπουργείο σας και με αυτή την 
αρμοδιότητα.        

 Θα ήταν παράλειψη όμως να μην αναφέρω και μία άλλη σε σχέση με το δίκαιο 
του τόπου υπόθεση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου που αφορούσε αυτή τη φορά τη 
Συνεργατική Τράπεζα της Γιαλούσας.  Και αφορά τη δεύτερη φάση της εισβολής του 
1974.  Είχε μια διαφορά με το κράτος η τράπεζα, πλην όμως ο δικηγόρος εξ 
Αμμοχώστου που ανέλαβε να καταχωρίσει την προσφυγή -και, όπως ξέρουμε όλοι, οι 
προσφυγές στο Ανώτατο ∆ικαστήριο εναντίον διοικητικών πράξεων πρέπει να 
καταχωρίζονται μέσα σε εβδομήντα πέντε μέρες- λόγω της απώλειας του γραφείου 
του στην Αμμόχωστο δεν πρόλαβε να καταχωρίσει εντός εβδομήντα πέντε ημερών 
αυτή του την αίτηση.  Την καταχώρισε μετά την πάροδο των εβδομήντα πέντε ημερών.  
Και το Ανώτατο ∆ικαστήριο εξετάζοντας τις συνθήκες στις οποίες οφειλόταν αυτή η 
καθυστέρηση, τις τραγικές συνθήκες δηλαδή της εισβολής και της κατοχής που 
επεκτεινόταν τότε ως τον Αύγουστο του 1974, θεώρησε ότι συνέτρεχε 
δικαιολογημένος λόγος, ανωτέρα βία, δυνάμει του οποίου μπορούσε να δεχθεί την 
προσφυγή ως εμπρόθεσμη. 

 Η τραγικότητα της ιστορικής και πολιτικής πορείας της Κύπρου αποτυπώνεται 
κατά τρόπο όμως ιδιαίτερα βλαπτικό και καταστρεπτικό σαν στίγμα στην τότε πορεία 
του συνεργατικού κινήματος με την εισβολή, οπόταν -εάν είναι σωστές οι πληροφορίες 
που έχω συλλέξει, με τη βοήθεια και του κ. Λύρα, πρέπει να παρατηρήσω- υπήρξε 
εκτοπισμός διακοσίων είκοσι πέντε συνεργατικών εταιρειών, των οποίων βεβαίως οι 
περιουσίες βρίσκονται ακόμη υπό κατοχή.  Υπάρχει όμως πλέον έντονη ελπίδα 
ευτυχώς, διότι υπάρχει και η απόφαση της υπόθεσης “Αποστολίδη v Orams” εντελώς 
πρόσφατα.   
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 Σήμερα και παρά τα πολλαπλά πλήγματα λόγω της κατοχής το κίνημα 
κατάφερε να αποκτήσει τη σημερινή διάσταση και το ρόλο του στη ζωή του τόπου, 
ενώ επιτυγχάνει μάλιστα και την ευρωπαϊκή πλέον προσαρμογή του.  Το ∆ΗΚΟ από 
την ίδρυσή του συμπαραστάθηκε στο μέτρο των δυνατοτήτων του στο κίνημα αυτό, 
γιατί θεώρησε και θεωρεί τους σκοπούς και τους στόχους του ιδιαίτερα εξυπηρετικούς 
στην κυπριακή κοινωνία.  Λάθη βεβαίως έγιναν και πιστεύω ότι λήφθηκαν μαθήματα 
εκ των παθημάτων.  Ευελπιστώ ότι δε θα υπάρξουν στο μέλλον.  Το ∆ΗΚΟ θα 
συνεχίσει να στηρίζει και να παρακολουθεί την πορεία του συνεργατικού κινήματος, 
που πρέπει να εξελίσσεται, με τρόπο που να είναι όλο και πλέον επιτυχής.  Ελπίζω το 
ίδιο το κίνημα σε όλες του τις πολύμορφες δραστηριότητες να αντέξει και να αντισταθεί 
σε όποιους πειρασμούς και/ή επηρεασμούς το περιβάλλουν ή το απειλούν, από όπου 
και εάν προέρχονται, είτε αυτό είναι το κράτος είτε τα κόμματα είτε τα μεγάλα 
οικονομικά συμφέροντα.  Τούτο είναι υποχρέωσή του έναντι του ευρύτερου καλού. 

 Τελειώνω, για να ξανατονίσω ότι οι παγίδες του δικοινοτικού διαχωρισμού, που 
φρόντισαν να μας εισαγάγουν με το δοτό σύνταγμα του 1960, ας είναι προ των 
οφθαλμών μας ενόψει και της επιδίωξης μιας δικαίας και ευρωπαϊκής λύσης.   

 Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

   Ευχαριστώ το συνάδελφο τον Ανδρέα τον Αγγελίδη.  

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο το Γιώργο το Βαρνάβα εκ μέρους της 
Ε∆ΕΚ. 

 Και είναι με λύπη μου που διαπιστώνω ότι πάλι έχουν φυράσει πολλοί 
βουλευτές!  Έχει γίνει επισήμανση και πριν δύο συνεδρίες και υπήρξε η δέσμευση ότι, 
όταν συζητάμε το Κεφάλαιο ∆´, δε θα φροντίζουμε να φεύγουμε.  Λυπούμαι, γιατί 
ξαναβρισκόμαστε στην ίδια θέση!  Θα ολοκληρωθεί σήμερα η συζήτηση για το 
συνεργατισμό.  Λυπούμαι, γιατί δεν είναι παρόντες οι περισσότεροι βουλευτές, για να 
ακούσουν πράγματι γι’  αυτό το θεσμό, που τόσα πολλά πρόσφερε στον τόπο.  Οι 
ίδιοι χάνουν και λυπούμαι πραγματικά που υποχρεώνομαι να κάνω αυτή την 
επισήμανση για ακόμα μια φορά.  Θα ληφθούν μέτρα όμως, δε θα μείνει έτσι! 

 Λοιπόν, κύριε Βαρνάβα, έχετε το λόγο. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Να αντιστρέψουμε…  Να ξεκινά από το Κεφάλαιο ∆´. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆ε θα έχουμε απαρτία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εννά έχουμε απαρτίες, διότι τούτη η κατάσταση εν μπορεί να συνεχιστεί! 
Πραγματικά είναι αξιοθρήνητη κατάσταση! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να εφαρμόσετε τον κανονισμό, κύριε Πρόεδρε!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κανονισμός εννά εφαρμοστεί! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Πρόστιμο σε αυτόν που δεν έρχεται!  Αποκοπή από την αντιμισθία του! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Βαρνάβα, έχετε το λόγο. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριε υπουργέ, 

 Θα ήθελα και εκ μέρους της Ε∆ΕΚ να χαιρετίσω την παρουσία των 
αξιωματούχων του συνεργατισμού, που έχουν την καλοσύνη να είναι εδώ και να 
ακούν τους λόγους τους οποίους η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει αποφασίσει να 
απευθύνει για την επέτειο των εκατό χρόνων του συνεργατικού κινήματος.  Εκατό 
χρόνια παρουσίας, εκατό χρόνια προσφοράς στην κυπριακή κοινωνία δικαιολογούν 
πλήρως τη σημερινή συζήτηση ενώπιον της ολομέλειας του κοινοβουλίου.   

 Όταν το τοκογλυφικό σύστημα, το οποίο αποτελούσε έναν από τους άξονες του 
οικονομικού και κοινωνικού συστήματος, κυριαρχούσε σε ολόκληρη την Κύπρο, με 
ιδιαίτερα σκληρές επιπτώσεις στους κατοίκους των κοινοτήτων της υπαίθρου, οι 
οποίοι είχαν ως βασική απασχόληση τη γεωργία, παρουσιάστηκε η αναγκαιότητα 
ίδρυσης της πρώτης χωρικής τράπεζας, που βασικός στόχος της ήταν να κτυπήσει 
στη ρίζα του το φαινόμενο της τοκογλυφίας, όπως επίσης να στηρίξει τον τομέα της 
γεωργοκτηνοτροφίας, που τότε κυριαρχούσε στα βασικά επαγγέλματα.   

 Το 1878, όταν η αγγλοκρατία διαδέχθηκε την οθωμανική κυριαρχία, που 
κράτησε τρεις ολόκληρους αιώνες, η Κύπρος έφερε τα χαρακτηριστικά μιας περίπου 
καθυστερημένης χώρας.  Οι περιορισμένες μεταρρυθμίσεις που εισήγαγαν οι Άγγλοι 
δεν ήταν αρκετές, για να αναζωογονήσουν τη μαραμένη τότε ύπαιθρο, να εξυγιάνουν 
τις κοινωνικοοικονομικές σχέσεις, να βελτιώσουν τους επικρατούντες θεσμούς και να 
οδηγήσουν τους κατοίκους στην ευημερία και στην κοινωνική πρόοδο. 

 Ο σημαντικότερος ανασταλτικός παράγοντας στην οικονομική ανάπτυξη, τόσο 
σε ατομικό όσο και σε κοινωνικό επίπεδο, ήταν η βαριά φορολογία που οι Άγγλοι 
επέβαλλαν στους Κυπρίους, για να εξασφαλίζουν την καταβολή στην Τουρκία του 
φόρου υποτέλειας με βάση τη σχετική συνθήκη του 1878.  Παράλληλα όμως, 
συνέχιζαν να ισχύουν και αρκετές φορολογίες που είχε επιβάλει η Οθωμανική 
Αυτοκρατορία και σε σχέση με το φόρο υποτέλειας δημιουργούσαν ασφυκτικές 
συνθήκες για τους τότε κατοίκους του νησιού, που το 80% περίπου ασχολείτο με τη 
γεωργία.  Οι φτωχοί αγρότες ήταν υποχρεωμένοι να προσφεύγουν στους 
τοκογλύφους, όπως και στους εμποροπαντοπώλες της εποχής εκείνης.  Το φαινόμενο 
της αναγκαστικής πώλησης γης, σπιτιών και ζώων για εξόφληση των δανείων ήταν 
συνηθισμένο φαινόμενο την εποχή εκείνη.   

 Ο πλούτος του τόπου, τόσο σε κεφάλαια όσο και σε γεωργικούς κλήρους, ήταν 
συσσωρευμένος σε ένα μικρό αριθμό ατόμων.  Οι τοκογλύφοι και οι έμποροι 
ποδηγετούσαν την οικονομική και κοινωνική ζωή του τόπου, ενώ οι περισσότεροι 
γεωργοί υποχρεώνονταν να εργάζονται με ψίχουλα στα κτήματα των 
μεγαλοϊδιοκτητών.  Σίγουρα η προσπάθεια από πλευράς των πλουσίων, αφού 
μπορούσαν να απομυζούν τον ιδρώτα του φτωχού, απλού εργάτη, ήταν να κρατούν 
υποβαθμισμένη την κοινωνική αυτή τάξη.  Μέσα σε αυτά τα πλαίσια υπήρξε η 
αναγκαιότητα δημιουργίας του συνεργατισμού στην Κύπρο.   

 Η παρουσία του χρονολογείται από τις αρχές του εικοστού αιώνα, όταν μια 
χούφτα ανθρώπων ίδρυσε το 1909 τη Χωρική Τράπεζα Λευκονοίκου.  Το 1914 το 
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νομοθετικό σώμα, μετά και από τις μεγάλες προσπάθειες του ήδη προαναφερθέντος 
Ιωάννη Οικονομίδη, μέλους του νομοθετικού συμβουλίου, εξέχουσας πολιτικής 
προσωπικότητας, αλλά και προέδρου του συμβουλίου των Εφόρων της Χωρικής 
Τράπεζας, ψήφισε το Νόμο αρ. 13, περί Συνεργατικών Πιστωτικών Εταιρειών, που 
έδωσε σάρκα και οστά στο συνεργατικό κίνημα.  Από τότε το συνεργατικό κίνημα 
δοκιμάστηκε σκληρά.  Έδωσε μάχες μέσα σε αντίξοες συνθήκες, με αποτέλεσμα η 
ιδέα να εξαπλωθεί σε ολόκληρο το νησί, δίνοντας τη δυνατότητα ανάπτυξης του 
συνεργατισμού σε πάρα πολλές κοινότητες.  Ως παράδειγμα να πω ότι, ενώ το 1924 ο 
αριθμός των συνεργατικών πιστωτικών εταιρειών ήταν μόνο είκοσι τέσσερις, μέσα σε 
μια δεκαετία, δηλαδή το 1935, έφτασε τον αριθμό των διακοσίων εβδομήντα τριών.  
Αυτό σήμαινε ράπισμα στη δουλοπρέπεια, αλλά και στο σύστημα της τοκογλυφίας, 
που ήταν και οι βασικότεροι στόχοι της ιδρύσεως του συνεργατισμού.   

 Το 1937 ιδρύεται επίσης η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα, η οποία δεχόταν ως 
καταθέσεις τα πλεονάσματα των εύφορων συνεργατικών εταιρειών.  Ο αγρότης, ο 
κτηνοτρόφος, αλλά και ο φτωχός άνθρωπος της τότε εποχής είχε πλέον δίπλα του ένα 
στήριγμα, το οποίο του δημιουργούσε τις προϋποθέσεις για μια καλύτερη ζωή, για ένα 
καλύτερο μέλλον.  Η μορφή του συνεργατικού κινήματος δε στάθηκε μόνο στο 
χρηματοπιστωτικό τομέα, δηλαδή τις καταθέσεις ή τη χορήγηση δανείων.  
Αναπτύχθηκε επίσης στον τομέα της προμήθειας στους αγρότες με διάφορα γεωργικά 
χρειώδη, αλλά ενεργούσε επίσης και ως αντιπρόσωπος της κυβέρνησης για τη 
χρηματοδότηση διαφόρων αναπτυξιακών γεωργικών προγραμμάτων.   

 Η περίοδος 1963-1974 ήταν σίγουρα για το συνεργατισμό στην Κύπρο μια 
περίοδος σταθερής και ανοδικής ανάπτυξης, μια περίοδος ακμής.  ∆υστυχώς όμως, 
το 1974 η τουρκική εισβολή έφερε τα πάνω κάτω για το συνεργατικό κίνημα, αλλά και 
για τον ίδιο τον τόπο.  Μέσα στη βαβούρα και τις συνθήκες που δημιουργήθηκαν 
αμέσως μετά την προσφυγοποίηση, οι συνεργατικές εταιρείες ιδιαίτερα των 
κατεχόμενων περιοχών προσπάθησαν με νύχια και με δόντια να 
επαναδραστηριοποιηθούν στην προσφυγιά και να σταθούν δίπλα -όχι μόνο τώρα- του 
γεωργοκτηνοτροφικού κόσμου, αλλά και του προσφυγικού κόσμου, που είχε την 
ανάγκη της συμπαράστασης, για να μπορέσει να δημιουργήσει μια νέα στέγη, αλλά 
και να επαναδραστηριοποιηθεί επαγγελματικά.  Αναγνώρισε όλες τις καταθέσεις που 
οι πρόσφυγες είχαν πριν το 1974.  Προχώρησε σε μακροχρόνια δάνεια με όρους που 
εξυπηρετούσαν όχι τον τομέα του κέρδους αλλά τον πονεμένο προσφυγικό κόσμο.  
Και αυτό διαχρονικά διαφαίνεται ακόμη και μέχρι σήμερα, κύριε Πρόεδρε, όταν και 
εφόσον παραχωρούνται οι τίτλοι ιδιοκτησίας στους πρόσφυγες από πλευράς της 
κυβέρνησης.  Ενώ άλλα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα δεν αποδέχονται την 
υποθήκευσή τους, το συνεργατικό κίνημα είναι αυτό το οποίο αποδέχεται την 
υποθήκευση αυτών των προσφυγικών κατοικιών.  Αλλά και στην παραχώρηση του 
λεγόμενου “πιστοποιητικού κατοχής και χρήσης” στους πρόσφυγες, όπου οι 
προσφυγικές τους κατοικίες βρίσκονται σε τουρκοκυπριακή γη και δεν μπορούν να 
πάρουν τίτλο ιδιοκτησίας, ακόμη και εδώ το συνεργατικό κίνημα συμπαραστέκεται 
στον προσφυγικό κόσμο και με κυβερνητικές εγγυήσεις θα αποδέχεται να κατατίθενται 
και να παίρνουν δάνεια οι πρόσφυγες βάσει αυτού του πιστοποιητικού κατοχής και 
χρήσης, το οποίο θα παραχωρηθεί λίαν συντόμως σε αυτή την κατηγορία των 
προσφύγων.   

 Όταν η οικονομία του τόπου κατέρρευσε και όταν άλλου είδους 
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα προσπαθούσαν μέσα από τη λειτουργία τους να 
ανακοινώνουν κάθε χρόνο και περισσότερα κέρδη, το συνεργατικό κίνημα στάθηκε με 
σοβαρότητα και υπευθυνότητα δίπλα στον απλό άνθρωπο του χωριού και της πόλης, 
του μόχθου, για να μπορέσει να σταθεί στα πόδια του, αλλά παράλληλα έδωσε ώθηση 
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στην πραγματική οικονομία του τόπου.  Το σύνθημα “ο καθένας για όλους και όλοι για 
τον καθένα” λειτούργησε στην πράξη ως η βάση πάνω στην οποία στηρίχθηκε η 
φιλοσοφία των δραστηριοτήτων του.  Η συμβολή του στην οικονομική και κοινωνική 
ανάπτυξη των μελών του, αλλά και γενικότερα του κυπριακού λαού είναι ουσιώδης.  
Αυτό θα πρέπει να το αναγνωρίσουμε.  

 Η ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση υποχρέωσε το συνεργατικό κίνημα να 
προχωρήσει στην αναδιάρθρωσή του και στην ενδυνάμωσή του.  Οι κατά τόπους 
μικρές συνεργατικές πιστωτικές εταιρείες υποχρεώθηκαν να συμβληθούν και να 
δημιουργήσουν περιφερειακές συνεργατικές πιστωτικές εταιρείες, διαφορετικά, μέσα 
στο σύγχρονο και απαιτητικό χρηματοπιστωτικό σύστημα, δε θα μπορούσαν να 
ανταποκριθούν και με μαθηματική ακρίβεια θα κατέρρεαν.  Με αυτό τον τρόπο ένωσαν 
τις δυνάμεις τους, δημιούργησαν ισχυρές συνεργατικές πιστωτικές εταιρείες, 
εκσυγχρόνισαν τη λειτουργία τους με βάση τα ευρωπαϊκά δεδομένα και πρότυπα, 
δημιουργώντας την προϋπόθεση του ισχυρού ανταγωνισμού μέσα στο 
χρηματοπιστωτικό σύστημα του τόπου. 

 Το γεγονός ότι το συνεργατικό κίνημα σήμερα διαχειρίζεται περίπου το 30% 
των καταθέσεων και δανείων στον τόπο δείχνει τη δύναμη, αλλά και την εμπιστοσύνη 
την οποία ιδιαίτερα ο απλός άνθρωπος έχει επιδείξει σ’ αυτό.  Οι συνθήκες 
ανταγωνισμού υποχρεώνουν το συνεργατισμό να λειτουργεί περίπου πάνω στην ίδια 
βάση που λειτουργούν και τα υπόλοιπα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα του τόπου.  Παρ’ 
όλα ταύτα όμως, δεν ξεχνά το ανθρώπινο πρόσωπο το οποίο είναι και η δύναμή του.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα καλούμαστε ως κοινοβούλιο να τιμήσουμε με αυτό τον τρόπο τα εκατό 
χρόνια από την ύπαρξη του συνεργατικού κινήματος στην Κύπρο.  Ως το σοσιαλιστικό 
κίνημα του τόπου, του οποίου η φιλοσοφία βασίζεται στη στήριξη των μεσαίων και 
χαμηλών εισοδηματικά τάξεων του λαού, όπως αρχή μας είναι το κοινωνικό πρόσωπο 
και γενικά η στήριξη την οποία θα πρέπει να έχουν οι αδύναμες ομάδες του 
πληθυσμού, στηρίξαμε και θα συνεχίσουμε να στηρίζουμε την εύρυθμη λειτουργία του 
συνεργατικού κινήματος.  Το αποδείξαμε στην πράξη και εντός Βουλής με τη στήριξη 
σε κάθε νομοθέτημα που είχε ως στόχο του την ενίσχυση και την αναβάθμιση του 
συνεργατισμού, αλλά και εκτός Βουλής, όπου ήταν απαραίτητο.  Οι εκατοντάδες 
άνθρωποι που αποτελούν την κινητήριο μηχανή, για να μπορεί να λειτουργεί το 
σύστημα, δηλαδή των διαφόρων τοπικών επιτροπών, όπως επίσης και η ηγεσία του 
συνεργατικού κινήματος, θα πρέπει σήμερα να νιώθουν περήφανοι, γιατί το έργο το 
οποίο επιτελούν αντανακλάται στην εμπιστοσύνη την οποία επιδεικνύουν οι απλοί 
άνθρωποι στον ίδιο το συνεργατισμό.  

 Ως Ε∆ΕΚ δηλώνουμε “παρών” σε οποιαδήποτε στήριξη χρειαστεί το 
συνεργατικό κίνημα.  ∆ηλώνουμε “παρών” και στέλλουμε το μήνυμα ότι οι αγώνες 
είναι κοινοί για μας, για μια πιο δίκαιη κοινωνία, για μια κοινωνία της αλληλεγγύης, για 
μια κοινωνία του αύριο χωρίς διακρίσεις. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Βαρνάβα. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον καλό συνάδελφο το Γιώργο Περδίκη. 
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 Εννά σε καλοπκιάω, είντα πόννα κάμω μαζί σου, γιε μου!  Τζι εσύ 
εκαλόπκιασες τον υπουργό, να δούμε είντα που θέλεις! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριε υπουργέ, 

 Αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πράγματι, μπροστά σε ένα ακροατήριο από ανθρώπους του συνεργατισμού, 
αξιωματούχους και μη και σε ένα άδειο ακροατήριο από βουλευτές διερωτάται κανείς 
αν θα πρέπει να μετατρέψουμε τη Βουλή, αγαπητέ Πρόεδρε, σε συνεργατικό ίδρυμα, 
για να ανεβάσουμε το δείκτη της συνέπειας και της συνεργασίας, αλλά και της 
αλληλεγγύης.  Αν αυτοί οι άνθρωποι, ακόμα και σήμερα, απέδειξαν ότι η αρχή “ένας 
για όλους και όλοι για έναν” λειτουργεί ακόμα και στις εθιμοτυπικές εκδηλώσεις, πόσω 
μάλλον στη ζωή, νομίζω ότι από αυτούς μπορούμε να διδαχθούμε και οι πολιτικοί και 
το κοινοβούλιο.  Πάω στο κείμενο τώρα. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Όταν το 1909 ιδρυόταν το πρώτο συνεργατικό πιστωτικό ίδρυμα, άναψε η 
πρώτη φλόγα ελπίδας για το φτωχό και μεροκαματιάρη Κύπριο.  Σε μια κυρίως 
αγροτική οικονομία, με την πλειοψηφία του πληθυσμού να καταδυναστεύεται από τον 
αναλφαβητισμό και την τοκογλυφία, η κάθε κακή σοδειά σήμαινε πολλές φορές πλήρη 
οικονομική καταστροφή για ολόκληρα χωριά.  Οι αυξημένοι φόροι που επέβαλλε ο 
αποικιοκράτης δυνάστης, αλλά και ο περιορισμός και η συσσώρευση του πλούτου 
στους λίγους μεγαλεμπόρους και τσιφλικάδες επιδείνωνε ακόμα περισσότερο την 
κατάσταση. 

 Οι πρώτες προσπάθειες για δημιουργία συνεταιρισμών έγιναν δεκτές ως η 
μόνη σανίδα σωτηρίας για τους αγρότες μας.  Σμίγοντας τους λιγοστούς πόρους τους, 
από το υστέρημά τους κυρίως, έγιναν οι πρώτες προσπάθειες χρηματοδότησης των 
αγροτικών δραστηριοτήτων της κοινότητάς τους.  Όπως σε κάθε αρχή βέβαια, δεν 
ήρθαν όλα βολικά, αλλά μπήκαν τότε τα θεμέλια και στήθηκαν, σιγά σιγά, δυνατά 
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα, που σήκωσαν στους ώμους τους τη σταδιακή οικονομική 
ανάπτυξη και άλλων παραγωγικών τομέων στην Κύπρο, πέρα από τη χρηματοδότηση 
και αναδιάρθρωση και εκμοντερνοποίηση των αγροτικών διαδικασιών παραγωγής.  

 Επειδή στη συνέχεια θα μιλήσω, όπως και προηγούμενοι, για τον 
ανθρωποκεντρικό χαρακτήρα των συνεργατικών ιδρυμάτων και ταμιευτηρίων στην 
Κύπρο, επιτρέψτε μου να κάμω εδώ μία παράκαμψη από το κείμενο, για να αποδείξω, 
φέροντας προσωπική εμπειρία, πόσο δεμένη και ζυμωμένη είναι η έννοια του 
συνεργατισμού με τους ανθρώπους αυτού του τόπου.  Εγώ αναγιώθηκα σε μια 
γειτονιά όπου το παντοπωλείο και το σούπερ μάρκετ δεν υπήρχαν ως έννοια.  Το 
μπακάλικο εμείς το λέγαμε συνεργατικό και φαντάζομαι οι περισσότεροι Κύπριοι της 
ηλικίας μου.  ∆υστυχώς, σήμερα τα παιδιά μας αναγιώννονται με την έννοια του 
συνεργατικού ως τράπεζας όχι με την έννοια του συνεργατικού ως κάτι το οποίο τους 
θρέφει, τους δίνει τη δυνατότητα να επιβιώσουν με καλής ποιότητας, αλλά και καλής 
τιμής βιοποριστικά προϊόντα.  

 Από την άλλη, η δεύτερή μας εμπειρία ως παιδιών στο συνεργατισμό και στο 
συνεταιρισμό ήταν η έννοια της αποταμίευσης.  Θυμάμαι από μικρό παιδί στο σχολείο 
ότι κάθε ∆ευτέρα είχαμε το δεφτεράκι μας και βάζαμε στο συνεργατικό ταμιευτήριο 
των δασκάλων.  Ήταν η πρώτη μας αποταμίευση... 
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Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ισχύει μέχρι σήμερα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ:  

 Αμφιβάλλω, αγαπητέ Λευτέρη, αν ισχύει μέχρι σήμερα... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ισχύει! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...και αν τα παιδιά μας στο σχολείο βάζουν στο δεφτεράκι τους. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ισχύει! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εμένα τα δικά μου τα παιδιά δεν είδα να μου φέρνουν από το σχολείο 
δεφτεράκι. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Για μας που έχουμε παιδιά στο δημοτικό ισχύει. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τζιαι τα δικά μου πέρασαν που το δημοτικό, συνάδελφε! 

 Η ουσία της παρέμβασης σε προσωπικό χαρακτήρα είναι ότι ο συνεργατισμός -
και θα πω όλα τα καλά λόγια στη συνέχεια που είπαν και οι προηγούμενοι- έχει μεν 
αναπτυχθεί, έχει μεγαλώσει, έγινε εκατό χρονών, δύσκολο να του πεις να τα 
εκατοστίσει, γιατί πέρασε τα εκατό, αλλά πρέπει πράγματι να ξαναβρεί έναν τρόπο να 
μπει στη ζωή των απλών πολιτών, των ανθρώπων των μεροκαμαδκιάρηδων, πέρα 
από το να αντιπροσωπεύει μία καλή τράπεζα από την οποία μπορεί να έχει κάποιος 
ένα χαμηλό δανειστικό επιτόκιο και μία διευκόλυνση, παρ’ όλο που και αυτά είναι 
πάρα πολύ σημαντικά. 

 Ο ανθρωποκεντρικός χαρακτήρας των συνεργατικών ταμιευτηρίων επέτρεψε τη 
σταδιακή ανατροπή του φαύλου κύκλου που κρατούσε μεγάλη μερίδα του πληθυσμού 
σε άθλια οικονομική κατάσταση και έθεσε τα θεμέλια της μικρομεσαίας τάξης. 

 Στη συνέχεια το συνεργατικό κίνημα αντιμετώπισε πολλές και διάφορες 
προκλήσεις σε όλους τους κύριους σταθμούς της σύγχρονης ιστορίας της Κύπρου.  
Κάποιοι από αυτούς έδωσαν ώθηση στο κίνημα διευρύνοντας σημαντικά την εμβέλεια 
των ταμιευτηρίων, εξαπλώνοντας τις εργασίες τους σιγά σιγά σε όλο το νησί, αλλά και 
αυξάνοντας τα πεδία δραστηριοποίησής τους με τη χρηματοδότηση όχι μόνο 
αγροτικών δανείων αλλά και επιχειρηματικών.  Αναφέρομαι ειδικά στην περίοδο 
ίδρυσης των συνεργατικών παντοπωλείων που συνεισέφεραν στην έμμεση 
οικονομική ενίσχυση των νοικοκυριών.  Από την άλλη, θεωρώ ότι υπάρχουν και 
εξελίξεις στην ιστορία του συνεργατισμού που δε δικαιώνουν το φιλολαϊκό και 
ανθρωποκεντρικό του χαρακτήρα. 

 Ο μεγαλύτερος βέβαια αρνητικός σταθμός στην ιστορία του νησιού μας 
επηρέασε αρνητικά το συνεργατισμό στην Κύπρο.  Με την κατάληψη του 38% του 
εδάφους της ∆ημοκρατίας, του 65% της καλλιεργήσιμης έκτασης γης, του 70% του 
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ορυκτού πλούτου, του 70% των βιομηχανικών εγκαταστάσεων και του 80% των 
τουριστικών καταλυμάτων, η τουρκική εισβολή και η τριανταπεντάχρονη μέχρι σήμερα 
κατοχή σημάδεψαν και την ιστορία του συνεργατισμού στην Κύπρο.  Γι’ αυτό πρέπει 
να γίνει ειδική μνεία και να εκθειαστεί το έργο που έχουν επιτελέσει τα συνεργατικά 
ταμιευτήρια των κατεχόμενων δήμων και κοινοτήτων μας.   

 Με την εργασία τους έχουν βάλει το λιθαράκι τους, για να επιτελεστεί αυτό που 
πολλοί αποκαλούν “οικονομικό θαύμα”, που ακολούθησε την τουρκική εισβολή, 
βοηθώντας τους πρόσφυγες καταθέτες τους να ορθοποδήσουν και πάλι μετά τις 
δυσμενέστατες συνθήκες που δημιουργήθηκαν τότε.  Βέβαια, όλα τα συνεργατικά 
ταμιευτήρια είχαν το δικό τους ρόλο στην ανάκαμψη της οικονομίας μετά την εισβολή, 
αλλά τα εκτοπισμένα ταμιευτήρια είχαν ακόμη πιο δύσκολο έργο να επιτελέσουν, 
αφού και τα ίδια είχαν χάσει περιουσιακά στοιχεία, καταθέσεις και καταθέτες.   

 Οφείλουμε ένα μεγάλο εύγε στους οργανισμούς αυτούς, που με τον τρόπο τους 
πέτυχαν να διατηρήσουν τους δεσμούς μεταξύ συγχωριανών και συντοπιτών και που 
τους έδωσαν τα πρώτα εφόδια, για να ξαναδημιουργήσουν το βιος τους από το μηδέν.  
Το ίδιο ισχύει και για τα συνεργατικά ιδρύματα της υπαίθρου και ιδιαίτερα των ορεινών 
αγροτικών περιοχών.  Η λειτουργία τους αποτελεί ένα από τα ελάχιστα συστήματα 
τροχοπέδης στην αστυφιλία και τον εξανδραποδισμό της υπαίθρου. 

 Εν κατακλείδι, οφείλουμε να παραδεχτούμε ότι ο συνεργατισμός έχει 
υποστηρίξει ποικιλοτρόπως την οικονομική εξέλιξη του τόπου μας.  Ορθώς λοιπόν 
τιμάμε τα εκατοντάχρονα του συνεργατισμού στον τόπο μας, ως ένδειξη εκτίμησης και 
τιμής στο τεράστιο έργο που έχει επιτελέσει για τον τόπο μας και τους ανθρώπους του.  
 Να τα χιλιάσει! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον Περδίκη.  

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο τον Ανδρέα Μουσκάλλη, για να κλείσει. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μη μου πεις ότι βάλλεις δεφτερούδι, Αβέρωφ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκμεταλλευόμενος την καλοπροαίρετη και καλή διάθεση του 
προεδρείου, να μου επιτρέψετε, κατ’ εξαίρεση, ένα λεπτό να κάνω μια μικρή 
παρέμβαση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για το συνεργατισμό. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, γιατί θεωρώ ότι στα εκατό χρόνια δεν έχει κανέναν από αυτό το σώμα που 
θα διαφωνήσει για την προσφορά του συνεργατικού κινήματος.  Όμως, επειδή όλοι 
αγαπούμε το συνεργατισμό, θέλω να θέσω και έναν προβληματισμό στα εκατό χρόνια 
από την ίδρυσή του.  Χωρίς αυστηρό εποπτικό έλεγχο και χωρίς να μπουν το 
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συντομότερο δυνατό αυστηρά κριτήρια για τα δάνεια που εγκρίνουν στο συνεργατισμό, 
πιθανόν να θέσουμε τα θεμέλια του συνεργατικού κινήματος σε κίνδυνο.  Και, αν 
πράγματι το αγαπούμε, πρέπει όλοι να δούμε πώς διασφαλίζουμε ότι και στα επόμενα 
εκατό χρόνια κάποιοι συνάδελφοι στο μέλλον θα συνεχίζουν να μιλούν για την ιστορία 
του συνεργατισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριε Μουσκάλλη, έχετε το λόγο και κλείνετε το θέμα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας, με την άδειά σας.  Ο κ. Μουσκάλλης 
χρωστά ήδη τεσσεράμισι λεπτά… 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Όι τζιαι χρωστώ! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 …που υπερέβη το όριό του προηγουμένως.  Άρα, πρέπει να αφαιρεθεί από το 
χρόνο του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ούτως ή αλλιώς, κύριε Αγγελίδη… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 Συγγνώμη, συγγνώμη!  Ούτως ή αλλιώς, ο κ. Μουσκάλλης ένα πεντάλεπτο θα 
μιλήσει, διότι, την ώρα που μιλούσατε εσείς, εγώ συνεννοούμουν με τα χέρια και άρα 
ξέρω πώς πάει το πράμα.  Λοιπόν… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έννεν εμάς που έκαμνες έτσι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όι, διότι, αν δεν έβαλλες εις το δεφτερούι σου, φίλε Αβέρωφ, και τα λοιπά να 
πούμε, έτσι θα σου έκαμνα.   

(Γέλια) 

 Λοιπόν, κύριε Μουσκάλλη, έχεις το λόγο. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω εις την καλή διάθεσή σας.  ∆ε θα απαντήσω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχω κκέφκια σήμερα!  Λοιπόν. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Ναι, έσιεις!  Έτσι έν’ οι αελίστες!   

(Γέλια) 
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 Καταρχάς θέλω να τονίσω ότι ο συνεργατισμός σήμερα τιμά τους 
πρωτοπόρους συνεργατιστές.  Τιμά ένα θεσμό κοινωνικό, έναν ευαίσθητο, ένα 
διαχρονικό θεσμό που όλους μάς εβοήθησε και θα βοηθά και εις το μέλλον.  Εδώ 
βρίσκεται στο κοινοβούλιο, συζητείται στο κοινοβούλιο.  Στο κοινοβούλιο είναι ο ίδιος ο 
λαός, η ηγεσία του συνεργατισμού, η εκτελεστική εξουσία, ο φίλος μου ο καθ’ ύλην 
υπουργός.   

 Πράγματι, είναι για μένα συγκινητικές οι στιγμές που ζω.  Ειλικρινά, ίσως να 
ήταν η καλύτερη, όχι, είναι η καλύτερη στιγμή της καριέρας μου εδώ στο κοινοβούλιο η 
σημερινή, ομολογώ.   

 Ίσως και όλοι μας, κύριε Πρόεδρε, νομίζω ο φίλος ο Αγγελίδης το σημείωσε, αν 
δεν απατώμαι, όχι, ή ο κύριος Περδίκης, τούτη η κουλτούρα που υπάρχει στο 
συνεργατισμό, η αλληλοανοχή, η αγάπη, η συντροφικότητα, η αλληλεγγύη, η 
ανθρωπιά, ίσως να πρέπει να διαχέεται πιο έντονα και στους άλλους τομείς;  Και 
επιτέλους, η κοινή συνισταμένη να είναι η αγάπη μεταξύ μας;  Ίσως;  Λέω ένα μήνυμα 
το οποίο δεν είναι οικονομικό, γιατί ο συνεργατισμός δεν είναι μόνο οικονομικό κίνημα.  
Είναι ιδεολογικό, είναι ένα κοινωνικό ρεύμα που αγκαλιάζει δισεκατομμύρια 
ανθρώπους στον κόσμο και, επειδή, κύριε Πρόεδρε, δεν έκαμα αναφορά στο διεθνές 
και το ευρωπαϊκό συνεργατικό κίνημα, θα πω επιγραμματικά μερικά στοιχεία. 

 Καταρχάς να πω ότι η πρόεδρος του Παγκόσμιου Συνεργατικού Κινήματος είναι 
η πολύ γνωστή φίλη της Κύπρου Pauline Green, του Παγκόσμιου Συνεργατικού 
Κινήματος.  Το εισόδημα των τριακοσίων μεγαλύτερων συνεργατικών εταιρειών στον 
κόσμο, από τις πολλές χιλιάδες συνεργατικές εταιρείες που υπάρχουν, ισούται με το 
ακαθάριστο εγχώριο προϊόν της Ισπανίας, που είναι η δέκατη μεγαλύτερη οικονομία 
στον κόσμο.  Και ένα άλλο στοιχείο το οποίο πρέπει να καταγραφεί: Οι συνεργατικές 
εταιρείες σε διεθνές επίπεδο, οπωσδήποτε κι εμείς, προσφέρουν 20% περισσότερες 
θέσεις εργασίας από ό,τι προσφέρουν μαζί όλες οι πολυεθνικές εταιρείες.   

 Έχουμε πάρα πολλά να πούμε όσον αφορά και το ευρωπαϊκό και το 
παγκόσμιο κίνημα.  Είναι ένα ρεύμα το οποίο μπορεί να κτίσει και πρέπει να κτίσει!  
Αυτό είναι το όραμα του Παγκόσμιου Συνεργατικού Κινήματος, του οποίου και εμείς 
είμαστε ηγετικό στέλεχος.  Είμαστε το καλύτερο συνεργατικό πιστωτικό κίνημα στην 
Ευρώπη και στον κόσμο!  Πιστωτικό!  Πιστωτικό στον κόσμο!  Και είμαστε υπερήφανοι 
και όλοι μας πρέπει να νιώθουμε υπερήφανοι και όλοι σας να νιώθετε υπερήφανοι γι’ 
αυτά τα τεράστια μεγέθη που έχουμε τα ψυχολογικά.  ∆εν είναι μόνο αριθμητικά.  Την 
ποιότητα που έχουμε!  Είμαστε, επαναλαμβάνω, ένα από τα καλύτερα στον κόσμο 
πιστωτικά ιδρύματα.   

 Πρέπει να κτίσουμε μία πολυεθνική, διευρυμένη οικονομία, συνεργατική 
οικονομία που θα διασφαλίζει ότι ο κόσμος δε θα αντιμετωπίζει πλέον διεθνείς 
οικονομικές κρίσεις.   

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, επιγραμματικά, με το να πω ότι ο συνεργατισμός για 
την Κύπρο αποτελεί εθνική, οικονομική και κοινωνική δύναμη.  Τα χρήματα του 
συνεργατισμού εδώ μένουν· δεν πάνε στο εξωτερικό, για να χαθούν!  Υπάρχει 
αυστηρό πλαίσιο, αγαπητοί συνάδελφοι, εποπτικό.  Υπάρχουν κανόνες ισχυροί, 
αυστηρότατοι, βάσει των ευρωπαϊκών Οδηγιών και νόμων και κανονισμών.  Όμως 
εμείς θέλουμε συνέχεια αυτούς τους θεσμούς τους ελεγκτικούς να τους 
διαμορφώνουμε προς το καλύτερο.  Και πρέπει να διαμορφώνονται προς το καλύτερο.  
Να υπάρχει και ο αυτοέλεγχος και ο έλεγχος και ο αλληλοέλεγχος και ο αυστηρός 
έλεγχος.  Είμαστε οι πρώτοι που το επιδιώκουμε.  Τα χρήματα του κυπριακού λαού 



 112

επανεπενδύονται εδώ.  ∆εν πηγαίνουν, επαναλαμβάνω, στο εξωτερικό.  Είπαμεν το 
πολλές φορές τζιαι πρέπει να το καταθέσουμε και εδώ.   

 Το συνεργατικό κίνημα είναι το μόνο αξιόπιστο, φιλόξενο, θερμό καταφύγιο των 
φτωχών και αδυνάτων, των αδικημένων και των άτυχων της ζωής.  Επίσης, πρέπει να 
πω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι στο τελευταίο συνέδριο η προσοχή του συνεργατικού 
κινήματος ή η υπόδειξή του είναι στον πράσινο συνεργατισμό.  Ως συνεργατικό κίνημα 
να βοηθήσει και να χρηματοδοτήσει, αλλά και να βοηθήσει με δικά του κεφάλαια στην 
πράσινη ενέργεια.  Αυτό είναι το κίνημα το οποίο εκπροσωπούμε εδώ στην Κύπρο, 
ένα κίνημα προοδευτικό, άκρως προοδευτικό, γιατί δεν είναι κίνημα το οποίο 
ενδιαφέρεται για τα υπερκέρδη, αλλά για μερικά πλεονάσματα τα οποία 
χρησιμοποιούνται για τις ίδιες τις εταιρείες και για τους οικονομικούς σχεδιασμούς των 
ίδιων των εταιρειών μας.   

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.  Κάτι που στην ομιλία μου, λόγω του χρόνου, δεν 
είπα και είμαι υπόχρεος να το σχολιάσω.  Το συνεργατικό κίνημα κατάφερε να 
εξυπηρετεί αδιακρίτως τους πολίτες, ανεξάρτητα από τις κομματικές τους επιλογές, τις 
πολιτικές τους πεποιθήσεις ή τους ιδεολογικούς τους προσανατολισμούς.  Αυτή η 
πραγματικότητα αποτελεί γενικότερη κατάκτηση του λαού μας και είμαι βέβαιος ότι θα 
διαφυλαχθεί από όλους.  ∆εν υπάρχει κομματικός συνεργατισμός.  ∆εν υπάρχει δεξιός 
ούτε αριστερός ούτε ακροδεξιός ούτε μεσαίος· ο συνεργατισμός ένας είναι.  Η φτώσεια 
δεν είναι ούτε κότσινη ούτε άσπρη ούτε μαύρη ούτε και οι ανάγκες των ανθρώπων!  
Και, αν το κίνημα παρέμεινε και θα παραμείνει αλλό χίλια χρόνια, είναι λόγω του ότι 
είναι υπερκομματικός ο χαρακτήρας του.  Αγκαλιάζεται από όλους, μα όλους τους 
ανθρώπους!  Αγκαλιάζεται από όλους!  Αυτή η ενότητα που έχει ο συνεργατισμός για 
εκατόν χρόνια και η οποία παρακολουθώ ότι υφίσταται, ισχυροποιείται ακόμα 
περισσότερο αυτή η ενότητα, η ομόνοια του συνεργατικού κινήματος, θεωρώ ότι είναι 
ένα απαραίτητο στοιχείο, ούτως ώστε το συνεργατικό κίνημα, κύριε Πρόεδρε, να το 
βλέπετε και εσείς και το κοινοβούλιο και ολόκληρος ο κυπριακός λαός και να το 
χαίρεται. 

 Ευχαριστώ όλους από τα βάθη της καρδιάς μου για την τιμή που κάμνετε στο 
συνεργατικό κίνημα και τους στρατιώτες που υπηρετούν αυτό το κίνημα που λέγεται 
συνεργατισμός.  Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Μουσκάλλη.   

 ∆ικαίως όλες οι πλευρές έχουν εξάρει το ρόλο και την προσφορά του 
συνεργατισμού.  ∆ικαίως όλοι έχουν αναφερθεί στη μεγάλη του προσφορά και σε όλη 
αυτή τη σημαντικότατη διαδρομή ενός αιώνα.  ∆ικαίως όλες οι πλευρές της Βουλής 
έχουν δηλώσει απερίφραστα και δημόσια ότι θα στηρίξουν με την πολιτεία 
ποικιλοτρόπως το συνεργατισμό.  Κοινή είναι η βούληση, κοινή είναι η θέληση να 
υπάρξουν μεγαλύτερα άλματα στο συνεργατισμό, να υπάρξουν περισσότερα 
αποτελέσματα από το συνεργατισμό και βεβαίως, δικαίως, όλοι οι ιθύνοντές του, τα 
ηγετικά του στελέχη, τα μέλη, όλοι οι άνθρωποι που εργάζονται με ανιδιοτέλεια τόσα 
χρόνια στο συνεργατισμό δικαιούνται να είναι περήφανοι, όπως περήφανος πρέπει να 
νιώθει και ο κυπριακός λαός, που πράγματι αυτός ο θεσμός όχι μόνο λειτούργησε, 
αλλά προοιωνίζεται και ακόμη καλύτερες προοπτικές και για το συνεργατικό κίνημα, 
αλλά και για την κοινωνία μας.  

 Με αυτά τα λίγα λόγια λοιπόν συνοψίζοντας, έχουμε φτάσει στο τέλος της 
σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την 
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ερχόμενη Πέμπτη, 4 Φεβρουαρίου 2010, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου του 2010 Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.174-2009). 

 2. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος  του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.001-2010). 

 3. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί)  Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.001-2010). 

 4. Οι περί Σήμανσης, Παρουσίασης και ∆ιαφήμισης 
Τροφίμων (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.002-2010).  

 5. Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.100-2009). 

 6. Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.103-2008). 

 7. Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - Θέσεις 
Λειτουργού Λογιστηρίου και Βοηθού Λογιστικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.133-2009). 

 8. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.214-2009). 

 9. Ο περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.188-2009). 

 10. Οι περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.129-2009). 

 11. Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.170-2009).               

 12. Οι περί Τμήματος Εργασίας - Θέση Πρώτου Λειτουργού 
Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.143-2009). 

 13. Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας - Θέσεις 
∆ιευθυντή, Πρώτου Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών, 
Ανώτερου Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών, 
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Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών Α΄ και  Λειτουργού 
Κοινωνικών Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.004-2010). 

 14. Οι περί Τελωνείων (Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας) - Θέση Βοηθού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.024-2010). 

 15. Οι περί Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών - Θέση Τεχνικού 
Γεωργικών Ερευνών, 1ης  Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010.   
(Αρ. Φακ. 23.03.047.026-2010). 

 16. Οι περί Αποχετεύσεων Βουνίου  Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.015-2010). 

 17. Οι περί Αποχετεύσεων Αρακαπά Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.025-2010). 

 18. Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου - Θέση Γενικού 
∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.121-2009). 

 19. Οι περί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.116-2009). 

 20. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.117-2009). 

 21. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών και 
Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.118-2009). 

 22. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Λειτουργία Σχολής 
Μεταπτυχιακών Σπουδών) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.119-2009). 

 23. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - ∆ιοίκηση - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Κέντρου Εκπαιδευτικής Έρευνας και 
Αξιολόγησης, Ανώτερου Λειτουργού Εκπαιδευτικού 
Προγραμματισμού, Λειτουργού Εκπαιδευτικού 
Προγραμματισμού Α΄ και Λειτουργού Εκπαιδευτικού 
Προγραμματισμού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.120-2009). 

 24. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Αεροπορικών Μεταφορών, Λειτουργού 
Αεροπορικών Μεταφορών και Αερολιμένων Α΄ και 
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Λειτουργού Αεροπορικών Μεταφορών και Αερολιμένων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.124-2009). 

 25. Οι περί Τμήματος Κρατικών Αγορών και Προμηθειών - 
Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών, Ανώτερου Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών 
και Προμηθειών, Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών, Ανώτερου Αποθηκάριου και Αποθηκάριου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

 26. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Χορήγηση 
Αδειών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.126-2009). 

 27. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την 
Υδατοπρομήθεια της περιοχής του Κόλπου Πισσουρίου 
του χωριού Πισσούρι (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.132-2009). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Ο αναχρονιστικός θεσμός των εγγυήσεων και των 
επεμβατικών δικαιωμάτων στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και οι κίνδυνοι υπονόμευσης της βιωσιμότητας 
της λύσης στο Κυπριακό σε περίπτωση διατήρησής τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιαννάκη 
Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.004-2009). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος 
για το θέμα «Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137-2006). 

 3. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών προϊόντων και η 
δημιουργία φαύλου κύκλου στην οικονομία σε βάρος των 
καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004-2008). 

 4. «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, Γεώργιου Γεωργίου και 
Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
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ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.006-2008). 

 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων Ευκαιριών 
μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα «Τα μέτρα που 
λαμβάνονται από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για την εφαρμογή των νόμων που αφορούν 
την ισότητα ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489-2006). 

 6. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα αναλυτικά 
προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για 
τα δημόσια σχολεία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Νίκου 
Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα Θεμιστοκλέους εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η ύπαρξη και 
λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η συμμετοχή 
Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές τους και η ανάγκη 
θεσμικής προστασίας της κυπριακής κοινωνίας μέσω της 
λειτουργίας και εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του βουλευτή 
κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων για το θέμα «Οι δεσμεύσεις της Κύπρου 
έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για παραγωγή ενέργειας 
από ανανεώσιμες πηγές (6% των αναγκών μας σε 
ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) και οι τυχόν επιπτώσεις 
από την καθυστέρηση υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, 
καθώς και οι προοπτικές του στόχου που θέτει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του βουλευτή 
κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων για το θέμα «Οι υποχρεώσεις της Κύπρου για 
τη διατήρηση στρατηγικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών 
και για τη δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού 
όπως αυτές απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας έναντι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του βουλευτή 
κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.105-2008). 
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 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η αποστολή, το 
καθεστώς και τα προβλήματα στη λειτουργία του 
Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του βουλευτή 
κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 Εύχομαι σε όλους καλή μέρα να έχετε και βέβαια κηρύσσω τη λήξη της 
σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 7.26 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα  Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χάμπας Πανίκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χάσικος Σωκράτης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Χαιρετισμός της εκλογής του κ. Χρήστου Πουργουρίδη ως προέδρου της 
Επιτροπής Νομικών και Ανθρώπινων ∆ικαιωμάτων της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης (Α. Νεοφύτου, ∆. Συλλούρης, Γ. 
Ομήρου, Άντρος Κυπριανού, Α. Αγγελίδης, Γ. Περδίκης, Χρ. Στυλιανίδης, 
Πρόεδρος). 

2. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2009» και έγκρισή τους με τον τίτλο «Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(∆ιάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2010». 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 2010 Νόμος του 2009», οι  
αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Α. Νεοφύτου, Ν. 
Παπαδόπουλος, Κ. Χατζηγιάννη, Π. Χάμπας, Σ. Φυττής, Ρ. Ερωτοκρίτου, Κ. 
Κωνσταντίνου, Γ. Θωμά, Γ. Τάσου, Ν. Κατσουρίδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών του 2010 Νόμος του 2010», οι σύντομες παρατηρήσεις 
του κ. Γεώργιου Τάσου και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης  του 2010 Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις και η 
συζήτηση που ακολούθησαν (Λ. Χριστοφόρου, Μ. Σιζόπουλος, Σ. Φυττής, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Γ. Λαμάρης, Α. Μουσκάλλης, Γ. Βαρνάβα, Ν. Κατσουρίδης) και 
ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009 και ψήφισή της 
σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός)  Νόμος του 2010». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις και η 
συζήτηση που ακολούθησαν (Χρ. Στυλιανίδης, Ν. Κατσουρίδης, Γ. Περδίκης, Ι. 
Νικολάου, Γ. Λαμάρης, Γ. Ομήρου, Ά. Βότσης) και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Καταθέσεως στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων των Κανονισμών που Εκδίδονται με Εξουσιοδότηση Νόμου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και «Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2009» και ψήφισή τους σε νόμους του δεύτερου με τον τίτλο 
«Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εγγραφής Φυτικών Γενετικών Σπόρων 
της Πατάτας στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών της Πατάτας και της ∆ιάθεσής 
τους προς Εμπορία Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους. 

10. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 
Φεβρουάριο του 2010, οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Ν. Κατσουρίδης, Λ. Χριστοφόρου, Ν. Κλεάνθους, Ν. 
Παπαδόπουλος) το κείμενο της απόφασης και έγκρισή της. 
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11. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Το κόστος και η αποτελεσματικότητα των νέων περιφερειακών γραφείων 
ευημερίας - Ο αριθμός και το ποσοστό εξιχνίασης των φόνων στην Κύπρο - 
Οικονομική βοήθεια για διαμόρφωση χώρου πρασίνου στην κοινότητα Γιαλιάς - 
Κάλυψη οχετών ομβρίων υδάτων κατά μήκος του δρόμου Χόλης-Γουδίου-
Σκούλλη - Οικονομική βοήθεια στις κοινότητες Γουδίου, Χόλης και Σκούλλη για 
διοχέτευση των σκυβάλων τους στο ΧΥΤΑ Πάφου - Αίτημα των κοινοτήτων 
Γουδίου, Χόλης, Σκούλλη για συμπλεγματοποίηση των υπηρεσιών τους - 
Αλλαγή αγωγού πόσιμου νερού στον Πομό - Μελέτη για την κατασκευή του 
παραλιακού πεζόδρομου-ποδηλατόδρομου στην Αργάκα - Τοποθέτηση 
ακτινολόγου στο Νοσοκομείο Πόλης Χρυσοχούς - Οχετοί ομβρίων υδάτων στις 
κοινότητες Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς και Αργάκας - Βελτίωση και περίφραξη 
δρόμου στην Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς - Αναβάθμιση δρόμων Αγίας Μαρίνας 
Χρυσοχούς - Ανάγκη έργου προς αντιμετώπιση της διάβρωσης στην παραλία 
της Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς - Ανάγκη πεζοδρόμησης σε κεντρικούς 
δρόμους κοινοτήτων Πάφου - ∆ιάθεση αρδεύσιμου νερού στις κοινότητες 
Πομού και Αργάκας - Ζημιές από διακοπές ρεύματος στην κοινότητα Πομού - 
Πρόβλημα λήψης τηλεοπτικού σήματος στην περιοχή Πομού - Επίστρωση με 
πρέμιξ του δρόμου Γιαλιάς-Σταυρού της Ψώκας - Αναβάθμιση του κεντρικού 
δρόμου Πόλης Χρυσοχούς-Πύργου-Αργάκας - Ο θεσμός του Κεντρικού 
Συμβουλίου Φυλακών της Ελλάδας και το ενδεχόμενο εφαρμογής του στην 
Κύπρο - Ανάγκη δημιουργίας εξειδικευμένης μονάδας βάσει ευρωπαϊκών 
προτύπων για τα άτομα με διατροφικές διαταραχές - Η καθυστέρηση στην 
καταβολή αποζημιώσεων για απαλλοτρίωση ιδιωτικής περιουσίας - 
Πρόσκληση υποβολής προτάσεων για το πρόγραμμα  για την επιχορήγηση 
δράσεων που στηρίζουν την πολιτική ένταξης υπηκόων τρίτων χωρών - 
∆ιαμόρφωση κτιρίου στο παλιό Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας για στέγαση του 
Μετεωρολογικού Μουσείου - ∆ιαχωρισμός κυβερνητικών οικοπέδων στη 
∆ρύμου - Η διαδικασία διορισμού εκπαιδευτικών στην ειδικότητα 
“Ξενοδοχειακά (Γενικά)” - Αντικατάσταση στεγών αμιάντου σε κτίρια της 
κοινότητας Στρουμπιού - Ανάγκη ενίσχυσης του αθλήματος της ιστιοπλοΐας - Ο 
χαρακτηρισμός αναπτυξιακών έργων, το βιοτικό επίπεδο των προσφύγων και 
η πιθανότητα αναθεώρησης της οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης - 
Στήριξη των Κυπρίων αγροτών - Αγοραπωλησίες τουρκοκυπριακής γης στην 
κοινότητα Καλού Χωριού Λάρνακας - Ανακαίνιση μέρους του κτιρίου του 
παλιού Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας  - Μελέτες και προκήρυξη 
προσφορών για πολεοδομικά έργα στο δήμο Πάφου - Ανταγωνισμός από 
τουρκοκυπριακά ταξί στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Μεταφορά ατόμων από και 
προς το αεροδρόμιο Λάρνακας - Τήρηση του δρομολογίου “Φοινικούδες-Πύλα” 
από τα αστικά λεωφορεία Λάρνακας - Παραλαβή και μεταφορά επισκεπτών 
από το αεροδρόμιο με ταξί και αυτοκίνητα τουριστικών γραφείων - Προβλήματα 
του κλάδου των ταξί στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Αδειοδότηση μικρού 
λεωφορείου. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Ρυθμιστικό σχέδιο για τον κύριο δρόμο της κοινότητας Πολεμίου - Ανέγερση 
νέας πτέρυγας στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας - Εξωτερικοί ανελκυστήρες 
στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας - Ερωτήματα για την επέκταση του Γενικού 
Νοσοκομείου Λάρνακας - Εγκατάσταση ανελκυστήρων σε προσφυγικούς 
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οικισμούς - Παροχή προσφυγικών χορηγιών από το Μάρτιο του 2008 - 
Κατασκευή νέου νοσοκομείου Κάτω Πύργου Τηλλυρίας - Εκρίζωση δέντρων 
και ανάγκη κατασκευής αντιπλημμυρικών οχετών στο συνοικισμό Κολοσσίου - 
Χρονοδιαγράμματα ανασκαφής και ανάδειξης του αρχαίου λιμανιού του Κιτίου - 
Καταγγελίες για εμπλοκή της Κύπρου σε υπόθεση απόρριψης πυρηνικών 
αποβλήτων στη Μεσόγειο - Καθυστερήσεις στο έργο για αναβάθμιση του 
ποταμού και στη δημοσίευση των σχεδίων επαναχωρομέτρησης στην 
κοινότητα Λιοπετρίου - Υπέρβαση του ορίου ταχύτητας από μεγάλου κυβισμού 
μοτοσικλέτες - Νομικό πλαίσιο για την κυκλοφορία βαριών φορτηγών σε 
κατοικημένες περιοχές - Επέκταση της κλινικής “Τίμιος Σταυρός” στη Λάρνακα 
- Αύξηση της κυκλοφοριακής κίνησης λόγω γάμων τα Σαββατοκύριακα - 
Πρόσβαση αναπήρων στις παραλίες - Ανάγκη διορισμού νέου γενικού ιατρού 
στο Αγροτικό Κέντρο Υγείας Κάτω Πύργου - Καθυστέρηση στην ανέγερση και 
αναβάθμιση σχολικών κτιρίων και αίθουσας πολλαπλών χρήσεων στο Μενεού 
- Συμμετοχή της εθνοφυλακής του δήμου Αραδίππου στις επετειακές 
παρελάσεις - Μελέτη του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος για δημιουργία ζωολογικού κήπου στην Κύπρο - Τα τροχαία 
ατυχήματα στο δρόμο Πόλης Χρυσοχούς-Πάφου τα τελευταία δέκα χρόνια - 
Προβλήματα στην αποθήκευση γεωργικών προϊόντων στο νέο αεροδρόμιο 
Λάρνακας - Η ανέγερση κοινοτικών κτιρίων στην Αυγόρου - Επέκταση 
γραφείων κοινοτικού συμβουλίου Αχερίτου - Βελτίωση της λεωφόρου Καρύων 
στην Αυγόρου - Ερωτήματα για την ασφάλεια και τα ατυχήματα σε εργοτάξια -
∆ημιουργία νομοθετικού πλαισίου και οργανωτικής δομής για την οργάνωση 
του αλιευτικού τουρισμού - Αναγνώριση της θητείας αυτών που υπηρέτησαν 
στην Εθνική Φρουρά από το 1972 μέχρι το 1975 - Εξέταση της νομιμότητας 
κοπής δέντρων και ανταλλαγής δασικής γης στην Κακοπετριά - Πλήρωση των 
θέσεων στην Ευρωπαϊκή ∆ιπλωματική Υπηρεσία - Ερωτήματα σχετικά με τις 
παραστάσεις του τσίρκου “Μπαρσελόνα” - Η νιτρορρύπανση και η δημιουργία 
υποδομών για στήριξη των παραγωγών - Καθιέρωση μηνιαίου επιδόματος για 
πάσχοντες με HIV/AIDS - Υλοποίηση εισηγήσεων του Γραφείου Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως σχετικά με τεμάχια γης στη Λίμνη Παραλιμνίου. 

14. Αγορεύσεις και συζήτηση (Α. Μουσκάλλης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Λ. Χριστοφόρου, Α. 
Αγγελίδης, Γ. Βαρνάβα, Γ. Περδίκης, Α. Νεοφύτου, Πρόεδρος) για το θέμα 
«Εκατό χρόνια προσφοράς του συνεργατισμού στην κυπριακή κοινωνία, νέες 
συνθήκες και προοπτικές» και λήξη αυτού. 

 

 



 
 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 4ης Φεβρουαρίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ. 

Αρ. 18 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου του 2010 Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού 

Κύπρου του 2010 Νόμος του 2009» 
Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 
Ιανουαρίου και την 1η Φεβρουαρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (ΘΟΚ).  



 

 

 

2

 Ο προϋπολογισμός του ΘΟΚ για το 2010 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει 
συνολικές δαπάνες και συνολικά έσοδα ύψους €15.068.695 αντίστοιχα.  

 Τα έσοδα του ΘΟΚ πηγάζουν κυρίως από την κρατική χορηγία (€14.164.805), 
καθώς και από διάφορες παραστάσεις και περιοδείες (€741.980). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι κυριότερες 
δαπάνες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού αφορούν τα ακόλουθα:  

1. Έξοδα διαχείρισης (€1.207.099), εκ των οποίων ποσό ύψους €931.362 αφορά 
 αποδοχές προσωπικού.   

2. Λειτουργία σκηνών (€4.622.452), από τις οποίες οι κυριότερες αφορούν: 

 α. αποδοχές προσωπικού (€2.580.314), 

 β. παραγωγή και προβολή θεατρικών έργων (€721.630), 

 γ. έξοδα λειτουργίας γραφείου θεάτρου (€459.628).  

3. Θεατρική ανάπτυξη (€9.046.460), με κυριότερες πρόνοιες που αφορούν:  

 α. ανέγερση θεάτρου και γραφείων του ΘΟΚ (€7.000.000), 

 β. διάφορες επιχορηγήσεις προς θέατρα και άλλους οργανισμούς   
  (€1.756.710). 

4. Αποπληρωμή δανείων (€60.000). 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€132.684). 

 Ενημερώνοντας την επιτροπή, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του 
ΘΟK δήλωσε ότι κατά το 2009 ο οργανισμός διοργάνωσε πολλές και πολυεπίπεδες 
δραστηριότητες, σύναψε πρωτόκολλα συνεργασίας με άλλα κρατικά θέατρα, όπως 
της Ελλάδας, της Γερμανίας και της Ρουμανίας, ενώ στο παρόν στάδιο προωθούνται 
διαδικασίες σύναψης συνεργασίας με το Κρατικό Θέατρο της Γαλλίας.  

 Ο ίδιος αρμόδιος δήλωσε ότι οι κυριότεροι στόχοι του ΘΟΚ για το 2010 είναι η  
θεατρική ανάπτυξη, η διαπαιδαγώγηση των νέων γύρω από το θέατρο και η αύξηση 
της προσέλευσης κοινού σε παραστάσεις, ιδιαίτερα των φοιτητών, ενώ αναφέρθηκε 
και στα σχέδια του οργανισμού για το 2010, ενημερώνοντας την επιτροπή ότι μέχρι το 
φθινόπωρο θα παραδοθεί το Θεατρικό Μουσείο Λεμεσού και το Μάιο θα 
πραγματοποιηθεί η Σύνοδος των Θεάτρων της Ευρώπης. 

 Κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά προϋπολογισμού η επιτροπή ζήτησε 
επιπλέον επεξηγήσεις από τους αρμοδίους για επιμέρους ζητήματα, ειδικότερα όσον 
αφορά τα μεγάλα ποσά που προβλέπονται για επιχορηγήσεις ιδιωτικών θεάτρων, τις 
δραστηριότητες του ΘΟΚ στην ύπαιθρο και τους κανονισμούς που θα διέπουν τη 
διαδικασία πρόσληψης συνεργατών στον οργανισμό.  Συναφώς, τόσο ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου όσο και ο διευθυντής του ΘΟΚ δήλωσαν ότι η διαχείριση των 
κονδυλίων για επιχορηγήσεις ιδιωτικών θεάτρων δεν πρέπει να υπάγεται στο ΘΟΚ, 
αίτημα το οποίο υποβλήθηκε από τον οργανισμό πολλές φορές προς το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού, αλλά δεν ικανοποιήθηκε. Συμπληρώνοντας, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι ανέφεραν ότι ο αριθμός των θεατρικών σχημάτων και των μεμονωμένων 
παραστάσεων (ad hoc) έχει αυξηθεί κατά πολύ τα τελευταία χρόνια, γεγονός που 
δημιουργεί δυσκολίες στον έλεγχο της ποιότητας του έργου τους και του τρόπου με 
τον οποίο αυτά ενισχύουν τον πολιτισμό. 



 

 

 

3

 Αναφορικά με τη δραστηριοποίηση του οργανισμού στην ύπαιθρο, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι υπάρχουν σχέδια για παραστάσεις σε 
διάφορα κέντρα της υπαίθρου κατά την καλοκαιρινή περίοδο, ενώ, τέλος, για  την 
ανάγκη θεσμοθέτησης των διαδικασιών πρόσληψης συνεργατών η επιτροπή 
ενημερώθηκε ότι ο ΘΟΚ έχει καταθέσει τη θέση του στο Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού και αναμένεται η προώθηση του θέματος. 

 Σημειώνεται ότι κατά την εξέταση του υπό αναφορά νομοσχεδίου εντοπίστηκε 
από τις υπηρεσίες της Βουλής των Αντιπροσώπων λογιστικό λάθος το οποίο 
παρουσίαζε τα έξοδα λειτουργίας σκηνών αυξημένα κατά €24.295.  Συναφώς, οι 
αρμόδιοι του ΘΟΚ κατέθεσαν νέο κείμενο του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, στο 
οποίο οι προβλεπόμενες δαπάνες λειτουργίας σκηνών και κατ’ επέκταση οι συνολικές 
δαπάνες του οργανισμού για το έτος 2010 μειώνονται κατά €24.295.  Ως εκ τούτου, οι 
συνολικές δαπάνες των οποίων ζητείται έγκριση πληρωμής ανέρχονται σε 
€15.044.400. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του πιο πάνω νομοσχεδίου σε 
νόμο όπως έχει διαμορφωθεί όσον αφορά την απαραίτητη μείωση των 
προνοούμενων δαπανών, σύμφωνα με τα πιο πάνω, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού του 
2010 Νόμος του 2010».   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι καλά γνωστό ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός έχει 
καταψηφίσει τον προϋπολογισμό της ∆ημοκρατίας.  Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο θα 
καταψηφίσουμε και το συγκεκριμένο προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου ποσού 
ύψους €15.044.400 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  
Άρθρο 2. 
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 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Συγχρηματοδότηση από κοινοτικούς πόρους.   Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 6 του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δώδεκα εναντίον και καμία αποχή το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Τα υπ’ αριθμόν 2 και 3 θέματα αναβάλλονται για δύο βδομάδες. 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για τα δύο θέματα τα οποία μόλις έχετε πει ότι αναβάλλονται παράκλησις είναι 
να πάνε πίσω στην επιτροπή για εξέταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα πάνε πίσω στην επιτροπή για εξέταση. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Οι περί Σήμανσης, Παρουσίασης και ∆ιαφήμισης 
Τροφίμων (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Σήμανσης, Παρουσίασης και ∆ιαφήμισης Τροφίμων (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου   

 Στέλλα Κυριακίδου Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Γιάννος Λαμάρης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και την 28η Ιανουαρίου 2010.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
εκπρόσωποι του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας του 
Υπουργείου Υγείας, του Γενικού Χημείου του Κράτους του ίδιου υπουργείου, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου Τροφίμων και της 
Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
29 του περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί 
Σήμανσης, Παρουσίασης και ∆ιαφήμισης Τροφίμων (Γενικών) Κανονισμών, ώστε να 
επιτευχθεί εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2008/100/ΕΚ της 
Επιτροπής της 28ης Οκτωβρίου 2008 για την τροποποίηση της Οδηγίας 90/496/ΕΟΚ 
του Συμβουλίου σχετικά με τους κανόνες της διατροφικής επισήμανσης των τροφίμων, 
όσον αφορά τις συνιστώμενες ημερήσιες τροφικές δόσεις, τους συντελεστές 
μετατροπής σε ενεργειακή αξία και τους ορισμούς.  Σκοπείται επίσης η εναρμόνιση 
της εθνικής νομοθεσίας για τη σήμανση, παρουσίαση και διαφήμιση τροφίμων με τους 
κοινοτικούς Κανονισμούς (ΕΚ) αριθ. 415/2009, 1332/2008 και 1334/2008, οι οποίοι 
ρυθμίζουν το ίδιο θέμα, καθώς και η τεχνική διόρθωση ορισμένων διατάξεων των υπό 
τροποποίηση βασικών κανονισμών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον εκπρόσωπο 
του  Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας, η τροποποίηση 
της Οδηγίας 90/496/ΕΟΚ κρίθηκε αναγκαία, για να καταστεί σαφέστερη, αλλά και για 
να συνάδει με τη σχετική κοινοτική νομοθεσία που αναφέρεται στις εδώδιμες ίνες.  
Ακόμα, η τροποποίησή της κρίθηκε αναγκαία για σκοπούς αναθεώρησης του 
καταλόγου των συντελεστών μετατροπής σε ενεργειακή αξία, σύμφωνα με τις νέες 
επιστημονικές και τεχνικές εξελίξεις, καθώς και για σκοπούς ενημέρωσης του 
καταλόγου βιταμινών και ανόργανων αλάτων, με βάση τις επιστημονικές εξελίξεις που 
επήλθαν από το 1988 και μετά.  Όπως επίσης επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, οι 
προτεινόμενες τροποποιήσεις αναμένεται ότι θα συμβάλουν σημαντικά στην ορθότερη 
πληροφόρηση του καταναλωτή όσον αφορά τη σήμανση των τροφίμων.  Περαιτέρω, 
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σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι υπό συζήτηση κανονισμοί εγκρίθηκαν από το 
Συμβούλιο Τροφίμων, στο οποίο εκπροσωπούνται πολλοί εμπλεκόμενοι φορείς, και 
από την εφαρμογή τους δεν αναμένεται να υπάρξει σημαντική οικονομική επιβάρυνση 
των επηρεαζόμενων επιχειρήσεων. 

 Σημειώνεται ότι με τους προτεινόμενους κανονισμούς καθορίζεται μεταβατική 
περίοδος για τη διάθεση στην αγορά αποθεμάτων τροφίμων που δεν πληρούν τις 
διατάξεις της Οδηγίας 2008/100/ΕΚ. 

 Σύμφωνα με τα σχετικά χρονοδιαγράμματα, τα κράτη μέλη θα έπρεπε να 
εναρμονίσουν τη νομοθεσία τους με την Οδηγία 2008/100/ΕΚ μέχρι την 31η 
Οκτωβρίου 2009.  Ωστόσο, στην περίπτωση της Κύπρου αυτό δεν κατέστη δυνατό 
λόγω της μη έγκαιρης κατάθεσης από την εκτελεστική εξουσία των υπό αναφορά 
κανονισμών στη Βουλή, αφού αυτοί κατατέθηκαν στις 14 Ιανουαρίου 2010. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή δήλωσαν ότι 
υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών.  
Παράλληλα, ο εκπρόσωπος του Γενικού Χημείου του Κράτους πληροφόρησε την 
επιτροπή ότι οι ανάγκες του κρατικού χημείου σε εξοπλισμό και προσωπικό για την 
άσκηση του απαιτούμενου με βάση τους προτεινόμενους κανονισμούς εργαστηριακού 
ελέγχου αναμένεται να καλυφθούν πλήρως κατά τα έτη 2011-2012. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά 
κανονισμών όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί από καθαρά νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα δεν είναι  έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος   Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας   Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ   Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου    
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 13ης Νοεμβρίου 2008 και 28ης Ιανουαρίου 2010.  Στο στάδιο της 
εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Μεταλλείων του ίδιου υπουργείου, 
εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Αρχηγείου Αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Σκυροποιών (ΚΕΒΕ), του Συνδέσμου 
Σκυροποιών Ασβεστολιθικών Υλικών Κύπρου (ΚΕΒΕ), της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, 
της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και 
Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου, του Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του 
Περιβάλλοντος (Terra Cypria) και των αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ, “Αγροτική” και 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ και “Ευρωαγροτικός”, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ρύθμισης 
Μεταλλείων και Λατομείων Νόμου, ώστε αφενός να γίνουν ορισμένες νομοτεχνικές 
διορθώσεις στο βασικό νόμο και αφετέρου να υιοθετηθούν αυστηρότερες δικαστικές 
ποινές και διοικητικά μέτρα για την αποτελεσματικότερη αποτροπή των παράνομων 
λατομήσεων. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνονται, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Η αύξηση του μέγιστου ορίου ποινών που δύναται να επιβάλει το δικαστήριο, 
από ένα έτος φυλάκισης σε δύο έτη και από χίλιες λίρες πρόστιμο σε είκοσι 
χιλιάδες ευρώ, αναφορικά με συγκεκριμένα αδικήματα τα οποία αφορούν 
επέμβαση σε μεταλλευτικές ή λατομικές εργασίες ή και παρακώλυση τέτοιων 
εργασιών, οι οποίες διενεργούνται με εξουσιοδότηση του υπό τροποποίηση 
νόμου. 

2. Η προσθήκη ειδικής πρόνοιας, ώστε τα αδικήματα των παράνομων 
μεταλλεύσεων και λατομήσεων να επισύρουν ποινή φυλάκισης μέχρι δύο έτη ή 
χρηματική ποινή μέχρι σαράντα χιλιάδες ευρώ ή και τις δύο αυτές ποινές.  
Επιπρόσθετα, προτείνεται η παροχή ευχέρειας στο δικαστήριο να απαιτεί από 
τον ένοχο του πιο πάνω αδικήματος να καταβάλει στον Επιθεωρητή 
Μεταλλείων, ως χρηματική ποινή, την αξία των υλικών που εξορύχθηκαν 
παράνομα, τα δικαιώματα που αντιστοιχούν στα υλικά αυτά, το κόστος της 
αποκατάστασης της περιοχής που επηρεάστηκε και τις δαπάνες που 
απαιτήθηκαν για την καταστολή της παρανομίας. 

3. Η παροχή της δυνατότητας στον Επιθεωρητή Μεταλλείων να επιβάλλει 
διοικητικό πρόστιμο μέχρι χίλια ευρώ αναφορικά με τη διεξαγωγή 
μεταλλευτικών ή λατομικών εργασιών χωρίς την κατοχή μεταλλευτικής 
μίσθωσης ή άδειας ή προνομίου λατομείου. 

4. Η παραχώρηση εξουσίας στο Υπουργικό Συμβούλιο να εκδίδει κανονισμούς οι 
οποίοι να προνοούν για την κατάσχεση και παρακράτηση μεταλλεύματος ή 
λατομικού υλικού, καθώς και την ακινητοποίηση, σφράγιση ή κατάσχεση των 
εργαλείων και μηχανημάτων που χρησιμοποιούνται για την εκτέλεση εργασιών 
κατά παράβαση του βασικού νόμου ή των εκδιδόμενων βάσει αυτού 
κανονισμών.  Οι εν λόγω κανονισμοί μπορεί επίσης να προνοούν για την 
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επιβολή ποινής φυλάκισης μέχρι δύο έτη ή και χρηματικής ποινής μέχρι είκοσι 
χιλιάδες ευρώ, στην περίπτωση της διάπραξης του αδικήματος παράβασης των 
κανονισμών που εκδίδονται βάσει του υπό αναφορά νόμου. 

 Σημειώνεται ότι οι προαναφερθέντες κανονισμοί, υπό τον τίτλο «Οι περί 
Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009», κατατέθηκαν στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων μαζί με το υπό εξέταση νομοσχέδιο και έτυχαν 
ταυτόχρονης μελέτης από την επιτροπή.  Ωστόσο, οι εν λόγω κανονισμοί, για 
νομοτυπικούς λόγους, θα συζητηθούν στην ολομέλεια του σώματος ευθύς αμέσως 
μετά την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου.  

 Στο στάδιο της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου και των κανονισμών, την 
επιτροπή απασχόλησε ιδιαίτερα η προτεινόμενη πρόνοια αναφορικά με τις εξουσίες 
που παραχωρούνται στο Υπουργικό Συμβούλιο και πιο συγκεκριμένα η 
προαναφερθείσα εξουσία ακινητοποίησης, σφράγισης ή κατάσχεσης εργαλείων και 
μηχανημάτων.  Συναφώς, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, κάλεσε το αρμόδιο υπουργείο όπως, σε συνεργασία με όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς, μελετήσει περαιτέρω τις πρόνοιες του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου και επανέλθει στην επιτροπή με εισηγήσεις για τη διαμόρφωση ενός 
κοινά αποδεκτού κειμένου.   

 Η εκτελεστική εξουσία, ανταποκρινόμενη στο αίτημα της επιτροπής, κατέθεσε 
αναθεωρημένο κείμενο νομοσχεδίου, αφού αντάλλαξε προηγουμένως απόψεις με 
τους ενδιαφερομένους επί του προαναφερθέντος ζητήματος.  Με το αναθεωρημένο 
κείμενο προτείνεται η προσθήκη πρόνοιας στο βασικό νόμο, ώστε, ανεξάρτητα από 
την άσκηση οποιασδήποτε ποινικής δίωξης δυνάμει των διατάξεων του υπό αναφορά 
νόμου ή των κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει αυτού, σε περίπτωση διεξαγωγής 
μεταλλευτικών ή λατομικών εργασιών χωρίς μεταλλευτική μίσθωση ή προνόμιο ή 
άδεια λατομείου, ο Επιθεωρητής Μεταλλείων να δύναται να αποταθεί με πρωτογενή 
αίτηση στο δικαστήριο, αιτούμενος την έκδοση διατάγματος για τον άμεσο τερματισμό 
κάθε εργασίας που εκτελείται κατά παράβαση του νόμου ή των κανονισμών που 
εκδίδονται βάσει αυτού και την άμεση απομάκρυνση από την περιοχή των εργασιών 
όλων των μέσων που χρησιμοποιούνται για την εκτέλεση ή τη διευκόλυνση της 
εκτέλεσης των εν λόγω εργασιών.  Παράλληλα, περιλαμβάνονται πρόνοιες οι οποίες 
αφορούν τη δυνατότητα λήψης μέτρων από τον εν λόγω επιθεωρητή, κατόπιν 
προσωρινού δικαστικού διατάγματος, μέχρι την πλήρη εκδίκαση της πρωτογενούς 
αίτησης.  Τέλος, αφαιρείται η αρχικά προταθείσα πρόνοια με την οποία παρεχόταν 
στο Υπουργικό Συμβούλιο η εξουσία έκδοσης κανονισμών για τη ρύθμιση του θέματος 
της ακινητοποίησης και κατάσχεσης εργαλείων και μεταλλευμάτων, αφού το όλο 
ζήτημα ρυθμίζεται πλέον από τον ίδιο το νόμο με τις προαναφερθείσες ρυθμίσεις. 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την 
ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, 
αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ρύθμισης 
Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτό νέου άρθρου 43Α.  
Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Προσθήκη Παραρτήματος στο βασικό νόμο.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - 
Θέσεις Λειτουργού Λογιστηρίου και Βοηθού Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - Θέσεις 

Λειτουργού Λογιστηρίου και Βοηθού Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος   Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας   Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ    Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου      

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους υπό 
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αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και 
στις 28 Ιανουαρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο 
διευθυντής του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης και εκπρόσωποι της 
συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΑΣΥ∆Υ.  Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός 
Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη 
συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 13 του περί Γεωργικής Ασφάλισης Νόμου, είναι ο καταρτισμός νέων σχεδίων 
υπηρεσίας για τις θέσεις Λειτουργού Λογιστηρίου και Βοηθού Λογιστικού Λειτουργού 
στον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών, ο διευθυντής του 
Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης ανέφερε ότι τα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας 
προορίζεται να αντικαταστήσουν τα υφιστάμενα σχέδια υπηρεσίας για τις θέσεις 
Επιθεωρητή Λογαριασμών και Λογιστικού Λειτουργού του Οργανισμού Γεωργικής 
Ασφάλισης, αντίστοιχα.  Σύμφωνα με τον ίδιο, αλλά και όπως αναφέρεται στο 
επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους υπό εξέταση κανονισμούς, η πιο πάνω 
αντικατάσταση κρίθηκε αναγκαία στα πλαίσια της διαφοροποίησης της δομής του 
λογιστηρίου του πιο πάνω Οργανισμού, ώστε αυτή να συνάδει με τη νέα δομή του 
Γενικού Λογιστηρίου της ∆ημοκρατίας, όπως η τελευταία έχει διαμορφωθεί μετά την 
ψήφιση της σχετικής νομοθεσίας. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες των υπό αναφορά 
κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στην 
ολομέλεια του σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, αφού 
προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί 
Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - Θέσεις Λειτουργού Λογιστηρίου και Βοηθού 
Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
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(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Αντώνης Αντωνίου Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντρέας Φακοντής Τάσος Μητσόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 Ιανουαρίου 
2010.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος 
Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της αστυνομίας και 
του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών.  Η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, ώστε να διαγραφούν οι 
σχετικές διατάξεις που αφορούν την υποχρέωση των οδηγών να παρουσιάζουν την 
άδεια οδήγησής τους στην αστυνομία, για να σημειωθούν σε αυτή είτε οι βαθμοί 
ποινής που τους επιβλήθηκαν λόγω διάπραξης αδικήματος που περιλαμβάνεται στον 
περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων Νόμο είτε οι βαθμοί ποινής ή η στέρηση του 
δικαιώματος κατοχής ή απόκτησης άδειας οδήγησης που τους επιβλήθηκαν με 
απόφαση του δικαστηρίου.  Επιπρόσθετα, με τον προτεινόμενο νόμο προβλέπεται η 
καταχώριση των βαθμών ποινής και όλων των σχετικών με την καταδίκη και την 
εξώδικη ρύθμιση στοιχείων στο κεντρικό αρχείο βαθμών ποινής, που, με βάση την 
ισχύουσα νομοθεσία, τηρεί ο Έφορος Μηχανοκινήτων Οχημάτων.  Τα εν λόγω 
στοιχεία θα δύναται να λάβει υπόψη το δικαστήριο και θα συνιστούν εκ πρώτης 
όψεως απόδειξη του περιεχομένου τους, όταν πρόσωπο καταδικάζεται για αδίκημα 
που προβλέπεται στον περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων Νόμο.   

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Οδικών Μεταφορών και την 
εισηγητική και αιτιολογική έκθεση που συνοδεύουν το υπό αναφορά νομοσχέδιο, 
απώτερος στόχος αυτού είναι αφενός η διευκόλυνση των πολιτών με την παροχή σε 
αυτούς της δυνατότητας να πληρώνουν, σε καθορισμένο χρονικό διάστημα, το 
εξώδικο πρόστιμο που τους επιβάλλεται και μέσω διαδικτύου ή με τη χρήση 
πιστωτικής κάρτας σε οποιοδήποτε αστυνομικό σταθμό και αφετέρου η εξοικονόμηση 
ανθρώπινου δυναμικού στην αστυνομία, το οποίο με την υφιστάμενη νομοθεσία 
ασχολείται με την είσπραξη εξώδικων προστίμων.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους της αστυνομίας και το σχετικό έντυπο 
ανάλυσης αντικτύπου που επισυνάπτεται στο νομοσχέδιο, η ψήφιση του νομοσχεδίου 
θα έχει τα εξής επακόλουθα: 

 Την εξοικονόμηση προσωπικού της αστυνομίας που ασχολείται με την 
είσπραξη εξωδίκων. 

 Τη μείωση του αριθμού των δικογραφικών φακέλων που σχηματίζονται μετά 
την εκπνοή της προθεσμίας πληρωμής του εξωδίκου που καθορίζει ο νόμος. 
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 Την έγκυρη και έγκαιρη εξαγωγή στατιστικών στοιχείων και συμπερασμάτων σε 
σχέση με την εξώδικη ρύθμιση των αδικημάτων. 

 Την αύξηση του επιπέδου των παρεχόμενων υπηρεσιών στους πολίτες. 

 Οικονομικό όφελος από τη σχεδόν ανέξοδη εφαρμογή των προγραμμάτων και 
την επίσης σχεδόν ανέξοδη εγκατάσταση των μηχανών αποδοχής καρτών από 
ιδιωτική εταιρεία. 

 Τη διασφάλιση των εισπραττόμενων χρηματικών ποσών. 

 Την απλοποίηση των γραφειοκρατικών διαδικασιών. 

 Παράλληλα, οι ίδιοι εκπρόσωποι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι η αστυνομία 
χρειάζεται τρεις περίπου μήνες προκειμένου να ολοκληρώσει την εγκατάσταση των 
μηχανημάτων που απαιτούνται για την εφαρμογή του προτεινόμενου με το 
νομοσχέδιο συστήματος και ως εκ τούτου η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας εισηγήθηκε όπως η έναρξη της ισχύος του νόμου 
μετακινηθεί τρεις μήνες μετά τη δημοσίευσή του στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας, εισήγηση η οποία έγινε από όλους αποδεκτή.   

 Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Καταναλωτών συμφώνησε με τις διατάξεις του 
προτεινόμενου νόμου επαναλαμβάνοντας ότι η ψήφισή του θα απλουστεύσει τις 
ισχύουσες διαδικασίες, προς όφελος τόσο των υπηρεσιών όσο και των πολιτών 
γενικότερα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, αφού διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου σύμφωνα με την αναφερόμενη 
πιο πάνω εισήγηση, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού 
προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 9 και 10 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και «Οι περί Πετρελαιοειδών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής  Eργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  για το νομοσχέδιο «Ο περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2009» και για τους κανονισμούς «Οι περί Πετρελαιοειδών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος                   Αντώνης Αντωνίου  

 Αντρέας Φακοντής                                   Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Μαρία Κυριακού                                    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο μαζί με τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδριάσεις 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 ∆εκεμβρίου 2009, την 21η Ιανουαρίου και στις 28 
Ιανουαρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του  
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας.    

 Σκοπός τόσο του νομοσχεδίου όσο και των κανονισμών είναι η εισαγωγή σ’ 
αυτούς διατάξεων που να καθορίζουν τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων ως τον αρμόδιο για θέματα που αφορούν την αποθήκευση, εμφιάλωση, 
μεταφορά και πώληση υγραερίου. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η υφιστάμενη 
αρμοδιότητα για το υγραέριο μέχρι σήμερα ανήκε στο διευθυντή του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων και γίνεται εισήγηση να μεταφερθεί στην Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Επίσης, σύμφωνα με τον ίδιο, για την εφαρμογή του νόμου 
και των κανονισμών που προτείνονται μπορεί να αξιοποιηθούν η υφιστάμενη 
υποδομή και οι υφιστάμενοι μηχανισμοί για σκοπούς επιθεωρήσεων. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, με τη μεταφορά αρμοδιοτήτων θα αποφευχθεί η σύγκρουση 
αρμοδιοτήτων των δύο υπουργείων και θα αποκλειστεί η δυαρχία που παρουσιαζόταν 
στην εφαρμογή του μέτρου αυτού, με αποτέλεσμα την αποφυγή ταλαιπωρίας στην 
εξυπηρέτηση του κοινού.  ∆ιευκρίνισε επίσης ότι ο διευθυντής του Τμήματος 
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∆ημοσίων Έργων θα εξακολουθήσει να έχει αρμοδιότητα, με βάση τις πρόνοιες του 
νόμου για τα πετρελαιοειδή, όσον αφορά όλα τα είδη πετρελαιοειδών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των 
κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες-∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και το μέλος του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ υιοθετούν 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και των κανονισμών, όπως έχουν 
τελικά διαμορφωθεί τόσο από πλευράς ουσίας όσο και από νομοτεχνικής άποψης, γι’ 
αυτό και κατά πλειοψηφία εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών. 

      Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου και των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.   Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».   Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Γιάννος Λαμάρης Νεόφυτος Κωνσταντίνου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 26 Ιανουαρίου 2010.  Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας και του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ). 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, ώστε να διατυπωθεί με σαφήνεια η 
σύνθεση των εκλεκτορικών σωμάτων κατά τη μεταβατική περίοδο της αυτονόμησης 
του ΤΕΠΑΚ.  Ειδικότερα, με την προτεινόμενη τροποποίηση αντικαθίσταται το άρθρο 
41 του υφιστάμενου νόμου, το οποίο ρυθμίζει το διορισμό στο ΤΕΠΑΚ των 
εκλεκτορικών σωμάτων, τα οποία είναι αρμόδια για την επιλογή του διδακτικού 
ερευνητικού προσωπικού του πανεπιστημίου.  Συγκεκριμένα, γίνεται εισήγηση όπως 
τα εκλεκτορικά σώματα αποτελούνται από πέντε εξωτερικά μέλη και όλους τους 
πρωτοβάθμιους καθηγητές που έχουν εκλεγεί και έχουν αναλάβει καθήκοντα στο 
οικείο τμήμα στο οποίο αφορά η επιλογή του διδακτικού ερευνητικού προσωπικού.   

 Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω νομοσχεδίου, η επιτροπή έκρινε 
σκόπιμο, με τη σύμφωνη γνώμη του αρμόδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας 
και του ΤΕΠΑΚ, να διαμορφώσει το κείμενό του επιφέροντας σ’ αυτό βελτιωτικές 
αλλαγές στη διατύπωση της συγκεκριμένης πρόνοιας.  Ειδικότερα, με τη διαμόρφωση 
αυτή αποσαφηνίζεται καλύτερα ότι η συγκεκριμένη πρόνοια στο νομοσχέδιο αφορά 
τους πρωτοβάθμιους καθηγητές. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή υιοθετεί το σκοπό και τις επιδιώξεις του 
προτεινόμενου νόμου και γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 
νόμο όπως αυτός έχει τελικά διαμορφωθεί, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010».  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Οι περί Τμήματος Εργασίας - Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς  
«Οι περί Τμήματος Εργασίας - Θέση Πρώτου Λειτουργού Εργασίας (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γιαννάκης Θωμά Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14, την 21η και στις 28 
Ιανουαρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και της ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις 
πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι ο 
καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Πρώτου Λειτουργού Εργασίας [Κλ. 
A14(ii)] στο Τμήμα Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η εν λόγω νέα 
θέση δημιουργήθηκε με την ψήφιση του περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμου (Αρ. 4) του 2009 [Ν. 53(ΙΙ)/2009], είναι θέση προαγωγής και αποτελεί το 
αμέσως ανώτερο ιεραρχικό επίπεδο της θέσης Ανώτερου Λειτουργού Εργασίας [Κλ. 
Α13(ii)].   
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 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με βάση την ισχύουσα πολιτική και 
πρακτική, η οποία καθιερώθηκε στη δημόσια υπηρεσία κατόπιν συμφωνίας της 
επίσημης και της συνδικαλιστικής πλευράς, στο προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας η εν 
λόγω θέση καθορίστηκε ως θέση προαγωγής μόνο για την πρώτη πλήρωσή της και 
μετά από αυτή θα προωθηθεί τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τον καθορισμό 
της θέσης ως θέσης πρώτου διορισμού και προαγωγής. 

 Περαιτέρω, όπως επισημάνθηκε στην επιτροπή από όλους όσοι παρευρέθηκαν 
ενώπιόν της, το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και συμφωνήθηκε στα 
πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής 
Προσωπικού και σ’ αυτό περιλήφθηκαν τα συνήθη καθήκοντα και προσόντα που 
απαιτούνται για τις θέσεις αυτού του επιπέδου. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ δήλωσαν στην επιτροπή ότι συμφωνούν με το 
προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού 
προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί 
Τμήματος Εργασίας - Θέση Πρώτου Λειτουργού Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή, Πρώτου Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών, Ανώτερου 
Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών, Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών Α΄ και 
Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας - Θέσεις ∆ιευθυντή, Πρώτου 

Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών, Ανώτερου Λειτουργού Κοινωνικών 
Υπηρεσιών, Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών Α΄ και Λειτουργού Κοινωνικών 

Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γιαννάκης Θωμά Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους υπό αναφορά 
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κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 28 
Ιανουαρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, της Παγκύπριας Συντεχνίας 
∆ημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥ∆Υ) και του Συμβούλιου Εγγραφής Επαγγελματιών 
Κοινωνικών Λειτουργών.  

 Σημειώνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας που 
εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
Νόμου. 

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση ∆ιευθυντή Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας (Κλ. Α15 
και Α16), έτσι ώστε αυτό να ανταποκρίνεται καλύτερα στα καθήκοντα και τις ευθύνες 
που ο κάτοχος της θέσης καλείται να διεκπεραιώσει, καθώς και ο καταρτισμός 
σχεδίων υπηρεσίας για τις νέες θέσεις Πρώτου Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών 
[Κλ. Α14(ii)], Ανώτερου Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών [Κλ. Α13(ii)], Λειτουργού 
Κοινωνικών Υπηρεσιών Α´ [Κλ. Α11(ii)] και Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών [Κλ. 
Α8, Α10 και Α11]. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με τον περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 4) του 2009 [Ν.53(ΙΙ)/2009], 
δημιουργήθηκε νέα επιστημονική δομή στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στην οποία περιλαμβάνονται οι 
πιο πάνω νέες θέσεις για την πλήρωση των οποίων κατέστη αναγκαίος ο καταρτισμός 
σχεδίων υπηρεσίας, στα οποία περιλαμβάνονται τα γενικά καθήκοντα και οι ευθύνες 
των θέσεων αυτών, καθώς και τα προσόντα που απαιτούνται για την πλήρωσή τους. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με την ευκαιρία του καταρτισμού των 
πιο πάνω σχεδίων υπηρεσίας για τις νέες θέσεις, προωθήθηκε και η αναθεώρηση του 
υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση ∆ιευθυντή Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας, έτσι ώστε να ανταποκρίνεται καλύτερα στα καθήκοντα και τις ευθύνες που 
καλείται να διεκπεραιώσει. 

 Ο πρόεδρος του Συμβουλίου Εγγραφής Επαγγελματιών Κοινωνικών 
Λειτουργών εξέφρασε προβληματισμό σε σχέση με τα απαιτούμενα ακαδημαϊκά 
προσόντα που καθορίζονται στο προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση του 
Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών, η οποία αποτελεί τη θέση εισδοχής στη νέα 
επιστημονική δομή θέσεων στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας.  Ειδικότερα, 
ανέφερε πως δε διαφωνεί με το γεγονός ότι στα εν λόγω προσόντα, πέραν της 
ειδικότητας σε θέματα κοινωνικής ευημερίας, συμπεριλήφθηκαν και διάφορες άλλες 
ειδικότητες, αλλά προβληματίζει το γεγονός ότι δε διασαφηνίζονται τα όρια και οι 
αρμοδιότητες των εν λόγω ειδικοτήτων, γι’ αυτό και εισηγήθηκε όπως η διασαφήνιση 
αυτή επιτευχθεί σύντομα, στα πλαίσια μιας μικτής επιτροπής, στην οποία θα 
συμμετέχουν εκπρόσωποι όλων των εμπλεκόμενων ειδικοτήτων και για τη σύσταση 
της οποίας θα πρέπει να μεριμνήσει σύντομα το αρμόδιο υπουργείο. Τέλος, ο ίδιος 
δήλωσε στην επιτροπή ότι, διατηρώντας τον πιο πάνω προβληματισμό και ύστερα 
από σχετική διαβούλευση που είχε με την ΠΑΣΥ∆Υ, συμφωνεί με την προώθηση 
όλων των προτεινόμενων σχεδίων υπηρεσίας. 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων τόνισαν στην επιτροπή ότι διεξήχθη διάλογος με όλους τους 
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ενδιαφερομένους και κατά τη διαμόρφωση των υπό συζήτηση σχεδίων υπηρεσίας 
λήφθηκαν σοβαρά υπόψη τόσο οι απόψεις του Συμβουλίου Εγγραφής 
Επαγγελματιών Κοινωνικών Λειτουργών όσο και οι πρόνοιες του περί Εγγραφής 
Κοινωνικών Λειτουργών Νόμου. 

 Στα πλαίσια της μελέτης των προτεινόμενων κανονισμών και ειδικότερα 
αναφορικά με την προτεινόμενη αναθεώρηση των καθηκόντων και ευθυνών, καθώς 
και των απαιτούμενων ακαδημαϊκών προσόντων της θέσης του ∆ιευθυντή των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, σημειώθηκε αφενός η μη συμπερίληψη της 
ευθύνης για εφαρμογή τής σχετικής με τις αρμοδιότητες των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας νομοθεσίας και αφετέρου η μη συμπερίληψη του πανεπιστημιακού 
διπλώματος ή τίτλου ή ισότιμου προσόντος στον τομέα της εγκληματολογίας, παρ’ όλο 
που αυτά περιλαμβάνονται στο ισχύον σχέδιο υπηρεσίας για την εν λόγω θέση. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού ενημέρωσαν την επιτροπή ότι εκ 
παραδρομής δεν συμπεριλήφθηκε η ευθύνη για την εφαρμογή της σχετικής 
νομοθεσίας στο εν λόγω σχέδιο υπηρεσίας, ενώ η αφαίρεση του διπλώματος της 
εγκληματολογίας έγινε, ώστε αυτό να συνάδει με τα σχέδια υπηρεσίας των κατώτερων 
θέσεων που ανήκουν στην ίδια δομή. Οι ίδιοι συμφώνησαν με την εισήγηση της 
επιτροπής για προσθήκη και των δύο πιο πάνω ρυθμίσεων στο κείμενο του σχεδίου 
υπηρεσίας για τη θέση του ∆ιευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και 
επισήμαναν την ανάγκη για προσθήκη του πανεπιστημιακού διπλώματος στην 
εγκληματολογία και στα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας στα απαιτούμενα προσόντα 
των οποίων περιλαμβάνεται πανεπιστημιακό δίπλωμα ή τίτλος. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ δήλωσαν στην επιτροπή ότι συμφωνούν με τις 
πιο πάνω εισηγήσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε το κείμενο των υπό συζήτηση κανονισμών στη βάση των 
πιο πάνω εισηγήσεων και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως 
τελικά έχουν διαμορφωθεί από αυτήν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 14 και 15 θέματα δεν είναι έτοιμα. 

 Τα υπ’ αριθμόν 16 και 17 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί Αποχετεύσεων Βουνίου Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Αποχετεύσεων 
Αρακαπά Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 
«Οι περί Αποχετεύσεων Βουνίου Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί 

Αποχετεύσεων Αρακαπά Κανονισμοί του 2010» 
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Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Ιωνάς Νικολάου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 1η Φεβρουαρίου 2010.  
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου 
Προγραμματισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και 
εκπρόσωπος του επάρχου Λεμεσού εκ μέρους του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Βουνίου και του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Αρακαπά. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 
του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, σκοπείται η θεσμοθέτηση της 
διαδικασίας διαχείρισης και λειτουργίας των αποχετευτικών συστημάτων των 
κοινοτήτων Βουνίου και Αρακαπά, αντίστοιχα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, οι προτεινόμενοι κανονισμοί ρυθμίζουν 
μεταξύ άλλων θέματα που αφορούν τη λειτουργία στις υπό αναφορά περιοχές 
συστημάτων διάθεσης λυμάτων, την κατασκευή οχετών και υπονόμων οικοδομών και 
τις σχετικές για το σκοπό αυτό άδειες, την αποχέτευση βιομηχανικών απορριμμάτων, 
την επιβολή τελών στους ιδιοκτήτες ή κατόχους υποστατικών που βρίσκονται στις εν 
λόγω περιοχές αποχετεύσεων, καθώς και τη γενικότερη λειτουργία των Συμβουλίων 
Αποχετεύσεων Βουνίου και Αρακαπά.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η κατάθεση των προτεινόμενων κανονισμών στη 
Βουλή κρίθηκε αναγκαία, για να καταστεί εφικτή και ευχερέστερη η ενάσκηση των 
καθηκόντων των Συμβουλίων Αποχετεύσεων Βουνίου και Αρακαπά, όπως αυτά 
καθορίζονται στον περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμο, και ειδικότερα σε σχέση με 
την επιβολή και είσπραξη από τα συμβούλια τελών και δικαιωμάτων, με τη σύναψη 
δανείων, με απαλλοτριώσεις και με τη ρύθμιση και τον έλεγχο της κατασκευής και 
λειτουργίας των υπό αναφορά αποχετευτικών συστημάτων.   

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν 
με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

 Με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή επισημαίνει το γεγονός ότι δεν 
παρευρέθηκαν στη συνεδρία της οι κοινοτάρχες των κοινοτήτων Βουνίου και 
Αρακαπά.  ∆ηλώνει συναφώς ότι σε ανάλογες περιπτώσεις στο μέλλον θα αναμένει 
να ενημερώνεται γραπτώς για τις θέσεις των κοινοταρχών επί θεμάτων που 
συζητούνται στη Βουλή και αφορούν τις κοινότητές τους, εφόσον δεν παρευρίσκονται 
στις συνεδρίες της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 16 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 17 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου - Θέση Γενικού ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου - Θέση Γενικού ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2009» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος  

 Αριστοφάνης Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 Νοεμβρίου 2009 και στις 14 
Ιανουαρίου 2010.   

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ), συνοδευόμενος από 
ανώτερους λειτουργούς της ΑΗΚ, καθώς και εκπρόσωποι των συντεχνιών του 
προσωπικού της ΑΗΚ, ΣΕΠΑΗΚ, ΣΥΒΑΗΚ, ΕΠΟΠΑΗ και ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΑΗΚ. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι η τροποποίηση του σχεδίου 
υπηρεσίας για τη θέση του γενικού διευθυντή της ΑΗΚ, ώστε αυτό να συνάδει αφενός 
με τις πρόνοιες του περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός Γενικών 
∆ιευθυντών) Νόμου και αφετέρου με τα νέα δεδομένα σε σχέση με τα απαιτούμενα 
προσόντα για διορισμό στην εν λόγω θέση. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από 
τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, η τροποποίηση του σχεδίου 
υπηρεσίας για την εν λόγω θέση κρίθηκε αναγκαία, ώστε να καταστεί δυνατός ο 
διορισμός στη θέση αυτή με σύμβαση, όπως καθορίζεται στον περί Νομικών 
Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός Γενικών ∆ιευθυντών) Νόμο.  Συγκεκριμένα, 
ο υπό αναφορά νόμος προβλέπει ότι, ανεξάρτητα από τις διατάξεις οποιουδήποτε 
άλλου νόμου με τον οποίο ιδρύεται ένα νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου, ο γενικός 



 

 

 

22

διευθυντής του διορίζεται με σύμβαση ιδιωτικού δικαίου πενταετούς διάρκειας ή 
μικρότερης, ώστε να μην υπερβαίνει το καθορισμένο όριο ηλικίας αφυπηρέτησης. 

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με το προτεινόμενο σχέδιο 
υπηρεσίας διαφοροποιούνται τα απαιτούμενα προσόντα για διορισμό στην υπό 
αναφορά θέση, καθόσον αυτό αφορά τα πιο κάτω: 

1. Στα ακαδημαϊκά προσόντα προστίθενται οι πανεπιστημιακοί τίτλοι στη “Φυσική” 
και στα “Μαθηματικά”, ώστε να μπορούν να είναι υποψήφιοι και πρόσωπα που 
υπηρετούν σήμερα στην ΑΗΚ και κατέχουν τα προσόντα αυτά. 

2. ∆ιαφοροποιείται η πρόνοια αναφορικά με την κατοχή ξένων γλωσσών, ώστε να 
απαιτείται διαζευκτικά η κατοχή της πολύ καλής γνώσης της αγγλικής ή 
γαλλικής ή γερμανικής γλώσσας, αντί μόνο της αγγλικής, όπως προβλέπεται 
στο υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας, για να συνάδει με τη γενικότερη πολιτική 
του κράτους στο θέμα αυτό. 

3. Προστίθεται πρόνοια με την οποία μεταπτυχιακό δίπλωμα διάρκειας 
τουλάχιστον ενός ακαδημαϊκού έτους στη δημόσια διοίκηση ή στη διοίκηση 
επιχειρήσεων ή/και πενταετής πείρα σε θέματα διεύθυνσης/εποπτείας θα 
αποτελεί πλεονέκτημα. 

 Στο στάδιο της μελέτης των υπό συζήτηση κανονισμών η ΑΗΚ υπέβαλε στην 
επιτροπή γραπτά στοιχεία στα οποία επεξηγούνται εκτενώς οι θέσεις/διαφωνίες της 
στο στάδιο του καταρτισμού των προτεινόμενων σχεδίων υπηρεσίας.  Ειδικότερα, οι 
εκπρόσωποι της ΑΗΚ δήλωσαν στην επιτροπή ότι η Αρχή εξακολουθεί να διαφωνεί 
σε σχέση με ορισμένα σημεία τα οποία αφορούν κυρίως το ποιες νομοθεσίες διέπουν 
τον καταρτισμό του σχεδίου υπηρεσίας του γενικού διευθυντή της ΑΗΚ, την ανάγκη 
όπως η εν λόγω θέση κατηγοριοποιηθεί ως θέση πρώτου διορισμού, για να 
καθοριστεί έτσι και η ακολουθητέα διαδικασία πλήρωσής της.  Πρόσθετα, σε σχέση με 
την πρόνοια για την κατοχή πολύ καλής γνώσης ξένης γλώσσας έχουν την άποψη ότι 
πρέπει να διαγραφεί η κατοχή της γαλλικής ή γερμανικής γλώσσας, αφού η ξένη 
γλώσσα που χρησιμοποιείται σε όλα τα έγγραφα της Αρχής είναι η αγγλική, και να 
προστεθεί πρόνοια καταλληλότητας από πλευράς υγείας για διορισμό στην εν λόγω 
θέση. 

 Αναφορικά με τα πιο πάνω σημεία διαφωνίας που διατυπώθηκαν από την 
πλευρά της ΑΗΚ, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού και του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού ανέφεραν μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(∆ιορισμός Γενικών ∆ιευθυντών) Νόμου, το θέμα του σχεδίου υπηρεσίας για 
την υπό αναφορά θέση διέπεται από τον εν λόγω νόμο και δεν τυγχάνουν 
παράλληλης εφαρμογής οι διατάξεις του περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(Σχέδια Υπηρεσίας και Κατηγορίες Θέσεων) Νόμου, γι’ αυτό και δε χρειάζεται 
να γίνει αναφορά του τελευταίου στους υπό συζήτηση κανονισμούς. 

2. Λαμβάνοντας υπόψη τις διατάξεις του άρθρου 3 του περί Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός Γενικών ∆ιευθυντών) Νόμου, που προβλέπει ότι 
ο γενικός διευθυντής διορίζεται με σύμβαση ιδιωτικού δικαίου πενταετούς 
διάρκειας, η θέση του υπουργείου είναι ότι η κατηγορία της θέσης δεν μπορεί 
να είναι “πρώτου διορισμού”, όπως εισηγείται η ΑΗΚ, αλλά θα πρέπει να 
καθορίζεται ως θέση “με σύμβαση”, για να συνάδει με τον εν λόγω νόμο.  



 

 

 

23

Συναφώς, επισημάνθηκε η ιδιαιτερότητα ότι, σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία 
της ΑΗΚ που αναφέρεται πιο πάνω, η κατηγορία κάθε θέσης ορίζεται από την 
Αρχή κατόπιν συμφωνίας με τη συντεχνία, ρύθμιση με βάση την οποία, κατόπιν 
τέτοιας συμφωνίας, η θέση δυνατό να κατηγοριοποιηθεί ως θέση πρώτου 
διορισμού ή πρώτου διορισμού και προαγωγής ή προαγωγής και σε 
περίπτωση διαφωνίας δυνατό να καθοριστεί επίσης ως τέτοια από την Αρχή με 
έκδοση κανονισμών.  Συνεπώς, η εν λόγω ρύθμιση οδηγεί σε αντίθεση με τον 
προαναφερόμενο νόμο για τα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου που 
προβλέπει διορισμό με σύμβαση.  Σημειώνεται ότι, σε σχέση με το πιο πάνω 
ζήτημα, τόσο η επιτροπή όσο και η εκπρόσωπος του  Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, δεδομένου ότι στο σχέδιο υπηρεσίας 
καθορίζονται τα προσόντα διορισμού και όχι η διαδικασία, υπέδειξαν την 
ανάγκη τροποποίησης των σχετικών κανονισμών της ΑΗΚ, ώστε να 
καθοριστούν η διαδικασία και τα κριτήρια επιλογής του διορισμού γενικού 
διευθυντή της στη βάση των προσόντων που καθορίζονται στο σχέδιο 
υπηρεσίας, ώστε να επιλυθούν ενδεχόμενα προβλήματα. 

3. Στο προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας το θέμα της κατοχής ξένης γλώσσας 
καθορίστηκε σύμφωνα με τη γενικότερη πολιτική του κράτους στο θέμα αυτό, 
με βάση την οποία καθορίζονται οι γλώσσες εργασίας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

4. Στα σχέδια υπηρεσίας δεν περιλαμβάνεται πρόνοια σε σχέση με την υγεία, γιατί 
τέτοιος όρος είναι ευρύς και δεν μπορεί εύκολα να αποδειχθεί.  Κατ’ εξαίρεση, 
περιλήφθηκε σχετική πρόνοια σε σχέδιο υπηρεσίας που αφορά τους ελεγκτές 
εναέριας κυκλοφορίας, γιατί αυτό επιβάλλεται από διεθνείς κανονισμούς. 

Οι εκπρόσωποι των συντεχνιών επισήμαναν στην επιτροπή ότι οι διατάξεις της 
νομοθεσίας που διέπει το διορισμό γενικών διευθυντών νομικών προσώπων 
δημόσιου δικαίου, με βάση τις οποίες, σε περίπτωση ακύρωσης από το Ανώτατο 
∆ικαστήριο της απόφασης διορισμού προσώπου στη θέση γενικού διευθυντή, 
τερματίζεται η σχετική σύμβαση, θα πρέπει να τροποποιηθούν.  Όπως υποστήριξαν οι 
πιο πάνω εκπρόσωποι, η εν λόγω ρύθμιση αποτρέπει ικανότατους και 
προσοντούχους υπηρετούντες στην ΑΗΚ υπαλλήλους από το να διεκδικήσουν τη 
θέση του γενικού διευθυντή της. 

Αναφορικά με το πιο πάνω ζήτημα, οι εκπρόσωποι του Τμήματος Προσωπικού 
και ∆ημόσιας ∆ιοίκησης επισήμαναν ότι το θέμα αυτό δεν αφορά μόνο την ΑΗΚ, αλλά 
γενικότερα το διορισμό γενικών διευθυντών όλων των οργανισμών που διέπονται από 
την υπό αναφορά νομοθεσία.  Περαιτέρω, για το ίδιο ζήτημα η επιτροπή επισήμανε 
πως αυτό δεν μπορεί να επιλυθεί στα πλαίσια του προτεινόμενου σχεδίου υπηρεσίας, 
αλλά αφορά ευρύτερα όλα τα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου και τη σχετική 
πολιτική της κυβέρνησης και συνεπώς για την τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας 
απαιτείται πολιτική απόφαση.   

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της επιτροπής 
και των μελών βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, γι’ αυτό εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 
τους, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-



 

 

 

24

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των 
κανονισμών ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 19 μέχρι και τον αριθμό 27 αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί των Τελικών Πράξεων της 
∆ιάσκεψης των Πληρεξουσίων της 
∆ιεθνούς Ένωσης 
Τηλεπικοινωνιών (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.025-2010). 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Εξωτερικών 

2. Ο περί Αγνοουμένων (Προσωριναί 
∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.026-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Νομικών  

 

3. Ο περί της Γενικής Ασφάλειας των 
Προϊόντων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.027-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

4. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.028-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί της ∆ιαχείρισης των 
Εσόδων και ∆απανών και του 
Λογιστικού της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.029-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  



 

 

 

25

6. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 1) 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.030-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.031-2010). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8. Οι περί Τελωνείων - Θέσεις 
∆ιευθυντή, Πρώτου Τελωνειακού 
Λειτουργού και Βοηθού Τελωνείων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.030-2010). 

Οικονομικών  Νομικών 

9. Οι περί Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής 
Αρχής, Ανώτερου Λειτουργού 
Εθνικής Εποπτικής Αρχής και 
Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής 
Αρχής (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.031-2010). 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Νομικών  

10. Οι περί Αστυνομίας (Έκτακτοι 
Πυροσβέστες) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.032-2010). 

∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

11. Οι περί του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (∆ιάρθρωση και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.116-2009). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

12. Οι περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων 
και Υπηρεσιών (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.117-2009). 

Γενικό 
Λογιστήριο της 
∆ημοκρατίας  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

13. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Σχολών και Τμημάτων 
κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.118-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  
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14. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Λειτουργία Σχολής 
Μεταπτυχιακών Σπουδών) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.119-2009).  

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας  

15. Οι περί Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Αεροπορικών 
Μεταφορών, Λειτουργού 
Αεροπορικών Μεταφορών και 
Αερολιμένων Α΄ και Λειτουργού 
Αεροπορικών Μεταφορών και 
Αερολιμένων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.124-2009). 

Συγκοινωνιών 
και Έργων 

Νομικών 

16. Οι περί Τμήματος Κρατικών 
Αγορών και Προμηθειών - Θέσεις 
Ανώτερου Λειτουργού Κρατικών 
Αγορών και Προμηθειών, 
Ανώτερου Επιθεωρητή Κρατικών 
Αγορών και Προμηθειών, 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών, Ανώτερου 
Αποθηκάριου και Αποθηκάριου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

Οικονομικών  Νομικών  

17. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (Χορήγηση Αδειών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.126-2009). 

Οικονομικών  Παιδείας  

18. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού 
Έργου για την Υδατοπρομήθεια 
της περιοχής του Κόλπου 
Πισσουρίου του χωριού Πισσούρι 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.132-2009). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

19. Έγγραφο του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου αρ. 1/2010 
σύμφωνα με τον περί 
Προσλήψεως Έκτακτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου Νόμο του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.004). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το δεύτερο θέμα είναι καθαρά θέμα το οποίο αφορά τους 
αγνοούμενους και τη διαχείριση των περιουσιών τους και είναι θέμα που αφορά 
ουσιαστικά… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μιλούμε για το υπ’ αριθμόν 2 θέμα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …και θα παρακαλούσα να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων.  Είναι θέμα στο οποίο εμείς 
κάναμε τη νομοθεσία, τα πάντα.  Εκ λάθους φαίνεται έχει αναγραφεί για την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Γεωργίου, αν έχω αντιληφθεί καλά, το θέμα εσείς το θέλετε 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων;  Εμείς το έχουμε καταγραμμένο στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών.  

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είναι θέμα προσδιορισμού της νομικής κατάστασης αγνοουμένων, κύριε 
Πρόεδρε, και, ως εκ τούτου, σωστά νομίζουμε τέθηκε να έρθει ενώπιον της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών.  Άλλωστε, αυτό το νομοσχέδιο προβλέπει 
αλλαγή σε μια λέξη μόνο.  Είναι πολύ απλό θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου.   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσο και αν φαίνεται απλό αυτό το θέμα, στο παρελθόν, όταν 
γίνονταν οι νομοθεσίες, αποτέλεσαν αντικείμενο μεγάλης συζήτησης.  Και θα έλεγα ότι 
είναι ορθό και αυτή την εισήγηση να τη δει η επιτροπή που έχει και τη συνέχεια και να 
κάνει εκείνο που είναι το καλύτερο γι’ αυτές τις οικογένειες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι άλλες πλευρές θέλουν να εκφράσουν την άποψή τους;  ∆ιότι και το 
προεδρείο έχει τη δική του άποψη, όμως θα ήθελα να ακούσω εσάς προηγουμένως. 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός, να πω, αν αρχίσουμε να κατηγοριοποιούμε τα 
διάφορα θέματα τα οποία κατατίθενται με βάση το πραγματικό γεγονός, νομίζω ότι 
στο τέλος θα καταλήξουμε ότι θέμα το οποίο αφορά… όποιο θέμα και αν είναι, 
ανεξάρτητα αν είναι καθαρά ιατρικό, παραδείγματος χάριν, να έχει μια σοβαρή 
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εμπλοκή ένα ιατρικό, ένα νομικό θέμα, θα καταλήγουν σε επιτροπές με βάση τη 
θεματολογία τους.  Νομίζω ότι δεν είναι αυτός ο σκοπός μας.  Θα πρέπει να δούμε με 
ποιο τρόπο ουσιαστικά υιοθετούμε κατά τρόπο ενιαίο κάποιες ρυθμίσεις που να 
εξυπηρετούν ένα σκοπό.  Εάν το θέμα, που δεν έχω καμιά αμφιβολία, όπως λέει ο 
συνάδελφος, είναι θέμα που έχει καθαρά νομική υπόσταση, νομίζω πρέπει να το δει η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών.  Εάν ήταν θέμα που αφορούσε ουσιαστικά 
θέματα αγνοουμένων, επί της ουσίας, ναι, θα έπρεπε να ήταν στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων.  Αλλά, αφού 
πρόκειται για θέμα καθαρά νομικής υπόστασης, που είναι ουσιαστικά τι είναι εκείνο το 
οποίο ισχύει και γίνεται αποδεκτό από πλευράς δικαστηρίου, είναι άλλο θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δύο σχόλια.  Το ένα επιχείρημα του κ. Νικολάου αντιστρέφεται 
εύκολα.  Αν όλα τα θέματα που έχουν οικονομική υφή πρέπει να πηγαίνουν στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, τελειώσαμε.  Και αν 
όλα που έχουν νομική υφή… Υπάρχουν δύο επιτροπές της Βουλής που δε 
δημιουργήθηκαν εχτές ή προχτές και δημιουργήθηκαν επί τούτω με ειδικό σκοπό, ως 
αποτέλεσμα των γεγονότων του ’74. η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας.  
Εγώ σας λέω ότι και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, της οποίας είμαι 
ανελλιπώς μέλος, δε δικαιολογείται πολλά θέματα να τα συζητά.  Είναι κάτω από 
ειδικές συνθήκες που δημιουργήθηκε. 

 Το δεύτερο.  Μία λέξη έστω μπορεί να έχει συγκεκριμένο πολιτικό νόημα.  Η 
λογική της πρότασης του Αριστοφάνη -όχι γιατί είναι ο Αριστοφάνης- είναι η εξής:  
Εκείνοι οι βουλευτές και εκείνη η επιτροπή που έχει μια λογική συνέχεια όλης της 
ιστορίας.  Αυτό το πολύ απλό θέμα, που μπορεί να μην έχει σημασία αν είναι στη μια 
ή στην άλλη επιτροπή, να πάει εκεί που είθισται, εκεί που υπάρχει η εμπειρία.  ∆εν 
είναι θέμα τώρα, αφού όλοι παραδέχονται ότι είναι μια λέξη, τώρα να γίνεται 
συναγωνισμός σε ποια επιτροπή θα πάει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εάν δεν επιλύεται το πρόβλημα με το να πάει και στις δύο 
επιτροπές, εισηγούμαι να προχωρήσετε με βάση τον κανονισμό, να αποφασίσετε, να 
κάνετε ruling, είναι της δικαιοδοσίας σας να παραπέμψετε στην επιτροπή που κρίνετε 
ότι θα πρέπει να παραπεμφθεί το θέμα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ ήθελα να ακούσω και τις άλλες πλευρές, γιατί το προεδρείο έχει άποψη 
και η άποψη είναι ότι ο βασικός νόμος κ.λπ. ήταν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, που είχε συζητηθεί τότε.  Όμως υπάρχει και αυτό που έχει πει ο κ. Γεωργίου 
και έχει τη βάση του.  Γι’ αυτό το λόγο εγώ προσωπικά θα έλεγα… 
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 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καλά εκάμετε και μου εδώσετε το λόγο στο “έλεγα”, γιατί θέλω, 
με όλο το σεβασμό, να πω στο προεδρείο το εξής: το τι θα πείτε θα αποτελεί 
κοινοβουλευτική πρακτική, την οποία βέβαια θα επικαλεστούν κάποιοι.  Μέχρι τώρα το 
θέμα αυτό επιλύετο με τον τρόπο που εισηγήθηκε τον εναλλακτικό ο κ. Ομήρου, 
δηλαδή από κοινού συνεδρίαση.  Εάν αποφασίσετε τώρα και πείτε ότι «η απόφαση 
είναι αυτή, γιατί αποφασίζω ότι είναι έτσι», όλα τα θέματα θα πρέπει να τα 
αποφασίζετε από την έδρα όπου υπάρχει διαφωνία και δε θα γίνονται πια από κοινού 
συνεδρίες.  Αυτό ήθελα να πω και νομίζω είναι για να σας προστατέψω που πήρα το 
λόγο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε με αφήσατε να ολοκληρώσω τη δική μου σκέψη.  Είπα ότι ο βασικός νόμος 
συζητήθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, όμως αυτό που έχει πει ο κ. 
Γεωργίου έχει λογική, έχει και μια πρακτική υφή, διότι το θέμα των αγνοουμένων το 
συζητά η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων.  Γι’ αυτό το λόγο η δική μου η θέση είναι ότι από κοινού οι δύο επιτροπές 
θα πρέπει να προχωρήσουν να το συζητήσουν, καλύπτοντας τις ευαισθησίες και των 
δύο επιτροπών.  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Εννά με βάλεις να το αλλάξω τωρά τούτο; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι.  Απλώς ούτε θέλω να γίνει συζήτηση.  Εμείς δεν μπορούμε να 
συμφωνήσουμε με τούτο που είπε ο κ. Ερωτοκρίτου, διότι, εάν, για να αποφευχθεί το 
δικό σας ruling, απλώς θα τις παραπέμπετε, αν ζητούν τρεις να έχουν το θέμα, τότε η 
εξουσία που σας έδωσε το σύνταγμα να κάμνετε ruling πάει περίπατο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μην ανησυχείτε.  Οι εξουσίες που μου έδωσε το σύνταγμα δεν παν περίπατο.  
Απλώς όμως αυτό ήταν το σωστό να γίνει και έτσι πρέπει να γίνει. 

 Λοιπόν, αυτή είναι η θέση του προεδρείου. 

 Λοιπόν, κύριοι, Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη 
δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.787, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τον περί ∆ασών Νόμο του 1967, συνάγεται ότι απαγορεύεται 
οποιαδήποτε συλλογή μανιταριών (μυκήτων), η οποία τιμωρείται με ποινή φυλάκισης 
μέχρι εννέα μήνες και/ή χρηματική ποινή μέχρι £500, εκτός και αν ο διευθυντής του 
Τμήματος ∆ασών εκδώσει συγκεκριμένη άδεια [Άρθρο 13(2)(δ) και (η)]. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το Τμήμα ∆ασών στα σαράντα και πλέον χρόνια εφαρμογής του 



 

 

 

30

νόμου εξέδωσε οποιαδήποτε άδεια για συλλογή μανιταριών και σε πόσες καταγγελίες 
προέβη για παραβίαση της συγκεκριμένης πρόνοιας του νόμου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.788, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να αρχίσουν οι εργασίες κατασκευής πεζοδρομίων 
και εγκατάστασης οδικού φωτισμού στην οδό ∆ημοκρατίας στην κοινότητα 
Μουτταγιάκας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.789, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με το άρθρο 10Ε του περί Γεωργικών Φαρμάκων Νόμου, όταν η 
αρμόδια αρχή ενός κράτους μέλους έχει βάσιμους λόγους να θεωρεί ότι ένα προϊόν το 
οποίο έχει εγκρίνει ή υποχρεούται να εγκρίνει θέτει σε κίνδυνο την υγεία του 
ανθρώπου ή των ζώων ή το περιβάλλον, μπορεί να περιορίζει ή να απαγορεύει 
προσωρινά τη χρήση ή την πώληση του προϊόντος αυτού ή και τα δύο, 
πληροφορώντας την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τα άλλα κράτη μέλη για την ενέργειά 
της αυτή και αιτιολογώντας την απόφασή της. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να απαγορεύσει τη χρήση των προϊόντων που 
περιέχουν τη δραστική ουσία “methomyl” μέχρις ότου εναρμονιστεί η κυπριακή 
νομοθεσία με την απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 5448/2009, ώστε η χρήση 
παρασκευασμάτων που περιέχουν την ουσία “methomyl” να περιορίζεται στους 
εγγεγραμμένους επαγγελματίες.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.790, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το 2007 εκδόθηκε από το Φιλοδασικό Σύνδεσμο 
Κύπρου το Κόκκινο Βιβλίο της Χλωρίδας της Κύπρου, στο οποίο καταγράφονται όλα 
τα είδη της χλωρίδας τα οποία κινδυνεύουν με εξαφάνιση.  Στο εν λόγω βιβλίο γίνεται 
αξιολόγηση των κινδύνων εξαφάνισης των ειδών της χλωρίδας και κατάταξή τους σε 
κατηγορίες κινδύνου με βάση τα κριτήρια της ∆ιεθνούς Ένωσης για τη ∆ιατήρηση της 
Φύσης (IUCN) με απώτερο σκοπό τη λήψη μέτρων για διατήρηση και προστασία της 
χλωρίδας.  Το Κόκκινο Βιβλίο της Χλωρίδας της Κύπρου αποτελεί βασικό εργαλείο για 
τη λήψη αποτελεσματικών μέτρων διατήρησης της φυσικής κληρονομιάς του τόπου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο προστατεύονται τα είδη που περιλαμβάνονται στο υπό 
αναφορά βιβλίο.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.791, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην Κύπρο δεν υπάρχει ολοκληρωμένο σύστημα 
διαχείρισης και ανακύκλωσης γυαλιού, με αποτέλεσμα μεγάλο τμήμα αυτού είτε να 
απορρίπτεται ανεξέλεγκτα είτε να εξάγεται στο εξωτερικό.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. αν αληθεύουν οι συγκεκριμένες πληροφορίες, 
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2. ποιο το κόστος του κράτους για την εξαγωγή χρησιμοποιημένου γυαλιού, 

3. αν υπάρχει σχέδιο για την υιοθέτηση ενός ολοκληρωμένου συστήματος 
διαχείρισης-ανακύκλωσης γυαλιού και, αν ναι, ποιο είναι το προβλεπόμενο 
χρονοδιάγραμμα εφαρμογής του.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.792, ημερομηνίας 1 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Μετά το δημόσιο θόρυβο που έγινε για τις αστυνομικές φρουρές πολιτειακών 
και πολιτικών αρχόντων, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση αναθεώρησης των υφιστάμενων 
ρυθμίσεων για σκοπούς εξοικονόμησης προσωπικού.»   

 Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.793, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ολοένα και πιο συχνά παρατηρείται το φαινόμενο ασυνείδητοι οδηγοί να 
σταθμεύουν τα οχήματά τους στα πεζοδρόμια, παρεμποδίζοντας την ομαλή κίνηση 
των πεζών, των ατόμων με αναπηρίες (ΑΜΕΑ), των μητέρων με καροτσάκια, των 
ηλικιωμένων, των έκπληκτων τουριστών, το παιχνίδι των παιδιών, και πολλές μάλιστα 
φορές να κλείνουν τις εισόδους κατοικιών και καταστημάτων. 

 ∆εδομένου ότι, όπως φαίνεται από τα γεγονότα, τα μέτρα πρόληψης και 
καταστολής δεν έχουν μέχρι σήμερα αποφέρει τα επιθυμητά αποτελέσματα, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά 
πόσο υπάρχει σκέψη να εφαρμοστεί το μέτρο της μετακίνησης των παρανόμως 
σταθμευμένων οχημάτων επί πεζοδρομίων με γερανούς σε ειδικούς χώρους, 
σύμφωνα με το οποίο ο παραβάτης θα πρέπει να πληρώνει πέραν του προστίμου και 
τα έξοδα του γερανού.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.794, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το κράτος υλοποιεί ένα μεγαλεπήβολο σχέδιο κατά μήκος των κυπριακών 
ακτογραμμών για αντιμετώπιση του σοβαρού προβλήματος της διάβρωσης. 

 ∆εδομένου ότι η κατασκευή κυματοθραυστών προβλέπεται να γίνει με 
συγχρηματοδότηση του κράτους και των τοπικών αρχών, γεγονός που καθιστά το 
κόστος αποτρεπτικό για την αυτοδιοίκηση και κατ’ επέκταση για τους κατοίκους δήμων 
και κοινοτήτων, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση ανάληψης του συνολικού κόστους από 
το κράτος.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.795, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα για τη 
διαδικασία καθορισμού της εξεταστέας ύλης και των θεμάτων/ερωτήσεων που τίθενται 
στους υποψήφιους αστυνομικούς, δεδομένου ότι το ερωτηματολόγιο που δόθηκε 
πρόσφατα στους εξετασθέντες υποψηφίους εγείρει σοβαρά ερωτηματικά για την 
επάρκεια και την ευθυκρισία αυτών που το επέλεξαν. 

 Λαμβανομένου υπόψη του γεγονότος ότι το ερωτηματολόγιο στις πρόσφατες 
εξετάσεις προκάλεσε τα ειρωνικά και χλευαστικά σχόλια του ημερήσιου τύπου, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει επίσης το σώμα αν προτίθεται 
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να αλλάξει τη σχετική διαδικασία, αλλά και το φορέα των εξετάσεων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.796, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί ασθενείς με συγγενείς καρδιοπάθειες, επιβεβαιωμένες από 
γιατρούς του δημοσίου, οι οποίοι δεν μπορούν να εργαστούν δεν απολαύουν του 
επιδόματος ανικανότητας, του οποίου απολαύουν οι υπόλοιποι πολίτες σε περίπτωση 
ανικανότητας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.797, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες έχει προβεί το υπουργείο του για αντιμετώπιση 
των κατολισθήσεων που παρατηρούνται τακτικά στους δρόμους Κάμπου-Κάτω 
Πύργου Τηλλυρίας και Κάτω Πύργου-Παχυάμμου.  Το πρόβλημα των κατολισθήσεων 
επιδεινώνεται τις βροχερές μέρες με ενδεχόμενο να υπάρξουν σοβαρά δυστυχήματα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.798, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπήρξαν κακοτεχνίες στην κατασκευή της κλειστής 
αίθουσας πολλαπλής χρήσης του Γυμνασίου-Λυκείου Κάτω Πύργου Τηλλυρίας και 
πότε θα επισκευαστεί η αίθουσα, για να μην μπάζει νερά.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.799, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες στις οποίες έχει προβεί το υπουργείο του για 
δημιουργία αίθουσας σίτισης για το ολοήμερο σχολείο στο Περιφερειακό ∆ημοτικό 
Σχολείο Πόλεως Χρυσοχούς. 

 Να σημειωθεί ότι, όταν θα ξεκινούσε τη λειτουργία του το ολοήμερο σχολείο, η 
υπόσχεση του υπουργείου ήταν ότι το σχολείο θα αποκτούσε και εστιατόριο.  Σήμερα 
έχει μετατραπεί η αίθουσα εκδηλώσεων κατά τις πρωινές ώρες σε αίθουσα 
διδασκαλίας λόγω έλλειψης αιθουσών και το απόγευμα σε εστιατόριο άνευ 
προδιαγραφών για σίτιση των μαθητών του ολοήμερου σχολείου, σύμφωνα με 
σχετική επιστολή του συνδέσμου γονέων, την οποία επισυνάπτω.»   

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   

           Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.800, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο περιλαμβάνεται στους σχεδιασμούς του υπουργείου του η 
πρόθεση για δημιουργία υδατοφράκτη στην περιοχή του ακριτικού Πύργου 
Τηλλυρίας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.801, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο στις υπό ανέγερση προσφυγικές πολυκατοικίες έχει 
προβλεφθεί χώρος στάθμευσης για το κάθε διαμέρισμα ξεχωριστά, ως επίσης και 
θερμομόνωση των κτιρίων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.802, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ετοιμασία του ρυθμιστικού σχεδίου για το δρόμο 
Μενεού-παραλίας Κιτίου; 

2. Ποια μέτρα λαμβάνονται για την προσωρινή βελτίωση του δρόμου αυτού;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.803, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την ακτίνα γης γύρω από το αεροδρόμιο Λάρνακας πέραν της 
οποίας έχει διασφαλιστεί ότι δε θεωρείται αποδεκτή η όποια ανάπτυξη.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.804, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που έχουν ληφθεί, λαμβάνονται και που πρόκειται να 
ληφθούν για την προστασία της οικιστικής περιοχής που συνορεύει με τις αποθήκες 
καυσίμων του αεροδρομίου Λάρνακας.»    

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.805, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει σύστημα μέτρησης της έντασης του ήχου των 
αεροπλάνων και ποια είναι τα αποδεκτά επίπεδα έντασης για την ανθρώπινη υγεία.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.806, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει δυνατότητα βιομηχανικής ανάπτυξης εντός της 
ζώνης προσέγγισης των αεροσκαφών στο αεροδρόμιο Λάρνακας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.807, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να αρχίσουν οι εργασίες ανακατασκευής του δρόμου 
Μενεού-Κιτίου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.808, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται για την καθαριότητα της ζώνης 
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προσέγγισης αεροσκαφών στο αεροδρόμιο Λάρνακας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.809, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο σφαγείο της εταιρείας CYPRA LTD στην Κάτω 
Μονή Λευκωσίας εργοδοτείται μεγάλος αριθμός από ξένους εργάτες, οι οποίοι 
κατοικούν σε πρόχειρα καταλύματα δίπλα στο εργοστάσιο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν ελεγχθεί οι συνθήκες διαβίωσης των εργατών, αν τα 
υποστατικά είναι νόμιμα και αν τηρούνται όλες οι υγειονομικές προϋποθέσεις και 
όροι.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.810, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ο Υπουργός Υγείας, απαντώντας σε σχετική μου ερώτηση αναφορικά με την 
έναρξη των έργων για κατασκευή της νέας πτέρυγας στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λάρνακας, αναφέρει μεταξύ άλλων: 

 “Αναφορικά με την υλοποίηση του σχεδιασμού για ανέγερση νέας πτέρυγας 
στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας, υπάρχει ειλημμένη απόφαση και αναμένεται η 
έναρξη κατασκευαστικών έργων εντός του 2010. 

 Στις αναπτυξιακές δαπάνες του 2010 υπάρχει συμβολική πρόνοια ποσού 
ύψους €10, αλλά υπάρχει και γραπτή δέσμευση του Υπουργείου Οικονομικών ότι, 
όταν το έργο καταστεί ώριμο, θα δοθούν και οι απαιτούμενες πιστώσεις”. 

 Υπό το φως της συγκεκριμένης απάντησης, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό 
να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται το συγκεκριμένο έργο 
να καταστεί “ώριμο”, ώστε να δοθούν οι απαιτούμενες πιστώσεις από το Υπουργείο 
Οικονομικών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.811, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας προειδοποίησε στις 20 Σεπτεμβρίου 2008 
να μη γίνεται χρήση ηλεκτρονικών τσιγάρων, σημειώνοντας ότι δεν υπάρχουν στοιχεία 
που να αποδεικνύουν ότι είναι ασφαλή ή βοηθούν τους καπνιστές να κόψουν το 
κάπνισμα. 

 Τα ηλεκτρονικά τσιγάρα, τα οποία πρωτοκατασκευάστηκαν στην Κίνα και 
πωλούνται κυρίως στο διαδίκτυο σε διάφορες χώρες, μεταξύ των οποίων η Βραζιλία, 
η Βρετανία, ο Καναδάς και το Ισραήλ, γνωρίζουν άνοδο της δημοτικότητάς τους. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια μέτρα έχουν ληφθεί, έπειτα από το ανακοινωθέν του Παγκόσμιου 
Οργανισμού Υγείας;   

2. Έχει απαγορευτεί η κυκλοφορία των ηλεκτρονικών τσιγάρων στην Κύπρο; 

3. Υπάρχει πρόθεση για νομοθετική ρύθμιση του θέματος;»  
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 Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.812, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε πολλές ευρωπαϊκές αστυνομίες και πολύ πρόσφατα και στην ελληνική το 
παραδοσιακό βιβλίο συμβάντων που διατηρείται στους αστυνομικούς σταθμούς και τις 
διάφορες αστυνομικές υπηρεσίες αντικαθίσταται από ηλεκτρονικούς υπολογιστές που 
θέτουν σε εφαρμογή το σύστημα “Police on line”.  Το σύστημα αυτό προβλέπει την 
ηλεκτρονική καταγραφή όλων των αναφορών, αδικημάτων, συμβάντων και 
περιστατικών και την τήρηση κοινής βάσης δεδομένων στο αρχηγείο κάθε 
αστυνομικού σώματος.  Έτσι παρέχεται η δυνατότητα διασταύρωσης στοιχείων, 
χαρτογράφησης του εγκλήματος και της παραβατικότητας, τήρησης στατιστικών 
στοιχείων και ενός καλύτερου σχεδιασμού για σκοπούς δράσης, πρόληψης και 
καταστολής της εγκληματικότητας και της παρανομίας.  Παρατηρείται επίσης 
σημαντική εξοικονόμηση πόρων, χρόνου και ανθρώπινου δυναμικού.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο ένα τέτοιο σύστημα λειτουργεί σήμερα στην Αστυνομία Κύπρου και, αν όχι, 
αν υπάρχει ο σχεδιασμός και το χρονοδιάγραμμα για την υιοθέτησή του.»   

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.077, ημερομηνίας 28 
Σεπτεμβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα: Ερώτηση αναφορικά με την ανάγκη επιδιόρθωσης αγροτικού δρόμου σε 
αρχαιολογικό χώρο της Επισκοπής 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.03.077, ημερ. 9/04/2009, με την οποία 
μας διαβιβάστηκε η Ερώτηση του αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου, 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

α) Ο προτεινόμενος προς βελτίωση αγροτικός δρόμος εμπίπτει στα όρια της 
δικαιοδοσίας των Βρετανικών Βάσεων, έχει μήκος 1900μ. και λόγω της 
σημαντικής κλίσης που παρουσιάζει καθίσταται επικίνδυνος, όσον αφορά τη 
χρήση του από τροχοφόρα. 

β) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Επισκοπής έχει κατά καιρούς προβεί σε συντήρηση 
του δρόμου, για την ικανοποιητική εντούτοις βελτίωσή του απαιτείται ποσό 
76.000 Ευρώ. 

γ) Η αντιμετώπιση του θέματος εμπίπτει στις αρμοδιότητες του ενδιαφερόμενου 
Κοινοτικού Συμβουλίου, στα πλαίσια λήψης των αποφάσεων που το αφορούν 
και ιεράρχησης των προτεραιοτήτων του, σε σχέση με τις πρόνοιες των 
αναπτυξιακών δαπανών του Προϋπολογισμού του. Κατά συνέπεια, το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Επισκοπής έχει τη δυνατότητα να θέσει το πιο πάνω 
ζήτημα στις προτεραιότητές του, κατά το 2010. 

2.   Παραμένω   στη   διάθεσή   σας   για   οποιαδήποτε   διευκρίνιση   ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.556, ημερομηνίας 9 

Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου  
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
22.6.2009, σχετικά με το “ποιος θα αναλάβει το κόστος σύνδεσης με το αποχετευτικό 
σύστημα των κατοικιών στους συνοικισμούς αυτοστέγασης στην Επισκοπή”, και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι τόσο στους Κυβερνητικούς Οικισμούς, όσο και 
στους Συνοικισμούς Αυτοστέγασης, η πολιτική που ακολουθείται είναι όπως το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως συνδέει τις κατοικίες και πολυκατοικίες με Κυβερνητική 
δαπάνη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.03.605, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2009, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου  

«Ελλείψεις αναλωσίμων υλικών για βρογχοσκοπήσεις στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.605 ημερ. 29/6/2009 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Α. ∆εν παρουσιάστηκε έλλειψη των αναλωσίμων για βρογχοσκοπήσεις στο Γεν. 
Νοσοκομείο Λάρνακας. Τα αναγκαία αναλώσιμα υπήρχαν στο Νέο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας και ο ∆ρ. ∆ημητριάδης με τηλεφωνική επικοινωνία 
διευθετούσε τη μεταφορά τους όταν δεν είχε διαθέσιμα στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λάρνακας. Η διαδικασία αυτή ακολουθήθηκε σε αρκετές περιπτώσεις και 
ακολουθείται και με τα άλλα νοσοκομεία μέχρι την προκήρυξη της νέας 
προσφοράς για προμήθεια αναλωσίμων για τα Τμήματα Βρογχοσκοπήσεων. 

Β. Με την προκήρυξη της νέας προσφοράς για τα αναλώσιμα, η οποία αναμένεται 
να γίνει εντός των επομένων εβδομάδων, τα αναλώσιμα θα παραδοθούν στις 
αποθήκες του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας 
απ' όπου θα προμηθεύονται τα νοσοκομεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.622, ημερομηνίας 

8 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  
κ. Γιώργου Περδίκη 

«Το ενδεχόμενο της κατάργησης της ανωνυμίας στην υπηρεσία προπληρωμένης 
κινητής τηλεφωνίας, για περιορισμό της εγκληματικότητας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.03.622 και ημερ. 28.7.2009, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων σε συνεργασία με το Υπουργείο 
Οικονομικών απέστειλαν την ερώτηση του κ. Περδίκη για απόψεις στο Γενικό 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, στον Επίτροπο Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων, στο Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης, καθώς και στους παροχείς κινητής 
τηλεφωνίας Cyta και ΜΤΝ. 
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 Από τις απόψεις των πιο πάνω εμπλεκόμενων φορέων, που καταγράφονται 
στη συνέχεια, διαφάνηκε ότι, παρόλο που διάφορα κράτη της Ε.Ε. έχουν 
προχωρήσει από μόνα τους στην εισαγωγή στην εθνική τους νομοθεσία 
διατάξεων για τον έλεγχο της προπληρωμένης κινητής τηλεφωνίας, κάποια 
άλλα κράτη ακόμη το μελετούν ή το έχουν απορρίψει: 

 (Ι) Επίτροπος Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων 
(ΕΡΗΕΤ) 

  Από τα αποτελέσματα πρόσφατης έρευνας (Αύγουστος 2009) της 
Κροατικής Ρυθμιστικής Αρχής, αναφορικά με την ύπαρξη υποχρέωσης 
καταγραφής των στοιχείων χρηστών προπληρωμένης κινητής 
τηλεφωνίας, διαφάνηκε ότι δεν υπάρχει ομοιόμορφη πολιτική επί του 
θέματος. Σε 15 χώρες, περιλαμβανομένης της Κροατίας, δεν επιβάλλεται 
η εγγραφή, ενώ σε 8 επιβάλλεται. 

  Αναφορικά με την εισαγωγή της ρύθμισης για υποχρέωση καταγραφής 
των στοιχείων χρηστών προπληρωμένης κινητής τηλεφωνίας, με στόχο 
τον περιορισμό της εγκληματικότητας, το ΕΡΗΕΤ σημειώνει ότι οι 
τιμολογιακές ρυθμίσεις του κανονισμού περί ∆ιεθνούς Περιαγωγής που 
ισχύουν σε χώρες μέλη της Ε.Ε., οι οποίες μειώνουν το κόστος κλήσης 
διεθνούς περιαγωγής σε προσιτά επίπεδα, δυνατό να περιορίζουν 
σημαντικά την επιτυχία του μέτρου ως προς τον προσδοκώμενο στόχο, 
εάν γίνεται επιλεκτική υιοθέτηση ενός τέτοιου μέτρου τηλεφωνίας από τις 
χώρες-μέλη, αφού θα γίνεται χρήση προπληρωμένων καρτών κινητής 
τηλεφωνίας που εκδίδονται σε χώρες όπου δεν ισχύει το μέτρο σε χώρες 
όπου ισχύει το μέτρο. 

 (II) Γενικός ∆ιευθυντής Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης 

  Σε συμπεράσματα του Συμβουλίου ∆ικαιοσύνης και Εσωτερικών 
Υποθέσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει καταγραφεί η ανάγκη όπως, 
για καλύτερη αντιμετώπιση εγκληματικών πράξεων με τη χρήση κινητής 
τηλεφωνίας, τροποποιηθεί η Οδηγία 2006/24/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου για τη διατήρηση τηλεπικοινωνιακών 
δεδομένων για καταπολέμηση του εγκλήματος, με την κάλυψη της 
προπληρωμένης κινητής τηλεφωνίας. 

  Ορισμένα κράτη μέλη της Ε.Ε. προχώρησαν από μόνα τους στην 
εισαγωγή στην εθνική νομοθεσία διατάξεων για την προπληρωμένη 
κινητή τηλεφωνία. 

  Η Κύπρος με τον περί ∆ιατήρησης Τηλεπικοινωνιακών ∆εδομένων με 
Σκοπό τη ∆ιερεύνηση Σοβαρών Ποινικών Αδικημάτων Νόμο έχει 
εναρμονιστεί με την πιο πάνω Οδηγία της Ε.Ε. και, επί του παρόντος, 
αναμένει την τροποποίηση της σχετικής Ευρωπαϊκής Οδηγίας πριν 
προχωρήσει σε τροποποίηση του εν λόγω Νόμου. 

 (III) Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας 

  Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας έστειλε το ερώτημα του κ. 
Περδίκη στη Cyta, ζητώντας πληροφορίες για την ισχύουσα ρύθμιση του 
θέματος, καθώς και για οποιεσδήποτε αλλαγές που πιθανόν να 
προτίθεται να επιφέρει η Cyta. Στην απάντησή του ο Γενικός 
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Εισαγγελέας επισυνάπτει τις απόψεις της Cyta αφού, όπως σημειώνει, 
δεν έχει ζητηθεί νομική συμβουλή πάνω σε οποιοδήποτε σημείο που 
αφορά την προώθηση νομοθετικών ρυθμίσεων για κατάργηση της 
ανωνυμίας στην υπηρεσία προπληρωμένης κινητής τηλεφωνίας. 

2. Οι δύο παροχείς κινητής τηλεφωνίας αντιμετωπίζουν με σκεπτικισμό την 
προώθηση νομοθετικών ρυθμίσεων για κατάργηση της ανωνυμίας στην υπηρεσία 
προπληρωμένης κινητής τηλεφωνίας. Η Cyta, στην επιστολή της ημερομηνίας 
27.10.2009, σημειώνει ότι χώρες όπως ο Καναδάς, η Τσεχία, η Ολλανδία, η Ιρλανδία 
και το Ηνωμένο Βασίλειο έχουν εξετάσει την πιθανότητα επιβολής νομοθετικών 
ρυθμίσεων και την έχουν απορρίψει. Οι λόγοι απόρριψης της επιβολής νομοθετικών 
ρυθμίσεων σχετίζονται με την αποτελεσματικότητα του μέτρου για αντιμετώπιση των 
προβλημάτων εγκληματικότητας, με θέματα κόστους και βαθμού δυσκολίας στην 
εφαρμογή του και με την προστασία των προσωπικών δεδομένων των τελικών 
χρηστών. Η Cyta ζητά όπως προηγηθεί δημόσια διαβούλευση και διάλογος, στον 
οποίο θα συζητηθεί η αποτελεσματικότητα της νομικής ρύθμισης που προτείνει ο κ. 
Περδίκης, το κόστος που συνεπάγεται η εφαρμογή του μέτρου αυτού, καθώς και η 
στέρηση από τους τελικούς χρήστες μιας υπηρεσίας με αρκετά και σημαντικά 
πλεονεκτήματα. Η ΜΤΝ, με επιστολή της ημερομηνίας 14.1.2010, συμφωνεί με τις 
θέσεις της Cyta και σημειώνει ότι τις υπηρεσίες προπληρωμένης κινητής τηλεφωνίας 
χρησιμοποιούν πολλοί τουρίστες που επισκέπτονται την Κύπρο, συμβάλλοντας με 
αυτό τον τρόπο στα κέρδη της τοπικής αγοράς. 

3. Με βάση τα πιο πάνω, φαίνεται ότι, λόγω της εφαρμογής του μέτρου μόνο από 
ορισμένα κράτη μέλη της Ε.Ε., σε περίπτωση που θα το εφαρμόσουμε και εμείς δεν 
θα έχουμε τα επιθυμητά αποτελέσματα για περιορισμό της εγκληματικότητας, όπως 
τονίζει και ο ΕΡΗΕΤ, αφού εύκολα οι πολίτες μπορούν να προμηθευτούν κάρτες 
προπληρωμένης κινητής τηλεφωνίας από άλλα κράτη μέλη. Για να έχει 
αποτελεσματικότητα το μέτρο της κατάργησης της ανωνυμίας στην υπηρεσία 
προπληρωμένης κινητής τηλεφωνίας, θα πρέπει να αναληφθεί πρωτοβουλία για 
ρύθμιση του θέματος σε πανευρωπαϊκό επίπεδο από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και 
∆ημόσιας Τάξης, το οποίο είναι η αρμόδια αρχή για την καταπολέμηση του 
εγκλήματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.104, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

1. Όπως έχει ήδη αναφερθεί σε προηγούμενη απάντησή μας σε ερώτηση που 
υπέβαλε ο Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης στα πλαίσια παρουσίασης του 
Προϋπολογισμού του Υπουργείου Υγείας για το 2010, η Μονάδα 
Παρακολούθησης Υγείας του Υπουργείου Υγείας εξετάζει το ενδεχόμενο 
ύπαρξης αυξημένων περιστατικών στις διάφορες περιοχές/κοινότητες για τις 
οποίες υποβάλλεται σχετικό αίτημα και στη συνέχεια διαβιβάζει τα 
αποτελέσματα/εισηγήσεις της στην Επιτροπή ∆ιερεύνησης Αιτημάτων για τη 
∆ιεξαγωγή Επιδημιολογικών Μελετών. 

2 Από τις περιπτώσεις που έχουν μέχρι σήμερα εξεταστεί διαφάνηκε ότι τα 
περιστατικά καρκίνου που εμφανίστηκαν στους κατοίκους των 
περιοχών/κοινοτήτων για τις οποίες έγινε έρευνα ήταν διάφορα και συνήθη είδη 
καρκίνου που δεν σχετίζονται με συγκεκριμένους περιβαλλοντικούς 
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παράγοντες και ότι δεν συντρέχουν λόγοι διενέργειας περαιτέρω 
επιδημιολογικών μελετών. 

3. Η Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας θα συνεχίσει να επιτηρεί τα περιστατικά 
καρκίνου που θα εμφανισθούν στις περιοχές αυτές κατά τα επόμενα χρόνια και 
θα ενεργήσει ανάλογα με τα ευρήματα. 

4. Επισυνάπτεται κατάλογος με τα αιτήματα που έχουν ήδη διερευνηθεί 
(Παράρτημα Ι) καθώς επίσης και κατάλογος με τα αιτήματα που έχουν 
υποβληθεί στη Μονάδα Παρακολούθησης του Υπουργείου Υγείας και 
βρίσκονται υπό διερεύνηση (Παράρτημα II). 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες.» 

Σημείωση:    Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   

                      Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.281, ημερομηνίας 30 

Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.281 και 
ημερομηνία 8/10/09, η οποία απευθύνεται στον Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και διαβιβάστηκε στο γραφείο μου για 
χειρισμό λόγω αρμοδιότητας, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

2. Η πηγή Ακρικούς βρίσκεται εντός του πάρκου «Ακρικούς» που έχει εξωραϊσθεί 
πρόσφατα έναντι δαπάνης €96.128,73 μέσω του Προϋπολογισμού Ανάπτυξης. 

3. Το θέμα της μεταφοράς νερού εκτός του πάρκου προέκυψε λόγω της 
ακαλαισθησίας που δημιουργείται από τα ζώα που οδηγούνται στο χώρο από τους 
κτηνοτρόφους, λόγω της πηγής και τα οποία αφήνουν ακαθαρσίες. 

4. Σημειώνεται ότι δεν εκκρεμεί στο γραφείο μου γραπτό αίτημα της Κοινότητας 
Φοίτης για τη μεταφορά νερού. Το θέμα ωστόσο συζητήθηκε μέσα στα πλαίσια 
αιτήματος της Κοινότητας για περίφραξη του πάρκου Ακρικούς για προστασία του από 
τα ζώα, αφού το Κοινοτικό Συμβούλιο είναι υπεύθυνο για την συντήρησή του. 

5. Το θέμα της διάθεσης του νερού για κτηνοτροφικούς σκοπούς και της 
μεταφοράς του εκτός του πάρκου αποτελεί αρμοδιότητα της Αρδευτικής Επιτροπής 
του Αρδευτικού Τμήματος «Ακρικού» και παρ’ όλο που το αίτημα δεν τέθηκε γραπτώς, 
η άποψή της είναι αρνητική διότι δεν υπάρχει πλεόνασμα νερού, το οποίο να μπορεί 
να διατεθεί για άλλους σκοπούς εκτός από αρδευτικούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.356, ημερομηνίας 14 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη με αριθμό 23.06.009.04.356 και σας πληροφορώ ότι οι 
Επιθεωρητές του Υπουργείου Εσωτερικών έχουν μεταβεί στην περιοχή μεταξύ των 
κοινοτήτων Αυγόρου, Λιοπετρίου και Ξυλοφάγου, στις 09/11/09 για να ελέγξουν την 
πληροφορία που μας διαβιβάσατε με την πιο πάνω επιστολή. Από τον έλεγχο που 
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έκαναν οι Επιθεωρητές εντόπισαν στο δρόμο Αυγόρου-Λιοπετρίου ανεξέλεγκτο χώρο 
απόρριψης απορριμμάτων. 

 Από πληροφορίες που συγκέντρωσαν διαπιστώθηκε ότι άτομα που 
ασχολούνται με την εμπορία μετάλλων επισκέπτονται ανά διαστήματα κυρίως 
βραδινές ώρες τον εν λόγω χώρο οι οποίοι καίνε τα απορρίμματα, για να γίνεται πιο 
εύκολη η συλλογή των μετάλλων. Μεταξύ των απορριμμάτων υπάρχουν και ελαστικά 
αυτοκίνητων τα οποία με την καύση τους προκαλούν το μαύρο καπνό. Γίνεται 
προγραμματισμός για επιθεώρηση τέτοιων χώρων κατά τις μη εργάσιμες ώρες σαν 
υπερωριακή απασχόληση. 

 Ενημερώθηκε τόσο ο κοινοτάρχης Αυγόρου όσο και ο κοινοτάρχης Λιοπετρίου 
οι οποίοι θα λάβουν τα αναγκαία μέτρα για να αποτρέψουν την είσοδο πολιτών στο 
χώρο. Ταυτόχρονα έχει ζητηθεί από τον Σύμβουλο, που έχει αναλάβει την ετοιμασία 
όλων των αναγκαίων μελετών/εγγράφων και την επίβλεψη των κατασκευαστικών 
εργασιών για την αποκατάσταση και την μετέπειτα φροντίδα των χώρων ανεξέλεγκτης 
διάθεσης απορριμμάτων στην Επαρχία Λάρνακας και Αμμοχώστου, να εισηγηθεί 
τρόπο αποκατάστασής του. 

 Οι κατασκευαστικές εργασίες αποκατάστασης των ΧΑ∆Α αναμένεται να 
αρχίσουν το πρώτο εξάμηνο του 2011. Τόσο η σύμβαση για την παροχή υπηρεσιών 
συμβούλου όσο και το κατασκευαστικό συμβόλαιο θα συγχρηματοδοτηθεί από το 
Ταμείο Συνοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.385, 
ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα σας ενημερώνουμε τα ακόλουθα: 

1.  Έχει σταλεί επιστολή στο Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου το οποίο 
επιλαμβάνεται των θεμάτων που αφορούν το εν λόγω ζήτημα, σύμφωνα με την 
Εθνική Στρατηγική για τα Ναρκωτικά 2009-2012. 

2. Το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου σε απαντητική του επιστολή μας 
ενημερώνει τα ακόλουθα: 

 Για σκοπούς μελέτης και εισαγωγής του Νάρκοτεστ είχε συσταθεί ad hoc 
επιτροπή με υπεύθυνο συντονιστή το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και 
μέλη της το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου, το ΕΚΤΕΠΝ, τη Νομική 
Υπηρεσία, το Κρατικό Χημείο, τις Φαρμακευτικές Υπηρεσίες, την Υ.ΚΑ.Ν., το 
Τμήμα Τροχαίας της Αστυνομίας και το Τμήμα Οδικών Μεταφορών. 

 OΙ εργασίες της εν λόγω Επιτροπής έχουν σήμερα ολοκληρωθεί και κατέληξαν 
στην ετοιμασία νομοσχεδίου για εφαρμογή του Νάρκοτεστ, το οποίο θα 
τροποποιεί τους περί Οδικής Ασφάλειας Νόμους. Το συγκεκριμένο Νομοσχέδιο 
βρίσκεται στο παρόν στάδιο ενώπιον της Γενικής Εισαγγελίας για νομοτεχνικό 
έλεγχο κι υποβολή του στη Βουλή. 

 Το Νάρκοτεστ αποτελεί αντίστοιχο σύστημα του Άλκοτεστ, βάσει του οποίου 
γίνεται επιστημονικός εντοπισμός της οδήγησης υπό την επήρεια 
εξαρτησιογόνων ουσιών, η οποία αποτελεί ποινικό αδίκημα βάσει του περί 
Μηχανοκίνητων Οχημάτων και Τροχαίας Νόμου (Ν. 86/1972) και για το λόγο 
αυτό θεωρούμε ότι αποτελεί καθαρά ένα μέτρο πρόληψης των τροχαίων 
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δυστυχημάτων υπό την επήρεια εξαρτησιογόνων ουσιών και όχι απαραίτητα 
μέτρο πρόληψης σε ό,τι αφορά τη χρήση εξαρτησιογόνων ουσιών, 

 Ως εκ τούτου, το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου δε θεωρεί ότι το Νάρκοτεστ 
είναι δυνατό να εφαρμοστεί σε άλλες περιπτώσεις, π.χ. γήπεδα ή στην 
κατάταξη των νεοσυλλέκτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών                   
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.398, ημερομηνίας 23 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  
κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 29 Οκτωβρίου 2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Η κατασκευή των εγκαταστάσεων της μονάδας ολοκληρωμένης διαχείρισης 
στερεών απορριμμάτων των επαρχιών Λάρνακας-Αμμοχώστου έγινε σε χώρο 
που απαλλοτριώθηκε για το σκοπό αυτό. Για την προστασία των 
εγκαταστάσεων και τον έλεγχο των εισερχομένων στο χώρο, επιβάλλεται η 
περίφραξη του χώρου, η οποία έγινε σε γνώση του Υπουργείου Εσωτερικών. 

(β) Ο χώρος που περιβάλλει τις εγκαταστάσεις θα τοπιοτεχνηθεί και θα 
δεντροφυτευτεί από τον εργολάβο κατασκευής του έργου, όπως τούτο 
προνοείται στη Σύμβαση και ο υπόλοιπος χώρος από το Υπουργείο 
Εσωτερικών. Το Υπουργείο Εσωτερικών είναι ήδη σε επαφή με το Τμήμα 
∆ασών για προγραμματισμό της όλης εργασίας και την υλοποίηση της 
δέσμευσης του Υπουργείου Εσωτερικών. Στο παρόν στάδιο προέχει η 
ολοκλήρωση των εργασιών που απαιτούνται ώστε να λειτουργήσει το 
εργοστάσιο μέσα στο χρονοδιάγραμμα που προβλέπεται στη Σύμβαση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.411, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.411, ημερομηνίας 
4/11/2009 σχετικά με ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα αναφορικά με τη διάθεση αντιοφικών ορών: 

1. Λόγω της σπανιότητας του δηλητηριώδους φιδιού που απαντάται στην Κύπρο 
(Vipera Lebetina Lebetina-φίνα ή κουντούρα), η προμήθεια του συγκεκριμένου 
αντιοφικού ορού είναι δύσκολη λόγω της μη ευρείας παραγωγής του. 

2. Οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας, προμηθεύονται 
περιορισμένο αριθμό αντιοφικών ορών αποκλειστικά για ανθρώπινη χρήση. 

3. Σημειώνεται, ότι η χορήγηση του αντιοφικού ορού πρέπει να γίνεται μόνο σε 
εξοπλισμένες νοσοκομειακές μονάδες λόγω του ότι είναι δυνατό να προκαλέσει 
πολύ σοβαρές αλλεργικές αντιδράσεις και συνεπώς είναι απαραίτητο να γίνεται 
κάτω από ιατρική παρακολούθηση. 

4. Επισημαίνεται περαιτέρω, ότι ο αντιοφικός ορός πρέπει να φυλάγεται σε 
θερμοκρασία 3-4 βαθμών Κελσίου και η παραμονή σε άλλες θερμοκρασίες 
δυνατό να προκαλέσει την αλλοίωσή του. 

5. Με βάση τα πιο πάνω, η πρακτική των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών είναι να μην 
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προμηθεύει ιδιώτες με αντιοφικούς ορούς, εφόσον είναι αυτονόητο ότι σε 
περίπτωση έλλειψης σε κυβερνητικά νοσηλευτήρια είναι δυνατό να υπάρξουν 
τραγικές συνέπειες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.422, 
ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. ΜΠ/ΓΠ/891/09 και ημερομηνία 22 
∆εκεμβρίου 2009, στην οποία ζητάτε περαιτέρω διευκρινίσεις σχετικά με την 
απάντηση που δόθηκε στο πιο πάνω ερώτημα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1)  Κατά τη χρονική περίοδο 2002-2006 δεν έγιναν οποιεσδήποτε καταγγελίες 
αναφορικά με το εν λόγω αδίκημα. 

2) Με την εξώδικη ρύθμιση του συγκεκριμένου αδικήματος, η οποία τέθηκε σε 
ισχύ στις 21/9/2007 και θεσπίστηκε με την Κ.∆.Π. 372/2007 και αναφέρεται 
στους Περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων Νόμους του 1997 μέχρι 2006, 
έχουν γίνει οι ακόλουθες εξώδικες καταγγελίες που παρουσιάζονται στον 
πίνακα ένα (1) και έχουν εισπραχθεί τα ποσά που αναγράφονται στον πίνακα 
δύο (2). 

3) Παρακαλώ σημειώστε ότι το πρόστιμο που προνοείται για τις εμπρόθεσμα 
πληρωθείσες εξώδικες καταγγελίες είναι €85,43, ενώ το πρόστιμο που 
προνοείται για τις πληρωθείσες εξώδικες καταγγελίες με καθυστέρηση είναι 
€128,15. 

(1) ΑΡΙΘΜΟΣ ΚΑΤΑΓΓΕΛΙΩΝ ΚΑΤΑ ΕΤΟΣ 

ΕΤΟΣ Συνολικός 
Αρ. 

Εξώδικων 
Καταγγελιών

Αρ. 
Πληρωθέντων 
Εξώδικων 

Καταγγελιών 
(Εμπρόθεσμα) 

Αρ. 
Πληρωθέντων 
Εξώδικων 

Καταγγελιών 
(Καθυστερ.) 

Αρ. Μη 
Πληρωθέντων 
Εξώδικων 

Καταγγελιών 

- 

 Οδηγήθηκαν 

στο ∆ικαστήριο 

2007 1 1 0 0 

2008 53 39 3 11 

2009 (μέχρι 1/11) 34 24 3 7 

(2) ΕΙΣΠΡΑΧΘΕΝ ΠΟΣΟ ΚΑΤΑ ΕΤΟΣ 

ΕΤΟΣ Συνολικό 

Εισπραχθέν 

Ποσό 

(€) 

Εισπραχθέν 

Ποσό 

(Εμπρόθεσμα)* 

(€) 

Εισπραχθέν 

Ποσό 

(Καθυστερ.) 

(€) 

2007 85,43 85,43 - 
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2008 3.716,22 3.331,77 384,45 

2009 (μέχρι 1/11) 2.434,77 2.050,32 384,45» 

 
Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.446, ημερομηνίας 

4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  
κ. Γιώργου Περδίκη 

«Λειτουργία του Εμπορευματικού Σταθμού στο νέο Αερολιμένα Λάρνακας 

Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
αρ. 23.06.009.04.446, ημερομηνίας 9/11/2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.  Ο Επενδυτής μετά από ανοιχτό διαγωνισμό έχει αναθέσει στην εταιρεία AGI 
Larnaca Cargo Village Ltd τη μελέτη, κατασκευή και διαχείριση νέων 
σύγχρονων εγκαταστάσεων Cargo σε χώρο πλησίον του νέου Τερματικού 
κτιρίου του αερολιμένα Λάρνακας. Ο νέος Εμπορευματικός Σταθμός σύμφωνα 
με το χρονοδιάγραμμα του Επενδυτή αναμένεται να είναι έτοιμος περί το τέλος 
του 2010. 

2.  Μέχρι τη λειτουργία των νέων εγκαταστάσεων Cargo όλα τα προϊόντα προς 
εξαγωγή θα μεταφέρονται από τις υφιστάμενες εγκαταστάσεις Cargo στο νέο 
χώρο στάθμευσης των αεροσκαφών. Τα ευπαθή προϊόντα όπως είναι τα 
φρούτα και λαχανικά μεταφέρονται ρυμουλκούμενα μέσα σε ειδικά containers 
δεμένα και σκεπασμένα. 

3.  Χρησιμοποιείται ειδική διαδρομή μέσα στην πίστα για πιο γρήγορη πρόσβαση. 
Η απόσταση της διαδρομής από το χώρο των παλαιών εγκαταστάσεων Cargo 
μέχρι το νέο χώρο στάθμευσης των αεροσκαφών είναι περίπου 2.5 χιλιόμετρα 
και ο χρόνος της διαδρομής είναι μεταξύ 17 και 20 λεπτών. 

4. Σημειώνεται επίσης ότι ο Επενδυτής έχει κατασκευάσει στέγαστρο κοντά στο 
νέο χώρο στάθμευσης των αεροσκαφών, ώστε τα βαγονάκια μεταφοράς με τα 
προϊόντα να μπορούν να σταθμεύουν, εν αναμονή φόρτωσης στα αεροσκάφη, 
για να προστατεύονται από τις καιρικές συνθήκες.» 

 Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.463, ημερομηνίας 6 
Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου  

κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Εγγραφή και επίστρωση με πρέμιξ του χωματόδρομου ο οποίος αρχίζει από την 
κτηνοτροφική περιοχή του ∆άσους Άχνας και καταλήγει ανάμεσα στις κοινότητες 

Αυγόρου-Ορμήδειας, κοντά στο εξωκκλήσι του Αγίου Γεωργίου Αγκώνας. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.04.463 και ημερ. 10.11.09, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Έχει ετοιμαστεί εκτίμηση της δαπάνης για επίστρωση με πρέμιξ του 
αναφερόμενου δρόμου, από τις τεχνικές υπηρεσίες του Επάρχου Αμμοχώστου, 
η οποία ανέρχεται στις €190.000, και 
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(β) ∆εδομένου ότι ο δρόμος αυτός βρίσκεται στο έδαφος των βρετανικών βάσεων 
και αυτές δεν προωθούν τη διαδικασία απαλλοτρίωσης των επηρεαζόμενων 
ιδιοκτησιών, για να υλοποιηθεί το έργο θα πρέπει το Κοινοτικό Συμβούλιο να 
εξασφαλίσει τις συγκαταθέσεις των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών και να εγγραφεί 
ο δρόμος, κάτι το οποίο μέχρι τώρα δεν έπραξε. 

2. Ως εκ των ανωτέρω γίνεται αντιληπτό πως δεν είναι δυνατό να προχωρήσουμε, 
στο παρόν στάδιο, στην υλοποίηση του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.526, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Άδεια απόρριψης αποβλήτων στο Νέο Αεροδρόμιο Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 3.12.2009, σε σχέση με την ερώτηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η εταιρεία HERMES AIRPORTS LIMITED, διαχειρίστρια εταιρεία του Νέου 
Αεροδρομίου Λάρνακας, έχει υποβάλει αίτηση στο Τμήμα Περιβάλλοντος, για 
εξασφάλιση Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων. Η αίτηση εξετάζεται από το Τμήμα 
Περιβάλλοντος και θα ακολουθηθούν όλες οι διαδικασίες που προβλέπονται στη 
νομοθεσία πριν την έκδοση της άδεια αυτής από τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, στον Φορέα Εκμετάλλευσης του Νέου Αεροδρομίου 
Λάρνακας. Η Άδεια υπολογίζεται να εκδοθεί σε περίπου 6 μήνες. 

 Μετά την έκδοση Άδειας, οι επιθεωρητές του Τμήματος Περιβάλλοντος θα 
ελέγχουν την τήρηση των όρων της με βάση τη νομοθεσία. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.531, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ.23.06.009.04.531 και ημερ. 20 
Νοεμβρίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και παραθέτω την απάντηση μου με 
την παράκληση όπως αυτή τεθεί υπόψη του αναφερόμενου βουλευτή. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελετά τροποποίηση των 
περί Προστασίας της Μητρότητας Νόμων του 1980 έως 2002 και των περί 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμων του 1980 έως 2009 έτσι ώστε για κάθε 21 ημέρες 
νοσηλείας ή διαμονής σε θερμοκοιτίδα νεογέννητου βρέφους, να παρατείνεται η άδεια 
και το επίδομα μητρότητας κατά 1 εβδομάδα. Για νοσηλεία ή διαμονή σε θερμοκοιτίδα 
νεογέννητων βρεφών πέραν των 21 ημερών, αν η πρόσθετη περίοδος υπερβαίνει το 
50% των 21 ημερών, να παρέχεται η δυνατότητα επέκτασης της άδειας και του 
επιδόματος μητρότητας για ακόμα 1 εβδομάδα. 

 Επιπλέον θα προβεί: 

(i) σε τροποποίηση των περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμων του 1980 έως 2009 
έτσι ώστε στις περιπτώσεις που ο τοκετός επισυμβεί πριν την εβδομάδα του 



 

 

 

45

αναμενόμενου τοκετού, να διασφαλίζεται η καταβολή επιδόματος μητρότητας 
για 18 εβδομάδες και 

(ii) σε τροποποίηση των περί Προστασίας της Μητρότητας Νόμων του 1980 έως 
2002, για να διασφαλίζεται ότι οι δύο υποχρεωτικές εβδομάδες άδειας 
μητρότητας θα λαμβάνονται πριν την εβδομάδα αναμενόμενου τοκετού. 

 Η τροποποίηση του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου συζητήθηκε στη 
συνεδρία του Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος στις 30.3.2009 και συμφωνήθηκε 
να διατυπωθούν οι τροποποιήσεις και να τους σταλούν για απόψεις. Αμέσως μετά, θα 
προωθηθεί στο Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα και η τροποποίηση του Περί 
Προστασίας της Μητρότητας Νόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών                    
κ. Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.546, ημερομηνίας 20 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας  
κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου Eρ. 23.06.009.04.546, 
ημερομηνίας 3.12.2009, σχετικά με Ερώτηση του Βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου 
για το πώς τοποθετείται ο Υπουργός Οικονομικών επί της εισήγησης που έχει 
κατατεθεί κατά καιρούς από διάφορες πλευρές για αναγνώριση της στρατιωτικής 
θητείας ως χρόνου πραγματικής υπηρεσίας στο δημόσιο για σκοπούς ανέλιξης, 
προσαυξήσεων, καθώς και για συνταξιοδοτικούς και ασφαλιστικούς σκοπούς, ως 
επίσης και επί του ενδεχομένου παραχώρησης διπλώματος στρατού το οποίο θα 
αποτελεί πρόσθετο αναγνωρισμένο προσόν τόσο στο δημόσιο όσο και στον ιδιωτικό 
τομέα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ενδεχόμενη αναγνώριση της στρατιωτικής θητείας ως χρόνου πραγματικής 
υπηρεσίας στο δημόσιο θα οδηγήσει, κατά κύριο λόγο, σε ευνοϊκότερη μεταχείριση 
ανδρών υπαλλήλων που έχουν εκπληρώσει τις στρατιωτικές τους υποχρεώσεις έναντι 
άλλων, και κυρίως γυναικών, που είτε έχουν νομίμως απαλλαγεί είτε δεν είχαν τέτοια 
νομική υποχρέωση ή είναι πολίτες άλλων κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
και οι οποίοι δεν έχουν οποιαδήποτε ευθύνη για το γεγονός αυτό, με συνέπεια τη 
διαφοροποίηση της μεταχείρισης των υποψηφίων για διορισμό με βάση το κριτήριο 
αυτό, τη σύντμηση του απαιτούμενου χρόνου πραγματικής υπηρεσίας με το 
συνυπολογισμό πλασματικής υπηρεσίας για σκοπούς προαγωγής για τη 
συγκεκριμένη κατηγορία υπαλλήλων, κτλ. Πέραν τούτου, κάτι τέτοιο θα δημιουργήσει, 
για αυτονόητους λόγους, περαιτέρω διάκριση μεταξύ του κρατικού και ιδιωτικού τομέα 
δεδομένου ότι στον τελευταίο είναι πολύ δύσκολο να θεσμοθετηθούν αντίστοιχα ή 
παρόμοια οφέλη. 

 Περαιτέρω σημειώνεται ότι, με βάση την περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
νομοθεσία, η περίοδος της στρατιωτικής θητείας, ήδη, λαμβάνεται υπόψη για σκοπούς 
υπολογισμού της Βασικής Σύνταξης που καταβάλλεται από το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, χωρίς οποιαδήποτε διάκριση, για όλους ανεξαίρετα τους εργαζομένους 
τόσο του ιδιωτικού όσο και του δημόσιου/κρατικού τομέα. Ενημερωτικά αναφέρεται ότι 
όσοι υπηρετούν θητεία στην Εθνική Φρουρά αποτελούν ειδική κατηγορία 
ασφαλισμένων, τόσο για σκοπούς εισφορών όσο και για σκοπούς παροχών. Οι 
ειδικές εισφορές που πληρώνονται από το κράτος για την περίοδο υπηρεσίας στην 
Εθνική Φρουρά θεωρούνται ότι αντιστοιχούν σε ασφαλιστέες αποδοχές ίσες με το 
ποσό των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών. Οι αποδοχές αυτές λαμβάνονται υπόψη 
ως πιστωμένες ασφαλιστέες αποδοχές για σκοπούς συντάξεων ανικανότητας, χηρείας 



 

 

 

46

και ορφάνιας. Κατά συνέπεια, οποιαδήποτε τροποποίηση της περί Συντάξεων 
Νομοθεσίας προς την κατεύθυνση της αναγνώρισης της στρατιωτικής θητείας για 
σκοπούς συντάξεως, θα οδηγήσει στην καταβολή διπλών συνταξιοδοτικών 
ωφελημάτων για την ίδια περίοδο, δηλαδή στην καταβολή συνταξιοδοτικών 
ωφελημάτων τόσο από το Επαγγελματικό Σχέδιο Συντάξεων των ∆ημόσιων 
Υπαλλήλων όσο και από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Τέλος, σε ό,τι αφορά το ενδεχόμενο παραχώρησης διπλώματος στρατού το 
οποίο θα αποτελεί πρόσθετο αναγνωρισμένο προσόν τόσο στο δημόσιο όσο και στον 
ιδιωτικό τομέα, δεν βλέπουμε με ποιο τρόπο θα μπορούσε να υλοποιηθεί κάτι τέτοιο 
χωρίς την εκ βάθρων αναθεώρηση της σχετικής νομοθεσίας με τρόπο που η 
στρατιωτική θητεία να μην αποτελεί υποχρέωση μόνο για τους άρρενες πολίτες αλλά 
και για τις γυναίκες ή να είναι εθελοντική και για τα δύο φύλα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2009 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.588, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.04.588 και 
ημερομηνία 8.12.2009, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κ. Χατζηγιάννη, που αφορά τη διαδικασία κατοχύρωσης (πρότυπο) 
του επαγγέλματος του μπάρμαν και σας πληροφορώ ότι η κατοχύρωση 
επαγγελματικών προτύπων δεν εμπίπτει στη αρμοδιότητα του Υπουργείου μου και 
του KOT, αλλά της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού (ΑνΑ∆). 

 Επισημαίνω ότι, σύμφωνα με τους περί Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 
Νόμους του 1999 έως 2007 [Ν.125(Ι)/1999, Ν.52(Ι)/2006 και Ν.21(Ι)/2007], η ΑνΑ∆ 
έχει αρμοδιότητα και εξουσία για τα εξής: 

 (i) να ορίζει πρότυπα επαγγελματικά προσόντα για οποιαδήποτε κατηγορία 
 ή κατηγορίες εργοδοτουμένων 

 (ii)       να μεριμνά για τη διεξαγωγή εξετάσεων και 

 (iii)      να εκδίδει τα σχετικά πιστοποιητικά επαγγελματικών προσόντων. 

 Στο πιο πάνω πλαίσιο, η ΑνΑ∆ τροχιοδρομεί την εγκαθίδρυση και λειτουργία 
Συστήματος Επαγγελματικών Προσόντων (ΣΕΠ) στην Κύπρο, που βασίζεται σε 
Πρότυπα Επαγγελματικά Προσόντα (ΠΕΠ) για τρία επαγγέλματα - του Τραπεζοκόμου, 
του Μάγειρα και του Υπαλλήλου Υποδοχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.639, ημερομηνίας 17 

∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.639 και ημερομηνία 
11/01/2010 σε σχέση με Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής κ. Γ. Περδίκης για την 
πρόταση που αντιμετωπίζει ο ∆ήμος Λεμεσού για την κατασκευή τεχνητού νησιού που 
θα απέχει 200 μέτρα από την παραλία της πόλης της Λεμεσού και σας πληροφορώ 
ότι δεν υπήρξε οποιαδήποτε επίσημη ενημέρωση και ενδιαφέρον για την αδειοδότηση 
και την εκτέλεση του έργου, συνεπώς δεν υπάρχει οποιοδήποτε σχόλιο.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.   

 Έχουμε το θέμα «Ο αναχρονιστικός θεσμός των εγγυήσεων και των 
επεμβατικών δικαιωμάτων στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι κίνδυνοι 
υπονόμευσης της βιωσιμότητας της λύσης στο Κυπριακό σε περίπτωση διατήρησής 
τους», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή και προέδρου της Ε∆ΕΚ κ. Γιαννάκη 
Ομήρου. 

 Σήμερα θα μιλήσει ο εισηγητής του θέματος και η συζήτηση θα ολοκληρωθεί 
την ερχόμενη βδομάδα. 

 Κύριε Ομήρου, έχετε το βήμα. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μετά το τέλος του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου ο θεσμός των συνθηκών 
εγγυήσεως, μέσω των οποίων ένα ή περισσότερα κράτη εγγυώνται το εδαφικό ή 
νομικό καθεστώς ενός τρίτου κράτους, έχει εφαρμοσθεί μία μόνο φορά, στην 
περίπτωση της Κύπρου με τη Συνθήκη Εγγυήσεως του 1960.  Η εξέλιξη του διεθνούς 
δικαίου και της ισότητας μεταξύ κρατών έθεσε στο περιθώριο της ιστορίας τέτοιες 
ρυθμίσεις υπονομευτικές της κυριαρχίας τους.  Το νομικό σχήμα κατά το οποίο 
συγκεκριμένα κράτη αναλάμβαναν το ρόλο των εγγυητριών δυνάμεων έχει περιέλθει 
σε απόλυτη αχρησία από τη δεκαετία του 1960 και σε ουσιαστική αχρησία από το 
1945.  Το ρόλο της παροχής εγγυήσεων έχει αναλάβει κάποιες φορές ο Οργανισμός 
Ηνωμένων Εθνών. 

 Προτού προχωρήσω σε απαρίθμηση επιχειρημάτων για την κραυγαλέα 
λανθασμένη ερμηνεία που έδωσε η Τουρκία, για να δικαιολογήσει την εισβολή του 
1974, θέλω να υπογραμμίσω ότι επανειλημμένες αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης 
του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών έχουν ορίσει ότι λεγόμενα “δικαιώματα” πρώην 
αποικιοκρατικών δυνάμεων σε πρώην αποικίες συνιστούν κατάλοιπα αποικισμού 
(vestiges of colonialism) και ως τέτοια είναι παράνομα.  Είναι προφανές ότι, με βάση 
αυτές τις αποφάσεις της συλλογικής βούλησης των εθνών, οι συνθήκες εγγυήσεως 
που επιβλήθηκαν στον κυπριακό λαό από την αποικιοκρατική δύναμη έπασχαν 
εξαρχής ως προς τη νομιμοποίησή τους.  Είναι κοινός τόπος για τους διεθνολόγους 
ότι η Συνθήκη Εγγυήσεως του 1960 δεν παρέχει το δικαίωμα χρήσεως βίας σε κάποια 
από τις εγγυήτριες δυνάμεις.  Μια τέτοια ερμηνεία αντίκειται προς τον Καταστατικό 
Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών και τις διατάξεις διεθνούς αναγκαστικού δικαίου και 
καθιστά τη συνθήκη άκυρη.  Αυτό δεν εμπόδισε την Τουρκία να εισβάλει στην Κύπρο 
το 1974 και έκτοτε να κατέχει στρατιωτικά το 37% του εδάφους της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, επικαλούμενη τη Συνθήκη Εγγυήσεως.  Είναι προφανές ότι η Τουρκία 
θέλει να έχει τη δυνατότητα να παρεμβαίνει στα τεκταινόμενα στην Κύπρο είτε 
στρατιωτικά είτε με την απειλή χρήσεως βίας είτε με άλλα ειρηνικά μέσα.  Και είναι 
εμφανές ότι η Τουρκία είναι η μόνη από τις τρεις εγγυήτριες δυνάμεις που βλέπει τη 
συνθήκη του 1960 ως προς τη στρατιωτική της διάσταση. 

 Οι εγγυήσεις που είχαν αναλάβει Βρετανία, Ελλάδα και Τουρκία θα πρέπει να 
περάσουν είτε υπό τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών -που είναι και το ορθότερο- είτε 
υπό την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Θα πρέπει οριστικά να αποκλεισθεί η δυνατότητα της 
Τουρκίας να επικαλείται μια παρωχημένη -ήδη από το 1960- Συνθήκη Εγγυήσεως και 
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να παρεμβαίνει ή να επεμβαίνει με οποιοδήποτε τρόπο στην κυρίαρχη Κυπριακή 
∆ημοκρατία. 

 Έρχομαι τώρα στο νομικά έωλο και πολιτικά παράδοξο των ισχυρισμών της 
Τουρκίας, ότι η εισβολή στην Κύπρο ήταν νόμιμη και ότι πήγαζε από τη Συνθήκη 
Εγγυήσεως.  Η θέση αυτή δε βρίσκει κανένα έρεισμα στο διεθνές δίκαιο αλλά σε μια 
νοοτροπία επεκτατισμού νεοοθωμανικής έμπνευσης.  Η επίσημη θέση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, η οποία βασίζεται στο διεθνές δίκαιο, υπήρξε διαχρονικά η εξής: 

1. Η Συνθήκη Εγγυήσεως δεν παρέχει δικαίωμα στρατιωτικής επέμβασης. 

2. Η Συνθήκη Εγγυήσεως εγγυάται τη διατήρηση της συνταγματικής τάξης του 
1960 και όχι τη διχοτόμηση, τη στρατιωτική κατοχή της Κύπρου και τη 
συστηματική παραβίαση των δικαιωμάτων των πολιτών, που το σύνταγμα 
προστατεύει. 

 Είναι σαφής η συνθήκη με το άρθρο 2:  «Η Ελλάς, η Τουρκία και το Ηνωμένον 
Βασίλειον, λαμβάνουσαι υπό σημείωσιν τας εν άρθρω Ι της παρούσης 
συνθήκης αναληφθείσας υπό της ∆ημοκρατίας της Κύπρου υποχρεώσεις, 
αναγνωρίζουσι και εγγυώνται την ανεξαρτησίαν, εδαφικήν ακεραιότητα και 
ασφάλειαν της ∆ημοκρατίας της Κύπρου ως και την δημιουργηθείσαν διά των 
θεμελιωδών άρθρων του Συντάγματος αυτής κατάστασιν.  Η Ελλάς, η Τουρκία 
και το Ηνωμένον Βασίλειον αναλαμβάνουσιν ωσαύτως την υποχρέωσιν όπως 
απαγορεύωσι, το κατ’ αυτάς, πάσαν δράσιν σκοπούσαν εις την άμεσον ή 
έμμεσον προώθησιν είτε της ενώσεως της Κύπρου μεθ’ οιουδήποτε άλλου 
κράτους είτε του διαμελισμού της νήσου».  

 Είναι ηλίου φαεινότερον ότι η Τουρκία δεν έχει βάσει της Συνθήκης Εγγύησης 
το δικαίωμα εισβολής και κατοχής.  Αν επιθυμούμε κατάργηση των οποιωνδήποτε 
εγγυήσεων, είναι, για να μη δίδεται το πρόσχημα στην Τουρκία να επεμβαίνει στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία και για να μη θεωρήσει ότι η εισβολή και η κατοχή έχουν 
νομιμοποιηθεί.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία πρέπει να μείνει αταλάντευτη στη θέση για 
οριστική κατάργηση της Συνθήκης Εγγυήσεως. 

 Επιδιώκοντας τη νομική και πολιτική αχρησία και ακυρότητα της Συνθήκης 
Εγγυήσεως είναι όμως καλό να γνωρίζουμε και τις θέσεις των Βρετανών επί του 
θέματος.  Στο περιοδικό “Άποψη”, τεύχος Σεπτεμβρίου του 2008, αναφέρεται ότι σε  
γνωμάτευσή τους οι νομικοί σύμβουλοι (H. Steel) της βρετανικής κυβέρνησης 
αναφέρουν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα:   

 «Έχουμε με συνέπεια διακηρύξει ότι τόσο η Συνθήκη Εγκαθίδρυσης όσο και η 
Συνθήκη Εγγυήσεως είναι ακόμα σε ισχύ και έχουμε προβεί κατά καιρούς σε δημόσιες 
τοποθετήσεις και επίσημα διαβήματα προς την κυπριακή κυβέρνηση σε σχέση με το 
ζήτημα αυτό, η οποία βέβαια», η κυπριακή κυβέρνηση εννοεί, «απέρριψε τα 
διαβήματα αυτά.  ∆εν έχω δει ποτέ ρητή καταγραφή των επιχειρημάτων αυτών, αλλά 
πιστεύω πως αυτά συνίστανται απλώς στον ισχυρισμό ότι οι συνθήκες ήταν όλες 
έγκυρες, όταν καταρτίστηκαν, και σε άρνηση αποδοχής ότι μια συνθήκη μπορεί 
μεταγενέστερα να ακυρωθεί ή να ανακληθεί στη βάση των λόγων που ισχυρίζεται η 
κυπριακή κυβέρνηση. Συγκεκριμένα, δεν αποδεχόμαστε ότι οποιοδήποτε όργανο των 
Ηνωμένων Εθνών έχει αρμοδιότητα να επηρεάσει το κύρος μιας συνθήκης κατά τον 
τρόπο που προφανώς εισηγείται η κυπριακή κυβέρνηση και φαντάζομαι ότι δε 
δεχόμαστε ότι τα διάφορα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας αποσκοπούσαν σε 
κάτι παρόμοιο. 
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 Όπως γνωρίζετε, έχουμε κατά καιρούς προβληματιστεί κατά πόσο θα ήταν 
αναγκαίο να επιμείνουμε στις θέσεις μας ως προς τη Συνθήκη Εγγυήσεως.  Έχουμε  
καταλήξει πως θα ήταν ενάντια στα συμφέροντά μας, αν δεν το πράτταμε.  Νομίζω 
πως οι λόγοι που έχουμε είναι οι εξής:», λένε πάντα οι Βρετανοί και οι νομικοί τους 
σύμβουλοι, 

«1. Αν αποδεχθούμε τις απόψεις της κυπριακής κυβέρνησης, αυτό θα ζήμιωνε τη 
γενική μας θέση ως προς την εγκυρότητα των συνθηκών, δηλαδή σχετικά με τις 
περιστάσεις υπό τις οποίες οι συνθήκες μπορούν να ανακληθούν και να 
θεωρηθούν ως άκυρες. 

2. Οι διάφορες συμφωνίες του 1960 απορρέουν όλες από τις συμφωνίες Ζυρίχης-
Λονδίνου του 1959 και συνιστούν μια ενιαία διευθέτηση, ένα πακέτο.  Η 
εγκατάλειψη της θέσης μας σε σχέση με τη Συνθήκη Εγγυήσεως θα 
υποβάθμιζε και τις θέσεις μας σε σχέση με τις υπόλοιπες διευθετήσεις του 
1960.  Συγκεκριμένα, θα μπορούσε μια μέρα να επηρεάσει τις θέσεις μας ως 
προς τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης. 

3. Αν και το δικαίωμά μας στις κυρίαρχες βρετανικές βάσεις δεν πηγάζει από τη 
Συνθήκη Εγγυήσεως ή τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης, εντούτοις οι ρητές διατάξεις 
των συνθηκών αυτών μπορεί να έχουν κάποια αξία, για να μας διασφαλίσουν 
την αδιατάραχτη κατοχή και χρήση των περιοχών αυτών. Επιπρόσθετα, 
οτιδήποτε δημιουργεί ερωτηματικά στη διευθέτηση του 1960 ως σύνολο θα 
μπορούσε να μας αφήσει ακάλυπτους απέναντι σε ηθικές (διακριτές από τις 
νομικές) πιέσεις σχετικά με το δικαίωμά μας να επιμείνουμε στην κατοχή των εν 
λόγω περιοχών.  

4. Ανεξάρτητα αν έχουμε ή όχι άμεσο ενδιαφέρον στη διατήρηση της Συνθήκης 
Εγγυήσεως, δε θα μπορούσαμε να εγκαταλείψουμε τις θέσεις μας χωρίς να 
αναστατώσουμε σοβαρά την Τουρκία». 

 Είναι λοιπόν φανερό ότι και στην πιο πάνω γνωμάτευση επαναλαμβάνονται τα 
ίδια χαρακτηριστικά της βρετανικής πολιτικής σε σχέση με τη Συνθήκη Εγγυήσεως. Η 
Συνθήκη Εγγυήσεως θεωρείται αναπόσπαστο κομμάτι των συμφωνιών του 1960 και, 
κατά συνέπεια, σύμφωνα με τους Βρετανούς, οποιαδήποτε αμφισβήτηση του κύρους 
της Συνθήκης Εγγυήσεως θα μπορούσε να τους καταστήσει ευάλωτους σε νομικές, 
αλλά και ηθικές πιέσεις, όπως τις ονομάζουν -πολιτικές προφανώς εννοούν- σε σχέση 
με το κύρος της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης και το καθεστώς των βρετανικών βάσεων. 
Περαιτέρω, τυχόν αμφισβήτηση του κύρους της Συνθήκης Εγγυήσεως θα βρισκόταν 
σε αντίθεση με τα τουρκικά συμφέροντα και θα δημιουργούσε προβλήματα στις καλές 
σχέσεις μεταξύ Βρετανίας και Τουρκίας. 

 Ο τέως Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας αείμνηστος Τάσσος 
Παπαδόπουλος σε άρθρο του -νομίζω ήταν η τελευταία δημόσια παρέμβαση πριν  
από το θάνατό του- σε ειδική έκδοση του περιοδικού “Monthly Reviews”, ημερομηνίας 
20 Οκτωβρίου του 2008, απαντά στο επιχείρημα ότι τυχόν καταγγελία του καθεστώτος 
των λεγόμενων “κυρίαρχων βρετανικών βάσεων” και άρα, κατ’ αναλογίαν (mutatis 
mutandis), και της Συνθήκης Εγγυήσεως θα ήταν δυνατό να θέσει σε κίνδυνο τη 
νομιμότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   Αναφέρει σχετικά τα εξής: «Προβάλλεται ο 
ισχυρισμός ότι λόγω της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας του 
1960, με βάση την οποία αποδόθηκε το καθεστώς “κυρίαρχων βάσεων”, τυχόν 
καταγγελία αυτής της συνθήκης, κατά κάποιους, θα οδηγούσε στην αμφισβήτηση της 
νομιμότητας της κυπριακής κυβέρνησης, αφού, κατ’ ισχυρισμόν, το κυπριακό κράτος 
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“έλκει τη νομιμότητά του από τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης”».  Και συνεχίζει:  «Στην 
περίοδο 2006-2007, κατ’ εντολήν της τότε κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
ετοιμάστηκαν μελέτες και γνωμοδοτήσεις από έγκυρους ξένους νομικούς και 
εμπειρογνώμονες διεθνούς δικαίου, με διεθνή αποδοχή και φήμη, που συμπέραναν 
ότι αυτό το επιχείρημα είναι αστήρικτο και πρόσθετα εισηγούνται τη διαδικασία που 
μπορεί να ακολουθηθεί, για να αμφισβητηθεί το “κυρίαρχο καθεστώς” των βάσεων», 
άρα και η εγκυρότης της Συνθήκης Εγγυήσεως, «χωρίς καταγγελία της Συνθήκης 
Εγκαθίδρυσης».   

 Είναι προφανές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η ίδια επιχειρηματολογία 
ισχύει και σε ό,τι αφορά τη Συνθήκη Εγγυήσεως.  Όμως, σε ό,τι αφορά τη μονομερή, 
αυθαίρετη και εξόχως αντινομική ερμηνεία της Συνθήκης Εγγυήσεως από την 
Τουρκία, για να δικαιολογήσει την τουρκική εισβολή, είναι εξαιρετικά ενδιαφέρουσες 
και ορισμένες γνωματεύσεις διεθνούς κύρους διεθνολόγων που δημοσιεύθηκαν στο 
περιοδικό που ανέφερα πιο πάνω. 

 Προτού τεθεί σε ισχύ η Συνθήκη Εγγυήσεως το 1960, ζητήθηκε από τον 
Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών όπως γνωματεύσει επί του κύρους της εν λόγω 
συνθήκης.  Η γνωμάτευση, την οποία ετοίμασε ένας από τους σημαντικότερους 
διεθνολόγους του προηγούμενου αιώνα, ο Hans Kelsen, παρουσιάζει εξαιρετικό 
ενδιαφέρον ως προς τον τρόπο με τον οποίο θα έπρεπε να ερμηνεύεται η Συνθήκη 
Εγγυήσεως.  Και βεβαίως αυτή η γνωμάτευση δόθηκε σε ανύποπτο χρόνο.  Ο Kelsen, 
αν και παρατήρησε ότι η σύναψη μιας συνθήκης εγγυήσεως είναι καταρχήν έγκυρη 
σύμφωνα με το διεθνές δίκαιο, εντούτοις προχώρησε σε περαιτέρω σχόλια αναφορικά 
με το άρθρο 3 της συνθήκης, που προβλέπει δικαίωμα επέμβασης. 

 Παραθέτουμε ορισμένα σημαντικά αποσπάσματα από τις σχετικές 
επισημάνσεις:  «Το άρθρο 3 της συνθήκης φαίνεται, όπως προκύπτει τόσο από τους 
όρους του όσο και από τις περιστάσεις υπό τις οποίες συνάφθηκε, ότι αποσκοπεί στο 
να καλύψει κυρίως περίπτωση κατά την οποία το κυπριακό σύνταγμα ανατρέπεται 
από εσωτερική επανάσταση» -έγινε πραξικόπημα στην Κύπρο- «η οποία στοχεύει είτε 
στον περιορισμό των μειονοτικών δικαιωμάτων είτε σε ένωση με άλλο κράτος ή σε 
διχοτόμηση.  Αν οι εγγυήτριες δυνάμεις είχαν δικαίωμα να αναλάβουν δράση 
στρατιωτικού χαρακτήρα, αυτό θα μπορούσε υπό ορισμένες προϋποθέσεις να 
δικαιολογηθεί ως αυτοάμυνα.  Αυτές οι περιστάσεις θα προέκυπταν, αν κατά τη 
διάρκεια μιας επανάστασης» -ενός πραξικοπήματος, προσθέτω- «γινόταν ένοπλη 
επέμβαση κατά των στρατευμάτων μιας εγγυήτριας δύναμης που βρίσκονται 
σταθμευμένα στην Κύπρο.  Αυτό το δικαίωμα αυτοάμυνας όμως δεν πηγάζει από τη 
Συνθήκη Εγγυήσεως αλλά από το γενικό διεθνές δίκαιο, όπως περιορίζεται από το 
άρθρο 51 του Καταστατικού Χάρτη.  Η νομική κατάσταση είναι πιο περίπλοκη, αν οι 
ταραχές στην Κύπρο τείνουν να αναστατώσουν το καθεστώς που δημιουργήθηκε με 
τη συνθήκη, αλλά δεν οδηγούν σε επίθεση επί των στρατευμάτων κάποιας εγγυήτριας 
δύναμης.  Στο σημείο αυτό οι παράγραφοι 3 και 4 του άρθρου 2 του Καταστατικού 
Χάρτη καθίστανται οι κυρίαρχες νομικές παράμετροι του ζητήματος […].   

 Πολλές νομικές συζητήσεις έχουν επικεντρωθεί στην ερμηνεία των πιο πάνω 
άρθρων ιδιαίτερα για τον ορισμό της επιθετικότητας […].  O Quincy Wright έχει 
εκφράσει την πιο δημοφιλή άποψη, όταν όρισε την έννοια της επιθετικότητας, όπως 
προκύπτει από το άρθρο 2(4), ως ακολούθως:  “Είναι η απειλή για χρήση ένοπλης 
βίας πέρα από ένα διεθνώς αναγνωρισμένο σύνορο για το οποίο μια κυβέρνηση είναι 
de facto ή de jure υπεύθυνη, εκτός αν δικαιολογείται από ανάγκη για ατομική ή 
συλλογική αυτοάμυνα, μετά από εξουσιοδότηση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, 
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για αποκατάσταση της διεθνούς ειρήνης και ασφάλειας ή με τη συναίνεση του κράτους 
εντός των περιοχών του οποίου χρησιμοποιούνται οι ένοπλες δυνάμεις”. 

 Αν η πιο πάνω άποψη είναι ορθή και αν οι εγγυήτριες δυνάμεις καταφύγουν σε 
ένοπλη βία στην Κύπρο σε περιστάσεις που δε συνιστούν αυτοάμυνα, θα μπορεί η 
Συνθήκη Εγγυήσεως να ερμηνευθεί ως παρέχουσα συναίνεση της Κύπρου για χρήση 
ένοπλης βίας.  Η άποψη του Quincy Wright φαίνεται να είναι πως η συναίνεση θα 
πρέπει να είναι πραγματική, να δίδεται κατά το χρόνο που η επέμβαση λαμβάνει χώρα 
και από μια κυβέρνηση που έχει πλήρη έλεγχο και θεωρείται αρμόδια να εκφράζει το 
κράτος για το ζήτημα.  Σύμφωνα με τα πιο πάνω, θα ήταν εξαιρετικά δύσκολο να 
ερμηνεύσει κάποιος τη Συνθήκη Εγγυήσεως ως παρέχουσα πραγματική συναίνεση 
και, κατά συνέπεια, το άρθρο 3 της συνθήκης, για να συνάδει με το διεθνές δίκαιο, θα 
πρέπει να θεωρηθεί ότι παρέχει δικαιώματα, εξαιρουμένης της δυνατότητας χρήσης 
ένοπλης βίας». 

 Και καταλήγει ο Kelsen μετά από επιπρόσθετες αναλύσεις:  «Στη βάση όλων 
των πιο πάνω, υποβάλλεται ότι η Συνθήκη Εγγυήσεως θα είναι μια έγκυρη διεθνής 
συμφωνία, όταν τεθεί σε ισχύ.  Εντούτοις, στο παρόν στάδιο της ανάπτυξης του 
διεθνούς δικαίου το άρθρο 3 της συνθήκης δεν μπορεί έγκυρα να ερμηνευθεί ότι 
παρέχει στις εγγυήτριες δυνάμεις απεριόριστο δικαίωμα επέμβασης με χρήση 
ενόπλων δυνάμεων σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων της συνθήκης. 
Παρόμοια χρήση βίας θα μπορούσε να δικαιολογηθεί μόνο σε περιπτώσεις 
αυτοάμυνας ή με την εξουσιοδότηση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών ή μετά από 
πρόσκληση του κυπριακού κράτους κατά το δεδομένο χρόνο. Κανένα δικαίωμα 
ένοπλης επέμβασης δεν πηγάζει αυτόματα από τους όρους της συνθήκης και, ακόμα 
και αν είχε υιοθετηθεί η ακραία άποψη ότι παρόμοιο δικαίωμα προκύπτει, τότε αυτό θα 
περιοριζόταν πρώτα από την ανάγκη για καταφυγή σε μέσα ειρηνικής επίλυσης των 
διαφορών που είναι διαθέσιμα στα ενδιαφερόμενα κράτη». 

 Από την αναφερθείσα γνωμάτευση φαίνεται ξεκάθαρα ότι η Τουρκία παραβίασε 
τις υποχρεώσεις της, όπως πήγαζαν από τη Συνθήκη Εγγυήσεως, και καταρρίπτονται 
οι τουρκικοί ισχυρισμοί ότι η τουρκική εισβολή μπορούσε να δικαιολογηθεί από τις 
διατάξεις της Συνθήκης Εγγυήσεως. Παρόμοιες απόψεις εξέφρασε και ο Frank 
Soskice σε άλλη γνωμάτευση, ενώ σε παρόμοιες αναλύσεις προέβησαν και οι 
περισσότεροι αναγνωρισμένοι διεθνολόγοι μετά την τουρκική εισβολή.  Η Τουρκία 
παραβίασε τις υποχρεώσεις της.  Ερμήνευσε αυθαίρετα τη Συνθήκη Εγγυήσεως, κατά 
τον τρόπο που η ίδια επιθυμούσε. Οποιαδήποτε αναγνώριση εγγυητικών δικαιωμάτων 
στην Τουρκία σε ενδεχόμενη λύση του κυπριακού προβλήματος θα ισοδυναμεί 
ουσιαστικά με παράδοση της Κύπρου στα χέρια της Τουρκίας, εφόσον θα ανανεώσει 
τα δικαιώματα που η ίδια παραβίασε και εξακολουθεί καταχρηστικά να παρερμηνεύει.  
Θα συνιστά, σε τελική ανάλυση, μια δικαίωση της τουρκικής εισβολής και της 
τουρκικής παραβίασης του διεθνούς δικαίου. 

 Σχετικό είναι ακόμα και ένα εσωτερικό σημείωμα του Κρίτωνα Τορναρίτη για τη 
Συνθήκη Εγγυήσεως και Συμμαχίας.  Προσέξετε!  Έδωσε μια γνωμάτευση το  1964, 
κατά κάποιο τρόπο επίσης σε ανύποπτο χρόνο.  Το 1964 ο Πρόεδρος  Μακάριος 
ζήτησε από τον τότε Γενικό Εισαγγελέα όπως ετοιμάσει εσωτερικό σημείωμα σε 
σχέση με το κύρος και τη δυνατότητα καταγγελίας της Συνθήκης Συμμαχίας.  Ο 
Τορναρίτης καταλήγει στο σημείωμά του ότι η Συνθήκη Συμμαχίας μπορεί να 
τερματιστεί λόγω ουσιώδους παράβασής της από την Τουρκία.  Λέει:  «Αν και η 
κυβέρνηση της ∆ημοκρατίας θα συναντούσε μεγάλες δυσκολίες στην προσπάθειά της 
για τερματισμό της συνθήκης με μονομερή πράξη, εντούτοις θα είχε ευκολότερο έργο, 
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αν ο τερματισμός ζητηθεί λόγω ουσιώδους παράβασης της συνθήκης αυτής από ένα 
από τα συμβαλλόμενα μέρη.  Η μεγάλη πλειοψηφία των συγγραφέων αναγνωρίζει ότι 
παραβίαση της συνθήκης από ένα από τα συμβαλλόμενα μέρη δημιουργεί δικαίωμα 
του ετέρου των συμβαλλομένων όπως καταγγείλει ή αναστείλει την εκπλήρωση των 
υποχρεώσεών του που απορρέουν από τη συνθήκη.  Βέβαια, η παράβαση της 
συνθήκης θα πρέπει να αφορά σε ουσιώδες μέρος αυτής και να μην είναι ασήμαντη ή 
φανταστική.  Η άποψη αυτή έγινε αποδεκτή από την Επιτροπή ∆ιεθνούς ∆ικαίου στο 
άρθρο 42 της έκθεσής της.  ∆ύναται να υποστηριχθεί ότι η Τουρκία παραβίασε τη 
Συνθήκη Συμμαχίας από πολλές απόψεις:», μιλά για τα τότε γεγονότα του 1963-1964,   

«1. Αν και με το άρθρο ΙΙ αυτής ανέλαβε την υποχρέωση όπως αποκρούσει 
οποιαδήποτε επίθεση ή επιδρομή, άμεση ή έμμεση, κατευθυνόμενη κατά της 
ανεξαρτησίας ή της εδαφικής ακεραιότητας της ∆ημοκρατίας της Κύπρου, 
εντούτοις προέβη σε πράξεις επιδρομής εναντίον της πολιτικής ανεξαρτησίας 
και της εδαφικής ακεραιότητάς της διά των επανειλημμένων απειλών της 
κυβέρνησής της περί ένοπλης επέμβασης και διενεργειών που κατά το τέλος 
∆εκεμβρίου του 1963 και τον Ιανουάριο και Φεβρουάριο του 1964 έχουν 
καταστήσει εντεινόμενη την απειλή, διά παραβιάσεως του εναερίου χώρου της 
∆ημοκρατίας με σκοπό  εκφοβισμού και διά συσσωρεύσεως ενόπλων 
δυνάμεων επί της τουρκικής ακτής και της κίνησης των τουρκικών ναυτικών 
δυνάμεων εις τα γειτνιάζοντα ύδατα, κατά τρόπο που να απειλεί με ένοπλη 
επέμβαση. Το ότι η απειλή χρήσης βίας αποτελεί επιδρομική ενέργεια», 
συνεχίζει, «αναγνωρίζεται στο διεθνές δίκαιο, ιδίως όταν αυτή συνοδεύεται από 
πραγματική παραβίαση του εναερίου χώρου ή άλλων προπαρασκευαστικών 
πράξεων διά επιδρομή. 

2. Κατά παράβαση του άρθρου 2 της συνθήκης, η Τουρκία επέτρεψε στα 
στρατεύματά της», εννοεί την ΤΟΥΡ∆ΥΚ, «που ήταν στρατοπεδευμένα στην 
Κύπρο στη βάση της συνθήκης, όπως παραβιάσουν την εδαφική ακεραιότητα 
της ∆ημοκρατίας, εξουσιοδοτώντας τα στρατεύματα αυτά όπως κινούνται στο 
έδαφος της ∆ημοκρατίας και όπως λαμβάνουν θέσεις στο έδαφος αυτό κατά 
παράβαση των ρητών προβλέψεων της αναφερόμενης πιο πάνω συμφωνίας. 

3. Η Τουρκία παραβίασε τις αναληφθείσες υποχρεώσεις της στη βάση της 
συνθήκης με το να επιτρέπει ή να ανέχεται ή να ενθαρρύνει ή να υποβοηθά 
πολιτική που αποσκοπεί στο διαμελισμό του εδάφους της ∆ημοκρατίας, την 
εδαφική ακεραιότητα της οποίας ανέλαβε να προασπίσει με τη συνθήκη. 

4. Οι  επανειλημμένες δηλώσεις ότι ο διαμελισμός ή η ομοσπονδιοποίηση είναι η 
λύση την οποία η τουρκική κυβέρνηση τώρα επιζητεί, η στάση της και η εν γένει 
διαγωγή της όχι μόνο δεν είναι σύμφωνες προς τη στάση και διαγωγή 
συμμάχου, αλλά τείνουν να καταστρέψουν και αυτή τη βάση της συμμαχίας. 

 Κατά το χρόνο της συνομολόγησης και υπογραφής της συνθήκης, η 
∆ημοκρατία της Κύπρου δεν ήταν μέλος των Ηνωμένων Εθνών και δεν μπορούσε 
συνεπώς να επικαλεστεί την προστασία που διασφαλίζεται στα μέλη του ΟΗΕ με 
βάση τον Καταστατικό του Χάρτη. Το γεγονός αυτό, σε συνδυασμό με τις περιπτώσεις 
που αναφέρθηκαν πιο πάνω, συνιστά τέτοιου είδους ουσιώδη μεταβολή που 
δικαιολογεί αίτημα για απαλλαγή, σύμφωνα με τις αρχές του διεθνούς δικαίου, από τις 
υποχρεώσεις που επιβλήθηκαν με τη συνθήκη».  Με αυτά καταλήγει ο Κρίτων 
Τορναρίτης. 

 Το πιο πάνω σημείωμα είναι άκρως διαφωτιστικό σε σχέση με τη θέση που θα 
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πρέπει να έχει η Κυπριακή ∆ημοκρατία ως προς τη Συνθήκη  
Συμμαχίας, ιδιαίτερα αν αναλογιστεί κάποιος ότι το πιο πάνω σημείωμα γράφτηκε 
πριν από την εισβολή του 1974, δηλαδή προτού η Τουρκία παραβεί με τον πλέον 
απροκάλυπτο τρόπο τις υποχρεώσεις της που πήγαζαν από τη Συνθήκη Εγγυήσεως 
και Συμμαχίας.  Μετά την τουρκική εισβολή η επιμονή για διατήρηση της συνθήκης και 
μάλιστα για ανανέωση αυτής στα πλαίσια ενδεχόμενης λύσης του κυπριακού 
προβλήματος συνιστά πολιτικό αυτοχειριασμό και καθιστά θνησιγενές και με 
ημερομηνία λήξης το κυπριακό κράτος.  Ούτως ή άλλως, η Τουρκία με την εισβολή 
του 1974, τη συνεχιζόμενη κατοχή και την ανακήρυξη του ψευδοκράτους το 1983 
κατέστησε τη Συνθήκη Εγγυήσεως του 1960 άκυρη και ανενεργή. 

 Όμως το ίδιο ισχύει και για τη Βρετανία. Κατά σαφή παραβίαση των 
υποχρεώσεών της δυνάμει της Συνθήκης  Εγγυήσεως και Συμμαχίας, αρνήθηκε να 
παρεμποδίσει την τουρκική εισβολή του 1974. Αντίθετα, διά πράξεων και 
παραλείψεων υπήρξε συνένοχος στο δίδυμο έγκλημα εις βάρος της πατρίδας μας. 
Στη συνέχεια αρνείται συστηματικά να ενεργήσει για την ανατροπή της τουρκικής 
κατοχής και την αποκατάσταση της ανεξαρτησίας, της κυριαρχίας και της εδαφικής 
ακεραιότητας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Παρέλειψε να λάβει οποιοδήποτε μέτρο 
για την αποτροπή και ανατροπή της παράνομης ανακήρυξης του ψευδοκράτους, ενώ 
σήμερα πρωταγωνιστεί σε ενέργειες για αναβάθμιση του παράνομου μορφώματος 
στα κατεχόμενα.   Με βάση όλα αυτά, είναι φανερό ότι η Βρετανία, ακόμα και αν 
γινόταν αποδεκτό οποιοδήποτε ψήγμα διεθνούς νομιμότητας στη Συνθήκη 
Εγγυήσεως, έχει υποπέσει στο αδίκημα της κατά συρροήν και κατ’ εξακολούθησιν 
μονομερούς παραβίασης της συνθήκης.  

 Όλα τα πιο πάνω συνηγορούν υπέρ της άποψης ότι η Συνθήκη Εγγυήσεως 
κατέστη ανενεργός και άκυρη.  Αυτό αναφέρεται ρητά -εννοώ η δικαιολόγηση, η 
αιτιολογία της ακυρότητας και η διαδικασία που θα πρέπει ενδεχομένως να 
ακολουθηθεί- στη Σύμβαση της Βιέννης επί του δικαίου των συνθηκών, η οποία 
κυρώθηκε από αυτό το σώμα, από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, με το Νόμο  αρ. 62, 
που δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 18 ∆εκεμβρίου του 
1976. 

 Αναφέρει το άρθρο 60 της σύμβασης, μεταξύ άλλων, τα εξής:  «Ουσιώδης 
αθέτησις πολυμερούς τινός συνθήκης υφ’ ενός των μερών παρέχει δικαίωμα εις το 
ειδικώς επηρεαζόμενον εκ της αθετήσεως μέρος να επικαλεσθή ταύτην ως λόγον 
αναστολής της εφαρμογής της συνθήκης εν τω συνόλω ή εν μέρει εις τας σχέσεις 
αυτού μετά του υπαιτίου της αθετήσεως κράτους».  Επίσης, «εις οιονδήποτε μέρος, 
πλην του υπαιτίου της αθετήσεως κράτους, να επικαλεσθή ταύτην ως λόγον 
αναστολής της εφαρμογής της συνθήκης εν τω συνόλω ή εν μέρει έναντι εαυτού, εάν 
η συνθήκη είναι τοιαύτης φύσεως, ώστε ουσιώδης αθέτησις των διατάξεών  της υφ’ 
ενός μέρους να μεταβάλλει ριζικώς την θέσιν εκάστου μέρους εν σχέσει προς την 
περαιτέρω εκπλήρωσιν των εκ της συνθήκης υποχρεώσεων αυτού. 

∆ιά τους σκοπούς του παρόντος άρθρου, ουσιώδη αθέτησιν συνιστά: 

1. η μη επιτρεπομένη υπό της παρούσης συμβάσεως απόρριψις της συνθήκης ή 

2. η παράβασις διατάξεώς τινος σημαντικής διά την επίτευξιν του αντικειμένου ή 
του σκοπού της συνθήκης». 

 Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, τονίζω ότι τυχόν αποδοχή εγγυητριών 
δυνάμεων και εγγυητικών και επεμβατικών δικαιωμάτων σε μια λύση του Κυπριακού 
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θα συνιστούσε εξ υπαρχής νάρκη στα θεμέλια του κράτους και συνταγή καταστροφής 
του.   Ο αναχρονιστικός θεσμός των εγγυήσεων πρέπει οριστικά να τεθεί στο 
περιθώριο της ιστορίας.  Εγγύηση είναι η συμμετοχή της Κύπρου στον Οργανισμό 
Ηνωμένων Εθνών, όπως συμβαίνει με όλα τα κράτη του κόσμου, οι αρχές του 
διεθνούς δικαίου και οι συναφείς διεθνείς συμβάσεις.  Ιδιαίτερα μετά την ένταξη της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα ήταν ασυγχώρητα αντιφατικό μια 
χώρα μη μέλος της Ένωσης να είναι εγγυήτρια μιας ευρωπαϊκής χώρας όπως η 
Κύπρος.  Αντίθετα, η ευρωπαϊκή ενσωμάτωση της Κύπρου είναι η πιο ισχυρή 
εγγύηση για μια Κύπρο ασφαλή και ειρηνική.  Αναμένουμε ότι στις απευθείας 
διαπραγματεύσεις ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας θα εμμείνει ανυποχώρητα στη θέση 
αυτή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Γιαννάκη τον Ομήρου. 

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 11 Φεβρουαρίου 2010, στις 4.00 το 
απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.013-2010). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 
2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.019-2010). 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος 
Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2010 Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.022-2010). 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων 
∆ανείων του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.032-2010). 

 5. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Χορήγηση Αδειών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.126-2009). 

 6. Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.112-2008). 

 7. Ο περί Γονικής Άδειας και Άδειας για Λόγους 
Ανωτέρας Βίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.199-2009). 
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 8. Οι περί της ∆ιαδικασίας Εκδίκασης Πειθαρχικών 
Υποθέσεων ενώπιον της Επιτροπής ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας (Κατάργηση) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.006-2010). 

 9. Ο περί Τυποποίησης, ∆ιαπίστευσης και Τεχνικής 
Πληροφόρησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.211-2009). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Ο αναχρονιστικός θεσμός των εγγυήσεων και των 
επεμβατικών δικαιωμάτων στα πλαίσια της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι κίνδυνοι υπονόμευσης 
της βιωσιμότητας της λύσης στο Κυπριακό σε 
περίπτωση διατήρησής τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.004-2009). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137-2006). 

 3. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην 
οικονομία σε βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004-2008).

 4. «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, 
Γεώργιου Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.006-2008). 

 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα 
«Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 
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Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
εφαρμογή των νόμων που αφορούν την ισότητα 
ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489-2006). 

 6. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές 
τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και 
εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές (6% των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα 
μέχρι το 2010) και οι τυχόν επιπτώσεις από την 
καθυστέρηση υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, 
καθώς και οι προοπτικές του στόχου που θέτει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 
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 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση 
στρατηγικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών και για τη 
δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού όπως 
αυτές απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας έναντι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.105-2008). 

 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 Kηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.00 μ.μ.)  

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Θωμά Γιαννάκης Πουργουρίδης Χρήστος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σαμψών Σωτήρης 

Κατσουρίδης Νίκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Στυλιανίδης Χρήστος 

Κυριακίδου Αθηνά Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Στέλλα  Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Χάμπας Πανίκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 
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Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου του 2010 Νόμος του 2009», οι σύντομες παρατηρήσεις 
του κ. Νίκου Τορναρίτη και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σήμανσης, Παρουσίασης και 
∆ιαφήμισης Τροφίμων (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και 
έγκρισή τους. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - 
Θέσεις Λειτουργού Λογιστηρίου και Βοηθού Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο 
με τίτλο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009» και για τους κανονισμούς «Οι περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των 
κανονισμών. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Εργασίας - Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή 
τους. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας - 
Θέσεις ∆ιευθυντή, Πρώτου Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών, Ανώτερου 
Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών, Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών Α΄ και  
Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» 
και έγκρισή τους. 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων Βουνίου  Κανονισμοί 
του 2010» και «Οι περί Αποχετεύσεων Αρακαπά Κανονισμοί του 2010» και 
έγκρισή τους. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου - Θέση 
Γενικού ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους. 

12. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και η συζήτηση που ακολούθησε για την 
παραπομπή του θέματος «Ο περί Αγνοουμένων (Προσωριναί ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» (Α. Γεωργίου, Α. Αγγελίδης, Ι. Νικολάου, Ν. 
Κατσουρίδης, Γ. Ομήρου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Πρόεδρος). 



 

 

 

59

13. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η απαγόρευση συλλογής μανιταριών σύμφωνα με τον περί ∆ασών Νόμο - 
Κατασκευή πεζοδρομίων και εγκατάσταση οδικού φωτισμού στη Μουτταγιάκα - 
Ανάγκη απαγόρευσης της χρήσης προϊόντων με την ουσία “methomyl” - 
Προστασία των υπό εξαφάνιση ειδών χλωρίδας - Η διαχείριση και ανακύκλωση 
γυαλιού στην Κύπρο - Ανάγκη αναθεώρησης των ρυθμίσεων για τις 
αστυνομικές φρουρές πολιτικών προσώπων - Μέτρο μετακίνησης από τα 
πεζοδρόμια παράνομα σταθμευμένων οχημάτων - Ανάγκη ανάληψης από το 
κράτος του κόστους κατασκευής κυματοθραυστών στις ακτογραμμές - 
Καθορισμός της εξεταστέας ύλης για υποψήφιους αστυνομικούς - Επίδομα 
ανικανότητας σε καρδιοπαθείς - Κατολισθήσεις στους δρόμους Κάμπου-Κάτω 
Πύργου Τηλλυρίας και Κάτω Πύργου-Παχυάμμου - Κακοτεχνίες σε αίθουσα του 
Γυμνασίου-Λυκείου Κάτω Πύργου Τηλλυρίας και επιδιόρθωσή της - Αίθουσα 
σίτισης για το Περιφερειακό ∆ημοτικό Σχολείο Πόλεως Χρυσοχούς - ∆ημιουργία 
υδατοφράκτη στον Πύργο Τηλλυρίας - Πρόνοια για χώρο στάθμευσης και 
θερμομόνωση στις υπό ανέγερση προσφυγικές πολυκατοικίες - Η βελτίωση του 
δρόμου Μενεού-παραλίας Κιτίου - Όρια μη ανάπτυξης γης γύρω από το 
αεροδρόμιο Λάρνακας - Μέτρα προστασίας της γειτνιάζουσας με τις αποθήκες 
καυσίμων του αεροδρομίου Λάρνακας οικιστικής περιοχής - Αποδεκτά επίπεδα 
έντασης του ήχου των αεροπλάνων - ∆υνατότητα βιομηχανικής ανάπτυξης στη 
ζώνη προσέγγισης των αεροσκαφών στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Εργασίες 
ανακατασκευής δρόμου Μενεού-Κιτίου - Καθαριότητα της ζώνης προσέγγισης 
αεροσκαφών του αεροδρομίου Λάρνακας - Συνθήκες διαβίωσης των εργατών 
της εταιρείας CYPRA LTD - Σχεδιασμός για ανέγερση νέας πτέρυγας στο 
νοσοκομείο Λάρνακας - Η χρήση ηλεκτρονικών τσιγάρων - Ηλεκτρονικό 
σύστημα “Police on line” και εφαρμογή του στην Κύπρο. 

14. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Επιδιόρθωση αγροτικού δρόμου στην περιοχή “Ζαπάλο” - Σύνδεση με το 
αποχετευτικό σύστημα των συνoικισμών αυτοστέγασης στην Επισκοπή - 
Προβλήματα στη διενέργεια βρογχοσκοπήσεων στο νοσοκομείο Λάρνακας - 
Κατάργηση της ανωνυμίας στα κινητά τηλέφωνα με προπληρωμένη κάρτα - 
Αίτημα για εκπόνηση επιδημιολογικών μελετών λόγω αυξημένων κρουσμάτων 
καρκίνου - Αίτημα της κοινότητας Φύτης για μεταφορά νερού για την 
εξυπηρέτηση των βοσκών της περιοχής - Καταγγελίες για ρυπογόνες καύσεις 
υλικών - Εφαρμογή του ελέγχου ναρκοτέστ σε περιπτώσεις πέραν της 
οδήγησης - Η περίφραξη και η δεντροφύτευση της περιοχής του εργοστασίου 
ΧΥΤΥ στα Λύμπια - Έλλειψη αντιοφικών ορών - Καταγγελίες και ποινές για 
παράβαση της νομοθεσίας σχετικά με το κάπνισμα μέσα στο αυτοκίνητο από το 
2002 μέχρι σήμερα - Προβλήματα στην αποθήκευση γεωργικών προϊόντων στο 
νέο αεροδρόμιο Λάρνακας - Η εγγραφή και η επίστρωση με πρέμιξ του 
χωματόδρομου ∆άσους Άχνας προς Αυγόρου-Ορμίδεια - Άδεια στο νέο 
αεροδρόμιο Λάρνακας για απόρριψη αποβλήτων - Τροποποιήσεις νόμων για 
βελτίωση της κάλυψης των πρόωρων τοκετών -Αναγνώριση στρατιωτικής 
θητείας ως χρόνου πραγματικής υπηρεσίας στο δημόσιο - ∆ιαδικασία 
κατοχύρωσης του επαγγέλματος του μπάρμαν - Κατασκευή τεχνητού νησιού 
στην παραλία της Λεμεσού. 

15. Αγόρευση του κ. Γιαννάκη Ομήρου για το θέμα «Ο αναχρονιστικός θεσμός των 
εγγυήσεων και των επεμβατικών δικαιωμάτων στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής 
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Ένωσης και οι κίνδυνοι υπονόμευσης της βιωσιμότητας της λύσης στο 
Κυπριακό σε περίπτωση διατήρησής τους». 

 

 

 

 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 11ης Φεβρουαρίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ. 

Αρ. 19 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Χαίρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Παρακαλώ να διαπιστωθεί, αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα αρχίσουμε με τη νομοθετική εργασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Θα 
παρακαλούσα λίγη ησυχία, για να ακουγόμαστε.  Και να επαναλάβω για μια ακόμη 
φορά τη θερμότατη παράκληση στις 4.00 μ.μ. ακριβώς η ολομέλεια της Βουλής να 
αρχίζει τη συνεδρία της.   

 Το πρώτο θέμα της ημερησίας διάταξης αναβάλλεται.   

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 
2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 2010 

Νόμος του 2010» 
Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η 
Φεβρουαρίου και στις 8 Φεβρουαρίου 2010. Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
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Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και ο πρόεδρος της διαχειριστικής επιτροπής και ο 
προϊστάμενος του Ταμείου Θήρας.  

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου Θήρας για το 2010 προβλέπει συνολικές 
δαπάνες ύψους €6.413.610 και συνολικά έσοδα ύψους €6.058.810.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, τα έσοδα του 
Ταμείου Θήρας πηγάζουν κυρίως από έμμεσους φόρους για την έκδοση αδειών 
κυνηγίου και κατοχής όπλων (€4.100.000), από χορηγίες για τη διεκπεραίωση έργων 
όπως είναι η δημιουργία ζωνών ειδικής προστασίας και η πρόληψη και καταπολέμηση 
της τυμβωρυχίας (€1.600.800), από πρόστιμα και χρηματικές ποινές (€200.000) και 
έσοδα από τόκους από τις καταθέσεις του Ταμείου Θήρας στην Κεντρική Τράπεζα σε 
γραμμάτια του δημοσίου (€150.000). 

 Οι συνολικές δαπάνες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού αφορούν κυρίως 
αποδοχές προσωπικού (€3.039.790), λειτουργικές δαπάνες (€1.378.110), με 
κυριότερες την αγορά άγριων ζώων (€360.000) και ζωοτροφών (€300.000) και τη 
βελτίωση βιότοπων (€340.000), συντηρήσεις κτιρίων, γραφείων και εξοπλισμού 
(€226.800), εκπαίδευση προσωπικού (€75.000), τη χορηγία στην Κυπριακή 
Ομοσπονδία Κυνηγίου (€119.600), αγορά σταθερών και κινητών μηχανημάτων 
(€212.000) και την ανέγερση των γραφείων Ταμείου Θήρας και άλλων εγκαταστάσεων 
(€400.000). 

 Ενημερώνοντας την επιτροπή, ο προϊστάμενος του Ταμείου Θήρας δήλωσε ότι 
στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό δεν υπάρχει πρόνοια για τη δημιουργία νέων 
θέσεων, υπάρχει όμως πρόνοια για την πλήρωση πέντε κενών θέσεων για την 
ενίσχυση του Ουλαμού Πάταξης Λαθροθηρίας, αφού, όπως ο ίδιος ανέφερε, κατά το 
2009 το Ταμείο Θήρας κατάγγειλε 361 υποθέσεις λαθροθηρίας στο δικαστήριο και 
αντιμετώπισε πέραν των 700 περιπτώσεων μέσω των εξώδικων προστίμων. 

 Συνεχίζοντας, ο ίδιος αρμόδιος ανέφερε ότι το Ταμείο Θήρας προχωρεί στη 
δημιουργία νέου σχεδίου για τη διαχείριση της πανίδας και στο σχεδιασμό Ζωνών 
Ειδικής Προστασίας (Natura), που θα καλύπτουν συνολικά 159 204 εκτάρια, με 
απώτερο σκοπό τη συντήρηση και διαχείριση των οικοτόπων της Κύπρου και την 
προστασία των άγριων πουλιών. 

 Κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά προϋπολογισμού η επιτροπή ζήτησε 
περαιτέρω πληροφορίες από τους αρμοδίους σχετικά με την έκδοση και ανανέωση 
αδειών κυνηγίου. Συναφώς, οι εκπρόσωποι του Ταμείου Θήρας δήλωσαν ότι κατά το 
2009 εκδόθηκαν και ανανεώθηκαν γύρω στις 48 000 άδειες κυνηγίου, ενώ οι κυνηγοί 
που δεν ανανέωσαν την άδειά τους ανέρχονται περίπου στις 4 000. Οι ίδιοι αρμόδιοι 
επισήμαναν ότι το 2009 ήταν το έτος με το μεγαλύτερο αριθμό ανανέωσης αδειών 
κατά τα τελευταία χρόνια, γεγονός το οποίο απέδωσαν στη ρύθμιση που υιοθέτησε το 
Ταμείο Θήρας για την ανανέωση αδειών μέσω του διαδικτύου.       

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του ΚΣ Ε∆ΕΚ, 
τάσσεται υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 
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 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια αντιλαμβάνομαι. 

 Ναι, κύριε Κυπριανού, πώς τάσσεται η κοινοβουλευτική σας ομάδα;  

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα ψηφίσει τον προϋπολογισμό 
του Ταμείου Θήρας.  Θέλουμε όμως να πούμε ότι η κρατική χορηγία η οποία 
συμπεριλαμβάνεται στον προϋπολογισμό του Ταμείου Θήρας ανέρχεται μόνο στο 
€1,5 εκατομ.  Θεωρούμε ότι σε κάποιο στάδιο θα πρέπει -και αντιλαμβανόμαστε, 
οπωσδήποτε, τα οικονομικά προβλήματα- ολόκληρο το μισθολόγιο των 
θηροφυλάκων, της θηροφυλακής να καλύπτεται από τον κρατικό προϋπολογισμό, 
ούτως ώστε όλα τα λεφτά τα οποία μπαίνουν στο Ταμείο Θήρας από τις έμμεσες 
φορολογίες των κυνηγών να χρησιμοποιούνται για έργα υποδομής.  Αντιλαμβάνεστε 
ότι τα τελευταία χρόνια, εξαιτίας της αστυφιλίας, της λειψυδρίας, των πυρκαγιών, της 
αλλαγής χρήσης της γης, της ανάπτυξης κ.λπ., οι βιότοποι αυτού του τόπου 
χρειάζονται ενίσχυση και μόνο με ένα δυνατό Ταμείο Θήρας θα μπορέσουμε να 
αντεπεξέλθουμε.  Γι’ αυτό εισηγούμαστε όπως η κυβέρνηση δει σύντομα το θέμα της 
στήριξης περαιτέρω του Ταμείου Θήρας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει μια τροπολογία από το Κίνημα Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να τη διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη 

 Γίνεται εισήγηση για διαγραφή του ποσού ύψους €360.000 από το Κεφάλαιο 
5.51, Υποδιαίρεση 03241 - «Αγορά Αγρίων Ζώων», και για αντικατάστασή του με το 
ποσό €0.  

Επεξήγηση:  Το ποσό του οποίου προτείνεται η διαγραφή προορίζεται, για να καλύψει 
τις δαπάνες για την αγορά περδικιών από ιδιωτικά εκτροφεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Περδίκη, θέλετε να παρουσιάσετε την τροπολογία;   

 Έχετε το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Θα μιλήσω από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

 Πρόκειται βασικά για την αγορά αριθμού περδικιών... 

 Έν’ τζιαι του αστείου η κουβέντα.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε δικαιούσαι να μιλήσεις, έχεις έννομο συμφέρον. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η συνωνυμία δεν παράγει και έννομο συμφέρον, κύριε Κατσουρίδη!  Αν ήταν 
έτσι, άμα έν’ να μιλούμε για ξυλεία, να μη μιλάς καθόλου εσύ ως Κατσουρίδης που 
είσαι!  Τα κάτσαρα, κύριε Κατσουρίδη! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, στα σοβαρά.  Εδώ υπάρχει μια δραστηριότητα την 
οποία διεκπεραιώνει για χρόνια το Ταμείο Θήρας. Εισάγει στην κυπριακή φύση έτοιμα 
πουλιά στόχους για τους κυνηγούς.  Ένα σημαντικό μέρος απ’ αυτά τα πουλιά 
αγοράζονται από ιδιωτικά εκτροφεία.  Σύμφωνα με τα στοιχεία που έχω μπροστά μου, 
περίπου τα μισά από αυτά, τους έτοιμους στόχους, τα κοτόπουλα που λέγονται 
περδίκια, αγοράζονται από ιδιωτικά εκτροφεία και είναι αυτό το κονδύλι για το οποίο 
μιλούμε.  Άλλα τόσα παράγονται από κρατικά εκτροφεία.  Λοιπόν, αυτή η διαδικασία 
είναι υπό αμφισβήτηση από ολόκληρο το οικολογικό κίνημα, την επιστημονική 
κοινότητα, έχω δύο γνωματεύσεις διακεκριμένων ψυχολόγων/επιστημόνων που 
αμφισβητούν αν με τον τρόπο που γίνεται στην Κύπρο αυτή η απελευθέρωση των 
κοτόπουλων που λέγονται περδίκια στη φύση είναι η σωστή διαδικασία και, όπως θα 
έχετε προσέξει, το ποσό αυξάνεται κατά 50%!  Έτσι;  ∆ηλαδή, υπάρχει μια φοβερή 
αύξηση του ποσού, για να αγοραστούν από ιδιωτικά εκτροφεία αυτοί οι στόχοι, τα 
κοτόπουλα περδίκια, για να δοθούν στους κυνηγούς.  

 Εμείς θεωρούμε ότι αυτό το ποσό είναι υπερβολικό,  ότι ούτως ή άλλως θα γίνει 
από τα κρατικά εκτροφεία μία παραγωγή η οποία πιστεύουμε ότι είναι αρκετή.  Και 
πρέπει οπωσδήποτε να στείλουμε και ένα μήνυμα προς το Ταμείο Θήρας, ότι αυτή η 
διαδικασία που έχει να κάνει με τη φύση και φυσικά με το χόμπι των κυνηγών να μπει 
πάνω σε μία επιστημονική βάση.  Να γίνει μια επιστημονική μελέτη που να καταδείξει 
πόσα από αυτά τα εμβόλιμα στη φύση προϊόντα μπορούν να γίνουν δεχτά από τη 
φύση και πόσα η φύση δεν μπορεί να δεχθεί.  ∆ε έχει γίνει καμιά επιστημονική μελέτη 
για το θέμα.  Να θυμίσω ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση ήδη μας κατηγορεί για έλλειψη 
επιστημονικών μελετών που έχουν σχέση με το περιβάλλον.   

 Αυτή είναι η θέση μας.  Και να μειοψηφήσουμε, ξέρετε, έντζιε πειράζει μας, γιατί 
είμαστε μαθημένοι. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 
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Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν κατέστην ορατός από το προεδρείο προηγουμένως, γιατί 
δε θα ήθελα να αναφερθώ στα περί πτηνολογικών. ∆εν είμαι ειδήμων γι’ αυτά που 
αναφέρθηκαν προηγουμένως από το συνάδελφο, αλλά θα ενδιατρίψω κοντολογίς στο 
θέμα του προϋπολογισμού.  Κάποιος με μια απλή ανάγνωση του προϋπολογισμού θα 
αντιληφθεί ότι ουσιαστικά το Ταμείο Θήρας συντηρείται από τις τσέπες των κυνηγών.  
Υπάρχει Ταμείο Θήρας, γιατί οι κυνηγοί συνεισφέρουν ποικιλοτρόπως.  Είναι γνωστός 
ο ρόλος που διαδραματίζουν οι κυνηγοί και για το περιβάλλον και για τις πυρκαγιές και 
σε πολλές άλλες δραστηριότητες ο ρόλος τους είναι εθελοντικός, συνεπικουρικός και 
θετικότατος.   

 Το Ταμείο Θήρας, το οποίο συντηρείται από τους κυνηγούς και έχει εκείνο 
ολόκληρο τον αριθμό των θηροφυλάκων, πολλές φορές δίνει την εντύπωση ότι, αντί 
και αυτό να προστατεύει, να διαφυλάσσει και να αισθάνεται τον κυνηγό ότι είναι 
συμπαραστάτης στο έργο του, δημιουργεί μία σχέση διωκόμενου και διώκτη.  Εμείς 
θεωρούμε ότι ο ρόλος του Ταμείου Θήρας δεν αρχίζει και εξαντλείται με το να κυνηγά 
αγρίως πολλές φορές τους κυνηγούς για πλημμελήματα και να τους αντιμετωπίζουν 
πολλές φορές οι αρχές ωσάν να είναι οι διαπράττοντες κολάσιμα ποινικά αδικήματα.  
∆ίνεται η εντύπωση πολλές φορές, όσον αφορά τον τρόπο που αντιμετωπίζονται οι 
κυνηγοί, ότι αντιμετωπίζονται ως κοινοί εγκληματίες.  Αυτή είναι η σκληρή 
πραγματικότητα. 

 Εμείς λέμε ότι ο ρόλος του Ταμείου Θήρας είναι πολύ διαφορετικός.  ∆εν 
αρχίζει και εξαντλείται μόνο στο να κυνηγήσει και να καταγράψει ποινές στους 
κυνηγούς.  Εμείς στηρίζουμε και θωρακίζουμε το ρόλο και το έργο του Ταμείου 
Θήρας, όμως πρέπει να υπάρξει αυτή η αντίληψη και αυτή η νέα σύγχρονη 
προσέγγιση απέναντι σ’ αυτούς που συντηρούν και διατηρούν το Ταμείο Θήρας. 

 Κατατέθηκαν και κάποια στοιχεία που δημιουργούν και κάποιες απορίες όσον 
αφορά τον τρόπο με τον οποίο γίνονται ακόμα και αυτές οι καταγγελίες και οι διώξεις 
ιδιαίτερα σε διάφορες επαρχίες.  Τα είπαμε στη συζήτηση στην επιτροπή.  ∆ε θέλω να 
επεκταθώ.  Στηρίζουμε το Ταμείο Θήρας, στηρίζουμε όμως και το άλλο κομμάτι που 
λέγεται “κυνήγι” και “κυνηγοί”, που, όπως είπα, δεν πρέπει να τους βλέπουμε 
αντιπαραθετικά και δεν πρέπει να τους βλέπουμε μέσα στο πνεύμα διώχτη και 
διωκόμενου.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ΄Εν’ για την τροπολογία τούτα όλα, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για θέματα αρχής ζήτησα, αν υπήρχαν ομιλητές.  ∆εν αντιλήφθηκα 
ομολογουμένως το συνάδελφο τον κ. Χριστοφόρου.  Κάτι μου ψιθύρισαν οι 
γραμματείς.  ∆εν αντιλήφθηκα περί τίνος επρόκειτο.  Λυπούμαι που δεν του έδωσα το 
λόγο, αλλά νομίζω ότι δε θα ανοίξουμε νέο κατάλογο ομιλητών για θέμα αρχής.  Αν 
υπάρχει κάποιος που θέλει να πει κάτι για την τροπολογία, ευχαρίστως να του δώσω 
το λόγο.   

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, δε θα σχολιάσω οτιδήποτε έχει σχέση με τον προϋπολογισμό, 
ακριβώς γιατί θα επικεντρωθώ στην τροπολογία.  ∆εν είμαι κυνηγός, συμπαθώ όμως 
τα περδίκια και τον κ. Περδίκη, πλην όμως δε θα υποστηρίξουμε την τροπολογία του, 
γιατί το συγκεκριμένο θέμα συζητήθηκε στην επιτροπή Οικονομικών.  ∆υστυχώς, ο κ. 
Περδίκης δεν ήταν παρών.  Ενδιαφέροντα τα όσα μας έχει αναφέρει, όμως θα το 
εκτιμούσαμε να είχε παραθέσει αυτά τα στοιχεία ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών, 
όταν συζητούσαμε το θέμα,  με τα στοιχεία που εμείς είχαμε ενώπιόν μας, όταν 
εσυζητείτο το συγκεκριμένο κονδύλι και το συγκεκριμένο σχέδιο. Είναι ένα σχέδιο που 
επιτυγχάνει να διασφαλίσει από τη μία τους πληθυσμούς των συγκεκριμένων πτηνών 
και από την άλλη προστατεύει το περιβάλλον, ακριβώς επειδή οι κυνηγοί δεν 
προκαλούν την εξόντωση άλλων ειδών.   

 Επομένως, αυτά τα ζητήματα τα συζητάμε στους προϋπολογισμούς, ακριβώς 
για να αναφέρουμε όλα αυτά τα θέματα εκεί, ενώπιον των αρμοδίων, για να 
αποφασίζουμε την κατάλληλη στιγμή με τα στοιχεία που έχει η επιτροπή ενώπιόν της.   

 Εμείς θα καταψηφίσουμε την τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με ένα ψήφο υπέρ και σαράντα έξι εναντίον η τροπολογία απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ, κύριοι γραμματείς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Θήρας που δεν υπερβαίνει το ποσό ύψους 
€6.413.610 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η  ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2.  

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 4 εγκριθούν; 

 Υπάρχει μία αποχή.  

 Τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται με μίαν αποχή από τον κ. Περδίκη. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Θήρας του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μίαν αποχή το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Αντιλαμβάνομαι κάποιοι συνάδελφοι ήθελαν να μιλήσουν, για να απαντήσουν 
για το θέμα της συμπεριφοράς του Ταμείου Θήρας.  Νομίζω όμως ότι θα ανοίγαμε 
άλλο κεφάλαιο.   

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών 
Υποτροφιών Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση)   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών 

Υποτροφιών Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010» 
Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η 
Φεβρουαρίου και στις 8 Φεβρουαρίου 2010. Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (ΙΚΥΚ).  

 Ο προϋπολογισμός του ΙΚΥΚ για το 2010 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€13.989.595 και συνολικά έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται κυρίως από 
κρατική χορηγία.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι δαπάνες 
για τη λειτουργία του ΙΚΥΚ αφορούν κυρίως λειτουργικά έξοδα γραφείου (€105.280), 
τις αποδοχές του προσωπικού (€38.470), την αντιμισθία του προέδρου και των μελών 
της επιτροπής του ιδρύματος (€18.800), καθώς και την αντιμισθία του προσωπικού 
που είναι αποσπασμένο στο ΙΚΥΚ από άλλα δημόσια τμήματα (€480.000).  

 Οι δαπάνες για τις κοινωνικές παροχές ανέρχονται στα €13.268.650 και 
αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Πρόγραμμα κρατικών υποτροφιών (€8.528.650), το οποίο καλύπτει τους πιο 
κάτω υποτρόφους: 
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α. Πρωτοετείς ακαδημαϊκού έτους 2009-2010 που δεν έχουν προπληρωθεί 
το προηγούμενο έτος (€2.660.600). 

β. ∆ευτεροετείς ακαδημαϊκού έτους 2009-2010 (€2.410.600). 

γ. Τριτοετείς ακαδημαϊκού έτους 2008-2009 (€1.708.000). 

δ. Τεταρτοετείς ακαδημαϊκού έτους 2007-2008 (€1.169.000). 

ε. Πεμπτοετείς ακαδημαϊκού έτους 2006-2007 (€239.000). 

στ. Εξαετείς ακαδημαϊκού έτους 2005-2006 (€85.000). 

ζ. Καθυστερημένες οφειλές προηγούμενων ετών (€120.000). 

η. Υπότροφοι στους κλάδους Ακτινοθεραπευτικής-Ακτινογραφίας ή 
Ακτινοθεραπείας/Ογκολογίας (€136.450). 

θ. Ειδικές υποτροφίες (€340.000). 

2. Φοιτητική μέριμνα (€4.400.000), η οποία θα καλύψει τη δαπάνη για την 
οικονομική ενίσχυση των προπτυχιακών φοιτητών που σπουδάζουν στο 
εξωτερικό, με κριτήριο την κοινωνικοοικονομική κατάσταση της οικογένειάς 
τους. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι 
προϋπολογιζόμενες δαπάνες για το 2010 παρουσιάζονται αυξημένες κατά €4.796.273 
σε σχέση με το 2009, γεγονός που οφείλεται στη μεταφορά της διαχείρισης των 
κονδυλίων σχετικά με τα μέτρα ενίσχυσης της φοιτητικής μέριμνας από το Υπουργείο 
Οικονομικών στο ΙΚΥΚ και κατά συνέπεια την ενσωμάτωση αυτών στον 
προϋπολογισμό του ΙΚΥΚ, βάσει της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου 
ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2009. 

 Σημειώνεται ότι κατά την εξέταση του υπό αναφορά προϋπολογισμού 
παρατηρήθηκε από την επιτροπή ότι, ενώ προϋπολογίζεται ότι θα πρέπει το ΙΚΥΚ να 
ενισχυθεί με κρατική χορηγία ύψους €13.985.285, στον κρατικό προϋπολογισμό του 
2010 κάτω από το σχετικό άρθρο έχει περιληφθεί πρόνοια μόνο για ποσό ύψους 
€12.650.000, γεγονός που δε συνάδει με τις αρχές ορθής παρουσίασης των 
προϋπολογισμών. Συναφώς, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών 
διευκρίνισε ότι η διαφορά που προκύπτει θα καλυφθεί κατά το μεγαλύτερο μέρος της 
από το διαθέσιμο αποθεματικό του ιδρύματος, όπως αυτό παρουσιάζεται κατά το 
τέλος του έτους 2009 ή/και μέσω εξοικονομήσεων, ενώ μικρό μόνο μέρος 
ενδεχομένως να καλυφθεί  με την έγκριση παραχώρησης πρόσθετων πιστώσεων 
προς το ίδρυμα, που θα ενσωματωθούν σε συμπληρωματικό προϋπολογισμό του 
2010. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, μέλη της 
επιτροπής ζήτησαν περαιτέρω στοιχεία αναφορικά με τους δικαιούχους και τον τρόπο 
κατανομής των υποτροφιών και των άλλων χορηγιών που παρέχει το ΙΚΥΚ. Συναφώς, 
ο πρόεδρος του ΙΚΥΚ δήλωσε μεταξύ άλλων ότι οι αιτήσεις για υποτροφίες για το 
ακαδημαϊκό έτος 2008-2009 ανήλθαν συνολικά στις 880 (προπτυχιακές, 
μεταπτυχιακές και διδακτορικές σπουδές), εκ των οποίων εγκρίθηκαν οι 770. 
Σημείωσε επίσης ότι για το μέτρο της οικονομικής ενίσχυσης για το ακαδημαϊκό έτος 
2009-2010 για τους φοιτητές που σπουδάζουν στο εξωτερικό, με κριτήριο την 
κοινωνικοοικονομική κατάσταση της οικογένειάς τους, κατατέθηκαν 6 500 αιτήσεις 
από τις οποίες μόνο 1 500 φοιτητές θα είναι οι δικαιούχοι. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του εν λόγω νομοσχεδίου σε 
νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα ψηφίσει, όπως έπραξε 
και πέρσι, το συγκεκριμένο προϋπολογισμό, προσθέτοντας ότι αναγνωρίζουμε το 
θετικό έργο που επιτελεί το ΙΚΥ και παρακαλούμε τους αρμόδιους, τους συναρμόδιους 
Υπουργούς Παιδείας και Οικονομικών να επανεξετάσουν την κρατική χορηγία προς το 
ίδρυμα.  Ειδικά, τούτες τις δύσκολες ώρες της οικονομικής κρίσης θεωρούμε ότι με την 
οικονομική ενίσχυση του συγκεκριμένου ιδρύματος ενισχύουμε τους αδύναμους 
συμπολίτες μας. 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Αντιλαμβάνομαι και ο κ. Βαρνάβα θέλει κάτι να πει; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω ότι η τοποθέτηση του δικού μας κινήματος είναι ήδη 
στην έκθεση.  Θα υπερψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Απλά, ήθελα να 
σχολιάσω τη συγκεκριμένη παράγραφο που έχει σχέση με τη φοιτητική μέριμνα, το 
πακέτο το οποίο έχει παραχωρήσει για φέτος η κυβέρνηση για τη φοιτητική μέριμνα. 

 Χαιρετίζουμε το γεγονός ότι η κυβέρνηση για πρώτη φορά προχωρά να 
παραχωρήσει ειδικό ποσό για φοιτητική μέριμνα που αντιστοιχεί περίπου στις €3,000 
ανά φοιτητή του εξωτερικού.  Όμως, εκείνο το οποίο εμείς βλέπουμε, κύριε Πρόεδρε, 
είναι ότι, ενώ βάσει των κριτηρίων τα οποία έχουν δημοσιευτεί και τα πληρούν 
περίπου εξίμισι χιλιάδες φοιτητές του εξωτερικού, οι οποίοι έχουν υποβάλει αιτήσεις -
γιατί, για να υποβάλλονταν οι αιτήσεις έπρεπε να πληρούνται κάποια κριτήρια, άρα 
όσοι έχουν υποβάλει αίτηση βασικά πληρούν αυτά τα κριτήρια- το ποσό το οποίο 
διατίθεται είναι τέτοιο το οποίο θα ικανοποιήσει μονάχα χίλιους πεντακόσιους 
φοιτητές.  ∆ηλαδή, το γεγονός εδώ είναι ότι απλά διαιρείται το ποσό που δίνεται διά 
€3,000 και βγαίνουν χίλιοι πεντακόσιοι.  Και εμείς διερωτόμαστε το εξής: Αν ακόμη 
δυο χιλιάδες φοιτητές από τις εξίμισι χιλιάδες που έχουν υποβάλει αίτηση έχουν 
ακριβώς τα ίδια κριτήρια με εκείνα των χίλιων πεντακόσιων, αυτοί παραμένουν εκτός;  
Άρα, εμείς θεωρούμε ότι, αν υπάρχει δυνατότητα από πλευράς του κράτους να 
ικανοποιήσει ένα ακόμα μεγαλύτερο αριθμό από τους χίλιους πεντακόσιους -ιδιαίτερα 
αυτή την εποχή που υπάρχει και οικονομική κρίση- θα είναι ευχής έργο. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ασφαλώς, μιλούμε για ένα ίδρυμα με πάρα πολύ σημαντικό έργο.  Και 
επιτέλους έγινε κατορθωτό τα τελευταία δύο χρόνια να ενισχυθούν τα 
κοινωνικοοικονομικά κριτήρια ως προς τον τρόπο κατανομής των υποτροφιών, κάτι 
που είναι πάρα πολύ σημαντικό σε μια χώρα που έχει υψηλό ποσοστό παιδιών που 
θέλουν να φοιτήσουν, αλλά πλείστοι δεν έχουν τη δυνατότητα. 

 Πρέπει να πούμε πως ο φετινός προϋπολογισμός είναι αυξημένος κατά 
€4.796.000.  Επίσης, αν λάβει κανείς υπόψη πως υπάρχουν περίπου €4,5 εκατομ. τα 
οποία κατανέμονται κατά κύριο λόγο σε πρωτοετείς φοιτητές με κοινωνικά και 
οικονομικά κριτήρια, το θέμα παίρνει ακόμα μεγαλύτερες διαστάσεις. Ασφαλώς, έγινε 
μια προσπάθεια το έκτακτο βοήθημα των €12 εκατομ. να καλύψει όσο το δυνατό 
περισσότερο κόσμο.  Να θυμίσω μάλιστα ότι πλησίαζε η ημερομηνία που έληγε η 
προθεσμία και δεν είχαν υποβληθεί τόσες αιτήσεις όσοι θα ήταν και οι δικαιούχοι.  Κι 
αυτό το λέω, για να επισημάνω μια αδυναμία που πρέπει να αντιμετωπίζεται άμεσα με 
σωστή και πλήρη ενημέρωση για ιδιαίτερα ζητήματα που αφορούν ομάδες με 
κοινωνικά και οικονομικά προβλήματα και βελτίωση, όπως έκαμε και το Ίδρυμα 
Κρατικών Υποτροφιών, των αιτήσεων, των διαδικασιών, έτσι ώστε πραγματικά να έχει 
πρόσβαση ο καθένας. 

 Νομίζω πως σωστά θα πρέπει να κατανεμηθούν, όπως αποφασίστηκε, στις 
πιο φτωχές οικογένειες φοιτητών από αυτούς που έκαμαν αίτηση.  Νομίζω είναι το πιο 
δίκαιο και το πιο σωστό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών είναι ένα ίδρυμα που σαφώς επιτελεί 
κοινωνικό έργο και εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα το στηρίξαμε και το στηρίζουμε, 
ιδιαίτερα αφού τροποποιήσαμε κατά τα τελευταία χρόνια και τους κανονισμούς, ώστε 
ακριβώς μεγαλύτερο ποσοστό υποτροφιών να κατανέμεται με κοινωνικοοικονομικά 
κριτήρια, ούτως ώστε και οι αδύνατες ομάδες πληθυσμού να τύχουν μόρφωσης και 
της δυνατότητας να πάρουν τριτοβάθμια εκπαίδευση. 

 Υπάρχουν πολλά περιθώρια βελτίωσης, ιδιαίτερα στα πανεπιστήμια της 
Ελλάδας, όπου υπάρχουν οι καταλήψεις και οι φοιτητές χάνουν τις εξεταστικές 
περιόδους.  Υπάρχουν κάποια κενά και νομίζω ότι θα ήταν σωστό να έρθει το θέμα 
στην επιτροπή Παιδείας, ούτως ώστε να δούμε πώς βελτιώνουμε τα κενά, για να 
δώσουμε τη δυνατότητα στο συμβούλιο εκεί και όπου μπορεί να προχωρήσει και να 
μη διακόψει υποτροφίες, γιατί δεν του δίνεται η δυνατότητα μέσω του υφιστάμενου 
νόμου. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου ποσού ύψους €13.989.595 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος 
Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων 
∆ανείων του 2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων 

του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 
8 Φεβρουαρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων προβλέπει για το 2010 
δαπάνες ύψους €645.350 και έσοδα ύψους €7.903.390, τα οποία προέρχονται κυρίως 
από αποπληρωμή δανείων και τόκους.   

 Όπως είναι γνωστό, το Ταμείο ∆ημόσιων ∆ανείων σταδιακά θα παύσει να 
λειτουργεί και συνεπώς δε θα συνάπτονται νέα δάνεια από τους ∆ανειστικούς 
Επιτρόπους (απόφαση του Συμβουλίου ∆ανειστικών Επιτρόπων, που επικυρώθηκε 
από το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αριθμό 64.083, ημερομηνίας 13 
Ιουλίου 2006).   

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι αναπτυξιακοί σκοποί και στόχοι τους 
οποίους εξυπηρετούσαν τα σχέδια δανειοδότησης του ταμείου θα ικανοποιούνται με 
τη χρήση από τις αρμόδιες υπηρεσίες άλλων μεθόδων.   

Υπό το φως των πιο πάνω, πιστώσεις ύψους €250.000 που προτείνονται για την 
έκδοση εγκριθέντων δανείων αφορούν την κάλυψη συμβατικών υποχρεώσεων του 
ταμείου για δάνεια που εγκρίθηκαν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2006 και των οποίων η 
απόσυρση θα συνεχιστεί κατά το 2010.  Τα δάνεια αυτά εντάσσονται στο σχέδιο 
δανειοδότησης φοιτητών. 

 Σύμφωνα με τους αρμοδίους, το ταμείο έχει αναστείλει την έκδοση δανείων, 
αλλά θα εξακολουθήσει να λειτουργεί, για να διαχειριστεί και να εισπράξει τα εκκρεμή 
υφιστάμενα δάνεια, συνεχίζοντας τις προσπάθειες για αντιμετώπιση των 
καθυστερημένων και προβληματικών δανείων.   

 Στο στάδιο της συζήτησης, οι αρμόδιοι ενημέρωσαν την επιτροπή για την 
κατάσταση των δανείων που παραχωρήθηκαν από το Ταμείο ∆ανειστικών 
Επιτρόπων, αναφέροντας επίσης ότι καταβάλλονται προσπάθειες για εξεύρεση 
τρόπων που θα αυξήσουν τις εισπράξεις από παλαιά και προβληματικά δάνεια. 

 Συναφώς, με επιστολή ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, το Υπουργείο 
Οικονομικών απέστειλε στην επιτροπή κατάσταση των δανείων που παραχωρήθηκαν 
από το ταμείο ανά κατηγορία δανεισμού, στην οποία αναφέρεται ότι για εξήντα (60) 
περιπτώσεις προβληματικών δανείων έχουν ήδη ξεκινήσει νομικές διαδικασίες. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, για τα δάνεια που παραχωρήθηκαν σε 
δήμους και κοινότητες μελετάται σε συνεργασία με το Υπουργείο Εσωτερικών η 
δυνατότητα κατακράτησης της κρατικής χορηγίας που τους αναλογεί, με σκοπό την 
αποπληρωμή των οφειλών τους προς το Ταμείο ∆ημόσιων ∆ανείων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας 
τους σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του 
προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων για το 2010. 
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 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  η κοινοβουλευτική μας ομάδα, όπως και πέρσι, θα 
καταψηφίσει το υπό αναφορά νομοσχέδιο.  Θεωρούμε ότι το Ταμείο ∆ημόσιων 
∆ανείων έχει ολοκληρώσει τον ιστορικό του κύκλο.  ∆εν υπάρχει κυβέρνηση σε 
οποιαδήποτε σύγχρονη κοινωνία που γίνεται τραπεζίτης και παραχωρεί δάνεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εμείς θα κρατήσουμε αποχή σε αυτή την ψηφοφορία, θεωρώντας ότι πρέπει να 
δοθεί το κατάλληλο μήνυμα στον Υπουργό Οικονομικών.  Ο Υπουργός Οικονομικών, 
όπως όλοι γνωρίζετε εντός και εκτός της Βουλής, αυτό το οποίο κάμνει στην 
προσπάθεια να εξοικονομήσει χρήματα για σκοπούς δημοσιονομικής περισυλλογής 
είναι να παρακολουθεί, όχι με την κυριολεκτική έννοια του όρου, αλλά προσπαθεί να 
παρακολουθήσει τα έξοδα για τα τηλέφωνα, για τo ίντερνετ, για τη γραφική ύλη, για 
ζητήματα που έχουν σχέση με την καθημερινή εργασία των δημοσίων υπαλλήλων, 
φροντίζοντας και δίδοντας οδηγίες να γίνονται περικοπές. 

 Ο θεσμός των δανειστικών επιτρόπων μαζί με το συγκεκριμένο ταμείο είναι 
ένας θεσμός για τον οποίο από τις 13 Ιουλίου του 2006 οι ίδιοι οι δανειστικοί 
επίτροποι πήραν απόφαση ότι παύει η ύπαρξή του σε σχέση με δάνεια τα οποία θα 
δίδονται.  Υπενθυμίζω, για να ξέρουμε και για ποιο πράγμα μιλούμε, ότι αυτοί οι 
δανειστικοί επίτροποι έκαμαν ένα έργο λαμπρό κατά τις δεκαετίες του ’60, του ’70 και 
του ’80, που εδίνοντο δάνεια για πολλούς τομείς της βιομηχανίας όπου δεν υπήρχαν 
τα κατάλληλα προγράμματα και τα κατάλληλα ταμεία.  Ταυτόχρονα όμως, με την 
πάροδο του χρόνου, ενώ συρρικνώθηκαν οι εργασίες τους αυτές, έμειναν να 
δανείζουν ποιους;  Φοιτητές, ιδιαίτερα, κατά κανόνα μεταπτυχιακούς, με την 
υποχρέωση ότι θα ερχόντουσαν πίσω στην Κύπρο αμέσως μετά τη διεκπεραίωση των 
σπουδών τους, εντός καθορισμένου χρονικού διαστήματος, για να εργαστούν και να 
ανταποδώσουν στον τόπο τους την ενίσχυση που τους έδωσε η πατρίδα τους, μέσω 
του κράτους, για να παν να σπουδάσουν.  Καταλαβαίνετε ότι οι αντιλήψεις αυτές είναι 
αντιλήψεις παλιές, αντιλήψεις σε χρόνια που η Κύπρος είχε ανάγκη εντονότατη αυτών 
των επιστημόνων. 

 Σήμερα τι κάμνουν αυτοί οι δανειστικοί επίτροποι;  ∆ιαχειρίζονται τα 
προβληματικά δάνεια τα οποία έχουν δώσει.  Η πλειοψηφία η συντριπτική των 
επιστημόνων αυτών, που τους εβοήθησαν να σπουδάσουν στο εξωτερικό και που 
μπορεί να έχουν διαπρέψει…  Αφού δεν έχουν καμιά άλλη δουλειά να κάμνουν, γιατί 
υπάρχουν εκατόν άλλα ταμεία που βοηθούν σήμερα τη βιομηχανία και διάφορους 
τομείς της οικονομικής δραστηριότητας -λέω ότι η συντριπτική πλειοψηφία αυτών των 
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επιστημόνων διαμένει στο εξωτερικό και δεν έχει καμιά πρόθεση να επιστρέψει- τους 
τρέχουν από πίσω να εισπράξουν τα χρήματα.  Πληροφορούμαι ότι σε κάποιες από 
τις περιπτώσεις αυτές κατ’  ισχυρισμόν εκινήθηκαν και αγωγές.  Πιθανόν να είναι κι 
έτσι.  Τα δάνεια αυτά είναι προβληματικά ούτως ή άλλως.   

 Είναι λόγος αυτός, κύριε Υπουργέ των Οικονομικών -το λέω, για να με ακούσει, 
αφού είναι εκτός της Βουλής- να συντηρείς ένα θεσμό που αυτοκαταργήθηκε από το 
2006 με προϋπολογισμούς οι οποίοι εν πάση περιπτώσει μπορούν να τύχουν και 
καλύτερης διαχείρισης από εκείνη των δανειστικών επιτρόπων, από άλλες αρμόδιες 
υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας;  ∆ιότι, αν είναι για να πληρώνονται οι τόκοι, ο 
προϋπολογισμός γιατί δίνεται, κύριε Πρόεδρε, σήμερα;  ∆ίδεται, για να πληρωθούν οι 
τόκοι στις συμβατικές υποχρεώσεις που έχουν συναφθεί ή για να εισπραχθούν 
χρήματα από αυτούς που θα τα επιστρέψουν, όσοι θα τα επιστρέψουν, από τους 
δανειστικούς επιτρόπους.  Ε, μα δε γίνεται!  ∆εν είναι λογική δημοσιονομική που 
αντιπροσωπεύει και συμβαδίζει με την κοινή λογική!  Μιλούμε για προϋπολογισμό 
άνω του μισού εκατομμυρίου ευρώ! 

 Εγώ θεωρώ -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι θα απέχουμε από την 
ψηφοφορία, αυτή θα είναι δηλαδή η πολιτική μας τοποθέτηση- ότι ο Υπουργός 
Οικονομικών πρέπει να τα δει αυτά τα πράγματα και πρέπει να κάμνει παρεμβάσεις οι 
οποίες να είναι δραστικές και ρηξικέλευθες, όχι να μείνουν εκεί οι δανειστικοί 
επίτροποι, να είναι περίπου όπως τα απολιθώματα, τόσο σε σχέση με την εργασία 
τους όσο και σε σχέση και με την ουσιαστική λειτουργία που έχουν να κάμουν τζιαι να 
ψηφίζουμε βίρα προϋπολογισμούς τη στιγμή που υπάρχει δημοσιονομική 
περισυλλογή!  Αυτά ήθελα να πω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Λυπούμαι πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, γιατί νομίζω πως για όσους ήταν στη 
συζήτηση ήταν ξεκάθαρο το θέμα, είναι και από την έκθεση.  Έχουν καταργηθεί και 
δεν υπάρχουν δανειστικοί επίτροποι σήμερα.  Απλώς υπάρχει ένα υπόλοιπο το οποίο 
εκκρεμεί από δάνεια που έχουν δοθεί, αναφέρεται μάλιστα ότι για εξήντα περίπου 
δάνεια έχει ξεκινήσει η διαδικασία της είσπραξης και για όσα ήταν δάνεια σε τοπικές 
αρχές τίθεται και θέμα να αφαιρεθούν από την κρατική χορηγία προς τις 
συγκεκριμένες τοπικές αρχές, έτσι που να ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία των 
οφειλών προς το ταμείο δανειστικών επιτρόπων, για να εξαλειφθεί εντελώς και η 
παρουσία του, έστω και στα χαρτιά.  Νομίζω ότι είναι απλό το ζήτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Οφείλουμε, κύριε Πρόεδρε, να διαχωρίσουμε δύο πράγματα:  Το ένα είναι το 
ζήτημα που έχει εγείρει ο κ. Ερωτοκρίτου, που είναι το θέμα ουσίας.  Αν όντως 
υπάρχει ένα θέμα που αφορά τα συγκεκριμένα παλιά και εκκρεμούντα δάνεια, τα 
προβληματικά δάνεια, και κατά πόσο πρέπει να γίνει μια ρύθμιση από το κράτος για 
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φοιτητές που θέλουν ακριβώς να αποπληρώσουν τα συγκεκριμένα δάνεια, αυτό είναι 
θέμα ουσίας που πρέπει να το δούμε κάπως διαφορετικά.   

 Επίσης είναι γεγονός πως το συγκεκριμένο ταμείο είναι ένας θεσμός που έχει 
ολοκληρώσει τον κύκλο του, λόγω και της αλλαγής της σχετικής νομοθεσίας, και αυτή 
τη στιγμή είναι ένας φορέας που έχει ως στόχο την αύξηση στην ουσία των 
εισπράξεων από παλιά προβληματικά δάνεια.  Το γεγονός ότι εδώ ψηφίζουμε έναν 
προϋπολογισμό είναι κάπως παραπλανητικό.  Τα άτομα που διαχειρίζονται αυτή τη 
στιγμή αυτά τα δάνεια είναι υπάλληλοι που είναι σε απόσπαση από άλλες υπηρεσίες.  
Ο στόχος και ο σκοπός αυτού του φορέα είναι να μεγιστοποιήσει την είσπραξη και 
αποπληρωμή των δανείων.  ∆ε λέω ότι είναι ο πιο αποδοτικός και ο πιο 
αποτελεσματικός τρόπος για να εισπραχθούν αυτά τα δάνεια, όμως είναι γεγονός ότι 
κάποιος πρέπει να τα εισπράξει.  Αν δε θα τα εισπράξουν αυτοί, ποιος θα τα 
εισπράξει;  Το Γενικό Λογιστήριο;  Κάποιος θα πρέπει να τα εισπράξει. 

 Επομένως, νομίζω ότι σε ό,τι αφορά το στόχο, που είναι η αποπληρωμή των 
δανείων, μπορούμε να συμφωνήσουμε.  Τώρα, αν υπάρχουν δάνεια που πρέπει να 
διαγραφούν, αυτό, νομίζω, μπορούμε να το συζητήσουμε σε κάποιο άλλο κεφάλαιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Κύριε Νεοφύτου, θέλετε να προσθέσετε κάτι; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο ∆ημόσιων ∆ανείων ποσού ύψους €645.350 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα 1 έως 6 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
∆ημόσιων ∆ανείων του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2010» 
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Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 13 Νοεμβρίου 2008 και 28 Ιανουαρίου 2010.  Στο στάδιο της μελέτης 
των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ο προϊστάμενος της 
Υπηρεσίας Μεταλλείων του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών, της αστυνομίας, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Σκυροποιών (ΚΕΒΕ), του Συνδέσμου Σκυροποιών Ασβεστολιθικών Υλικών Κύπρου 
(ΚΕΒΕ), της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, της 
Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου, του 
Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria) και των 
αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Οι 
αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί αρχικά κατατέθηκαν στη 
Βουλή, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 47 του περί Ρύθμισης 
Μεταλλείων και Λατομείων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Μεταλλείων και 
Λατομείων Κανονισμών, ώστε να αναθεωρηθούν οι υφιστάμενες ποινές που 
επιβάλλονται από το δικαστήριο σε σχέση με παράβαση ή παράλειψη συμμόρφωσης 
με τις πρόνοιες των εν λόγω κανονισμών και να τροποποιηθούν κατά τέτοιο τρόπο οι 
σχετικές πρόνοιές τους, ώστε να ενισχυθεί η αποτελεσματικότητα εφαρμογής του 
κανονισμού που αφορά την κατάσχεση λατομικών υλικών και μηχανημάτων. 

 Ειδικότερα, με τους εν λόγω κανονισμούς προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Η αύξηση του υφιστάμενου μέγιστου ορίου της ποινής που δύναται να 
επιβληθεί από το δικαστήριο σε πρόσωπο που παραβαίνει ή παραλείπει να 
συμμορφωθεί με τις διατάξεις των βασικών κανονισμών από ένα έτος σε δύο 
έτη φυλάκισης και από £1.500 σε €20.000 πρόστιμο. 

2. Η διεύρυνση της αρμοδιότητας του προϊσταμένου της Υπηρεσίας Μεταλλείων 
ως Επιθεωρητή Μεταλλείων, σύμφωνα με την οποία μπορεί να προβαίνει σε 
κατάσχεση οποιουδήποτε λατομικού υλικού που εξορύσσεται, τυγχάνει 
επεξεργασίας, πωλείται, αγοράζεται ή κατέχεται κατά παράβαση της σχετικής 
νομοθεσίας ή των κανονισμών που εκδόθηκαν δυνάμει αυτής, ώστε να 
περιλαμβάνει και τα μεταλλεύματα. 

3. Η διεύρυνση της εξουσίας του πιο πάνω επιθεωρητή για κατάσχεση όλων των 
εργαλείων και μηχανημάτων, ώστε αυτή να καλύπτει και την ακινητοποίηση και 
σφράγιση αυτών, καθώς και των εξαρτημάτων ή και εγκαταστάσεων που 
χρησιμοποιούνται για διάπραξη ή διευκόλυνση της διάπραξης οποιουδήποτε 
αδικήματος κατά παράβαση του αναφερόμενου πιο πάνω νόμου ή των υπό 
τροποποίηση κανονισμών. Επιπρόσθετα, εισάγεται πρόνοια, ώστε το 
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δικαστήριο να αποφασίζει για την τύχη των μεταλλευμάτων ή/και λατομικών 
υλικών που κατασχέθηκαν, καθώς και των αντικειμένων που 
ακινητοποιήθηκαν, σφραγίστηκαν ή κατασχέθηκαν, ενώ η ευθύνη για τη φύλαξη 
και τη διατήρησή τους ως ακινητοποιημένων ή/και σφραγισμένων ανατίθεται 
στον ιδιοκτήτη τους, τον κάτοχό τους ή/και το χειριστή τους. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό αναφορά κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή και 
μελετήθηκαν από την επιτροπή μαζί με σχετικό νομοσχέδιο, το οποίο ψηφίστηκε 
πρόσφατα σε νόμο από την ολομέλεια του σώματος.  

 Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου και των κανονισμών, η επιτροπή 
διατύπωσε επιφυλάξεις σχετικά με την προτεινόμενη στους κανονισμούς εξουσία του 
πιο πάνω επιθεωρητή για ακινητοποίηση, σφράγιση ή/και κατάσχεση εργαλείων, 
εξαρτημάτων, μηχανημάτων ή/και εγκαταστάσεων.  Bάσει των πιο πάνω 
επιφυλάξεων, η επιτροπή κάλεσε το αρμόδιο υπουργείο όπως, σε συνεργασία με 
όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, μελετήσει περαιτέρω τις πρόνοιες των υπό 
αναφορά κανονισμών και επανέλθει στην επιτροπή με νέες εισηγήσεις για περαιτέρω 
συζήτηση του πιο πάνω προβληματισμού. 

 Το αρμόδιο υπουργείο, ανταποκρινόμενο στο αίτημα της επιτροπής, κατέθεσε 
αναθεωρημένο κείμενο κανονισμών, με το οποίο προτείνεται η διαγραφή των 
προνοιών που αφορούν την πιο πάνω εξουσία από το υπό συζήτηση κείμενο των 
κανονισμών και η ρύθμιση του όλου θέματος με σχετικές διατάξεις οι οποίες 
περιλήφθηκαν στο προαναφερθέν νομοσχέδιο, το οποίο ψηφίστηκε πρόσφατα από τη 
Βουλή σε νόμο. Υπό το φως των πιο 
πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των 
υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέλει κάποιος να μιλήσει για το θέμα αυτό; 

 Ουδείς.  

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Γονικής Άδειας και Άδειας για Λόγους 
Ανωτέρας Βίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής  Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  για το νομοσχέδιο «Ο περί Γονικής Άδειας και Άδειας για Λόγους 

Ανωτέρας Βίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009»  

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου  

 Αντρέας Φακοντής Ρούλα Μαυρονικόλα  
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 Μαρία Κυριακού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  εξέτασε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδριάσεις της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 
Ιανουαρίου και 4 Φεβρουαρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του  Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ και της 
εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ.  Η εργοδοτική οργάνωση ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η βελτίωση της λειτουργικότητας του 
νόμου για τη γονική άδεια, για να ενθαρρυνθεί η περαιτέρω χρήση της γονικής άδειας 
από τους εργαζόμενους γονείς.  

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων το νομοσχέδιο περιλαμβάνει τις ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Την προσθήκη του όρου “αναπηρία” και της ερμηνείας του, έτσι ώστε να 
επεκταθεί το δικαίωμα της γονικής άδειας για τα παιδιά με αναπηρίες μέχρι το 
δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας τους. 

2. Το δικαίωμα του πατέρα να μεταβιβάζει δύο εβδομάδες από τη δική του 
συνολική γονική άδεια στη συνολική γονική άδεια της μητέρας, νοουμένου ότι ο 
ίδιος θα έχει λάβει τουλάχιστο δύο εβδομάδες γονικής άδειας. 

3. Την απάλειψη της υποχρέωσης να μεσολαβεί ένα έτος απασχόλησης στον ίδιο 
εργοδότη από τη λήξη της γονικής άδειας που δόθηκε για ένα παιδί, ώστε να 
δικαιούται ο γονέας να λάβει άδεια για άλλο παιδί. 

4. Το δικαίωμα σε γονείς που εργάζονται στον ίδιο εργοδότη να λαμβάνουν όχι 
μόνο χωριστά αλλά και συγχρόνως γονική άδεια, με τη σύμφωνο γνώμη του 
εργοδότη. 

5. Την επέκταση της περιόδου λήψης της γονικής άδειας μέχρι το όγδοο έτος του 
παιδιού. 

6. Το δικαίωμα στο φυσικό/θετό πατέρα να λαμβάνει τη γονική άδεια αμέσως μετά 
τη γέννηση/υιοθεσία του παιδιού, αντίστοιχα, και όχι μετά τη λήξη της άδειας 
μητρότητας της συζύγου. 

7. Την επέκταση της μέγιστης κατ’ έτος διάρκειας της γονικής άδειας από τέσσερις 
εβδομάδες σε πέντε εβδομάδες στις περιπτώσεις ενός ή δύο παιδιών και σε 
επτά εβδομάδες στις περιπτώσεις τριών παιδιών και άνω. 

8. Τη μείωση της περιόδου προειδοποίησης του εργοδότη πριν από τη χρήση του 
δικαιώματος γονικής άδειας από πέντε εβδομάδες σε τρεις, με σκοπό τη 
διευκόλυνση της λήψης γονικής άδειας από τους γονείς, και περαιτέρω τη 
μείωση της περιόδου προειδοποίησης σε μια εβδομάδα στις περιπτώσεις 
σοβαρών ασθενειών των παιδιών. 

9. Το χαρακτηρισμό της άδειας για λόγους ανωτέρας βίας ως περιόδου 
απασχόλησης, για σκοπούς υπολογισμού της ετήσιας άδειας και για σκοπούς 
τερματισμού της απασχόλησης. 
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 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
προτεινόμενου νόμου.  Η εργοδοτική οργάνωση ΚΕΒΕ με επιστολή της δήλωσε ότι 
συμφωνεί με το εν λόγω τροποποιητικό νομοσχέδιο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα  
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο όπως αυτό έχει 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Γονικής Άδειας και Άδειας για Λόγους Ανωτέρας Βίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Προσθήκη Πίνακα στο βασικό νόμο.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 7; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ο περί Γονικής Άδειας και Άδειας για 
Λόγους Ανωτέρας Βίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί της ∆ιαδικασίας Εκδίκασης 
Πειθαρχικών Υποθέσεων ενώπιον της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Κατάργηση) 
Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 



 

 21

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί της ∆ιαδικασίας Εκδίκασης Πειθαρχικών Υποθέσεων ενώπιον της 
Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Κατάργηση) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Γιαννάκης Θωμά 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 Φεβρουαρίου 2010.  Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ) και 
της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών είναι η κατάργηση των περί της 
∆ιαδικασίας Εκδίκασης Πειθαρχικών Υποθέσεων ενώπιον της Επιτροπής ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Κανονισμών [Κ∆Π 289/2008], με βάση τους οποίους είχε θεσμοθετηθεί μια 
νέα διαδικασία εκδίκασης πειθαρχικών υποθέσεων ενώπιον της Ε∆Υ, έτσι ώστε να 
εφαρμόζεται η διαδικασία που προβλέπεται στο Μέρος ΙΙΙ του ∆εύτερου Πίνακα του 
περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, η οποία εφαρμοζόταν πριν από την έκδοση των 
κανονισμών των οποίων τώρα προτείνεται η κατάργηση. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η Ε∆Υ, με βάση 
τη συνολική εμπειρία που αποκόμισε κατά τον ένα χρόνο εφαρμογής των υπό 
κατάργηση κανονισμών, διαπίστωσε ότι η προβλεπόμενη σε αυτούς αναλυτική 
διαδικασία και συγκεκριμένα ο θεσμός του εισηγητή που καθιερώθηκε με αυτή δεν 
υποβοηθεί, ως αναμενόταν, στην επίσπευση της διεκπεραίωσης των διαδικασιών 
εκδίκασης των πειθαρχικών υποθέσεων ενώπιόν της. Για το λόγο αυτό, με επιστολή 
της προς το Υπουργείο Οικονομικών, εισηγήθηκε την κατάργησή τους. Όπως 
συγκεκριμένα επισημαίνεται, με βάση τα ίδια στοιχεία, στους εν λόγω υπό κατάργηση 
κανονισμούς προβλέπεται ο ορισμός ενός εκ των μελών της Ε∆Υ ως εισηγητή, ο 
οποίος προετοιμάζει την ακρόαση της πειθαρχικής υπόθεσης και υποβάλλει σχετική 
έκθεση προς αυτή. Πριν από την έκδοση των κανονισμών αυτών η διαδικασία 
ακρόασης διεξαγόταν με βάση κανονισμούς ενσωματωμένους στο Μέρος ΙΙΙ του περί 
∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, με βάση τους οποίους ολόκληρη η διαδικασία ακρόασης 
διεξαγόταν ενώπιον της Ε∆Υ. 

 Ειδικότερα, όπως επισημάνθηκε στην επιτροπή από τον εκπρόσωπο της Ε∆Υ, 
τα προβλήματα που διαπιστώθηκαν κατά την εφαρμογή των υπό κατάργηση 
κανονισμών αφορούν κυρίως την αδυναμία εξέτασης προδικαστικών ενστάσεων πριν 
από το πέρας της διαδικασίας, τη μη παρουσίαση μαρτύρων κατά την ακρόαση 
ενώπιον της Ε∆Υ και την εξουδετέρωση της προσπάθειας για γρηγορότερη 
διεκπεραίωση των υποθέσεων. Επιπρόσθετα, ο ίδιος ανέφερε στην επιτροπή ότι κατά 
την παρούσα χρονική στιγμή δεν εκκρεμούν ενώπιον της Ε∆Υ οποιεσδήποτε 
πειθαρχικές διαδικασίες, ενώ έχει καταχωριστεί προσφυγή εναντίον μίας εκ των 
αποφάσεων της Ε∆Υ, που εκδόθηκε με βάση την ισχύουσα διαδικασία, με τον 
ισχυρισμό ότι αυτή εκδόθηκε καθ’ υπέρβαση εξουσίας.  
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 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού και της 
ΠΑΣΥ∆Υ δήλωσαν στην επιτροπή ότι συμφωνούν με τους προτεινόμενους 
κανονισμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι.   

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Έχω διαβάσει την έκθεση και, πραγματικά, θέλω να θίξω ένα θέμα το οποίο 
αφορά το κύρος αυτής της Βουλής το οποίο οφείλουν οι εισηγητές των οποιωνδήποτε 
νομοθετημάτων να διαφυλάττουν πρώτιστα.  Πέραν των βουλευτών ατομικά και 
συλλογικά.  Εις την υπόθεσιν αυτή, όπως γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, εγκρίθηκαν  
κανονισμοί προ περίπου ενός έτους οι οποίοι θεωρήθηκαν πανάκεια για τη ρύθμιση 
και την ταχύτερη, αποδοτικότερη και λειτουργικότερη εκδίκαση πειθαρχικών 
υποθέσεων ενώπιον της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας.  Ερχόμαστε σε ένα 
περίπου χρόνο και κάτι και αποφασίζουμε...  Αφορούσε ιδιαίτερα η ρύθμιση εκείνη το 
διορισμό εισηγητή ο οποίος θα επιλαμβανόταν της ετοιμασίας φακέλου για ταχύτερη 
διεκπεραίωση της πειθαρχικής υπόθεσης.  Ερχόμαστε σε ένα χρόνο και 
ανακαλύπτουμε -δεν ξέρω ποιοι ανακάλυψαν τη σοφία αυτή, μπορεί να έχουν και 
δίκαιο, αλλά είναι εδώ που πλήττεται το κύρος της Βουλής- ότι ο θεσμός αυτός ήταν 
λανθασμένος και φέρνουμε τροποποίηση με την οποία επανερχόμαστε στο πρότερο 
καθεστώς.   

 Εγώ λέω μπορεί να είναι σωστό αυτό.  ∆εν είμαι μέλος της Επιτροπής 
∆ημόσιας Υπηρεσίας, για να δικάζω πειθαρχικές υποθέσεις και να ξέρω ποιο από τα 
δύο συστήματα είναι αποδοτικότερο.  Όμως, ε, δε γίνεται για κανονισμούς για τους 
οποίους προ έτους επιχειρηματολόγησαν, προφανώς με την ίδια επιχειρηματολογία 
που επιχειρηματολογούν τώρα, «Να εισάξουμε το θεσμό του εισηγητή και όλες τις 
αναγκαίες τροποποιήσεις, για να καταστεί η εκδίκαση των πειθαρχικών υποθέσεων 
αποδοτικότερη, λειτουργικότερη κ.λπ., κ.λπ.» σε ένα χρόνο να έρχονται και να λένε 
«να καταργήσουμε αυτό το οποίο εφέραμε, διότι μόνο έτσι θα είναι 
αποτελεσματικότερη και λειτουργικότερη η εκδίκαση των υποθέσεων».  Μπορεί να 
είναι έτσι.  Εγώ δε θέλω να μπω στην ουσία.  Θέλω να μπω στα ζητήματα αρχής και 
στα ζητήματα κύρους.  ∆ιότι, προς τα έξω, οι πολίτες που εισπράττουν 
παρακολουθώντας το τι γίνεται εντός της Βουλής -και είναι πολλοί πολίτες, σας 
διαβεβαιώ, που παρακολουθούν αυτές τις μικρές αλλά συνάμα και μεγάλες, 
σημαντικές λεπτομέρειες- θα διερωτώνται: «Μα καλά, οι βουλευτές, όταν τους είπαν 
πριν από ένα χρόνο ότι ήταν καλά και έπρεπε να κάμουν έτσι, εκάμαν το και τωρά 
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που τους λεν “έν’ λάθος, το καλό είναι εκείνο το οποίο καταργήσατε πριν ένα χρόνο” 
δε διαμαρτύρονται;».  ∆ηλαδή δε λέει κάποιος για το κύρος αυτής της Βουλής;   

 Αυτό θα ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε.  Και δεν παρατηρούνται μόνο στο 
ζήτημα αυτό, παρατηρούνται σε πολλές επιτροπές τα θέματα αυτά.  Πιεστικά και εντός 
ελάχιστου χρόνου πρέπει να περάσουν συγκεκριμένες νομοθεσίες τις οποίες θεωρούν 
οι υπάλληλοι ή οι “καρεκλοκένταυροι” ή αυτοί οι οποίοι αποφασίζουν στην εκτελεστική 
εξουσία ότι πρέπει να έρθουν.  Οι βουλευτές, επειδή δε θέλουν να προβάλουν 
προσκόμματα, θέλουν να ικανοποιήσουν την αποδοτικότερη λειτουργία του κράτους, 
πολλές φορές εκόντες άκοντες σύρονται εις την υπερψήφιση αυτών των νόμων και  
μετά ανακαλύπτουμε ότι ήταν λάθος, όπως η συγκεκριμένη περίπτωση.  Λυπούμαι 
πάρα πολύ, όφειλα να καταθέσω αυτή τη διαμαρτυρία, εφιστώντας την προσοχή, και 
νομίζω εκφράζω τα συναισθήματα πολλών συναδέλφων μου προς αυτούς που 
αποφασίζουν να φέρνουν τα νομοθετήματα αυτά.  Να σκέφτονται πάρα πολλές φορές, 
για να μην εκθέτουν τη Βουλή πρώτα, αλλά και τους εαυτούς τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου, παρακαλώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση να πω τίποτε, αλλά, μετά τις επισημάνσεις 
που έκαμε ο συνάδελφος, είμαι υποχρεωμένος να υπερασπιστώ τα μέλη της 
επιτροπής Νομικών, τα οποία ήταν παρόντα τόσο κατά την έγκριση των κανονισμών 
που καταργούνται όσο και κατά τη συζήτηση των κανονισμών με τους οποίους τους 
καταργούμε, διότι από την πρώτη στιγμή είχαμε θέσει όλα αυτά τα ερωτήματα.  
Ερωτήματα για τα οποία, τελικά, δυστυχώς αποκαλύπτεται, με την εφαρμογή των 
κανονισμών, ότι είχαμε δίκαιο.  Τόσο για το θέμα της εξυπηρέτησης του χρόνου 
εκδίκασης όσο επίσης και για την αδυναμία εκδίκασης των προδικαστικών ενστάσεων, 
καθώς επίσης και για την παρουσίαση των μαρτύρων ενώπιον της ολομέλειας και την 
έκδοση σχετικής απόφασης.  Θέματα τα οποία συζητήσαμε σε έκταση, αλλά τόσο η 
Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας όσο και η Νομική Υπηρεσία πίστευαν ότι αυτή η 
διαδικασία θα μπορούσε να εξυπηρετήσει την καθυστέρηση εκδίκασης αυτών των 
πειθαρχικών υποθέσεων.  Αντιλαμβάνεστε ότι μετά από ένα χρόνο, αφού 
διαπιστώθηκε ότι δεν μπορούσε να εξυπηρετήσει το σκοπό τον οποίο ήθελαν, η 
επιτροπή μας πολύ σωστά ενήργησε με αυτό τον τρόπο και υιοθέτησε αμέσως την 
κατάργηση αυτών των κανονισμών και επισημάναμε στους ιδίους μάλιστα ακόμα μια 
φορά ότι θα πρέπει να προβληματιστούν με ποιο τρόπο μπορεί να διευκολυνθεί η 
διαδικασία εκδίκασης των πειθαρχικών υποθέσεων, χωρίς να καταργούνται οι κανόνες 
οι οποίοι απαιτούνται για σκοπούς δίκαιης δίκης.   

 Γι’  αυτό το λόγο δε θα δεχόμουν την οποιαδήποτε αιχμή η οποία θα απέμενε 
για τα οποιαδήποτε μέλη της επιτροπής Νομικών, γιατί αυτοί οι προβληματισμοί ήταν 
δικοί μας προβληματισμοί, τους οποίους εθέσαμε και δυστυχώς τελικά 
επιβεβαιωθήκαμε. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγγελίδης, παρακαλώ. 
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Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα δηλαδή, ετέθη ένα θέμα κύρους και τωρά ο ένας μετά τον άλλο θα 
υπερασπιζόμαστε το κύρος μας; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε συνάδελφε.  Εγώ δε θα υποστηρίξω... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα προηγουμένως δεν είχε κανένας σας απόψεις επί θέματος αρχής.  Είπεν ο 
Ρίκκος τι είπε, που είπε το ίδιο επιχείρημα εφτά φορές, θα μιλήσουν εφτά να του 
απαντήσουν! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν κατάλαβα, κύριε Κατσουρίδη, θα μου αφαιρέσετε το λόγο, όταν μου τον 
έδωσε ο Πρόεδρος; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, καλέ, δε σου τον αφαιρώ!  ∆ε σου τον αφαιρώ! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αγγελίδη... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λέω πόσο μας κουράζετε οι νομικοί.  Αυτό λέω. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είναι γνωστή η διάθεσή σας έναντι των νομικών, κύριε Κατσουρίδη, δε θα τη 
σχολιάσω. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Λυπούμαι, αλλά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ...δεν μπορεί την ώρα που θα έχουμε μια συζήτηση για ένα θέμα, συγγνώμη, 
να βγαίνουμε με τον ίδιο τρόπο, «πόσο κουράζουν οι νομικοί».  Λυπούμαι 
πραγματικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Μπορούσατε όμως να μη διακόπτατε τον κ. Αγγελίδη, κύριε Ιωνά Νικολάου, 
διότι μιλούσε ο κοινοβουλευτικός... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Απολογούμαι, απολογούμαι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να υπενθυμίσουμε ότι πρόκειται περί κανονισμών.  Η 
Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας ετοίμασε αυτό τον κανονισμό που τώρα καταργείται 
και η Νομική Υπηρεσία υπέδειξε ότι ήταν προς διευκόλυνση, χάριν δημοσίου 
συμφέροντος αυτή η τροποποίηση.  Εμείς σχεδόν ομόφωνα είχαμε υποστηρίξει ότι η 
διαδικασία πάσχει πολύπλευρα και ότι δε θα δημιουργούσε τη δυνατότητα 
επιτάχυνσης.  Άρα, συμφωνώ με το συνάδελφο κ. Ερωτοκρίτου ότι άλλοι πρέπει να 
προσέχουν και όχι εδώ η επιτροπή Νομικών, η οποία σε τελική ανάλυση είχε να κάμει 
με έναν κανονισμό.  Με δεδομένο αυτά τα οποία έχω αναφέρει, κύριε Πρόεδρε, 
θεωρώ ότι πράγματι εκείνο που υποστηρίξαμε τότε ορθά το αντιλήφθηκε έστω και 
τώρα η διοίκηση, οπότε έπρεπε να καταργηθούν, γι’ αυτό και υποστηρίξαμε την 
κατάργηση.   

 Ευχαριστώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Με κάλυψε ο κ. Αγγελίδης, δε θα μιλήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μετά από αυτή τη συζήτηση υπάρχει οποιοσδήποτε που ενίσταται στην 
κατάργηση των κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει ουδείς. 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε...  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κανονικά έπρεπε όλοι να είμαστε εναντίον, διότι εγώ τη λογική που 
αναπτύχθηκε δεν την καταλάβω.  Προηγουμένως είπα να κάμω λίγο αστείο, δεν έγινε 
κατανοητό.  Επειδή είναι κανονισμός, αν εκατάλαβα καλά, επεράσαμεν τον την άλλη 
φορά, έστω και αν τον θεωρούσαμε λάθος.  Περίπου αυτή είναι η λογική.  Επειδή τον 
ήθελε η Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας.  Ποια η απόδειξη τωρά, πώς να νιώθω 
ασφάλεια ότι δε θα γίνει το ίδιο ξανά; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Κατσουρίδη, οι προηγούμενοι κανονισμοί εγκρίθηκαν από το 1990.  
Όμως κάποια στιγμή το Υπουργικό Συμβούλιο, εγκρίνοντας την άποψη της 
επιτροπής, με τη σύμφωνη γνώμη του Γενικού Εισαγγελέα, την έφερε ενώπιον της 
Βουλής.  Εμείς δεχτήκαμε, διότι υποστήριξαν ότι θα απλοποιηθεί η δική τους 
διαδικασία χάριν της επιτάχυνσης.  Αυτό αποδείχθηκε στην πράξη επί ένα χρόνο ότι 
ήταν σφάλμα και από την ώρα που ήρθε ξανά για τροποποίηση, ναι, εμείς προθύμως 
το εγκρίνουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Συλλούρη, ευχαριστώ που δεν πήρατε το λόγο μόνος σας.  Τώρα σας 
δίνω το λόγο, για να πείτε τις απόψεις σας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς εστάθηκα, δεν εμίλησα.  Εγώ, επειδή έχω τις ίδιες 
ανησυχίες με τον κ. Κατσουρίδη, αν γίνεται, να μπει μέσα μία προσθήκη ότι για τα 
επόμενα δύο χρόνια, αν μας το ξαναφέρουν, δε θα το αλλάξουμε. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι.  Επειδή είχα την τύχη να παρακολουθήσω τις 
συνεδρίες, εκείνο το οποίο συνέβη ήταν το εξής:  Ομολογουμένως, όταν ήρθαν οι 
κανονισμοί που καταργούμε τώρα, τα περισσότερα μέλη της επιτροπής Νομικών, 
εκφράζοντας τις δικές τους εμπειρίες, εξέφρασαν επιφυλάξεις κατά πόσο οι υπό 
κατάργηση κανονισμοί θα δώσουν λύση στο πρόβλημα.  Όταν υπήρχε όμως η 
διαβεβαίωση εκ μέρους της επιτροπής ότι, κατά τη γνώμη της, θα δώσουν λύση στο 
πρόβλημα, όλοι υποχώρησαν και είπαν, «αφού οι επαΐοντες, αυτοί που εφαρμόζουν 
τους κανονισμούς, εισηγούνται αυτό το πράγμα…» και εγκρίθηκαν.  Τώρα είναι 
φανερό με την πρόταση που κάμνουν ότι και οι ίδιοι αντελήφθησαν ότι εκείνα που τότε 
υποστήριζαν δεν ευσταθούν πλέον.  Αυτά όμως τα πράγματα να μην τα αναγάγουμε 
σε μείζον θέμα.  Μπορεί να υπάρχει ένα θέμα τάξεως, υπό την έννοια του ότι δεν 
πρέπει να φέρνουμε τη μια χρονιά έναν κανονισμό και την άλλη να τον καταργούμε, 
αλλά η πείρα της ζωής πολλές φορές οδηγεί στην ανάγκη κάποια πράγματα να τα 
επανεξετάσεις.  Και αυτό έγινε εδώ.   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί αυτοί εγκρίνονται, με αποτέλεσμα 
να καταργούνται οι προηγούμενοι. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «O περί Τυποποίησης, ∆ιαπίστευσης και Τεχνικής 
Πληροφόρησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο «O περί Τυποποίησης, ∆ιαπίστευσης και Τεχνικής Πληροφόρησης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες ׃ 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 



 

 27

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Ιανουαρίου και 
στις 2 Φεβρουαρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και 
της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του ίδιου υπουργείου, 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου 
Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού 
Οργανισμού Προώθησης Ποιότητας (ΚΟΠΠ), της ΟΕΒ, του ΚΕΒΕ, του Κυπριακού 
Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας 
Ζωής.  Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής, αλλά διαμήνυσε ότι συμφωνεί με τις 
προτεινόμενες τροπολογίες.  

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της βασικής 
νομοθεσίας περί Τυποποίησης, ∆ιαπίστευσης και Τεχνικής Πληροφόρησης του 2002 
[Νόμος 156(I)/2002], με τον οποίο καθιδρύθηκε ο ΚΟΠΠ, ώστε ο οργανισμός να 
ενεργεί ως ο εθνικός οργανισμός διαπίστευσης της ∆ημοκρατίας για τους σκοπούς του 
Κανονισμού (ΕΚ) 765/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 9ης 
Ιουλίου 2008, για τον καθορισμό των απαιτήσεων διαπίστευσης και εποπτείας της 
αγοράς όσον αφορά την εμπορία των προϊόντων και για την κατάργηση του 
Κανονισμού (ΕΟΚ) 339/93 του Συμβουλίου.  Όπως είναι γνωστό, η βασική νομοθεσία 
περί Τυποποίησης, ∆ιαπίστευσης και Τεχνικής Πληροφόρησης ψηφίστηκε από τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων το 2002, στα πλαίσια της εναρμόνισης της κυπριακής 
νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα αυτό. 

 Το υπό αναφορά νομοσχέδιο σκοπό έχει την περαιτέρω εναρμόνιση με το 
κοινοτικό κεκτημένο ειδικότερα όσον αφορά τις απαιτήσεις διαπίστευσης και 
εποπτείας της αγοράς στον τομέα της εμπορίας των προϊόντων.  Όπως είναι επίσης 
γνωστό, ο νέος Κανονισμός (ΕΚ) 765/2008 ενισχύει τα θέματα της διαπίστευσης και 
καθορίζει τον τρόπο διεξαγωγής της με βάση συγκεκριμένους κανόνες.  Οι κοινοτικοί 
αυτοί Κανονισμοί έχουν άμεση και δεσμευτική ισχύ σε όλα τα κράτη μέλη και 
ειδικότερα το Κεφάλαιο II του Κανονισμού αυτού προνοεί για τον καθορισμό ενός και 
μόνο εθνικού οργανισμού διαπίστευσης και για τις υποχρεώσεις που πρέπει να έχουν 
τα κράτη μέλη όσον αφορά το κεφάλαιο της διαπίστευσης.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι 
η ημερομηνία εφαρμογής του Κανονισμού αυτού είναι η 1η Ιανουαρίου 2010, ενώ ο 
προτεινόμενος νόμος κατατέθηκε στη Βουλή στις 3 ∆εκεμβρίου 2009.   

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, όλοι όσοι 
παρέστησαν συμφώνησαν με τις προτεινόμενες με αυτό τροπολογίες.  Επιπρόσθετα, 
ο Κυπριακός Οργανισμός Τυποποίησης με επιστολή του προς τον πρόεδρο της 
επιτροπής, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2010, σημειώνει ότι ο Κυπριακός Οργανισμός 
Τυποποίησης είναι ο εθνικός οργανισμός της Κύπρου για την υιοθέτηση και 
προώθηση των ευρωπαϊκών προτύπων στη χώρα μας.  Ο οργανισμός αυτός είναι 
πλήρες μέλος των ευρωπαϊκών οργανισμών τυποποίησης CEN, CENELEC και ETSI 
και μετέχει ισότιμα στο σύστημα εκπόνησης των ευρωπαϊκών προτύπων σε όλη την 
επικράτεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Στην ίδια επιστολή δηλώνεται η μη ύπαρξη 
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ένστασης για προώθηση της προτεινόμενης νομοθεσίας.  Τέλος, ο πιο πάνω 
οργανισμός στην επιστολή αυτή υπογραμμίζει την ανάγκη για ψήφιση του εν λόγω 
νομοσχεδίου και για άμεσο εκσυγχρονισμό της υπό αναφορά βασικής νομοθεσίας, η 
οποία διέπει τη λειτουργία τόσο του Κυπριακού Οργανισμού Τυποποίησης όσο και 
του ΚΟΠΠ, ώστε να υπάρξει ουσιαστικός διαχωρισμός στο πλαίσιο λειτουργίας τους, 
γεγονός που θα συμβάλει στην απάμβλυνση πολλών χρόνιων προβλημάτων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 
περί Τυποποίησης, ∆ιαπίστευσης και Τεχνικής Πληροφόρησης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε συνεπώς στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τυποποίησης, ∆ιαπίστευσης και 
Τεχνικής Πληροφόρησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Και προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί ∆ικαστηρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών  
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2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.032-2010). 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών του 2010  
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.033-2010). 

Οικονομικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων- 
Παθόντων 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 
του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.034-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 
2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.035-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. O περί Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Ιταλικής 
∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για την Αμοιβαία 
Αναγνώριση Τίτλων Σπουδών 
για Συνέχιση σε Ιδρύματα 
Ανώτερης Εκπαίδευσης των ∆ύο 
Χωρών (Κυρωτικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.036-2010). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Εξωτερικών  

6. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης 
Ατόμων με Αναπηρίες του 2010 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.037-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
Κύπρου του 2010 Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.038-2010). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.039-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.040-2010). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  
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10. Ο περί της Σύμβασης περί των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.041-2010). 

Άμυνας Εξωτερικών  

11. Ο περί Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα 
Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.042-2010). 

Εσωτερικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

 

12. Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας 
της ∆ημοκρατίας (Απαιτούμενα 
Προσόντα ∆ιορισμού ή 
Προαγωγής, Καθήκοντα και 
Αρμοδιότητες Εκάστης Θέσεως) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.033-2010). 

Εξωτερικών  Νομικών  

13. Οι περί Πυροβόλων και Μη 
Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.034-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών 

14. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού προς το Ταμείο για 
Προώθηση και Ενθάρρυνση της 
Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας, 
σύμφωνα με το άρθρο 5(1) του 
περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου για Προώθηση και 
Ενθάρρυνση της Χρήσης 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και της Εξοικονόμησης 
Ενέργειας του 2009 Νόμου του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001) 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.813, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η λειτουργία των λατομείων στη λατομική ζώνη 
Μιτσερού έχει προκαλέσει προβλήματα στην απόδοση των φυσικών πηγών της 
περιοχής (π.χ. πηγή στο τουρκοκυπριακό χωριό Άγιοι Ηλιόφωτοι), αλλά και στις 
γεωτρήσεις της περιοχής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν πραγματοποιηθεί επιστημονικά ολοκληρωμένες μελέτες 
σχετικά με τις επιπτώσεις των εκρήξεων των λατομείων στα υπόγεια νερά της 
περιοχής.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.814, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η λειτουργία των λατομείων στη λατομική ζώνη 
Μιτσερού έχει προκαλέσει ζημιές στην αρχαιολογικής αξίας εκκλησία των Αγίων 
Ηλιοφώτων στο ομώνυμο εγκαταλελειμμένο τουρκοκυπριακό χωριό.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει επιστημονική μελέτη σχετικά με τις ζημιές που 
προκάλεσαν τα λατομεία στην εκκλησία του χωριού Άγιοι Ηλιόφωτοι.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.815, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η λειτουργία των λατομείων στη λατομική ζώνη 
Μιτσερού έχει προκαλέσει ζημιές στις κατοικίες του χωριού Κάτω Μονή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έγιναν και πότε σεισμολογικές μελέτες για το μέγεθος των 
δονήσεων που προκαλούν οι εκρήξεις των λατομείων ή αν εκπονήθηκε επιστημονική 
μελέτη με τη συμμετοχή ανεξάρτητων εμπειρογνωμόνων για τις ζημιές που 
προκλήθηκαν στις κατοικίες από τις εκρήξεις των λατομείων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.816, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μελετάται η αδειοδότηση μεγάλης μονάδας εκτροφής 
αγελάδων στην κτηνοτροφική περιοχή Ορούντας, γεγονός που έχει θορυβήσει τους 
κατοίκους του γειτονικού χωριού Κάτω Μονή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία αδειοδότησης της 
αγελαδοτροφικής μονάδας στην κτηνοτροφική περιοχή Ορούντας και αν θα ληφθούν 
υπόψη οι αντιδράσεις των κατοίκων της Κάτω Μονής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.817, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε πρόσφατη αλληλογραφία μου με το διευθυντή του Τμήματος ∆ασών 
σχετικά με την υπογραφή σύμβασης μίσθωσης δασικής γης που περιλαμβάνει 
πρόνοια για υποθήκευσή της, πληροφορήθηκα ότι υπάρχουν αρκετές τέτοιες 
περιπτώσεις υποθήκευσης μισθωμένης δασικής γης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
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για τον αριθμό τέτοιου είδους μισθώσεων και για ποιο λόγο έγιναν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.818, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών 
στην ερώτησή μου ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009 (αρ. 23.06.009.04.509) 
αναφέρεται ότι η κυβέρνηση αποφάσισε να μην αξιοποιήσει τη δυνατότητα που της 
δίνεται από την Οδηγία 2003/96/ΕΚ, σύμφωνα με την οποία επιτρέπεται ο μηδενικός 
συντελεστής ειδικού φόρου κατανάλωσης για το φωτιστικό πετρέλαιο.  Αντίθετα, στην 
Κύπρο ισχύει ως συντελεστής ειδικού φόρου κατανάλωσης για το φωτιστικό πετρέλαιο 
το ποσό των €21 ανά 1 000 λίτρα.  Υπενθυμίζω ότι το φωτιστικό πετρέλαιο 
χρησιμοποιείται όχι μόνο σε κεντρικές θερμάνσεις ως πετρέλαιο θέρμανσης, αλλά και 
σε μικρές θερμάστρες κυρίως από ηλικιωμένα άτομα και φτωχές οικογένειες.  
Υπενθυμίζεται ακόμα ότι κατά την καύση φωτιστικού πετρελαίου δεν παράγονται 
καυσαέρια, άρα δε συμβάλλει στην επιδείνωση της ατμοσφαιρικής ρύπανσης σε 
τοπικό επίπεδο.  Η αρχική τιμή αγοράς είναι πιο ψηλή από το πετρέλαιο εσωτερικής 
καύσης και μείωση του συντελεστή του ειδικού φόρου κατανάλωσης θα έκανε το 
προϊόν αυτό πιο προσβάσιμο στις δυσπραγούσες και φτωχές ομάδες του πληθυσμού 
τουλάχιστο τη χειμερινή περίοδο. 

 Σημειώνεται ότι με την ίδια λογική μειώνεται ο φόρος ειδικής κατανάλωσης για 
το πετρέλαιο εσωτερικής καύσης από €193 ανά 1 000 λίτρα σε €21 ανά 1 000 λίτρα τη 
χειμερινή περίοδο, χωρίς διάκριση σε πετρέλαιο θέρμανσης ή πετρέλαιο για χρήση 
στις βιομηχανίες.  Άρα, η δικαιολογία ότι τάχα μείωση του φόρου ειδικής κατανάλωσης 
για το φωτιστικό πετρέλαιο κατά τη χειμερινή περίοδο σε €0 ανά 1 000 λίτρα θα 
ευνοούσε τις βιομηχανίες που χρησιμοποιούν αυτό το καύσιμο κρίνεται ως 
ανεπαρκής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν στοιχεία για: 

1. το ύψος του συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλωσης για το φωτιστικό 
πετρέλαιο στις υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

2. το ποσοστό επί της συνολικής κατανάλωσης φωτιστικού πετρελαίου που 
αφορά τη θέρμανση και το ποσοστό που χρησιμοποιείται στη βιομηχανία, 

3. τις ποσότητες φωτιστικού πετρελαίου που καταναλώνονται στην Κύπρο και του 
εισπραχθέντος ειδικού φόρου κατανάλωσης τα τελευταία χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.819, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έπειτα από επίσκεψή μου στο χωριό Αστρομερίτης για εξέταση των 
καταστροφών από τις πλημμύρες, διαπίστωσα ότι, πέρα από την εξαιρετικά σπάνια 
ένταση της βροχόπτωσης στην περιοχή, κύριες αιτίες για την καταστροφή ήταν και 
πάλι τα μπαζώματα και η ανεξέλεγκτη απόρριψη άχρηστων υλικών και σκουπιδιών 
στα ρυάκια και τους ποταμούς, αλλά και η έλλειψη ολοκληρωμένων αντιπλημμυρικών 
έργων, καθώς και κακοτεχνίες που εντοπίστηκαν σε κάποια οδικά και υφιστάμενα 
αντιπλημμυρικά έργα.  Εντοπίστηκε σειρά από εμφανή λάθη σε έργα υποδομής, 
όπως σωλήνες του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων που περιορίζουν τη χωρητικότητα 
γεφυριών, γεφύρια κατά πολύ μικρότερα των οχετών και μικρής διατομής αγωγοί 
οχετών. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται να λάβει για άμεση επιδιόρθωση των ζημιών, 
αποζημίωση των πληγέντων και κατασκευή ή ανακατασκευή οδικών και 
αντιπλημμυρικών έργων στο χωριό Αστρομερίτης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.820, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει δέκτης διαμαρτυριών από κατοίκους των βόρειων συνοικιών του 
δήμου Λευκωσίας (Καϊμακλί, Βόρειος Πόλος, Παλουριώτισσα) οι οποίοι δηλώνουν 
απελπισμένοι λόγω της δυσωδίας που προέρχεται από τις εγκαταστάσεις του 
βιολογικού σταθμού του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας.  Φαίνεται ότι οι 
καιρικές συνθήκες των τελευταίων εβδομάδων με το έντονο φαινόμενο της υγρασίας 
και της ομίχλης ευνοούν τη διάχυση των οσμών και τη μεταφορά τους σε μεγαλύτερη 
ένταση και απόσταση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται να λάβει για αντιμετώπιση της πηγής και των 
αιτίων που προκαλούν τη δυσοσμία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.821, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο δάσος “Αλέξιγρος” (περιοχή Τερσεφάνου, 
Αλεθρικού, Κλαυδιάς) της επαρχίας Λάρνακας ευδοκιμεί το φυτό “ophrys kotschyi”, το 
οποίο χαρακτηρίζεται προστατευόμενο από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Στην ίδια 
περιοχή έχει χωροθετηθεί το αιολικό πάρκο της εταιρείας “Ketonis Development Ltd”, 
το οποίο πρόκειται να δημιουργηθεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν επηρεάζεται από τη δημιουργία του αιολικού πάρκου ο πληθυσμός 
του φυτού “ophrys kotschyi” και ποια συγκεκριμένα μέτρα έχουν παρθεί, προκειμένου 
να αντιμετωπιστούν οι πιθανές δυσμενείς επιπτώσεις στο φυσικό περιβάλλον και 
ειδικά στο εν λόγω φυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.822, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε σχεδιάζεται η ανακατασκευή του μικρού φράγματος τύπου 
“Cambio” το οποίο παρασύρθηκε από τα ορμητικά νερά του χειμάρρου Γιαλιά πριν 
από μερικά χρόνια και το οποίο θεωρείται εμπλουτιστικό των νερών της περιοχής 
Πέρα Χωρίου Νήσου και Ιδαλίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.823, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι για τις ανάγκες της ανέγερσης του δημοτικού σχολείου 
στην Περιστερώνα έχει απαλλοτριωθεί συγκεκριμένη ιδιόκτητη γη, η οποία δεν έχει 
αξιοποιηθεί τελικά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί συνεχίζεται η απαλλοτρίωση της ιδιόκτητης γης, αφού αυτή δε 
χρησιμοποιείται για την ανέγερση και λειτουργία του νέου δημοτικού σχολείου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.824, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 11 Αυγούστου 2009 η Υπηρεσία Περιβάλλοντος διενήργησε επιθεώρηση 
του οινοποιείου ΚΑΜΑΝΤΕΡΕΝΑ της εταιρείας ΣΟ∆ΑΠ ΛΤ∆ στο Στρουμπί.  Κατά την 
επιθεώρηση διαπιστώθηκε μη συμμόρφωση με τους όρους της άδειας απόρριψης 
αποβλήτων που χορηγήθηκε στο Φορέα Εκμετάλλευσης του οινοποιείου. 

 Συγκεκριμένα, διαπιστώθηκε δυσλειτουργία της βιολογικής μονάδας 
επεξεργασίας αποβλήτων και εστάλη επιστολή στην εν λόγω εταιρεία για 
συμμόρφωση και γραπτή ενημέρωση για τις ενέργειές της.  Στην εν λόγω επιστολή το 
Τμήμα Περιβάλλοντος προειδοποιούσε ότι θα προχωρήσει στη λήψη των μέτρων που 
προβλέπονται στους περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμους σε περίπτωση 
μη συμμόρφωσης.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπήρξε συμμόρφωση με τις υποδείξεις του Τμήματος 
Περιβάλλοντος και με τους όρους της άδειας απόρριψης αποβλήτων και αν τελικά 
έχουν ληφθεί τα προβλεπόμενα νομικά μέτρα σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.825, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω μελετήσει τα στοιχεία που παρουσίασε πρόσφατα κατά τη διάρκεια 
δημοσιογραφικής διάσκεψης ο Αρχηγός Αστυνομίας σχετικά με την εγκληματικότητα 
στην Κύπρο.  Σύμφωνα με τα στοιχεία της δημοσιογραφικής διάσκεψης, φαίνεται ότι 
υπάρχει μία μικρή μείωση των υποθέσεων σοβαρού εγκλήματος μεταξύ 2008 και 
2009.  Όμως είναι διάχυτη η εντύπωση στο κοινό ότι στην Κύπρο σημειώνεται έξαρση 
του εγκλήματος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το επίπεδο της εγκληματικότητας στην Κύπρο σε σχέση με άλλες 
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και με νησιωτικά κράτη όπως η Μάλτα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.826, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι καθυστερεί η υπογραφή της συμφωνίας μεταξύ του 
Τμήματος ∆ασών, του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού και του δήμου Πόλης 
Χρυσοχούς για παραχώρηση του ευκαλυπτώνα, ώστε να προχωρήσει η διαδικασία 
της αναβάθμισης του κατασκηνωτικού χώρου στην Πόλη Χρυσοχούς.  Υπενθυμίζεται 
ότι έχει ήδη καταρτιστεί γενικό σχέδιο (master plan) για την ανάπλαση του 
κατασκηνωτικού χώρου στον ευκαλυπτώνα της Πόλης Χρυσοχούς, το οποίο δεν έχει 
τεθεί υπόψη των ενδιαφερόμενων πολιτών και οργανώσεων, στα πλαίσια ενός 
διευρυμένου δημόσιου διάλογου.  Ο δήμος Πόλης Χρυσοχούς απαιτεί να προηγηθεί η 
υπογραφή της συμφωνίας μίσθωσης του χώρου πριν προχωρήσει σε διαδικασία 
δημόσιας ακρόασης.  Εν τω μεταξύ, στο τέλος Φεβρουαρίου λήγει το συμβόλαιο 
διαχείρισης του χώρου από τους ιδιώτες διαχειριστές και συνεπώς αυτόματα ο χώρος 
θα παραμείνει ανεξέλεγκτος και αφύλακτος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να υπογραφεί η συμφωνία εκμίσθωσης του χώρου 
στο δήμο Πόλης Χρυσοχούς, ώστε να διεξαχθεί ο απαιτούμενος δημόσιος διάλογος 
για τα συγκεκριμένα έργα.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.827, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έπειτα από επίσκεψή μου στην τοποθεσία “Μαυρογή” του δήμου Ιδαλίου 
διαπίστωσα ότι η κοίτη του ποταμού Γυαλιά έχει ισοπεδωθεί από μπουλντόζες.  
Φαίνεται ότι έγινε κάποιας μορφής έργο διαμόρφωσης της κοίτης.  Αντιλαμβάνομαι ότι 
τέτοια έργα, για να γίνουν, τυγχάνουν υδρολογικής μελέτης και της έγκρισης των 
αρμόδιων αρχών (επαρχιακή διοίκηση, Τμήμα Υδάτων κ.ά.). 

 Έχω όμως έντονες ανησυχίες μήπως με το έργο αυτό έχει καταστραφεί 
ανεπανόρθωτα ο φυσικός πλούτος της περιοχής.  Επιπρόσθετα, η απομάκρυνση του 
στρώματος από αμμοχάλικα και η εμφάνιση του αργιλώδους υποστρώματος της 
κοίτης μπορεί να μειώσει την αποθηκευτική ικανότητα και τον εμπλουτισμό των νερών 
της περιοχής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει προηγηθεί μελέτη εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον 
και υδρολογική μελέτη πριν αποφασιστεί η κατασκευή του έργου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.828, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Οι κάτοικοι του χωριού Κάτω Μονή ανησυχούν ότι η εγκατάσταση στο χωριό 
τους του χώρου διαχείρισης οικιακών αποβλήτων για την επαρχία Λευκωσίας δε θα 
συνοδευθεί με απομάκρυνση των οχληρών χοιροτροφικών μονάδων από την 
περιοχή.  Εξ όσων έχω αντιληφθεί, αυτό το αίτημα είναι το μοναδικό της κοινότητας 
Κάτω Μονής, προκειμένου να υποδεχθούν στην περιοχή τους το χώρο διαχείρισης 
των οικιακών αποβλήτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει δεσμευτική συμφωνία με την κοινοτική αρχή Κάτω Μονής 
για την απομάκρυνση των χοιροστασίων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.829, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε τη μίσθωση 
δασικής γης μέρους των κρατικών δασών “Αλέξιγρος” και “Ορείτες”, προκειμένου να 
κατασκευαστούν αιολικά πάρκα από ιδιωτικές εταιρείες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου, τις συμβάσεις και 
τους όρους μίσθωσης, καθώς και το ύψος της μίσθωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.830, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, σε σχέση με τον ιό της γρίπης Α΄ (Η1Ν1), για τα ακόλουθα: 

1. Πόσα εμβόλια παραγγέλθηκαν και ποιο ήταν το κόστος τους; 

2. Πόσα εμβόλια εισήχθησαν και ποιο ήταν το κόστος τους; 

3. Πόσα εμβόλια χρησιμοποιήθηκαν; 

4. Αν απέμειναν εμβόλια, πόσα απέμειναν; 
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5. Αν απέμειναν εμβόλια, ποια η ημερομηνία λήξης τους; 

6. Αν απέμειναν εμβόλια, πώς σκοπεύει το υπουργείο να τα αξιοποιήσει;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.831, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η κατασκευή του δρόμου Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς 
βρίσκεται στις προτεραιότητες του κράτους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.832, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή  μου στην κοινότητα Στατού-Αγίου Φωτίου της 
επαρχίας Πάφου, το κοινοτικό συμβούλιο με ενημέρωσε για την έντονη ανησυχία των 
κατοίκων από την τοποθέτηση αντενών σε μεγάλη έκταση γης εντός της οικιστικής 
περιοχής.  Η τοποθέτηση των αντενών πέρα από τον κίνδυνο για την υγεία των 
κατοίκων προκαλεί και οπτική ρύπανση. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο: 

1. έχουν εξασφαλιστεί οι απαιτούμενες άδειες (πολεοδομική, άδεια οικοδομής, 
άδεια για εκπομπή συχνοτήτων), προτού τοποθετηθούν οι αντένες, 

2. έχουν γίνει οποιεσδήποτε έρευνες αναφορικά με το αν επηρεάζεται η υγεία των 
κατοίκων της περιοχής, 

3. σε περίπτωση που δεν έχουν εξασφαλιστεί οι απαιτούμενες άδειες, το αρμόδιο 
τμήμα θα προχωρήσει στην αποξήλωσή τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.833, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Στατού-Αγίου Φωτίου της 
επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για εξεύρεση τρόπου κάλυψης των ζημιών που 
υπέστησαν οι καλλιεργητές οπωροφόρων δέντρων από την ακαρπία που σημειώθηκε 
το 2009.  Οι γεωργοί υπέστησαν οικονομική καταστροφή.  Έγινε έλεγχος και 
καταγραφή των ζημιών από τον περιφερειακό γεωπόνο, χωρίς όμως να προχωρήσει 
η διαδικασία και να αποζημιωθούν. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο κάλυψης των ζημιών που 
υπέστησαν οι καλλιεργητές οπωροφόρων δέντρων από την ακαρπία που σημειώθηκε 
το 2009.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.834, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πενταλιάς της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για διαφοροποίηση των κριτηρίων παραχώρησης 
οικοπέδων στη Νέα Πενταλιά, έτσι ώστε να δοθεί η δυνατότητα απόκτησης οικοπέδων 
και από νέους αιτητές, κυρίως αποδήμους. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο διαφοροποίησης των κριτηρίων 
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παραχώρησης οικοπέδων στη Νέα Πεντάλια.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.835, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Γαλαταριάς της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για προστασία του ελαιώνα της κοινότητας από την 
ανεξέλεγκτη βόσκηση και τους κυνηγούς που καταστρέφουν τα αιωνόβια αυτά δέντρα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο λήψης μέτρων για προστασία του 
ελαιώνα της κοινότητας Γαλαταριάς και, αν ναι, ποια είναι τα μέτρα αυτά.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.836, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι τα δέντρα που ομόρφαιναν με την παρουσία τους το 
χώρο στάθμευσης του Πανεπιστημίου Κύπρου στην πρώην Παιδαγωγική Ακαδημία 
έχουν κλαδευτεί σαρωτικά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται να λάβει, ώστε να μην επαναληφθεί αυτή η 
ενέργεια.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.837, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίας Κυριακού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί τα παιδιά που πάσχουν από οικογενή μεσογειακό πυρετό δεν 
παίρνουν κάποια βοήθεια.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.838, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίας Κυριακού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο γίνονται σκέψεις ή υπάρχει προγραμματισμός για 
δημιουργία κοινοτικού παιδαγωγικού νηπιαγωγείου στη Σωτήρα της επαρχίας 
Αμμοχώστου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.839, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίας Κυριακού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια φροντίδα παρέχεται στα άτομα με κωφοτύφλωση; 

2. Τι γίνεται σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.840, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν εκπροσωπήθηκε το υπουργείο του στο ετήσιο εθνικό 
μνημόσυνο του ήρωα μαθητή της ΕΟΚΑ Πετράκη Γιάλλουρου, που 
πραγματοποιήθηκε την Κυριακή, 7 Φεβρουαρίου 2010, στην εκκλησία Παναγίας 
Φανερωμένης στη Λευκωσία.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.841, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε πληροφορηθεί ότι ο παροχετευτικός αγωγός πόσιμου ύδατος 
Κιβισιλίου-Μαζωτού υφίσταται σπασίματα και άλλες βλάβες, με αποτέλεσμα να 
χάνονται μεγάλες ποσότητες νερού.  Οι διορθώσεις του αγωγού γίνονται από τα 
κοινοτικά συμβούλια των πιο πάνω χωριών, που για κάθε διόρθωση ξοδεύουν 
περίπου €500. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προβεί σε ριζική αντικατάσταση του εν λόγω 
αγωγού και, αν ναι, ποιο είναι το σχετικό χρονοδιάγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.842, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιες είναι οι τελευταίες εξελίξεις στην εκδίκαση της υπόθεσης που 
αναφέρεται στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.165, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 
2009, σε σχέση με τη διαρροή επικίνδυνων υγρών που παρατηρήθηκε στον 
υδροβιότοπο της Αλυκής Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.843, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την απάντηση που δόθηκε στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.526, η εταιρεία HERMES AIRPORTS LIMITED, διαχειρίστρια εταιρεία 
του νέου αεροδρομίου Λάρνακας, έχει υποβάλει αίτηση στο Τμήμα Περιβάλλοντος για 
εξασφάλιση άδειας απόρριψης αποβλήτων.  Η αίτηση αυτή εξετάζεται από το Τμήμα 
Περιβάλλοντος και θα ακολουθηθούν όλες οι διαδικασίες που προβλέπονται στη 
νομοθεσία πριν από την έκδοση της άδειας αυτής από τον Υπουργό Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στο φορέα εκμετάλλευσης του νέου αεροδρομίου 
Λάρνακας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιο είναι το περιεχόμενο της αίτησης για εξασφάλιση άδειας 
απόρριψης αποβλήτων που έχει υποβάλει η διαχειρίστρια εταιρεία του νέου 
αεροδρομίου Λάρνακας, αν προνοεί απόρριψη αποβλήτων στην αλυκή ή στη 
θάλασσα και τι είδους απόβλητα αφορά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.844, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η απάντηση στην ερώτησή μου με αρ. φακ. 23.06.009.04.659, σχετικά με την 
ένταξη τεμαχίων ιδιοκτησίας μεγάλης εταιρείας που βρίσκονται μέσα στα όρια της 
Λίμνης Παραλιμνίου σε οικιστική ζώνη, αναφέρει ότι ο Υπουργός Εσωτερικών έστειλε 
επιστολή στις 30 ∆εκεμβρίου 2009 στην Επίτροπο ∆ιοικήσεως με απόψεις και σχόλια 
για την Έκθεση Α/Π 818/2009. 

 Παρακαλώ τον υπουργό να κοινοποιήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων την 
πιο πάνω αναφερόμενη επιστολή του προς την Επίτροπο ∆ιοικήσεως.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.845, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω ενημερωθεί ότι μερικοί λαμπτήρες που χρησιμοποιούνται για οδικό 
φωτισμό δεν είναι σχεδιασμένοι να εκπέμπουν το φως προς τα κάτω, όπως θα 
έπρεπε, αλλά έχουν κλίση προς τα πάνω, έτσι σκορπούν το φως παντού και προς 
όλες τις κατευθύνσεις, ακόμη και σε σπίτια που βρίσκονται στην απέναντι μεριά του 
δρόμου. Αυτό αποτελεί πολύ μεγάλη σπατάλη ηλεκτρισμού, ιδιαίτερα αν αναλογιστεί 
κανείς τον τεράστιο αριθμό λαμπτήρων στους κυπριακούς δρόμους. 

 Μερικοί τρόποι επανεξέτασης του οδικού φωτισμού, ούτως ώστε να έχουμε πιο 
αποδοτική χρήση ενέργειας, θα ήταν οι ακόλουθοι: 

1. Η σωστή επιλογή λαμπτήρων που να κατευθύνουν το φως τους μόνο στο 
οδόστρωμα.   

2. Όλες οι νέες εγκαταστάσεις να περιλαμβάνουν συστήματα ελέγχου της έντασης 
του φωτισμού (dimming), αλλά και οι αγορές ανταλλακτικών για υπάρχοντα 
συστήματα να παρέχουν αυτή τη δυνατότητα. 

3. Να εγκατασταθούν αυτοματοποιημένα συστήματα ελέγχου για αποφυγή 
αναμμένων φώτων σε λανθασμένες ώρες.   

4. Να γίνεται επιλογή των πιο αποδοτικών λαμπτήρων για μείωση της 
κατανάλωσης, όταν τα φώτα είναι αναμμένα. 

5. Να επανεξεταστεί το επίπεδο φωτισμού που υπάρχει στις διασταυρώσεις 
αυτοκινητοδρόμων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει προβληματιστεί για το φαινόμενο της φωτορρύπανσης στους 
δρόμους κι αν προτίθεται να λάβει μέτρα για την αντιμετώπιση του προβλήματος 
αυτού.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.074, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2009, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 4 Αυγούστου 2009 και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

1. Περί τα μέσα Ιουλίου 2009, ολοκληρώθηκε η εξέταση τόσο των αιτήσεων, όσο 
και των ενστάσεων και οριστικοποιήθηκε το ύψος ρύθμισης των επιλέξιμων 
λογαριασμών (αγροτικών χρεών). 

2. Στις 5 Αυγούστου 2009, σύμφωνα με τους όρους και τα κριτήρια του Σχεδίου, 
προωθήθηκε στο Υπουργικό Συμβούλιο Πρόταση για να αποφασιστεί το ύψος 
του ποσού ή του ποσοστού επί του δανείου το οποίο θα διαγραφεί και του 
ποσού που θα μετατραπεί σε μακροχρόνιο δάνειο, με την ανάληψη από το 
κράτος της αποπληρωμής των τόκων. 

3. Στις 8 ∆εκεμβρίου 2009, με βάση την Πρόταση 1293/2009, το Υπουργικό 
Συμβούλιο ενέκρινε τη διάθεση ποσού ύψους €34 εκ. για το Σχέδιο Ρύθμισης 
Αγροτικών Χρεών. Επίσης, εξουσιοδότησε τον Υπουργό Οικονομικών να 
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προεδρεύσει σύσκεψης με τα τραπεζικά ιδρύματα, με τη συμμετοχή των 
Αγροτικών Οργανώσεων, για την επίτευξη ευνοϊκών ρυθμίσεων για την 
αποπληρωμή του υπόλοιπου ποσού των αγροτικών χρεών από τους αιτητές. 
Ήδη, έχει προωθηθεί σχετική κατάσταση των λογαριασμών που εγκρίθηκαν με 
τα ποσά προς ρύθμιση και διαγραφή στο Υπουργείο Οικονομικών, το οποίο 
διαβίβασε εμβάσματα στα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα, ώστε να ρυθμίσουν τα 
προς διαγραφή ποσά στους εγκεκριμένους λογαριασμούς. 

4. Σημειώνεται ότι, ο βασικός λόγος για τον οποίο κινούνται νομικές διαδικασίες 
από τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα, είναι γιατί, σύμφωνα με τη σχετική 
νομοθεσία, αν δεν κινήσουν νομικές διαδικασίες, χάνεται το αγώγιμο τους 
δικαίωμα. Για το λόγο αυτό, οι συγκεκριμένοι γεωργοί που λαμβάνουν 
επιστολές για δικαστικά μέτρα, θα πρέπει να έρχονται σε επαφή με τα 
χρηματοπιστωτικά τους ιδρύματα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.091, ημερομηνίας 7 

Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.091 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών 
σε συνεργασία με τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού (ΚΟΑ) έχει συγκεντρώσει τις 
στεγαστικές ανάγκες των προσφυγικών ποδοσφαιρικών Σωματείων και εξετάζει με 
άλλες αρμόδιες Υπηρεσίες τη δυνατότητα ανταπόκρισής του στα πλαίσια της 
ισχύουσας πρακτικής και των πραγματικών δυνατοτήτων. 

2. Παράλληλα, αξιολογείται η δυνατότητα επιλογής άλλων εναλλακτικών 
ρυθμίσεων, με στόχο τη διευκόλυνση της επίλυσης των στεγαστικών προβλημάτων 
τους. Στις ανωτέρω ρυθμίσεις δεν περιλαμβάνεται η έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας για τα 
οικήματα των Σωματείων/Συλλόγων. 

3. Σημειώνεται ότι με την ολοκλήρωση της πιο πάνω εργασίας, το Υπουργείο 
Εσωτερικών θα ενημερώσει κατάλληλα τη Βουλή των Αντιπροσώπων, τόσο για το 
χρονοδιάγραμμα χειρισμού του θέματος, όσο και για τις δυνατότητες ικανοποίησης 
των στεγαστικών αναγκών των προσφυγικών αθλητικών Σωματείων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.105, 
ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα είναι όντως φιλικότερα προς το περιβάλλον. Τα 
οχήματα αυτά, δεν εκπέμπουν ρύπους στην ατμόσφαιρα κατά την οδήγησή τους. 
Όταν όμως η φόρτιση των μπαταριών τους γίνεται με ηλεκτρισμό από το ηλεκτρικό 
δίκτυο (π.χ. της Α.Η.Κ.), τότε δημιουργείται ρύπανση της ατμόσφαιρας, αφού ο 
ηλεκτρισμός αυτός, παράγεται συνήθως από καύση πετρελαιοειδών. 

 Η ρύπανση που δημιουργείται για την παραγωγή αυτού του ηλεκτρισμού, 
συνήθως κυμαίνεται στο 1 /3 της ρύπανσης που δημιουργείται από συμβατικά 
οχήματα εσωτερικής καύσης (βενζινοκίνητα/πετρελαιοκίνητα). Για μηδενική ρύπανση, 
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τα ηλεκτροκίνητα οχήματα θα πρέπει να φορτίζονται με ηλεκτρισμό που παράγεται 
από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας (π.χ. φωτοβολταϊκά, ανεμογεννήτριες κ.λπ.). 

 Τα οχήματα αυτά παρουσιάζουν τα εξής μειονεκτήματα: 

i. Έχουν περιορισμένη αυτονομία. (Μπορούν να διανύσουν από 80-170 χλμ και 
απαιτούνται περίπου 8 ώρες για πλήρη φόρτιση των μπαταριών τους). 

ii. Έχουν περιορισμένη ισχύ και τελική ταχύτητα, (65-130 χλμ/ώρα), γι' αυτό δεν 
μπορούν στο παρόν στάδιο να χρησιμοποιηθούν για καταδιώξεις. 

iii. Έχουν περιορισμένους χώρους αποσκευών. 

iv. Είναι τελευταίας τεχνολογίας και δεν υπάρχουν διασταυρωμένες/έγκυρες 
πληροφορίες, για την αξιοπιστία/μακροζωία τους. 

ν. Μόνο πολύ περιορισμένος αριθμός εταιρειών κατασκευάζουν ηλεκτροκίνητα 
οχήματα. 

vi. Η τιμή ενός ηλεκτροκίνητου οχήματος κυμαίνεται γύρω στα US$45.000, 
δηλαδή είναι περίπου τετραπλάσιου κόστους από τα αντίστοιχα συμβατικά 
οχήματα εσωτερικής καύσης. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η αγορά τέτοιων οχημάτων θα επανεξεταστεί στο 
μέλλον (ίσως σε 2-3 χρόνια), μέχρις ότου: 

 Η τιμή του ηλεκτροκίνητου οχήματος μειωθεί σημαντικά και γίνει συγκρίσιμη με 
αυτή των αντίστοιχων συμβατικών οχημάτων εσωτερικής καύσης. 

 Το ηλεκτρικό αυτοκίνητο κατασκευάζεται από περισσότερους κατασκευαστές, 
ούτως ώστε να εξασφαλίζονται συνθήκες υγιούς ανταγωνισμού στα πλαίσια 
διαγωνισμού (ανοικτής διαδικασίας), για αγορά τέτοιων οχημάτων. 

 Το ηλεκτρικό αυτοκίνητο να έχει κυκλοφορήσει ευρέως, ούτως ώστε να 
υπάρχουν διαθέσιμες πιο έγκυρες πληροφορίες σχετικά με την 
αξιοπιστία/μακροζωία του, ενώ οι δημιουργηθείσες εταιρείες παραγωγής 
τέτοιων οχημάτων, να αποκτήσουν την απαιτούμενη τεχνογνωσία και να 
προσφέρουν τεχνική υποστήριξη, καθώς επίσης και ικανοποιητικό απόθεμα 
ανταλλακτικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.196, ημερομηνίας 9 
Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.196, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 23/09/2009, και σας πληροφορώ ότι το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως έχει εντοπίσει κατάλληλη κρατική γη για διαχωρισμό τριάντα (30) 
οικοπέδων αυτοστέγασης στην περιοχή του Κόρνου, με στόχο την ικανοποίηση των 
στεγαστικών αναγκών των δικαιούχων εκτοπισθέντων. 

2. Το Σχέδιο Γενικής ∆ιάταξης του πιο πάνω χώρου θα σταλεί στις εμπλεκόμενες 
Υπηρεσίες το Μάρτιο του 2010 για να προβούν στις κατάλληλες ενέργειες, ώστε να 
αρχίσει η διαδικασία διαχωρισμού των εν λόγω οικοπέδων το συντομότερο δυνατό.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.210, ημερομηνίας 14 

Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  
κ. Γιώργου Περδίκη 

«Φυσίγγια που περιέχουν σκάγια μολύβδου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.210 και ημερ. 24 Σεπτεμβρίου 2009, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εσωτερικών έχει 
απαγορεύσει το κυνήγι γύρω από τις λίμνες και τους φράκτες για αποφυγή 
οποιασδήποτε ρύπανσης από τους κυνηγούς. Μελέτες για μόλυνση του 
περιβάλλοντος ή της ανθρώπινης υγείας από μόλυβδο δεν εμπίπτουν στις 
αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών αλλά των Υπουργείων Γεωργίας Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος και Υγείας. Το ίδιο ισχύει και για το θέμα αντικατάστασης 
των σκαγιών μολύβδου με άλλα φιλικότερα προς το περιβάλλον.» 

 Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών 
κ. Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.216, ημερομηνίας 15 
Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου 

Στυλιανίδη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με αρ. φακ. 
Ερ.23.06.009.04.216 και ημερ. 24.9.2009, με την οποία διαβιβάζεται ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Χρήστου Στυλιανίδη, για το χρόνο κατά τον οποίο θα τεθεί σε λειτουργία η 
Κινητή Μονάδα Κέντρου Εξυπηρέτησης του Πολίτη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα. 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφαση του αρ.67.481 και ημερ.17.7.2008, 
ενέκρινε τη δημιουργία Κινητής Μονάδας Κέντρου Εξυπηρέτησης του Πολίτη (ΚΕΠ), 
σε πιλοτική βάση, για περίοδο ενός έτους. Στη συνέχεια, με την έγκριση του 
Συμβουλίου Προσφορών και σύμφωνα με τον περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Υπηρεσιών και για Συναφή 
Θέματα Νόμο του 2006 (Ν.12(Ι)/2006), το Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής του 
Υπουργείου Οικονομικών προχώρησε σε διαπραγμάτευση με συγκεκριμένη 
Κοινοπραξία για την ενοικίαση ειδικά διαμορφωμένου και εξοπλισμένου οχήματος για 
τη δημιουργία της Κινητής Μονάδας ΚΕΠ, καθώς και την εξασφάλιση υπηρεσιών 
δορυφορικής σύνδεσης του οχήματος με τον Κυβερνητικό Κόμβο ∆εδομένων (Κ∆∆). 
Η Κοινοπραξία αποτελείτο από ιδιωτική εταιρεία, το Πανεπιστήμιο Λευκωσίας, καθώς 
και την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ). 

3. Κατά τη διάρκεια, όμως, της διαπραγμάτευσης με την Κοινοπραξία 
πραγματοποιήθηκε δοκιμή για τη δορυφορική σύνδεση του οχήματος με τον Κ∆∆ και 
διαπιστώθηκε ότι η ταχύτητα μετάδοσης σήματος διαδικτύου ήταν πολύ χαμηλή, με 
αποτέλεσμα η λειτουργία του συστήματος Αρχείου Πληθυσμού να μην είναι 
ικανοποιητική. 

4. Στο μεταξύ, παρακαλώ σημειώστε, ότι η ΑΤΗΚ έχει προχωρήσει στην 
ευρυζωνική κάλυψη των ορεινών περιοχών των επαρχιών Λευκωσίας, Λεμεσού και 
Λάρνακας. Η τεχνολογική αυτή εξέλιξη προσφέρει, σημαντικά, αναβαθμισμένες 
δυνατότητες λειτουργίας της Κινητής Μονάδας, με πολύ χαμηλότερο κόστος σε σχέση 
με τη δορυφορική σύνδεση. 

5. Με βάση τα πιο πάνω, το Συμβούλιο Προσφορών του Υπουργείου 
Οικονομικών έκρινε ότι οι περιστάσεις κάτω από τις οποίες προκηρύχθηκε ο 
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διαγωνισμός διαφοροποιήθηκαν ουσιαστικά και, ως εκ τούτου, ακύρωσε το 
διαγωνισμό. 

6. ∆εδομένης της πιο πάνω εξέλιξης, το Υπουργείο Οικονομικών κρίνει φρόνιμο 
όπως διεξαχθεί νέα, λεπτομερής μελέτη με βάση τα νέα δεδομένα, για την 
εξυπηρέτηση των κατοίκων των αγροτικών/απομακρυσμένων περιοχών, αφού 
συνυπολογιστούν τόσο τα οφέλη, όσο και το κόστος λειτουργίας, με στόχο την 
εξεύρεση του πλέον πρόσφορου τρόπου με τον οποίο ενδείκνυται να υλοποιηθεί η 
ιδέα αυτή. Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Οικονομικών θα εξετάσει σε μεταγενέστερο 
στάδιο τη δημιουργία Κινητής Μονάδας ΚΕΠ ή/και εναλλακτικών λύσεων, ανάλογα και 
με τα αποτελέσματα της μελέτης που θα διεξαχθεί. Για την έκβαση του θέματος θα 
ενημερωθεί σύντομα το Υπουργικό Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.268, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.04.268 και ημερομηνία 30 Σεπτεμβρίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 6 
Οκτωβρίου 2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Λόγω της έντονης λειψυδρίας που έχει παρουσιαστεί σε όλες γενικά τις 
κοινότητες της ημιορεινής περιοχής Πάφου, έχει αποφασιστεί η άμεση υλοποίηση των 
αναγκαίων υδατικών έργων για την ενίσχυση της υδατοπρομήθειας συνολικά 30 
κοινοτήτων και του ∆ήμου Πέγειας από το φράγμα Ασπρογιάς-Κανναβιούς μέσω ενός 
κεντρικού διυλιστηρίου και συστήματος άντλησης και μεταφοράς πόσιμου νερού προς 
τις εν λόγω κοινότητες. 

 Το θέμα της παροχής νερού για σκοπούς άρδευσης από το υπό αναφορά 
Φράγμα θα επανεξετασθεί μετά την ολοκλήρωση των έργων υδατοπρομήθειας και 
νοουμένου ότι με βάση τους διαθέσιμους υδάτινους πόρους θα κριθεί ότι υπάρχει 
πλεόνασμα νερού. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.300, ημερομηνίας 

5 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία 
Σαρίκα 

«∆ιαπλάτυνση και ευθυγράμμιση στροφής στη Γαλαταριά 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.300, ημερομηνίας 
8.10.2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η απαραίτητη μελέτη και οι απαλλοτριώσεις για το έργο έχουν ολοκληρωθεί από 
το 1995. Όμως η βελτίωση του δρόμου προσπέλασης προς Γαλαταριά δεν έχει 
προωθηθεί, λόγω των έντονων γεωλογικών προβλημάτων που παρουσιάζει η 
περιοχή, κατόπιν σχετικής γνωμάτευσης του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης. 

3. Σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, 
τον Ιούλιο του 2009, με θέμα την βελτίωση του οδικού δικτύου της περιοχής, 
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αποφασίστηκε η τροποποίηση της μελέτης για παράκαμψη μιας επικίνδυνης στροφής 
μόνο πριν την είσοδο της Γαλαταριάς. Ο υπόλοιπος δρόμος θα διαπλατυνθεί με 
ασφαλτόστρωση των ερεισμάτων ούτως ώστε να μη διαταραχθεί σε μεγάλο βαθμό η 
ισορροπία του εδάφους. 

4. Το έργο της διαπλάτυνσης προτάθηκε με συμπληρωματική πρόταση στον 
Προϋπολογισμό του 2010 αλλά δεν εγκρίθηκε κατά την επεξεργασία του 
Προϋπολογισμού. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα προτείνει ξανά το έργο στον 
Προϋπολογισμό του 2011.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.343, 

ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού 
κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.343, 
ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου, 2009, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το τροχαίο πρόβλημα στον Αυτοκινητόδρομο Λεμεσού - Λευκωσίας, παρά τις 
εξόδους Αγίου Τύχωνα, Παρεκκλησιάς και Μουταγιάκας, παρατηρείται κυρίως τα 
απογεύματα του Σαββάτου και της Κυριακής λόγω γαμήλιων δεξιώσεων που γίνονται 
σε ξενοδοχεία της περιοχής. Οχήματα προερχόμενα από την πόλη της Λεμεσού με 
πρόθεση να εξέλθουν από τις αναφερόμενες εξόδους του Αυτοκινητοδρόμου, 
παραμένουν στην αριστερή λωρίδα και στη λωρίδα ασφαλείας λόγω αυξημένης 
τροχαίας κίνησης. 

3. Ο Αστυνομικός ∆ιευθυντής Επαρχίας Λεμεσού έχει δώσει οδηγίες για 
διεξαγωγή μηχανοκινήτων και πεζών περιπολιών από μέλη του Κλάδου Τροχαίας 
όπου σε συνεργασία με μέλη του Αστυνομικού Σταθμού Γερμασόγειας θα 
επιλαμβάνονται του προβλήματος ρυθμίζοντας την τροχαία κίνηση, με σκοπό την 
αποσυμφόρηση αλλά και την αποφυγή οποιουδήποτε τροχαίου δυστυχήματος. 

4. Περαιτέρω, το Τμήμα Τροχαίας του Αρχηγείου Αστυνομίας σε μια προσπάθεια 
αύξησης του επιπέδου οδικής ασφάλειας στο υπό αναφορά τμήμα του 
αυτοκινητοδρόμου, εισηγήθηκε στον ∆ιευθυντή Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, την 
αύξηση του μήκους των λωρίδων επιβράδυνσης. 

5. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνεται 
αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.405, ημερομηνίας 26 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ.6.19.7.3 και ημερ. 16/11/2009 
αναφορικά με Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης σχετικά με τη 
διασφάλιση πρόσβασης των αναπήρων σε όλες τις παραλίες των λουομένων και σας 
πληροφορώ τα πιο κάτω: 

1. Παραλίες λουομένων στην Αγια Νάπα: 

(α) «Βαθιά Γωνιά» 
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 ∆ιαθέτει διαμορφωμένο ειδικό χώρο στάθμευσης, ράμπα και 
αποχωρητήριο. Ο ∆ήμος Αγίας Νάπας παρέχει τροχοκάθισμα το οποίο 
διευκολύνει τη διέλευση των αναπήρων τόσο στην παραλία όσο και στο 
νερό. 

(β) «Λάντα» 

 ∆ιαθέτει διαμορφωμένο ειδικό χώρο στάθμευσης, ράμπα και 
αποχωρητήριο. 

 Ο ∆ήμος Αγίας Νάπας, όπως με έχει πληροφορήσει εκπρόσωπός του, 
δεν προγραμματίζει στο παρόν στάδιο να δημιουργήσει διευκολύνσεις για 
ανάπηρους στις υπόλοιπες παραλίες. 

2. Παραλίες λουομένων στο Παραλίμνι: 

 «Παραλία Πρωτάρα» και «Παραλία Βρύσης» (μπροστά από το ξενοδοχείο 
Yianna Marie). 

 Υπάρχουν διαμορφωμένοι χώροι στάθμευσης, ράμπες και αποχωρητήρια.  
∆ιαθέτουν ειδικό πλαστικό τάπητα ο οποίος διευκολύνει την πρόσβαση των 
αναπήρων, τόσο προς την παραλία όσο και μέσα στο νερό.  Ο ∆ήμος 
Παραλιμνίου παρέχει 3 (τρία) ειδικά τροχοκαθίσματα τα οποία διευκολύνουν τη 
διέλευση των αναπήρων τόσο στην παραλία όσο και στο νερό. 

3. Παραλίες λουομένων στη Σωτήρα 

 «Αγία Θέκλα» και «Λιμπουρίδη» 

 ∆εν υπάρχουν ειδικές εγκαταστάσεις/διευκολύνσεις αναπήρων. Στα πλαίσια της 
ανάπλασης του παραλιακού μετώπου της Αγίας Θέκλας, έργο το οποίο 
προωθείται από το Κοινοτικό Συμβούλιο Σωτήρας σε συνεργασία με το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και άλλους φορείς, θα ληφθεί πρόνοια για πρόσβαση 
των αναπήρων στην παραλία και για διαμόρφωση ειδικών χώρων στάθμευσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.458, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 10 Νοεμβρίου 2009, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για την κάθοδο του τσίρκου στην Κύπρο εφαρμόστηκαν όλες οι πρόνοιες του 
Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 1739/2005, ο οποίος καθορίζει τους όρους υγειονομικού ελέγχου 
που διέπουν τη μετακίνηση ζώων τσίρκου μεταξύ των Κρατών Μελών και ο οποίος 
υποχρεώνει την εγγραφή του τσίρκου στη χώρα όπου είναι μόνιμα εγκαταστημένο, 
καθώς και την τήρηση αρχείου με τα ζώα που κατέχει και στοιχεία σχετικά με τους 
σταθμούς περιοδείας του. Τα ζώα κατά τη μετακίνησή τους συνοδεύονται από τα 
απαραίτητα έγγραφα (ατομικά διαβατήρια, πιστοποιητικά CITES, κλπ). 

 Επιπρόσθετα των πιο πάνω, για να επιτραπεί η είσοδος του τσίρκου στην 
Κύπρο, οι ενδιαφερόμενοι εξασφάλισαν τις απαιτούμενες άδειες από άλλες υπηρεσίες 
(Τοπικές Αρχές, Πυροσβεστική, Αστυνομία κλπ) για τη λειτουργία του τσίρκου. 



 

 46

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες παραχώρησαν άδεια για επιδείξεις ζώων, θέτοντας 
συγκεκριμένους όρους που αφορούν θέματα προστασίας και ευημερίας των ζώων 
καθώς και θέματα προστασίας, υγείας και ασφάλειας του κοινού. 

 Σημειώνεται ότι μέχρι σήμερα δεν έχουν θεσπισθεί οποιοιδήποτε ειδικοί 
κανονισμοί από την Ευρωπαϊκή Ένωση όσον αφορά την προστασία των ζώων στα 
τσίρκα. 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες διενεργούν τους απαραίτητους ελέγχους για την 
τήρηση των όρων που τέθηκαν καθώς και για την τήρηση των προνοιών της σχετικής 
νομοθεσίας. ∆ιενεργούνται επιθεωρήσεις και έλεγχοι, τόσο στις εγκαταστάσεις και τον 
εξοπλισμό του τσίρκου όπου σταβλίζονται τα ζώα όσο και κατά τη διάρκεια των 
επιδείξεων ώστε να διασφαλίζεται η σωστή μεταχείριση των ζώων καθώς και οι καλές 
συνθήκες κράτησής τους. Οι έλεγχοι αυτοί διενεργούνται κάθε φορά που το τσίρκο 
μετακινείται από μια επαρχία σε άλλη. 

 Από τους μέχρι τώρα ελέγχους διαπιστώνεται ότι τηρούνται και εφαρμόζονται 
πιστά οι όροι που τέθηκαν και ότι οι εγκαταστάσεις διαμονής καθώς και η μεταχείριση 
των ζώων είναι ικανοποιητικές και σύμφωνα με τα προβλεπόμενα από τη νομοθεσία. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.500, ημερομηνίας 
12 Νοεμβρίου  2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

«Θέμα: Αερολιμένας Λάρνακας - “Schengen” 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.500 ημερομηνίας 
18.11.2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σχετικά με το πιο πάνω θέμα: 

2. Με βάση τους όρους της Συμφωνίας Παραχώρησης μεταξύ της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και του Επενδυτή, ο τελευταίος είχε αναλάβει συμβατική δέσμευση ότι ο 
σχεδιασμός των νέων αερολιμένων Λάρνακας και Πάφου θα ικανοποιούσε τις 
προδιαγραφές που προβλέπει η Συνθήκη του Schengen. 

3. Ο Επενδυτής με την έναρξη των εργασιών τον Μάιο του 2006 προχώρησε στο 
σχεδιασμό και κατασκευή των νέων τερματικών κτιρίων, τόσο του αερολιμένα 
Λάρνακας όσο και της Πάφου με τρόπο που οι νέοι αερολιμένες να ικανοποιούν τις 
απαιτήσεις της συνθήκης του Schengen. 

4. Όμως η πλήρης προσχώρηση της Κύπρου στην συνθήκη Schengen δεν 
αναμενόταν να ολοκληρωθεί πριν την ολοκλήρωση και λειτουργία των νέων 
τερματικών κτιρίων. Για το λόγο αυτό δόθηκαν οδηγίες στον επενδυτή να προβεί στις 
απαραίτητες διευθετήσεις ώστε τα νέα κτίρια να μπορούν να λειτουργήσουν σε 
καθεστώς εκτός της συνθήκης αλλά ταυτόχρονα τα νέα τερματικά κτίρια να μπορούν 
να μετατραπούν και λειτουργήσουν εύκολα με τις προδιαγραφές της συνθήκης 
Shengen, όταν η ∆ημοκρατία ενταχθεί πλήρως σε αυτήν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.551, 
ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.551, 
ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2009, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και συνημμένα σας 
διαβιβάζω τα ακόλουθα στατιστικά στοιχεία προς ενημέρωσή σας: 

α) Πίνακα στον οποίο εμφαίνονται τα τροχαία δυστυχήματα που έχουν συμβεί στο 
δρόμο Λάρνακας-∆εκέλειας, από το έτος 1994 μέχρι το έτος 2009. 

β) Πίνακα στον οποίο εμφαίνονται οι αιτίες πρόκλησης των θανατηφόρων 
δυστυχημάτων για τα έτη 1994-2009. 

γ) Πίνακα στον οποίο εμφαίνονται οι αιτίες πρόκλησης των σοβαρών 
δυστυχημάτων για τα έτη 2006-2009. 

2. Σημειώνεται ότι ο δρόμος Λάρνακας-∆εκέλειας έχει βελτιωθεί και δόθηκε στην 
κυκλοφορία στις 20/6/2006. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε 
αναγκαίες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.566, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 3.12.2009, σε σχέση με την 
πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο τύπος οικοτόπου «∆ασικές Συστάδες Quercus infectoria (κωδικός 93Α0)» 
περιλήφθηκε στο σχετικό παράρτημα της Οδηγίας των Οικοτόπων, μετά από 
πρόταση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Είναι ο οικότοπος που περιλαμβάνει συστάδες 
δρυός. Πρόκειται για ένα ιδιαίτερο περιβάλλον, που χαρακτηρίζεται και από την 
παρουσία άλλων ειδών άγριων θάμνων. Τα μεμονωμένα δέντρα, ή μικρές ομάδες 
διάσπαρτων δέντρων σε γεωργικές γαίες δεν χαρακτηρίζονται ως οικότοποι. 

 Με αυτό το σκεπτικό, περιλήφθηκε αριθμός συστάδων δρυός σε διάφορες 
περιοχές που εντάχθηκαν στο ∆ίκτυο ΦΥΣΗ 2000, όπως στη ∆ρυμού, Κρήτου 
Μαρόττου, Βουνί Παναγιάς κ.α. Στην περιοχή στην οποίαν αναφέρεται ο κ. Περδίκης 
δεν εντοπίστηκαν οικότοποι δρυός ικανοποιητικής έκτασης, παρόλο που υπάρχουν 
πολλά αξιόλογα δέντρα, είτε μεμονωμένα είτε σε μικρές ομάδες κυρίως σε 
ανθρωπογενές περιβάλλον. 

 Σημειώνεται όμως ότι στις παρυφές της περιοχής ΦΥΣΗ 2000 
«Φουντουκοδάση Πιτσιλιάς» έχει περιληφθεί και αριθμός δέντρων δρυός. Επιπλέον, 
ένας σημαντικός αριθμός αιωνόβιων δρυών βρίσκεται σε Κοινοτική ή Εκκλησιαστική 
γη και τα δέντρα έχουν συντηρηθεί από το Τμήμα ∆ασών, σε συνεργασία με τους 
διαχειριστές της γης με σκοπό τη διατήρησή τους. 

 Άλλα μέτρα διατήρησης που έχουν υλοποιηθεί στην περιοχή από το Τμήμα 
∆ασών είναι η προώθηση έκδοσης διατάγματος για προστασία κάποιων δέντρων 
δρυός, σε συνεργασία με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. Οι αρμόδιες 
Υπηρεσίες του Υπουργείου θα συνεχίσουν τις προσπάθειες για λήψη περαιτέρω 
μέτρων προστασίας. 
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 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.577, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 8 ∆εκεμβρίου 2009, σε σχέση με την ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στις 24.1.2008 διενεργήθηκε συνεδρία στα γραφεία της Υπηρεσίας 
Περιβάλλοντος, με θέμα την παρακολούθηση των πληθυσμών της αλεπούς στην 
Κύπρο, στην οποία παρευρέθηκαν όλα τα αρμόδια τμήματα και δύο Ακαδημαϊκοί από 
το Αριστοτέλειο Πανεπιστήμιο Θεσσαλονίκης και το Πανεπιστήμιο Θράκης, οι οποίοι 
θεωρούνται ειδικοί σε θέματα διαχείρισης του πληθυσμού της αλεπούς. 

 Από την πιο πάνω συνεδρία προέκυψε ότι για να μπορέσει να αρχίσει 
οποιαδήποτε διαδικασία ελέγχου του πληθυσμού της αλεπούς, πρέπει πρώτα να γίνει 
επιστημονική μελέτη για να διαπιστωθεί αν πράγματι οι αριθμοί της αλεπούς έχουν 
αυξηθεί τα τελευταία χρόνια, κατά πόσο η ενδεχόμενη αύξηση παρατηρείται σε όλο το 
νησί ή σε κάποιες περιοχές του νησιού και αν οποιαδήποτε επέμβαση στους 
πληθυσμούς της αλεπούς μπορεί να προκαλέσει αλλαγές στο ευρύτερο οικοσύστημα 
(αύξηση της ποντίκας κλπ). 

 Στις 7.4.2008 διενεργήθηκε συνεδρία των αρμοδίων τμημάτων, στην οποία 
αποφασίστηκε να γίνει καταμέτρηση και γεωγραφική κατανομή της αλεπούς. Η μελέτη 
αυτή εκπονήθηκε μεταξύ Φεβρουαρίου-Μαρτίου 2009 και πρόθεση του Τμήματος 
Περιβάλλοντος είναι να επαναληφθεί και φέτος την ίδια χρονική περίοδο, ώστε να γίνει 
σύγκριση των αποτελεσμάτων με τα περσινά. 

 Τέλος, ενημερώνεστε ότι η αλεπού εξακολουθεί να είναι μη θηρεύσιμο είδος και 
δεν υπάρχουν επίσημες καταγγελίες για εξοντώσεις αλεπούδων. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.590, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2009, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 11.12.2009, σε σχέση με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο εμπλουτισμός των θαλάσσιων οικοσυστημάτων με θρεπτικά άλατα οδηγεί σε 
ευτροφικά φαινόμενα, η έκταση των οποίων εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από τη 
λειτουργικότητα του θαλάσσιου οικοσυστήματος. Ο ευτροφισμός στη Λεκάνη της 
Μεσογείου, φαίνεται να είναι περιορισμένος σε ορισμένες παράκτιες περιοχές. 
Σοβαρές περιπτώσεις ευτροφισμού γίνονται εμφανείς σε ευαίσθητες περιοχές, όπως 
οι κλειστοί κόλποι, οι οποίοι δέχονται αυξημένα φορτία θρεπτικών αλάτων από 
ποταμούς και την απόρριψη αστικών και βιομηχανικών λυμάτων. 
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 Τα παράκτια νερά της Κύπρου ταξινομούνται ανάμεσα σε αυτά με τη 
χαμηλότερη περιεκτικότητα σε θρεπτικά άλατα. Περιστασιακά εμφανίζονται 
μεμονωμένα προβλήματα με το εφήμερο μακροφύκος Cladophora spp. (μάλλα) τους 
καλοκαιρινούς μήνες, τα οποία όμως περιορίζονται τοπικά και σε μικρή κλίμακα. 

 Όσον αφορά τα απορρυπαντικά, σημειώνεται ότι η χρήση απορρυπαντικών με 
φωσφόρο έχει ως αποτέλεσμα την ύπαρξη αυξημένων συγκεντρώσεων φωσφόρου 
στα οικιακά λύματα. Ως εκ τούτου, στα πλαίσια της εφαρμογής των περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης των Νερών Νόμων και της πολιτικής για επαναχρησιμοποίηση των 
επεξεργασμένων λυμάτων, οι σταθμοί επεξεργασίας λυμάτων αδειοδοτούνται με 
Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων και αναπόσπαστο μέρος της Άδειας είναι τα όρια στην 
ποσότητα φωσφόρου και αζώτου που μπορούν να απορρίπτονται. Μόνο σε ελάχιστες 
περιπτώσεις πραγματοποιούνται απορρίψεις στη θάλασσα κατά τη χειμερινή περίοδο. 

 Επισημαίνεται ότι η Κύπρος συμφώνησε με το κείμενο των συμπερασμάτων 
του πρόσφατου Συμβουλίου Υπουργών Περιβάλλοντος, το οποίο καλεί τα κράτη μέλη 
να προβούν σε κατάλληλα μέτρα για περιορισμό του ευτροφισμού στα επιφανειακά 
νερά, μεταξύ των οποίων είναι και η απαγόρευση της χρήσης φωσφορικών στα 
απορρυπαντικά όταν κριθεί αναγκαίο μετά από εκτίμηση των επιπτώσεων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.593, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 16 ∆εκεμβρίου 2009, σε σχέση 
με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η αδειοδότηση της γενετικά τροποποιημένης ποικιλίας MIR604 διέπεται από 
διαδικασίες που καθορίζονται από ευρωπαϊκές νομοθεσίες (Οδηγία 2001/18/ΕΚ και 
Κανονισμός 1829/2003/ΕΚ) ως εξής: 

 Γίνεται αίτηση από την ιδιωτική εταιρεία σε ένα κράτος-μέλος. 

 Η αίτηση αξιολογείται από το κράτος-μέλος, την EFSA (Ευρωπαϊκή  Αρχή 
Ασφάλειας Τροφίμων) και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Αποστέλλονται τα σχετικά δεδομένα για αξιολόγηση από άλλα κράτη-μέλη. 

 ∆ίνεται χρόνος για αποστολή σχολίων από το κοινό και τα ενδιαφερόμενα μέρη. 

 Η αίτηση τίθεται ενώπιον Ειδικής Επιτροπής που αποτελείται από ένα 
εκπρόσωπο από κάθε κράτος-μέλος για απόφαση με ψηφοφορία. 

 Αν εξασφαλιστεί ειδική πλειοψηφία από την Ειδική Επιτροπή, ο ΓΤΟ 
αδειοδοτείται. 

 Αν δεν εξασφαλιστεί ειδική πλειοψηφία στην Ειδική Επιτροπή, τότε το θέμα 
παραπέμπεται στο Συμβούλιο Υπουργών για τοποθέτηση / ψήφιση από τους 
Υπουργούς. 

 Αν και στο επίπεδο Συμβουλίου Υπουργών δεν εξασφαλιστεί ειδική 
πλειοψηφία, τότε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει το δικαίωμα εντός 3 μηνών να 
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αποφασίσει κατά πόσο θα αδειοδοτήσει ή όχι τον ΓΤΟ.  Το θέμα αυτό έχει 
συζητηθεί σε πολλά επίπεδα και έχει αμφισβητηθεί το δικαίωμα της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής να αποφασίζει θετικά, όταν δεν εξασφαλίζεται ειδική 
πλειοψηφία για την απόφαση αυτή. 

 Όταν αδειοδοτηθεί ένας ΓΤΟ, υπάρχει νομική υποχρέωση από όλα τα κράτη-
μέλη να μην εμποδίζουν τον αδειοδοτημένο ΓΤΟ. 

 Στην περίπτωση του MIR604, παρόλο που δεν επιτεύχθηκε ειδική πλειοψηφία 
υπέρ ή κατά της αδειοδότησής του σε κανένα επίπεδο, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, εντός 
του χρονοδιαγράμματος που της επιτρέπεται, δημοσίευσε θετική απόφαση για την 
αδειοδότησή του. 

 Η Κύπρος ψήφισε ενάντια στην αδειοδότηση της γενετικά τροποποιημένης 
ποικιλίας MIR604. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.595, ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.009.04.595 και ημερ. 
11.12.2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ερώτημα 1: 

(α) Με βάση σχετικό όρο της Άδειας Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων που χορήγησε 
ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τον Ηλεκτροπαραγωγό 
Σταθμό ∆εκέλειας, η ΑΗΚ έχει εγκαταστήσει και λειτουργεί δύο μονάδες 
παρακολούθησης της ποιότητας του αέρα σε περιοχές γύρω από το σταθμό. Οι 
μετρήσεις που διεξάγονται περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων τις συγκεντρώσεις 
διοξειδίου του θείου, οξειδίων του αζώτου, αιωρούμενων σωματιδίων, καθώς και 
μετρήσεις των σημαντικότερων μετεωρολογικών παραμέτρων. Η ΑΗΚ ετοιμάζει 
και υποβάλλει στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας μέχρι τέλος Μαρτίου κάθε 
χρόνου, σχετική έκθεση ποιότητας του αέρα για το προηγούμενο έτος. 

 Σύμφωνα με τα αποτελέσματα των μετρήσεων που φαίνονται στην έκθεση της 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου για το έτος 2008, υπερβάσεις της οριακής τιμής 
παρατηρούνται μόνο στην περίπτωση των Αιωρούμενων Σωματιδίων με 
αεροδυναμική διάμετρο 10 μm (ΑΣ10).  Όπως γίνεται αντιληπτό, οι υπερβάσεις 
αυτές οφείλονται τόσο στις εκπομπές από τα φουγάρα του Ηλεκτροπαραγωγού 
Σταθμού ∆εκέλειας, όσο και σε κινητές πηγές. 

(β) Οι πλησιέστερες προς τον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό ∆εκέλειας μονάδες 
παρακολούθησης της ποιότητας του αέρα του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας βρίσκονται στη Λάρνακα. Μια μονάδα παρακολουθεί την ποιότητα 
του αέρα που προέρχεται από την οδική κυκλοφορία και είναι εγκατεστημένη 
στα φώτα τροχαίας του ∆ημοτικού Κήπου, ενώ δεύτερη μονάδα παρακολουθεί 
την ποιότητα του αέρα σε κατοικημένες περιοχές και είναι εγκατεστημένη 
πλησίον του ∆ημοτικού Σχολείου ∆ροσιάς. 
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 Τα αποτελέσματα των συνεχών μετρήσεων ποιότητας αέρα, που διεξάγει το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας τόσο με τις μονάδες αυτές όσο και με τις 
υπόλοιπες επτά Μονάδες που διαθέτει, στο παρόν στάδιο, δίνονται 
επιγραμμικά (on-line) στην εξειδικευμένη ιστοσελίδα του Τμήματος 
www.airquality.gov.cy. 

 Από τα μέχρι τώρα αποτελέσματα των μετρήσεων του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας, υπερβάσεις της οριακής τιμής παρατηρούνται στην περίπτωση των 
Αιωρουμένων Σωματιδίων με αεροδυναμική διάμετρο 10 μm (ΑΣ10), σε όλες τις 
περιοχές της Κύπρου, οι οποίες οφείλονται τόσο σε ανθρωπογενείς ενέργειες 
όσο και σε φυσικές πηγές ή τη διασυνοριακή ρύπανση. 

(γ) Εκτός από τις πιο πάνω μετρήσεις, για σκοπούς ελέγχου της συμμόρφωσης 
της ΑΗΚ προς τους όρους της Άδειας Εκπομπής, γίνονται μετρήσεις αερίων 
εκπομπών στα φουγάρα του σταθμού από κατάλληλα εκπαιδευμένους 
Λειτουργούς του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας. 

(δ) Σημειώνεται ότι το μεγαλύτερο ποσοστό των συνολικών εκπομπών διαφόρων 
ρύπων στην ατμόσφαιρα της Κύπρου προέρχεται από τους τομείς της 
παραγωγής ενέργειας και των μεταφορών. Συγκεκριμένα, για το έτος 2008, το 
95% των εκπομπών διοξειδίου του θείου (S02), το 72% των εκπομπών 
αιωρούμενων σωματιδίων (σκόνης) και το 33% των εκπομπών οξειδίων του 
αζώτου (ΝΟχ) προέρχονται από τους τρεις σταθμούς της ΑΗΚ. Πιο 
συγκεκριμένα, ο ηλεκτροπαραγωγός σταθμός ∆εκέλειας έχει συνεισφέρει κατά 
το 2008, το 50% των εκπομπών διοξειδίου του θείου και το 40% των 
εκπομπών αιωρούμενων σωματιδίων και οξειδίων του αζώτου των συνολικών 
εκπομπών της ηλεκτροπαραγωγής στην Κύπρο. 

Ερώτημα 2: 

 Οι μετρήσεις που διεξάγει η ΑΗΚ, γίνονται με τη χρήση αυτόματων οργάνων σε 
συνεχή βάση. 

 Όσον αφορά τις μετρήσεις που διεξάγει το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας για 
να διαπιστωθεί κατά πόσο τηρούνται τα όρια εκπομπής που έχουν καθοριστεί στην 
Άδεια Εκπομπής, αυτές γίνονται περιοδικά, με βάση τις δυνατότητες του Τμήματος. 
Κατά το 2009 έγιναν τρεις μετρήσεις αερίων εκπομπών στον ηλεκτροπαραγωγό 
σταθμό ∆εκέλειας. Λεπτομέρειες για τις μετρήσεις αυτές, φαίνονται στον πιο κάτω 
πίνακα: 

Ημερομηνία διεξαγωγής μέτρησης Μονάδα Ρύποι 

26/4/2009 Μονάδα 5 Σκόνη 

14/10/2009 Μονάδα 1&2 Οξείδια αζώτου 
∆ιοξείδιο θείου 

21/10/2009 Μονάδα 3 Οξείδια αζώτου 
∆ιοξείδιο θείου 

Μονοξείδιο άνθρακα 

 Από τις πιο πάνω μετρήσεις διαπιστώθηκε στις 14.10.2009 και στις 21.10.2009 
ότι οι συγκεντρώσεις εκπεμπόμενων οξειδίων του αζώτου ήταν πιο ψηλές από το όριο 
που καθορίζεται στην Άδεια Εκπομπής. Για τις παραβάσεις αυτές έχει ζητηθεί η λήψη 
ποινικών μέτρων εναντίον της ΑΗΚ. 
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Ερώτημα 3: 

 Από την 1.1.2008 που τέθηκαν σε ισχύ τα νέα όρια εκπομπής αερίων ρύπων 
από τις μονάδες ηλεκτροπαραγωγής, η ΑΗΚ έχει λάβει διάφορα μέτρα για μείωση των 
εκπομπών με σκοπό την τήρηση των νέων οριακών τιμών εκπομπής. Ως 
σημαντικότερο μέτρο, αναφέρεται η χρησιμοποίηση καυσίμου με χαμηλότερη 
περιεκτικότητα σε θείο (από 2% μέγιστη περιεκτικότητα σε 1%). Επιπρόσθετα, η ΑΗΚ 
προχώρησε στην εγκατάσταση καυστήρων χαμηλών εκπομπών οξειδίων του αζώτου 
και εξέτασε σε δοκιμαστική βάση τη χρήση χημικών προσθέτων στο καύσιμο για 
περαιτέρω περιορισμό των εκπομπών αυτών. 

 Για έλεγχο των εκπεμπόμενων ρύπων, η ΑΗΚ έχει εγκαταστήσει και λειτουργεί 
όργανα συνεχούς μέτρησης και καταγραφής των συγκεντρώσεων οξειδίων του αζώτου 
και σκόνης στα έξι φουγάρα του Ηλεκτροπαραγωγού Σταθμού ∆εκέλειας, με βάση 
σχετικό όρο της Άδειας Εκπομπής. Η ΑΗΚ έχει επίσης την υποχρέωση να προβαίνει 
σε μέτρηση της συγκέντρωσης διοξειδίου του θείου στα καυσαέρια κάθε μονάδας του 
σταθμού ∆εκέλειας μια φορά το τρίμηνο. 

 Η ΑΗΚ υποβάλλει στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας ετήσια έκθεση με τα 
αποτελέσματα των πιο πάνω μετρήσεων ανά ρύπο, ανά μονάδα, ανά μήνα και ανά 
έτος. Από την έκθεση του 2008 διαπιστώνεται ότι κατά διαστήματα υπήρχαν 
υπερβάσεις των ορίων εκπομπής σκόνης και οξειδίων του αζώτου. 

Ερώτημα 4: 

 Η ΑΗΚ προχώρησε το 2009 στην εγκατάσταση μιας συστοιχίας τριών Μηχανών 
Εσωτερικής Καύσης και προτίθεται να προχωρήσει στην εγκατάσταση και δεύτερης 
συστοιχίας εντός του 2010. Η αίτηση της ΑΗΚ για την αδειοδότηση των μηχανών 
αυτών εξετάζεται από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Ερώτημα 5: 

 Το ερώτημα αυτό θα πρέπει να απαντηθεί από το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, προς το οποίο κοινοποιείται η επιστολή αυτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.618, ημερομηνίας 11 
∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

«Προγράμματα πρόληψης και απεξάρτησης από εξαρτησιογόνες ουσίες που 
εφαρμόζουν οι αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.618 και ημερ. 8 Ιανουαρίου 2010, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργείο Εσωτερικών εμπλέκεται ενεργά στις ∆ράσεις που υλοποιούνται 
στα πλαίσια της Εθνικής Στρατηγικής για τα Ναρκωτικά, και πιο συγκεκριμένα 
εμπλέκεται στον τομέα της πρόληψης με την προώθηση διάφορων 
προγραμμάτων/δραστηριοτήτων υγιούς απασχόλησης των νέων στις 
κοινότητες και τους δήμους τους. 

(β) Στο πιο πάνω πρόγραμμα κλήθηκαν να συμμετάσχουν 11 κοινότητες από τις 
Επαρχίες Λευκωσίας, Λεμεσού, Πάφου και Λάρνακας, από τις οποίες 
ανταποκρίθηκαν 4 κοινότητες (Απαισιά, Λειβάδια Λάρνακας, Ξυλοτύμπου και 
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Γαλάτα), τα Κοινοτικά Συμβούλια των οποίων, σε συνεργασία πάντα με τους 
νέους της κοινότητάς τους, πρότειναν προγράμματα/δραστηριότητες για 
απασχόληση των νέων εντός της κοινότητας, όπως θεατρικές ομάδες, ομάδες 
ποδοσφαίρου, χορωδίες, χορευτικά συγκροτήματα. Τα προγράμματα, που 
επιλέγηκαν από κάθε κοινότητα, έτυχαν χρηματοδότησης από το Υπουργείο 
Εσωτερικών και λειτούργησαν σε πιλοτική βάση μέχρι το ∆εκέμβριο του 2008. 

(γ) Ακολούθως, με σχετικά ερωτηματολόγια που ετοιμάσθηκαν από το Υπουργείο 
Εσωτερικών και το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου, ως φορείς αξιολόγησης, 
έγινε αξιολόγηση και επιλογή των δράσεων που θα συνεχίσουν να 
υλοποιούνται και να χρηματοδοτούνται από το Υπουργείο Εσωτερικών. Στις 
δράσεις αυτές, που κρίθηκαν ως επιτυχημένες, συμμετέχουν γύρω στα 550 
παιδιά από τις 4 πιο πάνω κοινότητες. 

(δ) Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εσωτερικών στα πλαίσια της προώθησης του 
προγράμματος αυτού προσέγγισε, μέσω της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, και 
άλλες κοινότητες, οι οποίες εξέφρασαν τις επιφυλάξεις τους, ενώ η Ένωση 
∆ήμων Κύπρου βρίσκεται στο στάδιο της προετοιμασίας για συμμετοχή στο 
πρόγραμμα. 

(ε) Πρόσθετα αναφέρεται, ότι κοινότητες όπως η Κυπερούντα και το Παλαιχώρι 
Ορεινής, αν και είχαν εκφράσει την επιθυμία να συμμετάσχουν στο πρόγραμμα 
αυτό και εφάρμοσαν σε πιλοτική βάση κάποιες δράσεις, εντούτοις δεν υπήρξε η 
ανάλογη ανταπόκριση από μέρους τους στο στάδιο της αξιολόγησης και ως εκ 
τούτου, το Υπουργείο Εσωτερικών έκρινε σκόπιμο τη μη συμμετοχή τους στο 
πιο πάνω πρόγραμμα. 

(στ) Στόχος του Υπουργείου Εσωτερικών και του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου είναι 
όχι μόνο η συνέχιση των υφιστάμενων δράσεων στις κοινότητες, αλλά και η 
πιθανή υλοποίηση νέων δράσεων τόσο σε κοινότητες που ήδη συμμετέχουν 
στο πρόγραμμα αυτό, αλλά και σε άλλες κοινότητες και δήμους που πιθανόν να 
επιδείξουν ενδιαφέρον.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.651, ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.009.04.651 και ημερ. 
83.1.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, στο πλαίσιο της εφαρμογής της νομοθεσίας για τις χημικές 
ουσίες, διεξάγει στοχευμένες εκστρατείες για προϊόντα για τα οποία υπάρχει 
υπόνοια ή ενδείξεις ότι δεν συμμορφώνονται με τις πρόνοιες της νομοθεσίας. 

2. Βάσει των προνοιών των σημείων 51 και 52 του Παραρτήματος XVII του 
Ευρωπαϊκού Κανονισμού 1907/2006 (REACH), που επισυνάπτονται ως 
Συνημμένο Ι, ισχύουν συγκεκριμένες απαγορεύσεις/περιορισμοί στη χρήση 
ορισμένων Φθαλικών εστέρων (Phthalates) σε παιδικά παιγνίδια και είδη 
παιδικής φροντίδας. Οι Φθαλικοί εστέρες και ειδικά αυτοί του σημείου 52, είναι 
ουσίες αυξημένης επικινδυνότητας και χαρακτηρίζονται ως ουσίες τοξικές στην 
αναπαραγωγή. 
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3. Μια από τις στοχευμένες εκστρατείες που διενήργησε το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας το 2009, αφορούσε την λήψη δειγμάτων για έλεγχο της παρουσίας 
Φθαλικών εστέρων σε παιγνίδια και είδη παιδικής φροντίδας. Τα δείγματα που 
λήφθηκαν στάληκαν για ανάλυση στο Γενικό Χημείο του Κράτους και σε άλλα 
διαπιστευμένα χημικά εργαστήρια.   Τα αποτελέσματα των αναλύσεων 
φαίνονται στον πιο κάτω Πίνακα. 

ΕΤΟΣ Αριθμός ληφθέντων 
δειγμάτων 

Αριθμός μη 
συμμορφούμενων 

δειγμάτων 

Ποσοστό μη 
συμμόρφωσης 

2009 69 41 59,4 % 

4. Τα μη συμμορφούμενα προϊόντα, μετά από οδηγίες των αρμοδίων λειτουργών, 
αποσύρθηκαν άμεσα από την αγορά και καταστράφηκαν. Μέχρι τώρα όλοι οι 
εμπορευόμενοι, στα υποστατικά των οποίων εντοπίσθηκαν τέτοια επικίνδυνα 
προϊόντα, απέσυραν άμεσα και προχώρησαν στην περιβαλλοντικά ορθή 
καταστροφή τους. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας ζήτησε επίσης από 
αυτούς να έρθουν σε επαφή με τους προμηθευτές τους και να τους 
πληροφορήσουν για το επικίνδυνο προϊόν που τους είχαν προμηθεύσει και να 
διασφαλίσουν παράλληλα την τήρηση των προδιαγραφών που επιβάλλει η 
νομοθεσία στις μελλοντικές τους παραγγελίες. 

5. Για ενημέρωση του καταναλωτικού κοινού σχετικά με την κυκλοφορία στην 
αγορά των εντοπισθέντων επικίνδυνων προϊόντων, το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας εξέδωσε Ανακοινώσεις οι οποίες στάληκαν σε όλα τα Μέσα Μαζικής 
Ενημέρωσης και ενημέρωναν το καταναλωτικό κοινό για το επικίνδυνο προϊόν 
και για τις ενέργειες στις οποίες έπρεπε να προβεί. Επίσης, το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας, μέσω της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας 
του Καταναλωτή του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
ενημέρωνε και επίσημα την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και ζητούσε την καταχώριση 
του επικίνδυνου προϊόντος στο Σύστημα Ταχείας Ενημέρωσης της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για τα επικίνδυνα προϊόντα εκτός των τροφίμων (RAPEX) που 
κυκλοφορούν στην Κοινοτική αγορά. Το 2009 έγιναν 26 καταχωρήσεις της 
Κύπρου που προέρχονταν από το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας. Σημειώνεται 
επίσης ότι το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας εκδίδει συστηματικά, σχεδόν σε 
εβδομαδιαία βάση, Ανακοινώσεις   στις   οποίες   περιλαμβάνει   όλα   τα   
επικίνδυνα   προϊόντα αρμοδιότητας του που έχουν εντοπισθεί στην 
Ευρωπαϊκή αγορά. Όλες οι Ανακοινώσεις βρίσκονται καταχωρημένες στην 
ιστοσελίδα του Τμήματος στη διεύθυνση www.mlsi.gov.cy/dli. 

6. Επιπρόσθετα από τις πιο πάνω Ανακοινώσεις και για την καλύτερη ενημέρωση 
του κοινού σχετικά με τους κινδύνους από Φθαλικούς εστέρες σε παιγνίδια και 
είδη παιδικής φροντίδας, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας έχει προχωρήσει 
στις ακόλουθες ενέργειες: 

Ι. Έκδοση ειδικού ενημερωτικού εντύπου με τίτλο «Επικίνδυνοι Φθαλικοί 
Εστέρες σε Παιγνίδια». Το έντυπο επισυνάπτεται ως Συνημμένο II. 

II. Συμμετοχή λειτουργών του σε αρκετές τηλεοπτικές και ραδιοφωνικές 
εκπομπές για το συγκεκριμένο θέμα. 

III. Παρουσίαση του θέματος σε διαλέξεις που αφορούσαν την προστασία 
των καταναλωτών από επικίνδυνα χημικά προϊόντα. Το 2008 και 2009 
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έγιναν συνολικά 9 τέτοιες διαλέξεις. 

IV. ∆ημοσίευση άρθρου αρμόδιας λειτουργού στον ημερήσιο και περιοδικό 
τύπο για τους κινδύνους για τα παιδιά από τις Φθαλικές ενώσεις. 

 Τέλος, σας πληροφορώ ότι ένας από τους βασικούς στόχους του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας είναι η εξάλειψη τέτοιων επικίνδυνων προϊόντων από την 
αγορά. Γι' αυτό και επιδιώκεται η καλύτερη ενημέρωση των καταναλωτών και 
εισαγωγέων αλλά και των παραγωγών στις τρίτες χώρες μέσω των αντιπροσώπων 
τους στην Κύπρο.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.676, ημερομηνίας 
5 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Θέμα: H βλάβη στο σύστημα φωτισμού του διαύλου του αεροδρομίου Λάρνακας και 
η μη χρησιμοποίηση του εφεδρικού συστήματος 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.04.676, ημερομηνίας 
08.01.2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το εφεδρικό 
σύστημα φωτισμού το οποίο είχε αγοραστεί από το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας το 
1999 εξαιτίας του «προβλήματος του 2000», δεν θα μπορούσε να χρησιμοποιηθεί 
ώστε να παραμείνει ο αερολιμένας ανοικτός κατά το βράδυ της 24ης ∆εκεμβρίου 2009. 

 Με βάση τις προδιαγραφές του συγκεκριμένου συστήματος οι μπαταρίες 
πλήρως φορτισμένες και σε σχετικά καινούργια κατάσταση διαρκούν γύρω στις δύο 
ώρες λειτουργίας, καλύπτοντας τις ανάγκες ενός αερολιμένα μόνο σε περιπτώσεις 
έκτακτης ανάγκης προσγείωσης αεροσκάφους με τεχνικό πρόβλημα. Μετά από 
πάροδο δέκα περίπου ετών ο αριθμός των εναπομεινάντων φωτιστικών μειώθηκε 
δραστικά. 

 Σημειώνεται επίσης ότι κατά τη διάρκεια του πολέμου στο Λίβανο και τις 
αυξημένες πτήσεις που εξυπηρετούνταν από τον αερολιμένα Λάρνακας, μέρος των 
φωτιστικών του εφεδρικού συστήματος αξιοποιήθηκε για την προσωρινή σήμανση 
αεροσκαφών που στάθμευαν σε τροχοδρόμους ή/και οριοθέτηση άλλων εμποδίων 
στο χώρο στάθμευσης αεροσκαφών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.679, ημερομηνίας 
5 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Βλάβη στο σύστημα φωτισμού του διαύλου του αεροδρομίου Λάρνακας και η 
ανταπόκριση των κρατικών υπηρεσιών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.04.679, ημερομηνίας 
12.01.2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η διαχειρίστρια 
εταιρεία του αεροδρομίου Λάρνακας, Hermes Airports Ltd, με επιστολή της 
ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, μεταξύ άλλων διευκρινίζει ότι δεν έχει προβεί σε 
καμία καταγγελία που να αφορά κρατικές υπηρεσίες και ότι δεν χρειάστηκε να ζητήσει 
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τέτοιου είδους τεχνική βοήθεια από αυτές, αφού γνωρίζει και αναγνωρίζει ότι για την 
αντιμετώπιση του τεχνικού προβλήματος η ευθύνη ήταν αποκλειστικά δική της. 

 Στα πλαίσια της έρευνας που διεξάχθηκε από τον εξουσιοδοτημένο ερευνώντα 
λειτουργό, διαφάνηκε ότι η Πυροσβεστική Υπηρεσία κατά το επίμαχο διάστημα δεν 
δέχθηκε καμία κλήση, ούτε γραπτό ή προφορικό αίτημα για να προσφέρει τις 
υπηρεσίες της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.714, ημερομηνίας 14 

Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.714 και ημερομηνία 
26/01/2010 σε σχέση με Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γ. 
Περδίκης για μη εφαρμογή της σχετικής πρόνοιας του περί Προστασίας της Παραλίας 
Νόμου για το καθορισμό ειδικών παραλιών για λούσιμο σκύλων και σας πληροφορώ για τα 
ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με το άρθρο 5H(i) του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου η 
Κεντρική Επιτροπή Παραλιών έχει την αρμοδιότητα και ταυτόχρονα την ευθύνη 
για τον καθορισμό ειδικών περιοχών της παραλίας για λούσιμο των σκύλων. Για 
εφαρμογή της νομοθετικής αυτής διάταξης η Κεντρική Επιτροπή Παραλιών είχε 
συσκέψεις με όλες τις Τοπικές Αρχές (∆ήμους και Κοινότητες) για να καθορίσουν 
τέτοιες περιοχές με την συναίνεση των Αρχών αυτών. ∆υστυχώς, από τις 
συσκέψεις αυτές δεν προέκυψε οποιοδήποτε αποτέλεσμα, λόγω της έντονης 
αντίδρασης των Τοπικών Αρχών στο ενδεχόμενο δημιουργίας τέτοιων περιοχών 
μέσα στα όριά τους. 

(β) Λόγω των προβλημάτων που εξακολουθούν να υπάρχουν, το Υπουργείο 
Εσωτερικών έχει ζητήσει την ενεργή εμπλοκή των Επάρχων, για επίλυση του 
προβλήματος, που σε συνεργασία με την Κεντρική Επιτροπή Παραλιών και τις 
Τοπικές Αρχές θα καταβάλουν κάθε δυνατή προσπάθεια για εξεύρεση 
κατάλληλων περιοχών για λούσιμο των σκύλων και εφαρμογή του Νόμου. Ήδη το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ανέλαβε να υποβάλει συγκεκριμένες εισηγήσεις 
μετά από επιτόπια εξέταση για καθορισμό των αναφερόμενων περιοχών. 

(γ) Σημειώνεται ότι στον περί Προστασίας της Παραλίας Νόμο προνοείται ότι σε 
περίπτωση που η Τοπική Αρχή αρνείται ή παραμελεί να εφαρμόσει οποιαδήποτε 
από τις διατάξεις του Νόμου, η Κεντρική Επιτροπή Παραλιών έχει την εξουσία να 
επιβάλει στην Τοπική Αρχή χρηματική ποινή και να απαιτήσει κατάλληλη 
ενέργεια μέσα σε τακτή προθεσμία. Παρόλα αυτά, η Κεντρική Επιτροπή Παραλιών 
έχει επιλέξει να εξαντλήσει κάθε πιθανότητα εξεύρεσης κοινά αποδεκτών 
ρυθμίσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.746, ημερομηνίας 19 
Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα: Απόφαση βρετανικών αρχών για τερματισμό της λειτουργίας ορισμένων 
τμημάτων στη βάση ∆εκέλειας 
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 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα (σχετική η επιστολή σας με ημερομηνία 25 
Ιανουαρίου 2010) και σας πληροφορώ ότι, σύμφωνα με την ενημέρωση που λάβαμε 
από την Βρετανική Ύπατη Αρμοστεία στη Λευκωσία, οι βρετανικές αρχές δεν 
προτίθενται να τερματίσουν τη λειτουργία ορισμένων τμημάτων στη βάση ∆εκέλειας. 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών παρακολουθεί στενά το θέμα με στόχο την 
προστασία και διασφάλιση των δικαιωμάτων των εργαζομένων στις βρετανικές 
βάσεις.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μπαίνουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση. «Ο 
αναχρονιστικός θεσμός των εγγυήσεων και των επεμβατικών δικαιωμάτων στα 
πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι κίνδυνοι υπονόμευσης της βιωσιμότητας της 
λύσης στο Κυπριακό σε περίπτωση διατήρησής τους».  Θέμα εγγραφέν με εισήγηση 
του βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου.  Σήμερα συνεχίζουμε τη συζήτηση και καλώ στο 
βήμα τον κ. Σταύρο Ευαγόρου της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις για τη δική του παρέμβαση. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το πλέγμα των συμφωνιών Ζυρίχης-Λονδίνου που υπογράφηκαν το 1959 
υπήρξε το αποτέλεσμα μιας διαδικασίας όπου ο κύριος λόγος ανήκε δυστυχώς σε 
τρίτες δυνάμεις έξω από τον έλεγχο του Μακαρίου και του κυπριακού λαού.  Η 
Μεγάλη Βρετανία, η Τουρκία και η Ελλάδα έπαιξαν καθοριστικό ρόλο στη δημιουργία 
ενός συντάγματος το οποίο δημιουργούσε μια κουτσουρεμένη Κυπριακή ∆ημοκρατία.  
Τη σύναψη των Συνθηκών Εγγύησης και Συμμαχίας προνοούσε η συμφωνία της 
Ζυρίχης, αν και υπογράφηκαν κατά τη ∆ιάσκεψη του Λονδίνου, όπως και η Συνθήκη 
Εγκαθίδρυσης.  Οι εκπρόσωποι του κυπριακού λαού δεν κλήθηκαν ούτε να τις 
επεξεργαστούν ούτε να τις διαπραγματευτούν.  Στην πραγματικότητα, υπό την απειλή 
των Βρετανών περί επανέναρξης των καταδιώξεων και της βίας, εν τω μέσω 
τουρκικών απειλών περί εισβολής και διχοτόμησης που κατέφθαναν τότε από την 
ελληνική πρεσβεία στην Άγκυρα, και τους εκβιασμούς της ίδιας της ελληνικής 
κυβέρνησης, ο Μακάριος εξαναγκάστηκε σε υπογραφή τους! 

 Στο σύνολό τους οι συμφωνίες που συνυπογράφηκαν φέρουν έναν παντελώς 
ετεροβαρή χαρακτήρα, με έντονα τα στοιχεία μιας νέας μορφής αποικισμού.  Ο 
διαχωρισμός των άρθρων του συντάγματος σε θεμελιώδη και μη, και άρα η στέρηση 
του δικαιώματος τροποποίησής τους, η θεσμική εδραίωση των βρετανικών βάσεων 
στο νησί, η ίδια η Συνθήκη Εγγυήσεως αποτελούν μερικά μόνο από τα αναχρονιστικά 
στοιχεία που εμβολιάστηκαν στο σύνταγμα του ’60.  ∆ιά του φάσματος των αδιεξόδων 
και μιας κουτσουρεμένης ανεξαρτησίας, αυτοί που επέβαλαν το σύνταγμα του ’60 
εξασφάλισαν ταυτόχρονα την παρουσία του δικού τους δούρειου ίππου εντός των 
πυλών της νεοσύστατης Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

 ∆υστυχώς, ο λαός της Κύπρου κλήθηκε να πληρώσει το τίμημα της 
κουτσουρεμένης νεοσύστατης ∆ημοκρατίας του πολύ σύντομα.  Το προδοτικό 
πραξικόπημα του 1974 και οι διακοινοτικές συγκρούσεις που προηγήθηκαν 
χρησιμοποιήθηκαν δυστυχώς ως άλλοθι από την Τουρκία, προκειμένου να εισβάλει 
στην Κύπρο.  Επικαλούμενη την προστασία των Τουρκοκυπρίων και το ρόλο της ως 
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εγγυήτριας δύναμης, η Τουρκία προέβη σε μονομερή χρήση βίας, εισβολή και κατοχή 
του ενός τρίτου του νησιού, η οποία συνεχίζεται μέχρι σήμερα.  Ταυτόχρονα, και η 
Μεγάλη Βρετανία με τη στάση που τήρησε παραβίασε το ρόλο της ως εγγυήτριας 
δύναμης και απέδειξε ότι το μοντέλο ασφάλειας και εγγυήσεων του ’60 δεν μπορεί να 
λειτουργήσει.  

 Η Τουρκία παραβιάζοντας κατάφωρα το διεθνές δίκαιο προέβη σε μια 
ανυπόστατη και λανθασμένη ερμηνεία της Συνθήκης Εγγυήσεως.  Επιδιώκοντας να 
δικαιολογήσει την παράνομη εισβολή και συνεχιζόμενη κατοχή της Κύπρου, συνεχίζει 
να υποστηρίζει ότι βάσει της Συνθήκης Εγγυήσεως οι εγγυήτριες δυνάμεις απολαύουν 
το δικαίωμα της μονομερούς στρατιωτικής επέμβασης, εμμένοντας ταυτόχρονα στη 
θέση ότι η συνέχιση αυτής της συνθήκης, με την ερμηνεία που της αποδίδει, αποτελεί 
σημαντική παράμετρο για μια μελλοντική λύση.  Καταδικάζοντας αυτή της τη στάση 
αξιώνουμε όπως επιτέλους η Τουρκία προσαρμοστεί με τα κελεύσματα των καιρών 
και εναρμονιστεί με το σύγχρονο περιβάλλον ενάσκησης των διεθνών σχέσεων, 
σεβόμενη την ανεξαρτησία και την αρχή της κυριαρχίας των κρατών.   

 Ίσως να μην είναι τώρα η στιγμή να παραθέσουμε λεπτομερώς όλες τις 
ερμηνείες που μπορούν να δοθούν στη Συνθήκη Εγγυήσεως με τα σχετικά νομικά 
εργαλεία, όπως τα ορίζει η Σύμβαση της Βιέννης του 1969.  Το σίγουρο όμως είναι ότι 
οι “ενέργειες” στις οποίες κάνει αναφορά το άρθρο 4 της Συνθήκης Εγγυήσεως δεν 
μπορούν να ερμηνευτούν ως δικαίωμα σε μονομερείς στρατιωτικές επεμβάσεις.  Κάτι 
τέτοιο θα ήταν ανακόλουθο ως προς τα συμφωνηθέντα, εφόσον υπήρξε 
προηγουμένως προσπάθεια για συμπερίληψη πρόνοιας περί στρατιωτικής 
επέμβασης, η οποία όμως απορρίφθηκε.  Επιπρόσθετα, μια τέτοια ερμηνεία αντίκειται 
αυταπόδεικτα στον ίδιο το σκοπό της ύπαρξης της σχετικής και των συναφών 
συνθηκών, όπως είναι η διαφύλαξη της κυριαρχίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
καθώς και σε θεμελιώδεις αναγκαστικούς κανόνες του διεθνούς δικαίου.   

 Το άρθρο 2(4) του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών, καταγράφοντας 
ουσιαστικά μία εκ των βασικότερων αρχών του εθιμικού δικαίου, κάνει μνεία σε ρητή 
απαγόρευση της απειλής ή της χρήσης βίας ενάντια σε κυρίαρχα ανεξάρτητα κράτη.  
Όπως επαναβεβαιώνει και το άρθρο 53 του Καταστατικού Χάρτη, πλην της εξαίρεσης 
της αυτοάμυνας στην οποία αναφέρεται το άρθρο 51, στρατιωτικές ενέργειες δεν 
μπορεί να αναλαμβάνονται στην απουσία ρητής απόφασης του Συμβουλίου 
Ασφαλείας του ΟΗΕ.  Επιπρόσθετα, ακόμη και αν η Συνθήκη Εγγυήσεως ή 
οποιαδήποτε άλλη συμφωνία προνοούσε για επεμβατικά δικαιώματα, αυτή η πρόνοια 
και πάλι δε θα μπορούσε να έχει καμία ισχύ, εφόσον το άρθρο 103 του Καταστατικού 
Χάρτη κάνει ξεκάθαρο ότι, σε περίπτωση σύγκρουσης των υποχρεώσεων των μελών 
του ΟΗΕ βάσει του Καταστατικού Χάρτη και των υποχρεώσεών τους, βάσει 
οποιασδήποτε άλλης διεθνούς συμφωνίας, υπερισχύουν οι υποχρεώσεις που 
προκύπτουν από τον Καταστατικό Χάρτη του ΟΗΕ.  

 Μοναδικές περιπτώσεις στις οποίες η διεθνής κοινότητα αποδέχτηκε σύσσωμη 
την ύπαρξη εγγυήσεων αφορούσαν εγκλήματα κατά της ανθρωπότητας, όπως για 
παράδειγμα στην περίπτωση της Γερμανίας.  Σήμερα η τάση που ακολουθούν οι 
διεθνείς σχέσεις στο σύγχρονο κόσμο, λαμβανομένου υπόψη του τέλους της 
αποικιοκρατικής περιόδου, των ηγεμονιών -με τη στενή έννοια του όρου- και των 
προτεκτοράτων, είναι όπως η ασφάλεια, παγκόσμια και περιφερειακά, διασφαλίζεται 
μέσα από τη συμμετοχή σε πολυμερείς οργανισμούς, όπως είναι για παράδειγμα τα 
ίδια τα Ηνωμένα Έθνη ή και η Ευρωπαϊκή Ένωση.   
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 Η περίπτωση της Κύπρου και η παταγώδης αποτυχία του συστήματος 
ασφάλειας και εγγυήσεων που είχε επιβληθεί με το σύνταγμα του 1960 αποτελεί για 
την παγκόσμια κοινότητα ένα τραγικό παράδειγμα προς αποφυγή, ενώ είναι 
παράλληλα και μια επιβεβαίωση της θέσης ότι οι προσπάθειες ηγεμόνευσης και 
παρεμβάσεων στα εσωτερικά ανεξάρτητων κρατών κάθε άλλο παρά επιλύουν 
προβλήματα.  Στη δική μας περίπτωση, δυστυχώς, η λογική των εγγυήσεων οδήγησε 
όχι στην επίλυση αλλά στη διαρκή καταγραφή της Κύπρου στα διεθνή προβλήματα 
του παγκόσμιου χάρτη.  

 Στο σύγχρονο μεταψυχροπολεμικό κόσμο η λογική των εγγυήσεων κρίνεται ως 
ακόμη μεγαλύτερος αναχρονισμός από ποτέ.  Η ανεξαρτησία κρατών τα οποία 
φέρουν τη δική τους πολιτική ισότητα ανάμεσα στην οικογένεια όλων των υπόλοιπων 
κρατών του κόσμου, η αίσθηση ασφάλειας στην οποία έχουν δικαίωμα όλοι οι λαοί 
ανεξαιρέτως στο σύνολό τους,  η απαγκίστρωση στις διεθνείς σχέσεις από τη λογική 
των δορυφόρων δεν μπορεί να ισχύουν μεροληπτικά.  ∆υστυχώς, υπάρχουν 
παγκόσμιες δυνάμεις που επιχειρούν και σήμερα όπως συνεχίσουν να συντηρούν την 
επιρροή τους και να πετυχαίνουν παρεμβάσεις στα εσωτερικά άλλων κρατών.  Αυτή 
όμως η πραγματικότητα, απότοκο της realpolitik, την οποία συχνά κάποιοι 
επικαλούνται και στην Κύπρο, σε καμία περίπτωση δεν ακυρώνει το αδιαμφισβήτητο 
δικαίωμα που ενυπάρχει σε όλα τα κράτη του κόσμου όπως διατηρούν την 
ανεξαρτησία και κυριαρχία τους.  Είναι δικαίωμα του κάθε λαού να καθορίζει ο ίδιος το 
παρόν και το μέλλον του, χωρίς ξένες εξαρτήσεις και αλλότριες παρεμβάσεις.  

 Μέσα σε αυτό  το πλαίσιο, με την εμπειρία του παρελθόντος και την 
πραγματικότητα του σήμερα να διασταυρώνονται στο μονοπάτι που οδηγεί στη λύση 
ή στη διχοτόμηση, εμείς επιλέγουμε να αποφύγουμε όσα σημάδεψαν αρνητικά τη 
μοίρα της Κύπρου και να παλέψουμε για μια δίκαιη  υπό τις περιστάσεις, λειτουργική 
και βιώσιμη λύση.  

 Η διασφάλιση της αίσθησης ασφάλειας για το σύνολο των πολιτών της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, αποτελεί ένα από τα 
κύρια ζητήματα που καλούμαστε να επιλύσουμε.  Είναι σημαντικό, και το 
αναγνωρίζουμε, να υπάρξουν απαντήσεις στις ανησυχίες του συνόλου του λαού μας.  
Όλοι αναγνωρίζουμε ότι, για να καταστεί δυνατή η λύση του Κυπριακού, πρέπει οι 
πολίτες να νιώσουν ότι ο κίνδυνος για μελλοντικές επεμβάσεις δεν επικρέμαται πλέον 
απειλητικά πάνω από τα κεφάλια μας, καθώς και ότι επί της ουσίας το μέλλον μας θα 
πάψει να εξαρτάται καθ’ οιοδήποτε τρόπο από τρίτα κράτη. 

 Στη δική μας αντίληψη το ζήτημα των εγγυήσεων και της ασφάλειας πρέπει να 
αντιμετωπιστεί λαμβάνοντας υπόψη τα δεδομένα που ισχύουν σήμερα, όπως είναι η 
συνύπαρξη Κυπριακής ∆ημοκρατίας, Ελλάδας, Μεγάλης Βρετανίας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, καθώς και η προοπτική ένταξης της Τουρκίας, η οποία ήδη μέσα από τις 
προενταξιακές διαδικασίες έχει εμβαθύνει τις σχέσεις της με την Ευρωπαϊκή Ένωση. 
Ταυτόχρονα, το περιβάλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης προσφέρει ως τέτοιο επαρκείς 
συνθήκες ασφάλειας στους πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ανεξάρτητα από το 
αν είναι Ελληνοκύπριοι ή Τουρκοκύπριοι, τις οποίες μάλιστα έρχεται να συμπληρώσει 
το θεσμικό πλαίσιο σεβασμού και προστασίας των θεμελιωδών ελευθεριών στην 
Ένωση.  Η ασφάλεια των πολιτών στην Κύπρο αποτελεί αξίωση που δεν κερδίζεται 
άλλως πως, παρά μέσα από τη θέληση για ειρηνική συνύπαρξη και εμπιστοσύνη και 
σίγουρα όχι με την εκχώρηση εγγυητικών ή παρεμβατικών και επεμβατικών 
δικαιωμάτων σε ξένους. 
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 Ταυτόχρονα με τη θέση για εγκατάλειψη των αναχρονιστικών εγγυήσεων, 
πάγια θέση της ελληνοκυπριακής πλευράς αποτελεί η πλήρης αποστρατιωτικοποίηση 
του νησιού. Θεωρούμε ότι την αποχώρηση των τουρκικών στρατευμάτων, με σαφή 
χρονοδιαγράμματα και υπό την επίβλεψη του ΟΗΕ, θα πρέπει να ακολουθήσει και η 
προοδευτική πλήρης αποστρατιωτικοποίηση, με την οποία εκτιμούμε ότι θα 
εξυπηρετηθεί πραγματικά το ειρηνικό μέλλον του τόπου και του λαού μας.  Θεωρούμε 
ότι με την αποστρατιωτικοποίηση θα πρέπει μελλοντικά να ακολουθήσει και το 
κλείσιμο των βρετανικών βάσεων, κάτι που θα πρέπει να αποφασίσουμε από κοινού 
Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι.  Με το άνοιγμα των οδοφραγμάτων, τις 
καθημερινές εμπορικές συναλλαγές και την ανθρώπινη επαφή μετά και από την 
εφαρμογή του Κανονισμού της Πράσινης Γραμμής τεκμηριώνεται περαιτέρω ότι 
Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι μπορούμε να ζήσουμε μαζί χωρίς κατοχικούς 
στρατούς και ξένους κηδεμόνες, φτάνει να οικοδομήσουμε πάνω σε κοινά και όχι 
χωριστικά θεμέλια. 

 Σε αντίθεση με την πάγια θέση της πλευράς μας για πλήρη 
αποστρατιωτικοποίηση ακούγονται κατά καιρούς απόψεις περί μικρών και ευέλικτων 
στρατών ή περί συμμετοχής σε στρατιωτικά σχήματα του ΝΑΤΟ.  Τέτοιες θέσεις μάς 
βρίσκουν κάθετα αντίθετους, γιατί προάγουν λογικές άλλες από αυτές που θεωρούμε 
ότι χρειάζεται η πατρίδα μας και ταυτόχρονα μας δημιουργούν εύλογα τις εξής 
απορίες:  Μήπως κάποιοι έχουν αλλάξει ιδέα και συνηγορούν υπέρ της ύπαρξης 
ξένων βάσεων στη χώρα μας και υπέρ της εκχώρησης κυριαρχικών δικαιωμάτων 
αναφορικά με τη συμμετοχή μας σε στρατιωτικά σχήματα οργανισμών όπου καθορίζει 
πολιτική και η Τουρκία;  Και μήπως τέτοιες θέσεις δεν εκθέτουν την πλευρά μας ως 
ανακόλουθη στη διεθνή κοινότητα, όταν σε όλες τις επίσημες επαφές μας, καθώς και 
στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων προτάσσουμε τη θέση για απάλειψη των 
εγγυήσεων και αποστρατιωτικοποίηση;  

 Μια επανενωμένη Κυπριακή ∆ημοκρατία θα πρέπει πρωτίστως να διασφαλίσει 
ότι καμία επικυριαρχία ξένων δεν πρόκειται να είναι επιτρεπτή.  Η διαφύλαξη της 
κυριαρχίας της Κύπρου σε όλους τους τομείς αποτελεί ακρογωνιαίο λίθο για τη 
μακροχρόνια εφαρμογή της λύσης που θα συμφωνηθεί ανάμεσα στις δύο κοινότητες.  
Και ασφαλώς, η λύση θα πρέπει να επιτρέπει στην Κυπριακή ∆ημοκρατία να ασκεί 
απρόσκοπτα τα κυριαρχικά της δικαιώματα ως λειτουργικό, πλήρες κράτος μέλος 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.    

 Αυτή η προοπτική, αυτός ο στόχος είναι και ο άξονας των προτάσεων που 
καταθέτει στις διαπραγματεύσεις ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.  Συνεπείς στη 
διαχρονική θέση της πλευράς μας για αποστρατιωτικοποίηση τόσο ο ∆ημήτρης 
Χριστόφιας όσο και το ΑΚΕΛ δεν έχουμε κουραστεί να επαναλαμβάνουμε ότι το κοινό 
μέλλον του τόπου και του λαού μας δεν μπορεί και δεν πρόκειται να γραφτεί με το 
μελάνι του παρελθόντος.  Ακόμη σημαντικότερα, ο ∆ημήτρης Χριστόφιας, βάσει και 
των προεκλογικών του δεσμεύσεων, υπήρξε ο πρώτος ηγέτης της ελληνοκυπριακής 
πλευράς που τόσο ξεκάθαρα έχει τοποθετηθεί στις διαπραγματεύσεις καταθέτοντας 
θέση για κατάργηση των εγγυήσεων.  

 Εν έτη 2010 η ύπαρξη κηδεμόνων, ξένων στρατών και μητέρων πατρίδων είναι 
αναχρονισμός.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, μέλος 
του ΟΗΕ και έχει μόνο πικρές εμπειρίες από εγγυήτριες δυνάμεις και εγγυητές.  
Στόχος μας ήταν και παραμένει η αποτίναξη της κατοχής, η επανένωση τόπου και 
λαού μέσα σε συνθήκες διαρκούς ειρήνης και ασφάλειας. 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Ακκελίδου, να σας παρακαλέσω να ανεβείτε στο βήμα, γιατί πρέπει να 
κάνω εγώ τη δική μου παρέμβαση. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα η κ. 
Ντίνα Ακκελίδου.) 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι νομίζω χρήσιμο να αρχίσω την παρέμβασή μου, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, με το να διατυπώσω την ξεκάθαρη θέση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
για το υπό συζήτηση θέμα.  Συμφωνούμε απόλυτα ότι ο θεσμός των εγγυήσεων και 
των επεμβατικών δικαιωμάτων είναι ένας αναχρονιστικός θεσμός.  Συμφωνούμε 
επίσης ότι η διατήρησή τους εγκυμονεί κάποιους κινδύνους για τη βιωσιμότητα της 
λύσης, αφού η ανεξαρτησία της Κύπρου θα είναι κολοβή. 

 Όλοι γνωρίζουμε τις συνθήκες κάτω από τις οποίες μας προέκυψαν οι 
εγγυήσεις και τα επεμβατικά δικαιώματα.  Και όλοι γνωρίζουμε πως η τραγωδία που 
βιώνει ο λαός μας από το 1974 οφείλεται εν πολλοίς στα επεμβατικά δικαιώματα που 
μας επιβλήθηκαν με τις συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου.  Η αποικιοκρατία προκάλεσε 
δεινά μεγάλα σε πάρα πολλές περιοχές της γης.  Πολλές χώρες βιώνουν μέχρι 
σήμερα τις καταστροφικές συνέπειες που άφησαν πίσω τους οι ξένοι δυνάστες. 

 Μια από τις συνέπειες που άφησαν πίσω τους οι δικοί μας δυνάστες είναι ο 
απαράδεκτος θεσμός των εγγυήσεων και των επεμβατικών δικαιωμάτων.  Η ύπαρξη 
των εγγυήσεων και των επεμβατικών δικαιωμάτων αποτελεί σίγουρα ένα σοβαρότατο 
πρόβλημα. Ως πολιτική ηγεσία καλούμαστε να το αντιμετωπίσουμε.  ∆ηλώσεις και 
μεγαλοστομίες που δεν έχουν την παραμικρή επαφή με τη διεθνή πραγματικότητα 
όμως σίγουρα δεν μπορούν να δώσουν λύση στο πρόβλημα. Ανιαρά και επί δεκαετίες 
επαναλαμβανόμενα συνθήματα δε θα οδηγήσουν στην κατάργηση των εγγυήσεων και 
των επεμβατικών δικαιωμάτων.  Ούτε των Άγγλων και ασφαλέστατα ούτε των 
Τούρκων θα ιδρώσει το αυτί από πομπώδεις δηλώσεις ή φτηνά ευφυολογήματα, στα 
οποία με μοναδική ευκολία καταφεύγουν μερικοί εξ ημών, όταν κάνουν αναφορά στο 
μεγάλο αυτό αναχρονισμό.  Ομοιοκατάληκτες κορώνες από τους σούπερ πατριώτες 
της εποχής -και τις θυμούμαι αυτές τις κορώνες πολύ καλά- και βαρύγδουπα σλόγκαν 
από πολλούς άμβωνες συγκεκριμένης επαρχίας της Κύπρου δεν απέτρεψαν την 
επιβολή των εγγυήσεων και των επεμβατικών δικαιωμάτων στο τέλος της δεκαετίας 
του '50! 

 Αν τότε που μεσουρανούσε η Σοβιετική Ένωση, που τουλάχιστο φραστικά 
τάσσετο στο πλευρό όλων των λαών που αγωνίζονταν για την ελευθερία τους, αν τότε 
που η αποικιοκρατία έπνεε τα λοίσθια σ' όλα τα πλάτη και μήκη του πλανήτη μας και η 
δίψα για ελευθερία οδηγούσε τους νέους της Κύπρου στην καταπακτή της κρεμάλας 
με το χαμόγελο και το τραγούδι στα χείλη ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος δεν είχε άλλη 
επιλογή από του να δεχθεί και να υπογράψει τις συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου, που 
προνοούσαν για τις εγγυήσεις και τα επεμβατικά δικαιώματα, πόσο εύκολο είναι να 
επιδιώξουμε με επιτυχία την κατάργησή τους σήμερα; 

 Στη μακραίωνη ιστορία του ο ελληνισμός συχνά ντύθηκε τη φανταχτερή στολή 
του χιμαιροκυνηγού και οδηγήθηκε, όπως ήταν φυσικό, σε αλλεπάλληλες εθνικές 
συμφορές και απογοητεύσεις.  Ας μετρήσουμε πολύ προσεκτικά τα βήματά μας, 



 

 62

προτού αναλάβουμε τη σταυροφορία για την κατάργηση των εγγυήσεων και των 
επεμβατικών δικαιωμάτων.  Να διαβουλευθούμε πρώτα με την Ελλάδα.  Ύστερα να 
εξετάσουμε τις διαθέσεις των εταίρων μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Πάρα πολλοί 
εταίροι, αν όχι όλοι, θα μας υπενθυμίσουν και θα μας υποδείξουν ότι η Κυπριακή 
∆ημοκρατία έγινε πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης με το σύνταγμα της 
Ζυρίχης, το οποίο στο άρθρο 181 δίδει στις προσαρτημένες σ' αυτό Συνθήκες 
Εγγυήσεως και Συμμαχίας συνταγματική ισχύ.  Υπενθυμίζω ότι το άρθρο 191 του 
συντάγματος, βάσει του οποίου μπήκαμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι στον πίνακα 
των θεμελιωδών άρθρων του συντάγματος που δεν μπορούν να τροποποιηθούν. 

 Θα βρούμε στήριξη από την Ευρωπαϊκή Ένωση και την υπόλοιπη διεθνή 
κοινότητα, για να επιτύχουμε την κατάργηση των απαράδεκτων αυτών συνθηκών;  
Πολύ φοβούμαι πως ούτε αυτή η Γαλλία λόγω Μονακό δε θα έχει καμία διάθεση να 
μας στηρίξει. Μοναδική μας ελπίδα για να επιτύχουμε κατάργηση των συνθηκών 
αυτών με σχετική ευκολία είναι να συμπράξουν μαζί μας οι Τουρκοκύπριοι.  Ίσως πιο 
ρεαλιστική προσέγγιση να είναι επομένως, αφ’ ης στιγμής οι Τουρκοκύπριοι με τα 
σημερινά δεδομένα δε φαίνεται να είναι διατεθειμένοι να συμπράξουν μαζί μας, να 
αξιώσουμε τροποποίηση των συνθηκών, έτσι που να ξεκαθαρίσει πλήρως ότι η 
Τουρκία δεν μπορεί να ασκεί μονομερώς επεμβατικά δικαιώματα.  Και αν βέβαια 
κριθεί ότι είναι εφικτό να καταργηθούν πλήρως αυτά τα δικαιώματα, επαναλαμβάνω, ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός με όλες του τις δυνάμεις θα συστρατευθεί με όλες τις 
πολιτικές δυνάμεις, για να επιδιώξουμε την κατάργησή τους, έτσι που να μη 
δημιουργηθούν και πάλι οποιεσδήποτε παρεξηγήσεις. 

 Θέλουμε ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός την κατάργηση των επεμβατικών 
δικαιωμάτων και των εγγυήσεων για πολλούς λόγους.  Άλλωστε, είμαστε μια μεγάλη 
παράταξη που στεγάζει τη συντριπτική πλειοψηφία των αγωνιστών της θρυλικής 
ΕΟΚΑ του 1955-1959, αλλά άλλο είναι το τι θέλω, άλλο τι είναι εκείνο που διακαώς 
επιθυμώ και άλλο είναι εκείνο που μπορώ υπό τις περιστάσεις να επιτύχω σήμερα,  γι’  
αυτό και προσεγγίζουμε το πελώριο τούτο θέμα με αίσθημα πατριωτικής ευθύνης και 
θέτουμε προβληματισμούς, για να μην πάμε ξυπόλυτοι στ' αγκάθια! 

 Πρέπει από κάποιους να πάψει επιτέλους η παραπλάνηση του κόσμου!  ∆εν 
αναφέρομαι σε πολιτικούς αρχηγούς.  Τις διάφορες πτυχές του Κυπριακού δεν τις 
διαπραγματευόμαστε μόνοι μας.  Ούτε και είναι η Ευρώπη ένα μεγάλο σουπερμάρκετ 
στο οποίο μπαίνεις μέσα και αγοράζεις ό,τι επιθυμεί η ψυχή σου.  Άλλο είναι το “θέλω” 
και άλλο είναι το “μπορώ”.  Ας αντλήσουμε επιτέλους διδάγματα από την πρόσφατη 
ιστορία μας.  Και επαναλαμβάνω, μήπως ο αείμνηστος Αρχιεπίσκοπος Μακάριος, ο 
πολιτικός αρχηγός του απελευθερωτικού μας αγώνα, ήθελε εγγυήσεις και επεμβατικά 
δικαιώματα το 1959;  Κι όμως, δεν είχε άλλη ρεαλιστική επιλογή από του να τα δεχθεί, 
γιατί αυτό επέβαλλαν οι τότε συνθήκες.  Είναι ευνοϊκότερες οι συνθήκες σήμερα ή 
καταθλιπτικά χειρότερες;  Απλώς θέτω έναν προβληματισμό. 

 Θέλω να θίξω ακόμη μια πτυχή που τη θεωρώ πολύ σημαντική.  Το θέμα των 
εγγυήσεων και των επεμβατικών δικαιωμάτων είναι κατεξοχήν πολιτικό θέμα.  Η 
εξάλειψη κάθε μορφής αποικιοκρατικών κατάλοιπων είναι μια πτυχή της πάλης των 
λαών για ελευθερία. Η Κύπρος θα μπορέσει να απαλλαγεί του αναχρονισμού αυτού 
μόνο με πολιτικά μέσα και μόνο μέσα από την επίλυση του Κυπριακού και την 
αποστρατιωτικοποίηση του νησιού. 



 

 63

 Ο εισηγητής του θέματος έκαμε μια εξαιρετική νομική ανάλυση.  Θα πρέπει να 
πω ότι εντυπωσιάστηκα από την ανάλυση που έχει κάνει και για την οποία πρέπει να 
έχει κουραστεί.  Υιοθετώ πλήρως την ανάλυση που έκαμε ο κ. Ομήρου. 

 Θέλω όμως να τονίσω πως το δίκαιο και οι νομικές αναλύσεις δε δίδουν λύσεις 
σε κατεξοχήν πολιτικά θέματα.  Είναι ένα πράγμα να αισθάνεσαι πως σε κάποια 
πτυχή έχεις δίκαιο και εντελώς διαφορετικό πράγμα αυτό το δίκαιο να μπορείς να το 
βρεις στην κονίστρα της διεκδίκησης των πολιτικών δικαιωμάτων διεθνώς.  Οι 
διάφορες πτυχές του Κυπριακού, όπως οι υπό συζήτηση, δεν μπορούν να λυθούν 
μέσα από νομικές μάχες.  Θα λυθούν με πολιτικούς αγώνες.  Και οι πολιτικοί αγώνες 
κερδίζονται μόνο με ισχυρές πολιτικές συμμαχίες.  Ισχυρές μάλιστα πολιτικές 
συμμαχίες σήμερα κτίζονται πολύ δύσκολα, αφού τα συμφέροντα είναι που 
καθορίζουν και την πολιτική όλων σχεδόν των κρατών.  Ισχυρές πολιτικές συμμαχίες 
κτίζονται, όταν είσαι ενεργά στη διεθνή πολιτική κονίστρα και δεν αποφεύγεις, όπως 
αποφεύγει η κυβέρνηση της Κύπρου, να συμμετάσχεις, για παράδειγμα, στο μεγάλο 
συνέδριο που έχει συγκαλέσει η ελβετική κυβέρνηση για το μέλλον της Ευρωπαϊκής 
Σύμβασης Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων στην πόλη Ιντερλάκεν της Ελβετίας την 
προσεχή εβδομάδα, στο οποίο συνέδριο θα συμμετάσχουν όλες οι κυβερνήσεις των 
μεγάλων ευρωπαϊκών κρατών, Γαλλίας, Γερμανίας, Ισπανίας, Αγγλίας, με τους 
αρμόδιους για τα ανθρώπινα δικαιώματα υπουργούς.  Η Κύπρος θα στείλει έναν 
πρέσβη.  Βέβαια! ∆ιότι εμείς είμεθα Ηνωμένες Πολιτείες της Ευρώπης και σ’ αυτά τα 
θέματα μπορούμε, νομίζουμε, να λέμε ότι κάνουμε διεθνή σταυροφορία για την 
προβολή των θέσεών μας! Όταν μας παρέχονται όμως λαμπρές ευκαιρίες αυτού του 
είδους, είμεθα εντελώς απόντες ή η συμμετοχή μας είναι τέτοια, που ουδείς θα τη 
λάβει υπόψη και ουδείς θα τη σημειώσει!  Ισχυρές συμμαχίες κτίζονται μάλιστα με 
εκείνους που πραγματικά μπορούν να σε βοηθήσουν, για να μην επαναλάβω τα 
γνωστά επιχειρήματα της δικής μας παράταξης γύρω από το θέμα αυτό. 

 Πριν κλείσω, να απευθυνθώ προς τον εισηγητή του θέματος και να πω ότι 
πολύ καλά έκαμε και ενέγραψε αυτό το θέμα, για να προβληματιστούμε.  Ακόμη πολύ 
καλύτερα όμως έκαμε το κόμμα του που πήρε προχθές την απόφαση που έπρεπε να 
είχε πάρει από καιρό. Ακολούθησε επιτέλους την ορθόδοξη πολιτική στάση που 
επιβάλλει την αποχώρηση από την κυβέρνηση, από μια οποιαδήποτε κυβέρνηση, 
όταν διαφωνείς σε σημαντικά θέματα που αυτός που σχηματίζει την κυβέρνηση 
χειρίζεται.  Και επομένως, όσοι επικρίνουν την Ε∆ΕΚ, της οποίας δε θέλω να γίνω καν 
σύμμαχος, ας θυμούνται ότι είναι σταθερή και αναλλοίωτη η θέση μου γύρω από το 
θέμα αυτό ότι, όταν διαφωνείς με αυτόν που σχηματίζει μια κυβέρνηση, στοιχειώδης 
υποχρέωσή σου πολιτική είναι να αποχωρήσεις από την κυβέρνηση! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όταν συμφωνείς, πρέπει να πηαίννεις! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, όταν συμφωνείς, πρέπει να παραμείνεις, ασφαλώς! 

(Γέλια) 

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Ευχαριστώ, κυρία Ακκελίδου. 

 Παρακαλώ να ανέλθει στο βήμα ο κ. Ανδρέας Αγγελίδης εκ μέρους του 
∆ημοκρατικού Κόμματος. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Αν, κύριε Πρόεδρε, εσείς προηγουμένως είχατε συγχαρεί τον κ. Ομήρου για την 
εγγραφή του θέματος, εγώ θα προσθέσω και τη δική μου περί τούτου επιβεβαίωση 
της ορθότητος της εγγραφής του θέματος, αλλά θα προχωρήσω και παρακάτω, 
λέγοντας ότι η Βουλή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας θα πρέπει να προχωρήσει, έστω 
και τώρα, σχεδόν πενήντα χρόνια μετά από την ίδρυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
να προχωρήσει σε ένα ψήφισμα με το οποίο να λέει ρητά ότι δεν αποδέχεται την 
ύπαρξη εγγυήσεων, ως αναχρονιστικό θεσμό, και πολύ περισσότερο την παρουσία 
τουρκικού στρατού στην Κύπρο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να το ετοιμάσει η υπηρεσία, κύριε Αγγελίδη, αυτό το ψήφισμα και να τεθεί 
ενώπιον των διαφόρων κοινοβουλευτικών ομάδων για επεξεργασία και έγκριση σε 
προσεχή συνεδρία. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Άλλωστε, η Κυπριακή ∆ημοκρατία με τη σημερινή συνταγματική της δομή, 
όπως και με την όποια μετεξέλιξη του συντάγματός της, με μια δίκαιη και σύμφωνη 
προς το κεκτημένο λύση, δε χρειάζεται τις εγγυήσεις οποιασδήποτε χώρας.  Της 
αρκούν, μας αρκούν οι αρχές για την ευρωπαϊκή ασφάλεια και την αλληλεγγύη.   

 Για να αντληθούν τα αναγκαία συμπεράσματα από λάθη και παθήματα του 
παρελθόντος, αλλά και για να εξεταστεί το όλο ζήτημα σε βάθος, θα πρέπει να 
αναφερθούμε στην ουσία και τη σκοπιμότητα της απαίτησης της Τουρκίας γι’ αυτή τη 
συνθήκη εγγύησης, όταν προετοιμαζόταν η λύση Ζυρίχης-Λονδίνου.  

 Μια τέτοια θεώρηση θα αποκαλύψει λάθη και παθήματα που προετοίμασαν 
κάποιοι μεθοδικά, με αλλότριο στόχο, σε βάρος της τότε λύσης και βέβαια της 
συνταγματικής ρύθμισης της λύσης αυτής.  Λάθη και παθήματα που πρέπει να 
συσχετίσουμε με την όλη πολιτική ιστορία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς 
αποφυγή. 

 Ενώ πλησιάζει, όπως είπα και προηγουμένως, η συμπλήρωση των πενήντα 
χρόνων από τα μεσάνυχτα της 15ης προς τη 16η Αυγούστου 1960, όταν προέκυψε η 
κολοβή ανεξαρτησία μας και υπογράφηκε το Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και οι τρεις τότε συνθήκες, θα πρέπει να διαπιστώσουμε ότι η γένεση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας ήταν το αποτέλεσμα κυρίως μιας συμφωνίας, των συμφωνιών κυρίως 
της Ζυρίχης.   

 Όλοι γνωρίζουμε όμως ότι, κατά το χρόνο που υπογράφονταν οι συμφωνίες 
της Ζυρίχης, το Φεβράρη του ’59, και αργότερα του Λονδίνου, η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
δεν είχε καταστεί υποκείμενο του διεθνούς δικαίου, καθόσον δεν είχε ακόμη γεννηθεί. 
Στο βαθμό λοιπόν που μετά συμμετείχε και η Κυπριακή ∆ημοκρατία με τις υπογραφές 
του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου και του δόκτορος Κουτσιούκ, δυνάμει του άρθρου 187.1 
του συντάγματος, δεν πρέπει να διαφεύγει την προσοχή μας ότι ήταν ένα κράτος το 
οποίο θα εδημιουργείτο ακριβώς με τη συνομολόγηση των συμφωνιών Ζυρίχης και 
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Λονδίνου.  Και, επειδή η σύναψη των συνθηκών δεν ήταν από νομικής άποψης 
δυνατή χωρίς την έκφραση της βούλησης του νέου κράτους, φρόντισαν κάποιοι 
επιτήδειοι να προβλέψουν την εκ των υστέρων νομιμοποίηση των υπογραφών, 
δυνάμει του άρθρου 195 του συντάγματος, που δεν αναφέρατε νωρίτερα εσείς, κύριε 
Πρόεδρε, το οποίο προβλέπει ότι εκείνοι που υπέγραψαν «έχουσι και θεωρούνται ότι 
έσχον, από κοινού, το αποκλειστικό δικαίωμα και την εξουσία να υπογράψωσιν και να 
συνομολογήσωσιν εν ονόματι της ∆ημοκρατίας» αυτές τις συμφωνίες.   

 Είναι λοιπόν μια κλασική περίπτωση όπου επιβεβαιώνεται η δυνατότητα 
τετραγωνισμού του κύκλου, μια φράση που ακούσαμε και την περίοδο του Σχεδίου 
Ανάν, αλλά και μεταγενέστερα.  Άρα, μια ακόμη αφορμή για το δικό μας 
προβληματισμό σε ό,τι αφορά την οποιαδήποτε λύση είναι δυνατό να φτάσουμε.  

 Όλα αυτά, ενώ η δημοκρατική λειτουργία και η βούληση του υπό σύσταση 
κράτους ήταν εκ των προτέρων περιορισμένη, αφού η δημιουργία του επετράπη μόνο 
στα πλαίσια των ρυθμίσεων της Ζυρίχης και του Λονδίνου και μάλιστα χωρίς καμιά 
καταφυγή πρώτα στη θέληση του κυρίαρχου λαού. 

 Στη Ζυρίχη τέθηκε σαφώς η απαίτηση της Άγκυρας να ιδρυθεί τουρκική 
στρατιωτική βάση στο νησί και πρόσθετα η τουρκική πλευρά ζητούσε να έχει το 
ιδρυθησόμενο κράτος ομοσπονδιακή δομή.  Η Αθήνα θεώρησε τότε ότι “κατόρθωσε” 
να αποκρούσει τις απαιτήσεις αυτές της Άγκυρας, αλλά αποδέχθηκε, βαρύτατο 
αντίτιμο, τη σύναψη της Συνθήκης Εγγυήσεως και της Συνθήκης Συμμαχίας, μορφή κι 
αυτή της ευελιξίας της Τουρκίας.  

 Η σύναψη της συνθήκης αυτής ήταν και αποδείχθηκε σαφώς επικίνδυνη, γιατί 
έδωσε τη δυνατότητα, υπό ορισμένες βέβαια προϋποθέσεις, για μονομερή επέμβαση.  
Είναι αλήθεια ότι υπήρξε προβληματισμός αν περιελάμβανε αυτό το “δικαίωμα” 
επέμβασης και τη δυνατότητα στρατιωτικής ενέργειας ή αν τούτο ήταν αντίθετο στην 
απαγόρευση άσκησης βίας, που προβλέπεται στο άρθρο 2(4) του Χάρτη των 
Ηνωμένων Εθνών.  Τούτο μάλιστα παρά το ότι υπήρχε μια απόρρητη γνωμάτευση 
του νομικού τμήματος της γενικής γραμματείας των Ηνωμένων Εθνών, με ημερομηνία 
12 Μαΐου 1959, η οποία κατέληξε στο συμπέρασμα πως η σχετική διάταξη ήταν μεν 
έγκυρη, δεν κάλυπτε όμως την ένοπλη επέμβαση.  Σύμφωνα με τη γνωμάτευση, η 
άσκηση βίας εδικαιολογείτο μόνο σε περίπτωση αυτοάμυνας υπό τον έλεγχο του ΟΗΕ 
ή ύστερα από πρόσκληση του κυπριακού κράτους.  Γνωμάτευση που η μεν Τουρκία 
παραβίασε, αλλά και αξιοποίησε εκείνη όπως ήθελε, χωρίς εμείς να πετύχουμε την 
οποιαδήποτε αξιοποίησή της.    

 Τελικά η εν λόγω διάταξη περιελήφθη στη Συνθήκη Εγγυήσεως.  Η τουρκική 
πλευρά χαιρέτισε τη ρητή μνεία του δικαιώματος επέμβασης και ικανοποιήθηκε 
πλήρως από τη γενικότερη διατύπωση και η ελληνική πλευρά τότε παραδόθηκε στην 
αυταπάτη πως το γενικό που ρύθμισε ασαφώς η συνθήκη δεν περιείχε και το 
συγκεκριμένο, δηλαδή τη στρατιωτική ενέργεια.  Ήταν μια σκόπιμη ασάφεια, που 
αποδείχθηκε δυστυχώς  εποικοδομητική για την Τουρκία στις 20 Ιουλίου 1974. 

 Ο Ευάγγελος Αβέρωφ, Υπουργός τότε Εξωτερικών της Ελλάδας, και ο Άγγελος 
Σ. Βλάχος, πρέσβης, μεταγενέστερα μίλησαν για μειονεκτήματα της ρύθμισης της 
Ζυρίχης, που χαρακτήρισαν όμως ως μια “μικρή ασάφεια”, όρο που τον γνωρίσαμε 
καλά με τον κ. Ντε Σότο και το Σχέδιο Ανάν ως επιφύλαξη των ισχυρών που 
μηχανεύονται νέες μεθοδεύσεις και περιπέτειες εναντίον του κράτους.  Το πόσο 
τραγική υπήρξε αυτή η δήθεν “μικρή ασάφεια” δεν κατέδειξαν μόνο τα γεγονότα του 
καλοκαιριού του 1974 στην Κύπρο, αλλά και ό,τι μέχρι και σήμερα απαιτεί η Τουρκία. 
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 Για τις εγγυήσεις γενικότερα και τις συμφωνίες Ζυρίχης ο Γεώργιος 
Παπανδρέου, ο αρχηγός της αξιωματικής αντιπολίτευσης τότε, ανέφερε ότι 
αποτελούσαν δυστύχημα, ενώ «ήτο δυνατόν να είναι απείρως καλύτερες. Αλλά, 
εφόσον υπεγράφησαν, εδημιουργήθη πραγματική κατάσταση, η αντιμετώπιση της 
οποίας χρειάζεται μεγάλη προσοχή». 

 Μια ασάφεια που προφανώς δεν απεδείχθη “εποικοδομητική” για μας και η 
οποία προέκυψε από την τριμερή της Ζυρίχης.  Την τριμερή που όχι μόνο 
απεργάστηκε την καταστρεπτική λύση τότε, αλλά εμφανίζεται και πάλιν στο προσκήνιο 
ως σκέψη της Μεγάλης Βρετανίας. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία την 21η Σεπτεμβρίου 1960 κατέστη μέλος των 
Ηνωμένων Εθνών και έκτοτε απέκτησε, θεωρητικά τουλάχιστον, ισότιμα και 
δικαιωματικά πλήρως τα εκ του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών 
απορρέοντα δικαιώματα, συμπεριλαμβανομένων και των αρχών της κυριάρχου 
ισότητας και της μη επέμβασης στις εσωτερικές της υποθέσεις.  Στις 24 Μαΐου 1961 
κατέστη μέλος του Συμβουλίου της Ευρώπης, όμως το δικαίωμα αυτοδιάθεσης όχι 
μόνο δεν παραχωρήθηκε στον κυπριακό λαό, αλλά και πρόσθετα προβλέφθηκε ρητά 
ότι η συνταγματική διόρθωση ή μεταβολή στα όσα διά της συμφωνίας της Ζυρίχης 
προβλέφθηκαν ως συμφωνία λύσης θα παρέμεναν αμετάβλητα.  Προβλέφθηκε τούτο 
ρητά και στο άρθρο 182(Ι) του συντάγματος με αναφορά ειδικά στη συμφωνία.  

 Επανέρχομαι όμως, για να υπενθυμίσω ότι το ’63 και ’64 υπήρξε αποσχιστική 
ενέργεια εκ μέρους των Τουρκοκυπρίων, που δε διώχθηκαν, όπως παραπλανητικά 
παρουσίασε ο κ. Ταλάτ στο γεύμα που διοργάνωσε για το γενικό γραμματέα του ΟΗΕ 
στην πρόσφατη εδώ επίσκεψή του.  ∆εν εκδιώχθηκαν από το νόμιμο κράτος, γιατί οι 
ίδιοι ενήργησαν ως οργανωμένοι στασιαστές κατά της νομιμότητας και κρατικής 
οντότητας.  Αποχώρησαν μεθοδευμένα όλοι οι αξιωματούχοι των τριών εξουσιών και 
όλων των υπηρεσιών ως μέρος ευρύτερου σχεδιασμού, για να καταρρεύσει το κράτος, 
που διασώθηκε όμως χάριν του ∆ικαίου της Ανάγκης και βέβαια του γνωστού 
ψηφίσματος των Ηνωμένων Εθνών του Μάρτη του 1964.  Όμως τότε, 1963-1964, 
ούτε η Αγγλία αλλά ούτε η Τουρκία επικαλέστηκαν τη Συνθήκη Εγγυήσεως για 
προστασία του νόμιμου κράτους. Αντίθετα, σταθερά η προπαγάνδα της Τουρκίας και 
του παράνομου καθεστώτος Ντενκτάς -και τώρα του Ταλάτ- την αξιοποίησαν 
παραπλανητικά. 

 Φτάσαμε στις 20 Ιουλίου 1974.  Η Τουρκία χρησιμοποίησε ως πρόσχημα τη 
διάταξη του άρθρου 4(2) της συνθήκης, ότι δηλαδή επρόκειτο να αποκαταστήσει το 
status quo και να προστατεύσει την τουρκική κοινότητα, και εισέβαλε, κατά παράβαση 
όμως του άρθρου 2(4) του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών, που 
απαγορεύει τέτοιου είδους στρατιωτικές ενέργειες.  Όχι μόνο δεν ήταν προς όφελος 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας λοιπόν η Συνθήκη Εγγυήσεως, αλλά επιλεκτικά 
χρησιμοποιήθηκε σε βάρος της ακεραιότητας και κυριαρχίας της από την “εγγυήτρια” 
Τουρκία. 

 Ας μην ξεχνούμε ότι στο Σχέδιο Ανάν με τη σύμφωνη γνώμη κάποιων 
εκσυγχρονιστών στην Ελλάδα τέθηκε ως θέμα δήθεν του πακέτου λύσης μέρος που 
περιείχε ως συστατικό στοιχείο της λύσης τη διατήρηση των εγγυήσεων και 
επεμβατικών δικαιωμάτων της Τουρκίας. και είναι δήλωση του εκπροσώπου του 
Υπουργείου Εξωτερικών κ. Μπεγλίτη το 2003.    

 Όλα αυτά όμως αφορούν μια εποχή, πριν καταστεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και εδώ πρέπει να δούμε και λίγο τη σημασία 
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της νομικής διάστασης πέρα από την πολιτική, έντιμε κύριε Πρόεδρε.  Είναι δυνατή και 
συμβατή με το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης η υπογραφή νέας συνθήκης που να 
εγγυάται την όποια λύση του κυπριακού προβλήματος, δηλαδή τη νέα δομή της 
λειτουργίας του ομόσπονδου κράτους;  Ή είναι δυνατό να θεωρηθεί ότι η τότε 
συνθήκη θα ισχύσει για χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης μετά την όποια λύση 
εξευρεθεί; 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία, πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν έχει τη 
δυνατότητα να υπογράψει συνθήκη εγγύησης με μη κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, σύμφωνα με την οποία θα παρέχεται η δυνατότητα στην τρίτη αυτή χώρα να 
επεμβαίνει δυναμικά και στρατιωτικά μέσα σε έδαφος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Τούτο εντάσσει τον κυπριακό χώρο, που είναι και ευρωπαϊκός, σε θέματα ασφάλειας 
εκτός της Κοινής Πολιτικής ασφάλειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δίδοντας δικαιώματα 
σε σχέση με έδαφος της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην Τουρκία, που είναι κράτος μη 
μέλος.  Αυτό είναι αντίθετο άλλωστε και προς τη Συνθήκη της Λισαβόνας, γιατί πλέον 
συντρέχει και η αρχή της αλληλεγγύης. Η δε διατήρηση σε ισχύ δήθεν της συνθήκης 
που  υπάρχει και μετά τη λύση του προβλήματος θα καταστήσει αδύνατη την 
εκπλήρωση των υποχρεώσεων της ∆ημοκρατίας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η 
Κύπρος έχει αποδεχθεί άλλωστε το δικαίωμα ατομικής προσφυγής στο Ευρωπαϊκό 
∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.  Παράλληλα, ως πλήρες μέλος της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης υπάγεται σε αρμοδιότητες και μηχανισμούς ελέγχου της 
κατάστασης των ανθρωπίνων δικαιωμάτων σε επίπεδο ∆ΕΚ, Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου, Επιτροπής Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

 Τα θέματα της ασφάλειας και της εξωτερικής πολιτικής ενός κράτους είναι 
συστατικά στοιχεία της κυριαρχίας του και άρα πρόκειται για ζητήματα υψηλής 
πολιτικής, τα οποία ακόμη και σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι απαραβίαστα, 
υπό την έννοια ότι οι όποιες σχετικές αποφάσεις επί της Εξωτερικής Πολιτικής Άμυνας 
και Ασφάλειας λαμβάνονται ομοφώνως, άρα τα κράτη διατηρούν και το δικαίωμα της 
αρνησικυρίας.  Προφανώς, δεν μπορεί να ισχύει η υπάρχουσα συνθήκη, αφού 
αφορούσε το κράτος που γέννησαν οι συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου και το σύνταγμα 
του 1960. 

 Το βέβαιο είναι ότι η Συνθήκη Εγγυήσεως της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όπως 
αυτή διαμορφώθηκε το 1959-1960, αποτυπώνει μια κατάσταση πραγμάτων που 
συνδέεται με τις παγκόσμιες ισορροπίες ισχύος στα χρόνια του ψυχρού πολέμου.  Η 
συνθήκη αυτή ήταν προϊόν του συσχετισμού δυνάμεων σε μια εποχή με 
συγκρουσιακά χαρακτηριστικά. 

 Αυτές οι συγκυρίες δεν υφίστανται σήμερα. ∆εν υπάρχουν πλέον οι “δύο 
Ευρώπες” αλλά μόνο η “Ενωμένη Ευρώπη”, που την εκφράζουν οι αλλεπάλληλες 
διευρύνσεις της, τόσο προς ανατολάς όσο και προς νότο.  Μια Ευρωπαϊκή Ένωση 
που διέπεται από αρχές και αξίες και στην οποία εμείς ευτυχώς ανήκουμε. 

 Το δικαίωμα της μονομερούς επέμβασης δυνάμει συνθήκης εγγύησης -πόσω 
μάλλον της στρατιωτικής επέμβασης στο εσωτερικό ενός κράτους μέλους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης- αντίκειται σε όλες τις συνθήκες πάνω στις οποίες οικοδομήθηκε 
η Ευρωπαϊκή Ένωση από το ’57 έως σήμερα.  Συνεπώς, χρειάζεται η επεξεργασία 
μιας διαφορετικής στρατηγικής, που θα απεγκλωβίσει ένα πλήρες μέλος της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης από τη θέση του κράτους υπό εξωτερική απειλή και εγγύηση.   

 Πρόσθετα, και ας μη μας διαφεύγει, το Κυπριακό εκ της φύσεώς του είναι και 
πρόβλημα γεωστρατηγικό και η ρύθμιση των ζητημάτων της ασφάλειας ή των 
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αξιώσεων για εγγυήσεις σχετίζονται με την κυριαρχία του πολιτειακού συστήματος 
που θα προκύψει από τη λύση.  

 Η τουρκική πλευρά με τις προτάσεις της επί του θέματος της ασφάλειας και των 
εγγυήσεων θεωρεί ότι αυτές θα πρέπει να επεκτείνονται επί του συνόλου της Κύπρου 
και επί των δύο συνιστώντων κρατών.  Μάλιστα πρόσφατα, το ∆εκέμβρη, ο Άγγλος 
Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Μπράιαντ είπε: «Η Βρετανία δε θεωρεί αναχρονιστικό 
θεσμό τη διατήρηση εγγυήσεων στην Κύπρο, αλλά, αν αυτές οι εγγυήσεις είναι 
εμπόδιο στη λύση, είναι πρόθυμη να τις συζητήσει». 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα τότε τόνισε με δήλωσή του: «Επαναλαμβάνουμε ακόμη 
μια φορά την ξεκάθαρη θέση μας: Θεωρούμε το εν λόγω σύστημα αναχρονιστικό και 
δεν αποδεχόμαστε την ύπαρξή του σε ενδεχόμενη μελλοντική λύση.  Καλούμε δε τον 
κ. Μπράιαντ να εξετάσει στις συνταγματικές δομές των σύγχρονων ευρωπαϊκών 
κρατών  αν υπάρχουν ανάλογες πρόνοιες οι οποίες προφανώς αντιβαίνουν στους 
κανόνες του διεθνούς δικαίου.  Άλλωστε, η μετεξέλιξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
μετά από ενδεχόμενη λύση θα πρέπει να προδιαγράφει ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό 
ομοσπονδιακό κράτος, το οποίο θα λειτουργεί και θα ευημερεί με βάση το Χάρτη των 
Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων που τέθηκε σε εφαρμογή μόλις πρόσφατα στο πλαίσιο της 
Συνθήκης της Λισαβόνας.  Αυτή είναι από μόνη της η πιο αξιόπιστη εγγύηση».  Αυτά 
είπε τότε το ∆ΗΚΟ.  

 Βέβαια, όχι τυχαία, ο κ. Νταβούτογλου τόνισε στην εδώ δεύτερη παράνομη 
παρουσία του στην τουρκοκρατούμενη περιοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας: «αν 
θεωρηθεί ότι δεν υπάρχουν εγγυήσεις, τότε πρέπει να θεωρηθεί ότι δεν υπάρχουν 
ούτε συμφωνίες που ίδρυσαν την Κυπριακή ∆ημοκρατία, άρα αρχίζουμε από το 
μηδέν», δίνοντας το μήνυμα ότι η Άγκυρα δεν παραιτείται από τις εγγυήσεις.  
Πρόκληση έναντι της πολιτικής ιστορίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αλλά και των 
αγώνων για καθιέρωση των δημοκρατικών αρχών και των αξιών που διέπουν τα 
Ηνωμένα Έθνη και την Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θεωρώ ότι η Βουλή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όπως ξεκίνησα και θα το 
επαναλάβω, θα πρέπει να προχωρήσει σε ψήφισμα που να τονίζει, έστω και τώρα, ότι 
δεν είναι αποδεκτή -ως αναφέρθηκε και στη χθεσινή έκθεση απόφαση της 
Ευρωβουλής- η παρουσία του τουρκικού στρατού και ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία ως 
κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τη σημερινή συνταγματική της δομή, όπως 
και με την όποια μετεξέλιξή της, με μια δίκαιη και σύμφωνη στο κεκτημένο λύση, δε 
χρειάζεται τις εγγυήσεις οποιασδήποτε χώρας.  Σίγουρα, μας αρκούν αυτή η ασφάλεια 
και η αλληλεγγύη που η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση παρέχει.   

 Ας λειτουργήσουμε λοιπόν με βάση αυτή τη διεκδίκηση, χωρίς υπερβολές, 
όπως λέχθηκαν προηγουμένως, αλλά με τη δυνατότητα κυρίως αποφυγής 
μελλοντικών λαθών, όπως και στο παρελθόν. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη. 

 Παρακαλώ τον κ. Ερωτοκρίτου τώρα να ανέλθει στο βήμα.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω ακούσει με προσοχή τα όσα λέχθηκαν και είμαι αναγκασμένος να 
ξεκινήσω από αυτά που έχω ακούσει αναφορικά με τους “αδιάλλακτους”, τους 
“αδιάλλακτους” στη δεκαετία του ’50, οι οποίοι με πολιτική στενοκεφαλιά και πολιτική 
μυωπία δεν μπορούσαν να δουν τα πραγματικά γεγονότα την τότε εποχή στη σωστή 
τους προοπτική, μένοντας πάντα στο θέμα των εγγυήσεων, με αποτέλεσμα να μην 
αποσοβηθεί η συναρίθμηση ή η πρόσθεση του επεμβατικού και εγγυητικού 
δικαιώματος της Τουρκίας κατά τις συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου! 

 Να υπενθυμίσω ότι, αν κάποιος ανοίξει οποιοδήποτε βιβλίο πραγματεύεται τα 
ιστορικά γεγονότα της εποχής εκείνης, θα συναντήσει το κεντρικό πολιτικό επιχείρημα 
που αντιμετώπισε ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος ιδιαίτερα από την πλευρά του 
Υπουργού Εξωτερικών της Ελλάδας, του κ. Ευάγγελου Αβέρωφ, και του κ. 
Κωνσταντίνου Καραμανλή, στην παρουσία των εκπροσώπων της Τουρκίας, για να 
κάμει αποδεκτό το επεμβατικό δικαίωμα.  Και το επιχείρημα ήταν ένα.  Είμαι 
αναγκασμένος να το αναφέρω, γιατί ακούστηκε ότι γίνεται κατάθεση αυτών των 
ιστορικών γεγονότων για τους “αδιάλλακτους” της τότε εποχής ως προβληματισμός, 
αλλά και του αν προβληματιστήκαμε γιατί ο Μακάριος δέχτηκε τα επεμβατικά 
δικαιώματα.  Το επιχείρημα λοιπόν ήταν ένα: «∆εν έχετε κανένα λόγο, Μακαριότατε, 
να φοβάστε ότι η Τουρκία θα επέμβει στην Κύπρο, γιατί απλούστατα η Ελλάδα και η 
Τουρκία ανήκουν εις την ίδια πολιτική οικογένεια. είναι μέλη του ΝΑΤΟ.  Και, για να 
ενεργοποιηθεί ο μηχανισμός ο οποίος δυνατόν εντελώς απομακρυσμένα να επιτρέπει 
σε μία χώρα του ΝΑΤΟ να επέμβει σε μία άλλη χώρα του ΝΑΤΟ, σας διαβεβαιώνουμε 
ότι υπάρχουν εξίσου στην αντίπερα όχθη οι αντίστοιχοι μηχανισμοί και δεν πρόκειται 
ποτέ να υλοποιηθεί κάτι τέτοιο».   

 Ο ίδιος ο Μακάριος, μιλώντας σε συνεντεύξεις του μεταγενέστερα, μετά τα 
γεγονότα του 1963 και του 1974, παραδέχτηκε ότι το επιχείρημα αυτό δεν είχε κανένα 
πολιτικό αντίκρισμα στη διαδρομή των επόμενων ετών.  ∆εν είναι το ίδιο επιχείρημα 
που λεν σήμερα;  Σήμερα μας λεν, αφού δεν υπάρχει ΝΑΤΟ και το αντίπαλο δέος, το 
Σύμφωνο της Βαρσοβίας, ότι ανήκομεν όλοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, μια μεγάλη 
οικογένεια, όπου είναι μέλη τόσο η Τουρκία και η Ελλάδα όσο και η Κύπρος, η 
ενωμένη, και, αν υπάρξουν οποιασδήποτε μορφής επεμβατικές δυνατότητες, δε θα 
μπορούν να υλοποιηθούν, γιατί υπάρχουν -σας υπενθυμίζω και τη φράση κλειδί που 
χρησιμοποιείται από το 2004 και εντεύθεν στους δημόσιους διαλόγους- θα υπάρχουν 
τα “πρωτόκολλα”.  Πρωτόκολλο ξέρουμε όσοι έχουμε πάει στο στρατό τι σημαίνει.  
Πρωτόκολλο είναι ο μηχανισμός απελευθέρωσης σταδιακά μίας διαδικασίας σε σχέση 
με την αρχική μέχρι την τελική εμπλοκή μίας χώρας ενάντια σε άλλη στρατιωτικά.  Θα 
υπάρχουν λοιπόν τα πρωτόκολλα και μάλιστα μας παρέπεμπαν ότι θα τα 
διαχειρίζονταν ο Επίτροπος για την Κοινή Πολιτική και Ασφάλεια της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης μαζί με άλλους αξιωματούχους οι οποίοι θα παρακολουθούσαν αυτά τα 
ζητήματα.   

 Θα κλείσω την ενότητα αυτή λέγοντας το εξής:  Οι “αδιάλλακτοι”, αφού 
επιχειρήθηκε σημειολογικός παραλληλισμός του ’50 με τη δεκαετία του 2000 ή με το 
2010, οι “αδιάλλακτοι” δεν ήταν σ’ εκείνη τη δεκαετία αυτοί οι οποίοι ενδεχομένως 
κατά παράλληλο και αδιάλλακτο τρόπο έφεραν ένσταση στα επεμβατικά δικαιώματα 
της Τουρκίας.  “Αδιάλλακτοι” είναι η συντριπτική πλειοψηφία του κυπριακού λαού που 
σε δημοσκοπήσεις μετά το δημοψήφισμα με το οποίο απερρίφθη το Σχέδιο Ανάν, 
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όταν ερωτήθηκαν, ιδιαίτερα απλές γυναίκες του λαού που εγέννησαν παιδιά και 
εγγόνια, που αντιμετώπισαν τους Τούρκους του ’63, του ’67 και του ’74, έδωσαν την 
απάντηση γιατί καταψήφισαν το Σχέδιο Ανάν. για το επεμβατικό δικαίωμα.  Γιατί 
έλεγαν τότε ότι δεν επίστευαν σε καμία περίπτωση -έλεγε η συντριπτική πλειοψηφία 
του κυπριακού λαού- ότι η Τουρκία, όταν έχει επεμβατικά δικαιώματα, δε θα τα 
ασκήσει ποτέ στην πράξη.  Γιατί είχαν την εμπειρία του ’63, του ’67 και του ’74.  Άρα, 
λοιπόν, αν κάποιοι θέλουν να απευθυνθούν σε “αδιάλλακτους”, να απευθυνθούν σ’ 
αυτή τη συντριπτική πλειοψηφία των απλών Κυπρίων πολιτών, σ’ αυτές τις Κύπριες 
μάνες, που εξακολουθούν μέχρι σήμερα να καταλαβαίνουν από πολιτική δυστυχώς 
καλύτερα από κάποιους πολιτικούς!   

 Όμως θα πρέπει να απαντήσουμε και στα ζητήματα τα οποία εγείρονται.  
Γίνεται προσπάθεια για εξεύρεση μιας φόρμουλας, είναι η αλήθεια, στα πλαίσια των 
συζητήσεων που γίνονται γύρω από τη λύση του Κυπριακού.  Και είναι γεγονός ότι 
αποτελεί ένα ακανθώδες ζήτημα το θέμα των εγγυήσεων.  Οι Βρετανοί και οι 
Ηνωμένες Πολιτείες μελετούν το σενάριο για εγγυήσεις και εφαρμογή τους κατόπιν 
απόφασης του Συμβουλίου Ασφαλείας ή για εγγυήσεις και επεμβατικά δικαιώματα 
που θα έχει η Τουρκία ως εναλλακτική λύση μόνο επί του τουρκοκυπριακού 
συνιστώντος κράτους -υπάρχει και αυτή η άποψη- και με τη συνδρομή ή τη σύμφωνη 
γνώμη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Μια τέτοια πρόταση εκ πρώτης όψεως, πέραν του 
ότι δολίως και πλαγίως δυνατόν να θεωρηθεί ως τουρκική υποχώρηση για την οποία 
θα πρέπει εμείς να κάνουμε αντίστοιχη περαιτέρω υποχώρηση -και ας το έχει υπόψη 
ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, όταν θα έρθει να κουβεντιάσει το ζήτημα αυτό- θα 
πρέπει να μας προβληματίσει.  Μήπως τελικά οι Τούρκοι με αυτό τον τρόπο 
επιδιώκουν να επιτύχουν τη συγκυριαρχία και την κηδεμονία τους επί της Κύπρου διά 
της πλαγίας οδού;  Γιατί;  Γιατί, αν το ελληνοκυπριακό συνιστών κράτος στη μία 
πολιτεία δε θα μπορεί να αποφύγει την ομηρία του από την Τουρκία, αφού το 
τουρκοκυπριακό συνιστών κράτος θα τελεί υπό τον τουρκικό στρατιωτικό έλεγχο των 
εγγυήσεων, τη στιγμή μάλιστα που το ελληνοκυπριακό συνιστών κράτος δε θα 
διαθέτει στρατό, πώς μπορούμε σε μια τέτοια περίπτωση να ισχυριζόμαστε ότι δε μας 
αφορούν οι εγγυήσεις και αφορούν μόνο το τουρκοκυπριακό συνιστών κρατίδιο;  Στην 
ουσία θα κινούμαστε στο επίπεδο των σχέσεων της καλής γειτονίας μόνο, οι οποίες 
θα ελέγχονται αποκλειστικά και ασφυκτικά από την Άγκυρα.  Γι’ αυτό άλλωστε επί 
μακρόν διατυπώνεται η θέση ότι η φόρμουλα των εγγυήσεων είναι αναχρονιστική και 
ότι η ασφάλεια της Κύπρου δεν μπορεί να εκχωρηθεί, είτε στο σύνολο του νησιού είτε 
σε καθένα από τα δύο συνιστώντα κράτη χωριστά, στην Τουρκία, στην Ελλάδα ή στη  
Βρετανία.   

 Σήμερα με την Ευρωπαϊκή Ένωση τα πράγματα άλλαξαν.  Είναι αδιανόητο μια 
λύση να προνοεί… Και εδώ παρενθετικά θα πρέπει να πω ότι είναι μέγα λάθος 
κάποιοι, εξακολουθώντας να ακολουθούν την ίδια τακτική, όταν μιλούν δημόσια, να 
ισοπεδώνουν το ζήτημα αυτό, που είναι νομικοπολιτικό, πρώτα πολιτικό και μετά 
νομικό, να το ισοπεδώνουν, όπως πράττουν με τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού 
∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων για τα θέματα των περιουσιών.  Επειδή δεν 
αντέχει στην πολιτική κριτική βεβαίως ένα συγκεκριμένο επιχείρημα, δεν μπορεί 
κάποιος, νομίζοντας ότι απευθύνεται σε αδαείς η σε νήπια έξι ετών, να αναδεικνύει το 
γνωστό μοτίβο  «μα, νομίζετε ότι με αυτά τα νομικά επιχειρήματα θα αποσοβηθεί ο 
κίνδυνος των εγγυήσεων  ή νομίζετε ότι με αυτά τα νομικά επιχειρήματα θα 
προστατεύσετε τις περιουσίες των Ελληνοκυπρίων;».  Βεβαίως, η απάντηση είναι μία, 
και την είπαμε πάρα πολλές φορές,  ότι οφείλεις αυτά τα νομικά δεδομένα να τα 
επιδιώξεις διεκδικητικά και ανυποχώρητα στο τραπέζι των πολιτικών 
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διαπραγματεύσεων, ένα πράγμα που δεν κάμνει η δική μας πλευρά, στο βαθμό που 
δεν το κάμνει, είναι άλλο ζήτημα αυτό.  Και για το θέμα αυτό βεβαίως κάποιοι εκ των 
προτέρων εις ήχον πλάγιον δεύτερον ή από τα δεξιά ως αριστεροί ψάλτες ή από τα 
αριστερά ως δεξιοί ψάλτες της αριστεράς ψάλλουν στο ίδιο μοτίβο επί μήνες τώρα 
αναφορικά και με τα ζητήματα των αποφάσεων του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, κατά τον ίδιο τρόπο δηλαδή που μιλούν για τις εγγυήσεις.  
Λένε: «Αιθεροβατείτε!  Είστε εκτός τόπου και χρόνου!  Το θέμα των εγγυήσεων έχει 
πολύ βαθιά βάση εις το παρελθόν και θα πρέπει σε κάποιο βαθμό να δεχτούμε 
ενδεχομένως κάποια επεμβατικά δικαιώματα»!   

 Σήμερα με την Ευρωπαϊκή Ένωση τα πράγματα άλλαξαν;  Είναι αδιανόητο μια 
λύση να προνοεί σήμερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση είτε εγγυήσεις επί του συνόλου της 
Κύπρου είτε εγγυήσεις επί του βορείου τουρκοκυπριακού συνιστώντος κράτους είτε 
την παραμονή τουρκικών ή άλλων στρατευμάτων.  Η ασφάλεια της Κύπρου, που είναι 
συναφής με την άσκηση κυριαρχικών δικαιωμάτων, μπορεί να υπάρξει χωρίς τα ξένα 
εγγυητικά και επεμβατικά δικαιώματα, διαμέσου της δημιουργίας ενδεχομένως ενός 
κυπριακού στρατού Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων ο οποίος θα έχει χωριστές 
διοικήσεις αλλά ένα κοινό επιτελείο που θα έχει τη δυνατότητα εκπροσώπησης εντός 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αν πρέπει να υπάρχει στρατός. ∆ιαφορετικά, η ουσιαστική 
εκπροσώπηση, αν δε γίνει αυτό, θα γίνεται από τη Βρετανία και την Τουρκία ως 
κηδεμόνες της Κύπρου.   

 Η ασφάλεια παρέμενε πάντα μια ουσιώδης πτυχή του κυπριακού 
προβλήματος.  Στη διεθνή κοινότητα επικράτησε η αντίληψη ότι δεν μπορεί να 
υπάρξει λύση, εάν οι δύο κοινότητες δε νιώσουν σταθερότητα σε ένα περιβάλλον που 
δε θα επιτρέπει τη διολίσθηση στη βία και τη σύγκρουση, όπως επίσης υποστηρίζεται 
η άποψη πως η επίτευξη λύσης προϋποθέτει και τη συγκατάθεση των εγγυητριών 
δυνάμεων για τη μετάβαση από το παλαιό καθεστώς των εγγυήσεων και συμμαχίας 
σε ένα νέο καθεστώς το οποίο θα αναπροσδιορίζει το ρόλο και τα δικαιώματά τους.  Η 
προοπτική γεφύρωσης των διαφορών φαίνεται εξαιρετικά δύσκολη, αφού οι θέσεις 
των εμπλεκομένων μερών βασίζονται σε διαφορετικές αναλύσεις και πεποιθήσεις.   

 Η Τουρκία θεωρεί ότι το καθεστώς εγγυήσεων και συμμαχίας του ’60 πρέπει να 
επιβεβαιωθεί και στο πλαίσιο ενός νέου διακανονισμού, με τρόπο που η χώρα να 
διατηρήσει ένα στρατιωτικό απόσπασμα στο νησί.  Ακόμα, επιθυμεί να διαιωνίσει τα 
εγγυητικά της δικαιώματα επί της ανεξαρτησίας, κυριαρχίας και εδαφικής ακεραιότητας 
του νέου κρατικού μορφώματος, όπως επίσης επιθυμεί να διατηρήσει και επεμβατικά 
δικαιώματα.  Με άλλα λόγια, η Τουρκία συνεχίζει να αντιμετωπίζει την Κύπρο στο 
πλαίσιο κάποιων ηγεμονικών αντιλήψεων που καλλιεργεί συστηματικά από τη 
δεκαετία του ’50, που εμπέδωσε και εμπεδώθηκαν στο γραφειοκρατικό και 
στρατιωτικοπολιτικό κατεστημένο της χώρας μετά το ’74 και που φτάνουν ίσα με το 
σημερινό βαθύ κράτος, ανεξάρτητα πάντα από τη στρατιωτική πολιτική ηγεσία.  Η 
ηγεσία των Τουρκοκυπρίων παράλληλα υποστηρίζει πως δεν μπορεί να υπάρξει μια 
σταθερή και ασφαλής μετάβαση σε μια νέα κατάσταση πραγμάτων, παρά μόνο εάν η 
Τουρκία αποτελέσει αναπόσπαστο μέρος του νέου καθεστώτος ασφαλείας και 
εγγυήσεων. 

 Η Ελλάδα, από την άλλη πλευρά, έχει εκφράσει πολλές φορές την άποψη ότι 
το καθεστώς εγγυήσεων και συμμαχίας του ’60 πρέπει να αναθεωρηθεί, με τρόπο που 
οι Κύπριοι να απεξαρτηθούν από τις μητέρες πατρίδες.  Η ελληνική κυβέρνηση θεωρεί 
-και φαίνεται ότι εξακολουθεί να θεωρεί μέχρι σήμερα- ότι στο πλαίσιο της 
μεταψυχροπολεμικής εποχής και του ευρωπαϊκού οικοδομήματος οι έννοιες της 
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άμυνας και της ασφάλειας έχουν κυρίως υπερεθνικό χαρακτήρα, ιδιαίτερα σε μια 
εποχή κατά την οποία οι απειλές κατά της ασφάλειας των κρατών προέρχονται κυρίως 
από μη κρατικούς δρώντες.  Η ελληνοκυπριακή πλευρά, από την άλλη, θεωρεί ότι η 
ασφάλεια και η σταθερότητα στο νησί μπορεί να διασφαλιστούν μόνο μέσω διεθνών 
εγγυήσεων στο πλαίσιο του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ.   

 Η Βρετανία, καθηγήτρια διαχρονικά στους ευέλικτους διακανονισμούς, 
εμφανίζεται ευέλικτη για τους διακανονισμούς ασφαλείας στο νησί στο πλαίσιο μιας 
τελικής διευθέτησης, δεδομένου ότι το καθεστώς των στρατιωτικών βάσεων και των 
προνομίων της, που διατηρεί από το ’60, θα επιβεβαιωθεί και θα διαιωνιστεί.  Το 
Λονδίνο συνεχίζει να θεωρεί πως ο ρόλος του θα συνεχίσει να είναι εξισορροπητικός 
ανάμεσα στις δύο κοινότητες, την Ελλάδα και την Τουρκία, έτσι ώστε τα 
γεωστρατηγικά και γεωπολιτικά συμφέροντα της Βρετανίας να εξυπηρετούνται με τον 
καλύτερο δυνατό τρόπο.  Αυτό είναι το σκηνικό και ούτως έχει η κατάσταση. 

 Οι Τουρκοκύπριοι αναφορικά με την ιδέα της αποστρατιωτικοποίησης θεωρούν 
ότι μόνο οι ενδοκυπριακές δυνάμεις μπορούν να γίνουν πηγή ένοπλης αστάθειας.  
Αντίθετα, η παρουσία τουρκικού και ελληνικού στρατιωτικού αποσπάσματος θεωρείται 
ως πηγή σταθερότητας και εγγύηση για την ειρήνη.  Από την άλλη, η ελληνοκυπριακή 
πλευρά επί του θέματος θεωρεί ότι η ιδέα της αποστρατιωτικοποίησης πρέπει να 
αφορά τόσο τη διάλυση όλων των κυπριακών δυνάμεων όσο και την αποχώρηση 
όλων των μη κυπριακών δυνάμεων.   

 Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχει δημιουργήσει νέες 
προοπτικές για το λαό της Κύπρου, Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους, χωρίς την 
ανάγκη επιστροφής στο ξεπερασμένο σύστημα ασφάλειας της Συνθήκης Εγγυήσεων 
και της Συνθήκης Συμμαχίας.  Το αίσθημα ασφάλειας είναι γεγονός ότι δυνατόν να 
ενισχυθεί περαιτέρω από μια κυπριακή λύση η οποία θα είναι συμφωνημένη, θα έχει 
τύχει επεξεργασίας από τους δύο ηγέτες και θα έχει εγκριθεί στα δημοψηφίσματα.   

 Η Κύπρος θα πρέπει να είναι ένα αποστρατιωτικοποιημένο κράτος.  Τα 
δικαιώματα του ομοσπονδιακού κράτους, των ομόσπονδων μονάδων και των δύο 
κοινοτήτων της Κύπρου θα διασφαλίζονται κάτω από την ομπρέλα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης χωρίς δυνατότητα επεμβατικών δικαιωμάτων από οποιονδήποτε, κατά τρόπο 
που να μπορεί να εξασφαλιστεί ένα ασφαλές μέλλον για όλους τους πολίτες, χωρίς το 
φόβο της διακοινοτικής τριβής, επεμβάσεων, πολιτικών ή στρατιωτικών, από τρίτες 
χώρες. 

 Οι πρόνοιες της Ευρωπαϊκής Σύμβασης Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και 
Βασικών Ελευθεριών θα προσφέρουν μια πρόσθετη προστασία των δικαιωμάτων σε 
ατομικό επίπεδο, όπως συμβαίνει σε κάθε ευρωπαϊκή χώρα.   

 Ειδικότερα, η επίσημη θέση της τουρκοκυπριακής πλευράς σε σχέση με αυτό 
που μόλις έχω διαβάσει, που είναι η θέση της δικής μας πλευράς, είναι ότι οι 
συνθήκες του ’60 μπορούν να τροποποιηθούν μέσω διαδικασίας στην οποία θα 
συμμετέχουν όλες οι εγγυήτριες δυνάμεις, ως επίσης η ελληνοκυπριακή και η 
τουρκοκυπριακή πλευρά, δίνοντας τη συναίνεσή τους.  Οι Τουρκοκύπριοι, οι οποίοι 
έχουν ήδη υποφέρει από την αναποτελεσματικότητα του συλλογικού συστήματος 
ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών μεταξύ ’63 και ’74, δεν πρέπει να αναμένεται να 
βασιστούν σε οποιαδήποτε εγγύηση εκτός απ’ αυτήν της Τουρκίας.  Με βάση τις 
εμπειρίες του παρελθόντος, η συνέχεια των Συνθηκών Εγγυήσεως και Συμμαχίας 
είναι ζωτικής σημασίας για τους Τουρκοκυπρίους. 
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 Με βάση τα πιο πάνω, σε περίπτωση συνολικής διευθέτησης οι Συνθήκες 
Εγγυήσεως και Συμμαχίας του ’60 θα πρέπει να παραμείνουν σε ισχύ και θα πρέπει 
να τύχουν εφαρμογής και στη νέα κατάσταση πραγμάτων. 

 Εμείς απορρίπτουμε πλήρως το δικαίωμα μονομερούς επέμβασης των 
εγγυητριών δυνάμεων επίσημα και εμμένουμε στην πλήρη αποστρατιωτικοποίηση της 
νήσου.  Παρά ταύτα, χρησιμοποιούνται όροι εποικοδομητικής ασάφειας σε ό,τι αφορά 
το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης των στόχων αυτών, μεταθέτοντας το  πρόβλημα στο 
κρίσιμο κεφάλαιο των μεταβατικών διατάξεων κατά τη διαπραγμάτευση, γιατί 
προφανώς δε θέλουμε ούτε έντονα να θέσουμε από τώρα το ότι δεν υπάρχει 
περίπτωση να δεχθούμε οποιοδήποτε επεμβατικό δικαίωμα είτε μονομερώς είτε 
πολυμερώς, αλλά και γιατί, μεταθέτοντας, όπως κάνουμε σε πάρα πολλές 
περιπτώσεις, κεφάλαια των διαπραγματεύσεων σε ένα απώτερο μέλλον, μπορεί να 
νομίζουν κάποιοι -αφορά αυτούς που κυβερνούν- ότι ξορκίζουν το κακό, αφού 
μεταθέτουν τον κίνδυνο σε μεταγενέστερο χρόνο, για να τον συζητήσουν.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θεωρούμε πως στα πλαίσια της λύσης η οποία θα πρέπει τελικά να προκύψει 
για το κυπριακό πρόβλημα δεν έχει θέση κανενός είδους επεμβατικό δικαίωμα.  
Όποιοι ισχυρίζονται ότι θα πρέπει να λάβουμε υπόψη συμμαχίες και δεδομένα τα 
οποία δε θα μας επιτρέψουν να ξεφύγουμε εντελώς απ’ αυτό το ενδεχόμενο ας έχουν 
υπόψη τους ότι οι συμμαχίες είναι δεδομένες.  Ευρίσκονται στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 
ευρίσκονται στη σύγχρονη αντίληψη ύπαρξης και λειτουργίας κρατών, μακριά από 
προτεκτορικές αντιλήψεις, δηλαδή όπως υπήρχαν για τα προτεκτοράτα του 
περασμένου αιώνα και των αρχών του αιώνα που θα ’πρεπε να ’ταν υπό κηδεμονία.  
Νομίζουμε λοιπόν πως, αν αξιοποιηθούν αυτές οι συμμαχίες μέσα στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, εάν αγωνιστούμε ανυποχώρητα, εάν διαπραγματευτούμε χωρίς οποιαδήποτε 
πρόθεση να κάνουμε οποιουσδήποτε συμψηφισμούς γι’ αυτά τα θέματα, ακούοντας τι 
πίστευε και τι εξακολουθεί να πιστεύει η συντριπτική πλειοψηφία του κυπριακού λαού 
για τα επεμβατικά δικαιώματα, θα το πετύχουμε και δε θα έχουμε κανένα λόγο να 
χαρακτηριστούμε αδιάλλακτοι είτε με τα μοτίβα του ’50 είτε με τα σύγχρονα μοτίβα.  
Έχουμε υποχρέωση να το πράξουμε μακριά από ακραίες τοποθετήσεις, αχρείαστους 
πατριωτισμούς και αχρείαστους εθνικισμούς, εκπληρώνοντας ένα ύστατο και 
τελευταίο καθήκον προς τις επερχόμενες γενιές.  Εάν μπει το επεμβατικό δικαίωμα της 
Τουρκίας, ο ελληνισμός δεν έχει μέλλον σε αυτό τον τόπο.  Έχουμε λοιπόν εμείς 
υποχρέωση, ως Έλληνες πολιτικοί που δρούμε αυτή την περίοδο ο καθένας από 
διάφορους αναβαθμούς στα ζητήματα αυτά της λύσης, να αγωνιστούμε να 
αποσοβηθεί ο κίνδυνος των επεμβατικών δικαιωμάτων, αν θέλουμε να συνεχίσει να 
υπάρχει ελληνισμός.  Το χρωστούμε στις οικογένειές μας, το χρωστούμε στα παιδιά 
μας, το χρωστούμε στις επερχόμενες γενιές.   

 Θέλω να μιλώ απλά, θέλω να μιλώ νηφάλια, θέλω να μιλώ ξεκάθαρα, όπως 
μιλήσαμε τότε που πρωτοήλθε το Σχέδιο Ανάν, το 2004.  Ήταν ατομική, αλλά και 
συλλογική υποχρέωση κάποιοι να πράξουν όπως έπραξαν.  Θεωρούμε και τώρα ότι 
είναι εξίσου ατομική και συλλογική υποχρέωση να πράξουμε το ίδιο.  Ας σκεφτούμε ο 
καθένας ξεχωριστά και όλοι μαζί τι τύχη θα έχει ο ελληνισμός και η Κύπρος, εάν μπει 
έστω και υποτυπωδώς ή κατ’ ελάχιστον οποιοδήποτε επεμβατικό δικαίωμα της 
Τουρκίας στη νέα λύση.   

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο τελευταίος ομιλητής της ημέρας είναι ο κ. Περδίκης και ακολούθως ο κ. 
Ομήρου, αν θέλει ν’ ανέβει στο βήμα, για να κλείσει το θέμα.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών μία πιθανή διατήρηση του 
συστήματος εγγυήσεων του ’60 στην υπό συζήτηση λύση του Κυπριακού, η οποία 
ελπίζουμε πως θα θέσει τέρμα στο διαμελισμό του νησιού μας, θα υπονομεύσει τις 
όποιες πιθανότητες για ομαλή συμβίωση των δύο κοινοτήτων.  Άλλωστε, ας μην το 
ξεχνούμε, η παρουσία των εγγυητριών δυνάμεων ήταν πάντα ένας παράγοντας 
ανωμαλίας αντί παράγοντας ειρήνης.  ∆ε λειτούργησαν ποτέ ενισχυτικά προς τη 
διατήρηση της εύθραυστης συμφωνίας που επιτεύχθηκε το 1960, παραχωρώντας μια 
κουτσουρεμένη ανεξαρτησία μετά από πολλά χρόνια αιματηρού αγώνα για 
αυτοδιάθεση.  

 Πού ήταν οι εγγυήτριες δυνάμεις κατά τη διάρκεια των τριών πρώτων χρόνων 
της νέας Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όταν η τουρκοκυπριακή ηγεσία συστηματικά εισήγε 
οπλισμό και εκπαίδευε άτομα, για να στελεχώνουν τις τάξεις της ΤΜΤ, ή όταν η 
Τηλλυρία βίωνε καταστάσεις ανταρτοπολέμου με επιθέσεις και εξαφανίσεις 
προσώπων, Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, και όταν οι Τούρκοι και Έλληνες 
αξιωματικοί εκπαίδευαν ένοπλες ομάδες έτοιμες να ριχτούν στη δικοινοτική διαμάχη;  
Το κλίμα τρομοκρατίας και ανασφάλειας που χαρακτήριζε τα πρώτα χρόνια της 
∆ημοκρατίας, με αποκορύφωμα τη διενέργεια του πραξικοπήματος και της τουρκικής 
εισβολής το ’74, θα είχε αποφευχθεί, αν οι τρεις εγγυήτριες δυνάμεις αποφάσιζαν να 
αφήσουν το νησί να προοδεύσει ως ανεξάρτητο κράτος.  Αντιθέτως, δεν επέδειξαν 
καμιά πολιτική βούληση να πείσουν την τουρκική κοινότητα να πάψει να δημιουργεί 
συνεχώς προβλήματα στην ομαλή λειτουργία της νεαρής ∆ημοκρατίας, με 
αποκορύφωμα την παράλυση του κράτους με τη γνωστή απόφαση των Τούρκων 
βουλευτών να μην ψηφίσουν το νόμο περί φόρου εισοδήματος.  Ως αποτέλεσμα, 
δημιουργήθηκε σοβαρό πρόβλημα επιβίωσης του κράτους, αναγκάζοντας την 
ελληνοκυπριακή κοινότητα να καταθέσει για συζήτηση τα περιβόητα πλέον δεκατρία 
σημεία, θέτοντας θέμα συνταγματικών μεταρρυθμίσεων μόλις τρία χρόνια μετά την 
εγκαθίδρυση της ∆ημοκρατίας.  Η Συνθήκη Εγγυήσεως ουσιαστικά παραβιάσθηκε 
από το 1963, αφού καμία από τις τρεις χώρες που υποτίθεται ότι θα διασφάλιζαν την 
εφαρμογή των συνθηκών Ζυρίχης και Λονδίνου δε φάνηκε να είναι διατεθειμένη να 
αναλάβει δράση για επαναφορά του συντάγματος και των διατάξεών του μετά την 
τουρκανταρσία και τη δημιουργία θυλάκων στην επικράτεια της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Στη συνέχεια, η Τουρκία επιχείρησε την κατάληψη της Τηλλυρίας με 
απόβαση ατάκτων και τακτικών ενόπλων στο προγεφύρωμα των Κοκκίνων, ενώ, όταν 
απέτυχε η στρατιωτική της επιχείρηση, απέστειλε την αεροπορία της, η οποία 
βομβάρδισε με τις νατοϊκές βόμβες ναπάλμ ανυποψίαστους αγρότες, σπίτια και 
νοσοκομεία.  Ό,τι ακολούθησε στη συνέχεια συμπλήρωσε την καταπάτηση της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας από τους ίδιους τους εγγυητές της.  Η Ελλάδα απέστειλε 
κρυφά μια ολόκληρη μεραρχία στην Κύπρο, την οποία απέσυρε η χούντα μετά από τα 
τραγικά γεγονότα της Κοφίνου.  Η Τουρκία ετοίμαζε απόβαση την οποία επιχείρησε 
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δύο φορές.  Η Βρετανία εγκαθίδρυσε την Πράσινη Γραμμή στη Λευκωσία και 
προωθούσε με κάθε τρόπο τη διχοτόμηση.  Τέλος, το ’74 κατέρρευσε πλήρως, και με 
τραγικές συνέπειες για τους Κυπρίους, Ελληνοκύπριους και Τουρκοκύπριους, το 
σύστημα των εγγυήσεων της Ελλάδας, Τουρκίας και Βρετανίας. 

 Ήταν η ελληνική κυβέρνηση της χούντας που οργάνωσε το πραξικόπημα 
εναντίον της νόμιμης κυβέρνησης, με τη συνεργασία Κυπρίων “ενσυνείδητων” 
προδοτών ή άφρονων παραπλανημένων.  Στη συνέχεια, η ελληνική χούντα επέδειξε 
εγκληματική αδράνεια, συνεργώντας στο μεγαλύτερο έγκλημα κατά της ανεξαρτησίας 
της Κύπρου και του λαού της, το οποίο διέπραξε ο άλλος εγγυητής, η Τουρκία.  

 Η Τουρκία, επικαλούμενη τα εγγυητικά της δικαιώματα, εισέβαλε στο νησί μας, 
κατέλαβε το 40% των εδαφών μας, έδιωξε βίαια από τα σπίτια τους 200 000 
Ελληνοκύπριους και εκβίασε τον ξεριζωμό πέραν των 20 000 Τουρκοκυπρίων.  
Τριάντα έξι χρόνια μετά συνεχίζει να καταπατεί το διεθνές δίκαιο και τα δικαιώματα 
όλων των Κυπρίων και εξακολουθεί να διατείνεται πως η εισβολή στο νησί μας ήταν 
αποτέλεσμα μιας αναγκαίας ειρηνικής επέμβασης, στη βάση των επεμβατικών 
δικαιωμάτων που προκύπτουν από τη Συνθήκη Εγγυήσεως του ’60. 

 Συνεργάτης, επόπτης και μάλλον εμπνευστής των εγκλημάτων αυτών ήταν και 
παραμένει ο έτερος “εγγυητής”, η Βρετανία.  Μια Βρετανία που έπαιξε το δικό της 
ρόλο στην κατάθεση της γνωστής πρότασης Μακαρίου για τροποποίηση του 
συντάγματος, που στάθηκε η αφορμή για το ξέσπασμα διακοινοτικών διαταραχών σε 
μεγάλη κλίμακα σε όλο το νησί.  Τέλος, δεν πρέπει να μας διαφεύγει ούτε ο σκοτεινός 
ρόλος των βρετανικών στρατιωτικών δυνάμεων που σταθμεύουν στις βρετανικές 
βάσεις ούτε το γεγονός ότι οι βρετανικές βάσεις λειτούργησαν ως αγωγός μετακίνησης 
πληθυσμών και επιβολής του εθνικού ξεκαθαρίσματος μετά την τραγωδία του ’74. 

 Με τα πιο πάνω δεν επιθυμώ ποσώς να μειώσω τη θυσία και την προσφορά 
των ηρωικών φαντάρων της ΕΛ∆ΥΚ και άλλων Ελλήνων στρατιωτικών οι οποίοι 
έδωσαν το αίμα τους για την προάσπιση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Υπήρξαν τα 
θύματα της ίδιας προδοσίας.  Ας μην επιτρέψουμε ξανά τα παιδιά του ελληνικού λαού 
να βρεθούν εγκλωβισμένα στην Κύπρο, στα γρανάζια μιας μελλοντικής συνωμοσίας ή 
μιας άφρονης περιπέτειας του αθηναϊκού κράτους, μέσω των προνοιών μιας νέας 
συνθήκης εγγυήσεων παρόμοιου τύπου με αυτήν του 1960. 

 Όσον αφορά την παρουσία ξένων στρατευμάτων -ένα άλλο θέμα που τίθεται 
υπό συζήτηση- πρέπει να θυμηθούμε ότι, για να πραγματοποιηθεί το δίδυμο έγκλημα 
του ’74 χρησιμοποιήθηκαν οι στρατιωτικές δυνάμεις των αφερέγγυων εγγυητών που 
στάθμευαν στο νησί μας.  

 Συνεπώς, το ιστορικό δίδαγμα των θλιβερών γεγονότων πριν και κατά το ’74 
οδηγεί στην πλήρη και αδιαπραγμάτευτη απόρριψη κάθε μορφής εγγυήσεων από 
τους τρεις ή άλλους ξένους εγγυητές, στην απόρριψη κάθε ιδέας για παρουσία ξένων 
στρατευμάτων, αλλά και στην απαίτηση για απομάκρυνση των βρετανικών βάσεων 
από την Κύπρο. 

 Aντιλαμβανόμαστε ότι η τουρκοκυπριακή πλευρά απαιτεί την επαναβεβαίωση 
της ιδιότητας των εγγυητριών δυνάμεων στις δύο “μητέρες πατρίδες” και την πρώην 
αποικιοκρατική δύναμη, το Ηνωμένο Βασίλειο.  Θέτουν ζητήματα ασφάλειας της 
τουρκοκυπριακής κοινότητας στο διηνεκές και επικαλούνται τις διακοινοτικές ταραχές 
της δεκαετίας του ’60.   
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 Θα ήθελα να σας υπενθυμίσω ότι και η ελληνοκυπριακή πλευρά ζητούσε 
επίμονα εγγυήσεις άλλου είδους, αλλά το αίτημά της δεν έγινε αποδεκτό.  
Συγκεκριμένα, σε επιστολή του, ημερομηνίας 7 Ιουνίου του 2004, προς τον Κόφι Ανάν 
ο αείμνηστος Πρόεδρος Παπαδόπουλος τόνιζε τις σοβαρές ανησυχίες των 
Ελληνοκυπρίων για την έλλειψη συγκεκριμένων εγγυήσεων για το ότι η Τουρκία θα 
τηρήσει όλες τις δεσμεύσεις της για εφαρμογή της όποιας λύσης θα προέλθει από τις 
διαπραγματεύσεις, κάτι βεβαίως που η Τουρκία απέρριψε κατηγορηματικά.  Από τη 
μία η τουρκοκυπριακή κοινότητα ήθελε να διατηρήσει τα επεμβατικά δικαιώματα της 
Τουρκίας, αλλά από την άλλη δεν έδειξε την ίδια προθυμία να συμφωνήσει σε 
εγγυήσεις για εφαρμογή του προτεινόμενου σχεδίου λύσης.  Παρατηρούμε λοιπόν 
πως υπάρχει μια διαφορά στην ερμηνεία του τι θεωρεί η κάθε κοινότητα αναγκαίο, για 
να μπορέσει να στεριώσει ένα ενωμένο κράτος σε αυτό το πολύπαθο νησί.  Εμείς 
θέλουμε να διασφαλίσουμε την επιβίωση ενός ενιαίου, ανεξάρτητου κράτους στο νησί, 
ενώ η ηγεσία της τουρκοκυπριακής κοινότητας θέλει εγγυήσεις ότι θα μπορεί η 
Τουρκία να επέμβει νόμιμα στο νησί, αν υπάρξει οποιοδήποτε πρόβλημα.  

 Οι Τουρκοκύπριοι φίλοι μας πρέπει να μας θεωρούν ιδιαίτερα απεγνωσμένους 
ή βλάκες, εάν πιστεύουν πως θα αποδεχθούμε αδιαμαρτύρητα τη διαιώνιση 
εγγυήσεων από τρίτες χώρες, ειδικά μετά τις πικρές εμπειρίες που ζήσαμε.  Αλλά αυτή 
είναι η άποψη των Τουρκοκυπρίων ή μήπως είναι η θέση της Τουρκίας που, πέρα 
από τον πλήρη στρατιωτικό και οικονομικό έλεγχο των κατεχομένων, ασκεί σαφέστατα 
και πλήρη πολιτικό έλεγχο στην τουρκοκυπριακή κοινότητα;  Όταν κάποιοι 
προβάλλουν τις διάφορες έρευνες της κοινής γνώμης ανάμεσα στους κατοίκους στο 
κατεχόμενο βόρειο μέρος του νησιού μας, ξεχνούν ή κάνουν πως ξεχνούν τις 
συνθήκες που επικρατούν εκεί.  Καμώνονται πως τους διαφεύγει η παρουσία των 40 
000 ενόπλων Τούρκων στρατιωτών, των εκατοντάδων χιλιάδων εποίκων και των 
οργανωμένων εξτρεμιστών, των Γκρίζων Λύκων και της ΤΜΤ.  Μέσα σε ένα τέτοιο 
περιβάλλον, που διακρίνεται από φόβο και καταπίεση, πώς είναι δυνατόν να 
εκφραστεί, έστω και δημοσκοπικά, οτιδήποτε άλλο από την αδιαφιλονίκητη πίστη στην 
παρουσία του τουρκικού στρατού και των εγγυήσεων; 

 Η λύση με διάλογο και ειρηνικές διαδικασίες για εμάς τους Οικολόγους είναι 
μονόδρομος.  Είναι κατανοητό ότι, για να βρεθεί λύση, πρέπει να γίνουν αμοιβαίες 
παραχωρήσεις, και από τις δύο πλευρές, Ελληνοκύπριους και Τουρκοκύπριους.  
Παρά τις διαφορετικές θέσεις και τοποθετήσεις, πιστεύουμε ακράδαντα ότι, εάν δεν 
υπήρχαν παρεμβάσεις από ξένες δυνάμεις, οι Ελληνοκύπριοι και οι Τουρκοκύπριοι θα 
μπορούσαν να καταλήξουν σε λύση που να διασφαλίζει την ενότητα της Κύπρου και 
την ευημερία όλων των νομίμων πολιτών της.  Οι ίδιοι οι Τουρκοκύπριοι ή 
τουλάχιστον όσοι πιστεύουν στη συνύπαρξη και στη λύση είναι και αυτοί θύματα του 
τουρκικού επεκτατισμού, του μιλιταρισμού και της μωροφιλοδοξίας των Τούρκων 
στρατηγών. 

 Με ανησυχία όμως, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, παρατηρώ ότι 
μέσα στην ελληνοκυπριακή κοινότητα εντοπίζεται μια προσπάθεια διαχωρισμού του 
θέματος των εγγυήσεων απ’ αυτό του δικαιώματος επέμβασης ή παρουσίας 
στρατευμάτων.  Εάν διαβάσει κανείς προσεκτικά το προεκλογικό πρόγραμμα του 
Προέδρου Χριστόφια, τις δεσμεύσεις του προς τα συγκυβερνώντα κόμματα και το λαό, 
αλλά και εάν παρατηρήσει προσεκτικά αναλύσεις και δηλώσεις αξιωματούχων και 
συμβούλων του, θα διαπιστώσει ότι δεν απορρίπτεται κάθετα και οριστικά η 
περίπτωση της ύπαρξης κάποιας μορφής εγγυήσεων από τρίτες χώρες, ακόμα ίσως 
και από τις γνωστές αποτυχημένες “μητέρες πατρίδες”, ενώ αντίθετα γίνονται 
ξεκάθαρες αναφορές στα ξένα στρατεύματα και στο δικαίωμα μονομερούς επέμβασης.  
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Αυτή ακριβώς η διαφορά υπονοεί προφανώς ότι τόσο η ύπαρξη των εγγυήσεων όσο 
και μια μορφή επεμβατικών δικαιωμάτων -προφανώς διαφορετικών απ’ αυτά που 
προνοούσαν οι συνθήκες του ’60- δεν είναι απόλυτα απορριπτέα από τον Πρόεδρο 
Χριστόφια.  Ζητήσαμε ως Οικολόγοι μια πλήρη και τελεσίδικη τοποθέτηση επί του 
θέματος των εγγυήσεων.  Η απάντηση που έχουμε λάβει και στο Εθνικό Συμβούλιο 
δεν είναι ικανοποιητική. 

 Είναι όμως γεγονός ότι στην ομόφωνη απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου της 
18ης Σεπτεμβρίου αναφέρεται ότι «στην ενωμένη Κυπριακή ∆ημοκρατία, κράτος μέλος 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δε νοούνται εγγυητές και εγγυήσεις».  Εντούτοις, κάποια 
επόμενη Κυριακή διαβάσαμε σε συνέντευξη του αρχηγού του μεγάλου κόμματος της 
αντιπολίτευσης -χαίρομαι που είναι παρών σήμερα και είναι μια θαυμάσια έκπληξη 
πραγματικά- αναφορές στο θέμα των εγγυήσεων πολύ έξω από αυτό το πλαίσιο.  Αν 
κατάλαβα καλά, κάποιοι φαίνεται να συζητούν διάφορα σενάρια, όπως παραδείγματος 
χάριν η Τουρκία και η Ελλάδα να εγγυηθούν αντιστοίχως τους ομοεθνείς τους της 
“Ομόσπονδης Μονάδας”, που τα λένε “κράτη” οι Τούρκοι, ή ακόμα να γίνει αποδεκτή η 
μονομερής εγγύηση της ακεραιότητας και της ασφάλειας της “Τουρκοκυπριακής 
Ομόσπονδης Μονάδας” από την Τουρκία μόνο. 

 ∆εν κατανοώ πραγματικά γιατί ορισμένοι, είτε βρίσκονται πέριξ του λόφου του 
Προεδρικού ή κάπου μεταξύ Πινδάρου και Βουλγαροκτόνου, “παίζουν” με αυτή την 
“καυτή πατάτα”.  Έχω την άποψη ότι η οποιαδήποτε πολιτική ευτολμία και θάρρος δεν 
πρέπει να επιδεικνύεται σε αυτή τη συγκεκριμένη πτυχή του Κυπριακού, που είναι μια 
από τις πλέον ουσιώδεις και κρίσιμες.  Ζητούμε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να 
τοποθετηθεί ξεκάθαρα σ’ αυτές τις επικίνδυνες τοποθετήσεις και τα ολισθηρά 
ανοίγματα.  

 Σε αυτό το σημείο αξίζει να αναφερθεί η ουσιαστική παρέμβαση της Ελλάδας, η 
οποία, όχι μόνο πρόσφατα με το Γιώργο Παπανδρέου, αλλά και πιο πριν με τον 
Κώστα Καραμανλή, επισήμως ανακοίνωσε ότι δεν την απασχολεί το θέμα των 
εγγυήσεων.  Ας κρατήσουμε την ξεκάθαρη θέση του Γιώργου Παπανδρέου, ο οποίος 
από την Κωνσταντινούπολη δήλωσε ότι οι “μητέρες πατρίδες” είναι καιρός να 
αφήσουν τον κυπριακό λαό να αποφασίσει και να ορίσει το μέλλον του μόνος του.  
Προτείνω να κτίσουμε επί της ξεκάθαρης και όντως θαρραλέας αυτής τοποθέτησης, 
που δεν αποτελεί ποσώς δήλωση εγκατάλειψης, απαιτώντας αδιαπραγμάτευτα τον 
τερματισμό κάθε εγγύησης, επεμβατικών δικαιωμάτων ή παρουσίας στρατευμάτων 
στο νησί μας. 

 Η κυπριακή πολιτική ηγεσία οφείλει να αγωνισθεί για μια βιώσιμη λύση χωρίς 
ξένους στρατούς και βάσεις, εγγυήσεις, επεμβατικά δικαιώματα και εκπτώσεις στο 
θέμα των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  Πρέπει να αναλάβει την ευθύνη για την 
υπεράσπιση των δημοκρατικών αρχών, αλλά και την ευθύνη για την επίτευξη μιας 
δημοκρατικής και βιώσιμης λύσης του Κυπριακού.  Θεωρώ ότι η ομόφωνη απόφαση 
του Εθνικού Συμβουλίου της 18ης Σεπτεμβρίου αποτελεί την ελάχιστη κοινή σύγκλιση 
θέσεων των πολιτικών δυνάμεων, επί της οποίας οφείλουμε να οικοδομήσουμε την 
ενότητα του κυπριακού λαού, προκειμένου να αντιμετωπιστούν οι κρίσιμες 
επερχόμενες εξελίξεις και να αναζητηθεί δίκαιη και βιώσιμη λύση στο Κυπριακό.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη. 
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 Ο κ. Αναστασιάδης, παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Είμαι υποχρεωμένος μάλλον να διευκρινίσω κάτι, γιατί φαίνεται κάποιοι των 
συναδέλφων ή και γενικότερα αρέσκονται να διαβάζουν μέρος ή να αναφέρονται σε 
μέρος κάποιας δήλωσης.   

 Θέλω να σας ενημερώσω, κύριε Περδίκη, ότι αυτό το οποίο είπα στη 
συνέντευξη είναι ότι, αν θέλουμε πραγματικά την κατάργηση -και αυτή είναι θέση 
αρχής για το ∆ημοκρατικό Συναγερμό- της Συνθήκης Εγγυήσεως, θα πρέπει να 
βρούμε τον τρόπο, έτσι ώστε να περιορίσουμε, να αλλοιώσουμε το περιεχόμενο των 
μέχρι σήμερα συνθηκών, να τεθεί αυστηρό χρονοδιάγραμμα τερματισμού.  Και εκείνο 
που έχετε παραλείψει εξίσου να πείτε είναι ότι ζητούσα την κατάργηση της 
παρέμβασης της Αγγλίας και την εμπλοκή της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως εγγυήτριας 
του ομοσπόνδου κράτους.  Αυτό είπα επί λέξει, αναγνωρίζοντας τις δυσκολίες που θα 
έχουμε μπροστά μας.   

 Μπορείτε να ξαναδιαβάσετε και θα δείτε ότι η θέση μου... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αν μου επιτρέπει ο Πρόεδρος, να το διαβάσω! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ...η θέση μου είναι καταγεγραμμένη και είναι δεδομένη.  ∆εν είναι η πρώτη 
φορά που έχω κάνει αναφορά στις δυσκολίες που μπορεί να αντιμετωπίσουμε, αλλά 
θα πρέπει να δώσουμε τη μάχη μέσα από ένα μεταβατικό σχέδιο, που δε θα έχει 
σχέση βεβαίως το εγγυητικό, είτε τα εγγυητικά επεμβατικά δικαιώματα είτε οι 
εγγυήσεις εκείνες που γνωρίζαμε, έτσι ώστε να φτάσουμε στην κατάργηση.  Και μιλώ 
σαφέστατα για ταυτόχρονο διάγραμμα.  Νομίζω τα είπα και στο Εθνικό Συμβούλιο.  
Ξέρετε ότι δεν είμαι εξ εκείνων που φοβούνται να πουν τις απόψεις τους, αν είναι μέσα 
από το ρεαλισμό να επιτύχεις αυτό που θέλεις, που θέτεις ως στόχο.  Και στόχος μας 
δεν μπορεί να είναι άλλος, ναι, παρά η κατάργηση των εγγυήσεων, κύριε Περδίκη!  
Όχι όμως με φραστικές ωραιοποιήσεις, ότι «δε θα δεχθούμε».  Πιθανότατα και δε θα 
πρέπει να δεχτούμε, αν δεν υπάρχει χρόνος κατάληξης μιας άλλης μορφής, αν στα 
πρώτα στάδια της υλοποίησης δεν έχουμε και εμείς το αίσθημα ασφάλειας, όπως 
πιθανότατα να επιθυμούν και οι Τουρκοκύπριοι ένα είδος αισθήματος ασφάλειας. 

 Συνεπώς, η θέση μου είναι μια και ξεκάθαρη! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επιτρέπετε να το διαβάσω, κύριε Πρόεδρε... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ποιο; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Το σχετικό απόσπασμα της συνέντευξής σας.  Με την άδεια του Προέδρου, 
φυσικά. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 
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 Να σας πω κάτι.  Αν έχετε πραγματικά το απόσπασμα, όπως λέχθηκε, δέχομαι 
να το διαβάσετε!  ∆εν έχω κανένα πρόβλημα! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Άτε, δκιάβασ’ το, Γιώργο! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Καταρχάς να πω, κύριε πρόεδρε, ότι αυτό που σημειώνω... 

 Αν μου επιτρέπει ο Πρόεδρος, φυσικά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κοιτάξετε, κύριε Περδίκη, εννά ανοίξουμε νέο κατάλογο τώρα συζητήσεων για 
δηλώσεις σε εφημερίδες, που δεν είναι στη Βουλή, εδώ, για να μπορούμε να τις 
διακριβώσουμε.  Αν θέλετε όμως να το διαβάσετε... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή και ο κ. πρόεδρος μπορεί, στην προσπάθειά του να ξεκαθαρίσει τη 
θέση του, να έδωσε την εντύπωση ότι παραπλάνησα με την ομιλία μου.   

 Λοιπόν, καταρχάς να πούμε ότι αυτό δεν αναφέρθηκε στο Εθνικό Συμβούλιο 
και δεν είναι της ώρας να συζητήσουμε τι αναφέρθηκε στο Εθνικό Συμβούλιο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Εν αθθυμούμαι, αλλά... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Και μου έκανε ακριβώς εντύπωση και αυτό σημείωνα μέσα από την ομιλία 
μου... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ...όταν μιλώ δημόσια... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...ενώ η απόφαση, η κοινή μας απόφαση, του Εθνικού Συμβουλίου ήταν 
ξεκάθαρη και καταληκτική... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆κιάβασ’ την, αντί να τα ξαναλαλείς!  ∆κιάβασ’ το ακριβώς το κείμενο! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...διαβάζουμε λίγες μέρες μετά το εξής:  «Αν υποθέσουμε ότι θα 
συμφωνήσουμε πως τα λεγόμενα “εγγυητικά δικαιώματα” της Τουρκίας θα 
περιορίζονται μόνο στην ασφάλεια των Τουρκοκυπρίων που θα ζουν στην 
τουρκοκυπριακή πολιτεία, τα δικαιώματα της Ελλάδας θα περιορίζονται στην 
ασφάλεια των Ελληνοκυπρίων που θα ζουν στην ελληνοκυπριακή πολιτεία και δε θα 
μπορεί η μία των δυνάμεων να επέμβει στην άλλη πολιτεία» -όπως ήταν το Σχέδιο 
Ανάν- «αν την ίδια ώρα έρθει η Ευρώπη ως εγγυήτρια της λειτουργίας και της 
διασφάλισης του ομόσπονδου κυπριακού κράτους με ημερομηνία λήξης όχι πέραν 
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των πέντε, των επτά ετών, είναι ή όχι πιο κατορθωτό τούτο, παρά να λέμε ότι θέλουμε 
εδώ και τώρα τον τερματισμό;». 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Αυτά είπατε στην ομιλία σας;  Αυτά είπατε στην ομιλία σας;  Ήταν ή όχι 
διαστροφή εκείνα που αναφέρατε; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είπα ότι υπάρχει αντίφαση, κύριε πρόεδρε!  Υπάρχει αντίφαση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου, παρακαλώ. 

 ∆ε θα ανοίξουμε τώρα όμως θέμα... 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν υπάρχουν δευτερολογίες, κρίνω αναγκαίο να 
σημειώσω ένα πράγμα, ότι αυτό το θέμα, όπως έχω παρακολουθήσει τη συζήτηση, 
είναι ένα θέμα που στην ουσία συγκεντρώνει ίδιες ή και πολύ παρόμοιες θέσεις όλων 
των πολιτικών δυνάμεων.  ∆υστυχώς, μας τρώει ένα σαράκι σ’ αυτό τον τόπο.  Αντί να 
στεκόμαστε στα θετικά και σε αυτά που συμφωνούμε και να τα παίρνουμε και να τα 
προωθούμε παρακάτω και να τα διεκδικούμε, προσπαθούμε να βρούμε κόμματα, 
τελείες, άνω τελείες, για να δημιουργούμε συγχύσεις και να αυτοκαταστρεφόμαστε και 
να αυτοαναιρούμαστε!   

 ∆ήλωσε εκ μέρους του δικού μας κόμματος ο κ. Ευαγόρου σήμερα εδώ: «Εμείς 
δε δεχόμαστε, κύριε, εγγυήσεις»!  Οι άπιστοι Θωμάδες, «μα, μα, μα»!  Αυτά είναι που 
θα μας φαν!  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αριστοφάνη. 

 Κύριε Ομήρου, έχετε το λόγο, για να κλείσετε το θέμα, αν επιθυμείτε βεβαίως. 

 Παρακαλώ να ανέλθετε στο βήμα. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Από τη συζήτηση του θέματος του αναχρονιστικού θεσμού των εγγυήσεων και 
των κατ’ ισχυρισμόν ισχυόντων επεμβατικών δικαιωμάτων, που μας κληροδότησε ως 
επαχθές βάρος η βρετανική αποικιοκρατική δύναμη, έχουν προκύψει εξαιρετικά 
χρήσιμα συμπεράσματα.  

 Πρώτον, ότι η εξέλιξη του διεθνούς δικαίου και της ισότητας μεταξύ των κρατών 
έθεσε στο περιθώριο της ιστορίας τέτοιες ρυθμίσεις υπονομευτικές της κυριαρχίας 
τους και ότι, αν παραμείνουν οι εγγυήσεις στη μελλοντική λύση του κυπριακού 
προβλήματος, θα αποτελούμε παγκόσμια πρωτοτυπία.   

 ∆εύτερον, ότι ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών με αποφάσεις του έχει κρίνει ως 
κατάλοιπα αποικισμού δικαιώματα πρώην αποικιοκρατικών δυνάμεων σε πρώην 
αποικίες.  Και στη δική μας περίπτωση αυτό το επαχθές βάρος δεν υπάρχει καμιά 
αμφιβολία ότι μας το κληροδότησε η βρετανική αποικιοκρατική δύναμη. 
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 Τρίτον, η Συνθήκη Εγγυήσεως του 1960 δεν παρέχει το δικαίωμα χρήσης βίας 
σε κάποια από τις εγγυήτριες δυνάμεις.  Μια τέτοια ερμηνεία, ότι δηλαδή η Τουρκία 
εκέκτητο δικαίωμα επέμβασης, αντίκειται προς τον Καταστατικό Χάρτη του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.   

 Τέταρτον, σε κάθε περίπτωση η Συνθήκη Εγγυήσεως εγγυάται τη διατήρηση 
της συνταγματικής τάξης του 1960 και όχι τη διχοτόμηση και τη στρατιωτική κατοχή 
της Κύπρου! 

 Πέμπτον, τυχόν καταγγελία, αν αυτό κριθεί ότι θα χρειαστεί, της Συνθήκης 
Εγγυήσεως δε θέτει σε καμιά απολύτως περίπτωση υπό αμφισβήτηση τη νομιμότητα 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  ∆ηλαδή δε θέτει υπό αμφισβήτηση τη Συνθήκη 
Εγκαθίδρυσης και κατ’ επέκταση τη νομιμότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Έκτον, ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών σε ανύποπτο χρόνο, προτού τεθεί σε 
εφαρμογή η Συνθήκη Εγγυήσεως, γνωμοδότησε -όπως είπα στην πρωτολογία μου- 
διά του κορυφαίου διεθνολόγου του 20ού αιώνα Hans Kelsen ότι οι εγγυήτριες 
δυνάμεις θα είχαν δικαίωμα στρατιωτικής επέμβασης σε περίπτωση αυτοάμυνας, 
όπως ανέφερε ο κ. Αγγελίδης, δηλαδή μόνο σε περίπτωση που θα γινόταν ένοπλη 
επίθεση εναντίον στρατευμάτων μιας εγγυήτριας δύναμης στην Κύπρο. 

 Έβδομον, αν κριθεί ότι υπάρχει ανάγκη καταγγελίας της συνθήκης, υπάρχει στη 
διάθεσή μας νομοθεσία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η οποία κύρωσε τη ∆ιεθνή 
Σύμβαση της Βιέννης, Νόμος 62, της 18ης ∆εκεμβρίου του 1976.   

 Κύριε Πρόεδρε, είναι προφανές ότι η Τουρκία επιθυμεί να συνεχίσει την ύπαρξη 
των εγγυητικών και επεμβατικών -κατά την ίδια- δικαιωμάτων της είτε με το δικαίωμα 
στρατιωτικής επέμβασης είτε με την απειλή χρήσης βίας.  ∆υστυχώς -και πρέπει να το 
υπογραμμίσω- δυστυχώς και η τουρκοκυπριακή ηγεσία ή εις μέγιστον μέρος της 
παρουσιάζεται να υποστηρίζει αυτή την άποψη.  Αν αποδεχθούμε είτε τη συνέχιση της 
Συνθήκης Εγγυήσεως του ’60 είτε μια ανανέωσή της είτε μια νέα παρόμοια ή 
παραπλήσια συνθήκη, δεν πρέπει να υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι η όποια λύση 
προκύψει που θα συνοδεύεται από αυτό το επαχθές βάρος θα είναι λύση θνησιγενής 
και με ημερομηνία λήξης.  Είναι γι’ αυτό που αυτή η συζήτηση θα πρέπει να δώσει το 
μήνυμα ότι ο αναχρονιστικός θεσμός των εγγυήσεων πρέπει οριστικά και αμετάκλητα 
να τεθεί στο περιθώριο της ιστορίας ως μια μελανή σελίδα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, αν θέλετε και της παγκόσμιας ιστορίας, που αφορά στην ισότητα των 
κρατών και στο διεθνές δίκαιο.   

 Νομίζω ότι όλοι συμφωνούμε ότι η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση από την 1η Μαΐου του 2004 αποτελεί την πιο ισχυρή εγγύηση για την 
ασφάλεια του κυπριακού λαού, αλλά και για να καταστεί η Κύπρος παράγοντας 
ειρήνης, ασφάλειας, σταθερότητας, συνεργασίας, στην ευρύτερη περιοχή της 
ανατολικής Μεσογείου.  Και η δραστήρια συμμετοχή μας και στο σχετικό πυλώνα της 
Ευρωπαϊκής Πολιτικής Άμυνας και Ασφάλειας θα καταστήσει αυτή την 
επιχειρηματολογία ακόμα πιο ισχυρή. 

 Συμφωνώ με την πρόταση που υπήρξε, να ετοιμαστεί ένα ψήφισμα από τις 
υπηρεσίες της Βουλής, να το συζητήσουμε στο επίπεδο της συνάντησης που 
πραγματοποιείται στο γραφείο του Προέδρου της Βουλής και στη συνέχεια να το 
συζητήσουμε και να το εγκρίνουμε στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχοντας ακούσει όλους τους ομιλητές, μπορώ να 
πω ότι όλες οι πλευρές ανεξαιρέτως, μηδεμιάς εξαιρουμένης, τάσσονται ανεπιφύλακτα 
υπέρ της κατάργησης των επεμβατικών δικαιωμάτων και των εγγυήσεων.  Αν υπήρξε 
ένας προβληματισμός, υπήρξε ως προς τη μέθοδο με την οποία θα επιτευχθεί η 
κατάργηση των επεμβατικών δικαιωμάτων και των εγγυήσεων.  Και εκεί υπήρξε 
προβληματισμός, δεν υπήρξαν θέσεις από καμιά πλευρά!   

 Συνεπώς, εισηγούμαι οι υπηρεσίες της Βουλής, με δεδομένες τις θέσεις των 
πολιτικών ομάδων, που είναι όλες χωρίς επιφυλάξεις υπέρ της κατάργησης αυτών 
των αναχρονισμών, να ετοιμάσουν ένα ψήφισμα, να το επεξεργαστούμε μέσα από τα 
συλλογικά όργανα της Βουλής και ακολούθως να τεθεί ενώπιον του σώματος προς 
έγκριση.  Όμως πρέπει να πάει ξεκάθαρο το μήνυμα, όπως και ο κ. Αριστοφάνης 
Γεωργίου είπε, ότι δεν υπήρξε μέσα στη Βουλή καμιά φωνή που να μην ταχθεί 
ανεπιφύλακτα υπέρ της κατάργησης αυτών των δικαιωμάτων, που είναι όντως 
αναχρονιστικά.   

 Σας ευχαριστώ. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 18 Φεβρουαρίου 2010, στις 
4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.001-2010). 

 2. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.001-2010). 

 3. Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.100-2009). 

 4. Ο περί της Προστασίας των Ονομασιών 
Προέλευσης και Γεωγραφικών Ενδείξεων 
Γεωργικών Προϊόντων και Τροφίμων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009.  
(Αρ. Φακ. 23.01.050.187-2009). 

 5. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.013-2010). 

 6. Ο περί Καλλυντικών Προϊόντων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.010-2010). 

 7. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Επιστροφές 
Φόρου σε Πρόσωπα Εγκατεστημένα σε Κράτη 
Μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης) Κανονισμοί του 
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2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.027-2010). 

 8. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ.1) του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.030-2010). 

 9. Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση 
και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.042-2010). 

 10. O περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.024-2010). 

 11. Ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 
Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.006-2010). 

 12. Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Ευρωπαϊκού 
Οργανισμού ∆ιαστήματος για σκοπούς ειρηνικής 
χρήσης του διαστήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.223-2009). 

 13. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την 
Υδατοπρομήθεια της περιοχής του Κόλπου 
Πισσουρίου του χωριού Πισσούρι (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.132-2009). 

 14. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την 
Υδατοπρομήθεια Περιοχής των Χωριών 
Μουτταγιάκας, Αγίου Τύχωνα, Παρεκκλησιάς, 
Πύργου και Μονής (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.013-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην 
οικονομία σε βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004-2008). 
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 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137-2006). 

 3. «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, 
Γεώργιου Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.006-2008). 

 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το 
θέμα «Τα μέτρα που λαμβάνονται από το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για την εφαρμογή των νόμων που αφορούν την 
ισότητα ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489-2006). 

 5. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές 
τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και 
εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από 
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ανανεώσιμες πηγές (6% των αναγκών μας σε 
ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) και οι τυχόν 
επιπτώσεις από την καθυστέρηση υλοποίησης των 
δεσμεύσεών μας, καθώς και οι προοπτικές του 
στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι 
το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση 
στρατηγικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών και για 
τη δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού 
όπως αυτές απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας 
έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.105-2008). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.35 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αναστασιάδης Νίκος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 
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Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάμπας Πανίκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 
2010 Νόμος του 2010», η συζήτηση που ακολούθησε (Ανδρέας Κυπριανού, Γ. 
Περδίκης, Λ. Χριστοφόρου, Ν. Παπαδόπουλος) και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών 
Υποτροφιών Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010»,  η συζήτηση που 
ακολούθησε (Ν. Τορναρίτης, Γ. Βαρνάβα, Γ. Λαμάρης, Α. Κυριακίδου) και 
ψήφισή του σε νόμο 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων 
∆ανείων του 2010 Νόμος του 2010», η συζήτηση που ακολούθησε (Α. 
Νεοφύτου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Λαμάρης, Ν. Παπαδόπουλος) και ψήφισή του σε 
νόμο. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Γονικής Άδειας και Άδειας για Λόγους 
Ανωτέρας Βίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της ∆ιαδικασίας Εκδίκασης 
Πειθαρχικών Υποθέσεων ενώπιον της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Κατάργηση) Κανονισμοί του 2010», η συζήτηση που ακολούθησε [Ρ. 
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Ερωτοκρίτου, Ι. Νικολάου, Α. Αγγελίδης, Ν. Κατσουρίδης, ∆. Συλλούρης, 
προεδρεύων (Χρ. Πουργουρίδης)] και έγκρισή τους.  

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τυποποίησης, ∆ιαπίστευσης και Τεχνικής 
Πληροφόρησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο.  

8. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

9. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Οι εκρήξεις στα λατομεία Μιτσερού και οι επιπτώσεις στα υπόγεια νερά της 
περιοχής - Ζημιές στην εκκλησία των Αγίων Ηλιοφώτων από τα λατομεία 
Μιτσερού - Ζημιές στις κατοικίες Κάτω Μονής από τις εκρήξεις των λατομείων 
Μιτσερού - Αντιδράσεις για την αδειοδότηση αγελαδοτροφικής μονάδας στην 
Ορούντα - Περιπτώσεις υποθήκευσης μισθωμένης δασικής γης - Στοιχεία για 
τον ειδικό φόρο κατανάλωσης και τις ποσότητες φωτιστικού πετρελαίου που 
χρησιμοποιούνται στην Κύπρο - Αποκατάσταση ζημιών από τις πλημμύρες 
στον Αστρομερίτη και επιδιόρθωση των αντιπλημμυρικών έργων - ∆υσοσμία 
από βιολογικό σταθμό στις βόρειες συνοικίες της Λευκωσίας - Επιπτώσεις στο 
φυτό “ophrys kotschyi” από τη δημιουργία αιολικού πάρκου στη Λάρνακα - 
Ανακατασκευή του μικρού φράγματος τύπου “Cambio” - Μη αξιοποίηση 
απαλλοτριωθείσας ιδιόκτητης γης - Συμμόρφωση οινοποιείου στο Στρουμπί με 
τους όρους απόρριψης αποβλήτων - Η εγκληματικότητα στην Κύπρο - 
Συμφωνία για εκμίσθωση ευκαλυπτώνα στο δήμο Πόλης Χρυσοχούς - Μελέτη 
των επιπτώσεων στο περιβάλλον από έργα στην κοίτη του ποταμού Γυαλιά - 
Απομάκρυνση χοιροστασίων από την κοινότητα Κάτω Μονής - Μίσθωση 
μέρους των κρατικών δασών “Αλέξιγρος” και “Ορείτες”, για να κατασκευαστούν 
αιολικά πάρκα - Ερωτήματα σχετικά με τα εμβόλια για τη γρίπη Α (Η1Ν1) - Η 
κατασκευή του δρόμου Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς - Τοποθέτηση αντενών στο 
Στατό-Άγιο Φώτιο - Αποζημίωση των καλλιεργητών οπωροφόρων δέντρων 
στην κοινότητα Στατού-Αγίου Φωτίου Πάφου - Αίτημα για διαφοροποίηση των 
κριτηρίων παραχώρησης οικοπέδων στη Νέα Πενταλιά Πάφου - Αίτημα για 
προστασία του ελαιώνα στη Γαλαταριά - Το κλάδεμα δέντρων στο 
Πανεπιστήμιο Κύπρου - Βοήθεια για τα παιδιά που πάσχουν από οικογενή 
μεσογειακό πυρετό - Αίτημα για δημιουργία παιδαγωγικού νηπιαγωγείου στη 
Σωτήρα Αμμοχώστου - Φροντίδα ατόμων με κωφοτύφλωση - Μη 
εκπροσώπηση του αρμόδιου υπουργείου στο εθνικό μνημόσυνο του ήρωα 
μαθητή Πετράκη Γιάλλουρου - Ανάγκη αντικατάστασης παροχετευτικού αγωγού 
νερού Κιβισιλίου-Μαζωτού - ∆ιαρροή επικίνδυνων υγρών στην Αλυκή 
Λάρνακας - Περιεχόμενο αίτησης για άδεια απόρριψης αποβλήτων από τη 
διαχειρίστρια εταιρεία του νέου αεροδρομίου Λάρνακας - Οι απόψεις του 
Υπουργού Εσωτερικών για την Έκθεση Α/Π 818/2009 της Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως - Το πρόβλημα της φωτορρύπανσης στους δρόμους και προτάσεις 
για εξοικονόμηση ενέργειας. 

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 ∆ιαγραφή των αγροτικών χρεών - Στεγαστικές ανάγκες προσφυγικών 
ποδοσφαιρικών σωματείων - Αίτημα για χρήση ηλεκτρικών αυτοκινήτων στην 
αστυνομική δύναμη - Στεγαστικό πρόβλημα νεαρών προσφύγων στον Κόρνο 
και διαχωρισμός οικοπέδων - Προβλήματα στο περιβάλλον και στον άνθρωπο 
από τα κυνηγετικά φυσίγγια με μόλυβδο - Κινητά Κέντρα Εξυπηρέτησης του 
Πολίτη - Μεταφορά νερού από το φράγμα Κανναβιούς στην Παναγιά της 
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Πάφου - Βελτίωση δρόμου στην κοινότητα Γαλαταριάς - Κυκλοφοριακή 
συμφόρηση στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού στις εξόδους 
Παρεκκλησιάς και Πύργου - Πρόσβαση αναπήρων στις παραλίες - 
Απαράδεκτες συνθήκες διαβίωσης ζώων σε τσίρκα και η εφαρμογή της 
σχετικής νομοθεσίας στην Κύπρο - Η μη ανταπόκριση των υποδομών του νέου 
αεροδρομίου Λάρνακας στις προδιαγραφές “Schengen” - ∆υστυχήματα στο 
δρόμο Λάρνακας-∆εκέλειας - Σχέδια προστασίας δρυών μέσω του 
προγράμματος “Natura 2000” - Εξόντωση αλεπούδων - Το πρόβλημα του 
ευτροφισμού της θάλασσας από τη χρήση απορρυπαντικών - Αδειοδότηση της 
γενετικά τροποποιημένης ποικιλίας καλαμποκιού MIR604 - Η ρύπανση από τη 
λειτουργία του ηλεκτροπαραγωγού σταθμού της ΑΗΚ στη ∆εκέλεια - 
Προγράμματα τοπικής αυτοδιοίκησης για πρόληψη και απεξάρτηση από 
εξαρτησιογόνες ουσίες - Επικίνδυνες ουσίες σε παιδικά παιχνίδια - Εφεδρικό 
σύστημα φωτισμού του διαύλου του αεροδρομίου Λάρνακας - Οι ευθύνες για τη 
βλάβη στο σύστημα φωτισμού του διαύλου του αεροδρομίου Λάρνακας - Η μη 
εφαρμογή πρόνοιας νόμου για τη δημιουργία παραλιών για σκύλους - Οι 
επηρεαζόμενοι από την παύση λειτουργίας τμημάτων στη βάση ∆εκέλειας 
εργαζόμενοι. 

11. Συνέχιση της συζήτησης (Στ. Ευαγόρου, Χρ. Πουργουρίδης, Α. Αγγελίδης, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Γ. Περδίκης, Ν. Αναστασιάδης, Α. Γεωργίου, Γ. Ομήρου, 
προεδρεύων) για το θέμα «Ο αναχρονιστικός θεσμός των εγγυήσεων και των 
επεμβατικών δικαιωμάτων στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι 
κίνδυνοι υπονόμευσης της βιωσιμότητας της λύσης στο Κυπριακό σε 
περίπτωση διατήρησής τους» και λήξη αυτού. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 18ης Φεβρουαρίου 2010 

Ώρα έναρξης: 5.28 μ.μ. 

Αρ. 20 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Αγαπητέ μου Νίκο, θα μπορούσες να ήσουν κάλλιστα και να προήδρευες 
άριστα εδώ! 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ)  

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προ ημερησίας διατάξεως θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι έχουν 
κυκλοφορήσει και βρίσκονται ενώπιόν σας δύο ψηφίσματα.  Το πρώτο είναι σχετικό με 
τα αποτελέσματα της ∆ιάσκεψης της Κοπεγχάγης.  Θα παρακαλούσα το γραμματέα 
να το διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Υπό το φως της 15ης ∆ιάσκεψης των Συμβαλλόμενων Μερών για τη Σύμβαση 
των Ηνωμένων Εθνών για τις Κλιματικές Μεταβολές και της 5ης ∆ιάσκεψης των 
Συμβαλλόμενων Μερών για το Πρωτόκολλο του Κιότο, που πραγματοποιήθηκε στην 
Κοπεγχάγη το ∆εκέμβριο 2009 και στην οποία συμμετείχε αντιπροσωπία της Βουλής 
των Αντιπροσώπων, 

 Υπενθυμίζοντας τα ομόφωνα σχετικά ψηφίσματά της της 5ης Νοεμβρίου 2009 
και της 11ης ∆εκεμβρίου 2008,  

 Χαιρετίζοντας την αυξανόμενη σημασία που προσδίδεται διεθνώς στις 
καταστροφικές επιπτώσεις των κλιματικών αλλαγών για τον πλανήτη και τη σχετική 
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πρόοδο που έχει επιτευχθεί στο διάλογο για την αντιμετώπιση των κλιματικών 
αλλαγών τα τελευταία χρόνια, 

 Σημειώνοντας εκ νέου την ανανεωμένη δέσμευση των αρχηγών κρατών και 
κυβερνήσεων κατά τη ∆ιάσκεψη Κορυφής του ΟΗΕ για τις Κλιματικές Μεταβολές στη 
Νέα Υόρκη στις 22 Σεπτεμβρίου 2009, όπως και τα Συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου της 29ης και της 30ής  Οκτωβρίου 2009 προς επίτευξη μιας διεθνούς 
συμφωνίας σε αντικατάσταση του Πρωτοκόλλου του Κιότο, 

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι η υπερθέρμανση του πλανήτη και οι κλιματικές 
αλλαγές αναγνωρίζονται ως εξαιρετικά σοβαρές απειλές, οι επιπτώσεις των οποίων 
θα επηρεάσουν αρνητικά, τόσο οικονομικά όσο και κοινωνικά, ολόκληρο τον πλανήτη,   

 Εκφράζοντας και πάλι την έντονη ανησυχία της για τα ακραία καιρικά 
φαινόμενα εξαιτίας της υπερθέρμανσης του πλανήτη, ως αποτέλεσμα ανθρώπινων 
δραστηριοτήτων, των οποίων οι συνέπειες είναι πλέον ιδιαίτερα ορατές και στην 
ανατολική Μεσόγειο, 

 Λαμβάνοντας υπόψη την πολιτική συμφωνία που επετεύχθη στην Κοπεγχάγη 
(Σύμφωνο της Κοπεγχάγης) και η οποία δεν ανταποκρίνεται στις προσδοκίες και τους 
στόχους της διεθνούς κοινότητας,  

 Αναγνωρίζοντας ωστόσο ότι το Σύμφωνο της Κοπεγχάγης αποτελεί σημαντικό 
βήμα στον αγώνα κατά των κλιματικών αλλαγών σε παγκόσμιο επίπεδο, 

 Υπογραμμίζοντας την ανάγκη επίδειξης πολιτικής βούλησης ως κύριου 
ζητουμένου στις διαπραγματεύσεις σε σχέση με τη Σύμβαση Πλαίσιο των Ηνωμένων 
Εθνών για τις Κλιματικές Αλλαγές (UNFCCC), που θα συνεχίσουν κατά το 2010, με 
στόχο την επίτευξη δεσμευτικής συμφωνίας από το σύνολο των μελών της σύμβασης 
κατά την επόμενη σύνοδό τους στο Μεξικό τον ερχόμενο Νοέμβριο, 

 Υπογραμμίζοντας την προσήλωση της Κύπρου στις προσπάθειες διάσωσης 
του περιβάλλοντος γενικότερα και ειδικότερα στις δεσμεύσεις που ανέλαβε η 
Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντιμετώπιση της παγκόσμιας αυτής πρόκλησης,  

Ομόφωνα: 

1.  Εκφράζει την απογοήτευσή της για την κατάληξη των διαπραγματεύσεων της 
15ης ∆ιάσκεψης των Συμβαλλόμενων Μερών για τη Σύμβαση των Ηνωμένων 
Εθνών για τις Κλιματικές Μεταβολές και της 5ης ∆ιάσκεψης των 
Συμβαλλόμενων Μερών για το Πρωτόκολλο του Κιότο στην Κοπεγχάγη τον 
περασμένο ∆εκέμβριο, οι οποίες είχαν ως αποτέλεσμα το μη δεσμευτικό 
Σύμφωνο της Κοπεγχάγης. 

2.  Καλεί ωστόσο τα συμβαλλόμενα μέρη που δεν έχουν μέχρι στιγμής υπογράψει 
το Σύμφωνο της Κοπεγχάγης να το πράξουν, καθώς και το σύνολο των 
συμβαλλόμενων μερών να προχωρήσουν άμεσα στην υλοποίηση και 
εφαρμογή του. 

3.  Τονίζει τη σημασία ενίσχυσης των προσπαθειών μετεξέλιξης του συμφώνου σε 
δεσμευτική συμφωνία, η οποία να υιοθετηθεί από το σύνολο των 
συμβαλλόμενων μερών κατά τη σύνοδο στο Μεξικό το Νοέμβριο του 2010. 

4.  Επισημαίνει την ανάγκη ανάπτυξης άμεσης δράσης μέσω διεθνούς 
συνεργασίας για προσαρμογή στις επιπτώσεις των κλιματικών αλλαγών με την 
οικονομική κυρίως αρωγή δράσεων προσαρμογής, υπό συνθήκες διαφάνειας, 
από τις ανεπτυγμένες χώρες προς τις αναπτυσσόμενες, ιδιαίτερα τις πιο 
ευάλωτες. 
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5.  Χαιρετίζει την πρόνοια του Συμφώνου της Κοπεγχάγης για έναρξη εφαρμογής 
δράσεων μείωσης εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου από τις 
αναπτυσσόμενες χώρες και για παρακολούθηση, καταγραφή και επαλήθευσή 
τους με συμφωνημένη διαδικασία. 

6.  Καλεί για περαιτέρω εμπλοκή του βιομηχανικού και εμπορικού τομέα, καθώς 
και αυξημένη συνέργεια δημόσιων και ιδιωτικών φορέων στην προώθηση της 
πράσινης  ανάπτυξης. 

7.  Τονίζει τον πρωτοποριακό ρόλο που μπορεί και πρέπει να διαδραματίσει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση κατά τη μετα-Κοπεγχάγη εποχή.  

8.  Απευθύνει έκκληση για εντατικοποίηση των προσπαθειών στο επίπεδο των 
κοινοβουλίων των κρατών μελών του ΟΗΕ και ιδιαίτερα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, ώστε να καταστεί δυνατή η λήψη αποτελεσματικών μέτρων για 
επίτευξη των στόχων του Συμφώνου της Κοπεγχάγης, καθώς και η διασφάλιση 
της εφαρμογής των δεσμεύσεων που οι κυβερνήσεις των χωρών τους έχουν 
αναλάβει.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση του ψηφίσματος; 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επειδή ήμουν ο εισηγητής τούντης ιδέας, γιατί, έτσι όπως έγινε, έγινε 
αγνώριστη ιδέα, θέλω να πω ότι κατέθεσα εις τις υπηρεσίες της Βουλής το ψήφισμα 
του Ευρωκοινοβουλίου, που ψηφίστηκε πριν οκτώ μέρες.  Του Ευρωκοινοβουλίου!  Σε 
αυτό το ψήφισμα του Ευρωκοινοβουλίου γίνεται αυστηρή κριτική στην ηγεσία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη στάση που ετήρησε στην Κοπεγχάγη.  Σε αυτό το 
ψήφισμα του Ευρωκοινοβουλίου, που πολλοί το ειρωνεύονται ως Ευρωκοινοβούλιο, 
γίνεται αυστηρή κριτική στις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής και στην Κίνα.  ∆εν 
καταλαβαίνω γιατί στο δικό μας το ψήφισμα είμαστε τόσο επιεικείς -να το πω έτσι, με 
τους πιο επιεικείς όρους- και δεν είμαστε ακόμα πιο αυστηροί απέναντι σε αυτό το 
φιάσκο τελικά που είχαμε στην Κοπεγχάγη.  ∆ηλώνω την απογοήτευσή μου!  Εάν 
αυτό είναι που θα ψηφίσουμε, θα το ψηφίσω υπό διαμαρτυρία.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση του ψηφίσματος; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το ψήφισμα εγκρίνεται ομόφωνα.  
Καταγραμμένη η υπό διαμαρτυρία ψήφος του κ. Περδίκη. 

 Το δεύτερο ψήφισμα αναφέρεται στον αναχρονιστικό θεσμό των εγγυήσεων σε 
σχέση με το κυπριακό πρόβλημα.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει και αυτό το ψήφισμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 
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Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Υπογραμμίζοντας ότι το κεφάλαιο της ασφάλειας-εγγυήσεων αποτελεί θέμα 
μείζονος σημασίας για τον κυπριακό λαό και ουσιώδες ζήτημα για την κατάληξη των 
εν εξελίξει προσπαθειών επίλυσης του κυπριακού προβλήματος, 

 Τονίζοντας ότι η αυθαίρετη ερμηνεία της Συνθήκης Εγγυήσεως από την 
Τουρκία, για να δικαιολογήσει την παράνομη τουρκική εισβολή του 1974 και τη 
συνεχιζόμενη κατοχή του 36,4% του εδάφους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, συνιστά 
παραβίαση του διεθνούς δικαίου, 

Ομόφωνα: 

1.  Καταγγέλλει την αυθαίρετη ερμηνεία της Συνθήκης Εγγυήσεως από την 
Τουρκία, για να προσδώσει νομιμότητα στην τουρκική εισβολή του 1974, και τη 
συνεχιζόμενη κατοχή τμήματος του εδάφους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
καθώς και τις κατάφωρες παραβιάσεις των θεμελιωδών ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων και βασικών ελευθεριών των Κυπρίων πολιτών. 

2.  Καλεί την Τουρκία να σεβαστεί και να αποκαταστήσει άμεσα την κυριαρχία, 
ανεξαρτησία και εδαφική ακεραιότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, καθώς και 
τα ανθρώπινα δικαιώματα όλων των Κυπρίων πολιτών, αποδεικνύοντας 
έμπρακτα τη συμβολή της στην επίτευξη δίκαιης και βιώσιμης λύσης του 
κυπριακού προβλήματος, καθώς και το σεβασμό και προσήλωσή της στο 
διεθνές δίκαιο και δη στις αρχές και αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της οποίας 
επιθυμεί να καταστεί μέλος.  

3.  Υποστηρίζει την αποκατάσταση της κυριαρχίας, ανεξαρτησίας, εδαφικής 
ακεραιότητας και ενότητας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Στην ενωμένη 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δε νοούνται 
εγγυητές και εγγυήσεις. 

 4.  Τονίζει ότι, όπως για κάθε κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι και για 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία δε νοούνται εγγυητές ούτε επεμβατικά δικαιώματα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση του ψηφίσματος; 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εδώ βλέπω ότι γράφει στην τρίτη παράγραφο “Στην ενωμένη Κυπριακή 
∆ημοκρατία”.  Τη λέξη “ενωμένη” πού την ηύραμεν;  Εδώ υπάρχει σύνταγμα, μιλούμε 
για την Κυπριακή ∆ημοκρατία!  Πώς μπορεί να προσθέσει η Βουλή τη λέξη “ενωμένη” 
για κάτι που θα προκύψει;  Αν το εγκρίνει ο λαός και προκύψει, εννά βάλουμε δέκα 
“ενωμένες”, αλλά εδώ, νομίζω, είναι λάθος να μπει η λέξη “ενωμένη”.  Να παραμείνει 
“Κυπριακή ∆ημοκρατία”.  Από πού ως πού να μπει “ενωμένη Κυπριακή ∆ημοκρατία”;  
Μπορούμε εμείς να αλλάξουμε την ονομασία του κράτους μας σήμερα;  Νομίζω είναι 
μέγα σφάλμα!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού.   

 Ολοκληρώσατε, κύριε Κουλία; 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 …κύριε Αναστασιάδη, νομίζω.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

ΑNTΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η παράγραφος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …η παράγραφος αυτή αναφέρεται στην κατάσταση που θα διαμορφωθεί μετά 
από τη λύση του Κυπριακού.  Και να πω απλώς ότι αυτό είναι το ομόφωνο κείμενο 
όπως είχε συμπεριληφθεί στην κοινή απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου, στην 
ομόφωνη απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου τον περασμένο Σεπτέμβρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Επειδή βλέπω ότι υπάρχει ένα σημείο από πλευράς του κ. Κουλία, όντως, εάν 
θέλαμε να είμαστε ακριβείς, θα έπρεπε να συμπεριλάβουμε εις το ψήφισμα και την 
πρώτη παράγραφο της ανακοίνωσης του Εθνικού Συμβουλίου ότι «επαναβεβαιώνει 
την εμμονή του σε εξεύρεση μιας ειρηνικής λύσης στη βάση», όπως διατυπώνεται, 
«των ψηφισμάτων του ΟΗΕ, των συμφωνιών υψηλού επιπέδου ’77-’79» και βάσει 
τούτου να επιδιώκεται ο τερματισμός.  Έχει δίκαιο ο κ. Κουλίας, εάν περιοριστούμε, 
δεν προσδιορίζουμε ούτε καν τη μορφή της λύσης.   

 Επομένως, εάν θα πάμε -και θα πρέπει να το κάμουμε- θα πρέπει να 
συμπεριληφθεί αυτή η παράγραφος και στη συνέχεια η άλλη που ακολουθεί, έτσι 
ώστε να αποδίδομε ή να επαναβεβαιώνομε τη συνέπειά μας σε αυτά τα οποία 
επιδιώκουμε.   

 Συνεπώς, η άποψή μου είναι, κύριε Πρόεδρε, να συμπεριληφθεί και το διαβάζω 
επί λέξει:  «Επαναβεβαιώνει την εμμονή του σε εξεύρεση μιας ειρηνικής λύσης στη 
βάση των περί Κύπρου ψηφισμάτων του ΟΗΕ και των συμφωνιών υψηλού 
επιπέδου ’77-’79 για διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία με πολιτική ισότητα όπως αυτή 
καθορίζεται στα σχετικά ψηφίσματα» κ.λπ.  «Η πιο πάνω λύση πρέπει να επιτυγχάνει 
την ενότητα του χώρου, του λαού, των θεσμών και της οικονομίας».  Τούτο να είναι 
μια παράγραφος και έχει δίκαιο ο κ. Κουλίας, διότι, όπως μπαίνει ξεκάρφωτο 
“ενωμένη Κυπριακή ∆ημοκρατία”, έχει δίκαιο, δεν καθορίζουμε ούτε καν τη μορφή της 
λύσης που επιδιώκουμε!  Τουλάχιστο, για λόγους αξιοπιστίας, θα πρέπει η Βουλή να 
επαναλάβει τη θέση της εις το τι είναι αυτό που επιδιώκει και εις το τι είναι αυτό που δε 
θα επιθυμούσε να επισυμβεί σε μια μελλοντική λύση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  



 6

 Μπορεί ο κ. Αναστασιάδης να μην ήταν στην πρωινή συνεδρία όπου έγινε 
συζήτηση, όπου έγινε αυτή η πρόταση και νομίζω συμβιβαστικά καταλήξαμε σε αυτό 
το ψήφισμα με περαιτέρω συμβιβασμό που κάναμε το απόγευμα.  ∆εν μπορεί  επ’  
αφορμή μίας παρατήρησης για αλλαγή μίας λέξης να μπει ολόκληρη παράγραφος.  
Νομίζω καταστρατηγούμε και τον τρόπο που έχουμε λειτουργήσει στη σύσκεψη των 
αρχηγών.   

 Εγώ θα εισηγούμουν, αν θα διασκεδάσουμε αυτή την παρατήρηση του κ. 
Κουλία, απλώς να αφαιρεθεί το “ενωμένη” και να παραμείνει “Στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία”, όποια μορφή και αν έχει αυτή η Κυπριακή ∆ημοκρατία κ.λπ.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Σε μεγάλο βαθμό με κάλυψε ο κ. Συλλούρης προηγουμένως, γιατί ακριβώς η 
συγκεκριμένη παράγραφος που εισηγείται ο κ. Αναστασιάδης υπήρχε εις το 
προσχέδιο του ψηφίσματος που συζητήθηκε το πρωί στη σύσκεψη και μετά από 
πρόταση του κ. Κατσουρίδη διαμορφώθηκε ακριβώς όπως το είδαμε το απόγευμα, 
πριν από την τελική διαμόρφωση. 

 Ως εκ τούτου, η δική μας η άποψη είναι ότι, από τη στιγμή που έχει 
διαμορφωθεί το κείμενο στη σύσκεψη, εάν δεν υπάρχουν ισχυρές αντιρρήσεις, 
θεωρούμε ότι θα πρέπει να ψηφιστεί όπως είναι και να προχωρήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα κάμω μια εισήγηση, αλλά, πριν την κάμω, επειδή ο Μαρίνος έμεινε ως το 
μισό…  Έκαμα τη δεύτερη εισήγηση, όταν απορρίφθηκε η εισήγησή μου να 
περιληφθεί αναφορά στη διζωνική δικοινοτική και ούτω καθεξής.     

 Εισηγούμαι το εξής στην παράγραφο 3:  Αυτή τη στιγμή έχουμε την Κυπριακή 
∆ημοκρατία η οποία δεν μπορεί να λειτουργήσει σε συνθήκες πλήρους 
αποκατάστασης των κυριαρχικών της δικαιωμάτων εξαιτίας της κατοχής.  Κατά 
συνέπεια, για να ξεπεράσουμε αυτό που λέει ο κ. Κουλίας, αλλά να παραμείνει το 
“ενωμένη”, που εκφράζει το στόχο και την επιθυμία μας -γιατί κάνουμε 
διαπραγματεύσεις;- ας γίνει «Υποστηρίζει λύση που να αποκαθιστά πλήρως την 
κυριαρχία, ανεξαρτησία, εδαφική ακεραιότητα και ενότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  
Στην ενωμένη Κυπριακή ∆ημοκρατία […]» και είναι σαφές ότι μιλούμε για εκείνο που 
θα προκύψει, όχι για τζιείνο που έχουμε σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 
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Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Νομίζω ότι αναζητούμε λύσεις οι οποίες μπορούν να απλοποιηθούν με το να 
διαγραφεί ολόκληρη η δεύτερη φράση της παραγράφου 3, η οποία ουσιαστικά 
αποτελεί εν πολλοίς και επανάληψη της παραγράφου 4.  ∆εν μπορεί στην παράγραφο 
4 να μιλούμε για Κυπριακή ∆ημοκρατία στην οποία δεν εννοούνται εγγυητικές και 
άλλα επεμβατικά δικαιώματα και να επαναλαμβάνεται και στην 3.  Για να λυθεί το 
πρόβλημα απλά και όμορφα, να φύγει ολόκληρη η δεύτερη φράσις της παραγράφου 3, 
για να μην υπάρχει…  Ιδιαίτερα, όταν στην πρώτη φράση της παραγράφου 3 μιλούμε 
για την εδαφική ακεραιότητα και ενότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Το δεύτερο σκέλος, νομίζω, δε χρειάζεται, το υπέδειξα και πιο πριν, αλλά τέλος 
πάντων έστω και τώρα.  Αν φύγει εκείνο, τελειώνει το πράγμα και ψηφίζεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ προτείνω το εξής, κύριε Πρόεδρε:  Γιατί να μεν φύει η παράγραφος 4;  
Γιατί να φύει το δεύτερο μέρος της παραγράφου 3 τζιαι να μεν φύει η παράγραφος 4;  
Θα επαναλάβω:  Η παράγραφος 3 είναι εκείνη στην οποία ομοφωνήσαμε εις το 
Εθνικό Συμβούλιο τον περασμένο Σεπτέμβρη.  Και νομίζω ότι μιλούμε για την 
κατάσταση που θα διαμορφωθεί μετά.  Εν θέλουμε να είναι ενωμένη η Κυπριακή 
∆ημοκρατία;   

 Θέλω να πω τζιαι το εξής:  Επειδή λέχθηκε από τον κ. Συλλούρη και τον κ. 
Σιζόπουλο ότι αυτό είναι προϊόν ενός συμβιβασμού, ε, αντιλαμβάνεστε ότι για μας 
ήταν μεγάλος συμβιβασμός να μη συμπεριληφθεί η παράγραφος η οποία αναφέρεται 
στη συμφωνημένη μορφή της λύσης, την οποία επιδιώκουμε από το 1977.  Γι’  αυτό, 
νομίζω, να μη ζητούνται από εμάς άλλοι συμβιβασμοί.  Ας κάμουν τζιαι κάποιοι άλλοι 
κάποιους συμβιβασμούς! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς, όχι εις απάντηση της εισήγησης του κ. Κυπριανού, να 
πω το εξής:  ∆εν πρέπει να εκφεύγει την προσοχή μας ότι δε βγάζουμε ψήφισμα για 
το Κυπριακό· βγάζουμε ψήφισμα για το θέμα που συζητήσαμε, για τις εγγυήσεις.  Έχει 
πολλά άλλα πράματα που πρέπει να περιλάβουμε μέσα -και να επικαλεστούμε, αν 
θέλετε, και την απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου- αν θα βγάλουμε ψήφισμα για το 
Κυπριακό.  Επομένως, ο καθένας αν εις το ό,τι συζητούμε για τις εγγυήσεις νιώθει 
ευαισθησία να βάλει την άλφα ή βήτα παράγραφο, τότε γιατί να μη βάλουμε και για 
την αποκατάσταση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των δικαιωμάτων των 
προσφύγων και όλ’ αυτά που είναι μέσα στο ψήφισμα αυτό;  Άρα, εν κατακλείδι, για 
να μη μακρηγορούμε, το ψήφισμα είναι για το θέμα των εγγυήσεων και μόνο και όχι 
για το Κυπριακό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, νομίζω ότι συζητούμε για ένα θέμα το 
οποίο έχει ήδη συζητηθεί πάρα πολλές φορές και είναι ξεκάθαρο.  Το “ενωμένη” δεν 
είναι ονομασία· το “ενωμένη” είναι χαρακτηρισμός, είναι προσδιορισμός και όχι όνομα.  
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∆εν είναι όπως τις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής, όπου το ήτα έν’ κεφαλαίο, το πι 
κεφαλαίο, το άλφα κεφαλαίο.  Είναι η ενωμένη Κυπριακή ∆ημοκρατία, δηλαδή η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία που θα προκύψει μετά από τη λύση ως συνέχεια της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Έχει συζητηθεί πάρα πολλές φορές.  Εμείς είχαμε, αν και δε 
σας ενδιαφέρει προφανώς, και εσωτερική συζήτηση.  Εκαταλήξαμεν ότι είναι ένας 
αποδεχτός όρος ο οποίος ακριβώς προσδιορίζει το στόχο μας, που είναι να ενώσουμε 
την πατρίδα μας κάτω από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, όπως ήταν και πριν.  Άρα, 
νομίζω ότι η συζήτηση είναι εκ του περισσού.  Μένουμε όπως είμαστε και πάμε 
παρακάτω. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όταν αρχίζουμε και συζητούμε, δυστυχώς μπαίνουμε όλοι στον 
πειρασμό να υποδείξουμε κάποια πράματα.  Εγώ πιστεύω, επειδή έν’ την Κύπρο που 
αφορά και είμαστε η Βουλή της Κύπρου, της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, εν έπρεπε να 
μιλούμε με λέξεις σαν να τζι είμαστε μια τρίτη χώρα τζιαι να λέμε ότι υποστηρίζουμε 
την ανεξαρτησία, την αποκατάσταση της κυριαρχίας…  Κάθε Βουλή που έν’ για το λαό 
της απαιτεί, δεν υποστηρίζει.  ∆εν είμαστε μια τρίτη χώρα.  Τζιαι έλεα ότι τούντο 
πράμα έπρεπε να το είχαμε δει ή ας εξαλείψουμε εντελώς την παράγραφο.  Εμένα 
αυτό με ενοχλεί, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν…   

 Κύριε Κουλία, κάτι θέλετε να πείτε…  Α, όι, συγγνώμη, συγγνώμη, ο κ. 
Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Όι, Ζαχαρία μου, πάρ’ το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!   

 Κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό που με όλη μου την καλοπιστία θέλω να πω είναι το εξής:  
Εδώ η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι το ενταγμένο κράτος στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 
είναι το αναγνωρισμένο κράτος στα Ηνωμένα Έθνη.  ∆εν μπορούμε εμείς σ’ ένα 
σημαντικό ψήφισμα - εδώ είναι το κοινοβούλιο- να πούμε, σε ψήφισμα της Βουλής, ότι 
στην “ενωμένη Κυπριακή ∆ημοκρατία”…  Αυτό κρεμάζει βαρίδια σ’ εμάς άνευ λόγου 
και αιτίας.   

 Το τι γίνεται στο Εθνικό Συμβούλιο είναι σεβαστό.  Το ποιες είναι οι θέσεις μας, 
ως κυπριακής πλευράς, που καταβάλλουμε προσπάθειες να λυθεί το Κυπριακό, είναι 
άλλου παπά ευαγγέλιο!  Αλλά έντζιε να συμφωνήσουμε μεταξύ μας!  
∆ιαπραγματευόμαστε μεταξύ μας;  Ποίος ο λόγος εμείς στο συνταγματικά 
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κατοχυρωμένο όνομα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε όλα τα φόρα, σε όλα τα διεθνή 
επίπεδα, στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου είναι ενταγμένη η Κυπριακή ∆ημοκρατία, να 
εισαγάγουμε το νεοφανή όρο “ενωμένη Κυπριακή ∆ημοκρατία”;  Από πού κι ως πού 
δηλαδή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Αναστασιάδη.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έννεν όρος;  Είντα που είναι;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συγγνώμη, κύριοι! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ζαχαρία μου, αν έχεις την καλοσύνη! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ναι, συγγνώμη, πρόεδρε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Θα συμφωνούσα -και έχει δίκαιο ο κ. Κουλίας- εάν ζητούσαμε την κατάργηση 
των εγγυήσεων, δηλαδή την καταγγελία των εγγυήσεων για την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  
Αυτό όμως που επιδιώξαμε είναι στην ενδεχόμενη λύση να μην υπάρχουν εγγυητές 
και εγγυητικά δικαιώματα.  Εάν με ρωτάτε, όπως είναι διατυπωμένη η παράγραφος 4, 
θα μπορούσε να διαμορφωθεί ως εξής:  «Η Βουλή απαιτεί, αξιεί, ζητά από τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατά τη διαπραγμάτευση λύσης του Κυπριακού να 
επιδιώξει τον οριστικό τερματισμό των εγγυήσεων ή εγγυητικών ή επεμβατικών 
δικαιωμάτων».  Αυτό μιλά για τη μελλοντική λύση.  Σήμερα όπως το διατυπώνετε 
εσείς ή όπως έν’ διατυπωμένο είναι όπως που να ζητούμε να καταγγελθούν τώρα.  
Έν’ ένα άλλο θέμα.  Εάν αυτό επιδιώκαμε, μάλιστα!  Αλλά ξέρετε κάτι;  ∆υστυχώς, δεν 
έχουν καταγγελθεί από καμιά κυβέρνηση οι εγγυήσεις και είναι υπαρκτές οι εγγυήσεις 
του ’60.  Τι θέλουμε και τι ζητούμε;  Μέσα από την επιδιωκόμενη λύση δε θέλουμε τη 
συνέχιση ούτε εκείνων ούτε άλλων εγγυήσεων.  Έτσι δεν είναι;   

 Συνεπώς, κατά την άποψή μου, ή θα πρέπει να πούμε τι είναι αυτό που 
επιδιώκουμε ή τι είναι αυτό που ζητούμε κατά τη διαπραγμάτευση από τον Πρόεδρο, 
οπότε μπορεί να φύει η “ενωμένη Κυπριακή ∆ημοκρατία”, όπως το λέτε, δηλαδή να 
φύει το «Στην ενωμένη Κυπριακή ∆ημοκρατία, κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, δε νοούνται εγγυητές[…]» και να μείνομεν μέχρι το «Yποστηρίζει την 
αποκατάσταση κυριαρχίας» και να προσθέσουμε «εξουσιοδοτεί» ή «ζητά από τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατά τη διαπραγμάτευση να επιδιώξει τον οριστικό 
τερματισμό των εγγυήσεων ή επεμβατικών δικαιωμάτων της όποιας χώρας».  Αν  
θέλετε, αυτό είναι το σωστό, αν συμφωνείτε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, αν το θεωρείτε διαδικαστικά σωστό εσείς, να γίνει η ψήφιση 
μετά από την ολοκλήρωση της νομοθετικής εργασίας και να κάνουμε μία διαβούλευση, 
για να γίνουν μία η τρίτη και η τέταρτη παράγραφος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εβασανιστήκαμεν πάρα πολύ, για να φτάσουμε δαμαί.  Είμαστε σύμφωνοι σε 
όλες τις παραγράφους…  Εν θα βκει ψήφισμα στο τέλος!  Και συζητούμε τωρά για 
ποιο πράμα;  Για την παράγραφο που εσυμφωνήσαμεν ομόφωνα στο Εθνικό 
Συμβούλιο, ότι, αν το πει και η Βουλή, δημιουργείται πρόβλημα.  Μα, αν δημιουργείτο 
πρόβλημα, εν έπρεπε να το πει ομόφωνα το Εθνικό Συμβούλιο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, άκουσα με προσοχή, άκουσα με προσοχή… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, παρακαλώ, παρακαλώ!  Συγγνώμη, με την άδειά σας! 

 Άκουσα με προσοχή όλες τις τοποθετήσεις.  Όμως ως προεδρείο θα ’θελα 
απλώς να παρακαλέσω το εξής:  Έγινε μία κοπιώδης προσπάθεια απ’ όλες τις 
πλευρές.  Εκαταλήξαμεν σε τούντο συγκεκριμένο ψήφισμα.  Είμαι βέβαιος ότι, αν 
αφήνετο η κάθε πλευρά να πει εκείνο που κρίνει, που νιώθει ή που θεωρεί ότι είναι 
σωστό, θα μπορούσε να ’ταν και πιο μακροσκελές, θα μπορούσε ακόμη να 
συζητούσαμε.  Γι’ αυτό το λόγο ζητώ την κατανόησή σας.  Αυτό το ψήφισμα είναι 
προϊόν της δικής μας συλλογικής προσπάθειας, γι’ αυτό το λόγο θα σας 
παρακαλούσα, όπως το έχουμε αποφασίσει, να τεθεί σε ψηφοφορία.  Εξάλλου, μέσα 
από τις τοποθετήσεις των βουλευτών στο Κεφάλαιο ∆΄ εκφράστηκαν οι απόψεις και 
της κάθε πλευράς.  Εδώ έχουμε μια προσπάθεια για έναν κοινό παρονομαστή.  Γι’ 
αυτό το λόγο, με την άδειά σας και ζητώντας την κατανόησή σας, θα παρακαλούσα, 
για να υπάρξει έγκριση αυτού του ψηφίσματος χωρίς άλλη κωλυσιεργία και χωρίς 
άλλη καθυστέρηση, να προχωρήσουμε στην έγκριση του ψηφίσματος, όπως έχει 
συμφωνηθεί απ’ όλες τις πλευρές της Βουλής στη διάρκεια της σύσκεψης των 
αρχηγών των κομμάτων.  Γι’ αυτό το λόγο, κύριοι, θέτω προς έγκριση το συγκεκριμένο 
ψήφισμα. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτού του ψηφίσματος; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση στην έγκριση του ψηφίσματος· το ψήφισμα εγκρίνεται. 

 Και προχωρούμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα 
στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ναι, κύριε Αγγελίδη...  Πρώτα ο κύριος Κατσουρίδης και μετά εσείς, κύριε 
Αγγελίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ήδη καθυστερήσαμε πάρα πολύ τζιαι, για να μεν βασανίζουμε τζιαι άλλον 
κόσμον, εισηγούμαι το θέμα της Eurocypria να μπει πρώτο τζιαι μετά βλέπουμε τα 
υπόλοιπα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς, ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι, με βάση τη νέα τακτική, πρέπει να 
μου δοθεί η άδεια να αποχωρήσω, διότι πρέπει να φύγω τώρα για το εξωτερικό, άρα η 
απουσία μου να θεωρηθεί ότι είναι δικαιολογημένη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως!  Είσαστε και πολύ συνεπής και με ενημερώσατε πολύ πιο πριν. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλό ταξίδι να ’χετε! 

 Λοιπόν, τότε, υιοθετώντας την εισήγηση του κ. Κατσουρίδη, θα αρχίσουμε από 
το υπ’ αριθμόν 8 θέμα, που είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 1) του 2010».  Η έκθεση δεν είναι ομόφωνη, αλλά θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 1) 

του 2010» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  ∆ημήτρης Συλλούρης, 

 Λευτέρης Χριστοφόρου    εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο Kουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8, 9 και 
16 Φεβρουαρίου 2010.  Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών και ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Οικονομικών, ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, ο διευθυντής 
του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της 
εταιρείας “Eurocypria Airlines Ltd”, καθώς και εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους €35 εκατομ. για την 
κάλυψη της αυξημένης δαπάνης που προκύπτει λόγω της απόφασης για αύξηση του 
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μετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας “Eurocypria Airlines Ltd”, στην οποία μετέχει 
αποκλειστικά το κράτος.   

 Σύμφωνα με τα γραπτά στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
απόφαση της κυβέρνησης για αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου της εν λόγω εταιρείας 
έχει ληφθεί στη βάση των ακόλουθων δεδομένων: 

1. Η εταιρεία από το 2007 αντιμετωπίζει σοβαρές οικονομικές δυσκολίες που 
έχουν επηρεάσει αρνητικά την οικονομική της κατάσταση, με αποτέλεσμα το 
παθητικό της τα τελευταία χρόνια να υπερβαίνει το ενεργητικό της.   

2. Η κάθετη αύξηση της τιμής του πετρελαίου που παρατηρήθηκε το 2008 και η 
διεθνής οικονομική κρίση είχαν ως αποτέλεσμα να συσσωρευθούν ζημιές 
ύψους €35 εκατομ. τα τελευταία τρία χρόνια, €3,3 εκατομ. ζημιές το 2007, €13,8 
εκατομ. το 2008 και, σύμφωνα με εκτιμήσεις της ίδιας της εταιρείας, οι 
οικονομικές ζημιές για το 2009 υπολογίζονται σε €18 εκατομ. 

3. Το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2009, 
αφού έλαβε υπόψη την οικονομική κατάσταση της εταιρείας και έτυχε 
ενημέρωσης από τον Υπουργό Οικονομικών για το τελικό σχέδιο δράσης που 
στοχεύει στη βελτίωση των αποδόσεων της εταιρείας σε μεσοπρόθεσμη βάση, 
αποφάσισε να εγκρίνει υπό προϋποθέσεις την αύξηση του κεφαλαίου της 
εταιρείας. 

 Σημειώνεται ότι, αναφορικά με το επιτρεπτό ή μη της σχετικής απόφασης για 
αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας βάσει του κοινοτικού κεκτημένου, οι 
αρμόδιοι κατέθεσαν στην επιτροπή ότι στον τομέα των κρατικών ενισχύσεων η 
εισφορά κεφαλαίου προς οποιαδήποτε επιχείρηση δεν αποτελεί κρατική ενίσχυση, 
εφόσον το κράτος αποδείξει μέσω εμπεριστατωμένης μελέτης ότι ενεργεί με βάση το 
κριτήριο του ιδιώτη επενδυτή υπό συνθήκες οικονομίας της αγοράς, δηλαδή με 
γνώμονα τη μελλοντική απόδοση της επένδυσης στην οποία προβαίνει. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, ο Υπουργός Οικονομικών κατέθεσε στην επιτροπή 
ότι με βάση σχετική μελέτη των συμβούλων “SH & E Ltd” το κριτήριο του ιδιώτη 
επενδυτή στην περίπτωση της επηρεαζόμενης εταιρείας θα μπορούσε να 
ικανοποιηθεί υπό προϋποθέσεις, με τον κίνδυνο βέβαια να αμφισβητηθεί, όπως 
ανέφερε, σε περίπτωση προσφυγής τρίτου μέρους στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Οι 
αναγκαίες προϋποθέσεις συνίστανται σε ετοιμασία και έναρξη εφαρμογής ενός 
ολοκληρωμένου προγράμματος δράσης για εξυγίανση της εταιρείας, το οποίο να 
περιέχει τα απαραίτητα στοιχεία για διασφάλιση της οικονομικής βιωσιμότητας της 
εταιρείας μεσοπρόθεσμα.  Ειδικότερα, οι δράσεις όμως που αφορούν τη συγκράτηση 
του κόστους της εταιρείας πρέπει να συμφωνηθούν με τις συντεχνίες των 
εργαζομένων, γεγονός για το οποίο, όπως έχει κατατεθεί, το διοικητικό συμβούλιο της 
εταιρείας βρίσκεται σε συνεχή διάλογο με τη συνδικαλιστική πλευρά.   

 Σημειώνεται συναφώς ότι η εταιρεία κατά τον τελευταίο χρόνο κατά τον οποίο 
αντιμετωπίζει πρόβλημα ρευστότητας έχει συνάψει βραχυχρόνια δάνεια και 
πιστωτικές διευκολύνσεις από κυπριακές τράπεζες συνολικού ύψους €28 εκατομ., με 
σκοπό την κάλυψη τρεχουσών αναγκών.  Η διαδικασία δανεισμού έγινε από την ίδια 
την εταιρεία.  Οι τράπεζες όμως, για να παραχωρήσουν τις ζητηθείσες διευκολύνσεις, 
ζήτησαν και έλαβαν επιστολή του Υπουργού Οικονομικών στην οποία καταγράφεται η 
πρόθεση της κυβέρνησης να προχωρήσει σε αύξηση του κεφαλαίου της εταιρείας.  
Στις 15 Φεβρουαρίου έληξε δάνειο της εταιρείας ύψους €8 εκατομ. από την Τράπεζα 
Πειραιώς και δύο δάνεια ύψους €10 εκατομ. έκαστο από τη Marfin Laiki Bank λήγουν 
στις 28 Φεβρουαρίου και 5 Μαρτίου 2010, αντίστοιχα.  
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 Περαιτέρω, όπως κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής, η εταιρεία αναμένεται 
κατά τους χειμερινούς μήνες του 2010 να αντιμετωπίσει πρόσθετο πρόβλημα 
ρευστότητας, το οποίο προέκυψε λόγω της καθυστέρησης έγκρισης της αύξησης του 
κεφαλαίου της, της απώλειας εισοδήματος ύψους €11 εκατομ. από την ακύρωση 
πτήσεων, της οικονομικής κρίσης, όπως και της ανάγκης αποπληρωμής 
βραχυπρόθεσμων δανείων.  Η εταιρεία μέχρι τον Απρίλιο του 2010 χρειάζεται πόρους 
συνολικού ύψους €41 εκατομ., ποσό στο οποίο περιλαμβάνονται και τα υφιστάμενα 
δάνεια.  Το ενδεχόμενο εξασφάλισης νέων δανείων δεν κρίνεται ως πρόσφορη λύση, 
καθώς, όπως διαπιστώνεται, καμία τράπεζα δεν είναι διατεθειμένη να παραχωρήσει 
νέα δάνεια και είναι αμφίβολο κατά πόσο θα ανανεωθούν τα υφιστάμενα δάνεια.   

 Όπως έχει κατατεθεί από τον Υπουργό Οικονομικών, υπό το φως των πιο 
πάνω και στα πλαίσια της πολιτικής της κυβέρνησης για στήριξη του τουρισμού, της 
απασχόλησης και της οικονομίας γενικότερα, κρίθηκε απαραίτητη η λήψη απόφασης 
για άμεση αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας κατά €35 εκατομ. και τούτο 
ανεξαρτήτως του ενδεχομένου λήψης αποφάσεων αναφορικά με το ρόλο του κράτους 
ως μετόχου δύο αεροπορικών εταιρειών ή την αντίδραση στο ενδιαφέρον που έχει 
επιδείξει ξένος επενδυτής για συμμετοχή στο μετοχικό κεφάλαιο της “Eurocypria 
Airlines Ltd”.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του όλου θέματος από την επιτροπή ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου της εταιρείας κλήθηκε να δώσει περαιτέρω επεξηγήσεις 
αναφορικά με τη δυσχερή οικονομική κατάσταση της εταιρείας, καθώς και για την 
ανάγκη ψήφισης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο το ταχύτερο δυνατό.   

 Συναφώς, ο εν λόγω αρμόδιος ανέφερε ότι στην ουσία με το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο δε ζητείται η αύξηση του κεφαλαίου της εταιρείας, αλλά η κατάθεση 
κεφαλαίου, τονίζοντας ότι έχουν εξαντληθεί όλα τα ταμειακά αποθέματα και ότι η 
εταιρεία αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε υπολειτουργία χωρίς καθόλου κεφάλαια.  Παρά 
ταύτα, ανέφερε ότι η εταιρεία βρίσκεται σε πλήρη ανάκαμψη, ότι έχει γίνει πλήρης 
αναδόμηση της οργανωτικής δομής της, έχουν περιοριστεί οι δαπάνες, έχουν κλείσει 
κάποιες ζημιογόνες βάσεις και γενικότερα αναμένεται η πιο αποτελεσματική λειτουργία 
της.     

 Ο ίδιος ανέφερε επίσης ότι για το 2010 έχουν γίνει προπωλήσεις περίπου 2 
052 πτήσεων και αναμένεται επίσης η πώληση άλλων 796 πτήσεων. Αναφερόμενος 
στις ζημιές που αναμένεται να προκύψουν για το 2010, κατέθεσε ότι αυτές θα 
περιοριστούν στα €1 εκατομ. με €2 εκατομ., σε σύγκριση με ζημιές €16 εκατομ. για το 
2008 και ζημιές €13 εκατομ. για το 2009.  ∆ιευκρίνισε επίσης ότι στις ζημιές του 2009 
περιλαμβάνεται ποσό ύψους €8 εκατομ. που αφορά ενίσχυση υπό μορφή εκπτώσεων 
προς τουριστικούς πράκτορες (μειωμένα ναύλα) για μεταφορά τουριστών στην Κύπρο, 
στα πλαίσια ενίσχυσης του τουρισμού.  Τόνισε επίσης ότι από το 2011 και μετά θα 
εφαρμοστεί πλήρως το σχέδιο δράσης για εξυγίανση της εταιρείας και ότι αναμένεται, 
πάντοτε υπό την προϋπόθεση της κατάθεσης του ζητούμενου κεφαλαίου των €35 
εκατομ., η εταιρεία να επιβιώσει και να ανακάμψει.  Ο ίδιος αρμόδιος τόνισε ότι, εάν 
δεν υλοποιηθεί η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για ενίσχυση του μετοχικού 
κεφαλαίου κατά €35 εκατομ., σύμφωνα με τα πιο πάνω και μάλιστα το ταχύτερο 
δυνατό, θα υπάρξει σύγχυση σε σχέση με τους πιστωτές της εταιρείας, καθήλωση των 
αεροσκαφών της εταιρείας, όπου και αν αυτά βρίσκονται, διασυρμός ανά το 
παγκόσμιο και αυξημένο κόστος δανειοδότησης. 

 Στο στάδιο της συζήτησης ζητήθηκε από μέρους της επιτροπής, μεταξύ άλλων, 
η κατάθεση  των ακόλουθων επιπρόσθετων στοιχείων: 

1. Οικονομικές καταστάσεις της εταιρείας για τα τελευταία τρία έτη. 
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2. Ολικές απολαβές του προσωπικού της εταιρείας. 

3. Προϋπολογισμός των δαπανών και εσόδων για το οικονομικό έτος 2010. 

4. Οικονομικές προβλέψεις/καταστάσεις για το έτος 2010. 

5. Επιχειρηματικό σχέδιο δράσης για το έτος 2010. 

6. Σχεδιασμός αναφορικά με την αξιοποίηση των €7 εκατομ., πέραν των €28 
εκατομ. που προορίζονται για αποπληρωμή δανείων της εταιρείας προς 
τράπεζες, από το σύνολο των €35 εκατομ. των οποίων ζητείται έγκριση 
πληρωμής με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο. 

7. Συμφωνία με τον οργανισμό “International Lease Finance Corporation” (ILFC). 

8. Αντιμισθία και επιδόματα προέδρου και μελών του διοικητικού συμβουλίου της 
εταιρείας.  

9. Επιδόματα εξωτερικού. 

10. Κατά πόσο έγινε οποιαδήποτε κατάθεση κεφαλαίου εκ μέρους της κυβέρνησης 
προς τραπεζικά ιδρύματα για σκοπούς εξασφάλισής τους, προτού 
συνομολογηθούν τα δάνεια για τα οποία γίνεται αναφορά πιο πάνω. 

 Πέραν των πιο πάνω ζητηθέντων στοιχείων, σε σχέση με επιμέρους πτυχές του 
όλου θέματος κατατέθηκαν εκ μέρους των αρμοδίων τα ακόλουθα: 

1. Αναφορικά με την τελική θέση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σε σχέση με το 
επιτρεπτό ή μη υλοποίησης της ληφθείσας κυβερνητικής απόφασης, βάσει του 
κοινοτικού κεκτημένου, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι ανέφεραν ότι ζητήθηκε η 
ανεπίσημη θέση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η οποία και δόθηκε στην 
κυβέρνηση το Σεπτέμβριο του 2009.  Βάσει της ανεπίσημης αυτής 
γνωμοδότησης οι δύο κρατικοί αερομεταφορείς δεν μπορούν να συνενωθούν.  
∆ιευκρινίσθηκε επίσης ότι σε περίπτωση καταγγελίας τρίτου μέρους στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή οι Ευρωπαίοι αρμόδιοι θα είναι αναγκασμένοι να 
εξετάσουν το θέμα εις βάθος και στη βάση των ευρωπαϊκών κανόνων.         

2. Αναφορικά με το ενδεχόμενο λήψης απόφασης εκ μέρους της κυβέρνησης για 
τερματισμό των εργασιών της εταιρείας, ο Υπουργός Οικονομικών ανέφερε ότι 
το κόστος για το κράτος και συνεπακόλουθα για το φορολογούμενο θα είναι 
δυσβάστακτο και θα υπάρξουν άμεσες επιπτώσεις επί του τουρισμού.  Σε 
τέτοια περίπτωση θα πρέπει να καταβληθούν υψηλές αποζημιώσεις στο 
προσωπικό, καθ’ ην στιγμή, όπως αναφέρθηκε, σύμφωνα με τις διαβεβαιώσεις 
του προέδρου του διοικητικού συμβουλίου της εταιρείας ότι οι ζημιές για το 
2010 θα περιοριστούν στο €1 εκατομ. με €2 εκατομ. βάσει των 
αποφασισθέντων μέτρων, έστω και αν δεν μπορεί να υπάρξει εγγύηση από τον 
ίδιο ότι η εταιρεία θα είναι κερδοφόρα, η απόφαση για αύξηση του κεφαλαίου 
της εταιρείας κρίνεται ως η πλέον πρόσφορη λύση.  

3. Αναφορικά με την ανάγκη να δεσμευτούν οι συντεχνίες του προσωπικού της 
εταιρείας ότι θα μειωθεί το κόστος των απολαβών του κατά €1,8 εκατομ. ετήσια, 
δέσμευση που, όπως κατατέθηκε, δεν έχει δοθεί γραπτώς, τόσο ο Υπουργός 
Οικονομικών όσο και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της εταιρείας 
ανέφεραν ότι το όλο ζήτημα βασίζεται στην αξιοπιστία του προέδρου του 
διοικητικού συμβουλίου της εταιρείας να προχωρήσει σε ανάλογες μειώσεις σε 
συνεργασία με τη συνδικαλιστική πλευρά και ότι αυτή είναι η πρόθεση της 
επίσημης πλευράς, η οποία θα καλέσει μετά την ψήφιση του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου σε νόμο τον κάθε υπάλληλο ξεχωριστά να δεσμευτεί νομικά ότι 
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συναινεί σε μείωση των απολαβών του.   

4. Αναφορικά με την ανάγκη περαιτέρω εξοικονομήσεων των λειτουργικών 
δαπανών και των δύο κρατικών αερομεταφορέων, ο Υπουργός Οικονομικών 
ανέφερε ότι δεσμεύεται να συμβάλει στην εξομάλυνση των οποιωνδήποτε 
διαφορών προς όφελος και των δύο εταιρειών και κατά τρόπο που θεωρητικά 
να εξουδετερωθεί κάθε κίνδυνος η μία εταιρεία να ανταγωνίζεται την άλλη. 

5. Σε σχέση με την επίσημη τοποθέτηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής επί της 
πρόθεσης της κυβέρνησης να προχωρήσει σε αύξηση του κεφαλαίου της 
εταιρείας κατά €35 εκατομ., η οποία δε ζητήθηκε και δεν εξασφαλίσθηκε από 
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή πριν από την κατάθεση του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου στη Βουλή, ο αρμόδιος τεχνοκράτης του Υπουργείου Οικονομικών 
απάντησε ότι το υπουργείο βρίσκεται σε συνεχή επαφή με την αντίστοιχη 
γενική διεύθυνση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η οποία γνωρίζει ανεπίσημα την 
κυβερνητική πρόθεση.  ∆ιευκρίνισε επίσης ότι, όπως έχουν εξελιχθεί τα 
πράγματα, δεν υπάρχει η νομική ασφάλεια (legal certainty) που αποτελεί 
απαίτηση του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, διότι σε τέτοια 
περίπτωση το θέμα θα έπρεπε να εξεταστεί σε μεγαλύτερο βάθος από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή στη βάση των προνοούμενων από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση διαδικασιών, γεγονός που δεν κρίθηκε σκόπιμο, εφόσον η κυβέρνηση 
είναι σίγουρη ότι στην περίπτωση αυτή πληρούται το κριτήριο του ιδιώτη 
επενδυτή.   

6. Σε σχέση με το ενδεχόμενο τρίτο ενδιαφερόμενο μέρος να προσφύγει στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αμφισβητώντας τη σχετική κυβερνητική απόφαση, ο 
Υπουργός Οικονομικών δήλωσε ότι δεν αναμένει τέτοια εξέλιξη, διότι όλοι 
πρέπει με ευθύνη να αξιολογήσουν τις θετικές προεκτάσεις που θα έχει για τη 
χώρα η κρατική επένδυση στήριξης της “Eurocypria Airlines Ltd”.  Τόνισε 
επίσης ότι, εάν υπάρξει καταδίκη από μέρους της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, 
αυτή αναμένεται σε διάστημα δύο ή τριών χρόνων, με μόνη συνέπεια για την 
κυβέρνηση να υποχρεωθεί να ανακτήσει από την επηρεαζόμενη εταιρεία τη 
δοθείσα κρατική ενίσχυση.  Ο κίνδυνος κατά τη γνώμη του εν λόγω αρμοδίου 
είναι μικρός έως μηδαμινός και το θέμα, όπως ανέφερε, δεν πρέπει να 
αντικρίζεται από πλευράς της αυστηρής νομικής συμμόρφωσης από μέρους 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας αλλά από πλευράς εξυπηρέτησης των 
συμφερόντων της χώρας.    

7. Σε σχέση με την ανάγκη αύξησης κατά δέκα τοις εκατόν (10%) των τιμών του 
υφιστάμενου συμβολαίου με την εταιρεία “Olympic Holidays” για το 2009 και το 
2010, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου δήλωσε ότι για το 2009 υπήρξε 
κάποια αύξηση που προσέγγισε το δέκα τοις εκατόν (10%) (€9,6 εκατομ. 
περίπου) και ότι συνεχίζονται οι εντατικές διαπραγματεύσεις για το έτος 2010, 
ώστε να καλυφθούν τα επίπεδα κόστους που έχει η εταιρεία για το 2010. 

 Ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων κληθείς να σχολιάσει την απόφαση 
της κυβέρνησης να προχωρήσει σε αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου της “Eurocypria 
Airlines Ltd”, σύμφωνα με τα πιο πάνω, ανέφερε τα ακόλουθα: 

1. Για το υπό συζήτηση θέμα έχει εκδοθεί αναλυτική γνωμοδότηση του γραφείου 
με ημερομηνία 13 Ιουλίου 2009, η οποία στηρίχθηκε στη μελέτη των 
συμβούλων “SH & E Ltd” και στο σχέδιο δράσης το οποίο καταρτίστηκε από 
την ίδια την επηρεαζόμενη εταιρεία.  Έκτοτε το γραφείο του Εφόρου Ελέγχου 
Κρατικών Ενισχύσεων δεν ενεπλάκη στο όλο θέμα με οποιοδήποτε τρόπο και 
δεν του έχει δοθεί  οποιαδήποτε άλλη πληροφόρηση. 
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2. Η εταιρεία είναι σαφώς μία προβληματική επιχείρηση και συνεπώς ένας ιδιώτης 
επενδυτής πρέπει να διασφαλίσει ότι έχουν ληφθεί μέτρα εξυγίανσης είτε πριν 
είτε παράλληλα με τη ζητούμενη αύξηση του κεφαλαίου της εταιρείας, έτσι που 
να περιοριστεί ο κίνδυνος της επένδυσής του.  Συναφώς, η νομολογία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης θέτει ως ελάχιστη προϋπόθεση ικανοποίησης του 
κριτηρίου του ιδιώτη επενδυτή την εφαρμογή ενός αποτελεσματικού σχεδίου 
εξυγίανσης. 

3. Πέραν της πιο πάνω προϋπόθεσης, πρέπει να προβλέπεται βάσει μελέτης ότι 
η κρατική επένδυση θα έχει μια προβλεπόμενη απόδοση αποδεκτή για έναν 
ιδιώτη επενδυτή.  Η σχετική μελέτη που διενεργήθηκε κατ’ εντολή του 
Υπουργείου Οικονομικών δεν προσφέρει ασφαλή συμπεράσματα, διότι η 
προβλεπόμενη απόδοση είναι οριακή σε σχέση πάντοτε με τον υψηλό κίνδυνο 
της επένδυσης, γεγονός το οποίο επισημαίνεται και από τους ίδιους τους 
συμβούλους.   

4. Λαμβάνοντας υπόψη το υψηλό ποσό της ζητούμενης αύξησης κεφαλαίου, 
εκτιμάται ότι πρέπει για λόγους νομικής ασφάλειας να εξασφαλιστεί πρώτα η 
επίσημη θέση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, προτού προχωρήσουν οι 
διαδικασίες για έγκριση της ζητούμενης αύξησης του κεφαλαίου της εταιρείας 
βάσει της κυβερνητικής απόφασης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
της συζήτησης που διεξήχθη και όλων των στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν της, 
έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής μέλος της  κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση των ζητούμενων 
συμπληρωματικών πιστώσεων. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Ο κ. ∆ημήτρης Συλλούρης, που εκπροσώπησε τον κ. Νίκο Κουτσού για το 
Ευρωπαϊκό Κόμμα, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 
αφού οι ζητούμενες συμπληρωματικές πιστώσεις μειωθούν από €35 εκατομ. σε €10 
εκατομ., ώστε στο παρόν στάδιο να καλύψουν μόνο τις άμεσες οικονομικές 
υποχρεώσεις της εταιρείας, καθώς και τις άλλες τρέχουσες δαπάνες της.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Θα πρέπει να μπει η τροπολογία, για να μπορεί να γίνει συζήτηση και στη βάση 
της τροπολογίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Έχετε απόλυτο δίκαιο, κύριε Συλλούρη. 

 Θα παρακαλούσα λοιπόν το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. ∆ημήτρη 
Συλλούρη 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

(α) Από το άρθρο 2 αυτού να διαγραφούν οι λέξεις “τριάντα πέντε” (όγδοη γραμμή) 
και να αντικατασταθούν από τη λέξη “δέκα”. 

(β) Από τον πλαγιότιτλο του άρθρου 2 αυτού να διαγραφεί το ποσό “€35.000.000” 
και να αντικατασταθεί από το ποσό “€10.000.000”. 

(γ)      Από τον Πίνακα αυτού, κάτω από τη στήλη “ποσό”, το ποσό των “€35.000.000”, 
όπου αναγράφεται, να διαγραφεί και να αντικατασταθεί από το ποσό 
“€10.000.000”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία; 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να γίνει συζήτηση, για να τοποθετηθούμε;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ναι. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να μη γίνει κατάλογος ομιλητών.  Απλώς, τέθηκε η τροπολογία, να 
τοποθετηθούμε ταυτόχρονα και επί της τροπολογίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και στο τέλος να τεθεί η τροπολογία σε ψήφιση και μετά το νομοσχέδιο στο 
σύνολό του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, πολύ σωστά! 

 Λοιπόν, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, η κάθε πλευρά θα ’χει έναν ομιλητή ή δύο 
ομιλητές, ανάλογα, αλλά με χρονικό πλαίσιο ένα δεκάλεπτο.  Έτσι; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να διευκρινιστεί αυτό που είπε ο κ. Σιζόπουλος, με το οποίο συμφωνώ, ότι, 
παρ’ όλο που τέθηκε η τροπολογία, η συζήτηση θα γίνει εφ’ όλης της ύλης, διότι, 
διαφορετικά, υποχρεωτικά θα μιλήσω πρώτος για την παρουσίαση της πρότασης και 
ούτω καθεξής.  Άρα, εσείς θα δώσετε το λόγο στο σύνολο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έτσι!  Υιοθέτησα την εισήγηση του κ. Σιζόπουλου και γι’ αυτό το λόγο θα δώσω 
το λόγο σε όλες τις πλευρές.  Απλώς, είπα τη διαδικασία· ένα δεκάλεπτο στην κάθε 
πλευρά. 

 Λοιπόν, ποιοι θέλουν να πάρουν το λόγο και σε σχέση με την τροπολογία και 
σε σχέση γενικά με το ζήτημα; 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ούτως ή άλλως, κύριε Πρόεδρε, εμείς έπρεπε να εκφράσουμε την άποψή μας, 
γιατί έχουμε δεσμευτεί να ανακοινώσουμε τη θέση μας στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και αρχίζοντας θα ήθελα να πω ότι από την πλευρά της Ε∆ΕΚ θα 
υποστηρίξουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο όπως έχει κατατεθεί από την κυβέρνηση.  
Όμως την ίδια στιγμή θα θέλαμε να ξεκαθαρίσουμε ότι για ακόμα μια φορά η Βουλή 
βρίσκεται μπροστά σε διλήμματα, σε ασφυκτικά χρονοδιαγράμματα και σε έμμεσο 
εκβιασμό, για να συζητήσει και να εγκρίνει ένα νομοσχέδιο το οποίο είναι πάρα πολύ 
σημαντικό.  Και θα πρέπει να τονίσουμε ότι δεν είναι η πρώτη φορά που η εκτελεστική 
εξουσία επιχειρεί ανάλογες μορφές “εκβιασμού”, για να συζητήσει το κοινοβούλιο 
πολύ σοβαρά νομοσχέδια, τα οποία σαφώς χρειάζονται μεγάλο χρόνο προετοιμασίας, 
αλλά ενδεχομένως και διερεύνηση στοιχείων και δεδομένων προτού οι βουλευτές 
τοποθετηθούν και εκφράσουν την άποψη και τη θέση τους. 

 Σε καμία περίπτωση δεν αμφισβητείται ο σημαντικός και χρήσιμος ρόλος τον 
οποίο οι κρατικοί αερομεταφορείς, και στην προκειμένη περίπτωση η Eurocypria, 
επιτελούν εις τον τομέα της τουριστικής προβολής της Κύπρου, αλλά και κυρίως στο 
θέμα της έλευσης τουριστών στην πατρίδα μας και εις την εν γένει τουριστική κίνηση η 
οποία παρατηρείται. 

 Στόχος και πρόθεσή μας είναι να στηρίξουμε τη Eurocypria, όπως και στο 
παρελθόν πράξαμε με τις Κυπριακές Αερογραμμές, γνωρίζοντας ακριβώς το δύσκολο 
περιβάλλον μέσα στο οποίο σήμερα δραστηριοποιούνται οι εταιρείες αυτές, ένα 
περιβάλλον το οποίο έχει γίνει πολύ πιο ανταγωνιστικό, έχει γίνει πολύ πιο δύσκολο, 
λόγω ακριβώς και της οικονομικής κρίσης η οποία υπάρχει.  Όμως την ίδια στιγμή 
έχουμε και την απαίτηση να υπάρχει από πλευράς της διοίκησης της εταιρείας και μία 
ορθολογιστική διαχείριση των οικονομικών πόρων και να υπάρχει σεβασμός στα 
χρήματα του φορολογούμενου πολίτη, που η Βουλή εγκρίνει, για να μπορέσει να 
στηρίξει την επιχειρηματική και την επιχειρησιακή δραστηριότητα της εταιρείας.   
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 Η δεινή οικονομική κατάσταση στην οποία βρίσκεται σήμερα η εταιρεία θα 
πρέπει να διερωτηθούμε αν είναι αποτέλεσμα κυρίως εξωγενών παραγόντων ή 
ενδεχομένως και λανθασμένων εκτιμήσεων, λανθασμένων αποφάσεων ή 
ενδεχομένως και κακής διαχείρισης η οποία υπήρξε στο παρελθόν στην εταιρεία.  
Εκτιμούμε τις προσπάθειες τις οποίες το νέο διοικητικό συμβούλιο καταβάλλει, για να 
βελτιώσει και την οικονομική κατάσταση της εταιρείας, αλλά και τη διαχείριση των 
οικονομικών πόρων.  Όμως παραμένουν σημαντικά ζητήματα τα οποία θα πρέπει να 
αναφερθούν.   

 Λυπούμαι να παρατηρήσω -και θέλω να το επισημάνω βλέποντας και τον 
πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου της “Eurocypria”- ότι η άρνηση να μας 
παραχωρηθούν οι συμφωνίες οι οποίες υπεγράφησαν με ξένες εταιρείες αναφορικά 
με την ενοικίαση αεροσκαφών, αλλά και την υπενοικίαση των συγκεκριμένων 
αεροσκαφών δε διευκολύνει το ρόλο της Βουλής.  Η Βουλή θα πρέπει να τυγχάνει 
πλήρους ενημέρωσης.  Θα πρέπει όλα τα στοιχεία να δίνονται, για να μπορούμε, όταν 
αποφασίζουμε να εγκρίνουμε μερικές δεκάδες εκατομμύρια ευρώ, για να στηρίξουμε 
μία κρατική εταιρεία, να γνωρίζουμε ακριβώς και όλο το μέγεθος της διαχείρισης, αλλά 
και όλες τις συμφωνίες.   

 Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι η δικαιολογία η οποία προβλήθηκε, ότι 
«αποτελεί εμπορική συμφωνία και δεν μπορούμε να την παραχωρήσουμε, δεν 
μπορούμε να τη δώσουμε», νομίζω ότι για την περίπτωση του κοινοβουλίου δε στέκει 
και δεν ευσταθεί.  Έχω την εντύπωση ότι πιθανόν να είναι η πρώτη φορά που κρατική 
εταιρεία, κρατική υπηρεσία αρνείται να δώσει στο κοινοβούλιο τις συγκεκριμένες 
συμφωνίες, που για μας είναι πάρα πολύ σημαντικές, γιατί θεωρούμε ακριβώς ότι 
αποτελούν και μία από τις πηγές κακοδιαχείρισης που υπήρξαν στο παρελθόν.  Απ’ 
εκεί και πέρα -με κάθε επιφύλαξη, γιατί ακριβώς, εάν γνωρίζαμε όλες τις λεπτομέρειες 
αυτών των συμφωνιών, θα μπορούσαμε να είμαστε πολύ πιο αντικειμενικοί- τίθεται 
ένα κρίσιμο και σοβαρό ερώτημα.  Ως κρατικός αερομεταφορέας η “Eurocypria” ποιο 
τουριστικό προορισμό οφείλει πάνω και πρώτα να εξυπηρετήσει;  Την Κύπρο ή 
άλλους τουριστικούς προορισμούς;  Εμείς θεωρούμε ότι η Κύπρος πρέπει να είναι, 
όμως δυστυχώς διαπιστώνουμε ότι σε αυτή την περίπτωση δεν είναι μόνο η Κύπρος. 
υπάρχουν και άλλοι προορισμοί.   

 Από τα ελλιπή στοιχεία τα οποία έχουμε συνάγουμε κάποια συμπεράσματα, ότι 
υπάρχει περίπτωση αεροσκάφους το οποίο ενοικιάζεται από συγκεκριμένη εταιρεία 
έναντι του ποσού των $400.000 μέχρι και $420.000 το μήνα και το ίδιο αεροσκάφος 
υπενοικιάζεται σε άλλη εταιρεία με $288.000 το μήνα.  Απ’ αυτά τα λεφτά η 
“Eurocypria” θα πρέπει να δώσει και 2% στη μεσάζουσα εταιρεία που έκανε τη 
συμφωνία και την ίδια στιγμή να καλύψει και τους μισθούς προσωπικού, κυρίως 
πιλότων, οι οποίοι είναι ξένοι, δεν είναι Κύπριοι, ενώ την ίδια στιγμή ενδεχομένως -και 
αυτό είναι κάτι που πρέπει να διευκρινιστεί- το κυπριακό προσωπικό δεν εργοδοτείται 
και πληρώνεται.  Άρα, ενδεχομένως εδώ να υπάρχει σοβαρό ζήτημα το οποίο 
χρειάζεται οπωσδήποτε διευκρίνιση.   

 Μας ειπώθηκε ότι τα αεροπλάνα αυτά υπενοικιάζονται σε άλλη εταιρεία κατά τη 
διάρκεια των χειμερινών μηνών που δεν υπάρχει μεγάλη ανάγκη για την κυπριακή 
αγορά.  Όμως πάλι από κάποια από τα στοιχεία τα οποία έχουμε διαπιστώνεται ότι 
υπάρχει αεροσκάφος το οποίο παραχωρείται με τη μορφή της υπενοικίασης σε ξένη 
εταιρεία καθ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου.  Άρα, λογικά, αυτό το αεροσκάφος δε 
χρειαζόταν.  Και διερωτώμαι:  Γιατί δηλαδή θα πρέπει ο φορολογούμενος πολίτης 
αυτό το αεροσκάφος να το χρηματοδοτεί, να το πριμοδοτεί, για να αξιοποιείται από 
ξένη εταιρεία, για να μεταφέρει τουρίστες σε άλλους τουριστικούς προορισμούς πέραν 
της Κύπρου;  Αυτό είναι ένα ερώτημα.   
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 Και εδώ ακριβώς είναι το ζητούμενο.  Εάν εμείς είχαμε τις συμφωνίες οι οποίες 
έγιναν, θα μπορούσαμε να έχουμε άποψη.  Μπορεί το διοικητικό συμβούλιο να 
επαναδιαπραγματευτεί τους όρους της συμφωνίας;  Μπορεί το διοικητικό συμβούλιο 
να καταγγείλει αυτή τη συμφωνία;  Και αν θα την καταγγείλει, με τι ποινικές ρήτρες;  
Χρηματικές ρήτρες ενδεχομένως.  Για να γνωρίζουμε ποιο από τα δύο τελικά είναι 
συμφέρον για την εταιρεία.  Να συνεχίσει τη συγκεκριμένη συμφωνία μέχρι την 
ολοκλήρωση και τη λήξη της ή να την καταγγείλει και να προβεί ενδεχομένως σε άλλες 
επιλογές;   

 Από τα στοιχεία τα οποία έχουμε γνωρίζουμε ότι για την Κύπρο… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!   

 Κύριε Σιζόπουλε, σας παρακαλώ!   

 Γίνεται πολύς θόρυβος και νομίζω είναι άδικο για τον ομιλητή, γι’ αυτό να 
παρακαλέσω τους συναδέλφους να τον σεβαστούμε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Για την Κύπρο φαίνεται ότι απαιτούνται τέσσερα δρομολογημένα αεροσκάφη 
για να καλύψουν τις ανάγκες της.  Αυτή τη στιγμή η εταιρεία έχει έξι.  Μάλιστα από τα 
στοιχεία τα οποία έχουμε φαίνεται ότι για τα τέσσερα αεροσκάφη υπάρχει ένα ετήσιο 
κόστος ενοικίασης $15 εκατομ.  Για τα άλλα δύο, τα επιπρόσθετα, που κυρίως δεν 
εξυπηρετούν την κυπριακή αγορά, υπάρχει πρόσθετο κόστος $10 εκατομ.   

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Σωστό. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Άρα λοιπόν εδώ τίθεται ένα σοβαρό ζήτημα.  ∆εν αρκεί να μας έχει αναφερθεί 
ότι αυτοί που ευθύνονταν για την κακοδιαχείριση ή ενδεχομένως για τις ετεροβαρείς 
συμφωνίες έχουν απολυθεί από την εταιρεία.  Αυτό μόνο του δεν αρκεί.  Υπάρχουν 
ευθύνες!  Έχουν αποδοθεί αυτές οι ευθύνες;  Με ποιο τρόπο έχουν αποδοθεί ευθύνες;  
Αν όντως υπάρχει αυτή η κακοδιαχείριση, υπάρχει διασπάθιση χρήματος, υπάρχει 
ενδεχομένως διαπλοκή, δεν αρκεί μόνο ότι απολύθηκε ο συγκεκριμένος υπάλληλος.  
Οφείλει το νέο διοικητικό συμβούλιο να προχωρήσει σε έρευνα σε βάθος και, εάν και 
εφόσον υπάρχουν πειθαρχικές, ποινικές ή άλλου είδους ευθύνες, να αποδοθούν.  
Ακόμα, αν υπάρχουν πολιτικές ευθύνες, να αποδοθούν και πολιτικές ευθύνες!   

 Και εδώ ακριβώς είναι κάτι το οποίο μας δημιουργεί πραγματικά εντύπωση.  Το 
πρόβλημα με τη “Eurocypria”, το πρόβλημα με τις Κυπριακές Αερογραμμές δεν είναι 
πρόσφατο.  Είναι πρόβλημα το οποίο χρονολογείται.  Και διερωτώμαι:  Η καθεμιά από 
τις εταιρείες προχωρεί και κάνει τις δικές της μελέτες, τις δικές της έρευνες, εάν και 
κατά πόσο πρέπει να είναι ανεξάρτητες, αν πρέπει να είναι ενοποιημένες.  Εδώ 
πιστεύουμε ότι το κράτος όφειλε, τα αρμόδια υπουργεία όφειλαν να προχωρήσουν σε 
μία συγκεκριμένη μελέτη, να καλέσουν τους δύο εμπλεκόμενους αερομεταφορείς και 
να παρθεί μία ριζική απόφαση για το ποιο από τα δύο είναι συμφέρον για το 
φορολογούμενο πολίτη και για το κράτος.  Να υπάρχει ένας κρατικός αερομεταφορέας 
ή να υπάρχουν δύο κρατικοί αερομεταφορείς;  Αυτό οφείλω να ομολογήσω ότι 
επισήμως, μέχρι στιγμής, δεν το έχουμε ακούσει από πλευράς της κυβέρνησης και του 
κράτους. 
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 Με βάση αυτά τα οποία έχουμε πει, για να μην καταχρώμαι και το χρόνο, 
θεωρούμε ότι θα πρέπει άμεσα να ρυθμιστεί το ζήτημα των δύο αερομεταφορέων.  Θα 
πρέπει να υπάρχει οικονομική εξυγίανση, σωστή διαχείριση και επιφυλασσόμαστε και 
απαιτούμε σ’ αυτή την περίπτωση να μας παραχωρηθούν οι τελικές συμφωνίες.  
Εμείς από την πλευρά τη δική μας αναλαμβάνουμε δέσμευση ότι δε θα διαρρεύσουν. 
Και υπάρχουν τρόποι να διασφαλιστεί ότι δε θα διαρρεύσουν οι συμφωνίες οι 
συγκεκριμένες, αλλά θέλουμε να γνωρίζουμε.  Και κατά τη συζήτηση του θέματος στο 
Κεφάλαιο ∆΄, το οποίο έχουμε εγγράψει ως κοινοβουλευτική ομάδα, για να συζητηθεί, 
θα θέλαμε τη στιγμή που θα συζητηθεί να έχουμε όλα αυτά τα στοιχεία.   

 Τέλος, ευχόμαστε και ελπίζουμε ότι στο τέλος του χρόνου οι ζημιές θα είναι τα 
€2 εκατομ. τα οποία υπάρχουν στην πρόβλεψη της εταιρείας.  Ευχόμαστε τα €2 
εκατομ. να μην είναι ούτε €8 εκατομ. ούτε €10 εκατομ.  Πάντως, από την πλευρά τη 
δική μας, τονίζουμε ότι είναι η τελευταία φορά που δίνουμε πίστωση και εγκρίνουμε 
χρηματοδότηση εταιρειών που στην ουσία στο τέλος καταλήγουν να είναι παθητικές 
και απλά και μόνο μεταφέρουμε τα λεφτά του φορολογούμενου πολίτη σε κάποιες 
εταιρείες οι οποίες είτε δε διαχειρίζονται σωστά αυτά τα λεφτά είτε δεν έχουν 
προοπτικές βιωσιμότητας. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Σιζόπουλο. 

 Ποιος θα πάρει το λόγο; 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Θέλω να ευχαριστήσω το συνάδελφο τον κ. Σιζόπουλο, διότι με έχει καλύψει 
πλήρως ουσιαστικά.  Έχει πει όλα τα επιχειρήματα.  Έχω μείνει με πολύ λίγα 
επιχειρήματα να προσθέσω.  Απ’ εκεί και πέρα, τι θα ψηφίσει ο καθένας είναι 
δικαίωμά του. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μόνο εκείνα που δε σε κάλυψε να αναφέρεις. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, ακριβώς.  Θα αποφύγω όσα με κάλυψε.  Αν κάνω καμιά επανάληψη είναι 
για να το τονίσω. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Εμείς εξετάσαμε το θέμα πάνω σε τρεις άξονες.  Πρώτον, γιατί οφείλουμε -δεν 
ευθύνεται καθόλου το προσωπικό- την προστασία του προσωπικού και των 
δικαιωμάτων του.  ∆εύτερον, γιατί αναγνωρίζουμε τη συμβολή των αερομεταφορών 
στον τουρισμό και κατ’ επέκταση στην πραγματική οικονομία.  Τρίτον, γιατί θέλουμε 
και επιδιώκουμε μακροπρόθεσμη βιωσιμότητα των αερογραμμών.   

 Για τη μακροπρόθεσμη βιωσιμότητα χρειάζεται ένας σχεδιασμός, ένας 
προγραμματισμός με ορθολογισμό επιτέλους!  Αυτό το σχεδιασμό οφείλει να τον κάνει 
πρωτίστως η κυβέρνηση με τη συνεργασία των αερογραμμών.  Για να επιτευχθεί η 
μακροπρόθεσμη βιωσιμότητα, άρα να εξυπηρετηθούν τα μακροπρόθεσμα 
συμφέροντα του τουρισμού, της πραγματικής οικονομίας και να στηριχθούν 
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πραγματικά, μακροπρόθεσμα οι υπάλληλοι της “Eurocypria”, θα πρέπει να 
αντιμετωπίσουμε με σοβαρότητα και ορθολογισμό επιτέλους το όλο θέμα των 
αερογραμμών.  Πιστεύουμε ότι, για να γίνει τούτο, πρέπει να αναλάβουν τις ευθύνες 
τους, πέραν της κυβέρνησης, και οι διοικήσεις και διευθύνσεις των αερογραμμών.  
Μιλώντας σήμερα για τη “Eurocypria”, θα πρέπει -και δεν επιρρίπτω ευθύνες για 
κανένα από τα θέματα που έχει πει ο κ. Σιζόπουλος ούτε για το τι έγινε στο παρελθόν- 
σήμερα, μέσα στην κρίση, μέσα σε μία πραγματικότητα, θα πρέπει αυτή η διοίκηση, 
αυτή η διεύθυνση να φέρει αποτελέσματα.  Και δε θα φέρει αποτελέσματα αυτή η 
διεύθυνση και αυτή η διοίκηση, αν της δώσουμε την άνεση των €35 εκατομ.  Να το πω 
και να μην παρεξηγηθώ από κανέναν:  Όλες αυτές οι διοικήσεις είναι περαστικές, 
μπαίνουν, φεύγουν και μας αφήνουν πίσω το πρόβλημα ανεξαρτήτως προθέσεων.  
Είναι γι’ αυτό το λόγο που μέσα από μία πίεση…  Και αναγνωρίζω ότι το να μην 
εγκρίνουμε τα €35 εκατομ. και να εγκρίνουμε μόνο τα €10 είναι μία πίεση, όχι προς το 
προσωπικό, γιατί εγκρίνουμε τα €7 εκατομ. για τη λειτουργικότητα, γιατί εγκρίνουμε 
επιπλέον €3 εκατομ., αν θέλουν να τα πάρουν στη λειτουργικότητα ή να 
διαπραγματευτούν με τις τράπεζες.  Είναι μία πίεση -και το κάνουμε εν πλήρει 
συνειδήσει- προς τις διοικήσεις, για να αντιμετωπίσουν τα πράγματα επιτέλους με 
ρεαλισμό και ορθολογισμό.  Είναι μόνο έτσι που μπορούμε να βρούμε σωστές λύσεις.  
Αν δώσουμε την άνεση, αγαπητοί συνάδελφοι, των €35 εκατομ., δώσουμε τα €28 
εκατομ. στις τράπεζες, κάνουμε νέα δάνεια, νέες δεσμεύσεις προς το κράτος, με 
μαθηματική ακρίβεια θα έρθουμε εδώ μετά από δύο χρόνια και θα χρειαστούμε €70 
εκατομ., για να σώσουμε τη “Eurocypria”.  ∆εν ξέρω ποιος από εσάς θα ψηλώσει το 
χέρι του να ψηφίσει €70 εκατομ.   

 Γι’ αυτό -και καταλήγω- νομίζω ότι υπάρχουν τρόποι…  Και όσον αφορά την 
απειλή για τις τράπεζες -να μην το ξεχάσω τούτο- ότι οι τράπεζες θα μας πιέσουν ή θα 
βγάλουν και δικαστικές αποφάσεις, εγώ αυτό δεν το δέχομαι για έναν απλό λόγο.  
Επιτέλους πρέπει να τεθούν και προ των ευθυνών τους οι τράπεζες, πρέπει να 
συμβάλουν σε αυτή την κρίση...  ∆ε δέχομαι ότι η κυβέρνηση εις το σύνολό της, όχι η 
“Eurocypria” μόνο, δεν έχει τους μοχλούς εκείνους να πιέσει τις τράπεζες να 
συμπεριφερθούν σωστά.  ∆εν μπορεί να δίνουμε €7 δις για άλλο θέμα, για τη 
ρευστότητα, εις τες τράπεζες και τα επιτόκια να είναι τα υψηλότερα στην Ευρώπη.  
∆εν μπορούμε να έχουμε καταθέσεις στις τράπεζες και να δεχόμαστε απειλή ότι τάχα 
θα δώσουμε €10 εκατομ. στη “Eurocypria” και θα βρουν τρόπο οι τράπεζες δικαστικά 
να τα πάρουν χωρίς να τα αφήσουν για ρευστότητα.  Αν τολμήσουν οι τράπεζες, αν 
υπάρχει δυναμική συμπεριφορά έναντι των τραπεζών, ας το κάνουν.  Οι τράπεζες 
επιτέλους θα πρέπει να συμβάλουν… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Έχει τράπεζα που δεν το επαναδιαπραγματεύεται; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να πάρω και το επιχείρημα του κ. Αναστασιάδη.  Έχει δάνειο που δεν έχει γίνει 
αντικείμενο επαναδιαπραγμάτευσης ακόμα και για έναν απλό μικρό επιχειρηματία 
σήμερα μέσα στην κρίση;  Αν δεν μπορεί η “Eurocypria” και η κυβέρνηση να κάνουν 
τούτο το πράγμα, κάπου αλλού είναι το πρόβλημα και εμείς δε θα δώσουμε αέρα 
ππαρά, για να σας μιλήσω τζιαι λίγα τούρτζικα, για να κάμουν το κκέφιν τους κάποιοι.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μετά από τη λεκτική τρίπλα του κ. Συλλούρη, ποιος θα πάρει το λόγο; 

 Αβέρωφ, έβαλες το μαντηλάκι σου!  Λοιπόν, ξεκινάς. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Από σεβασμό προς το κέντρο, περιμένω να τελειώσει το κέντρο δεξιά.   

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Γράφουμε ακόμα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αφού πηγαίνουμε με τη σειρά, ρε παιδιά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου δε θα μιλήσει εκ μέρους του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού.   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Σκέφτου να βάλουν σε ψηφοφορία τωρά το αν βκαίνουν να μιλήσουν ή αν δε 
βκαίνουν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μπαίνουμε στην ψηφοφορία! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα! 

(Γέλια) 

 Είπαμε να εκτονώσουμε λίγο την κατάσταση.   

 Λοιπόν, φίλε Αβέρωφ, έχεις το λόγο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ήταν να σας τζιηέψω τζιαι λλίον, τωρά εν σας τζιηεύκω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εκατάλαβά το! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρώτα θα δώσω κάποιες διευκρινίσεις για κάποιες απορίες που ήγειρε ο 
συνάδελφος ο κ. Σιζόπουλος.  Το πέμπτο αεροσκάφος για τη “Eurocypria” 
ενοικιάστηκε με απόφαση του διοικητικού συμβουλίου της “Eurocypria” το 2005. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πότε; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Το 2005. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Ήσασταν κυβέρνηση; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, κύριε Κατσουρίδη.   

 Ένα Boeing τύπου 737-800.  Και, επειδή ήταν τόσο πολλή η δουλειά της 
“Eurocypria”, έπρεπε να παραδοθεί το καλοκαίρι του 2006.  Γι’ αυτό και έκλεισε 
συμφωνία η “Eurocypria” με την αμερικάνικη εταιρεία ενοικίασης αεροσκαφών CIT 
έναντι ενός μηνιαίου ενοικίου $430.000 το μήνα.  Το 2006 κρίθηκε ότι έπρεπε να 
αυξηθεί ο στόλος κατά ένα ακόμα αεροσκάφος.  Έκλεισε συμφωνία, για να το 
σημειώσει και ο αγαπητός συνάδελφος -αφού δε μας δίνουν τα στοιχεία, έχουμε κι 
άλλους τρόπους να πληροφορείται ο λαός- με την αμερικάνικη εταιρεία ενοικίασης 
αεροσκαφών ILFC έναντι τιμής ενοικίου $400.000 το μήνα. 

 Όμως να θυμίσω ότι οι εξ αριστερών συνάδελφοι, μετά την ανάληψη της 
εξουσίας στη συγκυβέρνηση του μακαρίτη Τάσσου Παπαδόπουλου, ήγειραν πολλές 
φορές ζητήματα για σκάνδαλα στην ενοικίαση των τεσσάρων boeing από τη 
“Eurocypria” από το τότε συμβούλιο, το διορισμένο κατά τη διακυβέρνηση Γλαύκου 
Κληρίδη.  Απλώς, παραθέτω στοιχεία εδώ.  Τα ίδια boeing ενοικιάστηκαν με 
συμβόλαιο επί διακυβέρνησης Γλαύκου Κληρίδη για οκτώ χρόνια, έναντι συνολικού 
ενοικίου κατά αεροσκάφος $30 εκατομ. και για τα υπόλοιπα δύο χρόνια, που δεν ήταν 
σκάνδαλο, $39 εκατομ. για κάθε αεροσκάφος.  Έτσι, χάριν της ιστορίας, για να 
γνωρίζει και το σώμα, αφού ηγέρθησαν…  ∆εν είχα πρόθεση να τα αναφέρω όλα αυτά, 
αλλά, επειδή ζητήθηκαν τα στοιχεία και πολύ σωστά ο κ. Σιζόπουλος τα ανέφερε, 
θεώρησα καλό το σώμα να τα γνωρίζει, αλλά να τα πληροφορηθεί και ο κυπριακός 
λαός.   

 Πριν ενάμιση χρόνο, κύριε Πρόεδρε, τα μεγάλα θύματα αυτής της ιστορίας, οι 
εργαζόμενοι στη “Eurocypria”, ζήτησαν ραντεβού να έρθουν να με δουν, για να πουν 
τα προβλήματά τους.  Ήταν οι πιλότοι της “Eurocypria” σε μια κραυγή αγωνίας, πριν 
ενάμιση χρόνο, που ήρθαν να πουν πως η ενοικίαση των δύο επιπρόσθετων 
αεροσκαφών, που μετενοικιάστηκαν στους Καναδούς έναντι μηνιαίου ενοικίου 
$280.000, έθετε σε κίνδυνο όχι μόνο την εργασία των εργαζομένων Κυπρίων πιλότων, 
αλλά και τη βιωσιμότητα της “Eurocypria”.  Θέλω να ομολογήσω κάτι.  Οι άνθρωποι, 
παρ’ όλον ότι δεν ήταν οικονομολόγοι, ήταν πάρα πολύ σωστοί.  Γιατί δεν πέρασε 
ενάμισης χρόνος και όλα όσα προφητικά λέγαμε και κουβεντιάζαμε -και που 
συμφωνούσα μαζί τους- έγιναν πραγματικότητα. 

 Κύριε Πρόεδρε, θα πω τη γενική μας πολιτική ως παράταξης.  Εμείς, πολύ 
καλά το ξέρετε, δεν υποστηρίζουμε το κράτος επιχειρηματία.  Γιατί, οσάκις το κράτος 
κάνει τον επιχειρηματία, αυτός που πληρώνει τα σπασμένα δεν είναι άλλος από τον 
Κύπριο φορολογούμενο.  Και ειλικρινά, θα επαναλάβω, αν αυτή ήταν μια ιδιωτική 
εταιρεία και οι πενήντα έξι που είμαστε σήμερα εδώ ήμασταν ιδιώτες μέτοχοι, πόσοι 
από εμάς θα έβγαζαν έστω και ένα σεντ, για να συμπληρώσουν €35 εκατομ. σε αυτή 
την εταιρεία;  Όμως δεν είμαστε εμείς που θα τα βάλουμε· είναι ο λαός, για τον οποίο 
πολλές φορές μιλούμε, για τα προβλήματα που έχει.   

 Η Κύπρος δεν μπορεί να είναι η εξαίρεση του παγκόσμιου κανόνα.  Η 
Ολυμπιακή, μια ιστορική αεροπορική εταιρεία, αναγκάστηκε να ιδιωτικοποιηθεί.  Μια 
“Swiss Air”, η ελβετική, δεν μπόρεσε να αντέξει.  Μια κρατική εταιρεία της δεύτερης 
μεγαλύτερης οικονομικής δύναμης στον πλανήτη, η “Nippon Airways” της Ιαπωνίας, 
δεν κρατήθηκε.  Ούτε η “Sabina” ούτε και η “Austrian”, που πριν μερικούς μήνες 
πωλήθηκε στη “Lufthansa”.  Αλλά και η Ολυμπιακή, η οποία ιδιωτικοποιήθηκε πριν 
μερικούς μήνες, δεν μπορεί να αντέξει και είναι σε διαπραγματεύσεις συγχώνευσής 
της με την “Aegean”. Σίγουρα, αν ο κ. Βγενόπουλος δεν ήταν πρόεδρος της MIG και, 
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αν δεν ήταν από τα δικά του λεφτά που επένδυσε για την αγορά της Ολυμπιακής και 
ήταν ένα μέλος ενός συμβουλίου κρατικού, σίγουρα θα είχε τις ίδιες θέσεις που έχουμε 
και εδώ στην Κύπρο: θα πήγαινε με πρόταση στην κυβέρνηση για νομοσχέδιο, για να 
στηριχθεί με εκατοντάδες εκατομμύρια ευρώ η χρεοκοπημένη Ολυμπιακή, όπως 
γινόταν για δεκαετίες στην Ελλάδα.  Αλλά, επειδή τώρα είναι από τη δική του τσέπη, 
έστω και αν την έχει αγοράσει πριν έξι μήνες, ναι, βλέπει το συμφέρον των μετόχων 
του και το συμφέρον της εταιρείας και προχωρεί σε διαπραγμάτευση για τη 
συγχώνευση.  Και εμείς εδώ πρέπει να λειτουργούμε για το συμφέρον του κυπριακού 
λαού και των Κυπρίων πολιτών και των Κυπρίων φορολογουμένων. 

 Όμως λέχθηκε ένα σωστό επιχείρημα:  Η Κύπρος, μια τουριστική χώρα που 
στηρίζει εν πολλοίς την οικονομία της στον τουρισμό, έχει την πολυτέλεια να κλείσει 
τον αερομεταφορέα που θα μεταφέρει τριακόσιες χιλιάδες τουρίστες στην Κύπρο;  Ή 
το άλλο πάρα πολύ σωστό επιχείρημα:  Σε μια περίοδο που η ανεργία εκτοξεύεται στα 
ύψη, δεν έχετε ευαισθησία για τριακόσιες κυπριακές οικογένειες που θα βρεθούν στο 
δρόμο;  Βεβαίως και νιώθουμε τον εργαζόμενο!  Έχουμε ευαισθησίες για τους 
εργαζόμενους, που είναι τα μεγάλα θύματα.  Νοιαζόμαστε για τον τουρισμό.  Όμως 
την ίδια στιγμή δεν αντέχει ο Κύπριος πολίτης με ένα δημοσιονομικό έλλειμμα 6%, με 
ένα δημόσιο χρέος που το ίδιο το Υπουργείο Οικονομικών προβλέπει ότι θα φτάσει 
στο 80% με το τέλος του 2012, να παίρνουμε €35 εκατομ. επιπρόσθετα δανεικά, να 
χρεώνουμε τις επόμενες γενιές, για να έχουμε τρία από τα έξι αεροσκάφη της 
“Eurocypria” το καλοκαίρι να μεταφέρουν τουρίστες στους ανταγωνιστικούς 
προορισμούς.  Να επιδοτούμε τον τουρισμό του Μουμπάρακ στην Αίγυπτο, τον 
τουρισμό του Μαυροβουνίου, της Αφρικής και της Κρήτης.   

 Στην έκθεση του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργικού Συμβουλίου 
από τα €35 εκατομ. προβλέπεται ότι τα €28 εκατομ. θα δοθούν άμεσα, δάνεια σε 
τραπεζικούς οργανισμούς.  ∆εν είπαμε ποτέ ότι το κράτος δεν πρέπει να σεβαστεί τις 
συμβατικές του υποχρεώσεις.  Αλλά ο Υπουργός Οικονομικών της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και ο σεβαστός πρόεδρος της “Eurocypria” προσπαθούσαν επί μέρες να 
πείσουν το κοινοβούλιο ότι με βάση τις δικές τους μελέτες το 2011 η “Eurocypria” θα 
είναι βιώσιμη και θα μπει στην κερδοφορία.  Το απλό ερώτημα είναι:  Aφού είναι τόσο 
πεπεισμένοι και ως πρώην, εγνωσμένου κύρους, ανώτατοι τραπεζίτες, δε θα ήταν 
πολύ πιο εύκολο να είχαν πείσει τους πρώην συναδέλφους τους για τη βιωσιμότητα 
της εταιρείας, ούτως ώστε να επαναδιαπραγματευτούν την ανανέωση των δανείων;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, θέλω να σας ενημερώσω ότι ο χρόνος σας έχει ολοκληρωθεί. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε. 

 Αν θέλουμε να διατηρήσουμε τις θέσεις εργασίας, πρέπει να δούμε πρώτα τη 
συγχώνευση των δύο αερομεταφορέων, αλλά ταυτόχρονα να πάρουμε απόφαση πως 
δεν είναι δουλειά του κράτους να κάνει τον επιχειρηματία σ’ αυτό τον ευαίσθητο τομέα.  
Μόνο έτσι θα συμβάλουμε στο να βοηθηθεί ο τουρισμός μας και είναι ο μόνος τρόπος 
να διασφαλιστούν και οι θέσεις εργασίας. 

 Σε μερικούς μήνες, κύριε Πρόεδρε -και τελειώνω- η πρόβλεψή μας είναι ότι 
απέναντι στα θεωρεία θα είναι οι πιλότοι των Κυπριακών Αερογραμμών που θα 
ζητούν πενήντα και εξήντα εκατομμύρια ευρώ για αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου.  
Αυτό να το έχουμε υπόψη μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



 26

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον Αβέρωφ Νεοφύτου.   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αναστασιάδη.  Μάλιστα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Απλώς, μια δήλωση.  Θα ήθελα να πω ότι είμαι υποχρεωμένος να αποχωρήσω, 
όπως εντός ολίγου και εσείς για τις εντατικές συνομιλίες.  Εγώ έχω άλλη ανειλημμένη 
υποχρέωση. 

 Η ψήφος μου βεβαίως θα πρέπει να πω ότι συμβαδίζει απόλυτα με την 
κοινοβουλευτική μου ομάδα, έστω και αν θα είμαι απών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και εγώ που σκεφτόμουνα να σας καλέσω στο προεδρείο, για να φύγω! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Είναι η κ. Ακκελίδου που προηγείται και, όταν επρόκειτο να αναλάβω τη θέση, 
απέβαλα την κ. Ακκελίδου από την αίθουσα! 

(Γέλια) 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Με την άδειά σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά.   

 Λοιπόν, ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι άλλο το θέμα. 

 Ο κ. Αγγελίδης ηγέρθη να φύγει και είπε «με βάση τη νέα τακτική, πρέπει να 
δηλώσω ότι…».  Ο κ. Αναστασιάδης το ίδιο.  Έχει νέο κανονισμό η Βουλή;  Όποιος 
φεύγει δηλώνει πού πάει; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι.  Ο κ. Αγγελίδης, κύριε Κατσουρίδη, αναχωρεί για το εξωτερικό.  Όμως 
είπαμε να σφίξουμε λίγο τα ζωνάρια, τα λουριά! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα δώσετε άδεια του συνάδελφου να πάει να δει την ΑΕΚ;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ελπίζω να τελειώσουμε μέχρι εκείνη την ώρα!  

 Λοιπόν, στο βήμα καλώ το συνάδελφο το Σταύρο Ευαγόρου. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα η κ. Ντίνα 
Ακκελίδου.) 
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 ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αντιλαμβάνομαι ότι το θέμα το οποίο συζητούμε και έχουμε ενώπιόν μας είναι 
ένα νομοσχέδιο που αφορά στη στήριξη της Eurocypria μέσω της εκταμίευσης €35 
εκατομ. από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας, λόγω της αύξησης του μετοχικού 
κεφαλαίου της Eurocypria, και όχι το μέλλον των αερομεταφορών στην Κύπρο.  
Μπορούμε να το εγγράψουμε, αν θέλετε, να το συζητήσουμε και να συζητούμε για 
ώρες, να ξεκινήσουμε  από το παρελθόν, από τα λάθη και τα σωστά του παρελθόντος, 
και να πάμε στο μέλλον.  Ενώπιόν μας έχουμε λοιπόν αυτό το νομοσχέδιο και, ως 
ΑΚΕΛ, δηλώνουμε ότι θα στηρίξουμε τη Eurocypria, στηρίζοντας την οικονομία, τον 
τουρισμό και τους εργαζόμενους σε μια ιδιαίτερα δύσκολη στιγμή, δύσκολη καμπή της 
οικονομικής ιστορίας του τόπου μας.   

 Το πρώτο πράγμα που πρέπει να κάμουμε είναι να ζυγίσουμε το μέγεθος του 
προβλήματος και τις ζημιές στην οικονομία και την κοινωνία, αν πούμε “ας κλείσει η 
Eurocypria και γαία πυρί μειχθήτω!».  Μπορούμε να το κάμουμε.  Να το πούμε.  
Σίγουρα, ο καθένας πονά, ιδιαίτερα όταν έχει την ευθύνη να εκταμιεύσει €35 εκατομ., 
που είναι λεφτά των φορολογούμενων.  Η ευθύνη, επαναλαμβάνω, είναι βαριά και 
πρέπει να το σκεφτούμε πολλές φορές.  Αλλά την ίδια στιγμή, αν είναι να σκεφτούμε 
ως επιχειρηματίες, αν ήμουν επιχειρηματίας, θα ζύγιζα το πόσα περισσότερα θα 
έχανα, αν την έκλεια.  Και έτσι πρέπει να σκεφτεί και το κράτος.  Κατά συνέπεια, αν 
μεταφέρω 300 000 τουρίστες περίπου ή 270 000 ή 275 000 στην Κύπρο και αν τα 
έσοδα, με βάση το μέσο όρο κόστους ή δαπάνης  από κάθε τουρίστα, όπως το 
υπολογίζει το Τμήμα Στατιστικής, είναι €210 εκατομ. ή €220 εκατομ., αντιλαμβάνεστε 
ότι εκείνο που θα κάμουμε κλείνοντάς την ή συναινώντας στο κλείσιμο, μη 
στηρίζοντας, είναι να χαθούν €220 εκατομ. από την οικονομία και άλλα €30 εκατομ. 
και πολύ περισσότερα από τις φορολογίες που εισπράττει κατ’ έτος το κράτος.  Για μια 
χρονιά και μόνο, στηρίζοντας τη Eurocypria, θα εισπραχθούν €30 εκατομ. με €35 
εκατομ., όσα θα χρειαστεί να δώσουμε, για να στηριχθεί η Eurocypria.   

 Τι επιπτώσεις υπάρχουν μετά;  Αν κλείσει η εταιρεία, θα κληθεί η κοινωνία, η 
οικονομία, να πληρώσει πολλαπλάσια εκατομμύρια αποζημιώσεων στους οργανωτές 
ταξιδίων, αφού έχουν υπογραφεί συμβόλαια και έχουν αναληφθεί δεσμεύσεις.  
Εκατομμύρια αποζημιώσεων στους εργαζόμενους που θα χάσουν τη δουλειά τους, 
αλλά και η αδυναμία, αφού έχει αναφερθεί, εξεύρεσης έστω μειοψηφικού μετόχου, 
γιατί και αυτό ελέχθη σε κάποια φάση.  Με στήριξη θα έχουμε τα οφέλη για τον 
τουρισμό, την οικονομία, θα συνεχίσουμε να έχουμε ροή εσόδων στο κράτος και 
σίγουρα θα στηρίξουμε, στηρίζουμε και τις δουλειές των εργαζομένων.   

 Η Eurocypria δημιουργήθηκε σε ένα δύσκολο περιβάλλον, είναι δύσκολο το 
περιβάλλον των αερομεταφορών, ιδιαίτερα ανταγωνιστικό, αλλά ιδρύθηκε τότε σε μια 
περίοδο που εκρίθη ότι μπορούσαμε να πάρουμε κομμάτι από την πίττα των 
ναυλωμένων πτήσεων. Για χρόνια ήτο κερδοφόρα. ∆υστυχώς, όταν μιλούμε για 
συμβόλαια ενοικίασης αεροσκαφών, διότι ελέχθη και αυτό σήμερα, θα πρέπει πάντοτε 
να συγκρίνουμε την ίδια περίοδο τι έχουν πετύχει άλλοι που ενοικίασαν αεροσκάφη.  
Ε, αν έρθει η ώρα να μιλήσουμε, τότε έχουμε να παρουσιάσουμε πολλά στοιχεία και 
πολλά έγγραφα για διάφορα συμβόλαια χωρίς να δικαιολογούμε κανένα συμβόλαιο 
ενοικίασης αεροσκαφών.   

 Γνωρίζουμε -και δε θα το επαναλάβω, ο χρόνος είναι λίγος- για ποιο λόγο η 
Eurocypria επωλήθη από τις Κυπριακές Αερογραμμές στην Κυπριακή ∆ημοκρατία και 
ποιους τότε ήτο ανάγκη να στηρίξουμε και τους εστηρίξαμεν και πάλι, διότι αυτή είναι 
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η δουλειά μας.  Και οι Κυπριακές Αερογραμμές φέρνουν κόσμο και οι Κυπριακές 
Αερογραμμές φέρνουν τουρισμό και οι Κυπριακές Αερογραμμές έχουν εργαζόμενους.  
∆εν είναι δύο μέτρα και δύο σταθμά! 

 Σήμερα, πέραν των συμβολαίων -κακών συμβολαίων- που είχαν γίνει, πέραν 
της ανομοιογένειας του στόλου που υπήρξε, που υπάρχει σήμερα, η μια εταιρεία, όταν 
ήταν θυγατρική, να έχει boeing και η άλλη airbus με έξτρα μηχανές, υποχρεώσεις κτλ. 
κτλ., η Eurocypria αντιμετωπίζει τα τελευταία δύο με τρία χρόνια τη ραγδαία αύξηση 
των τιμών στα πετρελαιοειδή, στα καύσιμα, την παγκόσμια οικονομική κρίση, πολύ 
σοβαρά διοικητικά λάθη, που όντως έγιναν, και λάθη διεύθυνσης, αλλά την ίδια στιγμή 
είχαμε και άλλα σοβαρά προβλήματα λόγω της ραγδαίας πτώσης των κρατήσεων τα 
τελευταία δύο χρόνια.  Αυτό αναμένουμε ότι δε θα είναι κάτι το οποίο θα 
αντιμετωπίζουμε συνεχώς.  Ήδη υπάρχει βελτίωση στα καύσιμα, αναμένουμε έξοδο 
από την κρίση, ήδη μας έχουν διαμηνύσει ότι τα συμβόλαια είναι καλύτερα.   

 Τι πρέπει να γίνει;  ∆εν είμαστε εμείς που θα αποφασίσουμε, πιστεύω, τώρα τι 
πρέπει να γίνει.  Σίγουρα, μπορεί να κατατεθούν απόψεις.  Πρώτα απ’ όλα και πάνω 
απ’ όλα, καλύτερη διαχείριση, διοίκηση και εξυγίανση, εκσυγχρονισμός.  Και σ’ αυτό 
πιστεύω ότι συμφωνούμε όλοι.  Την ίδια στιγμή έχουν ακουστεί πολλές απόψεις.  
Έχουν ακουστεί απόψεις, βλέποντας το πρότυπο της Aegean για συγχώνευση με την 
Olympic, άλλοι μιλάνε για συνέργειες, άλλοι για συνεργασίες κτλ.  Εμείς, ως ΑΚΕΛ, 
θεωρούμε ότι όλα μπορούν να συζητηθούν, αλλά όχι να αποφασιστούν από τη Βουλή.  
Υπάρχουν εμπειρογνώμονες και μπορεί να εξευρεθεί ομάδα ικανών, αλλά και 
αξιόπιστων εμπειρογνωμόνων μελετητών, οι οποίοι μπορούν να μας πουν με ποιους 
τρόπους μπορούμε και τι δεν μπορούμε να κάμουμε, τι δε μας επιτρέπει η Ευρώπη να 
κάμουμε τώρα, σε μια προσπάθεια μέσα από πολλές συνέργειες, συνεργασίες να 
έχουμε μειωμένο κόστος κτλ. κτλ.   

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής:  Είναι με λύπη μου που θα πω ότι 
μέσα σε αυτή τη διαμάχη, η οποία έχει παρατηρηθεί, διαπιστώνουμε να εισάγονται και 
νέα ήθη στο συνδικαλιστικό κίνημα.  Είναι με λύπη μας πραγματικά που, ως ΑΚΕΛ, 
παρατηρούμε εργαζόμενοι να διαδηλώνουν, για να κλείσουν την εταιρεία άλλων 
εργαζομένων, να μας προσεγγίζουν και να μας λεν «κλείστε την, γιατί μας επηρεάζει ή 
δε μας επηρεάζει»!  Μάθαμε ότι υπάρχει εργατική αλληλεγγύη, συνδικαλιστική 
αλληλεγγύη· απέμενε να το δούμε τζιαι τούτο!  Είναι με λύπη μου...  Εκφράζω τη λύπη 
μου πραγματικά. 

 Θα κλείσω με τη συμπεριφορά της αντιπολίτευσης, διότι έχουν ακουστεί πολλά,  
για τις θέσεις μιλώ πάντοτε.  Είμαστε κράτος επιχειρηματίας, αλλά, όταν προτείνουμε 
την πολιτική των ιδιωτικοποιήσεων, προτείνουμε ουσιαστικά την πώληση 
κερδοφόρων οργανισμών όπως είναι η ΑΗΚ, η ΑΤΗΚ, η Αρχή Λιμένων.  Και κάποτε 
ήταν κερδοφόρες και οι Κυπριακές Αερογραμμές, έκαναν κέρδος πέρσι, ήταν και η 
Eurocypria κάποτε.  ∆εν εισηγείστε να πουλήσουμε το ΘΟΚ, το ΡΙΚ, τον ΚΟΑ.  ∆εν το 
ακούσαμε ποτέ αυτό το πράγμα.  Ακούμε συνεχώς...   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είναι κοινής ωφελείας.  

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Η θέση του ΑΚΕΛ είναι ξεκάθαρη όσον αφορά στη συμμετοχή και τη στήριξη 
του κράτους, την παρουσία του κράτους, ότι σε βασικούς νευραλγικούς τομείς, όπως 
είναι ο ηλεκτρισμός, οι τηλεπικοινωνίες, οι αερομεταφορές -είμαστε χώρα τουριστικός 
προορισμός- το νερό και πολλά άλλα που έχουν σχέση με τη μαζική κατανάλωση και 
τον κόσμο, πρέπει, ναι, το κράτος να έχει το πάνω χέρι.   
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 Από εκεί και πέρα, απόψεις που ακούστηκαν -δε θέλω να τις χαρακτηρίσω, 
αλλά με αυτές εμείς διαφωνούμε- «κλείστε τη σήμερα, ανοίξετέ την αύριο με άλλο 
όνομα και κόψετέ τα των τραπεζών να μεν πκιερώσετε»...  Και, όταν είπαμε «μα, πού 
πάει η σοβαρότητα της πολιτείας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και η αξιοπιστία;», μας 
κατηγόρησαν εκείνοι οι οποίοι πηγαίνουν και συγχειροκροτούν τα κέρδη που 
πραγματοποιούν οι τράπεζες στις γενικές τους συνελεύσεις ότι δε θέλουμε να τα 
βάλουμε με τις τράπεζες ή τζιηεύκουμεν τες τράπεζες!  Αν θέλετε να συζητήσουμε 
τρόπους να πάρουμε παραπάνω που τες τράπεζες ή να βρούμε τρόπους να 
αποσύρουμε καταθέσεις που τες τράπεζες, ελεύθερα να το συζητήσουμε.  Και 
προτείνετε, αν θέλετε, και οποιαδήποτε μέτρα, για να έχουμε παραπάνω έσοδα ως 
πολιτεία.  Εμείς είμαστε μέσα!  Το “μην πληρώσετε” εισάγει και πάλι νέα ήθη σε αυτή 
την πολιτεία και υποσκάπτει πραγματικά την κρατική αξιοπιστία.   

 Και θα κλείσω με ένα τελευταίο.  Εμείς, στηρίζοντας τη Eurocypria, θα 
επιμείνουμε να παρακολουθεί το κοινοβούλιο και η καθ’ ύλην αρμόδια επιτροπή, των 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού, του κοινοβουλίου, να καλεί κατά τακτά χρονικά 
διαστήματα το συμβούλιο και τη διεύθυνση της Eurocypria, ούτως ώστε να ασκείται 
εκείνος ο πραγματικός έλεγχος που χρειάζεται να ασκείται. Πρόσθετα, εμείς θέλουμε 
να συζητηθεί και θα επιμείνουμε να συζητηθεί το μέλλον των αερομεταφορών στην 
Κύπρο.  

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευαγόρου. 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς, να πω ποιο ήταν το δίλημμα για το οποίο έπρεπε να τοποθετηθεί η 
επιτροπή Οικονομικών, όταν ήρθε η κυβέρνηση και μας επανέφερε το πρόβλημα με 
τη Eurocypria.  Οι επιλογές που είχαμε ήταν δύο, είτε κλείνει η εταιρεία, αυτό μέχρι την 
προηγούμενη Παρασκευή, είτε εγκρίνουμε την αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου, τα 
€35 εκατομ.  Αυτό ήταν το δίλημμα που έπρεπε να απαντήσει η Βουλή και η ευθύνη 
γι’ αυτές τις δύο επιλογές, ε, σίγουρα ανήκει στην εκτελεστική εξουσία, η οποία πήρε 
την απόφαση να φέρει ενώπιόν μας αυτές τις δύο επιλογές.  ∆εν είχαμε άλλη επιλογή 
ενώπιόν μας.   

 Έπρεπε λοιπόν να κρίνουμε κατά πόσο θα κλείσουμε την εταιρεία, η οποία θα 
είχε υποχρεώσεις να καλύψει €90 εκατομ., ή θα ενισχύσουμε την εταιρεία με €35 
εκατομ., σε μια προσπάθεια που κάνει η εταιρεία με το νέο της διοικητικό συμβούλιο 
για εξυγίανση, για να φέρει κερδοφόρα αποτελέσματα το 2011, ελαφρώς ζημιογόνα το 
2010 και ακόμη καλύτερα αποτελέσματα στο μέλλον.  Έπρεπε επίσης να 
προσμετρήσουμε στο σενάριο να κλείσει η εταιρεία τις 300 000 τουρίστες, εκ των 
οποίων οι 250 000 δε θα επέλεγαν την Κύπρο ή δε θα είχαν τη δυνατότητα να έρθουν 
στην Κύπρο, με τις έντονες αντιδράσεις γι’ αυτό το σενάριο από τον ΠΑΣΥΞΕ, το 
ΣΤΕΚ και την ΑΚΤΑ.  Έπρεπε να προσμετρήσουμε την ανεργία που θα προέκυπτε σε 
βάρος 300 εργαζομένων και έπρεπε να προσμετρήσουμε και την εκμετάλλευση από 
άλλες ανταγωνιστικές της Eurocypria εταιρείες προς τους τουριστικούς πράκτορες και 
τους ξενοδόχους, γιατί θα έμεναν πλέον μόνοι τους να διαχειρίζονται αυτό το πεδίο 
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στις αερομεταφορές.  Από την άλλη, έπρεπε να ζυγίσουμε...  Αυτά τα €35 εκατομ. θα 
πήγαιναν στον πάτο;  Θα χαθούν αυτά τα €35 εκατομ. ή θα βοηθήσουν, αν εμείς 
επιλέξουμε να σκεφτούμε ως ιδιώτες -που ήταν μια προϋπόθεση που βάζει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση- την εταιρεία να βρει τα πόδια της;  

 Έχουμε προβληματισμό γι’ αυτό το θέμα, αλλά έχουμε πειστεί για κάποια 
πράγματα.  Καταρχάς, για κάποιους όρους, που θα έπρεπε το Υπουργικό Συμβούλιο 
να επέμενε σ’ αυτούς, στην πορεία δεν επέμενε το Υπουργικό Συμβούλιο -και ασκώ 
την κριτική μου επ’ αυτού του σημείου- και αναγκάστηκε η επιτροπή Οικονομικών και 
τα κόμματα να επιμένουν επί αυτών των όρων.  Έτσι, και η δική μας επιμονή, όπως 
ένα συμβόλαιο με μια ιδιωτική εταιρεία θα έπρεπε να γίνει ακόμα καλύτερο...  Το 
κράτος έλεγε σε ένα από τα σημειώματά του ότι θα έπρεπε να ήταν 10% καλύτερο το 
συμβόλαιο.  Το διοικητικό συμβούλιο, και προς τιμήν του, επέτυχε, όπως μας έχει 
ενημερώσει επίσημα σ’ αυτή τη Βουλή, αύξηση σ’ αυτό το συμβόλαιο κατά 27%.  Το 
κράτος θα έπρεπε να επιμένει οι εργαζόμενοι να είχαν κλείσει μία συμφωνία με τη 
διοίκηση βάσει της οποίας θα είχαν μειωμένες απολαβές γύρω στο 10%.  Αυτό δεν 
έχει επιτευχθεί.  Οι εργαζόμενοι έχουν κάνει μια χειρονομία, αν θέλετε, καλής θέλησης 
προς τη διοίκηση, η οποία χειρονομία σίγουρα θα έπρεπε να είχε τελεσφορήσει πριν 
να πάρουμε τις σημερινές αποφάσεις.  Έχουν δεχθεί οι εργαζόμενοι το 5% επί των 
μισθών τους, τουλάχιστον η συντεχνία των πιλότων, που έχει αποκοπεί από το 2008, 
να ισχύει, ενόψει και της τελικής διαπραγμάτευσης που θα γίνει, για να καταλήξουν 
στα τελικά αποτελέσματα.  ∆εν πρέπει να θεωρηθεί αδυναμία της Βουλής το ότι 
σήμερα επιλέγει να στηρίξει τη Eurocypria με τα €35 εκατομ.  Θα πρέπει να θεωρηθεί 
ως μια τελευταία ευκαιρία και για το συμβούλιο, αλλά και για τους εργαζόμενους και 
τον κάθε ενδιαφερόμενο που θέλει το καλό αυτής της εταιρείας να επιλύσουν τα 
προβλήματα και να μην ξανάρθουμε, όπως πολλοί λένε -και μπορεί να έχουν το δίκιο 
τους με τους προβληματισμούς που βάζουν- και να ξαναβρεθούμε εδώ σε μία... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, συγγνώμη, κύριε Βότση, κοιτάξετε, ακούγεται θόρυβος.  
Ούτε ο ομιλητής μπορεί να ακούσει ούτε οι συνάδελφοι που θέλουν να ακούσουν.  
Σας παρακαλώ πολύ, συνάδελφοι! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Έλεγα λοιπόν ότι εύχομαι να μη δικαιωθούν -δικαίωση με το δικό τους τρόπο- 
όσοι προβληματίζονται ότι θα ξαναρθούμε εδώ του χρόνου ή πιο νωρίς να συζητούμε 
παρόμοιο πρόβλημα για τη Eurocypria. 

 Μπήκε μια πρόταση, στην οποία πρέπει να τοποθετηθούμε, να δοθούν €10 
εκατομ. αντί €35 εκατομ.  Θεωρούμε ότι αυτό δεν απαντά το ερώτημα που τέθηκε από 
την κυβέρνηση ενώπιόν μας.  Γιατί στο κάτω κάτω, αν θα απαντήσουμε το ερώτημα, 
εγώ λέω, αν θα κάνουμε, αν θέλετε, την αβαρία, να την κάνουμε σωστά και να 
δώσουμε ευκαιρίες να λύσουμε το πρόβλημα.  Αν είναι να γίνει η αβαρία, για να δοθεί 
ένα ποσό που θα καλύψει μεν τους άμεσους μισθούς των υπαλλήλων, αλλά δε θα 
επιλύσει τα προβλήματα που έχει η εταιρεία με τις τράπεζες, και η εύκολη λύση είναι 
να πούμε των τραπεζών «δε θα πάρετε τα λεφτά»...  Και κακώς ο υπουργός, χωρίς να 
πάρει απόφαση η Βουλή, έδωσε επιστολή προς τις τράπεζες που τους έλεγε «ξέρετε, 
σας εγγυώμαι ότι θα αυξήσω το μετοχικό κεφάλαιο της Eurocypria και μέσω αυτής της 
πρόθεσής μου δώστε το δάνειο».  Ένα δάνειο εντελώς ακάλυπτο επίσημα από το 
κράτος.  Ε, αυτά σήμερα καλούμαστε να επιλύσουμε. Θα μου πείτε μια καλή πρόταση 
είναι «άσ’ τους να τραβιούνται, και τον υπουργό που εγγυήθηκε το δάνειο και τη 
Eurocypria, που δε θα έχει να τα πληρώσει, και ας κλείσει!».  Ε, αυτή η επιλογή για 
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μας δεν μπορεί να γίνει αποδεκτή. Το «ας κλείσει» δεν είναι επιλογή.  Επιλογή είναι να 
βοηθηθεί η εταιρεία.  Θεωρούμε ότι με το να λύσουμε σήμερα το πρόβλημα 
αβεβαιότητος ύπαρξης της εταιρείας, το οποίο τις τελευταίες κυρίως δεκαπέντε μέρες 
έχει ενισχυθεί, βοηθούμε την εταιρεία, γιατί θεωρούμε ότι, συνεχίζοντας, και με τις 
επιστολές που έχουμε πάρει από το διοικητικό συμβούλιο, αυτή την αβεβαιότητα, με 
το να μην εγκρίνουμε όλο το ποσό σήμερα, πολλοί πιστωτές της εταιρείας θα 
χρησιμοποιήσουν ως δικαιολογία αυτή την απόφαση, για να μην πληρώσουν όσα 
χρωστούν ή όσα πρέπει να δώσουν προκαταβολικά στην εταιρεία.  Όπως επίσης και 
διάφοροι φορείς του εξωτερικού ήδη διερωτώνται τι θα γίνει με τη Eurocypria, «πρέπει 
να σταματήσουμε να συνεργαζόμαστε μαζί της;».  Εμείς θέλουμε να συνεχίσουν να 
συνεργάζονται μαζί της.   

 Άρα, απαντούμε ότι σήμερα με δυσκολία, θα έλεγα, αποφασίζουμε να πάρουμε 
αυτή τη δύσκολη απόφαση, να εγκρίνουμε τα €35 εκατομ. για τη Eurocypria, 
σημειώνοντας ότι αυτή η πίεση χρόνου που δέχθηκε η Βουλή, ειδικότερα την 
προηγούμενη βδομάδα, είναι για μας απαράδεκτη, γι’ αυτό σήμερα συζητούμε και δεν 
έχει κλείσει η εταιρεία, όπως ήταν το επιχείρημα την προηγούμενη Παρασκευή.  
Θεωρώ ότι υπήρξε προχειρότητα από το Υπουργείο Οικονομικών και στο να πάρει 
σωστές απαντήσεις, αν θεωρείται κρατική ενίσχυση ή όχι αυτό που πάμε να κάνουμε, 
και στο ότι ήρθε την τελευταία στιγμή και μας έλεγε ότι θα έκλεινε η εταιρεία, αν δεν 
εγκρινόταν μέχρι την προηγούμενη Πέμπτη ο προϋπολογισμός αυτός, τα €35 εκατομ.   

 Για το μέλλον, το ∆ημοκρατικό Κόμμα θεωρεί ότι άμεσα πρέπει να γίνει, και 
λέμε ότι θα προσπαθήσουμε με όλες μας τις δυνάμεις να γίνει άμεσα, μια ανεξάρτητη, 
κοινά αποδεκτή μελέτη και από τους δύο αερομεταφορείς της Κύπρου, η οποία μελέτη 
θα καταδείξει ποιο είναι το μέλλον των αερομεταφορών στην Κύπρο.  Και θεωρούμε 
ότι θα πρέπει όλοι να δεχθούμε τα αποτελέσματα αυτής της μελέτης, για να δούμε αν 
όντως η συγχώνευση είναι η λύση ή οι δύο ή οι τρεις ή οι Χ εταιρείες ή η μία εταιρεία 
είναι η λύση, και να αποφασίσουμε όλοι τι κάνουμε βάσει αυτής της μελέτης.  
Θεωρούμε -και απαντώ στους εργαζόμενους των Κυπριακών Αερογραμμών, οι οποίοι 
αυτό το διάστημα είχαν ενεργοποιηθεί έντονα- και λέμε ότι τα €35 εκατομ. που παίρνει 
η Eurocypria δεν είναι, για να κάνει ζημιά στις Κυπριακές Αερογραμμές· είναι, ακριβώς 
για να ενισχυθεί μια εταιρεία.  Και, αν στο μέλλον θα προκύψει από αυτή την εταιρεία 
και τις Κυπριακές Αερογραμμές μια άλλη κοινή εταιρεία, αυτό θα ευνοήσει και τις 
Κυπριακές Αερογραμμές.  ∆ε θεωρούμε ότι λειτουργούμε εις βάρος των Κυπριακών 
Αερογραμμών.  Όταν οι Κυπριακές Αερογραμμές χρειάστηκαν τη στήριξη και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, την πήραν τη στήριξη.  Σήμερα την παίρνει και  η Eurocypria.  
Μακάρι -και κλείνω ίσως μ’ αυτό- αυτό που ο υπουργός είπε στη Βουλή και δέχθηκε 
την έντονη κριτική -τη δική μας τουλάχιστον- ότι δεν μπορεί να μαζέψει, να φέρει τους 
δύο προέδρους των αερομεταφορών μας σε ένα κοινό δωμάτιο να κουβεντιάσουν...  
∆εν μπορεί ο υπουργός Οικονομικών!  Ε, αυτό το πράγμα το θεωρήσαμε απαράδεκτο, 
το είπαμε και στην επιτροπή, το λέω και στην ολομέλεια!  Καλούμε τον υπουργό 
άμεσα να φέρει τους δύο προέδρους στο ίδιο τραπέζι, για να βρεθούν συνέργειες.  
Μείναμε στον ανταγωνισμό!  Άσε που τον επέβαλλε η Ευρωπαϊκή Ένωση!  Εδώ εμείς 
μιλάμε για συνέργειες.  Να βρεθεί τρόπος να κερδίζουν και οι δύο εταιρείες από 
πράξεις που θα γίνουν!  Αυτή είναι η δική μας πρόθεση, αυτά θα παρακολουθούμε.   

 Παράλληλα, λέμε ότι καλό θα ήταν, ενόψει της ενδεχόμενης ενσωμάτωσης των 
εταιρειών ή συνένωσης των εταιρειών, κινήσεις που θα μπορούσαν να δυσκολέψουν 
αυτή τη συνένωση να περιοριστούν και από τις δύο εταιρείες.  Και να λειτουργήσουμε 
συναγωνιστικά, συνεργιστικά, ώστε στο τέλος της ημέρας και οι δύο εταιρείες να ’χουν 
το δικό τους μέλλον, αλλά και μια ενδεχόμενη λύση στο πρόβλημα που 
αντιμετωπίζουμε και βρίσκουμε συνεχώς μπροστά μας να βοηθήσει και τις δύο 
εταιρείες.   
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 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα καταψηφίσει την τροπολογία του ΕΥΡΩΚΟ και θα 
υποστηρίξει το νομοσχέδιο όπως έχει έρθει από την κυβέρνηση.  

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Eυχαριστώ, κύριε Βότση. 

 Με τη συζήτηση η οποία έγινε φαίνεται ότι διαμορφώνεται πλειοψηφία για 
υπερψήφιση του συμπληρωματικού προϋπολογισμού.  Κανονικά, πρέπει να 
ψηφίσουμε καταρχάς την τροπολογία.  Επομένως, επανερχόμαστε στην ψηφοφορία 
για την τροπολογία του ΕΥΡΩΚΟ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με δεκατέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και μία αποχή 
καταψηφίζεται η τροπολογία του ΕΥΡΩΚΟ. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να προχωρήσει στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 
€35.000.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.   Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εκατρείς, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον 
και δύο αποχές. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 1) του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι υπέρ, κυρία Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και δύο αποχές το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Συνεχίζουμε με τα θέματα υπ’ αριθμόν 1 και 2 στην ημερήσια διάταξη, που είναι 
εξ αναβολής και τιτλοφορούνται «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010» και για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης 

Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 
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 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστόφορου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 25 Ιανουαρίου και την 1η Φεβρουαρίου 2010.   Στο 
στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά θεμάτων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών (Υπηρεσία Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας) και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου με την Οδηγία 2008/8/ΕΚ του Συμβουλίου της 12ης 
Φεβρουαρίου 2008 για τροποποίηση της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ όσον αφορά τον τόπο 
παροχής υπηρεσιών και με την Οδηγία 2008/117/ΕΚ του Συμβουλίου της 16ης 
∆εκεμβρίου 2008 για τροποποίηση της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ σχετικά με το κοινό 
σύστημα φόρου προστιθέμενης αξίας για την καταπολέμηση της φοροδιαφυγής που 
συνδέεται με τις ενδοκοινοτικές πράξεις. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
11(4) του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, σκοπείται η πρακτική εφαρμογή 
των διατάξεων που προνοούν οι πιο πάνω αναφερόμενες κοινοτικές Οδηγίες. 

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη εναρμονιστική νομοθεσία και τους 
κανονισμούς θεσμοθετούνται νέοι κανόνες σε σχέση με τον τόπο παροχής υπηρεσιών, 
όπως και η υποχρέωση υποβολής ανακεφαλαιωτικού πίνακα για παροχές υπηρεσιών 
σε υποκείμενα στο φόρο προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) πρόσωπα σε άλλα κράτη μέλη. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το 
Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης αποφάσισε όπως οι προτεινόμενες 
τροποποιήσεις εισαχθούν σταδιακά, ώστε να διασφαλιστεί η ομαλή μετάβαση στο νέο 
καθεστώς.  Η νέα κοινοτική Οδηγία προβλέπει την εφαρμογή των νέων κανόνων του 
τόπου παροχής υπηρεσιών, που θα είναι υποχρεωτική για όλα τα κράτη μέλη, σε 
τέσσερα χρονικά στάδια.  Τα στάδια αυτά είναι η 1η Ιανουαρίου 2010, η 1η Ιανουαρίου 
2011, η 1η Ιανουαρίου 2013 και η 1η Ιανουαρίου 2015. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, το νέο καθεστώς, που προβλέπει ότι ο τόπος 
παροχής υπηρεσιών είναι ο τόπος εγκατάστασης του λήπτη και ότι οι υπηρεσίες που 
παρέχονται σε μη υποκείμενα στο φόρο πρόσωπα εξακολουθούν να θεωρούνται ότι 
παρέχονται στον τόπο όπου ανήκει ο παροχέας, θα ισχύει υποχρεωτικά για τα κράτη 
μέλη από την 1η Ιανουαρίου 2010.  Περαιτέρω, θα εφαρμόζονται ειδικοί κανόνες σε 
σχέση με ορισμένες κατηγορίες υπηρεσιών, όπως είναι οι υπηρεσίες που σχετίζονται 
με ακίνητη ιδιοκτησία, μεταφορά επιβατών, πολιτιστικές, καλλιτεχνικές, αθλητικές και 
άλλες υπηρεσίες. 

 Όσον αφορά τη μεταβατική εφαρμογή στο νέο καθεστώς σε σχέση με τις 
υπόλοιπες πρόνοιες της σχετικής Οδηγίας έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική 
εξουσία τα ακόλουθα: 

1. Από την 1η Ιανουαρίου 2011 θα τροποποιηθούν οι διατάξεις που αφορούν την 
πρόσβαση σε πολιτιστικές, καλλιτεχνικές, αθλητικές και άλλες υπηρεσίες. 

2. Από την 1η Ιανουαρίου 2013 θα καταστούν υποχρεωτικοί νέοι κανόνες για τη 
μίσθωση μεταφορικών μέσων που δεν αφορούν βραχυχρόνια μίσθωση. 

3. Από την 1η Ιανουαρίου 2015 θα ισχύσουν νέοι κανόνες αναφορικά με 
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υπηρεσίες που παρέχονται ηλεκτρονικά. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, η Οδηγία 2008/8/ΕΚ παρέχει την 
ευχέρεια στα κράτη μέλη για εφαρμογή του κανόνα της πραγματικής χρησιμοποίησης 
και εκμετάλλευσης των υπηρεσιών, με στόχο την πρόληψη της διπλής φορολόγησης ή 
της μη φορολόγησης.  Παράλληλα, η Οδηγία 2008/117/ΕΚ προβλέπει τη μηνιαία 
υποβολή ανακεφαλαιωτικών πινάκων για ενδοκοινοτικές συναλλαγές, δηλαδή για 
παραδόσεις αγαθών και παροχές υπηρεσιών σε εμπορευομένους σε άλλα κράτη μέλη. 

 Σημειώνεται ότι, με βάση τα ίδια στοιχεία, σε σχέση με την ευχέρεια για 
εφαρμογή του κανόνα της πραγματικής χρησιμοποίησης και εκμετάλλευσης των 
υπηρεσιών, στον προτεινόμενο νόμο ο κανόνας αυτός διατηρήθηκε στην έκταση που 
ήδη έχει στην υφιστάμενη νομοθεσία, δηλαδή εφαρμόζεται για μίσθωση κινητών 
αγαθών και μεταφορικών μέσων, τηλεπικοινωνιακές υπηρεσίες, ραδιοφωνικές και 
τηλεοπτικές υπηρεσίες και ηλεκτρονικές υπηρεσίες που παρέχονται σε υποκείμενα 
στο φόρο πρόσωπα και επεκτάθηκε στις υπηρεσίες μεταφοράς αγαθών.  

 Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά θεμάτων, ενώπιον της επιτροπής 
κατατέθηκε αίτημα του ΣΕΛΚ για  τροποποίηση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ώστε 
να παραταθεί το χρονικό περιθώριο το οποίο παρέχεται από τη σχετική νομοθεσία 
στους φορολογουμένους για υποβολή του ανακεφαλαιωτικού πίνακα που 
προβλέπεται σε  αυτή (δήλωση VIES) από δέκα μέρες, που ισχύει σήμερα, σε 
δεκαπέντε μέρες. 

 Όπως είναι γνωστό, η υποβολή δήλωσης VIES είναι υποχρεωτική επί μηνιαίας 
βάσης από κάθε εμπορευόμενο, δηλαδή πρόσωπο που είναι εγγεγραμμένο στο 
μητρώο ΦΠΑ, το οποίο παραδίδει αγαθά ή/και υπηρεσίες σε πρόσωπα εγγεγραμμένα 
σε μητρώα ΦΠΑ άλλων κρατών μελών.  Με βάση τις υφιστάμενες διατάξεις, η 
υποχρέωση υποβολής της δήλωσης αυτής αφορά μόνο ενδοκοινοτικές παραδόσεις 
αγαθών και υποβάλλεται επί τριμηνιαίας βάσης μέχρι τη δέκατη ημέρα του δεύτερου 
μήνα που ακολουθεί το μήνα στον οποίο τελειώνει η φορολογική περίοδος, παρέχεται 
δηλαδή περιθώριο σαράντα ημερών για υποβολή της δήλωσης αυτής.   

 Με τις προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις, η καταληκτική ημερομηνία 
υποβολής της δήλωσης VIES θα είναι η δέκατη μέρα του μήνα που ακολουθεί το μήνα 
στον οποίο αφορά η εν λόγω δήλωση.  Το γεγονός αυτό, όπως αναφέρεται από τους 
εκπροσώπους του ΣΕΛΚ, θα δημιουργήσει πρόβλημα στους φορολογουμένους, οι 
οποίοι  με την υποχρέωση ετοιμασίας της εν λόγω δήλωσης επί μηνιαίας αντί επί 
τριμηνιαίας βάσης θα έχουν μικρότερο περιθώριο ετοιμασίας και υποβολής της, 
καθώς μειώνεται από σαράντα σε δέκα μέρες. 

 Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, η εισήγηση για ανάλογη τροποποίηση 
του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ώστε να παραταθεί το χρονικό περιθώριο για 
υποβολή της δήλωσης VIES από δέκα σε δεκαπέντε μέρες, επιβάλλεται για τους 
ακόλουθους λόγους: 

1. Θα παρέχεται περισσότερος χρόνος στους εμπορευομένους για συλλογή και 
καταχώριση των απαραίτητων στοιχείων στα λογισμικά συστήματα και 
συνεπώς στη δήλωση VIES, που θα γίνεται και με ηλεκτρονικά μέσα. 

2. Η ημερομηνία υποβολής της δήλωσης VIES δε θα συμπίπτει με τις τριμηνιαίες 
δηλώσεις ΦΠΑ, οπότε θα γίνεται καλύτερη διαχείριση. 

3. Θα μειωθούν σημαντικά τα λάθη στη συμπλήρωση των εν λόγω δηλώσεων και 
συνεπώς το πρόσθετο διαχειριστικό κόστος τόσο για τους εμπορευομένους 
όσο και για την Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας για διορθώσεις των εν 
λόγω λαθών. 
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4. Η ζητούμενη παράταση δεν επηρεάζει τη δυνατότητα της Υπηρεσίας Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας για εκπλήρωση των δικών της υποχρεώσεων έναντι των 
άλλων κρατών μελών, λόγω του ότι ηλεκτρονική υποβολή των δηλώσεων 
περιορίζει στο ελάχιστο το χρόνο που απαιτείται από την υπηρεσία για τη 
συλλογή και αποστολή των ζητούμενων στοιχείων. 

 Καταθέτοντας τις απόψεις τους επί της πιο πάνω εισήγησης, οι εκπρόσωποι 
της Υπηρεσίας Φόρου Προστιθέμενης Αξίας ανέφεραν ότι με τις πρόνοιες του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου κατεβλήθη προσπάθεια διατήρησης ενός απλοποιημένου 
συστήματος σε σχέση με τις προθεσμίες υποβολής των διάφορων φορολογικών 
δηλώσεων, περιλαμβανομένης της δήλωσης “Intrastat”, με την οποία μάλιστα 
ζητούνται περισσότερα στοιχεία σε σχέση με τη δήλωση VIES.  Ανέφεραν επίσης ότι 
παράταση της εν λόγω προθεσμίας, σύμφωνα με το αίτημα του ΣΕΛΚ, είναι 
ενδεχόμενο να προκαλέσει σύγχυση και να καταστήσει το σύστημα πολύπλοκο για 
την οικονομία της Κύπρου.   

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι, απαντώντας σε παρατηρήσεις μελών της επιτροπής, 
τόνισαν επίσης ότι δεν επιλέγηκε η βάσει της κοινοτικής Οδηγίας δυνατότητα 
θεσμοθέτησης της υποχρέωσης υποβολής ανακεφαλαιωτικού πίνακα ανά 
ημερολογιακή τριμηνία εντός προθεσμίας που δε θα υπερβαίνει τον ένα μήνα από το 
τέλος του τριμήνου, καθότι το σύστημα της επιλογής τελεί ακόμη υπό δοκιμασία στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αναμένεται συναφώς να υποβληθεί έκθεση από όλα τα κράτη 
μέλη, μέσα από την οποία θα καταδεικνύεται αν μπορούν να επιτευχθούν τα 
επιθυμητά αποτελέσματα με ένα τέτοιο σύστημα ή όχι.  Περαιτέρω, το σύστημα της 
επιλογής θα οδηγούσε σε πολλά λάθη και θα επιβάρυνε με διοικητικό κόστος το 
κράτος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
των πιο πάνω, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και του μέλους της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες-∆υνάμεις και του μέλους της 
βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται την ψήφιση του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου, όπως έχει διαμορφωθεί από νομοτεχνική άποψη, ώστε να 
περιλάβει, σύμφωνα με τα πιο πάνω, την εισήγηση για παράταση της προθεσμίας 
υποβολής της σχετικής αίτησης από τη δέκατη στη δέκατη πέμπτη μέρα του μήνα που 
ακολουθεί το μήνα στον οποίο αφορά αυτή.  Εισηγείται επίσης την έγκριση των 
σχετικών κανονισμών.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα ετοποθετείτο στην ολομέλεια. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση 
του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού κανονισμού.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 10Α.  Άρθρο 
3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με τη διαγραφή του Τρίτου Παραρτήματος.  
Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου παραρτήματος.  
Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του ∆έκατου Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 
11. 

 Τροποποίηση του ∆έκατου Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 
12. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε τώρα στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 2 κανονισμών. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 3 θέμα, που είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται 
«Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
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2009».  Για το θέμα αυτό έχει, συνάδελφοι, κυκλοφορήσει συμπληρωματική έκθεση.  
Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2009» 
Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος  Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας    Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ    Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου    Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 
Νοεμβρίου και 3 ∆εκεμβρίου 2009.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Μεταλλείων του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, 
ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο είναι η 
τροποποίηση του περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων Νόμου, ώστε να 
παρασχεθεί η δυνατότητα στο Υπουργικό Συμβούλιο αφενός να καθορίζει το χρόνο 
κατά τον οποίο θα υποβάλλονται αιτήσεις για παραχώρηση πιστοποιητικού 
καταλληλότητας του αιτητή αναφορικά με ελεύθερες περιοχές των 
μεταλλευτικών/λατομικών ζωνών και τον αριθμό των πιστοποιητικών που προτίθεται 
να παραχωρήσει στις περιοχές αυτές και αφετέρου να επιβάλλει όρους κατά τη 
χορήγηση μεταλλευτικών μισθώσεων και προνομίων λατομείου, ανάλογα με τις 
επικρατούσες κοινωνικές, οικονομικές, τεχνικές ή άλλες συνθήκες. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις του υπό 
εξέταση νομοσχεδίου. 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, των 
μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, αποφάσισε να 
εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως 
αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων 
προνοιών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και 

Λατομείων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 



 39

 Πανίκος Χάμπας Αντώνης Αντωνίου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου  

 Μαρία Κυριακού Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  Γιώργος Περδίκης 

 Όπως είναι γνωστό, για το πιο πάνω νομοσχέδιο έχει ήδη κυκλοφορήσει στην 
ολομέλεια της Βουλής σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009.  Ωστόσο, ύστερα από την 
αναβολή της συζήτησης του θέματος από την ολομέλεια στις 10 ∆εκεμβρίου 2009, 
αφενός μεν για σκοπούς επανεξέτασης συγκεκριμένης πρόνοιας που περιλαμβάνεται 
σε αυτό και αφετέρου δε για να ληφθούν οι απόψεις ορισμένων άλλων  
ενδιαφερόμενων μερών και πιο συγκεκριμένα των ενώσεων των τοπικών αρχών και 
των περιβαλλοντικών οργανώσεων, η επιτροπή μελέτησε εκ νέου το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 
μεταξύ 21ης Ιανουαρίου και 11ης Φεβρουαρίου 2010.   

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων 
Κύπρου και της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 
Κύπρου.  Το Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος “Terra Cypria”, παρ’ 
όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδριάσεις της επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου, καθώς και οι 
απόψεις των εμπλεκομένων και τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο 
πρώτο στάδιο της εξέτασής του περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεών της, η επιτροπή, μεταξύ άλλων, 
επανεξέτασε την πρόνοια του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση 
ανάκλησης ή τερματισμού πολεοδομικής άδειας με βάση την οποία παραχωρήθηκε ή 
ανανεώθηκε μεταλλευτική μίσθωση ή λατομικό προνόμιο, τερματίζεται αυτόματα και η 
εν λόγω μεταλλευτική μίσθωση ή το λατομικό προνόμιο, χωρίς επηρεασμό 
οποιασδήποτε απαίτησης εναντίον των κατόχων τους η οποία δυνατό να προκύψει.  
Αναφορικά με την εν λόγω πρόνοια του προτεινόμενου νόμου, οι αρμόδιοι 
κυβερνητικοί εκπρόσωποι δήλωσαν ότι η συγκεκριμένη πρόνοια εκ παραδρομής 
διατυπώθηκε όπως πιο πάνω.  Συνεπώς, η επιτροπή υιοθέτησε την εισήγησή τους για 
τροποποίησή της, ώστε με τον προαναφερθέντα αυτόματο τερματισμό της 
μεταλλευτικής μίσθωσης ή του λατομικού προνομίου ο κάτοχος της μεταλλευτικής 
μίσθωσης ή του προνομίου να εξακολουθεί να ευθύνεται μόνο για τις απαιτήσεις οι 
οποίες είχαν ήδη προκύψει για αυτόν μέχρι τη στιγμή του τερματισμού της μίσθωσης ή 
του προνομίου. 

 Περαιτέρω, οι εκπρόσωποι των τοπικών αρχών και των περιβαλλοντικών 
οργανώσεων εξέφρασαν τη σύμφωνη γνώμη τους για τις πρόνοιες του υπό εξέταση 
νομοσχεδίου.  Ωστόσο, σημειώνεται ότι οι ίδιοι εκπρόσωποι εξέφρασαν επίσης το 
γενικότερο αίτημά τους για ουσιαστικότερη διαβούλευση μεταξύ των αρχών ή 
οργανώσεων που εκπροσωπούν και των αρμόδιων κυβερνητικών φορέων όσον 
αφορά τα μεταλλευτικά και λατομικά θέματα. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή, στα πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεών της 
εξέτασε εισήγηση βουλευτή μη μέλους της για τροποποίηση της πρόνοιας του 
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νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία παραχωρείται στο Υπουργικό Συμβούλιο, μεταξύ 
άλλων, η εξουσία να καθορίζει τον αριθμό των πιστοποιητικών καταλληλότητας που 
δύναται να παραχωρηθούν σε ελεύθερη περιοχή μεταλλευτικής ή λατομικής ζώνης.  
Συναφώς, η επιτροπή, κατόπιν σχετικής συνεννόησης και με τους αρμόδιους 
κυβερνητικούς φορείς, αποφάσισε να εισηγηθεί στην ολομέλεια της Βουλής την 
τροποποίηση του νομοσχεδίου, ώστε ο αριθμός των πιστοποιητικών καταλληλότητας 
που θα δύναται το Υπουργικό Συμβούλιο να παραχωρήσει σε μεταλλευτικές ή 
λατομικές ζώνες να μην υπερβαίνει τον αριθμό των μεταλλείων ή των λατομείων που 
καθορίζεται από σχετική μελέτη που θα εκπονείται κατά τη διαδικασία κήρυξης της 
περιοχής σε μεταλλευτική ή λατομική ζώνη, βάσει του περί της Εκτίμησης των 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Σχέδια και/ή Προγράμματα Νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, των μελών της βουλευτών 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της 
βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, αποφάσισε να εισηγηθεί στην 
ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά 
διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων 
προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές για θέματα αρχής; 

 Ο κ. Τάσου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Απλώς και εμείς, ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, θα ψηφίσουμε το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άλλοι ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 4 και 5 στην ημερήσια διάταξη αναβάλλονται.  

  Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Καλλυντικών Προϊόντων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010».  Η έκθεση είναι ομόφωνη.  Παρακαλώ να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Καλλυντικών Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Κυπριανού Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Ντίνα Ακκελίδου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και στις 11 Φεβρουαρίου 2010.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των 
Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, του Γενικού Χημείου του Κράτους 
του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του 
ΚΕΒΕ.  Το Συμβούλιο Καλλυντικών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Καλλυντικών 
Προϊόντων Νόμου για την εναρμόνισή του με το άρθρο 1 της Οδηγίας 2008/112/ΕΚ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης ∆εκεμβρίου 2008 για την 
τροποποίηση των Οδηγιών του Συμβουλίου 76/768/ΕΟΚ, 88/378/ΕΟΚ, 1999/13/ΕΚ 
και των Οδηγιών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 2000/53/ΕΚ, 
2002/96/ΕΚ και 2004/42/ΕΚ, ώστε να προσαρμοσθούν με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 
1272/2008 για την ταξινόμηση, την επισήμανση και τη συσκευασία ουσιών και 
μειγμάτων.  

 Συγκεκριμένα, με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου προβλέπεται, 
μεταξύ άλλων, η τροποποίηση των πιο κάτω διατάξεων της βασικής νομοθεσίας για 
σκοπούς εναρμόνισής της με την υπό αναφορά Οδηγία:  

1. Της διάταξής της που προβλέπει την απαγόρευση της διάθεσης καλλυντικών 
προϊόντων και συστατικών καλλυντικών προϊόντων που έχουν δοκιμαστεί σε 
ζώα. 

2. Της διάταξής της που προβλέπει την απαγόρευση χρησιμοποίησης 
καρκινογόνων, μεταλλαξιογόνων και τοξικών ουσιών σε καλλυντικά προϊόντα.  
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3. Της διάταξής της που προβλέπει την πρόσβαση του Συμβουλίου Καλλυντικών 
για σκοπούς ελέγχου σε πληροφορίες σχετικές με καλλυντικά προϊόντα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον εκπρόσωπο 
των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, το άρθρο 1 της Οδηγίας 
2008/112/ΕΚ τροποποιεί την Οδηγία 76/768/ΕΟΚ του Συμβουλίου σχετικά με τα 
καλλυντικά προϊόντα, η οποία και ενσωματώθηκε στην εθνική νομοθεσία με τη 
θέσπιση του περί Καλλυντικών Προϊόντων Νόμου [Νόμος αρ. 106 (Ι) του 2001 όπως 
τροποποιήθηκε] για σκοπούς προσαρμογής της με τον κοινοτικό Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 
1272/2008 για την ταξινόμηση, την επισήμανση και τη συσκευασία ουσιών και 
μειγμάτων.   

 Με τον προτεινόμενο νόμο, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, υιοθετούνται τα 
κριτήρια ταξινόμησης και επισήμανσης ουσιών και μειγμάτων που προβλέπονται από 
το Παγκόσμιο Εναρμονισμένο Σύστημα Ταξινόμησης και Επισήμανσης των Χημικών 
Ουσιών (GHS), το οποίο έχει θεσπιστεί σε διεθνές επίπεδο στο πλαίσιο των 
Ηνωμένων Εθνών.  Περαιτέρω, με τον προτεινόμενο νόμο εναρμονίζεται η βασική 
νομοθεσία με σχετικές διατάξεις του κοινοτικού Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1907/2006 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου για την καταχώριση, την αξιολόγηση, 
την αδειοδότηση και τους περιορισμούς των χημικών προϊόντων (REACH), καθώς και 
για την ίδρυση του Ευρωπαϊκού Οργανισμού Χημικών Προϊόντων. 

 Τέλος, με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με την εφαρμογή 
του προτεινόμενου νόμου δεν αναμένεται να επηρεαστεί το κόστος εγκατάστασης των 
νέων επιχειρήσεων. 

 Σημειώνεται ότι η χρονική προθεσμία για την υιοθέτηση των προνοιών του 
άρθρου 1 της Οδηγίας 2008/112/ΕΚ από τα κράτη μέλη είναι η 1η Απριλίου 2010. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή δήλωσαν ότι 
υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση της λέξης 
“παρασκεύασμα”.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 10Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του Ενδέκατου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 8. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καλλυντικών Προϊόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Επιστροφές 
Φόρου σε Πρόσωπα Εγκατεστημένα σε Κράτη Μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης) 
Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Επιστροφές 

Φόρου σε Πρόσωπα Εγκατεστημένα σε Κράτη Μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης) 
Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος ∆ημήτρης Συλλούρης, 

 Γιάννος Λαμάρης εκπροσωπώντας τον 

 Αβέρωφ Νεοφύτου κ. Νίκο Κουτσού 

 Μαρία Κυριακού     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 
υπό αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 
16 Φεβρουαρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
30 του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, σκοπείται  η πλήρης εναρμόνιση με 
την Οδηγία 2008/9/ΕΚ του Συμβουλίου της 12ης Φεβρουαρίου 2008 σχετικά με τον 
καθορισμό λεπτομερών κανόνων που αφορούν την επιστροφή του φόρου 
προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) που προβλέπεται στην Οδηγία 2006/112/ΕΚ σε 
υποκείμενους στο φόρο μη εγκατεστημένους στο κράτος μέλος επιστροφής, αλλά 
εγκατεστημένους σε άλλο κράτος μέλος.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών και τα στοιχεία 
που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αφορούν τα 
ακόλουθα: 

1. Την τροποποίηση της προθεσμίας εντός της οποίας πρέπει να κοινοποιούνται 
στις επιχειρήσεις οι αποφάσεις που αφορούν την επιστροφή του φόρου.  
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2. Τον καθορισμό της προθεσμίας εντός της οποίας οι επιχειρήσεις ενημερώνουν 
τα κράτη μέλη. 

3. Την υποχρέωση των επιχειρήσεων να παρέχουν στις αρμόδιες αρχές 
απαντήσεις εντός καθορισμένων προθεσμιών. 

4. Την ενίσχυση του δικαιώματος των επιχειρήσεων να καταφεύγουν σε ένδικα 
μέσα. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών, οι ίδιοι πιο πάνω 
εκπρόσωποι ενημέρωσαν την επιτροπή για την προτεινόμενη απλοποίηση και 
εκσυγχρονισμό της διαδικασίας υποβολής στοιχείων, ως αποτέλεσμα της χρήσης 
σύγχρονων τεχνολογιών και της ενίσχυσης της θέσης των επιχειρήσεων, αφού τα 
κράτη μέλη θα έχουν υποχρέωση να καταβάλλουν τόκο, σε περίπτωση που η 
επιστροφή φόρου πραγματοποιηθεί καθυστερημένα.  

 Σημειώνεται ότι αρμόδιες υπηρεσίες για την εφαρμογή των προτεινόμενων 
ρυθμίσεων είναι  το Τμήμα Τελωνείων και η Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
και ότι οι υπό αναφορά κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 28 Ιανουαρίου 2010, 
παρ’ όλο που ως ημερομηνία υποχρεωτικής εφαρμογής της Οδηγίας 2008/9/ΕΚ σε 
όλα τα κράτη μέλη έχει καθορισθεί η 1η Ιανουαρίου 2010. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί στους σκοπούς των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και κατά πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου της μέλους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού κόμματος, του μέλους της βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του κ. ∆ημήτρη 
Συλλούρη, που εκπροσωπούσε τον κ. Νίκο Κουτσού για το Ευρωπαϊκό Κόμμα, 
εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών όπως αυτοί έχουν 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν ότι η κοινοβουλευτική τους ομάδα θα 
τοποθετηθεί επί των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Υπέρ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα δεν είναι έτοιμο. 



 45

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας 
Ένωσης Προσφύγων του 2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της 

Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος            Σωτήρης Σαμψών 

 Ανδρέας  Μουσκάλλης                               Σοφοκλής Φυττής 

  Κλαύδιος Μαυροχάννας Γιώργος Βαρνάβα 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 10 Φεβρουαρίου 2010.  Στα πλαίσια της μελέτης του 
νομοσχεδίου, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών  και της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων (ΠΕΠ). 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τη νομοθεσία περί Νομικών Προσώπων 
∆ημόσιου ∆ικαίου (Ψήφιση Προϋπολογισμών), οι προϋπολογισμοί των νομικών 
προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια 
χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  Ωστόσο, 
αριθμός προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου, περιλαμβανομένου 
και του υπό συζήτηση προϋπολογισμού της ΠΕΠ, δεν κατατέθηκαν ή/και εγκρίθηκαν 
από τη Βουλή πριν από την 31η ∆εκεμβρίου 2009. 

 Για τον πιο πάνω λόγο, η Βουλή των Αντιπροσώπων, σε συνεδρία της που 
πραγματοποιήθηκε στις 26 Ιανουαρίου 2010, αποφάσισε να παράσχει την 
εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα Φεβρουάριο του 2010 
ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον 
προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2009 και το 
οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στο μήνα Φεβρουάριο του 2009. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την ίδια απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί 
οποιαδήποτε νέα θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου μέχρι την τελική 
έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού κάθε νομικού 
προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2010. 

 Ο προϋπολογισμός της ΠΕΠ για το 2010, ο οποίος κατατέθηκε στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στις 4 Φεβρουαρίου 2010, προβλέπει δαπάνες ύψους €699.783 και 
έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται από την ετήσια κρατική χορηγία. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα 
κυριότερα κονδύλια εξόδων αφορούν τα ακόλουθα: 

  € 

 Μισθοδοσία υπαλλήλων     467.455     

 Λειτουργικές δαπάνες       79.278 
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 Ενοίκια       26.208 

 Αγορά επίπλων και σκευών       30.000 

 Συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα στην Κύπρο       10.000 

 Συνέδρια, σεμινάρια και αποστολές στο εξωτερικό       10.000     

 Αγορά ηλεκτρονικού εξοπλισμού                                                               10.400 

 Άλλες δαπάνες       63.442 

 Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό         3.000 

 Σύνολο   €699.783 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη, ο πρόεδρος της ΠΕΠ αναφέρθηκε 
στη μέχρι σήμερα δράση και στο έργο της ΠΕΠ, το οποίο συνίσταται στην 
παρακολούθηση των προβλημάτων του προσφυγικού κόσμου και την παρέμβαση της 
ΠΕΠ με εισηγήσεις προς τα αρμόδια όργανα, καθώς και στην προβολή του κυπριακού 
προβλήματος τόσο στην Κύπρο όσο και στο εξωτερικό.  Πρόσθεσε επίσης ότι η ΠΕΠ 
καταβάλλει συνεχώς προσπάθειες, ώστε να καταστεί δυνατή η σωστή διαφώτιση στην 
Κύπρο και στο εξωτερικό για το εθνικό μας θέμα και τα προβλήματα που 
δημιουργήθηκαν στον προσφυγικό κόσμο εξαιτίας της τουρκικής εισβολής και κατοχής.  
Σύμφωνα με τον ίδιο, καταβάλλονται προσπάθειες και για τη στελέχωση της ΠΕΠ σε 
όλες τις επαρχίες, καθώς βρίσκεται σε εξέλιξη μελέτη που αφορά το οργανόγραμμα 
της ΠΕΠ και βάσει αυτού θα στηριχθεί ο νέος προϋπολογισμός του 2011.   

 Οι εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών και Οικονομικών δήλωσαν ότι 
προχώρησαν στην ετοιμασία του προϋπολογισμού αυτού μετά από διαβουλεύσεις και 
έγκριση των αιτημάτων της ΠΕΠ και ό,τι συμφωνήθηκε βρίσκεται τώρα ενώπιον της 
Βουλής των Αντιπροσώπων προς εξέταση και ψήφιση.  

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, 
τέθηκε από τα μέλη της επιτροπής, ανάμεσα σε  άλλα, το ζήτημα της διεξαγωγής των 
πρώτων εκλογών για την ανάδειξη των μελών των οργάνων της ΠΕΠ, σύμφωνα με τη 
σχετική νομοθεσία που διέπει την ΠΕΠ, αφού υπάρχει η διαβεβαίωση από το 
Υπουργείο Εσωτερικών πως είναι έτοιμο να διεξαγάγει τις υπό αναφορά εκλογές.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή χαιρετίζει την κατάθεση του  
προϋπολογισμού της ΠΕΠ και σημειώνει τα ακόλουθα: 

1. Η ΠΕΠ, η οποία είναι η οργάνωση που καθιδρύθηκε με σκοπό την 
εκπροσώπηση και την προάσπιση των δικαιωμάτων και των συμφερόντων 
όλων των προσφύγων και των εγκλωβισμένων, πρέπει, με τη συμβολή της 
εκτελεστικής και της νομοθετικής εξουσίας, να αναβαθμιστεί και να 
συμπορεύεται σε κοινούς αγώνες με τους κατεχόμενους δήμους και κοινότητες 
και να διαδραματίσει ενεργό ρόλο διαφώτισης στο εξωτερικό για το προσφυγικό 
πρόβλημα, ώστε να εκπληρώσει τους σκοπούς και  τις αρμοδιότητές της, όπως 
προνοείται στις σχετικές διατάξεις του νόμου που τη διέπει. 

2. Το έργο που έχει να επιτελέσει η ΠΕΠ είναι τεράστιο, γι’  αυτό η επιτροπή 
δηλώνει την πρόθεσή της να προωθήσει αμέσως για ψήφιση από τη Βουλή 
νόμο που να ρυθμίζει διάφορα θέματα που αφορούν τη διεξαγωγή των πρώτων 
εκλογών για την ανάδειξη των μελών των οργάνων της ΠΕΠ, με απώτερο 
σκοπό μια πιο σωστά συγκροτημένη οργάνωση για διεκδίκηση των δίκαιων 
αιτημάτων του προσφυγικού κόσμου. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, υπογραμμίζοντας τα πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί από νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γιώργος Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, σήμερα προχωρούμε να ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό της 
Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων, που είναι ένας προϋπολογισμός των €700.000.  
Θέλω να τονίσω ότι ο ρόλος και ο στόχος για τον οποίο έχει οργανωθεί και 
δημιουργηθεί η Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων πιστεύω ότι μετά παρέλευση 
τριάντα έξι χρόνων προσφυγιάς δεν έχει επιτευχθεί! 

 Θέλω να πω ότι σίγουρα με αυτό τον προϋπολογισμό ο οποίος παραχωρείται 
στην Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων οι άνθρωποι προσπαθούν να αντεπεξέλθουν 
στο ελάχιστο των υποχρεώσεών τους. Αλλά, εμείς θεωρούμε ότι σε μια ημικατεχόμενη 
πατρίδα η Παγκύπρια Επιτροπή των Προσφύγων, η επιτροπή των προσφύγων η 
οποία εκπροσωπεί διακόσιες χιλιάδες πρόσφυγες, δεν μπορεί να έχει έναν 
προϋπολογισμό των €700.000!  Και απλά, παράδειγμα να δώσω.  Όταν μιλούμε ότι 
παραχωρούμε αυτή τη στιγμή €10.000 για συνέδρια, σεμινάρια και γενικά για 
διαφώτιση στο εσωτερικό της χώρας και €10.000 για διαφώτιση για το πολιτικό μας 
πρόβλημα στο εξωτερικό, αντιλαμβάνεστε ότι και η ίδια η Παγκύπρια Επιτροπή 
Προσφύγων δεν μπορεί να επιτελέσει το έργο της. 

 Εμείς, κυρία Πρόεδρε, θεωρούμε ότι θα πρέπει να επανεξεταστεί και ο ρόλος 
και η μορφή την οποία θα πρέπει η Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων να έχει σε αυτό 
τον τόπο.  Ακούσαμε στην επιτροπή «ξέρετε, βάσει του προϋπολογισμού διατηρούμε 
ένα γραφείο με έναν υπάλληλο σε κάθε επαρχία», όπου εκεί πάνε οι πρόσφυγες και 
λένε πιθανό τα τεχνικά προβλήματα που αντιμετωπίζουν με τις προσφυγικές τους 
κατοικίες ή οτιδήποτε άλλο.  ∆εν είναι αυτός ο ρόλος της Παγκύπριας Επιτροπής 
Προσφύγων, να ασχολείται με τεχνικά θέματα.  Το κράτος έχει άλλες υπηρεσίες να 
ασχοληθούν με τέτοιας φύσης τεχνικά προβλήματα. 

 Γι’ αυτό το λόγο εμείς θεωρούμε ότι η Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων θα 
πρέπει να έχει το ρόλο που της αξίζει.  Να είναι το προπύργιο του αγώνα για 
απελευθέρωση της πατρίδας μας, για απαλλαγή της Κύπρου από τα κατοχικά 
στρατεύματα. 

 Γι’ αυτό το λόγο ψηφίζουμε τον προϋπολογισμό και παράλληλα θεωρούμε ότι 
σίγουρα θα πρέπει να επανεξεταστεί ο προϋπολογισμός, ο οποίος θα πρέπει να είναι 
αυξημένος, αλλά παράλληλα και ο ρόλος της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων, 
τον οποίο θα πρέπει να διαδραματίζει στην Κύπρο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα. 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Τι θα κάνετε, Νίκο;  Βουλή των προσφύγων;   
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 Θέλουμε Βουλή των προσφύγων! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μπορούμε να προχωρήσουμε, νομίζω, κύριοι συνάδελφοι. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μάλιστα.  

 Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ που μου δώσατε το λόγο. 

 Η Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων εκπροσωπεί τους πρόσφυγες με βάση 
σχετικό νόμο, τον οποίο εδώ και τρία, τέσσερα χρόνια προσπάθησε η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων να τροποποιήσει, να απλουστεύσει, να 
μικράνει τις επιτροπές κατά τόπους, ανά συνοικισμό, ανά δήμο, ανά κοινότητα, ώστε 
να διεξαχθούν εκλογές.  Η διεξαγωγή εκλογών αναβάλλεται από χρόνο σε χρόνο και 
έτσι η ΠΕΠ -να τη λέμε έτσι πιο απλά- υπολειτουργεί.  Οι άνθρωποι που διορίζονται 
ως κεντρική γραμματεία, κατόπιν αποστολής ονομάτων από τα κόμματα, κάνουν ό,τι 
μπορούν εθελοντικά.  Αλλά, εμείς επιμέναμε πάντοτε ότι πρέπει να υπάρχουν, 
σύμφωνα και με το νόμο, οι τοπικές, οι επαρχιακές, η κεντρική επιτροπή, η κεντρική 
γραμματεία, η οποία να είναι ένα δυνατό σώμα, το οποίο όχι μόνο να κάνει τον αγώνα 
που συμφωνούμε, σύμφωνα και με το καταστατικό και το νόμο, αλλά ο πρώτος του 
σκοπός να είναι ο αγώνας για απελευθέρωση της Κύπρου -έτσι γράφει μέσα- από τα 
τουρκικά στρατεύματα. 

 Αλλά, ναι, εγώ δε συμφωνώ με τον κ. Βαρνάβα ότι δεν πρέπει αυτή η επιτροπή 
να δέχεται και παράπονα και να ερευνά και να κάνει μελέτες, να κάνει εκθέσεις και να 
υποβάλλει αιτήματα σε όλα τα κυβερνητικά σώματα και στη Βουλή για τα προβλήματα 
των προσφύγων.  Είναι και αυτός ένας σοβαρός ρόλος και είναι ο κύριος ρόλος που 
είχε από την αρχή η ΠΕΠ και πέτυχε, κατά τη γνώμη μου, κατά τα χρόνια που είχε 
συνέδρια, τα οποία γέμιζαν τα Μιμόζα κ.ο.κ. 

 Λοιπόν, πρέπει να αναδιοργανωθεί η ΠΕΠ και πράγματι οι €10.000 που της 
δίνουν εδώ πέρα για διαφώτιση, ενημέρωση, συνέδρια είναι πολύ λίγα.  Θα πρέπει και 
οι ίδιοι να αναδιοργανωθούν και με όλες τις πτωχές τους δυνάμεις να κάνουν 
περισσότερο έργο.  Εμείς θα τους συμπαρασταθούμε σε ό,τι ζητήσουν. 

 Και ακόμα, για κάτι που εισηγήθηκε ο Αριστοφάνης, ο πρόεδρος της επιτροπής, 
ενόψει κάποιων συνεδρίων διεθνών, θα είμαστε παρά το πλευρό τους.  Αλλά, θέλει 
δουλειά, διότι τα τόσα χρόνια που έμεινε…  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Φυττή.  Είναι από τη θέση σας που μιλάτε! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, μέχρι τώρα, αλλά για άλλα πολλά θέματα που δεν 
αφορούν πρόσφυγες μιλούσαν με τις ώρες εδώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι, όχι!  Ολοκληρώστε!  

 Απλώς, υπενθύμισα ότι είναι από τη θέση σας που μιλάτε. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 
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 Ολοκλήρωσα, ολοκλήρωσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εμάς η σταθερή θέση και ευχή μας είναι να μην απαιτηθεί και την επόμενη 
χρονιά να ψηφίζουμε προϋπολογισμό της ΠΕΠ και να υπάρχει λύση, ούτως ώστε να 
μην υπάρχουν πρόσφυγες.  Και απ’ ό,τι βλέπετε είναι πενταροδεκάρες που 
ψηφίζονται για την ΠΕΠ μπροστά στα τόσα άλλα εκατομμύρια που ψηφίζονται απ’ 
αυτή τη Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Στη βάση της δήλωσης του κ. Χριστοφόρου θα καλέσω όλους να συνταχθούν 
με τις προσπάθειες του Προέδρου για λύση πολύ σύντομα.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 
ποσού που δεν υπερβαίνει τις €699.783 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας 
Ένωσης Προσφύγων του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 
Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντρέας Φακοντής Τάσος Μητσόπουλος 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 9 Φεβρουαρίου 2010.  Στα 
πλαίσια της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της ΠΟΒΕΚ, του Συνδέσμου Πρατηριούχων Πετρελαιοειδών και των 
Κατασκευαστών Βυτίων Μεταφοράς Πετρελαιοειδών. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Οδικής 
Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων Νόμου για σκοπούς εναρμόνισης με την 
Οδηγία 2008/68/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 24ης 
Σεπτεμβρίου 2008, σχετικά με τις εσωτερικές μεταφορές επικίνδυνων εμπορευμάτων.  
Ειδικότερα, το εν λόγω νομοσχέδιο προβλέπει τα ακόλουθα: 

1. Την τροποποίηση της ερμηνείας των όρων “μεταφορά” και “όχημα”, ώστε αυτή 
να συνάδει με την ερμηνεία των αντίστοιχων όρων της υπό αναφορά Οδηγίας. 

2. Την παραπομπή στα τροποποιημένα παραρτήματα της ευρωπαϊκής 
συμφωνίας για τις διεθνείς οδικές μεταφορές επικίνδυνων εμπορευμάτων 
(ADR). 

3. Την εισαγωγή συγκεκριμένων παρεκκλίσεων από την απαγόρευση μεταφοράς 
επικίνδυνων εμπορευμάτων, κατόπιν διατάγματος του Υπουργού 
Συγκοινωνιών και Έργων.      

4. Την κατάργηση του περί Σιδηροδρομικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 
Εμπορευμάτων Νόμου [Νόμος αρ. 164(I) του 2006, όπως τροποποιήθηκε με το 
Νόμο αρ. 172(I) του 2007].   

 Σύμφωνα με ενημέρωση όσον αφορά τα χρονοδιαγράμματα, η ημερομηνία 
υιοθέτησης της υπό αναφορά Οδηγίας στην εθνική νομοθεσία ήταν η 30ή Ιουνίου 2009.  
Σημειώνεται όμως ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στις 14 Ιανουαρίου 2010.   
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 Σύμφωνα με σχετική γραπτή ενημέρωση, με την τροπολογία που προτείνεται 
ουσιαστικά ενοποιείται και απλοποιείται η κοινοτική νομοθεσία για την εσωτερική 
μεταφορά επικίνδυνων εμπορευμάτων και η υιοθέτησή της δεν αναμένεται να 
επηρεάσει ομάδες ή σύνολα. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Κατάργηση των περί Σιδηροδρομικής Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων 
Νόμων.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 
Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση να ψηφιστεί σε νόμο το νομοσχέδιο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας 
μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Ευρωπαϊκού Οργανισμού ∆ιαστήματος 
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για σκοπούς ειρηνικής χρήσης του διαστήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2009».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του 
Ευρωπαϊκού Οργανισμού ∆ιαστήματος για σκοπούς ειρηνικής χρήσης του 

διαστήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Σωτήρης Σαμψών Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 Ιανουαρίου και στις 10 
Φεβρουαρίου 2010. Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατά το άρθρο 169.2 του 
συντάγματος κύρωση της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και του Ευρωπαϊκού Οργανισμού ∆ιαστήματος (ΕΟ∆) για σκοπούς 
ειρηνικής χρήσης του διαστήματος, έτσι ώστε η ∆ημοκρατία να εκπληρώσει τις 
συμβατικές της υποχρεώσεις που προκύπτουν από τη συμφωνία αυτή. Η εν λόγω 
συμφωνία υπογράφηκε στη Λευκωσία στις 27 Αυγούστου 2009 κατ’ εξουσιοδότηση 
της υπ’ αριθμόν 68.741 απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 28 
Απριλίου 2009. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Συγκοινωνιών, καθώς και την 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, η υπό εξέταση συμφωνία, 
αρχικής διάρκειας πέντε ετών, εγκαθιδρύει μηχανισμούς για τη διευκόλυνση και την 
ενίσχυση της συνεργασίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του ΕΟ∆ για 
αμοιβαία επωφελείς δραστηριότητες που σχετίζονται με την ειρηνική χρήση του 
διαστήματος. 

 Σε συμπλήρωση των πιο πάνω, ο εν λόγω εκπρόσωπος δήλωσε διευκρινιστικά 
ότι μεταξύ των πεδίων συνεργασίας για σκοπούς ανάληψης δραστηριοτήτων στα 
πλαίσια της συμφωνίας αυτής περιλαμβάνονται η επιστήμη του διαστήματος, οι 
επίγειες παρατηρήσεις, η έρευνα και οι εφαρμογές της, οι ηλεκτρονικές επικοινωνίες, η 
πλοήγηση δορυφόρων και οι δραστηριότητες έρευνας και διάσωσης, ενώ παράλληλα 
η συνεργασία επεκτείνεται στην παραχώρηση εκπαιδευτικών υποτροφιών, στην 
ανταλλαγή επιστημονικού δυναμικού, στη συμμετοχή σε μελέτες, καθώς και στη 
διοργάνωση κοινών διασκέψεων και συμποσίων.   

 Ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε πρόσθετα ότι η συμμετοχή της Κύπρου στις 
δραστηριότητες του ΕΟ∆ αναμένεται να επιφέρει θετικές επιδράσεις για τη χώρα, 
αφού υπάρχει η δυνατότητα βελτίωσης της οδικής ασφάλειας, της εναέριας 
κυκλοφορίας και της ναυσιπλοΐας, καθώς και των εφαρμογών στον τομέα της 
γεωργίας και των κατασκευών.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις:  
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1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του πιο πάνω νομοσχεδίου σε νόμο, 
αφού πρώτα τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της 
Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του 
Ευρωπαϊκού Οργανισμού ∆ιαστήματος για Σκοπούς Ειρηνικής Χρήσης του 
∆ιαστήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆ημοκρατικός Συναγερμός και Ε∆ΕΚ θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, θα ψηφίσουμε υπέρ του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η Ε∆ΕΚ; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, θα υπερψηφίσουμε και εμείς το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια Αρχή.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Ευρωπαϊκού Οργανισμού ∆ιαστήματος για 
Σκοπούς Ειρηνικής Χρήσης του ∆ιαστήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο αυτό ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 13 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου 
για την Υδατοπρομήθεια της περιοχής του Κόλπου Πισσουρίου του χωριού Πισσούρι 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 
«Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια της περιοχής 
του Κόλπου Πισσουρίου του χωριού Πισσούρι (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2009» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Τορναρίτης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Φεβρουαρίου 2010.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Εσωτερικών, της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λεμεσού, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και μέλη της Επιτροπής του Κυβερνητικού 
Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια της περιοχής Κόλπου Πισσουρίου του 
χωριού Πισσούρι. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 
4, 4Α και 24 του περί Κυβερνητικών Υδατικών Έργων Νόμου, είναι η τροποποίηση 
των περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου διά την Υδατοπρομήθειαν της Περιοχής 
Κόλπου Πισσουρίου του χωρίου Πισσούρι (Χορήγησις ∆ικαιώματος διά Σύνδεσιν μετά 
της Υδατοπρομηθείας) Κανονισμών, ώστε αφενός να μετατραπούν από λίρες σε ευρώ 
τα καθοριζόμενα σε αυτούς δικαιώματα που καταβάλλονται δυνάμει των προνοιών 
τους και αφετέρου να καθοριστούν εύχρηστα ποσά των δικαιωμάτων αυτών, ως 
αποτέλεσμα της εν λόγω μετατροπής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, η επιτροπή του υπό αναφορά 
κυβερνητικού υδατικού έργου έκρινε αναγκαία την αύξηση των υφιστάμενων 
δικαιωμάτων, τα οποία σημειώνεται ότι δεν έχουν αναθεωρηθεί από το 1989. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν 
με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
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τέθηκαν ενώπιόν της, έχει καταλήξει στις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, υιοθετούν τις πρόνοιες των υπό αναφορά 
κανονισμών.    

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών συμφωνεί με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών, 
αλλά διαφωνεί με το καθοριζόμενο στους υπό συζήτηση κανονισμούς τέλος 
που καταβάλλεται σε σχέση με κατασκηνωτικούς χώρους, γιατί θεωρεί ότι αυτό 
είναι πολύ ψηλό.  

 Με την επιφύλαξη της πιο πάνω αναφερόμενης διαφωνίας η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό συζήτηση 
κανονισμών, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί 
Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια της Περιοχής Κόλπου 
Πισσουρίου του χωριού Πισσούρι (Χορήγηση ∆ικαιώματος για Σύνδεση με την 
Υδατοπρομήθεια) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου 
για την Υδατοπρομήθεια Περιοχής των Χωριών Μουτταγιάκας, Αγίου Τύχωνα, 
Παρεκκλησιάς, Πύργου και Μονής (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 
«Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια Περιοχής των 

Χωριών Μουτταγιάκας, Αγίου Τύχωνα, Παρεκκλησιάς, Πύργου και Μονής 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Τορναρίτης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω 
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κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 8 Φεβρουαρίου 2010.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λεμεσού, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και μέλη της Επιτροπής του Κυβερνητικού Υδατικού 
Έργου για την Υδατοπρομήθεια Περιοχής των Χωριών Μουτταγιάκας, Αγίου Τύχωνα, 
Παρεκκλησιάς, Πύργου και Μονής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 
4, 4Α και 24 του περί Κυβερνητικών Υδατικών Έργων Νόμου, είναι η τροποποίηση 
των περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια Περιοχής των 
Χωριών Μουτταγιάκας, Αγίου Τύχωνα, Παρεκκλησιάς, Πύργου και Μονής 
Κανονισμών, ώστε να μετατραπούν τα καθοριζόμενα σε αυτούς δικαιώματα που 
καταβάλλονται για παροχή νερού από το εν λόγω υδατικό έργο, δυνάμει των 
προνοιών τους, από λίρες σε ευρώ και να επανακαθοριστούν εύχρηστα ποσά για τα 
δικαιώματα αυτά, ως αποτέλεσμα της εν λόγω μετατροπής.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, η αύξηση του ποσού των υφιστάμενων 
δικαιωμάτων από την επιτροπή του υπό αναφορά κυβερνητικού υδατικού έργου 
κρίθηκε αναγκαία, δεδομένου ότι αυτά έχουν καθοριστεί με τη θέσπιση των υπό 
τροποποίηση κανονισμών το 1997 και έκτοτε δεν έχουν αναθεωρηθεί. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών ο πρόεδρος του 
κοινοτικού συμβουλίου Αγίου Τύχωνα μέλος της Επιτροπής του Κυβερνητικού 
Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια Περιοχής των Χωριών Μουτταγιάκας, Αγίου 
Τύχωνα, Παρεκκλησιάς, Πύργου και Μονής εισηγήθηκε στην επιτροπή την 
τροποποίηση της σχετικής διάταξης των βασικών κανονισμών με την οποία 
καθορίζονται τα μέλη που αποτελούν την επιτροπή του υπό αναφορά υδατικού έργου, 
ώστε να μετέχουν σ’ αυτήν οι πρόεδροι των κοινοτικών συμβουλίων Μουτταγιάκας, 
Αγίου Τύχωνα, Παρεκκλησιάς, Πύργου και Μονής αντί ένας εκπρόσωπος των εν λόγω 
τοπικών αρχών, που ορίζεται από κοινού από αυτές όπως ισχύει σήμερα.  Περαιτέρω, 
εισηγήθηκε την τροποποίηση της σχετικής διάταξης των βασικών κανονισμών που 
προβλέπει τον τρόπο διάθεσης των πόρων του ταμείου του εν λόγω υδατικού έργου, 
έτσι ώστε όλα τα δικαιώματα που εισπράττονται από τη σύνδεσή του με την 
υδατοπρομήθεια να παραχωρούνται στις επηρεαζόμενες τοπικές αρχές για την 
εκτέλεση αναπτυξιακών έργων στις κοινότητές τους.  Αντίθετα, όπως προβλέπεται 
στους υφιστάμενους κανονισμούς, παραχωρείται από την επιτροπή του εν λόγω 
υδατικού έργου με απόφασή της οικονομική βοήθεια στις επηρεαζόμενες τοπικές 
αρχές για την εκτέλεση αναπτυξιακών έργων, μόνο σε περίπτωση που υπάρχουν 
ταμειακά διαθέσιμα ποσά.    

 Σημειώνεται ότι τις πιο πάνω εισηγήσεις απέστειλαν με γραπτό υπόμνημά τους 
στην επιτροπή και οι πρόεδροι των κοινοτικών συμβουλίων Παρεκκλησιάς και Πύργου. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε στην επιτροπή πως το 
υπουργείο του θα μελετήσει τις πιο πάνω θέσεις που υποβλήθηκαν για τροποποίηση 
των βασικών κανονισμών και, σε περίπτωση που υιοθετηθούν από αυτό, θα 
επανέλθει σε μεταγενέστερο στάδιο.  Συναφώς, εισηγήθηκε όπως στο παρόν στάδιο η 
επιτροπή προχωρήσει στην έγκριση των υπό συζήτηση κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια την έγκριση των υπό 
συζήτηση κανονισμών όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Συνάδελφοι, τελειώνει εδώ η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Κρατικών Εκθέσεων του 
2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.043-2010). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού 
∆ιαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών του 2010 Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.044-2010). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Οι περί Τμήματος Εμπορικής 
Ναυτιλίας - Θέση Χειριστή Ραντάρ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.035-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Νομικών  

4. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού - Θέσεις ∆ιευθυντή 
Ειδικής Εκπαίδευσης και Βοηθού 
∆ιευθυντή Ειδικής Εκπαίδευσης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.036-2010). 

Παιδείας και Πολιτισμού   Νομικών  

5. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού - Θέσεις Πρώτου 
Εκπαιδευτή, Ανώτερου 
Εκπαιδευτή και Εκπαιδευτή 
Κλίμακα Α10 (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.037-2010). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Νομικών  

6. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 3 
του 2009 του προϋπολογισμού 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
4(3) του περί Προϋπολογισμού 
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
Κύπρου του 2009 Νόμου του 
2009 [Ν. 17(ΙΙ) του 2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

7. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 4 
του 2009 του προϋπολογισμού 
του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών, σύμφωνα με 
το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2009 Νόμου του 2009 
[Ν. 1(ΙΙ) του 2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου  Κατατέθηκαν από  Παραπέμπονται 
στις επιτροπές  

1. Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.008-2010). 

 

∆ημήτρη Συλλούρη εκ 
μέρους του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος,  
Λευτέρη Χριστοφόρου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, 
Νικόλα Παπαδόπουλο, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας 
και Γιώργο Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

2. Ο περί Παραγραφής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.009-2010). 

Ιωνά Νικολάου εκ 
μέρους της 
Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Νομικών  

Νομικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.846, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το βιβλίο “Θησαυρός Γενικών Γνώσεων” (Ειδικό για όλες 
τις ∆ημόσιες Εξετάσεις) του συγγραφέα Άδωνη Μυλωνά (Neorama Education Ltd) και 
τι προτίθεται να κάνει με το βιβλίο αυτό μετά από τα σχετικά γεγονότα.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.847, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το διαδικτυακό σχολείο ∆ΙΑΣ, πόσα 
κονδύλια έχουν διατεθεί μέχρι σήμερα, ποιος διευθύνει το συγκεκριμένο πρόγραμμα, 
ποιοι οι σχεδιασμοί του υπουργείου για την εξέλιξη του προγράμματος, ποιο το τελικό 
προβλεπόμενο κόστος και ποιο το προβλεπόμενο κόστος λειτουργίας του 
προγράμματος κατ’ έτος.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.848, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις προθέσεις του υπουργείου του σχετικά με την ιδιωτική μουσική 
εκπαίδευση και την ανάγκη κατοχύρωσης των προσοντούχων μουσικών είτε μέσω 
νομοθετικού πλαισίου είτε μέσω ειδικού καταλόγου του οποίου την ευθύνη θα έχει το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Στόχος των πιο πάνω πρέπει να είναι η κατοχύρωση και η αναβάθμιση της 
ποιότητας της παρεχόμενης ιδιωτικής μουσικής εκπαίδευσης και η προστασία του 
κοινού από μη καταρτισμένα άτομα, τα οποία μέχρι και σήμερα “διδάσκουν” μουσική.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.849, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει κινήσει διαδικασίες κατά 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για μη εφαρμογή των διατάξεων της Οδηγίας 92/43/ΕΟΚ 
περί οικοτόπων.  Συγκεκριμένα, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αποφάσισε να παραπέμψει 
την υπόθεση στο ∆ικαστήριο Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, γιατί η Κύπρος παρέλειψε να 
οριοθετήσει την περιοχή για το δίκτυο “Natura 2000”, καθώς και να εφαρμόσει τα 
αναγκαία μέτρα για την αποτελεσματική προστασία του ενδημικού νερόφιδου “natrix 
natrix cypriaca”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί η Κυπριακή ∆ημοκρατία βρίσκεται κατηγορούμενη ενώπιον του 
δικαστηρίου, γιατί δε λήφθηκαν έγκαιρα τα κατάλληλα μέτρα, τι σχεδιάζει ή κάνει στο 
παρόν στάδιο και ποιες είναι οι πιθανές επιπτώσεις για την Κύπρο μιας 
καταδικαστικής απόφασης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.850, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην περιοχή αναδασμού Σοφτάδων-Κιτίου έχει 
ανεγερθεί σημαντικός αριθμός κατοικιών -περίπου πενήντα- με νόμιμες πολεοδομικές 
άδειες και παροχή ηλεκτρικού ρεύματος αλλά χωρίς σύνδεση με το υδρευτικό 
σύστημα.  Οι περισσότεροι από τους ιδιοκτήτες των κατοικιών αυτών είναι μόνιμοι 
κάτοικοι της περιοχής, συνταξιούχοι, εκτοπισθέντες, πολύτεκνοι και 
επαναπατρισθέντες.  Έχουν ζητήσει από το κοινοτικό συμβούλιο Κιτίου την παροχή 
ύδρευσης, το οποίο ακολούθως τους παρέπεμψε στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας.  
Σε απάντηση της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λάρνακας στις 17 Μαρτίου 2009 αναφέρεται 
ότι “το αίτημα δεν είναι δυνατό να ικανοποιηθεί”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν έγινε αποδεκτό το δικαιολογημένο αίτημα των ιδιοκτητών 
κατοικιών στην περιοχή αναδασμού Σοφτάδων-Κιτίου για παροχή πόσιμου νερού.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.851, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από καταγγελίες και διαμαρτυρίες αρκετών πολιτών ότι 
στο χώρο όπου γίνεται η λαϊκή αγορά κάθε Παρασκευή στο Στρόβολο (δίπλα στην 
Υπεραγορά Ορφανίδη) τις υπόλοιπες μέρες της εβδομάδας σταθμεύουν τα 
σκυβαλοφόρα του δήμου Στροβόλου. 

 Είναι σίγουρα ανθυγιεινό και πιθανώς πολύ επικίνδυνο για την υγεία τόσο των 
πολιτών που επισκέπτονται τη λαϊκή αγορά, για να ψωνίσουν φρούτα και φθαρτά, όσο 
και των φθαρτοπωλών να βρίσκονται στον ίδιο χώρο όπου πριν από λίγες ώρες ήταν 
σταθμευμένα σκυβαλοφόρα οχήματα, με ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

 Τα ίδια προβλήματα ενδεχομένως να προκύπτουν σε περιπτώσεις λειτουργίας 
λαϊκών αγορών σε δημοτικούς χώρους στάθμευσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί, ώστε να διερευνηθούν οι 
πιθανές επιπτώσεις στη δημόσια υγεία από τη λειτουργία λαϊκών αγορών σε χώρους 
στάθμευσης ή σε χώρους στάθμευσης σκυβαλοφόρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.852, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατά τη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας στις 4 
Φεβρουαρίου 2010 ο διευθυντής της Υπηρεσίας Λατομείων ανέφερε ότι όλες οι 
λατομικές/μεταλλευτικές ζώνες είναι υπερπλήρεις και καλύπτονται από υφιστάμενα 
λατομικά δικαιώματα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα προνόμια λατόμησης σε κάθε λατομική/μεταλλευτική περιοχή, 
για τις ημερομηνίες έκδοσης και λήξης των προνομίων, καθώς και να καταθέσει 
χάρτες των λατομικών περιοχών όπου να καταγράφονται τα προνόμια και να 
παρουσιάζονται επί χάρτου, ώστε να μπορεί να επιβεβαιωθεί ο πιο πάνω ισχυρισμός 
του διευθυντή Υπηρεσίας Λατομείων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.853, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω δεχτεί καταγγελίες που αφορούν τη μεγάλη φωτορρύπανση που 
παρατηρείται τις νύκτες στους ουρανούς μας από τη φωταγώγηση κτιρίων, στοιχείων 
της φύσης και λανθασμένη φωταγώγηση δρόμων.  Η φωτορρύπανση αυτή προκαλεί 
όχι μόνο σπατάλη ενέργειας, αλλά και διάφορα άλλα προβλήματα. 

 Ο ανθρώπινος οργανισμός δεν παράγει πια τις αναγκαίες ποσότητες 
μελατονίνης, που παράγονται, μόνο όταν υπάρχει απόλυτο σκοτάδι (γνωστή και ως 
“ορμόνη της νύκτας”), η έλλειψη της οποίας οδηγεί σε μια σειρά από παρενέργειες.  Ο 
τεχνητός φωτισμός επιδρά στην πανίδα και χλωρίδα της περιοχής, ιδιαίτερα ο οδικός 
φωτισμός της υπαίθρου και των διασταυρώσεων στους αυτοκινητόδρομους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει έρευνες για την επίδραση της φωτορρύπανσης στην 
υγεία των κατοίκων, τις επιδράσεις του τεχνητού φωτισμού στην πανίδα και χλωρίδα 
και τα μέτρα που προτίθεται να λάβει το υπουργείο για αντιμετώπιση αυτού του 
προβλήματος.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.854, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες της κυβέρνησης, ούτως ώστε να επιλυθεί οριστικά το 
πρόβλημα που υφίσταται για πολλά χρόνια μεταξύ του Κυπριακού Συνδέσμου 
Αυτοκινήτου (ΑΑ) και της Κυπριακής Ομοσπονδίας Αυτοκινήτου όσον αφορά τη 
διοργάνωση των αγώνων αυτοκινήτου στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.855, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Σύμφωνα με δημοσιεύματα στον ημερήσιο τύπο, η εναρμονιστική νομοθεσία 
περί των Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών και Επιχειρήσεων προς τους Καταναλωτές 
[Ν.103(Ι)/2007], η οποία τέθηκε σε εφαρμογή στις 12 ∆εκεμβρίου 2007, δεν 
εφαρμόζεται στο επίπεδο της επιβολής αποτρεπτικών εξώδικων προστίμων στους 
παρανομούντες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναλυτικά για την εφαρμογή της νομοθεσίας αυτής, κυρίως όσον 
αφορά τα παρακάτω σημεία: 

1. Πόσες επιθεωρήσεις έχουν γίνει ως σήμερα και πόσοι λειτουργοί/επιθεωρητές 
είναι επιφορτισμένοι με τους σχετικούς ελέγχους οι οποίοι απορρέουν από τη 
νομοθεσία; 

2. Πόσες συστάσεις έγιναν και ποιες από αυτές έγιναν περισσότερο από μια φορά 
σε συγκεκριμένες επιχειρήσεις; 

3. Πόσα πρόστιμα και ποιου ύψους επιβλήθηκαν με βάση αυτή τη νομοθεσία;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.856, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση δημιουργίας περιμετρικού δρόμου που 
να εκτείνεται από τη βόρεια πλευρά του δήμου ∆ερύνειας παράλληλα προς τις 
κοινότητες Φρεννάρους, Σωτήρας και το δήμο Παραλιμνίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.857, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν στην απόφασή του το Υπουργικό Συμβούλιο, ημερομηνίας 22 
Απριλίου 2009, για εγκατάσταση διαμετακομιστικού σταθμού απορριμμάτων στην 
κτηνοτροφική περιοχή Ορμίδειας έχει λάβει υπόψη ότι μόλις στα 300 μέτρα από το 
συγκεκριμένο χώρο υπάρχει μόνιμη κατοικία οικογένειας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.858, ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τις αποφάσεις και τη διαδικασία για τη δημιουργία 
υγειονομικού χώρου ταφής απορριμμάτων και τη διαχείριση στερεών αποβλήτων στην 
επαρχία Λεμεσού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.859, ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τη διαδικασία απαλλοτρίωσης γης στην κοινότητα 
Παραμύθας για επέκταση του σκυβαλότοπου στο Βατί.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.860, ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με ερώτησή μου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
ζήτησα όπως πληροφορηθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο οποίο 
βρίσκεται η διαδικασία τροποποίησης των περί Προστασίας της Μητρότητας Νόμων 
του 1997 έως 2008 και των περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμων του 1980 έως 2009 
και πότε θα κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων τα σχετικά τροποποιητικά 
νομοσχέδια. 

 Στην απάντηση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
αναφέρεται αναλυτικά και περιγράφεται διεξοδικά το στάδιο στο οποίο βρίσκεται η 
διαδικασία τροποποίησης, αλλά δεν αναφέρεται πότε θα κατατεθούν τα σχετικά 
τροποποιητικά νομοσχέδια στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Παρακαλώ πολύ όπως ο αρμόδιος υπουργός πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε πρόκειται να κατατεθούν τα τροποποιητικά νομοσχέδια στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.861, ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Όπως έχω πληροφορηθεί, για τις θέσεις εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία 
πρώτου διορισμού όπου η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του 
κυβερνητικού μισθολογίου για τις οποίες απαιτείται, ως βασικό προσόν, απολυτήριο 
σχολής μέσης εκπαίδευσης ή δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών 
μπορούν να υποβάλουν αίτηση μόνο άτομα τα οποία έχουν πετύχει σε γραπτές 
εξετάσεις που προβλέπονται στους περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη 
∆ημόσια Υπηρεσία Νόμους του 1998 έως 2008.  Το ίδιο ισχύει και για τις θέσεις 
εισδοχής όπου η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α8 του κυβερνητικού 
μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται, ως βασικό προσόν, πανεπιστημιακό δίπλωμα ή 
ισότιμο προσόν.  Οι εν λόγω εξετάσεις συνδιοργανώνονται από την Επιτροπή 
∆ημόσιας Υπηρεσίας και το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών και διεξάγονται μια φορά το χρόνο, το τελευταίο τετράμηνο. 

 Η γνωστοποίηση των αποτελεσμάτων των πιο πάνω εξετάσεων γίνεται με 
κατάλογο επιτυχόντων κατά σειρά επιτυχίας και αριθμό υποψηφίου ή και ταυτότητας 
και όχι ονομαστικά.  Αντίθετα, η κοινοποίηση διορισμών στη δημόσια υπηρεσία γίνεται 
μόνο ονομαστικά, γεγονός που δημιουργεί συχνά αντιδράσεις και εντύπωση έλλειψης 
διαφάνειας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν είναι δυνατόν η ανακοίνωση των διορισμών να περιλαμβάνει και τη 
σειρά επιτυχίας, ούτως ώστε να εκλείψει κάθε αμφισβήτηση περί της αξιοπιστίας του 
συστήματος επιλογής και να εμπεδωθεί κλίμα διαφάνειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.862, ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο αείμνηστος Σταύρος Επαμεινώνδας είχε ξεκινήσει, 
λίγο πριν από τον ξαφνικό θάνατό του, τη δημιουργία ψηφιακής τράπεζας δεδομένων 
σχετικά με την ιστορία του απόδημου κυπριακού ελληνισμού, με σκοπό να συλλεγεί 
και να αρχειοθετηθεί το πλήθος των πηγών πληροφόρησης και της πολύχρονης 
ιστορίας της κυπριακής διασποράς. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση σκοπεύει να υιοθετήσει το όραμα του Σταύρου 
Επαμεινώνδα και να προχωρήσει στην υλοποίησή του.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.275, ημερομηνίας 

30 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου  
κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ολοκλήρωση του δρόμου Λάσας-Σίμου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.275, ημερομηνίας 
8/10/2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το έργο της βελτίωσης του δρόμου Λάσας-Σίμου αναμένεται να ολοκληρωθεί 
μόλις βελτιωθεί το τμήμα του δρόμου εντός της κοινότητας Λάσας. Το τμήμα αυτό έχει 
μήκος 600μ. και είχε αφαιρεθεί από το συμβόλαιο του έργου λόγω γεωλογικών 
προβλημάτων στο σημείο αυτό. 

3. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ετοιμάζει νέα μελέτη για τη βελτίωση του 
εναπομείναντος τμήματος προς βελτίωση. Η μελέτη αυτή περιλαμβάνει τοπικές 
διαπλατύνσεις και αντικατάσταση ξερολιθιών με τοίχους αντιστήριξης σε σημεία που 
παρουσιάζουν συμπτώματα κατάρρευσης. 

4. Στον Προϋπολογισμό του 2010 έχει περιληφθεί πρόνοια ύψους 200.000 Ευρώ 
και το έργο θα υλοποιηθεί μόλις ολοκληρωθεί η σχετική μελέτη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.364, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ανδρέα Αγγελίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.364, ημερομηνίας 
23/10/2009 σχετικά με ερώτηση του βουλευτή κ. Ανδρέα Αγγελίδη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στα Φύλλα Οδηγιών Χρήσης των φαρμακευτικών προϊόντων αναγράφονται, 
όπου απαιτείται, οι επιδράσεις των προϊόντων στην ικανότητα οδήγησης ή/και 
χειρισμού μηχανών από ασθενείς. Η αναγραφή αυτή είναι απαραίτητη βάσει των 
διατάξεων του άρθρου 36(2Α)(β) του περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος 
Ποιότητας και Τιμών) Νόμων, σύμφωνα με το οποίο: «...πρέπει να γίνεται μνεία, 
εφόσον απαιτείται, των πιθανών συνεπειών της θεραπείας ως προς την ικανότητα του 
ατόμου να οδηγεί αυτοκίνητο ή να χειρίζεται ορισμένες μηχανές». 

 Όσον αφορά το ερώτημα γιατί δεν αποτελεί μέρος της ιατρικής δεοντολογίας ο 
ιατρός να τονίζει στον ασθενή του ότι το φάρμακο που του υπέδειξε, με συνταγή του, 
επηρεάζει τις ανθρώπινες αντιδράσεις κατά την οδήγηση, σημειώνουμε ότι όχι μόνο 
αποτελεί καθήκον κάθε γιατρού να το πράττει, αλλά βεβαιώνουμε ότι αυτή η πρακτική 
της ενημέρωσης ακολουθείται από τους ιατρούς στα δημόσια νοσηλευτήρια, χωρίς να 
αποκλείουμε μεμονωμένες αντίθετες περιπτώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.370, ημερομηνίας 

15 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  
κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.370 και ημερομηνία 
21 Οκτωβρίου 2009, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη, για την ενίσχυση του προσωπικού του Τμήματος Αρχαιοτήτων στην Επαρχία 
Πάφου και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων διαχειρίζεται τον αρχαιολογικό και ιστορικό πλούτο της 
Επαρχίας Πάφου με τον ίδιο τρόπο που διαχειρίζεται όλους τους αρχαιολογικούς 
χώρους σε όλες τις επαρχίες της Κύπρου. Οπωσδήποτε όμως στους αρχαιολογικούς 
χώρους της Κάτω Πάφου και του Ιερού της Αφροδίτης στα Κούκλια, δίδεται 
μεγαλύτερη προσοχή γιατί περιλαμβάνονται στον Κατάλογο της Παγκόσμιας 
Κληρονομιάς της UNESCO, γεγονός που αυξάνει τις υποχρεώσεις μας σαν κράτος για 
την διατήρηση, συντήρηση και προστασία τους. 

 Πάγια τακτική του Τμήματος Αρχαιοτήτων είναι τόσο το προσωπικό, όσο και τα 
κονδύλια, να κατανέμονται ισότιμα σε όλες τις επαρχίες, αλλά ταυτόχρονα να 
ικανοποιούνται πρώτιστα οι ανάγκες των αρχαιολογικών χώρων και μνημείων της 
UNESCO. 

 Για το σκοπό αυτό το Επαρχιακό Μουσείο Πάφου έχει ενισχυθεί πρόσφατα με 
ακόμη ένα έκτακτο Αρχαιολογικό Λειτουργό και με 10 νέους αρχαιοφύλακες. Επίσης 
έχει προσληφθεί ένας έκτακτος Τεχνικός/Συντηρητής για το τοπικό Μουσείο Μάριου- 
Αρσινόης και για καλύτερο έλεγχο ολόκληρης της περιοχής της Πόλης Χρυσοχούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.392, ημερομηνίας 

21ης Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.392 
ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων είναι το 
αρμόδιο Τμήμα για τη διεξαγωγή κυκλοφοριακών ερευνών και μετρήσεων 
στους δρόμους που υπάγονται στη δικαιοδοσία του. 

2) Πλήρη κυκλοφοριακά στοιχεία (ωριαία, ημερήσια, εποχιακά) είναι διαθέσιμα για 
τους αυτοκινητόδρομους όπου υπάρχουν σε λειτουργία μόνιμοι μετρητές 
κυκλοφοριακής ροής.  Τα στοιχεία αυτά αφορούν την ωριαία και την μέση 
ημερήσια κυκλοφορία καθώς και τη σύνθεση της κυκλοφορίας (ιδιωτικά 
οχήματα, φορτηγά ελαφρού, μεσαίου και βαρετού τύπου και λεωφορεία). 
Επισυνάπτεται σχετικός πίνακας με την ετήσια απογραφή της τροχαίας κίνησης 
για το 2008 (Annual Census) στον οποίο φαίνεται η μικτή μέση ημερήσια 
κυκλοφορία (Annual Average Daily Traffic-AADT) σε όλους τους 
αυτοκινητόδρομους. 

3)  Όσον αφορά τη διακύμανση της κυκλοφορίας ανάλογα με την εποχή 
επισυνάπτονται σχετικοί πίνακες με στοιχεία της εποχιακής διακύμανσης της 
κυκλοφορίας (seasonal factors) για τους μόνιμους μετρητές κυκλοφοριακής 
ροής του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων στους αυτοκινητόδρομους Λευκωσίας-
Λεμεσού (Α1), Λευκωσίας-Λάρνακας (Α2), Λάρνακας-Αγίας Νάπας (A3), 
Λάρνακας-Κοφίνου (Α5), Λεμεσού-Πάφου (Α6) και Ανθούπολης-
Κοκκινοτριμιθιάς (Α9). 

4) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δεν διεξάγει συγκεκριμένες μετρήσεις ή κατέχει 
άλλα στοιχεία που να επιτρέπουν την εξαγωγή συμπερασμάτων όσον αφορά 
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την αύξηση στις μετακινήσεις κατά τις περιόδους που διεξάγονται πολλοί 
γάμοι.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.435, 
ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2009 για το πιο 
πάνω θέμα και με βάση σχετική πληροφόρηση από την Επιτροπή Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Η αξιολόγηση των αιτήσεων για εγγραφή στους πίνακες διοριστέων αποτελεί 
αρμοδιότητα της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. Το ΚΥΣΑΤΣ είναι το κατά 
Νόμο αρμόδιο σώμα για αναγνώριση ισοτιμίας και αντιστοιχίας τίτλων σπουδών. 

 Σε ορισμένα Σχέδια Υπηρεσίας, η εξασφάλιση αναγνώρισης ισοτιμίας και 
αντιστοιχίας αποτελεί προϋπόθεση για εγγραφή στους πίνακες διοριστέων. Στις 
περιπτώσεις που το Σχέδιο Υπηρεσίας δεν προϋποθέτει αναγνώριση του τίτλου από 
το ΚΥΣΑΤΣ, η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας συμβουλεύεται το ΚΥΣΑΤΣ μόνο 
όταν έχει αμφιβολία κατά πόσο κάποιος αιτητής έχει αποκτήσει, μέσω των σπουδών 
του, τα απαιτούμενα από το οικείο Σχέδιο Υπηρεσίας ακαδημαϊκά προσόντα ή/και την 
απαιτούμενη από το Σχέδιο Υπηρεσίας ειδικότητα. 

 Η Επιτροπή αξιολογεί όλες τις αιτήσεις για εγγραφή στους πίνακες διοριστέων 
με βάση τις απαιτήσεις του οικείου Σχεδίου Υπηρεσίας. 

 Ένας τίτλος είναι δυνατόν να παρέχει στον αιτητή τη δυνατότητα εγγραφής σε 
πίνακες διοριστέων δυο ή περισσότερων ειδικοτήτων, εάν ο αιτητής έχει 
παρακολουθήσει κατά τη διάρκεια των σπουδών του για την απόκτηση του εν λόγω 
τίτλου ικανοποιητικό αριθμό μαθημάτων σε κάθε ειδικότητα. 

 Τίτλοι δεύτερου επιπέδου, που εκδίδονται, χωρίς ενδιάμεσο πρώτο καταληκτικό 
τίτλο, από αναγνωρισμένα εκπαιδευτικά ιδρύματα ανώτατης εκπαίδευσης τα οποία 
λειτουργούν είτε σε χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε σε χώρες με τις οποίες 
η Κυπριακή ∆ημοκρατία συνδέεται με διμερή συμφωνία αμοιβαίας αναγνώρισης 
τίτλων σπουδών, μπορούν να τύχουν αναγνώρισης ως τίτλοι ισότιμοι προς πτυχία 
πανεπιστημιακού επιπέδου και ταυτόχρονα ως τίτλοι ισότιμοι προς μεταπτυχιακά 
διπλώματα επιπέδου Μάστερ. Το μόνο αρμόδιο όργανο για εξέταση αναγνώρισης της 
διπλής αυτής ισοτιμίας είναι το ΚΥΣΑΤΣ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.481 και 23.06.009.04.493 

ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009 και 12 Νοεμβρίου 2009, αντίστοιχα, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. 
Χατζηγιάννης με αρ. 23.006.009.04.493 και 23.06.009.04.481, οι οποίες αποστάληκαν 
με επιστολή σας ημερομηνίας 18/11/2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Για το διαχωρισμό οικοπέδων αυτοστέγασης στην Κοινότητα Σωτήρας 
Αμμοχώστου, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει ετοιμάσει Σχέδιο 
Γενικής ∆ιάταξης για το διαχωρισμό εξήντα (60) οικοπέδων αυτοστέγασης, το 
οποίο διαβιβάστηκε στις αρμόδιες Υπηρεσίες για μελέτη και υποβολή σχετικών 
απόψεων. Σε πρώτη φάση θα προωθηθεί ο διαχωρισμός τριάντα οκτώ (38) 
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οικοπέδων αυτοστέγασης, τα οποία προγραμματίζεται να παραχωρηθούν σε 
εννέα (9) μήνες περίπου.  Επίσης, σχετικά με το θέμα ανέγερσης νέων 
κατοικιών, σημειώνεται ότι με την ολοκλήρωση των εργασιών για την 
αναδόμηση των κατοικιών στην εν λόγω περιοχή, το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως θα προχωρήσει στην εκτέλεση των εργασιών για την ανέγερση επτά 
(7) επιπρόσθετων κατοικιών, οι οποίες εκτιμάται ότι θα αρχίσουν εντός του 
τρέχοντος έτους. 

(β) Επιπρόσθετα, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει εντοπίσει κατάλληλη 
γη για το διαχωρισμό τριάντα (30) οικοπέδων αυτοστέγασης, στην Κοινότητα 
Αχερίτου. Πρόκειται για γη ιδιωτικής ιδιοκτησίας που εμπίπτει στα όρια των 
Βρετανικών Βάσεων και η διαδικασία διαχωρισμού των οικοπέδων 
αυτοστέγασης θα προχωρήσει, νοουμένου ότι η επηρεαζόμενη γη θα 
αποκτηθεί από το Κράτος μέσω φιλικού διακανονισμού με τους ιδιοκτήτες της 
επηρεαζόμενης γης. Στο παρόν στάδιο το θέμα χειρίζεται λόγω αρμοδιότητας, 
το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.559, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου  
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.559 και ημερ. 
9/12/2009 και σας πληροφορώ ότι η κοινότητα Φρενάρους είναι πολύ κοντά στο 
Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου. Συγκεκριμένα απέχει από το εν λόγω Νοσοκομείο 4 
χιλιόμετρα και οι κάτοικοι της Κοινότητας εξυπηρετούνται ικανοποιητικά από το 
Νοσοκομείο αυτό. 

2. Επιπρόσθετα σημειώνεται ότι κάθε Πέμπτη επισκέπτεται ιατρός την Κοινότητα 
Λιοπετρίου από το Κέντρο Υγείας Αυγόρου και υπάρχει η δυνατότητα στους ασθενείς 
του Φρενάρους να επισκέπτονται το Λιοπέτρι, το οποίο απέχει 2 χιλιόμετρα μόνο από 
την κοινότητα τους, ή το κέντρο υγείας στο Αυγόρου. 

3. Οι πιο πάνω διευθετήσεις κρίνονται ικανοποιητικές για την εξυπηρέτηση των 
κατοίκων Φρενάρους. Συστήνεται για τους ασθενείς οι οποίοι δεν έχουν την 
δυνατότητα να μεταβαίνουν στο Νοσοκομείο Αμμόχωστο στο Λιοπέτρι ή στο Αυγόρου, 
η Κοινότητα σε συνεργασία με την τοπική εταιρεία Λεωφορείων να δρομολογήσουν 
μια γραμμή προς το Γενικό Νοσοκομείο Αμμόχωστου. 

4. Υπό το φως των πιο πάνω δεδομένων δεν ενδείκνυται στο παρόν στάδιο η 
λειτουργία κοινοτικού ιατρείου στην κοινότητα Φρενάρους. Το θέμα αυτό και 
γενικότερα η οργάνωση της πρωτοβάθμιας φροντίδας υγείας στις αγροτικές και 
αστικές περιοχές, θα μελετηθεί στα πλαίσια της εφαρμογής του Γενικού Σχεδίου 
Υγείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με  

αρ. 23.06.009.04.592, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 11 ∆εκεμβρίου 2009, σε σχέση με την ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο Υδροβιότοπος Ακρωτηρίου βρίσκεται εντός των Βρετανικών Βάσεων και δεν 
ελέγχεται από την Κυπριακή ∆ημοκρατία. Ως εκ τούτου, δεν αποτελεί Ευρωπαϊκό 
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έδαφος και δεν μπορεί να ενταχθεί από την Κυπριακή ∆ημοκρατία στο Ευρωπαϊκό 
∆ίκτυο “ΦΥΣΗ 2000”. 

 Παρόλα αυτά, οι Βρετανικές Βάσεις έχουν εφαρμόσει δύο νομοθεσίες οι οποίες 
είναι αντίστοιχες αυτών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ήτοι “Law for the Protection of 
Management of Nature and Wildlife” και “Law for the Protection and Management of 
Game and Wild Birds”. 

 Βάσει των πιο πάνω νομοθεσιών, οι Βρετανικές Βάσεις προτίθενται να 
δημιουργήσουν περιοχές για την προστασία των ειδών και οικοτόπων, των οποίων οι 
πρόνοιες θα συνάδουν με αυτές του ∆ικτύου “ΦΥΣΗ 2000”. Μια από τις περιοχές 
αναμένεται να είναι και ο Υγροβιότοπος Ακρωτηρίου για τον οποίο αναμένεται η 
ετοιμασία και εφαρμογή διαχειριστικού σχεδίου από τις Βρετανικές Βάσεις. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.601, ημερομηνίας 8 

∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  
κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφορικά με την επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.601 και ημερομηνία 
16 ∆εκεμβρίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, πληροφορείσθε τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ετοιμάζει κυρωτικό νομοσχέδιο, για την 
ενσωμάτωση στην εθνική μας νομοθεσία της Σύμβασης του ΟΗΕ για τα ∆ικαιώματα 
των Ατόμων με Αναπηρίες και του Προαιρετικού Πρωτοκόλλου της Σύμβασης. 

 Στο πλαίσιο αυτής της προετοιμασίας, με επιστολές του Τμήματος με αρ. φακ. 
4.15.02 και ημερ. 29.10.09 και 15.12.09 αντίστοιχα, ζητήθηκαν απόψεις από άλλες 
Κυβερνητικές Υπηρεσίες, επιβεβαιώνοντας παράλληλα ότι όλα τα Κράτη Μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, και η ίδια η ΕΕ ξεχωριστά, έχουν υπογράψει τη Σύμβαση, ενώ 
12 από τα Κράτη Μέλη την έχουν μάλιστα επικυρώσει. 

 Μετά την ολοκλήρωση της υπό εξέλιξη εσωτερικής διαδικασίας, η ∆ημοκρατία 
θα προχωρήσει στην επικύρωση της σύμβασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.614, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 16.12.2009, σε σχέση με την πιο 
πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το πιο σημαντικό μέτρο που λαμβάνεται για τη διατήρηση αξιόλογων 
ελαιοδέντρων είναι η έκδοση διατάγματος διατήρησης, με βάση τον περί Πολεοδομίας 
και Χωροταξίας Νόμο. ∆εκάδες δέντρα σε όλη την Κύπρο έχουν κηρυχθεί ή 
προωθείται η κήρυξή τους, ως διατηρητέα. 

 Επειδή για την υλοτομία των ελαιοδέντρων ηλικίας μεγαλύτερης των 100 ετών 
απαιτείται άδεια από το Τμήμα ∆ασών, υπάρχει η ευχέρεια, παράλληλα με άλλες 
προσπάθειες εντοπισμού αξιόλογων ελαιοδέντρων, να εντοπίζονται και να 
προστατεύονται τέτοια αξιόλογα δέντρα. 

 Σημειώνεται επίσης ότι, το Τμήμα ∆ασών, μετά και από δική σας παλαιότερη 
εισήγηση, έχει καθορίσει χώρο για μεταφύτευση αιωνόβιων ελιών που για 
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οποιοδήποτε λόγο δεν μπορούν να περισωθούν, κοντά στο Κέντρο Περιβαλλοντικής 
Ενημέρωσης και Εκπαίδευσης Αθαλάσσας όπου ήδη έχουν μεταφυτευτεί δύο 
αιωνόβιες ελιές. Στόχος είναι η δημιουργία θεματικού πάρκου που θα αξιοποιείται και 
για περιβαλλοντική εκπαίδευση των μαθητών αλλά και του κοινού. 

 Επιπρόσθετα αναφέρεται ότι ο εκσυγχρονισμός και η ίδρυση ελαιοτριβείων 
τυγχάνει στήριξης μέσα από το μέτρο 1.6: «Προστιθέμενη αξία στα γεωργικά και 
δασοκομικά προϊόντα» του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 2007-2013. 
Το μέτρο εφαρμόζεται από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και η 
δεύτερη προκήρυξη αναμένεται σύντομα. Επιπλέον, μπορεί να εξεταστεί η δυνατότητα 
ένταξης του θεματικού πάρκου ή μέρους του στο μέτρο 3.2: «∆ιατήρηση, 
αποκατάσταση και αναβάθμιση της πολιτιστικής κληρονομιάς και του φυσικού 
πλούτου» του ΠΑΑ 2007-2013, σε συνεννόηση με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση και το 
Υπουργείο Εσωτερικών που εφαρμόζει το μέτρο. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.624, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική επιστολή σας με ημερ. 8.01.10, σε σχέση με την πιο 
πάνω Ερώτηση του βουλευτή κ. Γ. Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα Τμήματα ∆ασών και ∆ημοσίων Έργων είχαν σειρά συναντήσεων σε σχέση 
με τα δέντρα που θα επηρεαστούν από τη διαπλάτυνση του αυτοκινητόδρομου 
Λευκωσίας-Αλάμπρας. 

 Στα πλαίσια των συναντήσεων αυτών λήφθηκαν αποφάσεις που αφορούσαν 
την καταγραφή όλων των δέντρων του δρόμου (επισυνάπτεται κατάλογος), την 
προσπάθεια για διάσωση του μεγαλύτερου δυνατού αριθμού δέντρων και τη 
μεταφύτευση ορισμένων από εκείνα που είναι αδύνατον να σωθούν. 

 Η μεταφύτευση θα επιδιωχθεί να γίνει σε χώρους πρασίνου του νέου δρόμου 
και θα αφορά πλατύφυλλα όπως ελιές, χαρουπιές, αριθμό τρεμιθιών, φοινικιές και 
δρυς. 

 Για καλύτερο συντονισμό, έχει συσταθεί Επιτροπή στην οποία 
εκπροσωπούνται τα δύο εμπλεκόμενα Τμήματα, καθώς και ο εργολάβος του έργου. Η 
Επιτροπή θα παρακολουθεί και το θέμα της νέας δενδροφύτευσης, η οποία 
προγραμματίζεται να συμπληρωθεί πριν την παράδοση του δρόμου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και vα σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.693, ημερομηνίας 

8 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου  
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.693 και ημερομηνία 8 Ιανουαρίου 2010, του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου, κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη που αφορά αίτημα για 

κατασκευή διαβάσεων πεζών στη Λεωφόρο Κάππαρη στο Παραλίμνι. 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.693 και ημερομηνία 14 
Ιανουαρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η αρμόδια διατμηματική Επιτροπή (Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα για 
την Επίλυση Κυκλοφοριακών Προβλημάτων), μετά από σχετικό αίτημα του ∆ήμου 
Παραλιμνίου στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, ενέκρινε την κατασκευή δύο διαβάσεων 
πεζών στη Λεωφόρο Κάππαρη. Συγκεκριμένα εγκρίθηκε μια ισόπεδη διάβαση πεζών 
τύπου zebra παρά το ξενοδοχείο "Sunny Coast" και μια υπερυψωμένη διάβαση 
πεζών zebra με ένα κύρτωμα πριν και ένα μετά, παρά το δρόμο προς τον κόλπο της 
ΜΜΑ∆. 

3. Για την πιο ασφαλή διακίνηση των πεζών η Τεχνική Επιτροπή αποφάσισε και 
την κατάλληλη διαμόρφωση των τμημάτων της Λεωφόρου Κάππαρη όπου θα 
κατασκευαστούν οι πιο πάνω διαβάσεις πεζών βάσει σχεδίων που ετοίμασε το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων. Τα σχέδια αυτά διαλαμβάνουν κυρίως τη μείωση του πλάτους του 
οδοστρώματος στα σημεία όπου υπάρχουν τοπικές διαπλατύνσεις λόγω της 
παραχώρησης της ρυμοτομίας. 

4. Την κατασκευή των διαβάσεων πεζών και την υλοποίηση των πιο πάνω 
σχεδίων ανέλαβε ο ∆ήμος Παραλιμνίου στην αρμοδιότητα του οποίου υπάγεται η 
Λεωφόρος Κάππαρη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.698, ημερομηνίας 11 

Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας  
κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Θέμα: Απάντηση του Υπουργού Εξωτερικών κυρίου Μάρκου Κυπριανού 
σχετικά με Ερώτηση του Βουλευτή κ. Τ. Μητσόπουλου ενώπιον της Βουλής των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με την άρνηση εισόδου εκ μέρους των Αρχών της 

Λευκορωσίας προς τον κ. Χρ. Πουργουρίδη, υπό την ιδιότητά του 
ως 1ου Αντιπροέδρου της Επιτροπής Νομικών της ΚΣΣΕ 

 Αναφορικά με την Ερώτηση με Αρ. 23.06.009.04.698, ημερ. 11 Ιανουαρίου 
2010, του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λάρνακας κ. Τ. Μητσόπουλου, αναφορικά 
με διαβήματα διαμαρτυρίας για την απόφαση της Κυβέρνησης της Λευκορωσίας να 
μην χορηγήσει θεώρηση εισόδου στον Βουλευτή κ. Χρ. Πουργουρίδη, ο οποίος 
επρόκειτο να επισκεφθεί τη χώρα με την ιδιότητα του 1ου Αντιπροέδρου της Επιτροπής 
Νομικών της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ), 
αναφέρονται τα εξής: 

 Η άρνηση χορήγησης άδειας εισόδου προς τον κ. Πουργουρίδη δόθηκε υπό 
την ιδιότητα του ως μέλος της ΚΣΣΕ, οπότε το σχετικό διάβημα έγινε μέσω του 
Συμβουλίου της Ευρώπης. Συγκεκριμένα, το θέμα ηγέρθηκε κατά τη διάρκεια της 
Συνάντησης της Επιτροπής Υπουργών του Συμβουλίου της Ευρώπης (ΣτΕ) στις 
25.11.2009. Αφού ενημερώθηκε το Σώμα από το Γενικό Γραμματέα της ΚΣΣΕ κ. Μ. 
Sorinas, τόσο ο ίδιος ο κ. Sorinas, όσο και ο Μόνιμος Αντιπρόσωπος της Κύπρου, 
πήραν το λόγο και επέκριναν τη συγκεκριμένη στάση της Κυβέρνησης της 
Λευκορωσίας. Ο Ελβετός Προεδρεύων της Επιτροπής Υπουργών καταδίκασε με τη 
σειρά του τη στάση των Αρχών της Λευκορωσίας, δηλώνοντας παράλληλα ότι θα 
προβεί στις δέουσες ενέργειες. 

 Ο Μόνιμος Αντιπρόσωπος της Ελβετίας στο ΣτΕ, κάλεσε στο γραφείο του τον 
Μόνιμο Αντιπρόσωπο της Λευκορωσίας στο ΣτΕ, και προέβη σε έντονο διάβημα. Ο 
Προεδρεύων της Επιτροπής Υπουργών ζήτησε από το Λευκορώσο Μ.Α. να μεταφέρει 
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στις Αρχές της χώρας του την έντονη επιθυμία του ΣτΕ όπως αποφευχθεί στο μέλλον 
επανάληψη ενός τέτοιου επεισοδίου. 

 Η Κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, προέβη στα δέοντα διαβήματα, τα 
οποία και συνέβαλαν στη λήψη των πιο πάνω ενεργειών προς την Κυβέρνηση της 
Λευκορωσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.701, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 19 Ιανουαρίου 2010, σε σχέση με την ερώτηση του 
βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος, σε συνεργασία με τον ∆ήμο Λάρνακας και το Τμήμα 
∆ασών, καθαρίζουν την περιοχή κάθε 10 περίπου μέρες. Στον προϋπολογισμό του 
Τμήματος Περιβάλλοντος υπάρχει σχετικό κονδύλι από το οποίο πληρώνεται ο 
καθαρισμός. 

 Σημειώνεται ότι η αρμοδιότητα για την επίβλεψη του καθαρισμού της Λίμνης 
ανήκει στον ∆ήμο Λάρνακας, καθότι αυτή εμπίπτει στα δημοτικά όρια του ∆ήμου. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος θα προχωρήσει άμεσα στην αναθεώρηση του 
υφιστάμενου ∆ιαχειριστικού Σχεδίου, ώστε αυτό να συνάδει με τα νέα δεδομένα και τις 
νέες νομοθεσίες που διέπουν την περιοχή (Οδηγία για Οικοτόπους). 

 Από το 1997, με την έγκριση του υφιστάμενου διαχειριστικού σχεδίου, το 
Τμήμα Περιβάλλοντος μέσω των προϋπολογισμών του, σε συνεργασία με το Τμήμα 
∆ασών, εκτελεί έργα με στόχο την ανάδειξη και προστασία της περιοχής των Αλυκών, 
όπως κατασκευή και συντήρηση μονοπατιού της Φύσης, συντήρηση υφιστάμενων 
έργων (π.χ. εκδρομικού χώρου), περιφράξεις για προστασία ευαίσθητων περιοχών, 
κ.λπ. 

 Σημειώνεται ότι εντός του 2010 θα οριστικοποιηθούν τα αρχιτεκτονικά/ 
κατασκευαστικά σχέδια, ώστε να προχωρήσει η κατασκευή του Περιβαλλοντικού 
Κέντρου στην Αλυκή, το οποίο θα συμβάλει ουσιαστικά στην ανάδειξη της περιοχής 
και την ευαισθητοποίηση και πληροφόρηση των πολιτών. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.710, 
ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι αρμόδιο 
Υπουργείο για στελέχωση της Μονάδας Ψυχικής Υγείας που υπηρετεί στις Κεντρικές 
Φυλακές είναι το Υπουργείο Υγείας. 

2. Ανεξάρτητα όμως αυτού, το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως έχει 
ζητήσει από το Τμήμα Φυλακών κατάσταση με το υφιστάμενο προσωπικό καθώς και 
το προτεινόμενο ώστε να καταστεί δυνατή η εξέταση του θέματος μεταξύ των 
Υπουργών Υγείας, Οικονομικών και ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. Η συνάντηση 
έχει οριστεί για την Πέμπτη 18 Φεβρουαρίου 2010 στο Υπουργείο Υγείας, οπότε και 
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αναμένεται να ληφθούν αποφάσεις αναφορικά με τη στελέχωση των Κεντρικών 
Φυλακών με προσωπικό του Υπουργείου Υγείας.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Το Κεφάλαιο Τέταρτο δε θα συζητηθεί.  Και γι’ αυτό το λόγο ολοκληρώνεται η 
σημερινή μας συνεδρίαση.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη 
Πέμπτη, 25 Φεβρουαρίου 2010, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη:                         

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί της Προστασίας των Ονομασιών Προέλευσης 
και Γεωγραφικών Ενδείξεων Γεωργικών Προϊόντων 
και Τροφίμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009.  
(Αρ. Φακ. 23.01.050.187-2009). 

 2. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.013-2010). 

 3. Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση 
και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.042-2010). 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με 
Αναπηρίες του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.037-2010). 

 5. Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.035-2010). 

 6. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.007-2010). 

 7. Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ 23.02.050.046-2009). 

 8. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.124-2007). 

 9. Ο περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.163-2009). 

 10. Ο περί Υδατοκαλλιέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.012-2008). 

 11. Ο περί Υδατοκαλλιέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.050.127-2009). 

 12. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.028-2010). 

 13. Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.029-2010). 

 14. Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2010 Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.033-2010). 

 15. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.173-2009). 

 16. Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.040-2010). 

 17. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές 
Μονάδες) (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.034-2009). 

 18. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.084-2009). 

 19. Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.032-2010). 

 20. Οι περί Αστυνομίας (Έκτακτοι Πυροσβέστες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.032-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, Γεώργιου 
Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.006-2008). 

 2. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών προϊόντων 
και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην οικονομία σε 
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βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004-2008). 

 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137-2006). 

 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα 
«Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
εφαρμογή των νόμων που αφορούν την ισότητα 
ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489-2006). 

 5. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές τους 
και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της κυπριακής 
κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και εισαγωγής 
θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι δεσμεύσεις 
της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές (6% 
των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) 
και οι τυχόν επιπτώσεις από την καθυστέρηση 
υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, καθώς και οι 
προοπτικές του στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή 
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Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση 
στρατηγικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών και για τη 
δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού όπως 
αυτές απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας έναντι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.105-2008). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 10. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  7.10 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αναστασιάδης Νίκος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Σαμψών Σωτήρης 
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Ευαγόρου Σταύρος Σαρίκας Φειδίας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ψήφισμα για τα αποτελέσματα της ∆ιάσκεψης της Κοπεγχάγης, οι σύντομες 
παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Περδίκη και ομόφωνη έγκρισή του. 

2. Ψήφισμα για το θεσμό των εγγυήσεων σε σχέση με το κυπριακό πρόβλημα, η 
συζήτηση που ακολούθησε (Ζ. Κουλίας, Άντρος Κυπριανού, Ν. Αναστασιάδης,                       
∆. Συλλούρης, Μ. Σιζόπουλος, Ν. Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης, Γ. Περδίκης,                      
Ν. Κλεάνθους) και έγκρισή του. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος             
(Αρ. 1) του 2010», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν                      
(Μ. Σιζόπουλος, ∆. Συλλούρης, Α. Νεοφύτου, Στ. Ευαγόρου, Ά. Βότσης) και 
ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί)  Κανονισμοί του 2010», 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών.  

5. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης 
Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Καλλυντικών Προϊόντων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Επιστροφές Φόρου σε Πρόσωπα Εγκατεστημένα σε Κράτη Μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους.  
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8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων του 2010 Νόμος του 2010», η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. 
Βαρνάβα, Σ. Φυττής, Λ. Χριστοφόρου, Α. Γεωργίου) και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 
Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο  «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Ευρωπαϊκού Οργανισμού ∆ιαστήματος για 
σκοπούς ειρηνικής χρήσης του διαστήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2009» και 
ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Ευρωπαϊκού Οργανισμού ∆ιαστήματος για 
Σκοπούς Ειρηνικής Χρήσης του ∆ιαστήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2010». 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την 
Υδατοπρομήθεια της περιοχής του Κόλπου Πισσουρίου του χωριού Πισσούρι 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» και έγκρισή τους με τον τίτλο «Οι περί 
Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια της Περιοχής Κόλπου 
Πισσουρίου του χωριού Πισσούρι (Χορήγηση ∆ικαιώματος για Σύνδεση με την 
Υδατοπρομήθεια) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010». 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την 
Υδατοπρομήθεια Περιοχής των Χωριών Μουτταγιάκας, Αγίου Τύχωνα, 
Παρεκκλησιάς, Πύργου και Μονής (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και 
έγκρισή τους.  

13. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

14. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Το βιβλίο “Θησαυρός Γενικών Γνώσεων” - Κόστος και λειτουργία του 
διαδικτυακού σχολείου “∆ΙΑΣ” - Η ιδιωτική μουσική εκπαίδευση - Παραβίαση 
της Οδηγίας περί οικοτόπων - Σύνδεση των κατοικιών στην περιοχή 
αναδασμού Σοφτάδων-Κιτίου με το υδρευτικό σύστημα - Επιπτώσεις στη 
δημόσια υγεία από τη λειτουργία λαϊκών αγορών σε χώρους στάθμευσης - 
Υπερπληρότητα των λατομικών/μεταλλευτικών ζωνών - Οι επιπτώσεις της 
φωτορρύπανσης - Προβλήματα όσον αφορά τη διοργάνωση αγώνων 
αυτοκινήτου στην Κύπρο - Εφαρμογή νομοθεσίας περί των Αθέμιτων 
Εμπορικών Πρακτικών και Επιχειρήσεων προς τους Καταναλωτές - ∆ημιουργία 
περιμετρικού δρόμου από το δήμο ∆ερύνειας προς το δήμο Παραλιμνίου - 
Εγκατάσταση διαμετακομιστικού σταθμού απορριμμάτων στην κτηνοτροφική 
περιοχή Ορμίδειας - Υγειονομικός χώρος ταφής απορριμμάτων και διαχείριση 
στερεών αποβλήτων στην επαρχία Λεμεσού - Ανάγκη επέκτασης του 
σκυβαλότοπου στο Βατί - Τροποποιητικά νομοσχέδια για τον περί Προστασίας 
της Μητρότητας Νόμο και τον περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμο - 
Ανακοίνωση διορισμών με σειρά επιτυχίας – ∆ημιουργία ψηφιακής τράπεζας 
δεδομένων για την ιστορία του απόδημου κυπριακού ελληνισμού. 

15. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Ολοκλήρωση του δρόμου Λάσας-Σίμου - Φάρμακα με παρενέργειες σε 
οδηγούς - Ανάγκη ενίσχυσης του προσωπικού του Τμήματος Αρχαιοτήτων 
στην επαρχία Πάφου - Αύξηση της κυκλοφοριακής κίνησης λόγω γάμων τα 
Σαββατοκύριακα - Η αξιολόγηση/αναγνώριση πτυχίου από την Επιτροπή 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας - ∆ιαχωρισμός και παραχώρηση νέων οικοπέδων σε 
νεαρά προσφυγικά ζευγάρια στο συνοικισμό αυτοστέγασης Αγίου Γεωργίου 
Αχερίτου - ∆ιαχωρισμός νέων οικοπέδων και ανέγερση κατοικιών για τους 
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πρόσφυγες στη Σωτήρα - Κοινοτικό ιατρείο στην κοινότητα Φρεννάρους - 
Εφαρμογή του διαχειριστικού σχεδίου για τον υγροβιότοπο Ακρωτηρίου - 
Επικύρωση της σύμβασης του ΟΗΕ για τα δικαιώματα των ατόμων με 
αναπηρία - Πρωτοβουλία προστασίας αιωνόβιων ελιών από την κοινότητα 
Ψεματισμένου και κρατική υποστήριξη - Έργα στον αυτοκινητόδρομο 
Λευκωσίας-Αγίας Βαρβάρας και καταστροφή ζώνης πρασίνου - Ανάγκη 
κατασκευής διαβάσεων πεζών στην περιοχή “Κάππαρη” στο Παραλίμνι - Η 
άρνηση της κυβέρνησης της Λευκορωσίας να χορηγήσει θεώρηση εισόδου σε 
βουλευτή του κυπριακού κοινοβουλίου και τα διαβήματα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας - Απόρριψη σκουπιδιών στην Αλυκή Λάρνακας - Ενίσχυση της 
ομάδας ψυχικής υγείας των Κεντρικών Φυλακών. 



 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 25ης Φεβρουαρίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.14 μ.μ. 

Αρ. 21 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Το υπ’ 
αριθμόν 1 θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Εγγυήσεως 
της Χρηματοδοτήσεως του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Κυπριακού 

Οργανισμού Αθλητισμού (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Ιανουαρίου 
και 8 Φεβρουαρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του 
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Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ).  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της συμφωνίας που θα 
συνάψει ο ΚΟΑ με την αυστριακή τράπεζα “HYPO Investment Bank AG” για την 
εξασφάλιση δανείου ύψους €24 εκατομ.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το προϊόν 
του εν λόγω δανείου θα χρησιμοποιηθεί για σκοπούς αναχρηματοδότησης 
υφιστάμενων δανείων του ΚΟΑ, καθώς και για τη χρηματοδότηση έργων που 
εγκρίθηκαν να κατασκευαστούν με δανεισμό μέχρι το 2007.  Το δάνειο θα τιμολογείται 
με κυμαινόμενο επιτόκιο Euribor έξι μηνών προσαυξημένο κατά 1,62%, θα 
αποπληρωθεί σε δεκατρία χρόνια (156 μήνες) σε 26 εξαμηνιαίες δόσεις, με περίοδο 
χάριτος στο κεφάλαιο κατά τους πρώτους 24 μήνες και θα εξασφαλίζεται με 
κυβερνητική εγγύηση.  Σημειώνεται ότι στις 25 Ιανουαρίου 2010 το Euribor έξι μηνών 
ανερχόταν στο 0,966%. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου, αποφάσισε να τοποθετηθεί 
κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος, εξαιρουμένων των 
μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
οι οποίοι εισηγούνται την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την 
κατά νόμο κύρωση της προβλεπόμενης σ’ αυτό συμφωνίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα δεν είναι έτοιμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του 
Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες του 2010 Νόμος του 
2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου 

Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες του 2010 Νόμος του 
2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης ∆ημήτρης Συλλούρης,  

 Ντίνος Χατζηνικόλας εκπροσωπώντας 

 Αβέρωφ Νεοφύτου τον κ. Νίκο Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 22 
Φεβρουαρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς επίσης εκπρόσωποι του Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες (ΚΕΑΑ).  

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου του ΚΕΑΑ για το 2010 προβλέπει συνολικές 
δαπάνες ύψους €262.500 και συνολικά έσοδα ύψους €147.250, τα οποία θα 
προέλθουν κυρίως από πωλήσεις προϊόντων που κατασκευάζονται στο κέντρο 
(€115.000) όπως και από τόκους και επενδύσεις (€30.000).  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι δαπάνες 
του ταμείου αναμένεται να καλύψουν κυρίως την αγορά πρώτων υλών που θα 
χρησιμοποιηθούν στα εργαστήρια (€100.000), τα φιλοδωρήματα παραγωγής και τα 
βοηθήματα μαθητευομένων (€32.000), την αγορά υπηρεσιών ιατρών και άλλων 
επαγγελματιών υγείας για σκοπούς αξιολόγησης της αναπηρίας και λειτουργικότητας 
των μαθητευομένων του κέντρου (€17.000) και το Σχέδιο Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες (€85.000). 

 Η εκπρόσωπος του Ταμείου του ΚΕΑΑ ενημέρωσε την επιτροπή ότι ο 
προϋπολογισμός του ταμείου από την 1η Ιανουαρίου 2009 περιλαμβάνεται στο 
κεφάλαιο του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, ενώ η 
μισθοδοσία του προσωπικού και τα έξοδα λειτουργίας του κέντρου και του 
οικοτροφείου του καλύπτονται από τον κρατικό προϋπολογισμό.  

 Η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε σχετικά με το Σχέδιο Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες ότι αυτό προβλέπει τη δημιουργία και 
λειτουργία ενός περιορισμένου αριθμού μικρών μονάδων αυτοεργοδότησης ατόμων 
με αναπηρίες. ∆ήλωσε περαιτέρω ότι βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία 
αναδιοργάνωσης του τομέα επαγγελματικής κατάρτισης και αποκατάστασης ατόμων 
με αναπηρίες μέσω νομοθετικής μεταρρύθμισης.  Με βάση τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις τόσο το ΚΕΑΑ όσο και το Ίδρυμα Χρίστου Στέλιου Ιωάννου θα ενταχθούν 
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κάτω από ένα νέο οργανισμό δημόσιου δικαίου, γεγονός που θα οδηγήσει το κέντρο 
στη διαμόρφωση ενός νέου ρόλου σε σχέση με τις διαδικασίες βελτίωσης της 
προοπτικής κατάρτισης και αποκατάστασης των ατόμων με αναπηρίες. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού μέλη της 
επιτροπής τόνισαν τη σημασία ένταξης των ατόμων με αναπηρίες στο εργατικό 
δυναμικό της χώρας και εξέφρασαν ευαρέσκεια για τις περιπτώσεις που άτομα με 
αναπηρίες εργοδοτούνται στον ιδιωτικό τομέα.  Παράλληλα, η επιτροπή ζήτησε την 
κατάθεση στοιχείων αναφορικά με τα σχέδια που παρέχονται από το κράτος για την 
επαγγελματική αποκατάσταση ατόμων με αναπηρίες.  Συναφώς με τα πιο πάνω, η 
εκπρόσωπος του Ταμείου του ΚΕΑΑ ενημέρωσε την επιτροπή για διάφορους 
κρατικούς θεσμούς στήριξης ατόμων με αναπηρία, αναφέροντας τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες προσφέρει το 
Σχέδιο Απασχόλησης με Στήριξη από καθοδηγητή εργασίας, το οποίο καλύπτει 
περίπου διακόσια άτομα και επιχορηγείται από τις οργανώσεις που εργοδοτούν 
τους καθοδηγητές εργασίας. 

2. Το Τμήμα Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
παρέχει το Σχέδιο Παροχής Κινήτρων για Πρόσληψη Ατόμων με Αναπηρία, το 
οποίο έχει τεθεί σε εφαρμογή από τον Οκτώβρη του 2009.   

3. Ο περί Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα 
(Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2009 προωθεί το θεσμό της ποσόστωσης στις 
προσλήψεις ατόμων με αναπηρίες στον ευρύτερο δημόσιο τομέα.   

 Σημειώνεται ότι το Τμήμα Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κατέθεσε στην επιτροπή επιπρόσθετα στοιχεία αναφορικά με το Σχέδιο 
Παροχής Κινήτρων για Πρόσληψη Ατόμων με Αναπηρία, με σχετικό υπόμνημά του 
ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2010.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου του ΚΕΑΑ για το έτος 2010, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία του 
2010 Νόμος του 2010».  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Τάσου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα ψηφίσουμε το σχετικό νομοσχέδιο, 
αλλά θα θέλαμε να επισημάνουμε ορισμένα πράγματα όσον αφορά το κέντρο.  Αυτό 
το οποίο υπάρχει σήμερα, αυτό το κέντρο, λειτουργεί, από την ημέρα που έχει 
ξεκινήσει τη λειτουργία του, χωρίς να εκσυγχρονιστεί, χωρίς να γίνουν οι κατάλληλες 
υποδομές, ούτως ώστε οι ανάπηροι να έχουν πράγματι ένα χώρο στον οποίο να 
πηγαίνουν και να εκπαιδεύονται.  Ο τομέας της κατάρτισης παραμένει ακριβώς όπως 
έχει από τον καιρό που λειτούργησε και μπορώ να πω ότι δεν έχει βελτιωθεί.  Μάλλον 
και κάποιες ειδικότητες που στο παρελθόν εργαζόντουσαν εκεί, για να εκπαιδεύουν 
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αναπήρους, δυστυχώς δε λειτουργούν ή υπολειτουργούν.  Σήμερα εκεί λειτουργούν 
μόνο τρεις κλάδοι, ο κλάδος των πελεκάνων, για το φτιάξιμο καλαθιών, για το φτιάξιμο 
παπουτσιών...  ∆υστυχώς, και η τεχνογνωσία και η τεχνολογία την οποία 
χρησιμοποιούν εκεί είναι ξεπερασμένη.  Η επιστήμη έχει εξελιχθεί και θα μπορούσαν 
να μπουν νέοι κλάδοι, όπως ο κλάδος της ηλεκτρολογίας, για να εκπαιδεύονται οι 
ανάπηροι στο να επιδιορθώνουν είτε τηλεοράσεις είτε ραδιόφωνα ή ταυτόχρονα να 
εκπαιδεύονται στα κομπιούτερ και δυστυχώς δεν έχει γίνει τίποτε μέχρι σήμερα, είναι 
διαχρονικό το πρόβλημα.  ∆εν αφήνω αιχμές για οποιαδήποτε κυβέρνηση και ούτε με 
ενδιαφέρει.   

 Πρέπει επιτέλους οι ανάπηροι να βρουν μια στέγη όπου να μπορούν να 
εκπαιδεύονται, γιατί αρκετοί παραμένουν στα σπίτια τους, διότι δεν έχουν να πάνε 
κάπου να εκπαιδευτούν.  Γι’ αυτό, καλούμε το κράτος, την κυβέρνηση, την πολιτεία, 
να λάβει όλα εκείνα τα ενδεικνυόμενα μέτρα, ούτως ώστε να κάνουμε ένα σύγχρονο 
κέντρο επαγγελματικής αποκατάστασης όπου να μπορούν και να έχουν τη 
δυνατότητα οι ανάπηροι να εκπαιδεύονται.  Γι’ αυτό πιστεύω ότι ήρθε η ώρα που ως 
Βουλή θα πάρουμε εκείνες τις αποφάσεις, να ασκήσουμε εκείνες τις πιέσεις, ούτως 
ώστε να βρεθεί επιτέλους μια σωστή στέγη εκπαίδευσης των αναπήρων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Φυττής, που αφίχθη από το εξωτερικό! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Ασφαλώς το ∆ΗΚΟ θα ψηφίσει αυτό τον 
προϋπολογισμό, αλλά θέλουμε να επισημάνουμε ότι γι’ αυτό το κέντρο 
επαγγελματικής αποκατάστασης αναπήρων υπάρχει σχέδιο με το οποίο θα γίνει μια 
νέα ρύθμιση, ένας νέος οργανισμός δημόσιου δικαίου, και θα ενοποιηθεί με το Ίδρυμα 
Χρίστου Στέλιου Ιωάννου υπό ενιαία στέγη και υπό ενιαίο τμήμα και θα 
αναδιοργανωθούν οι υπηρεσίες επαγγελματικής αποκατάστασης αναπήρων.  Αυτό το 
πράγμα όμως φαίνεται ότι καθυστερεί.  Ως Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα είχαμε επισκεφτεί δύο τρεις φορές σε συνεχόμενα χρόνια 
αυτό το κέντρο! Πράγματι, υπολειτουργεί και κάποιες εργασίες που γίνονται εκεί πέρα 
και δίνουν επαγγελματική κατάρτιση, αλλά και εργοδότηση στους ενοίκους, πρέπει να 
ενταθούν, γιατί πράγματι επιτελεί χρήσιμο ρόλο τόσο το ένα ίδρυμα όσο και το άλλο.  
Γι’ αυτό, ψηφίζοντας τον προϋπολογισμό, θέλουμε ως ∆ΗΚΟ να στείλουμε ένα 
μήνυμα:  Όσο πιο γρήγορα γίνει αυτή η ενοποίηση, αυτός ο νέος οργανισμός 
δημόσιου δικαίου, τόσο το καλύτερο για τους αναπήρους μας και την επαγγελματική 
τους κατάρτιση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κυρία Ακκελίδου. 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βρίσκεται σε εξέλιξη ένα μεγάλο έργο που έχει δύο πτυχές.  Η 
μια πτυχή είναι η επιστημονική αξιολόγηση της αναπηρίας και η εκτίμηση των 
αναγκών τόσο για εκπαίδευση των αναπήρων όσο και για την ένταξή τους στην 
κοινωνία.  Η άλλη πτυχή του θέματος είναι ακριβώς η δημιουργία του νέου 
οργανισμού, η οποία είναι επίσης υπό εξέλιξη, που θα ενοποιεί όλες τις υπάρχουσες 
υποδομές και θα τις αναπτύξει.  Σίγουρα και εμείς ως ΑΚΕΛ θέλουμε να είναι εντατικοί 
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οι ρυθμοί.  Είναι δύσκολο έργο όμως, το χαιρετίζουμε και παρακολουθούμε ότι  βήμα 
βήμα προχωρεί η υλοποίησίς του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κέντρου Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία ποσού ύψους €262.500, για τη χρήση του 
έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί υπεύθυνοι για 
την άσκηση ελέγχου πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του 
Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία του 2010 Νόμος του 
2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 5, 6 και 7 θέματα δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 
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 Αντώνης Αντωνίου Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντρέας Φακοντής Τάσος Μητσόπουλος 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα από τις 18 Μαρτίου 2008 μέχρι τις 16 Φεβρουαρίου 2010.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου 
υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της 
αστυνομίας. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
5 του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, όπως αυτοί 
αρχικά κατατέθηκαν στη Βουλή ήταν η τροποποίηση των περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών, ώστε, εκτός από την άδεια 
κυκλοφορίας ή άλλο έντυπο που εκδίδει και/ή εγκρίνει ο Έφορος Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων, να μην επιτρέπεται να αναγραφεί ή εκτυπωθεί ή επικολληθεί οτιδήποτε 
στο αλεξήνεμο μηχανοκίνητου οχήματος ή να επικολληθεί στους υαλοπίνακές του 
οτιδήποτε παρεμποδίζει την ορατότητα ή διαφοροποιεί την αρχική διαφάνεια, 
χρωματισμό ή κατασκευαστική αντοχή τους, εξαιρουμένης ειδικής μεμβράνης 
εγκεκριμένης από τον Έφορο Μηχανοκινήτων Οχημάτων.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Οδικών Μεταφορών και το 
επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, η 
προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία για λόγους οδικής ασφάλειας, καθότι η 
επικόλληση μεμβρανών μη εγκεκριμένων από τον Έφορο Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
για τη σκίαση του αλεξηνέμου ή των υαλοπινάκων μηχανοκίνητου οχήματος έχει ως 
αποτέλεσμα την παρεμπόδιση της οπτικής επαφής μεταξύ των υπόλοιπων χρηστών 
του οδικού δικτύου και του οδηγού και συνοδηγού, καθώς και την παρεμπόδιση του 
αστυνομικού ελέγχου για θέματα ασφάλειας, όπως η χρήση κινητού τηλεφώνου κατά 
την οδήγηση και η χρήση ζωνών ασφαλείας. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών στην επιτροπή 
κρίθηκε ότι είναι ορθότερο η σχετική πρόνοια να προβλέπει ότι δε θα επικολλάται 
οτιδήποτε στο αλεξήνεμο, συμπεριλαμβανομένης και της άδειας κυκλοφορίας, αφού 
με τη νέα τεχνολογία που σήμερα χρησιμοποιεί η αστυνομία είναι σε θέση να γνωρίζει 
ανά πάσα στιγμή αν ο ιδιοκτήτης του οχήματος έχει συμμορφωθεί με τις υποχρεώσεις 
που επιβάλλονται από τις σχετικές νομοθεσίες όσον αφορά την κυκλοφορία και τη 
χρήση του οχήματός του.  Παράλληλα, κρίθηκε ορθό όπως η απαγόρευση 
επικόλλησης στους υαλοπίνακες οποιουδήποτε αντικειμένου παρεμποδίζει την 
ορατότητα ή διαφοροποιεί την αρχική διαφάνεια, χρωματισμό ή κατασκευαστική 
αντοχή τους όπως αυτοί έχουν κατασκευαστεί ή λάβει έγκριση τύπου, εξαιρουμένης 
ειδικής μεμβράνης εγκεκριμένης από τον Έφορο Μηχανοκινήτων Οχημάτων, 
περιοριστεί στους υαλοπίνακες των θυρών των θέσεων του οδηγού και του 
συνοδηγού. 

 Σε συνέχεια των πιο πάνω προτάσεών της η επιτροπή κάλεσε τους 
εκπροσώπους του Τμήματος Οδικών Μεταφορών όπως σε συνεργασία με το Γραφείο 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας προβούν σε τροποποίηση των 
προτεινόμενων κανονισμών, ώστε αυτοί να διαμορφωθούν σύμφωνα με τις εισηγήσεις 
της. 
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 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών διαμόρφωσαν το κείμενο 
των υπό αναφορά κανονισμών σύμφωνα με τα πιο πάνω και κατέθεσαν το νέο 
κείμενο ενώπιον της επιτροπής.  Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους 
τροποποιημένους προτεινόμενους κανονισμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των 
κανονισμών όπως αυτοί διαμορφώθηκαν σύμφωνα με τα πιο πάνω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι κανονισμοί που βρίσκονται σήμερα ενώπιον του σώματος, 
αφορούν ένα κενό του νόμου που υπήρχε, το οποίο εκμεταλλεύονταν μερικοί, θα 
έλεγα, χρησιμοποιώντας το οδικό δίκτυο με αυτοκίνητα τα οποία ήταν ολόμαυρα 
μπροστά, πίσω, στο πλάι.  Σήμερα καταργείται αυτό το φαινόμενο.  Το γυαλί της 
πλευράς του οδηγού, του συνοδηγού και ο εμπρόσθιος ανεμοθώρακας πρέπει να 
είναι διαφανέστερος, για λόγους εφαρμογής της νομοθεσίας που αφορά στο αν 
κάποιος φέρει τη ζώνη του ή μιλά στο τηλέφωνο, αλλά και για λόγους αντίδρασης ενός 
οδηγού για την ασφάλεια του οδικού δικτύου.  Και, με την ευκαιρία που έγινε αυτή η 
διόρθωση στους κανονισμούς, γίνεται ακόμα διόρθωση στο γνωστό τρόπο που 
ξέρουμε όλοι να επικολλούμε την άδεια κυκλοφορίας και ήθελαν να κολλούν και ένα 
άλλο χαρτάκι, εκείνο του τεχνικού ελέγχου.  Τελικά με τη μηχανογράφηση που έγινε -
και είναι παράδειγμα προς μίμηση η μηχανογράφηση του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών- σήμερα οι αρχές μπορούν με ένα πάτημα του κουμπιού και τον αριθμό 
εγγραφής του αυτοκινήτου να διαπιστώσουν αμέσως αν κάποιος έχει άδεια 
κυκλοφορίας ή δεν έχει.  Φυσικά, υπάρχει μια τεχνική δυσκολία, διότι η αστυνομία μας 
από αυτά τα μηχανάκια διαθέτει μόνο ογδόντα.  Είναι καλό το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων να βάλει ένα μικρό κονδύλι, να αυξήσει τη δυνατότητα της 
αστυνομίας, να έχουν όλοι οι αστυνομικοί σταθμοί, θα έλεγα, και οι αστυνομικοί που 
ασχολούνται με τον έλεγχο της έκδοσης της άδειας κυκλοφορίας, να αυξήσει σε 
αριθμό αυτά τα μηχανάκια που ελέγχουν αμέσως ποιος είναι ο ιδιοκτήτης, αν έχει 
περάσει το αυτοκίνητό του τον τεχνικό έλεγχο, αν έχει εκδώσει άδεια κυκλοφορίας.  
Είναι μια νομοθεσία που θα βοηθήσει προς το καλύτερο και ιδιαίτερα προς την 
αποφυγή οδικών ατυχημάτων. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Συγγνώμη, δεν άκουσα, κύριε Κατσουρίδη.  Με τα σκούρα τζάμια, ξέρεις, καμιά 
φορά βλέπεις ένα αυτοκίνητο τζιαι θυμίζει σου “cosa nostra”.  Τώρα δε θα 
επιτρέπονται τέτοια πράγματα.  Φυσικά, η θέση της επιτροπής ήταν, αν είναι δυνατό, 
να είναι διαφανέστατο το αυτοκίνητο σε όλες τις πλευρές.  Οι εταιρείες δυστυχώς 
σήμερα κατασκευάζουν αυτοκίνητα που στο πίσω μέρος, εργοστασιακά, το 
μαυρίζουν.  Έννεν τζιαι πολλά ωραίο φαινόμενο, αλλά τι να κάνουμε; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Το “Όχι” του αυτοκινήτου μου δε θα βγει ποτέ, ώσπου να πάω στο Καρπάσι, 
κύριε! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 5ης Νοεμβρίου 2009 και 18ης Φεβρουαρίου 2010.  Στο στάδιο της 
μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο Έφορος 
Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, ο διευθυντής του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης, 
καθώς και εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Η αγροτική οργάνωση “Ευρωαγροτικός, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Γεωργικής 
Ασφαλίσεως Nόμου, ώστε να βελτιωθεί και να επεκταθεί το υφιστάμενο Σχέδιο 
Γεωργικής Ασφάλισης. 

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Η εισαγωγή του όρου “δυσμενείς καιρικές συνθήκες κατά το στάδιο της 
ανθοφορίας” και του αντίστοιχου ορισμού του, καθώς και η αντικατάσταση του 
ορισμού του όρου “φυλλοβόλα”, ώστε να προστεθούν σε αυτόν οι νεκταρινιές 
και οι καρυδιές, επιπροσθέτως των δέντρων που ήδη περιλαμβάνονται στον 
πιο πάνω ορισμό.   

2. Η διαγραφή της επιφύλαξης σύμφωνα με την οποία το ασφάλιστρο που 
καταβάλλεται από τους ασφαλιζομένους για τη γεωργική ασφάλιση δεν 
υπερβαίνει το οκτώ τοις εκατό (8%) του αναμενόμενου από τα ασφαλιζόμενα 
γεωργικά προϊόντα εισοδήματος. 

3. Η επέκταση της ασφαλιστικής κάλυψης των φυλλοβόλων δέντρων, ώστε σε 
αυτή να συμπεριληφθούν και οι ζημιές που οφείλονται σε καύσωνα. 
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4.  Η πρόβλεψη ασφαλιστικής κάλυψης των πυρηνόκαρπων και μηλοειδών για 
ζημιές, ως αποτέλεσμα δυσμενών καιρικών συνθηκών, που επισυμβαίνουν στο 
στάδιο της ανθοφορίας τους, καθώς και ο καθορισμός συγκεκριμένων 
προϋποθέσεων υπό τις οποίες οι ζημιές αυτές δεν καλύπτονται από τη 
γεωργική ασφάλιση. 

5. Η πρόβλεψη ότι δεν καλύπτονται από τη γεωργική ασφάλιση ζημιές γεωργικών 
προϊόντων δενδρωδών και πρεμνοειδών καλλιεργειών που προξενούνται πριν 
από το στάδιο έναρξης της άνθησης αυτών και όχι κατά τη διάρκεια της 
περιόδου αυτής, όπως προβλεπόταν μέχρι σήμερα. 

6. Ο καθορισμός των προϋποθέσεων καταβολής και του ύψους της αποζημίωσης 
που θα καταβάλλεται από τον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης, σε 
περιπτώσεις ζημιών από δυσμενείς καιρικές συνθήκες κατά το στάδιο της 
ανθοφορίας ως ποσοστού ύψους ογδόντα τοις εκατό (80%), όταν η συνολική 
ζημιά υπερβαίνει το σαράντα τοις εκατό (40%).  

 Σημειώνεται ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή μαζί με 
σχετικούς κανονισμούς οι οποίοι τιτλοφορούνται «Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2009» και οι οποίοι έτυχαν ταυτόχρονης 
μελέτης από την επιτροπή.  Ωστόσο, για νομοτυπικούς λόγους οι εν λόγω κανονισμοί 
θα συζητηθούν στην ολομέλεια του σώματος ευθύς αμέσως μετά την ψήφιση του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου όλοι οι 
παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες σε αυτό πρόνοιες, όπως 
κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία.  Ωστόσο, τόσο οι εκπρόσωποι των 
αγροτικών οργανώσεων όσο και βουλευτές μέλη της επιτροπής παρατήρησαν ότι με 
την προτεινόμενη ρύθμιση δεν καλύπτονται οι ζημιές που υπέστησαν οι 
φρουτοκαλλιεργητές από δυσμενείς καιρικές συνθήκες κατά το 2009, αφού οι 
προτεινόμενες με το νομοσχέδιο διατάξεις δεν έχουν αναδρομική ισχύ.  Πιο 
συγκεκριμένα, οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων δήλωσαν ότι οι 
φρουτοπαραγωγοί, μετά τις πρόσφατες ζημιές τις οποίες υπέστησαν, έχουν άμεση 
ανάγκη από οικονομική ενίσχυση και για το λόγο αυτό πρέπει να εξευρεθούν τρόποι, 
ώστε να τους καταβληθούν αποζημιώσεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή κάλεσε τους αρμόδιους κυβερνητικούς 
φορείς όπως μελετήσουν το αίτημα της επιτροπής αναφορικά με το ενδεχόμενο να 
δοθεί αναδρομικότητα στην έναρξη της ισχύος του νόμου που προτείνεται ή να 
καταβληθούν από το κράτος σχετικές αποζημιώσεις προς τους επηρεαζόμενους 
αγρότες αναφορικά με τις πιο πάνω ζημιές. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, με σχετική γραπτή επιστολή του, 
εξέφρασε την άποψη ότι υπό τις δεδομένες περιστάσεις και υπό ορισμένες 
προϋποθέσεις η νομοθετική εξουσία θα μπορούσε να προσδώσει στον προτεινόμενο 
νόμο αναδρομική ισχύ.  Ωστόσο, ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, επίσης 
με γραπτό υπόμνημά του, επισήμανε στην επιτροπή ότι τόσο η ενδεχόμενη 
αναδρομική εφαρμογή του νόμου όσο και η ενδεχόμενη καταβολή αποζημιώσεων από 
κρατικούς πόρους θα αποτελούσαν κρατική ενίσχυση μη συμβατή με το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο.  Σύμφωνα με τον ίδιο πιο πάνω αξιωματούχο, το πρόβλημα της μη 
κάλυψης των προαναφερθεισών ζημιών εναπόκειται στο αρμόδιο υπουργείο να το 
αντιμετωπίσει.  Ειδικότερα, ο ίδιος δήλωσε ότι το αρμόδιο υπουργείο έχει τη 
δυνατότητα είτε να εξετάσει το ενδεχόμενο εφαρμογής του σχετικού κανονισμού της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας αναφορικά με τις ενισχύσεις ήσσονος σημασίας (de minimis) 
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στον τομέα της παραγωγής γεωργικών προϊόντων είτε να καταρτίσει για το σκοπό 
αυτό ένα νέο καθεστώς κρατικών ενισχύσεων βάσει του οποίου αυτές να δίνονται ως 
αντιστάθμισμα για την απώλεια εισοδήματος και όχι ως παροχή αποζημιώσεων με 
βάση τη ζημιά στη γεωργική παραγωγή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα τα πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, 
αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Γεωργικής 
Ασφαλίσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Γεωργικής Ασφαλίσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Τα υπ’ αριθμόν 10 και 11 θέματα είναι «Ο περί Υδατοκαλλιέργειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και «Ο περί Υδατοκαλλιέργειας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009».  Τα θέματα αυτά έχουν ομόφωνες εκθέσεις και, επειδή 
τροποποιούν τον ίδιο βασικό νόμο, έχει ετοιμαστεί ενιαίο κείμενο νόμου.  

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Υδατοκαλλιέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 
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Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 17 Απριλίου 2008 και 11 Φεβρουαρίου 2010.  Στο στάδιο της 
μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής  
εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ο 
διευθυντής του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του ίδιου υπουργείου, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Θαλασσοκαλλιεργητών και των αγροτικών 
οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”.   

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί 
Υδατοκαλλιέργειας Νόμου, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στο διευθυντή του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών να χορηγεί άδεια λειτουργίας υφιστάμενου 
ιχθυοτροφείου το οποίο βρίσκεται σε θαλάσσια περιοχή χωρίς να απαιτείται 
προηγουμένως η εξασφάλιση των απόψεων του Υπουργού Εσωτερικών και η 
συγκατάθεση για το σκοπό αυτό του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, στην περίπτωση που η άδεια του εν λόγω ιχθυοτροφείου δεν 
ανανεώθηκε από τον κάτοχό της μετά τη λήξη της ή ανακλήθηκε δυνάμει των 
διατάξεων του προαναφερόμενου νόμου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι 
προτεινόμενες με το υπό αναφορά νομοσχέδιο πρόνοιες δεν αφορούν την περίπτωση 
της δημιουργίας νέου ιχθυοτροφείου, αλλά περιορίζονται στην περίπτωση αλλαγής 
του ιδιοκτησιακού καθεστώτος υφιστάμενου ιχθυοτροφείου, όταν συντρέχουν οι πιο 
πάνω προϋποθέσεις.  Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, για σκοπούς  εξοικονόμησης 
χρόνου και απλούστευσης διαδικασιών, προτείνεται να μην απαιτείται η εξασφάλιση 
της συγκατάθεσης και των απόψεων των αναφερόμενων πιο πάνω υπουργών, αφού 
αυτές ουσιαστικά λαμβάνονται στο στάδιο της χωροθέτησης νέων 
υδατοκαλλιεργητικών μονάδων. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου, ο διευθυντής του Τμήματος Αλιείας 
και Θαλασσίων Ερευνών επισήμανε στην επιτροπή ότι όλες οι υπόλοιπες διαδικασίες 
θα ακολουθούνται όπως ακριβώς περιλαμβάνονται στην ισχύουσα νομοθεσία.  
Συνεπώς, σύμφωνα με το διευθυντή του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, 
οι υπό αναφορά άδειες θα χορηγούνται κατόπιν γνωστοποίησης του ιδίου που 
δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας αναφορικά με την πρόθεσή 
του να χορηγήσει τέτοια άδεια και με την οποία να καλεί τους ενδιαφερομένους να 
υποβάλουν σχετική αίτηση, διαδικασία που ακολουθείται και στην περίπτωση 
δημιουργίας νέων ιχθυοτροφείων. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες του εν λόγω  
νομοσχεδίου, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, υιοθετεί το σκοπό και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και 
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ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από 
την εκτελεστική εξουσία. 

 Τέλος, σημειώνεται ότι για νομοτεχνικούς σκοπούς κρίνεται σκόπιμο όπως το 
κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου ενοποιηθεί με αυτό σχετικού νομοσχεδίου 
που τροποποιεί την ίδια βασική νομοθεσία και τιτλοφορείται «Ο περί 
Υδατοκαλλιέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», το οποίο περιλαμβάνεται  
επίσης στην ημερήσια διάταξη της ολομέλειας του σώματος για συζήτηση.  Το 
ενοποιημένο κείμενο νόμου που θα προκύψει θα αναφέρεται ως «Ο περί 
Υδατοκαλλιέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Υδατοκαλλιέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 8ης Οκτωβρίου 2009 και 18ης Φεβρουαρίου 2010.  Στο στάδιο της 
μελέτης του νομοσχεδίου, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ο 
διευθυντής του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του ίδιου υπουργείου, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Θαλασσοκαλλιεργητών και των αγροτικών 
οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”.  

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί 
Υδατοκαλλιέργειας Nόμου, ώστε αφενός να παρασχεθεί η εξουσία στο Υπουργικό 
Συμβούλιο να εκδίδει κανονισμούς αναφορικά με θέματα που αφορούν τη μεταβίβαση 
άδειας ίδρυσης και λειτουργίας ιχθυοτροφείου και την παροχή άδειας για επέκταση της 
παραγωγής και αφετέρου να περιληφθούν σε αυτόν διατάξεις που να ρυθμίζουν τη 
δημιουργία ζωνών υδατοκαλλιέργειας. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνονται μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Η πρόβλεψη για την καταβολή τελών για τη μεταβίβαση άδειας ίδρυσης και 
λειτουργίας ιχθυοτροφείου, η οποία θα εκδίδεται δυνάμει της ισχύουσας 
νομοθεσίας, ενώ το ύψος των τελών θα καθορίζεται με κανονισμούς. 

2. Η παροχή εξουσίας έκδοσης δευτερογενούς νομοθεσίας για τη ρύθμιση 
επιμέρους θεμάτων αναφορικά με την παροχή άδειας για επέκταση της 
παραγωγής υφιστάμενου ιχθυοτροφείου και τον καθορισμό των σχετικών τελών 
που θα καταβάλλονται. 

3. Η παροχή της δυνατότητας στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος να ορίζει με διάταγμά του ως ζώνες υδατοκαλλιέργειας εντός 
του θαλάσσιου χώρου της ∆ημοκρατίας περιοχές στις οποίες βρίσκεται 
συγκεντρωμένος αριθμός μονάδων υδατοκαλλιέργειας ή όπου, με βάση τον 
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αναπτυξιακό σχεδιασμό της περιοχής, προβλέπεται η συγκέντρωση νέων 
μονάδων υδατοκαλλιέργειας.   

 Σημειώνεται ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων μαζί με σχετικούς κανονισμούς, οι οποίοι τιτλοφορούνται «Οι περί 
Υδατοκαλλιέργειας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2009» και οι οποίοι 
έτυχαν ταυτόχρονης μελέτης από την επιτροπή.  Ωστόσο, οι εν λόγω κανονισμοί για 
νομοτυπικούς λόγους θα συζητηθούν στην ολομέλεια του σώματος ευθύς αμέσως 
μετά την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου.  

 Στο στάδιο της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου και των πιο πάνω 
κανονισμών, την επιτροπή απασχόλησαν οι προτεινόμενες πρόνοιες αναφορικά με 
την εγκαθίδρυση ζωνών υδατοκαλλιέργειας.  Αναφορικά με το θέμα αυτό, ο 
διευθυντής του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών επισήμανε ότι, παρ’ όλο 
που δεν υπάρχει άλλο κράτος στη Μεσόγειο που να έχει εφαρμόσει παρόμοια 
πολιτική, τα δεδομένα της Κύπρου επιβάλλουν τη συγκέντρωση των ιχθυοτροφικών 
μονάδων για σκοπούς καλύτερης χωροθέτησης του θαλάσσιου χώρου, ενώ 
παράλληλα με την εγκαθίδρυση τέτοιων ζωνών παρέχεται η δυνατότητα εφαρμογής 
καλύτερων διαχειριστικών μέτρων.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος ανέφερε ότι η εγκαθίδρυση 
ζωνών υδατοκαλλιέργειας αναμένεται ότι θα διασφαλίσει σε κάποιο βαθμό το μέλλον 
της υδατοκαλλιέργειας, αφού αυτή λειτουργεί σε περιβάλλον με πολλές 
ανταγωνιστικές δραστηριότητες.   

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ανέφεραν ότι το όλο εγχείρημα 
της εγκαθίδρυσης ζωνών υδατοκαλλιέργειας χρήζει πιο επισταμένης μελέτης, καθώς 
και στενότερης συνεργασίας με άλλες κυβερνητικές υπηρεσίες. 

 Η επιτροπή, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κάλεσε το αρμόδιο 
υπουργείο όπως σε συνεργασία με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς επανεξετάσει 
τις εν λόγω πρόνοιες του νομοσχεδίου.  Ακολούθως το αρμόδιο κυβερνητικό τμήμα, 
ανταποκρινόμενο στο αίτημα της επιτροπής και αφού διαβουλεύθηκε με τους 
εμπλεκόμενους φορείς, κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο νομοσχεδίου με το οποίο 
εισηγείται τη διαγραφή των προνοιών που αφορούν τη δημιουργία ζωνών 
υδατοκαλλιέργειας.  Η εν λόγω ρύθμιση κρίθηκε ορθότερη δεδομένων και των 
εξελίξεων στον ευρωπαϊκό χώρο, αφού το όλο θέμα αποτελεί αντικείμενο συζήτησης 
και στα αρμόδια όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου όπως έχει αναθεωρηθεί 
από την εκτελεστική εξουσία, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την ψήφισή του σε νόμο. 

 Τέλος, σημειώνεται ότι για νομοτεχνικούς λόγους κρίνεται σκόπιμο όπως το 
κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου ενοποιηθεί με το κείμενο του νομοσχεδίου 
που τροποποιεί την ίδια βασική νομοθεσία και τιτλοφορείται «Ο περί 
Υδατοκαλλιέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», το οποίο περιλαμβάνεται 
επίσης στην ημερήσια διάταξη της ολομέλειας του σώματος για συζήτηση.  Το 
ενοποιημένο κείμενο νόμου που θα προκύψει θα αναφέρεται ως «Ο περί 
Υδατοκαλλιέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 
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 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του ενιαίου κειμένου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υδατοκαλλιέργειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το ενιαίο κείμενο του νομοσχεδίου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το ενιαίο κείμενο του νομοσχεδίου ψηφίζεται σε 
νόμο.  

 Τα υπ’ αριθμόν 12 και 13 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί 
Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010» και «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων 

Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 18 
Φεβρουαρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας και του Ινστιτούτου Γεωργικών 
Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, καθώς και 
των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και 
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“Ευρωαγροτικός”.  Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, 
δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής, όμως με γραπτό υπόμνημά του 
εξέφρασε τη σύμφωνη γνώμη του με τους υπό αναφορά κανονισμούς. 

 Σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει 
του άρθρου 14 του περί Σπόρων Νόμου, είναι η αντικατάσταση των Παραρτημάτων 
ΙΙΙΑ και ΙΙΙΒ των βασικών περί Σπόρων (Λαχανικά) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί 
εναρμόνιση του εθνικού νομοθετικού πλαισίου με το ευρωπαϊκό δίκαιο.  Ειδικότερα, η 
εν λόγω εναρμόνιση αφορά την Οδηγία 2009/97/ΕΚ της Επιτροπής της 3ης Αυγούστου 
2009 για την τροποποίηση των Οδηγιών 2003/90/ΕΚ και 2003/91/ΕΚ για τη θέσπιση 
μέτρων για την εφαρμογή του άρθρου 7 των Οδηγιών 2002/53/ΕΚ και 2002/55/ΕΚ του 
Συμβουλίου, αντίστοιχα, όσον αφορά τα ελάχιστα χαρακτηριστικά που πρέπει να 
καλύπτονται κατά την εξέταση και τις ελάχιστες προϋποθέσεις για την εξέταση 
ορισμένων ποικιλιών ειδών γεωργικών φυτών και κηπευτικών. 

 Σκοπός των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται επίσης 
δυνάμει του άρθρου 14 του περί Σπόρων Νόμου, είναι η τροποποίηση των 
Παραρτημάτων Ι και ΙΙ των βασικών περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση 
του εθνικού νομοθετικού πλαισίου με την αναφερόμενη πιο πάνω Οδηγία. 

 Σημειώνεται ότι η εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος διευκρίνισε στην επιτροπή ότι οι 
προτεινόμενοι κανονισμοί δε σχετίζονται με γενετικά τροποποιημένες ποικιλίες 
γεωργικών ειδών. 

 Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν 
με τις προτεινόμενες σ’ αυτούς πρόνοιες. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις και των δύο προτεινόμενων 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή 
τους, όπως αυτοί κατατέθηκαν στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 12 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 13 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
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Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Σωτήρης Σαμψών  

 Ανδρέας Μουσκάλλης Σοφοκλής Φυττής 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Γιώργος Βαρνάβα 

 Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, η οποία 
πραγματοποιήθηκε στις 17 Φεβρουαρίου 2010.  Στα πλαίσια της μελέτης του 
νομοσχεδίου αυτού κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο γενικός 
διευθυντής και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών και του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου 
υπουργείου, ο πρόεδρος και εκπρόσωποι του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών (ΚΦΙΚΒ), καθώς και εκπρόσωποι της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας, του 
Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης, της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ), 
του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Τουρκοκρατούμενων Περιουσιών (ΣΙΤΟΠ) και του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Πληγέντων Εκτοπισθέντων Επιχειρηματιών (ΠΑΣΥΠΕΕ). 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το νόμο περί Νομικών Προσώπων ∆ημόσιου 
∆ικαίου (Ψήφιση Προϋπολογισμών) του 1987 όπως αυτός τροποποιήθηκε, οι 
προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή 
για έγκριση μέσα στα ίδια χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός 
προϋπολογισμός.  Ωστόσο, επειδή ορισμένοι προϋπολογισμοί νομικών προσώπων 
δημόσιου δικαίου, περιλαμβανομένου και του υπό συζήτηση προϋπολογισμού του 
ΚΦΙΚΒ, δεν κατατέθηκαν ή/και εγκρίθηκαν από τη Βουλή πριν από την 31η 
∆εκεμβρίου 2009, η Βουλή των Αντιπροσώπων στις 28 Ιανουαρίου 2010 αποφάσισε 
να παράσχει την εξουσιοδότησή της για διενέργεια δαπάνης για το μήνα Φεβρουάριο 
του 2010 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που 
προβλέπεται στον προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το 
έτος 2009, το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στο μήνα 
Φεβρουάριο του 2010. 

 Σύμφωνα με την ίδια απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα 
θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου 
για το έτος 2010. 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΦΙΚΒ για το 2010, ο οποίος κατατέθηκε στη Βουλή 
στις 11 Φεβρουαρίου 2010, είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους 
€96.276.900 και έσοδα του ίδιου ύψους σε σύγκριση με ποσό ύψους €84.455.000 το 
2009. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες αναλύονται ως ακολούθως: 

        € 

 ∆ιαχειριστικά έξοδα     5.492.780 

 Παραχώρηση δανείων Σχεδίου Αποκατάστασης    
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Προπολεμικής Φερεγγυότητας   60.000.000 

 Επιχορήγηση επιτοκίου δανείων    12.134.120 

 Πληρωμές λόγω εγγυήσεων         500.000 

 Μεταφορά εισπράξεων στο Πάγιο Ταμείο της 
∆ημοκρατίας από αποπληρωμές δανείων 

  

  18.000.000 

 Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό         150.000 

---------------- 

         Σύνολο  €96.276.900 

 Ειδικότερα, όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο, στις σχετικές δαπάνες περιλαμβάνεται πρόνοια για ποσό ύψους 
€60.000.000 για παραχώρηση δανείων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης 
Προπολεμικής Φερεγγυότητας.  Από το ποσό αυτό €50.000.000 προγραμματίζεται να 
παραχωρηθούν για σπουδαστικά δάνεια, €8.290.000 για δάνεια σε 
νεοδημιουργούμενα ζευγάρια και €1.709.000 για δάνεια σχετικά με ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη, επαγγελματική δραστηριοποίηση και για δάνεια σε σωματεία και 
οργανώσεις. 

 Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του ΚΦΙΚΒ 
προέρχονται από κρατική χορηγία, από άτοκα δάνεια από το Πάγιο Ταμείο της 
∆ημοκρατίας για το Σχέδιο Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας, από 
αποπληρωμές δανείων και τόκων και εισπράξεις από ανάκτηση πληρωμών λόγω 
εγγυήσεων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
κρατική χορηγία προς τον ΚΦΙΚΒ για το 2010, που περιλαμβάνεται στα έσοδα του 
φορέα, ανέρχεται στο ποσό των €17.776.870 σε σύγκριση με €17.027.248 το 2009, 
από τα οποία ποσό ύψους €5.642.750 αφορά διοικητικά έξοδα και το υπόλοιπο ποσό, 
ύψους €12.134.120, αφορά την επιχορήγηση επιτοκίου δανείων μέσω του Σχεδίου 
Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας με εγγύηση του ΚΦΙΚΒ.  Στα έσοδα 
περιλαμβάνεται επίσης ποσό ύψους €60.500.000 σε σύγκριση με €51.249.440 το 
2009, ως άτοκα δάνεια από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας για την παραχώρηση 
δανείων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας 
(€60.000.000) και από πληρωμές λόγω εγγυήσεων (€500.000).  Επιπλέον, μέσω του 
εν λόγω σχεδίου προγραμματίζεται να δοθούν εγγυήσεις ύψους €72.000.000 σε 
σύγκριση με τις αντίστοιχες εγγυήσεις ύψους €65.000.000 το 2009, για κάλυψη 
δικαιούχων δανείων για στέγαση και για επαγγελματική δραστηριοποίηση. 

 Ειδικότερα, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα αναλύονται ως ακολούθως: 

           € 

 Κρατική χορηγία  17.776.870 

 Άτοκα δάνεια από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας για 
το Σχέδιο Αποκατάστασης Προπολεμικής 
Φερεγγυότητας 

  

 60.500.000 

 Αποπληρωμές δανείων και τόκων και εισπράξεις από 
ανάκτηση πληρωμών λόγω εγγυήσεων μέσω του 
Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας 

  

18.000.000 
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 Άλλα έσοδα                 30        

---------------- 

         Σύνολο  €96.276.900 

 Σύμφωνα με περαιτέρω διευκρινίσεις που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα 
δάνεια σε δικαιούχους σε κεφάλαια του ΚΦΙΚΒ στο σύνολό τους αυξάνονται σε €60 
εκατομ. σε σύγκριση με €49,5 εκατομ. το 2009, ενώ υπάρχει μείωση του ποσού για 
δάνεια σε νεοδημιουργούμενα ζευγάρια της τάξης του €1.188.220. 

 Στο στάδιο της περαιτέρω μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών διαβίβασε στην επιτροπή τη ∆ήλωση 
Πολιτικής του Υπουργού Οικονομικών που αφορά τη δέσμευσή του για υλοποίηση του 
προγράμματος διακυβέρνησης του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, με απώτερο στόχο 
την ενίσχυση της φερεγγυότητας του προσφυγικού κόσμου, ενώ παράλληλα 
παρατήρησε και τόνισε ότι, μεσούσης της οικονομικής κρίσης, ο προϋπολογισμός του 
ΚΦΙΚΒ είναι αυξημένος κατά 14%. 

 Οι εκπρόσωποι του ΚΦΙΚΒ δήλωσαν στην επιτροπή ότι, σύμφωνα με νεότερα 
στοιχεία που κατέχει ο φορέας, με τις προτεινόμενες αυξήσεις των κονδυλίων ο 
χρόνος αναμονής εξέτασης των αιτήσεων για παραχώρηση δανείων υπολογίζεται ότι 
θα μειωθεί ως ακολούθως: 

1. Για τα στεγαστικά δάνεια σε τριάντα έξι μήνες. 

2. Για τα σπουδαστικά δάνεια σε τρεις μήνες. 

3. Για τα επαγγελματικά δάνεια σε δέκα μήνες. 

 Σημειώνεται ότι για τα δάνεια για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη υπάρχει άμεση 
ανταπόκριση και έγκριση των αιτήσεων. 

 Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, κατά το 2009 εξετάστηκαν 4 990 
αιτήσεις δανείων, 2 500 για σπουδαστικά δάνεια, 1 500 για στεγαστικά δάνεια, 500 για 
επαγγελματικά δάνεια, 370 για δάνεια για νεαρά ζευγάρια και 120 για 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.  

 Στα πλαίσια της μελέτης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, η επιτροπή εξέφρασε 
τη δυσαρέσκειά της για την καθυστέρηση που παρατηρείται όσον αφορά την έγκριση 
αιτήσεων που αφορούν ειδικότερα σε δάνεια για στεγαστικούς σκοπούς και ζήτησε 
όπως συντμηθεί το χρονικό διάστημα εξέτασης των αιτήσεων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή εκφράζει την ευαρέσκειά της για τη 
σημαντική αύξηση που παρατηρείται στον υπό αναφορά προϋπολογισμό, που 
ανέρχεται σε ποσοστό 14% και συγκεκριμένα σε €12.000.000. Παράλληλα, η 
επιτροπή σημειώνει ότι θα αναμένει από πλευράς του ΚΦΙΚΒ την ανάληψη περαιτέρω 
δράσης, με στόχο τη μείωση του χρόνου αναμονής εξέτασης των αιτήσεων για δάνεια 
που παραχωρούνται από τον ΚΦΙΚΒ, καθώς και την επέκταση των σχεδίων 
δανειοδότησης από το φορέα.  Για το ζήτημα αυτό η επιτροπή προγραμματίζει και κατ’ 
ιδίαν συνάντηση με τον Υπουργό Οικονομικών.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, υπογραμμίζοντας όλες τις πιο πάνω παρατηρήσεις της, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει κατατεθεί από την 
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εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών ποσού ύψους €96.276.900 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Αποχετευτικών  Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Άγγελος Βότσης  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
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σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η, στις 8 και 22 Φεβρουαρίου 
2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών 
και του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (ΣΑΛΑ) και της ΠΑΣΥ∆Υ.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 
Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα σε συμβούλιο 
αποχετεύσεων να εκχωρεί, με όρους ή χωρίς όρους, σε πειθαρχική επιτροπή, 
αποτελούμενη από τουλάχιστο τρία μέλη, περιλαμβανομένου και του προέδρου της, 
την εξουσία να εκδικάζει πειθαρχικά παραπτώματα των υπαλλήλων του και να 
επιβάλλει τις ποινές που προβλέπονται στους κανονισμούς που εκδίδονται δυνάμει 
των προνοιών της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, οι 
προτεινόμενες τροποποιήσεις στοχεύουν στον εκσυγχρονισμό και στην απλούστευση 
των καθοριζόμενων σ’ αυτόν πειθαρχικών διαδικασιών, ώστε να καταστούν ταχύτερες 
και πιο ευέλικτες.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου η επιτροπή 
εισηγήθηκε την τροποποίηση του κειμένου του, έτσι ώστε, πέραν του καθοριζόμενου 
σ’ αυτό αριθμού των μελών της υπό αναφορά πειθαρχικής επιτροπής, να καθοριστεί 
αριθμός αναπληρωματικών μελών, για να μπορεί να λειτουργεί και στις περιπτώσεις 
που μέλη της κωλύονται για οποιοδήποτε λόγο να παρευρίσκονται στις συνεδρίες της.  
Περαιτέρω, η επιτροπή εισηγήθηκε την τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου, 
ώστε να διευκρινιστεί σ’ αυτό ότι η εκχωρηθείσα από αυτό στην πειθαρχική επιτροπή 
εξουσία εκδίκασης πειθαρχικών παραπτωμάτων δεν αποκλείει το συμβούλιο να ασκεί 
το ίδιο την εν λόγω εξουσία.   

 Υπό το φως των πιο πάνω εισηγήσεών της, η επιτροπή κάλεσε το Υπουργείο 
Εσωτερικών όπως σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας διαμορφώσουν ανάλογα το κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και 
καταθέσουν στην επιτροπή διαμορφωμένο κείμενο. 

 Στη βάση της πιο πάνω απόφασης της επιτροπής το Υπουργείο Εσωτερικών 
διαμόρφωσε το κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την αύξηση του αριθμού των καθοριζόμενων στην πειθαρχική επιτροπή 
μελών, ώστε αυτή να αποτελείται από πέντε μέλη αντί από τρία που 
προβλεπόταν αρχικά σ’ αυτό. 

2. Με την προσθήκη σ’ αυτό πρόνοιας σύμφωνα με την οποία η εν λόγω 
επιτροπή θα βρίσκεται σε απαρτία, εφόσον παρευρίσκονται σε αυτήν τρία μέλη 
της, περιλαμβανομένου και του προέδρου. 

3. Με την προσθήκη σ’ αυτό πρόνοιας σύμφωνα με την οποία η εκχώρηση από 
συμβούλιο αποχετεύσεων της εξουσίας του για εκδίκαση πειθαρχικών 
παραπτωμάτων των υπαλλήλων του στην πειθαρχική επιτροπή δε θα 
αποκλείει το συμβούλιο να ασκεί το ίδιο την εκχωρηθείσα στην πειθαρχική 
επιτροπή εξουσία σε σχέση μόνο με μη ασκηθείσα από αυτήν πειθαρχική 
δίωξη. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν 
με τις πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος 
του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Γιάννος Λαμάρης Αθηνά Κυριακίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Φεβρουαρίου 2010.  Στη συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, του Συμβουλίου του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, ο πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου, καθώς και ο 
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διευθυντής ∆ιοίκησης και Οικονομικών του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2010 είναι 
ισοσκελισμένος και παρουσιάζει έσοδα ύψους €132.833.290 και ισόποσα έξοδα. 

 Ειδικότερα, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα κατά κεφάλαιο αναμένεται να 
προέλθουν από τα ακόλουθα: 

  

Έσοδα κατά κεφάλαιο 

Προϋπολογισμός 

2010 

€ 

1. Κυβερνητική χορηγία 78.674.000 

2. Προπτυχιακά δίδακτρα 16.000.000 

3. Άλλα έσοδα 3.021.990 

4. Χρηματοδότηση για ενίσχυση Φοιτητικής Μέριμνας 2.030.745 

5. Εισοδήματα από εκμετάλλευση περιουσίας  851.361 

6. Εισφορές, δωρεές, χορηγήματα κ.ά. 5.940.567 

7. Εξωτερικά ερευνητικά προγράμματα 17.200.000 

8. Μεταπτυχιακά δίδακτρα 2.839.914 

9. Τόκοι από τραπεζικούς λογαριασμούς 341.720 

10. Χορηγίες από το Ίδρυμα Στήριξης Πανεπιστημίου Κύπρου 119.600 

11. Έσοδα για χρηματοδότηση διαρθρωτικών προγραμμάτων 
και σχεδίων 

 

3.278.815 

12. Υπόλοιπο από μεταφορά από προηγούμενα έτη (σύμφωνα 
με τον προϋπολογισμό του προηγούμενου έτους) 

 

13.156.785 

13. ∆ιόρθωση υπολοίπου από μεταφορά λόγω υπερεκτίμησης 
των δαπανών που πραγματοποιήθηκαν κατά το έτος 2009 
και διόρθωση εκτίμησης σχετικών εσόδων 

 

 

80.744 

14. Μεταφορά στο αποθεματικό εσόδων προς χρήση σε 
επόμενα έτη 

 

(10.702.951) 

 Σύνολο εσόδων 132.833.290 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες κατά κεφάλαιο αναλύονται ως ακολούθως: 

 ∆απάνες κατά κεφάλαιο € 

1. Τρέχουσες δαπάνες 54.658.340 

2. Λειτουργικές δαπάνες 8.757.540 

3. ∆ιαχειριστικά έξοδα 11.534.560 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες 22.745.550 



 24

 Σύνολο δαπανών Κεφαλαίων 1-4 (που θα 
χρηματοδοτηθούν από κρατική χορηγία) 

 

97.695.990 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (από ίδια 
έσοδα) 

 

35.137.300 

 Σύνολο δαπανών 132.833.290 

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τον εν λόγω 
προϋπολογισμό, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Για την κατάρτιση του προϋπολογισμού λήφθηκε υπόψη η παρούσα 
δημοσιονομική κατάσταση του κράτους, οι προτεραιότητες του Πανεπιστημίου 
Κύπρου, ιδιαίτερα όσον αφορά τις αναπτυξιακές του δραστηριότητες, καθώς 
και οι ειλημμένες υποχρεώσεις του. 

2. Ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2010 έχει καταρτισθεί, 
ώστε, μεταξύ άλλων, να καλύψει δαπάνες που αφορούν την ανάπτυξη των 
τμημάτων της Πολυτεχνικής Σχολής, του προπτυχιακού προγράμματος 
σπουδών του Τμήματος Βιολογικών Επιστημών, την ανάπτυξη του Τμήματος 
Νομικής, καθώς και του Τμήματος Αρχιτεκτονικής. 

3. Ενόψει της ανάπτυξης του Πανεπιστημίου Κύπρου με τη σταδιακή εισδοχή 2 
000 επιπλέον φοιτητών, ο προϋπολογισμός του 2010 προτίθεται να καλύψει 
δαπάνες οι οποίες απορρέουν από την αύξηση των φοιτητών σε υφιστάμενα 
προγράμματα και την προσφορά νέων προγραμμάτων σπουδών ή/και 
κατευθύνσεων τόσο σε προπτυχιακό όσο και σε μεταπτυχιακό επίπεδο. 

4. Όσον αφορά την ανέγερση του Κέντρου Πληροφόρησης - Βιβλιοθήκης “Στέλιος 
Ιωάννου”, το Πανεπιστήμιο Κύπρου ακολουθώντας την απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, με ημερομηνία 4 Φεβρουαρίου 2010, προτίθεται να 
ενεργοποιήσει τις διαδικασίες ανάθεσης του έργου εντός του 2010, κατά τρόπο 
ώστε η έναρξη των κατασκευαστικών εργασιών να πραγματοποιηθεί κατά το 
έτος 2011.  Το ποσό το οποίο θα απαιτηθεί για το 2011 θα καλυφθεί από 
δωρεές και ίδια έσοδα του Πανεπιστημίου Κύπρου μέχρι του ποσού των €8 
εκατομ. και με εξοικονομήσεις κρατικής χορηγίας, ενώ οι δαπάνες για το 2012 
θα καλυφθούν εξ ολοκλήρου από κρατική χορηγία. 

5. Όσον αφορά τα υπόλοιπα κατασκευαστικά έργα στην πανεπιστημιούπολη, 
έχουν προγραμματιστεί εργασίες οι οποίες αφορούν κυρίως την ανέγερση των 
χώρων κοινωνικών δραστηριοτήτων, την ολοκλήρωση του κτιρίου της Σχολής 
Οικονομικών Επιστημών και ∆ιοίκησης, καθώς και των κοινόχρηστων χώρων 
διδασκαλίας, την επέκταση της Σχολής Θετικών και Εφαρμοσμένων 
Επιστημών, την κατασκευή πολυώροφου χώρου στάθμευσης, 
προπαρασκευαστικές εργασίες (αρχιτεκτονικούς διαγωνισμούς κ.λπ., σύμφωνα 
με το κτιριολογικό πρόγραμμα) για τη στέγαση της Πολυτεχνικής Σχολής και 
του Τμήματος Βιολογικών Επιστημών, βελτιωτικές εργασίες στον κεντρικό 
χώρο του πανεπιστημίου (πτέρυγα β΄), εξωτερικές εργασίες, καθώς και 
εργασίες στο κτίριο όπου στεγάζεται το πολιτιστικό κέντρο του πανεπιστημίου 
στην παλιά Λευκωσία (οδός Αξιοθέας). 

 Ο πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου εξέφρασε την ικανοποίησή του για τις 
πρόνοιες του προτεινόμενου προϋπολογισμού, βάσει του οποίου το πανεπιστήμιο θα 
μπορέσει να πραγματοποιήσει τους σχεδιασμούς του για την περαιτέρω ανάπτυξη και 
ενδυνάμωσή του τόσο σε αριθμό φοιτητών και προσφορά προγραμμάτων όσο και σε 
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ό,τι αφορά στην τεχνική και κτιριολογική υποδομή.  Ιδιαίτερα, ο πρύτανης εξέφρασε 
την ικανοποίησή του για την προώθηση της ανέγερσης της Βιβλιοθήκης του 
Πανεπιστημίου Κύπρου , που θα αποτελεί ένα σύγχρονο κέντρο πληροφόρησης.  
Όπως επίσης επισήμανε ο ίδιος, στον προτεινόμενο προϋπολογισμό υπάρχει 
πρόνοια για τη λειτουργία της Ιατρικής Σχολής, αλλά ειδικά γι’ αυτό το θέμα το 
αρμόδιο υπουργείο θα επανέλθει με συμπληρωματικό προϋπολογισμό. 

 Κατά το στάδιο της περαιτέρω μελέτης του προϋπολογισμού η επιτροπή 
διεξήλθε τα επιμέρους άρθρα και τις πρόνοιές του και υπέβαλε διευκρινιστικές 
ερωτήσεις, ζητώντας πρόσθετα στοιχεία για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής της 
αναφορικά με ορισμένα θέματα. 

 Ειδικότερα, οι ερωτήσεις και τα στοιχεία αυτά αφορούσαν, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Την ίδρυση και λειτουργία της Ιατρικής Σχολής, πού θα δαπανηθούν τα σχετικά 
κονδύλια, την προεργασία που γίνεται όσον αφορά τη διαδικασία πρόσληψης 
διδακτικού προσωπικού, τη δημιουργία των αναγκαίων τμημάτων και 
προγραμμάτων σπουδών, τη δημιουργία της αναγκαίας κτιριακής υποδομής 
κ.λπ. 

2. Κατά πόσο υπάρχουν περιπτώσεις όπου καθηγητές του πανεπιστημίου 
αμείβονται με διπλούς μισθούς. 

3. Κατά πόσο γίνεται σωστή αξιοποίηση της τεχνογνωσίας που παράγεται μέσα 
από τις ευρεσιτεχνίες-πατέντες των διάφορων Κυπρίων επιστημόνων που 
ευρίσκονται είτε στην Κύπρο είτε στο εξωτερικό. 

4. Κατά πόσο αξιοποιούνται οι φοιτητές στα πλαίσια των προγραμμάτων που 
εκπονούνται από το πανεπιστήμιο. 

5. Την επεξήγηση συγκεκριμένων προνοιών στον προτεινόμενο προϋπολογισμό 
που αφορούν τα εξής:  Τα “Άλλα έσοδα”, όπως εμφαίνεται στον πίνακα 
εσόδων, τις δαπάνες για τις πρόσθετες βοηθητικές υπηρεσίες, την ασφάλεια, τα 
επιδόματα του διευθυντή ∆ιοίκησης και Οικονομικών, την τηλεφωνία και τα 
μισθωμένα κυκλώματα, την επιχορήγηση των φοιτητικών και αθλητικών 
δραστηριοτήτων του πανεπιστημίου, την επιχορήγηση των εκπαιδευτικών 
δραστηριοτήτων, την καταβολή των ελεγκτικών δικαιωμάτων και την πρόνοια 
για τα “∆ιάφορα” στις λεπτομέρειες δαπανών. 

 Ο πρύτανης και οι άλλοι εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου Κύπρου που 
παρευρίσκονταν στη συνεδρία απάντησαν στα διάφορα ερωτήματα που τέθηκαν και 
συνοπτικά παρατίθενται τα ακόλουθα: 

1. Για το θέμα της ίδρυσης και λειτουργίας της Ιατρικής Σχολής θα κατατεθεί 
συμπληρωματικός προϋπολογισμός.  Οι δαπάνες που προγραμματίζονται θα 
αφορούν τους συμβούλους για τις κτιριακές ανάγκες, τα προγράμματα 
σπουδών, την έγκριση των θέσεων του ακαδημαϊκού προσωπικού, την κτιριακή 
υποδομή κ.λπ.  Ειδικότερα, συμπεριλήφθηκε πρόνοια για δημιουργία νέου 
άρθρου με ενδεικτικό ποσό €10.  Η ίδρυση και λειτουργία της Ιατρικής Σχολής 
αποτελεί το κυριότερο αναπτυξιακό έργο το οποίο το Πανεπιστήμιο Κύπρου 
καλείται να υλοποιήσει μέσα στην επόμενη τετραετία.  Η εξασφάλιση των 
σχετικών χρηματοδοτήσεων θα γίνει σε μεταγενέστερο στάδιο με την υποβολή 
πρότασης συμπληρωματικού προϋπολογισμού ειδικά για την Ιατρική Σχολή για 
το έτος 2010. 
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2. Αναφορικά με την αξιοποίηση των ευρεσιτεχνιών-πατέντων απαιτείται η 
άσκηση συντονισμένων ενεργειών από πλευράς κυβέρνησης-πανεπιστημίου 
και επιχειρηματικού κοινού.  Ήδη το πανεπιστήμιο έχει δημιουργήσει το 
πρόγραμμα “Εκκολαπτήριο ∆ιογένης”, με χρηματοδότηση του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, το οποίο στηρίζει επιχειρηματικές 
δραστηριότητες.  Επίσης, το πανεπιστήμιο έχει προτείνει την ίδρυση 
ερευνητικού κέντρου και τη δημιουργία της Ακαδημίας Τεχνών και Επιστημών. 

3. Οι φοιτητές αξιοποιούνται, όπου είναι εφικτό, σε διάφορες υπηρεσίες, τμήματα 
και εργαστήρια κατά την εκπόνηση διάφορων προγραμμάτων του 
πανεπιστημίου και πληρώνονται για την εργασία που προσφέρουν. 

4. Η καταβολή διπλών μισθών σε καθηγητές είναι παράνομη και προβλέπονται 
τιμωρητικά μέτρα από πλευράς του πανεπιστημίου σε τέτοιες περιπτώσεις.  
Στο πανεπιστήμιο δεν υπάρχουν καθηγητές που εργάζονται με το καθεστώς 
της διπλής μισθοδοσίας.  Αυτό το οποίο συμβαίνει είναι, για παράδειγμα, να 
αμείβονται από άλλες δραστηριότητές τους και επιστημονικές τους επινοήσεις-
πατέντες ή να λαμβάνουν χορηγίες λόγω της συμμετοχής τους σε διάφορα 
προγράμματα.  Επισημαίνεται ότι το πανεπιστήμιο έχει θεσπίσει κανόνες που 
οριοθετούν τα δικαιώματα των καθηγητών σε τέτοιες περιπτώσεις και 
εφαρμόζεται ό,τι ισχύει σε διεθνές επίπεδο. 

 Σχετικά με τις επιμέρους πρόνοιες που αφορούν δαπάνες και για τις οποίες 
ζητήθηκαν διευκρινιστικά στοιχεία, οι λεπτομέρειες και τα στοιχεία αυτά 
περιλαμβάνονται στο επεξηγηματικό μνημόνιο που συνοδεύει τον εν λόγω 
προϋπολογισμό. Παρ’ όλα αυτά, για ορισμένες από αυτές ζητήθηκαν να σταλούν και 
γραπτώς επιπρόσθετα στοιχεία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, λόγω του ότι δεν κατέστη δυνατό να διαμορφώσει έγκαιρα τις τελικές 
θέσεις της επί του νομοσχεδίου, αποφάσισε όπως όλες οι πλευρές της τοποθετηθούν 
στην ολομέλεια του σώματος, στα πλαίσια της συζήτησης που θα διεξαχθεί εκεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν 
υπερβαίνει τα €132.833.290, εκ των οποίων €78.674.000 προέρχονται από κρατική 
χορηγία, €16.000.000 από προπτυχιακά δίδακτρα, €3.021.990 από άλλα έσοδα και 
€35.137.300 από άλλες εισπράξεις, για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο ή άλλο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 
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 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 8.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Τα υπ’ αριθμόν 17 και 18 θέματα αναβάλλονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα είναι «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 18 Φεβρουαρίου 2010. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Ανώτατου ∆ικαστηρίου. 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
∆ικαστηρίων Νόμου, έτσι ώστε να αυξηθεί ο αριθμός των δικαστικών θέσεων, που 
προβλέπονται στο άρθρο 6 αυτού, με την προσθήκη μιας νέας θέσης Προέδρου 
Επαρχιακού ∆ικαστηρίου, μιας νέας θέσης Ανώτερου Επαρχιακού ∆ικαστή και 
τεσσάρων νέων θέσεων Επαρχιακού ∆ικαστή. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από την 
εκπρόσωπο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, οι εν λόγω νέες 
θέσεις έχουν ήδη προβλεφθεί με τον περί Προϋπολογισμού του 2010 Νόμο [Ν. αρ. 
67(ΙΙ)/2009] για την ενίσχυση του δυναμικού των επαρχιακών δικαστηρίων στην 
πολιτική και ποινική τους δικαιοδοσία, με σκοπό την πιο εύρυθμη και αποτελεσματική 
απονομή της δικαιοσύνης.  Ως εκ τούτου, προέκυψε η ανάγκη για ανάλογη 
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τροποποίηση των διατάξεων του περί ∆ικαστηρίων Νόμου στις οποίες καθορίζεται ο 
ανώτατος αριθμός δικαστών στις διάφορες βαθμίδες. 

 Ο εκπρόσωπος του Ανώτατου ∆ικαστηρίου δήλωσε στην επιτροπή ότι 
συμφωνεί με την προτεινόμενη ρύθμιση.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του, όπως αυτό 
έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση το νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι «Οι περί Αστυνομίας (Έκτακτοι Πυροσβέστες) 
Κανονισμοί του 2010».  Η  έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί Αστυνομίας (Έκτακτοι Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Φεβρουαρίου 2010. Στη συνεδρίαση 
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αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Υπουργείου Οικονομικών και ο 
διευθυντής της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας. 

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί 
Αστυνομίας (Έκτακτοι Πυροσβέστες) Κανονισμών, έτσι ώστε το ύψος της αμοιβής 
που καταβάλλεται στους έκτακτους πυροσβέστες να καθορίζεται από τον Υπουργό 
Οικονομικών για απλούστευση της διαδικασίας αναθεώρησης της εν λόγω αμοιβής.  

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
προτεινόμενη ρύθμιση κρίθηκε αναγκαία, για να απλουστευτεί η διαδικασία 
αναθεώρησης των απολαβών και της αμοιβής εκπαίδευσης που καταβάλλονται στους 
έκτακτους πυροσβέστες, ώστε να μην καθίσταται αναγκαία κάθε φορά η τροποποίηση 
των σχετικών προνοιών των υφιστάμενων κανονισμών. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα εν λόγω στοιχεία, οι ισχύουσες αμοιβές των 
έκτακτων πυροσβεστών, οι οποίες αναθεωρήθηκαν για τελευταία φορά το 1994, 
θεωρούνται χαμηλές με βάση τα σημερινά δεδομένα σε σχέση με τις υπηρεσίες που 
προσφέρουν οι έκτακτοι πυροσβέστες, γι’ αυτό και κρίνεται αναγκαία η αναθεώρησή 
τους. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί 
έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1.  Ο περί Προϋπολογισμού του 
Γραφείου του Επιτρόπου 
Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων 
του 2010 Νόμος του 2010. 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 23.01.051.045-2010). 

2.  Ο περί της ∆ιαχείρισης των Εσόδων 
και ∆απανών και του Λογιστικού της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.046-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ 
μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

3.  Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Νεολαίας του 2010 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.047-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4.  Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - 
Θέση Λειτουργού ∆ιαχείρισης Α΄ 
(Σχέδια Υπηρεσίας)  Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.038-2010). 

Εσωτερικών  Νομικών  

5.  Οι περί Πολιτικής Άμυνας - Θέση 
Λειτουργού Πολιτικής Άμυνας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.039-2010). 

Εσωτερικών  Νομικών  

 

6.  Οι περί Πολιτικής Άμυνας - Θέση 
Υποδιοικητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.040-2010). 

Εσωτερικών  Νομικών 

7.  Οι περί Λαχείου Πρόνοιας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.041-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων   

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

8.  Οι περί της Εκτέλεσης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων (Προμήθειες, Έργα και 
Υπηρεσίες) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.042-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ 
μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

9.  Οι περί Γραφείου Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως - Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.043-2010). 

Οικονομικών  Νομικών  

10.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Καθορισμός Μέτρων Εφαρμογής 
του Κεφαλαίου IV του Κανονισμού 
(ΕΚ) 1008/2008) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.044-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

11.  Οι περί Τμήματος Πολιτικής Συγκοινωνιών και Νομικών  
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Αεροπορίας - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Μονάδας Ασφάλειας 
Πτήσεων και Λειτουργού 
Επιθεωρήσεως Πτητικών 
Επιχειρήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του  2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.045-2010). 

Έργων  

12.  Ετήσιες Καταστάσεις Λογαριασμών 
του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και Εξοικονόμησης 
Ενέργειας και Έκθεση της Γενικού 
Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας σύμφωνα 
με το άρθρο 5(4) του περί 
Προώθησης και Ενθάρρυνσης της 
Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας (ΑΠΕ) και Εξοικονόμησης 
Ενέργειας Νόμου του 2003 
[Ν. 33(Ι)/2003]. 
(Αρ. Φακ. 10.01.004).  

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

13.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής  
(αρ. 90, 92, 95, 96, 97, 98, 99, 100, 
101, 102, 103, 104, 105, 106 και 
107) του 2009 αποσταλέντα από το 
Υπουργείο Οικονομικών στις 22 
Φεβρουαρίου 2010, σύμφωνα με το 
εδάφιο (1) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2009 Νόμου 
του 2008 [Ν. αρ. 29(ΙΙ)/2008]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

14.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής  
(αρ. 1 και 2) του 2010 αποσταλέντα 
από το Υπουργείο Οικονομικών στις 
22 Φεβρουαρίου 2010, σύμφωνα με 
το εδάφιο (1) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2010 Νόμου 
του 2009  
[Ν. αρ. 67(ΙΙ)/2009]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου  Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές  

1. Ο περί Πετρελαιοειδών 
(Καθορισμός Ανωτάτων Τιμών 
Πώλησης σε Ειδικές Περιπτώσεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.010-2010). 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας και 
Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή 
εκλογικής 
περιφέρειας 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  
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Λευκωσίας 

2. Ο περί Υπηρεσίας 
Τηλεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.011-2010). 

Λευτέρη 
Χριστοφόρου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και 
Νικόλα 
Παπαδόπουλο, 
βουλευτή 
εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

3. Ο περί Αστυνομίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.012-2010). 

Αβέρωφ 
Νεοφύτου, Ιωνά 
Νικολάου, Ανδρέα 
Αγγελίδη, 
Γιαννάκη Ομήρου 
και Γιώργο 
Περδίκη, 
βουλευτές 
εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας 

Νομικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ:  

 Όσον αφορά το Κεφάλαιο ∆εύτερο και τον περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Νεολαίας του 2010 Νόμο του 2010, ζητούμε το συγκεκριμένο να 
εξετάζεται από την επιτροπή Παιδείας της Βουλής, η οποία όλη τη χρονιά εξετάζει όλα 
τα θέματα που αφορούν τις οργανώσεις νεολαίας και εν πάση περιπτώσει όλο το 
φάσμα αρμοδιοτήτων του οργανισμού.  Έχω συζητήσει το θέμα και με τον πρόεδρο 
της επιτροπής Οικονομικών, ο οποίος είναι σύμφωνος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι σύμφωνος; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Υπάρχει μια γενική αρχή σύμφωνα με την οποία οι προϋπολογισμοί 
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συζητούνται στην επιτροπή Οικονομικών, παρά το ότι κάποια από τα ζητήματα που 
εξετάζει η επιτροπή Οικονομικών στα πλαίσια των προϋπολογισμών συζητούνται σε 
περισσότερη έκταση σε άλλες επιτροπές, ακριβώς για το λόγο όμως ότι θα πρέπει να 
υπάρχει μια επιτροπή που θα έχει μια σφαιρική σκοπιά, μια ολοκληρωμένη εικόνα σε 
σχέση με τις δημοσιονομικές ικανότητες του κράτους και το πώς δαπανώνται 
συγκεκριμένα κονδύλια προς συγκεκριμένες κατευθύνσεις.  Και είναι οι εξαιρέσεις που 
θα πρέπει να παραχωρούνται σε άλλες επιτροπές. 

 Όσον αφορά το συγκεκριμένο προϋπολογισμό, είναι γεγονός πως τα πλείστα 
των ζητημάτων που αφορούν τον προϋπολογισμό του Οργανισμού Νεολαίας 
συζητούνται κατά κόρον στην επιτροπή Παιδείας.  Επίσης τα ζητήματα που αφορούν 
την καταπολέμηση της μάστιγας των ναρκωτικών συζητούνται στην επιτροπή 
Εγκληματικότητας.  Ίσως θα ήταν υπερβολικό να συζητούνται τα ίδια πράγματα σε 
τρεις επιτροπές.  Επομένως, γι’ αυτό το λόγο, ναι, τουλάχιστον όσον αφορά την 
επιτροπή Οικονομικών, το έχω συζητήσει με το συνάδελφο και συμφωνούμε, αν 
φυσικά αυτή θα είναι και η απόφαση της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Τον τελευταίο καιρό, κάθε Πέμπτη βγαίνει ένα παρόμοιο θέμα.  Η Βουλή από το 
1960 -και δεν είμαστε οι πρώτοι βουλευτές που το κάνουμε- πάρα πολλές φορές 
συζήτησε τούτο το θέμα.  ΡΙΚ:  Γιατί να μην πηγαίνει στην Εσωτερικών, που 
ασχολείται μονίμως;  Και πολλά άλλα τέτοια θέματα.  ∆εν είναι θέμα -και λυπούμαι 
που θα το πω- συνεννόησης δύο προέδρων.  Ούτε καν είναι θέμα, ας πούμε, απλώς 
να συμφωνήσει ο Πρόεδρος της Βουλής, με όλη την εκτίμηση.  Οι πρακτικές σαράντα 
και πλέον χρόνων δεν μπορεί έτσι στο πόδι να ανατρέπονται.  Κατά τη γνώμη μου, 
δεν έπρεπε να τεθεί τούτο το θέμα εδώ, στην ολομέλεια, τώρα ξαφνικά.  Αν έχουμε 
σκοπό να παραπέμπουμε κατ’ εξαίρεση προϋπολογισμούς σε επιτροπές, πρέπει 
πρώτα αυτό να το συζητήσουμε σε ένα άλλο επίπεδο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υιοθετώντας την εισήγηση του κ. Κατσουρίδη, παρακαλώ το θέμα τούτο να το 
αφήσουμε να το δούμε στη σύσκεψη των αρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων.  
Εγώ δε συμφωνώ ότι, άμα υπάρχει μια πρακτική για πολλά χρόνια, δεν μπορούμε να 
την αλλάζουμε ή δεν πρέπει να την αλλάζουμε.  Είναι πολλά στραβά που υπάρχουν 
που πρέπει να αλλάξουμε.  Άρα, χωρίς να μπαίνω στην ουσία τώρα του αιτήματος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, που, αν θα έμπαινα, θα το υποστήριζα, να το 
συζητήσουμε στη σύσκεψη των αρχηγών και να επανέλθει στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, κι εμείς δεν επιμένουμε να μην έρθει, όπως έχει εισηγηθεί ο κ. 
Κατσουρίδης και ο κ. Πουργουρίδης, και διατηρούμε τη δυνατότητα να διατυπώσουμε 
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στη σύσκεψη των αρχηγών τις απόψεις μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η πληροφόρηση η δική μου είναι ότι αυτός ο προϋπολογισμός δεν μπορεί να 
καθυστερεί άλλο, διότι εξαντλούνται τα δωδεκατημόρια.  Όμως θα μπορούσαμε να 
κάνουμε αυτό που λέει ο κ. Κατσουρίδης, με το οποίο συμφώνησε και ο κ. 
Πουργουρίδης, αφού πρώτα...  Νομίζω δεν εχάθηκε ο κόσμος.  Εξάλλου είναι πολύ 
βεβαρημένο το πρόγραμμα της επιτροπής Οικονομικών.  Αυτή τη διευθέτηση την 
εγκρίνουμε, να πάει στην επιτροπή Παιδείας τούτος ο προϋπολογισμός, που 
χρειάζεται να επιταχυνθεί έτσι κι αλλιώς.  Και πράγματι πρέπει να κάτσουμε να δούμε 
αν θα γίνει μια διευθέτηση, να ξέρουμε από πριν, για να μην εγείρεται στην ολομέλεια 
κάθε λίγο το θέμα αν ο άλφα ή βήτα προϋπολογισμός πρέπει να πάει σε άλλη 
επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Νομίζω ότι η πάγια κοινοβουλευτική πρακτική ήταν ότι οι προϋπολογισμοί 
οποιασδήποτε μορφής και οποιουδήποτε οργανισμού, κυβέρνησης και οργανισμού, 
παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών.  Αντιλαμβάνομαι όμως 
ότι υπήρξαν εξαιρέσεις τα τελευταία χρόνια.  Γι’ αυτό, ενώ εγώ υποστηρίζω τη θέση 
ότι πρέπει να παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών, 
συμφωνώ να παραπεμφθεί το θέμα στη σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων υπό 
την προεδρία σας, για να αντιμετωπιστεί με τον πιο σφαιρικό και ορθόδοξο τρόπο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η επιτροπή Παιδείας της Βουλής εξετάζει και τον προϋπολογισμό του 
Πανεπιστημίου Κύπρου και του ΤΕΠΑΚ και του Ανοικτού Πανεπιστημίου.  Εδώ πέρα 
πόσες φορές θέματα τα οποία προτάθηκαν άλλαξαν επιτροπές;  Πάρα πολλές φορές, 
αλλά δέχομαι την εισήγηση του κ. Συλλούρη, για φέτος να παραπεμφθεί στην 
επιτροπή Παιδείας, και η σύσκεψη των αρχηγών, η άτυπη αυτή σύσκεψη να εξετάσει 
το θέμα και, αν αποφασίσει αλλιώς, παρ’ όλο που δε νομίζω ότι θα το ήθελαν οι 
πολιτικές νεολαίες να αποφασίσει αλλιώς, θα σεβαστούμε την απόφαση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, η εισήγηση του κ. Κατσουρίδη γίνεται αποδεκτή.  Σε ό,τι αφορά όμως 
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το συγκεκριμένο θέμα, θα παραπεμφθεί στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Συγγνώμη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η εισήγησή μου έντζιε ήταν τούτη.  Τι θα συζητήσουμε;  Εν έχουμε να 
συζητήσουμε στη σύσκεψη!  Θα αιτηθούμε κι εμείς εκεί που έχουμε προέδρους 
επιτροπών να πηγαίνουν οι προϋπολογισμοί.  Ωραία!  Και ό,τι θέλει ας γίνει με την 
Οικονομικών!  Εγώ δεν είναι αυτό που εισηγήθηκα!  Ο κ. Πουργουρίδης δεν είναι αυτό 
που συμφώνησε!  Ποιος το εισηγήθηκε τούτο τωρά; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Σε σχέση με τι, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είπατε ότι γίνεται αποδεκτή η εισήγησή μου.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα δούμε το θέμα το γενικό στη σύσκεψη, αλλά ο συγκεκριμένος 
προϋπολογισμός παραπέμπεται.  Εγώ δεν είναι τούτο που είπα.  Πρώτα να δούμε το 
θέμα στη σύσκεψη και μετά να αποφασίσουμε αν παραπέμπεται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ λέω το εξής...  Άκουσα όλες τις πτέρυγες της Βουλής...  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ικαίωμά σας, απλώς λέω κι εγώ τη στάση μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη,  

 Απλώς ίσως να υπάρχει μια παρανόηση.  Έχω ακούσει όλες τις πτέρυγες της 
Βουλής.  Η εισήγηση η δική σας είναι σωστή.  Μιλάμε για ένα ζήτημα το οποίο από 
παλιά υπήρχε, βεβαίως με κάποιες εξαιρέσεις, όπως σωστά έχει πει και ο κ. Ομήρου, 
όπως ήταν και τα πεπραγμένα σε κάποιες φάσεις, ιδιαίτερα την τελευταία περίοδο.  
Άρα λοιπόν, σε επίπεδο αρχής, συμφωνούμε ότι αυτό το θέμα είναι σημαντικό και 
πρέπει να το δούμε.  Στην προκειμένη περίπτωση όμως, επειδή υπήρξε αυτή η 
συγκεκριμένη διαδικασία και η σύμφωνος γνώμη και του προέδρου της επιτροπής 
Οικονομικών, για να μην μπούμε σε μια αχρείαστη διαδικασία, να διευκολύνουμε την 
όλη διαδικασία.  Άρα λοιπόν, γίνεται στην προκειμένη περίπτωση τούτο, μέχρις ότου 
εμείς κάνουμε τις διευθετήσεις μας για όλα τα άλλα τα ζητήματα.  Να έχουμε μια 
πυξίδα στο τέλος της ημέρας. 

 Ναι, κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 ∆ε θέλω να προσθέσω περισσότερα σ’ αυτά τα οποία έχει πει ο 
κοινοβουλευτικός μας εκπρόσωπος, απλά θα πρέπει πρώτιστα η ολομέλεια, 
σεβόμενη τον κανονισμό, να σεβαστεί το ρόλο της κάθε επιτροπής.  ∆ηλαδή, 
ξεκινούμε από τον κανονισμό το θεσμοθετημένο, σύμφωνα με τον οποίο έχουμε την 
επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και οι προϋπολογισμοί, είτε είναι ο 
εθνικός είτε είναι οι βραχίονες άσκησης της κυβερνητικής πολιτικής, που είναι οι 
ημικρατικοί οργανισμοί και άλλοι οργανισμοί, παραπέμπονται ως εκ της αρχής στην 
επιτροπή Οικονομικών.  Αν με τη σύμφωνο γνώμη της επιτροπής Οικονομικών ή της 
ολομέλειας απ’ εκεί και πέρα μπορεί να παραπεμφθεί ο προϋπολογισμός για το 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών στην επιτροπή Προσφύγων, λόγω του 
αντικειμένου του ή οτιδήποτε άλλου παραπέμπεται, είναι στη βάση αυτής της αρχής.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Μια και θα συζητηθεί το θέμα στη σύσκεψη των εκπροσώπων των κομμάτων...  
Παραδέχομαι ότι υπάρχει μια πάγια πρακτική, όλοι οι προϋπολογισμοί να συζητούνται 
στην επιτροπή Οικονομικών.  Όμως σκεφτείτε ότι υπάρχουν θέματα τα οποία 
απασχολούν μια επιτροπή ολόχρονα, η οποία εξετάζει διάφορα προβλήματα, και ίσως 
τα διάφορα υπουργεία και οι διάφοροι οργανισμοί να δεσμεύονται απέναντι στη 
συγκεκριμένη επιτροπή, στην επιτροπή Παιδείας, παραδείγματος χάριν, ο ΚΟΑ ή ο 
Οργανισμός Νεολαίας.  Πώς μπορούμε ως επιτροπές, πέραν της επιτροπής 
Οικονομικών, να εξετάσουμε αν οι συγκεκριμένες δεσμεύσεις τους έχουν υλοποιηθεί, 
αν αλλού συζητούνται τα προβλήματα και αλλού συζητούνται οι προϋπολογισμοί;  
Νομίζω είναι ένα θέμα πρακτικής που θα πρέπει να το εξετάσετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ εισηγούμαι να σταματήσουμε εδώ.  Είναι δικαίωμά σας να το 
παραπέμψετε εκεί που το παραπέμψετε.  Εμείς δε συμφωνούμε, αλλά εννά κάμω ένα 
σχόλιο, διότι η Βουλή δε λειτουργεί με επιτροπές, λειτουργεί με κοινοβουλευτικές 
ομάδες.  Και αν το ∆ΗΚΟ έχει άλφα θέση, θα την πει και στην Οικονομικών, θα την πει 
και στην Παιδείας!  Το ίδιο και το ΑΚΕΛ και ο ∆ΗΣΥ και οι πάντες!  Έντζιε 
καταρτίστηκε η Βουλή στη λογική των επιτροπών ούτε και στη λογική των προέδρων, 
κύριε Πρόεδρε!  Εγώ για τούτο αντιδρώ έντονα!  Ερωτήθηκαν δηλαδή τα μέλη της 
επιτροπής Οικονομικών και είπαν οκέι; Ο προϋπολογισμός του ΡΙΚ ήταν στην 
επιτροπή Εσωτερικών.  Συζητήθηκε εξαντλητικά το θέμα στην ολομέλεια, όταν θα 
εκάμναμε τους κανονισμούς, τζιαι εδώσαμέν τον -ήμουν πρόεδρος της επιτροπής- 
επήγε στην Οικονομικών.  Τι σημαίνει «διευθετήσεις μεταξύ προέδρων»;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θεωρώ ότι, από τη στιγμή που ο Πρόεδρος του σώματος παρέπεμψε ένα θέμα 
σε μια επιτροπή, διότι έτσι αποφάσισε ο Πρόεδρος -άσκησε ένα δικαίωμα- το θέμα 
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τερματίζεται εκεί.  Η όλη συζήτηση είναι εκ του περισσού που γίνεται!  Έγινε η 
παραπομπή από τον Πρόεδρο, όλα τα άλλα να τα πούμε στον κατάλληλο χώρο, όταν 
θα γίνει η συζήτηση γύρω από το θέμα της ουσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε, κάτι θέλετε να προσθέσετε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Καμία απολύτως διευθέτηση δεν έκαμα.  Ο κ. Τορναρίτης με ενημέρωσε, 
δεδομένου του γεγονότος ότι έχει σήμερα κατατεθεί στη Βουλή ο προϋπολογισμός του 
Οργανισμού Νεολαίας, ότι θα θέσει αυτό το θέμα.  Εγώ του είπα ότι προσωπικά δεν 
έχω καμία ένσταση, για τους λόγους τους οποίους παρέθεσε προηγουμένως και τους 
οποίους εγώ ανέφερα.  Και τόνισα ότι, σε περίπτωση που η ολομέλεια αποφασίσει ότι 
θα πάει ο συγκεκριμένος προϋπολογισμός στην επιτροπή Παιδείας, εγώ φυσικά δε θα 
έχω οποιαδήποτε ένσταση, αλλά δε νομίζω ότι μπορεί ο οποιοσδήποτε να ισχυρίζεται 
ότι δε σέβομαι την επιτροπή Οικονομικών.  Αλίμονο!  Σέβομαι όμως και την Παιδείας.  
Σέβομαι το γεγονός ότι αυτό το συγκεκριμένο ζήτημα ενδεχομένως να συζητηθεί σε 
μεγαλύτερη έκταση στην επιτροπή Παιδείας, που είναι και η εξειδικευμένη επιτροπή 
να συζητήσει αυτό το θέμα.  Αλλά το επαναλαμβάνω, πάνω απ’ όλα ο σεβασμός προς 
την ολομέλεια.  Αν αποφασίσει η ολομέλεια να πάει ο συγκεκριμένος προϋπολογισμός 
στην επιτροπή Παιδείας, καμία απολύτως ένσταση από δικής μου πλευράς, κύριε 
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, απόλυτα σαφής. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εγώ θα συμφωνούσα ότι η συζήτηση θα ήταν εκ περισσού, αν δεν έπαιρνε 
βέβαια το λόγο πάρα πολλές φορές και ο κ. Κατσουρίδης, αλλά και οι υπόλοιποι 
συνάδελφοι.  Από τη στιγμή που τον επήραν, δεν μπορεί να τερματίζεται η συζήτηση, 
γιατί είναι εκ περισσού.  Αυτό θα μπορούσε να γίνει στην αρχή.  Είμαστε 
αναγκασμένοι να μιλήσουμε λοιπόν.   

 Κι εγώ δε δέχομαι τη λογική, με όλη την εκτίμηση και το σεβασμό προς τον κ. 
Κατσουρίδη, επί της εξαίρεσης της εξαίρεσης, όπως είναι η συγκεκριμένη περίπτωση, 
δηλαδή που, ενώ κατά κανόνα όλοι οι προϋπολογισμοί πηγαίνουν στην επιτροπή 
Οικονομικών, κατ’ εξαίρεση, λόγω της ιδιάζουσας φύσης της υπόθεσης, αποφάσισε ο 
Πρόεδρος, που φαίνεται ότι εκφράζει το γενικότερο αίσθημα, να πάει στην επιτροπή 
Παιδείας.  Όπως έγινε στο παρελθόν με νομοθετήματα που αφορούσαν την επιτροπή 
Νομικών, που επρόκειτο περί νομοθετημάτων τα οποία είχαν καθαρά νομοτεχνική και 
νομική διάσταση, παρά ταύτα πήγαν σε άλλη επιτροπή κατ’ εξαίρεση και κανένας δεν 
είπε τίποτε!  Ε, δε γίνεται, όταν γίνονται αυτές οι εξαιρέσεις, οι οποίες είναι 
κυριολεκτικά εξαιρέσεις του κανόνα που υπαγορεύει το αντίθετο -και τον τηρούμε 
απαρέγκλιτα και τον κανόνα και κατ’ εξαίρεση την εξαίρεση- να οικοδομούμε 
επιχειρήματα πάνω στην εξαίρεση, για να επικαλεστούμε τον κανόνα!   Έν’ 
σοφίσματα, με όλη την εκτίμηση, όλα αυτά τα πράγματα! 

 Στην προκείμενη περίπτωση αποφασίσατε -και εγώ λέω αποφασίσατε και 
σωστά- εφόσον τίθεται εκ των υστέρων το να πούμε αν ήταν σωστό ή λάθος.  Απ’ εκεί 
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και πέρα, ο κανόνας είναι εκεί, η κοινοβουλευτική πρακτική δεν είναι απαρέγκλιτη, 
αποφασίζεται στην ουσία της η κάθε διαφορά και έτσι το αποφασίσετε στη συνέχεια.  
Όσοι διαφωνούν, διαφωνούν.  Είναι μειοψηφία.  Τι θα κάμουμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης και θα ολοκληρωθεί η συζήτηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα σχολιάσω το ύφος... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 Έν’ προσωπικό το θέμα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Γιατί είναι προσωπικό; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είπε “σοφίσματα”.  Εγώ τα σοφίσματα εν τα δέχομαι και μένω ως εδώ.  Ούτε το 
ύφος “όσοι διαφωνούν, διαφωνούν”.  Ωραία, και εσείς διαφωνείτε σε πολλά πράγματα, 
αλλά έθθα σας περάσει!  Σοβαρότερα πράγματα!  Όμως, Πρόεδρε, η εξαίρεση έν’ 
ανάποδα που γίνεται!  Τελικά, δαμαί ακούσαμε ότι όλοι οι προϋπολογισμοί της 
παιδείας, πλην του ΚΟΑ, παν στην Οικονομικών.  Ας πάει και του ΚΟΑ, να τελειώνει! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

  Στην Παιδείας!  Εγώ σας λέω από τώρα:  Θα ζητήσουμε και για τις υπόλοιπες 
και ψηφίστε διαφορετικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Κύριε Αγγελίδη, κάτι θέλετε. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς δε διεκδικούσα και δε διεκδικώ τον τελευταίο λόγο, διότι 
ο τελευταίος λόγος έχει υπάρξει ήδη -είναι η δική σας η απόφαση, που αρμοδίως 
ελήφθη- και διαδικαστικά πρέπει να θεωρηθεί το θέμα τελειωμένο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Εκείνο που έχω πει προηγουμένως ισχύει πλήρως.  Η εισήγηση του κ. 
Κατσουρίδη θα αποτελέσει αντικείμενο της σύσκεψης των αρχηγών.  Ο κ. 
Κατσουρίδης έχει μεγάλη εμπειρία σε όλα αυτά τα ζητήματα και νομίζω ότι θα είναι 
βοηθητική αυτή η συζήτηση. 

 Προχωρούμε παρακάτω. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.863, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Το διαδικτυακό κατάστημα “Bodybuilding.com” ανακαλεί εξήντα πέντε 
συμπληρώματα διατροφής στα οποία εντοπίστηκαν αναβολικά στεροειδή με σοβαρές 
παρενέργειες.  Αυτό προειδοποιεί ο Εθνικός Οργανισμός Φαρμάκων (ΕΟΦ) της 
Ελλάδας με ανακοίνωσή του που εκδόθηκε την 1η Φεβρουαρίου 2010.  Σύμφωνα με 
την ίδια ανακοίνωση, τα συγκεκριμένα προϊόντα δεν αποκλείεται να έχουν διατεθεί και 
στην Ελλάδα.  Τα συμπληρώματα που ανακαλούνται περιέχουν συστατικά που μόλις 
πρόσφατα αναγνωρίστηκαν ως στεροειδή αναβολικά και έχουν δράση παρόμοια με τη 
δράση της τεστοστερόνης. 

 “Η χρήση αναβολικών στεροειδών είναι πολλαπλά επικίνδυνη, αφού είναι 
δυνατό να προκαλέσει οξεία ηπατική βλάβη, αλλά και μακροχρόνιες σοβαρές και 
ανεπιθύμητες παρενέργειες σε άνδρες, γυναίκες και παιδιά, όπως συρρίκνωση των 
όρχεων, αύξηση των μαστών, στειρότητα στους άνδρες, αρρενοποίηση στις γυναίκες 
και μειωμένο ύψος στα παιδιά” ενημερώνει με την ανακοίνωσή του ο ΕΟΦ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω πληροφοριών, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο τα συγκεκριμένα σκευάσματα διατίθενται στην κυπριακή αγορά, 

2. κατά πόσο έχουν ληφθεί μέτρα για απαγόρευση της διάθεσης των 
συγκεκριμένων σκευασμάτων στην Κύπρο και για ενημέρωση της κοινής γνώμης για 
τις αρνητικές τους συνέπειες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.864, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η Αρχή Λιμένων Κύπρου έχει εκμισθώσει χώρους στο λιμάνι Βασιλικού σε 
ιδιωτικές εταιρείες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πόσες εκτάσεις, με ποιο μίσθωμα και σε ποιες εταιρείες έχουν 
εκμισθωθεί, καθώς και ποιος είναι ο ευρύτερος σχεδιασμός της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου αναφορικά με το λιμάνι Βασιλικού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.865, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το κτίριο του Περιφερειακού Κέντρου Υγείας Κοφίνου έχει κατασκευαστικά 
αποπερατωθεί. Παραμένει ωστόσο εκτός λειτουργίας, με αποτέλεσμα οι κάτοικοι των 
κοινοτήτων της ευρύτερης περιοχής που εξυπηρετούνται να εξακολουθούν να 
συνωστίζονται στο εντελώς ακατάλληλο για τους ίδιους και για το προσωπικό που το 
στελεχώνει υφιστάμενο κτίριο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
πότε πρόκειται να τεθεί σε λειτουργία το νέο κτίριο του Περιφερειακού Κέντρου Υγείας 
Κοφίνου και ποια η προβλεπόμενη στελέχωσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.866, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με τη νομοθεσία, οι πινακίδες κυκλοφορίας των τροχοφόρων 
οχημάτων πρέπει να είναι συγκεκριμένων προδιαγραφών και διαστάσεων. Από την 
άλλη, παρατηρείται το φαινόμενο μοτοσικλέτες μεγάλου κατά τεκμήριο κυβισμού να 
κυκλοφορούν στους κυπριακούς δρόμους χωρίς να διαθέτουν πινακίδες ή χώρο για 
την τοποθέτηση των πινακίδων. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο οι συγκεκριμένες μοτοσικλέτες, οι οποίες νομίμως εισάγονται και 
πωλούνται στην Κύπρο, υπόκεινται σε έλεγχο από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών και 
πώς παραχωρούνται πινακίδες κυκλοφορίας οι οποίες δεν μπορεί να τοποθετηθούν σ’ 
αυτές λόγω έλλειψης κατάλληλου χώρου. Μήπως πρέπει οι μοτοσικλέτες που 
εισάγονται να είναι συγκεκριμένων προδιαγραφών, ώστε να μπορεί να γίνεται η 
τοποθέτηση των προβλεπόμενων από τη νομοθεσία πινακίδων κυκλοφορίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.867, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι άτομα τα οποία έχουν με επιτυχία παρακολουθήσει 
προγράμματα απεξάρτησης και επιθυμούν να επανενταχθούν στην επαγγελματική και 
κοινωνική ζωή αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλήματα εξεύρεσης εργασίας και 
αποδοχής τους από το κοινωνικό περιβάλλον.  Η σταθερή και κατά το δυνατό μόνιμη 
εργασία αποτελεί, σύμφωνα με τους ειδικούς, βασική και αναγκαία προϋπόθεση για 
την ομαλή κοινωνική επανένταξη των απεξαρτημένων ατόμων και την αποφυγή 
υποτροπών. 

 Παρακαλώ συναφώς τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. αν υπάρχουν κίνητρα και ειδικές διαδικασίες για εξασφάλιση εργασίας σε 
απεξαρτημένα άτομα στο δημόσιο και ιδιωτικό τομέα, 

2. αν υπάρχει πρόθεση θέσπισης ειδικής νομοθεσίας και καθιέρωσης 
ποσόστωσης για πρόσληψη των εν λόγω ατόμων κατά τα πρότυπα άλλων 
ευρωπαϊκών χωρών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.868, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τον περί ∆ασών Νόμο, απαγορεύεται η κοπή και μεταφορά 
ξυλείας συγκεκριμένων δέντρων τα οποία αναφέρονται σε ειδικό παράρτημα του 
νόμου.  Κάποια δέντρα, όπως οι ελιές, οι χαρουπιές, οι μοσφιλιές κ.λπ., κυριολεκτικά 
αφανίζονται από παράνομους υλοτόμους που σαρώνουν την ύπαιθρο, ιδιαίτερα σε 
απομακρυσμένους χώρους ή σε τουρκοκυπριακές περιουσίες, και αποκόπτουν 
ολόκληρα δέντρα, τα οποία χρησιμοποιούν είτε για την παραγωγή καρβούνων είτε ως 
ξύλα για τις εστίες θέρμανσης, δηλαδή τα τζάκια. 

 Η ελλιπής επιτήρηση λόγω της αποψίλωσης της υπαίθρου από το γηγενή 
πληθυσμό, της κατάργησης πολλών αστυνομικών σταθμών της υπαίθρου, της 
κατάργησης του θεσμού του αγροφύλακα κ.λπ. δημιουργεί ευκαιρίες στους διάφορους 
παράνομους υλοτόμους να εφαρμόσουν τα εγκληματικά και παράνομά τους έργα.  Το 
Τμήμα ∆ασών δηλώνει αδυναμία να εφαρμόσει το νόμο, γιατί οι αρμοδιότητές του, 
αλλά και οι υπηρεσίες του περιορίζονται στις δασικές περιοχές και δεν επεκτείνονται 
στον ευρύτερο χώρο της υπαίθρου.  Σε πρόσφατη συνάντησή μου με το διευθυντή του 
Τμήματος ∆ασών ετέθη το θέμα της συνεργασίας με άλλες υπηρεσίες, όπως π.χ. την 
Υπηρεσία Θήρας, την αστυνομία ή την Τροχαία για πάταξη του φαινομένου, είτε κατά 
τη διάπραξη της παράνομης πράξης είτε κατά τη μεταφορά της ξυλείας σε δρόμους ή 
αυτοκινητόδρομους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η αστυνομία ή η Τροχαία, καθώς και η Υπηρεσία Θήρας 
μπορούν να συνδράμουν στην εφαρμογή της νομοθεσίας που αφορά την 
αντιμετώπιση της παράνομης κοπής δέντρων και μεταφοράς ξυλείας 
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προστατευόμενων δέντρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.869, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το κοινοτικό συμβούλιο του χωριού Παραμύθα της 
επαρχίας Λεμεσού ενίσταται στην επέκταση του υφιστάμενου σκυβαλότοπου στην 
τοποθεσία “Βατί” και συγκεκριμένα στην περιοχή “Καπνορούφας”, διότι, όπως 
ισχυρίζονται, θα προκληθεί αναπόφευκτα ζημιά τόσο στην κοινότητα όσο και στο 
περιβάλλον γενικότερα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η απόφαση της επέκτασης του σκυβαλότοπου στο Βατί προήλθε 
ως αποτέλεσμα μελέτης εκτίμησης περιβαλλοντικών επιπτώσεων και αν έχουν 
εκτιμηθεί μέσω παρόμοιας μελέτης οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις στην περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.870, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Πανίκκου Σταυριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για: 

1. τα προβλήματα που πιθανόν να προκύπτουν από την εγκατάσταση αντένας 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (CYTA) στο δήμο ∆ερύνειας για την υγεία 
των κατοίκων του δήμου, 

2. την τήρηση των διαδικασιών και τη διενέργεια του απαιτούμενου ελέγχου, με 
βάση τις πρόνοιες του νόμου, αναφορικά με τις διαδικασίες εγκατάστασης της 
αντένας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.871, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε ενημερωθεί ότι στο νέο αεροδρόμιο Λάρνακας, το οποίο διαχειρίζεται 
η ιδιωτική εταιρεία “Hermes”, υπάρχει πρόβλημα εξαερισμού και ποιότητας του αέρα 
στον εργασιακό χώρο.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν γίνει μετρήσεις της ποιότητας του αέρα στους 
εσωτερικούς και εργασιακούς χώρους. Εάν ναι, παρακαλώ όπως μας κοινοποιηθούν 
οι μετρήσεις αυτές, καθώς και τα συμπεράσματα των ερευνών που έγιναν.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.872, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κυβέρνηση (Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως) 
προχώρησε στην έγκριση αίτησης της Αρχιεπισκοπής για έκδοση πολεοδομικής 
άδειας για την ανέγερση μεγάλου ναού στο λόφο της Αγίας Παρασκευής, δίπλα από 
τη μικρή μεσαιωνική εκκλησία και πάνω στα αρχαία ερείπια.  Η απόφαση του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως λήφθηκε παρά την άρνηση του δήμου 
Στροβόλου και της πλειοψηφίας των μελών της Επιτροπής Εκτίμησης 
Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων.  Σημειώνεται ότι για το έργο δεν εκπονήθηκε πλήρης 
μελέτη εκτίμησης επιπτώσεων στο περιβάλλον, αλλά οι αρμόδιοι αρκέστηκαν σε μια 
προκαταρκτική μελέτη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να εισακούσει τη φωνή διαμαρτυρίας των ευαίσθητων 



 42

πολιτών, των περιβαλλοντιστών, των αρχαιολόγων και των ανθρώπων του 
πολιτισμού, να απορρίψει την αίτηση της Αρχιεπισκοπής για πολεοδομική άδεια και να 
προτείνει εναλλακτική τοποθεσία στην ίδια περιοχή, για να ικανοποιηθούν οι 
λατρευτικές ανάγκες των κατοίκων της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.873, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι τα υφιστάμενα καταφύγια σκύλων, τα οποία 
διαχειρίζονται εθελοντικές οργανώσεις με μεγάλο κόστος και θυσίες, αντιμετωπίζουν 
πολύ σοβαρά προβλήματα διαχείρισης, γεγονός που αντανακλάται στην ποιότητα των 
συνθηκών φιλοξενίας και φύλαξης των ζώων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το μέγεθος της ετήσιας οικονομικής βοήθειας που παρέχεται στα 
καταφύγια ζώων, σε ποια καταφύγια δίνεται οικονομική βοήθεια και τι ύψους, αν 
υπάρχει νομοθετικό πλαίσιο που καθορίζει τους όρους λειτουργίας και τις 
υποχρεώσεις όλων όσοι διατηρούν καταφύγια ζώων και, αν δεν υπάρχει, πότε 
πρόκειται να προωθηθεί το αναγκαίο νομοθετικό πλαίσιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.874, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ομάδα Προστασίας Αιωνόβιων ∆έντρων εισηγήθηκε 
στο δήμο Αγλαντζιάς τρόπους για την αύξηση του πρασίνου στη λεωφόρο Λάρνακος, 
η οποία στο τμήμα της από το Γ΄ ∆ημοτικό Σχολείο Αγλαντζιάς μέχρι και τη συμβολή 
της με τη λεωφόρο Αμμοχώστου στερείται παρόδιου πρασίνου και δέντρων. 

 Ο δρόμος αυτός είχε σχεδιαστεί, ώστε να έχει δύο λωρίδες κυκλοφορίας, μία 
για στάθμευση και μία για χρήση του ως ποδηλατόδρομου, και ενδιάμεσα πράσινο.  
Φαίνεται ότι ο σχεδιασμός δεν εφαρμόστηκε, με αποτέλεσμα η εικόνα που 
παρουσιάζει σήμερα η λεωφόρος να χαρακτηρίζεται από έλλειψη πρασίνου.  
Θεωρητικά, ο δρόμος λειτουργεί ως δρόμος τεσσάρων λωρίδων κυκλοφορίας, αλλά 
στην πράξη οι δυο λωρίδες χρησιμοποιούνται για παρόδια στάθμευση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να επανέλθει στους αρχικούς σχεδιασμούς του δρόμου, 
να δοθεί χώρος στα ποδήλατα και τα λεωφορεία και να γίνει εκτεταμένη 
δενδροφύτευση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.875, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ασυνείδητοι κυνηγοί έχουν μετατρέψει τη χερσόνησο 
του Ακάμα σε κανονικό σκουπιδότοπο.  ∆υστυχώς, το εποχιακό κυνήγι αποδημητικών 
πουλιών, όπως της τζίκλας και του μαυρόπουλλου, οδήγησε χιλιάδες κυνηγούς στη 
χερσόνησο του Ακάμα μετατρέποντάς τον σε σκουπιδότοπο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν γίνονται περιπολίες του Ταμείου Θήρας στην περιοχή και πόσες 
καταγγελίες έχουν γίνει, εάν έχουν γίνει, για την απόρριψη σκουπιδιών στην εν λόγω 
περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.876, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην περιοχή μεταξύ Μάμμαρη, Κοκκινοτριμιθιάς και 
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∆ένειας, όπου παρουσιάζεται ένα ιδιαίτερο γεωλογικό και φυσικό μόρφωμα, η 
κυβερνητικής ιδιοκτησίας γη ενοικιάζεται σε γεωργούς, οι οποίοι τη χρησιμοποιούν για 
καλλιέργεια κτηνοτροφικών ψυχανθών.  Ταυτόχρονα όμως καταστρέφεται ολοσχερώς 
η επιφανειακή βλάστηση από ενδημικά φυτά και θάμνους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται, ώστε να σταματήσει η καταστροφή της 
χλωρίδας και πανίδας της περιοχής, αφού η καλλιέργεια των κτηνοτροφικών φυτών 
δεν είναι πλέον η καλύτερη διαχείριση της γης.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.537, ημερομηνίας 7 
Μαΐου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Σε απάντηση της επιστολής σας με τον ίδιο αριθμό και ημερομηνία 12 Μαΐου 
2009 για το πιο πάνω θέμα, αναφέρονται τα εξής: 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών έχει κατά καιρούς ετοιμάσει μελέτες για το υπό 
αναφορά θέμα και, πλέον πρόσφατα, υπό το φως της εξέτασης του συγκεκριμένου 
θέματος κατά τη διαδικασία των διαπραγματεύσεων για την επίλυση του Κυπριακού, 
έχει ετοιμάσει εκτεταμένη και εμπεριστατωμένη μελέτη, που περιλαμβάνει, μεταξύ 
άλλων, και τις αναφερόμενες περιπτώσεις στην υποβληθείσα ερώτηση. 

 Αν και από πλευράς ∆ιεθνούς ∆ικαίου, Αποφάσεων και Ψηφισμάτων του ΟΗΕ, 
∆ιεθνών Συμφωνιών και Αποφάσεων του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου ∆ικαιοσύνης, η θέση 
αρχής είναι ότι οι έποικοι θεωρούνται παράνομοι και προϊόν εγκλήματος πολέμου και 
άρα δεν δικαιούνται ψήφου σε δημοψηφίσματα για το μέλλον μιας περιοχής ή χώρας, 
εντούτοις, στην πράξη -λόγω έλλειψης υπερκρατικής εξουσίας που να επιβάλλει τη 
διεθνή νομιμότητα- οι έποικοι σε κάποιες περιπτώσεις (π.χ. στην ∆υτική Σαχάρα και 
Ανατολικό Τιμόρ), υπό μορφή εξαιρέσεων, π.χ. μόνιμοι κάτοικοι άνω της πενταετίας, 
σε κάποια σχέδια επίλυσης του ζητήματος, επιτράπηκε να έχουν δικαίωμα ψήφου 
(ακόμη και από τα ίδια τα Η.Ε.). 

 Η περίπτωση της Κύπρου είναι διαφορετική από ορισμένες από τις 
προαναφερθείσες περιπτώσεις. Η Κυπριακή ∆ημοκρατία υπάρχει στο διεθνές 
στερέωμα ως κράτος-μέλος του ΟΗΕ. Κατά συνέπεια, οτιδήποτε αφορά προστασία 
των δικαιωμάτων των νομίμων πολιτών της (Ε/Κ ή Τ/Κ), θα αντιμετωπίζεται στη βάση 
των κανόνων του ∆ιεθνούς ∆ικαίου και της ∆ιεθνούς Νομιμότητας. 

 Ενόψει του γεγονότος ότι το υπ’ αναφοράν ζήτημα αποτελεί αντικείμενο των 
διαπραγματεύσεων για επίλυση του Κυπριακού, καθίσταται αυτονόητο ότι η πλευρά 
μας θα υποστηρίζει και θα επιμείνει σε θέσεις αρχών, στη βάση του ∆ιεθνούς 
∆ικαίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.162, ημερομηνίας 
2 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

«Θέμα: Μεταφορά μαθητών από τον κατεχόμενο Κορμακίτη στις 
ελεύθερες περιοχές για φοίτηση μαθητών στο ∆ημοτικό Σχολείο 

«Άγιος Μάρωνας» στην Ανθούπολη 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.04.162 και ημερομηνία 
17.9.2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Τα παιδιά από τον κατεχόμενο Κορμακίτη που φοιτούν στις ελεύθερες περιοχές 
μεταφέρονται καθημερινά με το λεωφορείο που ανήκει στο Κοινοτικό Συμβούλιο 
Κορμακίτη. Το λεωφορείο που μεταφέρει τα παιδιά αποζημιώνεται από το κράτος 
σύμφωνα με το σχέδιο δωρεάν μεταφοράς μαθητών από την ύπαιθρο σε 
περιφερειακά σχολεία. 

3. Η μεταφορά των παιδιών από την κατεχόμενη κοινότητα Κορμακίτη στο 
Νηπιαγωγείο και ∆ημοτικό Σχολείο «Άγιος Μάρωνας» στην Ανθούπολη 
πραγματοποιείται μέχρι σήμερα κανονικά και χωρίς οποιαδήποτε προβλήματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.230, ημερομηνίας 17 
Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. 
Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.230, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 25/09/2009, και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το αίτημα για την επέκταση του υφιστάμενου Εμπορικού Κέντρου στον Οικισμό 
Αυτοστέγασης στον Κόρνο τέθηκε και παλαιότερα από την Τοπική Επιτροπή 
Προσφύγων. Το 2008 μετά από μελέτη και ετοιμασία 
αρχιτεκτονικών/κατασκευαστικών σχεδίων και αξιολόγηση του προκύπτοντος 
κόστους από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, προγραμματίστηκε η 
προκήρυξη διαγωνισμού για την ανάθεση της επέκτασης του αναφερόμενου 
Εμπορικού Κέντρου και τη λειτουργία καφενείου. 

(β) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Κόρνου με επιστολή του με ημερομηνία 14/01/2009, 
υπέδειξε ότι η ανωτέρω προγραμματιζόμενη επέκταση περιόριζε σημαντικά την 
έκταση του παρακείμενου χώρου πρασίνου, λαμβάνοντας υπόψη ότι είχε ήδη 
εγκριθεί η εκπόνηση μελέτης για την ανάπλαση του κοινοτικού πάρκου του 
Οικισμού Αυτοστέγασης. Σημειώνεται ότι τη μελέτη αυτή είχε αναλάβει ιδιωτικό 
Γραφείο, μέσω της διαδικασίας ανάθεσης. 

(γ) Μετά από διερεύνηση άλλων εναλλακτικών λύσεων, το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, σε συνεργασία με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας, πρότεινε 
όπως στον υπό εκπόνηση σχεδιασμό για την ανάπλαση του κοινοτικού πάρκου 
γίνει πρόνοια για την ανέγερση περιπτέρου, το οποίο θα εξυπηρετεί κατά τον 
καλύτερο δυνατό τρόπο τις ανάγκες των κατοίκων της περιοχής. 

(δ) Το Κοινοτικό Συμβούλιο σε συνεδρία στις 12/03/2009 αποδέχθηκε την πιο 
πάνω διευθέτηση και οι ιδιώτες μελετητές επέφεραν τις κατάλληλες και 
αναγκαίες προσαρμογές στη μελέτη του έργου, το οποίο θα περιλαμβάνει 
πεζοδρόμια, παιδική χαρά, τοπιοτέχνηση, φύτευση και σύστημα άρδευσης, 
κυκλικές κερκίδες, φωτισμό, περίφραξη, περίπτερο και στέγαστρο. 

(ε) Η απαιτούμενη δαπάνη για υλοποίηση του συνόλου του έργου εκτιμήθηκε ότι 
θα ανέλθει στις €170.000 και θα χρηματοδοτηθεί από σχετικό κονδύλι του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. Στο παρόν στάδιο ετοιμάζονται από τον 
ιδιώτη μελετητή οι όροι και τα έγγραφα για την προκήρυξη διαγωνισμού, με 
στόχο να καταστεί δυνατή η έναρξη της κατασκευής του έργου το συντομότερο 
δυνατό.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.388, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ.23.06.009.03.388, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ανανέωση της άδειας οδηγού σε άτομα τρίτης ηλικίας στην Κύπρο αρχίζει 
από τα 70 χρόνια και επαναλαμβάνεται κάθε δύο χρόνια. 

 Για να αποκτηθεί η ανανέωση της άδειας χρειάζεται να γίνει εξέταση από ειδικό 
Οφθαλμίατρο η οποία περιλαμβάνει εξέταση οπτικής οξύτητας και αντίληψη 
χρωμάτων, και σε περίπτωση που ο αιτητής παρουσιάζει γλαύκωμα επιπλέον ζητείται 
οπτικό πεδίο τυποποιημένο (επισυνάπτεται σχετικό δείγμα εντύπου που 
συμπληρώνεται από ειδικό οφθαλμίατρο). Ένα δεύτερο έντυπο υπογράφεται από 
ειδικό παθολόγο για την γενική κατάσταση της υγείας του αιτητή. Τα έντυπα αυτά 
παραδίδονται στην αρχή αδειών για τα περαιτέρω. 

 Σε περίπτωση που κάποιο άτομο σε νεότερη ηλικία παρουσιάσει 
οφθαλμολογικό πρόβλημα τότε, ανάλογα με το πρόβλημα και το κατά πόσο αυτό 
συνεπάγεται αλλαγή της οπτικής οξύτητας, ενημερώνεται ανάλογα και η αρχή αδειών. 

 Τα στοιχεία της έρευνας του Κέντρου Καλής Όρασης (KGS) που εδρεύει στο 
Βερολίνο θα πρέπει να ληφθούν υπόψη από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, 
στο οποίο υπάγεται το αρμόδιο Τμήμα για την ανανέωση των αδειών οδηγού.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.       
                     Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.428, ημερομηνίας 30 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη με αριθμό 23.06.009.04.428 και σας παραθέτω απόσπασμα της 
ετήσιας έκθεσης του Υπουργείου Εσωτερικών, για το έτος 2009, το οποίο αναφέρεται 
στα έργα, μέτρα και ενέργειες που υλοποιούνται από το Υπουργείο Εσωτερικών στα 
πλαίσια εφαρμογής του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για τη ∆ιαχείριση των Στερεών 
Οικιακών Αποβλήτων στην Κύπρο. 

“7. ∆ΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΣΤΕΡΕΩΝ ΑΠΟΒΛΗΤΩΝ 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών μέσα από την κατασκευή των αναγκαίων 
υποδομών και την προώθηση κατάλληλων νομοθεσιών στοχεύει να επιλύσει οριστικά 
το μεγαλύτερο μέρος του προβλήματος για ορθολογική διαχείριση των Στερεών 
Αποβλήτων (μη επικίνδυνων) για τα ρεύματα που είναι στην αρμοδιότητά του. 

 Εφαρμόζοντας τις αρχές της πρόληψης, της προφύλαξης, ο ρυπαίνων 
πληρώνει και της γειτνίασης που υιοθετούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και 
ενσωματώθηκαν στην Κυπριακή Νομοθεσία, υλοποιεί μια μακροπρόθεσμη 
στρατηγική, η οποία έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο για την οριστική 
αναβάθμιση των διαδικασιών διαχείρισης των Στερεών Οικιακών Απορριμμάτων μέχρι 
το 2020. 

 Η διαχείριση των Στερεών Απορριμμάτων αποτελεί αναγκαιότητα και 
ταυτόχρονα προτεραιότητα για την Κύπρο, αφενός μεν για την εξασφάλιση και 
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προστασία του περιβάλλοντος και της ∆ημόσιας Υγείας, αφετέρου δε, για την 
υιοθέτηση των σχετικών οδηγιών περί περιβαλλοντικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης (ΕΕ) στον τομέα αυτό. Προς υλοποίηση της εγκριθείσας στρατηγικής, 
προωθήθηκε η υλοποίηση των ακόλουθων έργων, τα οποία έχουν τεράστια σημασία 
και σπουδαιότητα: 

7.1 ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ ΧΩΡΟΥ ΥΓΕΙΟΝΟΜΙΚΗΣ ΤΑΦΗΣ ΣΤΕΡΕΩΝ ΟΙΚΙΑΚΩΝ 
ΑΠΟΡΡΙΜΜΑΤΩΝ ΣΤΗ ΜΑΡΑΘΟΥΝΤΑ ΚΑΙ ∆ΙΑΜΕΤΑΚΟΜΙΣΤΙΚΟΥ 
ΣΤΑΘΜΟΥ ΣΤΗΝ ΠΟΛΗ ΧΡΥΣΟΧΟΥΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΠΑΡΧΙΑ ΠΑΦΟΥ 

 Η κατασκευή του έργου αποπερατώθηκε τον Ιούλιο του 2005. Ο χώρος 
κατασκευάστηκε και λειτουργεί σύμφωνα με τις απαιτήσεις της Οδηγίας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης 99/31/ΕΚ για υγειονομική ταφή και δέχεται καθημερινά όλα τα 
σκύβαλα των ∆ήμων και Κοινοτήτων της επαρχίας Πάφου. Το κόστος κατασκευής του 
ανήλθε στα £4,75 εκ. και περιλαμβάνει την κατασκευή δύο στεγανοποιημένων 
κυττάρων για τον ενταφιασμό των Στερεών Οικιακών Απορριμμάτων, σύστημα 
συλλογής και καύσης του παραγόμενου βιοαερίου και όλες τις αναγκαίες βοηθητικές 
υποδομές. 

 Επίσης κατασκευάστηκε μία μονάδα βιολογικής επεξεργασίας για την 
επεξεργασία των στραγγισμάτων από τα στεγανοποιημένα κύτταρα αλλά και των 
υγρών αποβλήτων και βοθρολυμάτων που δεν μπορεί να δεχθεί ο Βιολογικός 
Σταθμός του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου.  

 Για τη συλλογή των Οικιακών Στερεών Απορριμμάτων της περιοχής Πόλης 
Χρυσοχούς έχει κατασκευαστεί ∆ιαμετακομιστικός Σταθμός στην κοινότητα 
Χρυσοχούς όπου συγκεντρώνονται τα απορρίμματα της περιοχής και μεταφέρονται με 
ειδικά οχήματα στον χώρο Υγειονομικής Ταφής στη Μαραθούντα. 

 Η λειτουργία και διαχείριση του χώρου, βάσει συμβολαίου ανατέθηκε στον 
κατασκευαστή του έργου για 10 χρόνια και το κόστος λειτουργίας αναλαμβάνεται εξ 
ολοκλήρου από τις Τοπικές Αρχές μέσω του Συμβουλίου ∆ιαχείρισης του Χ.Υ.Τ.Α. 
Πάφου που συστάθηκε με βάση το Νόμο Ν.85(Ι)/2005 που προβλέπει για την 
εγκαθίδρυση Συμβουλίων τα οποία να λειτουργούν ως Φορείς Εκμετάλλευσης των 
Χώρων ∆ιάθεσης ή Αξιοποίησης των Οικιακών Αποβλήτων. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών προχώρησε στην ετοιμασία όρων διαγωνισμού για 
την παροχή Υπηρεσιών Συμβούλου για την ετοιμασία όλων των αναγκαίων 
μελετών/εγγράφων για την κατασκευή και λειτουργία εγκαταστάσεων ολοκληρωμένης 
διαχείρισης των οικιακών στερεών απορριμμάτων στον υφιστάμενο χώρο του Χ.Υ.Τ.Α. 
της επαρχίας Πάφου και την επίβλεψη των κατασκευαστικών εργασιών. Οι 
προσφορές αναμένεται να προκηρυχτούν εντός του 2010 και προβλέπουν την 
κατασκευή μονάδας διαλογής των Στερεών Οικιακών Απορριμμάτων, μονάδας 
επεξεργασίας του οργανικού φορτίου και νέων κύτταρων υγειονομικής ταφής 
υπολειμμάτων. 

7.2 ΜΟΝΑ∆Α ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΗΣ ∆ΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΣΤΕΡΕΩΝ ΟΙΚΙΑΚΩΝ 
ΑΠΟΡΡΙΜΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ∆ΙΑΜΕΤΑΚΟΜΙΣΤΙΚΟΙ ΣΤΑΘΜΟΙ ΕΠΑΡΧΙΩΝ 
ΛΑΡΝΑΚΑΣ-ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΥ 

 Για επίλυση του προβλήματος διάθεσης των Στερεών Οικιακών Απορριμμάτων 
των δύο επαρχιών κατασκευάστηκαν στην περιοχή “Ναυκίας” στην κοινότητα Κόσιη, 
Εγκαταστάσεις Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης των Στερεών Οικιακών Απορριμμάτων, η 
οποία περιλαμβάνει μονάδα διαλογής, μονάδα κομποστοποίησης, χώρο υγειονομικής 
ταφής υπολειμμάτων, μονάδα βιολογικής επεξεργασίας των στραγγισμάτων, πυρσό 
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καύσης βιοαερίου, κτίρια διοίκησης και όλες τις αναγκαίες βοηθητικές υποδομές. Μετά 
την εξάμηνη δοκιμαστική λειτουργία των εγκαταστάσεων, που αναμένεται να 
ολοκληρωθεί το πρώτο τρίμηνο του 2010, η Μονάδα θα αρχίσει να δέχεται σε 
καθημερινή βάση απορρίμματα.  

 Για τη συγκέντρωση και μεταφόρτωση των Οικιακών Στερεών Απορριμμάτων 
των απομακρυσμένων περιοχών της επαρχίας Λάρνακας  έχει  κατασκευαστεί 
∆ιαμετακομιστικός Σταθμός στην περιοχή Σκαρίνου μαζί με Μονάδα Βιολογικής 
Επεξεργασίας των Λυμάτων της Κοινότητας Σκαρίνου. Για τη συγκέντρωση και 
μεταφόρτωση των Οικιακών Στερεών Απορριμμάτων των απομακρυσμένων 
περιοχών της επαρχίας Αμμοχώστου και τριών κοινοτήτων της επαρχίας Λάρνακας 
προβλεπόταν η κατασκευή ∆ιαμετακομιστικού Σταθμού στην περιοχή Ξυλοφάγου. 
Μετά από αντίδραση της κοινότητας εξετάζεται η μετακίνηση της κατασκευής του 
Σταθμού σε άλλη τοποθεσία.  

 Το συνολικό κόστος κατασκευής του έργου ανέρχεται στα 43 εκατομμύρια 
Ευρώ. Έχει υποβληθεί αίτηση, η οποία έχει εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή  Επιτροπή 
το Νοέμβριο του 2005 και έτσι το έργο συγχρηματοδοτείται από το Ταμείο Συνοχής 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης (σε ποσοστό 67% περίπου) από την προγραμματική 
περίοδο 2004-2006. Το υπόλοιπο μέρος της αναγκαίας δαπάνης χρηματοδοτείται από 
∆ημόσιες ∆απάνες.  

 Η λειτουργία τόσο της Μονάδας όσο και των ∆ιαμετακομιστικών  σταθμών του 
έργου έχουν ανατεθεί στους κατασκευαστές τους για περίοδο 10 ετών και η σχετική 
δαπάνη θα επιβαρύνει εξ ολοκλήρου τις Τοπικές Αρχές μέσω του Συμβουλίου 
∆ιαχείρισης της επαρχίας Λάρνακας-Αμμοχώστου. 

7.3 ΜΟΝΑ∆Α ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΗΣ ∆ΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΣΤΕΡΕΩΝ ΟΙΚΙΑΚΩΝ 
ΑΠΟΡΡΙΜΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ∆ΙΑΜΕΤΑΚΟΜΙΣΤΙΚΟΙ ΣΤΑΘΜΟΙ ΕΠΑΡΧΙΑΣ 
ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ 

 Για τον εκσυγχρονισμό της διάθεσης των Στερεών Οικιακών Απορριμμάτων της 
Επαρχίας Λευκωσίας, έχουν ολοκληρωθεί οι προκαταρκτικές μελέτες σκοπιμότητας 
και η περιβαλλοντική, χωροθετική και τεχνοοικονομική μελέτη για την κατασκευή της 
Μονάδας και των αναγκαίων ∆ιαμετακομιστικών Σταθμών. 

 Στη μελέτη που διεξήχθη αναφέρονται οι προσφερόμενες περιοχές για την 
εγκατάσταση της Μονάδας. Το Υπουργείο Εσωτερικών μετά από διαβούλευση με την 
Ένωση ∆ήμων και την Ένωση Κοινοτήτων της επαρχίας Λευκωσίας συμφώνησαν σε 
νέα περιοχή κοινής αποδοχής για την χωροθέτησης της μονάδας. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών προχώρησε στην προκήρυξη προσφοράς, στις 
09.10.2009, για την Παροχή Υπηρεσιών Συμβούλου για την ετοιμασία όλων των 
αναγκαίων μελετών και εγγράφων για την κατασκευή και λειτουργία εγκαταστάσεων 
ολοκληρωμένης διαχείρισης των οικιακών στερεών απορριμμάτων της επαρχίας 
Λευκωσίας και την επίβλεψη των κατασκευαστικών εργασιών λαμβάνοντας υπόψη 
την νέα προτεινόμενη θέση. Στις 11.12.2009 υποβλήθηκαν οι προσφορές και 
αναμένεται ότι το πρώτο εξάμηνο του 2010 θα ολοκληρωθεί η διαδικασία αξιολόγησης 
και θα κατακυρωθεί η προσφορά στον επιτυχόντα προσφοροδότη. Η διάρκεια της 
σύμβασης είναι 48 μήνες και οι κατασκευαστικές εργασίες των εγκαταστάσεων 
αναμένεται να ολοκληρωθούν τέλος του 2014. 

 Η ετοιμασία των αναγκαίων μελετών και η κατασκευή των έργων προωθείται 
για συγχρηματοδότηση από το Ταμείο Συνοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την 
προγραμματική περίοδο 2007-2013. 
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7.4 ΜΟΝΑ∆Α ΟΛΟΚΛΗΡΩΜΕΝΗΣ ∆ΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΣΤΕΡΕΩΝ ΟΙΚΙΑΚΩΝ 
ΑΠΟΡΡΙΜΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ∆ΙΑΜΕΤΑΚΟΜΙΣΤΙΚΟΙ ΣΤΑΘΜΟΙ ΕΠΑΡΧΙΑΣ 
ΛΕΜΕΣΟΥ 

 Για τον εκσυγχρονισμό της διάθεσης των Στερεών Οικιακών Απορριμμάτων της 
Επαρχίας Λεμεσού, έχουν ολοκληρωθεί οι προκαταρκτικές μελέτες σκοπιμότητας και 
η περιβαλλοντική, χωροθετική και τεχνοοικονομική μελέτη για την κατασκευή της 
Μονάδας και των αναγκαίων ∆ιαμετακομιστικών Σταθμών.  

 Στη μελέτη που διεξήχθη αναφέρονται οι προσφερόμενες περιοχές για την 
εγκατάσταση της Μονάδας. Το Υπουργείο Εσωτερικών μετά από διαβούλευση με την 
Ένωση ∆ήμων και την Ένωση Κοινοτήτων της επαρχίας Λεμεσού συμφώνησαν σε 
νέα περιοχή κοινής αποδοχής για την οροθέτηση της μονάδας.  

 Το Υπουργείο Εσωτερικών προχώρησε στην προκήρυξη προσφοράς, στις 
14.08.2009, για την Παροχή Υπηρεσιών Συμβούλου για την ετοιμασία όλων των 
αναγκαίων μελετών και εγγράφων για την κατασκευή και λειτουργία εγκαταστάσεων 
ολοκληρωμένης διαχείρισης των  οικιακών στερεών απορριμμάτων της επαρχίας 
Λεμεσού και την επίβλεψη των κατασκευαστικών εργασιών λαμβάνοντας υπόψη την 
νέα προτεινόμενη θέση.  Στις 16.10.2009 υποβλήθηκαν οι προσφορές και αναμένεται 
ότι το πρώτο τρίμηνο του 2010 θα ολοκληρωθεί η διαδικασία αξιολόγησης και θα 
κατακυρωθεί η προσφορά στον επιτυχόντα προσφοροδότη. Η διάρκεια της σύμβασης 
είναι 48 μήνες και οι κατασκευαστικές εργασίες των εγκαταστάσεων αναμένεται να 
ολοκληρωθούν τέλος του 2014.  

 Η ετοιμασία των αναγκαίων μελετών και η κατασκευή των έργων προωθείται 
για συγχρηματοδότηση από το Ταμείο Συνοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την 
προγραμματική περίοδο 2007-2013. 

7.5 ∆ΗΜΙΟΥΡΓΙΑ ∆ΙΚΤΥΟΥ ΠΡΑΣΙΝΩΝ ΣΗΜΕΙΩΝ 

 Για τη συγκέντρωση Απορριμμάτων που δεν μπορούν να αναμειχθούν με τα 
Οικιακά Απορρίμματα το Υπουργείο Εσωτερικών σε συνεργασία με τις Τοπικές Αρχές 
εντόπισαν πιθανούς χώρους που προσφέρονται για την κατασκευή Πράσινων 
Σημείων για να καλύψουν τις ανάγκες όλων των ∆ήμων και των Κοινοτήτων. Η 
κατασκευή των Πράσινων Σημείων αποσκοπεί στην ανακύκλωση ειδικών ρευμάτων 
υλικών τα οποία δεν θα δέχονται οι Μονάδες Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης και τα 
οποία οι πολίτες είναι συνηθισμένοι είτε να τα τοποθετούν στους κάδους με τα 
υπόλοιπα οικιακά απόβλητα είτε να τα εναποθέτουν παράνομα στην ύπαιθρο. Στα 
Πράσινα Σημεία θα γίνει ειδική διαρρύθμιση για να υπάρχει χώρος στον οποίο οι 
πολίτες θα μπορούν να τοποθετούν συσκευασίες και αποβλήτων συσκευασιών. Τα εν 
λόγω σημεία έχουν υποδειχθεί με βάση τον πληθυσμό που θα εξυπηρετεί κάθε 
σημείο, την απόσταση της πιο απομακρυσμένης κατοικίας από το σημείο και το χρόνο 
που χρειάζεται ο πιο απομακρυσμένος πολίτης για να μεταφέρει απορρίμματα από 
την κατοικία του στο εν λόγω σημείο.    

 Το  Υπουργείο Εσωτερικών μετά από προκήρυξη προσφορών έχει υπογράψει 
σύμβαση στις 03 Μαΐου 2009 με την κοινοπραξία Ε.ΠΕ.Μ. Α.Ε & I.A.CO LTD 
Environmental and Water Consulting Ltd για Παροχή Υπηρεσιών Συμβούλου για την 
ετοιμασία όλων των αναγκαίων μελετών/εγγράφων για την ανάπτυξη δικτύου 
Πράσινων Σημείων (Green Points) σε όλη την  Κύπρο  και την επίβλεψη των 
κατασκευαστικών εργασιών.   Η διάρκεια της σύμβασης είναι 30 μήνες και μεταξύ 
άλλων ο Σύμβουλος εκτός από τον τεχνικό σχεδιασμό του συστήματος των πράσινων 
σημείων θα ελέγξει και την καταλληλότητα των σημείων που έχουν επιλεγεί. Η 
κατασκευή τους θα γίνει σταδιακά εντός του 2011 και θα ολοκληρωθεί τέλος του 2012.  
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 Η ετοιμασία των αναγκαίων μελετών και η κατασκευή των έργων προωθείται 
για συγχρηματοδότηση από το Ταμείο Συνοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά την 
προγραμματική περίοδο 2007-2013. 

7.6 ΑΠΟΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΥΦΙΣΤΑΜΕΝΩΝ ΣΚΥΒΑΛΟΤΟΠΩΝ 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών με μελέτη η οποία ολοκληρώθηκε ετοίμασε 
Στρατηγικό Σχέδιο για το σταδιακό τερματισμό της χρήσης, την αποκατάσταση και την 
μετέπειτα φροντίδα των 117 περίπου Χώρων Ανεξέλεγκτης ∆ιάθεσης Απορριμμάτων 
(Χ.Α.∆.Α.) που λειτουργούν ανεξέλεγκτα ή διελεγχόμενα στην Κύπρο. 

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι με την λειτουργία στην επαρχία Πάφου του Χώρου 
Υγειονομικής Ταφής Απορριμμάτων στη Μαραθούντα και ότι με την λειτουργία της 
Μονάδας Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης των Στερεών Οικιακών Απορριμμάτων των 
επαρχιών Λάρνακας-Αμμοχώστου αρχές του 2010 θα τερματιστεί οριστικά η 
λειτουργία των Χ.Α.∆.Α. στις τρεις αυτές επαρχίες προχώρησε στην πρόσληψη 
Υπηρεσιών Συμβούλων για την ετοιμασία όλων των αναγκαίων μελετών/εγγράφων και 
την επίβλεψη των κατασκευαστικών εργασιών για την αποκατάσταση και την 
μετέπειτα φροντίδα των χώρων ανεξέλεγκτης διάθεσης απορριμμάτων των πιο πάνω 
επαρχιών. Στις 3 Ιουνίου 2009 υπογράφθηκε η σύμβαση με την εταιρεία 
ENVIROPLAN Α.Ε για Παροχή Υπηρεσιών Συμβούλου για την ετοιμασία όλων των 
αναγκαίων μελετών/εγγράφων και την επίβλεψη των κατασκευαστικών εργασιών για 
την αποκατάσταση και την μετέπειτα φροντίδα των χώρων ανεξέλεγκτης διάθεσης 
απορριμμάτων στην επαρχία Λάρνακας/Αμμοχώστου.  Η διάρκεια της σύμβασης είναι 
42 μήνες. Οι μελέτες θα πρέπει να υποβληθούν στους 12 πρώτους μήνες, ενώ οι 
κατασκευαστικές εργασίες αναμένεται να αρχίσουν το πρώτο εξάμηνο του 2011 και να 
ολοκληρωθούν το πρώτο εξάμηνο του 2013.  Τόσο η σύμβαση για την παροχή 
υπηρεσιών συμβούλου όσο και το κατασκευαστικό συμβόλαιο θα συγχρηματοδοτηθεί 
από το Ταμείο Συνοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Στις 5 Μαΐου 2009 υπογράφθηκε η σύμβαση με την κοινοπραξία ECOREM 
N.V. Λ∆Κ Σύμβουλοι Τεχνικών και Αναπτυξιακών Έργων Α.Ε. και Ατλαντίς 
Συμβουλευτική Κύπρου Λτδ για Παροχή Υπηρεσιών Συμβούλου για την ετοιμασία 
όλων των αναγκαίων μελετών/εγγράφων και την επίβλεψη των κατασκευαστικών 
εργασιών για την αποκατάσταση και την μετέπειτα φροντίδα των χώρων ανεξέλεγκτης 
διάθεσης απορριμμάτων στην επαρχία Πάφου. Η διάρκεια της σύμβασης είναι 32 
μήνες. Οι μελέτες θα πρέπει να υποβληθούν στους 8 πρώτους μήνες ενώ οι 
κατασκευαστικές εργασίες αναμένεται να αρχίσουν το δεύτερο εξάμηνο του 2010 και 
να ολοκληρωθούν το πρώτο εξάμηνο του 2012. Τόσο η σύμβαση για την παροχή 
υπηρεσιών συμβούλου όσο και το κατασκευαστικό συμβόλαιο θα συγχρηματοδοτηθεί 
από το Ταμείο Συνοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ανάλογα με την εξέλιξη των κατασκευαστικών εργασιών των Μονάδων 
Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης των επαρχιών Λευκωσίας και Λεμεσού θα γίνουν και οι 
ανάλογες ενέργειες για την αποκατάσταση και την μετέπειτα φροντίδα των χώρων 
ανεξέλεγκτης διάθεσης απορριμμάτων των δύο επαρχιών. 

7.7 Α∆ΡΑΝΗ ΑΠΟΒΛΗΤΑ ΑΠΟ ΚΑΤΑΣΚΕΥΕΣ, ΕΚΣΚΑΦΕΣ ΚΑΙ 
ΚΑΤΕ∆ΑΦΙΣΕΙΣ 

 Μέσα στα πλαίσια της συμφωνίας προενταξιακής βοήθειας από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση έχουν γίνει οι αναγκαίες μελέτες για τη δημιουργία Χώρων 
∆ιαχείρισης των αδρανών Αποβλήτων Εκσκαφών, Κατασκευών και Κατεδαφίσεων 
(Α.Ε.Κ.Κ.) σε κάθε Επαρχία. Από την μελέτη διαφάνηκε η άμεση ανάγκη για ετοιμασία 
κατάλληλης νομοθεσίας. Το Υπουργείο Εσωτερικών ως Αρμόδια Αρχή για τη 
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∆ιαχείριση των Αποβλήτων προχώρησε στην ετοιμασία κατάλληλων κανονισμών, οι 
οποίοι ετοιμάστηκαν μετά από συζητήσεις-διαβουλεύσεις με όλους τους άμεσα 
εμπλεκόμενους, όπως Ομοσπονδία Συνδέσμων Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου, 
Ένωση ∆ήμων, Ένωση Κοινοτήτων, Τμήμα ∆ημοσίων Έργων κτλ., οι απόψεις των 
οποίων έχουν ληφθεί υπόψη στην τελική διατύπωσή τους. Οι κανονισμοί έχουν 
αποσταλεί στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για Νομοτεχνική επεξεργασία, και 
θέτουν τις λειτουργικές και τεχνικές απαιτήσεις για τη διαχείριση των Α.Ε.Κ.Κ. με 
στόχο το διαχωρισμό τους και την επαναχρησιμοποίηση/αξιοποίησή τους. Επίσης, 
καθορίζουν τις υποχρεώσεις των παραγωγών Α.Ε.Κ.Κ. αλλά και ταυτόχρονα τις 
κυρώσεις που θα έχουν από τη μη συμμόρφωσή τους προς αυτές. Οι σχετικοί 
κανονισμοί προτρέπουν τους παραγωγούς Αποβλήτων να οργανώσουν είτε ατομικά 
είτε συλλογικά συστήματα διαχείρισης των Α.Ε.Κ.Κ. καθορίζοντας και τη διαδικασία 
αδειοδότησης και λειτουργίας των συστημάτων αυτών. Παράλληλα με γνωστοποίηση, 
που δημοσιεύτηκε στην επίσημη εφημερίδα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, στις 8 Μαΐου 
2009, έγινε τροποποίηση του γραπτού κειμένου της ∆ήλωσης Πολιτικής και 
καθορίστηκε ότι Μονάδες Επεξεργασίας Α.Ε.Κ.Κ. είναι δυνατό να χωροθετηθούν, υπό 
κάποιες προϋποθέσεις, στην περίμετρο χώρων Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης 
Οικιακών Απορριμμάτων, και σε απόσταση μέχρι ενός χιλιομέτρου και σε εξαιρετικές 
περιπτώσεις μέχρι και δυο χιλιομέτρων ή εντός καθορισμένης Λατομικής Ζώνης ή 
εντός Βιομηχανικών Περιοχών Α' (βαριάς βιομηχανίας). 

 Παράλληλα διαφάνηκε ότι υπάρχει ενδιαφέρον από ιδιώτες να 
δραστηριοποιηθούν στον τομέα της ανακύκλωσης Α.Ε.Κ.Κ. και έχουν ήδη υποβληθεί 
σχετικές αιτήσεις για εξασφάλιση της απαιτούμενης πολεοδομικής άδειας για 
ανέγερση των εγκαταστάσεων επεξεργασίας. 

7.8 ΑΙΤΗΣΕΙΣ ΓΙΑ Α∆ΕΙΟ∆ΟΤΗΣΗ ΣΥΛΛΟΓΗΣ, ΜΕΤΑΦΟΡΑΣ ΚΑΙ ∆ΙΑΘΕΣΗΣ 
ΜΗ ΕΠΙΚΙΝ∆ΥΝΩΝ ΑΠΟΒΛΗΤΩΝ 

 Ανά Επαρχία έχουν υποβληθεί μέχρι σήμερα 598 αιτήσεις και έχουν εκδοθεί 72 
άδειες ως ακολούθως: 

Επαρχία Αιτήσεις Εκδοθείσες Άδειες 

Λευκωσία 189 27 

Λεμεσός 235 15 

Λάρνακα 106 24 

Αμμόχωστος 18 

Πάφος 50 6 

Σύνολο 598 72 

 Έλεγχος παράνομων απορρίψεων και άλλων παραβάσεων σχετικά με την 
ασφαλή μεταφορά μη επικίνδυνων αποβλήτων:   

 Για τις επαρχίες Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας/Αμμοχώστου, και Πάφου, οι 
επιθεωρητές ελέγχουν και εκδίδουν εξώδικα στους παρανομούντες και μη 
συμμορφούμενους με τους όρους διαχείρισης των μη Επικίνδυνων Αποβλήτων. 
Πρέπει να αναφερθεί ότι από την ημέρα εφαρμογής του πιο πάνω μέτρου έχει 
παρατηρηθεί μεγάλη βελτίωση προς την σωστή κατεύθυνση στην μεταφορά των 
Αποβλήτων προς Χώρους Απόρριψης Απορριμμάτων, με καλυμμένα οχήματα και 
περιορισμό στις ανεξέλεγκτες απορρίψεις. 
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 Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει προσλάβει αρχές Ιουνίου 2008 επιπρόσθετο 
προσωπικό για την επίσπευση των διαδικασιών έκδοσης Αδειών για συλλογή, 
μεταφορά και διάθεση Αποβλήτων. Επίσης, οι διορισμένοι Επιθεωρητές σε όλες τις 
Επαρχίες, οι οποίοι έχουν τη δυνατότητα να εκδίδουν εξώδικα, έχουν εντατικοποιήσει 
τους ελέγχους τους για εντοπισμό όσων εναποθέτουν παράνομα Απόβλητα στην 
ύπαιθρο. Εκκρεμεί και ο διορισμός σε Επιθεωρητές δέκα Τεχνικών της Υπηρεσίας 
∆ιαχείρισης Αποβλήτων, οι οποίοι θα βοηθήσουν ώστε ο έλεγχος να διπλασιαστεί.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.459, ημερομηνίας 
6 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.459 και ημερ. 
10.11.2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η αντιμετώπιση της παρανομίας σε πρατήρια πετρελαιοειδών που λόγω 
παραβάσεων δεν συστήνεται η έκδοση πιστοποιητικού τελικής 
έγκρισης/πιστοποιητικού καταλληλότητας μπορεί να προωθηθεί μέσω των 
νενομισμένων διαδικασιών από τις Αρμόδιες Αρχές που εκδίδουν τις σχετικές 
Πολεοδομικές και Οικοδομικές Άδειες όπως π.χ. το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως και τους ∆ήμους. 

3. Όσον αφορά το πρατήριο στα δημοτικά όρια Κάτω Πολεμιδιών, οι σχετικές 
διαδικασίες θα πρέπει να προωθηθούν από το ∆ήμο Κάτω Πολεμιδιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.539, ημερομηνίας 

19 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.539 και 
ημερομηνία 23 Νοεμβρίου 2009, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας ενημερώνω 
ότι κατά την τριετία μεταξύ 2006-2009 απασχόλησαν την Αστυνομία συνολικά 556 
περιστατικά στα οποία εμπλέκονταν αλλοδαποί που τελούσαν υπό το καθεστώς του 
αιτητή πολιτικού ασύλου. Τα περιστατικά αυτά παρουσιάζονται αναλυτικά στον πιο 
κάτω πίνακα: 

ΤΜΗΜΑ/ΕΠΑΡΧΙΑ ΑΡΙΘΜΟΣ 

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ/ΠΡΟΣΩΠΩΝ 

ΚΑΤΑ 2006-2009 

Υπηρεσία Καταπολέμησης Ναρκωτικών 
(Υ.ΚΑ.Ν.) 

67 

Αστυνομική ∆ιεύθυνση Λευκωσίας 275 

Αστυνομική ∆ιεύθυνση Λάρνακας 65 

Αστυνομική ∆ιεύθυνση Λεμεσού 117 



 52

Αστυνομική ∆ιεύθυνση Αμμοχώστου 9 

Αστυνομική ∆ιεύθυνση Μόρφου 16 

Τμήμα Γ' Αρχηγείου 7 

2. Παρακαλώ σημειώστε ότι στις περιπτώσεις τροχαίων ατυχημάτων που δεν 
προκύπτει ποινική υπόθεση, δεν τηρούνται στοιχεία όσον αφορά το καθεστώς των 
αλλοδαπών που εμπλέκονται σε αυτά. Ως εκ τούτου, ενδέχεται ο συνολικός αριθμός 
να είναι μεγαλύτερος καθώς υπάρχουν τροχαία περιστατικά στα οποία ενεπλάκησαν 
αιτητές πολιτικού ασύλου χωρίς όμως να καταγραφεί το καθεστώς τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.564, ημερομηνίας 27 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

«Αντιδράσεις κατοίκων της κοινότητας Κακοπετριάς για τα κατασκευαστικά 
έργα που εκτελούνται στην πλατεία της κοινότητας 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
μου με ημερ. 15.12.2009 προς τον Έπαρχο Λευκωσίας, η οποία κοινοποιήθηκε στο 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Τα έργα στην πλατεία της κοινότητας εκτελούνται μετά από εξασφάλιση των 
σχετικών Αδειών, Πολεοδομικής και Οικοδομής, και σύμφωνα με τους όρους 
και υποδείξεις των εμπλεκόμενων Τμημάτων και Υπηρεσιών, με τη σύμφωνο 
γνώμη του Κοινοτικού Συμβουλίου. Σημειώνεται ότι για τα έργα αυτά έχουν 
εξασφαλισθεί πιστώσεις από Ευρωπαϊκά κονδύλια και ως εκ τούτου οι 
συγκεκριμένοι όροι και παρατηρήσεις ακολουθούνται πιστά. 

(β)   Η  νέα  αίθουσα,   η  οποία ανεγείρεται  στην πλατεία,  αντικαθιστά δυο παλαιές 
πρόχειρες κατασκευές, οι οποίες ήταν παράνομες και κατασκευασμένες με 
ευτελή υλικά. 

(γ)  Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας παρακολουθεί στενά τις εργασίες και σε 
περίπτωση που παρατηρηθεί οποιαδήποτε απόκλιση από τα σχέδια ή μη 
συμμόρφωση με τους όρους των σχετικών Αδειών, θα ληφθούν όλα τα 
προβλεπόμενα από το Νόμο μέτρα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.579, ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.579 ημερ. 
30/11/2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι, για την διερεύνηση 
των αιτιών ρύπανσης των υδρογεωτρήσεων της ευρύτερης περιοχής Μάμμαρη με 
αρσενικό, συστάθηκε επιτροπή υπό την Προεδρία της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος, 
στην οποία συμμετέχουν λειτουργοί από όλα τα εμπλεκόμενα τμήματα/υπηρεσίες. 

2. Στις  εργασίες  της  υπό  αναφορά  επιτροπής  τις  Υγειονομικές  Υπηρεσίες 
εκπροσωπεί ο Υγειονομικός Λειτουργός κ. Ανδρέας Χατζηγεωργίου. Ωστόσο όσον 
αφορά την ενημέρωση για την πρόοδο της έρευνας για εντοπισμό της πηγής της 



 53

ρύπανσης με αρσενικό στο υδροφόρο στρώμα της περιοχής Μάμμαρη, αυτή θα 
πρέπει να προέλθει από την Υπηρεσία Περιβάλλοντος, λόγω αρμοδιότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.581, ημερομηνίας 1ης 

∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 
κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.04.581 και ημερομηνία 1η 

∆εκεμβρίου 2009, σχετικά με τα ερωτήματα που αφορούν το Σχέδιο Παροχής 
Οικονομικής Βοήθειας σε Άτομα με Αναπηρία και σας πληροφορώ τα εξής: 

2.  ∆ικαιούχοι του πιο πάνω Σχεδίου είναι άτομα με αναπηρία, πολίτες της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή κράτους μέλους της Ε.Ε. των οποίων η ηλικία είναι 
μεγαλύτερη των 18 ετών και μικρότερη των εβδομήντα και είναι εκ γενετής ή λόγω 
μεταγενέστερου γεγονότος, σύμφωνα με έκθεση του Κυβερνητικού Ιατροσυμβουλίου 
που συγκροτείται για το σκοπό αυτό, μόνιμα ανάπηροι και η αναπηρία τους 
συνίσταται σε: 

•     ακρωτηριασμό ή σοβαρή αδυναμία των άνω ή/και κάτω άκρων που οφείλεται 
σε οποιαδήποτε αιτία με αποτέλεσμα τα άτομα με αναπηρία να έχουν μόνιμο 
βαθμό αναπηρίας πέραν του τριάντα εννέα τοις εκατόν (39%), 

•   περιορισμό της οξύτητας της οράσεως των δυο οφθαλμών, ώστε αυτή να μην 
υπερβαίνει στον καλύτερο οφθαλμό έστω και με διορθωτικούς φακούς τα 6/60. 

 Σημειώνεται ότι πολίτες κρατών μελών της ΕΕ καθίστανται δικαιούχοι, 
νοουμένου ότι έχουν μόνιμη διαμονή στην Κύπρο για τουλάχιστο 12 συνεχείς μήνες. 

3.  Στον πιο κάτω πίνακα παρατίθενται στοιχεία αναφορικά με τον αριθμό των 
δικαιούχων και το ύψος της δαπάνης για τα έτη 2006-2009: 

ΕΤΟΣ ΑΡ. ∆ΙΚΑΙΟΥΧΩΝ ΥΨΟΣ ∆ΑΠΑΝΗΣ 

2006 282 €3.039.262 

2007 211 € 1.872.349 

2008 264 €2.445.185 

2009 286 €2.683.309 

4.  Η οικονομική βοήθεια που παρέχεται σε άτομα με αναπηρία για απόκτηση 
αυτοκινήτου, περιλαμβάνει τους δασμούς και φόρους κατανάλωσης που πρέπει να 
καταβληθούν και το Φ.Π.Α. και η μέγιστη βοήθεια ανέρχεται: 

(α)  στις €15.378 για την αγορά συνηθισμένου αυτοκινήτου και 

(β)  στις €18.795 στις περιπτώσεις ανάπηρων παθόντων που η αναπηρία τους 
συνίσταται σε ακρωτηριασμό κάτω άκρου σε σημείο πάνω από το γόνατο και 
στις περιπτώσεις ατόμων με αναπηρία που είναι υποχρεωμένοι να 
χρησιμοποιούν τροχοκάθισμα για τη διακίνησή τους. 

 Επιπρόσθετα, αυτοκίνητο που κατέχεται από δικαιούχο του Σχεδίου και 
χρησιμοποιείται για τις ανάγκες του ατόμου με αναπηρία, απαλλάσσεται από την 
καταβολή τελών εγγραφής και τελών κυκλοφορίας. 
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5.  Επί του παρόντος δε μελετάται οποιαδήποτε αλλαγή επί του Σχεδίου από το 
Υπουργείο καθώς εκκρεμεί η μεταβίβαση της αρμοδιότητας χειρισμού του στο 
νεοσύστατο Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρία του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.588, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Υπουργού Εμπορίου Βιομηχανίας και 
Τουρισμού με αρ. φακ. 5.22.01.4 και ημερ. 27 Ιανουαρίου, 2010 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, αντίγραφο της οποίας μας έχει κοινοποιηθεί και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα σε ό,τι αφορά στο θέμα αρμοδιότητας της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού Κύπρου, με την παράκληση όπως αυτή τεθεί υπόψη του αναφερόμενου 
βουλευτή: 

 Με βάση τις προτεραιότητες που καθορίζονται στο Επιχειρησιακό Πρόγραμμα 
“Απασχόληση, Ανθρώπινο Κεφάλαιο και Κοινωνική Συνοχή” 2007-2013 και γενικά τις 
δεσμεύσεις της Κύπρου προς την Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και σχετικές αποφάσεις 
του ∆ιοικητικού Συμβουλίου της, η Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου 
(ΑνΑ∆) τροχιοδρομεί την εγκαθίδρυση και λειτουργία Συστήματος Επαγγελματικών 
Προσόντων (ΣΕΠ) στην Κύπρο. Το ΣΕΠ βασίζεται σε Πρότυπα Επαγγελματικά 
Προσόντα (ΠΕΠ) που αναπτύσσονται στο πλαίσιο τομεακής εργασίας και την εξέταση 
και πιστοποίηση της ικανότητας των υποψηφίων να αποδώσουν αποτελεσματικά σε 
καθορισμένο επίπεδο επαγγελματικού προσόντος. 

 Σύμφωνα με τους περί Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Νόμους του 1999 
έως 2007 [Ν.125(Ι)/1999, Ν.52(Ι)/2006 και Ν.21(Ι)/2007], η ΑνΑ∆ έχει αρμοδιότητα και 
εξουσία να: 

•    ορίζει  πρότυπα  επαγγελματικά  προσόντα  για  οποιαδήποτε  κατηγορία  ή 
κατηγορίες εργοδοτουμένων 

•     μεριμνά για τη διεξαγωγή εξετάσεων και 

•     εκδίδει τα σχετικά πιστοποιητικά επαγγελματικών προσόντων. 

 Η υλοποίηση του σημαντικού αυτού στόχου προωθείται μετά και από σχετική 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου στη συνεδρία του της 2ας Νοεμβρίου 2005, 
στην οποία είχε εγκριθεί η αξιοποίηση της υφιστάμενης υποδομής δημοσίων 
εκπαιδευτικών ιδρυμάτων/ ιδρυμάτων κατάρτισης και των εκπαιδευτών τους, ως 
συνεισφορά του Κράτους κατά την 1η Φάση του Συστήματος, καθώς και η 
συμπερίληψη της 2ης Φάσης στα έργα που θα συγχρηματοδοτηθούν κατά την 
Προγραμματική Περίοδο 2007-2013 από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο. 

 Κατά την 1η Φάση έχουν αναπτυχθεί πέντε πρότυπα, που αφορούν την 
Οικοδομική Βιομηχανία (1), τον τομέα του Λιανικού Εμπορίου (1) και την 
Ξενοδοχειακή/Επισιτιστική Βιομηχανία (3). Κατά τη 2η Φάση θα αναπτυχθούν μέχρι 
τον Αύγουστο 2010 συνολικά 68 νέα πρότυπα, στα οποία περιλαμβάνεται και η 
“Παρασκευή και Παράθεση Ποτών” (επίπεδο 2) που αφορά το επάγγελμα του 
Μπάρμαν. Είναι σημαντικό να σημειωθεί ότι η συμμετοχή ατόμων στη διαδικασία 
εξέτασης στο πλαίσιο εφαρμογής του Συστήματος είναι προαιρετική.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.04.609, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας για τα έτη 2006, 2007 και μέχρι και τον 
Απρίλιο του 2008 δεν διατηρούσαν χωριστά στατιστικά στοιχεία για τους αιτητές 
ασύλου στο μηχανογραφικό τους σύστημα. 

 Από το Μάιο του 2008 τα δημόσια βοηθήματα προς αιτητές ασύλου είχαν ως 
ακολούθως: 

Μηνιαίες επιταγές             Αριθμός Ληπτών               Ποσό 

5/2008-12/2008                  4.825                               €4.880.963 

Έκτακτα                             Αριθμός Ληπτών               Ποσό 

5/2008-12/2008                  2.366                               €3.022.752 

 Το έτος 2009, τα δημόσια βοηθήματα προς αιτητές ασύλου είχαν ως 
ακολούθως: 

Μηνιαίες επιταγές             Αριθμός Ληπτών               Ποσό 

1/2009-12/2009                  12.293                          €12.788.514,00 

Έκτακτα                             Αριθμός Ληπτών               Ποσό 

1/2009-12/2009                   1.574                            €5.389.740,50 

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι η κατηγορία «επί μακρόν διαμένοντες», έχει 
καταργηθεί από το αρμόδιο Υπουργείο Εσωτερικών τα τελευταία δυο χρόνια και στα 
άτομα αυτά έχει παραχωρηθεί άλλο καθεστώς τταραμονής στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία. Ως εκ τούτου, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας σταμάτησαν να 
διατηρούν στο σύστημά τους στοιχεία για την εν λόγω κατηγορία». 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.613, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 21 ∆εκεμβρίου 2009, σε σχέση με την ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η τοποθέτηση δηλητηριασμένων δολωμάτων στη φύση αποτελεί παραβίαση 
τόσο του Νόμου Αρ. 153(Ι)/2003 για την προστασία και διαχείριση της Φύσης και της 
Άγριας Ζωής όσο και του Νόμου Αρ. 152(1)2003 για την προστασία και διαχείριση 
των Άγριων Πτηνών και θηραμάτων. 

 Η αλεπού σήμερα δεν μπορεί να θεωρηθεί ως επιβλαβές είδος και 
οποιαδήποτε ανεξέλεγκτη και αυθαίρετη επέμβαση στους πληθυσμούς της μπορεί να 
προκαλέσει αρνητικές επιπτώσεις στο ευρύτερο οικοσύστημα (αύξηση της πόντικας 
κ.λπ.). 

 Ένεκα κάποιων προβλημάτων που δημιουργεί το είδος λόγω των τροφικών του 
συνηθειών, αρκετά συχνά τοποθετούνται παράνομα δηλητηριασμένα δολώματα. Αυτό 
έχει ως συνέπεια εκτός από δηλητηριάσεις αλεπούδων, να παρατηρούνται 
δηλητηριάσεις σκύλων, σκαντζόχοιρων και διαφόρων άλλων σαρκοφάγων ειδών. Το 
σημαντικότερο όμως πρόβλημα αφορά τις δηλητηριάσεις αρπακτικών πτηνών και 
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ιδιαίτερα του γύπα, ο οποίος ένεκα των δηλητηριάσεων βρίσκεται στα όρια του 
αφανισμού. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος, σε συνεργασία με το Ταμείο Θήρας, διεξήγαγε 
μελέτη για την εκτίμηση του πληθυσμού της αλεπούς μεταξύ των μηνών 
Φεβρουαρίου-Μαρτίου 2009 και πρόθεση του Τμήματος Περιβάλλοντος είναι να 
επαναληφθεί και φέτος την ίδια χρονική περίοδο, ώστε να γίνει μια εκτίμηση της 
κατάστασης.  

 Τέλος, σημειώνεται ότι, επειδή στις πλείστες περιπτώσεις κακόβουλης 
δηλητηρίασης ζώων γίνεται χρήση φυτοφαρμάκων, το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος μέσω του Τμήματος Γεωργίας, προβαίνει σε σχετική 
ενημέρωση των γεωργών και του κοινού για θέματα που αφορούν τη διάθεση και 
ορθή χρήση των φυτοφαρμάκων τόσο σε διάφορες εκπαιδεύσεις όσο και στα μέσα 
μαζικής επικοινωνίας. Μεταξύ άλλων, τονίζεται ότι σύμφωνα με τον περί Γεωργικών 
Φαρμάκων Νόμο, απαγορεύεται η χρήση των γεωργικών αυτών φαρμάκων για 
σκοπούς πέραν της προστασίας των φυτών και ότι οποιοδήποτε πρόσωπο προβαίνει 
σε παράνομη χρήση του φαρμάκου (π.χ. δηλητηριάσεις ζώων), υπόκειται σε ποινή 
φυλάκισης μέχρι 6 μήνες ή σε χρηματική ποινή μέχρι 500 λίρες, ή και στις δύο αυτές 
ποινές. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.617, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.617 ημερ. 8/1/2010 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας διαβιβάζω ακόλουθα τα απαιτούμενα στοιχεία 
που έχουν ζητηθεί: 

1. Θάνατοι που σχετίζονται με τη χρήση παράνομων ουσιών 

 Όπως φαίνεται από τον επισυνημμένο πίνακα, οι άμεσοι θάνατοι (οι έμμεσοι 
είναι δευτερεύουσας σημασίας όταν εξετάζουμε τη θνησιμότητα σε σχέση με 
την προβληματική χρήση) είναι σταθεροί. Το ίδιο ισχύει και για τη Λάρνακα, αν 
και λόγω του πολύ μικρού αριθμού δεν μπορούν να εξαχθούν ασφαλή 
συμπεράσματα. 

ΘΑΝΑΤΟΙ 2004 2005 2006 2007 2008 2009* ΣΥΝΟΛΟ 

ΑΜΕΣΟΙ- 
ΣΥΝΟΛΟ 

 

12 8 7 12 11 9 59 

ΑΜΕΣΟΙ 
ΛΑΡΝΑΚΑΣ 

 

3 2 1 2 1 0 9 

2. Εκτίμηση προβληματικών χρηστών 

- Ορισμός προβληματικής χρήσης- Ενδοφλέβια χρήση ουσιών εξάρτησης ή/και 
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μακροχρόνια/συστηματική χρήση οπιούχων, κοκαΐνης ή/και αμφεταμινών. 

- Ενώ οι περιστασιακοί χρήστες δεν παρουσιάζουν προβλήματα υγείας ή/και 
άλλα κοινωνικοοικονομικά προβλήματα, οι προβληματικοί χρήστες είναι αυτοί 
που συνήθως αντιμετωπίζουν προβλήματα υγείας όπως για παράδειγμα 
μόλυνση από ηπατίτιδα ή AIDS, προβλήματα παραβατικότητας και 
εγκληματικότητας, κ.ά. 

- Εκτίμηση (2008) -907-1337 χρήστες οπιούχων ή/και κοκαΐνης, αριθμός που 
αντιστοιχεί σε 1,6-2,4 ανά 1000 κατοίκους ηλικίας 15-64 ετών. ∆εν υπάρχουν 
δεδομένα ανά επαρχία. 

3. Χρήστες που αναζήτησαν θεραπεία ανά έτος 

- Σύμφωνα με το ∆είκτη Αίτησης Θεραπείας, κατά το 2008, 641 χρήστες 
αιτήθηκαν θεραπείας στα θεραπευτικά κέντρα της Κύπρου, από τους οποίους 
159 στη Λάρνακα. 

- Όπως φαίνεται στον πιο κάτω πίνακα, ο αριθμός των ατόμων που αναζήτησαν 
θεραπεία από το 2003 μέχρι το 2008 σημείωσε αύξηση. Η Λάρνακα δεν 
παρουσιάζει κάποια σημαντική απόκλιση από την γενική τάση. 

- Η μείωση που παρατηρείται το 2008 οφείλεται στην απουσία στοιχείων από τις 
φυλακές, αλλά και στη μείωση των αλλοδαπών που αποτάθηκαν για θεραπεία. 

4. Παραβατικότητα και αγορά παράνομων ουσιών 

 Σύμφωνα με την Υπηρεσία Καταπολέμησης Ναρκωτικών της Αστυνομίας 
Κύπρου (ΥΚΑΝ), παρατηρείται μια σταδιακή αύξηση των υποθέσεων που 
σχετίζονται με τα ναρκωτικά καθώς και των εμπλεκομένων ατόμων σε αυτές.  
Εφόσον η τάση 10+ ετών είναι ξεκάθαρη, ίσως η μείωση του 2008 να είναι 
τυχαία.  Το ίδιο ισχύει και για τη Λάρνακα.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.      
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.636, ημερομηνίας 17 
∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 7 Ιανουαρίου 2010 σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Γραφείο Προγραμματισμού δεν έχει 
εκπονήσει οποιαδήποτε μελέτη βιωσιμότητας για το χώρο στάθμευσης στην οδό 
Ανδρέα Θεμιστοκλέους. Η οδός αυτή εμπίπτει στα όρια του έργου «Ανάπλαση 
Κέντρου Πόλης στη Λεμεσό», που έχει ενταχθεί για συγχρηματοδότηση από το 
Ευρωπαϊκό Ταμείο Περιφερειακής Ανάπτυξης της ΕΕ, στο Επιχειρησιακό Πρόγραμμα 
«Αειφόρος Ανάπτυξη και Ανταγωνιστικότητα 2007-2013». Ο υπόγειος χώρος 
στάθμευσης όμως δεν εμπίπτει στα όρια του συγχρηματοδοτούμενου έργου. 

 Η απόφαση για προώθηση της εκτέλεσης του έργου δημιουργίας υπόγειου 
χώρου στάθμευσης λήφθηκε από Υπουργική Επιτροπή, και την ετοιμασία της μελέτης 
βιωσιμότητας ανέλαβε ο ∆ήμος Λεμεσού. Για το λόγο αυτό, πρόσθετες πληροφορίες 
μπορούν να ληφθούν από το ∆ήμο Λεμεσού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.637, ημερομηνίας 17 



 58

∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω ερώτημα σας πληροφορώ ότι το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας προβαίνει σ' εκτίμηση των κτημάτων σε όλες τις 
απροσπέλαστες περιοχές σύμφωνα με τους κανονισμούς που εγκρίθηκαν από το 
Υπουργικό Συμβούλιο, αφού κατατέθηκαν και εγκρίθηκαν από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων (Κ∆Π318/2007). 

 Σύμφωνα με τους πιο πάνω κανονισμούς, όπως προβλέπεται στο άρθρο 2, το 
Τμήμα έχει εξουσιοδοτηθεί να εκτιμά την αξία ακίνητης ιδιοκτησίας σε κατεχόμενες ή 
απροσπέλαστες περιοχές μόνο για τους σκοπούς του περί Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 
Νόμου. Για το σκοπό αυτό ετοιμάζονται εκτιμήσεις με βάση τις αξίες των ακινήτων 
κατά την ημέρα της Τουρκικής Εισβολής το 1974, οι οποίες αναπροσαρμόζονται σε 
τρέχουσες τιμές με πολλαπλασιαστή που καθορίζεται κάθε χρόνο. Για αξίες του 2009 
ο πολλαπλασιαστής είναι 30 για τη γη, 12 για τις οικοδομές και 15 για τις πηγές, νερό 
και δένδρα. 

 Η πιο πάνω διαδικασία εφαρμόζεται σε όλες τις περιπτώσεις που ζητείται 
εκτίμηση για σκοπούς του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών και ο 
ισχυρισμός ότι για κτήματα στην περιοχή της Τηλλυρίας γίνεται εκτίμηση με βάση τα 
δεδομένα του 1960, με αποτέλεσμα οι ιδιοκτήτες να τυγχάνουν άνισης μεταχείρισης, 
δεν ισχύει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.641, ημερομηνίας 21ης  

∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.641 και ημερ. 8.1.2010, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας ενημερώνω ότι ο Άγιος Ισίδωρος, Τ/Κ κοινότητα, είναι 
ουσιαστικά εγκαταλελειμμένη/ακατοίκητη, χωρίς Κοινοτικό Συμβούλιο και δε λαμβάνει 
οιανδήποτε κρατική χορηγία. 

 Το γειτονικό Κοινοτικό Συμβούλιο Στενής φροντίζει για την υδροδότηση, την 
αποκομιδή σκυβάλων και καθαριότητα σε συνεργασία με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Πάφου, γι’ αυτό και ο προϋπολογισμός ανάπτυξης της Κοινότητας είναι αυξημένος, 
ενώ κατ' επανάληψη ενέκρινα ειδική οικονομική βοήθεια για εκτέλεση αναπτυξιακών 
έργων στη Στενή λόγω των πιο πάνω υπηρεσιών που προσφέρει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.669, ημερομηνίας 

4 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα 
Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.669 και ημερομηνία 8 
Ιανουαρίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Ανδρέα 
Κυπριανού, για καθυστέρηση που παρατηρείται στη διαδικασία απαλλοτρίωσης του 
τεμαχίου 331Φ/Σχ LIII 61 στο χωριό Ερήμη καθώς και άλλων τεμαχίων τα οποία έχει 
προτείνει το Τμήμα Αρχαιοτήτων για απαλλοτρίωση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων ξεκίνησε τη διαδικασία απαλλοτρίωσης από τις 5 
Μαρτίου 2009. Αναμένεται από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας όπως 
αποστείλει τοπογραφικό σχέδιο και την κατά προσέγγιση εκτίμηση της αγοραίας αξίας 
του εν λόγω τεμαχίου. Σημειώνεται ότι για την ολοκλήρωση της διαδικασίας 
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απαλλοτρίωσης επιβάλλεται όπως ολοκληρωθεί η εκτίμηση του ποσού, ώστε να 
μπορέσει το Τμήμα Αρχαιοτήτων να ζητήσει την έγκρισή του από το Υπουργείο 
Οικονομικών. 

 Σε σχέση με τα 27 τεμάχια που προέκυψαν από το διαχωρισμό του πρώην 
τεμαχίου 74, το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε την απαλλοτρίωσή τους, εξαιτίας 
της σπουδαιότητας του οικισμού αυτού της Ύστερης Εποχής του Χαλκού. Το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων έχει ολοκληρώσει την διαδικασία απαλλοτρίωσής 
τους με την έκδοση του σχετικού διατάγματος απαλλοτρίωσης στις 22.12.10.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.711, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 

2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Στέλλας Κυριακίδου 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.711 ημερ. 1/2/2010 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι ο περί Περίθαλψης και 
Μεταχείρισης Τοξικομανών Νόμος έχει σταλεί για νομοτεχνική επεξεργασία στη 
Νομική Υπηρεσία από τις 3/8/2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.718, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 27.1.2010 σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργείο Άμυνας έχει καταγράψει όλες τις εγκαταστάσεις με στέγη από αμίαντο και 
έχει κάνει και χρονοδιαγράμματα για αντικατάστασή τους. 

2.  Το όλο πρόγραμμα όμως, δυστυχώς, λόγω και του υψηλού του κόστους, εν 
μέσω οικονομικής κρίσης, έχει τεθεί προσωρινά σε αναστολή μέχρι να διατεθούν οι 
αναγκαίες πιστώσεις. 

3.  Παρ’ όλα αυτά, το Υπουργείο Άμυνας, μέσα στα πλαίσια της συντήρησης των 
εγκαταστάσεών του, προβαίνει σε σταδιακή αντικατάσταση στεγών από αμιάντους, 
μέχρι να διατεθούν πιστώσεις για υλοποίηση του όλου προγράμματος. 

4.  Ειδικά για το στρατόπεδο «Σάββα Ροτσίδη» έχει γίνει μελέτη για αναβάθμιση 
των εγκαταστάσεών του και αναμένεται σε λίγες βδομάδες να προκηρυχθούν 
προσφορές. Εκτιμάται ότι το προσεχές Φθινόπωρο θα αρχίσουν οι εργασίες με 
ολοκλήρωση περί τα τέλη του 2011.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  «Η φερεγγυότητα του 
προσφυγικού κόσμου», θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, Γεώργιου Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.   

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου. 

 Και να ετοιμάζεται μετά που τον κ. Χριστοφόρου ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου.  
Αριστοφάνη, να προετοιμάζεσαι. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης θέλει να πει κάτι. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Φυσικά, έχει ανέβει στο βήμα ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου. 

 Η δική μου κοινοβουλευτική ομάδα επιθυμεί να συγχαρεί τον πρόεδρο και τα 
μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου για την αποτελεσματική τους 
παρέμβαση, έτσι που να αρθεί η απεργία των πρατηριούχων σήμερα.  Είναι φανερό 
ότι, παρ’ όλο που κάποιοι πολλές φορές απαξιούν το ρόλο της Βουλής, η παρέμβασις 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου σήμερα έδειξε πόσο αποτελεσματικά 
μπορεί να παρεμβαίνει η Βουλή στα κοινωνικά δρώμενα του τόπου και να φέρνει 
αποτελέσματα, όταν όλα τα κόμματα εργάζονται συντονισμένα προς μια κατεύθυνση.  
Η Βουλή σήμερα επέτυχε μια μεγάλη υπηρεσία προς τον κυπριακό λαό και οφείλουμε 
να αισθανόμεθα ως Βουλή υπερήφανοι για την αποτελεσματικότητα των 
δραστηριοτήτων μας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος κάτι θέλει να πει. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

 Φυσικά και θα συγχαρούμε τον πρόεδρο της επιτροπής Εμπορίου, όπως και τα 
μέλη της επιτροπής Εμπορίου για τη σημερινή τους παρέμβαση, χωρίς όμως να 
υποτιμήσουμε τζιαι το ρόλο τζιαι του Υπουργού Εμπορίου, ο οποίος ανέλαβε φυσικά 
την πρωτοβουλία, έτσι ώστε να βρεθούν οι εμπλεκόμενοι φορείς, όλες οι πλευρές τζιαι 
να καταλήξουν σε μια συμφωνία για ένα θέμα που πραγματικά έχει προβληματίσει τον 
κόσμο.   

 Ο Υπουργός Εμπορίου, θέλω να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, έκαμε το εξής:  
Εφάρμοσε τη νομοθεσία.  Τώρα, αν υπάρχει κενό στη νομοθεσία, αν αυτό το σύστημα 
που εφαρμόζουμε σήμερα δεν προστατεύει στο βαθμό που θα θέλαμε τον 
καταναλωτή, είναι ένα ζήτημα που πρέπει να εξετάσουμε κι εμείς ως Βουλή των 
Αντιπροσώπων.  Γιατί ακριβώς αυτό που διαπιστώνουμε είναι ότι με το υφιστάμενο 
σύστημα, ναι, ενδεχομένως να μην προστατεύονται οι καταναλωτές στο βαθμό και 
στην έκταση που όλοι θα εθέλαμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εκείνο το οποίο πρέπει να πούμε είναι ότι σ’ αυτή τη δεδομένη στιγμή όλοι 
έχουμε διαδραματίσει ένα σοβαρό ρόλο.  Η κοινωνία πάνω απ’ όλα με την αντίδρασή 
μας, η σωστή κίνηση του υπουργού, η σωστή ενεργοποίηση του κοινοβουλίου, αλλά 
και τα πολιτικά κόμματα εις την ουσία των θέσεών τους έχουν λειτουργήσει θετικά.  
Και θα έλεγα ότι ο πιο θετικός παράγοντας ήταν η ολίγη φοβέρα η οποία εξεπέμφθη 
εκεί που έπρεπε να εκπεμφθεί.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κανείς δεν αμφιβάλλει ότι είναι μεγάλη επιτυχία, κύριε Πρόεδρε, αλλά από την 
άλλη αυτό που έχει ήδη αναφερθεί για το μεγάλο κενό στη νομοθεσία αποδεικνύει ότι 
υπάρχει για τη Βουλή μια μεγάλη πρόκληση, η οποία πρέπει το συντομότερο να 
κλείσει.  Και θα έλεγα ότι έχουμε ευθύνη, είτε ως πολιτικά κόμματα είτε ως ολομέλεια 
ακόμη, το συντομότερο -αν είναι δυνατό και την άλλη βδομάδα, γιατί φοβάμαι ότι 
έχουμε εξελίξεις που μπορεί να δημιουργήσουν πάλι κλίμα επιπλοκής- να φέρουμε 
πρόταση νόμου που να κλείνει το κενό νομοθεσίας.  Αλλιώς, υπάρχει ενδεχόμενο 
αυτή η επιτυχία σε δέκα-δεκαπέντε μέρες να είναι μετέωρη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Σίγουρα, ο καθένας θα πρέπει σε αυτή την πολιτεία να αναλαμβάνει τις δικές 
του ευθύνες.   

 Καταρχάς να τονίσω ότι χαιρετίσαμε το γεγονός ότι ο Υπουργός Εμπορίου 
χρησιμοποίησε το όπλο το οποίο του έχει δώσει ο νομοθέτης.  Ορθώς έπραξε.   

 ∆εύτερον, θεωρούμε ότι η παρέμβαση της σημερινής επιτροπής Εμπορίου 
ήταν καταλυτική και αυτό επετεύχθη, λόγω του ότι όλες οι πολιτικές δυνάμεις που ήταν 
παρούσες ομόθυμοι έδωσαν ένα και μοναδικό μήνυμα.  Αυτό είναι ένα γεγονός το 
οποίο θα πρέπει, νομίζω, να το λάβουμε σοβαρά υπόψη.   

 Από την άλλη -ειπώθηκε ήδη, αλλά το επεκτείνω- θα πρέπει η κυβέρνηση, η 
εκτελεστική εξουσία να καθίσει και να δει ποια είναι τα κενά στους νόμους, στις 
νομοθεσίες, κενά τα οποία υπάρχει η πιθανότητα να μας δημιουργήσουν μελλοντικά 
τα ίδια προβλήματα.  Η επιτροπή Εμπορίου έχει δηλώσει πάμπολλες φορές, όπως και 
η Βουλή, ότι είναι πανέτοιμη να συζητήσει και να εγκρίνει οποιεσδήποτε 
τροποποιήσεις έρθουν στη Βουλή, ώστε να καλυφθούν αυτά τα κενά.  Όμως απλώς 
να τονίσω ότι υπάρχουν ήδη κατατεθειμένες προτάσεις για την προστασία του 
καταναλωτή, λίαν συντόμως θα έρθουν στην ολομέλεια και, «ιδού η Ρόδος, ιδού και το 
πήδημα», η κάθε πολιτική δύναμη που ασπάζεται την προστασία του καταναλωτή να 
τοποθετηθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης και μετά, κύριε Ευαγόρου, εσείς. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει, εγώ δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, αλλά, εφόσον θα μιλήσει η μισή...  
θα πω κάτι το απλό.  Εγώ θα συγχαρώ προσωπικά τον πρόεδρο της επιτροπής, το 
συνάδελφο κ. Χριστοφόρου, για την πρωτοβουλία που επήρε και μας έδωσε την 
ευκαιρία και αυτά που λέμε, που όλα τα υιοθετώ και είναι σωστά, να τα πούμε, αλλά 
και να λύσουμε το πρόβλημα. 



 62

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 ∆ε συζητούμε θέμα καυσίμων.  Θα μπορούσε η συζήτηση αυτή να ετέλειωνε 
εκεί που ετέλειωσε ο φίλος κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού με την παρέμβασή του.  Λίγη σεμνότητα από όλους μας, νομίζω, εννά 
βοηθήσει παραπάνω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα.   

 Κύριε Κωνσταντίνου, δεν έχετε καλυφθεί;  

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Απλώς, θα επισημάνω τη μεγάλη ταλαιπωρία που έχουν υποστεί οι Πάφιοι 
πολίτες! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Χριστοφόρου, παρακαλώ, συνεχίστε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πιστέψτε με ότι αποτελεί πραγματικά κόλαφο διαχρονικά για την πολιτεία μας 
το ότι μετά από τριάντα έξι χρόνια είμεθα υποχρεωμένοι ως κοινοβούλιο να συζητάμε 
για τη χαμένη και μη ανακτηθείσα φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου.  ∆εν είμαι 
εξ εκείνων που θα πω ότι οι κυβερνήσεις και η πολιτεία δεν προσπάθησαν να 
βοηθήσουν τον προσφυγικό κόσμο, όμως το τελικό αποτέλεσμα είναι ότι η πολιτεία 
απέτυχε να αποδώσει αυτό το οποίο όφειλε, τη φερεγγυότητα του προσφυγικού 
κόσμου.   

 Στην πατρίδα μας υπήρξε μια εθνική τραγωδία, όπου 200 000 πρόσφυγες 
υποχρεώθηκαν να εγκαταλείψουν τις οικίες, τις περιουσίες τους.  Αυτοί οι 200 000 
πρόσφυγες αφέθηκαν ουσιαστικά να αυτοδημιουργηθούν στηριζόμενοι στις δικές τους 
δυνάμεις και στις δικές τους δυνατότητες.  Γνωρίζετε πολύ καλά, και ορθώς πράττει η 
πολιτεία, ότι, όταν υπάρχει οποιαδήποτε φυσική θεομηνία, όταν υπάρχουν φυσικές 
καταστροφές, ορθά η πολιτεία παίρνει χρήματα από τους φορολογούμενους πολίτες 
και προστρέχει προς βοήθεια και στήριξη των πασχόντων και παθόντων 
συμπατριωτών μας, γιατί θεωρεί ότι τες φυσικές θεομηνίες πρέπει να τις 
αποκαταστήσει ως πολιτεία και ότι πρέπει να υπάρχει ισοτιμία και ίση και δίκαιη 
αντιμετώπιση των πολιτών.  Εδώ είχαμε μια τεράστια εθνική θεομηνία από την οποία 
επλήγησαν 200 000 πρόσφυγες.  Πέστε μου με το χέρι στην καρδιά αν πράγματι το 
κράτος ανταποκρίθηκε, για να καλύψει έστω στο ελάχιστο αυτό το οποίο απώλεσε και 
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άφησε στις κατεχόμενες περιοχές ο προσφυγικός κόσμος, τη φερεγγυότητά του.   

 Επειδή δεν πρέπει να βλέπουμε τα γεγονότα απομονωμένα, θα πω ότι δεν 
αναζητούμε εμείς να εξεύρουμε τρόπους ή μεθόδους αποκατάστασης του 
προσφυγικού κόσμου.  Υπήρξαν ανάλογες και αντίστοιχες ενέργειες από άλλες χώρες 
που υπέστησαν πόλεμο, οι οποίες αποκατέστησαν τους πολίτες τους με ταμεία 
αποκατάστασης, με ταμεία φερεγγυότητας, με ταμεία ισότιμης κατανομής βαρών.  
Κανένα ταμείο δεν υπήρξε για την ισότιμη κατανομή βαρών.  Κανένα ταμείο ειδικό για 
τη φερεγγυότητα.  Κανένα ταμείο για να στηρίξει τον προσφυγικό κόσμο.   

 Υπήρξε όμως κάτι το πολύ συγκλονιστικό στον τόπο μας.  Η εισβολή δε 
δημιούργησε μόνο 200 000 πρόσφυγες.  Η εισβολή δημιούργησε και κάποιους που 
αρέσκονται σε αυτά τα ζητήματα των τάξεων -πρέπει να τα πω ωμά- και δύο τάξεις 
ανθρώπων, τους πληβείους και τους πατρίκιους, τους χαμένους και τους 
κερδισμένους, τους πλουτίσαντες και τους πτωχεύσαντες.  ∆εν πρέπει να κρυβόμαστε 
και να πούμε ότι, την ίδια στιγμή που έχαναν οι πρόσφυγες τις περιουσίες τους, 
κάποιοι εδημιουργούσαν υπεραξίες, κάποιοι εδημιουργούσαν πλούτο, κάποιοι αυτό 
τον πλούτο τον πολλαπλασίαζαν.  Και ο προσφυγικός κόσμος, ο πολύπαθος 
προσφυγικός κόσμος τελικά τι έπαιρνε από αυτό τον πλούτο που εδημιουργείτο, απ’ 
αυτή την υπεραξία;   

 Ο προσφυγικός κόσμος...  Και πρέπει να πούμε τις πραγματικότητες, γιατί 
δημιουργείται η εικόνα και η εντύπωση ότι ο προσφυγικός κόσμος πήρε τα πάντα.  Τι 
πήραν οι οικογένειές μας οι προσφυγικές τα πρώτα χρόνια της προσφυγιάς;  Από 
£700 μέχρι £1.000 και ανέγειραν από μόνοι τους τες προσφυγικές τους οικίες, για να 
φτάσουμε πριν μερικά χρόνια αυτό το ποσό της μοναδικής προσφυγικής στεγαστικής 
βοήθειας, γιατί το μόνο που κατοχυρώθηκε με νομοθεσία ως στήριξη του 
προσφυγικού κόσμου ήταν μια απλή στεγαστική προσφυγική βοήθεια, να γίνει πριν 
μερικά χρόνια £6.000.  Και θα σας ομολογήσω ότι αυτή η προσφυγική βοήθεια που 
εδίνετο από το κράτος ή που δίνεται επιστρέφεται ξανά πίσω από τους φόρους.  Ο 
πρόσφυγας δεν απηλλάγη από τους οποιουσδήποτε φόρους.  Όταν έπαιρνε τες £700, 
για να αγοράσει διαμέρισμα, ήταν υποχρεωμένος να τα επιστρέψει σε μεταβιβαστικά, 
να τα επιστρέψει σε συμβόλαια.  Σήμερα τα επιστρέφει με χίλιους δυο άλλους 
τρόπους μέσα από τες φορολογίες που συνεχίζουν να είναι επαχθείς για τον 
προσφυγικό κόσμο.  Η προσπάθειά μας επί παραδείγματι να καταργήσουμε τα 
μεταβιβαστικά τέλη ποτέ δε βρήκε ανταπόκριση.  Άρα, το κράτος ουσιαστικά δεν έδινε 
αυτό που όφειλε να δώσει και αυτό που έδινε το κράτος τελικά το έπαιρνε πίσω από 
τον πρόσφυγα με χίλιους δυο άλλους τρόπους.   

 Σήμερα η προσφυγική στεγαστική βοήθεια -να το αναγνωρίσουμε- είναι 
€40.000.  Αλλά, σας διαβεβαιώνω, αν λάβετε υπόψη ότι, σύμφωνα με μελέτες, το ένα 
τρίτο μιας οικίας, ενός διαμερίσματος πάει σε φόρους στο κράτος, τότε 
αντιλαμβάνεστε ότι αυτές οι €40.000 επιστρέφουν και πάλι ως φόρος εις τα κρατικά 
ταμεία.  Αυτό όμως δεν ήταν αυτό που ήθελε και επιδίωκε ο προσφυγικός κόσμος.  
Κλήθηκε ο προσφυγικός κόσμος να σηκώσει το τεράστιο οικονομικό βάρος της 
εισβολής από μόνος του.  Μόνος του σήκωσε αυτό το σταυρό ο προσφυγικός κόσμος 
και ποτέ, μα ποτέ δεν υπήρξε ολοκληρωμένη, συγκροτημένη πολιτική και πάντα με 
την υπόσχεση «ξέρετε, την επαύριον θα επιστρέψετε στα σπίθκια σας», γι’ αυτό μη 
διεκδικείτε και μην αναζητάτε οποιεσδήποτε βοήθειες!  Και πρέπει να παραδεχθούμε 
όλοι ότι ο προσφυγικός κόσμος επέδειξε ιώβειο υπομονή, υποδειγματική αξιοπρέπεια.  
∆ε βγήκε στους δρόμους να διεκδικήσει, όπως διεκδικούν διάφορες τάξεις του λαού 
μας, παρά το ότι ήταν ο πλέον χαμένος.  Ήταν αυτός που ουσιαστικά σε μια μέρα 
έχασε τα πάντα και δε βγήκε να ζηδκιανέψει από το οποιοδήποτε κυπριακό κράτος.  
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Στάθηκε με αξιοπρέπεια για τριάντα έξι χρόνια ο προσφυγικός κόσμος και τον 
εκμεταλλεύτηκαν, όσο δεν εκμεταλλεύτηκαν κανέναν άλλο.   

 Θεωρούμε λοιπόν ότι η πολιτεία όχι μόνο απέτυχε να ικανοποιήσει και να 
στηρίξει και να ενισχύσει τη φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου, αλλά 
ταυτόχρονα έθεσε τον προσφυγικό κόσμο σε πολίτες δεύτερης και τρίτης κατηγορίας.  
Μέχρι σήμερα, μετά από τριάντα έξι χρόνια υπάρχουν πρόσφυγες που είναι 
υποχρεωμένοι να ζουν και να διαβιούν σε προσφυγικούς οικισμούς, γερασμένοι, υπό 
άθλιες συνθήκες διαβίωσης, σε τουρκοκυπριακά σπίτια, σε τουρκοκυπριακά χωριά.  
Είναι υποχρεωμένοι πραγματικά να αγωνίζονται, για να αποκτήσουν ένα σπίτι, ένα 
οικόπεδο.  Είναι υποχρεωμένοι, όπως είπα, αυτά που παίρνουν από το κράτος να τα 
επιστρέφουν πίσω σε φόρους.  Και ουσιαστικά είναι υποχρεωμένοι από μόνοι τους για 
τριάντα έξι χρόνια να κρατούν την κιβωτό της επιστροφής, αλλά και την κιβωτό της 
ανάληψης του οικονομικού βάρους της εισβολής και της κατοχής.   

 Το 2000 η πολιτεία η ίδια ανέλαβε την ευθύνη να ετοιμάσει μελέτη μέσω του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, για να καταγράψει για πρώτη φορά ποια ήταν η θέση του 
προσφυγικού κόσμου.  Και αυτή η μελέτη του 2000, που η κυβέρνηση 
χρηματοδότησε, για να συμβουλευτεί τάχατες, κατέγραφε ότι οι απώλειες της εισβολής 
είναι ετησίως £7 δις με τιμές του ’95.  Αυτά τα δισεκατομμύρια λίρες είναι αυτά που 
όφειλε η πολιτεία στον προσφυγικό κόσμο και ποτέ δεν επέστρεψε ούτε ως ποσοστό.  
Και αυτή η μελέτη του Πανεπιστημίου Κύπρου, που δεν είναι μελέτη του Λευτέρη του 
Χριστοφόρου, για να θεωρηθεί ότι προσπαθούμε να δημιουργήσουμε εντυπώσεις και 
να θωπεύσουμε τα αυτιά του προσφυγικού κόσμου, κατέγραφε˙ τι κατέγραφε;  Το 
αυτονόητο:  ότι πρέπει να υπάρξει μετεξέλιξη του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
σε τράπεζα των προσφύγων.  Αυτό που υποστηρίζουμε και ως ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός και για το οποίο έχουμε και κατατεθειμένη πρόταση.  Και δυστυχώς καμία 
κυβέρνηση δεν εισήκουσε, για να τεθεί ο πρόσφυγας στην ίδια θέση και στο ίδιο 
επίπεδο που βρίσκεται οποιοσδήποτε άλλος Κύπριος πολίτης.   

 Εάν υπάρχει κάποτε δυσμενής διάκριση, που διαρκώς λέμε σε αυτό τον τόπο 
ότι υπάρχει δυσμενής διάκριση, είτε για αλλοδαπούς είτε για τρίτους, μία δυσμενής 
διάκριση υπάρχει:  δυσμενής διάκρισις εις βάρος του προσφυγικού κόσμου.  
∆υσμενής διάκρισις εις βάρος των παιδιών των προσφύγων.  ∆υσμενής διάκρισις εις 
βάρος όλων αυτών που έχουν τις περιουσίες τους στα κατεχόμενα και καλούνται να 
κάνουν αντικατοχικό αγώνα και να προσμένουν για τριάντα έξι χρόνια να 
επιστρέψουν. 

 Το δεύτερο στοιχείο που ζητούσε η μελέτη ποιο ήταν;  Να δοθούν κρατικά 
χρεόγραφα απροσπέλαστης κατεχόμενης ακίνητης περιουσίας προς τους 
εκτοπισμένους και παθόντες.  Φυσικά, όλα αυτά δε θα κάλυπταν τα £7 δις -με τιμές 
του ’95- ετησίως απώλειας για τον προσφυγικό κόσμο, αλλά θα κάλυπταν τουλάχιστο 
μέρος από αυτή την τεράστια απώλεια. 

 Ξέρετε πολύ καλά ότι άλλες κυβερνήσεις, όπως η Γερμανία, φορολόγησαν την 
υπεραξία της γης και τον πλούτο, για να στηρίξουν αντίστοιχες περιπτώσεις 
ανθρώπων οι οποίοι μέσα από μια εθνική θεομηνία απώλεσαν τα πάντα.  Στον τόπο 
μας η πολιτεία ποτέ δεν ανέλαβε τις ευθύνες της και ποτέ δεν πήρε την τολμηρή 
απόφαση είτε να φορολογήσει την υπεραξία της γης είτε να φορολογήσει τον πλούτο, 
για να στηρίξει τον προσφυγικό κόσμο.   

 Και επειδή στη Βουλή κατηγορούμεθα ότι είμαστε των λόγων, θα πω ότι ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός επιχείρησε και βρίσκονται αυτή τη στιγμή κατατεθειμένες 
και διαχρονικά πολλές προτάσεις νόμου για αποκατάσταση της φερεγγυότητας του 
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προσφυγικού κόσμου, όμως αυτές οι προτάσεις είτε οδεύουν στον κάλαθο των 
αχρήστων είτε παραμένουν εκεί εν εκκρεμότητι εν τη αρνήσει όλων των κυβερνήσεων 
να τις υλοποιήσουν και να τις εφαρμόσουν.  Είναι εδώ που χρειάζεται η πολιτική 
βούληση όλων μας, μερικές από αυτές τις προτάσεις που κατέθεσε ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός -κι εμείς μάλιστα λέμε αυτές οι προτάσεις να γίνουν προτάσεις όλων των 
πολιτικών κομμάτων- για Ταμείο Φερεγγυότητας, για Ταμείο Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών, για τράπεζα των προσφύγων, να τις καταθέσουμε όλοι εδώ και να αναλάβει η 
κυβέρνηση τις ευθύνες της απέναντι σε αυτό τον προσφυγικό κόσμο. 

 Εμείς θεωρούμε ότι δεν μπορεί και δεν πρέπει να συνεχιστεί αυτή η βάναυση 
παραβίαση ανθρωπίνων δικαιωμάτων συμπολιτών μας. Παραβιάζονται τα ανθρώπινα 
δικαιώματα αυτών των ανθρώπων, που δεν έχουν πού την κεφαλήν κλίναι, που δεν 
έχουν μια σπιθαμή γης, που είναι υποχρεωμένοι να αγοράζουν στις ελεύθερες 
περιοχές τα οικόπεδα, για να αποκτήσει στέγη το παιδί τους σε τιμές δυσθεώρητες 
συγκριτικά με άλλες εποχές, γιατί είχαν την ατυχία να απολέσουν τις κατεχόμενες 
περιουσίες τους.  Είναι τραγική η κατάσταση που διαμορφώνεται καθημερινά για τον 
προσφυγικό κόσμο και γίνεται τραγικότερη εν ώρα οικονομικής κρίσης, όπου ο 
προσφυγικός κόσμος δεν έχει τη δυνατότητα να πουλήσει ένα τεμάχιο γης ή ένα 
οικόπεδο ή ένα σπίτι, για να μπορέσει να αντέξει στην οικονομική κρίση, για να 
μπορέσει να διασώσει το παιδί του, για να μπορέσει να δραστηριοποιηθεί. 

 Εμείς ζητούμε επιτακτικά και άμεσα η κυβέρνηση να υιοθετήσει τη μελέτη του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, όπου προνοείται η καταβολή ετήσιου επιδόματος ακίνητης 
περιουσίας και όπου προνοείται η πραγματικά ισότιμη κατανομή βαρών.   

 ∆εύτερον, εμείς ζητούμε όπως η κυβέρνηση, αντί να καταταλαιπωρεί τον 
πρόσφυγα, οδηγώντας τον στο να περιμένει τρία χρόνια στον Κεντρικό Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών, για να πάρει το στεγαστικό του δάνειο για το παιδί του, 
να κάνει αυτό που κάνει και οποιοσδήποτε άλλος Κύπριος πολίτης που είναι μη 
πρόσφυγας, δηλαδή να απευθύνεται σε οποιοδήποτε χρηματοπιστωτικό ίδρυμα και 
να παίρνει το δάνειο της αρεσκείας του, για να καλύψει στεγαστικές, επαγγελματικές ή 
άλλες ανάγκες.  ∆ηλαδή να δημιουργηθεί ένας θεσμός όπου ο φορέας απλώς θα κάνει 
την έγκριση των δανείων των προσφύγων με εγγυήσεις του κράτους.  Όχι να 
επιβαρύνουμε τον κρατικό προϋπολογισμό ή να διευρύνουμε το δημοσιονομικό 
έλλειμμα.  Με εγγυήσεις του κράτους.  Το κράτος πρόσφατα έδωσε και εγγυήθηκε 
εκατομμύρια σε πολλούς οργανισμούς.  Το δικό μας το κράτος εγγυήθηκε διαχρονικά 
εκατοντάδες εκατομμύρια για οργανισμούς αμφιβόλου επιβίωσης και αμφιβόλου 
βιωσιμότητας και δεν εγγυάται τον πρόσφυγα, για να μπορεί να δανείζεται από 
οποιοδήποτε χρηματοπιστωτικό ίδρυμα με εγγύηση από το κράτος. που εδώ πρέπει 
να τονίσουμε ότι ο πρόσφυγας αποδείχτηκε φερέγγυος στα δάνεια του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών.  Με τις εγγυήσεις τι επιτυγχάνουμε;  ∆εν 
επιβαρύνουμε το δημοσιονομικό έλλειμμα και δίνουμε την ευχέρεια στον πρόσφυγα 
εδώ και τώρα ή όταν θέλει ή έχει δανειστικές ανάγκες, να τις ικανοποιεί χωρίς να 
χρειάζεται να περιμένει για τρία χρόνια στην ουρά, για να μπορέσει να πάρει δάνειο 
από τον Κεντρικό Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, που στο τέλος γίνεται δώρον 
άδωρον. 

 Εμείς θεωρούμε ότι η κρατική γη, αντί να διανέμεται, να κατατεμαχίζεται και να 
εξαφανίζεται για εξυπηρέτηση πολλές φορές αλλότριων σκοπών, έπρεπε να είχε 
προβλεφθεί, ώστε αυτή η γη να δίνεται στον προσφυγικό κόσμο για επαγγελματική 
δραστηριοποίηση, αλλά και για άλλου είδους δραστηριότητες για αποκατάσταση της 
φερεγγυότητας του προσφυγικού κόσμου.  Ακόμα και τώρα εμείς λέμε ότι θα 
μπορούσε ένα μεγάλο μέρος αυτής της γης να δινόταν σε πρόσφυγες που έχουν 
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πραγματική ανάγκη είτε για επαγγελματική δραστηριοποίηση είτε για οικοπεδοποίηση 
αυτής της γης είτε για κάλυψη των άμεσων αναγκών του προσφυγικού κόσμου.  Εμείς 
λέμε να υπάρξει η δυνατότητα ακόμα να λάβουν φερεγγυότητα και τίτλο ιδιοκτησίας οι 
πρόσφυγες αυτοί που από την κυβέρνηση δεν τους δόθηκε η ευχέρεια και η 
δυνατότητα να λάβουν τίτλο ιδιοκτησίας.   

 Εμείς θεωρούμε όμως ότι ένα ζήτημα στο οποίο υπάρχει πραγματικά άδικη 
μεταχείριση, δυσμενής μεταχείριση, δυσμενής διάκριση εκ μέρους της πολιτείας 
διαχρονικά είναι και το ζήτημα των παιδιών που προέρχονται από μητέρες 
πρόσφυγες.  Εδώ θα εκφράσω τη λύπη και την απογοήτευσή μου, ότι βρήκαμε 
μπροστά μας ένα σινικό τείχος από το Υπουργείο Εσωτερικών.  Που ευτυχώς όμως, 
με συγκεκριμένες, στοχευμένες ενέργειες -υποχρεώθηκα κι εγώ προσωπικά να βρεθώ 
σε τρεις συνεδρίες της σύσκεψης των αρχηγών- τελικά καθορίστηκε ημερομηνία το 
Μάρτιο, όπου θα συζητηθεί το θέμα.  Όμως είναι δέσμευση της επιτροπής 
Προσφύγων, που τη δημοσιοποιώ εδώ και τώρα, ότι, αν δεν υπάρξει αποτέλεσμα, τις 
δύο προτάσεις νόμου που έχουμε κατατεθειμένες στη Βουλή είναι υποχρεωμένη να τις 
καταθέσει στην ολομέλεια, για να ψηφιστούν και να αναλάβει ο καθένας τις ευθύνες 
του! 

 ∆εν μπορούμε να κοροϊδεύουμε και να εμπαίζουμε αυτά τα παιδιά, τα οποία 
έχουν τα ίδια δικαιώματα, τις ίδιες δυνατότητες, τα ίδια δεδομένα που έχουν οι 
οποιοιδήποτε άλλοι πρόσφυγες.  Είναι υποκρισία εκ μέρους μας να το παραπέμπουμε 
από συνεδρία σε συνεδρία και η Βουλή ουσιαστικά να μην αναλαμβάνει τις ευθύνες 
της! 

 Εγώ, για να είμαι δίκαιος, όταν προεκλογικά έβλεπα το πολυδιαφημισμένο 
σύνθημα για δίκαιη κοινωνία, ανέμενα ότι αυτή η “δίκαιη κοινωνία” του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας θα στόχευε πού αλλού;  Στους πλέον αδικημένους αυτού του τόπου, 
στον προσφυγικό κόσμο.  Αυτή η “δίκαιη κοινωνία”, αυτό, μπορώ να πω, το ωραίο και 
ιδιαίτερα προσφιλές σύνθημα άρχισε να κακοποιείται, γιατί στην πράξη δε βλέπουμε 
οι πρόσφυγες να αντιμετωπίζονται μέσα στα πλαίσια μιας δίκαιης κοινωνίας.  Εμείς 
όμως ευελπιστούμε ότι επιτέλους και η κυβέρνηση θα πάρει το μήνυμα και θα 
δικαιώσει τι;  Θα δικαιώσει το δικό της σύνθημα και ταυτόχρονα ο προσφυγικός 
κόσμος θα ανασάνει.  Γιατί πραγματικά αυτός που βαρύνεται, όχι με τα τριάντα τρία 
χρόνια προσφυγιάς, αλλά και με τη δυνατότητα να μπορέσει να είναι ισότιμος πολίτης, 
είναι ο πρόσφυγας και ο προσφυγικός κόσμος. 

 Εμείς καλούμε την κυβέρνηση να ασκήσει συγκροτημένη προσφυγική πολιτική 
για τον προσφυγικό κόσμο, που δε θα είναι μπαλωματικά μέτρα, όπως είναι σήμερα, 
αλλά θα είναι μέτρα συγκροτημένα, που θα δίνουν υπόσταση στον προσφυγικό 
κόσμο.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Φίλε Λευτέρη, δε σε διέκοψα προηγουμένως, αλλά πραγματικά χαρά στην 
κράση σου!  Ούτε ένα δευτερόλεπτο να πκιάεις ανάσες, δηλαδή λλίον οξυγόνο!  Τζιαι, 
εκτός του άλλου, επόβκαλες τζιαι τες δκυο στενογράφους!  Εγράφαν συνέχεια οι 
στενογράφοι.  Εν σε επρολαβαίναν! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 
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 Εγίνηκα όπως το ∆ΗΚΟ των τελευταίων ημερών! 

(Γέλια) 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ, αν θα εισηγούμουν κάτι… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έκαμεν όμως ένα λάθος.  Είπεν μας για τριάντα τρία χρόνια ταλαιπωρίας.  
Νομίζω ότι εσταμάτησεν το χρόνο ’πού την ημέρα που βκήκεν ο Πρόεδρος 
Χριστόφιας.  Η ιστορία εσταμάτησεν ’πού τότε. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ταπεινά θα εισηγούμουν στο συνάδελφο, αντί της λέξης 
“θεομηνία”, που έπληξε τον τόπο, να επέλεγε κάτι άλλο, διότι η τουρκική εισβολή 
σίγουρα δεν είχε σχέση με το Θεό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο Αριστοφάνη Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα θέματα των προσφύγων είναι θέματα τα οποία θα έλεγα ότι τους πάντες θα 
πρέπει να τους ενώνουν και δεν πρέπει να είναι αντικείμενα είτε δημαγωγίας είτε 
απατηλών υποσχέσεων είτε για να λέμε όλοι τα μεγάλα μας λόγια.  Ο προσφυγικός 
κόσμος χρειάζεται την ομόφωνη και την ομόθυμη στήριξη της κυπριακής κοινωνίας.  
Και τα μέτρα τα οποία θα πρέπει να λαμβάνονται θα πρέπει να ενώνουν την κυπριακή 
κοινωνία και δεν πρέπει να διαχωρίζουν τους πρόσφυγες από τους μη πρόσφυγες.  
Γιατί όλοι μαζί θα πρέπει να δώσουμε τη μάχη και να διεξάγουμε τον αγώνα για τη 
δικαίωση αυτού του λαού, για τη δικαίωση αυτής της πατρίδας και για τη σωστή και 
λειτουργική λύση του κυπριακού προβλήματος προς όφελος του συνόλου του 
κυπριακού λαού. 

 Έχει λεχθεί ότι υπήρξε το ’74 μία θεομηνία.  Και επειδή, οσάκις κάνουμε 
αναφορά στα θέματα προσφύγων, που είναι και θέματα ιστορίας αυτού του τόπου, 
πρέπει να λέμε ότι αυτή η θεομηνία προκλήθηκε από την εσχάτη προδοσία της 
ελληνικής χούντας και της ΕΟΚΑ Β΄, όλων όσων διαδραμάτισαν έναν τόσο προδοτικό 
ρόλο, για να βρισκόμαστε για τριάντα έξι χρόνια να συζητούμε θέματα φερεγγυότητας, 
θέματα προσφύγων, θέματα περιουσιών, θέματα επιστροφής και όλα τα άλλα, τα 
οποία δικαίως συζητούμε σήμερα, τα συναφή με την παραβίαση των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων των Κύπριων πολιτών. 

 Εγώ θα έλεγα εκ μέρους του προσφυγικού κόσμου πρώτα ένα “ευχαριστώ” για 
όσα έχουν δοθεί μέχρι τώρα προς τον προσφυγικό κόσμο.  Γιατί θα πρέπει να πούμε 
ότι ο προσφυγικός κόσμος είναι μετρημένος και δεν είναι αγνώμων.  Και είναι καλό να 
μιλάμε για τα στεγαστικά προγράμματα, αλλά ταυτόχρονα πρέπει να λέμε ότι έχουν 
δοθεί προς τον προσφυγικό κόσμο 107 000 στεγαστικές βοήθειες.  Μικρές μεν, 
βοηθητικές δε.  Όχι εκείνες που θα μπορούσε να ήταν, αλλά, με βάση τις οικονομικές 
δυνατότητες στην κάθε δεδομένη χρονική στιγμή, ήταν βοηθητικές. 
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 Εδώ θα πρέπει να επαινέσουμε και την  προοδευτικότητα και τη δύναμη του 
Κύπριου πολίτη, των Κυπρίων ανθρώπων, των Κυπρίων οικογενειαρχών, οι οποίοι 
μέσα από τις στάχτες βρήκαν τη δύναμη, βρήκαν την αντοχή, βρήκαν την 
αγωνιστικότητα, είτε με την εργασία τους στην Κύπρο είτε με το ξενιτεμό τους, να 
μπορέσουν και πάλι να στέκονται στην κοινωνία περήφανοι και να μπορέσουν και 
πάλι να μην αφήνουν περιθώρια που θα επέτρεπαν στον οποιοδήποτε να τους 
δαχτυλοδείχνει, ότι είναι πολίτες δεύτερης κατηγορίας.  ∆εν το δέχονται οι πρόσφυγες 
αυτό το πράγμα.  Γιατί, όπως και ο υπόλοιπος κυπριακός λαός, είναι ένας περήφανος 
λαός και αυτό τον περήφανο λαό θα πρέπει εμείς να τον προσέχουμε και να του 
δίνουμε αυτά που του αξίζουν. 

 Μέσω του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών έχουν δοθεί από το 1996 μέχρι 
και σήμερα €696.119.000 υπό μορφή δανείων και εγγυήσεων.  Έχουν επίσης 
επιχορηγηθεί δάνεια €183.000.000 πάλι στον προσφυγικό κόσμο, πάλι μέσω του 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών.  Έπρεπε να δώσουμε περισσότερα;  Απάντηση 
σαφής:  Ναι, βεβαίως.  Μπορούσαμε να δώσουμε αυτά τα περισσότερα;  Κάποτε 
μπορούσαμε και δεν τα δώσαμε.  Σήμερα, τα πράγματα είναι πολύ πιο βελτιωμένα.  
Οι £9.800 που έπαιρνε ο κάθε πρόσφυγας, για να αγοράσει την πρώτη του κατοικία, 
από την πρώτη ημέρα που ανέλαβε αυτή η κυβέρνηση έγιναν £20.000, δηλαδή 
€37.000.  ∆ηλαδή, σχεδόν τριπλασιασμός του ποσού το οποίο ο κόσμος παίρνει.  Και 
αν έχουν και ένα παιδί, γίνονται £30.000 και αν έχουν δεύτερο παιδί, γίνονται £40.000, 
εφόσον είναι διαφορετικού φύλου.   

 Άρα, αυτή η κυβέρνηση που εκλέχτηκε, για να φέρει μια δίκαιη κοινωνία, θα 
έλεγα ότι έχει προχωρήσει προς αυτή τη δικαιότερη κοινωνία με τα συγκεκριμένα 
μέτρα που έχει πάρει.  Έχει ολοκληρώσει την παραχώρηση των τίτλων ιδιοκτησίας.  
∆εκατρεισήμισι χιλιάδες τίτλοι ιδιοκτησίας έχουν δοθεί στον προσφυγικό κόσμο και 
δεκατρεισήμισι χιλιάδες οικογένειες έχουν πάρει μία αξία και μία οικονομική επιφάνεια 
πέραν των εξήντα χιλιάδων μίνιμουμ η καθεμιά.  Σε κάποιους μπορεί να είναι και 
διακόσιες χιλιάδες, σε κάποιους μπορεί να είναι και πενήντα χιλιάδες αυτός ο τίτλος 
που έχει δώσει αυτή η πολιτεία. 

 Ταυτόχρονα, γνωρίζετε όλοι ότι εργάζεται, για να δώσει τα πιστοποιητικά τώρα, 
που επίσης θα δώσουν μια οικονομική επιφάνεια για όσους έχουν στεγαστεί σε 
τουρκοκυπριακή γη.  Και στη συνέχεια προσπαθεί και βρίσκεται σε καλή πορεία, για 
να δώσει και τον τίτλο της γης, κάτι το οποίο είναι απαίτηση όλων.  Αν υπάρχει μία 
διαφωνία, η διαφωνία έγκειται στις μαζικές απαλλοτριώσεις.  Και εδώ, ναι, έχουμε μία 
διαφωνία.  Έχουν αυξηθεί από αυτή την κυβέρνηση, από τον πρώτο χρόνο που 
ανέλαβε, πέραν των €60.000.000 οι προϋπολογισμοί του Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών.  Φέτος, εμφανίζεται μία νέα αύξηση, άλλα €12.000.000, δηλαδή σύνολο του 
προϋπολογισμού στα δύο χρόνια διακυβέρνησης €132.000.000.  Αυτό δίνει 
περισσότερη στήριξη και περισσότερη βοήθεια προς τον προσφυγικό κόσμο.  Είναι 
αυτή την οποία ο πρόσφυγας χρειάζεται;  Εγώ απαντώ ότι χρειάζεται πολύ 
περισσότερα ακόμη ο πρόσφυγας. 

 Όσον αφορά στα θέματα υπεραξίας, επειδή είναι θέματα τα οποία πολλές 
φορές λέγονται, εμείς, ως ΑΚΕΛ, θα ήταν λάθος να ήμασταν ενάντια στη φορολόγηση 
της υπεραξίας.  Το θέμα υπεραξία όμως εγκρίθηκε από το προσφυγικό κίνημα τα 
πρώτα χρόνια της προσφυγιάς.  Και τότε αυτό που ήταν επείγον ήταν ο πρόσφυγας 
να βάλει ένα κεραμίδι πάνω από την κεφαλή του, ο πρόσφυγας να έχει κάτι να φάει 
την ημέρα και το βράδυ του και ο πρόσφυγας να βρει μια δουλειά να εργαστεί.  Και το 
δεύτερο κυριότερο, πέραν των προσωπικών θεμάτων των εβδομήντα πέντε χιλιάδων 
οργανικών οικογενειών που τότε εκτοπίστηκαν, ήταν να ξαναστήσουμε την οικονομία 
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αυτού του κράτους όπου οι οικονομικοί πόροι του είχαν καταστραφεί σχεδόν κατά 
70%.  Και έχω παρακολουθήσει πρόσφατα μία διάλεξη γύρω από αυτό το θέμα η 
οποία καταδείκνυε το πόσο επηρεάστηκε η οικονομία από την εισβολή και την κατοχή.   

 Συνεπώς, όλα αυτά τα ζητήματα έμπαιναν στην ώρα τους και το προσφυγικό 
κίνημα τότε επέλεξε να προωθήσει αυτές τις πολιτικές.  Όταν η οικονομία κάπου 
βρήκε τα πόδια της και επανήλθε το θέμα της υπεραξίας, αυτό που μας είπαν οι 
ειδικοί ήταν ότι ήταν πλέον αργά.  Γιατί ήδη ξεκίνησαν και άλλαζαν χέρια οι 
περιουσίες, ήδη οι υπεραξίες εισπράχθηκαν από κάποιους ιδιοκτήτες γης ή 
επιχειρήσεων κ.λπ., κ.λπ. και -όπως οι οικονομολόγοι λένε- είναι δύσκολο πλέον, όταν 
πας στα δεύτερα στα τρίτα ή στα τέταρτα χέρια να κάμεις.  Μακάρι να ήταν δυνατό και 
να την εκάμναμεν.   

 Όμως, θα ήθελα να πω και κάτι.  Μπήκε ένα προσφυγόσημο το οποίο ήταν 
δέκα σεντ -πόσα ήταν- και συνεχίζει να υπάρχει.  Αυτό το προσφυγόσημο από 
κάποιους δεν έγινε αποδεκτό.  Και εγώ θα έλεγα ότι κάθε φορολογία η οποία θα έχει 
τίτλο υπέρ προσφύγων διχάζει κόσμο.  Εάν θέλουμε να δώσουμε στον κόσμο, πρέπει 
να του δώσουμε από το ταμείο στο οποίο εισρέουν τα δημόσια οικονομικά, χωρίς 
όμως να του βάλουμε και ταυτότητα ότι αυτά που παίρνω από τον Ανδρέα τον 
Αγγελίδη θα τα δώσω του Αριστοφάνη του Γεωργίου που έν’  πρόσφυγας.  Εδώ είναι 
κοινή υποχρέωση και πρέπει μέσα από τις κοινές δυνατότητες του κράτους να 
ασκήσουμε αυτά τα πράγματα.   

 Το κράτος δεν έμεινε μόνο σε αυτά.  Τα πρώτα χρόνια, για δεκαπέντε χρόνια, 
αναπτύχθηκε και ένα σχέδιο για επαναδραστηριοποίηση, το οποίο λειτουργούσε μέσω 
του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.  Και λέω ότι στήριξε αρκετές 
βιοτεχνίες, αρκετές βιομηχανίες και βοήθησε κατά πολύ.  ∆υστυχώς, ως ταμείο 
αλληλεγγύης δε λειτούργησε και κάποιοι που είσπραξαν αυτά τα λεφτά στο τέλος της 
ημέρας ποτέ δεν τα επέστρεψαν.  Το ίδιο έγινε και για το Ταμείο Επανοικοδόμησης και 
Επαναδραστηριοποίησης των Ξενοδόχων.  Είκοσι έξι ξενοδόχοι που έχασαν τα 
ξενοδοχεία τους πήραν μεγάλες βοήθειες και ξαναδημιούργησαν τα ξενοδοχεία τους.  
Και είχαν υποχρέωση να επιστρέψουν στο κράτος εκείνα τα οποία πήραν που ήταν 
ως δάνειο, πέραν εκείνων που ήταν ως βοήθεια.  Παρά το ότι τα πούλησαν ή τα 
μετέτρεψαν σε δημόσιες εταιρείες, κανένας εξ αυτών δεν έχει επιστρέψει αυτά τα 
χρήματα, για να μπορέσει να βοηθηθεί και ο επόμενος συνάνθρωπός τους, που την 
άλλη ημέρα ή την ίδια ημέρα είχε υποχρέωση να κινηθεί προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Έρχομαι τώρα στη γη για τους πρόσφυγες.  Μου θυμίζει αγροτικά διατάγματα 
σε σοσιαλιστικές κοινωνίες.  Εμείς δε θα μπορούσαμε να διαφωνήσουμε σε μια ίση 
κατανομή της γης προς όφελος εκείνων που την καλλιεργούν.  Όμως, αυτή τη στιγμή 
η κρατική γη που υπάρχει είναι περιορισμένη.  Γνωρίζουμε όλοι όσοι είμαστε στην 
επιτροπή ότι αναζητούμε τις πέντε χιλιάδες, κατά προτεραιότητα, οικόπεδα που θα 
δοθούν ως αντισταθμιστικά μέτρα σε εκείνους που ζουν σε τουρκοκυπριακές κατοικίες 
σε τουρκοκυπριακές κοινότητες στις πόλεις ή στα χωριά.  Και ακόμα στα τρία χρόνια 
δεν κατέστη δυνατό να εντοπιστούν οι πέντε χιλιάδες.  Έχουν εντοπιστεί κάποια, αλλά 
δεν έχει εντοπιστεί το σύνολο των οικοπέδων.  Και αν δεν καταστεί δυνατό να 
δώσουμε τα οικόπεδα στα οποία έχουν κτίσει οι πρόσφυγες ήδη, θα πρέπει να 
δώσουμε και εκεί αντισταθμιστικά οικόπεδα.  Γιατί και αυτό παραμένει εν ισχύ από την 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου επί του αείμνηστου Τάσσου Παπαδόπουλου.   

 Συνεπώς, είναι καλό να λέμε συνθήματα, όμως, ταυτόχρονα, πρέπει να 
μετρούμε και το τι υπάρχει και το τι μπορούμε να κάμουμε.  Αυτή η κυβέρνηση μαζί με 
όλες τις προηγούμενες έχουν δώσει, εν συνόλω, τριάντα πέντε χιλιάδες οικόπεδα και 
σπίτια.  Θα έλεγα ότι είναι μια πολύ καλή ενέργεια, από όλες τις κυβερνήσεις, η οποία 
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πρέπει να συνεχιστεί και να καλύπτει όλους τους χαμηλοεισοδηματίες.   

 Τα θέματα της μελέτης του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Να θυμίσω ότι τη μελέτη 
είναι η επιτροπή Προσφύγων που τη ζήτησε, με πρωτοβουλία του προέδρου και των 
μελών της και εδέχθη το κράτος να χρηματοδοτήσει αυτή τη μελέτη.  Τα πορίσματά 
της ο πρώτος που τα απέρριψε ήταν ο τότε Υπουργός Οικονομικών το 2000.  Το να 
γίνει τραπεζιτικό ίδρυμα μας είπαν ότι πλέον δε συνάδει με την ένταξή μας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και με τους κανονισμούς.  Σε ό,τι αφορά το θέμα των χρεογράφων 
είναι ένα θέμα που είναι ανοικτό και στο πρόγραμμά της αυτή η κυβέρνηση είπε το 
εξής:  Να γίνει ο εμπλουτισμός αυτής της μελέτης -γι’  αυτό και έχουμε πληρώσει 
μέσω του προϋπολογισμού του περσινού και του φετινού να εκσυγχρονιστεί αυτή η 
μελέτη- και να αναπτυχθούν επιπλέον από τα έξι σχέδια που αναπτύσσει ο Φορέας 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών, για να αποδώσουν περισσότερη οικονομική δυνατότητα 
στον πρόσφυγα, ώστε μαζί με όλα τα άλλα σχέδια που στηρίζουν τον προσφυγικό 
κόσμο να καλύπτουν κάποιες από τις ανάγκες τις οικονομικές του κάθε πρόσφυγα. 

 Ως εκ τούτου, βρισκόμαστε σε καλό δρόμο, θα έλεγα, σε καλύτερο από ό,τι 
χτες.  Και αύριο είμαι βέβαιος ότι θα είμαστε σε καλύτερο από ό,τι σήμερα.  Έτσι 
πρέπει να αντιμετωπίσουμε τα θέματα.  Τον πρόσφυγα πρέπει να τον στηρίξουμε, 
αλλά, ταυτόχρονα, δεν πρέπει να αγνοούμε ότι χαμηλόμισθοι υπάρχουν και μέσα 
στους μη πρόσφυγες και πρέπει να κάνουμε μία πολιτική τέτοια για το σύνολο των 
πολιτών αυτής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Μια τελευταία πρόταση:  Το σύνολο των προτάσεων του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού που εκκρεμούν στην επιτροπή, με βάση γνωματεύσεις του Γενικού 
Εισαγγελέα και άλλων, είναι αντισυνταγματικές, άκρως αντισυνταγματικές.   

 Όσον αφορά τη μητρογονία, κανείς δεν έκαμε κάτι.  Κάποιοι δημιούργησαν 
αυτό το πρόβλημα.  Αυτοί οι κάποιοι τώρα εμφανίζονται ότι είναι πρωτοστάτες να το 
λύσουν.  Την ώρα που μπορούσαν, δεν το έλυσαν.  Αυτή η κυβέρνηση συνέχισε αυτό 
που ξεκίνησε η προηγούμενη κυβέρνηση δίδοντας το πρώτο πιστοποιητικό 
καταγωγής και έχει προχωρήσει μέσω της ειδικής επιτροπής που συστάθηκε και 
σύντομα ολοκληρώνεται η συζήτηση, στις 12 Μαρτίου, στη σύσκεψη αυτής της 
επιτροπής που έχει συγκαλέσει ο υπουργός.  Συνεπώς, λίγη υπομονή και λίγη 
σοβαρότητα γύρω από πολύ σοβαρά πολιτικά, οικονομικά και δημοσιονομικά και -αν 
θέλετε- δημογραφικά θέματα είναι χρειαζούμενη, για να μπορέσουμε να καλύψουμε 
και να ικανοποιήσουμε το στόχο, αντί να δημιουργούμε αυτές τις έριδες, τις 
προστριβές ή και τα αππώματα σε κάποιους.   

 Θα ήθελα να κλείσω λέγοντας ότι σήμερα η κοινωνία είναι δικαιότερη, γιατί 
υπάρχουν κάθετοι διαχωρισμοί της προηγούμενης πολιτικής από τη σημερινή.  Το 
1994 η κυβέρνηση Κληρίδη σταμάτησε να κτίζει σπίτια για πρόσφυγες.  
Συσσωρεύτηκαν εφτακόσιες οικογένειες που δεν έχουν σπίτι να πάρουν.  Αυτή η 
κυβέρνηση πήρε απόφαση να κτίσει εφτακόσιες εξήντα κατοικίες και ήδη τις κτίζει, για 
να δώσει σε αυτούς που είναι τα θύματα εκείνης της πολιτικής.  Έδιδαν £8.000;  
∆ίνουμε £20.000. 

 Λοιπόν, συνεπώς, υπάρχει διαφορά και η κοινωνία είναι δικαιότερη.  Τα 
παραδείγματα, οι αριθμοί και η ανταπόκριση του κόσμου δείχνουν τη διαφορά.  Ο 
κόσμος κρίνει και εκτιμά.  Ευχαριστώ πολύ και συγχαίρω τον προσφυγικό κόσμο για 
τη δύναμή του και την αγωνιστικότητά του για σωστή λύση του κυπριακού 
προβλήματος.   

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον κ. Γεωργίου.   

 Στο βήμα τώρα καλώ τον κ. Σοφοκλή Φυττή εκ μέρους του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα έχει σαράντα λεπτά, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μου ζήτησε ο κ. Νίκος Κλεάνθους... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Φυττής, απλώς για ενημέρωσή σας, θα έχει περίπου τριάντα τέσσερα 
λεπτά. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Πρόσφυγες της Κύπρου, 

 Οι πρόσφυγες της Κύπρου, οι Ελληνοκύπριοι πρόσφυγες, δημιουργήθηκαν το 
1974 μετά το άφρον πραξικόπημα και την τουρκική λαίλαπα. Αρκετά μεγάλος αριθμός 
προσφυγοποιήθηκε στις 15, 16, 17 Ιουλίου 1974, λίγοι προσφυγοποιήθηκαν στις 6 και 
7 Αυγούστου, με την κατάληψη της γενέτειράς μου Λαπήθου και του Καραβά, και ο 
υπόλοιπος μεγάλος αριθμός προσφυγοποιήθηκε στα μέσα Αυγούστου με το δεύτερο 
Αττίλα.  Αυτοί οι πρόσφυγες λοιπόν αριθμούν το ένα τρίτο του πληθυσμού μας.  Και, 
αν προστεθούν και άλλες 53 000 που τώρα μπορούν να αναγνωριστούν ως 
πρόσφυγες εκ μητρογονίας, ο αριθμός αυξάνεται.  Για τη μητρογονία θα μιλήσω 
αργότερα. 

 Αυτοί οι πρόσφυγες, αγαπητοί μου, σκορπίστηκαν σε όλη την ελεύθερη Κύπρο 
και στο εξωτερικό.  ∆εν έχουν πέσει από τον ουρανό, δεν τους έβγαλε κανένα αμπάρι 
ενός πλοίου, όπως τους παλιούς σκλάβους, δεν τους έφεραν οι καμήλες από την 
έρημο!  Ήταν άνθρωποι νοικοκυραίοι, ριζωμένοι στις πόλεις και στα χωριά τους, με 
περιουσίες όλοι.  Και δε συμφωνώ με κάποιο συνάδελφο ο οποίος είπε ότι τίποτα δεν 
είχε.  Και τίποτα να μην είχε, ούτε και σπίτι να μην είχε, ήταν ιδιοκτήτης, μεριδιούχος 
της hali land, της χαλίτικης γης.  Τι είναι “hali land”;  Είναι κοινή γη η οποία κατά τη 
γενική εγγραφή, χωρομετρία και εκτίμηση του 1909 με 1929 δε ζητήθηκε από κανέναν 
και ενεγράφη στα κτηματολογικά βιβλία ως “hali land”, δηλαδή κοινή γη.  Και μόνο 
αυτή να είχε, σημαίνει ότι είχε περιουσία στα κατεχόμενα.  Ας μη μιλήσουμε για τα 
δάση, ας μη μιλήσουμε για την κοινοτική γη, κάθε χωριό είχε και κοινοτική γη. 

 Τι έχασαν οι πρόσφυγες το 1974;  Θέλω να πω πολλά σήμερα!  Να θυμίσω 
τους παλαιότερους και να υπομνήσω στους νεότερους ότι δεν είναι έτσι ξαφνικά που 
τους ονομάζουν “πρόσφυγες”.  Τους ονομάζουν “πρόσφυγες”, γιατί ήταν ριζωμένοι 
στα χωριά τους, στις πόλεις τους και έχασαν εκεί όχι μόνο τον πολιτισμό τους, όχι 
μόνο τα αρχαία μνημεία, τις εκκλησιές, τα νεκροταφεία· έχασαν, αγαπητοί μου, 
ελληνοκυπριακή γη 1 100 000 σκάλες, έχασαν 573 985 σκάλες δασική γη, έχασαν 
κοινοτική γη 59 000 σκάλες.  Η τουρκοκυπριακή γη, αντίστοιχα, εις τις ελεύθερες 
περιοχές είναι 468 000 σκάλες και στα κατεχόμενα 384 000.  Λοιπόν, από την ιδιωτική 
γη, για να μαθαίνετε, το 83,2% είναι ελληνοκυπριακή και το 16,8% είναι 
τουρκοκυπριακή.  Στο σύνολο βεβαίως, αφού πούμε ότι 24%-25% της γης της 
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Κύπρου είναι δασική, κοινοτική, χαλίτικη κτλ., οι Ελληνοκύπριοι έχουν 59,6% 
ιδιοκτησία και οι Τουρκοκύπριοι 12,3%.   

 Λοιπόν, τι χάσαμε το 1974;  Μιλούμε περί φερεγγυότητας, αλλά πρέπει να 
γνωρίζουμε τι είχαμε και τι χάσαμε.  Το 1974 λοιπόν με την τουρκική εισβολή 
κατελήφθη το 70% των πλουτοπαραγωγικών πόρων της Κύπρου, κατελήφθη το 65% 
των ξενοδοχείων και άλλων τουριστικών καταλυμάτων, κατελήφθη το 87% των υπό 
ανέγερση ξενοδοχειακών μονάδων, κατελήφθη το λιμάνι της Αμμοχώστου, από το 
οποίο διακινείτο το 83% των εμπορευμάτων, κατελήφθη το 41% των κτηνοτροφικών 
μονάδων, καταστράφηκε το εμπόριο και η παραγωγή του 48% των αγροτικών 
προϊόντων που προέρχετο από την κατεχόμενη περιοχή.  Το 56% των χώρων 
εξόρυξης μεταλλευμάτων και υλικών λατομείων του 1974 ήταν στην κατεχόμενη 
περιοχή και τώρα υπάρχει έλεγχος από τους Τούρκους του 46% της παραγωγής μας 
σε φυτική παραγωγή. 

 Όταν, αγαπητοί μου, πηγαίνω στο εξωτερικό, είτε μόνος είτε με τη Βουλή, 
παίρνω πάντα μαζί μου αυτό το χάρτη, γιατί πολλοί ξένοι, βουλευτές, πολιτικοί και 
λαός, έχουν λανθασμένες εντυπώσεις.  Έχει δημιουργηθεί η εντύπωση με την πάροδο 
των χρόνων ότι οι Τούρκοι ήταν μαζεμένοι στο βόρειο μέρος της Κύπρου και οι 
Έλληνες στο νότιο μέρος.  Όταν λοιπόν τους αναλύω αυτό το χάρτη -πίσω έχει και 
ιστορικά στοιχεία κτλ.- μένουν έκθαμβοι, διότι για πρώτη φορά μαθαίνουν πολλοί ότι ο 
πληθυσμός μας ήταν μικτός, μικτά χωριά, τουρκοκυπριακά χωριά, ελληνοκυπριακά 
χωριά, και ότι με τη βία έχουν μεταφερθεί τόσο οι Ελληνοκύπριοι, διά των 
στρατευμάτων, με την επίθεση των όπλων, στο νότιο μέρος όσο και οι Τουρκοκύπριοι, 
και πολλοί ήθελαν βεβαίως -και αυτή είναι η διαφορά μας με τους Τουρκοκύπριους- 
στο βόρειο μέρος.  Και, όταν τους εξηγήσω ότι ο πληθυσμός αυτός, οι πρόσφυγες οι 
Ελληνοκύπριοι θέλουν να επιστρέψουν στα χωριά τους, κατανοούν πολλοί απ’  
αυτούς, παρά τα χρόνια που πέρασαν, ότι χωρίς να λυθεί αυτό το σοβαρότατο 
πρόβλημα, το προσφυγικό, δεν μπορεί να λυθεί το Κυπριακό.  Γιατί ο πρόσφυγας 
αντέχει μεν -και το είπε και ο Αριστοφάνης και πολύ σωστά- αντέχουν οι πρόσφυγες, 
δεν έκαναν κοινωνική επανάσταση το 1974, γιατί τους εδίδετο η ελπίδα ότι, όπου τζιαι 
να ’σαι, θα επιστρέψουν στα σπίτια τους.  Ορισμένοι μάλιστα από τις ανακοινώσεις 
έφτιαχναν και τις βαλίτσες τους, να παν πρώτα στο Βαρώσι και μετά αλλού.  
∆ιατήρησαν την ελπίδα τριάντα πέντε χρόνια, αγαπητοί μου, γιατί ελπίζουν ακόμα να 
επιστρέψουν στα σπίτια τους μετά από μια λύση βιώσιμη, λειτουργική και με 
κατοχυρωμένα τα ανθρώπινα δικαιώματα.  ∆ε θα μείνουν οι πρόσφυγες για πάντα 
πρόσφυγες.  Αυτή είναι η επιδίωξη όλων των προσφύγων.  Γιατί, αν μείνουν 
πρόσφυγες, θα είναι μία πηγή διαρκούς αναταραχής και διαρκούς αδικίας και θα 
νιώθουν, και νιώθουμε ήδη τριάντα πέντε χρόνια, ότι είναι δεύτερης κατηγορίας 
πολίτες.   

 Ναι, αυξήθηκε η φερεγγυότητα.  Και τι σημαίνει “φερεγγυότητα”;  Να το πούμε, 
γιατί διάβασα τρία λεξικά, για να το βρω.  “Φερέγγυος” σημαίνει αξιόχρεος, αξιόπιστος, 
“φερεγγυότητα” σημαίνει αξιοπιστία.  Το λοιπόν, για να έχει ένας Κύπριος 
φερεγγυότητα, φαίνεται ότι πρέπει να έχει ακίνητη περιουσία ή να βρει αξιόχρεους 
εγγυητές... 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Γιατί;  Όποιος είναι πλούσιος είναι αξιόπιστος; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ε, πώς, πώς; 
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Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Γιατί;  Όλα μετρούνται με τα οικονομικά, όλα; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Πώς;  Ο φερέγγυος, για να αποκτήσει φερεγγυότητα, να πάρει δάνειο και να 
κτίσει το σπίτι του... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σταύρο Ευαγόρου) 

 Συγγνώμη;  ∆ε σας ακούω... 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Όποιος έχει περιουσία μπορεί να θεωρείται αξιόπιστος; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Αξιόχρεος.  Φερεγγυότητα, έτσι είναι γραμμένο το θέμα, είναι το αξιόχρεο των 
προσφύγων.  Για να μπορέσεις να κάνεις κάποιο δάνειο, στεγαστικό ή επαγγελματικό, 
πρέπει να βάλεις υποθήκη ή να βρεις αξιόχρεους εγγυητές, αξιόχρεους που να τους 
εξετάσει η τράπεζα, τι έχουν. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Μουσκάλλη) 

 ∆εν είναι πελλάρες, κύριε!  Έτσι είναι!  ∆εν μπορεί να σου δανείσει κανένας, αν 
δε βρεις αξιόχρεους εγγυητές ή δε βάλεις υποθήκη ακίνητη περιουσία.  Αυτή είναι η 
αλήθεια! 

 Λοιπόν, μετά το 1974 έγινε αρκετή επαναδραστηριοποίηση των προσφύγων, 
σε μεγάλο βαθμό, και η κυβέρνηση, διαχρονικά οι κυβερνήσεις, στήριξε τους 
πρόσφυγες με διάφορες βοήθειες, με παροχή οικοπέδων για στέγαση, με ανέγερση 
προσφυγικών συνοικισμών, με παροχή δανείων σε είκοσι έξι ξενοδόχους.  Βεβαίως, 
δεν ήταν είκοσι έξι, αλλά όσοι ενδιαφέρθηκαν πήραν.  Άλλοι όμως που έχασαν τον 
κοινωνικό τους ιστό και τη δύναμή τους δεν μπόρεσαν, διότι, πέραν του δανείου και 
της γης, χρειαζόσουν και κάποια άλλα οικονομικά δεδομένα. 

 Οι σπουδές των παιδιών στις αρχές ήταν δύσκολες.  Μετά δημιουργήθηκε το 
Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών, δημιουργήθηκε αργότερα ο φορέας και γίνεται καλή 
προσπάθεια για σπουδές.  Όποιος θέλει να σπουδάσει, κατά τη γνώμη μου, δεν 
μπορεί να μη σπουδάσει.  Μπορεί να σπουδάσει, μπορεί να βρει τη δύναμη και μέσω 
του φορέα. 

 Τα στεγαστικά σχέδια της κυβέρνησης, οι αυξήσεις των χορηγιών, οι 
διαχρονικές, οι αυξήσεις των εισοδηματικών κριτηρίων ή η πρόσφατα αποφασισθείσα 
τιτλοποίηση ενισχύουν τη φερεγγυότητα των προσφύγων, ενισχύουν το αξιόχρεο και 
την αξιοπιστία των προσφύγων, όπως τα ερμηνεύουν τα λεξικά.  Όμως δεν είναι 
αρκετό.  Οι πρόσφυγες στην προσπάθειά τους έχουν επαναδραστηριοποιηθεί στο 
έπακρο και, επειδή είχαν σημαντική περιουσία, προσπαθούν να αγοράσουν και ένα 
τεμάχιο οπουδήποτε, για να το καλλιεργούν, να φυτέψουν ορισμένα δένδρα ή στην 
ανάγκη, αν είναι οικόπεδο, να κτίσουν των παιδιών τους.  Σ’  αυτό το θέμα υπάρχει 
πρόβλημα, γιατί οι υπεραξίες που έχουν πάρει τα κτήματα μετά το 1974 είναι τόσο 
μεγάλες και δυσκολεύουν όχι μόνο τους πρόσφυγες, αλλά και τους μη πρόσφυγες.  
Και απ’ αυτές τις υπεραξίες που πήραν τα κτήματα, τα ακίνητα, τα διαμερίσματα, τα 
σπίτια και, επαναλαμβάνω, πολλή απ’ αυτή την υπεραξία είναι λόγω της συρροής του 
ενός τρίτου του πληθυσμού στα δύο τρίτα της χώρας...  Υπάρχει αυξημένη ζήτηση 
δηλαδή, η οποία αυξημένη ζήτηση προέρχεται και σε μεγάλο βαθμό και από τους 
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πρόσφυγες.  Τι όφελος είχαν οι πρόσφυγες απ’ αυτή την υπεραξία;  Είπαμε έκαναν 
υπομονή, δεν έκαναν καμία κοινωνική αναταραχή, ό,τι τους έδινε το κράτος έλεγαν 
“ευχαριστώ”.  Η Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων, που ήταν τότε και πανίσχυρη, 
βοηθούσε, παρ’ όλον ότι κάποιοι την κατηγορούν ότι ήταν μονοκομματική ή 
δικομματική, εντούτοις βοήθησε.  Και αυτή είναι η προσπάθεια, να γίνουν εκλογές, για 
να ξαναβοηθήσει.  Τι έγινε;  Με την πίεση την πολλή δημιουργήθηκε ο φόρος 
κεφαλαιουχικών κερδών.  Ο φόρος κεφαλαιουχικών κερδών ήταν ένα υποκατάστατο 
του φόρου υπεραξίας, ο οποίος, σύμφωνα με το συνάδελφο Αριστοφάνη, δεν 
μπορούσε να μπει.  Και μπήκε αυτός ο φόρος, των κεφαλαιουχικών κερδών, για να 
πιάνει κάτι απ’ αυτούς που αγοράζουν ή είχαν τη γη και τη μεταπουλούν σε ψηλότερες 
τιμές. 

 Και πήγα πρωί πρωί, με τη δροσούλα, στο Φόρο να ρωτήσω τι γίνεται με αυτό 
το φόρο και πώς δηλώνεται.  Και ακούστε τι έβγαλα!  Του φόρου κεφαλαιουχικών 
κερδών, αν είχε ένας ακίνητο πριν το 1980, βρίσκουν την τιμή του το 1980, την αξία 
αυτή τη βρίσκει το Κτηματολόγιο.  Στη συνέχεια το Τμήμα Φορολογίας από την τιμή 
που το πουλεί το κτήμα κάνει μία απαλλαγή €17.000, του κάνει απαλλαγή από τον 
πληθωρισμό μέχρι την ημέρα που το πουλεί, του κάνει απαλλαγή από τα 
μεταβιβαστικά και το υπόλοιπο φορολογείται 20%.  Όμως τι δηλώνει αυτός που 
πουλεί;  Όποια τιμή θέλει δηλώνει.  ∆εν παίρνεται η τιμή που πουλιέται το κτήμα.  ∆εν 
παίρνει κανένα πιστοποιητικό που να λέει «αυτό το κτήμα το πούλησα και εκτιμήθηκε 
από το Κτηματολόγιο για σκοπούς μεταβιβαστικών €1.000.000».  Άμα θέλεις, 
δηλώνεις €500.000.  Αυτό το πράγμα το διαπίστωσα για δεύτερη φορά σήμερα, γιατί 
έπρεπε να σας το πω τούτο το πράγμα, ότι το κράτος ξεγελιέται και χάνει εκατομμύρια 
λεφτών, διότι δεν είναι υπόχρεος ο Φόρος να δεχτεί την τιμή που δέχεται το 
Κτηματολόγιο για σκοπούς μεταβιβαστικών.  Και έτσι χάνει λεφτά, πάρα πολλά λεφτά.  
Αυτό το πράγμα γίνεται τα τελευταία επτά-οκτώ και εννέα χρόνια, αν κατάλαβα καλά, 
διότι προηγουμένως ήταν αλλιώς.  Έπρεπε να δέχονται την τιμή που δηλώνεται στο 
Κτηματολόγιο. 

 Έτσι λοιπόν η αύξηση των τιμών των οικοπέδων, των σπιτιών, των χωραφιών, 
που σε μεγάλο βαθμό, επαναλαμβάνω, οφείλεται στη ζήτηση από τους πρόσφυγες, 
που ζητούν να αποκτήσουν στέγη ή κάποιο χωράφι για καλλιέργεια ή 
επαναδραστηριοποίηση, δεν αποφέρει στα ταμεία του κράτους και έμμεσα έτσι 
ωφέλεια στους πρόσφυγες στον κατάλληλο και ορθό βαθμό.  ∆ηλαδή η ανάπτυξη που 
παρατηρήθηκε μετά το 1974 και που οφείλεται σε μεγάλο βαθμό στους πρόσφυγες 
δεν απέφερε την ανάλογη ωφέλεια στους ίδιους, αλλά ούτε και στο κράτος, αλλά 
ωφέλησε περισσότερο τους κτηματίες, τους developers και ούτω καθεξής.  Αυτή είναι 
η αλήθεια και, αν κάποιοι λεν για δημιουργία δανείου, ίσως δεν είναι τώρα αργά...  
Αλλά εγώ δε θα συμφωνήσω με το φίλο μου τον Αριστοφάνη ότι, επειδή άλλαξε 
χέρια...  Η αύξηση είναι διαχρονική, είτε το αγόρασε ο πρώτος και πήγε σε δεύτερο και 
σε τρίτο, η αύξηση της γης συνεχώς θα πηγαίνει πάνω και θα δημιουργείται συνεχώς 
υπεραξία της γης λόγω της παρούσης κατάστασης, του διαχωρισμού δηλαδή της 
Κύπρου και της κατάληψης σε μεγάλο βαθμό από τους Τούρκους.  Επομένως, μπορεί 
και τώρα να βρεθεί ένας τρόπος να μπει ένα τέλος υπεραξίας λόγω τουρκικής 
εισβολής και με αυτό τον τρόπο, έστω και σε κάποιο βαθμό, να υπάρξει μια ισότιμη, 
κατά το δυνατό, μεταχείριση όσον αφορά τις περιουσίες. 

 Πάμε στο φορέα:  Ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών -προσέξετε τις λέξεις- 
ιδρύθηκε το 1988 και τα πρώτα λεφτά τού εδόθησαν το 1996.   

 Ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών πρόσφερε και προσφέρει δάνεια, τα 
οποία είναι ευπρόσδεκτα από τον προσφυγικό κόσμο.  Με αυτά τα λεφτά έκτισαν 
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πάρα πολλοί, εσπούδασαν πάρα πολλοί, εβοηθήθησαν χιλιάδες ζευγάρια νέων ή 
έχουν επαγγελματική αποκατάσταση ή δραστηριοποίηση πάρα πολλοί.  Θυμούμαι ότι 
οι πρώτοι προϋπολογισμοί, όταν για πρώτη φορά εκλέχτηκα το 2001, ήταν £13 
εκατομ.  Τώρα είναι €96 εκατομ.  Και απ’ αυτά τα €72 εκατομ. θα δοθούν σε δάνεια 
και €12 εκατομ. θα είναι για την επιχορήγηση επιτοκίων.  Εμπλουτίζονται τα σχέδια 
του φορέα.   Εβοηθήθηκε πάρα πολύς κόσμος. 

 Όμως θα συμφωνούσα -και το λέω κάθε χρόνο- ότι δεν ανταποκρίνεται εις την 
ισότιμη κατανομή των βαρών.  Και, αν έγινε μια μελέτη η οποία δεν εφαρμόζεται, 
καλύτερα να μην την αναφέρουμε καθόλου.  Να πούμε ότι εδώσαμε £75.000 και έγινε 
μια μελέτη η οποία δεν είναι εφαρμόσιμη.  ∆εν μπορούμε να περιμένουμε.  «Τώρα», 
λέει ο Λευτέρης, «μπορεί να γίνει αναδιάρθρωση», αλλά είναι αδύνατο, αγαπητοί μου, 
να έρθουμε στα προηγούμενα και να ενισχύσουμε τόσο τη φερεγγυότητα όσο ήταν 
πριν την εισβολή.  Είναι αδύνατο.  Η ισότητα, η δικαιοσύνη εχάθη το ’74. 

 Και να σας πω τζιαι κάτι:  Ακόμα και μεταξύ των προσφύγων υπάρχει 
ανομοιογένεια.  Τι ισότητα έχει αυτός που πήρε διαμέρισμα στον τρίτο όροφο και ως 
τώρα ανεβαίνει με τα πόδια με αυτόν που πήρε, ας πούμε, οικόπεδο στο Παραλίμνι ή 
στη ∆ρομολαξιά παραλιακά ή αυτός που μένει σε τουρκοκυπριακό σπίτι στην 
Αυδήμου ή στις Αρόδες ή οπουδήποτε;  ∆εν υπάρχει αυτό το πράγμα.  Όπου επήεν ο 
καθένας, όπου ηύρεν ποκούμπιν. 

 Επομένως, εκείνο που πρέπει να κάμει η πολιτεία είναι να αμβλύνει τις αδικίες.  
Και η άμβλυνση των αδικιών γίνεται με ορισμένα μέτρα τα οποία παίρνουν οι 
κυβερνήσεις διαχρονικά και που πιέζει και η Βουλή και που επικροτεί η Βουλή και 
εισηγείται και νέα.  Η τιτλοποίηση είναι ένα μέρος της ενίσχυσης της φερεγγυότητος.  
Το πιστοποιητικό εγγραφής μίσθωσης είναι ένα μέτρο.  Η παραχώρηση οικοπέδων 
είναι ένα μέτρο.  Τα δάνεια του φορέα είναι έμμεση ενίσχυση της φερεγγυότητος.  Τα 
επαγγελματικά, όλα αυτά που ενισχύουν είναι ένα μέτρο.  Όμως είναι αδύνατο να 
φθάσουμε σε προτέρα κατάσταση. 

 Και να σας πω και άλλη λανθασμένη εντύπωση που έχουν κάποιοι ξένοι:  Το 
2008, στις 19 Ιουνίου, ήρθε ο κ. Ιωακείμ Χόρστερ, Γερμανός βουλευτής-εισηγητής για 
την κατάσταση στην Κύπρο εκ μέρους της Πολιτικής Επιτροπής της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης.  Στο πρόγραμμά του έβαλε η υπηρεσία 
της Βουλής επίσκεψη στο συνοικισμό Άσπρες στον Αρχάγγελο.  Επήαμεν τζιαι εμείς, 
όπως μας είπαν, να πούμε, εγώ ως πρόεδρος της επιτροπής για τα Ανθρώπινα 
∆ικαιώματα και ως πρόσφυγας, ήρτεν τζιαι ο δήμαρχος και άλλοι τζιαι ήρταν τζιαι 
καμιάν ογδονταριά πρόσφυγες.  Και αυτός ο κ. Ιωακείμ Χόρστερ, όταν του είπαμε 
«έτα σπίθκια που κτιστήκαν για τους πρόσφυγες, μένουν εδώ, αλλά έννεν δικά τους», 
ρώτησε  «έννεν δικά τους;».  «Έννεν δικά τους», απαντήσαμε.  Ρώτησε: «Πήραν όλοι 
στεγαστικό;».  Ένας που ήταν εκεί λέει: «Εγώ δεν επήρα τίποτε».  «Γιατί;», ρώτησε.  
«Γιατί έτυχε να είμαι υψηλόμισθος.  Τα κριτήρια δε με κάλυπταν».  «Ώστε», λέει, «δεν 
έχουν βοηθηθεί όλοι οι πρόσφυγες».  Ε, ασφαλώς δεν έχουν βοηθηθεί!  Πού είναι τα 
χαμένα εισοδήματα;  Αυτά που σας εδιάβασα στην αρχή, τι απωλέσθη με την 
τουρκική εισβολή, είναι το τι υπήρχε το ’74.  Ποια ήταν η δυνατότητα στη συνέχεια... 
Από τα κτήματα, από τα ξενοδοχεία, η ανάπτυξη η μελλοντική;  ∆ηλαδή τα ποσοστά 
αυτά θα ήταν πολύ υψηλότερα.  ∆ηλαδή η Κερύνεια ή η Αμμόχωστος με την 
τουριστική ανάπτυξη που έπαιρνε όλη η επαρχία θα έμεναν στα ίδια επίπεδα και θα 
αναπτυσσόταν η Πάφος ή η Αγία Νάπα;  Θα υπήρχε πολύ περισσότερος πλούτος και 
ευημερία.  Και θα σας πω ξανά το παράδειγμα που είπα προχθές, που με δέκα 
σκάλες λεμονιές επί τριακόσιες λίρες τη σκάλα αγόραζε ένας το ’74 ένα Mercedes, 
που τωρά, για να το αγοράσει, μπορεί να θέλει τζιαι πεντακόσιες σκάλες λεμονιές.  Ο 
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πλούτος δηλαδή που υπήρχε είναι απροσδιόριστος.  Το τι εχάσαμε και το τι επήραμε 
είναι μίνιμουμ μηδέν!  Μηδέν!  Γι’ αυτό και οι πρόσφυγες αγανακτούν, αλλά παρ’ όλα 
αυτά κάμνουν υπομονή, ίσως βρεθεί μια σωστή λύση, για να παν σπίτι τους. 

 Ο φορέας λοιπόν εβοήθησε.  Εγώ και τους επικροτώ και τους συμβουλεύω 
καμιά φορά και τους επαινώ.  Και με τα νέα σχέδια, το νέο εμπλουτισμό που έστειλε 
στο Υπουργείο Οικονομικών εδώ και ένα-ενάμιση χρόνο θα γίνουν καλύτερα τα 
σχέδια.  ∆ηλαδή, ας πούμε, στην επιδότηση των επιτοκίων γίνεται το εξής:  Παίρνει 
δάνειο ένας, κάμνει την αίτησή του ότι θέλει δάνειο, για να χτίσει.  Την επόμενη ημέρα 
κάμνει από τη συνεργατική δάνειο ή από μία τράπεζα.  Μετά από τρία χρόνια, που θα 
του δώσει το δάνειο ο φορέας, που θα εγκριθεί, του λέει: «Απ’ όσο έμεινε θα 
επιδοτείσαι 3,5%».  Ο φορέας εζήτησε να πηγαίνει πίσω ένα χρόνο.  Οι πρόσφυγες, οι 
βουλευτές και άλλοι πολλοί ζητούν να πάει από την αρχή ισχυριζόμενοι:  «Κύριε, δεν 
μπορούσες, τη στιγμή που το ’θελα, να μου κάνεις δάνειο τζιαι έρχεσαι μετά από τρία 
χρόνια, δώσ’ μου το που την αρχή που έπιασα δάνειο που τη συνεργατική ή που την 
τράπεζα». 

 Άλλο μέτρο που είναι σωστό είναι ο διαχωρισμός των δανείων όσων θέλουν να 
συντηρήσουν το σπίτι τους, όσων θέλουν να πιάσουν επιδότηση και όσων θέλουν να 
κάνουν στεγαστικό.  Πρέπει να χωρίζονται σε τρεις κατηγορίες· να μην μπαίνουν σε 
ίδια σειρά. 

 Πάμε σ’ ένα άλλο μεγάλο θέμα, το οποίο εγείρεται από πέντε κόμματα, ηγέρθη 
και στο προεκλογικό πρόγραμμα του Τάσσου Παπαδόπουλου και το εγείρουμε και 
εμείς στη συνέχεια.  Είναι το θέμα της μεταφοράς μέρους της αξίας της κατεχόμενης 
περιουσίας του κάθε ιδιοκτήτη, μέρους, εις τες ελεύθερες περιοχές υπό μορφή 
συντελεστή δόμησης.  ∆ηλαδή, τι είναι αυτό το πράγμα, το οποίο πολλοί δεν 
αντελήφθησαν;  Είναι: Έχει ένας περιουσία εις τα κατεχόμενα.  ∆ε χρειάζεται να είναι 
σε ζώνη.  Όπως κάμνει τις εκτιμήσεις για σκοπούς φορέα, θα του πει:  «Κύριε, έχεις 
€1 εκατομ.,  μέρος της αξίας, €200.000, ένα πέμπτο, ένα έκτο...».  Θα μπορεί να το 
μεταφέρει εδώ τζιαι θα πει σ’ ένα γραφείο κυβερνητικό: «Κύριε, έχω αυτό το πέμπτο 
μου, θέλω να το κτίσω εκεί», σε περιοχές δέκτες, περιοχές που εννά καθοριστούν από 
το κράτος -“περιοχές δέκτες” τις λέμε- που να μην επηρεάζει το φυσικό περιβάλλον, 
«θέλω να κτίσω άλλον έναν όροφο.  Αντί να πάω να αγοράζω οικόπεδο, θέλω να 
κτίσω άλλον έναν όροφο πέραν του όσου δικαιούμαι».  Ή, αν δεν έχει ανάγκη, να το 
πουλήσει.  Αυτό ενισχύει τη φερεγγυότητα των προσφύγων, γιατί με βάση τις 
περιουσίες τους, μικρές ή μεγάλες, θα έχουν κάποιο όφελος, κάποια τετραγωνικά 
μέτρα ή, αν θέλουν, θα το πουλήσουν. 

 Αυτό το πράγμα προβλήθηκε καλά κατά τη διάρκεια της προεκλογικής 
περιόδου, μετά την προεκλογική περίοδο το δέχτηκε και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, 
ενώ προηγουμένως το εγκολπώθηκε το ∆ΗΚΟ, το ΕΥΡΩΚΟ, η Ε∆ΕΚ και οι 
Οικολόγοι.  Τα πέντε κόμματα μετά προσπάθησαν, το έβαλαν στην επιτροπή 
Προσφύγων, το συζητήσαμε. ∆υστυχώς, υπάρχει ένας σκεπτικισμός από πλευράς 
κυβέρνησης και ΑΚΕΛ για το λόγο ότι δεν είναι στο προεκλογικό πρόγραμμα του 
Προέδρου. 

 Αυτό το πράγμα το θεωρώ λάθος.  Εμείς τους εζητήσαμε:  «Μελετάτε το, μην το 
απορρίψετε.  Μελετάτε το, γιατί κατά τη διάρκεια μιας διακυβέρνησης υπάρχουν νέες 
εξελίξεις, νέα προγράμματα, νέες ιδέες, νέα θέματα τα οποία πρέπει να 
αντιμετωπιστούν για το καλό του κόσμου και το καλό του τόπου».  ∆εν είναι θέμα 
προγράμματος μόνο.  Και τους είπα και πολλές φορές τρία παραδείγματα:  Τα εξήντα 
εφτάμισι εκατομμύρια που εγκρίθηκαν σωστά εγκρίθηκαν για τους γεωργούς μας 
λόγω της ξηρασίας.  Ήταν στο πρόγραμμα;  ∆εν ήταν!  Τα μέτρα που παν τωρά να 



 77

γινούν για την οικονομία ήταν στο πρόγραμμα;  ∆εν ήταν!  Οι πύργοι κοντά στο 
“Hilton” ήταν στο πρόγραμμα;  ∆εν ήταν!  Και όμως εννά εγκρίνουμε να κτιστούν 
πύργοι.  Τζιαι άλλα πολλά.  ∆ηλαδή, θέλω να πω ότι αυτό το μέτρο είναι για το καλό 
των προσφύγων, ενισχύει τη φερεγγυότητα, είναι καλό να μελετηθεί, δε βλάπτει 
κανέναν, αντίθετα ενισχύει τους πρόσφυγες.   

 Λοιπόν... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου) 

 Εν το άκουσα τούτο· εν μπορώ να σχολιάσω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι χαμηλοφώνως που εμιλούσε! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Συγγνώμη; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εμιλούσε χαμηλοφώνως ο Αριστοφάνης.  Ούτε εγώ τον άκουσα! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ναι, ναι!  

 Ο κ. Λευτέρης καλά θα ήταν στη θυελλώδη ομιλία του να θθυμάτουν τζιαι το 
συντελεστή -με στεναχώρησε πάρα πολύ- διότι αυτός ο συντελεστής θα έπρεπε να 
είναι... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Τον υπερθεματίζω...  Συνάδελφε, εάν μου παραχωρούνταν ακόμα δεκαπέντε 
λεπτά, θα μπορούσα να αναφέρω και το συντελεστή.  Τον υπερθεματίζουμε, τον 
στηρίζουμε και είμαστε έτοιμοι.  Φτάνει να πείσετε στη συγκυβέρνηση, την κυβέρνηση 
και το ΑΚΕΛ να τον δεχτούν. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Προσπαθούμε, αγαπητέ μου, αλλά πρέπει να μελετηθεί.  Πήγε αντιπροσωπία 
των πέντε κομμάτων -να ενημερώνουμε σωστά- πήγε στην Ένωση Κοινοτήτων την 
παγκύπρια.  Τους τα εξηγήσαμε, το δέχονται οι άνθρωποι, το καταλαβαίνουν· όλοι οι 
κοινοτάρχες.  Πήγαμε στους εκτοπισμένους δημάρχους.  Επήαμε στο ΕΤΕΚ.  Τώρα 
αξίζει τον κόπο να το ξαναδούμε ψύχραιμα.  Μας λεν ορισμένοι: «Μα δεν είχε ζώνες».  
∆ε θέλει ζώνες αυτή η υπόθεση στα κατεχόμενα.  Ζώνες υπήρχαν μόνο σε μια 
περιοχή της Κερύνειας και μια της Αμμοχώστου, ζώνες πολεοδομικές.  Είναι σύμφωνα 
με την αξία.  Επαναλαμβάνω:  Ένα μέρος της αξίας θα το δηλώνει ο πρόσφυγας ή ο 
ιδιοκτήτης που δεν είναι πρόσφυγας, γιατί έχει και πάρα πολλούς, χιλιάδες -και με τη 
μητρογονία αυξάνονται περισσότερο- που είναι ιδιοκτήτες χωρίς να είναι πρόσφυγες.  
Θα το δηλώνει κάτω: «Αυτό το πράγμα θέλω να το χρησιμοποιήσω για δικούς μου 
σκοπούς ή να το πουλήσω».  Και μπορεί να γινεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σοφοκλή, εκατάλαβες τι σου έκαμεν ο Λευτέρης τωρά!  Έβαλέ σε να λαλείς 
άλλα των άλλων, για να μην πεις τις καινοτομίες που έχεις να πεις! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 
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 Εν πειράζει! 

 Πάμε στη μητρογονία.  Αυτή τη στιγμή, στις δώδεκα του μηνός υπήρχαν 52 915 
παιδιά εκ μητρογονίας πρόσφυγες, διαφόρων ηλικιών, διαφόρων, ανάλογα με το πώς 
τους χωρίζει το Υπουργείο Εσωτερικών.  Αυτά είναι δίκαιο να αναγνωριστούν 
πρόσφυγες.  Πέραν του πιστοποιητικού, που έγινε αποδεκτό και έγινε και νόμος να 
παίρνουν, ότι είναι παιδιά πρόσφυγες εκ καταγωγής μητρός ή πατρός, είναι γνωστό 
ότι απαιτούν να αναγνωριστούν ως πρόσφυγες και να έχουν τα ίδια δικαιώματα.  

 Εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα το εδεχτήκαμε αυτό το πράγμα.  Και μάλιστα δεν 
είναι τώρα που το δεχτήκαμε.  Η πρώτη που το έγραψε το θέμα αυτό για τα παιδιά 
των προσφύγων μανάδων ήταν η κ. Ρήνα Κατσελλή.  Στη συνέχεια, όταν 
εκλεχτήκαμε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και ο Αλέξης Γαλανός.  Ρήνα Κατσελλή και Αλέξης Γαλανός. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μάλιστα. 

 Στη συνέχεια, το 2001, όταν εκλεχτήκαμε, πέρα από το γεωργικό θέμα που 
γράψαμε τότε για τον αστικό αναδασμό, που προχθές θέλατε να μας το πάρετε αλλού, 
ήταν μαζί με την κ. Αντιγόνη το θέμα της μητρογονίας.  Στη δεύτερη θητεία μας 
υιοθετήθηκε απ’ όλη την επιτροπή Προσφύγων.   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Είναι από το ’98 που έχουμε εγγράψει το θέμα με τη συνάδελφο την Κατερίνα 
την Παντελίδου... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ναι, μα λέμε ότι πριν από εσάς ήταν η κ. Ρήνα Κατσελλή. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Για να αναπτύξουμε την ιστορία, τότε που δεν ήσασταν ακόμα βουλευτής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Εντάξει, εντάξει.  Μετά που έφυγε η κ. Ρήνα εσυνεχίσατε εσείς.  Τζιαι μετά που 
σας εγράψαμέν το μαζί με την κ. Αντιγόνη.  Και μετά είναι η επιτροπή.  Αυτό είναι το 
θέμα.  Υπάρχει το θέμα διαχρονικά.  Είναι σωστό...  Εμείς προτείναμε ότι πρέπει να 
έχουν τα ίσα δικαιώματα, να αναγνωριστούν πρόσφυγες και στο μεγάλο και φλέγον 
θέμα ότι θα αλλοιωθεί ο εκλογικός χάρτης η εισήγηση του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
είναι η ψήφος να προέρχεται από τον πατέρα, όπως προέρχεται τωρά.  ∆ηλαδή δε θα 
αλλάξουν οι έδρες της Πάφου, της Λεμεσού κ.λπ., για να αυξηθούν της Αμμοχώστου ή 
της Κερύνειας ή οπουδήποτε.  Είναι λογικό ότι...  Εγώ ερώτησα τον εισαγγελέα: 
«Μπορεί να γίνει αυτό το πράγμα;».  «Βεβαίως, μπορεί να γίνει διάκριση», απάντησε.  
∆ηλαδή να αναγνωριστούν πρόσφυγες, να ψηφίζουν στις δημοτικές εκλογές, στις 
προεδρικές κ.λπ.,  αλλά στις βουλευτικές θα ψηφίζουν σύμφωνα με τον πατέρα.  Θα 
έχουν τα ίδια δικαιώματα κ.λπ.  Όσοι έχουν στεγαστεί θα παίρνουν τη μισή βοήθεια, 
όπως συνήθως γίνεται, αναδρομικά. 

 Αυτό το πράγμα το εδηλώσαμε εμείς ως ∆ΗΚΟ από το Σεπτέμβρη, Οκτώβρη, 
όταν με επιστολή του ο Υπουργός Εσωτερικών εκάλεσε την επιτροπή Προσφύγων να 
απαντήσει.  Ακούω ότι τελευταίως απάντησαν και τα υπόλοιπα κόμματα γραπτώς και 
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είναι καιρός λοιπόν να αποφασιστεί επί του θέματος μια τελική λύση. 

 ∆εν μπορεί να βγάζουμε τις μανάδες στους δρόμους!  ∆εν τις βγάζουμε εμείς, 
βγαίνουν μόνες τους.  ∆εν μπορεί να απειλούν με ευρωπαϊκά δικαστήρια κ.λπ. για ένα 
ανθρώπινο δικαίωμα!  Μα δε γίνεται το παιδί μου εμένα να αναγνωρίζεται πρόσφυγας 
τζιαι του παιδιού της αδελφής μου που πιθανόν να έχει παραπάνω περιουσία εις τα 
κατεχόμενα να του λες «δεν είσαι πρόσφυγας», γιατί ο άντρας της έν’ που τη Λεμεσό!  
Εντάξει, αν έν’ ο άντρας της που τη Λεμεσό, εννά παίρνει την ψήφο!  Τα άλλα ούλλα 
όμως τα δικαιώματα πρέπει να τα έχει ως πρόσφυγας!   

 Είναι και ένα θέμα εδώ το οποίο διαχρονικά απασχολεί, ότι χιλιάδες άτομα που 
έχουν περιουσία στα κατεχόμενα δεν αναγνωρίστηκαν ως πρόσφυγες, διότι είχαν τη 
μόνιμή τους κατοικία απ’ εδώ, αλλά το μόνο ωφέλημα που έχουν είναι ένα σοβαρό 
ποσοστό των δανείων, το ποσοστό του συνολικού δανείου που παίρνουν από το 
φορέα. τίποτε άλλο!  Και όμως είναι λογικό να έχουν αυτό το δικαίωμα, διότι πολλοί 
είχαν απλώς την κατοικία τους απ’ εδώ και οι περιουσίες τους ήταν στην Καρπασία, 
στη Μόρφου, στην Τζιερύνεια και έχασαν και αυτοί τα εισοδήματά τους.  Χιλιάδες 
άτομα!   

 Έθεσε ένα θέμα τελευταίως ο Υπουργός Εσωτερικών για τη φορολογία της 
ακίνητης περιουσίας, να αυξηθούν οι αξίες και να αυξηθεί η φορολογία.  Έδωσαν όλοι 
πάνω του να τον φάσιν!  ∆ηλαδή, ξέρετε, οι τιμές οι εκτιμημένες του ’80 σε πάρα 
πολλά μέρη είναι πολύ χαμηλές -πολύ χαμηλές!- και γι’ αυτό η φορολογία που πάει 
στους δήμους, στις κοινότητες ή τέλος πάντων στο κράτος είναι πολύ λίγη.  Αν έγινε η 
εισήγηση να αυξηθεί η φορολογία, για να αυξηθούν τα έσοδα του κράτους, δεν είναι 
παράλογο.  Όταν λέμε ότι για την υπεραξία δε βάζει φορολογία, γιατί να αρνούμαστε 
να δεχτούμε μια φορολογία που -κακώς, κατά τη γνώμη μου, είπε ότι είναι για 1 500- 
θα έπρεπε να είναι για όλους!  Για όλους!  Μα είδατε καταλόγους ιδιοκτητών που 
γράφουν τις εκτιμημένες αξίες;  Είναι ελάχιστες λίρες, ελάχιστα σελίνια για την 
ακρίβεια!  Έχει μεγάλη σχέση η φορολογία ακίνητης περιουσίας, διότι από αυτή την 
περιουσία που αξίζει πολλές φορές χιλιάδες χιλιάδων λίρες το κράτος δεν καρπούται 
τίποτε.  Και, για να το επαναλάβω, πολλή από αυτή την υπεραξία έγινε λόγω συρροής 
και αύξησης της ζήτησης, συρροής προσφύγων και αύξησης της ζήτησης.  Πολλή από 
αυτή την υπεραξία έγινε λόγω έργων του κράτους, δρόμων… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, Σοφούλλη μου, αλλά δεν το κάμνει, για να δώκει φερεγγυότητα στους 
πρόσφυγες. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μα, από αυτό τον κορβανά, κύριε Πουργουρίδη, που εννά εισπράξει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε δύο λεπτά. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εξαντλείται η ώρα σου. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ναι, πάμε τριάντα τέσσερα λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 ∆ύο λεπτά έχετε. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Τελειώνω.   

 Με αυτό το τελευταίο, με το ότι στον κορβανά, στο ταμείο, κύριε Πουργουρίδη 
και αγαπητοί συνάδελφοι, θα μπαίνουν λεφτά, θέλω να πω ότι θα έχει περισσότερα να 
δώσει και στους πρόσφυγες.  Υπάρχει κανένας που το αμφισβητεί;  Βεβαίως, λέει ο κ. 
Λευτέρης Χριστόφορου, δίνει κάμποσα και αλλού.  Βεβαίως εννά δώσει!  ∆ηλαδή, 
έντζιε μπορεί να λειτουργεί μόνο για τους πρόσφυγες ή μόνο για τους ξενοδόχους ή 
μόνο για τους φτωχούς, τους ανάπηρους.  Αν έχει ο κορβανάς, θα δώσει σε όλους. 

 Το λοιπόν, αυτά έχω να πω. 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ που με ακούσατε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο το Γιώργο Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η βάρβαρη τουρκική εισβολή του 1974 ξεσπίτωσε 200 000 πρόσφυγες.  Μέσα 
στη λαίλαπα του ολέθρου, της καταστροφής, οι εκτοπισμένοι έχασαν ό,τι είχαν και δεν 
είχαν, σπίτια και περιουσίες.  Άνθρωποι οι οποίοι με μόχθο, ιδρώτα και αίμα 
προσπάθησαν για δεκάδες χρόνια να δημιουργηθούν και να δημιουργήσουν ένα 
στήριγμα για το μέλλον των παιδιών τους, άνθρωποι οι οποίοι ένιωθαν ασφαλείς και 
εξασφαλισμένοι από τα ήδη υπάρχοντα περιουσιακά τους στοιχεία ξαφνικά, σαν 
όνειρο, σε είκοσι τέσσερις ώρες προδοσίας, έχασαν τα πάντα. 

 Εδώ να μου επιτρέψετε να φέρω στη δική μου μνήμη σκηνές όπου άνθρωποι 
μαζεμένοι σε ένα χώρο κάτω από αντίσκηνα, άνθρωποι μαζεμένοι σε συσκευαστήρια, 
προσπαθούν να συνειδητοποιήσουν το αποτέλεσμα το οποίο επέφερε το προδοτικό 
πραξικόπημα και η τουρκική εισβολή.  Παρ’ όλες τις ελπίδες που ο καθένας μας 
διατηρούσε ότι αυτός ο εφιάλτης που ζούσαμε δε θα διαρκούσε για πολύ, δυστυχώς 
σήμερα, τριάντα έξι χρόνια μετά, βρισκόμαστε στην πραγματικότητα 
συνειδητοποιώντας ότι ο αγώνας για επιστροφή είναι ακόμη μακρύς και σκληρός.  Οι 
ανάγκες του προσφυγικού κόσμου, μέσα σε αυτά τα τριάντα έξι χρόνια, πάρα πολλές.  
Αρχικά ήταν η ανάγκη για δημιουργία στέγης για την ίδια την οικογένεια, η ανάγκη για 
τις σπουδές των παιδιών, η ανάγκη για συμπαράσταση στο μέλλον των παιδιών, 
όπως επίσης η ανάγκη για επαγγελματική αποκατάσταση, ώστε να μπορεί να 
ανταποκριθεί στις οικογενειακές και κοινωνικές του υποχρεώσεις. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τριάντα έξι χρόνια μετά καμιά κυβέρνηση δεν κατόρθωσε να αποδώσει στον 
προσφυγικό κόσμο την ισότιμη κατανομή των βαρών, δηλαδή να αποδώσει τη 
φερεγγυότητα που χρειάζεται να έχει ο προσφυγικός κόσμος, για να μπορεί να 
ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του.  Ποτέ δεν υπήρξαμε μηδενιστές.  Η κάθε 
κυβέρνηση που πέρασε μετά το 1974 προσπάθησε μέσα στις οικονομικές 
δυνατότητές της να ανταποκριθεί στα βασικά και ιδιαίτερα προβλήματα του 
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προσφυγικού κόσμου.  ∆ε θα ήταν η πραγματικότητα, αν δε λέγαμε ότι η σημερινή 
κυβέρνηση με την ανάληψη της εξουσίας προχώρησε στην αύξηση των χορηγιών που 
λαμβάνει ο προσφυγικός κόσμος μέσα από τα διάφορα σχέδια που παρέχονται από 
την Υπηρεσία Μερίμνης και Αποκατάστασης.  Τα σχέδια αυτά, όπως η παραχώρηση 
κατοικίας σε κυβερνητικούς οικισμούς, η παραχώρηση οικοπέδου αυτοστέγασης με 
οικονομική βοήθεια για ανέγερση κατοικίας, η παραχώρηση χορηγίας για ανέγερση 
κατοικίας σε ιδιόκτητο οικόπεδο, όπως και η παραχώρηση χορηγίας για αγορά 
διαμερίσματος ή κατοικίας, είναι τρόποι βοήθειας για επίλυση του στεγαστικού 
προβλήματος, το οποίο δεν είναι όμως και το μόνο πρόβλημα που αντιμετωπίζει ο 
προσφυγικός κόσμος. 

 Η τουρκική εισβολή έδωσε τη δυνατότητα σε κάποιους να υπερεκτιμήσουν την 
αξία της περιουσίας τους εις βάρος του προσφυγικού κόσμου.  Η πρόκληση αυτή 
κεντρίζει το συναίσθημα του πρόσφυγα, ο οποίος νιώθει αδικημένος, γιατί βρίσκεται 
πάντοτε σε μειονεκτικότερη θέση, αφού τα περιουσιακά του στοιχεία, που τον 
καθιστούσαν φερέγγυο, τα έχασε.  Είναι γεγονός ότι ακόμη και σ’ αυτή την ελάχιστη 
απονομή φερεγγυότητας από το κράτος υπάρχει η διάκριση ανάμεσα στους 
πρόσφυγες.   

 Το γεγονός ότι μέχρι σήμερα δεν απονέμεται η προσφυγική ταυτότητα στα εκ 
μητρογονίας παιδιά προσφύγων δημιουργεί αντίδραση μέσα στον ίδιο τον 
προσφυγικό κόσμο.  Είναι αδιανόητο γυναίκες οι οποίες έζησαν την τουρκική εισβολή, 
βίωσαν τη βαρβαρότητά της, πιθανόν να έχασαν προσφιλή τους, αγαπημένα, 
πρόσωπα, όπως και τις περιουσίες τους να βρίσκονται στη δυσμενή αυτή θέση.  Σε 
ποιο ευρωπαϊκό δικαστήριο θα σταθεί οποιαδήποτε δικαιολογία του κράτους σε αυτή 
τη συνεχιζόμενη παραβίαση του αναφαίρετου ανθρώπινου αυτού δικαιώματος;   

 Ακούσαμε από τον Υπουργό Εσωτερικών να δηλώνει ότι η καθυστέρηση της 
ολοκλήρωσης της συζήτησης στην ειδική επιτροπή που έχει συσταθεί για αυτό το 
ζήτημα οφείλεται στο ότι δεν έχει ενώπιόν της γραπτώς τις απόψεις της επιτροπής 
Προσφύγων.  Ήδη έχουμε πληροφορηθεί ότι έχουν σταλεί.  Απλώς όμως 
διερωτόμαστε: Η επιτροπή Προσφύγων από τι αποτελείται;  Σίγουρα, από πολιτικές 
δυνάμεις, που εδώ και χρόνια…  Ορθώς ο κ. Κατσουρίδης είπε προηγουμένως ότι η 
Βουλή δεν αποτελείται από επιτροπές αλλά από πολιτικές δυνάμεις, άρα συμφωνεί 
μαζί μου ότι η επιτροπή Προσφύγων αποτελείται από πολιτικές δυνάμεις, που εδώ και 
χρόνια έχουν ξεκαθαρίσει τη θέση τους πάνω σε αυτό το ζήτημα.  Άρα, οι θέσεις των 
πολιτικών δυνάμεων είναι πάρα πολύ γνωστές στο Υπουργείο Εσωτερικών.   Αν 
απλώς ψάχνουν για δικαιολογία, ώστε να καθυστερεί η λήψη της οποιασδήποτε 
απόφασης, τότε ας βγουν στο λαό και να ξεκαθαρίσουν τη θέση τους.  Ιδού η Ρόδος, 
ιδού και το πήδημα!   

 Σήμερα που συζητείται το συγκεκριμένο θέμα ενώπιον της ολομέλειας της 
Βουλής είναι ευκαιρία η κάθε πολιτική δύναμη να καταθέσει τη θέση της ενώπιον του 
προσφυγικού κόσμου.  Ως Ε∆ΕΚ είμαστε ξεκάθαροι.  Στηρίζουμε την άμεση άρση της 
αδικίας την οποία υφίστανται τα παιδιά των γυναικών προσφύγων.  Η αναγνώριση της 
ιδιότητας των εκ μητρογονίας προσφύγων θα πρέπει να συνοδεύεται από όλα τα 
οικονομικά οφέλη που παρέχονται στους υπόλοιπους πρόσφυγες.  Και εδώ 
ξεκαθαρίζουμε ότι δε θα είναι και τα 52 000 παιδιά γυναικών προσφύγων ταυτόχρονα 
δικαιούχοι γι’ αυτές τις χορηγίες.   

 Επίσης, η δικαιολογία της διαταραχής στο εκλογικό σώμα δεν ευσταθεί.  
Επειδή δεν επίκεινται οποιεσδήποτε εκλογές στο άμεσο μέλλον, αυτό μπορεί να 
καταστεί θέμα συζήτησης από τους αρμόδιους φορείς, ώστε να εξευρεθεί η 
σωστότερη λύση.  Και προτάσεις υπάρχουν.  Φυσικά, αυτό δεν μπορεί να καταστεί 
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ανασταλτικός παράγοντας στο να αναγνωριστούν άμεσα τα παιδιά που προέρχονται 
από μητέρες πρόσφυγες. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η απόφαση της κυβέρνησης του Τάσσου Παπαδόπουλου με έγκριση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων να προχωρήσει η διαδικασία της τιτλοποίησης των 
προσφυγικών κατοικιών θεωρείται ένα μέτρο που στρέφεται προς την ορθή 
κατεύθυνση.  Η παραχώρηση τίτλου ιδιοκτησίας δίνει τη δυνατότητα στον πρόσφυγα 
είτε να μεταβιβάσει την κατοικία στα παιδιά του είτε να την υποθηκεύσει για λόγους 
δανεισμού.  Από αυτό το επίσημο βήμα καλώ ιδιαίτερα τις εμπορικές τράπεζες, όπως 
και μερίδα των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων να αποδέχονται τους τίτλους 
αυτών των προσφυγικών κατοικιών για σύναψη δανείων.   

 Κάποιοι οι οποίοι στην προεκλογική εκστρατεία των προεδρικών εκλογών 
κρατούσαν ως σημαία τους την απαλλοτρίωση της τουρκοκυπριακής γης, ώστε να 
παραχωρηθούν τίτλοι ιδιοκτησίας στους πρόσφυγες που τα σπίτια τους βρίσκονται σε 
τουρκοκυπριακή γη, θα πρέπει πρώτα να αναφωνήσουν το “mea culpa”, γιατί αυτοί οι 
ίδιοι είναι που διαχώριζαν οικόπεδα σε τουρκοκυπριακή γη και τα παραχωρούσαν 
στον προσφυγικό κόσμο.  Προσπαθώντας να εκμεταλλευτούν τον πόνο του 
προσφυγικού αυτού κόσμου, κάποιοι ξεσήκωναν τον κόσμο στην προεκλογική 
εκστρατεία με το σύνθημα της απαλλοτρίωσης και κάποιοι άλλοι δεσμεύονταν 
γραπτώς στο προεκλογικό τους πρόγραμμα ότι θα εξέταζαν ακόμη και το θέμα της 
απαλλοτρίωσης.  Και οι δύο πλευρές γνώριζαν ότι αυτό είναι αντισυνταγματικό.  Εμείς 
λέγαμε την αλήθεια, αλλά ήμασταν οι αρνητικοί, οι απορριπτικοί.  Σήμερα όμως 
μπορούμε να κοιτάμε όλο αυτό τον προσφυγικό κόσμο στα μάτια, γιατί εμείς ποτέ δε 
θεωρήσαμε ότι ο προσφυγικός πόνος μπορεί να μας επιφέρει κομματικό όφελος.  Η 
απόφαση για παραχώρηση σε αυτούς τους πρόσφυγες του πιστοποιητικού κατοχής 
και χρήσης, που διασφαλίζει την κληρονομικότητα και την ευχέρεια υποθήκευσης με 
κρατικές εγγυήσεις στη Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα, δεν είναι ικανοποιητική, είναι 
όμως μια προσωρινή λύση. 

 Ο προσφυγικός αυτός κόσμος, όπως και οι πρόσφυγες που κατοικούν σε 
τουρκοκυπριακά σπίτια αναμένουν την υλοποίηση της υπουργικής απόφασης για 
παραχώρηση οικοπέδου.  Θέλουμε να πιστεύουμε ότι η υλοποίηση αυτής της 
απόφασης θα κινηθεί μέσα στα χρονικά πλαίσια που έχουν ήδη εξαγγελθεί, δηλαδή η 
παραχώρηση να αρχίσει μετά τον Απρίλιο του 2011.  Να υπενθυμίσω ότι η απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου έλεγε ότι θα παραχωρούνταν αυτά τα οικόπεδα μετά από 
μια πενταετία, άρα το 2011, αφού η απόφαση λήφθηκε το 2006.   

 Ως Ε∆ΕΚ προχωρήσαμε στην εγγραφή θέματος στην επιτροπή Προσφύγων 
της Βουλής με θέμα τα αντισταθμιστικά ωφελήματα τα οποία θα πρέπει να 
παραχωρηθούν και στον προσφυγικό κόσμο ο οποίος αμέσως μετά την τουρκική 
εισβολή προχώρησε είτε στην αγορά ιδιοκτήτης στέγης είτε στην ανέγερση κατοικίας 
σε ιδιόκτητο οικόπεδο και πήρε μονάχα ένα πολύ μηδαμινό ποσό το οποίο 
δικαιούνταν.  Αρκετοί από αυτούς μπορεί να συνεχίζουν να πληρώνουν τις δόσεις 
τους για τα δάνεια που έχουν συνάψει ακόμα και σήμερα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όταν μιλάμε για φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου, αυτό σημαίνει 
απόδοση της, όσο το δυνατό γίνεται, ισότιμης κατανομής των βαρών, ώστε αυτός να 
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μπορεί να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του. 

 Το 1993 ψηφίστηκε η νομοθεσία περί του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
και η πρακτική έναρξη εφαρμογής της το 1996 δεν έδωσε το ζητούμενο.  Ο στόχος 
δημιουργίας του, όπως και το όνομά του δηλώνει, είναι η απόδοση της ισότιμης 
κατανομής των βαρών στον προσφυγικό κόσμο, που σημαίνει δημιουργία 
φερεγγυότητάς του.  Εάν η μελέτη του Πανεπιστημίου Κύπρου το 1998 υπολόγιζε τα 
χαμένα εισοδήματα από την απώλεια εκμετάλλευσης των περιουσιών των 
προσφύγων μεταξύ έξι και επτά εκατομμυρίων λιρών… 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Γιώργου Βαρνάβα τον Πρόεδρο της Βουλής 
αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Χρήστος Πουργουρίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 ∆ισεκατομμυρίων.   

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Συγγνώμη, δισεκατομμυρίων, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είπατε εκατομμυρίων. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Απολογούμαι. 

 Μεταξύ έξι και επτά δισεκατομμυρίων λιρών, δώδεκα χρόνια μετά πιθανόν να 
μιλάμε για τριάντα πέντε δισεκατομμύρια ευρώ. 

 Είμαστε ρεαλιστές, δεν έχουμε ψευδαισθήσεις και παράλληλα δεν είμαστε 
λαϊκιστές.  Σίγουρα, κανένα κράτος, καμιά κυβέρνηση δε θα μπορούσε να δώσει 
τέτοια ποσά στον προσφυγικό κόσμο.  Το γεγονός ότι ο πρόσφυγας, για να εγκριθεί 
από το Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, για να πάρει στεγαστικό δάνειο, χρειάζεται 
να περιμένει τρία χρόνια δημιουργεί την αίσθηση ότι ο φορέας δεν μπορεί να 
ανταποκριθεί στους στόχους του.  Παρ’ όλες τις φιλότιμες προσπάθειες που 
καταβάλλουν το συμβούλιο, αλλά και το προσωπικό του φορέα, που τους αξίζει 
πραγματικός έπαινος, οι προϋπολογισμοί τους δεν τους δίνουν τη δυνατότητα να 
ανταποκριθούν διαφορετικά.  Εμείς ζητούμε τον εκσυγχρονισμό του φορέα μέσα σε 
πλαίσια στα οποία να μπορεί να ανταποκριθεί με περισσότερη άνεση στα αιτήματα 
του προσφυγικού κόσμου.  Θα πρέπει να τροποποιηθούν οι κανονισμοί λειτουργίας 
του, ώστε να δίνεται η ευκαιρία σε ένα εύλογο χρονικό διάστημα να υποβάλλουν 
αίτηση και αυτοί οι οποίοι συνήψαν αρχικά το δάνειο, κάτι για το οποίο σήμερα 
θεωρείται δεδομένη η απόρριψη.  ∆ηλαδή, αν ένας σήμερα έχει συνάψει δάνειο και 
αύριο υποβάλει την αίτησή του, αυτή αμέσως απορρίπτεται, δε γίνεται αποδεκτή, γιατί 
η αίτηση πρέπει να προηγείται του δανείου. 

 Ως Ε∆ΕΚ καταθέσαμε, και την επαναφέρουμε, εισήγηση για δημιουργία ειδικού 
ταμείου φερεγγυότητας των προσφύγων, του οποίου τα έσοδα θα προέρχονται από 
ειδική φορολόγηση η οποία θα επιβάλλεται στην υπερεκτιμημένη αξία των περιουσιών 
στις ελεύθερες περιοχές, όταν και εφόσον οι ιδιοκτήτες τους προβαίνουν σε 
αγοραπωλησία. 

 Έχω υπογραμμίσει στην αρχή της ομιλίας μου ότι η τουρκική εισβολή έχει 
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ευνοήσει κάποιους, οι οποίοι σήμερα πωλούν τα οικόπεδά τους και τα ακίνητά τους σε 
εξωφρενικές τιμές, και το να αποκτήσει κανείς οικόπεδο ή ιδιόκτητο σπίτι σήμερα, 
ιδιαίτερα τα νεαρά ζευγάρια, φαίνεται άπιαστο όνειρο.  Άρα, αυτοί που επωφελήθηκαν 
εις βάρος του προσφυγικού κόσμου θα πρέπει να συμβάλουν στη φερεγγυότητά του.  
Αυτοί που μας ακούν σήμερα σίγουρα διερωτώνται αν αυτές οι ανάγκες, τις οποίες 
ανέφερα πιο πάνω, επηρεάζουν μόνο τον προσφυγικό κόσμο.  ∆ηλώνω ευθαρσώς ότι 
τις ίδιες, αλλά ακόμη και περισσότερες ανάγκες μπορεί να έχουν και αυτόχθονες 
οικογένειες, μη προσφυγικές οικογένειες.  Απλώς, λόγω του τίτλου του υπό συζήτηση 
θέματος, που αναφέρεται στη φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου, είμαστε 
υποχρεωμένοι να περιοριστούμε σε αυτό.  Ως σοσιαλιστικό κόμμα έχουμε καταθέσει 
και δημόσια τις θέσεις μας και τις εισηγήσεις μας σε σχέση με την αρωγή την οποία θα 
πρέπει το κράτος να παρέχει στη μεσαία και χαμηλή εισοδηματικά τάξη ολόκληρου 
του λαού. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως Ε∆ΕΚ ένα και μοναδικό στόχο έχουμε μπροστά μας, την απελευθέρωση της 
πατρίδας μας από τα τουρκικά κατοχικά στρατεύματα, την επιστροφή των χιλιάδων 
προσφύγων μας στις πατρογονικές τους εστίες, ώστε με αυτό τον τρόπο ο 
προσφυγικός κόσμος να αποκτήσει την πραγματική του φερεγγυότητα. 

 Εμείς θα συνεχίσουμε τον αγώνα για μια δίκαιη, βιώσιμη και λειτουργική λύση 
που θα έχει ως βάση της τις δημοκρατικές αρχές και το σεβασμό των βασικών 
ανθρώπινων δικαιωμάτων και ελευθεριών.  ∆ε θα δώσουμε το δικαίωμα σε κανέναν, 
με την οποιαδήποτε λύση, να κάνει τους πολίτες αυτού του τόπου να νιώθουν ότι 
βρίσκονται σε μειονεκτικότερη θέση από ό,τι οι πολίτες των υπόλοιπων είκοσι έξι 
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αυτό είναι το μήνυμά μας και προς τον κυπριακό 
λαό, αλλά και προς αυτούς οι οποίοι επεξεργάζονται την επίλυση του κυπριακού 
προβλήματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τελευταίος ομιλητής για σήμερα είναι ο συνάδελφος Κυριάκος Χατζηγιάννη του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Απλώς, έτσι, για χάρη της καλύτερης κατανόησης κάποιων αριθμών που έχουν 
αναφερθεί από το συνάδελφο τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου σχετικά με το ότι εκατό, 
λέει, χιλιάδες έχουν στεγαστεί στην Κύπρο, θα ήθελα να αντιπαραθέσω κάποια άλλα 
στοιχεία, που πραγματικά θα δώσουν μια καλύτερη εικόνα της όλης βοήθειας που έχει 
παραχωρηθεί στους πρόσφυγες, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι μπαίνουμε στη λογική να 
εκμηδενίζουμε οτιδήποτε.   

 Εκατό χιλιάδες επισκέψεις Τουρκοκυπρίων είχαμε στα δικά μας νοσηλευτικά 
ιδρύματα, κύριε Αριστοφάνη.  Επίσης επιδότηση του ενοικίου των αιτητών πολιτικού 
ασύλου, έτσι, για χάρη της σύγκρισης... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου) 

 Για χάρη της σύγκρισης, κύριε Αριστοφάνη.  Όταν αναφέρεστε στα €616 
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εκατομ. που έχουν δοθεί στον προσφυγικό κόσμο, θα πούμε ότι €54 εκατομ. το χρόνο 
δίνουμε στους αιτητές πολιτικού ασύλου, όχι για...  δεν το κάνω με οποιαδήποτε άλλη 
πρόθεση πέραν του να αντιπαραβάλω κάποιους αριθμούς.  ∆ώσαμε €68 εκατομ. 
βοήθεια στον αγροτικό κόσμο μόνο μια φορά σε ένα έτος.  ∆ίναμε για κάθε έτος πέραν 
των £52 εκατομ.  Απλώς λεκτικά και αθροιστικά εσείς τα υπολογίσατε στα €616 
εκατομ., δεν αναφερθήκατε...   Αναφερθήκατε μάλλον σε είκοσι έξι ξενοδόχους.  
Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι όλες οι επιχειρήσεις μας και οι μη προσφυγικές έχουν 
πάρει πολύ μεγαλύτερη επιδότηση από την κυπριακή πολιτεία, άρα λοιπόν δεν 
μπορούμε να “βγάζουμε ομπρέλα” κάποιες περιπτώσεις και μάλιστα είκοσι έξι.  ∆εν 
αναφερθήκατε μάλιστα -με πολλή δεξιοτεχνία- σε όλες εκείνες τις περιπτώσεις 
επιχειρήσεων προσφυγικών οι οποίες βρίσκονται σε περιοχές όπου δεν μπορούν να 
πάρουν οποιαδήποτε άδεια οικοδομής ή πολεοδομική άδεια, που είναι προϋπόθεση, 
ούτως ώστε να έχουν μπροστά τους ένα περιθώριο ανάπτυξης.  Και επίσης δεν 
αναφερθήκατε, κύριε Αριστοφάνη -αναφερθήκατε μάλλον στις δεκατρεισήμισι χιλιάδες 
τίτλους- δεν αναφερθήκατε σε εκείνες τις εννιά χιλιάδες περίπου τίτλους ιδιοκτησίας 
που δε δώσατε.  Αντίθετα μάλιστα, στο τέλος της ημέρας δώσατε κάποιους τίτλους 
μίσθωσης, που με άλλα λόγια πλησιάζουμε στο να κρατικοποιούμε τον κόπο, το 
μόχθο και τη δημιουργία του προσφυγικού κόσμου που έφτιαξε ότι έφτιαξε με 
στερήσεις και με δάνεια και να είναι ακόμα σήμερα μπροστά στις τράπεζες και να μην 
τους ανήκουν.  Και αυτά να ανήκουν στο κράτος το πλησιέστερο.  

 Προτάσεις του ∆ημοκρατικού Συναγερμού αντισυνταγματικές:  Νομίζω γίνεται 
μια παραπλάνηση εδώ πέρα.  Η αντισυνταγματικότητα αφορά το δικαίωμα του 
βουλευτή να καταθέσει μία πρόταση νόμου, όταν και εφόσον επιβαρύνει τα οικονομικά 
του κράτους.  Αυτή είναι η αντισυνταγματικότητα.  Μην παραπλανούμε λοιπόν τον 
κόσμο ή την κοινή γνώμη προς τα έξω ότι είναι στο περιεχόμενο η 
αντισυνταγματικότητα των δικών μας προτάσεων.  Και δε θα ήθελα σε καμιά 
περίπτωση να φύγει το μήνυμα εδώ πέρα ότι γίνεται εξίσωση ίση ή θα μπορούσαμε 
να συμφωνήσουμε ότι μπορεί να εξισωθεί ο πρόσφυγας με το φτωχό.  ∆ύο 
διαφορετικά θέματα, δύο διαφορετικές πολιτικές. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μπορεί κάποιος να πει ότι το μαρτύριο του προσφυγικού κόσμου και των 
εγκλωβισμένων θα τερματιστεί μόνο με την οριστική λύση, που θα τερματίζει την 
κατοχή και θα εξασφαλίζει μια ασφαλή επιστροφή των προσφύγων στα σπίτια και τις 
περιουσίες τους και μάλιστα θα διασφαλίζει καθεστώς ελευθερίας για τους 
εγκλωβισμένους μας.  Αυτή η αναφορά θα είναι απλή παραπομπή της σημερινής, 
αλλά και διαχρονικής αδικίας στη σφαίρα μιας γενικής και αόριστης ελπίδας.  Μια ευχή 
που ακούγεται σωστή και ωραία, αλλά κούφια από πλευράς περιεχομένου.  Μια ευχή 
που παραπέμπει στο αύριο, για να ξεφεύγουμε από τις υποχρεώσεις της πολιτείας 
που έχει σήμερα.  

 Τριάντα έξι λοιπόν χρόνια μετά την εισβολή και η πολιτεία δεν μπόρεσε να 
ανταποδώσει στους πρόσφυγες την ελάχιστη εκείνη δικαιοσύνη που έπρεπε.  
Οφείλουμε να κάνουμε όλοι την αυτοκριτική μας και τριάντα έξι ολόκληρα χρόνια 
απώλειας χρήσης, απώλειας ίσων ευκαιριών για δημιουργία πάνω απ’ όλα.  ∆ε μιλώ 
για την απώλεια της περιουσίας και δε μιλώ, πολύ περισσότερο, για τις απώλειες 
ζωών και τον πόνο.  

 Τα βάρη της εισβολής και της συνεχιζόμενης κατοχής τα αντιμετωπίζουν 
καθημερινά οι πρόσφυγες και οι εγκλωβισμένοι μας και μόνο οι πρόσφυγες, ενώ η 
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πολιτεία παραμένει, θα έλεγα, σε πολλές περιπτώσεις παρατηρητής.  Θα έλεγα η 
πολιτεία εισπράττει από το ΦΠΑ, ως ένα παράδειγμα, το δικό της λαβείν, ανενόχλητη 
από την προσπάθεια για δημιουργία του προσφυγικού κόσμου.  Αρκεί να αναφέρω 
την πραγματική στεγαστική επιχορήγηση που για χρόνια ήταν μόνο το 5% του 
κόστους για μια μέση κατοικία, ενώ το κράτος εισέπραττε 15% μόνο από το ΦΠΑ.  ∆εν 
αναφέρομαι στους άλλους φόρους.  Ακόμα και σήμερα, με την ανανεωμένη 
προσφυγική πολιτική του νέου Προέδρου, η αύξηση που δόθηκε δεν ξεπερνά σχεδόν 
το αντίστοιχο που λαμβάνει το κράτος από το ΦΠΑ.   

 ∆υστυχώς έγινε κατορθωτό τα προβλήματα του προσφυγικού κόσμου να μην 
αφορούν όλους σε αυτή την πολιτεία και κοινωνία.  Η πολιτεία ωστόσο, εκεί και όπου 
έχει κάνει παρεμβάσεις, με τα λιγοστά μέσα δημιούργησε πρόσφυγες διαφορετικών 
κατηγοριών, διαφορετικών ταχυτήτων.  Η σταδιακή ενσωμάτωση του προσφυγικού 
κόσμου στην κοινωνία στις ελεύθερες περιοχές έγινε με τον πλέον ανισομερή τρόπο.  
∆ε θα ήθελα να αναφέρω παραδείγματα ενσωμάτωσης ή ποσά αστρονομικά τα οποία 
χρησιμοποιούνται πολλές φορές για να επιτευχθεί η κοινωνική συνοχή.  Η 
προσφυγική πολιτική που ακολουθήθηκε δεν κατόρθωσε να επιλύσει τα σοβαρά 
προβλήματα του κόσμου μας.  Τριάντα έξι ολόκληρα χρόνια βουλιάξαμε στην 
προσπάθεια επίλυσης του στεγαστικού προβλήματος της πρώτης γενιάς προσφύγων, 
αγνοώντας τις υπόλοιπες ανάγκες του προσφυγικού κόσμου.  Πού είναι η επίλυση του 
προβλήματος όσον αφορά τη δημιουργία των νέων γενεών;  Πώς και σε ποιο βαθμό η 
πολιτεία συμβάλλει στην επίλυση των προβλημάτων αυτών των γενεών;  Πώς 
στηρίζουμε τη χαμένη φερεγγυότητα και την αξιοπρέπεια;  Πώς κάνουμε καλύτερη και 
αξιοπρεπή τη ζωή χιλιάδων νεαρών ζευγαριών προσφύγων;   

 Η αδικία που συσσώρευσε η τουρκική εισβολή στους πρόσφυγες και η 
αποκατάσταση των δικαιωμάτων τους δεν μπορεί να παραπέμπεται διαρκώς στη 
μελλοντική δίκαιη λύση.  ∆εν μπορώ σίγουρα να είμαι τόσο βέβαιος ότι η μελλοντική 
λύση θα είναι τόσο δίκαιη, ώστε να αποκαταστήσει την αδικία.  Και δεν μπορώ να 
γνωρίζω το μελλοντικό χρονικό βάθος που θα μπορέσει να αποκαταστήσει τον πόνο 
και το άδικο.  ∆εν είναι μόνο οικονομικό το άδικο, είναι πολλάκις και πόνος, που 
ευτυχώς ο μη προσφυγικός κόσμος ποτέ δεν τον έχει νιώσει. 

 Ακούω συχνά για τη συνέχιση του αγώνα σε βάθος χρόνου, χωρίς να 
εισέρχομαι σ’ αυτή τη συζήτηση.  Θέτω ωστόσο το ερώτημα: Πάνω σε ποια βάση θα 
διεξαχθεί αυτός ο αγώνας;  Πάνω στη σημερινή, άδικη και αναλληλέγγυα βάση;  Η 
διεξαγωγή ενός αγώνα προϋποθέτει ο αγώνας αυτός να διεξάγεται σε πλαίσια αρχών 
τα οποία δεν βλέπω να υπάρχουν σήμερα.  Ποιος χρηματοδοτεί αυτό τον αγώνα;  Ο 
αγώνας αυτός χρηματοδοτείται σίγουρα όχι από τις υπεραξίες, όχι από τις κλίμακες 
Α13 και πάνω, όχι από τα ωράρια εργασίας, όχι από την ευημερία μας, όχι από το 
υστέρημα του Κύπριου φορολογούμενου, το οποίο διαθέτουμε απλόχερα -
επαναλαμβάνω- σε αρκετές τάξεις και ομάδες του πληθυσμού, αλλά από τη σκληρή 
εργασία του προσφυγικού κόσμου σε δύο και τρεις δουλειές που κάνει, για να 
επιβιώσει.  Ο αγώνας αυτός χρηματοδοτείται από τη συνέχιση της αδικίας και από την 
οπισθοδρόμηση του προσφυγικού κόσμου, ο οποίος δεν μπορεί να δημιουργήσει 
πάνω σε ίση βάση με το μη πρόσφυγα.   

 Ο αγώνας αυτός στηρίζεται από τη συνεχιζόμενη απαξίωση της κατεχόμενης 
γης μας, διασφαλίζοντας σε πολύ καλό βαθμό τη γη μας στις ελεύθερες περιοχές,  
εντασσόμενοι μάλιστα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ερωτώ και πάλι: Πόσο ποσοστό 
από το ΦΠΑ πάει στο ταμείο αυτού του μακροχρόνιου αγώνα;  Τουλάχιστον την 
προστιθέμενη αξία που δημιουργεί ο προσφυγικός κόσμος θα αναμέναμε να την 
διοχετεύαμε σε ένα τέτοιο ταμείο.  Αντίθετα, ο προσφυγικός κόσμος μάλιστα 
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συνεισφέρει, αναπτύσσοντας υποδομές στις ελεύθερες περιοχές με το επιχείρημα ότι 
καρπώνεται ο προσφυγικός κόσμος από αυτή την ανάπτυξη. 

 Η κυπριακή πολιτεία συσσωρεύει πόνο και προκαλεί συρρίκνωση της 
προσφυγικής αξιοπρέπειας με τις αντισυνταγματικές, ρατσιστικές και φυλετικές της 
διακρίσεις.  Οι διακρίσεις αυτές αφαιρούν φερεγγυότητα από τον προσφυγικό κόσμο.  
Αυτή δυστυχώς η συμπεριφορά και νοοτροπία επιβάλλεται από εσάς, κυρίες και 
κύριοι κατά κόρον του κυβερνώντος κόμματος, αλλά και των συγκυβερνώντων 
κομμάτων.  Σήμερα βιώνουμε μια κοινωνική αδικία, που συγκρούεται με την Έκθεση 
της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, όπως βέβαια και με την Ευρωπαϊκή Σύμβαση 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων περί ισότητας ανδρών και γυναικών.  Αρνείστε να  
αποδώσετε την προσφυγική ιδιότητα με όλα τα δικαιώματα και στα παιδιά από μητέρα 
πρόσφυγα.  ∆εν αποδεχόμαστε αυτό το έλλειμμα δικαιοσύνης.    

 Η δημιουργία του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών εστίασε την 
προσοχή και την ελπίδα.  Ο βασικός σκοπός του φορέα ήταν η πραγματοποίηση της 
ίσης κατανομής των βαρών της τουρκικής εισβολής μεταξύ όλων των πολιτών, καθώς 
επίσης και η αποκατάσταση της προπολεμικής φερεγγυότητας του προσφυγικού 
κόσμου.  Παρά τη δανειοδότηση ενός μεγάλου αριθμού προσφύγων με σπουδαστικά, 
στεγαστικά, ιατρικά και επαγγελματικά δάνεια, ο φορέας δεν έχει ανταποκριθεί στο 
σκοπό του στο βαθμό που όλοι θα το θέλαμε.  Οι πρόσφυγες αφέθηκαν σχεδόν μόνοι 
τους να αντιμετωπίσουν τα προβλήματα που συσσώρευσε σε αυτούς η τουρκική 
εισβολή και παράλληλα τα πολλαπλά και πρόσθετα προβλήματα που συσσώρευσε 
στη συνέχεια η ανάπτυξη που ακολούθησε και, πρόσθετα, τα προβλήματα που 
δημιουργήθηκαν με την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Μια μερική αποκατάσταση της φερεγγυότητας του προσφυγικού κόσμου 
μπορεί να γίνει μέσα από την άμεση ανταπόκριση από πλευράς του φορέα στα 
αιτήματα του προσφυγικού κόσμου.  Η παραχώρηση δανειοδότησης από 
οποιαδήποτε τράπεζα χωρίς περίπλοκες διαδικασίες και γραφειοκρατίες με 
κυβερνητική εγγύηση θα πρέπει να γίνει πράξη.  Οι πρόσφυγες και οι παθόντες 
ιδιοκτήτες ακίνητης περιουσίας στα κατεχόμενα, θα πρέπει να έχουν τη δυνατότητα να 
δανείζονται άμεσα και χωρίς χρονοβόρες διαδικασίες, υποθηκεύοντας την περιουσία 
τους στα κατεχόμενα σε τρέχουσες αξίες.  Η εξάλειψη αυτής της διάκρισης σε βάρος 
του προσφυγικού κόσμου θα πρέπει να εκλείψει το συντομότερο. 

 Η παραχώρηση τίτλων ιδιοκτησίας σε πρόσφυγες έχει καταντήσει να είναι θέμα 
τύχης.  Κάποιοι πήραν, κάποιοι δεν πήραν, κάποιοι θα πρέπει να αρκεστούν στην 
αδικία τής αρχικής μόνο βοήθειας και κάποιοι θα πρέπει να μεθούν από τις άτοπες και 
τοξικές υποσχέσεις των κυβερνώντων και των συνεργαζόμενων κομμάτων.  Υπάρχει 
μια τεράστια ομάδα προσφύγων που με κόπους, θυσίες και δάνεια υποχρεώθηκε να 
στεγασθεί αγοράζοντας οικία ή ανεγείροντας οικία μόνη της.  Πέραν της μικρής 
στεγαστικής βοήθειας που έτυχαν από το κράτος, ποτέ δε στηρίχθηκαν περαιτέρω με 
οποιοδήποτε στεγαστικό πρόγραμμα.  Όλοι αυτοί οι πρόσφυγες αδικήθηκαν 
διαχρονικά και σκοντάφτετε να τους στηρίξετε με τα αντισταθμιστικά προγράμματα.        

 Επαναλαμβάνει ο μεταξύ άλλων πολύ αγαπητός μου φίλος υπουργός, ο κ. 
Συλικιώτης, και δηλώνει ότι το πιστοποιητικό μίσθωσης κατοχυρώνει τον πρόσφυγα 
κάτοχο τουρκοκυπριακής περιουσίας· βεβαιώνει επίσης ότι μπορεί να μεταβιβάσει την 
περιουσία αυτή στα παιδιά του.  Αυτό δεν ανταποκρίνεται σε καμία αλήθεια.  
Επαναλαμβάνει ακόμα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις) 

 Εντάξει, το έχουμε δοκιμάσει και στην πράξη, έχουμε στείλει σωρεία 



 88

περιπτώσεων και στα συνεργατικά ιδρύματα, που εσείς ισχυρίζεστε ότι μπορούν να 
δανειοδοτήσουν... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Μουσκάλλη) 

 Αυτός είναι ισχυρισμός προσωπικός δικός σας!  ∆εν είναι στην πράξη.   

 Συνάδελφε, ρωτήστε αυτούς που αποτείνονται και δώστε απάντηση.  Εκτός αν 
θέλετε να τους παραπέμπουμε σε εσάς!   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Μουσκάλλη) 

 Βεβαίως, όποτε θέλετε.  

 Επαναλαμβάνει ακόμα ότι σε συνεννόηση με τα συνεργατικά πιστωτικά 
ιδρύματα η κυβέρνηση έχει διασφαλίσει τη φερεγγυότητα αυτών των πιστοποιητικών, 
δηλαδή την κρατική εγγύησή τους, ώστε να μπορεί ο πρόσφυγας να υποθηκεύει την 
τουρκοκυπριακή περιουσία και να λαμβάνει δάνεια.  Σε σχέση ωστόσο με το 
ενδοπροσφυγικό πεδίο, θα πρέπει να πούμε ότι φερεγγυότητα δεν έχουν χιλιάδες 
πρόσφυγες που είχαν και κατείχαν.  Ενώ άλλοι ακτήμονες σήμερα έχουν και κατέχουν 
και διαθέτουν συγκριτικά μεγαλύτερη φερεγγυότητα.   

 Η διαχείριση της τουρκοκυπριακής γης, η οποία στο τέλος της ημέρας έχει 
καταντήσει να είναι μία σε πολύ μεγάλο βαθμό έκφραση αδικίας.  Χιλιάδες έχοντες γη 
στις κατεχόμενες περιοχές είναι σήμερα χωρίς κατοχή έστω και στοιχειώδους κλήρου.  
Ο κηδεμόνας διαχειρίζεται και προστατεύει με πολύ μεγάλο οικονομικό τίμημα από το 
υστέρημα και πάλι του πρόσφυγα όλες αυτές τις περιουσίες.  Πού είναι λοιπόν το 
κριτήριο της συμβολής στη φερεγγυότητα του πρόσφυγα που είχε και σήμερα δεν  
κατέχει;  Πού είναι η συμβολή στη φερεγγυότητα της δημιουργίας του πρόσφυγα για 
τόσα χρόνια στις τουρκοκυπριακές περιουσίες στις περιπτώσεις όπου αυτός διώκεται 
μετά την ανάκτηση από τον ιδιοκτήτη των δικαιωμάτων του; 

 Είναι ηθικό μας χρέος λοιπόν το ότι η δικαιοσύνη πρέπει να αποκατασταθεί για 
τον προσφυγικό κόσμο.  Η ελπίδα της επιστροφής μπορεί τότε και μόνο τότε να 
παραμείνει ζωντανή, όταν και εφόσον η κοινωνία μας παραμείνει ενωμένη.  Η 
σημερινή αδικία δεν οδηγεί στην ενότητα, δεν οδηγεί στο μόνοιασμα, δεν οδηγεί στην 
κοινωνική ενσωμάτωση, δεν οδηγεί στην αλληλεγγύη, που είναι απαραίτητο συστατικό 
σε κάθε αγώνα.  Η επιβολή της μονόπλευρης κατανομής των βαρών της εισβολής 
που σήμερα επιχειρείται δεν τιμά μια σύγχρονη κοινωνία και πολιτεία ούτε τιμά ένα 
σύγχρονο κράτος δικαίου, που βασίζει την ύπαρξή του στη διάκριση και στην 
αφαίρεση των δημοκρατικών δικαιωμάτων των προσφύγων.  

 Ένα άλλο απλό παράδειγμα διάκρισης είναι ότι ενώ ο κάθε πολίτης και 
ιδιοκτήτης γης λαμβάνει εκταρική επιδότηση στις ελεύθερες περιοχές, σε άλλο πολίτη 
αυτού του κράτους που έχει γη στα κατεχόμενα το ίδιο δικαίωμα δεν παρέχεται.  Γιατί, 
όταν εφαρμόζουμε πρόγραμμα π.χ. αγρανάπαυσης στις ελεύθερες περιοχές, δεν 
εφαρμόζουμε αντίστοιχο πρόγραμμα αγρανάπαυσης στις κατεχόμενες περιοχές;  
Μήπως το πρόγραμμα δεν εφαρμόζεται στους ίδιους πολίτες και στην ίδια επικράτεια 
του κράτους;  Θέτω βασικά το ερώτημα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συντομεύετε, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και αποτείνομαι στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, ο 
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οποίος ανάλωσε σχεδόν το ήμισυ της θητείας του: Πού είναι λοιπόν η δίκαιη κοινωνία 
και ποιος πρόσφυγας αισθάνεται σήμερα ελπίδα και βεβαιότητα για το αύριο, αν 
κάνουμε μάλιστα βόλτα σε προσφυγικούς συνοικισμούς;  Μπορεί το σύνθημα με βάση 
το οποίο έχει εκλεγεί ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας να κρατήσει ζωντανή την αντοχή 
του προσφυγικού κόσμου;  Εννοούσε σε αυτή την εξαγγελία του μήπως τη διατήρηση 
της φυλετικής διάκρισης για τα εκ μητρογονίας τέκνα, αφαιρώντας από αυτά τα 
στοιχειώδη δημοκρατικά δικαιώματα, τη διατήρηση της ανισότητας στις ευκαιρίες των 
νέων γενεών των προσφύγων για δημιουργία, τη διατήρηση της αφαίρεσης της 
φερεγγυότητας, τη γκετοποίηση και απομόνωση των προσφυγικών συνοικισμών, τη 
διαβίωση των προσφύγων σε σπίτια ετοιμόρροπα;  Και αυτό με βάση στατικές 
μελέτες!  Είναι στο πλαίσιο της δίκαιης κοινωνίας η δίωξη των προσφύγων που 
σύρονται στα δικαστήρια για την αδυναμία τους στη δύσκολη ετούτη οικονομική κρίση 
να ανταποκριθούν στις οφειλές τους έναντι του φορέα;  Είναι στο πλαίσιο της δίκαιης 
κοινωνίας να βλέπεις να μένουν πίσω και να μην μπορούν να δημιουργηθούν οι 
πρόσφυγες νέοι; Είναι στο πλαίσιο της δίκαιης κοινωνίας που υποσχεθήκατε, να 
κρατικοποιείτε, επαναλαμβάνω, τα δέκα χιλιάδες περίπου σπίτια σε οικογένειες, το 
μόχθο και τον κόπο;  

 Τέλος, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συντομεύετε παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Τελειώνοντας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα, “τελειώνοντας” έχετε υπερβεί... 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Θέτω το απλουστευμένο ερώτημα κοντολογίς, Πρόεδρε. 

 Πότε θα δημιουργήσει δικαιοσύνη για τον προσφυγικό κόσμο ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για θέμα τάξης επί θέματος προσωπικού. 

 Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι θλίβομαι, γιατί ο συνάδελφος μία ομόφωνη 
απόφαση πολιτική, υψίστης σημασίας, για παραχώρηση δωρεάν ιατρικής περίθαλψης 
στους Τουρκοκύπριους τη χρησιμοποιεί ως αντιπαράθεση με τους πρόσφυγες.  Έτσι 
ξεκίνησε την ομιλία του.   

 Το δεύτερο.  Μου απεδόθη η πρόθεση της παραπλάνησης.  ∆εν είναι ίδιον του 
χαρακτήρα μου ούτε και της παράταξής μου.  Εκείνο που έχω πει για 
αντισυνταγματικότητα είναι ό,τι ο Γενικός Εισαγγελέας γραπτώς έχει δώσει στην 
επιτροπή μου, της οποίας προεδρεύω. 

 Το τρίτο.  Μας απεδόθη, ως παράταξη, το ότι είμαστε ρατσιστές και ότι 
δημιουργούμε φυλετικές διακρίσεις.  Λυπούμαι, ίσως να είναι ο μοναδικός Κύπριος 
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που έχει αυτή την εντύπωση· θα τον συγχωρέσουμε.   

 Λοιπόν, σε ό,τι αφορά τα θέματα εκταρικής επιδότησης, όταν ενέγραψε θέμα, 
ήρθαν και του είπαν: «Ηύραμε άλλη λύση, κύριε, δεν την ονομάζουμε έτσι!  Αλλά δεν 
μπορούμε να βγαίνουμε δημόσια να τα λέμε, διότι υπάρχει και Ευρωπαϊκή Ένωση, 
υπάρχουν και κανονισμοί, υπάρχουν και προβλήματα».   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επεκτείνεστε σε θέματα που δεν είναι επί προσωπικού θέματος.  Μπορεί να 
απαντήσουν συνάδελφοί σας την ερχόμενη Πέμπτη. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Θα μείνω μέχρι εδώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία 
ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 4 Μαρτίου 2010, στις 4.00 το απόγευμα, με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί της Προστασίας των Ονομασιών Προέλευσης 
και Γεωγραφικών Ενδείξεων Γεωργικών Προϊόντων 
και Τροφίμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009.  
(Αρ. Φακ. 23.01.050.187-2009). 

 2. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.007-2010). 

 3. Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.046-2009). 

 4. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές 
Μονάδες) (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.034-2009). 

 5. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Ερευνητικών 
Μονάδων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.084-2009). 

 6. Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.035-2010). 

 7. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.011-2010). 

 8. Ο περί της Γενικής Ασφάλειας των Προϊόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.051.027-2010). 

 9. Οι περί Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης των Αμπελιών 
από Ανομβρία Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.099-2009). 

 10. Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
2) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.110-2009). 

 11. Ο περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων 
Θερμοκηπίου (Συγκράτηση, Πρόληψη και Μείωση) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.015-2010). 

 12. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός)  Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.194-2009). 

 13. Ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.009-2010). 

 14. Οι περί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.116-2009). 

 15. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση 
Πρώτου Λειτουργού Μονάδας Ασφάλειας Πτήσεων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.038-2009). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, Γεώργιου 
Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.006-2008). 

 2. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών προϊόντων 
και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην οικονομία σε 
βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.041.004-2008). 

 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137-2006). 

 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα 
«Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
εφαρμογή των νόμων που αφορούν την ισότητα 
ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489-2006). 

 5. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές τους 
και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της κυπριακής 
κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και εισαγωγής 
θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι δεσμεύσεις 
της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές (6% 
των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) 
και οι τυχόν επιπτώσεις από την καθυστέρηση 
υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, καθώς και οι 
προοπτικές του στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή 
Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
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(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση 
στρατηγικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών και για τη 
δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού όπως 
αυτές απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας έναντι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.105-2008). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 10. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.34 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Ακκελίδου Ντίνα Μητσόπουλος Τάσος  

Αναστασιάδης Νίκος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Αριστοτέλους Άριστος Νικολάου Ιωνάς 

Βαρνάβα Γιώργος Ομήρου Γιαννάκης 

Βότσης Άγγελος  Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Περδίκης Γιώργος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Πουργουρίδης Χρήστος 

Γεωργίου Γεώργιος Σαμψών Σωτήρης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Σαρίκας Φειδίας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ευαγόρου Σταύρος Σταυριανός Πανίκκος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Στυλιανίδης Χρήστος 
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Θωμά Γιαννάκης Συλλούρης ∆ημήτρης 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Τάσου Γεώργιος 

Κατσουρίδης Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή 
του σε νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες του 2010 Νόμος του 
2010»,η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Τάσου, Σ. Φυττής, Ντ. Ακκελίδου) και 
ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010», οι παρατηρήσεις 
του κ. Ζαχαρία Κουλία και έγκρισή τους. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Γεωργικής 
Ασφαλίσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

5. Εκθέσεις για τα νομοσχέδια «Ο περί Υδατοκαλλιέργειας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008» και «Ο περί Υδατοκαλλιέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009»  και ψήφισή τους σε ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί 
Υδατοκαλλιέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 
και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2010 Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 
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9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αστυνομίας (Έκτακτοι Πυροσβέστες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους. 

12. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και η συζήτηση που ακολούθησε (Ν. 
Τορναρίτης, Ν. Παπαδόπουλος, Ν. Κατσουρίδης, Χρ. Πουργουρίδης, Α. 
Αγγελίδης, ∆. Συλλούρης, Γ. Ομήρου, Πρόεδρος, Στ. Ευαγόρου, Α. Κυριακίδου, 
Ρ. Ερωτοκρίτου) για την παραπομπή του θέματος «Ο περί Προϋπολογισμού 
του Οργανισμού Νεολαίας του 2010 Νόμος του 2010». 

13. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ερωτήματα για τη διάθεση επικίνδυνων συμπληρωμάτων διατροφής - Η 
εκμίσθωση χώρων του λιμανιού Βασιλικού σε ιδιωτικές εταιρείες - Λειτουργία 
Περιφερειακού Κέντρου Υγείας Κοφίνου - Κυκλοφορία μοτοσικλετών χωρίς 
πινακίδες - Ανάγκη εξασφάλισης εργασίας σε απεξαρτημένα άτομα - Ανάγκη 
εφαρμογής της νομοθεσίας για την παράνομη κοπή δέντρων - Επέκταση 
σκυβαλότοπου στην Παραμύθα - Εγκατάσταση αντένας της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου στη ∆ερύνεια - Ποιότητα του αέρα στο νέο 
αεροδρόμιο Λάρνακας - Ανέγερση ναού στο λόφο της Αγίας Παρασκευής - 
Προβλήματα στα καταφύγια ζώων - Ανάγκη επανασχεδιασμού τμήματος της 
λεωφόρου Λάρνακος - Απόρριψη σκουπιδιών στη χερσόνησο του Ακάμα από 
κυνηγούς - Μέτρα προστασίας της χλωρίδας και πανίδας της περιοχής 
Μάμμαρη, Κοκκινοτριμιθιάς και ∆ένειας. 

14. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Συμμετοχή εποίκων σε δημοψηφίσματα - Αγορά σχολικού λεωφορείου για τα 
παιδιά των εγκλωβισμένων Μαρωνιτών - Λειτουργία καφενείου στο συνοικισμό 
αυτοστέγασης Κόρνου - Έρευνα για την όραση των Κυπρίων οδηγών - 
Εφαρμογή του στρατηγικού σχεδίου διαχείρισης οικιακών αποβλήτων - 
Παραβιάσεις όρων πολεοδομικής και οικοδομικής άδειας από πρατήρια 
πετρελαιοειδών - Αστυνομία και περιστατικά με αιτητές ασύλου - Αντιδράσεις 
Κακοπετριτών για έργα στο ιστορικό κέντρο της Κακοπετριάς - Έρευνα για τη 
ρύπανση του υδροφόρου στρώματος στο Μάμμαρη - Αγορά αδασμολόγητου 
οχήματος από άτομα με αναπηρίες - ∆ιαδικασία κατοχύρωσης του 
επαγγέλματος του μπάρμαν - Οικονομική βοήθεια σε αιτητές πολιτικού ασύλου 
και αιτητές του καθεστώτος του επί μακρόν διαμένοντος - Καταγγελίες για 
δηλητηρίαση κυνηγόσκυλων και αλεπούδων με δολώματα - Το πρόβλημα της 
διάδοσης ναρκωτικών και εξαρτησιογόνων ουσιών στη Λάρνακα - Η μελέτη 
βιωσιμότητας της κατασκευής χώρου στάθμευσης στη Λεμεσό - Άνιση 
αντιμετώπιση εκτοπισθέντων και ιδιοκτητών γης στα κατεχόμενα από τον 
Κεντρικό Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών - Αύξηση οικονομικής βοήθειας για 
την κοινότητα Αγίου Ισιδώρου - Καθυστέρηση απαλλοτρίωσης τεμαχίων στην 
Ερήμη - Εναλλακτική ποινή για ουσιοεξαρτώμενα άτομα - Εντοπισμός στεγών 
αμιάντου σε υποστατικά στρατοπέδου στους Αγίους Τριμιθιάς. 

15. Συζήτηση (Χρ. Πουργουρίδης, Ν. Παπαδόπουλος, Α. Γεωργίου, Χρ. 
Στυλιανίδης, Γ. Βαρνάβα, ∆. Συλλούρης, Κ. Κωνσταντίνου) για τη συμβολή της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας και του Υπουργού 
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Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού στην άρση της απεργίας των 
πρατηριούχων πετρελαιοειδών. 

16. Αγορεύσεις (Λ. Χριστοφόρου, Α. Γεωργίου, Σ. Φυττής, Γ. Βαρνάβα, Κ. 
Χατζηγιάννη) για το θέμα «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 

 



 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 4ης Μαρτίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ. 

Αρ. 22 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Το πρώτο 
θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Προστασίας των Ονομασιών 
Προέλευσης και Γεωγραφικών Ενδείξεων Γεωργικών Προϊόντων και Τροφίμων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Για το θέμα αυτό έχει κυκλοφορήσει και 
συμπληρωματική έκθεση.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Σας παρακαλώ, κύριοι!   

 ∆εν καταλάβαμε τίποτε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αφού μιλούν όλοι! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει, αλλά ούτε κάθονται ούτε στέκονται… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, είμαστε στο πρώτο θέμα.  Έχω πει ότι έχει κυκλοφορήσει και 
συμπληρωματική έκθεση.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Σαρίκας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σαρίκα. 

 Έβαλες τη ροζ γραβάτα, εν σε πρόσεξα! 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Φταίει η ροζ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Φούξια, κύριε Πρόεδρε! 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με το θέμα ασχολήθηκε η επιτροπή Γεωργίας το πρωί και 
ομόφωνα συμφωνήσαμε ότι θα πρέπει να αναβληθεί, γιατί ενώπιόν μας υπήρχαν οι 
δύο διαφορετικές απόψεις των δύο υπουργείων, του Υπουργείου Γεωργίας και του 
Υπουργείου Εμπορίου.  Κρίναμε ότι θα ήταν πιο χρήσιμο να προσπαθήσουν τα δύο 
υπουργεία να διευκρινίσουν τις διαφορές τους και, αν είναι δυνατό, να παρουσιαστούν 
ενώπιόν μας με μια ομόφωνη απόφαση, η οποία να εκφράζει την κυβέρνηση.  Έτσι, 
ομόφωνα συμφωνήσαμε να αναβληθεί για δεκαπέντε μέρες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

Πρώτον, επειδή θα διαφωνήσουμε εμείς, δε θα σχολιάσω τα της σύσκεψης -
θα μείνω την επόμενη Πέμπτη- και το τι ελέχθη από συναδέλφους.  Εγώ το πρωί 
έφυγα με την εντύπωση, εγώ το έβαλα το θέμα το πρωί, ότι σήμερα ψηφίζεται.  Αλλά 
το αφήνω κατά μέρος.  Είναι σαφές για μένα ότι πολλοί συνάδελφοι -και ο καθένας ας 
δει τη δική του κοινοβουλευτική ομάδα- δεν αναγνωρίζουν κανένα ρόλο στη σύσκεψη.   

 Η ουσία είναι άλλη τζιαι δαμαί θα σταθώ.  Ούτε θα μπω στην ουσία του 
θέματος.  ∆ε συμφωνούμε να παραβιαστεί ο κανονισμός.  Είναι η τρίτη αναβολή και ο 
καθένας να πάρει την ευθύνη του, να ψηφίσει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πότε έγιναν οι αναβολές, κύριε Πρόεδρε; Θα ήθελα να πληροφορηθώ σε ποια 
διαδικασία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εδώ, στην ολομέλεια. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 ∆εν αναβλήθηκε εδώ τρεις φορές.  Αναβλήθηκε με απόφαση της σύσκεψης 
πάνω, που δε δεσμεύει την ολομέλεια.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι η τρίτη φορά που αναβάλλεται στην ολομέλεια. Να εξευρεθεί, κύριε 
Συλλούρη… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να εξευρεθεί. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να εξευρεθεί.   

 Ο ρόλος που παίξατε τωρά είναι καταπληκτικός! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τι εννοείτε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κανένας δεν εζήταν το λόγο και εφώναζες του άλλου, που τη θέση σου, να 
σηκωστεί να βάλει το θέμα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι, κύριε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Πουργουρίδη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν θα κάνουμε συζήτηση σ’ αυτό το επίπεδο, εγώ είμαι έτοιμος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, ποιος σε φοάται ενόμισες; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κανένας δε θέλω να με φοάται!   

 Έν’ εσείς που νομίζετε ότι σας φοάται ο κόσμος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω ότι δε χρειάζεται να οξυνθούν τα πνεύματα… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εδώ υπάρχει θέμα κανονισμού, κύριε Πρόεδρε.  Εγώ βάλλω θέμα κανονισμού.  
Είναι η τρίτη αναβολή.  ∆εν είναι από επιτροπή, είναι από την ολομέλεια, από τη 
στιγμή που είναι μπροστά στην ολομέλεια.  Για τρίτη φορά ζητείται αναβολή, ο 
κανονισμός είναι σαφής, πάρτε την ευθύνη σας όλοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 



 

 4

 Κύριε Πρόεδρε,  

 ∆εν ήμουν το πρωί στη σύσκεψη, ήρτα, όπως θυμάστε, λίγο καθυστερημένος, 
έτσι δεν ξέρω αν εσυζητήθηκε το θέμα.  Η έκκλησις που κάνω είναι:  Σε αυτή την 
ολομέλεια εκαθιερώσαμε μία πρακτική και σε πάρα πολλές περιπτώσεις ούτε η μια 
πλευρά ούτε η άλλη πλευρά δεν επικαλείτο τους κανονισμούς και σε πάρα πολλές 
περιπτώσεις που οι εκθέσεις εκυκλοφόρησαν την τελευταία στιγμή, παρά την ύπαρξη 
του σχετικού κανονισμού, εξετάσαμε τα θέματα και κανένας δεν ήγειρε ένσταση.   

 Κατανοώ πώς αισθάνεται η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ, αλλά, από τη 
στιγμή που η κοινοβουλευτική επιτροπή που εξέτασε το θέμα, έστω χωρίς να είναι 
ενημερωμένη για την οποιαδήποτε συζήτηση έγινε στη σύσκεψη των αρχηγών και των 
εκπροσώπων των κομμάτων, που, επαναλαμβάνω, εγώ συμφωνώ πως όσα 
συμφωνούνται εκεί πρέπει να υιοθετούνται, άλλωσπως να την καταργήσουμε τη 
σύσκεψη, νομίζω θα ήταν λάθος να μη δοθεί η αναβολή των δεκαπέντε ημερών.  
Άλλωστε η ολομέλεια της Βουλής έχει την ευχέρεια, και αν ακόμα αυτό που 
προτείνεται παραβιάζει τον κανονισμό, από τη στιγμή που το αποφασίζει η ολομέλεια, 
να θεραπεύεται η κατάσταση.  ∆ε νομίζω όμως ότι είναι τόσο σοβαρό το θέμα, ώστε 
να δημιουργήσουμε μία κρίση γύρω από το θέμα αυτό, ως προς το αν θα πρέπει να 
συζητηθεί σήμερα ή σε δεκαπέντε μέρες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η επιτροπή αποφάσισε να το παραπέμψει για δεκαπέντε μέρες για ένα λόγο 
που δεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα.  Χωρίς να φταίει η επιτροπή, για να 
είμαστε καθαροί.  ∆εν είναι ομόφωνο, κύριε.  Ο πρόεδρος της επιτροπής είναι 
υπόχρεος να δεχτεί τη θέση της πλειοψηφίας.  Λέει το σκεπτικό:  «Θα πάει σε 
δεκαπέντε μέρες, για να μας πουν τα υπουργεία τελικά ποια είναι η κοινή τους θέση».   

 Είναι ενήμερη η επιτροπή ότι υπάρχει απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
και αυτή είναι που ισχύει.  Τι λέει ο ένας ή ο άλλος υπουργός είναι αδιάφορο.  Άρα, θα 
έρθουμε σε δεκαπέντε μέρες, για να ξαναλεχθεί ποια είναι η απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου.  Αφού την ξέρουμε τώρα.  Και τα κόμματα δεν πιστεύω ότι 
δεν έχουν θέσεις.  Οι αγροτικές οργανώσεις πήραν θέση.  Τι μας εμποδίζει;   

 Κατά συνέπεια, θα συμφωνούσα με αυτό που λέει ο κ. Πουργουρίδης, εάν 
υπήρχε αντικείμενο.  ∆εν υπάρχει.  Υπάρχει απόφαση της κυβέρνησης.  ∆εν είναι 
θέμα υπουργείου και λειτουργών των υπουργείων.  Θέλει η ολομέλεια όμως να κάνει 
όπως θέλει, ας κάνει.  Εμείς δε θα συμφωνήσουμε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς, για το διαδικαστικό των κανονισμών δεν υπάρχει 
έτσι πρόνοια.  Απ’ εκεί και πέρα, όσον αφορά το θέμα της… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 



 

 5

 Τι πρόνοια δεν υπάρχει; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει πρόνοια ότι μόνο… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ύο φορές μπορεί να αναβληθεί. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να μου βρείτε την πρόνοια και να τη δω και εγώ, κύριε Κατσουρίδη, αν γίνεται. 

 Πέραν τούτου, έχουμε την πρακτική της Βουλής, αλλά εγώ, μετά από τη 
σύσκεψη των αρχηγών, πήγα και έλαβα μέρος στη συνεδρία της επιτροπής Γεωργίας.  
Πρώτον, πρέπει να πούμε ότι η σύσκεψη των αρχηγών, ναι, αποφάσισε ότι σήμερα 
θα ψηφιστεί το θέμα, αφού εξεταστεί το πρωί στην επιτροπή Γεωργίας και με τη 
βεβαιότητα ότι δε θα υπάρχουν νέα στοιχεία.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει τέτοιο πράγμα. 

 Για όνομα του Θεού πλέον! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αυτός ήταν ο ισχυρισμός, κύριε Κατσουρίδη,  ότι δεν υπάρχουν νέα στοιχεία, 
να το δει μια φορά η επιτροπή και, εφόσον έτσι είναι τα πράγματα, εφόσον 
επιβεβαιωθεί ότι δεν υπάρχουν νέα στοιχεία, να το δούμε το απόγευμα.  Και δε θα 
είχα κανένα πρόβλημα εγώ να ψηφιστεί το απόγευμα.  Εν πάση περιπτώσει, εγώ δεν 
ήμουν στη συνεδρία την ώρα της απόφασης για αναβολή, διότι εξάλλου δεν είμαι 
μέλος της επιτροπής Γεωργίας.  Η επιτροπή ομόφωνα αποφάσισε και μου 
ανακοίνωσαν αυτή την απόφαση της Βουλής μετά το πέρας της συνεδρίας. 

 ∆ε θέλω να μπω στην ουσία του θέματος, αλλά τουλάχιστον ένα θέμα το οποίο 
ήταν και το κύριο, που λέχθηκε και στη σύσκεψη των αρχηγών, που προέκυψε και 
αποδείχθηκε πέραν πάσης αμφιβολίας, ήταν το σημείο του επείγοντος.  Και η Γενική 
Εισαγγελία και όλα τα υπουργεία είπαν στην επιτροπή -και επικαλούμαι τα μέλη της 
επιτροπής- ότι δεν υπάρχει επείγον θέμα για το πρότυπο του χαλλουμιού και μάλιστα 
ισχυρίστηκαν ότι, επειδή κατατέθηκε ο φάκελος του χαλλουμιού, αυτός ο νόμος, 
αυστηρά ομιλούντες, δεν επηρεάζει το θέμα του προτύπου του χαλλουμιού.   

 Άρα, αν υπήρχε κάποια πίεση και λέγαμε να αποφασιστεί και να τελειώσει, θα 
ήταν το επιχείρημα του επείγοντος.  Εγώ λέω ότι προέκυψαν το πρωί δύο καινούρια 
στοιχεία:  Πρώτον, το Υπουργείο Γεωργίας είπε ότι δεν έστειλε στο Υπουργείο 
Εμπορίου τις παρατηρήσεις του-απάντηση στην επιστολή του Υπουργείου Εμπορίου, 
άρα η επιτροπή πολύ λογικά αποφάσισε την αναβολή και, δεύτερον, δεν υπάρχει 
επείγον θέμα, το οποίο να αγγίζει την ουσία.   

Και τελειώνω με αυτό χωρίς να μπαίνω στην ουσία:  Εάν πράγματι αυτό το 
θέμα του κανονισμού που ψηφίζουμε δεν αγγίζει το χαλλούμι, με μία τροποποίηση 
που εμείς εισηγηθήκαμε στην επιτροπή και η επιτροπή μπορούσε να αποφασίσει με 
ναι ή όχι, θα μπορούσε να πάμε όλοι ομόφωνα.  Γι’ αυτό αξίζει και η αναβολή.  Η 
τροποποίηση είναι ότι το πρότυπο αυτό για το οποίο μιλούμε, αυτός ο νόμος δεν 
επηρεάζει φακέλους που έχουν ήδη κατατεθεί στις Βρυξέλλες.  Και τελειώνει η ιστορία 
και δεν έχει κανένας πρόβλημα. να μην τσακωνόμαστε για το τίποτα! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Για το καλό της Κύπρου η επιτροπή Γεωργίας το πρωί, αφού άκουσε τις 
αλληλοσυγκρουόμενες απόψεις, αφού στάθμισε όλα τα γεγονότα, αποφάσισε να 
δώσει δεκαπέντε μέρες αναβολή.  Ήταν και μία πρόταση που κάναμε εμείς.  
Θεωρούμε ότι είναι απαράδεκτο δύο υπουργεία της ίδιας κυβέρνησης και από τη μια 
οι ποιμνιοτρόφοι και από την άλλη οι αγελαδοτρόφοι, από τη μια οι τυροκόμοι και από 
την άλλη το ΚΕΒΕ κ.λπ. να τσακώνονται για ένα θέμα το οποίο πιθανό σε δεκαπέντε 
μέρες, αφού γίνουν επαφές μεταξύ των υπουργών -όπως ζητήσαμε- και μεταξύ των 
ενδιαφερομένων, να λήξει. είτε με το ίδιο νομοσχέδιο που ήρθε είτε με κάπως 
διαφορετικό.   

Είναι άσχημη η εικόνα, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι.  Έρχονται 
ενώπιον της επιτροπής ανώτεροι λειτουργοί δύο υπουργείων με κοινό σκοπό, να 
κατοχυρωθεί το παραδοσιακό μας χαλλούμι στην Ευρώπη, να συνεχίσουν οι 
εξαγωγές, να συνεχίσει η παραγωγή απ’ όλους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μην μπαίνεις στην ουσία. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 ∆εν μπαίνω στην ουσία.   

 Γι’ αυτό δώσαμε τις δεκαπέντε μέρες.  Τι το κακό;  ∆ιερωτώμαι τι το κακό, όταν 
δεν υπάρχει επείγον θέμα, όταν ο φάκελος έχει ήδη κατατεθεί στην Ευρώπη και 
περιμένουμε αποτέλεσμα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν θα μπούμε στην ουσία, αντιλαμβάνομαι ότι έχει πιο ειδικούς.  Κύριε Τάσου, 
συγγνώμη, δεν είναι για να σας κόψω εσάς, διότι θέλει και ο κ. Χατζηνικόλας να 
μιλήσει.  Παραμένουμε στο διαδικαστικό.  Ένα θέμα δεν αναβάλλεται πέραν των 
δεκαπέντε ημερών, αυτό είναι ξεκαθαρισμένο.  Τώρα πάμε για τρίτη εβδομάδα.   

 ∆εύτερον, δεν είναι το χαλλούμι το θέμα.  Το θέμα είναι η διαδικασία και ο 
τρόπος υποβολής ενστάσεων και ποια Αρχή αποφασίζει επί των ενστάσεων.  Εκείνο 
που δε δεχόμαστε εμείς -και θα το ξαναπώ- είναι να θεωρήσει η Βουλή ακριβώς αυτό 
που είπε ο κ. Φυττής, ότι είναι δύο υπουργεία και συγκρούονται.  ∆εν υπάρχουν 
υπουργεία ενώπιον της Βουλής.  Υπάρχει η κυβέρνηση και το Υπουργικό Συμβούλιο 
αποφάσισε.  Ακριβώς έτσι ξεκίνησα, κύριε Πρόεδρε, ότι σωστή η επιτροπή, αν είχε 
δίκαιο ότι υπάρχουν δύο απόψεις στην κυβέρνηση.  ∆εν υπάρχουν δύο· υπάρχει μία.  
Ας κάνουν ό,τι νομίζουν πλέον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο πρόεδρος της επιτροπής Γεωργίας, ο κ. Χατζηνικόλας. 
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ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα αυτό έχει συζητηθεί πέντε φορές μέχρι σήμερα στην 
επιτροπή Γεωργίας της Βουλής.  ∆εν ξέρω πόσες άλλες φορές ακόμα πρέπει να το 
συζητήσουμε και να καταλήξουμε τι μέλλει γενέσθαι όσον αφορά αυτό το νομοθέτημα.  
Στη γραμμή, κύριε Πρόεδρε, περιμένουν είκοσι ένας φάκελοι, οι οποίοι πρέπει να 
υποβληθούν στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Το θέμα τώρα κατά πόσο είναι επείγον ή μη επείγον ή αν έππεσεν ο ζάχαρης 
μες στο νερό, που λαλούμεν τζιαι στα κυπριακά…  ∆εν είναι έτσι που μπαίνει το θέμα.  
Είναι ένα θέμα για το οποίο έχει ζητηθεί από την κοινοβουλευτική ομάδα του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, πέραν του ενός μηνός, αναβολή για δεκαπέντε μέρες, 
ξαναζητήθηκε αναβολή -μάλλον ζητήθηκε από τη σύσκεψη των αρχηγών- και έχουμε 
φτάσει στο σημερινό, να συζητηθεί ξανά στην επιτροπή και να παρθεί απόφαση στην 
ολομέλεια.   

  Το θέμα μεταξύ των δύο υπουργείων, κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι δεν επηρεάζει 
καθόλου.  Υπάρχει απόφαση Υπουργικού Συμβουλίου και η Βουλή αυτή δε συζητά το 
πόσο διαφωνεί ένας υπουργός ή ένας άλλος υπουργός.  Είναι τα νομοσχέδια που 
έρχονται από την ίδια την κυβέρνηση.   

 Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που έγινε συζήτηση σήμερα και όλες οι 
κοινοβουλευτικές ομάδες, ενώ ήξεραν τις τοποθετήσεις των αγροτικών οργανώσεων, 
των επαγγελματικών κλάδων και όλων όσων ασχολούνται με το θέμα, ότι εδώ και 
τώρα πρέπει να ψηφιστεί αυτό το νομοσχέδιο, με διάφορους τρόπους εζητούσαν 
αναβολές, δηλαδή να φέρουμε τους υπουργούς, να φέρουμε τον έναν υπουργό, να 
φέρουμε τους δύο υπουργούς να διαβουλευτούν μεταξύ τους.  Και έτσι 
αναγκαστήκαμε εκ των πραγμάτων να πούμε ότι σε δεκαπέντε μέρες θα το 
ψηφίσουμε, μη ξέροντας και την απόφαση των αρχηγών των κοινοβουλευτικών 
κομμάτων, για να προχωρήσει η ψήφιση. 

 Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, εμένα τουλάχιστον η εισήγησή μου ως προέδρου της 
επιτροπής Γεωργίας είναι ότι εδώ και τώρα πρέπει να ψηφιστεί αυτό το νομοσχέδιο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Τάσου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Στο συγκεκριμένο νομοθέτημα είναι γεγονός ότι υπήρχε πρόβλημα, γι’ αυτό και 
εμείς ως κοινοβουλευτική ομάδα, από την πρώτη στιγμή που διαπιστώσαμε ότι είχε 
πρόβλημα, ζητήσαμε την αναβολή. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Ο λόγος ακριβώς που είχαμε ζητήσει την αναβολή ήταν ακριβώς αυτά τα 
προβλήματα που συζητούμε αυτή τη στιγμή.  Φαίνεται το μέγεθος του προβλήματος, 
διότι είχαμε ζητήσει αυτή την αναβολή, διότι είχαμε διαπιστώσει ότι πράγματι υπήρχαν 
συγκρουόμενα συμφέροντα μεταξύ παραγωγών και ταυτόχρονα και μεταξύ των δύο 
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υπουργείων.  Και θέλαμε ακριβώς να αποκρυσταλλώσουμε μια σωστή γνώμη, για να 
μπορέσουμε να ψηφίσουμε σ’ αυτό το νομοθέτημα.  Ρώτησα προσωπικά εγώ τους 
διάφορους -και το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και το 
Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού- αναφορικά με το κατεπείγον του 
θέματος.  Κανένας δε μας είπε ότι αυτό το νομοθέτημα είναι κατεπείγον και πρέπει να 
το συζητήσουμε και να το ψηφίσουμε εδώ και τώρα.  Γιατί υπάρχει συγκεκριμένη 
νομοθεσία, απλώς με τη νέα νομοθεσία γίνονται κάποιες βελτιώσεις, αλλά ταυτόχρονα 
γίνεται και κάτι άλλο.  Έρχεται εκεί να... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Λοιπόν, και εκείνη τη στιγμή που μπήκε έπειτα από εισήγηση των συναδέλφων, 
του κ. Σαρίκα και του κ. Φυττή, το θέμα της αναβολής, όλοι το υποστηρίξαμε και 
κανένας από τους παρόντες βουλευτές, είτε είναι στο χώρο του ΑΚΕΛ είτε στο ∆ΗΣΥ 
είτε οπουδήποτε, είπε:  «Όχι, εδώ και τώρα πρέπει να το ψηφίσουμε σήμερα».  

 Γι’ αυτό εμείς συμφωνούμε με το ∆ΗΚΟ, την Ε∆ΕΚ και με τον κ. Συλλούρη.  Για 
την αναβολή εννοώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ πήρα το λόγο, επειδή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και θα ολοκληρωθεί η συζήτηση. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …επειδή υπάρχει εμμονή προηγούμενου συναδέλφου ότι υπάρχει κανονισμός.  
Έτσι κανονισμός δεν υπάρχει.  Το σύνταγμα είναι ξεκάθαρο.  Το άρθρο 77 του 
συντάγματος λέει ότι, όταν ξεκινήσει η συζήτηση στη Βουλή, μπορεί να διακοπεί άπαξ   
-μια φορά μόνο- και να συνεχιστεί σε είκοσι τέσσερις ώρες.  Όταν δεν ξεκινήσει η 
συζήτηση, λέει το άρθρο 31 του κανονισμού, τότε μπορεί να οριστεί στην επόμενη 
συνεδρία της Βουλής. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Και στην επόμενη και στην επόμενη.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Στην επόμενη.   

 Εμείς εδώ “παραβιάζουμε” συλλήβδην και εξακολουθητικά ορίζουμε συνήθως 
τα θέματα που αναβάλλονται σε δεκαπέντε μέρες, ευρισκόμενοι σε σύγκρουση με τον 
κανονισμό, και κανένας δε λέει τίποτε.  Η κοινοβουλευτική πρακτική μπορεί να 
βεβαιώνει και τον κανονισμό.  Αλλά, εν πάση περιπτώσει, δεν υπάρχει έτσι πρόνοια.  
Αν υπάρχει πολιτικό επιχείρημα, το ακούσαμε,  το οποίο πολιτικό επιχείρημα μπορεί ο 
καθένας να το καταλαβαίνει όπως νομίζει, αλλά να μην επιβαρύνεται η συζήτηση με 
επίκληση ανύπαρκτων προνοιών του κανονισμού ή του συντάγματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 
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 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ε, επειδή σ’ αυτό το σώμα υπάρχουν πολλοί που διαβάζουν και νόμους και 
καταλαβαίνουν από νόμους και κανονισμούς, θα ήθελα να επισημάνω το εξής:  Όταν 
το άρθρο 31 του Κανονισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων λέει ότι, αν υπάρχει 
θέμα στην ημερήσια διάταξη, αναβάλλεται για την επόμενη συνεδρία της Βουλής, τι 
σημαίνει αυτό το πράγμα;  ∆ε λέει την επόμενη και την επόμενη και την επόμενη.  
Αναβάλλεται για την επόμενη.  Αυτό το θέμα ήχθη ενώπιον της ολομέλειας τρεις 
φορές!  Άρα είναι παραβίαση σαφώς του άρθρου 31.  Το τι θα αποφασίσει η 
ολομέλεια είναι ένα πράγμα, το τι λεν οι κανονισμοί είναι άλλο πράγμα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Άρα είχε λάθος ο κ. Κατσουρίδης! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι έχουμε αναλωθεί αχρείαστα σε μια συζήτηση 
διαδικαστική, η οποία είναι θέμα απόφασης της ίδιας της Βουλής πώς θα χειριστεί το 
θέμα.  Πιο πάνω από τον κανονισμό είναι το ίδιο το σύνταγμα.  Το ίδιο το σύνταγμα 
παρέχει στη Βουλή, στο άρθρο 72 ή στο 73, δε θυμούμαι ποιο από τα δυο…  Και 
πήγαμε και Ανώτατο ∆ικαστήριο, για να ελέγξουμε τούτο το θέμα, και είπε και το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο ότι είναι αρμοδιότητα αποκλειστικά της Βουλής να ρυθμίζει τις 
διαδικασίες της.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Η ολομέλεια. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Η ολομέλεια. 

 Άρα λοιπόν, είμεθα το αρμόδιο όργανο να αποφασίσει πώς θα ρυθμίσει αυτό 
το θέμα διαδικασίας.  Ιδιαίτερα όταν έρχεται με μια απόφαση από την επιτροπή την 
αρμόδια, νομίζω ότι δεν τίθεται θέμα να αναλωθούμε περαιτέρω.  Ας ψηφίσουμε, στη 
χειρότερη των καταστάσεων!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σαρίκα, και τελειώνει! 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Μια σημαντική διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι επανήλθε στην επιτροπή το 
θέμα, μετά από απόφαση της σύσκεψης των αρχηγών, και δεν υπήρχε σε αυτή την 
παραπομπή ένα τελεσίγραφο ότι θα έπρεπε να εξαντληθεί η συζήτηση από την 
πρώτη συνεδρία.  Έτσι η επιτροπή, επειδή έκρινε ότι δεν είχε επαρκείς απαντήσεις 
από τους υπηρεσιακούς...  Γι’ αυτό και εγώ προσωπικά πρότεινα αυτή την αναβολή.  
Αν είχαμε υπόψη μας ότι έπρεπε να το εξαντλήσουμε σήμερα, πιθανό χωρίς κανένα 
πρόβλημα να το κάμναμε.  Αλλά δεν το γνωρίζαμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, άκουσα όλα τα επιχειρήματα.  Είμαι υποχρεωμένος να θέσω στην 
ολομέλεια την εισήγηση της επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για αναβολή για 
δύο βδομάδες. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την αναβολή για δύο βδομάδες; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, το θέμα αναβάλλεται για δύο βδομάδες. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 2 και 3 δεν είναι έτοιμα. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 4 και 5 είναι και αυτά εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση 
και τιτλοφορούνται «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010». Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 16 Φεβρουαρίου 2010. 

 Στα πλαίσια της μελέτης τους κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του 
Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση 
τα άρθρα 20 και 32 του περί Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των 
υφιστάμενων περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικών) 
Κανονισμών, έτσι ώστε να επέλθουν οι ακόλουθες ρυθμίσεις:   
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1. Να καθοριστούν τα όργανα των ερευνητικών μονάδων και ο ρόλος τους. 

2. Να ρυθμιστεί ο καταρτισμός του προϋπολογισμού και η υποβολή του 
οικονομικού απολογισμού από κάθε ερευνητική μονάδα. 

3. Να ρυθμιστεί η τροποποίηση του χρόνου αξιολόγησης κάθε ερευνητικής 
μονάδας. 

4. Να θεσπιστούν πρόνοιες για διασφάλιση του οικονομικού ελέγχου των 
ερευνητικών μονάδων. 

5. Να διευκρινιστεί ότι τα μέλη των διάφορων οργάνων των ερευνητικών μονάδων 
δεν αμείβονται. 

 Σκοπός των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση 
τα άρθρα 20 και 32 του περί Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των 
υφιστάμενων περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) 
Κανονισμών, έτσι ώστε να θεσμοθετηθούν στο Πανεπιστήμιο Κύπρου οι ακόλουθες 
τρεις νέες ερευνητικές μονάδες: 

1. Η Ερευνητική Μονάδα Νανοτεχνολογίας. 

2. Η ερευνητική μονάδα “Κέντρο Σπουδών Φύλου”. 

3. Η ερευνητική μονάδα “Κέντρο Τεχνολογίας Ευφυών Συστημάτων και ∆ικτύων”. 

 Οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου και του Πανεπιστημίου Κύπρου σε 
σχέση με τους δεύτερους υπό αναφορά κανονισμούς επισήμαναν ότι οι προτεινόμενες 
για θεσμοθέτηση ερευνητικές μονάδες έχουν ήδη συσταθεί στην πράξη και η έγκρισή 
τους  αναμενόταν από το 2005.  Όπως ανέφεραν επίσης διευκρινιστικά οι ίδιοι, η 
λειτουργία των μονάδων αυτών χρηματοδοτείται κυρίως από κονδύλια της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία στηρίζει και προωθεί τους σκοπούς τους. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις και των δύο υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την 
εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 4 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 5 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς του 2010 Νόμος του 2010». Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 

του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 22 
Φεβρουαρίου και την 1η Μαρτίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και ο 
πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς.  

 Ο προϋπολογισμός της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για το 2010 προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους €3.822.919 και συνολικά έσοδα ύψους €3.710.188. 

 Τα έσοδα της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς προέρχονται κυρίως από κρατική 
χορηγία (€2.390.188), από ετήσιες εισφορές και δικαιώματα από τις Επιχειρήσεις 
Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) (€750.000), από εταιρείες που είναι 
εισηγμένες στο Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου (€395.000) και από τους Οργανισμούς 
Συλλογικών Επενδύσεων σε Κινητές Αξίες (ΟΣΕΚΑ) (€145.000).  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι συνολικές 
δαπάνες της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς αφορούν μη προβλεπόμενες δαπάνες και 
αποθεματικό (€57.000), καθώς και διαχειριστικά έξοδα (€3.765.919), από τα οποία τα 
κυριότερα αναλύονται ως ακολούθως: 

1. Αντιμισθία επιτροπής (€206.650). 

2. Αποδοχές προσωπικού (€1.655.195). 

3. Εισφορές σε διάφορα ταμεία (€560.257). 

4. Έξοδα λειτουργίας γραφείου (€349.250). 

5. Ναύλα και έξοδα για συνέδρια, αποστολές και άδειες για υπηρεσιακούς λόγους 
στο εξωτερικό (€125.000). 

6. Αγορά υπηρεσιών (€350.000). 

7. ∆ικηγορικά έξοδα (€120.000). 

8. Αγορά μηχανογραφικού εξοπλισμού, προγραμμάτων και υπηρεσιών 
(€120.000). 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο πρόεδρος της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς εξέφρασε τη δυσαρέσκειά του σχετικά με την υποβολή του 
τελικού προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς υπό τη μορφή που αυτός 
κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων, αναφέροντας ότι το Υπουργείο 
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Οικονομικών δεν έλαβε υπόψη τις ανάγκες της επιτροπής για στελέχωσή της με νέες 
θέσεις εργασίας.  Το γεγονός αυτό, σημείωσε, θα δυσχεράνει τη διεκπεραίωση των 
αυξημένων υποχρεώσεων και αρμοδιοτήτων της επιτροπής και θα πλήξει επίσης τη 
διασφάλιση της αρχής της οικονομικής ανεξαρτησίας των εποπτικών αρχών, όπως 
αυτή καθορίζεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Επιπλέον, ο πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς δήλωσε ότι η ανάγκη για 
ενίσχυση του προσωπικού της επιτροπής προκύπτει από την αύξηση του όγκου 
εργασίας που καλείται να επωμισθεί η επιτροπή λόγω των πιο κάτω απαιτήσεων: 

1. ∆ιεύρυνση και ενδυνάμωση της εποπτείας της κεφαλαιαγοράς και μεταφορά 
νέων Κανονισμών και Οδηγιών στην κυπριακή νομοθεσία λόγω της 
παγκόσμιας χρηματοοικονομικής κρίσης. 

2. Εξέταση αυξημένου αριθμού αιτήσεων αδειοδότησης για λειτουργία ΚΕΠΕΥ και 
άλλων οργανισμών στην Κύπρο. 

3. Ανάληψη νέων αρμοδιοτήτων, οι οποίες στο παρόν στάδιο υπάγονται στην 
Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, με στόχο τη βελτίωση του εποπτικού πλαισίου 
της Κύπρου. 

4. Συνεχής και αποτελεσματική εποπτεία των οργανισμών που ήδη βρίσκονται 
υπό την εποπτεία της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, καθώς και των νέων 
οργανισμών που θα κληθεί να εποπτεύσει με την ανάληψη των νέων 
αρμοδιοτήτων και υποχρεώσεών της, όπως και εποπτεία για ξέπλυμα 
παράνομου χρήματος και χρηματοδότηση της τρομοκρατίας.   

 Ενημερώνοντας περαιτέρω την επιτροπή, ο πρόεδρος της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς ανέφερε μεταξύ άλλων ότι η μη ανταπόκριση στις αυξημένες ανάγκες 
για εποπτεία και συνακόλουθα η μη συμμόρφωση με τις απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης ενδέχεται να πλήξουν το κύρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ως κράτους 
μέλους, αλλά και την ανταγωνιστικότητά της στον τομέα των ΕΠΕΥ, αφού ξένοι 
οργανισμοί που δείχνουν ενδιαφέρον για δραστηριοποίηση στην Κύπρο θα κινηθούν 
προς άλλες ανταγωνίστριες χώρες. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, απαντώντας στα θέματα 
στελέχωσης της επιτροπής, ανέφερε ότι με τον υπό αναφορά προϋπολογισμό 
παρέχεται η δυνατότητα στελέχωσής της με τέσσερις θέσεις μέσω μίσθωσης 
υπηρεσιών, με πιθανότητα ανανέωσης των συμβολαίων στη λήξη τους και πρόσθεσε 
ότι η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς ενημερώθηκε σχετικά.   

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού, η επιτροπή ζήτησε τις απόψεις των αρμοδίων σχετικά με τον τρόπο 
λειτουργίας του εποπτικού συστήματος του ευρύτερου χρηματοοικονομικού και 
ασφαλιστικού τομέα στην Κύπρο, όπως και για την οικονομική ανεξαρτησία της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς.  Συναφώς, ο πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
δήλωσε ότι το εποπτικό σύστημα της Κύπρου δε θα μπορούσε να θεωρηθεί το 
ιδανικό, αφού η εποπτεία είναι διαμοιρασμένη σε ένα μεγάλο αριθμό εποπτικών 
αρχών, γεγονός που δεν ενισχύει την επίτευξη του σκοπού του συστήματος.  
Συμπλήρωσε επίσης ότι δεν υπάρχει ιδανικό μοντέλο εποπτικού συστήματος, αφού 
ακόμα και η ενιαία εποπτική αρχή, που στο παρελθόν εθεωρείτο ιδανικό μοντέλο 
εποπτείας, φαίνεται να μην είναι αποδοτική στις χώρες όπου εφαρμόστηκε, όπως στο 
Ηνωμένο Βασίλειο και στη Γερμανία, αφού οι χώρες αυτές προχωρούν σε 
σχεδιασμούς διάσπασης του εποπτικού συστήματος σε έναν περιορισμένο αριθμό 
εποπτικών αρχών. 
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 Ο ίδιος αρμόδιος ανέφερε σχετικά με την οικονομική ανεξαρτησία της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς ότι δεν υπάρχει νομοθετική ρύθμιση που να διασφαλίζει 
την οικονομική της ανεξαρτησία, γεγονός που δε συνάδει με τις δεσμεύσεις του 
κράτους έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πρόσθεσε επίσης ότι κατά τη διεξαγωγή 
ελέγχων από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τη σωστή και αποτελεσματική εφαρμογή 
του κοινοτικού κεκτημένου, καθώς και σε αξιολογήσεις του ∆ιεθνούς Νομισματικού 
Ταμείου διαφαίνεται ότι η επιτροπή δεν έχει την απαραίτητη οικονομική ανεξαρτησία 
που χρειάζεται, για να υλοποιεί το έργο της χωρίς παρεμβάσεις και επηρεασμούς. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω αναφερόμενα ζητήματα η επιτροπή με επιστολή της, 
ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2010, ζήτησε και αναμένει από τον Υπουργό 
Οικονομικών να πληροφορηθεί τα εξής: 

1. Την ακολουθούμενη πολιτική από την κυβέρνηση σε σχέση με την ανάγκη 
ενίσχυσης των εποπτικών αρχών, λαμβανομένων υπόψη των εισηγήσεων της 
Ομάδας De Larosière, τις οποίες υιοθέτησε το Υπουργείο Οικονομικών στα 
πλαίσια αποφάσεων του ECOFIN, αλλά και των συμπερασμάτων του ∆ιεθνούς 
Νομισματικού Ταμείου για το χρηματοοικονομικό τομέα της Κύπρου. 

2. Την αλληλογραφία μεταξύ Υπουργείου Οικονομικών και Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς σε σχέση με τη ληφθείσα ενίσχυση της επιτροπής με αγορά 
υπηρεσιών αντί με μόνιμο προσωπικό, όπως ήταν το αρχικό αίτημα της 
εποπτικής αρχής. 

 Η κατάθεση των ζητηθέντων από την επιτροπή στοιχείων συναρτάται με την 
ανάγκη πλήρωσης των υφιστάμενων εποπτικών αναγκών της επιτροπής, οι οποίες 
δεν ικανοποιήθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών και δε συμπεριλήφθηκαν στον 
προϋπολογισμό της επιτροπής για το 2010.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου της επιτροπής βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του εν 
λόγω νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς για το έτος 2010. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς ποσού 
ύψους €3.822.919 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 
2. 
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 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί της Γενικής Ασφάλειας των Προϊόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Γενικής Ασφάλειας των Προϊόντων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μουσκάλλης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Φεβρουαρίου και 
στις 2 Μαρτίου 2010.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού περί 
της Γενικής Ασφάλειας των Προϊόντων Νόμου, ώστε να δίδεται εξουσιοδότηση στον 
Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού να εκδίδει διατάγματα για την 
εφαρμογή των αποφάσεων που εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 13 της Οδηγίας 
2001/95/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και Συμβουλίου της 3ης ∆εκεμβρίου 2001. 
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 Ειδικότερα, σύμφωνα με το άρθρο 13 της Οδηγίας 2001/95/ΕΚ, αν η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή λάβει γνώση της ύπαρξης σοβαρού κινδύνου για την υγεία και 
την ασφάλεια των καταναλωτών από ορισμένα προϊόντα σε διάφορα κράτη μέλη, 
δύναται, κατόπιν διαβουλεύσεων με τα κράτη μέλη και εφόσον τίθενται επιστημονικά 
ζητήματα τα οποία εμπίπτουν στην αρμοδιότητα κοινοτικής επιστημονικής επιτροπής, 
να λαμβάνει μαζί με την επιστημονική επιτροπή που είναι αρμόδια για το 
συγκεκριμένο κίνδυνο απόφαση η οποία να υποχρεώνει τα κράτη μέλη να λάβουν τα 
αναγκαία μέτρα για την εφαρμογή των αποφάσεων αυτών σε διάστημα μικρότερο των 
είκοσι ημερών, εκτός αν στις αποφάσεις αυτές προβλέπεται διαφορετική προθεσμία.  
Η ισχύς των αποφάσεων αυτών δεν υπερβαίνει το ένα έτος και μπορεί να 
ανανεώνεται για πρόσθετες περιόδους που δεν υπερβαίνουν το ένα έτος η καθεμιά. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η δέσμευση της 
Κύπρου για τροποποίηση της υφιστάμενης βασικής νομοθεσίας ίσχυε μέχρι το τέλος 
του 2009.  Στις 12 Ιανουαρίου 2010 η Γενική ∆ιεύθυνση Υγείας και Καταναλωτών της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής απέστειλε επιστολή στην οποία αναφέρεται ότι η Κύπρος δεν 
έχει λάβει τα αναγκαία εθνικά μέτρα εντός της προθεσμίας που όριζε η συγκεκριμένη 
απόφασή της που εκδόθηκε δυνάμει του άρθρου 13 της Οδηγίας 2001/95/ΕΚ.  Με την 
ίδια επιστολή δίδεται προειδοποίηση ότι, εάν εντός δεκαπέντε ημερών δε λάβει 
ικανοποιητική απάντηση για το θέμα, θα εξετάσει το ενδεχόμενο κίνησης διαδικασίας 
για παράβαση της συνθήκης για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης βάσει του 
άρθρου 258.  Σύμφωνα με το άρθρο αυτό, αν η Επιτροπή κρίνει ότι ένα κράτος μέλος 
έχει παραβεί υποχρέωσή του που απορρέει από τις συνθήκες, διατυπώνει 
αιτιολογημένη γνώμη επί του θέματος, αφού προηγουμένως παράσχει τη δυνατότητα 
στο κράτος μέλος να διατυπώσει τις παρατηρήσεις του. Αν το κράτος μέλος δε 
συμμορφωθεί με τη γνώμη αυτή εντός της προθεσμίας που του ορίζει η Επιτροπή, η 
τελευταία δύναται να προσφύγει στο ∆ικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σημειώνεται ότι το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 4 
Φεβρουαρίου 2010. 

 Στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο 
αναφέρεται μεταξύ άλλων ότι από την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου δεν 
αναμένεται να υπάρξουν οποιεσδήποτε οικονομικές επιπτώσεις που θα επηρεάσουν 
τους πολίτες ή οργανωμένες  ομάδες.  Επιπρόσθετα, στο ίδιο επεξηγηματικό 
σημείωμα  αναφέρεται ότι ο προτεινόμενος νόμος θα συμβάλει  σημαντικά  στην 
επίτευξη του ανώτατου επιπέδου ασφάλειας και προστασίας της υγείας του Κύπριου 
καταναλωτή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική 
εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του τίτλου του ΜΕΡΟΥΣ V  του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέου άρθρου 45Α.  
Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 17; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 17 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Γενικής Ασφάλειας των 
Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Οι περί Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης των 
Αμπελιών από Ανομβρία Κανονισμοί του 2010». Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης των Αμπελιών από 

Ανομβρία Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 
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 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 2 Ιουλίου 2009 και 25 Φεβρουαρίου 2010.  Στο στάδιο της μελέτης 
των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος 
Γεωργίας του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, ο διευθυντής του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης, εκπρόσωποι του 
Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, 
“Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Η αγροτική οργάνωση “Ευρωαγροτικός”, 
παρ’  όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε σε συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 20 του περί Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης των Αμπελιών από Ανομβρία 
Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας για ρύθμιση ορισμένων 
λεπτομερειών που αφορούν τη λειτουργία του πρόσφατα ιδρυθέντος ασφαλιστικού 
σχεδίου για κάλυψη των οινοποιήσιμων ποικιλιών των αμπελιών από ανομβρία. 

 Ειδικότερα, με τους υπό αναφορά κανονισμούς προτείνονται μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Ο καθορισμός της διαδικασίας καταβολής, του τρόπου είσπραξης και του 
ύψους του ασφαλίστρου που θα καταβάλλεται από τους ασφαλιζόμενους 
αγρότες. 

2. Ο καθορισμός της διαδικασίας εξακρίβωσης και εκτίμησης των ενδεχόμενων 
ζημιών, καθώς και των προβλεπόμενων αποζημιώσεων που θα καταβάλλονται 
στα πλαίσια του εν λόγω σχεδίου γεωργικής ασφάλισης. 

3. Ο καθορισμός των διαδικασιών υποβολής των σχετικών αιτήσεων και 
δηλώσεων από τα ασφαλιζόμενα πρόσωπα. 

 Όπως είναι γνωστό, οι υπό αναφορά κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή και 
μελετήθηκαν με το νομοσχέδιο «O περί Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης των Αμπελιών 
από Ανομβρία Νόμος του 2009», το οποίο ψηφίστηκε πρόσφατα από τη Βουλή σε 
νόμο, και τους κανονισμούς «Oι περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2009», οι οποίοι επίσης εγκρίθηκαν πρόσφατα από τη Βουλή.  
Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η προτεινόμενη με 
τους υπό εξέταση κανονισμούς επιβολή ασφαλίστρου ύψους 2,5% συσχετίζεται με τη 
μείωση του ασφαλίστρου της υφιστάμενης γεωργικής ασφάλισης κατά 1%, η οποία 
ήδη εγκρίθηκε από τη Βουλή με τους περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικούς) 
Κανονισμούς του 2009.  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ποσοστό 
ύψους 2% του πιο πάνω ασφαλίστρου καλύπτεται από κοινοτικούς πόρους και ως εκ 
τούτου οι παραγωγοί δε θα επιβαρυνθούν με οποιοδήποτε νέο ποσό ασφαλίστρου 
πέρα από αυτό που ήδη ήταν υποχρεωμένοι να καταβάλλουν στα πλαίσια της 
υφιστάμενης γεωργικής τους ασφάλισης, η οποία όμως δεν κάλυπτε ζημιές από 
ανομβρία. 
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 Στα πλαίσια της εξέτασης των προτεινόμενων κανονισμών, όλοι οι 
παρευρισκόμενοι εξέφρασαν τη σύμφωνη γνώμη τους με τη γενικότερη φιλοσοφία 
που διέπει τις νομοθετικές ρυθμίσεις που προτείνονται.  Ωστόσο, εκπρόσωπος του 
Συμβουλίου Γεωπόνων, ο οποίος παρευρέθηκε ενώπιον της επιτροπής, επισήμανε ότι 
η προτεινόμενη με τους εν λόγω κανονισμούς πρόνοια αναφορικά με τη σύνθεση της 
πενταμελούς επιτροπής, η οποία ορίζεται ως αρμόδια να υποβάλλει στο διοικητικό 
συμβούλιο του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης εμπεριστατωμένη έκθεση με τις 
εισηγήσεις της σχετικά με την κήρυξη περιοχής ως ανομβριόπληκτης, ενδέχεται να 
συγκρούεται με τις διατάξεις του περί Εγγραφής Γεωπόνων Νόμου.  Πιο 
συγκεκριμένα, σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, τα δύο μέλη της εν λόγω επιτροπής 
τα οποία εκπροσωπούν το αγροτικό κίνημα δεν επιτρέπεται, με βάση τον 
προαναφερθέντα νόμο, να μετέχουν στην επιτροπή, αν δεν είναι εγγεγραμμένοι 
γεωπόνοι. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή κάλεσε τους αρμόδιους φορείς όπως 
μελετήσουν περαιτέρω το όλο ζήτημα, ενώ παράλληλα η ίδια, με γραπτή επιστολή της 
προς το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ζήτησε τις απόψεις του επί του πιο 
πάνω εγερθέντος ζητήματος.   

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας στην απαντητική επιστολή του 
καταλήγει ότι όντως τα μέλη της πενταμελούς επιτροπής πρέπει να είναι γεωπόνοι, 
καθώς οι αρμοδιότητες της τελευταίας εμπίπτουν στην έννοια του όρου “άσκηση 
γεωπονίας” όπως αυτός καθορίζεται στον περί Εγγραφής Γεωπόνων Νόμο και, 
σύμφωνα με τον ίδιο νόμο, αυτή δύναται να ασκείται μόνο από εγγεγραμμένους 
γεωπόνους. 

 Παράλληλα, ο διευθυντής του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης, 
ανταποκρινόμενος στο αναφερόμενο πιο πάνω αίτημα της επιτροπής, με γραπτή 
επιστολή του αναφέρει ότι το διοικητικό συμβούλιο του οργανισμού αποφάσισε να 
ζητήσει την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν στη Βουλή, 
επισημαίνοντας ότι οι αγροτικές οργανώσεις, οι οποίες μετέχουν στο πιο πάνω 
διοικητικό συμβούλιο, εξέφρασαν τη δέσμευσή τους να μην παραβιάζεται ο περί 
Εγγραφής Γεωπόνων Νόμος. 

 Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος ανέφερε στην επιτροπή ότι το υπουργείο του δεν επιθυμεί την έγκριση 
οποιασδήποτε νομοθεσίας η οποία να αντιβαίνει στο υφιστάμενο εθνικό δίκαιο. 

 Συνακόλουθα, ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας επισήμανε στην επιτροπή ότι, εφόσον η υπό συζήτηση πρόνοια δε 
συγκεκριμενοποιεί οποιαδήποτε ιδιότητα αναφορικά με τους εκπροσώπους του 
αγροτικού κινήματος και συνεκτιμώντας το γεγονός ότι το εθνικό δίκαιο είναι ενιαίο, 
δεν τίθεται οποιοδήποτε ζήτημα αντίφασης της προτεινόμενης νομοθεσίας, όπως 
κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, με το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο. 

 Σε μια άλλη εξέλιξη, στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη για το ίδιο θέμα, 
τέθηκε από τους παρευρισκομένους το ζήτημα της ενδεχόμενης σύγκρουσης 
συμφερόντων σε περίπτωση που οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων μέλη 
της προαναφερθείσας επιτροπής είναι γεωπόνοι. 

 Συναφώς, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, με νέα γραπτή επιστολή 
του επί του θέματος, αναφέρει μεταξύ άλλων ότι δεν μπορεί να τεθεί κατά τρόπο 
γενικό το πιο πάνω ζήτημα σύγκρουσης συμφερόντων των μελών της επιτροπής, 
καθότι δεν υπάρχει τέτοια προφανής σύγκρουση μεταξύ των ιδιοτήτων των 
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προσώπων που απαρτίζουν την εν λόγω επιτροπή και των 
καθηκόντων/αρμοδιοτήτων της επιτροπής αυτής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί 
κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων 
Αερίων Θερμοκηπίου (Συγκράτηση, Πρόληψη και Μείωση) Νόμος του 2010». Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο 
περί  Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου (Συγκράτηση, 

Πρόληψη και Μείωση) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος  Ανδρέας Κυπριανού 

 Πανίκκος Σταυριανός Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκος Χάμπας Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 28 
Ιανουαρίου μέχρι 25 Φεβρουαρίου 2010. Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος 
Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, της ∆ιεύθυνσης Τεχνικής Εκπαίδευσης και του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Κέντρου Παραγωγικότητας Κύπρου του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ), του Κυπριακού Συνδέσμου Τεχνιτών Κλιματισμού και 
Ψύξης Οχημάτων, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ψυκτικών, του Εμπορικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων 
Κύπρου (ΟΕΒ), της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 
Κύπρου, του Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria) και 
του Εθνικού Συντονιστή για την Αμοιβαία Αναγνώριση Επαγγελματικών Προσόντων.  
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 Η Γενική Συνομοσπονδία Παγκυπρίων Οργανώσεων Βιοτεχνών 
Επαγγελματιών Καταστηματαρχών και το Κυπριακό Εμπορικό Βιομηχανικό 
Επιμελητήριο, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε μαζί με σχετικούς 
κανονισμούς που ρυθμίζουν το ίδιο αντικείμενο. 

 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η δημιουργία νομικού πλαισίου για 
την πλήρη εφαρμογή μέσω αυτού και των προαναφερόμενων κανονισμών των πιο 
κάτω πράξεων της Ευρωπαϊκής Κοινότητας: 

1. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 842/2006 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 17ης Μαΐου 2006 για ορισμένα φθοριούχα αέρια θερμοκηπίου. 

2. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 1493/2007 της Επιτροπής της 17ης ∆εκεμβρίου 2007 για 
την καθιέρωση, σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 842/2006 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, δελτίου υποβολής εκθέσεων 
για τους παραγωγούς, εισαγωγείς και εξαγωγείς ορισμένων φθοριούχων 
αερίων θερμοκηπίου. 

3. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 1494/2007 της Επιτροπής της 17ης ∆εκεμβρίου 2007 για 
τη θέσπιση, κατ’ εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 842/2006 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της μορφής της επισήμανσης 
και των πρόσθετων απαιτήσεων επισήμανσης όσον αφορά τα προϊόντα και τον 
εξοπλισμό που περιέχουν ορισμένα φθοριούχα αέρια θερμοκηπίου. 

4. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 1497/2007 της Επιτροπής της 18ης ∆εκεμβρίου 2007 
περί θεσπίσεως, κατ’ εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 842/2006 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, των στοιχειωδών 
προδιαγραφών των ελέγχων για τον εντοπισμό διαρροής σε σταθερά 
συστήματα πυροπροστασίας που περιέχουν ορισμένα φθοριούχα αέρια 
θερμοκηπίου. 

5. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 1516/2007 της Επιτροπής της 19ης ∆εκεμβρίου 2007 
περί θεσπίσεως, κατ’ εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 842/2006 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, των στοιχειωδών 
προδιαγραφών των ελέγχων για τον εντοπισμό διαρροής σε σταθερό 
εξοπλισμό ψύξης, κλιματισμού και αντλιών θερμότητας που περιέχει ορισμένα 
φθοριούχα αέρια θερμοκηπίου.  

6. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 308/2008 της Επιτροπής της 2ας Απριλίου 2008 για τον 
καθορισμό, σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 842/2006 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της μορφής κοινοποίησης των 
προγραμμάτων κατάρτισης και πιστοποίησης των κρατών μελών. 

7. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 303/2008 της Επιτροπής της 2ας Απριλίου 2008 για τη 
θέσπιση, σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 842/2006 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, ελάχιστων απαιτήσεων και των όρων 
αμοιβαίας αναγνώρισης για την πιστοποίηση εταιρειών και προσωπικού όσον 
αφορά το σταθερό εξοπλισμό ψύξης, κλιματισμού και αντλιών θερμότητας που 
περιέχει ορισμένα φθοριούχα αέρια θερμοκηπίου.  

8. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 304/2008 της Επιτροπής της 2ας Απριλίου 2008 για τη 
θέσπιση, σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 842/2006 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, ελάχιστων απαιτήσεων και των όρων 
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αμοιβαίας αναγνώρισης για την πιστοποίηση επιχειρήσεων και προσωπικού 
όσον αφορά μόνιμα συστήματα πυροπροστασίας και πυροσβεστήρες που 
περιέχουν ορισμένα φθοριούχα αέρια του θερμοκηπίου. 

9. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 305/2008 της Επιτροπής της 2ας Απριλίου 2008 για τη 
θέσπιση, σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 842/2006 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, ελάχιστων απαιτήσεων και των όρων 
αμοιβαίας αναγνώρισης για την πιστοποίηση προσωπικού ασχολούμενου με 
την ανάκτηση ορισμένων φθοριούχων αερίων θερμοκηπίου από συσκευές 
χειρισμού και προστασίας υψηλής τάσεως. 

10. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 306/2008 της Επιτροπής της 2ας Απριλίου 2008 για τη 
θέσπιση, σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 842/2006 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, ελάχιστων απαιτήσεων και των όρων 
αμοιβαίας αναγνώρισης για την πιστοποίηση προσωπικού που προβαίνει σε 
ανάκτηση ορισμένων διαλυτών με βάση φθοριούχα αέρια του θερμοκηπίου 
από εξοπλισμό. 

Ειδικότερα, οι βασικές πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου αφορούν τα 
ακόλουθα: 

1. Τον καθορισμό των υποχρεώσεων των παραγωγών, εισαγωγέων και 
εξαγωγέων φθοριούχων αερίων θερμοκηπίου και των χειριστών εξοπλισμού 
που περιέχει τα εν λόγω αέρια.  

2. Τη θέσπιση μέτρων για έλεγχο των διαρροών ελεγχόμενων ουσιών από 
εξοπλισμό που περιέχει τα εν λόγω αέρια. 

3. Τη δημιουργία πλαισίου για τη διενέργεια επιθεωρήσεων των εγκαταστάσεων 
και εξοπλισμού από αρμόδιους λειτουργούς. 

4.  Τη θέσπιση σχετικών ποινικών αδικημάτων. 

 Όπως αναφέρεται και στο σχετικό επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το 
νομοσχέδιο, η Κυπριακή ∆ημοκρατία όφειλε να είχε προβεί στις αναγκαίες ρυθμίσεις 
για την εφαρμογή των προαναφερόμενων ευρωπαϊκών κανονισμών στο έδαφός της 
πριν από τον Ιούλιο του 2008 για τους Κανονισμούς ΕΚ/303/2008, ΕΚ/304/2008, 
ΕΚ/305/2008, ΕΚ/306/2008 και ΕΚ/308/2008 και πριν από τον Ιούλιο του 2007 για 
τους Κανονισμούς ΕΚ/842/2006, ΕΚ/1493/2007, ΕΚ/1494/2007, ΕΚ/1497/2007 και 
ΕΚ/1516/2007. Σημειώνεται ότι το υπό συζήτηση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων στις 14 Ιανουαρίου του 2010. 

 Σύμφωνα με το ίδιο επεξηγηματικό σημείωμα, η εφαρμογή των εν λόγω 
ευρωπαϊκών κανονισμών συνεπάγεται μεγάλο όγκο εργασίας για το Τμήμα 
Περιβάλλοντος στον τομέα της εκπαίδευσης και στον τομέα των επιθεωρήσεων και 
του ελέγχου της αγοράς.  Για το σκοπό αυτό απαιτείται η εργοδότηση προσωπικού 
που θα ασχολείται με το θέμα, αφού, λόγω του μεγάλου αριθμού των τεχνικών που 
χρησιμοποιούν τα αέρια αυτά και των πολλών εγκαταστάσεων, παρουσιάζονται 
αυξημένες οι ανάγκες επιθεώρησης και ελέγχου. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου, ο αναπληρωτής διευθυντής του 
Τμήματος Περιβάλλοντος ανέφερε στην επιτροπή ότι η καθυστέρηση εφαρμογής των 
προαναφερόμενων ευρωπαϊκών Κανονισμών οφείλεται στην πολυπλοκότητα της 
διαδικασίας ετοιμασίας του νομοσχεδίου και στις αναγκαίες διαβουλεύσεις που 
έπρεπε να πραγματοποιηθούν, τόσο με τα άλλα εμπλεκόμενα τμήματα όσο και με 
τους ενδιαφερομένους.  



 

 23

 Ο ίδιος ενημέρωσε την επιτροπή ότι η ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο θα 
επιφέρει υψηλότερο κόστος λειτουργίας στις επιχειρήσεις, αφού με την εφαρμογή του 
θα απαιτείται εκπαίδευση και πιστοποίηση των τεχνικών τους, ενώ ο φόρτος εργασίας 
και το κόστος των υπηρεσιών των επιχειρήσεων θα αυξηθεί με την επιβολή της 
υποχρέωσης συλλογής και ανακύκλωσης ή καταστροφής των αερίων.  Παράλληλα, η 
όλη διεργασία συνεπάγεται σχετική αύξηση του κόστους των αερίων για τον 
καταναλωτή, η οποία όμως δεν αναμένεται να είναι ουσιαστική, κυρίως λόγω του 
μικρού όγκου αερίων που χρειάζεται ο μέσος καταναλωτής για προσωπική του χρήση. 

 Τέλος, ο ίδιος σημείωσε ότι η προτεινόμενη νομοθεσία θα επιφέρει οφέλη στο 
καταναλωτικό κοινό λόγω της επικείμενης προστασίας του περιβάλλοντος, μέσω της 
μείωσης της ανεξέλεγκτης διαρροής αερίων που αυξάνουν τη θερμοκρασία του 
πλανήτη, και λόγω της βελτίωσης του επιπέδου υπηρεσιών που θα παρέχουν οι 
καταρτισμένοι πλέον τεχνικοί ψύξης. 

 Ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ αναφέρθηκε στην ανάγκη συντονισμού των 
υπηρεσιών, έτσι ώστε να μη σπαταλώνται ανθρωποώρες στις επιθεωρήσεις. 

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Τεχνιτών Κλιματισμού και Ψύξης 
Οχημάτων και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ψυκτικών εξέφρασαν την ανησυχία τους 
για τα χρονοδιαγράμματα που περιλαμβάνονται στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
αναφορικά με την προσωρινή πιστοποίηση προσωπικού και επιχειρήσεων, τονίζοντας 
ότι δεν είναι δυνατό να εκπαιδευτούν όλοι οι τεχνικοί μέχρι το τέλος της περιόδου για 
την οποία επιτρέπεται η προσωρινή πιστοποίηση, θέμα που απασχόλησε την 
επιτροπή. 

 Η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου, σε 
γραπτό σημείωμά της το οποίο κατέθεσε στην επιτροπή, εξέφρασε την ικανοποίησή 
της για την εφαρμογή των εν λόγω ευρωπαϊκών κανονισμών στην Κύπρο και την 
αισιοδοξία της για σωστή υιοθέτηση των προνοιών τους. 

 Κατά την εξέταση του νομοσχεδίου και των σχετικών κανονισμών, την 
επιτροπή απασχόλησε, μεταξύ άλλων, ο τύπος των εξετάσεων στις οποίες θα 
κληθούν να παρακαθίσουν οι τεχνικοί για την πιστοποίησή τους, τα 
χρονοδιαγράμματα πιστοποίησης που προβλέπονται στην προτεινόμενη νομοθεσία 
και ο καθορισμός των προσόντων των προσώπων που δύναται να εξουσιοδοτηθούν 
για την εκτέλεση καθηκόντων επιθεωρητών με βάση το υπό συζήτηση νομοσχέδιο.  

 Σε σχέση με το πρώτο θέμα, ο αναπληρωτής διευθυντής του Τμήματος 
Περιβάλλοντος ενημέρωσε την επιτροπή ότι, παρ’ όλο που ο τρόπος εξέτασης δεν 
ορίζεται από τους ευρωπαϊκούς κανονισμούς, κρίνεται ότι ο καθορισμός του τύπου 
εξέτασης στα πλαίσια της νομοθεσίας δεν ενδείκνυται. Ο ίδιος μετέφερε την πρόθεση 
του Τμήματος Περιβάλλοντος να προτρέψει τους φορείς αξιολόγησης να διεξάγουν 
εξετάσεις τύπου πολλαπλών απαντήσεων και να δίνουν περισσότερο βάρος σε 
πρακτικές αντί θεωρητικές ερωτήσεις, πάντοτε χωρίς να ξεφεύγουν από τα πλαίσια 
των ευρωπαϊκών κανονισμών, έτσι ώστε να μη βρίσκονται σε δυσμενή θέση οι 
τεχνικοί, που, παρ’ όλο που έχουν τις σχετικές γνώσεις και εμπειρία, δεν έχουν την 
κατάλληλη ακαδημαϊκή μόρφωση, για να αντεπεξέλθουν σε ακαδημαϊκού τύπου 
εξετάσεις. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
πληροφόρησε την επιτροπή ότι, εφόσον η υπό εφαρμογή κοινοτική νομοθεσία 
περιλαμβάνει συγκεκριμένα χρονοδιαγράμματα, η πρόβλεψη οποιασδήποτε άλλης 
μεταβατικής περιόδου αποτελεί παράβαση αυτής. 
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 Αναφορικά με τον καθορισμό των προσόντων των προσώπων που δεν 
υπηρετούν στη δημόσια υπηρεσία τα οποία με βάση τον προτεινόμενο νόμο 
εξουσιοδοτούνται από τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος να 
ασκούν κάποιες από τις εξουσίες και τα καθήκοντα των επιθεωρητών, το Τμήμα 
Περιβάλλοντος εισηγήθηκε την προσθήκη πρόνοιας για τη ρύθμιση του θέματος, 
σύμφωνα με την οποία παρέχεται η εξουσία στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος να καθορίζει τα εν λόγω προσόντα με διάταγμά του, που 
δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. Την εισήγηση αυτή 
υιοθέτησε ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού 
διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου σύμφωνα με την πιο πάνω εισήγηση, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Καθορισμός αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 3. 

 Υποχρεώσεις διακινητών, παραγωγών, εισαγωγέων και εξαγωγέων 
φθοριούχων αερίων θερμοκηπίου.  Άρθρο 4. 

 Υποχρεώσεις πιστοποιημένου προσωπικού.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση συγκράτησης και ανάκτησης ορισμένων φθοριούχων αερίων 
θερμοκηπίου από μη πιστοποιημένο προσωπικό.  Άρθρο 6. 

 Αρχιεπιθεωρητές και επιθεωρητές.  Άρθρο 7. 

 Εξουσίες εισόδου και επιθεώρησης.  Άρθρο 8. 

 Εργαστηριακός έλεγχος.  Άρθρο 9. 

 Αδικήματα.  Άρθρο 10. 

 Ποινική ευθύνη νομικών προσώπων και αξιωματούχων τους.  Άρθρο 11. 

 Εξώδικη ρύθμιση αδικημάτων.  Άρθρο 12. 

 Εξουσία έκδοσης κανονισμών.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 13; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων 
Αερίων Θερμοκηπίου (Συγκράτηση, Πρόληψη και Μείωση) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009». Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 Φεβρουαρίου 2010.  Στο 
στάδιο της μελέτης του εν λόγω νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ), η Επίτροπος ∆ιοικήσεως, εκπρόσωποι του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των εκπαιδευτικών οργανώσεων 
ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ και ΠΟΕ∆ και παραπονούμενοι εκπαιδευτικοί. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί ∆ημόσιας 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, ώστε να διασφαλίζεται η άσκηση του δικαιώματος 
της ελευθερίας έκφρασης γνώμης των εκπαιδευτικών. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο τροποποιείται το άρθρο 51 του 
υφιστάμενου νόμου για τη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία, που αναφέρεται στην 
ελευθερία έκφρασης γνώμης των εκπαιδευτικών, ώστε να διαγραφεί το εδάφιο (2) 
αυτού, με το οποίο προβλέπεται ότι οι εκπαιδευτικοί λειτουργοί δεν μπορούν να 
δημοσιεύουν ή να μεταδίδουν από την τηλεόραση, το ραδιόφωνο ή άλλο μέσο 
οποιαδήποτε ύλη η οποία αναφέρεται στην άσκηση των καθηκόντων τους χωρίς την 
προηγούμενη άδεια της αρμόδιας αρχής. 

 Όπως δήλωσαν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, με 
την τροποποίηση του άρθρου 51 υιοθετείται η εισήγηση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως να 
μην περιορίζεται η άσκηση του θεμελιώδους δικαιώματος της ελευθερίας έκφρασης 
γνώμης των εκπαιδευτικών. 

 Όπως είναι γνωστό, η Επίτροπος ∆ιοικήσεως με τις εκθέσεις της με αρ. φακ. 
Α/Π 1332/2007 και Α/Π 705/2009 εισηγείται την τροποποίηση του άρθρου 51 του 
βασικού νόμου και ειδικότερα του εδαφίου (2) αυτού, του οποίου η διατύπωση 
παρέχει έρεισμα για ανεπίτρεπτο προληπτικό έλεγχο. 
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 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου 
εξετάστηκε παράλληλα και σχετικό αυτεπάγγελτο θέμα με τίτλο: «Παράπονα από 
εκπαιδευτικούς για περιορισμό του δικαιώματος έκφρασής τους και για ενέργειες 
υψηλόβαθμων στελεχών του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού εις βάρος τους».  
Στα πλαίσια της παράλληλης αυτής εξέτασης, η επιτροπή είχε την ευκαιρία να ακούσει 
σε έκταση τις θέσεις και απόψεις όλων των εμπλεκόμενων/επηρεαζόμενων μερών και 
να ενημερωθεί πληρέστερα για το όλο θέμα. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με την προτεινόμενη τροποποίηση 
που επιφέρει το υπό αναφορά νομοσχέδιο. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
εν λόγω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του, 
αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να τιτλοφορείται ως «Ο περί ∆ημόσιας 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά να ενημερώσω το σώμα ότι σκοπός του προτεινόμενου 
νόμου είναι η τροποποίηση του περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, 
ώστε να διασφαλίζεται η άσκηση του δικαιώματος της ελεύθερης έκφρασης και 
γνώμης των εκπαιδευτικών.  Είναι, θεωρώ, μια σημαντική τροποποίηση, η οποία 
πρέπει να πω ότι προήλθε μετά από παρεμβάσεις, αν μου επιτρέπεται η έκφραση, 
μελών της επιτροπής Παιδείας της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Είναι θετικό το 
γεγονός ότι, έστω και αργοπορημένα, αντιλήφθηκε το Υπουργείο Παιδείας και έστειλε 
αυτή την τροπολογία.  Θεωρούμε ότι στην Κύπρο του 2010 είναι αδιανόητο να μην 
έχουν το δικαίωμα οι εκπαιδευτικοί ελεύθερα και ανεπηρέαστα να διατυπώνουν την 
άποψή τους, είτε σε μέσα μαζικής ενημέρωσης είτε άλλως πως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.   

 ∆ε θα έπαιρνα το λόγο, αλλά επειδή ο αγαπητός συνάδελφος, έτσι, άφησε μια 
αιχμή, ότι αυτή η κυβέρνηση μετά από παρεμβάσεις βουλευτών και εν έτει 2010 δεν 
είναι επιτρεπτό να υπάρχει φίμωση κτλ., βεβαίως ούτε και το 2000 δε θα ’πρεπε να 
υπάρχει περιορισμός για κανέναν να εκφράζει μέσα σε σωστά πλαίσια τη γνώμη του 
μέσα από τη διαδικασία που ο κάθε πολίτης έχει το δικαίωμα.  Γι’ αυτό εμείς 
θεωρούμε πως με την ενέργεια αυτή το υπουργείο και η κυβέρνηση θέτουν τέρμα σε 
μια απαράδεκτη κατάσταση που υπήρχε και που υποχρέωνε λειτουργούς του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, που είναι το υπουργείο της μόρφωσης και του 
πνεύματος, να έρχονται σε αντιπαράθεση μεταξύ τους, γιατί έπρεπε να παίρνει άδεια 



 

 27

ο εκπαιδευτικός από τον προϊστάμενο, για να γράψει την άποψή του στην εφημερίδα 
ή να εκδώσει κάτι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Βέβαια χαιρετίζουμε και ψηφίζουμε το νόμο για την ελεύθερη έκφραση των 
εκπαιδευτικών, αλλά πρέπει να πούμε ότι ήταν μια πίεση προς το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού να έρθει με νομοσχέδιο, ακριβώς γιατί υπήρχε μια έντονη δημόσια 
αντιπαράθεση μεταξύ λειτουργών της εκπαίδευσης, η οποία σίγουρα δε δημιουργούσε 
την πρέπουσα καλή εικόνα για το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού.  Γι’ αυτό ήταν, 
αν θέλετε, μια πίεση προς το υπουργείο να καταθέσει άμεσα αυτό το νομοσχέδιο, το 
οποίο χαιρετίζουμε και το ψηφίζουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να τονίσω ότι η κατάθεση αυτού του νομοσχεδίου έγινε 
μετά από αρκετές πιέσεις, οι οποίες έγιναν από πλευράς της επιτροπής Παιδείας της 
Βουλής, αλλά και ιδιαίτερα μετά τα τελευταία περιστατικά, τα οποία είναι εις γνώσιν 
ολωνών μας.  Θέλω να τονίσω ότι, αν αναλύσουμε το τι συμβαίνει μέσα στο 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ειλικρινέστατα, αυτά τα γεγονότα τα οποία είδαμε 
και από τους δέκτες των τηλεοράσεών μας, αλλά λέχθηκαν και ενώπιον της επιτροπής 
Παιδείας της Βουλής δεν είναι τίποτα.  Είναι αδιανόητο, κύριε Πρόεδρε, λειτουργοί του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού να προσπαθούν με τρόπους τέτοιους, οι οποίοι 
μπορούν να χαρακτηριστούν ακόμη και παράνομοι, να φιμώσουν εκπαιδευτικούς 
και... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και βουλευτές φίμωσαν. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Απ’ όπου και να προέρχεται το θέμα της φίμωσης, είναι καταδικαστέο!  

 Και μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, όταν και εφόσον ακόμη -και το λέω με όλη την 
ευσυνειδησία- σε αυτό το παιχνίδι το οποίο παίχτηκε εις βάρος εκπαιδευτικών, οι 
οποίοι στο τέλος κατέληξαν στην Επίτροπο ∆ιοικήσεως, η οποία τους δικαίωσε 
πλήρως, ήταν μέλος και ο ίδιος ο υπουργός!  Υπάρχουν και στοιχεία, τα οποία 
κατατέθηκαν και ενώπιον της επιτροπής, για λειτουργούς του υπουργείου που ήταν 
αποσπασμένοι που, με τέτοιες προωθήσεις που γίνονταν από ανώτατα στελέχη του 
υπουργείου, ο υπουργός έδινε αμέσως οδηγίες να απομακρυνθούν οι αποσπασμένοι, 
γιατί τύγχανε να ήταν επικίνδυνοι μέσα στο υπουργείο!  Στο τέλος οι άνθρωποι 
δικαιώθηκαν. 
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 Άρα, κύριε Πρόεδρε, εκείνο το οποίο θέλω να πω είναι το εξής:  Ψηφίζοντας 
σήμερα και αυτό το νομοσχέδιο θα πρέπει οι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
να λάβουν τα μέτρα τους!  Είναι αδιανόητο να λαμβάνουμε εμείς, η Βουλή...  Και 
νομίζω έχει κοινοποιηθεί σε όλους μας επιστολή από τον ίδιο τον Υπουργό Παιδείας 
και Πολιτισμού, ο οποίος λέει: «Ξέρετε, το τάδε ανώτατο στέλεχος του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού δεν αναγνωρίζεται και δεν εκπροσωπεί κανέναν.»!  Αυτά τα 
πράγματα για μας είναι απαράδεχτα!  Όταν μιλάμε για το εκπαιδευτικό σύστημα, μέσα 
από το οποίο εμείς αναμένουμε να βγουν οι νέες γενιές οι οποίες θα αναλάβουν τα 
ηνία αυτού του τόπου, ποιο είναι το παράδειγμα το οποίο δίνουμε σε αυτά τα παιδιά, 
κύριε Πρόεδρε -και τελειώνω τώρα- όταν και εφόσον παρακολουθούμε αυτά τα οποία 
τεκταίνονται μέσα στο ίδιο το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Θεμιστοκλέους.  

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ειδικός επί του θέματος! 

 Για να είμαστε ειλικρινείς μεταξύ μας, αν δε γινόταν η συζήτηση από το 2007, 
το 2008, το 2009 και το 2010 και αν δεν υπήρχαν οι δύο εκθέσεις της Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως και αν δεν υπήρχαν οι καταγγελίες, οι συνεχείς καταγγελίες της ΟΕΛΜΕΚ, 
το νομοσχέδιο τούτο δε θα ερχόταν ποτέ!  Τουλάχιστον επί της παρούσης 
κυβερνήσεως δε θα ερχόταν! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Προηγούμενα πόσες καταγγελίες υπήρξαν; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Προηγούμενα, κύριε Λαμάρη, ήσασταν εσείς αντιπολίτευση και εσείς είχατε 
καθήκον να υπερασπιστείτε αυτό το δικαίωμα! 

(Γέλια) 

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι γι’ αυτό το δικαίωμα δεν ξεκινούμε από 
την πλήρη απαγόρευση και το χαλαρώνουμε μέρα με την ημέρα, χρόνο με το χρόνο.  
Σ’ αυτό ακριβώς το δικαίωμα ισχύει ακριβώς το αντίστροφο.  Πρέπει να υπάρχει 
ελευθερία παντού!  Αυτός πρέπει να είναι ο κανόνας και η εξαίρεση πρέπει να είναι 
μόνο ο περιορισμός και ο περιορισμός πρέπει, πρώτον, να δικαιολογείται γιατί πρέπει 
να είναι περιορισμός και δικαιολογείται, όταν προσβάλλονται τα δημόσια ήθη, όταν 
κινδυνεύει η δημόσια τάξη, όταν κινδυνεύει η εθνική ασφάλεια… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τι είναι τα δημόσια ήθη;   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Τα δημόσια ήθη, κύριε Κατσουρίδη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν εκατάλαβα! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 
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 Αυτά που καταλαβαίνει η μέση αντίληψη!  Να ’ρθείτε μετά να σας τα εξηγήσω! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, συνεχίζετε, κύριε Θεμιστοκλέους; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Και είσαι σε φόρμα σήμερα! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Έλεγα λοιπόν…  Έλεγα ότι…  Ακούστε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ακούμε! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Έλεγα ότι ο περιορισμός πρέπει να γίνεται, πρώτον, με νόμο, να είναι θεμιτός 
και να είναι δικαιολογημένος ο περιορισμός.  Εν αντιθέσει με αυτό, τι παρατηρήσαμε 
τα τελευταία χρόνια;  Από στόματα επίσημα, ιδίως του Υπουργού Παιδείας, να 
εξαγγέλλονται πάσης μορφής ελευθερίες, αλλά στην πράξη να γίνονται ακριβώς τα 
αντίθετα.  Στην πράξη να διώκονται καθηγητές, να απειλούνται με μετακινήσεις, με 
μεταθέσεις, να γίνονται συνεδριάσεις καθηγητικών συλλόγων Σάββατο απόγευμα σε 
χώρους σταθμεύσεως, να μετατρέπουμε τους εκπαιδευτικούς σε δηλωσίες, να τους 
δίνουμε στο χέρι δηλώσεις μετανοίας, για να υπογράψουν, και, όταν όλα αυτά 
αποτύχουν, τότε να ξεκινά η προσπάθεια της απομόνωσης ενός εκάστου και με 
διάφορες υποσχέσεις και απειλές να αποσπούμε την υπογραφή.   

 Είναι αδιανόητο, κύριε Πρόεδρε, κάθε Σεπτέμβρη τα τελευταία χρόνια ανώτατα 
στελέχη του υπουργείου να συγκαλούν σε κάθε επαρχία σύσκεψη των διευθυντών και 
να ζητούν παράνομα από τους διευθυντές να βαθμολογήσουν τους εκπαιδευτικούς 
του κάθε σχολείου!  Και είναι παράνομο επίσης ένας που είναι στην ανώτατη κλίμακα 
της διοίκησης -είναι και πολιτικά ανεπίτρεπτο- να μην αντέχει την κριτική! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Εάν κάποιοι δεν αντέχουν την κριτική, κύριε Πρόεδρε, ε, τούτο δε συνιστά τζιαι 
κάποιο λόγο σοβαρό, για να την καταργήσουμε!  Όσοι είναι στην πολιτική, όσοι 
ασκούν εξουσία, όσοι απολαμβάνουν από αυτή την κοινωνία προνόμια και χάδια, ε, 
πρέπει να αντέχουν και την κριτική!  Και, κύριε Κατσουρίδη, προφανώς και αυτοί που 
κυβερνούν πρέπει να αντέχουν πολύ περισσότερο την κριτική! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Τα χάδια εν τα αντιλήφθηκα! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Το “ελευθερία παντού”, κύριε Πρόεδρε, του κ. Θεμιστοκλέους αντιλαμβάνομαι 
αφορά και τους μαθητές. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι σαφέστατα αφορά τους μαθητές και είναι γι’ 
αυτό ακριβώς το λόγο που εμείς τουλάχιστον, ως παράταξη, αποφασίσαμε ότι ποτέ ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός δε θα βρεθεί σε κανένα απολύτως εκπαιδευτήριο.  
Τασσόμαστε ανεπιφύλακτα εναντίον της κομματικοποίησης των σχολείων εν αντιθέσει 
με κάποιους άλλους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα θα αρχίσουμε άλλο κύκλο γι’ αυτό που είπε ’πού σπόντα κάποιος; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι γι’ αυτό το θέμα.  Αυτό το θέμα θα το συζητήσουμε 
λίαν συντόμως ενώπιον της επιτροπής Παιδείας, άρα θα έρθει ενώπιον της 
ολομέλειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Απλά, στην πρωτολογία μου είχα ξεχάσει να αναφέρω ένα πολύ πολύ 
σημαντικό θέμα, κύριε Πρόεδρε, και νομίζω ότι από αυτό το επίσημο βήμα της Βουλής 
θα πρέπει να στείλουμε στο Υπουργείο Παιδείας ένα μήνυμα.  Έχουν γίνει καταγγελίες 
και αποδεδειγμένα και παραδεκτά μέσα στην επιτροπή ότι, χωρίς να γνωρίζουν οι ίδιοι 
οι εκπαιδευτικοί, μέσα στους φακέλους τους που είναι μέσα στο Υπουργείο Παιδείας 
καταχωρίζονται επιστολές κατηγορητήρια εναντίον τους, χωρίς να τους 
κοινοποιούνται… 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ανώνυμα! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Και ανώνυμα…  Πιθανόν…   

 Όχι, τα ανώνυμα έχουν σταματήσει πλέον εδώ και δύο χρόνια. Όμως, από 
διευθυντές, παραδιευθυντές και ανώτερους του Υπουργείου Παιδείας κατατίθενται 
κατηγορητήρια, χωρίς να τους κοινοποιούνται, χωρίς να έχουν την ευχέρεια να 
απαντήσουν και να είναι εις γνώση τους.  Παράδειγμα το ότι εκπαιδευτικοί 
προσέφυγαν στη Γενική Εισαγγελία, για να τους δοθεί το δικαίωμα να πάρουν το 
φάκελό τους, και στο τέλος προς έκπληξή τους είδαν ότι μέσα υπήρχαν επιστολές 
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εναντίον τους!  Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, αυτό το πράγμα θα πρέπει να 
σταματήσει, εάν στην πραγματικότητα θέλουμε να τεθεί σε εφαρμογή αυτό το οποίο 
ψηφίζουμε σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν… 

 Ναι, κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Επειδή ανοίχθηκε το θέμα της κομματικοποίησης στα σχολεία, εμείς ξεκάθαρα 
τοποθετούμαστε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν ανοίχθηκε! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 …υπέρ της πολιτικοποίησης και όχι της κομματικοποίησης και παράλληλα να 
καταστραφούν όλοι αυτοί οι φάκελοι και οι παραφάκελοι που υπάρχουν στα σχολεία, 
γιατί δε θέλουμε αυτή η παρακμάζουσα κατάσταση που υπάρχει στο Υπουργείο της 
Παιδείας να μεταφερθεί και στα σχολεία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, ακούστηκαν πολύ ενδιαφέρουσες απόψεις... 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Μία απολογία απ’ όλους τότε, αφού συνέβαινε, κύριε Πρόεδρε!  Χρειάζεται μία 
απολογία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ έχω να πω το εξής… 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Εν το ξέραμε ότι συνέβαινε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ύο είναι τα σημαντικά.  Πρώτον, όπως κι αν έγινε, με τον τρόπο που έγινε, 
έστω και καθυστερημένα, κάλλιο αργά παρά ποτέ! Είναι ένα σημαντικό βήμα και 
νομίζω είναι καλοδεχούμενο από όλους.   

 ∆εύτερον, έτσι για να πειράξω το φίλο μου το Θεμιστοκλέους, η ατάκα της 
ημέρας είναι «ελάτε να σας εξηγήσω κατ’ ιδίαν»! 

(Γέλια) 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο 
περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε από την ίδια, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 25 
Φεβρουαρίου 2010.  Στη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο 
Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, καθώς και του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου.  

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι να παραταθεί η χρονική περίοδος της 
αναστολής της εφαρμογής των διατάξεων του περί Παραγραφής Νόμου, Κεφ. 15, 
μέχρι την 30ή Νοεμβρίου 2010.  Όπως είναι γνωστό, η εφαρμογή των διατάξεων του 
πιο πάνω νόμου έχει ανασταλεί με διαδοχικές τροποποιήσεις του, ώστε να δοθεί ο 
αναγκαίος χρόνος για τον εκσυγχρονισμό και την αναθεώρησή του.  Σημειώνεται ότι η 
ισχύουσα περίοδος αναστολής της εφαρμογής του εν λόγω νόμου εκπνέει την 31η 
Μαρτίου 2010. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης της υπό αναφορά πρότασης νόμου ο πρόεδρος της 
επιτροπής ανέφερε ότι η κατάθεσή της κρίθηκε αναγκαία, καθότι για ακόμη μια φορά 
θα συμπληρωθεί η περίοδος αναστολής της εφαρμογής του υπό συζήτηση νόμου, 
όπως καθορίζεται στον περί Παραγραφής (Τροποποιητικό) Νόμο του 2009 [Ν. 
16(Ι)/2009], σκοπός του οποίου ήταν να δοθεί ο αναγκαίος χρόνος για τον 
εκσυγχρονισμό των διατάξεων του βασικού νόμου με την ετοιμασία ολοκληρωμένης 
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νομοθεσίας για την παραγραφή.  Περαιτέρω, ο ίδιος αναφέρθηκε στη δέσμευση που 
αναλήφθηκε από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας κατόπιν σχετικής 
παράκλησης της επιτροπής για ετοιμασία ολοκληρωμένης νομοθετικής ρύθμισης για 
την παραγραφή, καθώς και σε πρόσφατη σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο 
Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας με σκοπό την προώθηση του 
θέματος αυτού.  

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας επιβεβαιώνοντας τα πιο πάνω 
ανέφερε στην επιτροπή ότι στα πλαίσια σύσκεψης που πραγματοποιήθηκε στο 
γραφείο του για το θέμα αυτό ζήτησε τη συνδρομή όλων των φορέων που 
εμπλέκονται στα ζητήματα αυτά, οι οποίοι ανταποκρινόμενοι υπέβαλαν στον ίδιο τις 
γραπτές τους απόψεις και εισηγήσεις.  Όπως περαιτέρω ανέφερε, για το σκοπό του 
εκσυγχρονισμού της νομοθετικής ρύθμισης για την παραγραφή ανατέθηκε από τον 
ίδιο, με μίσθωση υπηρεσιών, στον ιδιωτικό τομέα η ετοιμασία ολοκληρωμένης 
νομοθετικής ρύθμισης.  Σύμφωνα με τον ίδιο, το έργο αυτό αναμένεται να 
ολοκληρωθεί μέχρι τον προσεχή Ιούνιο και θα κατατεθεί υπό τη μορφή νομοσχεδίου 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων την ίδια χρονική περίοδο, ώστε να παρασχεθεί η 
δυνατότητα έγκαιρης εξέτασής του από την επιτροπή και ψήφισής του σε νόμο, για να 
καταστεί δυνατή η έναρξη της εφαρμογής του μέχρι την 30ή Νοεμβρίου 2010, 
ημερομηνία κατά την οποία θα λήξει η προτεινόμενη με την υπό συζήτηση πρόταση 
νόμου αναστολή του ισχύοντος νόμου. 

 Στη βάση των πιο πάνω, όλοι όσοι παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
συμφώνησαν με την ανάγκη άμεσης προώθησης για ψήφιση σε νόμο της υπό 
συζήτηση πρότασης νόμου.  Παράλληλα, επαναβεβαίωσαν την κοινή θέση που 
υποστηρίχθηκε παλαιότερα ενώπιον της επιτροπής, τόσο από τα μέλη της όσο και 
από τους εμπλεκομένους, ότι για σκοπούς ασφάλειας των συναλλαγών είναι αναγκαία 
η εφαρμογή νομοθετικής ρύθμισης της περιόδου παραγραφής, γι’ αυτό επείγει ο 
εκσυγχρονισμός της σχετικής νομοθεσίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και του 
μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
καθώς και του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό συζήτηση 
πρότασης νόμου, γι’ αυτό και εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση της 
πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν ότι η αναστολή της εφαρμογής του νόμου για την 
παραγραφή επιφέρει επιπτώσεις στην οικονομία του τόπου και πως πρέπει να 
αναλογιστεί ο καθένας τις συνέπειες στην οικονομία ενός κράτους δικαίου από την 
καθυστέρηση στην εκδίκαση υποθέσεων που αφορούν πολύ παλιά χρέη, γι’ αυτό και 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να επισημάνω ότι δυστυχώς είμαστε 
υποχρεωμένοι να εισηγηθούμε για ακόμα μία φορά την αναβολή της εφαρμογής του 
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νόμου για την παραγραφή, καθότι για πολλοστή φορά έχει αναληφθεί η δέσμευση να 
εκσυγχρονιστεί η υφιστάμενη νομοθεσία.  Θέλω να ελπίζω ότι αυτή η φορά θα είναι η 
τελευταία και ότι μέχρι τον Ιούνιο θα έχουμε κατατεθειμένο νομοσχέδιο που να 
εκσυγχρονίζει το νόμο για την παραγραφή και να μπορεί να τεθεί σε εφαρμογή ο 
νόμος αυτός, γιατί αποτελεί σίγουρα μία αναγκαιότητα για ένα ολοκληρωμένο και 
σωστό δίκαιο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να παρατηρήσουμε ότι πολύ διακριτικά ο πρόεδρος της 
επιτροπής δεν υπενθύμισε ότι ήταν πάλι πρωτοβουλία της επιτροπής. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ε, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Να πω ότι ορθά γίνεται αυτός ο νόμος σήμερα, αλλά ταυτόχρονα αυτό σημαίνει 
ότι θα στοιχίσει στο κράτος κάποια λεφτά, για να κάνουμε τη νομοθεσία που πρέπει 
να γίνει, ενώ μπορούσαμε να το αποφύγουμε.  Θέλω να σημειωθεί, για να υπάρχει 
στα πρακτικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Οι περί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 
«Οι περί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (∆ιάρθρωση και 

Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Άγγελος Βότσης  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η, στις 8 και 22 
Φεβρουαρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας και της ΠΑΣΥ∆Υ.  

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 
15Α και 49 του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, είναι η τροποποίηση των 
περί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (∆ιάρθρωση και Όροι 
Υπηρεσίας) Κανονισμών, ώστε να εκσυγχρονιστούν οι υφιστάμενες διαδικασίες 
εξέτασης πειθαρχικών παραπτωμάτων υπαλλήλων του συμβουλίου και να 
εναρμονιστούν με τα ισχύοντα στον περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμο και στον περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμο. 

 Όπως είναι γνωστό, η Βουλή τροποποίησε πρόσφατα τον περί Αποχετευτικών 
Συστημάτων Νόμο, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα σε κάθε συμβούλιο 
αποχετεύσεων να εκχωρεί σε πειθαρχική επιτροπή αποτελούμενη από πέντε μέλη 
του, περιλαμβανομένου και του προέδρου, την εξουσία να εκδικάζει πειθαρχικά 
παραπτώματα των υπαλλήλων του και να επιβάλλει τις ποινές που προβλέπονται 
στους κανονισμούς που εκδίδονται δυνάμει των προνοιών της υπό αναφορά 
νομοθεσίας.  Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της συζήτησης του εν λόγω τροποποιητικού 
νόμου η επιτροπή αύξησε τον αριθμό των μελών της υπό αναφορά πειθαρχικής 
επιτροπής από τρία μέλη, όπως προτεινόταν αρχικά, σε πέντε. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, οι 
προτεινόμενες τροποποιήσεις στοχεύουν στον εκσυγχρονισμό και στην απλούστευση 
των καθοριζόμενων στους υπό τροποποίηση κανονισμούς πειθαρχικών διαδικασιών, 
ώστε να καταστούν ταχύτερες και πιο ευέλικτες.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τους ίδιους 
εκπροσώπους, η τροποποίηση των βασικών κανονισμών κρίθηκε αναγκαία, ώστε οι 
πρόνοιές τους να εναρμονιστούν με τα ισχύοντα στη δημόσια υπηρεσία.   
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 Στα πλαίσια της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών, η επιτροπή 
διαφώνησε με την προτεινόμενη σ’ αυτούς αύξηση της μέγιστης χρηματικής ποινής 
που δύναται να επιβληθεί σε υπάλληλο που, ενώ καλείται να εμφανιστεί ενώπιον του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας, παραλείπει να προσέλθει κατά το 
χρόνο και στον τόπο που αναφέρεται στην κλήση ή αρνείται να απαντήσει σε 
οποιαδήποτε ερώτηση τίθεται σ’ αυτόν νόμιμα στην πειθαρχική δίκη, από τριακόσιες 
λίρες (£300) που προβλέπεται σήμερα σε χίλια ευρώ (€1.000), υποστηρίζοντας ότι η 
εν λόγω αύξηση είναι πολύ μεγάλη.  Συναφώς, η επιτροπή εισηγήθηκε τη μείωση της 
εν λόγω χρηματικής ποινής, ώστε να καθοριστεί στα οκτακόσια ευρώ (€800). 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι στον περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμο για ανάλογα 
αδικήματα προβλέπεται χρηματική ποινή ύψους πεντακοσίων λιρών (£500), 
επισημαίνοντας παράλληλα ότι η εν λόγω ποινή έχει καθοριστεί πριν από αρκετά 
χρόνια. 

 Ο διευθυντής του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας, 
σχολιάζοντας την πιο πάνω εισήγηση της επιτροπής, δήλωσε πως το συμβούλιο δε 
φέρει οποιαδήποτε ένσταση, σε περίπτωση που η επιτροπή αποφασίσει να μειώσει το 
ύψος της εν λόγω χρηματικής ποινής. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν 
με τις πρόνοιες των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 
αποφάσισε να εισηγηθεί τις πιο κάτω τροποποιήσεις στους υπό συζήτηση 
κανονισμούς: 

1. Την αύξηση του αριθμού των καθοριζόμενων στην πειθαρχική επιτροπή μελών, 
ώστε αυτή να αποτελείται από πέντε μέλη αντί από τρία, για να συνάδει με την 
ανάλογη τροποποίηση που επέφερε πρόσφατα στον περί Αποχετευτικών 
Συστημάτων Νόμο, όπως αναφέρεται πιο πάνω. 

2. Τη μείωση του προτεινόμενου ύψους της μέγιστης χρηματικής ποινής που 
δύναται να επιβληθεί σε υπάλληλο που, ενώ καλείται να εμφανιστεί ενώπιον 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας, παραλείπει να 
προσέλθει κατά το χρόνο και στον τόπο που αναφέρεται στην κλήση ή αρνείται 
να απαντήσει σε οποιαδήποτε ερώτηση τίθεται σ’ αυτόν νόμιμα στην 
πειθαρχική δίκη, από χίλια ευρώ (€1.000) σε οκτακόσια ευρώ (€800). 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τις πιο πάνω 
αποφάσεις της και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 
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 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που ήδη σας έχει διανεμηθεί.  

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.048-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2010 Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.049-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

3. Ο περί Κτηματομεσιτών Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.050-2010). 

Εσωτερικών Εσωτερικών  

4. Ο περί του Καταστατικού 
Ίδρυσης του ∆ιεθνούς 
Οργανισμού Ανανεώσιμης 
Ενέργειας (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.051-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εξωτερικών 

5. Οι περί Τμήματος Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών - Θέση Λειτουργού 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.046-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Νομικών  

6. Έγγραφο (Υπ. Οικον. 5/2010) 
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1985 έως 1991. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

7. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς τον 
Κυπριακό Οργανισμό 
Αθλητισμού (Πίνακας αρ. 2 του 
2009), σύμφωνα με το άρθρο 4 
του περί Προϋπολογισμού του 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού του 2009 Νόμου του 
2009 [Ν. 20(ΙΙ)/2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001).  

8. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς τον 
Κυπριακό Οργανισμό 
Αθλητισμού (Πίνακας αρ. 3 του 
2009), σύμφωνα με το άρθρο 4 
του περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού του 2009 Νόμου του 
2009 [Ν. 20(ΙΙ)/2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001).  

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου  Κατατέθηκαν από  Παραπέμπονται 
στις επιτροπές  

1. Ο περί της Προσωρινής 
Απαγόρευσης της ∆ιάθεσης στην 
Αγορά ή και της Χρήσης 
Σκευασμάτων που Περιέχουν την 
Ουσία Methomyl Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.013-2010). 

Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας 

Περιβάλλοντος 

2. Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.014-2010). 

Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας 

Περιβάλλοντος 

3. Ο περί της Υιοθέτησης του Ευρώ 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.015-2010). 

Μαρία Κυριακού,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.877, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο όλες οι ευρωπαϊκές επίσημες γλώσσες θεωρούνται ως 
προσόν ή πλεονέκτημα για διορισμούς ή προαγωγές σε κυβερνητικές υπηρεσίες και, 
αν όχι, ποιες είναι αυτές και πώς δικαιολογείται η επιλογή τους.  Επίσης να την 
πληροφορήσει αν έχει εναρμονιστεί η κυπριακή με την ευρωπαϊκή νομοθεσία σε 
σχέση με το εν λόγω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.878, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τους λόγους για τους οποίους δεν υπάρχει φάρος στο λιμανάκι του 
ποταμού Λιοπετρίου, καθώς και αν πρόκειται να ανεγερθεί και πότε.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.879, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε ενημερωθεί ότι μόνο η αγγλική, η γερμανική και η γαλλική γλώσσα 
θεωρούνται προσόν κατά την πρόσληψη ή προαγωγή ενός ατόμου στη δημόσια 
υπηρεσία, ενώ σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες θεωρούνται πλεονέκτημα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο ισχύει αυτό το σύστημα στην Κύπρο και, εάν ναι, κατά 
πόσο είναι νομοθετικά έγκυρο, καθώς και αν προτίθεται να κάνει τροποποιήσεις, ώστε 
να μην αδικούνται οι υποψήφιοι για πρόσληψη στη δημόσια υπηρεσία οι οποίοι 
κατέχουν γνώση άλλης γλώσσας πέραν της αγγλικής, γερμανικής και γαλλικής.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.880, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες, προκειμένου να ενθαρρυνθεί η οικιακή 
ανακύκλωση, ισχύει σύστημα οικονομικών κινήτρων και αντικινήτρων.  Το σύστημα 
αυτό εντάσσεται στη γενικότερη αρχή “ο ρυπαίνων πληρώνει” (pay as you throw) και 
προβλέπει ότι όσο μεγαλύτερος είναι ο όγκος των οικιακών απορριμμάτων τόσο 
υψηλότερα τα τέλη των σκυβάλων που επιβάλλονται. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο έχει μελετηθεί το συγκεκριμένο μοντέλο και αν υπάρχει πρόθεση 
εφαρμογής του στην Κύπρο, δεδομένου ότι η χώρα μας κατέχει ρεκόρ στην 
παραγωγή οικιακών απορριμμάτων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.881, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Είναι γνωστό ότι στο κτίριο του παλαιού νοσοκομείου Λάρνακας, το οποίο 
εξακολουθεί να λειτουργεί και να δέχεται πολίτες, υπάρχουν εκ κατασκευής υλικά 
αμιάντου, τα οποία είναι καρκινογόνα. 

 ∆εδομένων αυτών των στοιχείων, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται για την 
ασφαλή μετακίνηση των υλικών αμιάντου από τις εγκαταστάσεις του παλαιού 
νοσοκομείου Λάρνακας και πότε προβλέπεται τα μέτρα αυτά να υλοποιηθούν.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.882, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το χοιροστάσιο “Μάριος Λαμπριανίδης” στην 
κοινότητα Αρεδιού προκαλεί ανυπόφορη δυσοσμία και οχληρία σε παρακείμενες 
αγροικίες.  Πολλές φορές η δυσοσμία φθάνει μέχρι το δρόμο Λευκωσίας-Παλαιχωρίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το χοιροστάσιο εργάζεται με βάση σχετική άδεια και ελέγχεται η 
εφαρμογή των όρων της εν λόγω άδειας, καθώς και αν ελέγχεται το χοιροστάσιο για 
ρύπανση και οχληρία.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.883, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Ενημερώθηκα ότι γίνονται ξανά επεμβάσεις στο ταλαίπωρο λιμανάκι της Κάτω 
Πάφου, σε ένα χώρο που έγινε σημείο αναφοράς και πόλος έλξης χιλιάδων ντόπιων 
και ξένων επισκεπτών.  Χωρίς καμιά μελέτη πάρθηκαν αποφάσεις από τις τοπικές 
αρχές που πλήττουν ανεπανόρθωτα τη γραφικότητα και την ομορφιά του λιμανιού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται να λάβει, ώστε να αποφευχθούν περαιτέρω 
επεμβάσεις στο ταλαίπωρο λιμανάκι της Κάτω Πάφου και να διατηρηθεί ο γραφικός 
του χαρακτήρας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.884, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το κόστος νοσηλείας σε όλα τα κυβερνητικά και μη ιατρικά 
ιδρύματα (Ογκολογικό Κέντρο Τράπεζας Κύπρου, Ινστιτούτο Νευρολογίας και 
Γενετικής), των αποστολών ασθενών στο εξωτερικό, της επιδότησης μεταμοσχεύσεων 
νεφρών κ.λπ. των ατόμων που τυγχάνουν δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης 
(μερικής ή συνολικής), συμπεριλαμβανομένων και των Τουρκοκυπρίων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.885, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με ποιους τρόπους προτίθεται το υπουργείο του να στηρίξει την 
Κυπριακή Σκακιστική Ομοσπονδία, η οποία απασχολεί εκατοντάδες εφήβους και 
επάξια εκπροσωπεί την πατρίδα μας σε διεθνείς διοργανώσεις.  Σας επισυνάπτω 
σχετική επιστολή με τα αιτήματα της Κυπριακής Σκακιστικής Ομοσπονδίας.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.    
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.886, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να δώσει πρόσθετα κίνητρα σε εκπαιδευτικούς 
κατοίκους της ακριτικής κοινότητας του Κάτω Πύργου για διορισμό τους στο ∆ημοτικό 
και Γυμνάσιο-Λύκειο Κάτω Πύργου.   

 Η αστυφιλία μαστίζει επικίνδυνα την κοινότητα του Κάτω Πύργου, λόγω των 
συνθηκών που επικρατούν στην περιοχή, και πρέπει να δοθούν κίνητρα όχι μόνο για 
την παραμονή, αλλά και για την επιστροφή κατοίκων.  Επισυνάπτω επιστολή του 
κοινοτάρχη Κάτω Πύργου, καθώς και αδιόριστων εκπαιδευτικών της ακριτικής 
κοινότητας.»   

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.887, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι ενημερωμένο το υπουργείο του για την κατάργηση 
του Τμήματος Βυζαντινών και Νεοελληνικών Σπουδών από το King’s College του 
Πανεπιστημίου του Λονδίνου και σε ποιες ενέργειες έχει προβεί. 
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 Φαίνεται ότι ήδη υπάρχει διεθνής κατακραυγή εναντίον της μη διατήρησης του 
τμήματος (για περισσότερες πληροφορίες στην ηλεκτρονική διεύθυνση:  
http://www.petitiononline.com/sdbmgs10/petition.html).»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.888, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πόσοι αιφνίδιοι έλεγχοι γίνονται εβδομαδιαία ανά επαρχία για την εφαρμογή της 
νομοθεσίας για το κάπνισμα; 

2. Σε ποιους χώρους γίνονται οι έλεγχοι;  Παρακαλώ να δοθεί αναλυτική 
κατάσταση για το είδος και την ονομασία των χώρων. 

3. Υπάρχουν επαναλαμβανόμενοι έλεγχοι σε χώρους που έχουν ήδη ελεγχθεί;  
Παρακαλώ να δοθεί αναλυτική κατάσταση για το είδος και την ονομασία των 
χώρων. 

4. Πόσες καταγγελίες έχει δεχθεί η αρμόδια υπηρεσία για παραβίαση του νόμου 
από πολίτες και/ή ιδιοκτήτες χώρων όπου απαγορεύεται το κάπνισμα;  Αυτές 
γίνονται επώνυμα ή ανώνυμα; 

5. Υπάρχει συγκεκριμένο σχέδιο δράσης για τον έλεγχο των δημόσιων χώρων το 
οποίο πρέπει να υλοποιηθεί σε συγκεκριμένα χρονοδιαγράμματα; 

Μέσα από τους διάφορους ελέγχους που γίνονται ποια επαρχία και ποιο είδος χώρου 
παρουσιάζουν το πιο μεγάλο πρόβλημα στην εφαρμογή της νομοθεσίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.889, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παλαιότερα, επί διακυβέρνησης Γλαύκου Κληρίδη, είχε θεσπιστεί ο θεσμός 
του Προεδρικού Επιτρόπου για θέματα θρησκευτικών ομάδων.  Ο θεσμός αυτός, 
καίτοι ατελής, προσέφερε κατά γενική ομολογία πολύτιμες υπηρεσίες στις 
θρησκευτικές ομάδες και βοήθησε αποφασιστικά στην προώθηση και επίλυση 
προβλημάτων και αιτημάτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο υπάρχει πρόθεση επαναφοράς του συγκεκριμένου θεσμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.890, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει προγραμματισμός, ώστε να παραχωρηθεί 
τηλεοπτικός χρόνος από το κρατικό κανάλι στις τρεις θρησκευτικές ομάδες (Αρμένιοι, 
Μαρωνίτες, Λατίνοι) για σκοπούς προβολής της ιδιαίτερης θρησκευτικής, πολιτιστικής 
και γλωσσικής τους κληρονομιάς και παράδοσης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.891, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ο μεγάλος χώρος πρασίνου ο οποίος βρίσκεται πίσω από το Κοινοτικό 
Κέντρο Λάρνακας και προοριζόταν να φιλοξενήσει τον Όμιλο Αντισφαίρισης Λάρνακας 
παρουσιάζει εδώ και χρόνια εικόνα εγκατάλειψης χωρίς σωστή και προς όφελος των 
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πολιτών αξιοποίηση, χωρίς συστηματική περιποίηση του πρασίνου και με υποστατικά 
εγκαταλελειμμένα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Ποιοι σχεδιασμοί υπάρχουν για την αξιοποίηση του συγκεκριμένου χώρου; 

2. Υπάρχει πρόθεση να φιλοξενηθεί τελικά εκεί ο Όμιλος Αντισφαίρισης 
Λάρνακας; 

3. Σε αντίθετη περίπτωση, υπάρχει πρόθεση να μετατραπεί ο εν λόγω χώρος σε 
ένα σύγχρονο αστικό πάρκο, σε έναν πνεύμονα πρασίνου, για τους κατοίκους 
του αστικού κέντρου της Λάρνακας; 

4. Ποια χρονοδιαγράμματα υπάρχουν για την αναβάθμιση της υπό αναφορά 
περιοχής, η οποία σήμερα παραμένει εντελώς αναξιοποίητη και 
υποβαθμισμένη;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.892, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με στοιχεία που έχουν κατατεθεί στην Εθνική Επιτροπή 
Απασχόλησης, το ποσοστό της αδήλωτης εργασίας στην Κύπρο φτάνει στο 24%.  Το 
ιδιαίτερα υψηλό αυτό ποσοστό παράνομης εργοδότησης σε συνδυασμό με το υψηλό 
ποσοστό ανεργίας επηρεάζει αρνητικά την αγορά εργασίας και στερεί σημαντικούς 
πόρους, μεταξύ άλλων, από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα μέτρα που λαμβάνονται, προκειμένου να παταχθεί το απαράδεκτο αυτό 
φαινόμενο, και να καταθέσει στοιχεία αναφορικά με τον αριθμό των ελέγχων και των 
επιθεωρήσεων που γίνονται από τις αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.893, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει ζητήσει διευκρινίσεις σε σχέση 
με το φάκελο για κατοχύρωση του χαλλουμιού ως προϊόντος προστατευόμενης 
ονομασίας προέλευσης και, εάν ναι, παρακαλώ να μας κοινοποιηθούν.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.894, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει δέκτης παραπόνων από πολίτες για βανδαλισμούς σε δημόσιες και 
ιδιωτικές περιουσίες με χρήση μπογιάς υπό μορφή σπρέι. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται να λάβει, για να περιοριστούν οι βανδαλισμοί 
με χρήση μπογιάς υπό μορφή σπρέι σε δημόσιες και ιδιωτικές περιουσίες, και αν αυτό 
το θέμα μπορεί να ρυθμιστεί ενδεχομένως με την απαγόρευση πώλησης μπογιάς σε 
ανήλικα άτομα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.895, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Υπηρεσία Πολλαπλής Συμμόρφωσης του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος έχει προχωρήσει σε 
πρότυπη έκδοση με τίτλο “Αρχείο Εφαρμογής Φυτοπροστατευτικών Προϊόντων”, που 
τηρούν οι γεωργοί, ώστε να ελέγχονται για τη χρήση φυτοφαρμάκων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε δημιουργήθηκε αυτό το αρχείο και όπως κοινοποιήσει αντίγραφο 
στην αρμόδια επιτροπή της Βουλής των Αντιπροσώπων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.896, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι με την έναρξη της λειτουργίας του αεροδρομίου 
Λάρνακας προέκυψε πρόβλημα εξαερισμού ορισμένων χώρων, όπου εργάζεται 
γραφειακό προσωπικό.  Όπως πληροφορήθηκα, το Υπουργείο Εργασίας έχει προβεί 
σε μετρήσεις του αέρα στους εσωτερικούς χώρους των γραφείων αυτών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακριβή αποτελέσματα των μετρήσεων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.897, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τη διαδικασία ανέγερσης του νέου ∆ημοτικού Σχολείου 
Επισκοπής. 

 Σύμφωνα με τις πληροφορίες μας, το τεμάχιο γης για ανέγερση του δημοτικού 
σχολείου έχει περιέλθει στην ιδιοκτησία του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και 
ως εκ τούτου θέλουμε να γνωρίζουμε σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία και πότε 
προτίθεται το υπουργείο να προχωρήσει στην ανέγερση του εν λόγω σχολείου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.898, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί στην κοινότητα Επισκοπής, αλλά και στην κοινότητα Ερήμης 
υπάρχει πρόβλημα ηλεκτροδότησης κατά τη διάρκεια κακοκαιρίας ή και φαινομένων 
έντονης υγρασίας. 

 Οι πληροφορίες μας λένε ότι το πρόβλημα είναι διαχρονικό (από το 1995) και 
ακόμα δεν έχει γίνει κατορθωτή η επίλυσή του, με αποτέλεσμα να ταλαιπωρούνται 
τακτικά χιλιάδες πολίτες.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.899, ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρατηρείται σε μεγάλη κλίμακα ξήρανση των πεύκων σε όλη την Κύπρο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το μέγεθος του προβλήματος, τα αίτια και τα μέτρα που 
λαμβάνονται.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.900, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το στάδιο στο οποίο βρίσκεται το θέμα της διαπλάτυνσης του 
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δρόμου Λευκωσίας-Ανθούπολης-Κλήρου-Παλαιχωρίου με λωρίδες τετραπλής 
κατεύθυνσης κυκλοφορίας, για αποφυγή περαιτέρω θανατηφόρων δυστυχημάτων, 
αφού είναι ένα έργο που έχει προγραμματιστεί από καιρό να ξεκινήσει.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.901, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το τι πρόκειται να πράξει με τα πλεονάζοντα εμβόλια για τη νέα 
γρίπη, που παραμένουν αχρησιμοποίητα λόγω της μικρής προσέλευσης ατόμων για 
εμβολιασμό.  Τι διευθετήσεις έχουν γίνει για την επιστροφή τους ή την πώλησή τους 
σε άλλες χώρες;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.902, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πού βρίσκεται το θέμα δημιουργίας περιφερειακού δημοτικού 
σχολείου στην Κλήρου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.903, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το κατά πόσο έχουν ληφθεί οποιεσδήποτε αποφάσεις για τη 
δημιουργία χώρου ταφής τοξικών αποβλήτων στην περιοχή Ιδαλίου και, αν ναι, τι 
απόβλητα θα θάβονται στον εν λόγω χώρο και σε ποιες ποσότητες.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.904, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται στο κρατικό Καταφύγιο Θυμάτων 
Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης, ώστε τα θύματα σεξουαλικής εκμετάλλευσης τα οποία δε 
μιλούν ελληνικά ή αγγλικά να έχουν σταθερή ψυχολογική παρακολούθηση και 
στήριξη.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.905, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο λαμβάνονται όλα τα απαραίτητα μέτρα και ποια είναι αυτά 
για την προστασία του περιβάλλοντος κατά τη διαδικασία κατεδάφισης του παλαιού 
νοσοκομείου Λευκωσίας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.906, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το συνολικό αριθμό των ατόμων που εργοδοτούνται ως 
αστυφύλακες στην Αστυνομία Κύπρου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.907, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω δεχθεί πολλές διαμαρτυρίες για εκπομπή υπερβολικού ήχου και 
θορύβου από τροποποιημένους σωλήνες εξαγωγής καυσαερίων οχημάτων. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει συγκεκριμένο νομικό πλαίσιο για καταπολέμηση του 
θορύβου από σωλήνες εξαγωγής καυσαερίων οχημάτων, που να περιλαμβάνει: 

1. μεθοδολογία μέτρησης υπό δύσκολες πραγματικές συνθήκες, 

2. μεθοδολογία διαπίστωσης ταυτότητας, 

3. μεθοδολογία και πρακτικό πρωτόκολλο σύλληψης παραβάτη.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.908, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Νοσοκομείο Πόλης Χρυσοχούς στερείται υποδομής 
για αντιμετώπιση έκτακτων περιστατικών κατά τα οποία χρειάζεται άμεση 
διασωλήνωση των ασθενών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα σχέδια αναβάθμισης του Νοσοκομείου Πόλης Χρυσοχούς και 
ειδικότερα αν αυτά περιλαμβάνουν δημιουργία μονάδας διασωλήνωσης ασθενών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.909, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα διαχωριστούν οικόπεδα για παραχώρησή τους σε 
φτωχές ή προσφυγικές οικογένειες στην κοινότητα Αβδελλερού στη Λάρνακα και, εάν 
ναι, ποιο είναι το σχετικό χρονοδιάγραμμα.»   

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.497, ημερομηνίας 30 Απριλίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ανάγκη βελτίωσης της Λεωφ. Αρχ. Μακαρίου, στην κοινότητα Κονιών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.03.497, ημερ. 8/05/2009, με την οποία 
μας διαβιβάστηκε η Ερώτηση του αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου, κ. 
Φειδία Σαρίκα, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, λόγω πολλών άλλων προτεραιοτήτων, 
πρότεινε την ανάθεση της μελέτης του αναφερόμενου Ρυθμιστικού Σχεδίου, της 
Λεωφόρου Αρχ. Μακαρίου, σε ιδιώτη μελετητή, με την παροχή της σχετικής 
πληροφόρησης και καθοδήγησης από το Τμήμα. 

β)  Με βάση τα πιο πάνω, ο ∆ήμος Πάφου και το Κοινοτικό Συμβούλιο Κονιών, 
δεσμεύτηκαν να αναθέσουν σε ιδιώτη μελετητή την ετοιμασία Ρυθμιστικού Σχεδίου, 
για βελτίωση/αναβάθμιση της Λεωφόρου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου, που οδηγεί από 
την κοινότητα Κονιών προς το Γενικό Νοσοκομείο Πάφου και για το σκοπό αυτό 
βρίσκονται σε διαβούλευση. 

γ)  Το τελικό Ρυθμιστικό Σχέδιο θα υποβληθεί για έγκριση στο Τμήμα Πολεοδομίας 
και Οικήσεως και στη συνέχεια θα προωθηθεί η ετοιμασία των κατασκευαστικών 
σχεδίων. 
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2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Υγείας  κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.589, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2009, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.589, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά και σας πληροφορώ ότι οι 
λόγοι καθυστέρησης λειτουργίας της Μονάδας Υπερβαρικού Οξυγόνου στο Γενικό 
Νοσοκομείο Αμμοχώστου είναι οι ακόλουθοι: 

1. Κατά τη διάρκεια της εγκατάστασης των μηχανημάτων κρίθηκε αναγκαίο όπως 
διαρρυθμιστεί νέο δωμάτιο για την εγκατάσταση μέρους του εξοπλισμού. 

2. Ενώ αρχικά αποφασίστηκε η λειτουργία του θαλάμου με υγρό οξυγόνο, στη 
συνέχεια αποδείχθηκε ανέφικτο με αποτέλεσμα να ξεκινήσει νέα διαδικασία για 
την προμήθεια συστοιχιών οξυγόνου. 

 Η   μονάδα  υπερβαρικής  οξυγονοθεραπείας λειτούργησε  στις  7/09/09  και 
συνεχίζει να λειτουργεί με πολύ καλά αποτελέσματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.601, ημερομηνίας 
26 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

«Θέμα: Ανακατασκευή του κύριου δρόμου, εντός της Κοινότητας Αυδήμου 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.  Η βελτίωση του δρόμου εντός της Κοινότητας Αυδήμου, μήκους 600 μ. 
περιλαμβάνεται στους Προϋπολογισμούς του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων για το 
2010. Έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο συνολική πρόνοια €200.000 έναντι 
€420.000 που ήταν η αρχική εισήγηση του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. Το κόστος 
του έργου αναμένεται να είναι της τάξεως των €700.000 και η διάρκεια του έργου 
γύρω στους έξι μήνες. 

2.  Έχει εξασφαλιστεί η αναγκαία συγκατάθεση του Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών και τα σχέδια στάλθηκαν στον Κλάδο Προσφορών του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων για τη ζήτηση προσφορών. Η ζήτηση προσφορών θα γίνει εντός 
του πρώτου εξαμήνου του 2010 και η έναρξη των κατασκευαστικών εργασιών 
αναμένεται να γίνει το δεύτερο εξάμηνο του 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.039, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος δεν θα φέρει 
ένσταση και θα αντιμετωπίσει θετικά την εισήγηση να δοθεί το δικαίωμα στους φορείς 
τοπικής αυτοδιοίκησης να εφαρμόζουν ειδική φορολογία για να χρηματοδοτηθούν 
προγράμματα για την ευημερία των ζώων. Νοείται βέβαια ότι η οποιαδήποτε ειδική 
φορολογία θα αφορά τους κατόχους ζώων. 
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 Σημειώνεται όμως, ότι με βάση τις πρόνοιες του περί Σκύλων Νόμου 
184(Ι)/2002, οι τοπικές αρχές (∆ημοτικά Συμβούλια, Κοινοτικά Συμβούλια), ως 
αρμόδια αρχή για την εφαρμογή το Νόμου, έχουν έσοδα από την έκδοση των αδειών 
κατοχής σκύλων για τις οποίες καταβάλλεται στις τοπικές αρχές τέλος ύψους €20,67 
για κάθε σκύλο τον χρόνο. 

 Οι τοπικές αρχές θα μπορούσαν να αυξήσουν σημαντικά τα έσοδα τους από 
την έκδοση/ανανέωση των αδειών κατοχής σκύλων εάν εντείνουν τις προσπάθειες 
τους και καταγράψουν όλους τους σκύλους που διαβιούν στα διοικητικά τους όρια. 
Είναι γενικά παραδεκτό ότι η πλειοψηφία των σκύλων δεν είναι σημασμένοι και δεν 
έχουν άδειες κατοχής, παρά τις σαφείς πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας και παρά το 
ότι έχουν ήδη παρέλθει πέντε χρόνια από την εφαρμογή της. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.059, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 7.12.09, σε σχέση με το πιο 
πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο στις 5.12.07 (Αρ. Αποφ. 66.455) αποφάσισε να 
εγκρίνει το Σχέδιο ∆ράσης για την απομάκρυνση στερεών αποβλήτων από την 
Κυπριακή ύπαιθρο, τη σύσταση δύο επιτροπών για την υλοποίηση του καθώς και τη 
χρήση κονδυλιών από το Υπουργείο Εσωτερικών για τους σκοπούς υλοποίησης του. 

 Οι επιτροπές οι οποίες έχουν εγκριθεί αποτελούνται από την Επιτροπή 
Προσφορών, η οποία έχει την ευθύνη της ετοιμασίας εγγράφων προσφορών για τη 
συλλογή/μεταφορά και την αξιοποίηση/διάθεση των αποβλήτων που θα προκύψουν 
(προεδρεύει το Υπουργείο Εσωτερικών) και την Επιτροπή Παρακολούθησης της 
υλοποίησης του Σχεδίου ∆ράσης (προεδρεύει το Τμήμα Περιβάλλοντος). 

 Όσον αφορά την ετοιμασία εγγράφων προσφορών για την συλλογή/μεταφορά 
και μετέπειτα αξιοποίηση/διάθεση των αποβλήτων έχουν γίνει οι εξής ενέργειες: 

εκ νέου καταγραφή όλων των σημείων όπου υπάρχουν ανεξέλεγκτα απορριφθέντα 
απόβλητα, 

λόγω των δυσκολιών που αναμένονται να προκύψουν από ένα τέτοιο έργο, την 
ανάγκη συνεχούς παρακολούθησης και τη σημαντικότητα της εμπλοκής των τοπικών 
αρχών, το Υπουργείο Εσωτερικών εισηγήθηκε όπως το όλο θέμα της 
προσφοροδότησης και εκτέλεσης του έργου αναλάβει η Ένωση Κοινοτήτων. 

Προς συζήτηση του θέματος καθορισμού των αρμοδιοτήτων που θα αναλάβει η 
Ένωση Κοινοτήτων έγιναν πολλαπλές συσκέψεις και το Τμήμα Περιβάλλοντος 
ετοίμασε πακέτο με όλες τις πληροφορίες και χάρτες. 

Το Υπουργείο Εσωτερικών, ως πρόεδρος της Επιτροπής Προσφορών, αλλά και ως 
παροχέας του κονδυλίου για την εκτέλεση των προνοιών του πιο πάνω Σχεδίου, 
αναμένεται να προωθήσει το θέμα της προσφοροδότησης. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.070, ημερομηνίας 28 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη με αριθμό 23.06.009.04.070 και σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργείο Εσωτερικών γνωστοποίησε στους ∆ιαχειριστές 
Σκυβαλότοπων/Χωματερών ότι απαγορεύεται βάσει του νόμου η καύση των 
απορριμμάτων που εναποτίθενται σε αυτούς. Προτρέπει επίσης τους ∆ιαχειριστές 
όπως με το τέλος των εργασιών καθημερινά σκεπάζουν τα απορρίμματα με χώμα όχι 
μόνο για μείωση του κινδύνου ανάφλεξης τους αλλά και αποτροπής παρουσίας ζώων 
και τρωκτικών στους σκυβαλότοπους που θέτουν σε κίνδυνο τη ∆ημόσια Υγεία. Τους 
εισηγείται ακόμα να αποθηκεύουν περισσότερο όγκο χωμάτων στο σκυβαλότοπο που 
μπορεί να χρησιμοποιηθεί σε περίπτωση ανάφλεξης των σκουπιδιών. Τέλος, 
ζητήθηκε από τους ∆ιαχειριστές, όπου υπάρχει η δυνατότητα, να υπάρχει προσωπικό 
ασφάλειας, ειδικά σε μεγάλους σκυβαλότοπους, όλο το εικοσιτετράωρο και ειδικά τους 
καλοκαιρινούς μήνες. Το προσωπικό αυτό θα πρέπει να είναι σωστά κατατοπισμένο 
και εξοπλισμένο για αντιμετώπιση έκτακτης ανάγκης. 

2. Παρόλα αυτά παρατηρούνται ακόμα πυρκαγιές ανά διαστήματα και αυτό 
οφείλεται κυρίως είτε στην φυσική ανάφλεξη του μεθανίου, ειδικά σε μεγάλους 
σκυβαλότοπους είτε σε άτομα που ασχολούνται με την εμπορία μετάλλων για να 
γίνεται πιο εύκολη η συλλογή των μετάλλων. 

3. Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει δρομολογήσει μια σειρά από ενέργειες, 
προγράμματα και έργα τόσο για την εφαρμογή του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για τη 
∆ιαχείριση των Στερεών Οικιακών Αποβλήτων στην Κύπρο όσο και για την πλήρη 
υλοποίηση των υποχρεώσεων της Κύπρου απέναντι στη Ευρωπαϊκή Ένωση. Σας 
επισυνάπτω απόσπασμα της ετήσιας έκθεσης του Υπουργείου Εσωτερικών για το 
έτος 2009 με τα σχετικά έργα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.103, 
ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.103 και ημερ. 
19 Ιανουαρίου 2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως έχει απαντήσει με την επιστολή του με 
αρ. φακ. 13.23.1.06(4) και ημερ. 10 ∆εκεμβρίου 2009. Η υπό αναφορά ερώτηση 
συμπεριλαμβανόταν στις ερωτήσεις που υποβλήθηκαν από την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού κατά τη συζήτηση του Περί 
Προϋπολογισμού Νόμου του 2010. 

 Στο μεταξύ έχει καταβληθεί προσπάθεια για υπολογισμό του συνολικού 
κόστους. Όπως γνωρίζετε, η επιχείρηση καταδίωξης του δραπέτη είχε πολύ μεγάλη 
διάρκεια και σε αυτή ενεπλάκησαν μεγάλος αριθμός αστυνομικών, μέλη των 
Κεντρικών Φυλακών, μέλη της Νομικής Υπηρεσίας, ποινικοί ανακριτές, καθώς επίσης 
μεγάλος αριθμός αστυνομικών οχημάτων. 

 Συνεπώς, το συνολικό κόστος είναι εξαιρετικά δύσκολο να υπολογιστεί, αν 
ληφθεί υπόψη ότι κατά τη διενέργεια επιχειρήσεων, δεν τηρούνται στοιχεία από τα 
μέλη της ∆ύναμης που λαμβάνουν μέρος όσον αφορά στη χρήση των οχημάτων 
(φθορά και καύσιμα). 
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 Σύμφωνα με τον Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, μέχρι τις 27 Οκτωβρίου 
2009, δόθηκε συνολικά το ποσό των €160.562,06 ως αμοιβή των ποινικών ανακριτών 
που ασχολήθηκαν με την υπόθεση αυτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.269, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  ∆ιάφορα αιτήματα της κοινότητας Παναγιάς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.269, ημερ. 6/10/2009, με την οποία 
μας διαβιβάστηκε η Ερώτηση του αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου, κ. 
Φειδία Σαρίκα, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Η κοινότητα Παναγιάς συνδέεται με την Ιερά Μονή Κύκκου, μέσω δασικού 
δρόμου, ο οποίος στο μεγαλύτερο του τμήμα, ακολουθεί δύο διαφορετικές 
οδεύσεις. Η πρώτη μέσω της τοποθεσίας «∆ώδεκα Άνεμοι» και η δεύτερη 
μέσω της «Κοιλάδας των Κέδρων» 

 Το τμήμα του δρόμου που αρχίζει από την Παναγιά (τοποθεσία Μονασιήλακα) 
και καταλήγει στον Άγιο Γεώργιο Εμνών, μήκους 8.5 χλμ. και πλάτους 4.2 μ., 
βελτιώθηκε και ασφαλτοστρώθηκε πριν από αρκετά χρόνια, από το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων. Το υπόλοιπο τμήμα του δρόμου βελτιώθηκε και 
ασφαλτοστρώθηκε από το Τμήμα ∆ασών, κατά την περίοδο 2005-2008. (Το 
τμήμα από την τοποθεσία «Έμνες», μέχρι την τοποθεσία «∆ώδεκα Άνεμοι» έχει 
μήκος 10.9 χλμ. και πλάτος ασφάλτινου οδοστρώματος 6.5-7μ., ενώ το τμήμα 
που διέρχεται από την «Κοιλάδα των Κέδρων» έχει μήκος 12.86 χλμ. και μέσο 
πλάτος ασφάλτινου οδοστρώματος 5 μ.). 

 Καθ’ όλο το μήκος του δρόμου, έχουν τοποθετηθεί μεταλλικά στηθαία 
ασφαλείας και κατάλληλη σήμανση, ενώ ο δρόμος συντηρείται κανονικά και 
εξυπηρετεί ικανοποιητικά την κυκλοφορία που έχει. 

 Σημειώνεται ότι το Τμήμα ∆ασών είχε συμπεριλάβει στους Προϋπολογισμούς 
του για το 2009, πρόνοια ύψους 200 χιλιάδων ευρώ, με σκοπό την προώθηση 
εργασιών βελτίωσης και αναβάθμισης του δρόμου, οι οποίες θα συνεχίζονταν 
και τα επόμενα χρόνια. Η υλοποίηση, εντούτοις, του έργου δεν προχώρησε, 
λόγω της αναστολής των έργων που επιβαρύνουν τους Προϋπολογισμούς του 
2010 και 2011, ενόψει της οικονομικής κρίσης και μετά από σχετική απόφαση 
του Υπουργείου Οικονομικών. 

β)  Όσον αφορά το αίτημα για κατασκευή πεζοδρομίων στο δρόμο Παναγίας 
Χρυσορρογιάτισσας, επισημαίνεται ότι ο συγκεκριμένος δρόμος εμπίπτει στην 
αρμοδιότητα του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων), στο οποίο και κοινοποιείται η παρούσα, μαζί με αντίγραφο της 
επιστολής σας, για απευθείας απάντηση σε σας. 

γ)  Αναφορικά με το αίτημα για επίστρωση των δρόμων της κοινότητας με πρέμιξ, 
επισημαίνεται ότι το οδικό δίκτυο της κοινότητας εμπίπτει στις αρμοδιότητες του 
οικείου Κοινοτικού Συμβουλίου και κατά συνέπεια, ενδεχόμενες βελτιώσεις, 
αντιμετωπίζονται στα πλαίσια λήψης των αποφάσεων που το αφορούν και 
ιεράρχησης των προτεραιοτήτων του, σε σχέση με τις πρόνοιες των 
αναπτυξιακών δαπανών του Προϋπολογισμού του. Κατά συνέπεια, το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Παναγιάς έχει τη δυνατότητα να θέσει το πιο πάνω ζήτημα 
στις προτεραιότητες του, κατά το 2010. Σημειώνεται ότι κατά το 2009 έχει 
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διατεθεί ποσό ύψους 65.000 ευρώ, για βελτίωση και κατασκευή δρόμων, εντός 
της κοινότητας. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.271, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  Αιτήματα της κοινότητας Αναδιούς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.271, ημερ. 6/10/2009, με την οποία μας διαβιβάστηκε η 
Ερώτηση του Αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου, κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, σε σχέση με τα εγερθέντα 
ζητήματα: 

1. Ασφαλτόστρωση δρόμου προς την κοινότητα 

Οι σχετικές εργασίες έχουν προγραμματιστεί για το τρέχον έτος και για τον σκοπό 
αυτό έχει περιληφθεί   στις φετινές αναπτυξιακές δαπάνες, πρόνοια ύψους 220.000 
Ευρώ, ποσό το οποίο, εντούτοις, θα χρησιμοποιηθεί με την προϋπόθεση ότι θα 
ολοκληρωθούν οι εργασίες που εκτελούνται από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, για 
την τοποθέτηση αγωγού, στον εν λόγω δρόμο. 

2. Βελτίωση δρόμων εντός του χωριού (επίστρωση με πρέμιξ) 

Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αναδιούς, σε συνεργασία με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, 
έχουν αποφασίσει όπως προωθηθούν κατά προτεραιότητα τα προγραμματισθέντα 
αντιπλημμυρικά έργα, με την ολοκλήρωση των οποίων, εντός του 2010, θα 
αντιμετωπιστεί η ασφαλτόστρωση των δρόμων της κοινότητας, με το σχετικό κονδύλι 
που έχει εγκριθεί, ύψους 18.000 Ευρώ. 

3. Οικονομική βοήθεια για κατασκευή τοίχων αντιστήριξης 

Πρόκειται για νέο αίτημα που αφορά την κατασκευή τοίχων αντιστήριξης, με σκοπό 
την προστασία δρόμων, σε δύο σημεία που εφάπτονται με Τ/Κ τεμάχια. 

Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου θα προβεί σε περαιτέρω μελέτη του θέματος, σε 
συνεργασία με την αρμόδια Πολεοδομική Αρχή, αναφορικά με ενδεχόμενες 
δεσμεύσεις των τεμαχίων. Στην περίπτωση που δεν υπάρχουν οποιεσδήποτε 
δεσμεύσεις και κριθεί αναγκαία η προστασία των δρόμων, θα προωθηθεί η 
ικανοποίηση του αιτήματος, μέσω των ετήσιων αναπτυξιακών δαπανών. Σ’ ενάντια, 
εντούτοις, περίπτωση, που τα εν λόγω τεμάχια επηρεάζονται από δεσμευτική 
ρυμοτομία, θα πρέπει να προηγηθεί η απαλλοτρίωσή τους. 

4. Επέκταση οδικού φωτισμού 

Για την επέκταση του οδικού φωτισμού στην κοινότητα ετοιμάσθηκε σχετικό σχέδιο 
από την Α.Η.Κ. και η εκτίμηση δαπάνης ανέρχεται στα €6.000. 

Σύμφωνα με την καθορισμένη πολιτική, η κυβέρνηση επιδοτεί το 50% της δαπάνης 
για εγκατάσταση και επέκταση του οδικού φωτισμού σε κατοικημένες περιοχές. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.457, 
ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.457 και ημερομηνία 
10/11/2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, το οποίο θέσαμε ενώπιον του κ. Γεωργίου, 
Προέδρου της ∆ιαχειριστικής Επιτροπής, που διεξάγει τη διαπραγμάτευση με την 
Κοινοπραξία και κατόπιν συνεννόησης μαζί του σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

1. Η ∆ιαχειριστική Επιτροπή που έχει ορισθεί με απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου για τη διεξαγωγή των διαπραγματεύσεων, άρχισε το έργο της από 
τις 15/9/2009 με στόχο την επίτευξη μιας αποτελεσματικής τελικής συμφωνίας 
με την Κοινοπραξία Βούρος. 

2. Παρόλο που υπήρξε κάποια καθυστέρηση, προσπάθεια της ∆ιαχειριστικής 
Επιτροπής είναι η διαπραγμάτευση να ολοκληρωθεί μέχρι τον Ιούνιο του 2010, 
χωρίς όμως να αποκλείεται ότι δεν θα σημειωθεί κάποια δικαιολογημένη 
χρονική παράταση. 

3. Αρχικός στόχος της ∆ιαχειριστικής Επιτροπής ήταν η άμεση έναρξη των 
διαπραγματεύσεων και η ολοκλήρωση της διαδικασίας εντός 6 μηνών. 
∆υστυχώς όμως με την ανάληψη των εργασιών της διαφάνηκε ότι η 
∆ιαχειριστική Επιτροπή δεν μπορούσε να αρχίσει αμέσως ουσιαστική και 
λεπτομερή διαπραγμάτευση με τον Επενδυτή καθότι υπήρχαν δύο ζητήματα 
που έπρεπε οπωσδήποτε να προηγηθεί η διευθέτησή τους: 

α.  Το ζήτημα με την υπό όρους ανάθεση της Κοινοπραξίας από το 
Συμβούλιο Προσφορών με σαφής οδηγίες προς τη ∆ιαχειριστική 
Επιτροπή όπως, προτού προχωρήσει σε λεπτομερή διαπραγμάτευση, 
διασφαλίσει ότι η Κοινοπραξία θα διαφοροποιήσει τη δομή της με τέτοιο 
τρόπο, ώστε να ανταποκρίνεται ικανοποιητικά στους σκοπούς της 
ανάθεσης όπως αυτοί είναι διατυπωμένοι στα έγγραφα του διαγωνισμού 
για την κατοχύρωση των δικαιωμάτων του δημοσίου. 

β.  Η εκκρεμότητα με το θέμα παροχής υπηρεσιών από τους Συμβούλους 
στη φάση των διαπραγματεύσεων και ο καθορισμός πλαισίου 
συνεργασίας μαζί τους. Η παρουσία Νομικών και Οικονομικών 
Συμβούλων θεωρείται επιτακτική ανάγκη στη φάση των 
διαπραγματεύσεων για τέτοιας φύσης έργα όπως Έργα Σύμπραξης 
∆ημοσίου και Ιδιωτικού Τομέα. 

4. Στην πορεία και κατόπιν αλλεπάλληλων συσκέψεων τροχοδρομήθηκαν και τα 
δύο θέματα. 

5. Παράλληλα, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι η Κοινοπραξία Βούρος έχει 
θέσει ενώπιον της ∆ιαχειριστικής Επιτροπής τις ανησυχίες της αναφορικά με τις 
επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης στο Έργο. Σύμφωνα με τους 
ισχυρισμούς της Κοινοπραξίας, έχει επηρεαστεί αρνητικά η ζήτηση της ακίνητης 
περιουσίας και οι εταιρείες από το εξωτερικό έχουν μειώσει το ενδιαφέρον τους 
για αγορά ακινήτων στην Κυπριακή Αγορά. Παράλληλα, έχει μειωθεί και το 
ενδιαφέρον των ∆ιεθνών Τραπεζών να δανειοδοτούν τέτοια μεγάλα έργα. 

6. Με βάση τα πιο πάνω και κατόπιν δικής της απαίτησης η Κοινοπραξία ετοιμάζει 
αναθεωρημένη πρόταση για υποβολή, το συντομότερο, στην ∆ιαχειριστική 
Επιτροπή. 
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7. Παρόλο που η ∆ιαχειριστική Επιτροπή κατανοεί τις πιέσεις που δημιουργούνται 
από την οικονομική κρίση, δεν προτίθεται να αποκλίνει από τις ουσιαστικές 
απαιτήσεις των εγγράφων της προσφοράς. Ιδιαίτερα, καμία απόκλιση που 
αφορά τις πληρωμές του «concession payment», ή οποιαδήποτε άλλη που θα 
δημιουργήσει επιπλέον κινδύνους στην Κυβέρνηση δεν μπορεί να γίνει 
αποδεχτή. 

8. Παρόλα αυτά η ∆ιαχειριστική Επιτροπή δεν απορρίπτει τη διευκόλυνση της 
όλης διαδικασίας για αποτελεσματική κατάληξη το συντομότερο δυνατό, έχει 
όμως θέσει σαφέστατα υπόψη του Επενδυτή ότι υπάρχουν νομικοί περιορισμοί 
και θα πρέπει με την νέα της πρόταση η Κοινοπραξία να είναι προσεχτική με τις 
αλλαγές, ώστε να ικανοποιούνται πλήρως τα τεχνικά και οικονομικά κριτήρια 
που τέθηκαν στην αξιολόγηση των προσφορών. 

9. Οι διαπραγματεύσεις συνεχίζονται μεν, αλλά θα πρέπει να λεχθεί ότι οι 
δημιουργηθείσες συνθήκες καθιστούν την όλη διαδικασία ακόμη πιο 
πολύπλοκη και πιο χρονοβόρα. Παράλληλα, σημειώνεται ότι απαιτείται 
ιδιαίτερη προσοχή σε όλα τα στάδια της διαπραγμάτευσης, ούτως ώστε να 
περιληφθούν όλες οι αναγκαίες ασφαλιστικές δικλίδες για το Κράτος και η 
διαπραγμάτευση να στεφθεί με επιτυχία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.470, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.470, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ ότι η Μονάδα 
Υπερβαρικής Οξυγονοθεραπείας του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου ήδη 
εξυπηρετεί τις ανάγκες θεραπείας των παιδιών με αυτισμό παγκύπρια, και η 
προσφορά της θα αναβαθμιστεί αφού καταστεί δυνατή η εκπαίδευση ενός ακόμα 
ιατρικού λειτουργού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.477, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.477 ημερ. 
12.11.2009, σχετικά με το θέμα της ανταλλαγής ιδιωτικής γης με κρατική στο Λιοπέτρι, 
με σκοπό την ανάπτυξη του ποταμού Λιοπετρίου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του με αρ. 56.005 ημερ. 3.7.2002 
ενέκρινε την ανταλλαγή ιδιωτικών και εκκλησιαστικών κτημάτων που 
περιλαμβάνονται μέσα στο χώρο που κρίθηκε αναγκαίος για τη διατήρηση του 
φυσικού περιβάλλοντος της περιοχής του ποταμού, με ίσης αξίας δασική γη, η 
οποία θα διαχωριστεί σε οικόπεδα. 

(β)  Ο διαχωρισμός των οικοπέδων και τα κατασκευαστικά έργα έχουν 
συμπληρωθεί και έγινε η αναγκαία χωρομετρική εργασία για να καθοριστούν τα 
εμβαδά των οικοπέδων που θα παραχωρηθούν στους δικαιούχους. 

(γ)  Η εγγραφή και η έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας των οικοπέδων θα γίνει καταρχήν 
στο όνομα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Αν τα ακίνητα των δικαιούχων δε 
βαρύνονται με εμπράγματα βάρη, τα οικόπεδα θα μεταβιβαστούν στ’ όνομά 
τους, περί τα τέλη Απριλίου 2010.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.496, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Εγγραφή των αγροτικών δρόμων της κοινότητας Σωτήρας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακ. Ερ.23.06.009.04.496 και ημερ. 19.11.09, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Σωτήρας υπέβαλε στον Επαρχιακό Κτηματολογικό 
Λειτουργό Αμμοχώστου την αίτηση με αρ. ∆ΑΕ 10/1996, με την οποία ζητούσε 
την εγγραφή υφιστάμενων αγροτικών δρόμων μήκους πολλών χιλιομέτρων. 

(β) ∆εδομένου του προβλήματος που αντιμετωπίζουμε με τον τεράστιο όγκο 
αιτημάτων για εγγραφή δρόμων παγκύπρια, έχω δώσει οδηγίες όπως δοθεί 
προτεραιότητα στην εγγραφή δρόμων σε απόσταση ενός περίπου χλμ. από τον 
πυρήνα των κοινοτήτων. 

(γ) Ως εκ τούτου, στην κοινότητα Σωτήρας θα εγγραφεί μόνο τμήμα ενός δρόμου 
που βρίσκεται στη νότια είσοδο της κοινότητας, για το οποίο έχει ήδη 
συμπληρωθεί η αναγκαία χωρομετρική εργασία και εκκρεμεί η ετοιμασία του 
αναγκαίου σχεδίου, πάνω στο οποίο θα βασιστεί η εγγραφή. 

(δ) ∆εδομένου ότι ο δρόμος που πρόκειται να εγγραφεί επηρεάζει αποκλειστικά 
κρατική γη, αναμένεται ότι η εγγραφή του θα ολοκληρωθεί περί τα τέλη του 
τρέχοντος μηνός.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.535, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ: Ερ. 23.06.009.04.535 και ημερ. 
20/11/2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας παραθέτω τις πιο κάτω 
πληροφορίες: 

(α)  Το Κέντρο Υγείας Λινόπετρας ξεκίνησε τη λειτουργία του στις 11/1/2010 ως 
κέντρο παροχής υπηρεσιών Πρωτοβάθμιας Φροντίδας Υγείας στους κατοίκους 
της περιοχής. Το κέντρο λειτουργεί σύμφωνα με το σύνηθες 
δημοσιοϋπαλληλικό ωράριο: ∆εύτερα έως Παρασκευή 7.30 π.μ. έως 2.30 μ.μ. 
καθώς και Τετάρτη απόγευμα 3.00 μ.μ. μέχρι 6.00 μ.μ. 

(β) Το εν λόγω κέντρο στελεχώνεται  με 2  Ιατρικούς Λειτουργούς  1ης τάξης 
(Γενικής Ιατρικής), 2 Νοσηλευτικούς Λειτουργούς, 1 Φαρμακοποιό, 1 Γενικό 
Βοηθό και 2 καθαρίστριες.  Σε μεταγενέστερο στάδιο προγραμματίζεται και η 
τοποθέτηση ενός Οδοντιατρικού Λειτουργού 2ης Τάξης και 1 Ιατρικού 
Λειτουργού 1ης Τάξης (Παιδιατρικής). 

(γ)  Έχει τοποθετηθεί ο βασικός ιατρικός εξοπλισμός ο οποίος απαιτείται για την 
παροχή υπηρεσιών πρωτοβάθμιας φροντίδας υγείας, όπως καρδιογράφος, 
απινιδωτής, τροχοκάθισμα, πιεσόμετρα, διαφανοσκόπια, ωτοσκόπια. 

(δ)  Όσον αφορά τον ξενοδοχειακό εξοπλισμό, το Κέντρο έχει εξοπλιστεί με τα 
απαραίτητα έπιπλα τόσο στα γραφεία του προσωπικού, στο φαρμακείο, όσο 
και στους χώρους αναμονής ασθενών.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.574, ημερομηνίας 

27 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη 
Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.574 και ημερομηνία 
3/12/2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η κατασκευή υπερυψωμένων διαβάσεων εντός της Κοινότητας Στρουμπιού δεν 
προωθήθηκε μέσα στο 2009 λόγω εξάντλησης των πιστώσεων που 
προνοούνταν στο σχετικό κονδύλι του Προϋπολογισμού. 

2. Οι εργασίες για την κατασκευή των δύο υπερυψωμένων συμβολών στον κύριο 
δρόμο Πάφου-Πόλης εντός της κατοικημένης περιοχής Στρουμπιού έχουν 
προγραμματιστεί να αρχίσουν εντός του 2010. Το σχετικό κονδύλι έχει εγκριθεί 
στον Προϋπολογισμό του 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.600, ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Αν. Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με ημ. 15 ∆εκεμβρίου 
2009, και σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Το   συνολικό   ποσό   που   καταβλήθηκε   τα   τελευταία   πέντε   χρόνια   στον   
κλάδο   της μπανανοκαλλιέργειας παρουσιάζεται στον πιο κάτω πίνακα: 

Έτος Εκταρική 
Επιδότηση 

(€) 

Επιδότηση εμπορεύσιμης 
παραγωγής μέσω Ομάδας

Παραγωγών 

(€) 

Επιδότηση για 
Απόσυρση 

(€) 

Ποσότητα προς 
απόσυρση 

(Kg) 

2005 808.855,62 1.119.917,59 169.103,05 989.717 

2006 812.313,61 860.332,38 71.086,30 416.050 

2007 750.616,54 1.184.710,43 140.741,65 823.725 

2008 1.547.588,47    

2009 1.659.910,34    

 

2. Για τα έτη 2008 και 2009 και μετά από αίτημα των Αγροτικών Οργανώσεων, 
λόγω της μεγάλης απώλειας εισοδήματος των μπανανοπαραγωγών εξαιτίας 
της παρατεταμένης ανομβρίας, το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε όπως η 
επιδότηση των €171/τόνο η οποία δινόταν για την εμπορία μπανανών καλής 
ποιότητας μέσω της Ομάδας Παραγωγών και για απόσυρση, δοθεί και αυτή 
εκταρικά (Αποφάσεις Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 67.990 και ημ. 
26/11/2008 και αρ. 69.266 και ημ. 10/9/2009). Σημειώνεται ότι, το ύψος του 
ποσού καθορίστηκε από τον μέσο όρο των ποσών που δόθηκαν τα 
προηγούμενα χρόνια. Επισημαίνεται επίσης ότι η διευθέτηση αυτή ήταν 
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προσωρινή και ότι από την τρέχουσα καλλιεργητική περίοδο θα ισχύσει το 
προηγούμενο καθεστώς, δηλαδή η ποσοτική επιδότηση των €171/τόνο για την 
εμπορία μπανανών καλής ποιότητας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.602, ημερομηνίας 8 

∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

«Κύρωση της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για συμμετοχή των ξένων στη 
δημόσια ζωή σε τοπικό επίπεδο. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακ. Ερ.23.06.009.04.602 και ημερ. 16.12.09, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του αρ. 44.861 και ημερ. 19.9.96, 
αντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται (Παράρτημα «Ι»), εξουσιοδότησε το 
Υπουργείο Εξωτερικών, 

 (i) να υπογράψει τη σύμβαση του ΣτΕ, και, 

 (ii) να προβεί σε όλες τις ενδεδειγμένες ενέργειες για την ολοκλήρωση 
της διαδικασίας επικύρωσής της. 

(β) Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του αρ. 62.925 και ημερ. 5.12.05, 
αντίγραφο της οποίας επίσης επισυνάπτεται (Παράρτημα «II»), αποφάσισε πως 
δεν ήταν ο κατάλληλος χρόνος για ετοιμασία νομοσχεδίου που να επικυρώνει τη 
σύμβαση. 

(γ) Ανεξάρτητα από το θέμα της κύρωσης ή μη της σύμβασης, πρόθεσή μας είναι 
να προχωρήσουμε σε ετοιμασία τροποποιητικών νομοσχεδίων των περί ∆ήμων 
και περί Κοινοτήτων Νόμων, ούτως ώστε να δοθούν εκλογικά δικαιώματα, 
ανάλογα μ' αυτά που απολαμβάνουν οι πολίτες άλλων κρατών μελών της Ε.Ε., 
σε υπηκόους τρίτων χωρών, οι οποίοι έχουν αιτηθεί και αποκτήσει το καθεστώς 
του επί μακρόν διαμένοντος και άδεια μόνιμης μετανάστευσης (Permanent 
Resident). Στόχος μας είναι οι υπ' αναφορά τροποποιήσεις να ψηφιστούν και 
τεθούν σε εφαρμογή πριν από τις επόμενες γενικές δημοτικές/κοινοτικές 
εκλογές του ∆εκεμβρίου του 2011.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.616, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφορικά με την επιστολή σας με ημερ. 11/12/2009, σε σχέση με το πιο 
πάνω θέμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο Τμήμα Περιβάλλοντος έχουν υποβληθεί τρεις εκθέσεις Προκαταρκτικής 
Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΠΕΕΠ) που αφορούν μεταστέγαση 
εργοστασίων έτοιμου σκυροδέματος από τον Άγιο Αθανάσιο στη Βιομηχανική Περιοχή 
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Ύψωνα. Οι αιτήσεις αυτές αφορούν τις εταιρείες “Alfa Concrete Public Co Ltd”, 
“Ματθαίος Ιωάννου Έτοιμο Σκυρόδεμα Λτδ” και “Topmix Concrete Ltd”. 

 Για τις εταιρείες “Ματθαίος Ιωάννου Έτοιμο Σκυρόδεμα Λτδ” και “Alfa Concrete 
Public Co Ltd” οι ΠΕΕΠ έχουν εξετασθεί από την Επιτροπή Εκτίμησης 
Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων και εκδόθηκαν θετικές Περιβαλλοντικές Γνωματεύσεις 
με ημερ. 16/04/2008 και 08/06/2009 αντίστοιχα. 

 Όσον αφορά την εταιρεία “Topmix Concrete Ltd”, η ΠΕΕΠ έχει ήδη εξετασθεί 
από την Επιτροπή Εκτίμησης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων στις 21/01/2010 και 
εκκρεμεί η έκδοση Περιβαλλοντικής Γνωμάτευσης. 

 Για την έγκριση των πιο πάνω έργων από την Περιβαλλοντική Αρχή τίθεται ως 
απαραίτητη προϋπόθεση η εγκατάσταση συστήματος ανακύκλωσης υγρών 
αποβλήτων, έτσι ώστε να αποφεύγεται οποιαδήποτε ανεξέλεγκτη απόρριψη 
αποβλήτων στα νερά και στο έδαφος. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος λαμβάνει επίσης όλα τα απαραίτητα μέτρα για έλεγχο 
των συγκεκριμένων εγκαταστάσεων και μείωση των περιβαλλοντικών επιπτώσεων, 
μέσα στα πλαίσια των Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμων του 2002 έως 2009. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.620, ημερομηνίας 

11 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Πανίκου Χάμπα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.620 
ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1) Τα κατασκευαστικά σχέδια για το τμήμα του αυτοκινητόδρομου μεταξύ 
Κοκκινοτριμιθιάς και Αστρομερίτη μήκους 26 χλμ. ανατέθηκαν σε ιδιώτες 
μελετητές από το ∆εκέμβριο του 2000 έναντι ποσού συμβολαίου €911.538 
(£533.500) + Φ.Π.Α. Η όδευση του δρόμου επιλέχθηκε κατόπιν 
τεχνοοικονομικής και περιβαλλοντικής μελέτης, αφού λήφθηκαν υπόψη οι 
θέσεις και οι περιορισμοί που έθεσαν τα Ηνωμένα Έθνη. Τελικά όμως 
ολοκληρώθηκαν μόνο τα σχέδια της πρώτης φάσης του έργου από 
Κοκκινοτριμιθιά μέχρι ∆ένεια μήκους 8,3 χλμ. περίπου, η οποία 
κατασκευάστηκε την περίοδο 2003-2006. 

2) Για τις υπόλοιπες φάσεις του αυτοκινητοδρόμου, από ∆ένεια μέχρι Αστρομερίτη, 
των οποίων η όδευση διέρχεται μέσα από τη νεκρή ζώνη, υπάρχει στασιμότητα 
στην ολοκλήρωση των κατασκευαστικών σχεδίων, λόγω του ότι τα Ηνωμένα 
Έθνη αρνήθηκαν να παράσχουν προστασία στους μελετητές εντός της νεκρής 
ζώνης, για να μπορέσουν να ολοκληρώσουν τις μελέτες τους. Ως εκ τούτου, η 
προώθηση της κατασκευής του τμήματος από ∆ένεια μέχρι Αστρομερίτη δεν 
είναι δυνατή στην παρούσα φάση. Καταβάλλονται προσπάθειες μέσω του 
Υπουργείου Εξωτερικών για υπερπήδηση του προβλήματος. 

3) Όσον αφορά την επέκταση του αυτοκινητόδρομου από Αστρομερίτη μέχρι την 
περιοχή Ατσά, μήκους 12 χλμ., άρχισε η ετοιμασία των κατασκευαστικών 
σχεδίων από ιδιώτες μελετητές στις 11/11/2009 έναντι δαπάνης €318.000 + 
Φ.Π.Α. Η διάρκεια της μελέτης θα είναι δύο χρόνια.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.628, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.628 και ημερ. 
12/1/2010 σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο παρόν στάδιο το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
εφαρμόζει διάφορα προγράμματα παροχής κινήτρων σε εργοδότες για πρόσληψη 
ανέργων. Τα προγράμματα στοχεύουν στη μείωση της ανεργίας η οποία αυξήθηκε 
λόγω της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης και αφορούν: επιδοτήσεις μισθών για 
πρόσληψη ανέργων και καταρτίσεις για απόκτηση δεξιοτήτων και ικανοτήτων με 
σκοπό την τοποθέτηση σε επαγγέλματα που έχουν περισσότερη ζήτηση. 

 Όσον αφορά στο θέμα της επέκτασης του ανεργιακού επιδόματος σε εννέα 
ή/και σε δώδεκα μήνες, σας πληροφορώ ότι, με βάση τα μέχρι στιγμής στοιχεία που 
έχουμε στη διάθεση μας, στην Κύπρο δεν υπάρχει το φαινόμενο της μακροχρόνιας 
ανεργίας (κατά το 2009 τα άτομα που παρέμειναν άνεργα από 6 μέχρι 11 μήνες ήταν 
το 17% των εγγεγραμμένων ανέργων, ενώ το ποσοστό αυτών που παρέμειναν 
άνεργοι πέραν των 12 μηνών ήταν μόλις 9,7%). 

 Ωστόσο, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, λαμβάνοντας 
υπόψη το γεγονός ότι υπάρχει και αίτημα από συνδικαλιστικές οργανώσεις για 
επέκταση της περιόδου καταβολής ανεργιακού επιδόματος, προτίθεται να προβεί σε 
σχετική μελέτη η οποία θα συμπεριλάβει όλες τις σχετικές παραμέτρους (οικονομικές, 
κοινωνικές, δυνατότητες επανένταξης στην εργασία, επιδοτούμενη κατάρτιση, 
επιβάρυνση στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ.λπ.). Το θέμα αυτό ήδη 
συζητήθηκε σε πρόσφατη Συνεδρία της Εθνικής Επιτροπής Απασχόλησης που έγινε 
στις 9/2/2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.630, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

«Αποχετευτικό Σύστημα στην κοινότητα Στρουμπιού 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Αντώνη Αντωνίου με αρ. 
23.06.009.04.630 και ημερομηνία 16 ∆εκεμβρίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 12 
Ιανουαρίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει προχωρήσει στην ετοιμασία μελέτης ΠΕΕΠ 
(Προκαταρκτική Εκτίμηση Επιπτώσεων στο Περιβάλλον) η οποία έχει εξεταστεί στις 
24 Σεπτεμβρίου 2009 από την Επιτροπή Εκτίμησης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων 
στο Περιβάλλον και δεν έχει εκδοθεί ακόμα η σχετική γνωμάτευση, η οποία είναι 
αναγκαία για την περαιτέρω προώθηση του έργου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.631, 
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ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.631 και ημερομηνία 
8/1/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, το οποίο θέσαμε ενώπιον του κ. Γεωργίου, 
Προέδρου της ∆ιαχειριστικής Επιτροπής, που διεξάγει τη διαπραγμάτευση με την 
Κοινοπραξία και κατόπιν συνεννόησης μαζί του σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

1.    Το ενιαίο έργο του Λιμανιού και της Μαρίνας της Λάρνακας βρίσκεται στη φάση 
των διαπραγματεύσεων με την Κοινοπραξία Βούρος, η οποία έχει ανακηρυχθεί 
ως Προτιμητέος προσφοροδότης στις 25/5/2009. 

2.   Η ∆ιαχειριστική Επιτροπή που έχει ορισθεί με απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου για τη διεξαγωγή των διαπραγματεύσεων, άρχισε το έργο της από 
τις 15/9/2009 με στόχο την επίτευξη μιας αποτελεσματικής τελικής συμφωνίας 
με την Κοινοπραξία Βούρος. 

3. Παρ’ όλο που υπήρξε κάποια καθυστέρηση, θα γίνει προσπάθεια όπως η 
διαπραγμάτευση ολοκληρωθεί μέχρι τον Ιούνιο του 2010, χωρίς όμως να 
αποκλείεται ότι δε θα σημειωθεί κάποια δικαιολογημένη παράταση χρόνου. 

4. Αρχικός στόχος της ∆ιαχειριστικής Επιτροπής ήταν ή άμεση έναρξη των 
διαπραγματεύσεων και η ολοκλήρωση της διαδικασίας εντός 6 μηνών. 
∆υστυχώς όμως με την ανάληψη των εργασιών της διαφάνηκε ότι η 
∆ιαχειριστική Επιτροπή δεν μπορούσε να αρχίσει αμέσως ουσιαστική και 
λεπτομερή διαπραγμάτευση με τον Επενδυτή, καθότι υπήρχαν δύο ζητήματα 
που έπρεπε οπωσδήποτε να προηγηθεί η διευθέτηση τους: 

 Α. Το ζήτημα με την υπό όρους ανάθεση της Κοινοπραξίας από το Συμβούλιο 
Προσφορών με σαφείς οδηγίες προς τη ∆ιαχειριστική Επιτροπή όπως, προτού 
προχωρήσει σε λεπτομερή διαπραγμάτευση, διασφαλίσει ότι η Κοινοπραξία θα 
διαφοροποιήσει τη δομή της με τέτοιο τρόπο, ώστε να ανταποκρίνεται 
ικανοποιητικά στους σκοπούς της ανάθεσης όπως αυτοί είναι διατυπωμένοι 
στα έγγραφα του διαγωνισμού για την κατοχύρωση των δικαιωμάτων του 
δημοσίου. 

 Β. Η εκκρεμότητα με το θέμα παροχής υπηρεσιών από τους Σύμβουλους στη 
φάση των διαπραγματεύσεων και ο καθορισμός πλαισίου συνεργασίας μαζί 
τους. Η παρουσία Νομικών και Οικονομικών Συμβούλων θεωρείται επιτακτική 
ανάγκη στη φάση των διαπραγματεύσεων για τέτοιας φύσης έργα όπως Έργα 
Σύμπραξης ∆ημοσίου και Ιδιωτικού Τομέα. 

5.    Στην πορεία και κατόπιν αλλεπάλληλων συσκέψεων τροχοδρομήθηκαν και τα 
δύο πιο πάνω θέματα. 

6. Παράλληλα, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι η Κοινοπραξία Βούρος έχει 
θέσει ενώπιον της ∆ιαχειριστικής Επιτροπής τις ανησυχίες της αναφορικά με τις 
επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης στο Έργο. Σύμφωνα με τους 
ισχυρισμούς της Κοινοπραξίας, έχει επηρεαστεί αρνητικά η ζήτηση της ακίνητης 
περιουσίας και οι εταιρείες από το εξωτερικό έχουν μειώσει το ενδιαφέρον τους 
για αγορά ακινήτων στην Κυπριακή Αγορά. Παράλληλα, έχει μειωθεί και το 
ενδιαφέρον των ∆ιεθνών Τραπεζών να δανειοδοτούν τέτοια μεγάλα έργα. 
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7. Με βάση τα πιο πάνω και κατόπιν δικής της απαίτησης η Κοινοπραξία ετοιμάζει 
αναθεωρημένη πρόταση για υποβολή, το συντομότερο, στη ∆ιαχειριστική 
Επιτροπή. 

8. Παρ’ όλο που η ∆ιαχειριστική Επιτροπή κατανοεί τις πιέσεις που 
δημιουργούνται από την οικονομική κρίση, δεν προτίθεται να αποκλίνει από τις 
ουσιαστικές απαιτήσεις των εγγράφων της προσφοράς. Ιδιαίτερα, καμία 
απόκλιση που αφορά τις πληρωμές του «concession payment», ή 
οποιαδήποτε άλλη που θα δημιουργήσει επιπλέον κινδύνους στην Κυβέρνηση 
δεν μπορεί να γίνει αποδεκτή. 

9.  Παρ’ όλα αυτά η ∆ιαχειριστική Επιτροπή δεν απορρίπτει τη διευκόλυνση της 
όλης διαδικασίας για αποτελεσματική κατάληξη το συντομότερο δυνατό, έχει 
όμως θέσει σαφέστατα υπόψη του Επενδυτή ότι υπάρχουν νομικοί περιορισμοί 
και θα πρέπει με τη νέα της πρόταση η Κοινοπραξία να είναι προσεχτική με τις 
αλλαγές, ώστε να ικανοποιούνται πλήρως τα τεχνικά και οικονομικά κριτήρια 
που τέθηκαν στην αξιολόγηση των προσφορών. 

10. Οι διαπραγματεύσεις συνεχίζονται μεν, αλλά θα πρέπει να λεχθεί ότι οι 
δημιουργηθείσες συνθήκες καθιστούν την όλη διαδικασία ακόμη πιο 
πολύπλοκη και πιο χρονοβόρα. Παράλληλα, σημειώνεται ότι απαιτείται 
ιδιαίτερη προσοχή σε όλα τα στάδια της διαπραγμάτευσης, ούτως ώστε να 
περιληφθούν όλες οι αναγκαίες ασφαλιστικές δικλίδες για το Κράτος και η 
διαπραγμάτευση να στεφθεί με επιτυχία. 

11.  Χρονοδιαγράμματα Ανάπτυξης: 

 Σύμφωνα με τα έγγραφα του Συμβολαίου: 

Για το Λιμάνι η διεύρυνση της λιμενολεκάνης θα πρέπει να ολοκληρωθεί εντός 
6 χρόνων από την ημέρα της συμφωνίας.  Για τη Μαρίνα η πρώτη φάση θα 
πρέπει να ολοκληρωθεί εντός 3 χρόνων από την ημέρα της συμφωνίας και θα 
είναι δυναμικότητας τουλάχιστον 450 σκαφών ενώ στη συνέχεια θα φθάσει 
μέχρι 1000 σκάφη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.632, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό ερώτησης: 23.06.009.04.632 και ημερομηνία 8/01/10, η 
οποία αφορά ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσος Μητσόπουλος και αφορά το θέμα της αγοράς από το ΡΙΚ του 
συστήματος MPEG2 και στη συνέχεια του συστήματος MPEG4 για αντιμετώπιση των 
αναγκών της ψηφιακής εποχής, και, σύμφωνα με το περιεχόμενο σχετικής επιστολής του 
Γενικού ∆ιευθυντή του ΡΙΚ, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Τον Ιούλιο του 2007 το Υπουργικό Συμβούλιο, μετά από εισήγηση της 
Καθοδηγητικής Επιτροπής, υιοθέτησε το πρότυπο συμπίεσης MPEG2 για τη 
μετάδοση της ψηφιακής τηλεόρασης στην Κύπρο. Το ΡΙΚ, βάσει της απόφασης 
αυτής, το 2008 διεξήγαγε διαγωνισμό (Προσφορά ΡΙΚ 33/2008 - DVB Τ Head 
End Equipment) για την αγορά εξοπλισμού για την ψηφιοποίηση και συμπίεση 
με πρότυπο MPEG2 των τεσσάρων τηλεοπτικών προγραμμάτων (PΙΚ1, PIK2, 
ERTWorld, Euronews) για τη δημιουργία της επίγειας ψηφιακής πλατφόρμας 
του ΡΙΚ. Τα μηχανήματα αυτά εγκαταστάθηκαν και λειτούργησαν στα μέσα του 
2009 και τροφοδοτούν τους αναλογικούς πομπούς του ΡΙΚ. 
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 Σημειώνεται ότι το ΡΙΚ, κατά την κατακύρωση της προσφοράς, έλαβε πρόνοια 
ώστε σε περίπτωση αλλαγής του προτύπου συμπίεσης μέσα σε 1-2 χρόνια η 
προμηθεύτρια εταιρεία να τα αγοράσει πίσω (Buy Back Option) και να 
αγοραστούν από την ίδια εταιρεία encoder MPEG4. 

(β) Στις 18 Νοεμβρίου 2009, το Γραφείο Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων, μετά από ∆ημόσια ∆ιαβούλευση για τον 
καθορισμό τεχνικών χαρακτηριστικών του ψηφιακού εξοπλισμού ευρείας 
κατανάλωσης (μεταξύ MPEG2 και MPEG4), αποφάσισε την υιοθέτηση του 
προτύπου MPEG4 Η.264 AVC. Το πρότυπο αυτό θα είναι τόσο για τη συμπίεση 
των προγραμμάτων στην ψηφιακή πλατφόρμα όσο και για τους 
αποκωδικοποιητές των τηλεθεατών. Το πρότυπο MPEG4 είναι τεχνολογικά 
πολύ ανώτερο από το MPEG2 προσφέροντας μεγαλύτερη χωρητικότητα, 
δυνατότητα εκπομπών προγραμμάτων υψηλής ευκρίνειας και αυξημένη 
δυνατότητα διαδραστικότητας. 

(γ) Μετά την απόφαση για το MPEG4, το ΡΙΚ έκανε χρήση του Buy Back option. 
Συγκεκριμένα το MPEG2 (encoders/decoders) με βάση το συμβόλαιο θα 
αγοραστεί πίσω από την εταιρεία μείον 20% της τιμής για κάθε χρόνο χρέωσης 
(στην περίπτωση του ΡΙΚ για χρέωση ενός χρόνου). Το Φεβρουάριο του 2010 θα 
εγκατασταθούν στην πλατφόρμα του ΡΙΚ τα MPEG4 μηχανήματα και θα 
επιστραφούν τα MPEG2. Το κόστος αγοράς του MPEG2 είναι €6.723 και του 
MPEG4 είναι €12.737. 

 Η διαφορά η οποία προέκυψε από την αλλαγή από MPEG2 σε MPEG4 είναι της 
τάξης των €10.000 για το buy back option. Στην ουσία δεν πρόκειται για ζημιά 
αφού τα MPEG2 έχουν χρησιμοποιηθεί και θα συνεχίσουν να τροφοδοτούν τους 
αναλογικούς πομπούς του ΡΙΚ μέχρι το Φεβρουάριο του 2010. 

2. Ο Γενικός ∆ιευθυντής του ΡΙΚ ή ο αρμόδιος ∆ιευθυντής Μελετών, 
Εγκαταστάσεων και Πομπών του ΡΙΚ είναι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε 
πρόσθετες πληροφορίες ή/και διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.635, 

ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.635 και ημερομηνία 7 
Ιανουαρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η εγκατάσταση 
του φωτοβολταϊκού πάρκου στην κατεχόμενη Κύπρο χρηματοδοτείται από την ΕΕ 
μέσω του χρηματοδοτικού κανονισμού (ΕΚ) 389/2006 ο οποίος αφορά αποκλειστικά 
την παροχή οικονομικής βοήθειας προς την τουρκοκυπριακή κοινότητα. 
Επισυνάπτεται σύντομη περιγραφή του έργου. Το θέμα παρακολουθεί και χειρίζεται το 
Υπουργείο Εξωτερικών. Η ανάθεση του έργου έγινε στις 8 ∆εκεμβρίου 2009 και το 
συνολικό κόστος θα ανέλθει στα 3.770.823 ευρώ. 

 Αρχικά η εγκατάσταση του συστήματος προτάθηκε να γίνει σε κοινοτική 
περιουσία στο Κάτω ∆ίκωμο αλλά μετά από παρέμβαση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
ο χώρος εγκατάστασης προτάθηκε να αλλάξει και να εγκατασταθεί στη Φιλιά που 
αποτελεί κρατική γη. 

 Η παραγόμενη ηλεκτρική ενέργεια από το εν λόγω πάρκο δε θα λαμβάνεται 
υπόψη στο συνολικό ποσοστό των ΑΠΕ που είναι υποχρεωμένη να καλύψει η 
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Κύπρος όπως αντίστοιχα δε συμπεριλαμβάνεται στο ενεργειακό ισοζύγιο της Κύπρου 
η κατανάλωση ενέργειας στην κατεχόμενη Κύπρο. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αξιοποιώντας τις 
δυνατότητες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για λήψη χορηγιών από την ΕΕ, έχει 
διεκδικήσει αντίστοιχα κονδύλια από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία της ΕΕ. Πιο συγκεκριμένα 
η Υπηρεσία Ενέργειας έχει εξασφαλίσει πέντε εκατομμύρια ευρώ για εγκατάσταση 
φωτοβολταϊκών συστημάτων σε 65 δημόσια κτίρια, σχολεία και στρατόπεδα, 
συνολικής δυναμικότητας 1,1 MW και ένα εκατομμύριο ευρώ για εγκατάσταση 
συστημάτων ψύξης και θέρμανσης χώρου σε δημόσια κτίρια. Η σύμβαση εκτέλεσης 
του πρώτου έργου έχει υπογραφεί το Σεπτέμβριο του 2009 και αναμένεται να 
ολοκληρωθεί τον Ιούνιο του 2010, ενώ παράλληλα έχει ζητηθεί επιπλέον κονδύλι για 
επανάληψη του έργου. 

 Όσον αφορά το δεύτερο έργο, η Υπηρεσία Ενέργειας έχει ετοιμάσει όρους 
διαγωνισμού για επιλογή αναδόχου υλοποίησης του έργου, η προκήρυξη του οποίου 
θα γίνει σε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας, για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Σημείωση: Τα επ ισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της 
Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την 
ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.639, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 11.1.2010, σε σχέση με την 
πρόταση για κατασκευή τεχνητού νησιού στην παραλία της Λεμεσού και σας 
πληροφορώ ότι δεν έχουμε οποιαδήποτε πληροφόρηση για εκδήλωση ενδιαφέροντος 
για την αδειοδότηση και την εκτέλεση του εν λόγω έργου. 

 Στο παρόν στάδιο δεν έχει διαμορφωθεί οποιαδήποτε θέση του Υπουργείου για 
το συγκεκριμένο έργο, καθότι αυτό δεν έχει υποβληθεί επίσημα για οποιεσδήποτε 
απόψεις. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.650, ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 11.1.2010, σε σχέση με την ερώτηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Κυπριακή Νομοθεσία σε ό,τι αφορά την επεξεργασία λυμάτων και την 
προστασία των νερών είναι πλήρως εναρμονισμένη με τις αντίστοιχες Ευρωπαϊκές 
Οδηγίες που αναφέρονται στα θέματα αυτά. Σημειώνεται ότι τα υπολείμματα 
φαρμάκων ή “ξενοβιοτικών” δεν περιλαμβάνονται στις παραμέτρους που 
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παρακολουθούνται και δεν υπάρχουν καθορισμένα διεθνή ή ευρωπαϊκά όρια. 
Αποτελούν όμως αντικείμενο μελέτης σε ακαδημαϊκό κυρίως επίπεδο. 

 Οι ουσίες που ανιχνεύθηκαν στη μελέτη που αναφέρεστε δυνατό να 
περιέχονται σε διάφορους τύπους προϊόντων. Για παράδειγμα, η ουσία 
benzophenome χρησιμοποιείται στην τυπογραφία (μελάνια, φωτογραφίες κτλ.), σε 
αρώματα, σαπούνια και σε πλαστικά, η ουσία bisphenol χρησιμοποιείται σε πλαστικά 
και η ουσία triclosan χρησιμοποιείται σε σαπούνια, αποσμητικά, οδοντόκρεμες, 
αφρούς ξυρίσματος ή απολυμαντικά. Ως εκ τούτου, θεωρείται ιδιαίτερα σημαντικό να 
εντοπισθούν οι πιθανές πηγές ρύπανσης των υδάτων, ώστε να ληφθούν τα 
απαραίτητα μέτρα περιορισμού του κινδύνου. 

 Σημειώνεται ότι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων μαζί με τα Αστικά Συμβούλια 
Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας, Λάρνακας και Πάφου μετείχαν ως τελικοί 
χρήστες στο Ευρωπαϊκό Πρόγραμμα ΦΑΡΕΜ του Πανεπιστημίου Κύπρου. Το εν 
λόγω πρόγραμμα αφορούσε την ανάπτυξη και εφαρμογή μεθόδων χημικής οξείδωσης 
για απομάκρυνση οργανικών ενώσεων από τα αστικά λύματα και ελέγχους 
τοξικότητας στην Κύπρο. Με βάση τα αποτελέσματα του προγράμματος, 
παρατηρήθηκε μείωση της συγκέντρωσης των ουσιών αυτών σε διάφορα στάδια 
επεξεργασίας. 

 ∆εδομένου ότι η παρουσία των φαρμακευτικών και “ξενοβιοτικών” ουσιών 
οφείλεται στην καθημερινή ανθρώπινη χρήση, θα πρέπει ως προληπτικό μέτρο να 
εστιάσουμε την προσοχή μας στο θέμα της διαχείρισης των εν λόγω σκευασμάτων. 
Ιδιαίτερη έμφαση θα πρέπει να δοθεί στους τρόπους συλλογής, εξουδετέρωσης και 
απόθεσης ληγμένων φαρμάκων/σκευασμάτων, σε συνδυασμό με εκστρατεία σωστής 
ενημέρωσης του κοινού για την αποφυγή της αλόγιστης χρήσης φαρμάκων. 

 Τα αρμόδια Τμήματα του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος παρακολουθούν τις ευρωπαϊκές και διεθνείς εξελίξεις επί του θέματος, 
με στόχο την εφαρμογή νέων πρακτικών και οδηγιών/νομοθεσιών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.656, 

ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.656 και ημερομηνία 
12 Ιανουαρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η πρόταση 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για 100% χορηγία στην τοποθέτηση 
φωτοβολταϊκών σε 5000 στέγες σπιτιών πολυτέκνων ή απόρων οικογενειών 
συζητήθηκε κατά την συνεδρία της εξ Υπουργών Επιτροπής για τις ΑΠΕ που 
πραγματοποιήθηκε στις 23 ∆εκεμβρίου 2010 κατά την οποία αποφασίστηκαν τα 
ακόλουθα: 

1. Οι διαδικασίες επιλογής των κτιρίων στα οποία θα πρέπει να γίνουν οι 
εγκαταστάσεις θα είναι πολύπλοκες αφού πέραν του ότι πρέπει να ορισθούν 
κριτήρια επιλογής των απόρων και πολύτεκνων οικογενειών που θα λάβουν 
δωρεάν αυτά τα συστήματα, οι οικογένειες οι οποίες θα έχουν πραγματική 
ανάγκη λήψης της εν λόγω βοήθειας πιθανό να μην διαθέτουν σπίτι με 
κατάλληλη οροφή για υλοποίηση των εγκαταστάσεων. 
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2. Στο παρόν στάδιο δεν υπάρχει η δυνατότητα υιοθέτησης της πρότασης, λόγω 
του πολύ υψηλού αρχικού κόστους του έργου και δεδομένου ότι υπάρχει 
άμεση ανάγκη ενίσχυσης του Ειδικού Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ για να μπορέσουν 
να εφαρμοσθούν τα υφιστάμενα Σχέδια Χορηγιών εν μέσω οικονομικής κρίσης. 

3. Θεωρήθηκε ότι καλύτερο κοινωνικό μέτρο θα ήταν να διατεθεί ένα ποσό από τις 
εξοικονομήσεις που θα προκύψουν από την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών 
συστημάτων στα δημόσια κτίρια, για υποβοήθηση της εγκατάστασης 
φωτοβολταϊκών σε προσφυγικούς οικισμούς. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.662, ημερομηνίας 

30 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

«Ακύρωση της πρώτης διαδικασίας προκήρυξης προσφορών για το Πολυδύναμο 
Ιατρικό Κέντρο στις Κεντρικές Φυλακές 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.662 
ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Ο ∆ιαγωνισμός για πρόσληψη Συμβούλων Μελετητών για ετοιμασία του 
κτιριολογικού προγράμματος, της μελέτης και της επίβλεψης της κατασκευής 
του Κέντρου προκηρύχθηκε στις 19/1/2008. 

2) Για την αξιολόγηση των προσφορών διορίστηκε Επιτροπή Αξιολόγησης και Ad-
Hoc Επιτροπή. Οι εκθέσεις των δύο επιτρόπων υποβλήθηκαν στο Συμβούλιο 
Προσφορών στις 16/5/2008 και 21/1/2009 αντίστοιχα. 

3) Το Συμβούλιο Προσφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων κατά τη 
συνεδρία του στις 4/2/2009 αποφάσισε ομόφωνα να ακυρώσει το διαγωνισμό 
επειδή στους όρους του διαγωνισμού χρησιμοποιήθηκε ως κριτήριο ανάθεσης, 
κριτήριο που είχε επίσης χρησιμοποιηθεί ως κριτήριο ποιοτικής επιλογής. Η 
χρήση του ιδίου κριτηρίου ως κριτήριο ποιοτικής επιλογής και μετά ως κριτήριο 
ανάθεσης αντίκειται στις πρόνοιες της νομοθεσίας. 

4) Η Αρχή ∆ημοσίων Συμβάσεων με επιστολή της ημερομηνίας 9/2/2009 προς το 
∆ιευθυντή του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων αναφέρθηκε στο συγκεκριμένο 
διαγωνισμό και στην ακύρωση του λόγω συνυπολογισμού του ίδιου κριτηρίου 
δύο φορές ως κριτήριο επιλογής και ως κριτήριο ανάθεσης και ζήτησε όπως 
ακυρωθούν όλοι οι διαγωνισμοί στους οποίους χρησιμοποιήθηκαν τα ίδια 
έγγραφα και οι οποίοι βρίσκονταν υπό αξιολόγηση ή ενώπιον του Συμβουλίου 
Προσφορών για σκοπούς ίσης μεταχείρισης όλων των διαγωνιζόμενων. 

5) Ακολούθως ένας από τους προσφέροντες, προσέφυγε στην Αναθεωρητική 
Αρχή Προσφορών, γιατί δεν συμφωνούσε με την απόφαση για ακύρωση του 
∆ιαγωνισμού. Η Ιεραρχική Προσφυγή εξετάστηκε στις 13 Μαΐου, 2009. Η 
ομόφωνη απόφαση της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών εκδόθηκε στις 
23/10/2009, απορρίπτοντας την Ιεραρχική Προσφυγή και επικυρώνοντας την 
απόφαση της Αναθέτουσας Αρχής. 
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6) Σε σύσκεψη που έγινε στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξεως στις 
26/11/2009 αποφασίστηκε η προώθηση του Έργου με τη μέθοδο Μελέτη-
Κατασκευή-Συντήρηση. 

7) Εν τω μεταξύ το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προχώρησε σε αναθεώρηση των 
κτιριολογικών αναγκών και των εμβαδών του Έργου σύμφωνα με νέες ανάγκες 
που στάλθηκαν από το Υπουργείο Υγείας και ενημέρωσε το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης για την αναθεωρημένη εκτίμηση της δαπάνης 
που ανέρχεται σε €16.000.000+Φ.Π.Α. και περιλαμβάνει τη Μελέτη-Κατασκευή 
και 10ετή Συντήρηση του Έργου. 

8) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, θα προχωρήσει στην ετοιμασία και δημοσίευση 
του διαγωνισμού νοουμένου ότι το Έργο θα έχει εγκριθεί από το Υπουργείο 
Οικονομικών και θα υπάρχουν διαθέσιμες πιστώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.665, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 14.1.2010, σε σχέση με το πιο 
πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ιστορικά στην Κύπρο και μέχρι την δεκαετία του '60, ο αριθμός των φωκιών του 
είδους Monachus monachus ήταν αρκετά μεγαλύτερος από ό,τι είναι σήμερα. Λόγω 
της έντονης ανάπτυξης της παράκτιας ζώνης, της υπεραλίευσης των 
ιχθυοαποθεμάτων και της κατακόρυφης αύξησης του τουρισμού, ο αριθμός των 
φωκιών μειώθηκε δραματικά, με αποτέλεσμα σήμερα ο αριθμός τους να κυμαίνεται 
γύρω στις 10 σε ολόκληρη την Κύπρο. Συγκεκριμένα, έχουν εντοπιστεί στη βόρεια 
παράκτια περιοχή της Καρπασίας, στο Κάβο Γκρέκο/Αγία Νάπα, Πύλα, Ακρωτήρι και 
στην περιοχή του Ακάμα. 

 Ως γνωστό, οι φώκιες μαζί με τις χελώνες και τα δελφίνια προστατεύονται από 
τον Περί Αλιείας Νόμο και Κανονισμούς από το 1971, τις διάφορες Περιβαλλοντικές 
Συμβάσεις, όπως τις Συμβάσεις της Βέρνης και της Βαρκελώνης, καθώς και την 
Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τους Οικοτόπους στην οποία τα πιο πάνω είδη 
καθορίζονται ως είδη προτεραιότητας. 

 Το Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών έχει πρόγραμμα παρακολούθησης 
τους είδους και οι κύριοι βιότοποί του βρίσκονται σε περιοχές που προτάθηκαν ή θα 
προταθούν στο ∆ίκτυο Φύση 2000. 

 Λόγω του ότι το είδος είναι κρίσιμα κινδυνεύον (critically endangered) οι 
οικότοποί τους (σπηλιές) δεν δημοσιοποιούνται για λόγους προστασίας του είδους, 
καθότι η παρουσία ανθρώπων στους χώρους διαβίωσης και αναπαραγωγής του θα 
είχε αρνητικές επιπτώσεις στην επιβίωσή του. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.667, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 8 Ιανουαρίου 2009 σχετικά με 
την εφαρμογή Συστήματος Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης (ΣΠ∆) στους τρεις Σταθμούς 
Ηλεκτροπαραγωγής της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Μονής, Βασιλικού και 
∆εκέλειας) και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Ηλεκτροπαραγωγοί Σταθμοί της ΑΗΚ ανήκουν στις εγκαταστάσεις που 
εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής των περί Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου 
της Ρύπανσης Νόμων του 2003 μέχρι 2008, στα πλαίσια των οποίων προνοείται η 
εφαρμογή ενός Συστήματος Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης που να πληροί τις κύριες 
απαιτήσεις του ∆ιεθνούς Προτύπου ISO 14001 ή του EMAS, χωρίς όμως να είναι 
απαραίτητα πιστοποιημένο. 

 Η πιο πάνω πρόνοια ενσωματώθηκε ως όρος στις Άδειες Απόρριψης 
Αποβλήτων των τριών Ηλεκτροπαραγωγών Σταθμών, οι οποίες χορηγήθηκαν από 
τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στις 5.10.2007. Σύμφωνα 
με τις Άδειες Απόρριψης Αποβλήτων, οι Ηλεκτροπαραγωγοί Σταθμοί της ΑΗΚ έπρεπε 
να είχαν ετοιμάσει το Σύστημα Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης μέχρι τον Ιανουάριο του 
2008. 

 Κατά τη διεξαγωγή επιθεωρήσεων τον Μάιο και Ιούνιο του 2008, για έλεγχο 
τήρησης των όρων που περιλαμβάνονται στις Άδειες Απόρριψης Αποβλήτων, 
παρατηρήθηκε καθυστέρηση στην ετοιμασία Συστήματος Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης 
και, για το σκοπό αυτό, αποστάλθηκαν επιστολές συμμόρφωσης και στους τρεις 
Ηλεκτροπαραγωγούς Σταθμούς. 

 Στην τελευταία επιθεώρηση που έγινε τον Νοέμβριο του 2009 στον 
Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό της Μονής υπήρχε προκαταρκτικό αντίγραφο του 
Συστήματος Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης που καλύπτει και τους τρεις 
Ηλεκτροπαραγωγούς Σταθμούς. Σήμερα, το Σύστημα Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης 
βρίσκεται στο τελικό στάδιο οριστικοποίησης και αναμένεται να κοινοποιηθεί στο 
∆ιευθυντή του Τμήματος Περιβάλλοντος εντός του τρέχοντος μηνός. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.674, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.674 ημερ. 5/1/2010 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Α. το όξινο γλουταμινικό νάτριο είναι ένα επιτρεπόμενο πρόσθετο σύμφωνα με την 
εθνική και κοινοτική νομοθεσία που χρησιμοποιείται σαν ενισχυτικό γεύσης και 
μπορεί να προστεθεί σε ορισμένα φαγητά (ζωμοί σε κύβους, σούπες 
στιγμιαίες, παρασκευή σαλτσών, αρτύματα, καρυκεύματα κ.α.). ∆εν 
επιτρέπεται όμως να χρησιμοποιηθεί σε ορισμένα άλλα τρόφιμα όπως μέλι, 
βούτυρο, γάλα, νερό και καφέδες. 

Β.  Η αξιολόγηση του κινδύνου για τα πρόσθετα στα τρόφιμα διενεργείται από την 
Ευρωπαϊκή Αρχή Ασφάλειας Τροφίμων (EFSA) η οποία ενημερώνει όλα τα 
Κράτη Μέλη σε περίπτωση που ένα συγκεκριμένο πρόσθετο θέτει σε κίνδυνο 
τη δημόσια υγεία. 

2. Μέχρι στιγμής οι Υπηρεσίες μας δεν έχουν μια τέτοια πληροφόρηση και στην 
περίπτωση που προκύψει κάτι τέτοιο τότε άμεσα θα ενεργήσουμε. 
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3. Περαιτέρω αναφέρεται πως με βάση τους μέχρι τώρα ελέγχους που 
διενεργούνται στην αγορά δεν έχουν εντοπιστεί οποιαδήποτε τρόφιμα τα οποία να 
περιέχουν Ε621 σε ποσοστό πέραν των επιτρεπτών ορίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.678, 

ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.678 και ημερομηνία 
14 Ιανουαρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η ισραηλινή 
εταιρεία SDE απέστειλε τον Αύγουστο του 2009 επιστολή στο Υπουργείο μέσω της 
Πρεσβείας της Κύπρου στο Ισραήλ, δηλώνοντας το ενδιαφέρον για δραστηριοποίηση 
στην Κύπρο στον τομέα της ηλεκτροπαραγωγής από κύματα. 

 Για να μπορέσει η Υπηρεσία Ενέργειας του Υπουργείου να αξιολογήσει από 
τεχνικής άποψης την πρόταση και την δυνατότητα συμπερίληψης της εν λόγω 
τεχνολογίας στα Σχέδια Χορηγιών, ζήτησε από την εν λόγω εταιρεία πρόσθετες 
πληροφορίες όπως τα τεχνικά χαρακτηριστικά της προτεινόμενης τεχνολογίας ως και 
την αναμενόμενη απόδοσή τους, το ενδεικτικό κόστος εφαρμογής, καθώς επίσης και 
κατάλογο με υφιστάμενες ερευνητικές ή και επιδεικτικές μονάδες που 
εγκαταστάθηκαν. 

 Έκτοτε, η εν λόγω εταιρεία δεν έχει επανέλθει με οποιαδήποτε στοιχεία με 
αποτέλεσμα να μην αξιολογηθεί περαιτέρω η πρόταση. 

 Το Υπουργείου Εμπορίου Βιομηχανίας και Τουρισμού, εφόσον αποδειχθεί ότι η 
συγκεκριμένη τεχνολογία μπορεί να εφαρμοσθεί και να είναι ανταγωνιστική των άλλων 
τεχνολογιών εκμετάλλευσης των ΑΠΕ θα μελετήσει μέτρα προώθησής της στην 
Κύπρο. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας, για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.683, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 12.1.2010, σε σχέση με το πιο πάνω 
θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο ∆ήμος Λευκωσίας, με επιστολή ημερομηνία 26.7.2009, ζήτησε τις απόψεις 
του Τμήματος Περιβάλλοντος για αλλαγή χρήσης καταστημάτων σε παιχνιδότοπο, επί 
της λεωφόρου Γρίβα ∆ιγενή. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος, με επιστολή του προς το ∆ήμο Λευκωσίας, ημερ. 
3.8.09, εξέφρασε τις σοβαρές του επιφυλάξεις ως προς την προώθηση του έργου, 
λόγω των ψηλών καταγεγραμμένων επιπέδων θορύβου στη συγκεκριμένη οδό, ως 
επίσης, και των αναμενόμενων μεγάλων συγκεντρώσεων καυσαερίων που 
δημιουργούνται στην περιοχή από την αυξημένη κυκλοφοριακή κίνηση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 



 

 67

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.683, 
ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 12.1.2010 και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

α. Οι Πολεοδομικές Αρχές ζητούν συμβουλευτικά απόψεις από τις Τεχνικές 
Υπηρεσίες του Υπουργείου για αιτήσεις έκδοσης Πολεοδομικής άδειας για 
ανέγερση ιδιωτικών σχολικών μονάδων της αρμοδιότητας του Υπουργείου 
(Νηπιαγωγεία, ∆ημοτικά Σχολεία, Γυμνάσια, Λύκεια κ.λπ.). 

 Οι Τεχνικές Υπηρεσίες εκφέρουν απόψεις σε ό,τι αφορά τον παιδαγωγικό 
σχεδιασμό, τομέα για τον οποίο διαθέτουν την τεχνογνωσία. 

β. Στη συγκεκριμένη περίπτωση (αίτηση Π.Π.Α. 191/08 ημερομηνίας 11.7.2008) 
που αφορούσε μονάδα Νηπιαγωγείου δόθηκε θετική άποψη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.689, ημερομηνίας 7 
Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του κου. Τάσου Μητσόπουλου, Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, με αρ. 23.06.009.04.689 και ημερομηνία 7 
Ιανουαρίου, 2010, που μας διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου, 2010, σχετικά με το κατά 
πόσο έχει απασχολήσει την Κυβέρνηση το ενδεχόμενο υιοθέτησης προγράμματος 
εθελούσιας επαναπροώθησης μη νόμιμων μεταναστών και επιθυμώ να σας 
ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

(α) Λαμβάνοντας υπόψη τις έντονες μεταναστευτικές πιέσεις που αντιμετωπίζει η 
Κύπρος, ως κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης που βρίσκεται στα 
νοτιοανατολικότερα σύνορα της, πλησίον της Εγγύς και Μέσης Ανατολής, 
περιοχών που χαρακτηρίζονται με πολιτική αστάθεια και που συνεπώς 
δημιουργούν συνθήκες έντασης των μη νόμιμων μεταναστευτικών ροών, το 
Υπουργείο Εσωτερικών έχει θέσει στις προτεραιότητες του την ενίσχυση και 
βελτίωση των δυνατοτήτων του κράτους για επιστροφή μη νόμιμων 
μεταναστών στις χώρες καταγωγής τους. Μέσα σε αυτό το πλαίσιο  
εντάσσονται  και  οι  προσπάθειες για  βελτίωση  των  δυνατοτήτων  μας για 
προώθηση των εθελούσιων επιστροφών, ως μία μόνο παράμετρος μια 
συνολικότερης προσπάθειας, η οποία επικεντρώνεται: 

 (i) Στην προώθηση και την υπογραφή διμερών Συμφωνιών 
Επανεισδοχής, ιδιαίτερα με γειτονικά κράτη, ώστε η ∆ημοκρατία να 
διαθέτει τα απαραίτητα νομικά μέσα προκειμένου να μπορεί να 
εξασφαλίζει με ταχύτητα την επιστροφή μη νόμιμων μεταναστών στις 
χώρες καταγωγής τους. Για την επίτευξη του στόχου αυτού 
εργαζόμαστε με μεθοδικότητα και προσήλωση και ήδη οι 
προσπάθειες μας έχουν αρχίσει να αποδίδουν. 

 (ii) Στην άσκηση πιέσεων, σε συνεργασία με άλλα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να πειστεί η Τουρκία να συνεργαστεί έτσι 
ώστε να ολοκληρωθούν με επιτυχία οι διαπραγματεύσεις για 
συνομολόγηση Συμφωνίας Επανεισδοχής μεταξύ της ίδιας και της 
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Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σε πολλές ευκαιρίες που μας δόθηκαν, 
έχουμε τονίσει ότι η Τουρκία οφείλει να αναλάβει τις ευθύνες της 
τόσο προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία και τα υπόλοιπα κράτη μέλη 
όσο και προς την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού είναι βασική 
χώρα καταγωγής και διέλευσης μη νόμιμων μεταναστών. Στο 
πλαίσιο αυτό, έχουμε αναδείξει τις τεράστιες ευθύνες της Τουρκίας 
για την εισροή μη νόμιμων μεταναστών μέσω της πράσινης γραμμής 
προς τα εδάφη όπου η Κυβέρνηση της ∆ημοκρατίας ασκεί 
αποτελεσματικό έλεγχο. Οι προσπάθειες αυτές είχαν ως αποτέλεσμα 
τη συμπερίληψη αναφοράς στα Συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου για την ανάγκη να δοθεί προτεραιότητα στην 
ολοκλήρωση των διαπραγματεύσεων που αφορούν την επίτευξη 
Συμφωνίας Επανεισδοχής Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας. 

 (iii) Στην ανάπτυξη προγραμμάτων εθελούσιας επιστροφής σε 
συνεργασία με το ∆ιεθνή Οργανισμό Μετανάστευσης και 
αξιοποιώντας σχετικά κονδύλια από το Ταμείο Επιστροφών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Για επίτευξη του στόχου αυτού, έχω ήδη 
πραγματοποιήσει δύο συναντήσεις με τον κο. Schatzer, ∆ιευθυντή 
του Μεσογειακού Περιφερειακού Γραφείου του ∆ιεθνούς Οργανισμού 
Μετανάστευσης, με τον οποίο συζητήσαμε το θέμα και στον οποίο 
κοινοποίησα ταυτόχρονα την επιθυμία της ∆ημοκρατίας για 
δημιουργία Γραφείου του ∆ιεθνούς Οργανισμού Μετανάστευσης 
στην Κύπρο. Το Γραφείο αυτό αναμένεται, μεταξύ άλλων, να 
συμβάλει καθοριστικά στην ανάπτυξη προγραμμάτων εθελούσιων 
επιστροφών. Κατόπιν των συναντήσεων αυτών, ο ∆ιεθνής 
Οργανισμός Μετανάστευσης απέστειλε στο Υπουργείο Εσωτερικών 
αντίγραφο σχετικής Συμφωνίας για τη δημιουργία Γραφείου του στην 
Κύπρο. Το Υπουργείο Εσωτερικών, σε συνεργασία με τις άλλες 
αρμόδιες Αρχές, έχει μελετήσει και επεξεργαστεί τη Συμφωνία, η 
οποία περιλαμβάνει, ανάμεσα σε άλλα, τη διευκόλυνση των 
εθελούσιων επιστροφών και επανένταξης μεταναστών στις χώρες 
καταγωγής τους, την παραχώρηση βοήθειας στο θέμα της 
επανεγκατάστασης των αιτητών ασύλου, τη λήψη μέτρων για 
καταπολέμηση της εμπορίας ατόμων, την εκπαίδευση κρατικών 
λειτουργών, προγράμματα υγείας για τους μετανάστες, την παροχή 
διευκολύνσεων σε ξένους εργάτες, την εκπαίδευση μεταναστών, κ.α. 
Η Συμφωνία ανάμεσα στη ∆ημοκρατία και το ∆ιεθνή Οργανισμό 
Μετανάστευσης αναμένεται να υπογραφεί εντός του 2010 αφού 
ολοκληρωθούν οι σχετικές διεργασίες. 

2. Με την ευκαιρία, επιθυμώ να σας διαβεβαιώσω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών 
παραμένει αφοσιωμένο στο στόχο για μια συνολική, προγραμματισμένη και 
ορθολογική διαχείριση των μεταναστευτικών ροών, πάντοτε με πλήρη σεβασμό προς 
τον άνθρωπο και τα δικαιώματα του. 

3. Το Υπουργείο Εσωτερικών και εγώ προσωπικά βρίσκομαι στη διάθεσή σας για 
περαιτέρω συζήτηση και ανταλλαγή απόψεων επί του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.697, ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 25.01.2010, σε σχέση με την πιο 
πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα δέντρα που διατίθενται ως χριστουγεννιάτικα προέρχονται από αραιώσεις 
πυκνών δασικών φυτειών. Η αραίωση φυτειών αποτελεί βασικό δασοκομικό χειρισμό 
που αποσκοπεί στη μείωση του ανταγωνισμού μεταξύ των νεαρών δέντρων. Η 
ανάγκη για εφαρμογή αραιώσεων στα δασικά οικοσυστήματα της Κύπρου γίνεται 
ακόμα πιο επιτακτική λόγω των κλιματολογικών αλλαγών που εμφανίζονται τα 
τελευταία χρόνια και οδηγούν σε παρατεταμένες περιόδους ανομβρίας και ξηρασίας. 

 Σύμφωνα με στοιχεία του Τμήματος ∆ασών, μόνο δύο κέδρα διατέθηκαν ως 
χριστουγεννιάτικα το 2006, τα οποία προήλθαν από αραίωση πυκνής, τεχνητής 
συστάδας κέδρων. 

 Τα έλατα που διατίθενται από το Τμήμα ∆ασών ως χριστουγεννιάτικα 
προέρχονται από πειραματικές φυτείες που έχει εγκαταστήσει το Τμήμα ∆ασών (το 
έλατο, όπως είναι γνωστό, είναι ξενικό είδος για την Κύπρο). Κατά την περίοδο 2006-
2009 έχουν διατεθεί ως χριστουγεννιάτικα 235 έλατα. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.706, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 19 Ιανουαρίου 2010, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες έχουν προχωρήσει στον καταρτισμό προσχεδίου 
Κανονισμών για τα Υποστατικά Πώλησης Ζώων Συντροφιάς, που στόχο έχουν τη 
δημιουργία ενός ρυθμιστικού πλαισίου σχετικά με τον τρόπο λειτουργίας τους, ώστε ο 
εξοπλισμός τους και οι χώροι παραμονής των ζώων να ανταποκρίνονται στις ανάγκες 
κάθε είδους ζώου που διατηρείται σε αυτά και να εξασφαλίζεται η υγιεινή των χώρων, 
καθώς και η υγεία, η προστασία και η καλή διαβίωση των ζώων. 

 Το περιεχόμενο των Κανονισμών αυτών συζητήθηκε με άλλους 
εμπλεκόμενους φορείς όπως το Τμήμα Περιβάλλοντος, το Τμήμα Αλιείας και 
Θαλασσίων Ερευνών, το Ταμείο Θήρας, η Ένωση ∆ήμων και η Ένωση Κοινοτήτων. 
Πρέπει να σημειωθεί ότι το προσχέδιο είχε αναρτηθεί στην ιστοσελίδα των 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών για μελέτη και σχολιασμό του από όλες τις ενδιαφερόμενες 
πλευρές, συμπεριλαμβανομένων των προαναφερθέντων φορέων, καθώς και των 
Οργανώσεων Προστασίας Ζώων και βεβαίως των ιδιοκτητών των εν λόγω 
υποστατικών. 

 Μετά τα σχόλια και τις απόψεις που λήφθηκαν, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 
βρίσκονται στο στάδιο των τελικών τροποποιήσεων επί του κειμένου, προτού αυτό 
τεθεί εκ νέου ενώπιον των ιδιοκτητών των υποστατικών αυτών και προχωρήσει η 
διαδικασία για τη νομοθετική ρύθμιση του. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.738, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.04.738 και ημερ. 25.1.2010, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

(α) Ο χρονίζων διάλογος ΕΕ- Τουρκίας για τη σύναψη συμφωνίας επανεισδοχής 
λαθρομεταναστών δεν παρουσίασε διαχρονικά ουδεμία πρόοδο. Αυτό 
οφείλεται στην άρνηση της Τουρκίας να δεσμευτεί ουσιαστικά και με 
σοβαρότητα στην υποχρέωση, με βάση την επιδιωκόμενη συμφωνία, να 
επαναπατρίζει λαθρομετανάστες (που είναι πολίτες της ή πολίτες τρίτων 
χωρών) που εισήλθαν παράνομα σε ευρωπαϊκό έδαφος 
προερχόμενοι/διαμετακομιζόμενοι από τα εδάφη της. 

(β) Παράλληλα, η Τουρκία δεν τηρεί στην πράξη τις υποχρεώσεις της που 
απορρέουν από τη διμερή συμφωνία επανεισδοχής που έχει υπογράψει με την 
Ελλάδα από το 2001. 

(γ) Η ανάγκη επανέναρξης της διαβούλευσης για συνομολόγηση συμφωνίας 
επανεισδοχής ΕΕ-Τουρκίας και της εφαρμογής της με όλα τα κράτη μέλη της 
ΕΕ καθώς και της άμεσης εφαρμογής της διμερούς της συμφωνίας με την 
Ελλάδα, τέθηκαν ρητώς και επανειλημμένα από Κύπρο και Ελλάδα σε όλα τα 
θεσμικά όργανα της ΕΕ και ιδιαίτερα στην Επιτροπή και στο Συμβούλιο, τόσο 
στα πλαίσια του Συμβουλίου Υπουργών ∆ικαιοσύνης και Εσωτερικών 
Υποθέσεων όσο και στα πλαίσια των ενταξιακών διαπραγματεύσεων της 
Τουρκίας. 

(δ) Αποτέλεσμα των συντονισμένων και επίμονων προσπαθειών Ελλάδας-Κύπρου 
αλλά και άλλων κρατών μελών της Ένωσης που στηρίζουν τις θέσεις αυτές, η 
Τουρκία, συναίνεσε στις 4 ∆εκεμβρίου 2009, στην επανέναρξη των 
διαβουλεύσεών της με την ΕΕ στις 19.02.2010 με στόχο τη σύναψη συμφωνίας 
επανεισδοχής. Η κυβέρνηση παρακολουθεί στενά το θέμα και διεμήνυσε στα 
αρμόδια κοινοτικά όργανα ότι παραμένει να διαπιστωθεί κατά πόσον η 
τουρκική εξαγγελία συνιστά διπλωματικό ελιγμό άνευ περιεχομένου ή 
ουσιαστική δέσμευση της Τουρκίας στην όλη διαδικασία. 

(ε) Προς την ίδια κατεύθυνση και με συντονισμένες προσπάθειες των 
συναρμόδιων Υπουργείων Εσωτερικών, ∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης και 
Εξωτερικών, σε συνεργασία και με άλλα μεσογειακά, κυρίως, κράτη της ΕΕ, οι 
πιο πάνω αναφερόμενες υποχρεώσεις της Τουρκίας συμπεριλήφθηκαν στα 
Συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου του περασμένου Οκτωβρίου και 
∆εκεμβρίου. Συγκεκριμένα, το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο κάλεσε την Τουρκία να 
προβεί τάχιστα στην λήψη συγκεκριμένων μέτρων ιδιαίτερα όσο αφορά στην 
επανεισδοχή λαθρομεταναστών και υπογράμμισε το ότι πλήρης εφαρμογή 
διμερών συμφωνιών της χώρας παραμένει προτεραιότητα. 

(στ) Το Υπουργείο Εξωτερικών διά των Αποστολών του κυρίως στις Βρυξέλλες και 
στη Βαρσοβία, όπου εδρεύει ο οργανισμός FRONTEX, και σε στενή 
συνεργασία με τα συναρμόδια για το θέμα Υπουργεία Εσωτερικών και 
∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης, παρακολουθεί στενά τις συναφείς εξελίξεις 
ιδιαίτερα τις θέσεις/αιτήματα που εκφράζονται από Τουρκία με στόχο να 
επιβεβαιωθεί ότι πρόνοιες συμφωνιών που ενδεχομένως να προκύψουν δεν 
θίγουν συμφέροντα της ∆ημοκρατίας. Περαιτέρω και σε περίπτωση που η 
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Τουρκία μεταβάλει την μέχρι σήμερα αρνητική/αδιάλλακτη στάση της, σκοπός 
μας είναι όπως διασφαλιστεί ότι η Τουρκία θα σεβαστεί και εφαρμόσει άνευ 
διάκρισης έναντι οποιουδήποτε κράτους μέλους όποια συμφωνία ενδεχομένως 
τελικά υπογραφεί είτε με την ίδια την ΕΕ ή με οποιοδήποτε οργανισμό της. 

(ζ) Η απάντηση μου κοινοποιείται στους συναδέλφους Υπουργούς Εξωτερικών και 
∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης, λόγω της συναρμοδιότητάς τους στο θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.739, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Ενσωμάτωση του Κανονισμού 1082/2006, της Ε.Ε., στην εθνική νομοθεσία 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.739, ημερ. 25/01/2010, με την οποία μας διαβιβάστηκε 
η Ερώτηση του Αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λάρνακας, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

Α) Στις 5 Ιουλίου 2006, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ενέκρινε τον Κανονισμό 
1082/2006, με βάση τον οποίο δύναται να δημιουργηθεί Ευρωπαϊκός Όμιλος 
Εδαφικής Συνεργασίας (ΕΟΕΣ), με στόχο την προώθηση της εδαφικής 
συνεργασίας, δηλαδή της διασυνοριακής, διακρατικής και διαπεριφερειακής 
συνεργασίας μεταξύ εθνικών, περιφερειακών και τοπικών αρχών, της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ο ΕΟΕΣ είναι νομικό πρόσωπο μη κερδοσκοπικού 
χαρακτήρα και τα μέλη του είναι κυρίως φορείς Τοπικής Αυτοδιοίκησης (∆ήμοι, 
Κοινότητες και οι Ενώσεις αυτών), καθώς και οργανισμοί δημοσίου δικαίου, 
από διάφορα Κράτη Μέλη. 

Β) Παρόλο που ο Κανονισμός για τον ΕΟΕΣ εφαρμόζεται αυτόματα στα Κράτη 
Μέλη, εντούτοις, χρειάζεται να υιοθετηθούν συμπληρωματικά μέτρα στην 
εσωτερική νομοθεσία, για την διασφάλιση της δυνατότητας αποτελεσματικής 
εφαρμογής των διατάξεων του εν λόγω Κανονισμού. 

Γ) Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφασή του με αρ. 65.937, ημερ. 
29/08/2007, εξουσιοδότησε τους Υπουργούς Εσωτερικών και Οικονομικών, να 
προωθήσουν τις κατάλληλες νομοθετικές ή άλλες διοικητικές ρυθμίσεις, έτσι 
ώστε να είναι εφικτή η ίδρυση και λειτουργία Ευρωπαϊκού Ομίλου Εδαφικής 
Συνεργασίας στην Κύπρο. 

∆) Σε συνέχεια των αναγκαίων διαβουλεύσεων του Γραφείου Προγραμματισμού, 
με το Υπουργείο Εσωτερικών, το Γραφείο Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη και τη Νομική Υπηρεσία και την υποβολή σχετικής Πρότασης προς 
το Υπουργικό Συμβούλιο από τον Υπουργό Οικονομικών, το τελευταίο με την 
Απόφασή του με αρ. 67.446, ημερ. 9/07/2008, ενέκρινε: 

 α) Τη δυνατότητα σύστασης Ευρωπαϊκού Ομίλου Εδαφικής Συνεργασίας 
(ΕΟΕΣ) με έδρα την Κύπρο, ως εταιρεία ιδιωτικού δικαίου μη 
κερδοσκοπικού χαρακτήρα, σύμφωνα με τον περί Εταιρειών Νόμο, 
Κεφ. 113 και Νόμους του 1968 έως 2007. 

 β) Τον ορισμό του Εφόρου Εταιρειών, ως της Αρμόδιας Αρχής, για την 
παραλαβή των αιτήσεων και γνωστοποιήσεων για την ίδρυση ΕΟΕΣ. 

 γ) Τη σύσταση Επιτροπής, αποτελούμενης από εκπροσώπους του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου Προγραμματισμού και του 
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Εφόρου Εταιρειών, ως της Αρμόδιας Αρχής, για την έγκριση ίδρυσης 
ΕΟΕΣ. 

Ε) Παράλληλα, το Υπουργείο Εσωτερικών προώθησε την τροποποίηση, τόσο του 
περί ∆ήμων Νόμου, όσο και του περί Κοινοτήτων Νόμου, έτσι που να δίδεται η 
αρμοδιότητα και εξουσία στους ∆ήμους και τις Κοινότητες,   κάτω   από   
ορισμένες   προϋποθέσεις,   να   ιδρύουν  ή   και  να συμμετέχουν   σε   
εταιρείες   ιδιωτικού   δικαίου.   Τα   σχετικά   νομοσχέδια εκκρεμούν για 
ψήφιση ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Στ) Με βάση τα πιο πάνω, προκύπτει ότι η Αναπτυξιακή Εταιρεία Λάρνακας, η 
οποία διέπεται από καθεστώς νομικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου, 
ανεξάρτητα από τη μη εξουσιοδοτημένη συμμετοχή στους κόλπους της, των 
Τοπικών Αρχών, είχε τη δυνατότητα, στις 27/07/2009, να προωθήσει την 
εγγραφή του Ομίλου Εδαφικής Συνεργασίας των Νησιών της Μεσογείου, με 
έδρα την Κύπρο. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.749, 
ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.749, 
ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου, 2010, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και παραθέτω 
πίνακα με τα ζητούμενα στατιστικά στοιχεία προς ενημέρωσή σας. 

ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΦΟΝΩΝ ΚΑΤΑ ΤΗΝ ΤΕΛΕΥΤΑΙΑ ΠΕΝΤΑΕΤΙΑ 

ΕΤΟΣ 2005 2006 2007 2008 2009 

ΑΡΙΘΜΟΣ 
ΦΟΝΩΝ 

16 14 11 9 19 

ΠΟΣΟΣΤΟ 

ΕΞΙΧΝΙΑΣΗΣ 

% 

62,5 71,4 72,7 77,8 63,2 

 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε 
αναγκαίες.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.770, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.009.04.770 και ημερ. 1.2.2010, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η συγκεκριμένη ερώτηση αναφέρεται στη 
δημοσίευση πρόσκλησης υποβολής προτάσεων για συγχρηματοδότηση Κοινοτικών 
δράσεων ένταξης, στην οποία προβαίνει κάθε χρόνο η ΕΕ. Η πιο πρόσφατη 
πρόσκληση δημοσιεύτηκε στις 22/12/2009 και τελευταία ημερομηνία υποβολής 
προτάσεων είναι η 03/03/2010. 

2. Πιο συγκεκριμένα, με τον όρο Κοινοτικές δράσεις εννοούνται οι διεθνικές 
δράσεις ή δράσεις που παρουσιάζουν ενδιαφέρον για την Κοινότητα ως σύνολο. 
Αυτές οι δράσεις χρηματοδοτούνται με πρωτοβουλία της ΕΕ με αποκοπή ποσοστού 
από 6%-10% (ανάλογα με το Ταμείο) από το συνολικό ποσό του διαθέτει το κάθε 
Ταμείο. Οι δράσεις αφορούν συγκεκριμένους στόχους και κατανομές, οι οποίες 
αποφασίζονται από την ΕΕ και κοινοποιούνται στα κράτη μέλη. Οι προτάσεις που θα 
συγχρηματοδοτηθούν από τις Κοινοτικές δράσεις είναι ανταγωνιστικού χαρακτήρα και 
πρέπει να συμμετέχουν σε κάθε δράση τουλάχιστον πέντε κράτη μέλη. Οι 
συνεργασίες που προκύπτουν υποβάλλουν τις προτάσεις τους και από αυτές 
προκρίνονται οι καλύτερες. Ένα κράτος μέλος μπορεί να υποβάλει περισσότερες από 
μια προτάσεις για μια κατηγορία/προτεραιότητα. Οι συμφωνίες επιδότησης 
υπογράφονται απευθείας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και του επιλεχθέντος 
τελικού δικαιούχου. 

3. Σημειώνεται ότι στη συγκεκριμένη Πρόσκληση μπορούν να συμμετέχουν 
εθνικοί, επαρχιακοί και τοπικοί φορείς/Αρχές, ΜΚΟ, δημόσιοι και ιδιωτικοί φορείς 
(συμπεριλαμβανομένων πανεπιστημιακών τμημάτων και ερευνητικών κέντρων) 
εγγεγραμμένοι σε οποιοδήποτε από τα 26 Κράτη Μέλη που συμμετέχουν στο 
Ευρωπαϊκό Ταμείο Ένταξης, όπως και ∆ιεθνείς Οργανισμοί. 

4. Ο Κλάδος Ταμείων Αλληλεγγύης, ως Υπεύθυνη Αρχή για τη διαχείριση των 
Ταμείων, ενημερώνει τους δυνητικούς τελικούς δικαιούχους κάθε φορά που 
δημοσιεύεται μια τέτοια πρόσκληση από την ΕΕ, τόσο με σχετικές αναρτήσεις στην 
ιστοσελίδα του Κλάδου, όσο και με ηλεκτρονικά μηνύματα. Για τη σύνταξη των 
προτάσεων για Κοινοτικές δράσεις, ο κάθε ενδιαφερόμενος φορέας έρχεται σε επαφή 
με φορείς άλλων κρατών μελών για διοργάνωση των δράσεων και συμπληρώνει σε 
συνεργασία με τους φορείς αυτούς τα ανάλογα έντυπα. Η Υπεύθυνη Αρχή βρίσκεται 
στη διάθεση των ενδιαφερόμενων φορέων για οποιαδήποτε βοήθεια χρειαστούν. Τα 
έντυπα υποβολής κατατίθενται απευθείας στην ΕΕ και όχι μέσω της Υπεύθυνης 
Αρχής, και επομένως ο Κλάδος Ταμείων Αλληλεγγύης δεν κατέχει επίσημα στοιχεία 
για τον αριθμό των αιτήσεων που υποβάλλονται κάθε φορά. 

5. Με τη λήξη της ημερομηνίας υποβολής προτάσεων και την εν συνεχεία 
αξιολόγηση και κατακύρωση τους, η ΕΕ ανακοινώνει τα αποτελέσματα μέσω της 
ιστοσελίδας της. Τότε θα γνωρίζουμε αν φορείς από την Κύπρο έχουν εξασφαλίσει 
χρηματοδότηση δράσεων ένταξης μέσω των Κοινοτικών δράσεων. 

6. Πέραν των πιο πάνω και με βάση επίσημα στοιχεία αναφορικά με φορείς από 
την Κύπρο που κατόρθωσαν να εξασφαλίσουν ευρωπαϊκή συγχρηματοδότηση για 
τέτοιες δράσεις, είτε ως επικεφαλής (leaders) της ομάδας υλοποίησης, είτε ως 
συμμετέχοντες (partners), πληροφορείστε ότι τα τελευταία χρόνια τέτοια 
συγχρηματοδότηση εξασφάλισαν οι πιο κάτω φορείς: 
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ΕΤΟΣ ΦΟΡΕΑΣ Ι∆ΙΟΤΗΤΑ ∆ΡΑΣΗ 

2005 Mediterranean Institute 
of Gender Studies, with 
IMCS Intercollege Ltd 

Leader Supporting of networks and exchange 
of information and best practices 
(female domestic houseworkers) 

2005 Nicosia Municipality Partner Supporting of networks and exchange 
of  information and best practices 
(regional      and local stakeholders) 

2006 Symfiliosi Partner Support the setting up of transnational 
co-operation networks or pilot projects 
designed to identify, exchange and 
evaluate good practices and new 
approaches in the field of integration 

2007 Symfiliosi Partner Promote integration strategies and 
measures targeted at different migrant 
groups 

2008 Mediterranean Institute 
of Gender Studies 

Leader Developing common European 
modules   for migrants' integration 
addressing specific integration related 
issues 

2008 Action for Equality 
Support and Anti-
Racism- KISA 

Partner Promote the development of common 
indicators and indexes to asses 
integration policy outcomes 

 

7. Για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινήσεις είμαστε στη διάθεσή 
σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.834, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Πάφου κ. Αντρέας 
Φακοντής με αρ. 23.06.009.04.834. η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών 
με την επιστολή σας ημερ. 12.2.2010 και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο 
Εσωτερικών δεν μελετά τροποποίηση των όρων και προϋποθέσεων που προνοούνται 
στο Σχέδιο Παροχής Βοήθειας για Μετακίνηση Χωριού λόγω Εδαφολογικών 
Προβλημάτων που εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο, σύμφωνα με το οποίο 
υλοποιήθηκε η μετακίνηση του χωριού Πενταλιά.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Έχουμε σήμερα τη 
συνέχιση της συζήτησης του θέματος «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου», 
θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη 
Σαμψών, Γεώργιου Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη, εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο κ. Γιώργο Περδίκη. 
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 Και μία παράκληση προς τους βουλευτές, πριν αρχίσει ο κ. Περδίκης.  Όχι 
τώρα που ξεκινήσαμε το Κεφάλαιο ∆΄ να αρκέψει η φύρα από τη Βουλή!  Είναι 
παράκληση!  Είναι θέματα σημαντικά. Εξάλλου, εμείς οι βουλευτές τα εγγράφουμε και 
είναι και θέμα σεβασμού και προς το θεσμό και προς τη διαδικασία και προς τις 
λειτουργίες της Βουλής!  Γι’ αυτό παράκληση… 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Και προς τον προσφυγικό κόσμο, κύριε Πρόεδρε!  Να το πείτε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εν με άφησες! 

 Γι’ αυτό παρακαλώ, αν δεν υπάρχει σοβαρό, σοβαρό, σοβαρό πρόβλημα, οι 
βουλευτές να παραμένουν! 

 Κύριε Περδίκη, έχετε το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ και για την αναγκαία παρατήρηση. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Η ανάγκη στήριξης των προσφύγων αποτελεί θέμα συνεχούς συζήτησης και 
διαπληκτισμού μεταξύ κυβερνήσεων και αντιπολίτευσης διαχρονικά.  Πρέπει να 
ομολογήσουμε ότι έχει υπάρξει ολιγωρία εκ μέρους των εκάστοτε κυβερνήσεων στο 
θέμα της διασφάλισης της ίσης κατανομής βαρών ως αποτέλεσμα της τουρκικής 
εισβολής, καθώς και της φερεγγυότητας των προσφύγων.  Όμως, είναι το λιγότερο 
υποκριτικό, για να μη χρησιμοποιήσω πιο βαριές εκφράσεις, να παρουσιάζεται το 
θέμα κάθε φορά ως ολιγωρία του όποιου κομματικού χώρου τυγχάνει να κυβερνά 
εκείνη τη χρονική στιγμή, όταν η παράταξη που κάνει τις καταγγελίες είχε την ευκαιρία 
να επιλύσει η ίδια τα προβλήματα αυτά, όταν η ίδια ήταν στην εξουσία.  Μάλιστα είναι 
ολοφάνερο πως αφέθηκαν τα πρώτα χρόνια να περάσουν, χωρίς να τεθούν από την 
αρχή τα σωστά πλαίσια μίας βιώσιμης και μακροχρόνιας πολιτικής στήριξης των 
προσφύγων.  Η αρχή της “άνετης προσωρινότητας” ήταν μεν πολιτικά ορθή, αλλά 
αποδείχθηκε στην πράξη καταστροφική.  Με αυτή την αρχική παρατήρηση, τη 
σύντομη και περιεκτική, θέλω να θέσω ένα τέρμα στη συζήτηση περί του ποιος 
ευθύνεται περισσότερο, γιατί φταίνε εξίσου όλα τα κόμματα που έχουν περάσει από 
υπουργικά έδρανα και την κυβέρνηση από το 1974 και μετά, και ας μπούμε στην 
ουσία του προβλήματος. 

 Η πλειοψηφία του προσφυγικού κόσμου και των παθόντων συμπολιτών μας 
παραμένουν σε μειονεκτική οικονομική κατάσταση σε σχέση με τον αντίστοιχο 
υπόλοιπο πληθυσμό.  Οι αιτήσεις για στέγασή τους σε συνοικισμούς ή για ενίσχυση 
των προσπαθειών αυτοστέγασης χρόνο με το χρόνο αυξάνονται.  Η απόδοση τίτλων 
ιδιοκτησίας στους πρόσφυγες που διαμένουν σε συνοικισμούς δεν έχει ολοκληρωθεί.  
Οι καθυστερήσεις που παρατηρούνται στις διεργασίες του Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών για την εξέταση αιτήσεων σε διαφορετικά σχέδια δανειοδότησης και ιδιαίτερα 
των στεγαστικών παραμένουν και δε διαφαίνεται λύση στο εγγύς μέλλον.  

 Το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών προτείνει όπως αυξηθούν οι 
διαθέσιμες πιστώσεις του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών και αυξηθούν τα 
ποσοστά του επιδοτούμενου επιτοκίου των δανείων.  Πιστεύουμε παράλληλα πως 
είναι αναγκαίο να εκπονηθεί νέο σχέδιο επιδότησης επιτοκίου για επαγγελματικά 
δάνεια. 
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 Προβλήματα για την εξασφάλιση πρώτης κατοικίας όμως δεν έχουν μόνο τα 
παιδιά των προσφύγων αλλά, πιστεύω, όλα τα Κυπριόπουλα.  Θα ήταν ορθό να 
προγραμματιστεί η σταδιακή αναθεώρηση των διαφόρων σχεδίων επιχορήγησης που 
στοχεύουν ειδικά την κοινωνική ομάδα των προσφύγων και να τεθούν πιο 
αντικειμενικά κριτήρια, που να βασίζονται στις κοινωνικοοικονομικές πραγματικότητες 
των συμπολιτών μας που αναγκάζονται να ζητήσουν βοήθεια. 

 Στοχεύοντας λοιπόν στην αληθινή επίλυση των προβλημάτων που 
αντιμετωπίζουν οι πρόσφυγες και οι παθόντες σήμερα, είναι αναγκαίο να αυξηθεί η 
φερεγγυότητά τους, ώστε να μπορέσουν να σταθούν στα πόδια τους επί ίσης βάσης 
με τους υπόλοιπους συμπολίτες τους. 

 Ένα τέτοιο μέτρο μπορεί να είναι η παροχή δυνατότητας μεταφοράς στις 
ελεύθερες περιοχές μέρους του συντελεστή δόμησης των κατεχόμενων ιδιοκτησιών 
προσφύγων και μη προσφύγων ιδιοκτητών γης στα κατεχόμενα. Για πρώτη φορά μετά 
την εισβολή οι κατεχόμενες περιοχές θα μπορούσαν να αποκτήσουν έτσι χρηστική 
αξία.  Για πρώτη φορά μπορούν να χρησιμοποιηθούν προσφέροντας στους ιδιοκτήτες 
τους, πρόσφυγες ή μη, χειροπιαστά οφέλη, αφού θα μπορούν να χρησιμοποιήσουν οι 
ίδιοι, να υποθηκεύσουν ή να πωλήσουν μέρος του συντελεστή δόμησης των 
κατεχόμενων ιδιοκτησιών τους.  Με τη λύση του Κυπριακού και την επιστροφή των 
προσφύγων στις περιουσίες τους δε θα αφαιρεθεί βεβαίως το μέρος του συντελεστή 
δόμησης που θα έχει χρησιμοποιηθεί ούτε θα χάσουν τις περιουσίες τους.  Πρέπει να 
τονιστεί ότι δεν πρόκειται για αποζημίωση.  Εμείς δε ξεγράφουμε τη λύση και την 
επιστροφή.  Πρόκειται για συγκεκριμένη ενίσχυση μέχρι τη λύση του Κυπριακού.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, με συγχωρείτε. 

 Θέλω να παρακαλέσω τους συναδέλφους… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όσοι έμειναν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …να κάνουν λίγη ησυχία, για το λόγο ότι ο ομιλητής δεν μπορεί ούτε την ομιλία 
του να πει και νομίζω ότι είναι και θέμα σεβασμού! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Βέβαια είναι άδικο, κύριε Πρόεδρε, να κάνετε παρατήρηση σ’ αυτούς τους 
λίγους που έχουν μείνει, γιατί οι περισσότεροι εφύαν πάλαι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πράγματι!  Οι πιο ήσυχοι είναι εκείνοι που φύγαν! 

 Θα πρέπει όμως να τεθούν κάποιοι περιβαλλοντικοί περιορισμοί για μία τέτοια 
διευθέτηση.  Ο προσδιορισμός του συντελεστή δόμησης που θα μπορεί να μεταφερθεί 
θα πρέπει να γίνει με βάση περιβαλλοντικά και πολεοδομικά κριτήρια, την ευρωπαϊκή 
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νομοθεσία και τον περί Μελετών Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον για Σχέδια ή 
Προγράμματα Νόμο, το Νόμο αρ. 102(Ι) του 2005 της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Στο 
πλαίσιο αυτό αναμένεται ότι δε θα περιληφθούν ως περιοχές δέκτες ευαίσθητες 
περιοχές, όπως περιοχές ειδικού χαρακτήρα, μεμονωμένης κατοικίας, εξαίρετης 
φυσικής καλλονής κ.ο.κ. 

 Πριν την πρακτική εφαρμογή και την επιλογή των περιοχών δεκτών, 
προκειμένου να εξασφαλιστεί απόλυτη διαφάνεια, θα πρέπει να υπάρξει διαβούλευση 
με τη Βουλή, το Πολεοδομικό Συμβούλιο, το ΕΤΕΚ και τις προσφυγικές οργανώσεις.  
Είναι αναγκαίο όμως να επιλυθούν και οι διαδικαστικές δυσκολίες, για να καταστεί 
εφικτή η υποθήκευση των κυβερνητικών οικοπέδων αυτοστέγασης στους δικαιούχους 
τους, προκειμένου να αποκτηθεί κατοικία, όπως και των ιδιοκτητών κατοικιών σε 
προσφυγικούς συνοικισμούς.   

 Για τις εξαιρετικές περιπτώσεις οικογενειών που έχουν κτίσει σε 
τουρκοκυπριακή γη ή διαμένουν σε τουρκοκυπριακά υποστατικά θα πρέπει να 
εξασφαλιστεί εναλλακτική κατοικία που να μεταβιβαστεί στο όνομά τους, χωρίς όμως 
να εξαναγκάζεται σε μετακόμιση, προτού επιλυθεί το κυπριακό πρόβλημα. 

 Ας μου επιτραπεί και η υιοθέτηση μίας πρότασης του εκλιπόντος αείμνηστου 
τέως Προέδρου της ∆ημοκρατίας Τάσσου Παπαδόπουλου.  Ο αείμνηστος Τάσσος 
Παπαδόπουλος είχε προτείνει τη σύσταση εθνικής επιτροπής στεγαστικής πολιτικής 
για τους πρόσφυγες υπό την αιγίδα του Υπουργού Εσωτερικών, για να προβαίνει σε 
αναθεώρηση της γενικότερης στεγαστικής πολιτικής για τους πρόσφυγες, ώστε να 
ανταποκρίνεται στις πραγματικές ανάγκες των προσφύγων.   

 Θα ήθελα όμως μ’ αυτή την ευκαιρία να αγγίξω ακόμη ένα μέγα θέμα που 
επηρεάζει τον προσφυγικό μας κόσμο, αυτό της μη αναγνώρισης της μητρογονίας και 
κατ’ επέκταση της προσφυγικής ιδιότητας των παιδιών γυναικών προσφύγων.  Είναι 
αδιανόητο εν έτει 2010 να επιχειρηματολογούμε ακόμα, για να πείσουμε για το 
συγκεκριμένο θέμα!  Πώς είναι δυνατό το κράτος μας να επιμένει στην επιβολή τέτοιας 
σκανδαλώδους διάκρισης εναντίον των γυναικών του τόπου μας;  Μήπως δε βίωσαν 
τις ίδιες κακουχίες, ταλαιπωρίες και στερήσεις οι γυναίκες που προσφυγοποιήθηκαν;  
Ή μήπως θεωρούμε πως οι γυναίκες εξακολουθούν να καθορίζονται κοινωνικά και 
οικονομικά σε σχέση με τις ιδιότητες των συζύγων ή και των πατέρων τους;  Τέτοιες 
αναχρονιστικές συμπεριφορές και πολιτικές δεν τιμούν ένα ευρωπαϊκό κράτος!   

 Η ουσιαστική ενίσχυση όλων των προσφύγων που περισσότερο έχουν πληγεί 
από την τουρκική εισβολή και κατοχή αποτελεί για μας πρώτιστο ζήτημα δικαιοσύνης 
και κορυφαία προτεραιότητα.  Μέχρι τη λύση του Κυπριακού και την επιστροφή όλων 
των προσφύγων στα σπίτια και τις περιουσίες τους, μέχρι την εφαρμογή όλων των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων σε ολόκληρη την Κύπρο είναι χρέος και ευθύνη της 
κυπριακής πολιτείας να στηρίξει τις προσπάθειες των προσφύγων για μία καλύτερη 
ζωή! 

 Ευχαριστώ. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τριάντα έξι χρόνια μετά την τουρκική εισβολή και κατοχή, την καταστροφή της 
πατρίδας μας, τον όλεθρο, την προσφυγιά, τους πεσόντες και αγνοουμένους μιλάμε 
ακόμα για μέτρα στήριξης των προσφύγων, για εξασφάλιση της φερεγγυότητάς τους, 
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για στήριξη των ιδίων με εχέγγυα μέσα, αλλά ιδιαίτερα για στήριξη του μέλλοντος των 
παιδιών τους.  Πόσο πραγματικά ένοχοι θα πρέπει να νιώθουμε όλοι μας, όταν 
διαχρονικά εκμεταλλευτήκαμε το δράμα των προσφύγων, είτε χαϊδεύοντας τα αυτιά 
τους με συνθήματα είτε χρησιμοποιώντας τους ως κερκίδα στις πολιτικές που 
ασκούσαμε; Αλλά ιδιαίτερη ντροπή πρέπει να νιώθουμε, γιατί αφήσαμε το 
προσφυγικό κίνημα είτε χωρίς ηγεσία είτε με δοτές ηγεσίες είτε με διχασμένη ηγεσία, 
γιατί έτσι μας βόλευε και εξακολουθεί μέχρι σήμερα να μας βολεύει.   

  Οι νοικοκύρηδες του ’74 αφέθηκαν στη μοίρα τους.  Ουσιαστικά 
αυτοδημιουργήθηκαν στηριζόμενοι στις δικές τους δυνάμεις και δυνατότητες, με 
αγώνες και αγωνίες για αξιοπρεπή διαβίωση, πληγωμένοι όμως από την άνιση και 
άδικη μεταχείριση και αντιμετώπισή τους από το κράτος.  Η διαχρονικά αρνητική 
αντιμετώπισή τους από το κράτος, η άρνηση να επιμεριστούν όλοι τα βάρη της 
εισβολής και συνεχιζόμενης κατοχής δεν έπληξαν την αξιοπρέπεια και περηφάνια 
τους, όπως ανέφερα προηγουμένως, αλλά καταρράκωσαν τη φερεγγυότητά τους. 

 Η πρώτη γενιά των προσφύγων πάλεψε, για να ζήσει με αξιοπρέπεια και 
προκοπή, δουλεύοντας καθημερινά και καθενυχτικά στην ξενιτιά, στο μεροκάματο.  
Γαιοκτήμονες έγιναν ακτήμονες.  Νοικοκύρηδες στην πατρώα γη έμειναν άστεγοι.  Και 
σήμερα ακόμη στεγάζονται πρόσφυγες σε άθλιες συνθήκες.  Η δεύτερη γενιά των 
προσφύγων, που μεγάλωσε στους προσφυγικούς συνοικισμούς και είναι σήμερα στην 
πιο μεστή, παραγωγική ηλικία, εκτός από τους εξ αρρενογονίας που πήραν μόνο ως 
προίκα την προσφυγική ταυτότητα και ιδιότητα, τι φερεγγυότητα πήραν από τους 
πρόσφυγες πατεράδες τους;  Τι εχέγγυα έχουν, για να είναι οικονομικά ασφαλείς στην 
παραγωγική διαδικασία;  Αντιθέτως, είναι φορτωμένοι με χρέη.  Χρέη για να κτίσουν, 
να αγοράσουν ένα σπίτι, να στεγάσουν τα όνειρά τους. 

 ∆ε μηδενίζω τη συνεισφορά του κράτους, των εκάστοτε κυβερνήσεων στην 
προσπάθεια ανόρθωσης και στήριξης της φερεγγυότητας των προσφύγων.  Όμως τα 
βάρη της εισβολής τα φορτώθηκαν μόνο οι πρόσφυγες.  ∆εν καταμερίστηκαν 
ισομερώς σε όλους.   

 Όλες οι κυβερνήσεις εκπόνησαν σχέδια για στεγαστική πολιτική των 
προσφύγων, είτε σε κυβερνητικούς οικισμούς είτε σε συνοικισμούς αυτοστέγασης με 
οικονομική βοήθεια είτε με την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για ανέγερση 
κατοικίας σε ιδιόκτητο οικόπεδο ή για αγορά διαμερίσματος.  ∆εν ξόφλησε η πολιτεία 
με αυτή την πολιτική στέγασης.  Η οικονομική αυτή βοήθεια ξεκίνησε από τις £500 και 
μέχρι πρόσφατα ήταν £7.500.  Σήμερα η στεγαστική βοήθεια αγγίζει τα €40.000.  Ας 
ρωτήσουμε όμως ένα νεαρό προσφυγικό ζευγάρι που πήρε τέτοια βοήθεια πόσα 
χρωστά στο ενυπόθηκο δάνειο του διαμερίσματος που αγόρασε.  Πόσους φόρους 
πλήρωσε, πόσα μεταβιβαστικά τέλη κατέβαλε, πόσα συνολικά έξοδα και τόκους 
κόστισε η αγορά ενός διαμερίσματος και πόσο πραγματικά ωφελήθηκε από τη 
στεγαστική αυτή προσφυγική βοήθεια. 

 Η τουρκική εισβολή και το προσφυγικό πρόβλημα έδωσαν τη χρυσή ευκαιρία 
στους ιδιοκτήτες ακίνητης περιουσίας στις ελεύθερες περιοχές να εκμεταλλευτούν την 
υπεραξία των περιουσιών τους, την οποία εξαργύρωσαν σε βάρος του προσφυγικού 
κόσμου χωρίς οποιαδήποτε δική τους οικονομική επιβάρυνση, μεγεθύνοντας την 
αδικία και το συναίσθημα του πρόσφυγα ως πολίτη δεύτερης κατηγορίας, 
θησαυρίζοντας μέχρι και σήμερα.  Η σημερινή νεοφανής νομενκλατούρα των 
εκατομμυριούχων της κυπριακής κοινωνίας είναι το αποτέλεσμα αυτής της αδικίας, για 
τη δημιουργία της οποίας συνυπεύθυνοι είμαστε όλοι μας: και δεξιοί και αριστεροί και 
κεντρώοι και σοσιαλιστές, γιατί εμείς δημιουργήσαμε αυτή την κατάσταση, άλλοι με τις 
πράξεις και παραλείψεις μας, άλλοι με το χειροκρότημα και άλλοι με την ένοχη σιωπή 



 

 79

μας.  Και αυτή την τακτική την ακολουθούσαμε όλοι μας με συνέπεια διαχρονικά, 
ανάλογα με τη δεδομένη χρονική περίοδο που εξουσιάζαμε αυτό τον προσφυγικό 
κόσμο. 

 Ένα απλό παράδειγμα να αναφέρω.  Από το 1974 και εντεύθεν αρχίσαμε να 
κτίζουμε προσφυγικούς συνοικισμούς μεγαθήρια, των επτά και οκτώ φάσεων, στις πιο 
εύφορες τουρκοκυπριακές περιοχές, σε τουρκοκυπριακή δηλαδή γη, χωρίς να 
απαλλοτριώνουμε αυτή τη γη.  Ελάχιστες δε ήταν οι περιπτώσεις που κτίσαμε μικρούς 
προσφυγικούς συνοικισμούς σε απαλλοτριωμένη ιδιωτική περιουσία, ενώ δύο ή τρεις 
μικροί συνοικισμοί είναι κτισμένοι σε χαλίτικη γη και φέρουν και το σχετικό όνομα. 

 Η μη παραχώρηση της προσφυγικής ταυτότητας σε παιδιά από μητέρες 
πρόσφυγες είναι άλλο ένα παράδειγμα της μη στοχευμένης πολιτικής όλων των 
κυβερνήσεων για τη φερεγγυότητα των προσφύγων ανεξαρτήτως γονικής 
προέλευσης.  Το ανέφερα προηγουμένως.  ∆ιχάσαμε τον προσφυγικό κόσμο.  Μια 
προσφυγική οικογένεια που το 1974 έριξε στον ώμο της τον μπόγο της προσφυγιάς, 
πόνεσε η ίδια, ταλαιπωρήθηκε, βίωσε τη βαρβαρότητα, έχασε αγαπημένα πρόσωπα 
και περιουσίες, σήμερα, αγαπητοί μου φίλοι, είναι προσφυγική οικογένεια των 
μητρογόνων και των αρρενογόνων. 

 Αυτό το αναφαίρετο ανθρώπινο δικαίωμα της ισότητας και ίσης αντιμετώπισης 
αναμφίβολα θα ικανοποιηθεί.  Αργά ή γρήγορα θα πληρώσουμε όλοι μας το τίμημα 
της ασυγχώρητης πολιτικής μας.   Αφήσαμε διαχρονικά ένα δίκαιο αίτημα, για να το 
λύσει ο επόμενος.  Φτάνει πια!  Αρκετά παίξαμε με την υπομονή του προσφυγικού 
κόσμου.  Ας αναλογιστούμε τις ευθύνες μας.  Καλούμε την κυβέρνηση της δίκαιης 
κοινωνίας, όπως ισχυρίζεται ότι είναι, να θέσει τέρμα σ’  αυτή την αδικία.  Οι όποιες 
δικαιολογίες του παρελθόντος έχουν εκλείψει οριστικά.  Και θα χειροκροτήσουμε μια 
τέτοια απόφαση της κυβέρνησης, γιατί θα είναι πειστική και ορθή απόφαση για 
φερεγγυότητα, ισονομία και ισότιμη αντιμετώπιση του συνόλου των προσφύγων, αλλά 
και εξιλέωση όλων μας από τα λάθη του παρελθόντος. 

 Η απόφαση για συνέχιση της παραχώρησης τίτλων ιδιοκτησίας των 
προσφυγικών κατοικιών στους πρόσφυγες, έστω και με δέκα χρόνια καθυστέρηση, 
αίρει τη μεγάλη αδικία που υπήρχε και δίνει εχέγγυα στον πρόσφυγα για αξιοποίηση 
αυτής της κατοικίας και ενίσχυση της φερεγγυότητάς του.  Σταθερή παραμένει η θέση 
μας για απαλλοτρίωση της τουρκοκυπριακής γης, ώστε να παραχωρηθεί τίτλος 
ιδιοκτησίας σε όλους τους πρόσφυγες που έκτισαν τα σπίτια τους σε τουρκοκυπριακή 
γη, αφού εξαπατήθηκαν από το ίδιο το κράτος που τους παραχωρούσε άδεια κατοχής 
και χρήσης δήθεν κρατικής γης, για να κτίσουν τις κατοικίες τους.   

  Τέλος, θα πρέπει να σημειώσω ότι ανεκπλήρωτη θα μείνει η υλοποίηση της 
υπουργικής απόφασης για την παραχώρηση οικοπέδου ως αντιστάθμισμα στους 
πρόσφυγες που διαμένουν σε τουρκοκυπριακές κατοικίες.  Πέρασαν τέσσερα χρόνια 
από την απόφαση εκείνη, ο χρόνος ορόσημο για την παραχώρηση είναι ο Απρίλης 
του 2011 και ακόμη δε βρέθηκε ούτε το ένα τρίτο των αναγκαίων οικοπέδων που θα 
παραχωρηθούν.  Η απόφαση αυτή είναι ένα ακόμη γλειφιτζούρι που έδωσαν στους 
πρόσφυγες της τρίτης αυτής κατηγορίας, απλώς και μόνο για να σωπάσουν. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όταν η κυβέρνηση του Γλαύκου Κληρίδη έδωσε σάρκα, οστά και αίμα στο 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, κάποιοι κάγχαζαν ειρωνικά ότι ήταν μία άπελπις 
προσπάθεια ενίσχυσης της φερεγγυότητας των προσφύγων.  ∆ιαχρονικά διαφάνηκε 



 

 80

ότι ο φορέας έδωσε μία ανάσα στους πρόσφυγες, δε διένειμε όμως ισότιμα την 
κατανομή των βαρών, όπως ήταν και ο στόχος του.  Το συμβούλιο του φορέα αξίζει το 
δίκαιο έπαινο για τις άοκνες προσπάθειές του, το ζήλο και την εργατικότητα που 
επιδεικνύει, τις προτάσεις που υποβάλλει για εκσυγχρονισμό και ευελιξία του φορέα, 
πλην όμως χρειάζεται η πολιτική απόφαση για εκ βάθρων αλλαγή του στάτους του 
φορέα και μετατροπή του σε χρηματοπιστωτικό ίδρυμα για παροχή διευκολύνσεων σε 
πρόσφυγες με την εγγύηση του κράτους. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός κατέθεσε δεκάδες προτάσεις νόμου, που στόχο 
έχουν την ενίσχυση της φερεγγυότητας των προσφύγων και την άρση της αδικίας που 
υπάρχει σήμερα.  Ορισμένοι οχυρώνονται πίσω από τις δήθεν αντισυνταγματικές τους 
πρόνοιες.  Είναι η εύκολη απάντηση στις ευθυνοφοβίες τους.  Πολύ σύντομα θα 
κληθούν σ’ αυτό το σώμα να αναλάβουν τις ευθύνες τους.  Και κριτής όλων μας θα 
είναι οι πρόσφυγες, τους οποίους επικαλούμεθα στους αγώνες που δήθεν διεξάγουμε, 
για να τους δικαιώσουμε. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Γεωργίου. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο τον Ανδρέα το Μουσκάλλη εκ μέρους του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

 Λοιπόν, ετοιμαστείτε, διότι έχουμε σαραντάλεπτη ομιλία από το συνάδελφο 
Ανδρέα Μουσκάλλη.   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το φίλο τον Ανδρέα, και σαράντα ώρες να τον ακούμε, τον 
απολαμβάνουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συμφωνώ!  

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

  Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι… 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Μα θα μιλάς σαράντα λεπτά; 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Αφού είμαι πρόσφυγας, ρε Νίκο, πρέπει να μιλήσω πολλά ρε! 

(Γέλια) 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Μέσα από την κατάθεσή μου αυτή θα ακολουθήσω ένα σύντομο προσφυγικό 
οδοιπορικό με τρόπο άκρως αντικειμενικό και δίκαιο. 
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 Οι πρόσφυγές μας ξεριζωμένοι από τα σπίτια και τις περιουσίες τους το 1974, 
μετά το πραξικόπημα και την τουρκική εισβολή, όλοι άρχισαν με το σταυρό του 
μαρτυρίου να περιπλανώνται σε όλη την ελεύθερη Κύπρο και σε όλο τον κόσμο.  
∆ηλώνω ευθύς ότι η πραγματική ανάσταση του λαού μας θα έρθει μόνο με την τελική, 
τη δίκαιη λύση, τη βιώσιμη του κυπριακού προβλήματος. Μόνο έτσι θα βρούμε όλοι 
μας την ησυχία που πρέπει. 

 Οι πρόσφυγες, θυμίζω, ήμαστε εγκατεστημένοι κάτω από δέντρα, κάτω από τα 
λυπημένα αστέρια της ελεύθερης Κύπρου, σε πρόχειρα παραπήγματα.  Το λέω, γιατί 
ίσως να έχει και κάποιους που δεν το ξέρουν.  Μικρές παράγκες και μετά μεγάλες 
παράγκες, που ήταν πολυτέλεια· και μετά τα σπίτια.  Πρέπει να πω ότι πέρασα και 
εγώ προσωπικά, χέρι με χέρι με όλους τους υπόλοιπους πρόσφυγες, όλα τα στάδια 
αυτά, τα προσφυγικά.  ∆ύσκολα μεν, υπερήφανα δε.  Και τώρα νιώθω υπερήφανος 
που είμαι πρόσφυγας.  Το θεωρώ υπερηφάνεια.  Οι πρόσφυγές μας μετά τον πρώτο 
σκληρό αιφνιδιασμό ανασκουμπώθηκαν, σήκωσαν τα μανίκια της αξιοσύνης και της 
λεβεντιάς και ξανάρχισαν τη ζωή τους σε νέα μέρη, σε ολόκληρο τον κόσμο, όχι μόνο 
στην Κύπρο.  Σε φιλόξενα μέρη, αλλά πολλές φορές και αφιλόξενα.  ∆υστυχώς και 
αφιλόξενα στην ίδιά μας την πατρίδα.   

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όχι η Λάρνακα. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Η Λάρνακα ήταν μια καλή δεύτερη πατρίδα.  Μας ζέστανε με τη φιλοξενία της.  
Μπορώ να το ομολογήσω, είπα το πάρα πολλές φορές.  Είπα το πάρα πολλές φορές! 

 Με την αντικειμενικότητα που με διακρίνει, πρέπει να πω ότι οι εκάστοτε 
κυβερνήσεις βοήθησαν, σύμφωνα με τις οικονομικές τους δυνατότητες -δεν είμαστε 
και οικονομική υπερδύναμη- τους πρόσφυγες στην προσωρινή τότε στέγασή τους και 
στην επαγγελματική εν πρώτοις επαναδραστηριοποίησή τους.   

 Στα πρώτα χρόνια της προσφυγιάς, ιδιαίτερα την πρώτη δεκαετία, πρέπει να 
τονίσουμε ότι οι πρόσφυγες δεν είχαν φερεγγυότητα και ο λόγος ήταν απλός: 
προσπαθούσαν να επιβιώσουν οι πρόσφυγες.  Σε αυτή την περίοδο αρκετοί 
γνωρίζουν, και ο φίλος ο Λευτέρης -εντάξει, ήταν μιτσής, αλλά ξέρει ο τζιύρης του!- ότι 
ο συνεργατισμός αγκάλιασε τους πρόσφυγες και έδωκέ τους ένα είδος φερεγγυότητας 
και αξιοπιστίας, δίνοντάς τους τα πρώτα δάνεια για μικροέξοδα, για να κάμουν μια 
μικροδουλειά,  μόνο με εγγυητές.  Και ξέρετε πολύ καλά ότι οικονομικά οι εγγυητές 
είναι πιστωτικός κίνδυνος εκατό τοις εκατό.  Γι’ αυτό είμαι υποχρεωμένος, όχι μόνο ως 
συνεργατιστής, να σας θυμίσω λίγο το ρόλο του συνεργατισμού σ’ αυτά τα δύσκολα 
χρόνια.  Μόνο ο συνεργατισμός έδωσε φερεγγυότητα τότε και το κράτος με τις 
λιγοστές του δυνάμεις στον αδικημένο τον πρόσφυγά μας. 

 Άκουσα με προσοχή τους συναδέλφους μου όλους στην περασμένη συνεδρία 
και στη σημερινή συνεδρία.  Θέλω να συγχαρώ το Γιώργο το συνάδελφό μου για το 
ότι δεν έκαμε κριτική στην κυβέρνηση, αλλά είδε από την αρχή τα λάθη όλων των 
κυβερνήσεων και γι’ αυτό πρέπει να τον συγχαρώ από το βήμα τούτο της Βουλής.  

 Μίλησαν για μηδενική βοήθεια στους πρόσφυγες.  Μίλησαν μερικοί στην 
περασμένη συνεδρία και είπαν ότι η κυβέρνηση δίνει μόνο υποσχέσεις, ότι η 
φερεγγυότητα των προσφύγων είναι ανύπαρκτη.  Μερικοί άλλοι συνάδελφοι μίλησαν 
για γκετοποίηση.  Θα απαντήσω με το γνωστό μου χαμόγελο.   

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 ∆εν έχω πρόθεση να απαντήσω σε κανέναν.  Εγώ θα καταθέσω το οδοιπορικό 
μου, όπως το βίωσα εγώ ο ίδιος. 

 Όταν λέμε φερεγγυότητα, τι είναι φερεγγυότητα; 

 Ο κάθε άνθρωπος, όχι μόνο οι πρόσφυγες, θεωρείται ότι έχει υποφερτή, μέτρια 
ή μεγάλη φερεγγυότητα από μερικά οικονομικά στοιχεία.  Πρώτον, ιδιόκτητη στέγη.  
Αποκτάς μια φερεγγυότητα.  ∆εύτερον, επαγγελματική αποκατάσταση.  Έχεις δουλειά.  
Συγκεκριμένα πράγματα.  Τρίτον, αν έχει χρήματα και κτηματική περιουσία.  Τούτοι 
είναι παράγοντες που δείχνουν ότι, ναι, έχει ένας άνθρωπος φερεγγυότητα.   

 Η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια, θεωρώντας ότι η στέγη είναι κοινωνικό 
αγαθό πάνω από όλα, ένα αγαθό με πολλαπλές θετικές συνέπειες και ένα αγαθό που 
προσφέρει στους ανθρώπους και ιδιαίτερα στους πρόσφυγές μας ασφάλεια, σιγουριά, 
φερεγγυότητα, προχώρησε τάχιστα, από την πρώτη μέρα μάλιστα που εγκαταστάθηκε 
στην προεδρία, στη νέα, φιλόδοξη και πλούσια στεγαστική πολιτική της.  Πρέπει να 
πούμε ότι υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε, για τους πρόσφυγες και μη πρόσφυγες 
αυτόχθονες δεκατέσσερα στεγαστικά σχέδια στα οποία ο καθένας Κύπριος μπορεί να 
απευθυνθεί, για να υλοποιήσει τα όνειρά του για ιδιόκτητη στέγη.  Πρέπει να πούμε ότι 
τα τελευταία δύο χρόνια έχουν διπλασιαστεί τα κονδύλια σε σύγκριση με το 2007.  
Έχουν δε επεκταθεί τα κριτήρια και καλύπτεται μεγαλύτερος αριθμός δικαιούχων 
προσφύγων.  Υπάρχουν επίσης τα άλλα στεγαστικά σχέδια του κράτους στα οποία οι 
πρόσφυγες μπορούν να αποταθούν, στον Οργανισμό Ανάπτυξης Γης και στον 
Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης. 

 Βασικά τρία στεγαστικά προγράμματα της κυβέρνησης είναι η αγορά του 
ιδιόκτητου διαμερίσματος, κατοικίας, η αυτοστέγαση σε κυβερνητικό οικόπεδο και η 
στέγαση σε κυβερνητικό οικισμό.   

 Για την αγορά του ιδιόκτητου διαμερίσματος η κυβέρνηση του ∆ημήτρη 
Χριστόφια αύξησε τα ποσοστά της βοήθειας κατά 223% για ένα υπνοδωμάτιο, κατά 
255% για δύο υπνοδωμάτια και κατά 295% για τρία υπνοδωμάτια.  Και αυτό, 
επαναλαμβάνω, από την πρώτη στιγμή που η κυβέρνηση ανέλαβε την εξουσία, τις 
ευθύνες της.  Όσον αφορά την αυτοστέγαση σε κυβερνητικά οικόπεδα, τα οποία 
δίνονται δωρεάν στους πρόσφυγες, η αύξηση με βάση τα εισοδηματικά κριτήρια ήταν 
30%, αυξάνονται δηλαδή οι δικαιούχοι και οι βοήθειες από 42%, 47% και 70%.  ∆ε 
θέλω να σας κουράσω.  Μέχρι το τέλος του 2010, αγαπητέ Πρόεδρε, κύριοι 
συνάδελφοι, θα παραχωρηθούν 1834 οικόπεδα.  Για να κάμουμε μια σύγκριση, δίκαιη 
σύγκριση, πρέπει να πω ότι τα προηγούμενα δέκα χρόνια δόθηκαν στους πρόσφυγες 
450 οικόπεδα μόνο. 

 Η στέγαση σε κυβερνητικό οικισμό οπωσδήποτε αυξήθηκε κατά 30%.  Εδώ θα 
πούμε ότι, επειδή άκουσα μερικούς συναδέλφους να λένε ότι δεν έχουμε σπίτια στους 
κυβερνητικούς οικισμούς, υπήρχε η απόφαση της κυβέρνησης Κληρίδη από το 1994 
ότι σ’ αυτούς τους συνοικισμούς των προσφύγων δεν εγένετο ανέγερση νέων 
οικισμών.  Ήταν μια δική της φιλοσοφία.  Γι’ αυτό το λόγο συσσωρεύτηκαν τεράστιες, 
μα τεράστιες ανάγκες των προσφύγων μας.  Για πρώτη φορά μετά το 1994 θα 
ανεγερθούν, πέραν των άλλων, 760 κατοικίες και διαμερίσματα.  Οι 358 είναι στο 
“Τσιακκιλερό” και στις “Κόκκινες” και 402 σε άλλες περιοχές, με ένα συνολικό κόστος 
€55 εκατομ.   Οι συνοικισμοί οι οποίοι όλοι, ιδιαίτερα εμείς οι πρόσφυγες βουλευτές 
της επιτροπής Προσφύγων, συνάδελφοι, γνωρίζουμε ότι έγιναν γηροκομεία με τις 
αναδομήσεις τώρα και με τους νέους συνοικισμούς θα ζωντανέψουν και δε θα είναι σε 
παραμελημένες περιοχές.  “Κόκκινες” και “Τσιακκιλερό” θα γίνουν οι καλύτερες 
περιοχές της Λάρνακας.  Εκεί κτίζουμε και αναβαθμίζουμε και τις συνοικίες και τους 
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συνοικισμούς.  Με νέα ζευγάρια, με νέους ανθρώπους, μέσα σε σύγχρονες 
πολυκατοικίες με όλες τις προδιαγραφές.   

 Γι’ αυτό πρέπει να συγχαρούμε την κυβέρνηση για αυτή της την πρωτοβουλία.  
Αυτή η προσπάθεια θα συνεχιστεί και στη Λεμεσό και σε όλους τους χώρους που είναι 
διαθέσιμοι, ούτως ώστε να δοθεί σε όλους τους πρόσφυγες χωρίς καθυστέρηση αυτό 
το μεγάλο όπλο της φερεγγυότητας που είναι η ιδιόκτητη στέγη.  Πρέπει να τονίσουμε 
δε ότι σε όλους τους συνοικισμούς με βοήθεια πάλι της κυβέρνησης γίνονται πάρκα, 
γίνονται παιδικοί κήποι.  Πάλι η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια γιατί, είπα από την 
αρχή, θεωρεί ότι η στέγη είναι δικαίωμα.  Είναι δικαίωμα του καθενός πολίτη και 
ιδιαίτερα των προσφύγων.  Πρέπει να αναφέρω επίσης ότι οικόπεδα θα 
παραχωρηθούν και σε όσους μένουν σε τουρκοκυπριακά σπίτια κατά προτεραιότητα.  
Υπάρχει μικρή καθυστέρηση.  Όμως, ο Υπουργός Εσωτερικών, τον οποίο ονομάζω 
“Υπουργό των Προσφύγων”, θεωρώ ότι θα λύσει και αυτό το θέμα, τουλάχιστο για τα 
πρώτα πέντε χιλιάδες, όπως μας ενημέρωσε, συνάδελφοι, στη Βουλή.  Πέντε χιλιάδες 
ως αντιστάθμισμα.  Για όσες κατοικίες είναι κτισμένες πάνω σε τουρκοκυπριακή γη και 
δε θα πάρουν τίτλους ιδιοκτησίας θα γίνει προσπάθεια να τους δοθούν τα 
πιστοποιητικά μίσθωσης ή γίνεται προσπάθεια, εν πάση περιπτώσει, για να τους 
δοθεί κκοτσιάνιν.  Η παραχώρηση του πιστοποιητικού μίσθωσης δίδει τη δυνατότητα 
και σε αυτούς που έκτισαν σε τουρκοκυπριακή γη ή κατοικούν σε τούρκικα σπίτια να 
μπορούν για σκοπούς δανειοδότησης με τα πιστοποιητικά μίσθωσης να τα βάλουν 
υποθήκη.  Υπήρχε κάποιος συνάδελφος που είπε το εξής:  «∆ε γίνεται να βάλλουμε 
υποθήκη.».  Να τα βάλει υποθήκη τα πιστοποιητικά μίσθωσης με κυβερνητική 
εγγύηση και να παίρνει δάνειο ο πρόσφυγας.  Κι αυτό είναι πλέον κατανοητό.  Τα 
πρώτα 500 πιστοποιητικά θα δοθούν πολύ σύντομα.   

 Επίσης, ένα άλλο θέμα το οποίο υποτιμάται.  Αυξήθηκε η βοήθεια για τις 
επιδιορθώσεις των κατοικιών αυτοστέγασης.  Από €8.500 σε €10.250.  Τι σημαίνει 
τούτο;  Ο οποιοσδήποτε επιδιορθώνει το σπίτι του.  Ο οποιοσδήποτε άνθρωπος, ο 
πολίτης.  Η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια επιδιορθώνει τα σπίτια των 
προσφύγων και μάλιστα τους δίνει μια αύξηση.  ∆εν επιβαρύνεται ο πρόσφυγας.  
Αυτό δεν είναι φερεγγυότητα;  Όταν κάνουμε συζητήσεις επί συζητήσεων για ένα σεντ 
εις τα καύσιμα -και πολύ σωστά κάνουμε- για ένα σεντ εις το ψωμί -και πολύ σωστά 
κάνουμε- δε λαμβάνεται υπόψη η επιδιόρθωση των κατοικιών των προσφύγων, όταν 
μιλούμε για χιλιάδες;  ∆εν πρέπει να πιστωθεί η κυβέρνηση και να της δώσουμε τα 
συγχαρητήριά μας;  Ερώτημα. 

 Όσον αφορά μια αδικία που υπήρχε εις τον οικισμό “Ζήνωνα”, συνάδελφε 
Κλεάνθους, που ήταν ενοικιαγορά για τόσα χρόνια, η κυβέρνηση του ∆ημήτρη 
Χριστόφια έλυσε και αυτό το θέμα.  ∆ιέθεσε €1 εκατομ. κονδύλι και ήρε αυτή την 
αδικία, δίδοντας εις τους πρόσφυγες εκείνους €10.250 στον καθένα.  ∆εν είναι αυτή 
βοήθεια που αντανακλά τη φερεγγυότητα; 

 ∆ύο λόγια για τους εγκλωβισμένους.  ∆όθηκαν €1 εκατομ. για επενδύσεις εις τις 
αγροτικές καλλιέργειες, €3 εκατομ. για επιδιόρθωση 275 κατοικιών εγκλωβισμένων, 
που για χρόνια, μα χρόνια ανέμεναν οι εγκλωβισμένοι να τα επιδιορθώσουμε.  
Κατάργηση της αποκοπής από την 1η Ιουλίου 2008 του 50%, φίλε Φυττή, του 
επιδόματος σε συνταξιούχους και εγκλωβισμένους.  Αυτές οι αποφάσεις ήταν από τις 
πρώτες πολιτικές αποφάσεις της κυβέρνησης Χριστόφια, γνωρίζοντας πόση μεγάλη 
ευαισθησία έχει ο Πρόεδρός μας για τους εγκλωβισμένους μας και τους πρόσφυγές 
μας. 

 Θέλω από το βήμα τούτο να δώσω συγχαρητήρια στον πρόεδρο και στα μέλη 
του συμβουλίου του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, όπως και σε όλα τα στελέχη 
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και τους λειτουργούς για την πολύ καλή δουλειά που κάνουν.  Πράγματι, έχουν μία 
φαντασία όσον αφορά και τα προγράμματα και τις εισηγήσεις τους, αλλά και διά τη 
φιλοπροσφυγική τους κουλτούρα.  Μακάρι όλοι οι οργανισμοί του δημοσίου, όλοι να 
δουλεύουν όπως αυτό τον όμορφο οργανισμό.  Πρέπει να πω ότι από το 1996 μέχρι 
το 2009 εξετάστηκαν από το Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 28.798 αιτήσεις για 
ένα συνολικό ποσό €880 εκατομ.  Γίνονται πολλές συζητήσεις για το Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών.  Πρέπει να πούμε ότι αυτή η κυβέρνηση και στον προϋπολογισμό 
του 2009 και στον προϋπολογισμό του 2010, παρ’ όλη την οικονομική κρίση, αύξησε 
τον προϋπολογισμό του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών.  Ιδιαίτερα 
φέτος, αγαπητέ Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισμός του είναι αυξημένος 
κατά 14%.  Όμως, για να μη θεωρείτε ότι δεν κάνω κριτική, κάνω κριτική όσον αφορά 
τη θέση ότι μόνο για τα άλλα σχέδια του οργανισμού είμαστε ικανοποιημένοι, εκτός 
του στεγαστικού, για το οποίο χρειάζονται τρία χρόνια, για να πάρει ο πρόσφυγας το 
δάνειο.  Ναι, θεωρώ ότι είναι μεγάλος χρόνος, πρέπει να σμικρυνθεί και απαιτούμε 
όπως, ανάλογα με τις ικανότητες τις οικονομικές, η κυβέρνηση αυτό το φορέα πρέπει 
να τον επιδοτεί γενναιόδωρα.   Αυτή είναι πάγια θέση μας. 

 Για την επαγγελματική αποκατάσταση των προσφύγων μας συνεχίστηκε η 
δημιουργία των βιοτεχνικών περιοχών σε όλες τις επαρχίες.  Στηρίζεται έμπρακτα και 
η επαγγελματική δραστηριότητα των προσφύγων, μια σημαντικότατη παράμετρος 
αύξησης της αυτοπεποίθησης, της σιγουριάς, αλλά και της φερεγγυότητας των 
προσφύγων μας.   

 Η κυβέρνηση τούτη αύξησε το επίδομα ενοικίου για όσους πρόσφυγες 
ενοικιάζουν στέγη.  Έχει που ακόμα δεν πήραν σπίτι, ενοικιάζουν σπίτι και η 
κυβέρνηση επιδοτά τους το ενοίκιο.  Υπάρχουν συνεχείς αυξήσεις για την επιδότηση.  
∆εν είμαστε ικανοποιημένοι.  Ο πρόεδρος της επιτροπής Προσφύγων επιμένει ότι 
θέλουμε πολύ περισσότερα.  Ο κ. Αριστοφάνης, ο συνάδελφος, επιμένει και, ναι, όλη 
η επιτροπή ζητούμε περισσότερη ενίσχυση της επιδότησης του ενοικίου.   

 Ένα μεγάλο θέμα, κύριε Πρόεδρε, είναι το πολύπλευρο, πολύπλοκο θέμα της 
μητρογονίας.  Αυτό το θέμα πρέπει να συζητηθεί, κατά την άποψή μου, στο 
υψηλότερο επίπεδο των πολιτικών δυνάμεων, για να παρθεί η δικαιότερη και 
καλύτερη λύση, συνυπολογίζοντας όλα τα δεδομένα.  Θεωρώ μια ετοιμότητα για 
συναίνεση όλων των κομμάτων είναι αναγκαία.  Από ό,τι αντιλαμβάνομαι αυτή η 
συναίνεση δεν υπάρχει.  Γι’ αυτό πρέπει να υπάρξει συναίνεση όλων.  Θεωρώ ότι δεν 
υπάρχει συναίνεση.  Άκουσα αρκετούς συναδέλφους να μιλούν ότι ανά πάσα στιγμή 
αυτό το θέμα είναι δεδομένο να γίνει.  Πρέπει επίσης να πληροφορήσω ότι στις 13 του 
Μάρτη ο Υπουργός Εσωτερικών κάλεσε την επιτροπή που έχει εκεί στο υπουργείο με 
όλους τους εμπλεκόμενους φορείς για συνεδρίαση επί του θέματος αυτού. 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια, παρ’ 
όλη την οικονομική κρίση και τη δραματική μείωση των εσόδων του κράτους, πήρε 
τέτοια μέτρα ανακούφισης και αύξησης της φερεγγυότητας του προσφυγικού κόσμου 
που οι πρόσφυγές μας χαιρέτισαν με ικανοποίηση και χαρά και ένιωσαν ικανοποίηση.  
Αυτή την ικανοποίηση και την αυτοπεποίθηση τη συναντούμε στους συνοικισμούς, και 
στις πόλεις και στα χωριά, που ερχόμαστε σε επαφή με τους πρόσφυγές μας.  Εν 
μέσω, επαναλαμβάνω, μιας πρωτόγνωρης οικονομικής κρίσης έγιναν πολύ 
περισσότερα από ό,τι σε περιόδους μεγάλης οικονομικής ανάπτυξης του τόπου μας.  
Τι άλλο από αξιοπιστία, ασφάλεια, σιγουριά προσφέρουν τα πλούσια μέτρα της 
κυβέρνησης του ∆ημήτρη Χριστόφια; 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η φερεγγυότητα, η αξιοπιστία για τους 
ανθρώπους όλους, πρόσφυγες ή μη, δεν κερδίζεται και δεν αποκτάται μόνο με 
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οικονομικούς όρους.  Η φερεγγυότητα κερδίζεται με τη συνέπεια, προκοπή, 
αξιοπρέπεια, υπερηφάνεια, ανθρωπιά. Και με αυτούς τους όρους οι πρόσφυγες έχουν 
υπερβάλλουσα φερεγγυότητα και αξιοπιστία.  Την ιδανική φερεγγυότητα οι 
πρόσφυγές μας θα την αποκτήσουν μόνο με την επιστροφή και με την επανένωση της 
πατρίδας μας. 

 Τέλος, θέλω εμφαντικά, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, να δηλώσω ότι μια 
φερεγγυότητα που κτίζεται από όλους μας, πρόσφυγες ή μη, περνά και μέσα από τη 
φερεγγυότητα του κράτους μας.  Νιώθω δέος παρακολουθώντας στα νέα και στην 
τηλεόραση τα τεκταινόμενα στην Ελλάδα όσον αφορά την οικονομική κρίση.  Θεωρώ 
ότι πρέπει να είμαστε πολλά προσεκτικοί.  Η πατρίδα μας πρέπει να έχει 
φερεγγυότητα και όλοι μας ενωμένοι να τη θωρακίσουμε με αυτή τη φερεγγυότητα και 
η φερεγγυότητα όλων μας έρχεται δεύτερη.  Πάνω απ’ όλα είναι η φερεγγυότητα της 
πατρίδας μας και πρέπει να είμαστε πολύ σοβαροί σε αυτή την κρίσιμη περίοδο που 
περνούμε. 

 Γι’ αυτό θέλω, αγαπητοί συνάδελφοι, χωρίς ακρότητες, χωρίς υπερβολές, να 
είμαστε αντικειμενικοί στις θέσεις μας, στις απόψεις μας, χαιρετίζοντας τα μέτρα της 
κυβέρνησης του Χριστόφια και πιστώνοντας σε αυτή την πρωτόγνωρη κρίση, διότι η 
κρίση ξεκίνησε από την πρώτη ημέρα της διακυβέρνησης του ∆ημήτρη Χριστόφια και 
όμως αυτή έδωσε τόσες πολλές παροχές.  Τριάντα τοις εκατόν αύξηση στις 
κοινωνικές παροχές μέχρι τώρα.  Μιλώ για τις κοινωνικές παροχές.  Μα, οι κοινωνικές 
παροχές ήταν μόνο για τους αυτόχθονες;  ∆εν ήταν για τους πρόσφυγες;  ∆εν ήταν για 
τους πρόσφυγές μας;  ∆εν είναι φερεγγυότητα τούτη;  Τι άλλο είναι από φερεγγυότητα; 

 Θέλω να τελειώσω, αγαπητέ Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θεωρώντας ότι η 
κυβέρνηση έκανε πολύ περισσότερα από ό,τι εδικαιούτο όσον αφορά στη 
φερεγγυότητα των προσφύγων.  

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον Ανδρέα το Μουσκάλλη.  Καλώ τώρα στο βήμα το 
Νίκο τον Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι το θέμα που συζητούμε αποτελεί την 
ανοικτή πληγή για την πατρίδα μας, για να υπενθυμίζει τους αμετάθετους στόχους 
μας.  Γι’ αυτό το θέμα ανέμενα και αυτό θα προσπαθήσω να κάνω και εγώ, όσο κι αν 
οι πειρασμοί είναι μεγάλοι, να το προσεγγίσω όχι απλά με αντικειμενικότητα, αλλά στις 
σωστές του διαστάσεις.  Σίγουρα, δεν προσφέρεται για πολιτικές πλειοδοσίες, ποια 
κυβέρνηση έκανε λιγότερα, ποια έκανε περισσότερα, αφού μία είναι η διαπίστωση.  
Πρώτα απ’ όλα έγιναν αρκετά.  Μπορούσαμε όλοι περισσότερα.  Και σίγουρα 
χρειάζεται αναπροσαρμογή μέσα στα νέα δεδομένα, ώστε διαφοροποιούμενες και οι 
ανάγκες για τους πρόσφυγες να στοχεύουν πού;   

 Πρώτα απ’ όλα στο να νιώσουν ότι υπάρχει δικαιοσύνη σε αυτό τον τόπο, 
κοινωνική δικαιοσύνη και κυρίως έναντι αυτών που σηκώνουν τα βάρη, εφόσον 
θέλουμε να μιλούμε ότι είμαστε σε ένα συνεχή αγώνα που πρέπει να ευοδωθεί και 
από την άλλη θα πρέπει να πούμε ότι, για να μπορέσει ο πρόσφυγας να αντέξει και να 
μην έχει τους πειρασμούς που οι σημερινές ανάγκες της καταναλωτικής μας κοινωνίας 
καθημερινά τον πιέζουν -και θα αφήσω το υπονοούμενό μου αμέσως μετά- χρειάζεται 
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να αντέξει μέχρι την τελική δικαίωση.  Άρα, αν ξεκινήσουμε να ωραιοποιούμε τις 
καταστάσεις ή να πλειοδοτούμε, άθελά μας προχωρούμε σε μια έλλειψη σεβασμού και 
αδυνατούμε να αντικρίσουμε τη σωστή διάσταση του προβλήματος. 

 Γιατί, αγαπητές φίλες και φίλοι, εγώ προσωπικά είχα σαφείς μαρτυρίες και να 
πω ότι πωλήθηκαν ελληνικές περιουσίες στα κατεχόμενα -αυτό δημοσιοποιήθηκε το 
2004- και να σκέφτεστε ότι από εκείνη την εποχή μέχρι σήμερα οι κίνδυνοι και οι 
πειρασμοί είναι μεγάλοι και αποδεικνύονται και η πίεση είναι μεγάλη στους 
πρόσφυγες, γιατί είναι και εκείνοι άνθρωποι, έχουν πιεστικές ανάγκες και, ενόσω 
υπάρχουν και αμειπτικές τιμές, υπάρχουν οι πρακτικοί λόγοι δυστυχώς να ενδώσουν 
στον πειρασμό και να πωλήσουν περιουσίες.  Αυτό δυστυχώς δεν το ξέρουμε.  Να 
ευχόμαστε να είναι μικρός ο αριθμός, γιατί οι Τούρκοι το φυλάγουν ως όπλο και δεν 
έχουν λόγο να το καλύψουν.  Και ξέρετε τι συμβαίνει.  Αν γίνει μια πώληση εκεί, σε 
τιμές σχετικά αμειπτικές, αντιλαμβάνεστε ότι και η υπογραφή και μόνο είναι αρκετή, 
διότι απαλλάσσονται από τα “δεινά” μιας προσφυγής στα ευρωπαϊκά δικαστήρια για 
διεκδίκηση των δικαίων του πρόσφυγα. 

 Αυτά!  ∆ε θέλω να κινδυνολογήσω.  Θέλω να πιστεύω ότι μπορεί να είναι 
ελάχιστες οι περιπτώσεις.  Όμως, αυτός είναι ένας υπαρκτός κίνδυνος, για να δούμε 
με ποιο τρόπο μπορούμε να τον αντιμετωπίσουμε δίκαια και σωστά.  Γι’ αυτό θέλω να 
πω ότι όσα περισσότερα μπορούμε να δώσουμε στους πρόσφυγες, στον προσφυγικό 
κόσμο, πρέπει να το πράξουμε.  Και να το πράξουμε με τρόπο δίκαιο, όχι απλά, για 
να πάει όπου λάχει.  Γιατί η προηγούμενη κυβέρνηση του αείμνηστου Τάσσου 
Παπαδόπουλου είχε ένα στοιχείο το οποίο δεν προσέξαμε, το οποίο ήθελε να 
υπηρετήσει.  Ποιο;  Να μη νιώθουν και να αντιδικούν μεταξύ τους ότι εγώ παίρνω, ο 
άλλος δεν παίρνει ή εγώ είμαι ο τυχερός, ο άλλος είναι ο άτυχος.  Και στο τέλος της 
ημέρας τι δίνουμε;  Είναι μόνο ένα ελάχιστο, απειροελάχιστο αντιστάθμισμα των 
βαρών, των δεινών, γιατί το κυριότερο, που πρέπει να το πούμε, είναι το εξής:  ∆εν 
πληρώνεται με χρήματα εκείνο που νιώθει ο πρόσφυγας μέσα του, που τον σκοτώνει 
καθημερινά, και ιδίως εκείνο που ένιωθε εκείνες τις εποχές.   

 Κάποιοι ανέτρεξαν στις αρχές της τραγωδίας και για το πώς οι πρόσφυγές μας 
αντιμετώπισαν τεράστια προβλήματα.  Να σας θυμίσω ότι τα τραπεζικά ιδρύματα και 
τα πιστωτικά μετά δυσκολίας μπορούσαν να δώσουν τμηματικά κάποια μικρά ποσά 
ανάληψης, για να αντιμετωπίσουν οι πρόσφυγες τις ανάγκες τους από νόμιμες 
καταθέσεις τους.  Ήταν και αυτό μια τραγική πτυχή.  Άρα, και ο Φορέας Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών και το θέμα των τίτλων ιδιοκτησίας… Είναι εδώ που επέμενα και 
έκανα πρόταση νόμου και θα την επαναλαμβάνω.  Για μένα δεν υπήρξε κανένα 
απολύτως πρακτικό, λογικό επιχείρημα, γιατί να υπάρχουν τυχεροί που πέθαναν και 
καλύπτονταν από το νόμο και άτυχοι που πέθαναν και δεν καλύπτονταν και να 
χαιρόμαστε που δεν καλύπτονταν, για να μη δώσουμε τίτλο ιδιοκτησίας στους 
κληρονόμους τους.  ∆ηλαδή, για έναν που έπαιρνε την κατοικία για την οποία 
δικαιούμαστε να του δώσουμε τίτλο -βεβαίως μιλούμε για εκείνους που ήταν πάνω σε 
ελληνοκυπριακή γη- τι κάναμε;  Ακόμα και αν δεν είχε δοθεί στο τρίτο πρόσωπο, τι 
έκανε αυτό το κράτος που λέει τόσα και τόσα για τους πρόσφυγες τους καημένους;  
Έτρεχε με αγωγές να τους κάνει έξωση.  Θα μου πείτε:  Μα, ήταν οι κληρονόμοι τους;  
Ε, καλά, όταν δώσαμε τους τίτλους ιδιοκτησίας στους άλλους, τους δώσαμε και τους 
είπαμε ούτε θα μεταβιβάσετε ούτε θα πουλήσετε και θα σας λέμε τι θα το κάνετε και να 
μην πάει στους κληρονόμους; 

 Άρα,  αυτό το δικαίωμα της ιδιοκτησίας, γιατί το διαχωρίσαμε με προστίματα, 
για να περάσουμε ένα λανθασμένο μήνυμα;  Αυτό είναι κάτι για το οποίο ελεγχόμαστε.  
Το έλεγα και θα το λέω.  Την ίδια ώρα όμως πρέπει να χαιρετίσω την προσπάθεια 



 

 87

κυρίως της σημερινής κυβέρνησης να αναζητήσει Τουρκοκυπρίους που ήταν 
πρόθυμοι να κάνουν συμφωνία με το κράτος μας, ώστε εκεί που κτίστηκαν, 
ουσιαστικά παράνομα, προσφυγικοί συνοικισμοί αυτοστέγασης όχι μόνο να 
νομιμοποιήσουμε την κατάσταση, αλλά, επειδή δε θα είναι απαλλοτρίωση 
αναγκαστική για σκοπούς κοινής ωφέλειας, θα είναι με ιδιωτική συμφωνία, θα μπορεί 
να εκδοθεί τίτλος και να τιτλοποιηθεί πάνω στον πρόσφυγα.  Αυτό το έκανε αυτή η 
σημερινή κυβέρνηση και θέλω να το χαιρετίσω, αλλά πρέπει και να επιδιώξει όσες 
περιπτώσεις υπάρχουν να εξασφαλιστούν με τον ίδιο τρόπο, να εξασφαλίσει τη 
γαλήνη σε αυτό τον κόσμο, που με το δίκαιό του είναι και αγανακτισμένος και 
ανασφαλής. 

 Από εκεί και πέρα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να συντομεύουμε. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.  Θέλω να πω ότι το κυριότερο που έχουμε να 
κάνουμε είναι να σκεφτούμε τρόπους να τους ικανοποιήσουμε πραγματικά, ώστε να 
αντέξουν.  Και ένα σημείο να αναφέρω:  ∆εν αρκεί η δικαιοσύνη μόνο προς τους 
πρόσφυγες.  Είναι να μην αδικούνται κάποιοι πρόσφυγες ή πολλοί πρόσφυγες από 
πολύ λίγους επιτήδειους οι οποίοι δεν καταβάλλουν τα ενοίκια -και μιλούμε για 
σημαντικές επενδύσεις- τα οποία είναι αρκετά εκατομμύρια και την ίδια ώρα γεωργικοί 
κλήροι πολύ μικρής ενδεχομένως έκτασης να πωλούνται εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ.  
Ούτε αυτά είναι ωραία φαινόμενα και οφείλουμε να τα πατάξουμε.  Γιατί, ό,τι χάνουν οι 
πολλοί πρόσφυγες είναι πάλιν εις βάρος των προσφύγων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Νίκο Κλεάνθους. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο το Ρίκκο τον Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συνεχίζεται σήμερα η συζήτηση για τη φερεγγυότητα των προσφύγων.  
Πραγματικά ακούστηκαν πάρα πολλές ενδιαφέρουσες, αλλά και πρακτικά, κατά το 
δυνατόν, υλοποιήσιμες απόψεις.  ∆ε θέλω να τις επαναλάβω -είμαι από τους 
τελευταίους ομιλητές, αν όχι ο τελευταίος, ο προτελευταίος μάλλον- δε θέλω καθόλου 
να τις επαναλάβω.  Θα μιλήσει ο συνάδελφός μου ο Σωτήρης ο Σαμψών μετά, 
νομίζω.  Λοιπόν, δε θέλω να επαναλάβω αυτά τα οποία έχουν λεχθεί, γι’ αυτό θα 
ξεχωρίσω σε ενότητες πέντε θέματα, τα οποία θα προσπαθήσω να σχολιάσω εν τάχει 
και με τη μεγαλύτερη δυνατή συντομία. 

 Θέμα πρώτο:  Αυτή η ιστορία εξευτελίζει ειλικρινά όχι μόνο την κυβέρνηση, την 
εκάστοτε κυβέρνηση, εξευτελίζει και τη Βουλή θα πρέπει να πούμε, αλλά εξευτελίζει 
και το σύνολο της αξιοπρέπειας του κυπριακού λαού, να εγγράφονται σημειώματα, 
δηλαδή μετά την έκδοση συντηρητικών διαταγμάτων, πάνω στις ακίνητες περιουσίες 
των προσφύγων οι οποίες βρίσκονται στα κατεχόμενα.  Όπως θα θυμούνται κάποιοι, 
χάριν της ιστορίας, μετά από πολλούς αγώνες κατέστη δυνατό να εκδίδονται τίτλοι 
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ιδιοκτησίας για τις χαμένες περιουσίες -προς το παρόν χαμένες- που βρίσκονται στο 
βορρά, τα οποία αποδεικτικά των τίτλων ιδιοκτησίας είναι αποδεκτά για σκοπούς 
εξασφάλισης δανείων.   

 Η συνήθης πορεία των πραγμάτων λέει ότι, ναι, όταν θα πάρεις δάνειο, θα 
βάλεις υποθήκη τον τίτλο ιδιοκτησίας σου, το κτήμα σου, το οποίο ως ενυπόθηκο θα 
εξασφαλίζει την απαίτηση του δανείου προς τον πιστωτή, προς το δανειστή, που είναι 
η τράπεζα, το χρηματοπιστωτικό ίδρυμα.  Εδώ όμως δε μιλάμε για οποιοδήποτε 
οφειλέτη.  Ο οφειλέτης είναι πρόσφυγας!  Και στον οφειλέτη κατ’ οικονομίαν, μετά από 
νομοθετική ρύθμιση, μετά από το πιστοποιητικό ιδιοκτησίας που του χορηγείται για 
την περιουσία του, την οποία ούτε μπορεί να κατέχει ούτε να εκμεταλλεύεται, ακριβώς 
για να αυξηθεί η φερεγγυότητα -αυτός ήταν ο αιτιολογικός σκοπός και η αιτιολογική 
έκθεση για την ψήφιση εκείνης της νομοθεσίας, αυτό έλεγε, δηλαδή στόχευε να 
αυξηθεί η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου- εδίδετο η δυνατότητα να πάει να 
δανειστεί τζιαι να βάλει υποθήκη τα κτήματα αυτά με τα πιστοποιητικά τα υπό 
συζήτηση.   

 Ε, κάποια χρηματοπιστωτικά ιδρύματα, είτε λέγονται συνεργατικά είτε λέγονται 
τράπεζες είτε λέγονται με οποιοδήποτε όνομα, μεταχειρίζονται τους πρόσφυγες ως 
οποιοδήποτε άλλο οφειλέτη και εγγράφουν συντηρητικά διατάγματα, αλλά και τελικές 
δικαστικές αποφάσεις, ενόσω δεν ξεπληρώνεται το χρέος, πάνω σ’ αυτά τα κτήματα, 
για τα οποία, υποτίθεται, εκδοθήκαν τίτλοι, για να αυξηθεί η φερεγγυότητα των 
προσφύγων.  Ε, πώς εξασφαλίζεται η φερεγγυότητα των προσφύγων, όταν εκδίδονται 
αυτά τα διατάγματα και εγγράφονται αυτές οι τελικές αποφάσεις πάνω στις περιουσίες 
αυτές;  Εγώ δεν μπορώ να το καταλάβω!  Και  νομίζω δεν το καταλαβαίνει με την 
κοινή λογική ούτε ένα παιδί έξι ετών!  Να ισχυριζόμαστε ότι ψηφίσαμε νόμο, για να 
τους διευκολύνουμε τους πρόσφυγες και να αυξήσουμε τη φερεγγυότητά τους, και την 
ίδια στιγμή να μπλοκάρονται οι περιουσίες αυτές, στον τίτλο έστω, να μην μπορούν 
δηλαδή οι άνθρωποι αυτοί να διευκολυνθούν περαιτέρω είτε με ανανέωση του δανείου 
είτε με υποθήκευση ξανά πάντα για λογικά ποσά, γιατί ισχύει ο νόμος όπως ισχύει 
στις άλλες περιπτώσεις, ότι θα πρέπει να εξοφληθεί πρώτα το πρώτο ενυπόθηκο 
χρέος, το οποίο ασφαλίζεται με το ενυπόθηκο ακίνητο.  Πραγματικά, είναι το μεγαλείο 
του παραλογισμού αυτή η περίπτωση! 

 Θέμα δεύτερο:  Σε κάποιους από τους πρόσφυγες δόθηκαν τίτλοι ιδιοκτησίας.  
Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι οι τράπεζες και τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα σε αυτή 
την περίπτωση ενήργησαν όχι ως κράτος εν κράτει˙ ενήργησαν ως υπεράνω του 
κράτους.  Και εγώ διερωτώμαι πραγματικά πώς είναι δυνατό σχετικά με μια 
νομοθετική πράξη, η οποία φέρει την υπογραφή του Υπουργικού Συμβουλίου στην 
αρχή που εγκρίνεται ο νόμος, έρχεται στη Βουλή και περιβάλλεται με το ένδυμα της 
λαϊκής εντολής και της υπερψήφισης, να έρκουνται οι τράπεζες τζιαι να λεν «εμείς δε 
δεχόμαστε τα πιστοποιητικά που εκδίδονται για τις προσφυγικές κατοικίες ως 
αντικείμενα τα οποία αντιπροσωπεύουν περιουσία η οποία μπορεί να εξασφαλίζει 
ενυπόθηκα το χρέος».  Ακόμα ένα μέτρο που εψηφίσαμε εν χορδαίς και οργάνοις, 
όταν το ψηφίζαμε...  Θυμάστε τη συζήτηση που έγινε για το νομοθέτημα αυτό, πάλι 
δήθεν για να εξυπηρετήσουμε τη φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου.  Και πάλι 
άνθρακες ο θησαυρός, γιατί απλούστατα, παρά το ότι, επαναλαμβάνω, το νομοθέτημα 
έχει την υπογραφή του Υπουργικού Συμβουλίου που το ενέκρινε και έχει την 
υπερψήφιση του νομοθετικού σώματος, τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα δεν το 
δέχονται.  Σου λεν «είναι ανύπαρκτη η περιουσία αυτή», για κάποιους λόγους που 
τους αφορούν, είτε γιατί υπάρχει εκκρεμές το Κυπριακό είτε γιατί θεωρούν ότι δεν 
μπορούν, ενόσω υπάρχει ο κηδεμόνας, που διαχειρίζεται γενικώς τουρκοκυπριακή 
περιουσία, να εξασφαλιστούν ή γιατί δε θέλουν να μπουν εις τη λογική των 
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πραγμάτων, να ερευνήσουν και να δουν αν η κρατική περιουσία δεν είναι 
τουρκοκυπριακή, επειδή εξακολουθεί να παραμένει υπό την υψηλή εποπτεία και 
διαχείριση του κράτους και δε θα μπορούν να τη διαχειριστούν σε περίπτωση που θα 
έχουν να εισπράξουν το λαβείν τους, κατά τρόπον όπως κάμνουν σε άλλες 
περιπτώσεις, δείχνοντας μια καθαρά καταπλεονεκτικά κερδοσκοπική διάθεση.   

 Γι’ αυτό είπα ότι δεν τιμά την αξιοπρέπεια του κυπριακού λαού -ας κάτσει 
κάποιος και ας το εξετάσει σε βάθος- το πώς συμπεριφέρονται δηλαδή αυτά τα 
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα.  Και δυστυχώς είναι όλα τα ίδια σε σχέση με τις 
υποθέσεις αυτές των προσφύγων.  Και πρέπει το κράτος να παρέμβει.  Σε αυτή την 
περίπτωση δεν ξέρω αν χρειάζεται άλλη νομοθετική ρύθμιση, αλλά δεν μπορεί είτε το 
συνεργατικό πιστωτικό ίδρυμα του τελευταίου χωριού είτε τα κεντρικά γραφεία της 
οποιασδήποτε μεγάλης τράπεζας εις την πρωτεύουσα να αρνούνται συλλήβδην, από 
πάνω ως κάτω, να δεχτούν αυτά τα πιστοποιητικά, που αντιπροσωπεύουν τίτλους 
ιδιοκτησίας στις προσφυγικές κατοικίες.  Όσοι επήραν!  ∆εν έχουν πάρει όλοι.  Εκείνοι 
που επήραν.  Αν επήραν, για να ενισχυθούν στη φερεγγυότητα, πώς ενισχύονται, 
εφόσον δε γίνονται αποδεκτά για την εξασφάλιση ενυπόθηκου χρέους;   

 Τρίτο θέμα:  Λέχθηκε και από άλλους συναδέλφους -το άκουσα- για αγροτικές 
επιδοτήσεις για όσα κτήματα κατέχονται και καλλιεργούνται στις ελεύθερες περιοχές. 
Βεβαίως, εδώ η λογική λέει «παίρνεις επιδότηση για το κτήμα το οποίο έχεις υπό την 
κατοχή σου και τη διαχείρισή σου, για να ενισχυθείς εις τη λειτουργία σου».  Αυτό θα 
ήταν σωστό, εάν δεν υπήρχε η μεγάλη οικονομική ανάγκη των προσφύγων, πάρα 
πολλοί εκ των οποίων δε έχουν, είχαν και εξακολουθούν να έχουν ως αποκλειστική 
ασχολία τη γεωργία.  Πώς είναι δυνατό να έρχεσαι και να λες «θα πάρεις επιδότηση 
μόνο για το κτήμα το οποίο κατέχεις», παραθεωρώντας ότι ούτε σημαντική οικονομικά 
είναι, ώστε να τον ενισχύσει αποτελεσματικά, αλλά και βάζοντας εντελώς στο 
περιθώριο τα κτήματα τα οποία έχουν χαθεί, με την έννοια του ότι δεν μπορεί να έχει 
πρόσβαση και να τα καλλιεργήσει λόγω της τουρκικής εισβολής;  Εφόσον τα 
υποθηκεύσει, αυτά που είναι στην απ’ εκεί πλευρά, έχει τα προβλήματα που είπα 
στην πρώτη ενότητα, δηλαδή, μόλις τα υποθηκεύσει, θα του καταχωρίσουν 
συντηρητικά διατάγματα, αν δεν πληρώσει τις δόσεις, και τελικές δικαστικές 
αποφάσεις, για να του τα πουλήσουν!  Σας λέω...  Υπενθυμίζω ότι, όταν λέμε εγγραφή 
τελικής δικαστικής απόφασης, εννοούμε ότι, για να ικανοποιηθεί το χρέος του 
χρηματοπιστωτικού οργανισμού, μπορεί να βγει στον πλειστηριασμό το κτήμα ή το 
ακίνητο που βρίσκεται στα κατεχόμενα!  Εάν δεν έχουν οριστεί ακόμα πλειστηριασμοί, 
για να εκποιηθούν τα ακίνητα αυτά, γιατί βεβαίως έγινε δημόσιος θόρυβος, πάρα 
πολλοί συνάδελφοι έκαμαν δηλώσεις και θορυβήθηκαν τα χρηματοπιστωτικά 
ιδρύματα, σας βεβαιώνω ότι η διαδικασία, ενόσω προχωρεί, θα καταλήξει στο να 
εκδίδονται σημειώσεις από το Κτηματολόγιο για τον καθορισμό πλειστηριασμών!  
∆ιαφορετικά δεν έχει άλλη έννοια το να εγγράφεις ως δανειστής τελική δικαστική 
απόφαση για την εξασφάλιση του χρέους σου.   

 Άρα, εφόσον δεν έχουν καμία οικονομική εξασφάλιση με τους πολυθρύλητους 
νόμους που, υποτίθεται, εψηφίσαμε, για να τους εξασφαλίσουμε, γιατί να μην μπει σε 
μια άλλη βάση η προσέγγιση ότι ένα μέρος της αγροτικής επιδότησης θα δίδεται και 
θα έχει στόχο και σκοπό βεβαίως να ενισχυθεί η καλλιέργεια του κτήματος που έχεις, 
αλλά ένα άλλο μέρος της επιπλέον αγροτικής επιδότησης θα σου δίδεται ως ενίσχυση 
για το εισόδημα που χάνεις, αν όχι ολοκληρωτικά, τουλάχιστο μερικά για το εισόδημα 
που χάνεις λόγω της περιουσίας σου που είναι κατεχόμενη;   

 Εσυζητούσα με κάποιους φίλους βουλευτές έξω, προτού μπούμε μέσα, 
ακριβώς για το θέμα το οποίο είναι εγγεγραμμένο σήμερα και, μιλώντας μεταξύ μας, 
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εκάμαμε μία απλή πρόσθεση.  Επροσθέσαμε το 20% του κεφαλαιουχικού φόρου, 
προκειμένου πάντα περί των ακινήτων, το 8% της αξίας των μεταβιβαστικών και το 
15% του φόρου προστιθέμενης αξίας, τα οποία, όταν προστεθούν, βγαίνουν 43%.  
Πηγαίνοντας πίσω στην 20ή Ιουλίου του 1974, εκείνη την ημέρα που οι 200 000 εγίναν 
πρόσφυγες, όλοι, γιατί την ημέρα εκείνη οι περιουσίες όλων όσοι ήταν εις τα 
κατεχόμενα εχάθηκαν...  Μέσα σε είκοσι τέσσερις ώρες εμετακομίσαν όλοι εις τις 
ελεύθερες περιοχές όντες ακτήμονες, και θεωρητικά και πρακτικά από το πρώτο 
λεπτό, όταν εγκατέλειψαν το βόρειο μέρος της Κύπρου.  Απ’ εκείνη την ώρα λοιπόν 
όσες μεταβιβάσεις έχουν γίνει και όσα μεταβιβαστικά επληρώθηκαν, όσος 
κεφαλαιουχικός φόρος επληρώθηκε, όταν εισήχθη, και όσος φόρος προστιθέμενης 
αξίας πληρώνεται από την ημερομηνία της εισαγωγής του μέχρι σήμερα, καθόσον 
αφορά τους πρόσφυγες, αρχής γενομένης από την ημερομηνία και τη στιγμή που 
μπορεί να ονομαστεί ημερομηνία χι σημαίνουν ότι 200 000 ακτήμονες πληρώνουν στο 
δημόσιο ταμείο τη φορολογία αυτή, προκειμένου να αποκτήσουν περιουσία βέβαια, 
πάντα, χωρίς να συνυπολογίζεται το ότι αυτό συμβαίνει σε αντίθεση με τους έχοντες 
κτήματα, για τους οποίους οι αγοραπωλησίες αυτές και η πληρωμή των φόρων 
αυτών, για κάποιον που ξέρει τη λειτουργία των φόρων αυτών, ουσιαστικά αποτελούν 
ανταλλαγή.  Όταν πουλάς -όταν αγοράζεις κτήμα, πληρώνεις 8% μεταβιβαστικά- θα 
αγοράσεις κτήμα με τα χρήματα τα οποία επήρες και θα πληρώσει ο άλλος 8% 
μεταβιβαστικά.  Και, όπως πληρώνεις το φόρο προστιθέμενης αξίας ως πωλητής για 
το κέρδος που διαμεσολάβησε από την ημερομηνία που το αγόρασες μέχρι την 
ημερομηνία που το πούλησες, το ίδιο θα συμβεί στον άλλο που θα του το πουλήσεις 
το κτήμα.  Άρα, η χρηματαγορά στην ακίνητη ιδιοκτησία είναι μια αλυσίδα και θεωρεί 
δεδομένο η λογική των πραγμάτων αυτών ότι πουλούν και αγοράζουν δύο άνθρωποι 
ή κάθε φορά δύο άνθρωποι, στη διαδρομή του χρόνου, οι οποίοι κατέχουν περιουσία, 
την πουλούν, αγοράζουν άλλη και ούτω καθεξής.   

 Εάν λοιπόν μετά την 20ή Ιουλίου 1974 αυτοί οι 200 000 άνθρωποι δεν είχαν 
περιουσία, που πρακτικά και θεωρητικά είναι αληθινό, γιατί να επιβαρύνονται από το 
1974 μέχρι σήμερα με αυτή τη φορολογία του 43% κάθε φορά που πουλούν ή 
αγοράζουν, ετεροβαρώς, και να μη συνυπολογιστεί ο παράγων αυτός, για να δοθούν 
οποιεσδήποτε ελαφρύνσεις εις τις συναλλαγές τις οποίες εκάμναν σε σχέση με την 
ακίνητη ιδιοκτησία;  Φοροαπαλλαγές, σας λέω εγώ.  «Κύριε, είσαι πρόσφυγας, έθθα 
πληρώσεις το 8% για τα μεταβιβαστικά».  Μετά την εισαγωγή του ΦΠΑ, «είσαι 
πρόσφυγας και, νοουμένου ότι ήσουν ακτήμονας τότε, δε θα πληρώσεις το 15%».  
Γιατί δηλαδή δεν πρέπει να κάτσουμε κάτω τζιαι να δούμε τη λογική των πραγμάτων 
σε βάθος -μιλώ για την κυβέρνηση- και να ’ρθουν ρεαλιστικά, ισορροπημένα και 
ισοσκελισμένα νομοθετήματα, με τα οποία επιτέλους να πούμε ότι εδώσαμε χέρι 
βοηθείας, ουσιαστικό πια!  Όχι μόνο παχιά λόγια και νομοθετήματα τα οποία στην 
εφαρμογή τους είναι μία κοροϊδία!   

 Τελευταίο θέμα:  Κατά τη διάρκεια του προεκλογικού αγώνα για τις προεδρικές 
εκλογές, εμείς ως Ευρωπαϊκό Κόμμα εμιλήσαμε για τη μεταφορά του συντελεστή 
δόμησης.  Μια ιδέα την οποία, καθόσον αφορά όλα τα πολιτικά κόμματα -θα πρέπει 
να υπενθυμίσω- την ηύραν εξαιρετική επί της αρχής, παρά το ότι βεβαίως ο καθένας 
απ’ όλες τις πολιτικές πτέρυγες μπορεί να έχει διαφορετικές απόψεις στα θέματα της 
επεξεργασίας του νομοθετήματος.   

 ∆εν είναι δουλειά βέβαια των πολιτικών κομμάτων να επεξεργαστούν έναν 
τέθκοιον περίπλοκο νόμο, ο οποίος θα βοηθήσει ουσιαστικά τους πρόσφυγες. είναι 
δουλειά της κυβέρνησης να τον φέρει στη Βουλή.  Και διερωτόμαστε γιατί δεν τον 
φέρνει στη Βουλή αυτό το νόμο, με τον οποίο δε θα υπάρξει καμία επιβάρυνση του 
κρατικού προϋπολογισμού.  Τα χρήματα που θα απαιτηθούν για την αποζημίωση των 



 

 91

προσφύγων, με τη μεταφορά δηλαδή του συντελεστή δόμησης, που θα πρέπει να 
πληρωθούν, μπορεί να προέλθουν από τα ποσά της πολεοδομικής αμνηστίας.  
Επιπλέον, αν θα πρέπει να δοθεί δραστική οικονομική βοήθεια...  Και δεν τους 
δώσαμε καμιά δραστική οικονομική βοήθεια, με βάση τα όσα ομολογήσαμε όλοι μέσα 
σ’ αυτή την αίθουσα, τουλάχιστο στα καίρια και τα σημαντικά ζητήματα που αφορούν 
τη φερεγγυότητά τους.  “Φερεγγυότητα”, τι σημαίνει;  Σημαίνει οικονομική ικανότητα να 
δανείζομαι, αλλά να μη διαλύομαι.  Να κάμνω συναλλαγές και να μη γίνονται 
ετεροβαρώς εις βάρος μου.  Να γίνονται συναλλαγές τζιαι λόγω της οικονομικής μου 
αδυναμίας να μη με ισοπεδώνουν, να με κάμνουν ένα με το πάτωμα, επειδή είμαι 
οικονομικά αδύνατος.  Αυτή ήταν η σκοπιμότητα όλων εκείνων των νομοθεσιών, οι 
οποίες τελικά έμειναν ανενεργές και, όταν πάει κάποιος να τις εφαρμόσει στην πράξη, 
ανακαλύπτει ότι είναι “άνθρακες ο θησαυρός”.  

 Αν λοιπόν πρέπει να τους δώσουμε μια σημαντική οικονομική ώθηση στα 
θέματα της φερεγγυότητας, δεν έχουμε άλλη επιλογή, παρά να υιοθετήσουμε την 
πρόταση αυτή.  Γιατί, εφόσον αποδείχθηκε ότι ούτε οι τίτλοι ιδιοκτησίας των 
κατεχομένων αποδίδουν, αλλά ούτε τα πιστοποιητικά των προσφυγικών κατοικιών 
αποδίδουν, όπως έχουμε πει, δεν υπάρχει άλλη λύση.  Θα πρέπει να τους 
ενισχύσουμε, για να μπορέσουν να συναλλάσσονται ιδιωτικώς, αν οι ίδιοι το 
θελήσουν, κάτω από τις προϋποθέσεις που θα ορίζει ο νόμος για τη μεταφορά του 
συντελεστή δόμησης.  Ναι, για να μπορέσουν, με την έναρξη ξανά των 
κατασκευαστικών εργασιών, όταν θα περάσει αυτή η οικονομική κρίση, και έχουμε όλο 
το χρόνο ακριβώς τώρα να το μελετήσει η κυβέρνηση σε βάθος και να φέρει μια 
ισοσκελισμένη πρόταση, να μπορέσουν οι άνθρωποι αυτοί να κάμνουν συναλλαγές με 
τις οποίες δε θα δανείζονται και να μπαίνουν υποθήκη οι ίδιοι, κατά την 
καθομιλουμένη, αλλά θα μπορούν να κάνουν συναλλαγές και να κερδίζουν σημαντικά 
και υπολογίσιμα ποσά για την ενίσχυση των προσωπικών τους αναγκών και της 
οικογενείας τους.  ∆εν υπάρχει άλλος τρόπος.  Αν υπάρχει άλλος τρόπος, εγώ είμαι 
πρόθυμος να τον ακούσω.  ∆ε σημαίνει ότι, επειδή το είπαμε πρώτοι εμείς, είναι απού 
το πει πρώτος και κατά συνέπεια, επειδή δεν το είπε η κυβερνητική πλευρά, θα 
πρέπει η κυβερνητική πλευρά να εξακολουθεί να αποφεύγει, ενόσω δεν έχει βέβαια 
ουσιαστικό αντεπιχείρημα πάνω στην πρόταση τη δική μας.  Εκτός και αν έχει 
αντεπιχείρημα.  Αν έχει, να το κουβεντιάσουμε.  ∆εν ακούσαμε όμως οποιοδήποτε 
αντεπιχείρημα.  Εγώ αντίθετα υπενθυμίζω ότι ο ίδιος ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ, 
ο σημερινός γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ, ο Άντρος Κυπριανού, μιλώντας για το 
θέμα αυτό κατά την περίοδο την προεκλογική, είπε ότι φαίνεται καλή ιδέα επί της 
αρχής, αλλά θέλει επεξεργασία.  Και μείναμε στο “φαίνεται καλή, αλλά θέλει 
επεξεργασία”.  Τις εκλογές ποιοι τις κέρδισαν;  Τις κέρδισε ο ∆ημήτρης Χριστόφιας 
που προέρχεται από το ΑΚΕΛ με την υποστήριξη των κομμάτων που τον 
υποστήριξαν.  Αυτοί έχουν την πολιτική ευθύνη να επεξεργαστούν αυτή την πρόταση 
και να τη φέρουν στη Βουλή. 

 Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Μίλησα όσο 
το δυνατό πιο σύντομα και κατανοητά μπορούσα, κατά την άποψή μου.  Και όντας μη 
πρόσφυγας -δεν κατάγομαι ούτε προέρχομαι από προσφυγική περιοχή- εντούτοις 
παρακολουθώ κι εγώ, όπως και πολλοί άλλοι, τα ζητήματα των προσφύγων και δεν 
μπορεί η κυβέρνηση η σημερινή να ισχυρίζεται ότι θα πρέπει περίπου να τη 
χειροκροτούμε ή να της απονέμουμε μετάλλια για όλα όσα κάνει, που μπορεί να είναι 
θετικά, πλην όμως είναι ήσσονος σημασίας, είναι μικρότερης σημασίας σε σχέση με τα 
θέματα που έχουν θιγεί εδώ.  Γιατί το να μου παρέχεις οποιαδήποτε βοήθεια μέσω 
οποιωνδήποτε φορέων και μάλιστα καθυστερημένα και μάλιστα στο ήμισυ της αξίας 
που δικαιούμαι και μάλιστα μετά από ταλαιπωρίες γραφειοκρατικές, που με 
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εξουθενώνουν ως πρόσφυγα, και καταληκτικά να παίρνω ένα ποσό το οποίο είναι 
πάρα πολύ μικρό δεν είναι το ίδιο με το να μου ενισχύσεις τη φερεγγυότητά μου, κατά 
τρόπο που θα μπορώ να παίρνω εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ, αν τούτο καταστεί ικανό 
να γίνει με την εισαγωγή της νομοθεσίας για τη μεταφορά του συντελεστή δόμησης.  
Αν υπάρχει άλλος τρόπος, να τον ακούσουμε.  Εμείς εισηγούμαστε ξανά προς την 
κυβέρνηση να μελετήσει σοβαρά το θέμα της μεταφοράς του συντελεστή δόμησης 
από τα κατεχόμενα στις ελεύθερες περιοχές και να φέρει κατεπειγόντως νομοθεσία 
στη Βουλή, για να την ψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου τον Πρόεδρο της Βουλής 
αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Χρήστος Πουργουρίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο τελευταίος ομιλητής για το θέμα μας είναι ο αγαπητός συνάδελφος Σωτήρης 
Σαμψών, βουλευτής του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ:  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι και κυρία συνάδελφος,  

 Εναπομείναντες συνάδελφοι, 

 Πρώτα απ’ όλα θα πρέπει να ξεκαθαρίσω πως αρκετά θέματα προσφύγων δεν 
πρέπει να έχουν χρώμα, ιδεολογικούς προσανατολισμούς ή κομματικές σκοπιμότητες.  
Συνεπώς, όλες οι αναφορές που θα κάνω σήμερα αφορούν το κράτος και το ρόλο του 
σε προσφυγικά θέματα και ουδόλως αφορούν τα κόμματα που κατά καιρούς 
ευρίσκοντο στην εξουσία.  Έτσι, παρακαλώ τους συναδέλφους και του ΑΚΕΛ και του 
∆ΗΚΟ, ακόμα και τους δικούς μου τους συναδέλφους του ∆ΗΣΥ, οι αναφορές μου να 
μην παρεξηγηθούν και να μη θεωρηθούν ως έχουσες αντιπολιτευτική διάθεση. 

 ∆εύτερον, θα πρέπει δημόσια να ευχαριστήσουμε όλους τους κρατικούς 
λειτουργούς, αλλά και τους φορείς που ασχολούνται με προσφυγικά θέματα, γιατί 
πραγματικά υπερβαίνουν εαυτόν στην προσπάθειά τους να βοηθήσουν τον 
προσφυγικό κόσμο.  Πραγματικά!  Η εμπειρία μας και η πείρα μας και από την 
Πολεοδομία και από τη Μέριμνα και από το Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, απ’ 
όλες τις υπηρεσίες που ασχολούνται με προσφυγικά θέματα...  Το μόνο που 
μπορούμε να πούμε είναι συγχαρητήρια και ένα μεγάλο ευχαριστώ σ’ αυτούς τους 
ανθρώπους, που πραγματικά με τα λίγα μέσα τα οποία διαθέτουν βοηθούν τον 
προσφυγικό κόσμο.   

 Βοήθησε λοιπόν το κράτος τους πρόσφυγες;  Σαφώς ναι!  Ήταν όμως αυτή η 
βοήθεια αρκετή;  Σαφώς όχι!  Θα σας θυμίσω επιπλέον πως άπαντες σε αυτή την 
αίθουσα, και αυτοί που βρίσκονται σήμερα εδώ και όλοι οι υπόλοιποι που μας έχουν 
εγκαταλείψει τώρα, συμφωνούν και συμφωνούν δημόσια πως οι πρόσφυγες έχουν 
όντως αναλάβει το μεγαλύτερο, αν όχι όλο, βάρος της εισβολής και της κατοχής και γι’ 
αυτό το λόγο το κράτος οφείλει και υποχρεούται και πρέπει να προχωρήσει στην 
εφαρμογή μέτρων, τα οποία θα βελτιώσουν το βιοτικό τους επίπεδο και θα 
ενισχύσουν τον αγώνα τους, για να επιβιώσουν μέχρι τη συνολική επίλυση του 
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εθνικού μας θέματος.  Συμφωνούν πως η αρχή που πρέπει να καθοδηγεί όλους μας 
στην προσπάθεια αυτή είναι πως ο πρόσφυγας, ο κάθε πρόσφυγας, δεν μπορεί και 
δεν πρέπει μόνος να επωμίζεται το κόστος της μη λύσης του Κυπριακού, το βάρος της 
εισβολής και της κατοχής, πως το προσφυγικό πρόβλημα θα λυθεί βεβαίως μόνο με 
την επιστροφή στις πατρογονικές εστίες, αλλά, μέχρι να έρθει εκείνη η άγια ώρα, οι 
πρόσφυγες πρέπει να τύχουν ουσιαστικής βοήθειας και στήριξης από την πολιτεία.  
∆υστυχώς, μέχρι σήμερα το κράτος -το κράτος ως απρόσωπο κράτος- διαχρονικά 
αποδείχθηκε κατά πολύ κατώτερο των περιστάσεων όσον αφορά στους πρόσφυγες. 

 Ο συνάδελφος και εκλεκτός φίλος Ανδρέας Μουσκάλλης παρουσίασε μία 
εικόνα για τον προσφυγικό κόσμο που περίπου θα τη ζήλευε και κάποιος μη 
πρόσφυγας.  Πραγματικά!  ∆εν είναι ακριβώς έτσι τα πράγματα όμως.  Θα σας 
διαβάσω ενδεικτικά μόνο ένα απόσπασμα από μια επιστολή, που, νομίζω, έχετε πάρει 
όλοι, από μια πολυκατοικία στην οδό Τήνου 1 στα Λατσιά, στο συνοικισμό Αποστόλου 
Ανδρέα, που λεν οι πρόσφυγες που υπογράφουν την επιστολή αυτή:  «Σας 
προσκαλούμε να δείτε την πολυκατοικία που κτίστηκε μερικές δεκαετίες πριν σε 
αντικατάσταση των αντισκήνων.  Απαιτούμε να ζήσουμε κι εμείς», λεν οι πρόσφυγες, 
«με αξιοπρέπεια και όχι με το φόβο ότι θα πέσει πάνω μας να μας πλακώσει από 
λεπτό σε λεπτό».  Κραυγή απόγνωσης από όλους τους ενοίκους.  «Λόγω του ότι έχει 
πέσει μεγάλο μέρος του τσιμέντου της σκάλας, η κατάσταση σε όλα τα διαμερίσματα 
είναι άθλια.  Υπάρχει καθίζηση της οροφής ενός εκάστου των διαμερισμάτων, ρωγμές 
στους πλευρικούς τοίχους λόγω της σκουριασμένης σκυροσύνδεσης.  Η πολυκατοικία 
αυτή είναι ετοιμόρροπη».  Και δεν είναι μόνο αυτή η πολυκατοικία.  ∆υστυχώς, δεν 
είναι όλοι οι πρόσφυγες στην κατάσταση την οποία περιέγραψε ο συνάδελφος ο 
Ανδρέας Μουσκάλλης.  Ούτε είναι αρκετό το ότι το κράτος έκανε όσα έκανε όλα αυτά 
τα χρόνια, διότι δυστυχώς ποτέ δε θα είναι αρκετή η όποια βοήθεια δοθεί στους 
πρόσφυγες, εκτός και αν επιστρέψουν στα σπίτια τους. 

 Αξίζει τον κόπο εκείνοι που δεν έχουν ακόμα επισκεφθεί τους συνοικισμούς να 
τους επισκεφθούν.  Ελάτε μαζί μας, όταν πηγαίνουμε ως επιτροπή Προσφύγων, να 
δείτε σε πολλές περιπτώσεις... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Και εκείνοι που μεγάλωσαν, ναι, ναι, ναι! 

 ...να δείτε την απόλυτη εξαθλίωση σε πολλές περιπτώσεις του πρόσφυγα.  Να 
δείτε την καταρράκωση της αξιοπρέπειας μέσα σε σπίτια ετοιμόρροπα και 
μουχλιασμένα, την απώλεια της ελπίδας στα μάτια των ηλικιωμένων προσφύγων.  
Εμείς αδικήσαμε τους πρόσφυγες, ως πολιτεία.  Όλοι μας!  Και δεν αδικήθηκαν μόνο 
εκ των πραγμάτων.  Και δεν αδικήθηκαν, μόνο γιατί δε βοηθήθηκαν ικανοποιητικά 
από το κράτος, αλλά γιατί για χρόνια τους κρατούσαμε διασπασμένους, γιατί για 
χρόνια τους είχαμε κλεισμένους και τους έχουμε ακόμα κλεισμένους σε κομματικά 
στεγανά, με αποτέλεσμα να μην μπορούν να έχουν ενιαίο λόγο, να μην μπορούν να 
διεκδικήσουν, να μην μπορούν να ζητήσουν εκείνα τα οποία δικαιωματικά τους 
ανήκουν.  Γι’ αυτό το θέμα τουλάχιστο το κράτος και η πολιτεία θα πρέπει να ζητήσουν 
ένα μεγάλο συγγνώμη στους πρόσφυγες, όπως και για πλείστα άλλα θέματα. 

 Και επειδή το κράτος έχει συνέπεια και συνέχεια, θεωρώ πως η απόφαση του 
κυπριακού ελληνισμού στο δημοψήφισμα του Απριλίου του 2004 φέρει μαζί της και 
τρομακτικές ευθύνες, διότι θα συμφωνείτε, αγαπητοί συνάδελφοι, πως δεν αρκούσε 
μόνο ως κράτος να καθοδηγήσουμε τον πρόσφυγα να ψηφίσει “όχι” στην επιστροφή 
στις πατρογονικές εστίες.  Η παρότρυνση θα ’πρεπε να είχε ακολουθηθεί και θα 
’πρεπε να ακολουθείται και τώρα από συγκεκριμένα και ουσιαστικά μέτρα 
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ανακούφισης και στήριξης.  Μέτρα που θα θωράκιζαν τον προσφυγικό κόσμο, που θα 
του έδιναν εφόδια να συνεχίσει με περηφάνια και με αποφασιστικότητα τον αγώνα 
του.  Μέτρα που θα επανέφεραν την ελπίδα για ένα καλύτερο αύριο και γι’ αυτόν και 
για τα παιδιά του.  Μέτρα τέλος που θα του έδιναν τη δυνατότητα να αντέξει τις 
κακουχίες και την αδικία, μέχρι να ανατείλουν καλύτερες μέρες.  Αντί αυτού, το κράτος 
ακόμα και σήμερα παραμένει τραγικά αγκυλωμένο σε υφιστάμενες παλιές και 
τετριμμένες προσεγγίσεις. 

 Θέλω να πω το εξής, ότι όντως το κράτος, αντί να επιδιώκει να καλυτερεύσει τη 
θέση των προσφύγων, κατά καιρούς κρύβεται πίσω από νομικίστικα επιχειρήματα και 
στις περιπτώσεις όπου ο πρόσφυγας, ο οποίος είναι πατημένος στο λαιμό 
πραγματικά οικονομικά, αναγκάζεται να καταφύγει στα δικαστήρια, για να ζητήσει το 
δίκιο του, λέγοντας για παράδειγμα ότι το κράτος ουδέποτε προσπάθησε να 
διαμοιράσει το δημόσιο βάρος, αυτό της εισβολής και της κατοχής, και τη συμφορά επί 
του συνόλου των Κυπρίων, αλλά μόνο στους πρόσφυγες, τι απαντά το κράτος;  Το 
κράτος απαντά ότι η αγωγή, λέει, πρέπει να απορριφθεί, για το λόγο ότι δεν 
αποκαλύπτει λογικό αγώγιμο δικαίωμα και διότι είναι μηδαμινή και ενοχλητική.  
Ενοχλούν οι πρόσφυγες το κράτος!  ∆ηλαδή αυτό είναι ένα ερώτημα που πλέον 
βασανίζει τον κάθε πρόσφυγα και νομίζω πως θα έπρεπε ως κράτος, ως Νομική 
Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας -και δεν το λέω υπό μορφή μομφής- να είμαστε λίγο πιο 
προσεκτικοί ή να ήταν λίγο πιο προσεκτική στην επιλογή των νομικών όρων και των 
λέξεων που θα χρησιμοποιούσε, για να αντιμετωπίσει ένα δικαίωμα αγώγιμο, μια 
αγωγή προερχόμενη από πρόσφυγα εναντίον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Θεωρώ πως η υφιστάμενη προσφυγική πολιτική έχει ξοφλήσει.  Οι εξελίξεις τη 
χρεοκόπησαν.  Εκείνα τα οποία είχε να προσφέρει στον προσφυγικό κόσμο τα έχει 
προσφέρει  και δεν μπορεί, όπως είναι τα πράγματα σήμερα, να προσφέρει οτιδήποτε 
περισσότερο.  Και όσο πιο νωρίς αντιληφθούμε αυτή την κατάσταση, αυτή την 
πραγματικότητα τόσο πιο σύντομα θα βρούμε άλλους, πιο σύγχρονους και πιο 
ικανοποιητικούς τρόπους να βοηθήσουμε τον τόπο.  Ο τόπος και ο πρόσφυγας 
χρειάζονται νέα ριζοσπαστική προσφυγική πολιτική, μια πολιτική που να έχει όραμα, 
μια πολιτική με προοπτική, μια πολιτική τέλος που να επιτρέπει στον πρόσφυγα να 
ατενίσει με αισιοδοξία το μέλλον.  Για να γίνει βεβαίως αυτό, πρέπει όλες οι πολιτικές 
δυνάμεις ενωμένες να βοηθήσουν και να στηρίξουν τις προσπάθειες, ούτως ώστε να 
γίνει πραγματικότητα αυτή η νέα προσφυγική πολιτική.  Ενόσω και εφόσον λοιπόν 
επιμένουμε να χρησιμοποιούμε πεπαλαιωμένες τακτικές και λογιστικές προσεγγίσεις 
για προβλήματα των προσφύγων που υπάρχουν σήμερα και ενόσω και εφόσον 
αξιολογούμε και αναλύουμε τις ανάγκες τους μέσα στα στενά αναχρονιστικά πλαίσια 
της υφιστάμενης προσφυγικής πολιτικής, αντιλαμβάνεστε ότι το κράτος θα παραμένει 
θλιβερά εγκλωβισμένο στην αποτυχία να αντιμετωπίσει με ουσιαστικό τρόπο τις 
προσφυγικές ανάγκες.  

  Έχουμε ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός -και το είπε και ο συνάδελφος ο 
Γιώργος ο Γεωργίου- καταθέσει δεκάδες προτάσεις νόμου.  Ενδεικτικά, έχω φέρει 
δέκα από αυτές τις προτάσεις τις οποίες εκαταθέσαμε τον τελευταίο χρόνο.  Πρόταση 
που τροποποιεί τον περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες 
και Άλλα Πρόσωπα    Νόμο, Λευτέρης Χριστοφόρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ΗΣΥ.  Πρόταση νόμου που τροποποιεί τον περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
Νόμο, Σωτήρης Σαμψών εκ μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας.  Πρόταση 
νόμου που τροποποιεί τον περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμο, Κυριάκος Χατζηγιάννης εκ 
μέρους του ∆ΗΣΥ.  Πρόταση νόμου περί Οικονομικής Βοήθειας και Λήψης 
Αντισταθμιστικών Μέτρων προς Όφελος των ∆ικαιούχων, Γεώργιος Γεωργίου.  
Πρόταση νόμου περί του Συμβουλίου Αποζημιώσεων για Απώλεια Χρήσης 
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Περιουσιών οι οποίες Καταλήφθηκαν από τα Τουρκικά Στρατεύματα.  ∆εκάδες 
προτάσεις έχουμε καταθέσει!  ∆εκάδες!  Και όλες συνοπτικώς απερρίφθησαν από το 
κράτος ως αντισυνταγματικές, όχι επί της ουσίας, αλλά γιατί το σύνταγμα απαγορεύει 
στη Βουλή και στο βουλευτή να αυξήσει τον κρατικό προϋπολογισμό.  «Ελάτε 
λοιπόν», τους είπαμε, «ως κράτος υιοθετήστε τες.  Να αρθεί η 
αντισυνταγματικότητα!».  Εις ώτα μη ακουόντων δυστυχώς! 

 Επομένως, είναι η θέση μας πως και ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών θα 
πρέπει να μετεξελιχθεί σε χρηματοπιστωτικό ίδρυμα και θα πρέπει με εγγυήσεις του 
κράτους να δίδονται τα δάνεια από εμπορικές τράπεζες, για να μπορέσει ο 
πρόσφυγας, ο οποίος δεν είναι επαίτης, επαναλαμβάνω, να μπορέσει ο πρόσφυγας 
να σταθεί στα πόδια του.  Θα πρέπει για παράδειγμα να καταλάβει το κράτος πως δεν 
μπορεί ο αυτόχθονας ο οποίος πουλά για εκατομμύρια ένα κομμάτι περιουσίας του 
στη Λεμεσό, στη Λάρνακα, στην Πάφο να θεωρείται μάγκας και καραμπουζουκλής και 
επιχειρηματίας μεγάλος και έξυπνος και ο πρόσφυγας, ο οποίος είναι πατημένος, 
επαναλαμβάνω, στο λαιμό οικονομικά και αναγκάζεται μετά από δεκαετίες ανέχειας 
είτε να καταφύγει στην ούτω καλούμενη “Επιτροπή Αποζημιώσεων”, καταδικαστέο, 
λέω εγώ… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μην κακομελετάς να χαρείς, κύριε συνάδελφε! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Περιμένετε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 Ναι, ναι, ξέρω.   

 Λοιπόν, δεν κακομελετώ καθόλου, αλλά είναι τις πραγματικότητες που λέω.  Ή, 
αν αναγκαστεί να πουλήσει την περιουσία του στα κατεχόμενα, να θεωρείται από το 
κράτος ως προδότης.  Αυτά τα πράγματα είναι ανεπίτρεπτα.  Λέμε λοιπόν εμείς ότι θα 
πρέπει το κράτος να αντιληφθεί ότι ο πρόσφυγας όσα και να πάρει ως βοήθεια δε θα 
είναι ποτέ αρκετά, για να αντικαταστήσουν είτε τα χαμένα του εισοδήματα είτε όλη του 
την αξιοπρέπεια την οποία άφησε το τραγικό εκείνο καλοκαίρι στις κατεχόμενες 
περιοχές της Κύπρου.  Όταν το καταλάβουμε αυτό και όταν αντιληφθούμε ότι η 
πλειονότητα και η πλειοψηφία των προσφύγων ακόμα αντιμετωπίζει σοβαρότατα 
οικονομικά προβλήματα και συνεπώς και οι οικογένειές τους και τα παιδιά τους, διότι 
δυστυχώς πάει από γενιά σε γενιά αυτό το πράγμα, αντιμετωπίζουν τα ίδια 
προβλήματα, θα πρέπει και το κράτος το οποίο καλούμε να λάβει εκείνα τα μέτρα να 
αναθεωρήσει τις πρακτικές του, να αναθεωρήσει τις αποφάσεις του, να αναθεωρήσει 
τις πολιτικές του και τα σχέδιά του, για να μπορέσει να αντιμετωπίσει τα προβλήματα 
στη σύγχρονη κοινωνία του 2010 στην Κύπρο. 

 Να είστε καλά και ο Θεός μαζί σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ενόψει της αυριανής απόφασης από το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, ας είναι επίλογος αυτής της συνεδρίασης η ευχή να είναι 
μια σωστή απόφαση, σύμφωνη με το δίκαιο.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουν απομείνει στη δική μου κοινοβουλευτική ομάδα 
δεκαοχτώ λεπτά.  Θα παρακαλούσα το προεδρείο, με βάση το χρόνο που 
καθορίστηκε σε κάθε ομάδα, να μου δώσει τα μισά, για να πω δυο λόγια εκ μέρους 
της ομάδας μου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το μήνυμα που πρέπει να φύγει απ’ αυτή τη συνεδρία, συζητώντας το θέμα της 
φερεγγυότητας του προσφυγικού κόσμου, είναι ότι το σύνολο της κυπριακής 
κοινωνίας ενωμένο αντιμετωπίζει και τα δεινά και τα κακά, αλλά και τα θετικά που 
υπάρχουν σε αυτό τον τόπο.  Ταυτόχρονα, κάθε πολίτης του κράτους, πρόσφυγας ή 
μη πρόσφυγας, πρέπει να εκπέμπει αισθήματα αλληλοστήριξης, αλληλοβοήθειας και 
αλληλοσεβασμού.  Να υπάρχει μια αμοιβαιότητα σε αυτά τα ζητήματα.   

 Επίσης, διαχρονικά αναπτύχθηκαν πολιτικές, κτίσαμε μία πολυκατοικία μέχρι 
τον τριακοστό έκτο όροφο. τόσα είναι τα χρόνια της προσφυγιάς.  ∆εν μπορούμε να 
πάμε σε έναν πεντηκοστό όροφο χωρίς να υπάρχουν οι υπόλοιποι δεκατέσσερις. Γι’ 
αυτό οι εκκλήσεις περί εγκατάλειψης της προσφυγικής πολιτικής που υπάρχει είναι 
ανεδαφικές, είναι ανέφικτες και είναι ουσιαστικά κάτι το οποίο δεν μπορεί να ευτυχήσει 
και να φυτρώσει.  Είπε ο κ. Σαμψών ότι έχουν καταθέσει δέκα προτάσεις. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 ∆εν είπα “δέκα”.  “∆εκάδες”, είπα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆έκα είναι. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 ∆έκα τον τελευταίο χρόνο, κύριε Γεωργίου.  Τέλος πάντων… 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Έχετε καταθέσει ένα εκατομμύριο προτάσεις!  Αυτό το ένα εκατομμύριο 
προτάσεις αφορούν την υφιστάμενη προσφυγική πολιτική. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Όχι.  Θέλετε να το συζητήσουμε μέχρι το τέλος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Σαμψών!  Το λόγο έχει ο κ. Γεωργίου τώρα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Αφορούν προσθήκες  εις τα υφιστάμενα σχέδια.  Συνεπώς, χωρίς προκλήσεις 
και λαϊκισμούς και με σύνεση, όπως είχα πει και στην αρχική μου ομιλία, εμείς ως 
ΑΚΕΛ έχουμε όλη την καλή διάθεση να συνεργαστούμε με όλους, έχοντας ως 
δεδομένο το πού ζούμε, σε ποια οικονομία καλούμαστε να κάνουμε πολιτικές και προς 
όφελος ποιων, και να ενεργήσουμε προς την κάλυψη περαιτέρω αναγκών που, ναι, 
υπάρχουν στο σύνολο των μικρομεσαίων εισοδηματικά τάξεων του λαού μας, 
προσφύγων και μη προσφύγων.   

 Τριάντα έξι χρόνια μετά πρέπει να πάρουμε κάποιες αποφάσεις και είναι   αυτά 
τα οποία θα πρέπει να μας προβληματίσουν.  Σε ποια μοτίβα πολιτικής 
αναπτύσσουμε προγράμματα;  Μέχρι ποια γενιά;  Τι σημαίνει πολιτικά αυτό;  
Κοινωνική πολιτική μπορεί να γίνεται και με το όνομα του πρόσφυγα και χωρίς το 
όνομα του πρόσφυγα.  Όμως, ενόσω το Κυπριακό παραμένει άλυτο, η φλόγα του 
προσφυγικού ζητήματος πρέπει να παραμείνει όχι απλώς αναμμένη, αλλά να 
μεσουρανεί, για να τη βλέπουν και αυτοί που πρέπει να τη βλέπουν και κάποτε να 
νιώσουν την ανάγκη αυτή τη φλόγα να τη μετατρέψουν σε ένα λουλούδι που θα 
ανθίσει, σε μια ενωμένη Κύπρο, μια Κύπρο για όλους τους πολίτες της, μέσα από μια 
δίκαιη, βιώσιμη και λειτουργική λύση του κυπριακού προβλήματος, που να 
κατοχυρώνει το κάθε ανθρώπινο δικαίωμα, περιλαμβανομένων και των δικαιωμάτων 
των προσφύγων μας.  Αυτοί είναι οι στόχοι μας, αυτοί είναι οι στόχοι που επιδιώκει ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας μέσω των συνομιλιών και τόσο εμείς ως Βουλή όσο και το 
σύνολο του κυπριακού λαού θα πρέπει να στηρίξουμε αυτή την προσπάθεια και θα 
πρέπει να μην αρκούμαστε σε αυτοϊκανοποίηση με ωραία συνθήματα.  Θα πρέπει 
έμπρακτα να στηρίξουμε τον προσφυγικό κόσμο και τον στηρίζουμε στηρίζοντας την 
πολιτική για λύση του κυπριακού προβλήματος, κάθε σωστή πρωτοβουλία προς αυτή 
την κατεύθυνση.  Αυτή είναι η σωστή πολιτική, αυτήν πρέπει να εφαρμόσουμε και 
αυτή ας είναι μια από τις τελευταίες μας υποσχέσεις προς τον προσφυγικό κόσμο, 
δηλαδή η σύνεση, η συνοχή, η ενότητα και η αγωνιστικότητα για λύση του κυπριακού 
προβλήματος.   

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ως εγγράψαντες το θέμα  εις το Κεφάλαιο ∆΄, αν μας επιτρέπετε, μια φράση για 
το κλείσιμο της διήμερης, ουσιαστικά της διπλής συνεδρίας του κοινοβουλίου για ένα 
θέμα ιδιαίτερα σημαντικό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Χριστοφόρου, έχετε το λόγο. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Η πρωτοβουλία που ανελήφθη από όλους τους συνάδελφους βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ιδιαίτερα εκ μέρους των 
τεσσάρων προσφύγων βουλευτών ανελήφθη πάνω στη βάση του ότι εδώ και τριάντα 
έξι χρόνια δεν μπορεί να συνάδει με τις αρχές του δικαίου, της δικαιοσύνης, της 
δίκαιης κοινωνίας, αλλά και τις συνταγματικές αρχές για ισότιμη μεταχείριση των 
πολιτών το να υπάρχουν πρόσφυγες που ουσιαστικά απώλεσαν τη φερεγγυότητά 
τους χωρίς να τους αποδοθεί από την πολιτεία διαχρονικά.  Το θέμα της 
φερεγγυότητας του προσφυγικού κόσμου δεν πρέπει να καταγράφεται ως αίτημα του 
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προσφυγικού κόσμου. είναι δικαίωμα και αυτό το δικαίωμα το απαιτούμε από όλες τις 
κυβερνήσεις. Και δεν επιμερίζουμε ευθύνες σε κανέναν.   Πιστεύω ότι αυτή η κοινωνία 
θα γίνει πραγματικά πιο δίκαιη, πιο σωστή, πιο αξιοπρεπής, πιο περήφανη απέναντι 
στους πολίτες της, εάν τους αντιμετωπίσει ισότιμα.  Και ο μόνος τρόπος να 
αντιμετωπιστούν ισότιμα οι Κύπριοι πολίτες είναι πρωτίστως οι πρόσφυγες να έχουν 
το δικαίωμα της φερεγγυότητας.  Σ’ αυτό τον τόπο έχουν δικαιώματα οι πάντες εκτός, 
πολλές φορές, από τον ίδιο τον προσφυγικό κόσμο.  Και δε θέλω να επεκταθώ σε 
διάφορες κατηγορίες πολιτών που βρέθηκαν όψιμα ή παλιά σε αυτό τον τόπο και 
πήραν δικαιώματα δυσανάλογα με την προσφορά και την παρουσία τους σε αυτό τον 
τόπο.  Άρα, για μας αυτή η διεκδίκηση του δικαιώματος δε σταματά εδώ και θα 
παρακαλέσω τη Βουλή των Αντιπροσώπων, με τη σύμφωνη γνώμη όλων των 
συναδέλφων βουλευτών και της ολομέλειας, όπως διαμηνύσει στην πολιτεία, στην 
εκτελεστική εξουσία ότι πρέπει να τύχει προτεραιότητας το θέμα της φερεγγυότητας 
του προσφυγικού κόσμου και να εκπονηθεί χρονοδιαγραμματικά πώς αποκαθίσταται 
αυτό το δικαίωμα που δεν αποκαταστάθηκε εδώ και τριάντα έξι χρόνια. 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω λέγοντας ότι η αποκατάσταση του 
προσφυγικού κόσμου είναι μια δίκαιη λύση, λύση του προβλήματος.  Και δεν μπορεί ο 
πρόσφυγας να αγωνίζεται από μόνος του απέναντι και στην εισβολή και στην κατοχή, 
αλλά απέναντι και στο οικονομικό πρόβλημα που δημιούργησε η εισβολή και κατοχή.  
Αλλά μέχρι τη λύση έχει υποχρέωση η πολιτεία να αποκαταστήσει τους πρόσφυγες 
και αυτό πρέπει να πράξει η Βουλή, να διαμηνύσει εγγράφως στην εκτελεστική 
εξουσία ότι οφείλει με συγκεκριμένα μέτρα να αποκαταστήσει τη φερεγγυότητα του 
προσφυγικού κόσμου.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ. 

 Επίσης, υπάρχει εισήγηση από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος να δοθεί προτεραιότητα στη 
συζήτηση του θέματος υπ’ αριθμόν 8 στον κατάλογο των θεμάτων του Κεφαλαίου ∆΄ 
με τίτλο «Οι υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση στρατηγικών αποθεμάτων 
πετρελαιοειδών και για τη δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού όπως αυτές 
απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης», το οποίο 
ενεγράφη με εισήγηση του κ. Νίκου Κλεάνθους.  Αν δεν υπάρχει ένσταση, υπάρχει 
εισήγηση το θέμα αυτό να συζητηθεί παράλληλα με το υπ’ αριθμόν 7 θέμα του 
Κεφαλαίου ∆΄, που είναι συναφές και τιτλοφορείται «Οι δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές (6% των 
αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) και οι τυχόν επιπτώσεις από την 
καθυστέρηση υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, καθώς και οι προοπτικές του στόχου 
που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι το 2020)».  Η συζήτηση θα γίνει στη 
συνεδρία της ερχόμενης Πέμπτης και για τα δύο θέματα.  

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Απλώς, χάριν αναφοράς, επειδή είμαι εισηγητής τζιαι στο ένα τζιαι στο άλλο 
θέμα τζι εξετάστηκε ομόφωνα τζιαι αυτεπάγγελτα από την επιτροπή Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων, ίσως παρασύρουν οι τίτλοι, για να θεωρηθεί οποιαδήποτε σχέση μεταξύ 
τους.  Είναι δύο διαφορετικά εντελώς ζητήματα.  Το ένα αφορά τον ελεύθερο υγιή 
ανταγωνισμό σε συνάρτηση με τη μη κατασκευή τερματικού σταθμού, που δημιουργεί 
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τα ολιγοπώλια, γιατί εν μπορούν να ’ρτουν να ανταγωνιστούν άλλες εταιρείες τες 
υφιστάμενες.  Αυτό έν’ το ένα.  Τζιαι το άλλο έν’ η διατήρηση στρατηγικών 
αποθεμάτων, που δείχνει τζι αυτό την αναγκαιότητα κατασκευής του τερματικού 
σταθμού για τα πετρελαιοειδή, τα διυλισμένα προϊόντα, με ό,τι αυτό συνεπάγεται για 
αποφυγή διασπάθισης πολλών εκατομμυρίων από αποταμίευση που κάμνουμε στο 
εξωτερικό, αλλά και τη μη αξιοποίηση της ύπαρξης του τερματικού σταθμού, που για 
χρόνια καθυστερεί διαχρονικά από όλες τες κυβερνήσεις δυστυχώς.   Αυτό το θέμα, 
νομίζω, μαζί με τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας… Προτιμώ να αφεθεί, αν ήταν 
δυνατό, έστω τζιαι τελευταίο το θέμα το άλλο, διότι δεν το βλέπω να μπορεί να 
συνδεθεί το ένα με το άλλο, τώρα που σας εξηγώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Από τη στιγμή που δεν έχετε την άποψη ότι τα δύο θέματα είναι συναφή, θα 
συζητήσομε το θέμα για το οποίο ο κ. Ανδρέας Αγγελίδης εζήτησε να του δοθεί 
προτεραιότητα, «Οι υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση στρατηγικών 
αποθεμάτων πετρελαιοειδών και για τη δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού 
όπως αυτές απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης», 
την προσεχή Πέμπτη. 

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 11 Μαρτίου 2010, στις 4.00 
το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:     

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.011-2010). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής 
Ενέργειας Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.038-2010). 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.034-2010). 

 4. Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
2) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.110-2009). 

 5. Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων 
Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.200-2009). 

 6. Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος 
Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.005-2010). 

 7. Οι περί Παρασκευασμάτων για Βρέφη και 
Παρασκευασμάτων ∆εύτερης Βρεφικής Ηλικίας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.003-2010). 
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 8. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας 
του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.047-2010). 

 9. Ο περί της Συμφωνίας για την Προώθηση, 
Εγκατάσταση και Χρήση των Συστημάτων 
∆ορυφορικής Πλοήγησης GALILEO και GPS και των 
Συναφών Εφαρμογών (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.016-2010). 

 10. O περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών μελών της, 
αφενός και του κράτους του Ισραήλ, αφετέρου για 
την Ανάπτυξη ενός Παγκόσμιου ∆ορυφορικού 
Συστήματος Πλοήγησης (GNSS) για μη 
Στρατιωτικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.017-2010). 

 11. Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών μελών της, 
αφενός, και της Ουκρανίας, αφετέρου, για ένα 
Παγκόσμιο ∆ορυφορικό Σύστημα Πλοήγησης 
(GNSS) για μη Στρατιωτικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2010. 
 (Αρ. Φακ. 23.01.051.018-2010). 

 12. O περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.117-2008). 

 13. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.118-2008). 

 14. Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.050.053-2009). 

 15. Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.012-2010). 

 16. Οι περί Τελωνείων (Υπηρεσία Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας) - Θέση Βοηθού Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.024-2010). 
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 17. Οι περί Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών - Θέση 
Τεχνικού Γεωργικών Ερευνών, 1ης  Τάξης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010.   
(Αρ. Φακ. 23.03.047.026-2010). 

 18. Οι περί Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας - Θέση 
Χειριστή Ραντάρ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.035-2010). 

 19. Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Λειτουργού 
∆ιαχείρισης Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας)  Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.038-2010). 

 20. Οι περί Πολιτικής Άμυνας - Θέση Λειτουργού 
Πολιτικής Άμυνας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.039-2010). 

 21. Οι περί Πολιτικής Άμυνας - Θέση Υποδιοικητή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.040-2010) 

 22. Οι περί Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως - Θέση 
Πρώτου Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.043-2010). 

 23. Οι περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων 
Θερμοκηπίου (Πιστοποίηση Επιχειρήσεων και 
Προσωπικού όσον αφορά Σταθερό Εξοπλισμό 
Ψύξης, Κλιματισμού και Αντλιών Θερμότητας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.020-2010). 

 24. Οι περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων 
Θερμοκηπίου (Πιστοποίηση Επιχειρήσεων και 
Προσωπικού όσον αφορά τα Μόνιμης 
Εγκατάστασης Συστήματα Πυροπροστασίας και 
Πυροσβεστήρες) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.021-2010). 

 25. Οι περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων 
Θερμοκηπίου (Πιστοποίηση Προσωπικού 
Ασχολούμενου με την Ανάκτηση Ορισμένων 
Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου από Συσκευές 
Χειρισμού και Προστασίας Υψηλής Τάσης) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.022-2010). 
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 26. Οι περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων 
Θερμοκηπίου (Πιστοποίηση Προσωπικού που 
Προβαίνει σε Ανάκτηση Ορισμένων ∆ιαλυτών με 
βάση Φθοριούχα Αέρια Θερμοκηπίου από 
Εξοπλισμό) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.023-2010). 

... 27. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός 
Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για Σκοπούς ∆ιορισμού 
Προαγωγής και Προσαυξήσεων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.010-2010). 

 28. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Τοποθετήσεις, 
Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.011-2010). 

 29. Οι περί Ζωοτροφών και Προσθετικών των 
Ζωοτροφών (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και 
Χρήσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.012-2010). 

 30. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

 31. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, 
Αξιολόγηση και Ανέλιξη ∆ιδακτικού Ερευνητικού 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.016-2010). 

 32. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Συνταξιοδοτικά ∆ικαιώματα ∆ιδακτικού Ερευνητικού 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.017-2010). 

 33. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ιδακτικό 
Ερευνητικό Προσωπικό) Κανονισμοί του 2010). 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.018-2010). 

 34. Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.019-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση 
στρατηγικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών και για τη 
δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού όπως 
αυτές απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας έναντι της 
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Ευρωπαϊκής Ένωσης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.105-2008). 

 2. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην 
οικονομία σε βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004-2008). 

 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137-2006). 

 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα 
«Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
εφαρμογή των νόμων που αφορούν την ισότητα 
ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489-2006). 

 5. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. 
Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές 
τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και 
εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 
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 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές (6% των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα 
μέχρι το 2010) και οι τυχόν επιπτώσεις από την 
καθυστέρηση υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, 
καθώς και οι προοπτικές του στόχου που θέτει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 9. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 [Στις 10 Μαρτίου 2010 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι 
στην ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 11 Μαρτίου 2010, 
στις 4.00 το απόγευμα, προστίθεται το ακόλουθο θέμα:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 Ο περί του Καταστατικού Ίδρυσης του ∆ιεθνούς 
Οργανισμού Ανανεώσιμης Ενέργειας (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.051-2010).] 

 Στο σημείο αυτό να σας πληροφορήσω ότι υπάρχει εισήγηση από τον κ. 
Μαρίνο Σιζόπουλο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ για εγγραφή στο 
Κεφάλαιο ∆΄ του θέματος: «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος».  Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα 
εγγράφεται.   

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.      

(Ώρα λήξης:  6.45 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 
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Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος  

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βαρνάβα Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βότσης Άγγελος  Νικολάου Ιωνάς 

Γαβριήλ Γιαννάκης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Περδίκης Γιώργος 

Γεωργίου Γεώργιος Πουργουρίδης Χρήστος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Σαμψών Σωτήρης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαρίκας Φειδίας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σταυριανός Πανίκκος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Συζήτηση (Φ. Σαρίκας, Ν. Κατσουρίδης, ∆. Συλλούρης, Χρ. Πουργουρίδης, Σ. 
Φυττής, Ντ. Χατζηνικόλας, Γ. Τάσου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. Γεωργίου, Α. 
Αγγελίδης) για αναβολή του θέματος «Ο περί της Προστασίας των Ονομασιών 
Προέλευσης και Γεωγραφικών Ενδείξεων Γεωργικών Προϊόντων και Τροφίμων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», έπειτα από εισήγηση του κ. Φειδία Σαρίκα 
εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, και 
απόφαση για αναβολή του. 

2. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές 
Μονάδες) (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους. 
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3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς του 2010 Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Γενικής Ασφάλειας των Προϊόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης των 
Αμπελιών από Ανομβρία Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων 
Αερίων Θερμοκηπίου (Συγκράτηση, Πρόληψη και Μείωση) Νόμος του 2010» 
και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», η συζήτηση που ακολούθησε (Ν. 
Τορναρίτης, Γ. Λαμάρης, Α. Κυριακίδου, Γ. Βαρνάβα, Α. Θεμιστοκλέους) και 
ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010», οι σύντομες παρατηρήσεις των κ. Ιωνά Νικολάου και Αριστοφάνη 
Γεωργίου και ψήφισή της σε νόμο. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους.  

10. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

11. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ευρωπαϊκές επίσημες γλώσσες ως προσόν για διορισμό ή προαγωγή σε 
κυβερνητικές υπηρεσίες - Μη ύπαρξη φάρου στο λιμανάκι του ποταμού 
Λιοπετρίου - Αναγνώριση της γνώσης άλλων γλωσσών πέραν της αγγλικής, 
γαλλικής, γερμανικής στη δημόσια υπηρεσία - Ανάγκη εφαρμογής συστήματος 
κινήτρων-αντικινήτρων για μείωση του όγκου οικιακών απορριμμάτων - 
Μετακίνηση υλικών αμιάντου από το παλαιό νοσοκομείο Λάρνακας - ∆υσοσμία 
και οχληρία από χοιροστάσιο στο Αρεδιού - Μέτρα για αποφυγή επεμβάσεων 
στο λιμανάκι της Κάτω Πάφου - Κόστος νοσηλείας ατόμων που τυγχάνουν 
δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης - Αίτημα για στήριξη από το κράτος 
της Κυπριακής Σκακιστικής Ομοσπονδίας - Κίνητρα σε εκπαιδευτικούς 
κατοίκους του Κάτω Πύργου για διορισμό τους στα σχολεία της κοινότητας - 
Κατάργηση του Τμήματος Βυζαντινών και Νεοελληνικών Σπουδών του King’s 
College του Πανεπιστημίου του Λονδίνου - Έλεγχος για εφαρμογή της 
νομοθεσίας για το κάπνισμα - Ανάγκη επαναφοράς του θεσμού του Προεδρικού 
Επιτρόπου για θέματα θρησκευτικών ομάδων - Προβολή  των τριών 
θρησκευτικών ομάδων από το κρατικό κανάλι - Εγκατάλειψη χώρου πρασίνου 
στη Λάρνακα - Ποσοστό αδήλωτης εργασίας στην Κύπρο - Κατοχύρωση του 
χαλλουμιού ως προϊόντος προστατευόμενης ονομασίας προέλευσης - Μέτρα 
για περιορισμό των βανδαλισμών με μπογιές υπό μορφή σπρέι - ∆ημιουργία 
Αρχείου Εφαρμογής Φυτοπροστατευτικών Προϊόντων - Αποτελέσματα των 
μετρήσεων του αέρα σε γραφεία του αεροδρομίου Λάρνακας - Ανέγερση νέου 
δημοτικού σχολείου στην Επισκοπή - Πρόβλημα ηλεκτροδότησης στην 
Επισκοπή και στην Ερήμη - Το πρόβλημα της ξήρανσης των πεύκων - Ανάγκη 
διαπλάτυνσης του δρόμου Λευκωσίας-Ανθούπολης-Κλήρου-Παλαιχωρίου - 
Πλεονάζοντα εμβόλια της νέας γρίπης - ∆ημιουργία περιφερειακού δημοτικού 
σχολείου στην Κλήρου - ∆ημιουργία χώρου ταφής τοξικών αποβλήτων στην 
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περιοχή Ιδαλίου - Ψυχολογική στήριξη θυμάτων σεξουαλικής παρενόχλησης - 
Μέτρα προστασίας του περιβάλλοντος κατά την κατεδάφιση του παλαιού 
νοσοκομείου Λευκωσίας - Αριθμός ατόμων που εργοδοτούνται ως 
αστυφύλακες στην αστυνομία Κύπρου - Θόρυβος από τροποποιημένους 
σωλήνες εξαγωγής καυσαερίων οχημάτων - Ανάγκη αναβάθμισης του 
Νοσοκομείου Πόλης Χρυσοχούς - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για φτωχές ή 
προσφυγικές οικογένειες στην κοινότητα Αβδελλερού. 

12. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Το έργο βελτίωσης της λεωφόρου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου στα Κονιά - 
Θάλαμος Υπερβαρικού Οξυγόνου του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου - 
Ανάγκη ανακατασκευής του κύριου δρόμου της κοινότητας Αυδήμου - 
Εισήγηση για εφαρμογή ειδικής φορολογίας από την τοπική αυτοδιοίκηση για 
χρηματοδότηση προγραμμάτων ευημερίας των ζώων - Συλλογή και 
ανακύκλωση εγκαταλελειμμένων οχημάτων - ∆ιαχείριση οικιακών 
απορριμμάτων και χωματερές - Κόστος υπόθεσης Κίτα - Αιτήματα της 
κοινότητας Παναγιάς - Αιτήματα της κοινότητας Αναδιούς - Καθυστέρηση στις 
διαπραγματεύσεις για την ανάπτυξη του λιμανιού και της μαρίνας Λάρνακας - 
Θάλαμος υπερβαρικού οξυγόνου στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου - 
Ανταλλαγή γης για την ανάπτυξη του ποταμού Λιοπετρίου - Εγγραφή των 
αγροτικών δρόμων στην κοινότητα Σωτήρας - Έναρξη παροχής υπηρεσιών 
υγείας από το διαδημοτικό κέντρο υγείας Αγίου Αθανασίου, Γερμασόγειας και 
Μέσα Γειτονιάς - Καθυστέρηση κατασκευής υπερυψωμένων διαβάσεων στο ΚΣ 
Στρουμπιού - Ερωτήματα που αφορούν τους παραγωγούς μπανανών - 
Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για Συμμετοχή των Ξένων στη 
∆ημόσια Ζωή σε Τοπικό Επίπεδο - Πρόβλημα οσμών και οχληρίας στον Άγιο 
Αθανάσιο Λεμεσού - Σχεδιασμός και κατασκευή του δρόμου Αστρομερίτη-
Ευρύχου - Αύξηση του χρόνου παραχώρησης του ανεργιακού επιδόματος - 
Κατασκευή αποχετευτικού συστήματος στο Στρουμπί - Ερωτήματα που 
αφορούν την ανάπτυξη του λιμανιού Λάρνακας - Ερωτήματα σχετικά με την 
αγορά από το ΡΙΚ των συστημάτων MPEG - Ερωτήματα σχετικά με την 
κατακύρωση από την ΕΕ της κατασκευής ηλιακού πάρκου στην κατεχόμενη 
Κύπρο - Κατασκευή τεχνητού νησιού στην παραλία της Λεμεσού - Κίνδυνος 
στη δημόσια υγεία από υπολείμματα φαρμάκων στο νερό - Κρατική χορηγία 
στην τοποθέτηση φωτοβολταϊκών στις στέγες πολυτέκνων - Προκήρυξη 
προσφορών για ανέγερση του Πολυδύναμου Ιατρικού Κέντρου στις Κεντρικές 
Φυλακές - Φώκιες monachus-monachus στο Λατσί της επαρχίας Πάφου - 
Εφαρμογή συστήματος περιβαλλοντικής διαχείρισης στους 
ηλεκτροπαραγωγούς σταθμούς - Χρήση της ουσίας “monosodium glutamate” 
για παρασκευή φαγητών σε κινέζικα εστιατόρια - Παραγωγή ηλεκτρισμού από 
τα κύματα της θάλασσας - Άδεια για χωροθέτηση νηπιαγωγείου στη λεωφόρο 
Γρίβα ∆ιγενή - Αξιοποίηση κονδυλίων της ΕΕ για εθελούσια επιστροφή μη 
νόμιμων μεταναστών στις πατρίδες τους - Η υλοτόμηση κέδρων και ελάτων 
από το Τμήμα ∆ασών - Κανονισμοί λειτουργίας υποστατικών πώλησης 
κατοικίδιων ζώων - Ενδεχόμενο συμμετοχής της Τουρκίας στις επιχειρήσεις 
FRONTEX - Η έδρα του Ευρωπαϊκού Ομίλου Εδαφικής Συνεργασίας - Ο 
αριθμός και το ποσοστό εξιχνίασης των φόνων στην Κύπρο - Πρόσκληση 
υποβολής προτάσεων για το πρόγραμμα  για την επιχορήγηση δράσεων που 
στηρίζουν την πολιτική ένταξης υπηκόων τρίτων χωρών - Αίτημα για 
διαφοροποίηση των κριτηρίων παραχώρησης οικοπέδων στη Νέα Πενταλιά 
Πάφου. 
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13. Συνέχιση της συζήτησης (Γ. Περδίκης, Γ. Γεωργίου, Α. Μουσκάλλης, Ν. 
Κλεάνθους, Ρ. Ερωτοκρίτου, Σ. Σαμψών, Α. Αγγελίδης, Α. Γεωργίου, Λ. 
Χριστοφόρου) του θέματος «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου» και 
λήξη αυτού. 

14. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν οι κρατικοί αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος», 
έπειτα από εισήγηση του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 11ης Μαρτίου 2010 

Ώρα έναρξης: 5.15 μ.μ. 

(Αρ. 23) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Καλησπέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με το πρώτο θέμα τη νομοθετική 
εργασία.  Όπως συνήθως για τα θέματα που υπάρχει ομοφωνία παρακαλώ να μη 
διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού του 2010 Νόμος του 2010».   

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Αν μπορούσαμε, κυρία Πρόεδρε, να το αφήσουμε για αργότερα, διότι θα 
καθυστερήσει κάπως ο κ. Σιζόπουλος να επιστρέψει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να προχωρήσουμε στο δεύτερο θέμα, μέχρι να έρθει ο εισηγητής για την 
τροπολογία, ο κ. Σιζόπουλος. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι συνάδελφοι, αρχίσαμε τη συνεδρία!  Παρακαλώ, ησυχία! 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής 
Ενέργειας Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 

Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 
8 Μαρτίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού, καθώς και ο πρόεδρος και άλλοι εκπρόσωποι της Ρυθμιστικής Αρχής 
Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ). 

 Ο προϋπολογισμός της ΡΑΕΚ για το έτος 2010 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€1.891.683 και έσοδα ύψους €2.091.551, τα οποία προέρχονται κυρίως από την 
επιβολή ετήσιου τέλους για την παραχώρηση διάφορων αδειών, όπως είναι η άδεια 
λειτουργίας σταθμού παραγωγής ηλεκτρισμού, η άδεια προμήθειας ηλεκτρισμού κ.ά.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο υπό 
συζήτηση προϋπολογισμός είναι πλεονασματικός και δεν επιβαρύνει με οποιοδήποτε 
τρόπο τον κρατικό προϋπολογισμό. Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες αναλύονται σε: 

1. αποδοχές προσωπικού ύψους €741.192, 

2. δαπάνες λειτουργίας ύψους €182.560, 

3. άλλες δαπάνες ύψους €608.931, 

4. κεφαλαιουχικές δαπάνες ύψους €239.000, 

5. απρόβλεπτες δαπάνες ύψους €120.000. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, οι αρμόδιοι της 
ΡΑΕΚ ανέφεραν ότι το Φεβρουάριο του 2010 η ΡΑΕΚ ενέκρινε την ανάκτηση του 
κόστους ελλείμματος δικαιωμάτων αερίων του θερμοκηπίου από την Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) στη βάση της μηνιαίας μέσης σταθμικής τιμής 
δικαιωμάτων, όπως αυτή διαμορφώνεται στην ευρωπαϊκή αγορά δικαιωμάτων.  Η εν 
λόγω ανάκτηση θα γίνει μέσω της αυτόματης αναπροσαρμογής των τελών χρέωσης 
με βάση τη ρήτρα καυσίμου. Για ανάκτηση του επιπρόσθετου αυτού κόστους, το 
οποίο η ΡΑΕΚ θεωρεί ως εύλογο έξοδο των εργασιών της ΑΗΚ, είναι αναγκαίο ένα 
ποσοστό αύξησης επί της συνολικής τιμής ηλεκτρικής ενέργειας (βασική τιμή και 
αναπροσαρμογή κόστους καυσίμου εξαιρουμένου του τέλους για ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας) ως ειδικό τέλος για τους ρύπους.  Το τέλος αυτό θα παρουσιάζεται 
ξεχωριστά στους λογαριασμούς των καταναλωτών.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι 
η επιπρόσθετη χρηματική επιβάρυνση του καταναλωτή είναι εύλογη, γιατί το πνεύμα 
της ευρωπαϊκής Οδηγίας στη βάση της οποίας θεσπίστηκε η εφαρμογή του θεσμού 
ανάκτησης του κόστους ελλείμματος δικαιωμάτων αερίων του θερμοκηπίου  
υπαγορεύει τη συνεισφορά όλων στη μείωση των ρύπων.  

 Περαιτέρω, μέλη της επιτροπής ζήτησαν από τους αρμοδίους επιπρόσθετα 
στοιχεία, τα οποία οι αρμόδιοι δεσμεύτηκαν να καταθέσουν, ως ακολούθως: 
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 Τις τιμές ηλεκτρικής ενέργειας στην Κύπρο για οικιακούς και βιομηχανικούς 
καταναλωτές για το πρώτο εξάμηνο του 2009, συγκρινόμενες με το αντίστοιχο 
εξάμηνο του 2008. 

 Τις τιμές ηλεκτρικής ενέργειας για τους οικιακούς καταναλωτές, λαμβάνοντας 
υπόψη την αγοραστική αξία σε κάθε χώρα. 

 Το προσχέδιο συμφωνίας, καθώς και τη σχετική αλληλογραφία αναφορικά με 
την εισαγωγή φυσικού αερίου από την Αίγυπτο. 

 Την απόφαση της ΡΑΕΚ για ανάκτηση του κόστους ελλείμματος δικαιωμάτων 
αερίων του θερμοκηπίου και για συμπερίληψη του εν λόγω κόστους στο κόστος 
καυσίμου της ΑΗΚ. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω δέσμευση, οι αρμόδιοι κατέθεσαν τα ζητηθέντα από 
την επιτροπή στοιχεία με επιστολή τους, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2010. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφισή του για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της ΡΑΕΚ 
για το έτος 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
ποσού ύψους €1.891.683 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.   Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ, του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής 
Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση να ψηφιστεί σε νόμο το νομοσχέδιο;  

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 
8 Μαρτίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, εκπρόσωποι της Συντεχνίας Υπαλλήλων 
Χρηματιστηρίου Κύπρου και ο πρόεδρος του συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΧΑΚ για το 2010 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€9.125.221 και έσοδα ύψους €8.737.206, τα κυριότερα των οποίων θα προέλθουν 
από ετήσιες συνδρομές και άλλα ετήσια δικαιώματα (€7.674.249). 

 Οι κυριότερες δαπάνες του ΧΑΚ για το 2010 αναλύονται ως ακολούθως: 

1. ∆ιαχειριστικές δαπάνες (τακτικές δαπάνες) ύψους €7.347.371, κατανεμημένες 
κυρίως σε: 

α.  έξοδα αντιμισθίας των μελών του συμβουλίου (€33.513) και 

β.  αποδοχές προσωπικού (€4.522.601). 

2.  Αναπτυξιακές δαπάνες ύψους €1.641.850. 

3. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό ύψους €136.000. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι τακτικές δαπάνες του ΧΑΚ είναι 
μειωμένες κατά 0,1% σε σχέση με το 2009 λόγω της μείωσης των λειτουργικών 
δαπανών, ενώ οι αναπτυξιακές δαπάνες είναι αυξημένες κατά 8% λόγω των δαπανών 
μηχανογράφησης, που αποτελεί ειλημμένη υποχρέωση του ΧΑΚ.  Η αύξηση των 
δαπανών που αφορούν τις απολαβές του προσωπικού (€362.100) οφείλεται κυρίως 
στην αύξηση του τιμαριθμικού επιδόματος και στην αύξηση του ποσοστού εισφοράς 
στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου οι αρμόδιοι του ΧΑΚ 
ενημέρωσαν την επιτροπή ότι, μετά από σχετικές διαβουλεύσεις με τη Συντεχνία 
Υπαλλήλων Χρηματιστηρίου Κύπρου και το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
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Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, το πάγιο αίτημα του ΧΑΚ για δημιουργία 
θέσεων για αναδιάρθρωση της διοικητικής δομής του προσωπικού του ΧΑΚ εγκρίθηκε 
από το Υπουργείο Οικονομικών και για το λόγο αυτό οι σχετικές ρυθμίσεις 
περιλήφθηκαν στο προσχέδιο του προϋπολογισμού για το 2010 που υποβλήθηκε στο 
Υπουργείο Οικονομικών.  Παρά ταύτα, το αρμόδιο υπουργείο υπαναχώρησε σε σχέση 
με την υλοποίηση της σχετικής συμφωνίας στον υπό έγκριση προϋπολογισμό, 
λαμβάνοντας υπόψη την ανάγκη για οικονομική περισυλλογή λόγω της οικονομικής 
κρίσης, και αποφάσισε να αναστείλει την υλοποίηση της αναδιάρθρωσης της 
οργανωτικής δομής του ΧΑΚ.  Το γεγονός αυτό, όπως ανέφεραν, πλήττει τους 
σχεδιασμούς και την εύρυθμη λειτουργία του ΧΑΚ. 

 Από πλευράς τους οι εκπρόσωποι της Συντεχνίας Υπαλλήλων Χρηματιστηρίου 
Κύπρου εξέφρασαν την αντίθεσή τους με την πιο πάνω ληφθείσα απόφαση του 
Υπουργείου Οικονομικών αναφέροντας ότι χωρίς καμία διαβούλευση οι αρμόδιοι του 
ΧΑΚ πληροφορήθηκαν το ∆εκέμβριο του 2009 ότι η υλοποίηση της συμφωνηθείσας 
οργανωτικής δομής μετατίθεται για υλοποίηση σε μεταγενέστερο στάδιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία 
του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΧΑΚ για το 
2010. 

  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

 Κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εμείς θα καταψηφίσουμε για τους λόγους που κάθε χρόνο λέμε.  
Να μην τους επαναλαμβάνουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση Πληρωμής από το Ταμείο του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου ποσού 
ύψους €9.125.221 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 
2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 
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 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 6; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, δώδεκα ψήφους εναντίον και μία αποχή τα 
άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι είναι υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κυρία Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, δώδεκα 
ψήφους εναντίον και μία αποχή. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 5ης Νοεμβρίου 2009 και 18ης Φεβρουαρίου 2010.  Στο στάδιο της 
μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο 
Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, ο διευθυντής του Οργανισμού Γεωργικής 
Ασφάλισης και εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Η αγροτική οργάνωση “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 33 του περί Γεωργικής Ασφαλίσεως Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί 
Γεωργικής Ασφαλίσεως Κανονισμών, ώστε να αυξηθεί από 6% σε 10% το ποσοστό 
ασφαλίστρου που καταβάλλεται από τους ασφαλισμένους αγρότες για τα 
πυρηνόκαρπα και μηλοειδή γεωργικά προϊόντα, στα πλαίσια της γεωργικής τους 
ασφάλισης. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό εξέταση κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων και μελετήθηκαν από την επιτροπή μαζί με το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», το 
οποίο ψηφίστηκε πρόσφατα σε νόμο από την ολομέλεια του σώματος. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών, ο διευθυντής του 
Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης επισήμανε ότι η προτεινόμενη αύξηση του 
ασφαλίστρου είναι η χαμηλότερη δυνατή που θα μπορούσε να καθοριστεί, αφού, 
σύμφωνα με σχετική αναλογιστική μελέτη, που πραγματοποιήθηκε πρόσφατα για 
λογαριασμό του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης, υποδεικνύεται ότι το Σχέδιο 
Γεωργικής Ασφάλισης αντιμετωπίζει πρόβλημα βιωσιμότητας.  Σύμφωνα με τον ίδιο, 
με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις τα ασφαλιζόμενα πρόσωπα ουσιαστικά θα κληθούν να 
καταβάλουν 5% αντί 3% ποσοστό ασφαλίστρου επί των αναμενόμενων εισοδημάτων 
τους, καθώς το υπόλοιπο 5%, που αποτελεί το 50% του συνολικού ασφαλίστρου, 
καταβάλλεται από κυβερνητικούς πόρους. 
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 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών. 

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι στο στάδιο της νομοτεχνικής επεξεργασίας των 
κανονισμών διαπιστώθηκε ότι στο κείμενό τους είχε περιληφθεί περαιτέρω 
διαφοροποίηση του ύψους του ασφαλίστρου που αφορά τα αμπέλια.  Ωστόσο, επειδή 
η αναφερόμενη πιο πάνω τροποποίηση δεν τέθηκε ενώπιον της επιτροπής από τους 
αρμοδίους ούτε και έγινε οποιαδήποτε μνεία σε αυτή στο επεξηγηματικό σημείωμα 
που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, κρίθηκε σκόπιμη η απάλειψή της 
έπειτα από σχετική συνεννόηση με τους αρμοδίους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν 
τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο 
τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Γεωργικής Ασφαλίσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων 
Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2009» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ντίνα Ακκελίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Κυπριανού Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης  Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 ∆εκεμβρίου 2009, στις 14 
Ιανουαρίου και στις 4 Μαρτίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου 
και του Εθνικού Κέντρου Τεκμηρίωσης και Πληροφόρησης για τα Ναρκωτικά. Το 
Κέντρο Ενημέρωσης για τα Ναρκωτικά και Θεραπείας Εξαρτημένων Ατόμων 
(ΚΕΝΘΕΑ), παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ναρκωτικών 
Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών Νόμου, ώστε να μη συνιστά αδίκημα η 
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χορήγηση συρίγγων και βελονών από ιατρούς, φαρμακοποιούς και νοσηλευτές σε 
πρόσωπα που κάνουν χρήση ενδοφλέβιων ουσιών, με στόχο τη μείωση του κινδύνου 
μετάδοσης μολυσματικών ασθενειών, που μεταδίδονται λόγω της κοινής χρήσης 
συρίγγων και βελονών μεταξύ των τοξικομανών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας, η κατάθεση του υπό αναφορά νομοσχεδίου 
στη Βουλή κρίθηκε αναγκαία λόγω του ότι πολλοί χρήστες παράνομων ενδοφλέβιων 
ουσιών συχνά καταφεύγουν στην κοινή χρήση συρίγγων και βελονών, αφού η 
χορήγηση των εν λόγω συσκευών είναι παράνομη, με αποτέλεσμα να εκτίθενται σε 
λοιμώξεις, όπως είναι η ηπατίτιδα και το σύνδρομο επίκτητης ανοσοποιητικής 
ανεπάρκειας (AIDS).  Η προτεινόμενη τροποποίηση, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, 
αναμένεται να συμβάλει σημαντικά στην προστασία της δημόσιας υγείας, με τη 
μείωση του κινδύνου μετάδοσης μολυσματικών ασθενειών ανάμεσα στους χρήστες 
των εν λόγω ουσιών. 

 Περαιτέρω, όπως επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, η προτεινόμενη 
τροποποίηση αποτελεί βασική προϋπόθεση για την υλοποίηση του στόχου της 
Εθνικής Στρατηγικής για τα Ναρκωτικά 2009-2012, στον πυλώνα “Μείωση της 
Βλάβης”, ο οποίος αποσκοπεί στην ενίσχυση των πρακτικών μείωσης της βλάβης 
εντός του θεραπευτικού συνεχούς. Σημειώνεται ότι η αρχή της μείωσης της βλάβης 
βασίζεται στην προστασία του δικαιώματος στην υγεία των ατόμων που κάνουν χρήση 
ουσιών εξάρτησης τόσο σε σχέση με την πρόληψη της μετάδοσης του ιού HIV που 
προκαλεί το AIDS και των άλλων μολυσματικών ασθενειών όσο και σε ό,τι αφορά τη 
σύνδεση των ατόμων αυτών με τις υπηρεσίες υγείας. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή η 
εκπρόσωπος του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου εισηγήθηκε την τροποποίηση 
του κειμένου του, ώστε, πέρα από τα πιο πάνω αναφερόμενα πρόσωπα που θα 
μπορούν να χορηγούν σύριγγες και βελόνες σε χρήστες ενδοφλέβιων ουσιών, να 
μπορούν να τις χορηγούν και λειτουργοί που στελεχώνουν τις δομές τοξικοεξάρτησης. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας συμφώνησαν με την πιο πάνω 
εισήγηση που υπέβαλαν οι εκπρόσωποι του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου και 
εισηγήθηκαν την τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου, ώστε η υπό αναφορά 
χορήγηση να γίνεται από ιατρούς, φαρμακοποιούς και λειτουργούς που στελεχώνουν 
τις δομές τοξικοεξάρτησης. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου.   

 Το ΚΕΝΘΕΑ, παρ’  όλο που δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής, 
με γραπτό υπόμνημα που απέστειλε σ’  αυτή, διατυπώνει τη συμφωνία του με τους 
στόχους και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθέτησε την πιο πάνω αναφερόμενη τροποποίηση που εισηγήθηκαν οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας και διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του 
νομοσχεδίου.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με 
τα πιο πάνω, και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων 
και Ψυχοτρόπων Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ιερωνυμίδης, παρακαλώ. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, απλώς ήθελα να αναφέρω ότι στην έκθεση, κύριοι συνάδελφοι, 
δεν αναφέρεται ένα δεδομένο το οποίο τουλάχιστον ελήφθη βασικά και ουσιαστικά 
υπόψη κατά την επεξεργασία αυτής της τροποποίησης.  Είναι το δεδομένο ότι πριν 
από αυτή την τροποποίηση, που ομόφωνα έχει περάσει και κατά τη θέση μας είναι 
σωστή, υπήρχε θέμα για μετάδοση μολυσματικών ασθενειών, όπως έιτζ, ηπατίτιδες 
και άλλες ασθένειες.  ∆ιαφάνηκε -και αυτό δεν καταγράφεται στην έκθεση- ότι άλλες 
χώρες οι οποίες ακολούθησαν αυτή την τακτική στατιστικά κατέγραψαν μειώσεις 
πάνω από 5% στις μεταδόσεις μολυσματικών ασθενειών.  Αυτό ήθελα να πω, κυρία 
Πρόεδρε.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ιερωνυμίδη. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και 
Ψυχοτρόπων Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Έχω δει ότι ο κ. Σιζόπουλος ήρθε.  Είναι στην αίθουσα;   

 Έφυγε πάλε! 
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 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος 
Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ντίνα Ακκελίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Κυπριανού Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 Μαρτίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, των 
Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου Φαρμάκων, του Συνδέσμου 
Φαρμακευτικών Εταιρειών Κύπρου και της Κυπριακής Ένωσης Φαρμακευτικών 
Εταιρειών Έρευνας και Ανάπτυξης. Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Φαρμακευτικών-
Χημικών Βιομηχανιών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φαρμάκων 
Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) Νόμου για 
εναρμόνισή του με το άρθρο 28 του κοινοτικού Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1394/2007 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 13ης Νοεμβρίου 2007 για τα 
φάρμακα προηγμένων θεραπειών και για την τροποποίηση της Οδηγίας 2001/83/ΕΚ 
και του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 726/2004.  Σκοπείται επίσης η εισαγωγή στην υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία διατάξεων που να διασφαλίζουν την εφαρμογή του 
κοινοτικού Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1901/2006 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006 για τα παιδιατρικά φάρμακα και για την 
τροποποίηση του Κανονισμού (ΕΟΚ) αριθ. 1768/92, της Οδηγίας 2001/83/ΕΚ και του 
Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 726/2004. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου προβλέπονται 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η εξαίρεση από το πεδίο εφαρμογής της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας των φαρμακευτικών προϊόντων προηγμένων θεραπειών. 

2. Η εισαγωγή της υποχρεωτικής εφαρμογής των διατάξεων του Κανονισμού (ΕΚ) 
αριθ. 1901/2006, όταν η αίτηση του ενδιαφερομένου για έκδοση άδειας 
κυκλοφορίας παιδιατρικού φαρμακευτικού προϊόντος υποβάλλεται στο 
Συμβούλιο Φαρμάκων. 

3. Η παροχή εξουσίας στο Συμβούλιο Φαρμάκων να επιβάλλει διοικητικές 
κυρώσεις στις περιπτώσεις παράβασης διατάξεων του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 
1901/2006 για τα παιδιατρικά φάρμακα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
κυβερνητικούς αρμοδίους, η χρήση πολλών φαρμακευτικών προϊόντων σε παιδιά 
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γίνεται χωρίς να υπάρχει η ανάλογη επιστημονική τεκμηρίωση που απαιτείται για τους 
ενηλίκους, με αποτέλεσμα μεγάλος αριθμός φαρμακευτικών προϊόντων που 
χρησιμοποιούνται σε παιδιά να χορηγείται εκτός των ενδείξεων που έχουν εγκριθεί 
από τις αρμόδιες αρχές για τη ρύθμιση της διάθεσης φαρμάκων.  Με τον Κανονισμό 
(ΕΚ) αριθ. 1901/2006 εισάγεται η υποχρέωση των φαρμακευτικών εταιρειών να 
καταθέτουν πρόγραμμα έρευνας για παιδιατρικούς ασθενείς πριν να τους δοθεί άδεια 
κυκλοφορίας για τα προϊόντα τους. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα προϊόντα προηγμένης θεραπείας 
συνίστανται από τα προϊόντα γονιδιακής θεραπείας, σωματοκυτταρικής θεραπείας και 
μηχανικής ιστών και αποτελούν πρωτοεμφανιζόμενο τομέα της βιοϊατρικής για τη 
θεραπεία ασθενειών και δυσλειτουργιών του ανθρώπινου σώματος.  Με τη θέσπιση 
του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1394/2007 σκοπείται η ελεύθερη κυκλοφορία των εν λόγω 
προϊόντων εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή υιοθέτησαν 
τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 97 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν υπάρχει και τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης 
Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ο κ. Σιζόπουλος είναι εδώ και θα επιστρέψουμε στο πρώτο θέμα, που είναι «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 2010 Νόμος του 
2010». Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Αθλητισμού του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης  Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε μεγάλο αριθμό συνεδριών, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα από 8 Φεβρουαρίου μέχρι 8 Μαρτίου 2010.  Στο στάδιο της συζήτησης του 
πιο πάνω νομοσχεδίου, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΑ για το 2010 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€44.255.130 και έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται κυρίως από κρατική 
χορηγία (€39.000.000).  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του ΚΟΑ, η υλοποίηση των στόχων του οργανισμού για το 2010 
συνεπάγεται συνολικές δαπάνες μειωμένες σε σύγκριση με τις δαπάνες ύψους 
€47.758.495 που προβλέπονταν στον προϋπολογισμό του 2009.  Οι δαπάνες αυτές 
κατανέμονται κυρίως σε αποδοχές προσωπικού ύψους €3.291.686, διαχειριστικά 
έξοδα ύψους €9.336.614, επιχορηγήσεις αθλητικών φορέων και σωματείων ύψους 
€21.873.932 και σε δημιουργία και βελτίωση αθλητικών χώρων ύψους €10.834.477. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο προϋπολογισμός του ΚΟΑ για το 2010 
χαρακτηρίζεται από τη νέα κρατική πολιτική η οποία δίνει έμφαση στο κοινωνικό 
πρόσωπο του αθλητισμού, χωρίς να υποβαθμίζει τον αγωνιστικό αθλητισμό.  Τα 
βασικά χαρακτηριστικά του υπό συζήτηση προϋπολογισμού είναι τα ακόλουθα: 

1. Η υλοποίηση του τομέα του κοινωνικού αθλητισμού, η οποία επιχειρείται μέσω 
δύο κατευθύνσεων.  Η πρώτη κατεύθυνση αφορά τη στήριξη της τοπικής 
αυτοδιοίκησης των κοινοτήτων υπαίθρου, καθώς και των μικρών σωματείων, 
με σκοπό την υγεία του κάθε πολίτη, όπως προβλέπεται στην εγκριθείσα από 
την Ευρωπαϊκή Ένωση “Λευκή Βίβλο” για τον αθλητισμό, και η δεύτερη αφορά 
τη στήριξη μέσα από εθνικά προγράμματα διάφορων κοινωνικών ομάδων, οι 
οποίες καθορίζονται από τα γενικότερα προγράμματα κοινωνικής συνοχής της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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2. Η περαιτέρω ενεργοποίηση και εμπλοκή όλων των κοινωνικών στρωμάτων 
στον αθλητισμό μέσα στα πλαίσια της ευρύτερης ευρωπαϊκής πολιτικής περί 
“κοινωνικής συνοχής”.  Συγκεκριμένα, καταβάλλεται προσπάθεια στη βάση 
συγκεκριμένης, οροθετημένης πολιτικής για την όσο το δυνατό μεγαλύτερη 
ενασχόληση ανθρώπων, ανεξαρτήτως ηλικίας ή φύλου,  με τον αθλητισμό κάτω 
από ευνοϊκές συνθήκες και μέσα σε ένα καθαρό και υγιές περιβάλλον. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, οι 
εκπρόσωποι του ΚΟΑ ανέφεραν ότι το 2010, με την έγκριση της Συνθήκης της 
Λισαβóνας, ο αθλητισμός θα περιληφθεί για πρώτη φορά στη Συνθήκη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, με τη χρηματοδότηση του ΚΟΑ από την Ευρωπαϊκή Ένωση σε 
ό,τι αφορά τη βελτίωση της ζωής των πολιτών στους τομείς που αφορούν την υγεία, 
εκπαίδευση, κοινωνική ενσωμάτωση, ισότητα των πολιτών και εθελοντισμό.   

 Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι ενημέρωσαν την επιτροπή για τις ενέργειες 
στις οποίες προβαίνει ο ΚΟΑ σε σχέση με την ανάληψη της προεδρίας του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου από την Κύπρο το δεύτερο εξάμηνο του 2012.  Στα πλαίσια 
αυτά, σε συνεργασία με την Πολωνία και τη ∆ανία, οι προεδρίες των οποίων 
προηγούνται, θα καταρτιστεί το δεκαοκτάμηνο πρόγραμμα των τριών προεδριών.   

 Στο στάδιο της περαιτέρω συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, την 
επιτροπή απασχόλησε η καθυστέρηση που παρατηρείται στην ολοκλήρωση της 
δανειοδότησης του ΚΟΑ, καθώς και ο σκοπός της εν λόγω δανειοδότησης.  Οι 
εκπρόσωποι του ΚΟΑ πληροφόρησαν την επιτροπή ότι σύντομα ολοκληρώνεται η 
διαδικασία σύναψης του δανείου ποσού ύψους €34.000.000 και κατέθεσαν γραπτώς 
στην επιτροπή στοιχεία για το πώς θα αξιοποιηθεί το πιο πάνω ποσό.  Σύμφωνα με 
τα εν λόγω στοιχεία, το ποσό αυτό θα διατεθεί για τη δημιουργία και βελτίωση 
αθλητικών χώρων, την επιχορήγηση αθλητικών εγκαταστάσεων, καθώς και την 
αποπληρωμή δανείων και άλλων υποχρεώσεων του ΚΟΑ.  

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της όλης συζήτησης, η επιτροπή ζήτησε την 
κατάθεση επιπρόσθετων στοιχείων για πολλά ζητήματα αρμοδιότητας του ΚΟΑ, τα 
οποία οι αρμόδιοι του ΚΟΑ δεσμεύτηκαν να καταθέσουν.  Τα κυριότερα, μεταξύ 
άλλων, ζητηθέντα στοιχεία αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Τα προγράμματα και τους σχεδιασμούς του ΚΟΑ. 

2. Το σχέδιο διάσωσης των προσφυγικών σωματείων. 

3. Ονομαστικό κατάλογο και συγκεκριμένες περιπτώσεις αναφορικά με φαινόμενα 
διαπλοκής στους αθλητικούς χώρους (βάσει δηλώσεων του προέδρου του 
διοικητικού συμβουλίου του ΚΟΑ). 

4. Τη μελέτη που ετοιμάστηκε αναφορικά με τη διαμόρφωση του χώρου (τεχνικό 
μέρος) στο στάδιο “Σπύρος Κυπριανού” για τη διεξαγωγή του διαγωνισμού 
“Junior Eurovision”.  

5. Το Παγκόσμιο Πρωτάθλημα Μηχανοκινήτων και ειδικότερα τα ακόλουθα 
επιμέρους στοιχεία: 

α. Τη σχετική απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου αναφορικά με την 
προσφυγή του Κυπριακού Συνδέσμου Αυτοκινήτου εναντίον του ΚΟΑ, 

β. τα αγωνιστικά προγράμματα των δύο σχετικών οργανώσεων για το 2010, 

γ. τα πρακτικά σύσκεψης που έγινε στο Αρχηγείο Αστυνομίας σε σχέση με 
τη συμμετοχή του ΚΟΑ στο Παγκύπριο Εθνικό Πρωτάθλημα 
Αυτοκινήτου και 
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δ. την αλληλογραφία μεταξύ του ΚΟΑ και Αρχηγείου Αστυνομίας για την 
περίοδο από το Μάιο μέχρι το ∆εκέμβριο του 2009. 

6. Τα έσοδα των ναυτικών ομίλων και κολυμβητηρίων. 

7. Τις αποφάσεις που σχετίζονται με το στάδιο της Κυπερούντας. 

8. Την έκθεση των Τεχνικών Υπηρεσιών για σοβαρά προβλήματα στο Μακάρειο 
Αθλητικό Κέντρο. 

9. Την ακαταλληλότητα του γηπέδου στην Άχνα. 

10. Τα προβλήματα στο στέγαστρο και την ανάγκη βελτίωσης του 
ηλεκτροφωτισμού στο Τσίρειο Στάδιο. 

 Όλα τα ζητηθέντα στοιχεία κατατέθηκαν στην επιτροπή σύμφωνα με τη 
δέσμευση των αρμοδίων του ΚΟΑ. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος, μέλη της επιτροπής, εξέφρασαν την έντονη 
δυσαρέσκειά τους για το γεγονός ότι στον υπό αναφορά προϋπολογισμό δεν 
περιλαμβάνεται κονδύλι που να αφορά τη βελτίωση του στεγάστρου του Τσιρείου 
Σταδίου, γεγονός που θέτει σε κίνδυνο την ασφάλεια των θεατών, καθώς και κονδύλι 
που να αφορά την αναβάθμιση του ηλεκτροφωτισμού του σταδίου, κάτι το οποίο 
καθιστά το στάδιο ακατάλληλο για τη διεξαγωγή διεθνών αγώνων. 

 Απαντώντας στις πιο πάνω επισημάνσεις μελών της επιτροπής, οι 
εκπρόσωποι του ΚΟΑ ανέφεραν ότι καταβάλλονται προσπάθειες για βελτίωση της 
υποδομής του σταδίου.  Ειδικότερα, ανέφεραν ότι για την αναβάθμιση του 
ηλεκτροφωτισμού του Τσιρείου Σταδίου απαιτείται η διενέργεια μεγάλης δαπάνης, 
κονδύλι το οποίο ο ΚΟΑ δεν είναι σε θέση να διαθέσει στο παρόν στάδιο. Όσον 
αφορά το στέγαστρο, οι ίδιοι αρμόδιοι ανέφεραν ότι είναι αναγκαία η βελτίωση του 
στεγάστρου και ότι σχετικό κονδύλι για την αναβάθμιση και βελτίωση του Τσιρείου 
Σταδίου θα συμπεριληφθεί στον προϋπολογισμό του ΚΟΑ για το 2011. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία 
του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του 
ΚΟΑ για το 2010. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η Ε∆ΕΚ καταθέτει τροπολογία;   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Έχω και εγώ μια προφορική τροπολογία.  Να τη βάλω μετά από τον κ. 
Σιζόπουλο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μετά από τον κ. Σιζόπουλο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ουσιαστικά, κυρία Πρόεδρε, πήρα το λόγο, γιατί από πλευράς της Ε∆ΕΚ θα 
πρέπει να δικαιολογήσουμε και την ψήφο μας αναφορικά με το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο, το οποίο συζητούμε.  Όμως, θα ήθελα, πριν τοποθετηθώ επί της ουσίας, 
να αναφέρω δύο σημαντικά ζητήματα, τα οποία θεωρώ ότι πρέπει να προηγηθούν της 
τοποθέτησης.   

 Το πρώτο είναι ότι και πέρσι κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού είχαμε κάμει συγκεκριμένες υποδείξεις προς τον 
Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού και μάλιστα είχαμε προειδοποιήσει ότι τα όρια της 
επίδειξης καλής θέλησης απέναντι σε ενέργειες του οργανισμού εξαντλούνται και 
είχαμε ζητήσει ακριβώς να υπάρχει μια σωστή αντιμετώπιση σημαντικών ζητημάτων.  
∆υστυχώς, αντιλαμβανόμαστε και διαπιστώνουμε ότι δεν υπήρξε καμία συμμόρφωση 
και καμία συγκεκριμένη προσπάθεια να βελτιωθούν ορισμένα κακώς κείμενα.   

 Το δεύτερο είναι ότι θα ήθελα να δηλώσω ότι αυτή η μορφή της άσκησης 
πίεσης απέναντι στους βουλευτές, για να εγκρίνουν διάφορα νομοσχέδια, και κυρίως 
μια μορφή έμμεσου εκβιασμού, η οποία επιχειρείται από πολλές πλευρές, θα πρέπει 
κάποια στιγμή να σταματήσει και να τερματιστεί! 

 Την περασμένη εβδομάδα, όταν στην επιτροπή Οικονομικών είχαμε ζητήσει μία 
εβδομάδα αναβολή για την τοποθέτηση στο συγκεκριμένο προϋπολογισμό, δεν ήταν 
με δική μας ευθύνη και υπαιτιότητα που ζητήσαμε τη μία εβδομάδα καθυστέρηση.  
Ήταν γιατί, επιτρέψετέ μου να πω, από την πλευρά του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού υπήρξε μία προσπάθεια εξαπάτησης της επιτροπής!  Και γι’  αυτό 
ακριβώς ζητήσαμε αυτό το χρονικό περιθώριο, για να μπορέσουμε να διερευνήσουμε 
κάποια πρόσθετα στοιχεία τα οποία είχαμε λάβει.   

 Από εκεί και πέρα, το να επιχειρείται από πλευράς του οργανισμού να 
μεταφερθεί ότι ο λόγος που καθυστερεί η ψήφιση του συγκεκριμένου 
προϋπολογισμού οφείλεται στον τάδε βουλευτή -ο οποίος ενδεχομένως το κάνει 
ετσιθελικά- και να προσπαθεί να δημιουργηθεί λόμπι εναντίον της συγκεκριμένης 
απόφασης από αθλητικά σωματεία ή οποιουσδήποτε άλλους παράγοντες θεωρώ ότι 
είναι ανεπίτρεπτο!  Και θα έπρεπε, υπό κανονικές συνθήκες, η διεύθυνση του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και η ηγεσία του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού να απολογηθεί γι’  αυτή τη στάση, γι’  αυτή τη συμπεριφορά!   

 ∆εν είμαστε εμείς που καθυστερήσαμε να φέρουμε τον προϋπολογισμό στη 
Βουλή!  ∆εν είμαστε εμείς, αφού ήρθε ο προϋπολογισμός το Φεβρουάριο μήνα, όταν 
είχαμε ήδη εγκρίνει δύο δωδεκατημόρια για τον προϋπολογισμό του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού, για να συζητήσουμε τον προϋπολογισμό.  Το αν η ευθύνη 
της καθυστέρησης οφείλεται στον οργανισμό ή οφείλεται στο Υπουργείο Οικονομικών 
ή στην κυβέρνηση είναι ένα άλλο θέμα.  Και είναι δυστυχώς ένα φαινόμενο το οποίο 
συμβαίνει συνεχώς και συστηματικά, οι προϋπολογισμοί των ημικρατικών οργανισμών 
να έρχονται πάντα στην επιτροπή αργοπορημένοι και καθυστερημένοι, για να τους 
εγκρίνουμε, καθώς επίσης και σε πολλές περιπτώσεις σοβαρά θέματα τα οποία 
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χρήζουν σε βάθος διερεύνησης και συζήτησης να επιχειρείται να τα συζητήσουμε και 
να τοποθετηθούμε με συνοπτικές διαδικασίες.  Ψεκάστε, σκουπίστε, τελειώσαμε!  Και 
θα πρέπει να αντιληφθούμε ότι η Βουλή δεν έχει τέτοιο ρόλο και δεν πρέπει να είναι 
αυτός ο ρόλος της Βουλής!   

 Από εκεί και πέρα, πολύ σύντομα θα αναφερθώ σε τέσσερα βασικά ζητήματα 
για τα οποία ελέγχεται ο οργανισμός.  Το πρώτο είναι και το επίμαχο θέμα της μίας 
εβδομάδας καθυστέρησης, που οφείλεται στο Μακάρειο Στάδιο.  Είχαμε συγκεκριμένη 
αναφορά από πλευράς λειτουργού του οργανισμού, τον Αύγουστο του 2008, ότι 
υπήρχε σοβαρό πρόβλημα ασφάλειας αναφορικά με την έγκριση διεξαγωγής αγώνων 
σε αυτό το συγκεκριμένο στάδιο.  Ήταν φυσικό επακόλουθο να ζητήσουμε από τον 
οργανισμό να μας ενημερώσει τι έκαμε, από τη στιγμή που υπάρχει αυτή η έκθεση 
λειτουργού του.  Και ρωτήσαμε:  «Έχετε κάμει οποιαδήποτε μελέτη που να 
αποδεικνύει ότι η στατικότητα του συγκεκριμένου σταδίου είναι τέτοια, που να μην 
τίθεται σε κίνδυνο η ασφάλεια των θεατών;» και μας είπαν:  «Ναι, την έχουμε κάμει».  
Και αφέθηκε να εννοηθεί ότι η έκθεση η οποία έγινε και η μελέτη ήταν μεταγενέστερη 
της έκθεσης της λειτουργού του οργανισμού.  Όταν λοιπόν ζητούμε να μας έρθει αυτή 
η έκθεση, διαπιστώνουμε ότι η συγκεκριμένη μελέτη και η έκθεση ήταν του Μαΐου του 
2007!  ∆εκαπέντε μήνες πριν από την υπόδειξη που έκαμε η λειτουργός του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού!  Και μάλιστα σε αυτή την έκθεση… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, συνάδελφοι!  Είναι πέντε συνάδελφοι που δε σταμάτησαν να 
μιλούν!  Σας παρακαλώ πάρα πολύ, να ακούσουμε το συνάδελφο! 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και μάλιστα να διαπιστώσουμε ότι σε αυτή την έκθεση υπήρχαν υποδείξεις οι 
οποίες ήταν άκρως ανησυχητικές για την οξίδωση του οπλισμού, για τα θέματα που 
είχαν σχέση με το σκυρόδεμα και το μπετόν και όλα τα υπόλοιπα.   

 Κάτω από αυτές τις συνθήκες δηλαδή εμείς θα έπρεπε να τα αγνοήσουμε όλα 
και να πούμε δε συμβαίνει τίποτε, εγκρίνουμε και προχωρούμε ή να το διερευνήσουμε;   
Και αν σε κάποια φάση προέκυπτε οποιοδήποτε ατύχημα, στο τέλος της ημέρας η 
Βουλή δε θα ήταν και αυτή συνυπεύθυνη για το γεγονός ότι γνώριζε και δεν ανέδειξε 
το ζήτημα και δε ζήτησε διευκρινίσεις και το συγκάλυψε;  Ε, θα πρέπει να ομολογήσω 
ότι η έκπληξή μου ήταν ακόμα μεγαλύτερη, όταν από το συγκεκριμένο ιδιωτικό 
γραφείο που έκανε τη μελέτη του 2007 μας έφεραν μία καινούρια επιστολή, που μας 
λέει ότι ισχύουν όσα είπαμε το 2007.  Πολιτικοί μηχανικοί με τους οποίους έχω 
συζητήσει μου υπέδειξαν ότι αυτό είναι άκρως επικίνδυνο, γιατί μέσα στα τρία χρόνια 
από το 2007 πολλά ζητήματα μπορούν να αλλάξουν με βάση τα προβλήματα τα 
οποία προέκυψαν από την έκθεση του 2007 και τα οποία θα μπορούσαν όντως να 
θέσουν σε κίνδυνο την ασφάλεια και τη ζωή και την υγεία των φιλάθλων, ειδικά σε 
αγώνες όπου η παρουσία τους θα ήταν πολυάριθμη.  Αυτός ήταν ο λόγος για τον 
οποίο εμείς ζητήσαμε πρόσθετες διευκρινίσεις.  Και δεν μπορώ πραγματικά να 
αντιληφθώ γιατί ο ΚΟΑ, αντί να εγκύψει στα προβλήματα τα οποία υπάρχουν γύρω 
από τα θέματα της ασφάλειας, ενοχλήθηκε που καθυστερήσαμε μία εβδομάδα να 
εγκρίνουμε τον προϋπολογισμό του οργανισμού. 

 Το δεύτερο σημείο αφορά αθλητικές εγκαταστάσεις.  Τονίσαμε πάρα πολλές 
φορές ότι υπάρχει μία τσαπατσουλιά στις αθλητικές εγκαταστάσεις.  Να πούμε για 
αθλητικές εγκαταστάσεις που δαπανήθηκαν εκατομμύρια για να γίνουν, δαπανούμε 
τεράστια ποσά για να τις συντηρήσουμε και δεν μπορεί να χρησιμοποιηθούν λόγω 
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ακριβώς λανθασμένων κατασκευών.  Αλλά το χειρότερο απ’ όλα -και το δείξαμε 
ευτυχώς και με φωτογραφίες, όταν συζητιόταν ο προϋπολογισμός στην επιτροπή- 
είναι αυτό που συμβαίνει στο νέο κολυμβητήριο της Λεμεσού.  Κολυμβητήριο δύο 
χρονών να παρουσιάζει μία απαράδεκτη κατάσταση!  Να μην υπάρχει θέμα νερού, για 
να κάνουν μπάνιο τα παιδιά μετά από την άθληση, να είναι γεμάτος μύκητες ο χώρος, 
να είναι αποκολλημένα τα πλακίδια, να μην υπάρχουν ντουσιέρες, τα ουρητήρια να 
μην μπορούν να χρησιμοποιηθούν· τριτοκοσμικές συνθήκες υγιεινής για ένα 
κολυμβητήριο δύο χρόνων!  Και παρουσιάσαμε φωτογραφίες, για να μην υπάρχει 
διάψευση.  Και ρωτώ:  Οι λειτουργοί του οργανισμού τι κάνουν;  Επιβλέπουν;  
Ελέγχουν αυτές τις αθλητικές εγκαταστάσεις;  Λαμβάνουν μέτρα βελτίωσης;  Τα 
παιδιά των τεσσάρων και των πέντε χρόνων που κατά δεκάδες ή εκατοντάδες 
αθλούνται σ’ αυτούς τους χώρους έχουμε μεριμνήσει να έχουν όλες τις προϋποθέσεις 
ασφάλειας και υγείας σε αυτό το χώρο;   

 Λυπούμαι να πω ότι για τη Λεμεσό είναι και το επόμενο θέμα, που έχει σχέση 
με το Τσίρειο Στάδιο.  Πόσες φορές έχουν γίνει προτάσεις, παρεμβάσεις, για το ότι θα 
πρέπει να επιδειχθεί μεγαλύτερο ενδιαφέρον, θα πρέπει να γίνουν έργα 
αναμόρφωσης, αναβάθμισης, βελτίωσης.  ∆υστυχώς, νομίζω ότι όλοι οι βουλευτές της 
Λεμεσού είμαστε γνώστες του ότι δεν υπάρχει η σωστή αντιμετώπιση.  Αυτή τη στιγμή 
μπορεί να συζητιέται να γίνει δεύτερο στάδιο στη Λευκωσία, να γκρεμίσουμε το 
Μακάρειο, για να κάνουμε δεύτερο στάδιο.  Να το κάνουμε.  Η Λεμεσός όμως δε 
χρειάζεται;  Άρα λοιπόν θα πρέπει να κάνουμε και μια σωστή αξιολόγηση των 
προτεραιοτήτων μας.   

 Τελειώνω με το τελευταίο θέμα -δε θέλω να μακρηγορήσω περισσότερο- που 
έχει σχέση με μία συστηματική και μόνιμη παρανομία του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού.  Είναι τα τρομακτικά προβλήματα τα οποία δημιουργεί ο οργανισμός στο 
επίπεδο του μηχανοκίνητου αθλητισμού.  Είναι δικαίωμα του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού να έχει την προτίμηση και την υποστήριξη των οποιωνδήποτε.  ∆εν 
μπορεί όμως να λειτουργεί, ως η ανώτατη αθλητική αρχή, μεροληπτικά και με τρόπο 
που να θέτει σε κίνδυνο τα συμφέροντα της πατρίδας μας.  ∆εν μπορεί ο οργανισμός 
αυτή τη στιγμή με τη στάση και τη συμπεριφορά του, σε δύσκολες οικονομικές 
συνθήκες, να αποκλείει από την Κύπρο τη διεθνή προβολή από τα μέσα ενημέρωσης, 
τη διεξαγωγή αθλητικών αγώνων υψηλού επιπέδου και κυρίως την προσέλκυση 
φιλάθλων και ποσών εισόδων για την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Και αναφέρομαι στο 
γνωστό θέμα με τον Κυπριακό Σύνδεσμο Αυτοκινήτου και με το Ράλι Κύπρος.  
∆ηλαδή σήμερα η Κύπρος έχει την πολυτέλεια να στερείται €30 εκατομ. το χρόνο 
εισόδημα από τη συμμετοχή στο παγκόσμιο πρωτάθλημα, γιατί έτσι θέλει ο ΚΟΑ, να 
λειτουργεί παράνομα;  Είναι δυνατό σήμερα η Κύπρος να στερείται δυόμισι χιλιάδων 
ωρών τηλεοπτικής προβολής, όταν ο πρόεδρος του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού μάς ανακοίνωσε ότι, αν χρειαζόταν να πληρώσουμε αυτή τη διαφήμιση, δε 
θα μας έφταναν μερικές εκατοντάδες εκατομμύρια ευρώ;  Και όλα αυτά γιατί;   

 Μέχρι σ’ ένα σημείο υπήρχε μια δικαιολογία.  Σήμερα υπάρχει δικαστική 
απόφαση.  Eίναι και ο κ. Καρτακούλης, είναι και ο κ. Παπακώστας εδώ και ακούν.  
Υπάρχει δικαστική απόφαση.  Την τηρήσατε τη δικαστική απόφαση, κύριοι;  Τη 
σεβαστήκατε τη δικαστική απόφαση ή συστηματικά επιχειρείτε να την παρακάμψετε;  
Τη σύσκεψη που έγινε στο Αρχηγείο Αστυνομίας τον περασμένο Νοέμβριο και τα όσα 
δεσμευθήκαμε όλοι οι φορείς τα σεβαστήκατε;  Λειτουργήσατε στα πλαίσια των 
υποχρεώσεων που αναλάβατε;  Γιατί αυτά τα πράγματα δεν τα προχωράτε;  Γιατί τα 
παρακάμπτετε;  Ποια είναι η σκοπιμότητα που θέλετε να εξυπηρετήσετε;   

 Και θα πρέπει να τονίσω ότι δυστυχώς με τη στάση σας συγκαλύπτετε άτομα 
τα οποία έχουν αντιαθλητική συμπεριφορά και παραβατικότητα.  Ως η ανώτατη 
αθλητική αρχή οφείλατε να προσπαθήσετε να διασφαλίσετε το ευ αγωνίζεσθαι και τις 
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καλές συνθήκες αθλητικής συμπεριφοράς.  Και είχαμε πρόσφατα παραδείγματα που 
ακριβώς κάποιοι από τους εκλεκτούς της ηγεσίας του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού συμπεριφέρθηκαν κατά τρόπο απαράδεκτο, που υποχρέωσαν πια την 
αστυνομία να εκδώσει εντάλματα σύλληψης και καταγγελία με προσαγωγή στα 
δικαστήρια, που θα υπάρξει στη συνέχεια.   

 Είναι γι’ αυτό ακριβώς το λόγο που υπό κανονικές συνθήκες εμείς θα έπρεπε 
να είχαμε καταψηφίσει τον προϋπολογισμό του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού.  
Όμως δίνουμε μια τελευταία πίστωση χρόνου, γιατί εκτιμούμε ότι στο νέο διοικητικό 
συμβούλιο που διορίστηκε τον περασμένο Ιούνιο υπάρχουν μέλη τα οποία είναι 
αξιόλογα.  Υπάρχουν μέλη τα οποία αντιλαμβανόμαστε ότι προσπαθούν να αλλάξουν 
τις καταστάσεις, τις κακώς κείμενες, στον οργανισμό, που πιθανό να χρονολογούνται.  
Γι’ αυτό, προς ένδειξη εκτίμησης σε αυτή την προσπάθεια την οποία αυτά τα άτομα 
καταβάλλουν, εμείς θα ψηφίσουμε αυτό τον προϋπολογισμό, αλλά το επιβεβαιώνουμε 
ότι θα είναι η τελευταία φορά που θα τον ψηφίσουμε, αν δεν υπάρξουν δραστικές και 
σημαντικές αλλαγές.   

 Απ’ εκεί και πέρα, η συγκεκριμένη τροποποίηση την οποία καταθέτουμε αφορά 
ακριβώς τη δέσμευση ή το σταύρωμα του όποιου ποσού ο Κυπριακός Οργανισμός 
Αθλητισμού θα παραχωρήσει με τη μορφή της δωρεάς ή της ενίσχυσης προς την 
Κυπριακή Ομοσπονδία Αγωνιστικού Αυτοκινήτου, λόγω ακριβώς της απαράδεκτης 
αντιαθλητικής συμπεριφοράς που επέδειξε η ηγεσία της ομοσπονδίας, με την 
προϋπόθεση ότι, αν μέχρι το τέλος του χρόνου η συμπεριφορά είναι εντάξει, εάν δεν 
προβούν σε άλλες απαράδεκτες ενέργειες, τότε, στο τέλος του χρόνου, θα δώσουμε 
την έγκριση να αποδεσμευτεί το συγκεκριμένο κονδύλι. 

 Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου, ο Πρόεδρος της Βουλής 
κατέλαβε την έδρα και η προεδρεύουσα της συνεδρίασης κατήλθε στη θέση της.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Σιζόπουλο. 

 Το λόγο έχει ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είχα ζητήσει, κύριε Πρόεδρε, να θέσω προφορικά μία τροπολογία.  Μου 
δόθηκε η άδεια από την κ. Ακκελίδου.  Να προχωρήσω με την άδειά σας; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άμα σας έδωσε άδεια η κ. Ακκελίδου, δεν μπορώ να ακυρώσω απόφαση της κ. 
Ακκελίδου! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ε, μα αρχηγού παρόντος, πάσα αρχή παυσάτω, λέει μια παροιμία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, εγώ σέβομαι την κ. Ακκελίδου.  

 Λοιπόν, προχωρήστε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Μάλιστα. 

 Η τροπολογία μου έχει να κάνει με το ίδιο άρθρο που αφορά η τροπολογία του 
κ. Σιζόπουλου, αλλά συγκεκριμένα την παράγραφο 5 για την κρατική επιχορήγηση 
ποδοσφαιρικών σωματείων.  Ήδη πρέπει να σας πω ότι η επιτροπή Ελέγχου της 
Βουλής ομόφωνα έχει εγγράψει αυτεπάγγελτο θέμα, για να συζητήσει τον τρόπο που 
γίνεται η διαχείριση της κρατικής οικονομικής χορηγίας προς τα ποδοσφαιρικά 
σωματεία.  Είναι ένα θέμα που απασχολεί την κοινή γνώμη.  Θεωρώ ότι είναι λογικό 
να εξουσιοδοτηθεί η επιτροπή Ελέγχου της Βουλής σε σύντομο χρονικό διάστημα να 
εξετάσει το θέμα και μετά να αποδεσμευτεί το συγκεκριμένο κονδύλι.  Μιλώ για 
δέσμευση· δε μιλώ για αποκοπή του συγκεκριμένου κονδυλίου. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Για τα ποδοσφαιρικά σωματεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν… 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς απλώς θέλουμε να δώσουμε έμφαση, προτού εγκρίνουμε τον 
προϋπολογισμό του ΚΟΑ, στο ότι εντοπίστηκε και στην επιτροπή ότι για ακόμη μία 
χρονιά το Τσίρειο Στάδιο στη Λεμεσό, που πάρα πολλές ομάδες και φίλαθλοι κάθε 
Σαββατοκυρίακο το επισκέπτονται, εξακολουθεί να αντιμετωπίζει το πρόβλημα με το 
στέγαστρο και με τον ηλεκτροφωτισμό.  Είναι ένα θέμα το οποίο και με παραστάσεις 
προς τους φίλους του ΚΟΑ και προς τους φίλους του ΓΣΟ και προς τα σωματεία 
προσπαθήσαμε το τελευταίο διάστημα να επιλύσουμε.  Αντιλαμβάνομαι υπάρχουν 
κάποια μπερδέματα, όχι ανυπέρβλητα, αλλά εντοπίζουμε ότι εξακολουθεί να είναι 
εκτός προϋπολογισμού.   

 Λέμε ότι ψηφίζουμε μεν τον προϋπολογισμό, παρακολουθούμε δε στενότατα 
αυτό το θέμα, αναμένουμε, εάν υπάρχει δυνατότητα, να έρθει συμπληρωματικός 
προϋπολογισμός γι’ αυτό το θέμα.  Οι ομάδες της Λεμεσού, με το να μην υπάρχει 
καλός ηλεκτροφωτισμός, στερούνται του δικαιώματος να παίξουν σε διεθνείς αγώνες 
λόγω του ότι δεν είμαστε μέσα στα πλαίσια των κανονισμών της ΟΥΕΦΑ.  Γνωρίζετε 
ότι τρεις από τις ομάδες που είναι στον ημιτελικό του Κυπέλλου είναι από τη Λεμεσό.  
Γνωρίζετε ότι ο “Απόλλωνας” έχει βάσιμες ελπίδες να διεκδικεί κάτι καλύτερο στο 
Πρωτάθλημα, άρα νομίζω ότι δικαιούνται οι ομάδες της Λεμεσού αυτή τη χρονιά, εάν 
και εφόσον έχουν την ευκαιρία να αγωνιστούν σε διεθνή πρωταθλήματα, να το κάνουν 
στην έδρα τους και όχι οπουδήποτε αλλού.  
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  Όσον αφορά το στέγαστρο, όποια και να είναι η εξέλιξη του Τσιρείου, που θα 
μετατραπεί, εάν γίνουν τα γήπεδα των ομάδων ποδοσφαιρικά, σε γήπεδο για αγώνες 
κ.λπ., δεν παύει το στέγαστρό του να πρέπει να συντηρηθεί σωστά.  Γι’ αυτό 
τονίζουμε ότι είναι η τελευταία φορά που ψηφίζουμε προϋπολογισμούς χωρίς να 
αναφέρεται κονδύλι σ’ αυτά τα έργα και μάλιστα αναμένουμε και κάνουμε και κινήσεις 
προς αυτή την κατεύθυνση για συμπληρωματικό προϋπολογισμό επί των θεμάτων 
που ανέφερα. 

 Όσον αφορά την τροποποίηση του κ. Σιζόπουλου θα υποστηρίξουμε το 
σταύρωμα του κονδυλίου, μόνο του συγκεκριμένου κονδυλίου και όχι των €11 εκατομ., 
όπως αναφέρεται στον τίτλο, που αφορά μόνο το αυτοκίνητο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς θα υποστηρίξουμε τόσο τη γραπτή τροπολογία που έχει καταθέσει εκ 
μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ ο συνάδελφος κ. Μαρίνος 
Σιζόπουλος όσο και την προφορική τροπολογία που μόλις έχει επεξηγήσει ο κ. 
Περδίκης για ένα λόγο αρχής, ότι το σταύρωμα κονδυλίων είναι ένας επιπρόσθετος 
έλεγχος, αλλά και ένα μήνυμα σε οποιουσδήποτε διοικούν οποιοδήποτε ημικρατικό 
οργανισμό ή διαχειρίζονται χρήματα του φορολογούμενου να είναι προσεκτικοί και με 
αντικειμενικά κριτήρια να κατανέμουν τις χορηγίες.  Αν εφαρμόζουν αυτό τον κανόνα, 
δε θα έχουν κανένα πρόβλημα στην αποδέσμευση των κονδυλίων την επόμενη ημέρα 
που θα καταθέτουν το σημείωμα στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.  Θα χρησιμοποιήσω το βήμα, γιατί μπορεί να 
καταχραστώ το χρόνο από τη θέση μου. 

 Βεβαίως θα συμφωνήσομε -και αυτό το μήνυμα πρέπει να πάει προς όλες τις 
κατευθύνσεις- πως η Βουλή είναι η τελευταία που ευθύνεται για την όποια 
καθυστέρηση έγκρισης προϋπολογισμού στη Βουλή.  Και είναι κάτι το οποίο πρέπει 
να απασχολήσει την εκτελεστική εξουσία, επιτέλους να λυθεί αυτό το ζήτημα.  Νομίζω 
πως θα ήταν άδικο να επικεντρωθούμε σε υπαρκτά οπωσδήποτε ζητήματα που, με 
ευκαιρία τον προϋπολογισμό του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού, 
παρουσιάστηκαν μπροστά μας και να παραγνωρίσομε ένα σημαντικό έργο που 
επιτελείται στη χώρα μας στον τομέα του αθλητισμού και ιδιαίτερα γιατί το 2009 ήταν η 
καλύτερη αγωνιστική παρουσία όλων των εποχών για τη χώρα μας.  Το 2009 ήταν η 
χρονιά που υπήρχε μεγάλη αύξηση συμμετοχής των μελών στα σχέδια του 
προγράμματος “Αθλητισμός για Όλους” και αυτό οφείλεται στον καλύτερο 
προγραμματισμό και την οργάνωση αυτής της δουλειάς, γιατί στον προϋπολογισμό 
του 2010 επιτέλους βλέπομε να παίρνονται πρακτικά μέτρα για διαχειριστικό έλεγχο… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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 Ακούω περισσότερο, κύριε Πρόεδρε, τις κουβέντες από κάτω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τους συναδέλφους να κάνουν λίγη ησυχία, για να μπορεί ο ομιλητής 
να διατυπώσει τις θέσεις του. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Επαναλαμβάνω ότι για πρώτη χρονιά αυτό που απαιτούσε η Βουλή και όλοι 
μας και η πολιτεία, να υπάρξει επιτέλους προσπάθεια διαχειριστικού ελέγχου, 
οικονομικού ελέγχου των ομοσπονδιών που επιχορηγούνται από τον κυπριακό 
οργανισμό και την πολιτεία, γίνεται πράξη.   

 Ταυτόχρονα, θέλω να επισημάνω τέσσερα κονδύλια, τα οποία εμείς χαιρετίζομε 
και ευελπιστούμε ότι χρόνο με το χρόνο θα αυξάνονται και είναι αυτά για την Ακαδημία 
Αθλητισμού, €150.000, για τον αθλητισμό και την εκπαίδευση €200.000, για το 
πρόγραμμα κοινωνικής συνοχής €600.000 και για τους φοιτητικούς ομίλους 
αθλημάτων -μια καινοτόμα προσπάθεια- άλλες €250.000.   

 Θέλω, κύριε Πρόεδρε, πραγματικά να επισημάνω την προσπάθεια που όλοι 
πρέπει να κάμουμε στα πλαίσια της συζήτησης ενός προϋπολογισμού.  Μπορεί να 
ανοίγεται στην επιτροπή η συζήτηση εφ’ όλης της ύλης, αλλά στο τέλος της ημέρας το 
καθήκον της Βουλής είναι να εγκρίνει ή να μην εγκρίνει κονδύλια ενός 
προϋπολογισμού.  ∆εν μπορούμε να χρησιμοποιούμε άλλα ζητήματα κατά τη διάρκεια 
της συζήτησης του προϋπολογισμού και μάλιστα να καταλήγουμε σε δεσμεύσεις 
κονδυλίων ή μη δεσμεύσεις κονδυλίων, με την εξής έννοια:  Έχει τη δυνατότητα το 
κοινοβούλιο μέσα από άλλες διαδικασίες ελέγχου, όποτε θελήσει, να ασχοληθεί με τα 
όποια προβλήματα, μικρά ή μεγάλα, του όποιου οργανισμού.  ∆εν είναι κατ’ ανάγκη 
στη διαδικασία του προϋπολογισμού που πρέπει να γίνεται αυτό.  Και με όλη την 
αγάπη και το σεβασμό προς το συνάδελφο το Μαρίνο Σιζόπουλο, θέλω να πω το εξής, 
το οποίο ένιωσα εγώ:  ∆εν μπορούμε απ’ αυτό το βήμα να απευθυνόμαστε σε 
καλεσμένους της Βουλής, σε παρευρισκόμενους, όχι σε συναδέλφους της Βουλής στα 
έδρανα, και να τους ζητούμε και το λόγο, τη στιγμή που δεν μπορούν να τον έχουν.  
Νομίζω πρέπει να είμαστε έτσι κάπως πιο προσεκτικοί, αλλά και εντάξει απέναντι 
στον πολίτη στον οποίο απευθυνόμαστε. 

 Τώρα επί των συγκεκριμένων.  Νομίζω άδικα κατηγορούμε τον Κυπριακό 
Οργανισμό Αθλητισμού ότι μεροληπτεί στον τομέα του μηχανοκίνητου αθλητισμού.  Η 
νομοθεσία του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού -εγώ δεν ξέρω σε ποιες δίκες 
αναφέρθηκε ο συνάδελφος- και το καταστατικό τού υπαγορεύουν να δέχεται και να 
εγγράφει μέλη του αθλητικές ομοσπονδίες.  ∆εν του επιτρέπουν ούτε του 
υπαγορεύουν να εγγράφει εταιρείες.  Τώρα, αν μια εταιρεία ασχολείται με τον τομέα 
του αθλητισμού, βεβαίως είναι άλλη υπόθεση το πώς θα στηρίξει η αρμόδια αρχή 
αυτή τη δραστηριότητα.  ∆εν μπορούμε όμως εμείς να ανάγουμε σε θέμα μείζον το 
γεγονός ότι μια ομοσπονδία στον τομέα του μηχανοκίνητου αυτοκινήτου, για χρόνια 
μέλος του ΚΟΑ, θα πρέπει να υποταχθεί στον τρόπο λειτουργίας ή σ’ αυτά που θέλει 
να κάμνει μια ιδιωτική εταιρεία· γιατί περί αυτού πρόκειται.  Και έχω την εντύπωση ότι 
υπάρχει δικαστική απόφαση που δικαιώνει όχι τον Κυπριακό Σύνδεσμο Αυτοκινήτου, 
το γνωστό ως “AA”, αλλά την ομοσπονδία που είναι εγγεγραμμένη.  Νομίζω ότι δεν 
μπορούμε και εμείς δε θα συμφωνήσουμε, ιδιαίτερα με το σκεπτικό της τροπολογίας 
του συνάδελφου. 

 Προς Θεού, συνάδελφοι!  Προτείνεται η δέσμευση του πιο πάνω κονδυλίου, 
καθότι η Κυπριακή Ομοσπονδία Αγωνιστικού Αυτοκινήτου επέδειξε αντιαθλητική 
συμπεριφορά σε διάφορες περιπτώσεις, η οποία έθεσε σε κίνδυνο τη ζωή και την 
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αρτιμέλεια των αθλητών και των θεατών.  Αποφασίσαμε εμείς εδώ, συζητώντας έναν 
προϋπολογισμό, ότι αυτή η ομοσπονδία μέλος του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού ενήργησε με αυτό τον τρόπο!  Και γι’ αυτό όλοι εμείς της δεσμεύουμε τα 
κονδύλια, για να γλιτώσουμε την αρτιμέλεια των αθλητών και των θεατών!   

 Λυπούμαστε, εμείς ως ΑΚΕΛ δε θα ακολουθήσουμε αυτή την πορεία και 
καλούμε επίσης και τους συναδέλφους όλους να ξαναπροβληματιστούν.  Υπάρχουν 
άλλοι τρόποι να παρέμβουν οι αρμόδιες αρχές, για να βάλουν τάξη εκεί που πρέπει, 
ώστε να λειτουργεί ο αθλητισμός στην Κύπρο με τα μικρότερα δυνατά προβλήματα και 
με τα μεγαλύτερα δυνατά αποτελέσματα.   

 Όσον αφορά το Τσίρειο Στάδιο, θέλω να πω δυο λόγια και τελειώνω.  
Επιτέλους, συνάδελφοι, θα πρέπει να συμβάλουμε όλοι, ώστε τα στεγανά στο όποιο 
κομμάτι του αθλητισμού και τα κλειστά κυκλώματα να σταματήσουν να χρησιμοποιούν 
την αγάπη του καθενός μας για το όποιο άθλημα, για να διατηρούν τις θέσεις τους, τις 
προσβάσεις τους και να κάνουν αυτό που θέλουν να κάμουν.  Τι θέλω να πω;  Για 
χρόνια...  Θα μιλήσω για το Τσίρειο, για το ΓΣΟ, του οποίου ιδιοκτησία είναι το Τσίρειο.  
Απαιτεί κάθε φορά, τζιαι την τελευταία λάμπα που εννά χαλάσει, να έρθει ο ΚΟΑ να τη 
σάσει!  Πληρώνουν τα τρία σωματεία τα ποδοσφαιρικά μόνο της Λεμεσού ουκ ολίγα 
λεφτά κάθε Σαββατοκυρίακο.  Πληρώνουν ένα ποσό -να σας πω- γύρω στις €6.000, 
για να τους αλλάσσουν τις πινακίδες της διαφήμισης, κάθε φορά που θα παίξει ο 
καθένας, γιατί είναι διαφορετικοί οι διαφημιστές.  Τεράστια κονδύλια επωμίζονται τα 
ποδοσφαιρικά σωματεία, καμιά βελτίωση δεν κάμνει στο στάδιο ο ιδιοκτήτης, που 
είναι ο ΓΣΟ, και απαιτούμε και κατακρίνουμε τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού 
γιατί εν πηαίννει, κάθε φορά που ο ΓΣΟ εννά του πει «έλα, σάστα», να τα σάσει! 

 Εμείς θα στηρίξουμε τις προσπάθειες που είδαν το φως της δημοσιότητας τις 
τελευταίες μέρες.  Εφόσον το συμβούλιο του ΓΣΟ έχει δηλώσει «δεν μπορούμε εμείς 
να κάνουμε οποιεσδήποτε επιδιορθώσεις στο Τσίρειο», είναι σαν να έχω το σπίτι μου 
εγώ τζιαι να λέω της πολιτείας: «επειδή εγώ εν μπορώ να σάσω τα αποχωρητήρια και 
τα ντουζ μου, έλα να μου τα σάσεις εσύ»!  Να δώσει -είναι υπόχρεος- ο Κυπριακός 
Οργανισμός Αθλητισμού αυτό το γήπεδο να συντηρηθεί προς όφελος των τριών 
ομάδων της Λεμεσού, εφόσον όμως δεχτεί ο ΓΣΟ να συνδιαχειριστούν αυτά τα λεφτά 
και τις αλλαγές που θα γίνουν. 

 Επιτέλους, δεν μπορεί κάποιος να παίρνει τον κόσμο, να παίρνει λεφτά ο ΓΣΟ 
απ’ αυτό τον κόσμο, να μη δίνει μία για συντήρηση και να απαιτούμε από άλλους να 
τα συντηρήσουν!  Εμείς δε θεωρούμε ότι η Λεμεσός πρέπει να παραμείνει ο φτωχός 
συγγενής όσον αφορά τα ποδοσφαιρικά στάδια, γι’ αυτό καλούμε τον Κυπριακό 
Οργανισμό Αθλητισμού...  Γνωρίζω πως έχει κονδύλια για τα τρία σωματεία της 
Λεμεσού, γύρω στα €4 εκατομ. για το καθένα, και ελπίζω να οδηγηθούν σε θετικό 
αποτέλεσμα οι προσπάθειες που γίνονται για την κατασκευή είτε ενός είτε δύο 
γηπέδων από τα σωματεία της Λεμεσού, για να μπει μια τάξη επιτέλους σ’ αυτή την 
κατάσταση, η οποία κανέναν δεν ευχαριστεί ούτε στη Λεμεσό ούτε πουθενά αλλού.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κυπριανού και μετά η κυρία... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, ξέχασα να πω ότι η δική μας ομάδα βεβαίως δε θα 
συμφωνήσει με την τροπολογία του συναδέλφου του Περδίκη.  Επαναλαμβάνω ότι 
υπάρχουν μηχανισμοί που μπορούν να ελέγξουν αυτά τα ζητήματα και δεν πρέπει να 
γίνεται αυτό μέσα από τους προϋπολογισμούς. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κυπριανού και μετά η κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αφού υπερθεματίσω στην τοποθέτηση του αναπληρωτή προέδρου της 
παράταξης, θέλω, αν μου επιτρέπετε, να καταθέσω τη διαμαρτυρία μου. 

 Η Λεμεσός, κύριε Πρόεδρε, προσφέρει περίπου το 60% των αθλητών του 
κλασικού αθλητισμού, έχει τέσσερις ομάδες πρώτης κατηγορίας, έχει ομάδες 
γυναικείου ποδοσφαίρου, καλαθόσφαιρας, πετόσφαιρας κ.λπ. και έχει αναδείξει και 
αθλητές που έχουν τιμήσει το παγκύπριο. 

 ∆υστυχώς, ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού δε βλέπει ικανοποιητικά 
προς Λεμεσό μεριά.  Πρέπει να στηριχθούν, συνάδελφε Λαμάρη, οπωσδήποτε και τα 
σωματεία.  Αυτό δε σημαίνει ότι δεν πρέπει να στηριχθεί και ο Γυμναστικός Σύλλογος 
Ολύμπια, ένας από τους ιστορικότερους συλλόγους της Κύπρου.  Πρέπει να πω ότι ο 
δήμος Λεμεσού έχει παραχωρήσει προ εφταετίας, αν δε λανθάνομαι, χώρο είκοσι 
εφτά σκαλών στην Αγία Φύλα για τη δημιουργία περιφερειακού αθλητικού κέντρου.  
Τίποτα δεν έχει γίνει από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού, παρ’ όλες τις 
υποσχέσεις.  ∆ιεξάγεται στη Λεμεσό μια αθλητική διοργάνωση, η μεγαλύτερη ίσως 
στον τόπο, τα “Λεμέσια”.  Παρ’ όλες τις επανειλημμένες υποσχέσεις, καμία απολύτως 
βοήθεια δεν έχει δοθεί από τον ΚΟΑ.  ∆ε θα επαναλάβω αυτά τα οποία είπε ο 
συνάδελφος ο Σιζόπουλος για το κολυμβητήριο, θεωρώ όμως ότι ο φετινός 
προϋπολογισμός θα είναι ο τελευταίος από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού που 
δε θα συμπεριλαμβάνει σοβαρά κονδύλια για την αθλητική υποδομή της πόλης της 
Λεμεσού.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ο Γυμναστικός Σύλλογος Ολύμπια είναι ο αρχαιότερος σύλλογος της Κύπρου.  
Είναι ο σύλλογος που κέρδισε πανελλήνιους αγώνες για πρώτη φορά στην ιστορία 
του κυπριακού αθλητισμού.  Είναι ο σύλλογος που έδωσε λαμπρές νίκες στον 
κυπριακό αθλητισμό.  Είναι ο σύλλογος που έδωσε αντιπαροχή στον ΚΟΑ το παλιό 
ΓΣΟ, για να κατασκευαστεί το Τσίρειο.   

 ∆ε νοείται εκατό και τόσα χρόνια μετά η αθλητομάνα Λεμεσός να έχει ένα 
γυμναστικό στάδιο το οποίο είναι έτοιμο να καταρρεύσει.  Και δεν μπορώ να 
αντιληφθώ γιατί η ανώτατη αθλητική αρχή θέτει σε κίνδυνο τους οπαδούς που 
παρευρίσκονται στους αγώνες ποδοσφαίρου.  Θεωρώ ότι είναι εκ των ων ουκ άνευ, 
αγαπητοί φίλοι, η στήριξη της υποδομής του γυμναστικού συλλόγου, του ιστορικού 
συλλόγου της Λεμεσού.  Εάν δε γινόταν διάκριση... εμείς νιώθουμε ότι γίνεται και 
διάκριση εις βάρος της Λεμεσού, γιατί αυτά τα περί “κλειστού κυκλώματος” δεν τα 
ακούγαμε, όταν επρόκειτο να αναβαθμιστούν άλλοι αθλητικοί σύλλογοι, άλλων 
πόλεων, αφού εκείνοι οι οποίοι εκρατούσαν το διοικητικό συμβούλιο του ΚΟΑ ήταν 
από τη δική τους πόλη...  ∆υστυχώς, δεν ευτυχήσαμε στα προηγούμενα δύο αθλητικά 
διοικητικά συμβούλια να έχουμε εκπρόσωπο της Λεμεσού και έτσι νιώθουμε 
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πραγματικά αδικημένοι.  Τούτη τη φορά υπάρχουν και θέλω να πιστεύω ότι η Λεμεσός 
δε θα είναι παιδί ενός κατώτερου θεού. 

 Όσον αφορά την ανάγκη οικονομικού ελέγχου των ομοσπονδιών, ναι, θεωρώ 
ότι είναι απαραίτητη προϋπόθεση η ανώτατη αθλητική αρχή, από την ώρα που 
περιέχονται μέσα στους προϋπολογισμούς €21.873.000 και κάτι ως επιχορηγήσεις 
αθλητικών φορέων και σωματείων, είναι απόλυτη ανάγκη να υπάρχει και οικονομικός 
έλεγχος.  ∆εν έγινε ακόμα, δυστυχώς, πράξη αυτό.  Είναι κάτι που τα τελευταία πέντε 
χρόνια που βρίσκομαι στη Βουλή το διεκδικούμε κάθε φορά, αλλά ακόμα δεν το είδαμε 
να παίρνει σάρκα και οστά.  Αναμένουμε. 

 Όσον αφορά την πρόταση του κ. Περδίκη για σταύρωμα του κονδυλίου της 
ομοσπονδίας ποδοσφαίρου, αγαπητοί φίλοι, ξέρετε ότι πριν μια-δυο βδομάδες, 
ακούσαμε όλοι από τις τηλεοράσεις, από τα ραδιόφωνα ότι πέντε εκπρόσωποι της 
ΚΟΠ πήγαν στη Γενεύη, αν δεν απατώμαι, για να παρακολουθήσουν την κλήρωση, με 
ποιες ομάδες θα κληρωθούν οι κυπριακές αθλητικές ομάδες.  Πέντε!  Την ώρα της 
οικονομικής κρίσης!  ∆ε νομίζετε ότι ήρθε η ώρα να μας δώσουν αναφορά αν 
ταξιδεύουν σε πρώτη αεροπορική θέση, σε ποια ξενοδοχεία μένουν, πόσα λεφτά 
ξοδεύονται!  Είναι δημόσιο χρήμα!  ∆εν μπορούμε να ζητούμε από τον φτωχό και τον 
απλό να κάνει οικονομική περισυλλογή και η Αθλητική Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου να 
μεν μας δίνει καμία απολύτως εξήγηση αν γίνεται διασπάθιση δημόσιου χρήματος!  
Και να αρνούνται να το κάνουν!  ∆ιερωτώμαι πώς εγκρίνουμε αυτά τα κονδύλια!  Εγώ 
προσωπικά και το ∆ημοκρατικό Κόμμα συναινούμε στο σταύρωμα αυτού του 
κονδυλίου. 

 Όσον αφορά τις υπόλοιπες ομοσπονδίες, έχω πάρα πολλές φορές ζητήσει από 
τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού να εναρμονιστούν τα καταστατικά των 
συγκεκριμένων ομοσπονδιών με τον περί ΚΟΑ νόμο.  ∆εν μπορεί μια ομοσπονδία 
κωπηλασίας -το έχουμε εγγράψει στη Βουλή- να έχει καταστατικό, να έχει ιδρυτικό 
μέλος σωματείο που δεν έχει αθλητές, το οποίο δικαιούται να ψηφίζει και να αποκλείει 
άλλα σωματεία που έχουν αθλητές, τους πρωταθλητές της Κύπρου, ούτως ώστε τα 
λεφτά τα οποία παίρνουν από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού να τα 
μοιράζονται μεταξύ τους και να αποκλείουν παιδιά που θέλουν να αγωνιστούν!  
Θεωρώ ότι είναι ανάγκη, είναι απαραίτητη προϋπόθεση για εμάς αυτά τα κλειστά 
κυκλώματα του αθλητισμού, αυτά τα καταστατικά τα οποία δε συνάδουν, δεν είναι 
διαφανή και δεν προωθούν την αξιοκρατία να μην τα εγκρίνουμε.  Είναι η τελευταία 
φορά που ψηφίζουμε τον προϋπολογισμό του ΚΟΑ, εάν μέχρι τέλος του χρόνου δεν 
εναρμονίσει τα καταστατικά των ομοσπονδιών με τον περί ΚΟΑ νόμο, εάν δε 
διασφαλίσει ότι και στον τελευταίο αθλητή που θέλει να αθλείται δίνεται η δυνατότητα 
να πάει στο γήπεδο, να πάει στην κωπηλασία, να πάει στην ιστιοπλοΐα, να αγωνιστεί.  
Είναι υποχρέωσή μας! 

 Νομίζω ότι υπάρχει τρόπος, μπορούν να εκσυγχρονιστούν και μέχρι τέλος του 
χρόνου να καλέσουν τις ομοσπονδίες όλες να εναρμονίσουν τα καταστατικά τους, 
ούτως ώστε να υπάρχει και διαφάνεια και αξιοκρατία.  Ξέρετε ότι τον περασμένο 
χρόνο στην Ευρώπη όσον αφορά τον αθλητισμό το κύριο σύνθημα ήταν “Good 
Governor”, “σωστή διακυβέρνηση του αθλητισμού”.  Γιατί, ναι, και στον αθλητισμό 
υπάρχει διασπάθιση λεφτών.  Πρέπει να διασφαλίσουμε ό,τι είναι δυνατό, ούτως ώστε 
να υπάρχει σωστή διαχείριση των λεφτών και στην πράξη. 

 Ευχαριστώ.      

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολάου και μετά ο κ. Μουσκάλλης και τελειώνει η συζήτηση. 
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

         Κύριε Πρόεδρε,  

         Καταρχάς, θέλω να κάμω μια διευκρίνιση.  Κάπου νομίζω ότι ή έχουν 
παρεξηγήσει ή δεν έχουν αντιληφθεί ακριβώς το πώς λειτουργούν οι ομοσπονδίες.  
Είναι ιδιωτικά σωματεία και δεν μπορεί κανένας να ελέγξει τον τρόπο λειτουργίας τους 
πέρα από τις πρόνοιες που προνοούνται στο νόμο.  Ο μόνος έλεγχος που μπορούμε 
να πετύχουμε είναι για τις χορηγίες τις οποίες δέχονται από τον κρατικό 
προϋπολογισμό.  Τίποτα περισσότερο από αυτό.  Όσοι παίρνουν χορηγίες μπορεί να 
τους υποχρεώσουμε να τους ελέγξουμε στα πλαίσια της δαπάνης εκείνης της 
χορηγίας.  Από εκεί και πέρα τίποτα περισσότερο. 

 Εγώ όμως, κύριε Πρόεδρε, θέλω να σταθώ πάνω σε ένα θέμα το οποίο έχουμε 
συζητήσει κατ’ επανάληψη ως Βουλή και ειδικότερα ως επιτροπή Νομικών μαζί με τον 
Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού.  Έχουν αναλάβει τη δέσμευση ότι μέχρι το 2011 θα 
έχουμε γήπεδα και εγκαταστάσεις οι οποίες θα ικανοποιούν όλες τις προϋποθέσεις 
της νομοθεσίας για τη βία στα γήπεδα, όπως πιστοποιητικά έγκρισης, πυρασφάλεια, 
τα πάντα, εγκατεστημένα συστήματα κλειστού κυκλώματος, κεντρικό σύστημα 
έκδοσης εισιτηρίων. Αλλά, διαπιστώνω ένα πράγμα:  Ο προγραμματισμός δε γίνεται 
όπως έχουμε συμφωνήσει.  Οι δαπάνες που προνοούνται στο συγκεκριμένο 
προϋπολογισμό δε θα καλύψουν αυτά τα οποία θα έπρεπε να γίνουν το 2010.  Και θα 
φτάσουμε, και το επαναλαμβάνω, το 2011 να μην υλοποιηθούν και να μη γίνεται 
κανένα παιχνίδι είτε ποδόσφαιρου είτε καλαθόσφαιρας είτε πετόσφαιρας.  Να μην πω 
τι γίνεται γύρω από τις αίθουσες, τις κλειστές αίθουσες, των άλλων ομαδικών 
αθλημάτων, πέραν του ποδοσφαίρου, το ποια είναι η κατάσταση που επικρατεί, το 
πόσο επικίνδυνες είναι. 

 Και να πληροφορήσω και κάτι τους συναδέλφους από τη Λεμεσό, οι οποίοι 
προσπάθησαν εύστοχα να αναδείξουν τα προβλήματα της Λεμεσού, και να σας πω 
ότι το Τσίρειο έχει πολεοδομική άδεια.  Έχει εκδοθεί πολεοδομική άδεια από το δήμο 
Λεμεσού για το Τσίρειο.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Είμαστε νόμιμοι. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Άρα, αφού είσαστε νόμιμοι, τότε να μην παραπονιέστε ότι εννά ππέσει, γιατί 
έχει άδεια πολεοδομική.  Οπόταν, αντιλαμβάνεστε τι είναι αυτό που χρειάζεται να γίνει.   

 Γι’  αυτό το λόγο εγώ θέλω απλώς να κλείσω λέγοντας ότι η δική μας απαίτηση 
είναι όπως ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού τηρήσει τον προγραμματισμό όπως 
τον έχουμε συμφωνήσει μέχρι το 2011.  ∆ιαφορετικά, δε θέλω να βρεθώ ποτέ μου σε 
μια συζήτηση εδώ που να επιρρίπτουν όλοι ευθύνες στη Βουλή, γιατί έβαλε το 
χρονικό περιθώριο εκείνο μέχρι τη συγκεκριμένη ημερομηνία και από εκεί πέρα να μην 
μπορούν να γίνουν οποιαδήποτε παιχνίδια ή αθλητικές εκδηλώσεις. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Μουσκάλλης. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Θα ένιωθα άβολα, αν δε μιλούσα για το συγκεκριμένο θέμα, επειδή πρόκειται 
περί αθλητισμού.  Πρέπει να υπενθυμίσω εδώ ότι ο ΚΟΑ ιδρύθηκε το 1969 -αν δεν 
απατώμαι, όχι σωστά είναι- και πάντα διαχέεται μέσα στο λαό μας και ιδιαίτερα μέσα 
στους αθλουμένους ότι ήταν ο αιμοδότης του κυπριακού αθλητισμού.  Θεωρούμε ως 
αθλητές ότι αυτό το ρόλο τον παίζει επάξια, ιδιαίτερα με το νυν συμβούλιο, το οποίο 
ευθύς εξαρχής έθεσε -τώρα μάλλον- ανιδιοτέλεια, αξιοκρατία, διαφάνεια.  ∆ιότι εδώ 
άκουσα τους συναδέλφους… Μηδενίσαμε τα πάντα τζιαι κάμαμε έναν οργανισμό τον 
τελευταίο οργανισμό του κόσμου.   

 Εγώ λέω, αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, έν’ που τους πιο καλούς 
οργανισμούς στην Κύπρο, που παίζει έναν καθοριστικό ρόλο.  Η διαφορά ποια είναι;   
Η διαφορά είναι ότι, ναι, οι ανάγκες της κοινωνίας προχωρούν, η σημασία του 
αθλητισμού, ναι, για μένα πρέπει να είναι στην κορωνίδα και έσιει μόνο €44 εκατομ.  
Όμως, για να δώσει όσα χρειάζεται, θέλει €100 εκατομ.  ∆ε λέω ότι ο κάθε 
συνάδελφος δεν έχει δίκαιο να κάμει και την κριτική του.  Αν είναι εδώ να ξεκινήσουμε 
για το τι θέλουμε για τα προσφυγικά σωματεία, νομίζω εννά θέλουμε αρκετά 
εκατομμύρια.  ∆ε θα το κάμω τούτο.  Λέω, όμως, στους συναδέλφους τους εκ 
Λεμεσού ότι δεν υπάρχει διάκριση.  Μα, αν δεν απατώμαι, το ένα τρίτο του 
προϋπολογισμού έν’ εις τη Λεμεσό που πάει, το ένα τρίτο του προϋπολογισμού των 
αθλητικών έργων.  Έτσι, να μεν μηδενίζουμε τα πάντα, τζιαι ο γενικός διευθυντής έν’ 
τζιαι που τη Λεμεσό, διότι άκουσα συνάδελφο να λέει ότι ούλλοι έννεν που τη Λεμεσό 
κ.λπ., κ.λπ. 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι εμένα ως αθλητή εμπνέει με αυτός ο 
οργανισμός.  Το λέω έντιμα και ξέρω να κάνω κριτική, αλλά ταυτόχρονα ξέρω να δίδω 
τζιαι τον έπαινο.  Πρέπει να πω επίσης ότι η ΚΟΠ -που μιλήσαμε για την ΚΟΠ- έντζιεν 
κρατική η ΚΟΠ, είναι ένωση σωματείων.  ∆εν έχουμε καμιά δικαιοδοσία να πούμε 
πόσοι εννά πάσιν εμείς.  Η ΚΟΠ έσιει δικά της χρήματα, διαχειρίζεται τα χρήματά της 
η ΚΟΠ, τζιαι έτσι, για να μεν γίνεται παρανόηση, υπάρχει έλεγχος εκεί που η 
κυβέρνηση διά χρήματα για τα σωματεία.  Και αλίμονό μας.  Άκουσα εδώ να μιλούμε 
για τροπολογίες για δέσμευση κονδυλίων για τα ποδοσφαιρικά σωματεία.  Μα, είναι 
δυνατό να μεν δείξουμε τον απαραίτητο σεβασμό στα σωματεία, παρ’ όλον ότι, ναι, 
έχουν πολλούς ξένους ποδοσφαιριστές;  Ε, εννά σταματήσουμε το ποδόσφαιρο; Ένα 
ποδόσφαιρο το οποίο πρέπει ούλλοι να προστατεύουμε, ένα ποδόσφαιρο το οποίο 
δίνει στην κοινωνία αρχές, αξίες, παρ’ όλον ότι έχουμε μερικά ζητήματα βίας, που 
διατηρεί μια κοινωνία και που πρέπει να επεκτείνουμε μάλλον το αθλητικό ιδεώδες;  
∆ε θεωρώ ότι οι προτάσεις αυτές των συναδέλφων μπορούν να μας ικανοποιήσουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Τέλος, κύριε Πρόεδρε, διαβάζοντας την έκθεση, θεωρώ ότι οι προτεραιότητες 
του ΚΟΑ είναι αξιοπρόσεκτες, είναι ισορροπημένες και δίκαιες και ότι δίδεται μια 
ώθηση στο λαϊκό κοινωνικό αθλητισμό, τον οποίο επικροτούμε απεριόριστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θα δώσω τη δυνατότητα σε ακόμα δύο ομιλητές καταχραστικά, στον  κ. 
Κωνσταντίνου και στον κ. Κλεάνθους. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ ήμουν πριν από αυτούς και δε με είδες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εσένα θα σε βάλω πόπαστον. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να υπενθυμίσω ότι ο νικητής του μαραθωνίου της Βοστώνης, ο 
Στέλιος Κυριακίδης, ήταν Παφίτης. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Από το Στατό. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Από το Στατό της Πάφου. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εν πάση περιπτώσει, είναι ευχή ότι για ένα σοβαρότατο πρόβλημα το οποίο 
απασχολεί εδώ και αρκετό καιρό την Πάφο -εδώ και δυόμισι χρόνια- τον παροπλισμό 
και την αχρησία στην οποία έχει βρεθεί το δημοτικό κολυμβητήριο Πάφου, το οποίο 
μετέπειτα έχει περιέλθει στην εξουσία του ΚΟΑ, φαίνεται ότι γίνονται κάποιες 
διαπραγματεύσεις κι έχω πληροφορηθεί ότι σύντομα, αύριο, έχουν κάποιες 
διαβουλεύσεις με το δήμο Πάφου, για να περιέλθει σε νέο καθεστώς και επιτέλους θα 
βρεθεί λύση και το κολυμβητήριο μέσα από μια ανακαίνιση θα είναι στη διάθεση των 
δημοτών της Πάφου και των αθλητών που τόσο ανάγκη το έχουν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πάντοτε, δυστυχώς, η πρόκληση ξεκινά, όταν πλατειάσει το θέμα τζιαι ακούμε 
διάφορα τζιαι κάποιοι μπορεί να αισθανόμαστε την ανάγκη κάποια πράγματα να τα 
πούμε, για να μην υπάρχει ούτε ισοπέδωση ούτε ωραιοποίηση τζιαι να βάλουμε 
κάποια πράγματα στη θέση τους. 

 ∆ε νομίζω κανένας να αμφισβητεί ούτε την αποστολή ούτε το έργο ούτε την 
προοπτική του ΚΟΑ.  Εκείνο που πρέπει να ελέγξουμε, και δεν το άκουσα εδώ, είναι 
ότι, ενώ διαχρονικά κάποιοι έχουμε εμπειρίες και βλέπουμε ότι πολλά έργα τα οποία 
ανεγείρονται, πολλών εκατομμυρίων πραγματικά, παρουσιάζουν είτε ελαττώματα και 
κακοτεχνίες, που συνιστούν μια διασπάθιση του δημοσίου χρήματος, είτε δεν υπάρχει 
η πρέπουσα συντήρηση, δεν υπάρχει συνεννόηση μεταξύ εκείνων που δίνουν τις 
χορηγίες, δηλαδή του ΚΟΑ, τζιαι των σωματείων ή των οργανισμών που είναι 
αποδέκτες, για να συνεχίζουν να έχουν εκείνα τα έργα που γίνονται με τόσες θυσίες 
οικονομικές, για να προσφέρουν και να εξυπηρετούν το σκοπό τους.  Εδώ πρέπει να 
επικεντρώσουμε τη συζήτηση. 

 Και επειδή άκουσα για τη Λεμεσό, άκουσα και το συνάδελφο τελευταία που 
χαριτολογώντας είπε και μια άλλη πραγματικότητα, και επειδή από άλλες επαρχίες δε 
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μίλησαν, όχι να νομιστεί δηλαδή ότι δεν υπάρχουν σ’  αυτές προβλήματα.  Και 
υπάρχουν αυτά τα προβλήματα που σας λέω,  κυρίως όχι γι’  αυτά που 
προγραμματίζει ο ΚΟΑ όσο για τι ανακαλύπτουν την επομένη, ποια είναι η συντήρηση, 
ποια είναι η αξιοποίηση και αν υπηρετούν εκείνο το σκοπό που έχουν σε σχέση με τα 
εκατομμύρια που πληρώνονται.  Εδώ πρέπει να ελέγξουμε και θα είχαμε να πούμε 
πολλά. 

 Όσον αφορά όμως για το ποδόσφαιρο, παρά την αγάπη όλων μας, γιατί 
κάποιοι είχαμε τζιαι μια εμπλοκή μεγαλύτερη στο ποδόσφαιρο κατά καιρούς, δε 
σημαίνει ότι πρέπει να το ωραιοποιούμε.  Αφού βγαίνουν οι ίδιοι κατά καιρούς και 
ομολογούν διαπλοκές, καταγγέλλουν τους προέδρους τους.  Πέστε μου για ποιο 
σωματείο δεν ακούσετε κατά καιρούς;  Προχθές ακούσαμε ότι αίρουν την εμπιστοσύνη 
τους προς τον κ. Κουτσοκούμνη.  ∆ηλαδή τι τους ένωνε προηγούμενα;  Σε όλα αυτά 
τα πράγματα θα κωφεύσουμε και θα είμαστε συνεργοί, ενώ πρέπει, χάριν του 
ποδοσφαίρου, χάριν του αθλήματος, χάριν της προσφοράς στον απλό τον κόσμο, να 
ενισχύσουμε σωστά τους θεσμούς εκεί που έμμεσα μπορούμε να παρέμβουμε;   

 Άρα, ας μην εκλαμβάνονται κάποια πράγματα που λέγονται εδώ ότι είναι από 
αντίθεση στο ποδόσφαιρο ή από αντιαθλητική διάθεση.  Το αντίθετο λέω.  Εκείνος 
που αγαπά περισσότερο προσπαθεί να διορθώσει τα κακώς έχοντα και πρέπει να τα 
καυτηριάζουμε, ώστε προληπτικά να μπει μια τάξη.  Αν έχει κάποιον εδώ μέσα ή και 
έξω που λέει ότι είναι όλα αγγελικά πλασμένα στο ποδόσφαιρό μας,  ή εν ακούει ή εν 
βλέπει ή εν καταλάβει.  Εγώ αυτό αντιλήφθηκα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ· 

 Είναι ώρα να επικρατήσει ομόνοια! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω την εντύπωση ότι το κοινοβούλιο θα πρέπει να βρίσκει πάντα το μέτρο 
των λόγων.  Εδώ έχουμε το συμβούλιο του ΚΟΑ το οποίο έχει επαινεθεί πρόσφατα 
από το εγκεκριμένο όργανο που θεσμικά λειτουργεί στην Κύπρο, τη Γενική Ελέγκτρια.  
Η Γενική Ελέγκτρια έχει πει ότι διαπιστώνει να υπάρχει σημαντική βελτίωση στον 
τρόπο λειτουργίας του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού, διαπιστώνει επίσης 
θετικά την ύπαρξη ενός πολύ καλύτερου σχεδιασμού του συνόλου των αρμοδιοτήτων 
που αναπτύσσει ο οργανισμός, διαπιστώνει επίσης ένα νοικοκύρεμα στην όλη 
λειτουργία του οργανισμού και εν κατακλείδι λέει ότι ο οργανισμός βρίσκεται σε πορεία 
προόδου και σε πορεία ουσιαστικά πραγματικής ανταπόκρισης στους στόχους που 
πρέπει να έχει ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού. 

 Τι γίνεται τώρα εδώ;  Παίρνουμε ο καθένας από μας μια περίπτωση που 
περιήλθε στην αντίληψή μας, μικρή ή μεγάλη, και χωρίς να ακούγεται ο καλός λόγος 
αφήνουμε μόνο σκιές.  Εμείς λέμε ότι το συμβούλιο του ΚΟΑ, με το οποίο 
βρισκόμαστε σε συνεχή επικοινωνία και επαφή, γιατί μας ενδιαφέρει το θέμα 
“αθλητισμός”, βρίσκεται σε σωστή πορεία διόρθωσης πολλών κακώς εχόντων του 
παρελθόντος.  Έχει βγει ο οργανισμός και αυτό το συμβούλιο για πρώτη φορά και έχει 
πει ότι θα κάμει έλεγχο στις ομοσπονδίες.  Αυτό δεν είναι αυτό που καθημερινά 
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τονίζουμε εδώ στο κοινοβούλιο, ότι πρέπει παντού να υπάρχει δημοκρατία, παντού 
πρέπει να υπάρχει ευταξία και παντού το δημόσιο χρήμα θα πρέπει να 
χρησιμοποιείται, για να παιδεύει τον πολίτη, τους νέους, αλλά και να τους δίνει εφόδια 
να αντέξουν σε σχέση με την προσφορά της εκγύμνασης;  Μπορεί εύκολα να το κάνει 
αυτό το πράγμα ο οργανισμός;  Η απάντηση είναι ότι είναι μία τολμηρή και 
ριζοσπαστική κίνηση από πλευράς του οργανισμού.  Και αυτή την τολμηρή και 
ριζοσπαστική κίνηση θα πρέπει να βοηθήσουμε τον οργανισμό να τη φέρει σε πέρας.  
Θα πρέπει να στηρίξουμε αυτή την προσπάθεια, γιατί ξέρουμε όλοι ότι σε πολλές 
ομοσπονδίες υπάρχουν τα καπετανάτα, υπάρχουν τα κατεστημένα και σε πολλές 
υπάρχει και διαφθορά.  Αλλά, είπε ο φίλος μου ο Ιωνάς, είναι ιδιωτικοί χώροι αυτά τα 
πράγματα και... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ιωνά Νικολάου) 

 Ναι, είναι ιδιωτικά σωματεία.  Συνεπώς, θα πρέπει να δώσουμε, αν χρειαστεί, 
και νομική κάλυψη στον οργανισμό να κάμει αυτά τα πράγματα προς τις διάφορες 
ομοσπονδίες.   

 Και έρχομαι στους γυμναστικούς συλλόγους.  Οι γυμναστικοί σύλλογοι ήταν οι 
πρώτοι διδάξαντες στα θέματα αντιδημοκρατικής λειτουργίας!  Οι πρώτοι διδάξαντες 
στον κομματισμό και στο χρωματισμό και σε κάποιους από αυτούς τους συλλόγους 
κάποιοι της δικής μου παράταξης είναι ακόμα απαγορευμένοι.   

 Συνεπώς, πρέπει να γίνει εκδημοκρατικοποίηση όλων των γυμναστικών 
συλλόγων.  Ο αθλητής δεν έχει χρώμα, δεν έχει πολιτική ομάδα, δεν έχει οποιαδήποτε 
άλλη χροιά!  Είναι πολίτης, είναι αθλητής, είναι άνθρωπος που θέλει να προσφέρει 
στον άνθρωπο!   

 Συνεπώς, χρειάζεται εκδημοκρατικοποίηση, χρειάζεται έλεγχος, χρειάζεται 
στήριξη από τον οργανισμό.  Και ο οργανισμός, με συγκεκριμένα προγράμματα και 
συγκεκριμένα κριτήρια, δίνει προς αυτή την κατεύθυνση.  Εκεί που κάποιοι δεν 
καταλαβαίνουν κάποια πράγματα είναι ότι και οι ίδιοι πρέπει να έχουν τη δική τους 
συνεισφορά, όπως παραδείγματος χάριν το ΓΣΠ.  Έχει δεχτεί και τη διαχείριση, τη 
συνδιαχείριση με συμφωνία που έχει γίνει με τα τρία σωματεία της Λευκωσίας, 
υπάρχει μια διαχειριστική επιτροπή που λειτουργεί και αποφασίζει και τα θέματα του τι 
παίρνει ο καθένας από τις διαφημίσεις, από το γήπεδο κ.λπ., κ.λπ.  Και αυτό το 
πράγμα είναι πιστεύω ορθό να γίνει και για το Τσίρειο.  Λοιπόν, να υπάρχει μια 
συνδιαχείριση, να υπάρχει ένας συνέλεγχος, ένας αυτοέλεγχος και να υπάρχει και η 
βοήθεια από τον ΚΟΑ, αλλά και από δικούς τους πόρους να υπάρχει στήριξη.   

(Αστειευόμενος) 

 Έτσι, εν κατακλείδι, θα ήθελα να πω στους φίλους μου τους Λεμεσιανούς ότι, 
αν υπάρχει κάποιος που πρέπει να διαμαρτύρεται, είναι οι Λευκωσιάτες.  Αλλά δε θα 
το κάμουμε.   

 Το τελευταίο που θέλω είναι ότι είναι ότι.... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σταύρο Ευαγόρου) 

 Είναι χαριτολογώντας, κύριε Ευαγόρου!  Επκιάσετε ολόκληρη Αμμόχωστο! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αφήστε τα ντέρμπι που έρχονται το Σαββατοκυρίακο! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Να πω ότι η Λεμεσός έχει πάρει €45 εκατομ.  Έχει εκδοθεί από τον ΚΟΑ 
ανακοίνωση χθες που λέει ποια γήπεδα έχουν κατασκευαστεί, ποια κλειστά γήπεδα 
έχουν κατασκευαστεί και ποια στην ύπαιθρο.  Εμείς λέμε, “καλά έκαμε, να συνεχίσει 
αυτή την προσπάθεια και να καλύψει ακόμα περισσότερο και την ύπαιθρο”.  

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η συζήτηση ολοκληρώθηκε.   

 Ο κ. Περδίκης ήθελε, αντιλαμβάνομαι, να δευτερολογήσει και τελειώνουμε.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Απλά, πολύ σύντομα ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι νομίζω και η διεύθυνση 
και το διοικητικό συμβούλιο του ΚΟΑ θα ήθελαν να εξετάσουμε λίγο περισσότερο το 
θέμα της χρηματοδότησης των ποδοσφαιρικών σωματείων.  ∆εν είναι εναντίον 
δηλαδή η τροπολογία μου προς τον...  Και υπάρχει και στην επιτροπή Ελέγχου και 
στην Παιδείας, σωστά δηλώνεται το θέμα αυτό, δύο επιτροπές θέλουν να ασχοληθούν.  
Τέλος, έτσι πολύ σύντομα να πω ότι είναι υπερβολή, σοφέ φίλε και γείτονα εδώ, κύριε 
Μουσκάλλη, να λέμε ότι, αν θέλουμε να ελέγξουμε τα €2,5 εκατομ. της κρατικής 
χορηγίας προς τα ποδοσφαιρικά σωματεία σε ένα χώρο που ακούω ότι, ακούμε, να με 
διορθώσουν οι πιο καλοί γνώστες, κινούνται γύρω στα €150 εκατομ. με €200 εκατομ. 
το χρόνο, ας πούμε...  Ε, άμα συζητήσεις για λίγες εβδομάδες για €2,5 εκατομ., 
νομίζω ότι δε θα καταστραφεί το ποδόσφαιρο!  Προς Θεού! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Τορναρίτη, έχετε τριάντα δευτερόλεπτα.  Έσπασα όλες τις 
διαδικασίες σήμερα· θα σου δώσω το λόγο.   Τριάντα δευτερόλεπτα. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Λιγότερο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αναλαμβάνω την ευθύνη ως πρόεδρος της αρμόδιας κοινοβουλευτικής 
επιτροπής.  Έχω ήδη καταγράψει όλα τα σημεία και αμέσως μετά το Πάσχα θα 
οριστούν μία, δύο, τρεις συνεδρίες, για να δούμε ποια απ’ όσα ακούστηκαν είναι 
αλήθεια, ποια κινούνται στη σφαίρα της φαντασίας και πού στο τέλος της ημέρας 
βρισκόμαστε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Υπάρχει τροπολογία την οποία κατέθεσε ο συνάδελφος Σιζόπουλος. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η τροπολογία έχει ως ακολούθως:   

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ κ. Μαρίνου Σιζόπουλου 
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 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο Κεφάλαιο - 02, Άρθρο 02, που 
αφορά «Επιχορηγήσεις Αθλητικών Φορέων», συνολικού ύψους €11.361.010, ώστε, 
προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για το μέρος που αφορά τη χορηγία προς 
την Κυπριακή Ομοσπονδία Αγωνιστικού Αυτοκινήτου, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
συγκατάθεσή της.  

 Επεξήγηση:  Προτείνεται η δέσμευση του πιο πάνω κονδυλίου, καθότι η 
Κυπριακή Ομοσπονδία Αγωνιστικού Αυτοκινήτου επέδειξε αντιαθλητική συμπεριφορά 
σε διάφορες περιπτώσεις, η οποία έθεσε σε κίνδυνο τη ζωή και την αρτιμέλεια των 
αθλητών και των θεατών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία του κ. Σιζόπουλου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ και δεκαέξι εναντίον η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Έχουμε επίσης την τροπολογία την προφορική που κατέθεσε ο συνάδελφος ο 
Περδίκης. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία του συνάδελφου Περδίκη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Και αυτή η τροπολογία περνά με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ και 
δεκαέξι εναντίον. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
ποσού ύψους €44.255.130 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2010.  Άρθρο 2.  
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 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4.  

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 ∆εν υπάρχει.   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2010 Νόμος του 2010.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 7 θέμα, που είναι «Οι περί Παρασκευασμάτων για 
Βρέφη και Παρασκευασμάτων ∆εύτερης Βρεφικής Ηλικίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010». Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Παρασκευασμάτων για Βρέφη και Παρασκευασμάτων ∆εύτερης Βρεφικής 

Ηλικίας  (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες:  

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος  Ντίνα Ακκελίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Κυπριανού  Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Φεβρουαρίου και στις 4 Μαρτίου 
2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας του Υπουργείου 
Υγείας, καθώς και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Το 
Συμβούλιο Τροφίμων και η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
29 του περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί 
Παρασκευασμάτων για Βρέφη και Παρασκευασμάτων ∆εύτερης Βρεφικής Ηλικίας 
Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το 
άρθρο 9 της Οδηγίας 2006/141/ΕΚ της Επιτροπής της 22ας ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά 
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με τα παρασκευάσματα για βρέφη και τα παρασκευάσματα δεύτερης βρεφικής ηλικίας 
και την τροποποίηση της Οδηγίας 1999/21/ΕΚ, όπως τροποποιήθηκε από τον 
Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 1243/2008 της Επιτροπής της 12ης ∆εκεμβρίου 2008.  

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η τροποποίηση της 
σχετικής διάταξης των βασικών κανονισμών σύμφωνα με την οποία, όταν κατά την 
πρώτη πώληση εντός της ∆ημοκρατίας παρασκευάσματος για βρέφη ο 
παρασκευαστής του εν λόγω παρασκευάσματος ή ο αντιπρόσωπός του 
απαλλάσσονται της προβλεπόμενης σ’ αυτούς υποχρέωσης να ενημερώσουν σχετικά 
την αρμόδια αρχή, έχει υποχρέωση να προβεί στη σχετική ενημέρωση το πρόσωπο 
που εισάγει το εν λόγω παρασκεύασμα στη ∆ημοκρατία, όταν η χώρα από την οποία 
αυτό εισάγεται δεν είναι κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Με την 
προτεινόμενη τροποποίηση η υπό αναφορά υποχρέωση θα καλύπτει και την 
περίπτωση που το πρόσωπο εισάγει το πιο πάνω αναφερόμενο παρασκεύασμα στη 
∆ημοκρατία από χώρα η οποία είναι κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον εκπρόσωπο 
του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας του Υπουργείου 
Υγείας, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία για την ορθή μεταφορά στην 
εθνική νομοθεσία του άρθρου 9 της Οδηγίας 2006/141/ΕΚ.  Ειδικότερα, το εν λόγω 
άρθρο, που προβλέπει ότι οι επιχειρήσεις που διαθέτουν στην αγορά 
παρασκευάσματα για βρέφη έχουν την υποχρέωση να υποβάλλουν στην αρμόδια 
αρχή υπόδειγμα της σήμανσης των εν λόγω παρασκευασμάτων, εκ παραδρομής δεν 
ενσωματώθηκε ορθά στην εθνική νομοθεσία, με αποτέλεσμα να απαλλάσσονται από 
την εν λόγω υποχρέωση πρόσωπα που εισάγουν τέτοια παρασκευάσματα από κράτη 
μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Όπως επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, η προτεινόμενη τροποποίηση 
αναμένεται να συμβάλει σημαντικά στον πληρέστερο έλεγχο των παρασκευασμάτων 
για βρέφη και των παρασκευασμάτων δεύτερης βρεφικής ηλικίας.  Περαιτέρω, με 
βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από την εφαρμογή των 
προτεινόμενων κανονισμών δεν αναμένεται να υπάρξει σημαντική οικονομική 
επιβάρυνση στις επηρεαζόμενες επιχειρήσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, 
γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί κατατέθηκαν 
από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Νεολαίας του 2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2010 Νόμος του 2010» 
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Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 9 Μαρτίου 2010.  Στις 
συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου και ο εκτελεστικός γραμματέας του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου 
(ΟΝΕΚ), καθώς επίσης και εκπρόσωποι του Συμβουλίου Νεολαίας Κύπρου και των 
οργανώσεων νεολαίας. 

 Ο προϋπολογισμός του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου για το 2010 είναι 
ισοσκελισμένος και προβλέπει έσοδα ύψους €6.939.999 και έξοδα του  ίδιου ύψους. 

 Ειδικότερα, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα κατά κεφάλαιο αναμένεται να 
προέλθουν από τα ακόλουθα: 

1. Έσοδα κατά κεφάλαιο  

Ενοίκια €7.200,00 

Κάρτα νέων €70.000,00 

Τέλη και δικαιώματα εγγραφής €18.000,00 

∆ιάφορες άλλες υπερπληρωμές €10,00 

Άλλα έσοδα €5.000,00 

Έσοδα από Ευρωπαϊκή Ένωση €1.657.489,00 

∆ιάφορες χορηγίες για συγκεκριμένα έργα €10,00 

Κυβερνητική χορηγία στα ειδικά ταμεία €5.182.290,00 

Σύνολο εσόδων €6.939.999,00 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες κατά κεφάλαιο αναλύονται ως ακολούθως: 

2. ∆απάνες κατά κεφάλαιο  

∆απάνες προσωπικού €1.259.135,00 

Λειτουργικές δαπάνες κεντρικών γραφείων  €1.359.904,00 

Μεταβιβάσεις €4.193.790,00 

Πάγια €66.500,00 

Έργα υποδομής €25.670,00 

Λειτουργικές δαπάνες εκτός κεντρικών γραφείων €0,00 

Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό €35.000,00 

Σύνολο δαπανών €6.939.999,00 
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 Στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τον εν λόγω προϋπολογισμό 
επισημαίνονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Κατά τον καταρτισμό του προϋπολογισμού καταβλήθηκε προσπάθεια από τον 
ΟΝΕΚ για περιορισμό των διάφορων κονδυλίων εξόδων στο χαμηλότερο 
δυνατό επίπεδο, σύμφωνα με τις κατευθυντήριες οδηγίες του Υπουργείου 
Οικονομικών, της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, μέσα στο πνεύμα της αυστηρής περισυλλογής και 
λιτότητας που διακήρυξε η κυβέρνηση.  Ειδικότερα: 

α. Το νέο θεσμικό πλαίσιο λειτουργίας του ευρωπαϊκού προγράμματος 
“Νέα Γενιά σε ∆ράση” (2007-2013) προϋποθέτει επιπρόσθετα 
λειτουργικά έξοδα, σε σύγκριση με τις προηγούμενες γενιές 
προγραμμάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη νεολαία, τα οποία 
αφορούν θέματα στελέχωσης προσωπικού, πληρωμή μελών, 
εσωτερικών και εξωτερικών ελεγκτών κ.λπ. 

β. Το 2010 θα είναι η πρώτη χρονιά από την ίδρυση του ΟΝΕΚ κατά την 
οποία ο οργανισμός θα λειτουργήσει με πλήρη στελέχωση με μόνιμο 
προσωπικό και, κατ’  επέκταση, η οποιαδήποτε περικοπή που θα αφορά 
σε αναπτυξιακές δαπάνες και προγράμματα θα έχει ως αποτέλεσμα τη 
διεύρυνση της διαφοράς μεταξύ λειτουργικών και αναπτυξιακών 
δαπανών.  Συγκεκριμένα, το μεγαλύτερο μέρος της συνολικής κρατικής 
δαπάνης θα αφορά σε λειτουργικά έξοδα και συγκεκριμένα σε δαπάνες 
προσωπικού. 

2. Για την επίτευξη των πιο πάνω ο ΟΝΕΚ έχει καθορίσει διαδικασίες 
παρακολούθησης και ελέγχου, στα πλαίσια των παρατηρήσεων/εισηγήσεων 
της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, του Υπουργείου Οικονομικών και 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

3. Ο προϋπολογισμός του ΟΝΕΚ για το έτος 2010 έτυχε διεξοδικής επεξεργασίας 
τόσο σε συσκέψεις όλων των εμπλεκόμενων μερών, που έγιναν στο Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού, όσο και μέσω σχετικής επικοινωνίας μεταξύ του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Υπουργείου Οικονομικών. 

4. Το Υπουργείο Οικονομικών, όπως αναφέρεται σε σχετική επιστολή του προς 
τον ΟΝΕΚ, συμφωνεί με τον προϋπολογισμό του ΟΝΕΚ για το έτος 2010, 
νοουμένου ότι η κρατική χορηγία που προτάθηκε από πλευράς του ΟΝΕΚ για 
ποσό ύψους €6.044.616 θα μειωθεί στο ποσό των €5.182.290. 

 Στο στάδιο της μελέτης του προϋπολογισμού τα μέλη της επιτροπής διεξήλθαν 
τα επιμέρους άρθρα και τις πρόνοιές του και υπέβαλαν διευκρινιστικές ερωτήσεις, 
ζητώντας πρόσθετα στοιχεία για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής τους αναφορικά 
με διάφορα θέματα.   

 Ειδικότερα, οι ερωτήσεις και τα στοιχεία αυτά αφορούσαν, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Το στρατηγικό σχεδιασμό και το όραμα του ΟΝΕΚ. 

2. Τα κριτήρια με βάση τα οποία επιχορηγούνται συγκεκριμένες δράσεις στα 
πλαίσια των πολιτιστικών παροχών, καθώς και αναλυτική κατάσταση των 
ποσών που έχουν δοθεί τα τελευταία δύο χρόνια. 

3. Την προώθηση της διαδικασίας αυτονόμησης του λογιστηρίου του ΟΝΕΚ. 

4. Τους λόγους απώλειας εσόδων από ευρωπαϊκά κονδύλια. 
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5. Τις διμερείς πολιτιστικές συμφωνίες που συνάπτει ο ΟΝΕΚ. 

6. Το κατά πόσο υφίστανται και λειτουργούν αποτελεσματικοί μηχανισμοί 
απορρόφησης και αξιοποίησης των κονδυλίων και το κατά πόσο τηρείται 
διαδικασία αξιολόγησης των προσφορών και από ποιο όργανο. 

7. Τη σκοπιμότητα της πρόσληψης μόνιμου προσωπικού και της αριθμητικής 
αύξησής του σε ένα οργανισμό στον οποίο θα έπρεπε να υπηρετούν νεαρά 
άτομα, ώστε να μπορούν να βρίσκονται πιο κοντά στη νεολαία και στα 
προβλήματά της.   

8. Τη λειτουργία των διάφορων προγραμμάτων πρόληψης, όπως για παράδειγμα 
η “Μικρή Άρκτος”. 

9. Τη λειτουργία των πολυκέντρων νεολαίας στις διάφορες επαρχίες της Κύπρου, 
καθώς και τη στήριξη που παρέχεται από τον ΟΝΕΚ στα κέντρα νεότητας. 

10. Την ανάγκη προβολής του έργου του ΟΝΕΚ και την εντατικοποίηση της 
ενημέρωσης που πρέπει να γίνεται προς τους νέους, ώστε να αξιοποιούνται τα 
προγράμματά του από τους νέους. 

11. Την ανάγκη προβολής της ευρωπαϊκής κάρτας νέων, ώστε η χρήση της να γίνει 
πιο ελκυστική για τους νέους. 

 Οι εκπρόσωποι του ΟΝΕΚ, αφού απάντησαν στα διάφορα επιμέρους 
ερωτήματα, δεσμεύτηκαν να αποστείλουν και γραπτώς τα στοιχεία που ζητήθηκαν 
από την επιτροπή και ειδικότερα επισήμαναν τα ακόλουθα: 

 Η επιχορήγηση και χρηματοδότηση των δράσεων στα πλαίσια των 
πολιτιστικών παροχών απαιτεί την προσκόμιση αποδεικτικών στοιχείων από πλευράς 
των αιτητών και την αξιολόγηση των στοιχείων αυτών, με βάση την οποία θα φαίνεται 
κατά πόσο πληρούνται τα κριτήρια και οι απαιτούμενες προϋποθέσεις.  Εάν οι 
αιτήσεις για επιχορήγηση δεν πληρούν τα κριτήρια και το μίνιμουμ των 
προϋποθέσεων που απαιτούνται, τότε δεν παρέχεται η αιτούμενη επιχορήγηση.  
Επίσης, τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται προβλέπουν ότι η σχετική αίτηση για 
επιχορήγηση συγκεκριμένων δραστηριοτήτων πρέπει να υποβάλλεται τουλάχιστον 
ένα μήνα πριν από την προγραμματιζόμενη δραστηριότητα. 

 Όσον αφορά την αυτονόμηση του λογιστηρίου του οργανισμού, θα συσταθεί 
επιτελική ομάδα, για να καθορίσει την πορεία αυτονόμησής του.  Η αυτονόμηση του 
λογιστηρίου προϋποθέτει την υιοθέτηση καινούριας λογιστικής προσέγγισης, 
διαφορετικής από αυτή του Γενικού Λογιστηρίου της ∆ημοκρατίας.  Με τη νέα αυτή 
λογιστική προσέγγιση θα μπορούν να παρέχονται τα οικονομικά στοιχεία που ζητά η 
Ευρωπαϊκή Ένωση, έτσι ώστε να καταστεί δυνατή η αξιοποίηση των ευρωπαϊκών 
κονδυλίων.  Όπως επισημάνθηκε, έχει ήδη αρχίσει η πορεία απελευθέρωσης των 
σχετικών ευρωπαϊκών κονδυλίων, λόγω της προώθησης της αυτονόμησης αυτής. 

 Όπως επίσης ανέφεραν οι ίδιοι εκπρόσωποι, πρόσφατα η Ευρωπαϊκή Ένωση 
απέστειλε κλιμάκιο το οποίο προέβη σε σχετικό έλεγχο για το όλο θέμα και 
διαπιστώθηκε η πρόοδος που έχει επέλθει όσον αφορά την πορεία αυτονόμησης του 
λογιστηρίου του οργανισμού. 

 Όσον αφορά την πρόσληψη μόνιμου προσωπικού, σύμφωνα με τους ίδιους 
εκπροσώπους, η ενέργεια αυτή θα συμβάλει θετικά στη σωστή υλοποίηση του έργου 
του ΟΝΕΚ, διότι μέσω της πρόσληψης μόνιμου προσωπικού εδραιώνονται η 
συνέπεια, η σοβαρότητα και η σταθερότητα του οργανισμού, κάτι το οποίο δεν 
επιτυγχάνετο με το συμβασιούχο προσωπικό.  Επιπρόσθετα όμως, η διεκπεραίωση 
του έργου του οργανισμού που αφορά την επαφή με τους νέους γίνεται με αγορά 
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υπηρεσιών και συγκεκριμένα με την κατάρτιση συμβολαίων με νεαρά άτομα, ώστε 
ηλικιακά τα άτομα αυτά να ευρίσκονται πιο κοντά στους νέους και να μπορούν να τους 
βοηθούν στα προβλήματά τους. 

 Όλοι οι εκπρόσωποι των οργανώσεων νεολαίας εξέφρασαν την  ικανοποίησή 
τους για το έργο που επιτελεί ο ΟΝΕΚ, καθώς και για την καλή συνεργασία που 
υπάρχει μεταξύ τους, τονίζοντας ότι το νέο διοικητικό συμβούλιο προωθεί σωστά το 
έργο του ΟΝΕΚ.  Επιπρόσθετα, οι ίδιοι δήλωσαν ότι υποστηρίζουν την περαιτέρω 
ενδυνάμωση του οργανισμού και επισήμαναν την ανάγκη για αύξηση του ποσοστού 
υλοποίησης των κονδυλίων του, ώστε ο ΟΝΕΚ να μπορεί να ανταποκρίνεται καλύτερα 
στους στόχους και την αποστολή του.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν 
στην ολομέλεια του σώματος, στα πλαίσια της συζήτησης που θα διεξαχθεί για τον εν 
λόγω προϋπολογισμό, επειδή δεν κατέστη δυνατό να διαμορφώσουν έγκαιρα τις 
τελικές τους θέσεις. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του εν λόγω 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΝΕΚ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θα είμαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε, αλλά θα έρθω στο βήμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άμα έρθεις στο βήμα, βράσε ρύζι! 

(Γέλια) 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι καλά γνωστό ότι για πρώτη φορά ο προϋπολογισμός του Οργανισμού 
Νεολαίας Κύπρου έχει συζητηθεί στην επιτροπή Παιδείας της κυπριακής Βουλής σε 
δύο συνεδρίες στις οποίες εξετάσαμε το συγκεκριμένο προϋπολογισμό και πρέπει να 
πω ότι για πρώτη φορά έχουν κληθεί και οι πολιτικές νεολαίες, που ουσιαστικά σε 
αυτές ή γι’ αυτές είναι ένα σημαντικό κομμάτι της λειτουργίας του οργανισμού.  Πρέπει 
να πω ότι ο φετινός προϋπολογισμός παρουσιάζει μείωση €895.513.  Τούτο 
οφείλουμε να το σημειώσουμε.  Παράλληλα πρέπει να σημειώσουμε κάτι το πολύ 
σημαντικό.  Ένα ευρωπαϊκό πρόγραμμα, το οποίο ονομάζεται “Νέα Γενιά σε ∆ράση”, 
ένα πρόγραμμα που αφορούσε πέρσι το ποσό του €1.597.000, δυστυχώς δεν 
κατόρθωσε η συγκεκριμένη πολιτεία να το απορροφήσει λόγω δυσλειτουργίας των 
δομών του οργανισμού, αλλά και δυσλειτουργίας των δομών της κυπριακής πολιτείας.  
Πρέπει να πω ότι και φέτος υπάρχει το συγκεκριμένο κονδύλι στον προϋπολογισμό 
αυξημένο κατά €100.000 δηλαδή €1.657.000.  Ελπίζουμε -και αυτό είναι το πρώτο 
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μήνυμα που στέλλουμε έτσι, με πάσα σοβαρότητα στους αρμοδίους της κυβέρνησης- 
να μη ρίξουμε και πάλι στον κάλαθο των αχρήστων €1.600.000 που προορίζονται για 
τη νεολαία μας.  Πρέπει να πω ότι στο συγκεκριμένο οργανισμό λειτουργούν καλά τα 
πράγματα.  Έγιναν βήματα προς τα μπρος και αυτό που οφείλουμε να σημειώσουμε 
είναι το πνεύμα συναδέλφωσης που υπάρχει κάτω από τη σκέπη του συγκεκριμένου 
οργανισμού και καλύπτει όλες τις πολιτικές νεολαίες.  Και τη νεολαία του ΑΚΕΛ και τη 
νεολαία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και τη νεολαία της Ε∆ΕΚ και του ΕΥΡΩΚΟ και 
του ∆ΗΚΟ.  Αυτό είναι πολύ σημαντικό και μακάρι...  Και των Οικολόγων, όπως λέει ο 
κ. Περδίκης! 

 Άρα, λέω, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι ένα μήνυμα που οι νέοι στέλλουν και σε μας.  
Ότι πρέπει, έτσι, να σταθούμε περισσότερο στην ουσία και να αφήσουμε πίσω όλα 
αυτά τα διάφορα, που πολλές φορές δε μας χωρίζουν, αλλά τα προκαλούμε για να 
μας χωρίσουν!  Ζητήσαμε από τον Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου να μας καταθέσει το 
στρατηγικό σχεδιασμό του και το όραμά του για το αύριο, ζητήσαμε από τον 
Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου να μας καταθέσει το σχέδιο χορηγημάτων του και σε 
ποιους απευθύνονται τα συγκεκριμένα.  Έχουν κατατεθεί, έχουν μελετηθεί, εμείς θα 
παρακολουθούμε την πορεία του οργανισμού, θα βρεθούμε δίπλα του, συμμέτοχοι σε 
ένα όραμα το οποίο έτσι πρέπει στο μέλλον να μετεξελιχθεί σε Υφυπουργείο Νέας 
Γενιάς.  Είναι ένα αίτημα της δικιάς μας παράταξης, ένα αίτημα, νομίζω, των καιρών. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του 
Οργανισμού Νεολαίας.  Είναι γεγονός ότι έχουν γίνει βήματα προς τη σωστή 
κατεύθυνση από το νέο διοικητικό συμβούλιο του οργανισμού.  Είναι λυπηρό το ότι τα 
προηγούμενα χρόνια χάθηκε ένα μεγάλο κονδύλι, ευρωπαϊκό κονδύλι, για το 
πρόγραμμα “Νέα Γενιά σε ∆ράση”.  Ελπίζουμε το νέο συμβούλιο να βρει εκείνους 
τους μηχανισμούς και να τους υλοποιήσει, ούτως ώστε ακριβώς πολλά ευρωπαϊκά 
κονδύλια να μπορέσουν να υλοποιηθούν σε δράσεις προς όφελος της νεολαίας.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Παίρνω το λόγο πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, για να αποκαταστήσω μία 
αλήθεια σε σχέση με το τι ανάφερε ο πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας. 

 Ο Οργανισμός Νεολαίας, στο διοικητικό του συμβούλιο θεσμικά 
εκπροσωπούνται οι κομματικές νεολαίες των κοινοβουλευτικών κομμάτων.  Των 
κομμάτων που βρίσκονται στη Βουλή.  Κατά παράδοξο τρόπο αυτό αφορά μονάχα τα 
κόμματα τα οποία ήταν στη Βουλή πριν το 2001.  Παρά το γεγονός ότι επανειλημμένα 
-και στην προηγούμενη κυβέρνηση του τόπου και στη σημερινή- ετέθη το θέμα από τα 
κόμματα ΕΥΡΩΚΟ -που απουσιάζει δυστυχώς τώρα- και το Κίνημα Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών για ένταξη και των νεολαιών αυτών των κομμάτων στο διοικητικό 
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συμβούλιο του οργανισμού.  Και μάλιστα ενώπιον της επιτροπής Παιδείας της Βουλής 
εκκρεμεί πρόταση νόμου δικιά μου για αύξηση του αριθμού των μελών του διοικητικού 
συμβουλίου, για να μπορούν να διοριστούν και εκπρόσωποι των νεολαιών των δύο 
μικρότερων κομμάτων.  ∆υστυχώς η αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, οι 
κομματικές νεολαίες, μέσα σε μια έκφραση κομματικού εγωισμού και ανταγωνισμού 
αθέμιτου, αλλά και οι κυβερνήσεις -και η προηγούμενη και η σημερινή- αγνοούν το 
αίτημα των οργανώσεων των δύο μικρότερων κομμάτων για ένταξη στον Οργανισμό 
Νεολαίας. 

 Παρ’ όλα αυτά, επειδή εμείς δε θέλουμε να αντιγράψουμε τις καθ’ όλα 
ανταγωνιστικές συμπεριφορές κάποιων άλλων, εννά ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, 
παρά την κριτική μας, παρά το παράπονό μας και παρά τη δυσαρέσκειά μας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ναι, κύριε Μουσκάλλη. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Χαίρομαι, επειδή άκουσα καλά λόγια για τον Οργανισμό Νεολαίας.  Είναι 
πράγματι ένας οργανισμός ο οποίος -ιδιαίτερα το νέο συμβούλιο και ο πρόεδρός του- 
βασίζεται πάνω στην αντικειμενικότητα.  Χάρηκα, γιατί παρακολούθησα, κύριε 
Πρόεδρε, τις δύο συνεδρίες τους στην επιτροπή Παιδείας, τις νεολαίες... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Χάρηκες τον πρόεδρο! 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Τζιαι τον πρόεδρο!  Τζιαι τον πρόεδρο! 

 Όταν εκεί οι νεολαίες μάς μιλούσαν για τον οργανισμό τους με τόσο καλά λόγια, 
εντυπωσιάστηκα.  Όλες οι κομματικές νεολαίες δουλεύουν αντικειμενικά και μακάρι και 
εμείς οι μεγαλύτεροι να δουλεύαμε προς αυτή την κατεύθυνση.   

 Το άλλο που λέχθηκε από τον πρόεδρο όσον αφορά τη μείωση του φετινού 
προϋπολογισμού κατά €895.000 δεν είναι μείωση των δράσεων της νεολαίας.  Ο 
προϋπολογισμός του 2009 υλοποιήθηκε κατά 57%, έτσι δεν υπήρχε ανάγκη να 
ζητήσουν αυτά τα χρήματα οι νεολαίοι μας, βλέποντας και την οικονομική κρίση που 
υπάρχει στην Κύπρο.  Σοφά ενήργησαν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Μπράβο, ωραία. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Νεολαίας ποσού ύψους 
€6.939.999 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 
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 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ιάθεση ειδικώς εισπραττομένων/εμβαζομένων ποσών για υλοποίηση 
συγκεκριμένων προγραμμάτων/σκοπών.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Νεολαίας του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 9, 10 και 11 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί της Συμφωνίας για την Προώθηση, Εγκατάσταση και Χρήση των Συστημάτων 
∆ορυφορικής Πλοήγησης GALILEO και GPS και των Συναφών Εφαρμογών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010», «O περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών μελών της, αφενός και του κράτους του 
Ισραήλ, αφετέρου για την Ανάπτυξη ενός Παγκόσμιου ∆ορυφορικού Συστήματος 
Πλοήγησης (GNSS) για μη Στρατιωτικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και 
«Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 
κρατών μελών της, αφενός, και της Ουκρανίας, αφετέρου, για ένα Παγκόσμιο 
∆ορυφορικό Σύστημα Πλοήγησης (GNSS) για μη Στρατιωτικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2010». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Σωτήρης Σαμψών Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ανδρέας Αγγελίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 
10 Φεβρουαρίου και 3 Μαρτίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 
 
 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169.2 του 
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συντάγματος κύρωση της Συμφωνίας για την Προώθηση και Χρήση των Συστημάτων 
∆ορυφορικής Πλοήγησης GALILEO και GPS και των Συναφών Εφαρμογών, η οποία 
συνομολογήθηκε στο Dromoland Castle, Co. Clare, στην Ιρλανδία, στις 26 Ιουνίου 
2004, μεταξύ της ΕΚ και των κρατών μελών της αφενός και των Ηνωμένων Πολιτειών 
Αμερικής (ΗΠΑ) αφετέρου.  
 
 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169.2 του 
συντάγματος κύρωση της Συμφωνίας για την Ανάπτυξη ενός Παγκόσμιου 
∆ορυφορικού Συστήματος Πλοήγησης (GNSS) για μη Στρατιωτικούς Σκοπούς, που 
συνομολογήθηκε στις Βρυξέλλες, στις 13 Ιουλίου 2004, μεταξύ της ΕΚ και των κρατών 
μελών της αφενός και του κράτους του Ισραήλ αφετέρου.  
 
 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169.2 του συντάγματος 
κύρωση της Συμφωνίας Συνεργασίας για ένα Παγκόσμιο ∆ορυφορικό Σύστημα 
Πλοήγησης (GNSS) για μη Στρατιωτικούς Σκοπούς, που συνομολογήθηκε στο Κίεβο, 
την 1η Ιουλίου 2005, μεταξύ της ΕΚ και των κρατών μελών της αφενός και της 
Ουκρανίας αφετέρου.  
 
 Όπως είναι γνωστό, οι ΗΠΑ χρησιμοποιούν το Σύστημα ∆ορυφορικής 
Πλοήγησης GPS (Global Positioning System, Παγκόσμιο Σύστημα Εντοπισμού 
Θέσης), για ακριβή προσδιορισμό θέσης τόσο για πολιτικούς όσο και για 
στρατιωτικούς σκοπούς, για το οποίο δεν καταβάλλονται οποιαδήποτε τέλη από τους 
χρήστες του. Παράλληλα, η ΕΚ αναπτύσσει το δικό της παγκόσμιο δορυφορικό 
σύστημα πλοήγησης με την ονομασία “GALILEO”, το οποίο αναμένεται να τεθεί σε 
λειτουργία περί το 2012-2013 και που προορίζεται για πολιτική χρήση.  
 
 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η πρώτη υπό 
αναφορά συμφωνία θα είναι αρχικής διάρκειας δέκα ετών και θα διαμορφώσει το 
πλαίσιο συνεργασίας μεταξύ της ΕΚ και των ΗΠΑ για την προώθηση, εγκατάσταση και 
χρήση των σημάτων και υπηρεσιών, των υπηρεσιών προστιθέμενης αξίας, των 
επεκτάσεων και των προϊόντων παγκόσμιας πλοήγησης και χρονοπροσδιορισμού, 
του ευρωπαϊκού συστήματος GALILEO και του αμερικάνικου GPS.  Η εν λόγω 
συμφωνία στοχεύει στην αύξηση του αριθμού των δορυφόρων οι οποίοι θα είναι 
ορατοί από οποιοδήποτε σημείο της γης και στην ενίσχυση της δυνατότητας 
πρόσβασης σε σήματα πλοήγησης πολιτικής χρήσης παγκοσμίως, ενώ διασφαλίζει 
ταυτόχρονα ότι τα δύο συστήματα θα έχουν συμβατή ραδιοσυχνότητα και θα είναι 
διαλειτουργικά σε επίπεδο χρήστη. 
 
 Η δεύτερη συμφωνία μεταξύ ΕΚ και Ισραήλ, καθώς και η τρίτη συμφωνία 
μεταξύ ΕΚ και Ουκρανίας θα είναι αρχικής διάρκειας πέντε ετών και θα διαμορφώσουν 
το πλαίσιο για την ενθάρρυνση, διευκόλυνση και ενίσχυση της συνεργασίας μεταξύ 
των συμβαλλόμενων μερών σε ένα παγκόσμιο δορυφορικό σύστημα πλοήγησης 
(GNSS) για μη στρατιωτικούς σκοπούς, διασφαλίζοντας παράλληλα ότι τα 
συμβαλλόμενα μέρη θα προάγουν τη διάθεση των ενδεδειγμένων συχνοτήτων για το 
σύστημα GALILEO, ώστε να εξασφαλίζεται η διαθεσιμότητα των υπηρεσιών του προς 
όφελος των χρηστών παγκοσμίως. 
 
 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, οι 
εφαρμογές του δορυφορικού συστήματος GALILEO/GPS αναμένεται να επιφέρουν 
θετικά αποτελέσματα για την Κύπρο, αφού θα βοηθήσουν σε μεγάλο βαθμό την 
κρατική μηχανή.  Ο ίδιος αρμόδιος ανέφερε ότι το σύστημα παρέχει τη δυνατότητα 
βελτίωσης της οδικής ασφάλειας, της εναέριας κυκλοφορίας, της ναυσιπλοΐας και της 
διακίνησης πλοίων στα λιμάνια, εντοπισμού αλιευτικών πόρων, εφαρμογών στη 
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γεωργία, εντοπισμού κοιτασμάτων πετρελαίου/φυσικού αερίου και καθοδήγησης 
τυφλών. 
 
 Σε συμπλήρωση των πιο πάνω, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι για την 
αποτελεσματική διαχείριση και υλοποίηση των πιο πάνω συμφωνιών προβλέπεται η 
σύσταση και λειτουργία ομάδων εργασίας και επιτροπών, στις οποίες θα μπορούν να 
συμμετέχουν και εκπρόσωποι (τεχνοκράτες) της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ενώ 
παράλληλα αναμένεται ότι θα δημιουργηθούν 150 000 νέες θέσεις εργασίας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση κατά την εφαρμογή και αξιοποίηση του GALILEO.  Πρόσθεσε δε 
ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα έχει την ευκαιρία να διαδραματίσει σημαντικό ρόλο 
γύρω από το σύστημα GALILEO με την ανάληψη της προεδρίας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.         
 
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις:  
 
1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 

ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά 
τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 
2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το μέλος της επιτροπής βουλευτής της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της 
ψήφισης των νομοσχεδίων σε νόμους για την κατά νόμο κύρωση των 
συμβάσεων αυτών, αφού τροποποιηθούν οι τίτλοι του δεύτερου και τρίτου 
νομοσχεδίου αντίστοιχα, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί της Συμφωνίας 
Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της, 
αφενός, και του Κράτους του Ισραήλ, αφετέρου, για την Ανάπτυξη Ενός 
Παγκόσμιου ∆ορυφορικού Συστήματος Πλοήγησης (GNSS) για μη 
Στρατιωτικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί της 
Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών 
Μελών της, αφενός, και της Ουκρανίας, αφετέρου, για Ένα Παγκόσμιο 
∆ορυφορικό Σύστημα Πλοήγησης (GNSS) για μη Στρατιωτικούς Σκοπούς 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010». 

  
 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή καταθέτει την έκθεσή της στην 
ολομέλεια του σώματος για λήψη σχετικής απόφασης. 

 
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

 
1. Ο περί της Συμφωνίας για την Προώθηση, Εγκατάσταση και Χρήση των 

Συστημάτων ∆ορυφορικής Πλοήγησης GALILEO και GPS και των Συναφών 
Εφαρμογών (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

  
2. Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και 

των κρατών μελών της, αφενός και του κράτους του Ισραήλ, αφετέρου για την 
Ανάπτυξη ενός Παγκόσμιου ∆ορυφορικού Συστήματος Πλοήγησης (GNSS) για 
μη Στρατιωτικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 2010.  

 
3. Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και 

των κρατών μελών της, αφενός, και της Ουκρανίας, αφετέρου, για ένα 
Παγκόσμιο ∆ορυφορικό Σύστημα Πλοήγησης (GNSS) για μη Στρατιωτικούς 
Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 2010.  
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Απλώς, επειδή εμείς επιφυλαχθήκαμε να τοποθετηθούμε στην ολομέλεια, θα 
ψηφίσουμε τα υπό αναφορά νομοσχέδια.  Και μια και έχω το λόγο, να σημειώσουμε 
μία θετική εξέλιξη:  Οι συνάδελφοι της αριστεράς είναι, νομίζω, η πρώτη φορά που 
ψηφίζουν νομοσχέδιο που έχει να κάμει και με τη χώρα του Ισραήλ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση... 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ιερωνυμίδη. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Απλώς ήθελα να σας αναφέρω το εξής:  Είναι δεδομένο ότι σε κάποιες 
περιοχές στην Κύπρο, ειδικά στην τουρκοκρατούμενη περιοχή, στην κατεχόμενη 
περιοχή, υπάρχουν στρατιωτικές περιοχές οι οποίες, τουλάχιστο μέσα στο Google, 
από αυτό δηλαδή το σχεδιασμό που φαίνεται γεωγραφικά η Κύπρος από το 
δορυφόρο, είναι καλυμμένες.  Και θα ήθελα απλώς να αναφέρω ως θέμα αρχής, όχι 
για τίποτε περισσότερο, ότι εγώ προσωπικά θα προχωρήσω και θα διερευνήσω διά 
μέσου της αρμόδιας αρχής και του αρμόδιου υπουργείου αν και κατά πόσο με αυτή τη 
νομοθεσία, η οποία θεσπίζεται στην προκειμένη περίπτωση, θα συνεχίσει να υπάρχει 
και το πρόβλημα της επικάλυψης περιοχών της Κύπρου από στρατοκράτες.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 Εξουσίες Υπουργικού Συμβουλίου για έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας για την Προώθηση, 
Εγκατάσταση και Χρήση των Συστημάτων ∆ορυφορικής Πλοήγησης GALILEO και 
GPS και των Συναφών Εφαρμογών (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 Εξουσίες Υπουργικού Συμβουλίου για έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της, αφενός, και του Κράτους του 
Ισραήλ, αφετέρου, για την Ανάπτυξη Ενός Παγκόσμιου ∆ορυφορικού Συστήματος 
Πλοήγησης (GNSS) για μη Στρατιωτικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 Εξουσίες Υπουργικού Συμβουλίου για έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 5. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της, αφενός, και της Ουκρανίας, 
αφετέρου, για Ένα Παγκόσμιο ∆ορυφορικό Σύστημα Πλοήγησης (GNSS) για μη 
Στρατιωτικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
 
 Τα υπ’ αριθμόν 12 και 13 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «O 
περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 
και «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια «Ο 
περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2008» και «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1η Μαρτίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου και 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο 
είναι η τροποποίηση του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου, 
ώστε: 

1. να καθίσταται δυνατή η διενέργεια δήλωσης μεταβίβασης, υποθήκης ή άλλης 
δικαιοπραξίας όχι μόνο στο κτηματολογικό γραφείο της επαρχίας στην οποία 
βρίσκεται το ακίνητο, αλλά και σε οποιοδήποτε άλλο γραφείο ή χώρο ορίζει ο 
διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας με σχετική 
ανακοίνωσή του στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας για την εφαρμογή 
όλων ή ορισμένων από τις διατάξεις της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, 
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2. ως εγγραφή ακίνητης ιδιοκτησίας στο κτηματικό μητρώο να θεωρείται η 
καταχώρισή της στο χειρόγραφο ή στο μηχανογραφημένο μητρώο και ως 
ημερομηνία εγγραφής να λογίζεται η ημερομηνία κατά την οποία η καταχώριση 
προηγείται χρονικά σε οποιοδήποτε από τα δύο μητρώα, 

3. το ποσό το οποίο εξασφαλίζεται με την υποθήκη και προς εξόφληση του 
οποίου ένα ακίνητο εκτίθεται προς πώληση να μην ελέγχεται ή να καθορίζεται 
από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, αλλά να κοινοποιείται από το 
διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας στον ενυπόθηκο 
οφειλέτη και σε άλλους ενδιαφερόμενους, οπόταν, σε περίπτωση ένστασης, 
αρμόδιος να αποφασίσει να είναι το δικαστήριο. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο 
είναι η τροποποίηση του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
Νόμου, ώστε: 

1. να καθίσταται δυνατή η διενέργεια δήλωσης μεταβίβασης, υποθήκης ή άλλης 
δικαιοπραξίας όχι μόνο στο κτηματολογικό γραφείο της επαρχίας στην οποία 
βρίσκεται το ακίνητο, αλλά και σε οποιοδήποτε άλλο γραφείο ή χώρο ορίζει ο 
διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας με σχετική 
ανακοίνωσή του στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας για την εφαρμογή 
όλων ή ορισμένων από τις διατάξεις της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, 

2. ως εγγραφή ακίνητης ιδιοκτησίας στο κτηματικό μητρώο να θεωρείται η 
καταχώρισή της στο χειρόγραφο ή στο μηχανογραφημένο μητρώο και ως 
ημερομηνία εγγραφής να λογίζεται η ημερομηνία κατά την οποία η καταχώριση 
προηγείται χρονικά σε οποιοδήποτε από τα δύο μητρώα, 

3. να εκσυγχρονιστεί η σχετική διάταξη της βασικής νομοθεσίας σύμφωνα με την 
οποία τηρείται χωριστό κτηματικό μητρώο για κάθε πόλη και χωριό, ώστε να 
τηρείται χωριστό κτηματικό μητρώο για κάθε επαρχία, δήμο και κοινότητα, για 
να συνάδει με τη σημερινή διοικητική διαίρεση της Κύπρου. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας ανέφερε στην 
επιτροπή ότι, επειδή η μηχανογράφηση στο τμήμα του βρίσκεται ήδη σε 
προχωρημένο στάδιο, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες, για να 
αξιοποιηθεί το εν λόγω σύστημα μηχανογράφησης, επισημαίνοντας παράλληλα πως 
το 90% των πράξεων μεταβίβασης, υποθήκης ή άλλης δικαιοπραξίας 
πραγματοποιούνται σήμερα μέσω του συστήματος αυτού.  Ειδικότερα, ο ίδιος 
εκπρόσωπος ανέφερε πως μέσω του μηχανογραφημένου συστήματος τηρείται ενιαία 
βάση δεδομένων για όλα τα ακίνητα σε όλες τις επαρχίες, παρέχοντας έτσι τη 
δυνατότητα σε οποιοδήποτε  ιδιοκτήτη ακίνητης ιδιοκτησίας να αιτείται και να 
διεκπεραιώνει μεταβίβαση, υποθήκη ή άλλη δικαιοπραξία μέσω οποιουδήποτε 
γραφείου του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, αντί μέσω του γραφείου του 
εν λόγω τμήματος της επαρχίας στην οποία βρίσκεται το ακίνητο, όπως ισχύει σήμερα. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες των υπό αναφορά νομοσχεδίων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
νομοσχεδίων και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», 
αντίστοιχα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 13 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 



 49

 Τα υπ’ αριθμόν 14 και 15 θέματα έχουν και αυτά κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και «Ο περί 
Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», προτάσεις νόμου.  Για τα θέματα 
αυτά υπάρχουν τροπολογίες... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ως προέδρου της επιτροπής, μου έχει ζητηθεί από ένα κόμμα να αναβληθούν 
τα θέματα αυτά για μια βδομάδα, δηλαδή για την ερχόμενη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην εισήγηση... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θα είναι στην ολομέλεια δηλαδή.  ∆ε θα πάνε στην επιτροπή.  Θα είναι ξανά 
στην ολομέλεια την ερχόμενη Πέμπτη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Και η ημερομηνία έναρξης ποια θα είναι; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θα διαφοροποιηθεί η ημερομηνία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, μιλούμε για αναβολή μιας βδομάδας. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

 Ωραία.   

 Τα υπ’ αριθμόν 14 και 15 θέματα αναβάλλονται για μια βδομάδα. 

 Τα υπ’ αριθμόν 16 μέχρι 22 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί Τελωνείων (Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας) - Θέση Βοηθού Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Ινστιτούτου 
Γεωργικών Ερευνών - Θέση Τεχνικού Γεωργικών Ερευνών, 1ης Τάξης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας - Θέση 
Χειριστή Ραντάρ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Υπουργείου 
Εσωτερικών - Θέση Λειτουργού ∆ιαχείρισης Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010», «Οι περί Πολιτικής Άμυνας - Θέση Λειτουργού Πολιτικής Άμυνας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Πολιτικής Άμυνας - Θέση Υποδιοικητή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Γραφείου Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως - Θέση Πρώτου Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010».  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος 
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Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους υπ’  αριθμόν 1 και 2 
κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 28 Ιανουαρίου 2010 και όλους μαζί τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 
Μαρτίου 2010. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας 
που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για 
τη νέα θέση Βοηθού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας στην Υπηρεσία Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας στα Τελωνεία [Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)], στο οποίο περιλήφθηκαν τα 
συνήθη καθήκοντα και προσόντα που απαιτούνται για τις θέσεις του ίδιου επιπέδου 
στη δημόσια υπηρεσία και στον ευρύτερο κρατικό τομέα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, μετά από μελέτη 
της οργάνωσης, στελέχωσης και βαθμολογικής διάρθρωσης των θέσεων της 
Υπηρεσίας Φόρου Προστιθέμενης Αξίας στα Τελωνεία, με σκοπό το διαχωρισμό των 
θέσεων Βοηθού Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας [Κλ. Α4 και Α7(ii)], για τις 
οποίες απαιτούνται διαζευκτικά προσόντα, αποφασίστηκαν η μεταφορά στην 
επιστημονική πυραμίδα των υπηρετούντων στις εν λόγω θέσεις υπαλλήλων οι οποίοι 
είναι κάτοχοι πανεπιστημιακού τίτλου σπουδών, καθώς και η σταδιακή δημιουργία 
νέας τεχνικής πυραμίδας με βαθμό εισδοχής την υπό συζήτηση θέση Βοηθού Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας.  Σημειώνεται ότι οι εν λόγω ρυθμίσεις υλοποιήθηκαν με 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό για το 2007. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Τεχνικού Γεωργικών Ερευνών 1ης Τάξης [Κλ. Α8 και 
Α9(i)] στο Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών, ώστε να καλυφθούν υπηρεσιακές ανάγκες, 
με απώτερο στόχο τη βελτίωση της λειτουργικότητας του Ινστιτούτου Γεωργικών 
Ερευνών. 

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη 
νέα θέση Χειριστή Ραντάρ στο Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας, η οποία δημιουργήθηκε 
με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 4) του 2009 [Ν. 
53(ΙΙ)/2009]. 

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για 
τη νέα θέση Λειτουργού ∆ιαχείρισης Α´ στο Υπουργείο Εσωτερικών [Κλ. Α11(ii)], η 
οποία δημιουργήθηκε με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 4) 
του 2009 [Ν. 53(II)/2009] και καθορίστηκε ως θέση προαγωγής για την υφιστάμενη 
θέση Λειτουργού ∆ιαχείρισης (Κλ. Α8-Α10-Α11). 

 Σκοπός των πέμπτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Λειτουργού Πολιτικής Άμυνας στην Πολιτική Άμυνα 
(Κλ. Α8-Α10-Α11), ώστε αφενός να διευρυνθούν οι ξένες γλώσσες που απαιτούνται, 
σύμφωνα με την ακολουθούμενη τα τελευταία χρόνια γενική πολιτική στη δημόσια 
υπηρεσία, και αφετέρου να αναβαθμιστεί το επίπεδο γνώσης των ξένων γλωσσών 
από καλή σε πολύ καλή γνώση. 



 51

 Σκοπός των έκτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη 
νέα θέση Υποδιοικητή στην Πολιτική Άμυνα [Κλ. Α14(ii)], η οποία δημιουργήθηκε με 
τον περί Προϋπολογισμού του 2010 Νόμο του 2009 [Ν. 67(II)/2009]. 

 Σκοπός των έβδομων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για 
τη νέα θέση Πρώτου Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως στο Γραφείο 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως [Κλ. Α14(ii)]. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η εν λόγω θέση 
καθορίστηκε ως θέση προαγωγής με βάση τη γενικά ακολουθούμενη πολιτική και 
πρακτική που καθιερώθηκε στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με την οποία, στις 
περιπτώσεις που δημιουργείται για πρώτη φορά θέση στην κλίμακα Α14(ii), η θέση 
αυτή για την πρώτη μόνο πλήρωσή της καθορίζεται ως θέση προαγωγής και στη 
συνέχεια με νέο σχέδιο υπηρεσίας μετατρέπεται σε θέση πρώτου διορισμού και 
προαγωγής. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμο (Αρ. 4) του 2009 [Ν. 53(II)/2009] δημιουργήθηκαν δύο από τις υπό συζήτηση 
θέσεις, οι κάτοχοι των οποίων θα προΐστανται της Αρχής κατά του Ρατσισμού και των 
∆ιακρίσεων και της Αρχής Ίσης Μεταχείρισης και παράλληλα θα έχουν τη γενική 
εποπτεία των επιμέρους θεμάτων που χειρίζεται το Γραφείο Επιτρόπου ∆ιοικήσεως. 

 Σημειώνεται ότι όλα τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και 
συμφωνήθηκαν με την αρμόδια για σχέδια υπηρεσίας Υποεπιτροπή της Μικτής 
Επιτροπής Προσωπικού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους όπως αυτοί 
έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 



ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 16 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 17 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 18 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 19 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 20 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 21 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 22 κανονισμών; 

1. Οι περί Τελωνείων (Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας) - Θέση Βοηθού 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

2. Οι περί Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών - Θέση Τεχνικού Γεωργικών 
Ερευνών, 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

3. Οι περί Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας - Θέση Χειριστή Ραντάρ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

4. Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Λειτουργού ∆ιαχείρισης Α´ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

5. Οι περί Πολιτικής Άμυνας - Θέση Λειτουργού Πολιτικής Άμυνας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

6. Οι περί Πολιτικής Άμυνας - Θέση Υποδιοικητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010.  

7. Οι περί Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως - Θέση Πρώτου Λειτουργού 
Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
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(Κτυπά τη σφύρα.)                                    

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 23 μέχρι 26 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου (Πιστοποίηση 
Επιχειρήσεων και Προσωπικού όσον αφορά Σταθερό Εξοπλισμό Ψύξης, Κλιματισμού 
και Αντλιών Θερμότητας) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Εκπομπών Ορισμένων 
Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου (Πιστοποίηση Επιχειρήσεων και Προσωπικού 
όσον αφορά τα Μόνιμης Εγκατάστασης Συστήματα Πυροπροστασίας και 
Πυροσβεστήρες) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Εκπομπών Ορισμένων 
Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου (Πιστοποίηση Προσωπικού Ασχολούμενου με την 
Ανάκτηση Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου από Συσκευές Χειρισμού και 
Προστασίας Υψηλής Τάσης) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Εκπομπών 
Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου (Πιστοποίηση Προσωπικού που 
Προβαίνει σε Ανάκτηση Ορισμένων ∆ιαλυτών με βάση Φθοριούχα Αέρια 
Θερμοκηπίου από Εξοπλισμό) Κανονισμοί του 2010». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς 
του επισυνημμένου Παραρτήματος Ι 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος  Ανδρέας Κυπριανού 

 Πανίκκος Σταυριανός Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκος Χάμπας Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους πιο πάνω  
κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Ιανουαρίου, 
στις 11 και 25 Φεβρουαρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, της 
∆ιεύθυνσης Τεχνικής Εκπαίδευσης και του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, του Κέντρου Παραγωγικότητας Κύπρου του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του  Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου (ΑΗΚ), του Κυπριακού Συνδέσμου Τεχνιτών Κλιματισμού και Ψύξης 
Οχημάτων, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ψυκτικών, του Εμπορικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων 
Κύπρου (ΟΕΒ), της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 
Κύπρου, του Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria) και 
του Εθνικού Συντονιστή για την Αμοιβαία Αναγνώριση Επαγγελματικών Προσόντων.  

 Η Γενική Συνομοσπονδία Παγκύπριων Οργανώσεων Βιοτεχνών 
Επαγγελματιών Καταστηματαρχών  (ΠΟΒΕΚ) και το Κυπριακό Εμπορικό Βιομηχανικό 
Επιμελητήριο (ΚΕΒΕ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες 
της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό εξέταση κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
13 του περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου (Συγκράτηση, 
Πρόληψη και Μείωση) Νόμου, είναι η θεσμοθέτηση σχετικών προνοιών για την πλήρη 
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εφαρμογή στην Κυπριακή ∆ημοκρατία των πράξεων της Ευρωπαϊκής Κοινότητας που 
αναφέρονται στο Παράρτημα ΙΙ. 

 Ειδικότερα, οι βασικές πρόνοιες των υπό συζήτηση κανονισμών αφορούν: 

1. Τη θέσπιση διαδικασίας καθορισμού φορέων αξιολόγησης και φορέων 
πιστοποίησης προσωπικού και επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται σε 
τομείς οι οποίοι περιλαμβάνουν χειρισμό φθοριούχων αερίων θερμοκηπίου. 

2. Τη θέσπιση διαδικασίας αξιολόγησης και πιστοποίησης του πιο πάνω 
προσωπικού και των επιχειρήσεων. 

3.  Τη θέσπιση σχετικών ποινικών αδικημάτων. 

 Σημειώνεται ότι οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή μαζί με σχετικό 
νομοσχέδιο που ρυθμίζει το ίδιο αντικείμενο, το οποίο έχει ψηφιστεί από την ολομέλεια 
του σώματος στις 4 Μαρτίου 2010. 

 Όπως αναφέρεται και στο σχετικό επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει 
τους προτεινόμενους κανονισμούς, η Κυπριακή ∆ημοκρατία όφειλε να είχε προβεί στις 
αναγκαίες ρυθμίσεις για την εφαρμογή των προαναφερόμενων ευρωπαϊκών 
κανονισμών στο έδαφος της ∆ημοκρατίας πριν από τον Ιούλιο 2008 για τους 
κανονισμούς ΕΚ/303/2008, ΕΚ/304/2008, ΕΚ/305/2008, ΕΚ/306/2008 και 
ΕΚ/308/2008 και πριν από τον Ιούλιο 2007 για τον κανονισμό  ΕΚ/842/2006.  
Σημειώνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στις 14 Ιανουαρίου 2010.  

 Σύμφωνα με το ίδιο επεξηγηματικό σημείωμα, η εφαρμογή των εν λόγω 
ευρωπαϊκών κανονισμών συνεπάγεται μεγάλο όγκο εργασίας για το Τμήμα 
Περιβάλλοντος στον τομέα της εκπαίδευσης και στον τομέα των επιθεωρήσεων και 
ελέγχου της αγοράς.  Για το σκοπό αυτό απαιτείται η εργοδότηση προσωπικού που 
θα ασχολείται με το θέμα και το οποίο θα πρέπει να επιθεωρεί ένα μεγάλο αριθμό από 
τεχνικούς ψύξεως που χρησιμοποιούν τα αέρια αυτά, καθώς και πολλές 
εγκαταστάσεις. 

 Στα πλαίσια συζήτησης των εν λόγω κανονισμών ο αναπληρωτής διευθυντής 
του Τμήματος Περιβάλλοντος ανέφερε στην επιτροπή ότι η καθυστέρηση εφαρμογής 
των προαναφερόμενων ευρωπαϊκών κανονισμών οφείλεται στην πολυπλοκότητα της 
διαδικασίας ετοιμασίας των κανονισμών και στις αναγκαίες χρονοβόρες διαβουλεύσεις 
που έπρεπε να πραγματοποιηθούν, τόσο με τα άλλα εμπλεκόμενα τμήματα όσο και με 
τους ενδιαφερομένους.  

 Ο ίδιος ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι εν λόγω κανονισμοί προϋποθέτουν 
υψηλότερο κόστος λειτουργίας για τις επιχειρήσεις, αφού με την εφαρμογή τους θα 
απαιτείται εκπαίδευση και πιστοποίηση των τεχνικών τους και αφού ο φόρτος 
εργασίας και το κόστος των υπηρεσιών των επιχειρήσεων αυξάνεται με την επιβολή 
υποχρέωσης συλλογής και ανακύκλωσης ή καταστροφής των αερίων.  Παράλληλα, η 
όλη διεργασία θα συνεπάγεται σχετική αύξηση του κόστους των αερίων για τον 
καταναλωτή, η οποία όμως δεν αναμένεται να είναι ουσιαστική, κυρίως λόγω του 
μικρού όγκου αερίων που χρειάζεται ο μέσος καταναλωτής για προσωπική του χρήση. 

 Τέλος, ο ίδιος σημείωσε ότι η έγκριση των κανονισμών θα επιφέρει οφέλη στο 
καταναλωτικό κοινό λόγω της επικείμενης προστασίας του περιβάλλοντος, μέσω της 
μείωσης της ανεξέλεγκτης διαρροής αερίων που αυξάνουν τη θερμοκρασία του 
πλανήτη, καθώς και λόγω της βελτίωσης του επιπέδου υπηρεσιών που θα παρέχουν 
οι καταρτισμένοι πλέον τεχνικοί ψύξης. 
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 Ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ αναφέρθηκε στην ανάγκη συντονισμού των 
υπηρεσιών, έτσι ώστε να μη σπαταλούνται ανθρωποώρες στις επιθεωρήσεις. 

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Τεχνιτών Κλιματισμού και Ψύξης 
Οχημάτων και του Παγκύπριου  Συνδέσμου Ψυκτικών εξέφρασαν την ανησυχία τους 
για τα χρονοδιαγράμματα που περιλαμβάνονται στους υπό συζήτηση κανονισμούς 
αναφορικά με την προσωρινή πιστοποίηση προσωπικού και επιχειρήσεων, τονίζοντας 
ότι δεν είναι δυνατό να εκπαιδευτούν όλοι οι τεχνικοί μέχρι το τέλος της περιόδου για 
την οποία επιτρέπεται η προσωρινή πιστοποίηση, θέμα που απασχόλησε την 
επιτροπή. 

 Η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου, σε 
γραπτό σημείωμά της, το οποίο κατέθεσε στην επιτροπή, εξέφρασε την ικανοποίησή 
της για την εφαρμογή των εν λόγω ευρωπαϊκών κανονισμών στην Κύπρο και την 
αισιοδοξία της για τη σωστή υιοθέτηση των προνοιών τους. 

 Κατά την εξέταση των κανονισμών την επιτροπή απασχόλησε, μεταξύ άλλων, ο 
τύπος των εξετάσεων στις οποίες θα κληθούν να υποβληθούν οι τεχνικοί για την 
πιστοποίησή τους και τα χρονοδιαγράμματα πιστοποίησης που προβλέπονται σε 
αυτούς. 

 Σε σχέση με το πρώτο θέμα, ο αναπληρωτής διευθυντής του Τμήματος 
Περιβάλλοντος ενημέρωσε την επιτροπή ότι, παρ’  όλο που ο τρόπος εξέτασης δεν 
ορίζεται από τους ευρωπαϊκούς κανονισμούς, κρίνεται ότι ο καθορισμός του τύπου 
εξέτασης στα πλαίσια της νομοθεσίας δεν ενδείκνυται.  Ο ίδιος μετέφερε την πρόθεση 
του Τμήματος Περιβάλλοντος να προτρέψει τους φορείς αξιολόγησης να διεξάγουν 
εξετάσεις τύπου πολλαπλών απαντήσεων και να δίνουν περισσότερο βάρος σε 
πρακτικές αντί θεωρητικές ερωτήσεις, πάντοτε χωρίς να ξεφεύγουν από τα πλαίσια 
των ευρωπαϊκών κανονισμών, έτσι ώστε να μην τίθενται σε δυσμενή θέση οι τεχνικοί 
που, παρ’  όλο που έχουν τις σχετικές γνώσεις και την εμπειρία, δεν έχουν την 
κατάλληλη ακαδημαϊκή μόρφωση, για να ανταπεξέλθουν σε ακαδημαϊκού τύπου 
εξετάσεις. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι, εφόσον η υπό εφαρμογή κοινοτική νομοθεσία 
περιλαμβάνει συγκεκριμένα χρονοδιαγράμματα, η πρόβλεψη οποιασδήποτε άλλης 
μεταβατικής περιόδου θα αποτελούσε παράβαση αυτής. 

 Στο στάδιο της νομοτεχνικής επεξεργασίας των προτεινόμενων κανονισμών 
διαπιστώθηκε από τη γραμματεία ότι οι περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων 
Αερίων Θερμοκηπίου (Πιστοποίηση Επιχειρήσεων και Προσωπικού όσον αφορά 
Σταθερό Εξοπλισμό Ψύξης, Κλιματισμού και Αντλιών Θερμότητας) Κανονισμοί του 
2010 και οι περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου 
(Πιστοποίηση Επιχειρήσεων και Προσωπικού όσον αφορά τα Μόνιμης Εγκατάστασης 
Συστήματα Πυροπροστασίας και Πυροσβεστήρες) Κανονισμοί του 2010 προνοούν 
ποινές υψηλότερες από τις προβλεπόμενες στον εξουσιοδοτικό νόμο, γι’ αυτό, σε 
συνεννόηση με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και το Τμήμα 
Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
τροποποιήθηκαν οι σχετικές πρόνοιες, ώστε να συνάδουν με τα προβλεπόμενα στην 
αναφερόμενη νομοθεσία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της και αφού διαμόρφωσε το κείμενο σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά 
διαμορφωθεί.                                         
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                                          ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Ι 
1. Οι περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου 

(Πιστοποίηση Επιχειρήσεων και Προσωπικού όσον αφορά Σταθερό Εξοπλισμό 
Ψύξης, Κλιματισμού και Αντλιών Θερμότητας) Κανονισμοί του 2010. 

2. Οι περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου 
(Πιστοποίηση Επιχειρήσεων και Προσωπικού όσον αφορά τα Μόνιμης 
Εγκατάστασης Συστήματα Πυροπροστασίας και Πυροσβεστήρες) Κανονισμοί 
του 2010. 

3. Οι περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου 
(Πιστοποίηση Προσωπικού Ασχολούμενου με την Ανάκτηση Ορισμένων 
Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου από Συσκευές Χειρισμού και Προστασίας 
Υψηλής Τάσης) Κανονισμοί του 2010. 

4. Οι περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου 
(Πιστοποίηση Προσωπικού που Προβαίνει σε Ανάκτηση Ορισμένων ∆ιαλυτών 
με βάση Φθοριούχα Αέρια Θερμοκηπίου από Εξοπλισμό) Κανονισμοί του 2010. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΙΙ 

1. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 842/2006 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 17ης Μαΐου 2006 για ορισμένα φθοριούχα αέρια θερμοκηπίου. 

2. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 308/2008 της Επιτροπής της 2ας Απριλίου 2008 για τον 
καθορισμό, σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 842/2006 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της μορφής κοινοποίησης των 
προγραμμάτων κατάρτισης και πιστοποίησης των κρατών μελών. 

3. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 303/2008 της Επιτροπής της 2ας Απριλίου 2008 για τη 
θέσπιση, σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 842/2006 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, ελάχιστων απαιτήσεων και των όρων 
αμοιβαίας αναγνώρισης για την πιστοποίηση εταιρειών και προσωπικού όσον 
αφορά το σταθερό εξοπλισμό ψύξης, κλιματισμού και αντλιών θερμότητας που 
περιέχει ορισμένα φθοριούχα αέρια θερμοκηπίου. 

4. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 304/2008 της Επιτροπής της 2ας Απριλίου 2008 για τη 
θέσπιση, σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 842/2006 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, ελάχιστων απαιτήσεων και των όρων 
αμοιβαίας αναγνώρισης για την πιστοποίηση επιχειρήσεων και προσωπικού 
όσον αφορά μόνιμα συστήματα πυροπροστασίας και πυροσβεστήρες που 
περιέχουν ορισμένα φθοριούχα αέρια του θερμοκηπίου. 

5. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 305/2008 της Επιτροπής της 2ας Απριλίου 2008 για τη 
θέσπιση, σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 842/2006 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, ελάχιστων απαιτήσεων και των όρων 
αμοιβαίας αναγνώρισης για την πιστοποίηση προσωπικού ασχολούμενου με 
την ανάκτηση ορισμένων φθοριούχων αερίων θερμοκηπίου από συσκευές 
χειρισμού και προστασίας υψηλής τάσεως. 

6. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 306/2008 της Επιτροπής της 2ας Απριλίου 2008 για τη 
θέσπιση, σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 842/2006 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, ελάχιστων απαιτήσεων και των όρων 
αμοιβαίας αναγνώρισης για την πιστοποίηση προσωπικού που προβαίνει σε 
ανάκτηση ορισμένων διαλυτών με βάση φθοριούχα αέρια του θερμοκηπίου 
από εξοπλισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 23 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 24 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 25 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 26 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 27 μέχρι 34 θέματα αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στο θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης, που 
τιτλοφορείται «Ο περί του Καταστατικού Ίδρυσης του ∆ιεθνούς Οργανισμού 
Ανανεώσιμης Ενέργειας (Κυρωτικός) Νόμος του 2010».   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί του Καταστατικού Ίδρυσης του ∆ιεθνούς Οργανισμού Ανανεώσιμης 

Ενέργειας (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ανδρέας Αγγελίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 Μαρτίου 2010.  Στην εν λόγω συνεδρία 
παρευρέθηκε ο Υπουργός Εξωτερικών.   

 Σκοπός του εν λόγω νομοσχεδίου είναι η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 169.2 
του συντάγματος, του καταστατικού ίδρυσης του ∆ιεθνούς Οργανισμού Ανανεώσιμης 
Ενέργειας, το οποίο υπογράφηκε από την Κυπριακή ∆ημοκρατία στη Βόννη στις 26 
Ιανουαρίου 2009. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, ο ∆ιεθνής Οργανισμός Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας IRENA (International Renewable Energy Agency) φιλοδοξεί να αποτελέσει 
την κύρια κινητήρια δύναμη για προώθηση ταχείας μετάβασης προς την εκτεταμένη 
και αειφόρο χρήση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (ΑΠΕ) σε παγκόσμια κλίμακα.  
Προς το σκοπό αυτό θα παρέχει πρακτικές συμβουλές και υποστήριξη τόσο στις 
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βιομηχανικές όσο και στις αναπτυσσόμενες χώρες, συμβάλλοντας έτσι στη βελτίωση 
των νομοθετικών πλαισίων και την ανάπτυξη υποδομών που αφορούν τις ΑΠΕ.  
Επιπλέον, ο οργανισμός σκοπεύει να διευκολύνει την πρόσβαση σε όλες τις σχετικές 
πληροφορίες, συμπεριλαμβανομένων και στοιχείων σχετικά με τις δυνατότητες των 
διαφορετικών τεχνολογιών ΑΠΕ, τις βέλτιστες πρακτικές, τους χρηματοδοτικούς 
οργανισμούς και την ανώτατου επιπέδου (state-of-the-art) τεχνολογική 
εμπειρογνωμοσύνη.   

 Σύμφωνα με την ίδια εισηγητική έκθεση, στις 26 Ιανουαρίου 2009 έλαβε χώρα 
στη Βόννη το ιδρυτικό συνέδριο του αναφερόμενου πιο πάνω διεθνούς οργανισμού, 
στο οποίο εβδομήντα πέντε χώρες, μεταξύ των οποίων και η Κύπρος, υπέγραψαν 
καταστατικό ίδρυσής του.  Στα άρθρα 19 και 20 του καταστατικού αναφέρεται ότι όλες 
οι χώρες που έχουν υπογράψει το καταστατικό ίδρυσης του IRENA θα πρέπει να 
καταθέσουν έγγραφο επικύρωσης ή αποδοχής του καταστατικού στη Γερμανία, η 
οποία ορίστηκε ως θεματοφύλακας.  Οι χώρες που θα αποφασίσουν να μην 
επικυρώσουν το καταστατικό του IRENA δε θα έχουν τη δυνατότητα συμμετοχής στη 
λήψη των αποφάσεών του.   

 Επιπρόσθετα αναφέρεται ότι η Κύπρος ως πλήρες μέλος του IRENA θα πρέπει 
να καταβάλει στον οργανισμό αυτό για το 2010 ετήσια συνδρομή 7.999 δολάρια ΗΠΑ.  
Η οικονομική συνεισφορά των κρατών μελών καθορίζεται για το κάθε οικονομικό έτος 
σύμφωνα με το ύψος του προϋπολογισμού του IRENA και την καθορισμένη κλίμακα 
που χρησιμοποιούν τα Ηνωμένα Έθνη για παρόμοιες περιπτώσεις (λαμβάνονται 
υπόψη το ΑΕΠ, ο πληθυσμός κ.ά.).  Σημειώνεται ότι η συνεισφορά αυτή έχει 
συμπεριληφθεί στον προϋπολογισμό της Υπηρεσίας Ενέργειας για το έτος 2010.  

 Στα πλαίσια της συνεδρίας της επιτροπής ο Υπουργός Εξωτερικών ανέπτυξε 
την πολιτική και τη διπλωματική σημασία που έχει για τη ∆ημοκρατία η συμμετοχή της 
στον υπό αναφορά οργανισμό. 

 Τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών, αφού έλαβαν υπόψη 
όλα τα πιο πάνω, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη 
συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή καταθέτει την έκθεσή της στην 
ολομέλεια του σώματος για λήψη σχετικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση του καταστατικού.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Καταστατικού Ίδρυσης του 
∆ιεθνούς Οργανισμού Ανανεώσιμης Ενέργειας (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Συμβουλίου Ελαιοκομικών 
Προϊόντων του 2010 Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.052-
2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.053-
2010). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Πρακτορείου 
Ειδήσεων του 2010 Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.054-
2010). 

Εσωτερικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού του 2010 Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.055-
2010). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί της ∆ημιουργίας 
Υποδομής Χωρικών 
∆εδομένων (INSPIRE) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.056-
2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

6. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας Εμπορίου, Βιομηχανίας Εμπορίου και 
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της ∆ημοκρατίας (Μίσθωση 
Ιδιοκτησίας μέσα σε 
Κυβερνητικές Βιομηχανικές 
Περιοχές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.047-
2010). 

και Τουρισμού  Βιομηχανίας 

7. Οι περί Γενικού Χημείου του 
Κράτους - Θέση Πρώτου 
Χημικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.048-
2010). 

Υγείας  Νομικών  

8. Οι περί Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Σχολές και Τμήματα κατά 
Σχολή) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.049-
2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

9. Οι περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Καθορισμός 
Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας 
για Σκοπούς ∆ιορισμού 
Προαγωγής και 
Προσαυξήσεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.010-
2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

10. Οι περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Τοποθετήσεις, 
Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.011-
2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας  

11. Οι περί Ζωοτροφών και 
Προσθετικών των Ζωοτροφών 
(Έλεγχος Ποιότητας, 
Προμήθειας και Χρήσεως) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.012-
2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

12. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-

Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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2010). 

13. Οι περί Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Εκλογή, Αξιολόγηση και 
Ανέλιξη ∆ιδακτικού 
Ερευνητικού Προσωπικού) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.016-
2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

14. Οι περί Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Συνταξιοδοτικά ∆ικαιώματα 
∆ιδακτικού Ερευνητικού 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.017-
2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

15. Οι περί Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου 
(∆ιδακτικό Ερευνητικό 
Προσωπικό) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.018-
2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 

16. Οι περί Εκρηκτικών Υλών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.019-
2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας   

 

17. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων προς 
το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο 
Κύπρου, σύμφωνα με το 
εδάφιο (3) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2009 Νόμου του 
2009 [Ν. 41(ΙΙ) του 2009].  
(Aρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 

18. Έκθεση του Υπουργού 
Εσωτερικών για την 
παραχώρηση, εκμίσθωση, 
ανταλλαγή ή παραχώρηση 
άδειας χρήσεως κρατικής γης 
σύμφωνα με το άρθρο 18(2) 
του περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου 74/88, όπως 
αυτή  έχει εγκριθεί από το 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 
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Υπουργικό Συμβούλιο με την 
απόφαση αρ. 65.710 ημερ. 
19/6/2007. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

19. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων προς 
το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο 
Κύπρου, σύμφωνα με το 
εδάφιο (3) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου 
Κύπρου του 2009 Νόμου του 
2009 [Ν. 39(ΙΙ) του 2009]. 
(Aρ. Φακ. 10.04.002.001).  

Υγείας  Υγείας 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων (Ασφάλιση Ευθύνης 
έναντι Τρίτου) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.016-2010). 

Αριστοφάνη Γεωργίου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

Νομικών 

2. Ο περί Υποχρεωτικής 
Ασφάλισης της Ευθύνης των 
Εργοδοτών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.017-2010). 

Αριστοφάνη Γεωργίου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

Νομικών 

3. Ο περί Εγκατάστασης και 
Χρήσης Αυτόματων Εξωτερικών 
Απινιδωτών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.018-2010). 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

Υγείας  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.910, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω δεχθεί πολλές διαμαρτυρίες για υπερβολικά δυνατούς ήχους και θόρυβο 
από οχήματα με τροποποιημένους σωλήνες εξαγωγής καυσαερίων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει νομικό πλαίσιο που να καθορίζει σοβαρές ποινές σε 
όσους παρανομούν, αυστηρό έλεγχο στα εισαγόμενα εξαρτήματα και αυστηρότατες 
ποινές σε εισαγωγείς ειδικών θορυβωδών σωλήνων εξαγωγής καυσαερίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.911, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω ενημερωθεί ότι οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος έχουν δεχτεί πολλές καταγγελίες σχετικά με τις 
συνθήκες που επικρατούν στους χώρους κράτησης αδέσποτων σκύλων των τοπικών 
αρχών, με αποτέλεσμα να σταλεί επιστολή στους κτηνιατρικούς λειτουργούς, για να 
διενεργηθούν επιθεωρήσεις και να εντοπιστούν οι ελλείψεις που υπάρχουν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιες ελλείψεις εντοπίστηκαν σε σχέση με την υποδομή 
(εγκαταστάσεις και εξοπλισμός) και την παροχή της απαραίτητης περιποίησης και 
φροντίδας των ζώων από το προσωπικό των τοπικών αρχών που είναι επιφορτισμένο 
με τα καθήκοντα αυτά, πόσες καταγγελίες έγιναν στην αστυνομία και ποια διορθωτικά 
μέτρα έχουν ληφθεί από πλευράς Επαρχιακών Κτηνιατρικών Γραφείων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.912, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι καρκινοπαθείς του Γενικού Νοσοκομείου 
Αμμοχώστου ταλαιπωρούνται, γιατί υπάρχει μόνο ένας ογκολόγος γιατρός και, όταν 
απουσιάζει, οι ασθενείς αναγκάζονται να μεταβαίνουν στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λάρνακας ή στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει πρόβλεψη και πότε θα γίνουν οι κατάλληλες προσλήψεις 
ιατρικού προσωπικού για το Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου, ώστε να τεθεί τέρμα 
στην ταλαιπωρία των καρκινοπαθών της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.913, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει νόμος που να υποχρεώνει τα υπουργεία να κοινοποιούν 
τα πρακτικά συναντήσεων στους παρευρισκομένους στις συναντήσεις, είτε αυτοί είναι 
κρατικοί λειτουργοί είτε εκπρόσωποι μη κυβερνητικών οργανώσεων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.914, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων βάσει ποιου νόμου οι δημόσιοι λειτουργοί οφείλουν να απαντούν σε 
επιστολές πολιτών, υπό ποιες προϋποθέσεις και όρους και αν υπάρχουν ποινές για 
όσους παραλείπουν να το κάνουν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.915, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω παρατηρήσει τη συνεχιζόμενη καθυστέρηση στην εφαρμογή του 
προγράμματος περισυλλογής των φθαρμένων ελαστικών από τα συνεργεία, με 
αποτέλεσμα βουνά ολόκληρα από ελαστικά να εντοπίζονται σε κάθε γωνιά της 
Κύπρου. 

 Όσο πιο συνεπής και νομοταγής είναι ο λαστιχάρης τόσο μεγαλύτερη 
συσσώρευση ελαστικών παρατηρείται.  Μήνες τώρα τα συνεργεία ελαστικών δεν 
ξέρουν τι να κάνουν με τα φθαρμένα ελαστικά, αφού απαγορεύτηκε η απόρριψή τους 
στους σκυβαλότοπους.  Στην πράξη τα βουνά από ελαστικά μεγαλώνουν, όπως 
επίσης μεγαλώνει και ο κίνδυνος για πυρκαγιά, ατύχημα ή μόλυνση. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προτίθεται να θέσει σε εφαρμογή το πρόγραμμα περισυλλογής 
φθαρμένων ελαστικών από τα συνεργεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.916, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προτίθεται να αρχίσει η κυβέρνηση να καταβάλλει το επίδομα 
στους συνταξιούχους σύμφωνα με το σχέδιο ενίσχυσης των συνταξιούχων με χαμηλά 
εισοδήματα, που ενέκρινε το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφαση αρ. 68.644, 
ημερομηνίας 14 Απριλίου 2009.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.917, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πόσοι Κύπριοι πολίτες συνεισφέρουν στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων ως 
αυτοτελώς εργαζόμενοι αγρότες και σε ποιους κλάδους (π.χ. γεωργοί, 
κτηνοτρόφοι, ψαράδες, μελισσοκόμοι κ.λπ.); 

2. Ποιοι κλάδοι παρουσιάζουν μείωση και ποιοι αύξηση; 

3. Ποια είναι η ανά έτος κατάσταση των ασφαλισμένων αγροτών της τελευταίας 
δεκαετίας; 

4. Ποια είναι η μέση ηλικιακή κατάσταση των αγροτών μας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.918, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Όπως είναι γνωστό, το νομοσχέδιο που αφορά τη δημιουργία Συμβουλίου 
Περιβάλλοντος, που κατατέθηκε στη Βουλή στις 12 Οκτωβρίου 2006 και συζητήθηκε 
σε δεκαπέντε συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, 
αποσύρθηκε από την κυβέρνηση στις 29 Ιανουαρίου 2009. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους που κρίθηκε ότι απαιτείτο επανεξέταση του αρχικού 
νομοσχεδίου που κατατέθηκε, σε ποιο στάδιο βρίσκεται η επανεξέτασή του και πότε 
προγραμματίζεται να κατατεθεί εκ νέου στη Βουλή για συζήτηση και ψήφιση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.919, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες στις οποίες προέβη το υπουργείο του, ώστε να 
αποτραπεί το κλείσιμο του θεάτρου “Αντίδοτο”, καθώς και για τις ενέργειες στις οποίες 
προβαίνει, ώστε να διευκολυνθεί η εξεύρεση νέας στέγης για το εν λόγω θέατρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.920, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίας Κυριακού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η κατασκευή του φράγματος Σολιάς-
Φλάσου-Ληνούς και πότε αναμένεται να είναι έτοιμο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.921, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 
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 «Έχουν περιέλθει στην αντίληψή μου πληροφορίες ότι, ενώ τα δύο 
αδειοδοτημένα καπνιστήρια σολομού στην Κύπρο, τα οποία εργοδοτούν δεκάδες 
υπαλλήλους, πληρώνουν τέλος κατανάλωσης €5,13 το κιλό, διάφοροι άλλοι 
εισαγωγείς με διάφορους τρόπους αποφεύγουν να πληρώσουν το συγκεκριμένο τέλος, 
δημιουργώντας με αυτό τον τρόπο αθέμιτο ανταγωνισμό στην αγορά.  Σημειώνεται ότι 
το τέλος κατανάλωσης αποτελεί περίπου το 1/3 του συνολικού κόστους του προϊόντος. 

 Οι πληροφορίες μου είναι ότι είτε σολομοί δηλώνονται ως σολομοπέστροφες 
είτε εισάγονται παγωμένοι και δηλώνονται ως άλλα ψάρια, με αποτέλεσμα να υπάρχει 
αδυναμία πραγματικού ελέγχου από το Τμήμα Τελωνείων. 

 Θεωρώ το θέμα πολύ σοβαρό και παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να το 
διερευνήσει και να απαντήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων, αφού τα πιο πάνω 
δεδομένα οδηγούν τα δύο καπνιστήρια με μαθηματική ακρίβεια σε κλείσιμο, με 
αποτέλεσμα δεκάδες συμπολίτες μας εν μέσω οικονομικής κρίσης να μείνουν άνεργοι. 

 Παρακαλώ επίσης όπως μας ενημερώσει αν προτίθεται, με βάση και την 
προηγούμενη πρακτική της κατάργησης του φόρου κατανάλωσης στα αεριούχα 
αναψυκτικά, να μηδενίσει τη συγκεκριμένη φορολογία, αφού πιθανώς τα έσοδα που 
αναλογούν στο κράτος είναι μικρότερα από το κόστος ελέγχου και είσπραξης της 
συγκεκριμένης φορολογίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.922, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρίνας 
Κελοκεδάρων για κατασκευή τοίχων αντιστήριξης κατά μήκος του κεντρικού δρόμου 
για προστασία από κατολισθήσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.923, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε να συμπεριληφθεί κονδύλι στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2011 για ανάπλαση της πλατείας της κοινότητας Ελεδιό (επαρχία 
Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.924, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε να διαπλατυνθεί ο δρόμος κατά μήκος τριών 
περίπου χιλιομέτρων μέχρι την είσοδο της κοινότητας Αξύλου (επαρχία Πάφου), ώστε 
να γίνει πιο ασφαλής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.925, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται τα πιο κάτω αιτήματα της κοινότητας 
Ελεδιό (επαρχία Πάφου): 

1. ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για φτωχές οικογένειες. 

2. Επέκταση της οικιστικής ζώνης της κοινότητας. 
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3. Αλλαγή κριτηρίων της στεγαστικής πολιτικής, ώστε να μπορούν τα νεαρά 
ζευγάρια με καταγωγή από την κοινότητα να επωφελούνται των διάφορων 
στεγαστικών σχεδίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.926, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητα Αγίας Μαρίνας 
Κελοκεδάρων για συμπερίληψή της στο σχέδιο επιδότησης για τη θέρμανση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.927, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Η κοινότητα Γιόλου (επαρχία Πάφου) εξακολουθεί να ζητά όπως το δίκτυο 
υψηλής τάσης της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου μεταφερθεί κατά μήκος του 
αυτοκινητόδρομου Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς, ώστε να αποφευχθεί ο επηρεασμός 
ιδιωτικής περιουσίας.  Σύμφωνα με το κοινοτικό συμβούλιο Γιόλου, η πρόταση της 
κυβέρνησης για τη μετακίνηση της γραμμής μεταφοράς προς τα σύνορα με το χωριό 
∆ρύμου δεν έχει γίνει αποδεκτή από την κοινότητα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το πιο πάνω θέμα και αν υπάρχουν 
περιθώρια, ώστε να γίνει αποδεκτό αυτό το πάγιο αίτημα της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.928, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εκπόνηση μελέτης για τον εξωραϊσμό της 
πλατείας στην κοινότητα Αξύλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.929, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρίνας 
Κελοκεδάρων για δρομολόγηση λεωφορείου από την κοινότητα μέχρι την πόλη της 
Πάφου για την εξυπηρέτηση των κατοίκων της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.930, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία διαμόρφωσης-ανάπλασης της 
πλατείας της κοινότητας Στρουμπιού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.931, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα εφαρμόσει μέτρα 
κυκλοφοριακής ύφεσης και αν θα κατασκευάσει διάβαση πεζών στο δρόμο Πάφου-
Πόλης Χρυσοχούς, στα όρια της κοινότητας Στρουμπιού της επαρχίας Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.932, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η υλοποίηση του έργου κατασκευής 
αποχετευτικού συστήματος λυμάτων στην κοινότητα Στρουμπιού της επαρχίας 
Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.933, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Η περιοχή γύρω από το κτίριο Τμήματος Πληθυσμού και Μετανάστευσης 
παρουσιάζει μεγάλο κυκλοφοριακό χάος, με αποτέλεσμα να παραβιάζεται ο κώδικας 
οδικής κυκλοφορίας από τα διερχόμενα αυτοκίνητα και να τίθεται σε κίνδυνο η ζωή 
ατόμων που επισκέπτονται το εν λόγω τμήμα, αλλά και των παιδιών του σχολείου της 
Αμερικάνικης Ακαδημίας.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το τι προτίθεται να κάνει για τη μείωση του κυκλοφοριακού χάους 
που υπάρχει στην περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.934, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι η δημοτική αρχή Πάφου εργάζεται με εντατικό ρυθμό για 
την εφαρμογή του πρωτοποριακού συστήματος ελέγχου των διαρροών του δικτύου 
υδατοπρομήθειας μέσω δορυφορικής παρατήρησης και ηλεκτρονικών υπολογιστών, 
επιχειρώντας να επιλύσει το πρόβλημα της απώλειας νερού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το σύστημα αυτό εφαρμόζεται σε όλα τα δίκτυα μεταφοράς και 
διανομής νερού στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.935, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με πληροφορίες μου, η Κυπριακή ∆ημοκρατία φέρεται να 
καταγγέλλεται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για παράλειψη εναρμόνισης με δώδεκα 
ευρωπαϊκές Οδηγίες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τις Οδηγίες αυτές και τους λόγους που δεν έχουν ακόμα ενσωματωθεί από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.936, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι οι τοπικές αρχές, ιδιώτες και γεωργοί ψεκάζουν τα χόρτα 
σε πάρκα, παιδότοπους, πεζοδρόμια, παραπέτα δημόσιων οδών, με αποτέλεσμα η 
φύση να χάνει το πράσινο χρώμα της και τα πολύχρωμα λουλούδια της να 
μετατρέπονται σε νεκρή φύση.  Ολόκληρες περιοχές γεμίζουν ξερά χόρτα, γεγονός 
που αυξάνει την ανησυχία για το ενδεχόμενο πυρκαγιάς. 

 Με τα ψεκάσματα των χόρτων δεν καταστρέφονται μόνο τα ζιζάνια, αλλά και 
χρήσιμα φυτά (πολλές φορές σπάνια).  Γίνεται επίσης μεγάλη ζημιά στην 
ερπετοπανίδα, την εντομοπανίδα και γενικά τη φύση.  Επιπλέον, με όλα αυτά τα 
ψεκάσματα μπαίνει σε κίνδυνο η υγεία των εργαζομένων σε συνεργεία ψεκασμών, 
αλλά και των ανυποψίαστων περαστικών και ζώων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται να λάβει, ώστε να σταματήσουν οι ψεκασμοί 
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των χόρτων και να εφαρμοστούν πιο περιβαλλοντικές και κοινωνικά στοχευμένες 
μέθοδοι αντιμετώπισης της “ανεπιθύμητης” ανάπτυξης των χόρτων, όπως η 
εργοδότηση νέων για το ξερίζωμα και το κόψιμο των χόρτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.937, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Είναι γενικά παραδεκτό ότι οι αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης δε συνηθίζουν να 
επιβάλλουν εξώδικα πρόστιμα, ακόμη και όταν περιπίπτουν στην αντίληψή τους 
παραβάσεις του νόμου, για πολλούς και διάφορους λόγους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να προχωρήσει σε νομοθετική ρύθμιση, ούτως ώστε να 
επιστρέφεται μέρος των ποσών που καταβάλλονται ως εξώδικα πρόστιμα για 
παρανομίες στις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης που τα έχουν εκδώσει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.938, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί μετά την απόφαση για ρύθμιση μέρους των αγροτικών χρεών 
δεν έγινε διαπραγμάτευση με τις τράπεζες πριν από την καταβολή του ποσού, όπως 
αυτό θα έπραττε ο οποιοσδήποτε ιδιώτης, για διαγραφή μέρους των τόκων, που 
πολλές φορές είναι υπερδιπλάσιοι του κεφαλαίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.939, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει αναλυτικά τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το θέμα της ηλεκτρονικής 
διακυβέρνησης.  Ειδικότερα: 

1. Ποια τμήματα της κυβέρνησης εξυπηρετούν τους πολίτες ηλεκτρονικά; 

2. Ποια χρήση γίνεται από τους πολίτες αυτής της εξυπηρέτησης; 

3. Ποια τμήματα προγραμματίζεται να εξυπηρετούν ηλεκτρονικά τους πολίτες και 
ποιο το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του προγραμματισμού αυτού;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.413, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2009, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 12.3.2009 με την οποία μας έχει διαβιβασθεί η Ερώτηση του 
Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και σας πληροφορώ ότι η Κυβέρνηση, μέσα 
στα πλαίσια των μέτρων που είχε πάρει κατά το 2009 για αναθέρμανση της 
οικονομίας είχε παραχωρήσει ειδικά για τη Λάρνακα, επιπρόσθετα από τα 
προβλεπόμενα στον Προϋπολογισμό του 2009, πρόσθετες πιστώσεις ύψους €2 εκ. 
για μικρά έργα τα οποία και έχουν υλοποιηθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.571, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2009, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
18.6.2009, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Αποχετευτικό σύστημα λυμάτων στο ∆ήμο Πέγειας. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ανάθεσε σε ιδιώτες Συμβούλους 
Μηχανικούς/Μελετητές την εκπόνηση τεχνοοικονομικής μελέτης για τη 
δημιουργία αποχετευτικού συστήματος στο ∆ήμο Πέγειας. Στη συνέχεια, όμως, 
ο ∆ήμος Πέγειας αποφάσισε να διαβουλευτεί με το Συμβούλιο Αποχετεύσεων 
Πάφου το ενδεχόμενο της ένταξης του ∆ήμου στο Σ.Α.ΠΑ., θεωρώντας τη λύση 
αυτή ως την πλέον οικονομικά συμφέρουσα για το ∆ήμο. Κατά τη συνεδρία του 
ημερομηνίας 2.11.2009, το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου αποφάσισε όπως 
αποδεχθεί και υιοθετήσει αίτημα και εισήγηση του ∆ήμου Πέγειας για ένταξη 
της περιοχής του στο Σ.Α.ΠΑ. και να προωθήσει τη σχετική διαδικασία για 
επέκταση των ορίων του, σύμφωνα με τα άρθρα 3 και 4 του περί 
Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου. 

(β) Αντιπλημμυρικά έργα σε διάφορες περιοχές του ∆ήμου Πέγειας. 

 Ο ∆ήμος Πέγειας έχει προχωρήσει σε σχεδιασμό και κατασκευή μεγάλου 
αριθμού αντιπλημμυρικών έργων σε διάφορες περιοχές του ∆ήμου και έχει 
χρησιμοποιήσει ένα μεγάλο ποσοστό του προϋπολογισμού του για κάλυψη όλων των 
απαιτούμενων εξόδων. Για να βελτιωθεί η κατάσταση, ο ∆ήμος Πέγειας θα συνεχίσει, 
μέσα από τους ετήσιους Προϋπολογισμούς του, να θέτει προτεραιότητες και να 
διαθέτει κάθε χρόνο μεγάλα ποσά για εκτέλεση αντιπλημμυρικών έργων, ειδικότερα 
στις περιοχές όπου παρατηρούνται σε περιπτώσεις έντονων βροχοπτώσεων 
προβλήματα πλημμύρας σε κατοικίες της περιοχής (περιοχή παρά το Αργάκι 
Ατσουπάρκακο όπου δε λήφθηκε πρόνοια κατά τη μετατροπή της περιοχής σε 
αναδασμό, κλπ).» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.051, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 13 Ιανουαρίου 2010, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Αναφορικά με το θέμα της δημιουργίας χώρων για τη φύλαξη αδέσποτων 
σκύλων (καταφύγια), το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
μετά από σχετική έκθεση των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, ετοίμασε προσχέδιο 
πρότασης προς το Υπουργικό Συμβούλιο για τη δημιουργία πέντε περιφερειακών 
καταφυγίων (ένα για κάθε επαρχία), το οποίο και στάληκε στο Υπουργείο 
Οικονομικών και στο Υπουργείο Εσωτερικών για τις απόψεις τους. 

 Στην πρόταση προβλέπεται ότι οι φορείς που θα αναλάβουν την κατασκευή και 
λειτουργία των καταφυγίων αυτών (∆ήμοι, Κοινότητες, Οργανώσεις) θα πρέπει να 
τύχουν οικονομικής στήριξης από το Κράτος. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο, με απόφασή του στις 5.12.2007, 
καθόρισε “τα υποστατικά φύλαξης σκύλων (καταφύγια)” ως “έργα κοινής ωφελείας” 
και έτσι οι τοπικές αρχές μπορούν να συνάψουν σύμβαση μεταξύ τους για την από 
κοινού εκτέλεση των έργων αυτών. Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί 
Σκύλων Νόμου οι τοπικές αρχές είναι υποχρεωμένες να συλλαμβάνουν αδέσποτους 
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σκύλους που κυκλοφορούν ελεύθεροι στα διοικητικά τους όρια και να διατηρούν 
κατάλληλα υποστατικά για τη φύλαξή τους. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών, παρόλο που υποστηρίζει τη δημιουργία των 
καταφυγίων αυτών, δεν συμφωνεί με την εξ ολοκλήρου χρηματοδότησή τους από τον 
Κρατικό Προϋπολογισμό και ζήτησε όπως του αποσταλεί αναλυτική κοστολόγηση των 
έργων αυτών για να εξετάσει εκ νέου το θέμα. 

 Επειδή οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες δεν έχουν τη δυνατότητα ετοιμασίας των 
σχετικών μελετών, το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
αποτάθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών για ανάληψη της αναλυτικής κοστολόγησης 
των έργων από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

 Ενόψει των πιο πάνω, η υπό αναφορά πρόταση δεν έχει υποβληθεί ακόμη στο 
Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Επισημαίνεται τέλος, ότι την πρόταση θα παρουσιάσουν από κοινού οι 
Υπουργοί Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και Εσωτερικών. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.107, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ασφαλτόστρωση δρόμου που ενώνει το Γέρι με τον παλιό δρόμο Λευκωσίας - 
Λάρνακας, στην περιοχή του υψώματος “Άρωνας”. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακ. Ερ. 23.06.009.04.107 και ημερ. 17.9.09, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, αντίγραφο της οποίας μας έχει διαβιβαστεί από τον Γενικό ∆ιευθυντή 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με την επιστολή του με αρ. φακ. 
19.1.7.33/2 και ημερ. 23.11.09, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο υπ’ αναφορά δρόμος, ο οποίος έχει περίπου 2.500 μ. μήκος, ξεκινά από την 
οικιστική ζώνη της κοινότητας και καταλήγει στον παλιό δρόμο Λευκωσίας - 
Λάρνακας. 

(β) Τμήμα του, περίπου 500 μ., εμπίπτει στην οικιστική ζώνη της κοινότητας και 
είναι ασφαλτοστρωμένο, ενώ το υπόλοιπο είναι αγροτικός χωμάτινος δρόμος, ο 
οποίος συντηρείται περιοδικά από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας. 
Σημειώνεται ότι τμήμα του υπ’ αναφορά δρόμου βρίσκεται εντός της νεκρής 
ζώνης και χρησιμοποιείται ελάχιστα. 

(γ) Ήδη υπάρχει υφιστάμενο ασφαλτοστρωμένο οδικό δίκτυο που συνδέει την 
κοινότητα με την Λευκωσία, και ως εκ τούτου, εξυπηρετούνται οι κάτοικοι της 
περιοχής. 

(δ) Παρόλο ότι η γενικότερη πολιτική είναι να μην ασφαλτοστρώνονται αγροτικοί 
δρόμοι, το ενδεχόμενο ασφαλτόστρωσης του υπ’ αναφορά δρόμου, ώστε να 
προωθηθεί η πρόταση για άνοιγμα των οδοφραγμάτων Αγλαντζιάς - Πυροΐου 
θα το συζητήσω με τον ομόλογό μου Υπουργό Εξωτερικών και τον επικεφαλής 
της διαπραγματευτικής μας ομάδας στις συνομιλίες για το Κυπριακό και, αν 
κριθεί σκόπιμο, θα τεθεί υπόψη του Υπουργικού Συμβουλίου για λήψη 
πολιτικής απόφασης.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.412, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.412 που υποβλήθηκε από 
τον Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και στάλθηκε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών με την ταυτάριθμη επιστολή σας ημερομηνίας 03.11.2009 και σας 
πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α)  Στην Επαρχία Λάρνακας έχουν διαχωριστεί βιοτεχνικά οικόπεδα στην 
Κοινότητα ∆ρομολαξιάς τα οποία έχουν παραχωρηθεί σε εκτοπισθέντες 
δικαιούχους από το 2007, αλλά πολύ μικρός αριθμός οικοπέδων έχει 
αξιοποιηθεί μέχρι στιγμής καθώς οι δικαιούχοι θεωρούν το μίσθωμα ως υψηλό. 
Σημειώνεται ότι το μίσθωμα έχει καθοριστεί με βάση εκτίμηση της αξίας της γης, 
η οποία έγινε από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και το Υπουργείο 
Εσωτερικών καταβάλλει προσπάθειες επίλυσης των προβλημάτων με σκοπό 
την αξιοποίηση των οικοπέδων. 

(β)  Τα αρμόδια Τμήματα αξιολογούν εναλλακτικά ενδεχόμενα προς καθορισμό 
κατάλληλου χώρου για τη δημιουργία Βιοτεχνικής Περιοχής στο Καλό Χωριό 
Λάρνακας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων  κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.420, 

ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.420 και ημερομηνία 4 
Νοεμβρίου 2009, σε σχέση με την ερώτηση του Βουλευτή κ. Τ. Μητσόπουλου, για τον 
αρχαιολογικό χώρο, γνωστό ως Terra Umbra στην περιοχή Χρυσοπολίτισσας στη 
Λάρνακα και σας πληροφορώ ότι ο χώρος του εργοστασίου φαιοχώματος 
απαλλοτριώθηκε για αρχαιολογικούς σκοπούς και για διατήρηση της 
στρωματογραφίας της αρχαίας πόλης του Κιτίου. 

 Η διενέργεια αρχαιολογικών ανασκαφών στον εν λόγω χώρο θα 
πραγματοποιηθεί μόλις κριθεί από το Τμήμα Αρχαιοτήτων ότι υπάρχει κατάλληλη 
αρχαιολογική αποστολή για να τις αναλάβει. Στην ίδια περιοχή υπάρχουν ήδη δύο 
μεγάλες ανασκαφές, αυτή στην τοποθεσία Καθαρή απέναντι από τον χώρο της Terra 
Umbra, η οποία είναι ανοικτή για το κοινό, καθώς και αυτή στην τοποθεσία Παμπούλα 
κοντά στο Επαρχιακό Μουσείο Λάρνακας, οι οποίες έδωσαν ικανοποιητικά στοιχεία 
για την ιστορία του αρχαίου Κιτίου και έχουν τροχοδρομηθεί σημαντικά έργα για την 
ανάδειξή τους σε συνεργασία με τον ∆ήμο Λάρνακας. 

 Ο χώρος στην περιοχή Χρυσοπολίτισσας δεν είναι δυνατό να μετατραπεί σε 
πάρκο, εφόσον έχει αξιοποιηθεί με άλλο τρόπο. Όλα τα κτίρια που βρίσκονται μέσα σ' 
αυτόν έχουν συντηρηθεί και φιλοξενούν σήμερα το περισσότερο αρχαιολογικό υλικό 
από τις Επαρχίες Λάρνακας και Αμμοχώστου.  Επίσης στο χώρο υπάρχουν 
εργαστήρια μελέτης του υλικού αυτού από τα μέλη όλων των ξένων αρχαιολογικών 
αποστολών στην Κύπρο, αλλά και από πολύ μεγάλο αριθμό ερευνητών Κυπρίων και 
ξένων που ασχολούνται με την Κυπριακή Αρχαιολογία και προβάλλουν τον πολιτισμό 
της Κύπρου στα ξένα Πανεπιστήμια και γενικά στην επιστημονική κοινότητα του 
εξωτερικού. 
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 Επίσης στο χώρο των Αποθηκών του Κιτίου στην περιοχή Χρυσοπολίτισσας 
έχει τροχοδρομηθεί η οργάνωση Εργαστηρίου Συντήρησης Ενάλιων Αρχαιοτήτων, 
που θα καλύψει τις ανάγκες ολόκληρης της Κύπρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.456, 
ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Ενημέρωση για την εναρμονιστική νομοθεσία που διέπει τα αυτοκίνητα ενοικιάσεως 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.04.456 και ημερομηνία 
12.11.2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι προκειμένου να 
καταστεί δυνατή στην πράξη η συμμόρφωση της Κύπρου προς τις διατάξεις της 
Οδηγίας 2006/123/ΕΚ, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων έχει αρμόδια ετοιμάσει 
Προσχέδιο Νομοσχεδίου με τίτλο «Νόμος που Προνοεί για την Εκμίσθωση Οχημάτων 
Χωρίς Οδηγό και για Συναφή Θέματα» και το έχει ήδη διαβιβάσει στη Νομική 
Υπηρεσία για κατάλληλο νομοτεχνικό έλεγχο. 

 Η προτεινόμενη αυτή νομοθεσία ρυθμίζει την υπηρεσία ενοικίασης οχημάτων 
χωρίς οδηγό κατά τρόπο ώστε η πρόσβαση σε αυτή να είναι ελεύθερη και περαιτέρω 
καταργεί οποιουσδήποτε ποσοτικούς ή και άλλους περιορισμούς που τυχόν 
υπάρχουν στα συστήματα χορήγησης αδειών. 

 Είναι η θέση του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων ότι το θεσμικό πλαίσιο 
που διέπει την υπηρεσία εκμίσθωσης οχημάτων χωρίς οδηγό, το οποίο έγινε το 1982, 
πρέπει να εκσυγχρονιστεί, αφού οι βασικές πρόνοιές του εισάχθηκαν με τον περί 
Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς Νόμο αριθ. 16 του 1964 και ήδη είναι εξαιρετικά 
παρωχημένες και αναχρονιστικές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.508, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.508 και ημερομηνία 18 Νοεμβρίου 
2009, σχετικά με τη συμμετοχή πόλης ή πόλεων της Κύπρου στο διαγωνισμό για 
κήρυξή της ως «Πράσινης Πρωτεύουσας της Ευρώπης» και σας πληροφορώ ότι, 
σύμφωνα με πληροφορίες που λήφθηκαν από την Ένωση ∆ήμων, ουδεμία κυπριακή 
πόλη υπέβαλε αίτηση για συμμετοχή στον εν λόγω διαγωνισμό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.536, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.536 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού σχετικά με την ύπαρξη αναγκαίου 
εξοπλισμού, και επαρκούς στελέχωσης για την διενέργεια εγκεφαλογραφημάτων στα 
κρατικά νοσηλευτήρια και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Καινούργιος εξοπλισμός έχει τοποθετηθεί στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, 
στο NAM III, στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού και στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας. 

 Οι εξοπλισμοί των εγκεφαλογραφημάτων λειτουργούν με εξειδικευμένο 
προσωπικό και διενεργούν εγκεφαλογραφήματα στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας 
και στο NAM III. 
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 Στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού και Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας δεν 
διενεργούνται εγκεφαλογραφήματα λόγω έλλειψης του κατάλληλου προσωπικού. 
Σημειώνεται ότι έχει αποσταλεί αίτημα προς το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού για αύξηση των καταγραφέων-Τεχνικών Ηλεκτρογραφημάτων καθώς 
επίσης και αλλαγής του Σχεδίου Υπηρεσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.594, ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και απαντώ ότι η στρατηγική 
αντιμετώπισης του καρκίνου προβλέπει ανάπτυξη πλήρους Ογκολογικού Κέντρου στο 
Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, η οποία θα γίνει σταδιακά. 

 Ο Υπουργός Υγείας θα ανακοινώσει σύντομα τα πρόσωπα που αποτελούν την 
εθνική επιτροπή καρκίνου, η οποία θα έχει ως κύριο όρο εντολής την επίβλεψη της 
υλοποίησης της στρατηγικής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.605, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 15 ∆εκεμβρίου 2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εσωτερικών, ύστερα από την οριστικοποίηση της 
ανέγερσης του εργοστασίου επεξεργασίας των στερεών οικιακών αποβλήτων των 
Επαρχιών Λάρνακας και Αμμοχώστου στην περιοχή Κόσιης, προώθησε τις 
διαδικασίες για την ανέγερση παρόμοιας φύσης εργοστασίων, σε περιοχές των 
Επαρχιών Λευκωσίας και Λεμεσού, που προέκυψαν ύστερα από μελέτες 
Συμβουλευτικών Οίκων. Οι Κοινότητες που γειτνιάζουν με τις προταθείσες περιοχές 
αντέδρασαν έντονα στην ανέγερση των εν λόγω μονάδων και το Υπουργείο 
Εσωτερικών άρχισε εντατικές διαβουλεύσεις με τους ∆ήμους και τους εκπροσώπους 
των Επαρχιακών Ενώσεων Κοινοτήτων των δύο Επαρχιών για την εξεύρεση 
κατάλληλου χώρου, αποδεκτού από τις Τοπικές Αρχές. 

2. Οι διαβουλεύσεις που έγιναν με τις Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης ήταν αρκετά 
χρονοβόρες και ήταν ο μοναδικός λόγος που συνέτεινε στην καθυστέρηση που 
παρατηρήθηκε στην προώθηση των έργων. Ήδη, για τα έργα των Επαρχιών 
Λευκωσίας και Λεμεσού προκηρύχθηκαν προσφορές για την πρόσληψη Συμβούλου 
για την ετοιμασία των αναγκαίων μελετών, οι οποίες σήμερα βρίσκονται στο στάδιο 
της αξιολόγησης. Για δε την αναβάθμιση του ΧΥΤΑ Πάφου, θα προκηρυχθούν 
προσφορές εντός του Μαρτίου 2010, για την επιλογή του Συμβούλου που θα 
διεξαγάγει τις απαιτούμενες μελέτες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.633, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η διαφήμιση των καπνικών προϊόντων ρυθμίζεται νομοθετικά σε κοινοτικό 
επίπεδο με την Οδηγία 2003/33/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 26ης Μαΐου 2003, για την προσέγγιση των νομοθετικών, 
κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων των κρατών μελών όσον αφορά τη 
διαφήμιση και τη χορηγία υπέρ των προϊόντων καπνού. 



 

 74

2. Η πιο πάνω Οδηγία έχει ενσωματωθεί στην Εθνική Νομοθεσία με τον περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) Τροποποιητικό Νόμο του 
2008 ο οποίος τροποποίησε τις πρόνοιες που αφορούσαν τη διαφήμιση των 
καπνικών προϊόντων στον περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 
Καπνίσματος) Νόμο του 2002. 

3. Τόσο στο Νόμο του 2002 όσο και στον Τροποποιητικό Νόμο του 2008 δεν 
γίνεται καμία αναφορά σχετικά με τη διαφήμιση καπνικών προϊόντων στα 
σημεία πώλησής τους. 

4. Σύμφωνα με το Νόμο του 2002 «∆ιαφήμιση» σημαίνει κάθε μορφή γραπτού, 
προφορικού, εντύπου, ραδιοφωνικού, τηλεοπτικού ή κινηματογραφικού 
μηνύματος που έχει ως άμεσο ή έμμεσο στόχο ή αποτέλεσμα την προβολή 
ενός προϊόντος καπνού και περιλαμβάνει άλλες δραστηριότητες και 
περιπτώσεις διαφημίσεων που, χωρίς να γίνεται ρητή ή άλλη αναφορά σε 
καπνικό προϊόν, στοχεύουν στην προώθηση καπνικού προϊόντος με τη χρήση 
σημάτων, συμβόλων, ονομασιών, εικόνων ή άλλων γνωρισμάτων τέτοιου 
προϊόντος ή απομίμησης τέτοιου προϊόντος. 

5. Σύμφωνα με τον Νόμο του 2008 «∆ιαφήμιση» σημαίνει κάθε μορφή εμπορικής 
ανακοίνωσης με σκοπό ή με άμεσο ή έμμεσο αποτέλεσμα την προώθηση ενός 
προϊόντος καπνού. 

6. Επιπλέον το άρθρο 5 του Νόμου του 2008 απαγορεύει τη διαφήμιση και/ή τη 
χορηγία προϊόντων καπνού, υπό μορφή γραπτού, προφορικού, έντυπου 
ραδιοφωνικού, κινηματογραφικού μηνύματος ή μηνύματος των υπηρεσιών της 
κοινωνίας της πληροφορίας. Περαιτέρω εξαιρεί τις διαφημίσεις στον τύπο ή σε 
άλλα έντυπα μέσα που προορίζονται αποκλειστικά για τους επαγγελματίες του 
εμπορίου καπνού και σε έντυπα που τυπώνονται και εκδίδονται σε τρίτες 
χώρες εφόσον η κοινοτική αγορά δεν είναι ο κύριος προορισμός των εντύπων 
αυτών. 

7. Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας παρακολουθούν το θέμα 
της διαφήμισης καπνικών προϊόντων και λαμβάνουν μέτρα στις περιπτώσεις 
εκείνες όπου υπάρχει παραβίαση της νομοθεσίας. 

8. Από το 2002 μέχρι σήμερα έχουν γίνει έξι καταγγελίες που αφορούσαν τη 
διαφήμιση καπνικών προϊόντων όπως φαίνονται στον πιο κάτω πίνακα: 

Α/Α Ημερομηνία 
αδικήματος 

Αριθμός 
υπόθεσης 

Ημερομηνία 
εκδίκασης 

Ποινή 

1 8.9.03 6863/04 7.5.04 £90 

2 28.6.04 27658/04 5.5.2006 Αθωώθηκαν 

3 3.10.04 1690/05 14.2.2006 £150 

4 30.8.05 6458/06 13.4.2006 £80 

5 1.12.05 9805/06 2.6.06 £180 
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6 2.12.06 5744/07 16.9.08 €400 

9. Όσον αφορά την έκθεση προς πώληση των καπνικών προϊόντων αναφέρεται 
ότι αυτή δεν ρυθμίζεται νομοθετικά ούτε σε κοινοτικό ούτε σε εθνικό επίπεδο. 
Είναι όμως γεγονός ότι η έκθεση των καπνικών προϊόντων όπως γίνεται 
σήμερα στα διάφορα σημεία πώλησης διαδραματίζει σημαντικό ρόλο στην 
προώθηση της κατανάλωσης των καπνικών προϊόντων. 

10. Σε σχέση με το πιο πάνω αναφέρεται ότι πρόσφατα έχει εφαρμοστεί νομοθετική 
ρύθμιση στην Ιρλανδία (1/7/2009) η οποία απαγορεύει την έκθεση καπνικών 
προϊόντων στους χώρους πώλησής τους. Στα υποστατικά αυτά υπάρχει 
αναρτημένη πινακίδα που ενημερώνει τον καταναλωτή ότι πωλούνται καπνικά 
προϊόντα, χωρίς όμως αυτά να είναι ορατά προς τον αγοραστή. 

11. Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας επεξεργάζονται την 
Ιρλανδική Νομοθεσία και μελετούν την πιθανότητα υποβολής πρότασης για 
προώθηση τροποποίησης του Νόμου ώστε να απαγορευτεί η έκθεση των 
καπνικών προϊόντων προς τους καταναλωτές, ιδιαίτερα σε σημεία που 
πωλούνται προϊόντα καθημερινής κατανάλωσης. 

12. Όσον αφορά την πώληση τσιγάρων σε ανήλικα άτομα δεν έχει γίνει καμία 
καταγγελία μέχρι σήμερα. Σημειώνεται ότι για να καταγγελθεί κάτι τέτοιο θα 
πρέπει ο εξουσιοδοτημένος λειτουργός να είναι παρόν κατά την ώρα της 
πώλησης των τσιγάρων σε ανήλικο άτομο πράγμα το οποίο δεν έχει τύχει μέχρι 
στιγμής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.650, ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.650 ημερ. 
11/1/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(Α)  Η επιστημονική έρευνα του Ινστιτούτου Χάρβαρντ Κύπρου δημοσιεύτηκε στον 
ημερήσιο τύπο στις 16/11/09. Η πιλοτική αυτή μελέτη αφορούσε τη διερεύνηση 
της παρουσίας 26 οργανικών ουσιών σε ένα μικρό ποσοστό στοχευμένων 
δειγμάτων. Συγκεκριμένα, εξετάστηκε η παρουσία 16 φαρμακευτικών ουσιών, 
έξι ενδοκρινικών διαταρακτών, δύο οργανικών ουσιών που επιβραδύνουν την 
εξάπλωση πυρκαγιάς, ένα εντομοαπωθητικό και μια αρωματική ουσία στο 
πόσιμο, επιφανειακό, υπόγειο και ανακυκλωμένο νερό. Στα περισσότερα 
δείγματα δεν ανιχνεύθηκαν οι πιο πάνω ουσίες, ενώ σε ένα ελάχιστο αριθμό 
δειγμάτων διαπιστώθηκε η παρουσία μεμονωμένων τέτοιων ουσιών 
Συγκεκριμένα, στο πόσιμο και στο επιφανειακό νερό (επεξεργασμένο και μη) 
από τις 26 οργανικές ουσίες που διερευνήθηκαν ανιχνεύθηκαν μόνο δυο σε 
πολύ χαμηλές συγκεντρώσεις (ng/l).  Όπως αναφέρεται και στο δημοσίευμα, 
συμπερασματικά προκύπτει ότι εκτός ελάχιστων εξαιρέσεων η ποιότητα του 
επιφανειακού και του πόσιμου νερού σε σχέση με τις υπό διερεύνηση ουσίες 
θεωρείται ικανοποιητική. 

(Β)  Το πρόβλημα της δυνατότητας ρύπανσης των νερών με μικροποσότητες 
οργανικών ρύπων από ανθρωπογενείς δραστηριότητες και κυρίως 
φαρμακευτικών ουσιών και ενδοκρινικών διαταρακτών, είναι υπαρκτό και 
απασχολεί τα αρμόδια σώματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κυρίως γιατί η 
συνήθης επεξεργασία του νερού δεν είναι πάντα αποτελεσματική για την 
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απομάκρυνση τέτοιων ουσιών. Το Γενικό Χημείο του Κράτους (ΓΧΚ) από το 
2005 μέσα στα πλαίσια δυο ερευνητικών προγραμμάτων και συγκεκριμένα: 

 του EMCO (6ου ΠΠ) - «Reduction of environmental risks, posed by 
Emerging Contaminants through advanced treatment of municipal and 
industrial wastes» και 

 του προγράμματος διακρατικής συνεργασίας Κύπρου - Ελλάδας 
ΜΕΝΤΩΡ- «Ανάπτυξη μεθόδων προσδιορισμού και απομάκρυνσης 
ενδοκρινικών διαταρακτών από το νερό: Έμφαση σε διαταράκτες που 
αποτελούν σταθερούς μεταβολίτες» έχει αναπτύξει την τεχνογνωσία και 
εμπειρογνωμοσύνη για τον προσδιορισμό παρόμοιας φύσεως ουσιών 
(emerging contaminants). 

(Γ)  Σημειώνεται ότι στη νομοθεσία του πόσιμου νερού (Οδηγία 98/83/ΕΕ),                  
Ν. 87(Ι)/20Ό1 [Περί της ποιότητας του νερού ανθρώπινης κατανάλωσης 
(Παρακολούθηση και Έλεγχος) Νόμος του 2001] δεν καθορίζονται μέγιστα 
αποδεκτά όρια για τις ουσίες αυτές και συνεπώς δεν έχουν περιληφθεί στα 
ετήσια προγράμματα παρακολούθησης του πόσιμου νερού. Εξάλλου, ο 
προσδιορισμός των ουσιών αυτών σε πολύ χαμηλές ποσότητες είναι 
δαπανηρός και χρονοβόρος. 

(∆)  Επειδή όμως το πόσιμο νερό πρέπει να είναι απαλλαγμένο από οποιαδήποτε 
ουσία που ενδέχεται να υπάρχει σε ποσότητες που αποτελούν ενδεχόμενο 
κίνδυνο για την ανθρώπινη υγεία, στο ΓΧΚ έχει αναπτυχθεί ένα Σύστημα 
Έγκαιρης Επισήμανσης τυχαίας ή εξελισσόμενης ρύπανσης με δυνατότητες 
αναχαίτισης και πρόληψης. Γι’ αυτό οι χημικές μέθοδοι συμπληρώνονται με 
μεθόδους σάρωσης (screening methods) για ένα προκαταρτικό έλεγχο της 
ποιότητας και ασφάλειας του νερού καθώς και με βιολογικές δοκιμές που 
καταμετρούν την τοξικότητα του και αυξάνουν τις δυνατότητες επισήμανσης της, 
καλύπτοντας ένα ευρύ φάσμα οργανικών ρυπαντών ίσως όμως όχι όλους τους 
πιθανούς φαρμακευτικούς ρύπους. 

(Ε)  Γι’ αυτό το ΓΧΚ, αντιλαμβανόμενο την αναγκαιότητα έλεγχου και αυτών των 
ουσιών, ετοίμασε προσχέδιο πρότασης ερευνητικού προγράμματος, για να 
υποβληθεί σε σχετική επόμενη πρόσκληση του ΙΠΕ, με σκοπό τον 
προσδιορισμό τέτοιων ουσιών στο νερό μέσα από ερευνητικά προγράμματα. 

(ΣΤ)  Με βάση τα πιο πάνω, πέρα από την παρακολούθηση των νερών, έμφαση θα 
πρέπει να δοθεί στη σωστή ενημέρωση και διαχείριση των φαρμακευτικών 
καταλοίπων σε συνδυασμό με την εφαρμογή αποτελεσματικών μεθόδων 
επεξεργασίας των αποβλήτων. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.660, 

ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου Ερ.23.06.009.04.660 
και ημερομηνία 12 Ιανουαρίου 2010 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

 Η οδηγία 2009/28/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
23ης Απριλίου 2009 σχετικά με την προώθηση της χρήσης ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές, συμπεριλαμβάνει τους εθνικούς στόχους των κρατών μελών οι οποίοι θα 



 

 77

συμβάλουν στην υλοποίηση του γενικότερου στόχου (20% μέχρι το 2020) που έθεσε 
το Εαρινό Συμβούλιο Αρχηγών Κρατών. Συγκεκριμένα, για την Κύπρο το ποσοστό της 
συνεισφοράς των ΑΠΕ στην τελική κατανάλωση ενέργειας θα πρέπει να ανέλθει σε 
13% μέχρι το 2020 και το μερίδιο της ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές σε όλες τις 
μορφές μεταφορών σε 10% της τελικής κατανάλωσης ενέργειας στις μεταφορές μέχρι 
το 2020. 

 Η εν λόγω οδηγία, μεταξύ άλλων απαιτεί να θεσπιστεί από κάθε κράτος μέλος 
εθνικό σχέδιο δράσης για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, στο οποίο θα ορίζονται οι 
εθνικοί στόχοι των κρατών μελών για την κατανάλωση ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές καθώς και τα μέτρα που θα ληφθούν για την επίτευξη των πιο πάνω 
υποχρεωτικών συνολικών στόχων. Το εθνικό σχέδιο δράσης πρέπει να υποβληθεί 
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή μέχρι τις 30 Ιουνίου του 2010. 

 Στις 30 Ιουνίου του 2009 η Επιτροπή υιοθέτησε σχεδιότυπο εθνικών σχεδίων 
δράσης για την ανανεώσιμη ενέργεια. Σκοπός του σχεδιότυπου είναι να καθοδηγήσει 
τα κράτη μέλη έτσι ώστε τα εθνικά σχέδια δράσης να είναι πλήρη, να καλύπτουν όλες 
τις απαιτήσεις της οδηγίας και να είναι συγκρίσιμα μεταξύ τους, καθώς επίσης με τις 
μελλοντικές ανά διετία εκθέσεις σχετικά με την εφαρμογή της οδηγίας.  Σύμφωνα με 
τις διατάξεις του άρθρου 4 της οδηγίας 2009/28/ΕΚ, η χρήση αυτού του σχεδιότυπου 
είναι υποχρεωτική. 

 Το πιο πάνω σχεδιότυπο έχει ήδη υιοθετηθεί στην Κύπρο, στα πλαίσια 
ετοιμασίας του εγγράφου προβλέψεων το οποίο υποβλήθηκε το ∆εκέμβριο του 2009, 
όπως προνοεί το Άρθρο 4, παράγραφος 3, της Οδηγίας 2009/28/ΕΚ. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία κάνει όλες τις ενέργειες για να συμμορφωθεί πλήρως 
με τις πρόνοιες της Οδηγίας. Έλαβε και συνεχίζει να λαμβάνει τα κατάλληλα μέτρα για 
την επίτευξη του επιδιωκόμενου στόχου για το 2020 (Νομοθετικές Ρυθμίσεις, 
Καταρτισμό νέου Σχεδίου ∆ράσης, Αναθεώρηση του Σχεδίου Παροχής Χορηγιών, 
Κρατικές Ενισχύσεις). Σε σχέση με το σχεδιότυπο εθνικών σχεδίων δράσης 
σημειώνεται ότι στις 16 Μαρτίου 2009 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή διοργάνωσε συνέδριο 
για την παρουσίαση του εν λόγω σχεδιότυπου, το οποίο παρακολούθησαν λειτουργοί 
της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Ως εκ τούτου και σύμφωνα με τις κατευθυντήριες γραμμές της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα ορίσει τους εθνικούς της στόχους για την 
κατανάλωση ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές και θα καθορίσει τα κατάλληλα 
ληπτέα μέτρα για την πλήρωση των πιο πάνω στόχων, υιοθετώντας το σχεδιότυπο 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής μέχρι τον Ιούνιο του 2010 όπως προνοεί το Άρθρο 4 της 
Οδηγίας. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού θα παρακολουθεί το θέμα 
και θα είναι πάντα στη διάθεσή σας, για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες 
πληροφορίες σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.685, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση την οποία μας έχετε στείλει με την 
επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.685, ημερομηνίας 12/1/2010 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Όπως είναι γνωστό στο Υπουργείο Άμυνας έχει προ ετών συσταθεί Επιτροπή 
Περιβάλλοντος η οποία παρακολουθεί και εφαρμόζει αρκετές διαδικασίες που 
αφορούν την προστασία του περιβάλλοντος από στρατιωτικές δραστηριότητες. 
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Μάλιστα αρκετές διαδικασίες εφαρμόζονται πρωτοποριακά και πιο γρήγορα 
από ότι εφαρμόζονται στον υπόλοιπο δημόσιο τομέα, εξασφαλίζοντας έτσι τα 
θετικά σχόλια πολλών αρμοδίων. 

β. Τα διάφορα ρεύματα αποβλήτων εφαρμόζονται σύμφωνα με τις 
προβλεπόμενες διαδικασίες και αφορούν σχεδόν όλα τα υλικά της Εθνικής 
Φρουράς. Ένας όμως βασικός παράγοντας για την επιτυχία είναι και ο 
ανθρώπινος παράγοντας που πρέπει να συνεργάζεται και να εφαρμόζει τους 
κανονισμούς. 

γ. Το περιστατικό του ∆εκεμβρίου 2009 έχει διερευνηθεί και εντοπίστηκαν οι 
υπεύθυνοι. Πρόκειται για απόρριψη αχρήστων υλικών μονάδας της Εθνικής 
Φρουράς η οποία έχει διαλυθεί και οι υπεύθυνοι αξιωματικοί αντί να 
εφαρμόσουν τα προβλεπόμενα ρεύματα, παρέλειψαν να πράξουν τούτο και με 
τις ενέργειές τους είχαμε το γνωστό αρνητικό αποτέλεσμα. 

δ. Για τους εν λόγω αξιωματικούς έχει διεξαχθεί πειθαρχική έρευνα για πιθανή 
διάπραξη πειθαρχικών παραπτωμάτων σύμφωνα με τις πρόνοιες των 
Πειθαρχικών Κανονισμών της Εθνικής Φρουράς και θα επιβληθούν οι ανάλογες 
κυρώσεις από τον ∆ιοικούντα Αξιωματικό. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε περαιτέρω διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.740, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.740 και ημερ. 2 
Φεβρουαρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Α. Ποσοστά των Κυπρίων που ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας 

 Σύμφωνα με την έρευνα Νοικοκυριών, Φτώχειας και Συνθηκών ∆ιαβίωσης για 
το 2008, το ποσοστό κινδύνου φτώχειας του πληθυσμού ήταν 16% (ΕΕ 17%). ∆ηλαδή 
16% του πληθυσμού διέμενε σε νοικοκυριά με χαμηλό εισόδημα που ορίζεται στο 
60% του διάμεσου ισοδύναμου συνολικού εισοδήματος του νοικοκυριού (στην 
προκειμένη περίπτωση το 60% του διάμεσου ισοδύναμου εισοδήματος ανέρχεται σε 
€10.022). 

 Για τον πληθυσμό ηλικίας 65 και άνω το ποσοστό κινδύνου φτώχειας ήταν 49% 
(ΕΕ 20%). Για τα παιδιά ηλικίας 0-17 ετών το ποσοστό κινδύνου φτώχειας ήταν 14% 
(ΕΕ-25: 20%), όπως και για τον πληθυσμό ηλικίας 18-64 ετών (11%), ενώ στην Ε.Ε.-
25: 15%. Ως προς το φύλο, ο κίνδυνος φτώχειας, μεταξύ ανδρών και γυναικών, 
σημειώνει την υψηλότερη διαφορά (4 ποσοστιαίες μονάδες) τόσο στο γενικό 
πληθυσμό όσο και στις επιμέρους ηλικιακές ομάδες του πληθυσμού, πλην αυτής των 
παιδιών ηλικίας 0-17 ετών. Ο κίνδυνος φτώχειας για τις ηλικιωμένες γυναίκες (65 ετών 
και άνω) είναι 54% και για τις γυναίκες ηλικίας από 18-64 ετών είναι 13%, ενώ για τις 
γυναίκες του γενικού πληθυσμού, ανεξαρτήτως ηλικίας, ο κίνδυνος φτώχειας είναι 
18%. Στην Κύπρο τα μονογονεϊκά νοικοκυριά με τουλάχιστο ένα εξαρτώμενο παιδί 
διέτρεχαν διπλάσιο κίνδυνο να βρίσκονται κάτω από το όριο φτώχειας από αυτό του 
υπόλοιπου πληθυσμού (31%). 

Β. Μέτρα και δράσεις που η κυβέρνηση προωθεί για την εξάλειψη των 
φαινομένων φτώχειας και κοινωνικού αποκλεισμού στην Κύπρο 
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 Για τα μέτρα και τις δράσεις που η κυβέρνηση προωθεί για την εξάλειψη των 
φαινόμενων φτώχειας και κοινωνικού αποκλεισμού στην Κύπρο επισυνάπτεται ως 
Παράρτημα Ι σχετικό ενημερωτικό σημείωμα. 

Γ. Προκαταρκτικό Πρόγραμμα Εκδηλώσεων στα πλαίσια του Ευρωπαϊκού 
Έτους 2010 για την Καταπολέμηση της Φτώχειας και του Κοινωνικού 
Αποκλεισμού 

 Για τις εκδηλώσεις κοινωνικής ευαισθητοποίησης που προγραμματίζονται εντός 
του 2010, η Κύπρος έχει υποβάλει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή Εθνικό Πρόγραμμα για 
υλοποίηση του Ευρωπαϊκού Έτους για την Καταπολέμηση της Φτώχειας και του 
Κοινωνικού Αποκλεισμού 2010, αντίγραφο του οποίου επισυνάπτεται ως Παράρτημα 
II. Η φιλοσοφία που διέπει το Εθνικό Πρόγραμμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
επιδιώκει να καταστήσει το 2010 έτος ενδυνάμωσης των προσπαθειών 
πληροφόρησης και ενημέρωσης γύρω από θέματα καταπολέμησης της φτώχειας και 
του κοινωνικού αποκλεισμού, με αποδέκτες τους εμπλεκόμενους φορείς που 
δραστηριοποιούνται στον κοινωνικό τομέα, το ευρύτερο κοινό και τα ίδια τα άτομα που 
πλήττονται από τη φτώχεια και τον κοινωνικό αποκλεισμό. Σημαντικοί εταίροι στις 
προσπάθειες που θα καταβάλει το κράτος στο σχεδιασμό, στην εφαρμογή και στην 
παρακολούθηση των δράσεων του Ευρωπαϊκού Έτους σε εθνικό επίπεδο θα είναι 
τόσο οι αρμόδιοι φορείς (κυβερνητικά τμήματα, μη κυβερνητικές οργανώσεις, 
κοινωνικοί εταίροι, τοπικές αρχές, γυναικείες οργανώσεις, κλπ) όσο και τα Μέσα 
Μαζικής Ενημέρωσης. Ιδιαίτερη έμφαση θα δοθεί στην εμπλοκή των ανθρώπων που 
πλήττονται από τη φτώχεια και τον κοινωνικό αποκλεισμό. 

 Το Εθνικό Πρόγραμμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας θα επικεντρωθεί σε 
τέσσερις θεματικές προτεραιότητες που είναι σύμφωνες με τις πολιτικές 
προτεραιότητες και τις προκλήσεις που αντιμετωπίζει η Κύπρος σύμφωνα με την 
Εθνική Έκθεση για τις Στρατηγικές Κοινωνικής Προστασίας και Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης 2008 - 2010: 

1. την προώθηση πολυδιάστατων ολοκληρωμένων στρατηγικών για την πρόληψη 
και τη μείωση της φτώχειας, συμπεριλαμβανομένης της παιδικής φτώχειας, της 
μετάδοσης της φτώχειας από γενιά σε γενιά και της φτώχειας στις οικογένειες, 

2. την προώθηση αγορών εργασίας χωρίς αποκλεισμούς και ολοκληρωμένων 
προσεγγίσεων για την ενεργό ενσωμάτωση και την εξάλειψη των περιορισμών 
της πρόσβασης στην εκπαίδευση και στην κατάρτιση, 

3. την εξασφάλιση ίσης πρόσβασης σε επαρκείς πόρους και υπηρεσίες (στέγαση, 
υγεία και κοινωνική ασφάλιση) και τη διευκόλυνση της πρόσβασης στον 
πολιτισμό και στην ψυχαγωγία, 

4. την αντιμετώπιση των διαστάσεων του φύλου, της ηλικίας και της εθνοτικής 
καταγωγής σε σχέση με τη φτώχεια, την εξάλειψη των διακρίσεων και την 
προώθηση της κοινωνικής ενσωμάτωσης των μεταναστών και των εθνικών 
μειονοτήτων, καθώς και την αντιμετώπιση των αναγκών των ατόμων με 
αναπηρία και των οικογενειών τους και άλλων ευάλωτων ομάδων του 
πληθυσμού. 

 Επιπρόσθετα, σημειώνεται ότι οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας καθιέρωσαν 
από το 2009 τη διεξαγωγή Σεμιναρίου σε θέματα Καταπολέμησης της Φτώχειας με 
την ευκαιρία της Παγκόσμιας Ημέρας Καταπολέμησης της Φτώχειας των Ηνωμένων 
Εθνών (17 Οκτωβρίου). Στο Σεμινάριο αυτό προσκαλούνται όλοι οι εμπλεκόμενοι 
φορείς (κυβερνητικοί, μη κυβερνητικοί φορείς, κοινωνικοί εταίροι, τοπικές αρχές, 
ακαδημαϊκά ιδρύματα, κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι, κλπ) για την ανάλυση θεμάτων 
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σχετικά με τη φτώχεια και τον κοινωνικό αποκλεισμό στην Κύπρο και τις πολιτικές που 
θα πρέπει να αναπτυχθούν. Η εκδήλωση αυτή πραγματοποιείται με την ευκαιρία της 
Παγκόσμιας Ημέρας κατά της Φτώχειας (17 Οκτωβρίου) ως ένα μέτρο ενδυνάμωσης 
της ενημέρωσης, ευαισθητοποίησης και συμμετοχής όλων των εμπλεκόμενων 
φορέων και των πολιτών σε θέματα φτώχειας και κοινωνικού αποκλεισμού.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.799, ημερομηνίας 2 
Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 8 
Φεβρουαρίου 2010, και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
αποφάσισε όπως για τη σίτιση των παιδιών των ολοήμερων σχολείων αξιοποιείται η 
αίθουσα πολλαπλής χρήσεως των σχολείων, όπου υπάρχει και να μην ανεγείρεται 
αίθουσα σίτισης. Θεωρεί ότι η ανέγερση αιθουσών, οι οποίες θα χρησιμοποιούνται 
μόνο για ελάχιστο χρόνο καθημερινά πρέπει να αποφεύγεται και να αξιοποιούνται 
υφιστάμενες όπου είναι δυνατό. 

2.   Ως εκ τούτου η ανέγερση αίθουσας σίτισης για το Ολοήμερο Περιφερειακό 
∆ημοτικό Σχολείο της Πόλης Χρυσοχούς είναι αχρείαστη. 

3.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.804, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 

2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.03.009.04.804 και ημερομηνία 
8/02/2010, σε σχέση με ερώτηση της Βουλευτού Αμμοχώστου κας Σκεύης Κούτρα-
Κουκουμά ημερομηνίας 2/02/2010 και σας πληροφορώ ότι κατόπιν διερεύνησης του 
θέματος με το ∆ιευθυντή Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, διαπιστώθηκαν τα 
ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων υπέβαλε στην Πολεοδομική Αρχή (∆ιευθυντής 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως) την αίτηση με αρ. ΛΑΡ/825/2008 
(Ειδοποίηση που εκτελείται από Κυβερνητικό Τμήμα), για την ανέγερση 
δεξαμενών αποθήκευσης καυσίμων και άλλων βοηθητικών οικοδομών στο 
αεροδρόμιο Λάρνακας. Ο χώρος στον οποίο προτείνονται οι εν λόγω 
εγκαταστάσεις βρίσκεται στο βορειοδυτικό άκρο του χώρου του αερολιμένα, 
πλησίον της Οικιστικής Ζώνης Μενεού. 

(β)  Στα πλαίσια εξέτασης της πιο πάνω αίτησης, ο ∆ιευθυντής Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως διαβουλεύτηκε, μεταξύ άλλων, με τον Έπαρχο 
Λάρνακας, ο οποίος είχε εισηγηθεί τη χωροθέτηση των προτεινόμενων 
εγκαταστάσεων σε άλλο σημείο, νοουμένου ότι υπάρχει τέτοια δυνατότητα και 
το ∆ιευθυντή Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, ο οποίος κατόπιν αξιολόγησης 
της μελέτης των σεναρίων μεγάλων ατυχημάτων στις εν λόγω εγκαταστάσεις 
που υποβλήθηκε, δεν έφερε ένσταση στην αδειοδότηση της ανάπτυξης. Επίσης, 
έχουν δώσει τις θετικές τους απόψεις ο ∆ιευθυντής Υπηρεσίας Περιβάλλοντος 
και ο ∆ιευθυντής Πυροσβεστικής Υπηρεσίας. 
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(γ)  Σημειώνεται ότι το πιο πάνω θέμα τέθηκε σε συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εσωτερικών, στα πλαίσια των οποίων ζητήθηκαν και υποβλήθηκαν 
οι απόψεις της Πολεοδομικής Αρχής, ιδιαίτερα σε ότι αφορά τη δυνατότητα 
εναλλακτικής χωροθέτησης της ανάπτυξης. 

(δ)  Η Πολεοδομική Αρχή στις 24.06.2009 έδωσε θετικές απόψεις για την πιο πάνω 
ανάπτυξη, υπό τον όρο ότι θα τηρηθούν βασικές προϋποθέσεις- μέτρα για την 
υλοποίηση του έργου που στόχο έχουν τη διασφάλιση, στον μέγιστο δυνατό 
βαθμό, των ανέσεων και της ασφάλειας των περιοίκων. 

(ε)  Συνοπτικά αναφέρεται ότι, με τα σχέδια που έτυχαν της έγκρισης της 
Πολεοδομικής Αρχής, οι δεξαμενές καυσίμων έχουν μετακινηθεί, σε σχέση με 
την αρχικά προταθείσα θέση, ώστε να αυξηθεί η απόστασή τους από την 
παρακείμενη Οικιστική Ζώνη. Παράλληλα, σύμφωνα με εισήγηση του 
∆ιευθυντή Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, απαιτήθηκε η κατασκευή τοίχου 
αντιστήριξης ύψους 5,00μ. (με κλιμακωτή διάταξη-τοπιοτέχνηση) για σκοπούς 
προστασίας της παρακείμενης Οικιστικής Ζώνης και αναχωμάτων με φύτευση 
για οπτική απομόνωση του χώρου των δεξαμενών καυσίμων. Επίσης, σε ό,τι 
αφορά την προσπέλαση της ανάπτυξης, υποδείχθηκε η δημιουργία νέας 
εναλλακτικής προσπέλασης που να παρακάμπτει το οδικό δίκτυο των 
Οικιστικών Ζωνών. Επίσης, η Πολεοδομική Αρχή συνέστησε όπως το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, σε συνεργασία με τον Έπαρχο Λάρνακας 
και την Τοπική Αρχή, αναλάβει τη δαπάνη για την κατασκευή κοινοτικού έργου 
στην κοινότητα Μενεού, ως αντισταθμιστικό μέτρο για την προτεινόμενη 
ανάπτυξη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.844, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γ. Περδίκη με αρ. 23.06.009.04.844 η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με 
ημερομηνία 12/02/2010 και σας πληροφορώ ότι για τις απόψεις του Υπουργού 
Εσωτερικών σε σχέση με τα συμπεράσματα και εισηγήσεις που περιέχονται σε 
Έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοίκησης μετά από την εξέταση του Παραπόνου με αρ. 
818/2009 θα ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων, αφού προηγουμένως 
ολοκληρωθεί ο σχετικός διάλογος μεταξύ του Υπουργού Εσωτερικών και της 
Επιτρόπου ∆ιοίκησης και ενημερωθεί σχετικά το Υπουργικό Συμβούλιο, αν αυτό 
καταστεί αναγκαίο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.872, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γ. Περδίκη με αρ. 23.06.009.04.872, η οποία στάλθηκε με την επιστολή σας με 
ημερομηνία 01/03/2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Κατά τη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως και της Πολεοδομικής Αρχής ενημέρωσαν με ακρίβεια και σαφήνεια 
για τις διαδικασίες που ακολουθήθηκαν κατά την εξέταση αίτησης που 
υποβλήθηκε για την ανέγερση εκκλησίας σε χώρο όπου υπάρχει και η παλιά 
εκκλησία της Αγίας Παρασκευής, παρά το Ξενοδοχείο Χίλτον. 
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(β) Κατά την ανωτέρω συνεδρία ο εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος 
ενημέρωσε αναφορικά με την εξέταση Προκαταρκτικής Εκτίμησης Επιπτώσεων 
στο Περιβάλλον και τη σχετική γνωμάτευση της Περιβαλλοντικής Αρχής, όπως 
ακριβώς ορίζεται στη σχετική Νομοθεσία. 

(γ) Οι ανωτέρω θέσεις και δεδομένα περιέχονται στα πρακτικά της συγκεκριμένης 
συνεδρίας της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών και σε έγγραφα που 
έχουν κατατεθεί/αποσταλεί στην Επιτροπή και δεν θεωρείται αναγκαίο να 
επαναληφθούν στην παρούσα επιστολή. 

(δ) Στις 25/02/2010 το Υπουργείο Εσωτερικών ενημέρωσε με ταυτάριθμη επιστολή 
του τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής αναφορικά με το μοναδικό 
θέμα που ανέλαβε να διευκρινίσει μετά την αναφερόμενη συνεδρία (αντίγραφο 
επισυνάπτεται προς διευκόλυνσή σας). 

(ε) Σημειώνεται ότι δεν τίθεται θέμα για "απόρριψη της αίτησης για πολεοδομική 
άδεια" όπως αναφέρεται στην Ερώτηση, δεδομένου ότι όπως αναφέρθηκε κατά 
τη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, η πολεοδομική 
άδεια χορηγήθηκε από την Πολεοδομική Αρχή (όχι από εμένα) στις 
18/11/2009.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Σήμερα δε θα μπούμε 
στη συζήτηση θέματος του Τέταρτου Κεφαλαίου.    

 Λοιπόν, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η 
επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 18 Μαρτίου 2010, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί της Προστασίας των Ονομασιών Προέλευσης 
και Γεωγραφικών Ενδείξεων Γεωργικών Προϊόντων 
και Τροφίμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009.  
(Αρ. Φακ. 23.01.050.187-2009). 

 2. Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.050.053-2009). 

 3. Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.012-2010). 

 4. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.039-2010). 

 5. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.028-2010). 
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 6. Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.031-2010). 

 7. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.020-2010). 

 8. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2010 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.044-2010). 

 9. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών 
Εκθέσεων του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.043-2010). 

 10. Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του 
Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομείων του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.045-2010). 

 11. Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.209-2009). 

 12. Ο περί Εγκατάστασης και Χρήσης Αυτόματων 
Εξωτερικών Απινιδωτών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.018-2010). 

 13. Ο περί της Συμφωνίας για Συμμετοχή της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στο Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων 
Μεταφορών (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.021-2010). 
 

 14. Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.046-2009). 

 15. Ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.051.011-2010). 

 16. Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.048-2010). 

 17. Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.049-2010). 

 18. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέσεις 
Πρώτου Εκπαιδευτή, Ανώτερου Εκπαιδευτή και 
Εκπαιδευτή Κλίμακα Α10 (Σχέδια Υπηρεσίας) 
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Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.037-2010). 

 19. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέσεις 
∆ιευθυντή Ειδικής Εκπαίδευσης και Βοηθού 
∆ιευθυντή Ειδικής Εκπαίδευσης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.036-2010). 

 20. O περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.062-2009). 

 21. Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.035-2007). 

 22. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις 
Πρώτου Λειτουργού Αεροπορικών Μεταφορών,  
Λειτουργού Αεροπορικών Μεταφορών και 
Αερολιμένων Α΄ και Λειτουργού Αεροπορικών 
Μεταφορών και Αερολιμένων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.124-2009). 

 23. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις 
Πρώτου Λειτουργού Μονάδας Ασφάλειας Πτήσεων 
και Λειτουργού Επιθεωρήσεως Πτητικών 
Επιχειρήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του  
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.045-2010). 

 24. Οι περί Τελωνείων - Θέσεις ∆ιευθυντή, Πρώτου 
Τελωνειακού Λειτουργού και Βοηθού Τελωνείων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.030-2010). 

 25. Οι περί Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών - 
Θέση Λειτουργού Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.046-2010). 

 26. Οι περί Γενικού Χημείου του Κράτους - Θέση Πρώτου 
Χημικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.048-2010). 

 27. Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.140-2009). 

 28. Ο περί Ναυαγοσωστών σε Περιοχές Προστασίας των 
Λουομένων στη Θάλασσα Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.152-2009). 

 29. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέση 
Λειτουργού Τοξικοεξάρτησης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.046.135-2009). 

 30. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2010. 
 (Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

 31. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των Οικονομικών 
των Εκπαιδευτικών Λειτουργών) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν.61/99). 

 32. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 33. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Επιθεώρηση και 
Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005). 

 34. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

 35. Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδικά Μέτρα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007). 

 36. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

 37. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.028-2009). 

 38. Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών 
Σκαφών Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

 39. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο Ευημερίας 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

 40. Οι περί Υδατοκαλλιέργειας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.091-2009). 

 41. Οι περί Εθελοντών Πενταετούς Υποχρεώσεως του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.093-2009). 

 42. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις 
Πρώτου Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής, 
Ανώτερου Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής και 
Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.047.031-2010). 

 43. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.117-2009). 

 44. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών και 
Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.118-2009). 

 45. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Λειτουργία Σχολής 
Μεταπτυχιακών Σπουδών) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.119-2009). 

 46. Οι περί Τμήματος Κρατικών Αγορών και Προμηθειών 
- Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών, Ανώτερου Επιθεωρητή Κρατικών 
Αγορών και Προμηθειών, Επιθεωρητή Κρατικών 
Αγορών και Προμηθειών, Ανώτερου Αποθηκάριου 
και Αποθηκάριου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

 47. Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 
(Απαιτούμενα Προσόντα ∆ιορισμού ή Προαγωγής, 
Καθήκοντα και Αρμοδιότητες Εκάστης Θέσεως) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.033-2010). 

 48. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.034-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση 
στρατηγικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών και για τη 
δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού όπως 
αυτές απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας έναντι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.105-2008). 

 2. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών προϊόντων 
και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην οικονομία σε 
βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
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∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004-2008). 

 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137-2006). 

 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα 
«Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
εφαρμογή των νόμων που αφορούν την ισότητα 
ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489-2006). 

 5. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές τους 
και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της κυπριακής 
κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και εισαγωγής 
θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές (6% των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα 
μέχρι το 2010) και οι τυχόν επιπτώσεις από την 
καθυστέρηση υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, 
καθώς και οι προοπτικές του στόχου που θέτει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
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(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 9. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 10. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 Πριν κλείσουμε, να σας ενημερώσω ότι υπάρχει εισήγηση από τον κ. Χρήστο 
Πουργουρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
για εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο και συζήτηση ως κατεπείγοντος του θέματος «Το 
πρόβλημα της ανεργίας στον τόπο μας».  Επίσης, υπάρχει εισήγηση από τον 
πρόεδρο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κ. Γιαννάκη Ομήρου για εγγραφή 
στο Κεφάλαιο Τέταρτο και συζήτηση κατά προτεραιότητα του θέματος «Η αυξανόμενη 
εγκληματική δραστηριότητα και η ανάγκη οργάνωσης άμυνας πολιτείας και κοινωνίας».  
Αν δεν υπάρχει ένσταση, τα θέματα αυτά να εγγραφούν.   

 Όμως υπάρχει μια παράκληση την οποία είμαι υποχρεωμένος -έγινε συζήτηση 
σήμερα στη σύσκεψη των αρχηγών- να θέσω ενώπιον της ολομέλειας, που αφορά την 
εισήγηση να δοθεί προτεραιότητα στη συζήτηση των θεμάτων αυτών.  Και σας 
υπενθυμίζω ότι για την επόμενη συνεδρία έχει προγραμματιστεί η συζήτηση του 
πρώτου θέματος, του οποίου η συζήτηση κατά τη σημερινή συνεδρία έχει αναβληθεί, 
δηλαδή το θέμα το οποίο έχει εγγράψει ο συνάδελφος Νίκος Κλεάνθους και το οποίο 
βέβαια θα συζητούσαμε σήμερα.  Έχουμε πει όμως ότι λόγω και της αργοπορίας μας 
την ερχόμενη Πέμπτη θα ασχοληθούμε με το Κεφάλαιο Τέταρτο.  Όμως υπήρξε 
σήμερα στη σύσκεψη των αρχηγών μια εισήγηση από τον κ. Ομήρου όπως το θέμα το 
οποίο έχει εγγραφεί από τον ίδιο συζητηθεί κατά προτεραιότητα στην επόμενη 
συνεδρία της Βουλής στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  Έχουμε πάρει απόφαση για το θέμα 
που έχει εγγράψει ο κ. Κλεάνθους και θα εσυζητείτο.  Για να υπάρξει αλλαγή, 
χρειάζεται τοποθέτηση από μέρους της ολομέλειας αν θα υπάρξει αλλαγή.  Γι’ αυτό το 
θέτω ενώπιόν σας, για να ακούσω τις απόψεις και τις σκέψεις σας. 

 Κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 ∆εν έχω καμιά αμφιβολία ότι ο εκλεκτός συνάδελφος θα έχει τους δικούς του 
λόγους να συζητηθεί το θέμα της εγκληματικότητας κατά προτεραιότητα.  Ωστόσο, 
νομίζω ότι ούτε το πρόβλημα της εγκληματικότητας λύνεται με τη μία βδομάδα ή τες 



 

 89

δεκαπέντε μέρες ούτε είναι η πρώτη φορά που το συζητήσαμε.  Τζιείνο που καίει τες 
τζιέπες του κόσμου όμως, τζιαι έσιει σχέση το θέμα που γράψαμε, είναι η διασπάθιση 
πολλών εκατομμυρίων και πρέπει να ομολογήσω ότι -εγώ ως βουλευτής, άλλοι 
μπορεί να μεν θέλουν να πάρουν τέτοια ευθύνη- επιδείξαμε τεράστια ανοχή στην 
εγκληματική αμέλεια για τη διασπάθιση χρημάτων, που αφορά τους καταναλωτές και 
τα προβλήματα που αντιμετωπίσαμε με τα καύσιμα λόγω έλλειψης υγιούς και 
ελεύθερου ανταγωνισμού.   

 Και λέω, εάν σήμερα δεν ήταν δυνατό να γίνει συζήτηση, δε νομίζω ότι…  Όχι 
γιατί είναι θέμα το οποίο ενέγραψα εγώ, αλλά γιατί το θεωρώ πιο επίκαιρο, πιο 
σημαντικό, για να στείλουμε τα κατάλληλα μηνύματα.  Το άλλο έν’ θέμα βάθους, που, 
αν ξεκινήσει η συζήτησή του, μπορεί να μην πρέπει να διακοπεί τζιαι να δοθεί 
παραπάνω προέκταση, διότι έσιει πολλές πτυχές.  Γι’ αυτό θα εισηγούμουν στους 
συναδέλφους την απόφαση που επήραμε όλοι μαζί να μην την αλλάξουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Με όλο το σεβασμό και την εκτίμηση προς τις απόψεις του αγαπητού 
συναδέλφου, θα έλεγα το εξής: Πραγματικά, κατ’ αντικειμενική εκτίμηση, η κυπριακή 
κοινωνία συγκλονίστηκε από την κλοπή της σορού του τέως Προέδρου της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας Τάσσου Παπαδόπουλου και τώρα συγκλονίζεται από τα όσα 
αποκαλύπτονται σε σχέση με τους πιθανούς δράστες, για να είμαι εντός των θεσμικών 
πλαισίων, με κέντρο τις Κεντρικές Φυλακές.  Και βεβαίως προηγήθηκαν και άλλα 
απεχθή εγκλήματα, τα οποία δημιουργούν αγωνία, ανησυχίες στους πολίτες και, 
νομίζω, αν αυτό το σώμα θέλει να ανταποκρίνεται στις ευαισθησίες, στις αγωνίες, στις 
ανησυχίες των πολιτών, πρέπει, όταν είναι ζεστό το σίδερο, να επιδεικνύει αυτή την 
ευαισθησία.  Είναι υπ’ αυτή την έννοια που κατέθεσα την πρόταση να δοθεί κάποια 
προτεραιότητα.   

 Εν πάση περιπτώσει, δεν ξέρω αν θα μπορούσαν να ξεκινήσουν και τα δύο 
θέματα μαζί.  Για θέματα τέτοια μπορεί κυριαρχικά η Βουλή να αποφασίζει.  ∆εν 
υπάρχει πρόβλημα να ξεκινήσουν ενδεχομένως ταυτόχρονα.  ∆ηλαδή οι εισηγητές να 
καταθέσουν τες εισηγητικές τους ομιλίες και δεν έχω ένσταση να ακολουθήσει το θέμα 
του κ. Κλεάνθους και να ολοκληρωθεί και να ακολουθήσει στη συνέχεια η τοποθέτηση 
των υπολοίπων συναδέλφων επί του θέματος της εγκληματικότητας.  Αλλά, αν δε 
συζητηθεί τώρα, δεδομένου ότι θα υπάρξουν και οι διακοπές λόγω εθνικών επετείων 
και λόγω του Πάσχα, αντιλαμβάνεστε ότι θα είναι πολύ αργά, για να ανταποκριθούμε 
σ’ αυτό που ισχυρίζομαι ότι ανησυχεί τους πολίτες, συγκλονίζει, θα έλεγα, την 
κυπριακή κοινωνία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Παρ’ όλο που νομίζω ότι δικαιωματικά θα εμπορούσε η κοινοβουλευτική μας 
ομάδα να επιμένει, θεωρούμε ότι είναι μία διευθέτηση που θα μπορούσε να γίνει, η 
εισήγησις του κ. Ομήρου, δεδομένου και του γεγονότος ότι είναι η τελευταία Πέμπτη 
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πριν από τις διακοπές και ούτως ή άλλως όσοι ομιλητές θα ακολουθήσουν θα πρέπει 
να πάνε μετά από τες διακοπές. 

 ∆ιερωτώμαι αν θα μπορούσε το ένα θέμα να ξεκινούσε πριν από τη νομοθετική 
εργασία και το δεύτερο μετά τη νομοθετική, αλλά αυτό ας το δούμε...   

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Μία πρόχειρη εισήγηση.  Μπορεί να βοηθώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Αν θέλετε να το εντάξουμε -διότι, μετά που θα ακούσετε το θέμα, αποτελεί τζιαι 
τούτο ένα έγκλημα- να το εντάξουμε στα πλαίσια της εγκληματικότητας, διότι 
πραγματικά είναι εγκληματική αμέλεια τζι εγώ δε γελώ.  ∆ηλαδή πραγματικά όπως 
σας το λέω είναι, όταν θα το ακούσετε τζιαι να δούμε με ποιο τρόπο προστατεύουμε 
το δημόσιο συμφέρον τζιαι τα συμφέροντα των πολιτών, που πολλές φορές 
κοπτόμεθα ότι μας παροτρύνουν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αφού έγινε εισήγηση από τον κ. Ομήρου, κατ’ οικονομίαν θεωρώ ότι δεν πρέπει 
να αρχίσουμε μία συζήτηση επιχειρημάτων.  Μπορούμε να ξεκινήσουμε την ερχόμενη 
Πέμπτη, λόγω του ότι είναι και η τελευταία προ του Πάσχα συνεδρία και λόγω της 25ης 
Μαρτίου, με τους δύο εισηγητές να εισαγάγουν τα δύο θέματα και μετά το Πάσχα 
έχουμε καιρό να συζητήσουμε… 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Είναι δίκαιο, κύριε συνάδελφε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εγώ θέλω να επαναλάβω πρώτα απ’ όλα αυτό που είπα το πρωί στη σύσκεψη.  
Είναι επίκαιρο το θέμα της εγκληματικότητας;  Είναι και σήμερα, ήταν τζιαι προχτές, 
δυστυχώς θα είναι τζιαι μετά που δεκαπέντε μέρες.  Είναι επίκαιρο το θέμα των 
πετρελαιοειδών;  Είναι επίκαιρο.  Και η άνοδος των τιμών τους.  Είναι επίκαιρα τα 
προβλήματα που συσσωρεύει η παγκόσμια οικονομική κρίση;  Είναι επίκαιρα.  Είναι 
επίκαιρα τα τροχαία, που δεν περνά σαρανταοκτάωρο να μεν υπάρχει θύμα;  Ε, ποια 
θα είναι η λογική επιτέλους της Βουλής;   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆υστυχώς, με τούτη την κυβέρνηση… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κατά συνέπεια, δεν μπορεί εν ονόματι της επικαιρότητας να αλλάζει η σειρά, 
κατά τη γνώμη μου, έτσι εύκολα.   

 Το δεύτερο που θέλω να πω και το είπαμε τζιαι το πρωί.  Πριν λίγους μήνες 
έγινε συζήτηση εδώ εξαντλητική για την εγκληματικότητα και, με όλο το σεβασμό, για 
το θέμα που αναφέρεται ως αιτία.  Έγινε η κλοπή της σορού και μετά ακολούθησε η 
συζήτηση.  Τώρα γίνεται η διαλεύκανση, πάλι συζήτηση.  Και το θέμα δηλαδή της 
εγκληματικότητας έχει να κάνει μόνο, επειδή αφορά… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να μη μου απαντάς!  Εγώ απαντώ στην επιχειρηματολογία που άκουσα. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μα η συζήτηση δεν έγινε για τη σορό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, δε σας έδωσα το λόγο! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είπα ότι έγινε για τζιείνο, κύριε Τορναρίτη.  Λέω ότι επ’ αφορμή, δηλαδή δεν 
είναι αφορμή.  Το πρόβλημα υπάρχει και δε θα χαθεί ο κόσμος, αν περιμένει, ας 
πούμε, μετά ’πού τρεις εβδομάδες.   

 ∆ε θεωρώ σωστό αυτό το παράλληλο, κύριε Πρόεδρε.  Η Βουλή πρέπει να 
τηρήσει κάποια πράγματα.  Εχαλαρώσαμε σε πολλούς τομείς των διαδικασιών μας 
και τον αντίκτυπο τον βλέπουμε όλοι μες στες δημοσκοπήσεις.  Και εν πάση 
περιπτώσει, αδικείται η όποια άλλη άποψη.  ∆εν μπορώ να φανταστώ τι θα πει ο κ. 
Κλεάνθους στο θέμα του και ο κ. Ομήρου στο δικό του.  Εάν δηλαδή έχω διαφορετική 
άποψη, θα πρέπει για δεκαπέντε, είκοσι μέρες που θα είναι η διακοπή της Βουλής να 
υπάρχει η μία άποψη, η “άλφα”, όποια τζιαι να είναι, και η όποια διαφορετική του 
∆ΗΣΥ, του ∆ΗΚΟ, του ΑΚΕΛ θα περιμένει μετά από τρεις εβδομάδες;  Ή θα βρεθεί 
τρόπος να συζητηθούν και τα δύο τζι, αν υπάρχει αντοχή, κάτσετε να συζητήσουμε 
δύο θέματα, το ένα μετά το άλλο, αλλά στο τέλος οι εντυπώσεις θα χαθούν και για τα 
δύο και η ουσία βέβαια των προτάσεων.  Γι’ αυτό, κατά τη γνώμη μας, να 
συζητήσουμε το θέμα του κ. Κλεάνθους και, αμέσως μετά που θα επανέλθουμε, να 
συζητήσουμε ευχαρίστως το θέμα του κ. Ομήρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εγώ θα πω, κύριε Πρόεδρε, ότι την τοποθέτηση του κόμματός μας την έκαμε ο 
κ. Νεοφύτου.  ∆ε θα τοποθετηθώ στο συγκεκριμένο.  Απλώς, να υπενθυμίσω το σώμα 
ότι πριν ακριβώς ένα χρόνο είχε γίνει μία πελώρια συζήτηση που αφορούσε το 
περιεχόμενο της εκπαίδευσης και τα νέα αναλυτικά προγράμματα.  Τότε είχε εγγραφεί 
κατεπειγόντως εις τη Βουλή για συζήτηση στο Κεφάλαιο Τέταρτο και ανέλαβε, κύριε 
Πρόεδρε, και το προεδρείο δέσμευση να το φέρει ενώπιον της ολομέλειας, για να 
συζητηθεί, το θέμα του περιεχομένου της εκπαίδευσης, των νέων αναλυτικών 
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προγραμμάτων, το τι θα διδάσκονται τα παιδιά μας, ποια βιβλία θα διαβάζουν κ.λπ.  
∆ιορίστηκε μία επιτροπή, του κ. Τσάκαλου, απέδωσε έργο, ο κ. Τσάκαλος γυρίζει τις 
διάφορες εκπαιδευτικές οργανώσεις και μοιράζει το πόνημά του.  Πότε άραγε αυτή η 
Βουλή, το κοινοβούλιο θα συζητήσει, πέραν της εγκληματικότητας, που συμφωνούμε, 
πέραν των πετρελαιοειδών, το μέλλον των παιδιών μας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …το τι διδάσκονται τα παιδιά μας, το τι μαθαίνουν τα παιδιά μας και στο τέλος 
της ημέρας τι πολίτες θα παραδώσουμε σ’ αυτή την κοινωνία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από την πλευρά της Ε∆ΕΚ θα κάνουμε μία διαδικαστική 
πρόταση που πιστεύουμε ότι, αν γίνει αποδεκτή από πλευράς του σώματος, μπορεί 
να λύσει το συγκεκριμένο θέμα.  Να συζητηθεί το θέμα του κ. Κλεάνθους την ερχόμενη 
Πέμπτη και κατ’ εξαίρεση η ολομέλεια του σώματος να συνέλθει στις 8 Απριλίου μόνο 
για το Κεφάλαιο Τέταρτο, να συζητήσει το θέμα της εγκληματικότητας και να το 
ολοκληρώσει σε μία συνεδρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ίσως να φανεί ότι μπορεί να είμαι εκτός θέματος, αλλά νομίζω ότι έχει καιρό 
που συζητούμε κάτι και το ψιθυρίζουμε μεταξύ μας οι βουλευτές και ίσως είναι εδώ το 
πρόβλημα που συζητούμε σήμερα, ποιο θέμα να συζητήσομε.  Ο χρόνος που 
αφιερώνουμε σε κάθε κοινοβουλευτική ομάδα στο Κεφάλαιο Τέταρτο είναι πολύ 
μεγάλος και δημιουργείται πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε, να ερχόμαστε εδώ, να είναι 
άδεια τα έδρανα, να αυτοεξευτελιζόμαστε όλοι και να επιμένουμε να δίνουμε στην 
κάθε ομάδα μία ώρα, για να αναπτύξει ένα θέμα.  Ταπεινή εισήγηση -το ελέγαμε με το 
Χρήστο Στυλιανίδη εδώ και πόσους μήνες, ότι έπρεπε να το προτείνουμε στους 
αρχηγούς- να μειωθεί ο χρόνος όλων των κοινοβουλευτικών ομάδων στο Κεφάλαιο 
Τέταρτο.  Θα τελειώνουμε σε κάθε συνεδρία και ένα θέμα και δε θα έχουμε αυτή τη 
λίστα αναμονής, για να μπαίνουμε στο δίλημμα ποιο είναι το πιο επείγον.  Όλα έχουν 
το επείγον τους, όλα έχουν τη σημασία τους και ειλικρινά μας φέρνετε σε πολύ 
δύσκολη θέση να πρέπει να επιλέξουμε τώρα αν είναι πιο επείγον ο καταναλωτής ο 
οποίος πληρώνει το ρεύμα του ή το πετρέλαιό του, πόσα το πληρώνει, από την 
εγκληματικότητα που μας ταλανίζει.  Όλα έχουν τη σημασία τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Στυλιανίδη, και τελειώνει. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 



 

 93

 Απλώς, επεκτείνοντας τις σκέψεις του συνάδελφου του κ. Βότση, επειδή το 
συζητάμε και επιχειρούμε να φέρουμε μία πρόταση στην ολομέλεια γύρω από το 
Κεφάλαιο Τέταρτο, έχω την εντύπωση ότι πρέπει να γίνει ειδική συζήτηση εις τη 
σύναξη αρχηγών και εκπροσώπων για αυτό το θέμα, κύριε Πρόεδρε.  Και ως 
Πρόεδρος της Βουλής οφείλετε να το θέσετε, γιατί όντως το πρόβλημα δεν είναι πότε 
θα συζητηθούν τα θέματα, είναι καταρχάς αν αυτά τα θέματα φτάνουν στην κοινωνία.  
Θεωρώ ότι, με τον τρόπο που γίνεται η συζήτηση, δε φτάνουν στην κοινωνία.  Τα 
ακούμε εμείς μες στους κλειστούς τοίχους, όσοι μείνουμε να ακούσουμε, και το 
χειρότερο απ’ όλα είναι ότι… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Αφού είναι το ΡΙΚ. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ ντρέπομαι τουλάχιστο με μία τέτοια συζήτηση να πούμε να ανοίξει στο ΡΙΚ 
το Κεφάλαιο Τέταρτο!  Να ανοίξει στο ΡΙΚ, αλλά να είναι μία αντιπαράθεση γόνιμη και 
εποικοδομητική, γιατί, αν ανοίξει τώρα, πιστεύω, θα απαξιώσουμε ακόμα περισσότερο 
τη Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, εγώ σας άκουσα με μεγάλη προσοχή.  Πριν να τοποθετηθούμε για το τι 
δέον γενέσθαι, υπάρχουν κάποιες οφειλόμενες απαντήσεις, κύριε Κατσουρίδη, πρώτα 
απ’ όλα σε σας, που έχετε πει ότι υπάρχει μία χαλαρότητα όλη αυτή την περίοδο και 
εξού και τα λανθασμένα μηνύματα προς τα έξω.  Αυτό με αγγίζει σε ό,τι με αφορά.  
Εγώ τουλάχιστο θα σεβαστώ το κάθε δικαίωμα και του τελευταίου βουλευτή να 
διατυπώνει ελεύθερα την άποψη και την κρίση του.  Πολλές φορές εν γνώσει μου 
αφήνω να γίνεται συζήτηση, γιατί εγώ θέλω να είναι μια ζωντανή συζήτηση και 
βεβαίως όλοι έχουν ίσα δικαιώματα να τοποθετούνται, να διατηρούν τις απόψεις τους, 
τις αξιολογήσεις και τις επικρίσεις τους.  Άρα λοιπόν, δεν πρόκειται να θυσιάσω την 
ουσία στο βωμό της όποιας εικόνας.  Αυτό είναι το ένα. 

 ∆εύτερον, αν στέλνονται λανθασμένα μηνύματα προς τα έξω, αυτό δεν έχει να 
κάνει με τη διαδικασία όπως εφαρμόζεται.  Έχει να κάνει με τον τρόπο που πολλές 
φορές εμείς οι ίδιοι επιλέγουμε πώς θα διατυπώνουμε τις θέσεις μας, πώς θα 
συμπεριφερόμαστε και με ποιο τρόπο θα θέλουμε να εκπέμπουμε σωστά αυτές τις 
θέσεις.  Απ’ εκεί και πέρα λοιπόν πολλές φορές έχουμε πει όλοι μας ότι πρέπει να 
υπάρχει και ο αυτοέλεγχος και ξέρουμε όλοι πώς πρέπει να συμπεριφερόμαστε, πώς 
πρέπει να λέμε τις θέσεις και τις απόψεις μας, πότε πρέπει να ασκούμε κριτική και 
πότε πρέπει να υπάρχουν αντιπαραθέσεις.  

 Θέλω επίσης να πω και κάτι άλλο, γιατί, νομίζω, αδικείται το προεδρείο σε ό,τι 
αφορά τα του Τέταρτου Κεφαλαίου και όχι μόνο.  Εδώ και αρκετό καιρό το προεδρείο 
υπέβαλε προς όλες τις κοινοβουλευτικές ομάδες συγκεκριμένο έγγραφο και μάλιστα 
έγινε ολόκληρη διαδικασία.  Πρώτο έγγραφο, συσκέψεις με τους προέδρους των 
επιτροπών, πήραμε τες απόψεις τους, έγινε μια πρώτη στάθμιση στη σύσκεψη των 
αρχηγών, ετοιμάστηκε δεύτερο έγγραφο, δόθηκε στα κόμματα.  Ζητήθηκε από τα 
κόμματα να κάνουν τις τελικές τους τοποθετήσεις, για να τελειώνουμε σε ό,τι αφορά 
και με τον τρόπο λειτουργίας μας και με τις συμπληρώσεις που πρέπει να γίνουν στα 
κενά, αλλά και για πολλά άλλα ζητήματα που αγγίζουν και το Κεφάλαιο Τέταρτο.  Άρα 
λοιπόν, γι’ αυτό το λόγο η πρόθεση του προεδρείου, διότι μας έμεινε μία συνεδρία.  
Αμέσως μετά το Πάσχα θα υπάρξει σύσκεψη των αρχηγών, η τελεσίδικη τοποθέτηση 
σε ό,τι αφορά αυτά τα ζητήματα, για να τελειώνει και αυτό το παραμύθι.   



 

 94

 Λοιπόν κλείνοντας, με σεβασμό απευθύνομαι σε όλους, εγώ λέω ελεύθερα να 
διατυπώσετε τις κρίσεις και τις αξιολογήσεις σας, κάποτε όμως και η προεδρία πρέπει 
να υπεραμυνθεί και του δικού της έργου και της δικής της προσπάθειας, με όλο το 
σεβασμό και όλη την αγάπη.   

 Κύριε Κατσουρίδη, αν θέλετε να τοποθετηθείτε, ελεύθερα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν απευθυνόμουν στο προεδρείο.  Εγώ λέω χαλαρότητα…  
Να πω ένα παράδειγμα, διότι παρεξηγήθηκε αυτό που είπα.  Χαλαρότητα θεωρώ το 
γεγονός ότι γράφονται με τη μεγαλύτερη ευκολία για παράδειγμα δεκάδες θέματα στις 
επιτροπές.  ∆εκάδες!  Τηλεφωνά μας ένας άνθρωπος, γράφουμε θέμα.  Χαλαρότητα 
θεωρώ τζιείνο που είπαν οι δκυο συνάδελφοι· μεινήσκουν εφτά αθθρώποι να 
ακούσουν.  Την προσέλευσή μας στες επιτροπές.  Την ταχύτητα.  Κατατίθεται τη 
∆ευτέρα σε μία επιτροπή τζιαι την Πέμπτη θέλουμε να ψηφίσουμε.  Αυτό εννοούσα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, σε ό,τι αφορά αυτά που ακούστηκαν, το προεδρείο έχει να κάνει την 
εξής εισήγηση:  Είναι όντως σοβαρά τα ζητήματα που έθεσε και ο κ. Ομήρου, που 
έθεσε όμως και ο κ. Κλεάνθους.  Η δική μου εισήγηση προς την ολομέλεια είναι ότι την 
απόφαση την οποία πήραμε την προηγούμενη βδομάδα θα πρέπει να την τηρήσουμε, 
άρα την ερχόμενη Πέμπτη θα γίνει συζήτηση για το θέμα που έχουμε όλοι αποφασίσει 
να συζητήσουμε, που ήταν εισήγηση του κ. Κλεάνθους και της επιτροπής του.  Εγώ 
υποστηρίζω την εισήγηση που διατύπωσε ο αγαπητός Μαρίνος.  Πρώτη συνεδρία της 
Βουλής, πρώτη συνεδρία μετά τις διακοπές θα αφιερωθεί όσος χρόνος χρειαστεί, για 
να γίνει συζήτηση και για το πολύ σημαντικό και σοβαρό θέμα που έχει θέσει και ο κ. 
Ομήρου.  Αν αυτό γίνεται αποδεκτό, ζητώ την κατανόησή σας και να προχωρήσουμε 
έτσι. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 7.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαρίκας Φειδίας 
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Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής 
Ενέργειας Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο.  

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους με τον τίτλο 
«Οι περί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010». 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων 
Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. 
Στέλιου Ιερωνυμίδη και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης 
(Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010» και ψήφισή του σε νόμο.  

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2010 Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις και η 
συζήτηση που ακολούθησαν (Μ. Σιζόπουλος, Γ. Περδίκης, Ά. Βότσης, Α. 
Νεοφύτου, Γ. Λαμάρης, Ανδρέας Κυπριανού, Α. Κυριακίδου, Ι. Νικολάου, Α. 
Μουσκάλλης, Κ. Κωνσταντίνου, Ν. Κλεάνθους, Α. Γεωργίου, Ν. Τορναρίτης) 
και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Παρασκευασμάτων για Βρέφη και 
Παρασκευασμάτων ∆εύτερης Βρεφικής Ηλικίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010» και έγκρισή τους. 
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8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Νεολαίας του 2010 Νόμος του 2010», η συζήτηση που ακολούθησε (Ν. 
Τορναρίτης, Α. Κυριακίδου, Γ. Περδίκης, Α. Μουσκάλλης) και ψήφισή του σε 
νόμο. 

9. Έκθεση για τα νομοσχέδια:   

 α. «Ο περί της Συμφωνίας για την Προώθηση, Εγκατάσταση και Χρήση 
των Συστημάτων ∆ορυφορικής Πλοήγησης GALILEO και GPS και των 
Συναφών Εφαρμογών (Κυρωτικός) Νόμος του 2010», 

 β. «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας και των κρατών μελών της, αφενός και του κράτους του 
Ισραήλ, αφετέρου για την Ανάπτυξη ενός Παγκόσμιου ∆ορυφορικού 
Συστήματος Πλοήγησης (GNSS) για μη Στρατιωτικούς Σκοπούς 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010»,  

 γ. «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας και των κρατών μελών της, αφενός, και της Ουκρανίας, 
αφετέρου, για ένα Παγκόσμιο ∆ορυφορικό Σύστημα Πλοήγησης (GNSS) 
για μη Στρατιωτικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 2010»,   

οι σύντομες παρατηρήσεις των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και Στέλιου Ιερωνυμίδη 
και ψήφισή τους σε νόμους, του δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί της 
Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών 
Μελών της, αφενός, και του Κράτους του Ισραήλ, αφετέρου, για την Ανάπτυξη 
Ενός Παγκόσμιου ∆ορυφορικού Συστήματος Πλοήγησης (GNSS) για μη 
Στρατιωτικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και του τρίτου με τον 
τίτλο «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας και των Κρατών Μελών της, αφενός, και της Ουκρανίας, αφετέρου, 
για Ένα Παγκόσμιο ∆ορυφορικό Σύστημα Πλοήγησης (GNSS) για μη 
Στρατιωτικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 2010».  

10. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και «Ο περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008» και ψήφισή τους σε νόμους.  

11. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

 α. «Οι περί Τελωνείων (Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας) - Θέση 
Βοηθού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010»,  

 β.  «Οι περί Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών - Θέση Τεχνικού Γεωργικών 
Ερευνών 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010»,  

 γ.  «Οι περί Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας - Θέση Χειριστή Ραντάρ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», 

 δ.  «Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Λειτουργού ∆ιαχείρισης Α΄ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», 

 ε.  «Οι περί Πολιτικής Άμυνας - Θέση Λειτουργού Πολιτικής Άμυνας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», 

 στ. «Οι περί Πολιτικής Άμυνας - Θέση Υποδιοικητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010», 
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 ζ. «Οι περί Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως - Θέση Πρώτου Λειτουργού 
Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010» 

 και έγκρισή τους.  

12. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

 α. «Οι περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου 
(Πιστοποίηση Επιχειρήσεων και Προσωπικού όσον αφορά Σταθερό 
Εξοπλισμό Ψύξης, Κλιματισμού και Αντλιών Θερμότητας) Κανονισμοί 
του 2010»,  

 β. «Οι περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου 
(Πιστοποίηση Επιχειρήσεων και Προσωπικού όσον αφορά τα Μόνιμης 
Εγκατάστασης Συστήματα Πυροπροστασίας και Πυροσβεστήρες) 
Κανονισμοί του 2010»,  

 γ. «Οι περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου 
(Πιστοποίηση Προσωπικού Ασχολούμενου με την Ανάκτηση Ορισμένων 
Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου από Συσκευές Χειρισμού και 
Προστασίας Υψηλής Τάσης) Κανονισμοί του 2010»,  

 δ.  «Οι περί Εκπομπών Ορισμένων Φθοριούχων Αερίων Θερμοκηπίου 
(Πιστοποίηση Προσωπικού που Προβαίνει σε Ανάκτηση Ορισμένων 
∆ιαλυτών με βάση Φθοριούχα Αέρια Θερμοκηπίου από Εξοπλισμό) 
Κανονισμοί του 2010»  

 και έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Καταστατικού Ίδρυσης του ∆ιεθνούς 
Οργανισμού Ανανεώσιμης Ενέργειας (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και 
ψήφισή του σε νόμο.  

14. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

15. Ερωτήσεις βουλευτών:  

Ανάγκη αυστηρότερου ελέγχου για τροποποιημένους σωλήνες εξαγωγής 
καυσαερίων σε οχήματα - Καταγγελίες εναντίον καταφυγίων αδέσποτων 
σκύλων των τοπικών αρχών - Ταλαιπωρία καρκινοπαθών λόγω έλλειψης 
ιατρών στο νοσοκομείο Αμμοχώστου - Κοινοποίηση πρακτικών συναντήσεων 
σε υπουργεία - Η υποχρέωση δημόσιων λειτουργών να απαντούν σε 
επιστολές πολιτών - Πρόγραμμα περισυλλογής φθαρμένων ελαστικών από 
τα συνεργεία - Καταβολή επιδόματος σύμφωνα με το σχέδιο ενίσχυσης των 
συνταξιούχων με χαμηλά εισοδήματα - Οι αυτοτελώς εργαζόμενοι αγρότες - 
Λόγοι απόσυρσης νομοσχεδίου για τη δημιουργία Συμβουλίου Περιβάλλοντος 
και αίτημα επανακατάθεσης - Ανάγκη εξεύρεσης νέας στέγης για το θέατρο 
“Αντίδοτο” - Κατασκευή φράγματος Σολιάς-Φλάσου-Ληνούς - Τέλος 
κατανάλωσης καπνιστού σολομού - Αίτημα για κατασκευή τοίχων 
αντιστήριξης στην Αγία Μαρίνα Κελοκεδάρων - Κονδύλι για ανάπλαση της 
πλατείας στην Ελεδιό - Ανάγκη διαπλάτυνσης του δρόμου στην Αξύλου - 
Αιτήματα σχετικά με στεγαστικές ανάγκες στην κοινότητα Ελεδιό - Αίτημα 
κοινότητας Αγίας Μαρίνας Κελοκεδάρων για συμπερίληψή της στο σχέδιο 
επιδότησης για τη θέρμανση - Αίτημα κοινότητας Γιόλου για μεταφορά 
δικτύου της ΑΗΚ - Μελέτη για εξωραϊσμό της πλατείας στην Αξύλου - 
∆ρομολόγηση λεωφορείου για την εξυπηρέτηση των κατοίκων της Αγίας 
Μαρίνας Κελοκεδάρων - Αναδιαμόρφωση της πλατείας της κοινότητας 
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Στρουμπιού - Κυκλοφοριακά μέτρα στο δρόμο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς - 
Κατασκευή αποχετευτικού συστήματος λυμάτων στο Στρουμπί - Μείωση του 
κυκλοφοριακού χάους γύρω από το κτίριο του Τμήματος Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης - Σύστημα ελέγχου των διαρροών του δικτύου 
υδατοπρομήθειας - Παράλειψη Κυπριακής ∆ημοκρατίας να εναρμονιστεί με 
δώδεκα ευρωπαϊκές Οδηγίες - Ψεκασμοί χόρτων - Εξώδικα πρόστιμα από 
την τοπική αυτοδιοίκηση - Η μη διαγραφή μέρους των τόκων αγροτικών 
χρεών - Εφαρμογή του συστήματος ηλεκτρονικής διακυβέρνησης. 

16. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα Συνδέσμου Εργολάβων Λάρνακας για προκήρυξη προσφορών - 
Αποχετευτικό και αντιπλημμυρικά έργα στην Πέγεια - Κατασκευή 
περιφερειακών καταφυγίων αδέσποτων σκύλων - Αίτημα της κοινότητας 
Γερίου για ασφαλτόστρωση δρόμου στην περιοχή του υψώματος “Άρωνας” - 
Βιοτεχνικά οικόπεδα στην επαρχία Λάρνακας - Αρχαιολογικές ανασκαφές στο 
χώρο “Terra Ombra”  στη Λάρνακα και αξιοποίησή του - Εναρμόνιση της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας με την ευρωπαϊκή Οδηγία για τις ενοικιάσεις 
αυτοκινήτων - ∆ιαγωνισμός “Πράσινη Πρωτεύουσα της Ευρώπης” - 
Εξοπλισμός και στελέχωση κρατικών νοσηλευτηρίων για τη διενέργεια 
εγκεφαλογραφημάτων - Ακτινοθεραπευτικά Τμήματα στα Γενικά Νοσοκομεία 
Λευκωσίας και Λεμεσού - Καθυστέρηση στην υλοποίηση των έργων 
διαχείρισης αποβλήτων σε Λευκωσία, Λεμεσό, Πάφο - Έλεγχος για την 
τήρηση του περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) Νόμου - 
Κίνδυνος στη δημόσια υγεία από υπολείμματα φαρμάκων στο νερό - 
Υιοθέτηση εθνικών σχεδίων δράσης για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας 
στην Κύπρο - ∆ιαχείριση αποβλήτων των ενόπλων δυνάμεων - Μέτρα για την 
αντιμετώπιση της φτώχιας και του κοινωνικού αποκλεισμού - Κατολισθήσεις 
στους δρόμους Κάμπου-Κάτω Πύργου Τηλλυρίας και Κάτω Πύργου-
Παχυάμμου - Αίθουσα σίτισης για το Περιφερειακό ∆ημοτικό Σχολείο Πόλεως 
Χρυσοχούς - Μέτρα προστασίας της γειτνιάζουσας με τις αποθήκες καυσίμων 
του αεροδρομίου Λάρνακας οικιστικής περιοχής - Οι απόψεις του Υπουργού 
Εσωτερικών για την Έκθεση Α/Π 818/2009 της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως - 
Ανέγερση ναού στο λόφο της Αγίας Παρασκευής.  

17. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο των θεμάτων «Το πρόβλημα της ανεργίας 
στον τόπο μας» και «Η αυξανόμενη εγκληματική δραστηριότητα και η ανάγκη 
οργάνωσης άμυνας  πολιτείας και κοινωνίας» με εισήγηση των κ. Χρήστου 
Πουργουρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και Γιαννάκη Ομήρου εκ μέρους του  Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, αντίστοιχα, και η συζήτηση που ακολούθησε (Ν. 
Κλεάνθους, Γ. Ομήρου, Α. Αγγελίδης, Α. Νεοφύτου, Ν. Κατσουρίδης, Ν. 
Τορναρίτης, Μ. Σιζόπουλος, Ά. Βότσης, Χρ. Στυλιανίδης, Πρόεδρος) για την 
πρόταση του εισηγητή του δεύτερου θέματος να συζητηθεί κατά 
προτεραιότητα. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 18ης Μαρτίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.05 μ.μ. 

Αρ. 24 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Χαίρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ θερμά. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα για τα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η 
έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της Προστασίας 
των Ονομασιών Προέλευσης και Γεωγραφικών Ενδείξεων Γεωργικών Προϊόντων και 
Τροφίμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Για το θέμα αυτό έχουν κυκλοφορήσει 
δύο συμπληρωματικές εκθέσεις.  Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Προστασίας των Ονομασιών Προέλευσης και 

Γεωγραφικών Ενδείξεων Γεωργικών Προϊόντων και Τροφίμων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Γεώργιος Τάσου  

 Πανίκος Χάμπας Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Φειδίας Σαρίκας 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 
Νοεμβρίου 2009.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του ΚΕΒΕ και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, 
“Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός Σύνδεσμος Κύπρου”. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της 
Προστασίας των Ονομασιών Προέλευσης και Γεωγραφικών Ενδείξεων Γεωργικών 
Προϊόντων και Τροφίμων Νόμου, ώστε να καταστεί αποτελεσματικότερη η διαδικασία 
εξέτασης ενστάσεων κατά των αιτήσεων καταχώρισης για εγγραφή ονομασίας 
προέλευσης ή γεωγραφικής ένδειξης σε σχέση με γεωργικό προϊόν ή τρόφιμο. 

 Πιο συγκεκριμένα, με τις υπό συζήτηση πρόνοιες προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Η σύντμηση, από δύο μήνες σε ένα μήνα, του χρονικού διαστήματος που 
παρέχεται στον αιτητή να υποβάλει αντέκθεση στην αρμόδια αρχή με την οποία 
να αντικρούονται οι λόγοι της ένστασης. 

2. Η θέσπιση διαδικασίας διαβουλεύσεων μεταξύ του αιτητή και του ενισταμένου, 
εφόσον η ένσταση του τελευταίου έχει κριθεί ως παραδεκτή από τη 
συμβουλευτική επιτροπή που καθιδρύεται δυνάμει του βασικού νόμου. 

3. Η εξουσιοδότηση τ/ης αρμόδιας αρχής να επιβάλει όρους προς τον αιτητή, οι 
οποίοι πρέπει να ικανοποιούνται εντός ταχθείσας προθεσμίας, προκειμένου η 
αίτηση καταχώρισης να προωθηθεί προς την Επιτροπή των Ευρωπαϊκών 
Κοινοτήτων για τελική έγκριση. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με τις πιο 
πάνω τροποποιήσεις, αφενός, επιτυγχάνεται επίσπευση της διαδικασίας εξέτασης των 
ενστάσεων που καταχωρίζονται σε εθνικό επίπεδο και, αφετέρου, επιβάλλεται στον 
αιτητή να διορθώνει αδυναμίες της αίτησής του, οι οποίες δύναται να εντοπιστούν 
μέσα από το περιεχόμενο των ενστάσεων που ενδεχομένως να υποβληθούν. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου, η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος ανέφερε ότι οι προτεινόμενες πρόνοιες 
κρίνονται αναγκαίες ύστερα από διαπιστώσεις των αρμοδίων σε σχέση με αδυναμίες 
της διαδικασίας εξέτασης των ενστάσεων που υποβάλλονται σε εθνικό επίπεδο κατά 
των υπό αναφορά αιτήσεων.  Η ίδια εκπρόσωπος επισήμανε ότι ο σχετικός 
ευρωπαϊκός κανονισμός προνοεί τη δυνατότητα διεξαγωγής παρόμοιων 
διαβουλεύσεων στο επίπεδο της Επιτροπής των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων ανάμεσα 
στις χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Για το λόγο αυτό γίνεται εισήγηση να 
υπάρξει παρόμοια διαδικασία και στο εθνικό επίπεδο, ώστε να είναι δυνατή η 
τροποποίηση του αρχικού φακέλου του αιτητή, με απώτερο στόχο τη βελτίωση των 
προδιαγραφών του υπό καταχώριση προϊόντος ή τροφίμου και την καλύτερη 
διατήρηση της παράδοσης. 

 Σημειώνεται ότι βουλευτές μέλη της επιτροπής διατύπωσαν σχετικές 
επιφυλάξεις κατά πόσο με τις προτεινόμενες πρόνοιες επιτυγχάνεται τελικά 
επίσπευση της όλης διαδικασίας, καθώς και κατά πόσο η αρμόδια αρχή δικαιούται να 
επιβάλει στον αιτητή να διαφοροποιήσει την αίτησή του.  
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 Συναφώς, αναφορικά με το δεύτερο πιο πάνω εγερθέν ζήτημα, ο εκπρόσωπος 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας επισήμανε ότι η διαδικασία 
επιβολής όρων σε διοικούμενο, προκειμένου να επιτευχθεί αποδοχή κάποιας αίτησης 
που υποβάλλεται στην εκτελεστική εξουσία, αφενός, αποτελεί συνήθη πρακτική στα 
διοικητικά δρώμενα και, αφετέρου, είναι επιτρεπτή στα πλαίσια του διοικητικού δικαίου.  
Επιπρόσθετα, σε σχέση με το ίδιο ζήτημα, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος ανέφερε ότι απώτερος στόχος της όλης 
διαδικασίας είναι η βελτιστοποίηση των προδιαγραφών που θα περιλαμβάνονται στις 
εν λόγω αιτήσεις καταχώρισης, καθώς και η ικανοποίηση των συμφερόντων όλων των 
επιχειρήσεων που είναι εγκατεστημένες στη ∆ημοκρατία και ενδέχεται να 
απασχολούνται σε συναφή κλάδο με το υπό καταχώριση προϊόν/τρόφιμο, αφού και 
αυτές θα έχουν στη συνέχεια το δικαίωμα να παράγουν και να πωλούν τόσο στην 
κυπριακή όσο και στην ευρωπαϊκή αγορά τα προϊόντα/τρόφιμα αυτά.   

 Τέλος, αναφερόμενος σε εγερθέν κατά τη συζήτηση θέμα σχετικά με το φάκελο 
της αίτησης καταχώρισης του χαλλουμιού ως προστατευόμενης ονομασίας 
προέλευσης, ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
διευκρίνισε ότι οι υπό συζήτηση τροποποιήσεις δεν αφορούν τον εν λόγω φάκελο, 
καθώς οι σχετικές εθνικές διαδικασίες έχουν ήδη ολοκληρωθεί και αυτός βρίσκεται 
ενώπιον της Επιτροπής των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της 
βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, αποφάσισε να εισηγηθεί στην 
ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων 
προνοιών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί της Προστασίας των Ονομασιών 
Προέλευσης και Γεωγραφικών Ενδείξεων Γεωργικών Προϊόντων και Τροφίμων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου 

 Όπως είναι γνωστό, για το υπό αναφορά νομοσχέδιο έχει ήδη κυκλοφορήσει 
στην ολομέλεια της Βουλής σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων την 1η ∆εκεμβρίου 2009.  Ωστόσο, ύστερα από την 
αναβολή της συζήτησης του θέματος από την ολομέλεια στις 3 ∆εκεμβρίου 2009, η 
επιτροπή μελέτησε εκ νέου το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 Φεβρουαρίου 2010.  Στην πρώτη υπό αναφορά 
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συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του ΚΕΒΕ, καθώς και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, 
“Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός Σύνδεσμος Κύπρου”.   

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου, καθώς και οι 
απόψεις των εμπλεκομένων και τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο 
πρώτο στάδιο της εξέτασής του περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεών της την επιτροπή απασχόλησε, 
μεταξύ άλλων, η προτεινόμενη με το υπό αναφορά νομοσχέδιο διαδικασία εξέτασης 
των ενστάσεων που καταχωρίζονται σε εθνικό επίπεδο κατά αίτησης καταχώρισης για 
εγγραφή ονομασίας προέλευσης ή γεωγραφικής ένδειξης γεωργικού προϊόντος ή 
τροφίμου.  Ειδικότερα, την επιτροπή απασχόλησαν οι προτεινόμενες στα πλαίσια της 
πιο πάνω διαδικασίας πρόνοιες αναφορικά με την περίπτωση που οι διαβουλεύσεις 
μεταξύ αιτητή και ενισταμένου δεν καταλήξουν σε συμφωνία.  Σύμφωνα με τις εν λόγω 
πρόνοιες, όπως αυτές περιλαμβάνονται στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, η αρμόδια 
αρχή αποφασίζει για την τελική κατάληξη της αίτησης, λαμβάνοντας υπόψη τις θεμιτές 
παραδοσιακές χρήσεις και τους πραγματικούς κινδύνους σύγχυσης.  Περαιτέρω, στα 
πλαίσια της ίδιας διαδικασίας παραχωρείται στην αρμόδια αρχή η δυνατότητα 
επιβολής όρων προς τον αιτητή, η μη ικανοποίηση των οποίων έχει ως αποτέλεσμα 
την απόρριψη της αίτησης. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
επισήμανε συναφώς ότι, στην περίπτωση που οι δυο πιο πάνω ενδιαφερόμενοι δεν 
καταλήξουν σε συμφωνία, αρμοδιότερη να λαμβάνει αποφάσεις που αφορούν τη 
διατήρηση της παράδοσης είναι η αρμόδια αρχή.  Επιπρόσθετα, η ίδια εκπρόσωπος 
δήλωσε διευκρινιστικά ότι το εν λόγω νομοσχέδιο αφορά την εξέταση αιτήσεων που 
βρίσκονται ακόμη στο εθνικό επίπεδο εξέτασής τους, ενώ εξέφρασε την άποψη ότι 
αυτό δε θίγει τα συμφέροντα κανενός κλάδου παραγωγής. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
σχολιάζοντας την υπό αναφορά διαδικασία που προτείνεται με το υπό εξέταση 
νομοσχέδιο, ανέφερε ότι οι υφιστάμενες πρόνοιες του υπό τροποποίηση νόμου είναι 
πολύ αυστηρότερες από τις προτεινόμενες.  Ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε 
περαιτέρω ότι με τις υφιστάμενες πρόνοιες, στην περίπτωση που η συμβουλευτική 
επιτροπή κρίνει μια ένσταση αποδεκτή, η αίτηση αυτόματα απορρίπτεται, ενώ με τις 
προτεινόμενες πρόνοιες εισάγεται μια διαδικασία διαβουλεύσεων μεταξύ του αιτητή 
και του ενισταμένου, όπου, ακόμα και στην περίπτωση που η αρμόδια αρχή επιβάλει 
όρους αναφορικά με την αίτηση, ο αιτητής έχει το δικαίωμα να μην τους αποδεχθεί και 
ως εκ τούτου η αίτηση και πάλι θα απορριφθεί. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ζήτησε 
από την επιτροπή όπως αναβληθεί η συζήτηση του νομοσχεδίου, καθώς το εν λόγω 
υπουργείο κρίνει σκόπιμο να μελετήσει περαιτέρω τις πρόνοιες που αυτό 
περιλαμβάνει, ενόψει και των ανησυχιών που εκφράζονται από το Σύνδεσμο 
Τυροκόμων Κύπρου σε σχέση με την αίτηση καταχώρισης του χαλλουμιού ως 
προστατευόμενης ονομασίας προέλευσης. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ διαφώνησε με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου οι 
οποίες αφορούν τη θέσπιση διαδικασίας διαβουλεύσεων στο στάδιο των ενστάσεων.  
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Η πιο πάνω διαφωνία επιβεβαιώθηκε και με σχετική επιστολή του ΚΕΒΕ προς την 
επιτροπή, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων εξέφρασαν τη σύμφωνη γνώμη 
τους με το προτεινόμενο νόμο, όπως αυτός κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή κάλεσε την εκπρόσωπο του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού όπως μέχρι την επόμενη συνεδρία 
της, κατά την οποία τα κοινοβουλευτικά κόμματα θα λάμβαναν τις τελικές τους 
αποφάσεις σε σχέση με το εν λόγω νομοσχέδιο, καταθέσει ενώπιόν της γραπτό 
υπόμνημα με τις θέσεις του υπουργείου που εκπροσωπεί αναφορικά με το υπό 
συζήτηση θέμα. 

 Σημειώνεται ότι το πιο πάνω αναφερόμενο υπόμνημα στάλθηκε στη Βουλή 
μεταγενέστερα της καθορισθείσας συνεδρίας της επιτροπής.  Σύμφωνα με αυτό, το 
Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού εισηγείται τη διαγραφή της 
προτεινόμενης πρόνοιας σύμφωνα με την οποία η αρμόδια αρχή δύναται να 
αποδεχθεί μερικώς μια ή περισσότερες ενστάσεις εναντίον αίτησης καταχώρισης και 
ως εκ τούτου να επιβάλει όρους προς τον αιτητή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, στα πλαίσια της 
τελευταίας συνεδρίας της για το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, πριν ακόμα περιέλθει σε 
γνώση των μελών της το περιεχόμενο του πιο πάνω υπομνήματος, είχε διαμορφώσει 
τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγήθηκαν την ψήφιση του νομοσχεδίου αυτού σε 
νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία και αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Προστασίας 
των Ονομασιών Προέλευσης και Γεωγραφικών Ενδείξεων Γεωργικών 
Προϊόντων και Τροφίμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των 
προτεινόμενων προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

∆εύτερη συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί της Προστασίας των 

Ονομασιών Προέλευσης και Γεωγραφικών Ενδείξεων Γεωργικών Προϊόντων 
και Τροφίμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκος Χάμπας Αντώνης Αντωνίου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Φειδίας Σαρίκας 

 Μαρία Κυριακού Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γεώργιος Τάσου ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη   
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 Όπως είναι γνωστό, για το υπό αναφορά νομοσχέδιο έχουν ήδη κυκλοφορήσει 
στην ολομέλεια της Βουλής δύο σχετικές εκθέσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, με ημερομηνίες 1η ∆εκεμβρίου 2009 και 16 
Φεβρουαρίου 2010.  Ωστόσο, ύστερα από τη δεύτερη αναβολή της συζήτησης του 
θέματος από την ολομέλεια του σώματος, στις 25 Φεβρουαρίου 2010, λόγω 
ορισμένων νέων στοιχείων που περιήλθαν σε γνώση της επιτροπής, η επιτροπή 
μελέτησε εκ νέου το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 4  και 18 Μαρτίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του ΚΕΒΕ και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Η αγροτική οργάνωση “Ευρωαγροτικός” παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες αυτές.   

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου, καθώς και οι 
απόψεις των εμπλεκομένων, όπως και τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή 
στα προηγούμενα στάδια της εξέτασής του, περιλαμβάνονται στις δύο προηγούμενες 
εκθέσεις της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της πρώτης πιο πάνω συνεδρίας, την επιτροπή απασχόλησε 
μεταξύ άλλων σχετική επιστολή του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 2010, σύμφωνα με την οποία το πιο πάνω 
υπουργείο εισηγείται τη διαγραφή συγκεκριμένων προνοιών του υπό εξέταση 
νομοσχεδίου.  Οι υπό αναφορά πρόνοιες αφορούν την παραχώρηση δυνατότητας 
στην αρμόδια αρχή να θέτει όρους στον αιτητή, όταν αυτός και ο ενιστάμενος δεν 
καταλήξουν σε συμφωνία στα πλαίσια της εθνικής διαδικασίας εξέτασης ενστάσεων 
εναντίον αιτήσεων καταχώρισης για εγγραφή ονομασίας προέλευσης ή γεωγραφικής 
ένδειξης γεωργικών προϊόντων ή τροφίμων. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
ανέφερε ότι το υπουργείο της επιθυμεί την πιο πάνω τροποποίηση του νομοσχεδίου, 
επισημαίνοντας ότι η θέση αυτή προέκυψε λαμβάνοντας υπόψη τις επιπτώσεις που 
ενδεχομένως θα υποστούν οι εξαγωγές του χαλλουμιού, σε περίπτωση που η αίτηση 
για καταχώρισή του ως προϊόντος προστατευόμενης ονομασίας προέλευσης 
επανέλθει σε εθνικό επίπεδο. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
ανέφερε ότι το υπουργείο του διαφωνεί με την προτεινόμενη εισήγηση του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και επιθυμεί την προώθηση του 
νομοσχεδίου όπως αυτό εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο και κατατέθηκε στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων.  Παράλληλα, εξέφρασε αισιοδοξία για το θέμα της 
έγκρισης του φακέλου του χαλλουμιού από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και σημείωσε 
ότι ο εν λόγω φάκελος λανθασμένα συνδέεται με το υπό συζήτηση νομοθέτημα. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ επισήμανε ότι το επιμελητήριο εξακολουθεί να 
διαφωνεί έντονα με το προτεινόμενο νομοσχέδιο και ειδικότερα με τις πρόνοιες που 
αφορούν την επιβολή όρων από την αρμόδια αρχή. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Οργανισμού Αγελαδοτρόφων (ΠΟΑ) ∆ημόσια 
Λτδ, ο οποίος παρευρέθηκε στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής, υιοθέτησε την πιο 
πάνω άποψη του ΚΕΒΕ και παράλληλα εξέφρασε τη σύμφωνη γνώμη του 
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οργανισμού ως προς την εισήγηση του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού για διαγραφή των σχετικών προνοιών. 

 Ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Οργάνωσης Ποιμνιοτρόφων, ο οποίος επίσης 
παρευρέθηκε στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής, υποστήριξε ότι το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο δεν πρέπει να συνδέεται με την αίτηση καταχώρισης του χαλλουμιού ως 
προϊόντος με προστατευόμενη ονομασία προέλευσης η οποία εκκρεμεί ενώπιον της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και “Αγροτική” 
επανέλαβαν τη σύμφωνη γνώμη τους αναφορικά με τις προτεινόμενες με το 
νομοσχέδιο πρόνοιες, όπως αυτές κατατέθηκαν στη Βουλή. 

 Ο γενικός γραμματέας του Παναγροτικού Συνδέσμου εισηγήθηκε στην 
επιτροπή την προώθηση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού προηγουμένως 
εξαιρεθεί ρητά από τις πρόνοιές του η αίτηση για καταχώριση του χαλλουμιού ως 
προϊόντος προστατευόμενης ονομασίας προέλευσης. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αφού 
διασαφήνισε ότι η προτεινόμενη με το νομοσχέδιο διαδικασία αφορά μόνο τα 
προϊόντα που εξετάζονται ακόμη σε εθνικό επίπεδο, δήλωσε ότι η μοναδική 
περίπτωση κατά την οποία δύναται να ισχύσει η προτεινόμενη με το νομοσχέδιο 
διαδικασία εξέτασης ενστάσεων στην περίπτωση του χαλλουμιού είναι να ακυρωθεί η 
αίτηση που βρίσκεται ενώπιον της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και ακολούθως να 
κατατεθεί ενώπιον της αρμόδιας αρχής μια νέα αίτηση για καταχώριση του χαλλουμιού 
ως προϊόντος με προστατευόμενη ονομασία προέλευσης.  Όπως ο ίδιος πρόσθεσε, 
ακόμα κι αν η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ζητήσει διευκρινίσεις για την εκκρεμούσα 
ενώπιόν της αίτηση, οι εν λόγω διευκρινίσεις δε δύναται να αποφασιστούν βάσει της 
προτεινόμενης με το νομοσχέδιο διαδικασίας.  Περαιτέρω, αναφορικά με την πιο 
πάνω εκφρασθείσα από τον εκπρόσωπο του Παναγροτικού Συνδέσμου εισήγηση για 
ρητή εξαίρεση του χαλλουμιού από τις προτεινόμενες πρόνοιες, δήλωσε ότι αυτή θα 
πρέπει να εξεταστεί με πολλή προσοχή, καθώς ενδέχεται να προσκρούει στην αρχή 
της ίσης μεταχείρισης.   

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τις εκφρασθείσες από τα δύο υπουργεία 
διαφωνίες, κάλεσε τα δύο υπουργεία να μελετήσουν περαιτέρω τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου και εντός προθεσμίας δύο εβδομάδων να επανέλθουν ενώπιόν της με 
κοινά αποδεκτές ρυθμίσεις. 

 Συναφώς, ανταποκρινόμενοι στο αίτημα της επιτροπής, οι εκπρόσωποι της 
εκτελεστικής εξουσίας επανήλθαν στη δεύτερη συνεδρίασή της επισημαίνοντας ότι 
κατέληξαν σε κοινά αποδεκτή ρύθμιση του όλου θέματος.  Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι 
των δύο αρμόδιων υπουργείων δήλωσαν ενώπιον της επιτροπής ότι, κατόπιν 
συνεννόησης και με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, εισηγούνται 
την προώθηση του νομοσχεδίου για ψήφιση από τη Βουλή, αφού προηγουμένως 
τροποποιηθούν οι σχετικές με το πιο πάνω αναφερόμενο επίμαχο σημείο σε σχέση με 
τη διαδικασία εξέτασης ενστάσεων πρόνοιές του.  Σύμφωνα με την τελική εισήγηση 
των δύο υπουργείων, στην περίπτωση που ο αιτητής και ο ενιστάμενος δεν 
καταλήξουν σε συμφωνία στα πλαίσια της διαδικασίας εξέτασης ενστάσεων σε εθνικό 
επίπεδο, η αρμόδια αρχή θα έχει το δικαίωμα να προβεί σε εισηγήσεις προς τον 
αιτητή αντί να επιβάλει όρους σε αυτόν, όπως ήταν η αρχική πρόβλεψη στη σχετική 
πρόνοια του νομοσχεδίου.   
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε 
νόμο, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί ύστερα από την υιοθέτηση της πιο πάνω 
εισήγησης των αρμόδιων υπουργείων και αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος 
του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Προστασίας των Ονομασιών Προέλευσης 
και Γεωγραφικών Ενδείξεων Γεωργικών Προϊόντων και Τροφίμων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει μια τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Τάσου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς έχουμε καταθέσει τη συγκεκριμένη τροπολογία.  Ελπίζω 
οι συνάδελφοι να είχαν το χρόνο να τη διαβάσουν.  Ο λόγος που υποβάλλουμε αυτή 
την τροπολογία είναι καθαρά ότι πιστεύουμε ότι κανένας δεν έχει το δικαίωμα να 
παρεμβαίνει, όταν και εφόσον αποφασίσει κάποιος να καταθέσει οποιοδήποτε προϊόν 
για ΠΟΠ.  Γι’ αυτό πιστεύω ακράδαντα ότι, εφόσον και η ίδια η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
στην Οδηγία δε δίνει το δικαίωμα στις χώρες, το αφήνει ελεύθερο, αυτή η τροπολογία 
θα βοηθήσει όχι μόνο για το συγκεκριμένο θέμα που λέγεται “χαλλούμι” αλλά για όλα 
τα προϊόντα προέλευσης τα οποία εμείς θέλουμε να κατοχυρώσουμε στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ηλαδή η αίτηση θα ανήκει στο άτομο που υποβάλλει την αίτηση και δε θα 
γίνεται παρέμβαση στην αίτηση που υποβάλλεται.  Μάλιστα, έχουμε αντιληφθεί. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας  

του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του πιο πάνω νομοσχεδίου ως 
ακολούθως:  

 Η παράγραφος (γ) του νέου εδαφίου (7Α) του άρθρου 15 του βασικού νόμου, 
όπως περιλαμβάνεται στο άρθρο 2 του νομοσχεδίου, αντικαθίσταται από την 
ακόλουθη νέα παράγραφο (γ):  
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 «(γ) να αποδεχτεί, εν όλω ή εν μέρει, μια ή περισσότερες ενστάσεις και να κάνει 
εισηγήσεις προς τον αιτητή, οι οποίες να λαμβάνονται σοβαρά υπόψιν από τον 
αιτητή». 

 Επεξήγηση:  Προτείνεται η αντικατάσταση του νέου εδαφίου (γ) λόγω του ότι, 
τόσο σύμφωνα με το άρθρο 4 του νόμου (αρμοδιότητες της αρμόδιας αρχής) όσο και 
σύμφωνα με το άρθρο 5 του σχετικού ευρωπαϊκού κανονισμού, δεν υπάρχει εξουσία 
στην αρμόδια αρχή να επιβάλλει όρους. 

 Σύμφωνα με το άρθρο 4 του νόμου, η αρμόδια αρχή εξουσία έχει μόνο «να 
παραλαμβάνει, να εξετάζει, να αποδέχεται ή να απορρίπτει ενστάσεις κατά των 
προτεινόμενων καταχωρίσεων γεωργικών προϊόντων ή τροφίμων». 

 Σύμφωνα με το άρθρο 5 του σχετικού ευρωπαϊκού κανονισμού, η αρμόδια 
αρχή εξουσία έχει μόνο για το εξής:  «Εάν το κράτος μέλος θεωρεί ότι πληρούνται οι 
απαιτήσεις, λαμβάνει ευνοϊκή απόφαση και διαβιβάζει στην Επιτροπή τα έγγραφα, 
προκειμένου να ληφθεί η τελική απόφαση. Σε αντίθετη περίπτωση, το κράτος μέλος 
αποφασίζει την απόρριψη της αίτησης». 

 Ο Ευρωπαίος νομοθέτης δεν έδωσε εξουσιοδότηση στην αρμόδια αρχή να 
γίνεται παρέμβαση τρίτου στην αίτηση, αφού ο τρόπος κατασκευής ενός 
παραδοσιακού προϊόντος παραμένει στον κατασκευαστή/αιτητή. 

 Εάν ο αιτητής, υπό τον εκβιασμό να μην αποσταλεί η αίτησή του στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, προβεί στις αλλαγές τις οποίες προτείνει ή επιβάλλει η Επιτροπή 
και στην συνέχεια απορριφθεί η αίτηση στην Επιτροπή, λόγω της παρέμβασης της 
Επιτροπής, τότε ο αιτητής θα  δύναται να έχει βάση για μεγάλες αποζημιώσεις 
εναντίον της αρμόδιας αρχής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε γραμματέα. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ και δώδεκα αποχές τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Προστασίας των Ονομασιών 
Προέλευσης και Γεωγραφικών Ενδείξεων Γεωργικών Προϊόντων και Τροφίμων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆ώδεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ και δώδεκα αποχές το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο.   

 Τα υπ’ αριθμόν 2 και 3 θέματα αναβάλλονται για την επόμενη συνεδρία της 
ολομέλειας, που έχει αποφασιστεί να γίνει την ερχόμενη Τετάρτη… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει έτσι πράγμα.  Για τα υπ’ αριθμόν 2 και 3 θέματα η 
αναβολή είχε δοθεί την περασμένη εβδομάδα για σήμερα.  Σήμερα είναι στην 
ολομέλεια και εμείς έχουμε ένσταση στο να δοθεί οποιαδήποτε αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Από το πρωί, κύριε Πρόεδρε, εμείς ζητούμε αναβολή μέχρι την Τετάρτη.  
Είπαμε όντως ότι -ο κ. Νεοφύτου είχε φύγει, διότι εκλήθη σε ειδική συνεδρία- αν ήταν 
για μετά το Πάσχα, εντάξει, αλλά, από τη στιγμή που βάλαμε συνεδρία την Τετάρτη, 
δεν αλλάζει τίποτε δραματικά έως την Τετάρτη.  Γι’ αυτό καλούμε τους συναδέλφους… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ομολογουμένως, στη σύσκεψη των αρχηγών, τα πράγματα είναι όπως τα λέει 
ο κ. Κατσουρίδης, δεν ελήφθη απόφαση για αναβολή.  Η απόφαση που λήφθηκε και η 
συζήτηση που έγινε ήταν ότι, λόγω του ότι δεν υπάρχει ομοφωνία για αναβολή, το 
ΑΚΕΛ θα ζητήσει αναβολή στην ολομέλεια του σώματος.  Επομένως, αυτό που 
διάβασα δεν ανταποκρίνεται στα όσα έχουν συμφωνηθεί και απολογούμαι.   

 Επομένως, πώς τοποθετούνται οι πλευρές στο αίτημα της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ΑΚΕΛ για αναβολή; 

 Παρακαλώ, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς, ως γνωστό, την περασμένη εβδομάδα συνηγορήσαμε 
στην αναβολή υπό μία προϋπόθεση, ότι τελεσίδικα αυτή την Πέμπτη θα ετίθετο το 
θέμα προς ψηφοφορία.  Σεβόμαστε το δικαίωμα του ΑΚΕΛ να ζητήσει για δεύτερη 
φορά αναβολή, εμείς όμως έχουμε αντίθετη άποψη και επιμένουμε να ψηφιστεί 
σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Λαμβανομένης υπόψη αυτής της δήλωσης, θέτω το θέμα σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αναβολής του θέματος για την ερχόμενη Τετάρτη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το αίτημα για αναβολή απορρίπτεται.   

 Επομένως, η έκθεση για τα υπ’ αριθμόν 2 και 3 θέματα, που τιτλοφορούνται «Ο 
περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και «Ο περί Αστυνομίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τις προτάσεις νόμου «Ο 
περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και «Ο περί Αστυνομίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Τάσος Μητσόπουλος Γιαννάκης Ομήρου 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιαννάκης Θωμά  Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Ανδρέας Αγγελίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πρώτη πιο πάνω πρόταση 
νόμου σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 και 25 Φεβρουαρίου 
και στις 4 Μαρτίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, ο Υπουργός 
Οικονομικών, εκπρόσωποι της αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, η Επίτροπος ∆ιοικήσεως και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ανώτερων 
Αξιωματικών Αστυνομίας Κύπρου (ΣΑΑΑΚ) και του Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου 
(ΣΑΚ). 

 Η πρώτη υπό αναφορά πρόταση νόμου κατατέθηκε στη Βουλή στις 3 
∆εκεμβρίου 2009 αρχικά από τους βουλευτές κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Ιωνά Νικολάου, 
Ανδρέα Αγγελίδη και Γιαννάκη Ομήρου.  Ακολούθως, με τη συναίνεσή τους 
προστέθηκε ως συνεισηγητής και ο βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης.  Η δεύτερη υπό 
αναφορά πρόταση νόμου κατατέθηκε στη Βουλή στις 25 Φεβρουαρίου 2010 από 
όλους τους αναφερόμενους πιο πάνω βουλευτές.  Στη συνέχεια οι δύο προτάσεις 
νόμου μελετήθηκαν από κοινού από την επιτροπή. 

 Σκοπός της πρώτης υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του 
περί Συντάξεων Νόμου, ώστε η ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των μελών της 
αστυνομίας να επεκταθεί από την ηλικία των πενήντα πέντε ετών για τους 
αστυνομικούς με βαθμό του λοχία ή κατώτερο αυτού και από την ηλικία των εξήντα 
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ετών για τους αστυνομικούς με βαθμό ανώτερο του βαθμού του λοχία, όπως ισχύει 
σήμερα, στην ηλικία των εξήντα τριών ετών. 

 Σκοπός της δεύτερης υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του 
περί Αστυνομίας Νόμου, ώστε η ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των ειδικών 
αστυνομικών να επεκταθεί από την ηλικία των πενήντα πέντε ετών στην ηλικία των 
εξήντα τριών ετών. 

 Σημειώνεται ότι η ανάγκη για κατάθεση της δεύτερης πρότασης νόμου 
προέκυψε στα πλαίσια της μελέτης της πρώτης πρότασης νόμου, ώστε όλα τα μέλη 
της αστυνομίας, περιλαμβανομένων των ειδικών αστυνομικών, να τύχουν της ίδιας 
μεταχείρισης καθόσον αφορά το όριο υποχρεωτικής αφυπηρέτησής τους.  Ειδικότερα, 
επισημαίνεται ότι στους ειδικούς αστυνομικούς δεν παρέχονται συνταξιοδοτικά 
ωφελήματα με βάση τον περί Συντάξεων Νόμο, όπως για τα υπόλοιπα μέλη της 
αστυνομίας, αλλά τα θέματα αυτά σε σχέση με τους ειδικούς αστυνομικούς, καθώς και 
η ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησής τους ρυθμίζονται ειδικά στη νομοθεσία για την 
αστυνομία, η τροποποίηση της οποίας κρίθηκε αναγκαία για τη σκοπούμενη επέκταση 
σε σχέση με τους ειδικούς αστυνομικούς. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρώτης υπό αναφορά πρότασης νόμου, όπως 
αυτή αρχικά κατατέθηκε, προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Καθορίζεται ως υποχρεωτική ηλικία αφυπηρέτησης για όλα τα μέλη της 
αστυνομίας που θα διοριστούν μετά την προβλεπόμενη ημερομηνία έναρξη 
ισχύος του προτεινόμενου νόμου η ηλικία των εξήντα τριών ετών. 

2. Καθορίζεται κλιμακωτό όριο ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης για τα μέλη 
της αστυνομίας τα οποία υπηρετούν κατά την προβλεπόμενη ημερομηνία 
έναρξης ισχύος του προτεινόμενου νόμου. Συγκεκριμένα, για τους 
υπηρετούντες αστυνομικούς που έχουν βαθμό ανώτερο του βαθμού του λοχία 
προβλέπεται, σταδιακά, ως όριο υποχρεωτικής αφυπηρέτησής τους το 
εξηκοστό πρώτο έτος, το εξηκοστό δεύτερο και το εξηκοστό τρίτο έτος της 
ηλικίας τους, ανάλογα με το πότε αυτοί συμπληρώνουν το ισχύον σήμερα όριο 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης, δηλαδή το εξηκοστό έτος της ηλικίας τους.  
Σημειώνεται ότι η προτεινόμενη ρύθμιση για το θέμα αυτό στηρίχτηκε στις 
αντίστοιχες νομοθετικές ρυθμίσεις που υιοθετήθηκαν το 2005 σε σχέση με την 
επέκταση του ορίου υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των δημόσιων υπαλλήλων 
από το εξηκοστό στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους. 

3. Επιφέρονται άλλες τροποποιήσεις συνεπακόλουθες όλων των πιο πάνω 
προτεινόμενων ρυθμίσεων.  Με τις εν λόγω τροποποιήσεις προσαρμόζονται 
επιμέρους διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας, όπως οι διατάξεις του άρθρου 
27, που αφορούν τη δυνατότητα οικειοθελούς πρόωρης αφυπηρέτησης, και οι 
διατάξεις του άρθρου 8, που αφορούν τον τρόπο υπολογισμού της σύνταξης 
και του εφάπαξ ποσού που καταβάλλονται κατά την αφυπηρέτηση. 

 Εισάγοντας εκ μέρους των εισηγητών της την πρώτη υπό αναφορά πρόταση 
νόμου, ο πρόεδρος της επιτροπής επισήμανε ότι η ανάγκη για κατάθεσή της 
προέκυψε μετά την αυτεπάγγελτη εξέταση σχετικού θέματος από την επιτροπή.  
Όπως ανέφερε ο ίδιος, υπό το φως της συζήτησης που προηγήθηκε για το θέμα αυτό 
κρίθηκε σκόπιμη η νομοθετική ρύθμιση για την επίλυση του όλου προβλήματος. Η 
προτεινόμενη ρύθμιση, σύμφωνα με τον ίδιο, επιβάλλεται για λόγους ίσης 
μεταχείρισης μεταξύ των μελών της αστυνομίας ως προς το όριο ηλικίας 
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υποχρεωτικής αφυπηρέτησης, λαμβάνοντας υπόψη και το γεγονός ότι η διαφορετική 
αντιμετώπισή τους στο θέμα αυτό, σύμφωνα με σχετική έκθεση της Αρχής Ισότητας 
του Γραφείου της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, στοιχειοθετεί απαγορευμένη εκ του νόμου 
διάκριση.  Τέλος, επισήμανε ότι με τη ρύθμιση που προτείνεται θα προκύψει τόσο 
εξοικονόμηση δαπανών για το κράτος όσο και καλύτερη αξιοποίηση της αποκτηθείσας 
πείρας των αστυνομικών που θα παραμένουν περισσότερο στην υπηρεσία.   

 Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως καταρχάς επισήμανε ότι η 
συνταγματική πτυχή του θέματος για την ύπαρξη διαφορετικού ορίου αφυπηρέτησης 
μεταξύ των μελών της αστυνομίας άπτεται της αρμοδιότητας του Ανώτατου 
∆ικαστηρίου και ότι η οικονομική πτυχή του θέματος χρήζει μελέτης.  Συναφώς 
επισήμανε ότι, σύμφωνα με σχετική εμπεριστατωμένη μελέτη της αστυνομίας, που 
ολοκληρώθηκε πρόσφατα και η οποία δεν αφορά οικονομικά θέματα, η τυχόν 
επέκταση του ορίου υποχρεωτικής αφυπηρέτησης αστυνομικών θα επηρεάσει την 
επιχειρησιακή ικανότητα της αστυνομίας, γι’ αυτό και η τελευταία δε συμφωνεί με 
οποιαδήποτε τέτοια επέκταση.  Περαιτέρω, ο υπουργός δήλωσε στην επιτροπή ότι το 
υπουργείο του αντικρίζει θετικά μόνο την επέκταση του ορίου υποχρεωτικής 
αφυπηρέτησης των αστυνομικών που έχουν το βαθμό του λοχία ή κατώτερο από το 
πεντηκοστό πέμπτο έτος, που ισχύει τώρα, στο εξηκοστό έτος, ώστε όλοι οι 
αστυνομικοί να αφυπηρετούν στο εξηκοστό έτος και να εκλείψει έτσι η άνιση 
μεταχείριση και η τυχόν αντισυνταγματικότητα.  Αναφορικά με την προτεινόμενη με 
την υπό συζήτηση πρόταση νόμου επέκταση του εν λόγω ορίου στο εξηκοστό τρίτο 
έτος για όλους τους αστυνομικούς, ο υπουργός δήλωσε στην επιτροπή ότι το ζήτημα 
αυτό χρήζει περαιτέρω μελέτης, για να ληφθούν υπόψη τόσο η επιχειρησιακή πτυχή 
όσο και άλλοι οικονομικοί λόγοι, όπως η ενδεχόμενη ανάγκη για δημιουργία νέων 
οργανικών θέσεων στην αστυνομία, προκειμένου να διασφαλιστεί ότι σε τμήματά της 
όπως το Τμήμα Τροχαίας, η ΥΚΑΝ και η ΜΜΑ∆ θα υπηρετούν νέοι άνθρωποι, ικανοί 
να ανταποκριθούν στα ειδικά καθήκοντα που αφορούν τα εν λόγω τμήματα.  Τέλος, ο 
υπουργός εισηγήθηκε στην επιτροπή ότι, σε περίπτωση επέκτασης του ορίου 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των αστυνομικών που έχουν βαθμό του λοχία ή 
κατώτερο, θα πρέπει παράλληλα να καταργηθούν και τα πρόσθετα συνταξιοδοτικά 
ωφελήματα που παραχωρούνται σ’ αυτούς σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, για 
το λόγο ότι αυτοί σήμερα αφυπηρετούν υποχρεωτικά στο πεντηκοστό πέμπτο έτος 
της ηλικίας τους. 

 Ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε στην επιτροπή ότι συμφωνεί με τις θέσεις 
που εξέφρασε ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως.  Επιπρόσθετα, προς 
υποστήριξη της πιο πάνω θέσης του, προέβη σε ορισμένες επεξηγήσεις 
δημοσιονομικής φύσης.  Μεταξύ άλλων, επισήμανε ότι γενικά με την επέκταση του 
ορίου υποχρεωτικής αφυπηρέτησης υπάρχει εξοικονόμηση, δεδομένου ότι στο μέλλον 
θα διατηρηθεί ο ίδιος αριθμός θέσεων και νοουμένου ότι η παραγωγικότητα θα είναι 
αντάξια του μισθού.  Συναφώς, ανέφερε πως ακόμα δεν έχει μελετηθεί σε βάθος η 
οργανωτική δομή της αστυνομίας.  Τέλος, επισήμανε την ανάγκη να προβλεφθεί 
σταδιακή αφυπηρέτηση τόσο για τους υπηρετούντες σήμερα αστυνομικούς με βαθμό 
ανώτερο του λοχία όσο και για τους υπηρετούντες με το βαθμό του λοχία ή κατώτερο 
αυτού. 

 Η εκπρόσωπος της αστυνομίας δήλωσε πως η θέση της αστυνομίας είναι να 
μη διαφοροποιηθούν οι υφιστάμενες ρυθμίσεις για το όριο υποχρεωτικής 
αφυπηρέτησης των αστυνομικών.  Όπως επισήμανε, ο λόγος ύπαρξης διαφορετικού 
ορίου αφυπηρέτησης μεταξύ των αστυνομικών οφείλεται στη διαφορά των 
καθηκόντων που εκτελούν.  Η αστυνομία, σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, 
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χρειάζεται ανθρώπους υγιείς και ικανούς να ανταποκριθούν στις διάφορες αντίξοες 
συνθήκες, γι’ αυτό και η επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης των μελών της θα 
επηρεάσει αρνητικά την επιχειρησιακή της ικανότητα, όπως προκύπτει από τη σχετική 
μελέτη που έχει εκπονηθεί για το σκοπό αυτό από την αστυνομία.  Σημειώνεται ότι η 
εν λόγω μελέτη κατατέθηκε στην επιτροπή. 

 Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως εξέφρασε την ικανοποίησή της τόσο για την 
προτεινόμενη ρύθμιση όσο και για τις θέσεις που εκφράστηκαν από την εκτελεστική 
εξουσία, γιατί, όπως ανέφερε η ίδια, από τα λεχθέντα προκύπτει συμμόρφωση με όσα 
αναφέρονται σε σχετική έκθεση της Αρχής Ισότητας του Γραφείου της για την ύπαρξη 
διάκρισης λόγω ηλικίας στις διατάξεις που ρυθμίζουν το όριο υποχρεωτικής 
αφυπηρέτησης μελών της αστυνομίας.  

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
επισήμανε καταρχάς ότι, με βάση τη σχετική νομοθεσία, η διαφορετική μεταχείριση 
λόγω ηλικίας δε συνιστά διάκριση, εφόσον δικαιολογείται αντικειμενικά και λογικά από 
ένα θεμιτό στόχο, ιδίως αναφορικά με την πολιτική στον τομέα της απασχόλησης και 
όταν τα μέσα επίτευξης του στόχου αυτού είναι πρόσφορα και αναγκαία.  Περαιτέρω, 
εξέφρασε την άποψη ότι ο καθορισμός του ορίου αφυπηρέτησης άπτεται του αριθμού 
των μελών των δυνάμεων ασφαλείας και ο καθορισμός της πολιτικής στο θέμα αυτό 
εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Προέδρου της ∆ημοκρατίας. 

 Ο εκπρόσωπος του ΣΑΚ δήλωσε στην επιτροπή πως πάγια θέση του 
συνδέσμου του είναι η επίτευξη εξίσωσης μεταξύ των μελών της αστυνομίας, 
περιλαμβανομένων και των ειδικών αστυνομικών, αναφορικά με το θέμα του ωραρίου 
και του ορίου υποχρεωτικής αφυπηρέτησής τους.  Ωστόσο, δήλωσε ότι, παρά την πιο 
πάνω πάγια θέση του, ο ΣΑΚ δε φέρει ένσταση, σε περίπτωση που τελικά η πολιτεία 
αποφασίσει διαφοροποίηση ως προς το όριο επέκτασης, δηλαδή την επέκταση στο 
εξηκοστό έτος για τους αστυνομικούς που έχουν βαθμό του λοχία ή κατώτερο και στο 
εξηκοστό τρίτο έτος για τους ανώτερους αξιωματικούς.  Τέλος, ο ίδιος εκπρόσωπος 
ανέφερε ότι, σε περίπτωση που επεκταθεί το όριο αφυπηρέτησής τους, ο ΣΑΚ 
αποδέχεται να καταργηθούν κάποια προνόμια που παραχωρούνται επί του παρόντος 
στους αστυνομικούς ως πρόσθετα συνταξιοδοτικά ωφελήματα.   

 Αναφορικά με τους ειδικούς αστυνομικούς, ο Υπουργός Οικονομικών και ο 
Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως δήλωσαν ότι, σε περίπτωση επέκτασης 
του ορίου υποχρεωτικής αφυπηρέτησης  για τους αστυνομικούς που έχουν το βαθμό 
του λοχία ή κατώτερο, συμφωνούν να τύχουν της ίδιας μεταχείρισης και οι ειδικοί 
αστυνομικοί. 

 Ο εκπρόσωπος του ΣΑΑΑΚ δήλωσε πως επιδίωξη του συνδέσμου του είναι να 
επεκταθεί στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας το όριο υποχρεωτικής αφυπηρέτησης 
για τους ανώτερους αξιωματικούς, τονίζοντας ότι τέτοια ρύθμιση θα αφορά μόνο 
εξήντα επτά συνολικά ανώτερους αξιωματικούς.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, αποφάσισε την επαναδιατύπωση του κειμένου της πρώτης υπό αναφορά 
πρότασης νόμου, ώστε να περιληφθούν τα ακόλουθα: 
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1. Να διασαφηνιστεί ότι τα προνόμια που παραχωρούνται τώρα στους 
αστυνομικούς με βαθμό όχι ανώτερο του λοχία ως πρόσθετα συνταξιοδοτικά 
ωφελήματα, σύμφωνα με τις διατάξεις του εδαφίου (2) του άρθρου 8 της 
ισχύουσας νομοθεσίας, θα συνεχίσουν να παραχωρούνται σε αυτούς μόνο 
στην περίπτωση πρόωρης αφυπηρέτησής τους με τη συμπλήρωση του 
πεντηκοστού πέμπτου έτους της ηλικίας τους ή σε οποιοδήποτε προγενέστερο 
χρόνο και εφόσον πρόκειται για μέλη που κατά τη 10η Μαρτίου 2010 βρίσκονται 
ήδη στην υπηρεσία. 

2. Να διασαφηνιστεί ότι θα εφαρμοστεί κλιμακωτό όριο ηλικίας υποχρεωτικής 
αφυπηρέτησης για όλους τους ήδη υπηρετούντες αστυνομικούς.  Συγκεκριμένα, 
να καθοριστεί ως όριο υποχρεωτικής αφυπηρέτησής τους σταδιακά το 
εξηκοστό πρώτο έτος, το εξηκοστό δεύτερο και το εξηκοστό τρίτο έτος της 
ηλικίας τους, ανάλογα με το πότε αυτοί συμπληρώνουν το ισχύον σήμερα όριο 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης, δηλαδή το εξηκοστό έτος, προκειμένου για 
αστυνομικό που έχει βαθμό ανώτερο του λοχία, ή το πεντηκοστό πέμπτο έτος, 
προκειμένου για αστυνομικό που έχει το βαθμό του λοχία ή κατώτερο αυτού.   

3. Να διασφαλιστεί για τα μέλη της αστυνομίας που ήδη υπηρετούν κατά τη 10η 
Μαρτίου 2010 το δικαίωμα για πρόωρη αφυπηρέτησή τους με τη συμπλήρωση 
του εξηκοστού έτους της ηλικίας τους, προκειμένου για μέλη της αστυνομίας 
που έχουν βαθμό ανώτερο του λοχία, ή με τη συμπλήρωση του πεντηκοστού 
πέμπτου έτους της ηλικίας τους, προκειμένου για μέλη της αστυνομίας που 
έχουν το βαθμό του λοχία ή κατώτερο, ή σε οποιοδήποτε μεταγενέστερο χρόνο. 

 Επιπρόσθετα, η αναφερόμενη πιο πάνω πλειοψηφία της επιτροπής επέφερε 
στο κείμενο της δεύτερης υπό αναφορά πρότασης νόμου τις αναγκαίες κατά την 
άποψή της τροποποιήσεις, ώστε οι προβλεπόμενες σε αυτή ρυθμίσεις για τους 
ειδικούς αστυνομικούς να συνάδουν με τις αντίστοιχες ρυθμίσεις που τελικά 
αποφασίστηκαν στη βάση των πιο πάνω για τους υπόλοιπους αστυνομικούς.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και 
του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, αφού διαμόρφωσε 
τα κείμενα των δύο υπό συζήτηση προτάσεων νόμου σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή τους σε νόμους, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος της πρώτης υπό αναφορά πρότασης νόμου, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των δύο υπό συζήτηση 
προτάσεων νόμου κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στη συζήτηση των θεμάτων.  Θα συζητήσουμε πρώτα το υπ’ 
αριθμόν 2 θέμα, αλλά η συζήτηση, επειδή είναι κοινό το θέμα από πολιτικής άποψης, 
μπορεί να καλύψει και τα δύο θέματα. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πρόκειται για μια πρόταση νόμου η οποία σκοπεύει να επιφέρει την ίση 
μεταχείριση μεταξύ όλων των μελών της αστυνομίας, στους αστυφύλακες, στους 
λοχίες και τους αξιωματικούς, και των υπόλοιπων δημόσιων υπαλλήλων, μια 
διαπίστωση η οποία έχει γίνει και από την ίδια την Επίτροπο ∆ιοικήσεως, που 
στοχεύει να επιφέρει ευεργετικές, θα έλεγα, συνέπειες για την οικονομία του τόπου, 
γεγονός το οποίο επιβεβαίωσε ενώπιον της επιτροπής Νομικών ο ίδιος ο Υπουργός 
Οικονομικών.   

 Η επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης προσφέρεται για την αναδιοργάνωση, 
ακόμα και την αναβάθμιση της αστυνομίας, τόσο επιμορφωτικά όσο και ψυχολογικά, 
των ίδιων των μελών της.  Γι’ αυτό το λόγο πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, ότι μόνο όσοι δεν 
έχουν όραμα και δημιουργικότητα φαντάζονται ότι η Αστυνομική Ακαδημία, συνεπεία 
αυτού του νομοσχεδίου, δε θα μπορέσει να αναβαθμιστεί ή ακόμα και ότι αυτή θα 
πρέπει να κλείσει.   

 Η συζήτηση του θέματος έχει αρχίσει ενώπιον της επιτροπής Νομικών πριν ένα 
χρόνο, αρχικά μάλιστα ως αυτεπάγγελτο θέμα και στη συνέχεια με την κατάθεση των 
δύο συγκεκριμένων προτάσεων.  Όταν άρχισε η συζήτηση στην επιτροπή, ζητήσαμε 
από τους αρμοδίους όπως το θέμα συζητηθεί στη μικτή επιτροπή.  Καμία όμως 
ανταπόκριση!  Μάλιστα κάποιοι από την αστυνομία μάς εξέφρασαν την πρόθεσή τους 
να προχωρήσουν σε κάποιες μελέτες, για να διαπιστώσουν τις συνέπειες.  Ούτε και 
αυτό δυστυχώς έγινε.  Και διεφάνη μέσα από τη συζήτηση ότι επροκαλείτο μία 
προσπάθεια καθυστέρησης της εξέτασης του θέματος, γεγονός το οποίο η 
πλειοψηφία της επιτροπής το διαπίστωσε και προχώρησε στην κατάθεση των 
συγκεκριμένων προτάσεων νόμου.   

 Με την κατάθεση των προτάσεων νόμου, κύριε Πρόεδρε, μπορώ να πω έγινε 
μια ενδελεχής μελέτη όλων των ζητημάτων και θεμάτων που εγείρονται γύρω από την 
επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης.  Μάλιστα, είχαμε την ευκαιρία να εξετάσουμε και 
μία μελέτη, η οποία έγινε από πλευράς της αστυνομίας και η οποία μπορώ να πω 
τέθηκε ενώπιον των μελών της επιτροπής, που δεν υποστήριζε αυτά τα οποία κάποιοι 
προσπάθησαν να μεταδώσουν, ότι δηλαδή, για παράδειγμα, θα προκαλούνταν 
ανυπέρβλητα προβλήματα στην ετοιμότητα και στην αποτελεσματικότητα της 
αστυνομίας.     

 Με την ίδια όμως σαφήνεια θέλω να επισημάνω και το εξής:  Κάποιες 
αντιδράσεις οι οποίες έχουν προκληθεί τον τελευταίο  καιρό μπορώ να πω ότι δεν 
δικαιολογούνται, γιατί είχαν το χρόνο, σχεδόν ένα χρόνο, να συζητήσουν το θέμα, να 
ενημερωθούν, να υποβάλουν τις δικές τους προτάσεις, αντί να καταφεύγουν την 
τελευταία στιγμή και να προκαλούν δυστυχώς όλη εκείνη τη συζήτηση στο σώμα.  Και 
λυπούμαι να παρατηρήσω ότι οποιαδήποτε αναβολή της εξέτασης του θέματος -και 
σωστά αποφασίστηκε να εξεταστεί σήμερα- θα μπορούσε να αποτελέσει ακόμα ένα 
λόγο, για να συνεχιστεί αυτή η ανέξοδη και, θα έλεγα, επιζήμια συζήτηση στο χώρο 
της αστυνομίας.   

 Επιδιώκουμε την επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης κλιμακωτά, στο ίδιο 
ακριβώς πρότυπο το οποίο υιοθετήθηκε στη δημόσια υπηρεσία.  Και θέλω να 
διαβεβαιώσω ότι κανένας αστυνομικός δε θα χάσει κανένα από τα δικαιώματα τα 
οποία έχει σήμερα.  Η πρόνοια διασφαλίζει το δικαίωμα αφυπηρέτησης στα πενήντα 
πέντε και προηγουμένως με τα ίδια ακριβώς ωφελήματα που έχουν σήμερα.  
∆ιασφαλίζει επίσης και τη δυνατότητα αφυπηρέτησης των αξιωματικών στο εξηκοστό 
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έτος και προηγουμένως με τα ίδια ακριβώς ωφελήματα που έχουν και σήμερα.  Γι’ 
αυτό το λόγο, όσοι νομίζουν ότι δεν μπορούν να προσφέρουν στο σώμα, είτε για 
λόγους ηλικίας είτε για άλλους λόγους, έχουν τη δυνατότητα της εθελοντικής 
αφυπηρέτησης και υπάρχει και πρόνοια με βάση την οποία δε θα μπορεί κανένας να 
τους αρνηθεί αυτό το δικαίωμα.  Έτσι, νομίζω ότι, αν κάποιοι πιστεύουν ότι δε θα 
μπορέσουν να βοηθήσουν το σώμα, κάνουν καλά να υποβάλουν την παραίτησή τους, 
ώστε να προχωρήσουν άλλοι που πιστεύουν ότι μπορούν να βοηθήσουν!   

 Όμως θέλω να επισημάνω και το εξής:  ∆υστυχώς, κάποιες προσεγγίσεις οι 
οποίες έγιναν από κάποια μέλη της αστυνομίας έγιναν σε καθαρά προσωπικό 
επίπεδο.  Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι κάποιοι από τους αξιωματικούς της 
αστυνομίας προτίμησαν να προτάξουν το προσωπικό συμφέρον αντί του γενικού 
καλού.  Και το γενικό καλό της αστυνομίας, κύριε Πρόεδρε, είναι ταυτισμένο με αυτή 
την πρόταση, γιατί προσφέρεται η πρόταση αυτή και για την αναβάθμιση του 
επιπέδου της αστυνομίας, χρησιμοποιώντας τις δυνατότητες που προσφέρονται μέσα 
από τη συνεχή εκπαίδευση των αστυνομικών στην ακαδημία, αλλά και επιπρόσθετα 
για την αξιοποίηση της πείρας η οποία έχει συσσωρευθεί στα μέλη της αστυνομίας.   

 Θα τονίσω ακόμα και το εξής:  ∆υστυχώς, κάποιοι έκαναν αριθμητικούς 
υπολογισμούς.  Έκαναν υπολογισμούς στη βάση του, εάν επεκταθεί το όριο 
αφυπηρέτησης, πόσοι θα μπορούσαν να αφυπηρετήσουν και δε θα αφυπηρετήσουν 
και πόσοι είναι σήμερα  υποψήφιοι, αν αφυπηρετήσουν, και πόσοι περισσότεροι θα 
είναι, αν επεκταθεί το όριο αφυπηρέτησης, όταν αυτοί που τους αναμένουν να 
αφυπηρετήσουν θα αφυπηρετήσουν.  Αυτά τα δεδομένα, λυπούμαι να πω, δε 
βοηθούν την αστυνομία, λυπούμαι να πω ότι δεν επιδεικνύουν το γενικό καλό και το 
ενδιαφέρον το οποίο έπρεπε όλοι να επιδείξουν για το καλό της αστυνομίας.   

 Θα ήθελα να καταλήξω λέγοντας και το εξής:  Επειδή γίνεται πολύς λόγος για 
δήθεν ανυπέρβλητα προβλήματα που μπορεί να δημιουργηθούν στην αστυνομία, να 
πω ότι έγινε μία έρευνα, κύριε Πρόεδρε, από την ίδια την αστυνομία.  Η έρευνα αυτή 
δεν κατέδειξε κανένα ανυπέρβλητο πρόβλημα.  Η έρευνα αυτή κατέδειξε ότι, αν 
συγκρίνουμε τους αστυνομικούς οι οποίοι έχουν υπηρεσία μέχρι δέκα έτη και τους 
αστυνομικούς οι οποίοι έχουν υπηρεσία πέραν των τριάντα ετών, θα δούμε ότι η 
ικανότητά τους θα μειωθεί κατά 10%, κάτι το οποίο, νομίζω, είναι ελάχιστο και το 
οποίο μπορεί να αντιμετωπιστεί με άλλους τρόπους, όπως είναι, για παράδειγμα, η 
σωστή αξιοποίηση των μελών της αστυνομίας στη βάση των καθηκόντων και των 
δυνατοτήτων τους, όπως είναι η αξιοποίηση της πείρας των αστυνομικών και η 
δυνατότητα την οποία μπορούν να έχουν να προσφέρουν περισσότερο στο ίδιο το 
σώμα.   

 ∆εν πρέπει να ξεχνούμε ακόμα κάτι:  Σήμερα η αστυνομία μας είναι μια από τις 
νεαρότερες σε ηλικία αστυνομίες.  Ο μέσος όρος ηλικίας ενός αστυνομικού είναι μόλις 
33 και 34 ετών και η υιοθέτηση της επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης δεν είναι 
τέτοια, που να είμαστε έξω από τα όρια τα οποία έχουν υιοθετήσει άλλες αστυνομίες 
του ευρωπαϊκού χώρου και οι οποίες έχουν αποτελέσματα εξαιρετικά, μπορώ να πω, 
πιο καλά ακόμα και από αυτά τα οποία έχουμε εμείς με τη σημερινή παρούσα 
κατάσταση. 

 Πριν τελειώσω, θα ήθελα να κάνω ακόμα μια επισήμανση καθόσον αφορά την 
Αστυνομική Ακαδημία.  Η επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης, κύριε Πρόεδρε, μπορεί 
να αποτελέσει και το εφαλτήριο της αναδιοργάνωσης της αστυνομίας, της 
εκπαίδευσης των αστυνομικών και της αναβάθμισης της ίδιας της Αστυνομικής 
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Ακαδημίας.  Είναι πρόκληση η οποία υπάρχει σήμερα μπροστά από την ηγεσία της 
αστυνομίας και την πολιτική ηγεσία.  Γι’ αυτό εμείς τους καλούμε να αρπάξουν αυτή 
την ευκαιρία η οποία προσφέρεται για το καλό της αστυνομίας. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους εμείς τασσόμαστε υπέρ της επέκτασης του ορίου 
αφυπηρέτησης, κύριε Πρόεδρε, όπως αυτό προτείνεται στις προτάσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολάου. 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου, παρακαλώ, έχει το λόγο. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι αλήθεια ότι το θέμα της αλλαγής του ορίου ηλικίας έχει ξεκινήσει να 
συζητείται στην επιτροπή Νομικών της Βουλής τον τελευταίο ένα χρόνο.  Είναι επίσης 
αλήθεια ότι η τελική πρόταση η οποία βρίσκεται σήμερα ενώπιόν μας είναι 
αποτέλεσμα κάποιων μηνών.  Η οποία ξαφνικά εμφανίστηκε μπροστά μας και η οποία 
ουσιαστικά -είναι η δική μου αντίληψη- δεν έχει συζητηθεί. 

 Το θέμα πώς προέκυψε;  Από την ανάγκη μέσα από τις διαπιστώσεις της 
έκθεσης της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως να υπάρξει ίση μεταχείριση των μελών της 
αστυνομίας στα θέματα του ορίου συνταξιοδότησης.  Και ρωτώ:  Εάν ισχύσει για 
όλους εξήντα, δε θα υπάρχει ισότητα;  Είναι ανάγκη να πάμε στα εξήντα τρία;  Τίθεται 
το ερώτημα:  Τα καθήκοντα των αστυνομικών οι οποίοι δε βρίσκονται σε γραφεία είναι 
τα ίδια με τα καθήκοντα ενός δημόσιου υπαλλήλου;  Η δυνατότητα να αντεπεξέλθει 
ένα μέλος της αστυνομίας συμμετέχοντας σε μία επιχείρηση της αστυνομίας είναι η 
ίδια, όταν είναι στα είκοσι, στα τριάντα, στα σαράντα, στα πενήντα και τώρα στα 
εξήντα τρία χρόνια;  Είναι οι ίδιες οι δυνατότητες των ανθρώπων; 

 Είμαστε εμείς αυτοί οι οποίοι βάλαμε θέμα ομόφωνα ως επιτροπή Νομικών ότι 
θα πρέπει να σταματήσουν οι αστυνομικοί να εκτελούν γραφειακά καθήκοντα και να 
αντικατασταθούν από γραφειακό προσωπικό που δε θα ανήκει στη δύναμη της 
αστυνομίας.  Και για σκοπούς καλύτερης οργάνωσης και για σκοπούς καλύτερης 
αξιοποίησης των μελών της αστυνομίας.  Οι αστυνομικοί πρέπει να εκτελούν 
αστυνομικά καθήκοντα και όχι γραφειακά καθήκοντα. 

 Συνεπώς τι επιδιώκουμε και τι αναβάθμιση θα επιφέρουμε στην αστυνομία, 
όταν ένας μεγάλος αριθμός αστυνομικών δε θα μπορεί να ασκεί αστυνομικά 
καθήκοντα, ενώ θα βρίσκεται στο χώρο της αστυνομίας;  Θα υποχρεωθείς να τους 
βάλεις οπωσδήποτε σε κάποια γραφεία.  Αυτό εννοούμε αναβάθμιση;  Ή μήπως 
εννοούμε αναβάθμιση της αστυνομίας το γεγονός ότι η Αστυνομική Ακαδημία, την 
οποία όλοι λέμε ότι επιδιώκουμε να αναβαθμίσουμε σε πανεπιστημιακού επιπέδου 
ακαδημία, θα εκπαιδεύει ποιους;  Τους εξηντατριάρηδες;  Μήπως η ανάγκη είναι να 
εκπαιδεύονται οι νέες φουρνιές που προσλαμβάνονται στην αστυνομία, ούτως ώστε 
να υπάρχει ένα πολύ καλύτερο επίπεδο από τη νεαρά ηλικία; 

 Και αφού είμαστε σ’ αυτό το σημείο:  Πού παν οι θέσεις όλων των 
νεολαιίστικων οργανώσεων για το θέμα εξεύρεσης εργασίας, αλλά και για το θέμα που 
έχουμε εγγεγραμμένο και στο Κεφάλαιο Τέταρτο για τα θέματα ανεργίας;  Για να 
υπάρξουν προαγωγές, πρέπει να υπάρξουν κενές θέσεις.  Έτσι καθορίζονται οι 
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προαγωγές στην αστυνομία.  Αν για οκτώ χρόνια -τώρα με την αλλαγή του 
συστήματος, όπως θα το κάνουμε- δε θα υπάρξουν αποχωρήσεις από την αστυνομία, 
σημαίνει ότι δε θα υπάρξουν ούτε προαγωγές.  Και υπάρχει αυτό το οποίο όλοι οι 
αστυνομικοί μάς λεν:  Ότι, όταν κάποιος αστυνομικός φτάσει σε κάποιο σημείο που δε 
θα αναμένει προαγωγή, δε θα αναμένει τίποτε περισσότερο απ’ εκείνο το οποίο 
κατέχει τη δεδομένη στιγμή, παύει πλέον να έχει και το ενδιαφέρον το οποίο υπό 
άλλες συνθήκες, εφόσον υπήρχε κίνητρο, θα είχε, για να μπορεί να αναβαθμιστεί, να 
πάρει προαγωγή, να αξιολογηθεί από τις επιτροπές αξιολόγησης και τα συμβούλια 
κρίσεως, ούτως ώστε να δικαιούται και να πάρει μία προαγωγή. 

 Συνεπώς, ουσιαστικά με αυτό τον τρόπο κλείουμε τη στρόφιγγα, δημιουργούμε 
μία περίοδο στασιμότητας και θα δημιουργήσουμε στα μελλοντικά χρόνια και μία 
μεγάλη κοιλιά, ένα κενό δηλαδή στο χώρο της αστυνομίας, από τη μη είσοδο του 
κατάλληλου αριθμού νέων αστυνομικών, ούτως ώστε να υπάρχει η συνεχής 
αιμοδότηση του σώματος της αστυνομίας. 

 Αυτά είναι πράγματα τα οποία μας προβληματίζουν εμάς.  Γι’ αυτό και η 
εισήγησή μας ήταν να πάμε στα εξήντα.  Γι’ αυτό και πιστεύω ότι υπάρχει περιθώριο 
ακόμη σ’ αυτή την ολομέλεια να δούμε τα πραγματικά ζητήματα, τις πραγματικές 
ανάγκες της αστυνομίας, να δούμε το ρόλο της αστυνομίας και να δώσουμε τη 
δυνατότητα στην αστυνομία να είναι καλύτερη και να μπορεί να έχει πιο μεγάλη 
αποτελεσματικότητα στο έργο το οποίο είναι πολύ σημαντικό: η τάξη και η ασφάλεια 
σ’ αυτό τον τόπο. 

 Έχει λεχθεί εδώ ότι ο Υπουργός Οικονομικών επιβεβαίωσε κάποια πράγματα.  
Έχουμε φέρει τον Υπουργό Οικονομικών μία φορά στην επιτροπή, ο οποίος τι είπε;  
«Να μελετήσω την πρότασή σας για τα εξήντα τρία».  Ουδέποτε τον ξαναφέραμε.  
Ούτε αν μελέτησε ούτε αν δε μελέτησε, ούτε τι σκέφτεται, ούτε τι επιπτώσεις θα έχει 
στην οικονομία, ούτε τι θετικά οικονομικά ή αρνητικά ενδεχόμενα υπάρχουν.  Ο 
Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και αυτός κλήθηκε.  Πήρε μία θέση και 
είπε:  «Θέλω να μελετήσω τις επιπτώσεις που θα έχει η τυχόν εφαρμογή αυτού του 
σχεδίου».  Έστειλε η αστυνομία και όλο αυτό το κείμενο.  Και σας ερωτώ, αγαπητοί 
συνάδελφοι μέλη της επιτροπής Νομικών:  «Πότε κάτσαμε αυτό το πράμα να το 
συζητήσουμε;»  Εγώ προσωπικά ως μέλος της επιτροπής, που θέλω να πιστεύω ότι 
δεν έλειψα από καμιά συνεδρία, ουδέποτε θυμάμαι να το συζητήσαμε.  

 Επίσης, έγινε, για να είμαι και δίκαιος, ακόμα και από όσους είχαν την αντίθετη 
άποψη μέσα στο αστυνομικό σώμα, ένας πίνακας που λέει γιατί δεν πρέπει να 
αποδεχτούμε αυτά τα οποία λέει η επίσημη ηγεσία της αστυνομίας.  Ούτε και αυτό το 
συζητήσαμε σε συνεδρία της επιτροπής.  Άρα, κάναμε σωστή δουλειά ή κάναμε 
βιαστική δουλειά ικανοποιώντας κάποιες σκοπιμότητες ενδεχομένως;  Άρα, «εν της 
παπαθκιάς τα ξύλα», που ελάλεν τζιαι ο Κουρτελλάρης. 

 Ως εκ τούτου, μπορώ να μιλώ και εγώ και πολλοί άλλοι συνάδελφοι, 
αντιλαμβάνομαι, επί ώρες γι’ αυτό το θέμα.  Η ουσία είναι ότι χρειάζεται να επέλθει 
ισότητα στα θέματα αφυπηρέτησης των αστυνομικών.  Εμείς εισηγούμαστε ότι το 
καλύτερο είναι να πάμε σταδιακά.  Και πηγαίνοντας στα εξήντα για όλους 
αντιμετωπίζουμε το θέμα της ισότητας και δεν είμαστε εκτός από το τι ισχύει στην 
Ευρώπη και διεθνώς. 

 Να δώσω κάποιους αριθμούς, έτσι που όλοι να έχουμε και ένα μέτρο 
σύγκρισης αναφορικά με το έτος αφυπηρέτησης: 
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 Στη Μάλτα είναι το 60ο έτος ή τριάντα πέντε χρόνια υπηρεσίας. 

 Στην Πορτογαλία είναι το 60ο έτος· και έγινε το 2007 από τα πενήντα πέντε που 
ήταν προηγουμένως. 

 Στην Ολλανδία είναι το 61ο έτος.  Το γραφειακό προσωπικό είναι στο 67ο. 

 Στην Ισπανία είναι το 60ο έτος.  Το γραφειακό προσωπικό είναι στο 63ο. 

 Στη FYROM είναι τριάντα χρόνια υπηρεσίας ή το 64ο έτος. 

 Στη Σλοβενία είναι το 63ο έτος. 

 Στην Ελλάδα είναι είκοσι πέντε χρόνια υπηρεσίας ή το 55ο έτος. 

 Στην Ιταλία είναι τριάντα πέντε χρόνια υπηρεσίας και έγινε επέκταση στο 60ο 
έτος με μόνο τον Αρχηγό και τον Υπαρχηγό να πηγαίνουν στο 62ο έτος. 

 Στη Ρουμανία ήταν το 55ο και πάει στο 60ο έτος. 

 Στη Γαλλία ήταν το 55ο και πάει στο 60ο έτος. 

 Στο Μαυροβούνιο ήταν το 55ο και το 65ο έτος. 

 Στην Ουγγαρία είναι είκοσι πέντε χρόνια υπηρεσίας και το 57ο έτος. 

 Άρα, αγαπητοί φίλοι, έχουμε και τη δύναμη και την εξουσία ως κοινοβούλιο να 
πάρουμε τη σωστή απόφαση.  Και είναι έκκληση από πλευράς του ΑΚΕΛ να 
ξανασκεφτούμε το θέμα και ομόφωνα να πάμε με την τροποποίηση που καταθέτουμε 
για τα εξήντα χρόνια για όλους στην αστυνομία. 

 Σας ευχαριστώ όλους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ομήρου, παρακαλώ. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, διότι ήδη έχουν ακουστεί οι βασικές 
επιχειρηματολογίες.  Η επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης των εργαζομένων στο 
δημόσιο και ημιδημόσιο τομέα δεν είναι κυπριακή επινόηση.  Ως αποτέλεσμα 
επιμήκυνσης του προσδόκιμου ορίου ζωής αλλά και των δραματικών προβλημάτων 
που αντιμετωπίζουν τα συνταξιοδοτικά ταμεία, η μεγάλη πλειονότητα των χωρών 
μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει προχωρήσει σε παρατάσεις του ορίου 
αφυπηρέτησης, που φτάνουν ακόμα και το 68ο έτος.  Συνεπώς, δεν πρωτοτυπούμε με 
τις νομοθεσίες που ήδη υιοθέτησε αυτό το σώμα για τη δημόσια υπηρεσία, τον 
ημιδημόσιο τομέα και τα σώματα τοπικής αυτοδιοίκησης. 

 Ιδιαίτερα σ’ αυτή την παρατεταμένη περίοδο της οικονομικής κρίσης, ακόμα κι 
αν δεν υπήρχαν τα προηγούμενα επιχειρήματα περί προσδόκιμου ορίου ζωής, θα 
έπρεπε να μελετηθεί σοβαρά η εισαγωγή τέτοιων νομοθετικών  ρυθμίσεων.  Από την 
άλλη, ασφαλώς θέλουμε να κατοχυρωθούν και τα δικαιώματα εκείνων των μελών της 
αστυνομίας που θα ήθελαν να αφυπηρετήσουν σε μικρότερη ηλικία.  Με τη νομοθεσία 
που βρίσκεται ενώπιον του σώματος αυτά τα δικαιώματα κατοχυρώνονται πλήρως.  
Και το δικαίωμα πρόωρης αφυπηρέτησης και με κατοχυρωμένα πλήρως όλα τα 
ωφελήματα που συνοδεύουν την αφυπηρέτηση. 
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 Συνεπώς, εμείς πιστεύουμε ότι αυτή η νομοθεσία είναι λογική, ισορροπημένη, 
εξυπηρετεί τις οικονομικές ανάγκες της χώρας και ταυτόχρονα δεν επηρεάζει με 
οποιοδήποτε τρόπο την υπηρεσιακή και επιχειρησιακή απόδοση της αστυνομίας.  Αν 
υπάρξουν προβλήματα αδυναμίας επιτέλεσης των καθηκόντων, πάντα υπάρχουν οι 
νομοθετικές εκείνες διατάξεις, οι υφιστάμενες ήδη, που μπορούν να αξιοποιηθούν και 
υπάρχει και η δυνατότητα βέβαια ανάθεσης καθηκόντων τέτοιων που δε θα 
παρεμποδίζεται με κανένα τρόπο η επιχειρησιακή ικανότητα εκάστου μέλους της 
αστυνομίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Ομήρου. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε, αλλά όχι στα λεπτά που προνοεί ο 
κανονισμός να μιλήσω από τη θέση μου, γι’ αυτό ήρθα στο βήμα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Καταρχάς χαίρομαι, γιατί άκουσα για πρώτη φορά από την πλευρά του ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις να παραδέχονται ότι αυτή η ιστορία της επιμήκυνσης του 
ορίου συνταξιοδότησης επηρεάζει τη νέα γενιά.  Συζητήσαμε πάρα πολλές φορές σ’ 
αυτή την αίθουσα και εψηφίσαμε πάρα πολλά νομοθετήματα που αφορούσαν 
υπαλλήλους της τοπικής αυτοδιοίκησης, του δημόσιου, ημιδημόσιου τομέα για την 
επέκταση του ορίου συνταξιοδότησης.  Υπενθυμίζω ότι η μόνη πολιτική δύναμη με 
σταθερή την τοποθέτηση ότι δεν μπορούμε να επιμηκύνουμε τα όρια συνταξιοδότησης, 
ανεξάρτητα από την επιχειρηματολογία που συνοδεύει κάθε φορά το διάβημα αυτό, 
χωρίς να προβλέπονται ανταποδοτικά και αντισταθμιστικά μέτρα ήμασταν εμείς για τη 
νεότερη γενιά.  Για τη σωρεία της νεολαίας, όπως πολύ παραστατικά το είπε ο 
συνάδελφος από την πλευρά του ΑΚΕΛ που εμίλησε, των νεολαίων που θα 
περιμένουν στη σειρά να μπουν στην αστυνομία και δε θα μπορούν να το πράξουν, 
διότι γίνεται επιμήκυνση του ορίου συνταξιοδότησης.  Αυτό για μας είναι θέμα αρχής.   

 Όμως πήρα το λόγο, γιατί πραγματικά νομίζω ότι γίνεται μία συζήτηση γύρω 
από το θέμα αυτό, ενώ κάποιες πτυχές του δεν έχουν φωτιστεί πλήρως. 

 Πτυχή πρώτη:  Με βάση αποφάσεις επανειλημμένες του Ευρωπαϊκού 
∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, τα παραστρατιωτικά σώματα του κράτους, 
όπως είναι η αστυνομία, και ο στρατός δεν έχουν καμία σχέση με την υπόλοιπη 
δημόσια υπηρεσία στα θέματα που αφορούν την αρχή της ισότητας ή της άνισης 
μεταχείρισης.  Μπορεί το κράτος να κάμνει ρυθμίσεις ανάλογα με τις ανάγκες της 
υπηρεσίας, χωρίς να σημαίνει ότι αυτό που γίνεται είναι κάτι το οποίο θα μπορούσε να 
γίνει σε άλλους τομείς της δημόσιας υπηρεσίας, όπου εκεί επιβάλλεται να γίνει.  Γιατί;  
Λόγω της παραστρατιωτικής, δηλαδή της “paramilitary”, αν χρησιμοποιήσω τον 
αγγλικό όρο, φύσεως των καθηκόντων των σωμάτων αυτών.  Κατά συνέπεια, 
επιχειρηματολογία του τύπου «έτσι γίνεται στην υπόλοιπη δημόσια υπηρεσία» δεν 
έχει καμία σχέση με την πραγματικότητα.  Το κράτος μας μπορεί να κάμει ιδιαίτερη 
ρύθμιση στο θέμα αυτό, αγνοώντας και τοποθετώντας εις το περιθώριο το τι συμβαίνει 
στους υπόλοιπους τομείς της δημόσιας υπηρεσίας. 
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 ∆εύτερον, η επιχειρηματολογία του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως πραγματικά με έχει εντυπωσιάσει όπως τη βλέπω μέσα στην έκθεση, όπως 
έτυχε να την ακούσω σε κάποιες των συνεδριάσεων, αλλά και όπως έτυχε να 
διαβάσω από τα κείμενα.  Υπήρξα ένας εξ εκείνων που, όπως όλοι πολύ καλά 
γνωρίζετε, έχουν τοποθετηθεί για τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
αυτής της κυβέρνησης, για το κράτος και τον Αρχηγό Αστυνομίας, ενίοτε και για το 
σώμα της αστυνομίας με καθόλου κολακευτικά λόγια.  Νομίζω, πάντα δίκαια.  Όμως 
στην προκείμενη περίπτωση, όταν ο υπουργός λέει «στα σώματα τα συγκεκριμένα, 
στα τμήματα όπως είναι η ΥΚΑΝ, όπως είναι η Τροχαία, όπως είναι τα σώματα τα 
οποία απαιτούν εξειδικευμένες ικανότητες να κοιτάξετε τη δημιουργία νέων οργανικών 
θέσεων, για να στελεχωθούν με νέους αστυνομικούς, που θα είναι ικανοί ως νεότεροι 
να κάμνουν τα καθήκοντα», γιατί ζητάτε να επιμηκύνετε το όριο συνταξιοδότησης, για 
να παραμένουν περισσότερο κάποιοι;  Σε ποια καθήκοντα;  Σε κάποια από αυτά;  
Αφού ο ίδιος ο υπουργός και η κοινή πείρα λέει ότι πρέπει να παν νεότεροι. 

 Τρίτον, εγώ δεν μπορώ να καταλάβω πώς, αν παραμείνουν οι αστυνομικοί 
μέσα στην αστυνομία, τούτο εννά κάμει την αστυνομία καλύτερη.  Έτσι, για να λέμε τα 
πράγματα με το όνομά τους.  Αν η αστυνομία δεν είναι καλή σε αυτό τον τόπο, 
οφείλεται σε συγκυρίες και πορεία γεγονότων τα οποία έχουν σχέση και, αν ανοίξουμε 
το κεφάλαιο αυτό, είναι τότε που θα μιλούμε μέχρι την επόμενη βδομάδα.  Αρκεί μόνο 
να αναφέρω το εξής:  ∆εν μπορώ να καταλάβω πώς αστυνομικοί που εμπλέκονται σε 
υποθέσεις ναρκωτικών, αστυνομικοί οι οποίοι εμπλέκονται σε εμπορία όπλων, 
αστυνομικοί που εμπλέκονται σε πορνείες, αστυνομικοί που εμπλέκονται σε 
κατασκοπίες και πληροφορίες οι οποίες διαρρέουν από την αστυνομία προς πάσα 
κατεύθυνση θα γίνουν καλύτεροι, όσο λίγοι και αν είναι, αν επιμηκύνουμε το όριο 
συνταξιοδότησης!  Πραγματικά, δεν μπορώ να καταλάβω!  ∆ηλαδή αυτοί οι οποίοι 
είναι κακοί και θα έχουν τη δυνατότητα να μείνουν στην αστυνομία περισσότερο χρόνο, 
που θα γεράσουν τζιαι παραπάνω και δε θα μπορούν αποδοτικά να κάμνουν τα 
καθήκοντά τους, όπως τα κάμνουν ή πρέπει να τα κάμνουν, εάν μείνουν περισσότερο 
χρόνο, θα τα κάμνουν καλύτερα;  Ή θα συνεχίσουν για περισσότερα χρόνια μέσα στην 
αστυνομία την παραβατική τους συμπεριφορά;  Εξάλλου, υπάρχει και τώρα το 
δικαίωμα να αφυπηρετήσουν ή όχι και πρόωρα.  Ο οποιοσδήποτε δικαιούται να 
αφυπηρετήσει πρόωρα τζιαι να πάρει τες απολαβές του, όπως θα τις πάρει και με τις 
πρόνοιες του νέου νόμου, αν ενδεχομένως ψηφιστεί.   

 Ακόμα, ο Αρχηγός Αστυνομίας έχει το απόλυτο δικαίωμα, σε αντίθεση με 
οποιοδήποτε άλλο προϊστάμενο στη δημόσια υπηρεσία, για συγκεκριμένους λόγους 
να αποτάσσει μέλη από το σώμα.  Μια πρακτική που εν την ακολούθησε βέβαια ποττέ 
του ο Αρχηγός Αστυνομίας ή οι αρχηγοί σ’ αυτή την περίοδο που η εγκληματικότητα 
είναι στην κορύφωση για πράξεις και παραλείψεις μελών της αστυνομίας!  Άρα, σε τι 
συνεισφέρουμε εμείς με το να λέμε ότι επιμηκύνουμε το όριο συνταξιοδότησης;  
Συνεισφέρουμε.  Άκουσα με προσοχή τον πρόεδρο της Ε∆ΕΚ, όταν μιλούσε για τη 
δημοσιονομική πτυχή, και έχει δίκαιο ο πρόεδρος της Ε∆ΕΚ.  Έχει άδικο όμως ο 
Υπουργός Οικονομικών.  Αν κοιτάξετε προσεκτικά την έκθεση, ο Υπουργός 
Οικονομικών εξαντλήθηκε σε μία διαπίστωση την οποία και ένα μειράκιο έξι ετών 
εμπορούσε να κάμει.  ∆ικαιολογούμενος βέβαια ότι δεν υπάρχει μελέτη για την 
οργανωτική δομή της αστυνομίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τι; 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ένα μειράκιο, ένα παιδί δηλαδή.  Επειδή άκουσα από κάτω “τι;”, “ποιος;”. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εγώ το ρώτησα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είπε συγκεκριμένα ο Υπουργός Οικονομικών... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μειράκιο είναι ένα νήπιο. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ένα νήπιο.  Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Είπε ο Υπουργός Οικονομικών το εξής -το οποίο, επαναλαμβάνω, και ένα 
νήπιο θα μπορούσε να το καταλάβει- χωρίς να προσφέρει οτιδήποτε άλλο εις τη 
διασαφήνιση του θέματος:  «Με την επέκταση του ορίου υποχρεωτικής αφυπηρέτησης 
υπάρχει εξοικονόμηση».  Γιατί;  «∆εδομένου ότι στο μέλλον θα διατηρείται ο ίδιος 
αριθμός θέσεων και νοουμένου ότι η παραγωγικότητα θα είναι αντάξια του μισθού».  
Χαίρω πολύ και συγχαρητήρια!  Αυτή είναι διατύπωση την οποία μπορεί να κάμει 
οποιοσδήποτε.  Παρακάτω;  Προσθέτει παρακάτω:  «∆εν έχει μελετηθεί σε βάθος η 
οργανωτική δομή της αστυνομίας».  ∆ηλαδή σ’ αυτό που έλεγε ο καθ’ ύλην αρμόδιος 
πολιτικός προϊστάμενος, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, «εγώ θέλω 
νέους αστυνομικούς για τα πόστα αυτά, θέλω αστυνομικούς οι οποίοι να είναι νέοι, 
που τουλάχιστον -και εξυπακούεται αυτό το οποίο λέω- ως νεότερους που θα ’ρτουν 
μέσα θα μπορώ να τους κουμαντάρω καθοδηγώντας τους, αλλά και να είμαι πολύ πιο 
προσεκτικός κι εγώ και οι λειτουργοί μου στην αποδοτικότητα και στην εντιμότητά 
τους», εμείς υποδεικνύουμε την αντίθετη κατεύθυνση. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πραγματικά, δεν έχω πειστεί γι’ αυτή την ιστορία της επέκτασης του ορίου 
συνταξιοδότησης. 

 Θέλω ακόμα να επισημάνω το εξής, που ακούστηκε από προηγούμενο ομιλητή 
και θα το πω πιο παραστατικά απ’ ό,τι λέχθηκε προηγουμένως, συνδέοντάς το με ένα 
άλλο ζήτημα που συζητήθηκε επί μακρόν στην επιτροπή Νομικών και αποτέλεσε 
αντικείμενο δημόσιου σχολιασμού, αλλά και ενδιαφέροντος από τους πολίτες:  Το 
μέτρο του λεγόμενου “parole”, δηλαδή της υπό όρους απόλυσης.  Όπως οι κατάδικοι, 
οι βαρυποινίτες και μη, εντός των φυλακών δεν έχουν κανένα ενδιαφέρον, όπως λέει η 
κοινή πείρα, για αναμόρφωση, προς τι οι βαρυποινίτες, ιδιαίτερα αυτοί που έχουν  
καταδικαστεί σε ισόβια, αφού θα παραμείνουν μέχρι το τέλος της ζωής τους μες στες 
φυλακές, να αναμορφωθούν και να δείξουν καλή συμπεριφορά;  Κατά τον ίδιο τρόπο    
-και, νομίζω, είναι παραστατικότατο το παράδειγμα- γιατί να περιμένουμε από 
οποιοδήποτε αστυνομικό ή αξιωματικό, όταν θα τον καθηλώσουμε με αυτές τις 
πρόνοιες κατά το υπόλοιπο της παραγωγικής λειτουργίας της υπηρεσίας του να μην 
περιμένει οποιαδήποτε προαγωγή, ότι θα κάμνει τζιαι καλά τη δουλειά του;  ∆εν 
αρκούν τα άλλα προβλήματα που υπάρχουν στην αστυνομία με τη διαφθορά, τη 
διαπλοκή, τον εκμαυλισμό κάποιων;  Και δεν είναι λίγοι από τα μέλη της αστυνομίας.  
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Θα τους δημιουργήσουμε επιπλέον αντικίνητρο καθηλώνοντάς τους, όπως λέχθηκε -
και υπάρχει η παραδοχή από όλες τις πλευρές για το θέμα αυτό- εις τους ίδιους 
βαθμούς, κατά τρόπο που να αφαιρούμε και το ελάχιστο κίνητρο οι άνθρωποι αυτοί να 
μπορούν να κάμνουν αποτελεσματικά το καθήκον τους περιμένοντας τη θεμιτή 
ανταμοιβή, η οποία είναι απόλυτα θεμιτή, στα πλαίσια της εκτέλεσης των καθηκόντων 
τους;   

 Πραγματικά, για όλους αυτούς τους λόγους, τουλάχιστον εμείς ως Ευρωπαϊκό 
Κόμμα θα κρατήσουμε αποχή, εάν γίνει η ψηφοφορία σήμερα.  ∆εν έχουμε πειστεί 
καθόλου από τον ορθολογισμό των επιχειρημάτων που συνηγορούν υπέρ της 
αύξησης του ορίου συνταξιοδότησης.  Θα συνηγορούσαμε, αν ο Υπουργός 
Οικονομικών μετά από εξαντλητική μελέτη σε βάθος της οργανωτικής δομής της 
αστυνομίας μπορούσε με σύνθετους συλλογισμούς να μας πει ότι με την επέκταση 
του ορίου συνταξιοδότησης εξυπηρετείται δημοσιονομικά το δημόσιο ταμείο και την 
ίδια στιγμή -ένα γεγονός που θα έπρεπε να το επιβεβαιώσει ο πολιτικός προϊστάμενος 
της αστυνομίας, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης- ταυτόχρονα, την ίδια στιγμή αναβαθμίζεται 
η ικανότητα των μελών του σώματος.  Επειδή ούτε για το ένα ούτε για το άλλο μας 
έχουν πείσει, λυπούμαι πάρα πολύ, εμείς θα κρατήσουμε αποχή.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πάγια θέση του ∆ημοκρατικού Κόμματος είναι ακριβώς πως υποστηρίζουμε την 
επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης.  Και πάρα πολύ σύντομα, επειδή, νομίζω, η 
επιχειρηματολογία ήδη έχει τεθεί, είναι χιλιοειπωμένα αυτά τα ζητήματα, θέλω απλώς 
να επισημάνω τα εξής:  Νομίζω ότι είναι λανθασμένο να τίθεται το ότι τουλάχιστον εδώ 
υπάρχει μια αντιπαράθεση μεταξύ της νέας γενιάς και της παλαιάς.  ∆εν τίθεται τέτοιο 
θέμα, γιατί ακριβώς θεωρώ ότι εδώ, αν υπάρχουν δύο γενιές, είναι η γενιά η δική μου, 
η οποία κινδυνεύει να παραμείνει χωρίς τα ωφελήματα του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, και οι μεγαλύτερες γενιές, οι γενιές οι δικές σας... 

(Γέλια) 

 ...που θα έχουν Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Χωρίς να προχωρήσουμε σε 
μεταρρυθμίσεις, αυτά θα είναι τα προβλήματα που θα έχουμε να αντιμετωπίσουμε και 
αυτή θα είναι η αντιπαράθεσις μεταξύ της γενιάς που θα έχει ταμείο και της γενιάς που 
δε θα έχει Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.   

 Επομένως, η δική μας θέσις είναι ότι τάχιστα πρέπει να προχωρήσουμε σε 
μεταρρυθμίσεις σε ό,τι αφορά το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και η επέκτασις του 
ορίου αφυπηρέτησης είναι ακριβώς ένα απ’ αυτά τα μέτρα.  Και ακριβώς δε νομίζω ότι 
εδώ υπεισέρχονται οποιεσδήποτε ιδεολογικές αντιλήψεις ή διαφορές, γιατί στο τέλος 
της ημέρας υπάρχουν κάποιες μαθηματικές πράξεις που μπορούν να μας 
καθοδηγήσουν.  Για παράδειγμα, όταν γνωρίζουμε ότι €75 εκατομ. θα εξοικονομηθούν 
από το δημόσιο μέσα στα επόμενα τρία χρόνια, εάν επεκτείνουμε το όριο 
αφυπηρέτησης, ε, πρέπει να ακούσουμε πάρα πολύ ισχυρά επιχειρήματα από την 
άλλη πλευρά, για να μας πείσουν ότι αυτό το όφελος θα πρέπει να παραμερισθεί και 
να παραμείνει το όριο αφυπηρέτησης ως έχει ή να επεκταθεί μόνο μέχρι το 60ό έτος.  
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Επειδή ακριβώς θεωρούμε ότι αυτά τα ποσά είναι συνταρακτικά, ιδιαίτερα 
λαμβάνοντας υπόψη τις περιστάσεις αυτής της οικονομικής κρίσης την οποία 
διανύουμε, είναι με πολλή περίσκεψη και με ιδιαίτερη υπευθυνότητα που 
υποστηρίζουμε αυτή την πρόταση νόμου, ιδιαίτερα λαμβάνοντας υπόψη πως έχουμε 
μόνο μία οικονομική μελέτη ενώπιόν μας, αυτήν που έχει υποβληθεί από τις 
συντεχνίες, που καταδεικνύει το όφελος.  Από την άλλη, η κυβερνητική πλευρά το 
μόνο που ισχυρίζεται είναι ότι θα δημιουργηθούν λειτουργικά προβλήματα, εάν 
επεκταθεί το όριο αφυπηρέτησης, το υποχρεωτικό όριο αφυπηρέτησης στα εξήντα 
τρία.  Όμως εδώ εγείρονται δύο ερωτήματα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 ∆υστυχώς, δεν ακούω, κύριε Πρόεδρε, ούτε τον εαυτό μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κι εγώ δυσκολεύομαι να σας ακούσω, κύριε συνάδελφε.  Λυπούμαι, γιατί 
γίνεται αυτή όλη η συζήτηση στη διάρκεια της ομιλίας, αλλά είναι ένα κακό που 
δυστυχώς σ’ αυτή τη Βουλή δεν μπορέσαμε να το θεραπεύσουμε. 

 Παρακαλώ, συνεχίστε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ολοκληρώνω με τα εξής, κύριε Πρόεδρε, δύο ερωτήματα:  Καλά, γιατί ο 
μαγικός αριθμός είναι το εξήντα;  Γιατί ο μαγικός αριθμός όπου θα δημιουργούνται 
λειτουργικά προβλήματα λόγω της κόπωσης των αστυνομικών και των αξιωματικών 
είναι το εξήντα, ενώ το εξήντα τρία είναι μια ηλικία που θα δημιουργήσει ιδιαίτερα 
προβλήματα;  ∆εν υπάρχει καμία απολύτως μελέτη που να καταδεικνύει ακριβώς ότι 
θα υπάρχουν οποιαδήποτε σωματικά τουλάχιστον υστερήματα συγκρίνοντας αυτές τις 
δύο ηλικίες.  Αλλά, αν έτσι είναι τα πράγματα, γιατί σε άλλες χώρες έχει επεκταθεί το 
όριο αφυπηρέτησης, όχι στο εξήντα τρία, και πέραν του εξήντα τρία, στο εξήντα πέντε 
και στο εξήντα εφτά;  Για παράδειγμα η Ισπανία είναι μέχρι το εξήντα τρία, η Σλοβενία 
έν’ το ίδιο, στην Ολλανδία, λέχθηκε και προηγουμένως, οι γραφείς πάνε μέχρι το 
εξήντα εφτά, στη Γαλλία εξήντα πέντε, το ίδιο με την Αγγλία.  Και επομένως γιατί 
δηλαδή μόνο οι αστυνομικοί της Κύπρου, όταν περάσουν τα εξήντα, είναι ανίκανοι να 
επιτελέσουν τα καθήκοντά τους και θα πρέπει να τους στείλουμε σπίτι τους;   

 Νομίζω ακριβώς ότι αυτά τα παραδείγματα καταδεικνύουν πως αυτές οι 
ενστάσεις δε βασίζονται πάνω σε χειροπιαστά στοιχεία, μελέτες σε ό,τι αφορά τη 
λειτουργικότητα, την επιχειρηματική, αν θέλετε, ικανότητα της αστυνομίας, αλλά σε 
άλλους λόγους, γνωστούς.  Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο θεωρώ ότι αυτές οι ενστάσεις 
δεν πρέπει να εισακουστούν και να προχωρήσουμε σε αυτή την πρόταση νόμου για 
τα οικονομικά οφέλη που έχω προαναφέρει.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θωμά, νομίζω ότι έχει εξαντληθεί το θέμα, αλλά, αν θέλετε να σας δώσω 
το λόγο, παρακαλώ να είστε σύντομος.  Έχουν ακουστεί όλες οι πλευρές, αλλά εν 
πάση περιπτώσει. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Υπάρχει πιο καλή συνταγή, για να σώσουμε τα συνταξιοδοτικά ταμεία.  Αυτή η 
συνταγή είναι απλή, όποιος πεθαίνει να του βάζουμε την πρώτη σύνταξη μέσα στο 
φέρετρο να την παίρνει μαζί του!  Κανένα συνταξιοδοτικό ταμείο δε θα αντιμετωπίσει 
πρόβλημα, θα αντιμετωπίσουν όμως πρόβλημα οι ίδιοι οι άνθρωποι.   

 Και μιλώντας για την αστυνομία, κύριε Πρόεδρε, επειδή ακριβώς είμαστε σε μια 
περίοδο που γίνεται μεγάλος λόγος για το έγκλημα, την εγκληματικότητα, τις φυλακές 
κτλ., ήθελα να πω ότι οι οικονομικοί λόγοι είναι και πρέπει να είναι δευτερευούσης 
φύσεως σε σχέση με την ανάγκη για ασφάλεια του κράτους και των πολιτών και 
αμφιβάλλω αν υπάρχει έστω και ένας σε αυτή την αίθουσα ο οποίος θα διαφωνήσει 
με αυτό το ζήτημα.   

 Κύριε Πρόεδρε, θα συμφωνήσω με τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου.  Είχαμε 
καλέσει τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και τον Υπουργό Οικονομικών.  Οι άνθρωποι είχαν 
επιφυλαχθεί να επιστρέψουν με ολοκληρωμένες απόψεις και με τις θέσεις της 
κυβέρνησης.  ∆εν τους ξανακαλέσαμε και δεν τους ακούσαμε.  ∆εν εμπήκαμε στον 
κόπο.  Εζητήσαμε από τον Αρχηγό Αστυνομίας να μας ετοιμάσει έκθεση για τις 
επιπτώσεις πάνω στο αστυνομικό σώμα αυτής της απόφασης.  Ο άνθρωπος την 
ετοίμασε και μας την κατέθεσε.  ∆εν τον εκαλέσαμε να τη συζητήσουμε μαζί του, να 
την εξηγήσει και να προβληματιστούμε όλοι μαζί εν πάση περιπτώσει.   

 Όσον αφορά τα €75 εκατομ., κύριε Παπαδόπουλε, τα οποία θα εξοικονομηθούν, 
εγώ θεωρώ ότι αυτός ο αριθμός είναι τουλάχιστον αυθαίρετος.  Φαίνεται ότι δε 
λαμβάνετε υπόψη τη διαφορά του μισθού ενός νεοεισερχόμενου αστυνομικού και ενός 
αστυνομικού ο οποίος από τα πενήντα πέντε του μέχρι τα εξήντα τρία θα πιάνει 
περίπου τριπλάσιο, αν όχι μεγαλύτερο μισθό.  Γι’ αυτό τονίζω ότι οι αριθμοί που 
κατατίθενται δεν είναι αποτέλεσμα μελέτης, θεωρώ ότι είναι εν πολλοίς αυθαίρετοι. 

 Υπάρχει όμως ακόμα κάτι, κύριε Πρόεδρε, το οποίο νομίζω ότι ως υπεύθυνο 
κοινοβούλιο, που πρέπει να νοιαζόμαστε και για τις μεγαλύτερες γενιές, αλλά και για 
τις νεότερες, πρέπει να μας προβληματίσει.  Περνούμε σήμερα μια οικονομική κρίση 
και οι νέοι άνθρωποι στοιβάζονται, πραγματικά στοιβάζονται, στα ταμεία ανεργίας και 
στην ανεργία.  Έχω ακούσει πολλούς βουλευτές της συγκυβέρνησης να φωνάζουν και 
να αγωνιούν για τους νέους ανθρώπους οι οποίοι είναι στοιβαγμένοι στην ανεργία.  Ε, 
τι μήνυμα δίνουμε σ’ αυτούς τους ανθρώπους;  Τι μήνυμα δίνουμε σ’ αυτούς τους 
ανθρώπους;  Ένας μεγάλος αριθμός από αυτά τα παιδιά, τα οποία έχουν τελειώσει 
την Εθνική Φρουρά, έχουν δώσει εξετάσεις στην αστυνομία.  Ένας άλλος αριθμός 
προσδοκούσε να δώσει εξετάσεις και ασφαλώς ένας αριθμός κατέβηκε με δουλειά 
στην αστυνομία Κύπρου.  Αυτή τη στιγμή αυτοί οι άνθρωποι θα παραμείνουν χωρίς 
δουλειά και η στρατιά της ανεργίας θα παραμείνει εκεί.   

 Θέλω να πω ακόμα κάτι όσον αφορά τη θέση του κ. Ιωνά Νικολάου, ότι όσοι 
θέλουν μπορούν να παραμείνουν και όσοι νιώθουν αδύνατοι μπορούν να φύγουν.  Ε, 
ποιοι θα φύγουν από την αστυνομία, συνάδελφοι, στα πενήντα πέντε και στα εξήντα;  
Θα φύγουν οι ανίκανοι;  Ε, όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! Η πείρα δείχνει ότι θα 
φύγουν οι ικανοί, αυτοί οι οποίοι, αφού πάρουν το ταμείο τους, αφού πάρουν τα 
δικαιώματά τους, θα βρουν εργοδότηση είτε στον ιδιωτικό τομέα είτε, πιάνοντας ένα 
πτυχίο νομικής στο μεταξύ, θα ξεκινήσουν νέα δουλειά στα πενήντα πέντε τους ως 
δικηγόροι, όπως γίνεται συνήθως, ενώ στην αστυνομία θα κουλιάσουν οι αδύνατοι, 
αυτοί οι οποίοι δεν μπορούν να εργοδοτηθούν εκτός αστυνομίας.  Γι’ αυτό η 
αναβάθμιση της αστυνομίας μέσω αυτού του μέτρου νομίζω ότι δεν είναι σοβαρή 
υπόθεση. 
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 Θεωρώ ότι τα μάχιμα τμήματα της αστυνομίας απαιτούν νέους ανθρώπους με 
δύναμη, με υγεία, με αντοχές, όπως είναι η Μηχανοκίνητη Ομάδα Άμεσης ∆ράσης, 
όπως είναι αυτοί που διώκουν τα ναρκωτικά, όπως είναι, αν θέλετε, και οι άνθρωποι 
που πρέπει να βγάζουν περιπολίες και σκοπιές για δώδεκα ώρες.  Φανταστείτε στα 
εξήντα δύο, στα εξήντα τρία, στα εξήντα, ακόμα και στα πενήντα οκτώ αυτούς τους 
ανθρώπους με πόση δύναμη και με πόση επιτυχία θα φέρνουν σε πέρας τα 
καθήκοντά τους.   

 Εμείς θεωρούμε ότι αυτό το ζήτημα δεν έχει μελετηθεί επαρκώς και εμείς 
θεωρούμε ότι πάμε να κάνουμε ένα μεγάλο λάθος, τις συνέπειες του οποίου αργότερα 
θα πληρώσει ολόκληρη η κυπριακή κοινωνία. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Υπάρχει άλλη μια πτυχή και θα κλείσω με αυτή.  Έχω και άλλα ζητήματα, δε θα 
ασχοληθώ όμως.  Τι μήνυμα δίνουμε, τι μήνυμα δίνουμε σε όλους αυτούς τους 
ταλαντούχους και προσοντούχους αστυνομικούς οι οποίοι περιμένουν την προαγωγή 
τους;  Και τους λέμε ότι η προαγωγή σας αναβάλλεται για άλλα πέντε, για άλλα οκτώ 
χρόνια.  Τι θα γίνει με αυτούς τους ανθρώπους;  Με ποιο ζήλο και με ποιο ενδιαφέρον 
θα δουλέψουν για την αστυνομία;  Θα μου πείτε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Υπάρχει το ερώτημα που έχει τεθεί, ποια η διαφορά, αν είναι στο εξηκοστό ή 
στο εξηκοστό τρίτο.  Είναι απλή η διαφορά.  Απλώς, μικραίνουμε σε αυτό το 
μεταβατικό στάδιο το πρόβλημα.  Εμείς θεωρούμε ότι έπρεπε πάνω σε ένα τόσο 
σοβαρό ζήτημα, όπως είναι το όριο αφυπηρέτησης των αστυνομικών, να εγκύψουμε 
με μεγαλύτερη διάθεση για διάλογο, ώστε, σε ένα τόσο εξαιρετικής σημασίας σώμα, 
όπως είναι η αστυνομική δύναμη, η οποία αντιμετωπίζει τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζει, να μη δημιουργήσουμε περισσότερα προβλήματα.   

 Ο κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου έχει πει ένα πολύ σοβαρό επιχείρημα.  Είναι γνωστό 
ότι υπάρχουν προβλήματα διαφθοράς και τα λοιπά σε αρκετά μέλη της αστυνομικής 
δύναμης.  Παρατείνουμε αυτό το πρόβλημα μέσα στους κόλπους της αστυνομίας.  
Εμείς θεωρούμε ότι, αν υπάρχει καλή διάθεση, μπορούν να βρεθούν λύσεις και αυτό 
που πρέπει να πρυτανεύει πάντα είναι το γενικό καλό της κοινωνίας και όχι οι 
μικρόψυχες, αν θέλετε, μικροπολιτικές της δεδομένης στιγμής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Απλώς, θα ήθελα να πω κάτι μόνο για μισό λεπτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αφού επιμένετε να συνεχίσει η συζήτησις, θα συνεχίσει η συζήτησις, θα 
συζητούμε ως τα μεσάνυχτα ένα θέμα, ώσπου να ακουστούν όλες οι πλευρές. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 
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Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα, επειδή αναφέρεται κατά κόρον το θέμα της 
ανεργίας και της ανάγκης της γρήγορης αφυπηρέτησης κάποιων για σκοπούς 
εισδοχής στην εργασία νέων ατόμων.   

 Θα θέλαμε πραγματικά να ζητήσουμε από την κυβέρνηση με αυτή την ευκαιρία 
να μας καταθέσει έναν κατάλογο πόσοι συνταξιούχοι σήμερα εργοδοτούνται με 
σύμβαση έργου στις διάφορες δημόσιες υπηρεσίες, στα διάφορα υπουργεία, πόσοι 
συνταξιούχοι σήμερα είναι διορισμένοι σε εταιρείες τις οποίες ελέγχει το κράτος και με 
τι μισθούς, πόσοι συνταξιούχοι σήμερα είναι διορισμένοι από την κυβέρνηση σε 
εποπτικές αρχές και τέλος πόσοι από αυτούς είναι διορισμένοι σε διάφορες 
ανεξάρτητες υπηρεσίες που την ευθύνη διορισμού τους έχει η κυβέρνηση.   

 Έτσι, απλώς για να γνωρίζουμε αν και κατά πόσο είμαστε κράτος 
συνταξιούχων ή αν δεν είμαστε κράτος συνταξιούχων.  Αν το σώμα συμφωνεί, να 
διαβιβαστεί διά μέσου του σώματος η παράκλησή μας προς την κυβέρνηση να έχουμε 
αυτούς τους καταλόγους. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος.   

 Το θέμα μπορεί να ιδωθεί από δύο σκοπιές, από τη σκοπιά που το βλέπουν οι 
υπόλοιποι συνάδελφοι, δηλαδή η λογική συνολικά της δημόσιας υπηρεσίας, των 
αναγκών της οικονομίας, οι συνταξιούχοι ή όχι οι συνταξιούχοι, και τη σκοπιά που το 
βλέπουμε εμείς, ότι η αστυνομία είναι εξειδικευμένο σώμα, όπως και ο στρατός.  Και 
ας μη γελιόμαστε!  Είδα προχθές πάνω στις κερκίδες άνθρωπο των πενήντα χρόνων, 
δεν εμπορούσε να περπατήσει δύο βήματα τζιαι εκάμαν τον άχρηστο οι χούλιγκαν. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Ομονοιάτες! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν έχει σημασία, Γιώργο, αν είναι ομονοιάτες ή αποελίστες!  Τούτο έσιει 
σημασία;  Λοιπόν, πέστε μου το τμήμα της αστυνομίας που δε χρειάζεται φυσική 
κατάσταση, εκτός από αυτούς που είναι στα γραφεία.  Αν μου το υποδείξετε το τμήμα, 
εγώ να ψηφίσω μαζί σας!   

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Υπάρχει ειδικό σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι τώρα να περιπαίζουμε! 

 Ποιο ειδικό σώμα, κύριε Τάσου;  Ποιο;  Αφού ένα… 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 
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 Εν είμαι ειδικός εγώ… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Οι διασώστες χρειάζεται να έχουν ηλικία σχετικά νέα;  Η ΥΚΑΝ χρειάζεται;  Η 
ΜΜΑ∆ χρειάζεται;  Η Αεροπορική Πτέρυγα χρειάζεται;  Αυτοί που βκάλλουν σκοπιές 
με τις ώρες, φρουρούν πρόσωπα πολιτικά και μη χρειάζεται;  Τι λέμε τώρα;  Στο κάτω 
κάτω, στο κάτω κάτω, αν δεν εβιαζόμασταν, εγώ, ακούγοντας για πρώτη φορά τωρά 
κάποια στοιχεία, προσωπικά -δε δεσμεύω το ΑΚΕΛ- εμπήκα σε έναν προβληματισμό, 
θέμα προσωπικού που υπηρετεί στα γραφεία.  Αλλά σας είπαμε πέντε μέρες αναβολή 
να σκεφτούμε, κύριε Αναστασιάδη, τζιαι μας είπαν “όι”.  Εννά χαθεί η επανάσταση σε 
πέντε μέρες, ως την Τετάρτη!  Τι να κάμουμε!  Λοιπόν, είναι απλό, αρχικό κριτήριο, 
κύριο κριτήριο η εξοικονόμηση πέντε δέκα εκατομμυρίων ή η ικανότητα της 
αστυνομίας να αντιμετωπίσει όλα αυτά που συμβαίνουν σήμερα στον τόπο μας;  Για 
μας είναι το δεύτερο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα είναι δύο διαφορετικές απόψεις, αλλά νομίζω ότι δεν 
ελέχθησαν εδώ σήμερα στην ολομέλεια όλα εκείνα τα οποία λήφθηκαν υπόψη, για να 
καταλήξουμε και στην υποβολή της πρότασης, αλλά και στην προώθηση πλέον 
σήμερα ενώπιον της ολομέλειας ενός νόμου που θα πρέπει να ψηφιστεί.  Ακούσαμε 
το Γενικό Εισαγγελέα, ακούσαμε την επίτροπο, η οποία στην πραγματικότητα έθεσε 
για πρώτη φορά το θέμα της άνισης μεταχείρισης, ακούσαμε δύο υπουργούς, 
ακούσαμε τον Αρχηγό Αστυνομίας, ακούσαμε τους συνδέσμους.  Έχω την εντύπωση 
ότι η Βουλή έχει τη δυνατότητα να κρίνει αν το θέμα αυτό έφτασε η ώρα του να 
ρυθμιστεί.  Και νομίζω ότι δεν μπορεί απλώς κανένας να λέει ότι κάποιοι είχαν 
ουσιαστικά πείσμα ή ήσαν αδιάβαστοι εις το να προωθήσουν αυτό το θέμα.  Αντίθετα 
και η μελέτη και αντιμετώπιση του προβλήματος και οι γνωματεύσεις οι οποίες 
κατατέθηκαν ήσαν πολύ σοβαρές!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σταυριανός. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Καλύφθηκα από τον κοινοβουλευτικό μας εκπρόσωπο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου δευτερολογία και τελειώνουμε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα το λόγο, περισσότερο γιατί χρειάζεται, νομίζω, να 
αποκαταστήσω κάποια πράγματα τα οποία λέχθηκαν αναφορικά με τον τρόπο 
λειτουργίας της επιτροπής Νομικών.   

 Στην επιτροπή κλήθηκε τρεις φορές συγκεκριμένα ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, 
όχι μία, καθ’ όλη τη διάρκεια ενός έτους.  Κλήθηκε ο Υπουργός Οικονομικών, 
κατέθεσε ξεκάθαρες απόψεις, σαφέστατες καθόσον αφορά την οικονομική πτυχή του 
θέματος. Το αν συνέδεσε με τους αριθμούς των υπηρετούντων και οργανόγραμμα 



 

 31

ήταν απλώς αν ουσιαστικά θα μπορούσε να επέλθει αύξηση ή μείωση του 
προσωπικού.  Με τα ίδια δεδομένα υπάρχει εξοικονόμηση, σαφέστατη άποψη.  Ο κ. 
Υπουργός ∆ικαιοσύνης μάς είπε ότι πρώτα ήταν εναντίον, μετά μας είπε εξήντα, ο 
Αρχηγός Αστυνομίας μάς είπε πενήντα οκτώ, να γίνει κλιμακωτό, να γίνει… Και η 
επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα τα δεδομένα που είχε ενώπιόν της, αποφάσισε.  
∆εν υπήρχε κανένα περιθώριο να συζητηθεί οτιδήποτε περισσότερο, όλες οι πλευρές 
κατέθεσαν τις απόψεις τους, και οι σύνδεσμοι και ανωτέρων και κατωτέρων και ο 
αρχηγός, κατ’ επανάληψη μάλιστα, όι μια φορά, και νομίζω ότι οποιαδήποτε 
περαιτέρω συζήτηση δε θα μπορούσε να προσφέρει οτιδήποτε περισσότερο.   

 Και η έκθεση, η μελέτη που ετοιμάστηκε από την αστυνομία, δόθηκε σε όλα τα 
μέλη της επιτροπής, κύριε Πρόεδρε.  Όσοι την είχαν διαβάσει θα διαπίστωσαν ότι -και 
θα το τονίσω αυτό- δεν υπάρχει πρόβλημα στην επιχειρησιακή ικανότητα, είναι μόνο 
10% η μείωση, δε χρειάζεται να επαναλαμβάνουμε τα ίδια επιχειρήματα, απλώς για να 
υποστηρίξουμε ανεδαφικά κάτι. Και ζήτησα, κύριε Πρόεδρε, αν έχει κάποιον ο οποίος 
θέλει για τη μελέτη αυτή να καλέσουμε την ηγεσία της αστυνομίας να μας εξηγήσει 
οτιδήποτε, να την καλέσουμε, αλλά κανένας δε μας εζήτησε αυτό το πράγμα και 
προωθήθηκε προς ψήφιση!  Αυτό έγινε!  Όταν όμως ήρθε ενώπιόν μας, κάποιοι 
άρχισαν να κάμνουν δεύτερες σκέψεις και μάλιστα εκτός της Βουλής.  Αυτό είναι που 
μας προβληματίζει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, το θέμα έχει εξαντληθεί.  Νομίζω ότι, αν 
συνεχίσουμε να το συζητούμε, δε θα προσθέσει τίποτε καμιά πλευρά. 

 Κύριε Γεωργίου, έχετε καταθέσει αριθμό τροπολογιών και για τα δύο 
νομοσχέδια, τώρα θα ψηφίσουμε πρώτα τον περί Συντάξεων (Τροποποιητικό) Νόμο.   

 Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν ενώπιόν σας οι τροπολογίες της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις που αφορούν τον περί 
Συντάξεων (Τροποποιητικό) Νόμο του 2009. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

1. Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση του άρθρου 3 της πρότασης νόμου, το οποίο 
τροποποιεί το άρθρο 8 του βασικού νόμου, με το ακόλουθο νέο άρθρο 3: 

  

 «3.  Το εδάφιο (2) του άρθρου 8 του βασικού νόμου τροποποιείται με την 
αντικατάσταση της τελείας στο τέλος της επιφύλαξης αυτού με άνω και κάτω 
τελεία και την προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης νέας δεύτερης επιφύλαξης: 

  

  

 

 

 

 “Νοείται περαιτέρω ότι οι διατάξεις του παρόντος εδαφίου 
εφαρμόζονται μόνο στην περίπτωση αφυπηρέτησης μέλους της 
Αστυνομίας που έχει βαθμό όχι ανώτερο του λοχία το οποίο 
υπηρετεί κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του περί 
Συντάξεων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2010 και το οποίο 
αφυπηρετεί με τη συμπλήρωση του πεντηκοστού πέμπτου έτους 
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…(Ι) του 
2010. 

της ηλικίας του ή σε οποιοδήποτε προγενέστερο χρόνο”.». 

   

2. Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση του άρθρου 4 της πρότασης νόμου, το οποίο 
τροποποιεί το άρθρο 9 του βασικού νόμου, με το ακόλουθο νέο άρθρο 4: 

  

 «4. Το άρθρο 9 του βασικού νόμου, όπως αυτό τροποποιήθηκε από το άρθρο 
3 του περί Συντάξεων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2005, τροποποιείται με την 
προσθήκη στην παράγραφο (β) αυτού, αμέσως μετά τη φράση “αστυνομικό ή 
λοχία” (όγδοη γραμμή), της φράσης “που υπηρετεί κατά την ημερομηνία έναρξης 
του περί Συντάξεων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2010”».   

  

3. Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση του άρθρου 5 της πρότασης νόμου, το οποίο 
τροποποιεί το άρθρο 12 του βασικού νόμου, με το ακόλουθο νέο άρθρο 5: 

  

 «5. Το άρθρο 12 του βασικού νόμου τροποποιείται με την κατάργηση του 
εδαφίου (2) αυτού.». 

  

4. Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση του άρθρου 6 της πρότασης νόμου, το οποίο 
τροποποιεί το άρθρο 27 του βασικού νόμου, με το ακόλουθο νέο άρθρο 6: 

  

 «6. Το εδάφιο (1) του άρθρου 27 του βασικού νόμου τροποποιείται με την 
αντικατάσταση της τελείας στο τέλος της παραγράφου (α) αυτού με άνω και κάτω 
τελεία και την προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης επιφύλαξης: 

 

   

 

 

…(Ι) του 
2010. 

 “Νοείται ότι το αρμόδιο όργανο εγκρίνει υποχρεωτικά την 
αίτηση για πρόωρη αφυπηρέτηση η οποία υποβάλλεται από 
μέλος της Αστυνομίας που έχει βαθμό όχι ανώτερο του λοχία και 
υπηρετεί κατά την ημερομηνία έναρξης του περί Συντάξεων 
(Τροποποιητικού) Νόμου του 2010 και το οποίο υποβάλλει την 
αίτηση με τη συμπλήρωση του πεντηκοστού πέμπτου έτους της 
ηλικίας του ή σε οποιοδήποτε μεταγενέστερο χρόνο.”». 

 

5. Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση του άρθρου 7 της πρότασης νόμου, με το 
οποίο προστίθεται στο τέλος του βασικού νόμου νέο άρθρο 51:      

 

 «Μεταβατική 
διάταξη. 

…(Ι) του 

51.  Οι διατάξεις του περί Συντάξεων (Τροποποιητικού) Νόμου 
του 2010 δεν εφαρμόζονται σε σχέση με μέλος της Αστυνομίας 
που έχει βαθμό όχι ανώτερο του λοχία και το οποίο πριν ή κατά 
την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του υπό αναφορά νόμου 
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2010. βρίσκεται σε προαφυπηρετική άδεια, ανεξάρτητα από την 
ημερομηνία που θα συμπληρώσει την ηλικία υποχρεωτικής 
αφυπηρέτησής του.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να σας παρακαλέσω όσοι ψηφίζετε υπέρ των τροπολογιών αυτών να 
σηκώσετε τα χέρια σας. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η πρώτη τροπολογία απορρίπτεται με τριάντα μία ψήφους εναντίον, δεκαπέντε 
υπέρ και μία αποχή. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της δεύτερης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η δεύτερη τροπολογία απορρίπτεται με τριάντα μία ψήφους εναντίον, 
δεκαπέντε υπέρ και μία αποχή. 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τρίτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τρίτη τροπολογία απορρίπτεται με τριάντα μία ψήφους εναντίον, δεκαπέντε 
υπέρ και μία αποχή. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τέταρτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τέταρτη τροπολογία απορρίπτεται με τριάντα μία ψήφους εναντίον, 
δεκαπέντε υπέρ και μία αποχή. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πέμπτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η πέμπτη τροπολογία απορρίπτεται με τριάντα μία ψήφους εναντίον, 
δεκαπέντε υπέρ και μία αποχή. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαπέντε 
εναντίον και μία αποχή. 
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 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαπέντε 
εναντίον και μία αποχή. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 3 θέμα που είναι «Ο περί Αστυνομίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Και πάλι οι τροπολογίες της κοινοβουλευτικής 
ομάδας  ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις είναι ενώπιόν σας.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση του άρθρου 2 της πρότασης νόμου με το 
ακόλουθο νέο άρθρο 2: 

 

 «2.  Ο βασικός νόμος τροποποιείται με την προσθήκη, αμέσως μετά το 
 άρθρο 44 αυτού, του ακόλουθου νέου άρθρου 44Α: 

   

 «Αφυπηρέτηση 
ειδικού 

44Α (1) Ανεξάρτητα από τις διατάξεις του 
παρόντος Νόμου ή οποιουδήποτε άλλου νόμου 
και των δυνάμει αυτών εκδιδόμενων κανονισμών, 
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αστυνομικού. η ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης ειδικού 
αστυνομικού είναι η ηλικία των εξήντα ετών. 

   

  

 

 

 

…(Ι) του 2010. 

 (2)  Ο Αρχηγός Αστυνομίας εγκρίνει 
υποχρεωτικά την αίτηση για πρόωρη 
αφυπηρέτηση η οποία υποβάλλεται από ειδικό 
αστυνομικό που υπηρετεί κατά την ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος του περί Αστυνομίας 
(Τροποποιητικού) Νόμου του 2010 και ο οποίος 
υποβάλλει την αίτηση με τη συμπλήρωση του 
πεντηκοστού πέμπτου έτους της ηλικίας του ή σε 
οποιοδήποτε μεταγενέστερο χρόνο.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με δεκαπέντε ψήφους υπέρ, τριάντα μία εναντίον και μία αποχή η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 44Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαπέντε εναντίον και μία αποχή τα άρθρα 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Αντιλαμβάνομαι ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
τάσσεται υπέρ του νομοσχεδίου, συνεπώς είμεθα ομόφωνοι.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 
15  Μαρτίου 2010.  Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, ώστε να διαφοροποιηθούν οι προβλεπόμενες 
χρηματικές επιβαρύνσεις και ποινές σε σχέση με τις υποχρεώσεις που προκύπτουν 
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από την εφαρμογή του κοινού συστήματος φόρου προστιθέμενης αξίας για την 
καταπολέμηση της φοροδιαφυγής, το οποίο συνδέεται με τις ενδοκοινοτικές πράξεις.   

 Όπως είναι γνωστό, με βάση την Οδηγία 2008/117/ΕΚ της 16ης ∆εκεμβρίου 
2008 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ, από την 1η Ιανουαρίου 2010 τα 
υποκείμενα στο φόρο πρόσωπα θα έχουν την υποχρέωση να υποβάλλουν 
ανακεφαλαιωτικό πίνακα για τις ενδοκοινοτικές τους συναλλαγές για περίοδο ενός 
μηνός αντί για τη μέχρι σήμερα ισχύουσα τριμηνιαία περίοδο.   

 Υπό το φως της πιο πάνω υποχρέωσης, με την οποία η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
έχει ήδη συμμορφωθεί με κατάθεση και έγκριση από τη Βουλή σχετικών κανονισμών, 
ενδείκνυται στο παρόν στάδιο η διαφοροποίηση των προβλεπόμενων ποινών, ώστε 
να αναπροσαρμοστούν ανάλογα σε σχέση με την υποχρέωση υποβολής μηνιαίου 
ανακεφαλαιωτικού πίνακα. 

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται οι ακόλουθες 
ρυθμίσεις: 

1. Μείωση της χρηματικής επιβάρυνσης για τη μη έγκαιρη υποβολή διορθωτικού 
εντύπου για ανακεφαλαιωτικό πίνακα. 

2. Μείωση της χρηματικής επιβάρυνσης για τη μη έγκαιρη υποβολή 
ανακεφαλαιωτικού πίνακα για κάθε μήνα κατά τον οποίο διαρκεί η παράλειψη 
με ανώτατο όριο τους τρεις μήνες και επιβολή της για μόνο μία φορά. 

3. Μείωση της ποινής που προβλέπεται για τη μη υποβολή ανακεφαλαιωτικού 
πίνακα.   

 Σημειώνεται ότι από τις προτεινόμενες ρυθμίσεις εξαιρούνται ανακεφαλαιωτικοί 
πίνακες για ενδοκοινοτικές συναλλαγές που αφορούν τα ημερολογιακά τρίμηνα μέχρι 
την 31η ∆εκεμβρίου 2009.  Χρηματικές επιβαρύνσεις και ποινές σε σχέση με τέτοιους 
ανακεφαλαιωτικούς πίνακες που θα υποβληθούν εκπρόθεσμα, μετά την εφαρμογή 
του προτεινόμενου νέου καθεστώτος, θα παραμείνουν στα σημερινά ισχύοντα 
υψηλότερα επίπεδα.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, μέλη της επιτροπής 
ζήτησαν από τους αρμοδίους την κατάθεση επιπρόσθετων στοιχείων αναφορικά με το 
ύψος των επιβαλλόμενων χρηματικών επιβαρύνσεων από τα άλλα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στις περιπτώσεις μη έγκαιρης υποβολής του ανακεφαλαιωτικού 
πίνακα.  Στοιχεία αναφορικά με τις επιβαλλόμενες ποινές βάσει της αντίστοιχης 
νομοθεσίας σε δεκατρία κράτη μέλη διαβιβάστηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Οικονομικών με επιστολή, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010.   

 Όπως προκύπτει από τα κατατεθέντα ενώπιον της επιτροπής στοιχεία, σε 
ορισμένα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως είναι η Μεγάλη Βρετανία, 
προτού η διοίκηση προχωρήσει στην επιβολή σχετικών ποινών, απευθύνει σχετική 
πρώτη προειδοποίηση προς τους μη συμμορφωθέντες με τις υποχρεώσεις που 
προκύπτουν όσον αφορά την υποβολή ανακεφαλαιωτικού πίνακα για ενδοκοινοτικές 
συναλλαγές.  Στη βάση της σχετικής αυτής ρύθμισης, το μέλος της επιτροπής 
βουλευτής κ. Μαρία Κυριακού εισηγήθηκε την ανάλογη διαμόρφωση του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου, ώστε, προτού επιβληθεί οποιαδήποτε ποινή, να προηγείται 
σχετική προειδοποίηση.  Εισηγήθηκε επίσης τη μείωση των προβλεπόμενων ποινών, 
καθότι, όπως ανέφερε, σε άλλα κράτη μέλη οι ισχύουσες ανάλογες ποινές είναι 
χαμηλότερου ύψους.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και κατά πλειοψηφία του 
προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει κατατεθεί από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010».  Και γι’ αυτό το θέμα αντιλαμβάνομαι ότι ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός τάσσεται υπέρ.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15  
Μαρτίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρων 
Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να δημιουργηθεί νομική βάση λειτουργίας 
μηχανογραφημένου συστήματος ελέγχου της διακίνησης των εναρμονισμένων 
προϊόντων, δηλαδή των ενεργειακών προϊόντων, των αλκοολούχων ποτών και των 
καπνικών προϊόντων, σύστημα το οποίο αναμένεται να εφαρμοστεί σε όλα τα κράτη 
μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την 1η Απριλίου 2010.   

 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις επέρχεται συμμόρφωση της 
∆ημοκρατίας με τις διατάξεις της Οδηγίας 2008/118/ΕΚ του Συμβουλίου σχετικά με το 
γενικό καθεστώς των ειδικών φόρων κατανάλωσης και για την κατάργηση της Οδηγίας 
92/12/ΕΟΚ, με στόχο την επιτάχυνση των αναγκαίων διατυπώσεων και τη 
διευκόλυνση της παρακολούθησης της ενδοκοινοτικής διακίνησης των πιο πάνω 
αναφερόμενων προϊόντων υπό καθεστώς αναστολής του ειδικού φόρου κατανάλωσης.  
Με το ίδιο νομοσχέδιο προτείνεται επίσης η διόρθωση λαθών και η κάλυψη ορισμένων 
νομικών κενών που διαπιστώθηκαν μετά την αρχική εφαρμογή του σχετικού νόμου 
[αρ. 91(Ι) του 2004].   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
Ευρωπαϊκή Ένωση, έχοντας ως στόχο τη βελτίωση και τον εκσυγχρονισμό του 
συστήματος επιβολής ειδικών φόρων κατανάλωσης και κατ’ επέκταση την 
αποτελεσματικότερη λειτουργία της εσωτερικής αγοράς, έχει αποφασίσει την 
υιοθέτηση της μηχανοργάνωσης για την παρακολούθηση της ενδοκοινοτικής 
διακίνησης και του ελέγχου των εναρμονισμένων προϊόντων που τελούν υπό 
καθεστώς αναστολής του φόρου.  Με βάση την Απόφαση αριθ. 1152/2003/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Ιουνίου 2003 για την 
εισαγωγή της πληροφορικής στη διακίνηση και στους ελέγχους των προϊόντων που 
υπόκεινται σε ειδικούς φόρους κατανάλωσης, η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει προχωρήσει 
στη δημιουργία ενός ηλεκτρονικού συστήματος παρακολούθησης και ελέγχου της 
ενδοκοινοτικής διακίνησης των εναρμονισμένων προϊόντων (Excise Movement 
Control System), το οποίο είναι γνωστό ως EMCS.   

 Το πιο πάνω σύστημα έχει δημιουργηθεί με βάση προδιαγραφές που 
συμφωνήθηκαν μεταξύ των κρατών μελών και της Επιτροπής Ειδικών Φόρων 
Κατανάλωσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αναπτύσσεται απ’ όλα τα κράτη μέλη και 
προγραμματίζεται να τεθεί σε εφαρμογή την 1ην Απριλίου 2010. 

 Η βασική λειτουργία του συστήματος EMCS είναι η ηλεκτρονική υποβολή του 
∆ιοικητικού Εγγράφου, το οποίο θα αντικαταστήσει το υφιστάμενο Συνοδευτικό 



 

 42

∆ιοικητικό Έγγραφο (Σ∆Ε), που χρησιμοποιείται σε έντυπη μορφή.  Το σύστημα αυτό 
θα επιτρέπει στα κράτη μέλη να παρακολουθούν σε πραγματικό χρόνο τις διακινήσεις 
των εναρμονισμένων προϊόντων που τελούν υπό καθεστώς αναστολής και να 
διενεργούν τους αναγκαίους ελέγχους, απλοποιώντας έτσι τις διαδικασίες, με 
απώτερο στόχο τη βελτίωση της λειτουργίας της εσωτερικής αγοράς, τη διασφάλιση 
είσπραξης του φόρου με τους συντελεστές που ορίζουν τα κράτη μέλη και τη μείωση 
των κινδύνων απάτης στον τομέα αυτό. 

 Όπως έχει κατατεθεί, με το υπό αναφορά σύστημα προκύπτει ουσιαστική 
ωφέλεια και για τους οικονομικούς φορείς που εμπλέκονται στην ενδοκοινοτική 
διακίνηση εναρμονισμένων προϊόντων, καθότι με την έγκαιρη εκκαθάριση της 
διακίνησης αποδεσμεύονται έγκαιρα και οι εγγυήσεις που καλύπτουν την εν λόγω 
διακίνηση. 

 Σημειώνεται ότι το Τμήμα Τελωνείων σε συνεργασία με το Τμήμα Υπηρεσιών 
Πληροφορικής βρίσκεται στο στάδιο της ανάπτυξης του εθνικού συστήματος EMCS.  
Η εν λόγω εργασία έχει ανατεθεί, στη βάση δημόσιων προσφορών, σε ιδιωτική 
εταιρεία και αναμένεται ότι την 1ην Απριλίου 2010 το σύστημα EMCS θα λειτουργήσει 
σύμφωνα με τις απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι με βάση τη σχετική κοινοτική Οδηγία, η οποία θα 
τεθεί σε εφαρμογή την 1ην Απριλίου 2010, εισάγονται νέες υποχρεωτικές, αλλά και 
προαιρετικές διατάξεις.  Όσον αφορά τις προαιρετικές διατάξεις, ύστερα από σχετική 
αξιολόγηση κρίθηκε σκόπιμο να παραχωρηθεί η δυνατότητα στο διευθυντή Τελωνείων 
να αποφασίζει για την εφαρμογή τους σε ορισμένες περιπτώσεις, ενώ, όσον αφορά τις 
υποχρεωτικές διατάξεις, με αυτές προτείνονται, μεταξύ άλλων,  τα ακόλουθα: 

1. Η εισαγωγή του θεσμού του εγγεγραμμένου αποστολέα, ο οποίος στο πλαίσιο 
των επιχειρηματικών δραστηριοτήτων του μπορεί να αποστέλλει 
εναρμονισμένα προϊόντα υπό καθεστώς αναστολής σε διάφορους 
προορισμούς από τον τόπο εισαγωγής τους στον οποίο έχουν τεθεί σε 
ελεύθερη κυκλοφορία.  Με τη ρύθμιση αυτή εξαλείφεται ο κανόνας που ίσχυε με 
την προηγούμενη Οδηγία 92/12 ΕΟΚ ότι τα εναρμονισμένα προϊόντα που 
τελούν υπό καθεστώς αναστολής του φόρου διακινούνται μόνο μέσω 
φορολογικών αποθηκών και έτσι διευκολύνεται το εμπόριο. 

2. Η αποσαφήνιση του χειρισμού των ελλειμμάτων κατά την ενδοκοινοτική 
διακίνηση των εναρμονισμένων προϊόντων υπό καθεστώς αναστολής. 

3. Ο σαφέστερος καθορισμός του χρόνου και του τόπου όπου καθίσταται 
απαιτητός ο ειδικός φόρος κατανάλωσης και το πρόσωπο που είναι υπόχρεο 
για καταβολή των ειδικών φόρων κατανάλωσης. 

4. Η διεύρυνση της δυνατότητας των κρατών μελών για επιστροφή ή διαγραφή 
του ειδικού φόρου κατανάλωσης σε προϊόντα που έχουν ήδη τεθεί σε ανάλωση 
στις περιπτώσεις και υπό τους όρους που τα κράτη αυτά καθορίζουν, υπό την 
προϋπόθεση ότι η επιστροφή ή η διαγραφή δεν οδηγεί σε απαλλαγές άλλες 
από εκείνες που προβλέπονται από τις συναφείς κοινοτικές Οδηγίες για τους 
ειδικούς φόρους κατανάλωσης. 

5. Η διευκρίνιση ότι οι πωλήσεις αφορολόγητων ειδών σε ταξιδιώτες που 
αναχωρούν από το έδαφος της κοινότητας σε τρίτες χώρες πραγματοποιούνται 
από καταστήματα που βρίσκονται μέσα σε λιμένα ή αερολιμένα, 
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απαγορεύοντας έτσι τη λειτουργία τέτοιων καταστημάτων στα χερσαία σύνορα 
με τρίτες χώρες ή σε άλλους χώρους εκτός των λιμένων ή αερολιμένων. 

6. Η παροχή στα κράτη μέλη μεγαλύτερης ευελιξίας σε σχέση με τα πρόσωπα 
από τα οποία μπορούν να αποδεχθούν εγγύηση για κάλυψη των κινδύνων της 
ενδοκοινοτικής διακίνησης. 

7. Ο σαφέστερος καθορισμός του χρόνου έναρξης και περάτωσης της 
ενδοκοινοτικής διακίνησης. 

8. Η ρύθμιση για πρώτη φορά του χειρισμού των παρατυπιών, καταστροφών και 
απωλειών που λαμβάνουν χώρα κατά τη μεταφορά εναρμονισμένων 
προϊόντων σε κράτος μέλος άλλο από το κράτος μέλος στο οποίο τέθηκαν 
αρχικά σε ανάλωση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και, κατά πλειοψηφία του 
προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση των άρθρων 4 και 5 
αυτού.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση των άρθρων 6, 7, 8 και 
9 αυτού.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αναρίθμηση των άρθρων 10, 11 και 
12.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του Μέρους V αυτού.  
Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 



 

 44

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010». 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αγγελίδη) 

 Εάν τίθεται θέμα, κύριε Αγγελίδη… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Έτσι αντιλήφθηκα. Τα θέματα υπ’ αριθμόν 6 και 7 να αναβληθούν για την 
Τετάρτη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δεν έγινε για το συγκεκριμένο θέμα τέτοια συμφωνία, κύριε Αγγελίδη.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Θα ζητήσουμε αναβολή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία.  Ασφαλώς.  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα θέτει θέμα αναβολής για την 
ερχόμενη Τετάρτη του συγκεκριμένου προϋπολογισμού. 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που το ∆ΗΚΟ προηγούμενα συμφώνησε, εμείς θα 
συμφωνήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα δημιουργήσουμε ιδιαίτερα προβλήματα στη 
συγκυβέρνηση!  Θα συμφωνήσουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επομένως, το θέμα αναβάλλεται. 



 

 45

 Κύριε Ομήρου, αντιλαμβάνομαι συμφωνείτε. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επομένως, το θέμα αναβάλλεται για την ερχόμενη Τετάρτη. 

 Και προχωρούμε, παρ’ όλο που θα φέρουμε ξανά στη Βουλή το διοικητικό 
συμβούλιο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και τη διεύθυνση, τους οποίους 
ευχαριστούμε θερμά για την παρουσία τους στη συνεδρία της Βουλής.  Έτσι πρέπει 
να κάνουν κατά τη γνώμη μου όλοι οι ημικρατικοί οργανισμοί, όταν συζητούνται 
σοβαρά νομοσχέδια που αφορούν τους οργανισμούς στην ολομέλεια της Βουλής και 
είναι προς τιμή του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ που είναι σύσσωμο παρών.  Θα 
σας φέρουμε ξανά την ερχόμενη Τετάρτη.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει αίτημα και το υπ’ αριθμόν 7 θέμα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει το ίδιο αίτημα και για το υπ’ αριθμόν 7 θέμα, κύριε Αγγελίδη; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

  Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι συναινούν και οι υπόλοιπες πλευρές και γι’ αυτό το υπ’ 
αριθμόν 7 θέμα αναβάλλεται για την ερχόμενη Τετάρτη. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2010 Νόμος του 2010».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 
Μαρτίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
καθώς και ο γενικός διευθυντής του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών (ΚΟ∆ΑΠ). 
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 Ο προϋπολογισμός του ΚΟ∆ΑΠ για το έτος 2010 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€46.575.445 και έσοδα ύψους €31.202.888, τα οποία προέρχονται από συνδρομές 
των μελών (€23.888.088), δάνεια (€7.150.000) και εισπρακτέους τόκους (€164.800). 

 Οι συνολικές δαπάνες του ΚΟ∆ΑΠ για το 2010 αναλύονται ως ακολούθως: 

 ∆απάνες αγοράς και διατήρησης αποθεμάτων €45.856.482. 

 Άλλες δαπάνες €328.900. 

 Αποδοχές προσωπικού και δικαιώματα παραστάσεως διοικητικού συμβουλίου 
€199.963. 

 Μη προβλεπόμενες δαπάνες €170.000. 

 Κεφαλαιουχικές δαπάνες (εκτός αποθεμάτων) €20.000. 

 ∆ημιουργία τερματικού πετρελαιοειδών €100. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τους αρμοδίους του οργανισμού, το έλλειμμα 
ύψους €15.372.557 που προκύπτει μεταξύ των συνολικών δαπανών και του συνόλου 
των εσόδων θα καλυφθεί από χρηματικά διαθέσιμα που προέκυψαν από 
πλεονάσματα προηγούμενων ετών. 

 Όπως είναι γνωστό, ο ΚΟ∆ΑΠ είναι οργανισμός δημόσιου δικαίου που 
συστάθηκε για σκοπούς εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο, με στόχο τη 
διατήρηση αποθεμάτων πετρελαιοειδών, για να διασφαλίζονται τα ελάχιστα εθνικά 
αποθέματα και να είναι διαθέσιμα ανά πάσα στιγμή και με τέτοιο τρόπο, ώστε σε 
περίπτωση ελλείψεων στην προμήθεια ενέργειας ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού να μπορεί να αποδεσμεύσει ποσότητές τους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι 
ποσότητες πετρελαϊκών αποθεμάτων που υποχρεούται να τηρεί ο ΚΟ∆ΑΠ πρέπει να 
ικανοποιούν τις ανάγκες της εσωτερικής αγοράς για ενενήντα ημέρες.  Για το 2009 
ανέρχονταν σε 612 300ΜΤ και το 2010 δεν αναμένεται ουσιαστική αύξηση στην 
υποχρέωση τήρησης αποθεμάτων. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, οι αρμόδιοι του 
ΚΟ∆ΑΠ αναφέρθηκαν στις μειωμένες εισπράξεις του οργανισμού από συνδρομές των 
μελών του.  Ειδικότερα, ανέφεραν ότι τα έσοδα από συνδρομές παρουσιάζονται 
μειωμένα στον υπό αναφορά προϋπολογισμό σε σχέση με τον προϋπολογισμό του 
έτους 2009 κατά €6.883.312.  Η μείωση αυτή οφείλεται στη μείωση που ισχύει από 
την 1η Ιανουαρίου 2010 στη συνδρομή για το μαζούτ (που χρησιμοποιείται κυρίως 
από την ΑΗΚ) από 0,99 σεντ/χιλιόγραμμο σε 0,55 σεντ/χιλιόγραμμο καταναλωθέντος 
προϊόντος.  Με βάση τον προϋπολογισμό του 2010, η συνδρομή των μελών του 
ΚΟ∆ΑΠ για την Κατηγορία Ι (βενζίνη) και την Κατηγορία ΙΙ (πετρέλαιο κίνησης, 
θέρμανσης και αεροσκαφών) των πετρελαϊκών προϊόντων καθορίστηκε σε 1,07 
σεντ/λίτρο και για την Κατηγορία ΙΙΙ (μαζούτ ΑΗΚ και ελαφρύ μαζούτ) μειώθηκε από 
0,99 σεντ/χιλιόγραμμο σε 0,55 σεντ/χιλιόγραμμο πωληθέντος ή καταναλωθέντος 
προϊόντος.  Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, με τη μείωση στη συνδρομή για 
την Κατηγορία ΙΙΙ μειώνεται η επιβάρυνση των μελών, κυρίως της ΑΗΚ, και κατ’ 
επέκταση των καταναλωτών στους οποίους μετακυλίεται.  Το υπολογιζόμενο όφελος 
για τους καταναλωτές αναμένεται να ανέλθει κατά το 2010 σε €6 εκατομ. περίπου. 
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 Επί του σημείου αυτού βουλευτές μέλη της επιτροπής εξέφρασαν την 
αμφιβολία τους κατά πόσο θα υπάρξει τελικά οποιοδήποτε όφελος για τους 
καταναλωτές ως μείωση επί των τιμολογίων της κατανάλωσης ηλεκτρικού ρεύματος 
από νοικοκυριά και εμπορικά υποστατικά, καθότι η ΑΗΚ θα κληθεί να καταβάλει ως 
πρόστιμο για ρύπους ποσό της τάξης των €20 εκατομ. περίπου.  Συναφώς, το 
γεγονός αυτό θα αντισταθμίσει οποιοδήποτε όφελος μπορεί τελικά να προκύψει από 
τη μείωση της συνδρομής των μελών του ΚΟ∆ΑΠ. 

 Στη συνέχεια της συζήτησης οι εκπρόσωποι του ΚΟ∆ΑΠ ανέφεραν ότι εξαιτίας 
της ανεπάρκειας αποθηκευτικών χώρων στην Κύπρο η ∆ημοκρατία έχει συνάψει 
διακρατικές συμφωνίες με την Ελλάδα και την Ολλανδία, στις οποίες τηρούνται 
αποθέματα που είναι άμεσα διαθέσιμα, σε περίπτωση που αυτά ζητηθούν.  Οι 
εκπρόσωποι του ΚΟ∆ΑΠ επισήμαναν ότι όσον αφορά το θέμα της δημιουργίας 
τερματικού για αποθήκευση πετρελαιοειδών, ο καταλληλότερος φορέας, για να 
αναλάβει τη διαχείρισή του, είναι ο ίδιος ο ΚΟ∆ΑΠ, ο οποίος διαθέτει την αναγκαία 
τεχνογνωσία και εξειδίκευση επί του θέματος.  Ανέφεραν επίσης ότι αυτή τη στιγμή 
δαπανώνται γύρω στα €17 εκατομ. για αποθήκευση πετρελαιοειδών, εκ των οποίων 
τα €9 εκατομ. καταβάλλονται για την ενοικίαση αποθηκευτικών χώρων στο εξωτερικό.  
Υποστήριξαν επίσης ότι πιο ορθολογική λύση είναι η δημιουργία ενεργειακού κέντρου, 
η οποία είναι δυνατό να υλοποιηθεί με ιδιωτικές μεθόδους χρηματοδότησης.  Επ’ 
αυτού ανέφεραν επίσης ότι οι μελέτες για τη δημιουργία ενεργειακού κέντρου 
χρονολογούνται από το 2005 και κρίνεται απαραίτητο να επικαιροποιηθούν και να 
ολοκληρωθούν. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΚΟ∆ΑΠ για 
το 2010. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Νεοφύτου, ο ∆ΗΣΥ; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ψηφίσουμε το παρόν νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ώστε είμεθα ομόφωνοι, κύριε Νεοφύτου. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών ποσού ύψους €46.575.445 για τη χρήση του έτους που 
λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών 
Εκθέσεων του 2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων 

του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 
Μαρτίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός 
διευθυντής της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων. 

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων για το έτος 2010 προβλέπει 
δαπάνες ύψους €4.943.203 και έσοδα ύψους €3.300.730, τα κυριότερα των οποίων 
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θα προέλθουν από δικαιώματα για τη διοργάνωση ειδικών εκθέσεων (€1.706.400) και 
από τη διοργάνωση της 35ης ∆ιεθνούς Εκθέσεως Κύπρου (€997.000). 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι κυριότερες δαπάνες της Αρχής για το 
2010 είναι οι ακόλουθες: 

1. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€754.010). 

2. ∆απάνες διαχείρισης (€4.166.902). 

3. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€22.291). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό τα 
προϋπολογιζόμενα έσοδα για το 2010 παρουσιάζουν αύξηση κατά €871.650, η οποία 
αναμένεται να προέλθει από την προβλεπόμενη αύξηση εσόδων από την 35η ∆ιεθνή 
Έκθεση Κύπρου, από την Έκθεση “Motorshow”, που διοργανώνεται ανά διετία, και 
από τη διοργάνωση τριών νέων εκθέσεων κατά τη διάρκεια του 2010.   

 Οι προβλεπόμενες δαπάνες για το 2010 παρουσιάζουν επίσης αύξηση κατά 
€1.288.915, η οποία οφείλεται κυρίως στις δαπάνες διοργάνωσης της Έκθεσης 
“Motorshow” και των τριών νέων εκθέσεων που θα διοργανωθούν κατά τη διάρκεια 
του 2010, στην αυξημένη πρόνοια για αποπληρωμή χρεών και στην αύξηση των 
κεφαλαιουχικών δαπανών λόγω της προγραμματιζόμενης αναβάθμισης δύο 
υφιστάμενων περιπτέρων.  Η διαφορά που προκύπτει μεταξύ δαπανών και εσόδων 
για το 2010 προβλέπεται να καλυφθεί με δανεισμό και από προσωρινό όριο 
υπερανάληψης.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, οι αρμόδιοι της 
Αρχής ενημέρωσαν την επιτροπή ότι κατά τη διάρκεια του 2010 προγραμματίζεται η 
κατάθεση συμπληρωματικού προϋπολογισμού σε σχέση με την υλοποίηση του 
αναπτυξιακού προγράμματος της Αρχής, αφού πρώτα επιλυθεί οριστικά το ζήτημα 
που έχει αναφυεί σε σχέση με το χώρο που η Αρχή θα έχει στη διάθεσή της, για να 
προχωρήσει σε επεκτάσεις/βελτιώσεις των χώρων της σύμφωνα πάντοτε με το 
αναπτυξιακό της πρόγραμμα.  Ακολούθως, όπως έχει κατατεθεί, πρέπει να γίνει 
επακριβής καθορισμός των έργων, κοστολόγηση και εξέταση της βιωσιμότητάς τους.   

 Συναφώς, το Υπουργικό Συμβούλιο, με απόφασή του ημερομηνίας 21ης 
Ιανουαρίου 2009, ενέκρινε την ακύρωση της σύμβασης μίσθωσης της ακίνητης 
ιδιοκτησίας που είναι εκμισθωμένη στην Αρχή και σε αντάλλαγμα μέρος της έκτασης 
αυτής θα εγγραφεί επ’ ονόματι της Αρχής, ένα άλλο μέρος θα εκμισθωθεί στην Αρχή 
και το υπόλοιπο μέρος θα επιστραφεί στο κράτος.  Στο παρόν στάδιο γίνονται 
διαβουλεύσεις με τα αρμόδια υπουργεία για υλοποίηση της απόφασης αυτής.   

 Παράλληλα, όπως έχει κατατεθεί, η Αρχή σε συνεργασία με τον Έφορο 
Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων εξετάζει τη δυνατότητα προώθησης σχεδίου 
αναδιάρθρωσης του οργανισμού, κατά τρόπο που, αν ο οργανισμός δεν είναι σε θέση 
να υλοποιήσει τον προγραμματισμό του, να μπορεί να εξεταστεί και η δυνατότητα 
αξιοποίησης ενός τέτοιου σχεδίου.  Σύμφωνα με τους αρμοδίους της Αρχής, ύστερα 
από τις σημαντικές διεθνείς αλλαγές που επήλθαν ως προς το ρόλο, το σκοπό και τη 
συχνότητα εκθέσεων του τύπου της Ετήσιας ∆ιεθνούς Έκθεσης Κύπρου, που 
παρουσιάζουν διεθνώς φθίνουσα πορεία, η Αρχή κατά τα τελευταία πέντε χρόνια 
αντιμετωπίζει σοβαρό οικονομικό πρόβλημα, με αποτέλεσμα τα έσοδα από τη 
διοργάνωση της ∆ιεθνούς Εκθέσεως Κύπρου να αντιπροσωπεύουν περίπου το 30% 
των συνολικών της εσόδων.  Τα εισοδήματα της Αρχής, ενώ θα έπρεπε να 
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ακολουθούν σταθερά ανοδική πορεία, ώστε να καλύπτουν τις συνεχώς αυξανόμενες 
δαπάνες, παρουσιάζουν καθοδική πορεία.  Η Αρχή είναι συνεπώς αναγκασμένη να 
διαφοροποιήσει το προϊόν της και να επεκταθεί σε νέους κύκλους εργασιών, όπως η 
ανάπτυξη διαφόρων εκδηλώσεων (συνέδρια, σεμινάρια, δεξιώσεις, εξετάσεις κ.λπ.).  
Ωστόσο, δε διαθέτει την απαραίτητη ρευστότητα και αποθεματικά, για να συντηρήσει 
και αναβαθμίσει τις εγκαταστάσεις της, που είναι πεπαλαιωμένες, και που αποτελεί 
απαραίτητη προϋπόθεση, για να επιβιώσει συναγωνιζόμενη τον ιδιωτικό τομέα.   

 Σημειώνεται ότι στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό δε γίνεται πρόβλεψη για 
τη δημιουργία νέων θέσεων ή για την αναβάθμιση θέσεων και, όπως έχει αναφερθεί, 
τίθεται ζήτημα υπεράριθμου προσωπικού στην Αρχή.  Αυτή τη στιγμή στον οργανισμό 
εργάζονται είκοσι μόνιμοι υπάλληλοι και οκτώ μόνιμοι ωρομίσθιοι εργάτες.  Η θέση 
του γενικού διευθυντή είναι κενή και αναμένεται να πληρωθεί σύντομα με επί 
συμβάσει διορισμό πενταετούς διάρκειας.  Σύμφωνα με τους αρμοδίους, το συνολικό 
ποσό του μισθολογίου σήμερα ανέρχεται σε περίπου 58% του συνολικού ποσού των 
ετήσιων εσόδων και αποτελεί τη μεγαλύτερη δαπάνη της Αρχής.  Με βάση την 
παρούσα φθίνουσα κατάσταση σε σχέση με τις δραστηριότητες της Αρχής, ο 
οργανισμός θα πρέπει να αλλάξει δομή.  Πέραν της ανάγκης διεύρυνσης των 
δραστηριοτήτων της Αρχής, της βελτίωσης και ενδυνάμωσης της υποδομής και της 
εικόνας της Αρχής προς τα έξω, προϋποθέσεις που αποτελούν τη μόνη διέξοδο για 
επιβίωση του οργανισμού, γίνεται εισήγηση από τους αρμοδίους της Αρχής να 
εξεταστούν άμεσα μέτρα μετακίνησης προσωπικού σε άλλες υπηρεσίες του κράτους, 
όπου υπάρχει ανάγκη, και να εξευρεθούν τρόποι υλοποίησης τέτοιων μέτρων.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, η επιτροπή 
ζήτησε την κατάθεση περαιτέρω στοιχείων, τα οποία οι αρμόδιοι δεσμεύθηκαν να 
καταθέσουν στην επιτροπή, ως ακολούθως: 

1. Ολοκληρωμένος προγραμματισμός των αναπτυξιακών έργων της Αρχής. 

2. Λεπτομέρειες αναφορικά με τον επιχειρηματικό σχεδιασμό και συνεπακόλουθα 
τη στόχευση σε σχέση με αυτό. 

3. Στοιχεία αναφορικά με την εκτιμημένη αξία της γης την οποία η Αρχή κατέχει 
υπό οποιοδήποτε καθεστώς (κυριότητα, μίσθωση ή άλλη). 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών 
Εκθέσεων για το 2010. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ποια είναι η θέση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, κύριε Χριστοφόρου; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 
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 Κατά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα καταψηφίσουμε το νομοσχέδιο περί Προϋπολογισμού 
της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων για δύο σημαντικούς λόγους αρχής.  Πρώτον, το 
κράτος δεν είναι η δουλειά του να είναι εκθέτης.  ∆εύτερον, σε περιόδους οικονομικής 
κρίσης, που αυτή η κυβέρνηση σωστά, έστω και εκ των υστέρων, έχει πει ότι η 
οικονομία αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα και καλεί τον κόσμο να τον 
προετοιμάσει για φορολογίες και περικοπές, δε θεωρούμε ότι είναι συνετό να 
επιμένουμε το κράτος να παραμένει επιχειρηματίας και ο Κύπριος φορολογούμενος 
να επιδοτήσει από το υστέρημά του πέραν του €1 εκατομ., για να λειτουργεί η Κρατική 
Έκθεση Κύπρου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ευαγόρου, παρακαλώ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ιστορία της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων όπως και η ιστορία της ίδρυσης, της 
δημιουργίας, αλλά και της λειτουργίας των ημικρατικών οργανισμών αποτιμώνται 
θετικά, με την έννοια ότι αυτοί οι οργανισμοί στο σύνολό τους είναι εκείνοι που 
λειτούργησαν σε μια μεγάλη περίοδο ως η ατμομηχανή ανάπτυξης της νεαρής τότε 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας με την ίδρυσή της.   

 Σήμερα, σε περιβάλλον ελεύθερου ανταγωνισμού, ενταγμένοι στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, είναι φυσιολογικό να αγωνίζονται αυτοί οι οργανισμοί να προσφέρουν 
αναβαθμισμένα, πιο ανταγωνιστικά προϊόντα σε ένα περιβάλλον όπου έχει πλέον το 
ελεύθερο και ο ιδιωτικός τομέας να δημιουργήσει παρόμοιου τύπου οργανισμούς, 
όπως  ιδιωτικούς οργανισμούς είτε συνεδρίων είτε εκθέσεων στην προκειμένη 
περίπτωση.  Αυτό δε σημαίνει όμως ότι το κράτος δεν μπορεί να προτείνει και να 
προσφέρει όπως η ΑΤΗΚ στο αντίστοιχο προϊόν των τηλεπικοινωνιών ποιοτικό 
προϊόν, αναβαθμισμένο προϊόν.  Προς αυτή την κατεύθυνση ακριβώς στρέφονται οι 
προσπάθειες του κράτους, μέσα από τον εκσυγχρονισμό της Αρχής Κρατικών 
Εκθέσεων, μέσα από την ενδυνάμωσή της και μέσα από τη διαφοροποίηση του ρόλου 
ή την αναβάθμιση του ρόλου της σε σχέση με συνέδρια, αλλά και άλλες μορφές 
εκθέσεων να μπορέσει να σταθεί όχι μόνο στα πόδια της, αλλά και να γίνει 
κερδοφόρος οργανισμός.  Και προς αυτή την κατεύθυνση κινούνται.   

 Εμείς και ως θέση αρχής στηρίζουμε τους ημικρατικούς οργανισμούς, αλλά 
σίγουρα διαφωνούμε με την πάγια πολιτική του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για 
κατάργηση και ξεπούλημα των ημικρατικών οργανισμών και απόδοσή τους στο 
ιδιωτικό κεφάλαιο.  Το ιδιωτικό κεφάλαιο εκείνο το οποίο αντιλαμβάνεται είναι δύο 
πράγματα, δύο λέξεις: κέρδος και κόστος.  Το κέρδος πρέπει να είναι περισσότερο, το 
κόστος όσο το δυνατό πιο χαμηλό και το κόστος σε αυτή την περίπτωση θα είναι οι 
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εργαζόμενοι.  Εμείς, ιδιαίτερα σε κρισιακές περιόδους όπως είναι αυτή, δε θα 
μπορούσαμε να διανοηθούμε άλλες εκατοντάδες εργαζομένων μέσα στους δρόμους.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος, παρακαλώ.  

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι εμείς θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό 
της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων, εντούτοις θα θέλαμε να σημειώσουμε με ανησυχία ότι, 
κατά τη διάρκεια της ανάπτυξης των στόχων της Αρχής και κυρίως του τρόπου με τον 
οποίο προτίθεται να αξιοποιήσει την περιουσία την οποία διαθέτει με την ανάπτυξη 
έργων στο συγκεκριμένο χώρο, τα οποία εκτιμά ότι θα της αποδώσουν πρόσθετα 
οφέλη, αντιμετωπίζουμε με μεγάλη επιφύλαξη το ενδεχόμενο δημιουργίας 
συνεδριακού κέντρου, όπως έχει αναφερθεί.  Και αυτό για δύο σημαντικούς λόγους.  
Ο πρώτος λόγος είναι ότι ήδη στη Λευκωσία υπήρχε συνεδριακό κέντρο, το οποίο 
γνωρίζουμε πάρα πολύ καλά ότι αντιμετώπισε σοβαρά οικονομικά προβλήματα.  Άρα, 
όταν ήδη ένα υπήρχε και δεν μπορούσε να ήταν βιώσιμο και επιβάρυνε τον κρατικό 
προϋπολογισμό, ένα νέο συνεδριακό κέντρο τι περισσότερο θα μπορέσει σήμερα να 
προσδώσει, έτσι ώστε να ευελπιστεί το συμβούλιο της Αρχής ότι μπορεί να είναι 
βιώσιμο και να αποφέρει πρόσθετα έσοδα, και κατ’ επέκταση, κέρδη στην Αρχή;   

 Το δεύτερο, θα πρέπει να ξεκαθαρίσουμε ότι η βιωσιμότητα ενός συνεδριακού 
κέντρου εξαρτάται σε πολύ μεγάλο βαθμό κυρίως από την υποστήριξη που θα έχει 
από τη ξενοδοχειακή βιομηχανία.  Αυτή τη στιγμή, καλώς ή κακώς, δεν υπάρχει τέτοια 
υποστήριξη στο χώρο της Λευκωσίας, γι’ αυτό και θεωρούμε ένα τέτοιο ενδεχόμενο 
ως μια ενδεχομένως προσπάθεια μη βιώσιμη και με πρόσθετο κόστος στον κρατικό 
προϋπολογισμό και στο φορολογούμενο πολίτη.  Γι’ αυτό, τελειώνοντας, θα θέλαμε 
από τη δική μας πλευρά να κάνουμε μια δεύτερη έκκληση στο διοικητικό συμβούλιο 
της Αρχής να σκεφτεί πολύ πιο σοβαρά αυτό το ενδεχόμενο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα ψηφίσει τον προϋπολογισμό της 
Αρχής Κρατικών Εκθέσεων.  Πλην όμως, και εμείς θα εκφράσουμε κάποιους 
προβληματισμούς σε σχέση με την πορεία τουλάχιστο που καταγράφουν οι εργασίες 
της Αρχής τα τελευταία χρόνια.  Ενώ, από τη μια, οι δαπάνες τα τελευταία πέντε 
χρόνια πάνε κάθε χρόνο προς τα πάνω, αυξάνονται, από την άλλη, βλέπουμε τα 
έσοδα από τη διοργάνωση διεθνών εκθέσεων να έχουν μια φθίνουσα πορεία.  Και 
αυτό θα πρέπει να μας απασχολήσει, γιατί ακριβώς εδώ και αρκετό καιρό έγινε 
κατανοητό, τουλάχιστον έγινε αντιληπτό, και από την ίδια την Αρχή πώς θα πρέπει να 
υπάρξει μια αναδιάρθρωση, ένα νέο επιχειρηματικό σχέδιο, μια ανάπτυξη του 
προϊόντος που παρέχει η συγκεκριμένη Αρχή.   
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 ∆υστυχώς όμως, αυτό που βλέπουμε μέχρι σήμερα είναι, παρά το ότι αυτά τα 
σχέδια υπάρχουν στα χαρτιά, η μη υλοποίησή τους.  Και όχι μόνο δε βλέπουμε την 
υλοποίησή τους, αλλά αντίθετα αυτό που βλέπουμε είναι και οι υφιστάμενες 
εγκαταστάσεις της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων, λόγω και της παρόδου του χρόνου, 
λόγω και ακριβώς της φυσικής φθοράς, κάθε χρόνο να υποβαθμίζονται και να 
προκαλείται και τεράστια δυσλειτουργία σε ό,τι αφορά τη διεξαγωγή αυτών των 
εκθέσεων, που προκαλεί πρόβλημα και στη διεθνή φήμη αυτής της Αρχής, που όλοι 
αντιλαμβανόμαστε ότι, αν συνεχιστεί αυτή η κατάσταση, ενδεχομένως αυτή η 
φθίνουσα πορεία όχι μόνο να συνεχιστεί, αλλά και να ενταθεί.   

 Επομένως, αυτά τα ζητήματα πρέπει να μας απασχολήσουν, πρέπει, για 
παράδειγμα, να μας απασχολήσει το ερώτημα τουλάχιστο κατά πόσο πρέπει η 
∆ιεθνής Κρατική Έκθεση να διεξάγεται… Τουλάχιστον οι εγκαταστάσεις της να 
βρίσκονται στο πιο ακριβό από πλευράς αξίας ακίνητης περιουσίας σημείο της 
Λευκωσίας.  Και οι ίδιοι παραδέχονται ότι, εάν πουλήσουν τα συγκεκριμένα ακίνητα 
και η ίδια έκθεση ή τουλάχιστο μια αναβαθμισμένη έκθεση, αναβαθμισμένες 
εγκαταστάσεις οικοδομηθούν ή ανακατασκευαστούν ή μετακινηθούν εκτός Λευκωσίας, 
θα έχουν ένα σημαντικό όφελος.  Όμως, όλα αυτά πρέπει να τα δούμε μέσα σε ένα 
ευρύτερο πλαίσιο, μέσα σε ένα νέο επιχειρηματικό σχέδιο ανάπτυξης, το οποίο 
τάχιστα θα πρέπει να τεθεί σε εφαρμογή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σύντομα, σεβαστή η θέση των εξ αριστερών μου, για να 
θεωρούν ότι δήθεν είναι ξεπούλημα το να σταματήσει το κράτος να κάνει εκθέσεις.  
Σεβαστή και δικαίωμά τους.  Όμως, θα επαναλάβω ότι σήμερα θα ψηφίσουν από αυτά 
που δεν έχει το κρατικό ταμείο, €1,6 εκατομ., για να συντηρήσουν μια κρατική 
επιχείρηση που ζημιώνει.  Ναι, €1,6 εκατομ. θα είναι οι ζημιές με βάση τον 
προϋπολογισμό της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων για το 2010.  ∆ικαίωμά τους, σέβομαι 
την ιδεολογία και την πολιτική τους, όμως, όταν σε μερικές βδομάδες σε αυτό το σώμα 
θα μιλούμε για κάποια μέτρα για τους μη προνομιούχους και κάποιες επιπρόσθετες 
φορολογίες, απλώς λέω ότι θα τα ενθυμίσουμε και αυτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων ποσού 
ύψους €4.943.203 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 
2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 
έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Κρατικών Εκθέσεων του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του 
Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2010 
Νόμος του 2010». 

 Ναι, Λευτέρη. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα ζητήσουμε αναβολή, για να μπορέσει αυτό το ζήτημα να ξανασυζητηθεί τη 
∆ευτέρα στην επιτροπή Οικονομικών, γιατί στην πρώτη συζήτηση που είχαμε δεν 
υπήρξαν οι απαραίτητες και πειστικές απαντήσεις από το Ρυθμιστή Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων σε ερωτήματα που θέσαμε.  Θα κληθούν το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και τα ταχυδρομεία, για να δώσουν απαντήσεις τόσο για το 
διπλασιασμό των τελών όσο και για έξοδα, που σε μας φαίνονται αδικαιολόγητα και 
υπερβολικά σε μια περίοδο οικονομικής κρίσης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην αναβολή; 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 ∆εν είναι τόσο θέμα ενστάσεως, απλώς θέλουμε να ξεκαθαρίσουμε κάποια 
πράγματα, για να μη δημιουργούνται λανθασμένες εντυπώσεις.  Κανένα πρόβλημα να 
ξανασυζητηθεί το θέμα, αν και η επιτροπή Οικονομικών έχει κάπως βεβαρημένο 
πρόγραμμα τη ∆ευτέρα, ενόψει και του γεγονότος ότι η έκτακτη συνεδρία της 
ολομέλειας την ερχόμενη Τετάρτη στην ουσία θα ασχοληθεί κυρίως με τους 
προϋπολογισμούς των ημικρατικών οργανισμών που δεν καταφέραμε να περάσουμε, 
λόγω του ότι και οι ίδιοι καθυστέρησαν να τους θέσουν ενώπιον της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.   

 Εδώ εγείρεται όντως ένα θέμα που αφορά το ρυθμιστή, που έχει την 
υποχρέωση να καθορίζει τα τέλη χορηγήσεως αδειών για άσκηση ταχυδρομικής 
δραστηριότητας.  Και είναι γεγονός πως αυτά τα τέλη θα αυξηθούν, με βάση τις δικές 
του οδηγίες, κατά 93,6% για το 2010, γεγονός που προκαλεί ιδιαίτερο προβληματισμό.  
Εμείς θα απευθύνουμε έκκληση προς το ρυθμιστή να μην επιμένει σ’ αυτή την αύξηση, 
επειδή είναι μέσα στη διακριτική του ευχέρεια να καθορίσει αυτά τα τέλη.  Όμως να 
τονίσουμε ότι αυτό δεν έχει σχέση με τους προϋπολογισμούς.  ∆εν έχει σχέση με τους 
προϋπολογισμούς υπό την έννοια ότι είναι τα έσοδά τους.  Η Βουλή εγκρίνει έξοδα, 
εγκρίνει δαπάνες.  ∆εν έχουμε την εξουσία να ορίσουμε αν ο ρυθμιστής θα καθορίσει 
τα συγκεκριμένα τέλη.  Είναι μια ανεξάρτητη αρχή.  Επομένως, καλώς να το 
συζητήσουμε.  Όμως η Βουλή των Αντιπροσώπων δεν έχει την ευχέρεια να αλλάξει 
αυτή την απόφαση, αν ο ίδιος ο ρυθμιστής δεν την αλλάξει.  Επομένως, εγείρεται 
ερώτημα κατά πόσο αυτή η αναβολή θα αποφέρει οτιδήποτε.  Και από την άλλη, να 
είμαστε και δίκαιοι και να πούμε ότι ευθύνονται τα ταχυδρομεία γι’ αυτή την εξέλιξη σε 
πάρα πολύ μεγάλο βαθμό, επειδή του ρυθμιστή -μας το ετόνισε- του ζήτησαν στοιχεία, 
του ζήτησαν στοιχεία για το κόστος λειτουργίας των ταχυδρομείων, δεν του τα έδωσαν 
αυτά τα στοιχεία και μονομερώς ο ρυθμιστής καθόρισε αυτά τα τέλη με τον τρόπο που 
τα καθόρισε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει λοιπόν αίτημα για αναβολή.   

 Υπάρχει οποιοσδήποτε που ενίσταται;   

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το θέμα αναβάλλεται για την ερχόμενη Τετάρτη. 

 Και προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 11 θέμα, που είναι «Ο περί Τροφίμων 
(Έλεγχος και Πώληση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες:  

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος  Ντίνα Ακκελίδου 
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 Στέλλα Κυριακίδου  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Κυπριανού  Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 Ιανουαρίου και στις 11 Μαρτίου 2010.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας και της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Τροφίμων 
(Έλεγχος και Πώληση) Νόμου για αποτελεσματικότερη εφαρμογή του άρθρου 4, 
Παράγραφοι 3, 5 και 6, και του άρθρου 54 του κοινοτικού Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 
882/2004 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 29ης Απριλίου 2004, 
με στόχο τη διενέργεια επίσημων ελέγχων της συμμόρφωσης προς τη νομοθεσία για 
τις ζωοτροφές και τα τρόφιμα και προς τους κανόνες για την υγεία και την καλή 
διαβίωση των ζώων.  Σκοπείται επίσης η τροποποίηση της υπό αναφορά βασικής 
νομοθεσίας για αποτελεσματικότερη εφαρμογή και άλλων κοινοτικών Κανονισμών 
στον τομέα των τροφίμων, διασφάλιση της εφαρμογής αποτελεσματικότερων 
επίσημων ελέγχων στα τρόφιμα, καθώς και ομοιόμορφη εφαρμογή της νομοθεσίας για 
τα τρόφιμα στα εισαγόμενα τρόφιμα στα εξωτερικά σημεία εισόδου της ∆ημοκρατίας.  
Τέλος, σκοπείται η διόρθωση του Τρίτου Παραρτήματος της υπό τροποποίηση 
βασικής νομοθεσίας. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου προβλέπονται 
μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις στη βασική νομοθεσία:  

1. Η τροποποίηση του όρου “εξουσιοδοτημένος λειτουργός”, που περιλαμβάνεται 
σε αυτή, ώστε οι υγειονομικοί επιθεωρητές που διορίζονται από τα δημοτικά 
συμβούλια να εξουσιοδοτούνται από το διευθυντή των Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας για σκοπούς άσκησης επίσημων ελέγχων σε 
ορισμένες επιχειρήσεις τροφίμων. 

2. Η εισαγωγή προνοιών σύμφωνα με τις οποίες οι εξουσιοδοτημένοι λειτουργοί 
θα δύνανται να συνοδεύονται από μέλη της αστυνομίας για σκοπούς άσκησης 
των εξουσιών τους. 

3. Η εισαγωγή προνοιών με τις οποίες καθορίζονται οι εξουσίες των υγειονομικών 
υπηρεσιών των δήμων. 

4. Η εισαγωγή προνοιών με τις οποίες παρέχεται η εξουσία στο διευθυντή των 
Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας να εκδίδει 
γνωστοποιήσεις με τις οποίες θα καθορίζονται τα ακόλουθα θέματα: 

 α. Το ύψος των τελών που θα καταβάλλονται σε περίπτωση υποβολής 
αίτησης για σκοπούς έγκρισης επιχείρησης τροφίμων, η οποία υπόκειται 
σε έγκριση σύμφωνα με την αναφερόμενη στο νομοσχέδιο νομοθεσία 
για τα τρόφιμα. 

 β. Το ύψος των τελών που θα καταβάλλονται σε περίπτωση υποβολής 
αίτησης για έκδοση πιστοποιητικού συμμόρφωσης επιχείρησης 
τροφίμων με τη νομοθεσία για τρόφιμα, για σκοπούς έκδοσης άδειας 
λειτουργίας από άλλες αρμόδιες αρχές ή για οποιοδήποτε άλλο σκοπό. 
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 γ. Το ύψος των τελών που θα καταβάλλονται σε περίπτωση υποβολής 
αίτησης για έκδοση πιστοποιητικού συμμόρφωσης οχήματος μεταφοράς 
τροφίμων με την αναφερόμενη στο νομοσχέδιο νομοθεσία για τα 
τρόφιμα. 

 δ. Το ύψος των τελών που θα καταβάλλονται σε περίπτωση άσκησης του 
δικαιώματος υποβολής ένστασης κατά της απόφασης της αρμόδιας 
αρχής. 

 ε. Το ύψος των τελών που θα καταβάλλονται για επίβλεψη της 
καταστροφής τροφίμων ή υλικών ή αντικειμένων που έρχονται σε επαφή 
με τρόφιμα και έκδοση σχετικού πιστοποιητικού. 

5. Η τροποποίηση των σχετικών διατάξεών της, ώστε τα τρόφιμα που εισάγονται 
από χώρες που δεν είναι κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης να 
συνοδεύονται από  πιστοποιητικό μόνο αν αυτό απαιτείται με βάση τη 
νομοθεσία για τα τρόφιμα ή το κοινοτικό κεκτημένο.  

6. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία παρέχεται το δικαίωμα σε πρόσωπο να 
υποβάλλει ένσταση προς το διευθυντή των Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας, σε περίπτωση που το εν λόγω πρόσωπο δεν 
ικανοποιείται από απόφαση που λήφθηκε από εξουσιοδοτημένο λειτουργό για 
τις καθοριζόμενες στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία περιπτώσεις, και 
με την οποία καθορίζεται η σχετική διαδικασία. 

7. Η τροποποίηση του Τρίτου Παραρτήματος αυτής, ώστε να περιληφθεί σ’ αυτό 
πρόνοια σύμφωνα με την οποία ο διευθυντής των Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας θα είναι η αρμόδια αρχή για την επιβολή 
διοικητικού προστίμου σε περίπτωση μη συμμόρφωσης προσώπου με τις 
διατάξεις του άρθρου 19 του κοινοτικού Κανονισμού αριθ. 178/2002.  
Περαιτέρω, προβλέπεται η τροποποίηση του εν λόγω παραρτήματος, ώστε να 
συμπεριληφθούν σ’ αυτό επιπρόσθετες διατάξεις, για να υπάρξει εναρμόνιση  
με τους κοινοτικούς Κανονισμούς. 

8. Η προσθήκη σ’ αυτή νέου παραρτήματος, στο οποίο παρατίθενται οι 
κατηγορίες των επιχειρήσεων τροφίμων στις οποίες θα ασκούν επίσημους 
ελέγχους οι υγειονομικές υπηρεσίες των δήμων εντός των δημοτικών τους 
ορίων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας, οι προτεινόμενες με το νομοσχέδιο 
τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες για την πλήρη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας 
για τα τρόφιμα με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα αυτό, καθώς και για την 
αποτελεσματικότερη εφαρμογή της.  Όπως οι ίδιοι επισήμαναν στην επιτροπή, με το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπεται μεταξύ άλλων η ποινικοποίηση της μη 
συμμόρφωσης των επιχειρήσεων τροφίμων, ώστε να εναρμονιστεί η βασική 
νομοθεσία με τις πρόνοιες ορισμένων κοινοτικών Κανονισμών οι οποίες επιβάλλουν 
συγκεκριμένες υποχρεώσεις στις επιχειρήσεις αυτές.  Για το σκοπό αυτό, όπως οι ίδιοι 
δήλωσαν, προτείνεται η τροποποίηση του Τρίτου Παραρτήματός της εν λόγω βασικής 
νομοθεσίας, στο οποίο περιλαμβάνονται οι κατηγορίες των επιχειρήσεων αυτών, 
επισημαίνοντας παράλληλα ότι η πρόνοια αυτή θα πρέπει να προωθηθεί για ψήφιση 
το συντομότερο δυνατό.  Επιπρόσθετα, όπως οι ίδιοι δήλωσαν, με το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο θεσμοθετούνται οι αρμοδιότητες των δήμων για τη διεξαγωγή επίσημων 
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ελέγχων, οι οποίες συμφωνήθηκαν μεταξύ του Υπουργείου Υγείας και της Ένωσης 
∆ήμων Κύπρου και οι οποίες σήμερα καταγράφονται σε σχετικό πρωτόκολλο 
συνεργασίας μεταξύ των δύο μερών. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή, οι 
εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου διαφώνησαν με ορισμένες πρόνοιές του, 
υποστηρίζοντας πως σ’ αυτές δεν περιλαμβάνονται πλήρως τα συμφωνηθέντα με το 
Υπουργείο Υγείας, και εισηγήθηκαν όπως το Υπουργείο Υγείας επανεξετάσει τις 
πρόνοιες αυτές. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας ανέφεραν 
στην επιτροπή πως, λόγω των διαφωνιών που εκφράστηκαν από την Ένωση ∆ήμων 
Κύπρου, θα ήταν προτιμότερο να διαβουλευθεί εκ νέου το υπουργείο τους με την 
Ένωση ∆ήμων Κύπρου, ώστε να επιτευχθεί, κατά το δυνατό, συναίνεση επί των 
θεμάτων για τα οποία υπάρχουν διαφωνίες.  Ωστόσο, εισηγήθηκαν στην επιτροπή την 
προώθηση για ψήφιση στο παρόν στάδιο των εναρμονιστικών προνοιών του 
νομοσχεδίου. 

 Σημειώνεται ότι, μετά την τελευταία συνεδρία της επιτροπής, το Υπουργείο 
Υγείας με επιστολή που απέστειλε στην επιτροπή εισηγείται την περαιτέρω 
τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας.  Ωστόσο, η επιτροπή αποφάσισε να μελετήσει 
την εν λόγω τροποποίηση σε μεταγενέστερο στάδιο μαζί με τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου οι οποίες δεν προωθούνται για ψήφιση στο παρόν στάδιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθέτησε την αναφερόμενη πιο πάνω εισήγηση που υπέβαλαν στην 
επιτροπή οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, την οποία, ας σημειωθεί, υιοθέτησε 
και η Ένωση ∆ήμων Κύπρου, και αποφάσισε να προωθήσει για ψήφιση εκείνες τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου που στοχεύουν στην εναρμόνιση της βασικής νομοθεσίας 
με το κοινοτικό κεκτημένο.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το κείμενο του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου σύμφωνα με την πιο πάνω απόφασή της, ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα αυτά εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Παρακαλώ να προχωρήσουμε στο υπ’ αριθμόν 12 θέμα, που είναι «Ο περί 
Εγκατάστασης και Χρήσης Αυτόματων Εξωτερικών Απινιδωτών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010».  Είναι πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για την πρόταση νόμου «Ο 
περί Εγκατάστασης και Χρήσης Αυτόματων Εξωτερικών Απινιδωτών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Κυπριανού Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνα Ακκελίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η 
οποία κατατέθηκε στη Βουλή από την ίδια, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε 
στις 15 Μαρτίου 2010. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 
Εγκατάστασης και Χρήσης Αυτόματων Εξωτερικών Απινιδωτών Νόμου, ώστε να 
ανασταλεί περαιτέρω η εφαρμογή των διατάξεών του που έχουν τεθεί σε ισχύ και 
προβλέπουν την υποχρέωση της εγκατάστασης αυτόματων εξωτερικών απινιδωτών 
σε ορισμένους χώρους, μέχρι την 30ή Ιουνίου 2010. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τα άρθρα 13 και 14 της υπό τροποποίηση 
βασικής νομοθεσίας, έχουν τεθεί σε ισχύ μόνο ορισμένες διατάξεις της, ενώ οι 
υπόλοιπες θα τεθούν σε ισχύ εν όλω ή εν μέρει με γνωστοποίηση του Υπουργικού 
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Συμβουλίου, που θα δημοσιευτεί στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.  
Ειδικότερα, έχουν τεθεί σε ισχύ από την 31η Ιανουαρίου 2010: 

1. οι διατάξεις της που καθορίζουν ρητά τους χώρους στους οποίους 
υποχρεωτικά εγκαθίστανται αυτόματοι εξωτερικοί απινιδωτές, 

2. οι διατάξεις της που αφορούν την υποχρεωτική εγκατάσταση αυτόματων 
εξωτερικών απινιδωτών σε δημόσιες υπηρεσίες, οργανισμούς ή ιδιωτικές 
επιχειρήσεις όπου εργοδοτούνται ή διακινούνται πέραν των πεντακόσιων 
προσώπων την ημέρα. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό αναφορά πρόταση 
νόμου, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, για να παρασχεθεί στους 
κυβερνητικούς αρμοδίους ο αναγκαίος χρόνος να προβούν στην αναθεώρηση της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, με στόχο να καταστεί αποτελεσματική η εφαρμογή 
της. 

 Σημειώνεται ότι με τον περί Εγκατάστασης και Χρήσης Αυτόματων Εξωτερικών 
Απινιδωτών (Τροποποιητικό) Νόμο του 2009 η εφαρμογή των υπό αναφορά 
διατάξεων είχε ανασταλεί μέχρι την 31η Ιανουαρίου 2010.  Συναφώς, η περίοδος 
αναστολής της εφαρμογής της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας έχει εκπνεύσει 
και οι υπό αναφορά διατάξεις ήδη τυγχάνουν εφαρμογής. 

 Σημειώνεται επίσης ότι η κατάθεση της υπό αναφορά πρότασης νόμου ήταν 
αποτέλεσμα εκτεταμένης συζήτησης στην επιτροπή συναφούς αυτεπάγγελτου 
θέματος με τίτλο «Η νομοθεσία που ρυθμίζει την εγκατάσταση και χρήση αυτόματων 
εξωτερικών απινιδωτών», το οποίο εξετάστηκε σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 Μαρτίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Κυπριακού Συμβουλίου 
Αναζωογόνησης. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του προαναφερθέντος αυτεπάγγελτου θέματος, οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας ενημέρωσαν την επιτροπή ότι το υπουργείο, 
αφού διαβουλεύθηκε με όλες τις εμπλεκόμενες πλευρές, ετοίμασε πρόταση για 
τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας, η οποία σε επόμενο στάδιο θα προωθηθεί 
στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση, με στόχο την προώθηση σχετικού 
νομοσχεδίου για την αναθεώρηση ποικίλων διατάξεών της.  Περαιτέρω, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι επισήμαναν στην επιτροπή ότι είναι αναγκαία η αναστολή της 
εφαρμογής των υπό αναφορά διατάξεων μέχρι την 30ή Ιουνίου 2010.  Τέλος, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι κατέθεσαν στην επιτροπή πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις για ποικίλα 
ζητήματα που άπτονται της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας και ενημέρωσαν 
την επιτροπή για ορισμένες τροποποιήσεις που προτίθεται το Υπουργείο Υγείας να 
επιφέρει σε αυτήν, προκειμένου να καταστεί αποτελεσματική. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, στη βάση της ενημέρωσης της οποίας 
έτυχε, αποφάσισε την κατάθεση και προώθηση στην ολομέλεια για ψήφιση της υπό 
αναφορά πρότασης νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, γι’ αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 ∆εν υπάρχει.  Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγκατάστασης και Χρήσης 
Αυτόματων Εξωτερικών Απινιδωτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας για Συμμετοχή της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Συμφωνίας για Συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Κέντρο 

Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες:  

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Σωτήρης Σαμψών Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ανδρέας Αγγελίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 Φεβρουαρίου και στις 3 
Μαρτίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Άμυνας και του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατά το άρθρο 169.2 του 
συντάγματος κύρωση της διακρατικής συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και της Ελλάδας για τη συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Πολυεθνικό 
Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών (AMSCC), το οποίο έχει 
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ως αποστολή τη μεταφορά ανθρωπιστικής βοήθειας ή/και στρατιωτικού υλικού για 
επιχειρήσεις που διενεργούνται σε εφαρμογή εντολής του Συμβουλίου Ασφαλείας του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών (ΟΗΕ) ή επιχειρήσεις διαχείρισης κρίσεων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης που επίσης διεξάγονται ύστερα από εντολή του Συμβουλίου 
Ασφαλείας του ΟΗΕ.  Σημειώνεται ότι η εν λόγω συμφωνία υπεγράφη στη 
Θεσσαλονίκη στις 27 Οκτωβρίου 2008 και αποτελεί συνέχεια της διακρατικής 
συμφωνίας που υπεγράφη στην Ελλάδα στις 30 Ιουνίου 2003 για τη διαμόρφωση 
κοινής ναυτιλιακής πολιτικής και στρατηγικής. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο και 
με άλλα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η υπό εξέταση συμφωνία 
αποτελείται από δύο μέρη και περιλαμβάνει τα εξής:   

1. Το Μνημόνιο Συναντίληψης (MOU), το οποίο θεσπίζει τις διαδικασίες για την 
εφαρμογή της συνεργασίας μεταξύ των συμβαλλόμενων μερών εντός του 
AMSCC και στοχεύει στην παροχή υπηρεσιών από το AMSCC για την κάλυψη 
ελλείψεων σε στρατηγικές θαλάσσιες μεταφορές και ιδιαίτερα για εκείνες οι 
οποίες προκύπτουν από την ανάγκη ταχείας ανάπτυξης δυνάμεων σε 
επιχειρήσεις/αποστολές της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή άλλων πολυεθνικών 
φορέων υπό την εντολή των Ηνωμένων Εθνών ή/και ασκήσεις της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

2. Την Τεχνική Συμφωνία (Technical Arrangement), η οποία διατυπώνει τις 
επιπρόσθετες ρυθμίσεις και διαδικασίες που θα ισχύουν κατά τη συνεργασία 
των συμβαλλόμενων μερών με το AMSCC και ειδικότερα τη διαδικασία 
υποβολής του αιτήματος εκ μέρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για τη 
ναύλωση θαλάσσιου μέσου σε ενδεχόμενη ανάγκη μεταφοράς τμημάτων της 
για κάλυψη των αναγκών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και τη διαδικασία 
προκήρυξης προσφορών, σύναψης και παρακολούθησης του συμβολαίου. 

 Σημειώνεται ότι η υπό αναφορά συμφωνία αποτελεί ένα μη δεσμευτικό κείμενο, 
το οποίο δίνει τη δυνατότητα στα εμπλεκόμενα μέρη να χρησιμοποιούν οποιαδήποτε 
άλλα μέσα για τις στρατηγικές τους μετακινήσεις.  

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Άμυνας, η συμμετοχή της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο AMSCC θα αποφέρει σημαντικά οφέλη για το κράτος και 
θα ενισχύσει την ενεργό συμμετοχή της Κύπρου στην ευρωπαϊκή ασφάλεια και άμυνα.  
Σε συμπλήρωση των πιο πάνω, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι με τη συμφωνία 
αυτή προσφέρεται στην Κυπριακή ∆ημοκρατία μια θέση αξιωματικού στο επιτελείο του 
AMSCC, ενώ ταυτόχρονα παρέχεται η δυνατότητα συμμετοχής της στη 
συμβουλευτική επιτροπή του AMSCC (Advisory Board), η οποία είναι υπεύθυνη για 
την παροχή συμβουλευτικής υποστήριξης στις δραστηριότητες και στους στόχους του 
AMSCC.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις:  

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά 
τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης του πιο πάνω 
νομοσχεδίου σε νόμο.   
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3. Το μέλος επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος τάχθηκε υπέρ της ψήφισης του πιο πάνω 
νομοσχεδίου σε νόμο.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η  επιτροπή καταθέτει την έκθεσή της στην 
ολομέλεια του σώματος για λήψη σχετικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ναι, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν αναφέρεται στην έκθεση η τοποθέτηση της 
Ε∆ΕΚ, να πω ότι τοποθετούμαστε υπέρ του συγκεκριμένου νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα.  Να ’στε καλά. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε εναντίον. 

 Κύριε Ομήρου, εναντίον; 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Για ένα τέτοιο θέμα δεν μπορεί να είμαι εναντίον!  Ευρωπαϊκή άμυνα και 
ασφάλεια! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ και δεκαπέντε εναντίον, τα άρθρα 1 έως 3 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας για Συμμετοχή της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ και δεκαπέντε εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα, που είναι «Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009», αναβάλλεται με εισήγηση να επανεξεταστεί από την αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κουλία, έχετε το λόγο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ζητώ το λόγο, γιατί είμαι ο πρόεδρος της επιτροπής.  Νομίζω είναι ένα από τα 
λίγα θέματα για το οποίο κάναμε επτά συνεδρίες.  Ετοιμάστηκε το θέμα και είναι στην 
ολομέλεια.  Αναβάλλεται κατά τη διάρκεια της συνάντησης των αρχηγών των 
κομμάτων.  Με όλο το σεβασμό προς το θεσμό της σύσκεψης των αρχηγών των 
κομμάτων, τα θέματα που είναι στην ημερήσια διάταξη να αναβάλλονται εδώ.  Ποιος 
ζητά την αναβολή και για ποιο λόγο;  Να πάει το θέμα στην επιτροπή, να κάνουμε τι;  
Είναι ορθό και πρέπον, σύμφωνα με τον κανονισμό, εδώ να εγερθεί το κόμμα που 
ενδιαφέρεται για αναβολή, να μας εξηγήσει τους λόγους και να πάει το θέμα στην 
επιτροπή.  Αναβάλλεται!  Εγώ που είμαι ο πρόεδρος της επιτροπής και οι συνάδελφοι, 
που κάναμε επτά συνεδρίες, να το διαβάσουμε από τις εφημερίδες για ποιο σκοπό 
αναβάλλεται;  Λυπούμαι δηλαδή, αλλά...  Τουλάχιστο εννά ’ναι την επόμενη Τετάρτη;  
Τι θα γίνει;  Για ποιο λόγο ζητείται αναβολή;  Να ξέρουμε! 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Έν’ δεκατέσσερις οι σελίδες, έννεν δέκα. 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω αυτοί που ζητούν την αναβολή να μας το πουν να το 
ξέρουμε.  Για είντα σκοπό αναβάλλεται;  Εκτός αν κάνω λάθος, κύριε Πρόεδρε.  Με 
όλο το σεβασμό δηλαδή, ο κανονισμός έν’ σαφής.  Τα θέματα που είναι επί της 
ημερήσιας...  Αν είναι ένα λεπτό θέμα που εγείρει ζητήματα ασφάλειας ή οτιδήποτε 
άλλο, οι αρχηγοί των κομμάτων σε συνεννόηση με την κυβέρνηση το αναβάλλουν.  
Κατανοητό!  Αλλά για ένα τέτοιο θέμα δε νομίζω ότι είναι με τούτο τον τρόπο που 
πρέπει να γίνεται η αναβολή.  Πρέπει να γίνεται ενώπιον του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επί της ουσίας, ότι είναι η Βουλή που έχει και τον πρώτο και τελευταίο λόγο και 
εδώ θα πρέπει να λαμβάνονται οι αποφάσεις για την αναβολή των θεμάτων, ασφαλώς 
και έχετε δίκαιο και ουδείς μπορεί να αμφισβητήσει την ορθότητα της παρατήρησής 
σας.  Πλην όμως, εφόσον ζητάτε ενημέρωση και αφού προήδρευσα σήμερα της 
σύσκεψης των αρχηγών και εκπροσώπων κομμάτων, όλες ανεξαίρετα οι πλευρές 
εξέφρασαν έναν προβληματισμό λόγω του γεγονότος ότι έγινε ευρέως γνωστό στην 
κοινή γνώμη ότι θα ψηφίζονταν οι συγκεκριμένες πρόνοιες της συγκεκριμένης 
νομοθετικής διάταξης και δέχθηκαν όλες οι πλευρές από διάφορα μέλη της κοινωνίας 
μας κάποιες εισηγήσεις, κάποιες παρατηρήσεις.  Λέχθηκε στη σύσκεψη ότι ο 
καταλληλότερος τρόπος για να μεταφερθούν και να τύχουν αυτές οι παρατηρήσεις 
επεξεργασίας είναι μέσω της επιτροπής που ξέρει το θέμα.  ∆υνατόν η επιτροπή να 
κρίνει ότι αυτά τα πράγματα είναι εντελώς αβάσιμα και να φέρει το θέμα πίσω στην 
ολομέλεια, όπως το έχει επεξεργαστεί.  Πιθανόν η επιτροπή αυτά τα οποία ελέχθησαν 
εκεί στη σύσκεψη να τα γνωρίζει ήδη, αλλά ήταν αυτό το πνεύμα μέσα στο οποίο 
λειτούργησε η σύσκεψη αρχηγών και κανένας δεν έφερε ένσταση από καμιά πλευρά 
για την αναβολή του θέματος μετά το Πάσχα, έτσι που να μπορέσουν αυτά τα θέματα 
να τύχουν επεξεργασίας. 

 Ναι, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εν τοιαύτη περιπτώσει, κύριε Πρόεδρε, να παραμείνει το θέμα για την επόμενη 
Τετάρτη.  Την Τρίτη έχουμε συνεδρία, να το επαναφέρουμε -είναι απλό το θέμα- να 
λυθεί στη συνεδρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πότε είναι η συνεδρία, κύριε Κουλία; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κάθε Τρίτη.  ∆ίσεκτη μέρα, αλλά έν’ Τρίτη!  ∆υστυχώς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, κύριοι συνάδελφοι, να το αφήσουμε και αυτό, για να μη δημιουργείται 
μείζον ζήτημα -δεν ξέρω τι λέτε, κύριε Κατσουρίδη- για την ερχόμενη Τετάρτη και να 
δει το θέμα η επιτροπή την ερχόμενη Τρίτη.  Πολύ ωραία! 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 15, 16 και 17 αναβάλλονται για την επόμενη 
συνεδρία. 
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 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - 
Θέσεις Πρώτου Εκπαιδευτή, Ανώτερου Εκπαιδευτή και Εκπαιδευτή Κλίμακα Α10 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέσεις Πρώτου Εκπαιδευτή, 
Ανώτερου Εκπαιδευτή και Εκπαιδευτή Κλίμακα Α10 (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Γεώργιος Τάσου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 Μαρτίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών, της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και των 
εκπαιδευτικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ και ΠΟΕ∆.  

 Σκοπός των υπό μελέτη κανονισμών, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των 
άρθρων 24 και 76 του περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, είναι η 
δημιουργία νέας θέσης Εκπαιδευτή (Κλ. Α10), για ανέλιξη των Εκπαιδευτών από τις 
συνδυασμένες Κλίμακες Α8 και Α9, και η μετονομασία των υφιστάμενων θέσεων 
Εκπαιδευτή (Κλ. Α11) και Εκπαιδευτή (Κλ. Α10) σε θέσεις Πρώτου Εκπαιδευτή και 
Ανώτερου Εκπαιδευτή, αντίστοιχα. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό 
αναφορά κανονισμούς, οι κανονισμοί αυτοί είναι το αποτέλεσμα συμφωνίας για 
αναδιάρθρωση των θέσεων Εκπαιδευτών στη μέση τεχνική και επαγγελματική 
εκπαίδευση, που συμφωνήθηκε στα πλαίσια της ΜΕΠΕΥ και υλοποιήθηκε με τον περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 2) του 2009 [Ν.51(II)/2009]. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα/ενδιαφερόμενα μέρη δήλωσαν στην επιτροπή ότι 
συμφωνούν με τους υπό  συζήτηση κανονισμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, επειδή δεν κατέστη δυνατό να διαμορφώσει έγκαιρα τις τελικές της θέσεις, 
δήλωσε ότι όλες οι πλευρές θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια στα πλαίσια της 
συζήτησης που θα διεξαχθεί για τους εν λόγω κανονισμούς.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε πρόεδρε της επιτροπής Παιδείας. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός τάσσεται υπέρ του συγκεκριμένου σχεδίου 
υπηρεσίας.  
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των κανονισμών αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνοι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει καμία ψήφος εναντίον, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα είναι «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Ειδικής Εκπαίδευσης και Βοηθού ∆ιευθυντή Ειδικής Εκπαίδευσης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέσεις ∆ιευθυντή Ειδικής 

Εκπαίδευσης και Βοηθού ∆ιευθυντή Ειδικής Εκπαίδευσης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Γεώργιος Τάσου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 Μαρτίου 2010.  Στα πλαίσια της 
συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και των εκπαιδευτικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ και 
ΠΟΕ∆. 

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις 
πρόνοιες των άρθρων 24 και 76 του περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, 
είναι η διαμόρφωση των σχεδίων υπηρεσίας για τις δύο νέες θέσεις ∆ιευθυντή Ειδικής 
Εκπαίδευσης και Βοηθού ∆ιευθυντή Ειδικής Εκπαίδευσης.   

 Ειδικότερα, οι υπό συζήτηση κανονισμοί είναι το αποτέλεσμα συμφωνίας για τη 
δημιουργία ξεχωριστής δομής για την καλύτερη στελέχωση και λειτουργία των 
σχολείων στον τομέα της ειδικής εκπαίδευσης.  Η συμφωνία αυτή λήφθηκε στα 
πλαίσια της ΜΕΠΕΥ και υλοποιήθηκε με τον περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 2) του 2009 [Ν. 51(ΙΙ) του 2009].   

 Όλα τα εμπλεκόμενα/ενδιαφερόμενα μέρη δήλωσαν στην επιτροπή ότι 
συμφωνούν με τα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, επειδή δεν κατέστη δυνατό να διαμορφώσει έγκαιρα τις τελικές της θέσεις, 
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δήλωσε ότι επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί στην ολομέλεια του σώματος στα πλαίσια 
της συζήτησης που θα διεξαχθεί για τους εν λόγω κανονισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Για το υπ’ αριθμόν 20 θέμα, που είναι «Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», υπάρχει εισήγηση για αναβολή για την 
ερχόμενη συνεδρία. 

 Υπάρχει ένσταση; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Υπάρχει ένσταση, κύριε Πρόεδρε. 

 Έχω τα ίδια επιχειρήματα που ανέπτυξε ο κ. Κουλίας προηγουμένως.  Από 
ποιον υπάρχει εισήγηση για αναβολή και για ποιο λόγο;  Είδαμε το θέμα σε τέσσερις 
συνεδρίες, καταλήξαμε και έχω την εντύπωση ότι η οποιαδήποτε αναβολή δεν έχει να 
προσθέσει τίποτα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για το θέμα αυτό λέχθηκε στη σύσκεψη, κύριε συνάδελφε, ότι υπάρχει 
συζήτηση αν θα είναι για ένα έτος ή δύο έτη η παράταση που θα δοθεί... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Καταλήξαμε. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Έχουμε καταλήξει, κύριε Πρόεδρε, και αναγράφεται στην έκθεση. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ θέλω να ξέρω αν θα γίνει σήμερα η συζήτηση, διότι έχω τροποποιητική 
πρόταση να υποβάλω προφορικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!  Είμαστε στο διαδικαστικό θέμα όμως. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να κλείσει το διαδικαστικό πρώτα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Νομίζω έν’ η τρίτη φορά που θα το αναφέρω και αυτή τη φορά θα το 
πραγματοποιήσω.  ∆εν έχω κανένα λόγο πλέον να παρίσταμαι στη σύσκεψη.  Η 
σύσκεψη είναι ένας άτυπος θεσμός που βοήθησε πάρα πολύ τη Βουλή.  Και δεν 
μπορώ να έρχομαι κάθε Πέμπτη να ακούω από βουλευτές  «ποιος το εζήτησε;»,  «μα 
γιατί το εζήτησε;», «τι τρέχει στα γύφτικα;», όταν παρίστανται οι αρχηγοί των 
κομμάτων και οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι.  Όλοι έχουν κοινοβουλευτικές ομάδες.  
Να πιστέψω δηλαδή ότι δε μεταφέρθηκε στις ομάδες το τι συζητήθηκε εκεί;  ∆εν 
μπαίνω στα εσωτερικά κανενός.  Εγώ νιώθω κορόιδο όμως!  Κάθε Πέμπτη η ίδια 
ιστορία, κάθε Πέμπτη, κάθε Πέμπτη!  Να την καταργήσουμε!  Εδώ, απευθείας!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, δεν είναι ζήτημα που μπορούμε να το αποφασίσουμε, 
επειδή προέκυψε ένα θέμα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ αυτό νιώθω.  Είναι κάθε Πέμπτη τούτη η ιστορία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εκφράσατε μία άποψη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και μιλούν με ένα ύφος ορισμένοι συνάδελφοι, σαν να τζιαι είναι σύσκεψη 
εγκληματιών πάνω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι γεγονός ότι η σύσκεψη βοήθησε πάρα πολύ στο να αποφεύγονται πολλές 
αχρείαστες συζητήσεις εδώ στην ολομέλεια.  Απ’ εκεί και πέρα, αν υπάρχει επιμονή το 
θέμα να συζητηθεί σήμερα... 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εμείς δεν έχουμε ένσταση για το ζήτημα της αναβολής, όμως προκύπτει ένα 
ζήτημα σε ό,τι αφορά τα θέματα που συζητούνται στις επιτροπές και χωρίς να 
επεξηγείται στους προέδρους των επιτροπών, στα μέλη των επιτροπών ζητείται 
αναβολή, επειδή το αποφασίζει η σύσκεψη των αρχηγών.  Αυτό έχει προκύψει πάρα 
πολλές φορές.  Είναι ένα θέμα το οποίο πρέπει να εξετάσουμε όσον αφορά τη 
λειτουργία της. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ. 

 Είναι δική μου ευθύνη να... 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ. 
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 Θεωρώ ότι είναι ευθύνη, ναι, της σύσκεψης των αρχηγών να ενημερώνει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ δέχομαι να με στέλλεις να ενημερώνω τις ομάδες των κομμάτων. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αν θέλετε, κύριε Κατσουρίδη, είσαστε ευπρόσδεκτος.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για όνομα του Θεού! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όμως, ακριβώς... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τωρά, έν’ επιχειρήματα τούτα; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Υπάρχει ένα θεσμοθετημένο όργανο, που είναι οι επιτροπές της Βουλής, που 
έχουν και την ευθύνη να προωθήσουν νομοσχέδια, και υπάρχει μια άτυπη σύσκεψη 
αρχηγών που παίρνει αποφάσεις.  Εδώ εγείρεται ένα θέμα.  Θεωρώ ακριβώς ότι θα 
πρέπει να υπάρχει μια καλύτερη συνεννόηση, τουλάχιστο με τους προέδρους των 
επιτροπών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Νομίζω ότι οφείλω να συμπαρασταθώ λίγο στον κ. Κατσουρίδη, ο οποίος δε 
μιλά για λογαριασμό του ή εκ μέρους του ΑΚΕΛ.  Υποστηρίζει τη λειτουργία της μη 
θεσμοθετημένης αλλά συμφωνημένης σύσκεψης των αρχηγών.  Απ’ εκεί και πέρα, 
είναι γεγονός ότι έχει ευθύνη για το κόμμα του ο κάθε εκπρόσωπος στη σύσκεψη και 
εκεί που υπάρχουν πρόεδροι επιτροπών του κόμματός του να τους ενημερώνει.  ∆εν 
μπορεί να έχει παράπονο ο πρόεδρος μιας επιτροπής από τη σύσκεψη.  Αν πράγματι 
έτσι πρέπει, νομίζω, ας το συζητήσουν οι κοινοβουλευτικές ομάδες, να μη φάμε άλλο 
χρόνο σήμερα και να θέσουμε μια άλλη διαδικασία.  Να πούμε ότι, όταν αποφασιστεί, 
ο Πρόεδρος της Βουλής, παραδείγματος χάριν, ή ο κ. Κατσουρίδης, αφού 
προσεφέρθη, θα ενημερώνει τους προέδρους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι σωστό να λειτουργεί αυτή η σύσκεψη των αρχηγών και 
εκπροσώπων.  Εγώ όμως αντιλήφθηκα, στα ορισμένα χρόνια που είμαι εδώ, ότι είναι 
λάθος η μέρα και η ώρα που γίνεται, γιατί την Πέμπτη μαζεύονται και συνεδριάζουν 
δέκα-έντεκα επιτροπές, γίνεται η σύσκεψη των αρχηγών και χρόνος -που είναι σωστό- 
για τους εκπροσώπους και τους αρχηγούς, για να ενημερώνουν, δεν υπάρχει.  Γίνεται 
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μια συνεδρία κοινοβουλευτικής ομάδας η ώρα τρεις, δυόμισι για άλλους, τρεισήμισι για 
άλλους, κάποιοι λείπουν, κάποιοι έρχονται, κάποιοι μπορεί να…  ∆εν υπάρχει χρόνος 
για σωστή ενημέρωση έγκαιρα, να ξέρει ο πρόεδρος της επιτροπής, όπως λέει ο 
Νικόλας ο Παπαδόπουλος, ο Τορναρίτης και άλλοι, να ενημερωθούν σωστά τα μέλη 
των επιτροπών.  Ξαφνικά ερχόμαστε εδώ και ακούμε «απεφασίσθη αναβολή».  Λόγος 
δεν υπάρχει, γι’  αυτό δημιουργείται πρόβλημα.  Είναι λάθος η μέρα που γίνεται η 
σύσκεψη.  Αυτό καταλαβαίνω.  Σωστός είναι…   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους και κλείνει το θέμα.   

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ο θεσμός είναι σωστός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους και νομίζω τελειώνουμε. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα κρυφτώ πίσω ’πού το δάχτυλό μου.  Εδώ δεν είναι 
θέμα αναβολής.  Φαίνεται ότι κάποιοι, και πρέπει να το κατανοήσουμε, όχι γιατί είναι 
πρόεδροι, αλλά επειδή γίνεται μια δουλειά από μια επιτροπή που έχει την 
αρμοδιότητα…  Αν δε γίνεται εκ των προτέρων συνεννόηση, δεν είναι θέμα 
ενημέρωσης…  Και εγώ είμαι βέβαιος ότι ενημερώνονται εκ των υστέρων, όμως το “εκ 
των υστέρων” μερικές φορές μπορεί να δημιουργεί κάποια προβλήματα και να 
νιώθουν κάποιοι έντονα.  Και φαίνεται και μειωτικό, χωρίς να είναι αυτή η πρόθεση της 
σύσκεψης, η οποία είναι απόλυτα χρήσιμη. 

 Εάν θέλουμε να το λύσουμε, να το λύσουμε σωστά.  Και ίσως η εισήγηση του κ. 
Φυττή να είναι και απόλυτα χρήσιμη για τούτο το σκοπό, να γίνεται μια 
προσυνεννόηση και όχι μόνο με τους προέδρους.  Γιατί μόνο με τους προέδρους;  
Εάν δηλαδή πρέπει σε ολόκληρο το σώμα της επιτροπής να λεχθεί ότι υπάρχουν 
λόγοι που πρέπει να αναβληθεί ένα θέμα…  Και δε μιλώ για το 100% των 
περιπτώσεων.  Έστω και δύο περιπτώσεις να υπάρξουν, μας δείχνουν προς τα έξω 
πολύ παρεξηγημένους, με πολύ άσχημη εικόνα, γιατί δυστυχώς βγαίνουν προς τα έξω 
τούτα τα μηνύματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα μεταφέρω… 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Γι’  αυτό να το σκεφτεί η σύσκεψη και να λυθεί μια και έξω τούτο το πρόβλημα, 
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κλεάνθους. 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, για να τελειώσει εδώ η συζήτηση, θα αποδεχτούμε την 
αναβολή υπό έναν όρο, που δεν είναι όρος, αλλά είναι τα ασφυκτικά 
χρονοδιαγράμματα που υπάρχουν για το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Την ερχόμενη 
Τετάρτη υποθέτω ότι δε θα ζητηθεί άλλη αναβολή, διότι μπροστά έχουμε τις διακοπές 
του Πάσχα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τορναρίτη, εάν υπήρχαν λόγοι να συζητηθεί σήμερα το θέμα, θα ανέμενα 
από κάποιο βουλευτή να πει «κύριε, υπάρχουν λόγοι και η σύσκεψη παραγνώρισε 
αυτούς τους λόγους, βάλτε το θέμα σε ψηφοφορία» και δε θα είχε κανένας ένσταση.  
Να μη νομισθεί ότι η σύσκεψη προσπαθεί να κάμει οτιδήποτε και να επιβάλει απόψεις 
σε οποιονδήποτε.  Γίνεται μια προσπάθεια συντονισμού των δραστηριοτήτων.  Αυτό 
επιχειρείται εκεί. 

 Προχωρούμε επομένως στο επόμενο θέμα, που είναι το υπ’ αριθμόν 21 θέμα 
και τιτλοφορείται «Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», πρόταση νόμου.  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
την πρόταση νόμου «Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκος Χάμπας Αντώνης Αντωνίου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Φειδίας Σαρίκας 

 Μαρία Κυριακού   

 Γεώργιος Τάσου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε την υπό 
αναφορά πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο Περδίκη, σε αριθμό συνεδριάσεών 
της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 5ης Μαρτίου 2009 και 4ης Μαρτίου 
2010.  Στο στάδιο της μελέτης της εν λόγω πρότασης νόμου κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ασών του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι της Ένωσης 
∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου και των αγροτικών 
οργανώσεων ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Ο Φιλοδασικός 
Σύνδεσμος Κύπρου, το Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra 
Cypria), η Ομάδα Προστασίας Αιωνόβιων ∆έντρων και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ 
και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες 
της επιτροπής.  Ωστόσο, σημειώνεται ότι η Ομάδα Προστασίας Αιωνόβιων ∆έντρων 
απέστειλε γραπτό υπόμνημα στην επιτροπή, αναφέροντας, μεταξύ άλλων, ότι 
συμφωνεί με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις. 
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 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η 
τροποποίηση του περί ∆ασών Νόμου, ώστε το κλάδεμα ή η οποιαδήποτε επέμβαση 
στο ριζικό σύστημα των δέντρων, που περιλαμβάνονται στο ∆εύτερο Πίνακα του 
νόμου, να επιτρέπεται μόνο αφού ειδοποιηθεί επί του θέματος το Τμήμα ∆ασών.   

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, οι προτεινόμενες διατάξεις 
προβλέπουν την υποχρεωτική ενημέρωση του Τμήματος ∆ασών στις περιπτώσεις 
όπου πρόσωπο προτίθεται να κλαδέψει ή να προβεί σε εργασία η οποία δύναται να 
επηρεάσει το ριζικό σύστημα δέντρων που έχουν ιδιαίτερη σημασία για το κυπριακό 
οικοσύστημα.  Η πιο πάνω ρύθμιση, όπως ο ίδιος ο εισηγητής ανέφερε, αποσκοπεί 
στην εξασφάλιση καθοδήγησης όλων όσοι εκτελούν τέτοιου είδους εργασίες από το 
Τμήμα ∆ασών, το οποίο διαθέτει την απαραίτητη τεχνογνωσία, ώστε να αποφεύγονται 
οι επιζήμιες για τα δέντρα επεμβάσεις, οι οποίες συχνά τα οδηγούν στην καταστροφή. 

 Στα πλαίσια της μελέτης της εν λόγω πρότασης νόμου από την επιτροπή, ο 
εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ασών ανέφερε ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου.  Ωστόσο, ο ίδιος εκπρόσωπος 
εξέφρασε την άποψη ότι η διατύπωσή της χρήζει περαιτέρω τεχνικής επεξεργασίας, 
ώστε να επιτευχθεί αφενός μεγαλύτερη ευελιξία και αποτελεσματικότητα στην 
εφαρμογή της και αφετέρου ελαχιστοποίηση του κόστους εφαρμογής της. 

 Ο Επίτροπος Περιβάλλοντος χαρακτήρισε το όλο θέμα ως εξαιρετικά σοβαρό, 
αφού οι διάφορες επεμβάσεις που γίνονται στα δέντρα, αλλά κυρίως οι εκσκαφές που 
γίνονται κοντά στις ρίζες τους επηρεάζουν σημαντικά τη διατροφή και την ευστάθειά 
τους, με αποτέλεσμα την πτώση τους ή/και άλλες καταστροφικές συνέπειες τόσο για 
το περιβάλλον όσο και για το κοινωνικό σύνολο γενικότερα. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της 
υπό αναφορά πρότασης νόμου, υπερθεματίζοντας την ανάγκη για νομοθετική 
ρύθμιση του όλου ζητήματος. 

 Συναφώς, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη της όλα τα πιο πάνω, κάλεσε το 
αρμόδιο κυβερνητικό τμήμα όπως σε συνεργασία με τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες 
μελετήσουν τις πρόνοιες που περιλαμβάνονται στην πρόταση νόμου και επανέλθουν 
με συγκεκριμένες εισηγήσεις για τη βελτίωση της προτεινόμενης νομοθεσίας σύμφωνα 
με τα πιο πάνω. 

 Συνακόλουθα, το Τμήμα ∆ασών, ανταποκρινόμενο στο κάλεσμα της επιτροπής, 
κατέθεσε ενώπιόν της αριθμό εισηγήσεων.  Οι σημαντικότερες από αυτές εστιάζονται 
στα ακόλουθα σημεία: 

1. Στην αντικατάσταση της υποχρέωσης ενημέρωσης του Τμήματος ∆ασών με 
την υποχρέωση έκδοσης σχετικής άδειας για τις προαναφερθείσες εργασίες. 

2. Στον καθορισμό συγκεκριμένων κριτηρίων, ώστε η πιο πάνω υποχρέωση 
έκδοσης άδειας για τις εν λόγω εργασίες να απαιτείται μόνο για σημαντικών 
διαστάσεων δέντρα του ∆εύτερου Πίνακα.  Παράλληλα, να προβλεφθεί η 
εξαίρεση από την υποχρέωση αυτή ορισμένων ειδών δέντρων, από αυτά που 
περιλαμβάνονται στον πιο πάνω πίνακα, όταν οι εν λόγω εργασίες γίνονται στα 
πλαίσια φροντίδας ή ανανέωσης των δέντρων αυτών. 

 Σημειώνεται παράλληλα ότι ο διευθυντής του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, με 
γραπτή επιστολή του προς την επιτροπή, εισηγήθηκε την εξαίρεση των εργασιών που 
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γίνονται από τους υπαλλήλους του τμήματός του, όταν αυτές αφορούν κλάδεμα 
δέντρων που καλύπτουν φώτα τροχαίας, οδικές πινακίδες και διαβάσεις πεζών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, κατόπιν συνεννόησης με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, 
υιοθέτησε το πνεύμα των πιο πάνω εισηγήσεων, διαμορφώνοντας ένα νέο κείμενο με 
κοινά αποδεκτές ρυθμίσεις.  Συναφώς, η επιτροπή, κατά πλειοψηφία των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, όπως 
αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί και αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος της, 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της 
πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ΑΚΕΛ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια.  Πώς τοποθετείται το ΑΚΕΛ; 

 Ναι, κύριε συνάδελφε Χατζηνικόλα. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Θα ψηφίσουμε και εμείς υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε.   

 Είμαστε επομένως ομόφωνοι.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε, κύριε γραμματέα, στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 22 και 23 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται 
«Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις Πρώτου Λειτουργού Αεροπορικών 
Μεταφορών, Λειτουργού Αεροπορικών Μεταφορών και Αερολιμένων Α´ και 
Λειτουργού Αεροπορικών Μεταφορών και Αερολιμένων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Μονάδας Ασφάλειας Πτήσεων και Λειτουργού Επιθεωρήσεως Πτητικών 
Επιχειρήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις Πρώτου Λειτουργού 

Αεροπορικών Μεταφορών, Λειτουργού Αεροπορικών Μεταφορών και 
Αερολιμένων Α΄ και Λειτουργού Αεροπορικών Μεταφορών και Αερολιμένων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας - Θέσεις Πρώτου Λειτουργού Μονάδας Ασφάλειας Πτήσεων και 
Λειτουργού Επιθεωρήσεως Πτητικών Επιχειρήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 Μαρτίου 2010.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Πολιτικής 
Αεροπορίας), του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών και της ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας που 
εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
Νόμου. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Πρώτου Λειτουργού Αεροπορικών Μεταφορών, 
Λειτουργού Αεροπορικών Μεταφορών και Αερολιμένων Α΄ και Λειτουργού 
Αεροπορικών Μεταφορών και Αερολιμένων στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η τροποποίηση 
των σχεδίων υπηρεσίας για τις εν λόγω θέσεις κατέστη αναγκαία λόγω της 
διαφοροποίησης του ρόλου των λειτουργών της Αερολιμενικής Υπηρεσίας, που 
προέκυψε μετά την ανάθεση της διαχείρισης των αερολιμένων σε ιδιώτη επενδυτή.  
Περαιτέρω, η προτεινόμενη τροποποίηση αποσκοπεί στον εκσυγχρονισμό των εν 
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λόγω σχεδίων υπηρεσίας, ώστε αυτά να ανταποκρίνονται στις Οδηγίες και τους 
κανονισμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και στα πρότυπα και στην πρακτική 
του ∆ιεθνούς Οργανισμού Πολιτικής Αεροπορίας. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για 
τη νέα θέση Πρώτου Λειτουργού Μονάδας Ασφάλειας Πτήσεων, η οποία 
δημιουργήθηκε με βάση τον προϋπολογισμό του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας για 
το 2008, καθώς και η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση 
Λειτουργού Επιθεωρήσεως Πτητικών Επιχειρήσεων στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας. 

 Σημειώνεται ότι για τη θέση Πρώτου Λειτουργού Μονάδας Ασφάλειας Πτήσεων 
κατατέθηκαν παλαιότερα στη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικοί κανονισμοί, οι 
οποίοι έτυχαν μελέτης από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, η οποία προέβη 
σε ορισμένες επισημάνσεις όσον αφορά τα απαιτούμενα προσόντα για την εν λόγω 
θέση και ειδικότερα για το προσόν της πείρας στην εποπτεία και στον έλεγχο της 
ασφάλειας πτήσεων.  Ως εκ τούτου, οι πιο πάνω κανονισμοί αποσύρθηκαν από την 
εκτελεστική εξουσία και κατατέθηκαν οι υπό συζήτηση κανονισμοί, οι οποίοι στα 
απαιτούμενα προσόντα περιλαμβάνουν πείρα στην εποπτεία και στον έλεγχο της 
ασφάλειας πτήσεων σε εθνική εποπτική αρχή. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η τροποποίηση 
του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Λειτουργού Επιθεωρήσεως Πτητικών 
Επιχειρήσεων κρίθηκε αναγκαία, ώστε να καταστεί δυνατή η πλήρωση της εν λόγω 
θέσης, που παραμένει κενή, γιατί δεν υπήρχαν υποψήφιοι που να κατέχουν τα 
απαιτούμενα προσόντα για διορισμό, δηλαδή πανεπιστημιακό δίπλωμα και 
επαγγελματική άδεια χειριστή αεροσκαφών.  Κατά συνέπεια, στα απαιτούμενα 
προσόντα του υπό συζήτηση σχεδίου υπηρεσίας περιλήφθηκε το προσόν της κατοχής 
εμπορικής άδειας/πτυχίου χειριστή αεροσκαφών, ενώ το πανεπιστημιακό δίπλωμα θα 
αποτελεί πλεονέκτημα. 

 Σημειώνεται ότι όλα τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και 
συμφωνήθηκαν στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της 
Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί 
έχουν διαμορφωθεί από νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’  αριθμόν 22 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει και οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’  αριθμόν 23 κανονισμών; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει και οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 24 θέμα είναι «Οι περί Τελωνείων - Θέσεις ∆ιευθυντή, Πρώτου 
Τελωνειακού Λειτουργού και Βοηθού Τελωνείων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί 
Τελωνείων - Θέσεις ∆ιευθυντή, Πρώτου Τελωνειακού Λειτουργού και Βοηθού 

Τελωνείων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 Μαρτίου 2010.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα Τελωνείων), του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του ίδιου υπουργείου, καθώς και της 
ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες 
των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση 
των υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις ∆ιευθυντή, Πρώτου Τελωνειακού 
Λειτουργού και Βοηθού Τελωνείων στα Τελωνεία. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η τροποποίηση 
του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση ∆ιευθυντή κρίθηκε αναγκαία, ώστε 
αυτό να εκσυγχρονιστεί, σύμφωνα και με σχετική επισήμανση της Επιτροπής 
∆ημόσιας Υπηρεσίας. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, κρίθηκε αναγκαία η τροποποίηση του 
υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για την αμέσως κατώτερη θέση Πρώτου Τελωνειακού 
Λειτουργού, ώστε αυτό να συνάδει με το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση 
∆ιευθυντή. 

 Στα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας και για τις δύο πιο πάνω θέσεις 
περιλήφθηκαν τα συνήθη προσόντα που απαιτούνται στις θέσεις αυτού του επιπέδου 
στη δημόσια υπηρεσία, δηλαδή πανεπιστημιακό δίπλωμα και δεκαετής πείρα, και 
διευρύνθηκε το προσόν που αφορά την κατοχή ξένης γλώσσας σύμφωνα με την 
ακολουθούμενη τα τελευταία χρόνια γενική πολιτική στο θέμα αυτό. 

 Επιπρόσθετα, στο προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση ∆ιευθυντή 
προστέθηκε νέα πρόνοια με βάση την οποία η κατοχή μεταπτυχιακού διπλώματος ή 
τίτλου ή/και επιπρόσθετης πενταετούς πείρας σε θέματα τελωνείων ή/και φόρου 
προστιθέμενης αξίας, πέραν της δεκαετούς απαιτούμενης πείρας, θα αποτελεί 
πλεονέκτημα.  
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 Η τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Βοηθού Τελωνείων κρίθηκε 
αναγκαία, ώστε να αναβαθμιστούν τα καθήκοντα και οι ευθύνες της εν υπό αναφορά 
θέσης, λόγω της αναβάθμισης της μισθολογικής της κλίμακας που επήλθε με 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό για το 2007. 

 Σημειώνεται ότι τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και 
συμφωνήθηκαν στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας Υποεπιτροπής της 
Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Αναφορικά με την πρόνοια που περιλήφθηκε στο σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση 
∆ιευθυντή σύμφωνα με την οποία θα αποτελεί πλεονέκτημα η κατοχή μεταπτυχιακού 
διπλώματος ή τίτλου ή/και επιπρόσθετης πενταετούς πείρας, επισημάνθηκε από μέλη 
της επιτροπής πως, δεδομένου ότι η εν λόγω θέση είναι ήδη κενή και το ισχύον σχέδιο 
υπηρεσίας δεν περιλαμβάνει τέτοια πρόνοια, πρέπει η νέα αυτή ρύθμιση να μην 
ισχύσει για την πρώτη πλήρωση της θέσης μετά την έγκριση του σχεδίου υπηρεσίας, 
ώστε να μην τεθούν σε μειονεκτικότερη θέση ορισμένοι υποψήφιοι, γι’  αυτό και 
εισηγήθηκαν την προσθήκη σχετικής σημείωσης.  

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Τελωνείων δήλωσαν ότι δε συμφωνούν με την 
πιο πάνω εισήγηση.  

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού ανέφεραν 
ότι δεν έχουν έντονες απόψεις ως προς την πλήρη διαγραφή ολόκληρης της σχετικής 
πρόνοιας που αφορά το πλεονέκτημα, επισημαίνοντας ότι δεν αντικρίζουν θετικά τη 
διατήρησή της με την παράλληλη προσθήκη σχετικής σημείωσης, σύμφωνα με την 
πιο πάνω εισήγηση. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ δήλωσαν ότι συμφωνούν με την πιο πάνω 
εισήγηση των μελών της επιτροπής.     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, αποφάσισε τη διαμόρφωση του κειμένου του σχεδίου υπηρεσίας για τη 
θέση ∆ιευθυντή, έτσι ώστε να περιληφθεί σ’  αυτό σημείωση σύμφωνα με την οποία 
για την πρώτη πλήρωση της θέσης μετά την έγκριση του προτεινόμενου σχεδίου 
υπηρεσίας δε θα αποτελεί πλεονέκτημα η κατοχή μεταπτυχιακού διπλώματος ή τίτλου 
ή/και επιπρόσθετης πενταετούς πείρας. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εισηγήθηκαν την έγκριση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση 
∆ιευθυντή, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, γι’  αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την 
εκτελεστική εξουσία, με την επιφύλαξη της αναφερόμενης πιο πάνω θέσης της 
πλειοψηφίας για το σχέδιο υπηρεσίας που αφορά τη θέση ∆ιευθυντή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πώς είναι διαμορφωμένα τα πράγματα, κύριε Νικολάου;  Είναι τελικά ομόφωνη 
η έκθεση; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 Όχι, κύριε Πρόεδρε, είναι κατά πλειοψηφία.  Το σχέδιο υπηρεσίας 
υποστηρίζεται από τις κοινοβουλευτικές ομάδες του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 
του ∆ΗΚΟ, ενώ η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ διαφωνεί για μια συγκεκριμένη 
πρόνοια του σχεδίου υπηρεσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

 Παρακαλώ, συνάδελφε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ είχα φύγει από την επιτροπή με την εντύπωση ότι όλοι 
συμφωνούσαμε να εγκριθεί αυτό το σχέδιο ως είχε κατατεθεί από την εκτελεστική 
εξουσία.  Έχω πληροφορηθεί σήμερα, και βλέπω και στην έκθεση, ότι οι δύο ομάδες 
του ∆ΗΣΥ και του ∆ΗΚΟ επιθυμούν ένα πλεονέκτημα το οποίο υπήρχε στο σχέδιο 
υπηρεσίας της θέσεως του ∆ιευθυντή.  Μιλούμε για μία θέση με €65.000 βασικό μισθό 
και επιθυμούν για την επόμενη πλήρωση, δηλαδή την πρώτη, να μην ισχύσει το 
μεταπτυχιακό.  Θεωρώ ότι δεν είναι ορθή αυτή η κρίση.  Θα πρέπει να αναβαθμίζουμε 
τα προσόντα που κάποιος έχει, για να πάρει τη θέση ∆ιευθυντού… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ, είμαστε στη διαδικασία, ο συνάδελφος μιλά! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εξάλλου, αυτό έχουμε κάμει σε σειρά από σχέδια υπηρεσίας, άλλα, και σε αυτό 
τον τομέα είμαστε σύμφωνοι.  ∆εν ξέρω γιατί σε αυτή την περίπτωση αποφάσισαν τα 
δύο κόμματα να μειώσουν τα προσόντα.  ∆ιαφωνούμε κάθετα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μία διαδικαστική πρόταση… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Σε ό,τι αφορά, διότι είναι τρία τα σχέδια… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Λοιπόν, είναι ∆ιευθυντή, Πρώτου Τελωνειακού Λειτουργού και Βοηθού 
Τελωνείων. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ σωστά. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Σε ό,τι αφορά το πρώτο, του ∆ιευθυντή, θα τηρήσουμε αποχή, επειδή δεν 
πέρασε η θέση μας.  Τα υπόλοιπα θα τα ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα εγκρίνονται οι κανονισμοί, με τη δήλωση του ΑΚΕΛ, όσον αφορά την 
αποχή από την ψήφιση για τη θέση του ∆ιευθυντή, να σημειώνεται στα πρακτικά της 
Βουλής.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Των Αντιπροσώπων! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Των Αντιπροσώπων, κύριε Κουλία! 

 Προχωρούμε στα υπ’ αριθμόν 25 και 26 θέματα που έχουν κοινή έκθεση και 
είναι «Οι περί Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών - Θέση Λειτουργού 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί 
Γενικού Χημείου του Κράτους - Θέση Πρώτου Χημικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών - Θέση Λειτουργού Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Γενικού 
Χημείου του Κράτους - Θέση Πρώτου Χημικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Μαρτίου 2010. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας που 
εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
Νόμου. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Λειτουργού Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών στο Τμήμα 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, 
προτείνεται η διόρθωση στη διατύπωση των απαιτούμενων ακαδημαϊκών προσόντων, 
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ώστε τα αναφερόμενα σε αυτά πανεπιστημιακά προσόντα να συνάδουν με τα 
πραγματικά δεδομένα σε σχέση με τους αντίστοιχους πανεπιστημιακούς τίτλους ή 
διπλώματα.  Συγκεκριμένα, σε σχέση με το  προσόν του πανεπιστημιακού 
διπλώματος στην ηλεκτρονική μηχανική, διαγράφεται η φράση «περιλαμβανομένης 
της Μηχανικής της Πληροφορικής, στην ειδικότητα της Ηλεκτρονικής Μηχανικής», 
λόγω του ότι αυτή δεν αποτελεί μέρος της ονομασίας οποιουδήποτε πανεπιστημιακού 
διπλώματος ή τίτλου ή ισότιμου προσόντος. 

 Περαιτέρω, προτείνεται η τροποποίηση της υφιστάμενης σημείωσης σύμφωνα 
με την οποία οι υποψήφιοι που κατέχουν ακαδημαϊκά προσόντα σε κλάδο της 
μηχανικής επιστήμης πρέπει να είναι εγγεγραμμένοι στο Επιστημονικό Τεχνικό 
Επιμελητήριο Κύπρου (ΕΤΕΚ) στον οικείο κλάδο μηχανικής επιστήμης.  Με την 
προτεινόμενη τροποποίηση οι εν λόγω υποψήφιοι πρέπει να είναι εγγεγραμμένοι στο 
ΕΤΕΚ στον κλάδο ηλεκτρονικής μηχανικής, περιλαμβανομένης της μηχανικής της 
πληροφορικής.  Η πιο πάνω τροποποίηση καθίσταται αναγκαία, λόγω του ότι οι 
κάτοχοι πτυχίου ηλεκτρολογικής μηχανικής μπορούν να εγγραφούν στο ΕΤΕΚ είτε 
στον κλάδο ηλεκτρολογικής μηχανικής είτε στον κλάδο ηλεκτρονικής μηχανικής, 
περιλαμβανομένης και της μηχανικής της πληροφορικής, ανάλογα με τα μαθήματα 
που έχουν παρακολουθήσει στο πανεπιστήμιο.  Οι κάτοχοι όμως πτυχίου 
ηλεκτρολογικής μηχανικής που είναι εγγεγραμμένοι στο ΕΤΕΚ στον κλάδο 
ηλεκτρολογικής μηχανικής δεν ικανοποιούν τις απαιτήσεις του Τμήματος 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για 
τη νέα θέση Πρώτου Χημικού στο Γενικό Χημείο του Κράτους, η οποία είναι θέση 
προαγωγής στη μισθολογική κλίμακα Α14(ιι) και η οποία δημιουργήθηκε με 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό για το 2009 στα πλαίσια αναδιοργάνωσης του 
Γενικού Χημείου του Κράτους.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα βασικά 
καθήκοντα και αρμοδιότητες της εν λόγω θέσης περιλαμβάνουν την παροχή βοήθειας 
στο διευθυντή για την οργάνωση, τον προγραμματισμό των εργασιών, την εποπτεία 
του προσωπικού και τη διαχείριση προβλημάτων και αναγκών, με στόχο την εύρυθμη 
λειτουργία του Γενικού Χημείου του Κράτους. 

 Σημειώνεται ότι όλα τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και 
συμφωνήθηκαν στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της 
Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους όπως αυτοί 
έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 25 κανονισμών; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει και, εφόσον δεν υπάρχει, οι υπ’ αριθμόν 25 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στους υπ’ αριθμόν 26 κανονισμούς. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 26 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει και, εφόσον δεν υπάρχει, οι υπ’ αριθμόν 26 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 27 θέμα είναι «Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009».  Η έκθεση δεν είναι ομόφωνη.   

 Παρακαλώ τον πρόεδρο της κοινοβουλευτικής επιτροπής να ενημερώσει το 
σώμα για το πώς τοποθετούνται οι ομάδες. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μου ομάδας και σε 
συνεννόηση με την κοινοβουλευτική ομάδα του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
να ζητήσω αναβολή, σε μια ειλικρινή προσπάθεια να δούμε και να διευκρινίσουμε 
πολλά πράγματα για τα οποία αισθανόμαστε ότι πολλοί δεν είναι ξεκάθαρα 
ενημερωμένοι για το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Οπότε θα ήταν πολύ καλό, για να 
εξυπηρετήσουμε πραγματικά τον οποιοδήποτε κοινό σκοπό, να το αφήσουμε μετά τις 
εορτές του Πάσχα.  Υπάρχει ενδεχόμενο να έρθει και τροπολογία η οποία πραγματικά 
να εξυπηρετεί το σκοπό που επικαλούνται όσοι τοποθετούνται είτε υπέρ είτε κατά.  
Νομίζω ότι χρειάζονται αρκετές διευκρινίσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τι λέει ο πρόεδρος της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής;   

 Κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα φέρω ένσταση, αν τζιαι έγινε αρκετή συζήτηση.  
Τουλάχιστο τα μέλη της επιτροπής ξέρουμε για τι συζητήσαμε και ποια είναι η πρόνοια 
η επίμαχη… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 …αλλά εντάξει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Θα πάμε μετά το Πάσχα.  Επομένως, στις 15 του Απρίλη, που θα είναι η 
πρώτη μας συνεδρία, να δούμε το θέμα αυτό. 

 Και προχωρούμε… 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορούμε να μας πουν τα προβλήματα που υπάρχουν και 
να το δούμε την ερχόμενη Τετάρτη;  Ήταν ένα θέμα που επίσης εξετάστηκε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ενοικιοστάσιο; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσο επείγον μπορεί να είναι το θέμα του ενοικιοστασίου; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι, λέω εξετάστηκε το θέμα, ακούστηκαν όλες οι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τορναρίτη, έχω ήδη ανακοινώσει αναβολή του θέματος για μετά το 
Πάσχα.  Επομένως, θεωρείται ότι έληξε το θέμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 28 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 29 μέχρι το τέλος αποσύρονται από την εκτελεστική 
εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Ταμείου Θήρας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.057-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

2. Ο περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός 
Ανώτατων Τιμών Λιανικής Πώλησης 
σε Ειδικές Περιπτώσεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.058-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

3. Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ικαιοσύνης και Νομικών  
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∆ημοσίας Τάξεως (Κρατικό Αρχείο) - 
Θέση Εφόρου Κρατικού Αρχείου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.050-2010). 

∆ημοσίας 
Τάξεως 

4. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - 
Θέση Λειτουργού Τοξικοεξάρτησης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.135-2009). 

Υγείας Νομικών  

5. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

6. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας για 
την Πηγή των Οικονομικών Πόρων 
των Εκπαιδευτικών Λειτουργών) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Νομικών  

7. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

8. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Επιθεώρηση και Αξιολόγηση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

9. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

Οικονομικών  Νομικών και  
Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως  

10. Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού 
(Ειδικά Μέτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007). 

Γεωργίας, 
Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

11. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία 
και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

Υγείας  Υγείας  

12. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 4) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.028-2009). 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  
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13. Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων 
Επιβατηγών Σκαφών Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

14. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ταμείο Ευημερίας Προσωπικού) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

15. Οι περί Υδατοκαλλιέργειας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.091-2009). 

Γεωργίας, 
Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

16. Οι περί Εθελοντών Πενταετούς 
Υποχρεώσεως του Στρατού της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.093-2009). 

Άμυνας Άμυνας 

17. Οι περί Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής, 
Ανώτερου Λειτουργού Εθνικής 
Εποπτικής Αρχής και Λειτουργού 
Εθνικής Εποπτικής Αρχής (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.031-2010). 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Νομικών  

18. Οι περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.117-2009). 

Γενικό 
Λογιστήριο της 
∆ημοκρατίας  

Παρακολουθήσεω
ς Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου 
∆ημόσιων 
∆απανών 

19. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Σχολών και Τμημάτων κατά 
Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.118-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

20. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Λειτουργία Σχολής Μεταπτυχιακών 
Σπουδών) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.119-2009).  

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

21. Οι περί Τμήματος Κρατικών Αγορών 
και Προμηθειών - Θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών, Ανώτερου Επιθεωρητή 
Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και 

Οικονομικών  Νομικών  
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Προμηθειών, Ανώτερου Αποθηκάριου 
και Αποθηκάριου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

22. Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας (Απαιτούμενα Προσόντα 
∆ιορισμού ή Προαγωγής, Καθήκοντα 
και Αρμοδιότητες Εκάστης Θέσεως) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.033-2010). 

Εξωτερικών  Νομικών  

23. Οι περί Πυροβόλων και Μη 
Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.034-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών 

24. Έγγραφο (Υπ. Οικον. 6/2010) 
σύμφωνα με τους περί Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια 
και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 μέχρι 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

 

25. Έγγραφο του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού σύμφωνα με τον περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 
στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.005). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

26. Έγγραφο του Κυπριακού Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών σύμφωνα με 
τον περί Προσλήψεως Έκτακτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία Νομικών 
Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο 
του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.005). 

Κυπριακό 
Οργανισμό 
Αγροτικών 
Πληρωμών  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

27. Έκθεση προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τις 
επενδύσεις του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για την περίοδο από την 
30ή Ιουνίου μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 
2009. 
(Αρ. Φακ. 11.06.001). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

28. Ειδικά εντάλματα πληρωμής  
(αρ. 4, 5 και 6) του 2010 αποσταλέντα 
από το Υπουργείο Οικονομικών στις 
16 Μαρτίου 2010, σύμφωνα με το 
εδάφιο (1) του άρθρου 4 του περί 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Προϋπολογισμού του 2010 Νόμου του 
2009  
[Ν. αρ. 67(ΙΙ)/2009]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.940, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει οριστεί η τοποθεσία στην οποία θα απορριφθούν τα μπάζα 
από την κατεδάφιση του παλαιού νοσοκομείου Λευκωσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.941, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Το Πολυδύναμο ∆ημοτικό Κέντρο Λευκωσίας υλοποιεί δυο προγράμματα 
(“Ουράνιο Τόξο” και “Πολυπολιτισμικό”) για την απασχόληση των παιδιών κατά τις 
απογευματινές ώρες, με στόχο τη συμφιλίωση εργασίας-οικογένειας των Κυπρίων 
γυναικών και την ομαλή ένταξη αλλοδαπών γυναικών στην κυπριακή κοινωνία.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προωθούνται τέτοιου είδους προγράμματα σε σχολεία σε όλες τις 
επαρχίες και, αν ναι, σε ποια σχολεία υλοποιούνται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.942, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχουν τεθεί υπόψη μου επώνυμες και συγκεκριμένες καταγγελίες για 
εκτεταμένη λαθροθηρία και άλλες παράνομες ενέργειες κυνηγών στην περιοχή της 
κοιλάδας της Σολιάς.  Από μικρή έρευνα που έχω κάνει ανάμεσα στους κατοίκους της 
περιοχής, ιδιαίτερα στις κοινότητες Φλάσου, Ληνούς και Κοράκου, διαπίστωσα ότι οι 
καταγγελίες δεν είναι μεμονωμένες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει η δυνατότητα η περιοχή της κοιλάδας της Σολιάς να 
κηρυχθεί στο σύνολό της απαγορευμένη περιοχή κυνηγιού, ώστε να προστατευθούν 
οι κάτοικοι και οι περιουσίες τους, αλλά και οι περιηγητές από την παρουσία και τη 
δράση των κυνηγών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.943, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα πυροσβεστικά οχήματα που διαθέτει το Τμήμα 
∆ασών είναι πεπαλαιωμένα και παρουσιάζουν ήδη πολλές βλάβες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ηλικίες των πυροσβεστικών οχημάτων του Τμήματος ∆ασών, 
αν υπάρχει πρόγραμμα ανάπτυξης του στόλου και, αν ναι, πότε αυτό πρόκειται να 
ολοκληρωθεί.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.944, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι φέτος έχει παρατηρηθεί έξαρση του φαινομένου της 
εμφάνισης κάμπιας στα πεύκα των κυπριακών δασών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που έχουν ληφθεί από το Τμήμα ∆ασών για την 
αντιμετώπιση του φαινομένου, ποια ήταν η έκταση των βιολογικών ψεκασμών με 
βάκιλο και γιατί δεν έγιναν αεροψεκασμοί.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.945, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πολλοί δήμοι και κοινότητες έχουν αποφασίσει να 
επανέλθουν στην κακή συνήθεια του ψεκασμού των χόρτων που φυτρώνουν σε 
δημόσιους χώρους (π.χ. πάρκα, παιδικές χαρές, αυλάκια, πεζοδρόμια, πεζόδρομους, 
όριο κατάληψης δημόσιων οδών) με ζιζανιοκτόνα και άλλα φυτοφάρμακα.  H 
εξαιρετική ανάπτυξη των χόρτων αυτών, η οποία σημειώνεται εξαιτίας της φετινής 
πολυομβρίας, αποτελεί το άλλοθι των αρμόδιων αρχών.  Οι λόγοι που επιλέγονται οι 
ψεκασμοί αντί της εκκοπής των χόρτων με χειροκίνητη ή μηχανοκίνητη χορτοκοπτική 
μηχανή είναι οικονομικοί.  Οι αρμόδιες αρχές επιλέγουν να πληρώνουν σε 
φυτοφάρμακα αντί σε μεροκάματα, αδιαφορώντας για τις επιπτώσεις στη φύση και την 
υγεία των ανθρώπων.  Είναι γνωστό ότι τα χημικά αυτά παρασκευάσματα αποτελούν 
δυνητικό κίνδυνο για τους χρήστες, αλλά και το κοινό.  Από την άλλη, η καθολική 
καταστροφή του φυσικού πλούτου με τη διοχέτευση χημικών ουσιών στο έδαφος έχει 
αποδειχθεί και επιστημονικά ότι δεν είναι η πιο ορθή και ενδεδειγμένη επιλογή.  Τέλος, 
στις συνθήκες της οικονομικής κρίσης που περνά η χώρα μας, με την ανεργία να 
ταλανίζει ιδιαίτερα τους νέους, είναι αδιανόητο να επιλέγεται η αγορά φυτοφαρμάκων 
εισαχθέντων από το εξωτερικό αντί της εργοδότησης, έστω και σε προσωρινή βάση, 
Κυπρίων εργατών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει πρόγραμμα επιδότησης των τοπικών αρχών, ώστε αντί 
των ψεκασμών των χόρτων να εργοδοτηθεί ντόπιο προσωπικό για εκκοπή τους από 
τους δημόσιους χώρους.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.946, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Την Κυριακή 7 Μαρτίου 2010 η κυβέρνηση κυκλοφόρησε ως ένθετο σε όλες 
τις εφημερίδες το έντυπο “Κύπρος και Ομοσπονδία”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει αναλυτικά τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το συνολικό κόστος της συγγραφής, επεξεργασίας, εκτύπωσης και 
διανομής του εντύπου “Κύπρος και Ομοσπονδία”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.947, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το κάπνισμα ως γνωστό αποτελεί μία από τις κυριότερες αιτίες της 
στεφανιαίας νόσου, του καρκίνου του πνεύμονα, εγκεφαλικού επεισοδίου και χρόνιας 
πνευμονοπάθειας. 
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 Η ευαισθητοποίηση του κυπριακού κοινού για τις βλαπτικές επιδράσεις του 
καπνίσματος δεν είναι σε τέτοιο βαθμό ισχυρή, ώστε να επηρεάσει την απόφαση των 
καπνιστών να διακόψουν το κάπνισμα και να ενισχύσει την απαίτηση της κοινής 
γνώμης για την προώθηση και προαγωγή περιβάλλοντος απαλλαγμένου από καπνό 
στους δημόσιους και εργασιακούς χώρους.  Στη μάχη της χάραξης εθνικής 
στρατηγικής για το κάπνισμα είναι απαραίτητη η συμβολή όλων των Κυπρίων με 
πρωτοστάτες την εκτελεστική και τη νομοθετική εξουσία, τους φορείς για την υγεία, τα 
οργανωμένα σύνολα και τον απλό πολίτη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα τεθεί για έγκριση στο Υπουργικό Συμβούλιο η Στρατηγική για 
το Κάπνισμα και πότε θα τεθεί σε εφαρμογή.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.948, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η αυξανόμενη βροχόπτωση είχε ως αποτέλεσμα να 
αναπτυχθεί σε μεγάλο βαθμό η εποχιακή χλωρίδα.  Έτσι, οι αγροί, τα δάση και 
ιδιαίτερα οι παρυφές των δρόμων έχουν καλυφτεί από ψηλά χόρτα, τα οποία πολύ 
σύντομα, με την αρχή του καλοκαιριού, θα ξεραθούν και θα αποτελούν μεγάλο 
κίνδυνο για πρόκληση πυρκαγιών.  Γνωρίζω ότι οι πυροσβεστικές δυνάμεις 
(Πυροσβεστική Υπηρεσία, Τμήμα ∆ασών) ήδη ανησυχούν και βρίσκονται σε 
επιφυλακή.  Προφανώς, όλοι γνωρίζουμε ότι η πρόληψη και η έγκαιρη αντίδραση 
αποτελούν την καλύτερη αντιμετώπιση του μεγάλου αυτού κινδύνου για την κυπριακή 
ύπαιθρο και τα δάση.  Ένα τέτοιο μέτρο αποτελεί και έμμεσο τρόπο αντιμετώπισης της 
ανεργίας, ιδιαίτερα των νέων, μέσα στις συνθήκες της οικονομικής κρίσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει οποιοδήποτε έκτακτο μέτρο πρόληψης που να 
περιλαμβάνει την πρόσληψη σε προσωρινή βάση προσωπικού το οποίο να 
ασχολείται επί εικοσιτετραώρου βάσεως με περιπολίες σε ευαίσθητες περιοχές και 
παρακολούθηση.  Επίσης, αν υπάρχει περίπτωση αντί πρόσληψης προσωπικού να 
επιχορηγηθούν φορείς μη κυβερνητικών οργανώσεων και τοπικής αυτοδιοίκησης, για 
να στελεχώσουν πυροφυλάκια και κινητές περιπολίες.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.949, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Κυπριακός Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών 
επιδοτεί την αντιμετώπιση των ζιζανίων με μηχανικές μεθόδους, όπως π.χ. 
κατεργασία εδάφους ή χρήση χορτοκοπτικών μηχανών σε φυτείες εσπεριδοειδών, 
έναντι της χρήσης χημικών ζιζανιοκτόνων.  Όμως η χορηγία αφορά ελάχιστη επιλέξιμη 
έκταση τριών δεκαρίων καλλιέργειας εσπεριδοειδών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το πρόγραμμα αφορά και άλλες καλλιέργειες πέραν των 
εσπεριδοειδών και, αν όχι, γιατί συμβαίνει αυτό.  Επίσης, να πληροφορήσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων αν υπάρχουν σκέψεις για μείωση της ελάχιστης επιλέξιμης 
έκτασης, ώστε να επιδοτούνται και μικρότεροι ιδιοκτήτες γης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.950, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 



 

 90

 «Μετά την απομάκρυνση του στρατοπέδου της Εθνικής Φρουράς -πρώην 
στρατόπεδο UNFICYP- από την περιοχή αλυκής, ο χώρος έχει περιέλθει στο Τμήμα 
∆ασών.  ∆εδομένου ότι η συγκεκριμένη περιοχή είναι από τις πλέον προνομιούχες 
στη Λάρνακα, με απρόσκοπτη θέα προς τον υδροβιότοπο της αλυκής, και μπορεί να 
εξελιχθεί σε ένα σπάνιο πνεύμονα πρασίνου και ψυχαγωγίας για τους Λαρνακείς, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο υπάρχει πρόθεση ικανοποίησης του αιτήματος του δήμου Λάρνακας 
ο χώρος αυτός να παραχωρηθεί στη δημοτική αρχή, 

2. για τα μέτρα που λαμβάνονται για αύξηση του πρασίνου και εξωραϊσμό του 
χώρου, ώστε να καταστεί ελκυστικός και προσβάσιμος στους πολίτες.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.951, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η δεύτερη φάση της παραλιακής λεωφόρου Λάρνακας-∆εκέλειας έχει 
αποπερατωθεί εδώ και αρκετά χρόνια και αποτελεί την πιο τουριστική αρτηρία της 
ευρύτερης περιοχής.  Ωστόσο, δεν έχει ολοκληρωθεί ο εξοπλισμός της, οι νησίδες 
πρασίνου παρουσιάζουν άθλια εικόνα, στη διαχωριστική νησίδα “οργιάζουν” οι βράχοι 
και τα αγριόχορτα, ενώ στους πεζόδρομους και ποδηλατόδρομους συνήθως 
σταθμεύουν αυτοκίνητα παρακωλύοντας την κίνηση πεζών και ποδηλατιστών και 
δίνοντας εικόνα ανομίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται για ευπρεπισμό του τμήματος αυτού 
του τουριστικού παραλιακού δρόμου και για το πότε πρόκειται οριστικά να 
ολοκληρωθούν και οι υπόλοιπες τρεις φάσεις του έργου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.952, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ένα από τα χρόνια προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι πολίτες περιοχών της 
Λάρνακας και της Αραδίππου είναι η ύπαρξη πυλώνων και εναέριων γραμμών 
μεταφοράς ρεύματος υψηλής τάσης της ΑΗΚ. Από το γεγονός ότι οι πυλώνες 
διέρχονται από κατοικημένες περιοχές ελλοχεύουν κίνδυνοι για την υγεία των 
κατοίκων. 

 ∆εδομένων των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία απομάκρυνσης των πυλώνων και 
εναέριων γραμμών μεταφοράς ρεύματος υψηλής τάσης από τις συγκεκριμένες 
περιοχές; 

2. Πότε προβλέπεται να ολοκληρωθεί η διαδικασία απομάκρυνσης των εν λόγω 
πυλώνων και εναέριων γραμμών;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.953, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προβλέπεται να υλοποιηθεί η δημιουργία μίας θεσμικά, 
διοικητικά και λειτουργικά ανεξάρτητης Εθνικής Εποπτικής Αρχής Αεροναυτιλίας, 
όπως προνοεί και η σχετική ευρωπαϊκή νομοθεσία.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.954, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίας Κυριακού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα δοθούν αποζημιώσεις στους σιτοπαραγωγούς στις 
περιπτώσεις που ο σπόρος κριθαριού δεν είχε την αναμενόμενη βλάστηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.955, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το ποιοι καθίστανται υπεύθυνοι για τη μη διερεύνηση της 
περίπτωσης της για δεκαεπτά χρόνια έγκλειστης γυναίκας σε ορεινή περιοχή της 
επαρχίας Λευκωσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.956, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Η Σύμβαση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα Ατόμων με 
Αναπηρία του 2006 έχει υπογραφεί από διάφορα κράτη μέλη, μεταξύ των οποίων και 
η Κύπρος. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να κυρώσει την εν λόγω σύμβαση.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.957, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πώς γίνεται εργοθεραπευτές που εργοδοτούνται στο 
Υπουργείο Υγείας να τοποθετούνται σε χαμηλότερη μισθολογική κλίμακα από 
αντίστοιχους εργοθεραπευτές με τα ίδια προσόντα που εργοδοτούνται στο Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.958, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει 
το δικαιολογημένο αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Λυθροδόντα για αναπαλαίωση 
του παλαιού μύλου της κοινότητας με παραχώρηση πιστώσεων €230.000, δεδομένου 
ότι ήδη η κοινότητα κατέβαλε ποσό €70.000.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.03.600,  ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«∆ιαδικασία υπογειοποίησης καλωδίων ψηλής τάσης της ΑΗΚ 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου 23.06.009.03.600, ημερομηνίας 1.7.2009, σχετικά 
με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Έχει δοθεί μεγάλη δημοσιότητα στο θέμα της τυχόν αρνητικής επίδρασης των 
ηλεκτρομαγνητικών πεδίων και των «επιπτώσεων» στην υγεία λόγω γραμμών υψηλής 
τάσης. Ωστόσο, καμιά μελέτη ή έρευνα από τις πολλές που έχουν γίνει δεν έχει 
καταδείξει σύνδεση των ηλεκτρομαγνητικών πεδίων με οποιαδήποτε ασθένεια. 

 Η ΑΗΚ, όπως υποστηρίζει, έχει υιοθετήσει τα πλέον αυστηρά κριτήρια, που 
έχουν τεθεί από διάφορους διεθνείς Οργανισμούς, όπως η Παγκόσμια Οργάνωση 
Υγείας (WHO) και ο ∆ιεθνής Οργανισμός Προστασίας από Ακτινοβολία, για μέγιστα 
αποδεκτά επίπεδα για το ηλεκτρικό και μαγνητικό πεδίο. 

 Η μεταφορά ηλεκτρικής ενέργειας μέσω εναέριων γραμμών υψηλής τάσης 
γίνεται για πολύ σοβαρούς, τεχνικούς αλλά και οικονομικούς λόγους. Αυτό αποτελεί 
κανόνα και ακολουθείται διεθνώς από όλες τις ηλεκτρικές εταιρείες.  Η παγκόσμια 
πρακτική είναι όπως η χρήση υπόγειων καλωδίων περιορίζεται στις απόλυτα 
αναγκαίες περιπτώσεις, για διάφορους λόγους, όπως λόγω ψηλού κόστους, λόγω του 
κινδύνου εκτεταμένης διακοπής ρεύματος, του μεγάλου χρόνου που απαιτείται για τον 
εντοπισμό και επιδιόρθωση της βλάβης ενός υπόγειου καλωδίου που είναι της τάξεως 
μερικών ημερών και όχι ωρών με όλα τα αρνητικά επακόλουθα στην εξυπηρέτηση των 
καταναλωτών και τη δημιουργία τροχαίων κυκλοφοριακών προβλημάτων. 

 Το θέμα της μετακίνησης/υπογειοποίησης εναέριων γραμμών μεταφοράς 
είναι πολύπλοκο, με πολλές προεκτάσεις και δεν είναι δυνατόν, παρά να 
αντιμετωπίζεται στα πλαίσια της μακροχρόνιας ανάπτυξης/σχεδιασμού του ευρύτερου 
συστήματος μεταφοράς των εναέριων γραμμών της κάθε περιοχής. 

 Μεταξύ των προσπαθειών που καταβάλλονται με στόχο τη διαμόρφωση και 
εφαρμογή μιας νέας πολιτικής, η Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας Κύπρου έχει καταρτίσει 
Ομάδα Εργασίας, από εκπροσώπους της, εκπροσώπους του ∆ιαχειριστή Συστήματος 
Μεταφοράς καθώς και της ΑΗΚ, με στόχο την εξεύρεση μιας πολιτικής που θα πρέπει 
να ακολουθείται από κοινού μεταξύ των αρμοδίων Αρχών όσον αφορά τη διαδικασία 
επίλυσης των σημερινών προβλημάτων και δυσκολιών για το θέμα της μετακίνησης 
και υπογειοποίησης των εναέριων γραμμών μεταφοράς. 

 Η ΑΗΚ δεν έχει αποφασίσει την υπογειοποίηση των εναέριων γραμμών 
μεταφοράς.  Εξετάζει αιτήσεις για υπογειοποίηση δικτύου μεταφοράς μόνο, όταν 
υποβάλλονται από τις αρμόδιες αρχές και αφορούν εναέριες γραμμές, οι οποίες, λόγω 
της σταδιακής διεύρυνσης των οικιστικών ζωνών, κατέληξαν να διασχίζουν οικιστικές 
περιοχές που αναπτύσσονται. Κατά την εξέταση των αιτήσεων λαμβάνονται υπόψη 
μια σειρά κριτηρίων, όπως κατά πόσον η μετακίνηση της γραμμής είναι τεχνικά 
δυνατή και αποδεκτή λύση, σε άλλη πορεία που να μην επηρεάζει οικιστικές περιοχές, 
κατά πόσον υπάρχει πλήρως διαμορφωμένος δρόμος, ώστε τα καλώδια να 
τοποθετούνται σε κατάλληλη θέση και βάθος ασφαλείας κ.ά. 

 Σύμφωνα με την ΑΗΚ, οι νέες διασυνδέσεις μεταφοράς σε κατοικημένες 
περιοχές πόλεων και προαστίων κατασκευάζονται εξ ολοκλήρου υπόγειες. Η ΑΗΚ έχει 
ετοιμάσει τον Ιούλιο του 2008 σχετικό εγχειρίδιο με τίτλο «Πολιτική 
Υπογειοποίησης/Μετακίνησης των Εναέριων Γραμμών Μεταφοράς», στο οποίο 
περιγράφεται το θέμα των ηλεκτρομαγνητικών πεδίων λόγω των εναέριων γραμμών 
μεταφοράς, τα τεχνικά προβλήματα των υπογειοποιήσεων στη λειτουργία του δικτύου 
της ΑΗΚ, η πολιτική και προϋποθέσεις για εξέταση των αιτήσεων που αφορούν την 
υπογειοποίηση των εναέριων γραμμών κ.ά. συναφή θέματα. 
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 Τα έργα που αφορούν το ∆ίκτυο Μεταφοράς της ΑΗΚ (περιλαμβανομένων 
των μετακινήσεων, αποξηλώσεων και υπογειοποιήσεων των εναέριων γραμμών 
μεταφοράς) καθώς και τα χρονοδιαγράμματα υλοποίησής τους καθορίζονται από το 
∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς (∆ΣΜ). Στο συνημμένο Πίνακα, παρατίθενται 
εγκεκριμένες Μελέτες που αφορούν Υπογειοποιήσεις, Μετακινήσεις και Αποξηλώσεις 
του Εναέριου ∆ικτύου Μεταφοράς της ΑΗΚ καθώς και έργα τα οποία έχουν ήδη 
υλοποιηθεί. 

 Το ∆εκαετές Πρόγραμμα Ανάπτυξης Συστήματος Μεταφοράς που ετοιμάζει ο 
∆ιαχειριστής Συστήματος Μεταφοράς και το οποίο αποσκοπεί στη διασφάλιση 
αξιόπιστης παροχής ηλεκτρικής ενέργειας είναι δημοσιευμένο στην ιστοσελίδα του 
∆ΣΜ: www.dsm.org.cy. 

 Σχετική με το ίδιο θέμα ήταν και η Ερώτηση που υποβλήθηκε από τον κ. Τ. 
Μητσόπουλο, αρ. 23.06.009.03.270, καθώς και η απαντητική μου επιστολή ημερ. 8 
Μαΐου, 2009. 

 Πολιτική του Υπουργείου μας και της ΑΗΚ είναι ο διάλογος με τις Κοινότητες 
που επηρεάζονται από τις εναέριες γραμμές μεταφοράς, με σκοπό πάντα την 
εξεύρεση των καλύτερων δυνατών λύσεων για επίλυση δικαιολογημένων 
προβλημάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.138, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και μετά από διερεύνηση με τον KOT, σας 
παραθέτω την ακόλουθη πληροφόρηση: 

 Στόχος και μέλημα του KOT είναι ο εμπλουτισμός του προϊόντος που 
απευθύνεται στην κύρια πελατεία του ήλιου και θάλασσας (Ήλιος και θάλασσα Συν) με 
τη δημιουργία νέων προϊόντων για την προσέλκυση ειδικών τμημάτων αγοράς όπως 
συνεδριακού τουρισμού, αθλητικού τουρισμού, πολιτιστικού τουρισμού, θρησκευτικού 
τουρισμού, τουρισμού υγείας κλπ. 

Συνεδριακός Τουρισμός 

 Ο συνεδριακός τουρισμός αποτελεί προϊόν το οποίο μπορεί να επιφέρει 
επιπρόσθετες αφίξεις στο νησί.  Με τον όρο συνεδριακός τουρισμός εννοούμε τον 
εσωτερικό και εξωτερικό  τουρισμό που επιλέγει την Κύπρο για τη διοργάνωση ενός 
συνεδρίου, εργαστηρίου, επιχειρηματικών συναντήσεων, εκδήλωσης ή ταξιδιού 
κινήτρων. 

 Ο Οργανισμός υλοποιεί ολοκληρωμένο Σχέδιο ∆ράσης ειδικά για το 
συνεδριακό τουρισμό, το οποίο περιλαμβάνει τη συμμετοχή σε εξειδικευμένες 
τουριστικές εκθέσεις, τη στήριξη των ενεργειών του CIMA (Cyprus Incentives and 
Meetings Associates), την υλοποίηση πολιτικής ενίσχυσης για διεκδίκηση συνεδρίων 
στην Κύπρο, τη δημιουργία εταιρικής ταυτότητας και συνέχιση διαφημιστικής 
εκστρατείας, την έκδοση του Meetings and Planners Guide, τη φιλοξενία 
δημοσιογράφων και διευθυντικών στελεχών εξειδικευμένων γραφείων και εταιρειών 
για να γνωρίσουν το προσφερόμενο προϊόν της Κύπρου, τη διοργάνωση 
ενημερωτικών εργαστηριών συνδυασμένων με business to business meetings, την 
επιχορήγηση επιλέξιμων επενδύσεων συνεδριακού τουρισμού στα πλαίσια του 
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Σχεδίου Κινήτρων για επενδύσεις αειφόρου εμπλουτισμού και αναβάθμισης του 
τουριστικού προϊόντος, το οποίο συγχρηματοδοτείται από τον KOT και το Ευρωπαϊκό 
Ταμείο Περιφερειακής Ανάπτυξης, κ.ά. 

Αθλητικός Τουρισμός 

 Ο αθλητικός τουρισμός αποτελεί μια πολυδιάστατη μορφή τουρισμού η οποία 
παρουσιάζει αυξητική τάση διεθνώς και έχει ιδιαίτερα θετικές προοπτικές ανάπτυξης 
στην Κύπρο. 

 Στα πλαίσια της στρατηγικής τουρισμού και της αντίστοιχης πολιτικής για 
ανάπτυξη του τομέα έγιναν και γίνονται από τον Οργανισμό πολλές ενέργειες τόσο 
προς την κατεύθυνση της δημιουργίας προϊόντος όσο και για προβολή και καθιέρωση 
ανάλογης εικόνας της Κύπρου ως αθλητικού τουριστικού προορισμού. 

 Ο Οργανισμός λειτουργεί τα τελευταία πέντε χρόνια σχέδια κινήτρων για 
αναβάθμιση/συμπλήρωση ή και συντήρηση αθλητικών εγκαταστάσεων που 
αποδεδειγμένα στοχεύουν στην προσέλκυση αθλητικών ομάδων για προετοιμασία ή 
και διεθνείς αγώνες. Από τα σχέδια αυτά έχουν επωφεληθεί μέχρι στιγμής 
επαγγελματίες του τομέα στην επαρχία Λάρνακας και Πάφου. 

 Έργα υποδομής που αφορούν στη δημιουργία αθλητικών/προπονητικών 
κέντρων περιλήφθηκαν σαν επιλέξιμες επενδύσεις στο σχέδιο κινήτρων για 
εμπλουτιστικά έργα, το οποίο συγχρηματοδοτείται από το ΕΤΠΑ, το οποίο δίνει 
περαιτέρω ώθηση στην ιδιωτική πρωτοβουλία. 

 Παράλληλα, στα πλαίσια μέτρων ενίσχυσης της χειμερινής περιόδου, 
περαιτέρω ανάπτυξης και προώθησης του αθλητικού τουρισμού και αντιμετώπισης 
του έντονου ανταγωνισμού από τρίτες χώρες ο Οργανισμός υλοποιεί από το 2004 
πρόγραμμα για την προσέλκυση ποδοσφαιρικών και άλλων αθλητικών ομάδων από 
το εξωτερικό για προπονήσεις. Χαρακτηριστικά αναφέρεται ότι κατά την περίοδο 
2008-2009 με βάση το πιο πάνω πρόγραμμα είχαν έρθει πέραν των 100 ομάδων τη 
χειμερινή και φθινοπωρινή περίοδο στην Κύπρο για προετοιμασία. 

 Σημαντικό εργαλείο για την περαιτέρω ανάπτυξη του αθλητικού τουρισμού 
είναι και η πολιτική την οποία καθιέρωσε ο KOT για προσέλκυση διεθνών αθλητικών 
διοργανώσεων/τουρνουά στην Κύπρο, μέσα από σχετικά σχέδια στήριξης τα οποία 
λειτουργούν με επιτυχία. 

 Ως αποτέλεσμα ο αριθμός των εκδηλώσεων αυτών αυξάνεται κάθε χρόνο 
ενώ αρκετές από αυτές έχουν καταστεί θεσμός δημιουργώντας θετική εικόνα της 
Κύπρου ως αθλητικού τουριστικού προορισμού προσφέροντας στον τόπο διεθνή 
προβολή, ενισχύοντας παράλληλα την ξενοδοχειακή/τουριστική βιομηχανία κυρίως σε 
περιόδους χαμηλής τουριστικής κίνησης (φθινόπωρο/χειμώνας). 

Τουρισμός Υγεία/Θεραπευτικός, ιαματικός 

 Το ειδικό προϊόν του τουρισμού υγείας αποτελεί, επίσης, στρατηγική 
προτεραιότητας για τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού. Με τον όρο τουρισμός 
υγείας καλύπτεται τόσο ο τουρισμός ευεξίας (σπα, θεραπευτικός-ιαματικός τουρισμός, 
θαλασσοθεραπείες, τοπικές θεραπείες, υγιεινή διατροφή για σκοπούς αδυνατίσματος 
ή/και αποτοξίνωσης κλπ) όσο και ο ιατρικός τουρισμός (διαγνωστικές εξετάσεις, 
χειρουργικές επεμβάσεις-ορθοπεδική, καρδιολογία, καρδιοχειρουργική, πλαστικές 
εγχειρίσεις, οδοντιατρική, οφθαλμολογία, θεραπείες τεχνικής γονιμοποίησης, 
αποκατάσταση/αποθεραπεία). 
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 Ο θεραπευτικός-ιαματικός τουρισμός άρχισε να επαναδραστηριοποιείται 
πρόσφατα με την αξιοποίηση των ιαματικών πηγών που διαθέτει το νησί (π.χ. Μηλιού, 
Καλοπαναγιώτη κλπ). Έχει ολοκληρωθεί με επιτυχία το κέντρο ευεξίας των Αγίων 
Αναργύρων στη Μηλιού της Πάφου όπου υπήρχαν οι φυσικές ιαματικές πηγές και 
συνδυάστηκαν με ολοκληρωμένα πακέτα θεραπειών κάτω από υπερσύγχρονες 
εγκαταστάσεις. 

Τουρισμός Φύσης (οικολογικός) 

 Ο Τουρισμός Υπαίθρου και ο Τουρισμός Φύσης αποτελούν ειδικά προϊόντα 
υψηλής προτεραιότητας για τον τουρισμό στην Κύπρο με κεντρικούς άξονες τη φύση 
και τον πολιτισμό τα οποία αξιοποιούν την πολιτισμική και περιβαλλοντική 
ποικιλομορφία της Κύπρου συμβάλλοντας έτσι στην επανατοποθέτησή της στον 
τουριστικό χάρτη ως ενός αειφόρου, ποιοτικού προορισμού. 

 Η ολοκλήρωση της δημιουργίας του ειδικού προϊόντος Τουρισμού Υπαίθρου 
«Integrated Rural Tourism Product» προσφέρει μια πολυδιάστατη εμπειρία: διαμονή 
σε αγροτουριστικά καταλύματα και άλλα καταλύματα Ορεινών Θέρετρων, γεύση της 
τοπικής παραδοσιακής γαστρονομίας, κρασιών και τοπικών προϊόντων, 
δραστηριότητες σχετιζόμενες με τη φύση (περπάτημα σε μονοπάτια της φύσης, 
ποδηλασία, πτηνοπαρατήρηση, ορειβασία, χιονοδρομία, ιππασία κλπ), 
δραστηριότητες σχετιζόμενες με τον πολιτισμό (αξιοθέατα, αρχαιολογικοί χώροι, 
βυζαντινές εκκλησίες, θρησκευτικές διαδρομές κ.ά.) και τη λαϊκή τέχνη (χειροτεχνία, 
αγγειοπλαστική, εικονογραφία, κεντητική κλπ), αυθεντική φιλοξενία, γνωριμία με την 
τοπική κουλτούρα, ζωή στην ύπαιθρο. 

 Σήμερα λειτουργούν 104 αγροτουριστικά παραδοσιακά καταλύματα (829 
κλίνες) σε 47 χωριά ως επίσης και 31 άλλου τύπου τουριστικά καταλύματα (1989 
κλίνες) σε 9 χωριά στα ορεινά θέρετρα. 

 Με πρωτοβουλία του KOT ιδρύθηκε η Κυπριακή Εταιρεία Αγροτουρισμού και 
με την αρωγή του Οργανισμού λειτουργεί ιστοσελίδα προβολής των αγροτουριστικών 
καταλυμάτων. Άλλοι εταίροι Τουρισμού Υπαίθρου με τους οποίους συνεργάζεται ο 
KOT είναι ο Σύνδεσμος Ειδικών Ενδιαφερόντων και Πολιτιστικού Τουρισμού και ο 
Σύνδεσμος «Cyprus Sustainable Tourism Initiative». 

 Για την προώθηση της παραδοσιακής κυπριακής κουζίνας, ο KOT εφαρμόζει 
το πρόγραμμα ΒΑΚΧΙΣ στα πλαίσια του οποίου πιστοποιήθηκαν 9 ταβέρνες στην 
κυπριακή ύπαιθρο. 

 Ο KOT αξιοποίησε τα Κοινοτικά Προγράμματα των ∆ιαρθρωτικών Ταμείων 
2004-2006 και υλοποίησε 3 δράσεις δημοσίων υποδομών Τουρισμού Υπαίθρου, 
συνολικού προϋπολογισμού 4,7 ευρώ: (α) Θεματικές ∆ιαδρομές (∆ρόμοι Κρασιού και 
Βυζαντινή Κύπρος), (β) Ποδηλατικές ∆ιαδρομές και (γ) Πρόγραμμα Προώθησης και 
Προβολής του Τουρισμού Υπαίθρου (συμμετοχή σε εκθέσεις, εκδηλώσεις προβολής, 
παραγωγή DVDs, εντύπων κλπ).  Οι εν λόγω δράσεις θα συνεχιστούν και κατά την 
προγραμματική περίοδο 2007-2013. 

 Παράλληλα, εφαρμόστηκε «Σχέδιο Χορηγιών προς μικρομεσαίες επιχειρήσεις 
για επενδύσεις σε εναλλακτικές οικονομικές δραστηριότητες Αγροτουρισμού» 
(συνολικός προϋπολογισμός €20 εκατ.-συγχρηματοδότηση από τα ∆ιαρθρωτικά 
Ταμεία 2004-2006,) το οποίο αξιοποιήθηκε πλήρως.  Την νέα περίοδο 2007-2013, 
αναμένεται η εξαγγελία και εφαρμογή ανάλογου Σχεδίου. 
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 Με πρωτοβουλία του KOT και σε συνεργασία με το Τμήμα ∆ασών 
δημιουργήθηκε δίκτυο 72 θεματικών μονοπατιών της φύσης και το ευρωπαϊκό 
μονοπάτι Ε4. Ο KOT είναι μέλος του Ευρωπαϊκού Συνδέσμου Περιπατητών «ERA» 
και προβάλλει το ευρωπαϊκό μονοπάτι Ε4 (έντυπο προβολής στην ελληνική και 
αγγλική γλώσσα, ιστοσελίδα KOT & ERA) στην Κύπρο και το εξωτερικό. 

 Ο Οργανισμός ανέλαβε επίσης πρωτοβουλία για προώθηση της δημιουργίας 
Γεωπάρκου και ένταξής του στο Ευρωπαϊκό ∆ίκτυο Γεωπάρκων «European Geoparks 
Network». 

 Με ιδιαίτερη επιτυχία ο Οργανισμός υλοποίησε το 2007, 2008 και 2009 το 
ευρωπαϊκό πρόγραμμα European Destinations of Excellence (EDEN) «Best Merging 
Rural Destination», το οποίο συγχρηματοδοτείται από την Ε.Ε., στα πλαίσια του 
οποίου διεξήγαγε εθνικό διαγωνισμό και ανέδειξε το Τρόοδος, τον Αγρό και το Βουνί 
Παναγιάς αντίστοιχα ως νικητές προορισμούς. 

Σχέδιο Προβολής Υπαίθρου - Ε.Ε. 

 Για το σκοπό προβολής υπαίθρου το 2004, ο KOT υπέβαλε προτάσεις στην 
Ε.Ε. για 4 συγχρηματοδοτούμενα έργα τρία εκ των οποίων αφορούσαν στη 
δημιουργία/εμπλουτισμό νέων προϊόντων και ένα τη στρατηγική μάρκετινγκ. Και τα 
τέσσερα έργα. που σύμφωνα με το Στόχο 2 αφορούσαν την ενδοχώρα, έγιναν 
αποδεκτά και υλοποιήθηκαν με επιτυχία με αποτέλεσμα να θέσουν τις βάσεις για την 
περαιτέρω ανάπτυξη ενός εξειδικευμένου τμήματος της αγοράς, του τουρισμού 
υπαίθρου, που εμπεριέχει μία ποικιλομορφία εξειδικευμένων προϊόντων του 
τουρισμού και ελκύει τόσο επισκέπτες ειδικών ενδιαφερόντων αλλά και επισκέπτες 
Ήλιου και θάλασσας. 

 Το τμήμα αυτό της αγοράς που αξιοποιεί στοιχεία όπως το φυσικό και 
δομημένο περιβάλλον, τον τοπικό πολιτισμό, τον παραδοσιακό τρόπο ζωής και τις 
καθημερινές ασχολίες των κατοίκων της υπαίθρου προσφέρει στους επισκέπτες τη 
δυνατότητα να αναπτύξουν ποικίλες δραστηριότητες όπως πεζοπορία, ποδηλασία, 
γευσιγνωσία, εκμάθηση παραδοσιακών τεχνών, διαμονή στην ύπαιθρο κλπ. 

 Το υπό αναφορά έργο αφορούσε στο σχεδιασμό και υλοποίηση του σχεδίου 
προβολής για την περαιτέρω στήριξη του προϊόντος της υπαίθρου. Σκοπός του 
Σχεδίου ήταν η επικοινωνιακή προώθηση της ανάπτυξης υφιστάμενων και νέων 
προϊόντων που μπορούν να συμβάλουν στην εκπλήρωση των βασικών στόχων του 
Ευρωπαϊκού Ταμείου Περιφερειακής Ανάπτυξης. Το έργο προβολής της υπαίθρου 
σχεδιάστηκε το β' εξάμηνο του 2005, άρχισε να υλοποιείται το 2006 και ολοκληρώθηκε 
το 2008. 

 Με τη νέα προγραμματισμένη περίοδο 2007-2013 ο Οργανισμός υπέβαλε 
ξανά πρόταση η οποία έγινε αποδεκτή για την εκπόνηση νέου σχεδίου συνολικού 
κόστους €3 εκ. το οποίο στηρίζεται στα αποτελέσματα και εμπειρίες του πρώτου 
προγράμματος. 

Θρησκευτικός/Προσκυνηματικός Τουρισμός 

 Ο Θρησκευτικός τουρισμός αποτελεί εξειδικευμένη μορφή τουρισμού που 
περιλαμβάνει ομάδες επισκεπτών οι οποίοι ταξιδεύουν συνήθως οργανωμένα αλλά 
και με ίδιες διευθετήσεις για να επισκεφθούν, να μελετήσουν και να βιώσουν τη 
θρησκευτική παράδοση ενός προορισμού όπως αυτή παρουσιάζεται μέσα από τα 
μοναστήρια, τις εκκλησίες, τα βυζαντινά μουσεία, τα σκευοφυλάκια τις θρησκευτικές 
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παραδόσεις, εκκλησιαστικές εορτές, θρησκευτικά κειμήλια και τα ήθη και έθιμα που 
σχετίζονται με την εκκλησιαστική κληρονομιά. Εξειδικευμένο τμήμα του θρησκευτικού 
τουρισμού αποτελούν οι προσκυνητές. 

 Οι στοχευμένες αγορές είναι η Ελλάδα, η Ρωσία, οι σλαβόφωνες χώρες και 
χώρες όπου υπάρχει ορθόδοξο ή Χριστιανικό ποίμνιο. Σημαντικές είναι επίσης οι 
Ευρωπαϊκές αγορές όπου υπάρχει ιδιαίτερη ευαισθησία και ενδιαφέρον για την 
πολιτιστική αξία των θρησκευτικών χώρων λατρείας. 

 Οι κύριες θεματικές θρησκευτικές διαδρομές στην Κύπρο είναι: 

• Η διαδρομές των Αποστόλων Παύλου και Πέτρου, 

• Η τιμητική προσκύνηση του Τίμιου Σταυρού, 

• Οι εκκλησίες του Τροόδους που αποτελούν Μνημεία Παγκόσμιας 
 Κληρονομιάς της 

 Unesco, 

• Η βυζαντινή Τέχνη στην Κύπρο, 

• Μοναχισμός Ασκητισμός, 

• Πολυπολιτισμική-Χριστιανική Κύπρος 

 Σχετικά, ο KOT διοργάνωσε το πρώτο ∆ιεθνές Συνέδριο με θέμα το 
Θρησκευτικό Τουρισμό το 2006, ετοίμασε εξειδικευμένο οδηγό για το θρησκευτικό 
τουρισμό σε τρεις γλώσσες, φιλοξενεί ομάδες ιερωμένων και δημοσιογράφους από το 
εξωτερικό για προώθηση του θρησκευτικού τουρισμού, έχει παράξει εξειδικευμένη 
ταινία με θέμα τον θρησκευτικό τουρισμό σε πέντε γλώσσες, διοργανώθηκαν 
εκδηλώσεις στο εξωτερικό για την προβολή του θρησκευτικού πλούτου της Κύπρου με 
την παρουσία φωτογραφικών εκθέσεων και διαλέξεων στην Αγία Πετρούπολη, τη 
Θεσσαλονίκη, την Τσεχία και τη Σλοβακία, διοργανώθηκε έκθεση στο Βυζαντινό 
Μουσείο με θέμα «Η Παναγία στην Κύπρο» και κυκλοφόρησε εξειδικευμένος οδηγός 
σε δύο γλώσσες. 

Ποσοστό συμμετοχής των εναλλακτικών μορφών τουρισμού στο σύνολο του 
τουριστικού προϊόντος 

 Τα μεγέθη των τμημάτων αγοράς που αφορούν αποκλειστικά ειδικές μορφές 
τουρισμού είναι εκ φύσεως συγκριτικά μικρά με δεδομένο το μεγάλο όγκο αφίξεων 
περιηγητών οι οποίοι επισκέπτονται την Κύπρο για «Ήλιο και Θάλασσα». Στην 
παρούσα φάση δεν υπάρχουν στατιστικά στοιχεία τα οποία να αποτυπώνουν με 
ακρίβεια το ποσοστό συμμετοχής των τμημάτων αυτών και παρά τις προσπάθειες 
που γίνονται για ενσωμάτωση σχετικών ερωτήσεων στο ερωτηματολόγιο της τακτικής 
έρευνας που διεξάγει η Στατιστική Υπηρεσία του κράτους κατά τις αναχωρήσεις των 
περιηγητών από την Κύπρο, το εγχείρημα παραμένει δύσκολο ακριβώς λόγω του 
συγκριτικά μικρού μεγέθους των τμημάτων στο σύνολο των αφίξεων περιηγητών. 
Πέραν των πιο πάνω, έχουν διεξαχθεί και συνεχίζουν να διεξάγονται εξειδικευμένες 
έρευνες/απογραφές για εναλλακτικές μορφές τουρισμού, οι οποίες όμως κατά κύριο 
λόγο αποσκοπούν στην καταγραφή των χαρακτηριστικών/προφίλ των περιηγητών 
αυτών των τμημάτων αγοράς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 



 

 98

23.06.009.04.160, ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω ερώτημα και μετά από λήψη των απόψεων του 
KOT, αναφορικά με τα σχέδια παροχής κινήτρων για την ευρύτερη περιοχή Τροόδους, 
σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Στα πλαίσια των ενεργειών του KOT, για την προσαρμογή της τουριστικής 
βιομηχανίας τόσο στις κατευθύνσεις της Στρατηγικής Τουριστικής Ανάπτυξης 2007 -
2013 όσο και στο Εθνικό Πρόγραμμα για την εφαρμογή της Στρατηγικής της 
Λισαβόνας, ο KOT έχει διαμορφώσει και υλοποιήσει το «Σχέδιο Κινήτρων για 
επενδύσεις αειφόρου εμπλουτισμού και αναβάθμισης του τουριστικού προϊόντος». 

 Το Σχέδιο αποσκοπεί στην στήριξη ιδιωτικών επενδύσεων και πρωτοβουλιών 
στις κατευθύνσεις της Στρατηγικής Τουριστικής Ανάπτυξης 2003 - 2010 μέσω 
παροχής 

• Του εμπλουτισμού και διαφοροποίησης του τουριστικού προϊόντος με 
την ανάπτυξη ειδικών προϊόντων (Σκέλος Α). 

• Της ολοκλήρωσης, αναβάθμισης και εκσυγχρονισμού των υφιστάμενων 
τουριστικών καταλυμάτων (Σκέλος Β). 

 Αναφορικά με το σκέλος που αφορά τουριστικά καταλύματα δικαιούχοι είναι 
υφιστάμενες επιχειρήσεις που λειτουργούν ως ξενοδοχειακές μονάδες και έχουν 
συμπληρώσει τουλάχιστο 5 χρόνια λειτουργίας. Επιλέξιμα είναι Ξενοδοχεία 2 έως 4 
αστέρων, Οργανωμένα ∆ιαμερίσματα ανεξαρτήτων τάξης και Τουριστικά Χωριά.  Τα 
Ξενοδοχεία 5 αστέρων καλύπτονται μέσα από το Σκέλος Α - Εμπλουτισμού, με 
παράγραφο που χορηγεί εμπλουτιστικά έργα (δημιουργία και αναβάθμιση 
συμπληρωματικών εγκαταστάσεων) σε υφιστάμενα καταλύματα. 

 Οι χορηγίες που θα παραχωρούνται κυμαίνονται από 10%-35% των 
επιλέξιμων δαπανών της επένδυσης, διαφοροποιούνται ανάλογα με το μέγεθος και 
την γεωγραφική περιοχή στην οποία βρίσκεται η επένδυση. Για τη γεωγραφική 
περιοχή Τροόδους η χορηγίες κυμαίνονται στο 15% - 35% των επιλέξιμων δαπανών 
της επένδυσης.  Στην πρώτη πρόσκληση υποβολής αιτήσεων δεν υποβλήθηκε αίτηση 
από επιχειρήσεις της περιοχής Τροόδους. 

 Ο διαθέσιμος προϋπολογισμός δημόσιας δαπάνης για το Σχέδιο ανέρχεται 
στα 13 εκ. ευρώ και μοιράζεται στο Σκέλος Α - 7.8 εκ. ευρώ και στο Σκέλος Β - 5.2 εκ. 
ευρώ. 

 Η πρώτη πρόσκληση υποβολής προτάσεων εξαγγέλθηκε στις 01/12/2008 και 
έληξε στις 31/3/2009 και στο πλαίσιο αυτής διατίθεται στο 60% του προϋπολογισμού, 
δηλαδή 7.8 εκ. ευρώ.  Η δεύτερη πρόσκληση υποβολής προτάσεων αναμένεται να 
ανακοινωθεί σύντομα. 

 Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου Εσωτερικών έχει 
υλοποιήσει το «Σχέδιο παροχής προς μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις για προώθηση 
του Αγροτουρισμού στην Ύπαιθρο» που μεταξύ άλλων χορηγεί και την αναβάθμιση 
υφιστάμενων επιχειρηματικών δραστηριοτήτων που λειτουργούν νόμιμα σε μη 
παραδοσιακές οικοδομές.  Το Σχέδιο αυτό αναφέρεται σε ξενοδοχειακές μονάδες της 
τάξης μέχρι και ενός αστέρα, καλύπτοντας έτσι τα Ξενοδοχεία 1 αστέρα που δεν 
καλύπτονται από το Σχέδιο Κινήτρων του KOT. 
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 Από τις αρχές του 2008 δημιουργήθηκαν επίσης 6 Περιφερειακές Εταιρείες 
Τουριστικής Ανάπτυξης και Προβολής για κάθε Επαρχία συμπεριλαμβανομένης και 
της περιοχής Τροόδους, σκοπός των οποίων είναι η προώθηση της ανάπτυξης και 
προβολής του τουριστικού τομέα σε περιφερειακό επίπεδο. 

 Ο KOT στηρίζει το έργο των Περιφερειακών Εταιρειών και ειδικότερα για την 
Εταιρεία Τροόδους χορηγεί: 

• Τις ενέργειες προβολής των Εταιρειών οι οποίες υποδεικνύονται και 
εγκρίνονται στο ετήσιο πρόγραμμα προβολής τους, με μέγιστο ποσό 
χορηγίας 170.000 ευρώ. 

• Τη διοργάνωση θεματικών επαρχιακών θεσμών εκδηλώσεων οι οποίες 
διοργανώνονται από τις Εταιρείες με ποσό που ανέρχεται στα 51.000 
ευρώ. 

• Την παροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών για σκοπούς οργάνωσης και 
υλοποίησης των Σχεδίων ∆ράσης των περιφερειών με ποσό ύψους 
20.000 ευρώ 

• Τα λειτουργικά έξοδα των Εταιρειών με ποσό ύψους 31.000 ευρώ 
ετησίως. 

 Από την έναρξη της λειτουργίας της, η Εταιρεία Τροόδους, όπως και οι 
υπόλοιπες Εταιρείες, δραστηριοποιήθηκε κυρίως στον τομέα της Προβολής με κάποια 
μικρότερη εμπλοκή στον τομέα ανάπτυξης του προϊόντος και ποιότητας αξίας. Όλες οι 
Εταιρείες συμμετέχουν σε τουριστικές εκθέσεις. Η Εταιρεία συμμετέχει στις μεγάλες 
τουριστικές εκθέσεις του εξωτερικού (π.χ. WTM Λονδίνου, ΙΤΒ Βερολίνου, ΜΙΤΤ 
Μόσχας, κ.ά.) καθώς και σε πιο εξειδικευμένες εκθέσεις (π.χ. αγροτική έκθεση 
«Agrotika», «Hiking days» κτλ). Επίσης, τους τελευταίους μήνες οι Εταιρείες έχουν 
διοργανώσει ή έχουν συμμετάσχει σε ειδικές εκδηλώσεις στο εξωτερικό, για άμεση 
προώθηση και προβολή των Περιφερειών τους. Στον τομέα ανάπτυξης του προϊόντος 
κάθε Εταιρεία δραστηριοποιήθηκε σε διαφορετικό βαθμό. Η Εταιρεία Τροόδους 
συγκεκριμένα ασχολήθηκε με τη διεκδίκηση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων. Όσον 
αφορά στον τομέα των εκδηλώσεων, κατά το 2008 η Εταιρεία παρουσίασε πλήρες 
πρόγραμμα θεματικών εκδηλώσεων, ενώ για το 2009 η Εταιρεία προχώρησε στη 
διοργάνωση νέων θεματικών εκδηλώσεων και στην αναβάθμιση υφιστάμενων 
εκδηλώσεων στην Περιφέρεια Τροόδους. 

 Επιπρόσθετα στα πλαίσια της Στρατηγικής Τουρισμού, για την ανάπτυξη και 
τον εμπλουτισμό και την προώθηση του τουριστικού προϊόντος μεταξύ 2006-2008 
υλοποιήθηκε το συγχρηματοδοτούμενο Σχέδιο Προβολής Τουρισμού Υπαίθρου, που 
περιλαμβάνει την περιοχή Τροόδους, σκοπός του οποίου ήταν η επικοινωνιακή 
προώθηση της ανάπτυξης υφιστάμενων και νέων προϊόντων που μπορούν να 
συμβάλουν στην εκπλήρωση των βασικών στόχων του Ευρωπαϊκού Ταμείου 
Περιφερειακής Ανάπτυξης. Το Σχέδιο Προβολής κάλυψε πλήρη σειρά δράσεων 
μάρκετινγκ στην οποία περιλαμβάνονται σχεδιασμός λογότυπου και διαφημιστικού 
σχεδιασμού, διαφημιστική εκστρατεία σε εξειδικευμένα μέσα, συμμετοχή σε διεθνείς 
και εξειδικευμένες εκθέσεις, οργάνωση πέραν των 10 εκδηλώσεων δημοσίων 
σχέσεων στο εξωτερικό και στην Κύπρο όπου ο Οργανισμός είχε την ευκαιρία να 
παρουσιάσει στο κοινό, αλλά και σε ειδικούς, προϊόντα όπως η παραδοσιακή κουζίνα, 
το κρασί, οι πολιτιστικές δραστηριότητες και οι δραστηριότητες φύσης.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.213, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.213 ημερ. 
24/9/2010 και σας πληροφορώ τα εξής: 

Α) Η Μονάδα Εντατικής Θεραπείας του Γ.Ν. Λάρνακας λειτουργεί με όλο το 
απαραίτητο προσωπικό, εκτός από Εντατικολόγο. Στη ΜΕΘ τους ασθενείς 
παρακολουθούν γιατροί, όταν χρειάζεται, από τις υφιστάμενες ειδικότητες του 
Νοσοκομείου καθώς και Αναισθησιολόγοι. Σε ειδικές περιπτώσεις μπορεί να 
κληθεί Εντατικολόγος από το Γ.Ν. Λευκωσίας ή να μεταφερθεί ο ασθενής στην 
ΜΕΘ του Γ.Ν. Λευκωσίας. 

Β)  Η Μονάδα Εντατικής Θεραπείας του Γ.Ν. Αμμοχώστου έχει λειτουργήσει από 
τις 22/2/10 ως Εντατική Μονάδα Καρδιολογικού, εφόσον δεν υπάρχουν 
ενδιαφερόμενοι Εντατικολόγοι για να εργοδοτηθούν στο δημόσιο. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.342, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.342 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού και σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργείο Υγείας ζήτησε από το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών να 
προχωρήσει άμεσα στην δημοσίευση του διαγωνισμού για την πλήρη αντικατάσταση 
του συστήματος παρακολούθησης της Μονάδας Εντατικής Θεραπείας του Γενικού 
Νοσοκομείου Λεμεσού δεδομένου ότι το υφιστάμενο σύστημα είναι παλαιάς 
τεχνολογίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.369, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η ειδική διατίμηση για τις πολύτεκνες και δυσπραγούσες οικογένειες έχει 
αναθεωρηθεί μετά την Απόφασή μου στις 12 Σεπτεμβρίου 2008. Η ημερομηνία 
εφαρμογής της νέας διατίμησης ορίστηκε ως η 1η Οκτωβρίου 2008. Σχετικό 
αντίγραφο της Απόφασης επισυνάπτεται στο Παράρτημα 1. 

2. Για την τιμή χρέωσης υπάρχει κλιμακωτή χρέωση ανά αριθμό μονάδων 
κατανάλωσης, η οποία βελτιώθηκε σημαντικά μετά την τροποποίηση της νέας 
διατίμησης. Συγκεκριμένα οι πρώτες μονάδες χρέωσης αυξήθηκαν από 0-600 
σε 0-1000, οι επόμενες μονάδες αυξήθηκαν από 601-1200 σε 1001-2000, ενώ 
οι επιπρόσθετες μονάδες αυξήθηκαν από +1201 σε +2001. 

 ∆εν υπάρχει όμως διαχωρισμός της τιμής χρέωσης της μονάδας ανάλογα με 
τον αριθμό των εξαρτωμένων παιδιών, λόγω του ότι δεν θα ήταν πρακτικά 
εφικτό να εφαρμοστεί από τεχνικής πλευράς. Το βασικότερο πρόβλημα που 
παρουσιάζεται είναι ότι δεν θα μπορεί να γίνεται οποιοσδήποτε έλεγχος κατά 
πόσο κάποιο από τα παιδιά έχει σταματήσει να διαμένει στο σπίτι με την 
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οικογένεια του, οπότε και η οικογένεια αυτή να παύει να είναι δικαιούχος της 
ειδικής διατίμησης.  Ως εκ τούτου δεν μπορούν να γίνουν εκ των προτέρων 
οποιοιδήποτε υπολογισμοί για την απώλεια εσόδων που θα έχει η ΑΗΚ από 
την εφαρμογή του μέτρου αυτού. 

3. Με βάση τη νέα διατίμηση λαμβάνεται υπόψη ο αριθμός των εξαρτωμένων 
παιδιών της πολύτεκνης οικογένειας για τον καθορισμό του εισοδηματικού 
κριτηρίου ένταξης σε αυτήν. Σύμφωνα με το κριτήριο αυτό το ετήσιο μεικτό 
οικογενειακό εισόδημα των €51.258 αυξάνεται κλιμακωτά κατά €5.126 για κάθε 
πρόσθετο παιδί πέραν των 4. Σχετικό αντίγραφο της διατίμησης επισυνάπτεται 
στο Παράρτημα 2. 

4. Ήδη με την υφιστάμενη διατίμηση το ποσοστό εξοικονόμησης στα τιμολόγια 
των δικαιούχων πελατών είναι αρκετά σημαντικό και ανέρχεται περίπου στο 
25%. 

5. Η ειδική οικιακή διατίμηση για τις πολύτεκνες και δυσπραγούσες οικογένειες 
έχει εγκριθεί ως Υπηρεσία ∆ημόσιας Ωφελείας και κατά συνέπεια τα μειωμένα 
έσοδα της ΑΗΚ από την εφαρμογή της ειδικής αυτής διατίμησης θα πρέπει με 
βάση τη Νομοθεσία να ανακτηθούν από την ΑΗΚ. Για τον τρόπο ανάκτησης 
των μειωμένων εσόδων της, η ΑΗΚ βρίσκεται σε επαφή με τη ΡΑΕΚ και ο 
πιθανότερος τρόπος κάλυψής τους θα είναι μια μικρή αύξηση της τιμής 
χρέωσης της μονάδος ηλεκτρισμού (kWh) για όλους τους καταναλωτές. 

6. Από την ημερομηνία εφαρμογής της διατίμησης αυτής, δηλαδή την 1η Μαΐου 
2006 μέχρι τον ∆εκέμβριο του 2009, τα μειωμένα έσοδα της ΑΗΚ ανήλθαν στα 
€8.642.367. Κατά συνέπεια οποιαδήποτε επιπρόσθετη τροποποίηση της 
διατίμησης αυτής, που θα επιφέρει ακόμη περισσότερη μείωση των εσόδων της 
ΑΗΚ πιθανότατα θα έχει ως αποτέλεσμα την μεγαλύτερη επιβάρυνση των 
υπόλοιπων πελατών, γεγονός που θα οδηγήσει σε αντιδράσεις από όλους τους 
υπόλοιπους πελάτες. 

7. Παρόλα αυτά, θα ζητήσω από την ΑΗΚ τη διεξαγωγή νέας μελέτης ώστε να 
εξεταστεί η δυνατότητα περαιτέρω βελτίωσης της συγκεκριμένης διατίμησης με 
μειωμένα τέλη. 

8. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη 
διάθεσή σας για να σας παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινίσεις σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της 
Βουλής. 

 Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.465, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«∆ιαχωρισμός βιοτεχνικών οικοπέδων στην Άχνα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακ. Ερ.23.06.009.04.465 και ημερ. 10.11.09, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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(α)  Η περιοχή που προορίζεται για διαχωρισμό νέων βιοτεχνικών οικοπέδων στο 
∆άσος Άχνας έχει εκμισθωθεί στο Κοινοτικό Συμβούλιο Άχνας, με συμβόλαιο το 
οποίο υπογράφτηκε στις 28.5.2009. 

(β)  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Άχνας, ως αρμόδια αρχή, πρέπει να ετοιμάσει 
τεχνοοικονομική μελέτη, η οποία θα πρέπει να καλύπτει το ύψος της δαπάνης 
για τη δημιουργία της βιοτεχνικής περιοχής και την οποία θα πρέπει να 
υποβάλει στο Υπουργείο Εσωτερικών, το οποίο θα την προωθήσει στο 
Υπουργικό Συμβούλιο για καθορισμό του ύψους της Κυβερνητικής 
συνεισφοράς. Σημειώνεται ότι, μέχρι στιγμής, αυτή δεν έχει υποβληθεί στο 
Υπουργείο Εσωτερικών. 

(γ)  Ήδη το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει προβεί σε ετοιμασία σχεδίου για 
διαχωρισμό των οικοπέδων και έχει ζητήσει από το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας να προβεί στη διεξαγωγή της χωρομετρικής εργασίας. 

2.  Ως εκ των ανωτέρω, αναμένεται η υποβολή της τεχνοοικονομικής μελέτης από 
το Κοινοτικό Συμβούλιο Άχνας, ώστε να προβούμε σε περαιτέρω ενέργειες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.482, 

ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Λεωφόρος Καρύων στο Αυγόρου 

 Αναφορικά με την ανωτέρω Ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη επιθυμώ να σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

Α)  Αμέσως μετά τις πλημμύρες του Ιανουαρίου του 2006, το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων σε συνεργασία με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Αμμοχώστου, κατασκεύασε οχετό 
ομβρίων σε τμήμα της Λεωφόρου Καρύων καθώς και εγκάρσιο αυλάκι με σχάρα 
βαρετού τύπου και διοχέτευσε τα νερά σε υφιστάμενο γεφύρι. 

Β)  Η διάβαση πεζών επιδιορθώθηκε στις αρχές του 2007 και έκτοτε λειτουργεί 
χωρίς κανένα πρόβλημα. 

Γ)  Όσον αφορά την επιδιόρθωση του οδοστρώματος και των πεζοδρομίων στα 
οποία δημιουργήθηκαν ανοίγματα για να διευκολυνθεί η απορροή των νερών από το 
οδόστρωμα αμέσως μετά τις πλημμύρες, αυτή έγινε μετά την κατασκευή του πιο πάνω 
αναφερόμενου οχετού.  Επίσης, μέσα στο 2010, στα πλαίσια του συμβολαίου 
περιοδικής συντήρησης δρόμων της Επαρχίας Αμμοχώστου, θα επιστρωθεί με πρέμιξ 
το συγκεκριμένο τμήμα της Λεωφόρου μήκους ενός χιλιομέτρου, αφού προηγουμένως 
αφαιρεθεί το υφιστάμενο οδόστρωμα. 

∆)  Σημειώνεται ότι η Λεωφόρος Καρύων θα βελτιωθεί στα πλαίσια πολεοδομικού 
σχεδίου. Οι προσφορές για ανάθεση της μελέτης έχουν ζητηθεί και βρίσκονται στο 
στάδιο της αξιολόγησης. Στα πλαίσια της αναβάθμισης του δρόμου θα κατασκευαστεί 
και αποχετευτικό ομβρίων υδάτων που αναμένεται να επιλύσει το πρόβλημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.487, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
18.11.2009, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αχερίτου έχει αναλάβει τη διαχείριση, λειτουργία και 
συντήρηση του αθλητικού γηπέδου του Σωματείου “Όλυμπος” ως κοινοτικού 
γηπέδου, με τη δημιουργία της Κοινοτικής Ποδοσφαιρικής Ομάδας, και το 
οποίο Συμβούλιο βοηθείται κάθε χρόνο από το Κράτος, με την παραχώρηση 
σημαντικού ποσού για ενίσχυση του ταμείου του. Συγκεκριμένα, το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Αχερίτου, από το 2006 μέχρι το 2009, έχει συνεισφέρει στη 
συντήρηση του γηπέδου συνολικό ποσό ύψους €35.252. Επίσης, στον 
Προϋπολογισμό του Κοινοτικού Συμβουλίου για το 2010, συμπεριλήφθηκε για 
το σκοπό αυτό ποσό ύψους €20.000. 

(β)  Μέσα στον Ιανουάριο του 2009, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
παραχώρησε ποσό €15.000 στο Κοινοτικό Συμβούλιο Αχερίτου για τη 
συντήρηση του κοινοτικού αθλητικού γηπέδου, μετά από οδηγίες μου, που 
δόθηκαν σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 14.10.2008, με τον Πρόεδρο 
και τα μέλη του Κοινοτικού Συμβουλίου Αχερίτου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.528, 

ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Μελλοντική καθιέρωση του θεσμού των δημοτικών δημοψηφισμάτων 

 Αναφορικά με την ανωτέρω Ερώτηση του Βουλευτού Εκλογικής Περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

Α)  Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει θεσμοθετήσει τις δημόσιες παρουσιάσεις των 
μελετών που ετοιμάζει για σημαντικά έργα οδικής ανάπτυξης. Σχετικές πρόνοιες 
περιλαμβάνονται στους όρους των συμβολαίων των σχετικών μελετών. Οι απόψεις 
των Τοπικών Αρχών λαμβάνονται υπόψη στον καθορισμό των οδεύσεων διαφόρων 
δρόμων και ιδιαίτερα αυτοκινητοδρόμων και παρακαμπτηρίων, μαζί βέβαια με τα 
τεχνοοικονομικά, περιβαλλοντικά και άλλα κριτήρια. 

Β)  Όμως, όσον αφορά την καθιέρωση δημοτικών δημοψηφισμάτων για μεγάλα 
πολεοδομικά έργα και άλλα έργα σε δημοτικές περιοχές, το θέμα αφορά τον 
συνάδελφο Υπουργό Εσωτερικών γι’ αυτό και έχει ήδη διαβιβαστεί στο Υπουργείο 
Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.548, 
ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα: Αξιολόγηση του πιλοτικού προγράμματος ταχύρρυθμης εκμάθησης της 
Ελληνικής 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 26/11/2009, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1.  Στα πλαίσια των μέτρων για την ομαλή ένταξη των αλλόγλωσσων μαθητών στο 
εκπαιδευτικό σύστημα το Υπουργικό Συμβούλιο (αρ. φακ. ΥΠΠ 7.1.19.2, αρ. 
απόφασης 67.598, ημερ. 30 Ιουλίου 2008) αποφάσισε την πιλοτική εφαρμογή 
ταχύρρυθμου προγράμματος εκμάθησης της Ελληνικής στη Μέση Εκπαίδευση 
(στη συνέχεια θα αναφέρεται ως “Πρόγραμμα”) σε 18 σχολεία Μέσης 
Εκπαίδευσης κατά το σχολικό έτος 2008-2009. Κατά το τρέχον σχολικό έτος το 
Πρόγραμμα επεκτείνεται σε 13 επιπλέον σχολεία Μέσης Εκπαίδευσης 
αυξάνοντας το σύνολο σε 31. 

2.  Το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο κατά τη διάρκεια της σχολικής χρονιάς 2008-2009 
αξιολόγησε τις επιμορφωτικές δράσεις που πρόσφερε στους εκπαιδευτικούς 
που συμμετείχαν στο Πρόγραμμα, μέσω ερωτηματολογίων που δόθηκαν στους 
συνέδρους και αναστοχαστικών συναντήσεων των εμπλεκόμενων μελών. Κατά 
τις συναντήσεις στις σχολικές μονάδες και στο τέλος των επιμορφωτικών 
δράσεων πραγματοποιήθηκαν συνεντεύξεις με εκπαιδευτικούς και βοηθούς 
διευθυντές/ντριες, διευθύντριες και επιθεωρητές που εμπλέκονται στο 
Πρόγραμμα. 

3.  Ως αποτέλεσμα της αξιολόγησης που έκανε το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο έχει 
επανασχεδιαστεί η επιμόρφωση των εκπαιδευτικών για τη σχολική χρονιά 
2009-2010 ως ακολούθως: 

 Στήριξη του θεσμού σε ευρεία βάση, με ομάδα εργασίας η οποία θα 
επικεντρώσει το έργο της στη δράση αυτή και ανάπτυξη έρευνας δράσης 
στις σχολικές μονάδες για προσαρμογή του θεσμού στις τοπικές ανάγκες. 

 Αναδιοργάνωση των επιμορφώσεων ως προς το χρόνο διεξαγωγής και 
τη σύνδεση του περιεχομένου με τα δρώμενα στη σχολική τάξη. 

 Συνδυασμό επιμορφώσεων που αφορούν στη διδασκαλία της γλώσσας 
αλλά και στη διαχείριση της ετερότητας στο σχολείο. 

4.  Το Κέντρο Εκπαιδευτικής Έρευνας και Αξιολόγησης (Κ.Ε.Ε.Α.), μετά την πιο 
πάνω απόφαση Υπουργικού Συμβουλίου, αναλαμβάνει την αξιολόγηση του 
Προγράμματος η οποία θα ολοκληρωθεί το Μάη του 2010. 

5.   Οι στόχοι της αξιολόγησης του Προγράμματος όπως έχουν τεθεί από το 
Κ.Ε.Ε.Α. είναι: 

1. Να τύχει περιγραφής το θεωρητικό υπόβαθρο του Προγράμματος όπως 
ορίζεται μέσα από τους επίσημα δεδηλωμένους σκοπούς και στόχους 
που επιδιώκει. 

2.  Να τύχει περιγραφής η εφαρμογή του προγράμματος: διαδικασίες, 
κριτήρια εισόδου/εξόδου από το πρόγραμμα, τρόπος λειτουργίας, 
μηχανισμοί ελέγχου τόσο μέσα από τις επίσημες πηγές του ΥΠΠ όσο και 
μέσα από τις απόψεις των εμπλεκομένων (εκπαιδευτικών και μαθητών). 

3.  Να αποτιμηθεί το εκπαιδευτικό αποτέλεσμα που το Πρόγραμμα παράγει 
μέσα από τη διερεύνηση του βαθμού επίτευξης των παιδαγωγικών του 
στόχων όσον αφορά την εξοικείωση με τη γραφή, την ανάγνωση, την 
προφορά, την ορθογραφία, την κατανόηση βασικών γραμματικών και 
συντακτικών δομών και την απόκτηση ενός λεξιλογίου στοιχειώδους 
επικοινωνίας για τους αρχάριους και την παγίωση και βελτίωση της ήδη 
κεκτημένης γνώσης της γλώσσας για τους προχωρημένους. 
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4.  Να παρουσιαστούν εισηγητικές προτάσεις για βελτίωση της λειτουργίας 
του Προγράμματος σε επίπεδο οργάνωσης, διαδικασιών και 
περιεχομένου, όπως αυτά προκύπτουν μέσα από την ανάλυση των 
δεδομένων που θα συλλέγουν. 

6. Η μεθοδολογία πραγματοποίησης της αξιολόγησης που θα πραγματοποιήσει 
το Κ.Ε.Ε.Α. έχει ως ακολούθως: 

 Για την επίτευξη των στόχων 1 και 2 της έρευνας θα μελετηθεί το σχετικό 
αρχειακό υλικό του ΥΠΠ και θα παρθούν συνεντεύξεις από πρόσωπα 
που εμπλέκονται στο Πρόγραμμα (Υπεύθυνος Επιθεωρητής, 
Συντονιστής Προγράμματος, ∆ιευθυντές σχολείων, Βοηθοί ∆ιευθυντές 
Υπεύθυνοι για την εφαρμογή του Προγράμματος, Φιλόλογοι, μαθητές). 
Επίσης, θα χορηγηθούν ερωτηματολόγια στους Φιλόλογους και τους 
μαθητές για να διερευνηθούν οι απόψεις τους γύρω από την εφαρμογή 
του Προγράμματος. Στο ερωτηματολόγιο των μαθητών θα υπάρχουν και 
ερωτήσεις γύρω από το κοινωνικό και μορφωτικό επίπεδο της 
οικογένειας όπως και ερωτήσεις γύρω από τις στάσεις και τις πρακτικές 
της οικογένειας γύρω από θέματα ένταξης στην κυπριακή κοινωνία. 
Αυτές οι πληροφορίες θα αξιοποιηθούν στην ανάδειξη άλλων 
παραγόντων που δύναται να επηρεάσουν τη διαδικασία εκμάθησης της 
Ελληνικής πέραν του ίδιου του Προγράμματος. Τέλος, θα γίνει 
παρατήρηση σε τάξεις όπου εφαρμόζεται το Πρόγραμμα με στόχο την 
αποτύπωση των πρακτικών πτυχών του Προγράμματος. 

 Για την επίτευξη του στόχου 3 θα χρησιμοποιηθεί το ∆ιαγνωστικό 
∆οκίμιο Ελληνομάθειας για Αλλόγλωσσους Μαθητές Γυμνασίου. Το 
δοκίμιο χορηγήθηκε κατά την έναρξη της σχολικής χρονιάς στα 31 
σχολεία Μέσης Εκπαίδευσης που είναι ενταγμένα στο πιλοτικό 
πρόγραμμα σε όσους αλλόγλωσσους μαθητές ήταν παρόντες στο 
σχολείο κατά την ημέρα που ορίστηκε από το ΥΠΠ ως ημέρα χορήγησης 
των δοκιμίων (25/09/2009). Αλλόγλωσσοι οι οποίοι ενεγράφησαν στο 
σχολείο μετά το Σεπτέμβρη δεν παρακάθισαν στο διαγνωστικό δοκίμιο 
αλλά δύναται να έχουν ενταχθεί στο Πρόγραμμα μετά από άλλου τύπου 
αξιολόγηση που όρισε το σχολείο. Το δοκίμιο θα επαναχορηγηθεί στο 
τέλος της σχολικής χρονιάς (Απρίλης 2010) στους αλλόγλωσσους 
μαθητές που εντάχθηκαν τελικά στο Πρόγραμμα (ως αρχάριοι ή ως 
προχωρημένοι) με σκοπό να διαφανεί η πρόοδος που επιτεύχθηκε μέσα 
στο Πρόγραμμα (και η οποία θα περιγραφεί με όρους σύγκρισης των 
επιδόσεων κατά την έναρξη και το τέλος του Προγράμματος ανά ηλικία, 
γνωστικό επίπεδο και αρχικό επίπεδο Ελληνομάθειας). 

 Θα χορηγηθεί σύντομο τεστ γνωστικών λειτουργιών (WASI - Wechsler 
Abbreviated Scale of Intelligence, το οποίο βρίσκεται στην τελική φάση 
στάθμισής του στα κυπριακά δεδομένα και στις ηλικίες που αφορούν την 
έρευνα αυτή) για την αποτύπωση του γνωστικού προφίλ του κάθε 
μαθητή ώστε αυτό να χρησιμοποιηθεί ως μεταβλητή που θα 
συνυπολογιστεί στην αξιολόγηση της προόδου του κάθε μαθητή εντός 
του Προγράμματος. 

 Θα οριστεί ομάδα ελέγχου στην οποία θα χορηγηθεί το ∆ιαγνωστικό 
∆οκίμιο Ελληνομάθειας για Αλλόγλωσσους Μαθητές Γυμνασίου και το 
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τεστ των γνωστικών λειτουργιών με σκοπό να καθοριστούν τα κριτήρια 
βάσει των οποίων ένας αλλόγλωσσος μπορεί να "μετακινηθεί" από ένα 
επίπεδο Ελληνομάθειας σε άλλο καθώς και τα κριτήρια πιστοποίησης 
επάρκειας στη γνώση της Ελληνικής. Η ομάδα ελέγχου θα συγκροτηθεί 
από αλλόγλωσσους μαθητές που είναι ενταγμένοι με επιτυχία στις τάξεις 
τους ως κανονικοί μαθητές. Η επιλογή των παιδιών θα γίνει με κριτήριο 
την ισοδυναμία τους με τον τυπικό αλλόγλωσσο μαθητή που επιλέγεται 
για να ενταχθεί στο ταχύρρυθμο πρόγραμμα. Η ισοδυναμία της ομάδας 
ελέγχου με την ομάδα των μαθητών που είναι ενταγμένοι στο 
Πρόγραμμα θα γίνει με όρους χρόνου παραμονής σε ελληνόφωνο 
εκπαιδευτικό σύστημα και χώρας καταγωγής. 

7.  Το δείγμα της αξιολόγησης του Προγράμματος θα αποτελέσουν οι 
αλλόγλωσσοι μαθητές που είναι ενταγμένοι στο ταχύρρυθμο πρόγραμμα 
εκμάθησης της Ελληνικής από 9 Γυμνάσια (2 από κάθε επαρχία εκτός από την 
επαρχία Αμμοχώστου όπου το Πρόγραμμα λειτουργεί σε ένα Γυμνάσιο). Από 
κάθε επαρχία θα επιλεγεί ένα Γυμνάσιο στο οποίο το Πρόγραμμα λειτουργεί για 
δεύτερη χρονιά και ένα στο οποίο το Πρόγραμμα λειτουργεί φέτος για πρώτη 
φορά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.589, 
ημερομηνίας 4 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία Ερ.23.06.009.04.589 ημερ. 
11.12.2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι εξετάζεται στα 
πλαίσια της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΜΕΠΕΥ) 
αίτημα για αναγνώριση της προϋπηρεσίας εκπαιδευτικών που διδάσκουν στα Κρατικά 
Ινστιτούτα Επιμόρφωσης ή σε αναγνωρισμένα Ιδιωτικά Φροντιστήρια.  Η 
τροποποίηση των σχετικών κανονισμών θα εξαρτηθεί από την έκβαση των 
συζητήσεων που προβλέπεται να καθυστερήσει λόγω του περίπλοκου του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.595, ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε συνέχεια της επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής ημερομηνίας 
11 ∆εκεμβρίου 2009 σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ερωτήματα 1 και 2 

 Η παρακολούθηση της ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα για την προστασία 
των κοινοτήτων που γειτνιάζουν με τον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό ∆εκέλειας γίνεται 
πάνω σε συστηματική βάση. Η ΑΗΚ διεξάγει μετρήσεις των συγκεντρώσεων ρύπων 
σε επίπεδο εδάφους με όργανα που βρίσκονται σε δύο ειδικά εξοπλισμένες κινητές 
μονάδες οι οποίες βρίσκονται σε απόσταση τριών περίπου χιλιομέτρων από το 
Σταθμό. Στην απόσταση αυτή υπάρχει επαρκής διασκορπισμός των ρύπων, ενώ οι 
κινητές μονάδες είναι τοποθετημένες σε θέσεις που εγκρίνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Οι πιο πάνω μετρήσεις, οι οποίες λαμβάνονται επί συνεχούς βάσης από την 
ΑΗΚ, είναι γενικά μέσα στα όρια που καθορίζονται από τις σχετικές άδειες εκπομπής 
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αερίων αποβλήτων που εκδίδονται από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, όπως επίσης και από τις σχετικές Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Σημειώνεται ότι τα επιτρεπτά όρια έχουν καθοριστεί από το Υπουργείο Εργασίας 
(Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας) που είναι η Αρμόδια Εθνική Αρχή για την 
παρακολούθηση των αέριων εκπομπών. 

 Θα πρέπει επίσης να επισημανθεί ότι η ύπαρξη ορισμένων μεμονωμένων 
υπερβάσεων των επιπέδων ρύπανσης δεν οφείλεται αποκλειστικά στη λειτουργία του 
Σταθμού αλλά και σε άλλους εξωγενείς παράγοντες, όπως η διέλευση των 
διερχομένων οχημάτων από το γειτονικό αυτοκινητόδρομο, ιδίως κατά την αυξημένη 
κυκλοφοριακή κίνηση κατά τους καλοκαιρινούς μήνες, από γειτονικά εργοστάσια και 
επιχειρήσεις κ.λπ. 

Ερώτημα 3 

 Η ποιότητα του καυσίμου που χρησιμοποιείται στον Ηλεκτροπαραγωγό 
Σταθμό ∆εκέλειας είναι εντός των ορίων που καθορίζονται από τη σχετική Άδεια 
Εκπομπής Αέριων Αποβλήτων που έχει χορηγήσει η αρμόδια Εθνική Αρχή στην ΑΗΚ. 
Από την 1η Ιανουαρίου 2008 ο Σταθμός χρησιμοποιεί μαζούτ με ανώτατο όριο 
περιεκτικότητας 1% σε θείο. Για την καλύτερη δυνατή καύση ο διασκορπισμός του 
μαζούτ γίνεται με τη μέθοδο πεπιεσμένου ατμού χαμηλής πίεσης. Επιπλέον, οι 
ατμολέβητες είναι εξοπλισμένοι με ειδικούς καυστήρες παραγωγής χαμηλού 
ποσοστού οξιδίων του αζώτου. Γίνεται επίσης παρακολούθηση της καύσης επί 
συνεχούς βάσης και λαμβάνονται διορθωτικά μέτρα όπου αυτό κριθεί αναγκαίο. 

 Σημειώνεται ότι, πέρα από τα πιο πάνω μέτρα που λαμβάνει η ΑΗΚ, 
προτάθηκε ακόμα μία μέθοδος μείωσης των εκπομπών ΝΟx και SOx στην 
ατμόσφαιρα από τους υφιστάμενους ατμολέβητες των Ηλεκτροπαραγωγών Σταθμών 
της ΑΗΚ, καθώς και των Μηχανών Εσωτερικής Καύσης που πρόσφατα 
εγκαταστάθηκαν στον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό ∆εκέλειας και λειτουργούν με 
καύσιμο το μαζούτ. Σύμφωνα με τη μέθοδο αυτή, η οποία προτάθηκε από 
ισραηλινούς και εφαρμόζεται στην ηλεκτροπαραγωγή στο Ισραήλ, η προσθήκη ενός 
μέρους μεθανόλης σε τρία μέρη μαζούτ, ως επίσης και η εγκατάσταση νέων 
αντιρρυπαντικών μονάδων, είναι δυνατό να επιφέρουν μειώσεις μέχρι και 50% των 
ΝΟx που εκπέμπονται στην ατμόσφαιρα. Για το θέμα αυτό προγραμματίζεται πείραμα 
για επίδειξη/παρουσίαση στην κυπριακή αντιπροσωπία (εκπρόσωποι από το 
Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και από την Αρχή Ηλεκτρισμού 
Κύπρου) της μείωσης των εκπομπών ΝΟx και SOx που επιτυγχάνεται με την χρήση 
μεθανόλης στην παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, πρακτική που δύναται να 
εφαρμοστεί και στους Ηλεκτροπαραγωγούς Σταθμούς στην Κύπρο. Το πείραμα αυτό 
θα πραγματοποιηθεί στα πλαίσια της συνεργασίας μεταξύ των δύο κρατικών αρχών 
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας (Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και Κρατικού Φορέα 
Παραγωγής Ηλεκτρικής Ενέργειας του Ισραήλ). Σε περίπτωση που αποδειχθεί κατά το 
εν λόγω πείραμα ότι επιτυγχάνεται πραγματική μείωση των εκπομπών ΝΟx και SOx 
με τη χρήση της εν λόγω μεθόδου, τότε αναμένεται η ΑΗΚ να εξετάσει σοβαρά το 
ενδεχόμενο εφαρμογής της στους δικούς της Ηλεκτροπαραγωγούς Σταθμούς. 

Ερώτημα 4 

 Η εγκατεστημένη ισχύς του Ηλεκτροπαραγωγού Σταθμού ∆εκέλειας αυξήθηκε 
την 1η Ιουνίου 2009 κατά 50 MW λόγω της εγκατάστασης τριών μηχανών εσωτερικής 
καύσης και αναμένεται να αυξηθεί κατά ακόμη 50 MW κατά το 2010 με την 
εγκατάσταση ακόμη τριών παρόμοιων μηχανών. 
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Ερώτημα 5 

 Στα πλαίσια της πολιτικής της για κοινωνική προσφορά, η ΑΗΚ έχει εγκρίνει 
τη χρηματοδότηση των πιο κάτω έργων κοινής ωφελείας. 

Κοινότητα 
Ξυλοτύμβου 

Χορηγία ύψους €200.000 για κάλυψη μέρους του κόστους 
ανέγερσης του ψυχαγωγικού και θεματικού πάρκου 
(αμφιθέατρο) 

Κοινότητα 
Ορμήδειας 

Χορηγία για δημιουργία γηπέδων κοινοτικού αθλητισμού ύψους 
€250.000 και ανέγερσης υδατοδεξαμενής ύψους €50.000 

Συνοικισμός ΑΗΚ 
(υπάγεται 
διοικητικά στην 
Κοινότητα 
Ορμήδειας) 

Χορηγία για γήπεδο Futsal ύψους €160.000 
Οικονομική βοήθεια για ανέγερση εκκλησίας €200.000 

 

  

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας επιβεβαιώσω ότι η ΑΗΚ εντάσσει 
πάντοτε μέσα στους πρωταρχικούς της στόχους τα ακόλουθα: 

 διατήρηση, προστασία και βελτίωση της ποιότητας του περιβάλλοντος 

 προστασία της υγείας του προσωπικού της και του κοινού 

 προώθηση μέτρων για την αντιμετώπιση πιθανών περιβαλλοντικών 
προβλημάτων 

 συνετή και ορθολογική χρήση και διαχείριση διαφόρων μεθόδων και υλικών και 
την 

 πρακτική επίδειξη ενδιαφέροντος για τον απαιτούμενο σεβασμό στο 
περιβάλλον.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.626, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή 
της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.04.626, με 
ημερομηνία 8 Ιανουαρίου 2009 και σας πληροφορώ ότι από το 1985 εφαρμόστηκαν οι 
“Όροι Αντισεισμικών Μέτρων για τις Οικοδομές”, ώστε όλα τα οικοδομικά έργα να 
μελετούνται και κατασκευάζονται κατά τέτοιο τρόπο ώστε να μπορούν να αναλάβουν 
εκτός από τα προβλεπόμενα κατακόρυφα συνήθη φορτία και τις πρόσθετες δυνάμεις 
που προκαλούνται από τους σεισμούς. 

2. Από την 1η Ιανουαρίου 1994, ειδικά για τις οικοδομές με φέροντα οργανισμό 
από οπλισμένο σκυρόδεμα, εφαρμόζονται οι περί Οδών και Οικοδομών Κανονισμοί 
(κανονισμός 61 ΣΤ.) που επιβάλλουν την υποβολή στην αρμόδια Αρχή έκδοσης 
αδειών οικοδομής αντισεισμικής μελέτης, με βάση το Σεισμικό Κώδικα. Η υποχρεωτική 
εφαρμογή του σεισμικού κώδικα που ισχύει από την πιο πάνω ημερομηνία, 
εξασφαλίζει την επαρκή αντισεισμική θωράκιση όλων των κτιρίων. 

3. Επιπρόσθετα το Υπουργείο Εσωτερικών έχει επεξεργαστεί την ετοιμασία των 
Ευρωκωδίκων, ένα πολυετές πρόγραμμα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Τυποποίησης 
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(CEN) για εκπόνηση σειράς Ευρωπαϊκών Προτύπων με σκοπό την εναρμόνιση όλων 
των Κανονισμών των Κρατών Μελών για τον υπολογισμό της στατικής επάρκειας των 
δομημάτων καθώς και όλων των μερών που τα απαρτίζουν (δομικά στοιχεία και 
προϊόντα). 

4. Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε τον Αύγουστο του 2006, Πρόταση του 
Υπουργείου Εσωτερικών για τριετές Πρόγραμμα Ετοιμασίας Εφαρμογής και Χρήσης 
των Ευρωκωδίκων στην Κύπρο. Το εν λόγω πρόγραμμα, το οποίο 
πραγματοποιήθηκε σε συνεργασία με το Επιστημονικό και Τεχνικό Επιμελητήριο 
Κύπρου (ETEK) και τον Κυπριακό Οργανισμό Τυποποίησης (CYS), και 
ολοκληρώθηκε το 2009, περιελάμβανε την ετοιμασία των Εθνικών Προσαρτημάτων 
και την ενημέρωση και εκπαίδευση των εμπλεκόμενων Μηχανικών. 

5. Εντός του 2010, θα υπάρχει συνύπαρξη των Ευρωκωδίκων με τον κυπριακό 
σεισμικό κώδικα, ενώ προγραμματίζεται από την 1η Ιανουαρίου 2011, η εφαρμογή και 
χρήση των Ευρωκωδίκων στην Κύπρο. 

6. Με βάση στοιχεία που λήφθηκαν από τη Στατιστική Υπηρεσία, από το 1985 
έως το 1994 εκδόθηκαν 64,687 Άδειες Οικοδομής, ενώ από το 1994 έως τον 
Οκτώβριο 2009 εκδόθηκαν 113,964 Άδειες Οικοδομής. 

7. Όσον αφορά τα υπόλοιπα ερωτήματα της προαναφερθείσας επιστολής του 
Γενικού ∆ιευθυντή, σας πληροφορώ ότι αυτά δεν αφορούν το Υπουργείο Εσωτερικών 
και γι' αυτό η επιστολή αυτή θα κοινοποιηθεί και στο Αρμόδιο Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.670, ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.670 και ημερομηνίας 
12 Ιανουαρίου 2010 σχετικά με ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Νίκου Τορναρίτη, 
για μείωση της στρατιωτικής θητείας παιδιών πολύτεκνων οικογενειών και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργείο μας με τις κατά καιρούς διαβουλεύσεις που είχε με την 
Παγκύπρια Οργάνωση Πενταμελούς Οικογένειας (Π.Ο.Π.Ο.) και την Παγκύπρια 
Οργάνωση Πολυτέκνων (Π.Ο.Π.) και έχοντας υπόψη την πάγια πολιτική των 
εκάστοτε κυβερνήσεων για στήριξη της πολύτεκνης οικογένειας, καθώς και τη 
λήψη μέτρων που θα συμβάλουν στη μείωση της υπογεννητικότητας, 
προώθησε το 2007 Προτάσεις προς το Υπουργικό Συμβούλιο και λήφθηκαν 
αποφάσεις για σύντμηση της θητείας παιδιών πολύτεκνων οικογενειών και 
οικογενειών τρίτεκνων αρρενογονικών. 

(β) Υπό τις παρούσες όμως συνθήκες, είναι αδύνατη η χορήγηση περαιτέρω 
ευεργετημάτων στο θέμα της θητείας στην Ε.Φ. στα μέλη των αναφερόμενων 
οργανώσεων , καθότι με την λειψανδρία που παρατηρείται, (που οφείλεται 
κυρίως στην υπογεννητικότητα και στη «φυγοστρατία») θα επηρεαστεί 
περαιτέρω αρνητικά, η δομή και η μαχητική ικανότητα της Εθνικής Φρουράς. 

2. Σημειώνεται ότι οι εν λόγω Οργανώσεις, σε συναντήσεις που είχαν με το 
Υπουργείο Άμυνας κατά τις οποίες υπέβαλαν σχετικά αιτήματα, ενημερώθηκαν 
κατάλληλα για τις απόψεις του Υπουργείου γι' αυτά τα θέματα. 
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3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις ή και 
πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.687, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κ. Χατζηγιάννη με 
αρ. Ερ. 23.06.009.04.687, η οποία στάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 
14/01/2010 και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εσωτερικών δεν προτίθεται να 
ετοιμάσει οποιεσδήποτε τροποποιήσεις του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου, 
ούτε έχει αναλάβει οποιαδήποτε σχετική δέσμευση, σε σχέση με το ζήτημα που 
περιγράφεται στην Ερώτηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.701, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 
κ. Τάσου Μητσόπουλου με αριθμό 23.06.009.04.701 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Οι Επιθεωρητές του Υπουργείου Εσωτερικών έχουν ελέγξει την περίμετρο της 
Αλυκής Λάρνακας στις 11/02/2010 και εντόπισαν τέσσερα σημεία στα οποία οι 
πολίτες εναποθέτουν παράνομα απορρίμματα κυρίως κλαδέματα και μπάζα. Η 
μεγαλύτερη απόρριψη γίνεται σε σημείο που βρίσκεται έξω από το συνοικισμό 
Καμάρων στο δρόμο που οδηγούσε στο παλαιό Σκοπευτήριο. Ο ∆ήμος 
Λάρνακας έχει υπόψη του το συγκεκριμένο σημείο και φροντίζει να το καθαρίζει 
τακτικά. 

(β) Πρέπει να τονιστεί ότι η βόρεια πλευρά της Αλυκής όπου υπάρχει και το 
μονοπάτι της φύσης και τα παρατηρητήρια των πουλιών, παρόλο που γειτνιάζει 
με την κατοικημένη περιοχή, ο χώρος είναι εντελώς καθαρός μιας και το 
∆ασονομείο κάνει συχνούς ελέγχους και καθαρίζει την περιοχή. 

(γ) Η περιοχή της Αλυκής επιθεωρείται συχνά από τους Επιθεωρητές  του 
Υπουργείου Εσωτερικών.  ∆ιευκρινίζεται  ότι  στο παρελθόν έγιναν συναντήσεις 
Λειτουργών του Υπουργείου Εσωτερικών και της Κοινότητας ∆ρομολαξιάς στις 
οποίες συζητήθηκε το θέμα. Επίσης το Κοινοτικό Συμβούλιο ∆ρομολαξιάς έχει 
τοποθετήσει κάγκελο και ελέγχει τώρα την περιοχή όπου ήταν ο παλιός 
σκυβαλότοπος. 

2. Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω η κατάσταση βελτιώνεται και με τη 
λειτουργία της Νέας Μονάδας Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης των Στερεών Οικιακών 
Απορριμμάτων των Επαρχιών Λάρνακας και Αμμοχώστου, την αποκατάσταση των 
υφιστάμενων ανεξέλεγκτων χωματερών των δυο Επαρχιών, την κατασκευή των 
Πράσινων Σημείων και την επέκταση των επιθεωρήσεων εκτός του κανονικού 
ωραρίου των Επιθεωρητών που θα αρχίσει πολύ σύντομα, πιστεύουμε ότι θα μειωθεί 
ακόμα περισσότερο το φαινόμενο της παράνομης απόρριψης αποβλήτων στην 
περιοχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.04.704, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας προς το Γενικό ∆ιευθυντή με ημερομηνία 18 
Ιανουαρίου, 2010 με την οποία υποβάλατε την Ερώτηση με αρ.23.06.009.04.704 
ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Χρήστου Στυλιανίδη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η καθιέρωση από την Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών 
των Παρατηρητηρίων Τιμών υπήρξε μια πρωτοποριακή και καινοτόμος δράση 
για την προστασία των καταναλωτών και ειδικότερα για τον περιορισμό της 
ακρίβειας. Η εφαρμογή του θεσμού αυτού εντάσσεται επίσης στο πλαίσιο των 
κατευθυντήριων γραμμών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για παρακολούθηση 
των επιδόσεων των καταναλωτικών αγορών με καθορισμένους δείκτες, με τις 
οποίες η Κύπρος είναι πλήρως ευθυγραμμισμένη. 

2. Ο θεσμός των Παρατηρητηρίων Τιμών τέθηκε σε εφαρμογή από το τελευταίο 
τρίμηνο του 2007 και μέχρι το τέλος Ιανουαρίου 2010, πραγματοποιήθηκαν 
συνολικά 473 Παρατηρητήρια. Τα Παρατηρητήρια Τιμών συνοπτικά αφορούν 
τη λήψη και τη συγκριτική αξιολόγηση τιμών βασικών καταναλωτικών 
προϊόντων καθημερινής χρήσης, που πωλούνται σε μεγάλες και μικρές 
υπεραγορές, φρουταρίες, αρτοποιεία και κρεοπωλεία.  Παρατηρητήρια Τιμών 
πραγματοποιούνται επίσης για τα πετρελαιοειδή και το υγραέριο, καθώς και για 
εποχιακά προϊόντα, όπως Παρατηρητήρια Εδεσμάτων και Κρεάτων που 
πωλούνται κατά την περίοδο των Χριστουγέννων και του Πάσχα, καθώς και για 
προϊόντα που διατίθενται προς πώληση σε παραλιακά καταστήματα. 

3. Η δημοσίευση των Παρατηρητηρίων Τιμών, καθώς και η κατάταξη των 
υπεραγορών από την φθηνότερη στην ακριβότερη παρέχουν τη δυνατότητα 
στους καταναλωτές να συγκρίνουν τιμές και να επιλέγουν την υπεραγορά με τις 
πιο συμφέρουσες για αυτούς τιμές προϊόντων. 

 Επίσης, έχουν δημιουργήσει στην αγορά συνθήκες έντονου ανταγωνισμού και 
συνέβαλαν στη σύγκλιση του ∆είκτη Τιμών Υπεραγορών για τα κοινά προϊόντα 
μεταξύ φθηνότερου και ακριβότερου υποστατικού προς όφελος του 
καταναλωτή. 

4. Ειδικότερη αναφορά για τα Παρατηρητήρια Τιμών και αναλυτικές απαντήσεις 
στις ερωτήσεις που τέθηκαν από τον αξιότιμο Βουλευτή κ. Χρήστο Στυλιανίδη 
δίνονται στο συνημμένο αναλυτικό σημείωμα. 

 Τέλος, με την ευκαιρία αυτή, επιθυμώ να σας ευχαριστήσω για το συνεχές 
ενδιαφέρον της Βουλής των Αντιπροσώπων αναφορικά με τη διασφάλιση των 
δικαιωμάτων των καταναλωτών και να σας διαβεβαιώσω ότι η αποτελεσματική 
προστασία των καταναλωτών και η ενίσχυση της ευημερίας τους με την ποιότητα, την 
ποικιλία, τη δυνατότητα προσιτών τιμών και την ασφάλεια των προϊόντων, αποτελούν 
βασικές προτεραιότητες του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της 
Βουλής. 

 Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.717, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή 
της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.04.717, με 
ημερομηνία 27 Ιανουαρίου 2010 και σας ενημερώνω ότι: 

2. Με το ενοικιαστήριο έγγραφο που υπογράφτηκε στις 03.06.2009, μεταξύ των 
Εταιρειών Elmeni Estates Ltd (για το κτίριο «Elmeni») και C.N. Shiacolas Investments 
Ltd (για το μέρος του 1ου ορόφου του κτιρίου «Nimeli», στην Έγκωμη) και του κ. 
Λάζαρου Σαββίδη, Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών, έχουν 
παραχωρηθεί για τα Επαρχιακά Κτηματολογικά Γραφεία Λευκωσίας και Κερύνειας, οι 
ακόλουθοι χώροι στάθμευσης: 

Ι. Για το κτίριο «Elmeni», στο οποίο στεγάζεται το Επαρχιακό 
Κτηματολογικό Γραφείο Λευκωσίας, έχουν παραχωρηθεί τριάντα ένας 
(31) χώροι στάθμευσης στο 1° υπόγειο και έντεκα (11) υπαίθριοι χώροι 
στάθμευσης στο ισόγειο. 

 II. Για το κτίριο «Nimeli», στο οποίο στεγάζεται το Επαρχιακό 
Κτηματολογικό Γραφείο Κερύνειας και μέρος του Επαρχιακού 
Κτηματολογικού Γραφείου Λευκωσίας, έχουν παραχωρηθεί είκοσι (20) 
χώροι στάθμευσης στο υπόγειο. 

III.  Έχουν παραχωρηθεί, επίσης, εκατόν είκοσι (120) περίπου χώροι 
στάθμευσης του νυκτερινού κέντρου «Blinkers», για να χρησιμοποιούνται 
από το προσωπικό του Επαρχιακού Κτηματολογικού Γραφείου 
Λευκωσίας και του Επαρχιακού Κτηματολογικού Γραφείου Κερύνειας. 

3. Πέραν των πιο πάνω χώρων στάθμευσης, έχουν ενοικιασθεί τέσσερα 
οικόπεδα, στα οποία μπορούν να σταθμεύσουν εκατό εξήντα (160) περίπου οχήματα, 
για το προσωπικό και των δύο γραφείων. 

4. Με βάση τα πιο πάνω δεδομένα, το Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο 
Λευκωσίας και το Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο Κερύνειας, διαθέτουν πενήντα 
ένα (51) στεγασμένους χώρους στάθμευσης και τριακόσιους σαράντα δύο (342) 
υπαίθριους χώρους στάθμευσης, από τους οποίους οι διακόσιοι πενήντα τρεις (253) 
είναι απαραίτητοι για το προσωπικό των δύο (2) γραφείων και οι υπόλοιποι ενενήντα 
(90) περίπου από τους υπαίθριους χώρους στάθμευσης μπορούν να 
χρησιμοποιούνται από τους πολίτες που προσέρχονται στα γραφεία για εξυπηρέτηση. 

5. Πρέπει να ληφθεί επίσης υπόψη ότι καθημερινά αρκετοί υπάλληλοι 
απουσιάζουν εκτός του γραφείου για υπηρεσιακή εργασία και, επομένως, οι χώροι 
στάθμευσης που μπορούν να χρησιμοποιούνται από τους πολίτες είναι περισσότεροι 
από τους επίσημα καθορισμένους. 

6.  Σημειώστε επίσης ότι οι ιδιοκτήτες των οικοπέδων με αριθμό 5069, 5070, 
5073 (Φ/Σχ. 21/53W1, 21/53Ε1) έχουν υποβάλει αίτηση για χορήγηση άδειας 
οικοδομής για δημιουργία και λειτουργία χώρου στάθμευσης για δημόσια χρήση. 
Σημειώνεται ότι για τα τεμάχια αυτά έχει ήδη εξασφαλιστεί πολεοδομική άδεια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.727 και 
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23.06.009.04.728, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με ημερομηνία 25.01.2010 σχετικά με τις πιο 
πάνω ερωτήσεις και να σας πληροφορώ ότι τα θέματα που εγείρονται στα ερωτήματα 
της κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά, σε ό,τι αφορά 

 την παραχώρηση κινήτρων για προσέλκυση μαθητών στην Περιφερειακή 
Τεχνική και Γεωργική Σχολή στην Αυγόρου, 

 το ενδεχόμενο εισαγωγής του Τμήματος Γεωπονίας και σε άλλες τεχνικές 
σχολές της Κύπρου και 

 το ενδεχόμενο εξασφάλισης κρατικής ή άλλης γης για σκοπούς πρακτικής 
εξάσκησης των μαθητών, 

έχουν διαβιβαστεί προς την προϊσταμένη Τομέα Έρευνας και Τεκμηρίωσης του 
Παιδαγωγικού Ινστιτούτου για σκοπούς διεξαγωγής εμπεριστατωμένης αξιολόγησης, 
τα πορίσματα της οποίας θα σας γνωστοποιηθούν. 

 Σε ό,τι αφορά το θέμα της διαμόρφωσης όρων στις προσλήψεις προσωπικού 
στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, έτσι ώστε να έχουν 
προτεραιότητα οι κάτοχοι απολυτηρίου της εν λόγω σχολής, αυτό θα συζητηθεί με 
αρμόδιους λειτουργούς των δύο υπουργείων, και θα επανέλθουμε με οτιδήποτε 
νεότερο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.728, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 15 Ιανουαρίου 2010, με την οποία διαβιβάστηκε στο 
Υπουργείο η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος καταβάλλει 
προσπάθειες για προσέλκυση νέων γεωργών και παρέχει σχετικά κίνητρα μέσω του 
Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013. Συγκεκριμένα, το Μέτρο 1.2 για την 
ενίσχυση της πρώτης εγκατάστασης νέων γεωργών προνοεί εφάπαξ πριμοδότηση με 
ποσό ύψους €25.000, ενώ το Καθεστώς 1.5.1 για τις επενδύσεις σε γεωργικές 
εκμεταλλεύσεις, προνοεί χρηματοδότηση μέχρι ποσοστού 60% των δαπανών. 

 Αρμόδιο για να εξετάσει τη δυνατότητα εισαγωγής Τμήματος Γεωπονίας και 
σε άλλες Τεχνικές Σχολές της Κύπρου είναι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Αναφορικά με το τρίτο ερώτημα, σημειώνεται ότι το Υπουργείο ενδιαφέρεται 
να προσλαμβάνει άτομα με γνώσεις στα αντικείμενα των δραστηριοτήτων του. Οι 
προσλήψεις όμως γίνονται μέσω εγκεκριμένων σχεδίων υπηρεσίας, η τροποποίηση 
των οποίων θα μπορούσε να μελετηθεί από το Υπουργείο σε συνεργασία με το Τμήμα 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010, του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.727 και 
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23.06.009.04.728 αντίστοιχα, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με ημερομηνία 25.01.2010 σχετικά με τις πιο 
πάνω ερωτήσεις και να σας πληροφορώ ότι τα θέματα που εγείρονται στα ερωτήματα 
της κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά, σε ό,τι αφορά 

 την παραχώρηση κινήτρων για προσέλκυση μαθητών στην Περιφερειακή 
Τεχνική και Γεωργική Σχολή στην Αυγόρου, 

 το ενδεχόμενο εισαγωγής του Τμήματος Γεωπονίας και σε άλλες τεχνικές 
σχολές της Κύπρου και 

 το ενδεχόμενο εξασφάλισης κρατικής ή άλλης γης για σκοπούς πρακτικής 
εξάσκησης των μαθητών, 

έχουν διαβιβαστεί προς την προϊσταμένη Τομέα Έρευνας και Τεκμηρίωσης του 
Παιδαγωγικού Ινστιτούτου για σκοπούς διεξαγωγής εμπεριστατωμένης αξιολόγησης, 
τα πορίσματα της οποίας θα σας γνωστοποιηθούν. 

 Σε ό,τι αφορά το θέμα της διαμόρφωσης όρων στις προσλήψεις προσωπικού 
στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, έτσι ώστε να έχουν 
προτεραιότητα οι κάτοχοι απολυτηρίου της εν λόγω σχολής, αυτό θα συζητηθεί με 
αρμόδιους λειτουργούς των δύο υπουργείων, και θα επανέλθουμε με οτιδήποτε 
νεότερο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.728, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 15 Ιανουαρίου 2010, με την οποία διαβιβάστηκε στο 
Υπουργείο η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος καταβάλλει 
προσπάθειες για προσέλκυση νέων γεωργών και παρέχει σχετικά κίνητρα μέσω του 
Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013. Συγκεκριμένα, το Μέτρο 1.2 για την 
ενίσχυση της πρώτης εγκατάστασης νέων γεωργών προνοεί εφάπαξ πριμοδότηση με 
ποσό ύψους €25.000, ενώ το Καθεστώς 1.5.1 για τις επενδύσεις σε γεωργικές 
εκμεταλλεύσεις, προνοεί χρηματοδότηση μέχρι ποσοστού 60% των δαπανών. 

 Αρμόδιο για να εξετάσει τη δυνατότητα εισαγωγής Τμήματος Γεωπονίας και 
σε άλλες Τεχνικές Σχολές της Κύπρου είναι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Αναφορικά με το τρίτο ερώτημα, σημειώνεται ότι το Υπουργείο ενδιαφέρεται 
να προσλαμβάνει άτομα με γνώσεις στα αντικείμενα των δραστηριοτήτων του.  Οι 
προσλήψεις όμως γίνονται μέσω εγκεκριμένων σχεδίων υπηρεσίας, η τροποποίηση 
των οποίων θα μπορούσε να μελετηθεί από το Υπουργείο σε συνεργασία με το Τμήμα 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.731, 
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ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ.23.06.009.04.731 και ημερομηνία 
25/1/2010, σχετικά με το θέμα της δημιουργίας Λυκείου στην περιοχή Κοκκινοχωρίων 
της επαρχίας Λάρνακας, που εγείρει ο βουλευτής εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Γεώργιος Τάσου και σας πληροφορώ ότι τα τελευταία χρόνια στην επαρχία Λάρνακας 
έχουν αναγερθεί δύο νέα Λύκεια και βρίσκεται σε εξέλιξη η ανέγερση δύο νέων 
Γυμνασίων, που σκοπό έχουν την αποσυμφόρηση των υφιστάμενων σχολικών 
μονάδων. 

 Με την ολοκλήρωση του προγράμματος ανέγερσης των νέων σχολικών 
μονάδων στην επαρχία Λάρνακας, ο μαθητικός πληθυσμός της επαρχίας θα μπορεί 
να εξυπηρετείται χωρίς κανένα πρόβλημα και οι σχολικές μονάδες δε θα 
αντιμετωπίζουν κανένα στεγαστικό πρόβλημα τα επόμενα χρόνια. 

 Με αυτά τα δεδομένα η ανάγκη ανέγερσης νέου λυκείου στην περιοχή 
Κοκκινοχωρίων της επαρχίας Λάρνακας δεν εμπίπτει στις άμεσες προτεραιότητες του 
Υπουργείου, καθώς αυτό θα επηρέαζε αρνητικά το μαθητικό πληθυσμό των 
επηρεαζόμενων Λυκείων. 

 Η ανέγερση νέου λυκείου στην περιοχή Κοκκινοχωρίων της επαρχίας 
Λάρνακας θα εξεταστεί όταν οι συνθήκες επιτρέψουν τη λειτουργία λυκείων με 
μικρότερο αριθμό μαθητών και αυξηθούν οι ανάγκες της επαρχίας Λάρνακας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.741, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.04.741 και ημερ. 2.2.2010, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και την ανάληψη από το Υπουργείο Εσωτερικών των εξόδων συμμετοχής 
και της ετήσιας συνδρομής της Αναπτυξιακής Εταιρείας Επαρχίας Λάρνακας στη 
∆ιάσκεψη των Περιφερειακών Παράκτιων Περιοχών της Ευρώπης (CPMR/CPRM), 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η ∆ιάσκεψη δημιουργήθηκε το 1973 για τις Περιφέρειες τότε της ΕΟΚ και στη 
συνέχεια διευρύνθηκε με στόχο την αλληλεγγύη των παραθαλάσσιων περιοχών 
της Κοινότητας. Ακολούθως, με τη στήριξη των Βρυξελλών, επεκτάθηκε σε 
«Κοινότητα της Ευρώπης των τριών θαλασσών» και έχει οργανωθεί σε έξι 
Γεωγραφικές Επιτροπές με σκοπό την προώθηση και υπεράσπιση των 
ενδιαφερόντων και συμφερόντων των 160 μελών/περιφερειών. 

(β) Με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου το Σεπτέμβρη του 1996, 
επικυρώθηκε η είσοδος στην πιο πάνω ∆ιάσκεψη της Επαρχίας Αμμοχώστου. 
Η επιλογή της Επαρχίας Αμμοχώστου έγινε με κριτήρια όχι μόνο γεωγραφικά 
και οικονομικά, αλλά και πολιτικά αφού το μεγαλύτερο της μέρος είναι 
κατεχόμενο. Έκτοτε, η Κύπρος συμμετέχει ενεργά στην υπό αναφορά 
∆ιάσκεψη. 

(γ) Ουδέποτε υπήρξε υπόσχεση από το Υπουργείο Εσωτερικών για ανάληψη της 
συνδρομής και των εξόδων συμμετοχής της Αναπτυξιακής Εταιρείας Επαρχίας 
Λάρνακας, παρά μόνο τον Αύγουστο του 2009, με δική μου έγκριση, 



 

 116

παραχωρήθηκε κατ' εξαίρεση στην Ένωση Κοινοτήτων Λάρνακας το ποσό των 
€17.395 ώστε να καλυφθεί η καθυστερημένη οφειλή/συνδρομή για το 2008. 

2. Αναφέρεται τέλος ότι ο Πρόεδρος της Αναπτυξιακής Εταιρείας Λάρνακας 
ενημερώθηκε γραπτώς ότι το Υπουργείο Εσωτερικών δε διαθέτει πιστώσεις αλλά ούτε 
είναι σε θέση να καλύπτει τα έξοδα συμμετοχής του στη ∆ιάσκεψη, κάτι το οποίο 
θεσμοθετημένα πράττει για τον εκπρόσωπο της Κυβέρνησης, Έπαρχο Αμμοχώστου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.747, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 25 Ιανουαρίου 2010, σε 
σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Για τις ποσότητες ελαστικών που βρίσκονται στο χώρο αδρανών υλικών 
Μαραθούντας, βρίσκεται σε εξέλιξη προσφορά του Επάρχου Πάφου για την μεταφορά 
τους στην αδειοδοτημένη εγκατάσταση διαχείρισης ελαστικών στην βιομηχανική 
περιοχή Ύψωνα. 

 Όσον αφορά τα συσσωρευμένα ελαστικά στο σκυβαλότοπο Κοτσιάτη, το 
Υπουργείο Εσωτερικών έχει διευθετήσει την διάθεση κονδυλίου στον ∆ήμο Λευκωσίας 
για την μεταφορά των ποσοτήτων αυτών στις αδειοδοτημένες εγκαταστάσεις για 
διαχείριση. Στο παρόν στάδιο, βρίσκεται σε εξέλιξη η ετοιμασία όρων προσφοράς για 
την μεταφορά αυτή. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.807, 

ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

«Ανακατασκευή του δρόμου Μενεού-Κιτίου 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.807, ημερομηνίας 2/2/2010, 
της Βουλευτού εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου κας Σκεύης Κούτρα Κουκουμά και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Οι εργασίες ανακατασκευής τμήματος του δρόμου Μενεού-Κιτίου, μήκους 900μ., 
έχουν ήδη αρχίσει. Η επίστρωση όμως του δρόμου θα γίνει αμέσως μετά την 
ολοκλήρωση του αποχετευτικού συστήματος λυμάτων. 

2. Οι εργασίες της συμπλήρωσης του αποχετευτικού συστήματος λυμάτων 
αναμένεται να αρχίσουν το 2011.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και μπαίνουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  
Έχουμε στην ημερήσια διάταξη το θέμα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων «Οι υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση 
στρατηγικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών και για τη δημιουργία υγιούς ελεύθερου 
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ανταγωνισμού όπως αυτές απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας έναντι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης». 

 Ναι, κύριε Χριστοφόρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Nαι, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με το πέρας της συνεδρίας, πριν το Κεφάλαιο Τέταρτο, βάσει 
του άρθρου 73 του συντάγματος, παράγραφος 6, νομιμοποιούμαι να ζητήσω από το 
σώμα όπως στην επόμενη ημερήσια διάταξη της Βουλής τεθούν προς ψήφιση στην 
ολομέλεια της Βουλής δύο προτάσεις νόμου που χρονολογούνται.  Η μία πρόταση 
είναι «Ο περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα 
Πρόσωπα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», η οποία επανακατατέθηκε στις 6 
Ιουλίου του 2006 -δηλαδή μπορεί να είναι και οκτώ χρόνια στη Βουλή να συζητιέται- 
και κατ’ ανάλογο και παρόμοιο τρόπο η πρόταση που κατατέθηκε στις 7 ∆εκεμβρίου 
του 2006 «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2006». 

 Εξάντλησα όλα τα περιθώρια!  Εξαντλήθηκε και η επιτροπή και η Βουλή.  
Θεωρώ ότι από ένα σημείο και μετά καθίσταται εμπαιγμός και πιστεύω ότι είναι η ώρα 
να αποφασίσει η ολομέλεια για την τύχη αυτών των προτάσεων!  Ίσως να μην 
υπάρχει ανάλογο προηγούμενο. Για τόσα χρόνια αυτές οι δύο προτάσεις βρίσκονται 
εν εκκρεμότητι.  Και βάσει των δυνατοτήτων και των εξουσιών που μου παρέχει το 
άρθρο 73, παράγραφος 6, του συντάγματος, ζητώ όπως μπουν στην επόμενη 
ημερήσια διάταξη, για να συζητηθούν την ερχόμενη Τετάρτη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου έχει το λόγο.  

A. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μπορεί να έχει δικαίωμα ο κάθε βουλευτής να ζητά όπως φθάσει κάποια 
πρόταση στην ολομέλεια, από εκεί και πέρα όμως η ολομέλεια συζητά στη βάση 
κάποιων εκθέσεων που ετοιμάζονται από επιτροπές.  Μέχρι την ερχόμενη Τετάρτη δε 
θα υπάρξει συνεδρία της επιτροπής Προσφύγων και γι’ αυτό η συζήτηση δεν μπορεί 
να γίνει την επόμενη Τετάρτη.  Αυτή την έκκληση του συναδέλφου που γίνεται εδώ η 
επιτροπή να τη δει και ανάλογα με την απόφαση της επιτροπής να πράξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγγελίδης ζήτησε το λόγο; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 
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 ∆ιά πολλοστή φορά θα επιδείξω κατανόηση, εφόσον θα υπάρξει δέσμευση από 
τη Βουλή στις 15 Απριλίου να βρίσκεται στην ημερήσια διάταξη της Βουλής.  
∆ιαφορετικά, έχω κάθε δικαίωμα να αναλύσω τους λόγους ενώπιον της ολομέλειας 
γιατί ζητώ επιτακτικά επιτέλους να σταματήσει αυτού του είδους η μεταχείριση όσον 
αφορά τις δύο προτάσεις νόμου, παρά τις εκκλήσεις, παρά τις αναρίθμητες επιστολές 
που απέστειλα στον πρόεδρο της επιτροπής Προσφύγων, στον Πρόεδρο της Βουλής, 
στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Έχω έναν ολόκληρο τόμο προσπαθειών, για να 
φθάσω στην ολομέλεια.  Αν έχω αυτό το δικαίωμα, μπορεί να ανατρέξει ο 
οποιοσδήποτε συνάδελφος και να το αναγνώσει από το σύνταγμα και πιστεύω ότι 
επιδεικνύοντας αυτή την κατανόηση για τις 15 Απριλίου δε θα υπάρχει κανένα κώλυμα 
να βρίσκονται στην ημερήσια διάταξη προς ψήφιση στην ολομέλεια.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, έχω την άποψη ότι είναι δικαιολογημένη η απαίτησή σας 
λόγω του μακρού χρόνου που έχει παρέλθει για τις εν λόγω προτάσεις, όμως όλοι 
γνωρίζουμε τις δυσκολίες και τα προβλήματα που περιστοίχιζαν αυτές τις προτάσεις 
για τους εκ μητρογονίας πρόσφυγες.  Είναι γεγονός ότι και στη σύσκεψη αρχηγών κατ’ 
επανάληψη ήρθατε και θέσατε το θέμα, οφείλω να το βεβαιώσω αυτό.  Όμως, η 
ολομέλεια της Βουλής, όπως ορθά παρατηρεί ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου, πρέπει να 
έχει ενώπιόν της κάποιες εκθέσεις.  Γι’ αυτό προτείνω προς το σώμα όπως το θέμα 
τεθεί ενώπιον του σώματος εντός του μηνός Απριλίου. Όχι στις 15, διότι είναι η πρώτη 
συνεδρία μετά τις διακοπές και η επιτροπή μπορεί να μην προλάβει να δει το θέμα, να 
το επεξεργαστεί. Γι’ αυτό η πρόταση που θέτω στην ολομέλεια του σώματος είναι να 
αποφασίσουμε ότι το θέμα, αφού το δει η επιτροπή, θα είναι ενώπιον του σώματος 
εντός του μηνός Απριλίου. 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό.  Στις 30 Μαρτίου είναι η σύσκεψη στο 
Υπουργείο Εσωτερικών.  Εκεί δεν ξέρω τι πράγματα θα λεχθούν, ελπίζω ότι θα είναι 
ένα συμπέρασμα των μέχρι τώρα συζητήσεων και θα ανακοινωθεί και από τον 
υπουργό, φαντάζομαι, η διαδικασία που θα ακολουθήσει για τα περαιτέρω.  
Γνωρίζουμε όλοι πολύ καλά τα θέματα συνταγματικότητας ή όχι.  Συνεπώς, αν το 
θέμα θα τροχοδρομηθεί προς επίλυση, τότε χρειάζεται η συναίνεση της κυβέρνησης.  
Για να υπάρχει η συναίνεση της κυβέρνησης, πρέπει να γίνει πρόταση από το 
Υπουργείο Εσωτερικών, να πάει στο Υπουργικό Συμβούλιο και να έρθει η συναίνεση. 

 Αν αυτά τα πράγματα θα διαφανούν στις 30 του μήνα ή όχι, θα μπορεί να 
ακολουθήσει μία συνεδρία μετά στην επιτροπή και να αποφασίσουμε περί του 
πρακτέου.  Γι’ αυτό δεν μπορώ να δεσμευτώ ως ΑΚΕΛ αυτή τη στιγμή ότι τον Απρίλιο 
θα είμαστε στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου για το θέμα το διαδικαστικό. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εδώ υπάρχει ένα κενό στα επιχειρήματα.  Πήρε το λόγο ο κ. 
Αριστοφάνης Γεωργίου την πρώτη φορά, για να μη συναινέσει στην πρόταση του 
συνάδελφου του κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, εγείροντας το επιχείρημα ότι δε θα 
προλάβει  μέχρι την Τετάρτη η επιτροπή της οποίας προεδρεύει να συνέλθει.  Όταν 
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έγινε η συμβιβαστική πρόταση εκ μέρους του συναδέλφου να πάμε στις 15 του 
Απρίλη και ήρθε και από το προεδρείο μία πρόταση ως το τέλος του Απρίλη, 
θυμηθήκαμε άλλα επιχειρήματα.  Εδώ να είμαστε ειλικρινείς!  Αν έχουν διαφορετική 
άποψη, να την πουν!  Έτσι λειτουργεί η δημοκρατία, όχι κάθε λίγο να χρησιμοποιούμε 
διαφορετικά επιχειρήματα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα, παρακαλώ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ως είθισται, σίγουρα όταν και εφόσον τίθεται μία πρόταση 
νόμου στη Βουλή και μάλιστα μία πρόταση η οποία έχει συζητηθεί για πάμπολλα 
χρόνια, κατατίθεται ενώπιον της ολομέλειας και ο καθένας στην ολομέλεια 
αναλαμβάνει τις ευθύνες του είτε ψηφίζει είτε καταψηφίζει. 

 Θεωρούμε, κύριε Πρόεδρε, ότι εμείς θα συμφωνήσουμε με τη δική σας 
πρόταση, σύμφωνα με την οποία λέτε ότι αυτή η πρόταση νόμου θα πρέπει να 
κατατεθεί ενώπιον της ολομέλειας μέχρι το τέλος Απριλίου.  Εσείς το έχετε θέσει.  Γιατί, 
αν η σύσκεψη του Υπουργείου Εσωτερικών είναι στις 30 Μαρτίου, αντιλαμβάνεστε ότι 
υπάρχει ακόμα ένας μήνας, μέχρι που η κυβέρνηση να συζητήσει, να βγάλει μάλιστα 
προς τα έξω την απόφασή της. Γιατί, κύριε Πρόεδρε, στην επιτροπή Εμπορίου, ενώ 
είχαμε καταθέσει πρόταση νόμου σε σχέση με τον καθορισμό της υψηλότερης τιμής 
χονδρικής πώλησης των καυσίμων, σήμερα το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κατέθεσε ενώπιον της ολομέλειας νομοσχέδιο και αποσύραμε αμέσως τη 
δική μας πρόταση ως επιτροπή και θα συζητήσουμε την πρόταση της κυβέρνησης.  
Άρα, το ίδιο μπορεί να συμβεί.  Μέχρι το τέλος Απριλίου αν η κυβέρνηση φέρει και 
καταθέσει νομοσχέδιο γι’ αυτό το συγκεκριμένο θέμα, να αποσυρθεί η πρόταση του 
συναδέλφου και να συζητηθεί η πρόταση της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της πρότασης να είναι το θέμα ενώπιον της ολομέλειας 
μέχρι τις 30 Απριλίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Με δεκαεννέα ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και καμία αποχή 
αποφασίζεται το θέμα να είναι ενώπιον της ολομέλειας μέχρι το τέλος Απριλίου. 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι όλες οι σχετικές προτάσεις περί του 
θέματος περιλαμβάνονται σε αυτή, διότι υπάρχει και η δική μας η πρόταση… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Βεβαίως, βεβαίως, κύριε Αγγελίδη, είναι αυτονόητο! 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  
Έχουμε το θέμα «Οι υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση στρατηγικών 
αποθεμάτων πετρελαιοειδών και για τη δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού 
όπως αυτές απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης». 
Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους. Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα 
«Οι υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση στρατηγικών αποθεμάτων 

πετρελαιοειδών και για τη δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού όπως 
αυτές απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αθηνά Κυριακίδου Φειδίας Σαρίκας 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Τάσος Μητσόπουλος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε αυτεπάγγελτα 
το υπό αναφορά θέμα, έπειτα από πρόταση του βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους.  Το εν 
λόγω θέμα συζητήθηκε σε τρεις συνεδρίες της επιτροπής, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 17 Ιουνίου και 18 Νοεμβρίου 2008 και 16 Νοεμβρίου 2009, ενώ η πτυχή του 
θέματος που αφορούσε τη δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού στην αγορά 
των πετρελαιοειδών και στις τιμές των πετρελαιοειδών στην Κύπρο εξετάστηκε από 
κοινού με την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού στις 
24 Φεβρουαρίου 2009.  Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν o 
Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο διευθυντής της Υπηρεσίας 
Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, εκπρόσωποι του 
Ευρωπαϊκού Κέντρου Καταναλωτή Κύπρου και της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και 
Προστασίας των Καταναλωτών του ίδιου υπουργείου, ο πρόεδρος της Επιτροπής 
Προστασίας του Ανταγωνισμού (ΕΠΑ), εκπρόσωποι του Κυπριακού Οργανισμού 
∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών (ΚΟ∆ΑΠ), της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, 
του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής, της Κυπριακής Εταιρείας Αποθήκευσης Πετρελαιοειδών Λτδ 
(ΚΕΤΑΠ) και των εταιρειών “Ελληνικά Πετρέλαια Κύπρου Λτδ” (ΕΚΟ), “Exxon Mobil 
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Cyprus Inc.”, “Lukoil Cyprus Ltd”, “Petrolina (Holdings) Public Ltd”, “BP Eastern 
Mediterranean Ltd” και του Παγκύπριου Συνδέσμου Πρατηριούχων Πετρελαιοειδών.   

 Ο εισηγητής του θέματος κ. Νίκος Κλεάνθους, εισάγοντας το θέμα, ανέφερε ότι 
για τη δημιουργία του τερματικού σταθμού και των αποθηκευτικών χώρων 
πετρελαιοειδών στο Βασιλικό έχουν εμπλακεί διάφορες κυβερνήσεις διαμέσου των 
ετών, χωρίς όμως το εν λόγω έργο να έχει υλοποιηθεί.  Ο κ. Κλεάνθους επισήμανε ότι 
η δημιουργία του τερματικού σταθμού και του χώρου αποθήκευσης αποθεμάτων 
πετρελαιοειδών αποτελεί ανάγκη που επιβάλλεται από το κοινοτικό κεκτημένο, αλλά 
ταυτόχρονα και απαραίτητη προϋπόθεση, για να καταστεί δυνατή η προσέλκυση νέων 
εταιρειών πετρελαιοειδών στην αγορά της Κύπρου, επιτρέποντας τη δημιουργία 
υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού προς όφελος των πολιτών και του τόπου. Σκοπός 
της εξέτασης του θέματος ενώπιον της επιτροπής, πρόσθεσε, είναι η εξακρίβωση των 
λόγων που οδήγησαν στην καθυστέρηση της υλοποίησης του εν λόγω έργου και η 
εξεύρεση των ενδεδειγμένων λύσεων που θα βοηθήσουν στην υλοποίησή του και 
παράλληλα η εξέταση των συνεπειών από τη μη ολοκλήρωση του έργου, που 
αφορούν την αγορά των πετρελαιοειδών και κατ’ επέκταση τις τιμές στις οποίες 
διατίθενται τα πετρελαιοειδή στην Κύπρο. 

 Ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καταθέτοντας τις απόψεις 
του ενώπιον της επιτροπής, εξήγησε ότι συζητήθηκαν από τους τεχνοκράτες δύο 
προτάσεις για τη δημιουργία του Ενεργειακού Κέντρου, που αφορούσαν αφενός τη 
δημιουργία από τις εταιρείες πετρελαιοειδών δικών τους τερματικών και 
αποθηκευτικών χώρων και αφετέρου το ενδεχόμενο να δοθεί αποκλειστική 
αρμοδιότητα στον ΚΟ∆ΑΠ για τη δημιουργία και διαχείριση του Ενεργειακού Κέντρου, 
με την προοπτική να ενοικιάζεται χώρος αποθήκευσης εντός του Ενεργειακού 
Κέντρου σε τυχόν νέες εταιρείες πετρελαιοειδών που θα δραστηριοποιούνταν στην 
Κύπρο.  Ο υπουργός τόνισε ότι δεν έχει αλλάξει η πολιτική απόφαση δημιουργίας 
ενός ενιαίου τερματικού και αποθηκευτικών χώρων στο χώρο του Βασιλικού και 
ανέφερε ότι η Υπηρεσία Ενέργειας του υπουργείου του έχει διεκπεραιώσει εκτενή 
εργασία προς την επίτευξη του στόχου της δημιουργίας του τερματικού.  Αναφορικά 
με το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου, ο υπουργός ανέφερε ότι αναμένεται 
από τους ειδικούς ότι η υποδομή που αφορά το υγροποιημένο φυσικό αέριο θα 
ολοκληρωθεί εντός τεσσεράμισι ετών από τη μέρα της υπογραφής του συμβολαίου 
του έργου, ενώ, σύμφωνα με τους ειδικούς, θα είναι δυνατή η χρήση του φυσικού 
αερίου, προτού ολοκληρωθεί η υποδομή του Ενεργειακού Κέντρου.  Ο υπουργός 
διευκρίνισε ότι για τη δημιουργία του τερματικού πετρελαιοειδών θα αναλωθούν άλλα 
δύο χρόνια, με πιθανή ολοκλήρωση το 2011, εφόσον οι εργασίες ξεκινήσουν εντός 
του 2009, προσθέτοντας ότι η παρούσα κυβέρνηση προέβη σε επιπλέον 
απαλλοτριώσεις στην περιοχή Βασιλικού για την κατασκευή του Ενεργειακού Κέντρου. 

 Ο πρόεδρος της ΕΠΑ ανέφερε ότι το πρώτο σκέλος του θέματος, που αφορά 
τα στρατηγικά αποθέματα πετρελαιοειδών, εμπίπτει στη σφαίρα αρμοδιότητας της 
κυβέρνησης.  Ο πρόεδρος της ΕΠΑ ανέφερε ότι, κατά την άποψή του, η απουσία 
υποδομής (τερματικού και αποθηκευτικών χώρων πετρελαιοειδών) δημιουργεί 
διαρθρωτικές δυσκολίες που δεν επιτρέπουν να ευδοκιμήσει ο υγιής και ελεύθερος 
ανταγωνισμός στην αγορά των πετρελαιοειδών.  Σχολιάζοντας το θέμα του 
ανταγωνισμού στη σχετική αγορά, ανέφερε ότι με τη μέχρι σήμερα τριβή του με το 
θέμα είναι σε θέση να γνωρίζει ότι υπάρχουν αρκετά άλλα αδύνατα σημεία στην εν 
λόγω αγορά που προκαλούν στρεβλώσεις στον ανταγωνισμό, αλλά στο παρόν στάδιο 
δε θα ήθελε να αναφερθεί σε βάθος σε αυτά, επισημαίνοντας ότι μέχρι τις 17 Ιουνίου 



 

 122

2008, ημερομηνία κατά την οποία παρευρέθηκε στη συνεδρία της επιτροπής, δεν είχε 
ακόμη ολοκληρωθεί η έρευνα της ΕΠΑ για την αγορά των πετρελαιοειδών. 

 Αναπτύσσοντας το θέμα της διατήρησης στρατηγικών αποθεμάτων 
πετρελαιοειδών, ο διευθυντής της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού ανέφερε ότι αυτό πηγάζει από εναρμονιστική νομοθεσία 
και ότι μέρος των εν λόγω αποθεμάτων αποθηκεύεται προσωρινά στις εγκαταστάσεις 
του παλαιού διυλιστηρίου πετρελαιοειδών στη Λάρνακα, ενώ το υπόλοιπο των 
αποθεμάτων αποθηκεύεται με μίσθωση σε εγκαταστάσεις στην Ελλάδα και στην 
Ολλανδία.  Επιπλέον, κατέθεσε στην επιτροπή σχετικό ενημερωτικό σημείωμα.  Η 
προσπάθεια για τη δημιουργία Ενεργειακού Κέντρου στο Βασιλικό, ανέφερε, 
χρονολογείται και η μορφή του περιλαμβάνει τη δημιουργία τερματικού εκφόρτωσης 
πετρελαϊκών προϊόντων, αποθηκευτικών χώρων, όπου θα διατηρούνται τα εν λόγω 
αποθέματα, καθώς και τα λειτουργικά αποθέματα των εταιρειών πετρελαιοειδών που 
διεξάγουν δραστηριότητες στην Κύπρο.   

 Η ιδέα της συνύπαρξης των στρατηγικών αποθεμάτων και των λειτουργικών 
αποθεμάτων των πετρελαιοειδών των εταιρειών έγινε, αφενός για να είναι δυνατή η 
ανακύκλωση των εν λόγω καυσίμων και αφετέρου για να καταστεί δυνατή η διατήρηση 
όλων των αποθεμάτων πετρελαιοειδών σε μια τοποθεσία και να υλοποιηθεί η 
μεταφορά των αποθηκευτικών χώρων, που σήμερα ευρίσκονται στη Λάρνακα.  Η 
τακτική ανακύκλωση των αποθεμάτων πετρελαιοειδών, όπως ανέφερε, εκτιμάται ότι 
θα περιορίσει το ενδεχόμενο ζημιάς από την πτώση των τιμών του πετρελαίου, 
αποτρέποντας την επανάληψη πρόσφατου συμβάντος κατά το οποίο ο ΚΟ∆ΑΠ 
αναγκάστηκε να πωλήσει φθηνότερα τα πετρελαιοειδή που είχε αγοράσει σε πολύ πιο 
υψηλή τιμή λόγω της ανάγκης ανανέωσης των αποθεμάτων του.   

 Παρά το γεγονός ότι η μέθοδος της συναποθήκευσης των καυσίμων 
(commingling), που προτείνεται να χρησιμοποιηθεί στο Ενεργειακό Κέντρο στο 
Βασιλικό, εφαρμόζεται επιτυχώς στην Ολλανδία και σε άλλα κράτη, οι εταιρείες 
πετρελαιοειδών στην Κύπρο δε συμφωνούν με την εφαρμογή της και ζητούν επίμονα 
να τους δοθεί χώρος να δημιουργήσουν τις δικές τους αποθήκες, προσπαθώντας 
εμμέσως να παρεμποδίσουν τη δραστηριοποίηση άλλων εταιρειών στην κυπριακή 
αγορά. 

 Το Ενεργειακό Κέντρο, πρόσθεσε ο ίδιος, προορίζεται να λειτουργήσει και ως 
εφοδιαστικός σταθμός για τη γύρω περιοχή, όπως για παράδειγμα για το λιμάνι 
Λεμεσού, καλύπτοντας τις ανάγκες εφοδιασμού καυσίμων πλοίων (bunkering fuel), 
που ανέρχονται σε περίπου 450 000 τόνους ετησίως.  Ανέφερε επίσης ότι από την 
αρχή το εν λόγω έργο αντιμετωπίζεται από την υπηρεσία του ως έργο υποδομής για 
την Κύπρο και όχι ως έργο που εξυπηρετεί τα συμφέροντα των εταιρειών 
πετρελαιοειδών που δραστηριοποιούνται στην Κύπρο, τονίζοντας ότι κανένας δεν 
αναγκάζει τις εταιρείες να αποθηκεύσουν τα καύσιμά τους στο Βασιλικό.   

 Η δημιουργία του Ενεργειακού Κέντρου, όπως ο ίδιος δήλωσε, έτυχε 
ενδελεχούς σχεδιασμού, με τη λήψη των απόψεων των εταιρειών πριν από την 
κατάρτιση του τελικού σχεδίου το Σεπτέμβριο του 2005.  Ωστόσο,  τα τελευταία τρία 
χρόνια, σύμφωνα με τον ίδιο, οι εταιρείες, με νέα δεδομένα, μέσω του ΚΟ∆ΑΠ, 
ζήτησαν διαφοροποίηση του σχεδιασμού του Ενεργειακού Κέντρου με την 
παραχώρηση χώρου για την ανέγερση των δικών τους αποθηκευτικών χώρων και 
ιδιωτικών τερματικών εκφόρτωσης, αρνούμενοι να συναποθηκεύσουν τα αποθέματά 
τους σε κοινή εγκατάσταση, όπως είχε αρχικά σχεδιαστεί.  Η εν λόγω αλλαγή, κατά 
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τον ίδιο, επιβάλλει τη μετάκληση εμπειρογνωμόνων, για να συμβουλεύσουν το κράτος 
ποια λύση είναι η καλύτερη, ενώ η κυβέρνηση ακόμα διαπραγματεύεται τη μορφή που 
θα έχει το Ενεργειακό Κέντρο με τις εταιρείες πετρελαιοειδών. 

 Ενημερώνοντας την επιτροπή για το Ενεργειακό Κέντρο, όπως αυτό είχε 
αρχικά σχεδιαστεί, ο ίδιος ανέφερε ότι αυτό θα διαθέτει νέου τύπου δεξαμενές 
καυσίμων με ασφάλεια αφρού, νερού και “bunding work”, για την αποτροπή και τον 
περιορισμό των διαρροών, καθώς και πολλά άλλα σύγχρονα συστήματα ασφάλειας, 
σε αντίθεση με τις δεξαμενές αποθήκευσης καυσίμων των εταιρειών στη Λάρνακα, οι 
οποίες δεν πληρούν τις σύγχρονες προδιαγραφές ασφάλειας κατασκευής.  Στη 
Λάρνακα, όπως επισήμανε, υπάρχουν δεξαμενές καυσίμων που είναι 
κατασκευασμένες με καρφιά “riveted tanks”, κατασκευές που έχουν απαγορευθεί 
διεθνώς για την αποθήκευση καυσίμων και που συνεπώς εγκυμονούν κινδύνους για 
την πόλη, καθιστώντας απόλυτα αναγκαία τη μετακίνησή τους στο Βασιλικό το 
συντομότερο δυνατό.  Στην περίπτωση που το Ενεργειακό Κέντρο κατασκευαστεί και 
οι εγκαταστάσεις των εταιρειών πετρελαιοειδών μεταφερθούν στο Βασιλικό, η 
απορρύπανση της εν λόγω περιοχής δύναται να ολοκληρωθεί εντός δύο ετών.  

 Στη δεύτερη συνεδρία της επιτροπής, στις 24 Φεβρουαρίου 2009, ο διευθυντής 
της Υπηρεσίας Ενέργειας εξέφρασε τη λύπη του για το ότι δεν υπήρξε καμία εξέλιξη 
αναφορικά με το θέμα της ανέγερσης του Ενεργειακού Κέντρου, πληροφορώντας την 
επιτροπή ότι δεν εξασφαλίστηκαν ακόμα οι υπηρεσίες άλλου εμπειρογνώμονα, όπως 
είχε αναφερθεί στις προηγούμενες συνεδρίες της επιτροπής.  

 Σχολιάζοντας τις τιμές των πετρελαιοειδών που επικρατούσαν στην Κύπρο στις 
18 Νοεμβρίου 2008, ο ίδιος είχε επισημάνει ότι η βενζίνη στην Κύπρο πωλούνταν 
κατά 2,5 σεντ πιο ακριβά, το πετρέλαιο κίνησης κατά 7,7 σεντ και το πετρέλαιο 
θέρμανσης κατά 9,4 σεντ πιο πάνω από ό,τι θα έπρεπε να πωλείται, λαμβάνοντας 
υπόψη την τιμή του πετρελαίου που επικρατούσε διεθνώς.  Στη συνεδρία της 
επιτροπής στις 24 Φεβρουαρίου 2009 επισήμανε ότι και πάλι η βενζίνη στην Κύπρο 
πωλούνταν κατά 3,6 σεντ πιο ακριβά, το πετρέλαιο κίνησης κατά 10,4 σεντ και το 
πετρέλαιο θέρμανσης κατά 4,4 σεντ, καταθέτοντας σχετικό σημείωμα με τις τιμές στην 
επιτροπή.  Όπως εξήγησε,  η Υπηρεσία Ενέργειας καταλήγει στα συμπεράσματά της 
αναφορικά με τις τιμές των πετρελαιοειδών λαμβάνοντας υπόψη τις διεθνείς τιμές του 
πετρελαίου, τα έξοδα μεταφοράς του στην Κύπρο, τα λειτουργικά έξοδα και τα κέρδη 
των εταιρειών πετρελαιοειδών, που παρέμειναν τα ίδια.  ∆εδομένων των πιο πάνω, ο 
ίδιος επισήμανε ότι δε δικαιολογούνται οι υψηλές τιμές πώλησης των πετρελαιοειδών 
στην Κύπρο, αν συνυπολογισθεί και η παγκόσμια πτώση της τιμής του πετρελαίου 
λόγω της οικονομικής κρίσης.  Αναφερόμενος στο δικαίωμα καθορισμού ανώτατης 
τιμής πώλησης των καυσίμων από τον υπουργό, στις περιπτώσεις όπου 
διαπιστώνονται αδικαιολόγητα υψηλές τιμές, επισήμανε ότι το εν λόγω θέμα αποτελεί 
αντικείμενο πολιτικής απόφασης. 

 Ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών 
του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αναφερόμενος στην αγορά 
πετρελαιοειδών, είπε ότι, λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι μόνο τέσσερις εταιρείες 
δραστηριοποιούνται στην εν λόγω αγορά, συνάγεται το συμπέρασμα ότι επικρατεί 
ολιγοπώλιο.  ∆ιευκρίνισε όμως ότι, παρ’ όλο που μπορεί να υπάρχει ολιγοπώλιο ή 
ακόμα και μονοπώλιο σε μια αγορά, για να παρέμβει το κράτος, πρέπει να 
διαπιστωθεί ότι υπάρχει κατάχρηση δεσπόζουσας θέσης.  Αναφορικά με την ύπαρξη 
προτεινόμενων τιμών από τις εταιρείες πετρελαιοειδών προς τους πρατηριούχους, 
επισήμανε ότι, εφόσον οι εν λόγω τιμές είναι προτεινόμενες και όχι υποχρεωτικές, τότε 
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πάλι δε δύναται το κράτος να παρέμβει.  Στην περίπτωση όμως που οι προτεινόμενες 
τιμές επιβάλλονται με οποιοδήποτε τρόπο ή καθίστανται υποχρεωτικές για τους 
πρατηριούχους, όπως ανέφερε, το κράτος δύναται να παρέμβει, αφού η εν λόγω 
πράξη αποτελεί “recent price maintenance”, πρακτική που απαγορεύεται αυστηρώς 
από το νόμο του ανταγωνισμού, την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το ∆ικαστήριο 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, χωρίς εξαιρέσεις.  Η εκπρόσωπος της ίδιας υπηρεσίας 
πρόσθεσε ότι το τμήμα της προβαίνει σε πολύπλευρη αξιολόγηση των τιμών, αφού 
κάθε παραλαβή πετρελαιοειδών τυγχάνει κοστολόγησης.  Αναφερόμενη στη 
νομοθεσία που ρυθμίζει το θέμα, είπε ότι είναι προβληματική, αφού σε αυτή γίνεται 
αναφορά μόνο σε γενικά επίπεδα τιμών, με αποτέλεσμα να καθίσταται αναγκαία η 
διαπίστωση υπερτιμολόγησης από όλες τις εταιρείες, για να παρέμβει το κράτος.  Η εν 
λόγω αδυναμία της νομοθεσίας, όπως ανέφερε, έχει επισημανθεί από τη 
Συμβουλευτική Επιτροπή Τιμών αρκετές φορές, χωρίς όμως να γίνει οποιαδήποτε 
βελτίωση σε αυτή. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΟ∆ΑΠ ανέφερε ότι η έλλειψη αποθηκευτικών χώρων 
στην Κύπρο ανάγκασε τον ΚΟ∆ΑΠ να εξασφαλίσει αποθέματα πετρελαιοειδών που 
αποθηκεύονται στην Ελλάδα και την Ολλανδία, με ετήσιο κόστος €7 εκατομ., χρήματα 
που θα μπορούσε να διατεθούν για τη δημιουργία ιδιόκτητων δεξαμενών 
αποθήκευσης στην Κύπρο.  ∆ιευκρίνισε ότι, δεδομένου του γεγονότος ότι ο ΚΟ∆ΑΠ 
θα χρησιμοποιεί πέραν του 70% των αποθηκευτικών χώρων του 
προγραμματιζόμενου Ενεργειακού Κέντρου για τη διατήρηση των στρατηγικών 
αποθεμάτων πετρελαιοειδών της Κύπρου, θα διεκδικήσει τον ανάλογο ρόλο στη 
διαχείριση του εν λόγω κέντρου.   

 Ο ίδιος εισηγήθηκε την ανάληψη της ανέγερσης των δεξαμενών από τον 
ΚΟ∆ΑΠ, με τρόπο που να μοιράζονται κοινή υποδομή με τον τερματικό σταθμό και οι 
εν λόγω εγκαταστάσεις να ενοικιάζονται από τον ΚΟ∆ΑΠ σε όσες εταιρείες 
ενδιαφέρονται να συστεγασθούν μαζί του.  Όπως είπε επίσης, όσες εταιρείες δεν 
επιθυμούν να συστεγασθούν με τον ΚΟ∆ΑΠ θα δύναται να ανεγείρουν τις δικές τους 
εγκαταστάσεις, οι οποίες θα γειτνιάζουν με εκείνες του ΚΟ∆ΑΠ και θα μοιράζονται την 
ίδια υποδομή.  Όπως ισχυρίστηκε, ο προτεινόμενος σχεδιασμός είναι καλύτερος από 
την ιδέα της συναποθήκευσης των αποθεμάτων, που η κυβέρνηση αρχικά είχε 
αποφασίσει να προωθήσει. 

 Ο εκπρόσωπος της ΚΕΤΑΠ περιορίστηκε στην επεξήγηση ενώπιον της 
επιτροπής της αποστολής της εταιρείας του, που είναι η αποθήκευση μέρους των 
αποθεμάτων πετρελαιοειδών που διατηρούνται στις εγκαταστάσεις του παλαιού 
διυλιστηρίου της Λάρνακας με τη χρήση του προσωρινού τερματικού που έχει 
δημιουργηθεί στην περιοχή για το σκοπό αυτό.  

 Σχολιάζοντας την αδικαιολόγητη καθυστέρηση που παρατηρείται στην 
υλοποίηση του Ενεργειακού Κέντρου, ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Συνδέσμου 
Καταναλωτών χαιρέτισε την καθαρή έκφραση πολιτικής βούλησης από τον υπουργό 
για τη δημιουργία του κέντρου στο Βασιλικό, καθώς εγκαταλείπονται τα συμφέροντα 
των εταιρειών και υλοποιείται ένα έργο υποδομής που δημιουργείται για το συμφέρον 
του τόπου.  

 Ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής 
εξέφρασε την απογοήτευσή του ως πολίτης του κράτους αναφορικά με τους 
χειρισμούς που έτυχε το θέμα της δημιουργίας του Ενεργειακού Κέντρου στο Βασιλικό 
και ανέφερε ότι θα αναμένει την ολοκλήρωση της έρευνας της ΕΠΑ για τον 
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ανταγωνισμό στην αγορά πετρελαιοειδών.  Ως θέμα αρχής, ανέφερε ότι σε τέτοια 
σημαντικά έργα υποδομής δε θα πρέπει να έχουν λόγο οι εταιρείες πετρελαιοειδών σε 
βάρος των πολιτών και χαιρέτισε την πρωτοβουλία της επιτροπής να εξετάσει το θέμα 
της δημιουργίας του Ενεργειακού Κέντρου. 

 Ο διευθύνων σύμβουλος της εταιρείας ΕΚΟ, σχολιάζοντας το θέμα της 
προσέλκυσης εταιρειών πετρελαιοειδών με την ολοκλήρωση του Ενεργειακού 
Κέντρου, ανέφερε ότι δεν υπάρχει ανάγκη δημιουργίας μιας τέτοιας υποδομής, για να 
έλθει μια εταιρεία στην Κύπρο, και αναφέρθηκε στο παράδειγμα της εταιρείας “Lukoil”, 
που δραστηριοποιείται στην Κύπρο ενοικιάζοντας αποθηκευτικούς χώρους από την 
εταιρεία “Petrolina”.  Οι εταιρείες πετρελαιοειδών, όπως ο ίδιος επισήμανε, δεν 
αντιτίθενται στην απόφαση της κυβέρνησης για μετακίνηση των αποθηκευτικών 
χώρων καυσίμων από τη Λάρνακα, αλλά διαφωνούν με τον τρόπο που θα 
δημιουργηθεί ο τερματικός και οι αποθήκες πετρελαιοειδών.  Σύμφωνα με τον ίδιο, η 
θέση των εταιρειών είναι εναντίον της αποθήκευσης των αποθεμάτων των καυσίμων 
τους μαζί με τα στρατηγικά αποθέματα του ΚΟ∆ΑΠ και ζητούν να τους παραχωρηθεί 
ξεχωριστός χώρος, για να ανεγείρουν τις δικές τους αποθήκες.  Σύμφωνα με τον ίδιο, 
οι λόγοι για τους οποίους η εταιρεία ΕΚΟ δεν επιθυμεί την κοινή αποθήκευση των 
αποθεμάτων των καυσίμων της με αυτά άλλων εταιρειών αφορούν τόσο τη 
διαφοροποίηση των προϊόντων της από τα προϊόντα άλλων εταιρειών και την 
προώθηση παράλληλα του ανταγωνισμού μεταξύ των εταιρειών ως προς τα προϊόντα 
που πωλούνται όσο και την ανάγκη διατήρησης της αυτονομίας της εταιρείας 
αναφορικά με τα έξοδα λειτουργίας του χώρου αποθήκευσης.  Περαιτέρω, όπως 
πρόσθεσε, η κυβέρνηση θα πρέπει να παραχωρήσει χώρο στις εταιρείες, για να 
ανεγείρουν τις αποθήκες τους, από τη στιγμή που αποφάσισε τη μετακίνηση των 
εγκαταστάσεών τους από τη Λάρνακα.  Παράλληλα, επισήμανε ότι το ενδεχόμενο 
επέκτασης των εγκαταστάσεων του Ενεργειακού Κέντρου για τις εταιρείες ίσως να 
είναι μια καλή λύση, αφού οι εταιρείες πρέπει να είναι κοντά στον ΚΟ∆ΑΠ, ώστε να 
είναι δυνατή η πώληση των αποθεμάτων του, όταν αυτά θα ανανεώνονται.  Ο ίδιος 
τόνισε επίσης ότι οι εταιρείες ζητούν να έχουν μερίδιο ιδιοκτησίας στο Ενεργειακό 
Κέντρο και όχι να ανήκει εξ ολοκλήρου στον ΚΟ∆ΑΠ ή σε ιδιώτη που να τους 
ενοικιάζει αποθηκευτικούς χώρους.  Ενδεικτικά, ανέφερε ότι ένα ποσοστό ιδιοκτησίας 
της τάξης του 30% για τις εταιρείες θα διασφάλιζε καλύτερα τα συμφέροντά τους.  
Σχολιάζοντας την καθυστέρηση στην κατασκευή του Ενεργειακού Κέντρου, απέδωσε 
ευθύνες στους χειρισμούς της κυβέρνησης για τη διακοπή της συνεργασίας με τον 
οίκο “Κellogg” και τις εκτενείς συζητήσεις αναφορικά με την πλωτή ή χερσαία μονάδα 
αποϋγροποίησης φυσικού αερίου.  Αναπτύσσοντας τις θέσεις του για το θέμα των 
τιμών των καυσίμων στην Κύπρο, ανέφερε ότι η Κύπρος είναι η τρίτη πιο φθηνή χώρα 
στην ΕΕ στις τιμές των καυσίμων προ της επιβολής φόρων επισημαίνοντας ότι, εάν 
αφαιρεθεί από την τελική τους τιμή το κόστος μεταφοράς, η Κύπρος είναι η εικοστή 
δεύτερη ακριβότερη χώρα στην ΕΕ.  

 Ο εκπρόσωπος της εταιρείας ΕΚΟ τόνισε ότι η αρμοδιότητα λήψης απόφασης 
αναφορικά με το ύψος των τιμών των πετρελαιοειδών ανήκει στην Επιτροπή 
Παρακολούθησης Τιμών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και 
όχι στην Υπηρεσία Ενέργειας του ίδιου υπουργείου.  Σχολιάζοντας τους 
υπολογισμούς των τιμών, όπως αναφέρθηκαν στην επιτροπή από το διευθυντή της 
Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
ανέφερε ότι αυτοί είναι λανθασμένοι, αφού δε λαμβάνουν υπόψη παράγοντες όπως το 
επιπλέον κόστος μεταφοράς των καυσίμων εντός της χώρας, την παραλαβή φορτίων 
και τα διαθέσιμα αποθέματα, παράγοντες που πρέπει να συνυπολογίζονται, αφού 
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απαιτούνται δέκα μέρες τουλάχιστο, για να εξαντληθούν τα αποθέματα καυσίμων και 
να εφαρμοσθούν οι τιμές των νέων φορτίων.  Όπως ο ίδιος πρόσθεσε, οι υπολογισμοί 
των τιμών θα πρέπει να δεικνύουν αν οι μέσες τιμές είναι διαχρονικά λογικές και όχι αν 
υπάρχουν αυξήσεις των τιμών σε μια δεδομένη στιγμή.  Ο ίδιος τόνισε ενώπιον της 
επιτροπής ότι υπάρχουν αντικρουόμενες απόψεις αναφορικά με τις τιμές των 
καυσίμων από τις Υπηρεσίες Ενέργειας και Ανταγωνισμού και Προστασίας των 
Καταναλωτών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, γεγονός που 
προκάλεσε στο παρελθόν και την αντίδραση του προέδρου της ΕΠΑ, που απηύθυνε 
σύσταση να μη γίνονται αντικρουόμενες δηλώσεις από τις υπηρεσίες του υπουργείου.  
Ο ίδιος εκπρόσωπος απέρριψε τη θέση που εξέφρασε ο διευθυντής της Υπηρεσίας 
Ενέργειας ότι οι τιμές των πετρελαιοειδών ήταν υψηλότερες του κανονικού, τονίζοντας 
ότι η βιομηχανία των πετρελαιοειδών είναι η πιο αυστηρά ελεγχόμενη βιομηχανία στην 
Κύπρο, με πλήρη διαφάνεια στο κόστος των φορτίων πετρελαιοειδών που εισάγονται 
και στις τιμές που αυτά πωλούνται.  

 Ο πρώτος εκπρόσωπος της εταιρείας “Petrolina” ανέφερε ότι δύο από τους 
βασικούς λόγους που διαμόρφωσαν τη θέση της εταιρείας για δημιουργία 
ανεξάρτητων χώρων αποθήκευσης είναι το κόστος αποθήκευσης και το κόστος 
διαχείρισης των αποθεμάτων πετρελαιοειδών, αφού με τη διατήρηση ξεχωριστών 
αποθεμάτων η εταιρεία διατηρεί τον πλήρη έλεγχο του κόστους αποθήκευσης και την 
ανταγωνιστικότητά της.  Όπως ο ίδιος πρόσθεσε, η εταιρεία “Petrolina” ζητά να της 
παραχωρηθεί άλλος χώρος και να ληφθούν αντισταθμιστικά μέτρα, για να μην 
επωμισθεί το κόστος της μετακίνησής της από τη Λάρνακα, κατόπιν σχετικής 
πολιτικής απόφασης, από τη στιγμή που εξυπηρετείται και ικανοποιείται οικονομικά 
παραμένοντας στις παρούσες της εγκαταστάσεις.  Παράλληλα, τόνισε ότι ούτε η 
εταιρεία του επιθυμεί τη συναποθήκευση των καυσίμων της με άλλες εταιρείες.  Όπως 
επισήμανε ειδικότερα, η αποθήκευση των καυσίμων αποτελεί μέρος της εργασίας που 
η εταιρεία του εκτελεί και τομέα που επιθυμεί να διατηρήσει υπό τον έλεγχό της, για να 
δύναται να ανταγωνίζεται τις άλλες εταιρείες, αφού έχει ήδη προβεί σε πολύ 
σημαντικές επενδύσεις στον εν λόγω τομέα.  

 Αναφορικά με το θέμα των τιμών των πετρελαιοειδών, ο δεύτερος εκπρόσωπος 
της εταιρείας “Petrolina” ανέφερε ότι η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας 
Καταναλωτών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού λαμβάνει 
πληροφόρηση από τις εταιρείες πετρελαιοειδών και ελέγχει τις τιμές εισαγωγής και 
πώλησης των καυσίμων, χωρίς να έχει διαπιστώσει ότι αυτές είναι υπερβολικές, ενώ 
τόνισε επίσης ότι η μεθοδολογία που χρησιμοποιεί ο διευθυντής της Υπηρεσίας 
Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι λανθασμένη.  

 Ο γενικός γραμματέας της ΠΟΒΕΚ, εκπροσωπώντας τον Παγκύπριο Σύνδεσμο 
Πρατηριούχων Πετρελαιοειδών, ανέφερε ότι, κατά την άποψη των πρατηριούχων 
πετρελαιοειδών, έχει ακολουθηθεί λανθασμένη τακτική στην προώθηση της 
δημιουργίας του τερματικού σταθμού και του Ενεργειακού Κέντρου, αφού από τη 
συζήτηση προκύπτει ότι ο τερματικός σταθμός δεν μπορεί να λειτουργήσει χωρίς τις 
εταιρείες πετρελαιοειδών.  Αναφερόμενος στο θέμα των τιμών των πετρελαιοειδών, 
είπε ότι οι πρατηριούχοι εισπράττουν πολύ μικρή προμήθεια για την πώληση 
πετρελαιοειδών.  Πρόσθεσε ότι, ενώ τελευταίως δημοσιοποιούνται από το Υπουργείο 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού οι τιμές πώλησης των καυσίμων στα πρατήρια 
για σκοπούς πληροφόρησης του κοινού, το εν λόγω σύστημα, παρ’ όλο που είναι 
ευπρόσδεκτο από το Σύνδεσμο Πρατηριούχων Πετρελαιοειδών, χρήζει βελτίωσης, 
καθώς δεν ενημερώνεται το κοινό κατά πόσο οι τιμές των πρατηρίων έχουν 
μεταβληθεί από την ώρα της δημοσιοποίησής τους. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ολοκλήρωσε στο 
στάδιο αυτό την εξέταση του υπό συζήτηση θέματος, θεωρεί πολύ σημαντική την 
οριστική επίλυση του θέματος που αφορά τη δημιουργία του Ενεργειακού Κέντρου στο 
Βασιλικό, καθώς η τεράστια καθυστέρηση που παρατηρείται στη δημιουργία του έχει 
δυσμενείς επιπτώσεις τόσο στον τόπο όσο και στους Κύπριους καταναλωτές. 

 Η επιτροπή, με βάση την ενημέρωση που της έγινε, διαπιστώνει ότι έχουν 
σημειωθεί από τις εκάστοτε κυβερνήσεις τεράστιες και αδικαιολόγητες καθυστερήσεις 
στη δημιουργία του τερματικού εκφόρτωσης πετρελαιοειδών και του Ενεργειακού 
Κέντρου, που αποδίδονται στη διαφωνία των εταιρειών πετρελαιοειδών με τους 
εκάστοτε κυβερνητικούς σχεδιασμούς για το έργο. 

 Η επιτροπή καταγράφει τη διασπάθιση δημόσιου χρήματος διαχρονικά, λόγω 
της μη υλοποίησης της ειλημμένης απόφασης για τη δημιουργία του Ενεργειακού 
Κέντρου και της διαφοροποίησης στη μορφή του, όπως προέκυψε από τα στοιχεία 
που κατατέθηκαν ενώπιόν της κατά την εξέταση του θέματος. 

 Η επιτροπή τονίζει ότι η αδυναμία υλοποίησης του Ενεργειακού Κέντρου 
στοιχίζει στους καταναλωτές εκατομμύρια ευρώ ετησίως για την αποθήκευση των 
στρατηγικών αποθεμάτων της Κύπρου στο εξωτερικό, χρήματα που θα μπορούσε να 
αξιοποιηθούν για την κατασκευή της εν λόγω υποδομής την Κύπρο.  Περαιτέρω, η μη 
υλοποίηση του έργου αποστερεί την Κύπρο από σημαντικά έσοδα που θα 
προέκυπταν από την εμπορία καυσίμων για πλοία (bunkering), τομέας για τον οποίο 
έχει εκφραστεί σημαντική ζήτηση και ο οποίος περιλαμβάνεται στον αρχικό σχεδιασμό 
του Ενεργειακού Κέντρου.  Πρόσθετα, η μη υλοποίηση του τερματικού σταθμού και 
του Ενεργειακού Κέντρου παρεμποδίζει την ανάπτυξη υγιούς και ελεύθερου 
ανταγωνισμού στην κυπριακή αγορά πετρελαιοειδών, αφού με την απουσία της 
αναγκαίας υποδομής αποθηκευτικών χώρων παρεμποδίζεται η άφιξη νέων εταιρειών 
πετρελαιοειδών στην Κύπρο. 

 Η επιτροπή σημειώνει με ιδιαίτερη ικανοποίηση το άμεσο αποτέλεσμα που 
υπήρξε στη μείωση των τιμών από τις εταιρείες πετρελαιοειδών χωρίς την παρέμβαση 
της ΕΠΑ ή του αρμόδιου υπουργού, γεγονός που αποδίδεται στην ευαισθητοποίηση 
του κοινού μέσω των συζητήσεων ενώπιόν της. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, ολοκληρώνοντας την 
εξέταση του θέματος, επιφυλάσσεται να παρακολουθεί το όλο θέμα στενά, 
ευελπιστώντας ότι θα υλοποιηθεί σύντομα η απόφαση της κυβέρνησης για δημιουργία 
του τερματικού σταθμού και του Ενεργειακού Κέντρου στο Βασιλικό προς όφελος των 
Κυπρίων καταναλωτών και του τόπου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ τον κ. Νίκο Κλεάνθους να ανέβει ως ο εισηγητής του θέματος στο 
βήμα.  Να παρακαλέσω την κ. Ακκελίδου να με αντικαταστήσει για λίγο στο προεδρείο.  

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Ντίνα Ακκελίδου) 

 Κύριε Αγγελίδη, σας παρακαλώ. 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους, παρακαλώ. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. 
Ανδρέας Αγγελίδης.) 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Kυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στα πλαίσια της άσκησης του κοινοβουλευτικού ελέγχου εξετάστηκε 
αυτεπάγγελτα ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων το 
θέμα που ενέγραψα με τίτλο: «Οι υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση 
στρατηγικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών και για τη δημιουργία υγιούς ελεύθερου 
ανταγωνισμού όπως αυτές απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας έναντι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης», θέμα το οποίο είναι άρρηκτα συνδεδεμένο με την κατασκευή 
του τερματικού σταθμού αποθήκευσης πετρελαιοειδών στο Βασιλικό. 

 Σκοπός της εγγραφής του θέματος είναι η εξακρίβωση των λόγων που 
οδήγησαν στην καθυστέρηση της υλοποίησης του εν λόγω έργου και η εξεύρεση των 
ενδεδειγμένων λύσεων που θα βοηθήσουν στην υλοποίησή του, καθώς  και η εξέταση 
των συνεπειών από τη μη ολοκλήρωση του έργου που αφορά την εμπορία των 
πετρελαιοειδών και κατ’ επέκταση τις τιμές στις οποίες διατίθενται τα πετρελαιοειδή 
στην Κύπρο. Το εν λόγω θέμα συζητήθηκε σε δύο συνεδρίες της επιτροπής, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 17 Ιουνίου και… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ) 

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ! 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Πραγματοποιήθηκαν στις 17 Ιουνίου και στις 18 Νοεμβρίου 2008, ενώ η πτυχή 
του θέματος που αφορούσε τη δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού στην 
αγορά των πετρελαιοειδών και στις τιμές των πετρελαιοειδών εξετάστηκε από κοινού 
με την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού στις 24 
Φεβρουαρίου 2009. 

 Για τη δημιουργία του τερματικού σταθμού και των αποθηκευτικών χώρων 
πετρελαιοειδών στο Βασιλικό έχουν εμπλακεί διαδοχικά τρεις  κυβερνήσεις διά μέσου 
των ετών, αλλά δυστυχώς ακόμα το έργο δεν έχει κατασκευαστεί. Η κατάρτιση του 
τελικού σχεδίου ολοκληρώθηκε το Σεπτέμβρη του 2005 και με τη σύμφωνη γνώμη του 
ΚΟ∆ΑΠ και των εταιρειών πετρελαιοειδών.  Έτσι το έργο μπορούσε να ολοκληρωθεί 
μέσα σε δύο χρόνια, δηλαδή το 2007.  Ίσως ακόμα θα μπορούσε να τεθεί σε 
λειτουργία νωρίτερα, αφού ακυρώθηκε η τότε απόφαση για τις αναβαθμίσεις του 
∆ιυλιστηρίου Λάρνακας και αποφασίστηκε το κλείσιμό του το 2003. 

 Η δημιουργία του τερματικού σταθμού και του χώρου αποθήκευσης 
αποθεμάτων πετρελαιοειδών αποτελεί ανάγκη που επιβάλλεται από το κοινοτικό 
κεκτημένο, αλλά είναι ταυτόχρονα απαραίτητη υποδομή, για να καταστεί δυνατή η 
προσέλκυση νέων εταιρειών πετρελαιοειδών στην αγορά της Κύπρου, επιτρέποντας 
τη δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού προς όφελος των καταναλωτών και 
της οικονομίας του τόπου, αφού στην πράξη σημαίνει πιο φτηνά καύσιμα.  Εντούτοις, 
το κράτος, άγνωστο γιατί, δεν προχώρησε τις διαδικασίες, με αποτέλεσμα τρία χρόνια 
μετά οι εταιρείες και ο ΚΟ∆ΑΠ να διαφοροποιήσουν τη θέση τους και να ζητούν 
αλλαγή του σχεδιασμού του Ενεργειακού Κέντρου.  Ζητούν τώρα τη δημιουργία  ενός 
τερματικού για την αποθήκευση των στρατηγικών αποθεμάτων και άλλων μικρών 
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τερματικών περιφερειακά για κάθε εταιρεία ξεχωριστά.  Αρνούνται δηλαδή να 
συναποθηκεύσουν τα αποθέματά τους σε κοινή εγκατάσταση, όπως αρχικά είχε 
σχεδιαστεί, κάτι που αποτελεί ευρωπαϊκή πρακτική, η οποία έχει συγκεκριμένα 
πλεονεκτήματά, που θα αναφέρω πιο κάτω. 

 Ελλείψει του τερματικού δεν μπορεί να υπάρξει ελεύθερος ανταγωνισμός, αφού 
σήμερα οι τιμές των πετρελαιοειδών που διατίθενται στην αγορά καθορίζονται 
ολιγοπωλιακά, ενώ η αδράνεια του κράτους για τη δημιουργία του Ενεργειακού 
Κέντρου επενέργησε θετικά προς τα συμφέροντα των εταιρειών. Ο ΚΟ∆ΑΠ ελλείψει 
αποθηκευτικών χώρων στην Κύπρο αναγκάζεται να εξασφαλίσει αποθέματα 
πετρελαιοειδών που αποθηκεύονται στην Ελλάδα και την Ολλανδία, με ετήσιο κόστος 
πέραν των €7 εκατομ., ώστε η Κυπριακή ∆ημοκρατία να ανταποκρίνεται στη 
συμβατική της υποχρέωση ως κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία 
απαιτεί από τα κράτη μέλη τη διαρκή διατήρηση αποθεμάτων πετρελαιοειδών που 
αντιστοιχούν  σε ενενήντα τουλάχιστον ημέρες μέσης ημερήσιας εσωτερικής 
κατανάλωσης.  Αυτό γίνεται, ώστε, σε περίπτωση οποιασδήποτε μορφής κρίσης, να 
διασφαλίζεται στρατηγικά η λειτουργία κάθε κράτους μέλους της Ένωσης.  Για τη μη 
υλοποίηση της απόφασης για τη δημιουργία του τερματικού στο Βασιλικό, που λογικά, 
εάν υλοποιείτο ως αρχικά είχε σχεδιαστεί, επαναλαμβάνω, θα λειτουργούσε το 2007, 
αντιλαμβάνεστε για πόση διασπάθιση δημόσιου χρήματος μιλούμε! 

 Το ετήσιο κόστος των €7 εκατομ. για τη διατήρηση αποθεμάτων είναι ένα 
κόστος που υφίσταται η οικονομία του τόπου και ο Κύπριος φορολογούμενος, για 
τούτο δεν μπορεί ο ΚΟ∆ΑΠ, ως ημικρατικός οργανισμός, να αντιστρατεύεται τώρα την 
απόφαση του κράτους για τη δημιουργία του τερματικού και να ζητά τη δημιουργία 
ιδιόκτητων δεξαμενών αποθήκευσης.  Σημειώνω και πάλι ότι, αντί να δαπανούμε 
εκατομμύρια στο εξωτερικό για την αποθήκευση, μπορούσαμε και μπορούμε να 
δαπανήσουμε όλα αυτά τα ποσά τόσο για την κατασκευή του τερματικού όσο και για 
άλλα έργα υποδομής, ενισχύοντας έτσι την οικονομία του τόπου μας.  Επισημαίνω 
επίσης ότι σε κανένα κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που υπεύθυνος για τη 
διατήρηση των στρατηγικών αποθεμάτων είναι  οργανισμός αντίστοιχος του ΚΟ∆ΑΠ, 
δεν έχει ανεγείρει ιδιόκτητους αποθηκευτικούς χώρους για τη διατήρηση των 
αποθεμάτων.  

 Η ιδέα της συνύπαρξης των στρατηγικών αποθεμάτων και των λειτουργικών 
αποθεμάτων των πετρελαιοειδών των εταιρειών προέκυψε, αφενός για να είναι 
δυνατή η ανακύκλωση των εν λόγω καυσίμων και αφετέρου για να καταστεί δυνατή η 
διατήρηση όλων των αποθεμάτων πετρελαιοειδών σε μια τοποθεσία με μικρότερο 
κόστος και για να υλοποιηθεί η μεταφορά των αποθηκευτικών χώρων που σήμερα 
βρίσκονται στη Λάρνακα.  Η τακτική ανακύκλωση των αποθεμάτων πετρελαιοειδών 
θα περιορίσει το ενδεχόμενο ζημιάς από μια ενδεχόμενη πτώση των τιμών του 
πετρελαίου, αποτρέποντας την επανάληψη του συμβάντος κατά το οποίο ο ΚΟ∆ΑΠ 
αναγκάστηκε να πωλήσει φθηνότερα τα πετρελαιοειδή που είχε αγοράσει σε πολύ πιο 
υψηλή τιμή λόγω της ανάγκης ανανέωσης των αποθεμάτων του.  

 Παρά το γεγονός ότι η μέθοδος της συναποθήκευσης των καυσίμων, που 
προτείνεται να χρησιμοποιηθεί στο Ενεργειακό Κέντρο στο Βασιλικό, εφαρμόζεται 
επιτυχώς στην Ολλανδία και σε άλλα κράτη, οι εταιρείες πετρελαιοειδών στην Κύπρο 
δε συμφωνούν με την εφαρμογή της και ζητούν επίμονα να τους δοθεί χώρος να 
δημιουργήσουν τις δικές τους αποθήκες, προσπαθώντας εμμέσως να παρεμποδίσουν 
τη δραστηριοποίηση άλλων εταιρειών στην κυπριακή αγορά. Τη μέθοδο της 
συναποθήκευσης επικροτεί, όπως προανέφερα, η Ευρωπαϊκή Ένωση και προωθεί 
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σχετική Οδηγία που στοχεύει στη διαφάνεια και την απομάκρυνση του κινδύνου της 
υπερτίμησης.  Πιο συγκεκριμένα, το κυριότερο πλεονέκτημα της συναποθήκευσης σε 
έναν τερματικό σταθμό είναι η διαφάνεια τόσο στο ύψος των αποθεμάτων όσο και στο 
κόστος το οποίο αντανακλάται στο τέλος που επιβάλλει και μπορεί να αποτελέσει 
αντικείμενο εξέτασης και ελέγχου. Αντίθετα, όταν η υποχρέωση βαραίνει τους 
εισαγωγείς, το κόστος αυτό περιλαμβάνεται στην τελική τιμή του προϊόντος, γεγονός 
αδιαφανές, που μπορεί να οδηγήσει σε υπερχρεώσεις. 

 Εντούτοις, οι εταιρείες για τους δικούς τους λόγους και συμφέροντα, που είναι 
κατανοητό, επιμένουν σε ξεχωριστούς χώρους αποθήκευσης πετρελαιοειδών και 
παράλληλα ζητούν αντισταθμιστικά μέτρα, για να μην επωμισθούν το κόστος της 
μετακίνησης.  Είναι γεγονός σε αυτό το θέμα ότι η κυβέρνηση μπορεί να βρει λύσεις 
για αντισταθμιστικά μέτρα και κίνητρα για τη μετακίνηση όλων των εγκαταστάσεων 
από τη Λάρνακα και προφανώς θα πρέπει να αποφασίσει για αλλαγή των ζωνών, σε 
τουριστική ζώνη αντί βιομηχανική, γεγονός που αναπόφευκτα θα αυξήσει σε μεγάλο 
βαθμό την αξία της παραλιακής γης που ανήκει στις εταιρείες πετρελαιοειδών, 
δίνοντάς τους έτσι τη δυνατότητα αξιοποίησης και εκμετάλλευσής τους ανάλογα. 

 Το Ενεργειακό Κέντρο προορίζεται να λειτουργήσει και ως εφοδιαστικός 
σταθμός για τη γύρω περιοχή, όπως για παράδειγμα για το λιμάνι Λεμεσού, 
καλύπτοντας τις ανάγκες εφοδιασμού καυσίμων πλοίων, που ανέρχονται σε περίπου 
450 000 τόνους ετησίως.  Εδώ μπορεί να γίνει αντιληπτό ότι πολλά εκατομμύρια 
χάνονται από έσοδα που θα μπορούσε να εξασφαλίσει το κράτος για ανεφοδιασμό 
πλοίων που διέρχονται από την Κύπρο, κάτι που αποδεδειγμένα παρουσιάζει 
αυξημένη ζήτηση και κατά συνέπεια μεγάλη επικερδότητα.  Εάν υπήρχε σήμερα ο 
τερματικός σταθμός στο Βασιλικό, θα μπορούσε να ικανοποιείται η αποδεδειγμένη 
αυτή ζήτηση παροχής υπηρεσιών και αποκόμισης κέρδους πολλών εκατομμυρίων, 
κάτι που θα μείωνε το κόστος αποθήκευσης προς όφελος των καταναλωτών, ενώ θα 
αναβάθμιζε την Κύπρο εμπορικά. 

 Μια άλλη πολύ σοβαρότερη πτυχή του προβλήματος των αποθηκευτικών 
χώρων καυσίμων είναι ότι οι δεξαμενές αποθήκευσης καυσίμων των εταιρειών στη 
Λάρνακα δεν πληρούν τις προδιαγραφές ασφάλειας κατασκευής που πληρούν οι 
σύγχρονες δεξαμενές αποθήκευσης καυσίμων.  Ειδικότερα, υπάρχουν δεξαμενές 
καυσίμων στη Λάρνακα που είναι κατασκευασμένες κατά τρόπο που σήμερα 
απαγορεύεται διεθνώς.  Αντιλαμβάνεστε ότι τίθεται μέγα θέμα ασφάλειας, ενώ, όπως 
μας έχει λεχθεί στην επιτροπή, το Ενεργειακό Κέντρο, όπως αυτό είχε αρχικά 
σχεδιαστεί, θα διαθέτει νέου τύπου δεξαμενές καυσίμων με σύγχρονα και 
αναβαθμισμένα συστήματα ασφάλειας. Αυτές είναι διαπιστώσεις όχι δικές μου αλλά 
των πιο αρμόδιων κρατικών υπηρεσιών. 

 Αυτή την ασήκωτη ευθύνη, που εγκυμονεί κινδύνους για χιλιάδες κατοίκους της 
γύρω περιοχής, αλήθεια, ποια κυβέρνηση θα τη σηκώσει επιτέλους;  Έχουμε 
διανοηθεί το μέγεθος των συνεπειών σε ζωές και περιουσίες από έναν τέτοιο 
ενδεχόμενο κίνδυνο; Αυτό και μόνο, ανεξάρτητα από τα τεράστια οικονομικά οφέλη 
που ανέπτυξα προηγουμένως, θα ήταν αρκετό να ευαισθητοποιήσει το κράτος, ώστε 
να απομακρύνει αυτές τις επικίνδυνες εγκαταστάσεις μια ώρα ενωρίτερα.  Απ’ όλα 
αυτά συνάγεται το συμπέρασμα ότι είναι απόλυτα αναγκαία η μετακίνησή τους στο 
Βασιλικό το συντομότερο δυνατό, ενώ η απορρύπανση της εν λόγω περιοχής μπορεί 
να ολοκληρωθεί εντός δύο ετών, όπως επανειλημμένως διαβεβαίωσαν οι αρμόδιοι. 
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 Ως βουλευτής Λάρνακας θέλω να τονίσω εμφαντικά ότι δεν πάει άλλο αυτή η 
κατάσταση! Ο εμπαιγμός ειδικά για τη Λάρνακα είναι τεράστιος! Υπάρχει θέμα 
ασφάλειας για την περιοχή και καλά κάνει η κυβέρνηση, το κράτος να το λάβει καλά 
υπόψη του!  Μας δόθηκαν διαβεβαιώσεις, υπήρχαν χρονοδιαγράμματα σχετικά με την 
εφαρμογή προγράμματος για μετακίνηση των εγκαταστάσεων πετρελαιοειδών από 
την Λάρνακα μέχρι το 2010 και περιβαλλοντική αποκατάσταση του χώρου έως το 
2012, όμως τίποτα δεν έχει γίνει.  Το τονίζω, τίποτα!  Η πόλη ασφυκτιά και θέλει να 
ελευθερώσει τις παραλίες της, αφού μόνο με τη δημιουργία του τερματικού σταθμού 
στο Βασιλικό θα εξαναγκασθούν να μεταφέρουν και τις πετρελαιοδεξαμενές, όπως και 
άλλες εγκαταστάσεις υγραερίου μέσα στα πλαίσια του σχεδιασμού της ανέγερσης 
Ενεργειακού Κέντρου, ενώ είναι αδιανόητο να ξεκινά δίπλα από αυτές τις 
εγκαταστάσεις ένα από τα πιο φιλόδοξα έργα τουριστικής υποδομής, όπως αυτό της 
ενιαίας ανάπτυξης του λιμανιού και της μαρίνας, που θα αποτελέσει συνέχεια του 
παραλιακού μετώπου των Φοινικούδων.  Η κατάσταση αυτή, χωρίς υπερβολή, 
υπονομεύει την ανάπτυξη της πόλης μας και αυτό το καταγγέλλω!   

 Η Υπηρεσία Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου επιβεβαιώνει ότι η απουσία 
υποδομής τερματικού και αποθηκευτικών χώρων πετρελαιοειδών δημιουργεί 
διαρθρωτικές δυσκολίες που δεν επιτρέπουν να ευδοκιμήσει ο υγιής και ελεύθερος 
ανταγωνισμός στην αγορά των πετρελαιοειδών.  Καταλήγει δε  στα συμπεράσματά 
της αναφορικά με τις τιμές των πετρελαιοειδών, λαμβάνοντας υπόψη τις διεθνείς τιμές 
του πετρελαίου, τα έξοδα μεταφοράς του στην Κύπρο, τα λειτουργικά έξοδα και τα 
κέρδη των εταιρειών πετρελαιοειδών, τα οποία παρέμειναν τα ίδια.  ∆εδομένων των 
πιο πάνω, υποστηρίζει ότι δε δικαιολογούνται οι υψηλές τιμές πώλησης των 
πετρελαιοειδών στην Κύπρο, αν συνυπολογισθεί και η παγκόσμια πτώση της τιμής 
του πετρελαίου λόγω της οικονομικής κρίσης.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όλα αυτά που έχω υποστηρίξει  περιλαμβάνονται στην έκθεση της επιτροπής 
και αποτελούν συμπεράσματα και διαπιστώσεις που στηρίζονται σε αναντίλεκτες 
δηλώσεις των αρμόδιων  υπηρεσιών του κράτους.  Η απόφαση της ΕΠΑ για τις τιμές 
των καυσίμων σε συνδυασμό με την επιβολή του πολυσυζητημένου προστίμου των 
€42,5 εκατομ. που επιβλήθηκε στις εταιρείες πετρελαιοειδών για προσυνεννόηση στις 
τιμές πρέπει να μας προβληματίσει για το πώς φτάσαμε σε αυτό το σημείο  και ποιες 
είναι οι διαχρονικές ευθύνες του κράτους.  Πρέπει να τονισθεί ότι η νομοθεσία 
προβλέπει τις δυνατότητες και τις υποχρεώσεις του κράτους για προστασία των 
καταναλωτών από τυχόν αισχροκέρδεια ή και υπερβολικά υψηλές τιμές. 

 Τελικά, πώς είναι δυνατό να βγαίνει πρόσφατα απόφαση για το έτος 2005 από 
το κατ’ εξοχή αρμόδιο θεσμικό όργανο, που είναι η Επιτροπή Προστασίας του 
Ανταγωνισμού, και να βρίσκει ότι οι εταιρείες πετρελαιοειδών καταφεύγουν σε 
προσυνεννοημένες τιμές και κατ’ επέκταση επιτυγχάνουν να τις ανεβάσουν σε 
υπερβολικά υψηλό επίπεδο, που δε δικαιολογείται από τις διεθνείς και τις εγχώριες 
συνθήκες, και το Υπουργείο Εμπορίου -διαχρονικά μιλώ- να αδυνατεί να διαπιστώσει 
τέτοια φαινόμενα;  Γιατί αδυνατεί να παρέμβει σύμφωνα με τις πρόνοιες της 
νομοθεσίας ή και να εισηγηθεί τις απαραίτητες τροποποιήσεις για έναν πιο 
αποτελεσματικό έλεγχο και πάταξη της αισχροκέρδειας;  Εδώ πρέπει να σημειώσω ότι 
μόλις σήμερα -πρέπει να το χαιρετίσω, χωρίς να έχω διαβάσει το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο- έρχεται στη Βουλή ακριβώς ένα νομοσχέδιο που τείνει -και ελπίζουμε ότι 
έτσι θα είναι- στο να μπορεί ο αρμόδιος υπουργός, το κράτος να παρεμβαίνει εκεί 
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στην πηγή, εκεί που οι εταιρείες πωλούν χονδρικά, πριν φθάσουν ακόμα στους 
πρατηριούχους. 

 Η απαράδεκτη αμέλεια του κράτους διαχρονικά για τη δημιουργία του 
τερματικού σταθμού αποθήκευσης πετρελαιοειδών στο Βασιλικό αμέσως μετά το 
κλείσιμο του ∆ιυλιστηρίου στη Λάρνακα συνδέεται άμεσα με τη δημιουργία καρτέλ 
μεταξύ των εταιρειών πετρελαιοειδών. Η αδράνεια αυτή του κράτους έδωσε έδαφος 
στις εταιρείες πετρελαιοειδών να διαμορφώνουν τις τιμές μέσα στα πλαίσια 
ολιγοπωλίου, αφού χωρίς τον τερματικό σταθμό δεν μπορούν να έρθουν και άλλες 
ανταγωνίστριες εταιρείες στην Κύπρο, για να αναμένουμε φυσιολογικά, μέσα στα 
πλαίσια του ελεύθερου ανταγωνισμού, πιο χαμηλές τιμές προς όφελος των 
καταναλωτών. 

 Τα προσκόμματα και οι δικαιολογίες που προβάλλουν οι εταιρείες και η  
διαφοροποίηση της αρχικής θετικής τους προσέγγισης για το βασικό σχεδιασμό του 
τερματικού, όπως ανέφερα πιο πάνω, αφήνει σκιές, αφού αυτή η στάσιμη κατάσταση 
είναι μόνο αυτούς που εξυπηρετεί και κανέναν άλλο!  Από την άλλη, υπάρχει 
εγκληματική αμέλεια από πλευράς του κράτους για τη μη έναρξη των εργασιών για τη 
δημιουργία του τερματικού στο Βασιλικό και δε δικαιολογείται η κυβέρνηση να 
επιτρέπει τη διασπάθιση δημόσιου χρήματος και την απώλεια εσόδων εν μέσω 
οικονομικής κρίσης.  Η παρατεταμένη συζήτηση με τις εταιρείες δεν οδηγεί πουθενά, 
παρά μόνο τις ευνοεί, αφού συνεχίζεται η υφιστάμενη κατάσταση και το ολιγοπώλιο 
εις βάρος των καταναλωτών, ενώ την ίδια ώρα διασπαθίζονται δεκάδες εκατομμύρια 
κάθε χρόνο.  Παρ’ όλον ότι  δεν είναι ευθύνη μόνο της σημερινής κυβέρνησης, είναι 
αποκλειστική ευθύνη δική της αυτή τη στιγμή να προστατέψει τους καταναλωτές από 
κάθε μορφής αισχροκέρδεια.  Επίσης, οφείλει να απαντήσει στα εύλογα ερωτήματα 
του κόσμου για το πώς φτάσαμε ως εδώ και γιατί κωλυσιεργεί στην υλοποίηση του 
τερματικού σταθμού αποθήκευσης πετρελαιοειδών στο Βασιλικό, ένα έργο υποδομής 
για τον τόπο, που θα δημιουργήσει, εκτός των άλλων, τις προοπτικές για υγιή 
ανταγωνισμό.  Πρέπει  να μας δηλώσουν ξεκάθαρα.  Έχει αλλάξει η απόφαση για τη 
δημιουργία του τερματικού στο Βασιλικό; Υπάρχουν άλλοι σχεδιασμοί και άλλες 
προοπτικές;  Πρέπει να δοθούν απαντήσεις άμεσα, διαφορετικά φαίνεται ότι το 
τερματικό δε δημιουργείται, διότι πρέπει να ικανοποιηθούν τα συμφέροντα των 
εταιρειών με κόστος για το κράτος και τους πολίτες.  Αν υπάρχει πολιτική βούληση, 
υπάρχει και η πολιτική απόφαση και αυτή πρέπει να εφαρμοστεί άμεσα.  Η 
οποιαδήποτε άλλη καθυστέρηση και αδράνεια από πλευράς κυβέρνησης δημιουργεί 
σκιές και εύλογα ερωτηματικά. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων έχει αποφασίσει να 
παρακολουθεί από κοντά το όλο θέμα και να ασκεί τον κοινοβουλευτικό της έλεγχο, 
ακριβώς λόγω της τεράστιας σημασίας του και των αλυσιδωτών οικονομικών και 
άλλων προεκτάσεων που προκαλεί η περαιτέρω καθυστέρηση της κατασκευής του 
τερματικού σταθμού αποθήκευσης πετρελαιοειδών στο Βασιλικό. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και τους συναδέλφους για την υπομονή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κλεάνθους. 

 Ναι, κύριε Αριστοφάνη Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, να συνεχίσω απ’ εκεί που έμεινε ο κοινοβουλευτικός μας 
εκπρόσωπος σε ό,τι αφορά τη σύσκεψη.  Το πρωί είχαμε πει, αν είναι δυνατόν, οι 
ομιλίες γι’ αυτό το θέμα σήμερα να ήταν των πέντε λεπτών.  Αυτό είχαμε πει.  Εάν δεν 
έχει σημασία το τι λέμε εκεί, να μην το εφαρμόζουμε, για να μη χαλούμε και τη 
ζαχαρένια μας!  

 Ευχαριστώ πολύ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κλεάνθους) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κλεάνθους, να μου επιτρέψετε να το διευκρινίσω εγώ.  Είχαμε πει ότι θα 
είναι από την επόμενη φορά και αφού καθοριστεί.  Ήδη έχει κυκλοφορήσει και ήταν 
ενώπιόν μας από το πρωί στη σύσκεψη ο κατάλογος με τα λεπτά που ο καθένας έχει 
στη διάθεσή του.  Θα κάμω την παράκληση, αν είναι δυνατόν, να περιοριστεί ο 
χρόνος... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Μισό λεπτό.  Συγγνώμη.  Εγώ πρέπει να δηλώσω ότι είμαι ευγνώμων στο 
συνάδελφο που τουλάχιστο δε με διέκοψε και μου έδωσε την ευκαιρία να μιλήσω. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εν πάση περιπτώσει...  Κύριε Γεωργίου, ας μην το μετατρέψουμε σε θέμα προς 
συζήτηση.  Ας το αφήσουμε να εξελιχθεί, δυο ομιλητές έμειναν, θα συμπληρωθεί ο 
χρόνος.  Είμαστε συνηθισμένοι... 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε χαρακτηρίζομαι ούτε εγώ ούτε το κόμμα μας από 
αντιδημοκρατικές προθέσεις σε ό,τι αφορά το λόγο που πρέπει να έχει ο κάθε 
βουλευτής.  Γι’ αυτό σας παρακαλώ...  Οι αιχμές δε χρειάζονται για αυτά τα ζητήματα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εν πάση περιπτώσει, θεωρώ ότι δεν υπήρξε καμιά αιχμή...  Εν 
εσυμφωνήσαμεν. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Εν υπάρχει συμφωνία. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Βεβαίως εσυμφωνήσαμεν, αφού υπήρχε ο κατάλογος και είπαμε και από 
σήμερα.  Ειδικά για σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, κύριε Γεωργίου, ας μην το αφήσουμε στο επίπεδο της διαφωνίας της δικής 
μας.  Εγώ θα ακολουθήσω το χρονοδιάγραμμα που υπάρχει στον κατάλογο. 

 Λοιπόν, να παρακαλέσω το συνάδελφο κ. Μητσόπουλο να έρθει στο βήμα, 
αφού παρατηρήσω ότι δυστυχώς και πάλι ο αριθμός των παρευρισκομένων είναι 
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εκπληκτικά μικρός.  Τουλάχιστο το κόμμα το δικό μου, κύριε Μητσόπουλε, 
εκπροσωπείται σε ποσοστό μεγαλύτερο από το δικό σας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τζιαι έχουμεν τζιαι την προεδρία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πέρα από την προεδρία!   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 ∆εν ήταν αιχμή, κύριε... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν ήταν αιχμή, κύριε Αβέρωφ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Απλώς, θα πω κάτι που έχει σχέση με τη στατιστική.  Αν ένα κόμμα έχει ένα 
βουλευτή και παρευρίσκεται, η συμμετοχή του είναι 100%. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ναι, προηγουμένως οι “πράσινοι” ήσαν 100% παρόντες! 

 Ο κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα προσπαθήσω, στο βαθμό που ο συνάδελφος ο κ. Κλεάνθους έχει 
αναφερθεί ήδη σε αρκετά σημεία των παρατηρήσεων της επιτροπής, να αποφύγω 
κάποιες από τις δικές μου αναφορές.  Θα ήθελα απλώς και εγώ με τη σειρά μου να 
επισημάνω ότι, για να εξασφαλιστεί ο ομαλός εφοδιασμός σε πετρέλαιο, η Ευρωπαϊκή 
Ένωση επιβάλλει στα κράτη μέλη να συγκροτούν και να διατηρούν συνεχώς ένα 
ελάχιστο επίπεδο αποθεμάτων προϊόντων πετρελαίου, το οποίο αντιστοιχεί σε 
τουλάχιστον ενενήντα ημέρες της μέσης ημερήσιας εσωτερικής κατανάλωσης που 
καταγράφηκε κατά το προηγούμενο έτος.  Τα αποθέματα αυτά μπορεί να διατηρούνται 
εκτός της εθνικής επικράτειας, σε κάποιο άλλο κράτος μέλος.  Στην περίπτωση της 
Κύπρου μέρος των εν λόγω αποθεμάτων αποθηκεύεται προσωρινά στις 
εγκαταστάσεις του παλαιού διυλιστηρίου πετρελαιοειδών στη Λάρνακα, που λειτουργεί 
ως προσωρινός τερματικός σταθμός, ενώ το υπόλοιπο των αποθεμάτων, όπως έχει 
ήδη λεχθεί, με ένα πολύ υψηλό ετήσιο κόστος αποθηκεύεται με μίσθωση σε 
εγκαταστάσεις στην Ελλάδα και στην Ολλανδία.   

 Το υπό συζήτηση θέμα ωστόσο έχει πολλές και σοβαρές προεκτάσεις και 
διαπλοκές.  Είναι γεγονός ότι έστω και με κάποια χρονική καθυστέρηση η Κυπριακή 
∆ημοκρατία κατάφερε να εναρμονιστεί με την ευρωπαϊκή υποχρέωση για τη 
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διαχείριση των ελάχιστων αποθεμάτων των ενενήντα ημερών, έστω και αν μεγάλο 
μέρος, όπως έχουμε αναφέρει, των αποθεμάτων αυτών βρίσκεται, ελλείψει χώρων 
αποθήκευσης, εκτός της κυπριακής επικράτειας.  Ένα γεγονός που, όπως είναι λογικό, 
εγείρει κάποια ερωτηματικά, αμφιβολίες και επιφυλάξεις ως προς τη διαθεσιμότητα και 
την άμεση προσβασιμότητα των αποθεμάτων αυτών σε περίπτωση κρίσης 
εφοδιασμού ή σε περίπτωση άλλης έκρυθμης κατάστασης. 

 Εμείς θεωρούμε ότι το μείζον θέμα που προκύπτει από τη σημερινή συζήτηση 
είναι η αδυναμία του κυπριακού κράτους ή καλύτερα η ανικανότητά του να 
δημιουργήσει ένα σύγχρονο και υψηλών προδιαγραφών ενεργειακό κέντρο, ένα 
κέντρο ικανό να φιλοξενήσει και τον τερματικό σταθμό, τον οποίο σήμερα στερείται η 
πατρίδα μας.  Ήταν πραγματικά τουλάχιστον εξοργιστικό όσο και τραγελαφικό 
ενώπιον της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αλλά και ενώπιον άλλων 
επιτροπών όπου έχει πραγματοποιηθεί παρόμοια συζήτηση να βλέπει κάποιος τους 
αρμοδίους λειτουργούς να φάσκουν και να αντιφάσκουν, να αλληλοαναιρούνται 
μεταξύ τους και τον πολιτικά υπεύθυνο και προϊστάμενο υπουργό να αδυνατεί να 
δώσει σαφείς και ξεκάθαρες απαντήσεις και να αναλάβει συγκεκριμένες δεσμεύσεις 
για τον οριστικό χρόνο κατασκευής του ενεργειακού κέντρου στο Βασιλικό και 
μετακίνησης των εγκαταστάσεων πετρελαιοειδών που βρίσκονται στη Λάρνακα. 

 Υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και αυτή η διάσταση του προβλήματος 
στην οποία ασφαλώς, ως βουλευτής Λάρνακας, θα αναφερθώ.  Να υπενθυμίσω ότι με 
τρόπο πανηγυρικό το Φεβρουάριο του 2001 είχε υπογραφεί συμφωνία μεταξύ του 
δήμου Λάρνακας και της τότε κυβέρνησης για τη μετακίνηση του διυλιστηρίου και των 
εγκαταστάσεων πετρελαιοειδών.  Η συμφωνία μεταξύ άλλων -και διαβάζω από το 
κείμενο της συμφωνίας- προέβλεπε: 

 «Έκδοση διατάγματος τερματισμού χρήσεως υπό όρους με βάση το άρθρο 37 
του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου για όλες τις εγκαταστάσεις 
πετρελαιοειδών με μεταβατική περίοδο δέκα χρόνων».  Άλλη πρόβλεψη:  «∆ιορισμός 
τεχνικής επιτροπής παρακολούθησης της εφαρμογής του χρονοδιαγράμματος στο 
οποίο θα μετέχουν όλα τα αρμόδια υπουργεία και φορείς, καθώς επίσης ο δήμος 
Λάρνακας».  Άλλη πρόνοια της συμφωνίας:  «Εκπόνηση σχεδίου περιοχής», 
παρακαλώ, «για την ορθολογιστική ανάπτυξη του χώρου.  Η δαπάνη για την ετοιμασία 
του σχεδίου περιοχής θα αναληφθεί εξ ολοκλήρου από την κυβέρνηση».  Παρακάτω:  
«Αναθεώρηση του τοπικού σχεδίου Λάρνακας στην οποία να προβλέπονται οι 
ανωτέρω δεσμεύσεις».  Παρακάτω:  «Συμπλήρωση της κατασκευής του νέου 
τερματικού σταθμού στο νέο χώρο που έχει επιλεγεί μέχρι το έτος 2007-2008».  
«Λειτουργία διπλών εγκαταστάσεων για περίοδο δύο μέχρι τριών χρόνων μετά το έτος 
2007-2008 και συμπλήρωση όλων των εγκαταστάσεων του νέου τερματικού μέχρι τη 
λήξη της περιόδου αυτής, το 2010.  Τερματισμός της λειτουργίας διυλιστηρίων και 
εγκαταστάσεων πετρελαιοδεξαμενών το έτος 2010.  Περιβαλλοντική αποκατάσταση 
του χώρου που σήμερα καταλαμβάνει εγκαταστάσεις του διυλιστηρίου και των 
εταιρειών πετρελαιοειδών στη Λάρνακα μέχρι το έτος 2012».  Αυτά προέβλεπε η 
συμφωνία του 2001. 

 Θα με ρωτήσετε τώρα λογικά ποιες απ’ όλες αυτές τις πρόνοιες που 
διαλαμβάνει η συμφωνία έχουν υλοποιηθεί.  Θα σας απαντήσω χωρίς περιστροφές:  
Καμιά απολύτως!  Καμιά απολύτως!  Έστω και αν έχουν περάσει δέκα ολόκληρα 
χρόνια από τη συνομολόγηση αυτής της συμφωνίας. 
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 Το Φεβρουάριο του 2003 το Υπουργικό Συμβούλιο έλαβε απόφαση για την 
κατασκευή ενεργειακού κέντρου στο Βασιλικό.  Την 31η Οκτωβρίου του 2005 ο τότε 
Υπουργός Εμπορίου, ο κ. Γιώργος Λιλλήκας, δήλωνε στη γενική συνέλευση του 
Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου στη Λάρνακα:  «Το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού προχωρεί με βάση τη συμφωνία που συνομολογήθηκε για 
τη μετακίνηση των πετρελαϊκών εγκαταστάσεων.  Το υπουργείο προχωρεί στην 
ανέγερση του ενεργειακού κέντρου στο Βασιλικό, που θα φιλοξενεί τις εγκαταστάσεις 
του φυσικού αερίου και των πετρελαιοειδών.  Με βάση τα χρονοδιαγράμματα, το εν 
λόγω κέντρο θα είναι έτοιμο το τέλος του 2009», παρακαλώ, «οπότε και θα μπορούν 
να μεταφερθούν όλες οι δραστηριότητες από το τερματικό πετρελαϊκών της Λάρνακας 
στο Βασιλικό».   

 Ακολουθεί μια πληθώρα πραγματικά δηλώσεων άλλων αξιωματούχων του 
κράτους που επιβεβαιώνουν στην πράξη το αλαλούμ και τη σύγχυση που υπάρχει και 
κυρίως την απουσία μιας σθεναρής πολιτικής απόφασης για την υλοποίηση του έργου 
αυτού εντός συγκεκριμένων και δεσμευτικών χρονοδιαγραμμάτων.   

 ∆ιαβάζω:  «Γενική συνέλευση του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου 
Λάρνακας, 4 Ιουλίου του 2007.  Χαιρετισμός του υπουργού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη».  
Αναφορά στο ίδιο θέμα:  «Τα διάφορα ζητήματα που προκύπτουν από τη μετακίνηση 
των εγκαταστάσεων των εταιρειών εισαγωγής πετρελαιοειδών από τη Λάρνακα στο 
ενεργειακό κέντρο που θα κατασκευάσει η κυβέρνηση στο Βασιλικό έως το 2010»          
-έχουμε ήδη μια παράταση ενός έτους- «καθώς και τα συγκεκριμένα αιτήματά τους για 
αποζημιώσεις κ.λπ., κ.λπ...».  Αυτά το 2007.   

 Συνέντευξη του υποψηφίου Προέδρου της ∆ημοκρατίας ∆ημήτρη Χριστόφια 
στο περιοδικό “Prima Scala” το 2007.  Αναφέρεται στο συγκεκριμένο θέμα.  «Η 
συμφωνία που υπέγραψε η κυβέρνηση με το δήμο Λάρνακας προνοεί τη μετακίνηση 
των εγκαταστάσεων μέχρι το 2010.»  ∆υστυχώς, η κυβέρνηση ασκεί κριτική στην 
προηγούμενη κυβέρνηση, του αείμνηστου Τάσσου Παπαδόπουλου, προχωρεί με 
πολύ αργό ρυθμό στην υλοποίηση της απόφασης και τη δημιουργία νέου ενεργειακού 
κέντρου στο Βασιλικό.  «Εμείς δεσμευόμαστε ότι θα επιταχύνουμε τις διαδικασίες με 
στόχο να είναι έτοιμο το ενεργειακό κέντρο μέχρι το 2010.»  Αν είδατε επιτάχυνση 
εσείς, είδαμε και εμείς!   «Ταυτόχρονα, θα προχωρήσουμε στην εκπόνηση 
ολοκληρωμένου σχεδίου για τη σωστή αξιοποίηση του χώρου που θα απελευθερωθεί 
και τον οποίο θεωρούμε ζωτικής σημασίας για την ανάπτυξη της Λάρνακας.»   

 Ομιλία του υπουργού κ. Αντώνη Πασχαλίδη, 25 Νοεμβρίου του 2008, στους 
ροταριανούς ομίλους της Λάρνακας.  Η πιο πρόσφατη ομιλία:  «Το υπουργείο 
προκήρυξε το διαγωνισμό για πρόσληψη συμβούλου διευθυντή του έργου του 
ενεργειακού κέντρου και οι υποβληθείσες προσφορές αξιολογούνται.  Αναμένεται ότι ο 
συμβουλευτικός οίκος που θα προσληφθεί θα αρχίσει εργασίες στις αρχές του 2009», 
όπως ξέρετε οι εργασίες έχουν αρχίσει στο Βασιλικό, «και η ανέγερση του τερματικού 
πετρελαιοειδών αναμένεται να ολοκληρωθεί το 2012».   

 ∆ε θα επικαλεστώ επίσης τις απαντήσεις που μου έχουν δοθεί σε τρεις-
τέσσερις σχετικές ερωτήσεις τις οποίες έχω αρχίσει να υποβάλλω από το 2008 και οι 
οποίες μεταξύ τους είναι εντελώς αντιφατικές και αλληλοαναιρούμενες.  Άλλοι μιλούν 
για το 2012, άλλοι μιλούν αορίστως για μετά το 2012, άλλοι μιλούν για χρόνο 
κατασκευής του έργου τα τρία έτη, άλλοι μιλούν για τρεισήμισι, άλλοι μιλούν για 
τέσσερα.  Αν βγάλετε εσείς συμπέρασμα, άλλο τόσο βγάζω και εγώ, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι.   
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 Βρισκόμαστε λοιπόν αισίως στο 2010 και όχι μόνο δεν έχει μπει ούτε μια πέτρα, 
αλλά συζητούμε ακόμη τους τρόπους κατασκευής του ενεργειακού κέντρου με το 
υπουργείο και τις εταιρείες να ερίζουν, όπως έχει αναφέρει και ο κ. Κλεάνθους, από τη 
μια το Υπουργείο Εμπορίου να προκρίνει την κατασκευή του ενεργειακού κέντρου 
μέσω του ΚΟ∆ΑΠ, ο οποίος θα έχει την αποκλειστική ευθύνη διαχείρισης και 
λειτουργίας του κέντρου, και να ενοικιάζει στη συνέχεια αποθηκευτικούς χώρους στις 
διάφορες εταιρείες και από την άλλη τις εταιρείες οι οποίες ασφαλώς διεκδικούν να 
τους παραχωρηθεί χώρος στο Βασιλικό, για να κατασκευάσουν τις δικές τους 
εγκαταστάσεις αποθήκευσης και διάθεσης των προϊόντων. 

 Η δική μας αφετηριακή θέση είναι ότι οποιαδήποτε λύση προκριθεί θα πρέπει 
να διασφαλίζει συνθήκες υγιούς ανταγωνισμού και διαφάνειας προς όφελος των 
καταναλωτών και αποφυγή δημιουργίας μονοπωλιακών ή ολιγοπωλιακών 
καταστάσεων.  Απ’ εκεί και πέρα όμως, το βέβαιο είναι ένα, ότι η ολιγωρία που έχει 
επιδειχθεί όλα αυτά τα χρόνια έχει στερήσει από την Κύπρο τη δυνατότητα να 
αποκτήσει ένα σύγχρονο ενεργειακό κέντρο, να ενισχύσει τις συνθήκες ανταγωνισμού 
και διαφάνειας προς όφελος του καταναλωτή, να προσελκύσει νέες εταιρείες και να 
δημιουργήσει καινούριες θέσεις εργασίας. 

 Η εξοργιστική αυτή κατάσταση κρατά την πόλη μας, τη Λάρνακα, και την 
ευρύτερη περιοχή της καθηλωμένες και εγκλωβισμένες μέσα σε συνθήκες 
περιβαλλοντικής υποβάθμισης και αισθητικής ρύπανσης.  Με τα καζάνια να 
λειτουργούν σε απόσταση αναπνοής από οικιστικές περιοχές και ορατό τον κίνδυνο 
που διατρέχουν καθημερινά χιλιάδες συμπολίτες μας από εγκαταστάσεις παλαιότερης 
τεχνολογίας, που εκ των πραγμάτων δεν πληρούν τις σύγχρονες προδιαγραφές 
ασφάλειας.  Η ανοχή και η υπομονή των Λαρνακέων έχουν προ καιρού εξαντληθεί.  
Και επειδή ο εμπαιγμός αυτός δεν μπορεί να συνεχίζεται εις βάρος μας και εσαεί, εις 
βάρος μιας ολόκληρης πόλης, ζητούμε και απαιτούμε και από την κυβέρνηση, αλλά 
και από το δήμο της Λάρνακας, ο οποίος έχει μερίδιο ευθύνης, τον άμεσο τερματισμό 
της παραχώρησης αδειών χρήσης της ειδικής ζώνης διυλιστηρίων και των χώρων 
αποθήκευσης πετρελαιοειδών βάσει συγκεκριμένου χρονοδιαγράμματος.  Ταυτόχρονα, 
στέλνουμε ένα σαφές και ξεκάθαρο μήνυμα, ότι ούτε μια μέρα περισσότερο δεν 
πρόκειται να δεχθούμε τη διαιώνιση της παραμονής των εγκαταστάσεων 
πετρελαιοειδών στη Λάρνακα και ότι είμαστε αποφασισμένοι να προχωρήσουμε 
ακόμα και στη λήψη δυναμικών μέτρων, για να θέσουμε τέρμα σε αυτό τον πολύχρονο 
εμπαιγμό τον οποίο υφιστάμεθα.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Μητσόπουλο. 

 Να παρακαλέσω τον κ. Χατζηγιάννη...  Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Συλλούρης 
εδήλωσεν ότι δε θα προχωρούσε σε εισήγηση. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ενεργειακή ασφάλεια της Κύπρου δεν αποτελεί μόνο μια κοινοτική 
υποχρέωση της χώρας μας, αλλά μια αναγκαία πολιτική, που υπηρετεί ευρύτατες 
στρατηγικές ανάγκες του τόπου.  Χωρίς αμφιβολία, ο Κυπριακός Οργανισμός 
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∆ιατήρησης Αποθεμάτων Πετρελαίου έχει ένα ζωτικό ρόλο να διαδραματίσει, καθώς 
μόνο η αδιάκοπη προμήθεια πετρελαιοειδών διασφαλίζει την ικανοποίηση των 
ενεργειακών αναγκών του τόπου.  Είναι γι’  αυτό που πιστεύουμε πως η σημερινή 
προσωρινή έστω κατάσταση γύρω από την αποθήκευση στρατηγικών αποθεμάτων 
σε κοινοτικές χώρες δεν αποκρούει επαρκώς τους κινδύνους από γεγονότα που 
δυνατό να αποκόψουν την προμήθεια πετρελαιοειδών στην Κύπρο, έστω και αν αυτό 
το ενδεχόμενο φαντάζει σήμερα εξαιρετικά απόμακρο. 

 Μια ενδεχόμενη στρατιωτική ενέργεια στην περιοχή μας ή ένα προληπτικό 
κτύπημα στον Κόλπο δυνατό να έχει προσωρινή αλλά άγνωστης διάρκειας διακοπή 
της προμήθειας επαρκούς πετρελαίου στην παγκόσμια αγορά, που αναμφίβολα θα 
επηρεάσει και την Κύπρο.  Η υποχρέωση της χώρας μας για στρατηγικά αποθέματα 
είναι ισοδύναμη με κατανάλωση ενενήντα ημερών.  Σε αυτά περιλαμβάνονται τα 
αποθέματα που διατηρεί ο ΚΟ∆ΑΠ στις εγκαταστάσεις του παλιού διυλιστηρίου 
Λάρνακας, αλλά και σε ενοικιαζόμενα αποθέματα τόσο στην Ελλάδα όσο και στην 
Ολλανδία.  Ας σημειωθεί ότι καταβάλλουμε γύρω στα €10 εκατομ. ετησίως για τη 
διατήρηση αυτών των αποθεμάτων στο εξωτερικό.  Στα αποθέματα συνυπολογίζονται 
επίσης αυτά των εταιρειών πετρελαιοειδών, αλλά και αυτά της ΑΗΚ με την οποία 
υπάρχει σχετική συμφωνία εκχώρησης. 

 Οι αποφάσεις που αφορούν τα στρατηγικά αποθέματα πετρελαίου της Κύπρου, 
πέραν αυτών που απαιτούνται, θα πρέπει απαραιτήτως να λάβουν υπόψη τούς 
κινδύνους όσον αφορά την απρόσκοπτη προμήθεια πετρελαίου και τις πιθανότητες 
αιφνίδιας διακοπής των εισαγωγών.  Θα πρέπει βέβαια να αναφέρουμε πως οι 
κίνδυνοι αυτοί στην πλειονότητά τους έχουν μικρές έως ελάχιστες πιθανότητες 
εκδήλωσης.  Ωστόσο όμως, στην απίθανη περίπτωση που πραγματωθούν, οι 
επιπτώσεις τους στην κοινωνία και στην οικονομία μπορεί να είναι τεράστιες, ενώ, σε 
ακραία σενάρια, μπορεί να διακυβεύεται ακόμα και η εθνική μας ασφάλεια.  Μια 
ολοκληρωμένη λοιπόν πολιτική για τα στρατηγικά αποθέματα της χώρας μας 
καθίσταται πέρα από αναγκαία. 

 Είναι όμως σημαντικό να αναφερθεί πως η κυβέρνηση Κληρίδη, κατόπιν 
μελέτης εμπειρογνωμόνων, προχώρησε το Γενάρη του 2003, με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, στη δημιουργία σταθμού αποϋγροποίησης φυσικού αερίου, 
αλλά και ενεργειακού κέντρου, το οποίο θα ολοκληρωνόταν μέχρι το ∆εκέμβριο του 
2007.  Αυτό θα είχε ευεργετικές επιπτώσεις στην οικονομία μας, αν αναλογιστούμε τα 
σημαντικά οφέλη που θα είχε για τους καταναλωτές, το περιβάλλον και φυσικά την 
εκπλήρωση των δεσμεύσεων που αναλάβαμε έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Με 
τις παλινδρομήσεις της προηγούμενης κυβέρνησης και την άσκοπη παρέλευση δύο 
χρόνων κατά τη νέα διακυβέρνηση η κατάσταση παραμένει ακόμα μετέωρη.   

 ∆υστυχώς, σήμερα ακόμα δεν υπάρχει σχέδιο που να ανταποκρίνεται στις 
στρατηγικές ανάγκες της χώρας μας για δημιουργία ενός σύγχρονου και 
ανταγωνιστικού ενεργειακού κέντρου.  Απόδειξη τούτου είναι πως ακόμα και οι 
τελευταίες υποσχέσεις του αρμόδιου υπουργού για πιθανή ολοκλήρωση του έργου 
μέχρι το 2011, υπό την προϋπόθεση ότι οι εργασίες θα ξεκινούσαν το 2009, δεν έχουν 
τηρηθεί.  Αυτό έχει ως συνέπεια τη διάβρωση της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας 
μας, την επιβολή οικονομικών κυρώσεων από την Ευρωπαϊκή Ένωση για τους 
ρύπους και βεβαίως την επιβάρυνση των καταναλωτών με πρόσθετο κόστος. 

 Πιστεύω πως μπορούμε να ανατρέψουμε τα αρνητικά αυτά δεδομένα μόνο αν 
κινηθούμε με αποφασιστικότητα για τη δημιουργία του χερσαίου τερματικού και του 
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ενεργειακού κέντρου.  Εμείς έχουμε την άποψη πως η δημιουργία τους θα αποτελέσει 
ένα έργο στρατηγικής σημασίας, αφού θα καλύπτει τις ανάγκες φύλαξης στρατηγικών 
αποθεμάτων, ενώ παράλληλα θα μπορεί να αποτελέσει σταθμό εφοδιαστικής 
αλυσίδας πετρελαιοειδών στη γύρω περιοχή.  Με τον τρόπο αυτό η Κύπρος θα 
μπορεί σταδιακά να αποκτήσει ένα ισχυρό πολιτικό και οικονομικό πλεονέκτημα διά 
του διαμετακομιστικού εμπορίου που θα διεξάγεται μέσω των υποδομών της. 

 Τονίζουμε παράλληλα πως η διασφάλιση ενός ανταγωνιστικού πλαισίου 
λειτουργίας του ενεργειακού κέντρου είναι εξίσου σημαντική, γιατί μόνο ο υγιής 
ανταγωνισμός μπορεί να διασφαλίσει για την οικονομία τα μεγάλα οικονομικά οφέλη 
που το μεγαλεπήβολο αυτό έργο μπορεί να προσφέρει.  Με την έναρξη των εργασιών 
για τη δημιουργία των υποδομών αυτών θα ενισχυθεί η οικονομική δραστηριότητα, θα 
τονωθεί η απασχόληση, αλλά κυρίως θα δημιουργηθούν καλύτερες προϋποθέσεις για 
την ανάπτυξη και τη σταθερότητα της οικονομίας μας στο μέλλον. 

 Καλούμε λοιπόν την κυβέρνηση να εντείνει το διάλογο με τις εταιρείες 
πετρελαιοειδών που διεξάγουν δραστηριότητες στην Κύπρο και να απαντήσει 
τεκμηριωμένα, με σαφήνεια και ειλικρίνεια κατά πόσο η μονοπωλιακή λύση που 
προτείνει ως προς την αποθήκευση και των λειτουργικών αποθεμάτων των 
υφιστάμενων ή και νέων εταιρειών που ενδεχομένως να ενδιαφερθούν να 
δραστηριοποιηθούν στο μέλλον διασφαλίζει υγιή ανταγωνισμό και φθηνότερα 
πετρελαιοειδή για τους καταναλωτές.  Για μας αυτό είναι το καθοριστικό ζητούμενο.  

 Εμείς θα στηρίξουμε τις κυβερνητικές αποφάσεις που θέτουν ως στόχο την 
ανταγωνιστικότητα της οικονομίας μας, την ασφάλεια της χώρας, αλλά και την 
περιφρούρηση της ανάπτυξης και της απασχόλησης.  Θα πρέπει επιτέλους να έχουμε 
ολοκληρωμένες προτάσεις, που να λαμβάνουν υπόψη τα πιο πάνω, αλλά και 
δεσμεύσεις με συγκεκριμένα ωστόσο χρονοδιαγράμματα.  Το ψηλό ενεργειακό κόστος 
επιβαρύνει την ανταγωνιστικότητα ολόκληρης της οικονομίας και συμβάλλει στη 
δημιουργία πληθωριστικών πιέσεων και σε ένα φαύλο κύκλο αρνητικών επιπτώσεων 
στην οικονομία μας.  Αυτό προκύπτει και από τη θέση του προέδρου της Επιτροπής 
Προστασίας Ανταγωνισμού, αφού, κατά την άποψή του, η απουσία υποδομής, είτε 
αυτό ονομάζεται τερματικό είτε ακόμα και οι αποθηκευτικοί χώροι πετρελαιοειδών, 
δημιουργεί διαρθρωτικές δυσκολίες που δεν επιτρέπουν να αναπτυχθεί ο υγιής και 
ελεύθερος ανταγωνισμός στην αγορά των πετρελαιοειδών. 

 Η καθυστέρηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει τιμή.  Μπορεί όμως να 
έχει στο τέλος της ημέρας ένα τεράστιο, μα τεράστιο τίμημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να ευχαριστήσω και τον κ. Χατζηγιάννη. 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής 
συνεδρίας. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Με το θέμα τούτο θα συνεχιστεί η συζήτηση σε κάποιο άλλο στάδιο μετά τις 
διακοπές; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 



 

 140

 Να το δούμε μετά.  Όχι την Τετάρτη, σίγουρα, κύριε Κλεάνθους.  Θα το δούμε 
στη συνέχεια, αν υπάρξουν και άλλοι ενδιαφερόμενοι. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να υπενθυμίσω ότι αποφασίστηκε να γίνει έκτακτη συνεδρίαση την Τετάρτη, 24 
Μαρτίου 2010, και αρχίζουμε στις 9.30 το πρωί με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.031-2010). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.020-2010). 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του 
Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομείων του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.045-2010). 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.053-2010). 

 5. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων του 2010 Νόμος του 2010. 

 (Αρ. Φακ. 23.01.051.054-2010). 

 6. Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου 
Ελαιοκομικών Προϊόντων του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.052-2010). 

 7. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.055-2010). 

 8. Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.046-2009). 

 9. Ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.051.011-2010). 

 10. Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.048-2010). 
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 11. Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.049-2010). 

 12. O περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.062-2009). 

 13. Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση 
και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.042-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση 
στρατηγικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών και για τη 
δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού όπως 
αυτές απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας έναντι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.105-2008). 

 2. «Η αυξανόμενη εγκληματική δραστηριότητα και η 
ανάγκη οργάνωσης άμυνας πολιτείας και 
κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιαννάκη 
Ομήρου εκ μέρους του  Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.004-2010). 

 3. «Το πρόβλημα της ανεργίας στον τόπο μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Χρήστου 
Πουργουρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
 (Αρ. Φακ. 23.05.043.005-2010). 

 4. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην 
οικονομία σε βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004-2008). 

 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
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Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137-2006). 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα 
«Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
εφαρμογή των νόμων που αφορούν την ισότητα 
ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489-2006). 

 7. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές 
τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και 
εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές (6% των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα 
μέχρι το 2010) και οι τυχόν επιπτώσεις από την 
καθυστέρηση υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, 
καθώς και οι προοπτικές του στόχου που θέτει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 
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 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 11. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 12. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.30 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αναστασιάδης Νίκος Μητσόπουλος Τάσος  

Αντωνίου Αντώνης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Αριστοτέλους Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Βότσης Άγγελος  Ομήρου Γιαννάκης 

Γαβριήλ Γιαννάκης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Περδίκης Γιώργος 

Γεωργίου Γεώργιος Πουργουρίδης Χρήστος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Σαμψών Σωτήρης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαρίκας Φειδίας 

Ευαγόρου Σταύρος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σταυριανός Πανίκκος 

Θωμά Γιαννάκης Στυλιανίδης Χρήστος 
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Ιερωνυμίδης Στέλιος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση και συμπληρωματικές εκθέσεις για το νομοσχέδιο «Ο περί της 
Προστασίας των Ονομασιών Προέλευσης και Γεωγραφικών Ενδείξεων 
Γεωργικών Προϊόντων και Τροφίμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», τα 
σύντομα σχόλια του κ. Γεώργιου Τάσου και ψήφισή του σε νόμο.  

2. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009» και «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», οι 
αγορεύσεις που ακολούθησαν (Ι. Νικολάου, Α. Γεωργίου, Γ. Ομήρου, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Θωμά, Μ. Σιζόπουλος, Ν. Κατσουρίδης, Α. 
Αγγελίδης) και ψήφισή τους σε νόμους. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2). 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο.  

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2010 Νόμος του 
2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών 
Εκθέσεων του 2010 Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 
ακολούθησαν (Α. Νεοφύτου, Στ. Ευαγόρου, Μ. Σιζόπουλος, Ν. Παπαδόπουλος) 
και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Αναβολή της συζήτησης του θέματος «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου 
του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 
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2010 Νόμος του 2010», έπειτα από τις παρατηρήσεις των κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου και Νικόλα Παπαδόπουλου. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εγκατάστασης και Χρήσης Αυτόματων 
Εξωτερικών Απινιδωτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή της 
σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας για Συμμετοχή της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Οι παρατηρήσεις του κ. Ζαχαρία Κουλία και του προεδρεύοντος της 
συνεδρίασης κ. Χρήστου Πουργουρίδη όσον αφορά την αναβολή της 
συζήτησης θεμάτων με απόφαση της σύσκεψης του Προέδρου και των 
αρχηγών ή εκπροσώπων των κοινοβουλευτικών κομμάτων. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - 
Θέσεις Πρώτου Εκπαιδευτή, Ανώτερου Εκπαιδευτή και Εκπαιδευτή Κλίμακα 
Α10 (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους.  

13. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Ειδικής Εκπαίδευσης και Βοηθού ∆ιευθυντή Ειδικής 
Εκπαίδευσης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους.  

14. Συζήτηση [Ν. Τορναρίτης, προεδρεύων (Χρ. Πουργουρίδης), ∆. Συλλούρης, Ν. 
Κατσουρίδης, Ν. Παπαδόπουλος, Σ. Φυττής, Ν. Κλεάνθους] λόγω της 
αναβολής της συζήτησης θεμάτων με απόφαση της σύσκεψης του Προέδρου 
και των αρχηγών ή εκπροσώπων των κοινοβουλευτικών κομμάτων.  

15. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007» και ψήφισή της σε νόμο.  

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - 
Θέσεις Πρώτου Λειτουργού Αεροπορικών Μεταφορών,  Λειτουργού 
Αεροπορικών Μεταφορών και Αερολιμένων Α΄ και Λειτουργού Αεροπορικών 
Μεταφορών και Αερολιμένων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» και 
«Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις Πρώτου Λειτουργού 
Μονάδας Ασφάλειας Πτήσεων και Λειτουργού Επιθεωρήσεως Πτητικών 
Επιχειρήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του  2010» και έγκρισή τους. 

17. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τελωνείων - Θέσεις ∆ιευθυντή, Πρώτου 
Τελωνειακού Λειτουργού και Βοηθού Τελωνείων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010», οι σύντομες παρατηρήσεις των κ. Ιωνά Νικολάου και 
Αριστοφάνη Γεωργίου και έγκρισή τους. 

18. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
- Θέση Λειτουργού Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Γενικού Χημείου του Κράτους - Θέση 
Πρώτου Χημικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους.  

19. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

20. Ερωτήσεις βουλευτών: 
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 Η απόρριψη μπάζων από την κατεδάφιση του παλιού νοσοκομείου Λευκωσίας 
- Προγράμματα απασχόλησης παιδιών σε σχολεία - Παρανομίες κυνηγών στην 
περιοχή της κοιλάδας της Σολιάς - Ανάπτυξη του στόλου πυροσβεστικών 
οχημάτων του Τμήματος ∆ασών - Εμφάνιση κάμπιας στα πεύκα των 
κυπριακών δασών - Ανάγκη εκκοπής των χόρτων στους δημόσιους χώρους 
αντί των ψεκασμών - Το κόστος του εντύπου “Κύπρος και Ομοσπονδία” - 
Έγκριση και εφαρμογή της Στρατηγικής για το Κάπνισμα - Ανάγκη πρόληψης 
πυρκαγιών με την πρόσληψη έκτακτου προσωπικού - Οι επιδοτήσεις του 
ΚΟΑΠ για αντιμετώπιση των ζιζανίων - Αίτημα για παραχώρηση χώρου της 
αλυκής στο δήμο Λάρνακας και εξωραϊσμό του - Ερωτήματα για το έργο της 
παραλιακής λεωφόρου Λάρνακας-∆εκέλειας - Κίνδυνοι για την υγεία των 
κατοίκων Λάρνακας και Αραδίππου από τη διέλευση ρεύματος υψηλής τάσης - 
Ανάγκη δημιουργίας Εθνικής Εποπτικής Αρχής Αεροναυτιλίας - Αποζημιώσεις 
στους σιτοπαραγωγούς - Η διερεύνηση του εγκλεισμού γυναίκας για δεκαεπτά 
χρόνια - Κύρωση της Σύμβασης του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για τα 
∆ικαιώματα Ατόμων με Αναπηρία του 2006 - ∆ιαφορά στις μισθολογικές 
κλίμακες εργοθεραπευτών - Αίτημα για αναπαλαίωση με παραχώρηση 
πιστώσεων του παλιού μύλου στο Λυθροδόντα. 

21. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Υπογειοποίηση γραμμών υψηλής τάσης από την ΑΗΚ - Εναλλακτικές μορφές 
τουρισμού - Παροχή κινήτρων για επαναλειτουργία και αναβάθμιση 
ξενοδοχειακών μονάδων στο Τρόοδος - Προβλήματα εντατικής μονάδας 
νοσοκομείου Λάρνακας και λειτουργία εντατικής μονάδας νοσοκομείου 
Αμμοχώστου - Η μη λειτουργία της οθόνης της Εντατικής Μονάδας του Γενικού 
Νοσοκομείου Λεμεσού - Ειδική διατίμηση στο ηλεκτρικό ρεύμα προς 
ανακούφιση των πολύτεκνων οικογενειών - ∆ιαχωρισμοί βιοτεχνικών 
οικοπέδων στην Άχνα - Βελτιωτικά έργα στη λεωφόρο Καρύων στο Αυγόρου - 
Οικονομική βοήθεια για τη συντήρηση του αθλητικού γηπέδου ΟΛΥΜΠΟΣ της 
κοινότητας Αχερίτου - Ανάγκη καθιέρωσης του θεσμού των δημοτικών 
δημοψηφισμάτων για έργα που επηρεάζουν την πολεοδομία και την ποιότητα 
ζωής - Πρόγραμμα εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας για αλλόγλωσσους - 
Αναγνώριση φροντιστηριακής προϋπηρεσίας των αδιόριστων εκπαιδευτικών - 
Η ρύπανση από τη λειτουργία του ηλεκτροπαραγωγού σταθμού της ΑΗΚ στη 
∆εκέλεια - Αντισεισμική θωράκιση κτιρίων - Στρατιωτική θητεία παιδιών 
πολύτεκνων οικογενειών - Ετοιμασία νομοσχεδίου για τις υπηρεσίες στις 
παραλίες - Απόρριψη σκουπιδιών στην Αλυκή Λάρνακας - Ερωτήματα σχετικά 
με τα παρατηρητήρια τιμών βασικών καταναλωτικών προϊόντων - Πρόβλημα 
στάθμευσης στην περιοχή των νέων Επαρχιακών Κτηματολογικών Γραφείων 
Λευκωσίας - Εξασφάλιση γης για την Περιφερειακή Τεχνική και Γεωργική Σχολή 
Αμμοχώστου - Κίνητρα για προσέλκυση μαθητών στην Περιφερειακή Τεχνική 
και Γεωργική Σχολή Αμμοχώστου - Μελέτη για δημιουργία λυκείου στην 
περιοχή Κοκκινοχωριών Λάρνακας - Ανάληψη εξόδων από το αρμόδιο 
υπουργείο για συμμετοχή της Κύπρου στο ευρωπαϊκό δίκτυο CRPM - 
Μεταφορά μεταχειρισμένων ελαστικών από Κοτσιάτη και Μαραθούντα - 
Εργασίες ανακατασκευής δρόμου Μενεού-Κιτίου. 

22. Συζήτηση [Λ. Χριστοφόρου, Α. Γεωργίου, προεδρεύων (Χρ. Πουργουρίδης), Α. 
Νεοφύτου, Γ. Βαρνάβα] έπειτα από εισήγηση του κ. Λευτέρη Χριστοφόρου για 
συμπερίληψη των προτάσεων νόμου «Ο περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας 
σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα Πρόσωπα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
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2006» και «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2006» στην ημερήσια διάταξη της 
ολομέλειας του σώματος. 

23. Έκθεση για το θέμα «Οι υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση 
στρατηγικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών και για τη δημιουργία υγιούς 
ελεύθερου ανταγωνισμού όπως αυτές απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας 
έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης» και οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Ν. 
Κλεάνθους, Τ. Μητσόπουλος, Κ. Χατζηγιάννη). 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 24ης Μαρτίου 2010  

Ώρα έναρξης: 11.45 π.μ.  

Αρ. 25 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλημέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πρώτα απ’ όλα θέλω να πω ότι με καθυστέρηση αρχίζουμε τη σημερινή 
συνεδρία.  Ο λόγος της καθυστέρησης οφείλεται στο ότι η κοινοβουλευτική ομάδα του 
∆ημοκρατικού Κόμματος συζήτησε για κάποιες τροπολογίες.  ∆εν ενημερώθηκαν οι 
άλλοι συνάδελφοι για αυτή την καθυστέρηση.  Θέλω λοιπόν να ξεκαθαρίσω ένα 
πράγμα:  Με σεβασμό πάντοτε το προεδρείο αντιμετωπίζει όλες τις κοινοβουλευτικές 
ομάδες, τις ιδιαιτερότητες, αλλά και τις ιδιομορφίες που μπορεί κάθε Πέμπτη να 
υπάρχουν.  Όμως, επειδή παρατηρήθηκε το φαινόμενο να αρχίζουμε τις συνεδρίες με 
καθυστέρηση, θέλω να δηλώσω ξεκάθαρα ότι από την ερχόμενη συνεδρία της Βουλής 
των Αντιπροσώπων θα αρχίζουμε στις 4.00 και παρακαλώ όλοι να είναι στα έδρανα, 
για να μπορεί να αρχίζει η συνεδρία.  Ακόμα κι αν υπάρχουν βουλευτές που δε θα 
είναι παρόντες, από τη στιγμή που θα υπάρχει απαρτία, θα αρχίζει η συνεδρία.  Αυτή 
είναι μια δέσμευση του προεδρείου, πάντοτε βέβαια με σεβασμό προς όλους.  Όμως 
αυτός θα είναι ο κανόνας και αυτό έπρεπε να συνέβαινε και πιο παλιά.  Για διάφορους 
λόγους δε συνέβαινε, όμως από την ερχόμενη Πέμπτη αυτό θα συμβαίνει.  Θέλω να 
απολογηθώ για αυτή την καθυστέρηση, να απολογηθώ στους συναδέλφους, γιατί δεν 
είχαν ενημερωθεί έγκαιρα για αυτή την καθυστέρηση που είχε το ∆ημοκρατικό Κόμμα 
σε σχέση με τη συνεδρία, και γυρίζουμε σελίδα. 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η δήλωση του προεδρείου την κοινοβουλευτική ομάδα του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού την ικανοποιεί απόλυτα, διότι ακριβώς σήμερα 
αισθανθήκαμε ότι η αδυναμία να ξεκινήσει η Βουλή για πολλοστή φορά στην ώρα της 
δημιουργεί μέγα ζήτημα κύρους για το ίδιο το κοινοβούλιο και για εμάς τους ίδιους 
τους βουλευτές.  Από τη στιγμή που ορίζεται η ώρα έναρξης της συνεδρίας είτε 9.30 
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το πρωί είτε 4.00 το απόγευμα, πρέπει η ώρα αυτή να τηρείται με ευλάβεια, γιατί 
είμεθα το κοινοβούλιο της χώρας και πρέπει να στέλνουμε στο λαό τα σωστά 
μηνύματα, ότι σεβόμεθα και τα χρονοδιαγράμματα που βάζουμε εμείς οι ίδιοι, αλλά και 
τις διαδικασίες που καθορίζουμε εμείς οι ίδιοι.  Η δέσμευση του προεδρείου ότι από 
την ερχόμενη συνεδρία της ολομέλειας η ώρα θα τηρείται απαράβατα είναι κάτι που, 
όπως ορθά είπατε, έπρεπε να γίνει προ πολλού.  Κάλλιο αργά παρά ποτέ.  
Τουλάχιστο να ξέρουμε όλες οι πλευρές του κοινοβουλίου ότι η ώρα που ορίζεται για 
έναρξη της συνεδρίας είναι ιερή και απαράβατη για όλους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να προσθέσω, πέρα από όσα έχετε πει και έχει πει 
και ο κ. Πουργουρίδης, σε ένα θέμα που το άνοιξα από την περασμένη Πέμπτη και να 
κάνω έκκληση και προς τους συναδέλφους να είμαστε παρόντες.  Και να είμαστε 
παρόντες καθ’ όλη τη διάρκεια της συνεδρίας και να αποφεύγουμε να αναλαμβάνουμε 
δεσμεύσεις για την Πέμπτη.  Να είμαστε μεταξύ μας ειλικρινείς.  ∆εχόμαστε διάφορες 
άλλες δεσμεύσεις για την Πέμπτη, βιαζόμαστε να φύγουμε, είτε είναι τηλεοπτικές οι 
δεσμεύσεις είτε είναι εκδηλώσεις των κομμάτων.  ∆εν μπορεί να συνεχίσει αυτό το 
πράγμα.  Να μην έχουμε απαίτηση για το πώς μας θωρούν, για το πώς οι έρευνες 
δείχνουν την αποχή να μεγαλώνει.  Να ξεκινήσουμε που δαμαί, που το σπίτι μας, που 
είναι η Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε ικανοποιητικές τις εξηγήσεις που έχουν δοθεί για την 
πράγματι υπερβολικά μεγάλη καθυστέρηση έναρξης των εργασιών της Βουλής και 
συμφωνώ με τους προλαλήσαντες για το τι μελλοντικά πρέπει να γίνεται.  Απ’ εκεί και 
πέρα, θα παρακαλούσα απλώς στη διαδικασία τη σημερινή, παρ’ όλο που ασφαλώς 
κάθε κοινοβουλευτική ομάδα και κάθε βουλευτής έχουν δικαίωμα τοποθέτησης, να 
ληφθεί υπόψη ότι υπήρξε αυτή η καθυστέρηση.  Ασφαλώς να εκφραστούν τα μέλη του 
σώματος και οι κοινοβουλευτικές ομάδες, αλλά μέσα σε ένα χρονικό πλαίσιο το οποίο 
να λαμβάνει υπόψη το γεγονός ότι υπήρξε αυτή η καθυστέρηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θέλω να σχολιάσω τα σημερινά γεγονότα.  Επειδή όμως ο 
πολύ σεβαστός μου κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις έθιξε το θέμα του κύρους, νομίζω επιβάλλεται από τη θέση σας ως 
Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων, και αφού όλα τα κόμματα έχουν 
τοποθετηθεί επί του θέματος που θα αναφέρω, να κάμετε μια υπεύθυνη δήλωση εκ 
μέρους μας, ότι βεβαίως οι βουλευτές ανταποκριθήκαμε και ανταποκρινόμαστε στην 
έκκληση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για μείωση κατά 10% των απολαβών μας.  
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Και νομίζω ότι όλοι μας μπορούμε να σας καλέσουμε ή να σας εξουσιοδοτήσουμε να 
προχωρήσετε στις κατάλληλες εκείνες ενέργειες, ώστε αυτή η εξαγγελία να γίνει και 
πράξη. 

 Όσον αφορά το θέμα του κύρους και της εγκυρότητας της Βουλής, παραμένει 
ένα ζήτημα το οποίο αφορά το δικαίωμά σας να επιβάλλετε αποκοπή των απολαβών 
μας, όταν απουσιάζουμε από τις συνεδριάσεις της Βουλής.  Και στην ολομέλεια... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ!   

 Και στην ολομέλεια και στις επιτροπές.  Παρακαλώ πραγματικά όπως εξεταστεί 
πλέον σοβαρά και αυτή η λύση του προβλήματος της συνέπειας.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν ξέρω ποιο είναι το θέμα μας μετά από την παρέμβαση του κ. Περδίκη. 
∆ικαιούμαι να ανοίξω και εγώ ένα άλλο θέμα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Όχι.  Να περιοριστούμε σε αυτό που συζητούμε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν δε δικαιούμαι, εγώ απλώς θα εκφράσω την ικανοποίησή μου για τη δήλωσή 
σας και θέλω να ελπίζω ότι θα εκφράσουμε και την ικανοποίησή μας αν υλοποιηθεί 
αυτή η υπόσχεση, να τηρούμε το ωράριο.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έμεινα τελευταίος, για να μεταφέρω εν πρώτοις την απολογία 
για την καθυστέρηση αυτή που υπήρξε από δικής μας πλευράς, η οποία δεν ήταν 
εσκεμμένη.  Είναι η έκτακτη συνεδρίαση της Βουλής με πολύ σοβαρά θέματα, 
χρειάστηκε κάποιος παραπάνω χρόνος, αλλά έχω την πεποίθηση ότι το ∆ΗΚΟ  
απέδειξε στο παρελθόν ότι δε συντελεί σε τέτοιου είδους καθυστερήσεις και 
διαβεβαιούμε ότι ούτε και στο μέλλον θα συντελέσουμε σε οποιαδήποτε άλλη 
καθυστέρηση.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ο κ. Πουργουρίδης. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το θέμα που έθιξε ο κ. Περδίκης δεν είναι της ώρας, κύριε Πρόεδρε.  Γνωρίζετε 
πολύ καλά ότι υπό την προεδρία σας εκάμαμε επαφές και συσκέψεις προ πολλού 
χρόνου για μείωση από πλευράς της ίδιας της Βουλής, αν είναι δυνατό, πέραν του 
10%. Μάλιστα με τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις προ πολλού χρόνου υποδείξαμε την ανάγκη να κάνουμε αυτού του είδους 
τις επαφές μεταξύ μας, για να βρούμε τρόπους, έτσι που η Βουλή να συμβάλει 
ουσιαστικά στη μείωση των εξόδων.  Και νομίζω ότι στο τέλος θα μπορέσουμε να 
συμβάλουμε σε περαιτέρω μείωση από το 10%, που συμβολικά έχει προταθεί.  Και 
ήταν πρόταση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού αυτή που έγινε και ενώπιόν σας προ 
πολλού χρόνου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Λοιπόν, για το πρώτο θέμα...  

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Νομίζω δεν υπάρχει αμφιβολία -τζιαι που τούτα που είπε ο κ. Πουργουρίδης- 
ότι η θέση μας είναι δεδομένη για τούτη την παραχώρηση.  Βεβαίως, εγώ θέλω να πω 
κάτι που το νιώθω από το 1991 ως βουλευτής και απευθύνομαι στα μέσα 
ενημέρωσης.  Πάντοτε η “νύφη” τζιαι η προσοχή είναι στους βουλευτές, οι οποίοι είναι 
οι λιγότερο αμειβόμενοι αξιωματούχοι.  Και θα προτείνω να επεκταθεί η έκκληση, διότι 
έχει πολλούς άλλους αξιωματούχους τούτη η πολιτεία με διπλάσια εισοδήματα από 
ό,τι οι βουλευτές.  Εν πάση περιπτώσει, εμείς αυτή τη σκέψη την εκάναμε προ 
πολλού, τη μοιραστήκαμε και μαζί σας και ο καθένας στο κόμμα του.  Το δεύτερο που 
θέλω να πω είναι ότι είναι μια συμβολή αυτή, κυρίως ως παράδειγμα.  Όπως είπε και 
ο Πρόεδρος, ως συμβολισμός.  Η ουσία είναι να μαζέψουμε το μυαλό μας, ώστε αύριο 
που θα εγκρίνουμε τα μέτρα για την αντιμετώπιση της κατάστασης να είναι τα 
καλύτερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα υπενθυμίσω απλώς ότι πριν τέσσερις εβδομάδες η δική 
μας κοινοβουλευτική ομάδα, σε συνεννόηση και με άλλες, είχε την ιδέα ότι το θέμα 
έπρεπε να ρυθμιστεί όχι οικειοθελώς, αλλά με νόμο της ίδιας της Βουλής, που να μην 
αφορά μόνο βεβαίως τα θέματα των αποδοχών των βουλευτών.  Άρα λοιπόν, το θέτω 
και τούτο απλώς προς υπενθύμιση.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι δεδομένη η θέση μας ως κοινοβουλευτικής ομάδας της 
Ε∆ΕΚ. την έχουμε ανακοινώσει δημόσια.  Άλλωστε, ορθά ελέχθη και από άλλους 
συναδέλφους ότι η πρόθεση του συνόλου των μελών της Βουλής ήταν να συνεισφέρει 
προς αυτή την κατεύθυνση.  Θέλω όμως να εκφράσω απογοήτευση για το γεγονός ότι 
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ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, ενώ είχε υπόψη και δημόσιες τοποθετήσεις των 
κομμάτων, δεν επικοινώνησε με τον Πρόεδρο της Βουλής, για να υπάρξει ανακοίνωση 
και για τη νομοθετική εξουσία, όταν γινόταν αυτή η εξαγγελία, και θέλω από πλευράς 
δικής μας να εκφράσω την ειλικρινή μου λύπη. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ανοίχθηκε ένας κύκλος συζήτησης που νομίζω ότι πάει να 
κλείσει.  Από ό,τι καταλαβαίνω από τη διάθεση του προεδρείου, δε θα δοθεί συνέχεια.  
Όμως είμαστε αναγκασμένοι να πούμε το εξής αναφορικά με τα εισοδήματα:  Μετά 
την πρόσφατη απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, η Βουλή των Αντιπροσώπων 
καταφανώς μπορεί να περιορίσει προϋπολογισμούς που αφορούν εισοδήματα 
υψηλόβαθμων δημόσιων αξιωματούχων.  Εάν λοιπόν θα πρέπει να συζητήσουμε 
αυτό το θέμα της μείωσης των εισοδημάτων, να το συζητήσουμε συλλογικά.  Οι 
αποσπασματικές παρεμβάσεις της Βουλής, ξεκινώντας -αν θέλετε- πρώτα από εμάς 
τους ιδίους, χωρίς την οποιαδήποτε σε βάθος μελέτη, όπως πολύ ορθά επισημάνθηκε 
από προηγούμενους, για τη μείωση και των λειτουργικών δαπανών όχι σε βάρος της 
αποτελεσματικότητας, διότι υπάρχουν ενδεχομένως λειτουργικές δαπάνες οι οποίες 
θα μπορούν να μειωθούν, αλλά και σε άλλους τομείς των δραστηριοτήτων, δεν 
πείθουν.  

 Εάν λοιπόν η Βουλή είναι το νομοθετικό σώμα, θα πρέπει να δηλώσουμε χωρίς 
οποιαδήποτε επιφύλαξη ότι η Βουλή έχει το κυριαρχικό δικαίωμα.  Υψηλόβαθμων 
δημόσιων λειτουργών, πολιτειακών αξιωματούχων, δημόσιων υπαλλήλων, αλλά και 
στους ημικρατικούς οργανισμούς, αν θέλετε, που αμείβονται πολλαπλάσια από ό,τι 
αμείβονται οι βουλευτές -και δεν είναι θέμα εκδικητικότητας, είναι θέμα καθολικής 
περισυλλογής, θα συνεισφέρουν όλοι- η Βουλή θα ασκήσει το δικαίωμά της να μειώσει 
τα εισοδήματά τους.  Θα κάμουμε λοιπόν μία μελέτη -νομίζω αυτή είναι η σωστή 
προσέγγιση- να μπούμε πρώτοι στη λίστα με τα δικά μας τα εισοδήματα και τις 
λειτουργικές δαπάνες που πρέπει να μειωθούν, αλλά δε θα μείνουμε σε εμάς, γιατί, αν 
μείνουμε μόνο σε εμάς, θα είναι μία δημαγωγία η οποία δεν πείθει.  Να 
προχωρήσουμε συνολικά και καθολικά σε βάθος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Παπαδόπουλος και θα ολοκληρωθεί η συζήτηση. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, επειδή ακριβώς δεν είναι σήμερα το θέμα 
που έχουμε στην ημερήσια διάταξη, αλλά απλώς θέλω να πω το εξής:  Για να μη 
δημιουργούμε λανθασμένες εντυπώσεις, το 10% φυσικά είναι μια συμβολική κίνηση, 
την οποία χαιρετίζουμε, αφού φυσικά ξεκίνησε με πρωτοβουλία της Βουλής.  Όμως, 
για να μη δημιουργούνται λανθασμένες εντυπώσεις, πρέπει να πούμε ότι το κρατικό 
μισθολόγιο σήμερα είναι €2 δις.  Το 2020 θα γίνει €4 δις.  Εάν νομίζουμε ότι θα 
λύσουμε το πρόβλημά μας με €100.000, που θα περικοπούν από τους μισθούς των 
βουλευτών, ή με τις €10.000, που θα περικοπούν από το μισθό του Προέδρου της 
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∆ημοκρατίας, είμαστε γελασμένοι.  Επομένως, συμβολικές κινήσεις θα τις 
χαιρετίζουμε όλοι, ουσιαστικές κινήσεις όμως είναι που χρειάζεται αυτή τη στιγμή η 
οικονομία μας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει κάτι επιπρόσθετο να λεχθεί; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έχω εγώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Και εγώ έχω! 

(Γέλια) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έχω το λόγο, Πρόεδρέ μου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Είσαστε και οι δύο από το κόμμα μου.  Τι να κάμω; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, είμαι αρχαιότερος!  Να πάρω το λόγο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ναι, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ήθελα να επισημάνω το εξής, επειδή... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχει και βουλευτές του ΑΚΕΛ που θέλουν να μιλήσουν.  Εάν θα φύουμεν τωρά 
που το επίπεδο των εκπροσώπων, τότε εννά μιλήσουν τζιαι οι υπόλοιποι.  Εν μπορεί 
να σταματήσετε κανέναν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Λοιπόν, θα ακούσω τον κ. Κουλία και θα ολοκληρωθεί η συζήτηση. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να υιοθετήσω αυτά που είπε ο κ. Κατσουρίδης, παρά το 
ό,τι ηγέρθη, για να σταματήσω να μιλώ, και αυτά που είπε ο κ. Παπαδόπουλος, που 
είναι πολύ σωστά.  Περπατούμε στο δρόμο, ρωτούν μας οι δημοσιογράφοι «δέχεσαι 
10%, δέχεσαι 10%;».  ∆ηλαδή, τα προβλήματα τα σοβαρά της οικονομίας θα τα 
λύσουμε με τες ερανικές επιτροπές και με τους εράνους οικειοθελώς;  Τι θα γίνει 
δηλαδή;  Και να σας πω μια παρενέργεια που έχει γενικότερα σε όλο τον κόσμο.  
Αύριο, άμα ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, ο Πρόεδρος της Βουλής, οι βουλευτές λεν 
«10%», ο εργοδότης θα φωνάζει τον υπάλληλό του και θα του λέει «έλα δα, θα σου 
κόψω €100».  Έτσι είναι που θα λυθούν τα προβλήματα;  Αυτό έχει συνέπειες.  Και 
δεν είναι με τους εράνους και τέτοια μέτρα που λύεται το πρόβλημα.  Είναι με την καλή 
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θέληση ενός εκάστου.  Γι’ αυτό σε τόσο σοβαρά θέματα σε κρίσιμες ώρες πρέπει να 
είμαστε προσεκτικοί, κύριοι.  Με τους εράνους δε λύουμε προβλήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Λοιπόν, νομίζω ότι η συζήτηση έχει κλείσει.  Απλώς να κάμω... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πρόεδρε, πολύ σύντομα, πολύ σύντομα, για να κλείνει το θέμα.  Εξάλλου είναι 
σε βουλευτές του κόμματός σας που θα απαντήσω.  Πάντα είμαι λακωνικός.   

 Νομίζω ότι δεν έχει γίνει αντιληπτή η παρέμβαση του κ. Ερωτοκρίτου.  Εμείς δε 
θα μείνουμε εις τον έρανο και στην καλή θέληση και σας καλούμε όλους, και πρώτα 
την κυβέρνηση και τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, να μας φέρετε εδώ μελέτη μείωσης 
μισθών για υψηλόμισθους γενικά.  Και θα καθοριστεί ποιος είναι υψηλόμισθος και, 
φαντάζομαι, όσοι παίρνουν όσα παίρνουν οι βουλευτές και πάνω θα πρέπει να 
θεωρηθούν υψηλόμισθοι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, είπα μόνος μου να σταματήσουμε, αλλά φαίνεται εν μπορούμε να 
σταματήσουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εννά σταματήσουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρώτον, να ’μαστε δίκαιοι.  Όταν αυτό το θέμα τέθηκε για πρώτη φορά -
διεκδικεί την πατρότητα ο κ. Νεοφύτου- έντζιε άκουσα κανέναν να πει ότι οι 
συμβολισμοί έννεν αρκετοί.  Τωρά που το είπε ο Πρόεδρος το λέμε!   

 ∆εύτερον, θα συζητήσουμε πολύ σοβαρά την ιδέα του ΕΥΡΩΚΟ τζιαι από την 
εξής άποψη:  Εννά ρυθμίζει τους μισθούς η Βουλή με νομοθεσίες; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εννά δούμε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, ευχαρίστως να δούμε οτιδήποτε!  Υπάρχει όμως μια 
παράδοση στην Κύπρο τζιαι εμείς δε θα συναινέσουμε να ανατραπεί.  Άλλο σε 
έκτακτες καταστάσεις οι παραχωρήσεις και άλλο τις συλλογικές συμβάσεις τζιαι τις 
διαπραγματεύσεις εργαζομένων και εργοδοτών να τις υποκαταστήσει η Βουλή με 
νομοθεσίες.  Τι Βουλή θα είναι τούτη; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, νομίζω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί… 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εμιλήσαν όλοι· εγώ εν εμίλησα!  Να μιλήσω τζιαι εγώ, να πω τζιαι εγώ...  ∆ε 
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διαφωνώ να γίνει και 50% η περικοπή… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 …ως συμβολικό…  

 Όμως εγώ θέλω να θίξω και ένα άλλο θέμα, εάν και εφόσον συζητηθεί εφ’ όλης 
της ύλης.  Εδώ ο δημόσιος υπάλληλος ή ο κρατικός αξιωματούχος παίρνει ένα μισθό, 
οι βουλευτές παίρνουν δύο, όχι όλοι.  Και εδώ πρέπει να εξετάσομεν και αυτό το θέμα.  
Και για τους έχοντες και για τους μη έχοντες βουλευτές.  ∆ηλαδή ένας ο οποίος είναι 
επιχειρηματίας ή έχει την επαγγελματική του ενασχόληση παίρνει το μισθό του, έχει τις 
απολαβές του.  Ο μισθός ή η αντιμισθία του βουλευτή είναι χαρτζιλίκι για εκείνον, για 
κάποιους άλλους όμως είναι τρόπος επιβίωσης.  Άρα, λοιπόν, θα πρέπει να εξεταστεί 
και αυτό το θέμα.  Και δε σημαίνει με αυτό ότι διαφωνώ με την οποιαδήποτε 
περικοπή.  Όμως να μην ερχόμαστε γενναιόδωρα να εισηγούμαστε να γίνεται 
περικοπή, ας πούμε, από όλους και όλα καλά και όλα άγια!  Να εξετάσομεν και για 
τους διπλούς και τριπλούς μισθούς που παίρνουν  κάποιοι και για τον ένα μισθό, που 
προσπαθεί κάποιος να τα βγάλει πέρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Βαρνάβα, νομίζω ότι έχουμε καλύψει όλοι όλους. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ωραία!  Ακούστε, αυτό το θέμα το έθιξε ο φίλος ο Γιώργος ο Περδίκης, έγινε μια 
συζήτηση, πλέον είναι πολύπλοκο και πολυεπίπεδο θέμα· δε θα το λύσουμε τώρα.  
Όμως θέλω να προσθέσω από το προεδρείο κάτι.  Όντως, η Βουλή, οι διάφορες 
πτέρυγες της Βουλής, βουλευτές, κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι, εδώ και αρκετό 
καιρό, προτού υπάρξουν οι δηλώσεις του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, από μόνοι μας 
αρχίσαμε τον προβληματισμό, με ποιους τρόπους να λύσουμε αυτό το συγκεκριμένο 
ζήτημα.  Ακούστηκαν διάφορες σημαντικές απόψεις, εξού και η πρώτη μου αντίδραση 
ως Προέδρου της Βουλής ήταν ότι εμείς, ως Βουλή, όλες οι πτέρυγες, είχαμε μπει σε 
τούτο τον προβληματισμό, γιατί ακριβώς θέλαμε να στείλουμε και εμείς τα σωστά 
μηνύματα και να υπάρξουν σωστοί συμβολισμοί.  Άρα, λοιπόν, η Βουλή των 
Αντιπροσώπων δεν ακολούθησε· από μόνοι μας, όλοι, προσπαθήσαμε, στο μέτρο 
των δικών μας δυνατοτήτων και αρμοδιοτήτων, να δώσουμε το δικό μας το στίγμα.  
Αυτό, για να είμαστε σωστοί και να μην υποβαθμίζεται και η προσπάθεια και ο ρόλος 
των βουλευτών και των πολιτικών κομμάτων στη Βουλή.  Το θέμα όμως αυτό θα το 
κουβεντιάσουμε αναμεταξύ μας, με ποιους άλλους τρόπους μπορούμε εμείς να 
στείλουμε ισχυρά μηνύματα, και είναι θέμα της συλλογικής προσπάθειας που θα 
καταβάλουμε όλοι.   

 Λοιπόν, πριν μπούμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης, να σας ανακοινώσω 
ότι η Επιτροπή Επιλογής σε συνεδρία της, στις 11 Μαρτίου 2010, αποφάσισε όπως 
στη θέση του αναπληρωτή προέδρου της επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως αναλάβει το νέο μέλος της επιτροπής κ. Φειδίας Σαρίκας, ο οποίος 
αντικαθιστά τον κ. Μαρίνο Σιζόπουλο.  Ο κ. Περδίκης παύει να είναι μέλος της εν λόγω 
επιτροπής. 
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 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού 
του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρία Κυριακού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 
Φεβρουαρίου και στις 15 Μαρτίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του 
Υπουργείου Εσωτερικών, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός 
διευθυντής του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (ΡΙΚ).  

 Ο προϋπολογισμός του ΡΙΚ για το 2010 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει 
δαπάνες ύψους €55.337.050 και έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται 
κυρίως από κρατική χορηγία (€47.137.050) και από άλλες δραστηριότητες 
(€9.200.000).  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι συνολικές 
δαπάνες του ΡΙΚ αφορούν κυρίως αποδοχές μόνιμου προσωπικού (€17.984.100), 
γενικά έξοδα και υπηρεσίες (€2.674.850), έξοδα προγραμμάτων (€21.950.000), 
συντήρηση και λειτουργία μηχανημάτων και άλλων εγκαταστάσεων (€1.782.000), 
αποπληρωμές δανείων (€4.105.000) και κεφαλαιουχικές δαπάνες (€5.941.100), 
καθώς και μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€900.000). 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ο πρόεδρος 
του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ τόνισε την ανάληψη δέσμευσης για μελλοντική 
μείωση των δαπανών και, κατά συνέπεια, του προϋπολογισμού του ιδρύματος για το 
2011.  Ενημέρωσε επίσης την επιτροπή ειδικότερα για το κονδύλι που αφορά την 
κρατική χορηγία προς το ίδρυμα, το οποίο σε σχέση με το 2009 είναι αυξημένο κατά 
€9.153.850, παραθέτοντας τους ακόλουθους λόγους που συντείνουν στην αύξηση 
αυτή: 

1. Αυξήσεις στις δαπάνες για το μόνιμο προσωπικό. 

2. Εισαγωγή της νέας ψηφιακής τεχνολογίας για την επίγεια ψηφιακή τηλεόραση. 

3. Ανέγερση του νέου κτιρίου του αρχείου του ΡΙΚ. 

4. Αμοιβές συνεργατών στα πλαίσια της υλοποίησης του πορίσματος του 
Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων για αντιμετώπιση και ρύθμιση του καθεστώτος 
απασχόλησης του μη μόνιμου προσωπικού του ιδρύματος.  

5. ∆εσμεύσεις του ΡΙΚ για κάλυψη διεθνών αθλητικών γεγονότων. 
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6. Αγορά προγραμμάτων και πληρωμή ενοικίου για μετάδοση ξένου και 
ελληνόφωνου προγράμματος μετά τον τερματισμό της συνεργασίας του 
ιδρύματος με ελληνικό τηλεοπτικό σταθμό.  

 Συνεχίζοντας, ο ίδιος αρμόδιος δήλωσε ότι υπάρχει ανάγκη ενίσχυσης του 
διευθυντικού προσωπικού του ΡΙΚ με τρεις νέες θέσεις, των οποίων η πλήρωση θα 
οδηγήσει σε εξοικονόμηση πόρων και βελτίωση της οργάνωσης του ιδρύματος.  
Συναφώς, ζήτησε από την επιτροπή την έγκριση των υπό αναφορά θέσεων, ώστε να 
δοθεί στο ίδρυμα η δυνατότητα πλήρωσής τους το συντομότερο. 

 Κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά προϋπολογισμού, μέλη της επιτροπής 
έθεσαν επίσης διάφορα ερωτήματα και ζήτησαν την κατάθεση επιπρόσθετων 
στοιχείων, ειδικότερα όσον αφορά τη μισθοδοσία και τα επιδόματα που καταβάλλονται 
στο προσωπικό του ΡΙΚ, τις δράσεις που αναλαμβάνονται για τη συγκράτηση των 
δαπανών, καθώς και για την κατάσταση του Ταμείου Συντάξεων του ιδρύματος.  
Συναφώς, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ δεσμεύτηκε να καταθέσει 
τα ζητηθέντα στοιχεία, ενώ σε σχέση με τις αποδοχές των υπαλλήλων ανέφερε 
ειδικότερα ότι ο μέσος όρος ετήσιου μισθού για το μόνιμο προσωπικό ανέρχεται στις 
€75.000.  Το γεγονός αυτό οφείλεται στις συμβάσεις που ισχύουν για τους 
υπηρετούντες υπαλλήλους και στον υψηλό μέσο όρο ηλικίας, συνεπακόλουθα δε στις 
ισχύουσες υψηλές κλίμακες μισθοδοσίας.   

 Επιπρόσθετα, δήλωσε ότι με τις νέες συμβάσεις που αφορούν την πρόσληψη 
νέων  μόνιμων υπαλλήλων, την εργοδότηση συνεργατών αντί μόνιμων υπαλλήλων, 
την αναθεώρηση του τρόπου κατανομής του κόστους των υπερωριών, την ενοποίηση 
των δανείων με σκοπό την επίτευξη χαμηλότερου επιτοκίου, καθώς και τη μίσθωση 
οχημάτων αντί της αγοράς τους αναμένεται ότι θα επιτευχθεί ο τεθείς στόχος για 
συγκράτηση των δαπανών του ιδρύματος.  Όσον αφορά το Ταμείο Συντάξεων, ο ίδιος 
ανέφερε ότι έχει υιοθετηθεί σχέδιο εξυγίανσης για κάλυψη των ελλειμμάτων του.    

 Σημειώνεται ότι για τα ζητήματα για τα οποία ζητήθηκαν επιπρόσθετα στοιχεία 
κατατέθηκαν στην επιτροπή σχετικά υπομνήματα, ημερομηνίας 3 και 12 Μαρτίου 
2010.   

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, κατά την εξέταση του υπό αναφορά θέματος, η 
επιτροπή τόνισε ότι ο τρόπος παρουσίασης του προϋπολογισμού του ΡΙΚ για το 2010 
δεν είναι ο ενδεδειγμένος, παρατήρησε δε ότι, ενώ προβλέπεται η παραχώρηση στο 
ίδρυμα κρατικής χορηγίας ύψους €46.137.050, στον κρατικό προϋπολογισμό του 
2010 στο σχετικό άρθρο έχει περιληφθεί σχετική πρόνοια μόνο για ποσό ύψους 
€28.191.924.   

 Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ, κληθείς να σχολιάσει τα πιο 
πάνω, ανέφερε ότι η διαφορά που προκύπτει σε σχέση με το ύψος της αναγκαίας 
κρατικής χορηγίας προς το ίδρυμα θα πρέπει να καλυφθεί από εξοικονομήσεις ή/και 
με την παραχώρηση πρόσθετων πιστώσεων εντός του 2010, ενώ σε σχέση με τον 
τρόπο παρουσίασης του προϋπολογισμού δήλωσε ετοιμότητα για κατάθεση 
περαιτέρω διευκρινίσεων.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, διαμόρφωσε τις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά 
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τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.    

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του εν λόγω 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή καταθέτει την έκθεσή της στην 
ολομέλεια του σώματος για λήψη σχετικής απόφασης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για διαδικαστικό θέμα.   

 Αντιλαμβάνομαι ότι πρέπει να έχουν κοινοποιηθεί οι τροπολογίες από πλευράς 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος σε σχέση με τον προϋπολογισμό του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου και θα πρέπει να τεθούν οι τροπολογίες πρώτα, πριν από την 
ψήφιση του προϋπολογισμού.  Αντιλαμβάνομαι -δεν ξέρω αν ευσταθούν οι 
πληροφορίες μου- ότι ενδεχομένως να έχουμε και προφορικές τροπολογίες που να 
αφορούν άλλα ζητήματα πέραν αυτών που περιγράφονται στις δικές μας τις 
τροπολογίες.  Επομένως, αυτό ίσως θα ήταν το στάδιο να ακούσουμε και τις 
προφορικές τροπολογίες, για να μπορέσουμε να τοποθετηθούμε συνολικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να αρχίσουμε με τις τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ένα λεπτό, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Υπάρχουν άλλες τροπολογίες; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, υπάρχουν οι τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Κόμματος, όπως σας έχει… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Άρα δεν υπάρχει άλλη εκτός από εκείνες του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Αν 
υπάρχει, πρέπει να μπει τώρα και μάλιστα η τελευταία μπαίνει πρώτη στην 
ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να το ακούσω. 

 Ναι, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 
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 Ναι, κύριε Πρόεδρε, προφορικά θα ήθελα να καταθέσω μία τροπολογία, να 
υπάρξει σταύρωμα των κονδυλίων για όλες τις κενές και όλες τις νέες θέσεις στο 
ίδρυμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σταύρωμα κονδυλίων για όλες τις κενές και τις νέες θέσεις. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πώς προχωρούμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, θα θέσω σε ψήφιση τις τροπολογίες. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, Πρόεδρε, θέλουμε να πούμε κάτι!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τωρά ακούω…  Μάλιστα, υποχρεωνόμαστε να τοποθετηθούμε χωρίς να 
συνεννοηθούμε μεταξύ μας.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, ναι…  Τέλος πάντων! 

 Την πρόταση του κ. Ομήρου εγώ δεν τη βλέπω πρακτικά να υλοποιείται.  ∆έκα, 
είκοσι, τριάντα θέσεις, τι θα γίνεται;  Κάθε φορά που έχει θέσεις, θα έρχονται στη 
Βουλή να πιάνουν έγκριση; 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Ναι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, εμείς δε συμφωνούμε.  Ουσιαστικά, δεν μπορεί να προχωρήσει. 

 Από τις τροπολογίες του ∆ΗΚΟ στο γ, που είναι δαπάνες που αντιστοιχούν, 
ξέρω ’γώ, στη συντήρηση και λειτουργία μηχανημάτων και άλλων εγκαταστάσεων, δεν 
μπορούμε να συμφωνήσουμε.  Επαναλαμβάνω, παρ’ όλο που δεν επρολάβαμε να 
μελετήσουμε…  Εντάξει, για τα υπόλοιπα να προχωρήσουμε, θα συνεδριάσει η 
επιτροπή.  Αλλά εννά παρακαλέσω με την ίδια λογική που το αντιμετωπίζουμε εμείς 
να αντιμετωπιστεί τζιαι που τες άλλες πλευρές.  Όχι, απλώς τωρά έχουμε πλειοψηφία, 
που δεν ξέρω αν υπάρχει δηλαδή -το λέω πριν ξεκινήσει η συζήτηση- τζιαι επειδή 
έχουμε πλειοψηφία, προχωρούμε.  Προχωρούμε…  ∆εν ξέρω πού προχωρούμε 
τελικά με τον τρόπο που λειτουργούμε! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα θέλαμε να τοποθετηθούμε και επί των τροπολογιών, αλλά 
και επί του νομοσχεδίου και να μου επιτρέψετε να περάσω στο βήμα. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κρατική ραδιοτηλεόραση είναι ένας θεσμός που πρέπει να στηρίζεται.  
Πρέπει να στηρίζεται, γιατί πρέπει να διασφαλίζεται η αντικειμενικότητα, η σωστή 
ενημέρωση, αλλά επιπρόσθετα να μπορεί η κρατική ραδιοτηλεόραση, μακριά από την 
κούρσα του κέρδους και της τηλεθέασης, να προάγει την παράδοση, τα ήθη, τα έθιμα 
και τον πολιτισμό μίας χώρας.   

 ∆υστυχώς, για χρόνια κτιζόταν μία λανθασμένη νοοτροπία.  Η κρατική 
ραδιοτηλεόραση στην αντίληψη είτε των εργαζομένων είτε των εκάστοτε διοικητικών 
συμβουλίων, αλλά και πολύ πιο έντονα στην αντίληψη των πολιτών έχει εμπεδωθεί 
πως είναι κυβερνητικό ίδρυμα, για να προάγει τις κυβερνητικές πολιτικές ή την 
κυβερνητική επικοινωνιακή τακτική.   

 Θα ξεκινήσω από το τελευταίο και το πιο πρόσφατο, κύριε Πρόεδρε.  ∆εν 
υπάρχει άλλη χώρα στο σύγχρονο κόσμο όπου μια κρατική ραδιοτηλεόραση από η 
ώρα 5.00 το απόγευμα μέχρι η ώρα 11.15 -έξι ώρες και ένα τέταρτο- παρουσιάζει ένα 
μονόλογο του Προέδρου!  ∆εν είναι χαρακτηριστικό δημοκρατικών κοινωνιών!  Και 
αναφέρομαι στην περασμένη ∆ευτέρα.  Ξεκίνησε η δημοσιογραφική διάσκεψη του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας η ώρα 5.00 το απόγευμα, τέλειωσε γύρω στις 7.25, 
ξεκίνησε το δελτίο ειδήσεων που κάλυπτε κατά κύριο λόγο τη δημοσιογραφική 
διάσκεψη και ακριβώς μετά από το δελτίο ειδήσεων επανάληψη για άλλες δυόμισι 
ώρες.  Ο πρόεδρος και τα μέλη του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ πρέπει να 
αντιληφθούν ότι υπηρετούν ένα δημοκρατικό πολίτευμα και οι διορισμοί τους δεν 
πρέπει να εκλαμβάνονται ως τέτοιοι, για να ακολουθούν οποιεσδήποτε άλλες οδηγίες. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι γνωστό ότι περνούμε μια οικονομική κρίση.  Σε όλες τις χώρες παίρνονται 
μέτρα.  Τη χρονιά της μεγάλης κρίσης αυξάνει αυτή η κυβέρνηση τον προϋπολογισμό 
του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου κατά 25% με συνεχιζόμενη μια πολιτική 
αντίφαση.  Ενώ στον προϋπολογισμό που η Βουλή ψήφισε τον περασμένο ∆εκέμβριο 
προνοείται μια χορηγία κρατική για το ΡΙΚ €28 εκατομ., για να μπορέσει να 
λειτουργήσει με βάση τον προϋπολογισμό που είναι ενώπιόν μας, απαιτούνται €47 
εκατομ. κρατική χορηγία.  Θα ξαναζήσει αυτό το σώμα και αυτή η κυπριακή πολιτεία 
τα ίδια παράδοξα που βίωσε τον περασμένο ∆εκέμβριο.  Και δε θα ευθύνεται το 
σώμα, κύριε Πρόεδρε, γιατί κάποιοι δεν κάνουν καλά τη δουλειά τους.  Από τη στιγμή 
που οι ανάγκες του ΡΙΚ, κατά τον προϋπολογισμό τους, είναι €47 εκατομ., έπρεπε 
τούτη την ώρα να προηγηθεί η κατάθεση συμπληρωματικού προϋπολογισμού από το 
κράτος για μία χορηγία €17.945.000.  Αυτοί που θα ψηφίσουν αυτό τον 
προϋπολογισμό να γνωρίζουν ότι, την ώρα που θα τον ψηφίζουν, θα είναι 
ελλειμματικός κατά €18 εκατομ. περίπου.  Έστω και αν περάσει η τροπολογία του 
∆ΗΚΟ, που εμείς θα στηρίξουμε, και πάλι θα υπάρχει ένα έλλειμμα της τάξης των 
€14,4 εκατομ.   

 Όμως πρέπει κάποια ώρα να μας απασχολήσουν και τα μεγάλα, διαχρονικά 
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προβλήματα του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, τα €72 εκατομ. αναλογιστικό 
έλλειμμα, τα €27 εκατομ. του χρέους του ΡΙΚ· €100 εκατομ. είναι συσσωρευμένα 
ελλείμματα και χρέη.  Κάποια ώρα ο μη προνομιούχος πολίτης θα κληθεί να τα 
πληρώσει.   

 Αλλά την ώρα που όλα αυτά συμβαίνουν, με τις πρωτοφανείς επιπτώσεις από 
την παγκόσμια οικονομική κρίση, το διορισθέν από την κυβέρνηση ∆ημήτρη 
Χριστόφια διοικητικό συμβούλιο προχώρησε σε προσλήψεις το 2009, προκαλώντας 
το μη προνομιούχο πολίτη, εξήντα πέντε νέων συνεργατών.  Παρά τις κάποιες 
δεσμεύσεις που έδωσε στο σώμα με επιστολή ο πρόεδρος του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου το ∆εκέμβριο του 2009, προχώρησαν στη διευθέτηση μίας αδικίας 
για μονιμοποίηση των συνεργατών, αλλά μέσα στις μονιμοποιήσεις των συνεργατών, 
σε μια εποχή που είκοσι πέντε χιλιάδες συμπατριώτες μας δεν έχουν δουλειά και ζουν 
τον εφιάλτη της ανεργίας, υπάρχουν και τέσσερις που παίρνουν διπλά τσιέκκια, γιατί 
είναι μόνιμοι την ίδια στιγμή και σε άλλες κρατικές υπηρεσίες ή ημικρατικούς 
οργανισμούς!  ∆εν έχουμε τίποτε προσωπικό με κανέναν.  Απλώς, υπογραμμίζουμε…  
∆εν έχουμε τίποτε προσωπικό με κανέναν.  Απλώς υπογραμμίζουμε όλες αυτές τις 
αντιφάσεις που προκαλούν το αίσθημα των χιλιάδων ανέργων μας.  

 Την ίδια στιγμή που θέλουμε εξειδίκευση, προσλαμβάνει το διοικητικό 
συμβούλιο του ΡΙΚ γεωπόνο για τεχνικό!  Και την ώρα που κάνουμε οικονομική 
περισυλλογή, πληρώνουμε για την παρουσίαση ενός χορευτικού για μία καθόλα 
αξιόλογη -και δεν έχουμε τίποτε, επαναλαμβάνω, με πρόσωπα- παρουσίαση την 
ημέρα της Eurovision €3.500!  Εύχομαι να μην ευσταθούν κάποιες πληροφορίες ότι 
υπάρχει και σύνδεση με ανώτατο στέλεχος του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Στο BBC, αυτό που όλοι έχουμε ως πρότυπο, το 2009 και 2010 περιέκοψαν 
σημαντικά τις δαπάνες τους.  Μείωσαν το προσωπικό τους, έκλεισαν ραδιοφωνικά 
προγράμματα.  Ο μέσος όρος του μισθού, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, στο BBC του κάθε εργαζόμενου είναι μόλις €50.000, όταν ο μέσος όρος 
του μισθού των μόνιμων εργαζομένων στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα της Κύπρου είναι 
€72.000.   

 Αλλά υπάρχουν και οι ανισότητες.  Πέραν των δύο κόσμων που 
δημιουργήσαμε στην κοινωνία, ακόμα και εντός οργανισμών συνεχίζονται οι 
κοινωνικές αδικίες και οι δύο κόσμοι.  Αυτοί που παρακολουθούμε κάθε μέρα να 
προσφέρουν την ενημέρωση στον Κύπριο πολίτη είναι δεύτερης κατηγορίας 
εργαζόμενοι, με το μέσο όρο ωφελημάτων €32.000.  Είναι αυτοί που παράγουν, που 
τους βλέπουμε, που τους ακούμε καθημερινά σε σύγκριση με 120% περισσότερες 
απολαβές κατά μέσο όρο των υπόλοιπων μονίμων. 

 Κύριε Πρόεδρε, οι στρεβλώσεις σίγουρα δεν είναι αποτέλεσμα της διετούς 
διακυβέρνησης του ∆ημήτρη Χριστόφια, αλλά αυτό δεν είναι αιτιολογία για να 
κλείνουμε τα μάτια σε μία πορεία που στο τέλος της ημέρας τα σπασμένα και τις 
στρεβλώσεις, την κακοδιαχείριση και τη μη σύνεση την πληρώνει αυτός που πληρώνει 
επιπρόσθετα και για τα άλλα βάρη και επιπτώσεις από την παγκόσμια οικονομική 
κρίση.   

 Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, δηλώνουμε πως θα στηρίξουμε την τροπολογία 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος και θα υποστηρίξουμε και την προφορική τροπολογία 
της Ε∆ΕΚ, που κινούνται στη σωστή κατεύθυνση.  Όσο για τον προϋπολογισμό στο 
σύνολό του, η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα θα τον καταψηφίσει. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα μετά από πάρα πολύ προβληματισμό έχει υποβάλει τη 
συγκεκριμένη εισήγηση, γιατί ακριβώς εμείς δεν αμφισβητούμε το ρόλο του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου.  Θεωρούμε ότι έχει ένα πάρα πολύ σημαντικό έργο 
να επιτελέσει, αλλά εδώ και τρεις προϋπολογισμούς προειδοποιούμε ότι πρέπει να 
διορθωθούν κάποια κακώς έχοντα στο ίδρυμα.  Και λέω ότι προβληματιστήκαμε πάρα 
πολύ, γιατί αυτό που ανέφερε και προηγουμένως ο κ. Κατσουρίδης, ότι φτάσαμε στο 
σημείο να κόψουμε λειτουργικές δαπάνες για καύσιμα και εξοπλισμούς, μας 
απασχολεί κι εμάς.   

 Ξέρετε για ποιο λόγο όμως αναγκαστήκαμε να εισηγηθούμε να κόψουμε το 
25% των λειτουργικών δαπανών του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου;  Επειδή 
ψάχναμε να βρούμε δαπάνες και δε βρίσκαμε.  ∆απάνες, εννοώ, άλλες από μισθούς.  
Επειδή από έναν προϋπολογισμό €55 εκατομ. €41 εκατομ. είναι οι μισθοί, τα 
ωφελήματα και οι αποπληρωμές δανείων.  Αυτό είναι το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κύπρου.  Γι’ αυτό πληρώνει ο Κύπριος φορολογούμενος.  Αυτό μας απασχολεί εμάς 
ιδιαίτερα, γιατί είχαμε μία επιλογή: Να καταψηφίσουμε αυτό τον προϋπολογισμό, γιατί 
διαπιστώνουμε αυτά τα φαινόμενα, ή να προσπαθήσουμε τουλάχιστο να 
περισώσουμε κάτι απ’ αυτή την αύξηση του 20% που φέρνει το ΡΙΚ για φέτος, επειδή 
είναι προκλητικό εν μέσω μίας κρίσης να έρχεται ένας ημικρατικός οργανισμός και να 
ζητά 20% αύξηση πάνω στις δαπάνες του.  

 Ζητούν 20% αύξηση της χορηγίας που θα πληρώσει ο Κύπριος 
φορολογούμενος.  Και σημειώνω ότι €28 εκατομ. ψηφίσαμε στον κρατικό 
προϋπολογισμό χορηγία για το ΡΙΚ, €46 εκατομ. θεωρεί το ∆ημοκρατικό Κόμμα ότι θα 
πάρει μέχρι το τέλος του χρόνου.   

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Το ΡΙΚ! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, το ΡΙΚ θεωρεί, επειδή φέρνει προϋπολογισμό €55 εκατομ.   

 Πού θα βρούμε €18 εκατομ. να τους πληρώσουμε;  Θα έρθουν με 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό στο μέσο του 2010, όταν θα κυνηγάμε να μη φτάσει 
το δημοσιονομικό έλλειμμα της Κύπρου για το 2010 στο 10%, και θα ζητούν και άλλα 
λεφτά για €41 εκατομ. μισθούς.  Επομένως, πρέπει να τονίσουμε κάποια πράγματα.   

 Έχουμε και άλλους ημικρατικούς εδώ μαζί μας σήμερα· ημικρατικούς 
οργανισμούς που και εκείνοι έχουν τα προβλήματά τους, σημαντικούς ημικρατικούς 
οργανισμούς.  Για παράδειγμα, έχουμε εδώ μαζί μας τα διοικητικά συμβούλια, μεταξύ 
άλλων, της ΑΤΗΚ, του ΚΟΤ και της ΑΗΚ.   

ΚΟΤ  

 Για φέτος είναι μειωμένος κατά €20 εκατομ. ο προϋπολογισμός του και είναι 
ένας προϋπολογισμός που φέρνει έσοδα στο κράτος, προωθεί τον τουρισμό μας.   
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ΑΤΗΚ  

 Οι δαπάνες της είναι μειωμένες κατά 10% και μιλάμε για έναν πλεονασματικό 
προϋπολογισμό.  Βγάζουν κέρδη δηλαδή.  ∆εν πληρώνει ο Κύπριος φορολογούμενος.  
ΑΗΚ  

 Οι δαπάνες της είναι μειωμένες κατά €35 εκατομ.  Η ΑΗΚ μειώνει το 
προσωπικό της για το 2010, διώχνουν κόσμο.  Και πάλι έχουμε έναν πλεονασματικό 
προϋπολογισμό.   

 Αλλά για το ΡΙΚ πρέπει να δώσουμε ακόμα €10 εκατομ. αύξηση από πέρσι, 
πρέπει να δώσουμε 20% αύξηση για τις δαπάνες του!  Σεβόμαστε το ρόλο του, 
σεβόμαστε το έργο που έχει να επιτελέσει το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, όμως 
κάπου πρέπει να σεβαστούμε και τον Κύπριο φορολογούμενο.   

 Πραγματικά, δαπανήσαμε πάρα πολλή ώρα για να βρούμε δαπάνες, να βρούμε 
κάτι περισσότερο, έτσι τουλάχιστο να έχουμε τα ίδια ποσά να πληρώσουμε με αυτά 
που είχαμε πέρσι.  Να πάμε δηλαδή πίσω στον προϋπολογισμό του 2009.  ∆εν τα 
καταφέραμε.  Θα πιάσουν επιπρόσθετα €9 εκατομ. και απλά με τις εισηγήσεις μας 
εμείς τους κόβουμε €3,5 εκατομ.  Θα πιάσουν περισσότερα χρήματα δηλαδή -και με 
τις τροπολογίες μας- από πέρσι.   

 ∆υστυχώς, αυτή είναι η δυσάρεστη εξέλιξη που έχουμε ενώπιόν μας.  Εμείς 
θέλουμε να τονίσουμε, κλείνοντας, ότι από τη στιγμή που λέμε από τώρα στον Κύπριο 
φορολογούμενο πως το 2010 ή το 2011 ενδεχομένως να κληθεί να καταβάλει 
περισσότερες φορολογίες σε διάφορα προϊόντα, στην ακίνητή του περιουσία, σε 
βασικά προϊόντα, όπως είναι τα τρόφιμα και τα φάρμακα, θα πρέπει να μας 
απασχολήσει ότι είναι πλέον διαπιστωμένο ότι υπάρχουν υπέρογκες δαπάνες για 
εξοπλισμό και προγράμματα στο ΡΙΚ, που δεν έχουν καμία σχέση με παρόμοιες 
δαπάνες στον ιδιωτικό τομέα, θα πρέπει να μας απασχολήσει ότι υπάρχει ένα 
έλλειμμα του Ταμείου Συντάξεων του ιδρύματος €75 εκατομ., υπάρχει υπεράριθμο 
προσωπικό, όπως είπα και προηγουμένως, και φυσικά οι μισθοί, που η ίδια η Γενικός 
Ελεγκτής διαπιστώνει ότι ο μέσος μισθός του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου είναι 
€75 εκατομ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 €75.000! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 €75.000.  Τα εκατομμύρια είναι το σύνολο που καταβάλλουμε εμείς οι 
φορολογούμενοι.   

 Επομένως, είπα και προηγουμένως, εδώ και τρεις προϋπολογισμούς 
προειδοποιούμε, κύριε Πρόεδρε, ότι δε μας ικανοποιεί η μέχρι σήμερα διαχείριση.  
Θεωρούμε πως δεν πρέπει να θεωρηθεί δεδομένο ότι θα εγκρίνουμε την οποιαδήποτε 
επιπρόσθετη χορηγία έρθει με συμπληρωματικό προϋπολογισμό στο τέλος του 
χρόνου.  Όχι να ακούσουμε επιχειρήματα ότι, επειδή ψηφίζουμε με αυτό τον τρόπο 
τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ, είμαστε δεσμευμένοι να ψηφίζουμε και 
συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς και χορηγίες στα μέσα του έτους.   

 Θέλουμε να δούμε βήματα από το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.  Θέλουμε να 
δούμε ένα σχέδιο.  Σχέδιο μείωσης των δαπανών του, σχέδιο ορθολογιστικής 
διαχείρισης.  Και τότε και αν κρίνουμε ότι τα δημόσια οικονομικά σηκώνουν τα 
εκατομμύρια που ζητά το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, εμείς θα αποφασίσουμε κατά 
πόσο θα συναινέσουμε σε μία επιπρόσθετη χορηγία.  Υπάρχουν πολλά προβλήματα 



 17

στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου.  Σέβομαι τις δικές τους διαβεβαιώσεις ότι θα 
προχωρήσουν σε μεταρρυθμίσεις στα του οίκου τους, σέβομαι επίσης τη δικαιολογία 
τους ότι κληρονόμησαν προβλήματα, αλλά από κάπου πρέπει να ξεκινήσουμε.  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η στήριξη του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου αποτελεί μία σημαντική 
υποχρέωση, εκτιμώ, εκ μέρους του κοινοβουλίου, γιατί ακριβώς με αυτό τον τρόπο 
στηρίζει και ενισχύει την πολυφωνία.  Όμως παράλληλα και το ίδρυμα οφείλει να 
ανταποκριθεί με επάρκεια στην αποστολή την οποία του έχουμε αναθέσει.  Εκτιμούμε 
το έργο το οποίο πραγματοποιεί το ίδρυμα, όμως πρέπει να διαπιστώσουμε ότι αυτή η 
συμφωνία μας δεν καλύπτει ολόκληρο το φάσμα των δραστηριοτήτων του.  Με 
μεγάλη προσοχή διαπιστώνουμε ότι σε πολλές περιπτώσεις επιχειρείται η προβολή 
πολιτικών μηνυμάτων, απόψεων ή/και ιδεολογημάτων που διχάζουν τους πολίτες και 
το λαό.   

 Νομίζω ότι τα παρόντα μέλη του διοικητικού συμβουλίου του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου γνωρίζουν τι εννοούμε, γιατί είχαμε την ευκαιρία να συναντηθούμε, 
να το συζητήσουμε και να ανταλλάξουμε απόψεις γύρω από αυτό το ζήτημα.  
Ευχόμαστε και ελπίζουμε ότι σύντομα θα δούμε κινήσεις προς τη σωστή κατεύθυνση, 
γιατί στο χρονικό διάστημα που μεσολάβησε από τη συνάντησή μας μέχρι σήμερα δε 
διαπιστώσαμε να γίνονται αυτές οι κινήσεις.  Ταυτόχρονα, θα πρέπει να τονίσουμε ότι 
εμείς λάβαμε σοβαρά υπόψη και τις απόψεις και τις προτάσεις του διοικητικού 
συμβουλίου στον καθορισμό της δικής μας στάσης και συμπεριφοράς.   

 Θα δώσουμε πίστωση χρόνου στο συμβούλιο, για να τροχοδρομήσει αυτές τις 
αλλαγές και να θέσει το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα προς τη σωστή κατεύθυνση και προς τη 
σωστή πορεία.  Όμως αυτό το περιθώριο πρέπει να τονίσουμε ότι δε θα είναι 
ανεξάντλητο.  Θα είναι συγκεκριμένου χρονικού διαστήματος.  Εμείς είμαστε στη 
διάθεση του συμβουλίου για ανταλλαγή απόψεων, για βοήθεια, για συμβολή, αρκεί 
όμως και από την πλευρά τη δική τους να βλέπουμε ότι υπάρχουν οι ανάλογες 
σωστές κινήσεις που ικανοποιούν αυτά τα οποία τουλάχιστο μεταξύ μας συζητάμε.   

 Έχουμε διαπιστώσει ότι κατά καιρούς παρατηρούνται μεγάλες και αχρείαστες 
δαπάνες και σπατάλες.  ∆εν είναι της ώρας να αναφερθούμε λεπτομερειακά.  Τα 
θέσαμε υπόψη του διοικητικού συμβουλίου.  Και σε αυτό το σημείο ζητούμε να δούμε 
ότι θα υπάρξει πρόοδος.   

 Εκτιμούμε το γεγονός ότι αυτό το διοικητικό συμβούλιο τόλμησε να προχωρήσει 
στη μερική τουλάχιστο ρύθμιση του εργασιακού καθεστώτος, κάτι το οποίο ταλάνιζε το 
ίδρυμα εδώ και πάρα πολλά χρόνια με τα πολλά καθεστώτα τα οποία υπήρχαν για το 
εργασιακό προσωπικό και με όλα τα προβλήματα τα οποία υπήρχαν.  Το πιστώνουμε 
αυτό το στοιχείο και θεωρούμε ότι είναι μία θετική εξέλιξη.   

 Θα ήθελα πολύ σύντομα να αναφερθώ σε ακόμα τρία σημεία.  Πρώτον, θα 
πρέπει να επανεξετάσετε σοβαρά πια τι εκπέμπετε στο δορυφορικό πρόγραμμα του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου.  Θα πρέπει να πω ότι πολλές φορές, ευρισκόμενος 
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εις το εξωτερικό και ειδικά στην Ελλάδα, νιώθω άβολα με τα όσα προβάλλετε πέρα 
από τις ενημερωτικές εκπομπές, τις συζητήσεις ή τα δελτία ειδήσεων.  ∆ε νοείται πια 
να συνεχίσει η προβολή συγκεκριμένων εκπομπών.  Το δορυφορικό πρόγραμμα δεν 
είναι μόνο για να ενημερώνει στην κυπριακή τοπολαλιά τους απόδημους Κύπριους.  
Χρησιμοποιείται, για να γίνει και προπαγάνδα προς όφελος της Κύπρου, είτε αυτή 
είναι τουριστική είτε αυτή είναι πολιτική είτε αυτή είναι οτιδήποτε άλλο.  Ε, αυτό το 
στοιχείο, επιτρέψτε μου να πω, δεν έχει αξιοποιηθεί ή δεν αξιοποιήθηκε στο βαθμό 
που θα έπρεπε.  Πραγματικά, σας ζητώ, τα μέλη του διοικητικού συμβουλίου, όταν θα 
βρεθείτε ένα σαββατοκυρίακο ή ένα διήμερο στην Ελλάδα ως επί το πλείστον ή και 
οπουδήποτε αλλού, βάλτε το δορυφορικό πρόγραμμα και δέστε προγράμματα και 
πέστε μου αν νιώθετε βολικά με τα όσα βλέπετε και τα όσα παρακολουθείτε.  Το 
έχουμε θίξει πολλές φορές αυτό το σημείο, αλλά δε βλέπουμε πραγματικά βήματα 
προόδου. 

 Το δεύτερο σημείο αφορά κάτι το οποίο έχουν θίξει και οι προλαλήσαντες.  Τον 
περασμένο ∆εκέμβριο έγινε μεγάλη συζήτηση στο κοινοβούλιο για το θέμα του 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού.  Επαναλαμβάνεται το ίδιο λάθος και το ίδιο 
πρόβλημα.  ∆εν μπορεί το κοινοβούλιο να εγκρίνει ένα συγκεκριμένο ποσό στους 
προϋπολογισμούς του κράτους ως χορηγία για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου και 
την ίδια στιγμή από πλευράς του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου να έρχεται 
προϋπολογισμός αρκετά εκατομμύρια πέρα από τη χορηγία.  ∆ε γίνεται αυτό το 
πράγμα.  Θα έπρεπε να υπάρχει συντονισμός μεταξύ συμβουλίου και κυβέρνησης, 
ούτως ώστε να γίνει ο σωστός προϋπολογισμός και είτε από την αρχή η κυβέρνηση 
να βάλει στους προϋπολογισμούς της το ποσό το οποίο το ΡΙΚ χρειάζεται ως 
προϋπολογισμό του έτους ή να εγκρίνουμε τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ στη βάση της 
χορηγίας που θα δώσει το κράτος, που την εγκρίναμε με τον κρατικό προϋπολογισμό, 
και στη συνέχεια να έρθει συμπληρωματικός προϋπολογισμός.   

 Γιατί πρέπει να βρισκόμαστε σε μια αντινομία και γιατί θα πρέπει οι βουλευτές 
να βρισκόμαστε σε δύσκολη θέση και στην ουσία να αμφισβητούμε τον εαυτό μας;  
Γιατί, όταν θα έρθετε στη συνέχεια με το συμπληρωματικό προϋπολογισμό, εμείς θα 
είμαστε υποχρεωμένοι να τον ψηφίσουμε.  Αφού ψηφίσαμε τον αυξημένο 
προϋπολογισμό του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, γιατί θα πρέπει να μην 
εγκρίνουμε στη συνέχεια τη χορηγία τη συμπληρωματική που θα δώσει το κράτος; 

 Αλλά ο ρόλος ο δικός μας -και δυστυχώς δεν τον έχουν καταλάβει ούτε οι 
κρατικοί λειτουργοί ούτε οι εκάστοτε, πρέπει να πω, υπουργοί- δεν είναι απλά και 
μόνο, για να θέτουμε τη σφραγίδα της έγκρισης σε αυτά τα νομοσχέδια που θα 
έρχονται στη Βουλή.  Έχουμε ρόλο κι έχουμε και λόγο, γιατί στο τέλος της ημέρας κι 
εμείς είμαστε υπόλογοι απέναντι στο λαό. 

 Το επισημαίνουμε, ανεξάρτητα από το γεγονός ότι θα ψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό.  ∆ε μας δεσμεύει, για να μην υπάρχουν παρεξηγήσεις στη συνέχεια.  
Και θα τοποθετηθούμε για την έγκριση του συμπληρωματικού προϋπολογισμού επί τη 
βάσει των πολιτικών ζητημάτων που θα υπάρχουν εκείνη τη δεδομένη χρονική στιγμή. 

 Όσον αφορά τις τροπολογίες τις οποίες έχει καταθέσει το ∆ημοκρατικό Κόμμα, 
θα πούμε ότι από την πλευρά τη δική μας θα ψηφίσουμε τις τροπολογίες εκτός από 
την τρίτη παράγραφο της πρώτης τροπολογίας. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, διότι αυτοδεσμεύομαι να είμαι σύντομος, διότι 
αντιλαμβάνομαι ότι οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι στη σύσκεψη δεν ενημέρωσαν τις 
κοινοβουλευτικές τους ομάδες για την αλληλοδέσμευση να είμαστε σύντομοι. 

 Θα στηρίξουμε την τροπολογία του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, θα 
στηρίξουμε την τροπολογία του ∆ΗΚΟ, πλην της παραγράφου 1(γ), όμως καλούμε το 
διοικητικό συμβούλιο -επ’  αφορμή του ότι ψηφίζουμε το 1(γ) και έχουμε 
πληροφορηθεί ότι αυτό το κονδύλι είναι αναγκαίο για διάφορα θέματα λειτουργίας των 
μηχανημάτων και στοιχίζει περίπου  €1,9 εκατομ., αν δεν κάνω λάθος- να 
προσπαθήσει να μειώσει αυτό το κονδύλι, όταν θα ξαναέρθει ενώπιόν μας. 

 Αυτό με οδηγεί σε ένα σημείο της έκθεσης, στη σελίδα 3, όπου ο πρόεδρος λέει 
ότι πρέπει ενδιάμεσα του χρόνου του 2010 είτε με εξοικονομήσεις είτε με πιστώσεις να 
καλυφθούν κάποια επιπλέον κονδύλια.  Εμείς λέμε μόνο με εξοικονομήσεις ή κυρίως 
με εξοικονομήσεις και καλούμε το διοικητικό συμβούλιο να δει τις εξοικονομήσεις. 

 Τέλος, θέλω να συμφωνήσω με τον κ. Σιζόπουλο που είπε ότι πολλά 
προγράμματα του ΡΙΚ… Έχουμε πάρα πολλά να πούμε, συμφωνούμε με τα 
περισσότερα που λέχθηκαν και από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και από τον κ. 
Παπαδόπουλο και από τον κ. Σιζόπουλο,  και δε θα κάναμε αυτή τη συζήτηση, 
αναφορικά με τα προγράμματα που έχουν ιδεολογήματα, ιδεοληψίες κ.λπ. ’Ομως, για 
κάποια προγράμματα εμείς αντιμετωπίζουμε το θέμα διαφορετικά.  Νομίζω ότι πρέπει 
να αυξήσουμε το κονδύλι, διότι στην προσπάθεια να περάσουν κάποια ιδεολογήματα 
πετυχαίνουν το αντίθετο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εμείς δεν είμαστε από εκείνους οι οποίοι θα δικαιολογήσουν είτε το υψηλό 
κόστος λειτουργίας της κρατικής ραδιοτηλεόρασης είτε την ελλιπή αντικειμενικότητα 
που μπορεί κάποιος να διαπιστώνει είτε ακόμα και την ίση μεταχείριση είτε ακόμα και 
τα κακά ή τα χαμηλής ποιότητας, πιθανόν, ψυχαγωγικά προγράμματα.  Εξάλλου, 
πάντοτε στεκόμασταν κριτικά απέναντι στην κρατική ραδιοτηλεόραση, γιατί είναι από 
τα υστερήματα του Κύπριου πολίτη και είναι από αυτήν που περιμένουμε να βάζει 
ισορροπία κάθε φορά σ’ αυτό που συμβαίνει στον τομέα των μέσων μαζικής 
ενημέρωσης με τη λειτουργία και ιδιωτικών μέσων σε αυτό τον τομέα.  Και θα 
επανέλθω σε αυτό το ζήτημα πάρα πολύ σύντομα. 

 Από την άλλη όμως, δεν μπορεί κανένας να παραγνωρίσει τις προσπάθειες 
που έχουν γίνει το τελευταίο διάστημα, το γεγονός ότι έχουμε μια νέα ηγεσία στο 
συμβούλιο, η οποία βεβαίως έχει κληρονομήσει και δόσεις μακροχρόνιων 
υποχρεώσεων μερικών εκατομμυρίων ευρώ και ανάγκες απέναντι σε πιστωτές 
μερικών εκατομμυρίων ευρώ και άλλα εκατομμύρια υποχρεώσεις στο ταμείο 
συντάξεων.  ∆εν είναι βέβαια τώρα και είναι αλήθεια ένα ερωτηματικό πότε φίλοι οι 
οποίοι στέκονται τόσο αυστηρά απέναντι στην κρατική ραδιοτηλεόραση  έχουν 
διαπιστώσει αυτή την εικόνα που παρουσιάζουν σήμερα.  Τους τελευταίους μήνες;  
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∆εν είχαν διαπιστώνει π.χ. προηγούμενα ότι κάποια άλλα διοικητικά συμβούλια 
ξαφνικά σε μια συνεδρία μετέτρεψαν τις κλίμακες όλων των τμηματαρχών από Α14 σε 
Α15 ή Α16 ή δεν ξέρω εγώ τι, που σημαίνει δεν ξέρω τι κόστος;  ∆εν είχαν 
διαπιστώσει προηγούμενα τις προσλήψεις ή μεταφορές από αλλού υψηλόμισθων είτε 
δημοσιογράφων είτε άλλων λειτουργών στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου;  ∆εν 
ακούσαμε ποτέ να επισημαίνονται αυτά τα πράγματα.  Ή είναι αυτό το διοικητικό 
συμβούλιο που καλείται να υλοποιήσει τις υποχρεώσεις τις οικονομικές για τη 
δημιουργία του αρχείου, που πολύ σωστά έχει αποφασιστεί να γίνει;   

 Επομένως, εμείς στεκόμαστε αντίθετα από κάποιους συναδέλφους πολύ κοντά 
μας, δεξιά, που έχουν μια πάγια πολιτική τους το τελευταίο χρονικό διάστημα κάθε 
κρατικό και κάθε τι στο οποίο έχει τη συμβολή του ο πολίτης, το δημιούργησε με το 
υστέρημά του και έχει συμμετοχή το κράτος, να το θεωρούν ανάθεμα, αντί να 
προσπαθούμε όλοι μαζί να πετύχουμε κάτι που είπε προηγουμένως κι ένας 
συνάδελφος, να λειτουργούν με τη μεγαλύτερη δυνατή επάρκεια και το μικρότερο 
δυνατό κόστος. 

 Έχει γίνει κριτική ακόμα και για το γεγονός ότι ο Πρόεδρος αυτής της 
∆ημοκρατίας τόλμησε να δώσει δημοσιογραφική διάσκεψη, για να ενημερώσει τον 
Κύπριο πολίτη, κάτι που είναι υποχρέωσή του, για τα δύο κορυφαία θέματα που 
απασχολούν την κοινωνία και τον τόπο, τις εξελίξεις στο Κυπριακό και την οικονομία.  
Και σας παρακαλώ, όχι μόνος του, όπως έκαμναν κάποτε κάποιοι άλλοι 
προηγούμενα, με τις ώρες δημοσιογραφικές διασκέψεις και διαγγέλματα στον 
κυπριακό λαό, αλλά με μια ομιλία σαραντάλεπτη και με πάμπολλες ερωτήσεις από 
τους δημοσιογράφους.  Ένας διάλογος δηλαδή.  Αυτό θεωρείται ότι είναι έξω… 
Μάλιστα, ακούστηκε ότι από τις 5.00 μέχρι τις 11.00 επροβάλλετο  ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας. 

 Νομίζω πως θα πρέπει να επαινέσουμε τις προσπάθειες που έγιναν και 
απόδωσαν για τη ρύθμιση του εργατικού καθεστώτος, ένα πάγιο ζήτημα που έθετε 
πάντοτε η Βουλή, όποτε εσυζητείτο θέμα Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και, ναι, 
να απαιτούμε καθημερινά μέσα από τη στήριξη της κρατικής ραδιοτηλεόρασης, στο 
μέτρο του δυνατού, την ίση αντικειμενική ενημέρωση.  Γιατί, ας κοιτάξουμε δίπλα, 
συνάδελφοι και συναδέλφισσες, τι γίνεται στα υπόλοιπα μέσα μαζικής ενημέρωσης.  
Θα ήταν μήπως… Αν δε συμφωνούσαν κάποιοι καναλάρχες με τα μικρά κόμματα που 
υπάρχουν σε αυτό τον τόπο, θα τα ήξερε κανένας, αν δεν υπήρχε το ΡΙΚ;  Έχουμε την 
εντύπωση ότι οι μικρές πολιτικές δυνάμεις χωρίς την κρατική ραδιοτηλεόραση θα 
έχουν λόγο σε αυτό τον τόπο, αν δε συμφωνούν με την πολιτική τους οι καναλάρχες 
είτε και αντίστροφα;  Ή πρέπει να ζούμε καθημερινά φαινόμενα -και θα το αναφέρω 
εδώ- όπως το εξής:  Μέσο μαζικής ενημέρωσης χτες σε μεσημεριανή εκπομπή να έχει 
καλεσμένους συνάδελφο από τη δεξιά με το γραμματέα της συντεχνίας της ΣΕΚ, να 
έχει συνάδελφο από την Ε∆ΕΚ με το γραμματέα της συντεχνίας, να έχει ακόμα ένα 
εκπρόσωπο πολιτικής παράταξης και έναν του ΑΚΕΛ.  Αυτή την αντιμετώπιση 
θέλουμε να αφήσουμε να κυριαρχήσει σε αυτό τον τόπο ή να βοηθήσουμε όλοι και 
αυτό να ρυθμιστεί, αλλά και το αντίβαρο που είναι η κρατική ραδιοτηλεόραση να 
λειτουργήσει σωστά;  

 Κύριε Πρόεδρε, για να μην καταχραστώ άλλο το χρόνο, για τις τροπολογίες που 
έχουν κατατεθεί θέλω να πω ότι για το 1(γ) μιλάμε για τις υποχρεώσεις προς την αρχή 
ηλεκτρισμού, κατά κύριο λόγο, του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, και με περικοπή 
αυτού του κονδυλιού κλείνουν οι εγκαταστάσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θα ήθελα καταρχάς να επισημάνω το εξής:  Λυπούμαι πραγματικά, αν από την  
επισήμανση του συναδέλφου του κ. Νεοφύτου όσον αφορά το χρόνο που 
παραχωρήθηκε σε σχέση με τη συνέντευξη του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, ήταν 
αυτό που έχετε αντιληφθεί.  Εκείνο το οποίο ήθελε να πει ουσιαστικά είναι ότι 
παραχωρήθηκε υπέρμετρος χρόνος προβάλλοντας τις απόψεις του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας και ελάχιστος χρόνος για τις οποιεσδήποτε άλλες απόψεις οι οποίες 
είχαν ακουστεί.  Αυτό είναι που διασφαλίζει την προβολή της αντικειμενικής κρίσης και 
αντικειμενικά την προβολή όλων των απόψεων; 

 Αλλά εμείς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταψηφίζουμε για 
ακόμα μια φορά αυτό τον προϋπολογισμό, γιατί θέλουμε να δώσουμε ένα ξεκάθαρο 
μήνυμα στο διοικητικό συμβούλιο, το οποίο φαίνεται ότι δεν μπορεί να το αντιληφθεί.  
Εμείς θέλουμε το ΡΙΚ να έχει συνέχεια και να είναι για την υπηρεσία του λαού.  Να 
εκπληρώσει το ρόλο της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης και όχι της εξυπηρέτησης 
κάποιων κυβερνητικών ή κομματικών σκοπιμοτήτων.  Και τονίζω αυτό, γιατί 
πραγματικά υπάρχουν θέματα τα οποία προκαλούν την κοινή γνώμη, όπως πολύ 
σωστά επισήμαναν προηγουμένως συνάδελφοι, καθόσον αφορά τον προϋπολογισμό 
και τις δαπάνες, όταν οι άλλοι επιδιώκουν τη μείωση, να παρουσιάζεται αυτή η αύξηση 
στις δαπάνες. 

 Αλλά όμως, την ίδια ώρα υπάρχουν και θέματα τα οποία θίξαμε κατ‘ 
επανάληψη.  Θέματα που έχουν να κάμουν με την αναξιοκρατία.  Και διερωτώμαι 
πράγματι το εξής: Τελευταία έγιναν προσλήψεις δημοσιογράφων-συνεργατών και 
μάλιστα για ένα απαραίτητο προσόν που ήταν η αγγλική γλώσσα.  Στα γραπτά 
κάποιοι έγραψαν “εξαίρετα”, προφορικά όμως, όταν κλήθηκαν σε συνέντευξη, δεν 
απάντησαν μια λέξη.  Πώς γίνεται αυτό το πράγμα;  Πώς είναι δυνατό, δηλαδή, 
γραπτώς να μπορούν να γράψουν, προφορικά όμως να μην μπορούν να 
απαντήσουν;  Και πού πήγε ο προφορικός και γραπτός λόγος που απαιτείται για τη 
γνώση της αγγλικής γλώσσας;  

 Αλλά θα πάω ακόμα ένα βήμα πάρα κάτω.  Σωστά έγινε η προσπάθεια, για να 
ρυθμιστεί το μισθολόγιο.  ∆ιερωτηθήκατε όμως πώς έγινε;  ∆ιερωτηθήκαμε πράγματι 
το πώς δηλαδή τα €8 εκατομ. έφτασαν στα €13 εκατομ.;  Ξέρετε ότι είχε συνεργάτες οι 
οποίοι για πέντε χρόνια αφιέρωναν μόνο πέντε ώρες το μήνα και βρέθηκαν να 
παίρνουν τον ίδιο μισθό με αυτούς οι οποίοι για κάθε μήνα δούλευαν είκοσι ώρες;  
Ξέρετε ότι βρέθηκαν πτυχιούχοι να λαμβάνουν τον ίδιο μισθό με τους μη πτυχιούχους 
δημοσιογράφους;  Ξέρετε ότι οι κομμώτριες και οι μακιγιέρ πιάνουν τους ίδιους 
μισθούς που πιάνουν οι δημοσιογράφοι;  Είναι με αυτό τον τρόπο που έγινε η 
ρύθμιση;  Εγώ καλώ το διοικητικό συμβούλιο να το επανεξετάσει το όλο θέμα και να 
επιφέρει πράγματι μια ισότητα.  Ίση μεταχείριση όλων για ίση αμοιβή εργασίας, όπως 
είναι και η διακήρυξη όλων μας.   

 Την ίδια ώρα, όμως, κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάμω ακόμα μια επισήμανση και 
θα τελειώσω λέγοντας και το εξής:  Λυπούμαι να παρατηρήσω αλλά υπάρχουν… Και 
θέλω πράγματι το ΡΙΚ να επιτελεί το ρόλο της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης η οποία 
έχει και την ευθύνη να προάγει και την ενότητα και το σεβασμό σε αυτό τον τόπο.  
∆ιερωτώμαι πραγματικά τι είναι εκείνο που στοχεύουν κάποιοι μέσα από τις 
ενημερωτικές τους εκπομπές να επιφέρουν σε αυτό τον τόπο, αν επιδεικνύεται ο 
παραμικρός σεβασμός στην εθνική αξιοπρέπεια αυτού του λαού!  ∆εν είχα πρόθεση 
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να το θίξω, κύριε Πρόεδρε, αλλά το νιώθω πραγματικά, διότι ουσιαστικά κάπου 
κάποιοι νομίζουν ότι μπορούν να καταπατούν την αξιοπρέπειά μας μέσα από κάποιες 
ενημερωτικές εκπομπές.  ∆εν μπορούν να γίνονται εκπομπές οι οποίες να 
παραπέμπουν στο διχασμό.  Ούτε εκπομπές ουσιαστικά οι οποίες να παίζουν με τα 
εθνικά συναισθήματα αυτού του λαού.  Είμαστε και Έλληνες, κύριοι, εδώ μέσα.  
Κάποιοι αγωνίστηκαν γι’  αυτό τον τόπο, για να είμαστε σήμερα εμείς εδώ, για να 
υπάρχει ανεξαρτησία, κύριε Πρόεδρε.  Και δεν είναι λογοκρισία αυτή.  ∆εν είναι 
καθόλου λογοκρισία, όταν ακούγονται οι αντίθετες απόψεις στη δεδομένη στιγμή, που 
μπορούσαν να εξυπηρετήσουν. Όχι, για να εξυπηρετήσουμε κάποιες σκοπιμότητες, 
κύριοι συνάδελφοι.  Είναι καλό να ακούγονται διαφορετικές απόψεις κάποτε, αλλά δεν 
είναι η ώρα αυτή τη στιγμή, δεν εξυπηρετεί τίποτε αυτή τη στιγμή η προσπάθεια αυτή 
η οποία γίνεται.  ∆εν ξέρω πού αποσκοπεί αυτή η προσπάθεια.  Είναι πολλά τα 
ερωτήματα τα οποία τίθενται. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Κυρίτση. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπορώ να βάλω ένα θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε, μέχρι να πάρει το λόγο 
ο κ. Κυρίτσης; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη, να το βάλετε.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για να μη φανεί ότι αδικώ άλλη πλευρά πλην της δικής μου κοινοβουλευτικής 
ομάδας...  Όταν μιλούν οι βουλευτές πέραν των δύο λεπτών, πρέπει να ανεβαίνουν 
στο βήμα, να τους βλέπει όλος ο συναδελφικός κόσμος, αλλά και να τηρούμε τον 
κανονισμό.  ∆εν μπορεί να μιλούμε από τις θέσεις μας.  Είναι δύσκολο να 
παρακολουθήσεις κάποιον που μιλά δίπλα σου για ώρα πολλή.  Να ανεβαίνει στο 
βήμα, να τον παρακολουθούμε όλοι.  Είναι έκκληση που κάμνω, για να εφαρμόζεται 
τζιαι ο κανονισμός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πουργουρίδη, ξέρετε, είμαι ο πρώτος που θα ’θελε ο κανονισμός να 
εφαρμόζεται μέχρι το τελευταίο κόμμα.  Βέβαια, αν εφαρμόσω τον κανονισμό, πολλά 
από αυτά τα οποία γίνονται σίγουρα δε θα γίνονται.  Και προσπαθώ, πάντοτε με 
ανεκτικότητα, να δοθεί και ο χρόνος και η δυνατότητα στον κάθε συνάδελφο να 
διατυπώσει τη θέση του.  Αν όμως η βούληση όλων είναι να εφαρμοστεί ο κανονισμός 
μέχρι το τελευταίο γιώτα, δεν έχω καμιά δυσκολία.  Αντίθετα, θα διευκολύνει και το 
έργο μου.  Όμως, στο τέλος θα υπάρξουν πολλά παράπονα από πολλούς βουλευτές 
σε σχέση με τον τρόπο που διεξάγεται η συνεδρία.  Γι’ αυτό το λόγο, η αυτορρύθμιση, 
ο αυτοέλεγχος και η σωστή τήρηση από μέρους των βουλευτών θα είναι το καλύτερο. 

 Λοιπόν, κύριε Κυρίτση, πάρτε το λόγο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τη διαδικασία... 



 23

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι η παρατήρηση του κ. Πουργουρίδη αφορά... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Κυρίτση, συγγνώμη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυρίτση, μισό λεπτό.  Ο κ. Συλλούρης κάτι θέλει να πει για τη διαδικασία. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επειδή είναι η ώρα των εκκλήσεων και της διαδικασίας, θα ήθελα να κάνω και 
εγώ μια έκκληση, να τηρήσουμε αυτά που έχουμε πει.  ∆εν είπαμε να βάλουμε χρόνο, 
αλλά από την άλλη δεν έχουμε πει να τα αφήσουμε ανεξέλεγκτα.  Να παρακαλέσω 
τους συναδέλφους εκπροσώπους στη σύσκεψη...  Είμαστε στο πρώτο θέμα.  Εμείς 
δεν έχουμε κανένα πρόβλημα να μείνουμε μέχρι τα μεσάνυχτα, χωρίς διακοπή, εδώ, 
σας το λέμε.  Αν όμως θα συνεχίσει αυτή η διαδικασία, να μιλούμε όση ώρα θέλουμε, 
θα πρέπει να μπούμε και εμείς σ’ αυτή τη διαδικασία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ακριβώς με αυτή την εισήγησή σας, κύριε Συλλούρη, φτάνουμε σε αυτό 
που είχα πει προηγουμένως, στον αυτοέλεγχο.  Έχουμε πει όλοι πάνω ότι θα έπρεπε 
ένας από κάθε κοινοβουλευτική ομάδα να κάμνει την τοποθέτηση.  Ε, βέβαια, αυτό 
δεν έγινε!  Τι θέλετε από τον Πρόεδρο της Βουλής;  Να πει «εγώ αφαιρώ το λόγο»;  
Να τηρήσω τον κανονισμό, να τον τηρήσω, όμως θα έχουμε παράπονα πάλι! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άγγελο Βότση) 

 Κύριε Βότση, δε θα μιλήσετε! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν έχει διαδικασία! 

 Λοιπόν... 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 ...σε σχέση με το θέμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για ποιο πράγμα; 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ρωτάτε, κύριε Πρόεδρε, αν θέλουμε να τηρήσετε τον κανονισμό.  Εγώ βάζω 
πρόταση και εισηγούμαι να τηρήσετε τον κανονισμό!  Αυτή είναι η θέση μου! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ε, ακριβώς! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Κυρίτση, έχετε το λόγο. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς τουλάχιστον, από την αρχή που ξεκίνησε αυτή η 
διαδικασία, αγωνιζόμαστε με πολύ μεγάλη προσπάθεια να κρατήσουμε αυτά που 
συμφωνήσαμε και μιλά ένας, αλλά δε γίνεται να γινόμαστε ευαίσθητοι, μόνο όταν 
τελειώνουμε εμείς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Λοιπόν, θα σεβαστώ, εν πάση περιπτώσει, τα προβλήματα που έχουμε και το 
χρόνο, αλλά, όταν γίνονται τέτοιοι πύρινοι λόγοι έτσι από το έδρανο, πρέπει να 
δίνονται και κάποιες απαντήσεις.   

 Εγώ δεν έχω αντιληφθεί τελικά γιατί καταψηφίζει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ.  Είναι γιατί δε γίνονται οι σωστές οικονομίες;  Είναι γιατί 
τα προγράμματα έχουν αντεθνικό χαρακτήρα;  Είναι γιατί δε συνεμορφώθη το ΡΙΚ 
προς τις αντιλήψεις του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για το τι πρέπει να περιλαμβάνουν 
τα προγράμματά του;  Ειλικρινά το λέω, αρχίσαμε να αισθανόμαστε ότι, αν είχε την 
ευχέρεια ο Συναγερμός να αποφασίσει για τα κονδύλια, αν θα τα εγκρίνει ή όχι, θα το 
έκαμνε με έναν άλλο τρόπο, λέγοντας «ξέρετε, πρέπει να παίζετε αυτά τα πράματα και 
πρέπει οι δημοσιογράφοι σας να λεν έτσι και πρέπει και οι καλεσμένοι σας να λεν έτσι, 
για να σας εγκρίνουμε τα κονδύλια»!  Εμείς δε λειτουργούμε με αυτή τη λογική.  Εμείς 
θέλουμε ένα ΡΙΚ που να είναι δημιουργικό, αντικειμενικό, ελεύθερο, πολυφωνικό.  Και 
να κριτικάρουμε το αποτέλεσμά του!  Όχι να αποφασίζουμε αν θα το στηρίξουμε με 
βάση το αν μας αρέσει εκείνο που παίζει ή αν δε μας αρέσει! 

 Και κλείνω με το εξής:  Είπε ο κ. Νικολάου «εμείς καταψηφίζουμε, γιατί θέλουμε 
να στείλουμε ένα μήνυμα στο ΡΙΚ!».  Ε, καλά, τις τροπολογίες του καθενός, που τις 
βάζει με βάση τη δική του λογική, γιατί τις ψηφίζει;  Απλά και μόνο επειδή αισθάνεται 
ότι μπορεί να δημιουργήσει ένα πρόβλημα;  Αν είναι μήνυμα που θέλει να στείλει, ας 
μείνει στην αρχή του!  Γιατί κυνηγά, όπου υπάρχουν τροπολογίες που μπορεί να 
δημιουργήσουν ένα πρόβλημα, να συνταυτίζεται και να τις στηρίζει;  ∆εν πείθει αυτή η 
επιχειρηματολογία, ότι ο στόχος είναι πραγματικά να βοηθηθεί το ΡΙΚ, για να κάμει τη 
δουλειά του!  Γι’ αυτό εμείς διαφωνούμε ριζικά με αυτή την αντίληψη και θα τηρήσουμε 
τη στάση που έχει πει ο φίλος Γιάννος Λαμάρης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση.  Υπήρξε...   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όχι!  Έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση! 

 Υπάρχουν τρεις τροπολογίες.  ∆ύο τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
όπως έχουν κατατεθεί, και μια προφορική τροπολογία του κ. Ομήρου για το 
σταύρωμα... 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 
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 Επειδή η ορθή νομοτεχνική ρύθμιση δεν είναι το σταύρωμα, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, το ξέρω, ότι δεν είναι το σταύρωμα. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Είναι σημείωση, όπως έχω πληροφορηθεί και από τις υπηρεσίες της Βουλής, 
σημείωση για τις νέες θέσεις και τις κενές θέσεις για τις οποίες δεν έχει αρχίσει η 
διαδικασία πλήρωσης, να έρχονται στη Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, θέτω σε ψηφοφορία... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κάποιοι από εμάς θα ψηφίσουν τις τροπολογίες του ∆ΗΚΟ, πλην του γ.  
Πρέπει κάπως να μπει, με τρόπο που να είναι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Έχω ακούσει τις τοποθετήσεις σας, γι’ αυτό θα διευκολύνω τη 
συζήτηση. 

 Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Κόμματος, υπάρχουν δύο.   

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα, ∆ελτίο ∆απανών, σε 
σχέση με τα ακόλουθα κεφάλαια: 

 Μείωση κατά 25% των ακόλουθων ποσών: 

 α. Των δαπανών που αντιστοιχούν σε όλα τα άρθρα κάτω από το 
Κεφάλαιο 02, Γενικά Έξοδα και Υπηρεσίες. 

 β. Των δαπανών που αντιστοιχούν σε όλα τα άρθρα κάτω από το 
Κεφάλαιο 03, εξαιρουμένου του άρθρου 300 αυτού.  (Αμοιβές 
Συνεργατών). 

 γ. Των δαπανών που αντιστοιχούν σε όλα τα άρθρα κάτω από το 
Κεφάλαιο 04, Συντήρηση και Λειτουργία Μηχανημάτων και Άλλων 
Εγκαταστάσεων. 

 δ. Των δαπανών που αντιστοιχούν σε όλα τα άρθρα κάτω από το 
Κεφάλαιο 05, Μη Προβλεπόμενες ∆απάνες και Αποθεματικό. 
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2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του νομοσχεδίου, ώστε να 
τροποποιηθεί κατ’ αναλογίαν των πιο πάνω το σύνολο των δαπανών για τις 
οποίες ζητείται έγκριση πληρωμής.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ας ξεκινήσουμε με την παράγραφο γ της υπ’ αριθμόν 1 τροπολογίας 
του ∆ΗΚΟ, με την οποία διαφωνούν το ΑΚΕΛ, η Ε∆ΕΚ, το Ευρωπαϊκό Κόμμα.  Έτσι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και ο κ. Περδίκης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, και ο κ. Περδίκης. 

 Στις υπόλοιπες παραγράφους της τροπολογίας υπ’ αριθμόν 1 υπάρχει 
συμφωνία.  Σωστό; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέτω λοιπόν την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος για ψήφιση.  Πόσοι 
υποστηρίζουν την τροπολογία; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θέστε το γ μόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι.   

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν την έγκριση της παραγράφου γ της υπ’ αριθμόν 1 
τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, λοιπόν, η παράγραφος γ της υπ’ αριθμόν 1 τροπολογίας απορρίπτεται με 
είκοσι πέντε ψήφους εναντίον και είκοσι δύο ψήφους υπέρ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των υπόλοιπων παραγράφων, α, β, δ, της 
υπ’ αριθμόν 1 τροπολογίας, όπως έχει κατατεθεί από το ∆ημοκρατικό Κόμμα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όλο το σώμα, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε.  Είναι ομόφωνο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Οι παράγραφοι (α), (β), (δ) της υπ’ αριθμόν 1 τροπολογίας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Προχωρούμε στην υπ’ αριθμόν 2 τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
όπου γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του νομοσχεδίου.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η υπ’ αριθμόν 2 τροπολογία εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Λοιπόν, πάμε τώρα στην τροπολογία, όπως την έχει καταθέσει ο κ. Ομήρου, 
που αφορά σημείωση για τις κενές και για τις νέες θέσεις που δεν έχει αρχίσει η 
διαδικασία. 

 Πόσοι υποστηρίζουν αυτή τη συγκεκριμένη τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η εισήγηση του κ. Ομήρου εγκρίνεται με τριάντα ψήφους υπέρ και 
δεκαεπτά ψήφους εναντίον. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
ποσού ύψους €55.337.050 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια και λειτουργοί υπεύθυνοι 
για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 6; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ και δεκατρείς ψήφους εναντίον τα άρθρα 1 
μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ και δεκατρείς ψήφους εναντίον το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι και αυτό εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010». Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου  

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 



 29

 Αβέρωφ Νεοφύτου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 
Φεβρουαρίου και στις 15 Μαρτίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος 
του διοικητικού συμβουλίου και ο ανώτατος εκτελεστικός διευθυντής της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ).  

 Ο προϋπολογισμός της ΑΤΗΚ για το 2010 προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €424.823.910 και συνολικά έσοδα ύψους €504.810.000, τα οποία προέρχονται 
από τηλεπικοινωνιακές υπηρεσίες (€466.810.000), τέλη διασύνδεσης (€21.700.000) 
και τόκους (€16.300.000).  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι συνολικές 
δαπάνες του οργανισμού αφορούν ειδικότερα αποδοχές προσωπικού (€159.248.120), 
τρέχουσες δαπάνες (€125.515.100), οι οποίες περιλαμβάνουν έξοδα λειτουργίας 
(€100.890.100), έξοδα πωλήσεων (€14.350.000), φορολογία (€9.700.000) και άλλα 
έξοδα (575.000), κεφαλαιουχικές δαπάνες (€106.601.670), έργα επί πληρωμή για 
τρίτους (€15.109.020), εξοπλισμό για μεταπώληση (€6.650.000), επενδύσεις 
(€10.000.000) και απρόβλεπτα έξοδα (€1.700.000).   

 Ενημερώνοντας την επιτροπή, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της 
ΑΤΗΚ ανέφερε ότι η Αρχή καλείται να αντιμετωπίσει μεγάλες προκλήσεις για τη 
διατήρηση της θέσης που κατέχει στην εγχώρια αγορά, αλλά και της θέσης της ως 
σημαντικού τηλεπικοινωνιακού κόμβου στην περιοχή της ανατολικής Μεσογείου, 
καθορίζοντας έτσι ως βασικούς άξονες στρατηγικής που ενισχύουν τη διαφοροποίησή 
της έναντι των ανταγωνιστών της τη λειτουργική αριστεία, την προσφορά βέλτιστης 
εμπειρίας στους πελάτες σε όλα τα σημεία επαφής τους με την ΑΤΗΚ και τη συνεχή 
καινοτομία και επιχειρηματική διεύρυνση.  Τόνισε επίσης ότι, παρά τις δυσκολίες που 
η ΑΤΗΚ αντιμετωπίζει, αφού δραστηριοποιείται σ’ ένα πλήρως ανταγωνιστικό 
περιβάλλον, με υψηλές ανελαστικές δαπάνες μισθολογίου και άκαμπτα ωράρια 
εργασίας, είναι ο μόνος κερδοφόρος οργανισμός αυτή τη στιγμή, ο οποίος μάλιστα 
επιστρέφει στο κράτος ποσά από τα κέρδη του υπό μορφή μερίσματος.  

 Ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι ο υπό αναφορά προϋπολογισμός στοχεύει 
στα εξής:  

1. Ολοκληρωμένη εξυπηρέτηση πελατών. 

2. Ανάπτυξη ενιαίου δικτύου νέας γενιάς με τη χρήση του πρωτοκόλλου IP και με 
πλήρεις ευρυζωνικές δυνατότητες. 

3. Προσφορά υπηρεσιών σύγκλισης ηλεκτρονικής επικοινωνίας και περιεχομένου. 

4. Περαιτέρω ανάπτυξη της ευρυφασματικής υποδομής δικτύου στα σταθερά και 
κινητά δίκτυα. 

5. Περαιτέρω ανάπτυξη και δραστηριοποίηση στις υπηρεσίες προστιθέμενης 
αξίας (περιεχόμενο, τηλεκπαίδευση, τηλεφαρμογές και ηλεκτρονικό εμπόριο). 

6. Βελτίωση των υπηρεσιών που παρέχονται στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας 
και σε άλλες κυβερνητικές υπηρεσίες. 

7. ∆ιατήρηση, αναβάθμιση και ενδυνάμωση του ρόλου της Αρχής ως 
τηλεπικοινωνιακού κόμβου στην ανατολική Μεσόγειο.  
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8. Βέλτιστη διαχείριση του κόστους με σκοπό την παροχή υπηρεσιών με τα 
χαμηλότερα δυνατά τέλη.   

 Σημειώνεται ότι στον υπό αναφορά προϋπολογισμό δεν προνοείται η 
δημιουργία νέων θέσεων, ενώ προνοείται η κατάργηση τεσσάρων θέσεων και η 
σημείωση με διπλό σταυρό για κατάργηση εννέα θέσεων, όταν θα κενωθούν εντός του 
2010.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, η επιτροπή 
εξέφρασε τη διαφωνία της αναφορικά με το μεγάλο αριθμό επιδομάτων που 
απολαμβάνει το προσωπικό της ΑΤΗΚ, καθώς και τις επιφυλάξεις της αναφορικά με 
το ισχύον σχέδιο πρόωρης αφυπηρέτησης που εφαρμόζεται στην Αρχή με σχετικό 
κονδύλι ύψους €2.000.000 για το 2010.  Όπως ανέφερε ειδικότερα ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου, η εφαρμογή ενός τέτοιου σχεδίου κρίθηκε ότι καθιστά δυνατή 
την έγκαιρη ανανέωση του προσωπικού με άτομα ικανά να ανταποκριθούν στις 
τεχνολογικές εξελίξεις στον τομέα των ηλεκτρονικών επικοινωνιών, όπως και τη 
συγκράτηση ταυτόχρονα του μέσου όρου ηλικίας και μισθοδοσίας σε χαμηλά επίπεδα, 
αποφέροντας εξοικονομήσεις των δαπανών για μισθολόγιο.   

 Ο ίδιος εκπρόσωπος ενημέρωσε επίσης την επιτροπή για τις προσπάθειες 
διεκδίκησης εκ μέρους της Αρχής της δεύτερης πλατφόρμας ψηφιακής τηλεόρασης, 
όπως και για τις επενδύσεις εξωτερικού.  Όπως ανέφερε, παρ’ όλο που η εισήγηση 
της υπηρεσίας της ΑΤΗΚ ήταν αντίθετη σε ενδεχόμενη συμμετοχή του οργανισμού 
στον τομέα αυτό, το διοικητικό συμβούλιο, βάσει δικών του μελετών, θεώρησε ότι η 
επένδυση θα ήταν οικονομικά συμφέρουσα και για το λόγο αυτό υπέβαλε αίτηση για 
διεκδίκηση της πλατφόρμας.  Όσον αφορά το θέμα των επενδύσεων εξωτερικού, 
δήλωσε ότι τα αποτελέσματα από τη δραστηριοποίηση της θυγατρικής εταιρείας της 
ΑΤΗΚ “Cyta Hellas” στη Θεσσαλονίκη είναι πολύ θετικά, ξεπερνώντας ακόμα και τις 
προβλέψεις των τεχνοοικονομικών μελετών και του αρχικού επιχειρησιακού σχεδίου, 
και προβλέπεται κερδοφορία για τα επόμενα έτη. 

 Σημειώνεται ότι, όπως έχει κατατεθεί, η ΑΤΗΚ διαθέτει το δικό της δίκτυο στον 
ελληνικό χώρο και έχει ήδη επιδειχθεί ενδιαφέρον για δανειοδότηση του οργανισμού 
από τραπεζικούς οργανισμούς χωρίς οποιεσδήποτε εγγυήσεις εκ μέρους του 
οργανισμού.   

 Στο στάδιο της συζήτησης τα μέλη της επιτροπής υπέβαλαν προς τους 
αρμοδίους σειρά ερωτημάτων και ζήτησαν την κατάθεση γραπτώς περαιτέρω 
επεξηγήσεων για διάφορα θέματα που αφορούν την ΑΤΗΚ, τα οποία κατατέθηκαν με 
σχετικό υπόμνημα της Αρχής, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2010.  Ειδικότερα, ζητήθηκαν 
στοιχεία αναφορικά με το μερίδιο αγοράς της ΑΤΗΚ σε σχέση με τις παρεχόμενες 
υπηρεσίες, οικονομικά στοιχεία σε σχέση με τις θυγατρικές εταιρείες της Αρχής, τη 
βιωσιμότητα του ταμείου συντάξεων, καθώς και ανάλυση διάφορων κονδυλίων που 
παρουσιάζονται στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, διαμόρφωσε τις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά 
τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-



 31

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του πιο πάνω 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Σημειώνεται ότι ο βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις κ. Γιάννος Λαμάρης, προβαίνοντας σε εισήγηση για ψήφιση του πιο 
πάνω νομοσχεδίου σε νόμο, δήλωσε παράλληλα ότι επιφυλάσσεται να καταθέσει 
τροπολογίες για δέσμευση των κονδυλίων που αφορούν την παροχή επιδομάτων, το 
σύστημα “Αμοιβές και Κίνητρα”, τη χορηγία για ευημερία των υπαλλήλων, την 
αποζημίωση για πρόωρη αφυπηρέτηση, καθώς και το Εναλλακτικό Σχέδιο 
Αφυπηρέτησης Προσωπικού, ώστε να ενημερώνεται η Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή καταθέτει την έκθεσή της στην 
ολομέλεια του σώματος για λήψη σχετικής απόφασης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες του ΑΚΕΛ, τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
και τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Κόμματος.   

 Θα αρχίσω με τις τροπολογίες όπως τις έχει καταθέσει η κοινοβουλευτική 
ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

 Πόσοι υποστηρίζουν τις τροπολογίες... 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όσον αφορά τις τροπολογίες που έχει καταθέσει το ∆ημοκρατικό Κόμμα, απλά 
να διευκρινίσω ότι σε ό,τι αφορά την πρώτη τροπολογία θα υπάρξει μια τροποποίηση 
του λεκτικού, γιατί δε δεσμεύεται ολόκληρο το ποσό των €20 εκατομ.  Το λεκτικό της 
τροπολογίας η οποία υποβάλλεται από εμάς είναι το εξής: «Ουδεμία δαπάνη θα 
διενεργείται από το άρθρο αυτό για το μέρος αυτού του ποσού που αφορά τηλεοπτικά 
δικαιώματα για προβολή ποδοσφαιρικών αγώνων χωρίς προηγουμένως να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της».  Απλά, το διευκρινίζω, για να μη θεωρηθεί ότι 
ολόκληρο το ποσό είναι δεσμευμένο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πάλε;  Εννά μείνουμε δαμαί! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, να ψηφίσουμε...   

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι είναι, κύριε Νεοφύτου; 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, πολύ σύντομα.  Κατανοούμε, βλέπουμε και 
το χρόνο και το ρολόι, το Rolex, στον τοίχο... 

(Γέλια) 

 Σε αυτή τη Βουλή, κύριε Πρόεδρε, αλλά και εκτός Βουλής τόσο το κυβερνών 
κόμμα ΑΚΕΛ... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ...όσο και οι υπουργοί της κυβέρνησης ∆ημήτρη Χριστόφια, κατά την ταπεινή 
μας άποψη, δείχνοντας μία πολιτική ασέβεια προς το νομοθετικό σώμα, άσκησαν 
πολλάκις κριτική για το συνταγματικό δικαίωμα της Βουλής των Αντιπροσώπων να 
σταυρώνει κονδύλια προϋπολογισμών.  Σήμερα υπάρχει μια πολιτική παραδοξότητα.  
Αυτοί που κατηγορούσαν τους άλλους για σταύρωμα, αυτοί που κυβερνούν, αυτοί 
που εγκρίνουν διαμέσου του Υπουργικού Συμβουλίου τους προϋπολογισμούς 
θεώρησαν ότι χρειάζεται επιπρόσθετος έλεγχος κάποιου ημικρατικού οργανισμού που 
εποπτεύεται πολιτικά από την εκτελεστική εξουσία.  Εμείς λέμε είναι κάθε δικαίωμά 
τους!  Αλλά θα θέλαμε και ένα “mea culpa” για την κριτική, την αστήρικτη, που 
ασκούσαν στο σώμα για επιπρόσθετες εξηγήσεις για την αποδέσμευση κονδυλίων. 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι εμείς θα στηρίξουμε όλες τις 
τροπολογίες από όλες τις πλευρές που έχουν κατατεθεί, αλλά το νομοσχέδιο για τον 
προϋπολογισμό της ΑΤΗΚ, για τους γνωστούς λόγους, που κάθε χρόνο 
αναπτύσσουμε, θα το καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δυσκολεύκουμαι να πιστέψω ό,τι άκουσα!  Άκου επιχείρημα 
τωρά!  «∆ε δικαιούται το ΑΚΕΛ να σταυρώσει κανένα κονδύλι, γιατί κυβερνά, δε 
δικαιούται να έσιει άποψη ο Πρόεδρος ότι κακώς η Βουλή σταύρωσε κονδύλια, γιατί 
έν’ ο Πρόεδρος»!  Και πότε είπαμε εμείς ότι απαγορεύεται το σταύρωμα;  Στη 
συζήτηση που θυμάται -εγώ εν θα φοηθώ να το πω- υπήρξε η διαφωνία μας, τζιαι του 
Προέδρου τζιαι η δική μας, με τα δύο κόμματα που συνεργαζόμασταν, ότι σταύρωσαν 
όχι λειτουργικά έξοδα, κομμάτι του κρατικού προϋπολογισμού που εμείς κρίναμε ότι 
κακώς το σταύρωσαν.  Αλλά είναι άποψη τούτη να ακούω τωρά ότι, «επειδή είσαι 
κυβερνών κόμμα, δε δικαιούσαι να σταυρώνεις κονδύλια και δε δικαιούσαι να ζητάς 
επιπρόσθετο έλεγχο»;  Μα, να πάμε πίσω, να θυμίσω είντα που ελέετε στη δεκαετία 
για την κυβέρνησή σας και τι στάση τηρήσατε στη Βουλή για μια σειρά θεμάτων;  
Συγγνώμη!  Τζιαι εν δικαιούται ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας να έχει άποψη αν καλά ή 
κακά η Βουλή σταύρωσε;  Έν’ απίστευτα πράματα!  ∆ηλαδή θα καθορίσουμε του ΡΙΚ 
πώς θα μιλά, θα καθορίσουμε του ΑΚΕΛ πώς θα συμπεριφερτεί, θα καθορίσουμε τζιαι 
του Προέδρου πώς θα συμπεριφερτεί!  Λοιπόν, να κάμουμε αίτηση με πρότυπα, να 
μας την υπογράψουν, να ξέρουμε πώς να μιλούμε! 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Τζιαι με χαρτόσημα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μόλις πριν λίγο ο κ. Κατσουρίδης... Να πω ότι εμείς σεβαστήκαμε τη 
διαφορετική γνώμη, με εκείνο που εμείς όμως δικαιωματικά αποφασίσαμε να 
επιφέρουμε ως τροποποίηση.  Άρα λοιπόν, η διαφωνία του καταγράφεται, αλλά και το 
δικαίωμα το δικό μας να αποφασίσουμε κατά τη δική μας αυτοτέλεια είναι ισχυρό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Νομίζω ότι, αν υπάρχει ένα μήνυμα ή δίδαγμα από αυτή τη συζήτηση για το 
τελευταίο θέμα, είναι το εξής:  Στην Κύπρο έχουμε προεδρικό σύστημα, δεν έχουμε 
κοινοβουλευτική δημοκρατία, έχουμε αυστηρή διάκριση των εξουσιών κατά τη θεωρία 
Μοντεσκιέ.  Άρα, η Βουλή κυριαρχικά έχει κάθε δικαίωμα να διαφοροποιείται από την 
εκτελεστική εξουσία, είτε πρόκειται για κόμματα που μετέχουν στην κυβέρνηση είτε για 
κόμματα που δε μετέχουν στην κυβέρνηση.  Αυτή είναι η πραγματικότητα, που 
βασίζεται πάνω σε θεμελιακές αρχές του πολιτεύματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφος Αβέρωφ Νεοφύτου απλώς ήθελε να θίξει ότι ένα 
κόμμα που κυβερνά έχει τη δυνατότητα να ελέγξει τους προϋπολογισμούς 
οποιουδήποτε ημικρατικού οργανισμού, που είναι βραχίονας της εκτελεστικής 
εξουσίας, την ώρα που αυτοί καταρτίζονται και νομίζω ο τρόπος που το έθεσε ήταν 
απόλυτα σωστός. 

 Εγώ ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
καλωσορίζω τη στάση του ΑΚΕΛ.  Μου ήταν αδιανόητο να σκεφτώ ότι θα υπάρχει 
Πρόεδρος πρώην γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ και η κοινοβουλευτική ομάδα του 
κόμματος να έρχεται στη Βουλή και να σταυρώνει κονδύλια του πρώην γενικού 
γραμματέα του κόμματος!  Είναι μια μεγάλη εξέλιξη της δημοκρατίας αυτό και πρέπει 
να εκφράσω την ικανοποίησή μου! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συνεχίζεται η έκπληξή του, παρ’ όλο που έκλεισε με χαμόγελο.  
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∆ηλαδή, το συμβούλιο τούτο που εδιορίστη που τούντην κυβέρνηση, του όποιου 
οργανισμού, εκατάληξε κάπου, εμείς είμαστε υπόχρεοι να θεωρούμε και την τελευταία 
του σκέψη ότι είναι η πιο ορθή τζι η πιο παραγωγική τζι ο Πρόεδρος τωρά πκιάννει το 
κάθε κονδύλι του κάθε ημικρατικού οργανισμού τζιαι το εξετάζει και λέει αν είναι 
σωστό;  Είπα:  Έθθα στραφώ πίσω, γιατί ήταν μεγάλη η πρόκληση και από την 
παρέμβαση του κ. Νικολάου για το αν θα πρέπει ελεύθερα και πώς οι ημικρατικοί...  
Να μείνω δαμαί.  Λοιπόν, λάθος η έκπληξη που εκφράζεται. Εν μας εκαταλάβετε 
ποττέ, γι’ αυτό είμαστε εδώ που είμαστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Περδίκης και ολοκληρώνεται η συζήτηση. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Επειδή το θέμα είναι θεσμικό και επειδή αναφέρθηκε σ’ αυτό και ο ίδιος ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας στην πρόσφατη συνέντευξή του, νομίζω επιβάλλεται να 
τοποθετηθούν όλα τα κόμματα.  Είναι δικαίωμα και υποχρέωση της Βουλής να ελέγχει 
τους προϋπολογισμούς της εκτελεστικής εξουσίας, είτε αυτή είναι κυβέρνηση είτε 
ημικρατικοί οργανισμοί, και είναι δικαίωμα και υποχρέωση της Βουλής να 
χρησιμοποιεί όλα τα συνταγματικά της εργαλεία. 

 Σε μία εποχή οικονομικής κρίσης μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι είναι 
λογικό και φυσικό να γίνεται περαιτέρω προσπάθεια περιορισμού και ελέγχου των 
δαπανών.  Άρα, η Βουλή θα έπρεπε να τύχει της εύφημης μνείας του Προέδρου και 
των συγκυβερνώντων κομμάτων, όταν στην προσπάθειά της να κάνει περισσότερο 
έλεγχο των οικονομικών χρησιμοποιεί το εργαλείο της δέσμευσης κονδυλίων ή ακόμα 
και της μείωσης, όπως έκανε σήμερα, της ποσοστιαίας μείωσης. 

 Αυτό όμως που επιβάλλεται να κάνει και η Βουλή, κύριε Πρόεδρε, για να πούμε 
και τα δικά μας, είναι να εφαρμόζει πλέον πιο αξιόπιστες διαδικασίες και πιο γρήγορες 
όσον αφορά τον έλεγχο των αποδεσμεύσεων, διότι ήδη αρχίζει να κυκλοφορεί και 
στην κοινωνία, πολλές φορές και εμβόλιμα και σκόπιμα, μία φήμη και μία κακόβουλη 
κατηγορία κατά της Βουλής, ότι αναστέλλεται το αναπτυξιακό έργο της κυβέρνησης 
λόγω των δεσμεύσεων.  Άρα, η Βουλή νομίζω ότι επιβάλλεται να επιταχύνει τους 
ρυθμούς των αποδεσμεύσεων των κονδυλίων και να τους κάνει και πιο ουσιαστικούς. 

 Θα κάνω μια αυτοκριτική εδώ, που αφορά τη Βουλή.  Επειδή έχω 
παρακολουθήσει κάποιες διαδικασίες αποδεσμεύσεων στην επιτροπή Οικονομικών, 
κύριε πρόεδρε της επιτροπής Οικονομικών, φοβάμαι ότι δεν είναι πάντα επισταμένη η 
εξέταση της διαδικασίας κατά τη διάρκεια της αποδέσμευσης.  Πολλές φορές -και 
κάπου έχουν δίκαιο και οι συγκυβερνώντες- η δέσμευση κονδυλίων στην ολομέλεια 
έχει περισσότερο πολιτικό χαρακτήρα παρά ουσιαστικό.  Και αυτό πρέπει να το 
προσέξουμε.  Να μη μένουμε μόνο στον πολιτικό χαρακτήρα και στα μηνύματα, αλλά 
να μπούμε και στην ουσία των πραγμάτων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος και ολοκληρώνουμε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Νιώθω την ανάγκη να υπερασπιστώ την επιτροπή Οικονομικών, γιατί νομίζω 
ότι είναι από τις επιτροπές που πραγματικά επιτελούν ένα πάρα πολύ σημαντικό 
έργο, χωρίς να υποτιμώ οποιαδήποτε άλλη επιτροπή.  Νομίζω ότι, όταν κάποιος 
εξετάσει και τον αριθμό των νομοσχεδίων που έρχονται ενώπιον της ολομέλειας, θα 
διαπιστώσει ότι η συντριπτική πλειοψηφία προέρχεται από την επιτροπή 
Οικονομικών.  Και τα καθήκοντά μας τα αναλαμβάνουμε με πάρα πολύ μεγάλη 
ευθύνη.  Και εδώ θα διαπιστώσω μία αντίφαση, αγαπητέ κύριε Περδίκη.  Από τη μια, 
κατηγορείτε την επιτροπή Οικονομικών ότι καθυστερεί στην εξέταση των 
δεσμευμένων κονδυλίων και από την άλλη διαπιστώνετε ότι ο έλεγχος δεν είναι 
επισταμένος.  ∆ιαφωνώ!  Είναι σε πάρα πολλές περιπτώσεις που έχουμε ζητήσει 
πάρα πολλές πληροφορίες και είχαμε την ευκαιρία να ζητήσουμε εγγράφως 
διευκρινίσεις επί διευκρινίσεων.  Αυτά τα γνωρίζουν και κάποιοι αντιπρόσωποι των 
ημικρατικών οργανισμών που είναι σήμερα ενώπιόν μας, ότι καλούνται ξανά και ξανά, 
κάτι που δε γινόταν ποτέ προηγουμένως στην επιτροπή Οικονομικών, για να έρθουν 
ακριβώς να δώσουν όλη εκείνη την πληροφόρηση που απαιτεί από μας ο Κύπριος 
φορολογούμενος.  Εμείς εκεί είμαστε εκπρόσωποι του Κύπριου φορολογούμενου και 
είναι ο ίδιος που απαιτεί αυστηρό έλεγχο. 

 Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, και εγώ θα επαναλάβω ότι ο εποπτικός ρόλος της 
Βουλής είναι ιερός, γιατί ακριβώς ο δικός μας ο ρόλος είναι να εξετάζουμε ότι αυτά 
που λέγονται, αυτά που υπόσχονται κάποιοι άλλοι, η εκτελεστική εξουσία, 
υλοποιούνται και υλοποιούνται με τον καλύτερο δυνατό τρόπο, έτσι ώστε να 
διασφαλίζονται τα συμφέροντα των Κύπριων πολιτών και του Κύπριου 
φορολογούμενου.  Και δε θα απεμπολήσουμε αυτό το ρόλο, δε θα απεμπολήσουμε 
αυτό το καθήκον, γιατί ακριβώς θεωρούμε πως συνεισφέρουμε τα μέγιστα αυτή την 
κρίσιμη περίοδο στη συγκράτηση των δημόσιων δαπανών. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆ύο μόνο μικρές παρατηρήσεις, κύριε Πρόεδρε.  Πρώτον, ο κοινοβουλευτικός 
μας εκπρόσωπος υπερασπίστηκε το δικαίωμα του κάθε βουλευτή και της κάθε 
ομάδας να εκφράζουν απόψεις και να λειτουργούν όπως οι ίδιοι αποφασίσουν.  
Συνεπώς, κάποιες τοποθετήσεις επ’ αυτού ήταν αχρείαστες.  Άλλο πράγμα το αν στην 
ουσία των θέσεων η δική μας πλευρά μπορεί να συμφωνεί ή μπορεί να διαφωνεί. 

 ∆εύτερον, θέλω να εκφράσω την ικανοποίησή μου που ο κοινοβουλευτικός 
εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού συμφώνησε με το δικό μας 
κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο σε αντίθεση με το τι είπε ο αναπληρωτής πρόεδρος του 
κόμματός του. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Νομίζω ότι ο κανόνας των εξ αριστερών, των απέναντι, για την παραποίηση 
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συνεχίζεται και εντός του ναού της δημοκρατίας!  Τι είπα;  Και κρατούνται 
στενογραφημένα πρακτικά.  ∆ικαίωμα και του ΑΚΕΛ και οποιουδήποτε!  Έψεξα το 
πολιτικό ατόπημα, κατά την άποψή μου, του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και υπουργών του να εκφράζουν παράπονα για το συνταγματικό δικαίωμα του 
κοινοβουλίου, όχι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να σταυρώνει κονδύλια για 
περαιτέρω έλεγχο δαπανών είτε του κράτους είτε ημικρατικών οργανισμών.  Και είπα 
σήμερα ότι χαιρόμαστε που όχι μόνο κόμματα της αντιπολίτευσης, όχι μόνο κόμματα 
που συμμετέχουν στην κυβέρνηση, αλλά και το κατεξοχήν κόμμα που κυβερνά 
θεώρησε αναγκαίο να ασκήσει περαιτέρω έλεγχο στην εκτελεστική εξουσία ή σε 
ημικρατικούς οργανισμούς.  Αυτό είπα, παρά τις παραπλανήσεις και παραποιήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Τζιαι ύστερα λέτε μου «εφάρμοσε τον κανονισμό!».  Μάλιστα, να τον 
εφαρμόσω τον κανονισμό!  Πώς θα λέγονται όλα αυτά τα πράγματα τα οποία νιώθετε 
τόσο έντονα να τα πείτε;  Λοιπόν, πέστε μου, σας παρακαλώ! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εφόσον δεν μπορώ να πάρω το λόγο για την ουσία του ζητήματος, το οποίο 
μάλιστα, προϊόντος του χρόνου, θεωρείται και ετεροχρονισμένο, διότι λέχθηκαν τόσα 
πολλά, εν πρώτοις πήρα το λόγο για να παρακαλέσω, θεωρώντας ότι θα ήταν σωστό 
-το γνωρίζετε καλύτερα από οποιονδήποτε άλλο- ενόσω εκκρεμούν οι πρωτομιλίες να 
μην προχωρούμε σε δευτερολογίες, προτού θεωρήσετε ότι συμπληρωθούν.  
Παρατηρείται μία διελκυστίνδα μεταξύ των δύο κομμάτων· δευτερομιλούν, τριτομιλούν, 
ενώ οι πρωτομιλίες εκκρεμούν.  Αυτό είναι το ένα. 

 Το δεύτερο:  Κύριε Πρόεδρε -και νομίζω ότι είναι στα πλαίσια της διαδικασίας 
πάντα- ανοίξαμε μια συζήτηση και συζητούμε εδώ και μισή ώρα για τα αυτονόητα, για 
το αν η Βουλή είναι κυβερνώσα ή δεν είναι κυβερνώσα με το να σταυρώνει κονδύλια.  
Και βεβαίως δεν είναι!  Νομίζω ήταν καθήκον του προεδρείου...  ∆ε θέλω να σας 
υποδείξω τα καθήκοντά σας, προς Θεού!  Απολογούμαι και λυπούμαι, αν εκπέμπω 
αυτή την εντύπωση.  Αλλά γι’ αυτά τα ζητήματα τα οποία είναι αυτονόητα και είναι 
κοινός τόπος δεν πρέπει να επιτρέπεται η συζήτηση.  Να πείτε εσείς από το 
προεδρείο:  «∆εν επιτρέπω τη συζήτηση».  ∆ε θα λύσουμε εδώ το πρόβλημα αυτό, το 
οποίο είναι τόσο ξεκάθαρο. 

 Και για να τελειώσω, γιατί θέλω να είμαι δίκαιος, ήταν σαφές από την πλευρά 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού το επιχείρημα ότι υπήρχε πολιτική ευθύνη, το οποίο 
εκτοξεύετο στην απέναντι πλευρά των εδράνων, από τη στιγμή που ακούστηκε η 
φράση “mea culpa”.  ∆εν ήταν μόνο απλώς όπως, κατά τη δευτερομιλία ή τριτομιλία, 
επεξηγήθηκε από το φίλο μου τον κ. Νεοφύτου.  Αλλά όλα αυτά είναι αυτονόητα!  ∆εν 
έπρεπε να γίνει αυτή η συζήτηση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Βεβαίως, στην εποχή που ζούμε το πόσο αυτονόητα είναι κάποια πράγματα και 
πόσο δυσνόητα γίνονται τα αυτονόητα ας το κρίνει ο καθένας. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στην τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα - ∆ελτίο ∆απανών σε 
σχέση με τα ακόλουθα κεφάλαια και άρθρα: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

1. 26 10 070 Αμοιβές και κίνητρα €1.300.000 

2. 27 20 410 Αποζημίωση για πρόωρη 
αφυπηρέτηση  

€2.000.000 

3. 27 20 415 Εναλλακτικό σχέδιο 
αφυπηρέτησης 
προσωπικού 

€100 * 

Στα πιο πάνω άρθρα να τεθεί η ακόλουθη σημείωση: 

«Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό χωρίς προηγουμένως να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της».  

       * Επεξήγηση:  Η πρόνοια  ύψους €100 είναι συμβολική. Με την έγκριση του 
εναλλακτικού σχεδίου αφυπηρέτησης προσωπικού θα υποβληθεί συμπληρωματικός 
προϋπολογισμός για το κονδύλι που θα απαιτηθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία που έχει κατατεθεί από το ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Θέλετε να διαβαστεί ή την έχετε μπροστά σας; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Την έχουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ εισηγούμαι να διαβαστεί, γιατί πραγματικά βλέπω κάτι που με εκπλήσσει, 
αλλά διαβάστε την πρώτα και θα το πω μετά την ψηφοφορία. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  

Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο Κεφάλαιο 30, Άρθρο 139, που αφορά 
“∆ίκτυα Προστιθέμενης Αξίας και Ανάπτυξης Λογισμικού”, συνολικού ύψους 
€13.350.000 ως ακολούθως:  

«30-139. Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό για το μέρος αυτού 
που αφορά δαπάνες ύψους €3.000.000 σε σχέση με την ψηφιακή πλατφόρμα 
χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με το δικό μου το μυαλό απλώς καταλάβω το εξής τώρα:  Αυτό 
που επιδίωξε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός ή επιδιώκει να περάσει με την άλλη 
πρόταση νόμου που έχουμε παρακάτω θα το περάσει απ’ εδώ τώρα.  ∆ε θα μπορεί 
να κάνει καμιά κίνηση η Cyta.  ∆ηλαδή ουσιαστικά θα βγει και έξω από το διαγωνισμό.  
Και το λέω, για να είναι για όλους μας κατανοητό.  Τουλάχιστο πάρτε τη θέση σας εκεί 
που την επήρατε...  Τζιαι να άκουα και τον κ. Χάσικο να μιλήσει, να ευχαριστηθώ! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Νομίζω ότι δε γίνονται πράγματι κατανοητά τα αυτονόητα.  ∆εν είναι 
καταψήφιση.  Είναι δέσμευση του κονδυλίου, για να έχει έλεγχο η Βουλή, όπως 
αντίστοιχα εσείς, συνάδελφοι, βάλατε προηγουμένως δεσμεύσεις κονδυλίων, που 
νομίζω ότι και εσείς... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εμείς κινούμαστε με πλήρη διαφάνεια.  ∆εν έχουμε να κρύψουμε τίποτε.  Άλλοι 
ίσως πιθανό να θέλουν να κρύψουν.  Βάλαμε την τροπολογία μας για δέσμευση του 
κονδυλίου, έγινε η συζήτηση στην επιτροπή και πιστεύω είναι ξεκάθαρο και δεν 
μπορεί να αφεθεί οτιδήποτε που να επικρέμεται σ’ αυτή την αίθουσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αυστηρά ομιλούντες, θέλω να πω στον κ. Κατσουρίδη ότι θα έπρεπε να ήταν 
στον περσινό προϋπολογισμό αυτό το κονδύλι, αν πράγματι η Cyta είχε πρόθεση να 
προχωρήσει προς αυτή την κατεύθυνση.  Και αν κάποιοι πρέπει να δεχτούν κριτική, 
είναι το διοικητικό συμβούλιο της Cyta, που άλλαξε τις τελευταίες ημέρες απόφαση και 
φέρνει πρόταση σ’ αυτό τον προϋπολογισμό μετά και πριν να πάρει έγκριση από τη 
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Βουλή, ως όφειλε. 

 Όμως για εμένα το κυριότερο σημείο αναφορικά με αυτό το κεφάλαιο, το οποίο 
θα συναντήσουμε και παρακάτω, για να μη μιλήσω στο επόμενο, στην πρόταση που 
υπάρχει, είναι η όλη διαδικασία προσφορών και η συγκεκριμένη διαδικασία 
κοστολόγησης.  Εδώ πάμε να κάνουμε μία λεόντειο προσέγγιση κατά την οποία όσο 
μεγαλύτερη είναι η προσφορά τόσο μεγαλύτερο θα είναι το κέρδος· 14,4 εκατομ. ευρώ 
θα δικαιούται όποιος πάρει την πλατφόρμα να βάλει στο κόστος της επένδυσης.  
∆ηλαδή, συμφέρει στη Cyta να βάζει προσφορά όσο το δυνατό πιο μεγάλη -γνωρίζετε 
ποιοι θα εγκρίνουν τα κονδύλια για τη Cyta ή για οποιονδήποτε άλλο- ώστε να είναι 
μεγαλύτερο το κέρδος.  Και αυτό το λέω είτε η Cyta πάρει την προσφορά είτε άλλοι 
είτε ιδιώτες κτλ.  Εμείς έτσι κι αλλιώς αυτή τη φόρμουλα, ανεξαρτήτως κατακύρωσης, 
θα τη φέρουμε είτε στην επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως είτε 
στην επιτροπή Ελέγχου, για να δούμε ποιος την αποφάσισε και με ποιο τρόπο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆ύο σημεία, κύριε Πρόεδρε.  Τα πράγματα δεν είναι τόσο απλά.  Πρώτον, κατ’ 
ακρίβεια,  δεν είναι καν ξεκάθαρο αν η ΑΤΗΚ θα καταβάλει οποιαδήποτε ποσά για την 
αγορά της άδειας της ψηφιακής τηλεόρασης από αυτό το κονδύλι.  Αυτό το κονδύλι 
δεν αναφέρεται ρητά σε αυτή τη συγκεκριμένη αγορά και εδώ εγείρεται ένα θέμα από 
μόνο του, ότι δεν έχει το δικαίωμα η Cyta να προβεί σε δαπάνη που δεν περιέχεται 
στον προϋπολογισμό.  Αυτό είναι ένα σημείο και δεν καταγράφεται στον 
προϋπολογισμό, τον μελετήσαμε, πουθενά ρητά πως η Cyta έχει οποιοδήποτε 
κονδύλι, που ενδεχομένως θα ψηφίσουμε και θα εγκρίνουμε, που έχει ως στόχο την 
αγορά αυτής της άδειας.  Επομένως, μόνο απ’ αυτό, αν αυτή είναι η πρόθεση της 
Cyta, θα πρέπει να εξεταστεί ενδεχομένως από την επιτροπή Οικονομικών και ίσως 
από τη Βουλή στη συνέχεια. 

 ∆εύτερον, δε σημαίνει, επειδή δεσμεύεται αυτό το κονδύλι, ότι θα τη 
σταματήσουμε σε περίπτωση που κερδίσει τη συγκεκριμένη προσφορά να προβεί στη 
δαπάνη.  Απλά, θα πρέπει να ζητήσει αποδέσμευση, να πείσει ακριβώς τη Βουλή ότι 
θα πρέπει να αποδεσμευτεί το συγκεκριμένο κονδύλι.   

 Επομένως, αυτά τα δύο διαδικαστικά θέματα απαντούν από μόνα τους.  
Υπάρχει ζήτημα εδώ και ίσως αυτό το θέμα θα πρέπει να εξεταστεί.  Από τη στιγμή 
που πρέπει να εξεταστεί, ενδεχομένως, ναι, θα πρέπει να δεσμευτεί το κονδύλι, για να 
επανεξεταστεί από την επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, τωρά πρέπει να καταλάβω το εξής:  Επειδή το κονδύλι 
είναι «∆ίκτυα προστιθέμενης αξίας και ανάπτυξης λογισμικού» ή ο κ. Παπαδόπουλος 
έχει δίκαιο ότι δεν αφορά την ψηφιακή ή ο Συναγερμός που φέρνει την τροπολογία ότι 
αφορά την ψηφιακή.  Το πρώτον.  Να είμαστε ειλικρινείς.  Επειδή κάποιοι δε θέλουν 
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να συμβεί αυτό το πράγμα, για να είμαστε πάντα μέσα, ας το δεσμεύσουμε.  Αυτό 
είναι το ένα. 

 ∆εύτερον, πώς ήταν δυνατό να έφερνε το κονδύλι τούτο η Cyta, όταν δεν είχαν 
προκηρυχθεί οι προσφορές;  Μιλώ για τον κ. Συλλούρη. 

 Τρίτον, τι θα γίνει, αν της κατακυρωθεί η προσφορά;  Θα τη χάσει και θα 
πρέπει να έρθει στη Βουλή, για να αποφασίσουμε εδώ οι ειδικοί ότι δε δικαιούται να 
μετέχει ο ημικρατικός οργανισμός σε διαγωνισμό.  Ας είμαστε ειλικρινείς.  Το θέμα που 
τίθεται είναι απλό, το κατανοούν όλοι και ο καθένας να πάρει τη θέση του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θέλετε να κάνετε δευτερολογία, κύριε Χριστοφόρου;   

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή όντως υπάρχουν απόψεις που δε συμπίπτουν και έχουν εκφραστεί και 
επιπλέον, επειδή είναι δυνατό η προσφορά στο τέλος να ξεπεράσει τα €3 εκατομ., 
οπότε πάλι θα υπάρχει το πρόβλημα, ταπεινή μου εισήγηση να μην προχωρήσουμε 
τώρα σ’ αυτό το κεφάλαιο της ψήφισης και να το αφήσουμε σε λίγο χρόνο ακόμα.  
Ζητώ δηλαδή διαδικαστικά, έστω κι αν ξεκίνησε η συζήτηση, να παραμείνει στο τέλος 
της σημερινής μας συνεδρίασης το θέμα του προϋπολογισμού τούτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Βάσει των κανονισμών δε γίνεται έτσι πράγμα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει ρε παιδκιά, εμείς αποφασίζουμε πάντα για τον κανονισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Από τη στιγμή που ξεκίνησε η συζήτηση του νομοσχεδίου και μπήκαμε στο 
στάδιο των τροπολογιών, πολύ φοβούμαι ότι δεν έχουμε τρόπο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν έχουμε, κύριε Πουργουρίδη, δεν έχουμε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 …για να υιοθετήσουμε την εισήγηση του κ. Αγγελίδη.   

 Πρέπει να προχωρήσουμε στη διαδικασία, πέραν του ότι και στο στάδιο των 
τροπολογιών δε γίνονται ομιλίες.  Μίλησε ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ, 
που εδικαιούτο να μιλήσει, απ’ εκεί και πέρα, άμα γίνονται τροπολογίες, δε μιλούμε οι 
υπόλοιποι.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χριστοφόρου, η δευτερολογία σας.  

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 
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 Επειδή αφέθησαν αμφισημίες γι’ αυτό το ζήτημα, παρά το ότι διευκρινίστηκε 
από τη διεύθυνση της Αρχής Τηλεπικοινωνιών, σε ερώτημα στην επιτροπή 
Οικονομικών από πού θα ληφθεί το κονδύλι, ότι είναι αυτό το κονδύλι, παρά ταύτα 
εμείς το τροποποιούμε και δεσμεύουμε αυτά τα τρία…  Εμείς δεσμεύουμε το 
συγκεκριμένο κονδύλι με τη λογική ότι αυτό το κονδύλι υπάρχει πιθανότητα να 
χρησιμοποιηθεί, χωρίς να έχουμε σκέψη και γνώμη και άποψη στο θέμα της ψηφιακής 
πλατφόρμας.  Ξεκάθαρα, εμείς δεν αρεσκόμεθα στο να κρυβόμαστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ηλαδή, με λίγα λόγια, η τροπολογία σας, αν κατάλαβα, αγαπητέ Λευτέρη 
Χριστοφόρου, παραμένει η ίδια, με τη διευκρίνιση όπως την έχετε θέσει. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι για καταψήφιση, για σταύρωμα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι ένας;   

Να με προσθέσετε και εμένα, είκοσι δύο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, είσαστε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να με αφαιρέσετε από τους είκοσι πέντε, δηλαδή είκοσι τέσσερις με είκοσι δύο.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις υπέρ, είκοσι δύο εναντίον και μία αποχή η τροπολογία του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού εγκρίνεται.   
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 Μάλιστα. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δικαιολόγηση της αποχής μου.   

 Επειδή ο φίλτατος ο κ. Νίκος Κατσουρίδης έσυρε μια μπηχτή κατά τα κυπριακά 
για το Χάσικο και επειδή είναι καθολικά γνωστό ότι εξαρτώ έμμεσο συμφέρον, 
διαχρονικά, όποτε υπήρχε θέμα που εξαρτούσα έμμεσο συμφέρον, είτε αυτό 
αφορούσε το ΡΙΚ είτε αφορούσε οτιδήποτε άλλο που είχα οποιαδήποτε άλλη 
δραστηριότητα, απείχα από την  ψηφοφορία, πράγμα το οποίο πράττω και τώρα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, έχουμε μετά τις τροπολογίες από το ∆ημοκρατικό Κόμμα. 

 Κύριοι του ∆ημοκρατικού Κόμματος, κύριε κοινοβουλευτικέ εκπρόσωπε του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, μιλούμε τώρα για τις τροπολογίες του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

1. Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο Κεφάλαιο 20 «Άλλα Έξοδα 
Λειτουργίας» -Άρθρο 480, που αφορά «Eξασφάλιση περιεχομένου για 
υπηρεσία Cytavision» ύψους €20.775.000 ως ακολούθως: 

 «20-480.  Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό χωρίς 
προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.». 

2. Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο Κεφάλαιο 20-Άρθρο 150, που 
αφορά «∆ιαφημίσεις και Έξοδα Προώθησης», συνολικού ύψους €11.000.000 
ως ακολούθως: 

 «20-150. Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό χωρίς 
προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.». 

3. Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο Κεφάλαιο 40-Άρθρο 951 (+)1, που 
αφορά «Επενδύσεις - DIGIMED» συνολικού ύψους €10.000.000 ως 
ακολούθως: 

 «40-000-951 (+) Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό χωρίς 
προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα, τις υποστηρίζουμε όλες, με την τροποποίηση που έχει διευκρινίσει ο 
συνάδελφος κ. Παπαδόπουλος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ναι, με τη διευκρίνιση του κ. Παπαδόπουλου. 

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν την υπ’ αριθμόν 1 τροπολογία του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

           Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και καμία αποχή η υπ’ 
αριθμόν 1 τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος εγκρίνεται.     

           Πόσοι υποστηρίζουν την υπ’ αριθμόν 2 τροπολογία του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

           Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και καμία αποχή η υπ’ 
αριθμόν 2 τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος εγκρίνεται.     

          Πόσοι υποστηρίζουν την υπ’ αριθμόν 3 τροπολογία του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και καμία αποχή η υπ’ 
αριθμόν 3 τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος εγκρίνεται.     

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου με τις τροπολογίες όπως έχουν εγκριθεί 
από τη Βουλή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού ύψους 
€424.823.910 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων και λειτουργοί που ασκούν 
έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Ενσωμάτωση γενικών αυξήσεων μισθών και τιμαριθμικού επιδόματος στους 
βασικούς μισθούς των κλιμάκων.  Άρθρο 7. 

 Κωδικοποίηση κλιμάκων. Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση βαθμών και ειδικοτήτων των θέσεων.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ στην έγκριση των άρθρων 1 έως 9;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκατρείς ψήφους εναντίον και καμία αποχή τα 
άρθρα 1 έως 9  εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκατρείς ψήφους εναντίον και καμία αποχή το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του 
Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2010 
Νόμος του 2010».  Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου 

Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2010 Νόμος του 
2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 
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 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 
Μαρτίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
και ο Επίτροπος Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων 
(ΓΕΡΗΕΤ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΓΕΡΗΕΤ για το έτος 2010 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€6.214.550 και έσοδα ύψους €4.084.000, τα οποία προέρχονται κυρίως από τέλη 
χορήγησης αδειών για τη δημιουργία ηλεκτρονικών τηλεπικοινωνιακών δικτύων και 
την παροχή ηλεκτρονικών τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών (€2.607.998), από τέλη  
χορήγησης αδειών για την παροχή ταχυδρομικών υπηρεσιών (€484.000) και από 
εισπρακτέους τόκους (€633.042). 

 Οι κυριότερες δαπάνες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού για το έτος 2010 
αναλύονται ως ακολούθως: 

1. Αποδοχές προσωπικού:  €2.529.435. 

2. Λειτουργικές δαπάνες:  €251.158. 

3. Συμβουλευτικές υπηρεσίες/έρευνες:  €597.000. 

4. Μίσθωση υπηρεσιών:  €119.610. 

5. Επιστροφή χορηγιών/τελών:  €600.000. 

6. Μη προβλεπόμενες δαπάνες:  €100.000. 

7. Αγορά εξοπλισμού:  €29.500.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο 
προϋπολογισμός του ΓΕΡΗΕΤ όπως αρχικά είχε καταρτιστεί απορρίφθηκε από το 
Υπουργείο Οικονομικών.  Η απόρριψη οφείλεται στο γεγονός ότι για την κατάρτισή 
του, με εξαίρεση τα θέματα προσωπικού, δεν ακολουθήθηκαν οι γενικές 
κατευθυντήριες γραμμές που είχαν περιληφθεί σε σχετική εγκύκλιο επιστολή 
αναφορικά με τον τρόπο κατάρτισης των προϋπολογισμών των νομικών προσώπων 
δημόσιου δικαίου για το 2010, με αποτέλεσμα τα περισσότερα κονδύλια να 
παρουσιάζονται αυξημένα.   

 Υπό το φως της εξέλιξης αυτής και για σκοπούς εξεύρεσης συναινετικής 
πρότασης, τα δύο μέρη υπέβαλαν ακολούθως προτάσεις για μείωση των δαπανών 
του υπό συζήτηση προϋπολογισμού.  Το Υπουργείο Οικονομικών, συνεκτιμώντας τις 
σχετικές προτάσεις του ΓΕΡΗΕΤ, εισηγήθηκε τελικά στο Υπουργικό Συμβούλιο την 
έγκριση του υπό αναφορά προϋπολογισμού στη βάση των προτεινόμενων μειώσεων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, το σύνολο των δαπανών για τη λειτουργία του 
ΓΕΡΗΕΤ, όπως προβλέπεται στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, ανέρχεται στα 
€6.214.550, ποσό το οποίο, συγκρινόμενο με τις δαπάνες του προϋπολογισμού του 
για το 2009, παρουσιάζει αύξηση κατά €927.943 ή σε ποσοστό 17,55%.  Η αύξηση 
αυτή οφείλεται στην αυξημένη αποταμίευση για σκοπούς εξασφάλισης ιδιόκτητου 
κτιρίου, που ανέρχεται συνολικά στο ποσό του €1.500.000 σε σχέση με €854.000 το 
2009, όπως και στις δαπάνες για διεξαγωγή έρευνας για σκοπούς ελέγχου της αγοράς 
τηλεπικοινωνιών και ταχυδρομείων. 
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 Όσον αφορά τα προϋπολογιζόμενα έσοδα για το 2010, παρουσιάζουν μείωση 
σε ποσοστό 10,83%.  Η δε ανισότητα που προκύπτει μεταξύ εσόδων και δαπανών θα 
καλυφθεί από τα αποθεματικά του ΓΕΡΗΕΤ.  Όπως έχει κατατεθεί ο υπό συζήτηση 
προϋπολογισμός είναι ελλειμματικός, σε μια προσπάθεια μείωσης του 
συσσωρευθέντος πλεονάσματος, το οποίο στο τέλος του 2008 ανήλθε στα 
€9.155.445, καθ’  ην στιγμήν το ΓΕΡΗΕΤ, με βάση τη σχετική νομοθεσία, οφείλει να 
μη συσσωρεύει αποθεματικό. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού βουλευτές μέλη 
της επιτροπής έκαναν ιδιαίτερη αναφορά στην παρατηρούμενη αύξηση των τελών 
χορήγησης αδειών για την παροχή ταχυδρομικών υπηρεσιών.  Ειδικότερα, επέκριναν 
τη μεγάλη αύξηση που παρατηρείται στα έσοδα του ΓΕΡΗΕΤ από την επιβολή των 
τελών αυτών  (από €250.000 το 2009 σε €484.000 το 2010) τα οποία έχουν 
ουσιαστικά σχεδόν διπλασιαστεί, εφόσον παρουσιάζουν μία αύξηση της τάξης του 
93,6% σε σχέση με το προηγούμενο έτος. 

  Επ’  αυτού τα μέλη της επιτροπής δήλωσαν ότι τα πιο πάνω τέλη θα πρέπει 
να αναθεωρηθούν, ιδιαίτερα υπό το φως της δυσμενούς οικονομικής κατάστασης που 
παρατηρείται λόγω της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης. 

  Ιδιαίτερη αναφορά έγινε επίσης στις αυξημένες δαπάνες για αποδοχές 
προσωπικού (αύξηση της τάξης του 38,23%) και στην αύξηση των επιδομάτων που 
λαμβάνει ο Επίτροπος από €6.151 το 2009 σε €10.000 το 2010 ή ποσοστό αύξησης 
της τάξης του 62,57%. 

  Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, η αύξηση στις αποδοχές του 
προσωπικού οφείλεται: 

1. στην παραχώρηση ετήσιων προσαυξήσεων, 

2. στον υπολογισμό του τιμαριθμικού επιδόματος σύμφωνα με τη σχετική 
εγκύκλιο του Υπουργείου Οικονομικών, 

3. στην πρόβλεψη για γενική αύξηση της τάξεως του 6,66% και 

4. στην πρόβλεψη για επιπλέον αύξηση 2%, η οποία συνάδει με την πρόβλεψη 
για αύξηση της παραγωγικότητας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΓΕΡΗΕΤ 
για το 2010. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου 
του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 

2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 
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 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επανεξέτασε  
το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 22 Μαρτίου 
2010.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών), ο Επίτροπος Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων (ΓΕΡΗΕΤ) και άλλοι εκπρόσωποι του ίδιου γραφείου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του 
ΓΕΡΗΕΤ για το έτος 2010, ο οποίος προβλέπει δαπάνες ύψους €6.214.550 και έσοδα 
ύψους €4.084.000. 

  Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω νομοσχέδιο παραπέμφθηκε προς 
επανεξέταση από την επιτροπή ύστερα από απόφαση της ολομέλειας του σώματος 
που λήφθηκε στις 18 Μαρτίου 2010.  Κατά τη διάρκεια της επανεξέτασης του πιο 
πάνω προϋπολογισμού η επιτροπή ζήτησε την κατάθεση περαιτέρω στοιχείων και 
επεξηγήσεων αναφορικά με τα ακόλουθα επιμέρους θέματα: 

1. Τα κονδύλια που αφορούν επιδόματα αξιωματούχων και ανώτατων λειτουργών 
του ΓΕΡΗΕΤ, τα οποία σημειώνουν σημαντική αύξηση κατά 62,57% ή κατά 
€3.849 για τον Επίτροπο (επιδόματα παραστάσεων) και κατά 10,35% 
(επιδόματα κατ’ αποκοπήν) για το Βοηθό Επίτροπο και το διευθυντή του 
ΓΕΡΗΕΤ. 

2. Το κονδύλι που αφορά συμβουλευτικές υπηρεσίες/έρευνες, το οποίο 
παρουσιάζει αύξηση κατά 54,26% ή κατά €210.000. 

3. Την προϋπολογιζόμενη αύξηση στα τέλη χορήγησης αδειών για την παροχή 
ταχυδρομικών υπηρεσιών κατά 93,60% ή κατά €234.000.  (Οι εισπράξεις από 
τα τέλη αυτά προσμετρώνται στα προϋπολογισθέντα έσοδα του ΓΕΡΗΕΤ.) 

 Αναφορικά με τα πιο πάνω ζητήματα, ο Επίτροπος του ΓΕΡΗΕΤ ανέφερε τα 
ακόλουθα:  

1. Η αύξηση των επιδομάτων των αξιωματούχων και του διευθυντικού 
προσωπικού του ΓΕΡΗΕΤ βασίστηκε σε ανάλογη αύξηση παρόμοιας φύσης 
επιδομάτων για κατόχους διευθυντικών θέσεων στη δημόσια υπηρεσία από το 
έτος 2009 και εντεύθεν και στην ανάγκη ανάλογης αναπροσαρμογής των 
αντίστοιχων επιδομάτων για τους αξιωματούχους ανεξάρτητων οργανισμών.  
Συναφώς, πρόσθεσε ότι το όλο θέμα δεν τίθεται επί προσωπικής βάσεως και 
ότι, αν υπάρξει διαφορετική απόφαση σε σχέση με το υπόλοιπο διευθυντικό 
προσωπικό της δημόσιας υπηρεσίας, τότε ανάλογη προσαρμογή θα επέλθει 
και στο ύψος των επιδομάτων που αφορά τους αξιωματούχους και το 
διευθυντικό προσωπικό του ΓΕΡΗΕΤ.  

2. Η αύξηση του κονδυλίου που αφορά συμβουλευτικές υπηρεσίες/έρευνες 
οφείλεται στο γεγονός ότι κύρια αρμοδιότητα του ΓΕΡΗΕΤ είναι, σύμφωνα με τη 
νομοθεσία επί της οποίας βασίζεται η λειτουργία του, η διενέργεια διάφορων 
ερευνών αγοράς για τις οποίες απαιτούνται δαπάνες.  Οι δαπάνες αυτές είναι 
επιβαλλόμενες και σε καμία περίπτωση δεν μπορεί να θεωρηθούν 
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αδικαιολόγητες, ενώ πρέπει να ληφθεί υπόψη ότι το ΓΕΡΗΕΤ λειτουργεί με 
σταθερό αριθμό προσωπικού και δεν είναι ούτε υποστελεχωμένο ούτε 
υπερστελεχωμένο, συνεπώς δεν μπορεί να λεχθεί ότι προβαίνει σε 
αδικαιολόγητες δαπάνες.   

3. Η απόφαση για αύξηση στα τέλη χορήγησης αδειών για την παροχή 
ταχυδρομικών υπηρεσιών, η οποία συνυπολογίζεται στα έσοδα που έχουν 
υπολογιστεί στον προϋπολογισμό του ΓΕΡΗΕΤ για το 2010, ώστε το ποσό στο 
σχετικό άρθρο να παρουσιάζεται αυξημένο κατά 93,60% ή κατά €234.000 από 
€250.000 του 2009, έχει βασιστεί σε συγκεκριμένα δεδομένα για τα οποία 
δόθηκαν επεξηγήσεις από τους παριστάμενους εκπροσώπους. 

 Όπως επεξηγήθηκε ειδικότερα στην επιτροπή, οι δαπάνες του ΓΕΡΗΕΤ για 
ειδικά έργα που αφορούν στον τομέα των ταχυδρομικών υπηρεσιών ανέρχονται σε 
€280.000.  Σε αυτό το ποσό προστίθεται το 10% του μισθολογίου το οποίο ανέρχεται 
σε €253.000.  Ποσό ύψους €21.000 αναμένεται να εισπραχθεί από διοικητικά τέλη 
γενικών εξουσιοδοτήσεων και τα υπόλοιπα από τον κάτοχο της ειδικής άδειας που 
είναι το κυπριακό ταχυδρομείο.  Η αύξηση των διοικητικών τελών του κυπριακού 
ταχυδρομείου δεν οδηγεί αυτόματα σε αύξηση της τιμής των προσφερόμενων 
υπηρεσιών στην καθολική υπηρεσία, αφού οποιαδήποτε αύξηση πρέπει να 
αιτιολογηθεί και να τύχει της έγκρισης του ΓΕΡΗΕΤ.  Συναφώς, τονίζεται ότι το 
κυπριακό ταχυδρομείο δεν είναι σε θέση να γνωρίζει το κόστος των υπηρεσιών που 
προσφέρει, επομένως δεν είναι σε θέση να τεκμηριώσει οποιαδήποτε αύξηση τιμών.  

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, το κυπριακό ταχυδρομείο είχε έγκαιρα 
ενημερωθεί για τις προθέσεις του ΓΕΡΗΕΤ σε σχέση με έργα που αυξάνουν το 
διοικητικό τέλος και παρ’ όλα αυτά δε συμπεριέλαβε σχετικό κονδύλι στον 
προϋπολογισμό του.  Σημειώνεται επίσης ότι, όπως έχουν αναφέρει οι εκπρόσωποι 
του ΓΕΡΗΕΤ, η απουσία των στοιχείων που αφορούν το κόστος των εντός της 
καθολικής και αποκλειστικής υπηρεσίας υπηρεσιών που προσφέρει το κυπριακό 
ταχυδρομείο, δημιουργεί σοβαρό πρόβλημα ελέγχου εκ μέρους του ΓΕΡΗΕΤ τόσο της 
κοστοστρέφειας των προσφερόμενων υπηρεσιών όσο και του ενδεχομένου ύπαρξης 
σταυροειδών επιδοτήσεων υπηρεσιών εντός και εκτός της καθολικής από τα 
εισοδήματα της αποκλειστικής υπηρεσίας. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών δήλωσαν συναφώς 
με τα πιο πάνω ότι όντως δεν έχουν προσκομιστεί ελεγμένα κοστολογικά 
αποτελέσματα στο ΓΕΡΗΕΤ, λόγω αντικειμενικών δυσκολιών που οφείλονται στην 
έλλειψη εξειδικευμένου προσωπικού στο τμήμα.  ∆ήλωσαν επίσης ότι τα ισχύοντα 
ταχυδρομικά τέλη έχουν επιβληθεί από το έτος 2003 με έγκριση σχετικών κανονισμών 
από τη Βουλή και ότι η προβλεπόμενη αύξηση στα τέλη χορήγησης αδειών για την 
παροχή ταχυδρομικών υπηρεσιών αναπόφευκτα αυξάνει τα διοικητικά τέλη και θα 
οδηγήσει συνακόλουθα σε αύξηση των ταχυδρομικών τελών. 

 Συναφώς, το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Λευτέρης Χριστοφόρου 
δήλωσε επί των πιο πάνω σημείων ότι τα τέλη χορήγησης αδειών για την παροχή 
ταχυδρομικών υπηρεσιών, τα οποία θα επιβληθούν στα κυπριακά ταχυδρομεία 
σύμφωνα με την απόφαση του ΓΕΡΗΕΤ, όπως αυτή εκφράζεται στις πρόνοιες για τα 
έσοδα του ΓΕΡΗΕΤ για το 2010, πρέπει να παραμείνουν στα σημερινά τους επίπεδα 
για ακόμη ένα χρόνο με ταυτόχρονη δέσμευση του Τμήματος Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών να καταθέσει τα στοιχεία που του έχουν ζητηθεί από το ΓΕΡΗΕΤ, ώστε να 
υπάρξει πιο δίκαιη αντιμετώπιση του όλου ζητήματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
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υπόψη όλα τα πιο πάνω στοιχεία, διατηρεί τις θέσεις που είχε διαμορφώσει στο 
στάδιο της υποβολής της αρχικής της έκθεσης προς την ολομέλεια του σώματος, οι 
οποίες έχουν ως ακολούθως:   

1. Ο πρόεδρός της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του 
ΓΕΡΗΕΤ για το 2010. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό.   

 Ναι, κύριε Χριστοφόρου, να μιλήσετε, μάλιστα. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, για ακόμα μια φορά, καταδεικνύοντας με έργα τη 
συνείδηση και τη συναίσθηση ευθύνης για τα δημόσια οικονομικά, πραγματικά 
ενδιατρίβει στους προϋπολογισμούς και εκεί και όπου υπάρχουν αλόγιστες δαπάνες 
και σπατάλες τις εντοπίζει και καλεί αυτή την κυβέρνηση, που είχε καθήκον της να τις 
εντοπίσει, πριν να φτάσουν στη Βουλή, να κάνει νοικοκύρεμα.  Εμείς ως 
∆ημοκρατικός Συναγερμός δεν επιδιώκουμε να γινόμαστε αρεστοί και να τα περνούμε 
όλα, για να ικανοποιούμε διάφορες κοινωνικές ομάδες και μικρές ομάδες 
εργαζομένων.   

 Εμείς, παρά το ότι είμαστε στην αντιπολίτευση, και εδώ είναι η ειδοποιός 
διαφορά, τολμούμε, γιατί αυτό που μας ενδιαφέρει είναι να σώσουμε την οικονομία 
του τόπου, που τη φέρατε σ’ αυτά τα χάλια, με την ανικανότητα να αντιμετωπίσετε την 
παγκόσμια οικονομική κρίση, με τις εσφαλμένες εκτιμήσεις και με τις λανθασμένες 
συνταγές, και καταβάλλουμε το άπαν των δυνάμεών μας, για να περισώσουμε ό,τι 
περισώζεται, εάν τελικά συναισθανθήκατε και όλοι εσείς την κατάσταση της οικονομίας 
που βρίσκεται σήμερα ο τόπος.   

 ∆εν μπορεί την ίδια στιγμή που κάποιοι προαναγγέλλουν και προετοιμάζουν το 
λαό για σκληρά μέτρα και θυσίες, αυτούς που δεν έχουν να δώσουν τίποτα 
πραγματικά και στους οποίους θα επιβάλουν έμμεσες ή άλλες φορολογίες να τους 
καλούμε όλους αυτούς σε θυσίες και την ίδια στιγμή να κατατίθενται προϋπολογισμοί 
από την κυβέρνηση που εμπεριέχουν το στοιχείο της σπατάλης και των αλόγιστων 
δαπανών.  Καλείται ο λαός να πληρώσει στην καθομιλουμένη το μάρμαρο της 
οικονομικής κρίσης, ενώ την ίδια στιγμή η κυβέρνηση αφειδώς, χωρίς έλεγχο, σκορπά 
τα λεφτά δεξιά και αριστερά.   

 Εμείς δεν πρόκειται να ακολουθήσουμε αυτή την πρακτική και να γνωρίζει η 
κυβέρνηση ότι, όσο θα συνεχίσει να σπαταλά τους δημόσιους πόρους κατ’ αυτό τον 
τρόπο, δεν μπορεί να μας βρει σύμμαχο στο να επιβάλλονται εις βάρος του λαού και 
στην πλάτη του λαού φορολογίες και άλλες επιβαρύνσεις.  Με λύπη διαπιστώνουμε 
ότι, και αυτό που αναφέρω για τον προϋπολογισμό του ρυθμιστή είναι απλώς η κορφή 
του παγόβουνου, ταυτόχρονα πέρασαν απ’ αυτή τη Βουλή κατά πλειοψηφία πολλοί 
άλλοι προϋπολογισμοί με φουσκωμένες δαπάνες, χωρίς έλεγχο, ανεξέλεγκτα, για να 
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ικανοποιούν κάποιοι κάποιους μέσα στη δημόσια υπηρεσία.   

 Είναι προκλητικό, και το τονίζω στον υπερθετικό βαθμό, στην περίοδο 
οικονομικής κρίσης, που ο Πρόεδρος με τον επιτυχημένο, μπορώ να πω, 
επικοινωνιακό τρόπο εξήγγειλε 10% περικοπές στο μισθό, την ίδια στιγμή το 
Υπουργείο Οικονομικών να εγκρίνει αύξηση επιδόματος παραστάσεως υψηλού 
κρατικού αξιωματούχου, του ρυθμιστή, της τάξεως του 64%!  Προσπαθεί η κυβέρνηση 
σεντ, σεντ να μαζέψει τα χρήματα από τις τσέπες του φορολογούμενου λαού, του 
απλού εργαζομένου και στέλνει στην ανεργία δεκάδες χιλιάδες κόσμο και την ίδια 
στιγμή αυξάνει κατά 64% το επίδομα παραστάσεως. 

 Για να αποδειχθεί του λόγου το αληθές, μέσα στην επιτροπή Οικονομικών 
ομολόγησε ο ρυθμιστής τα εξής:  «Ξέρετε αυτή η αύξηση δεν είναι η μόνη.  Αυξήθηκαν 
όλων των κρατικών αξιωματούχων κατά ανάλογο τρόπο τα επιδόματα».  Αυτή την 
κρίσιμη οικονομική χρονιά, αυτή τη χρονιά που καλούν τον απλό εργαζόμενο να 
θυσιάσει όχι από το υστέρημά του πλέον, αλλά από το μη υστέρημά του, γιατί δεν έχει 
εργασία, την ίδια στιγμή φουσκώνουμε επιδόματα και παχυλούς μισθούς σε 
υπηρεσίες, σε επιτρόπους, σε ρυθμιστές, σε όλη τη φάση του οικονομικού φάσματος 
της δημόσιας υπηρεσίας.   

 Την ίδια στιγμή μάλιστα πρέπει να σας πω ότι, για να μην έχουν κάποιοι 
έγνοιες για υψηλούς μισθούς κάποιων, στη Ρυθμιστική Αρχή Τηλεπικοινωνιών οι 
δαπάνες για τις αποδοχές προσωπικού είναι €2,5 εκατομ.  Σε αυτή τη νεοσύστατη 
ρυθμιστική Αρχή, με τους πλείστους νεοπροσληφθέντες, ο μέσος όρος των αποδοχών 
βγαίνει €64.000.  Και είμαστε στην αρχή!  Φανταστείτε τι θα γίνει στα επόμενα χρόνια, 
όταν αυτή και μόνο τη χρονιά έχουμε 13% αυξήσεις στους μισθούς.   

 Εμείς λέμε, και δεν είναι ισοπεδωτικό, ότι οι πολλοί δημόσιοι υπάλληλοι είναι 
αυτοί που εργάζονται με ευσυνειδησία και παίρνουν λίγα.  Υπάρχουν όμως και οι λίγοι 
που παίρνουν πολλά και αντί ουσιαστικά η κυβέρνηση να στοχεύσει αυτούς τους 
λίγους που παίρνουν πολλά, στοχεύει να στέλνει αυξήσεις επιδομάτων 65% σ’ αυτούς 
τους λίγους που παίρνουν πολλά και να ζητά από τους υπόλοιπους δημόσιους 
υπαλλήλους θυσίες.   

 Αυτή είναι η πολιτική της παρούσας κυβέρνησης!  Αυτοί είναι οι 
προϋπολογισμοί που φέρνει ενώπιόν μας και ζητά από εμάς να τους υπερψηφίζουμε!  
Και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, κόντρα στο να είναι αρεστός, αποκομίζοντας 
πολιτικό κόστος, συγκρούεται!  Συγκρούεται και με αρχές, συγκρούεται και με 
επιτρόπους, για να μπορέσει να περισώσει τα δημόσια ταμεία, για τα οποία φαίνεται 
κάποιοι που βρέθηκαν εκεί, για να τα διαφυλάξουν, δε νοιάζονται γιατί αυτά τα ταμεία 
έπιασαν πάτο!  

 Είναι με πόνο ψυχής που μιλώ.  Μιλώ με πόνο ψυχής, γιατί βλέπω να 
διασπαθίζεται το δημόσιο χρήμα και, αν διαβάσετε την έκθεση της Γενικής Ελεγκτού, 
θα δείτε αν πράγματι στο λαό πρέπει να στείλουμε τις φορολογίες, όταν εκεί μέσα 
φαίνονται δεκάδες εκατομμύρια να διασπαθίζονται.  Εφτακόσιες χιλιάδες ευρώ στο 
Ρυθμιστή για συμβουλευτικές υπηρεσίες, οι οποίες δεν κατόρθωσε να αποδείξει στην 
επιτροπή ότι χρειάζονται!  Μάλιστα, τα κυπριακά ταχυδρομεία, που έχουμε κάθε λόγο 
να τα εμπιστευόμαστε, μας είπαν ότι είμαστε οι μοναδικοί στην Ευρώπη που θα 
κάνουμε τέτοιες μελέτες και θα πετάξουμε εφτακόσιες χιλιάδες ευρώ.  Η παρούσα 
Βουλή καλείται να τα ψηφίσει, αλλά το Υπουργείο Οικονομικών τα πέρασε 
ανεξέλεγκτα, για να μη χαλάσει τις σχέσεις του πιθανώς με τις ρυθμιστικές ή τις άλλες 
αρχές. για να είναι αυτοί αρεστοί!   

 Εμείς δεν πρόκειται να συναινέσουμε σε τέτοιες πρακτικές.  Σας το λέμε 
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ξεκάθαρα!  Εμείς πονούμε τον τόπο!  Πονούμε την οικονομία!  Εμείς θα στηρίξουμε 
τον τόπο μας που περνά δύσκολες ώρες, αλλά δεν πρόκειται να στηρίξουμε αυτή τη 
σπάταλη και μη ικανή να διαχειριστεί τα δημόσια οικονομικά κυβέρνηση.  Στηρίζουμε 
τον τόπο, στηρίζουμε την οικονομία, δε στηρίζουμε τους χειρισμούς και την 
ανικανότητα που επέδειξε η παρούσα κυβέρνηση σε όλους τους τομείς της 
οικονομίας.   

 Επίσης, μέσα από αυτό τον προϋπολογισμό, και πραγματικά μου προκαλεί 
λύπη, ενώ έχει €9 εκατομ. ο Ρυθμιστής πλεονάσματα από τα τέλη, πάει να επιβάλει 
στα κρατικά ταχυδρομεία διπλασιασμό των τελών, για να ματοκυλιστούν μετά αυτά 
στους Κύπριους καταναλωτές.  Εάν αυτή είναι η πολιτική που αποτυπώνεται μέσα 
από αυτό τον προϋπολογισμό, που είπα ότι είναι απλώς δείγμα, τότε λυπούμαι 
πραγματικά για μια κυβέρνηση που ακόμα αρέσκεται να λέει ότι είναι φιλολαϊκή, ότι 
είναι αριστερή κυβέρνηση και ότι εκεί επενδύθηκαν οι προσδοκίες, όχι του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, των απλών στελεχών των αριστερών, που για δεκαετίες 
πίστευαν ότι με μια αριστερή κυβέρνηση θα μπορούσαν να έχουν προασπιστές των 
συμφερόντων τους και αυτή τη στιγμή το μόνο που έχουν είναι να τους καλούν να 
πληρώσουν τη νύφη της οικονομικής κρίσης και ταυτόχρονα να ενισχύουν τους 
υψηλόμισθους, τους παχυλούς μισθούς, τα παχυλά επιδόματα με αυτές τις αυξήσεις.   

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και εδώ θα συμπεριφερθεί υπεύθυνα και θα 
στείλει μήνυμα βάζοντας τροπολογία, για να σταυρωθεί το συγκεκριμένο επίδομα, για 
να στείλουμε ευρύτερο μήνυμα εις τη δημόσια υπηρεσία, και ελπίζω ότι αυτή τη φορά 
θα βρούμε αρωγούς και τους υπόλοιπους.  Το ρόλο που έπρεπε να επιτελέσει η 
κυβέρνηση δυστυχώς είμαστε υποχρεωμένοι να τον αναλαμβάνουμε εμείς, γιατί 
έχουμε μια κυβέρνηση που δεν έχει ούτε την τόλμη ούτε το θάρρος είτε να 
συγκρουστεί είτε να πάρει μέτρα και αποφάσεις, για να σώσει την οικονομία του 
τόπου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πραγματικά, θα είχα προβληματιστεί πάρα πολύ με τα όσα άκουσα από το 
συνάδελφο που προηγήθηκε στο βήμα περί της προσπάθειας αντιμετώπισης των 
αυξήσεων των μισθών εις τον ευρύτερο δημόσιο και ημιδημόσιο τομέα, αν την 
ανάλογη ευαισθησία κατακεραύνωσης την επεδείκνυε και σε κάποιους ενδεχομένως 
συνδικαλιστές και άλλους προσκείμενους στο δικό του το κόμμα, όταν από 
τηλεοράσεως και άλλους χώρους διαφωνούν με αυτή την προσέγγιση, αλλά δεν την 
έχω ακούσει και την ακούω σήμερα στο χώρο της Βουλής.  Γι’ αυτό θα ήταν καλό να 
παρακολουθείτε και να κάνετε την ανάλογη κατακεραύνωση και στις δεδομένες 
χρονικές στιγμές, όταν το απαιτούν οι συνθήκες. 

 Το δεύτερο σημείο που θα ήθελα να θίξω αφορά το θέμα της τροπολογίας που 
κατατέθηκε από πλευράς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. Εμείς θα την 
καταψηφίσουμε την τροπολογία.  Και θα θέλαμε να διευκρινίσουμε και ταυτόχρονα να 
αποκαταστήσουμε την πραγματικότητα.  Η συγκεκριμένη αύξηση, από τα πεντακόσια 
στα χίλια πεντακόσια ευρώ το μήνα, ήταν απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου που 
αφορούσε όλους τους αξιωματούχους.  Και εδώ ακριβώς ενδεχομένως, αν η Βουλή 
ελέγχεται, ελέγχεται για το γεγονός ότι επέτρεψε ή ενέκρινε αυτή την αύξηση.  Αυτή τη 
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στιγμή το να περνούμε και να προσωποποιούμε την αύξηση στον Επίτροπο 
Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων θεωρώ ότι είναι λάθος και 
δε θα έπρεπε σε καμιά περίπτωση να γίνει.  Εμείς είμαστε υπέρ, αν θέλουμε να 
ψηφίσουμε και να επανεξετάσουμε την αύξηση και των σαράντα οκτώ ή και όλων των 
υπολοίπων, αλλά δεν μπορούμε να λειτουργούμε πάνω σε μια μεμονωμένη βάση και 
κυρίως, με τα όσα λέγονται, να αφήνουμε να εννοηθεί ότι ο συγκεκριμένος Επίτροπος 
είναι αυτός που από μόνος του έλυσε και έδεσε και αποφάσισε τη συγκεκριμένη 
αύξηση, για να ευνοηθεί ενδεχομένως ο ίδιος.  Αυτό θεωρώ ότι είναι λάθος και θα 
έπρεπε από την πλευρά του ο συνάδελφος να το είχε αποκαταστήσει από την αρχή, 
για να μην αφήνονται να δημιουργούνται οποιεσδήποτε λανθασμένες εντυπώσεις.   

 Το τρίτο σημείο είναι μια πρότασή μας, γιατί όντως, κατά τη διάρκεια συζήτησης 
του προϋπολογισμού στην επιτροπή Οικονομικών, προέκυψε ένα ζήτημα αναφορικά 
με τα τέλη που καταβάλλουν διάφορες υπηρεσίες εις το Ρυθμιστή.  Και, ενώ υπάρχει 
αφενός μεν η έκθεση της Γενικής Ελεγκτού και αφετέρου υπάρχει η μείωση των τελών 
εις την Αρχή Τηλεπικοινωνιών, την ίδια στιγμή υπάρχει μια ομολογουμένως σημαντική 
αύξηση της τάξης του 93% εις τα τέλη τα οποία επιβάλλονται εις την Υπηρεσία 
Ταχυδρομείων.  ∆εδομένου ότι τα ταχυδρομεία είναι μια υπηρεσία εξυπηρέτησης του 
λαού… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, σας παρακαλώ μισό λεπτό. 

 Κύριοι, εδώ γίνεται πολύ φασαρία. ούτε ακούγεται ο ομιλητής ούτε 
καταλαβαίνουμε τι λέει!  Γι’ αυτό σας παρακαλώ να ησυχάσουμε! 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι μια υπηρεσία μαζικής εξυπηρέτησης.  Εμείς θα προτείναμε, για να μη 
μετακυλιστεί αυτό το κόστος εις την εξυπηρέτηση προς τον πολίτη και τον 
καταναλωτή, να εγκρίνουμε ως τέλη αυτά τα οποία ίσχυαν για τον προηγούμενο 
χρόνο και ταυτόχρονα να δώσουμε τη δυνατότητα στις δύο υπηρεσίες, στο Ρυθμιστή 
και στην Υπηρεσία Ταχυδρομείων, μέσα στο επόμενο χρονικό διάστημα των δύο το 
πολύ τριών μηνών να συνεννοηθούν, να συνεργαστούν και να καταλήξουν σε μια 
κοινή απόφαση, και αν χρειαστεί με τη βοήθεια και της επιτροπής Οικονομικών, για το 
ποιο θα πρέπει να είναι το τέλος που η Υπηρεσία Ταχυδρομείων πρέπει να 
καταβάλλει στο Ρυθμιστή.  Εάν το τέλος αυτό θα είναι μεγαλύτερο από αυτό το οποίο 
θα καταβάλει με βάση το τι ίσχυε τον προηγούμενο χρόνο, τότε η Υπηρεσία 
Ταχυδρομείων να δώσει τη διαφορά.  Εάν όμως το τέλος είναι το ίδιο ή και μικρότερο, 
να γίνει η ανάλογη ρύθμιση.  Με αυτό τον τρόπο θεωρούμε ότι ξεπερνιέται ένα 
πρόβλημα το οποίο έχει δημιουργηθεί με τρόπο εποικοδομητικό και χωρίς να 
υπάρχουν αχρείαστες συγκρούσεις. 

 Κλείνοντας θα τονίσω ότι από την πλευρά τη δική μας θα ψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό του Ρυθμιστή και θα καταψηφίσουμε τη συγκεκριμένη τροπολογία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Συλλούρης. 
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 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δύο θέματα.  Το ένα είναι επί της τροπολογίας.  Εγώ θα 
απηύθυνα έκκληση στους συναδέλφους... Αφού ο στόχος, αντιλαμβάνομαι, ο σκοπός 
είναι να δούμε τα επιδόματα γενικά, με το να σταυρώσουμε το συγκεκριμένο κονδύλι, 
έντζιε να αλλάξει κάτι προς το σκοπό που επιδιώκουμε.  Να εγγράψουμε από κοινού 
θέμα στην επιτροπή Οικονομικών, να κληθεί το υπουργείο να δώσει έκθεση για τα 
επιδόματα και εμείς δηλώνουμε ότι έχουμε και τη διάθεση, εκεί που θα διαπιστωθούν 
υπερβολές, να συναντήσουμε τις όποιες απόψεις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το δεύτερο είναι διαδικαστικό, Πρόεδρε. 

 Όντως, έχει δίκαιο ο κ. Συλλούρης, είπαμε πάνω να υπάρξει αυτοσυγκράτηση, 
που δεν τη βλέπω.  Είμαστε στο τέταρτο θέμα, στο τρίτο θέμα και η ώρα είναι 1.40.  Τι 
θα γίνει;  Θα πάμε χωρίς διάλειμμα;  Υπάρχουν άλλες υποχρεώσεις ή θα δεσμευτούμε 
ότι έθθα μιλούμε πάνω από δκυο-τρία λεπτά η κάθε πλευρά, για να τελειώσουμε;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πρώτον, νομίζω από τώρα και στο εξής να δεσμευτούμε για αυτοσυγκράτηση 
για τα εναπομείναντα θέματα, αν είναι δυνατόν δύο λεπτά η κάθε πλευρά που θέλει να 
πάρει το λόγο και πέραν τούτου τίποτε περισσότερο. 

 ∆εύτερον, θέλω να ξεκαθαρίσω με τον πιο κατηγορηματικό τρόπο ότι δεν 
προσωποποιούμε το θέμα σε σχέση με τα επιδόματα για το συγκεκριμένο Ρυθμιστή.  
Εκτιμούμε το έργο που επιτελεί, εκτιμούμε το άτομο που κατέχει τη θέση, ο κ. 
Λευτέρης Χριστοφόρου δεν έστειλε κατά τη διάρκεια της ομιλίας του οποιοδήποτε 
μήνυμα που να προσωποποιεί το θέμα.  Μας απασχολεί βαθύτατα και έντονα, όπως 
ενδεχόμενα και άλλες κοινοβουλευτικές ομάδες, αυτή η αύξηση των επιδομάτων.  
Είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό θέμα, πρέπει να το δούμε, διότι στέλνει λανθασμένα 
μηνύματα και γινόμεθα και αντικείμενο χλευασμού από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης 
και όχι άδικα!   

 Συμφωνούμε με την εισήγηση του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ΑΚΕΛ, 
να δούμε το θέμα των επιδομάτων σφαιρικά.  Το θέμα είναι, αν δεν το σταυρώσουμε 
αυτό το συγκεκριμένο κονδύλι, πώς θα μπορέσουμε να το δούμε σφαιρικά;   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να γραφτεί θέμα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και να υπάρχει… να εγκριθεί το κονδύλι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Αν… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να το αποσύρουμε…. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ. 

 Να το αποσύρουμε… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν καταλήξουμε ότι πρέπει να κοπούν οποιαδήποτε, επανερχόμαστε, ό,τι τζιαι 
να είναι. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία!  Καμιά ένσταση να αποσύρουμε την τροπολογία μας σ’ αυτή την 
περίπτωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αυτό ήταν και η ουσία, να το δούμε γενικότερα, δεν ήταν προσωπικό το ζήτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, λοιπόν, να μην κάνουμε άλλη συζήτηση τώρα, απλά απλοποιήθηκε το 
θέμα.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Η πρόταση την οποία έχω καταθέσει δεν ξέρω αν γίνεται αποδεκτή…  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Για το θέμα των τελών… 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Για το θέμα των τελών των ταχυδρομείων. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς την υποστηρίζουμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, την εισήγηση… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να την επαναλάβει. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, κύριε Σιζόπουλε, αν έχετε την καλοσύνη, διότι φαίνεται ότι δεν άκουσαν 
όλοι οι συνάδελφοι, εγώ το άκουσα δηλαδή, αλλά πέστε το, σας παρακαλώ. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να μπει σε ψηφοφορία, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν την άκουσα! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αφού έκαμέ την ’πού το βήμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Την έκαμε, αλλά δεν την έχουν ακούσει όλοι, κύριε Πουργουρίδη. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είχαμε πει να εγκρίνουμε, ακριβώς λόγω της διαμάχης που υπάρχει ανάμεσα 
στις δύο υπηρεσίες, να ισχύσει το τέλος του προηγούμενου χρόνου και να υπάρξουν 
διαβουλεύσεις ανάμεσα στις δύο υπηρεσίες, μέσα στους επόμενους δύο μήνες, για να 
καθορίσουν ποιο είναι το πραγματικό τέλος που θα πρέπει να καταβάλλουν τα 
ταχυδρομεία, και ανάλογα να γίνει ρύθμιση στη συνέχεια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, αυτή είναι η εισήγηση του κ. Σιζόπουλου. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας αυτής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία του κ. Σιζόπουλου γίνεται αποδεκτή με τριάντα ψήφους υπέρ, 
καμιά εναντίον και εννέα αποχές.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του ΓΕΡΗΕΤ ποσού €6.214.550 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 ∆ιαχείριση ελλειμμάτων και περισσευμάτων άρθρων του προϋπολογισμού 
κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία/κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση αύξησης τελών χορήγησης αδειών ταχυδρομικών υπηρεσιών.  
Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εδώ υπάρχει ομοφωνία. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 

του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 
Μαρτίου 2010.  Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο 
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πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ), καθώς και ο διευθυντής του ∆ιαχειριστή Συστήματος 
Μεταφοράς (∆ΣΜ). 

 Ο προϋπολογισμός της ΑΗΚ για το έτος 2010 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€1.069.220.705 και έσοδα ύψους €861.749.000, στα οποία περιλαμβάνονται και τα 
έσοδα του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς ύψους €340.000. 

 Σημειώνεται ότι, με βάση τη νομοθεσία για τη ρύθμιση της αγοράς ηλεκτρισμού, 
μαζί με τον προϋπολογισμό της ΑΗΚ κατατίθεται στη Βουλή των Αντιπροσώπων υπό 
τη μορφή ενιαίου νομοσχεδίου και ο προϋπολογισμός του ∆ΣΜ.  Ο εν λόγω 
προϋπολογισμός καταρτίζεται μετά από διαβουλεύσεις της ΑΗΚ με τη Ρυθμιστική 
Αρχή Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ) και το ∆ΣΜ και, όπως έχει αναφερθεί, υποβάλλεται 
ενσωματωμένος στο νομοσχέδιο που αφορά τον ετήσιο προϋπολογισμό της ΑΗΚ.  
Ωστόσο, παρουσιάζεται ως ξεχωριστός προϋπολογισμός, σύμφωνα με το άρθρο 64 
του περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμου.  Η ενσωμάτωση των δύο 
προϋπολογισμών σ’  ένα νομοσχέδιο οφείλεται στο γεγονός ότι οι πλείστες δαπάνες 
για τη λειτουργία του ∆ΣΜ καλύπτονται από την ΑΗΚ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο προϋπολογισμός του ∆ΣΜ για το έτος 2010 
προβλέπει δαπάνες ύψους €10.417.232 και έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία 
προέρχονται κυρίως από ανάκτηση δαπανών, από χρεώσεις για συνδέσεις στο 
Σύστημα Μεταφοράς (€5.538.000) και από την παραχώρηση πόρων από την ΑΗΚ 
προς το ∆ΣΜ (€4.539.232).  Οι κυριότερες δαπάνες του ∆ΣΜ για το ίδιο έτος αφορούν 
κόστος συνδέσεων με το Σύστημα Μεταφοράς (€538.000) και δαπάνες λειτουργίας 
συστήματος (€1.262.000).    

 Τα κυριότερα έσοδα της ΑΗΚ για το έτος 2010 θα προέλθουν από πώληση 
διάφορων τύπων ηλεκτρικής ενέργειας προς τους καταναλωτές και αναλύονται ως 
ακολούθως: 

1. Εμπορική ενέργεια €362.609.000. 

2. Οικιακή ενέργεια €309.853.000. 

3. Βιομηχανική ενέργεια €122.179.000. 

4. Αγροτική ενέργεια €26.822.000. 

5. Οδικός φωτισμός €11.972.000. 

 Οι κυριότερες δαπάνες της ΑΗΚ για το έτος 2010 αναλύονται ως ακολούθως: 

1. ∆απάνες λειτουργίας €612.364.860. 

2. Κεφαλαιουχικές δαπάνες €289.710.500. 

3. Αποδοχές προσωπικού €134.334.345. 

4. Άλλες δαπάνες €31.776.000. 

5. Απρόβλεπτες δαπάνες €1.035.000. 

 Σημειώνεται ότι με τον προϋπολογισμό της ΑΗΚ για το έτος 2010 ο αριθμός 
των εργαζομένων σε αυτή μειώνεται κατά επτά άτομα σε σχέση με τον 
προϋπολογισμό του 2009, μείωση η οποία οφείλεται στις νέες συλλογικές συμβάσεις 
και στη δημιουργία τριάντα τριών νέων θέσεων (είκοσι οκτώ θέσεις Βοηθού Τεχνίτη 
Βάρδιας Σταθμού και πέντε θέσεις Εργάτη) με ταυτόχρονη κατάργηση σαράντα 
θέσεων.   
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 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά προϋπολογισμών, ο πρόεδρος 
του διοικητικού συμβουλίου της ΑΗΚ και ο διευθυντής του ∆ΣΜ κατέθεσαν στην 
επιτροπή τους κυριότερους στόχους των οργανισμών τους για το έτος 2010.   

 Οι κυριότεροι στόχοι της ΑΗΚ για το έτος 2010 είναι οι ακόλουθοι: 

1. Συνέχιση του απαραίτητου αναπτυξιακού προγράμματος της παραγωγής, 
μεταφοράς και διανομής ηλεκτρικής ενέργειας, ώστε να αντιμετωπίζεται με 
επάρκεια η συνεχώς αυξανόμενη ζήτηση. 

2. Εναρμόνιση με τις Οδηγίες 2003/54 και 2009/72 της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
σχετικά με τους κανόνες για την απελευθέρωση του τομέα της ηλεκτρικής 
ενέργειας. 

3. Αναβάθμιση της ποιότητας των παρεχόμενων υπηρεσιών με την εφαρμογή 
μιας εμπορικά πιο πελατοκεντρικής πολιτικής. 

4. Ενημέρωση για την ορθολογική χρήση του ηλεκτρισμού, με στόχο την 
εξοικονόμηση ενέργειας. 

5. Βελτίωση της αποδοτικότητας των δραστηριοτήτων μέσα από την 
αναδιοργάνωση των δομών και του τρόπου λειτουργίας της Αρχής σε ένα 
διαμορφούμενο νέο ανταγωνιστικό περιβάλλον.  

 Οι κυριότεροι στόχοι του ∆ΣΜ, όπως αυτοί αντικατοπτρίζονται στον 
προϋπολογισμό του 2010, έχουν ως ακολούθως: 

1. Απρόσκοπτη λειτουργία του Συστήματος Μεταφοράς Ενέργειας και 
αντικειμενική διαχείριση της εμπορίας ηλεκτρισμού στο ανταγωνιστικό 
περιβάλλον, με στήριξη και προώθηση της ηλεκτροπαραγωγής από 
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, καθώς και διασφάλιση της πρόσβασης όλων 
των παραγωγών και προμηθευτών ηλεκτρισμού στο ∆ίκτυο Μεταφοράς 
Ηλεκτρικής Ενέργειας. 

2. Συντονισμός των ενεργειών για αποκατάσταση βλαβών ή άλλων προβλημάτων 
στο Σύστημα Παραγωγής/Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας, ώστε αυτό να 
είναι  αποδοτικό, συντονισμένο, ασφαλές, αξιόπιστο και οικονομικά βιώσιμο, 
εξασφαλίζοντας απρόσκοπτη και αδιάλειπτη παροχή ηλεκτρικής ενέργειας σε 
όλους τους καταναλωτές. 

3. Εναρμόνιση με την Οδηγία 2003/54 της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά με τους 
κανόνες για την απελευθέρωση του τομέα της ηλεκτρικής ενέργειας. 

4. Ανάπτυξη του Συστήματος Μεταφοράς, ώστε να καθίσταται ικανό για μεταφορά 
της παραγόμενης ενέργειας προς τους υποσταθμούς, με ελάχιστο οικονομικό 
κόστος κάτω από διαρκείς συνθήκες ασφάλειας. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του προϋπολογισμού της ΑΗΚ για το έτος 2010 οι 
αρμόδιοι που κλήθηκαν ενώπιον της επιτροπής, αναλύοντας το κονδύλι ύψους 
€523.195.000 που αφορά την αγορά από την ΑΗΚ καυσίμων για την παραγωγή 
ηλεκτρικής ενέργειας, ανέφεραν ότι δεν είναι δυνατό να προϋπολογισθεί επακριβώς η 
τιμή αγοράς των καυσίμων.  Όπως ανέφεραν, η τιμή αυτή επηρεάζεται από εξωγενείς 
παράγοντες που αφορούν τη διακυμαινόμενη τιμή του πετρελαίου στη διεθνή αγορά, 
αλλά και την ισοτιμία του ευρώ έναντι του αμερικανικού δολαρίου.  Συνεπώς, η μέση 
τιμή των καυσίμων προϋπολογίσθηκε στα €402 ανά μετρικό τόνο, τιμή που 
προβλεπόταν κατά την κατάρτιση του σχετικού προϋπολογισμού.  Η ποσότητα των 
καυσίμων που θα καταναλωθεί εντός του 2010 αναμένεται να ανέλθει στους               
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1 275 000 μετρικούς τόνους μαζούτ και 73 000 μετρικούς τόνους ντίζελ. 

 Οι ίδιοι αρμόδιοι, αναλύοντας περαιτέρω τα έσοδα και τις δαπάνες της ΑΗΚ για 
το 2010, ανέφεραν ότι μετά την αφαίρεση της φορολογίας, που ανέρχεται σε 
€12.000.000, το πλεόνασμα χρήσεως που απομένει, και που ανέρχεται σε 
€50.000.000 περίπου, δεν κρίνεται ικανοποιητικό, αν ληφθούν υπόψη το τεράστιο 
αναπτυξιακό πρόγραμμα της Αρχής και οι διευθετήσεις που γίνονται για τη σύναψη 
μακροπρόθεσμου δανεισμού για σκοπούς χρηματοδότησης των αναγκαίων έργων 
υποδομής. 

 Επιπρόσθετα, οι ίδιοι, αναλύοντας τις κεφαλαιουχικές δαπάνες του ίδιου 
προϋπολογισμού, ανέφεραν ότι βάσει του δεκαετούς σχεδίου ανάπτυξης της Αρχής η 
επέκταση του συστήματος παραγωγής συνεχίζεται με την κατασκευή της πέμπτης και 
της έκτης μονάδας στο σταθμό Βασιλικού.  Κατέθεσαν επίσης ότι, πέραν της αύξησης 
της εφεδρείας κατά 50MW με την εγκατάσταση τριών μονάδων εσωτερικής καύσης 
που τέθηκαν σε λειτουργία τον Ιούνιο του 2009, η ΡΑΕΚ στις 13 Μαΐου 2008 
πληροφόρησε την ΑΗΚ ότι το ποσοστό εφεδρείας, που το 2010 θα μειωθεί στο 11%, 
δε θεωρείται ικανοποιητικό και ότι πρέπει να ενισχυθεί η εγκατεστημένη ισχύς.  
Συναφώς, η ΑΗΚ αποφάσισε να εγκαταστήσει τρεις νέες μονάδες εσωτερικής καύσης 
συνολικής δυναμικότητας 50MW για εμπορική λειτουργία το καλοκαίρι του 2010.   

 Σε σχέση με άλλα αναπτυξιακά έργα της Αρχής κατατέθηκε αρμοδίως ότι η 
ΑΗΚ, θέλοντας να συμβάλει στη λύση του υδατικού προβλήματος και ύστερα από 
αίτημα του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, ζήτησε προσφορές για εγκατάσταση 
μονάδας αφαλάτωσης δυναμικότητας παραγωγής 50 000μ3 περίπου αφαλατωμένου 
νερού ημερησίως στον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό Βασιλικού.  Οι προσφορές 
προνοούσαν επίσης εγκατάσταση προσωρινής μονάδας αφαλάτωσης παραγωγής    
20 000μ3 ημερησίως και η σχετική προσφορά κατακυρώθηκε τον Οκτώβριο του 2009, 
ύστερα όμως από τις πρόσφατες ευνοϊκές καιρικές συνθήκες και κατόπιν αιτήματος 
του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων αποφασίσθηκε η μη εγκατάσταση της 
προσωρινής μονάδας και η δυναμικότητα παραγωγής αυξήθηκε σε 60 000μ3, από    
50 000μ3 ημερησίως.   

 Τέλος, σημειώνεται ότι στις προϋπολογιζόμενες για το έτος 2010 
κεφαλαιουχικές δαπάνες περιλαμβάνεται η αντικατάσταση των υφιστάμενων 
ηλεκτρομηχανικών μετρητών με νέους ηλεκτρονικούς μετρητές, για σκοπούς 
μεγαλύτερης προστασίας του εισοδήματος της ΑΗΚ (€2,5 εκατομ.), η βελτίωση και 
ανέγερση κτιρίων και υποστατικών σύμφωνα με τις διαπιστωθείσες ανάγκες σε 
ολόκληρη την Κύπρο (€21,7 εκατομ.), καθώς και η αγορά εξοπλισμού για τους 
σταθμούς παραγωγής και η ανάπτυξη συστημάτων πληροφορικής (€10 εκατομ.). 

 Κατά τη διάρκεια της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού η 
επιτροπή ζήτησε επιπλέον επεξηγήσεις από τους αρμοδίους για επιμέρους ζητήματα, 
ειδικότερα όσον αφορά το ύψος της τιμής του ηλεκτρικού ρεύματος σε σχέση με άλλες 
ευρωπαϊκές χώρες, τα επιδόματα και ωφελήματα που λαμβάνει το προσωπικό της 
Αρχής, καθώς και την κατάσταση του ταμείου συντάξεων του προσωπικού της.  

 Συναφώς με τα πιο πάνω, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΑΗΚ 
δήλωσε σχετικά με την τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος ότι αυτή δεν είναι συγκρίσιμη με 
τις τιμές που επικρατούν σε άλλες χώρες της Ευρώπης, αφού η παραγωγή ηλεκτρικής 
ενέργειας στην Κύπρο στηρίζεται σε παραδοσιακά καύσιμα, γεγονός το οποίο 
συνεπάγεται αυξημένο κόστος παραγωγής, και δεν υπάρχουν υποδομές νέας 
τεχνολογίας ή διασύνδεση  ηλεκτρικού συστήματος με συστήματα άλλων χωρών, 
όπως διαθέτουν άλλα κράτη.  
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 Ο ίδιος δήλωσε σχετικά με το θέμα των επιδομάτων και των ωφελημάτων που 
λαμβάνει το προσωπικό ότι αυτά πηγάζουν από συμβατικές υποχρεώσεις της Αρχής 
και ότι γίνονται επαφές με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις του προσωπικού, ώστε να 
επιτευχθεί μείωση στις εν λόγω δαπάνες. Όσον αφορά το θέμα του ταμείου 
συντάξεων ανέφερε ότι η ελλειμματική εισφορά που παρατηρείται οφείλεται στην 
επενδυτική πολιτική που ακολουθείται, η οποία αποφέρει χαμηλή απόδοση. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή ζήτησε από τους εκπροσώπους της ΑΗΚ την 
κατάθεση επιπρόσθετων στοιχείων τα οποία αφορούν μεταξύ άλλων την 
αναϊσορρόπηση των χρεώσεων ανά κατηγορία καταναλωτών, την έλευση φυσικού 
αερίου και την πράσινη ενέργεια, στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν στην επιτροπή με 
σχετικό υπόμνημα της ΑΗΚ, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2010.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της μέλους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του πιο πάνω νομοσχεδίου σε 
νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
πιο πάνω νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

 Με την ευκαιρία αυτή η επιτροπή καυτηριάζει τη μεγάλη αργοπορία που 
σημειώθηκε στην κατάθεση στη Βουλή του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, με 
συνέπεια την εκπρόθεσμη και εκτός συνταγματικού πλαισίου συζήτησή του στην 
επιτροπή, και επισημαίνει ότι τέτοια φαινόμενα δυσχεραίνουν την ορθή άσκηση 
κοινοβουλευτικού ελέγχου από την επιτροπή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εδώ έχουμε τροπολογία εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.   

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα - “∆ελτίο ∆απανών” - σε 
σχέση με το ακόλουθο κεφάλαιο και άρθρο: 

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

1. 25 2 242 Αποζημίωση για 
Πρόωρη 

Αφυπηρέτηση 

€855.000 

Στο πιο πάνω άρθρο να τεθεί η ακόλουθη σημείωση:  

 «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό, χωρίς προηγουμένως να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας όπως έχει κατατεθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ομόφωνη.  Ωραία! 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ποσού 
ύψους €1.069.220.705 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Κατάργηση υφιστάμενων θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 8.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 8; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννιά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, εννιά ψήφους εναντίον και καμία αποχή τα άρθρα 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννιά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, εννιά ψήφους εναντίον και καμία αποχή το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων του 2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου 

Ειδήσεων του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 
Μαρτίου 2010.  Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου και ο αναπληρωτής διευθυντής του Κυπριακού Πρακτορείου 
Ειδήσεων (ΚΥΠΕ). 
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 Ο προϋπολογισμός του ΚΥΠΕ για το έτος 2010 είναι ισοσκελισμένος και 
προβλέπει δαπάνες ύψους €3.505.681 και έσοδα του ίδιου ύψους.   

 Τα κυριότερα έσοδα του ΚΥΠΕ για το 2010 αναλύονται ως ακολούθως: 

1. Από συνδρομητές (εφημερίδες, ραδιοτηλεοπτικοί σταθμοί, πρακτορεία 
ειδήσεων, ξένες πρεσβείες, Βουλή των Αντιπροσώπων κ.ά.) (€210.722). 

2. Από το κράτος (συνδρομή κυβέρνησης για πρόσβαση όλων των υπουργείων 
και όλων των κρατικών/πολιτειακών φορέων και για διάθεση στον εγχώριο 
τύπο του φωτογραφικού υλικού του ΚΥΠΕ χωρίς χρέωση) (€432.853). 

3. Από το Υπουργείο Εξωτερικών (αποστολή ειδήσεων στην αγγλική γλώσσα στις 
πρεσβείες, προξενεία και γραφεία τύπου της ∆ημοκρατίας) (€10.252). 

4. Από εμπορικές δραστηριότητες (€2.050). 

5. ∆ημόσια ενίσχυση (€2.849.804). 

 Οι κυριότερες δαπάνες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού για το έτος 2010 
αναλύονται ως ακολούθως: 

1. Αποδοχές προσωπικού (€1.786.676). 

2. ∆απάνες από εμπορικές δραστηριότητες (€600). 

3. Αποζημιώσεις, αμοιβές και άλλα ωφελήματα (€258.800). 

4. Λοιπές διοικητικές δαπάνες (€1.320.405). 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€140.000). 

 Ενημερώνοντας την επιτροπή, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του 
ΚΥΠΕ δήλωσε ότι ο προϋπολογισμός για το 2010 καταρτίστηκε με βάση τον 
προϋπολογισμό για το 2009 και στοχεύει στην υλοποίηση του αναπτυξιακού 
προγράμματος του ΚΥΠΕ, στην τεχνολογική ανάπτυξη και στην ανάπτυξη διεθνών και 
διμερών σχέσεων.  Συνεχίζοντας, ο ίδιος ανέφερε ότι το ΚΥΠΕ προβαίνει σε 
προσπάθειες αύξησης των υπό μορφή συνδρομής εσόδων μέσω της πώλησης 
υπηρεσιών του στο κράτος, στις πρεσβείες, στα προξενεία, στα γραφεία τύπου της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και στα μέσα μαζικής ενημέρωσης (ΜΜΕ), ενώ στόχος του 
είναι η σταδιακή αύξηση της συνδρομής με σκοπό τον περιορισμό της παροχής 
κρατικής χορηγίας προς αυτό.   

 Συμπληρώνοντας, ο ίδιος αρμόδιος δήλωσε ότι κατά το 2009 το ΚΥΠΕ πέτυχε 
τη συμμετοχή του στην Ένωση Πρακτορείων Ειδήσεων των Βαλκανίων και της 
Νοτιοανατολικής Ευρώπης, γεγονός το οποίο θεωρείται ιδιαίτερα σημαντικό, αφού στο 
παρελθόν η Τουρκία έφερε ένσταση στη συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 
Ένωση αυτή.     

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο υπό 
συζήτηση προϋπολογισμός, ενώ παρουσιάζει αύξηση των προϋπολογιζόμενων 
εσόδων του κατά €442.588 σε σχέση με το 2009, ταυτόχρονα παρουσιάζει αύξηση 
των προϋπολογιζόμενων δαπανών για το ίδιο έτος, η οποία οφείλεται σε αυξήσεις στα 
τιμαριθμικά επιδόματα, στη συμπερίληψη ποσού για σκοπούς αποζημίωσης της 
κυριακάτικης εργασίας, στην αύξηση του επιδόματος απογευματινής και νυκτερινής 
εργασίας, στην αύξηση του ποσού που αφορά αποζημιώσεις, αμοιβές και άλλα 
ωφελήματα για την απασχόληση ανταποκριτών και ειδικών συνεργατών στην Κύπρο 
και το εξωτερικό κ.ά.  Συνεπακόλουθα, ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός 
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παρουσιάζει αύξηση κατά €333.645 σε σχέση με το ποσό της δημόσιας ενίσχυσης 
που το ΚΥΠΕ έχει ανάγκη για το έτος 2010, ώστε να λειτουργήσει αποτελεσματικά. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, σημειώνεται ότι η κρατική χορηγία που 
περιλαμβάνεται στον κρατικό προϋπολογισμό του 2010 για το ΚΥΠΕ ανέρχεται σε 
€1.682.511 και υπολείπεται της χορηγίας που προτείνεται στον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό ως δημόσια ενίσχυση, που ανέρχεται σε €2.849.804, κατά 
€1.167.293.  Όπως έχει κατατεθεί, η διαφορά αυτή θα πρέπει να καλυφθεί από 
εξοικονομήσεις του Υπουργείου Εσωτερικών ή με την έγκριση συμπληρωματικών 
πιστώσεων. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής κ. Αβέρωφ Νεοφύτου ζήτησε από τους αρμοδίους του ΚΥΠΕ 
πληροφόρηση αναφορικά με τα κριτήρια που λαμβάνονται υπόψη σε σχέση με την 
ανάρτηση δηλώσεων πολιτικών προσώπων στο διαδικτυακό χώρο του ΚΥΠΕ. 
Συναφώς, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΚΥΠΕ δήλωσε ότι οι 
δημοσιογράφοι του ΚΥΠΕ βασίζονται σε κώδικα δημοσιογραφικής δεοντολογίας για 
κάλυψη των δηλώσεων πολιτικών προσώπων, παρατήρησε όμως ότι είναι δυνατό σε 
κάποιες περιπτώσεις να έχουν γίνει λάθη ως προς την προτεραιότητα ανάρτησης 
δηλώσεων πολιτικών προσώπων, τα οποία όμως δεν οφείλονται σε οποιαδήποτε 
σκοπιμότητα.  Ακολούθως, ο ίδιος αρμόδιος δεσμεύτηκε να συγκαλέσει σύσκεψη 
όλων των πολιτικών κομμάτων, στην οποία να συζητηθούν θέματα που αφορούν τις 
διαδικασίες κάλυψης δηλώσεων πολιτικών προσώπων.      

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της μέλους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του εν λόγω νομοσχεδίου σε 
νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Απλά θα καταψηφίσουμε το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε…  

 Παρακαλώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Με έντονο ύφος) 
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 Συγγνώμη!  Ρώτησα αν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, δε μιλά 
κανένας, πάμε παρακάτω! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ψηλώνω το χέρι μου! 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να αναφέρω κάτι το οποίο δυστυχώς δε συνέβη μία ή δύο 
ή τρεις φορές αλλά πάρα πολλές φορές από το Κυπριακό Πρακτορείο Ειδήσεων, 
χωρίς να θέλω να θίξω τον οποιοδήποτε δημοσιογράφο, που θεωρώ ότι επιτελεί ή 
επιτελούν ως σύνολο οι δημοσιογράφοι το δημοσιογραφικό τους έργο έτσι στον 
υπέρτατο βαθμό, όμως συμβαίνει το εξής παράδοξο:  Όποτε γίνονται ή, εν πάση 
περιπτώσει, πολλές φορές που γίνονται δηλώσεις εκ πλευράς αξιωματούχων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, μπορεί η δήλωση να γίνει, ξέρω γω, η ώρα δέκα το πρωί 
και να φτάσουμε στις επτά τη νύχτα και να μην αναρτηθεί στο Κυπριακό Πρακτορείο 
Ειδήσεων!  Και ισχύει και το εξής παράδοξο:  Μπορεί να γίνει δήλωση αξιωματούχου 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να περάσουν ώρες, να δούμε σωρηδόν απαντήσεις 
από το ΑΚΕΛ, από την κυβέρνηση, δεν ξέρω από πού, απαντήσεις στη δήλωση που 
έγινε και η δήλωση δεν είναι αναρτημένη στο συγκεκριμένο πρακτορείο.  Τους 
καλούμε με τον πιο επίσημο τρόπο να σοβαρευτούν εκείνοι που καθορίζουν την όλη 
κατάσταση πραγμάτων σε αυτό το συγκεκριμένο πρακτορείο!  Γιατί επαναλαμβάνω 
αυτό που επαναλήφθηκε πολλές φορές και σήμερα και τις προηγούμενες ημέρες, ότι 
είμαστε ευρωπαϊκό κράτος και θέλουμε να το βγάζουμε προς τα έξω.  Αν κάποιοι 
θέλουν να εισάξουν καινά δαιμόνια, να ξέρουν ότι θα μας βρουν αντιμέτωπους και 
έχουμε τις δημοκρατικές μεθόδους να τους βάλουμε σε τάξη!   

 Αυτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ναι, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Τέτοια φαινόμενα δεν έχω καμία ένσταση ότι θα πρέπει να αντιμετωπιστούν.  
Αντίθετα, συνηγορούμε.  Αλλά, για να είμαστε δίκαιοι -διότι πρέπει να είμαστε δίκαιοι- 
σε αυτό το σώμα, εάν δεν υπήρχε το Κυπριακό Πρακτορείο Ειδήσεων να 
παρουσιάζεται στις συνεντεύξεις, στις διασκέψεις των κομμάτων και άλλων τέλος 
πάντων θεσμικών παραγόντων της πολιτείας, για να ενημερώνεται στη συνέχεια το 
σύνολο των μέσων μαζικής ενημέρωσης, πολύ αμφιβάλλω αν θα υπήρχε η 
δυνατότητα να έχουν όλοι αυτοί οι δίσκοι όλες αυτές τις πληροφορίες.  Γι’ αυτό 
σύμφωνοι, εάν υπάρχουν αυτής της μορφής τα προβλήματα, να αντιμετωπιστούν και 
να λυθούν, αλλά να πούμε και έναν καλό λόγο για το ρόλο που διαδραματίζει το ΚΥΠΕ 
τα τελευταία χρόνια!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κατσουρίδης.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ συμφωνώ με τον κ. Ομήρου και έχω την αίσθηση ότι 
υπάρχει μια υπερβολή σε αυτά τα οποία είπε ο κ. Τορναρίτης.  Εγώ είμαι 
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ και πάρα πολλές φορές δεν αναρτώνται 
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ούτε μπαίνουν οι δηλώσεις.  ∆ε θεωρώ ότι τούτο το πράγμα γίνεται με οποιαδήποτε 
σκοπιμότητα.  Υπάρχει και μία…   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μπορεί να είναι σχολικός δάκτυλος… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε!   

 Για το συγκεκριμένο που προΐσταται έν’ λλίον δύσκολο!   

 Αλλά, για να είμαστε και λίγο δίκαιοι, είπα συμφωνώ με ό,τι είπε ο κ. Ομήρου.  
Κάνουμε τριάντα διασκέψεις την ημέρα.  Αρχηγοί κομμάτων, κοινοβουλευτικοί 
εκπρόσωποι, βουλευτές.  Ποιος άλλος τα προβάλλει;  Είχε πει ο κ. Λαμάρης κάτι την 
ώρα που συζητούσαμε για το ΡΙΚ.  Και να είμαστε δίκαιοι.  ∆ηλαδή όλα τα άλλα μέσα 
μάς προβάλλουν;  Οι εφημερίδες προβάλλουν ό,τι πούμε;  Έχουμε μια ευαισθησία, 
που εμένα με ενοχλεί αφάνταστα, να βαρούμε καθετί κρατικό, όχι λόγω ιδεοληψίας, 
επειδή είναι απρόσωπο τζιαι εν έσιει κανέναν να μας εκδικηθεί!  Ε, ας το κάμουμε και 
με κάποιες εφημερίδες και κάποια κανάλια.  Κάθε Πέμπτη να βαρούμε τον Κωστή, 
Γιαννή, να δούμε πόσες φορές εννά εμφανιστούμε μετά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ υιοθετώ αυτολεξεί αυτά που έχει πει ο κ. Ομήρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν είχα σκοπό, κύριε Πρόεδρε, να τοποθετηθώ, αλλά ο φίλος ο Νίκος άνοιξε 
πόρτα.  Αν έχουν ή όχι εκδικητική συμπεριφορά δημόσιοι οργανισμοί νομίζω ότι ο 
ίδιος δεν μπορεί να το αντιληφθεί, γιατί είναι εκπρόσωπος μεγάλου κόμματος.  Ρώτα 
μας τζιαι εμάς τους μικρούς να σου πούμε αν μας εκδικούνται ή όχι οι δημόσιοι 
οργανισμοί!  Παρ’ όλα αυτά, όπως είπα και σε προηγούμενη τοποθέτησή μου, επειδή 
εμείς από θέση και ιδεολογία είμαστε υπέρ της ενίσχυσης του δημόσιου τομέα, μέσα 
σε σωστά πλαίσια βεβαίως, δεν ανταποδίδουμε την όχι και τόσο ευγενική 
συμπεριφορά ορισμένων δημόσιων οργανισμών.  Αυτό που θα ήθελα να πω, κύριε 
Πρόεδρε, είναι κάτι άλλο.  Το ΚΥΠΕ κάνει μεγάλες προσπάθειες και έχουμε σημαντική 
πρόοδο τα τελευταία χρόνια.  Έχει όμως μια αδυναμία.  ∆εν έχει προσωπικό να 
ανταποκριθεί στις υπηρεσίες του τα Σαββατοκύριακα και ιδίως την Κυριακή.  ∆εν είναι 
δυνατό ένα κρατικό πρακτορείο ειδήσεων να δυσκολεύεται να ανταποκριθεί στις 
αργίες και ιδιαίτερα τα πρωινά και τα απογεύματα της Κυριακής!  Και, νομίζω, αν 
μπορούσαμε κάπου να ήμασταν πιο γενναιόδωροι, είναι προς το ΚΥΠΕ, ακριβώς για 
να καλύψει αυτή τη μικρή αδυναμία που έχει. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εάν οι μικροί έχουν παράπονο, έχουν και οι μικρομεσαίοι! 

(Γέλια) 

 Και θα ήθελα να πω ότι σε επιτροπές όπου κανένας δημοσιογράφος -
επιτροπές της Βουλής- δεν μπαίνει, το ΚΥΠΕ έρχεται, παρακολουθεί, παίρνει 
συνεντεύξεις και τις στέλνει στα μέσα.  Τώρα εάν τα ιδιωτικά κανάλια, οι ιδιωτικές 
εφημερίδες δεν τις προβάλλουν, είναι δικαίωμά τους.  Είναι ιδιωτικές, όποιον θέλουν 
προβάλλουν… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι δικαίωμά τους! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι έτσι τα πράγματα! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ένα λεπτό να συμπληρώσω και απαντάτε!  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έτην “Χαραυγή”, εν τους προβάλλει όλους; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Λέω το εξής:  Είναι ιδιωτικά… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, παρακαλώ!   

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Είναι ιδιωτικά και, αν θέλουν, σε φιλοξενούν στο σπίτι τους ή στην εφημερίδα 
τους.  Εκείνο όμως που έχουμε απαίτηση είναι από τα δημόσια, διότι στα δημόσια 
εγκρίνουμε €55 εκατομ. κ.ο.κ.  Και από εκείνα έχουμε απαίτηση και οι μικροί και οι 
μικρομεσαίοι και οι μεγάλοι, γιατί έν’ που λλόου μας που προέρχονται οι 
προϋπολογισμοί τους και οφείλουν να είναι δίκαιοι με όλους και χωρίς διακρίσεις! 

 Αυτά ήθελα να πω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Οι κανόνες σωστής συμπεριφοράς και προβολής των ειδήσεων και της 
αντικειμενικής παρουσίασης των γεγονότων είναι ακριβώς οι ίδιοι και για τα 
τηλεοπτικά κανάλια του δημοσίου, τη δημόσια κρατική ραδιοτηλεόραση και για την 
ιδιωτική.  Υποχρεούνται και οι μεν και οι δε να εφαρμόζουν σωστούς κανόνες και 
επομένως δεν μπορούμε να αφήσουμε απαρατήρητη και ασχολίαστη τη θέση του 
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φίλου του Φυττή, που κατανοώ γιατί τη λέει, διότι και τα μεν και τα δε νέμονται εθνικό 
πλούτο που τους παραχωρήθηκε από το κράτος και οφείλουν να εφαρμόζουν τους 
σωστούς κανόνες της σωστής και αντικειμενικής πληροφόρησης του λαού.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Για να μη μείνει έτσι να αιωρείται η αμφισβήτηση των όσων είπε ο συνάδελφος 
κ. Φυττής, είναι δικαίωμα του κάθε πολίτη να έχει τη σωστή και πλήρη ενημέρωση εκ 
του συντάγματος και καθήκον των μέσων να ενημερώνουν πλήρως και αντικειμενικά.  
Ο κ. Φυττής δεν αμφισβήτησε ούτε το δικαίωμα ούτε το καθήκον.  Ο κ. Φυττής απλώς 
έθιξε μια πραγματικότητα, για να υποδείξει ότι εκείνα τα μέσα που έχουν σχέση και με 
δαπάνες που προϋπολογίζονται και εγκρίνονται από τη Βουλή έχουν αυξημένη τέτοια 
αντικειμενική υποχρέωση. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ολοκληρώθηκε η συζήτηση.   

 Να κάνω και εγώ εύφημη μνεία στο ΚΥΠΕ.  Πράγματι κάνουν εξαίρετο έργο και 
θα πρέπει να στηριχθούν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του ΚΥΠΕ ποσού ύψους €3.505.681 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, οκτώ εναντίον και καμία αποχή τα άρθρα 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, οκτώ εναντίον και καμία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου 
Ελαιοκομικών Προϊόντων του 2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Ελαιοκομικών 

Προϊόντων του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 
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 Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 
Μαρτίου 2010.  Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, μέλη του διοικητικού συμβουλίου και ο αναπληρωτής διευθυντής του 
Συμβουλίου Ελαιοκομικών Προϊόντων (ΣΕΠ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΣΕΠ για το έτος 2010 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€1.163.605 και έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται από ίδια έσοδα του 
ΣΕΠ (€320.000), από αποθεματικά (€200.000) και από κρατική χορηγία (€643.605). 

 Οι κυριότερες δαπάνες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού αναλύονται ως 
ακολούθως: 

1. ∆απάνες προσωπικού €707.945. 

2. Λειτουργικές δαπάνες €376.860. 

3. Κεφαλαιουχικές δαπάνες €78.800. 

 Σημειώνεται ότι με τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό δεν προβλέπεται η 
δημιουργία οποιωνδήποτε νέων θέσεων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο 
προϋπολογισμός του συμβουλίου για το 2010 προβλέπει τη μείωση αρκετών 
κονδυλίων, τα οποία αφορούν, μεταξύ άλλων, την κατανάλωση ηλεκτρικού ρεύματος, 
την προβολή, προώθηση, δημοσιότητα και διαφήμιση του ΣΕΠ, καθώς και τη 
συμμετοχή σε διάφορες εκθέσεις.   

 Ειδικότερα, όσον αφορά τις δαπάνες που προβλέπονται στον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό, σε  αυτές περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, κονδύλια που αφορούν 
βελτίωση και συνέχιση της σταδιακής αναβάθμισης των υποστατικών και 
αποθηκευτικών χώρων ελαιολάδου (€20.000), κονδύλια που αφορούν μηχανήματα 
και την εγκατάσταση και χρήση τους κατά κύριο λόγο για την επισκευή του χώρου του 
χημείου, όπου θα στεγάζεται ομάδα δοκιμαστών ελαιολάδου, σύμφωνα με κοινή 
απόφαση του ΣΕΠ, του Τμήματος Γεωργίας και του ∆ιεθνούς Συμβουλίου Ελαιολάδου 
(€44.000), όπως και κονδύλια που αφορούν πληρωτέους τόκους για ανεξόφλητα 
δάνεια του οργανισμού ύψους €1.869.628 (€105.000). 

 Ο αναπληρωτής διευθυντής του ΣΕΠ πληροφόρησε την επιτροπή ότι στο 
παρόν στάδιο αναμένονται τα αποτελέσματα μελέτης που διενεργήθηκε σχετικά με την 
εκμετάλλευση των αποβλήτων του ελαιοτριβείου του ΣΕΠ.  Παράλληλα, ανέφερε ότι 
το συμβούλιο συμμετέχει σε διάφορα ευρωπαϊκά προγράμματα που στοχεύουν στη 
βελτίωση της ποιότητας του ελαιολάδου και στην αύξηση της κατανάλωσής του.    

  Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού μέλη της 
επιτροπής έθεσαν ερωτήματα σχετικά με την ανάγκη ύπαρξης του ΣΕΠ. Συναφώς, οι 
εκπρόσωποι του ΣΕΠ ανέφεραν, μεταξύ άλλων, ότι, παρ’  όλο που στο παρελθόν 
λήφθηκε απόφαση από το Υπουργικό Συμβούλιο για τερματισμό της λειτουργίας του 
συμβουλίου, αυτή δεν υλοποιήθηκε, μετά την παρέμβαση των οργανώσεων 
ελαιοπαραγωγών οι οποίοι ζήτησαν τη συνέχιση της λειτουργίας του ΣΕΠ, αφού 
παρέχει σημαντικές υπηρεσίες προς αυτούς. Συμπληρώνοντας, οι ίδιοι αρμόδιοι 
ανέφεραν ότι στις 23 Φεβρουαρίου 2010 το ΣΕΠ κατέθεσε μελέτη βιωσιμότητας στο 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος συνοδευόμενη από 
σημείωμα του διοικητικού συμβουλίου του ΣΕΠ στο οποίο παρατίθενται οι απόψεις και 
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οι εισηγήσεις του και αναμένεται η λήψη τελικής απόφασης από το εν λόγω 
υπουργείο.  Σημειώνεται ότι η μελέτη βιωσιμότητας κατατέθηκε από το ΣΕΠ στην 
επιτροπή συνοδευόμενη από σχετική επιστολή, ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2010. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της μέλους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του πιο πάνω νομοσχεδίου σε 
νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
πιο πάνω νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Συμβουλίου Ελαιοκομικών Προϊόντων 
ποσού ύψους €1.163.605 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Επτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, επτά εναντίον και καμία αποχή τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου 
Ελαιοκομικών Προϊόντων του 2010 Νόμος τους 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Επτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, επτά εναντίον και καμία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού του 2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Τουρισμού του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 



 74

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Μαρτίου 
2010.  Στη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και η 
γενική διευθύντρια του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΤ για το έτος 2010 είναι ισοσκελισμένος και 
προβλέπει δαπάνες ύψους €87.970.235 και έσοδα του ίδιου ύψους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, το κυριότερο μέρος 
των εσόδων του οργανισμού θα προέλθει από κρατική χορηγία ύψους €81.795.189 
(μειωμένη σε σχέση με το 2009, κατά το οποίο η κρατική χορηγία ήταν ύψους 
€101.612.172), ενώ σημαντικά έσοδα θα αποκομισθούν από χρηματοδοτήσεις των 
Ευρωπαϊκών ∆ιαρθρωτικών Ταμείων (€3.117.500) και από τη διαχείριση των 
υποστατικών του οργανισμού (€1.320.386). 

 Οι προβλεπόμενες δαπάνες του υπό αναφορά προϋπολογισμού αφορούν 
κυρίως έξοδα προβολής και δημοσιότητας (€53.605.620), αποδοχές προσωπικού 
(€15.555.889) και έξοδα οργάνωσης και ανάπτυξης του τουριστικού προϊόντος 
(€12.011.000). 

 Στο στάδιο της συζήτησης του εν λόγω προϋπολογισμού, οι εκπρόσωποι του 
ΚΟΤ ανέφεραν, μεταξύ άλλων, ότι κατά το 2009 οι αφίξεις περιηγητών στην Κύπρο σε 
σύγκριση με το 2008 κατέγραψαν μείωση της τάξης του 10,9%.  Ειδικότερα, 
σημείωσαν μείωση οι αφίξεις από όλες σχεδόν τις κύριες αγορές, όπως το Ηνωμένο 
Βασίλειο (μείωση 14%), τη Ρωσία (μείωση 17,8%), τις βόρειες χώρες (μέση μείωση 
10,8%), καθώς και οριακή μείωση οι αφίξεις από αγορές όπως η Ελλάδα (μείωση 
0,9%) και η Γερμανία (μείωση 0,7%).  Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του ΚΟΤ, η 
μείωση που καταγράφηκε οφείλεται σε πρώτιστο βαθμό στην παγκόσμια οικονομική 
κρίση.  Ως αποτέλεσμα της μείωσης στην τουριστική κίνηση, τα έσοδα από τον 
τουρισμό κατέγραψαν μείωση της τάξης του 16,6%, ενώ η δαπάνη κατά περιηγητή 
σημείωσε μείωση 6,5%. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, στον τομέα της 
ανταγωνιστικότητας η Κύπρος εξακολουθεί να μειονεκτεί έναντι άλλων μεσογειακών 
προορισμών λόγω της συγκριτικά μεγαλύτερης γεωγραφικής απόστασης από χώρες 
πηγές τουρισμού, γεγονός που ανεβάζει την τιμή του αεροπορικού ναύλου, και λόγω 
του υψηλού βιοτικού επιπέδου, που αντικατοπτρίζεται τόσο στις απολαβές του 
προσωπικού που απασχολείται στην τουριστική βιομηχανία όσο και στο γενικό 
επίπεδο τιμών προϊόντων και υπηρεσιών.  Αρνητικά επηρεάστηκε επίσης η Κύπρος 
από την ισοτιμία του ευρώ σε σχέση με τα νομίσματα σημαντικών χωρών πηγών που 
βρίσκονται εκτός Ευρωζώνης, όπως είναι το Ηνωμένο Βασίλειο και η Ρωσία.  Ως 
αποτέλεσμα, όσον αφορά το ύψος της τιμής εκδρομικού πακέτου διακοπών η Κύπρος 
αποτελεί έναν από τους ακριβότερους μεσογειακούς προορισμούς.  Σύμφωνα με τους 
αρμοδίους, αυτό, το οποίο αποτελεί το μόνιμα αρνητικό χαρακτηριστικό του 
τουριστικού μας προϊόντος, δυσχεραίνει τις προσπάθειες προβολής της Κύπρου σε 
μια διεθνή αγορά όπου η χαμηλότερη τιμή πακέτου αποτελεί ακόμα το σημαντικότερο 
κριτήριο επιλογής προορισμού διακοπών. 

 Συναφώς, οι εκπρόσωποι του ΚΟΤ δήλωσαν ότι προς αναθέρμανση της 
τουριστικής κίνησης ο οργανισμός θα προχωρήσει εντός του 2010 στο σχεδιασμό του 
νέου Στρατηγικού Σχεδίου Τουρισμού και στον επιχειρησιακό σχεδιασμό για τη 
χρονική περίοδο 2011-2015.  Ειδικότερα, το 2010 θα εκπονηθούν μελέτες των οποίων 
τα πορίσματα θα ληφθούν υπόψη στο σχεδιασμό του νέου στρατηγικού σχεδίου, το 
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οποίο θα είναι πιο πελατοκεντρικό και στοχευμένο και θα προτείνει νέους 
μηχανισμούς παρακολούθησης και συντονισμού μεταξύ των εμπλεκόμενων φορέων. 

 Επιπρόσθετα, ο οργανισμός προχωρεί σε εστιασμένες ενέργειες δίνοντας 
ιδιαίτερη βαρύτητα στους πιο κάτω τομείς, τους οποίους έχει ιεραρχήσει, σύμφωνα με 
τους αρμοδίους, ως τομείς προτεραιότητας: 

1. Βελτίωση της προσβασιμότητας της Κύπρου από τις αγορές με προοπτικές 
τουριστικής κίνησης. 

2. Συνεργασία και ενθάρρυνση των οργανωτών ταξιδίων στον τομέα της 
προβολής του τουριστικού προϊόντος της Κύπρου. 

3. Εισαγωγή νέων εναλλακτικών μορφών μάρκετινγκ και συγκεκριμένα του 
ηλεκτρονικού μάρκετινγκ (e-marketing). 

4. Ενδυνάμωση και εμπέδωση του “branding” της τουριστικής Κύπρου μαζί με 
έρευνες αξιολόγησης της αποδοτικότητας των εκστρατειών. 

 Κατά τη διάρκεια της συζήτησης βουλευτές μέλη της επιτροπής άσκησαν 
κριτική στη γενικότερη διαχείριση του τουριστικού προϊόντος από τον οργανισμό και 
στη διαρκή πτωτική τάση τόσο σε τουριστική κίνηση όσο και σε έσοδα από το 
νευραλγικό αυτό τομέα.  Ειδικότερα, δήλωσαν ότι τα προβλήματα που 
παρουσιάζονται δεν οφείλονται αποκλειστικά στην παγκόσμια οικονομική κρίση, η 
οποία κατά γενική ομολογία έχει συντείνει στην επιδείνωση της κατάστασης, αλλά και 
στην κακή διαχείριση από τη διοίκηση επί σειρά ετών, η οποία έχει οδηγήσει στην 
απώλεια της τουριστικής ταυτότητας της Κύπρου, αλλά και στην αποδυνάμωσή της 
έναντι άλλων ανταγωνιστικών τουριστικών προορισμών. 

 Περαιτέρω, μέλη της επιτροπής απέδωσαν τα προβλήματα που 
παρουσιάζονται σε προσωπικές διαφορές μεταξύ των διευθυντικών στελεχών του 
οργανισμού, οι οποίες, παρά τη συνεχή και διαχρονική στήριξη της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς τον οργανισμό, δεν επέτρεψαν τη λήψη των απαραίτητων 
διορθωτικών μέτρων και ενεργειών που θα οδηγούσαν στην ανάκαμψη του 
τουριστικού τομέα, αλλά αντιθέτως οδήγησαν σε μια πορεία χρεοκοπίας του 
τουριστικού προϊόντος. 

 Η γενική διευθύντρια του ΚΟΤ, αναγνωρίζοντας τα προβλήματα που 
επισήμαναν μέλη της επιτροπής, ανέφερε ότι το 2010 πρέπει να είναι μια χρονιά 
δραστικών αλλαγών και μεγάλων τομών εντός του οργανισμού.  Περαιτέρω, δήλωσε 
ότι υπάρχει αποτελμάτωση του τουρισμού και χρειάζονται ριζοσπαστικές αλλαγές και 
ανακατατάξεις εντός του ΚΟΤ, ώστε να αξιοποιούνται ορθότερα τα κονδύλια που 
βρίσκονται στη διάθεση του οργανισμού. 

 Ο πρόεδρος του ΚΟΤ δήλωσε ότι, παρά τα προβλήματα που υπάρχουν, παρά 
το μειωμένο προϋπολογισμό και τη μειωμένη κρατική χορηγία προς τον οργανισμό σε 
σχέση με το 2009, λόγω της οικονομικής περισυλλογής, ο οργανισμός θα φέρει εις 
πέρας την αποστολή του.  ∆ήλωσε επίσης ότι όλες οι ενδείξεις που έχει ο οργανισμός, 
με βαρόμετρο την αγορά του Ηνωμένου Βασιλείου, όπου τα σημάδια είναι 
ενθαρρυντικά, είναι ότι το τουριστικό ρεύμα θα κινηθεί ανοδικά το 2010.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού ζήτησαν από τους αρμοδίους όπως 
κατατεθούν στοιχεία και γραπτές απαντήσεις επί διάφορων θεμάτων που τέθηκαν 
κατά τη συνεδρία της επιτροπής και επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν δύο τροπολογίες.  Τροπολογίες εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και τροπολογία εκ μέρους του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα - “∆ελτίο ∆απανών” - σε 
σχέση με τα ακόλουθα κεφάλαια και άρθρα:  

Α/Α Σελίδα Κεφάλαιο Άρθρο Επεξήγηση Ποσό 

1. 18 1 4 (3) ∆ιάφορα Επιδόματα και 
Υπερωριακή Απασχόληση 

Προσωπικού 

€372.005 

2. 19 2 5 Οδοιπορικά €170.000 

3. 20 3 3 Έξοδα Λειτουργίας 
Γραφείου 

€525.200 

4. 21 3 14 Επιδιορθώσεις, 
∆ιακοσμήσεις και 
Συντήρηση Κτιρίων 

€200.000 

5. 21 3 16 Αγορά Υπηρεσιών €359.000 

6. 34 5 3 Σχέδια Κινήτρων για 
Αναβάθμιση και 

∆ιαφοροποίηση του 
Τουριστικού Προϊόντος 

€1.500.000 

7. 35 5 8 Συντηρήσεις/ Προσθήκες/ 
∆ιαμορφώσεις/ 

Αναβαθμίσεις στα Κτίρια 
και την Υποδομή Όλων 
των Υποστατικών του 

Οργανισμού  

€650.000 

 

1.  Στις τροπολογίες με αύξοντα αριθμό 1 μέχρι 3 γίνεται εισήγηση όπως τα   
προϋπολογιζόμενα ποσά μειωθούν κατά 10%.   

2.  Στην τροπολογία με αύξοντα αριθμό 4 γίνεται εισήγηση για μείωση του 
προϋπολογιζόμενου ποσού από €200.000 σε €50.000.    

3.    Στις τροπολογίες με αύξοντα αριθμό 5 και 6 γίνεται εισήγηση όπως τεθεί η 
ακόλουθη σημείωση: 

         «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό, χωρίς προηγουμένως να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.».  

4.  Στην τροπολογία με αύξοντα αριθμό 7 γίνεται εισήγηση για μείωση του 
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προϋπολογιζόμενου ποσού από €650.000 σε €250.000.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της υπ’ αριθμόν 1 τροπολογίας; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της υπ’ αριθμόν 2 τροπολογίας; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της υπ’ αριθμόν 3 τροπολογίας; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της υπ’ αριθμόν 4 τροπολογίας; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της υπ’ αριθμόν 5 τροπολογίας; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της υπ’ αριθμόν 6 τροπολογίας; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της υπ’ αριθμόν 7 τροπολογίας; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

 Περνούμε στην τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος  

          Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο Κεφάλαιο 4, Άρθρο 2 - “∆ιαφήμιση 
και Τουριστική Προβολή” - συνολικού ύψους €40.474.500 ως ακολούθως: 

         «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό για το μέρος αυτού που 
αφορά δαπάνες ύψους €13.500.000 - “∆ιαφήμιση” - και δαπάνη ύψους 
€1.500.000 - “∆ιαφήμιση σε ∆ιεθνή ΜΜΕ”, χωρίς προηγουμένως να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Κόμματος;   

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Οι προτεινόμενες τροπολογίες εγκρίνονται ομόφωνα. 

 



 78

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 
ποσού ύψους €87.313.515 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 ∆ιάθεση ειδικών εισπραττόμενων/εμβαζόμενων ποσών για υλοποίηση 
συγκεκριμένων προγραμμάτων/σκοπών.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Άδειας 
Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», πρόταση νόμου.  Για το θέμα αυτό 
έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Γεώργιος Τάσου 

 Αντώνης Αντωνίου Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντρέας Φακοντής Φειδίας Σαρίκας 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας  Ανδρέας Θεμιστοκλέους 
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 Γεώργιος Γεωργίου  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον πρόεδρο της επιτροπής κ. 
Ζαχαρία Κουλία και το μέλος της κ. Γεώργιο Γεωργίου, σε επτά συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 1η ∆εκεμβρίου 2009 μέχρι 9 Μαρτίου 2010.   

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος 
Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της αστυνομίας, η Επίτροπος Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του 
Παιδιού, εκπρόσωποι της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων 
Γονέων ∆ημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης, της Παγκύπριας Ομοσπονδίας 
Συνδέσμων Γονέων και Κηδεμόνων Ιδιωτικών Σχολείων, της Παγκύπριας 
Συντονιστικής Επιτροπής Μαθητών (ΠΣΕΜ), των οργανώσεων νεολαίας Ε∆ΟΝ, 
ΝΕ∆ΗΚ, Ε∆ΕΚ, Ευρωπαϊκού Κόμματος (ΝΕΚ) και Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών (ΝΕΟΙ), του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Σχολών Οδηγών Κύπρου 
(ΣΙΣΟΚ), του Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών Σχολών Οδηγών (ΠΑΣΕΣΟ) και 
της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ιδιοκτητών Εκπαιδευτών Οδηγών (ΠΟΙΕΟ).  Ο 
Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου και η οργάνωση ΝΕ∆ΗΣΥ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, 
δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.  Η οργάνωση ΝΕ∆ΗΣΥ όμως, 
σε μεταγενέστερο στάδιο, κοινοποίησε γραπτώς τις θέσεις της επί του θέματος. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή ήταν η 
τροποποίηση του περί Άδειας Οδήγησης Νόμου, ώστε να δύναται να παραχωρηθεί 
άδεια οδήγησης μαθητευομένου για μηχανοκίνητα οχήματα κατηγορίας Β΄ (τύπου 
salοοn) και υποκατηγορίας Β1 (τρίκυκλα και τετράκυκλα με κινητήρα) σε άτομα που 
έχουν συμπληρώσει το δέκατο έβδομο έτος της ηλικίας τους αντί το δέκατο όγδοο 
έτος, που ισχύει σήμερα, νοουμένου βέβαια ότι πληρούν τις υπόλοιπες προϋποθέσεις 
που καθορίζει η υφιστάμενη νομοθεσία για τη χορήγηση της εν λόγω άδειας. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, απώτερος στόχος αυτής 
είναι να παρασχεθεί στο μαθητευόμενο οδηγό ικανοποιητικός χρόνος εκπαίδευσης για 
απόκτηση της αναγκαίας πείρας οδήγησης, με τη συνοδεία αδειούχου εκπαιδευτή ή 
άλλου έμπειρου οδηγού, προτού αυτός εξασφαλίσει την κανονική άδεια οδήγησης 
στην ηλικία των δεκαοκτώ ετών.  Οι ίδιοι σημείωσαν πως με βάση την υφιστάμενη 
νομοθεσία η μαθητική άδεια οδήγησης εκδίδεται σε πρόσωπο που συμπληρώνει το 
δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας του και, αφού περάσουν είκοσι μία ημέρες από την 
έκδοση αυτής, είναι δυνατό να εκδοθεί η κανονική άδεια οδήγησης, χωρίς δηλαδή να 
παρασχεθεί στο μαθητευόμενο οδηγό ο απαραίτητος χρόνος για εκπαίδευση και 
απόκτηση εμπειρίας και γνώσεων οδήγησης. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων δήλωσε στην 
επιτροπή πως το υπουργείο του συμφωνεί με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου για 
μείωση του κατώτατου ορίου ηλικίας για απόκτηση μαθητικής άδειας οδηγού, αφού, 
όπως δήλωσε, με τον τρόπο αυτό θα παρασχεθεί ικανοποιητικός χρόνος στους 
μαθητευόμενους οδηγούς να αποκτήσουν τις απαραίτητες γνώσεις οδήγησης και 
εμπειρία, προτού αυτοί εξασφαλίσουν την κανονική άδεια οδήγησης.  Ο ίδιος 
συμφώνησε με τη φιλοσοφία των προτεινόμενων διατάξεων και δήλωσε πως το 
υπουργείο του, αφού διεξήλθε εκ νέου τις θέσεις των εμπλεκομένων, αποφάσισε να 
εισηγηθεί στην επιτροπή συγκεκριμένες περαιτέρω τροποποιήσεις των διατάξεων της 
υπό συζήτηση πρότασης, ώστε η προτεινόμενη άδεια οδήγησης μαθητευομένου να 
διέπεται από τέτοιους όρους και προϋποθέσεις που να εξασφαλίζουν την επίτευξη του 
απώτερου στόχου της προτεινόμενης νομοθεσίας, που είναι η διάπλαση ικανών και 
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σωστών οδηγών.  Οι εισηγήσεις αυτές συνοψίζονται στα πιο κάτω: 

1. Ο συνοδηγός σε όχημα το οποίο οδηγείται από άτομο που κατέχει μαθητική 
άδεια οδήγησης να είναι τουλάχιστον είκοσι τεσσάρων ετών και να κατέχει 
κανονική άδεια οδήγησης τουλάχιστο πέντε ετών. 

2. Το επίπεδο αλκοόλης στον οργανισμό του μαθητευόμενου οδηγού να είναι 
μηδενικό. 

3. Να καταργηθεί η εξώδικη ρύθμιση για αδικήματα που προκαλούνται από 
μαθητευόμενους οδηγούς και αυτά να εκδικάζονται από τα δικαστήρια. 

4. Να προβλεφθούν βαθμοί ποινής για αδικήματα που προκαλούνται από 
μαθητευόμενους οδηγούς οι οποίοι να είναι διπλάσιοι από τους βαθμούς 
ποινής που προβλέπονται για τα ίδια αδικήματα τα οποία προκαλούνται από 
οδηγούς κατόχους κανονικής άδειας οδήγησης. 

5. Σε περίπτωση παραβίασης του καθορισμένου ορίου ταχύτητας ή εντοπισμού 
αλκοόλ στον οργανισμό μαθητευόμενου οδηγού να αναστέλλεται η ισχύς της 
μαθητικής άδειας για έξι μήνες.  

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών συμφώνησαν με το 
περιεχόμενο της πρότασης νόμου και δήλωσαν στην επιτροπή πως το υπουργείο 
τους έχει ήδη μελετήσει το υπό συζήτηση θέμα και έχει ετοιμάσει σχετικό νομοσχέδιο 
με περιεχόμενο ταυτόσημο του προτεινόμενου νόμου, του οποίου όμως οι διαδικασίες 
ολοκλήρωσης καθυστερούν και ως εκ τούτου δεν έχει κατατεθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.  Οι ίδιοι ανέφεραν στην επιτροπή ότι η Κύπρος και άλλες τρεις χώρες 
(Ελλάδα, Μάλτα, Ολλανδία) είναι οι μόνες ευρωπαϊκές χώρες που έχουν ως κατώτατο 
όριο ηλικίας για απόκτηση άδειας οδήγησης μαθητευομένου την ηλικία των δεκαοκτώ 
ετών.  Η Αγγλία και η Ιρλανδία, οι οποίες αποδεδειγμένα έχουν υψηλό επίπεδο οδικής 
ασφάλειας, καθώς και το Βέλγιο και η Κροατία έχουν με νομικό καθεστώς καθορίσει 
ως κατώτατο όριο απόκτησης της εν λόγω άδειας την ηλικία των δεκαεπτά ετών.  Η 
Σουηδία, η οποία επίσης χαρακτηρίζεται από υψηλό επίπεδο οδικής ασφάλειας, 
καθώς και η Γερμανία και η Αυστρία έχουν κατώτατο όριο απόκτησης της άδειας 
αυτής την ηλικία των δεκαέξι ετών, ενώ η Αυστραλία και η Νέα Ζηλανδία την ηλικία 
των δεκαπέντε ετών.  Παράλληλα, οι ίδιοι εκπρόσωποι υιοθέτησαν την εισήγηση του 
εκπροσώπου του υπουργείου τους για περαιτέρω τροποποίηση των προτεινόμενων 
διατάξεων σύμφωνα με τα όσα αυτός ανέφερε πιο πάνω. 

 Ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής Μαθητών 
διαφώνησε με τις προτεινόμενες διατάξεις, υποστηρίζοντας πως οι μαθητές στην 
ηλικία των δεκαεπτά χρόνων θα καταχρώνται το προτεινόμενο δικαίωμα, δε θα 
εφαρμόζουν τους προτεινόμενους περιορισμούς και θα παρανομούν, με όλα τα 
δυσμενή για τις πράξεις τους αποτελέσματα.   

 Σύμφωνα με την Επίτροπο Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού και το 
γραπτό υπόμνημα που η ίδια κατέθεσε στην επιτροπή, η πρόταση νόμου πρέπει να 
τύχει θετικής αντιμετώπισης.  Όπως επίσης δήλωσε, οι στόχοι της πρότασης νόμου 
συνάδουν απόλυτα με την αρχή της παραχώρησης και της άσκησης των δικαιωμάτων 
των παιδιών ανάλογα με την προοδευτική ανάπτυξη αυτών και των ικανοτήτων τους.  
Στοχεύει στο να παραχωρήσει σε νεότερη ηλικία την άδεια μαθητευόμενου οδηγού, 
έτσι ώστε να υπάρχει αρκετός χρόνος για ορθή εκμάθηση οδήγησης μέχρι την 
παραχώρηση του δικαιώματος έκδοσης κανονικής άδειας οδηγού στην ηλικία των 
δεκαοκτώ ετών.  Σύμφωνα με την ίδια, η πρόταση νόμου συνάδει επίσης με τον 
ευρύτερο στόχο της ορθής διαπαιδαγώγησης των νέων σε θέματα οδικής συνείδησης, 
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αφού τους δίνει την ευκαιρία να έρθουν σε επαφή με την οδήγηση σε μια ηλικία κατά 
την οποία από τη μια έχουν την αντίληψη και την ικανότητα να αντεπεξέλθουν στις 
υποχρεώσεις του μαθητευόμενου οδηγού και από την άλλη τους δίνεται αρκετός 
χρόνος, για να εκπαιδευτούν ορθά και να διαπαιδαγωγηθούν ουσιαστικά σε θέματα 
οδικής συνείδησης.  Με δεδομένο ότι η υφιστάμενη νομοθεσία για την άδεια 
μαθητευόμενου οδηγού διέπεται από πολύ αυστηρούς όρους και προϋποθέσεις, που 
στόχο έχουν την προστασία τόσο των μαθητευόμενων οδηγών όσο και των 
υπόλοιπων οδηγών, και λαμβάνοντας υπόψη ότι τα παιδιά στην ηλικία των δεκαεπτά 
ετών έχουν ουσιαστικά αναπτύξει σχεδόν πλήρως τις ικανότητες και δυνατότητες ενός 
ενηλίκου και έχουν την απαραίτητη ωριμότητα να αντεπεξέλθουν στις υποχρεώσεις 
των μαθητευόμενων οδηγών, η επίτροπος εισηγείται όπως η πρόταση νόμου τύχει 
θετικής αντιμετώπισης. 

  Οι εκπρόσωποι της αστυνομίας, με γραπτό υπόμνημα που κατέθεσαν στην 
επιτροπή, διατύπωσαν τις επιφυλάξεις τους όσον αφορά την προτεινόμενη 
θεσμοθέτηση για παραχώρηση του δικαιώματος απόκτησης άδειας οδήγησης 
μαθητευομένου στην ηλικία των δεκαεπτά ετών, καθότι, όπως δήλωσαν, ένα μεγάλο 
ποσοστό των νεκρών συνεπεία τροχαίων δυστυχημάτων είναι νεαροί ηλικίας κάτω 
των είκοσι πέντε ετών λόγω απειρίας στην οδήγηση.  Ωστόσο, παρά την πιο πάνω 
γενική θέση τους, διατύπωσαν την άποψη ότι, σε περίπτωση που η επιτροπή 
αποφασίσει την προώθηση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, αυτή πρέπει να τύχει 
σχετικής τροποποίησης, ώστε να υιοθετηθούν περιοριστικά μέτρα για τους νεαρούς 
μαθητευόμενους οδηγούς ηλικίας κάτω των δεκαοκτώ ετών για σκοπούς οδικής 
ασφάλειας.  Με βάση την τοποθέτηση αυτή, εισηγήθηκαν τις ακόλουθες 
τροποποιήσεις: 

1. Ο μαθητευόμενος οδηγός να έχει συνοδηγό πρόσωπο ηλικίας άνω των είκοσι 
πέντε ετών το οποίο να κατέχει ισχύουσα άδεια οδήγησης τουλάχιστο πέντε 
ετών.   

2. Να αναστέλλεται η μαθητική άδεια οδήγησης από τον Έφορο Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων, σε περίπτωση που ο μαθητευόμενος δε συμμορφώνεται με την 
προαναφερόμενη πρόνοια ή με την υποχρέωσή του να μη μεταφέρει άλλο 
πρόσωπο εντός του οχήματος. 

3. Να αναστέλλεται επίσης από τον Έφορο Μηχανοκινήτων Οχημάτων η μαθητική 
άδεια οδήγησης, σε περίπτωση που ο μαθητευόμενος οδηγός καταλαμβάνεται 
να οδηγεί υπό την επήρεια αλκοόλης ή με ταχύτητα πέραν του 30% του 
επιτρεπόμενου ορίου. 

4. Οι καταγγελίες εναντίον των μαθητευόμενων οδηγών που αφορούν παράβαση 
των προνοιών της νομοθεσίας να προωθούνται για ποινική δίωξη και να μην 
εκδίδεται εξώδικο πρόστιμο.   

5. Το όχημα που οδηγείται από μαθητευόμενο οδηγό ηλικίας κάτω των δεκαοκτώ 
ετών να φέρει σε εμφανή θέση στην πρόσθια και οπίσθια όψη του ειδικό 
διακριτικό σήμα, το οποίο να διακρίνεται από το σήμα που τοποθετείται στα 
οχήματα για μαθητευόμενους οδηγούς που είναι ηλικίας άνω των δεκαοκτώ 
ετών. 

 Οι εκπρόσωποι της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων και 
Κηδεμόνων Ιδιωτικών Σχολείων, με γραπτό υπόμνημα που κατέθεσαν στην επιτροπή, 
διαφώνησαν με τις πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου για τους ακόλουθους 
λόγους: 
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1. Τα σοβαρά δυστυχήματα που προκαλούνται από νεαρούς οδηγούς συνεχώς 
αυξάνονται. 

2. Τα θανατηφόρα δυστυχήματα αφορούν κατά το πλείστον ανήλικους οδηγούς. 

3. Ελλείπει από τα σχολεία και κυρίως από τα λύκεια η απαραίτητη εκπαίδευση 
οδικής συμπεριφοράς και γενικά οδικής συνείδησης. 

4. Απαιτείται εκτεταμένη αναθεώρηση των διατάξεων της νομοθεσίας που διέπει 
τη διαδικασία απόκτησης τόσο της μαθητικής όσο και της κανονικής άδειας 
οδηγού, για να είναι αξιόπιστη και να παρέχει τη δυνατότητα σε νεαρό οδηγό να 
συνειδητοποιεί τη σοβαρότητα της οδήγησης. 

5. Απαιτείται η αύξηση των προβλεπόμενων ποινών που επιβάλλονται στους 
παρανομούντες νεαρούς οδηγούς. 

 Επιπρόσθετα, δήλωσαν ότι η ψήφιση της πρότασης νόμου θα ενθαρρύνει τους 
μαθητές να αποπροσανατολιστούν από τους στόχους τους στο σχολείο, με 
επακόλουθο οι επιδόσεις τους να μειωθούν, γιατί ως πρώτιστο μέλημά τους θα έχουν 
την απόκτηση της άδειας οδήγησης μαθητευομένου.   

 Ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων 
Γονέων ∆ημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης διαφώνησε επίσης με τις 
προτεινόμενες διατάξεις τής υπό συζήτηση πρότασης νόμου, υιοθετώντας ουσιαστικά 
τα όσα αναφέρθηκαν από τους εκπροσώπους της Παγκύπριας Ομοσπονδίας 
Συνδέσμων Γονέων και Κηδεμόνων Ιδιωτικών Σχολείων.  Επιπρόσθετα, δήλωσε ότι η 
προώθηση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου θα δημιουργήσει ένα επιπρόσθετο 
πρόβλημα στα σχολεία, αφού αυτά δεν έχουν την απαραίτητη υποδομή για τη 
στάθμευση των οχημάτων των μαθητών.    

 Ο εκπρόσωπος της οργάνωσης νεολαίας Ε∆ΟΝ εξέφρασε τις σοβαρές 
επιφυλάξεις της οργάνωσής του αναφορικά με την ορθότητα της υπό συζήτηση 
πρότασης νόμου.  ∆ήλωσε πως τα προτεινόμενα μέτρα και ποινές δε θα τυγχάνουν 
εφαρμογής από τους νεαρούς μαθητευόμενους οδηγούς και δε θα επιφέρουν το 
επιδιωκόμενο αποτέλεσμα.  Στόχος της πολιτείας, δήλωσε, πρέπει να είναι η 
διαπαιδαγώγηση της νεολαίας για σωστή οδική συμπεριφορά.  Επιπρόσθετα, 
σημείωσε ότι οι πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου ουσιαστικά 
αντιστρατεύονται τον προωθούμενο από το κράτος θεσμό της δωρεάν μεταφοράς 
μαθητών με λεωφορεία, ο οποίος έχει μεγάλη απήχηση στο μαθητόκοσμο.     

 Η εκπρόσωπος της οργάνωσης νεολαίας ΝΕ∆ΗΚ συμφώνησε με τις 
προτεινόμενες διατάξεις, υποστηρίζοντας πως είναι ορθό να δοθεί το δικαίωμα 
εκμάθησης οδήγησης στους νέους ηλικίας άνω των δεκαεπτά ετών, αλλά ταυτόχρονα 
είναι και υποχρέωση αυτών να τηρούν τις πρόνοιες της νομοθεσίας.   

 Ο εκπρόσωπος της οργάνωσης νεολαίας Ε∆ΕΚ εξέφρασε τις επιφυλάξεις της 
οργάνωσής του αναφορικά με το επιδιωκόμενο αποτέλεσμα της υπό συζήτηση 
πρότασης νόμου, καθότι, όπως ισχυρίστηκε, υπάρχει το ενδεχόμενο οι νέοι να 
καταχρώνται το προτεινόμενο δικαίωμα και να παρανομούν.  Επιπρόσθετα, δήλωσε 
πως η προώθηση της εν λόγω πρότασης πιθανόν να επιφέρει επιδείνωση του 
κυκλοφοριακού προβλήματος και αποδυνάμωση του προωθούμενου από το κράτος 
θεσμού της δωρεάν μεταφοράς μαθητών με λεωφορεία.   

 Η εκπρόσωπος της οργάνωσης νεολαίας ΝΕΟΙ συμφώνησε με τις πρόνοιες της 
υπό συζήτηση πρότασης νόμου, σημειώνοντας όμως πως αυτές πρέπει να τυγχάνουν 
ορθής  εφαρμογής από τους νέους.  Παράλληλα, δήλωσε ότι υπάρχει ανάγκη να 
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ενισχυθεί ο θεσμός των δημόσιων μεταφορών και να υιοθετηθούν από όλους τους 
οδηγούς οι αρχές της οικολογικής οδήγησης.  Σε μεταγενέστερο στάδιο η ίδια 
εκπρόσωπος κατέθεσε αναλυτικό υπόμνημα στην επιτροπή για τις θέσεις της 
οργάνωσής της, καθώς και εισηγήσεις για βελτίωση των προτεινόμενων διατάξεων. 

 Η οργάνωση ΝΕ∆ΗΣΥ, με γραπτό υπόμνημα που κατέθεσε στην επιτροπή, 
δήλωσε ότι δεν είναι αντίθετη με την παραχώρηση του δικαιώματος απόκτησης 
μαθητικής άδειας οδήγησης σε άτομα ηλικίας δεκαεπτά ετών και άνω, νοουμένου 
όμως ότι η εν λόγω άδεια θα διέπεται από αυστηρές προϋποθέσεις, οι οποίες πρέπει 
να ενσωματωθούν στη νομοθεσία.  Όπως αναφέρει στο υπόμνημά της, τέτοιες 
προϋποθέσεις είναι ο καθορισμός συγκεκριμένου αριθμού υποχρεωτικών μαθημάτων 
οδήγησης και του περιεχομένου των μαθημάτων αυτών, η καλλιέργεια από το κράτος 
οδικής συνείδησης υποψήφιων οδηγών και η απαραίτητη εμπειρία του συνοδηγού σε 
όχημα το οποίο οδηγείται από άτομο που κατέχει άδεια οδήγησης μαθητευομένου. 

 Οι εκπρόσωποι του ΣΙΣΟΚ και του ΠΑΣΕΣΟ συμφώνησαν με τις προτεινόμενες 
διατάξεις και επιπρόσθετα εισηγήθηκαν περαιτέρω τροποποίηση αυτών, ώστε να 
παρέχεται το δικαίωμα απόκτησης κανονικής άδειας οδήγησης αντί στην ηλικία των 
δεκαοκτώ ετών, που ισχύει σήμερα, στην ηλικία των δεκαεπτάμισι με ταυτόχρονο 
καθορισμό κατώτατου αριθμού υποχρεωτικών μαθημάτων εκμάθησης οδήγησης από 
αδειούχους εκπαιδευτές.   

 Οι εκπρόσωποι της ΠΟΙΕΟ διαφώνησαν με τις υπό συζήτηση πρόνοιες, 
υποστηρίζοντας ότι το 95% των θανατηφόρων δυστυχημάτων οφείλεται στην 
ανθρώπινη συμπεριφορά και όχι στην απειρία των οδηγών.  Τα θανατηφόρα 
δυστυχήματα που αποδίδονται σ’ αυτή την αιτία, δήλωσαν, περιορίζονται στο 2%.  Με 
γραπτό υπόμνημα που κατέθεσαν στην επιτροπή σημείωσαν ότι οι γονείς δε θα είναι 
σε θέση να ελέγξουν τα παιδιά τους, ώστε να μην οδηγούν χωρίς προσοντούχο 
συνοδηγό, και επιπρόσθετα, λόγω ανωριμότητας αυτών, ενδεχομένως να 
παρασύρουν και άλλα πρόσωπα να επιβαίνουν στο όχημα με όλα τα δυσμενή 
επακόλουθα.  Όπως παράλληλα δήλωσαν, θα αποδυναμωθεί και ο προωθούμενος 
από το κράτος θεσμός της δωρεάν μεταφοράς μαθητών στα σχολεία με λεωφορεία.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και με γνώμονα την ανάγκη εξασφάλισης όσο το δυνατό 
υψηλότερου επιπέδου οδικής ασφάλειας, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των 
μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, κάλεσε το αρμόδιο υπουργείο όπως σε συνεργασία 
με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και την αστυνομία μελετήσει 
τις εισηγήσεις που τέθηκαν και παράσχει σχετική υποστήριξη στην επιτροπή, 
προκειμένου η τελευταία να ενσωματώσει κατά τον ορθότερο τρόπο στις υπό 
συζήτηση πρόνοιες και συγκεκριμένους αυστηρούς όρους και προϋποθέσεις, από τις 
οποίες να διέπεται η άδεια οδήγησης μαθητευομένου, ώστε να διασφαλιστεί η 
επίτευξή του απώτερου στόχου της πρότασης, που είναι η απόκτηση ικανοποιητικών 
εμπειριών και γνώσεων ορθής οδήγησης, προτού εκδοθεί η κανονική άδεια οδήγησης.  
Ουσιαστικά, η πιο πάνω πλειοψηφία των μελών της επιτροπής εισηγήθηκε όπως 
ενσωματωθούν στην πρόταση πλείστες θέσεις της αστυνομίας, όπως αυτές 
διατυπώθηκαν στο γραπτό υπόμνημά της που οι εκπρόσωποί της κατέθεσαν στην 
επιτροπή. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν στην επιτροπή πως, υπό το φως της σχετικής 
ενημέρωσης που έτυχε η επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων για επεξεργασία δηλαδή από το αρμόδιο υπουργείο 
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σχετικού νομοσχεδίου που πραγματεύεται το περιεχόμενο της υπό συζήτηση 
πρότασης νόμου, δεν υιοθετούν την εισήγηση της πλειοψηφίας των μελών της 
επιτροπής για προώθηση της πρότασης στην ολομέλεια του σώματος, 
υποστηρίζοντας ότι η επιτροπή πρέπει να αναμένει να μελετήσει το εν λόγω 
νομοσχέδιο, το περιεχόμενο του οποίου αποτέλεσε προϊόν ενδελεχούς μελέτης και 
επεξεργασίας από το αρμόδιο υπουργείο.   

 Επιπρόσθετα, τα ίδια μέλη δήλωσαν πως έχουν έντονες επιφυλάξεις και ως 
προς την ουσία των διατάξεων της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, υπό το φως 
σοβαρών επιφυλάξεων που διατυπώθηκαν για το υπό συζήτηση θέμα από τους 
ενδιαφερομένους στα πλαίσια των συνεδριάσεων της επιτροπής. 

 Οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου, ενεργώντας στη βάση της πιο πάνω 
απόφασης της πλειοψηφίας των μελών της επιτροπής, διαμόρφωσαν και πρότειναν 
στην τελευταία σχετικό προσχέδιο κειμένου το οποίο η επιτροπή διεξήλθε και 
αναδιαμόρφωσε σύμφωνα με τις εισηγήσεις της.  Το αναδιαμορφωμένο κείμενο 
περιλαμβάνει τις ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Σε περίπτωση κατόχου άδειας οδήγησης μαθητευομένου που είναι ηλικίας 
κάτω των δεκαοκτώ ετών πρέπει να επιβαίνει στο πρόσθιο διπλανό στον οδηγό 
κάθισμα του οχήματος πρόσωπο που είναι ηλικίας πέραν των είκοσι πέντε 
ετών και που κατέχει ισχύουσα άδεια για χρονική περίοδο τουλάχιστο πέντε 
ετών για οδήγηση οχήματος της ίδιας κατηγορίας ή υποκατηγορίας με το 
οδηγούμενο από τον κάτοχο της άδειας οδήγησης μαθητευομένου όχημα.   

2. Σε περίπτωση κατόχου άδειας οδήγησης μαθητευομένου που είναι ηλικίας άνω 
των δεκαοκτώ ετών πρέπει να επιβαίνει στο πρόσθιο διπλανό στον οδηγό 
κάθισμα του οχήματος πρόσωπο που κατέχει ισχύουσα άδεια για χρονική 
περίοδο τουλάχιστο δύο ετών για οδήγηση οχήματος της ίδιας κατηγορίας ή 
υποκατηγορίας με το οδηγούμενο από τον κάτοχο της άδειας οδήγησης 
μαθητευομένου όχημα. 

3. Ο Έφορος Μηχανοκινήτων Οχημάτων θα μπορεί να αναστείλει ή ακυρώσει την 
ισχύ της άδειας οδήγησης μαθητευομένου ή να απορρίψει αίτηση για έκδοση 
άδειας οδήγησης μαθητευομένου, σε περίπτωση που διαπιστώσει ότι ο 
κάτοχος άδειας μαθητευομένου που είναι ηλικίας κάτω των δεκαοκτώ ετών δε 
συμμορφώνεται με τις απαιτήσεις της νομοθεσίας.  Στην περίπτωση αυτή δε θα 
μπορεί να εκδοθεί άλλη άδεια οδήγησης μαθητευομένου για το πρόσωπο για το 
οποίο αναστάλθηκε ή ακυρώθηκε η άδεια, πριν αυτό συμπληρώσει το δέκατο 
όγδοο έτος της ηλικίας του.   

 Σε μεταγενέστερο στάδιο τα μέλη της επιτροπής που αποτελούν την ίδια 
προαναφερόμενη πλειοψηφία αποφάσισαν να τροποποιήσουν περαιτέρω τις 
πρόνοιες του κειμένου της πρότασης νόμου όπως αυτό διαμορφώθηκε σύμφωνα με 
τα πιο πάνω, ώστε με αυτές να επιτυγχάνεται ακόμα υψηλότερο επίπεδο οδικής 
ασφάλειας.  Με βάση τις νεότερες αποφάσεις, οι προτεινόμενες πρόνοιες προβλέπουν 
τα ακόλουθα: 

1. Το πρόσωπο που θα επιβαίνει στο πρόσθιο διπλανό στον οδηγό κάθισμα του 
οχήματος, στην περίπτωση κατόχου άδειας οδήγησης μαθητευομένου που 
είναι ηλικίας κάτω των δεκαοκτώ ετών, πρέπει να είναι πέραν των τριάντα ετών 
και να κατέχει ισχύουσα άδεια οδήγησης για χρονική περίοδο τουλάχιστο πέντε 
ετών. 

2. Το πρόσωπο που θα επιβαίνει στο πρόσθιο διπλανό στον οδηγό κάθισμα του 
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οχήματος, στην περίπτωση κατόχου άδειας οδήγησης μαθητευομένου που 
είναι ηλικίας πέραν των δεκαοκτώ ετών, πρέπει να είναι πέραν των είκοσι πέντε 
ετών και να κατέχει ισχύουσα άδεια για χρονική περίοδο τουλάχιστο πέντε 
ετών.   

3. Απαγορεύεται σε κάτοχο άδειας οδήγησης μαθητευομένου να μεταφέρει 
οποιοδήποτε επιβάτη στο όχημα, εκτός από τα πρόσωπα που ρητά 
καθορίζονται στον προτεινόμενο νόμο. 

4. Απαγορεύεται σε οποιοδήποτε πρόσωπο να επιβαίνει στο όχημα που οδηγείται 
από κάτοχο άδειας οδήγησης μαθητευομένου, πλην των προσώπων που ρητά 
καθορίζονται στον προτεινόμενο νόμο. 

5. Επιτρέπεται σε οδηγό κάτοχο μαθητικής άδειας μοτοσικλέτας να μεταφέρει 
επιβάτη ο οποίος είναι κάτοχος ισχύουσας κανονικής άδειας οδήγησης της 
ίδιας κατηγορίας με την άδεια του μαθητευόμενου οδηγού. 

6. Το διακριτικό σήμα που επικολλάται στο όχημα οδηγού κατόχου μαθητικής 
άδειας οδήγησης απεικονίζει το ελληνικό γράμμα “Ε”, που αναλύεται σε 
“Εκπαιδευόμενος”, και όχι το αγγλικό γράμμα “L”, που ισχύει σήμερα. 

7. Ο Έφορος Μηχανοκινήτων Οχημάτων δύναται να ακυρώσει ή αναστείλει ή 
απορρίψει αίτηση άδειας οδήγησης μαθητευομένου ηλικίας κάτω των δεκαοκτώ 
ετών, σε περίπτωση που αυτός δε συμμορφώνεται με συγκεκριμένες 
απαιτήσεις του προτεινόμενου νόμου.  Στην περίπτωση αυτή δεν μπορεί να 
εκδοθεί άλλη άδεια οδήγησης μαθητευομένου, πριν το πρόσωπο αυτό 
συμπληρώσει το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας του. 

8. Καθορίζονται αυστηρές ποινές τόσο για το μαθητευόμενο οδηγό όσο και για τον 
επιβάτη που παραβαίνουν τις διατάξεις του προτεινόμενου νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, αφού τροποποίησε περαιτέρω και διαμόρφωσε ανάλογα το πιο πάνω 
αναθεωρημένο κείμενο σύμφωνα με την απόφαση της αναφερόμενης πλειοψηφίας, 
εισηγείται στη Βουλή κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών 
των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο όπως αυτή τελικά έχει 
διαμορφωθεί και αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται 
ως «Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του  2010». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των προνοιών της 
πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.   

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 
Έργων για την πρόταση νόμου «Ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Γεώργιος Γεωργίου  

 Αντώνης Αντωνίου Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντρέας Φακοντής Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Ανδρέας Θεμιστοκλέους 
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 Κλαύδιος Μαυροχάννας  Γιώργος Περδίκης 

 Όπως είναι γνωστό, για την πιο πάνω πρόταση νόμου έχει ήδη κυκλοφορήσει 
στην ολομέλεια της Βουλής σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Συγκοινωνιών και Έργων στις 16 Μαρτίου 2010.  Ωστόσο, ύστερα από την αναβολή 
της συζήτησης του θέματος από την ολομέλεια στις 18 Μαρτίου 2010, η επιτροπή 
επανεξέτασε την υπό αναφορά πρόταση νόμου σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 23 Μαρτίου 2010.  Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της αστυνομίας.  Επίσης 
παρευρέθηκαν στη συνεδρίαση εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Σχολών 
Οδηγών Κύπρου (ΣΙΣΟΚ), του Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών Σχολών 
Οδηγών (ΠΑΣΕΣΟ) και της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ιδιοκτητών Εκπαιδευτών 
Οδηγών (ΠΟΙΕΟ). 

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου, καθώς και οι 
απόψεις των εμπλεκομένων και τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο 
πρώτο στάδιο της εξέτασής της περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της συνεδρίας της την επιτροπή απασχόλησε μεταξύ άλλων το 
προτεινόμενο με την πρόταση νόμου κατώτατο όριο ηλικίας απόκτησης άδειας 
οδήγησης μαθητευομένου για μηχανοκίνητα οχήματα κατηγορίας Β΄ (τύπου saloon) 
και υποκατηγορίας Β1 (τρίκυκλα και τετράκυκλα με κινητήρα).  Με γνώμονα την 
ανάγκη εξασφάλισης όσο το δυνατό υψηλότερου επιπέδου οδικής ασφάλειας και τη 
μείωση των ατυχημάτων που κυρίως προκαλούνται από νεαρούς οδηγούς, έγινε 
εισήγηση από τους βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού για τροποποίηση του εν λόγω ορίου ηλικίας από την ηλικία των δεκαεπτά 
ετών στην ηλικία των δεκαεπτάμισι.  Η εισήγηση αυτή κρίθηκε από τους πιο πάνω 
βουλευτές θετική, γιατί μειώνει το χρονικό διάστημα που μεσολαβεί από την απόκτηση 
άδειας οδήγησης μαθητευομένου μέχρι την απόκτηση της κανονικής άδειας οδήγησης, 
με αποτέλεσμα τη σύντμηση του χρονικού περιθωρίου μέσα στο οποίο ενδέχεται ο 
μαθητευόμενος οδηγός να καταχραστεί και παραβιάσει το παρεχόμενο με την 
πρόταση δικαίωμά του.  Επιπρόσθετα, σημειώθηκε ότι η συμπεριφορά του νέου 
ηλικίας δεκαεπτάμισι ετών είναι πιο ώριμη από αυτήν του νέου ηλικίας δεκαεπτά ετών. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, χωρίς να διαφωνούν με την πιο πάνω προτεινόμενη 
εισήγηση για τροποποίηση της πρότασης νόμου και με απώτερο στόχο τη διάπλαση 
ικανών και σωστών οδηγών, εισηγήθηκαν περαιτέρω τροποποίησή της, ώστε να 
καθοριστούν γραπτές εξετάσεις με ερωτήματα πολλαπλής επιλογής για απόκτηση 
άδειας οδήγησης μαθητευομένου.   

 Οι εκπρόσωποι της αστυνομίας δήλωσαν στην επιτροπή ότι συμφωνούν με την 
εισήγηση για τροποποίηση της πρότασης νόμου, ώστε να αυξηθεί το κατώτατο όριο 
ηλικίας για απόκτηση άδειας οδήγησης μαθητευομένου από την ηλικία των δεκαεπτά 
ετών στην ηλικία των δεκαεπτάμισι ετών και παράλληλα εισηγήθηκαν όπως 
ενσωματωθεί σχετική πρόνοια στην πρόταση νόμου, ώστε ο Έφορος Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων να μπορεί να αναστείλει ή ακυρώσει άδεια οδήγησης μαθητευομένου που 
είναι ηλικίας κάτω των δεκαοκτώ ετών, αν διαπιστώσει ότι ο κάτοχος τέτοιας άδειας 
οδηγεί υπό την επήρεια αλκοόλης, κατά παράβαση των διατάξεων του περί Οδικής 
Ασφάλειας Νόμου.  Στην περίπτωση αυτή δε θα μπορεί να εκδοθεί άλλη άδεια 
οδήγησης μαθητευομένου για το πρόσωπο για το οποίο αναστάλθηκε ή ακυρώθηκε η 
άδεια, πριν αυτό συμπληρώσει το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας του. 
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 Οι εκπρόσωποι του ΣΙΣΟΚ, του ΠΑΣΕΣΟ και της ΠΟΙΕΟ τόσο ενώπιον της 
επιτροπής όσο και με γραπτό υπόμνημα που κατέθεσαν εισηγήθηκαν όπως μειωθεί 
από ένα έτος στους έξι μήνες το διάστημα μεταξύ του κατώτατου ορίου ηλικίας για 
έκδοση άδειας οδήγησης μαθητευομένου και του κατώτατου ορίου ηλικίας για έκδοση 
κανονικής άδειας οδήγησης και καθοριστεί κατώτατος αριθμός υποχρεωτικών 
μαθημάτων από εγκεκριμένες σχολές οδηγών.   

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών δήλωσαν πως έχουν ήδη 
εκθέσει ενώπιον της επιτροπής τους λόγους της θετικής τους τοποθέτησης στο θέμα 
της απόκτησης άδειας οδήγησης μαθητευομένου στην ηλικία των δεκαεπτά ετών κατά 
τη συζήτηση της πρότασης νόμου στις προηγούμενες συνεδριάσεις της.  Εξέφρασαν 
επίσης τη διαφωνία τους όσον αφορά την προαναφερθείσα εισήγηση για καθορισμό 
γραπτών εξετάσεων με ερωτήματα πολλαπλής επιλογής για την απόκτηση άδειας 
οδήγησης μαθητευομένου υποστηρίζοντας ότι στο στάδιο της έκδοσης άδειας 
οδήγησης μαθητευομένου δεν εξετάζεται η ικανότητα του καλού οδηγού.  Επιπλέον 
εξήγησαν ότι η εν λόγω γραπτή εξέταση, που μπορεί να περιλαμβάνει και ερωτήματα 
πολλαπλής επιλογής, αποτελεί μέρος της εξέτασης για απόκτηση κανονικής άδειας 
οδήγησης.  Όπως επίσης οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν, εκείνο το οποίο έχουν 
εισαγάγει προαιρετικά άλλες ευρωπαϊκές χώρες είναι η τακτική όπως η εν λόγω 
θεωρητική εξέταση γίνεται μετά την έκδοση της άδειας οδήγησης μαθητευομένου και 
πριν από την πρακτική εξέταση για απόκτηση κανονικής άδειας οδήγησης.  
Αναφορικά με την εισήγηση των σχολών οδηγών να καθοριστεί κατώτατος αριθμός 
υποχρεωτικών μαθημάτων από εγκεκριμένες σχολές οδηγών, οι ίδιοι δήλωσαν ότι η 
ρύθμιση αυτή αποτελεί περιεχόμενο εναρμονιστικού νομοσχεδίου το οποίο ετοιμάζεται 
και θα κατατεθεί στη Βουλή εντός του τρέχοντος έτους.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή όπως τροποποιηθεί το 
προτεινόμενο κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε: 

1. να αυξηθεί το κατώτατο όριο ηλικίας απόκτησης άδειας οδήγησης 
μαθητευομένου για μηχανοκίνητα οχήματα κατηγορίας Β΄ (τύπου saloon) και 
υποκατηγορίας Β1 (τρίκυκλα και τετράκυκλα με κινητήρα) από την ηλικία των 
δεκαεπτά ετών στην ηλικία των δεκαεπτάμισι ετών, 

2. να ενσωματωθεί σχετική πρόνοια σε αυτήν, ώστε ο Έφορος Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων να μπορεί να αναστείλει ή ακυρώσει άδεια οδήγησης 
μαθητευομένου που είναι ηλικίας κάτω των δεκαοκτώ ετών, αν διαπιστώσει ότι 
ο κάτοχος τέτοιας άδειας οδηγεί υπό την επήρεια αλκοόλης, κατά παράβαση 
των διατάξεων του περί Οδικής Ασφάλειας Νόμου.  Στην περίπτωση αυτή δε 
θα μπορεί να εκδοθεί άλλη άδεια οδήγησης μαθητευομένου για το πρόσωπο 
για το οποίο αναστάλθηκε ή ακυρώθηκε η άδεια, πριν αυτό συμπληρώσει το 
δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, αφού διαμόρφωσε το κείμενο σύμφωνα με τις πιο πάνω αποφάσεις της, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

 Με την ευκαιρία αυτή η επιτροπή καλεί το αρμόδιο υπουργείο όπως το 
συντομότερο δυνατό καταθέσει στη Βουλή το σχετικό νομοσχέδιο, για το οποίο 
επανειλημμένα έγινε λόγος στην επιτροπή και αφορά τη δημιουργία συστήματος 
εκσυγχρονισμού και αναβάθμισης της εκπαίδευσης των οδηγών, των εκπαιδευτών 
οδηγών και του ρόλου των σχολών οδηγών γενικότερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη, εσυμφωνήσαμε δύο λεπτά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, ναι, προηγουμένως ήσασταν έξω.  Άρα, εν πειράζει,  εκάμετε λίγη 
γυμναστική!  ∆ύο λεπτά και γίνεται η δουλειά μας! 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως ένας εκ των εισηγητών της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, θέλω να 
εκφράσω εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού την ευαρέσκειά μου για το υψηλό 
αίσθημα ευθύνης, σοβαρότητας και υπευθυνότητας που επέδειξαν οι συνάδελφοι στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αλλά και όλοι οι εμπλεκόμενοι 
φορείς κατά τη διάρκεια των πολυεπίπεδων συζητήσεων που έγιναν και είχαν ως 
αποτέλεσμα… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!   

 Κύριε Γεωργίου, μισό λεπτό. 

 Παρακαλώ, κύριοι, θέλω ησυχία, για να μπορέσει ο ομιλητής να εκφράσει και 
να εκφέρει τις απόψεις του!  Με όλο το σεβασμό! 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι κάναμε το πρώτο 
βήμα στη συλλογική μας προσπάθεια για εμπέδωση της οδικής συνείδησης και 
ασφάλειας και την παροχή εύλογου χρόνου για απόκτηση εμπειρίας στην απόκτηση 
άδειας οδήγησης.  Είπα ότι κάναμε το πρώτο βήμα.  Χρειάζεται να γίνουν 
περισσότερα και να ληφθούν στοχευμένα μέτρα.  Όλοι διαπιστώνουμε ότι τα σοβαρά 
δυστυχήματα προκαλούνται από νεαρούς οδηγούς και συνεχώς αυξάνονται.  Τα 
θανατηφόρα δυστυχήματα αφορούν κατά το πλείστον ανήλικους οδηγούς, ελλείπει 
από τα σχολεία η απαραίτητη εκπαίδευση οδικής συμπεριφοράς και γενικά οδικής 
συνείδησης.  Απαιτείται εκτεταμένη αναθεώρηση των διατάξεων της νομοθεσίας που 
διέπει τη διαδικασία απόκτησης τόσο της μαθητικής όσο και της κανονικής άδειας 
οδηγού, για να είναι αξιόπιστη και να παρέχει στους νεαρούς οδηγούς τη δυνατότητα 
να συνειδητοποιούν τη σοβαρότητα της οδήγησης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε ένα λεπτό, κύριε Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Προς αυτή την κατεύθυνση ομολογώ ότι υπάρχει πανσπερμία προτάσεων και 
εισηγήσεων τόσο από βουλευτές όσο και από την εκτελεστική εξουσία.  Ιδιαίτερα όσον 
αφορά τον εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας και τον κανονισμό στη λειτουργία των 
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σχολών οδηγών, το επίπεδο, τη μορφή και τον αριθμό των εκπαιδευτικών μαθημάτων 
που παρέχονται, τον τρόπο και τη μεθοδολογία της διδασκαλίας που ακολουθείται, τη 
μόρφωση, την εκπαίδευση, τον έλεγχο, το επίπεδο και την επιθεώρηση των 
εξεταστών του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, αλλά και την αναθεώρηση, την αύξηση 
του ποινολογίου αναφορικά με την παράβαση της κείμενης ή άλλης προτεινόμενης 
νομοθεσίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχει ολοκληρωθεί ο χρόνος σας, κύριε Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, σε δέκα δευτερόλεπτα.   

 Η προτεινόμενη τροποποίηση θωρακίζεται νομικά από ασφαλιστικές δικλίδες 
εφαρμογής της νομοθεσίας και αυστηρές κυρώσεις για τυχόν παράβασή της.  Η 
ομόφωνη ψήφιση αυτής της πρότασης δεν πρέπει να εκληφθεί ως πασχαλινό δώρο 
προς τους υποψήφιους νεαρούς οδηγούς, αλλά έκφραση εμπιστοσύνης ιδιαίτερα 
προς τη νεολαία μας ότι είναι άξιοι να τους παραχωρηθεί ένα δικαίωμα που συνάδει 
απόλυτα με την αρχή της παραχώρησης και της άσκησης των δικαιωμάτων των 
παιδιών ανάλογα με την προοδευτική τους ανάπτυξη και ότι έχουν την αντίληψη και 
την ικανότητα να αντεπεξέλθουν στις υποχρεώσεις του μαθητευόμενου οδηγού και 
του αυριανού ενσυνείδητου κανονικού οδηγού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, συνάδελφε Γεωργίου. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οφειλόμενη η ευαρέσκεια για τη συμπλήρωση -όχι μόνο 
ομόφωνα- και τη σωστή λειτουργία και την προσπάθεια, αλλά οπωσδήποτε 
συντελεστής αυτής της επιτυχίας ήταν ο πρόεδρος της επιτροπής. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ο οποίος ζητά το λόγο άμεσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
 Μάλιστα, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Άσε να μιλήσει ο κ. Φακοντής και θα τους κανονίσω όλους στο τέλος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ύο λεπτά. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι γνωστό ότι η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα είχε αρχικά έντονες 
επιφυλάξεις για την πρόταση νόμου των δύο συναδέλφων.   Είχαμε έντονες 
επιφυλάξεις, λαμβάνοντας υπόψη ότι ο ένας στους δύο νεκρούς στο Μολώχ της 
ασφάλτου είναι νέοι κάτω των είκοσι πέντε χρόνων.  Λάβαμε επίσης πολύ σοβαρά 
υπόψη τις απόψεις και θέσεις που εξέφρασαν οι οργανωμένοι γονιοί, η πλειοψηφία 
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των νεολαιίστικων οργανώσεων, οι εκπρόσωποι των μαθητών, αλλά και των σχολών 
οδηγών.   Στόχος όλων μας είναι να δώσουμε τη δυνατότητα να έχουμε στους 
κυπριακούς δρόμους οδηγούς ικανούς, έμπειρους, ούτως ώστε να αποφεύγονται τα 
τροχαία δυστυχήματα και να μειώσουμε τους θανάτους από τα δυστυχήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Φακοντή, μισό λεπτό, σας παρακαλώ. 

 Ο λόγος είναι επειδή υπήρχε πολλή μουρμούρα και δεν ακούγαμε αυτά τα 
οποία λέγατε.  Αυτό ήθελα.  Λοιπόν, έχετε ακόμα σαράντα δευτερόλεπτα. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Μάλιστα.  Μετά από αρκετές συζητήσεις στην επιτροπή Συγκοινωνιών, μετά 
από αρκετές τροπολογίες που έχουν γίνει και τη συμπλήρωση της υφιστάμενης 
πρότασης νόμου, ως επίσης και την αύξηση του ορίου από τα δεκαεπτά στα 
δεκαεπτάμισι για την απόκτηση μαθητικής άδειας, έχουμε συναινέσει και θα 
υποστηρίξουμε και εμείς ως κοινοβουλευτική ομάδα τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου.  
Παράλληλα έχουμε ζητήσει και έχει ενταχθεί μέσα στην έκθεση η απαίτησή μας να 
ζητήσουμε από την εκτελεστική εξουσία και από το αρμόδιο υπουργείο να καταθέσει 
το συντομότερο δυνατό νομοσχέδιο το οποίο θα αναβαθμίζει και θα εκσυγχρονίζει τη 
διαδικασία απόκτησης τόσο μαθητικής όσο και κανονικής άδειας οδήγησης, ως επίσης 
να είναι πιο ξεκάθαρη η διαδικασία και η απόκτηση της άδειας των εκπαιδευτών 
οδηγών, καθώς και του ρόλου των σχολών οδηγών. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Φακοντή. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα συμφωνήσουμε με την πρόταση νόμου.  Απλά 
θέλουμε να τονίσουμε και μέσω της επιτροπής και ιδιαίτερα του προέδρου της, ο 
οποίος δε με ακούει… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μετά προσοχής πάντοτε! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ότι, ενόψει και της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, είναι καλά να εξεταστεί η 
πιθανότητα να εισαχθεί το μάθημα της οδικής ασφάλειας στα σχολεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το σύστημα εκπαίδευσης και αδειοδότησης των οδηγών στην Κύπρο πάσχει.  
Χρειάζεται βαθιές τομές και ανανέωση και αυτό που κάνουμε σήμερα είναι ένα απλό 
χάιδεμα.  Χάιδεμα το οποίο μπορεί να έχει και κάποιες πτυχές οι οποίες είναι 
επικίνδυνες.  Είναι με πάρα πολλή επιφύλαξη και μετά από τις τροπολογίες που 
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επέφεραν διάφορες πλευρές στην πρόταση νόμου που ψηφίζουμε αυτή την πρόταση 
νόμου.  Και με τη δέσμευση της εκτελεστικής εξουσίας ότι εντός του 2011 θα φέρει ένα 
νέο νομοσχέδιο το οποίο θα αναμορφώνει εκ βάθρων το σύστημα της εκπαίδευσης 
και αδειοδότησης των νέων οδηγών. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σαρίκας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Παρ’ όλο που η απόφαση είναι ομόφωνη και είναι πλεονασμός να μιλήσουμε, 
όμως θα ήθελα έτσι πολύ σύντομα να πω ότι θεωρούμε πολύ σημαντικό το ότι μέσα 
από αυτή την τροπολογία θα δίνεται η δυνατότητα στους νέους από δεκαεπτάμισι 
χρόνων να εξοικειωθούν με την οδήγηση, που θα είναι ένα μέτρο το οποίο θα 
βοηθήσει την προσπάθεια όλων μας για τη μείωση των θανατηφόρων δυστυχημάτων 
από νέους ανθρώπους.  Είμαστε όλοι μάρτυρες αυτής της μάστιγας και αυτού του 
προβλήματος που υπάρχει ειδικά από την αδυναμία των νέων ανθρώπων να οδηγούν 
σωστά και πιστεύω ότι αυτό το μέτρο θα βοηθήσει  τη θέση μας να στηρίξουμε τη 
νεολαία να εξοικειωθεί με το οδήγημα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να μου επιτρέψετε να έρθω πάνω. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτή η πρόταση νόμου που μπήκε από το συνάδελφο το Γεώργιο Γεωργίου και 
εκ μέρους μου για την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Κόμματος είναι 
όντως ένα ριζοσπαστικό σχέδιο νόμου και καταλαβαίνω τις ανησυχίες όλων των 
συναδέλφων όλων των πλευρών.  Όταν ξεκίνησε αυτή η πρόταση, διότι μας πήρε 
οκτώ συναπτές συνεδρίες, αφορούσε να χορηγηθεί άδεια μαθητευομένου στους νέους 
μας και στις νέες μας από τα δεκαεπτά τους.  Χάριν της συναίνεσης και της κοινής 
ομοφωνίας και κάτω από τους πολλούς φόβους πήγαμε στο πενήντα τοις εκατόν, 
πήγαμε στα δεκαεπτάμισι χρόνια.  Εγώ κατανοώ και είναι κατανοητό να υπάρχουν 
όλοι αυτοί οι φόβοι. 

 Όμως η Βουλή των Αντιπροσώπων -και χαίρομαι που υπάρχει ομοφωνία- 
αντιμετωπίζει ένα σοβαρό πρόβλημα κατάφατσα και εμπιστεύεται τους νέους.  Όχι για 
να πάρουν άδεια να οδηγούν!  Και πρέπει να το κάνουμε ξεκάθαρο προς πάσα 
κατεύθυνση και ιδιαίτερα προς τους νέους και προς τους γονείς και όσους έχουν 
ευθύνη να έχουν στην κατοχή τους αυτοκίνητο.  Αυτό που επιτρέπει η Βουλή των 
Αντιπροσώπων να γίνει είναι το εξής:  Οι νέοι μας στα δεκαεπτά και μισό να μπορούν 
να αποκτούν άδεια μαθητευομένου κάτω από αυστηρούς όρους, ώστε να αποκτήσουν 
εμπειρία και χρόνο οδήγησης, προτού καταλήξουν να οδηγούν στο οδικό δίκτυο με 
την κανονική άδεια. 

 To σύστημα μέχρι σήμερα ποιο ήταν;  Όποιος συμπλήρωνε το δέκατο όγδοο 
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έτος της ηλικίας του σε είκοσι μία ημέρες, σας παρακαλώ, μπορούσε άμεσα να μπει 
στο οδικό σύστημα.  Αυτό προβλημάτισε κατ’ επανάληψη την επιτροπή και ο μεγάλος 
φόρος αίματος που πληρώνουμε με τα θανατηφόρα -το μεγάλο ποσοστό το έχουν οι 
νέοι- ότι μόλις συμπληρώσουν το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας, τα μεν αγόρια 
κατατάσσονταν στην Εθνική Φρουρά, τα δε πλείστα κορίτσια πήγαιναν στα 
πανεπιστήμια.  Και ήταν αυτονόητο ότι δε δινόταν ο απαιτούμενος χρόνος, για να 
έχουν την άνεση και οι σχολές οδηγών να δώσουν την ευκαιρία να αποκτηθεί η 
εμπειρία.  Προεκτείνουμε αυτό το χρονικό ορίζοντα κατά έξι μήνες.  Και σε αυτούς 
τους έξι μήνες θα δίνεται η ευκαιρία στους νέους να αποκτήσουν εμπειρία και χρόνο 
οδήγησης.  Και αν οι γονείς ενδιαφέρονται, μπορούν να πάρουν τα παιδιά τους και το 
βράδυ, να πάνε σε αγροτικούς δρόμους, μπορεί να πάνε στο Τρόοδος.  Πάντοτε όμως 
-και εδώ θέλω να το τονίσω, για να γίνει κατανοητό προς άπαντες- ότι οι δεκαεπτά και 
μισό που έχουν άδεια οδήγησης πρέπει να συνοδεύονται.  Αν είναι κάποιος από την 
οικογένεια, πρέπει να είναι τριάντα ετών και να έχει άδεια οδήγησης για πέντε χρόνια. 
∆εν επιτρέπεται να μεταφέρεται μέσα στο αυτοκίνητο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία, με συγχωρείτε, μισό λεπτό.  Προβλέπεται μέσα στον κανονισμό 
όλο αυτό το μουρμουρητό, όλη αυτή η ιστορία που γίνεται, να μην μπορεί ένας 
συνάδελφός μας να εκφράσει τις θέσεις και τις απόψεις του; 

 Συγγνώμη, κύριε, είπαμε ένας αυτοέλεγχος, όχι λέμε ο ένας, ο άλλος, ο άλλος 
ότι φταίει ο κανονισμός.  Εμείς φταίμε.  Λοιπόν, είναι κατ’ επανάληψη που συμβαίνει 
αυτό το πράγμα.  Είναι θέμα σεβασμού προς τον ομιλητή. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Παρά τη στεντόρεια φωνή μου, κύριε Πρόεδρε, δεν κατάφερα να καλύψω το 
μουρμουρητό.  Θα εντείνω όμως έτι περαιτέρω τη δύναμη, για να τους καλύψω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ολοκληρώνετε. 

Z. KOYΛΙΑΣ: 

 Ολοκληρώνω με το εξής:  Και θέλω να το πω, για να γίνει έτσι κατανοητό προς 
όλους.  ∆εν επιτρέπεται να υπάρχει συνεπιβάτης στο αυτοκίνητο.  Και αν υπάρχει 
συνεπιβάτης, υπάρχει σοβαρό πρόστιμο και ποινή φυλακίσεως.   Ως επίσης αυτοί που 
θα συνοδεύουν, αν συνοδεύουν και δεν είναι στις σχολές οδηγών, υπάρχει και γι’ 
αυτούς σοβαρή ποινή.   Για δε τους νέους που τους δίνουμε αυτό το πλεονέκτημα, αν 
παραβούν τις αυστηρές προϋποθέσεις, είτε βρίσκονται υπό την επήρεια αλκοόλ είτε 
παραβιάζουν τους κανόνες οδήγησης ή τις προϋποθέσεις που θέτουμε μέσα στο 
νόμο, τότε αυτό το πλεονέκτημα που τους δίνουμε για έξι μήνες το χάνουν 
αυτοδικαίως χωρίς να χρειάζεται καν να πάνε δικαστήριο.  Ο έφορος που έχει την 
ευθύνη θα τους αφαιρεί πάραυτα αυτό το δικαίωμα. 

 Και προτού εγκαταλείψω το βήμα, θέλω να επαναλάβω με κεφαλαία γράμματα 
ότι αυτό το δικαίωμα που χορηγεί σήμερα η Βουλή δεν είναι άδεια οδήγησης.  Είναι 
άδεια για εκμάθηση.  Αξίζει τον κόπο να εμπιστευτούμε τους νέους.  Και αυτό το 
ριζοσπαστικό μέτρο πιστεύω θα έχει ευεργετικές συνέπειες και θα μειωθούν τα 
τροχαία ατυχήματα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



 93

 Μάλιστα. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη παραρτήματος.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Άδειας Οδήγησης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 To υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», πρόταση νόμου.   

 Ναι, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Πιστεύω ότι υπάρχουν συγκεκριμένοι λόγοι που θα υποβοηθούσε η αναβολή 
του θέματος, ούτως ώστε να ξαναμπεί προς συζήτηση και ψήφιση στις 15 Απριλίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα συμφωνήσουμε, παρ’ όλο που οφείλω να πω ότι με την 
προηγούμενη ενέργειά της η πλειοψηφία της Βουλής ουσιαστικά έχει προαποφασίσει 
στο θέμα.  Να μην πω ότι επεκτάθηκε και στο να ακρωτηριάσει -κύριε Βότση, κουνάς 
το κεφάλι σου, είναι η άποψή μου-  και τη Cytavision και άλλες υπηρεσίες.  Λοιπόν, 
συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 9 θέμα αναβάλλεται για την ερχόμενη συνεδρία της 
Βουλής. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010». Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2010 Νόμος του 

2010» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Γεώργιος Τάσου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε  
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 Μαρτίου 2010.  Στη συνεδρία αυτή 
κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού και του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος της 
Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής και ο διευθυντής ∆ιοίκησης και Οικονομικών του 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου.   

 Στον υπό αναφορά προϋπολογισμό υπάρχει πρόνοια για έσοδα ύψους 
€11.640.000, καθώς και πρόνοια για ισόποσα έξοδα. 

 Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα αναλύονται κατά κεφάλαιο στα ακόλουθα: 

 Έσοδα κατά κεφάλαιο  
 Προϋπολογισμός 2010 

    
        € 

 1.   Χορηγίες και συνεισφορές  8.000.000 

 2.   ∆ίδακτρα  2.618.888 

 3.   Έσοδα και δάνεια     650.030 

 4.   ∆ιάφορες εισπράξεις     371.082 

 5.   Αποθεματικό από μεταφορά εσόδων 
  προηγούμενων ετών                - 

  Σύνολο                                                                  11.640.000 

 Τα προϋπολογιζόμενα έξοδα αναλύονται κατά κεφάλαιο στα ακόλουθα: 

 ∆απάνη κατά κεφάλαιο  
 Προϋπολογισμός 2010 

           
         € 
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 1.   Τρέχουσες δαπάνες               5.641.253        

 2.   Λειτουργικές δαπάνες               1.310.580     

 3.   ∆ιαχειριστικά έξοδα               2.336.616 

 4.   Κεφαλαιουχικές δαπάνες               1.920.000 

 5.   ∆απάνες στέγασης                      6.000 

 6.   Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό                 425.551 

      Σύνολο                 11.640.000 

 Με βάση τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στο επεξηγηματικό σημείωμα που 
συνοδεύει το υπό μελέτη νομοσχέδιο, αναφέρονται μεταξύ άλλων τα εξής: 

1. Η αύξηση που παρατηρείται στις τρέχουσες δαπάνες οφείλεται στο αυξανόμενο 
μέγεθος της ζήτησης του πανεπιστημίου από υποψήφιους φοιτητές.  Το 
λιγοστό προσωπικό του πανεπιστημίου συνεχίζει να εξυπηρετεί με μεγάλες 
θυσίες όλους τους ενδιαφερομένους, συνεπώς είναι επείγουσα ανάγκη να 
στελεχωθούν επαρκώς όλες οι υπηρεσίες του, ώστε να διατηρηθεί το υψηλό 
επίπεδο εξυπηρέτησης και η ποιότητα των παρεχόμενων υπηρεσιών του 
πανεπιστημίου. 

2. Η αύξηση που παρατηρείται στις λειτουργικές δαπάνες του πανεπιστημίου, 
πέραν της αύξησης των προγραμμάτων σπουδών, η οποία οφείλεται στη 
σημαντική αύξηση των φοιτητών, αφορά επίσης και την προσθήκη ειδικής 
πρόνοιας για την ενοικίαση των αναγκαίων χώρων που αναμένεται να 
εξυπηρετήσουν τις ανάγκες του πανεπιστημίου για τα επόμενα τρία με πέντε 
χρόνια. 

3. Η αύξηση επίσης που παρατηρείται στις κεφαλαιουχικές δαπάνες οφείλεται 
μεταξύ άλλων στην αγορά των διαθέσιμων στην αγορά βάσεων δεδομένων και 
στην εξασφάλιση πρόσβασης σε αυτές, στη δημιουργία και αγορά 
εκπαιδευτικού υλικού, στην αγορά μηχανογραφικού και ηλεκτρονικού 
εξοπλισμού, στην αγορά λογισμικών προγραμμάτων και στις δαπάνες από 
προγράμματα διά βίου μάθησης.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ο πρόεδρος 
της Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής εξέφρασε τη δυσαρέσκειά του για το 
μειωμένο ύψος του εν λόγω προϋπολογισμού, καθώς και για τις περικοπές που 
έγιναν από το αρχικό ποσό που είχε εισηγηθεί στα αρμόδια εμπλεκόμενα υπουργεία.  
Ειδικότερα, κατέθεσε γραπτό υπόμνημα στο οποίο αναφέρονται μεταξύ άλλων τα 
εξής: 

1. Το Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου διανύει τον τέταρτο χρόνο λειτουργίας του, 
παρέχοντας πέντε προγράμματα (ένα πτυχιακό και τέσσερα μεταπτυχιακά) σε       
1 496 φοιτητές.  Οι αιτήσεις για το ακαδημαϊκό έτος 2009-2010 ανήλθαν 
περίπου στις 8 500, εκ των οποίων το Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου, λόγω 
των μειωμένων τα τελευταία χρόνια προϋπολογισμών του, μπόρεσε να 
ικανοποιήσει μόνο τις 780, δηλαδή ποσοστό της τάξεως του 9% περίπου. 

2. Λόγω του μειωμένου ύψους του προϋπολογισμού για το 2010 τα προβλήματα 
αναμένεται να είναι ακόμα μεγαλύτερα και οι δαπάνες θα είναι σημαντικά 
μειωμένες, με αποτέλεσμα το πανεπιστήμιο να μην μπορεί να προσφέρει νέα 
προγράμματα σπουδών για το ακαδημαϊκό έτος 2010-2011.  Επίσης, εξαιτίας 
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της μειωμένης κρατικής χορηγίας το πανεπιστήμιο δυσκολεύεται να καλύψει τις 
τρέχουσες δαπάνες (μισθούς), τα λειτουργικά και διαχειριστικά του έξοδα, 
καθώς και τις κεφαλαιουχικές δαπάνες.  Η χαμηλή χορηγία ανάγκασε επίσης το 
πανεπιστήμιο να μειώσει σημαντικά τα κονδύλια της έρευνας. 

3. Λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι ακόμη και με τα υφιστάμενα προγράμματα 
σπουδών και χωρίς την προσφορά νέων προγραμμάτων το κόστος του 
πανεπιστημίου θα έπρεπε να μεγαλώνει αναλογικά με την αύξηση του αριθμού 
των φοιτητών, η αντικειμενική μείωση ανέρχεται στο 46%.  Επομένως, ενώ οι 
φοιτητές του πανεπιστημίου αυξάνονται κατά 43%, τα προβλεπόμενα κονδύλια 
μειώνονται κατά 46%. 

 Η επιτροπή, στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του προϋπολογισμού και 
αφού μελέτησε τις πρόνοιές του, υπέβαλε αριθμό διευκρινιστικών ερωτήσεων για 
σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής της.  Οι ερωτήσεις και τα θέματα που 
απασχόλησαν την επιτροπή συνοψίζονται μεταξύ άλλων στα ακόλουθα:  

1. Στο περιεχόμενο των προγραμμάτων σπουδών του πανεπιστημίου, το οποίο 
ως πανεπιστήμιο δεύτερης ευκαιρίας θα έπρεπε να περιλαμβάνει σπουδές που 
να ανταποκρίνονται στις ανάγκες της αγοράς εργασίας. 

2. Στο χρονοδιάγραμμα αυτονόμησής του και στη διαδικασία καθορισμού της 
Επιτροπής Αναζήτησης και Επιλογής, η οποία θα διορίσει τις πρώτες 
πρυτανικές αρχές. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, δηλώνει ότι, επειδή δεν κατέστη δυνατό να 
διαμορφώσει έγκαιρα τις τελικές της θέσεις επί του νομοσχεδίου, αποφάσισε όπως 
όλες οι πλευρές της τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος, στα πλαίσια της 
συζήτησης που θα διεξαχθεί για το υπό αναφορά νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Καταρχάς να πω ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα ψηφίσει το συγκεκριμένο 
προϋπολογισμό, όπως έπραξε και με το Πανεπιστήμιο Κύπρου και θα πράξει και με 
το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο.  Είναι θέση αρχής για την παράταξή μας να ψηφίζουμε 
τους προϋπολογισμούς των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυμάτων του τόπου μας.  
Από εκεί και πέρα πρέπει να πούμε ότι η κυβέρνηση, δυστυχώς, όσον αφορά το 
Ανοικτό Πανεπιστήμιο, το αντιμετωπίζει με έναν τρόπο ο οποίος είναι ανεξήγητος.  
∆ηλαδή, ενώ είναι ένα πανεπιστήμιο το οποίο παρέχει μια δεύτερη ευκαιρία σε 
συμπολίτες μας από τη μια πλευρά και από την άλλη πλευρά φαίνεται ότι το έργο που 
έχει παράξει η Προσωρινή ∆ιοικούσα Επιτροπή έφερε αποτελέσματα, είναι ένας 
θεσμός ο οποίος υφίσταται και ευδοκιμεί σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
ο προϋπολογισμός του δυστυχώς παραμένει καθηλωμένος στα €8 εκατομ., ενώ η 
αύξηση των φοιτητών του από πέρσι μέχρι φέτος κινείται στο ποσοστό του 43%. 

 Νομίζουμε και καλούμε την κυβέρνηση του τόπου να δει με περισσότερη 
ευαισθησία το Ανοικτό Πανεπιστήμιο και να μην επιβεβαιώνει καθημερινά αυτούς που 
λένε ότι το αντιμετωπίζει με τον τρόπο που το αντιμετωπίζει, γιατί δεν κινείται στα ίδια 
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μήκη κύματος η δικιά της φιλοσοφική θεώρηση με τη φιλοσοφία που διέπει την 
Προσωρινή ∆ιοικούσα Επιτροπή του Ανοικτού Πανεπιστημίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  Νομίζω πως η πολιτική της κυβέρνησης για την 
ανώτατη εκπαίδευση είναι ενιαία, εξ ου και προωθείται και ο νόμος πλαίσιο για την 
ενιαία ανώτατη εκπαίδευση.  Και νομίζω πως αυτό που γίνεται τελευταία είναι μια 
προσπάθεια να παρουσιαστεί μια διαφορετική προσέγγιση της κυβέρνησης προς το 
Ανοικτό Πανεπιστήμιο, που δεν ευσταθεί. 

 Βεβαίως η δεύτερη ευκαιρία στην οποία αναφέρθηκε και ο αγαπητός 
συνάδελφος καθόλου δε δίδεται με τον τρόπο που δίδεται από τα ανοικτά 
πανεπιστήμια.  Εμείς δε διστάζουμε να επαναλαμβάνουμε ότι ο βασικός στόχος ενός 
ανοικτού πανεπιστημίου δεν είναι τα μεταπτυχιακά προγράμματα, αλλά τα 
προπτυχιακά, για να δώσει τη δυνατότητα σε εκείνους που δεν μπόρεσαν, όταν 
έπρεπε, να τα αποκτήσουν. 

 ∆εύτερον, έχουν εφαρμόσει έναν τρόπο εισαγωγής με τον οποίο ευνοούνται οι 
μεγάλες ηλικίες, γιατί δίδεται ιδιαίτερο βάρος στα ήδη κατέχοντα προσόντα του 
καθενός και την πείρα, με αποτέλεσμα να αποκλείονται οι νέοι.  Εξ ου και την 
τελευταία χρονιά οι αιτήσεις ήταν κατά δυόμισι χιλιάδες λιγότερες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
ποσού €11.640.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 11 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2010 Νόμος του 
2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2010 Νόμος 

του 2010» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Γεώργιος Τάσου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Μαρτίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και η πρόεδρος της 
∆ιοικούσας Επιτροπής και εκπρόσωποι του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(ΤΕΠΑΚ).   

 Ο προϋπολογισμός του ΤΕΠΑΚ είναι ισοσκελισμένος και παρουσιάζει έσοδα 
ύψους €65.315.361 και ισόποσα έξοδα. 

 Ειδικότερα, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα για το 2010 αναλύονται κατά 
κεφάλαιο ως εξής: 

Έσοδα κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 
2010 

€ 

1. Κυβερνητική χορηγία 46.880.000 

2. Τέλη/δίδακτρα και άλλα δικαιώματα 4.954.650 

3. ∆ιαθέσιμα δάνεια - 

4. Εισοδήματα από εκμετάλλευση περιουσίας - 

5. Εισφορές, δωρεές, χορηγήματα, κληροδοτήματα, 
εξωτερικά ερευνητικά προγράμματα κ.ά. 

 

7.000.000 
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6. Τόκοι από τραπεζικούς λογαριασμούς - 

7. Αποθεματικό από μεταφορά εσόδων προηγούμενων 
ετών  

 
2.990.711 

8. Έσοδα από συγχρηματοδοτήσεις 990.000 

9. Άλλα έσοδα 2.500.000 

Σύνολο εσόδων 65.315.361 

 Τα προϋπολογιζόμενα έξοδα για το 2010 αναλύονται κατά κεφάλαιο ως εξής: 

∆απάνη κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 
2010 

€ 

1. Τρέχουσες δαπάνες 25.039.289 

2. Λειτουργικές δαπάνες 6.790.000 

3. ∆ιαχειριστικά έξοδα 6.760.361 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες 13.245.000 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό 13.480.711 

Σύνολο δαπανών 65.315.361 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή και περιλαμβάνονται 
στο επεξηγηματικό μνημόνιο που συνοδεύει το υπό εξέταση νομοσχέδιο, 
επισημαίνεται, μεταξύ άλλων, ότι κατά τον καταρτισμό του προϋπολογισμού αυτού 
καταβλήθηκε προσπάθεια περιορισμού των δαπανών, σύμφωνα και με τη γενική 
πολιτική στον ευρύτερο δημόσιο τομέα και αφού λήφθηκαν υπόψη οι ανάγκες για έργα 
υποδομής και για άλλες αναγκαίες εργασίες αναφορικά με τη λειτουργία του ΤΕΠΑΚ.   

 Ο προϋπολογισμός του ΤΕΠΑΚ έχει καταρτισθεί με βάση τις ανάγκες των πέντε 
σχολών του, που περιλαμβάνουν συνολικά δέκα τμήματα. 

 Με βάση τα στοιχεία που στάλθηκαν από το ΤΕΠΑΚ για σκοπούς ενημέρωσης 
της επιτροπής, επισημαίνονται, μεταξύ άλλων, τα εξής: 

1. Το πανεπιστήμιο έχει καταθέσει προτάσεις για την ίδρυση τριών νέων 
τμημάτων.  Συγκεκριμένα, του Τμήματος Επιστημών Αποκατάστασης στη 
Σχολή Επιστημών Υγείας, πρόταση που έχει πρόσφατα εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο, του Τμήματος Καλών Τεχνών και του Τμήματος 
∆ημόσιας Επικοινωνίας.  Η ίδρυση των δύο τελευταίων τμημάτων, για τα οποία 
δεν έχει ακόμη ληφθεί απόφαση από το Υπουργικό Συμβούλιο, θα οδηγήσει 
παράλληλα στην ίδρυση της πρώτης Σχολής Καλών και Εφαρμοσμένων 
Τεχνών στην Κύπρο και στη μετεξέλιξη της υφιστάμενης Σχολής 
Εφαρμοσμένων Τεχνών και Επικοινωνίας σε Σχολή Επικοινωνίας και Μέσων 
Ενημέρωσης. 

2. Στο παρόν στάδιο το πανεπιστήμιο προσφέρει είκοσι προγράμματα 
προπτυχιακού επιπέδου, ένα μεταπτυχιακό πρόγραμμα επιπέδου μάστερ, το 
οποίο προέκυψε από τη συνεργασία του πανεπιστημίου με τη Σχολή ∆ημόσιας 
Υγείας του Πανεπιστημίου του Harvard (νέα μεταπτυχιακά προγράμματα 
επιπέδου μάστερ προγραμματίζονται να αρχίσουν το Σεπτέμβριο του 2010 και 
το Σεπτέμβριο του 2011), και προγράμματα διδακτορικού επιπέδου.  Στο 
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πανεπιστήμιο φοιτούν σήμερα 1 277 προπτυχιακοί φοιτητές, καθώς και 
περίπου 80 μεταπτυχιακοί φοιτητές και εργοδοτούνται περίπου 300 μέλη 
ακαδημαϊκού και ερευνητικού προσωπικού, καθώς και 192 μέλη διοικητικού 
προσωπικού.  Στόχος του πανεπιστημίου είναι ο φοιτητικός πληθυσμός του να 
είναι της τάξεως των 6 000 φοιτητών μέχρι το 2020. 

3. Το ΤΕΠΑΚ έχει σχεδιαστεί, για να αναπτυχθεί σε τρεις φάσεις στο κέντρο της 
πόλης της Λεμεσού.  Στην α΄ φάση και για την πρώτη περίοδο λειτουργίας 
(2007-2013) χρησιμοποιούνται υφιστάμενα ιστορικά δημόσια κτίρια που 
αποκαθίστανται και άλλα ιδιωτικά κτίρια που έχουν ενοικιαστεί στην περιοχή 
γύρω από το δημαρχείο Λεμεσού και στην ευρύτερη περιοχή του κέντρου.  
Περαιτέρω, βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία για την απαλλοτρίωση αριθμού 
κτιρίων στην ίδια περιοχή.  Στη β΄ και γ΄ φάση (2013-2017) σχεδιάζεται η 
ανάπτυξη της καινούριας πανεπιστημιούπολης.  Σήμερα το πανεπιστήμιο 
χρησιμοποιεί είκοσι εννιά κτίρια για κάλυψη των αναγκών του, με συνολικό 
εμβαδόν 33 380 τ.μ.  Στην τελική του μορφή το πανεπιστήμιο θα αναπτυχθεί σε 
μία έκταση 100 000 τ.μ. περίπου. 

 Η επιτροπή, στα πλαίσια της εξέτασης του προϋπολογισμού αυτού, διεξήλθε 
τις επιμέρους πρόνοιές του και υπέβαλε αριθμό διευκρινιστικών ερωτήσεων για 
σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής της.  Ειδικότερα, ζητήθηκαν πρόσθετες 
επεξηγήσεις για τα άρθρα που αφορούν, μεταξύ άλλων, τις αυξήσεις στους μισθούς 
του διοικητικού προσωπικού, το κόστος μισθοδοσίας των ογδόντα εννιά 
συμβασιούχων που εργοδοτούνται στο ΤΕΠΑΚ και τη διαδικασία πρόσληψής τους, 
την αύξηση των μη προβλεπόμενων δαπανών και του αποθεματικού, καθώς και το 
ύψος του μισθού και των επιδομάτων του ακαδημαϊκού προσωπικού. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή ζήτησε από τους εκπροσώπους του ΤΕΠΑΚ να την 
ενημερώσουν για διάφορα θέματα, τα οποία, μεταξύ άλλων, αφορούν τα εξής:  

1. Τη διερεύνηση καταγγελιών για περιπτώσεις καθηγητών οι οποίοι είναι 
“διπλοθεσίτες”, ποιο το πόρισμα των διερευνήσεων αυτών και πώς 
αποζημιώνεται σχετικά το ΤΕΠΑΚ, στην περίπτωση που εξαπατήθηκε από 
τους πιο πάνω καθηγητές. 

2. Κατά πόσο θεωρείται νόμιμο να λαμβάνουν οριστικές αποφάσεις οι διάφορες 
υποεπιτροπές που συστήνονται από τη ∆ιοικούσα Επιτροπή (π.χ. 
συμβουλευτικές επιτροπές), χωρίς να εγκρίνονται πρώτα από τη ∆ιοικούσα 
Επιτροπή. 

3. Κατά πόσο κρίνεται ορθό να στεγάζεται η διοίκηση του ΤΕΠΑΚ σε διαφορετικά 
κτίρια, γεγονός το οποίο πιθανόν να επηρεάζει τη διενέργεια του ορθού 
ελέγχου. 

4. Την ενοικίαση και ανακαίνιση κτιρίων εντός της πόλης της Λεμεσού για 
σκοπούς λειτουργίας του ΤΕΠΑΚ, τις διαδικασίες που τηρούνται και την 
εγκυρότητα αυτών, το ύψος των ενοικίων κ.λπ.  Ειδικότερα, την αξιοποίηση της 
∆ημοτικής Βιβλιοθήκης Λεμεσού και κατά πόσο η ∆ιοικούσα Επιτροπή είχε τη 
δικαιοδοσία να υπογράψει σχετική συμφωνία με το δήμο Λεμεσού.  Επίσης, 
κατά πόσο εκπονήθηκαν σχετικές μελέτες για το θέμα της συγκεκριμένης 
αξιοποίησης. 

5. Το υψηλό κόστος ενοικίασης των δωματίων στη φοιτητική εστία, το οποίο 
ανέρχεται περίπου στα €570 το μήνα.   

6. Την αγορά για σκοπούς αξιοποίησης από το ΤΕΠΑΚ συγκεκριμένου 
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ξενοδοχείου στην πλατεία Ηρώων της Λεμεσού. 

7. Τη σκοπιμότητα δημιουργίας της νέας ειδικότητας της Μηχανικής σε σχολή του 
ΤΕΠΑΚ. 

8. Την εργοδότηση μη προσοντούχων καθηγητών, όπως για παράδειγμα 
καθηγητή που δε γνωρίζει καλά την ελληνική γλώσσα.  Επίσης, το κατακριτέο 
γεγονός της παράλληλης εργοδότησης στο ΤΕΠΑΚ συγκεκριμένης καθηγήτριας 
και του υιού της. 

9. Την αυτονόμηση του ΤΕΠΑΚ και την ορθότητα της όλης διαδικασίας διορισμού 
των πρώτων πρυτανικών αρχών από την Επιτροπή Αναζήτησης και Επιλογής, 
η οποία ορίζεται από τη ∆ιοικούσα Επιτροπή.  Ειδικότερα, εγείρεται θέμα για 
την ανάγκη θεσμοθέτησης της υποχρέωσης γνωστοποίησης του ενδιαφέροντος 
μέλους της ∆ιοικούσας Επιτροπής για διορισμό του στις πρυτανικές αρχές, 
ώστε αυτό να απέχει από τη διαδικασία καθορισμού της Επιτροπής 
Αναζήτησης και Επιλογής. 

10. Τη χωροθέτηση της Νοσηλευτικής Σχολής.   

 Στα πλαίσια της συνέχισης της εξέτασης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, η 
πρόεδρος της ∆ιοικούσας Επιτροπής του ΤΕΠΑΚ, σε σχέση με τα διάφορα θέματα και 
τα ερωτήματα που εγέρθηκαν, κατέθεσε αναλυτικές απαντήσεις και παράλληλα 
δεσμεύτηκε ενώπιον της επιτροπής να αποστείλει συγκεκριμένα στοιχεία για όλα τα 
σοβαρά θέματα που εγέρθηκαν. Όπως επισήμανε όμως η ίδια, για αρκετά από τα πιο 
πάνω θέματα που εγέρθηκαν ήδη λήφθηκαν συγκεκριμένα μέτρα, ενώ για άλλα 
μπορούν να υποβληθούν τεκμηριωμένες απαντήσεις και στοιχεία.  

 Η επιτροπή, αφού δήλωσε ότι θα αναμένει να κατατεθούν τα στοιχεία που 
ζήτησε, κάλεσε το αρμόδιο υπουργείο να μελετήσει τη δυνατότητα προώθησης 
σχετικής τροποποίησης της νομοθεσίας η οποία διέπει τη λειτουργία του ΤΕΠΑΚ που 
να ρυθμίζει το πρόβλημα που εγέρθηκε σε σχέση με τον καθορισμό της Επιτροπής 
Αναζήτησης και Επιλογής. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο να αποσταλεί σχετική επιστολή προς 
τη Νομική Υπηρεσία ζητώντας την άποψή της κατά πόσο οι υποεπιτροπές που 
συστήνει η ∆ιοικούσα Επιτροπή έχουν την εξουσία να λαμβάνουν αποφάσεις χωρίς 
την έγκριση της ∆ιοικούσας Επιτροπής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας δηλώνει ότι, 
επειδή δεν κατέστη δυνατόν να διαμορφώσει έγκαιρα τελικές θέσεις επί του 
νομοσχεδίου, αποφάσισε όπως όλες οι πλευρές της τοποθετηθούν στην ολομέλεια 
του σώματος, στα πλαίσια της συζήτησης που θα διεξαχθεί για το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Κύριε Τορναρίτη, θέλετε να πείτε κάτι.   

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Νομίζω, προηγούμαι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εντάξει. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή για το θέμα αυτό τουλάχιστον ένας εκ των βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής μου ομάδας έχει την άποψη ότι ο χρόνος των δύο λεπτών είναι 
λίγος -και το θεωρεί σοβαρό θέμα- κάνω έκκληση να δοθεί ένας χρόνος πέντε λεπτών, 
αντί δύο λεπτών που συμφωνήθηκε προηγουμένως από την ολομέλεια, έτσι για να 
του δοθεί ο χρόνος να θέσει τις απόψεις του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Από εμένα καμία ένσταση. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ∆ε θα χρησιμοποιήσω τα πέντε λεπτά, απλώς θα πω ότι ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός θα ψηφίσει τον προϋπολογισμό, όπως έπραξε και τα προηγούμενα 
χρόνια.  Απλώς, να ενημερώσω το σώμα ότι ο προϋπολογισμός είναι κατά 5% 
μειωμένος εν σχέσει με πέρσι, παρ’  όλο που αυξάνεται ο αριθμός των φοιτητών, παρ’  
όλο που αυξάνονται οι ανάγκες για ανέγερση νέων κτιριακών εγκαταστάσεων και παρ’  
όλο που για τη μεταφορά της Σχολής Επιστημών Υγείας από την επόμενη χρονιά στη 
Λεμεσό θα χρειαστεί να δημιουργηθούν επιπρόσθετες και μεγαλύτερες αίθουσες 
αμφιθεατρικές και άλλες. 

 Πρέπει να πω ότι εγέρθηκαν πολλά ερωτήματα στην επιτροπή Παιδείας της 
Βουλής προς το ΤΕΠΑΚ.  Απήντησε το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο, δεν είχαμε την 
ευκαιρία να ξανασυνεδριάσουμε, για να δούμε τις απαντήσεις.  Ένα από τα θέματα 
που εγείρεται είναι το υψηλότατο κόστος ενοικίασης των δωματίων για τη φοιτητική 
εστία, το οποίο ανέρχεται στα €570.  Είναι ένα θέμα που καλούμε τη διοικούσα 
επιτροπή να το εξετάσει άμεσα.   

 Εγέρθηκαν πολλά θέματα τα οποία αφορούν τα προσόντα των καθηγητών του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου, ως επίσης και ένα θέμα που καλέσαμε την κυβέρνηση 
του τόπου να αποστείλει νομοσχέδιο στη Βουλή για τροποποίησή του και αφορά την 
εκλογή, την επιλογή μάλλον των νέων πρυτανικών αρχών.  ∆εν μπορεί τα άτομα που 
συμμετέχουν στην παρούσα διοικούσα επιτροπή να κατευθύνουν τις διαδικασίες και 
ουσιαστικά να είναι αυτοί που θα επιλέξουν τα άτομα που θα διορίσουν το πρώτο 
πρυτανικό συμβούλιο.  Γι’  αυτό, αν δεν προχωρήσει η κυβέρνηση στη συγκεκριμένη 
τροποποίηση, θα προχωρήσει ομόφωνα η επιτροπή Παιδείας της Βουλής.  Αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα.  Άλλος συνάδελφος; 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Θα προσπαθήσω να είμαι όσο πιο πυκνός στο χρόνο που μου έχει δοθεί.  
∆ιαφωνώ κάθετα με αυτή τη διαδικασία.  Στην αβάσταχτη ελαφρότητα αυτών που 
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παίρνουν αποφάσεις και φέρουν ευθύνη για το πού πάει ο τόπος, στην εγκληματική 
ανευθυνότητα όσων φέρουν ευθύνη για τα όσα συμβαίνουν και στο ένα και στο άλλο 
κρατικό πανεπιστήμιο σήμερα προστίθεται και μία περίεργη, βιαστική απόφαση της 
Βουλής.  Και μετά περιμένουμε ότι όσοι έχουν καθήκον να ανταποκρίνονται στην 
αποστολή που τους έχει ορίσει η πολιτεία θα κάνουν τη δουλειά τους καλά.   

 Το πρώτο που θέλω να πω σε ό,τι αφορά το ΤΕΠΑΚ:  Ξέρει κανένας από εσάς, 
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πού θα γίνει η Σχολή Καλών Τεχνών;  Όσοι νομίζετε ότι 
θα γίνει στη Λεμεσό κάνετε λάθος.  Και όσοι άλλοι από εσάς νομίζετε ότι θα γίνει στη 
Λευκωσία επίσης κάνετε λάθος.  Όσοι ελπίζετε ότι θα γίνει η σχολή αυτή και στα δύο 
πανεπιστήμια έχετε πετύχει.  Εγώ κατηγορώ την ηγεσία του Πανεπιστημίου Κύπρου 
ότι, ενώ εγνώριζε ότι θα γινόταν το ΤΕΠΑΚ στη Λεμεσό, με μία βιασύνη εγκληματική 
προχώρησαν και δημιούργησαν δική τους πολυτεχνική σχολή.   

 Σήμερα, εδώ και τρία χρόνια, τον πρώτο €7 εκατομ., το δεύτερο €9 εκατομ., 
φέτος €13 εκατομ., και κάθε χρόνο πολύ περισσότερα μέχρι συντέλειας των αιώνων 
θα πληρώνει η Κυπριακή ∆ημοκρατία αυτά τα διπλά τμήματα, την ώρα μάλιστα που 
σημαντικά αντικείμενα απουσιάζουν και από το ένα πανεπιστήμιο και από το άλλο.  
 Το τρίτο που θέλω να πω:  Οι αρμόδιοι του πανεπιστημίου μάς είπαν ότι ο 
πολεοδομικός σχεδιασμός του ΤΕΠΑΚ επέβαλλε αυτή την πανσπερμία και, 
παρακαλώ, αυτό δεν καλύπτει όλα τα κτίρια του ΤΕΠΑΚ.  Έβλεπαν χάνι, ενοικίαζαν το 
χάνι, έβλεπαν ανώγειο, ενοικίαζαν το ανώγειο, τους άρεσε η πολυκατοικία, την 
αγόραζαν, για να διαπιστώσουν εκ των υστέρων ότι ήταν χαμηλοτάβανη και δεν 
μπορούσαν να μπουν τα συστήματα σταθεροποίησης της θερμοκρασίας, για να 
διαπιστώσουμε εκ των υστέρων ότι ο κάθε φοιτητής που θα είναι στη φοιτητική εστία 
του ΤΕΠΑΚ θα στοιχίζει στο κράτος €960 το μήνα, παρακαλώ, για να διαπιστώσουμε 
εκ των υστέρων ότι προκηρύσσονται φωτογραφικά θέσεις, για να τις πάρουν 
ακατάλληλοι, για να διαπιστώσει η διοικούσα ότι δεκαεννιά από τους καθηγητές που 
προσέλαβε κάμνουν τζιαι δεύτερη δουλειά.  Μέχρι πότε η κυβέρνηση, η Βουλή, τα 
κόμματα θα σφυρίζουν  αδιάφορα;  Και μετά μου λέτε να κάμουμε εκπτώσεις στους 
μισθούς των βουλευτών, των υπουργών -και καλά να κάμομε- για να γλιτώσομε 
ορισμένα ψίχουλα.  Τα εκατομμύρια που πηγαίνουν χαμένα κάθε χρόνο είτε σε αυτά 
τα διπλά τμήματα είτε στο σύστημα υγείας -και πολύ φοβάμαι και με τη νέα Ιατρική 
Σχολή που θα δημιουργηθεί- δεν τα βλέπει κανένας! 

 Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, με το εξής:  Επειδή κάποιοι -όχι όλοι, για όνομα 
του Θεού!- κάποιοι που είναι σε θέσεις μεγάλης ευθύνης επικαλούνται την αλογόμυγα 
του Σωκράτη της κλασικής Αθήνας, θεωρούν εαυτούς ως την αλογόμυγα της πατρίδας 
μας, θέλω να πω το εξής:  Ο Σωκράτης του Σωφρονίσκου -έτσι λεγόταν το επίθετό 
του- αφού υπηρέτησε την πατρίδα του σε όλους τους τομείς μέσα από τη νομιμότητα, 
επισφράγισε αυτή την υπακοή του στους νόμους με τον ίδιό του το θάνατο.  Εν 
αντιθέσει με κάποιους πανεπιστημιακούς που επικαλούνται ότι είναι αλογόμυγες, που 
μέσα από μία συνεχή, κατ’  εξακολούθηση παρανομία εις βάρος της πατρίδας 
πλουτίζουν οι ίδιοι και αυτή την παρανομία την επισφράγισαν λίαν προσφάτως με μία 
αντισυνταγματική -με βούλα- παραβίαση. 

 Αναμένω και περιμένω, όπως και ο κάθε πολίτης, από το ανώτατο πνευματικό 
ίδρυμα της χώρας, και το ένα και το άλλο, πρώτον, να μην ψεύδονται ασύστολα, 
δεύτερον, να φροντίζουν τα χρήματα του λαού με την ίδια φροντίδα που φροντίζουν τα 
δικά τους χρήματα.  Τρίτον, όταν παίρνουν αποφάσεις για την πανεπιστημιακή μας 
ανάπτυξη, να μην ανταγωνίζεται το ένα το άλλο -και εδώ φέρει ευθύνη και η 
κυβέρνηση- αλλά να κάτσουν κάτω μαζί με την κυβέρνηση και τη Βουλή να δουν προς 
τα πού θέλομε να πάει η πανεπιστημιακή μας ανάπτυξη.  ∆εν αντέχει ο τόπος, κυρίες 
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και κύριοι συνάδελφοι, δεν επιτρέπουν τα δεδομένα μας τα πληθυσμιακά, δεν το 
επιτρέπουν οι ανάγκες μας ως πατρίδας να πληρώνει αυτός ο δύσμοιρος λαός διπλά 
τμήματα, διπλές συντάξεις, διπλά αναλώσιμα, διπλούς μισθούς, διπλές παραστάσεις.  
∆εν αντέχει ο τόπος.  Κάθε φοιτητής της πολυτεχνικής στοιχίζει €28.000.  Τριάντα 
πολιτικούς μηχανικούς στη Λεμεσό, τριάντα στη Λευκωσία.  ∆εν μπορούσαν να 
συνυπάρξουν! 

 Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την καλοσύνη σας να μου 
δώσετε πέντε λεπτά, με το εξής:  Σε ό,τι αφορά τα τελευταία γεγονότα με την -κατά τον 
ισχυρισμό μου- παραβίαση του συντάγματος, θεωρώ ότι η υπόθεση του πρέσβη μας 
στην Αθήνα πάσχει πολύ περισσότερο από την υπόθεση του έντιμου υπουργού μας.  
Και πάσχει πολύ περισσότερο, διότι, αν η θέση στην Αθήνα του πρέσβη μας είναι 
θέση οργανική -και έτσι είναι- και είναι θέση της δημόσιας υπηρεσίας -και έτσι είναι- 
τότε ούτε απόσπαση από το πανεπιστήμιο μπορεί να θεωρηθεί ούτε μετακίνηση ούτε 
μετάθεση.  Και ξέρετε το λόγο γιατί;  ∆ιότι ρητά απαγορεύεται μέλος της δημόσιας 
υπηρεσίας να κατέχει ταυτόχρονα δύο θέσεις στη δημόσια υπηρεσία καθ’  οιονδήποτε 
τρόπο.  Και καλώ όσους θα πάρουν τις αποφάσεις να μην επιτρέψουν στους εαυτούς 
των να αφήσουν να πέσουν σκιές στο κατά πόσο αυτοί που ορκίστηκαν πίστη και 
σεβασμό στο σύνταγμα θα μπορούν να το παραβιάζουν κιόλας.  Είμαι βέβαιος, 
σχεδόν βέβαιος, ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας δε θα επιτρέψει σε κανέναν να 
χαρακτηριστεί η προεδρία του από μία έκδηλη παραβίαση του συντάγματος. 

 Βεβαίως, θα ανέμενα από τους δύο εν λόγω καθηγητές να διευκόλυναν από 
μόνοι τους τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Και, όταν είναι ακαδημαϊκοί καθηγητές και 
διδάσκουν στα ανώτατα πνευματικά μας ιδρύματα, οφείλουν… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έν’  ακαδημαϊκή η τοποθέτησή σου! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη! 

 Οφείλουν, πέραν της γνώσης και της αναζήτησης της αλήθειας, να δείχνουν 
εμπράκτως στάση ζωής.  Στάση ζωής και σεβασμού για πολιτική ηθική, για 
συνταγματική τάξη και για να μπορούν να επικαλούνται αυτά που διδάσκουν, να 
απαιτούν από τους φοιτητές τους να τα κάμνουν στην πράξη.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει, να ξεκαθαρίσουμε.  ∆ε διακόψαμε, αγόρευσε δέκα λεπτά 
και να μεν παραπονείται για τη Βουλή δηλαδή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τρία πράγματα τηλεγραφικά, κύριε Πρόεδρε. 
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 Πρώτον, να ευχαριστήσω, γιατί παραχωρήθηκε ο χρόνος στο συνάδελφο που 
είχε έντονες απόψεις και ήθελε να τις πει προς όλες τις πλευρές της Βουλής.  Να 
τονίσω όμως ότι ο χρόνος των πέντε λεπτών για ενημέρωση του σώματος -εγώ που 
κυκλοφορώ στην Ευρώπη- είναι ο μάξιμουμ χρόνος που δίδεται σε όλα τα 
κοινοβούλια, για να μιλήσουν βουλευτές.  Στα πλείστα κοινοβούλια ο χρόνος που 
έχουν οι βουλευτές εις τη διάθεσή τους είναι τρία λεπτά.  Σπανίως δίδονται τέσσερα 
και σε πολύ εξαιρετικές περιπτώσεις πέντε λεπτά, για να γίνεται παρέμβασις.  Άρα, αν 
θέλομε να εκσυγχρονιστούμε, κάπου προς την πλευρά αυτή πρέπει να κινηθούμε και 
εμείς, διότι σε πέντε λεπτά μπορεί να κάμεις τη μεγαλύτερη δυνατή και την πιο ισχυρή 
παρέμβαση.   

 ∆εύτερον, χωρίς να αναιρέσω τίποτε από αυτά που είπε ο κ. Θεμιστοκλέους, 
που είναι σωστά και εύστοχα, η δική μας παράταξη θέλει να θίξει και ένα θέμα που 
έχει σχέση με το ΤΕΠΑΚ και είναι οι αναξιοκρατικές προσλήψεις τόσο ακαδημαϊκού 
όσο και μη ακαδημαϊκού προσωπικού.  Πρέπει επιτέλους να αντιληφθούν οι 
διοικούντες το ΤΕΠΑΚ ότι, πέραν ενός συγκεκριμένου χώρου, υπάρχουν και άλλοι 
πολλοί χώροι που έχουν άξιους και ικανούς, και εκπαιδευτικούς και μη 
εκπαιδευτικούς, για να επανδρώσουν το ΤΕΠΑΚ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

Είπαμε η κάθε πλευρά δύο…  Συγγνώμη, εγώ θέλω να ξεκαθαρίσουμε τους 
κανόνες του παιγνιδκιού!  Έχουμε πει ότι ’πού κάθε πλευρά να μιλήσει ένας για δύο 
λεπτά.  Στο θέμα το συγκεκριμένο είναι ’πού ένα κόμμα τέσσερα άτομα.  Συγγνώμη! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Μισό λεπτό εγώ θέλω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κατά παράβαση του κανονισμού, που εγώ φταίω, έχετε μισό λεπτό να 
μιλήσετε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή η Πάφος, οι πολίτες και οι φορείς της Πάφου επιθυμούν 
την ίδρυση πανεπιστημιακών σχολών στην Πάφο, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και η 
κοινοβουλευτική του ομάδα τάσσονται ανεπιφύλακτα υπέρ της προώθησης και 
ίδρυσης τέτοιων σχολών και καλούμε την κυβέρνηση και το αρμόδιο υπουργείο να 
προχωρήσουν στην υλοποίηση της επιθυμίας των Παφιτών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε με ενοχλεί καθόλου το πάθος του συναδέλφου του 
Θεμιστοκλέους, όχι μόνο εδώ αλλά και στην επιτροπή Παιδείας, γι’ αυτά τα θέματα.  
Και το έχω πει και στην επιτροπή Παιδείας. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι και παθιάρης, τι να κάμουμε; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ε, κοίταξε, είναι Λεμεσός και ύπαιθρος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, γι’ αυτό το λόγο το είπα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μάλιστα!  Κρασοχώρι!  

 Φτάνει αυτό το πάθος να μην οδηγεί σε κάποιο υποκειμενισμό και υπερβολή.   

 Γιατί το λέω τούτο;  Γιατί εμείς εδώ, η Βουλή, όχι μόνο ψηφίσαμε, παλέψαμε, 
όχι οι Λεμεσιανοί μόνο βουλευτές, όλοι οι βουλευτές, να δημιουργηθεί ένα δεύτερο 
πλήρες κρατικό πανεπιστήμιο, ισότιμο και αντίστοιχου επιπέδου με το πρώτο 
πανεπιστήμιο.  Υπάρχουν πανεπιστήμια με ζωή εκατοντάδων χρόνων που έχουν 
προβλήματα παρόμοιας φύσης με αυτά, όχι ένα πανεπιστήμιο στη Λευκωσία που δεν 
έκλεισε είκοσι χρόνια και ένα πανεπιστήμιο που κλείνει αισίως… είναι στον τέταρτο 
χρόνο λειτουργίας του!  Όχι θεσμοθέτησής του αλλά λειτουργίας του.  Πρέπει να 
επαινέσουμε με αυτή την ευκαιρία το γεγονός ότι με την πάροδο τεσσάρων χρόνων 
τείνει στην αυτονόμησή του.  

 Η ευαισθησία μας για τον τρόπο που μετά την αυτονόμηση θα επιλεγούν οι 
πρώτοι πρυτάνεις, με βάση τη νομοθεσία για το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο, πρέπει να 
ισχύει και για τα υπόλοιπα πανεπιστήμια, και για το Ανοικτό.  Και εμείς συμφωνούμε 
και υπερθεματίζουμε και εισηγηθήκαμε εμείς -αν δεν το κάνει η πολιτεία, λόγω 
χρονοβόρων διαδικασιών, εμείς ως ΑΚΕΛ το εισηγηθήκαμε και θα το κάνουμε- να μη 
συμμετέχουν άτομα της σημερινής διοικούσας επιτροπής είτε του ενός είτε του άλλου 
πανεπιστημίου στη διαδικασία επιλογής της επιτροπής που θα αξιολογήσει τον πρώτο 
πρύτανη.  Αυτό είναι ξεκάθαρο. 

 Τελειώνω με το εξής:  Μιλάμε για ένα τεχνολογικό πανεπιστήμιο στον 
εφαρμοσμένο τομέα και αυτό το επιδιώκουμε.  Άλλο είναι η πολυτεχνική σχολή στο 
Πανεπιστήμιο Λευκωσίας και άλλοι είναι οι κλάδοι σε εφαρμοσμένο επίπεδο του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου στη Λεμεσό.  Και αυτό το επιδιώκουμε.  Επομένως, θα 
έχουμε υψηλό κόστος στην αρχή. 

 Το τελευταίο, εμείς αποφασίσαμε, και επιτέλους πρέπει να κλείσει αυτό το 
κεφάλαιο, η χωροθέτηση του πανεπιστημίου να είναι στο κέντρο της πόλης.  Αυτό 
συνεπάγεται χρήση υφιστάμενων κτιρίων, που κάπου πιθανότατα να γίνει και λάθος 
επιλογή, κάπου πιθανότατα το κόστος… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έγιναν λάθη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έγιναν!  Το κόστος να είναι υψηλό από την αγορά και το ενοίκιο.   Νομίζω ότι 
εδώ πρέπει να βοηθήσουμε, ώστε να αποφευχθούν περαιτέρω τέτοια φαινόμενα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   
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 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
ποσού που δεν υπερβαίνει τα €65.315.361 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο ή άλλο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στο Νόμο αυτό.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος  Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Γεώργιος Τάσου    Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους   Αθηνά Κυριακίδου  

 Γιάννος Λαμάρης    Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
αρκετές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 24 
Μαρτίου 2009 και 9 Μαρτίου 2010.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου 
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κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της επιτροπής ο Υπουργός Παιδείας και 
Πολιτισμού και εκπρόσωποι του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος και μέλη της Προσωρινής 
∆ιοικούσας Επιτροπής και ο διευθυντής ∆ιοίκησης και Οικονομικών του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου, καθώς επίσης και εκπρόσωποι του συνδέσμου “Οι Φίλοι του 
Ελληνικού Ανοικτού Πανεπιστημίου και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου”. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου περί 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, ώστε να επέλθουν τροποποιήσεις σε 
πρόνοιές του που δημιουργούν προβλήματα στη σωστή και ομαλή λειτουργία του 
πανεπιστημίου. 

 Ειδικότερα, οι τροποποιήσεις αυτές είναι οι ακόλουθες: 

1. Ο διευθυντής του Εργαστηρίου Εκπαιδευτικού Υλικού και Εκπαιδευτικής 
Μεθοδολογίας να μην αποτελεί μέλος της Συγκλήτου (άρθρο 12). 

2. Η εμπειρία και τα προσόντα στην ανοικτή και εξ αποστάσεως εκπαίδευση να 
μην είναι καθοριστικά κριτήρια, αλλά να συνεκτιμώνται κατά την επιλογή του 
διδακτικού ερευνητικού προσωπικού (άρθρο 18). 

3. Ο καθορισμός του πλαισίου προκήρυξης των θέσεων του διδακτικού 
ερευνητικού προσωπικού (άρθρο 18). 

4. Η εμπειρία και τα προσόντα στην εξ αποστάσεως εκπαίδευση να μην 
αποτελούν απαραίτητα κριτήρια για την πρόσληψη του προσωπικού που 
στελεχώνει τα εργαστήρια (άρθρο 24). 

5. Το πανεπιστήμιο να έχει τη δυνατότητα να συνεργάζεται με άλλα πανεπιστήμια 
(άρθρο 25). 

6. Η τροποποίηση των όρων και του χρονοδιαγράμματος αυτονόμησης του 
πανεπιστημίου και των όρων λειτουργίας της Προσωρινής ∆ιοικούσας 
Επιτροπής, ώστε να δοθεί χρόνος για την ομαλή λειτουργία και αυτονόμηση 
του πανεπιστημίου (άρθρο 32).   

 Επισημαίνεται ότι στην προτεινόμενη τροποποίηση που αφορά το άρθρο 32 
περιλαμβάνεται πρόνοια, με βάση την οποία προβλέπεται ο εντός δύο μηνών 
διορισμός ∆ιοικούσας Επιτροπής, μετά τον οποίο η Προσωρινή ∆ιοικούσα 
Επιτροπή θα παύσει να ασκεί τα καθήκοντά της.  Παράλληλα, εισάγονται 
περιορισμοί/κωλύματα όσον αφορά τη δυνατότητα διορισμού κάποιου 
προσώπου στη θέση μέλους της ∆ιοικούσας Επιτροπής.  Σημειώνεται ότι οι 
περιορισμοί αυτοί είναι ταυτόσημοι με αυτούς που συμπεριλήφθηκαν ήδη σε 
ανάλογη τροποποίηση που αφορούσε τα μέλη της ∆ιοικούσας Επιτροπής του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ), με τον περί Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικό) (Αρ. 3) Νόμο του 2008 [Ν.114(Ι)/ 
2008]. 

 Ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού, ο οποίος παρευρέθηκε στο αρχικό 
στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου, τόνισε ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις είναι 
αναγκαίες για τη διασφάλιση της εύρυθμης λειτουργίας του Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου.  Ειδικότερα, όπως ανέφερε μεταξύ άλλων ο αρμόδιος υπουργός, η 
υφιστάμενη Προσωρινή ∆ιοικούσα Επιτροπή ασκεί τα καθήκοντά της για χρονικό 
διάστημα πέραν των επτά ετών και έχει πραγματοποιήσει έργο του οποίου η σημασία 
δεν μπορεί να αμφισβητηθεί.  Ωστόσο, σύμφωνα με τον ίδιο, το πανεπιστήμιο αυτό δε 
έχει πείσει επαρκώς την πολιτεία ότι σκοπεύει να βοηθήσει αυτούς που θα ήθελαν μια 
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δεύτερη ευκαιρία για να σπουδάσουν.  Συγκεκριμένα, υπάρχουν κατευθύνσεις που 
δεν ακολουθήθηκαν και προγράμματα σπουδών που δεν αναπτύχθηκαν.  Αναφορικά 
με το ενδεχόμενο διορισμού νέας ∆ιοικούσας Επιτροπής, όπως δήλωσε ο ίδιος, δεν 
είναι κακό να υπάρξει ανανέωση σε ένα σώμα και αυτό αποτελεί πάγια ακαδημαϊκή 
πρακτική.  Ο υπουργός επισήμανε επίσης ότι, με βάση τις πρόνοιες της υφιστάμενης 
νομοθεσίας, παρουσιάζονται αρκετά κενά και υπάρχει ενδεχόμενο το πανεπιστήμιο να 
αυτονομηθεί μόνο με το διορισμό οκτώ μόνιμων μελών του ακαδημαϊκού προσωπικού 
σε δύο σχολές, γι’ αυτό και επείγει η υιοθέτηση της προτεινόμενης τροποποίησης, 
ώστε να αποφευχθεί κάτι τέτοιο.  Συναφώς, ανέφερε ότι με την προτεινόμενη 
τροποποίηση η αυτονόμηση του πανεπιστημίου θα μπορεί να επέλθει με το διορισμό 
τουλάχιστον είκοσι τεσσάρων μελών του ακαδημαϊκού προσωπικού σε τρεις σχολές.  
Ο υπουργός δήλωσε επίσης ότι θα πρέπει να θεσμοθετηθούν συγκεκριμένοι 
περιορισμοί όσον αφορά τις προϋποθέσεις για διορισμό των μελών της ∆ιοικούσας 
Επιτροπής, οι οποίοι κρίνονται αναγκαίοι, ώστε να συνάδουν με τις πρόνοιες 
αντίστοιχης ρύθμισης που επήλθε και στη νομοθεσία για το ΤΕΠΑΚ. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής, ο πρόεδρος 
της Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής εξέφρασε αρχικά τις επιφυλάξεις του για 
αρκετά σημεία των προτεινόμενων τροποποιήσεων και κυρίως για την τροποποίηση 
του άρθρου 32 που αφορά τους όρους και τα χρονοδιαγράμματα αυτονόμησης του 
πανεπιστημίου, καταθέτοντας και γραπτό υπόμνημα με τις απόψεις του ενώπιον της 
επιτροπής στις 3 Νοεμβρίου 2009.  Ειδικότερα, ο ίδιος διαφώνησε με το διορισμό νέας 
∆ιοικούσας Επιτροπής, υποστηρίζοντας ότι πρέπει να δοθεί ο αναγκαίος χρόνος στην 
υφιστάμενη Προσωρινή ∆ιοικούσα Επιτροπή να ολοκληρώσει το έργο της στα 
επόμενα τρία χρόνια, οπότε και θα είναι δυνατή και η αυτονόμηση του πανεπιστημίου.  
Όπως επίσης επισήμανε, οι χρηματικοί πόροι του πανεπιστημίου και τα κονδύλια που 
παρέχονταν σ’ αυτό μέχρι σήμερα δεν επαρκούσαν για την υλοποίηση των 
προγραμμάτων του.   

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής, 
ο πρόεδρος της Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής, με επιστολή του, ημερομηνίας 
18 Ιανουαρίου 2010, κατέθεσε εκ μέρους της επιτροπής λεπτομερές κείμενο που 
αφορούσε τις εισηγήσεις για τροποποίηση και βελτίωση ολόκληρης της υφιστάμενης 
νομοθεσίας που διέπει τη λειτουργία του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου.  Ωστόσο, 
θα πρέπει να αναφερθεί ότι οι εισηγήσεις αυτές δεν αφορούσαν το συγκεκριμένο 
σκοπό του προτεινόμενου νόμου.   

 Στο στάδιο αυτό οι εκπρόσωποι του διδακτικού ερευνητικού προσωπικού, 
αφού επισήμαναν τα κενά και τις ασάφειες που παρουσιάζει η υφιστάμενη νομοθεσία, 
κατέθεσαν τις δικές τους αναλυτικές εισηγήσεις που αφορούσαν την τροποποίηση και 
βελτίωση της υφιστάμενης νομοθεσίας εις ολόκληρον.  Σημειώνεται ότι το περιεχόμενο 
των εισηγήσεων αυτών δεν παρουσιάζει πλήρη ταύτιση και ευθυγράμμιση με τις 
εισηγήσεις που κατέθεσε ο πρόεδρος της Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής. 

 Οι εκπρόσωποι του συνδέσμου “Οι Φίλοι του Ελληνικού Ανοικτού 
Πανεπιστημίου και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου”, που παρευρέθηκαν στο 
αρχικό στάδιο εξέτασης του νομοσχεδίου, είχαν δηλώσει ότι συμφωνούν με την 
τροποποίηση που επιφέρεται στο άρθρο 32, διότι μέσω της τροποποίησης αυτής θα 
διοριστεί νέα ∆ιοικούσα Επιτροπή.  Παράλληλα όμως, οι ίδιοι εκπρόσωποι 
διαφώνησαν με τη διαγραφή της πρόνοιας από τον υφιστάμενο νόμο η οποία 
προβλέπει ότι η εμπειρία και τα προσόντα στην ανοικτή και εξ αποστάσεως 
εκπαίδευση αποτελούν καθοριστικά κριτήρια για την επιλογή των μελών του 
διδακτικού και ερευνητικού προσωπικού.  Επιπρόσθετα, εξέφρασαν την αντίθεσή τους 
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για το περιεχόμενο αρκετών εισηγήσεων που κατέθεσε η Προσωρινή ∆ιοικούσα 
Επιτροπή ενώπιον της επιτροπής. 

 Επίσης οι εκπρόσωποι της Ένωσης του ∆ιοικητικού Προσωπικού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου, παρ’ όλο που δεν κλήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής, 
επειδή δεν τους αφορούσε το υπό μελέτη νομοσχέδιο, απέστειλαν στην επιτροπή 
επιστολή, με ημερομηνία 19 Ιανουαρίου 2010, με την οποία την ενημέρωναν για τις 
θέσεις τους.  Ειδικότερα, οι θέσεις των εκπροσώπων αυτών αφορούσαν τις 
γενικότερες τροποποιήσεις που προτάθηκαν για τροποποίηση της υφιστάμενης 
νομοθεσίας σε σχέση κυρίως με τις προτεινόμενες εισηγήσεις που κατέθεσαν οι 
εκπρόσωποι του διδακτικού και ερευνητικού προσωπικού.  Οι ίδιοι στην επιστολή 
τους τόνισαν ότι δεν πρέπει να υποβαθμίζεται η σημασία και ο ρόλος του διοικητικού 
προσωπικού στην επίτευξη των στόχων του πανεπιστημίου. 

 Για όλους τους πιο πάνω λόγους η επιτροπή ζήτησε από το αρμόδιο υπουργείο 
να καλέσει σε σύσκεψη όλα τα εμπλεκόμενα και ενδιαφερόμενα μέρη, στην παρουσία 
και της Νομικής Υπηρεσίας, και, αφού ακουστούν όλες οι πλευρές, να καταβληθεί 
προσπάθεια, εάν είναι εφικτό, να ετοιμαστεί ένα νέο κείμενο, που να αποτελεί μια 
συμβιβαστική πρόταση στα αιτήματά τους.  Το αρμόδιο υπουργείο, ανταποκρινόμενο 
στο αίτημα της επιτροπής, συγκάλεσε σε συσκέψεις όλα τα εμπλεκόμενα μέρη και 
άκουσε τις θέσεις και απόψεις τους. 

 Στη συνέχεια όμως το αρμόδιο υπουργείο, καταθέτοντας τις δικές του τελικές 
θέσεις ενώπιον της επιτροπής, δήλωσε ότι στο παρόν στάδιο δεν κρίνεται σκόπιμο να 
τροποποιηθεί σε τόσο μεγάλη έκταση η υφιστάμενη νομοθεσία στο σύνολό της, γι’ 
αυτό και θα πρέπει να προωθηθεί μόνο ό,τι προβλέπεται στο εν λόγω νομοσχέδιο 
που κατέθεσε η κυβέρνηση. 

 Με βάση τα νέα δεδομένα, ο πρόεδρος της Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής 
απέστειλε στις 5 Φεβρουαρίου 2010 νέες γραπτές εισηγήσεις προς την επιτροπή, οι 
οποίες περιορίζονται στο προτεινόμενο νομοσχέδιο και με βάση τις οποίες οι 
διαφωνίες του πλέον επικεντρώνονται μόνο στις τροποποιήσεις που αφορούν το 
άρθρο 32. 

 Εντούτοις, θα πρέπει να σημειωθεί ότι με την ενέργεια αυτή διαφώνησε ο 
αντιπρόεδρος της Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής, ο οποίος με γραπτή επιστολή 
του προς την επιτροπή, με ημερομηνία 9 Φεβρουαρίου 2010, αναφέρει ότι οι πιο 
πάνω θέσεις δεν αντιστοιχούν πλήρως στις αποφάσεις της Προσωρινής ∆ιοικούσας 
Επιτροπής, όπως αυτές διατυπώνονται με ακρίβεια στο αρχικό αναλυτικό κείμενο που 
κατατέθηκε τον Ιανουάριο του 2010.  Παράλληλα, στην ίδια επιστολή παρατίθενται 
συγκεκριμένα και τα επιμέρους σημεία της διαφωνίας τους. 

 Η επιτροπή, στα πλαίσια της ολοκλήρωσης της μελέτης του νομοσχεδίου, 
επικεντρώθηκε κυρίως στις τροποποιήσεις που αφορούν το επίμαχο άρθρο 32 με τις 
οποίες επέρχεται διαφοροποίηση στους όρους και τα χρονοδιαγράμματα 
αυτονόμησης του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου και με τις οποίες προβλέπεται 
επίσης ο διορισμός από το Υπουργικό Συμβούλιο ∆ιοικούσας Επιτροπής.  Στα 
πλαίσια αυτά, ζητήθηκε από τη Νομική Υπηρεσία να μελετήσει το ενδεχόμενο 
παράτασης της θητείας της υφιστάμενης Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής, 
θέτοντας την ίδια ώρα σε εφαρμογή και τους περιορισμούς που τέθηκαν σε σχέση με 
τη δυνατότητα διορισμού ή παραμονής στη θέση μέλους της ∆ιοικούσας Επιτροπής. 

 Όπως ανέφερε σχετικά η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας στην επιτροπή, 
στην περίπτωση κατά την οποία θα παραταθεί η θητεία της υφιστάμενης Προσωρινής 
∆ιοικούσας Επιτροπής, δεν είναι ορθό να εισαχθούν παράλληλα οι νέοι περιορισμοί, 
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διότι κάτι τέτοιο θα θεωρείτο παρέμβαση στην πράξη διορισμού από το Υπουργικό 
Συμβούλιο, εξαναγκάζοντας με αυτό τον τρόπο κάποια μέλη της επιτροπής σε 
παραίτηση.  ∆ιευκρίνισε επίσης ότι δεν μπορεί να τεθεί πρόνοια σύμφωνα με την 
οποία, διαρκούσης της θητείας της υφιστάμενης ∆ιοικούσας Επιτροπής, οι 
περιορισμοί αυτοί θα ισχύσουν μόνο για τα νέα μέλη που ίσως προσληφθούν, διότι 
κάτι τέτοιο θα αποτελούσε άνιση μεταχείριση. 

  Οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου επισήμαναν στην επιτροπή ότι το 
υπουργείο τους υποστηρίζει την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει 
κατατεθεί από την κυβέρνηση, στην περίπτωση όμως που δεν προωθηθούν για 
ψήφιση όλες οι πρόνοιές του, τότε θα πρέπει να δοθεί προσοχή στο θέμα της 
επικείμενης πρόωρης αυτονόμησης του πανεπιστημίου.  Ειδικότερα, όπως 
επεξήγησαν στην επιτροπή, το πανεπιστήμιο, με βάση τον υφιστάμενο νόμο, 
αυτονομείται, εφόσον αυτονομηθούν δύο τουλάχιστο σχολές.  Μέχρι τώρα, όπως 
δήλωσαν, έχει αυτονομηθεί ήδη μία σχολή και επίκειται σύντομα η αυτονόμηση και 
δεύτερης σχολής του.  Όπως επισήμαναν οι πιο πάνω εκπρόσωποι, εάν συμβεί κάτι 
τέτοιο, αναμένεται να υπάρξουν σοβαρά προβλήματα στην εύρυθμη λειτουργία του 
πανεπιστημίου.  Ως εκ τούτου, σύμφωνα με τους ιδίους, οι συγκεκριμένες πρόνοιες 
του νομοσχεδίου που επιφέρουν τις νέες ρυθμίσεις όσον αφορά την αυτονόμηση του 
πανεπιστημίου θα πρέπει να τεθούν αμέσως σε εφαρμογή. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν ότι συμφωνούν με την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο, με την επιφύλαξη όμως ότι οι πρόνοιες του νομοσχεδίου που αφορούν το 
άρθρο 32 θα τύχουν εφαρμογής σε ένα χρόνο, έτσι ώστε να συνεχίσει την εκτέλεση 
των καθηκόντων της η υφιστάμενη Προσωρινή ∆ιοικούσα Επιτροπή.  Παράλληλα 
όμως, οι ίδιοι βουλευτές, σε σχέση με εκείνες τις πρόνοιες του εν λόγω άρθρου που 
αφορούν τους όρους αυτονόμησης, έχουν την άποψη ότι αυτές θα πρέπει να τεθούν 
αμέσως σε εφαρμογή, ώστε να αποφευχθεί η πρόωρη αυτονόμηση του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω και αφού διαμορφώθηκε το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο σύμφωνα με τις πιο πάνω θέσεις, η πλειοψηφία της επιτροπής εισηγείται 
την ψήφισή του σε νόμο όπως έχει διαμορφωθεί και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου 
σε νόμο, όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία και με άμεση έναρξη 
της ισχύος του.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
δήλωσε ότι θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια του σώματος στα πλαίσια της συζήτησης 
που θα διεξαχθεί επί του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Εγώ θέλω να δηλώσω πως, από πλευράς δικής μας, είναι ένας πρωτόγνωρος 
τρόπος υπεράσπισης θεσμών.  Γιατί;  Πολύ σωστά έγινε τροποποίηση στο νόμο του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου.  Αντίστοιχα πήγε να γίνει στο Ανοικτό Πανεπιστήμιο.  
Να τονίσω ότι είναι το μοναδικό ίδρυμα, θεσμός που δημιούργησε η κυπριακή 
πολιτεία χωρίς η πρώτη επιτροπή που θα διοριστεί να έχει ημερομηνία λήξης.  ∆εν 
υπάρχει πουθενά αλλού.  Είναι η ίδια διοικούσα επιτροπή από την αρχή μέχρι 
σήμερα.  Το να διαπιστώνεις ότι πρέπει να μπουν κριτήρια ασυμβίβαστου για 
κάποιους στη διοικούσα επιτροπή σημαίνει ότι δεν μπορείς, αφού το διαπιστώνεις και 
το θεσμοθετείς, αφού διαπιστώνεις μάλιστα ότι υπάρχουν άτομα που δεν πληρούν τα 
κριτήρια αυτά που θα ψηφίσουμε σήμερα, ταυτόχρονα να λέγεις «ξέρεις, επειδή 
είσαστε εσείς, μείνετε ακόμα ένα χρόνο».  Επαναλαμβάνω ότι είναι μια παράξενη 
υπεράσπιση των θεσμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θα έλεγα ότι συμφωνώ με τον κ. Λαμάρη ότι ο νόμος δε συμπεριλαμβάνει 
ημερομηνία λήξης.  Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο εισηγούμαστε μέσα από το νομοσχέδιο 
ημερομηνία λήξης.  Και πρέπει να υπενθυμίσω ότι εμείς, ως ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός, προτείναμε τα δύο χρόνια, όχι μόνο γιατί θεωρούμε ότι έκανε πολύ καλή 
δουλειά η παρούσα διοικούσα επιτροπή, αλλά και γιατί το ίδιο χρονικό διάστημα 
δόθηκε και για τη διοικούσα επιτροπή του ΤΕΠΑΚ.  Και συμφωνώ και πάλι με τον κ. 
Λαμάρη ότι αυτά που κάνουμε στο “άλφα” δημόσιο ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυμα 
πρέπει να τα κάνουμε και στο δεύτερο.  Γι’ αυτό λέω ότι, μετά που το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα κατέθεσε τη δική του πρόταση για ένα χρόνο παράταση, ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός στηρίζει τη συγκεκριμένη πρόταση…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 ∆εν ξέρω, το ΑΚΕΛ…  Το ΑΚΕΛ θα μιλήσει εκ μέρους του ΑΚΕΛ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ναι, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Επειδή δεν καταγράφεται η τοποθέτησή μας μέσα στην έκθεση, να τονίσω ότι 
και εμείς θα στηρίξουμε σίγουρα το νομοσχέδιο.  Παράλληλα, θα στηρίξουμε και την 
τροποποίηση του ενός έτους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   
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 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

  Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκριθούν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει μία αποχή, του κ. Περδίκη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ και μία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει μια αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ και μια αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα  αναβάλλεται για την επόμενη συνεδρία, που θα γίνει 
στις 15 Απριλίου. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  
Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 
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Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 
τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Έγγραφο (Υπ. Εργ. 1/2010) 
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 μέχρι 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Έγγραφο που αφορά την 
παράταση των υπηρεσιών 
έκτακτων υπαλλήλων στο 
Συμβούλιο Ζωοτροφών και 
Προσθετικών Ζωοτροφών, 
σύμφωνα με τον περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου Νόμο του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.015). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 1 
του 2010 του προϋπολογισμού 
του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών, σύμφωνα με 
το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2010 Νόμου του 
2010 [Ν. 17(ΙΙ) του 2010]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Πρόταση νόμου 

  

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

  Ο περί της Προστασίας του 
Ανταγωνισμού (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.019-2010). 

Κυριάκο 
Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν  ήδη 
δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.959, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εγκατάσταση τηλεφωνικού δικτύου για τις 
ανάγκες της βιοτεχνικής περιοχής Ξυλοτύμπου, τους λόγους που αυτή καθυστερεί, 
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καθώς  και το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου, ώστε να εξυπηρετηθούν οι 
τριάντα τέσσερις βιοτεχνικές μονάδες της περιοχής.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.960, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη συνολική δαπάνη που καταβλήθηκε για αποζημίωση 
περιουσιών που καταστράφηκαν από πυρκαγιές στην ύπαιθρο τα τελευταία δέκα 
χρόνια, ανά περίπτωση και ανά έτος.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.961, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη συνολική δαπάνη που καταβλήθηκε τα τελευταία δέκα χρόνια 
για την προστασία, ανάπλαση και αναδάσωση δασικών περιοχών που πλήγηκαν από 
πυρκαγιές, ανά περίπτωση και ανά έτος.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.962, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη συνολική δαπάνη που καταβλήθηκε τα τελευταία δέκα χρόνια 
στην κατάσβεση πυρκαγιών στην ύπαιθρο, ανά περίπτωση και ανά έτος.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.963, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη συνολική δαπάνη για κατάσβεση δασικών πυρκαγιών τα 
τελευταία δέκα χρόνια ανά περίπτωση και ανά έτος.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.964, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ξέσπασε νέο κύμα μαζικών δηλητηριάσεων ζώων 
συντροφιάς στο χωριό Ανάγυια στη Λευκωσία.  Τις τελευταίες μέρες έχουν 
δηλητηριαστεί δεκάδες ζώα, κυρίως γάτες, που, μετά τη λήψη θανατηφόρου χημικού, 
βρήκαν φρικτό και επώδυνο θάνατο. 

 Σύμφωνα με τις ίδιες πηγές, παρόμοια προβλήματα με μαζικές δηλητηριάσεις 
ζώων αντιμετώπισε πρόσφατα και ο δήμος Λακατάμιας, γεγονός που έθεσε σε 
συναγερμό το δήμο και τα συνεργεία του. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, ώστε να σταματήσουν το 
συντομότερο οι δηλητηριάσεις ζώων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.965, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν ολοκληρωθεί οι εργασίες για τη δημιουργία 
βιοτεχνικής περιοχής στην Ξυλοτύμπου και, εάν όχι, πότε υπολογίζεται να τελειώσουν, 
ως επίσης και κατά πόσο θα τοποθετηθεί η κατάλληλη σήμανση για το κοινό.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.966, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
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εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το κράτος να σχεδιάσει και να υλοποιήσει 
σύντομα πρόσβαση από τον αυτοκινητόδρομο Λάρνακας-Αγίας Νάπας προς τη 
βιοτεχνική περιοχή της Ξυλοτύμπου και αντιθέτως, έτσι ώστε τα βαρέα οχήματα να μη 
διασχίζουν την κοινότητα και να προκαλούν οχληρία στους κατοίκους.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.967, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα γιατί το 
Υπουργικό Συμβούλιο στην απόφασή του, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, για 
παροχή ωφελημάτων στους σχολικούς εφόρους των είκοσι δύο δήμων εξαίρεσε τα 
μέλη των σχολικών εφοριών των κοινοτήτων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.968, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν πρόκειται να αναβαθμιστεί ο δρόμος που οδηγεί προς τον 
αρχαιολογικό χώρο της κοινότητας Λέμπας στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.969, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε να γίνουν αποδεκτά τα πιο κάτω αιτήματα 
του κοινοτικού συμβουλίου Μαμωνιών και Φασούλας: 

1. Βελτίωση του δρόμου Νικόκλειας-Φασούλας. 

2. Βελτίωση του δρόμου Μαμωνιών-Σταυροκόννου. 

3. Βελτίωση του δρόμου Φασούλας-Χολετριών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.970, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα ολοκληρωθεί το πρόγραμμα απομάκρυνσης των αμιάντων 
από τις στέγες των τουρκοκυπριακών κατοικιών στις κοινότητες Άγιος Γεώργιος 
Πάφου και Μαμώνια.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.971, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα θα ληφθούν, για να βελτιωθεί η λήψη των κινητών 
τηλεφώνων στην περιοχή της κοινότητας Φασούλας στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.972, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε να γίνει αποδεκτό το αίτημα του κοινοτικού 
συμβουλίου Αγίου Γεωργίου Πάφου για επίστρωση δρόμων με μπετόν σε περιοχές 
που περιλαμβάνονται στο δίκτυο “Φύση 2000”.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.973, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε να γίνει αποδεκτό το αίτημα του κοινοτικού 
συμβουλίου Φασούλας για συντήρηση της εκκλησίας των Αγίων Σαράντα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.974, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα μπορούσε να αυξηθεί η κρατική οικονομική βοήθεια προς την 
κοινότητα Τάλας, ώστε να μπορέσει να επιλύσει διάφορα προβλήματα τα οποία 
τίθενται από τους χιλιάδες ξένους που κατοικούν στην κοινότητα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.975, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προγραμματίζονται εργασίες για τη συντήρηση του αρχαιολογικού 
χώρου στην κοινότητα Λέμπας (επαρχία Πάφου) και πότε υπολογίζεται να 
ολοκληρωθούν.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.976, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η δημιουργία κοιμητηρίου στην κοινότητα 
Λέμπας της επαρχίας Πάφου και πότε αναμένεται η ολοκλήρωση των διαδικασιών.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.977, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο εξοπλισμός του Ινστιτούτου Νευρολογίας και 
Γενετικής έχει στο μεγαλύτερο μέρος του αγοραστεί στη δεκαετία του ’90. Φαίνεται ότι 
επιβάλλεται το κράτος να αναλάβει την ευθύνη της ικανοποίησης των αναπτυξιακών 
αναγκών του ινστιτούτου μέσω μιας συμφωνίας πλαίσιο. 

 Επίσης, προκύπτει θέμα χρηματοδότησης της ανανέωσης του εξοπλισμού από 
την κυβέρνηση των ΗΠΑ, η οποία αρχικά είχε αναλάβει το κόστος της κατασκευής και 
εξοπλισμού του Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής τις αρχές της δεκαετίας του ’90. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις προθέσεις της κυβέρνησης στο θέμα του εκσυγχρονισμού και 
ανάπτυξης του Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.978, ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες έχει προβεί το υπουργείο του για την ασφάλεια των 
μαθητών του Β΄ ∆ημοτικού Σχολείου Κολοσσίου. Σας επισυνάπτω επιστολή του 
συνδέσμου γονέων τού συγκεκριμένου σχολείου, όπου αναπτύσσονται τα 
προβλήματα που αντιμετωπίζει το σχολείο, καθώς και οι προβληματισμοί και η 
αγανάκτηση του συνδέσμου για τη μη λήψη μέτρων για την ασφάλεια των μαθητών.»   

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της 
Βουλής.  Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.979, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις προθέσεις του υπουργείου του σε σχέση με την εργοδότηση 
αδιόριστων εκπαιδευτικών στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης (ΚΙΕ). Θεωρώ ότι οι 
νέοι εκπαιδευτικοί πρέπει να έχουν προτεραιότητα στην εργοδότηση στα ΚΙΕ.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.980, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ύψος του ποσού υπερπληρωμών 
που έχει διαγραφεί συνολικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.981, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τις δυνατότητες πυρόσβεσης και άλλης επέμβασης 
σωστικών συνεργείων σε παραδοσιακά αστικά κέντρα και ιστορικούς πυρήνες 
κοινοτήτων όπου τα δρομάκια είναι ιδιαίτερα στενά. 

 Παρακαλείται επίσης όπως μας ενημερώσει αν έχει μελετηθεί η δυνατότητα 
δημιουργίας σημείων νερού υπό πίεση στις πιο πάνω περιοχές που θα μπορούσε να 
χρησιμοποιήσουν οι ομάδες πυρόσβεσης ανά πάσα στιγμή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.982, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Βάσει του άρθρου 188 παράγραφος (β) και του άρθρου 189 παράγραφος (β) 
και (γ) του ποινικού κώδικα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας τα άτομα που διαπράττουν 
επαιτεία ή εισπράττουν ελεημοσύνη υπόκεινται σε φυλάκιση ή σε χρηματική ποινή.  
Παρ’ όλα αυτά, γινόμαστε συστηματικά μάρτυρες ενός μεγάλου αριθμού επαιτών σε 
φώτα τροχαίας, στον περίβολο ιερών ναών, έξω από σχολεία, καφετέριες και πλατείες 
προκαλώντας δυσφορία στους πολίτες που χρησιμοποιούν τους χώρους αυτούς.  Σε 
πολλές περιπτώσεις οι επαίτες αυτοί ανήκουν σε οργανωμένη σπείρα επιτήδειων που 
στόχο έχουν την εκμετάλλευση του πολίτη με οικονομικά κίνητρα.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Γίνονται έρευνες για το φαινόμενο της επαιτείας;  ∆ιατηρούνται αρχεία; 

2. Τι πρόστιμο υποβλήθηκε σε κάθε καταγγελία; 

3. Ποια μέτρα λαμβάνει το υπουργείο γενικότερα για την πάταξη του φαινομένου 
αυτού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.983, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο φράγμα Πολεμιδιών στη Λεμεσό, όπου ρέουν 
λύματα από γειτονικό χοιροστάσιο, υγρά απόβλητα από τη σήψη των σκουπιδιών του 
σκυβαλότοπου και των λυματότοπων στο Βατί, αλλά και πρόσφατα το νερό της άλμης 
από τη διαδικασία αφαλάτωσης των γεωτρήσεων του ποταμού Γαρύλλη, 
διοργανώνονται αγώνες σκι.   
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 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν ελέγχεται η ποιότητα του νερού στο φράγμα των Πολεμιδιών και 
αν υπάρχουν κίνδυνοι για τους αθλητές από μία πτώση τους στο νερό.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.984, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το αλμυρό υπόλειμμα της διαδικασίας αφαλάτωσης 
του νερού των γεωτρήσεων του ποταμού Γαρύλλη στη Λεμεσό διοχετεύεται ως 
απόβλητο στον ίδιο τον ποταμό ή στο φράγμα Πολεμιδιών. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει δοθεί σχετική έγκριση από το Τμήμα Περιβάλλοντος του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για την απόρριψη 
αποβλήτων στο φράγμα ή στον ίδιο τον ποταμό και με ποιους όρους.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.985, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το εργοστάσιο επεξεργασίας λυμάτων του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (ΣΑΛΑ) απορρίπτει κατά καιρούς τα 
επεξεργασμένα λύματα στη θάλασσα. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει αδειοδοτηθεί η απόρριψη των επεξεργασμένων λυμάτων στη 
θάλασσα, με ποιους όρους και ποιες είναι οι ποσότητες που απορρίπτονται στη 
θάλασσα ετησίως τα τελευταία 10 χρόνια.»   

 (Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.148, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα σας παραθέτω ενημερωτικό σημείωμα σε 
σχέση με τα έργα ανάπτυξης της Επαρχίας Λάρνακας και για άλλα σχετικά με την 
Επαρχία θέματα που αφορούν τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού:  

“Επαρχία Λάρνακας - Θέματα που αφορούν τον Κυπριακό Οργανισμό 
Τουρισμού 

1.  Νέο Αεροδρόμιο Λάρνακας 

 Τα εγκαίνια του νέου Αερολιμένα Λάρνακας πραγματοποιήθηκαν καθώς και η 
έναρξη της λειτουργίας του. To μεγάλο και υπερσύγχρονο αυτό έργο 
αναμένεται να δώσει νέα ώθηση σε ολόκληρη την Επαρχία Λάρνακας. 

2. Ενιαία ανάπτυξη Λιμανιού και Μαρίνας 

 Η σύμβαση για την ενιαία χερσαία ανάπτυξη του Λιμανιού και της Μαρίνας 
Λάρνακας βρίσκεται στο στάδιο της διαπραγμάτευσης με τους προσφοροδότες. 
Το έργο αυτό αναμένεται να καθιερώσει τη Λάρνακα ως ένα μεγάλο κέντρο 
κρουαζιέρων και θα τύχει της ανάλογης προώθησης και προβολής από τον 
Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού. 

3. Ειδικά Προϊόντα και ιδιαίτερα χαρακτηριστικά Επαρχίας Λάρνακας 
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 Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού στηρίζει ποικίλες δράσεις για ανάδειξη 
των ειδικών (τουριστικών) προϊόντων και ιδιαίτερων χαρακτηριστικών της 
Επαρχίας Λάρνακας όπως: 

 Ποδηλατικός Τουρισμός: Η Λάρνακα φιλοξενεί ομάδες ποδηλασίας 
διεθνούς βεληνεκούς οι οποίες θεωρούν την περιοχή ιδανική για 
προπόνηση (π.χ. εθνική ομάδα ποδηλασίας Γερμανίας) 

 Αθλητικός Τουρισμός (Ποδόσφαιρο):  ∆ιάφορα γήπεδα ποδοσφαίρου 
φιλοξενούν ομάδες ποδοσφαίρου από το εξωτερικό που επιλέγουν τη 
Λάρνακα ως ιδανικό προορισμό για προπόνηση. 

 Καταδυτικός Τουρισμός: Μεγάλος αριθμός επισκεπτών επισκέπτεται 
κάθε χρόνο το διεθνούς φήμης ναυάγιο «Ζηνοβία». Τον Ιούνιο 2009, 
πραγματοποιήθηκε από τον KΟT σε συνεργασία με το ∆ήμο Λάρνακας 
και την Περιφερειακή Εταιρεία Τουριστικής Ανάπτυξης και Προβολής 
Λάρνακας διαγωνισμός υποβρύχιας φωτογραφίας στο εν λόγω ναυάγιο. 

 Θεματικές ∆ιαδρομές: Το Ευρωπαϊκό Μονοπάτι Ε4, οι Θρησκευτικές 
∆ιαδρομές και οι ∆ιαδρομές της Αφροδίτης καλύπτουν την Επαρχία 
Λάρνακας. 

4.  Αγροτουρισμός 

 Η Επαρχία Λάρνακας διαθέτει το μεγαλύτερο ποσοστό αγροτουριστικών 
καταλυμάτων στην Κύπρο. Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού στηρίζει την 
περαιτέρω ανάπτυξη αυτής της ειδικής μορφής τουρισμού με στοχευμένες 
ενέργειες προώθησης και προβολής όπως το Σχέδιο Προβολής του Τουρισμού 
Υπαίθρου (συμμετοχή σε σχετικές τουριστικές εκθέσεις, παραγωγή εντύπων 
κ.λπ.), το Πρόγραμμα «Κύπρος Μικρές Αποδράσεις, Μεγάλες Εμπειρίες» (στην 
3η φάση του οποίου περιλαμβάνονται και αγροτουριστικά καταλύματα) κ.ά. 

5. Νέο Θεσμικό Πλαίσιο στον τομέα της διαμονής για ξενοδοχειακές επιχειρήσεις 
και τουριστικά καταλύματα 

 Στο νέο θεσμικό πλαίσιο που αφορά στον τομέα της διαμονής και το οποίο 
βρίσκεται στο στάδιο της ετοιμασίας, προτείνεται η δημιουργία της κατηγορίας 
τουριστικών καταλυμάτων «αστικά ξενοδοχεία», που εάν τελικώς υιοθετηθεί 
αναμένεται να συνδράμει   στην περαιτέρω ανάπτυξη του αστικού κέντρου και 
της Λάρνακας. 

6. Εταιρεία Τουριστικής Ανάπτυξης και Προβολής Περιφέρειας Λάρνακας 

 Η Εταιρεία Τουριστικής Ανάπτυξης και Προβολής Περιφέρειας Λάρνακας 
υλοποιεί διάφορες ενέργειες με σκοπό την προώθηση και προβολή της 
Περιφέρειας Λάρνακας (πόλη και ενδοχώρα) π.χ. δημιουργία 
εντύπου/brochure, δημιουργία ιστοσελίδας, διοργάνωση θεματικών 
εκδηλώσεων κλπ. 

7.  Γκολφ 

 Έχει υποβληθεί ολοκληρωμένη αίτηση στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
για δημιουργία γηπέδου γκολφ στην περιοχή Τερσεφάνου η οποία έτυχε 
εξέτασης και πραγματοποιήθηκε ήδη ∆ημόσια Ακρόαση το ∆εκέμβριο 2009. 

8. Εκδηλώσεις 

 Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού μέσα από το Σχέδιο Επιχορήγησης 
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Πολιτιστικών/Καλλιτεχνικών Εκδηλώσεων μέσω Προγράμματος Ενίσχυσης 
Ήσσονος Σημασίας (de minimis) επιχορηγεί τη διοργάνωση διαφόρων 
εκδηλώσεων στην Επαρχία Λάρνακας όπως η Γιορτή του Κατακλυσμού, 
Musicals κλπ.  

9.  Σχέδιο Κινήτρων για επενδύσεις αειφόρου εμπλουτισμού και αναβάθμισης του 
τουριστικού προϊόντος (ΚΟΤ) 

 Υποβλήθηκε μία αίτηση για αναβάθμιση οργανωμένων διαμερισμάτων στην 
Επαρχία Λάρνακας. 

10.  Αρχαιολογικοί Χώροι 

 Mε γνώμονα την αναβάθμιση και την καλύτερη ανάδειξη των αρχαιολογικών 
χώρων και στα πλαίσια του τοπικού Σχεδίου της πόλης, ο KOT υποστηρίζει την 
ένταξη των αρχαιολογικών χώρων αρχαίου Κιτίου στην αστική ζώνη και την 
ενοποίηση και σύνδεση αυτών με το παλιό λιμάνι και τον παραλιακό δρόμο. 

 Ήδη η Λάρνακα, τα μουσεία της, τα μνημεία της και οι αρχαιολογικοί και άλλοι 
της χώροι περιλήφθηκαν από τον KOT 

 (α)  στη ∆ιαδρομή Αφροδίτη και 

 (β)  στις Θρησκευτικές ∆ιαδρομές 

 Επιπρόσθετα, στα πλαίσια προώθησης του θρησκευτικού τουρισμού 
πραγματοποιήθηκαν τα εγκαίνια έκθεσης αφιερωμένης στον Άγιο Λάζαρο στο 
Βυζαντινό Μουσείο, η οποία και θα διαρκέσει μέχρι το Μάιο. Παράλληλα, στις 
23 Μαρτίου, θα πραγματοποιηθούν σχετικές διαλέξεις στο χώρο εκδηλώσεων 
του ιερού ναού Αγίου Λαζάρου στη Λάρνακα.  Στα πλαίσια των άνωθεν 
εκδηλώσεων, έχει παραχθεί σχετικό έντυπο για τον Άγιο Λάζαρο (σε 8 
γλώσσες), μέσα από το οποίο προωθείται ο ναός του Αγίου Λαζάρου ως 
προσκυνηματικός προορισμός. Ετοιμάζεται και σχετικό dvd το οποίο θα είναι 
διαθέσιμο σε τρεις γλώσσες.”» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.261, 

ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην υπό αναφορά ερώτησή σας και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Τα μέτρα που αναφέρονται στην υπό αναφορά Ερώτηση θα μπορούσαν, μετά 
από δέουσα μελέτη και σε συνεργασία με τις Τοπικές Αρχές, να υιοθετηθούν και για τις 
Κυπριακές πόλεις αφού πρώτα δημιουργηθεί αξιόπιστος εναλλακτικός τρόπος 
διακίνησης εντός των πόλεων, όπως προγραμματίζεται με το νέο σύστημα δημόσιων 
επιβατικών μεταφορών.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  ∆ε θα έχουμε συζήτηση σήμερα του Τέταρτου Κεφαλαίου.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μετά από μια δημιουργική και ουσιαστική συζήτηση -είχε και κάποιες έτσι 
“αψιμαχίες”, εντός εισαγωγικών, όμως νομίζω ότι ήταν σωστή- θέλω να ευχηθώ σε 
όλους καλό Πάσχα, καλή Ανάσταση, υγεία, χαρά, όλα τα καλά… 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ειρήνη και ομόνοια, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ειρήνη, μάλιστα… 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και ανόρθωση της οικονομίας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την Πέμπτη, 15 Απριλίου 2010, στις 
4.00 το απόγευμα,  με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.140-2009).  

 2.  Ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.051.011-2010). 

 3.  Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση 
και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.042-2010). 

 4.  Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010.  
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.053-2009). 

 5.  Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.012-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση 
στρατηγικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών και για τη 
δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού όπως 
αυτές απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας έναντι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
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(Αρ. Φακ. 23.04.025.105-2008). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

 2.  «Η αυξανόμενη εγκληματική δραστηριότητα και η 
ανάγκη οργάνωσης άμυνας πολιτείας και 
κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιαννάκη 
Ομήρου εκ μέρους του  Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.004-2010). 

 3.  «Το πρόβλημα της ανεργίας στον τόπο μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Χρήστου 
Πουργουρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.005-2010). 

 4.  «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην 
οικονομία σε βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004-2008). 

 5.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137-2006). 

 6.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα 
«Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
εφαρμογή των νόμων που αφορούν την ισότητα 
ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489-2006). 

 7.  «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 
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 8.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές 
τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και 
εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 9.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές (6% των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα 
μέχρι το 2010) και οι τυχόν επιπτώσεις από την 
καθυστέρηση υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, 
καθώς και οι προοπτικές του στόχου που θέτει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 10.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 11.  «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 12.  «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  2.40 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Ακκελίδου Ντίνα Μητσόπουλος Τάσος  
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Αντωνίου Αντώνης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Αριστοτέλους Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Βότσης Άγγελος  Ομήρου Γιαννάκης 

Γαβριήλ Γιαννάκης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Περδίκης Γιώργος 

Γεωργίου Γεώργιος Πουργουρίδης Χρήστος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Σαμψών Σωτήρης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαρίκας Φειδίας 

Ευαγόρου Σταύρος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σταυριανός Πανίκκος 

Θωμά Γιαννάκης Στυλιανίδης Χρήστος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Φακοντής Αντρέας 

Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χάμπας Πανίκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χάσικος Σωκράτης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυρονικόλα Ρούλα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Συζήτηση προ ημερησίας διατάξεως για την καθυστέρηση έναρξης της 
συνεδρίασης (Πρόεδρος, Χρ. Πουργουρίδης, Ν. Κατσουρίδης, Γ. Ομήρου, ∆. 
Συλλούρης, Α. Αγγελίδης). 

2. Συζήτηση προ ημερησίας διατάξεως για τη μείωση της βουλευτικής αντιμισθίας 
ως μέτρου αντιμετώπισης της οικονομικής κρίσης (Γ. Περδίκης, Χρ. 
Πουργουρίδης, Ν. Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης, Γ. Ομήρου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. 
Παπαδόπουλος, Ζ. Κουλίας, ∆. Συλλούρης, Ν. Κωνσταντίνου, Πρόεδρος).    
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3. Ανακοίνωση αλλαγών στη σύνθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις και η συζήτηση 
που ακολούθησαν (Γ. Ομήρου, Ν. Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου, Ν. 
Παπαδόπουλος, Μ. Σιζόπουλος, ∆. Συλλούρης, Γ. Λαμάρης, Ι. Νικολάου, Π. 
Κυρίτσης) και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Ν. Παπαδόπουλος, Α. Νεοφύτου, Ν. Κατσουρίδης Α. Αγγελίδης, 
Γ. Ομήρου, Χρ. Πουργουρίδης, Γ. Περδίκης, Α. Γεωργίου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Λ. 
Χριστοφόρου, ∆. Συλλούρης, Σ. Χάσικος) και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2010 Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις και 
η συζήτηση που ακολούθησαν (Λ. Χριστοφόρου, Μ. Σιζόπουλος, Ν. 
Κατσουρίδης, Χρ. Πουργουρίδης, Α. Αγγελίδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων του 2010 Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις και η 
συζήτηση που ακολούθησαν (Ν. Τορναρίτης, Γ. Ομήρου, Ν. Κατσουρίδης, ∆. 
Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Σ. Φυττής, Χρ. Πουργουρίδης, Α. Αγγελίδης) και 
ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου 
Ελαιοκομικών Προϊόντων του 2010 Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού του 2010 Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Άδειας 
Οδήγησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», οι αγορεύσεις και η συζήτηση 
που ακολούθησαν (Γ. Γεωργίου, Α. Φακοντής, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Φ. 
Σαρίκας, Ζ. Κουλίας) και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Αναβολή της συζήτησης του θέματος «Ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», έπειτα από τις σύντομες παρατηρήσεις 
των κ. Λευτέρη Χριστοφόρου και Νίκου Κατσουρίδη. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010», οι παρατηρήσεις των κ. 
Νίκου Τορναρίτη και Γιάννου Λαμάρη και ψήφισή του σε νόμο. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2010 Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις και η 
συζήτηση που ακολούθησαν (Χρ. Πουργουρίδης, Ν. Τορναρίτης, Α. 
Θεμιστοκλέους, Κ. Κωνσταντίνου, Γ. Λαμάρης) και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. 
Λαμάρης, Ν. Τορναρίτης, Γ. Βαρνάβα) και ψήφισή του σε νόμο. 
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16. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

17. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η εγκατάσταση τηλεφωνικού δικτύου στη βιοτεχνική περιοχή Ξυλοτύμπου - 
∆απάνη αποζημίωσης για καταστραφείσες από πυρκαγιές περιουσίες - 
∆απάνη για δασικές περιοχές που πλήγηκαν από πυρκαγιές - ∆απάνες για 
κατάσβεση πυρκαγιών στην ύπαιθρο - Η συνολική δαπάνη για κατάσβεση 
δασικών πυρκαγιών τα τελευταία δέκα χρόνια - Μαζικές δηλητηριάσεις ζώων - 
Εργασίες στη βιοτεχνική περιοχή Ξυλοτύμπου - Πρόσβαση από τον 
αυτοκινητόδρομο Λάρνακας-Αγίας Νάπας προς τη βιοτεχνική περιοχή της 
Ξυλοτύμπου - Η μη παροχή ωφελημάτων στους σχολικούς εφόρους των 
κοινοτήτων - Ανάγκη αναβάθμισης δρόμου προς τον αρχαιολογικό χώρο 
Λέμπας - Αιτήματα του κοινοτικού συμβουλίου Μαμωνιών και Φασούλας για 
βελτίωση δρόμων - Απομάκρυνση αμιάντων από στέγες τουρκοκυπριακών 
κατοικιών στον Άγιο Γεώργιο Πάφου και τα Μαμώνια - Βελτίωση λήψης κινητών 
τηλεφώνων στην κοινότητα Φασούλας - Αίτημα για επίστρωση με μπετόν 
δρόμων σε περιοχές του δικτύου “Φύση 2000” στον Άγιο Γεώργιο Πάφου - 
Αίτημα για συντήρηση της εκκλησίας των Αγίων Σαράντα στη Φασούλα - 
Αύξηση κρατικής οικονομικής βοήθειας προς την κοινότητα Τάλας - Συντήρηση 
του αρχαιολογικού χώρου στη Λέμπα - ∆ημιουργία κοιμητηρίου στη Λέμπα - 
Εκσυγχρονισμός και ανάπτυξη του Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής - 
Προβλήματα στο Β΄ ∆ημοτικό Σχολείο Κολοσσίου - Εργοδότηση αδιόριστων 
εκπαιδευτικών στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης - Ποσό υπερπληρωμών 
που έχει διαγραφεί συνολικά - ∆υνατότητες σωστικών συνεργείων σε περιοχές 
με στενούς δρόμους - Το φαινόμενο της επαιτείας - Ποιότητα νερού στο 
φράγμα Πολεμιδιών και κίνδυνοι από πτώση αθλητών σ’ αυτό - Απόρριψη 
αποβλήτων στον ποταμό Γαρύλλη και στο φράγμα Πολεμιδιών - Απόρριψη 
λυμάτων στη θάλασσα. 

18. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Τουριστική αξιοποίηση της επαρχίας Λάρνακας - “Πράσινος δακτύλιος” και 
κυκλοφορία αυτοκινήτων στην Κύπρο. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 15ης Απριλίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.05 μ.μ. 

Αρ. 26  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ε, βέβαια σήμερα ξεκινούμε στην ώρα μας, αλλά βλέπω ότι δεν έχουν 
συγκεντρωθεί όλοι οι συνάδελφοι.  Την επόμενη φορά θα είμαι από τις τέσσερις παρά 
πέντε εδώ! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Λοιπόν.  Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πριν μπούμε στην ημερήσια διάταξη, θέλω να πω ότι απ’ όλες τις πλευρές της 
Βουλής των Αντιπροσώπων υπάρχει η επιθυμία, αλλά και η πρόταση να υπάρξει 
ψήφισμα σε σχέση με τον κανονισμό για το απευθείας εμπόριο.  Αν δεν υπάρχει 
ένσταση από τους συναδέλφους, ο γραμματέας να διαβάσει το ψήφισμα και, αν 
υπάρχουν οι όποιες τροποποιήσεις, διαφοροποιήσεις ή οποιοσδήποτε εμπλουτισμός, 
μπορεί να τεθεί και βέβαια να εγκρίνουμε το ψήφισμα το συγκεκριμένο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση σ’ αυτή τη διαδικασία; 

 Ωραία.  Θα παρακαλούσα το γραμματέα να διαβάσει το ψήφισμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προσχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

 ΕΠΕΙ∆Η η επανένωση της Κύπρου και ο τερματισμός της στρατιωτικής κατοχής 
αποτελούν τον κεντρικό στόχο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας μέλους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 
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 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η οι προσπάθειες για επίτευξη αυτού του στόχου μέσω των 
συνομιλιών μεταξύ των ηγετών της ελληνοκυπριακής και τουρκοκυπριακής κοινότητας 
υπό την αιγίδα του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ βρίσκονται σε αποφασιστικό στάδιο. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η ο κυπριακός λαός αναμένει από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τα 
θεσμικά της όργανα να συνεργήσουν για την αποκατάσταση της εδαφικής 
ακεραιότητας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και να αποφύγουν ενέργειες που 
εμπεδώνουν και διαιωνίζουν τη διαίρεση της νήσου. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η η Βουλή των Αντιπροσώπων πιστεύει ότι η πρόταση της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής COM (2004) 466 για διεξαγωγή απευθείας εμπορίου με το 
στρατιωτικά κατεχόμενο τμήμα της Κύπρου αποτελεί μέτρο ενθάρρυνσης και 
παγιοποίησης της διαίρεσης της Κύπρου. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η η προώθηση της πρότασης αυτής προς το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο για θέσπιση κανονισμού του Συμβουλίου, ιδιαίτερα σ’ αυτό το στάδιο των 
συνομιλιών μεταξύ των δύο κοινοτήτων στην Κύπρο, τορπιλίζουν τις συνομιλίες και τις 
προσπάθειες για λύση του κυπριακού προβλήματος. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η η ούτω καλούμενη “απομόνωση” των Τουρκοκυπρίων και η όποια 
πολιτική, οικονομική και κοινωνική καταπίεση τους οφείλεται στη στρατιωτική κατοχή 
του 37% του εδάφους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και στον εποικισμό από την 
Τουρκία της περιοχής. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η οι διαιρετικές και αποσχιστικές ενέργειες, οποθενδήποτε 
προέρχονται με το πρόσχημα της οικονομικής δήθεν βοήθειας προς τους 
Τουρκοκυπρίους ή και της άρσης της απομόνωσης, οδηγούν προς την αντίθετη 
κατεύθυνση.  

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η με την πραγμάτωση του οράματος για επανένωση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και του τερματισμού της στρατιωτικής κατοχής στα πλαίσια λύσης που 
θα εδράζεται στα ψηφίσματα του ΟΗΕ, στις συμφωνίες κορυφής μεταξύ των ηγετών 
των δυο κοινοτήτων και στις αρχές και αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι 
Τουρκοκύπριοι, οι Ελληνοκύπριοι, οι Αρμένιοι, οι Λατίνοι και οι Μαρωνίτες θα 
μπορέσουν ισότιμα να διαβιώσουν ειρηνικά και να ευημερήσουν ως Κύπριοι και 
Ευρωπαίοι πολίτες εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η ο προτεινόμενος κανονισμός COM (2004) 466 είναι νομικά 
απαράδεκτος, καθότι βασίζεται στο άρθρο 133 της ΣΕΚ, που αφορά τρίτες χώρες, ενώ 
η Κυπριακή ∆ημοκρατία αποτελεί σ’ όλη της την έκταση πλήρες μέλος της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, διά ταύτα καλούνται η Ευρωπαϊκή Ένωση και όλα τα θεσμικά 
της όργανα και όλοι οι διεθνείς παράγοντες να εργαστούν για δίκαιη λύση του 
Κυπριακού στη βάση των ψηφισμάτων του ΟΗΕ, των συμφωνιών κορυφής και των 
αρχών και αξιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να αποφεύγουν ενέργειες και πράξεις 
που ενθαρρύνουν και εμπεδώνουν τη διαίρεση της Κύπρου και του λαού της.  

 Καλεί την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να αποσύρει την πρότασή της για διεξαγωγή 
απευθείας εμπορίου με το κατεχόμενο στρατιωτικά από την Τουρκία τμήμα της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και εκφράζει την 
απογοήτευσή της για την επαναφορά μετά από έξι χρόνια της πρότασης για 
κανονισμό του Συμβουλίου που είναι νομικά αβάσιμος και συνιστά παραβίαση των 
αρχών της αλληλεγγύης και του σεβασμού της ανεξαρτησίας κράτους μέλους. 

 Καλεί το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο να απορρίψει από την αρχή (ab initio) την εν 
λόγω πρόταση κανονισμού του Συμβουλίου ως νομικά εσφαλμένη και πολιτικά 
επιζήμια για την Κυπριακή ∆ημοκρατία και τις προσπάθειες επίλυσης του Κυπριακού, 
επανένωσης της Κύπρου και απαλλαγής της από την τουρκική στρατιωτική κατοχή. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν.  Να δώσω το λόγο στους συναδέλφους που θέλουν να 
κάνουν κάποιες τοποθετήσεις. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δύο προσθήκες θα πρότεινα. 

 Στην τελευταία παράγραφο του διακηρυκτικού μέρους, εκεί που λέμε “είναι 
νομικά απαράδεκτος, καθότι βασίζεται στο άρθρο 133, που αφορά τρίτες χώρες”, να 
σημειώσουμε “ενώ η συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προνοείται με βάση το 
Πρωτόκολλο 10” τζιαι να ακολουθήσει τζιείνο που λέει.  Για να γίνει αναφορά στο 
Πρωτόκολλο 10.  Και στη δεύτερη παράγραφο του διατακτικού μέρους, εκεί που λέμε 
“συνιστά παραβίαση των αρχών της αλληλεγγύης”, πριν να αναφερθούμε στις αρχές 
της αλληλεγγύης, “της συνθήκης προσχώρησης και των αρχών αλληλεγγύης” τζιαι να 
συνεχίσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Νομίζω, κύριε Πρόεδρε...  Εντάξει.  Το ένα έν’ ορθογραφικό λάθος.  Στο 5 
νομίζω είναι “τορπιλίζει” και όχι “τορπιλίζουν”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ νομίζω ότι...  Μιλάτε για την παράγραφο 5; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εκεί, αντί να βάλουμε “τορπιλίζουν” ή “τορπιλίσουν”, να βάλουμε 
“υποσκάπτουν”.  Νομίζω ότι είναι καλύτερος ως όρος. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 “Yποσκάπτει”, διότι είναι η προώθηση.    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Και στο 8 κάτι πιο ουσιαστικό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Προφανώς δε μιλούμε για “συμφωνίες κορυφής”.  Ο όρος που χρησιμοποιούμε 
είναι... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 “Υψηλού επιπέδου”. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 “Υψηλού επιπέδου”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:    

 Μάλιστα.  Λοιπόν, να ρωτήσω... 

 Ναι, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Στην πρώτη παράγραφο, κύριε Πρόεδρε, “ο τερματισμός της στρατιωτικής 
κατοχής”... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Να προηγηθεί της “επανένωσης”.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  “Επειδή ο τερματισμός της στρατιωτικής κατοχής και η επανένωση 
της Κύπρου”. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ιερωνυμίδης. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Εγώ θα προχωρήσω απ’ εκεί που έμεινε ο κ. Κατσουρίδης, στην τελευταία 
παράγραφο.  Θα ήθελα να προστεθεί, αν συμφωνείτε, μετά τη λέξη “νομικά” και 
“πολιτικά απαράδεκτος”.  Παρά το γεγονός, κύριε Πρόεδρε, ότι το άρθρο αναφέρεται 
βεβαίως στα νομικά μόνο θέματα, έχω τη θέση και τη γνώμη ότι είναι και πολιτικό 
θέμα, του οποίου η πολιτική προέκταση, κύριε Πρόεδρε, δεν αφορά αυτή τη στιγμή 
την επιτροπή ή τη Βουλή για τέτοιου είδους πολιτικό θέμα το οποίο εκτείνεται όσον 
αφορά το θέμα της κατάστασης στην οποία ευρίσκεται. 

 Γι’ αυτό θα ήθελα να παρακαλέσω να προστεθεί η λέξη “πολιτικά”.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν.  Αν δεν υπάρχει άλλος συνάδελφος... 

 Ναι, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, έχω μια μικρή παρατήρηση και αντιλαμβάνομαι εννά γίνει 
κατανοητό από όλους τους συναδέλφους, διότι στην Ευρώπη έχουμε πολλούς 
καλοθελητές και έτσι ευκαιρία βρίσκουν.  Να ξεκαθαρίσουμε μια απλή λέξη, που 
νομίζω θα διευκολύνει την υπόθεσή μας.  Αντί να βάλουμε τη λέξη “επανένωση”, αφού 
μιλούμε για κατοχή, για να είναι κατανοητό, να μπει η λέξη “απελευθέρωση”, για να 
καταλαβαίνουν οι κύριοι στην Ευρώπη ότι είναι κατεχόμενη η Κύπρος!  Έντζιε κόπηκε 
τίποτε να το προσκολλήσουμε!  Νομίζω η “απελευθέρωση” είναι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν. 

 Κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι ένα κείμενο/ψήφισμα, όπως αυτό που 
κατατίθεται, αντιλαμβάνεστε ότι είναι κείμενο και κάποιας μορφής ισορροπίας.  Εάν 
ξεκινήσουμε ο καθένας με λέξεις και διατυπώσεις και φράσεις, μπορεί ο καθένας να 
βάλει τη δική του μέσα, εν πάση περιπτώσει, διατύπωση και να ανατρέψει την όλη 
ισορροπία του κειμένου.  Νομίζω ότι πρέπει να μείνουμε πάνω στο όλο κείμενο εκτός 
από κάποιες παρατηρήσεις της ουσίας που υπήρξαν μέχρι τώρα, αλλιώς εννά 
μείνουμε σε μια συζήτηση τώρα για πολλή ώρα σε επίπεδο μικροδιατυπώσεων και 
μικρολέξεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν.  Με την άδειά σας να ρωτήσω, εσάς τους έγκριτους νομικούς 
περισσότερο, διότι είναι ένα ψήφισμα της Βουλής. 

 Κύριε Κατσουρίδη, μπορεί να μην είστε νομικός, όμως έχετε μεγάλη πείρα, γι’ 
αυτό ρωτώ με την ταπεινότητά μου. 

 Εκεί που λέμε “διά ταύτα καλούνται”.  Θεωρείτε το “καλούνται” ότι είναι ο 
σωστός όρος... και ένα κοινοβούλιο προς κάποια θεσμικά όργανα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης;  Απλώς το ρωτώ για να κάνουμε κάτι σωστό.  Λέω αν μπορούσε να πει 
“απευθύνουμε έκκληση” ή “εκφράζουμε την παράκληση” ή...  Απλώς ρωτώ για σας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το “κάμνουμε έκκληση” έν’ λίγο αδύνατο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απλώς το βάλλω. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αυτό παραπέμπει αλλού ίσως.  “Ζητείται” ή “Ζητούμε όπως η Ευρωπαϊκή 
Ένωση...”, ζητούμεν το.  Είναι αίτημα του κυπριακού λαού, τον οποίο εκπροσωπούμε, 
να τηρηθούν τα θέσμια και οι κανονισμοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει τίποτε το επιλήψιμο, εάν παραμείνει η φράση “καλείται”.  Το 
“καλούνται” είναι λανθασμένο ελληνικά.  Πρέπει να είναι “καλείται η Ευρωπαϊκή 
Ένωση και όλα της τα θεσμικά όργανα”.  ∆εν υπάρχει τίποτε το επιλήψιμο στο να 
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παραμείνει αυτή η φράση, είναι σε πολλά ψηφίσματα παρόμοιου τύπου που 
υπάρχουν παρόμοιες φράσεις.  Το “καλείται” δεν είναι επιτακτικό, ότι “διατάσσεται”.  
Απλώς καλείται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Επίσης να κάνω και κάποιες άλλες έτσι μικρές παρατηρήσεις. 

 Εις τη δεύτερη σελίδα, στο 3, που λέει: “Καλεί το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο να 
απορρίψει εξ υπαρχής”.  Όπως επίσης στην τροποποίηση που έκαμε ο κ. 
Κατσουρίδης -λέγοντας σωστά- σε ό,τι αφορά για το Πρωτόκολλο 10, δηλαδή για το 
άρθρο 133, νομίζω ότι θα ήταν καλό να μπουν και για τα Συμπεράσματα του 2004.  
Ότι “δε συνάδει με τα Συμπεράσματα του 2004” το συγκεκριμένο τούτο, αν το κρίνετε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χρήστο Στυλιανίδη) 

 “∆ε συνάδει”.  Εμιλούσαμε για οικονομική ολοκλήρωση τότε, Χρήστο. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Ο κανονισμός της Πράσινης Γραμμής όμως έχει κάποια προβλήματα εκεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, όμως λέω ότι τα συμπεράσματα του 2004 απέκλειαν το απευθείας εμπόριο.  
Εμιλούσαν για οικονομική ολοκλήρωση.   

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχεις δίκαιο.  Ότι δε συνάδει και ήταν και μέρος της σύσκεψης 
που κάναμε προηγουμένως στο Υπουργείο Εξωτερικών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, είπα τη γνώμη μου... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όσοι ήταν παρόντες είδαν την τοποθέτηση.  Ναι, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω ότι δε θα ενοχλούσε.  Ίσως να είναι και ενισχυτικό, ας πούμε, αν δεν 
υπάρχει ένσταση.   

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Έχω τζιαι εγώ μια πρόσθεση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, τελειώσαμε. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Πότε εννά γίνει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Θέλει να μιλήσει κάποιος άλλος; 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, έθεσα τζιαι εγώ το θέμα, για να προσθέσω τη λέξη “πολιτικά” 
στην τελευταία παράγραφο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι θέλετε να μπει δηλαδή; 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Λέω μετά τη λέξη “νομικά” να προστεθεί και η φράση “πολιτικά απαράδεκτος”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, αφού λέει  “ως νομικά εσφαλμένη”. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 “Και επειδή ο προηγούμενος κανονισμός είναι νομικά και πολιτικά απαράδεκτος, 
καθότι βασίζεται.”   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αφού έχει “εσφαλμένη και πολιτικά επιζήμια”. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Πού το γράφει, κύριε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λέει “πολιτικά επιζήμια”, Στέλιο. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ μιλώ για την τελευταία παράγραφο του προοιμίου, κύριοι.  Για την 
τελευταία παράγραφο του προοιμίου, κύριε Πρόεδρε, μιλώ.  “Και επειδή [...] είναι 
νομικά και πολιτικά”.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, κύριε, εγώ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν.  Νομίζω έχουμε αναφορά παρακάτω για το “πολιτικά”, που το καλύπτει.  
Και όταν μιλούμε για “απαράδεκτο νομικά”, απαράδεκτο μπορεί να είναι και νομικά 
λανθασμένο.  Αν θέλουμε τον όρο το σωστό,  “νομικά λανθασμένος” θα έπρεπε να 
είναι. 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να παρακαλέσω τους συναδέλφους.  Εδώ είναι ένα πολιτικό μήνυμα που 
θέλουμε να στείλουμε.  Και το πολιτικό μήνυμα μπορεί να σταλεί με δέκα χιλιάδες 
λέξεις διαφορετικές.  ∆ε θέλουμε να συντάξουμε...  Αν και στους πενήντα έξι ανατίθετο 
το έργο να συντάξουμε αυτό το ψήφισμα, ενώ όλοι συμφωνούμε με την ουσία, θα 
ήταν πενήντα έξι διαφορετικά κείμενα.  Για να δείξουμε τη σοβαρότητά μας ως Βουλή, 
να τερματιστεί η συζήτηση, να το εγκρίνουμε με τις τροποποιήσεις που εισηγήθηκε το 
προεδρείο.  Απλά στην πρώτη παράγραφο, εκεί που λέμε “της στρατιωτικής κατοχής”, 
να μπει πριν από το “στρατιωτικής” και “της τουρκικής”, διότι πολλοί στην Ευρώπη δεν 
ξέρουν ότι η Τουρκία είναι η χώρα που κατέχει στρατιωτικά την Κύπρο, και να 
προχωρήσουμε. 
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 Στην πρώτη γραμμή, κύριε Πρόεδρέ μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, το είδα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 “Της τουρκικής στρατιωτικής κατοχής”.  Και να προχωρήσουμε στην έγκρισή 
του, για να δείξουμε ότι με μια σοβαρότητα προσεγγίσαμε το θέμα και δεν 
ασχολούμαστε με τις λέξεις γύρω από το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν.  Με τις τροποποιήσεις που υπήρξαν και με τις φραστικές 
διορθώσεις θέτω το ψήφισμα σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την έγκριση του ψηφίσματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο. 

 (Το τελικό κείμενο του ψηφίσματος) 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας,  

 ΕΠΕΙ∆Η ο τερματισμός της τουρκικής στρατιωτικής κατοχής και η επανένωση 
της Κύπρου αποτελούν τον κεντρικό στόχο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, μέλους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και 

 ΕΠΕΙ∆Η οι προσπάθειες για επίτευξη αυτού του στόχου μέσω των συνομιλιών 
μεταξύ των ηγετών της ελληνοκυπριακής και της τουρκοκυπριακής κοινότητας υπό 
την αιγίδα του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ βρίσκονται σε αποφασιστικό στάδιο και 

 ΕΠΕΙ∆Η ο κυπριακός λαός αναμένει από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τα 
θεσμικά της όργανα να συνεργήσουν για αποκατάσταση της εδαφικής ακεραιότητας 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και να αποφύγουν ενέργειες που εμπεδώνουν και 
διαιωνίζουν τη διαίρεση της νήσου και 

 ΕΠΕΙ∆Η η Βουλή των Αντιπροσώπων πιστεύει ότι η πρόταση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής COΜ (2004) 466 για διεξαγωγή απευθείας εμπορίου με το στρατιωτικά 
κατεχόμενο τμήμα της Κύπρου αποτελεί μέτρο ενθάρρυνσης και παγίωσης της 
διαίρεσης της Κύπρου και 

 ΕΠΕΙ∆Η η προώθηση της πρότασης αυτής προς το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 
για θέσπιση κανονισμού του Συμβουλίου, ιδιαίτερα σ’ αυτό το στάδιο των συνομιλιών 
μεταξύ των δύο κοινοτήτων στην Κύπρο, υποσκάπτει τις συνομιλίες και τις 
προσπάθειες για λύση του κυπριακού προβλήματος και 

 ΕΠΕΙ∆Η η ούτω καλούμενη “απομόνωση” των Τουρκοκυπρίων και η όποια 
πολιτική, οικονομική και κοινωνική καταπίεσή τους οφείλεται στη στρατιωτική κατοχή 
του 37% του εδάφους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και στον εποικισμό της περιοχής 
από την Τουρκία και 

 ΕΠΕΙ∆Η οι διαιρετικές και αποσχιστικές ενέργειες οποθενδήποτε προέρχονται, 
με το πρόσχημα της οικονομικής δήθεν βοήθειας προς τους Τουρκοκυπρίους ή και 
της άρσης της “απομόνωσης”, οδηγούν προς την αντίθετη κατεύθυνση και  
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 ΕΠΕΙ∆Η με την πραγμάτωση του οράματος για επανένωση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και του τερματισμού της στρατιωτικής κατοχής στα πλαίσια λύσης που 
θα εδράζεται στα ψηφίσματα του ΟΗΕ, στις συμφωνίες υψηλού επιπέδου μεταξύ των 
ηγετών των δυο κοινοτήτων και στις αρχές και αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι 
Ελληνοκύπριοι, οι Τουρκοκύπριοι, οι Μαρωνίτες, οι Αρμένιοι και οι Λατίνοι θα 
μπορέσουν ισότιμα να διαβιώσουν ειρηνικά και να ευημερήσουν ως Κύπριοι και 
Ευρωπαίοι πολίτες εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 

 ΕΠΕΙ∆Η ο προτεινόμενος κανονισμός COM (2004) 466, πέραν του ότι δε 
συνάδει με το πνεύμα των Συμπερασμάτων του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου της 26ης 
Απριλίου 2004, είναι νομικά λανθασμένος, καθότι βασίζεται στο άρθρο 133 της ΣΕΚ 
(πλέον άρθρο 207 της Συνθήκης της Λισαβόνας), το οποίο αφορά τρίτες χώρες, ενώ η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία αποτελεί σ’ όλη της την έκταση πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, αντί στο άρθρο 1(2) του Πρωτοκόλλου 10 στη Συνθήκη Προσχώρησης,  

∆ιά ταύτα ομόφωνα ψηφίζει τα ακόλουθα: 

1. Καλεί την Ευρωπαϊκή Ένωση και όλα τα θεσμικά της όργανα και όλους τους 
διεθνείς παράγοντες να εργαστούν για δίκαιη λύση του Κυπριακού, στη βάση 
των ψηφισμάτων του ΟΗΕ, των συμφωνιών υψηλού επιπέδου και των αρχών 
και αξιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και να αποφεύγουν ενέργειες και πράξεις 
που ενθαρρύνουν και εμπεδώνουν τη διαίρεση της Κύπρου και του λαού της. 

2. Εκφράζει την απογοήτευσή της για την επαναφορά μετά από έξι χρόνια της 
πρότασης κανονισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που είναι νομικά 
λανθασμένος, καθότι στηρίζεται στο άρθρο 133 της ΣΕΚ, το οποίο αφορά τρίτες 
χώρες, και όχι, όπως θα έπρεπε, στο άρθρο 1(2) του Πρωτοκόλλου 10 στη 
Συνθήκη Προσχώρησης, συνιστώντας παραβίαση των αρχών του διεθνούς 
δικαίου, ειδικότερα των αρχών του σεβασμού της κυριαρχίας και ανεξαρτησίας 
των κρατών, καθώς και της αφοσιωμένης συνεργασίας και της αλληλεγγύης 
μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών. 

3. Καλεί την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να αποσύρει την πρότασή της για διεξαγωγή 
απευθείας εμπορίου με το κατεχόμενο στρατιωτικά από την Τουρκία τμήμα της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

4. Καλεί το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο να απορρίψει εξ υπαρχής την εν λόγω 
πρόταση κανονισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ως νομικά εσφαλμένη και 
πολιτικά επιζήμια για την Κυπριακή ∆ημοκρατία και τις προσπάθειες επίλυσης 
του Κυπριακού, επανένωσης της Κύπρου και απαλλαγής της από την τουρκική 
στρατιωτική κατοχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα η Βουλή των Αντιπροσώπων εγκρίνει το ψήφισμα σε σχέση με τον 
κανονισμό για το απευθείας εμπόριο. 

 Και να μπούμε στην κανονική μας συνεδρία.  Αρχίζουμε με το Πρώτο Κεφάλαιο 
της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ενοικιοστασίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».   

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Επειδή είχαμε την ευκαιρία με την οργάνωση, πρέπει να πω, η οποία θεωρεί 
ότι αγωνίζεται και ενδιαφέρεται για τα θέματα που αφορούν τους στόχους του 
ενοικιοστασίου, την ΠΟΒΕΚ, είχαμε την ευκαιρία σήμερα να έχουμε μια πιο διεξοδική 
συζήτηση, ειλικρινά με στενοχωρεί το γεγονός ότι θα θέσω αίτημα -και εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας μας, που είναι ενήμερη- για μια περαιτέρω αναβολή, αλλά 
αξίζει τον κόπο να δούμε κάποια τροπολογία, η οποία πραγματικά να εξυπηρετεί τους 
στόχους της αλλαγής που θέλουμε να επέλθει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Και ήταν και επιθυμία, αν θέλετε, και κάποιων που στοχεύουμε να 
εξυπηρετήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, δε νομίζω να υπάρχει ένσταση σ’ ό,τι αφορά την εισήγηση του κ. 
Κλεάνθους.  Το θέμα αναβάλλεται για…  

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Για δεκαπέντε μέρες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για δεκαπέντε μέρες, κύριε Κλεάνθους; 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και θα πάει πίσω στην επιτροπή, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και θα πάει πίσω στην επιτροπή, μάλιστα. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Υπηρεσίας 
Τηλεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», πρόταση νόμου.  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2010» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Τάσος Μητσόπουλος 
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 Αντώνης Αντωνίου Φειδίας Σαρίκας 

 Αντρέας Φακοντής Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας  Ιωνάς Νικολάου 

 Γεώργιος Τάσου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
και Νικόλα Παπαδόπουλο, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 16 Μαρτίου 2010.  Στα πλαίσια 
των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο διευθυντής 
του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο διευθυντής 
του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων, ο διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, ο διευθυντής του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (ΡΙΚ) και ο διευθυντής Τεχνικών Υπηρεσιών του 
ΡΙΚ, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της Cyta και ο ανώτατος εκτελεστικός 
διευθυντής της Cyta, καθώς και εκπρόσωποι των τηλεοπτικών σταθμών παγκύπριας 
κάλυψης ΑΝΤ1, MEGA, SIGMA, LUMIERE TV, ALPHA TV και TV PLUS. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή ήταν η 
τροποποίηση του περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών Νόμου, έτσι ώστε να εξαιρεθούν 
από το περιεχόμενο της ερμηνείας του όρου “τηλεπικοινωνία”, όπως αυτός 
καθορίζεται στο άρθρο 2 του βασικού νόμου, τα επίγεια ραδιοδίκτυα ψηφιακής 
τηλεόρασης στη ζώνη ραδιοσυχνοτήτων UHF.   

 Σημειώνεται ότι η εν λόγω πρόταση νόμου προέκυψε έπειτα από συζήτηση στη 
Βουλή άλλης πρότασης νόμου υπό τον τίτλο «Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», η οποία κατατέθηκε από τους βουλευτές κ. 
∆ημήτρη Συλλούρη εκ μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος, Λευτέρη Χριστοφόρου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, Νικόλα 
Παπαδόπουλο, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Γιώργο Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, οι πρόνοιες της οποίας, 
σύμφωνα με τα όσα διημείφθησαν στη συνεδρία της επιτροπή, καθώς και την άποψη 
της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας όπως αυτή 
διατυπώθηκε κατά την εν λόγω συνεδρία παρουσιάζουν συνταγματικά προβλήματα.   

 Υπό το φως των όσων αναφέρθηκαν πιο πάνω, κρίθηκε σκόπιμη η κατάθεση 
της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, προκειμένου να εξασφαλιστεί ο ταυτόσημος 
απώτερος στόχος του περιορισμού της αρμοδιότητας της Cyta αναφορικά με την 
ενασχόλησή της με τη χρήση ραδιοδικτύων ψηφιακής τηλεόρασης.  Σύμφωνα με το 
συνεισηγητή της υπό συζήτηση πρότασης νόμου κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, ο οποίος 
είναι ταυτόχρονα και συνεισηγητής στην πρόταση νόμου «Ο περί Ραδιοεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», η τελευταία εγκαταλείπεται, για τους λόγους που 
αναφέρθηκαν πιο πάνω.  Ο ίδιος δήλωσε πως η κατάθεση της υπό συζήτηση 
πρότασης νόμου κρίθηκε αναγκαία για σκοπούς προστασίας του δημόσιου 
συμφέροντος, καθώς με τη διεκδίκηση του δεύτερου δικτύου ψηφιακής τηλεόρασης 
από την Cyta υπάρχει το ενδεχόμενο να κατέχονται και τα δύο δίκτυα από νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου, αφού ήδη το ένα έχει παραχωρηθεί στο ΡΙΚ.  Το 
ενδεχόμενο αυτό σημείωσε αποτελεί στρέβλωση της αγοράς, πλήττει τους 
φορολογουμένους και καθιστά μονοπωλιακή την πληροφόρηση του κοινού.  
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Επιπρόσθετα, δήλωσε ότι η Cyta δεν απέδειξε κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
επιτροπή ότι η διαχείριση από την ίδια του δεύτερου δικτύου είναι συμφέρουσα για τον 
οργανισμό και παράλληλα η έκθεση που ετοιμάστηκε από τους υπηρεσιακούς του 
οργανισμού περιέχει την άποψη ότι η ανάληψη τέτοιας υπηρεσίας είναι ασύμφορη.  
Επίσης, ο ίδιος επισήμανε ότι είναι προς το συμφέρον του οργανισμού να 
επικεντρώσει τις ασχολίες του στις υφιστάμενες δραστηριότητές του, ώστε να 
αντιμετωπίσει κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο οποιαδήποτε προβλήματα αναφυούν 
και να μην αναζητά να επεκταθεί σε άλλου είδους δραστηριότητες που ενδεχομένως 
θα είναι σε βάρος των υφισταμένων. 

 Λόγω της πολυπλοκότητας του θέματος όσον αφορά τις ραδιοσυχνότητες, ο εν 
λόγω συνεισηγητής δήλωσε ότι η πρόταση νόμου ενδέχεται να χρήζει τροποποίησης 
από τους ειδικούς του θέματος στη βάση τεχνικών όρων, ώστε να αποδοθεί ορθά ο 
σκοπός για τον οποίο κατατέθηκε, ο οποίος είναι η απαγόρευση στη χρήση 
συγκεκριμένων ραδιοσυχνοτήτων απαραίτητων για την εκμετάλλευση της επίγειας 
ψηφιακής τηλεόρασης και όχι η απαγόρευση της χρήσης άλλων ραδιοσυχνοτήτων.  
Για το λόγο αυτό κάλεσε το διευθυντή του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
όπως βοηθήσει την επιτροπή προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
εξέφρασε την άποψη ότι η Βουλή έχει δικαίωμα να οριοθετεί το εύρος της υπηρεσίας 
τηλεπικοινωνιών που η ίδια αναθέτει στη Cyta ως νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου.  
Επομένως, στο βαθμό που η προτεινόμενη διάταξη περιορίζει το εύρος της ήδη 
ανατεθείσας υπηρεσίας, δεν τίθεται θέμα αναρμόδιας παρέμβασης της Βουλής σε 
διοικητική διαδικασία.  Παρ’ όλα αυτά, η ίδια εκπρόσωπος εισηγήθηκε να γίνουν οι 
εξής διορθωτικές τροποποιήσεις στην πρόταση, για να επιτευχθεί ο επιδιωκόμενος 
στόχος αυτής: 

1. Να προσδιοριστούν οι συγκεκριμένες ραδιοσυχνότητες τις οποίες η Cyta δε θα 
δικαιούται να χρησιμοποιεί στο πλαίσιο της υπηρεσίας της, καθότι η 
προτεινόμενη απαγόρευση του συνόλου των ραδιοσυχνοτήτων στη ζώνη 
ραδιοσυχνοτήτων UHF θα την εμπόδιζε από το να χρησιμοποιεί 
ραδιοσυχνότητες που εμπίπτουν στην εν λόγω ζώνη, ακόμη και για σκοπούς 
παροχής της υπηρεσίας κινητής τηλεφωνίας, και ταυτόχρονα θα υπήρχε 
σύγκρουση με το κοινοτικό κεκτημένο, το οποίο δεν επιτρέπει την απαγόρευση 
του συνόλου των ραδιοσυχνοτήτων.   

2. Να εξεταστεί το ενδεχόμενο τροποποίησης του άρθρου 12 της βασικής 
νομοθεσίας που αναφέρεται στην εξουσία της Cyta να διεξάγει οποιαδήποτε 
άλλη υπηρεσία πέραν της αναφερόμενης στο άρθρο 2 αυτής “υπηρεσίας 
τηλεπικοινωνιών”, την οποία καθηκόντως παρέχει, ώστε να διασφαλιστεί η 
αποτελεσματικότητα των προνοιών της πρότασης νόμου. 

 Ο διευθυντής του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων δήλωσε στην επιτροπή ότι οι προτεινόμενες πρόνοιες της 
πρότασης νόμου χρήζουν τεχνικής επεξεργασίας, έτσι ώστε να αποτυπώνουν τον 
επιδιωκόμενο σκοπό, που, όπως αναφέρθηκε από το συνεισηγητή της, είναι η 
απαγόρευση στη χρήση συγκεκριμένων ραδιοσυχνοτήτων και όχι η απαγόρευση στη 
χρήση του συνόλου της ζώνης ραδιοσυχνοτήτων UHF.  Στο σημείο αυτό δήλωσε πως 
θα συμβάλει, ώστε να διατυπωθεί από την επιτροπή η πρόταση νόμου κατά τρόπο 
που να αποτυπώνει την πιο πάνω βούληση των εισηγητών της και να μην 
επηρεάζονται ραδιοσυχνότητες στον τομέα των κινητών υπηρεσιών.  Επί της ουσίας 
δήλωσε ότι το θέμα δεν τους αφορά, αφού εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Υπουργείου 
Οικονομικών και γι’ αυτούς η Cyta είναι ένας παροχέας όπως όλοι οι άλλοι παροχείς. 
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 Ο διευθυντής του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων δήλωσε ότι υιοθετεί τις απόψεις που διατυπώθηκαν 
από την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας και το διευθυντή του Τμήματος 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων.   

 Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο ανώτατος εκτελεστικός 
διευθυντής της Cyta διαφώνησαν με τις προτεινόμενες πρόνοιες, δηλώνοντας τόσο 
γραπτώς όσο και προφορικώς ενώπιον της επιτροπής ότι η Cyta έχει κάθε δικαίωμα 
να διεκδικήσει την άδεια της εμπορικής εκμετάλλευσης της επίγειας ψηφιακής 
τηλεόρασης, η οποία θα παραχωρηθεί με τη μέθοδο του πλειστηριασμού, αφού 
διαθέτει μάλιστα και την απαραίτητη τεχνογνωσία, για να ασχοληθεί με το αντικείμενο 
αυτό.  Αν η πολιτεία, δήλωσαν, επιθυμούσε να αποκλείσει τον οργανισμό από τη 
διαδικασία, θα μπορούσε να δώσει, μέσω του αρμόδιου υπουργού, οδηγίες πολιτικής, 
κάτι που όχι μόνο δεν έπραξε, αλλά αντίθετα προώθησε και ενέκρινε το σχετικό 
προϋπολογισμό από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Όσον αφορά την έκθεση των 
υπηρεσιακών της Cyta την οποία επικαλείται ο εισηγητής, διευκρίνισαν ότι σ’ αυτή δεν 
περιλαμβάνεται εισήγηση μη ανάληψης από τον οργανισμό της υπό συζήτηση 
δραστηριότητας.  Εκείνο το οποίο το συμβούλιο έκρινε, σημείωσαν, είναι ότι το 
ποσοστό κέρδους από τη δραστηριότητα αυτή θα είναι υψηλότερο από αυτό που οι 
υπηρεσιακοί κατέγραψαν στην έκθεση.  Παράλληλα, ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου διατύπωσε την άποψη ότι υπάρχει το ενδεχόμενο η πρόταση νόμου να 
αποτελεί παρέμβαση της νομοθετικής εξουσίας σε δραστηριότητες της εκτελεστικής 
εξουσίας, αφού προέκταση αυτής αποτελεί το νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου.  
Επιπρόσθετα, οι ίδιοι δήλωσαν ότι η πρόταση νόμου με τον τρόπο που είναι 
διατυπωμένη απαγορεύει στη Cyta όχι μόνο τη δυνατότητα συμμετοχής στο 
συγκεκριμένο έργο, αλλά και στον τομέα των κινητών υπηρεσιών, τομέας στον οποίο 
αυτή δραστηριοποιείται σήμερα.  Αυτό, σημείωσαν, θα θέσει τη Cyta σε δυσμενή θέση 
σε σχέση με τον ανταγωνισμό στον τομέα αυτό.  Περαιτέρω, οι ίδιοι ανέφεραν ότι 
τυχόν ψήφιση της εν λόγω πρότασης νόμου θα έχει ως αποτέλεσμα τη στέρηση 
απόκτησης κέρδους από τον οργανισμό, αφού η δραστηριότητα η οποία προτείνεται 
με την πρόταση νόμου να απαγορευτεί είναι κερδοφόρα δραστηριότητα.  Τέλος, 
σημείωσαν ότι η ψήφιση της πρότασης θα αποκλείσει εντελώς τον οργανισμό από τη 
δυνατότητα συμμετοχής του στην κοινοπραξία των ιδιωτικών καναλιών.  

 Ο διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου διατύπωσε στην επιτροπή 
τον προβληματισμό του κατά πόσο μελλοντικά θα απασχολήσει το σώμα ενδεχόμενη 
αίτηση ενός ευρωπαϊκού οργανισμού να διεκδικήσει την υπό συζήτηση άδεια. 

 Οι εκπρόσωποι των τηλεοπτικών σταθμών παγκύπριας κάλυψης ΑΝΤ1, MEGA, 
SIGMA, LUMIERE TV, ALPHA TV και TV PLUS συμφωνούν με τους σκοπούς και 
επιδιώξεις της πρότασης νόμου, υποστηρίζοντας ότι είναι σημαντικό να κρατηθεί το 
κόστος της προσφερόμενης υπηρεσίας σε χαμηλά επίπεδα, στόχος που η Cyta 
ενδέχεται να μην επιτύχει, αφού εργάζεται με υψηλότερο κόστος από ό,τι οι ιδιωτικοί 
σταθμοί.  Όπως οι πιο πάνω εκπρόσωποι πρόσθεσαν, σε περίπτωση που η Cyta 
αναλάβει τη διαχείριση αυτής της υπηρεσίας και το κόστος πρόσβασης είναι 
απαγορευτικό, οι ιδιωτικοί σταθμοί δε θα συμμετάσχουν και θα αναζητήσουν άλλους 
τρόπους εκπομπών, το κόστος των οποίων τελικά θα επιβαρύνει τον καταναλωτή. 

 Σε μεταγενέστερη συνεδρία της επιτροπής, η τελευταία διεξήλθε με προσοχή 
τις γραπτές εισηγήσεις που διατυπώθηκαν από το διευθυντή του Τμήματος 
Ηλεκτρονικών Υπηρεσιών στη βάση των οδηγιών που του είχαν δοθεί στην 
προηγούμενη συνεδρία της επιτροπής για τεχνική στήριξη της τελευταίας στην 
αναδιατύπωση του κειμένου της πρότασης νόμου, ώστε η προτεινόμενη απαγόρευση 
να περιοριστεί στη χρήση συγκεκριμένων ραδιοσυχνοτήτων που δε θα επηρεάζουν 
τον τομέα της κινητής τηλεφωνίας.  Το εν λόγω κείμενο που προτάθηκε από το 
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διευθυντή αποτυπώνει ουσιαστικά τις συγκεκριμένες ραδιοσυχνότητες όπως αυτές 
προσδιορίστηκαν στην προκήρυξη του πλειστηριασμού για την αδειοδότηση της 
επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης.   

 Σε παρατήρηση μελών της επιτροπής κατά πόσο η Cyta μετά την ψήφιση της 
πρότασης νόμου θα μπορούσε να συμμετάσχει με άλλους αιτητές στην από κοινού 
διεκδίκηση της άδειας για εκμετάλλευση της επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης, 
νοουμένου ότι το χρονικό περιθώριο υποβολής των σχετικών αιτήσεων έχει παρέλθει, 
ο διευθυντής του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών δήλωσε ότι αυτή δεν έχει 
τέτοια δυνατότητα, αφού απαγορεύεται από τα έγγραφα του διαγωνισμού.  Αργότερα 
και εφόσον χορηγηθεί η συγκεκριμένη άδεια, η Cyta θα μπορεί να αγοράσει εταιρικό 
ποσοστό από την αδειούχο εταιρεία.   

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
σχολιάζοντας το πιο πάνω κείμενο δήλωσε τα ακόλουθα: 

1. Αν εισαχθεί πρόνοια για πλήρη απαγόρευση του δικαιώματος χρήσης των 
συγκεκριμένων ραδιοσυχνοτήτων, η Cyta θα εμποδίζεται ακόμη και από το 
ενδεχόμενο μελλοντικής συμμετοχής/συνδιαχείρισης του δικτύου που θα 
αδειοδοτηθεί, πράγμα που δε φάνηκε να ήταν ο απώτερος στόχος της 
συγκεκριμένης πρότασης νόμου.   

2. Η συγκεκριμενοποίηση στην προτεινόμενη πρόταση των ραδιοσυχνοτήτων 
όπως αυτές προσδιορίστηκαν στην προκήρυξη του πλειστηριασμού, 
επιτυγχάνει τον ειδικό σκοπό της πρότασης νόμου, αλλά ενέχει τον κίνδυνο να 
θεωρηθεί στοχευμένη πρόταση με όλα τα ενδεχόμενα προσβολής της.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις πρόνοιες της πρότασης νόμου στη 
βάση των όσων διημείφθησαν στην επιτροπή, αφενός προσδιορίζοντας 
συγκεκριμένες ραδιοσυχνότητες τις οποίες η Cyta δε δύναται να χρησιμοποιεί και 
αφετέρου αφήνοντας τη δυνατότητα στη Cyta για ενδεχόμενη μελλοντική 
συμμετοχή/συνδιαχείριση του δικτύου που θα έχει ήδη αδειοδοτηθεί.   

 Υπό το φως των πιο πάνω όλα τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Συγκοινωνιών και Έργων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της πρότασης νόμου 
όπως έχει διαμορφωθεί με βάση τα πιο πάνω κατά τη συζήτησή της ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος.    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, είκοσι μία εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου όπως έχει κατατεθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε, όσα χέρια είδα ψηλωμένα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, όσα χέρια ψηλωθήκαν. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το Χάσικο επεριλάβετέ τον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν θα πω ονόματα, αλλά τακτικά στη Βουλή μας παρατηρείται κάτι που δεν 
υπάρχει.  Το “παρίσταμαι” δεν υπάρχει στην κυπριακή Βουλή.  Ή κάποιος είναι υπέρ 
ή είναι κατά ή δηλώνει αποχή ή φεύγει από την αίθουσα.  Έχει συναδέλφους -εν έχει 
σημασία τωρά μια-δκυο ψήφοι- που δεν εσηκώσαν χέρι για τίποτε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχει δίκαιο ο κ. Κατσουρίδης ότι στην κυπριακή Βουλή το “παρών” δεν είναι 
γνωστός θεσμός.  Καθόσον αφορά τον κ. Χάσικο, όντως δεν έλαβε μέρος στην 
ψηφοφορία, απέχει της ψηφοφορίας, για λόγους που εξήγησε κατ’ επανάληψη, ότι 
έχει έννομο συμφέρον από τις επιχειρηματικές του δραστηριότητες, και παρέμεινε 
αμέτοχος, αλλά όντως αυτό το οποίο λέει ο κ. Κατσουρίδης είναι σωστό και ένας 
μπορεί να εκδηλώσει τη στάση του με το να απόσχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Χάσικε. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Εν θέλω να παίζω το ρόλο του φυτού, της γλάστρας, διότι ουδέποτε ήμουν, 
αλλά εν πάση περιπτώσει ο κ. Πουργουρίδης με έχει καλύψει πλήρως. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Απλώς για σκοπούς, έτσι, κοινοβουλευτικής ιστορίας, κοινοβουλευτικής 
πρακτικής, το “non-participation” υπάρχει σε όλα τα σώματα, τα κοινοβουλευτικά, 
διεθνή διακυβερνητικά σώματα, υπάρχει.  ∆ηλαδή μπορεί να δηλώσει κάποιος «δε 
μετέχω στην ψηφοφορία» και να μη χρειάζεται να εξέλθει της αίθουσας.  Είναι το “non-
participation”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, ενημερώνετέ με σωστά· ο ένας λέει μου τριάντα, ο άλλος λέει μου είκοσι 
οκτώ!  Ε, εν είμαι κομπιούτερ! 



 17

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι έναν εναντίον και δυο αποχές, η 
πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή ψηφίσαμε “όχι”, δικαιούμαστε δικαιολόγηση ψήφου εμείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, εκτύπησα τζιαι τη σφύρα, εκτύπησα τζιαι τον άκμονα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, μα εν με έβλεπες.  Επειδή “έριξα” κιλά, εν με έβλεπες! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς έχουμε ψηφίσει “όχι” -δε θα πω πολλά λόγια- για ένα βασικό λόγο.  Αυτή 
τη στιγμή η Βουλή των Αντιπροσώπων έρχεται και απαγορεύει…  Η Βουλή των 
Αντιπροσώπων έρχεται τζιαι απαγορεύει με νόμο σε ημικρατικό οργανισμό να 
διεκδικήσει κάτι το οποίο ήδη διεκδικεί και αποκλείει τη συμμετοχή του ημικρατικού 
οργανισμού σ’ ένα σοβαρότατης σημασίας τομέα, που αφορά τις επικοινωνίες και τις 
τηλεπικοινωνίες, και αφήνει η Βουλή, που εκπροσωπεί το λαό και το δημόσιο, στα 
χέρια αποκλειστικά των ιδιωτών αυτό το σοβαρότατης σημασίας τομέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επιτρέπονται αγορεύσεις;  Τώρα πρέπει να απαντήσω· είμαι ο 
πρόεδρος της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δικαιολόγηση ψήφου. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Α!  Ε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Επειδή προσωπικά είχα διαφοροποιηθεί από την κοινοβουλευτική μου ομάδα, 
θέλω να δικαιολογήσω την ψήφο μου. 
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 Θεωρώ και εγώ ότι, μεσούσης μίας διαδικασίας, ήταν ανεπίτρεπτο, κατά την 
προσωπική μου άποψη -για να μην πω άλλο όρο που μπορεί να ενοχλήσει κάποιους- 
να έρχεται η Βουλή, «έχοντας», όπως λέει και ο λαός μας, «και την ππάλα και το 
κρέας», να αποφασίσει να στερήσει αυτό το δικαίωμα σε έναν ημικρατικό οργανισμό.  
Γι’ αυτό το λόγο ετάχθηκα εναντίον της ψήφισης αυτής της πρότασης νόμου, γιατί 
πιστεύω ότι -όχι μόνο για τον ημικρατικό οργανισμό που αφορά τη Cyta, αλλά και για 
όλους τους ημικρατικούς οργανισμούς- πρέπει να τους στηρίζουμε και όχι να τους 
στερούμε το δικαίωμα.  Αν αυτή η Βουλή ήθελε να στερήσει το δικαίωμα, θα έπρεπε 
να το πράξει, πριν να ξεκινήσει η διαδικασία των προσφορών.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».   

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή θεωρούμε πάρα πολύ σημαντικό το συγκεκριμένο θέμα, 
το οποίο έχει τεθεί αυτή τη στιγμή ενώπιον της ολομέλειας, εμείς, ως κοινοβουλευτική 
ομάδα, ζητούμε μία εβδομάδα αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην εισήγηση του κ. Βαρνάβα; 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένσταση δεν μπορεί να υπάρξει, αλλά έκκληση μπορεί να γίνει.  
Είναι πάρα πολύ επείγον να ψηφιστεί αυτός ο νόμος, λόγω του ότι εκκρεμούν κάποιες 
υποθέσεις ενώπιον του Ε∆Α∆ που έχουν κάποια σχέση με αυτό το νόμο.  Επειδή 
υπήρξε αντικείμενο πολύ ενδελεχούς μελέτης από όλες τις πλευρές αυτό το 
νομοσχέδιο, η έκκλησή μου προς τους φίλους της Ε∆ΕΚ είναι να προχωρήσουμε στο 
να το εγκρίνουμε σήμερα, εκτός αν αισθάνονται πολύ έντονα, με τη διαβεβαίωση ότι…  
Και τον κ. Περδίκη, που κυκλοφόρησε κάποιες τροπολογίες, να τον παρακαλέσω να 
μην επιμένει να συζητηθούν σήμερα.  Είμαι βέβαιος ότι στο νομοσχέδιο αυτό θα 
αναγκαστούμε να επανέλθουμε λίαν συντόμως ως Βουλή των Αντιπροσώπων.  
Συνεπώς, εκείνο το οποίο εισηγούμαι είναι να προχωρήσουμε στην ψήφισή του 
σήμερα χωρίς τροπολογίες, χωρίς οποιαδήποτε θέματα -αν θέλετε, όσο πιο λίγα 
πούμε γύρω από το θέμα αυτό, τόσο το καλύτερο- και μοιραία θα έρθουμε να το 
δούμε σε μερικούς μήνες πάλι εξ ανάγκης αυτό το θέμα.  Συνεπώς, αυτή είναι η 
έκκληση που κάνω προς το σώμα σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε με την Ε∆ΕΚ, διότι έχουμε διαπιστώσει, παρ’ όλη 
την πολλή προσπάθεια, ότι υπάρχουν θέματα που ακόμα χρήζουν βελτίωσης -που 
πρέπει να γίνει πριν την ψήφιση- και ιδιαίτερα η αναφορά στο άρθρο 4 αυτού του 
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νομοσχεδίου, που μπορεί, αν ψηφιστεί, να δημιουργήσει άμεσα ορισμένες συνέπειες, 
ενώ, αν αναβληθεί για μια βδομάδα, πιθανόν να μην υπάρξουν αυτές οι συνέπειες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι αλήθεια ότι η θέση της κυβέρνησης, όταν έστειλε αυτό το 
θέμα, ήταν να υπάρξει άμεση αντίδραση και άμεση απόφαση από το κοινοβούλιο.  Για 
λόγους σοβαρότητός του έχουμε επανειλημμένα δει αυτό το θέμα, με σοβαρότητα, και 
πράγματι έχουμε ολοκληρώσει μία συζήτηση.  Οι πιεστικές ανάγκες υπαγόρευαν την 
ψήφιση του θέματος αυτού σύντομα και μάλιστα πριν απ’ αυτή την ημερομηνία, τη 
σημερινή που συζητούμε.  Έχουμε υπόψη μας τις ανάγκες που υπάρχουν.  Πρέπει 
οπωσδήποτε αυτό το θέμα να ολοκληρωθεί σε μία βδομάδα.  Εάν δεν ολοκληρωθεί, 
τότε ενδεχόμενα να είμαστε εκτός χρόνου.  Γι’ αυτό παράκλησή μας είναι, αν θα δοθεί 
αναβολή, να δοθεί μόνο για την επόμενη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να διευκρινιστεί και να πληροφορηθεί και το σώμα, αλλά 
και ο κυπριακός λαός, ότι το τελικό κείμενο αυτού του νομοσχεδίου ουσιαστικά έχει 
φτάσει στα κόμματά μας και στις ομάδες σας πριν λίγα εικοσιτετράωρα.  Μπορεί ο 
κορμός να ήταν υπό συζήτηση προ πολλών εβδομάδων, αλλά ολοκληρώθηκε ως 
τελικό κείμενο, για να τοποθετηθείτε ως ομάδες εσείς και οι μικρότεροι εμείς ως 
κόμματα και κινήματα, μόλις πριν λίγες μέρες, εξού και προέκυψαν κάποιες 
τροπολογίες από το Κίνημα των Οικολόγων πάρα πολύ σημαντικές.  Θέλω να 
πληροφορήσω τον κ. Πουργουρίδη ότι, εάν είχαμε ακόμα λίγο χρόνο, θα μπορούσαμε 
να καταθέσουμε και άλλες τροπολογίες, τις οποίες θέλουμε να συζητήσουμε μαζί σας.  
∆εν μπορούν να συζητηθούν με τον καλύτερο τρόπο σε μία ολομέλεια.  Άρα, θεωρώ 
σοφή την εισήγηση να έχουμε κάποιο χρόνο, τουλάχιστον μίας εβδομάδας, για να 
συζητήσουμε και τις δικές μας απόψεις, αλλά και τις δικές σας, για να ’χουμε όσο το 
δυνατό καλύτερο αποτέλεσμα σ’ ένα πολύ δύσκολο, περίπλοκο από κάθε άποψη 
θέμα.  Πολύ περίπλοκο θέμα.  Όσοι έχουν εμβαθύνει, πιστεύω συμφωνούν μαζί μου 
ότι πρόκειται για ένα πολύ περίπλοκο θέμα.  Θέλει πάρα πολύ λεπτούς χειρισμούς.  
Και κρίσιμο θέμα, σε μια κρίσιμη περίοδο, πιστεύω.  Άρα, όσοι θέλουν να παράξουν 
έργο νομίζω ότι πρέπει να δώσουν ακόμα μία εβδομάδα χρόνο. 

 Να πω και κάτι τελευταίο.  Θέλω να πω ότι, λέγοντάς το, σε καμία περίπτωση 
δε θέλω να προσβάλω το κύρος και τη σοβαρότητα του Γενικού Εισαγγελέα, αλλά, 
όταν ερωτήθηκε για το επείγον του θέματος πριν από τις διακοπές του Πάσχα, μας 
είπε ότι δεν είναι επείγον και ήρθε μετά τις διακοπές του Πάσχα και μας είπε ότι είναι 
επείγον.  Και επιπλέον, δεν έδωσε πειστικά επιχειρήματα γιατί είναι επείγον.  Εγώ 
τουλάχιστον, που ήμουν παρών, δεν πείστηκα από τα επιχειρήματα που έδωσε.  
Πιστεύω ότι ακόμα μία εβδομάδα είναι χρήσιμο να δοθεί, για να εμβαθύνουμε 
περισσότερο και να δώσουμε και καλύτερο αποτέλεσμα, γι’ αυτούς που θέλουν να 
είναι παραγωγικοί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω αντιληφθεί τη σοβαρότητα του θέματος και τον τρόπο με 
τον οποίο το αντιμετωπίσαμε.  Όσο περισσότερο συζητούμε εδώ, μπορεί να κάμνουμε 
και ζημιά ή τουλάχιστον δεν κάμνουμε καλό.  Γι’ αυτό, είτε να δοθεί μια βδομάδα 
αναβολή είτε όχι, αλλά συζήτηση δε νομίζω ότι χρειάζεται.  ∆εν εκάμαμε όλη αυτή τη 
διαδικασία, για να κάτσουμε τωρά μόνο και μόνο για το διαδικαστικό να συζητούμε 
τόση ώρα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Και, νομίζω, τουλάχιστον ο πρόεδρος της επιτροπής αντιλαμβάνεται τι λέω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υπό τας περιστάσεις, ας αναβληθεί για μία εβδομάδα.  Όμως είπαμε ότι το 
νομοσχέδιο αυτό αφορά θέματα που είναι τρέχοντα.  Πριν ένα μήνα μπορεί να μην 
ήταν επείγον και σήμερα να έχει καταστεί, εξαιτίας των εξελίξεων, κατεπείγον.  Και ο 
νοών νοείτω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, έχουμε αναβολή του θέματος για μια βδομάδα.  Εντός μιας εβδομάδας 
να γίνει όλη η προεργασία που απαιτείται και την ερχόμενη εβδομάδα θα 
προχωρήσουμε στην ψήφισή του. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 4 και 5, τα οποία είναι «Ο περί Συντάξεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010», έχουν κοινή έκθεση και αφορούν τις αντίστοιχες αναπομπές από τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους αναπεμφθέντες 
νόμους «Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί 

Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Τάσος Μητσόπουλος Γιαννάκης Ομήρου 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  

 Γιαννάκης Θωμά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άριστος Αριστοτέλους Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Ανδρέας Αγγελίδης Γιώργος Περδίκης 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών σε δύο έκτακτες συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 13 Απριλίου 2010, επανεξέτασε τους πιο πάνω νόμους, 
τους οποίους ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων στις 18 Μαρτίου 2010 και οι οποίοι 
αναπέμφθηκαν από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 
του συντάγματος.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως συνοδευόμενος από το 
γενικό διευθυντή του υπουργείου του, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, ο 
Αρχηγός Αστυνομίας, καθώς και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ανώτερων Αξιωματικών 
Αστυνομίας Κύπρου (ΣΑΑΑΚ) και του Συνδέσμου Αστυνομίας Κύπρου (ΣΑΚ).  Ο 
Υπουργός Οικονομικών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν παρευρέθηκε, αλλά ούτε και 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Υπενθυμίζεται ότι οι αναπεμφθέντες νόμοι κατατέθηκαν υπό τη μορφή 
προτάσεων νόμου.  Ειδικότερα, η πρώτη πρόταση νόμου, η οποία αποσκοπούσε 
στην τροποποίηση του περί Συντάξεων Νόμου, κατατέθηκε στη Βουλή στις 3 
∆εκεμβρίου 2009 αρχικά από τους βουλευτές κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Ιωνά Νικολάου, 
Ανδρέα Αγγελίδη και Γιαννάκη Ομήρου και ακολούθως με τη συναίνεσή τους 
προστέθηκε ως συνεισηγητής και ο βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης.  Η δεύτερη 
πρόταση νόμου, η οποία αποσκοπούσε στην τροποποίηση του περί Αστυνομίας 
Νόμου, κατατέθηκε στη Βουλή στις 25 Φεβρουαρίου 2010 από όλους τους 
αναφερόμενους πιο πάνω βουλευτές.  Στη συνέχεια οι δύο προτάσεις νόμου 
μελετήθηκαν από κοινού από την επιτροπή.   

 Όπως είναι γνωστό, με τον πρώτο αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η 
τροποποίηση του περί Συντάξεων Νόμου, ώστε η ηλικία υποχρεωτικής 
αφυπηρέτησης των μελών της αστυνομίας να επεκταθεί από την ηλικία των πενήντα 
πέντε ετών για τους αστυνομικούς με βαθμό λοχία ή κατώτερο αυτού και από την 
ηλικία των εξήντα ετών για τους αστυνομικούς με βαθμό ανώτερο του βαθμού λοχία, 
όπως ισχύει σήμερα, στην ηλικία των εξήντα τριών ετών. 

 Με το δεύτερο αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του περί 
Αστυνομίας Νόμου, ώστε η ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των ειδικών 
αστυνομικών να επεκταθεί από την ηλικία των πενήντα πέντε ετών στην ηλικία των 
εξήντα τριών ετών. 

 Ειδικότερα, με τον πρώτο αναπεμφθέντα νόμο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Καθορίζεται ως υποχρεωτική ηλικία αφυπηρέτησης για όλα τα μέλη της 
αστυνομίας που θα διοριστούν κατά ή μετά την 11η Μαρτίου 2010 η ηλικία των 
εξήντα τριών ετών. 

2. Εφαρμόζεται κλιμακωτό όριο ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης για όλους 
τους υπηρετούντες κατά τη 10η Μαρτίου 2010 αστυνομικούς.  Συγκεκριμένα, 
καθορίζεται ως όριο υποχρεωτικής αφυπηρέτησής τους σταδιακά το εξηκοστό 
πρώτο έτος, το εξηκοστό δεύτερο και το εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους, 
ανάλογα με το πότε αυτοί συμπληρώνουν το ισχύον σήμερα όριο 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης, δηλαδή το εξηκοστό έτος προκειμένου για 
αστυνομικό που έχει βαθμό ανώτερο του λοχία ή το πεντηκοστό πέμπτο έτος 
προκειμένου για αστυνομικό που έχει βαθμό λοχία ή κατώτερο αυτού. 

3. Για τα μέλη της αστυνομίας που ήδη υπηρετούν κατά τη 10η Μαρτίου 2010 
διασφαλίζεται το δικαίωμα για πρόωρη αφυπηρέτησή τους με τη συμπλήρωση 
του εξηκοστού έτους της ηλικίας τους, προκειμένου για μέλη της αστυνομίας 
που έχουν βαθμό ανώτερο του λοχία, ή με τη συμπλήρωση του πεντηκοστού 
πέμπτου έτους της ηλικίας τους, προκειμένου για μέλη της αστυνομίας που 
έχουν βαθμό λοχία ή κατώτερο, ή σε οποιοδήποτε μεταγενέστερο χρόνο. 
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4. Τα προνόμια που παραχωρούνται τώρα στους αστυνομικούς με βαθμό όχι 
ανώτερο του λοχία ως πρόσθετα συνταξιοδοτικά ωφελήματα, σύμφωνα με τις 
διατάξεις του εδαφίου (2) του άρθρου 8 της ισχύουσας νομοθεσίας, θα 
συνεχίσουν να παραχωρούνται σε αυτούς, μόνο στην περίπτωση πρόωρης 
αφυπηρέτησής τους με τη συμπλήρωση του πεντηκοστού πέμπτου έτους της 
ηλικίας τους ή σε οποιοδήποτε προγενέστερο χρόνο και εφόσον πρόκειται για 
μέλη που κατά τη 10η Μαρτίου 2010 βρίσκονται ήδη στην υπηρεσία. 

 Με το δεύτερο αναπεμφθέντα νόμο προβλέπονται για τους ειδικούς 
αστυνομικούς ρυθμίσεις ανάλογες με αυτές που προβλέπονται πιο πάνω για τους 
υπόλοιπους αστυνομικούς, ώστε όλα τα μέλη της αστυνομίας να τύχουν της ίδιας 
μεταχείρισης όσον αφορά το όριο υποχρεωτικής αφυπηρέτησής τους.  Ειδικότερα, 
επισημαίνεται ότι στους ειδικούς αστυνομικούς δεν παρέχονται συνταξιοδοτικά 
ωφελήματα με βάση τον περί Συντάξεων Νόμο, αντίθετα με τα υπόλοιπα μέλη της 
αστυνομίας, αλλά τα θέματα αυτά, καθώς και η ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησής 
τους ρυθμίζονται ειδικά στη νομοθεσία για την αστυνομία, η τροποποίηση της οποίας 
κρίθηκε αναγκαία για τη σκοπούμενη επέκταση σε σχέση με τους ειδικούς 
αστυνομικούς.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης που προηγήθηκε της ψήφισης των αναπεμφθέντων 
νόμων και σύμφωνα με τις επισημάνσεις των εισηγητών τους, οι πρόνοιές τους 
επιβάλλονται για λόγους ίσης μεταχείρισης μεταξύ των μελών της αστυνομίας ως 
προς το όριο ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης, λαμβανομένου υπόψη και του 
γεγονότος ότι η διαφορετική αντιμετώπισή τους στο θέμα αυτό, σύμφωνα με σχετική 
έκθεση της Αρχής της Ισότητας του Γραφείου της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, 
στοιχειοθετεί απαγορευμένη εκ του νόμου διάκριση.  Περαιτέρω, με τις εν λόγω 
ρυθμίσεις θα προκύψει εξοικονόμηση δαπανών για το κράτος και καλύτερη 
αξιοποίηση της αποκτηθείσας πείρας των αστυνομικών, που θα παραμένουν 
περισσότερο στην υπηρεσία. 

 Οι λόγοι της αναπομπής του πρώτου νόμου όπως αυτοί αναφέρονται στην 
επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2010, είναι οι ακόλουθοι: 

1. Ο αναπεμπόμενος νόμος θεσπίστηκε κατά παράβαση των άρθρων 28 και 80.2 
του συντάγματος, γιατί επιφέρει αδικαιολόγητη διάκριση μεταξύ μελών της 
αστυνομίας που κατά ή πριν από την 11η Μαρτίου 2010 βρίσκονταν σε 
προαφυπηρετική άδεια και εκείνων που κατά την ημερομηνία αυτή βρίσκονταν 
στην ενεργό υπηρεσία, όπως επίσης και γιατί συνεπάγεται αύξηση των υπό του 
προϋπολογισμού προβλεπόμενων εξόδων. 

Με τον αναπεμπόμενο νόμο παρατείνεται το όριο ηλικίας αφυπηρέτησης των 
μελών της αστυνομίας για μεν τους αξιωματικούς από το εξηκοστό στο 
εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους, για δε τους αστυνομικούς και λοχίες από 
το πεντηκοστό πέμπτο στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους. 

Με το άρθρο 7 του αναπεμπόμενου νόμου προστίθεται στο βασικό νόμο νέο 
άρθρο 51, με το οποίο προβλέπεται ότι οι διατάξεις του αναπεμπόμενου νόμου 
δεν εφαρμόζονται σε σχέση με τα μέλη της αστυνομίας τα οποία κατά ή πριν 
από την 11η Μαρτίου 2010 βρίσκονταν σε προαφυπηρετική άδεια, ανεξάρτητα 
από την ημερομηνία που θα συμπληρώσουν την ηλικία υποχρεωτικής 
αφυπηρέτησής τους.  Η διάταξη αυτή αντίκειται στην αρχή της ισότητας, γιατί 
εισάγει αδικαιολόγητη διάκριση μεταξύ των αστυνομικών που κατά ή πριν από 
τη συγκεκριμένη ημερομηνία βρίσκονταν σε προαφυπηρετική άδεια, 
ανεξαρτήτως του ότι η ηλικία αφυπηρέτησής τους θα είναι μεταγενέστερη της 
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εφαρμογής του νόμου, και εκείνων οι οποίοι βρίσκονταν σε ενεργό υπηρεσία 
κατά την ίδια ημερομηνία.  Και τούτο γιατί από τα μέλη της αστυνομίας τα οποία 
έχουν την ίδια ηλικία και την ίδια υπηρεσία άλλα θα αφυπηρετήσουν, επειδή 
στις 11 Μαρτίου 2010 είχαν τόση συσσωρευμένη άδεια, η οποία πιθανόν να 
μην τους παραχωρείτο από την ίδια την υπηρεσία, ώστε η προαφυπηρετική 
τους άδεια να ξεκινά κατά ή πριν από την 11η Μαρτίου 2010, και άλλα μέλη τα 
οποία έτυχε να λαμβάνουν κανονικά την άδειά τους, καλύπτονται από το νόμο 
και αποκτούν το δικαίωμα να παραμείνουν στην υπηρεσία μέχρι το εξηκοστό 
τρίτο έτος της ηλικίας τους, απλώς και μόνο επειδή η προαφυπηρετική τους 
άδεια ξεκινά μεταγενέστερα. 

Σε περίπτωση που η εν λόγω διάταξη κριθεί αντισυνταγματική με προσφυγή 
στο Ανώτατο ∆ικαστήριο οποιουδήποτε μέλους της αστυνομικής δύναμης 
βρισκόταν σε προαφυπηρετική άδεια κατά την κρίσιμη ημερομηνία, με 
αποτέλεσμα να επανέλθει στην υπηρεσία, θα δημιουργηθούν ανυπέρβλητα 
προβλήματα, λόγω του ότι οι θέσεις στην αστυνομία καθορίζονται με τον 
προϋπολογισμό, αλλά και θα επιβαρυνθεί ο προϋπολογισμός, στις 
περιπτώσεις όπου οι θέσεις των ευρισκομένων σε προαφυπηρετική άδεια 
έχουν στο μεταξύ πληρωθεί με βάση τους υφιστάμενους κανονισμούς. 

2. Ο αναπεμπόμενος νόμος, με βάση υπολογισμούς που έχουν γίνει, με την 
πάροδο του χρόνου θα δημιουργήσει σοβαρές επιπτώσεις στην επιχειρησιακή 
ετοιμότητα-αποτελεσματικότητα της αστυνομίας, που περιλαμβάνει και την 
Πυροσβεστική Υπηρεσία, λαμβανομένης υπόψη της μείωσης των σωματικών 
ικανοτήτων και αντοχών, που επέρχεται λόγω ηλικίας.  Οι αρνητικές αυτές 
επιπτώσεις προκαλούνται κυρίως εξαιτίας της άμεσης αύξησης της ηλικίας 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης κατά πέντε χρόνια και της εν συνεχεία σταδιακής 
περαιτέρω αύξησής της κατά τρία χρόνια μέχρι και το εξηκοστό τρίτο έτος.  Ο 
μόνος τρόπος που παρέχεται, για να αντιμετωπιστούν αυτές οι αρνητικές 
επιπτώσεις χωρίς μείωση των επιχειρησιακών δυνατοτήτων της αστυνομίας, 
είναι η σταδιακή αύξηση των οργανικών θέσεων της αστυνομίας και της 
Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, με τρόπο ώστε να μπορούν να προσληφθούν 
άτομα μικρότερης ηλικίας, τα οποία και θα στελεχώνουν τμήματα και υπηρεσίες 
που απαιτούν σωματική επάρκεια, που δεν είναι δυνατό να προσφέρουν άτομα 
μεγάλης ηλικίας. 

3. Με τον αναπεμπόμενο νόμο παγοποιούνται οι προαγωγές και κατά συνέπεια οι 
προσλήψεις στην αστυνομία, με αποτέλεσμα τη γήρανση του αστυνομικού 
σώματος, την καθήλωση των υπηρετούντων για μεγάλο χρονικό διάστημα 
χωρίς προοπτική προαγωγής και τη συνακόλουθη αφαίρεση του κινήτρου 
αποδοτικότητας που προσφέρεται διά της προαγωγής. 

4. Με τον αναπεμπόμενο νόμο ουσιαστικά διαλύονται ή αδρανοποιούνται 
σημαντικά τμήματα της αστυνομίας, όπως η Αστυνομική Ακαδημία, αφού για 
περίοδο ουσιαστικά έξι χρόνων δε θα προσλαμβάνονται αστυνομικοί, με 
αποτέλεσμα να μην υπάρχουν προς εκπαίδευση νεοπροσληφθησόμενοι 
αστυνομικοί, που αποτελεί την κύρια δραστηριότητα της ακαδημίας. 

 Οι λόγοι της αναπομπής του δεύτερου νόμου όπως αυτοί αναφέρονται στην 
επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2010, είναι οι ακόλουθοι: 

1. Ο αναπεμπόμενος νόμος θεσπίστηκε κατά παράβαση του άρθρου 80.2 του 
συντάγματος, γιατί συνεπάγεται αύξηση των υπό του προϋπολογισμού 
προβλεπόμενων εξόδων.  Με τον αναπεμπόμενο νόμο παρατείνεται το όριο 



 24

ηλικίας των ειδικών αστυνομικών από το πεντηκοστό πέμπτο στο εξηκοστό 
έτος της ηλικίας τους με την έναρξη της ισχύος του νόμου και ακολούθως 
σταδιακά παρατείνεται μέχρι και το εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους. 

2. Σύμφωνα με το άρθρο 80.2 του συντάγματος, δεν επιτρέπεται να υποβληθεί 
από βουλευτή οποιαδήποτε πρόταση νόμου συνεπαγόμενη αύξηση των 
προβλεπόμενων από τον προϋπολογισμό εξόδων, όπως έγινε στην υπό 
εξέταση περίπτωση.  Η πρόσθετη δαπάνη δημιουργείται, εξαιτίας του 
γεγονότος ότι οι ειδικοί αστυνομικοί με την αφυπηρέτησή τους στο πεντηκοστό 
πέμπτο έτος της ηλικίας τους δε λαμβάνουν σύνταξη ούτε εφάπαξ, όπως 
συμβαίνει με τα μέλη της αστυνομίας που κατέχουν οργανική θέση, αλλά μόνο 
μικρό φιλοδώρημα. Κατά συνέπεια, η αφυπηρέτηση ειδικού αστυνομικού στο 
πεντηκοστό πέμπτο έτος της ηλικίας του και η αντικατάστασή του από 
νεοπροσληφθησόμενο επιφέρει εξοικονόμηση, λόγω της διαφοράς του μισθού 
που υπάρχει μεταξύ των παλαιοτέρων και των νεοεισερχομένων.  Η παράταση 
κατά πέντε έτη και εν συνεχεία για άλλα τρία των υπηρεσιών τους αυξάνει για 
το λόγο αυτό τα υπό του προϋπολογισμού προβλεφθέντα έξοδα.   

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του όλου θέματος, ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας αναλύοντας τη νομική του πτυχή δήλωσε ότι καθηκόντως θα αναφερθεί 
μόνο στους λόγους αντισυνταγματικότητας των αναπεμφθέντων νόμων.  Αναφερθείς 
στην αδικαιολόγητη διάκριση που επιφέρει το άρθρο 7 του πρώτου αναπεμφθέντος 
νόμου μεταξύ των μελών της αστυνομίας που κατά την 11η Μαρτίου 2010 βρίσκονταν 
σε προαφυπηρετική άδεια και εκείνων που κατά την ίδια ημερομηνία βρίσκονταν στην 
ενεργό υπηρεσία, επεξήγησε ότι τα μέλη της αστυνομίας που βρίσκονται σε 
προαφυπηρετική άδεια δε βρίσκονται στην ενεργό δράση, αλλά εξακολουθούν να είναι 
μέλη της αστυνομίας και έχουν όλα τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις των μελών της.  
Συνεπώς, σύμφωνα με τον ίδιο, η διαφορετική μεταχείρισή τους αντίκειται στην αρχή 
της ισότητας.  Σε περίπτωση δε που η σχετική διάταξη κριθεί αντισυνταγματική από το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο, έπειτα από προσφυγή μέλους που βρισκόταν σε 
προαφυπηρετική άδεια, με αποτέλεσμα το μέλος αυτό να επανέλθει στην υπηρεσία, 
θα δημιουργηθούν ανυπέρβλητα προβλήματα, αν στο μεταξύ η θέση του έχει 
πληρωθεί με βάση τους κανονισμούς της αστυνομίας, με επιπρόσθετη συνέπεια την 
επιβάρυνση του προϋπολογισμού.   

 Περαιτέρω, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, επεξηγώντας τους λόγους 
για τους οποίους ο δεύτερος αναπεμφθείς νόμος προκαλεί επιπρόσθετη δαπάνη, 
ανέφερε ότι με την ισχύουσα ρύθμιση οι ειδικοί αστυνομικοί με την αφυπηρέτησή τους 
στο πεντηκοστό πέμπτο έτος της ηλικίας τους δε λαμβάνουν σύνταξη ούτε εφάπαξ, 
όπως συμβαίνει με τα μέλη της αστυνομίας που κατέχουν οργανική θέση, αλλά μόνο 
μικρό φιλοδώρημα. Κατά συνέπεια, η αφυπηρέτηση ειδικού αστυνομικού στο 
πεντηκοστό πέμπτο έτος της ηλικίας του και η αντικατάστασή του από 
νεοπροσληφθησόμενο προκαλεί εξοικονόμηση, λόγω της διαφοράς του μισθού που 
υπάρχει μεταξύ των παλαιοτέρων και των νεοεισερχομένων.  Η παράταση κατά πέντε 
έτη και εν συνεχεία για άλλα τρία των υπηρεσιών τους αυξάνει για το λόγο αυτό τα 
υπό του προϋπολογισμού προβλεφθέντα έξοδα.   

 Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, υιοθετώντας τις πιο πάνω 
επεξηγήσεις του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ανέφερε στην επιτροπή ότι η 
εκτελεστική εξουσία διατηρεί σοβαρές επιφυλάξεις για τον πρώτο αναπεμφθέντα νόμο, 
υποστηρίζοντας ότι θα επηρεάσει αρνητικά την επιχειρησιακή ετοιμότητα και 
αποτελεσματικότητα της αστυνομίας.  Όπως ανέφερε ο ίδιος, ο εν λόγω νόμος θα 
δημιουργήσει ανυπέρβλητα προβλήματα στο εγγύς και απώτερο μέλλον.  Σύμφωνα 
με στοιχεία που επικαλέστηκε ο ίδιος, σε είκοσι χρόνια ποσοστό 53% της δύναμης θα 
είναι ηλικίας πενήντα έως εξήντα τριών ετών, με αποτέλεσμα τη μείωση της 
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επιχειρησιακής δυνατότητας της αστυνομίας.  Οι επιπτώσεις αυτές αντιμετωπίζονται 
με την αύξηση των οργανικών θέσεων της αστυνομίας, ώστε να προσληφθούν άτομα 
μικρότερης ηλικίας που θα στελεχώνουν τα τμήματα και τις υπηρεσίες της.  
Επιπρόσθετα, όπως επισήμανε ο υπουργός, με βάση τον αναπεμφθέντα νόμο, για έξι 
χρόνια δε θα υπάρξουν κενές θέσεις και προσλήψεις νέων μελών στην αστυνομία και 
κατά συνέπεια θα αδρανοποιηθεί η Αστυνομική Ακαδημία, αφού δε θα υπάρχουν 
νεοπροσληφθησόμενοι αστυνομικοί, για να εκπαιδευτούν.  Επιπλέον, θα 
επηρεαστούν αρνητικά και άλλα τμήματα της αστυνομίας, όπως η Πυροσβεστική 
Υπηρεσία, της οποίας ποσοστό 30% των μελών θα είναι ηλικίας πενήντα έως εξήντα 
τριών ετών.   

 Ο Αρχηγός Αστυνομίας συμφώνησε με τα πιο πάνω επιχειρήματα του 
υπουργού και τόνισε εμφαντικά ότι από την αρχή της συζήτησης του όλου θέματος η 
αστυνομία υποστήριξε ότι η επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης των μελών της θα 
επηρεάσει αρνητικά την επιχειρησιακή ικανότητα της δύναμης, αλλά κατά  το στάδιο 
εκείνο δεν είχε στη διάθεσή της συγκεκριμένα στοιχεία που να καταδεικνύουν σε ποιο 
βαθμό θα επηρεαστεί.  Συναφώς, αναφέρθηκε συνοπτικά σε στοιχεία σύμφωνα με τα 
οποία παρουσιάζεται αυξημένο ποσοστό άδειας απουσίας των μελών της αστυνομίας 
που είναι άνω των πενήντα ετών σε σχέση με τα μέλη της αστυνομίας που είναι κάτω 
των πενήντα ετών.     

 Ο εκπρόσωπος του ΣΑΚ επανέλαβε πως πάγια θέση του συνδέσμου είναι η 
επίτευξη εξίσωσης μεταξύ των μελών της αστυνομίας αναφορικά με το όριο 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης.    

 Ο εκπρόσωπος του ΣΑΑΑΚ ανέφερε ότι ο σύνδεσμος εμμένει στην επέκταση 
του ορίου αφυπηρέτησης για τους ανώτερους αξιωματικούς στο εξηκοστό τρίτο έτος 
της ηλικίας. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, τα μέλη της επιτροπής υπέβαλαν σειρά 
ερωτημάτων και ζήτησαν να κατατεθούν γραπτώς τα στοιχεία που αναφέρθηκαν και 
τα οποία στοιχειοθετούν τις αρνητικές επιπτώσεις ως προς την επιχειρησιακή 
ικανότητα της αστυνομίας, καθώς και στοιχεία για τον αριθμό των μελών που 
βρίσκονται τώρα σε προαφυπηρετική άδεια και τον αριθμό των θέσεών τους που 
έχουν ήδη πληρωθεί. 

 Υπό το φως των πιο πάνω απόψεων που εκφράστηκαν από τις διάφορες 
πλευρές, καταβλήθηκε προσπάθεια προς εξεύρεση μιας βάσης για συναινετική λύση 
και για το σκοπό αυτό έγιναν διαβουλεύσεις και υποβλήθηκαν προτάσεις από 
διάφορες πλευρές.  Ως εκ τούτου, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, έκρινε 
σκόπιμο όπως όλες οι πλευρές της τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των 
αναπεμφθέντων νόμων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι σε σχέση με το υπ’ αριθμόν 4 θέμα γίνεται αποδεχτή η 
αναπομπή από την πλειοψηφία της επιτροπής και υπάρχει αναδιαμορφωμένο κείμενο, 
με βάση και την εισήγηση της εκτελεστικής εξουσίας, το οποίο σας διανέμεται.  Όσον 
αφορά τη θέση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ο οποίος συμφωνεί μερικώς με το 
συνδιαμορφωμένο κείμενο, θα επεξηγηθεί από τον πρόεδρο της επιτροπής, τον κ. 
Νικολάου. 

 Κύριε Νικολάου, έχετε το λόγο. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Μπορώ να έχω το λόγο, κύριε Πρόεδρε; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θέλω καταρχάς, ως πρόεδρος της επιτροπής, να διευκρινίσω προς όλες τις 
πλευρές τι είναι εκείνο το οποίο δέχονται η πλειοψηφία από τη μια και η μειοψηφία 
από την άλλη.   

 Η πλειοψηφία, κύριε Πρόεδρε, δέχθηκε μερικώς την αναπομπή του Προέδρου 
καθόσον αφορά την τροποποίηση του περί Συντάξεων Νόμου, όπου στην ουσία 
διαφοροποιείται και μάλιστα μετά από συνεννόηση με τον αρμόδιο υπουργό η 
επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης καθόσον αφορά τους αστυφύλακες και λοχίες από 
το 55ο έτος, που είναι σήμερα, στο 60ό έτος και ρυθμίζεται μια κλιμακωτή, θα έλεγα, 
επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης, καταρχάς στο 58ο και στη συνέχεια στο 59ο, 
καθορίζοντας ότι για το 58ο θα διατηρηθούν οι δύο προσαυξήσεις τις οποίες 
λαμβάνουν αυτοί που αφυπηρετούν στο 55ο και στο 59ο θα παραχωρηθεί μόνο μία 
προσαύξηση, οι οποίες προσαυξήσεις καταργούνται, όταν μετά θα αφυπηρετούν 
κάποιοι υποχρεωτικά στο 60ό έτος.   

 Με την ίδια ρύθμιση ρυθμίζεται η επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης για τα 
μέλη της αστυνομίας που είναι στο βαθμό του υπαστυνόμου και άνω, που κατέχουν το 
βαθμό του υπαστυνόμου και άνω, από το 60ό στο 61ο έτος της ηλικίας τους.   

 Για δε τη δεύτερη αναπομπή του Προέδρου, που αφορά τον περί Αστυνομίας 
Νόμο, εδώ γίνεται μερικώς αποδεκτή η αναπομπή από όλα τα μέλη της επιτροπής -
είναι ομόφωνη δηλαδή- και σε αυτή την περίπτωση το όριο αφυπηρέτησης 
επεκτείνεται από το 55ο έτος στο 60ό έτος.   

 Για την αναπομπή που αφορά τον περί Συντάξεων Νόμο η δική μας 
κοινοβουλευτική ομάδα θα αποδεχτεί μερικώς την αναπομπή και ειδικότερα τον 
πρώτο λόγο της αναπομπής,  που αφορά το άρθρο 17 του υπό αναπομπή νόμου, με 
το οποίο εξαιρούνται από την επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης όσοι ευρίσκονται σε 
προαφυπηρετική άδεια.   

 Πιστεύουμε, κύριε Πρόεδρε, ότι, κάμνοντας αποδεκτή μερικώς την αναπομπή 
του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, για το μοναδικό λόγο που αναφέρεται σε θέματα 
συνταγματικότητας, διασώζουμε τη νομιμότητα του αναπεμφθέντος νόμου και έτσι η 
διατήρηση της ρύθμισης όπως αυτή είχε γίνει για την επέκταση του ορίου 
αφυπηρέτησης στο 63ο έτος της ηλικίας τους τόσο για τους αστυνομικούς και λοχίες 
όσο και για τα υπόλοιπα μέλη της αστυνομίας, τους αξιωματικούς, πιστεύουμε ότι θα 
είναι καθ’ όλα συνταγματικά επιτρεπτή.  Η επέκταση όμως η οποία επιχειρείται -και θα 
ήθελα τώρα να μπω να εξηγήσω λίγο περισσότερο τη δική μας θέση- του ορίου 
αφυπηρέτησης από το 60ό στο 61ο καθόσον αφορά τα μέλη της αστυνομίας που 
κατέχουν το βαθμό του υπαστυνόμου και άνω, για ένα έτος μάλιστα αυτή η επέκταση 
νομίζω ότι δε θα εξυπηρετήσει τίποτε, πέρα από το να στείλει μάλιστα κάποια 
λανθασμένα μηνύματα, θα έλεγα, γιατί ουσιαστικά εγκρίνεται ένας νόμος ο οποίος 
αποκτά έναν προσωπικό, θα έλεγα, χαρακτήρα και μορφή, γιατί είναι τόσο λίγα τα 
άτομα που θα μπορέσουν τελικά να εξυπηρετηθούν με αυτή τη δυνατότητα άμεσα.  
Μάλιστα, με το πρόσχημα ότι αυτό το θέμα θα επανεξεταστεί σε μερικούς μήνες, 
ουσιαστικά είναι σαν να δίδουμε την εντύπωση ότι θέλουμε να εξυπηρετήσουμε 
κάποιους οι οποίοι σήμερα με συγκεκριμένα ονόματα και ταυτότητα θα 
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εξυπηρετηθούν, κάτι το οποίο εμάς μας βρίσκει διαφωνούντες με αυτή την εισήγηση 
και είναι γι’ αυτό που επιμένουμε ότι η επέκταση θα πρέπει να πάει στο 63ο, ώστε η 
ρύθμιση αυτή να είναι μια ρύθμιση η οποία θα ακολουθηθεί και θα παραμείνει ως 
ρύθμιση του ορίου αφυπηρέτησης για τους αξιωματικούς της αστυνομίας.   

 Καθόσον αφορά δε την επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης για τους λοχίες και 
τους αστυφύλακες, επιτρέψετέ μου να επισημάνω το εξής:  Ότι δυστυχώς, όπως είναι 
διαμορφωμένη η πρόταση, έστω και αν προνοείται ότι οι δύο προσαυξήσεις 
επιφυλάσσονται γι’ αυτούς που θα αφυπηρετήσουν στο 58ο και μια προσαύξηση γι’ 
αυτούς που θα αφυπηρετήσουν στο 59ο, το γεγονός ότι δεν παραχωρείται το κίνητρο 
κάποιου να παραμείνει στην υπηρεσία, όπως παραχωρήθηκαν ανάλογα κίνητρα κατά 
την επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης στη δημόσια υπηρεσία, στην ουσία όλα αυτά 
θα λειτουργήσουν ως αντικίνητρο και πολλοί θα είναι εκείνοι οι οποίοι θα επιλέξουν να 
αφυπηρετήσουν, έστω και εθελοντικά, στο 55ο έτος της ηλικίας τους.  

 Κάπου νομίζω ότι εχάσαμε την έννοια του σκοπού για τον οποίο είχαμε 
επιχειρήσει αυτή την επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης στην αστυνομία.  Και ένας 
βασικός σκοπός ήταν και ο οικονομικός λόγος, ο οποίος μάλιστα, καθόσον αφορά την 
επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης μέχρι το 60ό έτος, είχε αξιολογηθεί από τις ίδιες τις 
κρατικές υπηρεσίες, οι οποίες κατέληξαν στο ότι με αυτή την ενέργεια θα διασώζονταν 
περίπου €40 εκατομ.  Εάν αυτή τη στιγμή επιχειρηθεί αυτή η ρύθμιση όπως γίνεται, να 
είστε βέβαιοι -και εδώ θα είμαστε να τα συζητήσουμε ξανά- ότι πολλοί είναι εκείνοι οι 
οποίοι θα επιλέξουν την αφυπηρέτηση στο 55ο έτος, για να αξιοποιήσουν τις δύο 
προσαυξήσεις τις οποίες θα πάρουν και δε θα περιμένουν στη συνέχεια να πάνε μέχρι 
το 60ό που τις δύο αυτές προσαυξήσεις θα τις χάσουν, κάτι το οποίο νομίζω ότι 
δυστυχώς, όπως προτείνεται η ρύθμιση να γίνει, δε θα εξυπηρετήσει, κύριε Πρόεδρε, 
το σκοπό τον οποίο είχαμε επιδιώξει.   

 Τώρα, πολλά είχαν ακουστεί στο παρελθόν και για την ισότητα μεταξύ του 
εξήντα και του εξήντα ένα, πολλά είχαμε ακούσει για την αντισυνταγματικότητα και τα 
προβλήματα που θα μπορούσαν να προκληθούν.  Φαίνεται όλα αυτά έχουν -στο 
επίπεδο μίας συνεννόησης η οποία έχει γίνει, έστω και αν αυτή δεν εξυπηρετεί τους 
σκοπούς της- παραγνωριστεί από εκείνους οι οποίοι τα είχαν εγείρει και μάλιστα 
τάχθηκαν κάθετα εναντίον της οποιασδήποτε επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης στο 
παρελθόν.  Και δεν αναφέρομαι στους συναδέλφους κάποιων κοινοβουλευτικών 
ομάδων οι οποίοι υποστήριξαν προηγουμένως τις δύο προτάσεις όπως είχαν 
κατατεθεί· αναφέρομαι σε εκείνους οι οποίοι τάχθηκαν κάθετα εναντίον της επέκτασης 
του ορίου αφυπηρέτησης σε οποιαδήποτε ηλικία, όπως επίσης και στο αρμόδιο 
υπουργείο, το οποίο, μάλιστα, κάθετα τοποθετήθηκε ότι δε θα έπρεπε να γίνει καμία 
επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Νικολάου. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να πω ότι βεβαίως είναι σεβαστές απολύτως οι απόψεις 
του κ. Νικολάου.  Θέλω να πω όμως ότι, όπως έχουν διαμορφωθεί οι προτάσεις 
νόμου, πάλι έχουμε μία σημαντική μεταρρύθμιση· είναι μια θεμελιακή μεταρρύθμιση 
στο χώρο της αστυνομίας.  Έχουμε αυτή την επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης από 
το 55ο έτος στο 60ό έτος για τους λοχίες και τους αστυνομικούς και θέλω να 
υπενθυμίσω ότι η πρόθεση όλων ημών που πήραμε αυτή τη νομοθετική πρωτοβουλία 
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σε αρχικό στάδιο ήταν αυτή, να αρθεί αυτή η αδικία την οποία οι ίδιοι οι αστυνομικοί 
θεωρούσαν ότι γίνεται εις βάρος τους με το να υποχρεώνονται σε αφυπηρέτηση στο 
55ο έτος της ηλικίας τους. 

 Το δεύτερο που έχω να πω είναι το εξής: Βεβαίως, αποφεύγονται με τη 
σημερινή ψήφιση των προτάσεων νόμου ως έχουν τροποποιηθεί και ενδεχόμενες 
περιπέτειες σε επίπεδο Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, το οποίο θα κληθεί να αποφανθεί 
ενδεχομένως σε μια αναφορά του Προέδρου της ∆ημοκρατίας δυνάμει των 
συνταγματικών του προνομίων.  Επίσης να πω το εξής:  Σεβαστές όλες οι απόψεις, 
αλλά, σε ό,τι αφορά τις ένοπλες δυνάμεις και τα σώματα ασφαλείας σε όλες τις χώρες 
του κόσμου, τα κριτήρια δεν είναι μόνο οικονομικά· είναι και κριτήρια που σχετίζονται 
με τις σωματικές, τις φυσικές δυνάμεις και ικανότητες.  Και γίνεται ένα βήμα βεβαίως 
και για τους αξιωματικούς.  Πάμε στο 61ο έτος και, αν θέλετε, είναι και ένας 
πειραματισμός που θα δείξει πόσο λειτουργεί.  Η Βουλή εδώ είναι και θα μπορέσει, 
εάν κρίνει ότι αυτό χρειάζεται, να προχωρήσει και σε περαιτέρω επέκταση του ορίου 
αφυπηρέτησης των αξιωματικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σημασία έχει ότι η πρωτοβουλία να γίνει αυτή η νομοθετική 
τροποποίηση ξεκίνησε χωρίς να το γνωρίζει η ίδια η κυβέρνησις, χωρίς να έχει άποψη 
επακριβώς επί του θέματος, όταν ξεκίνησε, και φθάσαμε στο να ψηφίσουμε ένα νόμο 
τον οποίο ανέπεμψε ο Πρόεδρος προβάλλοντας και συγκεκριμένο λόγο 
αντισυνταγματικότητος.  Εμείς θεωρούμε ότι αυτό το άλμα, αυτή η ικανοποίηση ενός 
αιτήματος δικαίου που υπήρχε από χρόνια από πλευράς των ενδιαφερομένων δε 
χρειάζεται να παραμείνει σε εκκρεμότητα ενώπιον δικαστικών διαδικασιών.  Γι’ αυτό 
και εκρίναμε ότι η μετατόπισις που έγινε από πλευράς του υπουργείου, για να υπάρξει 
αυτή η καταρχήν διευθέτησις νομοθετικά, είναι μια πρόοδος και ένα βήμα προς τη 
σωστή κατεύθυνση.   

 Θέλω όμως να παρατηρήσω και κάτι για την ίδια την τροποποίηση.  Επειδή οι 
αριθμοί και οι ημερομηνίες μπορεί να μπήκαν λίγο εσφαλμένα, ιδιαίτερα στη δεύτερη 
σελίδα, θα εισηγούμουν να επιτραπεί στους ειδήμονες των υπηρεσιών μας να το δουν 
λίγο ορθότερα σε κάποια στιγμή.  Νομίζω κανείς δε διαφωνεί στο να διορθωθούν, εάν 
υπάρχουν κάποιες διαφοροποιήσεις στις ημερομηνίες.  Κατά τα άλλα, πρέπει να 
τελειώσω λέγοντας και το εξής: Η Βουλή πολλές φορές έχει να κρίνει μεταξύ αντιθέτων 
συμφερόντων.  Ε, είναι καθήκον της να αποφασίζει σταθμίζοντας το σωστότερο και το 
καλύτερο για την ίδια την κυπριακή κοινωνία. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν κρίνουμε ότι είναι αναγκαίο να επαναλάβουμε τις θέσεις 
μας που έχουν κατατεθεί κατά την προηγούμενη συζήτηση του θέματος, γι’ αυτό το 
πρώτο που θα ήθελα να πω είναι ότι, όταν υπάρχει η ορθή πολιτική βούληση τόσο 
από τις πολιτικές ομάδες που συμμετέχουν στη Βουλή όσο και από την κυβέρνηση και 
δοθεί περιθώριο σε μία διαδικασία σωστού διαλόγου, μπορούν να εξευρεθούν και 
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συναινέσεις.  Και θα έλεγα ότι η απόφαση που θα ληφθεί σήμερα στο θέμα της 
αναπομπής του Προέδρου είναι ένα μήνυμα, ότι μπορούμε να ενωνόμαστε σε κάποια 
ζητήματα, οσάκις βάζουμε σωστά τα θέματα κάτω, πραγματοποιούμε το διάλογο που 
χρειάζεται και ακολουθούμε εκείνο το οποίο είναι και ο στόχος.  

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι η δική μας η πλευρά ποτέ δεν είπε “όχι” 
στην αύξηση του ορίου ηλικίας, γιατί αφέθηκε μία αιχμή από το βήμα της Βουλής 
σήμερα.   

 Το τρίτο το οποίο θα ήθελα να πω είναι ότι αυτό που ανεφέρθη περί κινήτρου 
δεν υπήρχε ούτε στις προτάσεις νόμου.  Συνεπώς, να μην κάμνουμε νέα εφευρήματα, 
προκειμένου να δικαιολογήσουμε τη θέση την οποία παίρνουμε σε ένα ζήτημα.  
Συνεπώς, ούτε τότε υπήρχε ούτε και τώρα υπάρχει.  Το θέμα της εξοικονόμησης μας 
ενδιαφέρει.  Μας ενδιαφέρει, όπως είχαμε πει και την προηγούμενη φορά, και η 
ικανότητα της αστυνομίας, η επιχειρησιακή ικανότητα, και η αποτελεσματικότητά της.  
Όπου μιλάς για έτη υπηρεσίας, για οργανισμούς στους οποίους υπηρετούν άνθρωποι, 
σίγουρα άλλοι επηρεάζονται με τον άλφα τρόπο, άλλοι με το βήτα τρόπο.  Με αυτό 
τον τρόπο δεν μπορείς να λες ότι εξυπηρετείς ενδεχόμενα τους άλφα ή τους βήτα.  
Έτσι είναι!  Όπου τραβούμε μια γραμμή, κάποιοι είναι πάνω από τη γραμμή και 
κάποιοι είναι κάτω από τη γραμμή.   

 Εκείνο το οποίο επίσης θέλω να πω ως τελευταίο είναι ότι αυτό που κάνει 
σήμερα η πλειοψηφία της Βουλής -μάλλον σ’ αυτό το θέμα είμαστε ομόφωνοι- είναι να 
ικανοποιήσει το αίτημα του Συνδέσμου Αστυνομίας, όπως κατατέθηκε ενώπιόν μας, 
όριο στα εξήντα τους.  Άρα, και εδώ συμβαδίζουμε με τους ίδιους τους 
ενδιαφερομένους.  Ως εκ τούτου, πιστεύω ότι ορθά προχωρούμε σήμερα -είναι ένα 
πολύ καλό βήμα- γι’ αυτό το λόγο η απόφαση της Βουλής θα βοηθήσει το ευρύτερο 
κλίμα συναίνεσης γύρω από τα θέματα της συζήτησης σ’ αυτό τον τόπο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή μιλούμε για ένα θέμα το οποίο όχι μόνο συζητήσαμε και 
ψηφίσαμε, αναπέμφθηκε και έγινε ξανά συζήτηση, θεωρώ ότι λίγα χρειάζονται να 
λεχθούν στην ολομέλεια.  Γι’ αυτό, εγώ απλώς θα δηλώσω ότι θεωρώ το συμβιβασμό 
που βρέθηκε ικανοποιητικό υπό τας περιστάσεις, και θα τον στηρίξουμε, όμως 
χρειάζεται να δούμε και το θέμα της αστυνομίας γενικότερα με στόχο μία 
μεταρρύθμιση σε πολλά ζητήματα.  Εμείς έχουμε καταθέσει τις απόψεις μας στον 
Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ελπίζω και η επιτροπή να δει το θέμα της αστυνομίας 
συνολικά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, επειδή θα είμαι πραγματικά 
σύντομος.   

 Ως συνεισηγητής, ελέω των κ. Αβέρωφ, Ιωνά, Αγγελίδη και Ομήρου, της 
αρχικής πρότασης νόμου, θέλω να εκφράσω όχι μόνο την ικανοποίησή μου για το 
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συμβιβασμό, αλλά και για την τελική κατάληξη, διότι ομολογώ ότι, λόγω του τρόπου 
που ενεπλάκην, η αρχική πρόταση νόμου, όπως την εψηφίσαμε, δε με εξέφραζε τόσο 
πλήρως όσο η τελική, όπως κατέληξε μετά από το συμβιβασμό. 

 Πρέπει να ομολογήσω ότι πολλά από τα επιχειρήματα που ακούστηκαν από 
τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ στην προηγούμενη συνεδρίαση, όπου ήταν εναντίον, με 
είχαν ανησυχήσει και μπορώ να πω, χωρίς να κινδυνεύω να παρεξηγηθώ, ότι τα 
ενστερνίζομαι.  Και εξακολουθώ να έχω αμφιβολίες αν με τις παρούσες συνθήκες και 
τον τρόπο που λειτουργεί η αστυνομία με αυτή την τροποποίηση που κάνουμε σε 
σχέση με το όριο αφυπηρέτησης δημιουργούμε κάποια προβλήματα αποδοτικότητας.  
Κι αυτό που είπε ο συνάδελφος κ. Συλλούρης αμέσως προηγουμένως είναι σημαντικό, 
και πρέπει να πάει το μήνυμα στην αστυνομία, πρέπει να αλλάξει και το 
οργανόγραμμα και η οργανωτική διάρθρωση της αστυνομίας, να γίνει πιο σύγχρονη, 
να προσαρμοστεί με τα σύγχρονα δεδομένα και τις ανάγκες και να μπορέσει να 
εκφράσει τις δυσκολίες που πιθανόν να προκύψουν από αυτή την αλλαγή, η οποία 
αλλαγή ήταν απαιτούμενη λόγω ακριβώς της ανάγκης να γίνουν σεβαστά κάποια 
βασικά ανθρώπινα επαγγελματικά δικαιώματα.  Άρα το μήνυμα που πρέπει να πάει 
είναι ότι δεν κάνουμε μια απλή προβληματική αλλαγή προς την αστυνομία, το μήνυμα 
που πρέπει να πάει είναι ότι πρέπει να αλλάξει και η αστυνομία, με τέτοιο τρόπο ώστε 
να ενσωματώσει αυτή την αλλαγή κατά τρόπο παραγωγικό και να μειώσει 
οποιεσδήποτε αρνητικές συνέπειες. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εντάξει, δε θα ήθελα να σχολιάσω τους λόγους που ο κ. 
Περδίκης τελικά ήθελε να συνυπογράψει τις προτάσεις, όταν διαφωνούσε με τις 
προτάσεις.  Εν πάση περιπτώσει όμως, είναι άλλο θέμα εκείνο. 

 Εκείνο το οποίο θέλω να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, είχα πει προηγουμένως για το 
κίνητρο...  Και πάλι θα επαναλάβω την επιφύλαξή μου, γιατί ουσιαστικά με φοβίζει ότι 
δε θα λειτουργήσει αυτό που πάμε να κάνουμε.  Εκείνο που θέλω να τονίσω όμως 
είναι ότι την προηγούμενη φορά κίνητρο ήταν το γεγονός ότι επεκτεινόταν το όριο 
αφυπηρέτησης από μόνο του στο εξηκοστό τρίτο.  Κάποιος θα παρέμενε στην 
υπηρεσία για οκτώ χρόνια.  Σήμερα θα παραμένει κάποιος στην υπηρεσία μόνο για 
πέντε και, αν παραμείνει για πέντε, θα χάσει τις δύο προσαυξήσεις.  Και κάποιος που 
βρίσκεται στην ανώτερη βαθμίδα της κλίμακάς του δε θα μπορεί να έχει όφελος για τα 
πέντε χρόνια, επαρκές, για να παραμείνει, και θα λειτουργήσει αντίστροφα το όλο 
σύστημα.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που λέω ότι δυστυχώς μπορεί και το σκοπό τον 
οποίο θέλουμε να εξυπηρετήσουμε να μην τον πετύχουμε.  Τώρα, αν ικανοποιήθηκε 
το αίτημα των συνδέσμων...  Εγώ απλώς έχω μπροστά μου και τα αιτήματα τα οποία 
κατατέθηκαν.  Οι σύνδεσμοι μιλούσαν για εξήντα και εξήντα τρία, μετά για εξήντα τρία 
και για τις δύο περιπτώσεις.  Σήμερα, αν το εξήντα και εξήντα ένα θα εξυπηρετεί τους 
συνδέσμους, δεν ξέρω τι είναι εκείνο που εξυπηρετεί. 

 Εν πάση περιπτώσει όμως, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να τελειώσω λέγοντας το 
εξής:  Εμείς δεχόμαστε, όπως έχω αναφέρει, μερικώς την αναπομπή του Προέδρου 
καθόσον αφορά τον περί Συντάξεων Νόμο και θα παρακαλέσουμε να μπει σε 
ψηφοφορία ξεχωριστά η δική μας πρόταση, που είναι η διαγραφή του άρθρου 7 του 
υπό αναπομπή περί Συντάξεων Νόμου. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπεραμυνόμενος της θέσης της παράταξής μας, που 
υποστηρίζει ότι πρέπει να είναι μακρύτερα τα όρια αφυπηρέτησης τόσο των 
αστυνομικών όσο και των αξιωματικών, πήρα αφορμή να ζητήσω μια πολύ σύντομη 
παρέμβαση για τα όσα είπε ο κ. Ομήρου, που είναι σωστά, ότι για τους άνδρες της 
αστυνομίας και του στρατού είναι διαφορετικά τα κριτήρια.  Όταν όμως καθορίστηκε το 
πεντηκοστό πέμπτο έτος για τους αστυνομικούς, κύριε Ομήρου, οι αστυνομικοί 
πήγαιναν περπατητοί από το Κτήμα στην Πόλη της Χρυσοχούς.  Έπρεπε να έχουν τη 
δυνατότητα να καβαλικεύουν άλογα και όλα αυτά τα σχετικά.  Είναι τότε που 
καθορίστηκε το πεντηκοστό πέμπτο έτος της ηλικίας.  Σήμερα οι αστυνομικοί δεν παν 
περπατητοί από το Κτήμα στην Πόλη της Χρυσοχούς ούτε κυκλοφορούν με άλογα, για 
να χρειάζονται να ιππεύουν άλογα.  Και είναι σε όλη την Ευρώπη που τα όρια αυτά 
επεκτείνονται.  Πρέπει να είμαστε πιο τολμηροί.  Πρέπει να καταλάβουμε ένα πράγμα, 
πρέπει να κάμουμε τομές στα όρια αφυπηρετήσεων, όσο και αν αυτό το πράγμα σε 
κάποιες πλευρές δεν αρέσει.  Είμεθα εκ των πραγμάτων αναγκασμένοι να 
προχωρήσουμε, διότι τα δημόσια οικονομικά βρίσκονται σε τέτοια κατάσταση, που 
από τέτοιες κινήσεις θα επέλθει κάποια εξοικονόμηση.  ∆εν είναι το μόνο μέτρο, είναι 
πολλά άλλα μέτρα, αλλά σίγουρα στην αστυνομία μπορούμε και των αστυνομικών και 
των αξιωματικών τα όρια να τα επεκτείνουμε, όπως εισηγείται η δική μας 
κοινοβουλευτική ομάδα, προς το συμφέρον των δημόσιων οικονομικών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ήθελα να ρωτήσω το σώμα...  Υπάρχει εισήγηση από τον κ. Νικολάου να τεθεί 
σε ξεχωριστή ψηφοφορία... 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Νομίζω ότι αυτή η εισήγηση του κ. Νικολάου είναι εσφαλμένη, διότι έχουμε ήδη 
κατά πλειοψηφία αποδεχθεί την αναπομπή.  Άρα, δεν υπάρχει εκείνο το μέρος της 
προηγούμενης εργασίας και απόφασης της Βουλής.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχει δίκαιο ο κ. Αγγελίδης.  Απλώς, να καταγραφεί στα πρακτικά αυτό που είπε 
ο κ. Νικολάου, ότι εμείς το μέρος της αναπομπής που αφορά το συγκεκριμένο ζήτημα 
το δεχόμεθα.  Απ’ εκεί και πέρα, εμείς απορρίπτουμε την αναπομπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλύπτεστε, κύριε Νικολάου;  Εντάξει; 

 Λοιπόν, πόσοι αποδέχονται την αναπομπή και το αναδιαμορφωμένο από την 
πλειοψηφία κείμενο; 



 32

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοχτώ, κύριε Πρόεδρε. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Φαντάζομαι η παρατήρηση εννά ισχύει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Με την άδειά σας, η παρατήρηση με τους αριθμούς... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, βέβαια.  Η παρατήρηση με τους αριθμούς έχει καταγραφεί, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, λοιπόν, με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ και δεκαοχτώ εναντίον η αναπομπή 
γίνεται αποδεκτή, καθώς και το τελικό κείμενο, όπως έχει διαμορφωθεί. 

 Όσον αφορά το υπ’ αριθμόν 5 θέμα, που είναι «Ο περί Αστυνομίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», γίνεται μερικώς αποδεκτή η αναπομπή και 
υπάρχει ομόφωνα αναδιαμορφωμένο κείμενο από την επιτροπή, το οποίο σας έχει 
διανεμηθεί. 

 Λοιπόν, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στη μερική αποδοχή της αναπομπής 
και του αναδιαμορφωμένου κειμένου; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η αναπομπή γίνεται μερικώς αποδεκτή, καθώς 
και το τελικό κείμενο, όπως έχει διαμορφωθεί. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.059-2010). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  



 33

2. O περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 
του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.060-2010). 

Υγείας Υγείας 

3. Ο περί Έγκρισης Τύπου 
Οχημάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.061-2010). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων  

4. Ο περί των ∆ιαδικασιών 
Προσφυγής στον Τομέα της 
Σύναψης των ∆ημοσίων 
Συμβάσεων Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.062-2010). 

Γενικό Λογιστήριο εκ μέρους 
του Υπουργού Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

5. Ο περί Ραδιοφωνικών και 
Τηλεοπτικών Σταθμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.063-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

6. Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.064-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

7. Ο περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.065-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για 
την Άμυνα της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.066-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Ο περί Βεβαιώσεως και 
Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.067-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10. Ο περί Φορολογίας 
Κεφαλαιουχικών Κερδών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.068-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

11. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.069-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

12. Ο περί Μεταβιβάσεως και 
Υποθηκεύσεως Ακινήτων 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.070-2010). 

13. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Εισφορές) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.051-2010). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

14. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Παροχές) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.052-2010). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

15. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Λογαριασμοί του Ταμείου) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.053-2010). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

16. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Ιατρικά Συμβούλια, 
∆ευτεροβάθμιο Ιατρικό 
Συμβούλιο και Ειδικοί Ιατροί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.054-2010). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

17. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(∆απάνες Επαγγελματικής 
Εκπαίδευσης) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.055-2010). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

18. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Επαγγελματικές Ασθένειες) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.056-2010). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

19. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας 
στην Εργασία (Τεχνητή Οπτική 
Ακτινοβολία) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.057-2010). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

20. Οι περί Οργανισμού Γεωργικής 
Ασφάλισης - Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Γεωργικής 
Ασφάλισης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.058-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

21. Οι περί Κτηνιατρικών 
Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Παρουσίαση και Περιεχόμενο 
Αίτησης Έκδοσης Άδειας 
Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.059-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  
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22. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 
της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός 
των Εκπομπών Πτητικών 
Οργανικών Ενώσεων από τη 
Χρήση Οργανικών ∆ιαλυτών σε 
Ορισμένες ∆ραστηριότητες και 
Εγκαταστάσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.060-2010). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Περιβάλλοντος  

23. Οι περί Τμήματος Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με 
Αναπηρίες - Θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης, Λειτουργού 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Α΄, 
Λειτουργού Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης και Βοηθού 
Λειτουργού Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.061-2010). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Νομικών  

24. Οι περί Υπουργείου Άμυνας - 
Θέσεις Προϊστάμενου Τεχνικών 
Υπηρεσιών, Ανώτερου 
Μηχανικού Τεχνικών 
Υπηρεσιών, Μηχανικού  
Τεχνικών Υπηρεσιών, Ανώτερου 
Τεχνικού, Τεχνικού Μηχανικού 
1ης Τάξεως και Τεχνικού 
Μηχανικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.062-2010). 

Άμυνας Νομικών  

25. Οι περί Έγκρισης Τύπου 
Οχημάτων (Κατηγορίες Μ, Ν και 
Ο), των Κατασκευαστικών 
Στοιχείων, Συστημάτων και 
Χωριστών Τεχνικών Μονάδων 
τους Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.063-2010). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων  

26. Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών 
- Θέσεις Προϊστάμενου Τεχνικών 
Υπηρεσιών και Ανώτερου 
Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.064-2010). 

Εσωτερικών  Νομικών  

Πρόταση νόμου Κατατέθηκε από Παραπέμπεται στην 
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 επιτροπή 

Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής 
των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.020-2010). 

Νίκο Κλεάνθους,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας 

Εσωτερικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.986, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι διακινούνται στην αγορά οικοδομικά υλικά, όπως κόλλες, 
σουβάδες, πλακίδια, χωρίς να πληρούν τα ευρωπαϊκά πρότυπα (EN 12004, EN 
12002, EN 998-1-2), τα οποία υποχρεούται η κυπριακή βιομηχανία να υιοθετεί 
αυστηρά.  Παρατηρείται επίσης μεγάλοι κατασκευαστές υλικών γνωστών ονομάτων 
ευρωπαϊκών χωρών να διοχετεύουν υλικά στην κυπριακή αγορά από τρίτες χώρες, 
όπου οι ίδιοι παράγουν χωρίς πρότυπα, με αποτέλεσμα να παραπλανώνται οι 
καταναλωτές λόγω ονόματος.  Είναι συχνό το φαινόμενο εισαγωγής υλικών από τη 
Συρία, την Αίγυπτο, την Τουρκία και το Λίβανο με την ονομασία του κατασκευαστή 
από την Ευρώπη. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Γιατί ο Κύπριος παραγωγός πρέπει να είναι υποχρεωμένος να παράγει με 
βάση το ευρωπαϊκό πρότυπο και να επιτρέπεται η εισαγωγή και διακίνηση 
υλικών χωρίς τις αναγκαίες σημάνσεις; 

2. Τι μέτρα λαμβάνει το κράτος για τη σωστή λειτουργία της αγοράς; 

3. Πώς προτίθεται το κράτος να αντιμετωπίσει το εν λόγω πρόβλημα;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.987, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, σχετικά με τις περιπτώσεις όπου αφαιρούνται τουρκοκυπριακοί 
γεωργικοί κλήροι από δικαιούχους πρόσφυγες, τα ακόλουθα: 

1. Ποιος επωμίζεται το κόστος των εξόδων που έγιναν στους κλήρους από τους 
εν λόγω δικαιούχους, όταν όλες οι γεωργικές εκμεταλλεύσεις έγιναν κατόπιν 
παραχώρησης σχετικών αδειών; 

2. Εάν θα δοθεί αποζημίωση, ποια θα είναι αυτή και πώς θα υπολογισθεί;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.988, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με την αποκοπή δένδρων από δασύλλιο στο δήμο ∆ερύνειας.  
Το δάσος αυτό έχει ηλικία πέραν των είκοσι πέντε ετών και δόθηκε στο Ναυτικό Όμιλο 
Αμμοχώστου, για να δενδροφυτευθεί και να εξελιχθεί σε φυσικό πάρκο.  Τόσο οι 
πρόσκοποι όσο και άλλες εθελοντικές οργανώσεις έχουν εργασθεί, για να 
δενδροφυτεύσουν και να αναπτύξουν το δάσος αυτό, το οποίο βρίσκεται κάτω από 
την προστασία του δήμου ∆ερύνειας και των κατοίκων της. 
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 Συγκεκριμένα, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Γιατί πρέπει να αποκοπούν δένδρα μεγάλης ηλικίας, για να κατασκευασθεί 
δρόμος (στο τμήμα παρά τη συμβολή με την Αγία Αικατερίνη);  Πόσο λογικό 
είναι να καταστρέφεται δάσος, για να κατασκευασθεί δρόμος ο οποίος θα 
μπορούσε να οριοθετηθεί διαφορετικά, δεδομένης μάλιστα της γειτνίασής του 
με χαλίτικο τεμάχιο;  Σύμφωνα με καταγγελίες που έχουμε, η αρχική 
οριοθέτηση, που επηρεάζει το δάσος, έχει γίνει με σκοπό να προστατευθεί 
άλλη ιδιωτική γη. 

2. Γιατί οι αρμόδιες υπηρεσίες επέλεξαν να οριοθετήσουν το δρόμο μετά από τις 
αρχικές αντιδράσεις, με τρόπο ώστε να καταστρέφονται αρχικά τέσσερα δένδρα;  
Στη συνέχεια ο αριθμός αυτός ενδέχεται να αυξηθεί, αφού θα χρειαστεί να 
γίνουν πεζοδρόμια.  Γιατί δεν επιλέγουν οι αρχές να προχωρήσουν στην 
οριοθέτηση και κατασκευή του δρόμου σε διάφορα στάδια, ώστε οι αντιδράσεις 
να μηδενισθούν, αλλά και ενδεχομένως να καθησυχάσουν οι κάτοικοι της 
περιοχής; 

 Παρακαλώ όπως μας κοινοποιηθεί η τελική απόφαση και η συνολική 
οριοθέτηση του δρόμου, με τρόπο ώστε να αποφευχθεί η καταστροφή έστω και ενός 
δένδρου, όπως και οι εναλλακτικές λύσεις που μελετήσατε.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.989, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα Αλιείας επιχορηγεί τους ψαράδες για την 
περισυλλογή των επικίνδυνων λαγοκέφαλων από τις κυπριακές θάλασσες.  Το ψάρι 
αυτό, που φαίνεται να “εισέβαλε” στη Μεσόγειο από τον Αραβικό Κόλπο, περιέχει 
τοξικές ουσίες που μπορούν να προκαλέσουν σοβαρές δηλητηριάσεις στον άνθρωπο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το συνολικό αριθμό των λαγοκέφαλων που έχουν συλλεγεί μέχρι 
σήμερα και πώς αυτά τα τοξικά ψάρια έχουν καταστραφεί χωρίς να απελευθερωθούν 
στο περιβάλλον οι τοξικές ουσίες που περιέχουν.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.990, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα Αλιείας επιχορηγεί τους ψαράδες για την 
περισυλλογή των επικίνδυνων λαγοκέφαλων από τις κυπριακές θάλασσες.  Το ψάρι 
αυτό, που φαίνεται να “εισέβαλε” στη Μεσόγειο από τον Αραβικό Κόλπο, περιέχει 
τοξικές ουσίες που μπορούν να προκαλέσουν σοβαρή δηλητηρίαση στον άνθρωπο, 
εάν το φάει ή δαγκωθεί από αυτό. 

 Όπως πληροφορούμαι, ήδη πολλές μεσογειακές χώρες ενημερώνουν τους 
λουομένους, τους τουρίστες και τους ερασιτέχνες ψαράδες για την παρουσία του 
λαγοκέφαλου στη θάλασσα, ούτως ώστε να αποφευχθούν δυσάρεστα περιστατικά. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται, ώστε οι ξένοι τουρίστες και 
παραθεριστές να ενημερώνονται για την παρουσία λαγοκέφαλων στην κυπριακή 
θάλασσα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.991, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει εντοπιστεί ρύπανση στον ποταμό Πεδιαίο στην 
περιοχή του χωριού Καπέδες.  ∆ιαπιστώθηκε ότι, πέρα από την ευδιάκριτη ρύπανση 
των νερών που εντοπίζεται σε ένα σημείο όπου παραπόταμος συναντά τον Πεδιαίο, 
εναποτίθενται και κάποια στερεά στο βυθό του ποταμού, με αποτέλεσμα να επικρατεί 
φόβος για τα χειρότερα όσον αφορά την προστασία της τοπικής πανίδας που ζει μέσα 
στον ποταμό ή εξαρτάται από αυτόν για τροφή και νερό. 

 Το πλέον ανησυχητικό είναι βέβαια το γεγονός ότι το νερό φθάνει στο φράγμα 
της Ταμασού, που χρησιμοποιείται για την άρδευση παρακείμενων καλλιεργειών, 
αλλά και για την εκτροφή ψαριών.  Τις συνέπειες αυτής της ρύπανσης λοιπόν δε θα τις 
υποστεί μόνο το τοπικό οικοσύστημα, αλλά και η ίδια η τροφική μας αλυσίδα, η οποία 
ήδη επηρεάζεται. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες που έχουν γίνει μέχρι στιγμής, για να διαπιστωθεί 
ποια είναι η πηγή της ρύπανσης, και ποια μέτρα προτίθεται να λάβει για την 
προστασία του περιβάλλοντος της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.992, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλούνται οι αρμόδιοι υπουργοί να ενημερώσουν τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες έχουν προβεί, για να τερματιστεί η αδικία που 
παρουσιάζεται στο σύστημα διορισμού της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας σε 
σχέση με τους υποψηφίους προς διορισμό που έχουν υπηρετήσει στην Εθνική 
Φρουρά.   

 Σύμφωνα με την έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως με αρ. φακ.  Α.Κ.Ι. 27/2005, 
Α.Κ.Ι. 28/2005, Α.Κ.Ι. 47/2005, Α.Κ.Ι. 52/2005, διαπιστώνεται ότι οι άνδρες υποψήφιοι 
βρίσκονται σε δυσμενέστερη θέση.  Με βάση το σύνολο των συμπερασμάτων της 
εισηγείται να προωθηθεί η διαδικασία τροποποίησης του άρθρου 28Β των περί 
∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμων του 1969 έως 2003, κατά τρόπο που να 
επιτυγχάνεται ουσιαστική ισότητα ανδρών και γυναικών υποψηφίων για διορισμό.  Στα 
πλαίσια λήψης αποτελεσματικών μέτρων και για την πάταξη της φυγοστρατίας 
παρακαλώ όπως ενημερώσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθενται 
να προωθήσουν άμεσα την τροποποίηση του πιο πάνω άρθρου. 

 Επισυνάπτεται η σχετική έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.993, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι αρχές των βρετανικών βάσεων δεν επιτρέπουν την 
ανάπτυξη φωτοβολταϊκού πάρκου στην περιοχή Ακρωτηρίου.  Σύμφωνα με τις 
πληροφορίες μου, είναι ενημερωμένο για το θέμα και το Υπουργείο Εξωτερικών. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν και γιατί φέρουν ένσταση οι αρχές των βρετανικών βάσεων στην 
ανάπτυξη επιχειρήσεων ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, που εκ πρώτης όψης 
δημιουργούν λιγότερα προβλήματα από άλλες αναπτύξεις που ήδη επιτρέπονται από 
τις βάσεις, όπως π.χ. λατομεία, ιχθυοτροφεία κ.ο.κ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.994, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 



 39

 «Έχω ενημερωθεί  ότι η κυβέρνηση παραγνωρίζει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων και προωθεί τον αυτοκινητόδρομο που θα διχοτομήσει τα δύο 
μοναδικά δάση της Λευκωσίας, το δάσος Αθαλάσσας και το δάσος Ακαδημίας. 

 Συγκεκριμένα, ενώ η ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων καταψήφισε τη 
σχετική δαπάνη που περιελάμβανε ο κρατικός προϋπολογισμός του 2010, η 
κυβέρνηση συνεχίζει τη διαδικασία εκπόνησης κατασκευών και σχεδίων. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί συνεχίζει να προωθεί τον αυτοκινητόδρομο που θα διχοτομεί τα 
δάση Αθαλάσσας και Ακαδημίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.995, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ετοιμασία του ρυθμιστικού σχεδίου από 
την περιοχή “Ελιές” μέχρι το τέρμα της λεωφόρου Νικολάου Έλληνα στην κοινότητα 
Έμπας της επαρχίας Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.996, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο σχεδιασμός του δρόμου αεροδρομίου 
Πάφου μέχρι την τουριστική περιοχή Πέγειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.997, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη για το ρυθμιστικό σχέδιο της 
λεωφόρου Μακαρίου στην κοινότητα Χλώρακα της επαρχίας Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.998, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται τα πιο κάτω έργα του παρακαμπτήριου 
δρόμου Έμπας-Τάλας: 

1. Η εκτέλεση έργων βελτίωσης στις παρόδους. 

2. Η κατασκευή ρείθρων από μπετόν κατά μήκος και των δύο πλευρών του 
δρόμου για διοχέτευση ομβρίων υδάτων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.999, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Έμπας (επαρχία 
Πάφου) για διεύρυνση και βελτίωση του δρόμου που συνδέει την Έμπα με τη Μεσόγη 
(οδός Χαράλαμπου Παπαθεοχάρους προς κέντρο δεξιώσεων “Monte Liza”).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1000, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο διαχωρισμός οικοπέδων στην κοινότητα 
Έμπας για παραχώρησή τους σε φτωχές οικογένειες της κοινότητας.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1001, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εκπόνηση μελέτης για δημιουργία 
παραλιακού πεζόδρομου από τον Άγιο Γεώργιο της Πέγειας μέχρι τη μαρίνα Πάφου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1002, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη του ρυθμιστικού σχεδίου για το 
πολεοδομικό έργο της λεωφόρου Μιχαλάκη Κυπριανού στα δημοτικά όρια της 
Πέγειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1003, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα γίνει αποδεκτό το αίτημα του δήμου Πέγειας για 
παροχή οικονομικής βοήθειας από το κράτος για τα αντιπλημμυρικά έργα του δήμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1004 ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το ρυθμιστικό σχέδιο της Πολεοδομίας για 
το οδικό δίκτυο που θα εξυπηρετεί τις περίκλειστες περιοχές του δήμου Πέγειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1005, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.04.178 σε σχέση με τη διαρροή 
υγραερίου από τις δεξαμενές της παραλιακής ζώνης Λάρνακας-Ορόκληνης η 
Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων απάντησε ότι, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες των περί Αντιμετώπισης των Κινδύνων Ατυχημάτων Μεγάλης Κλίμακας 
Σχετιζομένων με Επικίνδυνες Ουσίες Κανονισμών του 2001 και 2006, οι διαχειριστές 
των εγκαταστάσεων των δεξαμενών πετρελαιοειδών θα προχωρούσαν σε ενημέρωση 
των κατοίκων της περιοχής που αναμένεται να επηρεαστούν, σε περίπτωση 
ατυχήματος μεγάλης κλίμακας, πριν από το τέλος του 2009 ή στις αρχές του 2010.    

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν οι διαχειριστές των μονάδων προχώρησαν στην ενημέρωση του 
επηρεαζόμενου κοινού.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1006, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προτίθεται να εξετάσει αν η 
Κύπρος εκπληρώνει τις υποχρεώσεις που απορρέουν από την Οδηγία 85/337/ΕΟΚ 
για τις μελέτες περιβαλλοντικών επιπτώσεων και να εξεύρει τρόπο, ώστε η Οδηγία να 
εφαρμόζεται με πιο οριζόντιο τρόπο. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του τις προθέσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και ποια 
μέτρα λαμβάνει.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1007, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι, ενώ το πλυντήριο του Γενικού Νοσοκομείου 
Λευκωσίας λειτουργεί μόνο τα πρωινά, ο ατμός που παράγεται από το κεντρικό 
σύστημα θέρμανσης με τη χρήση πετρελαίου και χρησιμοποιείται για το ζέσταμα του 
νερού και το στέγνωμα περνά μέσα από το πλυντήριο χωρίς να αξιοποιείται είκοσι 
τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο, εφτά μέρες την εβδομάδα. Επίσης, έχω 
πληροφορηθεί ότι μπορεί να εγκατασταθεί ειδικός μηχανισμός που διακόπτει τη ροή 
του ατμού και τον αποθηκεύει όσο τα πλυντήρια δε βρίσκονται σε λειτουργία, για να 
αξιοποιείται τα πρωινά που λειτουργεί το πλυντήριο. Η απόσβεση του κόστους αυτού 
του μηχανισμού, εξ όσων έχω πληροφορηθεί, θα γίνει μέσα σε δώδεκα μέρες από τη 
μέρα της εγκατάστασης και λειτουργίας του.   

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να εγκαταστήσει μηχανισμό αποθήκευσης ατμού, ώστε 
να μη γίνεται ανεξέλεγκτη σπατάλη.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1008, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι πρόσφατα προσλήφθηκε από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού σημαντικός αριθμός ψυχολόγων. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό των ψυχολόγων και άλλων συναφών επαγγελματιών 
που προσλήφθηκαν, ποιες οι ειδικότητές τους, πόσοι προσλήφθηκαν από κάθε 
ειδικότητα και πόσοι υπήρχαν από κάθε ειδικότητα προηγουμένως.  Επιπλέον, 
παρακαλώ όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα καθήκοντα των 
προσληφθέντων και ποιος ο σκοπός της πρόσληψής τους.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1009, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το μηχάνημα επιφανειακής ακτινοθεραπείας του 
Ογκολογικού Τμήματος του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, το οποίο βρισκόταν 
μέχρι την κατεδάφιση του κτιρίου του παλιού νοσοκομείου σε ασφαλισμένο χώρο 
μέσα στο κτίριο, έχει εξαφανιστεί.  Φαίνεται ότι κάποιοι έχουν διευθετήσει την 
απομάκρυνση του μηχανήματος, το οποίο, κατά τις πληροφορίες μου, ήταν σε 
λειτουργήσιμη κατάσταση, χωρίς να έχει καταγραφεί επίσημα η κατάληξή του. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την τύχη του μηχανήματος επιφανειακής ακτινοθεραπείας του 
παλιού Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1010, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η περίοδος που διανύουμε είναι εξαιρετικά κρίσιμη για τον κλάδο των 
κυπριακών βιομηχανιών μωσαϊκών και μαρμάρων, αφού έχει επηρεαστεί σημαντικά 
από την κρίση στην οικοδομική βιομηχανία. Η έντονη δραστηριοποίηση των 
Τουρκοκυπρίων εμπόρων στις ελεύθερες περιοχές, οι οποίοι προσφέρουν προϊόντα 
αγνώστου προελεύσεως και ποιότητας, αυξάνει τα προβλήματα, με αποτελέσματα να 
τίθεται ζήτημα επιβίωσης των επιχειρήσεων μωσαϊκών και μαρμάρων.       

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει εξευρεθεί κατάλληλος και αποτελεσματικός τρόπος, για να 
τερματιστεί ο αθέμιτος ανταγωνισμός που δέχεται ο κλάδος βιομηχανιών μωσαϊκών 
και μαρμάρων.»   
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1011, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο χωριό Κονιά της επαρχίας Πάφου κινδυνεύουν με 
κοπή αξιόλογοι αιωνόβιοι τρέμιθοι, ευρισκόμενοι στα τεμάχια 89, 91, 539 και 638, 
καθώς και άλλη σημαντική βλάστηση. 

 Παράλληλα, εγείρονται ερωτηματικά όσον αφορά την ομαλή ροή και διοχέτευση 
των ομβρίων υδάτων, καθώς η ευρύτερη περιοχή βρίσκεται ενταγμένη σε φυσικό 
αργάκι, του οποίου η ροή θα αλλοιωθεί, με κίνδυνο να πλημμυρίσουν παραπλήσιες 
κατοικίες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που πρόκειται να ληφθούν για την προστασία των 
αιωνόβιων τρεμίθων.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1012, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι η Κύπρος είναι μία από τις ελάχιστες χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης που δεν έχουν επίσημο ορισμό για “very low energy buildings” 
ούτε για “very low energy houses” ούτε καν ορισμό που να υιοθετήθηκε από μη 
κυβερνητικές οργανώσεις. 

 Με αφορμή τα πιο πάνω, το Ενεργειακό Γραφείο Κυπρίων Πολιτών οργάνωσε 
μια συζήτηση ανταλλαγής απόψεων εκπροσώπων φορέων (από ακαδημαϊκούς, 
εκπροσώπους της βιομηχανίας, συνδέσμων, μη κυβερνητικών οργανώσεων κ.ά.) 
σχετικά με την ανάγκη προώθησης στην Κύπρο κτιρίων μηδενικής ή σχεδόν 
μηδενικής ενεργειακής κατανάλωσης.  Μέσα από αυτή τη συζήτηση έγινε μια σειρά 
εισηγήσεων με πιο σημαντικές την πρόταση όπως ορισθεί ως κτίριο μηδενικής ή 
σχεδόν μηδενικής ενεργειακής κατανάλωσης το κτίριο του οποίου η κατανάλωση 
πρωτογενούς ενέργειας είναι ίση ή μικρότερη από 40 KWh/m2/yr και την εισήγηση 
όπως εξετασθεί το ενδεχόμενο πιθανής εισαγωγής στο λογισμικό έκδοσης των 
πιστοποιητικών ενεργειακής απόδοσης (ΠΕΑ) μιας νέας κατηγορίας, αυτής της Α+, 
στην οποία θα κατατάσσονται τα κτίρια χαμηλής ενεργειακής κατανάλωσης.  Επίσης, 
οι συμμετέχοντες στη συζήτηση εισηγήθηκαν ως κίνητρο για τη σταδιακή αύξηση του 
αριθμού των κτιρίων μηδενικής ενεργειακής κατανάλωσης να δίνεται επιχορήγηση για 
όλα τα έξοδα που είναι επιλέξιμα με βάση τη μεθοδολογία ή να μειώνεται ο ΦΠΑ. 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να αξιοποιήσει τις προτάσεις του Ενεργειακού Γραφείου 
Κυπρίων Πολιτών, ώστε να προωθηθεί η κατασκευή κτιρίων χαμηλής ή σχεδόν 
μηδενικής ενεργειακής κατανάλωσης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1013, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι βρίσκεται υπό μελέτη η δυνατότητα διασύνδεσης των 
φραγμάτων της επαρχίας Πάφου (Ασπρόκρεμμου, Ευρέτου, Κανναβιού) με το Νότιο 
Αγωγό μέσω του φράγματος Αρμίνου, το οποίο είναι ήδη συνδεδεμένο με σήραγγα με 
το μεγάλο φράγμα του Κούρρη, μέρος του Νότιου Αγωγού. 

 Η ιδέα αυτή χρονολογείται από την εποχή της διακυβέρνησης του Γιώργου 
Βασιλείου. Χαρακτηριστικά αναφέρεται ότι το καλοκαίρι του 2009, όταν η Κύπρος 
αναγκάστηκε να εισαγάγει με υπέρογκο κόστος οκτώ εκατομμύρια κυβικά μέτρα νερού 
από την Ελλάδα, πάνω από δέκα εκατομμύρια κυβικά μέτρα νερού βρίσκονταν 
αποθηκευμένα και αναξιοποίητα στο φράγμα Ευρέτου.  
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να ολοκληρωθεί η μελέτη, τι περιλαμβάνει ο 
σχεδιασμός και ποιο αναμένεται να είναι το προϋπολογιζόμενο κόστος του έργου 
αυτού.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1014, ημερομηνίας 31ης Μαρτίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να επιβεβαιώσει τις πληροφορίες για 
προτιθέμενη ανακαίνιση και εκσυγχρονισμό του ∆ημοτικού Κολυμβητηρίου Λευκωσίας 
και ανάθεση της διαχείρισής του στο Ναυτικό Όμιλο Λευκωσίας. 

 Παρακαλείται επίσης όπως καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων το 
χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1015, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σε απάντησή του στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.055, ημερομηνίας 23 
Ιουλίου 2009, ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Συλικιώτης αναφέρει ότι θα ζητηθεί από το 
διευθυντή του Τμήματος ∆ημόσιων Έργων (Κλάδος Κυκλοφοριακών Μελετών) να 
μελετήσει την εισήγηση για τοποθέτηση προσωρινών φώτων τροχαίας στην είσοδο 
του οικισμού στέγασης εκτοπισθέντων “Κόκκινες” στη Λάρνακα πλησίον του γηπέδου 
“Αντώνης Παπαδόπουλος”. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με την πορεία του εν λόγω θέματος.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1016, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τη διαδικασία που ακολουθήθηκε από το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων) για την 
πρόσληψη, εκπαίδευση και αξιοποίηση τεσσάρων φιλολόγων, οι οποίοι θα αναλάβουν 
την παράδοση μαθημάτων και διαλέξεων στα σχολεία και τα στρατόπεδα, με σκοπό 
να καλλιεργήσουν υδατική συνείδηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1017, ημερομηνίας 9 Απριλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τον αριθμό των αθιγγάνων και των Τουρκοκυπρίων που 
διαμένουν στην τουρκοκυπριακή συνοικία Αγίου Αντωνίου στη Λεμεσό και αν 
προτίθεται το κράτος να λάβει μέτρα για αντιμετώπιση των κοινωνικών προβλημάτων 
που δημιουργούνται στην εν λόγω περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1018, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κρατική χρηματοδότηση του κοινοτικού συμβουλίου 
Κάτω Πύργου για την ανοικοδόμηση γραφείων και αίθουσας εκδηλώσεων 
αντιμετωπίζει κάποια προβλήματα. Εάν διακοπεί η κρατική χορηγία, είναι προφανές 
ότι οι εργασίες για το έργο θα σταματήσουν. Πρόκειται για ένα άκρως απαραίτητο 
έργο υποδομής για την κοινότητα Κάτω Πύργου, η οποία απεγνωσμένα αγωνίζεται να 
κρατηθεί στην ακριτική γωνιά της πατρίδας μας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την πρόθεση της κυβέρνησης σε σχέση με τη χρηματοδότηση του 
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έργου της αποπεράτωσης των γραφείων και της αίθουσας εκδηλώσεων του 
κοινοτικού συμβουλίου Κάτω Πύργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1019, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σχεδιάζει να 
τερματίσει τη λειτουργία του νηπιαγωγείου στο απομακρυσμένο χωριό Πομός. Το ίδιο 
φαίνεται να σχεδιάζει και για τα νηπιαγωγεία των χωριών Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου, 
Νατάς και Σίμου, γιατί δε φαίνεται να συμπληρώνεται ο απαιτούμενος αριθμός των 
δέκα παιδιών. Το γεγονός ότι ο Πομός είναι ένα από τα πιο απομονωμένα χωριά της 
Κύπρου, στο βορειοδυτικό άκρο της περιοχής Τηλλυρίας, δε φαίνεται να συγκινεί τους 
αρμοδίους.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους συνεχώς μειώνεται ο αριθμός των 
νηπιαγωγείων στην ύπαιθρο, αν προβληματίζεται για αυτή την εξέλιξη και αν υπάρχει 
δυνατότητα να λειτουργήσει κατ’ εξαίρεση το νηπιαγωγείο στον Πομό, λόγω των 
συγκεκριμένων ιδιαιτεροτήτων της περιοχής Τηλλυρίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1020, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι προωθείται η επιχωμάτωση της εκσκαφής του παλιού 
μεταλλείου στο Μαθιάτη. Οι κάτοικοι διαφωνούν με αυτά τα σχέδια, γιατί ανησυχούν 
για τις πιθανές περιβαλλοντικές επιπτώσεις που θα επηρεάσουν την περιοχή αυτή. Η 
εγκατάσταση ενός εργοστασίου διαχείρισης άχρηστων υλικών από τις οικοδομές 
(μπάζα) είναι μια διαδικασία που συνήθως χωροθετείται δίπλα σε χώρο υγειονομικής 
ταφής των απορριμμάτων (ΧΥΤΑ) ή των υπολειμμάτων (ΧΥΤΥ). Η επιχωμάτωση και η 
εξαφάνιση ενός χώρου ο οποίος μπορεί να αξιοποιηθεί ως μεταλλευτικό μνημείο ή ως 
θεματικό πάρκο δεν είναι η καλύτερη επιλογή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την άποψη των αρμόδιων υπηρεσιών (Τμήμα Περιβάλλοντος, 
Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης κ.ά.) όσον αφορά τη σκοπούμενη ανάπτυξη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1021, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από πρόσφατα δημοσιεύματα ότι η Ευρωπαϊκή Αρχή για 
την Ασφάλεια Τροφίμων (EFSA) αναφέρει σε πρόσφατη ανακοίνωσή της ότι το 75,8% 
των σφαγιασθέντων πουλερικών στα ευρωπαϊκά σφαγεία είναι μολυσμένα από 
καμπυλοβακτηρίδια και το 15,7% είναι μολυσμένα και με σαλμονέλα. 

 Η σαλμονέλωση και η καμπυλοβακτηρίωση είναι “οι δύο πιο συχνές 
ανθρώπινες ασθένειες που προκαλούνται από κατανάλωση τροφίμων”, αναφέρει η 
EFSA στην έκθεσή της, που έγινε έπειτα από αίτημα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Οι 
αριθμοί αυτοί είναι το αποτέλεσμα σειράς αναλύσεων που έγιναν το 2008 σε 
κοτόπουλα από 561 σφαγεία σε 26 χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και της 
Ελβετίας και της Νορβηγίας. Σε ό,τι αφορά τη σαλμονέλα, ο βαθμός μόλυνσης 
“διαφέρει αρκετά ανάμεσα στις χώρες μέλη της ΕΕ και κυμαίνεται από 0% ως 26,6%”, 
με ιδιαίτερα αυξημένα ποσοστά (85,6%) στην Ουγγαρία, διευκρίνισε η EFSA. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα αντίστοιχα αποτελέσματα της ευρωπαϊκής έρευνας για τα 
μολυσμένα κοτόπουλα με καμπυλοβακτηρίωση και σαλμονέλωση στην Κύπρο.» 



 45

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1022, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το πρόσφατο επεισόδιο της βεβήλωσης των νεκρικών 
μνημείων των πρώην Αρχιεπισκόπων Κύπρου έφερε στο φως της δημοσιότητας την 
κακή κατάσταση στην οποία βρίσκεται το ιστορικό παλιό νεκροταφείο της Λευκωσίας. 
Είναι γνωστό ότι εκεί βρίσκονται παλιά ταφικά μνημεία, έργα τέχνης και πολιτισμού. 
Εκεί βρίσκονται οι τάφοι σημαντικών προσωπικοτήτων της κυπριακής ιστορίας, 
ηρώων, πνευματικών ανθρώπων, πολιτικών κ.λπ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα σχέδια προστασίας και αξιοποίησης του χώρου του παλιού 
νεκροταφείου Λευκωσίας ως πολιτιστικού χώρου ή ως αρχαίου μνημείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1023, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την έκθεση του Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το 
παράπονο με αριθμό 20/2008 που αφορά τη διερεύνηση θανάτου προσώπου που 
φιλοξενούνταν σε ιδρυματική στέγη, επιβάλλεται να διασφαλιστεί ότι κάθε θάνατος 
προσώπου θα τυγχάνει αποτελεσματικής διερεύνησης, ακόμη δε περισσότερο όταν 
βρίσκεται υπό τη νομική ή πραγματική ευθύνη του κράτους. 

 Ως εκ τούτου, στην έκθεση γίνεται εισήγηση όπως ο περί Θανατικών 
Ανακρίσεων νόμος εκσυγχρονιστεί, ώστε να καθίσταται υποχρεωτική η διενέργεια 
θανατικής ανάκρισης όχι μόνο για θανάτους που συμβαίνουν σε χώρους αστυνομικής 
κράτησης, αλλά και σε άλλους χώρους των οποίων οι συνθήκες προσομοιάζουν με 
αυτές της κράτησης.  

 Στα ίδια πλαίσια γίνεται εισήγηση να κινηθούν οι διαδικασίες εκσυγχρονισμού 
του Νόμου 117/89 περί των δικαιωμάτων των νοητικά καθυστερημένων ατόμων, ώστε 
να ρυθμίζονται αποτελεσματικότερα τα θέματα του ελέγχου των συνθηκών διαμονής 
των ατόμων αυτών σε ιδρυματικές στέγες, καθώς και να διασαφηνιστεί ο ρόλος όλων 
των εμπλεκόμενων φορέων στη διασφάλιση της ευημερίας τους. 

 Όσον αφορά στη διερεύνηση των θανάτων που λαμβάνουν χώρα σε τέτοιους 
χώρους, στην έκθεση του Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως γίνεται εισήγηση όπως η 
αστυνομία ασκεί τη διακριτική ευχέρεια που της παρέχεται, ώστε κατά κανόνα η 
έρευνά της να συμπεριλαμβάνει και τη διενέργεια νεκροψίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση του επί των εισηγήσεων του Γραφείου Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως και αν προτίθεται να τις υλοποιήσει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1024, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ανήμερα της επετείου της έναρξης του 
απελευθερωτικού αγώνα των Κυπρίων κατά της βρετανικής κατοχής έφθασε στην 
Κύπρο το σμήνος επιδείξεων της Βασιλικής Πολεμικής Αεροπορίας (RAF) “Κόκκινα 
Βέλη”, με σκοπό να πραγματοποιήσει ασκήσεις στον εναέριο χώρο της Κύπρου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυπριακή κυβέρνηση προτίθεται να τερματίσει την 
πραγματοποίηση ασκήσεων της Βασιλικής Πολεμικής Αεροπορίας στον εναέριο χώρο 
της Κύπρου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1025, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα έχει κατασκευαστεί ένα μικρό αρδευτικό 
φράγμα επί του ποταμού της Βυζακιάς, κοντά στο χωριό Κουτραφάς, παρά τον 
αυτοκινητόδρομο Αστρομερίτη-Τροόδους.  Έχω παρατηρήσει ότι τις μέρες της 
πολυομβρίας, όταν το φράγμα γεμίζει, τα θεμέλια και η βάση του παλιού τοξωτού 
γεφυριού επί του παλιού δρόμου του Κουτραφά βρίσκονται μέσα στο νερό.  
∆ημιουργούνται πολλά ερωτήματα για τις επιπτώσεις στην ευστάθεια του παλιού 
γεφυριού, καθώς και φόβοι για κατάρρευσή του. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν μελετηθεί οι επιπτώσεις στο παλιό γεφύρι από την 
παρουσία νερού λόγω της κατασκευής του φράγματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1026, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει σχέδιο συλλογής και ανακύκλωσης των 
χρησιμοποιημένων πλαστικών καλυμμάτων των θερμοκηπίων.  Σημειώνεται ότι τα 
χρησιμοποιημένα πλαστικά μέχρι σήμερα τυγχάνουν ανεξέλεγκτης διάθεσης, 
καίγονται ή απορρίπτονται στη φύση.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1027, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σχεδιάζεται η κατασκευή πρατηρίου πετρελαιοειδών 
στο χωριό Ορμίδεια, στην επαρχία Λάρνακας, σε τοποθεσία εντός της οικιστικής 
ζώνης, όπου έχουν ήδη αναπτυχθεί πολλές οικιστικές μονάδες.  Φαίνεται ότι πλησίον 
του χώρου όπου σχεδιάζεται η κατασκευή του πρατηρίου υπάρχουν ένας 
βρεφοκομικός σταθμός, ένας παιδικός σταθμός και ένας παιδότοπος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το Τμήμα Πολεοδομίας προτίθεται να αδειοδοτήσει την ανάπτυξη 
αυτή, παρά τις αντιδράσεις που υπάρχουν από τους κατοίκους της Ορμίδειας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1028, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Στο πλαίσιο των αντισταθμιστικών μέτρων για τη χρήση του πεδίου βολής 
που βρίσκεται μεταξύ Κλαυδιάς και Καλού Χωριού και μετά τη συζήτηση του θέματος 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, έχουν δοθεί υποσχέσεις στην κοινότητα 
Κλαυδιάς από το Υπουργείο Άμυνας για ασφαλτόστρωση του δρόμου Κλαυδιάς-
Καλού Χωριού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το υπουργείο του προτίθεται να προβεί στην 
ασφαλτόστρωση αυτή και, εάν ναι, ποιοι οι λόγοι καθυστέρησης, καθώς και το σχετικό 
χρονοδιάγραμμα.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1029, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Μετά από συνάντηση που είχα με τον κοινοτάρχη της κοινότητας Κλαυδιάς, 
έχω πληροφορηθεί ότι έχει εξευρεθεί κρατική γη (περιοχή “Άη Γιωρκούι”, τεμ. 522, 
Φ/Σχ L4) για διαχωρισμό προσφυγικών οικοπέδων. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί η κυβέρνηση δεν προχωρά στο διαχωρισμό των εν λόγω 
οικοπέδων για παραχώρησή τους σε πρόσφυγες, έτσι ώστε να λυθεί και το πρόβλημα 
που υπάρχει με τον υφιστάμενο διαχωρισμό, που βρίσκεται σε τουρκοκυπριακή γη.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1030, ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν γίνει μελέτες για τις επιπτώσεις από τις κλιματικές 
αλλαγές  στους τομείς του τουρισμού, της γεωργίας, των δασών κ.λπ. και, εάν ναι, 
ποια είναι η εκτιμημένη ζημιά για κάθε τομέα ξεχωριστά και ποια μέτρα πρόκειται να 
ληφθούν, καθώς και αν έχει ετοιμαστεί εθνικό σχέδιο για την αντιμετώπιση αυτών των 
επιπτώσεων.  Παρακαλώ επίσης όπως μας αποσταλούν οι εν λόγω μελέτες ή/και το 
σχέδιο.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1031, ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς κατά τη σχετική συζήτηση στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
για τη μείωση των αερίων θερμοκηπίου διαμορφώθηκε η θέση της Κύπρου για μείωση 
των εκπομπών αερίων θερμοκηπίου κατά 20% και όχι κατά 30%, όπως 
υποστηριζόταν από άλλες χώρες μέλη της.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1032, ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς προτίθεται να αντιμετωπίσει το αίτημα του Γενικού Νοσοκομείου 
Πάφου για αγορά φορητής θερμοκοιτίδας με αναπνευστήρα, για τη διακομιδή νεογνών 
από το Γενικό Νοσοκομείο Πάφου στη Μονάδα Εντατικής Νεογνών στο Μακάρειο 
Νοσοκομείο Λευκωσίας.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1033, ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τα αυξημένα κρούσματα κλοπών και διαρρήξεων που 
καταγράφονται στην πόλη της Λεμεσού τον τελευταίο καιρό. 

 Παρακαλώ όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πού, κατά 
την εκτίμηση του υπουργείου, οφείλονται, ποιες είναι οι ενέργειες της αστυνομίας για 
την πρόληψη και ποιος ο βαθμός εξιχνίασης.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1034, ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο στις διακοινοτικές συνομιλίες έχει τεθεί εξειδικευμένα το 
πάγιο και διαχρονικό αίτημα της Αθηένου και άλλων επηρεαζόμενων κοινοτήτων για 
τη διάνοιξη του οδοφράγματος Πυροΐου και ποιες είναι οι αντιδράσεις της 
τουρκοκυπριακής πλευράς.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1035, ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το στάδιο στο οποίο βρίσκεται η διαδικασία μετακίνησης των 
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γηπέδων αντισφαίρισης από το χώρο του αρχαίου λιμανιού Κιτίου, ώστε να καταστεί 
δυνατή η ανασκαφή του.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1036, ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Πάγιο και διαχρονικό αίτημα του δήμου και των φορέων της Λάρνακας είναι η 
εγκατάσταση και λειτουργία στην πόλη είτε δημόσιου πανεπιστημιακού ιδρύματος είτε 
πανεπιστημιακής σχολής.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των  
Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο υπάρχει πολιτική βούληση για εγκατάσταση και λειτουργία στη 
Λάρνακα δημόσιου πανεπιστημιακού ιδρύματος ή πανεπιστημιακής σχολής και  

2. ποια τα μέτρα που λαμβάνονται για την ικανοποίηση του συγκεκριμένου 
αιτήματος.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1037, ημερομηνίας 14 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται επανασφαλτόστρωση του δρόμου στην 
περιοχή Αγίας Θέκλας στη Σωτήρα Αμμοχώστου, ώστε να επιλυθεί το πρόβλημα της 
ηχορρύπανσης που δημιουργείται από την κακή ποιότητα του οδοστρώματος.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1038, ημερομηνίας 14 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του στις 3 Μαΐου 2006 αποφάσισε 
μεταξύ άλλων τη δημιουργία κρατικής επαγγελματικής χορωδίας.  ∆εδομένου ότι από 
τη λήψη της απόφασης έχουν παρέλθει τέσσερα ολόκληρα χρόνια και ότι η λειτουργία 
μιας τέτοιας χορωδίας στον τόπο μας αναμένεται να συμβάλει καθοριστικά στην 
αναβάθμιση της ποιοτικής μουσικής και κατ’ επέκταση του πολιτισμού, παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Σε ποιο ακριβώς στάδιο βρίσκεται η υλοποίηση αυτής της απόφασης; 

2. Πότε προβλέπεται να λειτουργήσει η κρατική επαγγελματική χορωδία; 

3. Ποια συγκεκριμένα μέτρα, θεσμικά και οικονομικά, έχουν ληφθεί, ώστε η 
Κύπρος να αποκτήσει κρατική επαγγελματική χορωδία, όπως όλα τα 
πολιτισμένα κράτη της Ευρώπης και του κόσμου;»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1039, ημερομηνίας 14 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Οικονομικών έχει αρνηθεί την 
παραχώρηση κονδυλίου ύψους €16.000 ως αμοιβή σε ιδιώτη νομικό εμπειρογνώμονα, 
ώστε να προχωρήσει η νομική επεξεργασία για την κατάθεση νομοσχεδίου για την 
ποδηλατοκίνηση στην Κύπρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί υπήρξε αυτή η αρνητική στάση από το Υπουργείο Οικονομικών 
και ποιο είναι το μέλλον της υπόθεσης της δημιουργίας νομικού πλαισίου σε ό,τι 
αφορά την κίνηση με ποδήλατο στους κυπριακούς δρόμους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1040, ημερομηνίας 14 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι το πιλοτικό πρόγραμμα ποδηλατολωρίδων που 
εφαρμόστηκε στην πόλη της Λεμεσού πριν από λίγο καιρό απέδειξε ότι η 
συγκεκριμένη μέθοδος προώθησης ή διευκόλυνσης της ποδηλατοκίνησης δεν μπορεί 
να αποδώσει υπό τις παρούσες κυκλοφοριακές συνθήκες των κυπριακών πόλεων.  Η 
έλλειψη οδικής κουλτούρας, η παντοδυναμία των ιδιωτικών αυτοκινήτων, η παράνομη 
στάθμευση κ.ά. έχουν αχρηστεύσει πλήρως το σύστημα των ποδηλατολωρίδων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την αξιολόγηση του πιλοτικού προγράμματος ποδηλατολωρίδων 
που εφαρμόστηκε πριν από λίγους μήνες στη Λεμεσό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1041, ημερομηνίας 14 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται o αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την κατανομή της αστυνομικής δύναμης Κύπρου (αξιωματικοί, 
υπαξιωματικοί και απλοί αστυνομικοί) σε κάθε επαρχία. 

 Παρακαλώ επίσης όπως πληροφορήσετε το σώμα αν αυτή η κατανομή 
ανταποκρίνεται στις ανάγκες αστυνόμευσης και πάταξης της παρανομίας στην κάθε 
επαρχία. 

 H απάντησή σας παρακαλώ όπως στηρίζεται και σε στατιστικά στοιχεία 
αναφορικά με τον αριθμό παράνομων και εγκληματικών υποθέσεων ανά επαρχία.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Απριλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.003, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2008, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: Πρόβλημα στελέχωσης σε Ιατρικό και Παραϊατρικό Προσωπικό του 
Νοσοκομείου Πόλεως Χρυσοχούς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 22/07/2008 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε συνέχεια των απαντητικών επιστολών του 
Υπουργείου Υγείας, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2007 και 22 Μαρτίου 2010: 

1. Σήμερα το Νοσοκομείο Πόλης Χρυσοχούς στελεχώνεται με 6 Ιατρούς Γενικής 
Ιατρικής. 

2.  Λόγω έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού αναστάληκε η λειτουργία των 
θαλάμων. Το θέμα εξετάσθηκε το Νοέμβριο 2010 σε επίσκεψη του Υπουργού 
Υγείας και υπολογίζεται ότι μέχρι τον Ιούνιο 2010 θα επαναλειτουργήσει, αφού 
αναμένεται και η αποφοίτηση από τη Νοσηλευτική Σχολή νέων νοσηλευτών. Με 
την πρόσληψη νοσηλευτών θα γίνει και η πρόσληψη του απαραίτητου Ιατρικού 
Προσωπικού στις Ειδικότητες Παθολογίας και Καρδιολογίας. 

3. Τέλος, όπως επισημαίνεται και στην ταυτάριθμη επιστολή μας με ημερομηνία 
22 Μαρτίου 2010, στο Νοσοκομείο Πόλης Χρυσοχούς έχει εγκατασταθεί 
τελευταία καινούργιο ακτινολογικό μηχάνημα, με μέσο όρο λήψης 15-20 την 
ημέρα. Τον εξοπλισμό του ακτινολογικού μηχανήματος χειρίζεται Ακτινογράφος 
(Ακτινοδιαγνώστης). Σε περίπτωση που το ιατρικό προσωπικό χρειάζεται 
διάγνωση της ακτινογραφίας από Ακτινολόγο Ιατρό, τότε η ακτινογραφία 
αποστέλλεται στο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου. 
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 Στην περίπτωση λειτουργίας θαλάμου εσωτερικών ασθενών στο Νοσοκομείο 
Πόλης Χρυσοχούς θα γίνει εισήγηση όπως τοποθετηθεί ακόμα ένας 
ακτινογράφος, για να καλύπτονται τα περιστατικά και τα απογεύματα, ενώ για 
τις υπόλοιπες ώρες του 24 ώρου μπορεί να υπάρχει κάλυψη με αναμονή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.077, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2009, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά 

 «Αναφορικά με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.04.077 και ημερ. 4.8.2010, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα που αφορά επιδιορθώσεις των Τ/Κ οικιών στο χωριό Καντού σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.  Για το θέμα των συντηρήσεων/επιδιορθώσεων Τ/Κ οικιών στην Επαρχία 
Λεμεσού, πραγματοποιήθηκε στις 29.1.2010 σύσκεψη υπό την προεδρία μου με τη 
συμμετοχή των εμπλεκομένων Υπηρεσιών και δόθηκαν οδηγίες μου όπως οι Τεχνικές 
Υπηρεσίες της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λεμεσού, προχωρήσουν άμεσα στην ετοιμασία 
εκτιμήσεων για τις απαιτούμενες επιδιορθώσεις στα χωριά Αυδήμου (109 Τ/Κ οικίες), 
Καντού (92 Τ/Κ οικίες) και για τις υπόλοιπες προς επιδιόρθωση Τ/Κ οικίες στο χωριό 
Επισκοπή (57 από το σύνολο των 219) με στόχο να εκτελεσθούν από τα συνεργεία 
του Κλάδου Τ/Κ Περιουσιών Λεμεσού, μέσα στο τρέχον και επόμενο έτος όσες 
περιπτώσεις παρουσιάζουν σοβαρά προβλήματα. 

 Κατά την υπό αναφορά σύσκεψη συμφωνήθηκε, επίσης, για τις επιπρόσθετες 
περιπτώσεις Τ/Κ οικιών στα εν λόγω χωριά να δοθεί έμφαση στην ανάληψη εργασιών 
από τους ίδιους τους κατόχους με ιδιώτες εργολάβους με την καταβολή των 
εκτιμημένων από τις Τεχνικές Υπηρεσίες ποσών σύμφωνα με την πρόοδο των 
εργασιών. 

3. Εξυπακούεται ότι τα υπόλοιπα δυο συνεργεία του Κλάδου Τ/Κ Περιουσιών της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λεμεσού θα συνεχίσουν τις επιδιορθώσεις Τ/Κ οικιών μέσα 
στην πόλη Λεμεσού και παράλληλα θα εκτελούν στην περιοχή εργασίες σύνδεσης των 
Τ/Κ οικιών με το κεντρικό αποχετευτικό σύστημα. 

4.  Το όλο θέμα, περιλαμβανομένων και των συντηρήσεων στο χωριό Καντού, 
προωθείται ανάλογα και θα τυγχάνει παρακολούθησης από το Υπουργείο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.125 
και 23.06.009.04.126, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Επίπεδα ηλεκτρομαγνητικών πεδίων που επικρατούν σε διάφορες 
ραδιοεπικοινωνιακές εγκαταστάσεις ανά το παγκύπριο 

 Αναφέρομαι στις πιο πάνω ερωτήσεις και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι 
το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (THE) προέβη σε μετρήσεις 
ηλεκτρομαγνητικών πεδίων σε διάφορες εγκαταστάσεις ανά το παγκύπριο, 
χρησιμοποιώντας τη μεθοδολογία που περιγράφεται στη σύσταση της 
CEPT/ECC/REC/(02)04 με τίτλο "Measuring Non-ionizing Radiation (9KHz - 300 
GHz)". Ακολούθως, τα αποτελέσματα των μετρήσεων έτυχαν επεξεργασίας όπως 
καθορίζεται στην πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Σύσταση 1999/519/ΕΚ 
του Συμβουλίου της 12ης Ιουλίου 1999 περί του περιορισμού της έκθεσης του κοινού 
σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία (0 Hz - 300 GHz)» και των προτύπων της ∆ιεθνούς 
Επιτροπής Προστασίας από μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία (ICNIRP). 
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2.  Τα αποτελέσματα των μετρήσεων που διεξήχθησαν είναι τα ακόλουθα: 

Κάβο Γκρέκο 

 Πραγματοποιήθηκαν μετρήσεις σε απόσταση περίπου 170μ μπροστά από τις 
κεραίες εκπομπής εντός του περιφραγμένου χώρου (34:57:26.3 Ν - 34:05:06.1 
Ε) με συντελεστή έκθεσης στο 239.2% του ανωτάτου επιτρεπτού ορίου που 
καθορίζεται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1999/519/EC και των 
προτύπων της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας από μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία 
(SCNIRP). 

 Πραγματοποιήθηκαν μετρήσεις σε απόσταση περίπου 420μ πίσω από τις 
κεραίες εκπομπής κοντά στην είσοδο του περιφραγμένου χώρου (34:57:48.3 Ν 
-34:04:53.3 Ε) με συντελεστή έκθεσης στο 0.24% του ανωτάτου επιτρεπτού 
ορίου που καθορίζεται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1999/519/EC και 
των προτύπων της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας από μη-Ιονίζουσα 
Ακτινοβολία (ICNIRP). 

 Πραγματοποιήθηκαν μετρήσεις σε απόσταση περίπου 1600μ από τις κεραίες 
εκπομπής κοντά στο εκκλησάκι των Αγίων Αναργύρων (34:58:23.1 Ν - 
34:04:33.6 Ε) με συντελεστή έκθεσης στο 0.15% του ανωτάτου επιτρεπτού 
ορίου που καθορίζεται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1999/519/EC και 
των προτύπων της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας από μη-Ιονίζουσα 
Ακτινοβολία (ICNIRP). 

 Πραγματοποιήθηκαν μετρήσεις σε απόσταση περίπου 1400μ από τις κεραίες 
εκπομπής στο ύψωμα πίσω από τον σταθμό (34:57:46.6 Ν - 34:04:03.3 Ε) με 
συντελεστή έκθεσης στο 0.79% του ανωτάτου επιτρεπτού ορίου που 
καθορίζεται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1999/519/EC και των 
προτύπων της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας από μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία 
(ICNIRP). 

 Σημειώνεται ότι η ακτινοβολία είναι ψηλή μέσα στον περιφραγμένο χώρο που 
βρίσκονται οι κεραίες στην περιοχή του Κάβο Γκρέκο ενώ στις περιοχές που 
διακινείται το κοινό η ακτινοβολία είναι πολύ χαμηλή όπως φαίνεται από τις πιο 
πάνω μετρήσεις. 

Βάσεις Αγίου Νικολάου 

 Πραγματοποιήθηκαν μετρήσεις σε απόσταση περίπου 75μ από τις κεραίες του 
Αγ. Νικολάου κοντά στον Αστυνομικό σταθμό SBA (35:02:22.1 Ν - 33:53:20.8 Ε) 
με συντελεστή έκθεσης στο 0.88% του ανωτάτου επιτρεπτού ορίου που 
καθορίζεται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1999/519/EC και των 
προτύπων της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας από μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία 
(ICNIRP). 

 Πραγματοποιήθηκαν μετρήσεις σε απόσταση περίπου 100μ από τις κεραίες 
του Αγ. Νικολάου κοντά στο Supermarket Hermes (35:05:21.5 Ν - 33:53:19.4 Ε) 
με συντελεστή έκθεσης στο 0.70% του ανωτάτου επιτρεπτού ορίου που 
καθορίζεται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1999/519/EC και των 
προτύπων της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας από μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία 
(ICNIRP). 

 Πραγματοποιήθηκαν μετρήσεις σε απόσταση περίπου 250μ από τις κεραίες 
του Αγ. Νικολάου κοντά στη συνοικία Aspro Road (35:05:16.3 Ν - 33:53:18.6 Ε) 
με συντελεστή έκθεσης στο 0.06% του ανωτάτου επιτρεπτού ορίου που 
καθορίζεται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1999/519/EC και των 
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προτύπων της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας από μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία 
(ICNIRP). 

Ladies Mile 

 Πραγματοποιήθηκαν μετρήσεις σε απόσταση περίπου 230μ από τις κεραίες 
εκπομπής κοντά στο εστιατόριο Golden Beach (34:37:16.1 Ν - 33:00:20.6 Ε) με 
συντελεστή έκθεσης στο 68.89% του ανωτάτου επιτρεπτού ορίου που 
καθορίζεται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1999/519/EC και των 
προτύπων της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας από μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία 
(ICNIRP). Σημειώνεται ότι βάση της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης αφορά περιοχή 
διακατοχής στο έδαφος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας πάνω στο οποίο οι 
Βρετανικές Βάσεις απολαμβάνουν αυξημένα δικαιώματα. 

Κεραίες Ακρωτηρίου 

 Πραγματοποιήθηκαν μετρήσεις σε απόσταση περίπου 260μ από τις κεραίες 
εκπομπής στην είσοδο του περιφραγμένου χώρου (34:37:12.2 Ν - 32:56:36.7 Ε) 
με συντελεστή έκθεσης στο 72.65% του ανωτάτου επιτρεπτού ορίου που 
καθορίζεται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1999/519/EC και των 
προτύπων της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας από μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία 
(İCNIRP). 

 Πραγματοποιήθηκαν μετρήσεις σε απόσταση περίπου 2350μ από τις κεραίες 
εκπομπής στο Ακρωτήρι από τη βεράντα του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Ακρωτηρίου (34:36:03.8 Ν - 32:57:24.6 Ε) με συντελεστή έκθεσης στο 0.002% 
του ανωτάτου επιτρεπτού ορίου που καθορίζεται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης 1999/519/EC και των προτύπων της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας 
από μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία (ICNIRP). 

Αμερικάνικος Σταθμός Μακεδονίτισσα 

 Από μετρήσεις που διενεργήθηκαν περιμετρικά του σταθμού δεν 
καταμετρήθηκαν οποιεσδήποτε εκπομπές. 

Ραδιοφωνικός Σταθμός Ζύγι 

 Πραγματοποιήθηκαν μετρήσεις σε απόσταση περίπου 85μ από τις κεραίες 
εκπομπής στο Ζύγι μπροστά από το ραδιοφωνικό σταθμό προς τη θάλασσα 
(34.43.14.6 Ν - 033.19.43.1 Ε) με συντελεστή έκθεσης στο 140.07% του 
ανωτάτου επιτρεπτού ορίου που καθορίζεται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης 1999/519/EC και των προτύπων της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας 
από μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία (ICNIRP). 

 Πραγματοποιήθηκαν μετρήσεις σε απόσταση περίπου 47μ από τις κεραίες 
εκπομπής στο Ζύγι μπροστά από το ραδιοφωνικό σταθμό προς τη θάλασσα 
(34.43.12.5 Ν - 033.19.37.6 Ε) με συντελεστή έκθεσης στο 31.15% του 
ανωτάτου επιτρεπτού ορίου που καθορίζεται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης 1999/519/EC και των προτύπων της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας 
από μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία (ICNIRP). 

 Πραγματοποιήθηκαν μετρήσεις σε απόσταση περίπου 300μ από τις κεραίες 
εκπομπής στο Ζύγι στο Λιμάνι του Βασιλικού (34°43'7.17"Ν - 33°19’11.94΄Έ) 
με συντελεστή έκθεσης στο 4.84% του ανωτάτου επιτρεπτού ορίου που 
καθορίζεται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1999/519/EC και των 
προτύπων της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας από μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία 
(ICNIRP). 
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 Πραγματοποιήθηκαν μετρήσεις σε απόσταση περίπου 200μ από τις κεραίες 
εκπομπής στο Ζύγι στο πιο κοντινό εξοχικό (34°43'25.58"Ν - 33Ί9'47.88΄Έ) με 
συντελεστή έκθεσης στο 2.66% του ανωτάτου επιτρεπτού ορίου που 
καθορίζεται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1999/519/EC και των 
προτύπων της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας από μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία 
(ICNIRP). 

 Πραγματοποιήθηκαν μετρήσεις σε απόσταση περίπου 500μ από τις κεραίες 
εκπομπής στο Ζύγι στα πιο κοντινά σπίτια (34°43'37.38"Ν - 33°19'55.90΄Έ) με 
συντελεστή έκθεσης στο 0.40% του ανωτάτου επιτρεπτού ορίου που 
καθορίζεται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1999/519/EC και των 
προτύπων της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας από μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία 
(ICNIRP). 

 Οι πιο πάνω μετρήσεις, που έγιναν μπροστά από τις εγκαταστάσεις του 
ραδιοσταθμού στο Ζύγι με κατεύθυνση τη θάλασσα, μέσα σε ιδιωτικό κομμάτι γης, 
κατέδειξαν ότι ο συντελεστής έκθεσης υπερβαίνει τα επίπεδα αναφοράς που 
καθορίζεται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1999/519/EC και των προτύπων 
της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας από μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία (ICNIRP).  Γι’ 
αυτό το λόγο πραγματοποιήθηκε συνάντηση μεταξύ λειτουργών του Τμήματος 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και εκπροσώπων του British East Mediterranean Relay 
System και του BBC World, στην οποία οι Βρετανοί παραδέχθηκαν την ύπαρξη του 
προβλήματος και πρότειναν διάφορα μέτρα για οριστική διευθέτηση του προβλήματος. 
To THE του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων αναμένεται να καταλήξει σύντομα 
σε τελική συμφωνία επί του θέματος. 

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων δεν μπορεί 
να γνωρίζει για τις ενέργειες των Βρετανών για αναβάθμιση των εγκαταστάσεων τους 
στο Ζύγι, καθώς η λειτουργία των εν λόγω εγκαταστάσεων δε διέπεται από τους περί 
Ραδιοεπικοινωνιών Νόμους του 2002 μέχρι το 2006.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.171, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.171 και 
ημερομηνία 23 Σεπτεμβρίου 2009 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
ότι στα υφιστάμενα σχέδια χορηγιών υπάρχει πρόνοια για επιχορήγηση της 
εγκατάστασης μικρών φωτοβολταϊκών συστημάτων <20 KW σε συνδυασμό με άλλα 
συστήματα παραγωγής ενέργειας από ΑΠΕ, όπως μικρά αιολικά συστήματα 
(επισυνάπτεται απόσπασμα από το Σχέδιο Χορηγιών). 

 Στα υφιστάμενα σχέδια χορηγιών, για ηλεκτροπαραγωγή από μεγάλα 
συστήματα ΑΠΕ λόγω του περιορισμένου αριθμού ανεμογεννητριών που προβλέπεται 
να εγκατασταθούν μέχρι το 2013 (165 MW) δεν περιλήφθηκε πρόνοια για εφαρμογή 
τέτοιων υβριδικών συστημάτων. Αν υπάρξει οποιοδήποτε επενδυτικό ενδιαφέρον για 
την ανάπτυξη τέτοιων συστημάτων στην Κύπρο θα μελετηθεί το θέμα ενδελεχώς και 
θα  προταθεί  ειδική  πρόνοια  στο  σχέδιο  χορηγιών για  την  εφαρμογή  τέτοιων 
συστημάτων. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.183, 

ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Κατασκευή του δρόμου από τον κυκλικό κόμβο Παραλιμνίου και σε συνέχεια προς 
την Αγία Παρασκευή της Κοινότητας Σωτήρας 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.183 και ημερομηνία 8/9/2009 
του Βουλευτού Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, η 
οποία μας έχει διαβιβαστεί λόγω αρμοδιότητας από το Υπουργείο Εσωτερικών και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Η κατασκευή του δρόμου από τον κυκλικό κόμβο Παραλιμνίου και σε συνέχεια 
προς την Αγία Παρασκευή της Κοινότητας Σωτήρας δεν εντάσσεται στο κύριο οδικό 
δίκτυο που προωθείται από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. Ο δρόμος αυτός 
περιλαμβάνεται στο Τοπικό Σχέδιο Παραλιμνίου και χαρακτηρίζεται ως βασικός 
δρόμος δευτερεύουσας σημασίας. 

3. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως είχε ετοιμάσει προκαταρκτικό ρυθμιστικό 
σχέδιο που διαλάμβανε δύο λωρίδες κυκλοφορίας με ποδηλατοδρόμο και πεζοδρόμια 
στα πλαίσια της εξυπηρέτησης του διαμετακομιστικού σταθμού αλλά ο σχεδιασμός 
δεν προωθήθηκε περαιτέρω λόγω της ακύρωσης του σταθμού αυτού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.304, 

ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών 

«Θέμα:  Τοποθέτηση αντιολισθητικής επιφάνειας στους δρόμους 

 Αναφέρομαι στην υπό αναφορά επιστολή σας και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

Α) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων χρησιμοποιεί για σκοπούς συντήρησης των 
οδοστρωμάτων και τη μέθοδο τοποθέτησης αντιολισθητικής επιφάνειας 
(σφραγιστικό ασφαλτοπολτό) είτε σε δρόμους ορεινών περιοχών όπου 
εντοπίζεται πρόβλημα ολισθηρότητας, ειδικά κατά τη χειμερινή περίοδο, είτε σε 
άλλα επιλεγμένα τμήματα δρόμων όπου οι αστοχίες είναι μειωμένης έκτασης 
και παρουσιάζονται μόνο στην επιφανειακή στρώση. 

Β) Τέτοιες περιπτώσεις αποτελούν και τα τμήματα του αυτοκινητόδρομου μεταξύ 
Λάρνακας και Παραλιμνίου καθώς και ο δρόμος προς Κυπερούντα και η 
ευρύτερη περιοχή μεταξύ Πλατανιών και Τροόδους, όπου προγραμματίζεται η 
τοποθέτηση τέτοιας επιφάνειας μέσα στο πρώτο εξάμηνο του 2010. 

Γ)  Με βάση τις τιμές προσφορών περιοδικής συντήρησης των συμβολαίων του 
2009, η σύγκριση της μέσης τιμής μονάδος για τοποθέτηση ασφαλτικού 
σκυροδέματος (πρέμιξ) σε αυτοκινητόδρομους, περιλαμβανομένης και της 
αφαίρεσης του υφιστάμενου οδοστρώματος με την τοποθέτηση σφραγιστικού 
ασφαλτοπολτού ήταν της τάξης 3:1.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.340, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 
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2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.340, του Βουλευτή εκλογικής 
Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στις 4/09/09 προκηρύχθηκαν τέσσερις θέσεις Εκτελεστικού ∆ιευθυντή, για το 
Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου και έχει ήδη ξεκινήσει 
η διαδικασία πλήρωσής τους. Το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας θα καλύπτει και το 
Νοσοκομείο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος III, το Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας θα 
καλύπτει και το Νοσοκομείο Αμμοχώστου, το Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού θα καλύπτει 
και το Νοσοκομείο Κυπερούντας και το Γενικό Νοσοκομείο Πάφου θα καλύπτει και το 
Νοσοκομείο Πόλης Χρυσοχούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.404, 

ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

(α)  Σύμφωνα με τα στοιχεία που είναι καταχωρημένα στο μηχανογραφικό σύστημα 
του Τμήματος Οδικών Μεταφορών ο συνολικός αριθμός των εγγεγραμμένων 
κρατικών οχημάτων ανέρχεται στις 6655 εκ των οποίων τα 3 είναι οχήματα 
διπλής προώσεως. 

(β)  Με βάση τα ίδια στοιχεία, ο συνολικός αριθμός των οχημάτων που ανήκουν 
στους διάφορους ημικρατικούς οργανισμούς ανέρχεται στις 2366 από τα οποία 
4 είναι ηλεκτροκίνητα και το 1 διπλής προώσεως. Τα 2366 οχήματα 
κατανέμονται στους διάφορους οργανισμούς ως ακολούθως: 

1 Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 3 

2 Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου 1039 

3 Αρχή Κρατικών Εκθέσεων 5 

4 Αρχή Λιμένων 78 

5 Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 1053 

6 Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών 1 

7 Κυπριακές Αερογραμμές 116 

8 Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού 7 

9 Κυπριακός Οργανισμός Αναπτύξεως Γης 7 

10 Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού 10 

11 Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου 2 

12 Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου 45 

 ΣΥΝΟΛΟ 2366 

(γ)  Ο αριθμός των κυβερνητικών οχημάτων υβριδικής ή ηλεκτρικής τεχνολογίας, 
σύμφωνα με το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, είναι δύο οχήματα 
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υβριδικής τεχνολογίας που χρησιμοποιούνται από το πιο πάνω Τμήμα και ένα 
από τον Επίτροπο Περιβάλλοντος. 

(δ) Η αγορά οχημάτων που χρησιμοποιούνται από αξιωματούχους του κράτους 
τυγχάνει χειρισμού από το Υπουργείο Οικονομικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.408, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.408 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η καθυστέρηση που σημειώθηκε στην προμήθεια της Ηλεκτροχειρουργικής 
∆ιαθερμίας στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού οφείλεται στο γεγονός ότι οι οικονομικοί 
φορείς έπρεπε να ερευνήσουν την συμβατότητα της μηχανής που θα πρόσφεραν με 
τα παρελκόμενα τα οποία υπάρχουν στο τμήμα. 

 Επιπλέον, θα έπρεπε να ληφθούν προσφορές από τουλάχιστο τρεις 
οικονομικούς φορείς, εκ των οποίων ο ένας δεν ανταποκρίθηκε. Το Υπουργείο είναι 
έτοιμο να προχωρήσει με συνοπτικές διαδικασίες για την αγορά της ∆ιαθερμίας. 
Σημειώνεται ότι η Ηλεκτροχειρουργική ∆ιαθερμία θα χρειαστεί τουλάχιστο ένα μήνα 
για να παραδοθεί από τον οικονομικό φορέα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.469, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.469, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου επισκέπτονταν δύο φορές την εβδομάδα 
γαστρεντερολόγος από το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας. Πρόσφατα παραιτήθηκε 
ένας γαστρεντερολόγος κι έτσι έχουν διακοπεί οι επισκέψεις, αφού δεν υπάρχουν 
ενδιαφερόμενοι για εργοδότηση. 

 Οι Υπηρεσίες μας συνεχίζουν τη διαδικασία ανεύρεσης γαστρεντερολόγου. 
Συγχρόνως γίνονται προσπάθειες με το υφιστάμενο προσωπικό να επιδείξει 
ενδιαφέρον για να εργαστεί υπερωριακά στο πιλοτικό πρόγραμμα των λιστών 
αναμονής, τόσο για εξωτερικά ιατρεία όσο και για ενδοσκοπήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.471, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Τμήμα Καθαριστών του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι ευθύνες και οι αρμοδιότητες των ωρομίσθιων Καθαριστών περιγράφονται 
στο Σχέδιο Υπηρεσίας της εν λόγω θέσης το οποίο επισυνάπτεται για ενημέρωσή σας. 

 Στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας υπηρετούν οχτώ Καθαριστές οι οποίοι 
εργάζονται πάνω σε πενθήμερη βάση εργασίας. Ένα άτομο εκ περιτροπής εργάζεται 
κάθε μήνα στο Παλαιό Νοσοκομείο Λάρνακας. 
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 Περαιτέρω πληροφορείστε ότι δεν έχει εφαρμοστεί νέο πλαίσιο εργασιών όμως 
ανατέθηκε σε έναν Καθαριστή, κατόπιν συγκατάθεσης των Καθαριστών, να μεταφέρει 
με την έναρξη της εργασίας του τον καθαρό ιματισμό στους θαλάμους και μετά να 
αναλαμβάνει τα καθήκοντά του ως Καθαριστής. Η πιο πάνω διευθέτηση έγινε λόγω 
του ότι δεν υπάρχει τοποθετημένος Αχθοφόρος Πλυντηρίου στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λάρνακας. Σημειώνεται ότι έχει σταλεί επιστολή από το Υπουργείο Υγείας στο Τμήμα 
∆ημόσιας ∆ιοίκηση και Προσωπικού ημερ. 12/1/10, με την οποία υποβλήθηκε αίτημα 
για δημιουργία μίας θέσης Αχθοφόρου Πλυντηρίου και αναμένεται απάντηση. Ως εκ 
τούτου οι υπηρεσίες του Καθαριστή για μεταφορά καθαρού ιματισμού κρίνονται 
αναγκαίες μέχρι την πλήρωση της εν λόγω θέσης εφόσον είναι απαραίτητο να 
εξυπηρετούνται οι ασθενείς και να υπάρχει διαθέσιμος ιματισμός.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.486, 

ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα: Ηλεκτροφωτισμός της λεωφόρου Γιαννάκη Τζιοβάνη στην Αχερίτου 

 Αναφέρομαι στην υπό αναφορά επιστολή σας και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1) Η λεωφόρος Γιαννάκη Τζιοβάνη στην Αχερίτου υπάγεται στην αρμοδιότητα του 
Τμήματος ∆ημοσίων Έργων για σκοπούς συντήρησής της, το θέμα όμως του 
ηλεκτροφωτισμού αφορά την Τοπική Αρχή. Όπως έχουμε πληροφορηθεί το 
Υπουργείο Εσωτερικών για την εγκατάσταση ηλεκτροφωτισμού στις Κοινότητες 
καλύπτει το ήμισυ της δαπάνης. 

2) Επειδή πρόκειται για προσφυγική φτωχή κοινότητα, το Κοινοτικό Συμβούλιο θα 
μπορούσε να αποταθεί στην Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου για ετοιμασία 
εκτίμησης για εγκατάσταση οδικού φωτισμού στα τμήματα της λεωφόρου όπου 
αυτός είναι ανύπαρκτος. 

3) Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων παρείχε οικονομική 
βοήθεια ύψους €25.000 στην Κοινότητα Αχερίτου για το έτος 2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.488, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. 
Χατζηγιάννης με αρ. 23.06.009.04.488, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 16/11/2009, και σας πληροφορώ ότι η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Αμμοχώστου 
προέβηκε πριν δυο χρόνια σε εργασίες συντήρησης τμήματος του Εμπορικού 
Κέντρου Α΄ στον Οικισμό Αυτοστέγασης Αχερίτου. 

2.  Για το υπόλοιπο τμήμα του Εμπορικού Κέντρου η Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Αμμοχώστου έχει προχωρήσει στην αξιολόγηση των απαιτούμενων εργασιών 
συντήρησης και σύντομα θα ετοιμαστεί η εκτίμηση δαπάνης για την εξασφάλιση των 
απαιτούμενων πιστώσεων. Η εκτέλεση των εργασιών συντήρησης αναμένεται να 
ολοκληρωθεί εντός του τρέχοντος έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.494, 

ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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«Θέμα: Κατασκευή πεζοδρομίων στο δρόμο Σωτήρας-Παραλιμνίου 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. Ερ. 23.06.009.04.494 ημερομηνίας 12 
Νοεμβρίου 2009 του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

α)  Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προγραμματίζει τη σταδιακή κατασκευή 
πεζοδρομίων στη μια πλευρά του δρόμου Σωτήρας-Παραλιμνίου σε μήκος 800 
μέτρων περίπου. 

(β)  Οι εργασίες θα εκτελεστούν από συνεργεία του Επαρχιακού Μηχανικού 
Αμμοχώστου, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων κατά το έτος 2010.  Θα διατεθεί, 
για το εν λόγω έργο, από σχετικό άρθρο του Προϋπολογισμού ποσό ύψους 
€50.000. Ανάλογο ποσό για την ολοκλήρωση του έργου θα προταθεί στα 
πλαίσια του Προϋπολογισμού του 2011.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.514, 
ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα, σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. φακ. 
23.06.009.04.514 ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2009 και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω ότι σχετική με το υπό αναφορά θέμα είναι η ταυτάριθμη επιστολή μας 
ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2009 που σας έχει αποσταλεί. 

2.  Περαιτέρω πληροφορείστε ότι κρίνεται πως δεν θα ήταν σοφό να αποδεχθούμε 
πρόταση που ενδεχομένως να μας υποβληθεί από την Ιταλική Κυβέρνηση για δωρεάν 
παραχώρηση των δύο αεροσκαφών χωρίς την σχετική αναβάθμιση τους, γεγονός που 
δεν έγινε βεβαίως, γιατί σε τέτοια περίπτωση η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα ήταν δέσμια 
έναντι της κατασκευάστριας εταιρείας αναφορικά με το κόστος αναβάθμισης. 
Επιπρόσθετα, τα αεροσκάφη αυτά χωρίς την αναβάθμιση τους δεν θα είχαν καμιά 
χρησιμότητα για τις επιχειρησιακές ανάγκες της Αστυνομίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.525, ημερομηνίας 17 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη, με αριθμό 23.06.009.04.525 και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο 
Εσωτερικών επέτρεψε προσωρινά σε εταιρείες που ασχολούνται με τη συλλογή και 
μεταφορά αδρανών αποβλήτων να μεταφέρουν αδρανή υλικά στο χώρο του ΧΥΤΑ 
Πάφου, στην προσπάθειά του να επιλύσει το πρόβλημα που δημιουργήθηκε, την 
περίοδο Ιουνίου-Αυγούστου 2009, όταν έκλεισε προσωρινά ο χώρος απόρριψης 
αδρανών αποβλήτων της Μαραθούντας, αφού δεν υπήρχε άλλος διαθέσιμος χώρος 
για απόρριψη αδρανών αποβλήτων. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών έδωσε αυστηρές οδηγίες, προς την εταιρεία που 
λειτουργεί το ΧΥΤΑ, τα αδρανή να τοποθετούνται σε ειδικό χώρο εντός του ΧΥΤΑ 
Πάφου και όχι εντός του κυττάρου που τοποθετούνται τα οικιακά απορρίμματα, με την 
προϋπόθεση όταν ανοίξει ξανά ο χώρος της Μαραθούντας να μεταφερθούν εκεί για 
τελική απόρριψη. Η διαδικασία αυτή συνεχίστηκε μέχρι την ημέρα που λειτούργησε 
ξανά ο χώρος απόρριψης στη Μαραθούντα αφού, δημιουργήθηκε χώρος για την 
απόρριψη αδρανών μετά την μεταφορά σε ανακυκλωτές, των μεταχειρισμένων 
ελαστικών που συσσωρεύτηκαν στο χώρο. 
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 Τονίζεται ότι από την ημέρα λειτουργίας του ΧΥΤΑ Πάφου, δηλαδή τον Ιούνιο 
του 2005, επιτρέπεται μόνο η απόρριψη των αποβλήτων που καθορίζονται στους Περί 
Στερεών και Επικινδύνων Αποβλήτων (Χώροι Υγειονομικής Ταφής) Κανονισμούς του 
2003. Τέλος υπογραμμίζεται ότι στο ΧΥΤΑ Πάφου μέχρι και σήμερα δεν 
παρουσιάστηκε ποτέ ανάφλεξη των απορριμμάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.540, ημερομηνίας 19 
Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα 

Φακοντή 

«Θέμα:  Ύψος των παραχωρούμενων κονδυλίων για την συντήρηση του οδικού 
δικτύου στην Τάλα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Eρ. 23.06.009.04.540, ημερ. 20/11/2009, με την οποία μας διαβιβάστηκε 
η πιο πάνω Ερώτηση που υποβλήθηκε από τον Αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Πάφου, κ. Αντρέα Φακοντή και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α)  Η κοινότητα Τάλας ανήκει στις περιαστικές κοινότητες της Πάφου, από την 
οποία απέχει μόλις οκτώ χιλιόμετρα. Πρόσφατα έχει γνωρίσει αλματώδη 
οικοδομική και κατ’ επέκταση οικονομική ανάπτυξη. Η συνεισφορά της 
κοινότητας Τάλας στα αναπτυξιακά έργα ανέρχεται στο 20%. 

(β) Για τη βελτίωση του οδικού δικτύου της κοινότητας, το ολικό μήκος του οποίου 
αντιστοιχεί σε 60 περίπου χιλιόμετρα, περιλαμβάνεται σχετική πρόνοια, στον 
ετήσιο Προϋπολογισμό της, η οποία για το 2009, αντιστοιχούσε σε 80.000 
ευρώ, ενώ για φέτος το ποσό ανέρχεται στις 75 χιλ. 

(γ) Πληροφοριακά, αναφέρεται ότι τα έσοδα του Κ.Σ. από τις φορολογίες 
ανέρχονται περίπου στο 1.500.000 ευρώ, ενώ το υπόλοιπο του Ταμείου στις 
31/12/2009 αντιστοιχούσε σε 900.000 ευρώ, από τα οποία το ένα τρίτο θα 
δαπανηθεί για την αποπληρωμή δανείων, που συνάφθηκαν για την προώθηση 
έργων στην κοινότητα. 

2.  Με βάση τα πιο πάνω, είναι ευνόητο ότι εναπόκειται στο Κοινοτικό Συμβούλιο 
να ιεραρχήσει τις προτεραιότητες του και να διαχειριστεί κατάλληλα τις πιστώσεις που 
διαθέτει, με σκοπό την περαιτέρω βελτίωση του οδικού του δικτύου. 

3.  Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.554, ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.554 και ημερ. 
26/11/2009 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, με την παράκληση 
όπως τεθεί υπόψη του κ. βουλευτή. 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας είναι επιφορτισμένες με την εφαρμογή και 
υλοποίηση μέρους της ευρύτερης κοινωνικής πολιτικής του Κράτους και στοχεύουν, 
μεταξύ άλλων, στην εξασφάλιση αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίωσης για κάθε άτομο 
που διαμένει νόμιμα στην Κύπρο. 
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 Μέσα στα πλαίσια της σχετικής Νομοθεσίας παρέχεται δημόσιο βοήθημα σε 
άτομα, Κύπριους και αλλοδαπούς, τα οποία δεν έχουν εισόδημα ή των οποίων τα 
εισοδήματα δεν επαρκούν για την κάλυψη των βασικών αναγκών τους, σύμφωνα με 
τις σχετικές πρόνοιες του περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων Νόμου (Ν 95 (Ι) του 2006). 

 Με βάση τα άρθρα 3(10) και 9(1) του εν λόγω Νόμου για την παροχή και τον 
υπολογισμό του δημόσιου βοηθήματος λαμβάνονται υπόψη τα εισοδήματα των 
αιτητών, γεγονός που δημιουργεί την υποχρέωση του ∆ιευθυντή Κοινωνικών 
Υπηρεσιών ή των εκπροσώπων του να διεξάγουν τη δέουσα έρευνα για το σκοπό 
αυτό. 

 Στις περιπτώσεις αλλοδαπών από τρίτες χώρες οι οποίοι παρουσιάζονται ως 
αιτητές ασύλου, η διενέργεια της δέουσας έρευνας, όπως συμβαίνει με Κύπριους 
αιτητές, είναι πρακτικά αδύνατη, η δε προσκόμιση των περιουσιακών στοιχείων από 
τις Αρχές των χωρών καταγωγής τους είναι ανεφάρμοστη, αφού ο λόγος φυγής τους 
και της αίτησης για πολιτικό άσυλο είναι η καταδίωξη τους από τις ίδιες Αρχές των 
χωρών τους. 

 Ως εκ τούτου, οι περιπτώσεις των αλλοδαπών αιτητών ασύλου δεν μπορούν να 
τύχουν της ίδιας μεταχείρισης με το να εφαρμόζεται και γι’ αυτούς η πρόνοια για 
διερεύνηση των περιουσιακών τους στοιχείων. 

 Ωστόσο, είναι κατανοητός ο βαθμός διάκρισης που παρατηρείται σε βάρος των 
Κυπρίων αιτητών και για το θέμα αυτό έχει ζητηθεί σχετική γνωμάτευση από το Γενικό 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.580, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Πάφου κ. Αντρέας 
Φακοντής με αρ. 23.06.009.04.580 και σας πληροφορώ ότι στις περιοχές των χωριών 
που μετακινήθηκαν δεν είναι δυνατή οποιαδήποτε ανάπτυξη, όπως η ανέγερση νέας 
κατοικίας ή η επιδιόρθωση παλιάς κατοικίας. 

2.  Πληροφοριακά αναφέρεται ότι στα συμβόλαια που έχουν υπογραφεί μεταξύ του 
Κράτους και των δικαιούχων στο Σχέδιο για μετακίνηση των χωριών και την 
παραχώρηση νέων ιδιοκτησιών σε κατάλληλους χώρους, υπήρχε όρος για 
κατεδάφιση των κατοικιών ή και αποσύνδεση τους από την υδατοπρομήθεια και 
ηλεκτρισμό, ώστε αυτές να μην μπορούν να καταστούν κατοικήσιμες. Κατά συνέπεια, 
το Υπουργείο Εσωτερικών δεν είναι δυνατό να συγκατατεθεί σε οποιαδήποτε εκ νέου 
χρήση των οικοδομών που εγκαταλείφθηκαν για λόγους ασφάλειας των πρώην 
ενοίκων τους, ούτε αναλαμβάνει οποιαδήποτε ευθύνη για οποιαδήποτε σχετικό 
κίνδυνο προκύψει στο μέλλον.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.621, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Πανίκου Χάμπα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 7 Ιανουαρίου 2010, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο 
πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο Τομέας Αγροτικής Οικιακής Οικονομίας (ΑΟΟ) που συστάθηκε το 1965 
στοχεύει στην εκπαίδευση των γυναικών της υπαίθρου, ώστε να βελτιωθεί ο ρόλος 
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τους στην αγροτική οικογένεια και να τους παρασχεθούν οι δυνατότητες να 
συμβάλουν στην ενίσχυση του εισοδήματος της οικογένειάς τους. 

 Το εκπαιδευτικό πρόγραμμα της Αγροτικής Οικιακής Οικονομίας, που 
καταρτίζεται κάθε χρόνο, περιλαμβάνει μια ποικιλία θεμάτων που σχετίζονται με τη 
∆ιατροφή, την Υγεία, την Οικοτεχνία, την Κατοικία, τη Γεωργία και την Πολιτιστική μας 
κληρονομιά. Επίσης, πραγματοποιούνται εκπαιδεύσεις σε θέματα Αγροτουρισμού και 
Αγροβιοτεχνιών. 

 Ο Τομέας ΑΟΟ και το πρόγραμμα που εφαρμόζει, ένεκα της πρόσφατης 
αφυπηρέτησης δύο Λειτουργών Αγροτικής Οικιακής Οικονομίας, σε συνδυασμό με την 
κατάργηση των θέσεων εισδοχής Λειτουργών Αγροτικής Οικιακής Οικονομίας, 
αντιμετωπίζει σοβαρό πρόβλημα συνέχισης της δραστηριότητάς του. 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος θεωρεί σημαντικό 
το ρόλο που επιτελεί ο Τομέας Αγροτικής Οικιακής Οικονομίας και στοχεύει στη 
διατήρηση και αναβάθμιση της εν λόγω Υπηρεσίας. Για το σκοπό αυτό, σε 
συνεργασία με το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, θα εργαστεί για τη 
δημιουργία θέσεων εισδοχής Λειτουργών Αγροτικής Οικιακής Οικονομίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.629, 

ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 
κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 
12 Ιανουαρίου 2010 και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
έχει ζητήσει από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως τη χωροθέτηση νέου ∆ημοτικού 
Σχολείου στα Κονιά. 

 Σύμφωνα με πληροφορίες που πήραμε από το αρμόδιο Τμήμα, φαίνεται ότι το 
όλο θέμα βρίσκεται στη διαδικασία της συλλογής και της επεξεργασίας όλων των 
απαιτούμενων πληροφοριών/δεδομένων για τη χωροθέτηση νέου δημοτικού σχολείου 
στα πλαίσια της τροποποίησης του Τοπικού Σχεδίου Πάφου, η οποία δεν αναμένεται 
να ολοκληρωθεί πριν το τέλος του 2010. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.640, 
ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Σχετικά με το πιο πάνω θέμα και  μετά από επιστολή σας,  με ημερομηνία 8 
Ιανουαρίου 2010, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Α.  Εκπαιδευτικά προβλήματα: 

 (α)  Αναλυτικό Πρόγραμμα που να αφορά μόνο την Παροικιακή Εκπαίδευση 
δεν υπάρχει στην παρούσα φάση. Υπάρχουν όμως οδηγίες του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού τις οποίες ακολουθούν οι 
εκπαιδευτικοί στην ΚΕΑ και οι οποίες αλλάζουν ανάλογα με τις ανάγκες 
του Αναλυτικού Προγράμματος, που βρίσκεται στα τελευταία στάδια της 
αναθεώρησής του. 
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 (β)  Η ανανέωση των σχολικών εγχειριδίων-βιβλίων που αποστέλλονται 
προς την Παροικία θα βασιστεί στις πρόνοιες του νέου Αναλυτικού 
Προγράμματος. Γίνεται προσπάθεια προμήθειας και άλλων βιβλίων, 
ώστε να μπορούν οι εκπαιδευτικοί να έχουν επιλογή ανάλογα με το 
επίπεδο των παιδιών. 

 (γ)  Τα τελευταία τέσσερα χρόνια, δε διορίζεται κανένας στην ΚΕΑ εάν δεν 
έχει πρώτο πτυχίο δασκάλου ή τουλάχιστον φιλολόγου, ακόμα και αν 
πρόκειται για τη θέση ωρομίσθιου προσωπικού. Παρά τις δυσκολίες, 
γίνεται προσπάθεια και έχει βελτιωθεί σημαντικά η ποιότητα και του 
ωρομίσθιου προσωπικού. 

 (δ)  Τα επιμορφωτικά προγράμματα έχουν ήδη αρχίσει μέσα στο 2009 και 
συνεχίζονται και μέσα στο 2010, έτσι ώστε να παρασχεθούν 
ολοκληρωμένα προγράμματα επιμόρφωσης σε όλους τους τομείς της 
Παροικιακής Εκπαίδευσης. 

Β.  Οικονομικά προβλήματα: 

 (α)  Για το θέμα των ενοικίων που πληρώνονται για τις αίθουσες διδασκαλίας, 
το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προτίθεται να εξετάσει διάφορες 
πιθανές λύσεις. Έχει ληφθεί υπόψη η εισήγηση για «μελέτη αγοράς 
κτιρίων με τη συμβολή της κυπριακής πολιτείας», όμως το θέμα αυτό 
ανήκει στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Οικονομικών. 

 (β)  Για το θέμα της πληρωμής των ωρομίσθιων δασκάλων που διορίζουν οι 
σχολικές επιτροπές, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού επίσης 
εξετάζει διάφορες πιθανές λύσεις, ανάμεσα στις οποίες και την εισήγηση 
για αύξηση κατά €200.000 του κονδυλίου που αφορά στη μισθοδοσία 
των δασκάλων της ΚΕΑ. 

 (γ)  Για την αύξηση των μελών της ΚΕΑ υπάρχει θετική στάση εκ μέρους του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και θα γίνουν οι απαραίτητες 
ενέργειες. 

 Επισημαίνεται ότι, για να υλοποιηθούν τα πιο πάνω, χρειάζεται (και στις τρεις 
περιπτώσεις) Απόφαση Υπουργικού Συμβουλίου. 

Γ.  Συνδικαλιστικά προβλήματα: 

 (α)  Το επίδομα εξωτερικού δεν έχει καταργηθεί. Αυτό που γίνεται τα 
τελευταία χρόνια με απόφαση της προηγούμενης κυβέρνησης, είναι να 
επιλέγονται εκπαιδευτικοί που ενδιαφέρονται να υπηρετήσουν στην ΚΕΑ 
χωρίς την καταβολή του επιδόματος. Το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού μελετά επισταμένα το θέμα και ετοιμάζει σχετική πρόταση. 

 (β)  Έχει καταγραφεί το αίτημα των εκπαιδευτικών που υπηρετούν στην ΚΕΑ, 
για να δοθούν κατ' αποκοπή πέντε (5) μονάδες μετάθεσης κατά έτος 
υπηρεσίας τους και θα γίνουν ενέργειες προς την κατεύθυνση αυτή. 

 (γ)  Βάσει των περί Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμων (1969-2003), τα 
σχολεία στα οποία υπηρετούν οι εκπαιδευτικοί της ΚΕΑ δε θεωρούνται 
δημόσια σχολεία. Παρ’ όλα αυτά η υπηρεσία εκεί υπολογίζεται για 
σκοπούς προαγωγής, προσαυξήσεων και σύνταξης. 

 (δ)  Η αύξηση του επιμίσθιου του ωρομίσθιου επιτόπιου προσωπικού έχει 
ήδη επιλυθεί (με αναδρομική ισχύ από 01/01/09) με αύξηση της τάξης 
του 33,3%, από £12 σε £16 (στερλίνες). 
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2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιεσδήποτε διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.642, ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.04.642 και ημερομηνία 21 ∆εκεμβρίου 2009, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 8 
Ιανουαρίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στους φετινούς Προϋπολογισμούς υπάρχει εγκεκριμένη πρόνοια ύψους 
€92.000 για κατασκευή νέας υδατοδεξαμενής για την Κοινότητα Λυσού. Το 
Έργο θα το εκτελέσει το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων μέσα στο 2010, 
νοουμένου ότι θα εξασφαλιστεί έγκαιρα ο απαιτούμενος χώρος από τον 
Έπαρχο Πάφου για λογαριασμό του Κοινοτικού Συμβουλίου Λυσού. 

2. Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει προβεί σε μελέτη για αντικατάσταση 2.000 
μέτρων αγωγού, που αποτελεί μέρος του Κοινοτικού αγωγού μεταφοράς νερού 
από τις πηγές «Ξεροπηγής» προς την Κοινότητα Λυσού, το οποίο παρουσιάζει 
συχνά βλάβες. Το Έργο θα προταθεί για εκτέλεση μέσω του Κρατικού 
Προϋπολογισμού του 2011. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.645, ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα της κοινότητας Περιστερώνας για αύξηση της οικονομικής βοήθειας που 
παρέχεται στο Τ/Κ χωριό Μελάδεια 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 20.3.57.4 και ημερομηνίας 26 
Ιανουαρίου 2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τ/Κ χωριό Μελάδεια, το οποίο βρίσκεται σε κοντινή απόσταση από το χωριό 
Περιστερώνα, δεν έχει Τοπική Αρχή. Στο χωριό υπάρχουν γύρω στις 35 
ενοικιαζόμενες εξοχικές κατοικίες, στους ενοίκους των οποίων το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Περιστερώνας, παρέχει με δική του πρωτοβουλία κάθε δυνατή 
βοήθεια και διευκόλυνση. 

2. Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει παραχωρήσει μέσα στο 2009, οικονομική 
βοήθεια ύψους €13.012,00 για κάλυψη των εξόδων που είχαν προκύψει από 
την ενίσχυση της υδατοπρομήθειας της Μελάδειας και €1.035,00 για 
τοποθέτηση αυτόματου υδροχλωριωτή. Τα έξοδα είχε επωμισθεί η κοινότητα 
Περιστερώνας. 

3. Επιπλέον, το Γραφείο μου έχει εισηγηθεί την επιδότηση του οδικού φωτισμού 
της Μελάδειας. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Περιστερώνας, έχει καταβάλει στην 
Αρχή Ηλεκτρισμού το ποσό των €565,060 που αφορά πληρωμή για τον οδικό 
φωτισμό της Μελάδειας από το 2000-2007 και το ποσό των €751,63 που 
αφορά τα έτη 2008 και 2009. 
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4. Στον εγκριθέντα προϋπολογισμό του 2010 για αναπτυξιακές δαπάνες 
αναφορικά με τα Τ/Κ και τα πρώην μικτά χωριά, για τη Μελάδεια έχει εγκριθεί 
δαπάνη €750,00 που αφορά Συντήρηση Αγροτικών ∆ρόμων. 

5. Η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών εξετάζει αίτημα του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Περιστερώνας, που αφορά πληρωμή ποσού που έχει καταβάλει το 
Συμβούλιο για έξοδα καθαριότητας δρόμων, του κοιμητηρίου και του τζαμιού 
στη Μελάδεια. 

6. Το Γραφείο μου κρίνει δικαιολογημένο το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Περιστερώνας και συστήνει την αύξηση της οικονομικής βοήθειας που 
παρέχεται στο Τ/Κ χωριό Μελάδεια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.647, ημερομηνίας 22 ∆εκεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερώτησης 23.06.009.04.647 και 
ημερομηνία 22 ∆εκεμβρίου 2010 σχετικά με τη μεταστέγαση των κυβερνητικών 
τμημάτων στο χώρο της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων και σας πληροφορώ για τα 
ακόλουθα: 

(α) Η πολιτική που αφορά την ανέγερση νέων κτιρίων για τη στέγαση των 
δημόσιων υπηρεσιών στοχεύει στην απάμβλυνση των προβλημάτων και στην 
εύρυθμη λειτουργία των Υπηρεσιών, την αποτελεσματική εξυπηρέτηση του 
κοινού, καθώς και τη διαφύλαξη των ανέσεων των παρακείμενων περιοχών. Η 
μετακίνηση και μεταστέγαση διάφορων Υπηρεσιών σε χώρο στην Έγκωμη θα 
μειώσει στο ελάχιστο τις ιδιαίτερες επιβαρύνσεις που προκύπτουν λόγω της 
ακατάλληλης χωροθέτησης και ακαταλληλότητας των κτιρίων σε περιοχές του 
κέντρου και της ευρύτερης περιοχής της πρωτεύουσας, ενώ παράλληλα θα 
διασφαλίζεται η ορθολογική λειτουργία των Υπηρεσιών σε άνετους 
τοπιοτεχνημένους χώρους. 

(β)  Η χωροθέτηση σημαντικής κλίμακας διοικητικών κέντρων παροχής δημόσιων 
υπηρεσιών αντιμετωπίζεται στο επίπεδο του αστικού συνόλου, με τη 
συμμετοχή των επηρεαζόμενων ∆ήμων. 

(γ)  Τα κυβερνητικά κτίρια θα ανεγερθούν σε τμήμα της κρατικής ιδιοκτησίας που 
θα επιστραφεί στο κράτος με την εξαγορά της σύμβασης μίσθωσης της Αρχής 
Κρατικών Εκθέσεων Κύπρου. Τα κτίρια θα ομαδοποιούνται ανάλογα με τα 
λειτουργικά χαρακτηριστικά τους και συσχετισμούς. Τα σοβαρά πλεονεκτήματα 
του συγκεκριμένου χώρου αφορούν, μεταξύ άλλων, τον πολύ μεγάλο χώρο 
στάθμευσης που μπορεί να διατεθεί για την εξυπηρέτηση των εργαζομένων και 
του κοινού, την άριστη υποστήριξη του χώρου από σημαντικούς δρόμους 
πρωταρχικής σημασίας, καθώς και το γεγονός πως δεν θα επηρεασθούν 
ουσιωδώς οι ανέσεις της γύρω οικιστικής ζώνης. Επίσης, μία από τις 
βασικότερες αρχές σχεδιασμού είναι η δημιουργία μεγάλου ανοικτού πράσινου 
χώρου, προσβάσιμου και διαθέσιμου για χρήση από το κοινό, με βάση 
σχεδιασμό που θα αποκλείει οποιοδήποτε αρνητικό επηρεασμό σε 
παρακείμενες χρήσεις. 

(δ)  Πέραν των πιο πάνω, έχει ανατεθεί στις αρμόδιες Υπηρεσίες η εκπόνηση, σε 
πρώτη φάση Προκαταρτικής Περιβαλλοντικής Εκτίμησης στο Περιβάλλον 
(ΠΕΕΠ) και Κυκλοφοριακής Μελέτης, ώστε να μελετηθούν έγκαιρα μέτρα 
απάμβλυνσης οποιωνδήποτε επιπτώσεων, καθώς και οι απαραίτητες νέες 
ρυθμίσεις και τα μέτρα κυκλοφοριακής διαχείρισης για ορθολογική ένταξη στην 
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περιοχή. Οι σχετικές μελέτες αναμένεται ότι θα περατωθούν μέσα στο επόμενο 
εξάμηνο και τα πορίσματα τους προγραμματίζεται να παρουσιασθούν στο 
∆ημοτικό Συμβούλιο Έγκωμης ή και σε ανοικτή συγκέντρωση πολιτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.655 και 23.06.009.04.801, 

ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009 και 2 Φεβρουαρίου 2010, αντίστοιχα, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. 
Χατζηγιάννης με αρ. 23.06.009.04.655 και 23.06.009.04.801, οι οποίες αποστάλθηκαν 
με επιστολές σας ημερομηνίας 12/01/2010 και 08/02/2010 αντίστοιχα, και σας 
πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α)  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως θα μελετήσει την αντικατάσταση των 
στεγάστρων που κατασκευάστηκαν από αμίαντο στους χώρους στάθμευσης 
στον Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων στην Αγία Νάπα σε συνεργασία με τον 
οικείο ∆ήμο, το συντομότερο δυνατό. 

(β)  Στις υπό ανέγερση πολυκατοικίες των Οικισμών Αυτοστέγασης Εκτοπισθέντων 
προνοείται αριθμός χώρων στάθμευσης, σύμφωνα με τις πρόνοιες της σχετικής 
Νομοθεσίας, ενώ όπου είναι εφικτό κατασκευάζονται και επιπρόσθετοι χώροι 
στάθμευσης. 

(γ)  Σε όλες τις νεοανεγειρόμενες οικοδομές εφαρμόζονται όλες οι πρόνοιες της 
ισχύουσας νομοθεσίας αναφορικά με τα πρότυπα ενεργειακής απόδοσης των 
οικοδομών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.663, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 14 Ιανουαρίου 2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος συμμερίζεται τις 
ανησυχίες του Βουλευτή κ. Περδίκη σε σχέση με την ποιότητα των Μελετών 
Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον που αξιολογούνται με βάση τον περί της 
Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμο. Με στόχο 
την αναβάθμιση των Μελετών αυτών, τον Νοέμβριο του 2008 εκδόθηκε ∆ιάταγμα, το 
οποίο ορίζει με ιδιαίτερη λεπτομέρεια τι πρέπει να περιλαμβάνουν οι συγκεκριμένες 
Μελέτες. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος έχει ήδη προχωρήσει στην ετοιμασία προσχεδίου 
δεύτερου ∆ιατάγματος, το οποίο ορίζει τα προσόντα των μελετητών που θα μπορούν 
να εκπονούν Μελέτες Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον. Το διάταγμα θα 
τεθεί σύντομα σε δημόσια διαβούλευση πριν την οριστικοποίησή του. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.664, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.664 και ημερομηνία 30 ∆εκεμβρίου 2009, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 14 
Ιανουαρίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, μέσω του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) έχει προχωρήσει στη διαδικασία ανάθεσης 
Σύμβασης για την «Μελέτη για την Επιβολή Μέτρου Εξοικονόμησης Πόσιμου Νερού 
με το Σύστημα Τέλους Υπερκατανάλωσης (QUOTA)». 

 Με το Σύστημα Τέλους Υπερκατανάλωσης θα γίνεται αναλογική κατανομή των 
διαθέσιμων ποσοτήτων νερού στους διάφορους χρήστες, συγκεκριμένα με καθορισμό 
του επιτρεπόμενου ορίου κατανάλωσης, σε συνδυασμό με την εφαρμογή 
τιμολογιακών πρακτικών που να λειτουργούν αποτρεπτικά στην κατανάλωση νερού 
πέραν του επιτρεπόμενου ορίου. 

 Η μελέτη υπολογίζεται να ολοκληρωθεί το πρώτο εξάμηνο του 2010. Οι 
διοικητικές και οι πολιτικές αποφάσεις για την εφαρμογή του μέτρου θα βασιστούν στα 
αποτελέσματα της μελέτης. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.668, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Εφαρμογή Συστήματος Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης για τους Ηλεκτροπαραγωγούς 
Σταθμούς της ΑΗΚ 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2010 σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι Ηλεκτροπαραγωγοί Σταθμοί της ΑΗΚ ανήκουν στις εγκαταστάσεις που 
εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής των περί Ολοκληρωμένης Πρόληψης και 
Ελέγχου της Ρύπανσης Νόμων του 2003 μέχρι 2008, στα πλαίσια των οποίων 
προνοείται η εφαρμογή ενός Συστήματος Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης που να 
πληροί τις κύριες απαιτήσεις του ∆ιεθνούς Προτύπου ISO 14001 ή του EMAS, 
χωρίς όμως να είναι απαραίτητα πιστοποιημένο. 

2. Η πιο πάνω πρόνοια ενσωματώθηκε ως όρος στις Άδειες Απόρριψης 
Αποβλήτων των τριών Ηλεκτροπαραγωγών Σταθμών, οι οποίες χορηγήθηκαν 
από τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στις 
5.10.2007. 

3. Σύμφωνα με τις Άδειες Απόρριψης Αποβλήτων, οι Ηλεκτροπαραγωγοί Σταθμοί 
της ΑΗΚ έπρεπε να είχαν ετοιμάσει το Σύστημα Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης 
μέχρι τον Ιανουάριο του 2008. 

4. Τον Απρίλιο του 2008 αποστάληκαν από το αρμόδιο τμήμα επιστολές προς 
τους ∆ιευθυντές των τριών Ηλεκτροπαραγωγών Σταθμών για υπενθύμιση 
υποβολής των απαιτούμενων Συστημάτων Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης. 

5. Κατά τη διεξαγωγή επιθεωρήσεων από λειτουργούς του αρμόδιου τμήματος, 
τον Μάιο και Ιούνιο του 2008, για έλεγχο τήρησης των όρων που 
περιλαμβάνονται στις Άδειες Απόρριψης Αποβλήτων, παρατηρήθηκε 
καθυστέρηση στην ετοιμασία Συστήματος Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης και, για 
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το σκοπό αυτό, αποστάληκαν επιστολές συμμόρφωσης και στους τρεις 
Ηλεκτροπαραγωγούς Σταθμούς. 

6. Σε απαντητική επιστολή της η ΑΗΚ, αναφέρθηκε ότι είχε ήδη ξεκινήσει η 
διαδικασία προκήρυξης προσφορών για ανάθεση της ετοιμασίας Συστήματος 
Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης σε ανεξάρτητη Συμβουλευτική Εταιρεία, ώστε να 
γίνει ένα ενιαίο Σύστημα και για τους τρεις Ηλεκτροπαραγωγούς Σταθμούς. 

7. Στην τελευταία επιθεώρηση που έγινε τον Νοέμβριο του 2009 στον 
Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό της Μονής υπήρχε προκαταρκτικό αντίγραφο του 
Συστήματος Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης που καλύπτει και τους τρεις 
Ηλεκτροπαραγωγούς Σταθμούς. 

8. Στις 5 Φεβρουαρίου 2010 η ΑΗΚ υπέβαλε στο Τμήμα Περιβάλλοντος του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος το ολοκληρωμένο 
Σύστημα Περιβαλλοντικής ∆ιαχείρισης για όλους τους ηλεκτροπαραγωγούς 
σταθμούς της και αναμένει την έγκρισή του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.673, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.673 και ημερομηνία 5 Ιανουαρίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 14 
Ιανουαρίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα προχωρήσει σύντομα στην προκήρυξη 
προσφορών για την εξασφάλιση Υπηρεσιών Συμβούλου Μηχανικού για την 
καταγραφή του αξιοποιήσιμου υδροδυναμικού σε όλη την ελεύθερη Κύπρο 
περιλαμβανομένου και του ποταμού Καρκώτη. Όσον αφορά το σκέλος της ερώτησης 
για την αποθήκευση ενέργειας που παράγεται από ανανεώσιμες πηγές αυτό θα 
πρέπει επί της ουσίας να απαντηθεί από τον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού ο οποίος εποπτεύει την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και προΐσταται του 
Τμήματος Ενέργειας που είναι οι καθ' ύλην αρμόδιοι φορείς. 

 Η ανάμιξη του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και 
του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων θα προκύψει εάν εντοπισθούν κατάλληλοι 
ταμιευτήρες για τον σκοπό αυτό. 

 Σε μια τέτοια περίπτωση η ανταπόκριση θα είναι ασφαλώς θετική νοουμένου 
ότι δεν θα επηρεάζεται αρνητικά η λειτουργία των ταμιευτήρων και δεν θα υπάρχουν 
σημαντικές απώλειες νερού κατά τη λειτουργία των υβριδικών αυτών έργων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.681, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.009.04.681 και ημερ. 
12/01/2010 σχετικά με την εν θέματι ερώτηση και σας παραθέτω τα εξής: 

 Το θανατηφόρο εργατικό ατύχημα, που συνέβηκε στο εργοτάξιο της εταιρείας 
"Cyprus Limni Resorts & Golf Courses PLC" στην περιοχή της Λίμνης της Πόλης της 
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Χρυσοχούς, διερευνάται από αρμόδιο Επιθεωρητή του Επαρχιακού Γραφείου 
Επιθεώρησης Εργασίας Πάφου και αναμένεται ότι η διερεύνηση του θα ολοκληρωθεί 
εντός των προσεχών ημερών. 

 Στη συνέχεια ο σχετικός φάκελος θα προωθεί στο Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

 Ως εκ τούτου, στο παρόν στάδιο δεν είναι δυνατή οποιαδήποτε άλλη 
πληροφόρηση για το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.690, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 25.1.2010, με την οποία διαβιβάζεται η πιο πάνω ερώτηση 
του Βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στα πλαίσια του χρηματοδοτικού μέσου «LIFE - ΤΡΙΤΕΣ ΧΩΡΕΣ» το καλοκαίρι 
του 1998 εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή το Πρόγραμμα που υπέβαλε η 
Κύπρος με τίτλο: «Ειδικές Περιοχές Προστασίας (Οδηγία 92/43/ΕΟΚ) στην Κύπρο». 
Βασικός σκοπός του Προγράμματος ήταν η συλλογή και επεξεργασία των 
πληροφοριών που απαιτούνταν για την ίδρυση ενός ∆ικτύου ζωνών περιβαλλοντικής 
σημασίας σε ολόκληρη την Κύπρο, στα πλαίσια του Ευρωπαϊκού ∆ικτύου 
Προστατευόμενων Περιοχών «ΦΥΣΗ 2000». Το Πρόγραμμα ολοκληρώθηκε το 2003. 

 Στα πλαίσια του πιο πάνω Προγράμματος, προκαταρκτικά αναγνωρίστηκαν και 
αξιολογήθηκαν 38 περιοχές, επτά από τις οποίες βρίσκονται στα κατεχόμενα εδάφη. 
Σημειώνεται ότι, τόσο τα έντυπα δεδομένων, όσο και οι χάρτες για τις 38 περιοχές 
διαβιβάστηκαν στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή ως τα παραδοτέα του υπό αναφορά 
προγράμματος. Ακολούθως, αποφασίστηκε όπως η Κυπριακή ∆ημοκρατία προτείνει 
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή ως υποψήφιες για ένταξη στο Ευρωπαϊκό ∆ίκτυο «ΦΥΣΗ 
2000» μόνο τις περιοχές που βρίσκονται στην ελεγχόμενη από τη ∆ημοκρατία 
περιοχή. 

 Μετά την ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή παραχώρησε χρηματική βοήθεια στην Τουρκοκυπριακή 
Κοινότητα για εναρμόνιση και ορθή εφαρμογή της Ευρωπαϊκής Νομοθεσίας. Μέρος 
των κονδυλίων αυτών διατέθηκε για την ετοιμασία ∆ιαχειριστικών Σχεδίων για τις επτά 
περιοχές που πληρούν τα κριτήρια για ένταξη στο ∆ίκτυο «ΦΥΣΗ 2000», σύμφωνα με 
τα αποτελέσματα του πιο πάνω Προγράμματος. Στις πιο πάνω περιοχές 
περιλαμβάνεται και η ευρύτερη περιοχή του Ακρωτηρίου Κορμακίτη. Οι Υπηρεσίες της 
∆ημοκρατίας δεν συμμετέχουν στις πιο πάνω διαδικασίες. 

 Στο παρόν στάδιο ετοιμάζονται ∆ιαχειριστικά Σχέδια για τις περιοχές, υπό την 
εποπτεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ενώ παράλληλα προγραμματίζονται και 
συγκεκριμένες δράσεις με στόχο την προστασία των ειδών και οικοτόπων που 
απαντούνται στις περιοχές αυτές. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών                          
κ. Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.692, ημερομηνίας                 

7 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 
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 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω ερώτημα και σας πληροφορώ ότι, επί του 
παρόντος, το Υπουργείο Οικονομικών δεν προτίθεται να υιοθετήσει ως μέτρο 
φοροαπαλλαγής την επίδειξη από τους φορολογούμενους προς το Τμήμα 
Εσωτερικών Προσόδων ταμειακών αποδείξεων για τις αγορές αγαθών και υπηρεσιών, 
με σκοπό την πάταξη του φαινομένου της φοροδιαφυγής. 

 Ένα τέτοιο μέτρο δημιουργεί μεγάλη γραφειοκρατία, το διοικητικό κόστος της 
οποίας, τόσο για το δημόσιο όσο και για τους πολίτες, κρίνεται ως υπέρμετρο σε 
σχέση με το όφελος που θα μπορούσε να προκύψει για το δημόσιο. 

Επιπρόσθετα έχω την άποψη ότι, για να έχει σοβαρές πιθανότητες επιτυχίας 
ένα τέτοιο μέτρο, θα πρέπει να εφαρμοστεί σε ένα οικονομικό περιβάλλον λειτουργίας 
της όλης Κυβερνητικής μηχανής, πλήρως μηχανογραφημένο και αυτοματοποιημένο 
και με πλήρη διασύνδεση αρχείων. 

Σημειώνεται ότι οι Ελληνικές φορολογικές αρχές είχαν εφαρμόσει στο παρελθόν 
αντίστοιχο μέτρο, χωρίς όμως να αποκομίσουν, όπως τελικά διεφάνη, τα οφέλη που 
ανέμεναν από την εφαρμογή του. 

Επισημαίνεται επίσης ότι η πρόσφατη επαναφορά του μέτρου αυτού από την 
Ελληνική κυβέρνηση συνοδεύεται από σημαντική μείωση του ποσού που 
παραχωρείται αυτόματα ως αφορολόγητο εισόδημα. Για να δικαιούνται οι 
φορολογούμενοι το αφορολόγητο ποσό που ίσχυε προηγουμένως θα πρέπει να 
συγκεντρώνουν και να υποβάλλουν αποδείξεις. 

Επιθυμώ να τονίσω ότι, το Υπουργείο Οικονομικών σε συνεργασία με τα 
αρμόδια Τμήματα, καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια και λαμβάνει άλλα μέτρα που 
αποσκοπούν στην καταπολέμηση της φοροδιαφυγής, με σκοπό τόσο την ενίσχυση 
των κρατικών εσόδων όσο και την δικαιότερη κατανομή των άμεσων φορολογικών 
βαρών.     

 Συναφή είναι τα μέτρα που έχουν εξαγγελθεί πρόσφατα από το Υπουργείο 
Οικονομικών και τα οποία σύντομα αναμένεται να κατατεθούν ενώπιον της Βουλής 
των Αντιπροσώπων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.700, ημερομηνίας 11 
Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερ. 14.1.2010 με την οποία μας διαβιβάστηκε η Ερώτηση του 
αξιότιμου Βουλευτή Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου, με αρ. 23.06.009.700 ημερ. 
11.1.2010 και σας πληροφορώ ότι η Τοπική Αυτοδιοίκηση με το σημερινό σε ισχύ 
Νομικό Θεσμικό Πλαίσιο δεν έχει αρμοδιότητα για συμμετοχή ή ανάληψη 
πρωτοβουλιών που να έχουν σχέση με το θέμα των κοινωνικών παντοπωλείων όπως 
αυτό περιγράφεται στην υπό αναφορά Ερώτηση. 

 Με την υπό εξέλιξη διαδικασία μεταρρύθμισης της Τοπικής Αυτοδιοίκησης θα 
επιδιωχθεί η διεύρυνση του ρόλου των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης για να 
περιλάβει και θέματα κοινωνικής πρόνοιας. 

 Σημειώνουμε όμως ότι το Κράτος έχει σήμερα μηχανισμούς, μέσω του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, που προσφέρει οικονομική και 
άλλη βοήθεια σε συμπολίτες μας που έχουν τέτοια ανάγκη.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.702, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.009.04.702, ημερομηνίας 
14/1/2010, σχετικά με ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, και σας 
παραθέτω τα ακόλουθα: 

1. Με ∆ιάταγμα που τέθηκε σε ισχύ στις 23 ∆εκεμβρίου 2009, προστέθηκαν στο 
Class C του Misuse of Drugs Act του Ηνωμένου Βασιλείου [The Misuse of 
Drugs Act 1971 (Amendment) Order 2009] μεταξύ άλλων, 15 αναβολικές 
ουσίες μετά από ανασκόπηση του καταλόγου του Παγκόσμιου Οργανισμού 
Αντιντόπινγκ (WADA) για τις απαγορευμένες ουσίες. 

2. Με διάταγμα του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού υιοθετείται στην Κυπριακή 
Νομοθεσία ο κατάλογος της WADA σύμφωνα και με τα πρότυπα που εκάστοτε 
εκδίδονται από την WADA με βάση τον Κυρωτικό της ∆ιεθνούς Σύμβασης 
(ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό Νόμο [Ν. 7(ΙΙΙ) του 2009]. Ως 
εκ τούτου οι συγκεκριμένες ουσίες που προστέθηκαν στο Ηνωμένο Βασίλειο, 
ήδη είναι καταχωρημένες στο Παράρτημα του πιο πάνω Νόμου. 

3. Στο Ηνωμένο Βασίλειο οι αναβολικές ουσίες κατατάσσονται σε Πίνακα του 
Misuse of Drugs Act, στον οποίο επίσης κατατάσσονται οι ναρκωτικές και οι 
ψυχότροπες ουσίες. Ο αντίστοιχος στην Κύπρο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων 
και Ψυχοτρόπων Ουσιών Νόμος 29 του 1977 κατατάσσει μόνο τις ναρκωτικές 
και ψυχότροπες ουσίες όπως αυτές προέκυψαν από διεθνείς συμβάσεις, το 
Κοινοτικό Κεκτημένο καθώς και από τοπικές τάσεις κατάχρησης. 

4. Αναφορικά με την ουσία γ-butyrolactone (GBL) πληροφορείσθε ότι δεν 
κατατάσσεται στον Πρώτο Πίνακα του Κυπριακού Νόμου. Πρόκειται για ουσία 
που χρησιμοποιείται ευρέως στη βιομηχανία. Έχοντας όμως υπόψη ότι το 
Βρετανικό ∆ιάταγμα που αναφέρεται στην παράγραφο 1 το κατατάσσει ως 
Class C, το ενδεχόμενο συμπερίληψης της εν λόγω ουσίας στον Πρώτο Πίνακα 
της Κυπριακή Νομοθεσία εξετάζεται. Η ουσία γ-hydroxybutyric acid (GHB) 
βρίσκεται στον Πρώτο Πίνακα Φάρμακα Τάξης Γ του περί Ναρκωτικών 
Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών Νόμου. Επίσης η ουσία ΒΖΡ βρίσκεται 
στον Πρώτο Πίνακα Φάρμακα Τάξης Β του περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και 
Ψυχοτρόπων Ουσιών Νόμου. 

5.  Επιπρόσθετα αναφέρεται ότι το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου (ΑΣΚ) έχει 
ορίσει πολυθεματική ad hoc επιτροπή για την αναθεώρηση των νομοθεσιών 
που αφορούν τα ναρκωτικά. Στην επιτροπή συμμετέχουν εκτός από το ΑΣΚ, 
λειτουργοί από τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, τις Φαρμακευτικές 
Υπηρεσίες, το Γενικό Χημείο του Κράτους, το Εθνικό Κέντρο Τεκμηρίωσης και 
Πληροφόρησης για τα Ναρκωτικά (ΕΚΤΕΠΝ), την Υπηρεσία Καταπολέμησης 
Ναρκωτικών (ΥΚΑΝ) και το Τμήμα Τελωνείων. 

6. Στα πλαίσια της εν λόγω επιτροπής αποφασίσθηκε η αναθεώρηση του περί 
Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών Νόμου. Σαν αρχικό μέτρο 
αποφασίσθηκε η αναθεώρηση/επικαιροποίηση του Πρώτου Πίνακα του Νόμου, 
ο οποίος περιλαμβάνει τις ουσίες που είναι απαγορευμένες (ελεγχόμενα 
φάρμακα).  Η αναθεώρηση αυτή περιλαμβάνει: 

 (α) Την ενοποίηση σε ενιαίο Πίνακα όλων των ελεγχομένων φαρμάκων που 
έχουν κατά καιρούς ενταχθεί σε αυτό με ∆ιατάγματα, ώστε να είναι 
ευκολότερη η ανάγνωση του. 
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 (β)  Την προσθήκη ουσιών που εν τω μεταξύ έχουν εντοπισθεί στην Κύπρο 
και διεθνώς και θεωρούνται εξαρτησιογόνες. 

Σημειώνεται ότι το ΕΚΤΕΠΝ μέσω του European Monitoring Centre for Drugs 
and Drug Addiction (EMCDDA) έχει θέσει υπό παρακολούθηση πέραν των 100 
ουσιών ή ουάδων ουσιών οι οποίες θα πρέπει να αξιολογηθούν κατά πόσο θα 
ενταχθούν στον Πρώτο Πίνακα και σε ποιο Μέρος. 

7.  Για το θέμα που τέθηκε από την Επιτροπή για την Εγκληματικότητα και την 
Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για προϊόντα τύπου «spice», το Υπουργικό Συμβούλιο στη 
συνεδρία του στις 4 Φεβρουαρίου 2010 ενέκρινε την προσθήκη 7 ουσιών που 
εντοπίσθηκαν σε αυτά τα προϊόντα και που έχουν ψυχοδραστικές ιδιότητες, 
στον Πρώτο Πίνακα Μέρος Β του Νόμου. Σχετικό ∆ιάταγμα δημοσιεύθηκε στην 
Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 12/2/2010. 

8.  Σε συνέχεια του πιο πάνω, η ad hoc Επιτροπή Νομοθεσίας του ΑΣΚ προτίθεται 
να αναζητήσει μεθόδους έγκαιρου εντοπισμού και αξιολόγησης της 
επικινδυνότητας των διαφόρων ουσιών που εμφανίζονται καθώς και μείωσης 
του χρόνου που χρειάζεται για την κατάταξη τους στον Πρώτο Πίνακα. Για το 
σκοπό αυτό, έχει προταθεί η τροποποίηση του Νόμου, ώστε να δίδεται η 
εξουσία στον Υπουργό Υγείας με ∆ιάταγμα να απαγορεύει προσωρινά την 
κυκλοφορία ουσιών για τις οποίες υπάρχει υπόνοια κατάχρησης μέχρι την 
αξιολόγηση του κινδύνου που υπέχει η χρήση τους και τη λήψη απόφασης για 
την τελική κατάταξη τους. Επίσης, η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας 
ετοιμάζει πρότυπο ∆ιατάγματος το οποίο θα συμπληρώνεται κάθε φορά που θα 
αποφασίζεται η κατάταξη ουσίας ώστε να μην είναι απαραίτητος ο 
νομοτεχνικός έλεγχος που δυνατό να καθυστερεί την έκδοση του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.713, 
ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 28.1.2010 και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1. Τα κριτήρια με βάση τα οποία αξιολογούνται τα σχολικά κτίρια κατά τη μελέτη 
αναβάθμισης τους είναι: 

 α. Κατάσταση φέροντος οργανισμού η οποία διερευνάται με οπτικούς και 
δειγματοληπτικούς ελέγχους. Αν οι αντοχές του σκυροδέματος είναι 
κάτω από ορισμένα όρια το κτίριο κρίνεται κατεδαφιστέο. 

 β. Οικονομικά κριτήρια ώστε η δαπάνη επισκευής του φέροντος 
οργανισμού και των συνεπαγομένων άλλων εργασιών να μην 
υπερβαίνει το 1/3 της αξίας των υφιστάμενων κτιρίων. 

2. Στην προκειμένη περίπτωση το κριτήριο της κατάστασης του φέροντος 
οργανισμού επέτρεπε την αναβάθμιση. Αποφασίστηκε η αντικατάσταση επειδή 
το οικονομικό κριτήριο δεν ικανοποιείτο. Πρόσθετα λήφθηκαν υπόψη και οι 
αρχιτεκτονικές αδυναμίες των υφιστάμενων κτιρίων. 

 Το κτίριο επί του παρόντος είναι ασφαλές για χρήση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 



 72

23.06.009.04.715, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06 009.04.715 και ημερ. 
25/01/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

1.  Από τις μετρήσεις ποιότητας αέρα που διεξάγει το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας σε διάφορα σημεία της Κύπρου, διαπιστώνεται ότι για τους 
περισσότερους ρύπους όχι μόνο δεν υπάρχουν υπερβάσεις των αντίστοιχων 
οριακών τιμών, αλλά παρατηρείται και συνεχής βελτίωση της ποιότητας του 
αέρα. 

2. Εξαίρεση αποτελούν τα Αιωρούμενα Σωματίδια με διάμετρο μικρότερη των               
10 μm (ΑΣ10), όπου παρατηρούνται υπερβάσεις τόσο της ετήσιας (40 μg/m3) 
όσο και της 24ωρης (50 μg/m3) οριακής τιμής, σε όλες σχεδόν τις περιοχές της 
Κύπρου, ιδιαίτερα τις αστικές. Οι υπερβάσεις αυτές οφείλονται αφ' ενός στις 
εκπομπές ΑΣ10 από φυσικές πηγές (θαλάσσιο άλας) και στη διασυνοριακή 
ρύπανση (μεταφορά σκόνης από τη Σαχάρα και άλλες περιοχές) και αφ' 
εταίρου στις εκπομπές από ανθρωπογενείς πηγές, όπως είναι οι εκπομπές 
από τα οχήματα, τις κεντρικές θερμάνσεις και τις βιομηχανικές εγκαταστάσεις. 

3. Για σκοπούς διεξαγωγής ολοκληρωμένης μελέτης εκτίμησης των πηγών 
εκπομπής ΑΣ10 και εξακρίβωση του αριθμού και της προέλευσης των 
υπερβάσεων των αντίστοιχων οριακών τιμών, η Κύπρος έκαμε χρήση του 
δικαιώματος που της παρέχει η νέα Οδηγία 2008/50/ΕΚ για την ποιότητα του 
ατμοσφαιρικού αέρα και καθαρότερο αέρα στην Ευρώπη και υπέβαλε αίτημα 
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για εξαίρεση από την υποχρέωση εφαρμογής των 
οριακών τιμών για τα ΑΣ10, μέχρι τον Ιούνιο 2011. 

Η αίτηση αφορούσε ολόκληρη την Κύπρο, ως μία ζώνη. Η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή, με επιστολή της, ενέκρινε πρόσφατα το πιο πάνω αίτημα της 
Κύπρου. 

4. Παράλληλα, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας ολοκλήρωσε το 2008 
Ευρωπαϊκό πρόγραμμα για την απογραφή εκπομπών ρύπων και την 
προσομοίωση/πρόβλεψη της ποιότητας του αέρα στην Κύπρο. Σκοπός της 
απογραφής εκπομπών ήταν η συγκέντρωση στοιχείων για τις εκπομπές ανά 
ρύπο, τις πηγές εκπομπής και τη χωρική κατανομή τους, ώστε να μπορούν να 
ληφθούν στοχευμένα μέτρα για τη μείωση τους. 

5. Με βάση τα πιο πάνω, ετοιμάστηκε Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για τη βελτίωση της 
Ποιότητας του Αέρα στην Κύπρο, το οποίο εγκρίθηκε από το Υπουργικό 
Συμβούλιο το Φεβρουάριο 2008 και στη συνέχεια υποβλήθηκε στην Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή. 

 Η υλοποίηση του εν λόγω Σχεδίου ∆ράσης παρακολουθείται στενά από το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, σε συνεργασία με άλλα πέντε συναρμόδια 
Υπουργεία, την Τοπική Αυτοδιοίκηση, την Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών και 
Οικολογικών Οργανώσεων, το ETEK και άλλους Φορείς που συμμετέχουν στην 
προβλεπόμενη από τη σχετική Νομοθεσία Συμβουλευτική Τεχνική Επιτροπή». 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.716, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.716 και ημερομηνία 14 Ιανουαρίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 26 
Ιανουαρίου 2010, με την οποία ζητεί ενημέρωση για ενδεχόμενη ύπαρξη νομοθεσίας 
που να προστατεύει τους σταλακτίτες ή/και σταλαγμίτες καθώς επίσης και τους 
χώρους όπου εντοπίζονται τέτοιοι γεωλογικοί σχηματισμοί (π.χ. σπήλαια), και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι σταλακτίτες δημιουργούνται από τη σταδιακή εναπόθεση ανθρακικού 
ασβεστίου από σταγονορροές στο εσωτερικό εγκοίλων/σπηλαίων που 
βρίσκονται σε ασβεστολιθικά πετρώματα. Στο σημείο που οι σταγόνες φθάνουν 
στο έδαφος σχηματίζονται οι σταλαγμίτες, από το υπόλοιπο του ανθρακικού 
ασβεστίου που συμπαρασύρει η σταγόνα στο πέσιμο της, το οποίο πλέον το 
εναποθέτει στο έδαφος. Ανάλογα με την ποσότητα ανθρακικού ασβεστίου που 
κουβαλάει το νερό και ανάλογα με τη ροή και την ταχύτητα της, οι 
σταλακτίτες/σταλαγμίτες μπορούν να σχηματιστούν μέσα σε ελάχιστα χρόνια ή 
και μετά από την παρέλευση αιώνων. Πολλές φορές οι σταλακτίτες ενώνονται 
με τους σταλαγμίτες από κάτω και δημιουργούν τις κολώνες. Σε πολλές 
περιπτώσεις δημιουργούνται διάφοροι εντυπωσιακοί σχηματισμοί. 

2. Συνεπώς η όποια προστασία των σταλακτιτών/σταλαγμιτών πρέπει να 
συνδέεται άμεσα με την προστασία των εγκοίλων ή σπηλαίων μέσα στα οποία 
βρίσκονται. Για αυτό και το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος έχει ζητήσει την προστασία 
όλων των γνωστών σπηλαίων που βρίσκονται σε ασβεστολιθικά πετρώματα 
μέσα από τις διατάξεις του Νόμου Περί Πολεοδομίας, για τα Τοπικά Σχέδια 
Ανάπτυξης και του ∆ικτύου Φύση 2000.  Στις περιοχές των Σχεδίων Ανάπτυξης 
και Φύση 2000 τα εν λόγω σπήλαια προστατεύονται ως περιοχές προστασίας 
της φύσης είτε λόγω της επιστημονικής, γεωμορφολογικής σημασίας τους, είτε 
ως περιοχές εξαιρετικής φυσικής καλλονής. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.720, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 27.1.2010, σε σχέση με την πιο 
πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα αναφορικά 
με το ελαιοτριβείο στον Αναλιόντα: 

 Στο ελαιοτριβείο της Εταιρείας Κτηματική Εταιρεία Χρ. & Λ. Λουκά Λτδ 
χορηγήθηκε για πρώτη φορά άδεια απόρριψης αποβλήτων το έτος 2002, ενώ η 
ισχύουσα άδεια απόρριψης χορηγήθηκε το 2007. Στις άδειες αυτές τέθηκαν όροι 
απόρριψης για την ορθολογική διαχείριση των υγρών και στερεών αποβλήτων που 
προκύπτουν από την παραγωγική διαδικασία του ελαιοτριβείου. 

 Η παρούσα κατάσταση όσον αφορά τη διαχείριση των υγρών και στερεών 
αποβλήτων του ελαιοτριβείου κρίνεται ικανοποιητική και παρουσιάζει σημαντική 
βελτίωση σε σχέση με το παρελθόν. Σε μια προσπάθεια συμμόρφωσης με τους όρους 
που τέθηκαν στην Άδεια Απόρριψης, ο Φορέας Εκμετάλλευσης του ελαιοτριβείου 
προχώρησε τα τελευταία χρόνια στην κατασκευή χωμάτινης, στεγανής δεξαμενής 
εξάτμισης για τη διάθεση των υγρών αποβλήτων του ελαιοτριβείου και έχει στεγάσει 
τον χώρο προσωρινής αποθήκευσης του ελαιοπυρήνα. Επίσης, προτίθεται να 
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συνάψει συμφωνία με την Εταιρεία Dalland Animalia Farm Ltd για την επεξεργασία 
των υγρών αποβλήτων του στον σταθμό επεξεργασίας αποβλήτων της πιο πάνω 
εταιρείας. 

 Κατά την τελευταία επιθεώρηση που πραγματοποιήθηκε στα υποστατικά του 
υπό αναφορά ελαιοτριβείου στις 7.12.2009 από επιθεωρητές του Τμήματος 
Περιβάλλοντος, διαπιστώθηκε η μη τήρηση ενός εκ των Όρων της Άδειας Απόρριψης 
Αποβλήτων. Συγκεκριμένα, διαπιστώθηκαν απορροές υγρών αποβλήτων από τον 
χώρο αποθήκευσης του ελαιοπυρήνα, οι οποίες δεν διοχετεύονταν στη δεξαμενή 
υγρών αποβλήτων. Το Τμήμα Περιβάλλοντος, με ειδοποίηση βελτίωσης που 
απέστειλε στον Φορέα Εκμετάλλευσης του ελαιοτριβείου, τον κάλεσε όπως 
προχωρήσει στη λήψη συγκεκριμένων διορθωτικών μέτρων μέχρι τις 30.6.2010 για 
πλήρη συμμόρφωσή του με την Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων που κατέχει. 

 Όσον αφορά τις ποινές που επιβλήθηκαν στο εν λόγω ελαιοτριβείο, 
πληροφορείσθε ότι στις 31.7.2007 είχε επιβληθεί εξώδικο πρόστιμο για διαρροή 
υγρών αποβλήτων σε παρακείμενο τεμάχιο γης, κατά παράβαση σχετικού όρου της 
Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων. 

 Αναφορικά με τον θόρυβο που προκαλείται από την παραγωγική διαδικασία 
του ελαιοτριβείου, αρμόδια αρχή είναι το Υπουργείο Εσωτερικών (Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Λευκωσίας) ενώ για τις αέριες εκπομπές, αρμόδια αρχή είναι το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.721, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 27 Ιανουαρίου 2010, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο 
πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η κτηνοτροφική περιοχή Κοκκινοτριμιθιάς υδροδοτείτο τα τελευταία χρόνια από 
τη γεώτρηση με αρ. 1988/56, η απόδοση της οποίας έχει μειωθεί στο ελάχιστο, με 
αποτέλεσμα να παρουσιάζονται σοβαρά προβλήματα ύδρευσης των ζώων. 

 Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης, μετά από σχετικό αίτημα του Τμήματος 
Γεωργίας, προέβη τον Αύγουστο 2009 σε ανόρυξη της γεώτρησης με αρ. 39/09, με 
σκοπό την ικανοποίηση των υδρευτικών αναγκών της υπό αναφορά κτηνοτροφικής 
περιοχής. Η ποιότητα του νερού, αν και έχει αυξημένη συγκέντρωση νατρίου, χλωρίου 
και βορίου, κρίνεται κατάλληλη για ύδρευση των ζώων μόνο. Η συγκέντρωση 
αρσενικού (As) στο νερό της γεώτρησης βρίσκεται σε πολύ χαμηλά επίπεδα (< 1,0 
parts per billion - ppb) και δεν αποτελεί πρόβλημα στην υγεία και ευημερία των ζώων. 
Το μέγιστο επιτρεπτό όριο αρσενικού στο νερό για ύδρευση των ζώων, ανέρχεται στα 
200 ppb. 

 Σημειώνεται ότι υποχρέωση του Τμήματος Γεωργίας αποτελεί η παροχή στα 
κτηνοτροφικά υποστατικά κατάλληλου νερού για ύδρευση των ζώων και, όπου είναι 
δυνατό, επιθυμία του Τμήματος είναι η παροχή πόσιμου νερού. Σήμερα η προμήθεια 
πόσιμου νερού στα υποστατικά γίνεται από τους κτηνοτρόφους με βυτιοφόρα. 

 Με σκοπό την οριστική επίλυση του προβλήματος υδατοπρομήθειας της 
κτηνοτροφικής περιοχής Κοκκινοτριμιθιάς, το Τμήμα Γεωργίας έχει τροχοδρομήσει 
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διαδικασία μέσω του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων για παροχή πόσιμου νερού στα 
κτηνοτροφικά υποστατικά από το υδρευτικό δίκτυο της κοινότητας Κοκκινοτριμιθιάς. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.722, 
ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Αντρέα Φακοντή  

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Η χαρτογράφηση του περιβαλλοντικού θορύβου, όπως αυτός προσδιορίζεται 
στο σχετικό Νόμο Αρ. 224 (Ι)/2004, είναι υποχρέωση όλων των κρατών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και απορρέει από την εναρμόνιση με την Οδηγία 2002/49/ΕΚ. 
Στα πλαίσια της σχετικής νομοθεσίας, η Υπηρεσία Περιβάλλοντος προκήρυξε μελέτη 
για «Ετοιμασία Στρατηγικών Χαρτών Θορύβου για τους οδικούς άξονες με πέραν των 
έξι εκατομμυρίων κινήσεων το χρόνο και Σχεδίων ∆ράσης για απάμβλυνση/επίλυση 
του προβλήματος του περιβαλλοντικού θορύβου στις περιοχές που θα προσδιορίσουν 
οι Στρατηγικοί Χάρτες Θορύβου». 

3. Σύμφωνα με τα πορίσματα της πιο πάνω μελέτης, δεν προβλέπεται σε αυτό το 
στάδιο η τοποθέτηση ηχοπετασμάτων κατά μήκος του αυτοκινητόδρομου Πάφου-
Λεμεσού στα όρια της Κοινότητας Κονιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.730, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ.:23.06.009.04.730 και ημερ. 3/02/10, η οποία αφορά 
ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, κ. Γεώργιος 
Τάσου, σχετικά με το πολεοδομικό έργο για τη διαμόρφωση της περιοχής γύρω από 
την εκκλησία και το Κοινοτικό Συμβούλιο της Ξυλοφάγου και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Το πιο πάνω έργο εντάσσεται κάτω από το άρθρο 08863.3 - ∆ιαμόρφωση, 
Ανάπλαση και Πεζοδρομοποίηση Πλατειών και Άλλων Χώρων του κεφαλαίου 
1608 του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και ως εκ τούτου θα υλοποιηθεί 
ως πολεοδομικό. Η χρηματοδότησή του θα γίνει με αναλογία 2/3 συνεισφορά 
από την κυβέρνηση και 1/3 με συνεισφορά της τοπικής αρχής. Η συνολική 
δαπάνη για την κατασκευή του υπολογίζεται να ανέλθει στο ποσό των €3.5 
εκατομ. συν ΦΠΑ. 

(β) Το έργο αφορά στην ανάπλαση τμήματος της κοινότητας Ξυλοφάγου, μεταξύ 
του Κοινοτικού Συμβουλίου και των δύο εκκλησιών (παλαιάς και νέας). Ο 
περίβολος των εκκλησιών ενοποιείται με την υπό διαμόρφωση πλατεία και τους 
γύρω δρόμους, με στόχο την αισθητική και λειτουργική αναβάθμιση της 
περιοχής και τη δημιουργία ενός άνετου, λειτουργικού, κοινωνικού, πολιτιστικού 
και θρησκευτικού κέντρου. 

(γ) Στις χρήσεις που προτείνονται να ενταχθούν στο πιο πάνω έργο, 
περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων η διαμόρφωση πλατειακού χώρου περιμετρικά 
των υφιστάμενων κτιρίων και του χώρου των εκκλησιών, διαμόρφωση χώρων 
πρασίνου, καθιστικοί χώροι, εξωτερικές κερκίδες, παιδότοπος και δημιουργία 
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οργανωμένων χώρων στάθμευσης.   Όσον αφορά τη μελέτη του μνημείου 
ηρώων, το οποίο θα χωροθετηθεί βορειοδυτικά της εκκλησίας, μετά από 
εισήγηση της Επιτροπής Μνημείων, αυτή θα ετοιμαστεί με την προκήρυξη 
διαγωνισμού. 

(δ)  Συναφώς, αναφέρεται ότι έχουν ήδη συμπληρωθεί όλες οι μελέτες που 
αφορούν το έργο (αρχιτεκτονικά και κατασκευαστικά σχέδια και μελέτες 
υπηρεσιών κοινής ωφέλειας) και στο παρόν στάδιο προωθείται η ετοιμασία των 
εγγράφων ζήτησης προσφορών από τον Κλάδο Επιμετρητών του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως. Με βάση τον προγραμματισμό του εν λόγω 
τμήματος, αναμένεται να ζητηθούν προσφορές περί τις αρχές Απριλίου, με 
στόχο οι κατασκευαστικές εργασίες να αρχίσουν το δεύτερο εξάμηνο του 2010. 
Η κατασκευή του έργου υπολογίζεται ότι θα έχει διάρκεια δεκαοκτώ μηνών 
περίπου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.742, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 26 Ιανουαρίου 2010, σε σχέση 
με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ετοιμασία προσχεδίου κανονισμών αποβλήτων ελαστικών έχει ολοκληρωθεί 
και, στα πλαίσια διαβούλευσης με τους εμπλεκόμενους φορείς, πραγματοποιήθηκε 
συνεδρίαση της Συμβουλευτικής Επιτροπής ∆ιαχείρισης Αποβλήτων στις 26 
Φεβρουαρίου 2010 για συζήτηση του θέματος. 

 Το αναθεωρημένο προσχέδιο θα προωθηθεί εντός των ημερών στη Νομική 
Υπηρεσία, πριν κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.756, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 22/01/2010 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και  σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στο νοσοκομείο Πόλης Χρυσοχούς έχει εγκατασταθεί τελευταία καινούργιο 
ακτινολογικό μηχάνημα, με μέσο όρο λήψης 15-20 την ημέρα, και τον 
εξοπλισμό του ακτινολογικού μηχανήματος χειρίζεται ακτινογράφος 
(ακτινοδιαγνώστης). Σε περίπτωση που το ιατρικό προσωπικό χρειάζεται 
διάγνωση της ακτινογραφίας από ακτινολόγο ιατρό, τότε η ακτινογραφία 
αποστέλλεται στο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου. 

2. Στη περίπτωση λειτουργίας θαλάμου εσωτερικών ασθενών στο νοσοκομείο 
Πόλης Χρυσοχούς, θα γίνει εισήγηση όπως τοποθετηθεί ακόμα ένας 
ακτινογράφος για να καλύπτονται τα περιστατικά και τα απογεύματα, ενώ για 
τις υπόλοιπες ώρες του 24ώρου μπορεί να υπάρχει κάλυψη με αναμονή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.762, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.04.762 και ημερομηνία 22 Ιανουαρίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 28 
Ιανουαρίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Από τη μέχρι τώρα υδατική κατάσταση στα φράγματα του Αρδευτικού Έργου 
Χρυσοχούς, διαφαίνεται η πιθανότητα να παραχωρηθούν μεγαλύτερες 
ποσότητες νερού στις κοινότητες Πωμού και Αργάκας (πέραν των 70% των 
αναγκών που είχε παραχωρηθεί το 2009), αλλά η τελική απόφαση θα παρθεί 
περί τα τέλη Μαρτίου αφού αξιολογηθεί σε βάθος η τότε υδατική κατάσταση. 

2. Σύμφωνα και με γνωμάτευση του Εφόρου Κρατικών Ενισχύσεων το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων υποχρεώθηκε να τερματίσει τη δωρεάν παροχή νερού για 
γεωργική χρήση κατά την περίοδο υπερχείλισης του φράγματος Αργάκας που 
προνοείτο σε παλαιότερη συμφωνία με τους κατοίκους της περιοχής. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.764, 
ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Λήψη σήματος τηλεοπτικών σταθμών στην Κοινότητα Πωμού της Επαρχίας Πάφου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, η οποία μας είχε σταλεί με επιστολή του 
Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών με αρ. Υ.Ε.10.1.2.19 και ημερ. 
9.2.2010, και θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων διενήργησε μετρήσεις εντάσεως πεδίου, οι οποίες επιβεβαίωσαν ότι η 
Κοινότητα Πωμού καλύπτεται τηλεοπτικά από τοπικό υποσταθμό του ΡΙΚ με 
ικανοποιητική κάλυψη για τα κανάλια ΡΙΚ1, ΡΙΚ2 και ERTWorld. 

(β)  Το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών λαμβάνει κατά καιρούς διάφορα 
αιτήματα από κοινότητες για την τηλεοπτική τους κάλυψη, κυρίως όσον αφορά 
τους ιδιωτικούς τηλεοπτικούς σταθμούς. Αφού το αίτημα μιας κοινότητας 
εξετασθεί με επί τόπου μετρήσεις εντάσεως πεδίου και επιβεβαιωθεί ότι η 
κοινότητα δεν καλύπτεται ικανοποιητικά, τότε προωθείται μέσω της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου αναθεώρηση του σχεδίου τηλεοπτικής κάλυψης, το 
οποίο δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας σύμφωνα με το 
Άρθρο 13 του περί Τηλεοπτικών και Ραδιοφωνικών Σταθμών Νόμου (Ν.7(Ι)/98). 
Μέχρι στιγμής, το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών δεν έχει λάβει σχετικό 
αίτημα από την Κοινότητα Πωμού. 

(γ) Σημειώνεται ότι η υλοποίηση νέων σημείων εκπομπής (τεχνική και οικονομική) 
για τους ιδιωτικούς τηλεοπτικούς σταθμούς εναπόκειται στους ίδιους τους 
τηλεοπτικούς σταθμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.771, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.771 και ημερ. 22 Ιανουαρίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή 
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του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 28 Ιανουαρίου 
2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά από έρευνα στην οποία προέβη η Μετεωρολογική Υπηρεσία, ο χώρος 
του Παλαιού Γενικού Νοσοκομείου θα δοθεί στο Τμήμα Αρχαιοτήτων για να 
αξιοποιηθεί για την ανέγερση Μουσειακών εγκαταστάσεων. Στο χώρο αυτό εντάσσεται 
και το υφιστάμενο ιστορικό κτίριο του πρώτου Μετεωρολογικού Γραφείου της Κύπρου 
στο οποίο η Μετεωρολογική Υπηρεσία ενδιαφέρεται να λειτουργήσει Μετεωρολογικό 
Μουσείο. 

 Προς το σκοπό αυτό και σαν πρώτο βήμα, απεστάλη επιστολή από τη 
Μετεωρολογική Υπηρεσία προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων ημερ. 3 Φεβρουαρίου 2010 στην οποία εκφράζεται το ενδιαφέρον για 
μετατροπή του πιο πάνω ιστορικού κτιρίου σε Μουσειακό χώρο και με την παράκληση 
να ληφθεί σοβαρά υπόψη η πρόταση κατά την ανάπτυξη του χώρου. Στην ίδια 
επιστολή η Μετεωρολογική Υπηρεσία ζητά να ενημερωθεί κατά πόσον το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων συμφωνεί με την πιο πάνω πρόταση. Εφόσον το θέμα 
αντικριστεί θετικά, τότε η Μετεωρολογική Υπηρεσία θα προχωρήσει, ζητώντας από το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων μια πρώτη εκτίμηση για τις απαιτούμενες δαπάνες 
αναστήλωσης του κτιρίου, με στόχο να περιληφθούν στις προτάσεις της για τους 
προϋπολογισμούς του 2011. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.773, 

ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Κατ’ αρχήν, είναι σημαντικό να διευκρινιστεί ότι δεν υπάρχει ειδικότητα 
«Ξενοδοχειακά (Γενικά)» στη Μέση Τεχνική και Επαγγελματική Εκπαίδευση, 
όπως αναφέρεται στο ερώτημα. Υπάρχει ο Κλάδος/Ειδικότητα των 
«Ξενοδοχειακών και Επισιτιστικών Τεχνών». 

2. Για τη στελέχωση του Κλάδου των Ξενοδοχειακών και Επισιτιστικών Τεχνών 
υπάρχουν τέσσερις διαφορετικοί κατάλογοι διοριστέων, ως ακολούθως: 

 α) Μαγειρικής 

 β) Τραπεζοκομίας 

 γ) Γενικών Ξενοδοχειακών 

 δ) Τεχνολογίας Τροφίμων 

3. Οι κατάλογοι αυτοί έχουν δημιουργηθεί με βάση το περιεχόμενο του 
Αναλυτικού Προγράμματος. Το μεγαλύτερο μέρος του Αναλυτικού 
Προγράμματος καταπιάνεται με τη Μαγειρική και την Τραπεζοκομία. Ένα πιο 
μικρό μέρος καταπιάνεται με θέματα διοίκησης και άλλα γενικά θέματα που 
σχετίζονται με την Ξενοδοχειακή Βιομηχανία και τον Τουρισμό. Τέλος, ένα πολύ 
μικρό μέρος του Αναλυτικού Προγράμματος ασχολείται με θέματα 
διατροφολογίας και διαιτητικής. 

4. Όπως είναι φυσικό, ο αριθμός των υποψηφίων που καλούνται για 
Προϋπηρεσιακή Κατάρτιση και διορισμό, από τον κάθε κατάλογο, εξαρτάται 
από τις ανάγκες του Κλάδου σε εκπαιδευτικούς, ειδικούς στο κάθε θέμα. 
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5.  Οι υποψήφιοι εκπαιδευτικοί που εγγράφονται στον κατάλογο «Γενικά 
Ξενοδοχειακά» έχουν αξιόλογα προσόντα και γνώσεις, που καλύπτουν όμως 
ένα μικρό μέρος του Αναλυτικού Προγράμματος. Τις περισσότερες φορές οι 
υποψήφιοι αυτοί όταν διοριστούν δυσκολεύονται να διδάξουν τα μαθήματα 
Μαγειρικής και Τραπεζοκομίας, ή τουλάχιστον δεν μπορούν να τα διδάξουν 
όπως οι εξειδικευμένοι συνάδελφοί τους. Η επιλογή των πιο ειδικών ανάλογα 
με τις ανάγκες είναι απαραίτητη και αυτή ώθησε τους αρμόδιους εδώ και 
δεκαπέντε περίπου χρόνια να προχωρήσουν στη δημιουργία διαφορετικών 
εξειδικευμένων καταλόγων διοριστέων. 

6. Όσον αφορά το μέρος του ερωτήματος γιατί καλούνται για Προϋπηρεσιακή 
Κατάρτιση μόνο άτομα από τον κατάλογο Τραπεζοκομίας και όχι άτομα από 
τον κατάλογο Γενικών Ξενοδοχειακών αναφέρω ότι πρόκειται για ανακρίβεια. 
Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και η Επιτροπή Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας τα τελευταία χρόνια καλούν για Προϋπηρεσιακή Κατάρτιση 
υποψήφιους από όλους τους καταλόγους (εκτός της Τεχνολογίας Τροφίμων) 
ανάλογα με τις ανάγκες. Εάν δεν υπάρχει ανάγκη για διορισμό εκπαιδευτικού 
από κάποιο κατάλογο, δεν υπάρχει λόγος να του ζητηθεί να παρακολουθήσει 
το πρόγραμμα Προϋπηρεσιακής Κατάρτισης. Στόχος είναι οι υποψήφιοι 
εκπαιδευτικοί να καλούνται για Προϋπηρεσιακή Κατάρτιση όταν διαφαίνονται 
ανάγκες που θα οδηγούν σε σύντομο διορισμό. 

 Μένω στη διάθεσή σας για περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.774, ημερομηνίας 25 
Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη 

Αντωνίου 

«Αίτημα της κοινότητας Στρουμπίου νια αντικατάσταση των αμιάντων στις στέγες των 
κτιρίων που έχουν ανεγερθεί μετά τον καταστροφικό σεισμό του 1953 στην κοινότητα 

 Αναφορικά με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.04.774 και ημερ. 28.01.2010, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Στο παρόν στάδιο δεν υπάρχει κυβερνητική πολιτική για επιδότηση της 
δαπάνης επιδιόρθωσης ή αφαίρεσης αμιάντου από κατασκευές που ανήκουν 
σε ιδιώτες. Η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών αναλαμβάνει τη 
μετακίνηση αμιάντων μόνο από Τ/Κ κατοικίες στις οποίες διαμένουν 
εκτοπισθέντες. Στη συγκεκριμένη περίπτωση, οι κατοικίες στην κοινότητα 
Στρουμπίου ανήκουν σε ιδιώτες. 

(β)  Οι ιδιοκτήτες, που επιθυμούν να προβούν στη μετακίνηση των αμιάντων από τις 
κατοικίες τους, θα πρέπει να επικοινωνήσουν με το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, λόγω 
αρμοδιότητας, για ενημέρωση αναφορικά με τις ενέργειες στις οποίες θα πρέπει 
να προβούν για μετακίνησή τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.787, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.787 και ημερ. 
02.02.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη σχετικά 
με τη συλλογή μανιταριών στα κρατικά δάση, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Σύμφωνα με τον περί ∆ασών Νόμο, άρθρο 13(2)(δ) (επισυνάπτεται), όποιος 
συλλέγει ή απομακρύνει οποιοδήποτε δασικό προϊόν χωρίς άδεια, είναι ένοχος 
αδικήματος και μπορεί να του επιβληθεί ποινή φυλάκισης μέχρι 9 μήνες ή χρηματική 
ποινή μέχρι €1,700 ή και τα δύο. Όσον αφορά τα μανιτάρια, τα οποία με βάση τις 
ερμηνευτικές διατάξεις του πιο πάνω Νόμου συγκαταλέγονται στα δασικά προϊόντα, 
μέχρι σήμερα έχει εκδοθεί μικρός αριθμός αδειών από το Τμήμα ∆ασών, οι οποίες 
αφορούν κυρίως τη συλλογή δειγμάτων για επιστημονική έρευνα. 

 Επειδή η συλλογή μανιταριών θεωρείται παραδοσιακή δραστηριότητα και 
προσφέρει συμπληρωματικό εισόδημα σε κατοίκους των παραδασόβιων κοινοτήτων, 
το Τμήμα ∆ασών δεν έχει προβεί στην καταγγελία οποιουδήποτε προσώπου μέχρι 
σήμερα. 

 Στην αναθεωρημένη ∆ασική Νομοθεσία, η οποία βρίσκεται στη Νομική 
Υπηρεσία για νομοτεχνική επεξεργασία, δεν απαγορεύεται παντελώς η συλλογή 
μανιταριών, αλλά έχει περιληφθεί πρόνοια για απαγόρευση της χρήσης τσουγκράνας 
για τη συλλογή τους. Επίσης, δίνεται για πρώτη φορά η ευχέρεια στον Υπουργό, 
όπως με διάταγμά του, καθορίζει περιοχές στις οποίες θα απαγορεύεται παντελώς η 
συλλογή μανιταριών, όπως για παράδειγμα σε οικολογικά ευαίσθητες εκτάσεις των 
δασών μας. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.789, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 08 Φεβρουαρίου 2010, με την οποία διαβιβάστηκε στο 
Υπουργείο η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Άρθρο 10Ε του περί Γεωργικών Φαρμάκων Νόμου, αναφέρεται στο 
δικαίωμα του κράτους μέλους να περιορίσει ή να απαγορεύσει τη χρήση ή και την 
πώληση ενός φυτοφαρμάκου, εφόσον διαπιστωθεί ότι υπάρχει κίνδυνος για το 
περιβάλλον ή την υγεία ανθρώπων ή ζώων, όταν το φυτοφάρμακο χρησιμοποιείται 
σύμφωνα με τις οδηγίες χρήσης όπως αναγράφονται στην ετικέτα. Η πρόνοια αυτή 
αποσκοπεί στην πρόληψη κινδύνων που μπορεί να προκύψουν λόγω των ιδιαίτερων 
συνθηκών (κυρίως εδαφο-κλιματικών) σε ένα συγκεκριμένο κράτος μέλος, οι οποίες 
δυνατό να καταστήσουν τη χρήση ενός φυτοφαρμάκου σύμφωνα με τις οδηγίες της 
ετικέτας, επικίνδυνη. 

 Τη χρονική αυτή περίοδο, στην κυπριακή αγορά, δεν υπάρχουν εγκεκριμένα 
σκευάσματα που να περιέχουν τη δραστική ουσία methomyl και επομένως δεν 
υπάρχει ανάγκη για απαγόρευση της χρήσης τέτοιων προϊόντων. 

 Επισημαίνεται τέλος ότι, σύμφωνα με τη νομοθεσία, αρμόδια αρχή για την 
εγγραφή φυτοφαρμάκων και τους όρους εγγραφής, είναι το Συμβούλιο Ελέγχου 
Γεωργικών Φαρμάκων και όχι ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος. Σε περίπτωση υποβολής αίτησης για εγγραφή σκευασμάτων που 
περιέχουν methomyl (μετά και την έκδοση της Οδηγίας 2009/115/ΕΚ για την 
παραμονή του methomyl στην κοινοτική αγορά), το Συμβούλιο Ελέγχου Γεωργικών 
Φαρμάκων έχει την ευθύνη για την απόφαση εγγραφής και τους όρους που θα 
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επιβάλει σε περίπτωση απόφασης για εγγραφή, ώστε να διασφαλιστεί η πλήρης 
εφαρμογή της κοινοτικής νομοθεσίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.790, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.790 και ημερ. 5.02.2010, σε σχέση με 
Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα αναφορικά με 
τους τρόπους προστασίας των ειδών της κυπριακής χλωρίδας που περιλαμβάνονται 
στο Κόκκινο Βιβλίο της Χλωρίδας της Κύπρου. 

 Το ερευνητικό έργο για το Κόκκινο Βιβλίο της Χλωρίδας της Κύπρου, παρήγαγε 
γεωγραφική βάση δεδομένων (GIS) με τις ακριβείς συντεταγμένες των θέσεων των 
απειλούμενων φυτών. Τα ευρήματα αυτά χρησιμοποιούνται σε Μελέτες Επιπτώσεων 
στο Περιβάλλον και στα ∆ιαχειριστικά Σχέδια των περιοχών του ∆ικτύου Φύση 2000 
και των κρατικών δασών, με πρόνοιες για λήψη μέτρων προστασίας ή κατάλληλης 
διαχείρισης. Επιπρόσθετα, τα στοιχεία αυτά έχουν δοθεί στο Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως για να ληφθούν υπόψη κατά την ετοιμασία Τοπικών Πολεοδομικών Σχεδίων 
και Ρυθμιστικών Σχεδίων περιοχών της υπαίθρου. 

 Πέρα από τα πιο πάνω, οι αρμόδιες Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος έχουν ιεραρχήσει τα κινδυνεύοντα φυτά και έχουν 
καταρτίσει πρόγραμμα συλλογής πολλαπλασιαστικού υλικού, το οποίο μεταφέρεται σε 
διάφορους χώρους διατήρησης (ex situ conservation), όπως ψυκτικούς θαλάμους του 
Τμήματος ∆ασών και του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών και τους Βοτανικούς 
Κήπους του Τμήματος ∆ασών στον Ακάμα, Τρόοδος και Αθαλάσσα. Τέτοιο υλικό έχει 
μεταφερθεί ακόμα και από τις κατεχόμενες περιοχές. 

 Σημειώνεται επίσης ότι, αριθμός ευρωπαϊκών προγραμμάτων βασίζεται στο 
Κόκκινο Βιβλίο, όπως για παράδειγμα ένα πρόγραμμα LIFE + που υλοποιείται τώρα 
και αποσκοπεί στη δημιουργία μικρο-αποθεμάτων της φύσης (micro-reserves) για 
προστασία απειλούμενων φυτών (Arabis kennedyae, Centaurea akamantis, 
Astragalus lefkarensis, Ophrys kotscyii, Ranunculus kykkoensis). 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.792, 
ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.792 και ημερ. 9 
Φεβρουαρίου 2010 και σας πληροφορώ ότι το ενδεχόμενο αναθεώρησης του αριθμού 
αστυνομικών που υπηρετούν ως φρουροί πολιτικών προσώπων μελετάται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.795, 
ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.795, 
ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2010, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο Καν. 5(2)(γ) των περί Αστυνομίας (Γενικών) Κανονισμών (Κ.∆.Π. 51/89) 
όπως τροποποιήθηκαν μέχρι σήμερα, προνοεί ότι η διεξαγωγή γραπτής εξέτασης των 
υποψηφίων για πρόσληψη στην Αστυνομία, ανατίθεται στην Υπηρεσία Εξετάσεων του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, η οποία αναθέτει σε τριμελή επιτροπή την 
ευθύνη της όλης διαδικασίας. Η Τριμελής Επιτροπή, εφαρμόζει τη διαδικασία που 
καθορίζεται στον περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
Νόμο και έχει την ευθύνη για την ετοιμασία δοκιμίων για το κάθε θέμα της εξέτασης, 
την επιτήρηση των εξετάσεων, τη διόρθωση και βαθμολόγηση των γραπτών και την 
ετοιμασία σχετικού καταλόγου όλων των υποψηφίων. 

3. Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμος 
(Ν. 6(Ι)/1998) όπως τροποποιήθηκε μέχρι σήμερα, προβλέπει τα θέματα για τις θέσεις 
που η αρχική τους κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού 
μισθολογίου και για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν απολυτήριο σχολής 
μέσης παιδείας ή δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών, τα οποία είναι (α) 
Νέα Ελληνικά, (β) Αγγλικά ή και άλλη ξένη γλώσσα, (γ) Γενικές Γνώσεις ή/και 
Μαθηματικά και (δ) Ειδικό θέμα ανάλογα με τις ειδικές γνώσεις που απαιτούνται για 
ορισμένες θέσεις. 

4. Οι γραπτές εξετάσεις για πρόσληψη Αστυφυλάκων και Ειδικών Αστυφυλάκων 
που διενεργεί η Υπηρεσία Εξετάσεων, περιλαμβάνουν τέσσερα θέματα, ήτοι, (α) 
Ελληνικά, (β) Αγγλικά, (γ) Μαθηματικά και (δ) Γενικές Γνώσεις, και τούτο για σκοπούς 
αναβάθμισης των ακαδημαϊκών προσόντων όσων θα προσλαμβάνονται στην 
Αστυνομία. Η εξεταστέα ύλη που περιλαμβάνει η εξέταση για πρόσληψη στην 
Αστυνομία, είναι η ίδια με τις εξετάσεις για διορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία. 

5. Επισυνάπτεται αντίγραφο της εξεταστέας ύλης που καθορίστηκε για τις 
τελευταίες δύο εξετάσεις πρόσληψης στην Αστυνομία που διενεργήθηκαν στις 
28.11.2009 και στις 16.1.2010.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.796, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.009.04.796 και ημερομηνία 8 
Φεβρουαρίου 2010 σε σχέση με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Αιτήσεις για σύνταξη ανικανότητας εξετάζονται από τις Υπηρεσίες Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων με βάση το άρθρο 38 της Νομοθεσίας των Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 
Σύμφωνα με το εν λόγω άρθρο, ασφαλισμένος αιτητής πρέπει να πληρεί ορισμένες 
προϋποθέσεις, για να καταστεί δικαιούχος σύνταξης ανικανότητας. Συγκεκριμένα: 

(α) να ήταν ανίκανος προς εργασία για 156 ημέρες, σε οποιαδήποτε περίοδο 
διακοπής της απασχόλησής του,  

(β)  σ' αυτήν την περίοδο της διακοπής της απασχόλησής του να έχει αποδείξει ότι 
προβλέπεται να παραμείνει μόνιμα ανίκανος προς εργασία,  

(γ)  να μην έχει συμπληρώσει την ηλικία των 63 ετών,  
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(δ)  να ικανοποιεί τις σχετικές προϋποθέσεις εισφορών. 

 Οι προαναφερθείσεις προϋποθέσεις της Νομοθεσίας των Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων είναι ρητές και δεν αφήνουν περιθώρια σε κανένα να ενεργήσει αντίθετα 
με αυτές. 

 Σύμφωνα με το άρθρο 38, υποπαράγραφο (5), σύνταξη ανικανότητας 
καταβάλλεται σε ασφαλισμένο του οποίου η πάθηση, η οποία άρχισε ή επιδεινώθηκε 
ουσιωδώς μετά την ασφάλισή του, δεν του επιτρέπει να κερδίζει από εργασία την 
οποία εύλογα αναμένεται να εκτελεί, πέραν από το 1/3 το οποίο κερδίζει συνήθως 
στην ίδια περιφέρεια και επαγγελματική κατηγορία σωματικά και πνευματικά υγιές 
πρόσωπο της ίδιας μόρφωσης. 

 Ως εκ τούτου, για χορήγηση σύνταξης ανικανότητας είναι απαραίτητο αιτητές να 
έχουν εργαστεί στο παρελθόν σε σημείο που να πληρούν τις προϋποθέσεις εισφορών. 
Επιπρόσθετα, θα πρέπει να έχουν διακόψει την εργασία τους λόγω του προβλήματος 
υγείας τους, να έχουν τη μείωση στα εισοδήματά τους που καθορίζει η Νομοθεσία, 
ούτως ώστε να καταστούν δικαιούχοι, ενώ θα πρέπει να κριθούν ως ανίκανοι για το 
επάγγελμά τους από Ιατρικό Συμβούλιο των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων το 
οποίο γνωματεύει σύμφωνα με τις πρόνοιες της Νομοθεσίας των Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

 Σε περιπτώσεις αιτητών με συγγενείς καρδιοπάθειες που δεν πληρούν τις πιο 
πάνω προϋποθέσεις, οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν μπορούν να 
εγκρίνουν την χορήγηση σ' αυτούς σύνταξης ανικανότητας, αφού οι πρόνοιες της 
Νομοθεσίας είναι δεσμευτικές. 

 Τα πιο πάνω είχαν συζητηθεί και στο παρελθόν σε συνάντηση Λειτουργών των 
Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων με την Πρόεδρο του Συνδέσμου Συγγενών 
Καρδιοπαθειών Εφήβων και Ενηλίκων Κύπρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.797, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Νίκου Τορναρίτη με αρ. 
23.06.009.04.797 και ημερομηνία 2 Φεβρουαρίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 8 
Φεβρουαρίου 2010, σχετικά με τις ενέργειες που έχει προβεί το Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, για αντιμετώπιση των κατολισθήσεων που 
παρατηρούνται τακτικά στους δρόμους Κάμπου-Κάτω Πύργου Τηλλυρίας και Κάτω 
Πύργου-Παχυάμμου, με ενδεχόμενο να υπάρξουν σοβαρά δυστυχήματα, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι κατολισθήσεις που συμβαίνουν σε δρόμους είναι υπό την 
επιμέλεια/επίβλεψη του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων το οποίο είναι και το αρμόδιο να 
κρίνει και να αποφασίσει κατά πόσο χρειάζεται η συμβολή του Τμήματος Γεωλογικής 
Επισκόπησης του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, για την 
επίλυση των πιο πάνω προβλημάτων. Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης, όταν 
κληθεί από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, κάτι το οποίο δεν έγινε μέχρι τώρα, θα 
προβεί σε όλες τις σχετικές έρευνες/μελέτες σε θέματα κατολισθήσεων που 
συμβαίνουν σε δρόμους, για να συμβάλει στην επίλυση του προβλήματος. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.805, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αναφ. ερ. 23.06.009.04.805 και ημερ. 
11/02/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μέσω του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας, επιτηρεί την εφαρμογή, μεταξύ άλλων, των περί 
Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Προστασία από το Θόρυβο) Κανονισμών 
του 2006. 

2.  Με τους πιο πάνω Κανονισμούς καθορίζονται οι ελάχιστες προδιαγραφές όσον 
αφορά την προστασία των εργοδοτουμένων και αυτοεργοδοτουμένων από 
τους κινδύνους για την υγεία και την ασφάλειά τους, οι οποίοι προκύπτουν, ή 
ενδέχεται να προκύψουν, λόγω έκθεσής τους στο θόρυβο, και συγκεκριμένα 
από τους κινδύνους για την ακοή. 

3.  Οι Κανονισμοί εφαρμόζονται σε δραστηριότητες κατά τις οποίες οι 
εργοδοτούμενοι ή/και οι αυτοεργοδοτούμενοι εκτίθενται, ή ενδέχεται να 
εκτεθούν, σε κινδύνους από θόρυβο ως αποτέλεσμα της εργασίας τους. Οι 
Κανονισμοί προβλέπουν για την προστασία και τρίτων προσώπων τα οποία 
μπορεί να επηρεαστούν από τις δραστηριότητες του εργοδότη. Είναι προφανές 
ότι οι εν λόγω Κανονισμοί εφαρμόζονται και στα αεροδρόμια για προστασία 
από τον ήχο που εκπέμπεται από τα αεροπλάνα. 

4. Στους Κανονισμούς καθορίζονται οι ακόλουθες οριακές τιμές έκθεσης και οι 
τιμές έκθεσης για ανάληψη δράσης, όσον αφορά τα ημερήσια επίπεδα έκθεσης 
στο θόρυβο και τις αιχμές ηχητικής πίεσης: 

 (α) Οριακές τιμές έκθεσης: LEx,8h = 87 dB(A) και Ppeak = 200 Pa (140 dBc 
στα 20 μΡa), αντιστοίχως. Οι τιμές αυτές σε καμιά περίπτωση δεν 
πρέπει να υπερβαίνονται. 

 (β) Ανώτερες τιμές για ανάληψη δράσης: LEx,8h = 85 dB(A) και Ppeak = 140 
Pa (137 dBc στα 20 μΡa), αντιστοίχως. Όταν η έκθεση υπερβαίνει τις 
τιμές αυτές τότε ο εργοδότης πρέπει: 

  i. Να εισάξει πρόγραμμα για τεχνικά και/ή οργανωτικά μέτρα, για να 
μειώσει την έκθεση στο θόρυβο. 

  ii. Οι εργαζόμενοι έχουν δικαίωμα να ελεγχθεί η ακουστική τους 
λειτουργία από γιατρό. 

 (γ) Κατώτερες τιμές για ανάληψη δράσης: LEx,8h = 80 dB(A) και Ppeak = 112 
Pa (135 dBc στα 20 μPa), αντιστοίχως. Όταν η έκθεση υπερβαίνει τις 
τιμές αυτές τότε ο εργοδότης πρέπει να: 

  i. Πληροφορεί τους εργαζόμενους.  

  ii. Εκπαιδεύει τους εργαζόμενους. 

  iii. Σηματοδοτεί και περιορίζει την πρόσβαση στις περιοχές που οι 
τιμές αυτές υπερβαίνονται.  

  iv. Προσφέρει στους εργαζόμενους προληπτική δοκιμή μέτρησης της 
ακοής. 
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5. Οι Κανονισμοί προβλέπουν, μεταξύ άλλων, ότι ο εργοδότης πρέπει να έχει στη 
διάθεσή του γραπτή εκτίμηση των κινδύνων και να επισημαίνει τα μέτρα που 
πρέπει να λαμβάνονται. 

6. Σύμφωνα με τους Κανονισμούς, κατά τη διεξαγωγή της εκτίμησης των 
κινδύνων ο εργοδότης, εάν είναι απαραίτητο, μετρά τα επίπεδα του θορύβου. 

7. Στο πλαίσιο της επιτήρησης της εφαρμογής της νομοθεσίας οι Επιθεωρητές του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, όταν το κρίνουν απαραίτητο, μετρούν τα 
επίπεδα θορύβου. Οι μετρήσεις όμως αυτές δε γίνονται πάνω σε συστηματική 
βάση. 

 Ο Λειτουργός Επιθεώρησης Εργασίας κ. Θεμιστοκλής Κυριάκου (τηλ. 
22405673), είναι στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε περαιτέρω πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.809, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ.23.06.009.04.809 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γεώργιο Περδίκη και στάλθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με 
την ταυτάριθμη επιστολή σας ημερομηνίας 08.02.2010 και σας ενημερώνω για τα πιο 
κάτω: 

(α) Στα τεμάχια με αρ.973, 941, Φ/Σχ:29/36,37, στην Κάτω Μονή υφίσταται 
αδειούχο σφαγείο, εργαστήριο κοπής κρέατος και ψυγείο που ανήκε στην 
Εταιρεία CYPRA LTD. 

(β) Κατόπιν πρόσφατης επιτόπου έρευνας που διενεργήθηκε από Λειτουργό της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λευκωσίας, διαπιστώθηκε ότι εντός των πιο πάνω 
τεμαχίων έχουν τοποθετηθεί αυθαίρετα 22 προκατασκευασμένες κατοικίες 
τύπου ΗΛΥΜΕΤ. Στις 21 κατοικίες διαμένουν εργάτες (δύο σε κάθε κατοικία), 
ενώ μία κατοικία χρησιμοποιείται ως αποθήκη και πλυσταριό. Αναλυτικότερα: 

 (i) Από τις 22 συνολικά κατοικίες, οι 20 είναι εμβαδού 18 τ.μ. και 
περιλαμβάνουν μπάνιο/αποχωρητήριο, ενιαίο χώρο κουζίνας και 
υπνοδωμάτιο. 

 (ii) Η μία κατοικία είναι εμβαδού 54 τ.μ. και περιλαμβάνει δύο υπνοδωμάτια, 
καθιστικό, κουζίνα και μπάνιο/αποχωρητήριο. 

 (iii) Οι κατοικίες έχουν ηλεκτροδοτηθεί και υδροδοτηθεί με παροχές από τις 
εγκαταστάσεις της Εταιρείας. 

 (iv) Οι αποχετεύσεις των κατοικιών συνδέονται με τον παρακείμενο 
βιολογικό σταθμό επεξεργασίας λυμάτων.  

 (ν) Σε όλες τις κατοικίες υπάρχει εγκαταστημένο σύστημα κλιματισμού 
ζεστού και κρύου αέρα, ενώ σε 8 κατοικίες έχουν εγκατασταθεί δίσκοι 
λήψης δορυφορικού σήματος τηλεόρασης. 

(γ) Μετά τις πιο πάνω διαπιστώσεις η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας προωθεί τη 
λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον του ιδιοκτήτη των τεμαχίων. 

2. Σημειώνεται ότι τα πιο πάνω αναφέρονται στις πολεοδομικές πτυχές της 
υπόθεσης οι οποίες αποτελούν αρμοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών. Όσον 
αφορά τις υγειονομικές συνθήκες διαβίωσης των εργατών, αρμόδιο Υπουργείο, για να 
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διαπιστώσει την καταλληλότητά τους είναι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.816, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 12/02/10, με την οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο η 
πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η αίτηση που υποβλήθηκε από τη συγκεκριμένη εταιρεία για έκδοση Άδειας 
Οικοδομής, αφορά την ανέγερση βουστασίου σε τεμάχια τα οποία εμπίπτουν στην 
Κτηνοτροφική Ζώνη της Κοινότητας Ορούντας και βρίσκονται σε μακρινή απόσταση 
από την οικιστική ζώνη της κοινότητας. Λόγω του ότι τα συγκεκριμένα τεμάχια 
βρίσκονται στο νότιο άκρο της υπό αναφορά κτηνοτροφικής ζώνης, η απόσταση τους 
από την οικιστική ζώνη της Κάτω Μονής είναι κατά πολύ μικρότερη. 

 Θέση του Υπουργείου είναι όπως οι κτηνοτροφικές μονάδες χωροθετούνται 
μέσα στα όρια κτηνοτροφικών ζωνών, οι οποίες έχουν καθοριστεί για το σκοπό αυτό. 
Συναφώς υπενθυμίζεται ότι οι κτηνοτροφικές ζώνες έχουν καθοριστεί, έτσι ώστε η 
χωροταξική ανάπτυξη της κτηνοτροφίας να γίνεται ορθολογικά και παράλληλα, να 
ελαχιστοποιούνται όσο είναι δυνατόν οι αρνητικές και οχληρές επιδράσεις των 
διαφόρων κτηνοτροφικών δραστηριοτήτων στο περιβάλλον και στις κοινότητες στα 
όρια των οποίων λειτουργούν κτηνοτροφικές ζώνες. 

 Ενόψει των πιο πάνω, το Τμήμα Γεωργίας έχει αποστείλει θετικές απόψεις 
στον Έπαρχο Λευκωσίας, για την έκδοση της άδειας οικοδομής του υπό αναφορά 
βουστασίου. Σημειώνεται επίσης ότι για την υπό αναφορά ανάπτυξη έχει υποβληθεί 
προκαταρκτική Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον στο Τμήμα 
Περιβάλλοντος, η οποία αναμένεται να συζητηθεί από την Επιτροπή Εκτίμησης 
Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων, στις 23/04/10. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.818, ημερομηνίας 4 

Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία αναφοράς Ερ. 23.06.009.04.818 
ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010 με την οποία υποβάλλετε παράκληση όπως ο 
Υπουργός Οικονομικών, κατόπιν της πιο πάνω ερώτησης του αξιότιμου Βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη, πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων, αν υπάρχουν 
στοιχεία, σχετικά με τα πιο κάτω: 

(1) το ύψος του συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλωσης για το φωτιστικό 
πετρέλαιο στις υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

(2) το ποσοστό επί της συνολικής κατανάλωσης φωτιστικού πετρελαίου που 
αφορά τη θέρμανση και το ποσοστό που χρησιμοποιείται στη βιομηχανία, 

(3) τις ποσότητες φωτιστικού πετρελαίου που καταναλώνονται στην Κύπρο και του 
εισπραχθέντος ειδικού φόρου κατανάλωσης τα τελευταία χρόνια. 

Συναφώς σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 
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 Σε σχέση με το σημείο ένα (1) επισυνάπτεται το Παράρτημα Ι στο οποίο 
σημειώνεται ο συντελεστής του ειδικού φόρου κατανάλωσης, για όλες τις χρήσεις, στα 
κράτη μέλη της Ε.Ε. 

 Όσον αφορά το σημείο δύο (2) σας πληροφορώ ότι το Τμήμα Τελωνείων δε 
διαθέτει ξεχωριστά στοιχεία σε σχέση με το ποσοστό του φωτιστικού πετρελαίου που 
χρησιμοποιείται ως καύσιμο θέρμανσης ή ως καύσιμο στη βιομηχανία. ∆εδομένου ότι 
επιβαρύνονται με ενιαίο συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλωσης και ο τρόπος 
άσκησης φορολογικού ελέγχου (χρώμα και ιχνηθέτης) είναι ο ίδιος τα δύο προϊόντα 
αποθηκεύονται σε κοινές δεξαμενές και για την παράδοση τους χρησιμοποιούνται 
κοινοί ροομετρητές παράδοσης. 

 Αναφορικά με το σημείο τρία (3) σας πληροφορώ ότι κατά το 2008 έχουν 
διατεθεί για εσωτερική κατανάλωση 17588002 λίτρα φωτιστικού πετρελαίου και έχουν 
εισπραχθεί €469.544,90, ενώ κατά το 2009 έχουν διατεθεί για εσωτερική κατανάλωση 
19222115 λίτρα φωτιστικού πετρελαίου και έχουν εισπραχθεί €690.983,45. 

 Επιπρόσθετα, σας πληροφορώ ότι αν και η κοινοτική νομοθεσία παρέχει τη 
δυνατότητα για επιβολή μηδενικού συντελεστή στο φωτιστικό πετρέλαιο θέρμανσης, 
σε αντίθεση με τον ελάχιστο συντελεστή Ε.Φ.Κ. για βιομηχανικές χρήσεις €21 / 1000 
λίτρα, η οποιαδήποτε προσπάθεια για δημιουργία μιας νέας κατηγορίας καυσίμου για 
το φωτιστικό πετρέλαιο θέρμανσης με μηδενικό συντελεστή, προσκρούει στην 
υφιστάμενη υποδομή για αποθήκευση και διάθεση του εν λόγω καυσίμου στις 
εγκαταστάσεις των εταιρειών πετρελαιοειδών και στα πρατήρια πώλησης υγρών 
καυσίμων, καθώς και στη στενότητα χώρου που αντιμετωπίζουν, καθότι σε 
περίπτωση που υιοθετηθεί διαφορετικός συντελεστής απαιτείται όπως τα εν λόγω 
προϊόντα χρωματίζονται και ιχνηθετούνται με διαφορετικά μέσα με αποτέλεσμα να 
απαιτούνται διαφορετικές δεξαμενές για φύλαξη και διάθεσή  των.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.820, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 11 Φεβρουαρίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο σταθμός επεξεργασίας αστικών λυμάτων Λευκωσίας βρίσκεται στο 
κατεχόμενο χωριό της Μιας Μηλιάς. Ο σταθμός χρησιμοποιεί δεξαμενές 
δευτεροβάθμιας και όχι τριτοβάθμιας επεξεργασίας, με αποτέλεσμα να 
δημιουργούνται προβλήματα. 

 Το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας, σε συνεργασία με την 
Τουρκοκυπριακή Κοινότητα, το Γραφείο της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη Λευκωσία και 
το Γραφείο του Προγράμματος Ανάπτυξης των Ηνωμένων Εθνών στην Κύπρο, 
προωθεί την κατασκευή νέου, υψηλής τεχνολογίας και μεγαλύτερης δυναμικότητας 
Εργοστασίου Τριτοβάθμιας Επεξεργασίας Λυμάτων, το οποίο θα περιλαμβάνει ένα 
αποτελεσματικό σύστημα ελέγχουν των οσμών. 

 Το έργο αναμένεται να ολοκληρωθεί στις αρχές του 2012 και το πρόβλημα της 
δυσοσμίας που δημιουργείται από τον υφιστάμενο Σταθμό θα επιλυθεί. 
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 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.821, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 11 Φεβρουαρίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον για τη δημιουργία αιολικού 
πάρκου στο ∆άσος Αλέξιγρος εξετάστηκε από την αρμόδια Επιτροπή Εκτίμησης 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον στις 15.10.2004 και η γνωμάτευση της Περιβαλλοντικής 
Αρχής εκδόθηκε στις 6.12.2004 (επισυνάπτεται αντίγραφο). 

 Κατά την εξέταση του έργου λήφθηκε υπόψη η ύπαρξη του φυτού Ophrys 
kotschyi και στην περιβαλλοντική γνωμάτευση ενσωματώθηκε σχετικός όρος ως 
μέτρο προστασίας του φυτού αυτού. Συγκεκριμένα, στη γνωμάτευση (όρος θ, σελ. 3) 
αναφέρεται ότι οι ακριβείς θέσεις των ανεμογεννητριών θα πρέπει να συζητηθούν με 
το Τμήμα ∆ασών για να αποφευχθεί ο επηρεασμός του φυτού Ophrys kotschyi. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.826, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 12.02.2010, σε σχέση με την 
πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη αναφορικά με τις εξελίξεις στον 
κατασκηνωτικό χώρο Λίμνης και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με βάση τη Σύμβαση Μίσθωσης του ∆άσους Λίμνης της Πόλης Χρυσοχούς 
που υπογράφηκε την 1.3.1980 μεταξύ του Τμήματος ∆ασών και του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού (KOT), την 1.03.2010 ο KOT όφειλε να παραδώσει στο 
Τμήμα ∆ασών τον χώρο ελεύθερο κατοχής. Εν τω μεταξύ σημειώνεται ότι την 
1.3.2000 ο KOT σύναψε συμφωνία με ιδιώτη για χρήση του χώρου αυτού, με 
ημερομηνία λήξης στις 28.2.2010. 

 ∆υστυχώς, ο ιδιώτης αρνείται να παραδώσει στον KOT τον χώρο του ∆άσους 
Λίμνης όπως προνοεί η μεταξύ τους συμφωνία, και έτσι το Τμήμα ∆ασών δεν μπορεί 
να προχωρήσει άμεσα στην υπογραφή σύμβασης μίσθωσης με τον ∆ήμο Πόλης 
Χρυσοχούς όπως έχει συμφωνηθεί. 

 Οι αρμόδιες υπηρεσίες του Κράτους είναι σε επαφή με τη Νομική Υπηρεσία και 
καταβάλλονται προσπάθειες για ανάκτηση του χώρου το συντομότερο δυνατό. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.828, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 12 Φεβρουαρίου 2010, με την οποία διαβιβάστηκε η 
πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Γεωργίας συμμετείχε σε τρεις σχετικές συσκέψεις υπό τον έπαρχο 
Λευκωσίας, όπου συζητήθηκε η δυνατότητα κατεδάφισης των υπό αναφορά τριών 
χοιροστασίων. Όπως στην τελευταία σύσκεψη αναφέρθηκε, στο παρόν στάδιο το 
γραφείο του έπαρχου επεξεργάζεται τη μεθοδολογία σύμφωνα με την οποία θα γίνει η 
εκτίμηση των υποστατικών, η οποία θα κοινοποιηθεί στους ιδιοκτήτες των 
χοιροστασίων. 

 Από πλευράς του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
έχει τονιστεί ότι σύμφωνα με τα υφιστάμενα σχέδια (σχέδιο για την κατεδάφιση με 
σκοπό τη μετεγκατάσταση οχληρών κτηνοτροφικών υποστατικών και σχέδιο για την 
κατεδάφιση οχληρών κτηνοτροφικών υποστατικών για υγειονομικούς και 
περιβαλλοντικούς λόγους), το κλείσιμο ή η μετεγκατάσταση τέτοιων χοιροστασίων (με 
δυναμικότητα πέραν των 1500 χοιρομητέρων έκαστο) κρίνονται πολύ δύσκολα, αν όχι 
αδύνατα. Ο λόγος είναι τα μικρά ποσά αποζημίωσης που προβλέπονται. Το μεν 
πρώτο σχέδιο προνοεί μέγιστη αποζημίωση μέχρι €340.000 και €400.000 από το 
καθεστώς 1.5.1 του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, 
συμπεριλαμβανομένου του κόστους της μετεγκατάστασης. Το δεύτερο σχέδιο προνοεί 
€350.000 μόνο. 

 Εν κατακλείδι σημειώνεται ότι η συμμετοχή των κτηνοτρόφων στα δύο υπό 
αναφορά σχέδια είναι εθελοντική και επομένως βασική προϋπόθεση για τη 
μετεγκατάσταση ή κατεδάφιση των κτηνοτροφικών τους μονάδων αποτελεί η υποβολή 
σχετικής αίτησης από πλευράς τους. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.828, ημερομηνίας 4 

Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.04.828 και ημερ. 12.2.2010 σε σχέση με την πιο 
πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι ο χώρος εγκατάστασης του εργοστασίου 
ολοκληρωμένης διαχείρισης των στερεών οικιακών απορριμμάτων της επαρχίας 
Λευκωσίας υποδείχθηκε από την επαρχιακή επιτροπή της Ένωσης Κοινοτήτων 
Λευκωσίας. Η πρόταση συζητήθηκε σε ευρεία σύσκεψη στην οποία έλαβαν μέρος και 
εκπρόσωποι των δήμων της επαρχίας και η πρόταση της επαρχιακής επιτροπής, 
έγινε ομόφωνα αποδεκτή. Ουδεμία δέσμευση αναλήφθηκε από το Υπουργείο 
Εσωτερικών που να συνδέει το αίτημα της κοινότητας Κάτω Μονής για την 
απομάκρυνση χοιροστασίων με την ανέγερση του εργοστασίου επεξεργασίας των 
οικιακών απορριμμάτων της επαρχίας Λευκωσίας στον επιλεγέντα χώρο. Όμως σε 
συνάντηση με το κοινοτικό συμβούλιο συζητήθηκαν τρόποι, ώστε να στηριχτούν οι 
ιδιοκτήτες στη μετακίνηση των χοιροστασίων τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.831, 

ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

«Προώθηση αυτοκινητοδρόμου Πάφου-Πόλης 
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Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Η κατασκευή του αυτοκινητόδρομου Πάφου-Πόλης αποτελεί προτεραιότητα της 
Κυβέρνησης στον τομέα της ανάπτυξης του οδικού δικτύου.  Το έργο προωθείται με τη 
μέθοδο Μελέτη-Κατασκευή-Λειτουργία-Συντήρηση (DBFO). 

3. Η ∆ιαχειριστική Επιτροπή του Έργου αποφάσισε τον τερματισμό της 
διαπραγμάτευσης με την Κοινοπραξία «Κυνήρας» κρίνοντας ότι δεν ήταν δυνατή η 
επίτευξη συμφωνίας.  Για το λόγο αυτό η Επιτροπή προχώρησε σε διαπραγμάτευση με 
το δεύτερο προσφοροδότη. 

4. Η νέα διαπραγμάτευση άρχισε στις 5/1/2010 αλλά έχει ανασταλεί λόγω σχετικής 
απόφασης της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών, σε προσφυγή της Κοινοπραξίας 
«Κυνήρας» μέχρι την έκδοση τελικής απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.835, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 10.02.2010, σε σχέση με την 
πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Αντρέα Φακοντή, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Ο ελαιώνας της κοινότητας Γαλαταριάς, έκτασης 500 δεκαριών περίπου, είναι 
πράγματι αξιόλογος, με μεγάλη αισθητική αξία, αφού συνθέτει ένα όμορφο 
παραδοσιακό τοπίο. Οι παράγοντες που υποβαθμίζουν την αξία του ελαιώνα είναι η 
ανεξέλεγκτη βόσκηση αιγοπροβάτων, καθώς και η παρουσία κυνηγών, οι οποίοι 
προβαίνουν συχνά σε παράνομες εκκοπές. 

 Σε περιφερειακή σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στην κοινότητα Στατού το 
2009, οι πρόεδροι των κοινοτικών συμβουλίων της περιοχής ενημερώθηκαν από το 
Τμήμα Γεωργίας ότι οι ελαιώνες μπορούν να τύχουν ικανοποιητικής προστασίας, 
εφόσον περιφρακτούν. Προς το σκοπό αυτό, μπορεί να αξιοποιηθεί συγκεκριμένη 
δράση που περιλαμβάνεται στο επενδυτικό Μέτρο του Προγράμματος Αγροτικής 
Ανάπτυξης (Καθεστώς 1.5.1), με επιδότηση που ανέρχεται στο 50 με 60% της 
δαπάνης. 

 Όσον αφορά το πρόβλημα που προκύπτει με τους κυνηγούς, έχω δώσει 
οδηγίες στα αρμόδια τμήματα του υπουργείου να έρθουν σε επαφή με το Ταμείο 
Θήρας του Υπουργείου Εσωτερικών, για να εξεταστεί η δυνατότητα κήρυξης του 
ελαιώνα ως απαγορευμένης περιοχής κυνηγίου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.839, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίας Κυριακού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.839 και 
ημερομηνία 12/02/10 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα άτομα με τυφλοκώφωση λαμβάνουν αυτή τη στιγμή τα ακόλουθα επιδόματα 
και διευκολύνσεις: 
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(α)  ∆ημόσιο Βοήθημα από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, του οποίου το 
ύψος καθορίζεται βάσει εισοδηματικών κριτηρίων και ανάλογα με τις ανάγκες 
του ατόμου. 

(β)  Χορηγία Τυφλών από την Υπηρεσία Χορηγιών του Υπουργείου Οικονομικών 
αν η απώλεια όρασης είναι μικρότερη του 1/10 και στα δύο μάτια. 

(γ)  Οικονομική Βοήθεια από το Σχέδιο για την Παροχή Τεχνικών Μέσων και Άλλων 
Βοηθημάτων από το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες 
(π.χ. για την αγορά κινητού τηλεφώνου ή ηλεκτρονικού υπολογιστή σε 
περιπτώσεις μερικής απώλειας όρασης και όχι ολικής τύφλωσης). 

 Σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες εκτός από την οικονομική στήριξη παρέχονται 
επιπρόσθετα, βάσει νομοθεσίας, συνοδοί για τα άτομα με τυφλοκώφωση, οι οποίοι 
παρέχουν στήριξη στους τομείς επικοινωνίας μέσω της νοηματικής/απτικής γλώσσας 
και στους τομείς διακίνησης ως οδηγοί. Αξίζει να αναφερθεί ως παράδειγμα η Σουηδία, 
όπου ένα τυφλοκωφό άτομο με τη βοήθεια διερμηνέα και οδηγού έχει τη δυνατότητα 
να παρευρίσκεται και να συμμετέχει σε ένα συνέδριο. Επίσης, στη Σουηδία είχε 
αναπτυχθεί αρχικά η μέθοδος του απτικού αλφαβήτου, η οποία έχει υιοθετηθεί από 
πολλές ευρωπαϊκές χώρες και αποτελεί σημαντικό βήμα για την εκπαίδευση και 
επικοινωνία των ατόμων με τυφλοκώφωση. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελετά την εισαγωγή 
Σχεδίου Συνοδών, καθώς και το ενδεχόμενο εισαγωγής Σχεδίου Κοινωνικών Παροχών 
για τα άτομα με τυφλοκώφωση. Σημειώνεται για σκοπούς ενημέρωσής σας, ότι στα 
πλαίσια της μελέτης που γίνεται για εισαγωγή Σχεδίου Συνοδών, έχει πρόσφατα 
εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο η παροχή υπηρεσιών συνοδού σε κοπέλα, η 
οποία πάσχει από τυφλοκώφωση και η οποία αντιμετωπίζει σοβαρότατα προβλήματα, 
τόσο λόγω της αναπηρίας της, όσο και λόγω του οικογενειακού και κοινωνικού της 
περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ.  Αντρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.840, 
ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 12/2/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα 
και σας πληροφορώ ότι για το φετινό μνημόσυνο του ήρωα μαθητή της ΕΟΚΑ 
Πετράκη Γιάλλουρου φαίνεται ότι τόσο οι λειτουργοί του Υπουργείου Παιδείας, όσο και 
το γραφείο του υπουργού δεν ενημερώθηκαν, αλλά ούτε και προσκλήθηκαν να 
παραστούν στο μνημόσυνο που πραγματοποιήθηκε στις 7/2/2010. Κατά συνέπεια, η 
μη εκπροσώπηση του Υπουργείου Παιδείας καμία σκοπιμότητα δεν είχε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.842, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 12.2.2010, σε σχέση με την ερώτηση του Βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σε συνέχεια της ενημέρωσης σας για την εκδίκαση της υπόθεσης Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας v. Bouygues Batiment International κ.α. (επιστολή μας 
με ημερ. 15.10.09), σας πληροφορώ ότι το δικηγορικό γραφείο Χάρης Κυριακίδης 
∆.Ε.Π.Ε. καταχώρησε ποινική υπόθεση στο Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λάρνακας στις 
14.10.2009 με αρ. 17845/2009. 
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 Στις 2.12.2009 οι κατηγορούμενοι κλήθηκαν να δώσουν Απάντηση στις 
κατηγορίες αυτές και δεν παραδέχθηκαν ενοχή. Για την εταιρεία Axima Contracting 
(εταιρεία που διενέργησε τον χημικό καθαρισμό για λογαριασμό της Bouygues 
Batiment International και κατ' επέκταση της εταιρείας HERMES), η υπόθεση ορίστηκε 
για ακρόαση στις 10.3.2010, αλλά αναβλήθηκε. Η επόμενη ακρόαση της υπόθεσης 
ορίστηκε για τις 4.6.2010. 

 Η διαδικασία βρίσκεται ενώπιον της ∆ικαστικής εξουσίας και το Τμήμα 
Περιβάλλοντος του Υπουργείου παρακολουθεί στενά τις εξελίξεις. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.843, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 12.2.2010, σε σχέση με την ερώτηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που υποβλήθηκαν στην αίτηση για χορήγηση Άδειας 
Απόρριψης Αποβλήτων της εταιρείας HERMES AIRPORTS LTD, τα απόβλητα από τη 
λειτουργία του αεροδρομίου Λάρνακας περιλαμβάνουν τα ακόλουθα: 

(α) Υγρά λύματα αστικού τύπου από τις εγκαταστάσεις υγιεινής του αερολιμένα 

 Τα λύματα αυτά καταλήγουν στο σύστημα αποχετεύσεων λυμάτων του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας. 

(β) Υγρά λύματα από τις εγκαταστάσεις υγιεινής των αεροσκαφών 

 Τα υγρά λύματα από τις εγκαταστάσεις υγιεινής των αεροσκαφών προτείνεται 
στην αίτηση της εταιρείας να τυγχάνουν προεπεξεργασίας στις εγκαταστάσεις 
του αερολιμένα και στη συνέχεια να διοχετεύονται στο σύστημα αποχετεύσεων 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας. Η μονάδα προεπεξεργασίας   
αναμένεται να λειτουργήσει περί τα τέλη Οκτωβρίου. 

(γ) Όμβρια από τον παλαιό χώρο στάθμευσης των αεροσκαφών 

 Ολόκληρη η περιοχή καλύπτεται από ένα υπόγειο σύστημα συλλογής ομβρίων, 
το οποίο καταλήγει στη μικρή αλυκή παραπλήσια του αερολιμένα. 

(δ) Όμβρια από το νέο χώρο στάθμευσης των αεροσκαφών και το χώρο 
στάθμευσης οχημάτων 

 Τα όμβρια οδηγούνται, μέσω ενός δικτύου σωλήνων και οχετών, σε ένα 
σύστημα ελαιοδιαχωριστήρων για την κατακράτηση τυχόν πετρελαιοειδών, 
πριν διοχετευτούν τελικά στις αλυκές. 

(ε) Μη επικίνδυνα στερεά απόβλητα από τη λειτουργία όλων των εγκαταστάσεων 
του αερολιμένα 

 Τα αστικού τύπου μη επικίνδυνα στερεά απόβλητα συλλέγονται από 
αδειοδοτημένο διαχειριστή  στερεών αποβλήτων και  μεταφέρονται για 
απόρριψη  στην χωματερή  στα Κλαυδιά. Στον αερολιμένα Λάρνακας έχει 
ξεκινήσει από τις αρχές του 2009 πρόγραμμα ανακύκλωσης,   το   οποίο  
περιλαμβάνει  δύο   ρεύματα  ανακυκλώσιμων  υλικών,   χαρτί/χαρτόνι και PMD. 
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(στ) Επικίνδυνα στερεά και υγρά απόβλητα από τη λειτουργία όλων των 
εγκαταστάσεων του αερολιμένα 

 Ι. Υπολείμματα ελαστικών. Κατά την διαδικασία καθορισμού του 
τροχοδιάδρομου από τα υπολείμματα ελαστικών των αεροσκαφών, 
δημιουργούνται περίπου 2 τόνοι υπολειμμάτων ελαστικών το έτος, τα 
οποία μεταφέρονται από αδειοδοτημένο μεταφορέα σε εγκατάσταση 
ανακύκλωσης ελαστικών. 

 II. Απορροφητικά Υλικά. Η διαχείριση των υλικών αυτών περιλαμβάνει τη 
συλλογή τους και προσωρινή αποθήκευση σε μεταλλικό κάδο (skip) και 
μεταφορά τους στο Τσιμεντοποιείο Βασιλικού για καύση. 

  Κατά την διαδικασία εξέτασης της αίτησης ζητήθηκαν από το Φορέα 
Εκμετάλλευσης κάποια επιπλέον στοιχεία αναφορικά με τη διαχείριση 
κάποιων ρευμάτων αποβλήτων (χρησιμοποιημένα μηχανέλαια, 
συσσωρευτές) τα οποία και αναμένονται. Η Άδεια Απόρριψης 
Αποβλήτων αναμένεται να χορηγηθεί εντός των επόμενων 3 μηνών, 
δεδομένου ότι προσκομιστούν τα κατάλληλα πρόσθετα στοιχεία. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ.  Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.846, 
ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 1.3.2010, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ερώτησή σας αναφορικά με το βιβλίο «Θησαυρός Γενικών Γνώσεων», που 
σχετίστηκε με τις εξετάσεις της 16ης Ιανουαρίου 2010 για σκοπούς πρόσληψης στην 
Αστυνομία, μελετήθηκε στα πλαίσια που τέθηκαν από τον Υπουργό Παιδείας και 
Πολιτισμού για αναβάθμιση των εξετάσεων. Σ' αυτά τα πλαίσια έγιναν από πλευράς 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού (Υ.Π.Π.) τα πιο κάτω: 

1. Μετά την αποδοχή της πρότασης του Υ.Π.Π. από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 
23.2.2010, ιδρύθηκε και ορίστηκε το Επιστημονικό Συμβούλιο Εξετάσεων. Το 
Συμβούλιο θα λειτουργεί ως επιτελικό και συμβουλευτικό σώμα που θα δίνει 
κατευθύνσεις στην Υπηρεσία Εξετάσεων (Υ.Ε.). Ειδικότερα, θα διασφαλίζει να 
εισέρχεται τεχνογνωσία στην Υ.Ε. ως προς τις μεθόδους, τις τεχνικές και την 
τεχνολογία της αξιολόγησης. 

 Το Επιστημονικό Συμβούλιο Εξετάσεων αναμένεται, με βάση τους όρους 
εντολής που αφορούν τη λειτουργία του, να υποβάλει σύντομα πρόταση για 
εκσυγχρονισμό του θεσμού των εξετάσεων γενικότερα και ειδικότερα των 
εξετάσεων που αφορούν εισδοχή σε εξειδικευμένα σώματα, όπως είναι η 
Αστυνομία. 

2. Όσον αφορά το εξεταστικό δοκίμιο των Γενικών Γνώσεων της 16ης Ιανουαρίου 
2010, που έγινε για σκοπούς πρόσληψης στην Αστυνομία, το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού εκτιμά ότι ο θόρυβος που έγινε ήταν υπερβολικός και 
οφείλεται βασικά στο γεγονός ότι το δοκίμιο ήταν διαφορετικό από ό,τι 
αναμενόταν. 
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 Σημειώνεται ότι συχνά, όταν οι εξετάσεις αποκλίνουν από το προσδοκώμενο 
και δοκιμάζεται κάτι νέο, παρουσιάζονται αντιδράσεις, όπως έγινε και στις 
τελευταίες Παγκύπριες Εξετάσεις στο μάθημα της Φυσικής. 

3. Με βάση τα πιο πάνω είναι φανερό ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
έχει ήδη λάβει τα κατάλληλα μέτρα με τα οποία ο θεσμός των εξετάσεων για 
πρόσληψη στον ευρύτερο ∆ημόσιο τομέα θα αναβαθμισθεί και θα 
αποκλειστούν τυχόν αδυναμίες του παρελθόντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαρτίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.861, ημερομηνίας 16 

Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία αναφοράς Ερ. 23.06.009.04.861 
και ημερ. 24.2.2010, με την οποία διαβιβάζετε Ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος 
Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης και σας πληροφορώ ότι, με βάση τους περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμους, στη γραπτή 
εξέταση μπορούν να αποδοθούν μέχρι 100 μονάδες. Υπολείπονται άλλες 38 συνολικά 
μονάδες, οι οποίες απονέμονται στο στάδιο αξιολόγησης των υποψηφίων από την 
Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας, ως εξής: 

 αποτελέσματα προφορικής εξέτασης, αν έχει διεξαχθεί: 0 έως 20 μονάδες, 

 προσόντα που θεωρούνται πλεονέκτημα: 0 έως 5 μονάδες, 

 άλλα ακαδημαϊκά προσόντα: 0 έως 3 μονάδες, 

 πείρα σχετική με τα καθήκοντα της θέσης: 0 έως 5 μονάδες, και 

 αξιολόγηση οικείου Προϊσταμένου Τμήματος: 0 έως 5 μονάδες. 

 Κατά συνέπεια, είναι πιθανό η σειρά επιτυχίας κάποιου υποψήφιου στη γραπτή 
εξέταση να ανατραπεί στο επόμενο στάδιο κρίσης του, με βάση την αξιολόγηση του 
στα υπόλοιπα κριτήρια αξιολόγησης. 

 Επιπρόσθετα, η γενική γραπτή εξέταση διεξάγεται για την πλήρωση μιας 
μεγάλης ομάδας διαφορετικών θέσεων και οι επιτυχόντες σ’ αυτήν διεκδικούν τη θέση 
ή τις θέσεις για τις οποίες έχουν τα απαιτούμενα από τα Σχέδια Υπηρεσίας προσόντα, 
αλλά και το ενδιαφέρον να αποταθούν. ∆ηλαδή, είναι δυνατό για τη διεκδίκηση μιας 
συγκεκριμένης κενής θέσης να υποβάλουν αίτηση άτομα που έχουν τρίτη, πεντηκοστή, 
εκατοστή, κ.ο.κ., σειρά επιτυχίας στη γραπτή εξέταση ή/και να προσέλθουν τελικά σε 
συνέντευξη ενώπιον της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας μόνο οι τελευταίοι, κατά 
σειρά επιτυχίας, υποψήφιοι. Κατά συνέπεια, αν η ανακοίνωση των διορισμών 
περιλαμβάνει και τη σειρά επιτυχίας του διορισθέντος στη γραπτή εξέταση, όπως 
εισηγείται ο αξιότιμος Βουλευτής, τούτο πιθανόν να δημιουργήσει σύγχυση και να 
οδηγήσει σε παραπλανητικά συμπεράσματα. 

 Θα πρέπει επίσης να σημειωθεί ότι η αρμοδιότητα για τη δημοσίευση των 
διορισμών στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας ανήκει στην Επιτροπή 
∆ημόσιας Υπηρεσίας, στην οποία θα μπορούσατε να αποταθείτε και για τις δικές της 
απόψεις. 

 Από δικής μας πλευράς, με αφορμή την εισήγησή σας και με σκοπό την 
ενίσχυση της διαφάνειας στις διαδικασίες πλήρωσης θέσεων στη δημόσια υπηρεσία, 
θα ζητηθεί από την Ειδική Επιτροπή, η οποία, με βάση τον Κανονισμό 2 του 
Παραρτήματος των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμων, απαρτίζεται από τον Πρόεδρο της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
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ή μέλος της, το ∆ιευθυντή του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού και το 
∆ιευθυντή Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού και έχει την ευθύνη διεξαγωγής της γραπτής εξέτασης, να εξετάσει το 
ενδεχόμενο δημοσίευσης των κατά σειρά επιτυχίας αποτελεσμάτων των γραπτών 
εξετάσεων ονομαστικά, αντί με αριθμό πολιτικής ταυτότητας, αφού φυσικά ζητηθούν 
και οι απόψεις του Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.867, ημερομηνίας 18 
Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία αναφοράς Ερ. 23.06.009.04.867 
και ημερ. 2.3.2010, με την οποία διαβιβάζετε Ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος 
Βουλευτής κ. Τάσος Μητσόπουλος και σας πληροφορώ ότι δεν υπάρχουν ειδικές 
διατάξεις για την παραχώρηση κινήτρων ούτε ειδικές διαδικασίες για εξασφάλιση 
εργασίας σε απεξαρτημένα άτομα στη δημόσια υπηρεσία. 

2. Ως γνωστό, η πλήρωση της πλειοψηφίας των δημόσιων θέσεων εισδοχής 
διέπεται από τους περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
Νόμους του 1998 έως 2008, με βάση τους οποίους απαιτείται επιτυχία σε γραπτή 
εξέταση, η οποία, με βάση τους ίδιους νόμους, έχει καθοριστική βαρύτητα, δεδομένου 
ότι καλούνται στη συνέχεια σε προφορική εξέταση ενώπιον της Επιτροπής ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας οι τρεις πρώτοι, κατά σειρά επιτυχίας, υποψήφιοι για κάθε κενή θέση, οι 
οποίοι και αξιολογούνται επί τη βάσει καθορισμένων κριτηρίων. Με τους Νόμους 
αυτούς θεσμοθετήθηκαν αντικειμενικά κριτήρια για την αξιολόγηση των υποψηφίων 
για διορισμό στη δημόσια υπηρεσία, αλλά και στους ημικρατικούς οργανισμούς και 
αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης, με απώτερο στόχο την εμπέδωση της αξιοκρατίας, το 
σεβασμό προς τους υποψηφίους και την ενίσχυση της εμπιστοσύνης του κοινού προς 
τη δημόσια υπηρεσία. 

3. Θα πρέπει, ωστόσο, να σημειωθεί ότι γενικά η πολιτική για την επανένταξη 
κοινωνικά ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού στην επαγγελματική ζωή ανήκει στο 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στο οποίο απευθύνατε ήδη την 
Ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου. 

4. Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.868, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 1.03.2010 σε σχέση με ερώτηση/εισήγηση του 
βουλευτή κ. Γ. Περδίκη για ενίσχυση της προσπάθειας περιορισμού της παράνομης 
υλοτομίας δέντρων στην ύπαιθρο και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Είναι γεγονός ότι η παράνομη υλοτομία δέντρων στην ύπαιθρο αποτελεί 
πρόβλημα και υπάρχει ανάγκη για πιο επαρκή έλεγχο. Αξίζει πάντως να αναφερθεί ότι, 
σύμφωνα με εκτιμήσεις του Τμήματος ∆ασών, η παράνομη υλοτομία δεν αποτελεί την 
πιο σημαντική αιτία συρρίκνωσης του πρασίνου στην ύπαιθρο. Οι σημαντικότεροι 
παράγοντες είναι οι πυρκαγιές υπαίθρου και η υπέρμετρη οικιστική ανάπτυξη. 
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 Αναφορικά με την παράνομη υλοτομία, δυστυχώς το προσωπικό του Τμήματος 
∆ασών δεν έχει τη δυνατότητα επιτήρησης ολόκληρης της υπαίθρου, ιδιαίτερα 
εκτάσεων που βρίσκονται μακριά από δασικά συμπλέγματα. Παρόλα αυτά, το Τμήμα 
∆ασών αποφάσισε πρόσφατα τη διενέργεια περιπολιών εκτός της θερινής περιόδου 
σε μη εργάσιμες μέρες και ώρες, που είναι και ο χρόνος που διενεργούνται οι 
περισσότερες από αυτές τις εκκοπές. Οι περιπολίες αυτές θα καλύπτουν τα κρατικά 
δάση και ιδιωτικές εκτάσεις πλησίον ή εντός των δασών. 

 Το Τμήμα ∆ασών έχει επαφές με την Αστυνομία, το Ταμείο Θήρας και την 
Ένωση Κοινοτήτων για να εξεταστεί η δυνατότητα συνεργασίας τους στην 
προσπάθεια αντιμετώπισης της παράνομης υλοτομίας των δέντρων στα δάση μας και 
την ύπαιθρο γενικότερα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.877 και 23.06.009.04.879, 

ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στις σχετικές με το πιο πάνω θέμα επιστολές σας με στοιχεία 
αναφοράς Ερ. 23.06.009.04.877 και 23.06.009.04.879 και ημερ. 3.3.2010 και 4.3.2010, 
αντίστοιχα, με τις οποίες μας διαβιβάζετε Ερωτήσεις που υπέβαλε ο αξιότιμος 
Βουλευτής κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.  Στα Σχέδια Υπηρεσίας των μη επιστημονικών θέσεων Πρώτου ∆ιορισμού στη 
∆ημόσια Υπηρεσία, δηλαδή για διορισμό στις θέσεις με μισθολογική κλίμακα Α1, Α2, 
Α5 και Α7 περιλαμβάνεται, ως απαιτούμενο προσόν, κατά κανόνα, η «πολύ καλή 
γνώση της Ελληνικής γλώσσας» και «καλή γνώση της Αγγλικής γλώσσας», των 
οποίων η κατοχή τεκμαίρεται, μεταξύ άλλων, σύμφωνα με σχετική εγκύκλιο της 
Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας, με το Απολυτήριο αναγνωρισμένης Σχολής Μέσης 
Εκπαίδευσης. Στις θέσεις Προαγωγής των πιο πάνω θέσεων, επίσης κατά κανόνα, 
δεν απαιτείται αυξημένου επιπέδου γνώση των πιο πάνω γλωσσών. 

3. Σ’ ό,τι αφορά τα Σχέδια Υπηρεσίας των επιστημονικών θέσεων Πρώτου 
∆ιορισμού, δηλαδή για διορισμό στις θέσεις με μισθολογική κλίμακα Α8 και άνω, 
σύμφωνα με την ακολουθούμενη τα τελευταία χρόνια γενική πολιτική, η οποία 
επικυρώθηκε και με σχετική Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 65.428 και 
ημερ. 9.5.2007, σ' αυτά περιλαμβάνεται, ως απαιτούμενο προσόν, επίσης κατά 
κανόνα, η «πολύ καλή γνώση της Ελληνικής γλώσσας» και «πολύ καλή γνώση 
της Αγγλικής ή της Γαλλικής ή της Γερμανικής γλώσσας», εκτός των 
περιπτώσεων που η φύση των καθηκόντων της θέσης απαιτεί τη γνώση, 
αποκλειστικά, της Αγγλικής γλώσσας, όπως είναι π.χ. οι θέσεις στο Τμήμα Πολιτικής 
Αεροπορίας, λόγω του ότι η διεθνής γλώσσα στο συγκεκριμένο τομέα είναι η Αγγλική. 
Για τούτο, άλλωστε, στις εξετάσεις που διεξάγονται κάθε χρόνο με βάση τους περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμους του 1998 έως 
2008, περιλαμβάνεται η εξέταση στην Αγγλική ή Γαλλική ή Γερμανική γλώσσα, 
ανάλογα με την επιλογή των υποψηφίων. 

4. Όπως γνωρίζετε, τα προσόντα που περιλαμβάνονται στα Σχέδια Υπηρεσίας 
των δημοσίων θέσεων, δεν έχουν σκοπό τη διευκόλυνση στην πρόσληψη κάποιων 
υποψηφίων οι οποίοι τα κατέχουν, αλλά την εξυπηρέτηση των υπηρεσιακών αναγκών 
και την εξασφάλιση για την υπηρεσία των πιο κατάλληλων λειτουργών, οι οποίοι θα 
μπορούν να εκτελούν ικανοποιητικά τα καθήκοντα της θέσης τους. Η πολύ καλή 
γνώση μιας από τις πιο πάνω ξένες γλώσσες, ήτοι της Αγγλικής ή της Γαλλικής ή της 
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Γερμανικής γλώσσας, οι οποίες αποτελούν τις διαδικαστικές γλώσσες της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, κρίθηκε ότι εξυπηρετεί τις υπηρεσιακές ανάγκες, αφού μόνο 
οι γλώσσες αυτές χρησιμοποιούνται στις επιτροπές, στις ομάδες εργασίας, στα 
συνέδρια κλπ, τόσο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, 
όσο και άλλων ∆ιεθνών Οργανισμών, στα οποία όλο και περισσότεροι δημόσιοι 
υπάλληλοι καλούνται να συμμετέχουν και να εκπροσωπούν την Κυπριακή ∆ημοκρατία, 
χωρίς να υπάρχουν πάντοτε υπηρεσίες μεταφραστών. Ως εκ τούτου, δεν θα 
μπορούσαν οι γλώσσες αυτές να περιλαμβάνονται ως πλεονέκτημα αντί ως 
απαιτούμενο προσόν στα Σχέδια Υπηρεσίας των πιο πάνω αναφερόμενων θέσεων, 
γιατί αυτό θα είχε ως αποτέλεσμα να μην υπηρετούν αρκετοί υπάλληλοι ικανοί να 
εκπροσωπήσουν τη χώρα μας επάξια στις πιο πάνω επιτροπές. 

5. Καταληκτικά, το Υπουργείο Οικονομικών δεν θεωρεί ότι με τη συμπερίληψη στα 
Σχέδια Υπηρεσίας της ∆ημόσιας Υπηρεσίας, ως απαιτούμενου προσόντος, της 
γνώσης μιας από τις πιο πάνω ξένες γλώσσες, αδικούνται οι υποψήφιοι που κατέχουν 
γνώση άλλης ξένης γλώσσας, αφού αυτή πιθανότατα να μην εξυπηρετούσε σε τίποτα 
τις υπηρεσιακές ανάγκες.   Αναφέρεται σχετικά, ότι οι επίσημες γλώσσες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι οι ακόλουθες 23: 

 Αγγλικά, Βουλγαρικά, Γαλλικά, Γερμανικά, ∆ανέζικα, Ελληνικά, Εσθονικά, 
Ιρλανδικά, Ισπανικά, Ιταλικά, Αετονικά, Λιθουανικά, Μαλτέζικα, Ολλανδικά, Ουγγρικά, 
Πολωνικά, Πορτογαλικά, Ρουμανικά, Σλοβακικά, Σλοβένικα, Σουηδικά, Τσεχικά και 
Φινλανδικά. 

 Όπως είναι φανερό, δεν μπορεί να τεκμηριωθεί ότι η γνώση οποιασδήποτε από 
τις πιο πάνω γλώσσες μπορεί να ικανοποιήσει περισσότερο τις ανάγκες της ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας από ό,τι η γνώση των τριών διαδικαστικών γλωσσών της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής. 

6. Αναφορικά, τέλος, με το ερώτημα που θέτει ο αξιότιμος Βουλευτής, κατά πόσο 
είναι νομοθετικά έγκυρο το εν λόγω σύστημα που ακολουθείται στην Κύπρο, 
αναφέρεται ότι, σύμφωνα με τους περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμους του 1990 έως 
2009, τα Σχέδια Υπηρεσίας καταρτίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο σε μορφή 
Κανονισμών που εγκρίνει η Βουλή των Αντιπροσώπων. Ειδικά, δε, το θέμα της 
συμπερίληψης των τριών συγκεκριμένων γλωσσών στα απαιτούμενα προσόντα των 
Σχεδίων Υπηρεσίας των δημόσιων θέσεων, τούτο υιοθετήθηκε ως κυβερνητική 
πολιτική μετά από επανειλημμένες συζητήσεις στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών της Βουλής των Αντιπροσώπων, όπου όλοι συμφώνησαν ότι η γνώση των 
τριών διαδικαστικών γλωσσών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής εξυπηρετεί περισσότερο 
τις ανάγκες της υπηρεσίας. Επίσης, εξ όσων γνωρίζουμε, το υπ' αναφορά ζήτημα 
ουδέποτε κρίθηκε από το Ανώτατο ∆ικαστήριο ότι παραβιάζει την αρχή της ισότητας. 

7.  Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε τυχόν πρόσθετες πληροφορίες 
χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.885, 
ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα: ∆υνατότητα στήριξης της Κυπριακής Σκακιστικής Ομοσπονδίας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 8 Μαρτίου 2010, που αφορά στην πιο πάνω ερώτηση 
του Βουλευτή κου Νίκου Τορναρίτη και παραθέτω τα ακόλουθα για ενημέρωσή σας: 
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 Το πιο πάνω θέμα εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού στα πλαίσια του προϋπολογισμού του οποίου δύναται να στηριχθεί η 
συμμετοχή της Κυπριακής Σκακιστικής Ομοσπονδίας σε διεθνείς διοργανώσεις στο 
εξωτερικό. 

 Εντούτοις, ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού θα μπορούσε να προωθήσει, 
μέσω των γραφείων του στο εξωτερικό, σχετικό Ανακοινωθέν Τύπου αναφορικά με τις 
επιτυχίες των μελών της Ομοσπονδίας νοουμένου ότι θα του παρασχεθούν οι 
σχετικές πληροφορίες από την εν λόγω Ομοσπονδία. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για περισσότερα στοιχεία και πληροφορίες 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Απριλίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.921, ημερομηνίας 8 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα 

Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία αναφοράς Ερ. 23.06.009.04.921 
ημερομηνίας 15 Μαρτίου 2010 με την οποία διαβιβάσατε την πιο πάνω ερώτηση και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Τελωνείων έχει επιληφθεί περιπτώσεων φοροδιαφυγής αναφορικά 
με υποθέσεις καπνιστού σολομού. Επίσης το Τμήμα Τελωνείων συνεχίζει τις 
προσπάθειες και λαμβάνει όλα τα δέοντα μέτρα για την αντιμετώπιση τυχόν 
παραβάσεων της τελωνειακής ή άλλης νομοθεσίας, στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων 
του. 

 Κρίνεται όμως σκόπιμο να αναφερθεί ότι αν υπάρχουν συγκεκριμένες 
πληροφορίες για συγκεκριμένους εισαγωγείς, θα πρέπει να τεθούν υπόψη του 
Τμήματος Τελωνείων για να διενεργήσει ανάλογους έλεγχους και να διερευνήσει με τη 
δέουσα προσοχή τέτοιες καταγγελίες. 

 Πρέπει επίσης να σημειωθεί ότι κατά τον έλεγχο τέτοιων ειδών παρίστανται και 
λειτουργοί των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών και συγκεκριμένα: 

(α) στις περιπτώσεις κοινοτικών ψαριών, το Τελωνείο προβαίνει πάντοτε σε έλεγχο 
εγγράφων. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις μπορεί να προβεί και σε φυσικό έλεγχο. 
Πρόσθετα, οι παραλήπτες των προϊόντων, 24 τουλάχιστον ώρες πριν την 
επικείμενη παραλαβή, ειδοποιούν τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες για επιτόπιο 
έλεγχο στα υποστατικά τους. Το Κτηνιατρείο σε ποσοστό 10%, προβαίνει σε 
φυσικό έλεγχο για να διαπιστωθεί η καταλληλότητα των εμπορευμάτων καθώς 
επίσης σε έλεγχο εγγράφων για να διαπιστωθεί εάν η περιγραφή στα τιμολόγια 
ανταποκρίνεται με τα εμπορεύματα, εάν προϊόντα και προμηθευτές είναι 
εγκεκριμένοι από τις χώρες αποστολής κ.λ.π., 

(β) στις περιπτώσεις εισαγωγής ψαριών από τρίτες χώρες το Τελωνείο προβαίνει 
πάντοτε σε έλεγχο εγγράφων και ενημερώνει σχετικά τις Κτηνιατρικές 
Υπηρεσίες ώστε όταν τα προϊόντα εισαχθούν στην Κύπρο, είτε μέσω λιμανιών 
είτε μέσω αεροδρομίων, να ελέγχονται στα Συνοριακά Κέντρα Κτηνιατρικού 
Ελέγχου. Ο έλεγχος από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες διενεργείται για όλες τις 
εισαγωγές και αφορά τόσο το φυσικό έλεγχο όσο και τον έλεγχο εγγράφων. 
Κατά το φυσικό έλεγχο παρίσταται συνήθως και Τελωνειακός λειτουργός και ο 
έλεγχος συνίσταται στην αναγνώριση (identification) των ψαριών, νωπών, 
κατεψυγμένων, καπνιστών, εγκυτιωμένων ή μη. 



 99

 Με την ευκαιρία της ερώτησης του βουλευτή κου Α. Κυπριανού, το Τμήμα 
Τελωνείων επαναβεβαίωσε σχετικές οδηγίες για ανάλογους ελέγχους σε σχέση με το 
πιο πάνω θέμα. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών έχει εξετάσει τα πιθανά προβλήματα που 
παρατηρούνται με τη διατήρηση της φορολογίας στον καπνιστό σολομό πλην όμως 
δεν προτίθεται επί του παρόντος να εισηγηθεί κατάργηση του φόρου κατανάλωσης.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Το πρώτο θέμα είναι 
«Οι υποχρεώσεις της Κύπρου για τη διατήρηση στρατηγικών αποθεμάτων 
πετρελαιοειδών και για τη δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού όπως αυτές 
απορρέουν από τις δεσμεύσεις μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης».  Αυτεπάγγελτη 
εξέταση έπειτα από πρόταση του βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους.   

 Καλώ τώρα στο βήμα τον εισηγητή του θέματος, τον κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Να δηλώσω προκαταβολικά ότι θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε, για να μη 
φύγουν οι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θα φύγουν οι συνάδελφοι. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θέλω να εκφράσω την ευαρέσκεια και τις ευχαριστίες μου πρώτα απ’ όλα 
στους συναδέλφους οι οποίοι είχαν συμμετοχή στη συζήτηση αυτού του θέματος.  
Πιστεύω ότι είναι ένα θέμα το οποίο σχεδόν στην ολότητά μας, ενδεχομένως όλους, 
μας βρίσκει σύμφωνους στις διαπιστώσεις και στο τι επιβάλλεται να γίνει.  Όσο και αν 
φαίνεται ότι υπάρχουν διαχρονικές ευθύνες κυβερνήσεων, έλαχε στη σημερινή 
κυβέρνηση να επωμίζεται το μεγαλύτερο βάρος ευθύνης, εδώ και τώρα να 
προχωρήσει.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να ευχαριστήσω που παραμένετε για το κλείσιμο αυτού του θέματος, γιατί μας 
ενδιαφέρει και έχει πολλαπλές προεκτάσεις.  Πρώτα απ’ όλα, πρέπει να πω ότι γίνεται 
επίκαιρο ενόψει και της ενδεχόμενης πλέον ή βέβαιης ίσως αύξησης της φορολογίας 
πάνω στα καύσιμα, για να δείτε ότι κάθε δυνατότητα μείωσης άλλων κόστων ή 
δημιουργίας κερδών που θα μπορούσε αντισταθμιστικά να ανακουφίσουν τους 
καταναλωτές και τον Κύπριο φορολογούμενο γίνεται πιο επιτακτική, όσο ποτέ άλλοτε, 
ανάγκη.  Και θα είμαι πιο συγκεκριμένος συνοπτικά.   

 Εδώ, έτσι για την ιστορία μόνο, μονολεκτικά να πω ότι εμπλέκονται τρεις 
διαδοχικές κυβερνήσεις από την εποχή του Προέδρου Γλαύκου Κληρίδη.  Όλοι, 
φαίνεται, σ’ αυτό το θέμα ομονοούσαν, τουλάχιστο με διακηρύξεις, και πάρθηκαν 
πολιτικές αποφάσεις τις οποίες στήριξε και η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή να 
προχωρήσουμε άμεσα στη δημιουργία του τερματικού σταθμού.  Τι εξυπηρετεί και 
ποιες είναι οι άμεσες συνέπειες ή τα οφέλη αυτής της δημιουργίας του τερματικού 
σταθμού;  Πρώτα απ’ όλα, διατηρούμε στρατηγικά αποθέματα, που υπάρχουν λόγοι 
ουσίας, αλλά και οικονομίας να υπάρχουν στην ίδια τη χώρα μας εναποθηκευμένα, 
όπως επιβάλλει σχετική Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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 ∆εύτερον, δίδεται η δυνατότητα εδώ που υπάρχει αυταπόδεικτη και τεράστια 
ζήτηση για εφοδιασμό πλοίων διερχομένων, ώστε η Κύπρος να καταστεί κέντρο 
εφοδιασμού με πετρελαιοειδή, έτοιμα πετρελαιοειδή, για να αποκομίσουμε τεράστια 
κέρδη, να το κάνουμε, εφόσον θα μπορούμε να αποθηκεύουμε τις κατάλληλες 
ποσότητες. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Κύριε Κλεάνθους, με την άδειά σας, μισό λεπτό. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας παρακαλέσω λίγη ησυχία, για να 
μπορούμε να ακούμε τον ομιλητή. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όσοι εμείναμε! 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Πρώτη φορά μείναμε τόσοι πολλοί! 

 Τρίτον, πρέπει να πούμε ότι η εξοικονόμηση αυτών των εκατομμυρίων που 
πληρώνουμε κάθε χρόνο, για να αποταμιεύουμε μέρος των στρατηγικών αποθεμάτων 
στο εξωτερικό...  Είναι απαράδεκτο να ανεχόμαστε να υπάρχει τέτοια συνεχής 
διαρροή χρημάτων και διασπάθιση. 

 Τέταρτον, και ίσως το βασικότερο, το οποίο απασχόλησε την επιτροπή 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, είναι ότι ο υγιής ανταγωνισμός, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν 
επέρχεται από μόνος του αυτόματα. δημιουργούμε συνθήκες.  Και δυστυχώς στην 
Κύπρο οι συνθήκες ευνοούν και το ολιγοπώλιο και όσα κατέγραψε η απόφαση της 
Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού για ένα βασικό απλό λόγο:  Ελλείψει της 
βασικής υποδομής οι εταιρείες του εξωτερικού που θα ενδιαφέρονταν και θα ήταν 
πολύ ελκυστικό να έρθουν να εμπορευθούν πετρελαιοειδή στην Κύπρο, για να 
δημιουργηθούν συνθήκες πραγματικά υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού, δεν έρχονται, 
διότι, επαναλαμβάνω, δεν υπάρχει αυτή η υποδομή που θα την πρόσφερε ο κοινός 
τερματικός σταθμός, ο οποίος αποφασίστηκε να γίνει στο Βασιλικό.   

 Μέχρι το 2005, παρά τις καθυστερήσεις, ουσιαστικά είχε ολοκληρωθεί ο 
σχεδιασμός και θα μπορούσε να είχε προχωρήσει.  ∆εν προχώρησε.  Το 2007, αφού 
έγιναν και διαβουλεύσεις με τις εταιρείες, αποφασίστηκε ο σχεδιασμός, ο τελικός, για 
να προχωρήσει επιτέλους.  Από το 2007, είμαστε στο 2010, δεν υπάρχει φως στην 
άκρη της σήραγγας.  Γιατί;  Πρέπει να πούμε ότι οι μόνοι που εναντιώνονταν...  Και 
είναι και κάπως ακατανόητο για τη στάση της όποιας κυβέρνησης και των 
κυβερνώντων, δεν είναι δυνατό να συζητάς με εκείνους που έχουν διαμετρικά αντίθετα 
συμφέροντα...  Η διαβούλευση γίνεται έως ένα σημείο χρονικό, έως ένα βαθμό, για να 
υπάρχει συναίνεση, να υπάρξει ενδεχομένως η διαφοροποίηση σε κάποιους 
σχεδιασμούς.  Όταν αυτά ολοκληρώνονται, όταν συμφωνούν οι εταιρείες και μετά 
αλλάζουν τη στάση τους, πώς δικαιολογείται το κράτος να έρχεται και να μην 
υπερασπίζεται τη θέση τη δική του και το δημόσιο συμφέρον, που είναι ξεκάθαρο, και 
συζητούμε προσχηματικά ακόμα με τις εταιρείες;  Είναι καιρός να αναλάβουμε όλοι τις 
ευθύνες μας.  ∆εν προσφέρεται για πολιτική εκμετάλλευση το θέμα, αλλά δεν 
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μπορούμε να εκμεταλλευόμαστε και να διασπαθίζουμε οικονομικά συμφέροντα του 
συνόλου και του Κύπριου φορολογούμενου. 

 Γι’ αυτό, εδώ και τώρα πρέπει να καλέσουμε το κράτος, αυτή την κυβέρνηση, 
που έχει το βάρος, να πάρει επιτέλους αυτή την απόφαση, ανεξάρτητα από το πού θα 
αναθέσει.  Και, αφού αφήνει ελεύθερες τις εταιρείες, αν θέλουν, να έρθουν, αν θέλουν, 
ας μην έρθουν.  Και ας προχωρήσει με δικούς του σχεδιασμούς, τουλάχιστο για να 
μην υπάρχει αυτή η συνεχής απώλεια και αυτά τα φαινόμενα, τα οποία μπορεί να 
σημαίνουν απώλεια εκατοντάδες εκατομμύρια.   

 Θα πω και κάτι τελευταίο που δεν αποτιμάται σε χρήμα, αγαπητοί συνάδελφοι.  
Ο Θεός να φυλάει να μην έχουμε κι εμείς σε μια συγκυρία ατύχημα, για να 
σκεφτόμαστε μετά ποιος είχε την ευθύνη και ποιος θα αναλάβει το κόστος της ευθύνης!  
Οι εγκαταστάσεις εκεί που βρίσκονται εγκυμονούν, ναι, τον κίνδυνο, σε περίπτωση 
ενός επεισοδίου, να τινάξουν στον αέρα τη μισή πόλη.  Αυτά δεν τα λέω, για να 
κινδυνολογήσω.  Τα έχουν ομολογήσει και γραπτώς οι αρμόδιες κυβερνητικές 
υπηρεσίες, οι οποίες μάλιστα, για να χρυσώσουν το χάπι, μας είπαν «ξέρετε, έγιναν 
τότε που έγιναν.  σήμερα έχουν πολλαπλασιαστεί και αναβαθμιστεί οι συνθήκες και οι 
ασφαλιστικές δικλίδες για τις νέες εγκαταστάσεις».  Και είναι ίσως ένα από τα κύρια 
πλεονεκτήματα, να προχωρήσουμε στην κατασκευή του τερματικού σταθμού εκεί που 
πρέπει, για να φύγουν όλες αυτές οι επικίνδυνες εγκαταστάσεις. 

 Τελειώνω με κάτι το οποίο μου διέφυγε.  Εκεί, με τον τερματικό σταθμό, γίνεται 
και μια ανακύκλωση η οποία επιβάλλεται τεχνικά και είναι ο μόνος τρόπος, για να μην 
κινδυνεύσουμε, ούτε αναφορικά με την ποιότητα ούτε αναφορικά με τις ανακατατάξεις 
στις τιμές των καυσίμων, να αντιμετωπίσουμε προβλήματα του παρελθόντος, γιατί θα 
έχουμε και θα ρυθμίζουμε την όλη κατάσταση. 

 Και ένα άλλο μυστικό που μας το λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού θέλουμε να 
την επικαλούμαστε, ότι η αποθήκευση σε έναν κοινό σταθμό, που είναι και η δική της 
πολιτική, εκφρασμένη και εφαρμοσμένη, έχει κι ένα βασικό στοιχείο, τη διαφάνεια και 
τον έλεγχο του κόστους, έτσι ώστε να μην υπάρχει δυνατότητα σε άλλους να 
εκμεταλλεύονται και να μην μπορούμε να ελέγξουμε τα κόστη.  Καλή ώρα ό,τι 
συμβαίνει κάπου αλλού!  Και να πω ότι η κατασκευή αυτή, εκτός από όλα τα οφέλη, 
μπροστά στα επερχόμενα, να σηκώσει το βάρος ο Κύπριος καταναλωτής και ο 
Κύπριος φορολογούμενος των επερχόμενων, ενδεχομένως αναγκαίων, αυξήσεων 
στις φορολογίες των καυσίμων, είναι ο μόνος τρόπος, πραγματοποιώντας κέρδη, 
ώστε ακριβώς να δώσουμε ένα αντιστάθμισμα, για να μειώσουμε το κόστος και να 
χρησιμοποιείται προς όφελος του καταναλωτή. 

 Εδώ ολοκληρώνω.  Ευχαριστώ για την υπομονή σας.  Και να ελπίζουμε ότι 
πραγματικά η κυβέρνηση αυτή θα προχωρήσει άμεσα και θα λάβει σοβαρά υπόψη τις 
θέσεις της Βουλής.  Στο κάτω κάτω, αγαπητοί συνάδελφοι, να σας πω και τούτο, όσα 
σας έχω πει δεν είναι απόψεις δικές μου.  Είναι η πρώτη φορά που τεκμηριώνονται 
και ομολογούνται από τα πιο επίσημα κυβερνητικά χείλη.  Άρα, να ενισχύσουμε την 
κυβέρνηση, να προχωρήσει χωρίς άλλες αμφιταλαντεύσεις στην κατασκευή αυτού του 
έργου. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο κ. Κλεάνθους. 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η 
επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 22 Απριλίου 2010, στις 4.00 το 
απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
(∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές 
∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.042-2010). 

 2. Ο περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών 
(Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών)  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.035-2009). 

 3. Ο περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών 
(Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.204-2009). 

 4. Οι περί Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρίες - Θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού Κοινωνικής Ενσωμάτωσης, 
Λειτουργού Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Α΄, 
Λειτουργού Κοινωνικής Ενσωμάτωσης και 
Βοηθού Λειτουργού Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.061-2010). 

 5. Οι περί Υπουργείου Άμυνας - Θέσεις 
Προϊστάμενου Τεχνικών Υπηρεσιών, Ανώτερου 
Μηχανικού Τεχνικών Υπηρεσιών, Μηχανικού  
Τεχνικών Υπηρεσιών, Ανώτερου Τεχνικού, 
Τεχνικού Μηχανικού 1ης Τάξεως και Τεχνικού 
Μηχανικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.062-2010). 

 6. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Σερβίας για 
Συνεργασία στην Καταπολέμηση της 
Τρομοκρατίας, του Οργανωμένου Εγκλήματος, 
της Παράνομης ∆ιακίνησης Ναρκωτικών, 
Ψυχοτρόπων Ουσιών και των Πρόδρομών 
τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και 
Άλλων Ποινικών Αδικημάτων (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.158-2009). 

 7. Ο περί της Σύμβασης περί των ∆ικαιωμάτων 
του Παιδιού (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.041-2010). 

 8. Οι περί Λαχείου Πρόνοιας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.041-2010). 
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 9. Οι περί της Εκτέλεσης ∆ημοσίων Συμβάσεων 
(Προμήθειες, Έργα και Υπηρεσίες) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.042-2010). 

 10. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Καθορισμός 
Μέτρων Εφαρμογής του Κεφαλαίου IV του 
Κανονισμού (ΕΚ) 1008/2008) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.044-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το πρόβλημα της ανεργίας στον τόπο μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Χρήστου 
Πουργουρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.005-2010). 

 2. «Η αυξανόμενη εγκληματική δραστηριότητα και 
η ανάγκη οργάνωσης άμυνας πολιτείας και 
κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιαννάκη 
Ομήρου εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.004-2010). 

 3. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου 
στην οικονομία σε βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004-2008). 

 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137-2006). 

 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το 
θέμα «Τα μέτρα που λαμβάνονται από το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για την εφαρμογή των νόμων που 
αφορούν την ισότητα ανδρών και γυναικών 
στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
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των  βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης 
Κούτρα Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη 
∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489-2006). 

 6. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού για τα δημόσια 
σχολεία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και 
Ανδρέα Θεμιστοκλέους εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για 
το θέμα «Η ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα 
κατεχόμενα, η συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις 
δραστηριότητές τους και η ανάγκη θεσμικής 
προστασίας της κυπριακής κοινωνίας μέσω 
της λειτουργίας και εισαγωγής θεσμών για το 
σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
του βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές (6% των αναγκών μας σε 
ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) και οι τυχόν 
επιπτώσεις από την καθυστέρηση υλοποίησης 
των δεσμεύσεών μας, καθώς και οι προοπτικές 
του στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση 
(20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
του βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, 
η αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα 
στη λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου 
Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
του βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 10. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
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κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 11. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι 
κρατικοί αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του 
μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.12 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Πουργουρίδης Χρήστος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαμψών Σωτήρης 

Ευαγόρου Σταύρος Σαρίκας Φειδίας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 
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Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής προ ημερησίας διατάξεως στο θέμα του 
κανονισμού για το απευθείας εμπόριο, το κείμενο του προσχεδίου σχετικού 
ψηφίσματος, η συζήτηση που ακολούθησε (Ν. Κατσουρίδης, Γ. Περδίκης, Γ. 
Ομήρου, Στ. Ιερωνυμίδης, Ζ. Κουλίας, Χρ. Στυλιανίδης, Πρόεδρος, Χρ. 
Πουργουρίδης, ∆. Συλλούρης), το τελικό κείμενο του ψηφίσματος και ομόφωνη 
έγκρισή του. 

2. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», ψήφισή της σε νόμο και δικαιολόγηση της 
αρνητικής ψήφου από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και από τον κ. Νεόφυτο Κωνσταντίνου. 

3. Αναβολή της συζήτησης του θέματος «Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
(∆ιαχείριση και άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010», έπειτα από συζήτηση (Γ. Βαρνάβα, Χρ. Πουργουρίδης, Α. 
Αγγελίδης, Α. Γεωργίου, Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης). 

4. Έκθεση για τους αναπεμφθέντες νόμους «Ο περί Συντάξεως(Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010» και «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», 
οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Ι. Νικολάου, Γ. Ομήρου, Α. 
Αγγελίδης, Α. Γεωργίου, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Χρ. Πουργουρίδης), εν 
μέρει αποδοχή της αναπομπής και ψήφιση νέων νόμων. 

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

6. Ερωτήσεις βουλευτών: 

∆ιακίνηση στην αγορά οικοδομικών υλικών που δεν πληρούν τα ευρωπαϊκά 
πρότυπα - Αφαίρεση τουρκοκυπριακών κλήρων από πρόσφυγες - Αποκοπή 
δένδρων από δασύλλιο στη ∆ερύνεια για κατασκευή δρόμου - Περισυλλογή και 
καταστροφή λαγοκέφαλων - Ενημέρωση των ξένων επισκεπτών για την 
παρουσία λαγοκέφαλων στην κυπριακή θάλασσα - Ρύπανση στον Πεδιαίο 
ποταμό - Ισότητα ανδρών και γυναικών υποψηφίων για διορισμό από την ΕΕΥ 
- Απαγόρευση βρετανικών βάσεων για ανάπτυξη φωτοβολταϊκού πάρκου στην 
περιοχή Ακρωτηρίου - Αυτοκινητόδρομος που θα διχοτομεί τα δάση 
Αθαλάσσας και Ακαδημίας - Ρυθμιστικό σχέδιο από την περιοχή “Ελιές” μέχρι 
το τέρμα της λεωφόρου Νικολάου Έλληνα στην Έμπα - Σχεδιασμός του 
δρόμου αεροδρομίου Πάφου μέχρι την τουριστική περιοχή Πέγειας - Ρυθμιστικό 
σχέδιο της λεωφόρου Μακαρίου στο Χλώρακα - Έργα παρακαμπτήριου 
δρόμου Έμπας-Τάλας - Αίτημα για βελτίωση του δρόμου Έμπας-Μεσόγης - 
∆ιαχωρισμός οικοπέδων στην κοινότητα Έμπας - Μελέτη για τη δημιουργία 
πεζόδρομου από τον Άγιο Γεώργιο Πέγειας ως τη μαρίνα Πάφου - Το 
πολεοδομικό έργο της λεωφόρου Μ. Κυπριανού στην Πέγεια - Αίτημα του 
δήμου Πέγειας για οικονομική βοήθεια για αντιπλημμυρικά έργα - Ρυθμιστικό 
σχέδιο για το οδικό δίκτυο σε περιοχές του δήμου Πέγειας - Ενημέρωση κοινού 
για διαρροή από τις δεξαμενές υγραερίου στην Ορόκληνη - Η εφαρμογή της 
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Οδηγίας 85/337/ΕΟΚ για τις μελέτες περιβαλλοντικών επιπτώσεων - 
Εγκατάσταση μηχανισμού αποθήκευσης ατμού στο πλυντήριο του νοσοκομείου 
Λευκωσίας - Πρόσληψη ψυχολόγων και άλλων λειτουργών συναφών 
ειδικοτήτων στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού - Η εξαφάνιση 
μηχανήματος ακτινοθεραπείας από το παλιό Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας - 
Προβλήματα του κλάδου βιομηχανιών μωσαϊκών και μαρμάρων - Ανάγκη 
προστασίας αιωνόβιων τρεμίθων στα Κονιά - Ανάγκη προώθησης κατασκευής 
κτιρίων χαμηλής ή μηδενικής ενεργειακής κατανάλωσης - ∆ιασύνδεση των 
φραγμάτων της επαρχίας Πάφου με το Νότιο Αγωγό - Ανακαίνιση του 
∆ημοτικού Κολυμβητηρίου Λευκωσίας - Φώτα τροχαίας στην είσοδο του 
οικισμού “Κόκκινες” στη Λάρνακα - ∆ιαδικασία πρόσληψης φιλολόγων από το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος - Κοινωνικά 
προβλήματα στην τουρκοκυπριακή συνοικία Αγίου Αντωνίου στη Λεμεσό - Η 
κρατική χρηματοδότηση για τα γραφεία του κοινοτικού συμβουλίου Κάτω 
Πύργου και αίθουσα εκδηλώσεων - Τερματισμός λειτουργίας νηπιαγωγείων σε 
απομονωμένες περιοχές - Επιχωμάτωση της εκσκαφής του παλιού μεταλλείου 
στο Μαθιάτη - Ευρωπαϊκή έρευνα για μόλυνση σφαγιασθέντων πουλερικών - 
Ανάγκη προστασίας και αξιοποίησης του παλιού νεκροταφείου Λευκωσίας - 
Εισηγήσεις Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για διερεύνηση θανάτων και 
έλεγχο συνθηκών διαμονής σε ιδρυματικές στέγες - Τερματισμός των 
βρετανικών ασκήσεων στον εναέριο χώρο της Κύπρου - Φόβοι για κατάρρευση 
του γεφυριού στον παλιό δρόμο Κουτραφά εξαιτίας αρδευτικού φράγματος - 
Σχέδιο συλλογής και ανακύκλωσης πλαστικών καλυμμάτων θερμοκηπίων - 
Κατασκευή πρατηρίου πετρελαιοειδών εντός της οικιστικής ζώνης στο χωριό 
Ορμίδεια στη Λάρνακα - Ασφαλτόστρωση του δρόμου Κλαυδιάς-Καλού Χωριού 
- ∆ιαχωρισμός προσφυγικών οικοπέδων στην κοινότητα Κλαυδιάς - Μέτρα 
αντιμετώπισης των επιπτώσεων από τις κλιματικές αλλαγές - Η θέση της 
Κύπρου για τη μείωση των αερίων θερμοκηπίου - Αίτημα του Γενικού 
Νοσοκομείου Πάφου για αγορά φορητής θερμοκοιτίδας - Αυξημένα κρούσματα 
κλοπών και διαρρήξεων στη Λεμεσό - Αίτημα για διάνοιξη του οδοφράγματος 
Πυροΐου - Μετακίνηση των γηπέδων αντισφαίρισης από το χώρο του αρχαίου 
λιμανιού Κιτίου - Αίτημα για δημόσιο πανεπιστημιακό ίδρυμα ή πανεπιστημιακή 
σχολή στη Λάρνακα - Επανασφαλτόστρωση του δρόμου Αγίας Θέκλας στη 
Σωτήρα Αμμοχώστου - Απόφαση για δημιουργία κρατικής επαγγελματικής 
χορωδίας - ∆ημιουργία νομικού πλαισίου για την ποδηλατοκίνηση στην Κύπρο 
- Πιλοτικό πρόγραμμα ποδηλατολωρίδων στη Λεμεσό - Κατανομή της 
αστυνομικής δύναμης Κύπρου ανά επαρχία. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Πρόβλημα στελέχωσης σε ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό στο Νοσοκομείο 
Πόλεως Χρυσοχούς - Επιδιορθώσεις τουρκοκυπριακών κατοικιών στο Καντού - 
Επέκταση από τους Βρετανούς των πομπών του ραδιοφωνικού σταθμού στο 
Ζύγι - Ηλεκτρομαγνητική ακτινοβολία από κεραίες και πομπούς σε 
ραδιοφωνικούς σταθμούς - Σχέδια για εφαρμογή υβριδικών συστημάτων 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας - Κατασκευή δρόμου από το Παραλίμνι προς τη 
Σωτήρα Αμμοχώστου - Κατασκευή αντιολισθητικών δρόμων - Προκήρυξη 
θέσης εκτελεστικού διευθυντή στο νοσοκομείο Αμμοχώστου - Τα αυτοκίνητα 
του κράτους και των ημικρατικών οργανισμών και η πολιτική αντικατάστασής 
τους από υβριδικά - Εξοπλισμός του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού με 
μηχάνημα διαθερμίας - Η μη καθημερινή λειτουργία του Γαστρεντερολογικού 
Τμήματος στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου - Τμήμα καθαριστών του 
Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας - Ο ηλεκτροφωτισμός της λεωφόρου Γιαννάκη 
Τζιοβάνη στην Αχερίτου - Συντήρηση εμπορικού κέντρου Α΄ στο συνοικισμό 
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αυτοστέγασης Αχερίτου - Κατασκευή πεζοδρομίων στο δρόμο Σωτήρας-
Παραλιμνίου - Προσφορά δωρεάν παραχώρησης δύο αεροσκαφών από την 
ιταλική κυβέρνηση και οι λόγοι απόρριψής της από την Κυπριακή ∆ημοκρατία - 
Άδεια για μεταφορά αδρανών υλικών στο ΧΥΤΑ Πάφου - Αίτημα για αύξηση 
των κονδυλίων για τη συντήρηση του οδικού δικτύου της Τάλας - ∆ημόσιο 
βοήθημα σε αλλοδαπούς χωρίς την παρουσίαση των περιουσιακών τους 
στοιχείων - Ιδιοκτησιακό καθεστώς για τα εγκαταλελειμμένα χωριά της 
επαρχίας Πάφου - Πρόβλημα υποστελέχωσης της Υπηρεσίας Αγροτικής 
Οικονομίας του Τμήματος Γεωργίας - Νέο δημοτικό σχολείο στα Κονιά - 
Επίλυση των εκπαιδευτικών προβλημάτων της κυπριακής παροικίας στο 
Ηνωμένο Βασίλειο - Μελέτη αιτημάτων Λυσού σχετικά με την υδροδότησή της - 
Αίτημα για αύξηση της οικονομικής βοήθειας προς το χωριό Μελάδεια - Η 
μεταστέγαση κυβερνητικών τμημάτων στο χώρο της Κρατικής Έκθεσης - 
Αντικατάσταση στεγάστρων από αμίαντο στο συνοικισμό Αγίας Νάπας - 
Πρόνοια για χώρο στάθμευσης και θερμομόνωση στις υπό ανέγερση 
προσφυγικές πολυκατοικίες - Ανάγκη καθορισμού προσόντων για εκπόνηση 
μελετών εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον - Εφαρμογή κατά κεφαλήν 
quota στην κατανάλωση νερού - Εφαρμογή συστήματος περιβαλλοντικής 
διαχείρισης στα πλαίσια της άδειας διαχείρισης αποβλήτων της ΑΗΚ - Ανάγκη 
αξιοποίησης των νερών ποταμών και φραγμάτων για παραγωγή ενέργειας - 
Ερωτήματα για το εργατικό ατύχημα σε εργοτάξιο εταιρείας στην Πόλη 
Χρυσοχούς - Συμπερίληψη του ακρωτηρίου Κορμακίτη στο πρόγραμμα “Φύση 
2000” - Φοροαπαλλαγή μέσω της επίδειξης ταμειακών αποδείξεων - Κοινωνικά 
παντοπωλεία στην Κύπρο - Χρήση επικίνδυνων ουσιών ως υποκαταστάτων 
ναρκωτικών - Αντισεισμική αναβάθμιση σχολικών κτιρίων - Η εξαίρεση της 
Κύπρου από την υποχρέωση τήρησης των οριακών τιμών αιωρούμενων 
σωματιδίων - Νομική προστασία γεωλογικών σχηματισμών - Ρύπανση και 
οχληρία από ελαιοτριβείο στο χωριό Αναλιόντας - Μέτρα για ύδρευση 
κτηνοτροφικής μονάδας στην Κοκκινοτριμιθιά με κατάλληλο νερό - Αίτημα της 
κοινότητας Κονιών για τοποθέτηση ηχοπετασμάτων - Εργασίες ανάπλασης της 
πλατείας Ηρώων στην κοινότητα Ξυλοφάγου - Κανονισμοί για διαχείριση 
αποβλήτων ελαστικών - Τοποθέτηση ακτινολόγου στο Νοσοκομείο Πόλης 
Χρυσοχούς - ∆ιάθεση αρδεύσιμου νερού στις κοινότητες Πομού και Αργάκας - 
Πρόβλημα λήψης τηλεοπτικού σήματος στην περιοχή Πομού - ∆ιαμόρφωση 
κτιρίου στο παλιό Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας για στέγαση του 
Μετεωρολογικού Μουσείου - Η διαδικασία διορισμού εκπαιδευτικών στην 
ειδικότητα “Ξενοδοχειακά (Γενικά)” - Αντικατάσταση στεγών αμιάντου σε κτίρια 
της κοινότητας Στρουμπιού - Η απαγόρευση συλλογής μανιταριών σύμφωνα με 
τον περί ∆ασών Νόμο - Ανάγκη απαγόρευσης της χρήσης προϊόντων με την 
ουσία “methomyl” - Προστασία των υπό εξαφάνιση ειδών χλωρίδας - Ανάγκη 
αναθεώρησης των ρυθμίσεων για τις αστυνομικές φρουρές πολιτικών 
προσώπων - Καθορισμός της εξεταστέας ύλης για υποψήφιους αστυνομικούς - 
Επίδομα ανικανότητας σε καρδιοπαθείς - Κατολισθήσεις στους δρόμους 
Κάμπου-Κάτω Πύργου Τηλλυρίας και Κάτω Πύργου-Παχυάμμου - Αποδεκτά 
επίπεδα έντασης του ήχου των αεροπλάνων - Συνθήκες διαβίωσης των 
εργατών της εταιρείας CYPRA LTD - Αντιδράσεις για την αδειοδότηση 
αγελαδοτροφικής μονάδας στην Ορούντα - Στοιχεία για τον ειδικό φόρο 
κατανάλωσης και τις ποσότητες φωτιστικού πετρελαίου που χρησιμοποιούνται 
στην Κύπρο - ∆υσοσμία από βιολογικό σταθμό στις βόρειες συνοικίες της 
Λευκωσίας - Επιπτώσεις στο φυτό “ophrys kotschyi” από τη δημιουργία 
αιολικού πάρκου στη Λάρνακα - Συμφωνία για εκμίσθωση ευκαλυπτώνα στο 
δήμο Πόλης Χρυσοχούς - Απομάκρυνση χοιροστασίων από την κοινότητα 
Κάτω Μονής - Η κατασκευή του δρόμου Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς - Αίτημα για 
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προστασία του ελαιώνα στη Γαλαταριά - Φροντίδα ατόμων με κωφοτύφλωση - 
Μη εκπροσώπηση του αρμόδιου υπουργείου στο εθνικό μνημόσυνο του ήρωα 
μαθητή Πετράκη Γιάλλουρου - ∆ιαρροή επικίνδυνων υγρών στην Αλυκή 
Λάρνακας - Περιεχόμενο αίτησης για άδεια απόρριψης αποβλήτων από τη 
διαχειρίστρια εταιρεία του νέου αεροδρομίου Λάρνακας - Το βιβλίο “Θησαυρός 
Γενικών Γνώσεων” - Ανακοίνωση διορισμών με σειρά επιτυχίας - Ανάγκη 
εξασφάλισης εργασίας σε απεξαρτημένα άτομα - Ανάγκη εφαρμογής της 
νομοθεσίας για την παράνομη κοπή δέντρων - Ευρωπαϊκές επίσημες γλώσσες 
ως προσόν για διορισμό ή προαγωγή σε κυβερνητικές υπηρεσίες - Αναγνώριση 
της γνώσης άλλων γλωσσών πέραν της αγγλικής, γαλλικής, γερμανικής στη 
δημόσια υπηρεσία - Αίτημα για στήριξη από το κράτος της Κυπριακής 
Σκακιστικής Ομοσπονδίας - Τέλος κατανάλωσης καπνιστού σολομού. 

8. Η αγόρευση του κ. Νίκου Κλεάνθους για το θέμα «Οι υποχρεώσεις της Κύπρου 
για τη διατήρηση στρατηγικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών και για τη 
δημιουργία υγιούς ελεύθερου ανταγωνισμού όπως αυτές απορρέουν από τις 
δεσμεύσεις μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης» και λήξη αυτού. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 22ας Απριλίου 2010  

Ώρα έναρξης:  4.00 μ.μ. 

Αρ. 27  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είσαι σίγουρος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Γελώντας) 

 Νομίζω!  Πρέπει να μετρήσουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εμέναν εν μου φαίνεται αλλά τέλος πάντων! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έν’ παραπάνω.  Εντάξει, υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τη βδομάδα που διανύουμε βρίσκονται σε εξέλιξη οι εκδηλώσεις του φετινού 
Μαραθωνίου Αγάπης Αγνοουμένων. Mε την ευκαιρία αυτή, η Βουλή των 
Αντιπροσώπων εκφράζει για μια ακόμα φορά τη συμπάθεια, τη συμπαράσταση και 
την αλληλεγγύη της προς τους συγγενείς των αγνοουμένων μας και παράλληλα τονίζει 
την ανάγκη για την πλήρη διακρίβωση της τύχης ενός εκάστου των αγνοουμένων. 
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 Η Βουλή των Αντιπροσώπων καλεί επίσης για μια ακόμα φορά τα Ηνωμένα 
Έθνη, την Ευρωπαϊκή Ένωση και όλους τους διεθνείς και εθνικούς κοινοβουλευτικούς 
θεσμούς να ασκήσουν την επιρροή τους στην Τουρκία, έτσι ώστε να συνεργαστεί για 
την υλοποίηση των αποφάσεων και ψηφισμάτων των Ηνωμένων Εθνών που ζητούν 
την πλήρη διακρίβωση της τύχης των αγνοουμένων. 

 Ύστερα από σχετική εισήγηση της Παγκύπριας Οργάνωσης Συγγενών 
Αδηλώτων Αιχμαλώτων και Αγνοουμένων και κατόπιν συνεννοήσεων με όλα τα 
κοινοβουλευτικά κόμματα, εισηγούμαι όπως η Βουλή των Αντιπροσώπων ορίσει την 
29η Οκτωβρίου ως Ημέρα Αγνοουμένων.  Πρόκειται για την επόμενη ημέρα που 
αφέθηκαν ελεύθεροι από τους Τούρκους οι τελευταίοι αιχμάλωτοι, μέρα από την 
οποία ουσιαστικά αρχίζει το πρόβλημα των αγνοουμένων και των αδηλώτων 
αιχμαλώτων της κυπριακής τραγωδίας. 

 Νομίζω ότι όλοι συμφωνούμε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μεθαύριο συμπληρώνονται έξι χρόνια από το δημοψήφισμα της 24ης Απριλίου 
του 2004 επί του Σχεδίου Ανάν.  Ο κυπριακός ελληνισμός με ένα ιδιαίτερα υψηλό 
ποσοστό απέρριψε το Σχέδιο Ανάν ως βάση λύσης του κυπριακού προβλήματος, όχι 
γιατί δε θέλει λύση του Κυπριακού, αλλά γιατί θέλει η λύση να είναι δίκαιη, λειτουργική 
και βιώσιμη, κάτι που δε διασφάλιζε το συγκεκριμένο σχέδιο. 

 Έξι χρόνια μετά δυστυχώς η τουρκική πλευρά παραμένει αδιάλλακτη και με 
αλαζονεία και θράσος επιδιώκει λύση του Κυπριακού χειρότερη σε αρκετά σημεία και 
από εκείνη του Σχεδίου Ανάν.  Εμμένει σε θέσεις που οδηγούν σε συνομοσπονδία και 
με τις προτάσεις που καταθέτει στο τραπέζι των απευθείας διαπραγματεύσεων 
παραπέμπει σε δύο κράτη.  Τέτοιες θέσεις, ως γνωστό, προβάλλει για χρόνια κατά 
απροκάλυπτο τρόπο ο νέος ηγέτης των Τουρκοκυπρίων Ντερβίς Έρογλου. 

 Οι απευθείας διαπραγματεύσεις βρίσκονται σε ένα κομβικό, οριακό και κρίσιμο 
σημείο.  Τόσο οι θέσεις που προβάλλει και η τακτική που ακολουθεί η τουρκική 
πλευρά στις συνομιλίες, αλλά και η γενικότερη τουρκική στρατηγική και τακτική, όσο 
και η παρούσα συγκυρία και τα νέα δεδομένα των τελευταίων ημερών δικαιολογούν 
ένα σοβαρό προβληματισμό για τη συνέχεια των διαπραγματεύσεων.  Με ψυχραιμία, 
γερά νεύρα, υψηλές αντοχές και βεβαίως με υψηλό αίσθημα ευθύνης, αλλά και με 
ενότητα δυνάμεων και κοινή δράση καλούμαστε να αντιμετωπίσουμε τα νέα δεδομένα 
και να υπερασπιστούμε και να διεκδικήσουμε τα δίκαια και τα δικαιώματά μας.  Με 
πίστη στο δίκαιό μας, με εμμονή σε αρχές και με κοινή στρατηγική και κοινή και πιο 
αποτελεσματική τακτική οφείλουμε να κρατήσουμε το Κυπριακό στην πορεία που 
μπορεί να οδηγήσει σε μια δίκαιη, λειτουργική και βιώσιμη λύση. 

 Τέλος, καλούμε τη διεθνή κοινότητα και ειδικότερα τα Ηνωμένα Έθνη και την 
Ευρωπαϊκή Ένωση να σεβαστούν την απόφαση και τη βούληση του κυπριακού 
ελληνισμού όπως εκφράστηκε στο δημοψήφισμα της 24ης του Απρίλη του 2004 και να 
συμβάλουν στις προσπάθειες για εξεύρεση μιας δίκαιης, λειτουργικής και βιώσιμης 
λύσης του κυπριακού προβλήματος στη βάση των αρχών και των αποφάσεων των 
Ηνωμένων Εθνών, των συμφωνιών υψηλού επιπέδου και των αρχών και των αξιών 
επί των οποίων θεμελιώθηκε η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πιστεύω ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει χρέος στη σημερινή της 
συνεδρία να αναφερθεί σε δύο θλιβερές επετείους που έχουμε αυτές τις μέρες. 
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 Χθες, 21η Απριλίου, συμπληρώθηκαν σαράντα τρία χρόνια από την επιβολή 
στην Ελλάδα του στυγνού δικτατορικού καθεστώτος της χούντας.   Για εφτά χρόνια η 
Ελλάδα έζησε κάτω από ένα πυκνό σκοτάδι και ο λαός της υπέστη τα πάνδεινα από 
το στρατιωτικό δικτατορικό καθεστώς.  Η χώρα που γέννησε τη δημοκρατία βίωσε το 
σκοταδισμό και τη δικτατορία στην πιο ακραία της μορφή και έκταση.   

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων τιμά τα θύματα της δικτατορίας στην Ελλάδα και 
αποτίει φόρο τιμής σε όσους αντιστάθηκαν ηρωικά και στάθηκαν γενναία απέναντι στη 
χούντα, σε όσους βασανίσθηκαν, φυλακίσθηκαν, εκτοπίσθηκαν και καταδιώχθηκαν με 
οποιοδήποτε τρόπο. 

 Το μεγαλύτερο θύμα της χούντας υπήρξε η Κύπρος και ο λαός της.  Και η 
χούντα κατέρρευσε υπό το βάρος της μεγάλης προδοσίας σε βάρος της Κύπρου, που 
οδήγησε στην τουρκική εισβολή. 

 Εκφράζουμε για μια ακόμα φορά την πεποίθησή μας ότι η Ελλάδα, κυβέρνηση, 
πολιτικές δυνάμεις και λαός, θα συνεχίσει να στηρίζει αποφασιστικά τον αγώνα του 
κυπριακού λαού για αποκατάσταση των δικαίων και των δικαιωμάτων του και για 
άρση και αναίρεση των αποτελεσμάτων της τουρκικής εισβολής με την εξεύρεση μιας 
δίκαιης, λειτουργικής και βιώσιμης λύσης του Κυπριακού. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων συγχαίρει την Ελλάδα για τη δημοκρατική της 
πορεία που ακολουθεί σταθερά μετά την κατάρρευση της χούντας και εύχεται όπως 
αντιμετωπίσει αποτελεσματικά και με επιτυχία τα σημερινά της προβλήματα και τις 
οικονομικές της δυσκολίες. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ερχόμενο Σάββατο η ανθρωπότητα θα φέρει στη μνήμη της μια από τις 
μεγαλύτερες και πιο στυγερές γενοκτονίες του 20ού αιώνα, τη γενοκτονία των 
Αρμενίων, το αποτρόπαιο αυτό έγκλημα των Νεοτούρκων.   

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας αποτίει για μια 
ακόμα φορά φόρο τιμής στα θύματα της γενοκτονίας των Αρμενίων και καταδικάζει και 
πάλι το στυγερό αυτό έγκλημα και τους εγκληματίες.  Παράλληλα, απευθύνουμε 
ακόμα μια έκκληση για παγκόσμια καταδίκη του φοβερού αυτού εγκλήματος και 
τονίζουμε την ανάγκη για αναγνώριση της γενοκτονίας των Αρμενίων ως εγκλήματος 
κατά της ανθρωπότητας. 

 Εκ μέρους όλων των πλευρών της Βουλής και διερμηνεύοντας ταυτόχρονα τα 
αισθήματα ολόκληρου του κυπριακού λαού, επιθυμώ να επαναδιαβεβαιώσω το φίλο 
αρμενικό λαό για τη σταθερή υποστήριξη και αλληλεγγύη μας στον αγώνα του για 
διαφύλαξη της ιστορικής αλήθειας και για αποκατάσταση των δικαίων του. 

 ∆ιαβεβαιώνουμε επίσης τη ∆ημοκρατία της Αρμενίας ότι στεκόμαστε στο 
πλευρό της και στους σημερινούς καιρούς που η Τουρκία με πονηρά τεχνάσματα 
επιδιώκει να την εκμεταλλευτεί με δήθεν καλοπροαίρετα σενάρια επαναπροσέγγισης, 
προκειμένου να παρουσιάσει ένα προσωπείο σύγχρονου, φιλειρηνικού και δίκαιου 
κράτους. 

 Προτού πάρει το λόγο ο εκπρόσωπος της αρμενικής κοινότητας κ. Βαρτκές 
Μαχτεσιάν, παρακαλώ όπως εγερθούμε, για να τιμήσουμε με μονόλεπτη σιγή τα 
θύματα της γενοκτονίας των Αρμενίων, καθώς και τα θύματα της επταετούς 
δικτατορίας στην Ελλάδα. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 



 4

 Αιωνία τους η μνήμη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της 
ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα 
θέματα... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα μιλήσει ο συνάδελφος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Α, με συγχωρείτε, μάλιστα. 

 Συνάδελφε Βαρτκές Μαχτεσιάν, απολογούμαι.  Έχετε το λόγο, έχετε το βήμα. 

Β. ΜΑΧΤΕΣΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Συμπληρώνονται σήμερα ενενήντα πέντε ολόκληρα χρόνια από την πρώτη 
μεγάλη γενοκτονία του 20ού αιώνα, μια από τις μελανότερες σελίδες της ιστορίας.  
Όπως κάθε χρόνο τέτοια μέρα, τα συναισθήματα που μας διακατέχουν είναι ανάμικτα.  
Είναι συναισθήματα συγκίνησης, λύπης και αγανάκτησης για την εξόντωση ενάμισι 
εκατομμυρίου αθώων ανθρώπων που το μόνο τους “λάθος” ήταν η εθνικότητα και η 
θρησκεία.  Είναι όμως και συναισθήματα ευγνωμοσύνης, αλλά και ιδιαίτερης τιμής, 
διότι σήμερα απευθύνομαι στο κοινοβούλιο μιας χώρας που, παρ’ όλο το μικρό της 
μέγεθος, τόλμησε το 1975, πρώτο από όλα τα κοινοβούλια της Ευρώπης, να 
καταδικάσει τη γενοκτονία των Αρμενίων, κάτι που μέχρι σήμερα δεν τόλμησαν να 
πράξουν άλλες μεγάλες ευρωπαϊκές χώρες, που, αντί να σεβαστούν το δίκαιο, τις 
ηθικές αξίες και τα ανθρώπινα ιδανικά για τα οποία κόπτονται, βάζουν πάνω από όλα 
τα πολιτικά και οικονομικά τους συμφέροντα. 

 Παρ’ όλο που η επίσημη τουρκική θέση είναι ότι ο θάνατος χιλιάδων Αρμενίων 
ήταν ένα τραγικό, αλλά μη σκόπιμο, επακόλουθο του πολέμου, πρόσφατες έρευνες 
από δυτικούς και Τούρκους αναλυτές σε οθωμανικά έγγραφα της εποχής, κυρίως 
στρατιωτικά και δικαστικά αρχεία, πρακτικά κοινοβουλίων, επιστολές και μαρτυρίες 
δυτικών αυτοπτών μαρτύρων, αναδεικνύουν την οργανωμένη και συντονισμένη 
προσπάθεια του οθωμανικού κράτους, του κυβερνώντος κόμματος των Νεοτούρκων 
“Ένωση και Πρόοδος”, καθώς επίσης και στρατιωτικών δυνάμεων, να αφανίσει τους 
Αρμενίους, αλλά και άλλες χριστιανικές μειονότητες, ώστε να οικοδομήσει ένα αμιγές 
τουρκικό εθνικό κράτος. 

 Το σχέδιο για την εξόντωση των Αρμενίων δεν ξεκίνησε το 1915 αλλά αρκετά 
πιο πριν.  Πιο συγκεκριμένα, ο σουλτάνος Abdul Hamid, πιστεύοντας ότι τα δεινά της 
Οθωμανικής Αυτοκρατορίας πήγαζαν από τους Χριστιανούς, διέταξε τη σφαγή 
περίπου 300 000 Αρμενίων μεταξύ 1894 και 1896.  Της μεγάλης γενοκτονίας 
προηγήθηκε επίσης η σφαγή 30 000 Αρμενίων το 1909 στα Άδανα.  Το 1915 η 
Τουρκία εκμεταλλεύτηκε την έκρυθμη κατάσταση που είχε δημιουργηθεί με τον Α΄ 
Παγκόσμιο Πόλεμο, όταν οι μεγάλες δυνάμεις πολεμούσαν μεταξύ τους, για να φέρει 
ανενόχλητη σε πέρας το ανίερό της σχέδιο, δηλαδή τον αφανισμό των Αρμενίων.  

 Παρά τα απάνθρωπα και λυσσαλέα σχέδια των Τούρκων, το αρμενικό έθνος 
κατάφερε να επιβιώσει και να διατηρήσει την εθνική συνείδηση, τη γλώσσα και τη 
θρησκεία.  Οι επιζήσαντες των τρομερών σφαγών και της γενοκτονίας κατέφυγαν 
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αρχικά στις γειτονικές χώρες της Μέσης Ανατολής, ανάμεσά τους και η Κύπρος, 
ιδρύοντας κοινότητες.  Σταδιακά κάποιοι μετανάστευσαν στην Ελλάδα και σε άλλες 
ευρωπαϊκές, αφρικανικές, ασιατικές και αμερικανικές χώρες, δημιουργώντας την 
αρμενική διασπορά. 

 Για δεκαετίες η αρμενική γενοκτονία παρέμεινε στο περιθώριο, μέχρι που μετά 
από μακροχρόνιους αγώνες, το 1965, έγινε κατορθωτή η επαναφορά του αρμενικού 
ζητήματος στο διεθνές προσκήνιο, όταν η Βουλή της Ουρουγουάης αναγνώρισε τη 
γενοκτονία και ο αείμνηστος Πρόεδρος Σπύρος Κυπριανού έκανε αναφορά σ’ αυτή για 
πρώτη φορά από το βήμα της Γενικής Συνέλευσης του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.  
Έκτοτε, το ζήτημα αυτό έχει καταστεί ένα καυτό θέμα για την Τουρκία, αφού σταδιακά 
χώρα με χώρα και διεθνείς οργανισμοί, όπως το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, 
αναγνώρισαν την αρμενική γενοκτονία, ενώ η Τουρκία απαντά σπασμωδικά και με 
απειλές και εκβιασμούς προσπαθεί να αποτρέψει την καθολική καταδίκη της. 

 Στην αντίπερα όχθη του Ατλαντικού την αρμενική γενοκτονία αναγνωρίζουν 
σήμερα σαράντα τρεις πολιτείες της Αμερικής.  Πέρσι από αυτό το βήμα είχα εκφράσει 
την ευχή για την υλοποίηση των προεκλογικών δεσμεύσεων του Μπαράκ Ομπάμα για 
επίσημη αναγνώριση της αρμενικής γενοκτονίας από τις Ηνωμένες Πολιτείες, κάτι που 
θα ανοίξει το δρόμο για την παγκόσμια αναγνώρισή της.  Ωστόσο, μετά από τα 
πρόσφατα γεγονότα και το οριακό ψήφισμα της επιτροπής του κογκρέσου για 
αναγνώριση της γενοκτονίας και την αντίδραση του Ομπάμα σε αυτό, λυπούμαι να 
παρατηρήσω ότι οι ελπίδες μας έχουν δυστυχώς εξανεμιστεί.  Φωτεινά ωστόσο 
παραδείγματα είναι η πρόσφατη αναγνώριση της γενοκτονίας από την Ουαλία, την 
Καταλωνία και τη Σουηδία. 

 Για τους Αρμενίους, αλλά και για ολόκληρη την ανθρωπότητα το ζήτημα της 
αναγνώρισης της αρμενικής γενοκτονίας είναι θέμα τάξης και ηθικής ικανοποίησης.  Η 
παγκόσμια αναγνώρισή της θα είναι η ελάχιστη απόδειξη ότι το διεθνές δίκαιο και οι 
ανθρώπινες αξίες υπερισχύουν των οικονομικών, πολιτικών και άλλων συμφερόντων. 

 Τα εγκλήματα της Τουρκίας, εκτός από τη γενοκτονία των Αρμενίων, 
περιλαμβάνουν και τις γενοκτονίες των Ποντίων, Ασσυρίων, Ελλήνων, Κούρδων και 
άλλων, τη βάρβαρη εισβολή και τη για τριάντα έξι χρόνια παράνομη κατοχή μεγάλου 
μέρους του κυπριακού εδάφους και τη συνεχιζόμενη καταπίεση των Αρμενίων, 
Ελλήνων και άλλων μειονοτήτων που ζουν σε μια χώρα που θέλει να γίνει μέλος της 
ευρωπαϊκής οικογένειας.  Όσο η Τουρκία συνεχίζει να αρνείται πεισματικά τη 
διάπραξη των εγκλημάτων της, η ανθρωπότητα θα παραμένει ζημιωμένη, τα 
εγκλήματα που διέπραξε εναντίον της θα παραμένουν ατιμώρητα και οι λαοί που 
υπέστησαν τα εγκλήματα αυτά αδικαίωτοι.  

 Στη μη παραδοχή της αρμενικής γενοκτονίας από το τουρκικό κράτος και στη 
μη ανάληψη της ευθύνης για αυτή παίζει σημαντικό ρόλο η ψυχολογία και η 
κουλτούρα της τουρκικής κοινωνίας, η οποία είναι απρόθυμη να συμβιβαστεί με το 
εγκληματικό της παρελθόν.  Σε αυτό συντείνει επίσης σημαντικά το γεγονός ότι οι 
Τούρκοι δεν μπορούν να διαβάσουν γραπτά ντοκουμέντα της τότε εποχής, όπως 
εφημερίδες, επιστολές και ημερολόγια, αφού το 1928, μέσα στα πλαίσια των 
μεταρρυθμίσεων που εισήγαγε ο Κεμάλ Ατατούρκ, έγινε αλλαγή της τουρκικής γραφής 
από τους αραβικούς χαρακτήρες στους λατινικούς.  Οι σύγχρονοι Τούρκοι λοιπόν είναι 
πλήρως εξαρτημένοι από την ιστορία όπως την έχει παραποιήσει και συγγράψει το 
τουρκικό κράτος.   

 Παραμένει στίγμα λοιπόν για τη σημερινή Τουρκία το γεγονός ότι δε βρίσκει το 
θάρρος της συγγνώμης, που, αν και βέβαια δε θα σβήσει το χθες, θα αποτελέσει 
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προϋπόθεση για ένα καλύτερο αύριο.  Όχι μόνο μένει αμετανόητη, αλλά με 
επικοινωνιακά τεχνάσματα και διπλωματικά παιγνίδια προσπαθεί να προβάλει προς 
τα έξω την εικόνα της ειρηνοποιού και της περιφερειακής δύναμης που παριστάνει το 
σταθεροποιητικό παράγοντα στην ευαίσθητη περιοχή της Μέσης Ανατολής.  

 Χαρακτηριστικότερο ίσως παράδειγμα των διπλωματικών παιγνιδιών της  
Τουρκίας, με απώτερο σκοπό την αποποίηση των ευθυνών της για τη γενοκτονία, 
είναι, όπως αποδείχτηκε, το πρόσφατο τέχνασμα με τα πρωτόκολλα Αρμενίας-
Τουρκίας, η υπογραφή των οποίων ξεσήκωσε ένα τεράστιο κύμα αντίδρασης στην 
Κύπρο και σε ολόκληρη την αρμενική διασπορά.  Ολοκληρώνοντας, χωρίς να θέλω 
να επεκταθώ περισσότερο, απλώς να αναφέρω ότι η υπογραφή των πρωτοκόλλων 
έγινε στις 9 Οκτωβρίου 2009.  Η επικύρωσή τους όμως δεν έχει υλοποιηθεί μέχρι 
σήμερα, αφού η Τουρκία εκβιάζει συνεχώς για ανταλλάγματα, ώστε να προχωρήσει 
στην επικύρωσή τους. 

 Ελπίζοντας σε καλύτερες ημέρες, αφήνω τα συμπεράσματα σε εσάς...  

 Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο Βαρτκές Μαχτεσιάν γι’ αυτή την τόσο σημαντική και 
εμπεριστατωμένη ομιλία του για τη γενοκτονία των Αρμενίων. 

 Συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο «Ο περί Τουρκοκυπριακών 

Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Γεώργιος Γεωργίου 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Σοφοκλής Φυττής 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Ζαχαρίας Κουλίας 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Γιώργος Βαρνάβα 

 Σωτήρης Σαμψών   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 10 Μαρτίου και 14 Απριλίου 2010. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
Νόμου, ώστε να επέλθει βελτίωση στις νομοθετικές του διατάξεις. 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, λαμβάνοντας υπόψη τα στοιχεία που κατατέθηκαν στη Βουλή από τον 
Υπουργό Εσωτερικών και το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αφού επέφερε στο 
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νομοσχέδιο ορισμένες νομοτεχνικές και ουσιαστικές βελτιώσεις σε συνεργασία με το 
Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά 
τη συζήτηση του εν λόγω νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα μπω στην ουσία του θέματος.  Απλά να πω ότι η 
τοποθέτηση της δικής μας κοινοβουλευτικής ομάδας είναι ήδη δεδηλωμένη.  Απλά, 
προσωπικά, με την άδεια της κοινοβουλευτικής μου ομάδας, θα τηρήσω άλλου είδους 
στάση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εμείς, σεβόμενοι τη συμφωνία την πρωινή δε θα μιλήσουμε· έχουμε πάρα 
πολλά να πούμε.  Επιφυλασσόμαστε να τα πούμε, όταν θα γίνουν οι συζητήσεις, 
όπως συμφωνήσαμε, αλλά το Ευρωπαϊκό Κόμμα θα καταψηφίσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ωραία. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Το ίδιο ισχύει και για μας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Το ίδιο ισχύει και για μας χωρίς άλλη δήλωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Όταν λέμε ότι αυτό ισχύει και για σας, τι εννοούμε, κύριε Αγγελίδη; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Τασσόμαστε κατά πλειοψηφία εναντίον του νομοσχεδίου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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 Ένθεση νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μετράτε σωστά τούτη τη φορά.  Όχι να μου λέτε τριάντα τέσσερα και τριάντα 
τρία.  Μετρήσατε σωστά; 

 Λοιπόν, ξανά!  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των συγκεκριμένων άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ε γίνεται, άλλαξαν!  ∆ε γίνεται!  Ένας, δύο, τρεις, τέσσερις... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μέτρησα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αριστοτέλους, είναι δύσκολο να μετρήσουμε πόσοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, δεν είναι δύσκολο!  Έν’ πολλά εύκολο, αλλά πρέπει να είμαστε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν αποχή; 

 Αποχή.  Μη φοβάστε, τα χέρια πάνω!  Να ξέρουμε να μετρούμε! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δώδεκα εναντίον και πέντε αποχές τα 
άρθρα από το 1 έως το 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
(∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δώδεκα εναντίον και πέντε αποχές το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Είναι τριάντα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Είναι τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, προηγουμένως τριάντα τέσσερις μου είπατε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ιότι ανακατώννουνταν.  Άλλοι σηκώνναν, άλλοι δεν εσηκώνναν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εγώ σας λέω θα μπει τώρα ο αριθμός. 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ξανά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δε θα μπει ξανά ψηφοφορία!  Όμως στην επόμενη συνεδρία των αρχηγών 
θα δούμε το θέμα, για να λειτουργήσει το σύστημα ψηφοφορίας το ηλεκτρονικό.  ∆εν 
μπορεί κάθε φορά να έχουμε την ίδια ιστορία...  Τριάντα τέσσερα, τριάντα δύο, τριάντα.  
Την ερχόμενη εβδομάδα θα τεθεί θέμα, για να εγκατασταθεί το σύστημα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Λοιπόν, όπως έχω εδώ τα πράγματα, κύριε Συλλούρη, όπως μου έχουν πει 
αρχικά, τριάντα τέσσερα, δώδεκα, πέντε, θα έπρεπε να είμαστε εδώ πενήντα ένας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πενήντα ένας παρόντες.  Πούντους; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μου λένε τώρα ότι αντί τριάντα τέσσερις είναι τριάντα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ιότι δε φαίνονταν οι αποχές, κύριε Πρόεδρε.  Κάποιοι δε σήκωναν χέρι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, να ξαναγίνει.  Εγώ βλέπω συναδέλφους -το έθεσα 
και την άλλη φορά και δεν το ξεκαθαρίσαμε- που δεν ψηφίζουν ούτε υπέρ ούτε κατά 
ούτε αποχή.  ∆εν υπάρχει στο δικό μας σύστημα το απλώς “είμαι παρών”.  Ο καθένας 
να παίρνει την ευθύνη του.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είμαι υποχρεωμένος, κύριοι, παρότι σας λέω ότι η εικόνα που στέλνουμε είναι 
η χειρότερη σε ό,τι αφορά αυτό το θέμα, γιατί εγώ θεωρώ ότι οι βουλευτές έχουν το 
θάρρος της γνώμης τους να τοποθετηθούν, είτε συμφωνούν είτε διαφωνούν, 
ανεξαρτήτως κομματικής πειθαρχίας ή όχι.  Είναι ένα σημαντικό νομοσχέδιο και όχι 
μόνο γι’ αυτό, αλλά και για όλα τα άλλα. 

 Λοιπόν, θα επαναλάβω την ψηφοφορία και ελπίζω αυτή τη φορά να ψηφίσουν 
είτε υπέρ είτε κατά είτε αποχή καθαρά. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Ένθεση νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

 Και μετράτε σωστά αυτή τη φορά! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Εσείς ψηφίσατε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ψηφίσατε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν ψηφίζω; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ ακολουθώ την απόφαση του κόμματός μου.  Τι δεν έχει απόφαση;  Αφού 
λέμε η πλειοψηφία τοποθετήθηκε.  Τι δεν έχει απόφαση; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εντάξει, δώδεκα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 ∆ώδεκα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δώδεκα εναντίον και πέντε αποχές τα άρθρα 
από το 1 έως το 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
(∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δώδεκα εναντίον και πέντε αποχές το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 2 και 3 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών (Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και «Ο περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών 
(Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 
«Ο περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών (Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ημοτικών 
και Κοινοτικών Εκλογών (Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2009»  

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Άγγελος Βότσης  

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου και το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 12 
Απριλίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι της 
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Υπηρεσίας Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός τόσο της υπό αναφορά πρότασης νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή 
από το βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο Περδίκη, 
όσο και του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί ∆ημοτικών και 
Κοινοτικών Εκλογών (Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών) Νόμου, ώστε να απλοποιηθεί 
η ισχύουσα διαδικασία εγγραφής στον ειδικό εκλογικό κατάλογο και υποβολής 
υποψηφιότητας των πολιτών άλλων κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι 
οποίοι διαμένουν στη ∆ημοκρατία. 

 Σημειώνεται ότι η κατάθεση στη Βουλή της υπό συζήτηση πρότασης νόμου 
προηγήθηκε της κατάθεσης του νομοσχεδίου, επειδή όμως οι πρόνοιές τους ήταν 
ταυτόσημες, η επιτροπή μελέτησε από κοινού και τα δύο προτεινόμενα νομοθετήματα.  

 Ειδικότερα, με τα προτεινόμενα νομοθετήματα παρέχεται η δυνατότητα στους 
πολίτες άλλων κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίοι διαμένουν στη 
∆ημοκρατία να εγγράφονται στον ειδικό εκλογικό κατάλογο και να υποβάλλουν 
υποψηφιότητα με τη, μεταξύ άλλων, παρουσίαση ισχύοντος διαβατηρίου ή δελτίου 
ταυτότητας που εκδίδεται από το κράτος μέλος της ιθαγένειάς τους ή με την 
προσκόμιση βεβαίωσης εγγραφής πολίτη της Ένωσης ή με την παρουσίαση δελτίου 
ταυτότητας της ∆ημοκρατίας, αντί μόνο με την παρουσίαση δελτίου ταυτότητας της 
∆ημοκρατίας που ισχύει σήμερα.  Σημειώνεται ότι η εν λόγω βεβαίωση εκδίδεται 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των 
Μελών των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη 
∆ημοκρατία Νόμου του 2007.  

 Εισάγοντας την πρόταση νόμου στην επιτροπή, ο εισηγητής της δήλωσε πως 
την κατέθεσε στη Βουλή με στόχο τη διευκόλυνση της συμμετοχής των πολιτών 
άλλων κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίοι διαμένουν στη ∆ημοκρατία 
στην εκλογική διαδικασία.   

 Ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε 
πως με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου σκοπείται η εναρμόνιση ορισμένων διατάξεων 
της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, με στόχο τη 
διευκόλυνση των πολιτών άλλων κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίοι 
διαμένουν στη ∆ημοκρατία να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωμα με την 
απλοποίηση της ισχύουσας διαδικασίας εγγραφής τους στον εκλογικό κατάλογο, 
καθώς και υποβολής υποψηφιότητας.  Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος πληροφόρησε 
την επιτροπή πως ανάλογες με τις προτεινόμενες με το νομοσχέδιο ρυθμίσεις έχουν 
ήδη επέλθει στον περί Εκλογής Μελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου Νόμο.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
προτεινόμενων νομοθετημάτων και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση ενός 
ενιαίου κειμένου των προνοιών τους σε νόμο, με τον τίτλο «Ο περί ∆ημοτικών και 
Κοινοτικών Εκλογών (Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 
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 Αντιλαμβάνομαι ότι για τα θέματα αυτά έχει ετοιμαστεί ενιαίο κείμενο νόμου και 
παρακαλώ όπως προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση του ενιαίου κειμένου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 έως το 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 έως το 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του ενιαίου κειμένου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών 
(Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το ενιαίο κείμενο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το ενιαίο κείμενο νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι συνάδελφοι!  Κύριοι συνάδελφοι!  Παρακαλώ!  Κύριοι συνάδελφοι! 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 4 και 5 έχουν επίσης κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται 
«Οι περί Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες - Θέσεις 
Ανώτερου Λειτουργού Κοινωνικής Ενσωμάτωσης, Λειτουργού Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Α΄, Λειτουργού Κοινωνικής Ενσωμάτωσης και Βοηθού Λειτουργού 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί 
Υπουργείου Άμυνας - Θέσεις Προϊστάμενου Τεχνικών Υπηρεσιών, Ανώτερου 
Μηχανικού Τεχνικών Υπηρεσιών, Μηχανικού Τεχνικών Υπηρεσιών, Ανώτερου 
Τεχνικού, Τεχνικού Μηχανικού 1ης Τάξεως και Τεχνικού Μηχανικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες - Θέσεις 
Ανώτερου Λειτουργού Κοινωνικής Ενσωμάτωσης, Λειτουργού Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Α΄, Λειτουργού Κοινωνικής Ενσωμάτωσης και Βοηθού 

Λειτουργού Κοινωνικής Ενσωμάτωσης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010» και «Οι περί Υπουργείου Άμυνας - Θέσεις Προϊστάμενου Τεχνικών 

Υπηρεσιών, Ανώτερου Μηχανικού Τεχνικών Υπηρεσιών, Μηχανικού Τεχνικών 
Υπηρεσιών, Ανώτερου Τεχνικού, Τεχνικού Μηχανικού 1ης Τάξεως και Τεχνικού 

Μηχανικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 
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 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε έκτακτη συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 19 Απριλίου 2010. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας που 
εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
Νόμου. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίων υπηρεσίας για 
τις νέες θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Κοινωνικής Ενσωμάτωσης [Κλ. Α13(ii)], 
Λειτουργού Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Α΄ [Κλ. Α11(ii)], Λειτουργού Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης (Κλ. Α8, Α10 και Α11) και Βοηθού Λειτουργού Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης [Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] στο Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με 
Αναπηρίες. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι πιο πάνω 
θέσεις δημιουργήθηκαν με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 4) 
του 2009 [Ν. 53(ΙΙ)/2009] για κάλυψη των αναγκών του νέου Τμήματος Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, το οποίο δημιουργήθηκε με τον περί 
Προϋπολογισμού Νόμο του 2009 [Ν. 29(ΙΙ)/2008] και υπάγεται στο Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίων υπηρεσίας για 
την αναβαθμισθείσα θέση Προϊστάμενου Τεχνικών Υπηρεσιών [Κλ. Α14(ii)] και για τις 
νέες θέσεις Ανώτερου Μηχανικού Τεχνικών Υπηρεσιών [Κλ. Α13(ii)], Ανώτερου 
Τεχνικού [Κλ. Α9(i)] και Τεχνικού Μηχανικού 1ης Τάξεως [Κλ. Α9(i)], οι οποίες 
δημιουργήθηκαν με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 4) του 
2009 [Ν. 53(ΙΙ)/2009], καθώς και ο καταρτισμός σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις 
Μηχανικού Τεχνικών Υπηρεσιών (Κλ. Α9, Α11 και Α12) και Τεχνικού Μηχανικού [Κλ. 
Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)], οι οποίες προέκυψαν από τη μετονομασία υφιστάμενων 
θέσεων στο Υπουργείο Άμυνας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο 
καταρτισμός σχεδίων υπηρεσίας για τις αναφερόμενες πιο πάνω θέσεις κατέστη 
αναγκαίος λόγω της αναβάθμισης ή μετονομασίας υφιστάμενων θέσεων, καθώς και 
της δημιουργίας νέων θέσεων που επήλθαν με βάση σχετική συμφωνία που 
επιτεύχθηκε στα πλαίσια των εργασιών της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού και στη 
συνέχεια με την ψήφιση του πιο πάνω νόμου. 

 Σημειώνεται ότι όλα τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και 
συμφωνήθηκαν στα πλαίσια των εργασιών της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας 
υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί 
έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.  Παράλληλα, το μέλος της επιτροπής 
βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέας 
Αγγελίδης διατηρεί επιφυλάξεις σε σχέση με τη διαδικασία που ο νόμος καθιέρωσε και 
οδήγησε στα συγκεκριμένα σχέδια υπηρεσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση 
των υπ’ αριθμόν 4 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 4 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 5 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 5 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Σερβίας για 
Συνεργασία στην Καταπολέμηση της Τρομοκρατίας, του Οργανωμένου Εγκλήματος, 
της Παράνομης ∆ιακίνησης Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών και των Πρόδρομών 
τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και Άλλων Ποινικών Αδικημάτων (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 

της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Σερβίας για Συνεργασία στην 
Καταπολέμηση της Τρομοκρατίας, του Οργανωμένου Εγκλήματος, της 
Παράνομης ∆ιακίνησης Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών και των 

Πρόδρομών τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και Άλλων Ποινικών 
Αδικημάτων (Κυρωτικός)  

Νόμος του 2009»  

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Χρήστος Στυλιανίδης  Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Σωτήρης Σαμψών Ανδρέας Αγγελίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ 11ης Νοεμβρίου 2009 και 
14ης Απριλίου 2010.  Στα πλαίσια των εν λόγω συνεδριάσεων κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της 
αστυνομίας, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Τμήματος Τελωνείων και του Γραφείου του Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα. Η Μονάδα Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης, παρ’ 
όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σκοπός του εν λόγω νομοσχεδίου είναι η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 169.2 
του συντάγματος, της συμφωνίας μεταξύ της κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και της κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Σερβίας, η οποία υπογράφηκε στις 23 
Φεβρουαρίου 2009, για τη συνεργασία μεταξύ των δύο χωρών στην καταπολέμηση 
της τρομοκρατίας, του οργανωμένου εγκλήματος, της παράνομης διακίνησης 
ναρκωτικών, ψυχοτρόπων ουσιών και των πρόδρομών τους, της παράνομης 
μετανάστευσης, καθώς και άλλων ποινικών αδικημάτων. 



 17

 Το Υπουργικό Συμβούλιο, στις 29 Ιανουαρίου 2009, με την απόφασή του με αρ. 
68.308 έχει εγκρίνει την εν λόγω συμφωνία.  Ο Υπουργός Εξωτερικών υπέγραψε τη 
συμφωνία αυτή με το Σέρβο Υπουργό Εσωτερικών, στις 23 Φεβρουαρίου 2009, κατά 
τη διάρκεια επίσκεψης του Προέδρου της ∆ημοκρατίας στη Σερβία, τον οποίο 
συνόδευε. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η συμφωνία 
προβλέπει ανταλλαγή πληροφοριών και εμπειριών στην καταπολέμηση του 
οργανωμένου εγκλήματος, της διεθνούς τρομοκρατίας, της παράνομης διακίνησης 
ναρκωτικών ουσιών, της εμπορίας προσώπων, της παράνομης μετανάστευσης και 
του ξεπλύματος βρόμικου χρήματος. 

 Σύμφωνα με το κείμενο της εν λόγω συμφωνίας, τα μέρη θα συνεργάζονται 
μέσω των αρμόδιων αρχών τους σεβόμενα τους νόμους και τις διεθνείς υποχρεώσεις 
των κρατών τους. Αρμόδιες αρχές θα είναι για την κυβέρνηση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και πρόσωπα 
εξουσιοδοτημένα από αυτόν και για την κυβέρνηση της ∆ημοκρατίας της Σερβίας ο 
Υπουργός Εσωτερικών και πρόσωπα εξουσιοδοτημένα από αυτόν. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως απέστειλε 
επιστολή, με ημερομηνία 20 Νοεμβρίου 2009, στην οποία περιλαμβάνονται κατάλογος 
με τις χώρες με τις οποίες η Κύπρος έχει υπογράψει συμφωνίες σε θέματα ασφάλειας 
από το 1989 μέχρι σήμερα, καθώς και κατάλογος συμφωνιών που βρίσκονται υπό 
διαπραγμάτευση.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη της τα πιο πάνω, 
διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του πιο πάνω νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης του εν λόγω νομοσχεδίου. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος τάχθηκε υπέρ της ψήφισης του πιο πάνω νομοσχεδίου για 
την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατατίθεται ενώπιον 
της ολομέλειας της Βουλής για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της σύμβασης.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και μία αποχή τα άρθρα από το 
1 έως το 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της 
Σερβίας για Συνεργασία στην Καταπολέμηση της Τρομοκρατίας, του Οργανωμένου 
Εγκλήματος, της Παράνομης ∆ιακίνησης Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών και των 
Πρόδρομών τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και Άλλων Ποινικών Αδικημάτων 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 7 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 8, 9 και 10 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Μέτρων Προστασίας κατά της 
Εισαγωγής και Εξάπλωσης 
Οργανισμών Επιβλαβών για τα Φυτά, 
Φυτικά Προϊόντα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.071-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

2. Ο περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης 
και Ανάπαυσης των Οδηγών 
Ορισμένων Οχημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.072-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων και  
Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

3. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη 
και Φορολογικές ∆ιατάξεις) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.073-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

4. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.074-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

5. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την 
Άμυνα της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.075-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

6. Οι περί Στατιστικής Υπηρεσίας -  
Θέση Βοηθού Στατιστικών Ερευνών 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.065-2010). 

Οικονομικών  Νομικών  

7. Οι περί Λαχείου Πρόνοιας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.03.047.041-2010). 

8. Οι περί της Εκτέλεσης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων (Προμήθειες, Έργα και 
Υπηρεσίες) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.042-2010). 

 

Γενικό Λογιστή εκ 
μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως  
και Ελέγχου 
∆ημόσιων 
∆απανών  

9. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Καθορισμός Μέτρων Εφαρμογής του 
Κεφαλαίου IV του Κανονισμού (ΕΚ) 
1008/2008) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.044-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

10. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό Παιδείας 
και Πολιτισμού προς τον Κυπριακό 
Οργανισμό Αθλητισμού (Πίνακας αρ. 
4 του 2009), σύμφωνα με το άρθρο 4 
του περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
του 2009 Νόμου του 2009 [Ν. 
20(ΙΙ)/2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001).  

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

11. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 7, 8, 
9  και 10) του 2010 αποσταλέντα από 
το Υπουργείο Οικονομικών στις 13 
Απριλίου  2010, σύμφωνα με το 
εδάφιο (1) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2010 Νόμου 
του 2009 
[Ν. αρ. 67(ΙΙ)/2009]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

        Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

 1. Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως 
Αδικημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.021-2010). 

Γιώργο Περδίκη,   
βουλευτή του 
Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Νομικών 

2. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.022-2010). 

Λευτέρη 
Χριστοφόρου και 
Γεώργιο Γεωργίου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  
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Ζαχαρία Κουλία,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το υπ’ αριθμόν 4 θέμα απλώς δεν το καταλάβω. «Ο περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» να 
κατατίθεται από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και να παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων.  Τι είναι τούτο; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Και το υπ’ αριθμόν 5.  Και τα δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα υπ’ αριθμόν 4 και 5 μάλιστα.  Είναι γεγονός ότι έγινε λάθος. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι δεν έγινε λάθος.  Ας το εξετάσουν οι υπηρεσίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, με την επιφύλαξη όπως έχει τεθεί από τον κ. Κατσουρίδη, όλα 
παραπέμπονται.  Αν υπήρξε το οποιοδήποτε λάθος, θα διορθωθεί. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο.  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές 
έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1042, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι προωθείται η κατασκευή ανελκυστήρα στην κοινότητα 
Καλοπαναγιώτη, πλησίον του μοναστηριού του Αγίου Ιωάννη του Λαμπαδιστή, χωρίς 
την εκπόνηση πλήρους μελέτης εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον κατά 
διαφανή και ανεξάρτητο τρόπο.  Με το θέμα ασχολήθηκε και το Γραφείο Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως, το οποίο στην έκθεσή του υπέδειξε όπως γίνει επανεξέταση της 
διαδικασίας που τηρήθηκε μέχρι τώρα.  Παράλληλα, κατά τη λήψη των σχετικών 
αποφάσεων εισηγήθηκε όπως οι αρμόδιες αρχές συνεκτιμήσουν στο βαθμό που 
επιβάλλεται τα ακόλουθα: 

1. Την αρχή του σεβασμού της αρχιτεκτονικής και πολιτιστικής κληρονομιάς. 

2. Την ανάγκη μετριασμού του επηρεασμού του φυσικού και δομημένου 
περιβάλλοντος. 

3. Την αρχή της βιώσιμης ανάπτυξης και αειφορίας. 
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4. Την ανάγκη λεπτομερούς διερεύνησης τυχόν εναλλακτικών προτάσεων που 
ενδεχομένως να επιφέρουν λιγότερο δυσμενείς συνέπειες. 

5. Την ανάγκη σχεδιασμού και λήψης μέτρων για πρόληψη ή μείωση ή 
επανόρθωση ενδεχόμενων αρνητικών επιπτώσεων από την εκτέλεση του 
συγκεκριμένου έργου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν υιοθετηθεί και υλοποιηθεί οι εισηγήσεις του Γραφείου 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως σχετικά με το έργο της κατασκευής ανελκυστήρα στην 
κοινότητα Καλοπαναγιώτη, πλησίον του μοναστηριού του Αγίου Ιωάννη του 
Λαμπαδιστή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1043, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία εκμίσθωσης της γης όπου έχει 
προγραμματιστεί να ανεγερθεί το Κολυμβητήριο Αμμοχώστου στο δήμο ∆ερύνειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1044, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η υλοποίηση του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-
2013; 

2. Ποια μέτρα του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης αφορά η πρώτη προκήρυξη, 
πόσες αιτήσεις έχουν υποβληθεί ανά μέτρο και πόσα χρήματα έχουν διατεθεί 
μέχρι σήμερα; 

3. Ποια από τα μέτρα έχουν υλοποιηθεί και πότε αναμένεται η ολοκλήρωση της 
πρώτης προκήρυξης; 

4. Πότε προτίθεται το αρμόδιο υπουργείο να προχωρήσει σε νέα προκήρυξη;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1045, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τα εξής: 

1. Ποια κριτήρια ελήφθησαν υπόψιν για τη χωροθέτηση και λειτουργία των δύο 
νέων γραφείων ευημερίας στη Λάρνακα; 

2. Για ποιους λόγους δεν επιλέχθηκαν αγροτικές περιοχές για τη λειτουργία των 
πιο πάνω γραφείων, πράγμα που θα βοηθούσε πραγματικά στην εξυπηρέτηση 
του κοινού; 

3. Ποιοι είναι οι ιδιοκτήτες των υποστατικών (σε περίπτωση εταιρείας οι μέτοχοί 
της) και τι ενοίκιο θα καταβάλλεται για κάθε γραφείο ξεχωριστά; 

4. Ποιο είναι το επιπρόσθετο κόστος ενοικίου που θα καταβάλει το υπουργείο με 
αυτή τη νέα διευθέτηση;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1046, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει παραχωρηθεί άδεια εγκατάστασης αντένας της ΑΤΗΚ 
(Cyta) στο δήμο ∆ερύνειας (πάνω από τον αστυνομικό σταθμό) και κατά πόσο έχει 
διεξαχθεί οποιαδήποτε μελέτη για τις συνέπειες στην υγεία των κατοίκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1047, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πότε ενδέχεται να εμπλουτίσει τον κατάλογο του κρατικού 
συνταγολογίου, καθώς και τον κατάλογο επιδότησης για την αναβάθμιση της 
υφιστάμενης προσφερόμενης θεραπευτικής αγωγής των ασθενών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1048, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Ο ΟΗΕ και το Συμβούλιο της Ευρώπης κοινοποίησαν κοινό ψήφισμα στο 
Στρασβούργο με το οποίο ζητείται η δημιουργία μίας διεθνούς σύμβασης για την 
καταπολέμηση της εμπορίας οργάνων, την προστασία των θυμάτων και τη δίωξη των 
παραβατών. Την εν λόγω σύμβαση έχει υπογράψει η πλειοψηφία των χωρών μελών 
του οργανισμού και μέχρι στιγμής την έχουν επικυρώσει είκοσι έξι από τα σαράντα 
επτά κράτη μέλη του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει υπογράψει την πιο πάνω σύμβαση και, αν ναι, πότε 
αναμένεται να επικυρωθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1049, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται το θέμα του εμβολιασμού εναντίον του ιού 
HPV και η εφαρμογή του Προγράμματος Προκλινικού Πληθυσμιακού Ελέγχου για τον 
Καρκίνο του Τραχήλου της Μήτρας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1050, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα δημιουργηθεί υποσταθμός ασθενοφόρων στην 
Ορόκληνη και, αν ναι, πότε και στα πλαίσια ποιου προγράμματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1051, ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί την αντίδραση του κοινοτικού συμβουλίου του 
κατεχόμενου χωριού Φιλιά, καθώς και της Ένωσης Κατεχόμενων Κοινοτήτων 
Επαρχίας Λευκωσίας για την εκτέλεση έργων στα κατεχόμενα, στο πλαίσιο 
προγραμμάτων που χρηματοδοτεί η Ευρωπαϊκή Ένωση, σε κρατική (χαλίτικη) γη.  
Σύμφωνα με την απάντηση του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτησή μου με αρ. φακ. 23.06.009.04.635 για το θέμα του 
φωτοβολταϊκού πάρκου στην κατεχόμενη Φιλιά, φαίνεται ότι η κυπριακή κυβέρνηση 
δίνει τη συγκατάθεσή της για τέτοιου είδους παραχωρήσεις κρατικής γης.  Το γεγονός 
προκάλεσε την αντίδραση των κοινοτικών αρχών των κατεχόμενων χωριών μας.  
∆ίνεται η εντύπωση ότι η κρατική γη παραχωρείται στους Τουρκοκυπρίους για 
κατασκευή έργων, ενώ αντιστοίχως δε συμβαίνει το ίδιο σε ελεγχόμενη από την 
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κυπριακή κυβέρνηση περιοχή, όταν το ζητά κοινοτική αρχή κατεχόμενων χωριών (π.χ. 
κοινοτικό συμβούλιο Φιλιάς). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει τη διαμαρτυρία του κοινοτικού συμβουλίου Φιλιάς 
και της Ένωσης Κατεχόμενων Κοινοτήτων Επαρχίας Λευκωσίας για μεροληπτική 
αντιμετώπισή τους σε σχέση με την παραχώρηση κρατικής (χαλίτικης) γης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1052, ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε ποδοσφαιρικό αγώνα μεταξύ των ομάδων ΑΠΟΕΛ 
και Ομόνοιας, που έγινε την Κυριακή 21η Μαρτίου 2010, διαδραματίστηκαν γεγονότα 
που αμαυρώνουν την εικόνα των Κυπρίων.  Θέματα ευημερίας και σεβασμού των 
ζώων αποτελούν δείκτη του πολιτιστικού επιπέδου του λαού μας και δυστυχώς η 
φωτογραφία με το ζώο που βασανίζεται προς τέρψιν των φανατισμένων οπαδών 
κάνει ήδη το γύρο του κόσμου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν ο συγκεκριμένος οπαδός έχει τιμωρηθεί και με ποιο τρόπο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1053, ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργικό Συμβούλιο έχει εγκρίνει την ενοικίαση 
δασικής γης στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού, ο οποίος στη συνέχεια θα την 
υπενοικιάσει στον Όμιλο Αντισφαίρισης Λάρνακας με σκοπό τη μεταφορά των 
γηπέδων αντισφαίρισης, ούτως ώστε να συνεχιστούν οι ανασκαφές του αρχαίου 
λιμανιού στο Κίτι. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με ποια κριτήρια επιλέχτηκε δασική γη για τη δημιουργία νέων 
γηπέδων αντισφαίρισης και πού ακριβώς βρίσκεται το συγκεκριμένο τεμάχιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1054, ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σειρά έργων έχει χρηματοδοτηθεί από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση, για να πραγματοποιηθούν στις κατεχόμενες περιοχές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα έργα αυτά, δηλαδή να δώσει ακριβείς πληροφορίες για το 
είδος, την τοποθεσία και το ύψος της ευρωπαϊκής χρηματοδότησης.  Επίσης, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο είναι δυνατόν να ενημερώνεται η Βουλή των Αντιπροσώπων ταυτόχρονα 
με το αρμόδιο κυβερνητικό τμήμα για την πρόθεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης να 
χρηματοδοτήσει έργα στα κατεχόμενα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1055, ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι κάτοικοι του χωριού Τριμήκληνης ζητούν 
επειγόντως την κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου.  Ο υφιστάμενος δρόμος είναι σε 
πολύ κακή κατάσταση και είναι θαύμα που δεν υπήρξαν θύματα μέχρι σήμερα. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το αρμόδιο τμήμα του υπουργείου προτίθεται να προχωρήσει στην 
κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1056, ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στο θέμα που ηγέρθη παλαιότερα για τις συνεχείς αλλαγές 
κανονισμών και ιδιαίτερα για τον αριθμό παιδιών ανά τάξη, καθώς και τα τετραγωνικά 
ανά παιδί στην τάξη και στην αυλή στα νηπιαγωγεία. Η εισαγωγή των νέων αυτών 
κανονισμών στα υφιστάμενα ιδιωτικά νηπιαγωγεία δημιουργεί σημαντικά προβλήματα 
βιωσιμότητάς τους, αφού, όταν πήραν τις σχετικές εγκρίσεις λειτουργίας, ίσχυαν άλλοι 
κανονισμοί, οι οποίοι καθιστούσαν τα νηπιαγωγεία αυτά βιώσιμα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει διευθετηθεί, ώστε οι νέοι κανονισμοί να μην ισχύουν 
για τα υφιστάμενα αδειούχα νηπιαγωγεία. 

 Σε αντίθετη περίπτωση τα υφιστάμενα ιδιωτικά νηπιαγωγεία θα οδηγηθούν σε 
κλείσιμο, αφού αδειοδοτήθηκαν με συγκεκριμένα δεδομένα και οι νέοι κανονισμοί θα 
τα καταστήσουν ασύμφορα, με αποτέλεσμα ο συγκεκριμένος ιδιωτικός τομέας 
εκπαίδευσης να αποδεκατιστεί.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Απριλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.027, 

ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη 

«ΘΕΜΑ:  Φύλαξη του ξύλινου σκάφους «Χελάνδριον» (πρώην «Σειρήν») 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας ημερ. 27/7/2009, η 
οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο μας με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου Εσωτερικών με αρ. 14.3.1/5 και ημερ. 29/12/2009, και σας πληροφορώ 
τα εξής: 

 Το πλοιάριο δωρήθηκε από την Ελληνική Πολιτιστική Ένωση του Περάματος 
στο Συμβούλιο Ιστορικής Μνήμης Αγώνα ΕΟΚΑ 1955-59 και το Ίδρυμα 
Απελευθερωτικού Αγώνα. 

 Το «Σειρήν-Χελάνδριον» με Υπουργική απόφαση της τότε Ελληνικής 
Κυβέρνησης, ημερ. 15/6/2009, χαρακτηρίστηκε ως Ιστορικό ∆ιατηρητέο Μνημείο το 
οποίο χρειάζεται ειδική κρατική προστασία, διότι αποτελεί το παλαιότερο ξύλινο 
σκάφος τύπου «Λίμπερτυ» και είναι σημαντικό για τη μελέτη της νεότερης ιστορίας του 
ελληνικού κράτους. Το πλοιάριο αυτό, τιμής ένεκεν, δωρήθηκε στην Κύπρο. Με 
πολλές δυσκολίες και επίπονες προσπάθειες το πλοιάριο μεταφέρθηκε στη Λεμεσό με 
το αρματαγωγό «ΙΚΑΡΙΑ» στις 17/1/2004. 

 Το Ίδρυμα Απελευθερωτικού Αγώνα είχε υποβάλει αίτηση για την εξασφάλιση 
Πολεοδομικής Άδειας για την ανέγερση μνημείου του Απελευθερωτικού Αγώνα 1955-
59 στη Λεμεσό, που προνοούσε και τη στέγαση του πλοιαρίου. ∆υστυχώς το ∆ημοτικό 
Συμβούλιο Λεμεσού, λόγω διαφωνίας μεταξύ των μελών του, απέρριψε το αίτημα με 
αποτέλεσμα το πλοιάριο το οποίο δόθηκε στην Κυπριακή ∆ημοκρατία με όλες τις πιο 
πάνω προϋποθέσεις να κινδυνεύει να καταστραφεί. 
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 Ως λύση ανάγκης αποφασίστηκε να δοθεί προτεραιότητα στην άμεση στέγαση 
του πλοιαρίου. Το Ίδρυμα Απελευθερωτικού Αγώνα 1955-59 ανέλαβε τη διαδικασία 
για την  κατασκευή   πρόχειρου   στεγάστρου,   αξίας  €41.600, από τα οποία  €25.000 
κατέβαλε το Σ.Ι.Μ.Α.Ε. στις 16/12/2009. Το στέγαστρο έχει γίνει αλλά δεν παύει να 
είναι μια προσωρινή λύση, απλώς για να αποφευχθεί η πλήρης καταστροφή του 
πλοιαρίου. 

 Η τέως Πρόεδρος του Σ.Ι.Μ.Α.Ε. κα Κλαίρη Αγγελίδου ενημέρωσε γραπτώς το 
∆ήμαρχο Λεμεσού κ. Ανδρέα Χρίστου, στις 29/4/2009 και 8/10/2009, εκφράζοντας την 
αγωνία της για τη μεγάλη παραμονή σε εκκρεμότητα ενός τόσο επείγοντος θέματος. 

 Ο ∆ήμαρχος Λεμεσού, με επιστολή του ημερ. 26/10/2009, ενημέρωσε την κα 
Αγγελίδου ότι παρά τις προσπάθειες που καταβλήθηκαν δεν κατέστη δυνατή η 
εξεύρεση κοινά αποδεκτής λύσης από όλες τις ομάδες του ∆ημοτικού Συμβουλίου. 
Υποσχέθηκε να καταβάλει μια τελευταία προσπάθεια και να ενημερώσει το Σ.Ι.Μ.Α.Ε. 
το συντομότερο, το οποίο εξακολουθεί να αναμένει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.087, ημερομηνίας 4 

Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. 23.06.009.04.087 και ημερ. 2.12.2009 σχετικά με την ερώτηση 
του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, σ’ ό,τι αφορά τη διαχείριση 
των πλαστικών σάκων συσκευασίας των ζωοτροφών και σας πληροφορώ ότι με βάση 
την ισχύουσα Νομοθεσία η διαχείριση των συσκευασιών εμπίπτει στην αρμοδιότητα 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. Είναι δε ευθύνη των 
οικονομικών φορέων που εισάγουν στην αγορά προϊόντα σε συσκευασίες να 
φροντίζουν και για την απόσυρση των συσκευασιών από την αγορά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.439, 

ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Κατασκευή και τοποθέτηση ηχοπετασμάτων 

 Αναφέρομαι στην υπό αναφορά επιστολή σας και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

Α) Οι προσφορές για την τοποθέτηση ηχοπετασμάτων προκηρύχθηκαν κανονικά 
στα πλαίσια του νόμου στις 28/8/2009 με σύντομο χρόνο υποβολής (έληγαν 
11/9/2009) ούτως ώστε να γίνει δυνατή η έναρξη των εργασιών μέσα στο 2009. 

Β) Λόγω του ότι στον προϋπολογισμό του 2010, που κατατέθηκε αρχές 
Σεπτεμβρίου στο Υπουργικό Συμβούλιο, φάνηκε ότι για το 2010 δεν είχε 
περιληφθεί καμία πρόνοια για συμπλήρωση του έργου, το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων προχώρησε στην ακύρωση των προσφορών στις 9/9/2009. Παράλληλα 
έγιναν οι αναγκαίες ενέργειες στα πλαίσια των συζητήσεων στο Υπουργικό 
Συμβούλιο για να περιληφθούν οι αναγκαίες πιστώσεις για το 2010 ούτως ώστε 
να συμπληρωθεί το έργο όπως και τελικά έγινε. Οι προσφορές 
επαναπροκηρύχθηκαν στις 25/9/2009 και τα σχετικά συμβόλαια υπογράφτηκαν 
στις 3/12/2009. 
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Γ) Το συμβόλαιο αφορά την προμήθεια και εγκατάσταση πρόσθετων 
ηχοπετασμάτων σε διάφορα σημεία του Παρακαμπτηρίου Λεμεσού σύμφωνα 
με ακουστική μελέτη που έγινε και αποτελεί την πρώτη φάση του έργου.  Το 
ποσό του συμβολαίου ανέρχεται σε €1.720.373 + Φ.Π.Α. 

 Στην φάση αυτή θα τοποθετηθούν ηχοπετάσματα σε συνολικού μήκους 2590 μ. 
σε διάφορα τμήματα σ’ όλους τους δήμους της Λεμεσού σε θέσεις που καθορίστηκαν 
με τη σύμφωνο γνώμη τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.480, ημερομηνίας 11 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.480, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 13/11/2009, και σας πληροφορώ ότι για την ολοκλήρωση της 
τοπιοτέχνησης γηπέδου καλαθόσφαιρας, πετόσφαιρας και χειροσφαίρισης στον 
Οικισμό Αυτοστέγασης Αυγόρου, απομένει μόνο η εργασία για την τοποθέτηση 
χορτοτάπητα, η οποία εκτιμάται ότι θα συμπληρωθεί εντός Μαΐου 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.499, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.499 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα πρωτόκολλα που υπάρχουν και εφαρμόζονται στα Τμήματα Επειγόντων 
Περιστατικών για την αντιμετώπιση των ουσιοεξαρτωμένων ατόμων που 
προσέρχονται ως επείγοντα περιστατικά συνοψίζονται στα κάτωθι: 

Α) Επί χρήσης ουσιών παράγωγων του Οπίου 

 Ενδοφλέβια χορήγηση Naloxone (omp 0,4 mg/1 ml) μέχρι αποκατάστασης της 
αναπνευστικής λειτουργίας. 

Β) Επί χρήσης ουσιών παραγώγων του Οπίου σε συνδυασμό με ηρεμιστικά 
φάρμακα 

 Χορήγηση όπως επί (Α) και επιπλέον χορήγηση ενδοφλεβίως Anexate 
(Flumazenil 0,5 mg) για αντιμετώπιση των παρενεργειών της χρήσης των 
ηρεμιστικών φαρμάκων. 

Γ) Σε προσέλευση ασθενούς με στερητικό σύνδρομο 

 Χορήγηση ενδομυϊκά ενός μη ετεροειδούς αναλγητικού φαρμάκου σε 
συνδυασμό με ένα ήπιο ηρεμιστικό (της οικογένειας των Βενζοδιαζεπινών-
valium). 

∆) Επί επιθυμίας των ατόμων αυτών σύνδεσή τους μέσω των Ψυχιατρικών 
Υπηρεσιών με τις μονάδες απεξάρτησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.557, ημερομηνίας 26 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 
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«Εγγραφή των αγροτικών δρόμων της κοινότητας Φρεννάρους 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακ. Ερ.23.06.009.04.557 και ημερ. 2.12.09, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο Έπαρχος Αμμοχώστου υπέβαλε στον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό 
Αμμοχώστου την αίτηση με αρ. ΑΧ871/2007, με την οποία ζητούσε την 
εγγραφή υφιστάμενων αγροτικών δρόμων μήκους πολλών χιλιομέτρων. 

(β) ∆εδομένου του προβλήματος που αντιμετωπίζουμε με τον τεράστιο όγκο 
αιτημάτων για εγγραφή δρόμων παγκύπρια και οι κοινότητες είτε αδυνατούν να 
πάρουν συγκατάθεση από τους ιδιοκτήτες είτε να καταβάλουν το αίτημα για τις 
τυχόν αναγκαίες απαλλοτριώσεις, έχω δώσει οδηγίες σε συνεννόηση με την 
Ένωση Κοινοτήτων όπως δοθεί προτεραιότητα στην εγγραφή δρόμων σε 
απόσταση ενός περίπου χλμ. από τον πυρήνα των κοινοτήτων. 

(γ) Ως εκ τούτου, στην κοινότητα Φρεννάρους θα εγγραφούν μόνο δύο δρόμοι. Ο 
ένας βρίσκεται μέσα στην ακτίνα του ενός χιλιομέτρου από τον πυρήνα της και 
ο άλλος βρίσκεται σε πολύ μικρή απόσταση από το συνοικισμό Αγίου 
Γεωργίου Αχερίτου. 

(δ) Έχει συμπληρωθεί η αναγκαία χωρομετρική εργασία και η ετοιμασία των 
σχεδίων, πάνω στα οποία θα βασιστεί η εγγραφή των εν λόγω δρόμων.  

(ε) ∆εδομένου ότι οι υπό εγγραφή δρόμοι επηρεάζουν, εκτός από κρατική και 
χαλίτικη γη εντός των βρετανικών βάσεων, και ιδιωτικά τεμάχια, για τα οποία 
είτε πρέπει να εξασφαλιστούν οι γραπτές συγκαταθέσεις των ιδιοκτητών τους 
είτε να προωθηθεί διαδικασία απαλλοτρίωσης τους, είναι αδύνατο να 
προσδιοριστεί ο χρόνος ολοκλήρωσης της διαδικασίας εγγραφής τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.579, ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.579 και ημερομηνία 30 Νοεμβρίου 2009, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
επιστολή της Αν. Γενικής ∆ιευθύντριας του Υπουργείου Υγείας με ημερομηνία 16 
Φεβρουαρίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά την παρουσία Αρσενικού σε γεώτρηση πόσιμου νερού στο Μάμμαρη 
συστάθηκε Επιτροπή ∆ιερεύνησης της ρύπανσης του υδροφορέα με Αρσενικό, υπό 
την προεδρία του Τμήματος Περιβάλλοντος. Στην Επιτροπή συμμετέχουν 
εκπρόσωποι: του Τμήματος Περιβάλλοντος, Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, 
Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης, Τμήματος Γεωργίας, του Γενικού Χημείου του 
Κράτους, των Υγειονομικών Υπηρεσιών, της Επαρχιακής ∆ιοίκησης, των 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών και ως εκπρόσωπος της κοινότητας Μάμμαρη, ο ∆ρ 
Κωνσταντίνος Μακρής. 

 Η τελευταία σύσκεψη της Επιτροπής ∆ιερεύνησης των αιτιών ρύπανσης του 
υδροφορέα στην περιοχή Μάμμαρη με Αρσενικό, έγινε στα γραφεία του Τμήματος 
Περιβάλλοντος στις 18/12/2009. Ο σκοπός της σύσκεψης ήταν η αξιολόγηση των 
αποτελεσμάτων του δικτύου παρακολούθησης των γεωτρήσεων της ευρύτερης 
περιοχής καθώς και των αποτελεσμάτων των αναλύσεων των αποβλήτων, του 
εδάφους και των πετρωμάτων. 
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 Μετά από εισήγηση του Γενικού Χημείου του Κράτους, αποφασίστηκε 
συνεργασία με το Πανεπιστήμιο του Surrey στην Αγγλία, για εξειδικευμένες αναλύσεις 
με στόχο την περαιτέρω διερεύνηση για πιθανό προσδιορισμό της ακριβούς 
προέλευσης του Αρσενικού. Η αποστολή των αποτελεσμάτων έχει καθυστερήσει 
λόγω προβλημάτων στο μηχάνημα ανάλυσης. Με την ολοκλήρωση των αναλύσεων 
και την αξιολόγησης των αποτελεσμάτων τους, το Τμήμα Περιβάλλοντος θα 
ενημερώσει όλους τους εμπλεκόμενους φορείς και το κοινό και θα ετοιμαστεί σχετική 
Έκθεση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.684, ημερομηνίας 5 

Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γιώργος 
Περδίκης με αρ. 23.06.009.04.684, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών 
με την επιστολή σας ημερ. 12.1.2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά 
το διαχωρισμό κρατικών οικοπέδων για οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα στην 
Κοινότητα Μοσφιλωτής: 

(α)  Η περιοχή όπου βρίσκεται το υπό διαχωρισμό τεμάχιο είναι λοφώδης και 
υπάρχει αραιή βλάστηση από πεύκα μικρής ηλικίας, όπως φαίνεται από τις 
φωτογραφίες που επισυνάπτονται, οι οποίες λήφθηκαν από το Τμήμα 
Γεωλογικής Επισκόπησης κατά τη διερεύνηση της καταλληλότητας του 
εδάφους. Σύμφωνα με την έρευνα του Επαρχιακού Κτηματολογικού Λειτουργού 
Λάρνακας, το εν λόγω τεμάχιο αποτελεί κρατική γη και όχι δασική και γι’ αυτό 
δεν ζητήθηκαν οι απόψεις του ∆ιευθυντή του Τμήματος ∆ασών. 

(β)  Στο υπό διαχωρισμό τεμάχιο έχουν οριοθετηθεί τα προγραμματιζόμενα 
οικόπεδα και άρχισε η χάραξη των δρόμων. Σύμφωνα με τις Τεχνικές 
Υπηρεσίες της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λάρνακας, επηρεάστηκε ελάχιστος 
αριθμός πεύκων (3-4), μεσαίου μεγέθους, με ύψος 1,50-2,00 μ. Με την 
ολοκλήρωση του διαχωρισμού, θα δεντροφυτευτεί ο χώρος πρασίνου, που 
περιλαμβάνεται στον υπό αναφορά διαχωρισμό με πολύ μεγαλύτερο αριθμό 
δέντρων από εκείνα που αναγκαστικά έχουν απολεσθεί.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.733, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.733 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Κατά το έτος 2010, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα ετοιμάσει έγγραφα 
προκήρυξης προσφοράς για προεπιλογή οικονομικών φορέων για εκτέλεση του έργου 
(επέκταση Γ.Ν. Λάρνακας) με τη μέθοδο Μελέτη - Κατασκευή. Στη συνέχεια οι 
οικονομικοί φορείς που θα προεπιλεγούν θα κληθούν να υποβάλουν οικονομική 
προσφορά με βάση τα έγγραφα απαιτήσεων που θα ετοιμαστούν. 
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 Όσον αφορά τα χρονοδιαγράμματα υλοποίησης των διάφορων φάσεων του 
έργου αυτά θα καθορισθούν και θα αναφέρονται στα έγγραφα προσφορών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.748, ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Το Υπουργικό Συμβούλιο, με Απόφασή του με Αρ. 66.976, ημερομηνίας 
19.03.2008, αποφάσισε να εγκρίνει την αποκέντρωση των Επαρχιακών Γραφείων 
Ευημερίας των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, η υλοποίηση της οποίας άρχισε 
εντός του 2008 και αναμένεται να ολοκληρωθεί περί το τέλος του 2010. 

2. Η απόφαση για τη λειτουργία Τοπικών Γραφείων Ευημερίας, λήφθηκε μετά από 
ενδελεχή μελέτη του όλου θέματος και διενέργεια σχετικής επιστημονικής μελέτης από 
ανεξάρτητους εμπειρογνώμονες. Μέσα από τη λειτουργία των τοπικών γραφείων, 
αναμένεται να επιτευχθεί αποκέντρωση των υπηρεσιών που προσφέρονται, με στόχο 
την καλύτερη διασφάλιση της κοινωνικής συνοχής, τη βιώσιμη οικονομική και την 
περιφερειακή ανάπτυξη, καθώς και αποτελεσματικότερη και αμεσότερη εξυπηρέτηση 
του πολίτη. 

 Επιπλέον, με τη δημιουργία των Τοπικών Γραφείων, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας έρχονται πιο κοντά στον πολίτη, καθώς επίσης και σε στενή συνεργασία με 
την τοπική αυτοδιοίκηση και τις μη κυβερνητικές οργανώσεις, και θα αποτελέσουν το 
πρώτο επίπεδο αντιμετώπισης και πρόληψης των κοινωνικών προβλημάτων στις 
τοπικές κοινωνίες, ιδιαίτερα σ' αυτές που παρουσιάζουν αυξημένο κίνδυνο φτώχειας 
και κοινωνικού αποκλεισμού. 

3. Στην Επαρχία Λεμεσού αναμένεται να λειτουργήσουν Τοπικά Γραφεία στις 
περιοχές Γερμασόγειας, Πολεμιδιών, Ζακακίου και στο κέντρο της πόλης της Λεμεσού. 
Η χωροταξική τοποθέτηση έγινε με στόχο να εξυπηρετηθούν οι κάτοικοι συμπαγών 
γεωγραφικών περιοχών, ώστε να λαμβάνουν το ταχύτερο δυνατό υπηρεσίες πρώτης 
γραμμής προσανατολισμένες στις ανάγκες και τα προβλήματά τους, αλλά και στις 
ιδιαιτερότητες και προοπτικές της κάθε περιοχής. 

4.  Όσον αφορά το κόστος για τη λειτουργία των Τοπικών Γραφείων, επισημαίνεται 
ότι δεν αναμένεται να είναι ιδιαίτερα αυξημένο σε σχέση με το κόστος λειτουργίας ενός 
μόνο Επαρχιακού Γραφείου, αφού θα διατεθούν πόροι που θα ελευθερωθούν από την 
ενοικίαση κτιρίων, τα οποία το κράτος σήμερα ενοικιάζει για τη στέγαση των 
Επαρχιακών Γραφείων των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, ενώ, παράλληλα θα 
αξιοποιηθεί ο υφιστάμενος υλικοτεχνικός εξοπλισμός. 

5. Θα πρέπει επίσης να αναφερθεί ότι μπορεί για πολίτες οι οποίοι διαθέτουν 
κατάλληλο μεταφορικό μέσο η απόσταση μεταξύ των Τοπικών Γραφείων που θα 
δημιουργηθούν να θεωρείται μικρή, όμως, για τις ευπαθείς ομάδες που θα 
εξυπηρετούνται από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας η γειτνίαση των Τοπικών 
Γραφείων με τους τόπους διαμονής τους, θα συμβάλει τα μέγιστα στην ευκολότερη 
πρόσβασή τους στις υπηρεσίες. 

6.  Σχετικά με το ενδεχόμενο δημιουργίας Τοπικών Γραφείων και στην ύπαιθρο, 
αυτό θα εξεταστεί μετά την ολοκλήρωση της δημιουργίας των Τοπικών Γραφείων που 
βρίσκεται σε εξέλιξη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.767, 
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ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το Κεντρικό Επιστημονικό Συμβούλιο Φυλακών (ΚΕΣΦ) της Ελλάδας, 
σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται στην υπό αναφορά ερώτηση και τις σχετικές 
πληροφορίες από το διαδίκτυο, εισηγείται στον Υπουργό ∆ικαιοσύνης τη συνολική 
σωφρονιστική πολιτική, την έκδοση αποφάσεων, εγκυκλίων, οδηγιών και συστάσεων 
για εφαρμογή νόμων, αλλά και τη λήψη μέτρων για τη βελτίωση των συνθηκών 
λειτουργίας των φυλακών. Επίσης, στις αρμοδιότητες του εντάσσεται η κατάρτιση 
σχεδίου κανονισμού λειτουργίας όλων των καταστημάτων κράτησης. Το ΚΕΣΦ 
προτείνει μέτρα επιμόρφωσης του προσωπικού των φυλακών και παράλληλα 
παρακολουθεί την εκτέλεση προγραμμάτων απασχόλησης, επιμόρφωσης και 
κατάρτισης κρατουμένων. 

 Το ΚΕΣΦ απαρτίζεται από νομικούς, ακαδημαϊκούς, εισαγγελείς, 
προϊστάμενους του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιευθυντές Φυλακών και 
Προϊστάμενους των Κοινωνικών Υπηρεσιών. 

 Στην Κύπρο η σωφρονιστική πολιτική, η έκδοση οδηγιών και συστάσεων για τη 
λήψη μέτρων με σκοπό τη βελτίωση των συνθηκών λειτουργίας των φυλακών 
υλοποιείται με την εφαρμογή των περί Φυλακών Νόμων και Κανονισμών. Πιο 
συγκεκριμένα, τα όργανα που απορρέουν από το νόμο και που έχουν αρμοδιότητα για 
την άσκηση της σωφρονιστικής πολιτικής είναι τα ακόλουθα: 

Α. 1. Το Συμβούλιο Φυλακών το οποίο έχει αρμοδιότητα για την εύρυθμη 
λειτουργία των φυλακών με σκοπό να διασφαλίζεται η ευημερία των καταδίκων: 

 Οι αρμοδιότητες και οι ευθύνες των μελών του Συμβουλίου συνοψίζονται στην 
ελεύθερη επικοινωνία τους με όλους τους κρατούμενους και στη διερεύνηση αιτήσεων 
ή παραπόνων με τη διεξαγωγή των αναγκαίων ερευνών, καθώς και την εξέταση 
θεμάτων που έχουν σχέση με την κατάσταση των κτιρίων των Φυλακών, τις συνθήκες 
διαβίωσης και εργασίας των κρατουμένων, τη διατροφή, την εκπαίδευση και 
επιμόρφωση, αγωγή, απασχόληση, επαγγελματική κατάρτιση, ψυχαγωγία, κοινωνική 
επανένταξη και ψυχολογική υποστήριξη των κρατουμένων. 

 Το Συμβούλιο υποβάλλει στον Υπουργό και το ∆ιευθυντή Φυλακών, είτε 
αυτεπάγγελτα είτε κατόπιν οδηγιών του Υπουργού, εκθέσεις και απόψεις αναφορικά 
με θέματα των αρμοδιοτήτων του Συμβουλίου και συνεργάζεται με το ∆ιευθυντή 
Φυλακών. 

 Στο Συμβούλιο Φυλακών λειτουργούν και ειδικές επιτροπές οι οποίες εκτός από 
τη διερεύνηση των παραπόνων ασκούν αυτεπάγγελτα τις αρμοδιότητες τους 
εξετάζοντας διάφορα θέματα που αφορούν τις Φυλακές. 

 Για την επιλογή των μελών του Συμβουλίου λαμβάνονται υπόψη η 
επαγγελματική ιδιότητα και συμμετοχή σε κοινωνικές ομάδες, το ενδιαφέρον για τα 
κοινά και η βούληση για προσφορά στους κρατουμένους. Πρόεδρος του Συμβουλίου 
Φυλακών είναι ο Γενικός ∆ιευθυντής του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως. 

 Τα μέλη του Συμβουλίου Φυλακών διορίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο με 
τριετή θητεία και εκπροσωπούν το Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμελητήριο, το 
Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου, την Υπηρεσία Συμβουλευτικής και 
Επαγγελματικής Αγωγής του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, το Τμήμα 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, 
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το Σύνδεσμο Φίλων Φυλακισμένων. Συμμετέχει επίσης μία κοινωνιολόγος και ο 
Έπαρχος Λευκωσίας ως μέλος ex officio. 

Α. 2. Η Επιτροπή Κέντρου Καθοδήγησης, Εξωϊδρυματικής Απασχόλησης και 
Αποκατάστασης Κρατουμένων, η οποία λειτουργεί υπό την προεδρία του 
∆ιευθυντή Φυλακών, έχει αρμοδιότητα να επιλέγει τους κρατούμενους οι οποίοι 
κρίνονται κατάλληλοι για ένταξη στο Κέντρο και να μεριμνά για την ομαλή επανένταξη 
στην κοινωνία των κρατουμένων που απολύονται και ειδικότερα για την εξασφάλιση 
εργασίας. 

 Πρόεδρος της Επιτροπής είναι ο ∆ιευθυντής Φυλακών. Μέλη είναι οι Λειτουργοί 
των Φυλακών, ο εκάστοτε Αρχιδεσμοφύλακας υπεύθυνος του Κέντρου, ο εκάστοτε 
εργοθεραπευτής που υπηρετεί στις Φυλακές, εκπρόσωπος του  Επαρχιακού  
Γραφείου  Εργασίας,  εκπρόσωπος του Τμήματος Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, 
καθώς και εκπρόσωποι από τις Συντεχνίες ΣΕΚ, ΠΕΟ, ΠΟΑΣ, ΟΕΒ και ΠΟΒΕΚ. Τα 
μέλη της Επιτροπής διορίζονται από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

Α. 3. Η Επιτροπή Κατάταξης, η οποία λειτουργεί υπό την προεδρία του ∆ιευθυντή 
Φυλακών, είναι αρμόδια για την αξιολόγηση των κρατουμένων, ώστε να τους 
ανατίθεται κατάλληλη εργασία κατά τη διάρκεια της έκτισης της ποινής τους, καθώς 
και για την ένταξή τους στην Ανοικτή Φυλακή και για την παροχή αδειών εξόδου. Η 
Επιτροπή Κατάταξης συνδράμει συμβουλευτικά στο έργο του ∆ιευθυντή Φυλακών με 
σκοπό τη διασφάλιση της συνεχούς βελτίωσης των συνθηκών κράτησης. 

Β.  Τα προγράμματα εκπαίδευσης, επιμόρφωσης τεχνικής-επαγγελματικής 
κατάρτισης, καθώς και οι δραστηριότητες για τη διατήρηση και βελτίωση της ψυχικής 
και σωματικής υγείας των κρατουμένων με σκοπό την ομαλή κοινωνική επανένταξη 
τους υλοποιούνται από το Τμήμα Φυλακών και το Σχολείο των Φυλακών σε 
συνεργασία με κυβερνητικούς και ιδιωτικούς φορείς. Παράλληλα, η ∆ιεπαγγελματική 
Ομάδα των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας που υπηρετεί στις Φυλακές συμβάλλει 
σημαντικά στην ενίσχυση της ψυχοσωματικής υγείας των κρατουμένων. 

Γ.  Τα προγράμματα εκπαίδευσης και επιμόρφωσης του προσωπικού των 
Φυλακών καλύπτονται βασικά με τη λειτουργία της Σχολής ∆εσμοφυλάκων στο 
Τμήμα Φυλακών. Στη Σχολή τυγχάνουν εκπαίδευσης οι νεοεισερχόμενοι μόνιμοι και 
έκτακτοι ∆εσμοφύλακες, καθώς και το υφιστάμενο Προσωπικό. 

 Τα προγράμματα της Σχολής αναβαθμίζονται κάθε χρόνο με την προσθήκη 
εξειδικευμένων θεμάτων εκπαίδευσης σύμφωνα με τις υποδείξεις εμπειρογνωμόνων.         
Στα προγράμματα εκπαίδευσης και επιμόρφωσης συμμετέχουν εκπρόσωποι του 
Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, της Υπηρεσίας Καταπολέμησης Ναρκωτικών, της 
Μηχανοκίνητης Μονάδας Άμεσης ∆ράσης, του Τμήματος Ατυχημάτων και Επειγόντων 
Περιστατικών (ΤΑΕΠ) του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, καθώς και η   Ιατρική   
Λειτουργός   των   Φυλακών, Λειτουργοί της ∆ιεπαγγελματικής Ομάδας των 
Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας που υπηρετούν στις Φυλακές και η Ιατρική Επισκέπτρια 
Υγείας. 

 Τα μέλη του Προσωπικού Φυλακών συμμετέχουν ανάλογα με τις ανάγκες σε 
προγράμματα εκπαίδευσης που διοργανώνουν η Αστυνομική Ακαδημία και η 
Μηχανοκίνητη Μονάδα Άμεσης ∆ράσης. Συμμετέχουν επίσης στα προγράμματα 
επιμόρφωσης της Κυπριακής Ακαδημίας ∆ημόσιας ∆ιοίκησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 



 33

23.06.009.04.791, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομ. 09/02/2010, αναφορικά με την ερώτηση του Βουλευτή κ. 
Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο παρελθόν υπήρχαν δύο αδειοδοτημένες εταιρείες οι οποίες είχαν την 
ευθύνη για τη συλλογή και διαχείριση του γυαλιού, οι οποίες αντιμετώπιζαν διάφορα 
προβλήματα. Με τη λειτουργία όμως του συλλογικού συστήματος διαχείρισης 
αποβλήτων συσκευασίας της Green Dot Cyprus υπάρχει πλέον σύστημα συλλογής 
/μεταφοράς και διαχείρισης του γυαλιού από το 2007. Η συλλογή γίνεται είτε από τα 
σπίτια είτε από κεντρικά σημεία με κάδους (τύπου καμπάνας) ανά την Κύπρο. Στη 
συνέχεια, το γυαλί καταλήγει στο Τσιμεντοποιείο Βασιλικού για επεξεργασία, όπου το 
υλικό αυτό συμπεριλαμβάνεται στη διαδικασία παραγωγής τσιμέντου. 

 Το κόστος για την εξαγωγή του χρησιμοποιημένου γυαλιού δεν είναι 
καθορισμένο, αφού αυτό διαμορφώνεται ανάλογα με τις διακυμάνσεις της αγοράς. Το 
κόστος αυτό επιβαρύνει τους ανακυκλωτές και όχι το κράτος. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.800, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Νίκου Τορναρίτη με αρ. 
23.06.009.04.800 και ημερομηνία 2 Φεβρουαρίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 8 
Φεβρουαρίου 2010, και σας πληροφορώ ότι δεν περιλαμβάνεται στον άμεσο 
προγραμματισμό του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων η δημιουργία φράγματος στην 
περιοχή του Πύργου Τηλλυρίας. Σημειώνεται ότι, το υφιστάμενο φράγμα του Κατούρη, 
εξυπηρετεί το ομώνυμο Αρδευτικό Τμήμα, με αποτέλεσμα να καλύπτονται οι 
αρδευτικές ανάγκες της κοινότητας Κ. Πύργου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.803 και 23.06.009.04.806 

αντίστοιχα, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.803 και 23.06.009.04.806 
που υποβλήθηκαν από τη Βουλευτή Αμμοχώστου κα Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, οι 
οποίες αποστάληκαν με τις επιστολές σας με ημερομηνία 8.2.2010 και 9.2.2010 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Κεφάλαιο 23 του Εγκριμένου Τοπικού Σχεδίου Λάρνακας (2006) («∆ιεθνής 
Αερολιμένας Λάρνακας») διαλαμβάνει ότι για διασφάλιση των ανέσεων του 
κοινού από ψηλά επίπεδα θορύβου, κατά την εξέταση αιτήσεων για 
πολεοδομική άδεια, η Πολεοδομική Αρχή θα λαμβάνει υπόψη, μεταξύ άλλων, 
τα ακόλουθα βασικά κριτήρια που συναρτώνται με τις «καμπύλες έντασης 
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θορύβου αεροσκαφών», οι οποίες επηρεάζουν ολόκληρη την έκταση του 
Αερολιμένα και επεκτείνονται και πέραν των ορίων του: 

(i)  Στην περιοχή που ορίζεται από την καμπύλη θορύβου Α, επιτρέπεται 
μόνο οικιστική ανάπτυξη και υπηρεσίες που είναι απαραίτητες για τις 
αεροναυτικές δραστηριότητες, καθώς και δημόσιες υπηρεσίες που είναι 
ζωτικής σημασίας για τον πληθυσμό.  

(ii)  Στην περιοχή που περιλαμβάνεται στην καμπύλη θορύβου Β και σε 
τμήμα της καμπύλης θορύβου Α που έχει ήδη αναπτυχθεί, επιτρέπονται 
μόνο μεμονωμένες κατοικίες, εμπορικές, γεωργικές και κτηνοτροφικές 
δραστηριότητες.  

(iii)  Στην περιοχή που περιλαμβάνεται στην καμπύλη θορύβου C 
επιτρέπονται μεμονωμένα κτίρια που αφορούν τομείς που έχουν ήδη 
αναπτυχθεί, καθώς και ανακαινίσεις και βελτιώσεις σε υφιστάμενες 
κατοικίες, νοουμένου ότι δεν επιφέρουν αύξηση της έντασης του 
πληθυσμού που θα εκτίθεται σε υπερβολικό θόρυβο.  

(iν)  Άλλες αναπτύξεις είναι δυνατό να επιτραπούν αφού υποβληθεί ειδική 
μελέτη και τα αποτελέσματά της θεωρηθούν από τις αρμόδιες Αρχές ότι 
δεν επηρεάζουν την ορθή λειτουργία του Αερολιμένα ή δε δημιουργούν 
οποιοδήποτε άλλο πρόβλημα. 

(β)  Στο τμήμα της νότιας περιοχής του Τοπικού Σχεδίου Λάρνακας και ειδικότερα 
στη διοικητική περιοχή του Κοινοτικού Συμβουλίου Μενεού που επηρεάζεται 
από τις «καμπύλες έντασης θορύβου αεροσκαφών» δεν έχει καθορισθεί 
οποιαδήποτε Βιομηχανική Ζώνη, ενώ με βάση τη χωροθετική πολιτική του 
Κεφαλαίου 9 (Βιομηχανία, Βιοτεχνία και Αποθήκες) του Τοπικού Σχεδίου, οι 
βιομηχανικές αναπτύξεις όλων των Κατηγοριών χωροθετούνται στις 
καθορισμένες Βιομηχανικές Ζώνες/Περιοχές. 

(γ)  Οι «καμπύλες έντασης θορύβου αεροσκαφών» επεκτείνονται πέραν των ορίων 
του Τοπικού Σχεδίου Λάρνακας και καλύπτουν μέρος των διοικητικών 
περιοχών των κοινοτήτων Περβολιών, Κιτίου και Τερσεφάνου που διέπονται 
από τις πρόνοιες της ∆ήλωσης Πολιτικής. Στις αναφερόμενες διοικητικές 
περιοχές, Βιοτεχνική Ζώνη έχει καθοριστεί μόνο στην περιοχή των Περβολιών. 
Σύμφωνα με την πολιτική του Κεφαλαίου 9.9 της ∆ήλωσης Πολιτικής, 
βιομηχανικές αναπτύξεις είναι δυνατό να επιτραπούν υπό προϋποθέσεις και 
εκτός των καθορισμένων Βιομηχανικών Ζωνών/Περιοχών. 

2.  Παραμένω   στη   διάθεσή   σας   για   οποιαδήποτε   πρόσθετη   πληροφορία   
ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Απριλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.823, 
ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα: Νέο ∆ημοτικό Σχολείο Περιστερώνας Ερώτηση αρ. 23.06.009.04.823/4.2.10 - 
ημερομηνίας 4/2/2010 του Βουλευτή περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 9/2/2010 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Όλη η γη που έχει απαλλοτριωθεί έχει αξιοποιηθεί είτε πλήρως είτε μερικώς για 
το σκοπό της απαλλοτρίωσης. 
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2. Επειδή όπως αντιλαμβάνομαι αναφέρεστε στο τεμάχιο 1097 Φ/Σχ. ΧΧ1Χ.4 
στην Περιστερώνα που ανήκε πριν την απαλλοτρίωση στον Κυριάκο Φωτίου 
(Κωστάκη Παντελίδη 3, Αστρομερίτη), αυτό έχει ήδη αξιοποιηθεί μερικώς για 
την διαπλάτυνση του δρόμου και το υπόλοιπο θα ενταχθεί στον ήδη 
υφιστάμενο χώρο στάθμευσης που έχει διαμορφωθεί σε Τουρκοκυπριακή γη 
από το Κοινοτικό Συμβούλιο και που θα χρησιμοποιείται και για τις ανάγκες του 
σχολείου. 

3. Πρόσθετα επισημαίνεται ότι με την διαπλάτυνση του δρόμου και δεδομένου ότι 
το βάθος του τεμαχίου είναι πολύ μικρό το υπολειπόμενο μέρος του τεμαχίου 
δεν προσφέρεται για ανάπτυξη. 

4. Παρά ταύτα και δεδομένου ότι το υπολειπόμενο μέρος του τεμαχίου αυτό δεν 
είναι απόλυτα αναγκαίο για το σχολείο θα ζητηθεί από το Τμήμα Κτηματολογίου 
η επιστροφή του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.841, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. 
23.06.009.04.841 και ημερομηνία 9 Φεβρουαρίου 2010, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 16 
Φεβρουαρίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι κοινότητες Μαζωτού και Κιβισιλίου υδροδοτούνται από τον Αγωγό 
Χοιροκοιτίας-Αμμοχώστου (∆ιυλιστήριο Χοιροκοιτίας) μέσω αμιαντοτσιμεντένιου 
παροχετευτικού αγωγού, διαμέτρου 100 χιλ. και μήκους περίπου 6 km. Σημειώνεται 
ότι ο αγωγός αυτός τοποθετήθηκε πριν από 27 περίπου χρόνια και προμήθευε νερό, 
αρχικά με την βαρύτητα. 

 Το 1999, όταν άρχισε η λειτουργία του αντλιοστασίου Αλεθρικού και η άντληση 
νερού από το Αλεθρικό προς την υδατοδεξαμενή του ∆ιυλιστηρίου Χοιροκοιτίας, 
άρχισαν να παρουσιάζονται και τα πρώτα προβλήματα στον προαναφερόμενο 
παροχετευτικό αγωγό τα οποία και οδήγησαν το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων στην 
εγκατάσταση ρυθμιστή πίεσης στο σημείο σύνδεσης του παροχετευτικού αγωγού των 
δύο κοινοτήτων με τον αγωγό Χοιροκοιτίας-Αμμοχώστου. Παρ’ όλο που η ρύθμιση της 
πίεσης του συστήματος λειτούργησε ικανοποιητικά, με την πάροδο του χρόνου ο 
παροχετευτικός αγωγός άρχισε να παρουσιάζει κατά διαστήματα σπασίματα σε 
αρκετά σημεία κατάντι του ρυθμιστή πίεσης. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, λαμβάνοντας υπόψη την αύξηση των βλαβών 
που παρουσιάζονταν στον αγωγό, προχώρησε στην εκπόνηση σχεδίου για την 
αντικατάστασή του, με συνολικό κόστος που ανέρχεται στις €400.000,000. 

 Το πιο πάνω έργο θα προταθεί για συμπερίληψη στις προτάσεις του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων για τον Προϋπολογισμό του 2011. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.847, 
ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 17 Φεβρουαρίου 2010 σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η υλοποίηση της λειτουργίας του ∆ιαδικτυακού Σχολείου (∆ΙΑ.Σ.) εφαρμόζεται 
σήμερα, σε πιλοτική φάση, σε επτά σχολεία Μέσης Γενικής και Μέσης Τεχνικής και 
Επαγγελματικής Εκπαίδευσης. Έχει αρχίσει επίσημα από τις 5 Μαΐου 2009, με την 
παρουσία του Υπουργού Παιδείας σε δύο από τα πιλοτικά σχολεία, και συνεχίζεται 
ομαλά μέχρι σήμερα. Έχουν υλοποιηθεί οι πιο κάτω επί μέρους δράσεις: 

1. Ολοκληρώθηκε το Κέντρο ∆εδομένων του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
στο οποίο φιλοξενούνται οι εφαρμογές του Προγράμματος ∆ΙΑ.Σ. και οι οποίες 
έχουν εγκατασταθεί σε ειδικό εξοπλισμό που έχει αποκτηθεί για το σκοπό αυτό. 

2. Βρίσκονται σε πλήρη λειτουργία και προσβασιμότητα όλες οι υπηρεσίες που 
προσφέρει το ∆ΙΑ.Σ. (Εκπαιδευτική Πλατφόρμα με Ψηφιακό Εκπαιδευτικό 
Περιεχόμενο, Σχολικοί Ιστοχώροι, Προσωπικοί Ιστοχώροι, Εργαλεία 
Επικοινωνίας, Ηλεκτρονικό Ταχυδρομείο και άλλα). 

3. Λειτουργεί η Εκπαιδευτική Πύλη για μαθητές, εκπαιδευτικούς, γονείς και το 
ευρύ κοινό με ανάλογα δικαιώματα πρόσβασης (www.dias.ac.cy). 

4.    ∆ημιουργήθηκαν και έχουν παραχωρηθεί λογαριασμοί (accounts) για 
πρόσβαση στο ∆ΙΑ.Σ. σε εκπαιδευτικούς και μαθητές των πιλοτικών σχολείων. 
Η παραχώρηση των λογαριασμών για τους γονείς ή κηδεμόνες, 
προγραμματίζεται να γίνει μέσα στον Απρίλιο του 2010. 

5.    Πραγματοποιείται συνεχής επιμόρφωση για όλους τους εκπαιδευτικούς στις 
διαθέσιμες λειτουργίες του ∆ΙΑ.Σ. τόσο στους χώρους του Κέντρου ∆εδομένων 
όσο και στα ίδια τα σχολεία σε εργάσιμο χρόνο. 

6. Ολοκληρώνεται η παραλαβή του Ψηφιακού Εκπαιδευτικού Περιεχομένου το 
οποίο έχει ετοιμαστεί για το 25% της ύλης 17 διαφορετικών μαθημάτων του 
Λυκειακού Κύκλου για τη Μέση Γενική και τη Μέση Τεχνική και Επαγγελματική 
Εκπαίδευση και η ανάρτηση του στο Κέντρο ∆εδομένων. 

7.  Οι ιστοχώροι των πιλοτικών σχολείων έχουν μεταφερθεί και λειτουργούν κάτω 
από την Εκπαιδευτική Πύλη του ∆ΙΑ.Σ. 

8. Εγκατάσταση σύγχρονης και υψηλής ταχύτητας ευρυζωνικής σύνδεσης από το 
Κέντρο ∆εδομένων προς το ∆ιαδίκτυο για εξυπηρέτηση των αναγκών 
πρόσβασης στις υπηρεσίες του ∆ΙΑ.Σ. και του Ψηφιακού Εκπαιδευτικού 
Περιεχομένου, από τους χρήστες των πιλοτικών σχολείων. 

9.   Αναβάθμιση της γραμμής πρόσβασης στο διαδίκτυο για τα επτά πιλοτικά 
σχολεία. 

10. ∆ημιουργήθηκε αίθουσα ∆ΙΑ.Σ. σε κάθε πιλοτικό σχολείο με σκοπό την ορθή 
και αποτελεσματική λειτουργία του Προγράμματος. Η αίθουσα ∆ΙΑ.Σ. 
χρησιμοποιείται για διενέργεια μαθημάτων από εκπαιδευτικούς με τους 
μαθητές τους με βάση το Πρόγραμμα ∆ΙΑ.Σ. και το Ψηφιακό Εκπαιδευτικό 
Περιεχόμενο που είναι διαθέσιμο. 

 Η πιλοτική φάση του Προγράμματος ∆ΙΑ.Σ. ολοκληρώνεται με το τέλος της 
παρούσας σχολικής χρονιάς και στα 7 πιλοτικά σχολεία. 

 Τα ποσά που έχουν δαπανηθεί μέχρι σήμερα ανέρχονται στα  €2.549.819,00 
και αναγράφονται αναλυτικά στον επισυναπτόμενο πίνακα.» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.859, ημερομηνίας 16 

Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα 
Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. 23.06.009.04.859 και ημερ. 1.3.2010 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ ότι ο σκυβαλότοπος Βατί, λειτουργεί από το 1982. 
Καταρχάς κάλυπτε τις ανάγκες των ∆ήμων της Λεμεσού, ύστερα όμως από την 
κατάργηση αρκετών σκυβαλότοπων της υπαίθρου, που ήταν αιτίες πρόκλησης 
πυρκαγιών, δέχεται τα σκύβαλα εκατόν και πλέον Κοινοτήτων της Επαρχίας. Ο 
διαθέσιμος χώρος για εναπόθεση των σκυβάλων μειώνεται σταθερά και κρίθηκε 
αναγκαία η επέκταση του, ώστε να είναι σε θέση να καλύψει τις ανάγκες της Επαρχίας 
μέχρι τη λειτουργία της Μονάδας Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης Στερεών Αποβλήτων 
(ΜΟ∆ΣΑ) που θα ανεγερθεί στην περιοχή Πεντακώμου. Η περιοχή επέκτασης του 
σκυβαλότοπου αποφασίστηκε ύστερα από επιτόπου επίσκεψη και αφού λήφθηκαν 
υπόψη οι τοπικές συνθήκες, από εκπροσώπους του ∆ήμου Λεμεσού, που είναι ο 
διαχειριστής του χώρου, του Υπουργείου Εσωτερικών και άλλων υπηρεσιακών 
παραγόντων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.867, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.867 και ημερ. 
2/3/2010 σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εφαρμόζει μέσω των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας το Σχέδιο Παροχής Οικονομικής Βοήθειας για 
Επανένταξη πρώην Εξαρτημένων Ατόμων. 

 Σκοπός του Σχεδίου είναι να βοηθήσει στη σταθερή αποχή από εξαρτησιογόνες 
ουσίες με την παροχή οικονομικής βοήθειας μέχρι το ποσó των €5.130 σε κάθε 
δικαιούχο για επαγγελματική αποκατάσταση, αυτονόμηση και επίλυση δυσκολιών της 
ζωής μετά την απεξάρτηση. Συγκεκριμένα, με βάση τις πρόνοιες του Σχεδίου, το πιο 
πάνω ποσό, μπορεί να χρησιμοποιηθεί για ένα ή περισσότερους από τους πιο πάνω 
σκοπούς: (α) για κάλυψη διδάκτρων φοίτησης σε προγράμματα επαγγελματικής 
εκπαίδευσης ή αποκατάστασης, (β) για κάλυψη εξόδων σπουδών σε αναγνωρισμένα 
Ανώτερα ή Ανώτατα Ιδρύματα στην Κύπρο, (γ) για καταβολή ενοικίου με ανώτατο 
ποσό €350 για περίοδο ενός έτους και για αγορά επίπλωσης ή/και οικιακού 
εξοπλισμού με ανώτατο ποσό €3.240. ∆ικαιούχοι του Σχεδίου είναι πρώην 
θεραπευτικά προγράμματα εγκεκριμένα από το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο και 
βρίσκονται στο στάδιο της επανένταξης. 

 Κατά τη διάρκεια του 2009 βοηθήθηκαν από το πιο πάνω Σχέδιο 20 πρώην 
εξαρτημένα άτομα, με συνολικό κόστος €52.861,59. 

 Επιπρόσθετα, οι ∆ημόσιες Υπηρεσίες Απασχόλησης παρέχουν υπηρεσίες 
συμβουλευτικής σε ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού (συμπεριλαμβανομένων και των 
απεξαρτημένων ατόμων), από εξειδικευμένους συμβούλους απασχόλησης που 
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σκοπό έχουν την προετοιμασία τους και την ομαλή ένταξή τους στην αγορά εργασίας 
είτε με εξατομικευμένη προσέγγιση είτε με παραπομπή σε προγράμματα κατάρτισης 
για βελτίωση των δεξιοτήτων και ικανοτήτων τους. 

 Επίσης, το Τμήμα Εργασίας έχει ήδη εξαγγείλει συγχρηματοδοτούμενα από το 
Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο Σχέδια που στοχεύουν στην παροχή κινήτρων για 
πρόσληψη ατόμων που ανήκουν στις ευπαθείς ομάδες, μεταξύ των οποίων 
περιλαμβάνονται και τα απεξαρτημένα άτομα. 

 Τέλος, σε ό,τι αφορά την πρόθεση θέσπισης ειδικής νομοθεσίας για την 
καθιέρωση ποσόστωσης, σε ό,τι αφορά την πρόσληψη των εν λόγω ατόμων, το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν έχει στο παρόν στάδιο 
τροχοδρομήσει οποιαδήποτε διαδικασία προς το σκοπό αυτό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.895, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 9 Μαρτίου 2010, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο 
πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Υπηρεσία Πολλαπλής Συμμόρφωσης του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος συστάθηκε έχοντας σαν αποκλειστικό σκοπό να συμβάλει 
στην ενημέρωση και εκπαίδευση των γεωργών και των κτηνοτρόφων, στην εφαρμογή 
των απαιτήσεων της Πολλαπλής Συμμόρφωσης, όπως αυτές προκύπτουν από τον 
Κανονισμό 73/2009. Μια από τις απαιτήσεις της Πολλαπλής Συμμόρφωσης είναι και η 
εφαρμογή από τους γεωργούς, της Οδηγίας 91/414/ΕΟΚ, η οποία αφορά τη διάθεση 
στην αγορά των φυτοπροστατευτικών προϊόντων. 

 Σύμφωνα με την Οδηγία αυτή, οι παραγωγοί πρέπει να τηρούν τις οδηγίες της 
ετικέτας των φυτοπροστατευτικών προϊόντων που χρησιμοποιούν, γεγονός που 
πρέπει να το αποδεικνύουν με την τήρηση σχετικού αρχείου. 

 Η Υπηρεσία Πολλαπλής Συμμόρφωσης για να βοηθήσει τους γεωργούς στην 
τήρηση της Οδηγίας, προχώρησε στην έκδοση του Αρχείου Εφαρμογής 
Φυτοπροστατευτικών Προϊόντων, το οποίο διανέμεται στους γεωργούς για να το 
συμπληρώνουν και να το παρουσιάζουν σε μελλοντικούς ελέγχους. Το αρχείο 
περιλαμβάνει τα ακόλουθα στοιχεία: 

α) το εμπορικό όνομα του σκευάσματος, 

β) τη δραστική ουσία του σκευάσματος, 

γ)  την καλλιέργεια στην οποία έγινε η εφαρμογή, 

δ)  το στόχο (εχθρός ή ασθένεια) για τον οποίο έγινε η εφαρμογή, 

ε) τη δοσολογία, 

στ)  τον τρόπο εφαρμογής (ψεκασμός, διασπορά στο έδαφος κ.λπ.), 

ζ)  το χρόνο κατά τον οποίο έγινε η εφαρμογή, 

η)  το χρόνο συγκομιδής 
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 Στο αρχείο γίνεται επίσης υπενθύμιση στους γεωργούς, ότι με βάση την Οδηγία 
91/414/ΕΟΚ, δεν πρέπει να αποθηκεύουν φυτοφάρμακα που δεν είναι εγκεκριμένα 
για τις φυτείες που καλλιεργούν. 

 Σας αποστέλλεται συνημμένα το Αρχείο Εφαρμογής Φυτοπροστατευτικών 
Προϊόντων με τη διευκρίνιση ότι, οι γεωργοί διατηρούν το δικαίωμα να συμπληρώνουν 
άλλης μορφής αρχείο, που να περιλαμβάνει όμως τα απαραίτητα στοιχεία. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  «Το πρόβλημα της 
ανεργίας στον τόπο μας», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Χρήστου Πουργουρίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.   

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Χρήστο Πουργουρίδη, που σήμερα έχει τα κέφια 
του. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Κύπρος είχε την ευτυχία να μην αντιμετωπίσει στο παρελθόν σοβαρό 
πρόβλημα ανεργίας.  Τα δίσεκτα πρώτα χρόνια μετά το 1974 διαδέχθηκαν δεκαετίες 
πλήρους απασχόλησης.  Ακούγαμε για εκατομμύρια ανέργους στις άλλες ευρωπαϊκές 
χώρες και νιώθαμε πολύ προνομιούχος λαός, που δεν υπήρχε το ίδιο πρόβλημα στον 
τόπο μας. 

 Τώρα η πληγή της ανεργίας έχει χτυπήσει και τη δική μας κοινωνία.  Χιλιάδες 
συμπατριώτες μας έχουν μείνει χωρίς εργασία... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Κύριε Πουργουρίδη, με την άδειά σας. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Σήμερα, από την ώρα που ξεκίνησε η συνεδρία, ούτε ακούμε ούτε κάμνουμε...  
Επήρετε φόραν ούλλοι.  Λίγη ησυχία!  Πραγματικά, είναι άδικο για τους ανθρώπους 
που μιλούν, που θέλουν να τοποθετηθούν, που θέλουν να εκφράσουν την άποψή 
τους.  Είναι θέμα σεβασμού πλέον! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Και για εκείνους που θέλουν να ακούσουν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  
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 Και για εκείνους που θέλουν να ακούσουν, ασφαλέστατα.  Λοιπόν, σας 
παρακαλώ! 

 Κύριε Πουργουρίδη, έχετε το λόγο. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Τώρα, λέω, η πληγή της ανεργίας έχει χτυπήσει και τη δική μας κοινωνία.  
Χιλιάδες συμπατριώτες μας έχουν μείνει χωρίς εργασία και οι ουρές στα κατά τόπους 
Επαρχιακά Γραφεία Εργασίας μεγαλώνουν συνεχώς. Οι κίνδυνοι αποσταθεροποίησης 
της κοινωνικής συνοχής της χώρας μας μεγαλώνουν.  Η αβεβαιότητα για το μέλλον 
χτυπά έναν ολοένα αυξανόμενο αριθμό νοικοκυριών.  Χιλιάδες νέοι, οι πλείστοι από 
αυτούς με πτυχία και διπλώματα στα χέρια, αναζητούν εναγωνίως απασχόληση και 
βιώνουν το θλιβερό αίσθημα της αποτυχίας. 

 Οι αιτίες του σοβαρού αυτού προβλήματος είναι πολλές και συνδέονται τόσο με 
τις διεθνείς όσο και με τις εσωτερικές οικονομικές εξελίξεις.  Ταυτόχρονα, θα πρέπει 
να επισημανθεί πως πολύ σημαντικό ρόλο παίζει το γεγονός ότι το εκπαιδευτικό 
σύστημα της χώρας μας δεν είναι συνδεδεμένο με τις ανάγκες της αγοράς εργασίας.  
Ο υποτυπώδης επαγγελματικός προσανατολισμός των νέων μας στη δευτεροβάθμια 
εκπαίδευση τους οδηγεί τις περισσότερες φορές να επιλέξουν το μελλοντικό τους 
επάγγελμα με κριτήριο τις ανεκπλήρωτες επιθυμίες των γονιών τους ή ακόμα τη μόδα 
της εποχής.  Πολλοί νέοι που δεν πετυχαίνουν στις εξετάσεις για την πρώτη τους 
επιλογή επιλέγουν τη δεύτερη ή την τρίτη τους επιλογή, απλώς για να σπουδάσουν, 
χωρίς να ενδιαφέρονται ποσώς για τις προοπτικές επαγγελματικής αποκατάστασής 
τους από τις σπουδές που θα κάμουν. 

 Για την αντιμετώπιση του προβλήματος απαιτούνται τομές τόσο στο 
εκπαιδευτικό μας σύστημα όσο και στην πολιτική απασχόλησης.  Ταυτόχρονα, 
απαιτείται συστράτευση όλων.  Κυβέρνηση, τοπική αυτοδιοίκηση, εργοδοτικοί φορείς, 
συνδικαλιστικό κίνημα και όλοι οι άλλοι κοινωνικοί φορείς θα πρέπει να υιοθετήσουν 
ένα κοινό σχέδιο δράσης με τελικό στόχο την εξασφάλιση εργασίας για όλους.  Ο 
καταρτισμός αυτού του κοινού σχεδίου δράσης είναι βέβαια ευθύνη της κυβέρνησης. 

 Είναι με λύπη που διαπιστώνουμε την παντελή έλλειψη ενός τέτοιου 
στρατηγικού σχεδιασμού.  Το μεγάλο πρόβλημα της ανεργίας δεν αντιμετωπίζεται με 
μια πολιτική επιδομάτων και μέτρων ανακούφισης.  Καλοδεχούμενα και επιβαλλόμενα 
τα επιδόματα και άλλα μέτρα ανακούφισης, αλλά δε δίνουν λύση στο πρόβλημα.  Η 
ανεργία μόνο με τη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας μπορεί να χτυπηθεί.  Και η 
δημιουργία νέων θέσεων εργασίας κύρια θα προέλθει από επενδύσεις του ιδιωτικού 
τομέα.  Συνεπώς, ο κεντρικός άξονας της κυβερνητικής πολιτικής απασχόλησης θα 
πρέπει να περιστρέφεται γύρω από μέτρα ενθάρρυνσης των επενδύσεων και αύξησης 
της επιχειρηματικής δραστηριότητας.  Η κυβέρνηση θα πρέπει να πάψει να βλέπει τον 
επιχειρηματία ως αντίπαλο που πρέπει να τον νικήσει και να τον βλέπει ως έναν 
άνθρωπο που πρέπει να τον αγκαλιάσει και ως ένα σημαντικό και αξιόλογο σύμμαχο 
στον πόλεμο κατά της ανεργίας. 

 Άλλοι συνάδελφοι θα αναπτύξουν διάφορες άλλες πτυχές του σοβαρού αυτού 
προβλήματος.  Εγώ περιορίζομαι στο να πω ότι υπάρχουν τομείς, όπως αυτοί της 
πράσινης ανάπτυξης, της σύγχρονης τεχνολογίας και έρευνας, που μπορούν να 
προσφέρουν σε σύντομο χρονικό διάστημα εργασία σε χιλιάδες ανέργους, ιδιαίτερα 
σε άνεργους νέους επιστήμονες.  Είναι τομείς που με κατάλληλη κυβερνητική 
ενθάρρυνση και στήριξη μπορούν να προσελκύσουν μεγάλες επενδύσεις.   
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 Καλοδεχούμενες οι επενδύσεις από το Κατάρ, αλλά, πέραν της 
υπερπολυτελούς ξενοδοχειακής μονάδας, που θα εξυπηρετήσει ίσως μια υπαρκτή 
ανάγκη, όλα τα άλλα, γραφεία και καταστήματα κ.λπ., θα τοποθετήσουν στην 
κορεσμένη αγορά προϊόντα που μάλλον προβλήματα θα δημιουργήσουν παρά 
όφελος.  Έγινε οποιαδήποτε μελέτη βιωσιμότητας για αυτή την επένδυση;  Πολύ 
φοβούμαι πως όχι.  Η πολύ μεγάλη προβολή που δόθηκε στη συμφωνία αυτή με 
κάμνει να την προσεγγίζω με ισχυρές επιφυλάξεις.  Με ακόμη μεγαλύτερες 
επιφυλάξεις και αγωνία προσεγγίζω την κυβερνητική πολιτική για την αντιμετώπιση 
της ανεργίας.  Με το να βλέπεις τον άνεργο με μεγάλη συμπάθεια και με πολύ 
λιγότερη συμπάθεια εκείνους που μπορούν να τον βγάλουν από τη λίστα των 
ανέργων, δηλαδή τους εργοδότες, δεν έχεις καμιά πιθανότητα να βγεις νικητής στον 
αγώνα κατά της ανεργίας. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ευχαριστώ το συνάδελφο κ. Χρήστο Πουργουρίδη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο κ. Πάμπη Κυρίτση και με την ευκαιρία αυτή 
να του ευχηθούμε και βίον ανθόσπαρτον! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για τις ευχές.  Και στα δικά σου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ευχαριστώ! 

(Γέλια) 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ανεργία είναι ασφαλώς ένα διαχρονικό φαινόμενο παγκόσμια, το οποίο δεν 
μπόρεσε ο αναπτυγμένος κόσμος να υπερβεί, παίρνοντας ως ορόσημο, αν θέλετε, 
χρονικά το τέλος του ∆ευτέρου Παγκοσμίου Πολέμου.  Ούτε η Ευρώπη μπόρεσε να 
υπερβεί αυτό το φαινόμενο.  Φαίνεται ότι η ανεργία είναι φαινόμενο σύμφυτο με το ίδιο 
το κοινωνικό σύστημα, τον καπιταλισμό.   

 ∆εν έχω πρόθεση ούτε είναι της ώρας να κάμω ανάλυση γιατί.  Νιώθω την 
ανάγκη όμως να σημειώσω ότι φαίνεται ότι η ύπαρξη ανέργων, η ύπαρξη στρατιών 
ανέργων βολεύει κάποιους για πολλούς λόγους, για να έχουν τη δυνατότητα ίσως 
μέσα από την ύπαρξη αυτών των ανέργων να ασκούν πιέσεις και για τους όρους 
απασχόλησης και για τις συνθήκες εργασίας και γενικότερα να ασκούν εξουσία στην 
αγορά εργασίας.  ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι η ανεργία είναι η πιο σκληρή, η πιο 
απάνθρωπη έκφραση της οικονομικής κρίσης.  Σήμερα, με την οικονομική κρίση που 
αντιμετωπίζει ο πλανήτης, η ανεργία έχει μετατραπεί σε έναν εφιάλτη.   

 Η Κύπρος μπορούμε να ισχυριστούμε ότι είναι από τις χώρες που έχουν 
επηρεαστεί λιγότερο από αυτές τις επιπτώσεις.  Παρά το γεγονός ότι υπάρχει 
σαφέστατη αύξηση και στη χώρα μας του αριθμού των ανέργων, εντούτοις η Κύπρος 
συνεχίζει να βρίσκεται ανάμεσα στις καλύτερες κοινωνίες, καθώς οι επιδόσεις της στα 
θέματα της απασχόλησης είναι ακόμα αρκετά καλές.  Η Κύπρος είναι ανάμεσα στις 
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πέντε καλύτερες χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση όσον αφορά την ανεργία.  Μάλιστα, 
θέλω να σημειώσω ότι κάποιες χώρες που εμφανίζονται ως καλύτερες από εμάς, 
όπως είναι η Ολλανδία και η Αυστρία, είναι χώρες που η αγορά εργασίας τους 
κυριαρχείται από εργαζομένους με μορφές απασχόλησης άτυπες, που συνήθως είναι 
part time, μερικής απασχόλησης.  Σύμφωνα με τη Eurostat, η ανεργία στην Κύπρο το 
Μάρτιο του 2010 κατά μέσο όρο ήταν 6,3%, ενώ ο μέσος όρος ανεργίας στην 
Ευρωζώνη είναι πάνω από 10%.  Από το σύνολο των ανέργων ένας σημαντικός 
αριθμός, γύρω στο 24%, είναι Ευρωπαίοι πολίτες, πράγμα που αντικατοπτρίζει από 
ποιους οικονομικούς χώρους προέρχεται κυρίως αυτή η αυξημένη ανεργία.  

 Πρέπει να σημειώσω ως ενθαρρυντικό στοιχείο το γεγονός ότι η μακροχρόνια 
ανεργία, η ανεργία δηλαδή που έχει διάρκεια πάνω από έξι μήνες, παραμένει ακόμα 
στην Κύπρο χαμηλή.  Το 82% παραμένουν άνεργοι λιγότερο από έξι μήνες.  Βεβαίως, 
είναι φανερό ότι ολοκληρωμένη απάντηση στην ανεργία δεν μπορεί να δοθεί μόνο 
μέσα από μέτρα ανακούφισης ή μέσα από σχέδια ενθάρρυνσης της απασχόλησης.  
Είναι ξεκάθαρο ότι η ανεργία συνδέεται άρρηκτα με τους ρυθμούς ανάπτυξης και με τη 
ζωντάνια μιας οικονομίας.  Μπορεί λοιπόν να αντιμετωπιστεί ολοκληρωμένα και 
αποτελεσματικά το φαινόμενο, μόνο όταν υπάρχει ανάκαμψη της οικονομίας, μόνο 
όταν υπάρχει ανάπτυξη, πράγμα που σημαίνει επενδύσεις, διεύρυνση του 
παραγόμενου πλούτου, νέες θέσεις εργασίας.   

 Είναι εδώ που θα ήθελα να σημειώσω με πολλή ικανοποίηση την προσπάθεια 
της κυβέρνησης, πέρα από τα μέτρα ανάκαμψης που παίρνονται στο εσωτερικό, να 
προσελκύσει επενδύσεις από το εξωτερικό, ώστε να αξιοποιηθούν σαν ατμομηχανή, 
ως παράγοντας επαναφοράς της οικονομίας σε αναπτυξιακούς ρυθμούς.  Η χθεσινή 
συμφωνία με το Κατάρ, που σαφέστατα ανοίγει δρόμους για μια επωφελή διμερή 
συνεργασία με αυτή τη χώρα, η οποία διαθέτει τεράστια αποθέματα για επενδύσεις, 
νομίζω ότι πρέπει να μας κάμνει να είμαστε αισιόδοξοι, ιδιαίτερα έχοντας υπόψη ότι 
άμεσα, εδώ και τώρα, θα ξεκινήσει ένα έργο της τάξης των $150 εκατομ., πράγμα το 
οποίο θα αποτελέσει μια ισχυρή ένεση σε όλα τα ζητήματα που έχουν να κάμουν με 
την απασχόληση στον τόπο μας.   

 Ο κ. Πουργουρίδης στην τοποθέτησή του ειλικρινά έχει κάμει μια παράξενη 
αναφορά, την οποία εγώ δεν έχω αντιληφθεί.  Ενώ μιλά για παντελή έλλειψη 
στρατηγικού σχεδιασμού, ενώ μιλά για την ανάγκη προσέλκυσης επενδύσεων, μιλά 
για την ανάγκη αναπτυξιακής πολιτικής, την ίδια στιγμή υποβαθμίζει, υποβιβάζει, 
αμφισβητεί αυτή την τεράστια επιτυχία που είχε η κυβέρνηση και την οποία 
φυσιολογικά όλες οι πολιτικές δυνάμεις πρέπει να στηρίξουν και να ενισχύσουν.  
Ελπίζω ότι δε θα κυριαρχήσει και σε αυτό το θέμα η πολιτική σκοπιμότητα και οι 
μικροπολιτικές επιδιώξεις.  Εάν η ανεργία είναι ένα εθνικό θέμα, ένα θέμα που δεν έχει 
χρώμα, γιατί αφορά ανθρώπους οι οποίοι πράγματι υποφέρουν από αυτό το 
φαινόμενο, τότε και οι πολιτικές δυνάμεις έχω την εντύπωση ότι οφείλουν να το 
αντιμετωπίσουν ως τέτοιο και να επικρατήσει στην αναπτυξιακή προσπάθεια 
συναίνεση και προσπάθεια συναντίληψης.   

 Λέχθηκε ότι η κυβέρνηση αντιμετωπίζει τους επιχειρηματίες ως εχθρούς και ότι 
αυτό είναι η πηγή των προβλημάτων μας.  Εγώ ειλικρινά παρακολουθώ τις εξελίξεις 
στον τομέα του κοινωνικού διαλόγου πολύ στενά λόγω και της ιδιότητάς μου ως 
γενικού γραμματέα της ΠΕΟ.  Σε όλες τις φάσεις αυτού του κοινωνικού διαλόγου είναι 
ολοφάνερο ότι υπάρχει σύμπνοια και πολλές φορές ταύτιση απόψεων ανάμεσα στους 
εργοδοτικούς συνδέσμους και την κυβέρνηση.  Υπάρχει άριστη συνεργασία και σε 
πλείστα τόσα θέματα υπάρχει κοινή προσέγγιση.   
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 Εκείνος που διαφωνεί με τους συνδέσμους των εργοδοτών, εκείνος που 
διαφωνεί σταθερά τα τελευταία χρόνια με τους κοινωνικούς εταίρους δεν είναι η 
κυβέρνηση, αλλά  ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και μπορώ να φέρω δεκάδες 
παραδείγματα γι’ αυτό το πράγμα.  Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων;  Να θυμίσω τι 
έγινε;  Όταν όλοι οι κοινωνικοί εταίροι έστελναν εκκλήσεις δημόσια και κατ’ ιδίαν να 
υποστηριχθεί ένα νομοσχέδιο το οποίο ήταν αποτέλεσμα πολύχρονου κοινωνικού 
διαλόγου και όμως δεν ψηφίστηκε ομόφωνα απ’ αυτή τη Βουλή;  Να υπενθυμίσω ότι 
τα μέτρα, τα πακέτα για τον τουρισμό και για την κατασκευαστική βιομηχανία, όταν 
ανακοινώθηκαν, χαιρετίστηκαν με μεγάλη ικανοποίηση, όχι μόνο από το 
συνδικαλιστικό κίνημα, αλλά από τους εργοδοτικούς συνδέσμους πρώτα και κύρια, 
από το ΚΕΒΕ, την ΟΕΒ, τους συνδέσμους ξενοδόχων, αλλά και πάλι υπήρξε η 
αντίδραση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού;  Όταν σήμερα χαιρετίζεται αυτή επένδυση 
από το ΚΕΒΕ, το οποίο ήταν εμπλεκόμενο απολύτως μέσα σε όλη τη διαδικασία των 
συμφωνιών και των διαπραγματεύσεων με το Κατάρ, και πάλι απ’ εδώ, από τούτο το 
βήμα, γίνεται προσπάθεια να αμφισβητηθεί ακόμα και αυτή η εξόφθαλμη επιτυχία της 
κυβέρνησης, που θα δώσει ανάσα και πνοή στην αναπτυξιακή προσπάθεια;   

 Νομίζω ότι οφείλουμε να είμαστε πιο δίκαιοι, πιο αντικειμενικοί και πιο 
ρεαλιστές στις εκτιμήσεις μας και να αποδίδουμε “τα του Καίσαρος τω Καίσαρι”.  Το 
ΑΚΕΛ θεωρεί ότι η κυβέρνηση έχει αναπτυξιακή πολιτική, έχει στρατηγική και μάλιστα 
στρατηγική την οποία έχει συζητήσει και συζητά συνεχώς στα πλαίσια ενός πλούσιου 
και δομημένου σταθερού κοινωνικού διαλόγου με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς.  
Άλλωστε, είναι αποτέλεσμα αυτού του διαλόγου, αποτέλεσμα των συζητήσεων στην 
Εθνική Επιτροπή Απασχόλησης, που λειτουργεί σταθερά, όλα τα σχέδια τα οποία 
έχουν εξαγγελθεί τους τελευταίους μήνες και που αφορούν την αντιμετώπιση της 
ανεργίας.  Είναι σωστό ότι είναι η ανάπτυξη που θα αντιμετωπίσει ολοκληρωμένα την 
ανεργία.  Είναι επίσης σωστό όμως και το ότι σχέδια τα οποία βοηθούν στην 
ανακούφιση των ανέργων σε τέτοιες συνθήκες όπως οι σημερινές είναι επιβαλλόμενα 
και αναγκαία. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Κύριε Κυρίτση, με την άδειά σας.   

 Θέλω πάλι να παρακαλέσω τους συναδέλφους να κάνουν λίγη ησυχία, διότι 
πραγματικά δεν ακούν οι υπόλοιποι που θέλουν να ακούσουν τον ομιλητή. 

 Ναι, κύριε Κυρίτση. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Θέλω να σημειώσω το σχέδιο “κατάρτιση αντί απόλυσης”, για το οποίο έχουν 
υποβληθεί χίλια τετρακόσια προγράμματα από εκατό δεκατρείς επιχειρήσεις και 
συμμετείχαν σε αυτή τη διαδικασία δεκάμισι χιλιάδες εργαζόμενοι, οι οποίοι πιθανόν, 
εάν δεν ακολουθούσαν αυτό το σχέδιο, να έπαιρναν το δρόμο του γραφείου εργασίας 
για ανεργιακό.  Θέλω να σημειώσω το Έκτακτο Σχέδιο Στήριξης της Απασχόλησης για 
Εξατομικευμένη Κατάρτιση Ανέργων σε Επιχειρήσεις, το οποίο καλύπτει το 
μισθολογικό κόστος και το κόστος κατάρτισης μέχρι €1.600 το μήνα, για το οποίο 
έχουν υποβληθεί πεντακόσιες εξήντα τρεις αιτήσεις από τετρακόσιες τρεις 
επιχειρήσεις.  Το σχέδιο τοποθέτησης ανέργων τριτοβάθμιας εκπαίδευσης που 
καταβάλλει χορήγημα στους εργοδότες που μπορεί να ανέλθει μέχρι και το 80% του 
κόστους για νέους επιστήμονες, για το οποίο αυτή τη στιγμή έχουν υποβληθεί αιτήσεις 
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από τετρακόσιες ογδόντα επιχειρήσεις και αφορά ένταξη εφτακόσιων δεκατριών 
αποφοίτων τριτοβάθμιας εκπαίδευσης.   

 Θέλω να υπενθυμίσω το έκτακτο σχέδιο παροχής κινήτρων για εργοδότηση 
ανέργων, το οποίο αφορά τη συγχρηματοδότηση επιχειρήσεων μαζί με το Ευρωπαϊκό 
Κοινωνικό Ταμείο, με προϋπολογισμό €6 εκατομ., και για το οποίο υπάρχουν 179 
αιτήσεις από 118 επιχειρήσεις. 

 Όλα αυτά τα σχέδια δεν είναι ξεκάρφωτα.  Είναι αποτέλεσμα ακριβώς έγκαιρου 
προβληματισμού, σωστής παρακολούθησης, αλλά κυρίως είναι αποτέλεσμα 
κοινωνικού διαλόγου.  Η δική μας εκτίμηση είναι ότι όλα αυτά τα μέτρα και η άμεση και 
έγκαιρη αντίδραση της κυβέρνησης είναι εκείνα που διατηρούν ή έχουν συμβάλει στο 
να διατηρηθεί η χώρα μας ανάμεσα στις καλύτερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και της Ευρωζώνης όσον αφορά την ανεργία.  Είναι εύκολο να παίρνουμε το αρνητικό 
γεγονός ότι αυξήθηκαν οι άνεργοι από το 2009 μέχρι σήμερα κατά εξίμισι περίπου 
χιλιάδες, αλλά γιατί;  Πώς;  Και τι έγινε αλλού;  Αυτό κάμνουμε πως δεν το 
καταλαβαίνουμε.  Κάπου αλλού η κατάσταση ήταν, είναι και φαίνεται να πηγαίνει 
ακόμα προς το χειρότερο.   

 Φίλες και φίλοι,  

 Εμείς αντιλαμβανόμαστε ότι οι άνεργοι δεν είναι ούτε αριθμοί ούτε στοιχεία. είναι 
άνθρωποι και δε νομίζω να υπάρχουν κάποιοι που να αισθάνονται περισσότερο από 
εμάς το άγχος και την αγωνία της ανεργίας.  Η ανεργία όμως δε θα αντιμετωπιστεί 
ούτε με συνθήματα ούτε πολύ περισσότερο με μια προσπάθεια κεφαλαιοποίησης 
πολιτικών κερδών στη βάση μιας ισοπεδωτικής κριτικής, η οποία είναι φανερό ότι 
μόνο πρόσκαιρα μπορεί να ωφελήσει εκείνους που την κάμνουν.  Η ανεργία θα 
αντιμετωπιστεί μέσα από το σωστό στρατηγικό σχεδιασμό, μέσα από τη συναίνεση, 
μέσα από την κοινωνική συναντίληψη και μέσα από την κοινή προσπάθεια η οποία 
πρέπει να κατευθύνεται σε δύο κατευθύνσεις:  Πρώτα και κύρια στην όσο γίνεται 
γρηγορότερη επαναφορά της κυπριακής οικονομίας στην αναπτυξιακή πορεία και, 
δεύτερον, στο να υλοποιηθούν, να εφαρμοστούν και να λειτουργήσουν όλα εκείνα τα 
σχέδια τα οποία είναι σε εξέλιξη, που θα ανακουφίζουν προσωρινά, θα 
αντιμετωπίζουν, θα απαμβλύνουν το πρόβλημα, έτσι ώστε η ανεργία να περιοριστεί, 
να μειωθεί όσο είναι δυνατό περισσότερο. 

 Το ΑΚΕΛ είναι ανοικτό σε αυτή την κατεύθυνση, στηρίζει τον κοινωνικό διάλογο, 
στηρίζει τις προσπάθειες της κυβέρνησης, κάμνει ταυτόχρονα τις δικές του προτάσεις, 
συμμετέχει ενεργά, θεωρώντας ότι το δικαίωμα στην εργασία είναι ένα από τα 
ιερότερα δικαιώματα, για το οποίο θα πρέπει όλοι μαζί, μακριά από μικροκομματικές 
σκοπιμότητες, να κάμουμε ό,τι είναι δυνατό, για να το κατοχυρώσουμε πλήρως. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον κ. Κυρίτση. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Ακούγοντας το συνάδελφο τον κ. Κυρίτση, πρέπει να πω ότι ανησυχώ πολύ 
περισσότερο, διότι, για να μπορέσεις, συνάδελφε, να θεραπεύσεις μια ασθένεια, θα 
πρέπει πρώτα να πιστέψεις ότι είναι εκεί και υπάρχει.  Και για όλα αυτά τα οποία 
είπατε, για τα πάρα πολλά μέτρα τα οποία έχει πάρει η κυβέρνηση, θα κριθείτε, 
δυστυχώς για εσάς, και θα κριθείτε εκ του αποτελέσματος.  ∆εν εδράξασθε της 
ευκαιρίας την οποία σας έδωσε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, να βάλει πολιτικές 
πλάτες, για να κάνουμε επιτέλους διαρθρωτικές και δομικές αλλαγές στην κυπριακή 
οικονομία, γιατί ακριβώς φοβηθήκατε αυτό το οποίο επικαλείστε, το πολιτικό κόστος. 

 Κάθε συζήτηση, κάθε διαλογισμός για την πρωτοφανή οικονομική κρίση την 
οποία περνά η πατρίδα μας είναι κατά την άποψή μου άσκοπος, αν δε λαμβάνει 
υπόψη το πιο κρίσιμο αποτέλεσμά της στην κοινωνία, την ανεργία.  Το ποσοστό 
ανεργίας στην Κύπρο βρίσκεται σήμερα στο 6,3%. Θα μπορούσε κανείς 
παρηγορητικά να ισχυριστεί ότι το ποσοστό αυτό είναι από τα χαμηλότερα που 
υπάρχουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αυτό όμως που έχει σημασία είναι ότι από μια 
οικονομία σχεδόν πλήρους απασχόλησης, που παρέλαβε αυτή η κυβέρνηση, κύριε 
Κυρίτση, έχουμε σήμερα το μεγαλύτερο ρυθμό αύξησης της ανεργίας σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο.  Στην οικονομία αυτό που πρέπει να καταγράφεις και να σε ανησυχεί δεν 
είναι μόνο οι απόλυτοι αριθμοί, αλλά κυρίως οι ρυθμοί μεταβολής των στατιστικών 
δεδομένων.  Την ίδια στιγμή όμως καλούμαστε να εμβαθύνουμε στο ζήτημα, αν 
πράγματι επιθυμούμε να δούμε το πρόβλημα της ανεργίας στον τόπο μας έξω από 
σκοπιμότητες. 

 Μέσα στο 6,3% που βρίσκεται σήμερα εκτός αγοράς εργασίας θα βρούμε την 
πραγματικά δύσκολη καθημερινότητα πολλών οικογενειών, πολλών συνανθρώπων 
μας. Θα βρούμε το αίσθημα του αποκλεισμού, της περιθωριοποίησης.  Τότε 
καταλαβαίνουμε ότι δε μιλάμε απλά για ποσοστά, δείκτες και ψυχρούς αριθμούς.  
Μιλάμε για συμπολίτες μας και μεταξύ άλλων, αγαπητοί συνάδελφοι, μιλάμε για νέους 
κάτω των είκοσι πέντε ετών, που η ανεργία εκτοξεύεται στο 14,5%, απόφοιτους 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης που πλησιάζουν το τριακοστό έτος της ηλικίας τους και δε 
βρίσκουν μόνιμη απασχόληση, δεν έχουν εμπειρίες, δε βρίσκουν επάγγελμα που να 
αντιστοιχεί στη μεγάλη προσπάθεια που έκαναν οι ίδιοι και στη σημαντική επένδυση 
που έκαναν οι γονείς τους, για να τους σπουδάσουν. 

 Μιλάμε ακόμα για ένα αξιοσημείωτα υψηλό ποσοστό νέων ανθρώπων που 
εγκαταλείπουν το σχολείο πρόωρα και βρίσκονται χωρίς δεξιότητες εκτεθειμένοι και 
γωνιασμένοι.  Μιλάμε επίσης για εργαζόμενους με μεγάλη προσφορά, που φθάνουν 
σε ένα ώριμο στάδιο απασχόλησης, αλλά εκτοπίζονται από την αγορά εργασίας και 
δεν μπορούν να επανέλθουν.  Σε αυτούς οι πλείστοι είναι γυναίκες μεγαλύτερης 
ηλικίας, που δε βρίσκουν καμία απολύτως πρόσβαση στην αγορά εργασίας. 

 Μπορεί όντως να έχουμε σε απόλυτους αριθμούς ανεκτά ποσοστά ανεργίας, 
αλλά έχουμε, εν μέσω οικονομικής κρίσης, μια τρομακτική άνοδο, μια τάση που, αν 
δεν αναχαιτιστεί, θα δημιουργήσει στρατιές ανέργων και κοινωνική αναταραχή.  Οι 
εκτιμήσεις είναι βάσιμες και προέρχονται από όλους τους αξιόπιστους διεθνείς 
οικονομικούς οργανισμούς.  Πολλές από τις θέσεις εργασίας που χάθηκαν δεν 
πρόκειται να ξαναγεμίσουν.  Οι οικονομικές μετατοπίσεις που εκδηλώθηκαν κατά την 
παγκόσμια κρίση και εντεύθεν έχουν αλλάξει τα δεδομένα της λειτουργίας της 
οικονομίας και της αγοράς εργασίας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Η Κύπρος δεν εξαιρείται από τον κανόνα.  Έκαναν λάθος όσοι για μήνες 
ισχυρίζονταν το αντίθετο.  Η κυβέρνηση έκανε λάθος που δεν προνόησε έγκαιρα και 
άφησε σταδιακά την οικονομία να εισέλθει σε δοκιμασία με υπερβολικά ελλείμματα και 
διόγκωση του δημόσιου χρέους.  Η Κύπρος, μια μικρή και ευέλικτη οικονομία, η οποία 
έμπαινε στην κρίση με τα καλύτερα δημοσιονομικά δεδομένα, θα έπρεπε και 
μπορούσε να εξέλθει από την οικονομική κρίση πρώτη και με ευκολία.  Αντίθετα, οι 
ανύπαρκτοι και οι επιφανειακοί χειρισμοί σας μας έβαλαν όλο και πιο βαθιά στην 
κρίση και κανένας δε γνωρίζει πού αυτή η κατρακύλα θα σταματήσει. 

 Σήμερα πολλοί εργαζόμενοι εισπράττουν το τίμημα αυτής της κυβερνητικής 
απρονοησίας και βρίσκονται στην ανεργία ή κινδυνεύουν να χάσουν την εργασία τους. 
Αυτό συμβαίνει, γιατί στα δικά μας οικονομικά δεδομένα και μεγέθη, όταν ο ρυθμός 
ανάπτυξης πέφτει κάτω από 3%, τότε το αποτέλεσμα είναι αρνητικό στην 
απασχόληση. Καθημερινά δημιουργούνται άνεργοι.  Και θα έπρεπε, αγαπητοί 
συνάδελφοι, όσο κάποιοι αγωνιούσαν -και σωστά, λέω εγώ- για τους τριακόσιους 
υπαλλήλους της Eurocypria, άλλο τόσο, ίσως και περισσότερο, θα έπρεπε να 
αγωνιούσαν για τις εκατοντάδες εργαζομένων, μισθοσυντήρητων, που χάνουν τις 
εργασίες τους καθημερινά στον ιδιωτικό τομέα. 

 Μέσα από αυτή τη μαθηματική εξίσωση βλέπουμε πόσο σημαντική είναι η 
ανάπτυξη, για να υπάρχουν και να δημιουργούνται νέες θέσεις εργασίας, πόσο 
σημαντική είναι η προσέλκυση ξένων επενδύσεων με προστιθέμενη αξία, πόσο 
καίριας σημασίας είναι στις συνθήκες της οικονομικής κρίσης το κράτος να στηρίζει τη 
μικρομεσαία επιχείρηση, να δημιουργεί ευνοϊκό φορολογικό καθεστώς και κίνητρα, για 
να ανοίγουν δουλειές, να δημιουργούνται θέσεις εργασίας. 

 Πρέπει, κύριε Πρόεδρε, εδώ να πω ότι, μελετώντας την πρόταση νόμου για 
πάταξη της φοροδιαφυγής, αυτό το οποίο έμεινε να προτείνει αυτή η κυβέρνηση είναι 
τη σωματική έρευνα.  Σκοτώνετε, κύριοι, το “επιχειρείν” και πρέπει να το καταλάβετε!   

 Από όλα αυτά που συνθέτουν ένα πλαίσιο για να αναχαιτιστεί η ανεργία 
ελάχιστα θετικά είδαμε, η συμβολή των οποίων εξανεμίστηκε από τις λανθασμένες 
επιλογές της κυβέρνησης και του οικονομικού επιτελείου της. Φέρω ως παράδειγμα 
τις θετικές προσπάθειες για τόνωση της απασχόλησης μέσω δέσμης κινήτρων προς 
τους εργοδότες, για να μην απολύσουν προσωπικό, να επιδοτήσουν την εργασία 
νέων πτυχιούχων κτλ. Αυτές οι θετικές κατά τα άλλα ενέργειες ουδόλως μπορούν να 
ανακόψουν τη λαίλαπα της ύφεσης στην οικονομία, γιατί με τίποτε δεν μπορεί να 
επιδοτείται η αγορά εργασίας, αν δεν υπάρχει η θεμελιώδης προϋπόθεση λειτουργίας 
της οικονομίας, το “επιχειρείν” δηλαδή.  Μόνο η ανάπτυξη μπορεί να διατηρεί και να 
δημιουργεί νέες θέσεις εργασίας. 

 Είναι σημαντική παράλειψη με ιδεολογικές προεκτάσεις αυτό που συστηματικά 
έκανε η κυβέρνηση Χριστόφια τη διετία που πέρασε, να ντοπάρει -ας μου επιτραπεί η 
έκφραση- τον κρατισμό με άκαιρες προσλήψεις, να μοιράζει αστόχευτα παροχές και 
να μην μπορεί αργότερα να μετρήσει τα ελλείμματα.  Παραμένουμε αυστηροί κριτές 
των επιλογών της κυβέρνησης στην οικονομική πολιτική, γιατί πιστεύουμε ακράδαντα 
ότι ο στυλοβάτης της κυπριακής οικονομίας είναι η μικρή και μεσαία επιχείρηση, η 
ιδιωτική πρωτοβουλία, ο εργαζόμενος που βγάζει το μεροκάματο σε συνθήκες 
ανταγωνισμού και όχι στρεβλωμένου προστατευτισμού και κρατικών μονοπωλίων. 

 Η κυβέρνηση δεν έχει πολλά περιθώρια να επανεξετάσει τις επιλογές της, 
προτού υποθηκεύσει την κυπριακή οικονομία, προτού την οδηγήσει σε νέες 
περιπέτειες με ελλείμματα της τάξης του 10% και χρέη του 80%.  Έχει τεράστια 
σημασία άμεσα, σήμερα να αποκτήσει η κυπριακή οικονομία τα χαρακτηριστικά της 
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ευέλικτης προσαρμογής, ξεκινώντας από τα πιο θεμελιώδη για τόνωση της 
επιχειρηματικότητας και της δημιουργίας νέων θέσεων εργασίας.   Μιλώ για την 
αφόρητη γραφειοκρατία, την έλλειψη εξυπηρέτησης, τις πολλαπλές και 
αλληλοεπικαλυπτόμενες διαδικασίες, την απουσία δομών ψηφιακής εξυπηρέτησης για 
την επιχείρηση. Μιλώ για τις ατέρμονες κυβερνητικές διαδικασίες προκήρυξης και 
κατακύρωσης διαγωνισμών, που χαλιναγωγούν την ανάπτυξη, την εκτέλεση έργων, 
που συσσωρεύουν τεράστιες ζημιές και επιπρόσθετο κόστος. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Γνωρίζετε ότι το Υπουργείο Εργασίας αγωνίζεται να αποκεντρώσει τις 
υπηρεσίες του, τα γραφεία εξεύρεσης εργασίας και να τα μεταφέρει σε τοπικό επίπεδο, 
καθιστώντας πιο προσωποποιημένη την προσπάθεια που καταβάλλει για μείωση της 
ανεργίας. Το δειλό αυτό βήμα προς τα εμπρός φαντάζει απειροασήμαντο, αν σκεφτεί 
κανείς ότι στις προηγμένες κοινωνίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης εφαρμόζονται 
σύγχρονα μοντέλα απασχόλησης, όπως η τηλεργασία και η ευέλικτη απασχόληση.  
Μια άλλη κορυφαία προτεραιότητα στην Ευρωπαϊκή Ένωση σήμερα, η δημιουργία 
νέων και ποιοτικών θέσεων εργασίας με υψηλές δεξιότητες, ώστε να ανταποκρίνεται 
σε ανάγκες της επόμενης δεκαετίας, είναι σχεδόν εντελώς άγνωστη στην Κύπρο.  

 ∆υστυχώς, τα τελευταία χρόνια και ενώ η ανεργία καλπάζει, έχουμε μείνει μόνο 
στις διακηρύξεις:  «Θα καταστήσουμε την Κύπρο έναν ανταγωνιστικό τουριστικό 
προορισμό», «θα γίνει η Κύπρος ένα περιφερειακό κέντρο παροχής ιατρικών 
υπηρεσιών υγείας», «θα μετατρέψουμε την Κύπρο σε ένα περιφερειακό εκπαιδευτικό 
κέντρο», «θα οργανώσουμε την παραγωγή των παραδοσιακών προϊόντων», «θα 
δημιουργήσουμε βιοτεχνίες στην ύπαιθρο» και «θα φροντίσουμε να υποστηρίξουμε 
την προώθηση παραδοσιακών κυπριακών προϊόντων στο εξωτερικό». 

 Με τα λόγια όμως, κύριε Πρόεδρε, δε δημιουργούνται νέες θέσεις εργασίας 
ούτε οι νέοι μας μεγαλώνουν με την πεποίθηση ότι η πολιτεία οργανώνει την 
οικονομία κατά τρόπο ώστε να απελευθερώνει τις δημιουργικές και παραγωγικές της 
δυνάμεις. 

 Σας ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Ανδρέα Κυπριανού τον Πρόεδρο της Βουλής 
αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Χρήστος Πουργουρίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Κι εγώ ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Καλώ στο βήμα το συνάδελφο κ. Γιώργο Βαρνάβα του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το προδοτικό πραξικόπημα και η τουρκική εισβολή του 1974 είχαν επιφέρει 
στον τόπο, εκτός της κατοχής και του εκτοπισμού 200 000 προσφύγων στις ελεύθερες 
περιοχές, ένα μεγάλο κύμα ανεργίας.  Τότε, έχοντας υπόψη ότι αυτή η χώρα θα 
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έπρεπε να σταθεί ξανά στα πόδια της και να προχωρήσει με γοργούς ρυθμούς, ώστε 
να αναπτυχθεί η οικονομία και να υπάρξει επαναδραστηριοποίηση, αυτός ο λαός 
ανέλαβε στους ώμους του όλο το φορτίο καταβάλλοντας υπεράνθρωπες προσπάθειες, 
ώστε η οικονομία και γενικότερα οι τομείς της ξενοδοχειακής βιομηχανίας, της 
οικοδομικής βιομηχανίας, της γεωργοκτηνοτροφίας και των υπηρεσιών να 
αναδειχθούν και να φτάσουν σε επίπεδο που να δώσουν τη δυνατότητα στους πολίτες 
αυτού του τόπου να ζουν σε ένα αρκούντως ικανοποιητικό υψηλό βιοτικό επίπεδο.  
Άρα, το μεγαλύτερο πλήγμα η κυπριακή οικονομία το υπέστη το 1974.   

 Φτάσαμε στο 2008 όπου συθέμελα ως ντόμινο κατέρρευσε η παγκόσμια 
οικονομία με βασικό πρωτεργάτη και υπεύθυνο το αμερικανικό καπιταλιστικό 
φιλελεύθερο σύστημα, το οποίο παρέσυρε στο πέρασμά του ακόμα και οικονομίες 
μεγάλων και ανεπτυγμένων χωρών.   

 Σίγουρα, δε θα μπορούσε η μικρή οικονομία της Κύπρου να μείνει 
ανεπηρέαστη.  Οι πολύ ευάλωτοι από εξωγενείς παράγοντες τομείς της ξενοδοχειακής 
βιομηχανίας, της οικοδομικής βιομηχανίας επλήγησαν σε βαθμό που αυτή τη στιγμή η 
οικονομία του τόπου να κινδυνεύει το δημοσιονομικό της έλλειμμα να γίνει διψήφιος 
αριθμός, όπως και το δημόσιο χρέος να φτάσει ακόμη και το 80% το 2013, εάν και 
εφόσον άμεσα δε ληφθούν τα απαραίτητα διορθωτικά και ενισχυτικά μέτρα.  Ήταν 
αναπόφευκτο ότι η οικονομική κρίση θα επέφερε και αύξηση στα ποσοστά ανεργίας.  
Ήταν όμως και απρόβλεπτο ότι θα φτάναμε σ’ αυτά τα επίπεδα ανεργίας.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα επίσημα δεδομένα τα οποία έχουμε σήμερα ενώπιόν μας είναι ότι, ενώ το 
2008 το ποσοστό ανεργίας έφτανε το 3,3%, όπου κατά τα ευρωπαϊκά δεδομένα δε 
θεωρείται ότι υπάρχει πρόβλημα ανεργίας, φτάσαμε το Φεβρουάριο του 2010, δηλαδή 
πριν δύο μήνες, να μιλάμε για ποσοστό 6,3% και, αν συνυπολογίσουμε τους μήνες 
Μάρτιο και Απρίλιο, όπως επίσης και το γεγονός ότι αρκετοί αυτοεργοδοτούμενοι δεν 
εγγράφονται ως άνεργοι, τότε σίγουρα το σημερινό πραγματικό ποσοστό ανεργίας 
πιθανόν να ξεπερνά και το 8%.   

 Απλά, για να καταλάβουμε την έκταση του προβλήματος και τη ραγδαία αύξησή 
του, να τονίσω ότι το Μάρτιο του 2009, ακριβώς πριν ένα χρόνο, μιλούσαμε για 16 
806 ανέργους, ενώ το Μάρτιο του 2010 ο αριθμός ανήλθε στους 24 336, που 
ποσοστιαία περίπου κυμαίνεται σε 50% αύξηση σε έναν και μόνο χρόνο, και, αν 
προσθέσουμε και τους ανέργους του Απρίλη, ο αριθμός θα ξεπερνά τους 25 000.  Το 
μεγαλύτερο πλήγμα δε το υφίστανται οι νέοι, επιστήμονες και μη, όπως επίσης και οι 
ηλικίες μεταξύ τριάντα και πενήντα χρόνων, που βρίσκονται στα ύψη των 
οικογενειακών και κοινωνικών-οικονομικών τους υποχρεώσεων. 

 Εδώ θα ήθελα να προσθέσω ότι από τη μία, ενώ συζητάμε το πρόβλημα της 
συνεχιζόμενης αύξησης της ανεργίας, παρατηρείται το φαινόμενο από πλευράς της 
κυβέρνησης συνεχώς και επανειλημμένα να παρατείνει υπηρεσίες υψηλόβαθμων 
στελεχών της τα οποία έχουν ξεπεράσει ήδη το συνταξιοδοτικό όριο, από την άλλη 
αυτή η κυβέρνηση, η οποία καταβάλλει προσπάθειες, ώστε να μειωθεί η ανεργία, 
προχωρεί και υπογράφει συμβάσεις εργασίας με παχουλές αποζημιώσεις με άτομα τα 
οποία ήδη έχουν περάσει το όριο συνταξιοδοτικής αφυπηρέτησης, σαν να είναι 
αναντικατάστατοι.  Ποιο μήνυμα στέλνει αυτή η κυβέρνηση ιδιαίτερα στους νέους 
επιστήμονες;  Αλλά άξιο απορίας είναι επίσης και το γεγονός ότι το κατεξοχήν 
κυβερνών κόμμα, το ΑΚΕΛ, το οποίο αντιτίθεται πάντοτε στην αύξηση του ορίου 
ηλικίας από το 60ό στο 63ο έτος και καταψηφίζει πάντοτε τα νομοσχέδια που καταθέτει 
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η κυβέρνηση, ποτέ, μα ποτέ δεν έχει καταδικάσει αυτή την πράξη, η οποία πράξη 
σίγουρα συμβάλλει στην αύξηση της ανεργίας. 

 Φαίνεται ότι τα εξαγγελθέντα μέτρα τα οποία έχουν ληφθεί από μέρους της 
κυβέρνησης δεν απέδωσαν.  Η ουσία στην επίλυση του προβλήματος της ανεργίας 
δεν είναι μόνο τα προγράμματα κατάρτισης, η επιμόρφωση ανέργων ή τα ταχύρρυθμα 
προγράμματα αρχικής κατάρτισης, αλλά η δημιουργία νέων θέσεων εργασίας σε 
όλους τους τομείς, όπως για παράδειγμα στην ξενοδοχειακή και οικοδομική 
βιομηχανία.   

 Όλες ανεξαιρέτως οι πολιτικές δυνάμεις άμεσα, μόλις διαφάνηκαν οι 
πραγματικές διαστάσεις του προβλήματος, δηλώσαμε ότι η κυβέρνηση θα πρέπει να 
προχωρήσει στο να εξαγγείλει μέτρα στήριξης της ξενοδοχειακής βιομηχανίας, όπως 
και έπραξε, και, δεύτερον, να προχωρήσει στην εξαγγελία και προκήρυξη μεγάλων 
δημοσίων αναπτυξιακών έργων και να δώσει επίσης κίνητρα στον ιδιωτικό τομέα, 
ώστε εν καιρώ οικονομικής κρίσης και ραγδαίας αύξησης των ανέργων να ανοίξουν 
νέες θέσεις εργασίας.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω ήδη αναφέρει πιο πάνω ότι η κυβέρνηση προχώρησε σε άμεση ή έμμεση 
οικονομική στήριξη της ξενοδοχειακής βιομηχανίας, παρ’ όλα ταύτα όμως χιλιάδες 
συμπατριώτες μας Κύπριοι που εργάζονταν στον τομέα αυτό έχουν μείνει χωρίς 
δουλειά και, αν σήμερα δε γνωρίζεις πώς να ζητήσεις φαγητό και νερό στα αγγλικά, 
είτε σε ξενοδοχεία είτε σε εστιατόρια, μπορεί να μείνεις και διψασμένος και νηστικός.  
Ο νοών νοείτω!   

Από τότε στείλαμε το μήνυμα ότι η κυβέρνηση, ναι, δεν μπορεί να υποχρεώσει 
κανέναν, αλλά θα μπορούσε επικαλούμενη και τη ραγδαία αύξηση στην ανεργία των 
Κυπρίων με άτυπες συμφωνίες, τις λεγόμενες “συμφωνίες κυρίων”, να διασφαλίσει ότι 
οι Κύπριοι εργαζόμενοι στην ξενοδοχειακή βιομηχανία θα είχαν προτεραιότητα στις 
προσλήψεις, κάτι που δεν έγινε.   

 Είναι αδιανόητο, όπως έχω αναφέρει και πιο πάνω, το γεγονός ότι, ενώ όλοι 
μας καλούσαμε και καλούμε την κυβέρνηση να εξαγγείλει μεγάλα δημόσια 
αναπτυξιακά έργα, όπως επίσης να δώσει και κίνητρα στον ιδιωτικό τομέα για 
παρόμοιου τύπου έργα, το κράτος να προχωρεί, να κατακυρώνει μεγάλα έργα του 
δημοσίου σε ιδιωτικές εταιρείες και, αντί αυτές οι εταιρείες να έχουν στην 
προτεραιότητά τους την πρόσληψη Κυπρίων, οι Κύπριοι να μπαίνουν σε δεύτερη 
μοίρα, ώστε τα ποσοστά των εργαζομένων Κυπρίων σ’ αυτές τες εταιρείες να 
κυμαίνονται στο 20% και 30% μονάχα.  ∆ηλαδή οι Κύπριοι οι οποίοι στηρίζουν με 
φορολογίες και άλλα μέτρα τα δημόσια οικονομικά είναι αυτοί που στο τέλος της 
ημέρας πληρώνουν τη νύφη.   

 Σίγουρα, το ίδιο φαινόμενο παρατηρείται και σε άλλες εταιρείες είτε 
εργοληπτικές είτε σε άλλους συναφείς τομείς της οικοδομικής βιομηχανίας.  Σαν να 
μην έφτανε αυτό, όταν και εφόσον όλες αυτές οι εταιρείες που λαμβάνουν λεφτά του 
δημοσίου, λεφτά του Κύπριου φορολογούμενου πολίτη, όταν και εφόσον 
αποφασίζουν να απολύσουν προσωπικό, σε αυτή την περίπτωση, ναι, οι Κύπριοι 
είναι στην προτεραιότητά τους. 

 Φαίνεται ότι η επιδίωξη του χαμηλότερου κόστους σε συνδυασμό με το 
μεγαλύτερο κέρδος θέτει σε δεύτερη μοίρα τους Κύπριους εργαζόμενους.  Ο 
βασικότερος λόγος είναι σε όλους μας γνωστός και στο ίδιο ακόμη το αρμόδιο 
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υπουργείο, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού διά στόματος 
της Υπουργού Εργασίας δημοσίως έγινε παραδεκτό ότι η ανισότητα μεταξύ της 
μισθοδοσίας, των ωφελημάτων και των όρων εργασίας μεταξύ των Κυπρίων και 
υπολοίπων κοινοτικών εργαζομένων στρέφει τους εργοδότες στο να μην έχουν στην 
προτίμησή τους τους Κύπριους, ενώ αντίθετα έχουν στην προτεραιότητά τους τους 
Κύπριους, επαναλαμβάνω, όταν και εφόσον μιλάμε για απολύσεις.   

 Πιστεύω ότι δεν υπάρχει συνάδελφος σ’ αυτή την αίθουσα που να μην έχει 
έλθει σε επαφή επί καθημερινής βάσης, είτε από προσωπικές επαφές είτε από 
τηλεφωνικές επαφές, με δεκάδες συμπατριώτες μας οι οποίοι είτε έχουν απολυθεί 
από τις δουλειές τους είτε κρατούν στο χέρι το χαρτί απόλυσής τους.  Συμπατριώτες 
μας οι οποίοι μπορεί να βρίσκονται στις ιδιαίτερες κατηγορίες πληθυσμού, όπως είναι 
οι πολύτεκνοι, πενταμελείς οικογένειες, άνθρωποι που προγραμμάτισαν τη ζωή τους 
έχοντας δεδομένο το εισόδημά τους, δημιουργώντας χρέη είτε για τη στέγασή τους 
είτε γιατί έχουν ένα, δύο ή ακόμα και τρία παιδιά που φοιτούν στην Κύπρο ή στο 
εξωτερικό.  Άνθρωποι που ποτέ ακόμη δεν είδαν την πόρτα του Γραφείου Εργασίας, 
για να υπογράψουν ως άνεργοι, από τότε που ξεκίνησαν να εργάζονται.  Άνθρωποι οι 
οποίοι σήμερα κινδυνεύουν να χάσουν ακόμη και τα σπίτια τους, γιατί δεν μπορούν να 
ανταποκριθούν στα χρέη τους.  Άνθρωποι οι οποίοι υποχρεώνονται ακόμη και να 
διακόψουν τις σπουδές των παιδιών τους, γιατί δεν μπορούν να ανταποκριθούν στις 
οικονομικές υποχρεώσεις για τη φοίτηση των παιδιών τους.  Άνθρωποι που 
περιμένουν να πάρουν το ανεργιακό τους τον τρίτο μήνα, από τότε που ξεκίνησαν να 
υπογράφουν, που κανείς δεν ξέρει τους πρώτους δύο μήνες πώς ζουν τις οικογένειές 
τους.  Άνθρωποι οι οποίοι μετά τη λήξη της περιόδου του ανεργιακού επιδόματος για 
πρώτη φορά, που ποτέ δεν το φανταζόντουσαν, κτυπούν την πόρτα του Γραφείου 
Ευημερίας.   

 Και ας μην προτρέξουν κάποιοι είτε εντός της αίθουσας είτε εκτός της αίθουσας 
να χρησιμοποιήσουν τον πιο δημοφιλή όρο της τελευταίας περιόδου, δηλαδή το 
“λαϊκισμό”.  Σε αυτούς που σίγουρα θα το πουν απαντώ ότι δεν είναι του τύπου μας, 
εμάς των σοσιαλιστών, να λαϊκίζουμε.  Έχω ξαναπεί ότι λαϊκιστές δεν είμαστε, ποτέ 
δεν υπήρξαμε.  Λαϊκοί, ναι, γιατί προερχόμαστε από τα λαϊκά στρώματα αυτού του 
λαού, γιατί βρισκόμαστε μέσα στο λαό, γιατί ζούμε την πραγματική καθημερινότητα 
αυτού του λαού.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στις κατά καιρούς παρεμβάσεις μας για το θέμα της ανεργίας κάποιοι, όπως και 
έντυπα μέσα, προσπάθησαν να περάσουν το μήνυμα ότι με τις θέσεις μας, οι οποίες 
είχαν και έχουν έναν και μοναδικό στόχο, τη μείωση της ανεργίας, ιδιαίτερα όσον 
αφορά τους Κύπριους συμπατριώτες μας οι οποίοι στήριξαν διαχρονικά την οικονομία 
του τόπου και επηρεάζονται πιο πολύ από όλους σήμερα, προσπάθησαν να 
περάσουν το μήνυμα ότι είμαστε αντιευρωπαϊστές ή ακόμη και ξενόφοβοι.  Ως 
σοσιαλιστές ποτέ μας δε δώσαμε την παραμικρή ευκαιρία με τις θέσεις μας σε 
κανέναν να μας θεωρήσει αντιευρωπαϊστές.  Είμαστε από τις πρώτες πολιτικές 
δυνάμεις, εάν όχι και η πρώτη, που γίναμε πλήρες μέλος ευρωπαϊκού κόμματος, του 
Ευρωπαϊκού Σοσιαλιστικού Κόμματος, όπως επίσης είναι πολύ καλά γνωστός ο 
τρόπος με τον οποίο στηρίξαμε την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

   Ως πολιτική δύναμη μάλιστα δεν έχουμε καμία απολύτως ένσταση Ευρωπαίοι 
πολίτες ελεύθερα να εισέρχονται και να εργάζονται στον τόπο μας. Η οποιαδήποτε 
απαγόρευση αντίκειται και στις ευρωπαϊκές Οδηγίες.  Είμαστε μία πολιτική δύναμη η 
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οποία στο καταστατικό μας έχουμε εισάξει το δικαίωμα σε Ευρωπαίους πολίτες 
μόνιμους κατοίκους της Κύπρου να εγγράφονται μέλη μας.  Μοναδική πρόθεση των 
θέσεών μας είναι να υπάρχει ένα ισοζύγιο, ώστε η ανεργία να μην πλήττει μονομερώς 
τους Κύπριους πολίτες.   

 Θεωρούμε ότι, για να μειωθεί το ποσοστό ανεργίας, όπως επίσης οι Κύπριοι να 
βρίσκονται κι αυτοί στην προτεραιότητα πρόσληψης, θα πρέπει να ληφθούν άμεσα 
μέτρα.   

 Πρώτον, η κυβέρνηση θα πρέπει να προχωρήσει στην επιπλέον εξαγγελία 
αναπτυξιακών έργων που να χαρακτηρίζονται και ως ανταποδοτικά, όπως επίσης να 
δώσει και κίνητρα στον ιδιωτικό τομέα για παρόμοιου τύπου έργα τα οποία να δώσουν 
νέες θέσεις εργασίας.   

 ∆εύτερον, άμεσα το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων θα 
πρέπει να προχωρήσει στη διευθέτηση εξίσωσης των ωφελημάτων, των όρων 
εργασίας και της μισθοδοσίας των ξένων εργατών με αυτά των Κυπρίων.  Με αυτό τον 
τρόπο θα επιτευχθούν δύο στόχοι: Πρώτον, δε θα υπόκεινται στην άνιση 
εκμετάλλευση οι Ευρωπαίοι πολίτες, κάτι το οποίο σήμερα γίνεται από τους εργοδότες, 
και, δεύτερον, αυτό θα βάλει στην ίδια μοίρα Κύπριους εργαζόμενους και κοινοτικούς 
και αυτό, πιστεύω, θα δώσει τη δυνατότητα μίας εξισορροπημένης εργοδότησης.   

 Τρίτον, θα πρέπει να συνεχιστεί με πιο έντονες προσπάθειες και πιο αυστηρά 
μέτρα η πάταξη της παράνομης εργοδότησης παράνομων αλλοδαπών.   

 Τέταρτον, να περιοριστεί στο ελάχιστο η αδειοδότηση αλλοδαπών εργατών 
από τρίτες χώρες εκεί και όπου μπορούν να εργοδοτηθούν Κύπριοι. 

 Πέμπτον, σ’ αυτές τις δύσκολες στιγμές της οικονομικής κρίσης και της 
ραγδαίας αύξησης της ανεργίας θα πρέπει το ανεργιακό επίδομα να παραχωρείται 
αντί για έξι μήνες εννέα, ακόμη και δώδεκα μήνες και από τον έκτο μήνα και μετά οι 
άνεργοι να συμμετέχουν σε προγράμματα επιμόρφωσης. 

 Και, έκτον, το ανεργιακό επίδομα θα πρέπει να πληρώνεται από τον πρώτο 
μήνα, αντί του τρίτου μήνα που ισχύει σήμερα, ώστε οι άνεργοι να μπορούν να 
ανταποκρίνονται στις οικογενειακές και κοινωνικές-οικονομικές τους υποχρεώσεις. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Ο τελευταίος ομιλητής για τη σημερινή συνεδρία είναι ο συνάδελφος Κυριάκος 
Χατζηγιάννη του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ο υψηλός ρυθμός αύξησης της ανεργίας στη χώρα μας δεν αποτελεί μόνο 
προϊόν της οικονομικής κρίσης, αλλά κυρίως της ίδιας της πολιτικής που ακολουθείται.  
Η απουσία μιας ολοκληρωμένης πολιτικής απασχόλησης που να ενισχύει την 
ανταγωνιστικότητα της οικονομίας μας, με έμφαση στην έρευνα και στην ανάπτυξη σε 
τομείς όπως η βιώσιμη ανάπτυξη, ο τουρισμός και η τεχνολογία, δείχνει πως η 
κυβέρνηση χρειάζεται να κάνει πάρα πολλά προς αυτή την κατεύθυνση. 
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 Η τακτική που ακολουθείται μέσα από τα προγράμματα για την ανάπτυξη του 
ανθρώπινου δυναμικού και μέσα από την κατάρτιση των εργαζομένων υποβαθμίζει το 
πρόβλημα της ανεργίας.  Η κυβέρνηση δεν έχει παρουσιάσει ενεργό πρόγραμμα 
ενίσχυσης της απασχόλησης, που να είναι μέσα από τις δυνάμεις της αγοράς, αλλά 
και μέσα από την ενίσχυση των επενδύσεων.   

 Οι αρνητικοί ρυθμοί ανάπτυξης της οικονομίας οδηγούν με μαθηματική ακρίβεια 
στην επιδείνωση της ανεργίας.  Το κράτος, στην προσπάθειά του να μεγιστοποιήσει 
τα εισοδήματά του, έχει συρρικνώσει τις δυνάμεις της αγοράς, οι οποίες υποφέρουν 
και από τη μείωση της κατανάλωσης.  Το προβλεπόμενο ποσοστό ανεργίας, το οποίο 
πλησιάζει το 7% -και θα πρέπει να τονίσουμε ότι είναι πρωτόγνωρο για τα κυπριακά 
δεδομένα- κινδυνεύει να αυξηθεί, αν δεν εφαρμοστεί ενεργή πολιτική για την 
απασχόληση.  Είναι επίσης πολύ πιο επικίνδυνο να διατηρηθεί σε πολύ υψηλά 
επίπεδα για μια πολύ μακρά χρονική περίοδο.  ∆υστυχώς, υπάρχουν περιοχές, όπως 
η Αμμόχωστος, όπου σχεδόν ένας στους πέντε ενεργούς απασχολουμένους 
οδηγήθηκε στην ανεργία.  

 Η αποτυχία της κυβέρνησης να αντιμετωπίσει την κρίση στην ξενοδοχειακή 
βιομηχανία με ένα ολοκληρωμένο πρόγραμμα χρηματοδότησης, με στόχο την 
αναβάθμιση των ξενοδοχειακών μονάδων, αλλά και την εφαρμογή τεχνολογιών 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, αποτελεί μια χαμένη ευκαιρία όχι μόνο για την 
ενίσχυση της χαμένης ανταγωνιστικότητας στον τομέα αυτό, αλλά και για τη στήριξη 
της απασχόλησης. 

 Η απώλεια εισοδημάτων οδηγεί τους πολίτες βαθύτερα στα χρέη και στο έλεος 
των τραπεζών, που τους επιβάλλουν σκληρούς όρους στις καθυστερήσεις των 
αποπληρωμών, αφού αδυνατούν να ανταποκριθούν στις τραπεζικές τους 
υποχρεώσεις.  

 Καλώ λοιπόν την κυβέρνηση να εισηγηθεί σχέδιο βάσει του οποίου οι τράπεζες 
να μην μπορούν να εκποιούν τις περιουσίες των ανέργων.  Καλώ επίσης την 
κυβέρνηση να εισηγηθεί σχέδιο βάσει του οποίου τα παιδιά των ανέργων να 
βοηθιούνται, για να μη διακόπτουν τις σπουδές τους, ως επίσης να μη χάνουν την 
ευκαιρία να αρχίσουν αυτές. Την ίδια ώρα όμως καλώ την κυβέρνηση να πάψει να 
αντιμετωπίζει απαξιωτικά τις θέσεις της αντιπολίτευσης για την οικονομία και να λάβει 
μέτρα με σοβαρές τομές, που θα περιορίσουν τις δαπάνες στο κρατικό μισθολόγιο, θα 
ενισχύσουν την ανάπτυξη και την ανταγωνιστικότητα, δημιουργώντας έτσι νέες θέσεις 
απασχόλησης. 

 Απορρίπτω με τον πλέον έντονο τρόπο τη διαδικασία εγγραφής των ανέργων 
και την έντονη γραφειοκρατία η οποία ακολουθείται από τα γραφεία εργασίας.  Ο 
λανθασμένος προγραμματισμός των εργασιών, αλλά και ο σχεδιασμός των 
διαδικασιών προκαλούν τεράστια ταλαιπωρία και συνωστισμό καθημερινά έξω από τα 
γραφεία εργασίας.  

 Καλώ τον αρμόδιο ή την αρμόδια υπουργό να αναθεωρήσει πλήρως τις 
διαδικασίες εγγραφής των ανέργων σεβόμενη την ανθρώπινη αξιοπρέπεια αυτών.  
Καλώ επίσης την κυβέρνηση να λάβει άμεσα μέτρα, ώστε να μην επαναληφθεί το 
περσινό φαινόμενο κατά την πληρωμή των επιδομάτων, που οι άνεργοι είχαν πάρει 
πολύ καθυστερημένα τα επιδόματά τους.  ο χρόνος ξεπερνούσε τους τέσσερις μήνες. 

 Η ανεργία στην Αμμόχωστο βρίσκεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε 
πρωτόγνωρα επίπεδα και εξελίσσεται σε μια κοινωνική μάστιγα με απρόβλεπτες 
συνέπειες τόσο στην  εγκληματικότητα όσο και στη διασάλευση του κοινωνικού ιστού.  
Ένας μεγάλος αριθμός εργοδοτουμένων είναι στο ταμείο ανεργίας για τους έξι 
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τελευταίους μήνες, περίοδος η οποία λήγει τον Απρίλιο.  Τα ξενοδοχεία, αλλά και οι 
τουριστικές επιχειρήσεις δε θα προχωρήσουν σε επανεργοδότησή τους.  Άτομα τα 
οποία δε θα μπορέσουν να επανεργοδοτηθούν θα οδηγηθούν σε διαχρονική ανεργία, 
γεγονός που θα τους στερήσει το ανεργιακό επίδομα, και θα οδηγηθούν σε πολύ δεινή 
οικονομική, αλλά και κοινωνική κατάσταση.  Το πρόβλημα είναι ιδιαίτερα μεγάλο στην 
Αμμόχωστο, όπου η απασχόληση είναι υπερεξαρτημένη από τον τουρισμό και τον 
κατασκευαστικό τομέα.  Η επανεργοδότηση των Κύπριων εργαζομένων στον 
τουριστικό τομέα στο πλαίσιο της κρίσης είναι επιβεβλημένη.   

 Καλώ λοιπόν το κράτος να εξαγγείλει άμεσα, εντός του Απρίλη, πρόγραμμα και 
πολιτική επανεργοδότησης του μόνιμου και εποχιακού προσωπικού στον τουριστικό 
τομέα.  Η πολιτική της επανεργοδότησης είναι επιβεβλημένη και αυτό θα πρέπει να 
γίνει στο πλαίσιο ενός ολοκληρωμένου σχεδίου.  Η επανεργοδότηση θα βοηθήσει 
εκατοντάδες ανθρώπους να αντιμετωπίσουν το πρόβλημα της ανεργίας για το 2010, 
αφού με την επανεργοδότηση, πέραν των αποδοχών εργοδότησης, θα μπορούν να 
πάρουν το ανεργιακό επίδομα για τη χρονιά που περνά, το 2010 δηλαδή.  

 Ενώ το ∆εκέμβριο του 2007 υπήρχαν 1 880 άνεργοι, τον ίδιο μήνα του 2008 ο 
αριθμός των ανέργων αυξήθηκε στα 2 300 άτομα.  Για το μήνα Γενάρη του 2009 οι 
αριθμοί είναι ιδιαίτερα υψηλοί συγκριτικά με την περσινή περίοδο: 2 600 άτομα ήταν 
άνεργοι.  Το Μάρτιο του 2010 ο αριθμός των ανέργων ξεπερνούσε τις 3 000.  Σήμερα 
ο αριθμός των ανέργων είναι 2 636.  Να τονιστεί ότι ένας τέτοιος αριθμός ανέργων ως 
προς το συνολικό ποσοστό του οικονομικά ενεργού πληθυσμού της περιοχής 
Αμμοχώστου, δηλαδή τις 18 900, είναι ιδιαίτερα υψηλός και καταγράφει επί τοις 
εκατόν ποσοστό γύρω στο 16%.  Θα πρέπει να αναλογισθεί κανείς ότι η Αμμόχωστος 
σε άλλες εποχές εργοδοτούσε κόσμο από όλη την υπόλοιπη Κύπρο, για να 
μπορέσουν να καλυφθούν οι ανάγκες απασχόλησης.  Το πρόβλημα αναμένεται 
μάλιστα να οξυνθεί εντός των επόμενων μηνών, που διαφαίνεται επιδείνωση της 
ανεργίας σε σχέση με τον κατασκευαστικό τομέα, αλλά και εξαιτίας των επιπτώσεων 
στους υπόλοιπους τομείς από την ύφεση στον κατασκευαστικό και στον τουριστικό 
τομέα και της αλυσιδωτής αντίδρασης της οικονομίας.  

 Πολλοί εργοδότες έσφιξαν τα ζωνάρια μη απολύοντας προσωπικό τον 
Ιανουάριο, αναμένοντας τις εξελίξεις της οικονομίας και τυχόν μέτρα από την 
κυβέρνηση.  ∆υστυχώς, η απώλεια της εργασίας από πολύ κόσμο θα οδηγήσει σε 
αλυσιδωτά προβλήματα.  Το να μην έχει κανείς εργασία είναι πολύ μεγάλο μαρτύριο 
και δυστυχώς θα το υποστεί ο κάτοικος της Αμμοχώστου, αλλά και άλλων περιοχών 
της Κύπρου.  Χρειάζονται έργα στην περιοχή και δυστυχώς, παρά τις πολλαπλές 
εξαγγελίες για όλες τις υπόλοιπες περιοχές της Κύπρου, παρατηρούμε στην περιοχή 
να μην ανακοινώνεται κανένα σημαντικό έργο που θα κρατήσει ή θα δημιουργήσει ή 
θα ανοίξει θέσεις εργασίας. 

 Χρειαζόμαστε σταθερά διευρυνόμενο άνοιγμα ανάπτυξης και απασχόλησης και 
επιβάλλεται να διαμορφώσουμε από τη μια σταθερά ανοδικούς ρυθμούς ανάπτυξης 
και από την άλλη ειδικές, επιθετικές, ενεργητικές πολιτικές απασχόλησης, που 
δημιουργούν σχεδιασμένα και συνεχώς νέες θέσεις εργασίας, αλλιώς δεν μπορούμε 
να μιλούμε για δραστική μείωση της ανεργίας. 

 Είναι λάθος να παραμένουμε κολλημένοι στην κρίση.  Η οικονομία μας δε 
μαστίζεται μόνο από τις συνέπειες της οικονομικής κρίσης.  Η κυπριακή οικονομία έχει 
γεράσει και δυστυχώς το γήρας ουκ έρχεται μόνον.  Πολύ περισσότερο μαστίζεται από 
τη δομική της κατάρρευση: ένα τραπεζικό σύστημα που μέσα από τα λάθη και τις 
τακτικές του οδήγησε την οικονομία του τόπου σε περιπέτειες όχι μόνο στη φάση του 
χρηματιστηρίου, αλλά και στη φάση του οικοδομικού οργασμού με τους ανασφαλείς 
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δανεισμούς.  Τα υψηλά επιτόκια έχουν συντρίψει την επενδυτική δραστηριότητα και τη 
στάλωσαν στο ελάχιστο. Απασχόληση χωρίς επενδύσεις δεν μπορεί σε καμία 
περίπτωση να έχει προοπτικές επιτυχίας.  Από την άλλη, η υπέρμετρη γραφειοκρατία 
σταλώννει κάθε επενδυτικό ενδιαφέρον, εκμηδενίζοντας τη δυνατότητα ενσωμάτωσης 
της καινοτομίας στην οικονομία.  Το κράτος μας έχει καταστεί μη λειτουργικό και μη 
ικανό να προσαρμόζεται στις αναγκαίες αλλαγές των καιρών.   

 Η ανταπόκριση της Κύπρου στις συνολικές της υποχρεώσεις έναντι του 
περιβάλλοντος μπορεί να δημιουργήσει ετήσιο ρυθμό ανάπτυξης κοντά στο 2% και 
αυτό σημαίνει δημιουργία πρόσθετων και ειδικευμένων θέσεων εργασίας, που μπορεί 
να φτάσουν τις τρεισήμισι χιλιάδες.  Μια σειρά από έργα υποδομής για την ενέργεια, 
τα απόβλητα, τις μεταφορές, τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας μπορεί να τονώσει την 
απασχόληση, ιδιαίτερα ανάμεσα στους νέους μας επιστήμονες.   

 Από την άλλη, το υψηλό έλλειμμα, προκειμένου να χρηματοδοτηθεί ένα 
αστρονομικό κρατικό μισθολόγιο -πάντα συγκριτικά ομιλούντες- στερεί από το κράτος 
τη δυνατότητα να διαθέσει πόρους για πολιτικές που ενισχύουν την πρόνοια, αλλά και 
να υποκινήσει επενδύσεις του ιδιωτικού τομέα.  Αυτοί που υποστηρίζουν πολιτικές 
διατήρησης των υψηλών μισθολογίων αφαιρούν από τους νέους επιστήμονες, αλλά 
και από τους νέους γενικά την προοπτική και το δικαίωμά τους για εργασία.  Αφαιρούν 
από το φτωχό, αφαιρούν από το συνταξιούχο, αφαιρούν από τον πολύτεκνο, 
αφαιρούν από τον άνεργο, αφαιρούν από το νέο επιστήμονα, αφαιρούν από το 
γεωργό.  Συντρίβονται οι νέοι μας, όταν επιστρέφουν από τις σπουδές τους, μη 
έχοντας ευκαιρίες απασχόλησης.  Το όραμα του νέου μετά από πέντε χρόνια 
σπουδών συρρικνώνεται με την άφιξή του στην Κύπρο, όταν αυτός συνειδητοποιεί ότι 
επαγγελματική προοπτική για αυτόν δεν υπάρχει.  Η επαγγελματική προοπτική 
μπορεί να δημιουργηθεί μέσα από τον ιδιωτικό τομέα, εάν και εφόσον 
δημιουργήσουμε προϋποθέσεις ανάπτυξής του και όχι συρρίκνωσής του.      

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η ανταγωνιστικότητα και το περιβάλλον είναι οι δύο λωρίδες γρήγορης 
ταχύτητας.  ∆εν έχουμε παρά να τις ακολουθήσουμε, για να δημιουργήσουμε και πάλι 
απασχόληση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε. 

 Πριν κλείσουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας αναφέρω ότι ο 
πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων κ. Αριστοφάνης Γεωργίου έχει ενημερώσει τον Πρόεδρο του 
σώματος ότι τα νομοθετήματα που αφορούν τη μητρογονία, για τα οποία, όπως 
θυμάστε, η Βουλή είχε αποφασίσει να τεθούν στην ημερήσια διάταξη της ολομέλειας 
μέχρι το τέλος Απριλίου, μετά από ομόφωνη απόφαση της αρμόδιας επιτροπής θα 
καταστεί δυνατό να οδηγηθούν στην ολομέλεια στις 20 Μαΐου.  Αν δεν υπάρχει 
ένσταση για την αλλαγή αυτή, παρακαλώ να σεβαστούμε την εισήγηση της αρμόδιας 
επιτροπής. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εδώ έχουμε φτάσει στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η 
επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 29 Απριλίου 2010, στις 4.00 το 
απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.140-2009). 

 2. Ο περί της ∆ημιουργίας Υποδομής Χωρικών 
∆εδομένων (INSPIRE)  Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.056-2010). 
 

 3. Ο περί της Σύμβασης περί των ∆ικαιωμάτων του 
Παιδιού (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.041-2010). 
 

 4. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.007-2010). 
 

 5. Οι περί Εθελοντών Πενταετούς Υποχρεώσεως του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.093-2009). 

 6. Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέσεις 
Προϊστάμενου Τεχνικών Υπηρεσιών και Ανώτερου 
Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.064-2010). 
 

 7. Οι περί Στατιστικής Υπηρεσίας -  Θέση Βοηθού 
Στατιστικών Ερευνών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.065-2010). 
 

 8. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
(Περιορισμός των Εκπομπών Πτητικών Οργανικών 
Ενώσεων από τη Χρήση Οργανικών ∆ιαλυτών σε 
Ορισμένες ∆ραστηριότητες και Εγκαταστάσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.060-2010). 
 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
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 1. «Το πρόβλημα της ανεργίας στον τόπο μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Χρήστου 
Πουργουρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.005-2010).  
(Συνέχιση της συζήτησης). 

 2. «Η αυξανόμενη εγκληματική δραστηριότητα και η 
ανάγκη οργάνωσης άμυνας πολιτείας και 
κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιαννάκη 
Ομήρου εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.004-2010). 

 3. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην 
οικονομία σε βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004-2008). 

 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137-2006). 

 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το 
θέμα «Τα μέτρα που λαμβάνονται από το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για την εφαρμογή των νόμων που αφορούν την 
ισότητα ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489-2006). 

 6. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. 
Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 
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 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές 
τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και 
εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές (6% των αναγκών μας σε 
ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) και οι τυχόν 
επιπτώσεις από την καθυστέρηση υλοποίησης των 
δεσμεύσεών μας, καθώς και οι προοπτικές του 
στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι 
το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 10. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 11. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.41 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 
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Ακκελίδου Ντίνα Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος 

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βαρνάβα Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βότσης Άγγελος Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Πουργουρίδης Χρήστος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαρίκας Φειδίας 

Ευαγόρου Σταύρος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Φακοντής Αντρέας 

Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Ανδρέας Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Στέλλα Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στο Μαραθώνιο Αγάπης Αγνοουμένων και 
καθιέρωση της 29ης Οκτωβρίου ως Ημέρας Αγνοουμένων. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στη συμπλήρωση έξι χρόνων από το 
δημοψήφισμα της 24ης Απριλίου 2004. 

3. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στη μαύρη επέτειο του χουντικού 
πραξικοπήματος στην Ελλάδα την 21η Απριλίου 1967. 

4. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο της γενοκτονίας των 
Αρμενίων στις 24 Απριλίου 1915, η ομιλία του κ. Βαρτκές Μαχτεσιάν για τη 
γενοκτονία των Αρμενίων και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των 
θυμάτων. 
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5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (∆ιαχείριση 
και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», 
η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Βαρνάβα, ∆. Συλλούρης και Α. Αγγελίδης) και 
ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών 
(Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών)  (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και για 
το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών (Υπήκοοι Άλλων 
Κρατών Μελών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή τους σε ενιαίο 
κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών 
(Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρίες - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης, Λειτουργού Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Α΄, Λειτουργού 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης και Βοηθού Λειτουργού Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Υπουργείου Άμυνας - 
Θέσεις Προϊστάμενου Τεχνικών Υπηρεσιών, Ανώτερου Μηχανικού Τεχνικών 
Υπηρεσιών, Μηχανικού  Τεχνικών Υπηρεσιών, Ανώτερου Τεχνικού, Τεχνικού 
Μηχανικού 1ης Τάξεως και Τεχνικού Μηχανικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Σερβίας για 
Συνεργασία στην Καταπολέμηση της Τρομοκρατίας, του Οργανωμένου 
Εγκλήματος, της Παράνομης ∆ιακίνησης Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών 
και των Πρόδρομών τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και Άλλων Ποινικών 
Αδικημάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

10. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Εισηγήσεις του Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για την κατασκευή 
ανελκυστήρα στο μοναστήρι του Αγίου Ιωάννη του Λαμπαδιστή - Ανέγερση του 
Κολυμβητηρίου Αμμοχώστου - Η υλοποίηση του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 
2007-2013 - Ερωτήματα για τη λειτουργία δύο νέων γραφείων ευημερίας στη 
Λάρνακα - Άδεια εγκατάστασης αντένας της ΑΤΗΚ στο δήμο ∆ερύνειας - 
Αναβάθμιση θεραπευτικής αγωγής ασθενών από το κράτος - Υπογραφή και 
επικύρωση της σύμβασης για την καταπολέμηση της εμπορίας οργάνων - Η 
αντιμετώπιση του ιού HPV - Αίτημα για υποσταθμό ασθενοφόρων στην 
Ορόκληνη - ∆ιαμαρτυρία κοινοτικού συμβουλίου Φιλιάς και Ένωσης 
Κατεχόμενων Κοινοτήτων Επαρχίας Λευκωσίας για εκτέλεση έργων σε κρατική 
γη στα κατεχόμενα - Βασανισμός ζώου σε ποδοσφαιρικό αγώνα - Ενοικίαση 
δασικής γης στον ΚΟΑ στη Λάρνακα - Χρηματοδότηση έργων στα κατεχόμενα 
από την ΕΕ - Αίτημα για κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου στην Τριμήκληνη 
- Συνεχείς αλλαγές κανονισμών για τα ιδιωτικά νηπιαγωγεία. 

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αίτημα για συντήρηση, στέγαση και έκθεση του σκάφους “Χελάνδριον” - 
Πρόβλημα διαχείρισης των υπολειμμάτων των πλαστικών σάκων συσκευασίας 
ζωοτροφών - Ακύρωση διαγωνισμού Τμήματος ∆ημοσίων Έργων - Η 
τοπιοτέχνηση γηπέδων στο Αυγόρου - Πρωτόκολλο για την αντιμετώπιση 
επειγόντων περιστατικών ουσιοεξάρτησης στα γενικά νοσοκομεία της Κύπρου - 
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Εγγραφή αγροτικών δρόμων στην κοινότητα Φρεννάρους - Έρευνα για τη 
ρύπανση του υδροφόρου στρώματος στο Μάμμαρη - Εκχέρσωση πευκόφυτης 
περιοχής στη Μοσφιλωτή - Επέκταση Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας - Το 
κόστος και η αποτελεσματικότητα των νέων περιφερειακών γραφείων 
ευημερίας - Ο θεσμός του Κεντρικού Συμβουλίου Φυλακών της Ελλάδας και το 
ενδεχόμενο εφαρμογής του στην Κύπρο - Η διαχείριση και ανακύκλωση 
γυαλιού στην Κύπρο - ∆ημιουργία υδατοφράκτη στον Πύργο Τηλλυρίας - Όρια 
μη ανάπτυξης γης γύρω από το αεροδρόμιο Λάρνακας - ∆υνατότητα 
βιομηχανικής ανάπτυξης στη ζώνη προσέγγισης των αεροσκαφών στο 
αεροδρόμιο Λάρνακας - Μη αξιοποίηση απαλλοτριωθείσας ιδιόκτητης γης - 
Ανάγκη αντικατάστασης παροχετευτικού αγωγού νερού Κιβισιλίου-Μαζωτού - 
Κόστος και λειτουργία του διαδικτυακού σχολείου ∆ΙΑΣ - Ανάγκη επέκτασης του 
σκυβαλότοπου στο Βατί - Ανάγκη εξασφάλισης εργασίας σε απεξαρτημένα 
άτομα - ∆ημιουργία Αρχείου Εφαρμογής Φυτοπροστατευτικών Προϊόντων. 

12. Αγορεύσεις (Χρ. Πουργουρίδης, Π. Κυρίτσης, Ανδρέας Κυπριανού, Γ. Βαρνάβα, 
Κ. Χατζηγιάννη) για το θέμα «Το πρόβλημα της ανεργίας στον τόπο μας».  
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 29ης Απριλίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.25 μ.μ. 

Αρ. 28 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Πριν κηρύξω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής, να καλέσω το 
γραμματέα να επιβεβαιώσει αν υπάρχει απαρτία, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 ∆εν υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τότε θα αναβάλουμε για ένα τέταρτο… 

 Λοιπόν, νομίζω με τον κ. Περδίκη φτάσαμε στον αριθμό;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σύμφωνα με το γενικό διευθυντή της Βουλής έχουμε ήδη απαρτία, κύριοι. 

 Άρα λοιπόν, κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας.  Έχουμε ήδη 
διαπιστώσει την απαρτία.   

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προτού μπούμε στην ημερήσια διάταξη, θα ήθελα να αναφερθώ στη μέρα 
ορόσημο για τους αγώνες των εργαζομένων, την Εργατική Πρωτομαγιά. 

 Το Μάη του 1886 τα εργατικά συνδικάτα, πρώτα στο Σικάγο κι έπειτα σ’ 
ολόκληρη την επικράτεια των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, με απεργιακές 
κινητοποιήσεις και διαδηλώσεις διεκδίκησαν το οκτάωρο στην απασχόληση και 
καλύτερες συνθήκες εργασίας.  Παρά την τραγική κατάληξή τους, οι εξεγέρσεις αυτές 
αποτέλεσαν την απαρχή πολλών αγώνων των εργαζομένων για κοινωνική 
δικαιοσύνη, αξιοπρέπεια, δημοκρατία. 

 Μέρα θύμησης αγώνων, θυσίας όλων όσοι αντιστάθηκαν στην εκμετάλλευση 
του ανθρώπινου μόχθου η Εργατική Πρωτομαγιά δίνει την ευκαιρία στην εργατική 
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τάξη να προβάλει τα κοινωνικά και οικονομικά της επιτεύγματα και να καθορίσει το 
διεκδικητικό της πλαίσιο για το μέλλον. 

 Το εργατικό κίνημα της Κύπρου, παρά τις αντίξοες συνθήκες της 
αποικιοκρατίας, χάραξε τη δική του πορεία, πρωτοστατώντας σε αγώνες και θυσίες 
για ανθρωπινότερες συνθήκες εργασίας, για κοινωνική δικαιοσύνη και αξιοπρέπεια, 
και έκτισε γερές βάσεις για πολλές από τις κοινωνικές κατακτήσεις που απολαύει 
σήμερα το σύνολο του κυπριακού λαού. 

 Στους σημερινούς δύσκολους καιρούς της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, που 
θέτει υπό αμφισβήτηση κεκτημένα δικαιώματα των εργαζομένων, η Εργατική 
Πρωτομαγιά αποκτά ιδιαίτερο νόημα και συμβολισμό ως εκδήλωση της ενότητας και 
αλληλεγγύης του παγκόσμιου εργατικού κινήματος. 

 Αποτίνοντας φόρο τιμής στους όπου γης εργαζομένους, που με αυταπάρνηση 
και αυτοθυσία αγωνίστηκαν ενάντια στις απάνθρωπες συνθήκες εργασίας και άνοιξαν 
δρόμο στο σημερινό αξιοζήλευτο κοινωνικοοικονομικό επίπεδο ζωής, εκφράζουμε την 
αποφασιστικότητά μας να υπερασπιστούμε τα  δικαιώματα των εργαζομένων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Μεθαύριο συμπληρώνονται έξι χρόνια από την ένταξη της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και άλλων εννέα κρατών στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Τα ωφελήματα από 
την ένταξή μας στην ευρωπαϊκή οικογένεια είναι ορατά σε πολλές πτυχές της 
καθημερινότητάς μας, μεταξύ άλλων, και οι νομοθεσίες που έχουν υιοθετηθεί από τη 
χώρα μας.  Παράλληλα, η δυνατότητα των πολιτών να διακινούνται ελεύθερα στα 
υπόλοιπα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης αποτελεί εξίσου σημαντική εξέλιξη όσο και 
η δυνατότητα συμβολής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη λήψη αποφάσεων στο 
ευρωπαϊκό επίπεδο. Αυτή τη δυνατότητα για ελεύθερη διακίνηση και για άλλα βασικά 
δικαιώματα στερούνται βέβαια οι Κύπριοι πολίτες στην ίδια τους τη χώρα, λόγω της 
συνεχιζόμενης από το 1974 τουρκικής κατοχής. 

 Αξιοσημείωτη εξέλιξη ήταν η σημαντική απόφαση του ∆ικαστηρίου 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, που, σε συνδυασμό με την πιο πρόσφατη απόφαση του 
Βρετανικού Εφετείου στην υπόθεση Αποστολίδη Vs Όραμς, επιβεβαίωσε ότι, ασχέτως 
της κατοχής και της πρακτικής αδυναμίας του κράτους να ασκήσει έλεγχο στις 
κατεχόμενες περιοχές, εξακολουθούν να ισχύουν οι νόμοι και το Σύνταγμα της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Παρ’ όλα αυτά, υπάρχουν και αρκετές προκλήσεις που συνδέονται κυρίως με 
τις οικονομικές μας δυνατότητες και προοπτικές, εν μέσω της συνεχιζόμενης 
παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, αλλά και με την ανάγκη βελτίωσης της 
αποτελεσματικής και ενεργού συμμετοχής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις εργασίες 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όσο και με τη μέγιστη δυνατή αξιοποίηση της ευρωπαϊκής 
μας ταυτότητας.  Μια από τις κύριες επιδιώξεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι και η 
πλήρης αξιοποίηση της Συνθήκης της Λισαβόνας. Προς αυτή την κατεύθυνση η Βουλή 
των Αντιπροσώπων θα συνδράμει παντοιοτρόπως. 

 Εξάλλου, η ανάληψη της Προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. το δεύτερο 
εξάμηνο του 2012 θα αποτελέσει ίσως τη σημαντικότερη πρόκληση των τελευταίων 
χρόνων για τη χώρα μας.  Η έναρξη των προετοιμασιών και η σοβαρότητα με την 
οποία αντιμετωπίζεται το ζήτημα μας επιτρέπει να αντικρίζουμε το εγχείρημα αυτό με 
αισιοδοξία.  

 Παράλληλα, η παρούσα περίοδος είναι ιδιαίτερα δύσκολη για το Κυπριακό  
Πρόβλημα. Αρνητικές εξελίξεις έχουν σημειωθεί και στους κόλπους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, με πιο πρόσφατο παράδειγμα την επαναφορά του σχεδίου κανονισμού για 
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το απευθείας εμπόριο με τα κατεχόμενα. Ενώ θεωρούμε ευνόητη τη στήριξη που θα 
πρέπει να παρέχει η Ευρωπαϊκή Ένωση προς τα κράτη μέλη της ή τουλάχιστο την 
αποφυγή ανάληψης πρωτοβουλιών ενάντια στα συμφέροντά τους, χρειάζεται να 
δράσουμε πλέον στοχευμένα για την περαιτέρω ενίσχυση συμμαχιών με τους 
εταίρους μας και με τους θεσμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Θα πρέπει να επικεντρωθούμε στην περαιτέρω προώθηση μιας 
εποικοδομητικής και αμοιβαίου οφέλους συνεργασίας, ώστε να αντιμετωπιστούν οι 
προκλήσεις της ένταξης και να αξιοποιηθούν πλήρως τα ωφελήματά της για το κράτος 
και τους πολίτες μας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πριν προχωρήσουμε στην υπόλοιπη νομοθετική μας και άλλη εργασία, θα 
ήθελα να ζητήσω τη συγκατάθεσή σας και να έχω την έγκρισή σας, για να εξετάσουμε 
προ ημερησίας διάταξης τρία νομοσχέδια που αφορούν ουσιαστικά την εμπορική 
ναυτιλία.  Αν δεν υπάρχει περί τούτου ένσταση, θα παρακαλέσω να προχωρήσουμε 
στην ψήφιση αυτών των νομοσχεδίων. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Λοιπόν, εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, προχωρούμε με τη συζήτηση και 
ψήφιση των νομοθετημάτων αυτών, για τα οποία υπάρχει κοινή έκθεση.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τα 
νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου  Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής Τάσος Μητσόπουλος 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τα 
νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνεδρία της, που 
πραγματοποίησε στις 27 Απριλίου 2010.  Στα συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, ο διευθυντής του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων του Υπουργείου 
Οικονομικών, εκπρόσωποι του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας,  ο 
Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, εκπρόσωποι του Κυπριακού Ναυτιλιακού 
Επιμελητηρίου, της Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτητών, του Παγκύπριου ∆ικηγορικού 
Συλλόγου, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Συνδέσμου 
Πτυχιούχων Εγκεκριμένων Λογιστών-Ελεγκτών Κύπρου (ΣΠΕΛΚ) και του Κυπριακού 
Οργανισμού Προσέλκυσης Επενδύσεων (CIPA). 

 Σκοπός του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η αντικατάσταση του 
υφιστάμενου περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Φορολογικές ∆ιατάξεις) Νόμου με 
νέο νομοθέτημα το οποίο ρυθμίζει την επιβολή τελών, δικαιωμάτων και φόρων σχετικά 
με την εμπορική ναυτιλία και αναθέτει την ευθύνη της εφαρμογής του νόμου αυτού στο 
Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας.   

 Σκοπός του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η διαγραφή από τον 



 

 4

περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμο των διατάξεων που αναφέρονται σε 
απαλλαγές από το φόρο εισοδήματος ή προβλέπουν ειδικό τρόπο φορολόγησης του 
εισοδήματος οποιουδήποτε προσώπου από ναυτιλιακές δραστηριότητες, καθότι η 
φορολόγηση των εισοδημάτων των πλοιοκτητών κυπριακών πλοίων, των 
πλοιοκτητών αλλοδαπών πλοίων, των ναυλωτών και των διαχειριστών πλοίων θα 
ρυθμίζεται με βάση το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο. 

 Σκοπός του τρίτου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η διαγραφή από τον περί 
Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας Νόμο των διατάξεων που 
προβλέπουν για την απαλλαγή από έκτακτη αμυντική εισφορά οποιωνδήποτε 
μερισμάτων προέρχονται άμεσα ή έμμεσα από κέρδη πραγματοποιηθέντα από την 
εκμετάλλευση κυπριακού πλοίου ή από την παροχή υπηρεσιών διαχείρισης πλοίων, 
καθότι η φορολόγηση των εισοδημάτων των πλοιοκτητών κυπριακών πλοίων, των 
πλοιοκτητών αλλοδαπών πλοίων, των ναυλωτών και των διαχειριστών πλοίων θα 
ρυθμίζεται με βάση το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο. 

 Σύμφωνα με το γενικό διευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα υπό αναφορά νομοσχέδια, στις 24 
Μαρτίου 2010 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ενέκρινε το νέο φορολογικό πλαίσιο για την 
κυπριακή εμπορική ναυτιλία, το οποίο χαρακτηρίζεται ως συμβατό με τις κοινοτικές 
κατευθυντήριες γραμμές για κρατικές ενισχύσεις στον τομέα των θαλάσσιων 
μεταφορών.   

 Πρωταρχικός στόχος του πρώτου προτεινόμενου νόμου είναι η εναρμόνιση με 
το κοινοτικό κεκτημένο των δύο υφιστάμενων κυπριακών σχεδίων κρατικών 
ενισχύσεων στον τομέα της ναυτιλίας, δηλαδή της φορολογικής ελάφρυνσης για τους 
πλοιοκτήτες κυπριακών πλοίων εγγεγραμμένων στο κυπριακό νηολόγιο (που ισχύει 
ουσιαστικά από το 1963) και για τις πλοιοδιαχειρίστριες εταιρείες που εδρεύουν στην 
Κύπρο (που ισχύει από το 1999).  Ταυτόχρονα, το ίδιο νομοσχέδιο εισάγει δύο άλλα 
νέα σχέδια κρατικών ενισχύσεων, τα οποία είναι επίσης πλήρως εναρμονισμένα με το 
ισχύον κοινοτικό κεκτημένο, ένα για τους πλοιοκτήτες αλλοδαπών πλοίων και ένα για 
τους ναυλωτές πλοίων που και στις δύο περιπτώσεις είναι φορολογικοί κάτοικοι της 
∆ημοκρατίας. 

 Ευρύτεροι στόχοι του εν λόγω νομοσχεδίου, σύμφωνα με τον ίδιο, είναι οι 
ακόλουθοι: 

1. Η ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας των πλοιοκτητών και των φορέων 
εκμετάλλευσης πλοίων (ναυλωτών και διαχειριστών πλοίων) της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

2. Η διατήρηση των θέσεων απασχόλησης και της ναυτικής εμπειρογνωμοσύνης.  

3. Η υποστήριξη της ανάπτυξης της ναυτιλιακής οικονομίας. 

4. Η δημιουργία κινήτρων για την απασχόληση ναυτικών από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  

5. Η νηολόγηση των πλοίων σε νηολόγια της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

6. Η συμβολή στη σύνδεση των ναυτιλιακών οικονομιών των κρατών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με παράλληλη διατήρηση της συνολικής 
ανταγωνιστικότητας του τομέα.   

 Ο ίδιος επισήμανε ότι η απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής αποτελεί το 
επιστέγασμα πολύχρονης συντονισμένης προσπάθειας και στενής συνεργασίας των 
αρμόδιων κρατικών υπηρεσιών με τους εκπροσώπους της ναυτιλιακής βιομηχανίας.  
Η Ομάδα Εργασίας-∆ιαπραγμάτευσης για τις Κρατικές Ενισχύσεις στον Τομέα της 
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Εμπορικής Ναυτιλίας, που είχε συσταθεί με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου το 
2007, εκπλήρωσε με απόλυτη επιτυχία την αποστολή της, αφού κατόρθωσε μέσα από 
συντονισμένες ενέργειες σε όλα τα επίπεδα να πείσει την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τη 
συμβολή και το ρόλο που διαδραματίζει η κυπριακή ναυτιλία στην αποτελεσματική 
εφαρμογή της κοινοτικής ναυτιλιακής πολιτικής.  Με την απόφαση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, η οποία ουσιαστικά δίνει τη δυνατότητα παροχής κρατικών ενισχύσεων: 

1. στους πλοιοκτήτες κυπριακών πλοίων εγγεγραμμένων στο κυπριακό νηολόγιο, 

2. στις πλοιοδιαχειρίστριες εταιρείες που εδρεύουν στην Κύπρο, 

3. στους πλοιοκτήτες αλλοδαπών πλοίων και 

4. στους ναυλωτές πλοίων,  

δημιουργείται κλίμα σταθερότητας και διασφαλίζεται το μέλλον των εταιρειών αυτών 
στην Κύπρο.  Επιπρόσθετα, δημιουργούνται νέες προϋποθέσεις για βελτίωση της 
ανταγωνιστικότητας της κυπριακής ναυτιλίας και γενικότερα για την προβολή της 
Κύπρου ως ναυτιλιακού κέντρου με ένα υψηλής στάθμης σύμπλεγμα εξειδικευμένων 
ναυτιλιακών δραστηριοτήτων.   

 Τα κυριότερα χαρακτηριστικά του νέου φορολογικού πλαισίου, όπως αυτό 
περιλαμβάνεται στο πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο, αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Τη για πρώτη φορά σε κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και μάλιστα σε 
κράτος με ανοικτό νηολόγιο έγκριση του συστήματος του απλοποιημένου 
φόρου χωρητικότητας.  Η μέθοδος φορολόγησης με ετήσιο φόρο 
χωρητικότητας, αντί του κανονικού εταιρικού φόρου, αποτελεί σύστημα που 
υιοθετούν σχεδόν όλα τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και είναι 
αποδεκτό από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αφού ένα τέτοιο σύστημα 
υποστηρίζει την ανταγωνιστικότητα και ανάπτυξη της ευρωπαϊκής ναυτιλίας.  
Το σύστημα όμως που εγκρίθηκε για την Κύπρο και περιλαμβάνεται στο 
νομοσχέδιο διαφέρει από όλα τα άλλα εγκεκριμένα συστήματα κρατών μελών 
τα οποία έχουν ως βάση την έννοια του θεωρητικού κέρδους ανά μονάδα 
χωρητικότητας, το οποίο φορολογείται με τον κανονικό εταιρικό φορολογικό 
συντελεστή.  Το αντικείμενο του φόρου θα φορολογείται με βάση την καθαρή 
χωρητικότητα των πλοίων. 

2. Τη δυνατότητα των επιλέξιμων πλοιοκτητών αλλοδαπών πλοίων, των 
ναυλωτών και των πλοιοδιαχειριστών να υπόκεινται στο σύστημα του ετήσιου 
φόρου χωρητικότητας κατόπιν ρητής επιλογής τους, με εξαίρεση τους 
πλοιοκτήτες κυπριακών πλοίων, οι οποίοι θα εξακολουθούν να φορολογούνται 
αυτόματα με φόρο χωρητικότητας. 

3. Την ένταξη στο σύστημα φόρου χωρητικότητας μόνο των επιλέξιμων πλοίων 
που χρησιμοποιούνται σε διεθνείς θαλάσσιες μεταφορές, καθώς και των 
δραστηριοτήτων πλοιοδιαχείρισης.  Επιλέξιμες δραστηριότητες για ένταξη στο 
σύστημα φόρου χωρητικότητας αποτελούν επίσης και οι εργασίες 
ρυμούλκησης, βυθοκόρησης και τοποθέτησης υποθαλάσσιων καλωδίων. 

 Τέλος, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
υπογράμμισε ότι τα μέτρα που προτείνονται με το εν λόγω νομοσχέδιο θα τονώσουν 
την κυπριακή ναυτιλία και εθνική οικονομία, σε μια περίοδο που η διεθνής ναυτιλία 
επηρεάζεται σοβαρά από τη συνεχιζόμενη διεθνή οικονομική κρίση.  Υπολογίζεται, 
τόνισε, ότι το νέο φορολογικό πλαίσιο της Κύπρου θα αξιοποιηθεί από μεγάλο αριθμό 
ναυτιλιακών εταιρειών που εδρεύουν ή αναμένεται να εγκατασταθούν στην Κύπρο.  
Το πλαίσιο αυτό, το οποίο εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για χρονική 
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περίοδο μιας δεκαετίας και με δυνατότητα παράτασής της για άλλα δέκα χρόνια, 
αναμένεται να συμβάλει στη σταθερότητα και περαιτέρω βελτίωση της 
ανταγωνιστικότητας της κυπριακής ναυτιλιακής βιομηχανίας και να εισαγάγει κίνητρα 
για νέες ναυτιλιακές δραστηριότητες.  Παράλληλα, θα διευρύνει την εφαρμογή της 
ευρωπαϊκής ναυτιλιακής πολιτικής πέρα από τα σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Ο διευθυντής του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων του Υπουργείου 
Οικονομικών συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των νομοσχεδίων και 
τόνισε ιδιαίτερα τη σημαντικότητα αυτών και την ανάγκη όπως ψηφιστούν άμεσα από 
την ολομέλεια του σώματος.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό αναφορά νομοσχεδίων και τόνισαν την ανάγκη άμεσης ψήφισής τους.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των νομοσχεδίων σε 
νόμους όπως αυτά έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία, αφού 
προηγουμένως τροποποιηθούν οι τίτλοι του δεύτερου και τρίτου νομοσχεδίου, ώστε 
να αναφέρονται ως «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010» και «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», αντίστοιχα. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των προνοιών των υπό 
αναφορά νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.   

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Φορολογικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 
2010. 

2. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2010. 

3. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός)   
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το πρώτο νομοσχέδιο είναι «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και 
Φορολογικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2010».   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Υπεκχώρηση εξουσιών και καθηκόντων.  Άρθρο 3. 

 Τέλη και δικαιώματα.  Άρθρο 4. 

 Σύστημα φόρου χωρητικότητας.  Άρθρο 5. 



 

 7

 Επιλέξιμοι πλοιοκτήτες.  Άρθρο 6. 

 ∆ικαίωμα επιλογής του φόρου χωρητικότητας από πλοιοκτήτες  αλλοδαπών 
πλοίων.  Άρθρο 7. 

 Απαλλαγή από το φόρο εισοδήματος επιλέξιμων πλοιοκτητών.  Άρθρο 8. 

 Φόρος χωρητικότητας πλοιοκτητών κυπριακών πλοίων.  Άρθρο 9. 

 Επιπρόσθετη επιβάρυνση σε περίπτωση υπερημερίας στην καταβολή φόρου 
χωρητικότητας από πλοιοκτήτες κυπριακών πλοίων, οφειλές, κ.λπ.  Άρθρο 10. 

 Φόρος χωρητικότητας σε περίπτωση παροπλισμού κυπριακών πλοίων.  Άρθρο 
11. 

 Φόρος χωρητικότητας σε περίπτωση παύσης λειτουργίας κυπριακών πλοίων  
λόγω συντηρητικής κατάσχεσης, πειρατείας, κ.λπ.  Άρθρο 12. 

 Φόρος χωρητικότητας επιλέξιμων πλοιοκτητών κοινοτικών πλοίων.  Άρθρο 13. 

 Φόρος χωρητικότητας σε περίπτωση παροπλισμού, συντηρητικής κατάσχεσης, 
κ.λπ. κοινοτικών πλοίων.  Άρθρο 14. 

 Φόρος χωρητικότητας επιλέξιμων πλοιοκτητών στόλου που περιλαμβάνει 
κοινοτικά και μη κοινοτικά πλοία.  Άρθρο 15. 

 Συμμόρφωση πλοιοκτητών μη κοινοτικών πλοίων με τα διεθνή και κοινοτικά  
πρότυπα.  Άρθρο 16. 

 Επιβάρυνση στο φόρο χωρητικότητας για μη κοινοτικά πλοία σημαίας που 
περιλαμβάνεται στους καταλόγους του Μνημονίου  των Παρισίων.  Άρθρο 17. 

 Επιλέξιμοι ναυλωτές.  Άρθρο 18. 

 ∆ικαίωμα επιλογής του φόρου χωρητικότητας από ναυλωτές.  Άρθρο 19. 

 Απαλλαγή από το φόρο εισοδήματος επιλέξιμων ναυλωτών.  Άρθρο 20. 

 Φόρος χωρητικότητας επιλέξιμων ναυλωτών κυπριακών πλοίων.  Άρθρο 21. 

 Φόρος χωρητικότητας σε περίπτωση παροπλισμού, συντηρητικής κατάσχεσης, 
κ.λπ. ναυλωμένων κυπριακών πλοίων.  Άρθρο 22. 

 Φόρος χωρητικότητας επιλέξιμων ναυλωτών κοινοτικών πλοίων.  Άρθρο 23. 

 Φόρος χωρητικότητας σε περίπτωση παροπλισμού, συντηρητικής κατάσχεσης, 
κ.λπ. ναυλωμένων κοινοτικών πλοίων.  Άρθρο 24. 

 Φόρος χωρητικότητας επιλέξιμων ναυλωτών στόλου που περιλαμβάνει 
κοινοτικά και μη  κοινοτικά πλοία.  Άρθρο 25. 

 Συμμόρφωση ναυλωμένων μη κοινοτικών πλοίων με τα διεθνή και κοινοτικά  
πρότυπα.  Άρθρο 26. 

 Επιβάρυνση στο φόρο χωρητικότητας για μη  κοινοτικά πλοία  σημαίας που 
περιλαμβάνεται στους καταλόγους του Μνημονίου των Παρισίων.  Άρθρο 27. 

 Επιλέξιμοι διαχειριστές πλοίων.  Άρθρο 28. 

 ∆ικαίωμα επιλογής του φόρου χωρητικότητας από διαχειριστές πλοίων.  Άρθρο 
29. 

 Απαλλαγή από το φόρο εισοδήματος επιλέξιμων διαχειριστών πλοίων.  Άρθρο 



 

 8

30. 

 Φόρος χωρητικότητας επιλέξιμων διαχειριστών πλοίων.  Άρθρο 31. 

 Γενικές προϋποθέσεις επιλεξιμότητας διαχειριστών πλοίων.  Άρθρο 32. 

 Οικονομικός δεσμός μεταξύ των διαχειριζόμενων πλοίων και της Κοινότητας.  
Άρθρο 33. 

 Συμμόρφωση διαχειριζόμενων πλοίων με τα διεθνή και κοινοτικά πρότυπα.  
Άρθρο 34. 

 Απαίτηση αναφορικά με την αναλογία νηολόγησης  (σύνδεση με τη σημαία)  
των διαχειριζόμενων πλοίων.  Άρθρο 35. 

 ∆ιαχείριση πληρώματος κατά τις απαιτήσεις της Σύμβασης Ναυτικής Εργασίας 
του 2006.  Άρθρο 36. 

 Μηχανισμός συμμόρφωσης με τις απαιτήσεις της Σύμβασης Ναυτικής 
Εργασίας του 2006.  Άρθρο 37. 

 Ποινικά αδικήματα για διαχειριστές πληρώματος.  Άρθρο 38. 

 Επιπρόσθετες ειδικές προϋποθέσεις διαχειριστών πλοίων που παρέχουν μόνο 
υπηρεσίες τεχνικής διαχείρισης.  Άρθρο 39. 

 Επιβάρυνση στο φόρο χωρητικότητας για μη  κοινοτικά πλοία σημαίας που 
περιλαμβάνεται στους καταλόγους του Μνημονίου των Παρισίων.  Άρθρο 40. 

 Συναλλαγές που δεν εμπίπτουν στις αρχές εμπορικών συναλλαγών, μεταξύ 
προσώπου το οποίο υπόκειται σε φόρο χωρητικότητας και άλλο πρόσωπο.  Άρθρο 
41. 

 Συναλλαγές που δεν εμπίπτουν στις αρχές εμπορικών συναλλαγών, μεταξύ 
επιλέξιμης δραστηριότητας οποιουδήποτε προσώπου που υπόκειται σε φόρο 
χωρητικότητας και άλλης μη επιλέξιμης δραστηριότητας που διεξάγει το πρόσωπο 
αυτό.  Άρθρο 42. 

 Συναλλαγές που δεν εμπίπτουν στις αρχές εμπορικών συναλλαγών: 
υποχρέωση για ειδοποίηση.  Άρθρο 43. 

 Χωριστοί λογαριασμοί.  Άρθρο 44. 

 ∆ίκαιη αναλογία δαπανών.  Άρθρο 45. 

 Η επιλογή του συστήματος φόρου χωρητικότητας περιλαμβάνει όλα τα 
επιλέξιμα πλοία.  Άρθρο 46. 

 Επιλέξιμοι ναυλωτές: ελάχιστο μερίδιο στόλου στην ιδιοκτησία τους.  Άρθρο 47.  

 Επιβεβαίωση καθεστώτος επιλεξιμότητας πλοιοκτητών αλλοδαπών πλοίων, 
ναυλωτών και διαχειριστών πλοίων.  Άρθρο 48. 

 Μητρώο επιλέξιμων πλοιοκτητών, ναυλωτών και διαχειριστών πλοίων που 
υπόκεινται σε φόρο χωρητικότητας.  Άρθρο 49. 

 Κατάλογος πλοίων που δεν εμπίπτουν στο σύστημα φόρου χωρητικότητας.  
Άρθρο 50. 

 Μη επιλέξιμα πλοία: έξοδος από  το σύστημα φόρου χωρητικότητας.  Άρθρο 
51. 

 Αναδιοργάνωση εταιρείας που υπόκειται σε φόρο χωρητικότητας.  Άρθρο 52. 
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 Συμπληρωματική βεβαίωση και επιστροφή φόρου χωρητικότητας.  Άρθρο 53. 

 Ποινές για μη συμμόρφωση από επιλέξιμους πλοιοκτήτες, ναυλωτές και 
διαχειριστές πλοίων.  Άρθρο 54. 

 Απαλλαγή από το φόρο εισοδήματος μελών πληρώματος κυπριακών πλοίων.  
Άρθρο 55. 

 Επιβάρυνση για απαιτήσεις της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 56. 

 Εξουσία ∆ιευθυντή για επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 57. 

 Ιεραρχική προσφυγή κατά απόφασης επιβολής διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 
58. 

 Είσπραξη του διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 59. 

 Εξουσία ∆ιευθυντή Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας προς άρνηση διενέργειας 
πράξεων.  Άρθρο 60. 

 Γλωσσική διατύπωση εγγράφων αναφορικά με πλοία.  Άρθρο 61. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 62. 

 Καθορισμός εντύπων.  Άρθρο 63. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 64. 

 ∆ιατήρηση νομικών διατάξεων.  Άρθρο 65. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 66. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει μία αποχή, νομίζω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  
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 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ και μία αποχή τα άρθρα 1 έως 66 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και 
Φορολογικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2010.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το δεύτερο νομοσχέδιο είναι «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010». 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Κατάργηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το τρίτο νομοσχέδιο είναι «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010». 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα 
της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Θα προχωρήσουμε, με την άδειά σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο 
Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει 
νομοσχέδιο το οποίο θα κατατεθεί σήμερα και για το οποίο υπάρχει εισήγηση να 
κηρυχθεί επείγον και να ψηφιστεί σήμερα.  Το νομοσχέδιο αυτό τιτλοφορείται «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2010».  Αν δεν υπάρχει 
οποιαδήποτε ένσταση, το νομοσχέδιο κηρύσσεται ως επείγον και παραπέμπεται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών με την παράκληση να συνέλθει, για να το 
μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση.   

 Τα υπόλοιπα, αντιλαμβάνομαι, προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και 
παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό 
κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 
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(Αρ. Φακ. 23.01.051.076-2010). 

2. Ο περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.077-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

3. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.078-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

4. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.079-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

5. Ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική 
Εκτέλεση) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.080-2010). 

Εσωτερικών  Νομικών 

6. Ο περί Συμβάσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.081-2010). 

Εσωτερικών  Νομικών 

7. Ο περί Υπηρεσιών Πληρωμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.082-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.083-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Ο περί Βιοηθικής (Ίδρυση και 
Λειτουργία Εθνικής Επιτροπής) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.084-2010). 

Υγείας  Υγείας 

10. Ο περί Περιορισμού των 
Εκπομπών Πτητικών Οργανικών 
Ενώσεων που Οφείλονται στη 
Χρήση Οργανικών ∆ιαλυτών σε 
Χρώματα ∆ιακόσμησης, Βερνίκια, 
Προϊόντα Φανοποιίας 
Αυτοκινήτων και Άλλα Προϊόντα 
Βαφής (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.086-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Περιβάλλοντος  

11. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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3) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.087-2010). 

12. Ο περί ∆ιαχείρισης Χώρων 
Ελλιμενισμού Σκαφών αναψυχής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.088-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

13. Οι περί Τμήματος ∆ασών - Θέση 
Συντηρητή ∆ασών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.066-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

  Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010.
(Αρ. Φακ. 23.02.051.023-2010). 

Γιώργο Περδίκη,   
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Νομικών 

 

  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία 
να μη διαβαστεί κατά την πάγια τακτική η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί της ∆ημιουργίας Υποδομής Χωρικών 
∆εδομένων (INSPIRE)  Νόμος του 2010».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της ∆ημιουργίας Υποδομής Χωρικών ∆εδομένων (INSPIRE) Νόμος του 

2010» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Χρήστος Στυλιανίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 Απριλίου 2010.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου 
υπουργείου, του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, καθώς και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 
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 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νομοθεσίας για την 
εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με την 
Οδηγία 2007/2/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
14ης Μαρτίου 2007 για τη δημιουργία υποδομής χωρικών πληροφοριών στην 
Ευρωπαϊκή Κοινότητα (Inspire). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, η υπό αναφορά Οδηγία στοχεύει στο να καταστήσει διαθέσιμα 
περισσότερα και καλύτερης ποιότητας και αξιοπιστίας δεδομένα, που θα 
υποστηρίξουν τη χάραξη κοινής πολιτικής από τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, και να διαμορφώσει νομικό πλαίσιο για τη δημιουργία και διαχείριση 
υποδομής χωρικών πληροφοριών στην Ευρώπη, με σκοπό τη χάραξη, εφαρμογή, 
παρακολούθηση και αξιολόγηση των κοινοτικών πολιτικών σε όλα τα επίπεδα και την 
παροχή πληροφοριών από αρχές του δημόσιου τομέα. 

 Σημειώνεται ότι στο παρόν στάδιο η εν λόγω Οδηγία επικεντρώνεται κατά κύριο 
λόγο σε πληροφορίες που αφορούν την περιβαλλοντική πολιτική, χωρίς να 
αποκλείεται στο μέλλον να χρησιμοποιηθεί και επεκταθεί και σε άλλους τομείς, όπως 
είναι η γεωργία, οι μεταφορές και η ενέργεια, καθώς και η παρακολούθηση και η 
βελτίωση της κατάστασης του περιβάλλοντος.  Στην υποδομή χωρικών πληροφοριών 
δεν απαιτείται να εναρμονιστούν όλα τα θέματα χωρικών δεδομένων στον ίδιο βαθμό 
ούτε να ενσωματωθούν στην υποδομή με τον ίδιο ρυθμό, γι’ αυτό και η Οδηγία 
περιλαμβάνει τρία χωριστά παραρτήματα, τα οποία αναφέρονται σε χωρικά δεδομένα 
που είναι αναγκαία για ένα μεγάλο φάσμα περιβαλλοντικών πολιτικών. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με τον προτεινόμενο νόμο σκοπείται η 
δημιουργία υποδομής χωρικών πληροφοριών που θα ικανοποιεί όλες τις υπηρεσίες, 
τμήματα, ημικρατικούς οργανισμούς και ιδιώτες που χρησιμοποιούν τέτοια δεδομένα 
στη διεξαγωγή των συνήθων και καθημερινών τους εργασιών και θα ενθαρρύνει την 
ανάπτυξη γεωγραφικών συστημάτων πληροφοριών (GIS) και εφαρμογών.  
Περαιτέρω, με την προτεινόμενη νομοθεσία σκοπείται η εναρμόνιση χωρικών 
δεδομένων που συντηρούνται από διάφορους φορείς και εξασφαλίζεται η ορθολογική 
ταξινόμηση και διάθεσή τους. 

 Ειδικότερα, ο προτεινόμενος νόμος θα εφαρμόζεται σε σύνολα χωρικών 
δεδομένων που αφορούν περιοχή επί της οποίας η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει και/ή 
ασκεί δικαιοδοτικά δικαιώματα τα οποία είναι σε ηλεκτρονική μορφή, βρίσκονται στην 
κατοχή δημόσιας αρχής ή στην κατοχή τρίτου για λογαριασμό της δημόσιας αρχής και 
έχουν παραχθεί ή παραληφθεί από δημόσια αρχή ή τα διαχειρίζεται ή τα ενημερώνει η 
εν λόγω αρχή και εμπίπτουν στο πεδίο των δημόσιων καθηκόντων της ή τρίτου στον 
οποίο έχει διατεθεί το δίκτυο ή δεδομένων που αφορούν θέματα τα οποία 
καθορίζονται στο νομοσχέδιο.   

 Επιπρόσθετα, ο προτεινόμενος νόμος θα συμβάλει στον εκσυγχρονισμό των 
υφιστάμενων διαδικασιών και στην ανάπτυξη νέων μηχανογραφημένων συστημάτων 
και εφαρμογών με τη διάθεση κοινού υπόβαθρου χωρικών δεδομένων.  Η 
προτεινόμενη νομοθεσία αναμένεται ότι θα βοηθήσει σημαντικά νέες επιχειρήσεις που 
σχετίζονται άμεσα ή έμμεσα με τη χρήση χωρικών δεδομένων.  Η προτεινόμενη 
χρήση κοινών σύγχρονων ψηφιακών χωρικών δεδομένων θα έχει ως αποτέλεσμα την 
εξοικονόμηση χρόνου και εργατικού δυναμικού και επιπρόσθετα την απλούστευση 
των διαδικασιών.  Αναμένεται επίσης ότι θα επέλθει αύξηση της ανταγωνιστικότητας 
σε όσες επιχειρήσεις θα χρησιμοποιούν και θα εκμεταλλεύονται δεόντως τα ψηφιακά 
δεδομένα.  Περαιτέρω, αναμένεται ότι η προτεινόμενη νομοθεσία θα διευκολύνει 
σημαντικά την πρόσβαση σε ψηφιακά χωρικά δεδομένα κοινού ενδιαφέροντος, την 
ανάπτυξη μηχανογραφημένων συστημάτων και εφαρμογών που θα έχουν θετικές 
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επιπτώσεις στην αειφόρο ανάπτυξη, στην ποιότητα του περιβάλλοντος, στη διαχείριση 
των αποβλήτων, καθώς και στην προστασία της πανίδας και της χλωρίδας. 

 Για την εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το περιεχόμενο της υπό 
αναφορά Οδηγίας το Υπουργείο Εσωτερικών έχει αναλάβει συντονιστικό ρόλο, ενώ τα 
Τμήματα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, καθώς και των Υπηρεσιών Πληροφορικής 
και Περιβάλλοντος έχουν αναλάβει πρωταγωνιστικό ρόλο στην οργάνωση της 
υποδομής και στην υλοποίηση των προνοιών του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Τέλος, με βάση τα στοιχεία που κατέθεσε στην επιτροπή το Υπουργείο 
Εσωτερικών η εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου πιθανόν να συνεπάγεται δημόσια 
δαπάνη, αναμένεται όμως μεσοπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα να βοηθήσει στη 
μείωση των εξόδων και να επιφέρει σημαντική αύξηση στα δημόσια έσοδα. 

 Σημειώνεται ότι η χρονική προθεσμία για την υιοθέτηση της υπό αναφορά 
Οδηγίας στην εσωτερική έννομη τάξη ήταν η 15η Μαΐου 2009, λόγω όμως της μη 
έγκαιρης υιοθέτησης των προνοιών της η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία αιτιολογημένη γνώμη με ημερομηνία 23 Νοεμβρίου 2009. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου οι εκπρόσωποι του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας ενημέρωσαν την επιτροπή ότι η συζήτηση 
του όλου θέματος στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης προήλθε έπειτα από 
εισήγηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η οποία, αφού υιοθετήθηκε, είχε ως 
αποτέλεσμα τη θέσπιση της υπό αναφορά Οδηγίας.  Την εν λόγω πρωτοβουλία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας επικρότησε ιδιαίτερα η επιτροπή. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν 
με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  
Ταυτόχρονα, η επιτροπή επισημαίνει το γεγονός ότι, παρ’ όλο που η υπό υιοθέτηση 
Οδηγία προήλθε με πρωτοβουλία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η υιοθέτησή της με το 
πιο πάνω νομοσχέδιο γίνεται με καθυστέρηση από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός.  Άρθρο 3. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 4. 

 Ίδρυση Συμβουλίου ∆ιαχείρισης και αρμοδιότητες.  Άρθρο 5. 

 Γραμματέας Συμβουλίου ∆ιαχείρισης.  Άρθρο 6. 

 Ίδρυση ∆ιευθυντικής Ομάδας και αρμοδιότητες.  Άρθρο 7. 

 Μεταδεδομένα.  Άρθρο 8. 
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 Χρονοδιάγραμμα μεταδεδομένων.  Άρθρο 9. 

 ∆ιαλειτουργικότητα των συνόλων και των υπηρεσιών χωρικών δεδομένων.  
Άρθρο 10. 

 ∆ιασυνοριακά χωρικά δεδομένα.  Άρθρο 11. 

 ∆ικτυακές Υπηρεσίες.  Άρθρο 12. 

 Σύνδεση συνόλων και υπηρεσιών χωρικών δεδομένων με το δίκτυο υπηρεσιών 
του άρθρου 12.  Άρθρο 13. 

 Εξαιρέσεις από τις διατάξεις του άρθρου 12.  Άρθρο 14.  

 ∆ιάθεση και προϋποθέσεις διάθεσης υπηρεσιών.  Άρθρο 15. 

 Πρόσβαση σε υπηρεσίες.  Άρθρο 16. 

 Κοινοχρησία δεδομένων.  Άρθρο 17. 

 Συντονισμός και συμπληρωματικά μέτρα.  Άρθρο 18. 

 Ποικίλες διατάξεις.  Άρθρο 19. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 20.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 20 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ημιουργίας Υποδομής 
Χωρικών ∆εδομένων (INSPIRE) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης περί των ∆ικαιωμάτων του 
Παιδιού (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  Εξωτερικών για το νομοσχέδιο  
«Ο περί της Σύμβασης περί των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού (Κυρωτικός) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 
Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Σωτήρης Σαμψών Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ανδρέας Αγγελίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
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σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 Μαρτίου και στις 14 Απριλίου 
2010. Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Άμυνας, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και η Επίτροπος Προστασίας των ∆ικαιωμάτων 
του Παιδιού. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατά το άρθρο 169.2 του 
συντάγματος κύρωση του Προαιρετικού Πρωτοκόλλου της Σύμβασης για τα 
∆ικαιώματα του Παιδιού, σε σχέση με την Ανάμιξη Παιδιών σε Ένοπλη Σύρραξη.  Η 
σύμβαση υιοθετήθηκε από τη Γενική Συνέλευση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών 
στις 25 Μαΐου 2000 και η προσχώρηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο εν λόγω 
πρωτόκολλο εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 3 Ιανουαρίου 2008 με την 
απόφασή του υπ’ αριθμόν 66.667.  

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Άμυνας, καθώς και την 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, η υπό εξέταση σύμβαση 
προβλέπει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τα κράτη μέλη οφείλουν να διασφαλίζουν ότι κανένα πρόσωπο που δεν έχει 
συμπληρώσει το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας του δε θα επιστρατεύεται 
υποχρεωτικά στις ένοπλες δυνάμεις και δε θα λαμβάνει μέρος σε ένοπλες 
συγκρούσεις. 

2. Τα κράτη μέλη είναι υποχρεωμένα να αυξήσουν την ελάχιστη ηλικία 
εθελοντικής κατάταξης προσώπων στις εθνικές ένοπλες δυνάμεις από την 
ηλικία των δεκαπέντε ετών σε ηλικία η οποία θα ορίζεται σε δεσμευτική 
διακήρυξη που θα συνοδεύει το έγγραφο επικύρωσης του Προαιρετικού 
Πρωτοκόλλου. 

3. Τα κράτη μέλη που επιτρέπουν την εθελοντική κατάταξη στις εθνικές τους 
ένοπλες δυνάμεις προσώπων ηλικίας κάτω των δεκαοκτώ ετών οφείλουν να 
υποβάλλουν κατά την κατάθεση του εγγράφου επικύρωσης και να διατηρούν 
σε ισχύ εγγυήσεις που θα εξασφαλίζουν τουλάχιστον ότι  η κατάταξη είναι 
γνήσια εθελοντική και ότι αυτή πραγματοποιείται με τη συγκατάθεση των 
γονέων ή νόμιμων κηδεμόνων του ανηλίκου, οι οποίοι πρέπει να έχουν 
πληροφορηθεί πλήρως για τα καθήκοντα που περιλαμβάνονται σε μία τέτοια 
στρατιωτική θητεία.  

 Σημειώνεται ότι κατά τη μελέτη του θέματος, σύμφωνα με την εκπρόσωπο του 
Υπουργείου Άμυνας, υπήρξε προβληματισμός εκ μέρους του υπουργείου σχετικά με 
τις συνέπειες της υπογραφής και επικύρωσης του Προαιρετικού Πρωτοκόλλου από 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία, ιδιαίτερα ως προς την ηλικία υποχρεωτικής κατάταξης, 
δεδομένου ότι η ισχύουσα εθνική νομοθεσία προβλέπει την υποχρεωτική και 
εθελοντική κατάταξη στην Εθνική Φρουρά για εκπλήρωση της υποχρέωσης θητείας 
και πριν από τη συμπλήρωση του δέκατου όγδοου έτους της ηλικίας του 
στρατευσίμου. 

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, το Υπουργείο Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη 
ότι η υπογραφή του Προαιρετικού Πρωτοκόλλου θα είναι δεσμευτική για την Κυπριακή 
∆ημοκρατία και αφού μελέτησε τις δηλώσεις άλλων κρατών μελών στο πρωτόκολλο 
αυτό, μετά από διαβουλεύσεις με την Επίτροπο Νομοθεσίας, εισηγήθηκε την 
υπογραφή του πρωτοκόλλου με την ταυτόχρονη κατάθεση ∆ήλωσης και Επιφύλαξης 
από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, ώστε να διασφαλίζεται η εθελοντική κατάταξη στην 
Εθνική Φρουρά πολιτών ηλικίας κάτω των δεκαοκτώ ετών, που συμπλήρωσαν όμως 
το δέκατο έβδομο έτος της ηλικίας τους.     
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 Κατά την περαιτέρω συζήτηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η Επίτροπος 
Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού δήλωσε ότι  παρατηρείται ήδη αργοπορία 
στην επικύρωση του εν λόγω Προαιρετικού Πρωτοκόλλου.  Η ίδια αρμόδια 
εκπρόσωπος δήλωσε περαιτέρω ότι έχουν ήδη γίνει συστάσεις αρμόδιων οργάνων 
των Ηνωμένων Εθνών, όπως της Επιτροπής των Ηνωμένων Εθνών για τα 
∆ικαιώματα του Παιδιού μέσα από την Περιοδική Έκθεση της Κύπρου (Μάιος 2003) 
και του Συμβουλίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών 
μέσα από την έκθεση της Ομάδας Εργασίας για την Κύπρο, στο πλαίσιο της 
Παγκόσμιας Περιοδικής Αναθεώρησης (Universal Periodic Review) (Ιανουάριος 2010), 
όπως η Κύπρος επικυρώσει σύντομα το εν λόγω πρωτόκολλο.  Σημείωσε περαιτέρω, 
τόσο προφορικά όσο και σε γραπτό σημείωμά της, ότι η κύρωση θα ενισχύσει ακόμα 
περισσότερο την προστασία των δικαιωμάτων των παιδιών σε ό,τι αφορά τους 
κανόνες κατάταξής τους στην Εθνική Φρουρά, τόσο των Κυπρίων παιδιών όσο και 
των παιδιών που αιτούνται ασύλου στην Κύπρο, λόγω του κινδύνου άμεσης 
συμμετοχής τους σε εχθροπραξίες ή της υποχρεωτικής κατάταξής τους σε ένοπλες 
δυνάμεις σε περίπτωση επιστροφής στη χώρα καταγωγής τους.  

 Σε συμπλήρωση των πιο πάνω, η πιο πάνω επίτροπος εξέφρασε περαιτέρω 
την άποψη ότι το υπό εξέταση Προαιρετικό Πρωτόκολλο αποτελεί αυτοτελή διεθνή 
σύμβαση και για το λόγο αυτό θα έπρεπε να κυρωθεί με νέο κυρωτικό νόμο και όχι με 
τροποποίηση υφιστάμενου κυρωτικού νόμου, επισημαίνοντας ότι η πρακτική που 
ακολουθήθηκε κατά την ετοιμασία του νομοσχεδίου αυτού δε συνάδει με τη 
συνηθισμένη πρακτική κύρωσης συμβάσεων και πρωτοκόλλων. 

 Τοποθετούμενη στο πιο πάνω, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας δήλωσε 
ότι η Νομική Υπηρεσία έκρινε ότι είναι πιο σωστό το πρωτόκολλο να ενσωματωθεί 
στον υφιστάμενο κυρωτικό νόμο, ώστε να υπάρχει μια ενιαία νομοθεσία σχετικά με τα 
δικαιώματα του παιδιού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά 
τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος της βουλευτής της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της 
ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, για την κατά νόμο κύρωση 
της σύμβασης αυτής. 

 Yπό το φως των πιο πάνω, το υπό αναφορά νομοσχέδιο, αφού προηγουμένως 
έγιναν σ’ αυτό ορισμένες νομοτεχνικής φύσεως βελτιώσεις, τίθεται στην ολομέλεια της 
Βουλής για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, επειδή στην έκθεση αναφέρεται ότι ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια, εμείς θα υπερψηφίσουμε το παρόν 
νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.   

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ, του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέων άρθρων.  
Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 4.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης περί των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε με το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι «Ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες ׃ 

 Μαρία Κυριακού, αναπλ. πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μουσκάλλης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε την πιο 
πάνω πρόταση νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από τη βουλευτή κ. Μαρία 
Κυριακού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, σε 
αριθμό συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ 16 Φεβρουαρίου και 20 
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Απριλίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, ο Έφορος Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης, καθώς και άλλοι 
εκπρόσωποι του γραφείου του, εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του Συνδέσμου 
Τραπεζών Κύπρου, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του 
Συνδέσμου Πτυχιούχων Εγκεκριμένων Λογιστών-Ελεγκτών Κύπρου, του Συνδέσμου 
Ανεξάρτητων Λογιστών Κύπρου (ΣΑΛΚ), του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ), της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, του Φορέα 
Προώθησης Ξένων Επενδύσεων (CIPA) και του Συνδέσμου ∆ημοσίων Εταιρειών 
Κύπρου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η αποσαφήνιση, η βελτίωση και γενικότερα ο 
εκσυγχρονισμός της νομοθεσίας περί Εταιρειών, που ρυθμίζει τα της λειτουργίας των 
εταιρειών, με την τροποποίηση υφιστάμενων ή και την εισαγωγή καινούριων 
διατάξεων. 

 Ειδικότερα, με την εν λόγω πρόταση νόμου τροποποιούνται μεταξύ άλλων οι 
διατάξεις που αφορούν την αλλαγή των σκοπών της εταιρείας, τη σφραγίδα της 
εταιρείας, τη δυνατότητα καταχώρισης εγγράφων με ηλεκτρονική υπογραφή, την 
εγγραφή επιβαρύνσεων, την υποβολή ετήσιας έκθεσης εταιρείας, καθώς και την 
εγγραφή ορισμένων ψηφισμάτων και συμφωνιών.  

 Στα πλαίσια των συνεδριών της επιτροπής εκφράστηκαν προφορικά απόψεις 
και κατατέθηκαν υπομνήματα, που περιλαμβάνουν  σχόλια και παρατηρήσεις από 
τους εμπλεκόμενους φορείς επί των επιμέρους άρθρων της εν λόγω πρότασης νόμου. 
Μεταξύ άλλων έγιναν και οι  ακόλουθες τοποθετήσεις/εισηγήσεις: 

1. Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς συμφωνεί με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις και 
ειδικά με την προσθήκη νέου άρθρου 37Α στο βασικό νόμο, που θα επιτρέπει 
την καταχώριση εγγράφων με ηλεκτρονική υπογραφή. 

2. Ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος εισηγείται την εισαγωγή νέων άρθρων για 
τη ρύθμιση της ψηφοφορίας με ηλεκτρονικά μέσα.  Παρόμοια εισήγηση έγινε 
από το ΣΕΛΚ. 

3. Ο Σύνδεσμος ∆ημοσίων Εταιρειών Κύπρου συμφωνεί με τις προτεινόμενες 
τροποποιήσεις και τάσσεται ιδιαίτερα υπέρ της τροποποίησης του εδαφίου (2) 
του άρθρου 152 του βασικού νόμου, ώστε να μην απαιτείται η αποστολή στους 
μετόχους των ετήσιων εκθέσεων και των οικονομικών καταστάσεων εταιρειών, 
τόσο για σκοπούς προστασίας του περιβάλλοντος μέσω της εξοικονόμησης 
χαρτιού όσο και για εξοικονόμηση πόρων.  Όπως αναφέρεται ειδικότερα στο 
σχετικό υπόμνημα που κατέθεσαν ενώπιον της επιτροπής, κατόπιν συσκέψεων 
που είχαν, με την τροποποίηση αυτή συμφώνησαν οι εμπλεκόμενοι φορείς και 
οι εποπτικές αρχές. 

4. Το ΧΑΚ συμφωνεί με την εξαίρεση που εισάγεται με την πρόταση νόμου  στο 
άρθρο 77 του βασικού νόμου, ώστε να μην καταχωρίζονται οι μεταβιβάσεις 
μετοχών δημόσιων εταιρειών των οποίων οι τίτλοι είναι εισηγμένοι σε 
οποιαδήποτε εγκεκριμένη ρυθμιζόμενη αγορά στη ∆ημοκρατία ή/και στο 
εξωτερικό και εισηγείται περαιτέρω η εξαίρεση αυτή να εφαρμόζεται και στην 
περίπτωση που οι τίτλοι είναι εισηγμένοι και σε οποιαδήποτε μη 
ρυθμιζόμενη/οργανωμένη αγορά, καθώς και στην περίπτωση του άρθρου 
113Α.  

5. Ο Σύνδεσμος Τραπεζών Κύπρου στο υπόμνημά του προβαίνει σε εισηγήσεις 



 

 21

αναφορικά με τον τρόπο αποστολής των ετήσιων οικονομικών καταστάσεων 
στους μετόχους εταιρειών. 

6. Ο Επίτροπος Περιβάλλοντος εξέφρασε τη σύμφωνη γνώμη του με την 
προτεινόμενη τροποποίηση του άρθρου 152 του βασικού νόμου, με την οποία 
αναμένεται ότι θα υπάρξει εξοικονόμηση χαρτιού και χρημάτων. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης της εν λόγω πρότασης νόμου, ο 
Σύνδεσμος ∆ημοσίων Εταιρειών Κύπρου εξέφρασε παράκληση όπως προωθηθεί 
κατά προτεραιότητα η τροποποίηση του άρθρου 152 του βασικού περί Εταιρειών 
Νόμου, που αφορά στο δικαίωμα λήψης αντιγράφων ισολογισμών και εκθέσεων των 
ελεγκτών.  Ο ίδιος σύνδεσμος στο αναφερόμενο πιο πάνω υπόμνημά του που 
κατέθεσε στην επιτροπή αναφέρει ενημερωτικά ότι ήδη πλείστες χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν προβεί σε ανάλογες ρυθμίσεις/τροποποιήσεις, ώστε να 
μη χρειάζεται να αποστέλλονται εκτυπωμένες σε δαπανηρούς τόμους οι ετήσιες 
εκθέσεις και οικονομικές καταστάσεις.  Αντί αυτού, όπως αναφέρεται στο ίδιο 
υπόμνημα, οι ίδιοι οι μέτοχοι επιλέγουν τον τρόπο ενημέρωσής τους, σε γραπτή ή 
ηλεκτρονική μορφή.  Στο ίδιο υπόμνημα επισημαίνεται ότι η εν λόγω τροποποίηση θα 
επιφέρει σημαντικά οφέλη στο περιβάλλον με την εξοικονόμηση χιλιάδων τόνων 
χαρτιού και επιπρόσθετα θα εξοικονομηθούν σημαντικά ποσά χωρίς να επηρεασθεί 
ποσώς το δικαίωμα της πλήρους πληροφόρησης και διαφάνειας για σκοπούς 
ενημέρωσης των δημόσιων εταιρειών.  Οι εκπρόσωποι του εν λόγω συνδέσμου 
πρόσθεσαν ότι η άμεση προώθηση της τροποποίησης του άρθρου 152 είναι 
επιτακτική και για τον πρόσθετο λόγο ότι οι εταιρείες θα συγκαλέσουν τις ετήσιες 
γενικές τους συνελεύσεις κατά τους μήνες Απρίλιο και Μάιο και άρα θα πρέπει να 
γνωρίζουν έγκαιρα τη δυνατότητα να αποστέλλουν τα πιο πάνω έγγραφα και σε 
ηλεκτρονική μορφή, ώστε να μπορούν να την αξιοποιούν. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης της πρότασης νόμου, και κατόπιν 
αιτήματος μελών της επιτροπής, το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
απέστειλε γραπτή επιστολή, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010, στην οποία 
περιλαμβάνονται οι απόψεις του γύρω από το σχέδιο νόμου και ειδικότερα για την 
τροποποίηση του άρθρου 152 του βασικού νόμου.  Στην εν λόγω επιστολή 
αναφέρεται, μεταξύ άλλων, ότι το υπουργείο συμφωνεί με την προτεινόμενη 
τροποποίηση του άρθρου 152 του περί Εταιρειών Νόμου, διότι με την εφαρμογή της 
εν λόγω τροποποίησης δε θα προκύψει οποιαδήποτε αρνητική επίπτωση στη 
λειτουργία και εφαρμογή του περί Εταιρειών Νόμου, θα υπάρξει μείωση στις 
περιβαλλοντικές επιπτώσεις, καθώς και μείωση των εξόδων για τις πλείστες εταιρείες 
που αναγκάζονται να εκτυπώνουν έγγραφα και να καταναλώνουν μεγάλες ποσότητες 
χαρτιού. Επίσης, αναφέρεται ότι δε θα επηρεαστεί αρνητικά το ζήτημα της έγκυρης και 
έγκαιρης ενημέρωσης των μετόχων, για το λόγο ότι, αν το επιθυμούν, θα έχουν πλήρη 
πληροφόρηση είτε σε έντυπη μορφή είτε ηλεκτρονικά. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιον της, αποφάσισε 
ομόφωνα στο στάδιο αυτό να προωθήσει κατά προτεραιότητα την τροποποίηση του 
εδαφίου (2) του άρθρου 152 του βασικού νόμου, η οποία προνοεί ότι είκοσι μία μέρες 
πριν από την ημερομηνία της Ετήσιας Τακτικής Γενικής Συνέλευσης κάθε μέλος ή 
κάτοχος χρεωστικών ομολόγων της εταιρείας ή κάθε πρόσωπο που δικαιούται να 
λαμβάνει ειδοποιήσεις γενικών συνελεύσεων της εταιρείας δικαιούται να ζητήσει και να 
λάβει από την εταιρεία, χωρίς πληρωμή, αντίγραφο των εγγράφων που αναφέρονται 
στο εδάφιο (1) του ίδιου άρθρου, είτε σε ηλεκτρονική μορφή είτε σε έντυπη μορφή, και 
η εταιρεία υποχρεούται να προμηθεύει τα εν λόγω έγγραφα στα δικαιούχα πρόσωπα. 
Επίσης, στην ίδια τροποποίηση γίνεται εισήγηση όπως κατά την Ετήσια Τακτική 
Γενική Συνέλευση των μετόχων της εταιρείας η εταιρεία έχει διαθέσιμα προς διανομή 
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στους παριστάμενους μετόχους τα έγγραφα που αναφέρονται στο εδάφιο (1) του 
άρθρου 152 και οφείλει επίσης να συμμορφώνεται με τις υποχρεώσεις της για 
δημοσίευση εγγράφων που απαιτούνται σύμφωνα με οποιαδήποτε συναφή 
νομοθεσία, είτε στον ημερήσιο τύπο είτε στην ιστοσελίδα της είτε προς οποιεσδήποτε 
αρμόδιες εποπτικές αρχές, καθώς και στο ΧΑΚ, εφόσον η εταιρεία είναι δημόσια 
εταιρεία εισηγμένη στο ΧΑΚ. 

 Σημειώνεται ότι, κατά την περαιτέρω συζήτηση της πιο πάνω πρότασης νόμου 
και αφού αποφασίστηκε η κατά προτεραιότητα προώθηση της τροποποίησης του 
άρθρου 152, έγινε εισήγηση από το μέλος της επιτροπής βουλευτή του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Άγγελο Βότση όπως, παράλληλα με την πιο πάνω τροποποίηση, γίνει 
και περαιτέρω τροποποίηση, έτσι ώστε, όταν τα μέλη εταιρείας ειδοποιούνται για τη 
σύγκληση γενικών συνελεύσεων να ενημερώνονται για τον τόπο και τον τρόπο 
διάθεσης των σχετικών εγγράφων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας αποφάσισε ομόφωνα την επαναδιαμόρφωση του άρθρου 152 του 
βασικού νόμου, λαμβάνοντας υπόψη τις πιο πάνω εισηγήσεις του μέλους της 
βουλευτή του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Άγγελου Βότση, καθώς και τις παρατηρήσεις 
και εισηγήσεις των εμπλεκόμενων φορέων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας προέβη στις ακόλουθες τοποθετήσεις: 

1. Εισηγείται, κατά πλειοψηφία της αναπληρώτριας προέδρου και των μελών της  
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ,  στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση 
σε νόμο κατά προτεραιότητα της τροποποίησης που αφορά το άρθρο 152 του 
βασικού νόμου, όπως έχει επαναδιατυπωθεί. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν στο διαμορφωμένο 
κείμενο του άρθρου 152 του βασικού νόμου στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Η επιτροπή τέλος δηλώνει ότι επιφυλάσσεται να μελετήσει περαιτέρω τα 
υπόλοιπα άρθρα της πρότασης νόμου σε μεταγενέστερο στάδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Αντιλαμβάνομαι ότι η συνάδελφος κ. Μαρία Κυριακού θέλει να μιλήσει. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Απλώς, η πρόταση αυτή ήθελα να τονίσω ότι αφορά στον εκσυγχρονισμό του 
περί Εταιρειών Νόμου και συνάδει με τροποποιήσεις ανάλογες που υπάρχουν σε όλες 
τις ευρωπαϊκές χώρες, ούτως ώστε οι ετήσιες εκθέσεις των δημοσίων εταιρειών να 
κοινοποιούνται στους μετόχους τους και ηλεκτρονικά μέσω του διαδικτύου, ούτως 
ώστε να ενημερώνονται εγκαίρως για τις οικονομικές καταστάσεις των εταιρειών στις 
οποίες επενδύουν.  Με την πρόταση νόμου δεν καταργείται η έντυπη πληροφόρηση, η 
γραπτή πληροφόρηση προς τους μετόχους, την οποία δικαιούνται να ζητήσουν από 
τις εταιρείες στις οποίες έχουν επενδύσει.  Η πρόταση αυτή είναι μέρος ενός 
μεγαλύτερου νομοσχεδίου, που αφορά αρκετές τροποποιήσεις για εκσυγχρονισμό του 
περί Εταιρειών Νόμου και που θα συζητηθεί συν τω χρόνω στη Βουλή, στις προσεχείς 
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συνεδριάσεις. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τη συνάδελφο. 

 Ο κ. Ιερωνυμίδης. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λαμβάνοντας τα λεγόμενα της κ. Κυριακού υπόψη, θέλω 
απλώς να πω ότι, ναι, πολύ καλή η πρόταση νόμου η οποία θα ψηφιστεί σήμερα σε 
νόμο, αλλά ουσιαστικά αποτελεί μια παρωνυχίδα στα προβλήματα που υπάρχουν και 
που αφορούν τον περί Εταιρειών Νόμο.   

 Θα πρέπει να έχουμε υπόψη μας, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η παροχή 
υπηρεσιών στην Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι ακρογωνιαίος και βασικός λίθος στη 
ραχοκοκαλιά της οικονομίας μας.  Είναι δεδομένο από τα υπάρχοντα στοιχεία ότι η 
εγγραφή μιας εταιρείας στην Κύπρο είναι από τις ακριβότερες σε όλο τον κόσμο, αλλά 
και από την άλλη ότι υπάρχει η μεγαλύτερη αργοπορία απ’ όλο τον κόσμο.  Με αυτά 
τα δεδομένα, θα υποστηρίξω τη θέση της κ. Κυριακού ότι θα πρέπει να συζητηθεί το 
θέμα της αναθεώρησης του περί Εταιρειών Νόμου όσο το δυνατό γρηγορότερα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Ιερωνυμίδη. 

 Ναι, παρακαλώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, δεν παρακολούθησα τη συνεδρίαση της επιτροπής, αλλά βλέπω ότι 
για πρώτη φορά -και νομίζω δεν κάμνω λάθος- εισάγεται θεσμοθετημένα στην Κύπρο 
η ηλεκτρονική υπογραφή, ένα διάβημα εκσυγχρονισμού, διευκόλυνσης των 
συναλλαγών.  Θα πρέπει να πω ότι, λόγω ακριβώς της εισαγωγής αυτής της 
δυνατότητας της ηλεκτρονικής μορφής των υπογραφών, στο εξωτερικό οδηγήθηκε ο 
ποινικός κώδικας των διαφόρων χωρών σε μείζονα αναθεώρηση και τροποποίηση για 
την αντιμετώπιση της σωρείας των ποινικών αδικημάτων πια, που θα προκύπτουν 
ηλεκτρονικά με την αποδοχή των ηλεκτρονικών υπογραφών.  ∆εν ξέρω αν…  ∆εν 
ήταν δουλειά βέβαια της επιτροπής Εμπορίου, αλλά, εφόσον εισάγουμε αυτό τον 
εκσυγχρονιστικό θεσμό, θα πρέπει να έχουμε υπόψη ότι θα πρέπει να 
αντιμετωπίσουμε αυτό το ενδεχόμενο.   

 ∆εν ξέρω αν η εκτελεστική εξουσία εκτίμησε αυτή την αναγκαιότητα.  Παίρνω το 
λόγο, για να καλέσω την εκτελεστική εξουσία τάχιστα να το δει το ζήτημα, γιατί θα 
ακολουθήσει, μετά από την υπερψήφιση αυτής της πρότασης νόμου, αναπόδραστα η 
εισαγωγή και σε άλλους μεγάλους τομείς των εμπορικών συναλλαγών και όχι μόνο 
της ηλεκτρονικής υπογραφής ως θεσμού.  Άρα, θα πρέπει να το δει η εκτελεστική 
εξουσία με την υπερψήφιση πολλών άλλων νομοθετημάτων που θα αντιμετωπίζουν 
προβλήματα που προκύπτουν από την εισαγωγή του θεσμού αυτού. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είμαι βέβαιος ότι η υπόδειξη του κ. Ερωτοκρίτου θα ληφθεί υπόψη και από το 
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ίδιο το σώμα.   

 Αντιλαμβάνομαι ότι και ο πρόεδρος της επιτροπής Νομικών κάτι έχει να μας 
αναφέρει. 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε περάσει νόμο πριν πέντε με έξι χρόνια για το θέμα της 
ηλεκτρονικής υπογραφής.  Μάλιστα, στην επιτροπή Νομικών πέρσι αλλάξαμε την 
αρμόδια αρχή, γιατί δεν μπορούσε να διεκπεραιώσει όλο εκείνο το φόρτο εργασίας, 
για να προωθηθεί και να εφαρμοστεί αυτή η μεθοδολογία, η οποία πράγματι είναι μια 
πολύ σύγχρονη μέθοδος, η οποία θα βοηθήσει και λειτουργικά και στα πλαίσια της 
αντιμετώπισης της γραφειοκρατίας.   

 Υπάρχουν κάποια σοβαρά θέματα σίγουρα τα οποία εγείρονται σε σχέση με 
την ακριβή διατύπωση της ηλεκτρονικής υπογραφής, της μεθοδολογίας δηλαδή την 
οποία θα εφαρμόσουν, και σε σχέση με κάποια αδικήματα, για τα οποία αναμένουμε 
ότι η αρμόδια αρχή πια θα είναι έτοιμη σύντομα, ώστε να προχωρήσει στην 
προώθηση των απαιτούμενων νομοσχεδίων.  Αλλά ήδη υπάρχει, εδώ και καιρό 
δηλαδή, η δυνατότητα της ηλεκτρονικής υπογραφής, χωρίς αυτή να προωθείται και να 
εφαρμόζεται, όπως έπρεπε να γίνει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα πρέπει να παρατηρήσουμε, κύριε Νικολάου, ότι ο κ. Ερωτοκρίτου δεν είπε 
ότι δεν υπάρχει.  Είπε ότι πιθανόν να χρειάζεται να αντιμετωπιστεί περαιτέρω και 
εισηγήθηκε να το δούμε και εμείς ως Βουλή.  

 Λοιπόν, αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 152 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα δεν είναι έτοιμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέσεις 
Προϊστάμενου Τεχνικών Υπηρεσιών και Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέσεις Προϊστάμενου Τεχνικών Υπηρεσιών και 
Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους  

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Απριλίου 2010.   

 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες 
των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι ο καταρτισμός 
σχεδίων υπηρεσίας για τις νέες θέσεις Προϊστάμενου Τεχνικών Υπηρεσιών [Κλ. Α14(ii)] 
και Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή [Κλ. Α11(ii)] στο Υπουργείο Εσωτερικών, οι οποίες 
καθορίζονται ως θέσεις προαγωγής και δημιουργήθηκαν με τον περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 4) του 2009 [Ν.53(ΙΙ)/2009]. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η νέα θέση 
Προϊστάμενου Τεχνικών Υπηρεσιών στο προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας καθορίζεται 
για σκοπούς πρώτης πλήρωσής της ως θέση προαγωγής, σύμφωνα με τη γενικά 
ακολουθούμενη πολιτική και πρακτική που καθιερώθηκε στη δημόσια υπηρεσία για 
θέσεις του ίδιου επιπέδου.  Μετά την πρώτη πλήρωση της εν λόγω θέσης, με βάση τα 
πιο πάνω στοιχεία, θα προωθηθεί νέο σχέδιο υπηρεσίας, ώστε η εν λόγω θέση να 
καθοριστεί ως θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα εν λόγω σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και 
συμφωνήθηκαν στα πλαίσια των εργασιών της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας 
υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των 
κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Οι περί Στατιστικής Υπηρεσίας - Θέση Βοηθού 
Στατιστικών Ερευνών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί 
Στατιστικής Υπηρεσίας - Θέση Βοηθού Στατιστικών Ερευνών (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010»  

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε έκτακτη συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 26 Απριλίου 2010. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις 
πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι ο 
καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Βοηθού Στατιστικών Ερευνών [Κλ. 
Α1-Α2-Α5(ii)] στη Στατιστική Υπηρεσία. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η πιο πάνω νέα 
θέση δημιουργήθηκε ως αποτέλεσμα της μελέτης οργάνωσης, στελέχωσης και 
βαθμολογικής διάρθρωσης των θέσεων της Στατιστικής Υπηρεσίας για διαχωρισμό 
των θέσεων Βοηθού Στατιστικής [Κλ. Α4 και Α7(ii)] για τις οποίες απαιτούνται 
διαζευκτικά προσόντα.  Ειδικότερα, στα πλαίσια του διαχωρισμού αυτού 
αποφασίστηκε αφενός η μεταφορά στην επιστημονική πυραμίδα των υπηρετούντων 
στις εν λόγω θέσεις υπαλλήλων οι οποίοι είναι κάτοχοι πανεπιστημιακού τίτλου 
σπουδών και αφετέρου η δημιουργία νέας βοηθητικής δομής με βαθμό εισδοχής τη 
νέα θέση Βοηθού Στατιστικών Ερευνών.  Η πιο πάνω απόφαση υλοποιήθηκε με 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό το 2007. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στο σχέδιο υπηρεσίας για την εν λόγω θέση 
περιλήφθηκαν τα συνήθη καθήκοντα και προσόντα που απαιτούνται για τις θέσεις του 
ίδιου επιπέδου στη δημόσια υπηρεσία και στον ευρύτερο κρατικό τομέα, δηλαδή 
απολυτήριο αναγνωρισμένης σχολής μέσης εκπαίδευσης. 

 Σημειώνεται ότι το υπό συζήτηση σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και 
συμφωνήθηκε στα πλαίσια των εργασιών της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας 
υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’  αυτό και εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάσσονται να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
(Περιορισμός των Εκπομπών Πτητικών Οργανικών Ενώσεων από τη  Χρήση 
Οργανικών ∆ιαλυτών σε Ορισμένες ∆ραστηριότητες και Εγκαταστάσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς 
«Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Περιορισμός των 
Εκπομπών Πτητικών Οργανικών Ενώσεων από τη Χρήση Οργανικών 

∆ιαλυτών σε Ορισμένες ∆ραστηριότητες και Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ανδρέας Κυπριανού 

 Πανίκκος Σταυριανός Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκος Χάμπας Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Απριλίου 2010.  Στα 
πλαίσια της συνεδρίας αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γενικού Χημείου του Κράτους, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Εμπορικού 
Βιομηχανικού Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ), της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων 
Κύπρου (ΟΕΒ) και της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 
Κύπρου.  Ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, το Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος 
(Terra Cypria) και η Γενική Συνομοσπονδία Παγκυπρίων Οργανώσεων Βιοτεχνών 
Επαγγελματιών Καταστηματαρχών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό εξέταση κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 9 
του περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμου, είναι η εναρμόνιση της 
κυπριακής νομοθεσίας με το άρθρο 3 της Οδηγίας 2008/112/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης ∆εκεμβρίου 2008 , για την τροποποίηση 
των Οδηγιών του Συμβουλίου 76/768/ΕΟΚ, 88/378/ΕΟΚ, 1999/13/ΕΚ και των 
Οδηγιών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 2000/53/ΕΚ, 2002/96/ΕΚ 
και 2004/42/ΕΚ, ώστε να προσαρμοσθούν με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 1272/2008 για 
την ταξινόμηση, την επισήμανση και τη συσκευασία ουσιών και μειγμάτων. 

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, η εφαρμογή των εν λόγω ευρωπαϊκών κανονισμών δεν αναμένεται να 
προκαλέσει οικονομικές ή κοινωνικές επιπτώσεις στον ιδιωτικό τομέα, αλλά θα 
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βοηθήσει στη διασφάλιση της προστασίας της ανθρώπινης υγείας και του 
περιβάλλοντος και θα συμβάλει στην εναρμόνιση της ταξινόμησης και της 
επισήμανσης των χημικών ουσιών και των μειγμάτων τους εντός της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης των εν λόγω κανονισμών ο εκπρόσωπος του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας διαβεβαίωσε την επιτροπή ότι ο χαρακτηρισμός 
των επηρεαζόμενων χημικών ουσιών παραμένει ο ίδιος και η μόνη αλλαγή που 
επιφέρουν οι υπό συζήτηση κανονισμοί είναι η ενσωμάτωση των κριτηρίων 
ταξινόμησης και επισήμανσης όπως προβλέπονται από το παγκόσμιο σύστημα 
σήμανσης, ταξινόμησης και επισήμανσης των χημικών ουσιών (GHS), το οποίο έχει 
θεσπιστεί σε διεθνές επίπεδο στο πλαίσιο του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών όπως 
αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των  κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι η επιτροπή Οικονομικών ολοκλήρωσε την εργασία της.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ακόμη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να περιμένουμε λίγο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, να μπούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, νομίζω, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές 
έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1057, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν ο περί Πρόσληψης Ατόμων με Aναπηρίες στον Ευρύτερο ∆ημόσιο 
Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2009, Αρ. 146(Ι), καλύπτει και τα άτομα με 
δυσλεξία και, αν ναι, πώς καλύπτονται τα άτομα που κατέχουν τα προσόντα 
πρόσληψης για μια θέση, αλλά η δυσλεξία τούς καθιστά εκτός ανταγωνισμού σε τυχόν 
γραπτές εξετάσεις αντίθετα με άλλους χωρίς αναπηρία. 

 Μήπως αυτά τα άτομα που έχουν μια αναπηρία η οποία μπορεί να 
χαρακτηρισθεί ως μη σοβαρού βαθμού αποκλείονται από εργοδότηση στον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1058, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται να λάβει για τον καθορισμό τέτοιας 
τιμολογιακής πολιτικής στην προμήθεια νερού στις πολύτεκνες οικογένειες, ώστε 
αυτές να τυγχάνουν δίκαιης και ευνοϊκής μεταχείρισης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1059, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το δίκαιο αίτημα της κοινότητας Παχυάμμου για 
σύνδεση του τοπικού υδατικού έργου με το φράγμα Χρυσοχούς για ικανοποίηση των 
υδατικών αναγκών της κοινότητας. Υπογραμμίζεται ότι η κοινότητα Παχυάμμου από 
τη δεκαετία του 1960 είναι η πλέον απομακρυσμένη από τη Λευκωσία, επαρχία στην 
οποία υπάγεται και επιπρόσθετα είναι απομονωμένη και απομακρυσμένη από την 
υπόλοιπη επαρχία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1060, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι προγραμματισμός υπάρχει για την κατεπείγουσα αντικατάσταση 
των κλινών των ασθενών του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας, δεδομένου ότι είναι 
πεπαλαιωμένες και άκρως επικίνδυνες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1061, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι προγραμματισμός υπάρχει για τα εξής: 

1. Εκτέλεση των έργων επέκτασης του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας.  

2. Τοποθέτηση νευροχειρουργού. 

3. ∆ημιουργία καρδιοεπεμβατικού τμήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1062, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα τι 
προγραμματισμός υπάρχει για τη δημιουργία πρόσθετων χώρων/γραφείων στο 
Τμήμα Εργασίας της επαρχίας Λάρνακας, δεδομένης της στενότητας των 
υφιστάμενων χώρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1063, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Ξυλοτύμβου για επιδιόρθωση και 
διάνοιξη του δρόμου από τον αστυνομικό σταθμό των βρετανικών βάσεων μέχρι τον 
κυκλικό κόμβο ∆εκέλειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1064, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Ξυλοτύμβου για μείωση της 
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συνεισφοράς της κοινότητας στα αναπτυξιακά έργα από τριάντα σε δέκα τοις εκατό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1065, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Ξυλοτύμβου για επέκταση του 
δικτύου της ΑΤΗΚ, για να καλυφθεί και η βιοτεχνική περιοχή Ξυλοτύμβου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1066, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το δίκαιο αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Ξυλοτύμβου για άρση της 
οχληρίας/δυσοσμίας που προκαλεί η λειτουργία του χοιροστασίου πλησίον της 
οικιστικής ζώνης της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1067, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το δίκαιο αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Ξυλοτύμβου για εκτέλεση 
του έργου του αντιπλημμυρικού καναλιού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1068, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Ξυλοτύμβου για την εκτέλεση του 
έργου του αυτοκινητόδρομου (πλαγιόδρομου) προς τη βιοτεχνική περιοχή 
Ξυλοτύμβου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1069, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα γιατί δεν 
εφαρμόζεται η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 31ης ∆εκεμβρίου 
2006, για τερματισμό της παράνομης λατόμησης από την εταιρεία “∆ομοκός”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1070, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει η Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι προγραμματισμός υπάρχει για την κατασκευή του αποχετευτικού 
οικιακών λυμάτων της Βορόκληνης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1071, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι προγραμματισμός υπάρχει για τα πιο κάτω έργα: 

1. Παραλιακός δρόμος Λάρνακας-∆εκέλειας. 

2. ∆ρόμος δευτερευούσης σημασίας που είναι από χρόνια στο Τοπικό Σχέδιο 
Λάρνακας και η κατασκευή του θα υποστηρίξει κυκλοφοριακά το παραλιακό 
μέτωπο της Λάρνακας, στο στάδιο κατασκευής του παραλιακού δρόμου. 

3. Κύριος δρόμος Βορόκληνης για τον οποίο το κοινοτικό συμβούλιο Βορόκληνης 
ζητά επίσπευση των διαδικασιών για ζήτηση προσφορών και μείωση της 
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συνεισφοράς του κοινοτικού συμβουλίου στο 10%, καθότι ο δρόμος είναι 
χαρακτηρισμένος ως μικτό οδικό/πολεοδομικό έργο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1072, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την υιοθέτηση/προώθηση ενσωμάτωσης στην κυπριακή 
νομοθεσία του Κανονισμού 1082/2006 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και της 
Επιτροπής για τη δημιουργία Ευρωπαϊκών Ομίλων Ευρωπαϊκής Συνεργασίας 
(ΕΟΕΣ).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1073, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν προωθείται πλαίσιο νομοθετικού χαρακτήρα για 
αναπτυξιακές εταιρείες στο χώρο της τοπικής αυτοδιοίκησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1074, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει τεθεί αίτημα προς το κράτος για χρηματοδότηση 
ασθενή για μεταφορά του στο εξωτερικό για σκοπούς αλλαγής φύλου και, εάν ναι, 
κατά πόσο έχει εγκριθεί η συγκεκριμένη αίτηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1075, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχει παρατηρηθεί ότι σε δημοτικό σχολείο υπάρχει κοριτσάκι, το οποίο 
κατάγεται από ευρωπαϊκή χώρα, που οι γονείς του το υποχρεώνουν να φοράει 
μουσουλμανική μαντίλα, καθώς και ρούχα τα οποία καλύπτουν όλο το σώμα μέχρι τα 
υποδήματα, ασχέτως καιρικών συνθηκών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Ποια είναι η πολιτική του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού επί του θέματος 
των θρησκευτικών συμβόλων, χριστιανικών, μουσουλμανικών και άλλων; 

2. Ποια μέτρα έχουν ληφθεί ως προς την ισότητα μεταξύ των παιδιών, ασχέτως 
καταγωγής, χρώματος, υπηκοότητας και θρησκευτικών πιστεύω; 

3. Ποια η γνωμάτευση της Επιτρόπου Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού 
επί του συγκεκριμένου θέματος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1076, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σε απάντησή του στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.469, ημερομηνίας 9 
Νοεμβρίου 2009, ο Υπουργός Υγείας κ. Χρίστος Πατσαλίδης αναφέρει ότι δεν 
υπάρχουν ενδιαφερόμενοι γαστρεντερολόγοι για εργοδότηση και ως εκ τούτου το 
Γαστρεντερολογικό-Ενδοσκοπικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου δε 
λειτουργεί. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα αρχίσει το πιλοτικό πρόγραμμα των λιστών αναμονής για 
ενδοσκοπήσεις σε άλλα νοσοκομεία, π.χ. Λάρνακας, έτσι ώστε να εξυπηρετούνται και 
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οι ασθενείς της επαρχίας Αμμοχώστου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1077, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Μετά την ψήφιση της σχετικής νομοθεσίας πόσοι παρακάθισαν στις εξετάσεις 
για απόκτηση Άδειας Οδικού Μεταφορέα και πόσοι από αυτούς πέτυχαν να 
αποκτήσουν την άδεια αυτή; 

2. Μετά την ψήφιση της σχετικής νομοθεσίας πόσοι παρακάθισαν στις εξετάσεις 
για απόκτηση Επαγγελματικής Άδειας Λεωφορείου, πόσοι για απόκτηση 
Επαγγελματικής Άδειας Φορτηγού και πόσοι για απόκτηση Επαγγελματικής 
Άδειας Ταξί, καθώς και πόσοι από αυτούς κατάφεραν να αποκτήσουν την 
επαγγελματική άδεια κατά κατηγορία;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1078, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προβεί σε παραχώρηση ισόποσης χορηγίας 
για αγορά αυτοκινήτου στις πενταμελείς οικογένειες με αυτήν που παρέχεται στις 
εξαμελείς οικογένειες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1079, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προβεί σε εξίσωση της αντιμισθίας των 
εθνοφρουρών μελών πενταμελών οικογενειών με αυτήν που καταβάλλεται στα παιδιά 
πολύτεκνων οικογενειών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1080, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προβεί σε μείωση των διδάκτρων για τις 
πενταμελείς οικογένειες στα δημόσια νηπιαγωγεία όπως ισχύει για τις πολύτεκνες 
οικογένειες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1081, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να αυξήσει και να εξισώσει την κρατική χορηγία 
της Παγκύπριας Οργάνωσης Πενταμελούς Οικογένειας με αυτήν που παρέχεται στην 
Παγκύπρια Οργάνωση Πολυτέκνων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1082, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το υπουργείο του να επεκτείνει το επίδομα 
μάνας σε όλες τις τρίτεκνες μάνες (επαναφορά του επιδόματος με βάση τη νομοθεσία 
του 2002).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1083, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του 
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βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το υπουργείο του προτίθεται να παραχωρήσει 13ο 
επίδομα τέκνου στις πενταμελείς οικογένειες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1084, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προβεί σε ετήσια αναθεώρηση του 
επιδόματος τέκνου για αναπλήρωση της αγοραστικής του δύναμης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1085, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προβεί σε αύξηση και εξίσωση του 
επιδόματος τέκνου των πενταμελών οικογενειών με αυτό που παραχωρείται στις 
εξαμελείς οικογένειες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1086, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ο δήμος και οι οργανωμένοι φορείς της Λάρνακας εδώ και χρόνια διεκδικούν 
την εγκατάσταση στην πόλη της έδρας είτε του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου είτε 
κάποιας άλλης πανεπιστημιακής σχολής, παραδείγματος χάριν της Σχολής Καλών 
Τεχνών.  Για το σκοπό αυτό έχουν προβεί σε επανειλημμένα διαβήματα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Κατά πόσο προτίθεται να έρθει αρωγός σε αυτό το αίτημα της πόλης της 
Λάρνακας. 

2. Κατά πόσο υπάρχει συγκεκριμένος σχεδιασμός για την ικανοποίηση του πιο 
πάνω αιτήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1087, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Από επαφές που έχω πραγματοποιήσει πληροφορούμαι ότι η Μονάδα 
Αεροπορικών Επιχειρήσεων (ΜΑΕΠ) στο παλιό αεροδρόμιο Λάρνακας στεγάζεται σε 
χώρους που κρίνονται εντελώς ακατάλληλοι, τόσο για το προσωπικό όσο και για τα 
πτητικά μέσα.  Οι χώροι αυτοί κρίνονται επιεικώς ανεπαρκείς, τόσο για την εκτέλεση 
της ευαίσθητης αποστολής της ΜΑΕΠ όσο και για τη διασφάλιση συνθηκών 
αξιοπρεπούς εργασίας στο προσωπικό που βρίσκεται σε υπηρεσία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα μέτρα που λαμβάνονται, προκειμένου η ΜΑΕΠ να αποκτήσει σύγχρονους, 
λειτουργικούς και κατάλληλους χώρους στέγασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1088, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχουν αρχίσει οι διαδικασίες για την αγορά μεγάλου 
αριθμού λεωφορείων στα πλαίσια της υλοποίησης της νέας νομοθεσίας για τη 
δημιουργία αξιόπιστου συστήματος μαζικών μεταφορών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
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κατά πόσο κατά τη διαδικασία της αγοράς των νέων λεωφορείων λαμβάνεται υπόψη η 
αναγκαιότητα να ξεφύγουμε από τα ορυκτά καύσιμα και να κινηθούμε προς 
οικολογικότερα καύσιμα.  Συγκεκριμένα, κατά πόσο αξιολογείται η δυνατότητα αγοράς 
ηλεκτρικών, υβριδικών ή θερμικών λεωφορείων ή λεωφορείων που κινούνται με 
υδρογόνο, όπως ακριβώς συμβαίνει σε όλες τις σύγχρονες πόλεις της Ευρώπης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1089, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Εδώ και δύο περίπου μήνες έχει αφυπηρετήσει από τη θέση της Επιτρόπου 
Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα η κ. Γούλλα Φράγκου και η 
νευραλγική αυτή θέση παραμένει δυστυχώς κενή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
πότε πρόκειται να γίνει η νέα πλήρωση της συγκεκριμένης θέσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1090, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Μετά την κατάρρευση της οροφής του ∆ημοτικού Θεάτρου Λευκωσίας το 
κτίριο αυτό, που βρίσκεται σε ένα νευραλγικό σημείο της πρωτεύουσας, παραμένει 
εγκαταλελειμμένο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για το αν υπάρχουν σχέδια για την ανοικοδόμηση του κτιρίου ή αξιοποίηση του χώρου 
αυτού με άλλο τρόπο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1091, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Αν υπάρχει τελεσίδικη απόφαση για την έναρξη κατασκευής του νέου κτιρίου 
της Βουλής. 

2. Την ακριβή φάση στην οποία βρίσκεται η διαδικασία για την κατασκευή του 
νέου κτιρίου της Βουλής. 

3. Αν έχουν γίνει σκέψεις για την αξιοποίηση του υφιστάμενου κτιρίου, όταν θα 
έχει αποπερατωθεί το νέο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1092, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τον όρο “δασοκομάντος” στο ∆ασονομείο, τι 
συμπεριλαμβάνει, ποια εκπαίδευση πρέπει να έχουν τα άτομα αυτά και από ποιους 
διοικούνται, καθώς και πώς διασφαλίζεται η ασφάλεια αυτών των ανθρώπων σε 
περίπτωση πυρκαγιάς.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1093, ημερομηνίας 26 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε πληροφορηθεί ότι το μηχάνημα για μέτρηση της οστικής πυκνότητας 
στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου βρίσκεται εκτός λειτουργίας εδώ και έξι μήνες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το εν λόγω θέμα και πότε υπολογίζεται να αρχίσουν οι 
εξετάσεις για οστεοπόρωση, ώστε να εξυπηρετούνται αμέσως οι ασθενείς.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1094, ημερομηνίας 26 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το κράτος να εξαιρέσει τους επαγγελματίες 
οδηγούς ταξί από τη χρήση ζωνών ασφαλείας εντός ορίων κατοικημένων περιοχών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1095, ημερομηνίας 27 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το συνολικό κόστος κατάσβεσης της πυρκαγιάς στο 
Σαϊττά το 2007 και το μέχρι σήμερα υπολογιζόμενο κόστος της αποκατάστασης της 
περιοχής ανέρχεται στα 1.409.463 ευρώ (έργα ανάπλασης: 600.000 ευρώ, κόστος 
κατάσβεσης: 427.788 ευρώ και αντιδιαβρωτικά και αντιπλημμυρικά έργα:  381.675 
ευρώ).  Το ποσό αυτό έχει παραχωρηθεί από τον κρατικό προϋπολογισμό, αφού η 
ΑΗΚ αρνείται να αναλάβει το κόστος και την ευθύνη που φαίνεται να της αναλογεί.  
Επίσης, έχω πληροφορηθεί ότι έχει παραχωρηθεί ειδική χορηγία από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή για την αποκατάσταση του περιβάλλοντος της περιοχής Σαϊττά μετά την 
καταστροφική πυρκαγιά του 2007. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για το πραγματικό κόστος αποκατάστασης του περιβάλλοντος μετά την πυρκαγιά στο 
Σαϊττά, τις προθέσεις της ΑΗΚ και για το ύψος του κονδυλίου που παραχωρήθηκε 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και ανάλυση του τρόπου με τον οποίο διαχειρίστηκε το 
κονδύλι το αρμόδιο υπουργείο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1096, ημερομηνίας 27 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το ποσοστό των μαθητών που φοιτούν στο Γυμνάσιο - Λύκειο 
Λευκάρων οι οποίοι προέρχονται από κοινότητες που γειτνιάζουν με το δήμο 
Λευκάρων. Παρακαλείται επίσης να ενημερώσει τη Βουλή κατά πόσο προτίθεται το 
αρμόδιο υπουργείο να μετονομάσει το εν λόγω σχολείο σε “Περιφερειακό Γυμνάσιο 
και Λύκειο Λευκάρων”. 

 Θεωρώ ότι πρέπει να εξεταστεί άμεσα και η συμμετοχή στη Σχολική Εφορεία 
Λευκάρων των κοινοταρχών των κοινοτήτων των οποίων οι μαθητές φοιτούν στο  
Γυμνάσιο - Λύκειο Λευκάρων για πιο αντιπροσωπευτική λειτουργία της εφορίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1097, ημερομηνίας 27 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Με δεδομένο το γεγονός ότι η κυπριακή πολιτεία οφείλει να θυμάται και να 
τιμά τους ανθρώπους που πολέμησαν το 1974 απέναντι στον Τούρκο εισβολέα, 
ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός για το τι προτίθεται να πράξει το υπουργείο για τους 
εκπαιδευτικούς πολεμιστές του 1974. 

 Παράλληλα, σας επισυνάπτω επιστολή του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Πολεμιστών Εκπαιδευτικών του 1974 και παρακαλώ να απαντήσετε στις 
συγκεκριμένες εισηγήσεις και αιτήματα του συνδέσμού.  Η αναγνώριση της 
προσφοράς τους προς την πατρίδα είναι, πιστεύω, το λιγότερο που μπορούμε ως 
πολιτεία να προσφέρουμε σήμερα σε αυτούς τους ανθρώπους.» 

Σημείωση:    Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1098, ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010, του 
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βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει ολοκληρωθεί η έρευνα της αστυνομίας και του 
Τμήματος ∆ασών για την υπόθεση της κακόβουλης ζημιάς στον ιστορικό αιωνόβιο 
πλάτανο στο κέντρο του χωριού Πέρα Πεδί.  Συγκεκριμένα άτομα στην κατεύθυνση 
των οποίων στράφηκαν οι έρευνες φαίνεται να τρύπησαν τον κορμό του πλατάνου και 
διοχέτευσαν σε αυτόν τοξικές ουσίες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πόρισμα της έρευνας και γιατί καθυστερεί η λήψη μέτρων κατά 
των υπευθύνων της κακόβουλης ζημιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1099, ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό των καταγγελιών που δέχθηκε παγκύπρια η αστυνομία 
για δηλητηρίαση και κακοποίηση ζώων, καθώς και πόσοι από τους παρανομούντες 
κατηγορήθηκαν (δικαστικά), πόσοι από αυτούς καταδικάστηκαν και ποια ήταν η ποινή 
που τους επιβλήθηκε.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1100, ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Η ατμοσφαιρική ρύπανση αποτελεί ένα πρόβλημα δημόσιας υγείας κι ένα 
περιβαλλοντικό θέμα αιχμής.  Η ατμοσφαιρική ρύπανση είναι υπεύθυνη για το θάνατο    
370 000 Ευρωπαίων, ενώ μειώνει τον προσδόκιμο μέσο όρο ζωής από εννιά μήνες 
μέχρι δύο χρόνια και αυξάνει τις αναπνευστικές παθήσεις.  Τα λεπτόκοκκα 
αιωρούμενα σωματίδια αποτελούν αιτία 350 000 πρόωρων θανάτων ετησίως στην 
ΕΕ. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Σε ποιο βαθμό εντοπίζεται πρόβλημα ατμοσφαιρικής ρύπανσης στην Κύπρο σε 
σχέση με τα λεπτόκοκκα αιωρούμενα σωματίδια (PM2.5); 

2. Σε ποιες ενέργειες προβαίνει το αρμόδιο υπουργείο, για να διασφαλιστεί η 
πλήρης εφαρμογή της κοινοτικής Οδηγίας περί της ποιότητας του αέρα; 

3. Προτίθεται η κυβέρνηση να αναλάβει πρωτοβουλία σε κοινοτικό επίπεδο, ώστε 
να ενισχυθεί το όριο που τίθεται από την Οδηγία (25 mg/m3), το οποίο είναι 
υπερδιπλάσιο από αυτό που προτείνει ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.157, ημερομηνίας 31ης 
Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.157 που υπέβαλε ο 
Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. Χατζηγιάννη, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 17/09/2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Υπουργείο Εσωτερικών προωθεί τη διαδικασία διαχωρισμού τετρακόσιων 
ογδόντα πέντε (485) οικοπέδων αυτοστέγασης στην Επαρχία Λεμεσού για να 
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παραχωρηθούν σε δικαιούχους εκτοπισθέντες. Συγκεκριμένα, διαχωρίζονται 
ογδόντα τρία (83) οικόπεδα στο Κολόσσι και εκατό σαράντα επτά (147) 
οικόπεδα στο Καντού, που θα παραχωρηθούν σε δικαιούχους εκτοπισθέντες 
μέχρι το τέλος Μαΐου 2010. 

(β)  Βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία διαχωρισμού εκατό ογδόντα (180) οικοπέδων 
στην περιοχή Σωτήρας, τα οποία προγραμματίζεται να παραχωρηθούν σε 
δικαιούχους πριν το τέλος του τρέχοντος έτους, αφού συμπληρωθούν οι 
διαβουλεύσεις με τα εμπλεκόμενα Τμήματα/Υπηρεσίες. 

(γ)  Επιπρόσθετα, έχει ετοιμαστεί σχέδιο διαχωρισμού είκοσι πέντε (25) οικοπέδων 
στην Επισκοπή, σε σχέση με το οποίο έχουν ζητηθεί οι απόψεις των 
συναρμόδιων Υπηρεσιών. Προγραμματίζεται η παραχώρηση των εν λόγω 
οικοπέδων περί τον Οκτώβριο 2010. Στην ίδια περιοχή βρίσκεται σε πρώιμο 
στάδιο η επεξεργασία σχεδίου για το διαχωρισμό άλλων πενήντα (50) περίπου 
οικοπέδων, τα οποία εκτιμάται ότι θα παραχωρηθούν πριν το τέλος του 2010. 

(δ)  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως δεν προγραμματίζει την απαλλοτρίωση 
γης Ε/Κ ιδιοκτησίας στη Μουτταγιάκα για διαχωρισμό νέων οικοπέδων 
αυτοστέγασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.194, ημερομηνίας 9 
Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.194 που υπέβαλε ο 
Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. Χατζηγιάννης, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 23/09/2009, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Υπουργείο Εσωτερικών προωθεί τη διαδικασία διαχωρισμού οικοπέδων σε 
κρατική γη στην κοινότητα Κόρνου για να παραχωρηθούν ως αντιστάθμισμα, 
με προτεραιότητα σε δικαιούχους εκτοπισθέντες που διαμένουν σε Τ/Κ 
κατοικίες και στη συνέχεια σε δικαιούχους εκτοπισθέντες που διαμένουν σε 
οικιστικές μονάδες που έχουν ανεγερθεί σε γη Τ/Κ ιδιοκτησίας που δεν έχει 
απαλλοτριωθεί, για τις οποίες δεν είναι δυνατό να εκδοθεί τίτλος ιδιοκτησίας. Το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως σε συνεργασία με τον Κοινοτάρχη Κόρνου 
αξιολόγησε τις κρατικές ιδιοκτησίες που θα μπορούσαν να αξιοποιηθούν για 
τον πιο πάνω σκοπό και αφού λήφθηκαν υπόψη οι εισηγήσεις του Κοινοτάρχη 
επιλέγηκαν οι κρατικές ιδιοκτησίες που θεωρούνται κατάλληλες για το 
διαχωρισμό οικοπέδων για το συγκεκριμένο σκοπό. 

(β) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως επεξεργάζεται σχέδιο για το διαχωρισμό 
τετρακόσιων εξήντα (460) περίπου οικοπέδων και μόλις ολοκληρωθεί η 
διαβούλευση με τα εμπλεκόμενα Τμήματα θα αρχίσει να προωθείται κατά 
φάσεις η διαδικασία του διαχωρισμού των οικοπέδων, που εκτιμάται ότι θα 
ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος Ιουλίου 2010. Μόλις ολοκληρωθεί η οριοθέτηση 
των οικοπέδων από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, θα είναι δυνατή 
η παραχώρησή τους σε δικαιούχους εκτοπισθέντες. 

(γ) Σημειώνεται ότι σχετικά περιορισμένος αριθμός οικοπέδων από τους 
προγραμματιζόμενους διαχωρισμούς πιθανό να παραχωρηθεί για σκοπούς 
στέγασης οικογενειών με περιορισμένα εισοδήματα και αυτοστέγασης 
εκτοπισθέντων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.291, ημερομηνίας 5 
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Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Κατασκευή γεφυριού στο δρόμο Κελοκεδάρων-Ζιριπιλλή-Νατάς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.291, ημερ. 8/10/2009, η οποία μας διαβιβάστηκε από το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, λόγω αρμοδιότητας, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ ότι στο στάδιο αυτό έχει ζητηθεί: 

(α) από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας να εξετάσει το ενδεχόμενο 
επεμβάσεων επί του ποταμού, και  

(β)  από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων η προσκόμιση στοιχείων, αναφορικά με τη 
μέγιστη ροή νερού, κατά τα τελευταία 25 χρόνια. Τα στοιχεία αυτά έχουν ήδη 
εξασφαλιστεί. 

2. Στη συνέχεια στη βάση της οριοθέτησης που θα γίνει και λαμβάνοντας υπόψη 
τα αναγκαία υδρολογικά στοιχεία θα αξιολογηθεί η ανάγκη, ο βαθμός και ο τρόπος 
βελτίωσης του γεφυριού. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.453, ημερομηνίας 5 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη, με αριθμό 23.06.009.04.453 και σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργείο Εσωτερικών περιλαμβάνει στον προϋπολογισμό του κάθε χρόνο κονδύλι 
με το οποίο παραχωρεί οικονομική βοήθεια, για την πραγματοποίηση εκστρατειών 
καθαριότητας, τόσο από τις Επαρχιακές ∆ιοικήσεις όσο και από την Τοπική 
Αυτοδιοίκηση. 

 Η ανεξέλεγκτη διάθεση στερεών αποβλήτων είναι ένα πρόβλημα πολυδιάστατο 
και απαιτείται η συνεργασία όλων για να αντιμετωπιστεί. Το Υπουργείο Εσωτερικών 
εφαρμόζοντας συγκεκριμένη Στρατηγική προσπαθεί να περιορίσει όσο το δυνατό 
περισσότερο την ανεξέλεγκτη διάθεση των στερεών αποβλήτων. 

 Συγκεκριμένα με την κατασκευή του δικτύου Πράσινων Σημείων (Green Points) 
σε όλη την Κύπρο θα δοθεί η δυνατότητα στον πολίτη να εναποθέτει σε 
συγκεκριμένους οργανωμένους χώρους απόβλητα τα οποία σήμερα τα εναποθέτει 
παράνομα στην ύπαιθρο και σε δημόσιους χώρους. Παράλληλα με την εφαρμογή των 
κανονισμών (βρίσκονται στην Νομική Υπηρεσία για έγκριση) για τη διαχείριση των 
Αποβλήτων από Εκσκαφές, Κατεδαφίσεις και Κατασκευές (Α.Ε.Κ.Κ.) οι παραγωγοί 
Α.Ε.Κ.Κ. θα πρέπει να οργανώσουν είτε ατομικά είτε συλλογικά συστήματα διαχείρισης 
των Α.Ε.Κ.Κ. Παρόμοιοι κανονισμοί εφαρμόστηκαν με επιτυχία από το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για τη διαχείριση των συσκευασιών και 
αποβλήτων συσκευασιών. 

 Επίσης θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι σύντομα οι Επιθεωρητές του 
Υπουργείου Εσωτερικών θα επιθεωρούν έκτος του κανονικού ωραρίου τους πράγμα που 
θα συμβάλει ακόμα περισσότερο στην καλύτερη εφαρμογή της νομοθεσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.608, 
ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2009, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
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Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.608 και ημερ. 
16 ∆εκεμβρίου 2009 και παραθέτω τα ζητούμενα στοιχεία: 

Ερώτημα 1: 

Ποια μέτρα λαμβάνονται ώστε να ενισχυθεί ουσιαστικά η στελέχωση των 
Αστυνομικών Σταθμών στην περιοχή της Αγίας Νάπας και της ελεύθερης 
περιοχής Αμμοχώστου ιδιαίτερα τους μήνες Μάρτιο-Οκτώβριο; 

 Οι Αστυνομικοί Σταθμοί Αμμοχώστου και ειδικά οι Σταθμοί Αγίας Νάπας και 
Παραλιμνίου στις περιοχές των οποίων παρουσιάζεται η μεγαλύτερη αύξηση 
πληθυσμού κατά τους καλοκαιρινούς μήνες, ενισχύονται με την τοποθέτηση 
νεοσυλλέκτων Αστυφυλάκων που συμπληρώνουν την εκπαίδευσή τους στην 
Αστυνομική Ακαδημία. Επιπρόσθετα, η αστυνόμευση της περιοχής των Σταθμών 
Παραλιμνίου και Αγίας Νάπας ενισχύεται και από άλλα Τμήματα της οικείας 
Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης, όπως τον Ουλαμό Πρόληψης Εγκλημάτων, το Τμήμα 
Ανιχνεύσεως Εγκλημάτων, τον Κλάδο Τροχαίας, τον Ουλαμό Πρόληψης Οδικών 
∆υστυχημάτων, τον Ειδικό Ουλαμό Μοτοσικλετιστών του Αρχηγείου Αστυνομίας και τη 
Μηχανοκίνητη Μονάδα Άμεσης ∆ράσης (ΜΜΑ∆). 

Ερώτημα 2: 

Ποιος είναι ο αριθμός των μελών της Αστυνομίας σε αναλογία με τον πληθυσμό 
στις συγκεκριμένες περιοχές κατά τους καλοκαιρινούς μήνες; 

 Κατά την καλοκαιρινή περίοδο (Μάιος-Οκτώβριος), ο Σταθμός της Αγίας Νάπας 
επανδρώνεται με 23 μέλη, ενώ τη χειμερινή περίοδο (Νοέμβριος-Απρίλιος) με 18 
μέλη. Ο Σταθμός Παραλιμνίου επανδρώνεται ολόχρονα με 20 μέλη, καθώς ο 
συγκεκριμένος Σταθμός είναι επιφορτισμένος με τη φρούρηση των κρατουμένων και 
τη μεταφορά τους στα ∆ικαστήρια. 

 Οι μόνιμοι κάτοικοι Αγίας Νάπας, κατά τη χειμερινή περίοδο, υπολογίζονται σε 
3,000 και οι τουρίστες, ντόπιοι και ξένοι, σε 65,000. Την καλοκαιρινή περίοδο, οι 
μόνιμοι κάτοικοι ανέρχονται σε 6,000, καθώς οι 3,000 είναι εργαζόμενοι στην 
τουριστική βιομηχανία. Ο αριθμός των τουριστών, ντόπιων και ξένων, κατά την 
καλοκαιρινή περίοδο ανέρχεται στις 520,000. 

 Οι μόνιμοι κάτοικοι Παραλιμνίου, κατά τη χειμερινή περίοδο, υπολογίζονται σε 
22,000 και οι τουρίστες, ντόπιοι και ξένοι, σε 170,000. Κατά την καλοκαιρινή περίοδο, 
οι μόνιμοι κάτοικοι αυξάνονται σε 27,000, καθώς οι 5,000 εργάζονται στην τουριστική 
βιομηχανία, ενώ οι τουρίστες, ντόπιοι και ξένοι, υπολογίζονται σε 320,000. 

 Από τα πιο πάνω, προκύπτει ότι ο αριθμός των μελών της Αστυνομίας σε 
αναλογία με τον πληθυσμό στις περιοχές Παραλιμνίου και Αγίας Νάπας, κατά 
προσέγγιση είναι: 

α)  για τον Αστυνομικό Σταθμό Παραλιμνίου 1:2500 για τη χειμερινή περίοδο και 
1:4000 για την καλοκαιρινή περίοδο, 

β)  για τον Αστυνομικό Σταθμό Αγίας Νάπας 1:770 για τη χειμερινή περίοδο και 
1:4000 για την καλοκαιρινή περίοδο. 

Ερώτημα 3: 

Πού βρίσκεται το θέμα ύπαρξης Αστυνομικού της Γειτονιάς στο Φρένναρος; 

 Η έλλειψη προσωπικού που αντιμετωπίζει η Αστυνομία και τα πολλαπλά 
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καθήκοντα που καλούνται να επιτελέσουν οι Αστυνομικοί, δεν επιτρέπουν, 
τουλάχιστον στο παρόν στάδιο, την εφαρμογή του θεσμού του Αστυνομικού της 
Γειτονιάς στο Φρένναρος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.610, ημερομηνίας 10 
∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, με αριθμό 23.06.009.04.610 και σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργείο Εσωτερικών περιλαμβάνει στον προϋπολογισμό του κάθε χρόνο κονδύλι 
με το οποίο επιχορηγεί τις κοινότητες που επιθυμούν να αγοράσουν καινούρια 
σκυβαλοφόρα και σάρωθρα. Το ύψος της επιχορήγησης φτάνει το 50% της συνολικής 
αξίας της αγοράς του οχήματος. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι οι προσφορές για την αγορά των οχημάτων από τις 
Κοινότητες γίνονται με βάση συγκεκριμένους Όρους ∆ιαγωνισμού που ετοιμάστηκαν 
από το Υπουργείο Εσωτερικών και την Ηλεκτρομηχανολογική Υπηρεσία. Στην 
επιτροπή αξιολόγησης συμμετέχει πάντα και ένας εκπρόσωπος από το Υπουργείο 
Εσωτερικών και ένας από την Ηλεκτρομηχανολογική Υπηρεσία. 

 Η πιο πάνω επιχορήγηση παρόλο που δεν ισχύει για τους ∆ήμους, αρκετοί 
∆ήμοι έχουν ήδη προχωρήσει στην αγορά καινούριων σκυβαλοφόρων και σαρώθρων. 
Στην αξιολόγηση των προσφορών συμμετέχει και εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.618, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.03.421 ημερ. 8/1/2010 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Σύμφωνα με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 64.513, ημερ. 26.10.2006 
(ερ. 117, τόμος 6) και μέσα στα πλαίσια της πρώτης Εθνικής Στρατηγικής για τα 
Ναρκωτικά 2004-2008 το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου, το Υπουργείο 
Εσωτερικών σε συνεργασία με το ΑΣΚ ανέλαβε να φέρει εις πέρας τη ∆ράση: 
“Ανάπτυξη και προώθηση ψυχαγωγικών δραστηριοτήτων, που στοχεύουν στους 
νέους γενικά και ιδιαίτερα σε ομάδες νέων υψηλού κινδύνου, με την ανάπτυξη ενός 
κοινωνικού δικτύου που να συμπεριλαμβάνει την Τοπική Αυτοδιοίκηση”. Ενόψει των 
πιο πάνω, το Υπουργείο Εσωτερικών σε συνεργασία με το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο 
Κύπρου, ήρθε σε επαφή με την Ένωση ∆ήμων και την Ένωση Κοινοτήτων για την 
υλοποίηση των πιο πάνω. Η Ένωση ∆ήμων ανέλαβε η ίδια να έχει διαβουλεύσεις με 
τους ∆ήμους αλλά μέχρι σήμερα δεν έχει υποβάλει οποιεσδήποτε προτάσεις. 

 Η Ένωση Κοινοτήτων αντιμετώπισε θετικά αυτές τις ∆ράσεις. Εισηγήθηκε 
αριθμό Κοινοτήτων, οι οποίες θεωρούνται υψηλού κινδύνου, ύστερα από συνεννόηση 
με την αστυνομία και μετά από συνεννόηση με τους Κοινοτάρχες των υπό αναφορά 
Κοινοτήτων. Υποδείχθηκαν Κοινότητες από τις Επαρχίες Λευκωσίας (Παλιομέτοχο, 
Παλαιχώρι Ορεινής, Γαλάτα), Λάρνακας (Λειβάδια, Σκαρίνου, Ξυλοτύμπου), Λεμεσού 
(Απαίσια, Πισσούρι, Κυπερούντα) και Πάφου (Χλώρακα, Τσάδα, Πωμός). Ακολούθως 
έγινε μια σειρά από συναντήσεις/διαβουλεύσεις με τα Κοινοτικά Συμβούλια των 
προαναφερθέντων Κοινοτήτων για την εμπλοκή των Κοινοτήτων στην προώθηση 
αυτών των ∆ράσεων. Περί τα μέσα του 2008, έτυχαν χρηματοδότησης 6 κοινότητες 
(Παλαιχώρι Ορεινής, Απαίσια, Κυπερούντα, Ξυλοτύμπου, Λειβάδια, Γαλάτα), οι οποίες 
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κατάθεσαν, σύμφωνα με τις υποδείξεις του ΑΣΚ, σχέδιο εργασίας για ανάπτυξη 
δραστηριοτήτων υγιούς απασχόλησης στις κοινότητές τους. Αναπτύχθηκαν 
δραστηριότητες, όπως θέατρο, παιδικές χορωδίες, χορευτικά συγκροτήματα, ομάδες 
ποδοσφαίρου, αντισφαίρισης κτλ. 

 Ο θεσμός και οι δραστηριότητες αξιολογήθηκαν στην πορεία, με σχετικό 
ερωτηματολόγιο το οποίο και ετοιμάστηκε από το ΑΣΚ, και συνεχίζουν να 
εφαρμόζονται επιτυχώς στα πλαίσια και της νέας Εθνικής Στρατηγικής για τα 
Ναρκωτικά 2009-2012. Σύμφωνα με την τελευταία αναφορά από τις προαναφερθείσες 
κοινότητες, το έτος 2008 συμμετείχαν γύρω στα 500 νεαρά άτομα. Οι δραστηριότητες 
αναμένεται να επαναξιολογηθούν για το έτος 2009 και παράλληλα προγραμματίζονται 
για τους μήνες Μάιο και Ιούνιο 2010 ενημερωτικές επαρχιακές ημερίδες, με στόχο την 
επέκταση του θεσμού. 

 Επίσης στην Κύπρο λειτουργούν οι Σταθμοί Πρόληψης και Θεραπείας του 
ΚΕΝΘΕΑ οι οποίοι στηρίζονται από τους εξής ∆ήμους-Κοινότητες: 

“Ο∆ΥΣΣΕΑΣ” - ΛΕΜΕΣΟΣ 

∆ΗΜΟΣ ΛΕΜΕΣΟΥ ∆ΗΜΟΣ ΑΓ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ∆ΗΜΟΣ ΜΕΣΑ ΓΕΙΤΟΝΙΑΣ ∆ΗΜΟΣ 
ΓΕΡΜΑΣΟΓΕΙΑΣ ∆ΗΜΟΣ ΠΟΛΕΜΙ∆ΙΩΝ 

“ΑΧΙΛΛΕΑΣ” - ΚΟΚΚΙ/ΡΙΑ - ΑΜ/ΣΤΟΥ 

∆ΗΜΟΣ ΠΑΡΑΛΙΜΝΙΟΥ ∆ΗΜΟΣ ΑΓ. ΝΑΠΑΣ ∆ΗΜΟΣ ∆ΕΡΥΝΕΙΑΣ ΑΓ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ 
ΑΧΕΡΙΤΟΥ (ΒΡΥΣΟΥΛΕΣ) ΑΥΓΟΡΟΥ ΣΩΤΗΡΑ ΦΡΕΝΑΡΟΣ ΛΙΟΠΕΤΡΙ ΑΧΝΑ 
ΞΥΛΟΦΑΓΟΥ ΞΥΛΟΤΥΜΠΟΥ ΟΡΜΗ∆ΕΙΑ 

“ΚΙΜΩΝ” - ΛΑΡΝΑΚΑ 

∆ΗΜΟΣ ΛΑΡΝΑΚΑΣ ∆ΗΜΟΣ ΑΡΑ∆ΙΠΠΟΥ ∆ΗΜΟΣ ΑΘΗΕΝΟΥ ΒΟΡΟΚΛΙΝΗ 
ΜΕΝΕΟΥ ΤΕΡΣΕΦΑΝΟΥ KITI 

“ΤΑΜΑΣΟΥ” 

ΕΡΓΑΤΕΣ ΚΑΤΩ ∆ΕΥΤΕΡΑ ΠΑΝΩ ∆ΕΥΤΕΡΑ ΤΣΕΡΙ ΑΝΑΓΥΙΑ 

“ΙΘΑΚΗ” - ∆ΑΛΙ 

∆ΗΜΟΣ Ι∆ΑΛΙΟΥ ΑΛΑΜΠΡΑ ΑΓ. ΒΑΡΒΑΡΑ  ΑΓ. ΑΝΝΑ ΜΑΘΙΑΤΗΣ ΜΟΣΦΙΛΩΤΗ 
ΠΕΡΑ ΧΩΡΙΟ-ΝΗΣΟΥ ΠΥΡΓΑ ΠΟΤΑΜΙΑ ΨΕΥ∆ΑΣ ΛΥΘΡΟ∆ΟΝΤΑΣ ΛΥΜΠΙΑ 
ΚΟΤΣΙΑΤΗΣ ΣΙΑ 

“ΒΕΡΑ ΠΑΪΣΗ” - ΠΑΦΟΣ 

∆ΗΜΟΣ ΠΑΦΟΥ ∆ΗΜΟΣ ΓΕΡΟΣΚΗΠΟΥ ∆ΗΜΟΣ ΠΕΓΕΙΑΣ ∆ΗΜΟΣ ΠΟΛΗΣ 
ΧΡΥΣΟΧΟΥΣ 

“ΦΩΣ” - ΚΟΚΚΙΝΟΤΡΙΜΙΘΙΑ 

ΚΟΚΚΙΝΟΤΡΙΜΙΘΙΑ ΑΓ. ΤΡΙΜΥΘΙΑΣ ∆ΕΝΕΙΑΣ MAΜΜAP I  ΠΑΛΙΟΜΕΤΟΧΟ 

“ΠΗΓΑΣΟΣ” - ΛΕΥΚΩΣΙΑ 

∆ΗΜΟΣ ΑΓ. ∆ΟΜΕΤΙΟΥ ∆ΗΜΟΣ ΑΓΛΑΝΤΖΙΑΣ ∆ΗΜΟΣ ΕΓΚΩΜΗΣ ∆ΗΜΟΣ ΛΑΤΣΙΩΝ 
∆ΗΜΟΣ ΛΑΚΑΤΑΜΙΑΣ 

“ΘΗΣΕΑΣ” -  ΑΚΡΩΤΗΡΙ 

ΑΚΡΩΤΗΡΙ ΚΟΛΟΣΣΙ ΕΝ. ΑΠ. ΑΝΤΡΕΑ ΚΟΛΟΣΣΙ ΕΝ. ΑΠ. ΛΟΥΚΑ ΤΡΑΧΩΝΙ  
ΥΨΩΝΑΣ ΕΡΗΜΗ ΕΠΙΣΚΟΠΗ ΠΑΡΑΜΑΛΙ ΑΥ∆ΗΜΟΥ 
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“ΗΡΑΚΛΗΣ” - ΛΕΥΚΑΡΑ 

∆ΗΜΟΣ ΛΕΥΚΑΡΩΝ ΑΓ. ΒΑΒΑΤΣΙΝΙΑΣ ΑΓ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΒΑΒΑΤΣΙΝΙΑΣ ΒΑΒΛΑ 
ΚΑΤΩ ∆ΡΥΣ ΚΑΤΩ ΛΕΥΚΑΡΑ ΚΟΦΙΝΟΥ ΛΑΓΙΑ ΜΑΡΩΝΙ ΜΕΛΙΝΗ Ο∆ΟΥ ΟΡΑ 
ΣΚΑΡΙΝΟΥ ΤΟΧΝΗ ΧΟΙΡΟΚΟΙΤΙΑ ΨΕΜΑΤΙΣΜΕΝΟΣ 

ΛΑΡΝΑΚΑ 

ΑΝΑΦΩΤΙΑ ΑΛΕΘΡΙΚΟ ΑΓΓΛΙΣΙ∆ΕΣ ΚΙΒΙΣΙΛΙ ΚΛΑΥ∆ΙΑ ΜΕΝΝΟΓΕΙΑ ΜΑΖΩΤΟΣ 
ΑΛΑΜΙΝΟΣ  

 Οι περισσότεροι Σταθμοί (Ιθάκη, Πήγασος, Ηρακλής, Φως, Βέρα Παΐση, 
Οδυσσέας) αξιολογήθηκαν από τους Γερμανούς Εμπειρογνώμονες στο πλαίσιο της 
συνεργασίας του ΑΣΚ με το Πανεπιστήμιο του Αμβούργου κατά το έτος 2008. 
Σύμφωνα με την αξιολόγηση και την παρακολούθηση των θεραπευτικών 
προγραμμάτων από το ΑΣΚ, οι Σταθμοί δεν εργάζονται στοχοθετημένα και με βάση τις 
υφιστάμενες ανάγκες, ενώ η συχνή αλλαγή του προσωπικού πολλές φορές επηρεάζει 
ακόμη και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας τους. Επίσης από τους πιο πάνω 
Σταθμούς, μόνο σε δύο (Οδυσσέα και Ιθάκη) παρακολούθησαν άτομα κάποιο 
θεραπευτικό πρόγραμμα. 

 Στον τομέα της πρόληψης, οι Σταθμοί επικεντρώνονται στην κοινωνική 
δικτύωση και στην ενημέρωση για τη λειτουργία του Σταθμού -παρόλο που κάποιοι 
Σταθμοί λειτουργούν αρκετά χρόνια- με στόχο να συνεχίσουν τη συνεργασία τους με 
τους ∆ήμους. Αυτό έχει ως αποτέλεσμα να ξοδεύεται ο περισσότερος χρόνος γι' αυτό 
το σκοπό και να εφαρμόζονται πολύ λίγες παρεμβάσεις πρόληψης. Το ΚΕΝΘΕΑ δεν 
προβαίνει σε εξωτερική αξιολόγηση των προγραμμάτων του. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.657, ημερομηνίας 30 

∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γιώργος 
Περδίκης με αρ. 23.06.009.04.657, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 12/01/2010, και σας πληροφορώ ότι τα νέα οικόπεδα αυτοστέγασης που 
διαχωρίζονται στο ∆άσος Άχνας, για να παραχωρηθούν σε δικαιούχους 
εκτοπισθέντες, αφορούν χώρο που προοριζόταν για τη μελλοντική επέκταση των 
υφιστάμενων Οικισμών Αυτοστέγασης και σε καμία περίπτωση δεν έχει 
χρησιμοποιηθεί εγγεγραμμένος χώρος πρασίνου για το διαχωρισμό των 
αναφερόμενων οικοπέδων αυτοστέγασης. 

2. Τα δέντρα που επηρεάζονται από τον πιο πάνω διαχωρισμό των οικοπέδων 
αυτοστέγασης έχουν φυτευτεί παράνομα από κατοίκους των γειτονικών οικοπέδων. 

3. Σημειώνεται επίσης ότι στους Οικισμούς Αυτοστέγασης του ∆άσους Άχνας 
έχουν αφεθεί μεγάλοι χώροι πρασίνου, που σταδιακά διαμορφώνονται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.720, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.009.04.720 και ημερ. 
27.1.2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε απάντηση των ερωτημάτων του 
βουλευτή κ. Γ. Περδίκη: 
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1. Οι επιπτώσεις που πιθανόν να προκαλούνται από τη λειτουργία του 
ελαιοτριβείου στο χωριό Αναλιόντας, δεν έχουν διερευνηθεί μέχρι σήμερα από 
το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

2. Από επιθεώρηση που έγινε στις 6.2.2007 από αρμόδιο Επιθεωρητή του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας διαπιστώθηκε ότι το πιο πάνω ελαιοτριβείο 
διαθέτει κλίβανο παραγωγής ζεστού νερού και χρησιμοποιεί ως καύσιμη ύλη 
τους ξηρούς πυρήνες καρπών ελιάς. Τα όρια εκπομπής για κλιβάνους που 
εγκαταστάθηκαν πριν από τις 19.12.2008 και χρησιμοποιούν ξηρούς πυρήνες 
καρπών ελιάς, με βάση τους περί ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη 
Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) Κανονισμούς του 2004 και 2008, θα ισχύσουν 
μετά τις 30.5.2013. Η ημερομηνία αυτή καθορίστηκε κατά την ψήφιση της 
τροποποίησης των εν λόγω Κανονισμών του 2008. 

3. Το συγκεκριμένο ελαιοτριβείο δεν καλύπτεται επί του παρόντος από την 
περιβαλλοντική νομοθεσία για την οποία έχει αρμοδιότητα το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και, μέχρι σήμερα, δεν έχουν γίνει από 
το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων οποιεσδήποτε συστάσεις 
και καταγγελίες κατά του διαχειριστή του ελαιοτριβείου. 

4. Όσον αφορά το θέμα της ηχορρύπανσης, ενημερώνεσθε ότι αυτό δεν εμπίπτει 
στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων αλλά 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και της τοπικής 
αρχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.724, 

ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου  2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην υπό αναφορά ερώτησή σας και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Ο χώρος όπου προγραμματιζόταν η ανέγερση του Επαρχιακού Ταχυδρομικού 
Γραφείου Λάρνακας, απέναντι από την Πυροσβεστική, μαζί με άλλα κυβερνητικά 
κτίρια, παρουσιάζει προβλήματα, λόγω του χρόνου που παρήλθε από την ημερομηνία 
έκδοσης του διατάγματος απαλλοτρίωσης (1993) και λόγω αντιδράσεων των 
προηγούμενων ιδιοκτητών, οι οποίοι έχουν ζητήσει στο μεταξύ την ακύρωση του νέου 
διατάγματος επίσχεσης (2008) και έτσι η υπόθεση βρίσκεται στο δικαστήριο. 

 Θεωρούμε ότι το αποτέλεσμα της δικαστικής διαδικασίας είναι ένας αστάθμητος 
παράγοντας και ως εκ τούτου δεν μπορεί να γίνει οποιαδήποτε πρόβλεψη, σχετικά. 

 Σε συνεννόηση με το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξεως, εξάλλου, 
το οποίο εμπλέκεται στην ανέγερση των κτιρίων της Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης 
Λάρνακας και του Πυροσβεστικού Σταθμού Λάρνακας, είχε προταθεί άλλος χώρος 
κοντά στη Λεωφόρο Σπύρου Κυπριανού, ο οποίος μετά από έρευνα διαπιστώθηκε ότι 
είναι μισθωμένος με μακροχρόνιο συμβόλαιο μέχρι το 2032, στο Συμβούλιο Εμπορίας 
Πατατών, επομένως ούτε αυτός είναι διαθέσιμος στο παρόν στάδιο. 

 Σε περίπτωση που οι μισθωτές ζητήσουν την ακύρωση της πιο πάνω 
σύμβασης μίσθωσης, τότε θα μπορεί να κινηθεί η διαδικασία για παραχώρηση του 
χώρου. 

 Στον προϋπολογισμό του 2010 έχει περιληφθεί κονδύλι ύψους €25.000 για 
διεξαγωγή μελέτης για την ανέγερση νέου Επαρχιακού Ταχυδρομικού Γραφείου 
Λάρνακας. Ωστόσο με βάση τα πιο πάνω δεδομένα, το Τμήμα Ταχυδρομικών 
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Υπηρεσιών δεν προτίθεται να προχωρήσει στο παρόν στάδιο σε μετακίνηση από το 
υφιστάμενο κτίριο, το οποίο είναι ιδιόκτητο. 

 Θα συνεχίσει όμως τις προσπάθειές του για εξεύρεση κατάλληλου χώρου για 
ανέγερση νέου Επαρχιακού Ταχυδρομικού Γραφείου, ενώ πρόθεσή του είναι να 
διατηρήσει το υφιστάμενο ιδιόκτητο κτίριο ως Ταχυδρομικό Γραφείο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.745, 

ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην υπό αναφορά ερώτησή σας και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Η πλήρης ελευθεροποίηση της ταχυδρομικής αγοράς, όπως προβλέπεται από 
την Οδηγία 2008/6/ΕΚ, ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2008, θα τεθεί σε 
εφαρμογή στην Κύπρο την 1.1.2013, με βάση την παράταση ημερομηνίας 
εφαρμογής της που ζήτησε και εξασφάλισε η Κυπριακή ∆ημοκρατία, μαζί με 
άλλες χώρες. 

(β) Η Οδηγία η ίδια δεν υποχρεώνει στην αλλαγή του θεσμικού πλαισίου των 
κρατικών ταχυδρομείων, ωστόσο η οικονομική και διοικητική αυτονομία είναι 
απαραίτητη ώστε αυτά να ανταγωνιστούν ισότιμα σε ένα πλήρως 
απελευθερωμένο περιβάλλον της αγοράς. 

 Προς αυτή την κατεύθυνση, εργάζεται συστηματικά το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων σε συνεργασία με άλλες εμπλεκόμενες υπηρεσίες του 
Κράτους αλλά και τις οργανώσεις των εργαζομένων. 

 Ήδη βρίσκεται ενώπιον των συνδικαλιστικών οργανώσεων των εργαζομένων 
του Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών, αντίγραφο του σχετικού νομοσχεδίου 
για μετατροπή του Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών, σε Οργανισμό 
∆ημοσίου ∆ικαίου, μέσα στα πλαίσια των θεσμοθετημένων διαδικασιών του 
Κράτους και δη της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού και της Μικτής Επιτροπής 
Εργατικού Προσωπικού. 

(γ) Παράλληλα προωθούνται: 

 Ο καταρτισμός στρατηγικού σχεδίου ανάπτυξης για την επόμενη τριετία 
με στόχο την σταδιακή προσαρμογή σε συνθήκες ανταγωνισμού, πλήρη 
αξιοποίηση του υφιστάμενου ταχυδρομικού δικτύου, επανακαθορισμό 
στόχων και προτεραιοτήτων, εξοικείωση του προσωπικού στις νέες 
συνθήκες και εισαγωγή νέων υπηρεσιών και προϊόντων προστιθέμενης 
αξίας, που να ανταποκρίνονται στις μεταβαλλόμενες ανάγκες των 
πελατών αλλά και στις ιδιαιτερότητες της ταχυδρομικής αγοράς όπως 
προκύπτουν από τις εξελίξεις των τεχνολογιών πληροφορικής. 

 Η συνεχής βελτίωση των υφιστάμενων υπηρεσιών και προϊόντων καθώς 
και κοστολόγησή τους έτσι ώστε να επιτυγχάνεται τόσο η ορθολογιστική 
διαχείριση των διαθέσιμων πόρων όσο κα  η διατήρηση των τελών σε 
προσιτές και ομοιόμορφες τιμές, βασιζόμενες στην αρχή κοστοστρέφειας. 

 Η δημιουργία νέας οργανωτικής δομής που να ανταποκρίνεται στις νέες 
ανάγκες, ιδιαίτερα δε με την ενίσχυση του Τμήματος με εξειδικευμένο 
επιστημονικό προσωπικό σε συγκεκριμένους τομείς (π.χ. κοστολόγηση 
υπηρεσιών, διαχείριση ανθρώπινου δυναμικού, σχεδιασμός/ανάπτυξη 
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προϊόντων, marketing κλπ., κάτι που σήμερα λείπει από το Τμήμα.) 

(δ) Το Υπουργείο θα καταβάλει κάθε δυνατή προσπάθεια σε συνεργασία με τις 
άλλες υπηρεσίες του Κράτους, να ολοκληρώσει έγκαιρα τις τροχιοδρομούμενες 
αλλαγές, ώστε το Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών να είναι έτοιμο μέσα στα 
πλαίσια της πλήρους ελευθεροποίησης. 

 Βεβαίως αποτελεί διακηρυγμένη πολιτική του Κράτους ότι τα συμφέροντα του 
προσωπικού θα διασφαλιστούν πλήρως, μέσα από τις προβλεπόμενες 
διαδικασίες. 

(ε) Σε ό,τι αφορά τέλος στις ενέργειες που λαμβάνονται, δεδομένης και της γενικής 
οικονομικής κρίσης, που δεν άφησε ανεπηρέαστες τις Ταχυδρομικές 
Υπηρεσίες, μπορούν να συνοψιστούν στις ακόλουθες: 

 Ορθολογιστική διαχείριση διαθέσιμων πόρων με στόχο τη μείωση των 
λειτουργικών εξόδων, όπου είναι δυνατό, με ιδιαίτερη έμφαση στην 
αξιοποίηση του προσωπικού είτε μέσω προγραμμάτων εκπαίδευσης ή 
μέσω παροχής ηθικών κινήτρων (π.χ. επιβράβευση προσωπικού, 
καθιέρωση βέλτιστων πρακτικών κλπ.)  

 Συνεχής παρακολούθηση και βελτίωση της ποιότητας των παρεχόμενων 
υπηρεσιών, ιδιαίτερα στον τομέα της έγκαιρης και αξιόπιστης παράδοσης 
της αλληλογραφίας. 

 Αναβάθμιση/επέκταση του λογιστικού/κοστολογικού συστήματος 
«ΖΗΝΩΝ», με στόχο τόσο τη συστηματική κοστολόγηση των υπηρεσιών 
και προϊόντων έτσι ώστε να ανταποκρίνονται στις τρέχουσες δαπάνες 
κόστους παραγωγής τους, όσο και στην εξωστρέφεια του συστήματος με 
δυνατότητα παροχής συγκεκριμένων υπηρεσιών μέσω του διαδικτύου 
(π.χ. Ενοικίαση/πληρωμή Ιδιωτικών Ταχυδρομικών Θυρίδων, αγορά 
φιλοτελικών προϊόντων κλπ.) 

 Ευρεία χρήση τεχνολογιών πληροφορικής για σκοπούς 

- Εντοπισμού και παρακολούθησης ταχυδρομικών αντικειμένων 
(Track and Trace, T&T). 

- Ελέγχου επιπέδων ποιότητας, ιδιαίτερα στον τομέα της διανομής. 

- Τηλεματικής διαχείρισης οχημάτων. 

- Μείωσης διοικητικών κόστων και αποτελεσματικότερης 
διαχείρισης ανθρώπινου δυναμικού. 

- Χρήση φορητών σαρωτών ραβδωτού κώδικα για επιτάχυνση 
παράδοσης αντικειμένων EMS/Datapost και έγκαιρη ενημέρωση 
του συστήματος πληροφόρησης των χρηστών. 

 Εισαγωγή νέων υπηρεσιών και προϊόντων όπως: 

- Ηλεκτρονική μεταφορά χρημάτων. 

  - Έκδοση προσωπικού/εταιρικού Γραμματοσήμου. 

  - Προετοιμασία για εισαγωγή άλλων υπηρεσιών προστιθέμενης 
αξίας όπως ταχυμεταφορές εσωτερικού, υβριδικού ταχυδρομείου, 
χρηματοοικονομικές υπηρεσίες, παραλαβή/παράδοση δεμάτων 
μέσω θυρίδων εικοσιτετράωρης  λειτουργίας κ.λπ. 
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 Ανακαίνιση υφιστάμενων ταχυδρομικών κτιρίων και κτιριολογικές μελέτες 
για ανέγερση νέων, με στόχο τόσο την ομοιόμορφη εμφάνισή τους όσο 
και τη βελτίωση της λειτουργικότητάς τους καθώς και τη δημιουργία 
«εταιρικής ποιότητας» με την καθιέρωση στολής για το προσωπικό 
πρώτης γραμμής και ομοιόμορφης εμφάνισης οχημάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.760, 
ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 

κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αντιμετώπιση διάβρωσης της παραλίας στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας 
Χρυσοχούς 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και θέλω να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Η παραλιακή περιοχή Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς, έχει εξεταστεί στα πλαίσια 
της Μελέτης για την προστασία και βελτίωση της ακτής της ευρύτερης 
παράκτιας περιοχής του Κόλπου Χρυσοχούς η οποία εκπονήθηκε από το 
Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, σε συνεργασία με το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. 

2. Ως περιοχή προτεραιότητας για την παράκτια ζώνη του Κόλπου Χρυσοχούς 
που μελετήθηκε καθορίστηκε το τμήμα της ακτής ανατολικά του αλιευτικού 
καταφυγίου Λατσιού, μήκους 3 χιλιομέτρων περίπου (περιοχή δημοτικής πλαζ-
κατασκηνωτικού χώρου). Στο παρόν στάδιο βρίσκονται υπό κατασκευή 4 
παράλληλοι κυματοθραύστες και θωράκιση της παραλίας. Ο τελικός στόχος 
είναι η κατά φάσεις κατασκευή μέχρι το 2015 συνολικά 14 παράλληλων 
κυματοθραυστών στα επόμενα χρόνια με την προϋπόθεση ότι θα εξασφαλιστεί 
έγκαιρα το απαιτούμενο ποσό εισφοράς που αναλογεί στο ∆ήμο. 

3. Το Γενικό Σχέδιο (Master Plan) για την περιοχή Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς, 
προβλέπει την κατασκευή παράλληλων κυματοθραυστών για τη δημιουργία 
κοινοτικής πλαζ και θωράκιση της ακτής για προστασία του κοινοτικού 
γηπέδου. Για την οριστικοποίηση των έργων και τη βέλτιστη 
διάταξη/τοποθέτηση των κυματοθραυστών θα απαιτηθεί ειδική μελέτη καθώς 
και η διεξαγωγή λεπτομερούς περιβαλλοντικής μελέτης, η οποία θα υποβληθεί 
για εξέταση στην Υπηρεσία Περιβάλλοντος. 

4.  Η υλοποίηση του Γενικού Σχεδίου και της περιοχής Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς, 
προβλέπεται να προωθηθεί το 2015 μετά την ολοκλήρωση της κατασκευής των 
κυματοθραυστών στις περιοχές προτεραιότητας και ανάλογα φυσικά με τις 
διαθέσιμες πιστώσεις του Κρατικού Προϋπολογισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.824, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 10.2.2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η εταιρεία ΣΟ∆ΑΠ ΛΤ∆, η οποία είναι Φορέας Εκμετάλλευσης του οινοποιείου 
“ΚΑΜΑΝΤΕΡΕΝΑ” στο Στρουμπί, στα πλαίσια συμμόρφωσής της με τους Όρους της 
Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων έχει προβεί στα ακόλουθα: 

 Τερμάτισε τη διάθεση των υγρών αποβλήτων του οινοποιείου σε 
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χωμάτινες  δεξαμενές. 

 Ξεκίνησε την αναβάθμιση της βιολογικής μονάδας επεξεργασίας υγρών 
αποβλήτων. Μέχρι την αναβάθμιση και λειτουργία της βιολογικής 
μονάδας, τα υγρά απόβλητα που παράγονται από τις εγκαταστάσεις του 
οινοποιείου αποθηκεύονται προσωρινά σε δεξαμενές από ανοξείδωτο 
χάλυβα, συνολικής χωρητικότητας 400 κ.μ. 

 Σε επί τόπου επιθεωρήσεις από το Τμήμα Περιβάλλοντος, δεν διαπιστώθηκε 
να απορρίπτονται υγρά απόβλητα σε χώρους εκτός από τις προσωρινές δεξαμενές, 
από ανοξείδωτο χάλυβα. 

 Καταληκτικά σας διαβεβαιώνω ότι το συγκεκριμένο θέμα βρίσκεται υπό 
παρακολούθηση από το Τμήμα Περιβάλλοντος και σε περίπτωση που παρατηρηθούν 
ενέργειες που εγκυμονούν κίνδυνο ρύπανσης των νερών και του εδάφους θα ληφθούν 
όλα τα προβλεπόμενα νομικά μέτρα σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.829, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 12 Φεβρουαρίου 2010, σε 
σχέση με την Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα αναφορικά με την εκμίσθωση δασικής γης στα δάση «Αλέξιγρος» και 
«Ορείτες» για τη δημιουργία αιολικών πάρκων: 

 Στις 18.3.2009, το Υπουργικό Συμβούλιο, μέσα στα πλαίσια των υποχρεώσεων 
της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για κάλυψη ποσοστού των αναγκών μας 
από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, ενέκρινε την εκμίσθωση δασικής γης στο δάσος 
Ορείτες, συνολικής έκτασης 14.865 m2, στην εταιρεία “Ketonis Developments Ltd” μαζί 
με δικαίωμα διάβασης κατά μήκος υφιστάμενων δασικών δρόμων, για σκοπούς 
εγκατάστασης αιολικού πάρκου και την εκμίσθωση στην ΑΗΚ της δασικής γης 
έκτασης 2.400 m2, για εγκατάσταση ηλεκτρικού υποσταθμού (Αρ. Απόφασης 68.535). 

 Στις 29.7.2009, το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε επίσης την εκμίσθωση της 
δασικής γης, μέρος του δάσους «Ορείτες», έκτασης 113.383 m2, στην εταιρεία "D.K. 
Windsupply Ltd", μαζί με δικαίωμα διάβασης μέσα από υφιστάμενους δασικούς 
δρόμους, για σκοπούς δημιουργίας αιολικού πάρκου και την εκμίσθωση στην Α.Η.Κ. 
της δασικής γης έκτασης 10.350 m2 για εγκατάσταση ηλεκτρικού υποσταθμού (Αρ. 
Απόφασης 69.175). 

 Με βάση τις πιο πάνω αποφάσεις, συνομολογήθηκαν συμβάσεις μίσθωσης 
δασικής γης με τις πιο πάνω εταιρείες, στις οποίες συμπεριλαμβάνεται όρος που 
διαλαμβάνει ότι, το ύψος του αρχικού ετήσιου μισθώματος καθορίζεται με βάση την 
αγοραία αξία της εκμισθωμένης δασικής γης όπως αυτή καθορίζεται από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και το ύψος του μισθώματος θα αναθεωρείται κάθε 
πέντε χρόνια, όπως αυτό θα υπολογίζεται από το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας κατά το χρόνο της αναθεώρησης. 

 Σύμφωνα με εκτίμηση του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, το ύψος 
του αρχικού ετήσιου μισθώματος για τη δασική γη στο δάσος «Αλέξιγρος» 
καθορίστηκε σε €87,855 και για τη δασική γη στο δάσος «Ορείτες» σε €150,080. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
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χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.830, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 

2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

Σημείωση: Η απάντηση του υπουργού, που περιέχει στοιχεία που άπτονται 
προσωπικών δεδομένων, έχει καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής και  
αντίγραφό της δόθηκε στη βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.855, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 17 Φεβρουαρίου 2010 με την 
οποία υποβάλατε την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα 
αναφορικά με τα ερωτήματα που τέθηκαν: 

1.  «Πόσες επιθεωρήσεις έχουν γίνει ως σήμερα και πόσοι λειτουργοί/επιθεωρητές 
είναι επιφορτισμένοι με τους σχετικούς ελέγχους οι οποίοι απορρέουν από την 
νομοθεσία.» 

 Ο περί των Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών των Επιχειρήσεων προς τους 
Καταναλωτές Νόμος, Ν. 103(Ι)/2007 τέθηκε σε εφαρμογή από τις 12 ∆εκεμβρίου 
2007. 

 Εντεταλμένη Υπηρεσία για την εφαρμογή του Νόμου είναι η Υπηρεσία 
Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού της οποίας όλα τα μέλη είναι εξουσιοδοτημένα από το 
Νόμο να εφαρμόζουν τις πρόνοιές του. Επειδή η Εντεταλμένη Υπηρεσία είναι 
επιφορτισμένη με την εφαρμογή και άλλων νομοθεσιών για προστασία των 
καταναλωτών, μόνο τέσσερις λειτουργοί ασχολούνται αποκλειστικά με την εφαρμογή 
του περί των Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών των Επιχειρήσεων προς τους 
Καταναλωτές Νόμου. Μέχρι σήμερα έχουν διενεργηθεί συνολικά 782 επιθεωρήσεις. 

2.   «Πόσες συστάσεις έγιναν και ποιες από αυτές έγιναν περισσότερο από μια 
φορά σε συγκεκριμένες επιχειρήσεις.» 

 Μέσα στο πλαίσιο της προσπάθειας της Εντεταλμένης Υπηρεσίας για την όσο 
το δυνατό συντομότερη και αποτελεσματικότερη συμμόρφωση με τις πρόνοιες του 
Νόμου, υπήρξαν περιπτώσεις όπου χρειάστηκε να γίνουν επαναλαμβανόμενες 
υποδείξεις ή και συστάσεις προς κάποιες επιχειρήσεις για συμμόρφωση. 

3.   «Πόσα πρόστιμα και ποιου ύψους επιβλήθηκαν με βάση αυτή τη νομοθεσία.» 

 Από την εφαρμογή του Νόμου μέχρι σήμερα έχει επιβληθεί πρόστιμο σε μια 
επιχείρηση ύψους € 2000. 

 Για πληρέστερη ενημέρωσή σας παρατίθεται κατωτέρω συνοπτικός πίνακας 
των υποθέσεων που χειρίστηκε η Εντεταλμένη Υπηρεσία για τα χρόνια 2008 και 2009. 

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να σημειώσω ότι οι παραβάσεις που διαπιστώθηκαν 
και αναφέρονται στον πιο κάτω πίνακα, δε θεωρούνται παραβάσεις οι οποίες 
επηρέασαν σοβαρά με οποιοδήποτε τρόπο τα οικονομικά συμφέροντα των 
καταναλωτών. 

Συνοπτικός πίνακας χειρισμού υποθέσεων 2008 και 2009. 
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Έτος Αριθμός 
Υποθέ-
σεων 

Αυτεπάγ- 
γελτες 

Παράπονα Παραβάσεις 

 

Επιβολή 
προστίμου 

Ύψος  
Προστίμου 

2008 316 103 213 135 - - 

2009 446 214 232 136 1 €2000 

  

 Σημειώνεται ότι πέραν από τις πιο πάνω υποθέσεις, η Υπηρεσία Ανταγωνισμού 
και Προστασίας Καταναλωτών, μέσα στο πλαίσιο της συνεργασίας της με τα άλλα 
Κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, συμμετείχε το 2009 σε πανευρωπαϊκή έρευνα 
αναφορικά με ιστοσελίδες που πωλούν ηλεκτρονικό εξοπλισμό. Τα αποτελέσματα της 
έρευνας αξιολογήθηκαν και λήφθηκαν όλα τα μέτρα ώστε οι ιστοσελίδες αυτές να 
συνάδουν πλήρως με τις πρόνοιες των σχετικών νομοθεσιών. 

 Τέλος, με την ευκαιρία αυτή, επιθυμώ να σας ευχαριστήσω για το συνεχές 
ενδιαφέρον της Βουλής των Αντιπροσώπων αναφορικά με τη διασφάλιση των 
δικαιωμάτων των καταναλωτών και να σας διαβεβαιώσω ότι η αποτελεσματική 
προστασία των καταναλωτών και η ενίσχυση της ευημερίας τους με την ποιότητα, την 
ποικιλία, τη δυνατότητα προσιτών τιμών και την ασφάλεια των προϊόντων, αποτελούν 
βασικές προτεραιότητες του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.860, ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.009.04.860 και ημερ. 2 
Μαρτίου 2010 σε σχέση με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, με 
την παράκληση όπως αυτή τεθεί υπόψη του αναφερόμενου βουλευτή. 

 Το προσχέδιο του τροποποιητικού νομοσχεδίου του περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων Νόμου του 1980 έως 2009, έχει αποσταλεί στη Νομική Υπηρεσία στις 
31/3/2010 για νομοτεχνικό έλεγχο. Αμέσως μετά, θα υποβληθεί στο Υπουργικό 
Συμβούλιο για έγκριση και ακολούθως θα κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για ψήφιση του. 

 Το τροποποιητικό νομοσχέδιο του περί Προστασίας της Μητρότητας Νόμου του 
1997 έως 2008, έχει συζητηθεί στην τελευταία συνεδρία του Εργατικού 
Συμβουλευτικού Σώματος ημερ. 29/3/2010, κατά την οποία υπήρξαν διαφωνίες των 
εργοδοτικών οργανώσεων αναφορικά με την τροποποίηση του άρθρου 4 που αφορά 
την πλήρη διασφάλιση της προστασίας των εγκύων εργαζομένων από απόλυση. Το 
θέμα θα συζητηθεί περαιτέρω μεταξύ των οργανώσεων και του Τμήματος Εργασίας 
και ακολούθως θα προωθηθεί στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων καταβάλλει κάθε δυνατή 
προσπάθεια επόπτευσης των διαβουλεύσεων, έτσι ώστε τα εν λόγω νομοσχέδια να 
κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων το συντομότερο δυνατό. Η ακριβής 
ημερομηνία κατάθεσης τους δεν μπορεί να καθοριστεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.864, 

ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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«Άδειες χρήσης χερσαίων χώρων που παραχωρεί η Αργή Λιμένων Κύπρου στην 
περιοχή του λιμανιού Βασιλικού 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι η 
Αρχή Λιμένων Κύπρου δεν έχει εκμισθώσει, αλλά παραχωρήσει άδεια χρήσης 
χερσαίων χώρων στην περιοχή του λιμανιού Βασιλικού, ικανοποιώντας σχετικά 
αιτήματα που υποβλήθηκαν από ιδιώτες. Επισυνάπτεται για ενημέρωση σας σχετικός 
κατάλογος των 14 συνολικά αδειών που έχουν παραχωρηθεί ο οποίος περιλαμβάνει 
το όνομα του κάθε αδειούχου, και στοιχεία αναφορικά με την έκταση του χώρου που 
παραχωρήθηκε, τη διάρκεια, τη χρήση και το καταβλητέο δικαίωμα. 

 Αναφορικά με το ερώτημα σας για τον ευρύτερο σχεδιασμό της Αρχής για το εν 
λόγω λιμάνι, αναφέρεται ότι η Αρχή έχει αναθέσει στο ελληνικό Οίκο 
εμπειρογνωμόνων “ΡΟΚΑΝ και ΣΥΝΕΡΓΑΤΕΣ” την ετοιμασία Γενικού Ρυθμιστικού 
Σχεδίου (Master Plan) καθώς και μελέτη βιωσιμότητας για την κατασκευή ενός νέου 
βιομηχανικού λιμανιού στην περιοχή του Βασιλικού. Η υπό αναφορά μελέτη 
αναμένεται να ολοκληρωθεί και να υποβληθεί τους αμέσως επόμενους έξι μήνες.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.869, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 2.3.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο δήμος Λεμεσού, ως διαχειριστής του σκυβαλότοπου, έχει υποβάλει αίτηση 
στην Πολεοδομική Αρχή για επέκταση του χώρου, προκειμένου να καλύψει τις 
ανάγκες που θα προκύψουν μέχρι τη λειτουργία του νέου κέντρου ολοκληρωμένης 
διαχείρισης απορριμμάτων, που σύμφωνα με τον προγραμματισμό του Υπουργείου 
Εσωτερικών θα γίνει στην περιοχή Πεντακώμου. Για να μπορέσει η Περιβαλλοντική 
Αρχή να εκτιμήσει τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις που πιθανόν να προκύψουν από 
μια τέτοια επέκταση, έχει ζητηθεί από το δήμο Λεμεσού η υποβολή Έκθεσης 
Προκαταρτικής Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον. Ως είναι γνωστό, ο 
υφιστάμενος χώρος δεν πληρεί τις απαιτούμενες τεχνικές και περιβαλλοντικές 
προδιαγραφές. Μέχρι σήμερα δεν έχει υποβληθεί μελέτη για την επέκταση του 
σκυβαλότοπου. 

 Σημειώνεται ότι ο δήμος Λεμεσού έχει ζητήσει απόψεις από το Τμήμα 
Περιβάλλοντος για την αποκατάσταση του χώρου όπου υπάρχουν αποθηκευμένα 
μηχανέλαια και πετρελαιοκατάλοιπα πλοίων. Το Τμήμα Περιβάλλοντος ζήτησε όπως 
εκπονηθεί σχέδιο διαχείρισης και αποκατάστασης του χώρου, στο οποίο να 
περιλαμβάνονται όλες οι σχετικές προτεινόμενες εργασίες, καθώς και οι χημικές 
αναλύσεις του περιεχομένου των δεξαμενών αλλά και του πυθμένα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στις ερωτήσεις με αρ. 

23.06.009.04.871 και 23.06.009.04.896, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2010 και 1ης 
Μαρτίου 2010, των βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου και 
Λευκωσίας κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και Γιώργου Περδίκη, αντίστοιχα 
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 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.871 και ημερ. 
25.2.2010 και αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.896 και ημερ. 9.3.2010 και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα και στις δύο επιστολές, επειδή αυτές αναφέρονται στο ίδιο θέμα: 

 Αρμόδιοι Επιθεωρητές του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας προέβησαν 
πρόσφατα σε επιθεωρήσεις στο νέο αεροδρόμιο Λάρνακας για διερεύνηση των 
συνθηκών ασφάλειας και υγείας των εργαζομένων και τρίτων προσώπων που μπορεί 
να επηρεάζονται από τη διεξαγωγή εργασιών στους εν λόγω χώρους. Οι Επιθεωρητές 
διερεύνησαν επίσης παράπονα που έγιναν για το θέμα του αερισμού από 
εργαζόμενους και από το ∆ιευθυντή του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας. 

 Από την πιο πάνω διερεύνηση διαπιστώθηκε ότι αριθμός υπαλλήλων, οι οποίοι 
εργάζονται και διακινούνται σε ορισμένους χώρους του αεροδρομίου και ιδιαίτερα σε 
γραφεία και διαδρόμους, είχαν παράπονα για κακή ποιότητα του αέρα ο οποίος 
ενδεχόμενα προκαλεί ζαλάδες, κόπωση και τσούξιμο στα μάτια. ∆ιαπιστώθηκε επίσης 
ότι σε μερικούς χώρους ο κλιματισμός ήταν απενεργοποιημένος και δόθηκαν οδηγίες 
για ενεργοποίηση του. 

 Σημειώνεται ότι το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας δεν έχει προβεί σε 
οποιαδήποτε μελέτη ή μετρήσεις για την ποιότητα του αέρα στους εν λόγω χώρους. 
Σύμφωνα με τη νομοθεσία, η μελέτη αυτή είναι υποχρέωση του εργοδότη και αυτών 
που ασκούν τον έλεγχο στα υποστατικά που διατίθενται ως χώροι εργασίας. Στα 
πλαίσια της εκτίμησης και αξιολόγησης των κινδύνων, αν κριθεί αναγκαίο, τότε 
πραγματοποιούνται και οι απαραίτητες μετρήσεις από το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας. 

 Για τον πιο πάνω λόγο, μετά από επιθεώρηση στάλθηκε επιστολή στο Γενικό 
∆ιευθυντή της εταιρίας Hermes Airports Ltd. με την οποία ζητείτο όπως προβεί σε 
μελέτη για εκτίμηση των κινδύνων στους οποίους είναι πιθανό να εκτίθενται οι 
εργαζόμενοι, περιλαμβανομένων και μετρήσεων στα γραφεία και στους διαδρόμους 
στα οποία εντοπίζεται το πρόβλημα. Επίσης, ζητήθηκε όπως ληφθούν όλα τα 
κατάλληλα μέτρα που να διασφαλίζουν την ασφάλεια και την υγεία όλων των 
εργοδοτουμένων καθώς και τρίτων προσώπων στους χώρους αυτούς. Τέλος, με την 
ίδια επιστολή, ζητείτο όπως κοινοποιηθούν στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας τα 
αποτελέσματα των σχετικών μετρήσεων, αιτιολογώντας τα μέτρα που θα ελάμβανε η 
εταιρία σε σχέση με την ποιότητα του αέρα στους χώρους εργασίας του αεροδρομίου. 

 Σύμφωνα με πληροφορίες που έλαβαν οι Επιθεωρητές του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας, η εταιρία Hermes Airports Ltd έχει αναθέσει σε εξωτερικούς 
συμβούλους τη διεξαγωγή μελέτης για το θέμα του αερισμού όλων των χώρων του 
νέου αεροδρομίου Λάρνακας. Σύμφωνα με τις ίδιες πληροφορίες, η εν λόγω μελέτη 
έχει ολοκληρωθεί και αναμένεται να κοινοποιηθεί σύντομα στο Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.875, ημερομηνίας 24 

Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Ερ: 23.06.009.04.875 και ημερομηνία 9/3/2010 σχετικά με την 
ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με τον ίδιο 
αριθμό ερώτησης και ημερομηνίας 24/2/2010 και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α)  Κατά τη διάρκεια της περιόδου κυνηγίου Ιανουαρίου-Φεβρουαρίου (περίοδος 
κυνηγίου της τσίχλας) και ειδικότερα κατά τις πρώτες εξορμήσεις της περιόδου 
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αυτής, πολύ μεγάλος αριθμός κυνηγών εξόρμησε στη χερσόνησο του Ακάμα 
λόγω κυνηγετικού ενδιαφέροντος. 

(β)  Η απόρριψη άχρηστων αντικειμένων στο ύπαιθρο δεν είναι κάτι που 
χαρακτηρίζει μόνο μια μερίδα των κυνηγών αλλά μια γενικότερη μάζα πολιτών 
που ζουν στην Κύπρο. Η Υπηρεσία μας λόγω της δυνατότητάς της να περιπολεί 
το ύπαιθρο, γίνεται καθημερινά μάρτυρας τέτοιων άσχημων εικόνων με αγρούς, 
βουνοκορφές και αργάκια γεμάτα με άχρηστα αντικείμενα. ∆υστυχώς αυτό το 
άσχημο συνήθειο χαρακτηρίζει και μια μερίδα των κυνηγών οι οποίοι δεν 
μαζεύουν τα φυσίγγια που χρησιμοποίησαν, όχι μόνο στην περιοχή του Ακάμα 
αλλά και σε άλλες περιοχές, δημιουργώντας έτσι μια πολύ άσχημη εικόνα της 
υπαίθρου αλλά και μια άσχημη εικόνα για τον Κύπριο κυνηγό. Αυτή η άσχημη 
εικόνα δεν αρμόζει στους κυνηγούς οι οποίοι στη συντριπτική τους πλειοψηφία 
έχουν υψηλό βαθμό ευαισθησίας σε θέματα προστασίας και σεβασμού του 
φυσικού περιβάλλοντος. Στο σημείο αυτό θα πρέπει να σημειωθεί ότι από το 
2003 όπου η απόκτηση πρώτης άδειας κυνηγίου προϋποθέτει την 
παρακολούθηση μαθημάτων και επιτυχία σε ειδική εξέταση, στα συγκεκριμένα 
μαθήματα περιλαμβάνονται ειδικές διαλέξεις με σκοπό την ευαισθητοποίηση των 
υποψήφιων νέων κυνηγών σε θέματα προστασίας και σεβασμού του φυσικού 
περιβάλλοντος. 

(γ)  Σύμφωνα με το άρθρο 42 του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών 
και Θηραμάτων Νόμο του 2003 «Απαγορεύεται η απόρριψη κενών φυσιγγίων ή 
άλλων απορριμμάτων στην ύπαιθρο κατά τη διάρκεια διεξαγωγής κυνηγιού». 

(δ)  Η πιο πάνω διάταξη της νομοθεσίας ρυθμίζεται εξώδικα με πρόστιμο €42,72 
συν €1,71 για κάθε απορριφθέν φυσίγγιο. 

(ε)  Από την ημέρα εφαρμογής της πιο πάνω νομοθεσίας το 2003 έχουν εκδοθεί 
πάνω από εκατό τέτοια εξώδικα, αριθμός που δεν είναι ικανοποιητικός και φυσικά 
δεν ανταποκρίνεται στο μέγεθος του προβλήματος. Η δυσκολία εφαρμογής της 
πιο πάνω πρόνοιας της νομοθεσίας εντοπίζεται στο γεγονός ότι, για να εκδοθεί 
ένα εξώδικο για την απόρριψη φυσιγγίων, σύμφωνα με την υφιστάμενη πρόνοια, 
θα πρέπει οι θηροφύλακες να δουν τον κυνηγό την ώρα που απορρίπτει τα 
φυσίγγια. Αυτό για να επιτευχθεί απαιτεί χρόνο, έτσι ώστε να συλληφθεί ο 
κυνηγός επ' αυτοφώρω. ∆υστυχώς σε μια κυνηγετική ημέρα όπου συμβαίνουν 
άλλα πιο σοβαρά αδικήματα σε συνδυασμό με τον περιορισμένο αριθμό των 
θηροφυλάκων δεν υπάρχει η δυνατότητα να καταγγελθεί μεγάλος αριθμός 
τέτοιων υποθέσεων. 

2.  Λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω το Υπουργείο Εσωτερικών και το Ταμείο 
Θήρας προτίθενται να εισηγηθούν σχετική τροποποίηση του συγκεκριμένου άρθρου της 
νομοθεσίας έτσι ώστε, οι κυνηγοί να είναι υπόχρεοι να επιδεικνύουν στους θηροφύλακες 
αριθμό κενών φυσιγγίων, ανάλογο με τον αριθμό των θηραμάτων που έχουν στην 
κατοχή τους. Σε περίπτωση που κυνηγός δε θα επιδεικνύει τον ανάλογο αριθμό κενών 
φυσιγγίων θα του εκδίδεται εξώδικο πρόστιμο €42,72 συν €1,71 για κάθε θήραμα για το 
οποίο δεν έχει επιδείξει φυσίγγιο/α.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.882, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.882 και ημερ. 
8.3.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1.  Λόγω της μικρής του δυναμικότητας, το χοιροστάσιο της εταιρείας 
«Λαμπριανίδης Μάριος Φαρμ Λτδ», στην περιοχή Αρεδιού, δεν εμπίπτει στις πρόνοιες 
της νομοθεσίας που εφαρμόζει το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

2.  Αρμοδιότητα για την εγκατάσταση αυτή έχουν το Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και το Υπουργείο Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.902, 

ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Θέμα: Περιφερειακό ∆ημοτικό Σχολείο Κλήρου - Καλού Χωριού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 9/3/2010 και σας πληροφορώ ότι 
η ανέγερση του Νέου Περιφερειακού ∆ημοτικού Σχολείου Κλήρου-Καλού Χωριού 
ευρίσκεται στο στάδιο των προσχεδίων. 

 Πολύ σύντομα θα σταλούν τα προσχέδια στους αρμοδίους φορείς, 
περιλαμβανομένων και των οικείων Σχολικών Εφορειών για τις απόψεις τους και 
παράλληλα θα διευθετηθεί δημόσια παρουσίαση των προσχεδίων στις Κοινότητες. 

 Το νέο σχολείο προγραμματίζεται να ολοκληρωθεί και λειτουργήσει το 
Σεπτέμβριο του 2012.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.907 και 

23.06.009.04.910, ημερομηνίας 3 και 4 Μαρτίου 2010, αντίστοιχα, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.907 και Ερ. 
23.06.009.04.910 και ημερομηνία 11 Μαρτίου 2010 και 15 Μαρτίου 2010 αντίστοιχα, 
σχετικά με τα πιο πάνω ερωτήματα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 (α) Το φαινόμενο της εκπομπής υπερβολικού ήχου από οχήματα με 
τροποποιημένους σωλήνες εξάτμισης ρυθμίζεται νομοθετικά από τον 
Κανονισμό 50 (17) των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κίνησης Κανονισμών του 1984 μέχρι 2009. Σύμφωνα με σχετικό διάταγμα 
(Κ∆Π 330/2009) κάθε όχημα πρέπει να έχει εγκατεστημένο σύστημα 
εξάτμισης που να περιλαμβάνει σιγαστήρα εξάτμισης, από τον οποίο να 
περνούν όλα τα αέρια καύσης του οχήματος προτού διοχετευθούν στην 
ατμόσφαιρα. 

(β)  Η μέτρηση του ήχου γίνεται ενόσω το όχημα παραμένει σταθερό σε επίπεδη 
επιφάνεια στην οποία δεν υπάρχει κανένα εμπόδιο σε απόσταση τουλάχιστον 
τριών μέτρων γύρω από το όχημα και η μηχανή του ευρίσκεται σε σταθερή 
ταχύτητα περιστροφής ¾ S και σε κανονική θερμοκρασία λειτουργίας. Η 
συσκευή μέτρησης τοποθετείται σε απόσταση 50 εκ. από το στόμιο εξαγωγής 
στο ύψος του στομίου ή σε ύψος 20 εκ. (όποιο είναι ψηλότερο) σε γωνία 45 
μοιρών. Ως ανώτατο όριο εκπομπής ήχου από σωλήνες εξάτμισης ορίζονται 
τα 101 db (A) ή τα db (A) που ορίζουν οι προδιαγραφές του κατασκευαστή. 

(γ) Η Αστυνομία έχει προμηθευτεί εξειδικευμένες συσκευές ενώ παράλληλα 
έχουν εκπαιδευτεί και μέλη της για να διεξάγουν συχνούς ελέγχους με 
ακρίβεια. 

(δ)  Οι σχετικές ποινές που προβλέπονται από το άρθρο 12 (2) του Περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κίνησης Νόμου του 1972 για τους 
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παραβάτες είναι φυλάκιση μέχρι 1 έτους ή πρόστιμο μέχρι 1708 ευρώ ή και οι 
δύο ποινές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.913, ημερομηνίας 4 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία αναφοράς Ερ. 23.06.009.04.913 
και ημερ.17.3.2010, με την οποία διαβιβάζετε Ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος 
Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης και σας πληροφορώ ότι, εξ όσων γνωρίζουμε, δεν 
υπάρχει συγκεκριμένος νόμος γενικής εφαρμογής για την υποχρέωση τήρησης 
πρακτικών των συνεδριάσεων και κοινοποίησής τους σ' όλους τους παρευρισκομένους σ' 
αυτές. Τέτοια υποχρέωση πιθανόν να πηγάζει από ειδικές νομοθεσίες που χειρίζονται τα 
οικεία Υπουργεία/Τμήματα/Υπηρεσίες/Ανεξάρτητα Γραφεία. 

2. Θα πρέπει, ωστόσο, να σημειωθεί ότι στην περίπτωση συνεδριάσεων συλλογικών 
διοικητικών οργάνων, δηλαδή διοικητικών αρχών που εκδίδουν διοικητικές πράξεις, 
προβλέπεται ρητά, στο άρθρο 24 του περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου 
Νόμου του 1999 (Ν. 158(Ι)/99), η υποχρέωση τήρησης λεπτομερών και άρτιων 
πρακτικών, στα οποία να διατυπώνονται με σαφήνεια οι αποφάσεις που λαμβάνονται. 

3. Επιπρόσθετα, είναι δυνατό να υπάρχει σε άλλα θεσμικά κείμενα ειδική πρόνοια για 
την υποχρέωση τήρησης πρακτικών και κοινοποίησής τους, όπως π.χ. στο Καταστατικό της 
Μικτής Επιτροπής Προσωπικού (Μ.Ε.Π.), που είναι το όργανο ρύθμισης των συλλογικών 
εργασιακών σχέσεων στη δημόσια υπηρεσία. Συγκεκριμένα, η σχετική διάταξη του 
Καταστατικού της Μ.Ε.Π. προβλέπει για την τήρηση πρακτικών των συνεδριών της            
Μ.Ε.Π., τα οποία αποστέλλονται από το Γραμματέα της Μ.Ε.Π., αφού εγκριθούν, σε 
όλα τα μέλη. 

4. Επισημαίνεται, τέλος, ότι στις συνεδρίες που πραγματοποιούνται σε 
Υπουργεία/Τμήματα/Υπηρεσίες, χωρίς να απορρέει οποιαδήποτε υποχρέωση από 
νομοθετικές ή άλλες διατάξεις, συνήθως τηρούνται πρακτικά, για εσωτερικούς σκοπούς 
εύρυθμης λειτουργίας, ώστε να καταγράφονται οι αποφάσεις που λαμβάνονται, να 
προωθούνται από τους αρμοδίους οι εργασίες που προκύπτουν από τα συζητηθέντα και να 
παρακολουθείται η υλοποίηση των δεσμεύσεων. 

5. Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Απριλίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.916, ημερομηνίας 4 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου 

Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ.: Ερ. 23.06.009.04.916 και ημερ. 
11 Μαρτίου 2010 προς τον Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η οποία μας έχει διαβιβαστεί λόγω αρμοδιότητας, σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Υπηρεσία Χορηγιών και Επιδομάτων του Υπουργείου Οικονομικών 
(Υπηρεσία), από την ημερομηνία δημοσίευσης του επιδόματος σε συνταξιούχους με 
χαμηλά εισοδήματα (Επίδομα), έχει παραλάβει 49.500 αιτήσεις. Μέχρι τα μέσα 
Απριλίου 2010, έχουν εξετασθεί 44.550 αιτήσεις, εκ των οποίων οι 36.006 έχουν 
εγκριθεί και οι 8.554 έχουν απορριφθεί. Σημειώνεται ότι, η παραλαβή των εντύπων 
αιτήσεων συνεχίζεται. 

 Επιπρόσθετα, η Υπηρεσία προχώρησε, μέχρι το τέλος Μαρτίου 2010, στην 
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καταβολή Επιδόματος σε 33.764 δικαιούχους, που αφορούν 44.645 άτομα, συνολικής 
δαπάνης €13.974.912. Επίσης προγραμματίζεται, μέχρι το τέλος Απριλίου 2010, η 
καταβολή επιδόματος σε ακόμη 2.000 δικαιούχους. 

 Παράλληλα, η Υπηρεσία προέβη στην καταβολή του Πασχαλινού Επιδόματος 
για το 2010, σε 44.641 δικαιούχους συνταξιούχους του υπό αναφορά Επιδόματος, 
έναντι συνολικής δαπάνης €13.392.300. 

 Τέλος αναφέρεται ότι, από τις 15 Απριλίου 2010, η Υπηρεσία έχει δημοσιεύσει 
σχετικό έντυπο αίτησης Πασχαλινού Επιδόματος για συνταξιούχους με χαμηλά 
εισοδήματα, οι οποίοι δεν είχαν υποβάλει αίτηση για παραχώρηση του πιο πάνω 
Επιδόματος. Οι αιτήσεις απευθύνονται σε νοικοκυριά συνταξιούχων ενός ατόμου με 
μηνιαίο εισόδημα €1.000, και σε νοικοκυριά συνταξιούχων δύο ατόμων με μηνιαίο 
εισόδημα €1.500.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.917, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.009.04.917 και ημερ. 15 
Μαρτίου 2010 σε σχέση με το πιο πάνω θέμα και επισυνάπτω τους ακόλουθους 
Πίνακες με τα αριθμητικά στοιχεία που έχουν ζητηθεί, με την παράκληση όπως αυτοί 
τεθούν υπόψη του αναφερόμενου βουλευτή: 

(α) Πίνακα με τον αριθμό των αυτοτελώς εργαζομένων στην επαγγελματική 
κατηγορία 6, Γεωργοί, Κτηνοτρόφοι, Πτηνοτρόφοι, Αλιείς και απασχολούμενοι 
με παρόμοια επαγγέλματα, και τη μέση ηλικία τους για τα τελευταία 10 χρόνια,  
και 

(β) Πίνακα με τον αριθμό των αυτοτελώς εργαζομένων στην επαγγελματική 
κατηγορία 6 - Γεωργοί, Κτηνοτρόφοι, Πτηνοτρόφοι, Αλιείς και απασχολούμενοι 
με παρόμοια επαγγέλματα, κατά κώδικα επαγγέλματος για τα τελευταία 10 
χρόνια και αντίστοιχη ετήσια αύξηση/μείωση στον κάθε κώδικα.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.931, 
ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Υλοποίηση μέτρων κυκλοφοριακής ύφεσης και διάβασης πεζών στο δρόμο Πάφου-
Πόλης Χρυσοχούς εντός της Κοινότητας Στρουμπίου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Στρουμπίου υπέβαλε αίτημα για δυο υπερυψωμένες 
συμβολές στα σημεία διασταύρωσης του κύριου δρόμου Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς με 
τις Λεωφόρους Ελευθερίας και ∆ιπλωματών εντός της Κοινότητας. 

3. Το Κοινοτικό συμβούλιο Στρουμπίου δεν υπέβαλε αίτημα για διάβαση πεζών. 

4. Οι δύο υπερυψωμένες συμβολές εγκρίθηκαν και οι απαιτούμενες πιστώσεις για 
τα έργα αυτά έχουν ήδη διατεθεί στον Επαρχιακό Μηχανικό ∆ημοσίων Έργων Πάφου. 
Οι σχετικές διαδικασίες έχουν προωθηθεί και η έναρξη εκτέλεσης των εργασιών έχει 
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προγραμματιστεί για αρχές του Ιουνίου 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.942, ημερομηνίας 12 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ.: 23.06.009.04.942 και ημερομηνία 17/3/2010 σχετικά με 
την ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με 
τον ίδιο αριθμό ερώτησης και ημερομηνίας 12/3/2010 και σας πληροφορώ τα πιο 
κάτω: 

1. Η κοιλάδα Σολέας και η ευρύτερη σε αυτήν περιοχή αποτελεί έναν από τους 
σημαντικότερους και πιο παραδοσιακούς κυνηγότοπους της επαρχίας 
Λευκωσίας. 

2. Λόγω του φαινομένου της μεμονωμένης κατοικίας, τα παράπονα που 
υποβάλλονται τόσο στην Υπηρεσία μας όσο και σε άλλους φορείς, σχετικά με 
τη διεξαγωγή του κυνηγίου πλησίον οικιών, έχουν αυξηθεί σημαντικά τα 
τελευταία χρόνια. 

3. Σύμφωνα με το άρθρο 50 του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών 
και Θηραμάτων Νόμου του 2003, το κυνήγι απαγορεύεται σε ακτίνα 500 
μέτρων από οικιστικές περιοχές και 200 μέτρων από μεμονωμένες κατοικίες. Σε 
αρκετές περιπτώσεις και προς ενημέρωση των κυνηγών για την πιο πάνω 
πρόνοια της νομοθεσίας, το Ταμείο Θήρας, κάθε χρόνο τοποθετεί 
προειδοποιητικές πινακίδες, πέριξ μεμονωμένων κατοικιών. Επιπρόσθετα 
σύμφωνα με το άρθρο 65 του ίδιου πιο πάνω Νόμου, απαγορεύεται οι κυνηγοί 
να πυροβολούν προς την κατεύθυνση όπου γεωργοί ασχολούνται με γεωργικές 
δραστηριότητες. 

4. Το προσωπικό του Ταμείου Θήρας καθ’ όλη την διάρκεια του έτους διεξάγει 
συστηματικές περιπολίες στην περιοχή τόσο για έλεγχο των κυνηγών και 
επιβολή του νόμου και της τάξης όπου αυτό κριθεί αναγκαίο, όσο και για 
πάταξη άλλων μορφών λαθροθηρίας στην περιοχή. Σημειώνεται ότι από το 
2009 το γραφείο του Ταμείου Θήρας στην Ευρύχου επανδρώνεται με τέσσερις 
θηροφύλακες. 

5. Η υπηρεσία μας λαμβάνοντας πάντα υπόψη τα παράπονα που εξέφραζαν κατά 
καιρούς οι κάτοικοι και οι γεωργοί της κοιλάδας Σολέας, σε κάποιες περιοχές 
περιόρισε σημαντικά τον αριθμό των κυνηγετικών εξορμήσεων. 

6. Σε περιόδους όπου το κυνήγι απαγορεύτηκε ολοκληρωτικά σε κάποιες 
περιοχές της κοιλάδας, παρουσιάστηκαν σοβαρά κρούσματα λαθροθηρίας 
(χρήση δικτύων και ξοβεργών). 

7. Κατά καιρούς εκφράζονται από γεωργικές οργανώσεις παράπονα για 
πρόκληση σοβαρών ζημιών στους καρπούς των ελαιοδέντρων από άγρια 
πτηνά (φάσσες), οι οποίες ζημιές περιορίζονται μόνο με τη διεξαγωγή του 
κυνηγίου στην περιοχή. Το πιο πάνω φαινόμενο οφείλεται στην ύπαρξη 
περβολιών εντός ή κοντά στην νεκρή ζώνη όπου οι φάσσες και άλλα άγρια 
πτηνά βρίσκουν ιδανικές συνθήκες διαβίωσης αφού υπάρχει πολύ μεγάλη 
ποσότητα τροφής ενώ η όχληση των πτηνών είναι πολύ περιορισμένη. 

8. Τα τελευταία τέσσερα χρόνια και μετά και από σχετικό αίτημα κατοίκων και 
γεωργών της περιοχής αλλά και των οργανωμένων κυνηγετικών συνόλων της 
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περιοχής, έχουν επιτραπεί για το κυνήγι γειτονικές περιοχές, στις οποίες το 
κυνήγι απαγορευόταν για χρόνια, με σκοπό την αποσυμφόρηση άλλων 
συγκεκριμένων περιοχών που παρουσίαζαν προβλήματα (όπως π.χ. οι 
περιοχές «Πυρκόλοφος», και «Μύλοι»). 

9. Από τις συστηματικές περιπολίες που διεξάγει η υπηρεσία μας στην περιοχή 
κατά τη διάρκεια της περιόδου κυνηγίου για έλεγχο των κυνηγών έχει 
διαπιστωθεί ότι η κοιλάδα Σολέας συνεχίζει να παρουσιάζει κυνηγετικό 
ενδιαφέρον ενώ οι μέχρι τώρα παρατηρήσεις της Υπηρεσίας δείχνουν ότι η 
πυκνότητα των κυνηγών στην περιοχή και μετά τα πιο πάνω μέτρα που 
λήφθηκαν, βρίσκεται σε πολύ λογικά πλαίσια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.948, 

ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στον προϋπολογισμό της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας για το 2010 υπάρχει 
πρόνοια για πρόσληψη 120 Εργατών Πυρόσβεσης για περίοδο 6 μηνών από 
15.5.2010-15.11.2010. Το προσωπικό αυτό θα εργάζεται κατά τη διάρκεια της ημέρας 
και θα στελεχώνει τους Πυροσβεστικούς Σταθμούς Υπαίθρου. Θα εκτελεί περιπολίες 
σε ευαίσθητες περιοχές, ώστε να μειωθεί ο χρόνος ανταπόκρισης. 

 Η ∆ιεύθυνση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας έχει αποστείλει επιστολές στον 
Πρόεδρο Ένωσης ∆ήμων και Κοινοτήτων με τις οποίες υποδεικνύει προληπτικά 
μέτρα, για να αποφευχθούν οι καταστροφικές πυρκαγιές που ξεσπούν κάθε χρόνο 
στην ύπαιθρο. 

 Παράλληλα προγραμμάτισε την καθιερωμένη εβδομάδα Πυρασφάλειας από 
26.4.2010-2.5.2010, σκοπός της οποίας είναι η ενημέρωση του κοινού σε θέματα 
πρόληψης πυρκαγιών με βαρύτητα στις αγροτικές περιοχές και στην ύπαιθρο 
γενικότερα. 

 Πρέπει να σημειωθεί ότι η Πυροσβεστική Υπηρεσία φροντίζει για τη συνεχή 
ενημέρωση του κοινού καθ' όλη τη διάρκεια του χρόνου, με στόχο την πρόληψη των 
πυρκαγιών, ιδιαίτερα στην ύπαιθρο, μέσω διαφωτιστικών φυλλαδίων και τηλεοπτικών 
προβολών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Απριλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.959, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.04.959 και ημερομηνία 
29 Μαρτίου 2010 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση, με την οποία παρακαλείται ο 
αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η εγκατάσταση τηλεφωνικού δικτύου για τις ανάγκες της Βιοτεχνικής 
Περιοχής Ξυλοτύμπου, τους λόγους που αυτή καθυστερεί, καθώς και το 
χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου, ώστε να εξυπηρετηθούν οι τριάντα τέσσερις 
βιοτεχνικές μονάδες της περιοχής και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ίδρυση και λειτουργία της Βιοτεχνικής Περιοχής Ξυλοτύμπου είναι 
αρμοδιότητα του Κοινοτικού Συμβουλίου Ξυλοτύμπου.  H Κυβέρνηση μέσα στα 
πλαίσια της πολιτικής της για ανάπτυξη των Βιοτεχνικών Περιοχών έχει καταβάλει στο 
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Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοτύμπου τα 2/3 της δαπάνης των έργων υποδομής και της 
παροχής υπηρεσιών (ρεύμα, τηλέφωνα, νερό) για την ίδρυση της Βιοτεχνικής Περιοχής 
εξαιρουμένης της αξίας της γης. Έχω ενημερωθεί ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Ξυλοτύμπου έχει υποβάλει πρόσφατα αίτηση στη CYTA για μεταφορά τηλεφωνικών 
γραμμών στη Βιοτεχνική Περιοχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.963, 

ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η νομική ευθύνη για την κατάσβεση των δασικών πυρκαγιών ανήκει στο Τμήμα 
∆ασών. Η Πυροσβεστική Υπηρεσία ανταποκρίνεται και βοηθά, όπου και όταν της 
ζητηθεί. Η Πυροσβεστική Υπηρεσία δεν έχει τηρήσει στοιχεία για τη δαπάνη που έχει 
επωμισθεί για κατάσβεση δασικών πυρκαγιών τα τελευταία 10 χρόνια.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ερχόμαστε τώρα στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προεδρεύοντα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ελογάριαζα -και το κάμνω- να εισηγηθώ για δύο λόγους αναβολή για την 
επόμενη Πέμπτη του Κεφαλαίου Τέταρτου.  Πρώτον, ο χρόνος εδώ είναι εκατόν 
εξήντα λεπτά.  Σχεδόν όλοι της δικής μας ομάδας απόψε είμαστε ομιλητές, ο καθένας 
στην επαρχία του, σε πρωτομαγιάτικες συγκεντρώσεις.   

 ∆εύτερον, αντιλήφθηκα το πρωί ότι πιθανότατα ο εισηγητής του επόμενου 
θέματος θα απουσιάζει στο εξωτερικό την επόμενη Πέμπτη, οπότε μπορούμε να 
συζητήσουμε την επόμενη Πέμπτη το θέμα που θα συζητούσαμε σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, εγώ δεν έχω ως προεδρεύων καμιά ένσταση, αλλά, παρακαλώ, αν 
υπάρχουν αντίθετες απόψεις, να ακουστούν. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει καμιά ένσταση, άρα θεωρείται το Κεφάλαιο 
Τέταρτο από τώρα αναβληθέν. 

 Λοιπόν, να προχωρήσουμε τώρα στην ψήφιση του νομοσχεδίου «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2010», το οποίο είχε 
ενωρίτερα κηρυχθεί με απόφαση της Βουλής επείγον.  Αντιλαμβάνομαι ότι η έκθεση 
είναι ομόφωνη. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η έκθεση δεν είναι ομόφωνη.  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
θέλει να τοποθετηθεί στην ολομέλεια.  ∆εν ξέρω αν κρίνετε σκόπιμο να διαβάσουμε 
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την έκθεση ή να κάμουμε μια σύντομη εισαγωγή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπό τας περιστάσεις, έχω τη γνώμη ότι θα πρέπει να διαβαστεί… 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆ε χρειάζεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε χρειάζεται.  Ωραία!  Η έκθεση λοιπόν θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) 

του 2010» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ημήτρης Συλλούρης,  

 Γιάννος Λαμάρης εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο Κουτσού 

 Μαρία Κυριακού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της 
ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε ο 
Υπουργός Οικονομικών και ο γενικός διευθυντής του ίδιου υπουργείου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η δημιουργία νέου άρθρου στον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2010 με τον τίτλο “Άλλα ∆άνεια” και η έγκριση πληρωμής 
από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους €60.600.000 
για σκοπούς  χορήγησης διμερούς δανείου προς την Ελληνική ∆ημοκρατία μέσω της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, στα πλαίσια του μηχανισμού χρηματοδοτικής στήριξης των 
μελών της Ευρωζώνης προς την Ελλάδα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής με την 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, οι αρχηγοί των 
χωρών μελών της Ευρωζώνης αποφάσισαν στις 25 Μαρτίου 2010 να λάβουν 
αποτελεσματικά και συντονισμένα μέτρα, για να προστατεύσουν τη 
χρηματοοικονομική σταθερότητα στην Ευρωζώνη, εφόσον τούτο κριθεί αναγκαίο.   

 Υπό το φως της πιο πάνω απόφασης, συμφώνησαν ότι, σε περίπτωση που η 
χρηματοδότηση μέσω των αγορών είναι ανεπαρκής, πρέπει να προσφερθεί προς την 
Ελληνική ∆ημοκρατία κατ’ αναλογία συντονισμένη στήριξη από τα κράτη μέλη της 
Ευρωζώνης και από το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο (∆ΝΤ).  Η στήριξη αυτή θα πάρει 
τη μορφή συντονισμένων διμερών δανείων, τα οποία θα συγκεντρωθούν από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και θα μετατραπούν σε ενιαίο δάνειο που θα παραχωρηθεί 
προς την Ελλάδα υπό αυστηρούς όρους, χωρίς η τιμολόγησή του να περιέχει 
οποιαδήποτε στοιχεία επιδότησης. 

 Σύμφωνα με τα ίδια γραπτά στοιχεία, με βάση τη σχετική απόφαση των 
Υπουργών Οικονομικών της Ευρωζώνης, η οποία λήφθηκε τελικά στις 11 Απριλίου 
2010, το πρόγραμμα στήριξης προς την Ελλάδα θα είναι τριετές και το ύψος της 
συνολικής συνεισφοράς από τις χώρες μέλη της Ευρωζώνης δε θα υπερβεί τα €30 δις 
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για τον πρώτο χρόνο.  Το πρόγραμμα θα συμπληρώνεται με ανάλογο πρόγραμμα 
στήριξης από το ∆ΝΤ και η στήριξη για τα επόμενα χρόνια θα αποφασιστεί με τη 
συμφωνία του κοινού προγράμματος. 

 Στη βάση των πιο πάνω, το ποσό που αναλογεί στην κάθε χώρα μέλος της 
Ευρωζώνης υπολογίστηκε με βάση τη συνεισφορά εκάστης στο καταβληθέν κεφάλαιο 
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.  Η συνεισφορά της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
υπολογίζεται στα €60,6 εκατομ., στη βάση της παραδοχής ότι η στήριξη από πλευράς 
της Ευρωζώνης θα είναι της τάξης των €30 δις, όπως ήδη έχει αναφερθεί. 

 Η απόφαση των Υπουργών Οικονομικών της Ευρωζώνης προβλέπει επίσης 
ότι τα δάνεια από τις χώρες μέλη της Ευρωζώνης θα χορηγηθούν προς την Ελλάδα με 
ύψος επιτοκίου που δε θα περιέχει οποιαδήποτε στοιχεία επιδότησης, έτσι που να 
ενθαρρυνθεί η Ελλάδα να επιστρέψει στις αγορές για κάλυψη των χρηματοδοτικών 
της αναγκών.  Συνεπώς, με βάση τα σημερινά δεδομένα, σε ένα τριετές δάνειο με 
σταθερό επιτόκιο, το σχετικό επιτόκιο κρίνεται ότι θα κυμανθεί γύρω στο 5%. 

 Ενημερώνοντας σχετικά την επιτροπή ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε ότι, 
παρά το γεγονός ότι στο παρόν στάδιο κρίθηκε σκόπιμο η κυβέρνηση να προχωρήσει 
στην κατάθεση στη Βουλή σχετικού νομοσχεδίου, οι λεπτομέρειες του τελικού σχεδίου 
οικονομικής στήριξης της Ελλάδας από τις χώρες μέλη της Ευρωζώνης δεν έχουν 
ακόμη οριστικοποιηθεί.  Παρά ταύτα, έχει αναληφθεί υποχρέωση από τα κράτη μέλη 
της Ευρωζώνης να προχωρήσουν στις αναγκαίες νομοθετικές ρυθμίσεις, έτσι που οι 
απαιτούμενες διαδικασίες σε κάθε κράτος μέλος να έχουν ολοκληρωθεί έγκαιρα και να 
μην παρακωλυθεί η ταχεία διοχέτευση της οικονομικής βοήθειας προς την Ελλάδα, 
ευθύς ως ληφθούν οι τελικές αποφάσεις από τους κοινοτικούς αρμοδίους.  Συναφώς, 
ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε ότι ενδέχεται η συνεισφορά της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
να αυξηθεί, εάν τελικά το συνολικό ποσό οικονομικής στήριξης από τα κράτη μέλη της 
Ευρωζώνης προς την Ελλάδα διαφοροποιηθεί. 

 Ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε επίσης ενώπιον της επιτροπής ότι η 
Eurostat αναμένεται ότι δε θα συνυπολογίσει την πιο πάνω δαπάνη στο 
δημοσιονομικό έλλειμμα του κάθε κράτους μέλους της Ευρωζώνης, ενώ το δημόσιο 
χρέος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας αναμένεται να επηρεαστεί κατά μία μονάδα σε 
διάστημα τριών ετών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς 
διάθεσης των ζητούμενων συμπληρωματικών πιστώσεων και κατά πλειοψηφία του 
αναπληρωτή προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και 
του κ. ∆ημήτρη Συλλούρη εκπροσωπούντος τον κ. Νίκο Κουτσού εκ μέρους του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση της διενέργειας των σχετικών 
δαπανών όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Η επιτροπή σημειώνει επίσης ότι, σε περίπτωση που το ύψος του τελικού 
ποσού που θα αποτελέσει την οικονομική στήριξη των χωρών μελών της Ευρωζώνης 
προς την Ελλάδα αυξηθεί στα €100 δις, όπως έχει κατατεθεί από τον Υπουργό 
Οικονομικών ενώπιον της επιτροπής, οπότε και το ύψος της συνολικής συνεισφοράς 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς την Ελλάδα πρέπει να διαφοροποιηθεί ανάλογα, η 
κυβέρνηση πρέπει να επανέλθει στη Βουλή με την κατάθεση του αναγκαίου 
νομοσχεδίου για έγκριση των αντίστοιχων συμπληρωματικών πιστώσεων. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
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∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Αβέρωφ, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι γνωστά τα σοβαρά δημοσιονομικά προβλήματα που αντιμετωπίζει η 
Ελλάδα.  Είναι επίσης γνωστό ότι στη σύνοδο κορυφής της 25ης Μαρτίου οι αρχηγοί 
κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης αποφάσισαν συγκεκριμένο μηχανισμό για στήριξη 
της Ελλάδας.  Η Κύπρος στήριξε την Ελλάδα στην απόφαση του Συμβουλίου 
Κορυφής και θα είναι πάντα, με βάση και την ευρωπαϊκή αλληλεγγύη, αλλά και βάσει 
των ιδιαίτερων σχέσεων με την Ελλάδα, έτοιμη να συνδράμει στην οικονομική της 
στήριξη.  

 Εμείς θα ψηφίσουμε το παρόν νομοσχέδιο με την ακόλουθη διευκρίνιση:  
Ακόμα μια φορά δε δείχνουμε την απαραίτητη σοβαρότητα ως κράτος μέλος της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ενώ ακόμη συνεχίζεται ο διάλογος…  Με συγχωρείτε, κύριε 
Πρόεδρε, αλλά ο κλιματισμός με έχει επηρεάσει.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μήπως χρειάζεστε λίγο νερό, κύριε Νεοφύτου; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μα πρέπει να εισάξουμε και αυτό το… Τουλάχιστον νερό να έχουμε στα 
έδρανα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όσοι χρειάζονται, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εδώ έχουμε ένα νομοσχέδιο που λέει ότι έχει αποφασιστεί η οικονομική 
στήριξη εκ μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης να είναι €30 δις -«έχει αποφασιστεί», 
αυτό λέει το κείμενο- και με βάση αυτό θα πρέπει να εγκρίνουμε και θα εγκρίνουμε 
€60,6 εκατομ.  Εν τω μεταξύ, συντελούνται κοσμογονίες τις τελευταίες μέρες!  Τα 
spread ξεπέρασαν τις 1 080 μονάδες βάσης.  Συζητούσε χθες η κ. Μέρκελ με τον 
πρόεδρο του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου, τον κ. Ντομινίκ Καν το Γάλλο, και 
υπολογίζουν ότι θα χρειαστεί ίσως και στήριξη €125 δις.  Και εδώ εμείς θα συζητούμε, 
θα εγκρίνουμε ένα θέμα γνωρίζοντας ότι την ερχόμενη εβδομάδα ή την προσεχή 
Πέμπτη ή τη μεθεπόμενη θα χρειαστεί να το αναθεωρήσουμε και να το 
τροποποιήσουμε.  Απλώς λέμε ότι μπορούμε να αποκτήσουμε τη μίνιμουμ 
σοβαρότητα σε αυτά τα ζητήματα.   

 Εμείς θα το ψηφίσουμε, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς λέμε ότι σε δύο εβδομάδες 
εδώ θα είμαστε να το αναθεωρούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, δε θα είναι τροποποίηση βέβαια, κύριε Νεοφύτου. θα είναι νέος 
προϋπολογισμός. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ε, ναι, επιπρόσθετος προϋπολογισμός.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, η χειρονομία όμως να γίνει τόσο έγκαιρα από την κυπριακή Βουλή έχει και τη 
μηνυματική της οπωσδήποτε σημασία.   

 Παρακαλώ, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς με έχετε προλάβει λέγοντας ότι και η χειρονομία και ο 
χρόνος έχουν τη σημασία τους.  Η επιτροπή, στην κατεπείγουσα συζήτηση αυτού του 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού, έχει ενημερωθεί ότι πράγματι οι τελικές 
λεπτομέρειες δεν έχουν συγκεκριμενοποιηθεί.  Και, ναι, το ποσό με το οποίο θα 
ενισχυθεί η οικονομία της Ελλάδας με δανεισμό έχει διαμορφωθεί.  Εμείς σήμερα θα 
εγκρίνουμε τα €60 εκατομ., που είναι το αίτημα της κυβέρνησης καταρχάς, αν θέλετε, 
γνωρίζοντας ότι η συνεισφορά της Κύπρου έχει αποφασιστεί να είναι  δύο τοις χιλίοις 
του τελικού ποσού που θα προκύψει.  Οτιδήποτε θα προκύψει στην πορεία -και θα 
υπάρξει ενδεχόμενο να προκύψει συμπληρωματικός προϋπολογισμός- θα κατατεθεί 
την ερχόμενη Πέμπτη, για να ενισχύσει αυτό το κονδύλι, γνωρίζοντας πάντα επίσης 
ότι το ποσό αυτό πολύ πιθανόν, δεν είναι ακόμη απόλυτα σίγουρο, να μην 
κατανεμηθεί αύριο το πρωί.  Θα είναι σε μια περίοδο ίσως δύο με τριών χρόνων που 
θα κατανεμηθεί.   

 Άρα, εμείς, οι παρατάξεις οι πολιτικές οι οποίες τοποθετηθήκαμε θετικά 
καταρχάς στην επιτροπή -και τώρα φαντάζομαι θα είναι όλες θετικές- ακριβώς 
σημειώνουμε την απόφαση της Κύπρου σε μια δυσκολία της Ελλάδας και ως χώρας 
της Ευρωζώνης, αλλά και ως χώρας με την οποία δε θα επαναλάβω τι μας συνδέει και 
πόσο πρέπει να τη στηρίξουμε, αν θέλετε, να είμαστε και η πρώτη χώρα που θα κάνει 
αυτή την κίνηση. Πιθανόν να μην είμαστε πλέον η πρώτη, διότι και άλλων χωρών τα 
κοινοβούλια αυτή τη στιγμή προσπαθούν να την ενισχύσουν.  ∆ίνουμε την εικόνα, 
δίνουμε το στίγμα μας και προχωρούμε αναλόγως του τι θα έρθει ενώπιόν μας την 
ερχόμενη Πέμπτη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση. 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πρόκειται για μια απόφαση απορρέουσα από τη συμφωνία που έγινε σε 
επίπεδο Συμβουλίου Κορυφής -μιλώ για μια απόφαση και υποχρέωσή μας συνάμα σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο, απέναντι στην ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση, και για την ίδια την 
ευρωπαϊκή αλληλεγγύη- αλλά και για μια απόφαση που σίγουρα αφορά στην ίδια την 
Ελλάδα και έχουμε πέραν όλων των άλλων την ηθική υποχρέωση να τη στηρίξουμε. 

 Η κυβέρνηση έγκαιρα και από τις πρώτες έχει έρθει ενώπιον της Βουλής των 
Αντιπροσώπων και αυτό έχει και τη δική του σημασία, στέλλουμε ένα συγκεκριμένο 
μήνυμα, ότι τα κοινοβούλια χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης σπεύδουν να 
στηρίξουν.  Θα συμφωνήσω με τον κ. Νεοφύτου απόλυτα ότι αυτό δεν είναι το τελικό 
ποσό, διότι η συμφωνία αφορούσε σε €90 περίπου δις και κατά συνέπεια το 2‰, το 
οποίο είναι η δική μας υποχρέωση για τη δανειοδότηση, πιθανόν να φτάσει τα €180 
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εκατομ., μπορεί και τα €200 εκατομ.  Να εγκρίνουμε εκείνο που έχουμε ενώπιόν μας 
και  είμαστε σίγουροι ότι η κυβέρνηση, την άλλη Πέμπτη ίσως, θα επανέλθει με το 
υπόλοιπο ήμισυ και θα προχωρήσουμε και εμείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς επειδή πολλές φορές γίνονται παρανοήσεις, όχι από 
τους συναδέλφους, αλλά από μέσα μαζικής ενημέρωσης, θα πρέπει ως 
κοινοβουλευτική ομάδα να επαναλάβουμε αυτό που τόνισε ο κ. Νεοφύτου, ότι για μας 
η θετική στάση στο νομοσχέδιο και η υπερψήφιση έχει τη λογική όχι μόνο της στήριξης 
μιας χώρας της Ευρωζώνης, αλλά μιας χώρας με τις ιδιαιτερότητές της.  Και το λέω 
και το επαναλαμβάνω, διότι συμβαίνει πάρα πολλές φορές να υπάρξουν 
παρανοήσεις, για να μη δούμε αύριο είτε μερίδα του τύπου είτε κάποιους να 
υπονοούν ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είχε μια επιφυλακτική στάση στην ψήφιση 
αυτού του νομοσχεδίου. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς νομίζουμε πως η υπερψήφιση αυτού του νομοσχεδίου σε σχέση με την 
παροχή των €60 τόσων εκατομ. υπό μορφή διμερούς δανείου, το οποίο θα 
συγκεντρωθεί, όπως λέει η έκθεση, από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και θα δοθεί προς 
την Ελλάδα, έχει μια διάσταση που δεν πρέπει να παραγνωρίζεται.  Μπορεί κάποιοι 
να μη θέλουν να την ομολογήσουν, άλλοι να θέλουν συνειδητά να την προσπεράσουν.  
Εμείς, χωρίς να θέλουμε να το αναδείξουμε ως πρώτο και κυρίαρχο ζήτημα, θέλουμε 
να καταγραφεί, ανεξάρτητα από την ιδιότητά μας ως χώρας κράτους μέλους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, και η κοινή προσπάθεια που καταβάλλεται για την επίτευξη 
χρηματοοικονομικής σταθερότητας στην Ευρωζώνη.  

 Πέρα από τη στήριξη της Ελλάδας ατομικά και συγκεκριμένα, θεωρούμε πως η 
χειρονομία αυτή -και υπάρχει αυτή η διάσταση- αποτελεί από την πλευρά της Κύπρου 
μια πράξη απόδειξης τιμής, καθήκοντος, αλλά και ευγνωμοσύνης προς τον ελληνικό 
λαό διά μέσου της κυβέρνησής του, άσχετα αν απορρέει από υποχρέωση, 
επαναλαμβάνω, που έχει σχέση με τη συμμετοχή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για τα 
όσα ο ελληνικός λαός επί δεκαετίες πολλές πράττει υπό μορφή χρηματοοικονομικής 
υποστήριξης -θέλω να μείνω μόνο σε αυτό- που υπερκαλύπτει και υπερκάλυψε κατά 
πολύ το ποσό των εκατομμυρίων που παρέχουμε εμείς υπό την ιδιότητα και τη 
διαδικασία που εξήγησα ως υποστήριξη.  Αρκεί μόνο να θυμίσω ότι γενιές ολόκληρες 
Ελλήνων Κυπρίων σπουδάζουν από το 1922 στην Ελλάδα βάσει νόμου του 
Ελευθέριου Βενιζέλου για τους ομογενείς εκ της αλλοδαπής, όπως είναι οι κάτοικοι της 
Ίμβρου, της Τενέδου, της Κωνσταντινούπολης και της Κύπρου, χωρίς να πληρώνουν 
ποτέ δίδακτρα.  Να το θυμούμαστε αυτό οι Έλληνες Κύπριοι, ότι έχουμε και μία ηθική 
υποχρέωση μέσα σε αυτές τις διαδικασίες να προστρέχουμε ασμένως και πρώτοι να 
υποστηρίξουμε την Ελλάδα, όταν περνά από το χέρι μας, έστω σ’ αυτή την οικονομική 
διάσταση και λόγω καθήκοντος που απορρέει από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Να 
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θυμούμαστε και αυτή την ηθική υποχρέωση που έχουμε έναντι του ελληνικού λαού! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο κ. Βαρνάβα, παρακαλώ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ λιτά, και δε θα επαναλάβω τα όσα έχουν πει οι 
συνάδελφοι, να τονίσω ότι, ναι, σίγουρα οι δύσκολες στιγμές τις οποίες αντιμετωπίζει 
η Ελλάδα σήμερα έχουν άμεσες επιπτώσεις, μπορώ να πω, και στην Κύπρο.  Είναι 
ένας καθρέφτης ο οποίος αντικατοπτρίζει τα προβλήματα της Ελλάδας, τα οποία 
άμεσα μπορούν να επηρεάσουν και την Κύπρο.  Θα ήθελα να τονίσω και να 
υπερτονίσω ότι είτε τα €60 είτε τα €90 είτε τα €120 είτε τα €180 εκατομ., τα οποία 
πιθανόν να κληθούμε να προσφέρουμε ως το αντίστοιχο ποσοστό το οποίο μας 
αφορά, αντιλαμβάνεστε ότι στο ποσό των €130-€140 δις είναι ένα πολύ μηδαμινό 
ποσό.  Άρα, για μας ως Κύπρο, σημασία έχει ιδιαίτερα η συμβολή και είναι 
συμβολικός ο τρόπος συμμετοχής μας.  Γι’ αυτό το λόγο, ναι, συμβολικό είναι και το 
γεγονός ότι πιθανόν σήμερα η κυπριακή Βουλή να είναι η πρώτη η οποία ψηφίζει αυτή 
την οικονομική ενίσχυση προς την Ελλάδα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα. 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, γιατί θα είμαι σύντομος, παρά το γεγονός ότι 
ως μη μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
νομίζω μου επιτρέπεται να επεκταθώ και λίγο περισσότερο από τους προηγούμενους 
συνάδελφους.  Θεωρώ πραγματικά εκ του περισσού να αναφερθώ και εγώ με τη 
σειρά μου στο συμβολισμό αυτής της ενέργειας.  Σίγουρα, η ελληνική οικονομία δε 
σώζεται με αυτά τα €60 εκατομ. ούτε με τα υπόλοιπα που θα δώσει η Κύπρος και 
καλά κάνει που θα δώσει, για τους λόγους που έχουν ήδη προαναφερθεί.  
Εκφράζουμε με αυτό το επείγον νομοσχέδιο -και όχι αναγκαστικά επείγοντα τρόπο- τα 
συναισθήματά μας και τους δεσμούς τους ακατάλυτους που μας δένουν με τον 
ελληνικό λαό, χωρίς να σημαίνει ότι έτσι επιβραβεύουμε τα κακώς έχοντα της 
ελληνικής οικονομίας.   

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, οφείλω να πω και το εξής, επειδή μέσα από το κείμενο 
της έκθεσης υπάρχει ένα στοιχείο που απορώ πώς έχει διαφύγει από τους 
συναγωνιστές, συντρόφους και συναδέλφους της αριστεράς:  Ερχόμαστε μέσα από το 
κείμενο της έκθεσης και επιβραβεύουμε την εμπλοκή του ∆ιεθνούς Νομισματικού 
Ταμείου στη βοήθεια προς την Ελλάδα.  ∆εν είναι κριτική προς εσάς, φίλοι.  Καμιά 
κριτική, απλώς συνηγορώ, αν θέλετε, στη δική σας προσέγγιση μάλιστα, που λέει ότι -
και πρέπει να το πούμε- όχι ως μέρος του ελληνικού έθνους, αλλά ως μέρος της 
Ευρώπης είναι απαράδεκτος ο τρόπος που έχει χειριστεί την ελληνική κρίση η 
Ευρωπαϊκή Ένωση και η Ευρωζώνη και ότι είναι όντως κατάντια το ότι έχει 
αναγκαστεί η Ελλάδα να καταφύγει για βοήθεια στο ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο. που 
ξέρουμε όλοι τι σημαίνει ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο.  Σημαίνει στραγγαλισμός του 
κοινωνικού κράτους, σημαίνει συμπύκνωση της καταπίεσης στον πολίτη και στον 
εργαζόμενο, σημαίνει αποκεφαλισμό των κοινωνικών παροχών, σημαίνει στρίμωγμα 
του απλού πολίτη.  ∆εν είναι στήριξη αυτή.  Θεωρώ λοιπόν ότι από την πλευρά μας… 
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Έχεις καμιά εισήγηση, ρε κουμπάρε; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εισήγηση;  Βεβαίως, έχω εισήγηση, συνάδελφε.  Να αφαιρεθεί η αναφορά στο 
∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο από την έκθεσή μας, αλλά δεν είναι του παρόντος.  Εγώ 
θεωρώ ότι είναι υποχρέωση κάθε ευαίσθητου Κύπριου πολίτη και πόσω μάλλον ενός 
βουλευτή να καταθέσει τη συμπαράστασή του στον ελληνικό λαό και στον Έλληνα 
εργαζόμενο, ο οποίος λόγω και της έλλειψης αλληλεγγύης από τις κυβερνήσεις των 
εταίρων μας, με τους οποίους γιορτάσαμε σήμερα και κάναμε μια επετειακή αναφορά 
για την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση -ο καθένας μπορεί να κάνει τις δικές του 
σκέψεις- και λόγω της έλλειψης αλληλεγγύης από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τις 
ηγεσίες των κρατών μελών και των μελών της Ευρωζώνης οδηγήθηκε σε αυτή τη 
δύσκολη θέση.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι, συνάδελφε, κύριε Περδίκη, ότι εδώ η αναφορά στην έκθεση 
είναι αναφορά γεγονότος.  ∆εν επιδοκιμάζει ούτε αποβλέπει στο να πει «καλά 
έκαμαν».  Συμφωνούμε απολύτως και νομίζω σωστά… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κατανοητό, κύριε Πρόεδρε.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι.  Προφανώς όμως πρέπει να τονίσουμε ότι η μορφή αλληλεγγύης αυτή που 
είναι οφειλόμενη από τη Συνθήκη της Λισαβόνος δεν πρέπει να είναι πάντα 
κουτσουρεμένη ή να είναι κάτω από τέτοιου είδους όρους.   

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Κατσουρίδης κάτι έχει να μας πει.   

 Ευχαριστώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υποχρεωτικά, αφού μας απηύθυνε το λόγο ο κ. Περδίκης!   

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς δε διαφωνούμε επί της ουσίας ούτε επίσης θεωρούμε ότι 
είναι στήριξη αυτή που προσφέρεται ούτε θέλω να το αναλύσω, αλλά εδώ 
χρησιμοποιείται η επίσημη ορολογία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την οποία η Ελλάδα 
έχει υιοθετήσει.  Κατά τα άλλα, όπως εκάμναμεν τζιαι με το νερό, οι πρώτοι που 
φέραμε νερό  ’πού το εθνικό κέντρο, οι πρώτοι που στέλλουμε λεφτά στο εθνικό 
κέντρο! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μπράβο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τορναρίτης, αντιλαμβάνομαι, κάτι θέλει να προσθέσει. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 
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Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά δύο φράσεις, κύριε Πρόεδρε.  Ο μεγαλύτερος εχθρός της Ελλάδας, αλλά 
και της Κύπρου, κατά την άποψή μου, είναι ο λαϊκισμός και η δημαγωγία.  Αν 
κατορθώσουμε ως έθνος και ως κράτος, ως δύο κράτη διαφορετικά να περιορίσουμε 
το λαϊκισμό και τη δημαγωγία, να είσαστε σίγουροι, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι θα 
βαδίσουμε με σταθερότερα βήματα προς το μέλλον.  Αυτό και μόνο! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μπράβο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους, παρακαλώ. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Επειδή, κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν πολλές μορφές λαϊκισμού… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

  …επειδή έχει δυστυχώς πολλές φορές διαφορετικές μορφές ο λαϊκισμός, για να 
μην υπάρχει καμιά παρεξήγηση, αντιλαμβάνομαι ότι ο συνάδελφος δεν αναφέρεται 
στη Βουλή τη δική μας, η οποία είναι πολύ μακριά από τέτοια φαινόμενα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Στυλιανίδη, θα δευτερολογήσετε, αλλά υπάρχουν συνάδελφοι που δεν 
πρωτολόγησαν.   

Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, το νερό το ρίξαμε στον υδροφορέα και ελπίζω τα 
εκατομμύρια που θα δώσουμε στην Ελλάδα να βοηθήσουν να βγει από την κρίση και 
θεωρώ, κύριε Περδίκη, ότι πρέπει να πούμε «αφήστε τους ίδιους τους Έλληνες και την 
Ευρωπαϊκή Ένωση να αποφασίσουν πώς επιλύεται ένα πολύ σοβαρό πρόβλημα». 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τους ίδιους τους Ελλαδίτες.   

 Μάλιστα.  Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι κοινοβουλευτική ανάγκη να απαντηθούν αυτά που είπε ο 
κ. Περδίκης, τα οποία θεωρώ ότι, εάν μείνουν αναπάντητα, στέλνουν ένα μήνυμα 
ενδεχομένως εντελώς παραπλανητικό για το τι αποφάσισε η Ευρωπαϊκή Ένωση για 
τη στήριξη της Ελλάδας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Βεβαίως, κύριε Στυλιανίδη, η παρατήρηση που έκαμες… 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Παρεμβάλατε και ένα σχόλιο εσείς, ότι δεν υπήρχε.  Εγώ διαφωνώ με αυτή τη 
θέση και οφείλω να τοποθετηθώ και να διαφωνήσω.  Η θέση μου είναι ότι υπάρχει 
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ευρωπαϊκή αλληλεγγύη και μάλιστα έχει τονιστεί και σήμερα από τον Επίτροπο 
Οικονομικών, τον κ. Όλι Ρεν, ότι η ανάγκη να αξιοποιηθεί ο ρόλος του ∆ιεθνούς 
Νομισματικού Ταμείου βασίζεται στο γεγονός ότι έχει την τεχνογνωσία και την 
εμπειρία σε τέτοιες κρίσεις κρατών, που δεν τις έχει η Ευρωζώνη και η Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Που σημαίνει ότι δεν μπορεί αυτή τη στιγμή να θεωρηθεί ότι υπολείπεται η 
ευρωπαϊκή αλληλεγγύη, όταν μάλιστα -και ειπώθηκε, νομίζω, από κάποιον κάτω- το 
ελληνικό δημόσιο και τα ελληνικά ομόλογα σήμερα ουσιαστικά στηρίζονται κατά 60%-
70% σε ευρωπαϊκές τράπεζες. γερμανικές, γαλλικές και άλλες.  Κανείς δε θα ήθελε να 
είναι εναντίον του εαυτού του.   

 Ως εκ τούτου, θεωρώ ότι το μήνυμα που πρέπει να σταλεί είναι ότι η ευρωπαϊκή 
αλληλεγγύη υπάρχει, υπάρχουν σκέψεις που έχουν σχέση και με άλλες χώρες του 
ευρωπαϊκού νότου, αλλά η συνδρομή του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου ήταν 
αναγκαία υπό τις περιστάσεις και γι’ αυτό και η ελληνική κυβέρνηση δέχτηκε αυτή τη 
θέση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η εποικοδομητική ασάφεια είναι πάντοτε μείγμα της διεθνούς πολιτικής. 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι να τερματίσουμε εδώ.  Θα μπορούσα να πω πολλά 
στον κ. Στυλιανίδη, αλλά να τερματίσουμε εδώ και με την ευχή… 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Μπορούμε να τα πούμε και ιδιωτικώς!  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όποτε θέλετε!   

 Με την ευχή να μη χρειαστεί η Κύπρος ποτέ το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο, για 
να ζήσουμε την εμπειρία του. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Το απευχόμαστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω, κύριοι συνάδελφοι… ∆ε θα αποφύγω να σας δώσω το λόγο, μην 
ανησυχείτε, αλλά όντως ας προσπαθήσουμε το πρώτο μέρος, που ήταν σύμφωνο 
από όλους, το μηνυματικό δηλαδή, να μείνει ακέραιο και χωρίς επηρεασμό.   

Να δώσω στον κ. Αβέρωφ πρώτο και τελευταίο λόγο και μετά στον κ. Βότση 
και τελειώσαμε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε απόλυτα μαζί σας ότι με κανένα τρόπο δεν 
πρέπει το μήνυμα που θα σταλεί από το κοινοβούλιο για τη στήριξη προς την 
οικονομία της Ελλάδος να έχει οποιεσδήποτε σκιές.  Όμως σε συνέχεια των όσων 
έχουν αναφέρει οι συνάδελφοι να προσθέσω μόνο δύο επιπρόσθετες κουβέντες.  Το 
να αναθεματίζουμε θεσμούς δεν είναι προς όφελος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζεις; 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να απαντήσουμε…  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, παρακαλώ.  Να απαντήσετε.  Αν απαντήσετε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αβέρωφ, περιοριστείτε, όσο μπορείτε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ορίστε;  Εγώ έκανα μία εισήγηση, μετά που εμίλησε ο κ. Στυλιανίδης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ε, ήταν σωστή η εισήγηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ενώ η εισήγηση έγινε δεκτή και από τον προεδρεύοντα, μιλά επί της ουσίας ο 
φίλος μου ο Αβέρωφ.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, αγαπητέ μου. 

 Και θα τελειώσω με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, γιατί θεωρώ ότι κάποια 
πράγματα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν σας απαγορεύσω και δε σας δώσω την άδειά μου, θα σταματήσετε, κύριε 
Αβέρωφ; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα σεβαστώ το προεδρείο, αλλά θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν μπορώ να 
ευρίσκομαι σε μια χώρα μέλος της Ευρωζώνης και να ακούω από συναδέλφους ότι η 
Ευρώπη δε στηρίζει και να τι συμβαίνει στην Ευρώπη και στην Ευρωζώνη!  Εάν δεν 
ήταν η Ελλάδα στην Ευρωζώνη και στην Ευρώπη, σήμερα δε θα υπήρχε οικονομία 
στην Ελλάδα.  Θα ήταν η οικονομία χρεοκοπημένη, υπό πτώχευση, κύριε Πρόεδρε. 

 ∆εύτερον, θα κλείσω με αυτό που είπε ο πρόεδρος του Νομισματικού Ταμείου 
χθες, το οποίο και αυτό αναθεματίζουμε.  «∆εν είναι σωστό», είπε ο κ. Καν, «ο 
ασθενής που πάει στο γιατρό, επειδή δεν πρόσεξε την υγεία του, να αναθεματίζει το 
γιατρό, γιατί του γράφει μια αυστηρή συνταγή, για να τον σώσει από το θάνατο και να 
διατηρηθεί στη ζωή».  Αυτό να το έχουμε υπόψη μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης προηγείται, κύριε Βότση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα δύο σημεία.  Το ένα:  Κάποτε -δε θα μπω 
στη συζήτηση- μπορεί να ευθύνεται και ο γιατρός, για να αρρωστήσει βαριά ο 
ασθενής. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι όσα λέχθηκαν σε αυτή την αίθουσα επί 
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του σημείου που ανέφερε ο κ. Νεοφύτου είναι πολύ λιγότερα από όσα λέει η Νέα 
∆ημοκρατία κάθε μέρα στην Ελλάδα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να μη φτάσουμε στο «ο σώζων εαυτόν σωθήτω»! 

 Κύριε Βότση, παρακαλώ.  Και είστε ο τελευταίος των ομιλητών. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ήμουν πολύ σύντομος στην αρχή, γιατί ήλπιζα ότι θα είμαστε όλοι σύντομοι.  
Εφόσον ανοίχτηκε η συζήτηση, νομίζω ότι είναι κρίμα να μην ακουστεί ότι μιλούμε για 
δάνειο που θα δοθεί με 5% επιτόκιο.  ∆ε θα επηρεαστεί το δημοσιονομικό έλλειμμα, τα 
λεφτά είναι διαθέσιμα, από ό,τι έχει ενημερώσει το Υπουργείο Οικονομικών, και το 
δημόσιο χρέος, εάν μιλούμε για €90 δις στο σύνολο, άρα η συνεισφορά μας θα είναι 
€180 εκατομ., θα είναι από 55% σε 56%… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και το κάνουμε με όλη την ευχαρίστησή μας, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλώς, δίνω την πλήρη εικόνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 
€60.600.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 2) του 2010.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

Έχω αναφερθεί στο Κεφάλαιο Τρίτο. 

 Το Κεφάλαιο Τέταρτο, όπως ήταν η εισήγηση, αναβάλλεται για την άλλη 
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βδομάδα.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 6 
Μαΐου 2010, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:                                              

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί της Τέταρτης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 1999. 
(Ν. 109/99). 

 2. Ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010.  
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.011-2010). 

 3. Οι περί Εθελοντών Πενταετούς Υποχρεώσεως του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.093-2009). 

 4. Ο περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.061-2010). 

 5. Οι περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων (Κατηγορίες 
Μ, Ν και Ο) των Κατασκευαστικών Στοιχείων, 
Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων 
τους Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.063-2010). 

 6. Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Παρουσίαση και Περιεχόμενο Αίτησης Έκδοσης 
Άδειας Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.059-2010). 

 7. Οι περί Λαχείου Πρόνοιας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.041-2010). 

 8. Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας 
(Μίσθωση Ιδιοκτησίας μέσα σε Κυβερνητικές 
Βιομηχανικές Περιοχές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.047-2010). 

 9. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Σχολές και Τμήματα κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.049-2010). 

 10. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός 
Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για Σκοπούς 
∆ιορισμού Προαγωγής και Προσαυξήσεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.010-2010). 
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 11. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Τοποθετήσεις, 
Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.011-2010). 

 12. Οι περί Ζωοτροφών και Προσθετικών των 
Ζωοτροφών (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και 
Χρήσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.012-2010). 

 13. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

 14. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, 
Αξιολόγηση και Ανέλιξη ∆ιδακτικού Ερευνητικού 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.016-2010). 

 15. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Συνταξιοδοτικά ∆ικαιώματα ∆ιδακτικού 
Ερευνητικού Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.017-2010). 

 16. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(∆ιδακτικό Ερευνητικό Προσωπικό) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.018-2010). 

 17. Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010).  
(Αρ. Φακ. 23.03.047.019-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το πρόβλημα της ανεργίας στον τόπο μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Χρήστου 
Πουργουρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.005-2010).  

 2. «Η αυξανόμενη εγκληματική δραστηριότητα και η 
ανάγκη οργάνωσης άμυνας πολιτείας και 
κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιαννάκη 
Ομήρου εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.004-2010). 

 3. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην 
οικονομία σε βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
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εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004-2008). 

 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137-2006). 

 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το 
θέμα «Τα μέτρα που λαμβάνονται από το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για την εφαρμογή των νόμων που αφορούν την 
ισότητα ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489-2006). 

 6. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές 
τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και 
εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές (6% των αναγκών μας σε 
ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) και οι τυχόν 
επιπτώσεις από την καθυστέρηση υλοποίησης των 
δεσμεύσεών μας, καθώς και οι προοπτικές του 
στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι 
το 2020)». 
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(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 10. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 11. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 Υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την κοινοβουλευτική ομάδα του 
∆ΗΣΥ αίτημα όπως εγγραφεί και συζητηθεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο το ακόλουθο θέμα:  
«Η ευθύνη της πολιτείας για την ενημέρωση και καθοδήγηση των προσφύγων».   
Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση και, εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα 
εγγράφεται στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.50 μ.μ.)  

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 
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Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κυρίτσης Πάμπης  Χάμπας Πανίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Ανδρέα Αγγελίδη για την 
Εργατική Πρωτομαγιά και για την έκτη επέτειο από την ένταξη της Κύπρου 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

2. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

 α.  «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Τέλη και Φορολογικές ∆ιατάξεις) Νόμος 
του 2010», 

 β.  «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010», 

 γ.  «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010», 

 ψήφισή τους σε νόμους, του δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και του τρίτου με τον τίτλο «Ο 
περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός)  
Νόμος του 2010». 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ημιουργίας Υποδομής Χωρικών 
∆εδομένων (INSPIRE)  Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης περί των ∆ικαιωμάτων του 
Παιδιού (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010», η συζήτηση που ακολούθησε (Μ. Κυριακού, Στ. Ιερωνυμίδης, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Ι. Νικολάου) και ψήφισή της σε νόμο. 
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7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέσεις 
Προϊστάμενου Τεχνικών Υπηρεσιών και Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους.  

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Στατιστικής Υπηρεσίας - Θέση  Βοηθού 
Στατιστικών Ερευνών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή 
τους.  

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Περιορισμός των Εκπομπών Πτητικών Οργανικών Ενώσεων 
από τη Χρήση Οργανικών ∆ιαλυτών σε Ορισμένες ∆ραστηριότητες και 
Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους.  

10. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Εργοδότηση ατόμων με δυσλεξία στο δημόσιο τομέα - Τιμολογιακή πολιτική 
στην προμήθεια νερού σε πολύτεκνες οικογένειες - Αίτημα για υδατική σύνδεση 
της κοινότητας Παχυάμμου με το φράγμα Χρυσοχούς - Ανάγκη για 
αντικατάσταση των κλινών στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας - Ερωτήματα για 
το Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας - ∆ημιουργία πρόσθετων γραφείων στο Τμήμα 
Εργασίας της επαρχίας Λάρνακας - Αίτημα κοινοτικού συμβουλίου Ξυλοτύμβου 
για διάνοιξη δρόμου - Αίτημα για μείωση της συνεισφοράς της κοινότητας 
Ξυλοτύμβου στα αναπτυξιακά έργα - Αίτημα για επέκταση του δικτύου της 
ΑΤΗΚ στην κοινότητα Ξυλοτύμβου - Οχληρία και δυσοσμία από χοιροστάσιο 
στην Ξυλοτύμβου - Αίτημα κοινοτικού συμβουλίου Ξυλοτύμβου για δημιουργία 
αντιπλημμυρικού καναλιού - Αίτημα για κατασκευή αυτοκινητοδρόμου στη 
βιοτεχνική περιοχή Ξυλοτύμβου - Η μη εφαρμογή απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου για τερματισμό της παράνομης λατόμησης - Αποχετευτικό οικιακών 
λυμάτων της Βορόκληνης - Έργα στον παραλιακό δρόμο Λάρνακας-∆εκέλειας 
και στον κύριο δρόμο Βορόκληνης - Ευρωπαϊκοί Όμιλοι Ευρωπαϊκής 
Συνεργασίας - Πλαίσιο νομοθετικού χαρακτήρα για αναπτυξιακές εταιρείες στο 
χώρο της τοπικής αυτοδιοίκησης - Χρηματοδότηση ασθενούς από το κράτος 
για αλλαγή φύλου - Θρησκευτικά σύμβολα στα σχολεία - Λίστες αναμονής για 
ενδοσκοπήσεις στο νοσοκομείο Λάρνακας - Στοιχεία για τις εξετάσεις 
απόκτησης επαγγελματικής άδειας οδήγησης σε διάφορες κατηγορίες - 
Χορηγία για αγορά αυτοκινήτου και στις πενταμελείς οικογένειες - Εξίσωση της 
αντιμισθίας των εθνοφρουρών - Μείωση διδάκτρων στα δημόσια νηπιαγωγεία 
για τις πενταμελείς οικογένειες - Εξίσωση της κρατικής χορηγίας στην 
Παγκύπρια Οργάνωση Πενταμελούς Οικογένειας με τη χορηγία της 
Παγκύπριας Οργάνωσης Πολυτέκνων - Επέκταση επιδόματος μάνας - 
Παραχώρηση 13ου επιδόματος τέκνου - Ανάγκη αναθεώρησης του επιδόματος 
τέκνου - Ανάγκη αύξησης του επιδόματος τέκνου των πενταμελών οικογενειών 
- ∆ιεκδίκηση εγκατάστασης στη Λάρνακα της έδρας του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου ή κάποιας πανεπιστημιακής σχολής - Μέτρα για την 
εξασφάλιση κατάλληλου χώρου στέγασης της Μονάδας Αεροπορικών 
Επιχειρήσεων - Αξιολόγηση της δυνατότητας αγοράς λεωφορείων που 
κινούνται με οικολογικότερα καύσιμα - Πλήρωση της θέσης του Επιτρόπου 
Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα - Ανοικοδόμηση του κτιρίου ή 
αξιοποίηση του χώρου του ∆ημοτικού Θεάτρου Λευκωσίας - Το νέο κτίριο της 
Βουλής - ∆ασοκομάντος στο ∆ασονομείο - Λειτουργία μετρητή οστικής 
πυκνότητας στο νοσοκομείο Αμμοχώστου - Εξαίρεση των οδηγών ταξί από τη 
χρήση ζωνών ασφαλείας σε κατοικημένες περιοχές - Το κονδύλι 
αποκατάστασης του περιβάλλοντος μετά την πυρκαγιά στο Σαϊττά - 
Μετονομασία του Γυμνασίου-Λυκείου Λευκάρων σε “Περιφερειακό Γυμνάσιο και 
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Λύκειο Λευκάρων” - Αναγνώριση της προσφοράς των εκπαιδευτικών 
πολεμιστών του 1974 - Το πόρισμα της έρευνας για την κακόβουλη ζημιά στον 
αιωνόβιο πλάτανο στο Πέρα Πεδί - Καταγγελίες για δηλητηρίαση και 
κακοποίηση ζώων - Η ατμοσφαιρική ρύπανση στην Κύπρο. 

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για τους πρόσφυγες στην επαρχία Λεμεσού - 
∆ιαχωρισμός προσφυγικών οικοπέδων στον Κόρνο - Κατασκευή γεφυριού στο 
δρόμο Κελοκεδάρων-Ζιριπιλλή-Νατάς - Η ανεξέλεγκτη διάθεση των στερεών 
αποβλήτων και το πρόβλημα των πλημμυρών - Ενίσχυση της αστυνομικής 
δύναμης στην ελεύθερη περιοχή της Αμμοχώστου - Η μηχανοποίηση της 
καθαριότητας των δρόμων - Προγράμματα τοπικής αυτοδιοίκησης για πρόληψη 
και απεξάρτηση από εξαρτησιογόνες ουσίες - Κοπή δέντρων στο συνοικισμό 
στο ∆ασάκι Άχνας για δημιουργία οικοπέδων - Ρύπανση και οχληρία από 
ελαιοτριβείο στο χωριό Αναλιόντας - Κεντρικό ταχυδρομείο Λάρνακας - Αλλαγή 
καθεστώτος στο κρατικό ταχυδρομείο - Ανάγκη έργου προς αντιμετώπιση της 
διάβρωσης στην παραλία της Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς - Συμμόρφωση 
οινοποιείου στο Στρουμπί με τους όρους απόρριψης αποβλήτων - Μίσθωση 
μέρους των κρατικών δασών “Αλέξιγρος” και “Ορείτες”, για να κατασκευαστούν 
αιολικά πάρκα - Ερωτήματα σχετικά με τα εμβόλια για τη γρίπη Α (Η1Ν1) - 
Εφαρμογή νομοθεσίας περί των Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών και 
Επιχειρήσεων προς τους Καταναλωτές - Τροποποιητικά νομοσχέδια για τον 
περί Προστασίας της Μητρότητας Νόμο και τον περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Νόμο - Η εκμίσθωση χώρων του λιμανιού Βασιλικού σε ιδιωτικές εταιρείες - 
Επέκταση σκυβαλότοπου στην Παραμύθα - Ποιότητα του αέρα στο νέο 
αεροδρόμιο Λάρνακας - Αποτελέσματα των μετρήσεων του αέρα σε γραφεία 
του αεροδρομίου Λάρνακας - Απόρριψη σκουπιδιών στη χερσόνησο του Ακάμα 
από κυνηγούς - ∆υσοσμία και οχληρία από χοιροστάσιο στο Αρεδιού - 
∆ημιουργία περιφερειακού δημοτικού σχολείου στην Κλήρου - Θόρυβος από 
τροποποιημένους σωλήνες εξαγωγής καυσαερίων οχημάτων - Ανάγκη 
αυστηρότερου ελέγχου για τροποποιημένους σωλήνες εξαγωγής καυσαερίων 
σε οχήματα - Κοινοποίηση πρακτικών συναντήσεων σε υπουργεία - Καταβολή 
επιδόματος σύμφωνα με το σχέδιο ενίσχυσης των συνταξιούχων με χαμηλά 
εισοδήματα - Οι αυτοτελώς εργαζόμενοι αγρότες - Κυκλοφοριακά μέτρα στο 
δρόμο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς - Παρανομίες κυνηγών στην περιοχή της 
κοιλάδας της Σολιάς - Ανάγκη πρόληψης πυρκαγιών με την πρόσληψη 
έκτακτου προσωπικού - Η εγκατάσταση τηλεφωνικού δικτύου στη βιοτεχνική 
περιοχή Ξυλοτύμπου - Η συνολική δαπάνη για κατάσβεση δασικών πυρκαγιών 
τα τελευταία δέκα χρόνια. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 2) του 2010», η συζήτηση που ακολούθησε (Α. Νεοφύτου, προεδρεύων, 
Ά. Βότσης, Στ. Ευαγόρου, Χρ. Στυλιανίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Βαρνάβα, Γ. 
Περδίκης, Ν. Κατσουρίδης, Ν. Τορναρίτης, Ν. Κλεάνθους, Ανδρέας Κυπριανού) 
και ψήφισή του σε νόμο.  

13. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Η ευθύνη της πολιτείας για την 
ενημέρωση και καθοδήγηση των προσφύγων» με εισήγηση της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 6ης Μαΐου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.00 μ.μ. 

Αρ. 29 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ, την προσοχή σας.  Πριν μπούμε στα 
θέματα της ημερήσιας διάταξης, σας πληροφορώ ότι ενώπιόν μας έχουμε το ψήφισμα 
για την Αμμόχωστο και παρακαλώ το γραμματέα να το διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

 Υπενθυμίζοντας τα σχετικά ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, 
ειδικότερα το Ψήφισμα 550/1984, που θεωρεί τις απόπειρες εποικισμού 
οποιουδήποτε τμήματος των Βαρωσίων από άτομα άλλα από τους κατοίκους του ως 
απαράδεκτες και ζητά τη μεταβίβαση της περιοχής αυτής στη διοίκηση των Ηνωμένων 
Εθνών, καθώς και το Ψήφισμα 789/1992, που ορίζει ότι η πόλη των Βαρωσίων 
αποτελεί μέρος της περιοχής που βρίσκεται υπό τον έλεγχο του ΟΗΕ, 

 Τονίζοντας τον ανθρωπιστικό χαρακτήρα του θέματος της Αμμοχώστου, μιας 
ευρωπαϊκής πόλης φάντασμα από την τουρκική εισβολή του 1974 μέχρι σήμερα, και 
ότι το ενδεχόμενο επιστροφής της στους νόμιμους κατοίκους της, ως μέτρο 
οικοδόμησης εμπιστοσύνης, θα ενίσχυε το κλίμα στις απευθείας συνομιλίες μεταξύ 
των ηγετών των δύο κοινοτήτων, 

 Επισημαίνοντας τη θέση του ΟΗΕ, όπως αυτή επαναβεβαιώνεται στην 
τελευταία έκθεση του γενικού του γραμματέα για τις επιχειρήσεις των Ηνωμένων 
Εθνών στην Κύπρο της 29ης Νοεμβρίου 2009, ότι η τουρκική κυβέρνηση έχει την 
ευθύνη για το status quo στα Βαρώσια, 
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 Υπενθυμίζοντας  τη Συμφωνία Υψηλού Επιπέδου της 19ης Μαΐου 1979, στην 
οποία δίδεται προτεραιότητα στην επίτευξη συμφωνίας για επανεγκατάσταση στα 
Βαρώσια υπό την αιγίδα του ΟΗΕ και στην εφαρμογή της συμφωνίας ανεξάρτητα από 
την έκβαση των συζητήσεων για άλλες πτυχές του προβλήματος, 

 Υπενθυμίζοντας το σχετικό της ομόφωνο ψήφισμα της 7ης Ιουνίου 1984, καθώς 
και τα σχετικά κατά καιρούς διαβήματα των εκάστοτε Προέδρων της προς τους ανά 
τον κόσμο ομολόγους τους και στους επικεφαλής των οργάνων της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, 

 Έχοντας υπόψη την πρόταση της κυπριακής κυβέρνησης του 2005 για άνοιγμα 
του λιμανιού της Αμμοχώστου μετά από εκχώρηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
συνδιαχείρισή του από Ελλληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους υπό την εποπτεία της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής σε συνδυασμό με την επιστροφή των κατοίκων της πόλης της 
Αμμοχώστου, 

 Εκφράζοντας εκτίμηση για τη δραστηριοποίηση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
για το θέμα της Αμμοχώστου, ειδικότερα για την έκκληση που εμπεριέχεται στο 
ψήφισμά του της 10ης Φεβρουαρίου 2010 επί της Έκθεσης Προόδου της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για την Τουρκία όπως η χώρα αυτή επιτρέψει την επιστροφή της 
περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου και των διόδων της στους νόμιμους κατοίκους 
της, σύμφωνα με το Ψήφισμα 550 του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, καθώς και για 
τις σχετικές συστάσεις της Επιτροπής Αναφορών του σώματος, περιλαμβανομένης 
της αποστολής εμπειρογνωμόνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή/και του ΟΗΕ για την 
πραγματοποίηση μελέτης για αναστήλωση της περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου, 

 Σημειώνοντας τη σημαντική συμβολή του δήμου Αμμοχώστου και των 
οργανωμένων συνόλων των νόμιμων κατοίκων της Αμμοχώστου στην εξέλιξη αυτή,  

 Χαιρετίζοντας ως ουσιαστική την πρωτοβουλία της συλλογής τριάντα χιλιάδων 
υπογραφών Αμμοχωστιανών από το δήμο Αμμοχώστου για επανεγκατάσταση στην 
πόλη των νόμιμων κατοίκων της,  

 Εκφράζοντας απογοήτευση για το γεγονός ότι οι προσπάθειες της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για το θέμα αυτό προσκρούουν στην άρνηση της Τουρκίας να 
υλοποιήσει τα συμφωνηθέντα και να σεβαστεί τις σχετικές αποφάσεις των 
ευρωπαϊκών και διεθνών οργανισμών, 

Ομόφωνα: 

1. Τονίζει ότι το θέμα επιστροφής της Αμμοχώστου, μιας ευρωπαϊκής πόλης 
φάντασμα, την οποία η Τουρκία κρατά όμηρο από το 1974, είναι πρωτίστως 
ανθρωπιστικό και πρέπει να τύχει χωριστού χειρισμού, ως μέτρο οικοδόμησης 
εμπιστοσύνης, ενισχυτικό των προσπαθειών επίλυσης του κυπριακού 
προβλήματος. 

2. Αναμένει ότι οι προσπάθειες του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, 
περιλαμβανομένων των σχετικών επιστολών του προς το γενικό γραμματέα 
των Ηνωμένων Εθνών, τα μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, 
τους αρχηγούς των 26 κρατών μελών και αξιωματούχους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, όπως και της έκκλησής του από το βήμα της Γενικής Συνέλευσης του 
ΟΗΕ για έναρξη της διαδικασίας επιστροφής της Αμμοχώστου στους νόμιμους 
κατοίκους της, θα οδηγήσουν στην εκπλήρωση από την Τουρκία όλων των 
υποχρεώσεών της. 

3. Καλεί την Τουρκία να επιδείξει την αναγκαία βούληση για επιστροφή της 
Αμμοχώστου στους νόμιμους κατοίκους της, στη βάση της Συμφωνίας Υψηλού 
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Επιπέδου του 1979 και των σχετικών ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας 
του ΟΗΕ, ως κίνηση καλής θέλησης και έμπρακτης συμβολής της στις 
προσπάθειες για επίλυση του κυπριακού προβλήματος. 

4. Απευθύνει έκκληση προς την Ευρωπαϊκή Ένωση για ανάληψη ενεργότερου 
ρόλου προς υλοποίηση των σχετικών συστάσεων του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου. 

5. Απευθύνει έκκληση προς τη διεθνή κοινότητα και ιδιαίτερα τον ΟΗΕ να 
εντείνουν τις προσπάθειές τους προς την κατεύθυνση της Τουρκίας για το θέμα 
της Αμμοχώστου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση του ψηφίσματος, συνάδελφοι; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. επομένως, ομόφωνα εγκρίνεται το ψήφισμα. 

 Θα προχωρήσουμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο, νομοθετική εργασία.   

 Το πρώτο θέμα δεν είναι έτοιμο.  

 Το δεύτερο θέμα αφορά την αναπομπή από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας του 
νόμου «Ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Το 
ΑΚΕΛ τάσσεται υπέρ της αναπομπής, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός εναντίον και τα 
υπόλοιπα κόμματα θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια.  Η έκθεση δεν είναι ομόφωνη.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε χρειάζεται να αναγνωσθεί η έκθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆ε χρειάζεται να αναγνωσθεί; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το θέμα το συζητήσαμε σε έκταση την περασμένη Πέμπτη. δε χρειάζεται να 
μπούμε ξανά στην παράθεση των απόψεων μέσω της έκθεσης.  Θα γίνουν οι 
τοποθετήσεις των ομάδων. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ:  

 Αν θέλει ο πρόεδρος να τη διαβάσει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο πρόεδρος ξέρω ότι είναι λιτός στις εκφράσεις του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, συμφωνούμε να μην αναγνωσθεί η έκθεση.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τον 
αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντώνης Αντωνίου Φειδίας Σαρίκας 

 Αντρέας Φακοντής Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας  Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γεώργιος Γεωργίου  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 4 Μαΐου 2010, επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, τον οποίο 
ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων στις 15 Απριλίου 2010 και ο οποίος 
αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του 
συντάγματος.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, συνοδευόμενος από λειτουργό του γραφείου του, ο 
γενικός διευθυντής του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, συνοδευόμενος από το 
διευθυντή του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του ίδιου υπουργείου, και ο 
γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, συνοδευόμενος επίσης από 
λειτουργούς του ίδιου υπουργείου.   

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του 
περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών Νόμου, ώστε η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου να 
μη δύναται στο πλαίσιο ή σε σχέση με την παροχή της υπηρεσίας τηλεπικοινωνιών να 
λειτουργεί από μόνη της ραδιοδίκτυα επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης που 
χρησιμοποιούν συγκεκριμένες ραδιοσυχνότητες.   

 Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
ημερομηνίας 26 Απριλίου 2010, παρατίθενται αυτούσια και είναι οι ακόλουθοι: 

 «Ο αναπεμπόμενος νόμος θεσπίστηκε κατά παράβαση της αρχής της 
διάκρισης των εξουσιών, όπως αυτή είναι διάχυτη και κατοχυρώνεται στο σύνταγμα, 
γιατί η Βουλή των Αντιπροσώπων ασκεί διοικητική εξουσία, η οποία, με βάση το 
σύνταγμα, ανήκει στην εκτελεστική εξουσία. 

 Με τον προτεινόμενο νόμο η Βουλή των Αντιπροσώπων αποβλέπει στην 
παρεμπόδιση της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου από του να διεκδικεί την ανάληψη 
του έργου με την προς αυτήν έκδοση άδειας στο πλαίσιο της από πολλού χρόνου 
αρξάμενης και σε τελικό στάδιο ευρισκόμενης διαδικασίας πλειστηριασμού, που 
προκηρύχθηκε από κοινού από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και τον 
Επίτροπο Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων, για την έκδοση 
άδειας ίδρυσης και λειτουργίας δικτύου επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης και άδειας 
χρήσης ραδιοσυχνοτήτων για τη λειτουργία τέτοιου δικτύου. 

 Με την προκήρυξη του εν λόγω πλειστηριασμού ζητήθηκε να υποβληθούν 
αιτήσεις για τη χορήγηση των προαναφερθεισών αδειών.  Υποβλήθηκαν τρεις αιτήσεις, 
μια εκ των οποίων από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου.  Στην προκήρυξη του 
πλειστηριασμού καθορίζονταν οι ραδιοσυχνότητες, οι οποίες αποτελούν το 
αντικείμενο της προτιθέμενης αδειοδότησης και εμφαίνονται στην προκήρυξη. 
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 Με τον προτεινόμενο από τη Βουλή των Αντιπροσώπων νόμο απαγορεύεται 
στην Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου η λειτουργία ραδιοδικτύου επίγειας ψηφιακής 
τηλεόρασης με τη χρησιμοποίηση των ραδιοσυχνοτήτων όπως αυτές 
προκαθορίστηκαν επακριβώς στην προκήρυξη για αδειοδότηση.  Επομένως, με τον 
προτεινόμενο νόμο η Βουλή των Αντιπροσώπων επεμβαίνει σε συγκεκριμένη 
διοικητική διαδικασία, δηλαδή στη διαδικασία που αναφέρω πιο πάνω, με 
αποκλειστικό στόχο να επιφέρει συγκεκριμένο αποτέλεσμα, δηλαδή τον αποκλεισμό 
ενός από τους υποψηφίους και πιο συγκεκριμένα της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου. 

 Η πιο πάνω ενέργεια αποτελεί έκδηλα επέμβαση της νομοθετικής εξουσίας 
στην ήδη υφιστάμενη διαδικασία αδειοδότησης, με αποτέλεσμα να παραβιάζει 
επιπρόσθετα και τους κανόνες του ανταγωνισμού.  Και τούτο, γιατί περιορίζει ή και 
αλλοιώνει τις συνθήκες του διαγωνισμού όπως αυτές επακριβώς διαμορφώθηκαν στη 
συγκεκριμένη περίπτωση, λαμβάνοντας μάλιστα υπόψη τον πολύ μικρό αριθμό 
πλειοδοτών, ο οποίος μειώνεται ακόμα περισσότερο και περιορίζεται σε δύο». 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του θέματος από την επιτροπή, ο Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, αναλύοντας τη νομική του πτυχή ανέφερε ότι η Βουλή 
θα μπορούσε σε οποιοδήποτε στάδιο πριν από την προκήρυξη της διαδικασίας του 
αναφερόμενου πλειστηριασμού να περιορίσει με νόμο το εύρος των αρμοδιοτήτων της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου.  Ωστόσο, όπως ο ίδιος ανέφερε, εκείνο το οποίο 
έγινε ήταν να ψηφιστεί από τη Βουλή ο αναπεμπόμενος νόμος κατά το χρόνο που 
βρίσκεται σε εξέλιξη η συγκεκριμένη διοικητική διαδικασία των προσφορών, με 
απώτερο στόχο να διαφοροποιήσει το αποτέλεσμα της διαδικασίας αυτής και να θέσει 
τη Cyta έξω από το διαγωνισμό.  Αυτό, σύμφωνα με το Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, αποτελεί επέμβαση της νομοθετικής εξουσίας στην αρμοδιότητα άλλης 
εξουσίας και δη της εκτελεστικής εξουσίας, η οποία απαγορεύεται από το σύνταγμα, 
το οποίο, όπως αναφέρεται και στην επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, 
καθιερώνει την αρχή της διάκρισης των εξουσιών.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος ανέφερε ότι 
δεν υπάρχει δυνατότητα, εκκρεμούσης της εν λόγω διαδικασίας και πριν από την 
κατακύρωση των προσφορών, να περιληφθεί η Cyta στην αίτηση άλλου 
προσφοροδότη.  Αυτό μπορεί να γίνει μόνο μετά την κατακύρωση της προσφοράς σε 
άλλο προσφοροδότη.  Αναφορικά με το κατά πόσο η πιο πάνω ενέργεια της Βουλής 
έχει ως αποτέλεσμα την παραβίαση των κανόνων του ανταγωνισμού, δήλωσε, ότι, 
παρ’ όλο που με την ενέργεια αυτή τίθεται η Cyta έξω από το πεδίο ανταγωνισμού, 
είναι αμφίβολο αν περιορίζεται ο ανταγωνισμός.   

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι με την πιο 
πάνω ενέργεια της Βουλής πλήττεται ο ανταγωνισμός και η ίση μεταχείριση.  Η ισχύς 
του αναπεμπόμενου νόμου, δήλωσε, θα θέσει τη Cyta σε δυσμενέστερη θέση.  Όπως 
ο ίδιος δήλωσε, η Cyta ορθά βρίσκεται στο διαγωνισμό, αφού ενήργησε με βάση το 
υφιστάμενο νομικό καθεστώς δράσης της.   

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων δήλωσε ότι 
στόχος του υπουργείου του είναι η προώθηση του ανταγωνισμού προς το συμφέρον 
των καταναλωτών, γι’ αυτό και στα έγγραφα του εν λόγω διαγωνισμού δεν 
περιλήφθηκαν οποιαδήποτε κριτήρια για αποκλεισμό οποιουδήποτε ενδιαφερομένου 
από αυτόν.  Σύμφωνα με τον ίδιο, για το υπουργείο του η Cyta θεωρείται ίσος 
προσφοροδότης με τους υπολοίπους και στόχος του υπουργείου είναι να δοθεί η 
προσφορά στον καλύτερο προς όφελος του δημόσιου συμφέροντος.   

 Οι βουλευτές μη μέλη της επιτροπής Λευτέρης Χριστοφόρου και Νικόλας 
Παπαδόπουλος, εισηγητές της πρότασης νόμου που ψηφίστηκε σε νόμο από τη 
Βουλή και αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, εξέφρασαν τη διαφωνία 
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τους κατά τη διάρκεια της συνεδρίας με την πιο πάνω άποψη του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, υποστηρίζοντας ότι δεν εγείρεται θέμα αντισυνταγματικότητας του 
νόμου, γιατί δεν υπάρχει επέμβαση της νομοθετικής εξουσίας στη διοικητική 
διαδικασία.  Όπως οι ίδιοι δήλωσαν, η Βουλή έχει αρμοδιότητα να περιορίζει με νόμο 
τις αρμοδιότητες οποιουδήποτε ημικρατικού οργανισμού και τέτοιος νόμος δεν είναι 
αντισυνταγματικός.  Με την ενέργειά της η Βουλή δεν επενέβη στη διοικητική 
διαδικασία επιβάλλοντας επιπρόσθετους όρους στην εν εξελίξει διαδικασία.  Απλώς, η 
Βουλή περιόρισε το εύρος των αρμοδιοτήτων της Cyta, τις οποίες η ίδια παραχώρησε 
προς αυτή.  Επιπρόσθετα, οι ίδιοι υπενθύμισαν στην επιτροπή ότι η εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, όταν παρουσιάστηκε στην 
επιτροπή στα πλαίσια της συζήτησης που προηγήθηκε της αναπομπής, δήλωσε τα 
εξής:  «Η Βουλή έχει κάθε δικαίωμα να οριοθετεί το εύρος της υπηρεσίας 
τηλεπικοινωνιών που η ίδια αναθέτει στη Cyta ως νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου 
και, στο βαθμό που η προτεινόμενη διάταξη περιορίζει το εύρος της ήδη ανατεθείσας 
υπηρεσίας, δεν τίθεται θέμα αναρμόδιας παρέμβασης της Βουλής σε διοικητική 
διαδικασία».  Παράλληλα, ανέφεραν ότι η ίδια εκπρόσωπος εισηγήθηκε να γίνουν, και 
έγιναν στη βάση των εισηγήσεών της, διορθωτικές τροποποιήσεις στην αρχική 
πρόταση, ώστε να επιτευχθεί ο επιδιωκόμενος στόχος αυτής.   

 Στο σημείο εκείνο ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας απάντησε ότι οι 
εισηγήσεις της εκπροσώπου του γραφείου του έγιναν αναφορικά με το αρχικό κείμενο 
της πρότασης νόμου, προκειμένου να αποφευχθεί η σύγκρουση της πρότασης με το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο, λόγω της γενικής απαγόρευσης που η πρόταση αρχικά 
προέβλεπε, και για να μην επηρεαστεί από την πρόταση η αρμοδιότητα της Cyta στην 
κινητή τηλεφωνία.  Όσον αφορά την αναδιαμόρφωση της πρότασης με τη 
συγκεκριμενοποίηση των ραδιοσυχνοτήτων, όπως ο ίδιος υπενθύμισε, η εκπρόσωπος 
του γραφείου του στη συγκεκριμένη συνεδρία της επιτροπής είχε αναφέρει ότι η 
πρόταση νόμου σε αυτή τη μορφή ενέχει τον κίνδυνο να θεωρηθεί στοχευμένη.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις πιο κάτω αποφάσεις:   

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν αναφορικά 
με την αναπομπή κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τους λόγους της 
αναπομπής όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, 
με ημερομηνία 26 Απριλίου 2010, και όπως αυτοί εκτέθηκαν στη συνέχεια αναλυτικά 
από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ενώπιον της επιτροπής και τάχθηκαν 
εναντίον του νόμου όπως αυτός ψηφίστηκε από την ολομέλεια του σώματος και 
συναφώς υπέρ της αποδοχής της αναπομπής.    

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν εναντίον της αναπομπής, υποστηρίζοντας ότι ο 
αναπεμπόμενος νόμος δεν αποτελεί επέμβαση της νομοθετικής εξουσίας στις 
αρμοδιότητες της εκτελεστικής εξουσίας και ως εκ τούτου εισηγούνται την απόρριψη 
της αναπομπής υποστηρίζοντας τον αναπεμφθέντα νόμο.  

 Υπό το φως των πιο πάνω τοποθετήσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Συγκοινωνιών και Έργων καταθέτει την παρούσα έκθεση ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος για λήψη τελικής απόφασης αναφορικά με την αναπομπή. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, αν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής…  Να ακούσουμε τις 
τοποθετήσεις των κομμάτων. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Έχουμε μελετήσει το περιεχόμενο του εγγράφου με το οποίο ανέπεμψε ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας το νόμο όπως ψηφίστηκε πριν λίγες μέρες και έχουμε 
καταλήξει κατά πλειοψηφία στο κόμμα μας ότι το περιεχόμενο αυτής της αναπομπής 
δεν είναι εξ εκείνων που μπορούν να προβληθούν ως θέματα που παραβιάζουν ρητή 
διάταξη του συντάγματος.  Ως εκ τούτου, κατά πλειοψηφία δε θα υποστηρίξουμε, θα 
ταχθούμε εναντίον αυτής της αναπομπής.   

 Παράλληλα, όμως, έχουμε υποχρέωση να αναφέρουμε και δύο θέματα.  Η 
έκθεσις η οποία είχε ετοιμασθεί, όταν είχε μελετηθεί ο νόμος και πριν από την 
ψηφοφορία, έλεγε ρητά μέσα -και βεβαίως απέδιδε σωστά τα όσα είχαν συζητηθεί 
ενώπιον της επιτροπής- τα εξής στην τελευταία παράγραφο της τρίτης σελίδος και 
αρχή της τετάρτης:  «Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας εξέφρασε την άποψη ότι η Βουλή έχει δικαίωμα να οριοθετεί το εύρος 
της υπηρεσίας τηλεπικοινωνιών που η ίδια αναθέτει στη Cyta ως νομικό πρόσωπο 
δημόσιου δικαίου.  Επομένως, στο βαθμό που η προτεινόμενη διάταξη περιορίζει το 
εύρος της ήδη ανατεθείσας υπηρεσίας, δεν τίθεται θέμα αναρμόδιας παρέμβασης της 
Βουλής σε διοικητική διαδικασία».  Με βάση αυτό, έχουμε την άποψη ότι είναι 
ομολογουμένως ανοίκειο, το ολιγότερο, να ακούγονται εδώ και πολύ καιρό αναφορές 
ότι δήθεν βουλευτές έχουν υποκύψει σε πιέσεις, όχι αυτές των υπαλλήλων της Cyta ή 
της Cyta αλλά κάποιων άλλων.  Είπαμε και την περασμένη φορά ότι η Βουλή πολλές 
φορές βρίσκεται στην ανάγκη να δώσει λύση σε αντιμαχόμενες ή αντιπαραθετικές 
απόψεις επί νομοθετημάτων.  Οφείλουμε εκ καθήκοντος να πάρουμε θέση.  Και η 
θέση την οποία πήραμε και τότε και τώρα θεωρούμε ότι έγινε με καθαρή τη συνείδηση.  
Ας διακοπεί πλέον αυτή η αδιάκοπη και απαράδεκτη πίεσις που υφίσταται η Βουλή.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πρώτα να δούμε τις τοποθετήσεις των άλλων κομμάτων.   

 Η Ε∆ΕΚ θα τοποθετηθεί και μετά επί θέματος αρχής.  Η τοποθέτηση της Ε∆ΕΚ;  
Έχετε δηλώσει ότι θα τοποθετηθείτε… 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Η δική μας θέση είναι η εξής:  Ομόφωνα η κοινοβουλευτική ομάδα της Ε∆ΕΚ 
θα ταχθεί κατά της αναπομπής.  Θεωρούμε ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει κάθε 
δικαίωμα, εντός των συνταγματικών πλαισίων, να δώσει θετική ψήφο, όπως ήδη έχει 
δώσει στη συγκεκριμένη πρόταση νόμου.  Και θέλω να πω και το εξής προς γνώση 
παντός ενδιαφερομένου και μη ενδιαφερομένου:  Αυτές οι φωνές που ακούγονται, 
που είναι ασήκωτες συκοφαντίες, ότι δήθεν οι βουλευτές υποκύπτουν σε πιέσεις ή/και 
εκβιασμούς κάποιων τρίτων, καναλαρχών, για να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους, 
είναι ασήκωτες συκοφαντίες, απορρίπτονται μετά βδελυγμίας από πλευράς Ε∆ΕΚ.  
Και θέλω να προειδοποιήσω…  Να τερματιστούν αυτού του είδους οι παρεμβάσεις 
στην άσκηση των καθηκόντων και των δικαιωμάτων των βουλευτών, γιατί η δική μας η 
άποψη και η πεποίθηση είναι ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων, στο σύνολό της, 
ενεργεί εντός των πλαισίων εξυπηρέτησης του δημοσίου συμφέροντος!  Αν κάποιοι 
ερμηνεύουν το δημόσιο συμφέρον με τα δικά τους μέτρα και τα δικά τους σταθμά, 
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δικαίωμά τους!  Εμείς ερμηνεύουμε το δημόσιο συμφέρον με τον τρόπο που εμείς 
κρίνουμε.  Και κρίνουμε στη συγκεκριμένη περίπτωση ότι με αυτό τον τρόπο, ναι, 
υπηρετείται το δημόσιο συμφέρον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆ε θα υποστηρίξουμε την αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας και αυτό 
για τους εξής λόγους:  Ο πρώτος λόγος έχει σχέση με αυτό που είχε αναφέρει 
προηγουμένως ο κ. Αγγελίδης.  Η Νομική Υπηρεσία συνελήφθη -και όχι για πρώτη 
φορά- σε αυτή την υπόθεση να βρίσκεται σε διάσταση με τον ίδιο τον εαυτό της.  
Μιλώντας ο λειτουργός της Νομικής Υπηρεσίας για την υποτιθέμενη 
αντισυνταγματικότητα στην επιτροπή, είπε ότι το ποτήρι είναι μισογεμάτο.  Ο ίδιος ο 
Γενικός Εισαγγελέας, όταν ήρθε, είπε «το ποτήρι είναι μισοάδειο».  Ο λειτουργός είπε 
ότι δεν υπάρχει συνταγματική παρεκτροπή, εάν γίνει ρύθμιση από τη Βουλή.  Ο 
Γενικός Εισαγγελέας, όταν ήρθε, με το ίδιο επιχείρημα που είπε η λειτουργός του, είπε 
ότι υπάρχει συνταγματική παρεκτροπή.   

 Ανεξάρτητα από αυτό, χωρίς να θέλω να ισχυριστώ ότι διαθέτω τις νομικές 
γνώσεις που διαθέτει ο έγκριτος Γενικός Εισαγγελέας, δεν μπορώ να συμφωνήσω με 
την επιχειρηματολογία όπως αποτυπώνεται στην επιστολή που έστειλε στη Βουλή και 
στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Ακόμα και για τους κατέχοντες στοιχειωδώς νομικά 
δεν μπορεί να ευσταθήσει τέτοιου είδους επιχειρηματολογία.  ∆εν μπορεί δηλαδή, 
επειδή εξεκίνησεν η διαδικασία των προσφορών και η Cyta ήταν προσφοροδότης, 
εμείς να πρέπει να αποφασίσουμε, μετά που θα τελειώσει η διαδικασία της 
προσφοράς ή προτού ξεκινήσει η διαδικασία της προσφοράς, για να οριοθετηθεί η 
αρμοδιότητα της Cyta συνταγματικά.  Αν ήταν έτσι, η Βουλή δε θα έκαμνε τίποτε ποτέ, 
στους αιώνες των αιώνων!  Θα περίμενε πότε θα τέλειωναν οι διαδικασίες των 
προσφορών, πότε θα επετρέπετο από τη συμπλήρωση αυτών των διαδικασιών, για 
να μη δώσει καν την υποψία της παρέμβασης, που κακώς της αποδίδεται και 
λανθασμένα στην προκείμενη περίπτωση, και μετά να νομοθετεί.  ∆εν είναι έτσι!  Εγώ 
δεν ξέρω αν υπάρχει καμία νομοθετική πρόνοια ή συνταγματική που να απαγορεύει ή 
να επιτρέπει το νομοθετικό έργο της Βουλής με δόσεις, ιδιαίτερα όταν εκκρεμούν 
προσφορές!   

 Είναι ξεκάθαρο λοιπόν από το κείμενο, αλλά και από την ιστορία γύρω από 
αυτό το νομοθέτημα ότι δεν υπήρξε καμία παρέμβαση σε καμιά υπάρχουσα διοικητική 
διαδικασία.  Παρεμβαίνεις σε διοικητική διαδικασία, όπως είναι το επιχείρημα του 
Γενικού Εισαγγελέα και του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, όταν έρχεσαι και ρυθμίζεις με 
νόμο τα της διαδικασίας, που δεν είναι έτσι η περίπτωση.  Αν επηρεάζεται η 
διαδικασία αντανακλαστικά, αυτό είναι άλλο ζήτημα.  Πολλοί τομείς της δημόσιας ζωής  
επηρεάζονται αντανακλαστικά λόγω της ρύθμισης συγκεκριμένων νομοθετημάτων.  
Άρα, το νομικό επιχείρημα δεν ευσταθεί. 

 ∆εύτερον, εμείς θεωρούμε ότι -χωρίς να θέλω να μπω στην επιχειρηματολογία 
η οποία ακούστηκε εναντίον μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων ή να αναφερθώ 
στις σκιές οι οποίες ερίχτηκαν- στα θέματα αυτά βεβαίως οι βουλευτές κρίνουν -και 
έτσι είναι- με αντικειμενικό κριτήριο το δημόσιο συμφέρον.  ∆εν μπορεί κάποιος που 
είναι εκτός Βουλής να έχει την απαίτηση ότι κρίνει το δημόσιο συμφέρον αντικειμενικά 
με μέτρο τη δική του ξεχωριστή περίπτωση, κατά τεκμήριο, αφού προέρχεται από 
συγκεκριμένο κύκλο της κοινωνίας και ο βουλευτής που είναι εκλεγμένος προς τούτο, 
να υπερασπίζεται το δημόσιο συμφέρον, να κατασπιλώνεται, γιατί παίρνει την άλφα ή 
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τη βήτα θέση.  Στο κάτω κάτω της γραφής είναι αυτό που του ανάθεσε και το 
σύνταγμα να κάνει! 

 Κάποιοι εκτός της Βουλής, όταν μιλούν λοιπόν και θέλουν να είναι ερμηνευτές 
του δημοσίου συμφέροντος, που έχουν το κάθε δικαίωμα να το πράττουν βεβαίως, ας 
θυμούνται ότι κρίνουν με το μέτρο της δικής τους περίπτωσης, γιατί προέρχονται από 
οργανωμένα σύνολα της κοινωνίας.  ∆ε θέλω να αντιστρέψω καμία κατηγορία και 
καμία συκοφαντία, αλλά στη Βουλή οι βουλευτές ψηφίζουμε -και ιδιαίτερα μιλώ για τον 
εαυτό μας- όπως εμείς κρίνουμε κάθε φορά αντικειμενικά.  Και γι’ αυτό το 
κοινοβουλευτικό ήθος παραμένει υψηλό στην Κύπρο και δεν είναι όμοιο με άλλες 
χώρες.  

 ∆εν μπορούμε να υποστηρίξουμε την αναπομπή του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας·  θα την καταψηφίσουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

 Α, συγγνώμη!  Εν είδα το χέρι σας!  Έχετε το λόγο, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ παρακολούθησα τη 
συνεδρίαση της επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων και άκουσα πάρα πολύ 
προσεκτικά το Γενικό Εισαγγελέα και όλο το διάλογο και τη συζήτηση με τους 
βουλευτές.  Χωρίς να είμαι καλός γνώστης των νομικών και των συνταγματικών, από 
όσα έχω αντιληφθεί και έχω συζητήσει και με το Κίνημα Οικολόγων, δε φαίνεται να 
τεκμηριώνεται η αντισυνταγματικότητα από αυτή τη νομοθετική πράξη. ∆ε θα 
υποστηρίξουμε την αναπομπή.   

 Παρ’  όλα αυτά, θέλω να πω ακόμα δύο πολύ σημαντικά θέματα που με 
απασχολούν σε πολλή πολλή συντομία.  Πρώτον, εμείς είπαμε από την αρχή ότι αυτή 
η ιστορία έπρεπε να έχει άλλη κατάληξη.  Πολλοί μας ειρωνεύτηκαν, μας αποκάλεσαν 
αυτόκλητους ειρηνοποιούς, αλλά η κατάληξη νομίζω ότι δε συμφέρει ούτε στην 
πολιτεία ούτε στον πολίτη ούτε στη Βουλή ούτε στον ημικρατικό οργανισμό.  Σε αυτή 
λοιπόν την κατάληξη εμείς επιλέξαμε -και στην προηγούμενη συνεδρίαση και σ’ αυτή- 
να είμαστε αμέτοχοι, γιατί είχαμε προειδοποιήσει και είχαμε ζητήσει άλλου είδους 
τακτική και συμπεριφορά από όλους!  ∆εν παίρνω θέση, γιατί και από τις δύο πλευρές, 
αν υπάρχουν πλευρές, ακούσαμε τα ίδια πράγματα.  ∆εν εισακούστηκε η έκκληση των 
Οικολόγων για πιο ήπιες συμπεριφορές και πιο λογικές λύσεις.  Εφτάσαμεν σε μια 
λύση η οποία, κατά την άποψή μου, εμπεριέχει την ένταση και τον ανταγωνισμό.  Έτσι, 
θα απέχουμε από την ψηφοφορία και σήμερα.   

 ∆εύτερον, επειδή υπάρχει συζήτηση γύρω από τις αντιδράσεις των βουλευτών 
σε κάποια κριτική που ακούστηκε -πολλές φορές και ολίγον άδικη, θα έλεγα, ή 
υπερβολική- εγώ θα έλεγα ας μην είμαστε υπερβολικά υπερευαίσθητοι.  Όχι 
υπερευαίσθητοι, υπερβολικά υπερευαίσθητοι!  ∆ιότι βεβαίως δεν μπορούμε να 
πείσουμε κανέναν ότι οι βουλευτές δεν επηρεάζονται από οργανωμένα σύνολα, δεν 
επηρεάζονται από συμφέροντα, δεν επηρεάζονται από πολιτικές ή αντιλήψεις και έξω 
από τη Βουλή.  ∆εν είμαστε στο πρυτανείο της αρχαίας Αθήνας ούτε μας σιτίζει ο 
αθηναϊκός λαός, για να είμαστε εντελώς αμερόληπτοι.  

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Έχουμε ακούσει πολλά και για όσους ένιωσαν θιγμένοι και για όσους θέλουν να 
ερμηνεύσουν εδώ, στη Βουλή, το σύνταγμα και νομίζω η ουσία είναι κάπου αλλού.  
Του τι λέμε και του τι κάνουμε κριτές δεν είναι ούτε η Cyta ούτε ο ένας του άλλου 
ανάλογα με την αντίθετη άποψη.  Κριτής θα είναι ο λαός.  Και εγώ είμαι βέβαιος ότι 
έχει αλάθητο κριτήριο και, όσο και να φωνάζουμε και να επιχειρηματολογούμε, εκείνο 
που θα αντιληφθεί θα το αντιληφθεί μόνος του ο λαός.  Κουτόχορτο δεν τρώει! 

 Και θα πω και κάτι άλλο:  Εγώ είμαι εκ των υποστηριχτών της πρώτης 
απόφασης που πήρε το κόμμα μου, η οποία δεν υποστήριζε αυτή την πρόταση νόμου, 
άσχετα αν κατέληξε διαδοχικά σε άλλες αποφάσεις και με σεβασμό στην πλειοψηφία 
προχώρησε και ψήφισε την πρόταση.  Το ίδιο περίπου γίνεται και στην περίπτωση 
του σταυρώματος -που δεν έχει καμία σχέση να δείξουμε εκεί την αντίθεσή μας στο 
πώς θα χειρίζεται τα χρήματα ένας οργανισμός- όπου υποστηρίξαμε με μια απόφαση 
της κοινοβουλευτικής ομάδας την αποδέσμευση των κονδυλίων και σήμερα πάλι 
άλλαξε και αυτή η απόφαση.  Άρα, εάν βρίσκομαι εδώ, δε θεωρώ ότι είμαι ούτε στα 
θέσμια ούτε στο κόμμα μου ούτε στις αρχές του ενάντια.  Αντίθετα, υπηρετώ εκείνο 
που αποφάσισε το κόμμα μου, πριν να αποφασίσει να αλλάσσει διαδοχικά τις 
αποφάσεις του. 

 Και να πω και το εξής:  Να θυμούμαστε την ημερομηνία σήμερα, διότι 
ανοίγουμε τους ασκούς του Αιόλου.  Όχι για τη Cyta. είναι απειροελάχιστο το θέμα εκεί.  
Πόσοι θιασώτες της ελεύθερης αγοράς ξαφνικά μεταμφιέζονται, για να παρέμβουν 
στον ανταγωνισμό ή στην τυχόν στρέβλωσή του προκαταβολικά;  Πού ξανακούστηκε 
τούτο το πράγμα ευρωπαϊκά;  Αλλά, κατά τα άλλα, το μανδύα της Ευρώπης και της 
ελεύθερης αγοράς τον φορούμε, όποτε θέλουμε, για να είναι στα δικά μας μέτρα, και 
τον θυμούμαστε, όταν μας βολεύει.  Εγώ λέω ότι ο σκοπός και ο στόχος όσων 
ψήφισαν είναι καλοπροαίρετος.  ∆εν έχω κανένα λόγο να αμφισβητώ κανένα 
συνάδελφο.  Πώς σπεύσαμε όμως προκαταβολικά να παρέμβουμε, ακόμα κι αν 
έχουμε το δικαίωμα, και πόσο εξυπηρετούμε έτσι τον ελεύθερο ανταγωνισμό;  ∆εν 
είχαμε τρόπο να παρέμβουμε μεταγενέστερα, για να διορθώσουμε την οποιαδήποτε 
στρέβλωση;  ∆εν υπάρχουν κανόνες;  Σε αυτό τον ελεύθερο ανταγωνισμό σε πλείστα 
τόσα θέματα αλλού έχουμε ρυθμιστές, αλλού έχουμε θεσμικά όργανα κατάλληλα. 
Εμείς είμαστε οι νομοθέτες που θα γίνουμε και ρυθμιστές προκαταβολικά, χωρίς να 
ξέρουμε το αποτέλεσμα μιας τυχόν -λέω καλοπροαίρετης, μπορεί να αποδειχθεί ότι 
είναι σωστή- στρέβλωσης της ελεύθερης αγοράς; 

 Ε, λυπούμαι να πω ότι αυτά έπρεπε να κοιτάξουμε, να μας προβληματίσουν 
και, χωρίς να ενστερνίζομαι καμιά μομφή για κανένα συνάδελφο, πρέπει να πω ότι το 
κυριότερο δεν είναι να μας απασχολεί αν θα ακούσουμε κάποιους που νιώθουν 
έντονα, είναι να ακούσουμε πώς θα μας κρίνει ο λαός την τελευταία στιγμή.  Και δεν 
ξέρω αν δεν ακολουθήσουν και τα χειρότερα για τη Cyta, γιατί μετά έρχεται η όρεξη! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εν κατακλείδι, είστε υπέρ της αναπομπής… 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 
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 Εγώ αποδέχομαι την αναπομπή και ως συνέπεια την καταψήφιση της 
πρότασης, όταν τέθηκε η απαγόρευση, η παρέμβαση της Βουλής στο τι θα κάνει ένας 
οργανισμός, που κατά τα άλλα θέλουμε να είναι ελεύθερος, για να πετύχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κλεάνθους. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κατά τη γνώμη μας, κυρία Πρόεδρε, η νομιμότητα πρέπει να εκφράζει τις 
βασικές αρχές λειτουργίας μιας κοινωνίας: τη δημοκρατικότητα, την ελευθερία, την 
ισότητα.  Και εμείς βλέπουμε ότι εδώ γίνεται μια διάκριση εις βάρος του ημικρατικού 
οργανισμού.  Ένας φωτογραφικός αποκλεισμός από τη δυνατότητα του να συμμετέχει 
σε αυτή την κοινωνία ισότιμα.  Και ο αποκλεισμός γίνεται για την πλατφόρμα εκείνη η 
οποία θα παράγει κέρδος, σε αντίθεση με την άλλη που πάει στο ΡΙΚ, και την 
πλατφόρμα εκείνη που θα αποφασίζει ποιοι άλλοι μελλοντικά θα βγαίνουν στον αέρα.  
Άρα, και οικονομικό όφελος, αλλά και όφελος που αφορά τον έλεγχο των μηνυμάτων 
και ποια μέσα ενημέρωσης θα μεταδίδουν αυτά τα μηνύματα. 

 Θα συμφωνήσω με τον κ. Κλεάνθους ότι είναι σχήμα οξύμωρο κάποιοι 
συνάδελφοι να διαρρηγνύουν τα ιμάτιά τους, όποτε μπαίνει θέμα νομοθετικής 
προστατευτικής ρύθμισης εργαζομένων ομάδων του πληθυσμού, ότι υπάρχει θέμα 
οικονομίας της ελευθερίας της αγοράς, αλλά εδώ που παρεμβαίνουν στον 
ανταγωνισμό μεταξύ επιχειρήσεων, ανεξαρτήτως της ιδιοκτησιακής μορφής που έχει 
μία επιχείρηση, είναι καλά και άγια.  Και θα συμφωνήσω με τον κ. Κλεάνθους ότι η 
επίθεση ενάντια στη Cyta δεν είναι μεμονωμένη.  Την υποχρεώνουμε να μην 
κατεβαίνει στα τέλη που μπορεί να προσφέρει, τα χαμηλότερα για τον πολίτη, για να 
μπορεί ο ιδιώτης επιχειρηματίας να ανταγωνιστεί.  Της στερούμε τη δυνατότητα τώρα 
με την πλατφόρμα.  Eμπαίζουμε εαυτούς και αλλήλους με τις διαρκείς αναβολές για τα 
κονδύλια.  Oλοφάνερο το θέμα για μένα: όποιος έχει άποψη δικαίωμά του να ψηφίσει 
και να καταψηφίσει.  Τι είναι η αναβολή;  Είναι μέχρι να διαμορφώσουμε την 
πλειοψηφία που θέλουμε.  Αυτή είναι υπεύθυνη συμπεριφορά! 

 Έγινε πολύς λόγος για συκοφαντίες εναντίον συναδέλφων.  Να είμαστε καθαροί.  
Κανένας μας δεν υιοθετεί αυτά τα πράγματα, αλλά τι σημαίνει αντικειμενικότητα 
επιτέλους;  ∆ηλαδή, όταν αποφασίζαμε να μονιμοποιήσουμε τους εκτάκτους, δε 
ζυγίσαμε δύο συμφέροντα;  Γιατί φοβούμαστε τις λέξεις;  ∆ημόσιο συμφέρον από τη 
μια, το συμφέρον εκείνων των ανθρώπων από την άλλη.  Και αυτό υπάρχει από την 
εποχή του Περικλή της αρχαίας Αθήνας, αγαπητέ συνάδελφε.  Ούτε εκείνοι ήταν άγιοι.  
εξέφραζαν συμφέροντα.  Εμείς λέμε, ναι, εκφράζουμε τα συμφέροντα εκείνων των 
ομάδων και τάξεων που θεωρούμε ότι εκπροσωπούμε.  Το ίδιο όλοι μας.  Και 
κρινόμεθα όχι από τα λόγια, από τις πράξεις.  Αν το τελικό αποτέλεσμα των πράξεων 
και των νομοθετικών ρυθμίσεων που κάνουμε είναι να φθάσουμε στην ιδιωτικοποίηση 
της Cyta, που δεν μπορούμε να την περάσουμε στα φανερά, γιατί δεν μπορεί να την 
εγκρίνει η Βουλή, γιατί οι ψηφοφόροι των πιο πολλών κομμάτων δε θα την εγκρίνουν 
και άρα δεν μπορούν και οι βουλευτές που μπορεί να ήθελαν να το κάνουν, περνούμε 
από άλλους δρόμους. 

 Για όλους αυτούς τους λόγους και όχι μόνο νομικούς, εμείς θα ταχθούμε υπέρ 
της αναπομπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Θα είμαι σύντομος, κυρία Πρόεδρε.  Απλώς, νιώθω την ανάγκη, επειδή είναι 
γνωστή η θέση μου -την είχα καταθέσει, όταν συζητήθηκε η πρόταση νόμου, και είχα 
διαφωνήσει για λόγους αρχής- εξακολουθώ να διαφωνώ και είμαι υπέρ της 
αναπομπής και θα ήθελα απλώς να τονίσω το εξής:  Επειδή όλοι μιλούν για τον 
ελεύθερο ανταγωνισμό, ελεύθερος ανταγωνισμός είναι να δικαιούνται όλοι να 
συμμετάσχουν.  Ελεύθερος ανταγωνισμός είναι για όλους.  Και μέσα στους όρους θα 
έπρεπε να είναι και η Cyta ως ημικρατικός οργανισμός, ως οργανισμός, που, εγώ λέω, 
έχει και τις υποδομές και έχει και τις δυνατότητες.  Και, όταν ερχόμαστε να 
αποκλείουμε έναν ημικρατικό οργανισμό από το να συμμετέχει σε μια τέτοια 
διαδικασία, σημαίνει ότι εξυπηρετούμε -είτε αρέσει είτε δεν αρέσει σε οποιουσδήποτε- 
αλλότρια συμφέροντα.  Αυτή είναι η προσωπική μου άποψη και επιμένω επί τούτου, 
γιατί εγώ δεν έχω ούτε να κερδίσω ούτε να χάσω γι’ αυτά τα συμφέροντα, για τα οποία 
κάποιοι φοβούνται να εκδηλωθούν υπέρ του σωστού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είμαι ο πρόεδρος της επιτροπής, κυρία Πρόεδρε, πρέπει να πω δυο λόγια, 
διότι ακούω πολλά και διάφορα.  Αλλάξαν λίγο οι καιροί:  η αριστερή πλευρά 
υποστηρίζει τον ανταγωνισμό στο έπακρο, η άλλη είναι ανάποδα και φαίνεται λίγο 
παράξενο.  Όμως η αλήθεια πού είναι;  Η αλήθεια είναι η εξής:  Εδώ, από τα έξι 
φάσματα που είχαμε για την ψηφιακή εκπομπή της εξέδρας, το ένα φάσμα δόθηκε στο 
ΡΙΚ με ανάθεση απευθείας, γιατί ήταν η εθνική ραδιοτηλεόραση.  Τα άλλα πέντε θα 
δοθούν στους παγκύπριας εμβέλειας και τοπικής εμβέλειας τηλεοπτικούς σταθμούς 
που διαθέτει ο τόπος.  ∆ε μιλούμε για κανένα κερδοφόρο σύστημα.  Και μάλιστα ο 
οργανισμός, που κάποιοι βγήκαν και φώναζαν και εναντίον των βουλευτών, 
παλαιότερα είχε μελέτη των υπηρεσιακών του που έλεγε ότι δεν πρόκειται για κανένα 
κερδοφόρο σύστημα. 

 Και να έχετε όλοι υπόψη, αγαπητοί συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι, ότι είναι ο 
Κύπριος καταναλωτής που θα πληρώσει τη νύφη, διότι τούτη η εξέδρα τι θα είναι;  Θα 
εκπέμπει -όλοι έχουμε τηλεοράσεις σπίτι, από δύο, τρεις ο καθένας- θα πρέπει να 
εκπέμπει με το χαμηλότερο δυνατό κόστος.  Όταν ξεκίνησε η διαδικασία, η 
διαπίστωση ήταν ότι θα στοίχιζε €3 με €5 εκατομ.  Μετά είδαμε ότι πήγε στα €12 
εκατομ.  Μετά ανέβαινε.  Όμως, όσο πάει πάνω, στο τέλος θα το πληρώσει ο Κύπριος 
καταναλωτής.  Και ήταν λογικό, αφού το ένα κομμάτι το πήρε η εθνική 
ραδιοτηλεόραση, αν πάει στους ιδιώτες, δε χάθηκε ο κόσμος!  Εξάλλου, μιλούμε για 
την ελεύθερη ραδιοτηλεόραση και δε θα ρυθμίζει κανένας τα μηνύματα που θα 
πηγαίνουν.  ∆ιότι, αν είναι σωστό το επιχείρημα που άκουσα προηγουμένως, ότι 
εκείνος που θα πάρει την εξέδρα θα ρυθμίζει και τα μηνύματα, ε, τότε θα τα δώσουμε 
όλα να τα ρυθμίζει το κράτος;  Πού πάει η ελεύθερη ραδιοτηλεόραση; 

 Άρα λοιπόν, όσον αφορά τον τρόπο με τον οποίο ενήργησε η επιτροπή, που 
ήταν όλοι οι συνάδελφοι, έγινε ένας δημοκρατικός διάλογος, ακούστηκαν όλες οι 
απόψεις και πιστεύω ακράδαντα ότι οι αποφάσεις που πήραμε είναι για το κοινό καλό 
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και θα είναι με το χαμηλότερο δυνατό κόστος, το οποίο θα έχει αντίκτυπο στον Κύπριο 
καταναλωτή.  Ούτε επηρεαστήκαμε, γιατί κάποιοι φώναζαν.  Φυσικά, πρέπει να έχουν 
κάποιοι υπόψη, που είναι και υπάλληλοι των ημικρατικών οργανισμών, ότι στους 
εκλελεγμένους βουλευτές πρέπει να επιδεικνύουν περισσότερο σεβασμό.  Όχι 
περίπου να μας λένε ότι πουληθήκαμε.  ∆εν είναι έτσι ούτε και μπορούμε να 
πουληθούμε.  Και να θέλουν κάποιοι να μας αγοράσουν, δε θα δεχθούμε ούτε να 
αγοραστούμε ούτε να πουληθούμε!  Κοντός ψαλμός αλληλούια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ ξεκινώ από το σημείο ότι η Βουλή ενδιαφέρεται όσο οι υπάλληλοι και το 
διοικητικό συμβούλιο της Cyta για τη Cyta.  Aν δεν είναι εξ ορισμού έτσι τα πράγματα, 
δεν έπρεπε οι προϋπολογισμοί να έρχονται στη Βουλή.  Και ο ρόλος της Βουλής δεν 
είναι απλά ρόλος χειροκροτητή.  Αν υπάρχουν συνάδελφοι που θεωρούν ότι δεν είναι 
έτσι τα πράγματα και φθάσαμε πράγματι σε σημείο που οι βουλευτές εξυπηρετούν 
ιδιωτικά συμφέροντα εις βάρος των ημικρατικών οργανισμών, νομίζω είναι ένα δυνατό 
επιχείρημα για την αυτονόμηση αυτών των ημικρατικών οργανισμών, ώστε οι 
βουλευτές, που μπορεί κάποτε να διαμορφώνουν και πλειοψηφία, εξυπηρετώντας 
ιδιωτικά συμφέροντα, όπως περίπου συνάδελφος μας είπε πριν λίγο, να μη βλάφτουν 
τα συμφέροντα των ημικρατικών οργανισμών. 

 Αυτοί όμως που έχουν ασχοληθεί -και ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας με την 
αναπομπή του- με το θέμα έπρεπε να ασχοληθούν και με το οικονομικό μοντέλο της 
προσφοροδότησης.  Και είναι εκπληκτικό ότι δε λέχθηκε τίποτε γι’ αυτό το θέμα σε 
αυτή την αίθουσα, τίποτε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, τίποτε από το ίδιο το 
διοικητικό συμβούλιο της Cyta, τίποτε από τις ίδιες τις συντεχνίες. 

 Ποιο είναι, κύριοι συνάδελφοι, το οικονομικό μοντέλο, για να ξέρετε;  Είναι κάτι 
ανάλογο της λεόντειου εταιρείας, όπως λέμε.  Όσο πιο υψηλή είναι η προσφορά, 
αυτός θα πάρει τη δουλειά. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συγγνώμη, συνάδελφοι, σας παρακαλώ, να ακούμε τους ομιλητές! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Εγώ είμαι δίπλα του τζιαι εν ακούω! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχει εσωτερική συνεννόηση το ∆ΗΚΟ, κυρία Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, εμείς δεν ακούμε σχεδόν καθόλου τι λέτε, κύριε Συλλούρη.  Γι’ αυτό 
παρακαλώ τους συναδέλφους… έτσι, για να σεβαστούμε τους ομιλητές. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ηλαδή να το κάνουμε με νούμερα, για να το καταλάβουμε όλοι.  Αν υπάρχει 
μία προσφορά €5 εκατομ. και μία άλλη προσφορά €20 εκατομ., αυτός που θα βάλει τα 
€20 εκατομ. θα πάρει την προσφορά.  Ακούστε και το επόμενο:  Σε αυτή την 
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προσφορά ο προσφοροδότης που θα πετύχει δικαιούται να βάλει μέχρι 14% για 
κέρδος.  ∆ηλαδή όσο πιο ψηλά τόσο πιο καλά!  Τόσο περισσότερα θα πληρώσει ο 
κόσμος και αυτό το κόστος θα το μετακυλίσουμε στους καταναλωτές φυσικά, δε θα το 
πληρώσει κανένας καναλάρχης! 

 Άκουσα πίσω υπάλληλο να με ρωτά αν φταίει η Cyta.  Ερωτώ τη Cyta και τους 
υπαλλήλους και το διοικητικό συμβούλιο, που είχαν και σχέση και έλαβαν μέρος στις 
διαπραγματεύσεις, κατά πόσο τους απασχόλησε αυτό το θέμα, πριν να δούμε ποιος 
θα πιάσει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εννοείται ότι δε θα γίνει συζήτηση, κύριε Συλλούρη, με τους λειτουργούς που 
είναι πίσω σας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, αλλά, από την ώρα που με ενοχλούν, οφείλω να απαντήσω. 

 Επομένως, κύριοι συνάδελφοι, αυτό που κάνουμε είναι ένα έκτρωμα, 
ανεξάρτητα ποιος θα πάρει την προσφορά.  Και υπάρχει ένα επιχείρημα, αν την 
έπαιρναν οι καναλάρχες, ότι αυτό το κόστος θα ήταν πάνω τους.  Αφήνω που και εκεί 
έπρεπε να δούμε.  Είπαμε και την προηγούμενη φορά ότι, αν έπρεπε να παρέμβουμε, 
έπρεπε να αλλάξουμε το οικονομικό μοντέλο.  Αυτό είναι το ουσιώδες, το αφήνουμε 
πίσω και πάμε παρακάτω.  Επειδή έτσι είναι το οικονομικό μοντέλο…  Ξέρω ότι 
παραβαίνω τον κανονισμό, αλλά όλοι τον παραβήκαμε, μιλήσαμε περισσότερο από τη 
θέση μας αντί από εκεί.  Επειδή είναι έτσι το οικονομικό μοντέλο, ήταν σωστή η αρχική 
τοποθέτηση αυτό να μη γίνει με συμμετοχή ημικρατικών οργανισμών, διότι ο 
ημικρατικός οργανισμός δεν έχει πρόβλημα.  Φανταστείτε να είχαμε μία πλατφόρμα 
αντί δύο, να ερχόταν το ΡΙΚ και η Cyta και οποιοσδήποτε ιδιώτης.  Απλώς, θα μας 
έφερναν από έναν προϋπολογισμό εδώ, «Εγκρίνετέ μας €100 εκατομ.», το ΡΙΚ «€101 
εκατομ., το 14% θα το πάρω από τον κόσμο».  Τι πρόβλημα;  Αν θέλουμε να 
ενισχύουμε τη Cyta, ας βάλουμε 10%, 5% πάνω σε οτιδήποτε άλλο, για να τα παίρνει 
η Cyta, όχι με αυτό τον τρόπο!  Είναι στρέβλωση της σωστής λειτουργίας των 
ημικρατικών οργανισμών και της οικονομίας στο σύνολό της. 

 Με άλλα λόγια, θα μας φέρουν μία φόρμουλα εδώ και εμείς θα βάλουμε 
χαράτσι στον κόσμο 14%, για να τα παίρνει είτε η Cyta είτε οποιοσδήποτε άλλος.  Και 
γιατί δεν το κάναμε έτσι και με το ΡΙΚ;  ∆ιερωτώμαι!  Γιατί δεν ερχόμαστε στο ΡΙΚ να 
του πούμε:  «Την άλλη πλατφόρμα να τη βάλεις και εσύ με προσφορές, να δικαιούσαι 
το 14% και ας τολμήσει άλλος ιδιώτης να προσφοροδοτήσει εναντίον σου.  Εδώ 
είμαστε να σου εγκρίνουμε όσο ποσό θέλεις για το αρχικό σου κόστος».  Αρχικό 
κόστος, συν διαχείριση, συν 14% λέει, επαναλαμβάνω για τρίτη φορά, για να το 
καταλάβουμε όλοι, η φόρμουλα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ όμως, επειδή πράγματι μιλούν οι συνάδελφοι από τη θέση τους για 
πολλή ώρα και επειδή βλέπω και άλλα χέρια, παρακαλώ να συντομεύουμε, αλλιώς να 
έρχονται στο βήμα οι συνάδελφοι. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όσον αφορά την πίεση από ιδιωτικά συμφέροντα, θέλω να πω ότι τουλάχιστον 
εκείνοι οι οποίοι ψήφισαν και την αντισυνταγματικότητα μαζί, εμφανέστατα 
αντισυνταγματικά και ξεκάθαρα για εξυπηρέτηση ιδιωτικών συμφερόντων, 
προεκλογικά ψήφισαν και το νόμο εκείνο που απάλλασσε συγκεκριμένους 
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επιχειρηματίες, πολλοί εκ των οποίων μπορεί να είναι οι πιθανοί που λέτε ότι μας 
επηρεάζουν σήμερα και είναι!  Κάποιοι από αυτούς συμπεριλαμβάνονται... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Συλλούρη, σας παρακαλώ, νομίζω ότι επαναλαμβάνετε...  Ελάτε στο 
βήμα.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το θέμα δεν είναι αν θα ’ρθει στο βήμα.  Το θέμα είναι ότι ανοίγονται καινούρια 
θέματα στα οποία θα πρέπει να τοποθετηθούμε όλοι.  Αυτό είναι καινούριο, κύριε 
Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν είναι καινούριο! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γιατί δεν κατονομάζεις... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 ∆εν είναι καινούριο, κύριε Κατσουρίδη!  ∆εν είναι καινούριο!  Να απαντήσουμε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Με συγχωρείτε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ισχυριστήκατε ότι σήμερα ρυθμίζουμε κάτι και το κρίνουμε αντισυνταγματικό, 
τουλάχιστον εμείς, ενώ για τους ίδιους ανθρώπους ενεργήσαμε αντισυνταγματικά πριν 
τις εκλογές.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αυτό λέω ακριβώς!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, πέστε μας ποιοι είναι οι άνθρωποι! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ε, ξέρετε εσείς καλύτερα τότε που δεχτήκατε τις πιέσεις... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και δεν τολμά να πει!  Πέστε όνομα! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όταν σήμερα, κύριε Κατσουρίδη... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πέστε όνομα! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 



 16

 Ένα λεπτό, διότι δεν εκατάλαβα πώς άλλαξα το θέμα, δεν εκατάλαβα γιατί εγώ 
οφείλω να πω περισσότερα απ’ όσα λέτε εσείς!  Εσείς σηκώνεστε πάνω και λέτε ότι 
κάποιοι εδώ εξυπηρετούν ιδιωτικά συμφέροντα!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Και σας αναφέρω... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ποιος είπε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συγγνώμη!  Υπάρχει θέμα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παρακαλώ να αποσύρει!  Είπα εγώ έτσι πράγμα; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είπε ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου.  Απαντώ στον κ. Νεόφυτο Κωνσταντίνου!  
Εσένα τι σε έπκιασε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, γιατί μου είπες “κύριε Κατσουρίδη”;  Το όνομά μου έν’ Κατσουρίδης, α;  Είσαι 
λίγο συγχυσμένος, νομίζω. 

(Γέλια) 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ εν εκατάλαβα γιατί εκνευρίζεσαι.  Αν ήμουν συγχυσμένος, ήταν να 
εκνευριστώ όπως εκνευρίζεσαι εσύ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Επί θέματος διαδικασίας ο κ. Ερωτοκρίτου.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Επί διαδικασίας και δικαιούμαι να σας διακόψω.  Και παρακαλώ να με 
ακούσετε προσεκτικά!  Πρώτον... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τον κ. Συλλούρη διακόπτετε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σ’ εσάς απευθύνομαι, με όλο το σεβασμό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Με βάση τον κανονισμό, δεν επιτρέπεται κανένας βουλευτής να κάμνει διάλογο 
με τον ομιλητή από κοντά. 



 17

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι!  Μόνο όταν θίγεται... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Άστε με να τελειώσω, παρακαλώ!  Άστε με να τελειώσω και μετά να μου πείτε.  
Εδώ γίνεται ένας διάλογος με καταγεγραμμένες εκατόν ερωτήσεις κατά επιθετικό 
τρόπο του κ. Κατσουρίδη προς τον κ. Συλλούρη, ο οποίος κακώς, κατά την άποψή 
μου, απαντά, παραβαίνοντας και αυτός τον κανονισμό.  Επιτρέπεται να υποβληθεί 
ερώτηση μόνο όταν τον ρωτήσει αν επιτρέπεται να τον διακόψει.  Και όταν δεχτεί!  ∆εν 
μπορεί να γίνεται αυτού του είδους η διαδικασία τζιαι να μεν λέτε τίποτε, επειδή μιλά ο 
κ. Κατσουρίδης, που είναι ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ.  Οφείλετε, με 
όλο το σεβασμό, να επιβάλετε την τάξη εις τη διαδικασία μη επιτρέποντας 
παρεκτροπή.  Αυτά είχα να πω και νομίζω καταλαβαίνετε τι εννοώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Καταλαβαίνω τι σημαίνει και λέω ότι έχει να κάνει και με το ύφος και με 
κατηγορίες που έχουν λεχθεί και με χαρακτηρισμούς που έχουν λεχθεί εδώ από την 
αρχή, ότι κάποιοι κατηγορούν κάποιους, και σ’ αυτό ίσως να έχει απαντήσει ο κ. Νίκος 
Κλεάνθους.  Τώρα πήρε έναν άλλο ρυθμό η συζήτηση... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κλεάνθους) 

 Επειδή αναφέρθηκε το όνομά σας ότι έχετε προσβάλει τον κ. Συλλούρη, κύριε 
Κλεάνθους.     

 Και για τον κ. Κατσουρίδη μετά ελέχθηκε!  Και για τον κ. Κατσουρίδη μετά 
ελέχθηκε για εκατό καταγγελίες.  Εγώ δεν άκουσα τον κ. Κατσουρίδη να εκφράσει 
εκατό καταγγελίες κατά του κ. Συλλούρη προσωπικά.  Επομένως, σας παρακαλώ 
πολύ να επανέλθει η συζήτηση σε τάξη και σας υπενθυμίζω ότι θα ψηφίσουμε στο 
τέλος για το θέμα της αναπομπής.  

 Κύριε Συλλούρη...  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Αν μπορώ να ολοκληρώσω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ολοκληρώστε.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είμαι βέβαιος ότι με παρακολουθούσατε με προσοχή και θυμάστε τα 
επιχειρήματα, άρα θα τελειώσω με μεγάλη συντομία.  ∆εν εισάγω νέο θέμα, απλά 
απαντώ με τον ίδιο τρόπο σε κάποιους που επιχειρούν να δώσουν την εικόνα ότι εδώ 
εξυπηρετούνται ιδιωτικά συμφέροντα, λέγοντας ότι πολλοί απ’ αυτούς έχουν ψηφίσει 
το νόμο...  Παρά τη δικαστική απόφαση να πληρωθεί η φορολογία, εξόφθαλμα 
αντισυνταγματικά, για εξυπηρέτηση ιδιωτικών συμφερόντων εψήφισαν τότε το νόμο να 
μην πληρωθεί ο φόρος εισοδήματος.  Άρα, ούτε μαθήματα συνταγματικότητας ούτε 
μαθήματα για εξυπηρέτηση ιδιωτικών συμφερόντων μπορεί να γίνονται απ’ αυτούς 
τους ιδίους.  Όποιοι και αν είναι, ας θυμηθούν τι εψήφισαν. 

 Τελειώνω λέγοντας ότι δεν είναι αυτός ο τρόπος να λύονται τα θέματα.  Έστω 
και αν πάμε στη βάση της συνταγματικότητας ή μη, πρέπει όλοι να γνωρίζουν ότι, 
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πρώτον, η Βουλή εγκρίνει τους προϋπολογισμούς, γιατί θεωρείται ότι έχει μεγαλύτερη 
ευθύνη και έγνοια για τη λειτουργία των ημικρατικών οργανισμών.  Άλλωστε, όπως 
έχω πει στην αρχή, ας αφαιρεθεί αυτό το δικαίωμα από τη Βουλή και μπορεί αυτή η 
Βουλή να μην εγκρίνει προϋπολογισμούς για αυτή τη συγκεκριμένη επένδυση και είναι 
καθ’ όλα συνταγματικό.  Άρα, έπρεπε με διάλογο να λυθεί αυτό το θέμα και αυτό το 
πρόβλημα. Επαναλαμβάνω εις το σύνολό του και σας θυμίζω το οικονομικό μοντέλο 
με το οποίο θα βάλουμε χαράτσι εις τον κυπριακό λαό, για να έχει ένα κέρδος η Cyta.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κάτι επί προσωπικού, διότι δεν κατάλαβα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Επί προσωπικού ο κ. Κλεάνθους.   Έχετε το λόγο. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Άκουσα το επίθετό μου, όχι το όνομά μου, κυρία Πρόεδρε.  Άκουσα να λέτε ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 ...απαντούσε σε μένα για κατηγορίες που...  ∆ε διατύπωσα καμιά κατηγορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα!  Και εγώ αυτό λέω. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 ∆εν ξέρω σε ποιον απευθύνεται ο κ. Συλλούρης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λοιπόν, θα προχωρήσουμε στην ψηφοφορία.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είκοσι υπέρ. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν αποχές εκτός από αυτή του κ. Περδίκη;  
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, η αναπομπή δε γίνεται αποδεκτή με είκοσι τρεις ψήφους κατά, είκοσι υπέρ 
και δύο αποχές. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα, κύριοι συνάδελφοι, αποσύρεται από την εκτελεστική 
εξουσία. 

 Τα υπ’ αριθμόν 4 και 5 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Έγκρισης Τύπου Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», νομοσχέδιο, και «Οι 
περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων (Κατηγορίες Μ, Ν και Ο), των Κατασκευαστικών 
Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους Κανονισμοί του 2010».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τo 
νομοσχέδιο «Ο περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2010» και για τους κανονισμούς «Οι περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων 
(Κατηγορίες Μ, Ν και Ο), των Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και 

Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου  Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντρέας Φακοντής Γεώργιος Τάσου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Τάσος Μητσόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 Απριλίου 2010.  Στα πλαίσια της πρώτης 
συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Τμήματος 
Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και 
της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Ο Σύνδεσμος 
Εισαγωγέων Μηχανοκινήτων Οχημάτων (ΣΕΜΟ) και ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Εμπορίας Αυτοκινήτων (ΠΑΣΕΑ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη 
συνεδρίαση της επιτροπής.    

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Έγκρισης 
Τύπου Οχημάτων Νόμου [Νόμος αριθμός 61 (Ι) του 2005], για εναρμόνιση με την 
Οδηγία 2007/46/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 5ης 
Σεπτεμβρίου 2007, η οποία θεσπίζει πλαίσιο για την έγκριση των μηχανοκίνητων 
οχημάτων και των ρυμουλκουμένων τους και των συστημάτων, κατασκευαστικών 
στοιχείων και χωριστών τεχνικών μονάδων που προορίζονται για τα οχήματα αυτά.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Οδικών Μεταφορών και την 
επεξηγηματική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η εν λόγω Οδηγία 
δημιουργεί ένα νέο νομοθετικό πλαίσιο, το οποίο προβλέπει τη διαδικασία και τις 
προϋποθέσεις κάτω από τις οποίες ένας κατασκευαστής, εφόσον λάβει έγκριση τύπου 
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οχήματος ή του επιμέρους εξαρτήματος που κατασκευάζει, μπορεί να το θέτει σε 
κυκλοφορία χωρίς περιορισμούς, τηρουμένης της δυνατότητας των κρατών μελών να 
θέτουν περιορισμούς, όταν πρόκειται για θέματα οδικής ασφάλειας ή προστασίας του 
περιβάλλοντος.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι εκτιμούν ότι το νέο εναρμονιστικό πλαίσιο που 
προτείνεται να υιοθετηθεί στην κυπριακή έννομη τάξη θα έχει θετικά αποτελέσματα για 
την οδική ασφάλεια και το περιβάλλον και ταυτόχρονα αναμένεται να διευκολύνει το 
εμπόριο, μέσω της δυνατότητας που θα έχουν οι κατασκευαστές να εκδίδουν το 
Πιστοποιητικό Συμμόρφωσης για κάθε όχημα, το οποίο αποτελεί αποδεικτικό στοιχείο 
για τη συμμόρφωση ενός οχήματος και προσδίδει στο προϊόν δικαίωμα ελεύθερης 
διακίνησης σε όλη την Κοινότητα.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
13 του περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων Νόμου, είναι η αντικατάσταση των 
υφιστάμενων περί Έγκρισης τύπου Οχημάτων (Κατηγορίες Μ, Ν, και Ο), των 
Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους 
Κανονισμών με νέους κανονισμούς που να ρυθμίζουν λεπτομερώς τα θέματα που 
εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής τόσο της βασικής νομοθεσίας όσο και της Οδηγίας 
2007/46/ΕΚ.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, οι προτεινόμενοι κανονισμοί περιλαμβάνουν, 
μεταξύ άλλων, διατάξεις που ρυθμίζουν τα ακόλουθα: 

1. Το πεδίο εφαρμογής τους. 

2. Την αίτηση για “έγκριση ΕΚ τύπου” οχήματος και των συστημάτων, 
κατασκευαστικών στοιχείων ή χωριστών τεχνικών μονάδων τους. 

3. Τις προϋποθέσεις για τη χορήγηση της “έγκρισης ΕΚ τύπου”. 

4. Τη διαδικασία και έκδοση της “έγκρισης ΕΚ τύπου”. 

5. Τις προϋποθέσεις για τροποποίηση της “έγκρισης ΕΚ τύπου”. 

6. Τη λήξη της ισχύος της “έγκρισης ΕΚ τύπου”. 

7. Την έκδοση Πιστοποιητικού Συμμόρφωσης. 

8. Την έγκριση τύπου μικρών σειρών, που ισχύει μόνο στη ∆ημοκρατία, και τις 
μεμονωμένες εγκρίσεις. 

9. Την εγγραφή, την πώληση και κυκλοφορία οχημάτων. 

10. Την πώληση και κυκλοφορία κατασκευαστικών στοιχείων και χωριστών 
τεχνικών μονάδων. 

11. Τις τεχνικές υπηρεσίες, τα εργαστήρια και τα φυσικά πρόσωπα που σχετίζονται 
με τη διενέργεια ελέγχων, δοκιμών και επιθεωρήσεων. 

12. Τα αδικήματα και τις ποινές. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και επιδιώξεις του 
προτεινόμενου νόμου και των προτεινόμενων κανονισμών.  

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών 
και Έργων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και 
την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών όπως αυτοί κατατέθηκαν από την 
εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν υπάρχουν.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Παρουσίαση και Περιεχόμενο Αίτησης Έκδοσης Άδειας Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 
2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Kτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 

(Παρουσίαση και Περιεχόμενο Αίτησης Έκδοσης Άδειας Κυκλοφορίας) 
Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 29 
Απριλίου 2010.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
στην επιτροπή εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων και της 
αγροτικής οργάνωσης “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Εισαγωγέων και ∆ιανομέων Κτηνιατρικών Φαρμάκων, ο Παγκύπριος Κτηνιατρικός 
Σύλλογος και οι αγροτικές οργανώσεις  ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Ευρωαγροτικός”, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 104 του περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων (Έλεγχος Ποιότητας, 
Εγγραφή, Κυκλοφορία, Παρασκευή, Χορήγηση και Χρήση) Νόμου (Νόμος αρ. 10(I) 
του 2006, όπως τροποποιήθηκε με το Νόμο αρ. 121(I) του 2009) είναι η 
αντικατάσταση των υφιστάμενων περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Παρουσίαση και Περιεχόμενο Αίτησης Έκδοσης Άδειας Κυκλοφορίας) Κανονισμών, 
ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση του εθνικού δικαίου με το ευρωπαϊκό νομοθετικό 
πλαίσιο και πιο συγκεκριμένα με την Οδηγία 2009/9/ΕΚ της Επιτροπής της 10ης 
Φεβρουαρίου 2009 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2001/82/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου περί Κοινοτικού Κώδικος για τα φάρμακα που 
προορίζονται για κτηνιατρική χρήση. 

 Ειδικότερα, στους υπό εξέταση κανονισμούς περιλαμβάνονται ρυθμίσεις 
αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Τις επιστημονικές και τεχνικές απαιτήσεις αναφορικά με τις δοκιμές των 
κτηνιατρικών φαρμακευτικών προϊόντων, βάσει των οποίων αξιολογούνται η 
ποιότητα, η ασφάλεια και η αποτελεσματικότητά τους και οι οποίες πρέπει να 
συνοδεύουν την αίτηση έκδοσης άδειας κυκλοφορίας κτηνιατρικού 
φαρμακευτικού προϊόντος.   

2. Την παροχή οδηγιών σε σχέση με την παρουσίαση και το περιεχόμενο του 
φακέλου της πιο πάνω αίτησης. 
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3. Την κατάργηση των αντίστοιχων υφιστάμενων κανονισμών. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, η 
εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος ανέφερε ότι η ανάγκη για την τροποποίηση του 
υφιστάμενου νομοθετικού πλαισίου, τόσο σε ευρωπαϊκό όσο και σε εθνικό επίπεδο, 
κρίθηκε αναγκαία, ώστε να επιτευχθεί αναπροσαρμογή των πληροφοριακών 
στοιχείων και εγγράφων που συνοδεύουν την αίτηση για έκδοση άδειας κυκλοφορίας 
κτηνιατρικών φαρμακευτικών προϊόντων, με βάση την επιστημονική πρόοδο που 
σημειώθηκε στον υπό αναφορά τομέα κατά το χρονικό διάστημα που μεσολάβησε 
μεταξύ της έκδοσης της πιο πάνω αναφερθείσας Οδηγίας 2001/82/ΕΚ και μέχρι 
σήμερα. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες πρόνοιες των υπό 
εξέταση κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, 
όπως αυτοί κατατέθηκαν στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Οι περί Λαχείου Πρόνοιας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τους κανονισμούς «Οι περί Λαχείου Πρόνοιας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 
πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 
Απριλίου και στις 3 Μαΐου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 
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 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το εδάφιο 
(1) του άρθρου 11 του περί Λαχείου Πρόνοιας Νόμου, σκοπείται η αντικατάσταση του 
όρου «Υπηρεσία Μέριμνας Αναπήρων» του Τμήματος Εργασίας, οπουδήποτε αυτός 
απαντά στους βασικούς κανονισμούς, με τον όρο «Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρίες».  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η προτεινόμενη 
τροποποίηση κρίνεται αναγκαία λόγω της δημιουργίας του Τμήματος Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, το οποίο ανέλαβε τις αρμοδιότητες της 
Υπηρεσίας Μέριμνας Αναπήρων και του οποίου βασική αποστολή είναι να αναλάβει 
ως κεντρικός φορέας τη διαμόρφωση, το συντονισμό, την υλοποίηση, την 
παρακολούθηση και τον έλεγχο των πολιτικών για τα άτομα με αναπηρίες. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών η 
επιτροπή επισήμανε στους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας ότι η 
προτεινόμενη μετατροπή του ποσού που προβλέπεται στους βασικούς κανονισμούς 
από κυπριακές λίρες σε ευρώ δεν είναι ορθή.  Η επισήμανση από την επιτροπή 
αφορά ειδικότερα την πρόβλεψη αναφορικά με το ύψος της χρηματικής βοήθειας που 
παραχωρείται σε άτομα με αναπηρίες, η οποία με τους υπό συζήτηση κανονισμούς 
προτείνεται να γίνει από £5.000 σε €8.500 αντί του ορθού ποσού που είναι €8.543,01.  
Συναφώς, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
συμφώνησαν με την ανάγκη το ποσό των £5.000 να μετατραπεί σε €8.543,01, 
εισήγηση η οποία και ενσωματώθηκε στους υπό συζήτηση κανονισμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιον της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών  Ε∆ΕΚ, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, γι’ αυτό και εισηγείται στη 
Βουλή την έγκρισή τους όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είμαστε υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας 
(Μίσθωση Ιδιοκτησίας μέσα σε Κυβερνητικές Βιομηχανικές Περιοχές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους 
κανονισμούς «Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (Μίσθωση 

Ιδιοκτησίας μέσα σε Κυβερνητικές Βιομηχανικές Περιοχές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες ׃ 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Απριλίου 
και 4 Μαΐου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ.  Η Κυπριακή Τράπεζα Αναπτύξεως, παρ’  όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής, κοινοποίησε όμως γραπτώς τις θέσεις 
της με επιστολή, ημερομηνίας 26 Απριλίου 2010, στην οποία αναφέρεται ότι δε φέρει 
ένσταση στην προτεινόμενη τροποποίηση των εν λόγω κανονισμών. 

 Σκοπός της προτεινόμενης τροποποίησης των βασικών κανονισμών για τη 
μίσθωση ακίνητης ιδιοκτησίας μέσα σε κυβερνητικές βιομηχανικές περιοχές είναι η 
εξαίρεση του εκπροσώπου της Κυπριακής Τράπεζας Αναπτύξεως από τη 
Συμβουλευτική Επιτροπή Βιομηχανικών Περιοχών, όπου συμμετέχει ως μέλος. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με την παρούσα 
τροποποίηση προτείνεται η αλλαγή της σύνθεσης της Συμβουλευτικής Επιτροπής 
Βιομηχανικών Περιοχών με τον αποκλεισμό από αυτήν του εκπροσώπου της 
Κυπριακής Τράπεζας Αναπτύξεως, ανάγκη η οποία προέκυψε λόγω της 
ιδιωτικοποίησης της Κυπριακής Τράπεζας Αναπτύξεως. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά 
κανονισμών όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 9 μέχρι 17 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία 
και εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε στο ∆εύτερο Κεφάλαιο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Προλήψεως της Χρήσης 
και ∆ιάδοσης Ναρκωτικών και 
Άλλων Εξαρτησιογόνων Ουσιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.089-2010). 

Υγείας Υγείας 

2. Ο περί της Εκμίσθωσης 
Οχημάτων Χωρίς Οδηγό Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.090-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

3. Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας 
Μεταφοράς (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.091-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

4. Οι περί Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές 
και Τμήματα κατά Σχολή) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.049-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

5. Οι περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Καθορισμός 
Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για 
Σκοπούς ∆ιορισμού, Προαγωγής 
και Προσαυξήσεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.010-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

6. Οι περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Τοποθετήσεις, 
Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.011-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

7. Οι περί Ζωοτροφών και Γεωργίας, Φυσικών Εμπορίου και 
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Προσθετικών των Ζωοτροφών 
(Έλεγχος Ποιότητας, 
Προμήθειας και Χρήσεως) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.012-2010). 

Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Βιομηχανίας  

8. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

9. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση 
και Ανέλιξη ∆ιδακτικού 
Ερευνητικού Προσωπικού) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.016-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

10. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Συνταξιοδοτικά 
∆ικαιώματα ∆ιδακτικού 
Ερευνητικού Προσωπικού) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.017-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

11. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (∆ιδακτικό Ερευνητικό 
Προσωπικό) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.018-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

12. Οι περί Εκρηκτικών Υλών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.019-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

13. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 3 
του 2009 του προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
4(1) του περί Προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου του 2009 Νόμου του 
2009 [Ν. 26(ΙΙ)/2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί ∆ήμων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.024-2010). 

Γιάννο Λαμάρη εκ 
μέρους της 
Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εσωτερικών

Εσωτερικών 

 

2. Ο περί Αλιείας Γεώργιο Τάσου, Γεωργίας και 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.025-2010). 

βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας 
και Νεόφυτο 
Κωνσταντίνου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας 

Φυσικών Πόρων  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1101, ημερομηνίας 29 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα αν προτίθεται 
να προχωρήσει στη νομική κατοχύρωση των τεχνικών επαγγελμάτων, όπως 
εισηγείται η Επαρχιακή Οργάνωση ΠΟΒΕΚ Λεμεσού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1102, ημερομηνίας 29 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα να συμπεριληφθούν τα ζαχαροπλαστεία, τα κρεοπωλεία και 
τα φωτογραφεία στο τουριστικό ωράριο, για να δικαιούνται να εργάζονται τις 
Κυριακές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1103, ημερομηνίας 29 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η σίτιση που παραχωρείται δωρεάν για τρίτη συνεχόμενη 
χρονιά στους μαθητές των ορεινών κοινοτήτων, στα πλαίσια του ενιαίου ολοήμερου 
σχολείου, θα συνεχίσει και για την επόμενη χρονιά. 

 Σας επισυνάπτω σχετική επιστολή των συνδέσμων γονέων των σχολείων των 
κοινοτήτων Παλαιχωρίου, Πελενδρίου και Κυπερούντας, οι οποίοι εκφράζουν την 
αγωνία τους για τις προθέσεις του υπουργείου.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1104, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η εταιρεία “Cyprus Limni Resorts and Golfcourses 
PLC” του ομίλου Σιακόλα, που σχεδιάζει τουριστική ανάπτυξη στην περιοχή Λίμνης, 
αγόρασε ελληνοκυπριακή γη στη Στενή και τη Χρυσοχού, για να γίνει ανταλλαγή με 
τεμάχια γης στη Λίμνη τα οποία ανήκουν σε Τουρκοκυπρίους. 

 Η εταιρεία σχεδιάζει την κατασκευή δύο γηπέδων γκολφ, λέσχες, ξενοδοχείο 
πέντε αστέρων, επαύλεις και τουριστικά διαμερίσματα.  Στην πρόταση που εγκρίθηκε 
από το Υπουργικό Συμβούλιο σημειώνεται ότι τα τεμάχια των Τουρκοκυπρίων 
εκτιμήθηκαν από το Τμήμα Κτηματολογίου έναντι €50 ανά τ.μ. και έχουν κόστος €5,2 
εκατομ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τις λεπτομέρειες της συμφωνίας αυτής, να καταθέσει τον τοπογραφικό χάρτη με τα 
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προς ανταλλαγή τεμάχια και αν η κυβέρνηση θεωρεί σωστό σε αυτή την κρίσιμη φάση 
των διαπραγματεύσεων για λύση του Κυπριακού, ιδιαίτερα εξαιτίας των τελευταίων 
εξελίξεων στο περιουσιακό, να συνομολογήσει τέτοιου είδους συμφωνίες που να 
αφορούν τουρκοκυπριακές ιδιοκτησίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1105, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια είναι η πολιτική του κράτους για τη στήριξη της ανανεώσιμης 
πηγής ενέργειας (ΑΠΕ) της ηλιοθερμίας και κατά πόσο θα γίνουν αλλαγές στην 
πολιτική αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1106, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στην περίπτωση εξοικονόμησης πόρων από ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας (ΑΠΕ) ποια μορφή ΑΠΕ θα επηρεασθεί και αν θα συνεχίσει το κράτος να 
προωθεί πάνω σε ίση βάση όλες τις μορφές ΑΠΕ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1107, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μετά από την αύξηση της φορολογίας των καυσίμων θα 
δεσμευτεί μέρος αυτής για σκοπούς ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (ΑΠΕ) και πόσο 
θα είναι αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1108, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα αυξηθεί το τέλος για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας 
(ΑΠΕ) και, αν ναι, πόσο υπολογίζεται να είναι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1109, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το κράτος να συνεχίσει τα σχέδια για τις 
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας (ΑΠΕ) τόσο για 2010 όσο και για τα επόμενα χρόνια και 
πότε υπολογίζεται να ανοίξει το σχέδιο χορηγιών για το 2010.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1110, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι μέτρα λαμβάνονται για αστυνόμευση περιοχών όπου διαμένουν μη 
Κύπριοι, ώστε να ελεγχθεί η παραβατικότητα σε αυτές τις περιοχές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1111, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρατηρείται σε περιοχές όπου διαμένουν μη Κύπριοι το φαινόμενο να 
χρησιμοποιούνται ακατάλληλα υποστατικά διαμονής (π.χ. καταστήματα), ως επίσης 
να διαμένει σ’ αυτά υπέρμετρος αριθμός ατόμων ή και οικογενειών, πέραν των 
προβλεπομένων στις σχετικές άδειες οικοδομής.   
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τις προθέσεις του υπουργείου για τροποποίηση της 
σχετικής νομοθεσίας για εξάλειψη αυτών των φαινομένων, ώστε οι διαμένοντες στα 
υποστατικά να διαβιώνουν σε ανθρώπινες και υγιεινές συνθήκες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1112, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σε κάποιες περιοχές της Κύπρου όπου διαμένουν μη Κύπριοι παρατηρείται το 
φαινόμενο της μη κανονικής φοίτησης των παιδιών τους στα σχολεία, σε αντίθεση με 
ό,τι  προβλέπεται στη σχετική νομοθεσία. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το εν λόγω θέμα και τι μέτρα λαμβάνει το κράτος για 
απόδοση ευθυνών στους γονείς ή κηδεμόνες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1113, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το ποια προγράμματα υπάρχουν για ελέγχους που 
γίνονται στο νερό ύδρευσης για τις πιο κάτω περιπτώσεις: 

1. Γεωτρήσεις που χρησιμοποιούνται από διανομείς πώλησης νερού και για 
ντεπόζιτα με κερματοδέκτες, 

2. γεωτρήσεις που χρησιμοποιούνται από τις βιομηχανίες εμφιάλωσης νερού, 

3. ντεπόζιτα με κερματοδέκτες, 

4. νερό το οποίο είναι εμφιαλωμένο σε πλαστικές μπουκάλες, 

5. ντεπόζιτα από τα οποία υδροδοτούνται οι κοινότητες και οι δήμοι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1114, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σύμφωνα με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, πρέπει να 
αποστέλλονται φάρμακα και εμβόλια στους εγκλωβισμένους κτηνοτρόφους και 
μελισσοκόμους δύο φορές το χρόνο.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε έχουν αποσταλεί για τελευταία φορά και για ποιους λόγους δεν 
αποστέλλονται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1115, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Τίμης 
για συντήρηση/βελτίωση της περίφραξης του τουρκοκυπριακού κοιμητηρίου που 
βρίσκεται στην είσοδο της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1116, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί καθυστερεί η προώθηση του έργου διαπλάτυνσης του παλιού 
υπεραστικού δρόμου από την είσοδο της κοινότητας Τίμης μέχρι και τη συμβολή του 
με το δρόμο που οδηγεί στον Αερολιμένα Πάφου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1117, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων σχεδιάζει τη μετακίνηση 
από την κοινότητα Τίμης του εργοταξίου του, το οποίο δημιουργεί προβλήματα 
οχληρίας στην κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1118, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει στη διαπλάτυνση των δυο 
γεφυριών κατά μήκος του καναλιού μεταφοράς νερού στην κοινότητα Τίμης, που 
έχουν κατασκευαστεί από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος.  Η διαπλάτυνση κρίνεται αναγκαία, γιατί από αυτά τα γεφύρια 
διέρχονται καθημερινά πολλοί κάτοικοι της περιοχής, ώστε να τίθεται σε μεγάλο 
κίνδυνο η ζωή τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1119, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί σχετικά με το αίτημα του 
κοινοτικού συμβουλίου Τίμης για ολοκλήρωση του έργου αποχέτευσης ομβρίων 
υδάτων στη βιομηχανική περιοχή της κοινότητας, που θα επιλύσει τα σοβαρά 
προβλήματα που δημιουργούνται από την υπερχείλιση αργακιών όπου διοχετεύονται 
τα όμβρια ύδατα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1120, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σχεδιάζεται να γίνουν δομικές επεμβάσεις στη μορφή 
και το σχήμα του ιστορικού κτιρίου του Παγκυπρίου Γυμνασίου.  ∆εν μπορεί να 
υπάρξει βιώσιμη ανάπτυξη που να στηρίζεται στην κατεδάφιση της μνήμης και της 
ιστορικής μαρτυρίας.  Αναγνωρίζουμε και χαιρετίζουμε την πρόθεση του Υπουργείου 
Παιδείας να βελτιώσει τις συνθήκες και τους βιοτικούς παράγοντες στο σχολείο μέσω 
εκσυγχρονιστικών παρεμβάσεων, αλλά είναι ολοφάνερο ότι αυτοί οι σχεδιασμοί δε 
βρίσκουν σύμφωνους τους ίδιους τους χρήστες του σχολείου (καθηγητές, μαθητές) και 
επηρεάζουν σε μεγάλο βαθμό τη μορφή του ιστορικού κτιρίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να προσέλθει σε ανοικτό διάλογο με τους 
ενδιαφερομένους, ώστε να προκύψει το βέλτιστο αποτέλεσμα, που να επιτρέπει τη 
συμβίωση της ιστορικής μνήμης με τη σύγχρονη λειτουργικότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1121, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι 12 εκατομ. ζώα, όπως εκτιμάται, βασανίζονται και 
σκοτώνονται κάθε χρόνο στα ευρωπαϊκά εργαστήρια.  Τα ζώα αυτά είναι κυρίως 
ψάρια, αλλά και τρωκτικά, κουνέλια, σκύλοι, γουρούνια, πρόβατα, όρνιθες και αμφίβια 
που χρησιμοποιούνται για ιατρικά, οδοντιατρικά, κτηνιατρικά προϊόντα και εξοπλισμό, 
καθώς και για έρευνα βιολογικών χαρακτηριστικών.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση εξέδωσε 
την Οδηγία 86/609/ΕΟΚ για την προστασία των ζώων που χρησιμοποιούνται σε 
πειράματα.  Η Οδηγία αυτή δεν αποδείχθηκε αποτελεσματική, γιατί ουσιαστικά 
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απέτυχε να αποτρέψει την κακομεταχείριση, ενώ δεν προωθούσε ούτε επιστημονικές 
μεθόδους έρευνας χωρίς χρήση ζώων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν χρησιμοποιούνται ζώα για πειράματα στην Κύπρο, πόσα και ποια είδη και αν 
εφαρμόζεται πιστά η Οδηγία 86/609/ΕΟΚ στη χώρα μας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1122, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο τομέας των τουριστικών λεωφορείων πλήττεται 
ιδιαίτερα από την αύξηση της τιμής των καυσίμων.  Τα περίπου 800 τουριστικά 
λεωφορεία εξυπηρετούν εκατομμύρια ξένους τουρίστες για τη διακίνησή τους και 
χιλιάδες Κύπριους περιηγητές, διανύοντας χιλιάδες χιλιόμετρα κάθε χρόνο.  Υπάρχει 
εταιρεία που καταναλώνει από τριάντα μέχρι και σαράντα χιλιάδες λίτρα πετρέλαιο 
κίνησης το μήνα.  Η αύξηση της τιμής του πετρελαίου κίνησης θα αυξήσει την τιμή του 
τουριστικού πακέτου και το κόστος των εκδρομών των Κυπρίων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν προτίθεται να προωθήσει την εισήγηση για επιστροφή του ποσού αύξησης του 
φόρου κατανάλωσης, όπως συμβαίνει με το ΦΠΑ στα τουριστικά σκάφη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1123, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων αποφάσισε 
ότι δε θα στηρίξει οικονομικά την προσπάθεια των δήμων για εγκατάσταση και 
διαχείριση συστήματος ενοικίασης ποδηλάτων (Bike Sharing System). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για ποιους λόγους απορρίφθηκε το αίτημα των έξι δήμων για παραχώρηση 
οικονομικής βοήθειας, δεδομένων των θετικών επιπτώσεων που θα είχε στην 
κοινωνία η εφαρμογή του συστήματος αυτού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1124, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στα πακέτα μελανιών των εκτυπωτών αναγράφεται ότι 
αυτά μπορούν να επιστραφούν, όταν αδειάσουν, για επαναχρησιμοποίηση ή 
ανακύκλωση.  Παρ’ όλα αυτά οι εταιρείες αρνούνται να τα παραλάβουν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν υπάρχει νομική υποχρέωση για τους εισαγωγείς και διανομείς των μελανιών 
εκτυπωτών να παραλαμβάνουν για επαναχρησιμοποίηση ή ανακύκλωση τα άδεια 
πακέτα μελανιών των εκτυπωτών και αν υπάρχει σύστημα συλλογικής ευθύνης 
απέναντι στους καταναλωτές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1125, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε πάρα πολλές περιπτώσεις η γειτνίαση των 
πυλώνων της ΑΗΚ με κατοικημένες περιοχές έχει προκαλέσει αντιδράσεις από 
κατοίκους, οργανωμένα σύνολα και κοινοτικές αρχές.  Σε περιοχές όπως η 
Γεροσκήπου, το ∆άλι, τα Λατσιά, το δάσος Αθαλάσσας, τα Κάτω Πολεμίδια κ.λπ. οι 
αντιδράσεις οδήγησαν την ΑΗΚ να υποσχεθεί τη μετακίνηση των πυλώνων των 
γραμμών υψηλής τάσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, με κατάθεση τοπογραφικού χάρτη για τους πυλώνες των γραμμών 
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υψηλής τάσης για τους οποίους υπήρχε δέσμευση αποψίλωσης, ποιο ήταν το 
χρονοδιάγραμμα ανά περίπτωση και ποιες από αυτές τις δεσμεύσεις έχουν 
υλοποιηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1126, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί το αποχετευτικό σύστημα στη Βιομηχανική 
Περιοχή ∆ερύνειας. 

2. Κατά πόσο και πότε θα ασφαλτοστρωθεί ο δρόμος που αρχίζει από τον κυκλικό 
κόμβο ∆ερύνειας-Παραλιμνίου, περνά από τη Βιομηχανική Περιοχή ∆ερύνειας 
και καταλήγει στο δρόμο Σωτήρας-∆ερύνειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1127, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα επεκταθεί το αποχετευτικό σύστημα εντός των 
δημοτικών ορίων Παραλιμνίου προς την κοινότητα Σωτήρας, ώστε να καλυφθούν όλες 
οι κατοικίες της περιοχής, και, εάν ναι, ποιο το σχετικό χρονοδιάγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1128, ημερομηνίας 4 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με ποιους τρόπους το υπουργείο του θα ενισχύσει το Συμβούλιο 
Νεολαίας Κύπρου.  Είναι επιτακτική η ανάγκη, μετά από δεκαπέντε χρόνια 
προσφοράς και δράσης, το συμβούλιο να ενισχυθεί και να αυτονομηθεί οικονομικά, 
για να μπορέσει να επεκτείνει τη δραστηριότητά του και να ενεργεί πιο 
αποτελεσματικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1129, ημερομηνίας 4 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τα μέτρα τα οποία λαμβάνονται για τον τρόπο 
οδήγησης υπαλλήλων παράδοσης έτοιμου φαγητού (delivery boys).   

 Οι διανομείς έτοιμου φαγητού, κατά κύριο λόγο νεαροί ή και αλλοδαποί, για να 
παραδώσουν τις παραγγελίες τους εντός των χρονικών περιθωρίων που θέτει η 
επιχείρηση στην οποία εργάζονται, αλλά και στην προσπάθειά τους να εξασφαλίσουν 
περισσότερα φιλοδωρήματα, οδηγούν συχνά με παράνομο και πολύ επικίνδυνο 
τρόπο, ο οποίος πολλές φορές θέτει σε κίνδυνο τη ζωή τους, αλλά και άλλων πολιτών.  
Επίσης, φαίνεται να τροποποιούν τα μοτοποδήλατά τους με συγκεκριμένο τρόπο.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.265, 

ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Καταγγελία για παράνομη τοποθέτηση κεραίας ραδιοσταθμού στο ∆ήμο Στροβόλου 
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 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που μας στάληκε με επιστολή του 
Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών, με αρ. Υ.Ε.10.12.19 και ημερ. 
16.10.2009, και θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με τα στοιχεία του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών, την 
τελευταία δεκαετία, στο ∆ήμο Στροβόλου λειτουργούν δύο ραδιοφωνικοί 
σταθμοί: ο μικρός τοπικός ραδιοφωνικός σταθμός «Ράδιο Λευκωσία» και ο 
τοπικός σταθμός «Άγιος ∆ημήτριος».  Οι δύο αυτοί σταθμοί εργάζονται 
σύμφωνα με τους όρους της άδειας τους και με τις πρόνοιες του σχεδίου 
ραδιοφωνικής κάλυψης για σταθμούς που εκπέμπουν εντός κατοικημένων 
περιοχών.  Αυτό έχει επιβεβαιωθεί με τη διενέργεια πολλών ελέγχων από το 
Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών. 

 Παρακαλώ σημειώστε ότι το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών είναι 
υπεύθυνο για τον καθορισμό και την παραχώρηση συχνοτήτων, καθώς και για 
τον έλεγχο των ηλεκτρομαγνητικών πεδίων.  Για το συνολικό έλεγχο όλων των 
αδειών (π.χ. πολεοδομική) που απαιτούνται για τη λειτουργία ενός 
ραδιοφωνικού σταθμού αρμόδια αρχή είναι η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου. 

(β) Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων στο σχέδιο ραδιοφωνικής κάλυψης 
που έχει εκπονήσει για τους τοπικούς ραδιοφωνικούς σταθμούς έχει προνοήσει 
για τη δημιουργία κοινών σημείων εκπομπή, τα οποία έχουν επιλεγεί για να 
πληρούν τα πιο κάτω τεχνικά χαρακτηριστικά: 

 Να βρίσκονται εκτός κατοικημένης περιοχής. 

 Να παρέχουν την προβλεπόμενη γεωγραφική κάλυψη. 

 Το σήμα που εκπέμπουν να μη διαφεύγει εκτός της προβλεπόμενης 
περιοχής κάλυψης. 

 Να ευρίσκονται μέσα σε κρατική γη. 

(γ) Τα σημεία εκπομπής για την Πάφο, τη Λεμεσό και την ελεύθερη περιοχή 
Αμμοχώστου λειτουργούν εδώ και αρκετό καιρό, ενώ για τα κοινά σημεία 
εκπομπής στη Λευκωσία και στη Λάρνακα το Τμήμα Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών βρίσκεται σε επικοινωνία με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς 
για την εξεύρεση κατάλληλων σημείων εκπομπής. 

(δ) Σε περίπτωση που οι τοπικοί ραδιοφωνικοί σταθμοί αποφεύγουν να 
εκπέμπουν από τα κοινά σημεία εκπομπής και παραμένουν εντός 
κατοικημένων περιοχών έχουν την υποχρέωση να εκπέμπουν με πολύ χαμηλή 
ισχύ όπως προβλέπεται από το σχέδιο ραδιοφωνικής κάλυψης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.598 και 23.06.009.04.965, 

ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2009 και 18 Μαρτίου 2010, των βουλευτών κ. Τάσου 
Μητσόπουλου και Κυριάκου Χατζηγιάννη, εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας και 

Αμμοχώστου, αντίστοιχα 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με ημερομηνίες 15.12.2009 και 14.04.2010, 
που αφορούν τις Ερωτήσεις που περιγράφονται στον τίτλο της παρούσας και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοτύμβου ζήτησε από τη ∆ιοίκηση των Βρετανικών 
Βάσεων ∆εκέλειας την επέκταση της Βιοτεχνικής Περιοχής Ξυλοτύμβου, 
δεδομένου ότι η περιοχή εμπίπτει στα όρια των Βάσεων.  Στη συνέχεια, έγινε 
εκμίσθωση της απαιτούμενης γης στο Κοινοτικό Συμβούλιο και στο παρόν 
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στάδιο ο Εκτελεστικός Μηχανικός της Υπηρεσίας Κοινοτικών Συμβουλίων 
ετοιμάζει τους όρους για τη δημοσίευση διαγωνισμών που θα προκηρύξει το 
Κοινοτικό Συμβούλιο για την ετοιμασία τεχνοοικονομικής μελέτης από ιδιώτη 
μελετητή.  Σημειώνεται ότι υπήρξε καθυστέρηση στη διαδικασία εκμίσθωσης 
γης στο Κοινοτικό Συμβούλιο, επειδή έκταση γης ήταν ενοικιασμένη σε 
γεωργούς της περιοχής. 

(β)  Όσον αφορά το θέμα της σηματοδότησης των δρόμων που οδηγούν στην 
Βιοτεχνική Περιοχή, επιθυμώ να σας ενημερώσω ότι η Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Λάρνακας έχει ενημερώσει το Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοτύμβου για την ανάγκη 
επαρκούς σήμανσης, καθώς παρουσιάζεται πρόβλημα εντοπισμού της 
Βιοτεχνικής Περιοχής από οδηγούς που εισέρχονται στην Κοινότητα.  
Σημειώνεται ότι το θέμα εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Κοινοτικού Συμβουλίου, 
το οποίο πρέπει να προωθήσει τις αναγκαίες διαδικασίες για τη σηματοδότηση 
των δρόμων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.661, 
ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«ΘΕΜΑ: 5ον ∆ημοτικό Σχολείο Αγλαντζιάς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 12.1.2010 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Οι εργασίες ανέγερσης των νέων κτιρίων έχουν ήδη αρχίσει στις 18.3.2010.  
∆εν παρουσιάστηκε σημαντική καθυστέρηση στην προώθηση του έργου.  Η 
απόφαση για αντικατάσταση του σχολείου πάρθηκε στις αρχές του 2008.  
Έκτοτε έπρεπε να προκηρυχθεί διαγωνισμός για διορισμό ιδιωτών συμβούλων 
και να ετοιμαστούν σχέδια.  Για τις εργασίες αυτές απαιτήθηκαν 20 μήνες.  Η 
καθυστέρηση σύμφωνα με το χρονοδιάγραμμα ήταν μόνο 3 μήνες. 

 Οι συνθήκες λειτουργίας του σχολείου δεν είναι ιδανικές αλλά είναι 
ικανοποιητικές. 

2. Σχετικά με τις αναφορές σας για τη διαχείριση της διακοπής του εργοληπτικού 
συμβολαίου αναβάθμισης των υφιστάμενων κτιρίων πληροφορείστε τα 
ακόλουθα: 

 α) Στα συμπεράσματά της η τριμελής Ερευνητική Επιτροπή η οποία 
συστάθηκε ύστερα από πρόταση του Συνδέσμου Γονέων και 
συνεννόησή μου με το ETEK-αναφέρει κατά λέξη: «Η μελέτη 
αντισεισμικής αναβάθμισης του φέροντος οργανισμού, που ετοίμασε ο 
Ιδιώτης Πολιτικός Μηχανικός είναι ικανοποιητική και ανταποκρίνεται στις 
απαιτήσεις του κειμένου για τον Έλεγχο Ασφάλειας των Σχολικών 
Κτιρίων.  Μερικές ασαφείς και επί μέρους αδυναμίες που αναφέρονται 
πιο πάνω δεν αναιρούν την αξιοπιστία και ποιότητα της μελέτης». 

  Ως εκ τούτου δεν υπάρχει θέμα απόδοσης ευθυνών για κακούς 
υπολογισμούς. 

 β) Για τα έργα αντισεισμικής αναβάθμισης πριν τη διακοπή των εργασιών 
πληρώθηκε στον εργολάβο το ποσό των Λ.Κ. 85.824,00 + Φ.Π.Α. 
δηλαδή €146.639,00 + Φ.Π.Α. 

  Ο εργολάβος με επιστολή του προς τις Τεχνικές Υπηρεσίες έχει 
απαιτήσεις για ζημιές και έξοδα ένεκα της αναστολής και διακοπής των 



 36

εργασιών που ανέρχονται στο ποσό των €710.531,24 πλέον τόκους, το 
οποίο οι Τεχνικές Υπηρεσίες με απαντητική επιστολή τους δεν 
αποδέχονται. 

  Μέχρι στιγμής ο εργολάβος έχει επανειλημμένως παραλείψει να 
παρευρεθεί σε διευθετημένες συναντήσεις για συζήτηση του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαΐου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.712, 
ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Κατασκευή κυρτωμάτων οδοστρώματος παρά την εκκλησία Αποστόλου Βαρνάβα 
στη ∆ερύνεια 

 Αναφέρομαι στην υπό αναφορά επιστολή σας και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

Α) Μετά από εισήγηση του εκπροσώπου του Αρχηγού Αστυνομίας, η αρμόδια 
διατμηματική Επιτροπή (Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα για την 
Επίλυση Κυκλοφοριακών Προβλημάτων) στη συνεδρία που έγινε στις 25 
Ιανουαρίου 2010 έκρινε δικαιολογημένη την κατασκευή υπερυψωμένης 
διάβασης πεζών zebra, με δύο κυρτώματα οδοστρώματος εκατέρωθεν, 
μπροστά από την εκκλησία του Αποστόλου Βαρνάβα στη ∆ερύνεια.  Με τα 
μέτρα αυτά συμφώνησε και ο ∆ήμος ∆ερύνειας. 

Β) Στο παρόν στάδιο το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ετοιμάζει λεπτομερές σχέδιο και 
εκτίμηση δαπάνης για την προώθηση των μέτρων και προγραμματίζεται η 
υλοποίηση τους από συνεργείο του Επαρχιακού Μηχανικού ∆ημοσίων Έργων 
Αμμοχώστου το συντομότερο δυνατό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.734, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου με αρ. 
23.06.009.04.734 και ημερομηνία 18 Ιανουαρίου 2010, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 1 
Φεβρουαρίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά την κατασκευή και λειτουργία του Φράγματος Ξυλιάτου το 1982 και μετά 
από σχετικό αίτημα των κοινοτήτων Αγ. Μαρίνας, Ξυλιάτου και Κάτω Μονής, 
αποφασίστηκε η παραχώρηση νερού από το φράγμα στις πιο πάνω Κοινότητες για 
οικιακούς σκοπούς (άρδευση κήπων). 

 Οι ποσότητες που δίνονταν στην κάθε κοινότητα ανέρχονταν στα 300 m3 ανά 
οικία ανά έτος και η χρέωση ήταν 17 σεντς ανά m3, όπως δηλαδή η χρέωση για 
γεωργικούς σκοπούς.  Η απόφαση αυτή βασίστηκε στο γεγονός ότι θα γινόταν 
ανάλογη εξοικονόμηση πόσιμου νερού, το οποίο θα χρησιμοποιείτο για άρδευση των 
κήπων και θα απαμβλύνετο το διαχρονικά οξύ πρόβλημα της υδατοπρομήθειας της 
περιοχής γενικότερα. 

 Σύμφωνα με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερ. 17/12/2003, αρ. 
59.156 η χρέωση θα έπρεπε να γινόταν στην τιμή του νερού για αθλοπαιδιές, 
ξενοδοχεία και κήπους οικιών, δηλαδή στα 34 σεντς ανά m3.  To Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων από τον Οκτώβρη του 2009 προχώρησε στην αλλαγή της χρέωσης από τα 17 
στα 34 σεντς ανά m3 σύμφωνα με την υπουργική απόφαση. 
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 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.766, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην προς εσάς επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων με αρ. φακ. ΥΣΕ 19.1.6.19 ημερ. 4 Μαρτίου 2010 σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι ο δρόμος που συνδέει τον κεντρικό δρόμο 
Πόλης Χρυσοχούς-Πύργου με την κοινότητα Αργάκας δεν υπάγεται στη δικαιοδοσία 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Τμήμα ∆ασών). 

 Όπως πληροφορηθήκαμε από αρμόδιο λειτουργό της Επαρχιακής ∆ιοίκησης 
Πάφου, η μελέτη του ρυθμιστικού σχεδίου για βελτίωση/αναβάθμιση του δρόμου που 
συνδέει τον κεντρικό δρόμο Πόλης Χρυσοχούς-Πύργου με την κοινότητα Αργάκας 
ετοιμάζεται από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.768, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.768 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι διατροφικές διαταραχές και ιδιαίτερα η Ψυχογενής Ανορεξία είναι μια 
διαταραχή που στις μέρες μας παρουσιάζει αυξητική τάση όσον αφορά τον αριθμό 
ατόμων που νοσηλεύονται, ενώ το όριο ηλικίας έναρξης των συμπτωμάτων 
χαμηλώνει. 

 Η διαταραχή αυτή προσβάλλει περισσότερο γυναίκες παρά άντρες με μια 
αναλογία που συνήθως δίνεται στο 9:1. 

 Μέχρι σήμερα οι περιπτώσεις που έρχονται στις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας 
Παιδιών και Εφήβων αντιμετωπίζονται από πολυθεματική ομάδα επί εξωτερικής 
βάσης και η παρέμβαση είναι κυρίως ψυχοθεραπευτική.  Όταν χρήζουν νοσηλείας 
αποστέλλονται σε μονάδες ενδονοσοκομειακής νοσηλείας στο εξωτερικό και 
ειδικότερα στην παιδιατρική κλινική της Αγίας Σοφίας, στην παιδοψυχιατρική κλινική 
Ιπποκράτειου Θεσσαλονίκης ή στην ιδιωτική κλινική "Rhodes Farm" στην Αγγλία με 
παρόμοια ποσοστά επιτυχίας. 

 Σε περίπτωση που κατά τον οργανικό έλεγχο ή σε άλλη φάση κριθεί 
απαραίτητο από τον παιδίατρο (π.χ. λόγω βραδυκαρδίας, χαμηλής πίεσης, 
διαταραχής ηλεκτρολυτών) νοσηλεύεται για όσο χρειαστεί στον παιδιατρικό θάλαμο με 
δική μας συνεργασία. 

 Η κλινική η οποία θα δημιουργηθεί σύντομα στο NAM III θα νοσηλεύει παιδιά 
και εφήβους μέχρι 16 ετών και θα στελεχώνεται από διεπαγγελματική ομάδα ειδικών.  
Οι θεραπευτικές αρχές της κλινικής θα βασίζονται στο θεσμό της θεραπείας 
περιβάλλοντος (milieu therapy) όπου θα υπάρχουν πολυεπίπεδες θεραπευτικές 
ψυχοεκπαιδευτικές και ψυχαγωγικές δραστηριότητες. 

 Στους άμεσους στόχους είναι η αναβάθμιση και κατοχύρωση του θεσμού του 
σχολείου μέσα στο νοσοκομείο καθώς και η διαδικτυακή εκπαίδευση σε συνεργασία 
με τους αρμόδιους του Υπουργείου Παιδείας. 
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 Επίσης στοχεύουμε στο να συμπεριλαμβάνονται στο καθημερινό πρόγραμμα 
των παιδιών και αθλητικές δραστηριότητες οι οποίες θα αποτελούν μέρος ενός 
ευρύτερου προγράμματος. 

 Πρέπει να τονιστεί ότι όχι μόνο στην Ελλάδα αλλά και σε άλλες χώρες της 
Ευρώπης, στο δημόσιο τομέα τα παιδιά και οι έφηβοι με διατροφικές διαταραχές 
νοσηλεύονται σε ενδονοσοκομειακές μονάδες που δέχονται και άτομα με άλλου είδους 
διαταραχές. 

 Στόχος μας είναι να δημιουργηθεί μια Ενδονοσοκομειακή Μονάδα που να 
πληρεί ευρωπαϊκά επιστημονικά κριτήρια και πρωτόκολλα. 

 Ήδη εντός του Απριλίου 2010 θα γίνει επίσκεψη από αρμόδιους για τρεις 
εβδομάδες το South London & Maudsley Nhs Foundation Trust-Camhs ένα διεθνώς 
αναγνωρισμένο κέντρο πολλαπλών Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας Παιδιών και Εφήβων 
όπου θα έχουμε προσωπικές γνώσεις και εμπειρίες των εκεί Ενδονοσοκομειακών 
∆ομών. 

 Αναμένεται από το Υπουργείο Υγείας να εξαγγείλει υποτροφίες για περαιτέρω 
εξειδίκευση ειδικών που θα στελεχώσουν την εν λόγω κλινική.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαΐου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.797, 
ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Κατολισθήσεις στους δρόμους Κάμπου-Κάτω Πύργου και Κάτω Πύργου-Παχυάμμου 

 Αναφέρομαι στην υπό αναφορά επιστολή σας και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

Α) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων συντηρεί τμήμα του δρόμου Κάμπου-Κάτω 
Πύργου Τηλλυρίας, μήκους 8 χλμ. περίπου, μέχρι τη συμβολή του με το δρόμο 
Ορκόντα-Κάτω Πύργου.  Ο υπόλοιπος δρόμος υπάγεται στην αρμοδιότητα του 
Τμήματος ∆ασών.  Ο δρόμος Κάτω Πύργου-Παχυάμμου υπάγεται επίσης στην 
αρμοδιότητα του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, 

Β) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων διατηρεί επί μονίμου βάσεως συνεργεία στις 
περιοχές Κάμπου και Κάτω Πύργου για σκοπούς συντήρησής τους. Τη 
χειμερινή περίοδο, εφ' όσον υπάρξουν κατολισθήσεις, τα συνεργεία αυτά σε 
συνεννόηση με την Αστυνομία και τις Κοινοτικές Αρχές κινητοποιούνται άμεσα 
και καθαρίζονται οι δρόμοι για αποφυγή δυστυχημάτων και την ομαλή 
κυκλοφορία των οχημάτων. 

Γ) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων τα τελευταία χρόνια προβαίνει σταδιακά στην 
κατασκευή τοιχαρακιών με ρείθρο για αντιμετώπιση του προβλήματος των 
κατολισθήσεων κυρίως στις ορεινές περιοχές ή όπου υπάρχουν ασταθή εδάφη. 
Για το 2010 δεν έχουν εγκριθεί πιστώσεις γι' αυτό το σκοπό, λόγω 
δημοσιονομικών περιορισμών.  Στους πιο πάνω δρόμους δεν έχουν 
κατασκευαστεί προς το παρόν τοιχαράκια, γιατί υπάρχουν έργα μεγαλύτερης 
προτεραιότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.805, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 11 Φεβρουαρίου 2010 σε σχέση με την πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με βάση τον περί Αξιολόγησης και ∆ιαχείρισης του Περιβαλλοντικού Θορύβου 
Νόμο του 2004 και των τροποποιήσεων που ακολούθησαν μέχρι το 2007, η μέτρηση 
έντασης του ήχου απαιτείται για αερολιμένες όπου οι ετήσιες κινήσεις αεροσκαφών 
υπερβαίνουν τις 50,000.  Στα αεροδρόμια της Κύπρου δεν παρατηρείται αυτή η κίνηση 
αεροσκαφών. 

 Παρόλα αυτά, σημειώνεται ότι το Τμήμα Υγείας, Ασφάλειας και Περιβάλλοντος 
των αεροδρομίων Hermes προωθεί την εκπόνηση Στρατηγικών Χαρτών Θορύβου για 
το διεθνές αεροδρόμιο Λάρνακας και αναμένεται ότι σύντομα θα δοθούν τιμές της 
έντασης θορύβου σε καθορισμένες αποστάσεις από το αεροδρόμιο. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαΐου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.805, 
ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

1. Είναι δεδομένο ότι οι αερομεταφορές και η ανάπτυξή τους γενικά, έχουν 
δημιουργήσει αρνητικές επιπτώσεις στο περιβάλλον υπό τη μορφή θορύβου 
αεροσκαφών και ρύπων στην ατμόσφαιρα.  Για περιορισμό των αρνητικών 
επιπτώσεων ο ∆ιεθνής Οργανισμός Πολιτικής Αεροπορίας, ICAO, έχει θέσει 
προδιαγραφές για το επίπεδο θορύβου των αεροσκαφών.  Η μέτρηση του 
θορύβου για σκοπούς πιστοποίησης ενός αεροσκάφους γίνεται κατά την 
προσέγγιση, την προσγείωση και την απογείωση.  Ανάλογα με τις τιμές που 
μετρούνται, τα αεροσκάφη πιστοποιούνται ότι ικανοποιούν τις προδιαγραφές 
του κεφαλαίου 2 (chapter 2) ή κεφαλαίου 3 (chapter 3) του παραρτήματος 16 
της Συνθήκης του Σικάγο, που αναφέρεται στην περιβαλλοντική προστασία.  Οι 
τιμές αυτές λαμβάνουν υπόψη τον αριθμό μηχανών αλλά και το συνολικό 
βάρος του αεροσκάφους.  Για παράδειγμα δύο αεροσκάφη με το ίδιο επίπεδο 
θορύβου αλλά με διαφορετικό βάρος, μπορεί να ανήκουν στα δύο διαφορετικά 
κεφάλαια του παραρτήματος 16 της εν λόγω Συνθήκης. 

2. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή με την οδηγία 92/14 έχει απαγορεύσει τις πτήσεις 
αεροσκαφών των προδιαγραφών του κεφαλαίου 2 από το 2002 και ταυτόχρονα 
με την οδηγία 2002/30 ανέθεσε στους αερολιμένες την ευθύνη διαχείρισης του 
περιβαλλοντικού θορύβου, χρησιμοποιώντας δέσμη μέτρων όπως π.χ. 
απαγόρευση πτήσεων σε νυκτερινές ώρες, χρήση ειδικών διαδικασιών στην 
απογείωση κλπ.  Επίσης η ΕΕ με την οδηγία 2002/49, που αφορά μεταξύ 
άλλων και τους κοινοτικούς αερολιμένες με ετήσια διακίνηση αεροσκαφών 
πέραν των 50.000 κινήσεων, επιβάλλει στο διαχειριστή του αερολιμένα να 
δημοσιεύει χάρτες περιβαλλοντικού θορύβου.  Οι χάρτες αυτοί 
χρησιμοποιούνται για πολεοδομικούς σκοπούς και ως μέτρο ελέγχου και 
περιορισμού του θορύβου. 

3. Σημειώνεται ότι οι αεροπορικές κινήσεις στον αερολιμένα Λάρνακας 
πλησιάζουν το όριο αυτό, ενώ η Πάφος είναι της τάξης των 13.000 κινήσεων το 
χρόνο.  Για σκοπούς μείωσης του θορύβου στους δύο αερολιμένες Κύπρου 
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εφαρμόζονται διαδικασίες απογείωσης όπου τα αεροσκάφη αποφεύγουν στα 
αρχικά στάδια κατοικημένες περιοχές (noise abatement procedures).  Η οδηγία 
2002/49 έχει ενσωματωθεί στην Κυπριακή έννομη τάξη με το Νόμο 
Ν224(Ι)/2004 και την ευθύνη υλοποίησης και εφαρμογής της έχει η Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος, ενώ η οδηγία 2002/30 έχει υιοθετηθεί με τον Τροποποιητικό 
Νόμο Περί Πολιτικής Αεροπορίας 114(Ι)/2004. 

4. Στην Κύπρο από το Νοέμβριο του 2006 έχουν απαγορευτεί οι πτήσεις 
αεροσκαφών με προδιαγραφές θορύβου σύμφωνα με το κεφάλαιο 2.  Τέτοια 
αεροσκάφη είναι το IL 86 (4 μηχανές) και Β727 (3 μηχανές).  Πληροφοριακά τα 
σύγχρονα αεροσκάφη όπως Α330, Β777 είναι δικινητήρια με μεγάλη ισχύ στους 
κινητήρες και έχουν υψηλό βαθμό ανόδου κατά την απογείωση, με αποτέλεσμα 
να εκτίθεται λιγότερος γειτονικός πληθυσμός στο θόρυβο. 

5.  Ο θόρυβος που χαρακτηρίζεται ως ανεπιθύμητος ήχος είναι μορφή ενέργειας 
και έχει ως μονάδα μέτρησης το decibel, dB.  Η τιμή των 0 dB(A) 
χαρακτηρίζεται ως ο πιο χαμηλός θόρυβος που μπορεί να ακούσει ο μέσος 
άνθρωπος.  Ενδεικτικά η ομιλία ανθρώπου από απόσταση 1 μέτρου είναι 65 
dB, το κουδούνισμα του ωρολογίου είναι 78dB, λεωφόρος με συνεχή διακίνηση 
οχημάτων 85dB, μοτοσικλέτα χωρίς προστασία θορύβου 109 dB.  
Χαρακτηριστικά το επίπεδο θορύβου αεροσκάφους π.χ. Α320 είναι 82dB στην 
απογείωση και 96 dB στην προσέγγιση.  Η τιμή των 120dB προκαλεί πόνο στα 
αυτιά και η συνεχής έκθεση ατόμου στο θόρυβο αυτό προκαλεί πρόβλημα στην 
υγεία με συνακόλουθη βλάβη στην ακοή. 

6. Στους αερολιμένες Κύπρου δεν υπάρχουν αισθητήρες για μέτρηση θορύβου 
αλλά έχει γίνει χαρτογράφηση του επιπέδου θορύβου χρησιμοποιώντας 
εξειδικευμένο πρόγραμμα (Integrated Noise Model - ΙΝΜ).  Το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων με την εταιρεία Sofreavia είχαν χαρτογραφήσει το επίπεδο 
θορύβου το 2003, το οποίο χρησιμοποιήθηκε από το Τμήμα Πολιτικής 
Αεροπορίας και το Τμήμα Πολεοδομίας και εντάχθηκε στο τοπικό Πολεοδομικό 
Σχέδιο, ώστε να περιοριστεί η οικιστική ανάπτυξη σε ζώνες όπου ο θόρυβος 
μπορεί να δημιουργήσει πρόβλημα.  Το εν λόγω πρόγραμμα λαμβάνει υπόψη 
τις παραμέτρους όπως αριθμός πτήσεων, ώρα πτήσης, τύπος αεροσκαφών, 
διαδικασίες προσγείωσης/απογείωσης και αποσκοπεί στην έκδοση χάρτη υπό 
μορφή ζωνών ίσου θορύβου με κεντρικό άξονα το διάδρομο απογείωσης. 

7.  Σημειώνεται ότι οι αισθητήρες θορύβου χρησιμοποιούνται σε μεγάλα 
αεροδρόμια που γειτνιάζουν με κατοικημένες περιοχές και η χρήση τους είναι 
για να καταγράφουν αποκλίσεις αεροσκαφών από πορεία διαδικασίας 
αναχώρησης, που χρησιμοποιείται για αποφυγή των περιοχών αυτών.  Σε 
περίπτωση που αεροσκάφος ξεφύγει από την πορεία τότε επιβάλλεται 
πρόστιμο. 

8. Για πολεοδομικούς σκοπούς οι χάρτες θορύβου χωρίζονται σε τέσσερις ζώνες: 

 Ι. Ζώνη Α που είναι εντός της περίφραξης του αερολιμένα και το επίπεδο  
  θορύβου είναι πέραν των 75 dB και η έκθεση στο θόρυβο είναι υψηλή. 

 II. Ζώνη Β όπου το επίπεδο θορύβου είναι 75 dB, το οποίο δεν είναι 
ικανοποιητικό για την ανθρώπινη υγεία και πρέπει να παρθούν μέτρα, 
όπως ηχομόνωση. 

 III. Ζώνη Γ όπου το επίπεδο θορύβου είναι στα 65 dB, θεωρείται 
ικανοποιητικό και μπορεί να τεθούν κάποια πολεοδομικά μέτρα. 
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 IV.  Ζώνη ∆ όπου το επίπεδο θορύβου φτάνει τα 55dB και δε χρειάζεται να 
ληφθούν μέτρα προστασίας. 

9. Σήμερα με την ανάληψη της διαχείρισης των αερολιμένων από την εταιρεία 
Hermes, προωθείται νέα χαρτογράφηση του θορύβου που υπολογίζεται να 
ολοκληρωθεί τον Ιούλιο 2010.  Αναμένεται να υπάρχει διαφοροποίηση της 
χαρτογράφησης σχετικά με μείωση του μεγέθους των ζωνών με 
επίπεδο/στάθμη υψηλού θορύβου και αυτό λόγω της απαγόρευσης των 
αεροσκαφών του κεφαλαίου 2 και της χρήσης πιο σύγχρονων αεροσκαφών του 
κεφαλαίου 3.  Η Hermes θα χρησιμοποιήσει στην περίπτωση αυτή αισθητήρες 
θορύβου για να εξακριβώσει τις τιμές (calibration) που το πρόγραμμα/μοντέλο 
θα εκδώσει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.813, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.813 και ημερομηνία 4 Φεβρουαρίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 12 
Φεβρουαρίου 2010, σχετικά με την εκπόνηση επιστημονικά ολοκληρωμένων μελετών 
σχετικά με τις επιπτώσεις των εκρήξεων των λατομείων στα υπόγεια νερά της 
περιοχής, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στην περιοχή Μιτσερού αναπτύσσεται ένας μικρής έκτασης και απόδοσης 
υδροφόρος.  Ο εμπλουτισμός του υδροφόρου είναι περιορισμένος, έχει δε 
μειωθεί ακόμη περισσότερο τα τελευταία χρόνια λόγω της παρατεταμένης 
ανομβρίας.  Στην εν λόγω περιοχή λειτουργούν λατομεία αδρανών υλικών, τα 
οποία αξιοποιούν τον ασβεστόλιθο, εντός του οποίου αναπτύσσεται ο 
προαναφερόμενος υδροφορέας. 

2. ∆εν έχει γίνει ολοκληρωμένη μελέτη για τις πιθανές επιπτώσεις στα υπόγεια 
νερά της περιοχής Μιτσερού από τις εκρήξεις για λατομικούς σκοπούς.  Με 
βάση όμως την υφιστάμενη επιστημονική γνώση και τις υδρογεωλογικές 
συνθήκες που επικρατούν στην περιοχή, εκτιμάται ότι οι εκρήξεις από μόνες 
τους δεν επηρεάζουν αρνητικά τις αποδόσεις των υδρογεωτρήσεων και της 
πηγής των Αγίων Ηλιόφωτων. 

3. Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος έχει την άποψη 
ότι η μείωση της απόδοσης της πηγής των Αγίων Ηλιόφωτων και των 
γεωτρήσεων της περιοχής οφείλεται στο μειωμένο εμπλουτισμό του 
υδροφόρου λόγω της ανομβρίας, καθώς επίσης και στο ότι οι αντλούμενες 
ποσότητες ξεπερνούν το φυσικό εμπλουτισμό. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.815, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.815 και ημερομηνία 4 Φεβρουαρίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 2 
Μαρτίου 2010, σχετικά με τυχόν εκπόνηση σεισμολογικών μελετών για το μέγεθος 
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των δονήσεων που προκαλούν οι εκρήξεις των λατομείων, ή αν εκπονήθηκε 
επιστημονική μελέτη με τη συμμετοχή ανεξάρτητων εμπειρογνωμόνων για τις ζημιές 
που προκλήθηκαν στις κατοικίες από τις εκρήξεις των λατομείων, και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1. Από παλαιότερα υπήρχαν παράπονα τόσο από κατοίκους όσο και από το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Κάτω Μονής ότι σε αριθμό κατοικιών παρουσιάζονταν ζημιές 
που όπως ισχυρίζονταν, προκαλούνταν από τις εκρήξεις που διενεργούνταν στα 
λατομεία της λατομικής ζώνης Μιτσερού - Αγίου Ηλιοφώτου. 

2.  Ο Έπαρχος Λευκωσίας συγκάλεσε σχετική σύσκεψη για διερεύνηση των εν 
λόγω παραπόνων, κατά την οποία συμφωνήθηκε όπως το Τμήμα Γεωλογικής 
Επισκόπησης και η Υπηρεσία Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος διεξάγουν σχετική έρευνα για να διαπιστωθούν τα αίτια 
πρόκλησης ζημιών στις αναφερόμενες κατοικίες. 

3. Μέσα στα πλαίσια διεξαγωγής της εν λόγω έρευνας, Λειτουργοί του Έπαρχου 
Λευκωσίας, του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης και της Υπηρεσίας Μεταλλείων 
επιθεώρησαν όλες τις κατοικίες που είχαν προβλήματα καθ' υπόδειξη του Προέδρου 
του Κοινοτικού Συμβουλίου Κάτω Μονής. Ακολούθως, το Τμήμα Γεωλογικής 
Επισκόπησης προέβηκε σε σχετική γεωλογική έρευνα και στην καταγραφή των 
δονήσεων με την εγκατάσταση φορητού σεισμογράφου.  Επίσης, η Υπηρεσία 
Μεταλλείων πέραν του συνήθη δονημετρικού ελέγχου, ανάλαβε να προβεί στις 
δέουσες ενέργειες για τη μόνιμη εγκατάσταση δονησιογράφου έτσι ώστε να υπάρχει 
συνεχής καταγραφή και έλεγχος των εκρήξεων στα λατομεία της περιοχής.  Ο εν λόγω 
δονησιογράφος εγκαταστάθηκε εντός της Κοινότητας Κάτω Μονής και σε χώρο που 
υπέδειξε ο Πρόεδρος του Κοινοτικού της Συμβουλίου το Μάρτιο του 2008. 

4.  Από τη μελέτη του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης διαπιστώθηκε ότι οι 
ζημιές που υπήρχαν στις αναφερόμενες κατοικίες δεν οφείλονται στις εκρήξεις των 
λατομείων αλλά στη θεμελίωση των εν λόγω κατοικιών, στον τρόπο και τα υλικά 
επιχωμάτωσης ή και στα υλικά που χρησιμοποιήθηκαν στην ανέγερσή τους. 

5. Τέλος, στον μόνιμα εγκατεστημένο από την Υπηρεσία Μεταλλείων 
δονησιογράφο, σπάνια καταγράφονται ενδείξεις, λόγω των ανεπαίσθητων δονήσεων.  
Οι οποιεσδήποτε μετρήσεις που κατά καιρούς καταγράφονται, παρόλο που δεν 
οφείλονται όλες στις εκρήξεις, είναι όλες πολύ πιο χαμηλές από τα επιτρεπτά όρια 
δόνησης που καθορίζει το σχετικό Γερμανικό Πρότυπο DIN 4150. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.822, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.822 και ημερομηνία 4 Φεβρουαρίου 2010, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 9 
Φεβρουαρίου 2010, και σας πληροφορώ ότι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει ήδη 
προβεί στην προκήρυξη προσφορών για την ενοικίαση μηχανημάτων και αγορά 
υλικών που αφορούν την επιδιόρθωση του αναχώματος τύπου gabion στον ποταμό 
Γιαλιά στην περιοχή Πέρα Χωρίου Νήσου και Ιδαλίου. 

 Η δαπάνη του έργου εκτιμάται ότι θα ανέλθει στο ποσό των €140.000 και οι 
σχετικές εργασίες θα αρχίσουν μετά που θα σταματήσει η επιφανειακή ροή του νερού 
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και θα χαμηλώσει ο υδροφόρος ορίζοντας, έτσι ώστε να είναι δυνατή η εκσκαφή για 
θεμελίωση του έργου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.827, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«∆ιαμόρφωση της κοίτης του ποταμού Γιαλιά στο ∆ήμο Ιδαλίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 12 Φεβρουαρίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
Ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά από επικοινωνία με τον ∆ήμο Ιδαλίου, πληροφορηθήκαμε ότι η επέμβαση 
στην κοίτη του ποταμού Γιαλιά στο συγκεκριμένο σημείο έγινε από τον ∆ήμο για την 
αποκατάσταση της κοίτης του ποταμού, μετά από διάβρωση που υπέστη κατά τη 
διάρκεια πλημμύρας το χειμώνα.  Η επέμβαση κρίθηκε αναγκαία, επειδή η διάβρωση 
που προκλήθηκε, θεωρήθηκε επικίνδυνη για την ασφάλεια των πολιτών. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.836, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 10.02.2010, σε σχέση με την ερώτηση του Βουλευτή κ. 
Γ. Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα αναφορικά με το κλάδεμα δέντρων στο 
χώρο στάθμευσης του Πανεπιστημίου Κύπρου (πρώην Παιδαγωγικής Ακαδημίας): 

 Τα δέντρα (καλλιτρίδες) κλαδεύτηκαν από ιδιώτη μετά από ανάθεση από το 
Πανεπιστήμιο.  Για την αποκοπή ή εκκοπή των δέντρων αυτών, ο περί ∆ασών Νόμος 
δεν απαιτεί άδεια του Τμήματος ∆ασών.  Τα δέντρα αποτελούσαν μέρος του φράκτη 
των θέσεων στάθμευσης και κρίθηκε ότι θα έπρεπε να κλαδευτούν γιατί 
δημιουργούσαν προβλήματα στο χώρο και στα οχήματα. 

 Το Τμήμα ∆ασών που εξέτασε το θέμα θεωρεί ότι η εργασία έγινε με τον 
ενδεδειγμένο τρόπο και το πράσινο θα ξαναδημιουργηθεί με τη φυσική αναβλάστηση 
και θα είναι αισθητικά αναβαθμισμένο. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.865, ημερομηνίας 18 

Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.865 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Οι εργασίες για την ανέγερση του Κέντρου Υγείας Κοφίνου έχουν ολοκληρωθεί 
και έγινε η προσωρινή παραλαβή του κτιρίου από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων το 
Νοέμβριο του 2009.  Η τελική παραλαβή του έργου έγινε στις 15 Απριλίου 2010. 

 Έχει γίνει η νενομισμένη διαδικασία από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για την 
παραγγελία του εξοπλισμού και σύμφωνα με τις εκτιμήσεις τους αναμένεται να 
ξεκινήσει η παράδοση των επίπλων εντός του Ιουνίου 2010. 

 Το Υπουργείο Υγείας αναγνωρίζοντας την ανάγκη για μεταστέγαση από το 
παλαιό στο καινούργιο κτίριο και για την άμεση και καλύτερη εξυπηρέτηση των 
κατοίκων της ευρύτερης περιοχής μελετά το ενδεχόμενο να μετακομίσει το προσωπικό 
του υφιστάμενου Κέντρου μαζί με τον εξοπλισμό του μόλις γίνει η τελική παραλαβή 
του έργου από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.870, 

ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Πανίκκου Σταυριανού 

«Προβλήματα που πιθανόν να προκύπτουν με την εγκατάσταση αντένας της Cyta στο 
δήμο ∆ερύνειας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω  ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργείο Υγείας υιοθέτησε ως Εθνικά Όρια Έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά 
πεδία τα όρια που καθορίζονται στη σύσταση της ΕΕ 1999/519/ΕΚ, που έχει 
καθορίσει η ∆ιεθνής Επιτροπή Προστασίας από Μη Ιονίζουσα Ακτινοβολία 
(ICNIRP), η οποία αποτελείται από διεθνώς αναγνωρισμένους επιστήμονες επί 
του θέματος.  Τα όρια αυτά είναι πάρα πολλές φορές μικρότερα από τα 
επίπεδα ακτινοβολίας που δυνατό να προκαλέσουν επιπτώσεις στην υγεία και 
λαμβάνουν υπόψη στοιχεία, όπως διαφορές στην ηλικία, μάζα σώματος κτλ. 

(β) Η Cyta εξασφάλισε εξουσιοδότηση ραδιοεπικοινωνιών για εγκατάσταση και 
λειτουργία σταθμών βάσης κινητής τηλεφωνίας στην Κυπριακή ∆ημοκρατία 
από το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (THE).  Βάσει της εν λόγω 
εξουσιοδότησης ραδιοεπικοινωνιών, σταθμοί κινητής τηλεφωνίας μπορούν να 
εγκατασταθούν όταν πληρούνται συγκεκριμένες τεχνικές απαιτήσεις, οι οποίες 
περιλαμβάνονται στην εξουσιοδότηση και εφόσον λάβουν, όπου χρειάζεται, την 
έγκριση των αρμόδιων πολεοδομικών και οικοδομικών αρχών. 

(γ) Βάσει της προαναφερθείσας εξουσιοδότησης ραδιοεπικοινωνιών η Cyta 
διενεργεί μετρήσεις των επιπέδων ηλεκτρομαγνητικής ακτινοβολίας που 
προκύπτουν από τις εκπομπές όλων των εγκατεστημένων σταθμών κάθε έξι 
μήνες, οι οποίες αξιολογούνται από το THE.  Από τις εκθέσεις που υποβάλλει η 
Cyta στο THE και από τους δειγματοληπτικούς ελέγχους που πραγματοποιεί το 
THE σε συνεχή βάση, η συνολική έκθεση του κοινού σε ηλεκτρομαγνητικά 
πεδία σε όλες τις τοποθεσίες που έχουν εγκατασταθεί κεραίες κινητής 
τηλεφωνίας (λαμβάνοντας υπόψη όλες τις συνεισφέρουσες πηγές και όχι μόνο 
τις κεραίες κινητής τηλεφωνίας) είναι κατά πολύ μικρότερη από τα Εθνικά Όρια 
Έκθεσης (εκατοντάδες με χιλιάδες φορές).   

(δ) Επιπλέον, σε όλες τις περιπτώσεις απαιτείται πριν από την εγκατάσταση ενός 
νέου σταθμού ραδιοεπικοινωνίας η διενέργεια μελέτης εκτίμησης των 
ηλεκτρομαγνητικών πεδίων στην περιοχή, όπου πρόκειται να εγκατασταθεί ο 
σταθμός, λαμβάνοντας υπόψη τις υφιστάμενες πηγές ηλεκτρομαγνητικής 
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ακτινοβολίας στην περιοχή αυτή, καθώς και τη συμβολή του νέου σταθμού 
ραδιοεπικοινωνίας, η οποία αξιολογείται από το THE. 

(ε) Στην κοινότητα ∆ερύνειας υπάρχουν εγκατεστημένοι δύο σταθμοί κινητής 
τηλεφωνίας της Cyta για τους οποίους η εταιρεία έχει υποβάλει πρόσφατες 
μετρήσεις των επιπέδων ηλεκτρομαγνητικής ακτινοβολίας, οι οποίες 
αξιολογήθηκαν από το THE και η συνολική έκθεση του κοινού σε 
ηλεκτρομαγνητικά πεδία είναι πολύ πιο κάτω από τα Εθνικά Όρια Έκθεσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.881, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου με αρ. 
23.06.009.04.881 και ημερομηνία 26 Φεβρουαρίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 4 
Μαρτίου 2010, σχετικά με τα μέτρα που λαμβάνονται για την ασφαλή μετακίνηση των 
υλικών αμιάντου από τις εγκαταστάσεις του παλαιού νοσοκομείου Λάρνακας και την 
χρονική περίοδο που προβλέπονται να υλοποιηθούν αυτά τα μέτρα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τα αμιαντούχα υλικά γενικά μπορούν να θεωρηθούν καρκινογόνα, αν είναι 
διαβρωμένα και απελευθερώνουν ίνες αμιάντου στην ατμόσφαιρα.  Ο 
εντοπισμός επικίνδυνων υλικών που περιέχουν αμίαντο αποτελεί αρμοδιότητα 
του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων που ως αρμόδια αρχή για την εφαρμογή των περί 
Ασφαλείας και Υγείας στην Εργασία (Προστασία από τον Αμίαντο / 
Κανονισμών του 2006 (Κ.∆.Π. 316/2006), διεξάγει δειγματοληψίες αέρα για να 
φανεί κατά πόσο υπάρχουν αιωρούμενες ίνες αμιάντου στην ατμόσφαιρα.  
Αρμόδια αρχή είναι επίσης το Υπουργείο Υγείας ως διαχειριστής του παλιού 
Νοσοκομείου Λάρνακας. 

2. Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος είναι αρμόδιο 
μόνο για τον ενταφιασμό υφιστάμενων αμιαντούχων υλικών που βρίσκονται 
προσωρινά αποθηκευμένα σε προκαθορισμένους περιφραγμένους χώρους ή 
που προκύπτουν από την αφαίρεσή τους από εγκαταστάσεις, υπηρεσίες και 
κτίρια.  Ο ενταφιασμός των αμιαντούχων υλικών άρχισε το 2009, σε κατάλληλα 
διαμορφωμένο χώρο στο μεταλλείο Αμιάντου και θα διαρκέσει μέχρι το 2019. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.899, ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 11.3.2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Κ. Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το πρόβλημα που παρατηρείται στα πευκοδάση της Κύπρου την εποχή αυτή 
οφείλεται στη δράση του εντόμου της πιτυοκάμπης (Thaumetopoea wilkinsonii) και 
δεν πρόκειται για ξηράνσεις, αλλά για προσωρινή απώλεια των βελόνων των πεύκων.  
Η κάμπια τρέφεται με τις βελόνες των πεύκων την περίοδο ∆εκεμβρίου-Μαρτίου, ενώ 
στις περιπτώσεις σοβαρής προσβολής τα δέντρα απογυμνώνονται ολοκληρωτικά την 
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περίοδο Μαρτίου-Απριλίου.  Η κάμπια εγκαταλείπει τα πεύκα τον Απρίλιο και 
εισέρχεται στο έδαφος, για να μεταμορφωθεί σε πεταλούδα και να συνεχίσει έτσι το 
βιολογικό της κύκλο. 

 Τη φετινή χρονιά το πρόβλημα της προσβολής ήταν αρκετά μεγάλο και 
εστιάστηκε κυρίως στις πεδινές και ημιορεινές περιοχές της Κύπρου.  Το πρόβλημα 
οφειλόταν κυρίως στις ευνοϊκές καιρικές συνθήκες που επικράτησαν τη χειμερινή 
περίοδο. 

 Το Τμήμα ∆ασών εφαρμόζει πρόγραμμα παρακολούθησης του πληθυσμού της 
πιτυοκάμπης και κάθε χρόνο διενεργεί επίγειους και εναέριους ψεκασμούς σε 
επιλεγμένες περιοχές όπου υπάρχουν σοβαρές ενδείξεις για εκτεταμένη προσβολή, 
με στόχο τον έλεγχο του πληθυσμού του εντόμου. 

 To φαινόμενο της προσβολής των πευκοδασών από την κάμπια είναι συχνό 
τόσο στην Κύπρο όσο και στις άλλες μεσογειακές χώρες. Το πρόβλημα που 
δημιουργείται με την απογύμνωση των πεύκων είναι κυρίως αισθητικό και σπάνια 
μπορεί να οδηγήσει στη νέκρωση μεμονωμένων δέντρων.  Τα προβλήματα αυτά είναι 
παροδικά και συνήθως μέχρι τα μέσα Μαΐου τα πεύκα ανακτούν νέο πλούσιο 
φύλλωμα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.915, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 4.03.10 σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση του Βουλευτή κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στις 29 Μαρτίου 2010, υπογράφτηκε συμβόλαιο μεταξύ της Ένωσης ∆ήμων 
Κύπρου και της κοινοπραξίας Envirotrans & CBp Cyprus Ltd για τη συλλογή 
ελαστικών από διάφορα σημεία συλλογής αποβλήτων ελαστικών παγκύπρια.  Η 
συλλογή ελαστικών έχει ήδη αρχίσει και σύμφωνα με τους όρους της προσφοράς και 
το πρόγραμμα που έχει κατατεθεί από τον ανάδοχο, η όλη διεργασία αναμένεται να 
ολοκληρωθεί περί τα μέσα Ιουλίου 2010. 

 Παράλληλα, ο Σύνδεσμος Εισαγωγέων Ελαστικών προωθεί τις διαδικασίες για 
τη δημιουργία Συλλογικού Συστήματος ∆ιαχείρισης Αποβλήτων Ελαστικών και 
αναμένεται ότι θα είναι σε θέση να αναλάβει τη διαχείριση των αποβλήτων ελαστικών 
τον προσεχή Μάιο. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Το θέμα μας σήμερα 
είναι «Το πρόβλημα της ανεργίας στον τόπο μας», που ενεγράφη με εισήγηση του κ. 
Χρήστου Πουργουρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  Πρόκειται για συνέχιση και κλείσιμο της συζήτησής του. 

 Έχουμε εφτά ομιλητές, συνάδελφοι.  Παρακαλώ να τηρηθεί ο χρόνος και 
παρακαλώ τους συναδέλφους να παραμείνουν στην αίθουσα μέχρι το τέλος της 
συνεδρίασης. 
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 Ο πρώτος ομιλητής είναι ο συνάδελφος Κώστας Κωνσταντίνου του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Τον καλώ στο βήμα.  

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πολλά έχουν λεχθεί από αυτό εδώ το βήμα για την ανεργία, η οποία καλπάζει 
στον τόπο μας τα τελευταία χρόνια.  Σκοπός μου δεν είναι να μακρηγορήσω 
αναλύοντας τις αιτίες και τις συνέπειες της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, αλλά να 
αναδείξω μια σημαντική πτυχή του προβλήματος που αφορά την πόλη και επαρχία 
της Πάφου. 

 Σύμφωνα με έκθεση της Υπηρεσίας Απασχόλησης και Βιομηχανικής 
Εκπαίδευσης για το μήνα Ιανουάριο του 2010, ο αριθμός των εγγεγραμμένων 
ανέργων στο Επαρχιακό Γραφείο Εργασίας Πάφου ανερχόταν τότε... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφοι, παρακαλώ!  ∆εν ακούμε τον ομιλητή! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...σε 3 444 άτομα σε σύγκριση με 2 096 άτομα τον Ιανουάριο του 2009, 
παρουσιάζοντας αύξηση της τάξης του 60%.  Αυτή η τραγική κατάσταση χειροτερεύει 
κυριολεκτικά μέρα με τη μέρα, αφού, σύμφωνα με πρόσφατα στοιχεία του Εμπορικού 
και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Πάφου, η ανεργία έχει φτάσει τώρα στο 8,84%, 
δηλαδή 8 700 άτομα επί συνολικού πληθυσμού 77 000 κατοίκων, σύμφωνα με τη 
Στατιστική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, για το έτος 2008.  Σημειώστε ότι μιλάμε πάντα 
για τα επίσημα στοιχεία, τα οποία εμφανίζουν κατά κανόνα σημαντική απόκλιση προς 
τα κάτω σε σχέση πάντοτε με την πραγματικότητα. 

 Εξετάζοντας το πρόβλημα κατά επαγγελματική κατηγορία, 31% των ανέργων 
είναι ανειδίκευτοι εργάτες, 21% είναι τεχνίτες παραγωγής και χειριστές μηχανών και 
επίσης 21% είναι υπάλληλοι υπηρεσιών και πωλητές.  Στο υπόλοιπο 27% των 
ανέργων περιλαμβάνονται ειδικοί, προσοντούχοι, διευθυντές, διοικητικοί και τεχνικοί 
βοηθοί, γραφείς, δακτυλογράφοι, ταμίες και εργάτες στο γεωργικό τομέα.  Ανά 
εθνικότητα -και έχει αυτό τη δική του σημασία- το 40% των ανέργων είναι Ευρωπαίοι 
πολίτες, εκ των οποίων το 17% είναι Ελληνοπόντιοι. 

 Το περιβάλλον κοινωνικής ανασφάλειας και αναπτυξιακής στασιμότητας 
φαίνεται από την τεράστια διαφορά μεταξύ προσφοράς και ζήτησης στην αγορά 
εργασίας, με 3 444 άτομα να είναι άνεργοι και να ζητούν δουλειά τον Ιανουάριο του 
τρέχοντος έτους, τις θέσεις που ανοίχθηκαν να είναι μόλις εβδομήντα και τις 
απλήρωτες κενές θέσεις να είναι τριακόσιες σαράντα εννέα, τη στιγμή που οι νέες 
τοποθετήσεις έφτασαν τις είκοσι τέσσερις.  Ενδεικτικά και μόνο να προσθέσω ότι τον 
Ιανουάριο 1 530 άτομα υπέγραφαν στις Κοινωνικές Ασφαλίσεις για σκοπούς 
ανεργιακού επιδόματος λόγω μερικής ή ολικής αναστολής εργασιών σαράντα εννιά 
ξενοδοχείων και  πενήντα εννιά εστιατορίων. 

 Επιχειρώντας λοιπόν μια πρώτη ανάλυση, θα διαπιστώσουμε ότι το πρόβλημα 
εστιάζεται στην τουριστική, αλλά και την κατασκευαστική βιομηχανία, τομείς που έχουν 
χαρακτηριστεί στο παρελθόν ως η “ατμομηχανή της κυπριακής οικονομίας”,  όχι άδικα, 
αν αναλογιστεί κανείς ότι η Πάφος διαθέτει, μεταξύ άλλων, το ένα τρίτο των 
ξενοδοχειακών κλινών, τρία γήπεδα γκολφ, ένα νέο αεροδρόμιο, που συνδέεται με 
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σαράντα τρία αεροδρόμια, και είκοσι εννέα αεροπορικές εταιρείες, ενώ υποδέχεται 
πενήντα δρομολογημένες πτήσεις και εκατόν εβδομήντα chartered την εβδομάδα. 

 Οι αριθμοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μιλούν από μόνοι τους.  Στον 
τουριστικό τομέα τα εισοδήματα που ήταν ήδη σε ελεύθερη πτώση το 2009 έχουν 
μειωθεί περαιτέρω κατά 5,8% το πρώτο δίμηνο του 2010, ενώ και ο χειμερινός 
τουρισμός έχει συρρικνωθεί.  Στον κατασκευαστικό τομέα η κάθετη πτώση στις 
πωλήσεις παραθεριστικών κατοικιών το 2009 συνεχίστηκε και για το πρώτο τρίμηνο 
του 2010 φτάνοντας μέχρι στιγμής το 38%, ενώ η κατασκευαστική δραστηριότητα και 
η ανάπτυξη γης βρίσκονται πραγματικά στο ναδίρ. 

 Όπως αντιλαμβάνεστε, τα δεδομένα που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας δεν 
αφήνουν κανένα περιθώριο αισιοδοξίας.  Σε μια εποχή που η παγκόσμια οικονομική 
κρίση βρίσκεται στο απόγειό της η Κύπρος και ιδιαίτερα η Πάφος είναι ένας συγκριτικά 
ακριβός προορισμός εξαιτίας του υψηλού κόστους επενδύσεων, λειτουργίας και 
παρεχόμενων υπηρεσιών.  Ταυτόχρονα, είναι και ένα γερασμένο προϊόν, που 
χαροπαλεύει μέσα στις αντίξοες συνθήκες του διεθνούς και περιφερειακού 
ανταγωνισμού.  Συνεπεία όλων αυτών, ο πελάτης του κυπριακού προϊόντος δεν 
αισθάνεται αυτό που στον τομέα του μάρκετινγκ ονομάζεται “value for money”.  Με 
άλλα λόγια, η σχέση ποιότητας και τιμής/κόστους δεν είναι καθ’ όλα επιθυμητή. 

 Ένα άλλο σοβαρό μειονέκτημα που εμφανίζεται τόσο στον τουριστικό όσο και 
στον κατασκευαστικό τομέα είναι η τεράστια εξάρτηση από τη βρετανική αγορά.  Αυτή 
η πικρή αλήθεια πρέπει να μας βάλει σε σκέψεις και να μας θέσει επιτέλους προ των 
ευθυνών μας.  Πού μας οδηγεί αυτή η μονόπλευρη κατεύθυνση που χρόνια τώρα 
ακολουθούμε;  Γιατί δεν έχουμε κάνει τις απαραίτητες ενέργειες, για να 
προσελκύσουμε νέες επενδύσεις;  Πότε θα αναδείξουμε επιτέλους τα συγκριτικά 
πλεονεκτήματα που διαθέτει ο τόπος μας;  Και τέλος, πώς θα καταστήσουμε την 
Κύπρο ελκυστική για τον ποιοτικό τουρισμό; 

 Απέναντι στις λογικές του μπαλώματος και τις ξεπερασμένες συνταγές του χθες 
θα ήθελα να προτείνω από το βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων ένα πακέτο 
συγκεκριμένων, ουσιαστικών και ρεαλιστικών μέτρων για την αναστροφή αυτής της 
κατηφορικής πορείας.  Όλα αυτά τα μέτρα θα δώσουν την απαραίτητη ώθηση στην 
οικονομία του τόπου και η προώθησή τους θα πρέπει να γίνει άμεσα και χωρίς 
χρονοτριβή.  Τα μέτρα είναι τα εξής: 

1. Ανάπτυξη εναλλακτικών μορφών τουρισμού, όπως ο αγροτουρισμός. 

2. Ενίσχυση του χειμερινού τουρισμού με την παροχή ελκυστικών κινήτρων. 

3. Αισθητική/ποιοτική αναβάθμιση του φυσικού και δομημένου περιβάλλοντος. 

4. Ανάδειξη του αρχαιολογικού και ιστορικού μας πλούτου. 

5. Βελτίωση στον τομέα των υπηρεσιών και εκσυγχρονισμός στον τομέα της 
αναψυχής. 

6. Άμεση προώθηση και υλοποίηση έργων υποδομής. 

7. Αναζωογόνηση του κατασκευαστικού τομέα με την παροχή φορολογικών και 
άλλων κινήτρων ή διευκολύνσεων. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα σοβαρά προβλήματα του τόπου δεν αντιμετωπίζονται με ωραία λόγια και 
κινήσεις εντυπωσιασμού, αλλά με γενναίες αποφάσεις, καινοτομίες και διαρθρωτικές 
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αλλαγές.  Σήμερα περισσότερο από ποτέ καθίσταται επιτακτική η ανάγκη για τη 
χάραξη μιας σύγχρονης αναπτυξιακής στρατηγικής, ενός εθνικού πλάνου για την 
τόνωση της οικονομίας με τους εξής τέσσερις βασικούς πυλώνες: 

1. Ενίσχυση της παραγωγικότητας και της ανταγωνιστικότητας με την 
προσέλκυση νέων επενδύσεων και την καταπολέμηση της γραφειοκρατίας. 

2. Ενθάρρυνση της επιχειρηματικότητας με την παροχή φορολογικών, 
πολεοδομικών και άλλων κινήτρων ή διευκολύνσεων. 

3. Υιοθέτηση της βιώσιμης ή αειφόρου ανάπτυξης ως βασικής στρατηγικής 
επιλογής για την οικονομική πρόοδο και την κοινωνική ευημερία. 

4. Ενίσχυση της τοπικής και περιφερειακής ανάπτυξης με την αξιοποίηση 
κοινοτικών κονδυλίων και την υλοποίηση έργων πνοής. 

 Σε αυτό το σημείο να μου επιτρέψετε να κάνω μια μικρή παρένθεση που αφορά 
την πόλη και επαρχία της Πάφου, όπου η βία και η εγκληματικότητα βρίσκονται 
τελευταία σε έξαρση.  Κάποιοι από εμάς το βιώνουμε σχεδόν καθημερινά στο πετσί 
μας, άλλοι το ακούμε στα δελτία ειδήσεων και δε δίνουμε τη δέουσα προσοχή.  Οι 
κλοπές, οι διαρρήξεις, οι ένοπλες ληστείες τραπεζών, περιπτέρων και 
υποκαταστημάτων βρίσκονται πλέον στην ημερήσια διάταξη απειλώντας την 
κοινωνική συνοχή.  Με το χέρι στην καρδιά ποιος μπορεί να πει ότι το γεγονός αυτό 
δεν έχει σχέση με τη συνεχή ανοδική τάση της ανεργίας στην Πάφο;  Εγώ πάντως δεν 
μπορώ να το πω. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η οικονομία της Πάφου κρούει τον κώδωνα του κινδύνου και εμείς πρέπει 
επιτέλους να την αφουγκραστούμε.  Και αυτό δεν το λέω μόνο για το καλό της Πάφου 
και των κατοίκων της, αλλά και για το καλό ολόκληρης της Κύπρου, διότι είναι γεγονός 
αδιαμφισβήτητο ότι η οικονομία της Πάφου επηρεάζει την οικονομία της Κύπρου και 
επηρεάζεται από αυτήν πιο πολύ από οποιαδήποτε άλλη πόλη ή επαρχία.  Μέσα σε 
αυτή τη σχέση αλληλεξάρτησης η προβλεπόμενη μέχρι το τέλος του 2010 ανεργία του 
+10% στην Πάφο θα πλήξει ανεπανόρθωτα την κοινωνική συνοχή του τόπου μας 
γενικότερα, εκτός εάν εμείς ως οργανωμένη πολιτεία βάλουμε επιτέλους το δάκτυλο 
επί τον τύπον των ήλων. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Η δεύτερη ομιλήτρια είναι η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα, η οποία είχε ένα ατύχημα 
και έσπασε το πόδι της.  Ζητά να μιλήσει από τη θέση της και πιστεύω ότι έχει επαρκή 
λόγο, σύμφωνα με τον κανονισμό, για να πάρει αυτή την άδεια.  Παραχωρείται η άδεια. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητάμε σήμερα ένα σημαντικό ζήτημα με πολύπλευρες διαστάσεις και με 
πολυδιάστατες επιπτώσεις σε όλες τις εκφάνσεις της κοινωνικής ζωής του τόπου.  Το 
πρόβλημα της ανεργίας, το οποίο έχει διαβεί ήδη το κατώφλι μας, παίρνει εκρηκτικές 
διαστάσεις σε βαθμό που αγγίζει τα όρια της κοινωνικής μάστιγας. 
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 Σίγουρα, η ανεργία αποτελεί μια σημαντική πτυχή των ευρύτερων 
προβλημάτων της οικονομίας ως απότοκο της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης που 
άγγιξε και τη μικρή μας πατρίδα.  Από την άλλη όμως πρέπει να κατανοήσουμε ότι το 
υπό συζήτηση θέμα δεν είναι μόνο οικονομικό και ούτε μπορεί να αναλυθεί 
αποκλειστικά μέσα από αριθμούς και στατιστικές.  Η ανεργία είναι πρωτίστως 
πρόβλημα κοινωνικό με ευρύτερες και ποικίλες επιπτώσεις που αφορούν όχι μόνο τον 
άνεργο και την οικογένειά του, αλλά και την ίδια την κοινωνία, ο βαθμός αξιοπιστίας 
της οποίας επηρεάζεται άμεσα και διαμορφώνεται και από το ύψος της απασχόλησης. 

 Συζητώντας τον κρατικό προϋπολογισμό του 2009 εν μέσω της παγκόσμιας 
οικονομικής κρίσης, επισημάναμε το γεγονός ότι το πρόβλημα μόλις που άγγιξε την 
Κύπρο.  Προειδοποιήσαμε ωστόσο ότι οι αριθμοί και οι στατιστικές δεν πρέπει να μας 
οδηγήσουν σε αυτοϊκανοποίηση, αδιαφορία και εφησυχασμό.  Αντιθέτως, τονίζαμε την 
ανάγκη να αξιοποιήσουμε τη συγκυρία και να εκμεταλλευτούμε την άτυπη πίστωση 
χρόνου, για να αντιμετωπίσουμε αποτελεσματικά την κατάσταση, αναμένοντας τα 
δύσκολα που θα έρχονταν.  Ένα χρόνο μετά δυστυχώς βρισκόμαστε ενώπιον μιας 
πραγματικότητας και μιας διαμορφωμένης κατάστασης για την οποία είχαμε 
προειδοποιήσει.  Η όλη εικόνα γίνεται ακόμη πιο δυσχερής από τη στιγμή που από 
πλευράς κυβέρνησης υπήρξε κωλυσιεργία και καθυστέρηση στη διαμόρφωση 
ολοκληρωμένης πολιτικής για μείωση των επιπτώσεων και ομαλής εξόδου από την 
κρίση. 

 Τα στοιχεία που καταδεικνύουν την αυξητική τάση της ανεργίας προκαλούν 
δέος και κάνουν αδήριτη την ανάγκη άμεσης αντίδρασης για λήψη μέτρων, με στόχο 
τη βραχυπρόθεσμη και τη μακροπρόθεσμη αντιμετώπιση του προβλήματος.  Για του 
λόγου το αληθές αρκεί να αναφέρουμε ότι τον περασμένο Μάρτιο η ανεργία σημείωσε 
αύξηση της τάξης του 8,2% σε σύγκριση με το Φεβρουάριο, ενώ σε σύγκριση με τον 
αντίστοιχο μήνα του περασμένου χρόνου η αύξηση ήταν της τάξης του 44,8%.  
∆ηλαδή, την περίοδο αυτή επιπλέον οκτώ χιλιάδες άνθρωποι ενεγράφησαν στον 
κατάλογο των ανέργων. 

 Από τα στοιχεία προκύπτει ότι υπάρχει πλέον μια διαμορφωμένη κατάσταση με 
την ύπαρξη του προβλήματος και κυρίως την αυξητική τάση, η οποία κάνει τα 
δεδομένα ακόμα πιο δραματικά, κατάσταση η οποία ευτυχώς δεν αμφισβητείται από 
κανέναν, γεγονός που επιτρέπει τη σοβαρή ενασχόληση με το θέμα.  Αρκεί βεβαίως 
να παραμεριστούν οι αλχημείες των αριθμών και της στατιστικής που επιχειρούν να 
ωραιοποιήσουν την κατάσταση, προσπάθεια που υπό τας περιστάσεις δεν εξυπηρετεί 
σε τίποτε. 

 Ως Ε∆ΕΚ, επιβεβαιώνοντας τη βούλησή μας να συμμετέχουμε ενεργά και 
εποικοδομητικά σε όποια προσπάθεια, καταθέσαμε ήδη συγκεκριμένες προτάσεις, οι 
οποίες αφορούν σε πρώτη φάση την εξυπηρέτηση των ανέργων για σκοπούς 
εγγραφής και πληρωμής ανεργιακού επιδόματος.  Προς τούτο προτείναμε τα 
ακόλουθα: 

 Καταβολή του πρώτου ανεργιακού επιδόματος σε τριάντα ημέρες αντί σε 
εξήντα, όπως ισχύει σήμερα. 

 Επέκταση της περιόδου καταβολής ανεργιακού επιδόματος από έξι σε εννέα 
μήνες. 

 Ενίσχυση των μέτρων και προγραμμάτων κατάρτισης και επανένταξης 
ανέργων στην αγορά εργασίας. 

 Σε σχέση με το τελευταίο, θεωρούμε σημαντικά τα προγράμματα του Κέντρου 
Παραγωγικότητας και της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού, γι’ αυτό και τα 
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χαιρετίζουμε.  Τα αποτελέσματά τους είναι θετικά και πιστεύουμε ότι θα πρέπει να 
επαναληφθούν, από τη στιγμή που υπάρχει ενδιαφέρον και αυξημένη ζήτηση. 

 Προς την κατεύθυνση αυτή πιστεύουμε ότι και ο ιδιωτικός τομέας μπορεί και 
πρέπει να διαδραματίσει το δικό του σημαντικό ρόλο.  Γι’ αυτό και καλέσαμε τους 
εργοδότες και τις επιχειρήσεις να αξιοποιήσουν τα προγράμματα που εξήγγειλε το 
Υπουργείο Εργασίας και αφορούν επιδοτήσεις με στόχο: 

 την πρόσληψη ανέργων, 

 τη διατήρηση του υφιστάμενου προσωπικού, 

 την κατάρτιση και επανακατάρτιση του προσωπικού, 

 την πρόσληψη νέων ανθρώπων και κυρίως επιστημόνων, στις τάξεις των 
οποίων το πρόβλημα είναι ιδιαίτερα υψηλό. 

 Επιπροσθέτως, οι επιχειρήσεις θα πρέπει να ενθαρρυνθούν να προχωρήσουν 
σε νέες επενδύσεις, με στόχο τη δημιουργία νέων σε τομείς όπως: 

 η πράσινη οικονομία (ανανεώσιμες πηγές ενέργειας), 

 η ιατρική (αποθεραπευτικές υπηρεσίες), 

 οι εκπαιδευτικές υπηρεσίες, 

 η έρευνα και καινοτομία. 

 Την ίδια στιγμή η κυβέρνηση είναι αναγκαίο να προχωρήσει σε επίσπευση 
κατασκευής έργων του δημοσίου τομέα, γεγονός που θα δημιουργήσει μεγάλο αριθμό 
θέσεων εργασίας. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Αναμφιβόλως, η λήψη μέτρων για την αντιμετώπιση των ευρύτερων 
προβλημάτων της οικονομίας είναι μονόδρομος.  Θέλουμε να πιστεύουμε ωστόσο ότι 
τα όποια μέτρα ληφθούν δε θα κινούνται σε μονόδρομο στοχεύοντας στους 
μισθοσυντήρητους και τα ευρύτερα λαϊκά στρώματα, το βιοτικό επίπεδο των οποίων 
πρέπει να προστατευθεί.  Αυτό σημαίνει ότι στο πλαίσιο της διαμόρφωσης νέας 
οικονομικής πολιτικής είναι αναγκαίο να στραφούμε προς την ανάπτυξη, με 
ταυτόχρονη προσήλωση στη διατήρηση και ενίσχυση του κοινωνικού κράτους.  Στη 
βάση αυτή επιβάλλεται να αντιμετωπιστεί και το πρόβλημα της ανεργίας, κάτι που θα 
λειτουργήσει και ως δείκτης αξιολόγησης και αξιοπιστίας του κράτους δικαίου και της 
κοινωνικής αλληλεγγύης. 

 Η Ε∆ΕΚ έχει προτάσεις, βαθιά και σοβαρά μελετημένες, και είναι έτοιμη να 
συμβάλει ουσιαστικά στην επίλυση του προβλήματος, τόσο σε επίπεδο κοινωνίας όσο 
και σε επίπεδο κοινοβουλίου, στα πλαίσια πάντα ενός εποικοδομητικού διαλόγου.  Η 
ιδεολογία, η πολιτική μας φιλοσοφία και η πολύχρονη δράση μας στην κυπριακή 
κοινωνία αποτελούν το εχέγγυο για υλοποίηση των υπεσχημένων, για τροχοδρόμηση 
των εξελίξεων προς την ορθή κατεύθυνση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο συνάδελφος Γιώργος Περδίκης.   

 Σας καλώ στο βήμα, κύριε Περδίκη. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μέσα σε λιγότερο από ένα χρόνο είδαμε το ποσοστό της ανεργίας στην Κύπρο 
να εκτινάσσεται από το 3,5% στο 6,3%.  Με βάση τα στοιχεία που τηρούνται στα 
επαρχιακά γραφεία εργασίας ο αριθμός των εγγεγραμμένων ανέργων στο τέλος του 
Μαρτίου του 2010 ανήλθε στις 24 336 άτομα.  Οι τομείς που διαφαίνεται να 
επηρεάστηκαν είναι αυτοί της δημόσιας διοίκησης, των κατασκευών, του εμπορίου, 
των ξενοδοχείων και εστιατορίων, της μεταποίησης και της διαχείρισης ακίνητης 
περιουσίας και των επιχειρηματικών δραστηριοτήτων.  Παράλληλα, δεν πρέπει να 
ξεχνάμε και τους νεοεισερχόμενους στην αγορά εργασίας και τα άτομα με 
ιδιαιτερότητες, για τα οποία περιορίζονται ακόμα περισσότερο οι ελπίδες εργοδότησης. 

 Το ποσοστό ανεργίας το τελευταίο τρίμηνο του 2009 είχε τα εξής 
χαρακτηριστικά: Ανήλθε σε 6% του εργατικού δυναμικού, ενώ το αντίστοιχο τρίμηνο 
του 2008 το ποσοστό ήταν χαμηλότερο του 3,3%.  Επίσης, το ποσοστό ανεργίας για 
τους νέους ηλικίας από 15 μέχρι 24 ετών ανήλθε στο 16,5%, σημειώνοντας αύξηση 
τόσο από το προηγούμενο τρίμηνο όσο και από το αντίστοιχο τρίμηνο του 2008. 

 Μέσα στις συνθήκες της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, που επηρεάζουν 
καίρια τα δικαιώματα των εργαζομένων, πρώτιστο μέλημα και έγνοια μας πρέπει να 
είναι η αντίσταση ενάντια στην ανεργία και στη συρρίκνωση του κοινωνικού κράτους. 

 Σε αυτή τη δύσκολη εποχή οι εργαζόμενοι οφείλουν να επιδείξουν 
υπευθυνότητα και αλληλεγγύη.  ∆εν είναι η εποχή των πιο υψηλών μισθών, είναι η 
εποχή των πιο πολλών μισθών!  Οφείλουμε να υπερασπιστούμε τους εργαζόμενους 
που απειλούνται με ανεργία και συρρίκνωση της ποιότητας ζωής και των ονείρων 
τους. 

 Η πρόταση του Οικολογικού Κινήματος για αντιμετώπιση της κρίσης συνίσταται, 
πρώτον, στην κατάργηση των ανισοτήτων, δεύτερον, στην προώθηση της κοινωνικής 
δικαιοσύνης και της ίσης κατανομής κερδών και βαρών, και, τρίτον, στην “πράσινη 
ανάπτυξη”. 

 Για το Κίνημα των Οικολόγων το κεντρικό ζήτημα αποτελεί πλέον η δημιουργία 
νέων θέσεων ποιοτικής και αξιοπρεπούς εργασίας σε τομείς που προωθούν τη 
βιωσιμότητα, ώστε να δοθεί διέξοδος σε όσους χάνουν τις σημερινές τους θέσεις 
εργασίας.  Πιστεύουμε ότι αξίζει να δοκιμάσουμε και προτάσεις που ξεπερνούν τη 
φιλοσοφία του σημερινού κοινωνικού και οικονομικού συστήματος, προτάσεις που θα 
μας παίρνουν πέραν του μοντέλου “τουρισμός-οικιστική ανάπτυξη”, π.χ. ανάπτυξη 
Κατάρ. 

 Πράσινες θέσεις απασχόλησης είναι οι θέσεις που δημιουργούνται από 
δραστηριότητες στον πρωτογενή, δευτερογενή και τριτογενή τομέα, οι οποίες 
συμβάλλουν στη διατήρηση και αποκατάσταση του περιβάλλοντος, είναι δηλαδή 
θέσεις εργασίας που έχουν μακρόχρονη προοπτική.  Πιστεύουμε ότι και στην Κύπρο 
υπάρχει η δυνατότητα δημιουργίας τέτοιων θέσεων.  

 Η κρίση θα πρέπει να αντιμετωπιστεί, κατά την άποψή μας, ως ευκαιρία για 
μεταρρύθμιση που θα μας οδηγήσει στη νέα πράσινη οικονομία, θα μας καταστήσει 
περισσότερο αυτάρκεις, περιορίζοντας την επιβλαβή εξάρτησή μας από τις εισαγωγές 
ενέργειας, το μαζικό τουρισμό και τις ασταθείς επενδύσεις.  Τα έργα ανάπτυξης 
πρέπει να συμβάλλουν στην οικονομική και περιβαλλοντική αειφορία, να στηρίζονται 
στην αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών και να ενεργοποιούν το ανθρώπινο δυναμικό.  
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Για την οικολογική αντίληψη η οικονομία δεν εξαντλείται σε δείκτες όπως το ΑΕΠ, 
αλλά εστιάζει στην ευημερία κάθε πολίτη και στην ευθύνη όλων μας απέναντι στις 
επόμενες γενιές. 

 Θέλω να σας πληροφορήσω ότι η μελέτη που εκπονήθηκε για τη ∆ιεύθυνση 
Ενέργειας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κάνει λόγο για δημιουργία επιπλέον 410 000 
θέσεων εργασίας σε ολόκληρη την Ευρώπη, αν επιτευχθεί ο στόχος που έχουν θέσει 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση για κάλυψη μέχρι το 2020 του ενός πέμπτου των 
ενεργειακών αναγκών της Ένωσης από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  Περίπου τα 
δύο τρίτα των νέων θέσεων εργασίας προβλέπεται να δημιουργηθούν σε μικρές και 
μεσαίες επιχειρήσεις. 

 Πολλά υπόσχεται επίσης η έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τον κλάδο 
των οικοδομών με τον τίτλο “Σχέδιο ∆ράσης για την Ενεργειακή Αποδοτικότητα” που 
αφορά την ευρωπαϊκή πρωτοβουλία στον τομέα των οικοδομών, η οποία 
υποστηριζόμενη από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στοχεύει στην 
προώθηση της ανακαίνισης δεκαπέντε εκατομμυρίων κτιρίων σε χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης μέχρι το 2020 σε πιο φιλική προς το περιβάλλον κατεύθυνση.  
Το ερώτημα είναι σε ποιο βαθμό η Κύπρος είναι έτοιμη να ανταποκριθεί και να 
κερδίσει, να αξιοποιήσει αυτά τα προγράμματα. 

 Θα αναφερθώ στη συνέχεια ενδεικτικά και όχι εξαντλητικά στις προτάσεις τις 
οποίες το Κίνημα των Οικολόγων Περιβαλλοντιστών έχει ήδη καταθέσει στην 
κυβέρνηση. 

1.  Η ολοκλήρωση των χώρων υγειονομικής διαχείρισης αποβλήτων, καθώς και η 
εφαρμογή ενός προγράμματος αποκατάστασης του περιβάλλοντος στους 
διακόσιους περίπου παράνομους σκυβαλότοπους στην κυπριακή ύπαιθρο και 
η δημιουργία του δικτύου των πράσινων σημείων θα δημιουργούσαν σίγουρα 
εκατοντάδες θέσεις εργασίας για εγχώριο προσωπικό και ανυπολόγιστη 
αναβάθμιση του περιβάλλοντος. 

2.  Μικρά και μεγάλα δημόσια έργα στις πόλεις και τους οικισμούς μπορούν να 
δώσουν νέες θέσεις εργασίας, αναβαθμίζοντας την ποιότητα ζωής των πολιτών 
και βελτιώνοντας ακόμη και τις οικονομικές τους προοπτικές.  Θεωρούμε πως 
έργα όπως η ολοκλήρωση του δικτύου πεζοδρομίων και ποδηλατοδρόμων στις 
πόλεις, η αντικατάσταση του πεπαλαιωμένου δικτύου αμιαντοσωλήνων της 
υδατοπρομήθειας, οι ανακαινίσεις και αναπαλαιώσεις οικιών ή οικιστικών 
συνόλων, η επέκταση του αποχετευτικού συστήματος σε μεγάλες κοινότητες 
της υπαίθρου κ.ά. θα δώσουν επαρκή εναλλακτική εργασία σε εταιρείες που 
δραστηριοποιούνται στον κατασκευαστικό τομέα.  ∆εν είναι λύση να γίνονται 
μεγάλες επενδύσεις σε τεράστια αναπτυξιακά έργα, που εκ των πραγμάτων 
μόνο μεγάλες κατασκευαστικές εταιρείες μπορούν να διεκδικήσουν.  Στόχος 
έπρεπε να είναι να βοηθηθούν και να ορθοποδήσουν οι μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις και οι βιοτεχνίες.  

3.  Η επένδυση στην ψηφιακή οικονομία μέσω της πλήρους μηχανογράφησης της 
κρατικής μηχανής και της φτηνής και προσιτής ευρυζωνικότητας θα πρέπει να 
αποτελέσει το μείζον αναπτυξιακό έργο.  Θα επιφέρει οικονομία, 
αποτελεσματικότητα και πιο αξιοκρατική λειτουργία της κρατικής μηχανής και 
θα δημιουργήσει χιλιάδες ευκαιρίες εργοδότησης για τους νέους μας. 

4.  Αξίζει να σημειωθεί ότι η Κύπρος έχει το υψηλότερο ποσοστό αποφοίτων 
τριτοβάθμιων σχολών εκπαίδευσης στην περιοχή της Ευρωζώνης.  Όμως, 
αντίθετα από τις υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα δικά μας 
παιδιά αναζητούν εργασία κυρίως στο εξωτερικό, αφού δε βρίσκουν εργασία 
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στους τομείς που έχουν εξειδικευθεί.  Η έρευνα και οι νέες τεχνολογίες είναι 
ένας τομέας που προσφέρει νέες εξειδικευμένες θέσεις εργασίας. 

5.  Ένας άλλος τομέας που παράγει πράσινες θέσεις εργασίας είναι οι 
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  Στο νησί μας ο τομέας αυτός παρέχει 
ανεξάντλητες προοπτικές λόγω της τεράστιας ηλιοφάνειας, της τεχνογνωσίας 
και του διαθέσιμου τεχνολογικού και επιστημονικού προσωπικού.  Η 
δημιουργία επιχειρήσεων που θα παράγουν ηλεκτρισμό από τον ήλιο ή 
ερευνητικών κέντρων που θα παράγουν γνώσεις και πληροφορίες σχετικά με 
την ηλιακή ενέργεια είναι μια πρόταση που οδηγεί στη δημιουργία νέων θέσεων 
εργασίας.  

6.  Ο τομέας της ανακύκλωσης είναι επίσης ένας πρωτοποριακός χώρος 
ευκαιριών για παραγωγή νέων θέσεων εργασίας.  Οι αυξανόμενες συμβατικές 
δεσμεύσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ως χώρας μέλους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης που προνοούν τη σταδιακή ανάκτηση όλων των υλικών και την 
καθολική αξιοποίηση των στερεών αποβλήτων, αλλά και η ανάγκη προστασίας 
του φυσικού περιβάλλοντος δημιουργούν αυξανόμενες προοπτικές ανάπτυξης 
των επιχειρήσεων ανακύκλωσης.  Στις επιχειρήσεις αυτές μπορούν να 
εργοδοτηθούν χιλιάδες εργάτες, αλλά και διευθυντικό προσωπικό και 
επιστημονικό προσωπικό, ενώ δεν είναι ουτοπία και σε αυτή την περίπτωση να 
αναζητήσουμε δυνατότητες δημιουργίας θέσεων εργασίας και στον τομέα της 
έρευνας και της παραγωγής νέων καινοτόμων τεχνικών ανακύκλωσης ή 
αξιοποίησης των αποβλήτων. 

 Σε μια εποχή που η “πράσινη ανάπτυξη” γίνεται κεντρικό ζήτημα της 
οικονομικής πολιτικής όλων των εθνικών κυβερνήσεων, αλλά και της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, προκαλεί αρνητική εντύπωση η απουσία από την κυβερνητική οικονομική 
πολιτική ενός συγκροτημένου, συνεκτικού και φιλόδοξου πλαισίου “πράσινης 
ανάπτυξης”. 

 Θέλω να δώσω εδώ, αφού έχω λίγο χρόνο, κάποια χαρακτηριστικά 
παραδείγματα.  Μέσα σ’ αυτή την περίοδο της οικονομικής κρίσης η κυβέρνηση 
επέλεξε να παγώσει το πρόγραμμα χορηγιών για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, 
επέλεξε να αποσύρει το πρόγραμμα για την απόσυρση των παλιών αυτοκινήτων, 
επέλεξε να σταματήσει τα προγράμματα αποχετευτικών στις κοινότητες, επέλεξε να 
σταματήσει το πρόγραμμα για τους ποδηλατοδρόμους, επέλεξε να σταματήσει το 
πρόγραμμα για την απόσυρση των συστημάτων αμιαντοσωλήνων στα δίκτυα των 
κοινοτήτων και ο κατάλογος είναι ανεξάντλητος πού επιχείρησε δυστυχώς αυτή η 
κυβέρνηση να συμπιέσει τις λογικές και τις πολιτικές της βιώσιμης ανάπτυξης και της 
πράσινης πολιτικής, προκειμένου να εξοικονομήσει ορισμένα ψίχουλα, για να 
ισορροπήσει και να ισοσκελίσει τα οικονομικά της.  Είναι πραγματικά λυπηρό! 

 Τελειώνοντας, θεωρούμε ότι, για να βγούμε από την κρίση, πρέπει να δοθεί 
ώθηση ανάπτυξης σε τομείς που η Κύπρος είναι ανταγωνιστική.  Ως Οικολόγοι 
επιμένουμε στη δημιουργία θέσεων εργασίας με προγράμματα που θα παράγουν 
κοινωνικό έργο, προστασία του περιβάλλοντος και της ποιότητας ζωής, προγράμματα 
στα οποία θα έχουν πρόσβαση οι μικρομεσαίοι και οι μη προνομιούχοι. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου. 
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 Σας καλώ στο βήμα, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ανεργία στο τέλος του Γενάρη του 2010 μάστιζε 23 645 εργασιακά ενεργούς 
συμπολίτες μας σε σχέση με τον αντίστοιχο αριθμό των 14 169 εργαζομένων στο 
τέλος του 2008.  Σήμερα ο αριθμός έχει ξεπεράσει τις 25 000 και, σύμφωνα με τις 
προβλέψεις, με την έναρξη της φθινοπωρινής περιόδου θα κτυπήσει τον αριθμό των 
30 000 συμπολιτών μας.  Αυτό σημαίνει πως ανάλογα ή συγκριτικά με το τέλος του 
2008 θα έχει διπλασιαστεί ο αριθμός των ανέργων.  Η εαρινή πρόβλεψη της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η οποία είδε πρόσφατα το φως της δημοσιότητας, 
αναβιβάζει το ποσοστό της ανεργίας μέχρι το τέλος του 2011 μέχρι το ποσοστό του 
7%.  Ο δε ρυθμός απορρόφησης στην αγορά εργασίας το τελευταίο δίμηνο έχει πέσει 
στο απελπιστικό ποσοστό του 0,2%.  Αγγίζει δηλαδή τα όρια τα μηδενικά!  Αυτό τι 
σημαίνει;  Σημαίνει ότι ενέργειες έπρεπε να είχαν γίνει από την πλευρά της 
κυβέρνησης προληπτικά, βλέποντας την πορεία των πραγμάτων, αλλά και εκ των 
υστέρων, για να μην πω στην εξέλιξη ή εν δυνάμει.    

 Μέχρι σήμερα έχουμε δει μόνο σπασμωδικές ενέργειες του οικονομικού 
επιτελείου της κυβέρνησης ∆ημήτρη Χριστόφια.  Έχουμε δει την αδυναμία χάραξης 
ολοκληρωμένης οικονομικής πολιτικής και ιδιαίτερα πολιτικής η οποία έχει σχέση με 
την αντιμετώπιση της ανεργίας, με αποτέλεσμα ο τομέας αυτός της οικονομίας, 
δηλαδή της ανεργίας, να έχει υποστεί σοβαρότατο πλήγμα και συνεπακόλουθα 
σοβαρότατο πλήγμα και η πραγματική οικονομία του τόπου.  Η κυβέρνηση έχει 
εγκαταλείψει προ πολλού τη μεσαία τάξη και τη μικρομεσαία επιχειρηματική 
δραστηριότητα -ένα γεγονός που θα βοηθούσε στη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας 
πέρα από το δημόσιο- στο έλεος της διακύμανσης των επιτοκίων -μια παλιά και 
πονεμένη ιστορία, για την οποία κουβεντιάσαμε πάρα πολλές φορές στη Βουλή- 
απορρίπτοντας εμπεριστατωμένη πρόταση του δικού μας του κόμματος για 
νομοθετική ρύθμιση των δανειστικών επιτοκίων.  Μέχρι σήμερα δεν έχουμε πάρει 
καμία απάντηση. 

 Τα αποτελέσματα της λανθασμένης αυτής οικονομικής πολιτικής της 
κυβέρνησης είναι τραγικά, γιατί η αναπτυξιακή πολιτική είναι καθηλωμένη και 
ανύπαρκτη τόσο στο δημόσιο, αλλά και ιδιαίτερα στον ιδιωτικό τομέα, με αποτέλεσμα 
να μη δημιουργούνται καθόλου νέες θέσεις εργασίας.  Αν μιλάμε για την ανεργία, η 
αντιμετώπιση θα πρέπει να είναι η δημιουργία νέων θέσεων.  Κανένα από τα 
αναπτυξιακά έργα δεν έχει επιταχυνθεί ούτε προβλέπεται να επιταχυνθεί, 
παρατηρείται δε στραγγαλισμός των μικρομεσαίων επιχειρηματιών με τα υψηλά 
επιτόκια και την αδυναμία δανεισμού για σκοπούς του επιχειρείν ως συνεπακόλουθο 
της οικονομικής κρίσης, αφού δεν ενισχύθηκε η χρηματαγορά με τα όσα έχει κάνει η 
κυβέρνηση.  Και δε θέλω να το επιμηκύνω και να πάω σε αυτά τα οποία έκαμε η 
κυβέρνηση, που καμία ανταπόκριση δεν είχαν εις αυτά που δεν έκαμε και έπρεπε να 
κάμει.  Εξάλλου, στην πολιτική, όπως και σ’ αυτό το θέμα το οικονομικό, τα πάντα 
είναι εκ του αποτελέσματος που μετριούνται.  Και το αποτέλεσμα δείχνει ακριβώς ότι 
τίποτε δεν έχουν πετύχει, γιατί εν πολλοίς τίποτε δεν έχουν κάμει! 

 Η δραματική αύξηση της ανεργίας προκαλεί επαγγελματικό στραγγαλισμό 
κυρίως στους νέους.  Αλλά και μία άλλη μόνιμη κατάρα στην κυπριακή κοινωνία, που 
τη διαχειρίζεται με επιτυχία η κυβέρνηση του ΑΚΕΛ, η ευνοιοκρατία και το ρουσφέτι, 
που δυσχεραίνουν τα προβλήματα στην αγορά εργασίας.  Ιδιαίτερα στο δημόσιο 
τομέα και ιδιαίτερα στον τομέα που αφορά την πρόσληψη εργατικών χεριών.  
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 Θα πω κάποια πράγματα για τον τουριστικό τομέα.  Παρά τη σχετικά 
εντυπωσιακή αύξηση στις αφίξεις τουριστών στην Κύπρο το Μάρτιο του 2010, κανείς 
δεν μπορεί να προβλέψει ότι σύντομα θα βγούμε από την οικονομική κρίση που 
μαστίζει την κυπριακή οικονομία σήμερα.  Και αυτό, διότι όλοι οι άλλοι δείκτες της 
οικονομίας από την αρχή του χρόνου παρουσιάζουν μια συνεχή πτωτική τάση.  Για 
τον Ιανουάριο-Φεβρουάριο το λιανικό εμπόριο παρουσιάζει 6% πτώση σε σχέση με 
τους ίδιους μήνες του 2009, ενώ οι ενδείξεις για τον κατασκευαστικό τομέα, τη 
μεταποίηση και τις συγκοινωνίες δεν είναι καθόλου, μα καθόλου ενθαρρυντικές.   

 Το πιο αποθαρρυντικό απ’ όλα, που θέτει ερωτηματικά πάνω στην αύξηση των 
τουριστικών αφίξεων, είναι το γεγονός ότι και το Μάρτιο του 2010 οι άνεργοι 
αυξήθηκαν κατά 7 530 σε σχέση με τον αντίστοιχο Μάρτιο του 2009.  Μάλιστα, στο 
μήνα που μας πέρασε υπήρχε αύξηση του αριθμού των ανέργων στον τουριστικό 
τομέα, παρά την αύξηση των τουριστικών αφίξεων.  Το ερώτημα που εγείρεται 
συνεπώς είναι κατά πόσο ο τομέας διατηρεί την επιφυλακτικότητά του ως προς το 
τουριστικό ρεύμα που αναμένει για τους επόμενους μήνες και γι’ αυτό δεν 
προσλαμβάνει, αλλά αντιθέτως απολύει προσωπικό.  ∆ηλαδή κοντολογίς, πώς γίνεται 
να υπάρχει καταγεγραμμένη αύξηση έστω και ελαφρά του τουριστικού ρεύματος και 
εντούτοις οι απολύσεις να αυξάνονται;  Γιατί;  Γιατί απλούστατα δεν εμπιστεύεται την 
αύξηση του τουριστικού ρεύματος ο ιδιωτικός τομέας και, στην προσπάθειά του να 
διαχειριστεί τα της επιχείρησης -κατά την αντίληψή του- πιο επικερδώς, απολύει αντί 
να προσλαμβάνει προσωπικό ή χρησιμοποιεί εντελώς περιστασιακά προσωπικό, με 
αποτέλεσμα πολλοί από την τουριστική βιομηχανία να πυκνώνουν τις τάξεις των 
ανέργων. 

 Στους προϋπολογισμούς του 2009 και 2010 η κυβέρνηση είχε προνοήσει 
αρκετά εκατομμύρια ευρώ τα οποία χρησιμοποίησε και χρησιμοποιεί για την 
εκπαίδευση και κατάρτιση ανέργων και υποαπασχολούμενων ατόμων, με την 
προσδοκία ότι θα επανενταχθούν στις τάξεις των απασχολουμένων.  Η αυξανόμενη 
διόγκωση όμως του αριθμού των ανέργων μαρτυρεί με αναμφισβήτητο τρόπο την 
παταγώδη αποτυχία αυτής της πολιτικής, εφόσον το μόνο που κατάφεραν ήταν να 
αυξήσουν τον αριθμό των καλύτερα εκπαιδευμένων και καταρτισμένων ανέργων. 

 Φαίνεται ότι η κυβέρνηση δεν έχει αντιληφθεί τους μηχανισμούς μιας ελεύθερης 
αγοράς, που βεβαίως μπορεί να έχει και το ανθρώπινο πρόσωπό της, αλλά η οποία 
εργάζεται μέσω της αγοράς πάντα, όπου δεσπόζουν οι κανόνες της ζήτησης και της 
προσφοράς.  Γι’ αυτό, αντί η κυβέρνηση να ακολουθήσει μια ισοζυγισμένη πολιτική, 
εναπόθεσε όλες της τις ελπίδες στην αύξηση της προσφοράς εργατικών χειρών, σε 
μια περίοδο που η κρίση δημιούργησε υπερπροσφορά εργατικών χειρών, 
χειροτερεύοντας έτσι την όλη κατάσταση.  Αλλά και ούτε σκέφτηκε καν ότι αυτό που 
θα έπρεπε να κάνει, παρά το ότι της είχε υποδειχθεί από πολλές κατευθύνσεις, ήταν 
ότι όφειλε να αυξήσει τη ζήτηση για εργατικά χέρια δίνοντας κίνητρα στις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις του ιδιωτικού τομέα, επιτρέποντας δηλαδή τη δανειοδότηση για το 
επιχειρείν και κάνοντας τις απαραίτητες διορθωτικές κινήσεις στον τραπεζικό τομέα 
γενικότερα και τη χρηματαγορά, δίνοντας κίνητρα και σε αυτές τις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις του ιδιωτικού τομέα και κάνοντας τα περιβόητα δημόσια έργα, που θα 
επισπεύδονταν, τα οποία πολυδιαφήμισε -πλην όμως τίποτα δεν έγινε- και τα οποία 
περιμένουμε ακόμα να επισπευσθούν, για να επαναδραστηριοποιηθεί η οικονομία!  

 Σε όλη την Ευρώπη οι ευάλωτες κοινωνικές ομάδες, ειδικά οι νέοι και οι νέες 
και οι ανειδίκευτοι, έχουν υποστεί το μεγαλύτερο μέρος της αύξησης της ανεργίας 
μέσα στη διογκούμενη οικονομική κρίση.  Τα ποσοστά ανεργίας, ανεξάρτητα από την 
οικονομική κρίση, θα μπορούσαν να είχαν παραμείνει στα ίδια επίπεδα σε κάποιες 
χώρες της Ευρώπης μέσω μείωσης των ωραρίων εργασίας και καθήλωσης των 
μισθών.  Η εμπειρία του παρελθόντος όμως δείχνει, τοποθετώντας πάντα τους 
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συλλογισμούς μέσα στην οικονομική κρίση που βιώνουμε, ότι κρίσεις που 
προκύπτουν από κραχ στην αγορά ακινήτων -όπως αυτό που ζήσαμε- και γενικότερα 
οι χρηματοπιστωτικές κρίσεις είναι ιδιαίτερα σοβαρές με μακροχρόνιες επιπτώσεις 
στην αγορά εργασίας.  Το κραχ στις τιμές αγοράς των ακινήτων δημιουργεί 
προβλήματα στα νοικοκυριά, που αναγκάζονται να μειώσουν το χρέος τους και 
επιδεινώνουν τους ισολογισμούς των επιχειρήσεων και των τραπεζών.  Οι 
χρηματοπιστωτικές κρίσεις διαταράσσουν τη λειτουργία της πίστης των επιχειρήσεων 
με πρόσκαιρα ταμειακά προβλήματα, που οδηγούν τις επιχειρήσεις στη χρεοκοπία, 
παρ’ όλο που μπορεί να είναι βιώσιμες μακροπρόθεσμα, αν δεν υπήρχε οικονομική 
κρίση.  Ακόμα και όταν η οικονομία ανακάμπτει, επιχειρήσεις με περιθώρια ανάπτυξης 
δεν μπορούν να δανειστούν, προκειμένου να επενδύσουν και να αυξήσουν την 
απασχόληση.  Παράλληλα, οι δεξιότητες των ανθρώπων απαξιώνονται σε περιόδους 
εκτεταμένης ανεργίας.  Οι νέοι εργαζόμενοι που εισέρχονται στην αγορά εργασίας εν 
μέσω κρίσης αντιμετωπίζουν ιδιαίτερα προβλήματα και η μετέπειτα επαγγελματική 
εξέλιξή τους μπορεί να πληγωθεί, αν δεν μπορέσουν να αποκτήσουν δεξιότητες και 
εμπειρία από την αρχή. 

 Το φαινόμενο της νεανικής ανεργίας όμως -γιατί κυρίως αυτούς πλήττει- έχει 
και κοινωνικές συνέπειες,  μια διάσταση που δε νομίζω να έχει σχολιαστεί από τους 
προηγούμενους συνάδελφους ή, αν σχολιάστηκε, σχολιάστηκε, κατά την άποψή μου, 
ακροθιγώς.  Η ανεργία επηρεάζει τον τρόπο ζωής των νέων, τη συμπεριφορά τους.  
Αυξάνει την επιθετικότητα.  ∆ημιουργεί αυτοκαταστροφικές συμπεριφορές.  Εμπλέκει 
και διαπλέκει τις διαπροσωπικές τους σχέσεις επί το αρνητικότερον.  Η ανεργία των 
νέων είναι ένα πρόβλημα που λόγω αυτού πλήττονται οι ίδιοι σε άλλα κοινωνικά 
προβλήματα, ενδεχομένως με αυξημένη ένταση και σοβαρότητα.   

 Οι πρόσθετοι κοινωνικοί κίνδυνοι σε σχέση με την ανεργία είναι η φτώχια, η 
εγκληματικότητα, η κατάχρηση ουσιών και η άνιση μεταχείριση.  Η ανεργία έχει 
αποδεδειγμένα επιπτώσεις και στην ψυχική υγεία των ανέργων, είτε νέων είτε 
μεγαλυτέρων σε ηλικία.  Αναγκάζει τον άνεργο να εξαρτάται οικονομικά από άλλους -
αν είναι νέοι, συνήθως από τους γονείς τους- και σύμφωνα με έρευνες, που είναι καθ’ 
όλα αξιόπιστες, το 41% των ανέργων έχει πάντα αυξημένο άγχος, τάσεις κατάθλιψης, 
αϋπνία και αντιμετωπίζει ψυχολογικά προβλήματα.   

 Εμείς θεωρούμε πως, πέρα από τη γενική διαπίστωση ότι το κράτος οφείλει να 
δώσει ανάπτυξη στο δημόσιο τομέα με την επιτάχυνση της υλοποίησης των 
αναπτυξιακών έργων που πολυδιαφήμισε, ούτως ώστε να δημιουργηθούν θέσεις 
εργασίας, και με τη στήριξη του ιδιωτικού τομέα, ιδιαίτερα στην τραπεζική διάσταση, 
για να μπορεί να εξακολουθεί να έχει και να μεγεθύνει τη δυνατότητα του επιχειρείν -
και αυτό δεν μπορεί να γίνει, αν δε ρυθμιστούν τα ζητήματα των επιτοκίων- πρέπει 
βεβαίως και να δημιουργηθούν κίνητρα, ούτως ώστε να αυξηθεί η τραπεζική πίστη, 
δηλαδή η πίστη των πολιτών προς το τραπεζικό σύστημα, για να σταματήσει η 
απόσυρση χρημάτων από τις τράπεζες, η άσκοπη αποθήκευσή τους και αποταμίευσή 
τους είτε στα σπίτια είτε οπουδήποτε αλλού, και να επανατοποθετηθούν αυτά τα 
χρήματα στην κυκλοφορία του συστήματος.   

 Όλα αυτά είναι καθήκον του κράτους να τα κάνει.  Αλλά, πέραν από αυτά εμείς 
εισηγούμαστε συγκεκριμένα άμεσα ζητήματα στα οποία η κυβέρνηση μπορεί να 
παρέμβει.  Εισηγούμαστε τη δημιουργία του θεσμού του προσωπικού λογαριασμού 
κατάρτισης από την Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού.  ∆ηλαδή ο 
εργαζόμενος να μπορεί να αντλεί μέχρι π.χ. και €500 από το θεσμό αυτό, για να 
μπορεί να παρακολουθεί προγράμματα κατάρτισης που θα τον καταστήσουν πιο 
εργοδοτήσιμο, και αυτό ανεξάρτητα από ηλικία.  Βεβαίως, προτεραιότητα θα υπάρχει 
για τους νέους, αλλά αυτό δε σημαίνει ότι θα τοποθετεί σε δεύτερη μοίρα και τους 
μεγαλύτερους σε ηλικία ανέργους. 
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 ∆εύτερον, πρέπει να χρηματοδοτούνται -ένα γεγονός που δε γίνεται μέχρι 
σήμερα- από τα διάφορα ταμεία του κράτους προγράμματα κατάρτισης για όλα τα 
επαγγέλματα και όλους τους τομείς της οικονομίας, όχι μόνο για τον τουρισμό και τις 
οικοδομές.  Αν κοιτάξει κάποιος τους προϋπολογισμούς, θα δει ότι τα ποσά τα οποία 
χρησιμοποιούνται για την ενίσχυση, χρηματοδότηση και εκπαίδευση τομέων της 
οικονομίας είναι αυτά που αφορούν τον τουρισμό και τις οικοδομές, δηλαδή δύο τομείς 
που ουσιαστικά έχουν χρεοκοπήσει, ανεξάρτητα από το ότι, αν αναβιώσουν, θα 
αποτελούν πάντα, ενδεχομένως, σημαντικούς αιμοδότες.  Θα πρέπει να κοιτάξουμε 
και τους υπόλοιπους τομείς φροντίζοντας να τους ενισχύσουμε.   

 Προτείνουμε ακόμα κάποια ρηξικέλευθα μέτρα, τα οποία έχουν σχέση, χωρίς 
να πανικοβάλλουν ιδιαίτερα τους ξένους επενδυτές, με την ανοίκεια συνεισφορά προς 
το δημόσιο ταμείο και από ανθρώπους οι οποίοι μπορούν να συνεισφέρουν ανάλογα 
με τα εισοδήματά τους -αναφέρομαι στους ξένους επενδυτές- πάντα σε κάποια 
πλαίσια λογικά.  Εισηγούμαστε λοιπόν οι ξένοι επενδυτές που παρέχουν εργασία και 
κατάρτιση και ταυτόχρονα δημιουργούν νέες θέσεις εργασίας να φορολογούνται, 
νοουμένου ότι αποδεδειγμένα παρέχουν αυτή την κατάρτιση και δημιουργούν νέες 
θέσεις εργασίας, με χαμηλότερο συντελεστή 5% για τα επόμενα τρία ή πέντε έτη.  
Αυτό τι σημαίνει;  Σημαίνει ότι δημιουργείται κίνητρο στις ξένες επιχειρήσεις και στους 
ξένους επενδυτές να προβαίνουν σε προγράμματα καταρτίσεων, αλλά και δημιουργία 
νέων θέσεων εργασίας, εφόσον θα έχουν τις κατάλληλες φοροαπαλλαγές, αλλά και 
βοηθούμε και ενθαρρύνουμε τις ξένες επενδύσεις, που τις χρειαζόμαστε όσο ποτέ 
άλλοτε, ιδιαίτερα σε αυτή την περίοδο. 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το θέμα είναι ανεξάντλητο και μπορεί να συζητά κάποιος ώρες γι’ αυτό.  Εμείς 
θεωρούμε -και τελειώνω- πως η κυβέρνηση τους τελευταίους ειδικά μήνες αντί, ως 
όφειλε, να ενεργήσει τάχιστα και ρηξικέλευθα με την εκπόνηση του Προγράμματος 
Σταθερότητας και Ανάπτυξης -και ίσως να είναι επίκαιρο που κάνω την αναφορά γι’ 
αυτό το εικοσιτετράωρο- μέχρι σήμερα δεν έχει κάμει οτιδήποτε, πέραν του να 
αναβάλει ακόμα και τη για σήμερα προγραμματισμένη συνάντηση στο Υπουργείο των 
Οικονομικών με τις πολιτικές δυνάμεις για τη σχετική συζήτηση.    

 Εμείς θεωρούμε ότι ούτε μέχρι σήμερα είναι διευκρινισμένες οι προθέσεις της 
κυβέρνησης γύρω από το πρόγραμμα αυτό, αλλά ούτε και έχουν σαφή κατεύθυνση.  
Θεωρούμε ότι είναι αδιευκρίνιστη η κατεύθυνση, αλλά και οι προτάσεις βρίθουν 
γενικολογίας και ασάφειας, σε μια περίοδο που κινδυνεύουμε -με την πραγματική 
έννοια του όρου- και η οικονομία μας να μπει σε επιτήρηση σε πολύ λίγο χρονικό 
διάστημα, αλλά και η ανεργία να φθάσει σε δείκτες ανεξέλεγκτους.  Ποιανού είναι η 
ευθύνη;  Η ευθύνη είναι πάντα αυτών που κυβερνούν!  Είναι της κυβέρνησης!  Και 
ελέγχεται λοιπόν από αυτό το βήμα η κυβέρνηση για το ότι δεν έχει κάμει τίποτε όχι 
μόνο στο παρελθόν, αλλά και μέχρι σήμερα.  Και το χειρότερο απ’ όλα, δεν έχει κάμει 
οτιδήποτε σε σχέση με την πρόβλεψη και το χειρισμό των χειρότερων που έρχονται! 

 Αξίζει τον κόπο και προτρέπω την κυβέρνηση να κοιτάξει τις εαρινές 
προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σε σχέση με την ανεργία, αλλά και το 
δημοσιονομικό έλλειμμα, που έχουν δημοσιευτεί εντελώς πρόσφατα, και θα δει ότι το 
2010 θα είναι χειρότερο από την άποψη της ύφεσης από το 2009.  Το μόνο που 
πιθανολογεί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι μια ελαφριά ανάκαμψη στις αρχές του 2011, 
κάτι το οποίο φαντάζει μακρινό, αβέβαιο και βεβαίως εξαρτάται από το πόση 
προσπάθεια θα καταβάλει η κυβέρνηση μέσα στο 2010 να αντιμετωπίσει την 
κατάσταση, κάτι που δεν έχει κάμει καθόλου μέχρι σήμερα. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Αντώνης Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η οικονομία μας μετά την ανεξαρτησία έχει να επιδείξει ζηλευτά επιτεύγματα σε 
πάρα πολλούς τομείς.  Ιδιαίτερα θεαματική ήταν η ανάπτυξή της μετά την τουρκική 
εισβολή, παρά τα πολλαπλά πλήγματα που έχουμε υποστεί και τις συνεχιζόμενες 
συνθήκες ημικατοχής.  Χάρη στα επιτεύγματα αυτά ο κυπριακός λαός απολάμβανε 
ένα αξιοζήλευτο επίπεδο διαβίωσης. 

 ∆υστυχώς, τα τελευταία χρόνια, παρασυρμένοι από τα ίδια τα επιτεύγματά μας 
και την επιφανειακή ευμάρεια, γίναμε δέσμιοι και θύματα της ίδιας της επιτυχίας μας.  
Συμπεριφερθήκαμε σαν να ήμαστε το κέντρο της γης και σαν να είχαμε τη δυνατότητα 
να ακολουθήσουμε -μόνο εμείς- ένα διαφορετικό δρόμο από τον υπόλοιπο κόσμο.  
Αντί η κρίση στη διεθνή οικονομία να μας δώσει τα αναγκαία μαθήματα και να 
οδηγήσει σε αναπροσαρμογή της νοοτροπίας μας, προχωρήσαμε σαν να μη 
συνέβαινε τίποτα.  Η αλόγιστη υπερκατανάλωση οδήγησε στη δημιουργία ενός 
κλίματος ευφορίας, που δε συνέβαλε στην έγκαιρη συνειδητοποίηση των 
προβλημάτων.   

 Σήμερα όλοι κατανοούμε πως η κατάσταση στην οικονομία συνεχώς 
επιδεινώνεται.  ∆έχεται τις επιδράσεις της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης.  
Παράλληλα, η ανταγωνιστικότητά μας διαβρώθηκε, ο ρυθμός ανάπτυξης παρουσιάζει 
αρνητικούς δείκτες και τα δημοσιονομικά ελλείμματα και το δημόσιο χρέος 
διευρύνθηκαν αισθητά.  Αναγνωρίζουμε πως τα δημοσιονομικά ελλείμματα δεν είναι 
από μόνα τους κακά ούτε μπορούν να θεωρούνται πάντοτε πρόβλημα.  Το ίδιο ισχύει 
σε αρκετό βαθμό και για το δημόσιο χρέος.  Σε περίοδο οικονομικής κρίσης, όταν 
υπάρχει εργατικό δυναμικό και τομείς που αδρανούν και υπάρχουν δυνατότητες για 
σημαντική άνοδο της παραγωγής και της παραγωγικότητας, ο εξωτερικός δανεισμός 
έχει θετική συμβολή στη χρηματοδότηση έργων υποδομής και τα δημοσιονομικά 
ελλείμματα τονώνουν τις επενδύσεις και την κατανάλωση με ευμενείς συνέπειες στην 
παραγωγή και στην απασχόληση.  Όταν όμως τα δημοσιονομικά ελλείμματα 
χρησιμοποιηθούν ως μέσο στήριξης της κατανάλωσης, οδηγούν στη δημιουργία 
κλίματος εφησυχασμού και ευδαιμονισμού, με δυσμενείς βέβαια ευρύτερες επιπτώσεις. 

 Η παρούσα κρίση δε δημιούργησε όλα τα προβλήματα που βιώνουμε σήμερα, 
αλλά επιτάχυνε την εμφάνισή τους.  Η επιδείνωση όμως της οικονομίας δεν μπορούσε 
να αφήσει ανεπηρέαστη την αγορά εργασίας, η οποία άρχισε να παρουσιάζει 
συρρίκνωση της απασχόλησης και αύξηση της ανεργίας.  

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα εκφράζει την ανησυχία του αναφορικά με την 
αυξανόμενη ανεργία, ειδικότερα στους τομείς των κατασκευών και του τουρισμού.  Η 
αύξηση του δείκτη ανεργίας έχει πάρει ανησυχητικές διαστάσεις και δεν πρέπει να 
υποτιμά κανείς τις αλυσιδωτές δυσμενείς επιπτώσεις του φαινομένου αυτού.  

Ποια είναι η κατάσταση σήμερα στον τομέα της απασχόλησης: 

 Παρά το γεγονός πως το ποσοστό ανεργίας μέχρι το 2008, με μικρές 
διακυμάνσεις, διατηρήθηκε σε πολύ χαμηλά επίπεδα, σήμερα ο λαός μας ουσιαστικά 
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γνωρίζει τις συνέπειες της μαζικής ανεργίας που μαστίζει πολλές χώρες στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  O αριθμός των εγγεγραμμένων ανέργων στο τέλος Μαρτίου του 
2010 στις δημόσιες υπηρεσίες απασχόλησης ανήλθε στα 24 336 πρόσωπα από 16 
806 τον αντίστοιχο μήνα του 2009, δηλαδή σημειώθηκε αύξηση κατά 7 530 πρόσωπα 
ή ποσοστό 45%.  Η αύξηση αυτή εντοπίζεται κατά κύριο λόγο στους τομείς των 
υπηρεσιών -δημόσια διοίκηση και διαχείριση ακινήτων, των κατασκευών, του 
εμπορίου και των ξενοδοχείων/εστιατορίων.  Οι μεγαλύτερες αριθμητικά αυξήσεις 
παρουσιάζονται μεταξύ των ατόμων ηλικίας είκοσι πέντε έως σαράντα πέντε ετών.   

 Σε περιοχές της Κύπρου με ανεπτυγμένους τους τομείς της τουριστικής και 
κατασκευαστικής βιομηχανίας, όπως η Πάφος και η περιοχή της ελεύθερης 
Αμμοχώστου, το ποσοστό ανεργίας ανήλθε σε διψήφιο αριθμό.  Στον κατασκευαστικό 
τομέα η παραγωγή σημείωσε μείωση 75%-80%.  Αυτές οι περιοχές, κυρίως η Πάφος, 
την περίοδο της οικονομικής υπερθέρμανσης προσέλκυσαν κατά αναλογία 
πληθυσμού ένα πρωτοφανές ποσοστό εργαζομένων, πρώτα ομογενών, έπειτα 
κοινοτικών και αλλοδαπών από τρίτες χώρες.  Την ίδια περίοδο άνθισε το απαράδεκτο 
φαινόμενο και πρόβλημα της παράνομης και αδήλωτης απασχόλησης κοινοτικών και 
αλλοδαπών εργαζομένων.  Σύμφωνα με επίσημες αναφορές του Υπουργείου 
Εργασίας, ποσοστό εργαζομένων 24% εργάζεται σε αδήλωτη εργασία και ποσοστό 
πέραν του 10% απασχολείται εντελώς παράνομα.  Τα στοιχεία αυτά αποτελούν έναν 
πρόσθετο παράγοντα στην υψηλή ανεργία που παρατηρείται στην Πάφο. 

 Η οικονομική κρίση έχει καταδείξει πως η κυπριακή οικονομία 
αντιμετωπίζει σοβαρά διαρθρωτικά προβλήματα:  

 Το τουριστικό μοντέλο ανάπτυξης και τον κορεσμό στην ανάπτυξη της 
κατασκευαστικής και οικοδομικής βιομηχανίας, ειδικότερα σε τουριστικές και 
παραθεριστικές αναπτύξεις γης. 

 Το χαμηλό επίπεδο παραγωγικότητας και την αδυναμία ενσωμάτωσης των 
σύγχρονων τεχνολογιών στην παραγωγική διαδικασία. 

 Την υποβάθμιση στον τομέα της έρευνας και καινοτομίας. 

 Τις χρονοβόρες διαδικασίες προώθησης και παραγωγής δημοσίων έργων. 

 Μέτρα που εφαρμόζονται για στήριξη της απασχόλησης και στήριξη των 
ανέργων: 

 Από την έναρξη της κρίσης μέχρι σήμερα προωθήθηκαν μέτρα, όπως:  

 εφαρμογή αυστηρότερης πολιτικής για την απασχόληση υπηκόων τρίτων  
χωρών, 

 εντατικοποίηση της εκστρατείας για πάταξη της παράνομης και αδήλωτης 
εργασίας.  

 Εφαρμόζονται επίσης: 

 σχέδιο παροχής κινήτρων για εργοδότηση ανέργων, 

 έκτακτο σχέδιο επιμόρφωσης ανέργων για αναβάθμιση των γνώσεων και 
δεξιοτήτων των ανέργων, σύμφωνα με τις ανάγκες που παρατηρούνται στην 
αγορά εργασίας, 

 ταχύρρυθμα προγράμματα αρχικής κατάρτισης ανέργων και νεοεισερχομένων 
στην αγορά εργασίας σε επαγγέλματα στα οποία υπάρχει ζήτηση ειδικευμένου 
εργατικού δυναμικού, 
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 νέο έκτακτο σχέδιο στήριξης της απασχόλησης με εξατομικευμένη κατάρτιση 
ανέργων στις επιχειρήσεις, 

 σχέδιο για τοποθέτηση και κατάρτιση ανέργων αποφοίτων τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης. 

 Τα μέτρα αυτά είναι σημαντικά και γενναιόδωρα, αποδεικνύονται όμως 
ετεροχρονισμένα και ανεπαρκή ως προς το να πείσουν τους εργοδότες και τις 
επιχειρήσεις να προβούν σε προσλήψεις.  Η απροθυμία των επιχειρήσεων να 
προβούν σε νέες προσλήψεις είναι συνεπακόλουθο της ύφεσης, της αβεβαιότητας και 
του αδιεξόδου που διακατέχει τις προοπτικές ανάκαμψης της οικονομίας μας.   

 Μέτρα αντιμετώπισης της ανεργίας: 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα, από το Σεπτέμβριο του 2009, εισηγήθηκε προσωρινά 
και μεσοπρόθεσμα μέτρα άμεσης αντιμετώπισης κάποιων επιπτώσεων του 
φαινομένου της αυξημένης ανεργίας που βιώνουμε αυτή την περίοδο: 

 Την προσωρινή αναστολή της συνεισφοράς στο Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων που αφορά μισθό νεοπροσληφθέντος για εταιρείες που 
εργοδοτούν προσωπικό για την περίοδο μεταξύ Νοεμβρίου 2009-Νοεμβρίου 
2010. 

 Την προσωρινή αναστολή της συνεισφοράς στο Ταμείο Πλεονασμού και στο 
Ταμείο Επαγγελματικής Κατάρτισης για εταιρείες που εργοδοτούν προσωπικό 
την ίδια περίοδο. 

 Την εισαγωγή του θεσμού του “μερικώς εργαζομένου” σε συγκεκριμένους 
τομείς της οικονομίας μας όπου καταγράφονται μαζικές απολύσεις (π.χ. 
κατασκευές, τουρισμός).  Σε τέτοιες περιπτώσεις και για μία προκαθορισμένη 
περίοδο να καταβάλλεται το 50% του μισθού ενός υπαλλήλου από την εταιρεία 
και το υπόλοιπο 50% να επιδοτείται από το κράτος, εάν η εν λόγω εταιρεία 
διατηρήσει κάποιο από το σημερινό μόνιμο εργατικό δυναμικό της υπό 
συνθήκες μερικής απασχόλησης με μειωμένο ωράριο. 

 Την επιδότηση εταιρειών με προσωπικό κάτω των τριάντα υπαλλήλων, σε 
περιπτώσεις όπου απαιτείται η εργοδότηση εκπαιδευομένων μέσω των 
προγραμμάτων της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού, και την 
επιπρόσθετη επιδότηση ποσού €1.000 για κάθε επιχείρηση, στις περιπτώσεις 
όπου η επιχείρηση θα προσφέρει μόνιμη απασχόληση στον εν λόγω 
εκπαιδευόμενο μετά το πέρας της εκπαίδευσής του. 

 Επιπρόσθετα, το ∆ημοκρατικό Κόμμα εισηγήθηκε την προσωρινή επέκταση της 
περιόδου καταβολής ανεργιακού επιδόματος από έξι σε εννέα μήνες.  
Σημειώνεται πως, σε αντίθεση με άλλες παροχές, το ανεργιακό επίδομα, πέραν 
του ότι στηρίζει τον άνεργο σε μία δύσκολη περίοδο όπου οι προσλήψεις είναι 
μειωμένες, αυτό επιστρέφει αμέσως πίσω στην οικονομία μας και αυξάνει την 
καταναλωτική ζήτηση και επομένως συνιστά αποδοτική και στοχευμένη 
κοινωνική παροχή. 

 Με το σκεπτικό ότι προϋπόθεση για σωστή θεραπεία είναι η σωστή διάγνωση, 
είναι πεποίθησή μας ότι το όλο πρόβλημα που παρουσιάζεται σήμερα πρέπει να 
αντιμετωπιστεί μέσω ενός σχεδίου που θα προβλέπει άμεσα μέτρα και μέτρα με 
βραχύ, μέσο και μακρό στρατηγικό βάθος.  Η χώρα μας βρίσκεται σήμερα, ίσως όσο 
ποτέ άλλοτε, μπροστά στην ανάγκη και συνάμα την πρόκληση να υιοθετήσει και να 
εφαρμόσει αποτελεσματικά ένα μοντέλο αναπτυξιακής πολιτικής που θα εξασφαλίζει 
ταυτόχρονα τη βιώσιμη, οικονομική και ισομερή ανάπτυξη, την αναβάθμιση της 
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ποιότητας ζωής των κατοίκων, την προστασία και τον εμπλουτισμό του 
περιβάλλοντος.  Οι εμπειρίες του παρελθόντος με τα θετικά και τα αρνητικά 
συμπεράσματα, οι δυνατότητες και οι προοπτικές που υπάρχουν ή διαγράφονται 
στους τομείς που συνθέτουν την αναπτυξιακή εικόνα της Κύπρου πρέπει να 
προσδιορίσουν τόσο τη μορφή και το περιεχόμενο του μοντέλου όσο και τις μεθόδους 
προώθησης και υλοποίησής του.  Ένα τέτοιο σχέδιο, υποστηριζόμενο από τολμηρά 
σχέδια παροχής κινήτρων και ελαφρύνσεων και κινούμενο προς έναν καθαρά 
αναπτυξιακό προσανατολισμό, μπορεί να φέρει αποτελέσματα και να ανατρέψει τη 
δεινή κατάσταση που επικρατεί σήμερα. 

 Κατά την άποψή μας, το σχέδιο δράσης πρέπει να κινηθεί στις εξής βασικές 
παραμέτρους: 

1. Προώθηση έργων, παροχή κινήτρων και ανάληψη πρωτοβουλιών σε ένα ευρύ 
φάσμα, που αφενός θα ανατρέψουν το επικρατούν κλίμα ύφεσης και 
εσωστρέφειας και αφετέρου θα δημιουργήσουν πραγματικές δυνατότητες και 
προοπτικές για την επικράτηση ανάπτυξης που θα ανταποκρίνεται στις 
σύγχρονες ανάγκες και απαιτήσεις. 

2. Προώθηση μεγάλων έργων κοινοπραξίας δημόσιου και ιδιωτικού τομέα, έργων 
ανταποδοτικών με πολλαπλασιαστικά οφέλη.   

 Εφαρμογή κινήτρων για επιδότηση νοικοκυριών με σκοπό ανακαινίσεις και 
βελτιώσεις κατοικιών προς εξοικονόμηση κατανάλωσης ηλεκτρισμού, νερού και 
καυσίμων θέρμανσης, ειδικότερα για τις κοινότητες της παραμελημένης 
υπαίθρου.  

3. Ανάπτυξη νέου τύπου υπηρεσιών και μορφών εναλλακτικού τουρισμού, όπως 
ο ιατρικός, εκπαιδευτικός, εμπορικός, αθλητικός τουρισμός -γήπεδα γκολφ 
μαρίνες κ.ά.- για λιγότερη εξάρτηση από τον παραδοσιακό τουρισμό. 

4. Μέτρα και κίνητρα προς ενίσχυση/ενθάρρυνση επενδύσεων για ιατρικές-
αποθεραπευτικές υπηρεσίες και υπηρεσίες εκπαίδευσης. 

5. ∆ημιουργία κέντρων επιμόρφωσης και εκπαίδευσης και λειτουργία 
μεταλυκειακών τεχνικών επαγγελματικών σχολών, που θα έχουν σκοπό να 
διευκολύνουν την απόκτηση επαγγελματικών γνώσεων και ειδικεύσεων, οι 
οποίες είναι απαραίτητες, για να καλύψουν πιθανές κενές θέσεις εργασίας. 

6. Ελκυστικά κίνητρα για επενδύσεις στον τομέα των ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας και της πράσινης οικονομίας, ειδικότερα της ηλιακής και αιολικής 
ενέργειας.  

7. Προώθηση της ανάπτυξης νέων τομέων οικονομικής δραστηριότητας με 
έμφαση στην καινοτομία και στην έρευνα.  

8. Συνεχή ανάπτυξη νέων τεχνολογιών σε πλείστους τομείς και ιδιαίτερα στην 
πληροφορική και τις τηλεπικοινωνίες. 

9. Εξυγίανση και απλοποίηση των διαδικασιών, μείωση της γραφειοκρατίας και 
αύξηση της παραγωγικότητας στο δημόσιο τομέα.  Η βελτίωσή τους θα 
επιταχύνει την επιχειρηματική δραστηριότητα και θα αυξήσει και την 
παραγωγικότητα στον ιδιωτικό τομέα.  

10. Εκσυγχρονισμό του χρηματοπιστωτικού συστήματος, ιδιαίτερα όσον αφορά τα 
επιτόκια.  Με τη μείωση των επιτοκίων ενθαρρύνεται ο δανεισμός, μέσα από 
τον οποίο θα προκύψει άνοιγμα στην αγορά για νέες επενδύσεις με 
επακόλουθο τη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας. 
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11. Κατάργηση της υπερεργασίας και εφαρμογή του μέτρου της μερικής 
απασχόλησης, μέτρα που μπορούν επίσης να μειώσουν δραστικά την ανεργία. 

12. Σύνδεση του εκπαιδευτικού συστήματος και του επαγγελματικού 
προσανατολισμού με την αγορά εργασίας και πιο σωστή κατανομή του 
ανθρώπινου δυναμικού στους διάφορους τομείς της οικονομίας.  

13. Περαιτέρω αξιοποίηση της στρατηγικής της θέσης και διαμόρφωση ενός 
αναβαθμισμένου ρόλου της Κύπρου στην περιοχή.  Ανάδειξη της Κύπρου ως 
διεθνούς κέντρου υπηρεσιών και διασφάλιση της συνέχισης του θεσμού των 
υπεράκτιων εταιρειών.  

14. Αναπτυξιακά και επενδυτικά προγράμματα για τον αγροτικό τομέα. 

15. Προώθηση μέτρων για καλύτερη αξιοποίηση προγραμμάτων υποβοήθησης της 
βιομηχανίας, προσέλκυση ξένων επενδύσεων και ενθάρρυνση δημιουργίας 
κοινοπραξιών μεταξύ κυπριακών και ξένων βιομηχανικών επιχειρήσεων.  

16. Προώθηση επίσης μέτρων για ενθάρρυνση της καλύτερης αξιοποίησης του 
επιστημονικού ανθρώπινου δυναμικού στις βιομηχανίες, πάνω στο οποίο 
μπορεί και πρέπει να βασιστεί η μελλοντική βιομηχανική ανάπτυξη. 

 Το ανθρώπινό μας δυναμικό αποτελεί τον πιο ουσιαστικό, μα ταυτόχρονα και 
τον πιο πολύτιμο πλουτοπαραγωγικό πόρο.  Γι’ αυτό η πλήρης αξιοποίησή του 
πρέπει να αποτελεί σταθερό στόχο.  Επιτακτική η ανάγκη για υιοθέτηση συστημάτων 
για πληρέστερη αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναμικού και ιδιαίτερα των νέων 
πτυχιούχων, οι οποίοι δυνητικά αποτελούν και πηγή κοινωνικών προβλημάτων, εάν 
δεν απασχολούνται στο σωστό επάγγελμα.  Παράλληλα, η μη αξιοποίηση της ομάδας 
αυτής φανερώνει σπατάλη των οικονομικών πόρων που διατέθηκαν για τη μόρφωσή 
τους. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης και των επιπτώσεων που αυτή έχει 
στην κοινωνική βάση είναι σημαντικό εθνικό θέμα και οι δράσεις πρέπει να είναι 
άμεσες και με συλλογικό πνεύμα.  Ζητούμε λοιπόν την άμεση χάραξη μιας 
συγκροτημένης στρατηγικής, για να ελαχιστοποιήσουμε τις αρνητικές συνέπειες της 
οικονομικής κρίσης.  Καλούμε την κυβέρνηση, αλλά και όλους τους κοινωνικούς 
εταίρους, να εμπλακούν σε έναν ειλικρινή και ουσιαστικό διάλογο για το μείζον αυτό 
θέμα.  Πρέπει όλοι να αναλάβουμε τις ευθύνες μας και να δώσουμε επιτέλους 
ιδιαίτερη βαρύτητα στο αυξανόμενο πρόβλημα της ανεργίας, έτσι ώστε να 
δημιουργηθούν περισσότερες ευκαιρίες για τους νέους επιστήμονες και το ανενεργό 
εργατικό δυναμικό.  

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Η ανεργία είναι μια από τις δεινότερες καταστάσεις στις οποίες μπορεί να 
περιέλθει ο άνθρωπος, εάν δεν έχει άλλους πόρους διαβίωσης εκτός από την εργασία 
του.  Σύμφωνα και με πολιτικό επιστήμονα, του οποίου αξίζει να συμμεριστούμε την 
άποψη, «η εργασία είναι αξία και χώρος δικαίωσης της προσωπικότητας του 
ανθρώπου και όχι εμπόρευμα».  Ήρθε λοιπόν η ώρα των πράξεων και των 
θαρραλέων αποφάσεων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 
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 Ο συνάδελφος Αντρέας Φακοντής είναι ο επόμενος ομιλητής.  Και θα κλείσει τη 
συζήτηση εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ακολούθως ο κ. Στυλιανίδης. 

 Όχι;  Απεχώρησε; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Απλώς, κυρία Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έχουν μιλήσει σχεδόν όλοι οι εκ Πάφου βουλευτές.  Έμειναν οι Παφίτες που 
εκλέγονται εκτός επαρχίας, της διασποράς δηλαδή.  Αν έχουμε όρεξη, να κάμουμε τζι 
εμείς καμιάν ομιλία. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, συνάδελφοι... 

 Κύριε Φακοντή, έχετε το λόγο. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Λίγες μέρες μετά την κορυφαία επέτειο της ταξικής πάλης των εργαζομένων, 
συζητούμε εδώ, στην ολομέλεια της Βουλής, το πρόβλημα της ανεργίας στον τόπο 
μας.  Η φετινή Εργατική Πρωτομαγιά βρήκε τους εργαζόμενους σε όλο τον κόσμο 
αντιμέτωπους με τις συνέπειες της τεράστιας οικονομικής κρίσης, η οποία 
αποδεικνύεται πιο βαθιά, πιο εκτεταμένη και μακρόχρονη, από εκείνη που όλοι 
υπολόγιζαν.  Την πιο σκληρή έκφραση της παγκόσμιας κρίσης αποτελεί η υψηλή 
ανεργία που αντιμετωπίζουν σήμερα οι κοινωνίες όλου του κόσμου. 

 Η Κύπρος, παρά τις εμφανείς επιπτώσεις, συγκαταλέγεται στις χώρες που 
επηρεάστηκαν συγκριτικά σε μικρότερο βαθμό.  Αυτό οφείλεται κύρια στο γεγονός ότι 
διαχρονικά δεν επιτρέψαμε ως αριστερά με τους αγώνες μας στο νεοφιλελευθερισμό 
να διαβρώσει τη συνοχή της κυπριακής κοινωνίας.  Ως ΑΚΕΛ σταθήκαμε ανάχωμα 
στις επιβουλές των νεοσυντηρητικών δυνάμεων και του κεφαλαίου για 
φιλελευθεροποίηση των πάντων. 

 Το 2009 ήταν μια ιδιαίτερα δύσκολη χρονιά για την κυπριακή οικονομία.  Η 
οικονομική κρίση επέσπευσε και έβγαλε στην επιφάνεια τα διαχρονικά διαρθρωτικά 
προβλήματα της οικονομίας μας, τα οποία όλοι μας πρέπει να αντιληφθούμε και να 
εκτιμήσουμε σωστά, ώστε μέσα από συναίνεση να ληφθούν τα κατάλληλα μέτρα για 
επίλυσή τους. 

 Η κυβέρνηση και δη το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
έχοντας ως κεντρικούς άξονες των ενεργειών του τη στήριξη της απασχόλησης και την 
ελαχιστοποίηση των επιπτώσεων της κρίσης, αναπροσάρμοσε τους στόχους και τις 
προτεραιότητές του, δίνοντας ταυτόχρονα έμφαση στη στήριξη των ευάλωτων 
ομάδων του πληθυσμού μας. 
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 ∆υστυχώς, παρά τα σωστά, έγκαιρα και στοχευμένα οικονομικά μέτρα ύψους 
€500 εκατομ. που πήρε η κυβέρνηση, το 2009 λόγω της οικονομικής κρίσης 
σημειώθηκε αρνητικός ρυθμός ανάπτυξης, αφού η οικονομία της Κύπρου πλήγηκε 
κύρια και ετεροχρονισμένα στους δύο ζωτικούς τομείς, τον κατασκευαστικό και τον 
τουριστικό τομέα. 

 Οι άνευ προηγουμένου μειωμένοι ρυθμοί ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
και παγκόσμια από το 2008, απόρροια της οικονομικής κρίσης και της κρίσης του 
καπιταλιστικού συστήματος, αντικατοπτρίζονται στην αυξημένη ανεργία.  Παρά το 
γεγονός ότι η Κύπρος βρίσκεται ανάμεσα στις πέντε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
με τα καλύτερα αποτελέσματα τόσο στο ρυθμό ανάπτυξης όσο και στην ανεργία, οι 
επιπτώσεις των μειωμένων ρυθμών ανάπτυξης της οικονομίας μας είχαν ως 
αποτέλεσμα την αύξηση της ανεργίας. 

 Ο μέσος όρος ανεργίας στην Κύπρο το 2009 ήταν 5,3%, ενώ ο ρυθμός 
ανάπτυξης ήταν στο -1,7%.  Το μήνα Μάρτιο του 2010 η ανεργία στην Κύπρο έφθασε 
το 6,7%, ενώ ο μέσος όρος στην Ευρωζώνη ανήλθε στο 10%.  Στην Κύπρο οι 
εγγεγραμμένοι άνεργοι, σύμφωνα πάντοτε με τη Στατιστική Υπηρεσία, στο τέλος 
Μαρτίου του 2010 ανέρχονταν στα 24 336 πρόσωπα από 16 806 τον αντίστοιχο μήνα 
του 2009.  Από το σύνολο των ανέργων οι 5 920, το 24% δηλαδή, ήταν Ευρωπαίοι 
πολίτες.  Η αύξηση αυτή εντοπίζεται κατά κύριο λόγο στους τομείς των υπηρεσιών, 
των κατασκευών και των ξενοδοχείων/εστιατορίων. 

 Ακούμε πολύ συχνά, αγαπητοί συνάδελφοι, και από αυτό ακόμη το βήμα να 
γίνεται σύγκριση των σημερινών ποσοστών ανεργίας με τα ποσοστά ανεργίας πριν 
τρία ή τέσσερα χρόνια.  Μια σύγκριση η οποία δεν έχει λογική βάση, αφού 
συγκρίνονται δύο ανόμοιες περίοδοι.  Συγκρίνουν το σήμερα, που επικρατεί μια 
ανώμαλη κατάσταση, λόγω των προβλημάτων που επισώρευσε στην οικονομία μας η 
παγκόσμια οικονομική κρίση, με μια περίοδο ομαλότητας, πλήρους απασχόλησης και 
υψηλών ρυθμών ανάπτυξης, πράγμα που είναι και άδικο και επιστημονικά 
λανθασμένο. 

 Αν θέλουμε λοιπόν να κάνουμε σύγκριση, ας δούμε τι συμβαίνει σήμερα στις 
υπόλοιπες χώρες.  Σήμερα οι εργαζόμενοι ανά το παγκόσμιο βιώνουν με το χειρότερο 
τρόπο τις συνέπειες της οικονομικής κρίσης.  Παρ’ όλο που δόθηκαν εκατομμύρια από 
τους κρατικούς προϋπολογισμούς, για να σωθούν οι οικονομικοί κολοσσοί, οι 
εργαζόμενοι εξακολουθούν να ζουν στη φτώχεια, την ανεργία και την εξαθλίωση.  
Συγκεκριμένα, στις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής όπου το ποσοστό της ανεργίας 
ανέρχεται στο 9,7% τουλάχιστον τριάντα οκτώ εκατομ. άνθρωποι ζουν με κουπόνια 
σίτισης.  Στην Ισπανία η ανεργία έσπασε κάθε προηγούμενο ρεκόρ φθάνοντας στο 
19,1%.  Στην Πορτογαλία και τη Γαλλία η ανεργία ξεπέρασε το 10%, ενώ στην 
Ιρλανδία έφθασε στο 13,2%.  Στην Ελλάδα, η οποία οδηγήθηκε ένα βήμα πριν από 
την κατάρρευση, η ανεργία ανέρχεται στο 10,2%.  Σε όλα αυτά... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, με την άδεια του ομιλητή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εάν τη δώσει. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εάν την έχω. 

 Με έχει προκαλέσει ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστερά και 
νομίζω ότι οφείλω μία απάντηση, διότι ήταν επί προσωπικού επιπέδου.   
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 Ευτυχώς, που ήταν τζιαι οι Αμερικάνοι να κάμουν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εμείς εν ακούσαμε τι σας είπε βέβαια, κύριε Νεοφύτου, για να αντιληφθούμε αν 
ήταν πράγματι... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μου λέει:  «Μόλις άκουσες για τους φίλους σου τους Αμερικάνους, εν άντεξες 
τζιαι έδωκες έξω».  Ε, απλώς να του υπενθυμίσω ότι, αν δεν ήταν οι Αμερικάνοι 
εργαζόμενοι να ξεσηκωθούν στο Σικάγο, δε θα γιορτάζαμε Εργατική Πρωτομαγιά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έχετε δίκαιο.  Ήταν η μεγάλη καταπίεση.  Έχετε δίκαιο.  Εκεί ήταν η μεγάλη 
καταπίεση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μη αντέχοντας την πολιτική που ασκούσε η τότε κυβέρνηση της Αμερικής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Εγώ ενόμισα, κυρία Πρόεδρε, ότι, που του είπε οι φίλοι του οι Αμερικάνοι, θα 
του έλεγε «η κουφή να τους φιλήσει»! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Νομίζω ότι μπορούμε να συνεχίσουμε. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Σε όλα αυτά προστίθενται οι περικοπές στις κοινωνικές παροχές και στις 
δημόσιες δαπάνες, η περιστολή βασικών εργατικών κατακτήσεων και η στυγνή 
φορολογική πολιτική, κάτι που η δική μας κυβέρνηση, η κυβέρνηση ∆ημήτρη 
Χριστόφια, δεν επέλεξε να κάνει. 

 Για την Κύπρο θετικό είναι ακόμα το γεγονός ότι τους τελευταίους τρεις μήνες 
υπάρχει μια τάση σταθεροποίησης της ανεργίας, παρά το γεγονός ότι 
αντιμετωπίζουμε ως κράτος μεταχρονολογημένα τις επιπτώσεις της κρίσης.  Είναι 
επίσης ενθαρρυντικό στοιχείο το γεγονός ότι στην Κύπρο δεν αντιμετωπίζουμε 
μακρόχρονη ανεργία, η οποία είναι και η πιο σκληρή και δύσκολη μορφή.  Αξίζει να 
σημειωθεί ότι, σύμφωνα πάντοτε με τα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας, το 82% 
των ανέργων δεν παραμένουν άνεργοι πάνω από έξι μήνες. 

 Μέσα από τα στοιχεία αυτά φαίνεται ξεκάθαρα ότι τόσο η κυβέρνηση όσο και το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενήργησαν έγκαιρα και 
αποφασιστικά προς τη σωστή κατεύθυνση.  Σε αντίθεση με άλλες ευρωπαϊκές χώρες 
που ακολούθησαν φοροεισπρακτικές και αντιλαϊκές πολιτικές, η κυβέρνηση ∆ημήτρη 
Χριστόφια με τη σωστή διαβούλευση, τη στήριξη των κοινωνικών εταίρων και την 
έγκριση της Ευρωπαϊκής Ένωσης προώθησε μέτρα που θεωρούμε ότι συνέβαλαν 
στην αναχαίτιση και στη συγκράτηση της ανεργίας, στην ενίσχυση της οικονομίας και 
στην ανάπτυξη.  Αν δε λαμβάνονταν τα σωστά αυτά μέτρα, η οικονομία της Κύπρου 
θα βρισκόταν σε πολύ πιο δύσκολη κατάσταση, ενώ η ανεργία θα ήταν σημαντικά 
υψηλότερη. 

 Κυρία Πρόεδρε,  
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 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η ολοκληρωμένη απάντηση στην ανεργία μπορεί να δοθεί μόνο μέσα από την 
ανάκαμψη της οικονομίας, που σημαίνει ανάπτυξη, επενδύσεις και δημιουργία νέων 
θέσεων εργασίας.  ∆υστυχώς, από αυτό εδώ το βήμα και σήμερα, αλλά και πριν δυο 
βδομάδες ακούσαμε να ασκείται μια ισοπεδωτική, άδικη κριτική προς την κυβέρνηση 
για το υψηλό ποσοστό ανεργίας, ότι τάχα τίποτε δεν έκανε για ανατροπή αυτής της 
κατάστασης. 

 Ως ΑΚΕΛ πιστεύουμε ότι η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια έλαβε πολλά μέτρα 
για αντιμετώπιση των επιπτώσεων της κρίσης με πακέτα οικονομικής στήριξης που 
ξεπερνούν τα €500 εκατομ., καθώς και την εξαγγελία και έναρξη υλοποίησης 
σημαντικών προγραμμάτων για αντιμετώπιση της ανεργίας. 

 Ως ΑΚΕΛ στηρίζουμε την κυβέρνηση στην προσπάθεια εφαρμογής του 
φιλολαϊκού και αναπτυξιακού της προγράμματος και εργαζόμαστε μαζί της 
δημιουργικά, για να ελαχιστοποιηθούν οι επιπτώσεις της κρίσης πάνω στην οικονομία 
και το βιοτικό επίπεδο του λαού μας.  Είναι με ικανοποίηση που παρατηρούμε ότι η 
κυβέρνηση αντιμετωπίζει με τρόπο ισορροπημένο τα προβλήματα που συσσωρεύει η 
κρίση, εφαρμόζοντας σταθερά ανθρωποκεντρική πολιτική, με κοινωνικό χαρακτήρα.  
Ως ΑΚΕΛ είμαστε ικανοποιημένοι από τη φιλοσοφία των μέτρων που έχει περιλάβει η 
κυβέρνηση στο πρόγραμμα σταθερότητας που υπέβαλε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
αφού τα μέτρα αυτά στηρίζονται στη φιλοσοφία ότι σε καμιά περίπτωση δεν πρέπει να 
επωμισθούν το βάρος και τις συνέπειες του προβλήματος οι εργαζόμενοι και οι απλοί 
άνθρωποι. 

 Ειδικότερα, όσον αφορά στην ανάπτυξη, η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια 
επενδύει σ’ αυτό τον τομέα.  Με λύπη μου παρατήρησα συναδέλφους να 
προσπαθούν να “σκοτώσουν” τις σημαντικές επιτυχίες της κυβέρνησης και να 
λαϊκίζουν, λέγοντας ότι κανένα αναπτυξιακό έργο δεν προωθείται και ότι η κυβέρνηση 
παραμένει στο “θα”.  Η ανεργία και η ανάπτυξη όμως, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν 
αντιμετωπίζονται με συνθήματα λαϊκισμού ή κριτική.  Αντιμετωπίζονται με σωστό 
στρατηγικό σχεδιασμό μέσα από την κατάθεση συγκεκριμένων προτάσεων, σύνεση 
και συνεργασία. 

 Τα τελευταία δύο χρόνια η κυβέρνηση έχει επιτελέσει ένα σημαντικό 
αναπτυξιακό έργο.  Έγιναν και γίνονται έργα μικρά και μεγάλα σε όλες τις επαρχίες, 
όπως δρόμοι, σχολικά κτίρια, διαμόρφωση χώρων και πλατειών σε κοινότητες, 
πολεοδομικά έργα, αντικατάσταση υδρευτικών συστημάτων, αποχετευτικά συστήματα 
και πολλά άλλα έργα. 

 Πολλοί σημαντικοί οδικοί άξονες έχουν ήδη αρχίσει να κατασκευάζονται, ενώ 
ταυτόχρονα προωθούνται με ταχείς ρυθμούς μεγάλα έργα, όπως είναι οι 
αυτοκινητόδρομοι, οι μαρίνες Λεμεσού, Λάρνακας, Αγίας Νάπας και Πάφου, τα 
γήπεδα γκολφ κ.ά.  Σημαντική είναι επίσης η απόφαση της κυβέρνησης για διάθεση 
€200 εκατομ. για στεγαστικά προγράμματα με ευνοϊκούς όρους σε χαμηλά αμειβόμενα 
νέα ζευγάρια, μια ενέργεια τόνωσης της κατασκευαστικής βιομηχανίας. 

 Επίσης, έχει ολοκληρωθεί η πλήρης υλοποίηση των έργων που 
χρηματοδοτήθηκαν από τα ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης με 100% απορρόφηση 
των €113,5 εκατομ. και έχει ενεργοποιηθεί ο προϋπολογισμός για τα προγράμματα 
της νέας περιόδου που λήγει το 2013 και περιλαμβάνει έργα €1 δις. 

 Παράλληλα, γίνεται μια προσπάθεια προσέλκυσης νέων επενδύσεων τόσο από 
το εσωτερικό όσο και από το εξωτερικό, όπως είναι η συμφωνία με το Κατάρ.  Αξίζει 
να σημειωθεί ότι η αρχική συμφωνία με το Κατάρ προνοεί επένδυση ύψους €200 
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εκατομ., με προοπτικές οι επενδύσεις από τη χώρα αυτή να ξεπεράσουν τα €2 δις.  Η 
συμφωνία αυτή αποδεικνύει και την εμπιστοσύνη των ξένων επενδυτών προς την 
οικονομία της Κύπρου, πράγμα που θα ενθαρρύνει και άλλους ξένους επενδυτές να 
επενδύσουν στον τόπο μας.  Επιπρόσθετα, δημιουργεί προοπτικές για νέες θέσεις 
εργασίας και αύξηση των εσόδων του κράτους από εισπράξεις του ΦΠΑ μέσω των 
μεταβιβαστικών τελών και τη μελλοντική πώληση των διαμερισμάτων.  Η επιτυχία 
αυτή παίρνει μεγαλύτερες διαστάσεις, αν λάβουμε υπόψη τα εμπόδια και τις δυσκολίες 
που κάποιοι επιχείρησαν και συνεχίζουν ακόμη να προτάσσουν, για να “σκοτώσουν” 
αυτή τη συμφωνία. 

 Όλα αυτά τα έργα και πολλά άλλα θα τονώσουν σε σημαντικό βαθμό την 
οικονομική δραστηριότητα και θα δημιουργήσουν πολλές θέσεις εργασίας με 
αλυσιδωτές θετικές επιδράσεις στην οικονομία. 

 Επίσης, πέραν του σημαντικού αναπτυξιακού έργου που επιτελείται μέσα από 
συζήτηση και έγκριση από τους κοινωνικούς εταίρους, ετοιμάστηκαν και 
εφαρμόστηκαν  αρκετά σχέδια για στήριξη της απασχόλησης και μείωση της ανεργίας 
συνολικού ύψους €25 εκατομ.  Μερικά από αυτά είναι: 

1. Κατάρτιση, αντί απόλυση, για εργαζομένους. 

2. Έκτακτο σχέδιο επιμόρφωσης ανέργων. 

3. Ταχύρρυθμα προγράμματα αρχικής κατάρτισης ανέργων και νεοεισερχομένων 
στην αγορά εργασίας. 

4. Νέο έκτακτο σχέδιο στήριξης της απασχόλησης με εξατομικευμένη κατάρτιση 
ανέργων στις επιχειρήσεις. 

5. Τοποθέτηση και κατάρτιση ανέργων αποφοίτων τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. 

6. Έκτακτο σχέδιο παροχής κινήτρων για την εργοδότηση ανέργων. 

7. Νέο έκτακτο σχέδιο επιχορήγησης επιχειρήσεων για ενίσχυση της 
απασχόλησης. 

 Από τα σχέδια αυτά υπολογίζεται ότι πέραν των 15 000 ατόμων διαφόρων 
ηλικιών και μορφωτικού επιπέδου, άνεργοι και νέοι, έτυχαν κατάρτισης ή εξασφάλισης 
θέσης εργασίας μέχρι σήμερα. 

 Εξίσου σημαντικά είναι και μερικά άλλα μέτρα και πολιτικές που λαμβάνονται 
για στήριξη της απασχόλησης και μείωση της ανεργίας, όπως η εκστρατεία για πάταξη 
της παράνομης και αδήλωτης εργασίας. 

 Τέθηκε πάνω σε νέα βάση η πολιτική επιθεώρησης για πάταξη της παράνομης 
και αδήλωτης εργασίας με τη λειτουργία των μικτών κλιμακίων επιθεώρησης.  Από τον 
Απρίλιο του 2009 μέχρι το Φεβρουάριο του 2010 πραγματοποιήθηκαν έλεγχοι σε 3 
107 επιχειρήσεις, όπου απασχολούνται 10 338 εργοδοτούμενοι, από τους οποίους το 
24,09% ήταν αδήλωτοι.  Από το σύνολο των εργοδοτουμένων ποσοστό 11% ήταν 
από τρίτες χώρες με την πλειοψηφία αυτών να εργοδοτούνται παράνομα.  Πρόσθετα, 
οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων πραγματοποίησαν το 2009 12 000 και πλέον 
επιθεωρήσεις.  Έχει αποφασιστεί επέκταση των επιθεωρήσεων τα απογεύματα με 
τρία πρόσθετα κλιμάκια και ένταξη στην επιθεώρηση του νόμου για την ισότητα της 
μεταχείρισης στην απασχόληση. 

 Η αναβαθμισμένη εκστρατεία που εισήγαγε η κυβέρνηση απέδωσε καρπούς, 
με αποτέλεσμα να μειωθεί τόσο η παράνομη όσο και η αδήλωτη εργασία.  Ως ΑΚΕΛ 
καλούμε την κυβέρνηση να συνεχίσει και να εντείνει την προσπάθειά της για 
αντιμετώπιση της κοινωνικής αυτής μάστιγας. 
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 Ιδιαίτερη σημασία και προσοχή αποδίδει επίσης η κυβέρνηση στην ένταξη στην 
αγορά εργασίας ατόμων που συγκαταλέγονται στις ευάλωτες ομάδες και 
αντιμετωπίζουν ιδιάζουσες δυσκολίες στην πρόσβαση στην απασχόληση.  Με 
αξιοποίηση πόρων από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο προωθούνται οι ακόλουθες 
δράσεις: 

1. Σχέδιο παροχής κινήτρων για πρόσληψη ατόμων που ανήκουν στις ευπαθείς 
κοινωνικές ομάδες με προϋπολογισμό €3 εκατομ. 

2. Σχέδιο χορήγησης για ένταξη στην απασχόληση αδρανούντος γυναικείου 
εργατικού προσωπικού, ατόμων μεγάλης ηλικίας που δυσκολεύονται να βρουν 
απασχόληση και άλλων με συνολικό προϋπολογισμό €3 εκατομ. 

3. Σχέδιο παροχής κινήτρων για πρόσληψη ατόμων με αναπηρία με 
προϋπολογισμό €1 εκατομ. 

 Αξιοποιήθηκε επίσης το διάταγμα για τον κατώτατο μισθό, για να στηριχθούν οι 
εργαζόμενοι, ιδιαίτερα οι νέοι, που είναι ιδιαίτερα ευάλωτοι λόγω των συνθηκών και 
των όρων απασχόλησής τους.  Ο κατώτατος μισθός αυξήθηκε τα τελευταία δύο 
χρόνια πέραν του 12%.  Σήμερα ο μισθός πρόσληψης για τα επαγγέλματα που 
καλύπτει ο κατώτατος μισθός είναι €835 και μετά από εξάμηνη υπηρεσία στον ίδιο 
εργοδότη ανέρχεται στα €887. 

 Υπήρξε επέκταση του ωραρίου λειτουργίας και των ωρών εξυπηρέτησης των 
ανέργων από τις υπηρεσίες του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, 

 Τα μέτρα στήριξης της οικονομίας που λαμβάνονται στην Κύπρο δεν είναι 
μονόπλευρα.  Η κυβέρνηση δεν κατέφυγε στην εύκολη λύση, δηλαδή στον περιορισμό 
των κοινωνικών παροχών, στην αύξηση των φορολογιών, στη συρρίκνωση των 
συντάξεων, όπως πολλές άλλες χώρες.  Αντίθετα, η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια 
στρέφει την προσοχή και την προσπάθειά της στην εξυγίανση της οικονομίας της 
χώρας, στην πάταξη της φοροδιαφυγής, στον περιορισμό των κρατικών δαπανών, 
στην εισαγωγή της πολεοδομικής αμνηστίας, ενώ παράλληλα διεξάγει συζήτηση αν 
χρειάζεται να εξευρεθούν και νέες πηγές εσόδων για το κράτος, όπως π.χ. ο 
εκσυγχρονισμός του τρόπου επιβολής της φορολογίας ακίνητης ιδιοκτησίας. 

 Από τούτο το βήμα ακούσαμε συνάδελφο να λέει πριν λίγες μέρες ότι αυτή η 
κυβέρνηση “σκοτώνει το επιχειρείν” μέσα από την κατάθεση νομοσχεδίων για τη 
φοροδιαφυγή.  Ουδέν αναληθέστερον τούτου.  Η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια δεν 
επιδίωξε ποτέ να πλήξει την επιχειρηματική δραστηριότητα, αλλά στόχος της ήταν και 
παραμένει η πάταξη της φοροδιαφυγής.  Μήπως η αναφορά αυτή του αγαπητού 
συνάδελφου είναι προπομπός μηνυμάτων ότι κάποιοι θα επιχειρήσουν να 
“σκοτώσουν” τα νομοσχέδια που κατέθεσε η κυβέρνηση για πάταξη της διαχρονικής 
γάγγραινας που ακούει στο όνομα “φοροδιαφυγή”, απλά για να βολέψουν κάποιους;  
Ως ΑΚΕΛ στηρίζουμε τα μέτρα που προωθεί η κυβέρνηση και που στοχεύουν στην 
πάταξη της φοροδιαφυγής, γιατί για μας η πάταξη της φοροδιαφυγής είναι πρώτιστα 
ζήτημα κοινωνικής δικαιοσύνης και αλληλεγγύης και η αποφασιστική αντιμετώπισή της 
αποτελεί ουσιώδες μέτρο κοινωνικής πολιτικής. 

 Αναφορά έγινε από κάποιους συναδέλφους και για σύνδεση του εκπαιδευτικού 
συστήματος με την αγορά εργασίας, ώστε να μην παράγουμε άνεργους επιστήμονες.  
Είναι μια σωστή επισήμανση που ως ΑΚΕΛ την επικροτούμε.  Η κυβέρνηση ∆ημήτρη 
Χριστόφια καταβάλλει προσπάθεια για αναβάθμιση του θεσμού του επαγγελματικού 
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προσανατολισμού και της επαγγελματικής αγωγής των νέων.  Θεωρούμε ότι η 
προσπάθεια αυτή είναι σωστή και πρέπει ο θεσμός αυτός να πάρει τις σωστές 
διαστάσεις ως ένας θεσμός χρήσιμος και καθοριστικός στην πληροφόρηση και 
επαγγελματική επιλογή των νέων.  Χρειάζεται μεγαλύτερη σύνδεση του εκπαιδευτικού 
μας συστήματος με τις ανάγκες της οικονομίας. 

 Επίσης, πιστεύουμε ότι θα πρέπει να γίνει άμεσα έρευνα της αγοράς εργασίας, 
πρέπει επιτέλους να καταγραφούν οι ελλείψεις και οι πλεονασμοί, ώστε να 
καθοδηγείται ο κόσμος και ιδιαίτερα οι νέοι μας στις πιο σωστές επιλογές, για να 
μπορούν ευκολότερα να εξασφαλίζουν εργασία.   

 Συνάδελφος της Ε∆ΕΚ είχε δηλώσει την προηγούμενη βδομάδα από τούτο το 
βήμα ότι δεν είναι λαϊκιστής ή καλύτερα το κόμμα του δε συμπεριφέρεται λαϊκίστικα.  
∆ιερωτώμαι πραγματικά τι είναι αυτό που ώθησε το συνάδελφο να προβεί σε τέτοια 
δήλωση.  Στη συνέχεια συγκεκριμένος συνάδελφος άσκησε κριτική, γιατί τάχα η 
κυβέρνηση δε λαμβάνει μέτρα για εργοδότηση πρώτιστα Κυπρίων εργαζομένων, 
αφήνοντας έτσι τις μεγάλες εταιρείες να εργοδοτούν αλλοδαπούς.  Αυτή η αναφορά 
δεν είναι το ολιγότερο λαϊκίστικη;  ∆ε γνωρίζει ο συνάδελφος ότι δεν μπορούν να 
γίνονται διακρίσεις μεταξύ Κυπρίων και Ευρωπαίων εργαζομένων;  Σήμερα που ένας 
μεγάλος αριθμός κοινοτικών εργαζομένων βρίσκονται ήδη στην Κύπρο και εργάζονται 
θυμήθηκαν ότι πρέπει να ληφθούν μέτρα;  Τι πρέπει να κάνουμε;  Να τους διώξουμε, 
όπως αναφέρουν κάποιοι, ή να τους προστατεύσουμε;   

 Αναπόφευκτα, μέσα από την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η 
ελευθερία διακίνησης έχει τις επιδράσεις της στα εργασιακά μας δεδομένα.  Αυτή 
όμως η πραγματικότητα είναι που καθιστά ακόμα περισσότερο σημαντική την ανάγκη 
να διασφαλίσουμε ως βασική αρχή ότι όλοι οι εργαζόμενοι στον τόπο μας, 
ανεξαρτήτως εθνικότητας και χώρας προέλευσης, θα εργάζονται με τους ίδιους όρους 
εργασίας, όπως αυτοί προβλέπονται μέσα από τις συλλογικές συμβάσεις και την 
εργατική νομοθεσία.  Μόνο έτσι θα καταφέρουμε να εμποδίσουμε τον αθέμιτο 
ανταγωνισμό και την υπόσκαψη των εργασιακών σχέσεων με τη χρησιμοποίηση από 
τους εργοδότες ξένων εργαζομένων ως φτηνής εργατικής δύναμης. 

 Είναι επίσης το ολιγότερο σχήμα οξύμωρο να ακούμε βουλευτές του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, το κόμμα των οποίων υπερασπίστηκε έντονα και άκριτα 
τις νεοφιλελεύθερες συνταγές και επιδίωξε να τις επιβάλει την περίοδο που 
κυβερνούσε και το οποίο συνεχίζει να επιμένει στη μεταφορά και αντιγραφή του 
νεοφιλελεύθερου μοντέλου και στην Κύπρο, να παρουσιάζονται σήμερα με λαϊκίστικη 
ρητορική και να επιρρίπτουν ευθύνες στην κυβέρνηση ότι δεν παίρνει μέτρα, για να 
προστατέψει τους εργαζόμενους.  Ο λαός γνωρίζει πως, αν υλοποιούνταν οι 
νεοφιλελεύθερες πολιτικές που χρόνια πλασάρει ο ∆ΗΣΥ, αν δεν υπήρχε η αντίσταση 
των εργαζομένων με το ΑΚΕΛ επικεφαλής ενάντια στις ιδιωτικοποιήσεις των 
οργανισμών κοινής ωφέλειας, ενάντια στο κουτσούρεμα ή κατάργηση της ΑΤΑ, 
ενάντια στην επέκταση των ορίων αφυπηρέτησης στον ιδιωτικό τομέα -στο δημόσιο το 
πέτυχαν με τη στήριξη και άλλων κομμάτων- και στην επένδυση των αποθεματικών 
του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο χρηματιστήριο, σήμερα θα βρισκόμασταν 
στην ίδια και χειρότερη μοίρα από εκείνες τις χώρες εντός και εκτός Ευρωπαϊκής 
Ένωσης όπου οι εργαζόμενοι απολύονται μαζικά, τα ασφαλιστικά ταμεία καταρρέουν, 
πολλοί απλοί άνθρωποι βρίσκονται αντιμέτωποι με την εξαθλίωση και οι οικονομίες 
των χωρών τους βρίσκονται στο χείλος της καταστροφής. 

 Κάποιος άλλος συνάδελφος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού έκανε ειδική 
αναφορά στο γεγονός ότι το ποσοστό ανεργίας στους νέους κάτω των είκοσι πέντε 
ετών ξεπέρασε το 14% και άσκησε έντονη κριτική, χωρίς φυσικά να προτείνει λύσεις.  
Ξεχνά μήπως ότι το κόμμα του είναι υπέρμαχος της αύξησης του ορίου 
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αφυπηρέτησης στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, αλλά και στον ιδιωτικό τομέα, θέση που 
οδηγεί στην αύξηση της ανεργίας ανάμεσα στους νέους και κλείνει κάθε δυνατότητα 
δημιουργίας νέων θέσεων εργασίας οι οποίες θα μπορούσαν να πληρωθούν από 
νέους ανθρώπους;  Σε αντίθεση με το ΑΚΕΛ και την κυβέρνηση που προασπίζονται 
αποφασιστικά και εναντιώνονται σε κάθε σκέψη ή πρόταση για αύξηση του ορίου 
αφυπηρέτησης, διότι οι πρώτοι που θα πληγούν θα είναι οι νέοι και τα παιδιά μας. 

 Με όλα αυτά που ακούμε καθημερινά, καλούμε το λαό μας να διερωτηθεί τι θα 
συνέβαινε, αν σήμερα στη διακυβέρνηση του τόπου βρισκόταν ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός.  Πόσο θα νοιαζόταν για τα συμφέροντα του απλού εργαζόμενου;  Σε 
ποιο διψήφιο αριθμό θα ήταν η ανεργία και σε τι κατάσταση θα ήταν το βιοτικό 
επίπεδο των ευάλωτων ομάδων, των συνταξιούχων και των χαμηλών και μεσαίων 
εισοδηματικών στρωμάτων του λαού μας;  

 Ευτυχώς για τους εργαζόμενους και το λαό μας στη διακυβέρνηση του τόπου 
βρίσκεται μια φιλολαϊκή, προοδευτική κυβέρνηση η οποία έχει στο επίκεντρο της 
προσοχής της τον απλό άνθρωπο και τις ανάγκες του. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως ΑΚΕΛ δηλώνουμε ξεκάθαρα ότι στηρίζουμε την κυβέρνηση ∆ημήτρη 
Χριστόφια στην προσπάθεια υλοποίησης του φιλολαϊκού και αναπτυξιακού της 
προγράμματος.  Στηρίζουμε ανεπιφύλακτα την ανθρωποκεντρική πολιτική που 
εφαρμόζει για αντιμετώπιση των διαρθρωτικών, αλλά και των άλλων προβλημάτων 
που έχει συσσωρεύσει η κρίση πάνω στην οικονομία και το βιοτικό επίπεδο του λαού 
μας.  Αγωνιζόμαστε ενάντια στην εκμετάλλευση για υπεράσπιση των εργατικών 
δικαιωμάτων, για τη μη θυματοποίηση των εργαζομένων στο όνομα της κρίσης.  
Καμιά άλλη πολιτική δύναμη σ’ αυτό τον τόπο δεν πρόσφερε τόσα πολλά στους 
εργαζόμενους όσο το ΑΚΕΛ.  Από την ίδρυσή του το ΑΚΕΛ νοιάζεται και εργάζεται για 
τη βελτίωση της ποιότητας της ζωής των εργαζομένων.  Όλες οι κατακτήσεις των 
εργαζομένων φέρουν την ανεξίτηλη σφραγίδα του ΑΚΕΛ και της ΠΕΟ, γι’ αυτό και δεν 
μπορούμε παρά να δηλώσουμε την απερίφραστη βούλησή μας για συνέχιση του 
αγώνα μας για υπεράσπιση των εργατικών δικαιωμάτων και για καλυτέρευση της 
θέσης των Κυπρίων εργαζομένων στην κοινωνία μας. 

 Επιβάλλεται όμως όπως, στην κρίσιμη τούτη φάση που περνά ο τόπος μας, 
συμβάλουμε όλοι με προτάσεις και εισηγήσεις στην εξυγίανση και ανάκαμψη της 
οικονομίας.  Τώρα είναι η ώρα που όλοι πρέπει να αναλάβουμε τις ευθύνες που μας 
αναλογούν και όχι με προσχήματα κάποιοι να αναζητούν άλλοθι, για να αποφύγουν 
την ανάληψη ευθυνών, μηδενίζοντας κάθε προσπάθεια της κυβέρνησης.  Ελπίζουμε 
ότι στο τέλος θα παραμεριστούν οι όποιες πολιτικές σκοπιμότητες και το θέμα της 
οικονομίας θα αντιμετωπιστεί απ’ όλα τα κόμματα ως εθνική υπόθεση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, επειδή ο συνάδελφος του κ. Φακοντή από την Ε∆ΕΚ έχει 
όνομα και σίγουρα ο κ. Φακοντής αναφερόταν στο πρόσωπό μου, όταν έκανε την 
αναφορά, θέλω να πω… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν αναφέρθηκε στο όνομά σας πάντως! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ούτε υπήρχε… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Τι κάνει νιάου νιάου στα κεραμίδια;  Είπε:  «Συνάδελφος της Ε∆ΕΚ, ο οποίος 
μίλησε την προηγούμενη φορά».  Ε, δεν υπήρχε άλλος εκτός από εμένα, κυρία 
Πρόεδρε!  Άρα, όλοι αντιλήφθηκαν ότι αναφερόταν στο όνομά μου!  Απλά δεν είπε 
«Γιώργος Βαρνάβα».  Και θέλω να απαντήσω κάποια πράγματα.   

 Φαίνεται το ΑΚΕΛ ή ο συνάδελφος δεν παρακολουθεί τους αριθμούς της 
στατιστικής… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Συγγνώμη, κυρία Πρόεδρε, επί προσωπικού! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα.  Συγγνώμη…   

 Ναι, μα δεν ήταν επί προσωπικού.  ∆ε σας έθιξε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στη διαδικασία… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, επί προσωπικού! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Γελώντας) 

 Εντάξει, κύριε Κατσουρίδη.  Τώρα σας δίνω το λόγο.  Ναι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο δεν υπάρχει το περιθώριο απαντήσεων, εκτός πράγματι 
αν κάποιος προσβληθεί προσωπικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Επί προσωπικού! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Και δεν έχετε προσβληθεί. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επί προσωπικού, όταν απαντούμε, δεν επιχειρηματολογούμε πολιτικά· 
απαντούμε.  «Κατηγορήθηκα ως λαϊκιστής· δεν είμαι λαϊκιστής, διότι…», περίπου.  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Βαρνάβα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κατέθεσε πολιτικές…  Μα, δεν έχουμε αντιληφθεί, κύριε Βαρνάβα…  Συγγνώμη, 
να μην επαναλάβουμε…  Κύριε Βαρνάβα! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, αν μου εδίνατε μισό λεπτό, τότε θα τέλειωνε η ιστορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μισό λεπτό, αλλά δεν έχει ακουστεί, δεν έχει αντιληφθεί κανένας να σας έθιξε 
προσωπικά ο κ. Φακοντής, έστω και αν είναι σε εσάς που αναφερόταν. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, όταν και εφόσον… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είναι καθαρός ο κανονισμός, γιατί ελέχθηκε και προηγούμενα για το θέμα του 
κανονισμού.  Τον ξέρουμε τον κανονισμό.  Είναι Κεφάλαιο Τέταρτο, θα έπρεπε να 
είχατε προσβληθεί.  Είναι πάνω σε πολιτικές θέσεις που τοποθετήθηκε ο συνάδελφος 
και, λυπούμαι πολύ, δε θα σας δώσω το λόγο. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, όταν με χαρακτηρίζει λαϊκιστή… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆ε σας έθιξε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όταν με χαρακτηρίζει λαϊκιστή, δε με θίγει;  Συγγνώμη, σας παρακαλώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αναφέρθηκε σε θέσεις που έχετε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, όταν έχει διαστρεβλώσει την ομιλία μου και δεν είναι αυτά που 
είπα εγώ, αλλά αυτά αντελήφθη ο συνάδελφος, λέτε ότι δε με έχει θίξει;  Είπε 
πράγματα τα οποία δεν έχω πει στην ομιλία μου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν είναι προσωπική προσβολή, κύριε Βαρνάβα!   
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Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, είναι δικαίωμά σας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λυπούμαι! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Είναι δικαίωμά σας να δώσετε κάλυψη στο συνάδελφο του κόμματός σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι, δεν έδωσα κάλυψη και λυπούμαι πάρα πολύ.   

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ε, συγγνώμη, κυρία Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν έδωσα σε κανέναν από το ΑΚΕΛ… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ε, αν με αφήνατε δύο λεπτά απλά, τότε η όλη συζήτηση θα έληγε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, αλλά προηγουμένως μας είπαν κιόλας ότι δεν ξέρουμε τον κανονισμό λίγο-
πολύ, ενώ πάλι δεν υπήρχαν προσωπικές προσβολές. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Είναι δικαίωμά σας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι.  Λοιπόν, λυπούμαι, αλλά έτσι είναι το πράγμα.  Νομίζω ότι όλοι 
αντιλήφθηκαν ότι δεν υπήρχε προσωπική προσβολή. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Τζιαι εγώ εκατάλαβα ότι είπεν κάτι σπόντες για λλόου μου, αλλά εθεώρησά το 
τιμητικό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η σπόντα έν’ σπόντα!  Έχετέ το σύστημα, έννεν έτσι, κύριε Αβέρωφ; 

 Λοιπόν, αντιλαμβάνομαι ότι χαριτολογώντας είπετε ότι θα κλείσετε εσείς τη 
συζήτηση, κύριε Στυλιανίδη.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Και δεν έχετε ρίζες από την Πάφο, κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, όχι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ωραία!   
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(Γελώντας) 

 Για να μεν έχουν μονοπώλιο!  Λοιπόν. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Συνάδελφοι και συναδέλφισσες,  

 ∆ε θα σας ταλαιπωρήσω καθόλου.  Θέλω απλώς ένα λεπτό, πιστεύω, για να 
αιτιολογήσω το γιατί δε θα μιλήσω σ’ αυτό το Κεφάλαιο Τέταρτο σήμερα.  Το 
αποφάσισα βλέποντας και τα έδρανα, αλλά και τις κάμερες που δεν υπάρχουν και 
τους δημοσιογράφους που έχουν φύγει, οι πλείστοι.  Παίρνοντας ακόμη και ένα 
τηλέφωνο κάποιον ειδικό για το πόσοι παρακολουθούν το Κεφάλαιο Τέταρτο από το 
ραδιόφωνο, μου είπε ότι θεωρεί ότι δεν πρέπει να ’ναι πάνω από δέκα παγκυπρίως!  
Λοιπόν, με αυτά τα δεδομένα αυτή η στάση μου ας θεωρηθεί μία αυτοκριτική και μία 
διαμαρτυρία και ένα καμπανάκι προς όλους μας ότι πρέπει να αλλάξουμε το Κεφάλαιο 
Τέταρτο.  ∆εν μπορούμε να συνεχίσουμε έτσι!  Νομίζω ότι είναι θέμα στοιχειώδους 
αυτοσεβασμού!  Γι’ αυτό αποφάσισα την ομιλία μου να σας τη στείλω με το e-mail.  
Θα τη δώσω στη δημοσιότητα να τη διαβάσουν περισσότεροι.  ∆ηλαδή δεν μπορεί να 
δεχόμαστε αυτή την απαξίωση του θεσμικού δημόσιου διαλόγου.  Νομίζω ότι πρέπει 
να ’μαστε όλοι… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μα, οι περισσότεροι είναι. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, δε λέω για τους συναδέλφους.  Όχι, δεν είναι αυτός ο λόγος.  Εγώ λέω ότι 
φταίει το Κεφάλαιο Τέταρτο, η δομή του Κεφαλαίου Τετάρτου.  Άλλη φορά μπορεί να 
έλειπα εγώ για κάποιο λόγο.  ∆ε μέμφομαι συναδέλφους που έφυγαν, προς Θεού!  
∆εν είναι αυτή η κριτική μου· η κριτική μου και η αυτοκριτική μου έχουν σχέση με το ότι 
πρέπει να συζητήσουμε πλήρη ανατροπή της δόμησης του Κεφαλαίου Τετάρτου.  
Αλλιώς θα βγάζουμε δεκάρικους εδώ και δε θα μας ακούει κανείς!  Νομίζω ότι 
εκφράζω -θα ήθελα να πιστεύω- την πλειοψηφία της Βουλής και θέλω να θέσω ως 
βασικό θέμα στην επόμενη συνάντηση εκπροσώπων και αρχηγών κομμάτων να 
συζητηθεί κατά προτεραιότητα το Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Στυλιανίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να παρατηρήσω ότι μπορεί να είναι σωστά αυτά που 
λέει ο κ. Στυλιανίδης, ορθότερο όμως θα ήταν να διάβαζε τώρα την ομιλία του και τα 
σχόλια και την εισήγησή του να τα έκαμνε μετά, διότι, εκτός από εκείνους που 
απουσιάζουν, είναι και αυτοί που ευρίσκονται ακόμα στην αίθουσα!  Και άρα έναντί 
μας νομίζω αποτελούσε έμμεση απαξίωση της δικής μας παρουσίας! 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Ίσα ίσα, κύριε Αγγελίδη, σας σέβομαι περισσότερο. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Να προσθέσω και κάτι άλλο. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 
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 Να μη σας ταλαιπωρήσω! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Να προσθέσω και κάτι άλλο.  Πριν κάμποσες βδομάδες είχα εισηγηθεί εκείνος 
που φεύγει από την αίθουσα για λόγους προσωπικούς ή άλλους να δηλώνει ότι αυτή 
τη στιγμή αποχωρεί για συγκεκριμένο λόγο και να παίρνει και άδεια. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πάντως είναι καλά να σημειώσουμε για όσους το ακούουν ότι υπάρχει 
αναλόγως σήμερα ένας αριθμός.  Τουλάχιστον βλέπω ότι στα έδρανα του ΑΚΕΛ 
υπάρχουν πολλοί. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Μια διευκρίνιση, κυρία Πρόεδρε. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κατά την ομιλία του κ. Περδίκη ήταν… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα, εκατό τοις εκατό ο κ. Περδίκης! 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Θέλω να επαναλάβω στο συνάδελφο τον κ. Αγγελίδη, κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μα, έντζιε διαφώνησα, κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 …ότι σε καμία περίπτωση εγώ δε θεωρώ ότι φταιν οι συνάδελφοι που 
αποχώρησαν για οποιοδήποτε λόγο.  Είχα θέσει και άλλες φορές ένα θέμα αλλαγής 
της δομής της συζήτησης στο Κεφάλαιο ∆΄. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Το έχετε πράξει. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιότι αυτό είναι το πρόβλημα, δεν είναι θέμα το ότι φύγαν οι συνάδελφοι.  Και 
επαναλαμβάνω ότι ακριβώς περισσότερη ένδειξη σεβασμού σ’ αυτούς που έμειναν, 
που τους εκτιμώ ακόμα περισσότερο, είναι το ότι δεν τους ταλαιπωρώ με το να 
διαβάσω ακόμα μισή ώρα ομιλία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Νεοφύτου έχει ζητήσει το λόγο και μετά… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Η αναφορά στην απουσία των τηλεοράσεων και των δημοσιογράφων, εκεί ήταν 
το απαξιωτικό έναντι ημών που είμαστε παρόντες. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χρήστο Στυλιανίδη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λοιπόν, νομίζω ότι δεν πρέπει να συνεχίσουμε.  Εάν επιμένουν οι συνάδελφοι 
να τοποθετηθούν… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Υπάρχει και το θέμα της παρουσίας των συναδέλφων, κυρία Πρόεδρε.  Εγώ 
διερωτώμαι:  Αν η αίθουσα ήταν κατάμεστη, κύριε Στυλιανίδη, δε θα διαβάζατε την 
ομιλία σας;  Θα τη διαβάζατε!  Απλά παίζει ρόλο και η απουσία των συναδέλφων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, έχουμε θέσει ένα θέμα εξαρχής, το θέμα της δομής.  Και να 
είναι οι συνάδελφοι εδώ, συνήθως δεν παρακολουθούμε όλοι μας.  Να ’μαστε 
ειλικρινείς και να το πούμε καθαρά!  Υπάρχει πρόβλημα δομής της συζήτησης.  Εδώ 
είναι το πρόβλημα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Πρώτον, ο συνάδελφος ο Χρήστος ο Στυλιανίδης δεν είναι η πρώτη φορά που 
έχει εγείρει από του βήματος της Βουλής αυτή τη θέση που όλοι και με δημόσιές μας 
δηλώσεις αλλά και από το βήμα της Βουλής και στη σύσκεψη των αρχηγών και 
εκπροσώπων των κομμάτων υπό του Προέδρου της Βουλής έχουμε κατ’ επανάληψη 
πει.  Άρα, είναι μια επανάληψη μιας θέσης με την οποία όλοι συμφωνούμε. 

 ∆εύτερον, εκπροσωπώντας την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού θα απολογηθώ εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας.  Όταν στους 
ομιλητές υπάρχουν συνάδελφοι από οποιοδήποτε κόμμα, ο ελάχιστος σεβασμός, 
έστω και αν είναι από την αριστερά ή από την Ε∆ΕΚ, και ο αυτοσεβασμός πρέπει να 
μας διακρίνουν ως πολιτικούς.  Και αυτό το λέω με γνώση για ενδεχόμενα 
προβλήματα που μπορεί να αντιμετωπίσω και εντός του κόμματός μου.  Η αλήθεια 
πρέπει να λέγεται!  Όποιους κανονισμούς και να βάλουμε, αν οι ίδιοι εμείς δεν 
ανεβάσουμε το θέμα του αυτοσεβασμού και του αλληλοσεβασμού, τίποτε δε θα 
λειτουργήσει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Και του αυτοελέγχου, όταν χρειάζεται! 

 Κύριε Περδίκη, ζητήσατε το λόγο; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Τον εζήτησα.  Βασικά εκαλύφθηκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εκαλυφθήκατε.  Εντάξει. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η έκκλησή μου προς τον κ. Στυλιανίδη είναι να διαβάσει την ομιλία του.  Εδώ 
έχουμε το ένα τρίτο της ολομέλειας, κυρία Ακκελίδου -πρέπει να το πούμε αυτό, ότι 
υπάρχει εδώ καταγραμμένο το ένα τρίτο των μελών της ολομέλειας- που δεν είναι 
κακό ποσοστό.  Να πω ότι πάρθηκαν αποφάσεις και ανέλαβαν οι κοινοβουλευτικοί 
εκπρόσωποι των κομμάτων να πείσουν τα μέλη των ομάδων.  Και απ’ ό,τι βλέπω εδώ 
ο μόνος που έχει κάνει μια αξιόλογη επίδοση είναι ο κ. Κατσουρίδης· οι υπόλοιποι 
φαίνεται ότι έχουν αποτύχει στην προσπάθειά τους. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Εγώ δεν είμαι ομάδα· είμαι ένας! 

 Λοιπόν, νομίζω ότι έχει δίκαιο ο κ. Στυλιανίδης μόνο στο ένα σημείο, ότι θα 
πρέπει πραγματικά να πάρουμε σοβαρά μέτρα όσον αφορά την αυτοπειθαρχία, που, 
όταν δεν υπάρχει, θα πρέπει να πάμε πλέον στην πειθαρχία.  Εσείς της αριστεράς 
πρέπει να ξέρετε πολλά απ’ αυτό.  Φέρτε μας λλίην που την εμπειρία σας επιτέλους! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Γελώντας) 

 Τέλος πάντων! 

 Ευχαριστώ.  

 Πάντως ο κ. Στυλιανίδης επέλεξε τον τρόπο να θέσει το θέμα του και θα το 
σεβαστούμε, όπως σεβόμαστε και το γεγονός ότι απολογήθηκε ο κ. Νεοφύτου και το 
σημειώνουμε. 

 Ευχαριστώ. 

 Συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της συνεδρίασης.  Η επόμενή μας συνεδρία 
είναι την Πέμπτη, 13 Μαΐου 2010, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί της Τέταρτης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 1999. 
(Ν. 109/99). 

 2.  Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου 
Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσεως Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.191-2007). 

 3.  Ο περί Προλήψεως Πυρκαγιών στην 
Ύπαιθρο (Τροποποιητικός) Νόμος  
του 2007. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.011-2007). 
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 4.  Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.019-2009). 

 5.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2009. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.020-2009). 

 6.  Ο περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών 
(Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.001-2010). 

 7.  Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως (Κρατικό Αρχείο) - Θέση Εφόρου Κρατικού 
Αρχείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.050-2010). 

 8.  Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέση 
Λειτουργού Τοξικοεξάρτησης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.135-2009). 

 9.  Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

 10.  Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των 
Οικονομικών Πόρων των Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

 11.  Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 12.  Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Επιθεώρηση 
και Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005). 

 13.  Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

 14.  Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδικά Μέτρα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007). 

 15.  Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 
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 16.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.028-2009). 

 17.  Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών 
Σκαφών Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

 18.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο Ευημερίας 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

 19.  Οι περί Υδατοκαλλιέργειας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.091-2009). 

 20.  Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις 
Πρώτου Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής, 
Ανώτερου Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής 
και Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.031-2010).  

 21.  Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.117-2009). 

 22.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών 
και Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.118-2009). 

 23.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Λειτουργία Σχολής 
Μεταπτυχιακών Σπουδών) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.119-2009). 

 24.  Οι περί Τμήματος Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, Ανώτερου 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Ανώτερου Αποθηκάριου και Αποθηκάριου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

 25.  Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 
(Απαιτούμενα Προσόντα ∆ιορισμού ή Προαγωγής, 
Καθήκοντα και Αρμοδιότητες Εκάστης Θέσεως) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.033-2010). 

 26.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.034-2010). 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Η αυξανόμενη εγκληματική δραστηριότητα και η 
ανάγκη οργάνωσης άμυνας πολιτείας και 
κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιαννάκη 
Ομήρου εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.004-2010). 

 2.  «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην 
οικονομία σε βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004-2008). 

 3.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137-2006). 

 4.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το 
θέμα «Τα μέτρα που λαμβάνονται από το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για την εφαρμογή των νόμων που αφορούν την 
ισότητα ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489-2006). 

 5.  «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 6.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές 
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τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και 
εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 7.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές (6% των αναγκών μας σε 
ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) και οι τυχόν 
επιπτώσεις από την καθυστέρηση υλοποίησης των 
δεσμεύσεών μας, καθώς και οι προοπτικές του 
στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι 
το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 8.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 9.  «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 10.  «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

  11.  «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας.   

(Ώρα λήξης:  6.32 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυρονικόλα Ρούλα 
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Ακκελίδου Ντίνα Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος  

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βαρνάβα Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βότσης Άγγελος  Νικολάου Ιωνάς 

Γαβριήλ Γιαννάκης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Σαμψών Σωτήρης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαρίκας Φειδίας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάμπας Πανίκος 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ψήφισμα για το θέμα της επιστροφής της πόλης της Αμμοχώστου στους 
νόμιμους κατοίκους της και ομόφωνη έγκρισή του. 

2. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 
ακολούθησαν [Α. Αγγελίδης, Γ. Ομήρου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Περδίκης, Ν. 
Κλεάνθους, Ν. Κατσουρίδης, Ν. Κωνσταντίνου, Ζ. Κουλίας, ∆. Συλλούρης, 
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προεδρεύουσα (Ντ. Ακκελίδου)] και εμμονή της Βουλής στην προηγούμενη 
απόφασή της.  

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και τους κανονισμούς «Οι περί Έγκρισης 
Τύπου Οχημάτων (Κατηγορίες Μ, Ν και Ο) των Κατασκευαστικών Στοιχείων, 
Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους Κανονισμοί του 2010», 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών.  

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών 
Προϊόντων (Παρουσίαση και Περιεχόμενο Αίτησης Έκδοσης Άδειας 
Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους.  

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Λαχείου Πρόνοιας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους.  

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας 
(Μίσθωση Ιδιοκτησίας μέσα σε Κυβερνητικές Βιομηχανικές Περιοχές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους.  

7. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

8. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Νομική κατοχύρωση τεχνικών επαγγελμάτων - Αίτημα για συμπερίληψη των 
ζαχαροπλαστείων, των κρεοπωλείων και των φωτογραφείων στο τουριστικό 
ωράριο - Ανάγκη συνέχισης της δωρεάν σίτισης των μαθητών στις ορεινές 
κοινότητες - Τουριστική ανάπτυξη σε τουρκοκυπριακά τεμάχια στη Λίμνη - 
Ανανεώσιμη πηγή ενέργειας της ηλιοθερμίας - Εξοικονόμηση πόρων από 
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας - Αύξηση φορολογίας καυσίμων και 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας - Τέλος για ανανεώσιμες πηγές ενέργειας - 
Σχέδια για ανανεώσιμες πηγές ενέργειας - Αστυνόμευση περιοχών όπου 
διαμένουν μη Κύπριοι - Ακατάλληλα υποστατικά διαμονής μη Κυπρίων - Μη 
κανονική φοίτηση στα σχολεία παιδιών μη Κυπρίων - Προγράμματα για έλεγχο 
του νερού ύδρευσης - Αποστολή φαρμάκων και εμβολίων στους 
εγκλωβισμένους κτηνοτρόφους και μελισσοκόμους - Η περίφραξη του 
τουρκοκυπριακού κοιμητηρίου Τίμης - Καθυστέρηση στο έργο διαπλάτυνσης 
του παλιού υπεραστικού δρόμου στην κοινότητα Τίμης - Αίτημα για μετακίνηση 
του εργοταξίου του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων από την κοινότητα Τίμης - 
Ανάγκη διαπλάτυνσης γεφυριών στην Τίμη - Το έργο αποχέτευσης ομβρίων 
υδάτων στην Τίμη - Ανοικτός διάλογος για τις επεμβάσεις στο Παγκύπριο 
Γυμνάσιο - Η χρησιμοποίηση ζώων σε πειράματα στην Κύπρο - Επιστροφή 
στα τουριστικά λεωφορεία του ποσού αύξησης του φόρου κατανάλωσης στο 
πετρέλαιο κίνησης - Απόρριψη αιτήματος δήμων για οικονομική στήριξη στην 
εφαρμογή συστήματος ενοικίασης ποδηλατών - Επαναχρησιμοποίηση ή 
ανακύκλωση άδειων πακέτων μελανιών των εκτυπωτών - Μετακίνηση 
πυλώνων της ΑΗΚ - Αποχετευτικό σύστημα και ασφαλτόστρωση δρόμου στη 
∆ερύνεια - Αποχετευτικό σύστημα δήμου Παραλιμνίου προς την κοινότητα 
Σωτήρας - Οικονομική ενίσχυση του Συμβουλίου Νεολαίας Κύπρου - Μέτρα για 
τον τρόπο οδήγησης υπαλλήλων παράδοσης έτοιμου φαγητού. 

9. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Κεραίες ραδιοσταθμών σε κατοικημένες περιοχές της Λευκωσίας - Επέκταση 
της βιοτεχνικής περιοχής της κοινότητας Ξυλοτύμπου - Καθυστέρηση στα έργα 
ανοικοδόμησης του Ε΄ ∆ημοτικού Σχολείου Αγλαντζιάς - Ανάγκη κατασκευής 
κυρτωμάτων στο δρόμο ∆ερύνειας-Σωτήρας - Αίτημα για διατήρηση της ίδιας 
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τιμής στο αρδεύσιμο νερό στην Αγία Μαρίνα Ξυλιάτου - Αναβάθμιση του 
κεντρικού δρόμου Πόλης Χρυσοχούς-Πύργου-Αργάκας - Ανάγκη δημιουργίας 
εξειδικευμένης μονάδας βάσει ευρωπαϊκών προτύπων για τα άτομα με 
διατροφικές διαταραχές - Κατολισθήσεις στους δρόμους Κάμπου-Κάτω Πύργου 
Τηλλυρίας και Κάτω Πύργου-Παχυάμμου - Αποδεκτά επίπεδα έντασης του 
ήχου των αεροπλάνων - Οι εκρήξεις στα λατομεία Μιτσερού και οι επιπτώσεις 
στα υπόγεια νερά της περιοχής - Ζημιές στις κατοικίες Κάτω Μονής από τις 
εκρήξεις των λατομείων Μιτσερού - Ανακατασκευή του μικρού φράγματος 
τύπου “Cambio” - Μελέτη των επιπτώσεων στο περιβάλλον από έργα στην 
κοίτη του ποταμού Γυαλιά - Το κλάδεμα δέντρων στο Πανεπιστήμιο Κύπρου - 
Λειτουργία Περιφερειακού Κέντρου Υγείας Κοφίνου - Εγκατάσταση αντένας της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου στη ∆ερύνεια - Μετακίνηση υλικών αμιάντου 
από το παλαιό νοσοκομείο Λάρνακας - Το πρόβλημα της ξήρανσης των 
πεύκων - Πρόγραμμα περισυλλογής φθαρμένων ελαστικών από τα συνεργεία.  

10. Συνέχιση της συζήτησης (Κ. Κωνσταντίνου, Ρ. Μαυρονικόλα, Γ. Περδίκης, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Α. Αντωνίου, Α. Φακοντής, Γ. Βαρνάβα, Ν. Κατσουρίδης, Χρ. 
Στυλιανίδης, Α. Αγγελίδης, Α. Νεοφύτου) του θέματος «Το πρόβλημα της 
ανεργίας στον τόπο μας» και λήξη αυτού.  
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 13ης Μαΐου 2010  

Ώρα έναρξης: 4.05 μ.μ.  

Αρ. 30 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Είσαι σίγουρος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Βεβαίως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με το Πρώτο Κεφάλαιο της ημερήσιας 
διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έπρεπε να διαμαρτυρηθούμε κανονικά, αλλά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Γιατί να διαμαρτυρηθείτε; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μάλιστα.  Τα θέματα υπ’ αριθμόν 1 και 2 δεν είναι έτοιμα.   

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προλήψεως Πυρκαγιών στην Ύπαιθρο 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
την πρόταση νόμου «Ο περί Προλήψεως Πυρκαγιών στην Ύπαιθρο 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκος Χάμπας Αντώνης Αντωνίου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε την πιο 
πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 29 Απριλίου 2010.  Στο στάδιο της μελέτης της εν 
λόγω πρότασης νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ασών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της 
Πυροσβεστικής Υπηρεσίας Κύπρου, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης 
Κοινοτήτων Κύπρου και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”.  

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η 
τροποποίηση του περί Προλήψεως Πυρκαγιών στην Ύπαιθρο Νόμου, ώστε να 
επεκταθεί η χρονική περίοδος κατά τη διάρκεια της οποίας επιτρέπεται σε πρόσωπο 
το άναμμα φωτιάς, με σκοπό την καύση αποκλαδιών αμπελιών και οπωροφόρων 
δέντρων, από τους μήνες ∆εκέμβριο και Ιανουάριο κάθε έτους, όπως ισχύει σήμερα, 
και στους μήνες Φεβρουάριο και Μάρτιο.  Περαιτέρω, με την υπό αναφορά πρόταση 
νόμου προτείνεται η προσθήκη πρόνοιας στη βασική νομοθεσία για δυνατότητα 
καύσης και των αποκλαδιών ελαιόδεντρων. 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, η τροποποίηση αυτή κρίνεται 
αναγκαία, επειδή οι κλαδευτικές υποχρεώσεις των γεωργών, ιδιαίτερα όσων 
καλλιεργούν σε ορεινές περιοχές, συχνά δε γίνεται εφικτό να ολοκληρωθούν εντός της 
χρονικής περιόδου που παρέχεται σήμερα για την καύση των αποκλαδιών των 
αμπελιών, των ελιών και των οπωροφόρων δέντρων τους.  Ως αποτέλεσμα, όπως ο 
ίδιος πρόσθεσε, υπάρχει κίνδυνος επηρεασμού της παραγωγής τους και παράλληλα 
με τη μη καύση των εν λόγω αποκλαδιών αυξάνεται ο κίνδυνος μετάδοσης ασθενειών 
από μικρόβια.  Ωστόσο, σύμφωνα με τον ίδιο εισηγητή, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις 
δεν αποσκοπούν στην πρόκληση οποιωνδήποτε καταστάσεων που ενδεχομένως να 
θέσουν σε κίνδυνο την ασφάλεια του τόπου, όπως είναι η πρόκληση πυρκαγιών.    

 Στα πλαίσια της μελέτης της εν λόγω πρότασης νόμου από την επιτροπή, ο 
εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ασών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος συμφώνησε με την προαναφερόμενη διαπίστωση αναφορικά με τη μη 
ολοκλήρωση του κλαδέματος από τους αγρότες μέχρι τα τέλη Ιανουαρίου.  
Συνακόλουθα, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι το τμήμα του συμφωνεί με τη 
γενικότερη φιλοσοφία των προτεινόμενων τροποποιήσεων, επισημαίνοντας 
παράλληλα τους κινδύνους που ενδεχομένως να προκληθούν σε περίπτωση 
επέκτασης της εν λόγω χρονικής περιόδου κατά τους ανοιξιάτικους μήνες. 
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 Ο εκπρόσωπος της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας Κύπρου εξέφρασε επιφυλάξεις 
αναφορικά με την προτεινόμενη επέκταση του χρονικού διαστήματος, αφού, όπως 
ανέφερε, λόγω των συχνών περιόδων ξηρασίας που παρατηρούνται στην Κύπρο, η 
υπηρεσία του δέχεται πληθώρα κλήσεων σε σχέση με τέτοιες απροφύλακτες φωτιές, 
ακόμα και κατά τους μήνες που παραδοσιακά δεν περιλαμβάνονται στους μήνες 
υψηλού κινδύνου.  Ωστόσο, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι η υπηρεσία του συναινεί 
στην επέκταση της πιο πάνω χρονικής περιόδου το αργότερο μέχρι το τέλος 
Φεβρουαρίου κάθε έτους. 

 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου εξέφρασε τη σύμφωνη 
άποψή του σε σχέση με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.  Ο ίδιος εκπρόσωπος, 
σχολιάζοντας την εισήγηση που έγινε από βουλευτή μη μέλος της επιτροπής για 
κομποστοποίηση των αποκλαδιών ή και χρησιμοποίησή τους για σκοπούς 
παραγωγής βιομάζας αντί καύσης τους, ανέφερε ότι στο παρόν στάδιο κάτι τέτοιο δεν 
αποτελεί εφικτή επιλογή, καθώς για το σκοπό αυτό απαιτούνται προγραμματισμός και 
κόστος. 

  Ο εκπρόσωπος της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου επισήμανε ότι το σημαντικότερο 
πρόβλημα που προκύπτει σε σχέση με την υπό τροποποίηση νομοθεσία είναι ότι οι 
ενδιαφερόμενοι συχνά δεν εφαρμόζουν τις πρόνοιες της νομοθεσίας, αφού 
παραβλέπουν να εξασφαλίσουν από τις αρμόδιες τοπικές αρχές την απαιτούμενη 
άδεια, με αποτέλεσμα συχνά να προκαλούνται ανεπιθύμητες και επικίνδυνες 
καταστάσεις. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων συμφώνησαν με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου, υπερθεματίζοντας την ανάγκη 
επέκτασης της υπό αναφορά χρονικής περιόδου και κατά το μήνα Μάρτιο, αφού οι 
αγρότες συχνά αναγκάζονται να προβαίνουν σε κλαδέματα και κατά τη διάρκεια αυτού 
του μήνα.   

 Συναφώς, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, 
λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν στο στάδιο της συζήτησης της εν λόγω 
πρότασης νόμου και ειδικότερα τις ανησυχίες που εκφράστηκαν από τους αρμοδίους, 
αποφάσισε να διαμορφώσει τις πρόνοιές της με τέτοιο τρόπο, ώστε η υπό αναφορά 
χρονική περίοδος να επεκταθεί μέχρι τη 15η Μαρτίου κάθε έτους αντί μέχρι την 31η 
Μαρτίου, όπως ήταν η αρχική εισήγηση.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση της 
υπό αναφορά πρότασης νόμου όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί και αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προλήψεως Πυρκαϊών 
στην Ύπαιθρο (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Έχω πάρει το βήμα -κάτι ασυνήθιστο- όχι γιατί θέλω να σας ταλαιπωρήσω, 
αλλά για να εκθέσω με άνεση τις απόψεις του Κινήματος των Οικολόγων επί του 
συγκεκριμένου θέματος και να κάμω και μία εισήγηση, μία συγκεκριμένη τροπολογία.   

 Η συγκεκριμένη πρόταση νόμου του εκλεκτού συνάδελφου κ. Χατζηγιάννη, την 
οποία υιοθέτησε ομόφωνα η επιτροπή Γεωργίας της Βουλής, αφορά στην επέκταση 
του δικαιώματος που δίδεται, για να παραβιαστεί μια απαγορευτική πρόνοια του 
νόμου περί Προλήψεως πυρκαγιών.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για να; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Για να επεκταθεί μια χαλάρωση που γίνεται στο νόμο περί πυρκαγιών.   

 Ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη.  Αυτό αποδεικνύει ότι με παρακολουθείτε με 
προσοχή! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βεβαίως σε παρακολουθώ!  Μόνο το ΕΥΡΩΚΟ διασπάστηκε. δεν 
παρακολουθεί κανένας! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Λοιπόν... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έν’ για να το ξαναπείτε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Λοιπόν, η καύση των κλαδιών, με πρόνοια του νόμου, απαγορεύεται.  ∆ίδεται 
μόνο μία δυνατότητα στους γεωργούς σε μια περιορισμένη χρονική περίοδο, το 
∆εκέμβρη και τον Ιανουάριο κάθε χρόνου, να καίνε τα κλαδιά.  Αυτή τη χρονική 
περίοδο του ∆εκέμβρη και του Ιανουαρίου ο αγαπητός συνάδελφος και η επιτροπή 
Γεωργίας θέλουν να την επεκτείνουν και να φτάνει μέχρι τα μέσα του Μαρτίου.  Ποιο 
είναι το πρόβλημα;  Το πρόβλημα προκύπτει από συμβατικές υποχρεώσεις που έχει 
υπογράψει η Κυπριακή ∆ημοκρατία και συγκεκριμένα τη Συνθήκη της Στοκχόλμης.  
Βάσει αυτής της συνθήκης, απαγορεύονται οι καύσεις οικιακών, οικοδομικών, 
γεωργικών ή βιομηχανικών αποβλήτων, όπως είναι τα υπολείμματα τροφίμων, 
χαρτικής ύλης, χόρτων και κλαδιών.  Και μάλιστα αυτή η συγκεκριμένη πρόνοια της 
Συνθήκης της Στοκχόλμης, την οποία υπέγραψε η Κυπριακή ∆ημοκρατία -σύμβασης 
κατ’ ακρίβεια για τους έμμονους οργανικούς ρύπους- έχει εισαχθεί στην κυπριακή 
νομοθεσία στον περί ∆ήμων Νόμο του 2008, που ψηφίστηκε δηλαδή πριν από δύο 
χρόνια απ’ αυτή τη Βουλή με αυτή τη σύνθεση.  Με βάση αυτή τη νομοθεσία, στα όρια 
των δήμων, που περιλαμβάνουν σε κάποιες περιπτώσεις και ύπαιθρο, υπάρχει 
καθολική απαγόρευση της καύσης κλαδιών.  ∆ιερωτώμαι πώς η Βουλή σήμερα, αντί 
να έρθει να καταργήσει αυτή την ανισονομία και την ανισοσκέλεια, έρχεται να τη 
διευρύνει, αυξάνοντας το χρονικό περιθώριο που θα δικαιούμαστε να καίμε κλαδιά.   

 Επιπλέον τούτου, θέλω να σας πληροφορήσω ότι σε επικοινωνία μου με τον 
Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών μού ελέχθη -και το διερεύνησα και το 
διασταύρωσα- ότι υπάρχει πρόνοια στον Κώδικα Ορθής Γεωργικής Πρακτικής, 
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σαφέστατη πρόνοια, που απαγορεύει την καύση κλαδιών και μάλιστα οι γεωργοί οι 
οποίοι καίνε κλαδιά υπόκεινται σε αποκοπή των ευρωπαϊκών χρηματοδοτήσεών τους.  
Θέλω να το επαναλάβω:  Με βάση τις πρόνοιες του Κυπριακού Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών, οι γεωργοί που καίνε κλαδιά, εκτός αν πρόκειται για 
μολυσμένα από ασθένειες, υπόκεινται σε αποκοπή των χρηματοδοτήσεών τους.   

 Έχουμε ενώπιον της επιτροπής Εσωτερικών νέο νομοσχέδιο προερχόμενο 
από την κυβέρνηση το οποίο επίσης προτείνει την πλήρη απαγόρευση της καύσης 
κλαδιών και την καθολική απαγόρευση και στην ύπαιθρο με βάση τις πρόνοιες της 
Συνθήκης της Στοκχόλμης περί περιορισμού των εμμόνων ρύπων.  ∆ιερωτώμαι ποια 
συνάφεια και ποια συνέπεια μας επιτρέπει να επεκτείνουμε το δικαίωμα που δίνει ένας 
άλλος νόμος, απ’ εκεί που έχουμε δύο μήνες, σε τρεισήμισι μήνες για το κάψιμο 
κλαδιών.   

 Επιπλέον τούτου, επειδή έγινε συζήτηση και προσπάθησα να μεταπείσω τους 
αγαπητούς συναδέλφους της επιτροπής Γεωργίας και επειδή προσπάθησα να 
καταθέσω και εισηγήσεις, όπως και μία τουλάχιστον αγροτική οργάνωση, για το πώς 
μπορεί να αντιμετωπίζεται το πρόβλημα των κλαδιών και επειδή εκεί ειπώθηκε ότι δεν 
υπάρχει εναλλακτική λύση, θέλω να σας πληροφορήσω ότι, σύμφωνα με δήλωση του 
Υπουργού Εσωτερικών, υπάρχει αυτή η εναλλακτική λύση ή θα υπάρξει πολύ 
σύντομα και θα είναι η λειτουργία των Πράσινων Σημείων, τα οποία από τις αρχές του 
2011 με δέσμευση του Υπουργείου Εσωτερικών θα λειτουργήσουν σε όλη την 
ύπαιθρο, και εκεί θα μπορεί ο κάθε αγρότης να παίρνει τα κλαδιά του.  Βέβαια, η πιο 
ορθή λύση, όπως προτάθηκε και στην επιτροπή από συγκεκριμένη αγροτική 
οργάνωση, είναι η κομποστοποίηση των κλαδιών και η χρησιμοποίησή τους ως 
λιπάσματος.   

 Και διερωτώμαι και πάλι γιατί η Βουλή, έχοντας υπόψη όλα αυτά, να ψηφίσει 
μία επέκταση μίας πρακτικής λανθασμένης, αντιοικολογικής, αντιοικονομικής, που να 
στρέφεται ενάντια στην πολιτική και της κυβέρνησης για τον περιορισμό των έμμονων 
οργανικών ρύπων, όπως εκφράζεται από τις νομοθεσίες που μας έφερε η κυβέρνηση 
για ψήφιση.   

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει κάποιο πρόβλημα στους συμπαθέστατους αγρότες, 
ιδιαίτερα των ορεινών περιοχών, και εισηγούμαι αυτό το πρόβλημα να αντιμετωπιστεί 
με την εξής τροποποίηση:  Αυτή η πρόταση των αγαπητών συναδέλφων της 
επιτροπής Γεωργίας να έχει ως ημερομηνία λήξης την 1η Μαΐου του 2012, οπότε θα 
έχει λειτουργήσει και το σύστημα των Πράσινων Σημείων.  Θα έχει την ευκαιρία και η 
κυβέρνηση και τα αρμόδια τμήματα να ενημερώσουν τους αγρότες ότι έχουν και άλλες, 
εναλλακτικές λύσεις, πέραν του να τα καίνε.  Ενδεχομένως να υπάρξουν και 
προγράμματα χρηματοδότησης των αγροτών, για να αποκτήσουν μηχανήματα 
κομποστοποίησης των κλαδιών.  Να δοθεί δηλαδή μια κατάλληλη χρονική περίοδος 
για αυτή τη μικρή χαλάρωση, ούτως ώστε να έχουμε την καλύτερη, κατά την άποψή 
μου, δυνατή λύση. 

 Τέλος, θέλω να πω και ένα παράπονο, κύριε Πρόεδρε.  Ξέρω ότι οι προθέσεις 
της επιτροπής Γεωργίας ήταν αγαθές, ήταν καλές, αλλά θεωρώ περίεργο το ότι, ενώ 
είχαν ειδοποιηθεί οι συνάδελφοι ότι για το θέμα αυτό ήθελαν να καταθέσουν απόψεις, 
ο ΚΟΑΠ, ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών Οργανώσεων, 
η Υπηρεσία Ελέγχου Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το Τμήμα Γεωργίας ακόμα, όλοι αυτοί οι αρμόδιοι φορείς 
δεν κλήθηκαν και δεν είπαν τις απόψεις τους. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ντίνο Χατζηνικόλα) 
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 ∆εν ήταν, αγαπητέ συνάδελφε, δες την έκθεση.  ∆εν ήταν το Τμήμα Γεωργίας. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 ∆ιαβάστε την έκθεση, αγαπητοί συνάδελφοι.  ∆εν ήταν το Τμήμα Γεωργίας. 
ήταν το Τμήμα ∆ασών του Υπουργείου Γεωργίας, όχι το Τμήμα Γεωργίας.  Θεωρώ ότι 
το ορθότερο βεβαίως θα ήταν να δοθεί ο κατάλληλος χρόνος και σε αυτές τις αρμόδιες 
υπηρεσίες και φορείς να εκφράσουν τις απόψεις τους.  Η αρχική μου εισήγηση -και 
ετέθη και στη συνάντηση των εκπροσώπων των κομμάτων- ήταν να αναβληθεί η 
ψήφιση, για να ακουστούν και οι απόψεις των άλλων φορέων.  Αντιλαμβάνομαι ότι δεν 
υπάρχει υποστήριξη σ’ αυτό το αίτημα, γι’ αυτό φέρω ενώπιον της ολομέλειας την 
εισήγηση για ισχύ αυτής της τροποποίησης της πρότασης νόμου μέχρι την 1η Μαΐου 
του 2012. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.  

 Υπάρχει άλλος συνάδελφος; 

 Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Νομίζω διεξήχθη απανωτά σε συνεδρίαση της επιτροπής Γεωργίας η συζήτηση, 
είχαν κληθεί όλοι οι εμπλεκόμενοι, μάλιστα υπήρξε πολύ έντονος προβληματισμός και 
από πλευράς των καθ’ ύλην αρμοδίων, όπως η Πυροσβεστική που είχε εκφράσει μια 
σειρά από επιφυλάξεις αρχικά και στη συνέχεια αυτοδιορθώθηκε, η ίδια η 
Πυροσβεστική Υπηρεσία, αστυνομία και άλλες εμπλεκόμενες υπηρεσίες.  Ως εκ 
τούτου, η αναφορά που αφήνει υπονοούμενα ότι δεν υπήρξε διευρυμένη συζήτηση 
νομίζω δεν ευσταθεί.   

 ∆εύτερον, όταν και εφόσον για όλα τα ρεύματα αποβλήτων ασχολούμαστε και 
υπάρχει ένα θεωρητικό ενδεχόμενο ότι κάποια στιγμή θα υπάρξει ρύθμιση πάνω σε 
τεχνικό επίπεδο, αυτονόητα δημιουργείται μια προσδοκία ότι δεν υπάρχει ανάγκη να 
το ρυθμίσουμε με νόμο.  Στο παρόν στάδιο -και αυτό θα πρέπει να διευκρινιστεί- η 
καύση επιτρέπεται.  Η μόνη διαφορά αφορά μια μικρή επέκταση, που ούτως ή άλλως 
είναι πολύ υπερβολικό και για τους γεωργούς, αλλά δεν μπορεί να μεταφέρεται αυτή η 
ποσότητα από απομακρυσμένες περιοχές.  Άρα λοιπόν, τι θα πετύχουμε;  Με αυτή 
την εισήγηση του συναδέλφου θα δημιουργήσουμε πρόσθετα προβλήματα στους 
αγρότες, κατά κόρον των ορεινών περιοχών, οι οποίοι δε θα έχουν τη δυνατότητα να 
εφαρμόσουν ολοκληρωμένο σύστημα ανακύκλωσης των αποκλαδιών ούτε στον 
ορατό ακόμη ορίζοντα, και θα αφαιρέσουμε μια δυνατότητα καύσης που ούτως ή 
άλλως είναι επιβεβλημένη για σκοπούς γεωπονικής, όπως μας έχει αναφερθεί και από 
το Τμήμα Γεωργίας.  

 Τρίτον, δεν μπορώ να αντιληφθώ, συνάδελφε, αν, περιβαλλοντικά ομιλούντες, 
με το να πληρώνουμε του κόσμου την ενέργεια από απομακρυσμένες περιοχές, με το 
να παράγουμε ρύπους μέσα από τη μεταφορά, στο τέλος της ημέρας είναι 
μεγαλύτερες οι ποσότητες της παραγωγής ρύπων από τη μεταφορά από ό,τι στην 
καύση των μικρών αυτών ποσοτήτων.  Θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, εάν και εφόσον με τη 
βοήθεια του Θεού και της Παναγίας υπάρξει πρόοδος και ολοκληρώσουμε συστήματα 
τα οποία θα ανακυκλώνουν, ότι μπορούμε να επανέλθουμε και να συζητήσουμε τα 
θέματα χωρίς κανένα πρόβλημα.  Στο παρόν στάδιο επιβάλλεται οπωσδήποτε να 
ρυθμίσουμε ένα πρόβλημα που για τους γεωργούς μας είναι τεραστίων διαστάσεων. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του κόμματός μας θα υποστηρίξει την τροποποίηση 
και θεωρώ ότι οι εκτεταμένες αναφορές που έχουν γίνει δεν έχουν σχέση με το θέμα 
το πολύ απλό που προβλέπει αυτή η τροποποίηση.  Απλώς, θέτει ένα χρονικό όριο 
και μάλιστα με αιτιολογική έκθεση υποδεικνύει ότι αυτό μπορεί να ξανασυζητηθεί την 
κατάλληλη στιγμή.  ∆ε νομίζω ότι όλα αυτά τα οποία έχουν ακουστεί μόλις πριν λίγο 
έχουν σχέση με αυτή την απλή τροποποίηση.  Εμείς θα ταχθούμε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.  

 Ο κ. Χατζηνικόλας. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Το θέμα αυτό έχει απασχολήσει την επιτροπή, κύριε Πρόεδρε, επανειλημμένα, 
η τροποποίηση αυτού του νόμου, και η αρχική πρόθεση ήταν -και είχαν δεχθεί και το 
Τμήμα ∆ασών και το αρμόδιο υπουργείο, το Τμήμα Γεωργίας, και όλοι όσοι 
παρευρέθησαν και η Πυροσβεστική Υπηρεσία- ότι δέχονται μέχρι την 31η Μαρτίου.  
Μετά από ενδοιασμούς κάποιων μελών της επιτροπής έχει πάει και έχει συμφωνηθεί 
ομόφωνα μέχρι τις 15 Μαρτίου να γίνεται η καύση αυτών των κλαδιών.  Ο σκοπός του 
νομοσχεδίου, κύριε Πρόεδρε, ήταν από τη μια να ευκολύνουμε τον κόσμο ο οποίος 
είναι σε απομακρυσμένα χωριά, στην ύπαιθρο, και το δεύτερο είναι η πρόληψη των 
πυρκαγιών στην ύπαιθρο, που πολλές φορές ευθύνονται και κάποιοι, γιατί 
προσπαθούν να κάψουν αυτά τα κλαδιά.   

 Εμείς, όσον αφορά την πρόταση του κ. Περδίκη, την τροποποιητική πρόταση, 
αν λέει μέχρι 15 του Μάρτη και θα ισχύει μέχρι την 1η Μαΐου του 2012, εμείς θα 
αποδεχθούμε αυτή την τροποποίηση, αφού θα πάει μέχρι 15 του Μάρτη και θα ισχύει 
μέχρι το 2012 και, αν δεν εφαρμοστούν αυτά τα Πράσινα Σημεία, αν είναι μόνο, 
ξέρω ’γώ, σε κάποιες περιοχές και δεν ευκολύνουμε τον κόσμο που πρέπει να 
ευκολύνουμε στην ύπαιθρο και ταυτόχρονα να προστατεύσουμε την ύπαιθρο από τις 
πυρκαγιές, είμαστε έτοιμοι να το ξανασυζητήσουμε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ο κ. Σαρίκας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα στηρίξομε την τροπολογία του κ. Περδίκη και, σε 
περίπτωση που μέχρι την 1η Μαΐου του 2012 το Υπουργείο Εσωτερικών δεν προλάβει 
να εισάξει το πρόγραμμα κομποστοποίησης και περισυλλογής των απορριμμάτων 
κήπου σε πράσινα σημεία, τότε θα ’μαστε εδώ, για να διαφοροποιήσομε την 
ημερομηνία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Βλέπετε, κύριε Περδίκη, αν ο μακαριστός ο Σπύρος Κυπριανού ήταν εδώ, ήταν 
να σου πει:  «Έφερές τα πούκουππα!». 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όι τζιαι πούκουππα!  Σωστά, να είναι σε σωστή γραμμή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της πιο πάνω πρότασης νόμου με την 
προσθήκη σε αυτή του ακόλουθου νέου άρθρου 3: 

 

 «Ισχύς του 
παρόντος 
Nόμου. 

3. Ο παρών Νόμος ισχύει μέχρι την 30ή Απριλίου 2012.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η τροπολογία του κ. Περδίκη εγκριθεί; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η τροπολογία του κ. Περδίκη εγκρίνεται 
ομόφωνα. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προλήψεως Πυρκαϊών στην 
Ύπαιθρο (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 4, 5 και 6 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», πρόταση νόμου, «Ο περί 
Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009», πρόταση νόμου, και «Ο περί 
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∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών (Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου 
του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τις υπό αναφορά 
προτάσεις νόμου, που κατατέθηκαν στη Βουλή από το βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο Περδίκη, σε αριθμό συνεδριάσεών της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 30ής Νοεμβρίου 2009 και 26ης Απριλίου 
2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και της Υπηρεσίας Εκλογών του 
ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο 
πρόεδρος της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, ο πρόεδρος της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου 
και εκπρόσωποι των οργανώσεων νεολαίας Ε∆ΟΝ, ΝΕ∆ΗΚ, Νεολαίας Ευρωπαϊκού 
Κόμματος και Νεολαίας Οικολόγων.  Οι οργανώσεις νεολαίας ΝΕ∆ΗΣΥ και Νεολαία 
Ε∆ΕΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός της πρώτης υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του 
περί ∆ήμων Νόμου, ώστε δικαίωμα του εκλέγεσθαι ως μέλος δημοτικού συμβουλίου 
στις δημοτικές εκλογές στη ∆ημοκρατία να έχουν οι πολίτες της ∆ημοκρατίας και οι 
υπήκοοι άλλων κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίοι, μεταξύ άλλων 
προϋποθέσεων που καθορίζονται στην υπό αναφορά βασική νομοθεσία, έχουν 
συμπληρώσει το εικοστό πρώτο έτος της ηλικίας τους, αντί το εικοστό πέμπτο έτος 
που ισχύει σήμερα. 

 Σκοπός της δεύτερης υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του 
περί Κοινοτήτων Νόμου, ώστε δικαίωμα του εκλέγεσθαι ως μέλος κοινοτικού 
συμβουλίου στις κοινοτικές εκλογές στη ∆ημοκρατία να έχουν οι πολίτες της 
∆ημοκρατίας και οι υπήκοοι άλλων κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίοι, 
μεταξύ άλλων προϋποθέσεων που καθορίζονται στην υπό τροποποίηση βασική 
νομοθεσία, έχουν συμπληρώσει το εικοστό πρώτο έτος της ηλικίας τους, αντί το 
εικοστό πέμπτο έτος που ισχύει σήμερα. 

 Σκοπός της τρίτης υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του 
περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών (Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών) Νόμου, 
ώστε δικαίωμα του εκλέγεσθαι στις δημοτικές και κοινοτικές εκλογές στη ∆ημοκρατία 
να έχουν οι υπήκοοι άλλων κρατών μελών οι οποίοι, μεταξύ άλλων προϋποθέσεων 
που καθορίζονται στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία, έχουν συμπληρώσει το 
εικοστό πρώτο έτος της ηλικίας τους, αντί το εικοστό πέμπτο έτος της ηλικίας τους 
που ισχύει σήμερα. 
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 Σημειώνεται ότι, πριν από την κατάθεση των υπό αναφορά προτάσεων νόμου 
στη Βουλή, κατατέθηκε από το βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
κ. Γιώργο Περδίκη σχετική με τις πιο πάνω αναφερόμενες τροποποιήσεις πρόταση 
νόμου σκοπός της οποίας είναι η τροποποίηση του περί της Εκλογής των Μελών του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου Νόμου, ώστε δικαίωμα του εκλέγεσθαι στις εκλογές του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στη ∆ημοκρατία να έχουν οι πολίτες της ∆ημοκρατίας και 
οι υπήκοοι άλλων κρατών μελών οι οποίοι έχουν συμπληρώσει το εικοστό πρώτο έτος 
της ηλικίας τους, αντί το εικοστό πέμπτο που ισχύει σήμερα.   

 Στα πλαίσια της εξέτασης της εν λόγω πρότασης νόμου, ο Γενικός Εισαγγελέας 
της ∆ημοκρατίας, σχολιάζοντας τις πρόνοιές της, δήλωσε πως, παρ’ όλο που η 
υιοθέτησή τους δε δημιουργεί οποιοδήποτε νομικό κώλυμα, πρέπει να υπάρχει 
ισορροπία αναφορικά με το κατώτατο όριο ηλικίας που απαιτείται για την άσκηση του 
δικαιώματος του εκλέγεσθαι σε όλες τις εκλογές που πραγματοποιούνται στη 
∆ημοκρατία, είτε αυτές αφορούν τις τοπικές αρχές είτε την ανάδειξη των μελών της 
Βουλής των Αντιπροσώπων είτε την εκλογή για ανάδειξη Προέδρου της ∆ημοκρατίας. 

 Υπό το φως της πιο πάνω θέσης που εξέφρασε ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας, ο βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργος 
Περδίκης κατέθεσε τις υπό συζήτηση προτάσεις νόμου στη Βουλή, έτσι ώστε να 
υπάρχει ομοιομορφία ως προς το κατώτατο όριο ηλικίας των υποψηφίων σε 
μεγαλύτερο εύρος νομοθεσιών. 

 Εισάγοντας τις υπό αναφορά προτάσεις νόμου στην επιτροπή, ο εισηγητής 
τους δήλωσε πως τις κατέθεσε στη Βουλή με στόχο την εναρμόνιση των πιο πάνω 
υπό τροποποίηση βασικών νομοθεσιών με τα ισχύοντα στα πλείστα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε σχέση με το καθοριζόμενο σ’ αυτές κατώτατο όριο ηλικίας 
προσώπου που δύναται να υποβάλει υποψηφιότητα για ανάδειξή του ως μέλους 
δημοτικού ή κοινοτικού συμβουλίου στη ∆ημοκρατία.  Ειδικότερα, όπως ο ίδιος 
εισηγητής ανέφερε στην επιτροπή, τα πλείστα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
έχουν στην πλειοψηφία τους καθορίσει ως κατώτατο όριο ηλικίας για υποβολή 
υποψηφιότητας το δέκατο όγδοο έτος και μόνο στην Κύπρο και στην Ελλάδα 
εξακολουθεί να ισχύει το εικοστό πέμπτο έτος.  Τέλος, ο ίδιος εισηγητής, 
υποστηρίζοντας ότι οι νέοι της Κύπρου είναι εξίσου ώριμοι και ικανοί με τους νέους 
των άλλων κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τόνισε πως η λανθασμένη, 
συντηρητική και παρωχημένη αντίληψη που επικρατεί για το ότι οι νέοι δεν είναι ικανοί 
να αναλαμβάνουν τα πιο πάνω αναφερόμενα αξιώματα πρέπει να εκλείψει, ώστε να 
μπορούν να υποβάλλουν υποψηφιότητα και στον τόπο μας οι νέοι που έχουν 
συμπληρώσει το εικοστό πρώτο έτος της ηλικίας τους.  

 Ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε 
πως, λόγω των αναβαθμισμένων αρμοδιοτήτων που έχουν ανατεθεί τα τελευταία 
χρόνια στους δήμους και στις κοινότητες, το υπουργείο του διαφωνεί με τις πρόνοιες 
των υπό αναφορά προτάσεων νόμου με τις οποίες προτείνεται η μείωση του 
κατώτατου ορίου ηλικίας των υποψηφίων για ανάδειξή τους στο αξίωμα του μέλους 
του δημοτικού και κοινοτικού συμβουλίου.  Πρόσθετα, ο ίδιος εκπρόσωπος, εξέφρασε 
επιφυλάξεις για το κατά πόσο η προτεινόμενη διαφοροποίηση του κατώτατου ορίου 
ηλικίας των υποψηφίων για την εκλογή των μελών των δημοτικών ή κοινοτικών 
συμβουλίων από το όριο ηλικίας που απαιτείται, για να δύναται πρόσωπο να είναι 
υποψήφιος δήμαρχος ή κοινοτάρχης, δημιουργεί οποιαδήποτε προβλήματα 
ανισότητας. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων 
Κύπρου συμφώνησαν με τις πρόνοιες των υπό αναφορά προτάσεων νόμου. 
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 Οι εκπρόσωποι των οργανώσεων νεολαίας που παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
συμφώνησαν με την προτεινόμενη με τις υπό αναφορά προτάσεις νόμου μείωση του 
κατώτατου ορίου ηλικίας για υποβολή υποψηφιότητας των μελών των δημοτικών και 
κοινοτικών συμβουλίων και υποστήριξαν πως τέτοιες ενέργειες αποτελούν κίνητρο για 
ανάμειξη των νέων στα κοινά. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
προτάσεων νόμου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, 
αφού τροποποιηθούν οι τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί ∆ήμων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010» και «Ο περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών (Υπήκοοι Άλλων Κρατών 
Μελών) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010», αντίστοιχα. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

2. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009. 

3. Ο περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών (Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της υπ’ 
αριθμόν 4 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η υπ’ αριθμόν 4 πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η υπ’ αριθμόν 4 πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 5 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 5 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η υπ’ αριθμόν 5 πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η υπ’ αριθμόν 5 πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 6 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 6 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών 
(Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η υπ’ αριθμόν 6 πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η υπ’ αριθμόν 6 πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 7 μέχρι και τον αριθμό 26 αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 



 13

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν 
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Συμφωνίας για Συνεργασία 
στον τομέα του Πολιτισμού μεταξύ 
του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και του Υπουργείου 
Πολιτισμού της ∆ημοκρατίας της 
Κούβας (Κυρωτικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.092-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Εξωτερικών  

2. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.093-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.094-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Γραμματίων του Κυπριακού 
∆ημοσίου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.095-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού (∆ιοίκηση) - Τεχνικές 
Υπηρεσίες - Θέση Ανώτερου 
Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.067-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Νομικών  

6. Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.068-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Οι περί ∆ανείου Αποταμιεύσεων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.069-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8. Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως (Κρατικό Αρχείο) - 
Θέση Εφόρου Κρατικού Αρχείου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.050-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών  

9. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  
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10. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας για 
την Πηγή των Οικονομικών Πόρων 
των Εκπαιδευτικών Λειτουργών) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. ∆.Ν. 61/99). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Νομικών  

11. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

12. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Επιθεώρηση και Αξιολόγηση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

13. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

Οικονομικών  Νομικών και 
Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως  

14. Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού 
(Ειδικά Μέτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

15. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία 
και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

Υγείας  Υγείας  

16. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.028-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

17. Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων 
Επιβατηγών Σκαφών Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

18. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ταμείο Ευημερίας Προσωπικού) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

19. Οι περί Υδατοκαλλιέργειας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.091-2009). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

20. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Συγκοινωνιών και Νομικών  
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Αεροπορίας - Θέσεις Πρώτου 
Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής 
Αρχής, Ανώτερου Λειτουργού 
Εθνικής Εποπτικής Αρχής και 
Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής 
Αρχής (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.031-2010). 

Έργων  

21. Οι περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.117-2009). 

Γενικό Λογιστήριο 
της ∆ημοκρατίας  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών 

22. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Σχολών και Τμημάτων κατά 
Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.118-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

23. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Λειτουργία Σχολής Μεταπτυχιακών 
Σπουδών) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.119-2009).  

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

24. Οι περί Τμήματος Κρατικών Αγορών 
και Προμηθειών - Θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών, Ανώτερου Επιθεωρητή 
Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών, Ανώτερου 
Αποθηκάριου και Αποθηκάριου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

Οικονομικών  Νομικών  

25. Οι περί Πυροβόλων και Μη 
Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.034-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών 

26. Έγγραφο του Οργανισμού 
Γεωργικής Ασφάλισης αρ. 1/2010 
σύμφωνα με τον περί Προσλήψεως 
Έκτακτων Υπαλλήλων στην 
Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 1985 
(169/1985). 
(Αρ. Φακ. 10.10.006). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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       Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν 
από 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

 1. Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.026-2010). 

Νίκο Τορναρίτη 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, 
Νικόλα 
Παπαδόπουλο, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας, και 
Αθηνά Κυριακίδου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λεμεσού  

Παιδείας 

 

2. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
(Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα 
Τεχνικού Ελέγχου) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.027-2010). 

Πανίκκο 
Σταυριανό, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λάρνακας, και 
Γιώργο Βαρνάβα, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

3. Ο περί Στρατού της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.028-2010). 

Γιαννάκη Ομήρου 
εκ μέρους του 
Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, Νεόφυτο 
Κωνσταντίνου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας, και 
Ζαχαρία Κουλία, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Άμυνας 

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 2010 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.029-2010). 

Αβέρωφ Νεοφύτου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.030-2010). 

Ζαχαρία Κουλία 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 

Εσωτερικών 
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Κόμματος 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, για το τελευταίο θέμα, εκεί που είναι οι 
προτάσεις νόμου, το υπ’ αριθμόν 5 στη σελίδα 8, εισηγούμαστε, αν είναι δυνατό, να 
εξεταστεί ταυτόχρονα από την επιτροπή Εσωτερικών και την επιτροπή για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

 Ναι, κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Μιλούμε για τες προτάσεις νόμου τωρά; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το θάρρος είμαι υποχρεωμένη να διαχωρίσω τη θέση 
μου τζιαι να καταγραφεί στα πρακτικά της ολομέλειας.  Στην υπ’ αριθμόν 5 πρόταση 
νόμου θέλω να μη συμπεριλαμβάνεται το δικό μου όνομα εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ΗΚΟ.  Ως εκπρόσωπος της κυπριακής Βουλής, που 
ανήκει στο Συμβούλιο της Ευρώπης, το κατεξοχήν όργανο που υπερασπίζεται τα 
ανθρώπινα δικαιώματα, δεν μπορώ να συναινέσω στην κατάθεση μιας πρότασης 
νόμου όπου, κατά τη γνώμη μου, υπάρχει διάκριση ανθρωπίνων δικαιωμάτων. 

 Ευχαριστώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Νομίζω ότι εκτός από τους συναδέλφους του ∆ΗΚΟ κανένας άλλος δεν 
εκατάλαβε πρώτα απ’ όλα τι προτείνεται, όταν λέει «περί Προσφύγων», τι εννοεί;  
Τους Κύπριους πρόσφυγες; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Όχι. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν το είπετε όμως.  Παραξενεύτηκα.  Αφορά τους πρόσφυγες και πάει στην 
επιτροπή Εσωτερικών; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, έτσι είναι ο τίτλος του νόμου, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία, κύριε, εξήγα μας το. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαρίστως.  Τώρα που το εζήτησες να το εξηγήσω. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Καλά, ποιος είναι ο λόγος που πρέπει να πάει τζιαι στες δύο επιτροπές;  Εάν το 
θέμα των πολιτικών προσφύγων είναι θέμα του Υπουργείου Εσωτερικών και κατ’ 
επέκταση της επιτροπής, κύριε Πρόεδρε, θέλω να υποδείξω κάτι.  Εκάμαμε πιο 
πολλές επιτροπές κάποια στιγμή· είναι λογικό να διεκδικούν οι επιτροπές θέματα.  
Όμως οι επιτροπές, με βάση και το σύνταγμα και τους κανονισμούς, γίνονται κατ’ 
αντιστοιχία των λειτουργιών της εκτελεστικής εξουσίας.  ∆εν μπορεί κάθε φορά να 
παραπέμπονται θέματα σε δύο, ενίοτε και σε τρεις επιτροπές, για να ικανοποιούμαστε. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτα πρέπει να πω και για σκοπούς τάξης και των 
πρακτικών ότι η απόφαση ήταν της κοινοβουλευτικής ομάδος για την πρόταση αυτή.  
∆ιαφωνεί η κ. Κυριακίδου· είναι δικαίωμά της.  Επειδή ακριβώς εμπεριέχονται και 
θέματα που μπορεί να έχουν σχέση με τη διεθνή σύμβαση που έχει σχέση και με τα 
ανθρώπινα δικαιώματα, είπαμε ότι ενδεχομένως να ήταν εξυπηρετικό να είναι και στις 
δύο επιτροπές.  Αυτό υποστηρίξαμε. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Από τη στιγμή που υπάρχει διάσταση μεταξύ των συνεργαζομένων κομμάτων, 
το σύνταγμα, αλλά και ο νομοθέτης προνόησε διαδικασίες για επίλυση αυτών των 
διαφορών.  Άρα, αφού τίθεται ζήτημα να μπει σε δύο επιτροπές, να ψηφίσει το σώμα 
σε ποια από τις δύο:  Στην Εσωτερικών ή στην Εσωτερικών και για τα Ανθρώπινα 
∆ικαιώματα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι η εν λόγω πρόταση νόμου άπτεται και της 
επιτροπής για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα, γιατί ακριβώς υπάρχει διάκριση 
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ανθρωπίνων δικαιωμάτων, και προτείνω να συζητηθεί και στην επιτροπή για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Έχω την άποψη ότι πρέπει να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών λόγω αρμοδιότητας.  Όμως πάνω στο θέμα του ποιος αποφασίζει έχουμε 
αποφασίσει ότι αποφασίζει ο Πρόεδρος της Βουλής.  ∆ικαιούται να ακούσει, αλλά θα 
αποφασίσει ο Πρόεδρος της Βουλής και νομίζω, κύριε Πρόεδρε, να ακολουθήσετε 
αυτή την κοινοβουλευτική πρακτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είπα προηγουμένως να ακούσω όλες τις πλευρές, να ακούσω τη σκέψη και την 
άποψή τους. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε και τρίτη εισήγηση, κύριε Ιερωνυμίδη; 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, αλλά, επειδή είμαι ο αναπληρωτής πρόεδρος της 
επιτροπής για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα, θέλω να αναφέρω απλώς στην ολομέλεια 
ότι τα θέματα αυτά τουλάχιστον που αναφέρονται στους πολιτικούς πρόσφυγες έχουν 
απασχολήσει πάρα πολλές φορές την επιτροπή για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα.  Ήδη 
το Υπουργείο Εσωτερικών και οι αρμόδιες υπηρεσίες έχουν προσκληθεί πάρα πολλές 
φορές για συζήτηση των διαδικασιών και εν πάση περιπτώσει η πρόταση άπτεται 
θεμάτων με τα οποία μέλος της κοινοβουλευτικής μας ομάδας έχει διαφωνήσει, όσον 
αφορά το θέμα ακριβώς που άπτεται των ανθρωπίνων δικαιωμάτων των Κυπρίων οι 
οποίοι δικαιούνται επιδόματος και των αλλοδαπών, οι οποίοι διαχωρίζονται.  Αυτός 
είναι ο λόγος για τον οποίο αποφάσισε η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος να το αναλάβουν και οι δύο επιτροπές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει άλλος συνάδελφος που θέλει να πει την άποψή του; 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά εγώ θέλω να πω το εξής:  ∆ε διευκολύνουμε την εργασία 
του κοινοβουλίου με αυτή τη λογική.  Όποτε βάλαμε να απασχολήσει ένα θέμα 
περισσότερες από μία επιτροπές, είτε αργοπορούμε να βρούμε κοινή μέρα να 
συνεδριάσουμε, γιατί ξέρει ο καθένας μας πώς είναι το πρόγραμμα, ή γίνεται στο 
τέλος με την παρουσία ενός μόνο μέλους από την άλλη επιτροπή.  Έτσι κι αλλιώς έχει 
δικαίωμα να παρευρεθεί ο κάθε βουλευτής σε κάθε επιτροπή.  Επομένως, ας μην 
ταλαιπωρούμε εαυτούς και θεσμούς, εφόσον είναι θέματα της επιτροπής Εσωτερικών, 
που τα γνωρίζει.  Όποιος από τους συναδέλφους δεν είναι μέλος της επιτροπής 
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Εσωτερικών και είναι μόνο στην επιτροπή για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα μπορεί να 
παρευρεθεί ευχαρίστως να πει τις απόψεις του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχω την πατρότητα της πρότασης νόμου, ο συνάδελφος 
Λαμάρης έχει απόλυτο δίκαιο.  Είναι νόμος που αφορά τους αιτητές πολιτικού ασύλου, 
τον οποίο επεξεργάστηκε η επιτροπή Εσωτερικών.  Φυσικά, με την ίδια λογική, επειδή 
παρπατούν ούλλοι πα στο δρόμο, να τη γράψουν στη Συγκοινωνιών! 

(Γέλια) 

 Έντζιε τελειώνει έτσι!  Έν’ τόσον απλό το θέμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, κοιτάξετε, για να είμαι ειλικρινής, έχω ένα δίλημμα.  Κανονικά, 
τη δίνεις στην Εσωτερικών, όμως σωστά ο κ. Αγγελίδης και η κ. Αθηνά Κυριακίδου  
προηγουμένως είπαν ότι αγγίζει και κάποια ζητήματα που έχουν να κάνουν και με 
συμβάσεις και με ανθρώπινα δικαιώματα.  Γι’ αυτό το λόγο εγώ θα παρακαλούσα σ’ 
αυτή την περίπτωση να υπάρξει ο συνδυασμός των δύο.  ∆ηλαδή να είναι και 
Εσωτερικών, να είναι και για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα μαζί, διότι αγγίζει και 
ζητήματα ανθρωπίνων δικαιωμάτων, που ξέρω ότι όλες οι πλευρές και όλες οι 
πτέρυγες είναι ευαίσθητες και ιδιαίτερα άμα έχουμε να κάνουμε με συμβάσεις.  Γι’ 
αυτό το λόγο παραπέμπεται και στις δύο επιτροπές. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές 
έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1130, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το γεφύρι πλησίον του χωριού Κάτω Αρχιμανδρίτα της 
επαρχίας Πάφου, που χρονολογείται από τις αρχές της οθωμανικής περιόδου, έχει 
εγκαταλειφθεί στη φθορά του χρόνου και κινδυνεύει με ολοκληρωτική καταστροφή.  
Ήδη το ένα από τα δυο τόξα του γεφυριού κατέρρευσε και παρασύρθηκε από τα νερά 
του ποταμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο το γεφύρι, ως ιδιαίτερο μνημείο της κυπριακής αρχιτεκτονικής, πληρεί τα 
κριτήρια που δικαιολογούν την κήρυξή του ως Αρχαίου Μνημείου Α΄ Πίνακα, καθώς 
και για τις ενέργειες στις οποίες προτίθεται η πολιτεία να προβεί για αποκατάσταση, 
συντήρηση και προβολή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1131, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο προχωρεί στη σύσταση 
εξεταστικής επιτροπής, για να μελετήσει τους όρους αντιμετώπισης/διαχείρισης της 
επιδημίας της νέας γρίπης Α (H1N1) στην Ευρωπαϊκή Ένωση από τα θεσμικά της 
όργανα.  Οι ευρωβουλευτές ζητούν να μάθουν γιατί οι χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής 
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Ένωσης αναγκάστηκαν να δαπανήσουν εκατομμύρια ευρώ σε περίοδο οικονομικής 
κρίσης, ενώ μεγάλος αριθμός Ευρωπαίων πολιτών οδηγήθηκε στο να δεχθεί στον 
οργανισμό του εμβόλιο που δεν είχε επαρκώς δοκιμαστεί πριν κυκλοφορήσει στην 
αγορά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η Κύπρος έθεσε θέμα στο Συμβούλιο για την αξιολόγηση των 
ενεργειών και αποφάσεων που αφορούσαν τη νέα γρίπη και ποια ήταν η συνολική 
δαπάνη της υπόθεσης αυτής για το κυπριακό δημόσιο (αγορά εμβολίων, διαφημιστική 
εκστρατεία, ώρες εργασίας κτλ.).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1132, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τη στατική και αντισεισμική επάρκεια της ψηλής 
γέφυρας πάνω από τον Κούρρη ποταμό, πριν την κοινότητα Άλασσας. 

 Η θεμελίωση της πιο πάνω γέφυρας είναι στην κοίτη του ποταμού, το ύψος των 
υποστηριγμάτων είναι πολύ μεγάλο και η ομαλότητα του οδοστρώματος πολύ κακή, 
γι’ αυτό ερωτώ αν, με βάση αυτά τα δεδομένα, γίνεται τακτική επιθεώρηση από 
μηχανικούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1133, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρατηρείται ότι μεγάλος αριθμός συνταξιούχων δεν έχει λάβει ακόμα το 
πασχαλινό επίδομα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα δοθεί και σε αυτούς το πασχαλινό επίδομα και, εάν ναι, 
τους λόγους για τους οποίους καθυστερεί και πότε υπολογίζεται να τους καταβληθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1134, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο έπαρχος Πάφου με επιστολή του, ημερομηνίας 24 
Μαρτίου 2010, έχει ζητήσει από το Σκοπευτικό Όμιλο Πάφου να σταματήσει τη 
λειτουργία του σκοπευτηρίου στην Αγία Βαρβάρα μέχρι την εξασφάλιση 
πιστοποιητικού τελικής έγκρισης και την εκπλήρωση των όρων της πολεοδομικής και 
οικοδομικής άδειας. Η επιστολή του επάρχου Πάφου δικαιώνει ουσιαστικά τις 
ενστάσεις των Οικολόγων, του κοινοτικού συμβουλίου Αγίας Βαρβάρας και πολιτών 
που διαμαρτύρονται για τη λειτουργία του σκοπευτηρίου. Θεωρώ ότι οι άδειες 
(πολεοδομική και οικοδομική) δόθηκαν παράτυπα και χωρίς να λαμβάνονται σοβαρά 
υπόψη οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις στην ποιότητα ζωής των κατοίκων.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν προχωρεί στην ακύρωση της πολεοδομικής άδειας, αφού το 
σκοπευτήριο λειτουργεί κατά παράβαση των όρων που τέθηκαν θέτοντας σε κίνδυνο 
τη ζωή των κατοίκων και επηρεάζοντας αρνητικά το περιβάλλον.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1135, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το χωριό Ποταμιά ταλαιπωρείται από τη λειτουργία 
του χοιροστασίου Ζαβού, για το οποίο μάλιστα έχει εκδοθεί και διάταγμα κατεδάφισης, 
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το οποίο δεν εφαρμόζει ο αρμόδιος δήμος Ιδαλίου, εντός των διοικητικών ορίων του 
οποίου βρίσκεται η συγκεκριμένη εγκατάσταση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
τι προτίθεται να πράξει, προκειμένου να εφαρμοστεί το διάταγμα κατεδάφισης και να 
τερματίσει τις ρυπογόνες δραστηριότητές του το χοιροστάσιο Ζαβού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1136, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι κατάλληλα και ασφαλή τα λεωφορεία της ΠΕΑΛ που 
μεταφέρουν τους μαθητές από την Πύλα στο Περιφερειακό Γυμνάσιο και Λύκειο 
Λειβαδιών. Επίσης, να ενημερώσει το σώμα πόσοι έλεγχοι έχουν γίνει αυτή τη 
σχολική χρονιά σε σχολικά λεωφορεία και πόσες παραβάσεις καταγράφηκαν.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1137, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο μοναστήρι Αρχαγγέλου Μιχαήλ στον 
Αναλιόντα διαπίστωσα ότι η εκκλησία της μονής παραμένει κλειστή και μη 
προσβάσιμη στους επισκέπτες λόγω καθολικής υποχώρησης του υπεδάφους.  
Φαίνεται ότι ολόκληρο το κτίριο της μονής, καθώς και η εκκλησία κινδυνεύουν να 
καταρρεύσουν λόγω γεωλογικού προβλήματος του υπεδάφους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει πληροφορηθεί την ύπαρξη του προβλήματος και αν έχουν 
δρομολογηθεί διεργασίες επίλυσής του, καθώς και πότε αναμένεται να αποκατασταθεί 
η λειτουργία της μονής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1138, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η 1η Μαΐου 2010 αμαυρώθηκε με θανατηφόρο εργατικό ατύχημα με θύμα 
νεαρό αλλοδαπό που εργαζόταν παράνομα στο νησί.  Το ατύχημα συνέβη στην 
επαρχία Αμμοχώστου και αφορούσε, όπως μετέδωσαν τα δελτία ειδήσεων, 
εργαζόμενο σε συνεργείο εγκατάστασης κεραιών.  Αυτό που παρέλειψαν να 
αναφέρουν είναι πως το συνεργείο διενεργούσε εργασίες συντήρησης σε κεραία 
κινητής τηλεφωνίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η συγκεκριμένη κεραία κινητής τηλεφωνίας ήταν 
αδειοδοτημένη, αφού ένας από τους παράγοντες που συνέτειναν στο ατύχημα ήταν η 
εγγύτητα της κεραίας στην άκρη της στέγης της οικίας όπου είναι εγκατεστημένη.  
Επίσης, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν τίθενται συγκεκριμένοι τεχνικοί όροι και προδιαγραφές για 
παραχώρηση άδειας για εγκατάσταση κεραίας κινητής τηλεφωνίας σε στέγη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1139, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω δεχθεί παράπονα από κατοίκους των βόρειων γειτονιών της ελεύθερης 
Λευκωσίας ότι οι δεξαμενές του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας στη Μια Μηλιά 
έχουν ξεχειλίσει, προκαλώντας γενικότερη ρύπανση της περιοχής.  Η ρύπανση 
επηρεάζει με δυσοσμία τις ελεύθερες περιοχές και οι λίμνες των λυμάτων γίνονται 
εστίες κουνουπιών. 
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 Το ανησυχητικό όμως είναι ότι, σύμφωνα με πληροφορίες από τα κατεχόμενα, 
οι κατοχικές αρχές έχουν απαγορεύσει την πώληση προϊόντων που παράγουν οι 
καλλιεργητές της περιοχής.  ∆ημιουργούνται πολλές αμφιβολίες αν αυτά τα προϊόντα 
προωθούνται προς πώληση στις ελεύθερες περιοχές μέσω της Πράσινης Γραμμής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του αυτές τις πληροφορίες και αν έχουν ληφθεί 
οποιαδήποτε μέτρα, ώστε να εμποδιστεί η μεταφορά μολυσμένων προϊόντων στις 
ελεύθερες περιοχές και να αντιμετωπιστούν οι γενικότερες επιπτώσεις στο 
περιβάλλον της χώρας μας από την υπερχείλιση των δεξαμενών του σταθμού 
επεξεργασίας λυμάτων στην κατεχόμενη Μια Μηλιά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1140, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα του Συνοικιακού Συμβουλίου Αγίας Φύλας και του Συνδέσμου 
Φίλων Αγίας Φύλας για διενέργεια υδατολογικής, εδαφολογικής και περιβαλλοντικής 
μελέτης για ολόκληρη την περιοχή Αγίας Φύλας, έτσι ώστε να δοθεί ικανοποιητική 
λύση στο πρόβλημα της συλλογής των ομβρίων υδάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1141, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το ακριβές χρονοδιάγραμμα εκτέλεσης έργου στη Λεμεσό που 
αφορά τη σύνδεση της λεωφόρου Ευαγόρα Λανίτη με την οδό 1ης Απριλίου, καθώς και 
αποπεράτωση της λεωφόρου Ευαγόρα Λανίτη και σύνδεσή της με τη λεωφόρο 
Γιάννου Κρανιδιώτη.  Επίσης, ο αρμόδιος υπουργός καλείται να πληροφορήσει το 
σώμα πότε θα εκτελεσθεί το έργο ηλεκτροφωτισμού της οδού 1ης Απριλίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1142, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε πληροφορηθεί ότι στη συνέλευση του σωματείου “Φίλοι του ΤΕΠΑΚ” 
που έγινε περί τα τέλη Απριλίου ο υπουργός Παιδείας διαβεβαίωσε ότι η Σχολή 
Καλών Τεχνών θα ιδρυθεί στο πλαίσιο του ΤΕΠΑΚ.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Θα ιδρυθεί τελικά η Σχολή Καλών Τεχνών στο ΤΕΠΑΚ και, εάν ναι, πότε 
υπολογίζεται να λειτουργήσει και με ποια οργανωτική μορφή θα συσταθεί; 

2. Ποια θα είναι η αρμόδια επιτροπή της Σχολής Καλών Τεχνών η οποία θα 
οργανώσει τη λειτουργία της σχολής; 

3. Στα τμήματά της η σχολή θα συμπεριλαμβάνει και τις μουσικές σπουδές;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1143, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο τιμολόγια κυπριακών εταιρειών που εκδίδονται προς 
πορτογαλικές εταιρείες αναγνωρίζονται ως κανονικά τιμολόγια από τις φορολογικές 
αρχές της Πορτογαλίας και φοροαπαλλάσσονται.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1144, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγγελου Βότση 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν κατά την κατασκευή της μίας επιπρόσθετης λωρίδας στον 
αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Λευκωσίας έχει ληφθεί υπόψη πρόνοια για διαφυγή των 
ομβρίων υδάτων, δεδομένου ότι το αυλάκι που υπήρχε στη μέση του 
αυτοκινητόδρομου για το σκοπό αυτό έχει κλείσει. 

 Έχω προσωπικά διαπιστώσει ότι δεν υπάρχει διέξοδος για το νερό της βροχής, 
με αποτέλεσμα να δημιουργείται σοβαρός κίνδυνος ασφάλειας για τα οχήματα που 
διακινούνται, καθότι τα λιμνάζοντα νερά εκσφενδονίζονται στην απέναντι λωρίδα με 
σοβαρότατους κινδύνους για την ασφάλεια των διακινουμένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1145, ημερομηνίας 12 Μαΐου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στην Ευρώπη υπάρχουν σήμερα δύο οργανισμοί ανταλλαγής ανθρώπινων 
οργάνων, η “Eurotransplant” και η “Scandiatransplant”, οι οποίες διευκολύνουν τις 
ανταλλαγές μοσχευμάτων μεταξύ ορισμένων κρατών μελών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι μέλος σε έναν από αυτούς τους δύο 
οργανισμούς.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1146, ημερομηνίας 12 Μαΐου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Έχοντας υπόψη αυτεπάγγελτη έρευνα της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως (Αρχής 
κατά του Ρατσισμού) αναφορικά με τη συμμετοχή μαθήτριας με παραπληγία στη 
φιλανθρωπική Πτήση Χαράς και Ζωής, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Με ποιες ενέργειες εξασφαλίζεται ισότιμα το δικαίωμα των παιδιών με 
αναπηρίες στις εκπαιδευτικές εκδηλώσεις και εκδρομές; 

2. Ποια μέτρα λαμβάνει, για να υπάρχει ισότιμη πρόσβαση και συμμετοχή όλων 
των παιδιών με αναπηρίες στο σύνολο των εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων, 
ώστε να μην υπάρχει κίνδυνος εκπαιδευτικού αποκλεισμού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1147, ημερομηνίας 12 Μαΐου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Σε συγκεκριμένη έκθεση του Ευρωκοινοβουλίου, η οποία αναφέρεται στην 
καλύτερη πρόληψη και έγκαιρη ανίχνευση του καρκίνου, υπάρχει πρόταση για 
δημιουργία ευρωπαϊκής σύμπραξης για δράση την περίοδο 2009-2013 κατά του 
καρκίνου.  Στην εν λόγω έκθεση καλούνται τα κράτη μέλη να δημιουργήσουν 
ολοκληρωμένα σχέδια για τον καρκίνο με φιλόδοξο στόχο τη μείωση του προβλήματος 
του καρκίνου στην Ευρώπη κατά 15% εντός του 2020. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πώς σκοπεύει να προωθήσει την πιο πάνω έκθεση; 

2. Ποιος ο προϋπολογισμός για πρόληψη και δράση σε όλους τους χώρους και 
ποια τα συγκεκριμένα χρονοδιαγράμματα; 
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3. Ποια είναι η συνεργασία μεταξύ των διάφορων υπουργείων και φορέων (όπως 
ο Επίτροπος Περιβάλλοντος); 

4. Πώς αξιοποιούνται σε συγκεκριμένα προγράμματα διαφώτισης οι Μη 
Κυβερνητικές Οργανώσεις (MKO) που στο επίκεντρο των ενεργειών τους είναι 
ο καρκινοπαθής και πώς λειτουργεί το Υπουργείο Υγείας ως συντονιστής;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 
(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.006, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2009, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.006 και ημερομηνία 4 Νοεμβρίου, 
2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η μελέτη για την 
αποκατάσταση των σκυβαλότοπων της Επαρχίας Πάφου, έχει σχεδόν ολοκληρωθεί. 
Απομένει να ρυθμιστεί το πρόβλημα που προέκυψε με τα σχέδια του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων, για την όδευση ενός από τους συνδετήριους δρόμους, στον κόμβο 
συμβολής των αυτοκινητόδρομων Πάφου-Λεμεσού και Πάφου-Πόλεως Χρυσοχούς, το 
οποίο υπολογίζεται ότι θα λυθεί σύντομα. 

2.  Με την ολοκλήρωση της μελέτης, θα προκηρυχθούν προσφορές για να 
ανατεθεί η αποκατάσταση όλων των σκυβαλότοπων της Επαρχίας, στον επιτυχόντα 
προσφοροδότη. Υπολογίζεται ότι, ακολουθώντας τις διαδικασίες που προβλέπονται 
από σχετικές Νομοθεσίες, η ολοκλήρωση της αποκατάστασης των σκυβαλότοπων, θα 
ολοκληρωθεί τέλος του 2012.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. 
Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.009, ημερομηνίας 10 
Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και με βάση τη σχετική συνεισφορά του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

(α) Το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του ΚΟΑ ενέκρινε το ποσό των €92.000 ως 
επιχορήγηση για την κατασκευή γηπέδου Χειροσφαίρισης στην Κοινότητα 
Αγίας Μαρινούδας, σύμφωνα με τα κριτήρια του Οργανισμού. 

(β) Η διαδικασία τώρα βρίσκεται στο στάδιο της ετοιμασίας των Εγγράφων 
Προσφορών και Συμβολαίων από το Μελετητή του Φορέα. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.115, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ.φακ. Ερ.23.06.009.04.115 και ημερομηνία 13.8.2009, σχετικά 
με την κατάργηση του Κοινοτικού Σφαγείου Κ. Πύργου και τη μεταφορά των ζώων των 
κτηνοτρόφων της περιοχής σε αδειοδοτημένα σφαγεία. Όπως είναι γνωστό, όλα τα 
Σφαγεία που δεν ικανοποιούσαν ή δεν είχαν τη δυνατότητα αναβάθμισης για να 
ικανοποιούν τις απαιτήσεις της Κοινοτικής Νομοθεσίας έπαυσαν να λειτουργούν από 
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το Σεπτέμβριο του 2003. Με τη φιλελευθεροποίηση του τομέα, η Κυβέρνηση δεν 
μπορεί να επιχορηγήσει τη δημιουργία και λειτουργία Κοινοτικών ή άλλων Σφαγείων. 
Εξάλλου, οι κτηνοτρόφοι της περιοχής που ασχολούνται με την εκτροφή 
αιγοπροβάτων, μπορούν να εξυπηρετηθούν από το ∆ημοτικό Σφαγείο Πόλης 
Χρυσοχούς, που βρίσκεται σε απόσταση μισής ώρα περίπου από τον Κ. Πύργο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.327, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου με αριθμό 23.06.009.04.327 και σας πληροφορώ ότι με μελέτη 
που ολοκληρώθηκε το 2005, για την ετοιμασία Στρατηγικού Σχεδίου για την πλήρη 
αποκατάσταση και την μετέπειτα φροντίδα των Χώρων Ανεξέλικτης ∆ιάθεσης 
Απορριμμάτων (ΧΑ∆Α) στην Κύπρο, καταγράφηκαν συνολικά 113 ΧΑ∆Α. 
Συγκεκριμένα στην επαρχία Πάφου έχουν καταγραφεί 37, στην Λάρνακα 12, στην 
Αμμόχωστο 3, στην Λεμεσό 42 και στην Λευκωσία 19 ΧΑ∆Α. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι με τον όρο ΧΑ∆Α εννοούμε χώρους οι οποίοι 
χρησιμοποιούνταν ή χρησιμοποιούνται από τα δημοτικά και κοινοτικά συμβούλια για 
τελική διάθεση των οικιακών απορριμμάτων. 

 Οι ΧΑ∆Α της επαρχίας Πάφου έχουν τεθεί εκτός λειτουργίας από τον Ιούλιο του 
2005 με την έναρξη λειτουργίας της πρώτης φάσης του ΧΥΤΑ Πάφου και αναμένεται 
μέχρι το τέλος του πρώτου εξαμήνου του 2012 να έχουν αποκατασταθεί πλήρως, 
συμπεριλαμβανομένου και του ΧΑ∆Α της Αγίας Μαρινούδας. Ορισμένοι από τους 
ΧΑ∆Α των επαρχιών Λάρνακας και Αμμοχώστου, με τη λειτουργία της Μονάδας 
Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης Στερεών Οικιακών Απορριμμάτων στις 01/04/2010, 
έχουν κλείσει οριστικά και οι υπόλοιποι αναμένεται να τεθούν εκτός λειτουργίας 
σύντομα. Παράλληλα προχωρούν και οι μελέτες για την αποκατάσταση τους και 
αναμένεται ότι μέχρι το τέλος του πρώτου εξαμήνου το 2013 θα αποκατασταθούν όλοι 
πλήρως. Για τις υπόλοιπες επαρχίες αναμένεται να τεθούν εκτός λειτουργίας όταν οι 
Μονάδες Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης Στερεών Οικιακών Απορριμμάτων αρχίσουν να 
δέχονται οικιακά απόβλητα που όπως εκτιμάται θα είναι περί το 2014.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.561, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
3.12.2009, σχετικά με την πορεία υλοποίησης των αποχετευτικών έργων στην 
κοινότητα Φρενάρους καθώς και στις υπόλοιπες κοινότητες της ελεύθερης περιοχής 
Αμμοχώστου, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Το Αποχετευτικό Σύστημα του Συμπλέγματος Κοκκινοχωριών περιλαμβάνει την 
κατασκευή δικτύων συλλογής λυμάτων στο ∆ήμο ∆ερύνειας και στις κοινότητες 
Ξυλοφάγου, Ξυλοτύμπου, Ορμήδειας, Άχνας, Αυγόρου, Φρενάρους, Αχερίτου, 
Σωτήρας και Λιοπετρίου (περίπου 243 χιλιόμετρα) και την κατασκευή ενός 
κοινού σταθμού επεξεργασίας λυμάτων στην Άχνα, δυναμικότητας 10.926 
κυβικών μέτρων ημερήσια. Περιλαμβάνονται επίσης όλοι οι αγωγοί μεταφοράς 
λυμάτων και αντλιοστάσια από το ∆ήμο/κοινότητες προς τον κοινό σταθμό 
επεξεργασίας λυμάτων, η δεξαμενή αποθήκευσης επεξεργασμένου νερού, το 
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κεντρικό σύστημα διάθεσης του επεξεργασμένου νερού και το σύστημα 
επεξεργασίας και διάθεσης της λάσπης. 

(β) Σύμφωνα με το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, το εν λόγω έργο προϋποθέτει 7 
κατασκευαστικές συμβάσεις, οι οποίες θα υλοποιηθούν σταδιακά ως 
ακολούθως: 

 Έναρξη σύμβασης Λήξη σύμβασης 

∆ίκτυα συλλογής:   

Ξυλοφάγου 3/2010 3/2012 

Ξυλοτύμπου-Ορμήδεια 4/2010 4/2012 

Άχνα-Αυγόρου 9/2010 9/2012 

∆ερύνεια 10/2010 10/2012 

Φρέναρος-Αχερίτου 11/2010 11/2012 

Σωτήρα-Λιοπέτρι 

Σταθμός επεξεργασίας 
λυμάτων: 

12/2010 

 

1/2011 

12/2012 

 

11/2012 

(γ) Το Έργο θα προταθεί για συγχρηματοδότηση από το Ταμείο συνοχής της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στα πλαίσια του άξονα προτεραιότητας “Βασικές 
Υποδομές στον Τομέα του Περιβάλλοντος και της Ενέργειας” του 
Επιχειρησιακού Προγράμματος “Αειφόρος Ανάπτυξη και Ανταγωνιστικότητα 
2007-2013”. ∆ικαιούχος του Έργου και Αναθέτουσα Αρχή θα είναι το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.573, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

«Θέμα: Η καθυστέρηση στην ανέγερση κοινοτικών 
κτιρίων και ιατρείου στην κοινότητα Πενταλιάς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.573, ημερ. 3/12/2010, με την οποία μας διαβιβάστηκε η 
πιο πάνω Ερώτηση του αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου, κ. Αντώνη 
Αντωνίου και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Οι ιδιώτες μελετητές, στους οποίους και οφείλεται η παρατηρηθείσα 
καθυστέρηση στην προώθηση του έργου, ετοίμασαν και υπέβαλαν τα έγγραφα 
προσφορών, στις 2/09/2009, τα οποία, αφού αξιολογήθηκαν από τις Τεχνικές 
Υπηρεσίες της Επαρχιακής ∆ιοίκησης, επιστράφηκαν σ’ αυτούς, με τις 
αναγκαίες παρατηρήσεις / υποδείξεις, στις 15/10/2009. 

(β) Ακολούθησε η προκήρυξη προσφορών στις 30/10/2009 και με την κατακύρωση 
που έγινε το σχετικό συμβόλαιο υπογράφηκε στις 21/12/2009. 

(γ) Οι κατασκευαστικές εργασίες άρχισαν στις 8/01/2010 και αναμένεται να 
ολοκληρωθούν τον Ιούνη του 2011. 

2.  Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.619, ημερομηνίας 11 ∆εκεμβρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
11.1.2010, σε σχέση με τη χρηματοδότηση του αποχετευτικού συστήματος του 
ακριτικού ∆ήμου Αθηένου από το Κράτος, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

(α) Η εκτιμώμενη ολική κεφαλαιουχική δαπάνη για το αποχετευτικό Σύστημα 
Αθηένου είναι €11,5 εκ. συν Φ.Π.Α. (€13,2 εκ.). 

(β) Η σύμβαση για την προμήθεια και εγκατάσταση του δικτύου συλλογής λυμάτων 
και του αγωγού μεταφοράς προς το χώρο του σταθμού έχει υπογραφεί μεταξύ 
του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων και της κοινοπραξίας “ΦΑΠ Κονστράκσιον 
Λτδ & Αδελφοί Κάτσου (Στυλιώτες) Λτδ” στις 6 Νοεμβρίου, 2009. Η διάρκεια 
της σύμβασης είναι 22 μήνες και η ημερομηνία έναρξης της σύμβασης ήταν η 
18.12.2009. 

(γ) Η Κυβέρνηση ανταποκρίθηκε στα αιτήματα των ακριτικών ∆ήμων Αθηένου και 
∆ερύνειας και με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, με Αρ. 65.960 και 
ημερ. 29.8.2007, παραχώρησε ειδική χορηγία του ποσού των £3 εκ. και £ 4 εκ. 
για τους ∆ήμους Αθηένου και ∆ερύνειας αντίστοιχα. Με απόφαση του 
∆ημοτικού Συμβουλίου Αθηένου και έγκριση του Υπουργείου Οικονομικών 
ημερ. 2.6.2008, η ειδική κυβερνητική χορηγία του ποσού των €5,13 εκ. (£3 εκ.) 
θα διατεθεί για την υλοποίηση του αποχετευτικού έργου Αθηένου. 

 Πέραν τούτου, η Κυβέρνηση επιχορηγεί: (α) 100% την κεφαλαιουχική δαπάνη η 
οποία αντιστοιχεί στους προσφυγικούς οικισμούς (αυτοί υπολογίζονται στο 
3,2% του έργου), (β) 100% την κεφαλαιουχική δαπάνη για την τριτοβάθμια 
επεξεργασία του Σταθμού Επεξεργασίας Λυμάτων (ποσοστό  περίπου 30%  
του κόστους του σταθμού) και (γ) επιπλέον το Τ.Α.Υ. έχει αναλάβει, εκ μέρους 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Αθηένου, τη διαχείριση του αποχετευτικού 
συστήματος στο σύνολό του, δηλ. τη διαδικασία των διαγωνισμών, τη 
διαχείριση των Συμβάσεων και την επίβλεψη της κατασκευής του Έργου, 
δαπάνη που σύμφωνα με την υφιστάμενη πολιτική αναλαμβάνεται εξ 
ολοκλήρου από τα ίδια τα Συμβούλια Αποχετεύσεων των ∆ήμων και η οποία 
ανέρχεται περίπου στο 8-10% της κατασκευαστικής αξίας του έργου. 

(δ) Το Έργο έχει προταθεί από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και έχει εγκριθεί 
από τη ∆ιαχειριστική Αρχή για συγχρηματοδότηση από το Ταμείο Συνοχής της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, στα πλαίσια του άξονα προτεραιότητας “Βασικές 
Υποδομές στον Τομέα του Περιβάλλοντος και της Ενέργειας” του 
Επιχειρησιακού Προγράμματος “Αειφόρος Ανάπτυξη και Ανταγωνιστικότητα 
2007-2013”, με δικαιούχο και αναθέτουσα Αρχή το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 
και φορέα λειτουργίας το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Αθηένου. Κατά συνέπεια, 
υπάρχει περαιτέρω κρατική χορηγία προς το ∆ήμο Αθηένου εφόσον, σύμφωνα 
με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 67.594 ημερ. 30.7.2008 
“Οικονομική συνεισφορά των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης για έργα που 
συγχρηματοδοτούνται από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία και το Ταμείο Συνοχής της 
Ε.Ε. στην προγραμματική περίοδο 2007-2013”, η συνεισφορά της κάθε Αρχής 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης για αναπτυξιακά και άλλα έργα, που θα 
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συγχρηματοδοτηθούν από κοινοτικούς πόρους, μειώνεται στο 50% της 
συνεισφοράς της. 

2. Με βάση τις επιχορηγήσεις που αναφέρονται στις πιο πάνω παραγράφους (γ) 
και (δ), το ποσοστό της κρατικής χορηγίας στο υπό αναφορά Έργο είναι περίπου   
80%, αν όχι και πιο ψηλό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.645, ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα της κοινότητας Περιστερώνας για αύξηση της οικονομικής βοήθειας που 
παρέχεται στο Τ/Κ χωριό Μελάδεια 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
μου με ημερ. 26.01.2010 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία κοινοποιήθηκε στο Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Τ/Κ χωριό Μελάδειας βρίσκεται σε πολύ κοντινή απόσταση από το χωριό 
Περιστερώνα και δε διαθέτει Κοινοτικό Συμβούλιο. Ως εκ τούτου, το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Περιστερώνας παρέχει τις υπηρεσίες του και στους κατοίκους της 
κοινότητας Μελάδειας, για τις οποίες κατά καιρούς παραχωρείται οικονομική 
βοήθεια από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

(β) Πιο συγκεκριμένα, το Υπουργείο Εσωτερικών το 2008 παραχώρησε οικονομική 
βοήθεια ύψους €5.000 στο Κοινοτικό Συμβούλιο Περιστερώνας για τη 
συντήρηση των δρόμων της Μελάδειας, ενώ το 2009 παραχωρήθηκαν τα ποσά 
των €13.012 και €1.035, για την ενίσχυση της υδατοπρομήθειας Μελάδειας και 
την τοποθέτηση αυτόματου υδροχλωριωτή αντίστοιχα, τα οποία είχαν 
καταβληθεί από το Κοινοτικό Συμβούλιο Περιστερώνας. 

(γ) Πρόσθετα, έχω εγκρίνει παραχώρηση ποσού ύψους €3.415,55 προς το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Περιστερώνας για κάλυψη των εξόδων που κατέβαλε για 
πληρωμή του οδικού φωτισμού στην Τ/Κ κοινότητα Μελάδειας, ενώ στον 
Προϋπολογισμό του 2010, για αναπτυξιακές δαπάνες σε Τ/Κ και πρώην μικτά 
Τ/Κ χωρία, έχει εγκριθεί δαπάνη ύψους €750 για συντήρηση των αγροτικών 
δρόμων Μελάδειας. 

(δ) Στο παρόν στάδιο, η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών εξετάζει με θετική 
προσέγγιση το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Περιστερώνας για κάλυψη 
του ποσού που κατέβαλε για την καθαριότητα των δρόμων, του κοιμητηρίου και 
του τζαμιού στη Μελάδεια. 

(ε) Τέλος, επισημαίνεται ότι το Υπουργείο Εσωτερικών παρέχει κάθε δυνατή 
βοήθεια στην κοινότητα Περιστερώνας για τις υπηρεσίες που παρέχει στην 
κοινότητα Μελάδειας, εάν και εφόσον υποβληθεί σχετικό αίτημα από το ίδιο το 
Κοινοτικό Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. 
Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.646, ημερομηνίας 21ης  
∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη και με βάση τη σχετική συνεισφορά του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 
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(α) Ο ΚΟΑ χορήγησε το ποσό των €5.000 για το ∆ιεθνή Μαραθώνιο ∆ρόμο 
Λεμεσού ΓΣΟ, ο οποίος τελεί υπό την αιγίδα του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού. 

(β) Όσον αφορά τα μέτρα που έλαβε το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
επισυνάπτεται εγκύκλιος επιστολή που στάλθηκε σε όλα τα σχολεία. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. 
Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.649, ημερομηνίας 23 
∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη σας ενημερώνω με βάση τη σχετική 
συνεισφορά του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ) ότι υπάρχει ειλημμένη 
πολιτική απόφαση για δημιουργία κολυμβητηρίου στην επαρχία Αμμοχώστου, Έχει 
αποφασιστεί όπως κατασκευαστεί το κολυμβητήριο στο ∆ήμο ∆ερύνειας και εντός του 
Προϋπολογισμού του 2010 έγινε σχετική πρόνοια για μελετητικά έξοδα. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.654, ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. 
Χατζηγιάννης με αρ. 23.06.009.04.654, η οποία αποστάλθηκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 23/03/2009, και σας πληροφορώ ότι αρμόδιοι Λειτουργοί του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως έχουν επισκεφθεί την πολυκατοικία στην οδό Κοτσιά Τεπέ 
(κοινά γνωστή ως Πράσινη Πολυκατοικία), και έχουν καταγράψει προκαταρκτικά τις 
εργασίες που χρειάζεται να γίνουν για σκοπούς επιδιόρθωσης της αναφερόμενης 
πολυκατοικίας και έχει επίσης καθοριστεί ο χώρος που θα τοποθετηθεί ο 
ανελκυστήρας. 

2. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προγραμματίζει σύντομα την ετοιμασία 
των αναγκαίων εγγράφων για την προκήρυξη διαγωνισμού για την ανάθεση της 
εργασίας συντήρησης και επιδιόρθωσης της πιο πάνω πολυκατοικίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.658, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο, με Απόφασή του με Αρ. 68.935 και ημερ. 03.06.2009 
επαναπροσδιόρισε την πολιτική για την ανάπτυξη και λειτουργία γηπέδων γκολφ στην 
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Κύπρο. Οι βασικές πρόνοιες της Απόφασης που αφορούν θέματα άρδευσης / 
ύδρευσης των αναπτύξεων των γηπέδων γκολφ, είναι οι ακόλουθες: 

(α) Καμία ποσότητα νερού δεν θα παραχωρείται από κυβερνητικά υδατικά έργα και 
αποχετευτικά συστήματα για αναπτύξεις γηπέδων γκολφ. Η πολιτική αυτή θα 
ισχύει για όλα τα γήπεδα γκολφ, περιλαμβανομένων και των υφιστάμενων 
γηπέδων γκολφ. Νοείται ότι, κάθε ανάπτυξη μπορεί να χρησιμοποιεί για 
άρδευση τις ποσότητες νερού που παράγονται από την τριτοβάθμια 
επεξεργασία των λυμάτων της ίδιας της ανάπτυξης. Νοείται επίσης ότι, θα 
συνεχίσει για διάστημα ενός έτους η παροχή νερού στα ήδη υφιστάμενα 
αδειοδοτημένα γήπεδα γκολφ, ώστε να δοθεί το χρονικό περιθώριο 
συμμόρφωσης τους με τις πρόνοιες της παρούσας Απόφασης, που αφορούν 
την άρδευση/ύδρευση των αναπτύξεων γηπέδων γκολφ. 

(β) Η άρδευση/ύδρευση καθώς και η απαιτούμενη για τη λειτουργία των 
αναπτύξεων γηπέδων γκολφ ηλεκτρική ενέργεια, θα παράγεται από ιδιωτικές 
μονάδες αφαλάτωσης που θα λειτουργούν με Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας 
(ΑΠΕ). Σε περίπτωση κατά την οποία δεν είναι δυνατή η άμεση τροφοδοσία 
των αναπτύξεων γηπέδων γκολφ από τις μονάδες αφαλάτωσης, ο επενδυτής 
οφείλει να παράγει την ανάλογη ποσότητα νερού την οποία να διοχετεύει, όπου 
είναι δυνατόν, σε κεντρικά συστήματα υδατοπρομήθειας/αρδεύσεων, που θα 
γειτνιάζουν με τις ιδιωτικές μονάδες αφαλάτωσης. 

 Για σκοπούς ομαλής συνέχισης της λειτουργίας της ήδη υφιστάμενης 
ανάπτυξης «Τσάδα GOLF» και για αποφυγή δυσμενούς μεταχείρισης της 
έναντι των άλλων αναπτύξεων, η εν λόγω ανάπτυξη εξαιρείται από την πιο 
πάνω πολιτική, έτσι ώστε να δύναται να συνεχίσει τη λειτουργία της με την 
παραχώρηση σ’ αυτή νερού από κυβερνητικά υδατικά έργα/αποχετευτικά 
συστήματα, υπό την προϋπόθεση ότι οι ανάλογες ποσότητες νερού είτε θα 
εξασφαλίζονται από τον επενδυτή από μονάδες αφαλάτωσης που λειτουργούν 
με ΑΠΕ και οι οποίες στη συνέχεια θα διοχετεύονται σε κυβερνητικά υδατικά 
συστήματα είτε θα καταβάλλει το κόστος της ποσότητας νερού που θα 
χρησιμοποιεί στο Ταμείο ΑΠΕ, σε τιμή όμως ως αν το νερό που χρησιμοποίησε 
παραγόταν από ΑΠΕ. 

(γ) Στις περιοχές που υπάρχουν αρκετές αναπτύξεις οι επενδυτές υποχρεούνται 
να αναζητούν συνεργασίες με άλλους επενδυτές, κατά τη χωροθέτηση και 
δημιουργία μονάδων αφαλάτωσης/μονάδων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, 
έτσι ώστε να μη δημιουργούνται πολλές τέτοιες μονάδες σε κοντινές 
αποστάσεις, για να αποφευχθεί περιβαλλοντική επιβάρυνση. 

 Όλοι οι επενδυτές έχουν κληθεί να συμμορφωθούν με την Απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Η υπηρεσιακή θέση και άποψη του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων είναι 
σύμφωνη με τις πιο πάνω ρυθμίσεις για υδροδότηση των γηπέδων γκολφ. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.666, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. 
23.06.009.04.666 και ημερομηνία 30 ∆εκεμβρίου 2009, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 14 
Ιανουαρίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Αρδευτικό Έργο Κοκκινοχωριών κατασκευάστηκε την περίοδο 1986-1991 
στα πλαίσια του Έργου του Νοτίου Αγωγού και περιλαμβάνει το φράγμα Άχνας 
χωρητικότητας 6,8 εκ. κ.μ., 22 αρδευτικές περιοχές με μόνιμα δίκτυα και 
εγκαταστάσεις και τα προσωρινά δίκτυα στις περιοχές Τρουλιών και Ελιούδι παρά το 
Φράγμα Άχνας. 

 Το σύστημα διαθέτει ένα τεράστιο αριθμό εξειδικευμένων βαλβίδων, 20 
(διαμέτρου 700mm-200mm) και 880 (διαμέτρου 100mm) για τις υδροληψίες, 1465 
κεντρικούς μετρητές, 4165 ιδιωτικούς μετρητές και 8672 παροχές. ∆ιαθέτει επίσης 612 
αερίτες, 1112 διακόπτες, 467 πλύσεις και πολλές χιλιάδες μέτρα σωληναγωγών 
διαφόρων διαμετρημάτων. 

 Επειδή το Αρδευτικό Έργο Κοκκινοχωριών είναι ένα πολύπλοκο σύστημα με 
πολλές ιδιαιτερότητες, η συντήρηση και η ομαλή διαχείρισή του ανατέθηκε σε 
ολιγομελή έμπειρη ομάδα η οποία παρακολουθεί το Έργο επί καθημερινής βάσης και 
επιλαμβάνεται των προβλημάτων με τις λιγότερες δυνατόν καθυστερήσεις. Η ευθύνη 
για την παρακολούθηση του έργου έχει ανατεθεί στο νεοσύστατο Επαρχιακό Γραφείο 
Αμμοχώστου. 

 Το Γραφείο που σήμερα απαριθμεί μόνο 5 άτομα θα ενισχυθεί με μηνιαίο 
επιστημονικό και τεχνικό προσωπικό, γεγονός που θα επιτρέψει τη βελτίωση της 
συντήρησης του συστήματος.  

 Σημειώνεται ότι κατά την διάρκεια του 2008, έτος κατά το οποίον 
παραχωρήθηκε ελάχιστη ποσότητα νερού μόνο για κτηνοτροφικούς σκοπούς, το 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων προχώρησε σε συντήρηση του Έργου που κάλυψε τις 
εργασίες που περιγράφονται στο Παράρτημα Ι. 

 Κατά την διάρκεια του 2009, έτος κατά το οποίον παραχωρήθηκαν από το 
Έργο περίπου 6 εκ. κ.μ. νερού έχει παρατηρηθεί αυξημένος αριθμός βλαβών και 
έχουν καταμετρηθεί περίπου 150 περιπτώσεις. Ο αυξημένος αυτός αριθμός οφείλετο 
στην 16μηνη αδράνεια του δικτύου (παρουσία αέρα) αλλά και στην “ηλικία των 
αγωγών”. 

 Πρόγραμμα προληπτικής συντήρησης για το 2010 θα εφαρμοστεί σε μικρή 
κλίμακα γιατί κατά κύριο λόγο δεν υπάρχουν οι διαθέσιμες πιστώσεις και προσωπικό. 
Με την προετοιμασία του Προϋπολογισμού για το 2011 θα συμπεριληφθεί στις 
προτάσεις ένα σημαντικό ποσό συντήρησης που θα αποτελέσει την αρχή υλοποίησης 
ενός 4ετούς Προγράμματος ενδελεχούς προληπτικής συντήρησης του Έργου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.709, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 
2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.709 της Βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου και σας πληροφορώ ότι αναφορικά με 
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τον νέο εξοπλισμό για το φυσικοθεραπευτήριο της Πτέρυγας Παραπληγικών του 
Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας και των τμημάτων Φυσιοθεραπείας όλων των 
Κρατικών Νοσοκομείων έχουν προκηρυχτεί 2 προσφορές οι οποίες είναι οι εξής: 

1. Προσφορά για την προμήθεια, εγκατάσταση και συντήρηση του εξοπλισμού 
Φυσιοθεραπευτηρίου (αρ. διαγωνισμού Σ.Υ.6/10). 

2. Προσφορά για την προμήθεια αναλωσίμων και μικροεξοπλισμού για τις 
ανάγκες της πτέρυγας παραπληγικών και των Φυσιοθεραπευτηρίων των 
Κρατικών Νοσηλευτηρίων (αρ. διαγωνισμού Γ.Τ.43/10).» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.743, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Πρόοδος των εργασιών σήμανσης και επίστρωσης στο δρόμο Αυδήμου-Αγίου 
Θωμά-Πλατανίστειας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.743, ημερ. 25/01/2010, η οποία μας 
διαβιβάστηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, λόγω αρμοδιότητας, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α)  Ο υπό αναφορά δρόμος εμπίπτει στην αρμοδιότητα της οικείας Επαρχιακής 
∆ιοίκησης, η οποία και μεριμνά για τη συντήρηση/βελτίωσή του μέσω των 
ετήσιων Προϋπολογισμών. 

(β)  Κατά την περίοδο 2005-2009 έχουν εκτελεστεί διάφορες βελτιωτικές εργασίες, 
όπως διαπλατύνσεις, κατασκευή μικρών γεφυριών, τοποθέτηση στηθαίων 
ασφαλείας και ασφαλτοστρώσεις, το συνολικό κόστος των οποίων ανήλθε στις 
300.000 Ευρώ. 

(γ)  Κατά τη φετινή χρονιά προωθούνται εργασίες ασφαλτόστρωσης και σήμανσης, 
έναντι δαπάνης που αναμένεται να ανέλθει στις 102.000 Ευρώ. 

(δ)  Οι βελτιωτικές εργασίες ασφαλτόστρωσης και σήμανσης αναμένεται να 
συνεχιστούν και κατά τα επόμενα χρόνια, ανάλογα με τις εκάστοτε διαθέσιμες 
πιστώσεις. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.744, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Αγίου Θωμά Λεμεσού για παραχώρηση 
πετρόκτιστης κατοικίας για τη δημιουργία μουσείου έργων λαϊκής τέχνης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.744, ημερ. 28/01/2010, με την οποία μας διαβιβάστηκε 
η πιο πάνω Ερώτηση του αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου, κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίου Θωμά υπέβαλε αίτημα για την παραχώρηση τ/κ 
κατοικίας, με σκοπό τη δημιουργία Μουσείου Λαϊκής Τέχνης, στο οποίο θα 
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εκτίθενται παραδοσιακά αντικείμενα που οι εκτοπισθέντες προερχόμενοι από 
την κοινότητα Επτακώμης μετέφεραν από τις κατεχόμενες περιοχές. Πρόθεση, 
επίσης, είναι όπως το προωθούμενο Μουσείο φέρει το όνομα “Ανδρέας 
Αυξεντίου”, στη μνήμη συγχωριανού τους που δολοφονήθηκε κατά την 
τουρκική εισβολή το 1974 και τα οστά του εντοπίσθηκαν πρόσφατα σε ομαδικό 
τάφο αγνοουμένων. 

(β) Η ζητηθείσα, εντούτοις, κατοικία είχε αρχικά παραχωρηθεί με σύμβαση 
μίσθωσης στον αδελφό του δολοφονηθέντος, η οποία τερματίστηκε λόγω 
παράβασης των όρων μίσθωσης. Με απόφασή της η Ειδική Επιτροπή για την 
παραχώρηση των τ/κ οικιών αποφάσισε, με τη διαφωνία του Προέδρου του 
Κοινοτικού Συμβουλίου Αγίου Θωμά, την παραχώρηση της εν λόγω κατοικίας 
σε νέα αιτήτρια. Ενόψει τούτου, η υπόθεση έχει τεθεί ενώπιον της 
Συμβουλευτικής Επιτροπής για λήψη σχετικής απόφασης, υποδεικνύοντας τη 
δυνατότητα διερεύνησης με σκοπό τον εντοπισμό και δεύτερου τ/κ υποστατικού, 
στην κοινότητα Αγίου Θωμά, με σκοπό την παράλληλη ικανοποίηση και των 
δύο αιτημάτων. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.775, ημερομηνίας 25 
Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη και με βάση τη σχετική συνεισφορά του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

(α) Τα αθλήματα τόσο της ιστιοσανίδας όσο και της ιστιοπλοΐας επιχορηγούνται και 
στηρίζονται μέσα από τακτικές χορηγίες, οι οποίες παραχωρούνται τόσο στην 
Κυπριακή Ιστιοπλοϊκή Ομοσπονδία όσο και με απευθείας χορηγίες προς τους 
Ιστιοπλοϊκούς Ομίλους. 

(β) Όσον αφορά το ερώτημα του Βουλευτή κ. Τορναρίτη, γιατί αθλητές του 
Ναυτικού Ομίλου Κερύνειας δεν έχουν δικαίωμα να χρησιμοποιούν τις 
ιστιοπλοϊκές εγκαταστάσεις του Κέντρου Ιστιοπλοϊκών Αγώνων, θα ήθελα να 
σας ενημερώσω ότι το Κέντρο χρησιμοποιείται για ∆ιεθνείς και Εθνικές 
διοργανώσεις, καθώς επίσης και για προπονήσεις των αθλητών των Εθνικών 
μας ομάδων. 

(γ) Οι υπόλοιποι αθλητές (σωματειακοί), προπονούνται στους χώρους που 
διαθέτουν οι αντίστοιχοι Ναυτικοί Όμιλοι. 

(δ) Ειδικά για τους ιστιοπλόους του Ναυτικού Ομίλου Κερύνειας για τους οποίους 
αναφέρεται ο κ. Τορναρίτης, σε πρόσφατη σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε 
στα γραφεία του ΚΟΑ, προεδρεύοντος του Προέδρου του ΚΟΑ κ. Νίκου 
Καρτακούλλη, αποφασίστηκε ότι ειδικά για τον Ναυτικό Όμιλο Κερύνειας θα 
κατασκευαστούν επιπλέον εγκαταστάσεις για να λύσουν το πρόβλημα χώρου 
που αντιμετωπίζει ο Όμιλος.  (Επισυνάπτονται  τα  πρακτικά  της  συνάντησης 
με τα συμφωνηθέντα.) 

2. Σημειώνεται ότι η ερώτηση με Αρ. 23.06.009.04.365 ημερ. 15/10/2009 του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη είναι η ίδια με την πιο 
πάνω. 
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3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.777, ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Λευτέρη Χριστοφόρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 3 
Φεβρουαρίου 2010 σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση που υποβλήθηκε από τον 
αξιότιμο Βουλευτή εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Λευτέρη Χριστόφορου και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τα Κράτη Μέλη έχουν τη δυνατότητα να χορηγήσουν μέχρι €15.000 στις 
επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στην πρωτογενή παραγωγή γεωργικών 
προϊόντων μέχρι τις 31/12/2010, ως έκτακτο μέτρο για αντιμετώπιση της 
χρηματοπιστωτικής και οικονομικής κρίσης. Απαιτείται η θέσπιση καθεστώτος 
ενισχύσεων, το οποίο θα πρέπει να κοινοποιηθεί εκ των προτέρων στην Ε.Ε. 
για αξιολόγηση και έγκριση. Τα μέτρα που θα περιλαμβάνονται στο καθεστώς 
θα πρέπει να συμπληρώνουν άλλα γενικά μέτρα αντιμετώπισης της κρίσης, τα 
οποία είναι ήδη θεσπισμένα από τα Κράτη Μέλη.  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα 
και με επιστολή του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, η Κύπρος δεν 
έχει τέτοιο εγκεκριμένο καθεστώς για τους άλλους τομείς της οικονομίας. 

2. Τα θερμοκήπια τα οποία δεν είχαν άδειες οικοδομής και όχι πολεοδομικές 
άδειες (οι οποίες και δεν απαιτούνται) αποκλείστηκαν από την παροχή 
αποζημιώσεων μέσω του Πλαισίου για τις ζημιές του 2006. Σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του Εθνικού Πλαισίου χορήγησης Κρατικών Ενισχύσεων για την 
αντιστάθμιση ζημιών στον τομέα της γεωργίας, για τη συμπερίληψη 
εκμετάλλευσης στον κατάλογο των δικαιούχων απαιτείται όπως κατέχουν 
νόμιμη άδεια λειτουργίας της εκμετάλλευσης. Ως εκ τούτου, για την 
αποζημίωση που έχουν αιτηθεί οι θερμοκηπιούχοι απαιτείται η ύπαρξη των 
σχετικών αδειών, γι’ αυτό και οι ζημιές σε μη αδειούχα θερμοκήπια δεν 
περιελήφθησαν στους καταλόγους των ζημιών του 2006. Έγιναν επαφές με το 
Υπουργείο Εσωτερικών σχετικά με το πρόβλημα αυτό και διαφάνηκε ότι για τα 
θερμοκήπια δεν απαιτείται πολεοδομική άδεια, αλλά δεν είναι δυνατή η 
εξαίρεση από την υποχρέωση για εξασφάλιση άδειας οικοδομής λαμβάνοντας 
υπόψη, μεταξύ άλλων, και θέματα ασφάλειας των κατασκευών και των 
απασχολούμενων σε αυτές, τα οποία δεν μπορούν να παραγνωριστούν. 

3. Οι επιδοτήσεις της Ε.Ε. καθορίζονται από συγκεκριμένους Κανονισμούς 
σύμφωνα με τους οποίους δεν υπάρχει διάκριση για παραχώρηση αγροτικών 
επιδοτήσεων με κριτήριο το κατά πόσο είναι πρόσφυγες ή μη. Οι πρόσφυγες 
έχουν δυνατότητα άσκησης της γεωργικής τους δραστηριότητας στις ελεύθερες 
περιοχές όπου και επιδοτούνται ανάλογα. Όπου δεν υπάρχει δυνατότητα 
άσκησης ελέγχου από τις Αρχές της ∆ημοκρατίας δεν μπορούν να δοθούν 
επιδοτήσεις. 

4. Πράγματι, οι Κύπριοι αγρότες έχουν χαμηλότερα αγροτικά εισοδήματα από τον 
ευρωπαϊκό μέσο όρο αλλά όχι τα χαμηλότερα από όλους τους υπόλοιπους. 
Παρ’ όλα αυτά, αναγνωρίζοντας το πρόβλημα αυτό, παραχωρούνται κατά 
καιρούς, μεταξύ άλλων, κρατικές ενισχύσεις και ενισχύσεις ήσσονος σημασίας. 
Κατά τις ενταξιακές διαπραγματεύσεις επιτεύχθηκε και η διασφάλιση 
δικαιώματος παραχώρησης συμπληρωματικών εθνικών άμεσων πληρωμών 
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και πρόσθετων κρατικών ενισχύσεων πέρα από τις άμεσες πληρωμές που 
παραχωρούνται από την Ε.Ε. Επίσης, επιτεύχθηκε και η έγκριση και 
υλοποίηση του έκτακτου μέτρου για τη Ρύθμιση Αγροτικών Χρεών. 

5. Όσον αφορά τα μέτρα για την ανάκαμψη των αγροτικών κλάδων και τη 
βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των αγροτικών προϊόντων, υπάρχει το 
Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, το οποίο περιλαμβάνει μεγάλο 
αριθμό μέτρων, τα οποία, αν αξιοποιηθούν σωστά από τους ενδιαφερόμενους 
παραγωγούς, μπορεί να έχουν καθοριστική σημασία αναφορικά με την 
ανάκαμψη των αγροτικών κλάδων και τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των 
αγροτικών προϊόντων. Σημειώνεται επίσης ότι βρίσκεται στο τελικό στάδιο 
ετοιμασίας Μελέτη για τις επιπτώσεις της ένταξης στην Ε.Ε. και το μέλλον και 
τη δυναμική του Κυπριακού Αγροτικού Τομέα. Σκοπός της Μελέτης είναι η 
παρουσίαση της υπάρχουσας κατάστασης στον κυπριακό αγροτικό τομέα και οι 
διαφοροποιήσεις που έγιναν κατά τη διάρκεια των τελευταίων ετών με την 
ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ε. Επίσης, επιδιώκεται να μελετηθούν οι 
προοπτικές ανάπτυξης τόσο της παραγωγής των καλλιεργειών, όσο και του 
ίδιου του τόπου από πλευράς υποβοηθητικών έργων. Μέσα στους στόχους 
είναι και η εξέταση των επιπτώσεων των κλιματικών αλλαγών στη γεωργική 
δραστηριότητα της Κύπρου, η διερεύνηση καλλιεργειών που μπορούν να 
χρησιμοποιηθούν για αύξηση της συλλογής διοξειδίου του άνθρακα από την 
ατμόσφαιρα, η εξέταση των αποτελεσμάτων και επιπτώσεων των 
προγραμμάτων, ώστε να συμβάλλει στη χάραξη και επαναπροσανατολισμό 
των πολιτικών. Απώτερος στόχος είναι να φανούν ποια είναι τα βιώσιμα 
αγροτικά προϊόντα, μέθοδοι παραγωγής ή και υπηρεσίες που μπορεί να 
προσφέρει ο γεωργικός τομέας τα επόμενα χρόνια, ώστε να βοηθηθούν οι 
Κύπριοι γεωργοί στις επιλογές των επενδύσεων που κάνουν ή θα κάνουν και 
ποια προϊόντα και καλλιέργειες μπορούν να επιβιώσουν με τις αναμενόμενες 
αλλαγές στο κλίμα της Κύπρου. Η Μελέτη αυτή αναμένεται να ολοκληρωθεί 
σύντομα, μέσα στους επόμενους ένα με δύο μήνες, και τα αποτελέσματα θα 
κοινοποιηθούν και θα αξιοποιηθούν κατάλληλα. 

6. Αναφορικά με την προώθηση της αειφόρου ανάπτυξης της υπαίθρου και πάλι 
σημαντικός και καθοριστικός είναι ο ρόλος των Προγραμμάτων Αγροτικής 
Ανάπτυξης. Μέσα από το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 
αναμένεται να διατεθούν ως δημόσια δαπάνη για την ανάπτυξη της υπαίθρου 
€329 εκατομ. Το Ευρωπαϊκό Γεωργικό Ταμείο Αγροτικής Ανάπτυξης 
συνεισφέρει στο Πρόγραμμα το 50% της συνολικής δημόσιας δαπάνης, ενώ το 
υπόλοιπο θα διατεθεί από την Κυπριακή ∆ημοκρατία ως Εθνική Συμμετοχή. Το 
Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 αποτελείται από 23 μέτρα, τα 
οποία στοχεύουν στη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας του γεωργικού και 
δασοκομικού τομέα, τη βελτίωση του περιβάλλοντος και του τοπίου και τη 
βελτίωση της ποιότητας ζωής στην ύπαιθρο. Στο Πρόγραμμα αναγνωρίζεται ο 
σύνθετος και πολυδιάστατος ρόλος του αγροτικού τομέα. Η προώθηση 
εναλλακτικών οικονομικών δραστηριοτήτων και η διαφοροποίηση της 
οικονομικής βάσης των περιοχών της υπαίθρου μέσω της αξιοποίησης του 
φυσικού πλούτου είναι πλέον απαραίτητο στοιχείο για την συγκράτηση του 
πληθυσμού στην ύπαιθρο και την αύξηση του αγροτικού εισοδήματος. 

7. Προς την κατεύθυνση της ενίσχυσης του αγροτικού εισοδήματος σημαντική 
είναι η συμβολή των άμεσων πληρωμών (εκταρικών επιδοτήσεων), καθώς και 
των συμπληρωματικών εθνικών άμεσων πληρωμών και των κρατικών 
ενισχύσεων. Για την ενίσχυση του αγροτικού εισοδήματος και την αύξηση της 
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συνεισφοράς του γεωργικού τομέα στην εθνική οικονομία σημαντική είναι η 
σωστή αξιοποίηση εκ μέρους των αγροτών των διαφόρων προγραμμάτων της 
Ε.Ε. με πιο βασικό το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης. 

8. Παρέχονται κίνητρα για σύσταση Ομάδων Παραγωγών σε διάφορες κατηγορίες 
προϊόντων που, μεταξύ άλλων, κύριος σκοπός τους είναι η μείωση του κόστους 
παραγωγής μέσω ομαδικών προμηθειών των γεωργικών χρειωδών. 

9. Όλα τα σχετικά κοινοτικά προγράμματα αξιοποιούνται με τον καλύτερο δυνατό 
τρόπο από πλευράς του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος.  Χαρακτηριστικό παράδειγμα είναι το Σχέδιο Αγροτικής 
Ανάπτυξης 2004-2006, για το οποίο είχαμε 100% απορρόφηση των κονδυλίων. 
Η ορθή όμως και αποτελεσματική αξιοποίησή τους από πλευράς αγροτών, 
καθώς και ο αριθμός που επωφελείται και το μέρος των ευρωπαϊκών 
κονδυλίων που αναλογεί στον καθένα, εξαρτάται κατά κύριο λόγο από τους 
ίδιους τους αγρότες και το ενδιαφέρον που επιδεικνύουν. 

10. Το Καθεστώς 1.8.2 του ΠΑΑ 2007-2013 παρέχει ενισχύσεις μέχρι 70% του 
συνολικού επιλέξιμου κόστους για διαφήμιση και προώθηση προϊόντων 
ποιότητας. Το συνολικό ποσό της δημόσιας δαπάνης του μέτρου ανέρχεται στα 
€3 εκατομ. 

11. Το Σχέδιο Ρύθμισης Αγροτικών Χρεών, το οποίο προκηρύχτηκε στις 19/5/2006 
έχει ήδη υλοποιηθεί σύμφωνα με τις Αποφάσεις του Συμβουλίου Υπουργών 
Γεωργίας της Ε.Ε. και του Υπουργικού Συμβουλίου. Σημειώνεται ότι το Σχέδιο 
υποβλήθηκε απευθείας στο Συμβούλιο Υπουργών Γεωργίας/Αλιείας της Ε.Ε. 
στις 23 Νοεμβρίου 2005, αφού δεν ήταν συμβατό με το κοινοτικό κεκτημένο, και 
μετά από συντονισμένες και επίμονες προσπάθειες σε όλα τα επίπεδα έγινε 
κατορθωτή η έγκρισή του με πολιτικά κριτήρια. ∆υστυχώς, δεν υπήρξε μεγάλη 
ανταπόκριση για συμμετοχή στο Σχέδιο (υποβλήθηκαν μόνο 1445 αιτήσεις), 
παρά το γεγονός ότι κατά την περίοδο υποβολής των αιτήσεων, η οποία είχε 
διάρκεια 8½ μηνών (από τις 19/5/2006 μέχρι τις 31/1/2007), έγιναν εντατικές 
προσπάθειες ενημέρωσης και ενθάρρυνσης των υποψηφίων δικαιούχων, 
ιδιαίτερα κατά το φθινόπωρο 2006. Όσον αφορά τους συνεπείς αγρότες, οι 
οποίοι εξόφλησαν τα χρέη τους είτε από πωλήσεις περιουσιών είτε άλλως πως, 
δεδομένου ότι δεν υπήρχαν χρέη προς ρύθμιση, σύμφωνα με την ομόφωνη 
γνώμη των Αγροτικών Οργανώσεων δεν ήταν δυνατό να ωφεληθούν με 
οποιοδήποτε άλλο τρόπο. 

 Με την ευκαιρία θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς 
και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.781, 
ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Τουρκοκυπριακά ταξί στο αεροδρόμιο Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με τα τουρκοκυπριακά ταξί στο 
αεροδρόμιο Λάρνακας, τα οποία εκτελούν δρομολόγια προς όλες τις πόλεις επί 
πληρωμή και κατά πόσον έχουν καταγγελθεί Τουρκοκύπριοι οδηγοί ταξί για το θέμα 
αυτό και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Τουρκοκύπριοι οδηγοί δηλώνουν στα σημεία διέλευσης της πράσινης 
γραμμής ότι το όχημά τους δεν είναι ταξί και ότι οι επιβαίνοντες στα οχήματά τους είναι 
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συγγενείς ή φίλοι και τους παραχωρείται προσωρινή άδεια κυκλοφορίας και 
προσωρινή άδεια οδήγησης. 

 Το ερώτημα κατά πόσον τουρκοκυπριακά ταξί εκτελούν δρομολόγια προς όλες 
τις πόλεις επί πληρωμή είναι δύσκολο να αντιμετωπιστεί, λόγω της αδυναμίας 
στοιχειοθέτησης υπόθεσης αφού οι μεταφερόμενοι επιβάτες θα πρέπει να δώσουν 
σχετική μαρτυρία. 

 Το θέμα αυτό έχει περιέλθει σε γνώση του Τμήματος Οδικών Μεταφορών ως το 
αρμόδιο Τμήμα το οποίο σε συνεργασία με την Αστυνομία παρακολουθεί το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.784, 
ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Συμπλοκές μεταξύ οδηγών ταξί στο αεροδρόμιο 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα για τα 
ζητήματα που εγείρονται: 

 Όπως είναι φανερό, το φαινόμενο της μεταφοράς επιβατών με ιδιωτικά 
οχήματα είτε μέσω τουριστικών γραφείων είτε άλλων περιπτώσεων είναι δύσκολο να 
αντιμετωπιστεί λόγω της αδυναμίας στοιχειοθέτησης των καταγγελιών, αφού οι 
μεταφερόμενοι επιβάτες θα πρέπει να δώσουν σχετική μαρτυρία. Παράλληλα, δεν 
υπάρχει θεσμικό πλαίσιο ούτε θα ήταν, πιστεύω, εύκολο να διαμορφωθεί τέτοιο, ώστε 
να ποινικοποιηθεί η μεταφορά επιβατών με ιδιωτικά οχήματα που π.χ. δεν είναι 
συγγενής ή φίλος με τον ιδιοκτήτη τους. 

 Πιστεύω εξάλλου ότι η ποινικοποίηση της μεταφοράς επιβατών με ιδιωτικά 
αυτοκίνητα φίλων, γνωστών ή και άλλων περιπτώσεων δε θα ήταν επιθυμητή από την 
κοινωνία στο σύνολό της. 

 Η μεταφορά επιβατών με ταξί από και προς το αεροδρόμιο επιτρέπεται με 
συγκεκριμένο όρο ο οποίος αναγράφεται στις άδειες οδικής χρήσης των ταξί και 
αναφέρει κατά λέξη τα εξής: «Το ταξί μπορεί να εκτελεί μισθώσεις από τα αεροδρόμια 
και λιμάνια, νοουμένου ότι ο προορισμός των μισθώσεων είναι η έδρα του ταξί και ότι 
για τις συγκεκριμένες μισθώσεις έχει εκδοθεί σχετική γραπτή παραγγελία. Η 
παραγγελία αυτή θα πρέπει (α) να βρίσκεται μέσα στο ταξί κατά τη διάρκεια της 
μίσθωσης και (β) να αναφέρει οπωσδήποτε το ονοματεπώνυμο του μισθωτή/επιβάτη, 
την ημερομηνία και ώρα εκκίνησης καθώς και την αφετηρία της». 

 Η παραγγελία μπορεί να δοθεί είτε από τον ενδιαφερόμενο είτε από 
οποιοδήποτε τρίτο περιλαμβανομένου και υπεύθυνου ξενοδοχείου. 

 Σημειώνεται ωστόσο ότι τα θέματα αυτά έχουν περιέλθει σε γνώση του 
Τμήματος Οδικών Μεταφορών ως το αρμόδιο Τμήμα και εξετάστηκαν ή/και 
εξετάζονται με τη δέουσα προσοχή και σε συνεργασία με την Αστυνομία, αφού 
γνωρίζουμε τις αρνητικές επιπτώσεις που επιφέρουν στα εισοδήματα της τάξης των 
ιδιοκτητών των ταξί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.785, 
ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Προβλήματα που αντιμετωπίζει ο κλάδος ταξί του αεροδρομίου Λάρνακας 
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 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με το κατά πόσο προτίθεται η 
Κυβέρνηση να παραχωρήσει προσωρινά αντισταθμιστικά μέτρα, όπως 
παραδείγματος χάριν κατάργηση ή μείωση του κόστους της άδειας κυκλοφορίας, της 
ασφάλειας, του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας καθώς και επιδότηση αντικατάστασης 
παλαιού αυτοκινήτου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η κατάργηση ή μείωση του τέλους της άδειας κυκλοφορίας μελετάται στα 
πλαίσια γενικότερου σχεδίου. Η επιδότηση αντικατάστασης παλιού αυτοκινήτου δεν 
προβλέπεται για το τρέχον έτος καθώς δεν έχουν περιληφθεί σχετικές πιστώσεις στον 
προϋπολογισμό. 

 Τα θέματα της ασφάλειας και του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας επίσης δεν 
εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.804, 
ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

«Θέμα:  Εγκαταστάσεις Αποθήκευσης Καυσίμων στον Αερολιμένα Λάρνακας 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα θα θέλαμε να σας ενημερώσουμε τα 
ακόλουθα: 

 Στις 24/06/2009 έχει ληφθεί η απάντηση του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως σχετικά με την κατασκευή Εγκαταστάσεων Αποθήκευσης Καυσίμων στο 
χώρο του Νέου Αερολιμένα Λάρνακας. Μέσα στα πλαίσια της μελέτης και 
αξιολόγησης όλων των δεδομένων, οι δεξαμενές αποθήκευσης καυσίμων έχουν 
τοποθετηθεί σε απόσταση ασφαλείας από τα σύνορα του Αερολιμένα έτσι ώστε σε 
περίπτωση ατυχήματος, οι οποιεσδήποτε επιπτώσεις περιοριστούν εντός του χώρου 
του Αερολιμένα. 

 Επιπρόσθετα, στα όρια του Αερολιμένα, στη βόρεια και δυτική πλευρά των 
εγκαταστάσεων, όπου γειτνιάζουν με τη Ζώνη Προστασίας (βόρεια) και την Περιοχή 
με επικρατούσα χρήση την Κατοικία (δυτικά), έχει ληφθεί πρόνοια για κατασκευή 
τοίχου αντιστήριξης και αναχώματος αντίστοιχα, προκειμένου να απομονωθεί 
περαιτέρω ο χώρος αποθήκευσης καυσίμων από τη γύρω περιοχή, διασφαλίζοντας 
έτσι ότι: 

(α)  οι συνέπειες τυχόν ατυχήματος περιορίζονται εντός του χώρου του Αερολιμένα 

(β)  ελαχιστοποιείται η οπτική και ακουστική οχληρία που προκαλεί η λειτουργία του 
Αερολιμένα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.819, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.04.819, με ημερομηνία 
10 Φεβρουαρίου 2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Όλες οι υπηρεσίες του Κράτους και ιδιαίτερα οι Υπηρεσίες του Υπουργείου 
Εσωτερικών, έδρασαν άμεσα, τάχιστα, συντονισμένα και με απόλυτη επάρκεια, 
προκειμένου να αντιμετωπίσουμε τα πολλαπλά προβλήματα, αλλά και να 
αποφύγουμε τα χειρότερα, από τις καταστροφικές βροχοπτώσεις του 
περασμένου Ιανουαρίου. Ιδιαίτερης μνείας είναι και το γεγονός ότι, παρά τις 
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αντιξοότητες που είχαν δημιουργηθεί, οι Υπηρεσίες του Υπουργείου 
Εσωτερικών κατάφεραν μέσα σε 3 ημέρες να ολοκληρώσουν την εργασία 
καταγραφής και εκτίμησης των ζημιών από τις πλημμύρες. 

(β) Σημαντική βοήθεια στη στήριξη των κοινοτήτων που έχουν πληγεί και των 
κατοίκων τους, αποτέλεσε η εργασία των συνεργείων τόσο της Επαρχιακής 
∆ιοίκησης, όσο και της Πολιτικής Άμυνας, που έσπευσαν στον χώρο αμέσως 
μετά την εκδήλωση της θεομηνίας.  Ήδη, μετά την καταγραφή και εκτίμηση των 
ζημιών από τις έντονες βροχοπτώσεις, με οδηγίες μου προς τα αρμόδια 
Τμήματα, έχει προωθηθεί η παραχώρηση οικονομικής βοήθειας προς τις 
πληγείσες περιοχές μέσω της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λευκωσίας, η οποία 
ανέρχεται σε €163,500, για την άμεση επιδιόρθωση και αποκατάσταση μέρους 
των ζημιών και αφορά κόστος εργασιών καθαρισμού των κατοικιών εσωτερικά 
και εξωτερικά, άμεσων εργασιών επιδιόρθωσης αντιπλημμυρικών έργων, 
διάνοιξης γεφυριών, οχετών, αργακιών, καθαρισμός δρόμων κλπ. 

(γ) Όσον αφορά Έργα υποδομής Κρατικής Ευθύνης, έχει ολοκληρωθεί η εκτίμηση 
των ζημιών από τις πλημμύρες και οι οποίες αφορούν κυρίως αποκατάσταση 
ζημιών σε αγροτικούς δρόμους του οδικού δικτύου, καθαρισμός των δρόμων 
εντός και μεταξύ των κοινοτήτων καθαρισμός και φορμάρισμα των αγροτικών 
δρόμων, καθαρισμός και επιδιόρθωση των αντιπλημμυρικών έργων όπως 
γεφύρια, οχετοί και χείμαρροι. Το ποσό για αποκατάσταση των ζημιών αυτών 
ανέρχεται στις €154.500. 

(δ) Όσον αφορά ιδιωτικές κατοικίες και επαγγελματικά υποστατικά συνολικά, έχουν 
καταγραφεί οι ζημίες και έχουν ολοκληρωθεί οι εκτιμήσεις σε 127 υποστατικά, 
που αφορούν ζημιές τόσο σε ιδιωτικές κατοικίες όσο και σε επαγγελματικά 
υποστατικά εξαιτίας των πλημμυρών. Εξαιτίας της πλημμύρας, προκλήθηκαν 
ζημίες σε 12 κατοικίες σε Συνοικισμό Αυτοστέγασης, 101 περιπτώσεις αφορούν 
ιδιωτικές κατοικίες, 14 περιπτώσεις αφορούν επαγγελματικά υποστατικά. Οι 
ζημιές σε υποστατικά αφορούν κατά κύριο λόγο ζημιές σε οικιακό εξοπλισμό 
(ρουχισμός και υπόδηση, επίπλωση, οικιακές συσκευές) λόγω εισόδου νερού 
εντός των οικιών αλλά και ζημιές σε περιτοιχίσματα, σε απορροφητικούς 
λάκκους, και από υγρασίες σε δάπεδα και επιχρίσματα. Το ύψος της βοήθειας 
που αναμένεται να παραχωρηθεί στις περιπτώσεις που χρήζουν βοήθεια 
αναμένεται να ανέλθει σε €161.739. 

(ε) Ταυτόχρονα με την καταγραφή των ζημιών σε υποστατικά, πραγματοποιήθηκε 
και καταγραφή ζημιών σε 22 αυτοκίνητα, 15 από τα οποία υπέστησαν βλάβες 
στον Αστρομερίτη, 6 στο δήμο Έγκωμης και ένα στο δήμο Λακατάμιας. 
Αναμένεται η κατηγοριοποίηση των αιτητών με βάση κοινωνικοοικονομικά 
κριτήρια που αφορούν ειδικές ομάδες πολιτών (π.χ. συνταξιούχοι Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, λήπτες δημοσίου βοηθήματος κλπ.) των οποίων το ολικό 
εισόδημα δεν υπερβαίνει τα €854 το μήνα και δεν καλύπτεται από Ασφάλεια. 
Το ύψος της βοήθειας που αναμένεται να παραχωρηθεί στις περιπτώσεις που 
χρήζουν βοήθεια αναμένεται να ανέλθει σε €22,000. 

(στ) Ήδη το Υπουργείο Εσωτερικών έχει ετοιμάσει και θα καταθέσει εντός των 
προσεχών ημερών προς έγκριση στο Υπουργικό Συμβούλιο πρόταση για 
κάλυψη εκείνων των περιπτώσεων που χρήζουν βοήθειας, αλλά δεν εμπίπτουν 
στα κριτήρια όπως διαμορφώθηκαν με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
το 2004. Ως γενική αρχή πάντως της πρότασης μας στο Υπουργικό Συμβούλιο 
είναι πως όσοι έχουν ασφάλειες δε θα τυγχάνουν οποιασδήποτε άλλης 
βοήθειας από το Κράτος.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.820, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
11.2.2010, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Ο υφιστάμενος Σταθμός Επεξεργασίας Λυμάτων του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας στη Μια Μηλιά, ο οποίος σημειωτέο άρχισε να 
κατασκευάζεται το 1972 και συμπληρώθηκε/τέθηκε σε λειτουργία το 1980, 
προσφέρει δευτεροβάθμια επεξεργασία και στηρίζεται στη μέθοδο των 
ανοικτών δεξαμενών. Εξαιτίας αυτής της μεθόδου επεξεργασίας ο εν λόγω 
Σταθμός αναπόφευκτα παρουσιάζει αυξημένες εκπομπές αερίων, οι οποίες, 
κάτω από συγκεκριμένες καιρικές συνθήκες, δημιουργούν έντονα φαινόμενα 
δυσοσμίας, κυρίως στις βορειοανατολικές περιοχές της Λευκωσίας, λόγω της 
περιορισμένης διάχυσής τους στα ανώτερα στρώματα της ατμόσφαιρας. 

(β) Το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας, έχοντας υπόψη το πιο πάνω 
διαχρονικό πρόβλημα, κατέβαλε διάφορες προσπάθειες και προέβηκε κατά 
καιρούς στη λήψη συγκεκριμένων μέτρων και αλλαγών στον τρόπο λειτουργίας 
του σταθμού, με σκοπό την απάμβλυνση του προβλήματος, αφού, λόγω της 
τεράστιας επιφάνειας που καταλαμβάνει ο σταθμός αλλά και της υφιστάμενης 
μεθόδου επεξεργασίας, η πλήρης επίλυσή του, στο παρόν στάδιο, είναι τεχνικά 
ανέφικτη. 

(γ) Αντιλαμβανόμενο ότι η οριστική λύση στο πρόβλημα τόσο της δυσοσμίας όσο 
και άλλων περιβαλλοντικών, τεχνικών και λειτουργικών προβλημάτων που 
δημιουργούνται από τον υφιστάμενο σταθμό θα ήταν η κατασκευή νέου 
εργοστασίου επεξεργασίας λυμάτων, το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας, 
σε συνεργασία με την τουρκοκυπριακή κοινότητα, το Γραφείο της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης στη Λευκωσία και το Γραφείο του Προγράμματος Ανάπτυξης των 
Ηνωμένων Εθνών στην Κύπρο (UNDP) προχώρησε, τον Ιούνιο του 2009, μετά 
από επίπονη προσπάθεια, στην προκήρυξη διεθνών προσφορών για την 
Κατασκευή Νέου, σύγχρονου, υψηλής τεχνολογίας και μεγαλύτερης 
δυναμικότητας Εργοστασίου Επεξεργασίας Λυμάτων, με αναθέτουσα Αρχή το 
UNDP. 

(δ) Η υπογραφή του συμβολαίου με τον επιτυχόντα προσφοροδότη για το πιο 
πάνω Έργο πραγματοποιήθηκε στις 5.2.2010 και με την ολοκλήρωση της 
κατασκευής του εντός είκοσι επτά μηνών, δηλαδή στις αρχές του 2012, το 
πρόβλημα της δυσοσμίας από τον υφιστάμενο σταθμό θα έχει επιλυθεί 
οριστικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.826, 
ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 12/2/2010 που αφορά την 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.826, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1. Η συμφωνία εκμίσθωσης του κατασκηνωτικού χώρου από το Τμήμα ∆ασών 
προς τον KOT έληξε στις 28.2.2010. 

2.  Την ίδια ημερομηνία έληξε και η συμφωνία άδειας χρήσης του χώρου που 
παραχώρησε ο KOT στην ιδιώτη διαχειριστή του χώρου. Ωστόσο ο ιδιώτης 
αρνήθηκε να εγκαταλείψει το χώρο και ο KOT, σύμφωνα με τους όρους της 
άδειας χρήσης, έχει αφενός προχωρήσει στην κατάπτωση της τραπεζικής 
εγγύησης του ιδιώτη ύψους €45.792,00 και αφετέρου προχωρεί με τη λήψη 
δικαστικών μέτρων εναντίον του με στόχο την απομάκρυνσή του από τον 
κατασκηνωτικό χώρο. 

3. Η διαδικασία νέας εκμίσθωσης του χώρου από το Τμήμα ∆ασών προς το ∆ήμο 
Πόλης Χρυσοχούς αφορά τα δύο μέρη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.849, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Παραπομπή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Κοινοτήτων 
για τη μη ικανοποιητική προστασία του κυπριακού νερόφιδου Natrix natrix cypriaca 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 24 Φεβρουαρίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τον Ιούλιο του 2006, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή (ΕΕ) έγινε δέκτης καταγγελίας 
σχετικά με την μη ικανοποιητική προστασία του νερόφιδου Natrix natrix cypriaca, 
όπου σύμφωνα με την καταγγελία, οι Κυπριακές Αρχές δεν συμπεριέλαβαν στον 
κατάλογο των προτεινόμενων Τόπων Κοινοτικής Σημασίας την περιοχή της Λίμνης 
Παραλιμνίου και ανέχονται δραστηριότητες οι οποίες βλάπτουν το είδος και 
καταστρέφουν τον οικότοπό του. Οι Κυπριακές Αρχές, στην απάντησή τους προς την 
ΕΕ, ανάφεραν ότι η Αρμόδια Αρχή, δηλαδή το Τμήμα Περιβάλλοντος, βρίσκεται σε 
διάλογο με τα εμπλεκόμενα μέρη ώστε να υπάρξει κοινά αποδεχτή πρόταση και ότι 
σύντομα θα προχωρούσαν σε ένταξη της περιοχής στο ∆ίκτυο. 

 Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε στις 6.6.2008 Αιτιολογημένη Γνώμη προς 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία, η οποία αποτελεί το δεύτερο στάδιο στη διαδικασία 
παράβασης, με την οποία ζητήθηκε η άμεση λήψη μέτρων για περίληψη της Λίμνης 
Παραλιμνίου στον κατάλογο των περιοχών του ∆ικτύου «Φύση 2000». 

 Στις 16.1.2009 ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
προχώρησε στον καθορισμό της Λίμνης Παραλιμνίου ως προτεινόμενο Τόπο 
Κοινοτικής Σημασίας, με Γνωστοποίηση η οποία δημοσιεύτηκε στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. Η διαδικασία υποβολής και εξέτασης των ενστάσεων 
από την Επιστημονική Επιτροπή ολοκληρώθηκε στις 31.3.2009 και τα τελικά 
προτεινόμενα όρια της περιοχής εγκρίθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 
18.11.2009. Ο κατάλογος των περιοχών που προτείνονται από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία, ως Τόποι Κοινοτικής Σημασίας, συμπεριλαμβανομένης της Λίμνης 
Παραλιμνίου, έχει αποσταλεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το ∆εκέμβριο του 2009. 

 Περί τα μέσα του Γενάρη του 2010, ενημερωθήκαμε ότι, η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή θα οδηγήσει το θέμα στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο, αφού έκρινε ότι η 
∆ημοκρατία δε συμμορφώθηκε πλήρως με το περιεχόμενο της αιτιολογημένης γνώμης. 
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 Σε συνέχεια της πιο πάνω πληροφόρησης, πραγματοποιήθηκε στις 10.2.2010 
συνεδρία στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, στην οποία 
έλαβαν μέρος όλα τα εμπλεκόμενα Τμήματα και ο ∆ήμαρχος Παραλιμνίου, όπου 
συζητήθηκαν σε βάθος τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η περιοχή. 

 Σε συνέχεια της πιο πάνω συνεδρίας, το Τμήμα Περιβάλλοντος προχώρησε 
στις πιο κάτω ενέργειες για την αντιμετώπιση των διάφορων ενεργειών/παρανομιών 
που λαμβάνουν χώρα εντός της Λίμνης Παραλιμνίου και απειλούν το νερόφιδο: 

(α)  Απέστειλε επιστολή στις 25.2.2010, στον Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Εσωτερικών με εισήγηση για απαγόρευση του κυνηγιού εντός της Λίμνης Παραλιμνίου. 

(β)  Απέστειλε επιστολή στις 2.3.2010 στον Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για 
προώθηση της επίλυσης των πιο κάτω προβλημάτων: 

 Παράνομες αντλήσεις νερού από την λίμνη. 

 Παράνομη λειτουργία πίστας αγώνων εντός της Λίμνης και διάνοιξη αυλακιών 
περιμετρικά της. 

 Παράνομη λειτουργία πίστας αερομοντελισμού εντός της Λίμνης. 

 Επίσης σας ενημερώνω ότι εντός του Απριλίου 2010 θα προκηρυχτεί 
διαγωνισμός για την ετοιμασία ∆ιαχειριστικού Σχεδίου για τη Λίμνη Παραλιμνίου, το 
οποίο θα καταδείξει μεταξύ άλλων τις διαχειριστικές δράσεις που πρέπει να λάβουν 
χώρα στη Λίμνη για την προστασία και διατήρηση του ενδημικού νερόφιδου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.852, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.852 και ημερομηνία 11 Φεβρουαρίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 24 
Φεβρουαρίου 2010, σχετικά με την τοποθέτηση του Προϊσταμένου της Υπηρεσίας 
Μεταλλείων, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
αναφορικά με την υπερπληρότητα λατομικών/ μεταλλευτικών ζωνών από υφιστάμενα 
λατομικά δικαιώματα και σας διαβιβάζω τα ακόλουθα πληροφοριακά στοιχεία: 

1. Προνόμια λατόμησης σε κάθε λατομική/ μεταλλευτική περιοχή. 

2.  Ημερομηνίες έκδοσης και λήξης των προνομίων. 

3.  Χάρτες των λατομικών περιοχών όπου καταγράφονται τα προνόμια και 
παρουσιάζονται επί χάρτου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 



 44

23.06.009.04.876, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 03/03/10, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω 
Ερώτηση, και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Το Υπουργείο έχει ως πολιτική την αξιοποίηση της γεωργικής κρατικής γης για 
γεωργικούς σκοπούς, εφόσον η γη αυτή κρίνεται κατάλληλη από εδαφολογικής 
άποψης και υπάρχει διαθέσιμη πηγή νερού. 

 Ενώ στην περιοχή του χωριού Μάμμαρι δεν υπάρχει κανένα ιδιαίτερο 
γεωλογικό μόρφωμα, στο ύψωμα Βούναρος, που δεσπόζει του χωριού, υπήρξε για 
πολλά χρόνια εντατική εκμετάλλευση ασβεστολιθικού ψαμμίτη (πωρόλιθου), ο οποίος 
χρησιμοποιείτο ως πέτρα οικοδομής. Από την εκμετάλλευση αυτή, η οποία ήταν 
υπόγεια, έχουν δημιουργηθεί τεράστια τεχνητά σπήλαια, τα οποία παλαιότερα μάλιστα 
είχαν χρησιμοποιηθεί ως αποθήκες πολεμικού υλικού και αργότερα ως χώρος 
καλλιέργειας μανιταριών. 

 Επειδή η υπόγεια αυτή λατομική δραστηριότητα στο ύψωμα Βούναρος έχει 
σημαντικό ιστορικό ενδιαφέρον, αφού σχετίζεται με την κατασκευή μεγάλων ιστορικών 
κατασκευών, γεφυριών και παραδοσιακών κτισμάτων, το Τμήμα Γεωλογικής 
Επισκόπησης του Υπουργείου, έχει προτείνει με σχετική έκθεσή του την προστασία 
και ανάδειξη αυτών των σπηλαίων. 

 Εντός των διοικητικών ορίων της Κοινότητας Μάμμαρι και συγκεκριμένα μεταξύ 
της οικιστικής ζώνης της κοινότητας και της νεκρής ζώνης χωροθετείται η περιοχή του 
∆ικτύου Natura 2000 «Μάμμαρι-∆ένεια». Η συγκεκριμένη περιοχή έχει ενταχθεί στο εν 
λόγω ∆ίκτυο, λόγω της ύπαρξης του προστατευόμενου είδους φρουτονυχτερίδας 
Rousettus aegyptiacus, καθώς και των σπάνιων ειδών χλωρίδας Ophrys Kotschyi 
(ορχιδέα) και Tulipa cypria (τουλίπα). 

 Εδώ και πολλά χρόνια η χρήση της γης εντός της περιοχής του ∆ικτύου αλλά 
και γύρω από αυτή είναι κυρίως γεωργική, κάτι το οποίο πιστεύεται ότι συμβάλλει στη 
διαμόρφωση κατάλληλων οικολογικών συνθηκών για τα προαναφερθέντα είδη. Τα πιο 
πάνω σπάνια είδη χλωρίδας, απαντούν είτε σε πλαγιές οι οποίες δεν προσφέρονται 
για καλλιέργεια, είτε εντός της νεκρής ζώνης ή, αν βρίσκονται εντός επίπεδων 
τεμαχίων, κινδυνεύουν περισσότερο από το κοινό, το οποίο τα αποκόπτει για 
σκοπούς καλλωπισμού, παρά από τις γεωργικές δραστηριότητες. 

 Ενόψει των πιο πάνω, δε θεωρώ ότι οι γεωργικές δραστηριότητες στην περιοχή 
αποτελούν απειλή για τα προαναφερθέντα είδη. Σε περίπτωση όμως που υπάρχουν 
συγκεκριμένα παράπονα, θα πρέπει να δοθούν περισσότερες λεπτομέρειες 
αναφορικά με τα τεμάχια της περιοχής στα οποία καταστρέφεται η προστατευμένη 
χλωρίδα και πανίδα, ώστε να δοθούν περαιτέρω οδηγίες προς τα αρμόδια Τμήματα 
του Υπουργείου για διεξοδική διερεύνηση του θέματος και λήψη διορθωτικών μέτρων, 
εάν αυτό κριθεί αναγκαίο. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.882, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη 
που στάλθηκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 08.03.2010 και σας πληροφορώ τα 
πιο κάτω: 

(α) Για τα τεμάχια με αρ.650, 651, 652, Φ/Σχ:39/40, στο Αρεδιού, χορηγήθηκε στο 
παρελθόν άδεια οικοδομής για την ανέγερση χοιροστασίου. 

(β) Στις 30/06/2005 εκδόθηκε εναντίον της Εταιρείας Μάριος Λαμπριανίδης Φαρμ 
Λτδ, διάταγμα κατεδάφισης αυθαίρετων υποστατικών, καθώς μετά από έρευνα 
που πραγματοποιήθηκε διαπιστώθηκε ότι οι οικοδομές είχαν ανεγερθεί 
διαφορετικά από τα εγκριθέντα σχέδια της άδειας οικοδομής. 

(γ) Στις 29/06/2005 οι αιτητές υπόβαλαν την αίτηση με αρ.ΛΕΥ/1549/2005 στην 
Πολεοδομική Αρχή (∆ιευθυντής Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως) για 
χορήγηση πολεοδομικής άδειας για το σύνολο της ανάπτυξης, με στόχο τη 
νομιμοποίησή της. Η εξέταση της εν λόγω αίτησης δεν έχει ολοκληρωθεί μέχρι 
σήμερα, με ευθύνη των αιτητών. 

(δ) Ενόψει των πιο πάνω, το Υπουργείο Εσωτερικών έχει ζητήσει από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας όπως προβεί άμεσα στη λήψη δικαστικών 
μέτρων εναντίον των ιδιοκτητών για παρακοή διατάγματος ∆ικαστηρίου. 

2. Σε ό,τι αφορά το ενδεχόμενο πρόκλησης οχληρίας σε παρακείμενες κατοικίες 
από τη λειτουργία του εν λόγω χοιροστασίου, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας θα 
ζητήσει τις απόψεις του Πρώτου Ιατρικού Λειτουργού και θα λάβει τα κατάλληλα μέτρα. 

3. Παρακαλώ όπως απευθυνθείτε στο Τμήμα Περιβάλλοντος για ενημέρωση 
αναφορικά με την τήρηση των όρων της άδειας απόρριψης υγρών αποβλήτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.883, 
ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Λιμάνι Κ. Πάφου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι 
μέσα στα πλαίσια μιας γενικότερης αναβάθμισης της περιοχής του λιμανιού Πάφου, η 
Αρχή Λιμένων Κύπρου σε συνεννόηση με το ∆ήμο Πάφου και μετά από την έγκριση 
του Τμήματος Αρχαιοτήτων (δόθηκε κατ' εξαίρεση και με περιοριστικού όρους), 
προχώρησε στην κατασκευή σταθερής ξύλινης αποβάθρας που θα χρησιμοποιείται 
ως χώρος εστίασης από τα παρακείμενα εστιατόρια και καφετερίες. Ακολούθως, η 
Αρχή Λιμένων Κύπρου προέβη στον προκαταρκτικό σχεδιασμό για την κατασκευή 
άλλων τριών παρόμοιων αποβαθρών. Για την κατασκευή τους, η Αρχή έχει αποταθεί 
για έγκριση στο ∆ήμο Πάφου και στο Τμήμα Αρχαιοτήτων, από τους οποίους αναμένει 
σχετική απάντηση. Σκοπός του εν λόγω έργου είναι η αναβάθμιση των παρεχόμενων 
υπηρεσιών, η αποσυμφόρηση των πλακόστρωτων από καρέκλες και τραπεζάκια και η 
απρόσκοπτη χρήση τους από το κοινό που περιπατεί στην περιοχή. Η Αρχή Λιμένων 
Κύπρου θεωρεί ότι το προτεινόμενο έργο δεν μειώνει τη χωρητικότητα, ούτε και 
επηρεάζει την εύρυθμη λειτουργία του λιμανιού, αλλά αντίθετα προσδίδει στη 
γραφικότητα του. 

 Πρόσθετα, αναφέρεται ότι η Αρχή Λιμένων Κύπρου ετοίμασε και παρουσίασε 
σε δημόσια παρουσίαση που οργανώθηκε από το ∆ήμο Πάφου στις 12 Απριλίου 2010, 
το Γενικό ρυθμιστικό Σχέδιο που εκπόνησε για το συγκεκριμένο λιμάνι. Επίσης, στις 
20 Απριλίου 2010, ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού παρουσίασε σε δημόσια 
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παρουσίαση που οργανώθηκε από το ∆ήμο Πάφου τη μελέτη που εκπόνησε για 
εξυγίανση και ανάπλαση του χερσαίου και θαλάσσιου χώρου στο λιμάνι της Κ. Πάφου. 
Και στις δύο περιπτώσεις το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων εκπροσωπήθηκε 
από το Τμήμα Αρχαιοτήτων. Σημειώνεται ότι σε συναντήσεις που είχε το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων με τους προαναφερόμενους Οργανισμούς πριν την ετοιμασία των 
μελετών τους, το Τμήμα καθόρισε τα πλαίσια μέσα στα οποία θα μπορούσαν να 
εκτελεστούν έργα στο χώρο του συγκεκριμένου λιμανιού.    Τονίζεται ότι το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων θα τοποθετηθεί τελεσίδικα επί του θέματος όταν υποβληθούν σε αυτό τα 
σχέδια και οι μελέτες που έγιναν από τους εν λόγω Οργανισμούς, για έγκριση και 
απόψεις. 

 Τονίζεται ότι, επειδή το λιμανάκι της Κάτω Πάφου αποτελεί αναπόσπαστο 
τμήμα του αρχαιολογικού χώρου της αρχαίας Πάφου, αφού πρόκειται ουσιαστικά για 
το ίδιο το λιμάνι της αρχαίας πόλης και είναι κηρυγμένο σε Μνημείο Α' Πίνακα. Επίσης 
εντάσσεται στον κατάλογο της παγκόσμιας πολιτιστικής κληρονομιάς της UNESCO, 
και το όλο θέμα παρακολουθείται στενά τόσο από το Τμήμα Αρχαιοτήτων όσο και από 
το Υπουργείο ούτως ώστε να διασφαλιστεί ότι η αναβάθμιση του λιμανιού και τα έργα 
που τυχόν θα γίνουν θα είναι τέτοια, που θα σέβονται τον χαρακτήρα και τον 
περιβάλλοντα χώρο του Μνημείου και δεν θα θέσουν σε κίνδυνο την διατήρηση του 
Μνημείου στον προαναφερθέντα κατάλογο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.918, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα: Συμβούλιο Περιβάλλοντος 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 9/3/2010, πληροφορείστε 
ότι η Κυβέρνηση στα πλαίσια της γενικής της περιβαλλοντικής πολιτικής έκρινε ότι το 
νομοσχέδιο το οποίο είχε κατατεθεί, θα έπρεπε να τύχει περαιτέρω επεξεργασίας. 

 Στο στάδιο αυτό, το νομοσχέδιο μελετάται από το Υπουργείο. ∆εδομένου δε ότι 
θα ζητηθούν και οι απόψεις άλλων Υπουργείων, Τμημάτων και Υπηρεσιών, δεν είναι 
δυνατόν στο στάδιο αυτό να προβλεφθεί ποτέ θα είναι έτοιμο για επανακατάθεση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.920, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίας Κυριακού 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση της Βουλευτού κ. Μαρίας Κυριακού με αρ. 
23.06.009.04.920 και ημερομηνία 8 Μαρτίου 2010, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 15 
Μαρτίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η κατακύρωση της Σύμβασης για την κατασκευή του φράγματος έγινε στις 18 
∆εκεμβρίου 2009. Η Εντολή Έναρξης του Έργου δόθηκε στις 14 Ιανουαρίου 2010 και 
με βάση το Συμβόλαιο, το έργο αναμένεται να συμπληρωθεί τον Ιανουάριο του 2012. 
Οι κατασκευαστικές εργασίες που διεξάγονται στο χώρο του φράγματος βρίσκονται σε 
αρχικό στάδιο. 
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 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.926, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρίνας Κελοκεδάρων για συμπερίληψή της στο σχέδιο 
επιδότησης θέρμανσης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.926 και ημερ. 11 Μαρτίου 2010 προς το 
Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, η οποία 
διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών για χειρισμό λόγω αρμοδιότητας, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο με σχετική Απόφασή του, αρ. 61.401 και ημερ. 
22.12.2004, ενέκρινε την παραχώρηση έκτακτου βοηθήματος στους κατοίκους 
κοινοτήτων με υψόμετρο μεγαλύτερο των 600 μέτρων. Έκτοτε παραχωρείται 
από το Υπουργείο Εσωτερικών, σε συνεργασία με το Υπουργείο Οικονομικών, 
ετήσια οικονομική βοήθεια στους κατοίκους των ορεινών κοινοτήτων, με 
τελευταία αυτή που παραχωρήθηκε για τη χειμερινή περίοδο 2009-2010. 

(β) Η εν λόγω οικονομική βοήθεια αποτελεί εισοδηματική στήριξη στους μόνιμους 
κατοίκους ορεινών κοινοτήτων, ανεξαρτήτως οικονομικής κατάστασης των 
δικαιούχων, και ουδόλως αποτελεί επίδομα θέρμανσης, όπως λανθασμένα 
αποκαλείται. 

(γ) Εκτός από το κριτήριο του υψομέτρου, υπάρχουν και άλλα κριτήρια που έχουν 
καθοριστεί από το Υπουργικό Συμβούλιο, τα οποία ορίζουν τους δικαιούχους 
της πιο πάνω χορηγίας, όπως η διαμονή στην κοινότητα τουλάχιστον πέντε 
βράδια την εβδομάδα, συμπεριλαμβανομένης και της χειμερινής περιόδου. 

(δ) Το υψόμετρο της κοινότητας Αγίας Μαρίνας Κελοκεδάρων, όπως αυτό 
καθορίζεται από επίσημες μετρήσεις του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, είναι στα 490μ., ±25μ.  Ως εκ τούτου, δυστυχώς η κοινότητα δεν 
μπορεί να συμπεριληφθεί στις δικαιούχους κοινότητες για την πιο πάνω 
χορηγία, αφού δεν πληροί το βασικό κριτήριο του υψομέτρου. 

(ε) Τέλος, αναφέρεται ότι αρκετές κοινότητες υποβάλλουν κατά καιρούς αιτήματα 
για παραχώρηση της υπό αναφορά οικονομικής βοήθειας. Το Υπουργείο 
Εσωτερικών, όμως, οφείλει και ενεργεί σύμφωνα με τα καθορισμένα από το 
Υπουργικό Συμβούλιο κριτήρια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.945, ημερομηνίας 12 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 29/03/10, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι ψεκασμοί για την καταπολέμηση των διαφόρων ζιζανίων σε πάρκα, 
παιδότοπους, πεζοδρόμια και παραπέτα δημοσίων οδών, εμπίπτουν στην 
αρμοδιότητα των ∆ημοτικών και Κοινοτικών Αρχών. 
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 Για την αποφυγή των αρνητικών επιπτώσεων που προκύπτουν από τους 
ψεκασμούς αυτούς, συνιστάται όπως η καταστροφή των ζιζανίων γίνεται με ειδικές 
χορτοκοπτικές μηχανές που υπάρχουν στην αγορά. Με τη μέθοδο αυτή, αφενός 
προστατεύεται το περιβάλλον και αφετέρου, αποφεύγονται οι κίνδυνοι για την υγεία 
των εργαζομένων, των περαστικών και των ζώων, από τη χρήση 
φυτοπροστατευτικών προϊόντων (γεωργικών φαρμάκων). 

 Επιπρόσθετα, πληροφορείστε ότι το Τμήμα Γεωργίας μέσα στα πλαίσια των 
εκπαιδευτικών του προγραμμάτων, διοργανώνει συχνές διαλέξεις, επιμορφωτικά 
μαθήματα, πρακτική εξάσκηση, ομαδικές και ατομικές επαφές, με τους επαγγελματίες 
ψεκαστές και γενικότερα τους χρήστες φυτοπροστατευτικών προϊόντων, σχετικά με 
την ορθή και ασφαλή τους χρήση. Τα προγράμματα αυτά αποσκοπούν στην 
ελαχιστοποίηση των αρνητικών επιπτώσεων των γεωργικών φαρμάκων στην υγεία 
των ανθρώπων, των ζώων και του περιβάλλοντος. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1008, ημερομηνίας 30 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 14/4/2010, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Αποστολή της Υπηρεσίας Εκπαιδευτικής ψυχολογίας είναι η προαγωγή της 
ψυχικής υγείας όλων των μαθητών και η διευκόλυνση της μάθησης και της 
ολόπλευρης ανάπτυξης κάθε ατόμου που μετέχει στο εκπαιδευτικό μας σύστημα. 

 Σκοπός της Υπηρεσίας είναι να μεταφέρει τις αρχές της ψυχολογίας στο χώρο 
της εκπαίδευσης συμβάλλοντας σημαντικά στον ποιοτικό εκδημοκρατισμό του θεσμού 
του σχολείου, στην αποδοχή και το σεβασμό της διαφορετικότητας και στη σχολική 
επιτυχία όλων των παιδιών. Η Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας είναι 
διατμηματική, καλύπτει δηλαδή όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης. 

Ανθρώπινο ∆υναμικό 

 Η Υπηρεσία Εκπαιδευτικής ψυχολογίας λειτουργεί σήμερα τρία επαρχιακά 
γραφεία στις επαρχίες Λευκωσίας, Λεμεσού και Λάρνακας τα οποία είναι στελεχωμένα 
με υπεύθυνο Λειτουργό Γραφείου και αριθμό Λειτουργών. Παράλληλα, με στόχο την 
κάλυψη των αναγκών του εκπαιδευτικού συστήματος αλλά και την ποιοτική 
εξυπηρέτηση του κοινού λειτουργούν κατά τόπους παραρτήματα στις περιοχές Πάφου 
και Αμμοχώστου. Η αποκέντρωση αυτή φαίνεται να εξυπηρετεί ιδιαίτερα το κοινό και 
τους πελάτες της Υπηρεσίας. 

 Σήμερα στην Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας εργοδοτούνται 48 
λειτουργοί. Από αυτούς, 31 είναι μόνιμο προσωπικό και οι υπόλοιποι 17 υπηρετούν 
είτε ως έκτακτοι αορίστου χρόνου είτε ως έκτακτοι. Από το σύνολο των λειτουργών, 24 
άτομα είναι έμπειροι (έχουν πάνω από πέντε χρόνια εμπειρίας στον τομέα της 
ψυχολογίας). 

 Από το σύνολο των λειτουργών 12 διορίστηκαν τις χρονιές 2008, 2009 και ένας 
το 2010 ως έκτακτοι. Πρόσφατα, έχουν ολοκληρωθεί οι διαδικασίες και έχουν 
προσληφθεί 10 άτομα σε μόνιμες θέσεις με έναρξη εργασίας στις 17/5/2010 (οι θέσεις 
αυτές συμπεριλαμβάνονται στις 48 θέσεις). 
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 Όλοι οι Εκπαιδευτικοί Ψυχολόγοι της Υ.Ε.Ψ. κατέχουν πρώτο πτυχίο στην 
Ψυχολογία και μεταπτυχιακό δίπλωμα σε μια από τις ειδικότητες της Κλινικής, της 
Εκπαιδευτικής ή της Σχολικής Ψυχολογίας. Μερικοί διαθέτουν και διδακτορικό 
δίπλωμα. 

 Σήμερα αναλογούν περίπου 3.500 μαθητές σε κάθε εκπαιδευτικό ψυχολόγο. Οι 
αναλογίες στις πλείστες Ευρωπαϊκές χώρες είναι ένας στους 1000 μαθητές. 

∆ραστηριότητες 

 Ο τομέας των ατομικών περιπτώσεων είναι ο τομέας στον οποίο παραδοσιακά 
οι Εκπαιδευτικοί Ψυχολόγοι αφιερώνουν το μεγαλύτερο μέρος του χρόνου τους. Στην 
Υπηρεσία παραπέμπονται από γονείς, σχολεία και τις κατά τόπους Επαρχιακές 
Επιτροπές Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης (οι οποίες λειτουργούν σύμφωνα με τον 
περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες Νόμο 113(Ι)/1999), γύρω 
στις 4000 μαθητές ετησίως με σκοπό την αξιολόγηση και διάγνωση καθώς και την 
υποβολή γραπτών εισηγήσεων (εκθέσεων) για ικανοποίηση των αναγκών τους στο 
χώρο του σχολείου. 

 Οι μαθητές αυτοί προέρχονται από όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης. Οι 
εκπαιδευτικοί ψυχολόγοι παρέχουν υπηρεσίες αξιολόγησης μέσα από συνεντεύξεις με 
μαθητές, γονείς, εκπαιδευτικούς και άλλους ειδικούς. Η αξιολογητική διαδικασία πέρα 
από την κλινική συνέντευξη περιλαμβάνει τη χρήση εξειδικευμένων δοκιμίων καθώς 
και την κλινική παρατήρηση. Παράλληλα, παρέχονται υπηρεσίες συμβουλευτικής, 
καθοδήγησης και στήριξης, στους μαθητές, στους γονείς και στους εκπαιδευτικούς με 
στόχο την αντιμετώπιση ενός ευρύτατου φάσματος δυσκολιών που μπορεί να 
παρουσιάζουν οι μαθητές στο σχολείο. Οι εκπαιδευτικοί ψυχολόγοι ετοιμάζουν 
εκθέσεις για τις περιπτώσεις που παρακολουθούν με εισηγήσεις για αντιμετώπιση των 
προβλημάτων. Η Υπηρεσία εκπροσωπείται στις κατά τόπους Επαρχιακές Επιτροπές 
Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης και οι λειτουργοί της συνεργάζονται με όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς για την ποιοτική παροχή υπηρεσιών στους μαθητές. 

Τομέας Προγραμμάτων, μελετών και ερευνών 

 Μέσα στα πλαίσια της στρατηγικής της πρόληψης οι εκπαιδευτικοί ψυχολόγοι 
αφιερώνουν μεγάλο μέρος του χρόνου τους στην ανάπτυξη προληπτικών 
προγραμμάτων και παρεμβάσεων στο χώρο του σχολείου που έχουν ως αντικείμενό 
τους: 

♦ Τη σχολική βία και τη νεανική παραβατικότητα στο σχολείο. 

♦ Τη σχολική αποτυχία και το λειτουργικό αναλφαβητισμό. 

♦ Τη χρήση νόμιμων και παράνομων εξαρτησιογόνων ουσιών. 

♦ Την πρώιμη ανίχνευση και αντιμετώπιση μαθησιακών δυσκολιών. 

♦ Την ένταξη και ενσωμάτωση των παιδιών με ειδικές ανάγκες και την ενεργό 
συμμετοχή τους σε κάθε σχολική δραστηριότητα. 

♦ Τη συναισθηματική και κοινωνική αγωγή των παιδιών. 

♦ Τον ποιοτικό εκδημοκρατισμό της εκπαίδευσης και την καταπολέμηση κάθε 
είδους ρατσιστικής αντίληψης με βάση το φύλο, την προέλευση ή τη 
διαφορετικότητα του κάθε ατόμου εντός του σχολικού συστήματος. 

♦ Την εξάλειψη της άνισης μεταχείρισης και την υιοθέτηση της αρχής της θετικής 
διάκρισης μέσω του θεσμού των Ζωνών Εκπαιδευτικής προτεραιότητας. 
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 Μέσα από τα διάφορα προληπτικά προγράμματα και παρεμβάσεις επιδιώκεται 
η συναισθηματική καλλιέργεια και η ανάπτυξη κοινωνικών δεξιοτήτων όλων των 
μαθητών με στόχο να αντιμετωπιστούν πιθανά μελλοντικά προβλήματα. Σκοπός της 
Υπηρεσίας είναι η ενδυνάμωση των εκπαιδευτικών συνεταίρων (εκπαιδευτικών, 
γονιών, μαθητών) μέσα από συστηματικές παρεμβάσεις και στήριξη για να 
μπορέσουν να αντιμετωπίσουν τις προκλήσεις στο χώρο της εκπαίδευσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1010, 
ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 13 Απριλίου 2010 σε σχέση με 
το ερώτημα 23.06.009.01.1010, ημερομηνίας 30 Μαρτίου, 2010 με την οποία 
παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή Αντιπροσώπων 
σχετικά με την έντονη δραστηριοποίηση των Τουρκοκυπρίων εμπόρων στις ελεύθερες 
περιοχές στον τομέα των μαρμάρων και μωσαϊκών. 

 Σύμφωνα με τον Κανονισμό του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης με 
αριθμό (ΕΚ)866/2004, που αφορά τη διακίνηση προϊόντων μέσω της πράσινης 
γραμμής και τις κατά καιρούς τροποποιήσεις του, επιτρέπεται να εισέλθουν 
εμπορεύματα στις περιοχές οι οποίες τελούν υπό τον αποτελεσματικό έλεγχο της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, υπό την προϋπόθεση ότι παράγονται εξ 
ολοκλήρου στις ευρισκόμενες εκτός του αποτελεσματικού ελέγχου της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας περιοχές ή ότι έχουν υποστεί την τελευταία, ουσιαστική, 
οικονομικά δικαιολογημένη μεταποίηση ή επεξεργασία σε επιχείρηση εξοπλισμένη για 
το σκοπό αυτό σε περιοχές ευρισκόμενες εκτός του ελέγχου της (κατεχόμενες 
περιοχές). Σύμφωνα με τον κανονισμό τα εμπορεύματα που διακινούνται 
συνοδεύονται από έγγραφα τα οποία εκδίδονται από το Τουρκοκυπριακό Εμπορικό 
Επιμελητήριο. 

 Νενομισμένοι έλεγχοι διενεργούνται στα οδοφράγματα, από το Τμήμα 
Τελωνείων αναφορικά με την γνησιότητα των εγγράφων, καθώς και την 
καταλληλότητα των διακινούμενων προϊόντων. Οι αρμόδιες αρχές, αναλόγως του 
τύπου του προϊόντος π.χ. το Υπουργείο Εσωτερικών για δομικά προϊόντα, εκτελούν 
δειγματοληπτική δέσμευση προϊόντων και διενεργούνται οι νενομισμένοι 
εργαστηριακοί έλεγχοι σε σχέση με τις προδιαγραφές και την καταλληλότητά τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1065, 

ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.04.1065 και ημερομηνία 
28.4.2010 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση με την οποία παρακαλείται ο αρμόδιος 
Υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πως αντιμετωπίζει το αίτημα του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Ξυλοτύμπου για επέκταση του δικτύου της ΑΗΚ, για να καλυφθεί και η 
Βιοτεχνική Περιοχή Ξυλοτύμπου. 

 Απάντηση στην ερώτηση αυτή δόθηκε με την απάντηση μας στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.009.04.959, ημερομηνίας 18.3.2010, του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, η οποία ανέφερε τα ακόλουθα: 

 “Η ίδρυση και λειτουργία της Βιοτεχνικής Περιοχής Ξυλοτύμπου είναι 
αρμοδιότητα του Κοινοτικού Συμβουλίου Ξυλοτύμπου.  H Κυβέρνηση μέσα στα 
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πλαίσια της πολιτικής της για ανάπτυξη των Βιοτεχνικών Περιοχών έχει καταβάλει στο 
Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοτύμπου τα 2/3 της δαπάνης των έργων υποδομής και της 
παροχής υπηρεσιών (ρεύμα, τηλέφωνα, νερό) για την ίδρυση της Βιοτεχνικής Περιοχής 
εξαιρουμένης της αξίας της γης. Έχω ενημερωθεί ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Ξυλοτύμπου έχει υποβάλει πρόσφατα αίτηση στη CYTA για μεταφορά τηλεφωνικών 
γραμμών στη Βιοτεχνική Περιοχή.”.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  
Το πρώτο θέμα είναι «Η αυξανόμενη εγκληματική δραστηριότητα και η ανάγκη 
οργάνωσης άμυνας πολιτείας και κοινωνίας», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. 
Γιαννάκη Ομήρου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

 Θα παρακαλούσα τον κ. Ομήρου να πάρει το βήμα. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μία σειρά εγκληματικών ενεργειών που συντάραξαν τον τελευταίο καιρό την 
κυπριακή κοινωνία είναι η αφορμή για την εγγραφή προς συζήτηση αυτού του 
θέματος.  Το απεχθές έγκλημα της εν ψυχρώ εκτέλεσης του επιχειρηματία των μέσων 
μαζικής ενημέρωσης Άντη Χατζηκωστή, η κλοπή της σορού του τέως Προέδρου της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας Τάσσου Παπαδόπουλου και στη συνέχεια η εξιχνίαση του 
πρωτοφανούς αυτού εγκλήματος, με την αποκάλυψη ότι οργανώθηκε στις Κεντρικές 
Φυλακές από ισοβίτη κατάδικο που πριν ένα χρόνο περίπου υπήρξε πρωταγωνιστής 
άλλων έκνομων δραστηριοτήτων εκτός φυλακών, επιβεβαιώνουν μία βαθιά 
παθογένεια της κυπριακής κοινωνικής πραγματικότητας, που δεν είναι δυνατό να την 
προσπερνούμε αδιάφορα.  Είναι προφανές ότι ο κόσμος της ανομίας σήκωσε 
θρασύτατα κεφάλι, ότι κερδίζει συνεχώς έδαφος.  Η κατάσταση κινδυνεύει να ξεφύγει 
από κάθε έλεγχο και να απειλεί με αποσύνθεση τον κοινωνικό ιστό.  Η αίσθηση των 
πολιτών είναι ότι είμαστε κράτος και κοινωνία υπό πολιορκία και αιχμαλωσία 
κυκλωμάτων του εγκλήματος και του υποκόσμου.  Το σωφρονιστικό κατάστημα των 
Κεντρικών Φυλακών καθιερώθηκε ως εκτροφείο εγκληματικής δραστηριότητας.   

 Η έξαρση της εγκληματικότητας, η ανάπτυξη αυτού που ονομάζεται 
“οργανωμένο έγκλημα”, η δράση ομάδων του υποκόσμου στη βάση παράνομων 
δραστηριοτήτων, η δημιουργία δικτύων διακίνησης ναρκωτικών και λευκής σαρκός και 
η μετατροπή της Κύπρου σε ένα απέραντο καζίνο αποτελούν φαινόμενα άκρως 
ανησυχητικά, που συγκλονίζουν κάθε έντιμο και νομοταγή πολίτη.  Τις τελευταίες 
δεκαετίες, θα έλεγα τις τελευταίες δύο δεκαετίες, οι συνθήκες ησυχίας και ασφάλειας, 
για τις οποίες η Κύπρος περηφανευόταν, άλλαξαν δραματικά και ο κοινωνικός ιστός 
έχει μπει σε μία διαδικασία σταδιακής αποσύνθεσης.  Ο θλιβερός απολογισμός της 
έξαρσης της εγκληματικής δραστηριότητας οδηγεί σε ένα και μόνο συμπέρασμα:  Το 
έγκλημα είναι πλέον ένας εθνικός κίνδυνος.   

 Για να έχει νόημα και πρακτική χρησιμότητα αυτή η συζήτηση, θα πρέπει να 
αναζητήσουμε πρώτα τα αίτια αυτής της πρωτόγνωρης για τα κυπριακά δεδομένα 
εγκληματικής δραστηριότητας.  ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι οι οικονομικές και 
κοινωνικές διαφοροποιήσεις επέδρασαν καταλυτικά στη δομή της κυπριακής 
κοινωνίας, η οποία έπαψε πια να έχει τον κλειστό παραδοσιακό της χαρακτήρα και 
παραδόθηκε ευάλωτη στις αρνητικές επιρροές ξένων προτύπων και ξενόφερτων 
τρόπων συμπεριφοράς.  Η αυθεντικότητα της κυπριακής κοινωνίας χάθηκε κάτω από 
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την πλημμυρίδα των αρνητικών φαινομένων που εισάγει ο τουρισμός, καθώς ο 
μιμητισμός, η επίδειξη, η σπατάλη, η υπερκατανάλωση και η κραιπάλη της 
καταναλωτικής κοινωνίας οδήγησαν στη βαθμιαία κατάρρευση των παραδοσιακών 
αξιών της κυπριακής κοινωνίας, που ήταν το μέτρο, η ανεκτικότητα και το αίσθημα 
αλληλεγγύης.   

 Μακριά από κάθε πρόθεση ηθικολογίας, θα πρέπει να πούμε ότι η κυπριακή 
κοινωνία αφέθηκε ανέτοιμη και ανυπεράσπιστη στο κύμα των αρνητικών επιδράσεων 
που έφερε μαζί της η νέα εποχή της παγκοσμιοποίησης των οικονομιών, των 
επικοινωνιών και των τουριστικών και μεταναστευτικών ρευμάτων.   

 Η επανάσταση στον τομέα των μέσων μαζικής επικοινωνίας με την 
ασυγκράτητη είσοδο και τον πολλαπλασιασμό του μαγικού κόσμου των εικόνων, 
παρά και το θετικό της χαρακτήρα, επέφερε ρήγμα στο φλοιό προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας, καθώς η ανεξέλεγκτη προβολή κάθε μορφής αντικοινωνικής και 
εγκληματικής δραστηριότητας, με τη θεοποίηση της κατανάλωσης και τον έως 
θανάτου ανταγωνισμό, επέτεινε το φαύλο κύκλο της ανατροπής των χαρακτηριστικών 
και της φυσιογνωμίας της κυπριακής κοινωνίας.  Η αποτυχία, μέχρι στιγμής, 
καθιέρωσης ενός πλαισίου που να ρυθμίζει στη βάση ενός αμοιβαία αποδεκτού 
κώδικα τις τηλεοπτικές συμπεριφορές είχε και έχει το μερίδιό της στην αρνητική 
εξέλιξη της κοινωνίας μας.   

 ∆υστυχώς, ούτε η παιδεία ούτε η Εκκλησία μπόρεσαν να ανταποκριθούν στο 
αυτονόητο καθήκον τους να συνεισφέρουν στη διατήρηση των γνωρισμάτων της 
κυπριακής κοινωνίας, στην απόκρουση των επιθέσεων αποσύνθεσης που 
αντιμετωπίζει και στην οικοδόμηση ενός παιδευτικού και πολιτιστικού πλαισίου που να 
ανταποκρίνεται στις ανάγκες των καιρών και των ανθρώπων.   Το μεν 
εκπαιδευτικό σύστημα, δέσμιο μίας αντίληψης που προάγει και υπηρετεί τον 
ανταγωνισμό, αποδείχθηκε ανίκανο να εξοπλίσει πολιτιστικά την κοινωνία μας, η δε 
Εκκλησία επιδίδεται σε μία εκτός τόπου και χρόνου ηθικολογία που την κρατεί στο 
περιθώριο της σημερινής ζωντανής πραγματικότητας.   

 Όλα αυτά, χωρίς να σημαίνει ότι οδήγησαν άμεσα στη δημιουργία της 
σημερινής ζοφερής εικόνας της εγκληματικής δραστηριότητας, υπήρξαν εκείνες οι 
παράμετροι που επέτρεψαν με τον έναν ή τον άλλο τρόπο να αφεθεί ανυπεράσπιστη 
η κυπριακή κοινωνία στις δυσμενείς επιδράσεις των νέων οικονομικών, τεχνολογικών 
και κοινωνικών εξελίξεων και να αναπτύξει συνεπώς, ως μη ώφελε, τις ασθένειες των 
αναπτυγμένων βιομηχανικών χωρών, το οργανωμένο έγκλημα και τις πάσης μορφής 
παράνομες και αντικοινωνικές δραστηριότητες.   

 Η κραυγή αγωνίας που εκπέμπει ή πρέπει να εκπέμψει αυτή η συζήτηση, για 
να έχει μία ουσιαστική θετική συμβολή στους προβληματισμούς που αναπτύσσονται 
ευρύτερα για την πρόληψη και εξάλειψη του εγκλήματος και της παρανομίας, θα 
πρέπει κυρίως να ενεργοποιήσει μία συνολική εθνική προσπάθεια, ώστε μέσα από 
ένα δημοκρατικό κοινωνικό διάλογο να αναληφθούν προσπάθειες και να 
δρομολογηθούν πρωτοβουλίες, για να ξαναβρεί η κοινωνία μας τη χαμένη της 
αυτοπεποίθηση, τη συνεκτικότητα, την αυθεντικότητα και τις παραδοσιακές της αρετές, 
που τη βοήθησαν άλλωστε μέσα από μία μακρά πορεία διαμέσου λάκκων λεόντων και 
συμπληγάδων να επιβιώσει και να διατηρήσει μία πολιτιστική και εθνική φυσιογνωμία.  
Η κατανόηση αυτής της ανάγκης σήμερα αποτελεί όρο και βασική προϋπόθεση για 
την αναστροφή μίας αρνητικής πορείας που, αν συνεχιστεί, θα δηλητηριάσει 
επικίνδυνα και τις προοπτικές της εθνικής επιβίωσης σε μία ιστορική περίοδο 
αμφισβήτησης της ίδιας της ιστορικής συνέχειας του κυπριακού ελληνισμού. 
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 Όμως, πέρα από τα αίτια και τους παράγοντες που διαμόρφωσαν ένα ευνοϊκό 
πλαίσιο για την ανάπτυξη στην Κύπρο κάθε μορφής εγκληματικής δραστηριότητας, θα 
πρέπει να εξετάσουμε σε αυτή τη συζήτηση και την αδυναμία ή έστω τη σοβαρή 
δυσχέρεια στην πρόληψη, στην εξιχνίαση και στην καταστολή της εγκληματικότητας. 

 Είναι γεγονός ότι η κυπριακή αστυνομία σε ό,τι αφορά την οργάνωση και τη 
δομή της υπήρξε από της ιδρύσεως του κυπριακού κράτους προσανατολισμένη στην 
αντιμετώπιση της μικροεγκληματικότητας και μόνο σε ό,τι αφορά την εσωτερική 
παρανομία για πολιτικούς λόγους είχε εμπειρίες.  Αυτή η κατάσταση καθήλωσε τις 
δυνατότητες αποτελεσματικής δράσης της αστυνομίας, η οποία δεν εκσυγχρονίστηκε 
επαρκώς όλα αυτά τα χρόνια ούτε σε εξοπλισμό υλικού και μέσων ούτε, το κυριότερο, 
σε ειδικά στελέχη κατάλληλα εκπαιδευμένα με σύγχρονες ανιχνευτικές και 
εγκληματολογικές γνώσεις.  Η αστυνομία παρέμεινε προσκολλημένη στις 
παραδοσιακές και συνεπώς αναποτελεσματικές για τα σημερινά δεδομένα μεθόδους 
εξιχνίασης του εγκλήματος και ήταν φυσικό να βρεθεί πλήρως ανέτοιμη να 
αντιμετωπίσει το καλά σχεδιασμένο και άριστα και σύγχρονα οργανωμένο έγκλημα.   

 Παρά το γεγονός ότι έχουν γίνει βήματα προς την κατεύθυνση του 
εκσυγχρονισμού των μεθόδων της αστυνομίας και της τεχνολογικής αναβάθμισης, 
εντούτοις είναι φανερό ότι το σύστημα νοσεί.  Χρειάζονται ριζοσπαστικές τομές, 
αλλαγές που θα αποκαταστήσουν την εμπιστοσύνη των πολιτών σε θεσμούς και 
πρόσωπα.  Παράλληλα, με κατεπείγοντες ρυθμούς θα πρέπει να εξασφαλιστεί η 
αναγκαία τεχνολογική αναβάθμιση των υπηρεσιών της αστυνομίας σε εξοπλισμό, ο 
περαιτέρω πλήρης εκσυγχρονισμός μεθόδων και πρακτικών και η πρόσληψη 
επιστημονικού, κατάλληλα εκπαιδευμένου προσωπικού που θα ανταποκρίνεται στις 
σύγχρονες ανάγκες και πραγματικότητες.  Θα πρέπει ακόμα να μετακληθούν ξένοι 
εμπειρογνώμονες, γνώστες των σύγχρονων ανιχνευτικών μεθόδων, ειδικοί στην 
αντιμετώπιση του σύγχρονου οργανωμένου εγκλήματος, για να βοηθήσουν την 
αστυνομία μας στην υπέρβαση των αδυναμιών της.   

 Ταυτόχρονα με αυτά θα πρέπει να εκφράσουμε προς τη μεγάλη πλειοψηφία 
του αστυνομικού σώματος την εμπιστοσύνη μας και τη θέλησή μας να το στηρίξουμε 
στην αποτελεσματική επιτέλεση του ρόλου και της αποστολής του.  Η εκτροπή 
μερικών οργάνων του νόμου από τα υπηρεσιακά τους καθήκοντα, η χρήση 
παράνομων μεθόδων ανάκρισης, φαινόμενα υπέρβασης και κατάχρησης εξουσίας δεν 
μπορούν να διαγράψουν το θετικό ρόλο της αστυνομίας, το δημοκρατικό ήθος και την 
ανιδιοτελή προσφορά των μελών της καθ’ όλη τη διάρκεια της περιόδου από την 
ανεξαρτησία.  Η κυπριακή αστυνομία έδωσε μέγιστη προσφορά σε δύσκολες 
περιόδους της κυπριακής ιστορίας, όπως ήταν η τουρκική ανταρσία του 1963-64, η 
αντίσταση στο προδοτικό πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974 και η υπεράσπιση της 
Κύπρου κατά την τουρκική εισβολή.  Σε όλες αυτές τις κρίσιμες στιγμές της κυπριακής 
ιστορίας η αστυνομία βρέθηκε στην πρώτη γραμμή των αγώνων, επέδειξε 
δημοκρατικό ήθος και πατριωτισμό καταθέτοντας σειρά μαρτύρων στο θυσιαστήριο 
της κυπριακής ελευθερίας, δημοκρατίας και ανεξαρτησίας.  Έχουμε την πεποίθηση ότι 
αυτή η αστυνομία μπορεί και σήμερα, μέσα στα νέα κοινωνικά δεδομένα, με 
εκσυγχρονισμό και σωστή στελέχωση να διαδραματίσει αποτελεσματικά και άξια το 
ρόλο της, αν υπάρξουν οι αναγκαίες αλλαγές και τομές.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Με την ευκαιρία της σημερινής συζήτησης και χωρίς πρόθεση επηρεασμού καθ’ 
οιονδήποτε τρόπο της διερεύνησης της υπόθεσης της καταγγελίας εις βάρος 
δικηγόρου με τη γνωστή υπόθεση της ιστοσελίδας, έχω να παρατηρήσω τα εξής:  
Συμπεριφορές υπερβάλλοντος ζήλου που οδηγούν σε κατάχρηση εξουσίας και 
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παραβιάζουν ή θέτουν σε κίνδυνο τα δικαιώματα των πολιτών, όπως είναι το 
οικογενειακό άσυλο, το τηλεφωνικό απόρρητο και το απόρρητο της επικοινωνίας, 
τραυματίζουν την εικόνα της αστυνομίας και την εκθέτουν στον κίνδυνο μετατροπής 
της σε κατασταλτικό μηχανισμό και όργανο προαγωγής ολοκληρωτικών αντιλήψεων.  
Πολύ περισσότερο που ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας έχει δημοσίως 
διατυπώσει τη διαφωνία του για τον τρόπο που η αστυνομία ενήργησε στην υπόθεση, 
επισημαίνοντας ότι με βάση τα υπάρχοντα στοιχεία ουδεμία υπόθεση, κατά τη γνώμη 
του βεβαίως, στοιχειοθετείται.   

 Θέλω να καταστήσω σαφές ότι τα δημοκρατικά δικαιώματα των πολιτών θα 
πρέπει να τυγχάνουν απόλυτης προστασίας και κατοχύρωσης και ότι δε θα 
ανεχθούμε οποιεσδήποτε εκπτώσεις οδηγούν σε διασπορά του φόβου μέσα στην 
κοινωνία.  Αυτή η αναφορά σε καμιά περίπτωση δε σημαίνει συμφωνία ή συνηγορία 
σε οποιεσδήποτε γραπτές μέσω διαδικτύου απειλές, σοβαρές ή μη, υποβαθμίζουν τον 
πολιτικό διάλογο και την πολιτική επιχειρηματολογία.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το θέμα που συζητούμε σήμερα, της αντιμετώπισης της κλιμακούμενης 
εγκληματικής δραστηριότητας, που απειλεί να εκθεμελιώσει και να αποσυνθέσει τον 
κοινωνικό ιστό, είναι από τα μείζονα που αντιμετωπίζει η Κύπρος.  Φτάσαμε πλέον σε 
ένα οριακό σημείο.  Τα σήματα κινδύνου έχουν ηχήσει προ πολλού.  Αν τώρα δε 
ληφθούν άμεσα μέτρα μέσα από έναν ευρύ εθνικό κοινωνικό διάλογο, ας μην έχουμε 
καμιά αμφιβολία, θα θρηνήσουμε επί ερειπίων.  Τώρα είναι η ώρα της δράσης, αλλά 
και της ανάληψης ευθυνών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον Ομήρου. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο τον Ιωνά το Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Τα τελευταία χρόνια η ανομία και το έγκλημα έχουν εξαπλωθεί επικίνδυνα στη 
χώρα μας, σε σημείο μάλιστα που, σε συνδυασμό με τη βία, δυναμιτίζουν τα θεμέλια 
της δημοκρατίας, της κοινωνικής συνοχής, της κοινωνικής ειρήνης και της ασφάλειας 
της χώρας. Ειδικότερα, τα εγκλήματα που καθημερινά βλέπουν το φως της 
δημοσιότητας πιστοποιούν το σοβαρό πρόβλημα που υπάρχει και αντιμετωπίζει η 
κοινωνία μας. Θα μπορούσε να πει κανείς παραστατικά πως η εγκληματικότητα στην 
Κύπρο τα τελευταία χρόνια τραβάει την ανηφόρα ασταμάτητα και πεισματικά και πως 
κάθε χρόνο βρίσκεται και πιο ψηλά. Η αυξανόμενη εγκληματικότητα συντείνει στη 
σύνθεση ενός εκρηκτικού κοινωνικού ρεύματος και φαινομένου. Ο φόβος φωλιάζει 
στις ψυχές των ανθρώπων και ταυτόχρονα, εξαιτίας αυτού, τίθενται υπό αμφισβήτηση 
τα δικαιώματα και οι ελευθερίες των πολιτών. 

Φαινομενολογία του εγκλήματος 

 Τα στατιστικά στοιχεία για την εγκληματικότητα του 2009 που δόθηκαν 
πρόσφατα στη δημοσιότητα από την αστυνομία επιβεβαιώνουν, με όλες τις 
επιστημονικές επιφυλάξεις για τέτοιου είδους στοιχεία, έξι βασικά στοιχεία που 
συγκροτούν τη σύγχρονη εικόνα του εγκλήματος στη χώρα μας:  
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 Πρώτον, ότι η συνήθης εγκληματικότητα, αυτή δηλαδή που πλήττει άμεσα τον 
πολίτη στην καθημερινότητά του και μάλιστα, πολλές φορές, με χαρακτηριστικά βίας ή 
απειλής, έχει πλέον προσλάβει ανεξέλεγκτες διαστάσεις.  Ενδεικτικά αναφέρεται ότι το 
2009 είχαμε μια ληστεία κάθε δύο μέρες και δεκαέξι κλοπές ή διαρρήξεις ημερησίως.  

 ∆εύτερον, ότι η σοβαρή έξαρση αποτυπώνεται και στο οργανωμένο έγκλημα, 
δηλαδή για αδικήματα όπως δολοφονίες, εκτελέσεις εγκληματικών στοιχείων, 
παραβάσεις των νόμων για τα ναρκωτικά, την κατοχή όπλων, τη σεξουαλική 
εκμετάλλευση, τα εγκλήματα του διαδικτύου με την παιδική πορνογραφία, τις απειλές, 
την τοκογλυφία.   

 Ο εξευτελισμός που έχουν υποστεί οι θεσμοί και το κράτος από τη γνωστή 
υπόθεση με τον ισοβίτη Κίτα έχουν πλήξει καθοριστικά την ασφάλεια του πολίτη και 
έχουν αποκαλύψει δυστυχώς τις αδυναμίες του κράτους. Χαρακτηριστικές της 
έκτασης του προβλήματος είναι οι αποκαλύψεις για τη δράση κρατουμένων στη 
φυλακή, όπου, σύμφωνα με την αστυνομία, κανόνιζαν με τους ανθρώπους τους 
απαγωγές, ανθρωποκτονίες και βομβιστικές επιθέσεις, καθώς και οι αποκαλύψεις για 
τις οργανωμένες εγκληματικές ενέργειες και δραστηριότητες συμμοριών δολοφόνων, 
όπως η περίπτωση που αποκαλύφθηκε πρόσφατα με τη σύλληψη αριθμού ατόμων 
που σχεδίαζαν σειρά εκτελέσεων και δολοφονιών.   Θέλω με την ευκαιρία αυτή να 
συγχαρώ πραγματικά την αστυνομία για την επιτυχία της αυτή, γιατί ουσιαστικά έχει 
μπροστά της μεγάλο δρόμο, για να μπορέσει να κερδίσει την εμπιστοσύνη την οποία 
οφείλει να της έχει ο πολίτης.  Όμως αποκαλυπτική της σοβαρότητας του εγκλήματος 
είναι και η άνανδρη και αποτρόπαια δολοφονία του Άντη Χατζηκωστή, που οι 
εγκληματίες δε δίστασαν να στραφούν με τα εγκληματικά τους σχέδια εναντίον των 
συντελεστών των ΜΜΕ και της δημόσιας ζωής. 

 Τρίτον, ότι από τις προαναφερθείσες υποθέσεις συνήθους εγκλήματος 
εξιχνιάζονται λιγότερες από το ένα τρίτο. 

 Τέταρτον, ότι στις εξιχνιαζόμενες υποθέσεις κατά το 2009 οι φερόμενοι ως 
δράστες μη Κύπριοι διαδραματίζουν, κατά την αστυνομία, σημαντικό ρόλο, με 
ποσοστό συμμετοχής πέραν του 40%:  33% στις ληστείες και 50% στις κλοπές ή 
διαρρήξεις.  

 Πέμπτον, ότι τα τελευταία χρόνια παρατηρείται αλματώδης αύξηση του 
σοβαρού εγκλήματος φόνων και απόπειρας φόνων, βιασμών, εμπρησμών, ληστειών, 
καταστροφών με εκρηκτικές ύλες, όταν, σύμφωνα με τα αντίστοιχα στοιχεία της 
Eurostat, η βασική τάση των καταγραφομένων βίαιων εγκλημάτων στις αστυνομικές 
στατιστικές κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης σημειώνει, σύμφωνα τουλάχιστον με τα 
διαθέσιμα στοιχεία για τις χώρες αυτές, καθοδική πορεία, σε αντίθεση με ό,τι 
παρατηρείται στη χώρα μας.  

 Έκτον, ότι τα τελευταία χρόνια όλο και περισσότερα άτομα νεαρής ηλικίας 
εμπλέκονται σε αξιόποινες πράξεις και ειδικότερα σε σοβαρές υποθέσεις.  ∆υστυχώς 
όμως τα στοιχεία που τηρεί η αστυνομία δεν επιτρέπουν τη σε βάθος μελέτη του 
εγκλήματος σε υποθέσεις όπου μετέχουν ανήλικα και νεαρά πρόσωπα. Ο 
περιορισμός των στατιστικών στοιχείων στις ηλικίες από εφτά έως δεκατρία και από 
δεκατέσσερα έως δεκαέξι, που έχει ως αποτέλεσμα την απόκρυψη της πραγματικής 
εικόνας του εγκλήματος σε νεαρές ηλικίες, δυστυχώς δεν επιτρέπει τη σωστή και σε 
βάθος μελέτη του εγκλήματος στις ηλικίες από δεκαεφτά έως δεκαοκτώ, από ανήλικα 
πρόσωπα, και στις ηλικίες από δεκαεννέα έως είκοσι πέντε, από νεαρά πρόσωπα.  

 Οι αυξητικές τάσεις του εγκλήματος δημιουργούν την ανάγκη να 
επαναπροσδιοριστεί ο τρόπος με τον οποίο αντιμετωπίζεται το έγκλημα.  Ανάλογη της 
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σοβαρότητας του θέματος θα πρέπει να είναι και η αντίδρασή μας τόσο για την 
πρόληψη όσο και για την καταστολή του εγκλήματος. Ωστόσο, και τα προληπτικά 
μέτρα θα αποδειχθούν αναποτελεσματικά, εάν δε γίνει αντιληπτό από τους πολίτες ότι, 
ανεξάρτητα από τα μέτρα που θα λαμβάνει κάθε φορά η πολιτεία, ο περιορισμός της 
εγκληματικότητας είναι κατά βάση έργο γενικότερο, που μας αφορά όλους και σε όλα 
τα επίπεδα της δραστηριότητάς μας. 

 Χωρίς να παραγνωρίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το γεγονός ότι το 
έγκλημα δεν είναι σημερινό φαινόμενο και ότι ευθύνες έχουν και προηγούμενες 
κυβερνήσεις, θέλω να σταθώ στη σημερινή πραγματικότητα, που τα τελευταία χρόνια 
παρουσιάζεται αλματώδης και αξιοπρόσεκτη αύξηση του σοβαρού εγκλήματος και το 
αίσθημα ανασφάλειας και της έλλειψης εμπιστοσύνης στις διωκτικές αρχές είναι 
διάχυτο ανάμεσα στους πολίτες.  

 Το έγκλημα δεν αντιμετωπίζεται με συζητήσεις που έχουν ως σκοπό να 
εξηγήσουν το φαινόμενο αυτό και να βρουν από πού πηγάζει, αλλά θεωρώ ότι η λύση 
του έχει άμεση σχέση με τη διαλεύκανση των σοβαρών αδικημάτων και εγκλημάτων 
και την παραδειγματική τιμωρία των πραγματικών ενόχων. 

 Πολλές από αυτές τις εγκληματικές ενέργειες είναι βαθιά συνδεδεμένες με το 
οργανωμένο έγκλημα, το οποίο αποτελεί μια παθογένεια της σημερινής κοινωνικής 
πραγματικότητας. Το οργανωμένο έγκλημα έχει σηκώσει κεφάλι και δρα στη θέση ή 
παράπλευρα του νόμιμου κράτους, επιβεβαιώνοντας την ύπαρξη ενός οιονεί 
παρακράτους. 

 Τη σημερινή εικόνα της ανασφάλειας και του φόβου συνθέτουν βέβαια και άλλα 
φαινόμενα ανομίας. Ο ηλεκτρονικός τζόγος ανθεί και δεν ελέγχεται.  Ανοχύρωτη 
πολιτεία κατέληξε η πατρίδα μας από την ανεξέλεγκτη παροχή υπηρεσιών ηλεκτρικού 
τζόγου μέσω του διαδικτύου. Ελλείψει πολιτικής βούλησης και ατολμίας των 
κυβερνώντων, η Κύπρος έχει μετατραπεί σε ένα απέραντο ηλεκτρονικό καζίνο 
παραβλέποντας τους κινδύνους για απάτες και εγκληματικές πράξεις λόγω του 
μεγέθους των χρημάτων που συγκεντρώνουν και των κερδών που μπορεί να 
προσφέρουν στους οργανωτές τους. 

 ∆εν μπορεί να παραβλέψει κανείς τα φαινόμενα σήψης και διαφθοράς στην 
αστυνομία και στις φυλακές, τα οποία συμβάλλουν στη διαμόρφωση μιας εκρηκτικής 
πραγματικότητας σε σχέση με την εγκληματικότητα, αφού αδυνατούν να αποτελέσουν 
τροχοπέδη σε αυτήν.  Ούτε μπορεί να παραγνωρίσει κανείς τις τρεις κατηγορίες 
παραγόντων που επαυξάνουν τις τάσεις προς το έγκλημα: 

1. Τους δομικούς παράγοντες, όπως η οικονομική κρίση, η έξαρση της ανεργίας, 
η ηθική χαλάρωση, ο καταναλωτισμός, ο εύκολος πλουτισμός, που οδηγούν 
στην έξαρση των εγκλημάτων κατά της περιουσίας.  

2. Τους μη δομικούς παράγοντες, που είναι οι εξής: 

 α. Το μεγάλο κύμα αλλοδαπών που έχουν εισρεύσει στη χώρα μας και, σε 
συνεργασία με εγκληματικά κυκλώματα του τόπου, επιτελούν διάφορες 
αθέμιτες δραστηριότητες του οργανωμένου εγκλήματος.  

 β. Η ποσοτική και ποιοτική διαφοροποίηση της εγκληματικότητας, η οποία 
χρόνο με το χρόνο γίνεται πιο έντονη λόγω της αδιαμφισβήτητης αύξησης 
των ναρκωτικών.  ∆ε θα προστρέξω στα στατιστικά στοιχεία που 
επιβεβαιώνουν τη συνεχή αύξηση της χρήσης και διακίνησης ναρκωτικών 
ουσιών, αλλά θα σταθώ στη σωρεία άλλων μορφών εγκλήματος, στις 
οποίες εξωθούνται άμεσα οι τοξικομανείς, για να ικανοποιήσουν το πάθος 
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τους: τις ληστείες, τις διαρρήξεις, τις κλοπές, τις πλαστογραφίες, την 
πορνεία, τη σωματεμπορία κ.ά. 

 γ. Η επίδραση που ασκεί κυρίως η τηλεόραση, κυρίως μέσω των δελτίων 
ειδήσεων, όπου δυστυχώς καθημερινά προβάλλονται πέντε έως έξι 
εγκληματικές πράξεις, όπως διαρρήξεις, κλοπές, βομβιστικές επιθέσεις, 
εμπρησμοί κ.ά. 

3. Εκτός αυτών έχουμε και τους λειτουργικούς παράγοντες, δηλαδή τον τρόπο 
λειτουργίας όλων εκείνων των φορέων που έχουν ως αποστολή τη δίωξη ή 
γενικότερα την αντιμετώπιση του εγκλήματος, τις δικαστικές αρχές, την 
Εισαγγελία, την αστυνομία, το σωφρονιστικό σύστημα, των οποίων οι 
υπηρεσίες δε φαίνεται ότι πέτυχαν να προσαρμοστούν αποτελεσματικά στις 
νέες μορφές εγκλήματος και στον όγκο των υποθέσεων που τις κατακλύζουν. 
Η παρατηρούμενη καθυστέρηση στη διερεύνηση και εκδίκαση των υποθέσεων, 
καθώς και η μη έγκαιρη απονομή της δικαιοσύνης, οι αδυναμίες που 
καταγράφονται στην αστυνομία, όπως στη δομή και στην οργάνωσή της, οι 
κομματικές παρεμβάσεις και ο διαχωρισμός των μελών της σε κυβερνητικούς 
ημετέρους και σε άλλους, η κατάρρευση των φυλακών λόγω της εγκατάλειψης 
και του υπερπληθυσμού έχουν, πέραν των άλλων, ουσιαστική επίπτωση στην 
εγκληματικότητα. Πρώτον, γιατί καθίσταται ως ένα βαθμό αβέβαιη η σύλληψη 
και τιμωρία των εγκληματιών και ατονεί έτσι η γενική και ειδική πρόληψη, και, 
δεύτερον, γιατί οι συνθήκες διαβίωσης στη φυλακή κάθε άλλο παρά ευνοούν το 
σωφρονισμό και την κοινωνική επανένταξη όσων οδηγούνται σ’ αυτήν.  Οι 
πλείστοι από αυτούς μετά την αποφυλάκισή τους εμπλέκονται βαθύτερα στα 
άδυτα του εγκλήματος.    

 Βρισκόμαστε λοιπόν μπροστά σε κινδύνους που προέρχονται όχι μόνο από 
μεμονωμένα άτομα, αλλά και από τα οργανωμένα εγκληματικά δίκτυα, που 
αξιοποιούν τους δομικούς και μη δομικούς παράγοντες, τις αδυναμίες των 
λειτουργικών παραγόντων, αστυνομία, φυλακές, όπως τους έχω παραθέσει πιο πάνω, 
καθώς επίσης και την ανεπαρκή και σπασμωδική αντεγκληματική πολιτική της 
κυβέρνησης.  Είναι πραγματικά με λύπη που ακούμε τους κυβερνώντες και ειδικότερα 
τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να αναφέρονται στην εγκληματικότητα σαν να είναι 
τρίτοι σχολιαστές, παραγνωρίζοντας τις ευθύνες τους για τη διαμόρφωση και 
προώθηση μιας καλοσχεδιασμένης και επιστημονικά τεκμηριωμένης πολιτικής για 
αντιμετώπιση των νέων, διαφοροποιημένων μορφών του εγκλήματος.  

 Ο σχεδιασμός μιας εθνικής πολιτικής απέναντι στο έγκλημα προϋποθέτει τη 
λήψη συγκεκριμένων και εφαρμόσιμων προληπτικών και κατασταλτικών μέτρων, σε 
αντίθεση με τα μέτρα που προνοούνται στην εθνική στρατηγική, τα οποία θα 
αποφασιστούν με τη συνεργασία όλων των κυβερνητικών φορέων, με τη συμμετοχή 
και των άλλων πολιτειακών εξουσιών, της νομοθετικής και της δικαστικής εξουσίας, 
και θα υλοποιηθούν από μια οργανωμένη και ad hoc στελεχωμένη επιστημονική 
ομάδα.  ∆ηλαδή, η υλοποίησή τους δε θα εξαρτάται από τις προθέσεις, αδυναμίες και 
δεσμεύσεις των εκάστοτε κυβερνώντων. Μόνο έτσι θα ενδυναμωθούν οι λειτουργικοί 
παράγοντες του κράτους, θα αναδομηθεί η αστυνομία και το σωφρονιστικό μας 
σύστημα και θα κερδηθεί ξανά η χαμένη εμπιστοσύνη του πολίτη.  

 Αναμένουμε λοιπόν από την κυβέρνηση του κ. Χριστόφια να δώσει απαντήσεις 
στα καυτά ερωτήματα που απασχολούν την κυπριακή κοινωνία:  
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 Πού σκόνταψε τελικά η «αποφασιστική αντιμετώπιση των φαινομένων 
σήψης και διαφθοράς», όπως προήγγειλε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
στο πρωτοχρονιάτικο μήνυμά του για το 2009;  

 Πού σκόνταψε η δέσμευση για «νέες βάσεις λειτουργίας των σωμάτων 
ασφαλείας»; 

 Ποια μέτρα εφάρμοσε, στα πλαίσια της αντεγκληματικής πολιτικής της 
κυβέρνησης, για την αντιμετώπιση των παραγόντων αναπαραγωγής, 
ειδικά σήμερα, των στοιχείων και τάσεων που οδηγούν στην έξαρση του 
εγκλήματος; 

 Η πάταξη του εγκλήματος, της σήψης και της διαφθοράς χρειάζεται βούληση 
και αποφασιστικότητα και δεν αρκούν τα λόγια και τα συνθήματα.  

 Ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός λοιπόν σας καλούμε να σταθείτε ασυμβίβαστοι 
στην καταπολέμηση του εγκλήματος και ειδικότερα του οργανωμένου εγκλήματος, 
που καταστρέφει την κοινωνική συνοχή, διακινεί μεγάλες ποσότητες ναρκωτικών και 
υπονομεύει τη δημοκρατία. Σας καλούμε να επιδείξετε μηδενική ανοχή στην ανομία, 
μηδενική ανοχή στη βία και την αυθαιρεσία.  

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, υπηρετώντας το δημιουργικό του ρόλο, έχει 
πολλές φορές καταθέσει ολοκληρωμένες προτάσεις και εισηγήσεις για τη χάραξη και 
εφαρμογή μιας αποτελεσματικής αντεγκληματικής πολιτικής, ως ακολούθως: 

 Ενδυνάμωση της νομοθεσίας και του τρόπου εφαρμογής της απέναντι 
σε νέες μορφές εγκλήματος, όπως η αντιμετώπιση της διαφθοράς και 
του οργανωμένου εγκλήματος. 

 Απαιτείται η ορθολογική και συστηματική αντιπαράθεση του κράτους με 
τους παράγοντες εκείνους που, όπως επισημάνθηκε ήδη, ευνοούν ή 
διευκολύνουν την ανάπτυξη της εγκληματικότητας.  Για παράδειγμα, δεν 
μπορεί η κυβέρνηση να κάμνει τα στραβά μάτια σε έκνομες πράξεις 
συγκεκριμένων προσώπων.  

 Βελτίωση του επιπέδου των κρατικών υπηρεσιών που είναι 
επιφορτισμένες με την καταπολέμηση του εγκλήματος μέσα από τη 
λήψη θεσμικών μέτρων, όπως ο ορθολογισμός των ποινικών κυρώσεων 
στον αποικιακό ποινικό μας κώδικα. 

 Σύσταση και σωστή στελέχωση του κέντρου εγκληματικής έρευνας, που 
θα βοηθήσει στην πρόληψη και καταστολή του εγκλήματος και στην 
ορθή αξιοποίηση στοιχείων και δεδομένων που αφορούν το έγκλημα.  

 Εκσυγχρονισμός των εγκληματολογικών υπηρεσιών με την ενίσχυσή 
τους με επιστημονικό προσωπικό και κατάλληλο εξοπλισμό.  

 Πολιτική πρόληψης και καταστολής του κοινού εγκλήματος μέσω του 
ανασχεδιασμού και της ενίσχυσης της κοινοτικής αστυνόμευσης, καθώς 
και των διακριτικών πεζών περιπολιών αστυνομικών κοντά στον πολίτη.  

 Σύσταση ειδικών ομάδων κατά επαρχία, οι οποίες, μαζί με τους άλλους 
κοινωνικούς φορείς και την τοπική αυτοδιοίκηση, θα συμβάλουν στην 
αντιμετώπιση των γενεσιουργών αιτιών της νεανικής παραβατικότητας.  

 Σε επίπεδο διωκτικών αρχών και ιδίως της αστυνομίας επιβάλλεται, 
πρώτον, η διεύρυνση της συνεργασίας των με ξένες ομόλογες αρχές για 
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αντιμετώπιση της εγκληματικότητας, δεύτερον, η ευρύτερη αντιμετώπιση 
των οργανωτικών και λειτουργικών αδυναμιών που εμφανίζει για την 
αποτελεσματική δίωξη του εγκλήματος και, τρίτον, η αποτελεσματική 
αντιμετώπιση και δίωξη των φαινομένων σήψης και διαφθοράς. 

 Σε επίπεδο δικαστικών αρχών ενδείκνυται κυρίως η ελάφρυνση του 
φόρτου εργασίας τους, που μπορεί να επιτευχθεί με την 
αποποινικοποίηση δευτερεύουσας σημασίας αδικημάτων -μπορούν να 
μετατραπούν σε εξώδικες τιμωρίες- και με τη θεσμοθέτηση διαδικασιών 
εξωποινικής διαμεσολάβησης για ελαφρές μορφές αδικημάτων.  

 Σε σωφρονιστικό επίπεδο χρειάζεται επίσης να ληφθούν άμεσα μέτρα 
για την αποσυμφόρηση των φυλακών και την αναδόμηση του 
σωφρονιστικού μας συστήματος σε σωστά θεμέλια. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στη δημοκρατία δεν υπάρχει επιλεκτική ανοχή στη βία, δεν υπάρχουν 
ανθρώπινες ζωές που ν’ αξίζουν λιγότερο ή περισσότερο.  Κανείς δε δικαιούται να 
είναι ευαίσθητος κατ’ επιλογήν. Οφείλουμε όλοι, εκτελεστική, νομοθετική και δικαστική 
εξουσία, να δράσουμε γρήγορα και αποτελεσματικά και να αντιτάξουμε στην 
πραγματικότητα της ανασφάλειας και του φόβου μια νέα πολιτική ασφάλειας και 
σιγουριάς για τη χώρα.  Αυτό που πάνω απ’ όλα θέλει η κοινωνία είναι να δώσουμε 
μια πειστική απάντηση στο θέμα της ανασφάλειας του πολίτη.  Αυτό που οι συνθήκες 
και τα γεγονότα επιτάσσουν είναι να ακολουθηθεί από την πολιτεία μια νέα στρατηγική 
με νομιμότητα στη δράση και καμιά ανοχή στο έγκλημα, με επίκεντρο τις πραγματικές 
αιτίες του εγκλήματος. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Ιωνά Νικολάου τον Πρόεδρο της Βουλής 
αντικατέστησε στην έδρα η κ. Ντίνα Ακκελίδου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολάου. 

 Ο κ. Ανδρέας Κυπριανού, παρακαλώ, στο βήμα. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι γενικά παραδεκτό ότι η εγκληματικότητα έχει φθάσει σε πολύ υψηλά 
επίπεδα.  Η κοινή γνώμη ανησυχεί και θέτει ερωτήματα.  ∆ολοφονίες, βομβιστικές 
επιθέσεις, ναρκωτικά, διαρρήξεις, ηλεκτρονικό έγκλημα, παιδική πορνογραφία, 
πορνεία, παιδεραστία, διαρκείς απειλές, αλλά και εγκληματικές ενέργειες κατά μελών 
και αξιωματικών της αστυνομίας, πολιτικών, δημοσιογράφων, εκδοτών, ακόμα και 
δικαστών.  Και είναι πράγματι επίκαιρη η σημερινή συζήτηση, γιατί, αγαπητοί 
συνάδελφοι, δεν έχει ακόμα στεγνώσει το αίμα από τη δολοφονία του Άντη 
Χατζηκωστή και το χώμα που ξανασκέπασε τη σορό του αείμνηστου Προέδρου 
Τάσσου Παπαδόπουλου είναι ακόμα φρέσκο.  
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 Αποτελεί γεγονός ότι οι σύγχρονες προηγμένες κοινωνίες αντιμετωπίζουν 
πολλά, νέα και πολύπλοκα προβλήματα.  Πολλά από αυτά είναι δυστυχώς παρόμοια 
και απαιτούν νέες προσεγγίσεις.  Τα παραδοσιακά εγκλήματα έχουν συναντήσει νέα 
φαινόμενα, πρωτόγνωρα, εξαιτίας της παγκοσμιοποίησης και των ανοικτών συνόρων.  
Σήμερα έχουμε να αντιμετωπίσουμε μια διπλή πραγματικότητα, το παραδοσιακό και 
το εντεινόμενο διασυνοριακό έγκλημα, την οποία οφείλουμε να αντιμετωπίσουμε με 
οργανωμένο τρόπο και αποφασιστικά μέτρα. 

 Το νέο περιβάλλον ζητά εγρήγορση, για να αντιμετωπίσουμε τη λερναία ύδρα 
του εγκλήματος, γιατί το δίκτυο της απειλής έγινε πιο πολύπλοκο, άρα και πιο 
επικίνδυνο. 

 Επιπρόσθετα, ο κοινωνικός ιστός της Κύπρου έχει μεταβληθεί.  Η τουρκική 
εισβολή, η τεράστια ανάπτυξη σε μικρό χρονικό διάστημα, το κυνήγι του εύκολου 
κέρδους, το νέο πολυπολιτισμικό περιβάλλον έχουν μεταβάλει τη μικρή κυπριακή 
συντηρητική κοινωνία, χωρίς να υπάρχει ο ανάλογος χρόνος να αλλάξουν οι δομές και 
οι δυνατότητες των διωκτικών αρχών, για να ανταποκριθούν με επάρκεια. 

 Μια ανοικτή κοινωνία με προσβάσιμα σύνορα είναι αναπόφευκτα εκτεθειμένη 
σε προκλήσεις και κραδασμούς κάθε μορφής, όπως για παράδειγμα οι οικονομικές 
κρίσεις και η μετακύλισή τους από χώρα σε χώρα, οι συνεχείς μετακινήσεις 
πληθυσμών και τα ρεύματα μετανάστευσης, η αλλοίωση του παραδοσιακού 
δημογραφικού και κοινωνικού περιβάλλοντος, τα διεθνή δίκτυα του οργανωμένου 
εγκλήματος με πρόσβαση στην τεχνολογία και την παράνομη διακίνηση όπλων. 

 Όλα αυτά είναι γεγονότα που χωρίς αμφιβολία αυξάνουν τους αριθμούς των 
εγκληματικών ενεργειών.  ∆εν επιτρέπουν όμως στις οργανωμένες κοινωνίες να έχουν 
άλλη επιλογή παρά την οργάνωση μιας σύγχρονης αστυνομικής δομής, που να 
εγγυάται την προστασία του πολίτη χωρίς την περιστολή των δικαιωμάτων του.  Μια 
αστυνομία που να διασφαλίζει τους θεσμούς του κράτους δικαίου και να αποτελεί 
δύναμη αποτροπής φαινομένων που θα επιτρέπουν τη διείσδυση των εγκληματικών 
στοιχείων στα διάφορα επίπεδα της ζωής.   

 Λέγοντας όλα αυτά δε θεωρώ ότι μόνο εξωγενείς παράγοντες είναι αυτοί που 
ευθύνονται για την αύξηση της εγκληματικότητας στην Κύπρο.  ∆εν πρέπει να ξεχνάμε 
ότι υπάρχουν και άλλα εγκλήματα, όπως για παράδειγμα ο χουλιγκανισμός, που δεν 
είναι μόνο εισαγόμενα, αλλά έχουν και τα αρνητικά νεοκυπριακά χαρακτηριστικά τους.  
Έχουν τη ρίζα τους στις δικές μας λανθάνουσες νοοτροπίες. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όλες οι έρευνες κοινής γνώμης δείχνουν ότι ο κόσμος έχασε την εμπιστοσύνη 
του στο αστυνομικό σώμα, γιατί η διαφθορά έχει φθάσει και μέσα στο ίδιο το σώμα, το 
σώμα εκείνο που έχει ταχθεί για να την αντιμετωπίζει.  Τα προβλήματα είναι πολλά. 
Χρειάζεται σχέδιο, στρατηγική και κυρίως πολιτική βούληση και απόφαση για 
εξυγίανση και εκσυγχρονισμό του αστυνομικού σώματος.  Χρειάζεται πολιτική 
βούληση, τόλμη και επιμονή σε στόχους. 

 Υποστηρίζω και εισηγούμαι να μη χάνουμε χρόνο με τα αυτονόητα.  Ας 
αξιοποιήσουμε τις ευρωπαϊκές εμπειρίες, να μάθουμε από όσους διαθέτουν καλύτερη 
τεχνογνωσία και εμπειρία και έτσι να αλλάξουμε.  Πιστεύω ότι η πολιτική ηγεσία 
χρειάζεται να δώσει την πολιτική στήριξη και τα μέσα που απαιτούνται στο αστυνομικό 
σώμα, ώστε να δουλέψει απρόσκοπτα στη νέα εποχή.  Η αξιοποίηση της 
πανεπιστημιακής έρευνας, η αξιοποίηση ειδικών στα ζητήματα αυτά, κυρίως όμως η 
απόφαση της πολιτείας να δώσει τα οικονομικά και θεσμικά μέσα στην αστυνομία 
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ώστε να “τρέχει” πιο γρήγορα από τους εγκληματίες είναι βασικά όπλα στην κοινή μας 
προσπάθεια για ασφαλή κοινωνία. 

 Η κυπριακή αστυνομία χρειάζεται να στηριχθεί στο τρίπτυχο αξιοκρατία-
εκπαίδευση-αποτελεσματικότητα.  Και θα μείνω μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε, στο 
τελευταίο, στην αποτελεσματικότητα.  Η ατιμωρησία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
γεννά έγκλημα.  Έχουμε κουραστεί και εμείς, αλλά κυρίως οι πολίτες, κάθε βράδυ στα 
δελτία ειδήσεων να ακούμε το στερεότυπο: «Η αστυνομία έχει εξαπολύσει 
ανθρωποκυνηγητό».  Και μένουμε στο ανθρωποκυνηγητό!  Αποτέλεσμα: από μηδέν 
μέχρι ελάχιστο. Αυτό το τρίπτυχο, δηλαδή αξιοκρατία-εκπαίδευση-αποτελεσματικότητα, 
πρέπει να αποτελεί το φάρο πάνω στον οποίο να μπορεί να στηριχθεί η 
ανασυγκρότηση του αστυνομικού σώματος.   

 Σήμερα η μετάκληση ειδικών από το εξωτερικό, η ανταλλαγή εμπειριών με την 
ευρωπαϊκή αστυνομία, η συνεργασία με πανεπιστήμια και εξειδικευμένα ιδρύματα που 
παρέχουν την επιπλέον γνώση, είναι ένα σύνολο επειγόντων αιτημάτων, για να 
φθάσουμε σε καλύτερο αποτέλεσμα. 

 Υποστηρίζω ότι αποτελεί μέγιστη προτεραιότητα για το ίδιο το αστυνομικό 
σώμα και την ηγεσία του να προχωρήσει στη διαμόρφωση μηχανισμών εσωτερικού 
ελέγχου.  Και εδώ θέλω να σταθώ τριάντα δευτερόλεπτα.  

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουμε δει την παρουσίαση του σώματος των αδιάφθορων (internal affairs) σε 
δημοσιογραφική διάσκεψη με τον υπουργό και έξι επώνυμους, τρεις δεξιά του, τρεις 
αριστερά του.  E, για όνομα του Θεού!  Έχετε ξαναδεί αυτού του τύπου παρουσίαση 
του σώματος των αδιάφθορων, πού δεν τους ξέρει κανένας;  Ούτε πού είναι ούτε πώς 
κινούνται!  Μου  θυμίζει την παλιά Λευκωσία και την επιχείρηση με τις κάμερες από 
πίσω, για να πατάξουμε την παράνομη μετανάστευση: καθαρά επικοινωνιακά, χωρίς 
καμία απολύτως ουσία.  Τον μηχανισμό ελέγχου της αστυνομίας τον εσωτερικό δεν 
τον ξέρει κανένας. ούτε ξέρει κανένας ποιοι είναι! 

 Όταν γίνεται λόγος για το έγκλημα και την αμείλικτη πάταξή του, αυτά δεν είναι 
λόγια κενά περιεχομένου.  Η ηγεσία της αστυνομίας έχει ευθύνη να περάσει το 
μήνυμα στα μέλη της να προτάσσουν το κοινωνικό συμφέρον και να λειτουργούν 
βασιζόμενοι σε αξίες και αρχές με μόνο γνώμονα την εξυπηρέτηση του πολίτη.  Με 
αυτά τα κριτήρια να αποδείξει στο εσωτερικό της ότι όλοι, ανεξάρτητα από βαθμίδα 
ηγεσίας, αξιολογούνται και προωθούνται και ανελίσσονται εκείνοι που αποδεικνύουν 
με μετρήσιμους όρους την ικανότητά τους και την πίστη τους στο υψηλό καθήκον της 
προστασίας του πολίτη και τη δημιουργία μιας πιο ασφαλούς κοινωνίας.  Και επειδή 
τα αποτελέσματα των εξετάσεων των αστυνομικών είναι πάρα πολύ πρόσφατα, 
θεωρώ ότι, επειδή κάποιοι δε γνώριζαν τι είναι τα “Στυλλάρκα” ή πού είναι το γεφύρι 
του Τζιελεφού… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, εσείς το γνωρίζετε και εγώ το γνωρίζω, καθώς και ότι το γεφύρι του 
Τζιελεφού είναι στην κοιλάδα του ∆ιαρίζου, αλλά κάποιοι δεν το γνώριζαν. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Σε ποια επαρχία όμως; 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Στην Πάφο, πιο κάτω που τον Άγιο Νικόλαο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τώρα που ικανοποιήθηκε ο κ. Νεοφύτου να συνεχίσουμε. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θεωρώ ότι ένας νέος ο οποίος έχει πάρει βαθμό ενενήντα συν στα νέα 
ελληνικά και ενενήντα συν στα μαθηματικά, αν δεν έτυχε να γνωρίζει ότι τα 
“Στυλλάρκα” είναι στην κοινότητα Ακανθούς ή, ξέρω ’γώ, ότι το γεφύρι του Τζιελεφού 
είναι στην Πάφο στην κοιλάδα του ∆ιαρίζου, θα έπρεπε άλλα, κύριε αναπληρωτή 
πρόεδρε του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να είναι τα κριτήρια.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επιθυμώ να τονίσω σε αυτό το σημείο ότι ακόμα πιο σημαντικό είναι, εκτός 
από τις διάφορες μορφές εσωτερικού ελέγχου, να δημιουργηθούν ασφαλιστικές 
δικλίδες εξωτερικού ελέγχου του αστυνομικού σώματος.  Η ευθύνη για μια τέτοια 
εξέλιξη αφορά εξίσου τόσο την πολιτική ηγεσία, την κυβέρνηση και συνολικά την 
πολιτεία όσο και την ίδια την αστυνομία, προκειμένου να αποδεχθεί αυτή την εξέλιξη.  
Αν υπάρχει συνείδηση του γεγονότος ότι απαιτείται εξυγίανση του αστυνομικού 
σώματος, τότε αναπόφευκτα θα πρέπει να δούμε το πρόβλημα κατάματα.  Να μην 
κρυβόμαστε πίσω από το δάκτυλό μας. 

 Εισηγούμαι τα ακόλουθα: 

 Η δική μας πολιτική ευθύνη είναι να δώσουμε τέρμα στις κομματικές 
παρεμβάσεις στο αστυνομικό σώμα για σκοπούς προσλήψεων, μεταθέσεων, 
προαγωγών.  Για την καταπολέμηση της διαφθοράς και των νέων μορφών 
οργανωμένου εγκλήματος χρειαζόμαστε τους πιο ικανούς, με τα πιο πολλά προσόντα 
στις κατάλληλες θέσεις.  Χρειαζόμαστε στελέχη της αστυνομίας με την κατάλληλη 
εκπαίδευση, συνεχή εποπτεία από την ηγεσία της αστυνομίας, που να μην επιτρέπει 
την ασυδοσία, τιμωρία των απειθάρχων και οπωσδήποτε ένα φραγμό στις κομματικές 
παρεμβάσεις στο σώμα. 

 Υποστηρίζω ταυτόχρονα την καθιέρωση ανεξάρτητων θεσμών ελέγχου της 
αστυνομίας κατά τα πρότυπα προηγμένων ευρωπαϊκών χωρών και ανεξαρτησία στην 
εφαρμογή των πειθαρχικών κανονισμών.  Γνωρίζω ότι η επιδίωξη του στόχου για μια 
ασφαλή κοινωνία δεν είναι εύκολο να επιτευχθεί.  Χρειάζεται χρόνος και επιμονή.  
Όμως αυτό που μετρά είναι να δώσουμε την πολιτική μας υποστήριξη ως 
οργανωμένη κοινωνία στον αγώνα για αντιμετώπιση του εγκλήματος και ασφαλή 
κοινωνία.  Η Βουλή θα πρέπει να στηρίζει κάθε ενέργεια προς την κατεύθυνση αυτή.  
Να δίνει το πλαίσιο, να πιέζει, να ελέγχει.  

 Μαζί με τη δουλειά που χρειάζεται να κάνει η αστυνομία θέλω να υπογραμμίσω 
ότι και τα μέσα μαζικής ενημέρωσης έχουν την ειδική ευθύνη να δουλέψουν πάνω στη 
νέα γενιά και να περάσουν άλλα, θετικά μηνύματα, να καλλιεργήσουν θετικά πρότυπα.  
Το σχολείο επίσης γνωρίζω ότι έχει κάνει πολλά προς αυτή την κατεύθυνση.  Μπορεί 
να κάνει πολύ περισσότερα, να κτίσει τις αναγκαίες αντιστάσεις.   

 Όλες μαζί οι ενέργειες, αν υιοθετηθούν, σχηματίζουν ένα σχέδιο δράσης που 
υπόσχεται καλύτερες μέρες στην αντιμετώπιση της απειλής του εγκλήματος.  Όλοι 
μαζί μπορούμε να καταφέρουμε περισσότερα, γιατί η ασφάλεια του πολίτη ήταν, είναι 
και θα είναι πάνω από όλα! 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ συνάδελφε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 20 
Μαΐου 2010, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

1. Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου 
Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσεως Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.191-2007). 

2. Ο περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε 
Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα Πρόσωπα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.2006). 

3. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2006. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.2006). 

4. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2007. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.006).  

5. Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - Θέση 
Πρώτου Λειτουργού Γεωργικής Ασφάλισης  
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.058-2010). 

6. Ο περί Περιορισμού των Εκπομπών Πτητικών 
Οργανικών Ενώσεων που Οφείλονται στη Χρήση 
Οργανικών ∆ιαλυτών σε Χρώματα ∆ιακόσμησης, 
Βερνίκια, Προϊόντα Φανοποιίας Αυτοκινήτων και Άλλα 
Προϊόντα Βαφής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.086-2010). 

7. Οι περί Τμήματος ∆ασών - Θέση Συντηρητή ∆ασών 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.066-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η αυξανόμενη εγκληματική δραστηριότητα και η 
ανάγκη οργάνωσης άμυνας πολιτείας και κοινωνίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιαννάκη Ομήρου 
εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ).  
(Συνέχιση της συζήτησης). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.043.004-2010). 

 2. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών προϊόντων 
και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην οικονομία σε 
βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004-2008). 

 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137-2006). 

 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα 
«Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
εφαρμογή των νόμων που αφορούν την ισότητα 
ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489-2006). 

 5. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Νίκου 
Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές τους 
και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της κυπριακής 
κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και εισαγωγής 
θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 
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 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι δεσμεύσεις 
της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές (6% 
των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) 
και οι τυχόν επιπτώσεις από την καθυστέρηση 
υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, καθώς και οι 
προοπτικές του στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή 
Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 9. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 10. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 11. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.20 μ.μ.)  

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 



 66

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κλεάνθους Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάμπας Πανίκος 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Προλήψεως Πυρκαγιών στην 
Ύπαιθρο (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», οι αγορεύσεις και η συζήτηση 
που ακολούθησαν (Γ. Περδίκης, Κ. Χατζηγιάννη, Α. Αγγελίδης, Ντ. 
Χατζηνικόλας, Φ. Σαρίκας) και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 
Προλήψεως Πυρκαϊών στην Ύπαιθρο (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

2. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου: 

 α. «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009»,  

 β. «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009»,  

 γ. «Ο περί ∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών (Υπήκοοι Άλλων Κρατών  
Μελών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010»  

 και ψήφισή τους σε νόμους, της δεύτερης με τον τίτλο «Ο περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και της τρίτης με τον τίτλο «Ο περί 
∆ημοτικών και Κοινοτικών Εκλογών (Υπήκοοι Άλλων Κρατών Μελών) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010». 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και η συζήτηση που ακολούθησε (Α. 
Αγγελίδης, Α. Κυριακίδου, Ν. Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου, Γ. Ομήρου, Στ. 
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Ιερωνυμίδης, Γ. Λαμάρης, Ζ. Κουλίας) για την παραπομπή του θέματος «Ο 
περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

4. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ανάγκη συντήρησης του γεφυριού στην Κάτω Αρχιμανδρίτα - Οι ενέργειες και η 
δαπάνη για αντιμετώπιση της γρίπης Α - Έλεγχος για τη στατική και 
αντισεισμική επάρκεια της γέφυρας στον Κούρρη πριν από την Άλασσα - 
Καθυστέρηση στην καταβολή πασχαλινού επιδόματος - Ακύρωση της 
πολεοδομικής άδειας του σκοπευτηρίου στην Αγία Βαρβάρα Πάφου - ∆ιάταγμα 
κατεδάφισης για το χοιροστάσιο Ζαβού - Καταλληλότητα και ασφάλεια 
λεωφορείων της ΠΕΑΛ - Μη λειτουργία της μονής Αρχαγγέλου Μιχαήλ στον 
Αναλιόντα λόγω προβλήματος του υπεδάφους - Όροι και προδιαγραφές άδειας 
για εγκατάσταση κεραίας κινητής τηλεφωνίας - Ρύπανση και απαγόρευση 
πώλησης προϊόντων από τα κατεχόμενα λόγω υπερχείλισης λυμάτων στη Μια 
Μηλιά - Περιβαλλοντική μελέτη για το πρόβλημα των ομβρίων υδάτων στην 
Αγία Φύλα - Χρονοδιάγραμμα εκτέλεσης οδικών έργων στη Λεμεσό - Ίδρυση 
της Σχολής Καλών Τεχνών - Φοροαπαλλαγή τιμολογίων κυπριακών εταιρειών 
προς πορτογαλικές εταιρείες - ∆ιαφυγή ομβρίων υδάτων από τον 
αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Λευκωσίας - Η συμμετοχή της Κύπρου σε 
ευρωπαϊκούς οργανισμούς ανταλλαγής ανθρώπινων οργάνων - Ισότιμη 
συμμετοχή παιδιών με αναπηρίες σε εκπαιδευτικές δραστηριότητες - Πρόταση 
του Ευρωκοινοβουλίου για δημιουργία σχεδίων δράσης κατά του καρκίνου.  

5. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αποκατάσταση σκυβαλότοπου Αγίας Μαρινούδας Πάφου - Οικονομική βοήθεια 
για δημιουργία γηπέδου στην Αγία Μαρινούδα - Προβλήματα κτηνοτρόφων 
Κάτω Πύργου - Συνολικός αριθμός, λειτουργία και κλείσιμο χωματερών κατά 
επαρχία - Αποχετευτικά έργα στην επαρχία Αμμοχώστου - Καθυστέρηση στην 
ανέγερση κοινοτικών κτιρίων και ιατρείου στην Πενταλιά - Αίτημα των δήμων 
Αθηένου και ∆ερύνειας για χρηματοδότηση του αποχετευτικού τους 
συστήματος από το κράτος - Αίτημα για αύξηση της οικονομικής βοήθειας προς 
το χωριό Μελάδεια - ∆ιεθνής Μαραθώνιος ∆ρόμος Λεμεσού ΓΣΟ - Τα κονδύλια 
για την κατασκευή του κολυμβητηρίου Αμμοχώστου - Το κονδύλι για 
επιδιόρθωση της Πράσινης Πολυκατοικίας στην οδό Κοτζιά Τεπέ στη Λάρνακα 
- Υδροδοτικές και αρδευτικές διευθετήσεις για τα γήπεδα γκολφ - Αρδευτικό 
έργο Κοκκινοχωριών - Εξοπλισμός του φυσικοθεραπευτηρίου της Πτέρυγας 
Παραπληγικών του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας - Σήμανση και επίστρωση 
του δρόμου Αυδήμου-Αγίου Θωμά-Πλατανίστειας - Αίτημα κοινοτικού 
συμβουλίου Αγίου Θωμά Λεμεσού για παραχώρηση κατοικίας για τη 
δημιουργία μουσείου λαϊκής τέχνης - Ανάγκη ενίσχυσης του αθλήματος της 
ιστιοπλοΐας - Στήριξη των Κυπρίων αγροτών - Ανταγωνισμός από 
τουρκοκυπριακά ταξί στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Παραλαβή και μεταφορά 
επισκεπτών από το αεροδρόμιο με ταξί και αυτοκίνητα τουριστικών γραφείων - 
Προβλήματα του κλάδου των ταξί στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Μέτρα 
προστασίας της γειτνιάζουσας με τις αποθήκες καυσίμων του αεροδρομίου 
Λάρνακας οικιστικής περιοχής - Αποκατάσταση ζημιών από τις πλημμύρες 
στον Αστρομερίτη και επιδιόρθωση των αντιπλημμυρικών έργων - ∆υσοσμία 
από βιολογικό σταθμό στις βόρειες συνοικίες της Λευκωσίας - Συμφωνία για 
εκμίσθωση ευκαλυπτώνα στο δήμο Πόλης Χρυσοχούς - Παραβίαση της 
Οδηγίας περί οικοτόπων - Υπερπληρότητα των λατομικών/μεταλλευτικών 
ζωνών - Μέτρα προστασίας της χλωρίδας και πανίδας της περιοχής Μάμμαρη, 
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Κοκκινοτριμιθιάς και ∆ένειας - ∆υσοσμία και οχληρία από χοιροστάσιο στο 
Αρεδιού - Μέτρα για αποφυγή επεμβάσεων στο λιμανάκι της Κάτω Πάφου - 
Λόγοι απόσυρσης νομοσχεδίου για τη δημιουργία Συμβουλίου Περιβάλλοντος 
και αίτημα επανακατάθεσης - Κατασκευή φράγματος Σολιάς-Φλάσου-Ληνούς - 
Αίτημα κοινότητας Αγίας Μαρίνας Κελοκεδάρων για συμπερίληψή της στο 
σχέδιο επιδότησης για τη θέρμανση - Ανάγκη εκκοπής των χόρτων στους 
δημόσιους χώρους αντί των ψεκασμών - Πρόσληψη ψυχολόγων και άλλων 
λειτουργών συναφών ειδικοτήτων στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού - 
Προβλήματα του κλάδου βιομηχανιών μωσαϊκών και μαρμάρων - Αίτημα για 
επέκταση του δικτύου της ΑΤΗΚ στην κοινότητα Ξυλοτύμβου. 

6. Αγορεύσεις (Γ. Ομήρου, Ι. Νικολάου, Ανδρέας Κυπριανού) για το θέμα «Η 
αυξανόμενη εγκληματική δραστηριότητα και η ανάγκη οργάνωσης άμυνας 
πολιτείας και κοινωνίας». 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 20ής Μαΐου 2010 

(Ώρα έναρξης: 4.10 μ.μ.) 

Αρ. 31 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν προχωρήσουμε στα θέματα της ημερήσιας 
διάταξης, θα ήθελα να αναφερθώ στη γενοκτονία των Ποντίων, άλλο ένα έγκλημα της 
Τουρκίας κατά της ανθρωπότητας. 

 Το 1994 η 19η Μαΐου έχει κηρυχθεί Ημέρα Μνήμης της Γενοκτονίας του 
Ποντιακού Ελληνισμού, για να θυμίζει τις τριακόσιες πενήντα χιλιάδες των Ποντίων 
που εξοντώθηκαν από τους Νεοτούρκους μεταξύ των ετών 1916-1923. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων εκφράζει για μια ακόμη φορά την καταδίκη αυτού 
του φοβερού εγκλήματος της Τουρκίας κατά του ποντιακού ελληνισμού και καλεί τη 
διεθνή κοινότητα να αναγνωρίσει και να καταδικάσει τη γενοκτονία των Ποντίων ως 
έγκλημα κατά της ανθρωπότητας. 

 Παρακαλώ όπως τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των τριακoσíων 
πενήντα χιλιάδων Ποντίων που χάθηκαν στη διάρκεια της γενοκτονίας των Ποντίων. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Αιωνία τους η μνήμη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.   

 Το πρώτο θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 2, 3 και 4 αναβάλλονται για δύο βδομάδες.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

Παρακαλώ, παρακαλώ! 

Έχουμε ως αρχή μας στη Βουλή όλοι να δικαιούνται να παρευρίσκονται, όμως 
δεν υπάρχει το δικαίωμα σε κανέναν από τις θέσεις σας είτε να φωνάζει είτε οτιδήποτε 
άλλο!  Παρακαλώ και είμαι βέβαιος ότι θα βρω και την κατανόησή σας.   

 Κύριε Χριστοφόρου, κάτι θέλετε να πείτε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική μας ομάδα θεωρεί ότι αυτή η αναβολή 
πρέπει να είναι η τελευταία και δεν πρόκειται να συναινέσουμε σε νέα αναβολή μετά 
τις δεκαπέντε μέρες που αποφασίσατε!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Χριστοφόρου, πάντοτε έχετε μια έφεση να μιλάτε πρώτος!  Αυτό είχα 
πρόθεση να πω τώρα από το βήμα, από το προεδρείο, γιατί ακριβώς ήθελα να 
ενημέρωνα και το σώμα, να ενημέρωνα και την κοινή γνώμη ότι σήμερα στη διάρκεια 
της σύσκεψης των αρχηγών των κομμάτων υπήρξε εισήγηση όπως δοθούν δεκαπέντε 
μέρες, για να μπορέσουν τα στοιχεία που δόθηκαν χθες στην επιτροπή Προσφύγων 
να τύχουν εξέτασης και ανάλυσης από τις κοινοβουλευτικές ομάδες.   

 Αυτό που θα ήθελα να πω λοιπόν είναι, πρώτον, ότι στόχος είναι να υπάρξει 
αυτή η εξέταση των στοιχείων που έχουν δοθεί και, δεύτερον, η αναζήτηση της 
ευρύτερης δυνατής συναίνεσης απ’ όλες τις πλευρές για ένα πράγμα που όλοι, 
πιστεύω, θεωρούμε ότι είναι δίκαιο και αυτό το πράγμα θα πρέπει να αποκατασταθεί.    

 Θέλω επίσης να πω ότι οι δεκαπέντε μέρες είναι οι τελευταίες.  Στις δεκαπέντε 
ημέρες θα τοποθετηθούν όλα τα κόμματα και σε δεκαπέντε μέρες εδώ στην ολομέλεια 
αυτό το θέμα θα τεθεί, για να υπάρξει και συγκεκριμένη ψηφοφορία, αλλά και 
συγκεκριμένες αποφάσεις.  Αυτή η αναβολή θα είναι η τελευταία!  Το ξεκαθαρίζω, για 
να μην υπάρχει καμία παρανόηση και καμία παρεξήγηση από κανέναν!  

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - 
Θέση Πρώτου Λειτουργού Γεωργικής Ασφάλισης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Γεωργικής Ασφάλισης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος   Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας     Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ     Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού      Φειδίας Σαρίκας 
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 Γεώργιος Τάσου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 Απριλίου 
και 13 Μαΐου 2010.  Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών, κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο 
διευθυντής του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης, εκπρόσωποι της συνδικαλιστικής 
οργάνωσης ΠΑΣΥ∆Υ και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Η αγροτική οργάνωση “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 13 του περί Γεωργικής Ασφαλίσεως Νόμου, είναι η αντικατάσταση του 
υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Πρώτου Λειτουργού Γεωργικής 
Ασφάλισης στον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης με νέο σχέδιο υπηρεσίας, ώστε η 
θέση αυτή να μετατραπεί από θέση προαγωγής σε θέση πρώτου διορισμού και 
προαγωγής. 

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους προτεινόμενους  
κανονισμούς, η αντικατάσταση του υπό αναφορά σχεδίου υπηρεσίας κρίνεται 
αναγκαία με βάση τη γενικά ακολουθούμενη πολιτική, η οποία καθιερώθηκε στη 
δημόσια υπηρεσία μεταξύ των εμπλεκόμενων μερών, σε σχέση με τις θέσεις κλίμακας 
Α14.  Σύμφωνα με την προαναφερόμενη πολιτική, όταν θέση Α14 δημιουργείται για 
πρώτη φορά, καθορίζεται ως θέση προαγωγής και πληρώνεται ως τέτοια μόνο μια 
φορά, ενώ στη συνέχεια μετατρέπεται σε θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, όλοι οι 
παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες πρόνοιες των υπό αναφορά 
κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν στη 
Βουλή από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡOΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

∆εν υπάρχουν. 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 5 κανονισμοί εγκρίνονται.   

Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Περιορισμού των Εκπομπών Πτητικών 
Οργανικών Ενώσεων που Οφείλονται στη Χρήση Οργανικών ∆ιαλυτών σε Χρώματα 
∆ιακόσμησης, Βερνίκια, Προϊόντα Φανοποιίας Αυτοκινήτων και Άλλα Προϊόντα Βαφής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Περιορισμού των Εκπομπών Πτητικών Οργανικών Ενώσεων που 
Οφείλονται στη Χρήση Οργανικών ∆ιαλυτών σε Χρώματα ∆ιακόσμησης, 
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Βερνίκια, Προϊόντα Φανοποιίας Αυτοκινήτων και Άλλα Προϊόντα Βαφής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος  Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Πανίκος Χάμπας Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 13 Μαΐου 2010.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γενικού Χημείου του Κράτους, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Εμπορικού 
Βιομηχανικού Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ) και της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και 
Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου.  Ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, η Ομοσπονδία 
Εργοδοτών και Βιομηχάνων Κύπρου (ΟΕΒ), το Ίδρυμα Προστασίας του 
Περιβάλλοντος (Terra Cypria) και η Γενική Συνομοσπονδία Παγκυπρίων Οργανώσεων 
Βιοτεχνών Επαγγελματιών Καταστηματαρχών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 
νομοθεσίας με το άρθρο 6 της Οδηγίας 2008/112/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου της 16ης ∆εκεμβρίου 2008 για την τροποποίηση των Οδηγιών του 
Συμβουλίου 76/768/ΕΟΚ, 88/378/ΕΟΚ, 1999/13/ΕΚ και των Οδηγιών του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 2000/53/ΕΚ, 2002/96/ΕΚ και 2004/42/ΕΚ, ώστε να 
προσαρμοστούν με τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 1272/2008 για την ταξινόμηση, την 
επισήμανση και τη συσκευασία ουσιών και μειγμάτων.  

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το υπό αναφορά  
νομοσχέδιο, η εφαρμογή των εν λόγω ευρωπαϊκών κανονισμών δεν αναμένεται να 
προκαλέσει οικονομικές ή κοινωνικές επιπτώσεις στον ιδιωτικό τομέα και δε 
συνεπάγεται δημόσια δαπάνη, αφού οποιοδήποτε πιθανό δημοσιονομικό κόστος 
περιλαμβάνεται στο γενικότερο κόστος της εφαρμογής της υφιστάμενης νομοθεσίας 
που ρυθμίζει τον έλεγχο της ατμοσφαιρικής ρύπανσης. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του εν λόγω νομοσχεδίου ο εκπρόσωπος του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι η τροποποίηση της 
υφιστάμενης νομοθεσίας είναι καθαρά τεχνικής φύσεως και κατέστη αναγκαία μετά την 
εναρμόνιση της Ευρωπαϊκής Ένωσης με το παγκοσμίως εναρμονισμένο σύστημα 
σήμανσης, ταξινόμησης και επισήμανσης των χημικών ουσιών (GHS), το οποίο έχει 
θεσπιστεί σε διεθνές επίπεδο στο πλαίσιο του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
προτεινόμενου νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, 
όπως αυτό έχει διαμορφωθεί από νομοτεχνικής άποψης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Περιορισμού των Εκπομπών 
Πτητικών Οργανικών Ενώσεων που Οφείλονται στη Χρήση Οργανικών ∆ιαλυτών σε 
Χρώματα ∆ιακόσμησης, Βερνίκια, Προϊόντα Φανοποιίας Αυτοκινήτων και Άλλα 
Προϊόντα Βαφής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία.  

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που ήδη έχει διανεμηθεί σε όλους εσάς.   

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέση Επιθεωρητή Εργαστηρίων 
Ισοτόπων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.070-2010). 

Υγείας Νομικών  

2. Έγγραφο (Υπ. Οικον. 7/2010) 
σύμφωνα με τους περί Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια 
και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 μέχρι 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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3. Ετήσια έκθεση και λογαριασμοί 
χρήσεως του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης για το 
έτος 2008. 
(Αρ. Φακ. 10.01.001.016). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

4. Έκθεση του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  
σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του 
περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) Νόμου. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

    Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

 1. Ο περί Ανακουφίσεως Οφειλετών εξ  
Επενδυτικών ∆ανείων (Ειδικές 
∆ιατάξεις) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.031-2010). 

Κυριάκο 
Χατζηγιάννη εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, 
Ρίκκο Ερωτοκρίτου 
εκ μέρους του 
Ευρωπαϊκού 
Κόμματος, 
Μαρίνο Σιζόπουλο 
εκ μέρους του 
Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ και Στέλιο 
Ιερωνυμίδη,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

 

2. Ο περί Συλλογής και Επεξεργασίας 
των Τηγανελαίων Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.032-2010). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή 
Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Περιβάλλοντος 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν δοθεί γραπτώς.   

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1148, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι υπερβάσεις των μετρήσεων των αιωρούμενων 
σωματιδίων στην ατμόσφαιρα έχουν συνδεθεί με την εμφάνιση ασθενειών, όπως 
ρινίτιδα και λοιμώδης βρογχίτιδα. Τα τελευταία χρόνια καταγράφεται μεγάλος αριθμός 
υπερβάσεων των ορίων των μικροσωματιδίων PM 10 και των συνολικών 
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αιωρούμενων σωματιδίων TPS στην Κύπρο για πολλούς και διαφορετικούς λόγους 
(π.χ. σκόνη από την έρημο). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν έχει εντοπιστεί αύξηση των κρουσμάτων τέτοιων ασθενειών στην Κύπρο τα 
τελευταία χρόνια, αν το φαινόμενο συγκρίνεται με αυτό στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες 
και, αν δεν έχουν γίνει σχετικές έρευνες, πότε προγραμματίζεται να γίνουν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1149, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι συστάθηκε τριμελής ερευνητική επιτροπή, ύστερα από 
πρόταση του συνδέσμου γονέων και κατόπιν συνεννόησης του Υπουργού Παιδείας 
και Πολιτισμού με το Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου (ΕΤΕΚ), σχετικά με 
το θέμα που προέκυψε με την αντισεισμική αναβάθμιση του Ε΄ ∆ημοτικού Σχολείου 
Αγλαντζιάς. Ως αποτέλεσμα των κινητοποιήσεων των γονέων και των ενεργών 
πολιτών τα έργα αντισεισμικής αναβάθμισης διακόπηκαν και το σχολείο 
κατεδαφίστηκε.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
τα συμπεράσματα της τριμελούς ερευνητικής επιτροπής σχετικά με το εν λόγω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1150, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει αποδέκτης καταγγελιών για εκτεταμένη νοθεία των 
οινοπνευματωδών ποτών στα λεγόμενα κλαμπ όπου συχνάζει η νεολαία. Σύμφωνα με 
μαρτυρίες εργαζομένων, παραβιάζονται ακόμα και οι βαλβίδες ασφάλειας επώνυμων 
οινοπνευματωδών ποτών, τα οποία στη συνέχεια σερβίρονται στους ανυποψίαστους 
νεαρούς, οι οποίοι ούτως ή άλλως δεν είναι σε θέση να αντιληφθούν τη νοθεία.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει μηχανισμός ελέγχου της ανθεκτικότητας των ποτών που 
σερβίρονται στα κέντρα αναψυχής, αν γίνονται έλεγχοι και αν υπάρχουν 
αποτελέσματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1151, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην περιοχή της Ακρόπολης, στο δήμο Στροβόλου, 
έχει τοποθετηθεί παράνομα κεραία ραδιοσταθμού. Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου 
για τη λειτουργία του ραδιοσταθμού δεν έχουν εξασφαλιστεί όλες οι απαιτούμενες 
πολεοδομικές άδειες.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν ο συγκεκριμένος ραδιοσταθμός διαθέτει τις απαιτούμενες 
πολεοδομικές άδειες και γιατί επιτρέπεται η λειτουργία του ραδιοσταθμού σε μια 
πυκνοκατοικημένη περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1152, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε εφαρμόστηκε το σχέδιο ραδιοφωνικής κάλυψης για την τοπική 
ραδιοφωνία Λευκωσίας και Λάρνακας, καθώς και αν υπήρξαν παραβιάσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1153, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί τις ανησυχίες των εργαζομένων στο λιμάνι Λεμεσού για 
πιθανές επιπτώσεις στην υγεία τους από τη λειτουργία ακτινοδιασκοπικού 
μηχανήματος, το οποίο τοποθετήθηκε μεταξύ των αποθηκών αρ. 3 και αρ. 4 και 
λειτουργεί με τη χρήση ακτίνων.  Οι εργαζόμενοι ανησυχούν, γιατί τους ειπώθηκε να 
μην πλησιάζουν σε απόσταση μικρότερη των 30 μέτρων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν όντως το μηχάνημα αυτό χρησιμοποιεί ιονίζουσα ακτινοβολία και 
ποιες οι προδιαγραφές ασφαλείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1154, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Έχει υποπέσει στην αντίληψή μου ότι η κατάσταση στο θάλαμο 14 του 
Νοσοκομείου Αθαλάσσας δεν έχει ουσιαστικά βελτιωθεί, με αποτέλεσμα πολλοί 
ασθενείς να μην παρακολουθούν κανένα εξειδικευμένο θεραπευτικό πρόγραμμα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Ποιες είναι οι αλλαγές που έγιναν στο θάλαμο 14, όπου νοσηλεύονται ενήλικα 
αυτιστικά άτομα; 

2. Έχει προχωρήσει η δέσμευση για μεταφορά των ασθενών σε ξεχωριστό χώρο; 

3. Λειτουργούν ξεχωριστά προγράμματα θεραπείας για αυτά τα άτομα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1155, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Γνωρίζοντας τα στατιστικά στοιχεία της ∆ιεύθυνσης ∆ημοτικής Εκπαίδευσης 
για τον αριθμό των αλλόγλωσσων μαθητών που φοιτούν στα δημοτικά σχολεία τη 
χρονιά 2009-2010 και τη ραγδαία αύξηση του αριθμού αυτών των παιδιών, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τα πιο κάτω: 

1. Πόσα τμήματα ταχύρρυθμης εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας λειτουργούν 
και σε ποιες επαρχίες; 

2. Έχουν ετοιμαστεί και χρησιμοποιηθεί τα δοκίμια ελληνομάθειας για κατάταξη 
των μαθητών; 

3. Έχουν ετοιμαστεί οδηγοί υποδοχής για τους νεοεισερχόμενους αλλόγλωσσους 
μαθητές και, αν ναι, σε ποιες γλώσσες;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1156, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η στενή λωρίδα γης στην οποία ήταν τοποθετημένη η 
σιδηροτροχιά του κυπριακού σιδηρόδρομου, ο οποίος σταμάτησε τη λειτουργία του το 
1951, παραμένει ακόμα υπό την ιδιοκτησία του στέμματος του Ηνωμένου Βασιλείου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιο είναι το σημερινό ιδιοκτησιακό καθεστώς της γης που 
καταλάμβαναν οι σιδηροτροχιές του κυπριακού σιδηρόδρομου και αν μπορεί ο χώρος 
αυτός να χρησιμοποιηθεί για την ανάπτυξη μιας νέας σιδηροτροχιάς, τουλάχιστον 
όσον αφορά τη δυτική επαρχία της Λευκωσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1157, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 
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 «Έχει ψηφιστεί σύσταση για τα κράτη μέλη της ΕΕ σχετικά με την αξιολόγηση 
και ρύθμιση των εθνικών κανονισμών τους, ώστε να επιτρέπεται μεγαλύτερη 
πρόσβαση σε υπηρεσίες τηλεϊατρικής μέχρι το 2011.  Ταυτόχρονα, έχει ζητηθεί από 
τα κράτη μέλη να ιεραρχήσουν τις ανάγκες και προτεραιότητές τους στην τηλεϊατρική 
μέχρι το τέλος του 2009. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει γίνει αυτή η αξιολόγηση και ποιες συγκεκριμένες δράσεις 
έχουν προωθηθεί για την αξιοποίηση της τηλεϊατρικής στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1158, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Γιόλου για κατασκευή 
πεζοδρομίων και τοποθέτηση φωτισμού κατά μήκος του δρόμου που διασχίζει την 
κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1159, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Πολεμίου για κατασκευή 
πεζοδρομίων κατά μήκος του δρόμου που διασχίζει την κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1160, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το αίτημα των κοινοτικών συμβουλίων Πολεμίου και Χούλου για 
επιδιόρθωση και βελτίωση του δρόμου από και προς τις δύο κοινότητες. 

 Ο δρόμος αυτός χρησιμοποιείται καθημερινά από τους κατοίκους των γύρω 
περιοχών και ειδικότερα από τους μαθητές για μετάβασή τους στα σχολεία της 
κοινότητας Πολεμίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1161, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το αίτημα της κοινότητας Ψαθιού της επαρχίας Πάφου για 
εξωραϊσμό και επένδυση με πέτρα των τοίχων που κατασκευάστηκαν κατά μήκος του 
δρόμου που διασχίζει την κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1162, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου 
Ψαθιού Πάφου για απαλλοτρίωση τεμαχίου με σκοπό την κατασκευή κοινοτικών 
κτιρίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1163, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το αίτημα των κοινοτήτων Ψαθιού και Επισκοπής της επαρχίας 
Πάφου για υδροδότηση μεμονωμένων κατοικιών που έχουν ανεγερθεί εκτός 
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οικιστικών ζωνών μετά και από το σχέδιο υδροδότησης που ετοίμασε το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1164, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το αίτημα της κοινότητας Λυσού για τοποθέτηση προστατευτικών 
κιγκλιδωμάτων σε επικίνδυνα σημεία του δρόμου Λυσού-Σταυρού της Ψώκας εκτός 
δασικών ορίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1165, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το αίτημα της κοινότητας Λυσού για απαλλοτρίωση τεμαχίου με 
σκοπό την κατασκευή ντεπόζιτου για υδροδότηση της κοινότητας (Αρ. Φακ 
∆ΑΕ2421/07).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1166, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το αίτημα της προσφυγικής κοινότητας Μανδριών να 
συμπεριληφθεί στην Κατηγορία Γ΄, αφού ο πραγματικός αριθμός των μόνιμων 
κατοίκων είναι πολύ μεγαλύτερος από τον αριθμό των εγγεγραμμένων ψηφοφόρων.  
Πρέπει να ληφθεί υπόψη το γεγονός ότι στην κοινότητα έχουν εγκατασταθεί μόνιμα 
μεγάλος αριθμός Ευρωπαίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1167, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το αίτημα των κοινοτήτων Γιόλου, Πολεμίου 
και Κουκλιών για αλλαγή των κριτηρίων και ένταξή τους στο Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο 
που καλύπτει τις κοινότητες με αριθμό κατοίκων κάτω των πεντακοσίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1168, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Θελέτρας της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για τήρηση του προγράμματος επισκέψεων του ιατρού 
στην κοινότητα. Σύμφωνα με τους κατοίκους της κοινότητας, ο ιατρός δεν 
επισκέπτεται κάθε μήνα την κοινότητα, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται αρκετά 
προβλήματα και ταλαιπωρία, ιδιαίτερα στους ηλικιωμένους κατοίκους της Θελέτρας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες στις οποίες προτίθεται να προβεί για βελτίωση της 
κατάστασης και ενίσχυση της κοινότητας με επιπλέον ιατρό, ώστε να είναι δυνατό να 
επισκέπτεται την κοινότητα τουλάχιστο μια φορά το μήνα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1169, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Λόγω της αυξημένης κίνησης που παρατηρείται στο δρόμο Μέσα Χωριού-
Πάφου (Σιλό) μετά τη λειτουργία ιδιωτικού σχολείου στην περιοχή (International 
School of Paphos), παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
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Αντιπροσώπων αν θα μπορούσε να γίνει αποδεκτό το πάγιο αίτημα της κοινότητας 
του Μέσα Χωριού για διαπλάτυνση του εν λόγω δρόμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1170, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η υλοποίηση του έργου ανέγερσης 
κοινοτικών κτιρίων στην κοινότητα Μέσα Χωριού στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1171, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το αίτημα της κοινότητας του Μέσα Χωριού 
για τη διαπλάτυνση του δρόμου που οδηγεί προς την κοινότητα Άρμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1172, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η υλοποίηση του ρυθμιστικού σχεδίου της 
λεωφόρου Μεσόγης στην κοινότητα Μεσόγης στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1173, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται να λάβει για την επίλυση του κυκλοφοριακού 
προβλήματος στην οδό Πανίκου Χατζηπαναγή στην κοινότητα Μεσόγης στην επαρχία 
Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1174, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα γίνουν αποδεκτά τα πιο κάτω αιτήματα της κοινότητας Μεσόγης 
στην επαρχία Πάφου: 

1. Τοποθέτηση κυρτωμάτων στην οδό Γρίβα ∆ιγενή. 

2. Βελτίωση της οδού Φανερωμένης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1175, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η υλοποίηση του έργου εγκατάστασης 
φώτων τροχαίας στη συμβολή της λεωφόρου Μεσόγης με το δρόμο Τριμιθούσας-
Τάλας στην επαρχία Πάφου και πότε αναμένεται η έναρξη των εργασιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1176, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται η βελτίωση του δρόμου που διασχίζει τη 
βιομηχανική περιοχή Τριμιθούσας στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1177, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η κατασκευή γεφυριού που να συνδέει τις 
βιομηχανικές περιοχές Τριμιθούσας και Μεσόγης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1178, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Τσάδας για 
οικονομική ενίσχυση για την επένδυση τοίχων με πέτρα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1179, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαμόρφωση/ανάπλαση της πλατείας της 
κοινότητας Τσάδας στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1180, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Κοίλης (επαρχία 
Πάφου) για ευθυγράμμιση του δρόμου Τσάδας-Κοίλης και τοποθέτηση 
προστατευτικών κιγκλιδωμάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1181, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Κοίλης (επαρχία 
Πάφου) για κατασκευή δρόμου που θα συνδέει το δρόμο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς με 
την περιοχή της μαρίνας στα Πότιμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1182, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εκπόνηση μελέτης για τη σύνδεση της 
κοινότητας Κοίλης (επαρχία Πάφου) με την περιοχή της παραθεριστικής κατοικίας στα 
Πότιμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1183, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προγραμματίζεται η κάλυψη των ανοικτών οχετών στα σημεία 
όπου έχουν ανεγερθεί κατοικίες κατά μήκος του κεντρικού δρόμου της κοινότητας 
Σίμου στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1184, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία απαλλοτρίωσης τεμαχίου για 
δημιουργία πολυδύναμου κέντρου στην κοινότητα Σίμου της επαρχίας Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1185, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Τα βραβεία “Greenlight” και “Greenbuilding” αθλοθετήθηκαν από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή το 2000 και 2005 αντίστοιχα και σκοπός τους είναι να 
προωθηθεί η προαιρετική μείωση της κατανάλωσης ενέργειας από δημόσιους και 
ιδιωτικούς οργανισμούς. 

 Περισσότεροι από πεντακόσιοι οργανισμοί από όλη την Ευρώπη έχουν 
συμμετάσχει στην πρωτοβουλία “Greenlight” από το 2000. Με την αντικατάσταση 
πεπαλαιωμένου φωτισμού από σύγχρονους, χαμηλής ενεργειακής κατανάλωσης, 
λαμπτήρες, καθώς και με τον έλεγχο της χρήσης του φωτισμού έχει επιτευχθεί 
συνολική εξοικονόμηση 241 GWh κατ’ έτος. Αυτή η ποσότητα ενέργειας ισοδυναμεί με 
ετήσια εξοικονόμηση λειτουργικού κόστους περίπου €24 εκατομ. και άνω των 94 
εκατομ. χιλιoγράμμων εκπομπών CO2. 

 Το δημοτικό συμβούλιο της πόλης Dagda, στη Λεττονία, είναι ένας από τους 
δώδεκα βραβευθέντες του 2010 στο πλαίσιο του προγράμματος “Greenlight”, επειδή 
μείωσε κατά 85% την κατανάλωση ενέργειας για φωτισμό, αφότου εντάχθηκε στην 
πρωτοβουλία αυτή, το 2007. Στην κατηγορία “Greenbuilding”, σε δύο από τα 
επιτυχέστερα έργα ανακαίνισης (κτίριο γραφείων στην Αυστρία και γυμνάσιο στη 
Γερμανία) έχει επιτευχθεί εξοικονόμηση ενέργειας που υπερβαίνει το 80%. Με αυτές 
τις πρωτοβουλίες, στις οποίες συμμετέχουν πάνω από εφτακόσιοι φορείς απ’ όλη την 
Ευρώπη, εξοικονομούνται περίπου 545 GWh ετησίως, δηλαδή ενέργεια που 
ισοδυναμεί με την ετήσια κατανάλωση δύο, μεσαίου μεγέθους, ευρωπαϊκών πόλεων. 

 Οι δύο τελετές απονομής των βραβείων πραγματοποιήθηκαν στη 
Φρανκφούρτη στις 13 και 14 Απριλίου 2010 κατά τη διάρκεια της διάσκεψης 
“Βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης των εμπορικών κτιρίων”. Οι αποφάσεις 
επιβράβευσης βασίζονται στην εξοικονόμηση ενέργειας, στις τεχνολογίες που 
χρησιμοποιούνται και στον κλάδο των συμμετεχόντων (δημόσια κτίρια, λιανικό 
εμπόριο, γραφεία κ.λπ.). 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο συμμετείχε η Κύπρος και, αν ναι, με ποιες συμμετοχές.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1186, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η Στρατηγική της Λισαβόνας προβλέπει ότι τα κράτη μέλη της ΕΕ θα πρέπει 
μέχρι το 2020 να διαθέτουν το 3% του ΑΕΠ για σκοπούς έρευνας, καινοτομίας και 
ανάπτυξης.  Στην Κύπρο τα τελευταία χρόνια παρουσιάζεται μείωση του ποσοστού 
που διατίθεται για τους σκοπούς αυτούς και αδυναμία προσέλκυσης ιδιωτικών 
επενδύσεων στο συγκεκριμένο τομέα. 

 ∆εδομένων των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιος είναι ο σχεδιασμός, προκειμένου το ποσό που η Κύπρος διαθέτει για 
σκοπούς έρευνας, καινοτομίας και ανάπτυξης να αυξηθεί στο 3% του ΑΕΠ; 

2. Υπάρχει πρόθεση παραχώρησης ειδικών φορολογικών κινήτρων, προκειμένου 
ο ιδιωτικός τομέας να ενθαρρυνθεί να επενδύσει μεγαλύτερα κεφάλαια στον 
τομέα της έρευνας, της καινοτομίας και της ανάπτυξης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1187, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση να στηρίξει το αίτημα του δήμου και 
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φορέων της Λάρνακας για εγκατάσταση στην πόλη μας της υπό σύσταση Σχολής 
Καλών Τεχνών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1188, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση στα μέτρα που θα ληφθούν για 
σταθεροποίηση της κυπριακής οικονομίας και έξοδο από την κρίση να 
συμπεριλαμβάνεται και η καθιέρωση των τεκμηρίων πολυτελούς διαβίωσης για 
σκοπούς φορολόγησης του εισοδήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1189, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πότε η κυβέρνηση σκοπεύει να υλοποιήσει την προεκλογική 
της δέσμευση για μείωση της στρατιωτικής θητείας στους δεκαεννέα μήνες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1190, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι δύο γυμνάσια της επαρχίας Λάρνακας, συγκεκριμένα 
το Γυμνάσιο Λειβαδιών και το Γυμνάσιο Κιτίου, δεν έχουν μετάσχει στο πολύ αξιόλογο 
πρόγραμμα επισκέψεων στο νέο Μουσείο Ακρόπολης.  Αντιλαμβάνομαι ότι 
παγκυπρίως υπάρχουν και άλλα σχολεία που δεν έχουν μετάσχει και δεν προβλέπεται 
να μετάσχουν στο πρόγραμμα αυτό φέτος, γεγονός που στερεί τη δυνατότητα από 
τους μαθητές και τις μαθήτριες της τρίτης γυμνασίου που αποφοιτούν να έχουν τη 
συγκλονιστική εμπειρία της επαφής με ένα από τα πλέον άρτια αρχαιολογικά μουσεία 
του κόσμου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων  
για τα ακόλουθα: 

1. Τους λόγους που δεν κατέστη εφικτή η συμμετοχή συγκεκριμένων γυμνασίων 
της Κύπρου και ειδικότερα του Γυμνασίου Λειβαδιών και του Γυμνασίου Κιτίου 
στο πρόγραμμα επισκέψεων στο Μουσείο Ακρόπολης. 

2. Το συνολικό αριθμό των γυμνασίων που δε συμμετείχαν στο εν λόγω 
πρόγραμμα και ποια είναι τα γυμνάσια αυτά. 

3. Αν υπάρχει σχεδιασμός τα παιδιά της τρίτης γυμνασίου που στερήθηκαν του 
πλεονεκτήματος να μετάσχουν στο εν λόγω πρόγραμμα, έστω και μετά τον 
τερματισμό του, είτε με μια νέα διευθέτηση με την αεροπορική εταιρεία που 
προσέφερε τα αεροσκάφη της είτε με δαπάνες του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1191, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Θελέτρας της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για επίλυση του προβλήματος που παρουσιάζεται στην 
εγγραφή των αγροτικών δρόμων ως δημόσιων. 

 Το πρόβλημα της εγγραφής των αγροτικών δρόμων είναι ένα από τα 
μεγαλύτερα προβλήματα όλων των κοινοτήτων της υπαίθρου.  Η διαδικασία της 
απαλλοτρίωσης ή της συγκατάθεσης (υπογραφής) φαίνεται να μην επιλύει το 
πρόβλημα, καθώς για την απαλλοτρίωση δεν υπάρχουν τα απαιτούμενα κονδύλια και 
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για την εξασφάλιση συγκατάθεσης υπάρχει σε πολλές περιπτώσεις απροθυμία από 
μέρους των ιδιοκτητών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προβαίνει για επίλυση του προβλήματος αυτού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1192, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει τα ακόλουθα δίκαια αιτήματα των κοινοτήτων Πομού και Παχυάμμου: 

1. Να παραταθεί η λειτουργία του νηπιαγωγείου μέχρι να διαφανεί το μέλλον του 
δημοτικού σχολείου. 

2. Να επιτραπεί η παρέκκλιση από τα ισχύοντα έτη, ώστε να δοθούν στο δημοτικό 
σχολείο ώρες που να καλύπτουν τα βασικά μαθήματα (ελληνικά και 
μαθηματικά) σε συμπλέγματα των δύο τμημάτων και τα υπόλοιπα σε 
συμπλέγματα των τριών. 

 ∆έον όπως ληφθεί υπόψιν ότι πρόκειται για μακρινές και απομονωμένες 
κοινότητες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1193, ημερομηνίας 18 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί καθυστερούν να δοθούν οι αποζημιώσεις για τις απαλλοτριώσεις 
τεμαχίων που επηρεάζονται από την όδευση του δρόμου Πάφου-Πόλεως 
Χρυσοχούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1194, ημερομηνίας 18 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το αίτημα της κοινότητας Αναδιούς για 
παραχώρηση του τουρκοκυπριακού υποστατικού αρ. ∆35 για αποθηκευτική χρήση και 
χρήση του ως μουσείου κυπριακών παραδοσιακών προϊόντων.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων βουλευτών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.189, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.189 και ημερ. 9 Σεπτεμβρίου 2009, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι, το πρόβλημα αντιμετώπισης 
των αδέσποτων σκυλιών, όχι μόνο στην ευρύτερη περιοχή Κόρνου στην οποία 
αναφέρεστε, αλλά και σε άλλες περιοχές της Κύπρου, είναι δύσκολο να αντιμετωπιστεί. 
∆υστυχώς, η σχετική Νομοθεσία δεν παρέχει τα κατάλληλα εργαλεία στις Τοπικές 
Αρχές και στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες που έχουν την αρμοδιότητα για την εφαρμογή 
του περί Σκύλων Νόμου, για την εφαρμογή της σχετικής Νομοθεσίας και την τιμωρία 
των ιδιοκτητών ζώων που τα αφήνουν αδέσποτα και δημιουργούν προβλήματα στους 
περιοίκους αλλά και στα ζώα. 
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 Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Εσωτερικών έχει διαβιβάσει στη Νομική Υπηρεσία 
για νομοτεχνική επεξεργασία Τροποποιητικό Νομοσχέδιο το οποίο θα επιτρέπει την 
εξώδικη ρύθμιση των πιο βασικών αδικημάτων που έχουν σχέση με τον περί Σκύλων 
Νόμο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.675, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.009.04.675 και ημερ. 
14.1.2010 προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.  Με βάση τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμους του 2002 
μέχρι 2009 και τους περί Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης 
Νόμους του 2003 μέχρι 2008, στην περιοχή Ζυγίου - Μονής έχουν χορηγηθεί Άδειες 
Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων σε 9 εγκαταστάσεις. Στις εγκαταστάσεις αυτές, όπως 
και σε όλες τις εγκαταστάσεις που έχουν χορηγηθεί τέτοιες Άδειες, υπάρχει 
παρακολούθηση της τήρησης των όρων της Άδειας Εκπομπής με διεξαγωγή 
επιθεωρήσεων και μετρήσεων, η συχνότητα των οποίων εξαρτάται από τις 
δυνατότητες του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας. 

2. Στις συνεδρίες που πραγματοποιούνται για την εξέταση αιτήσεων για Άδεια 
Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων πάντοτε καλούνται όλες οι επηρεαζόμενες κοινότητες 
για να συμμετέχουν σε αυτές και να εκφράσουν τις απόψεις τους. 

3. Για την παρακολούθηση της ποιότητας του αέρα στην περιοχή, το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας λειτουργεί ειδική μονάδα συνεχούς μέτρησης εντός της 
κοινότητας Ζυγίου. Η επιλογή της θέσης έγινε σε συνεργασία με την κοινοτική αρχή 
Ζυγίου. Τα αποτελέσματα των συνεχών μετρήσεων ποιότητας αέρα, τόσο από τη 
μονάδα αυτή όσο και από τις υπόλοιπες οκτώ Μονάδες που διαθέτει το Τμήμα, 
δίνονται επιγραμμικά (on-line) είτε μέσω της ιστοσελίδας του Τμήματος 
www.mlsi.qov.cy/dli, είτε μέσω της εξειδικευμένης ιστοσελίδας του Τμήματος 
www.airquality.gov.cy. 

 Τέλος, σημειώνεται ότι η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου λειτουργεί δύο μονάδες 
παρακολούθησης της ποιότητας του αέρα σε περιοχές γύρω από κάθε ένα από τους 
Ηλεκτροπαραγωγούς Σταθμούς Βασιλικού και Μονής, για τα αποτελέσματα 
μετρήσεων των οποίων ενημερώνεται το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας από την 
Αρχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.688, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Πλημμύρες που σημειώνονται στην Κοινότητα Μανδριών της Πάφου και 
αντιπλημμυρικό έργο 

 Αναφορικά με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.688 και ημερ. 14.1.2010, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με στοιχεία και πληροφορίες που εξασφαλίστηκαν από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, πρόκειται για συσσώρευση ομβρίων υδάτων στην 
περιοχή του κυκλικού κόμβου Μανδριών, παρά τον παλαιό δρόμο Πάφου-
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Λεμεσού. Σημειώνεται ότι το πρόβλημα που δημιουργείται δεν έχει σχέση με 
οποιαδήποτε έργα που έγιναν στην Κοινότητα Αναρίτας. 

(β) Ο Επαρχιακός Μηχανικός του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, στην αρμοδιότητα 
του οποίου υπάγεται ο εν λόγω δρόμος, πληροφόρησε τον Έπαρχο Πάφου ότι 
υπάρχει σε εξέλιξη μελέτη που αφορά την απομάκρυνση των ομβρίων υδάτων 
με τη κατασκευή κλειστού αγωγού, η οποία και βρίσκεται σε τελικό στάδιο. Η 
προώθηση και εκτέλεση του έργου αναμένεται πολύ σύντομα και οπωσδήποτε 
πριν τη νέα χειμερινή περίοδο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.754, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.04.754 και ημερομηνία 22 Ιανουαρίου 2010, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 3 
Φεβρουαρίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ύστερα από διερεύνηση του αιτήματος σε συνεργασία με το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Πομού έχει διαπιστωθεί ότι μέρος του παροχετευτικού αγωγού μήκους 500 
μέτρων από τις πηγές «Τερατσιάς» προς την υδατοδεξαμενή της κοινότητας 
παρουσιάζει συχνά βλάβες. 

 Στις προτάσεις του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων για τους Προϋπολογισμούς 
του 2011 θα προταθεί η σχετική δαπάνη για αντικατάσταση του αναφερόμενου μέρους 
του αγωγού. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.758, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς τον Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
με ημερομηνία 28.1.10, η οποία έχει αποσταλεί στο Υπουργείο μας στις 19.3.2010 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα ∆ασών, μετά από σχετικό αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Αγίας 
Μαρίνας Χρυσοχούς, έχει συμπεριλάβει πρόνοια στον προϋπολογισμό του 2011 για 
διαπλάτυνση του τμήματος του δασικού δρόμου που διέρχεται κατά μήκος του 
Φράγματος Αγίας Μαρίνας και την τοποθέτηση μεταλλικών στηθαίων ασφάλειας για 
προστασία των οδηγών που χρησιμοποιούν το συγκεκριμένο δρόμο. 

 Εφόσον εγκριθεί το αιτούμενο ποσό των €42.000, το έργο θα εκτελεστεί μέσα 
στο πρώτο εξάμηνο του 2011. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαΐου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.798, ημερομηνίας 2 
Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 



 

 18

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 8.2.2010 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Η αίθουσα πολλαπλής χρήσης του Γυμνασίου Κάτω Πύργου έχει ανεγερθεί εδώ 
και αρκετά χρόνια περίπου το 1992 από τον Κ.Ο.Α. για χρήση της ως αίθουσας 
πάλης. 

2. Επειδή η αίθουσα αυτή είναι εκτεθειμένη σε δυνατούς ανέμους -ευρίσκεται σε 
παράκτιο χώρο- η μεταλλική στέγη έχει αναρπαγεί μερικές φορές από τους 
ανέμους.  Με την ευκαιρία των έργων αναβάθμισης του σχολείου επισκευάστηκε 
και η στέγη της αίθουσας πλην όμως είχε παρουσιάσει και πάλι τα ίδια 
προβλήματα. 

 Εντοπίστηκε η αρχική κατασκευαστική αδυναμία της στέγης και ενισχύθηκε 
ώστε να αντέχει στους δυνατούς ανέμους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαΐου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.812, 
ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.812, 
ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
πληροφορώ ότι το σύστημα (police on line) το οποίο αφορά στην ηλεκτρονική 
καταγραφή όλων των αναφορών, αδικημάτων, συμβάντων και περιστατικών και την 
τήρηση κοινής βάσης δεδομένων έχει τεθεί σε λειτουργία στην Αστυνομία Κύπρου 
από τις 27/11 /2008. 

2. Είμαστε     στη     διάθεσή     σας    για     οποιεσδήποτε    πρόσθετες 
πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.817, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 24 Φεβρουαρίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση 
του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Πρόσφατα συνομολογήθηκαν δύο Συμβάσεις Μίσθωσης ∆ασικής γης για 
σκοπούς δημιουργίας αιολικών πάρκων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, στο δάσος 
«Ορείτες» στην επαρχία Πάφου και στο δάσος «Αλέξιγρος» στην επαρχία Λάρνακας. 
Με βάση τις συμβάσεις αυτές, οι Μισθωτές μπορούν να προβούν στην εγγραφή τους 
στα μητρώα του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

 Μεταξύ 1981 και 1982 συνομολογήθηκαν επίσης τέσσερις Συμβάσεις 
Μίσθωσης ∆ασικής γης στην Αγία Νάπα, μέσα στα πλαίσια του σχεδίου 
επαναδραστηριοποίησης εκτοπισθέντων ξενοδόχων για ανέγερση ξενοδοχειακών 
μονάδων, οι οποίες έχουν ήδη εγγραφεί στα μητρώα του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, καθώς και η μίσθωση δασικής και κρατικής γης που συνομολογήθηκε 
παλαιότερα για ανέγερση της ξενοδοχειακής μονάδας "Nissi Beach". 

 Τον Ιανουάριο του 1960 και τον Οκτώβριο του 1983, συνομολογήθηκαν επίσης 
δύο συμβάσεις μίσθωσης δασικής γης στο Τρόοδος, μεταξύ του ∆ιευθυντή Τμήματος 
∆ασών και των κ.κ. Κυριάκου Μαρκίδη και Αδελφοί Παπαπέτρου για σκοπούς 
ανέγερσης των ξενοδοχειακών μονάδων, οι οποίες επίσης έχουν εγγραφεί στα 
μητρώα του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 
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 Με την εγγραφή και υποθήκευση της μίσθωσης, ο Μισθωτής αποκτά 
εμπράγματα δικαιώματα επί της ακίνητης ιδιοκτησίας, καθώς επίσης επί των 
κατασκευών, των οικοδομών και οποιωνδήποτε προσαρτημάτων στην εκμισθωμένη 
ακίνητη ιδιοκτησία. Σε περίπτωση κήρυξης πτώχευσης του Μισθωτή, είτε 
καταναγκαστικής πώλησης της μίσθωσης, μόνο τα εμπράγματα δικαιώματα μπορεί να 
μεταβιβαστούν ή να εκποιηθούν. Σε τέτοια περίπτωση απαιτείται μάλιστα όπως ο νέος 
Μισθωτής τύχει της έγκρισης του Υπουργικού Συμβουλίου και ο ίδιος αποδεχθεί τυχόν 
νέους όρους που το Υπουργικό Συμβούλιο δυνατό να θέσει για μεταβίβαση των 
δικαιωμάτων και υποχρεώσεων που αποκτώνται και απορρέουν από τη Σύμβαση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.850, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αίτημα των ιδιοκτητών κατοικιών στην περιοχή αναδασμού Σοφτάδων-Κιτίου για 
παροχή πόσιμου νερού 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.850 και ημερ. 19.2.2010 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Σύμφωνα με στοιχεία και πληροφορίες που εξασφαλίστηκαν από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας, στην περιοχή αναδασμού Σοφτάδων-Κιτίου 
έχει ανεγερθεί σημαντικός αριθμός κατοικιών με νόμιμες πολεοδομικές άδειες 
και άδειες οικοδομής, χωρίς όμως αυτές να είναι συνδεδεμένες με το υδρευτικό 
σύστημα. 

(β)  Ομάδα ιδιοκτητών των κατοικιών αυτών αποτάθηκε στο Κοινοτικό Συμβούλιο 
Κιτίου με αίτημα την υδροδότηση των κατοικιών τους από το Κυβερνητικό 
Υδατικό Έργο Μενεού, Κιτίου, Περβολιών και Μαζωτού, το οποίο και τους 
παρέπεμψε στον Έπαρχο Λάρνακας, ο οποίος προεδρεύει της Επιτροπής του 
Έργου. 

(γ)  Το αίτημα των ιδιοκτητών εξετάστηκε από την Επιτροπή του Κυβερνητικού 
Υδατικού Έργου σε συσκέψεις που πραγματοποιήθηκαν στις 4.3.2009 και 
3.12.2009, οπότε και απορρίφθηκε, επειδή τα κτήματά τους βρίσκονται εκτός 
του ορίου του Κυβερνητικού Υδατικού Έργου. Εξάλλου, σύμφωνα με τον περί 
Κυβερνητικών Υδατικών Έργων Νόμο, Κεφ. 341, καθώς και τους σχετικούς 
Κανονισμούς εγκαθίδρυσης της Επιτροπής του Έργου (Κ∆Π 291/88), η 
Επιτροπή δεν έχει την εξουσία ή/και την αρμοδιότητα έγκρισης παροχής νερού 
εκτός των ορίων της καθορισμένης περιοχής του Έργου. 

(δ)  Σημειώνεται ότι η περιοχή του αναδασμού όπου υφίστανται οι εν λόγω 
κατοικίες απέχει από 0 μέχρι 800 μέτρα από το όριο του Κυβερνητικού Υδατικού 
Έργου και από 400 μέτρα μέχρι 2,5 χιλιόμετρα από την Κοινοτική 
Υδατοπρομήθεια Κιτίου. 

(ε)  Επιπρόσθετα, η ανέγερση μεμονωμένων κατοικιών εκτός των ορίων 
υδατοπρομήθειας και εκτός των ορίων ανάπτυξης επιτρέπεται με βάση την 
πολεοδομική νομοθεσία, νοουμένου ότι διαπιστώνεται από τις Πολεοδομικές 
Αρχές ότι πληρούνται οι καθορισμένες προϋποθέσεις της. Σημειώνεται ότι οι 
ενδιαφερόμενοι γνωρίζουν την ανυπαρξία υποδομής των περιοχών που 
επέλεξαν είτε για μόνιμη διαμονή είτε για σκοπούς παραθερισμού και τις τυχόν 
συνέπειες στο επίπεδο διαβίωσής τους. 
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(στ)  Η υδροδότηση κατοικιών από κοινοτικές υδατοπρομήθειες ή Κυβερνητικά 
Υδατικά Έργα φαίνεται κατ' αρχάς εύλογο αίτημα, η δημιουργία όμως μικρών 
οικισμών χωρίς νόμιμη υδροδότηση, οδικό δίκτυο, χώρους πρασίνου κ.λπ. 
λειτουργεί σε βάρος του πολεοδομικού σχεδιασμού, όπως προδιαγράφεται στη 
∆ήλωση Πολιτικής και τα Τοπικά Σχέδια. 

 Ως εκ τούτου, το αίτημα των παραπονουμένων δεν μπορεί να ικανοποιηθεί 
ούτε από το Κυβερνητικό Υδατικό Έργο Μενεού, Κιτίου, Περβολιών και Μαζωτού, 
αλλά ούτε από την Κοινοτική Υδατοπρομήθεια Κιτίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.863, ημερομηνίας 18 

Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ.23.06.009.04.863, του Βουλευτή εκλογικής 
Περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες, ως το Εθνικό Σημείο Επαφής του Συστήματος 
Έγκαιρης Προειδοποίησης για τα Τρόφιμα (RASFF) για την Κύπρο, είχαν ενημερωθεί, 
μέσω του συστήματος, για απόσυρση μεγάλου αριθμού Συμπληρωμάτων ∆ιατροφής 
από την παγκόσμια αγορά από την εταιρεία διακίνησής τους στο διαδίκτυο 
Bodybuilding.com, λόγω πιθανής ύπαρξης σε αυτά απαγορευμένων στεροειδών 
αναβολικών. 

 Η εν λόγω πληροφόρηση μέσω του συστήματος RASFF αποστάληκε σε όλους 
τους Υπεύθυνους Υγειονομικούς Επιθεωρητές όλων των Επαρχιών για διερεύνηση. 
Κατά τον έλεγχο που έγινε στην αγορά δεν εντοπίστηκαν τα εν λόγω προϊόντα 

 Επιπλέον, μετά από διερεύνηση του αρχείου που τηρούν οι Υγειονομικές 
Υπηρεσίες για τα Συμπληρώματα ∆ιατροφής διεφάνη ότι δεν έχουν υποβληθεί 
οποιεσδήποτε αιτήσεις για εξασφάλιση άδειας εισαγωγής των εν λόγω προϊόντων, ως 
προβλέπεται από τον Κανονισμό 5 των περί Συμπληρωμάτων ∆ιατροφής Κανονισμό 
του 2004 και 2006. 

 Παρ’ όλο τούτο και για σκοπούς καλύτερης ενημέρωσης των καταναλωτών, οι 
Υγειονομικές Υπηρεσίες ανάρτησαν ανακοίνωση στην ιστοσελίδα τους στις 
28.01.2010 με την οποία ενημέρωναν τους καταναλωτές για την κυκλοφορία 
Συμπληρωμάτων ∆ιατροφής μέσω διαδικτύου τα οποία περιέχουν απαγορευμένες 
ουσίες και οι οποίες πιθανό να μην αναγράφονται στη συσκευασία και καλούσαν τους 
καταναλωτές να είναι πολύ προσεχτικοί σε τυχόν αγορά τέτοιων προϊόντων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.868, 
ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.04.868 και 
ημερομηνία 1ης Μαρτίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

(α) Η Αστυνομία μέσα στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων της διενεργεί τακτικούς 
ελέγχους και περιπολίες καταβάλλοντας κάθε δυνατή προσπάθεια για πάταξη 
του φαινομένου της παράνομης κοπής δέντρων. Οι έλεγχοι αυτοί αυξάνονται 
ιδιαίτερα κατά την περίοδο των εορτών του Πάσχα, οπόταν παρουσιάζεται το 
φαινόμενο της ανεξέλεγκτης κοπής δέντρων ένεκα του εθίμου της λαμπρατζιάς. 
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(β)  Επιπρόσθετα, τα μέλη του ουλαμού πάταξης λαθροθηρίας της Μ.Μ.Α.∆. κατά 
τη διεξαγωγή περιπολιών προβαίνουν σε προληπτικούς ελέγχους για 
καταστολή της παράνομης υλοτομίας. 

(γ)  Όσον αφορά τη μεταφορά της παράνομης ξυλείας σε δρόμους και 
αυτοκινητόδρομους, τα μέλη της Τροχαίας έχουν σαφείς οδηγίες να διεξάγουν 
ελέγχους και όπου εντοπίζουν περιπτώσεις παράνομης υλοτομίας, να 
εφαρμόζουν τις πρόνοιες του Περί ∆ασών Νόμου. 

2.  Η Αστυνομία είναι έτοιμη να προσφέρει κάθε δυνατή βοήθεια και να συνδράμει 
με όποιο τρόπο μπορεί στην αντιμετώπιση της παράνομης κοπής δέντρων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαΐου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.892, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Τα μέτρα που λαμβάνονται για την πάταξη της αδήλωτης/παράνομης εργασίας 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και να παραθέσω τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει θέσει μεταξύ των 
προτεραιοτήτων του, την πάταξη του φαινομένου της αδήλωτης/παράνομης 
απασχόλησης. 

2. Για το σκοπό αυτό, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, από 
τον Απρίλιο του 2009 έχει προχωρήσει στη σύσταση τεσσάρων μικτών 
επαρχιακών κλιμακίων επιθεώρησης για την αδήλωτη ή/και παράνομη εργασία. 
Τα μικτά κλιμάκια αποτελούνται από τρεις επιθεωρητές έκαστο και σε αυτά 
συμμετέχουν επιθεωρητές του Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων, του Τμήματος 
Εργασίας και των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

3. Τα μικτά κλιμάκια, με τη βοήθεια της Αστυνομίας, έχουν διεξαγάγει 3107 
επιθεωρήσεις για την περίοδο 1/4/2009 μέχρι 28/2/2010. Κατά τις 
επιθεωρήσεις εντοπίστηκαν 10338 εργοδοτούμενοι, εκ των οποίων οι 2490 
(ποσοστό 24,30%) ήταν αδήλωτοι στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(ποσοστό 24,30%) ενώ από τους 1201 αλλοδαπούς που εντοπίστηκαν, οι 654 
ήταν παράνομοι. Επισυνάπτεται πίνακας αποτελεσμάτων για την εν λόγω 
περίοδο. 

4. Από τον Απρίλη του 2010, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων έχει προχωρήσει στη σύσταση τριών επιπρόσθετων μικτών 
κλιμακίων, για πραγματοποίηση επιθεωρήσεων σε ώρες εκτός του κανονικού 
ωραρίου της ∆ημόσιας Υπηρεσίας. Οι επιθεωρήσεις των εν λόγω κλιμακίων θα 
επικεντρωθούν στα Κέντρα Αναψυχής και στη Ξενοδοχειακή Βιομηχανία. 

5. Επιπρόσθετα, οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στα πλαίσια των 
συνήθων επιθεωρήσεων που διενεργούν, κατά το 2009, έχουν διεξαγάγει 
12007 επιθεωρήσεις (8257 εργοδότες και 3750 αυτοεργοδοτούμενους). 
Συνολικά έχουν επιθεωρηθεί 25260 εργοδοτούμενοι, εκ των οποίων οι 4442 
ήταν αδήλωτοι στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ποσοστό 17,59%). Για 
τους μήνες Ιανουάριο και Φεβρουάριο, οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
έχουν διεξαγάγει 1231 επιθεωρήσεις (704 εργοδότες και 527 
αυτοεργοδοτούμενους). Συνολικά για την περίοδο αυτή έχουν ελεγχθεί 4352 
εργοδοτούμενοι εκ των οποίων οι 264 δεν ήταν δηλωμένοι στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.» 
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Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.903, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 11.3.2010, σε σχέση με την πιο 
πάνω Ερώτηση της Βουλευτού κας Σ. Κυριακίδου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η αρμόδια Υπουργική Επιτροπή συζήτησε το θέμα της ενδεχόμενης κατασκευής 
Κέντρου ∆ιαχείρισης Επικίνδυνων Αποβλήτων στην περιοχή της Βαθιάς Γωνιάς σε 
συνάντηση που πραγματοποιήθηκε στις 7.4.2010, στην οποία συμμετείχαν οι 
επηρεαζόμενες κοινότητες. Λαμβάνοντας υπόψη το έντονο ενδιαφέρον που έχει 
επιδείξει ο ιδιωτικός τομέας για εμπλοκή σε θέματα διαχείρισης επικίνδυνων 
αποβλήτων, η Υπουργική Επιτροπή αποφάσισε όπως δοθεί 8μηνη παράταση, κατά 
την οποία θα γίνουν τα ακόλουθα: 

(α) Το  Τμήμα  Περιβάλλοντος  θα  μελετήσει  περαιτέρω  τις  προτάσεις  και  
προθέσεις  του ιδιωτικού τομέα και θα εξετάσει κατά πόσο υπάρχει μείωση στην 
τάση παραγωγής επικίνδυνων αποβλήτων. 

(β) Στη συνέχεια, το Τμήμα Περιβάλλοντος θα υποβάλει εισήγηση στην Υπουργική 
Επιτροπή. 

(γ) Η Υπουργική Επιτροπή, αφού εξετάσει όλα τα δεδομένα, θα λάβει τελική 
απόφαση κατά πόσο θα προχωρήσει η κατασκευή του Κέντρου ∆ιαχείρισης 
Αποβλήτων στη Βαθιά Γωνιά ή όχι. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.911, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 09 Μαρτίου 2010, με την οποία 
διαβιβάζεται η πιο πάνω Ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το θέμα των χώρων κράτησης αδέσποτων σκύλων σε ∆ήμους και Κοινότητες 
έχει εγερθεί πολλές φορές στο παρελθόν, κυρίως επειδή εκ των πραγμάτων υπάρχουν 
μεγάλες δυσκολίες όσον αφορά τη δημιουργία και ορθή λειτουργία τέτοιων χώρων από 
κάθε τοπική αρχή, όπως προβλέπεται στη σχετική νομοθεσία και συγκεκριμένα στον 
περί Σκύλων Νόμο 184(Ι)/2002. 

 ∆υστυχώς, ελάχιστες τοπικές αρχές έχουν προχωρήσει στην κατασκευή και 
λειτουργία χώρων κράτησης αδέσποτων σκύλων. Συγκεκριμένα, στην Κύπρο αυτή τη 
στιγμή υπάρχουν δέκα δημοτικοί χώροι κράτησης αδέσποτων σκύλων, ενώ υπάρχουν 
ακόμη δέκα ιδιωτικά καταφύγια ζώων τα οποία με τη λειτουργία τους όχι μόνο 
ενισχύουν σημαντικά το έργο των τοπικών αρχών, αλλά και αναπληρούν πολλές φορές 
το κενό που υπάρχει από την έλλειψη κατασκευής τέτοιων χώρων από τις τοπικές 
αρχές. 
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 Το προσωπικό των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών διενεργεί σε τακτά χρονικά 
διαστήματα επιθεωρήσεις στους χώρους κράτησης αδέσποτων σκύλων των τοπικών 
αρχών. Είναι γεγονός ότι κάποιοι από τους χώρους αυτούς δεν πληρούν τις πρόνοιες 
της νομοθεσίας για την προστασία και καλή διαβίωση των ζώων και οι Κτηνιατρικές 
Υπηρεσίες καταβάλλουν κάθε προσπάθεια για αναβάθμισή τους σύμφωνα με τα 
πρότυπα που ορίζονται στη σχετική νομοθεσία.   Σε περίπτωση εντοπισμού σοβαρών 
ελλείψεων γίνονται γραπτές συστάσεις στον υπεύθυνο του χώρου με οδηγίες για λήψη 
διορθωτικών μέτρων. Μέχρι στιγμής δεν έχει γίνει οποιαδήποτε καταγγελία στην 
Αστυνομία. 

 Πάγια θέση μας είναι ότι τα προβλήματα που προκύπτουν από την αδυναμία 
της κατασκευής και λειτουργίας χώρων κράτησης αδέσποτων σκύλων από κάθε 
τοπική αρχή μπορούν να αμβλυνθούν με τη δημιουργία νέων κατάλληλων τέτοιων 
χώρων σε περιφερειακή βάση. Τα υποστατικά φύλαξης σκύλων έχουν καθοριστεί με 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ως έργα κοινής ωφελείας και έτσι οι τοπικές 
αρχές μπορούν να συνάψουν σύμβαση μεταξύ τους για την από κοινού ανάληψη των 
έργων αυτών. Οι ∆ήμοι της μείζονος Λευκωσίας ήδη προχωρούν στη διαδικασία 
δημιουργίας χώρου κράτησης αδέσποτων σκύλων, ενώ σε αντίστοιχο σχεδιασμό 
προχωρούν και οι ∆ήμοι της μείζονος Λεμεσού. 

 Θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι η προστασία και η καλή διαβίωση των ζώων 
βρίσκεται ψηλά στις προτεραιότητες των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, επιβάλλεται όμως τόσο όλοι οι 
αρμόδιοι φορείς όσον και οι απλοί πολίτες να καταβάλουν περαιτέρω προσπάθειες 
για την καλύτερη εφαρμογή των προνοιών της νομοθεσίας προς όφελος των ζώων 
της Κύπρου. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.911, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Συνθήκες που επικρατούν στους χώρους  κράτησης αδέσποτων σκύλων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.911 και ημερ. 9 Μαρτίου 2010, σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι το εν λόγω θέμα εμπίπτει στις 
αρμοδιότητες του Υπουργείου Γεωργίας Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, το οποίο 
έχει την αρμοδιότητα για την εφαρμογή του Νόμου περί Ευημερίας των Ζώων και στο 
οποίο έχετε ήδη απευθυνθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.912, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.912, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με την έναρξη λειτουργίας του Νέου Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου, 
διευθετήθηκε όπως πραγματοποιούνται επισκέψεις Ογκολόγου γιατρού μια φορά την 
εβδομάδα, κάθε Τρίτη. Προηγουμένως παρακολουθούντο στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας ή στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας. Οι δυνατότητες μέχρι σήμερα στην 
Ογκολογία για το Νοσοκομείο Αμμοχώστου ήταν μόνο η παρακολούθηση των 
ασθενών στα εξωτερικά ιατρεία. Στις περιπτώσεις που οι ασθενείς υποβάλλονται σε 
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ακτινοθεραπεία ή χημειοθεραπεία παραπέμπονται στα Γ.Ν. Λάρνακας, Γ.Ν. 
Λευκωσίας και Ογκολογικό Τράπεζας Κύπρου, για Ακτινοθεραπεία. 

 Με την παραίτηση ενός Ογκολόγου από το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας οι 
δυνατότητες πραγματοποίησης επισκέψεων στα εξωτερικά ιατρεία του Γ.Ν. 
Αμμοχώστου έχουν εξαλειφθεί. 

 Έτσι προς το παρόν, προσωρινά, μέχρι την ανεύρεση και διορισμό Ογκολόγου, 
οι ασθενείς αναγκάζονται και πάλι να μεταβαίνουν στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας ή 
στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας. 

 Σήμερα στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας εργοδοτούνται 1 ∆ιευθυντής 
Κλινικής/Τμήματος και 2 Ογκολόγοι/Ακτινοθεραπείας με συμβόλαια αγοράς 
υπηρεσιών. Πρόκειται για συνταξιούχους του δημοσίου. Επί πλέον εργοδοτείται ένας 
παθολόγος με συμβόλαιο αγοράς υπηρεσιών ο οποίος απουσιάζει στο εξωτερικό για 
διάρκεια ενός χρόνου, και ένας Ογκολόγος, για ειδική εκπαίδευση. 

 Παγκύπρια εργοδοτούνται άλλοι τρεις στο Γ.Ν. Λεμεσού, οι οποίοι εξυπηρετούν 
τις επαρχίες Λεμεσού και Πάφου. Πρόκειται για 1 Βοηθό ∆ιευθυντή Κλινικής/Τμήματος 
(Ογκολογίας), 1 Ιατρικό Λειτουργό 1ης Τάξης (Ογκολογίας) και 1 Ιατρικό Λειτουργό 1ης 
Τάξης (Παθολογίας). 

 Οι Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας από χρόνια έχουν 
προβλέψει το πρόβλημα που θα παρουσιαζόταν λόγω έλλειψης Ογκολόγων, 
πρόβλημα που φαίνεται αφορά πολλές χώρες, και ενήργησαν προληπτικά με 
δημοσιεύσεις τόσο στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, όσο στην Ελλάδα και 
στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Οι προσπάθειες συνεχίζονται αλλά πρόβλεψη πότε θα γίνουν προσλήψεις δεν 
μπορεί να γίνει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χαρίλαου 
Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.914, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία αναφοράς Ερ. 23.06.009.04.914 
και ημερ. 11.3.2010, με την οποία διαβιβάζετε Ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος 
Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης και σας πληροφορώ ότι ρητή νομική υποχρέωση για 
απάντηση σε επιστολές πολιτών επιβάλλεται στις αρμόδιες αρχές και όχι προσωπικά 
στους δημόσιους υπαλλήλους. Συγκεκριμένα, αναφορά στο δικαίωμα καθενός να 
υποβάλλει γραπτές αιτήσεις ή παράπονα προς οποιαδήποτε αρμόδια δημόσια αρχή 
γίνεται στο άρθρο 29 του Συντάγματος, το οποίο προβλέπει ότι η αρμόδια αυτή αρχή 
οφείλει να ανταποκριθεί γραπτώς εντός προθεσμίας 30 ημερών. Η υποχρέωση αυτή 
της διοίκησης ρυθμίζεται επίσης, πιο αναλυτικά, με τα άρθρα 33-37 του περί των 
Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου Νόμου του 1999 (Ν. 158(Ι)/99). 

2. Οι δημόσιοι υπάλληλοι οφείλουν να απαντούν σε επιστολές πολιτών στα 
πλαίσια εκτέλεσης των καθηκόντων τους, όπως αυτά καθορίζονται από τα σχέδια 
υπηρεσίας της θέσης τους, αλλά και της ευπρέπειας και του επαγγελματισμού που 
απορρέει από τις πρόνοιες του άρθρου 60 των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων του 
1990 έως 2009. Σε περίπτωση παράλειψης ή άρνησης εκτέλεσης των καθηκόντων 
τους ή συμμόρφωσης προς νόμιμες εντολές ή οδηγίες που δόθηκαν σ’ αυτούς οι 
δημόσιοι υπάλληλοι, με βάση τους πιο πάνω Νόμους, υπόκεινται σε πειθαρχική δίωξη. 

3. Θα πρέπει να σημειωθεί ότι κατά καιρούς οι αρμόδιες υπηρεσίες εκδίδουν 
εγκύκλιες οδηγίες προς το προσωπικό τους σχετικά με την απάντηση επιστολών 
πολιτών. Επισυνάπτεται, ενδεικτικά, επιστολή ημερομηνίας 7.5.2003 που απευθύνεται 
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στους ∆ιευθυντές Τμημάτων/Υπηρεσιών/∆ιευθύνσεων του Υπουργείου Οικονομικών 
με την οποία καλούνται να δώσουν οδηγίες προς όλο το προσωπικό, ώστε 
οποιεσδήποτε επιστολές πολιτών να τυγχάνουν απάντησης εντός 30 ημερών από τη 
λήψη τους, ενώ με τη λήψη των επιστολών να αποστέλλεται αμέσως ενδιάμεση 
απάντηση για την πληροφόρηση του πολίτη ότι το θέμα του τυγχάνει μελέτης και ότι 
θα απαντηθεί το συντομότερο δυνατό. 

4. Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες πληροφορίες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.928, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Εξωραϊσμός της πλατείας στην κοινότητα Αξύλου 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
μου με ημερ. 30.03.2010 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία κοινοποιήθηκε στο Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας 
πληροφορώ ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο Αξύλου υπέβαλε αίτηση για εκμίσθωση Τ/Κ 
τεμαχίου στην Κοινότητα για δημιουργία πάρκου. Το εν λόγω αίτημα συζητήθηκε σε 
συνεδρία της Ειδικής Επιτροπής στις 25.01.2010, η οποία διαβίβασε το αίτημα στη 
Συμβουλευτική Επιτροπή με θετικές συστάσεις για ικανοποίηση του αιτήματος. Ως εκ 
τούτου, αναμένεται η απόφαση της Συμβουλευτικής Επιτροπής για τα περαιτέρω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χαρίλαου 
Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.939, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.04.939 ημερομηνίας 
23 Μαρτίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και επισυνάπτονται τα Παραρτήματα Α 
και Β, στα οποία δίνονται πληροφορίες για τα ερωτήματα 1 και 3 αντίστοιχα. 

 Όσον αφορά το ερώτημα 2 που αφορά τη χρήση που γίνεται από τους πολίτες 
σε υπηρεσίες η-∆ιακυβέρνησης, διευκρινίζεται ότι για την παροχή τέτοιου είδους 
πληροφόρησης, απαιτείται η συγκατάθεση των αρμόδιων Υπουργείων/Τμημάτων/ 
Υπηρεσιών που είναι ιδιοκτήτες των πληροφοριακών συστημάτων. Για το λόγο αυτό, 
το Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής έχει προωθήσει σχετικές ενέργειες για τη 
συλλογή των στοιχείων αυτών, οι οποίες θα σας αποσταλούν σε μεταγενέστερο 
στάδιο. 

 Σχετικές πληροφορίες όσον αφορά τη χρήση του διαδικτύου για εξυπηρέτηση 
από τις ∆ημόσιες Αρχές, υπάρχουν διαθέσιμες από τις έρευνες (Χρήση Τεχνολογιών 
Πληροφορικής και Επικοινωνιών στις Επιχειρήσεις και στα Νοικοκυριά) που γίνονται 
από τη Στατιστική Υπηρεσία (βλ. Παράρτημα Γ). 

 Άλλες σχετικές πληροφορίες μπορούν επίσης να εξαχθούν από έρευνες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ). Σύμφωνα με την πιο πρόσφατη έρευνα της ΕΕ, με τίτλο 
"Smarter, Faster, Better eGovernment", η οποία διεξήχθη το 2009 με σκοπό την 
εξακρίβωση της χρήσης και ποιότητας των 20 βασικών ηλεκτρονικών υπηρεσιών (βλ. 
Παράρτημα ∆) που πρέπει να παρέχουν οι ∆ημόσιες Υπηρεσίες στο 
κοινό/επιχειρήσεις μέσω διαδικτύου, η Κύπρος σκοράρει με: 

 93% και βρίσκεται ανάμεσα στους κορυφαίους εκτελεστές όσον αφορά το 
δείκτη “eProcurement Pre-Award Process Availability” 
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 89% όσον αφορά την προσέγγιση "One- Stop-Shop" της Κυβερνητικής Πύλης 
και 100% όσον αφορά τον σχεδιασμό της με έμφαση τον πολίτη. 

 Η έρευνα αυτή είναι διαθέσιμη στον ιστοχώρο: 

http://ec.europa.eu/inlOrmation_society/eeuiOpe/i2010/docs/benchmarking/ego 
v_benchmark_2009.pdf. 

 Σημειώνεται ότι για να μπορέσει η χώρα μας να προχωρήσει στην ηλεκτρονική 
ωρίμανση σε θέματα ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης (διεκπεραίωση όλων των 
διαδικασιών που απαιτούνται μέσω διαδικτύου) απαιτείται τροποποίηση της σχετικής 
νομοθεσίας για κάποιες βασικές η-υπηρεσίες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.943, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι την επιστολή σας με ημερ. 23.03.2010, σε σχέση με την πιο 
πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα 
αναφορικά με τα πυροσβεστικά οχήματα του Τμήματος ∆ασών: 

 Το Τμήμα ∆ασών διαθέτει 43 πυροσβεστικά οχήματα από τα οποία: 

- 5 είναι ηλικίας πέραν των 20 χρόνων 

- 14 είναι ηλικίας 17-20 χρόνων 

- 6 είναι ηλικίας 13 χρόνων 

- 1 είναι ηλικίας 11 χρόνων 

- 17 είναι ηλικίας κάτω των 9 χρόνων 

 Ύστερα από πρόταση του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, το Υπουργείο Οικονομικών ενέκρινε την αγορά 9 νέων 
πυροσβεστικών οχημάτων για αντικατάσταση ανάλογου αριθμού οχημάτων που είναι 
εκτός λειτουργίας ή μεγάλης ηλικίας. Τα νέα αυτά οχήματα αναμένεται να 
παραδοθούν μέχρι τον Ιανουάριο του 2011. 

 Πρόθεση του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος είναι 
να συνεχιστεί το πρόγραμμα αυτό και να αντικατασταθούν όλα τα υπερήλικα 
πυροσβεστικά οχήματα του Τμήματος ∆ασών μέχρι το 2015. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.944, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ημερ. 29.3.2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. 
Γ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τη φετινή χρονιά 2010, το πρόβλημα της προσβολής των πεύκων από την 
πιτυοκάμπη (Thaumetopoea wilkinsonii) ήταν αρκετά μεγάλο και οφειλόταν κυρίως 
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στις ευνοϊκές καιρικές συνθήκες που επικράτησαν τη χειμερινή περίοδο. Το φαινόμενο 
της προσβολής των πευκοδασών από την κάμπια είναι συχνό, τόσο στην Κύπρο, όσο 
και στις άλλες μεσογειακές χώρες και κατά καιρούς παίρνει επιδημικές διαστάσεις. Τα 
φυσικά οικοσυστήματα πευκοδασών διαθέτουν πολύ καλούς μηχανισμούς αντίδρασης 
στις προσβολές από την πιτυοκάμπη και συνήθως ανακάμπτουν με επιτυχία τον μήνα 
Μάιο, χωρίς να είναι απαραίτητη η ανθρώπινη επέμβαση. 

 Το Τμήμα ∆ασών εφαρμόζει ετήσιο πρόγραμμα παρακολούθησης του 
πληθυσμού της πιτυοκάμπης με τη χρήση φερομονικών παγίδων. Με βάση τα 
αποτελέσματα της παγίδευσης του τέλειου εντόμου της πιτυοκάμπης (πεταλούδα), 
καταρτίζεται το πρόγραμμα επίγειων και εναέριων ψεκασμών. Το πρόγραμμα 
υλοποιείται την περίοδο Νοεμβρίου-Μαρτίου σε επιλεγμένες περιοχές, για τις οποίες 
υπάρχουν σοβαρές ενδείξεις για εκτεταμένη προσβολή, με στόχο πάντοτε τον έλεγχο 
και όχι την εξαφάνιση του πληθυσμού της κάμπιας του εντόμου. 

 Τον Οκτώβριο 2009 καταρτίστηκε το πρόγραμμα ψεκασμών, ενώ τον Νοέμβριο 
2009 άρχισε η υλοποίησή του. Το πρόγραμμα αεροψεκασμών τερματίστηκε στα μέσα 
∆εκεμβρίου μετά από τεχνικά προβλήματα που παρουσίασαν τα αεροσκάφη του 
Τμήματος ∆ασών. Οι επίγειοι ψεκασμοί εστιάστηκαν και εντατικοποιήθηκαν στα 
δασύλλια, εκδρομικούς χώρους, παρόδιες πευκοφυτείες και πάρκα, δηλαδή όπου 
υπάρχει συχνή ανθρώπινη δραστηριότητα. ∆υστυχώς, οι επίγειοι ψεκασμοί δεν ήταν 
δυνατόν να καλύψουν εκτεταμένες και δύσβατες περιοχές. Η έκταση των ψεκασμών 
που διενεργήθηκαν την περίοδο Νοεμβρίου 2009 - Μαρτίου 2010 έφτασε τα 2300 
εκτάρια (1400 εκτάρια με αεροψεκασμό και 900 με επίγειο ψεκασμό). 

 Το Τμήμα ∆ασών μελέτησε το ενδεχόμενο ενοικίασης πτητικών μέσων για 
ολοκλήρωση των αεροψεκασμών. ∆υστυχώς, αυτή η εναλλακτική λύση δεν ήταν 
δυνατόν να υλοποιηθεί λόγω του απαιτούμενου χρόνου της διαδικασίας αγοράς 
υπηρεσιών από τον ιδιωτικό τομέα, αφού μέχρι την ολοκλήρωση των διαδικασιών 
προσφορών η πιτυοκάμπη θα ολοκλήρωνε την προσβολή στα πεύκα. 

 Επιπρόσθετα από τη διενέργεια των ψεκασμών, το Τμήμα ∆ασών, με 
επιστολές και δημοσιεύσεις στον ημερήσιο τύπο ενημέρωσε τις Επαρχιακές ∆ιοικήσεις, 
το Υπουργείο Παιδείας και το κοινό για την αναμενόμενη σοβαρή προσβολή, καθώς 
και για τα μέτρα που θα έπρεπε να ληφθούν για αντιμετώπιση του προβλήματος σε 
μεμονωμένα δέντρα ή ομάδες πεύκων μέσα στις πόλεις, κοινότητες και σχολεία. 
Επίσης, παραχωρήθηκαν κατάλληλα φάρμακα δωρεάν σε αριθμό κοινοτήτων για 
εφαρμογή ψεκασμών από τις ίδιες τις κοινότητες. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.948, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι την επιστολή σας με ημερ. 16.03.2010 σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση του Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Όπως ορθά αναφέρετε στην επιστολή σας, η έγκαιρη ανίχνευση είναι 
ουσιαστικής σημασίας στην παρεμπόδιση της εξέλιξης μιας πυρκαγιάς. Για το λόγο 
αυτό, το Τμήμα ∆ασών έχει εγκαταστήσει δίκτυο με πυροφυλάκια σε στρατηγικά 
σημεία, τα οποία στελεχώνονται κατά την καλοκαιρινή περίοδο με έμπειρους 
παρατηρητές. Το δίκτυο των υφιστάμενων πυροφυλακίων καλύπτει όλα τα κρατικά 
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δάση και σημαντικό ποσοστό ιδιωτικών δασών και άλλων περιοχών της υπαίθρου και 
η παρατήρηση γίνεται καθ' όλη τη διάρκεια του εικοσιτετραώρου. 

 Περιοχές που δεν είναι ορατές και δεν καλύπτονται από τα πυροφυλάκια, λόγω 
του έντονου ανάγλυφου των δασικών μας εδαφών, ελέγχονται και παρακολουθούνται 
από κινητά περίπολα. Τα οχήματα που χρησιμοποιούνται για τον σκοπό αυτό φέρουν 
βυτία νερού, ούτως ώστε να λειτουργούν και ως πυροσβεστικά οχήματα ταχείας 
επέμβασης. Πληροφορείστε ότι το Τμήμα ∆ασών εργοδοτεί σήμερα 420 
δασοπυροσβέστες, από τους οποίους 78 είναι τακτικοί, 178 έκτακτοι και 164 αορίστου 
χρόνου. Το Τμήμα εργοδοτεί επίσης 4 τακτικούς πυροφύλακες, 16 έκτακτους και 20 
πυροφύλακες αορίστου χρόνου. 

 Το υφιστάμενο σύστημα ανίχνευσης και ταχείας επέμβασης που εφαρμόζει το 
Τμήμα ∆ασών έχει διαφανεί ότι είναι πολύ αποτελεσματικό. Σύμφωνα με τα ιστορικά 
στατιστικά στοιχεία που φυλάσσονται στο Τμήμα ∆ασών, τα τελευταία δέκα χρόνια, 
στο 93% των δασικών πυρκαγιών η καμένη έκταση δεν ξεπερνά τα 5 εκτάρια. 

 Όσον αφορά τον καθαρισμό των χόρτων στις παρυφές πολυσύχναστων 
δρόμων στην ύπαιθρο, αυτό είναι ένα προληπτικό μέτρο που εφαρμόζεται εδώ και 
αρκετά χρόνια από το Τμήμα ∆ασών, σε συνεργασία με τις Επαρχιακές ∆ιοικήσεις και 
το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. 

 Το Τμήμα ∆ασών συνεργάζεται επίσης με τις Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης για 
την πρόληψη και καταστολή των δασικών πυρκαγιών. Σημειώνεται ότι μέσω του 
Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 2004 - 2007 (Μέτρο 3.1), έχουν αγοραστεί 13 μικρά 
πυροσβεστικά οχήματα για χρήση από τις κοινότητες. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.954, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίας Κυριακού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 23 Μαρτίου 2010, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο 
πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με βάση τις Ευρωπαϊκές Οδηγίες αλλά και την Κυπριακή Νομοθεσία περί 
Σπόρων, όλοι οι προς σπορά σπόροι που κυκλοφορούν στην Κύπρο, θα πρέπει να 
είναι πιστοποιημένοι από την αρμόδια Αρχή της Κύπρου ή άλλης χώρας Μέλους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Μια από τις παραμέτρους που λαμβάνονται υπόψη κατά την πιστοποίηση των 
σπόρων, είναι και η βλαστική ικανότητα η οποία δεν πρέπει να είναι κάτω από 85%. 
∆ηλαδή στους 100 σπόρους που σπέρνονται, πρέπει να βλαστάνουν τουλάχιστον 85. 

 Με βάση τον έλεγχο που έγινε από την Αρμόδια Αρχή Πιστοποίησης του 
Τμήματος Γεωργίας, οι σπόροι κριθαριού που διέθεσε το Σποροπαραγωγικό Κέντρο 
κατά την τελευταία καλλιεργητική περίοδο, είχαν βλαστικότητα πάνω από 90%. 

 Όσον αφορά τις ποικιλίες σπόρων κριθαριού που φτάνουν στην Κύπρο από 
άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε αυτές γίνεται έλεγχος κατά πόσον φέρουν 
ετικέτα πιστοποίησης και εάν ναι, τότε μπορούν ελεύθερα να πωλούνται στην Κύπρο 
χωρίς κανένα περιορισμό. Η Κυπριακή ∆ημοκρατία μπορεί να ελέγχει τη βλαστική 
ικανότητα των σπόρων αυτών, μέχρι ποσοστού 20% της ποσότητας των σπόρων που 
έφτασαν στην Κύπρο. Έτσι κατά τους ελέγχους που έγιναν κατά την προηγηθείσα 
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καλλιεργητική περίοδο, όλες οι ποσότητες που ελέγχθηκαν βρέθηκαν να πληρούν το 
κριτήριο της ελάχιστης βλαστικότητας. 

 Ενόψει των όσων αναφέρονται πιο πάνω, δεν προκύπτουν λόγοι για τους 
οποίους η κυβέρνηση θα πρέπει να δώσει αποζημιώσεις στους γεωργούς, αφού βάσει 
των ελέγχων που έγιναν, οι σπόροι που παρέλαβαν από το Σποροπαραγωγικό 
Κέντρο είχαν την επιβαλλόμενη από τη νομοθεσία βλαστική ικανότητα. Εάν οι σπόροι 
που δεν είχαν την αναμενόμενη βλάστηση, πωλήθηκαν στους γεωργούς από ιδιώτες 
εμπόρους σπόρων, τότε, οι γεωργοί θα πρέπει να αποταθούν σε αυτούς. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς 
και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαΐου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.956, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.956 και ημερομηνία 
30/03/10 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, η οποία έχει υποβληθεί από τη βουλευτή 
της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κα Στέλλα Κυριακίδου και σας παραθέτω την 
πιο κάτω απάντηση: 

 Το αρμόδιο Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει ουσιαστικά συμπληρώσει τη 
μελέτη συμβατότητας της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα των 
Ατόμων με Αναπηρία του 2006 με το υφιστάμενο νομικό πλαίσιο της Κύπρου που αφορά 
τα άτομα με αναπηρίες. Σημειώνεται ότι, πολύ σύντομα θα υποβληθεί στη Νομική 
Υπηρεσία, για νομοτεχνικό έλεγχο, Κυρωτικό Νομοσχέδιο τόσο της Σύμβασης όσο και 
του Προαιρετικού Πρωτοκόλλου της, το οποίο μετά την έγκρισή του από το Υπουργικό 
Συμβούλιο θα κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαΐου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.962 και 

23.06.009.04.981, ημερομηνίας 18 και 23 Μαρτίου 2010, των βουλευτών                         
κ. Γιώργου Περδίκη και κ. Ανδρέα Κυπριανού, εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας και Λεμεσού, αντίστοιχα 

 «Αναφέρομαι στις πιο πάνω Ερωτήσεις των βουλευτών κ.κ. Γ. Περδίκη και Α. 
Κυπριανού και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(1) Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.962, ημερ. 18.3.2010: 

“Παρακαλώ τον αρμόδιο Υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γ ι α  τη συνολική δαπάνη που καταβλήθηκε τα τελευταία 
δέκα χρόνια στην κατάσβεση πυρκαγιών στην ύπαιθρο, ανά περίπτωση και 
ανά έτος”. 

Η Πυροσβεστική Υπηρεσία δεν έχει τηρήσει οποιαδήποτε στοιχεία για τη 
συνολική δαπάνη που καταβλήθηκε τα τελευταία χρόνια στην κατάσβεση 
πυρκαγιών στην ύπαιθρο. 

(2) Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.981, ημερ. 23.3.2010: 

“Παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τις δυνατότητες πυρόσβεσης και άλλης 
επέμβασης σωστικών συνεργείων σε παραδοσιακά αστικά κέντρα και 
ιστορικούς πυρήνες κοινοτήτων όπου τα δρομάκια είναι ιδιαίτερα στενά. 
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Παρακαλείται επίσης όπως μας ενημερώσει αν έχει μελετηθεί η δυνατότητα 
δημιουργίας σημείων νερού υπό πίεση στις πιο πάνω περιοχές που θα 
μπορούσε να χρησιμοποιήσουν οι ομάδες πυρόσβεσης ανά πάσα στιγμή”. 

(α)    Η Πυροσβεστική Υπηρεσία έχει αγοράσει μικρά πυροσβεστικά οχήματα, τα 
οποία μπορούν να κινηθούν μέσα σε παραδοσιακά αστικά κέντρα και 
δρομάκια κοινοτήτων και να επιχειρήσουν πυρόσβεση μέχρι 200 μέτρα από 
το όχημα. Επιπρόσθετα, έχει τη δυνατότητα να ανταποκριθεί με ένα 
αντλιοφόρο και ένα βυτιοφόρο όχημα που έχουν τη δυνατότητα να επιχειρούν 
μέχρι 400 μέτρα. 

(β)    Σε όλες τις πόλεις και χωριά υπάρχουν εγκατεστημένα υδροστόμια 
πυρόσβεσης από τα οποία μπορεί η Πυροσβεστική Υπηρεσία να πάρει νερό 
πέραν αυτού που μεταφέρεται με τα πυροσβεστικά οχήματα. 

(γ)    Σε χώρους αυξημένου κινδύνου έγινε εγκατάσταση στους κεντρικούς 
αγωγούς υδατοπρομήθειας υπέργειων στομίων λήψης νερού για σκοπούς 
πυρόσβεσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαΐου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.979, ημερομηνίας 23 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

«ΘΕΜΑ:  Εργοδότηση αδιόριστων εκπαιδευτικών στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ. 23.06.009.04.979 και με 
ημερομηνία 14 Απριλίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα πιο 
κάτω: 

α) Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού  δίνει προτεραιότητα στην εργοδότηση 
αδιόριστων εκπαιδευτικών στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης. 

β) ∆ιορισμένοι εκπαιδευτικοί εργοδοτούνται στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης 
λόγω εκπαιδευτικών αναγκών, όπως στις περιπτώσεις: 

(i) που μαθητές ζητούν να τους διδάξει συγκεκριμένος καθηγητής για τις 
Παγκύπριες εξετάσεις,  

(ii) που είναι δύσκολη η εξεύρεση αδιόριστων καθηγητών για εργοδότηση 
σε Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης της υπαίθρου,  

(iii) που είναι δύσκολη η εξεύρεση αδιόριστων καθηγητών για εργοδότηση, 
όπως για παράδειγμα στις ειδικότητες των Αγγλικών και των Ηλεκτρονικών 
Υπολογιστών. 

γ) Κατά τη φετινή σχολική χρονιά εργοδοτούνται αδιόριστοι καθηγητές, οι οποίοι 
καλύπτουν το 62% των ωρών διδασκαλίας. 

δ) Σκοπός του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού είναι να αυξηθεί το ποσοστό 
των αδιόριστων καθηγητών που εργοδοτούνται στα Κρατικά Ινστιτούτα 
Επιμόρφωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1052, 
ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ.φακ. Ερ.23.06.009.04.1052 ημερομ. 
28.4.2010 σχετικά με την πιο πάνω αναφερόμενη ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ ότι η αστυνομία εντόπισε τον ύποπτο, ο οποίος 
κατηγορήθηκε γραπτώς για αδικήματα που αφορούν τόσο τον περί Προστασίας και 
Ευημερίας των Ζώων Νόμο όσο και τον περί Βίας στα Γήπεδα Νόμο, ενώ το κουνέλι 
μεταφέρθηκε στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, για να διαπιστώσουν τα αίτια θανάτου του, 
έτσι ώστε να καταστεί δυνατή η συμπλήρωση του σχετικού φακέλου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1087, 

ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 
κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα, σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. φακ. 
23.06.009.04.1087 ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Είχε διαπιστωθεί πριν από πολλά έτη η ανάγκη για ανέγερση νέων κτιριακών 
εγκαταστάσεων της Μονάδας Αεροπορικών Επιχειρήσεων στον αερολιμένα Λάρνακας 
που να ανταποκρίνονται στις σύγχρονες ανάγκες της υπηρεσίας και προωθήθηκε η 
σχετική διαδικασία για υλοποίηση της προτεινόμενης ανάπτυξης. 

3. Ενόψει και της παραλαβής των δύο ελικοπτέρων που έχουν αγοραστεί από την 
Αστυνομία, η οποία αναμένεται περί το τέλος ∆εκεμβρίου του 2010 κρίθηκε ακόμη πιο 
επιτακτική η ανάγκη για την υλοποίηση του υπό αναφορά έργου για την ασφαλή 
στέγαση τους σε κατάλληλες συνθήκες. Ως εκ τούτου, με στόχο την επίσπευση της 
υλοποίησης των κτιριακών εγκαταστάσεων της Μονάδας Αεροπορικών Επιχειρήσεων 
στον αερολιμένα Λάρνακας προωθήθηκε η ανέγερση τους με ενιαία σύμβαση τύπου 
Μελέτη-Κατασκευή (Design & Build), η οποία έχει ήδη αρχίσει από τον Οκτώβριο του 
2009. Η αποπεράτωση του υπόστεγου του κτιρίου αναμένεται τον Φεβρουάριο του 
2011, όπου θα στεγαστούν τα δύο νέα ελικόπτερα. Η ολοκλήρωση του έργου 
αναμένεται τον Ιούνιο του 2011 με την αποπεράτωση σύγχρονων γραφειακών χώρων, 
έναντι εκτίμησης συνολικής δαπάνης €9.108.000 (συμπεριλαμβανομένου Φ.Π.Α.). 

4. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις κρίνετε 
αναγκαίες.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Έχουμε το θέμα «Η 
αυξανόμενη εγκληματική δραστηριότητα και η ανάγκη οργάνωσης άμυνας πολιτείας 
και κοινωνίας».  Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Γιαννάκη Ομήρου εκ μέρους του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ.  Να αρχίσουμε με τον πρώτο ομιλητή.  Θα 
παρακαλούσα όπως στο βήμα έρθει η συνάδελφος  κ. Στέλλα Κυριακίδου. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Τα πρόσφατα στοιχεία για την εγκληματικότητα που είδαν το φως της 
δημοσιότητας στη χώρα μας έχουν οδηγήσει σε διάφορες αναλύσεις, 
προβληματισμούς, σε συζητήσεις από τηλεοπτικές και ραδιοφωνικές εκπομπές.  Είναι 
το έγκλημα φαινόμενο της δικιάς μας εποχής;  Η αντιμετώπιση του εγκλήματος μπορεί 
να γίνει μόνο μέσα από την τιμωρία;  Η ποινή και ο βαθμός της έχουν οποιαδήποτε 
σημασία πέραν από την ανάγκη να υπάρχει η αναγκαία συνέπεια ή είναι απλώς μια 
τιμωρία για ένα έγκλημα που έχει ήδη γίνει στο παρελθόν;  Μήπως η ποινή μπορεί να 
λειτουργήσει όχι μόνο από εκφοβισμό και παραδειγματισμό, αλλά και ως πρόληψη 
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μέσω της μάθησης για το ίδιο το άτομο;  Υπάρχουν κάποιες άμυνες τελικά που μπορεί 
να αναπτύξει μια κοινωνία, ώστε να δημιουργήσει αντιστάσεις απέναντι στην 
εγκληματική συμπεριφορά;   

 Και επειδή η βία είναι σε μεγάλο βαθμό μια συμπεριφορά που μαθαίνουμε, ο 
κάθε ένας από εμάς, μπορούμε να δράσουμε προληπτικά.  Όλες οι πρόσφατες 
έρευνες οδηγούν στο συμπέρασμα ότι η παρουσία ενός μοναδικού παράγοντα ρίσκου 
δεν οδηγεί στη βίαιη ή παραβατική συμπεριφορά.  Είναι λοιπόν για μας σημαντικό να 
έχουμε μια σωστή επιστημονική κατανόηση του θέματος, το οποίο καλούμαστε 
σήμερα να διαπραγματευτούμε.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Οι παράγοντες ρίσκου επιστημονικά ορίζονται ως εκείνοι οι παράγοντες για 
τους οποίους υπάρχουν αντικειμενικές αποδείξεις ότι σχετίζονται με τη δημιουργία 
ενός οποιουδήποτε προβλήματος.  Οι προστατευτικοί παράγοντες είναι εκείνοι οι 
οποίοι μπορούν να ελαχιστοποιήσουν την παρουσίαση ενός προβλήματος.  Μεταξύ 
των δύο υπάρχει λοιπόν μια δυναμική σχέση ενός μοντέλου που στηρίζεται σε μια 
προοπτική δημόσιας υγείας για μείωση του ρίσκου και την πρόληψη.  ∆ηλαδή, αν 
προσπαθήσουμε να επιδράσουμε πάνω σε πολλούς παράγοντες ρίσκου ταυτόχρονα, 
ενισχύουμε την προστασία και πολλαπλασιάζουμε το αποτέλεσμα.   

 Αντί να βλέπουμε μόνο το άτομο που έχει αυξημένες πιθανότητες να 
συμπεριφερθεί βίαια, το μοντέλο της δημόσιας υγείας μελετά τη δυναμική σχέση του 
ατόμου με το περιβάλλον.  Υπάρχει μια πολυδιάστατη μελέτη της συμπεριφοράς, 
ώστε να μπορούμε να εντοπίσουμε πολλά σημεία παρέμβασης που επεκτείνονται 
πέρα από το ίδιο το άτομο.  Υπάρχει δηλαδή μια αμφίδρομη σχέση, που πρέπει να 
αξιολογείται κάθε φορά.  Αυτό το μοντέλο δημόσιας υγείας αναφέρεται σε ατομικούς 
παράγοντες, όπως είναι οι ψυχολογικές διαταραχές, σε οικονομικούς παράγοντες, 
όπως είναι η φτώχια, σε οικογενειακούς παράγοντες, όπως είναι η κακοποίηση, η 
παραμέληση, οι οικογενειακές συγκρούσεις, σε κοινωνικούς, όπως είναι τα ναρκωτικά, 
και σε περιβαλλοντικούς, όπως είναι η έκθεση από μέσα μαζικής ενημέρωσης σε 
σκηνές βίας στα πρότυπα.   

 Και, παρακαλώ, θα σταθώ ιδιαίτερα στα πρότυπα.  Από μια βίαιη ή εγκληματική 
συμπεριφορά εξυπακούεται ένας συνδυασμός παραγόντων ρίσκου σε σχέση με τα 
ατομικά χαρακτηριστικά του κάθε ατόμου.  Σε κάθε ένα από αυτά υπάρχουν και 
ανάλογοι προστατευτικοί παράγοντες.  Αυτό είναι αυτονόητο.  Για την αντιμετώπιση 
δηλαδή του παράγοντα ρίσκου για τα ναρκωτικά πρέπει να γίνει συντονισμένη δράση 
πρόληψης και θεραπείας.  Για την κακοποίηση πρέπει να υπάρχουν προγράμματα 
αντιμετώπισης βίας στην οικογένεια, αντιμετώπισης και θεραπείας του θύτη κ.ά.   

 Αυτό σημαίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το πιθανό ερώτημα που 
μπαίνει σήμερα στο Κεφάλαιο Τέταρτο ή τουλάχιστο το θέμα που έχουμε να 
συζητήσουμε μπορεί να απαντηθεί μόνο μέσα από συζητήσεις, οι οποίες θα δουν 
αναλυτικά όλους τους παράγοντες ρίσκου και προστασίας, τη συνέργειά τους, το τι 
κάνει το κράτος σε όλα τα επίπεδα, οι υπηρεσίες και τα προγράμματα, την ανάγκη να 
γίνουν προγράμματα σε επίπεδο τοπικής αυτοδιοίκησης.   

 Ακούσαμε όλοι πολλά γι’ αυτό το θέμα.  Συνήθως βέβαια ασχολούμαστε με το 
τι πρέπει να γίνει και τι δεν κάνουν οι άλλοι.  Να παρεμβαίνει ή όχι η αστυνομία;  Αν 
παρέμβει, κατηγορείται συχνά η ίδια για εξάσκηση βίας.  Αν δεν παρέμβει “σωστά”, 
κατηγορείται για ανεπάρκεια.  ∆ημιουργήσαμε τελικά από μόνοι μας μια σύγχυση σ’ 
ένα σώμα που καλείται να έχει έναν ξεκάθαρο ρόλο στις υποχρεώσεις και στις 
ευθύνες του.  Είναι γεγονός ότι παρατηρούμε μια γενική άνοδο της στάθμης της βίας 
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σε ολόκληρη την κοινωνία και σε όλες τις εκφάνσεις της, από τη μαθητική μέχρι την 
πολιτική βία, την αστυνομική βία.  Γιατί;   

 Υπάρχει δυστυχώς μια διάχυση της βίας σε ολόκληρο τον κοινωνικό ιστό.  Από 
πιθανές καταχρηστικές μεθόδους της αστυνομίας μέχρι τις σκληρές πρακτικές του 
οργανωμένου εγκλήματος.  Πιθανότατα αυτό που βλέπουμε είναι μια ατομική αλλαγή 
ηθών και αξιών με μια απαξίωση της αίσθησης της κοινότητας και της αλληλεγγύης.  
Εύκολο όμως είναι να ζητούμε τις ευθύνες.  Οι άμυνες της κοινωνίας όμως μας 
αφορούν όλους, δεν αφορούν τους άλλους έξω απ’ εδώ.   

 Και γνωρίζω ότι θα με θεωρήσετε ίσως γραφική και μονότονη, αλλά θα σταθώ 
σε έναν από τους παράγοντες του μοντέλου, που αφορά τόσο το ρίσκο όσο και την 
προστασία, τον περιβαλλοντικό άξονα και τα πρότυπα.  Πρότυπα είναι οι γονείς.  
Φωνάζουμε για προγράμματα σε σχολές γονέων,  προγράμματα στήριξης, 
παρέμβασης και θεραπείας.  Πρότυπα είναι οι εκπαιδευτικοί, οι αστυνομικοί, οι ήρωες, 
τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, οι αθλητές, οι τραγουδιστές, η όμορφη εικόνα, οι μάγκες 
και τόσες άλλες μονάδες.  Ζητούμε απ’ όλους να συμβάλουν θετικά, γιατί εδώ είναι 
ένα επίπεδο στο οποίο μπορούμε να παρέμβουμε.   

 Πρότυπα όμως, καλώς ή κακώς, είμαστε και εμείς και οποιοσδήποτε κατέχει 
ένα αξίωμα και εκπροσωπεί ένα θεσμό.  Καλά ή κακά πρότυπα.  Και ρωτώ:  Πώς 
μπορούμε να συζητούμε με έντονο τρόπο για την εγκληματικότητα και τους 
μηχανισμούς άμυνας της κοινωνίας, όταν εμείς, ως μέλη της κοινωνίας, συχνά πυκνά 
κάνουμε αυτό που ζητούμε από τους άλλους να μην κάνουν, παραβιάζουμε τις 
νομοθεσίες που εμείς οι ίδιοι ψηφίσαμε.  Ελπίζω βέβαια να μη διαλύουμε ξένες 
περιουσίες ή να ασκούμε βία στα παιδιά ή στους συντρόφους μας, αλλά, με όλη την 
ειλικρίνεια, δεν παρανομούμε όλοι, όταν ξεπερνούμε το όριο ταχύτητας ή όταν 
σταθμεύουμε παράνομα ή όταν καπνίζουμε σε χώρους όπου απαγορεύεται;  Ιδιαίτερα 
το τελευταίο που είναι και επίκαιρο και, ανεξάρτητα αν είναι υπερβολικά αυστηρή ή όχι 
η νομοθεσία, είναι νομοθεσία την οποία όλοι ψηφίσαμε, συνάδελφοι, σε αυτή τη 
Βουλή.  Είναι λοιπόν μαγκιά να την παραβιάζουμε;  Και, όταν μας βλέπουν οι άλλοι, 
ιδιαίτερα οι νέοι -και το παράδοξο είναι πως αυτοί συχνά τη σέβονται- πώς 
αναμένουμε να μας θεωρούν πρότυπα;  Θέλω να σας αναφέρω ότι σε διάφορους 
χώρους οι νέοι επανειλημμένως σέβονται τη νομοθεσία για το κάπνισμα, ενώ εμείς 
είμαστε υπεράνω!   

 Το μοντέλο λοιπόν της δημόσιας υγείας μιλά για δυναμική συνεργασία και 
αλληλοεπίδραση και γι’ αυτό, αν δεν αναλάβουμε ο καθένας τις ευθύνες μας στους 
ρόλους μας, στην καθημερινότητα και στη συμπεριφορά μας, να μην αναμένουμε ότι 
τα σχέδια δράσης θα περάσουν στη συνείδηση και στη συμπεριφορά των πολιτών.   

 Η εισήγηση είναι να δημιουργηθούν και σε επίπεδο τοπικής αυτοδιοίκησης 
τοπικά συμβούλια πρόληψης της παραβατικότητας.  Θεσμοί που θα αποφασίζονται 
στην τοπική αυτοδιοίκηση.  Θεσμοί η λειτουργία των οποίων θα γίνεται με απόφαση 
του δημάρχου και του προέδρου της κοινότητας και οι οποίοι θα καταφέρουν να 
φέρουν πιο κοντά την κοινωνία στη γειτονιά.  Θα μελετά τα τοπικά προβλήματα και θα 
μπορεί να κάνει παρεμβάσεις.  Τα γενικά μέτρα που χρησιμοποιούνται δεν μπορούν 
να περιλάβουν τις ιδιαιτερότητες που εμφανίζει κάθε τοπική περιφέρεια.   

 Ο φόβος που προκαλεί η μικρομεσαία εγκληματικότητα στις τοπικές κοινωνίες 
δε θεραπεύεται με καταστολή, στιγματισμό.  Προτείνεται λοιπόν να έχουμε μια νέα 
αντεγκληματική πολιτική με πρόληψη, κοινωνική αλληλεγγύη και κυρίως συμμετοχή 
του πολίτη.  Υπάρχουν πολλές δράσεις που μπορούμε να αναπτύξουμε και οφείλουμε 
να το κάνουμε, διότι αυτό το πρόβλημα μας αφορά όλους! 

 Σας ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τη συνάδελφο κ. Κυριακίδου. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο κ. Γιαννάκη Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το θέμα της εγκληματικότητας είναι δυστυχώς, τόσο στην Κύπρο όσο και στις 
υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ένα θέμα σταθερά επίκαιρο τις τελευταίες 
δεκαετίες.  Εφόσον λοιπόν το θέμα είναι σταθερά επίκαιρο, η οποιαδήποτε συζήτηση 
πάνω στο θέμα αυτό είναι χρήσιμη, εφόσον βέβαια αυτή συμβάλλει θετικά και 
ψύχραιμα στην αντικειμενική, κατά το δυνατό, ανάλυση της κατάστασης, συμβάλλει 
στην εξαγωγή σωστών συμπερασμάτων και προτείνει πρακτικές, εφαρμόσιμες λύσεις 
και μέτρα για αντιμετώπιση της κατάστασης. 

 Λυπούμαι να παρατηρήσω από την αρχή ότι οι προσεγγίσεις πλείστων από 
τους προηγούμενους εισηγητές -δεν εννοώ το συνάδελφο Αντρέα Κυπριανού, την 
ομιλία του οποίου διάβασα, και τη συνάδελφο Στέλλα Κυριακίδου, οι οποίοι έχουν 
συμβάλει θετικά, κατά την εισήγησή μου, στη συζήτηση του θέματος, αλλά 
αναφέρομαι στις υπόλοιπες ομιλίες, και εννοώ την ομιλία του προέδρου της Ε∆ΕΚ και 
του κ. Ιωνά Νικολάου- δεν έχουν συμβάλει, κατά τη δική μου εισήγηση, στην 
αντικειμενική εξέταση και στην αντιμετώπιση της κατάστασης.  Αντίθετα, υπήρξε 
πληθώρα υπερβολών, υπήρξε προσπάθεια να δημιουργηθεί η εικόνα και η εντύπωση 
ότι η κυπριακή κοινωνία έχει παραδοθεί και βρίσκεται ανυπεράσπιστη στα χέρια του 
υποκόσμου και των εγκληματιών, ότι στον αντίποδα του εγκλήματος η κυβέρνηση 
παρακολουθεί αδύναμη και άτολμη να παρέμβει αποτελεσματικά, ενώ η αστυνομία 
είναι ουσιαστικά εκτός μάχης, ανίκανη να αντιμετωπίσει το σοβαρό έγκλημα. 

 Ταυτόχρονα, η τεράστια προσπάθεια που καταβάλλεται από την κυβέρνηση 
της ∆ημοκρατίας, από την ηγεσία της αστυνομίας, από την ηγεσία των Κεντρικών 
Φυλακών, παραγνωρίζεται στις ομιλίες αυτές πλήρως και/ή αποσιωπάται. 

 Ο κ. Ομήρου είπε τα εξής: «[...] η αίσθηση των πολιτών είναι ότι είμαστε κράτος 
και κοινωνία υπό πολιορκία και αιχμαλωσία κυκλωμάτων του εγκλήματος και του 
υποκόσμου [...]».  Επανέλαβε στο ίδιο μήκος κύματος ο αντιπρόεδρος του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Ιωνάς Νικολάου με τα ακόλουθα: «[...] ο φόβος φωλιάζει 
στις ψυχές των ανθρώπων και ταυτόχρονα εξαιτίας αυτού τίθενται σε αμφισβήτηση τα 
δικαιώματα και οι ελευθερίες των πολιτών [...]». 

 Έχουμε την εντύπωση ότι αυτή η εικόνα που επιχειρήθηκε να παρουσιαστεί 
είναι άδικη και μηδενιστική, είναι παραπλανητική και μονόπλευρη, τείνει να 
εξυπηρετήσει περισσότερο τις επικοινωνιακές ανάγκες των κομμάτων της 
αντιπολίτευσης -κύρια του ∆ΗΣΥ και της Ε∆ΕΚ- παρά να εξυπηρετήσει έναν υγιή, 
αντικειμενικό δημόσιο διάλογο, με ξεκάθαρο στόχο τη βελτίωση της κατάστασης.  

 Η κριτική και οι απόψεις πηγάζουν και αποτελούν συνέχεια μιας πρωτόγνωρης, 
μιας λυσσαλέας επίθεσης που επιχειρείται εφ’ όλου του μετώπου ενάντια στον 
εκλελεγμένο Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, την κυβέρνησή του και το ΑΚΕΛ, τόσο από το 
∆ΗΣΥ, αλλά και από το μέχρι πρότινος συγκυβερνών κόμμα της Ε∆ΕΚ.  Μια επίθεση 
που μηδενίζει τα πάντα, μια στείρα κριτική που σημειώνεται αρνητικά από τους 
πολίτες και δηλητηριάζει καθημερινά το πολιτικό σκηνικό στη χώρα μας. 
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 Οι πιο πάνω διαπιστώσεις και θέσεις μας, η κριτική μας όσον αφορά τις ομιλίες 
και θέσεις των κ. Ομήρου και Νικολάου θα τεκμηριωθούν στη συνέχεια, στη βάση 
πολύ συγκεκριμένης επιχειρηματολογίας, παραδειγμάτων, στοιχείων και γεγονότων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αναντίλεκτα, η κατάσταση όσον αφορά το έγκλημα είναι σοβαρή και ως τέτοια 
αντιμετωπίζεται από την κυβέρνηση.  Είναι επίσης γεγονός ότι ο κυπριακός λαός 
ανησυχεί.  Είναι ένα όμως να λέεις ότι ο κυπριακός λαός ανησυχεί και είναι άλλο να 
λέεις ότι ο φόβος φωλιάζει στις καρδιές των ανθρώπων, ότι απειλούνται τα 
δημοκρατικά δικαιώματα και οι ελευθερίες των πολιτών και ότι η πολιτεία έχει 
παραδοθεί ανυπεράσπιστη στους εγκληματίες.  Ούτε πρόκειται από την πλευρά του 
ΑΚΕΛ να γίνει προσπάθεια υποτίμησης ή απόκρυψης των κινδύνων και της αρνητικής 
εικόνας που δημιουργείται από το έγκλημα για σκοπούς μικροπολιτικούς.   

 Εμείς στο ΑΚΕΛ έχουμε την άποψη ότι όση ζημιά κάνει η υπερβολή στην 
εκτίμηση της κατάστασης και ο μηδενισμός του έργου του κράτους και της αστυνομίας 
άλλη τόση ζημιά κάνει η απόκρυψη του εγκλήματος και η προσπάθεια μείωσης των 
αρνητικών επιπτώσεων από αυτό.  Μόνο μια ορθή οδός υπάρχει, για να καταλήξουμε 
σε σωστά συμπεράσματα, πάνω στα οποία θα κτιστεί μια αποτελεσματική στρατηγική 
για αντιμετώπιση και τιθάσευση του εγκλήματος και των εγκληματιών.  Είναι η κατά το 
δυνατό εκτίμηση τόσο της κατάστασης όσον αφορά το έγκλημα όσο και της 
αντικειμενικής εκτίμησης της αντιεγκληματικής πολιτικής του κράτους, όπως αυτή 
εφαρμόζεται από την αστυνομία, τις Φυλακές, το δικαστικό σύστημα της χώρας και 
από κάθε άλλο βραχίονα εξουσίας που έχει αρμοδιότητα για τα ζητήματα αυτά. 

 Το σοβαρό έγκλημα στις μέρες μας.  Μιλώντας για το σοβαρό έγκλημα στη 
χώρα μας και χωρίς να υποτιμούμε καθόλου τα υπόλοιπα είδη εγκλήματος, κρίνουμε 
αναγκαίο να κάνουμε ειδική αναφορά στα ναρκωτικά και στα εγκλήματα που έχουν 
σχέση με το διαδίκτυο. 

 Θα αποφύγω, κύριε Πρόεδρε...  Είναι στην ομιλία μου η ανάλυση αυτών των 
θεμάτων.  Έχω επιλέξει τα ναρκωτικά, γιατί θεωρώ ότι είναι μια μάστιγα που βασανίζει 
ευρύτερα την κοινωνία.  Έχω επιλέξει να αναλύσω τα θέματα που σχετίζονται με το 
διαδίκτυο, όπως είναι η παιδική πορνογραφία, όπως είναι ο ηλεκτρονικός τζόγος, τα 
“online casino”, γιατί δυστυχώς είναι καινούρια φρούτα για την κυπριακή κοινωνία, για 
τα οποία ο κόσμος δε γνωρίζει.  Όμως, τονίζω, είναι στην ομιλία μου, ότι δε θα τα 
αναλύσω, δε θα διαβάσω την ομιλία στο σημείο αυτό, για να κερδηθεί χρόνος. 

 Μιλώντας για τα ναρκωτικά, κύριε Πρόεδρε, είναι η εκτίμησή μας ότι τα 
ναρκωτικά ουσιαστικά αποτελούν τη γενεσιουργό αιτία μιας σειράς άλλων εγκλημάτων.  
Το πρόβλημα των ναρκωτικών και της εξάρτησης, οι απελπισμένες προσπάθειες των 
χρηστών για εξεύρεση χρημάτων, ώστε να διασφαλίσουν τη δόση τους από τους 
εμπόρους του θανάτου, αποτελούν τη γενεσιουργό αιτία πολλών άλλων εγκληματικών 
ενεργειών, όπως της βίας στην οικογένεια, των κλοπών, των διαρρήξεων, των 
ληστειών, των απατών, της καταφυγής στην πορνεία ή της εκπόρνευσης γυναικών με 
σκοπό την εξασφάλιση της δόσης. 

 Μιλώντας, περαιτέρω, για άλλες μορφές του σοβαρού εγκλήματος αξίζει κανείς 
να αναφερθεί στις δολοφονίες, στην πορνεία, στην πώληση προστασίας, στην 
τοκογλυφία, στην είσπραξη χρημάτων με εκβιασμούς και άλλα εγκλήματα. 

 Τέτοια είναι λοιπόν η κατάσταση για το έγκλημα, κύριοι συνάδελφοι.  Μήπως 
όμως αυτή η κατάσταση γεννήθηκε και θέριεψε με την ανάληψη της εξουσίας από την 
παρούσα κυβέρνηση;  Αυτή η κυβέρνηση παρακολουθεί μήπως ανίκανη να 
αντιδράσει;  Είναι η κατάσταση σήμερα χειρότερη από αυτή που υπήρχε πριν από 
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δεκαπέντε, πριν από δέκα ή πριν από πέντε χρόνια;  Αυτή η κυβέρνηση, σε σχέση με 
τις προηγούμενες κυβερνήσεις, κάνει τα ίδια, κάνει λιγότερα ή κάνει περισσότερα, για 
να αντιμετωπίσει το έγκλημα και τους εγκληματίες;  Είναι πράγματι ανοδική η τάση του 
σοβαρού εγκλήματος στην Κύπρο όπως ισχυρίζεται -λανθασμένα και παραπλανητικά, 
κατά την εισήγησή μας- ο κ. Ιωνάς Νικολάου σε αντίθεση με τις χώρες της Ευρώπης, 
όπου η τάση, όπως λέει, είναι καθοδική;  Ο λαός σήμερα φοβάται λιγότερο ή 
περισσότερο από ό,τι πριν από δεκαπέντε ή πριν από δέκα ή πριν από πέντε χρόνια;  
Υπάρχει πράγματι τάση επιβολής ολοκληρωτικών καταστάσεων και περιορισμού της 
δημοκρατίας, γιατί διώκονται όσοι εξυβρίζουν τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και 
ερευνώνται υποθέσεις παρακίνησης προσώπων για τη δολοφονία συγκεκριμένου 
δημοσιογράφου;   

 Σε αυτά τα ολίγα ερωτήματα θα προσπαθήσουμε σύντομα να απαντήσουμε και 
να θέσουμε το στίγμα του δικού μας κόμματος κατά τρόπο τεκμηριωμένο, 
αναμένοντας ανάλογα τεκμηριωμένες απαντήσεις και τοποθετήσεις. 

 ∆υστυχώς, για την κυπριακή κοινωνία, κύριοι συνάδελφοι, το σοβαρό έγκλημα 
ούτε γεννήθηκε ούτε θέριεψε επί των ημερών της διακυβέρνησης του ∆ημήτρη 
Χριστόφια.  Λέω δυστυχώς, γιατί, αν όντως ήταν έτσι, θα ήταν πολύ πιο εύκολο να το 
εντοπίσουμε και να το ξεριζώσουμε.  ∆υστυχώς, την τελευταία εικοσαετία ο 
υπόκοσμος απόκτησε τουλάχιστον οργανωτική δομή, απόκτησε μεγάλη οικονομική 
ισχύ, εξοπλίστηκε τεχνολογικά και έγινε αδίστακτος όσον αφορά τις μεθόδους.  Στα 
χρόνια αυτά το έγκλημα από περιστασιακό έγινε οργανωμένο και συστηματικό, 
άπλωσε ρίζες και κλώνους βαθιά μέσα στην κυπριακή κοινωνία.  

 Όταν πριν από δεκατρία χρόνια το ΑΚΕΛ, από αυτό το βήμα, διά των 
βουλευτών του έκρουε τον κίνδυνο για τα ναρκωτικά, υπήρξε από πλευράς της 
κυβέρνησης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού το αμίμητο «για όνομα του Θεού, σιωπάτε, 
γιατί προσβάλλετε τα μωρά μας»!  Ώσπου μετά από μερικούς μήνες βγήκαν όλοι από 
το λήθαργο και έγινε η μεγάλη παραδοχή ότι δυστυχώς τα ναρκωτικά, χωρίς να το 
αντιληφθούν οι κυβερνώντες, χωρίς να το πάρουν είδηση τα σώματα ασφαλείας, είχαν 
μπει στα σπίτια, είχαν μπει στα στρατόπεδα, είχαν μπει στα σχολεία μας! 

 Όσον αφορά την τάση του σοβαρού εγκλήματος στην Κύπρο, δυστυχώς είμαι 
υποχρεωμένος με στοιχεία να διαψεύσω αυτούς που ισχυρίζονται ότι στην Κύπρο η 
τάση σήμερα είναι ανοδική.   

 Σύμφωνα λοιπόν με επιστημονικά και πλήρως μετρήσιμα κριτήρια, η τάση του 
σοβαρού εγκλήματος στην Κύπρο είναι σταθερά ελαφρά καθοδική τα τελευταία δύο 
χρόνια.  Και θα σας παραπέμψω, συνάδελφοι, στην ανάλυση από το Γραφείο 
Ανάλυσης Εγκλήματος του Αρχηγείου Αστυνομίας -αντίγραφο της οποίας έχω 
φροντίσει να φέρω για όλους- όπου οι ίδιοι άνθρωποι, με βάση τα ίδια κριτήρια, για 
χρόνια κάνουν μετρήσεις και έχουν αποτελέσματα.  Τι λένε λοιπόν οι αναλύσεις τους;  
Σε αντίθεση με αυτό που επιχειρείται από μερίδα πολιτικών κομμάτων και μερίδα 
πολιτικών, οι οποίοι περίπου παρουσιάζουν την κατάσταση ότι η Κύπρος περνά 
πρωτόγνωρα φαινόμενα στο θέμα του εγκλήματος, τα στοιχεία λένε τα εξής:  «Τα 
τελευταία επτά χρόνια, από το 2003 μέχρι το 2009, το έγκλημα στην Κύπρο κυμαίνεται 
μεταξύ 7 000 και 8 000 υποθέσεις σοβαρού εγκλήματος το χρόνο.  Ο μέσος όρος για 
τα έτη αυτά είναι  7 426 υποθέσεις.».  

 Όπως φαίνεται από τους πίνακες της ίδιας ανάλυσης, ο πληθυσμός της 
Κύπρου κάθε χρόνο μεγαλώνει σταθερά.  Το 2003 ήταν 715 137 πρόσωπα, το 2009 
ήταν 804 573 πρόσωπα, δηλαδή υπήρξε μια αύξηση της τάξης περίπου των 90 000 
ατόμων.  Ο αριθμός σοβαρών υποθέσεων, που καταγράφονται με τα ίδια κριτήρια, το 
2003 ήταν 7 256, το 2004 ήταν 7 615, το 2005 ήταν 7 212, το 2006 ανέβηκε στις 7 823, 
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ενώ το 2008 έπεσε στις 7 328 και το 2009 μειώθηκε περαιτέρω στις 7 094.  Μιλούμε 
λοιπόν για το 2008 και το 2009 που υπάρχουν τα στοιχεία, αλλά και για το 2010 
φαίνεται ότι η τάση είναι ελαφρώς καθοδική για το σοβαρό έγκλημα. 

 Ούτε ισχύει αυτό που ισχυρίστηκε ο κ. Ιωνάς Νικολάου, ότι σύμφωνα με 
στοιχεία της EUROSTAT η τάση του εγκλήματος στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι 
πτωτική.  ∆εν είναι αλήθεια.  Απλώς, για παράδειγμα, θα σας δώσω τους αντίστοιχους 
αριθμούς για μερικές από τις ευρωπαϊκές χώρες που μπορούμε να συγκριθούμε.   

 Ενώ στην Κύπρο είναι 7 000 και 8 000 εγκλήματα το χρόνο ανά 100 000 
κατοίκους, η αναλογία σε μερικές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι η ακόλουθη:  
Στη Γαλλία η αναλογία ανά 100 000 κατοίκους είναι 5 607 σοβαρά εγκλήματα, στην 
Πολωνία είναι 2 961, στη Μάλτα είναι 2 890, ενώ στην Κύπρο ο μέσος όρος του 
εγκλήματος ανά 100 000 κατοίκους είναι 873 σοβαρά εγκλήματα το χρόνο. Οπόταν, τα 
στοιχεία που έχουν δοθεί, «έτσι απλώς τα έχουμε πει, χωρίς να δώσουμε αριθμούς», 
είναι τουλάχιστο παραπλανητικά. Και θα πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι εμείς δεν 
επαναπαυόμαστε από αυτά τα στοιχεία, γιατί στόχος είναι η περαιτέρω μείωση του 
εγκλήματος.   

 Νομίζω, κύριοι συνάδελφοι, ότι μετά την κατάθεση και την ανάλυση των 
στοιχείων αυτών είτε πρέπει τα στοιχεία αυτά να αντικρουστούν κατάλληλα είτε πρέπει 
κάποιοι να βρουν τη δύναμη και να απολογηθούν ή τουλάχιστο να ανασκευάσουν τις 
τοποθετήσεις και απόψεις τους και να σταματήσουν να παρουσιάζουν την εικόνα ότι 
αυτή η κυβέρνηση μετέτρεψε τον τόπο σε ένα βασίλειο του εγκλήματος. 

 Όσον αφορά την έγνοια, τη δικαιολογημένη αγωνία του κόσμου για τα ζητήματα 
του εγκλήματος, θέλω να πω τα εξής:  Οι εγκληματικές ενέργειες, ιδιαίτερα η αφαίρεση 
ανθρώπινων ζωών ως αποτέλεσμα εγκληματικών και αποτρόπαιων πράξεων, πάντα 
προκαλούσαν και θα προκαλούν πάντα στην ανθρώπινη φύση και στους πολίτες 
απέχθεια, συγκλονισμό, ανησυχία και αγωνία. 

 Αντίθετα, εγκλήματα που διαπράχθηκαν και πέρασαν στην ιστορία και που 
είναι πλέον στο μακρύτερο παρελθόν σβήνονται σταθερά από τη μνήμη των 
ανθρώπων.  ∆εν προκαλούν πλέον στους πολίτες εκείνο το δέος, την αγωνία, ούτε το 
συγκλονισμό ή το φόβο.  Μεγάλο μέρος του πληθυσμού μάλιστα ούτε καν θυμάται 
εκείνα τα εγκλήματα.  Γι’ αυτό το λόγο, παρά τη μείωση του αριθμού των εγκλημάτων, 
τη σταθερή και ελαφριά, εντούτοις, δεν παύει ο κόσμος να αγωνιά, γιατί υπάρχει και 
δρα στην Κύπρο και το οργανωμένο και το τυχαίο έγκλημα.   

 Η ανάγκη όμως να βάλουμε ένα μέτρο, η ανάγκη να βάλουμε ένα μπούσουλα, 
η ανάγκη σύγκρισης καταστάσεων και γεγονότων με αναγκάζουν να πάω μερικά μόνο 
χρόνια πίσω και να σας υπενθυμίσω πολύ λίγα πράγματα, που πολλοί από εσάς 
ενδεχόμενα να έχετε ξεχάσει ή ενδεχόμενα να έχουν ξεθωριάσει στη μνήμη σας.  Θα 
στραφώ πίσω, για να πω πράγματα που έγιναν τότε, απλώς, για να τεκμηριώσω τη 
θέση ότι υπήρξαν πολύ χειρότερες εποχές από αυτή που περνούμε, όσον αφορά την 
εγκληματικότητα και όσον αφορά την κυβερνητική πολιτική για απόκρουση των 
κινδύνων από την εγκληματικότητα.  

 Κύριοι συνάδελφοι, θυμάστε τον πόλεμο φατριών που έγινε τη δεκαετία του ’90 
επί των κυβερνήσεων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και είχε ως αποτέλεσμα δεκάδες 
νεκρούς και που έκανε την Κύπρο να μοιάζει με Σικελία;  Θυμάστε, την ίδια περίοδο, 
τις καθενυκτικές εκρήξεις και τις κακόβουλες πυρκαγιές;  Θυμάστε τα παράπλευρα 
θύματα εκείνης της εποχής;  Την ανατίναξη του αυτοκινήτου του δικαστή Μαυρονικόλα 
και το σοβαρότατο τραυματισμό του ιδίου και των παιδιών του;  Θυμάστε μια μικρή 
κοπελίτσα που την έλεγαν Στάλω η οποία κατακρεουργήθηκε μετά από ομαδικό 
βιασμό και βάναυση σεξουαλική κακοποίηση, η δολοφονία της οποίας μέχρι σήμερα 
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στοιχειώνει ανεξιχνίαστη, ενώ η αστυνομία της εποχής εκείνης απέφυγε ουσιαστικά 
από φόβο να ανακρίνει τους βασικούς υπόπτους της αποτρόπαιας εκείνης πράξης;  
Θυμάστε τη δολοφονία του διευθυντή της Υπηρεσίας Θήρας Σάββα Σάββα από 
εγκληματικά στοιχεία για τον απλούστατο λόγο, όπως και του δικαστή, ότι αυτοί οι 
άνθρωποι έκαμναν τη δουλειά την οποία τους έταξε η Κυπριακή ∆ημοκρατία;  
Θυμάστε το γεγονός ότι ο αείμνηστος Σάββας Σάββα, ένας ευσυνείδητος κρατικός 
αξιωματούχος, πριν τη δολοφονία του ζητούσε για βδομάδες επίμονα αστυνομική 
προστασία και το αίτημά του απορρίφθηκε την ίδια στιγμή που οι άντρες της 
Μηχανοκίνητης Μονάδας Άμεσης ∆ράσης, με εντολή της τότε κυβέρνησης του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, παρείχαν προστασία στους ανθρώπους του 
οργανωμένου εγκλήματος;   

 Αυτό και αν ήταν εξευτελισμός του κυπριακού κράτους και της κυπριακής 
αστυνομίας!  Να προστατεύει τους ανθρώπους του υποκόσμου με επίσημη 
κυβερνητική απόφαση, την ίδια στιγμή που οι προστατευόμενοι εξευτέλιζαν 
καθημερινά με τον πιο χυδαίο τρόπο τους αστυνομικούς φρουρούς τους, την ίδια 
μάλιστα περίοδο που αρνείτο η ίδια η κυβέρνηση να παράσχει προστασία σε έναν 
ευσυνείδητο, σε έναν εξέχοντα διευθυντή της Υπηρεσίας Θήρας, ο οποίος στη 
συνέχεια δολοφονήθηκε με τρόπο φρικτό από εγκληματικά στοιχεία που το ίδιο το 
κράτος προστάτευε.  Αυτό και αν είναι παραλογισμός!  Αυτό και αν ήταν παράδοση 
και υποταγή του κράτους στο οργανωμένο έγκλημα και στις φατρίες του υποκόσμου, 
όταν κάποιοι δήλωναν ότι «δε μας κτυπούν, γιατί εμείς τους εκλέξαμε».   

 Από τις εννιά άγριες δολοφονίες του 1995, κύριοι συνάδελφοι, θυμάστε πόσες 
εξιχνιάσθηκαν;  Καμία!  Εννιά δολοφονίες, καμία εξιχνίαση!  Υπήρξαν λοιπόν, κυρίες 
και κύριοι συνάδελφοι, εποχές πραγματικά τρομακτικές για τον κυπριακό λαό, εποχές 
που εκατοντάδες πολίτες, πριν μπουν στο αυτοκίνητό τους, για να πάνε στη δουλειά 
τους, κοίταζαν το πρωί προσεκτικά κάτω από το αυτοκίνητο, για να δουν αν ήταν η 
δική τους σειρά να ανατιναχτούν.   

 Κάνοντας μικρή μόνο αναφορά στα γεγονότα της δεκαετίας του 1990, δεν 
υπονοούμε ποσώς ότι η κατάσταση σήμερα είναι είτε απλή είτε ανεκτή ή ότι μπορούμε 
να επαναπαυτούμε.  Αντίθετα, για μας η κατάσταση είναι σοβαρή, είναι όμως 
ταυτόχρονα και ελεγχόμενη.  Οι προσπάθειες να κατατρομοκρατήσουμε τον κόσμο με 
δημοσιογραφικές διασκέψεις, με επιστολές, με καθημερινές ανακοινώσεις νομίζω ότι 
δεν έχουν θέση στην κατάσταση πραγμάτων που αντιμετωπίζει σήμερα η κυπριακή 
κοινωνία όσον αφορά την εγκληματικότητα.   

 Η κυβέρνηση της ∆ημοκρατίας, στοχευμένα και μεθοδικά, προγραμματισμένα 
και χωρίς τυμπανοκρουσίες, με συνέπεια και επιμονή, εργάζεται μαζί με την καινούρια 
διεύθυνση των Κεντρικών Φυλακών και την ηγεσία της Αστυνομικής ∆ύναμης Κύπρου 
και δημιουργεί σταθερά τις προϋποθέσεις για επικράτηση και υπερίσχυση του 
κράτους και της νομιμότητας έναντι του υποκόσμου και της παρανομίας.  Μετά από 
τουλάχιστον είκοσι χρόνια αναρχίας στο χώρο των Φυλακών, αναρχίας και ανομίας, 
που τις μετέτρεψε σε “πανεπιστήμιο” της εγκληματικότητας, αυτή η κυβέρνηση βάζει 
τάξη στις Φυλακές.   

 Για είκοσι χρόνια στις Φυλακές οι διαφορές μεταξύ διεύθυνσης και καταδίκων 
λύνονταν…  Ξέρετε πώς;  Με συμφωνίες.  Έκαμναν συμφωνίες.  Συμβιβαζόταν το 
νόμιμο κράτος με τους έγκλειστους κατάδικους.  Για μεγάλες περιόδους ήταν θέμα 
συζήτησης ποιοι στην πραγματικότητα διοικούσαν τις Φυλακές, κατά πόσο τις 
διοικούσαν οι δεσμοφύλακες ή οι κρατούμενοι.  Ιδιαίτερα οι βαρυποινίτες απαιτούσαν 
και απέκτησαν προνόμια και δικαιώματα που έφθαναν μέχρι τη μετατροπή άλλων 
καταδίκων, ακόμα και δεσμοφυλάκων, σε μάγειρες και υπηρέτες τους, ακόμα και σε 
γκόμενές τους!  Αυτή ήταν η κατάσταση, κύριοι συνάδελφοι, που για είκοσι χρόνια 
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βασίλευε μέσα στις Κεντρικές Φυλακές και την οποία κατάσταση γνώριζαν και 
γνωρίζουν όλοι.   

 Αυτή τη στιγμή ενισχυμένη η διεύθυνση των Κεντρικών Φυλακών, με πλήρη 
στήριξη από την πλευρά του κράτους, βάζει αργά, επώδυνα πολλές φορές, τάξη στο 
σωφρονιστικό ίδρυμα.  Η παρούσα κυβέρνηση μελετά πολύ σοβαρά το θέμα της 
ανέγερσης νέων Φυλακών, ώστε κτιριακά να τεθούν οι προϋποθέσεις για οριστική 
αντιμετώπιση των προβλημάτων των Φυλακών.   

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Το πρόβλημα του υπερπληθυσμού των Φυλακών δεν είναι ούτε σημερινό ούτε 
χθεσινό ούτε προχθεσινό· υπάρχει από την εποχή της διακυβέρνησης του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Υπάρχει η Έκθεση Ρόπλες, η οποία μιλά με τρόπο 
ξεκάθαρο για τα προβλήματα του υπερπληθυσμού.  Αλήθεια, κύριοι συνάδελφοι, πού 
ήσαστε τόσα χρόνια να διεκδικήσετε και να λύσετε αυτό το πρόβλημα, όταν σήμερα ο 
αντιπρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ουσιαστικά ζητά να κτίσουμε φυλακές 
σε μια νύχτα και να λύσουμε το πρόβλημα;  Πού είναι η συνέπεια στα λόγια και στις 
απαιτήσεις και πού η  συνέπεια που πρέπει να επιδεικνύεται στην πράξη;   

 Όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα προβλήματα των Φυλακών ένα-ένα 
μπαίνουν σε τάξη και συνολικά η κατάσταση τίθεται υπό έλεγχο.  Αυτή η κυβέρνηση 
τροχιοδρομεί προς λύση και το πρόβλημα των κτιριακών εγκαταστάσεων των 
Φυλακών.  Αντιλαμβάνεστε όμως ότι αυτό το πρόβλημα δε θα το λύσουμε ούτε σε μία 
νύχτα ούτε σε ένα χρόνο.  Κάποιοι, αντί να δουν και να επαινέσουν αυτές τις 
προσπάθειες της διεύθυνσης των Φυλακών και της κυβέρνησης, έμειναν μόνο να 
θυμούνται και να επαναλαμβάνουν κάθε βράδυ από την τηλεόραση:  «Ο Κίτας 
εξευτέλισε το κράτος».  Αρνούνται να δουν την πραγματικότητα όπως είναι ή, 
χειρότερα, αν και γνωρίζουν την πραγματικότητα, την αποκρύβουν.  Η υπόθεση 
δραπέτευσης του Κίτα εξέφρασε με τον πιο έντονο τρόπο τη σήψη και τη διαφθορά, 
την ανομία που βασίλευε για δεκαετίες στο χώρο των Κεντρικών Φυλακών και την 
οποία κληρονόμησε αυτή η κυβέρνηση.  Κάποιοι, αντί να δουν και να επαινέσουν 
αυτές τις προσπάθειες της διεύθυνσης των Φυλακών και της κυβέρνησης, έμειναν 
μόνο στη στείρα κριτική.  Ταυτόχρονα όμως εμείς θέλουμε να υποδείξουμε ότι η 
απόδραση του Κίτα σηματοδότησε και την αρχή του τέλους της απαράδεκτης 
κατάστασης που επικρατούσε στις Φυλακές.  Σηματοδότησε την οργανωμένη 
προσπάθεια της κυβέρνησης Χριστόφια για επιβολή πλήρους ελέγχου και τάξης στο 
σωφρονιστικό ίδρυμα.   

 Θέλουμε να επισημάνουμε ότι το καθήκον αυτό δεν είναι ούτε απλό ούτε 
εύκολο ούτε υπάρχει μαγικό ραβδί που, από τη μία ημέρα στην άλλη, θα λύσει τα 
προβλήματα που συσσωρεύτηκαν για δεκαετίες στο χώρο των Κεντρικών Φυλακών.  
Είναι μια επικίνδυνη και επίπονη διαδικασία, η οποία όμως είναι “καταδικασμένη” να 
ολοκληρωθεί με επιτυχία και να φέρει τα προσδοκώμενα αποτελέσματα, γιατί αυτή τη 
φορά συνυπάρχουν τρεις σημαντικοί παράγοντες:  Πρώτον, η κυβέρνηση και ιδιαίτερα 
ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως ασχολούνται νυχθημερόν με το 
ζήτημα αυτό, δεύτερον, υπάρχει η απαραίτητη πολιτική βούληση και 
αποφασιστικότητα για επιβολή του νόμου και της τάξης και για επιβολή αυστηρής 
πειθαρχίας στις Φυλακές, τρίτον, επικεφαλής της διεύθυνσης των Φυλακών 
βρίσκονται αυτή τη στιγμή άνθρωποι με εντιμότητα, με όραμα και μέθοδο, 
αποφασισμένοι και ικανοί να φέρουν την αποστολή τους εις πέρας.   

 Θα πρέπει να σας πω, κύριοι συνάδελφοι -πολλοί από εσάς το γνωρίζετε- ότι 
υπήρξαν έντονες πληροφορίες για απόπειρες του υποκόσμου να ξεπαστρέψει τους 
ανθρώπους που βρίσκονται σήμερα επικεφαλής των Φυλακών και είναι οι 



 

 40

στοχευμένες και επιτυχημένες ενέργειες της αστυνομίας που απέτρεψαν ενδεχόμενα 
τη φυσική τους εξόντωση.  Είναι γι’ αυτό που λέμε ότι δεν είναι εύκολο να πάρεις 
προνόμια από τους κατάδικους που τους τα έδωσες εδώ και είκοσι χρόνια.  Αυτή η 
διαδικασία δεν είναι ούτε απλή ούτε ακίνδυνη.   

 Όσον αφορά τις Κεντρικές Φυλακές, έχουν ληφθεί πολλά και σοβαρότατα μέτρα, 
τα οποία δε θεωρώ αναγκαίο να αναφέρω ξανά σε αυτή την ομιλία.  Οι αλλαγές όμως 
στις Φυλακές, η καλυτέρευση της κατάστασης είναι ήδη αξιοσημείωτη και ορατή.  Θα 
σας υπενθυμίσω:  Εδώ και ένα χρόνο, αγαπητοί φίλοι, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
έχει διοργανώσει τουλάχιστον τριάντα δημοσιογραφικές διασκέψεις, είτε οργανωμένα 
ως κόμμα είτε διάφοροι βουλευτές του, και διατραγωδούσε την κατάσταση στις 
Κεντρικές Φυλακές.  Έχουν βγει δεκάδες, αν όχι εκατοντάδες, ανακοινώσεις.  Έγιναν 
από διάφορες πλευρές της Βουλής εξοντωτικές επιθέσεις εναντίον ποιου, σας 
παρακαλώ;  Εναντίον του κ. Γιώργου Τρυφωνίδη, ο οποίος με ρίσκο του εαυτού του 
και της οικογένειάς του ανέλαβε να καθαρίσει το στάβλο του Αυγείου.  Ζητώντας τι 
από αυτό τον άνθρωπο;  Λέγοντάς του τι;  Ότι «σε καταδικάζουμε και ζητούμε την 
παραίτησή σου, γιατί έβαλες τις πλάτες σου και το στήθος σου μπροστά στον 
κίνδυνο».   

 Μετά από τα πιο πάνω διερωτώμαι πραγματικά κατά πόσο όλα αυτά στόχευαν 
τελικά να βοηθήσουν στην επίλυση των προβλημάτων των Φυλακών ή κατά πόσο 
στόχευαν και στοχεύουν στη δημιουργία μιας εικόνας χάους και διάλυσης, εικόνας 
ασφαλώς που θα εξυπηρετούσε τον πόλεμο φθοράς ενάντια στην κυβέρνηση και τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, αλλά δε βοηθούσε και δε βοηθά ποσώς στην 
αντιμετώπιση του προβλήματος ασφάλειας των Φυλακών.   

 Εγώ σας ρωτώ, συνάδελφοι:  Όταν κάθε νύχτα οι ίδιοι οι βουλευτές βγαίνουν 
από την τηλεόραση και διατραγωδούν το χάος, την αναρχία, το ότι το κράτος 
παραδόθηκε στις Φυλακές κ.λπ. ποιον εξυπηρετούν;  Τι μήνυμα στέλνουν στον 
κυπριακό λαό;  Ποιον θέλουν να απογοητεύσουν;  Εξυπηρετεί την προσπάθεια να 
βάλουμε τάξη αυτή η τακτική ή την υπονομεύει;  Εμείς λέμε ότι, ναι, την υπονομεύει.  
∆ε λέμε ότι δεν πρέπει να μιλούμε ούτε ότι δεν πρέπει να κρύβουμε τα προβλήματα.  
Πρέπει να παλιώννουμε με αυτά, αλλά να γίνεται με τρόπο που οι τοποθετήσεις να 
εξυπηρετούν και να μην υποσκάπτουν την προσπάθεια.   

 Επειδή πραγματικά, εκτός των πιο πάνω, δεν αντιλήφθηκα να προκαλούν 
οτιδήποτε το θετικό τέτοιες ενέργειες για διόρθωση των κακώς εχόντων στις Φυλακές, 
θα ισχυριστώ ότι στόχος των διασκέψεων και ανακοινώσεων τελικά ήταν η φθορά της 
κυβέρνησης και η εξυπηρέτηση των κακώς νοουμένων συμφερόντων της 
αντιπολίτευσης.  Τονίζω συνειδητά «των κακώς νοούμενων συμφερόντων της 
αντιπολίτευσης», διότι, όσα συμφέροντα και αν έχει η αντιπολίτευση, αυτά τα 
συμφέροντα δεν μπορεί να υπονομεύουν τα καλώς νοούμενα συμφέροντα του λαού.   

 ∆ιερωτώμαι ακόμη αν έτσι μετατρέπεται σε πράξη το σύνθημα που για 
σκοπούς πλατιάς κατανάλωσης σερβίρουν κατά διαστήματα οι εκπρόσωποι της 
αντιπολίτευσης, ότι δηλαδή ο αγώνας ενάντια στο έγκλημα είναι και πρέπει να είναι 
υπερκομματικός, είναι καθήκον και ευθύνη όλων των πολιτικών δυνάμεων.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η κυβέρνηση της ∆ημοκρατίας ασχολείται σοβαρότατα με τα θέματα της 
εγκληματικότητας, με τα προβλήματα των Κεντρικών Φυλακών, με την κατάσταση που 
επικρατεί στην αστυνομία.  Με συγκεκριμένα μέτρα και ενέργειες, που δεν αφήνουν 
κανένα περιθώριο παρερμηνείας, αποδεικνύονται οι πραγματικές προθέσεις αυτής της 
κυβέρνησης.  Η κυβέρνηση με την όλη πολιτική και στάση της ξεκαθαρίζει ότι, πρώτον, 
δε συμβιβάζεται με καμιά μορφή παραβίασης της νομιμότητας, δεύτερον, δε διστάζει 



 

 41

να παίρνει δραστικά μέτρα και να κατανέμει ευθύνες εκεί όπου υπάρχουν, ανεξάρτητα 
από το ποιους αφορούν ή ποιοι εμπλέκονται στις υποθέσεις, τρίτον, είναι 
αποφασισμένη να επιβάλει με δύναμη το νόμο και την τάξη.   

 Στην υπόθεση Κίτα, κύριοι συνάδελφοι, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως υπέβαλε παραίτηση, η οποία έγινε αμέσως αποδεκτή.  Παραιτήθηκε ο 
Αρχηγός Αστυνομίας.  Παραιτήθηκε ο διευθυντής των Κεντρικών Φυλακών και 
παραπέμπεται σε δίκη μαζί με ομάδα δεσμοφυλάκων και αστυνομικών, 
αντιμετωπίζοντας σοβαρότατες κατηγορίες για αμέλεια καθήκοντος.  ∆ιορίστηκε 
πολυμελής ομάδα ποινικών ανακριτών, η οποία υπό την καθοδήγηση του Γενικού 
Εισαγγελέα και υπό το άγρυπνο μάτι του Προέδρου έδωσε σύντομα πορίσματα, που 
οδήγησαν σε εξιχνίαση της υπόθεσης και προσαγωγή στο δικαστήριο όλων των 
υπόπτων.  Οι υποθέσεις όσων εμπλέκονται εκδικάζονται ήδη ενώπιον των αρμόδιων 
δικαστηρίων της ∆ημοκρατίας.  ∆εν έχουν παραπεμφθεί σε εξεταστικές επιτροπές και 
στις ελληνικές καλένδες.  ∆εν έχουν μπει στα συρτάρια του δικαστηρίου· εκδικάζονται 
και η κυβέρνηση και ο λαός αναμένουν το αποτέλεσμα αυτών των δικών.   

 Σας προκαλώ, κύριοι συνάδελφοι, με την καλή έννοια του όρου, να μας πείτε 
στην πενηντάχρονη ιστορία του κυπριακού κράτους πότε έτυχε παρόμοιου χειρισμού 
οποιαδήποτε παρόμοια υπόθεση.  Και θα προσθέσω ότι υπήρξαν πολλές παρόμοιες 
και πολλές χειρότερες υποθέσεις.  Και θα σας απαντήσω ότι ποτέ και καμία υπόθεση 
δεν αντιμετωπίστηκε με τη σοβαρότητα και την αποφασιστικότητα αυτής της 
κυβέρνησης.  

 Σας προκαλώ να μου πείτε πότε Αρχηγός Αστυνομίας έδιωξε από το σώμα 
διψήφιο αριθμό αστυνομικών για παραβίαση της νομοθεσίας και των κανονισμών ή 
για άλλα αδικήματα.  Ποτέ!  Είναι ο πρώτος Αρχηγός Αστυνομίας που το κάμνει, γιατί 
έχει την αμέριστη πολιτική στήριξη της κυβέρνησης.  Σε αντιδιαστολή αυτών των 
συγκεκριμένων και επώδυνων μέτρων που αυτή η κυβέρνηση έλαβε, σας υπενθυμίζω 
ότι οι προηγούμενες κυβερνήσεις μάς επαναλάμβαναν σε παρόμοιες περιπτώσεις την 
περίφημη φράση  «Το μαχαίρι θα φτάσει στο κόκαλο».  Τελικά η φράση αυτή στην 
Κύπρο κακοποιήθηκε τόσο, ουδέποτε πήρε συγκεκριμένο περιεχόμενο και τελικά 
κατήντησε ακόμα ένα ανέκδοτο. 

 Στο στάδιο αυτό επιθυμώ να εκφράσω την εκτίμηση και την εμπιστοσύνη του 
ΑΚΕΛ προς τη διεύθυνση των Κεντρικών Φυλακών και της αστυνομίας.  
Αναγνωρίζουμε το δύσκολο έργο που επιτελούν.  Πιστεύουμε ότι, παρά τα 
προβλήματα που έχουν συσσωρευτεί και που είναι το αποτέλεσμα στρεβλώσεων και 
απραξίας δεκαετιών, η κατάσταση μπορεί και πρέπει να διορθωθεί δραστικά.  ∆ε μας 
διαφεύγει το γεγονός ότι ακόμη υπάρχουν εξαιρετικά σοβαρά προβλήματα που πρέπει 
να λυθούν.  Αυτή η έκφραση εμπιστοσύνης και στήριξης δε μας στερεί το δικαίωμα να 
εκφράζουμε κριτική εκεί όπου διαφωνούμε με χειρισμούς, πρακτικές ή μεθοδεύσεις.  
Αυτό όμως, όταν και όπου απαιτείται, θα γίνεται πάντα καλόπιστα, είτε είμαστε 
συγκυβέρνηση είτε είμαστε αντιπολίτευση, τεκμηριωμένα, χωρίς να ξεχνούμε ότι η 
αστυνομία, με όλες τις αδυναμίες που παρουσιάζει, αποτελεί το στιβαρό και μόνο χέρι 
του νόμου ενάντια στο έγκλημα και στον υπόκοσμο. 

 Με την ευκαιρία αυτή, επιθυμούμε να επισημάνουμε ότι τα μέτρα που έχουν 
ληφθεί από τον Αρχηγό Αστυνομίας και το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως έχουν, κατά την άποψή μας, αρχίσει να αποδίδουν καρπούς.  Τους 
τελευταίους μήνες η αστυνομία παρουσιάζεται σαφέστατα βελτιωμένη σε πλείστα 
ζητήματα, ενώ πρέπει να χαιρετίσουμε μια σειρά επιτυχιών της στον αγώνα ενάντια 
στο έγκλημα, όπως, πρώτον, την έγκαιρη αποκάλυψη και ματαίωση των σχεδίων 
δολοφονίας του Γενικού Εισαγγελέα και άλλων προσώπων, που είχαν εξυφανθεί μέσα 
στις Φυλακές.  Και ανοίγω μια μικρή παρένθεση και λέγω το εξής:  Με τα μέτρα που 
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λαμβάνονται στις φυλακές, οι φυλακές σαν αρχηγείο του εγκλήματος, σαν αρχηγείο 
καθοδήγησης των τσιρακιών έξω από τις φυλακές θα σταματήσουν να λειτουργούν.  
Ενδεχόμενα να μην έχουν σταματήσει εκατό τοις εκατό, είναι όμως θέμα χρόνου και 
ολοκλήρωσης των εργασιών οι οποίες γίνονται. 

 ∆εύτερον, η άμεση διαλεύκανση της δολοφονίας του Άντη Χατζηκωστή.  
Επισημαίνω εδώ ότι η άμεση διαλεύκανση αυτής της δολοφονίας απέτρεψε την 
πολιτική εκμετάλλευσή της από κύκλους που προσπάθησαν να θεμελιώσουν τη θέση 
ότι η δολοφονία Χατζηκωστή είχε πολιτικά ελατήρια ή σχετιζόταν με τις θέσεις του 
Άντη Χατζηκωστή κατά το δημοψήφισμα για το Σχέδιο Ανάν.   

 Η έγκαιρη σύλληψη ομάδας προσώπων που απεργάζονταν δολοφονίες 
ανθρώπων της νύχτας, δολοφονική εταιρεία δηλαδή, με σκοπό τον έλεγχο των 
παράνομων δραστηριοτήτων… Η σημασία αυτής της επιτυχίας της αστυνομίας είναι 
τεράστια, αν σκεφτεί κάποιος πού θα μπορούσε να οδηγήσει μια βεντέτα μεταξύ των 
ανθρώπων του υποκόσμου αυτή την περίοδο.  Για μας όμως που ασχολούμαστε με 
τα θέματα της εγκληματικότητας έχει ακόμα ένα σημαντικό μήνυμα αυτή η επιτυχία.  
Μια μεγάλη ομάδα αστυνομικών εργάστηκε για μήνες και κατάφερε να ξηλώσει το 
κύκλωμα, χωρίς η όλη επιχείρηση είτε να αποκαλυφθεί είτε να διαρρεύσει είτε να 
αποτύχει.   

 Πριν από μερικά χρόνια, κύριοι συνάδελφοι, πριν από ένα χρόνο, όταν η 
αστυνομία ξεκινούσε, για να κάνει έφοδο ή για να κάνει μια μέτριας σοβαρότητας 
επιχείρηση, οι εγκληματίες ήταν αμέσως ενήμεροι.  Υπήρξε όμως και ακόμα κάτι το 
αμίμητο, για το οποίο οι πολιτικοί, εμείς που είμαστε εδώ, αρκετοί από εμάς, αλλά και 
άλλοι νομικοί έχουμε βαρύτατες ευθύνες.  Όταν ο Αρχηγός Αστυνομίας έβγαλε 
διαταγή και είπε  «δεν επιτρέπεται οι αστυνομικοί να δίνουν στοιχεία στα μέσα 
ενημέρωσης για επιχειρήσεις», κάποιοι πολιτικοί και κάποιοι δικηγόροι είπαν ότι 
παραβιάζεται το δικαίωμα της ελευθερίας του λόγου.  Σαν να και είναι δικαίωμα του 
αστυνομικού ή του στρατιώτη να αποκαλύπτει τον εχθρό ή να δίνει σε άτομα 
πληροφορίες που θα καταλήξουν στον εχθρό για τις επιχειρήσεις που πρέπει να 
κάμνουν!  Νομίζω, κύριοι συνάδελφοι, ότι κάπου έχει χαθεί το μέτρο και νομίζω ότι σε 
αυτά τα ζητήματα θα πρέπει να είμαστε πολύ προσεκτικοί.  ∆εν μπορούμε, για να 
κερδίσουμε την εύνοια των μέσων ενημέρωσης, για να μας προβάλουν πριν τις 
εκλογές, να καταλήγουμε σε θέσεις οι οποίες είναι επικίνδυνες για τη δημοκρατία, να 
υπερασπιζόμαστε το “δικαίωμα” των αστυνομικών να αποκαλύπτουν εις τα μέσα 
ενημέρωσης τις επιχειρήσεις που προγραμματίζει ή οργανώνει η αστυνομία!  Νομίζω 
ότι αυτός ο παραλογισμός κάπου πρέπει να γίνει κατανοητός από όλους και κάπου 
πρέπει να τον βάλουμε οριστικά στο περιθώριο.   

 Η πλήρης εξιχνίαση όλων των πτυχών της απόδρασης Κίτα και η παραπομπή 
στη δικαιοσύνη όλων των υπόπτων για αδικήματα σε σχέση με την απόδρασή του, η 
έγκαιρη αποτροπή κακόβουλων ενεργειών ενάντια στον αναπληρωτή διευθυντή 
Φυλακών, η ανεύρεση της σορού του Τάσσου Παπαδόπουλου, η εξιχνίαση της 
υπόθεσης και η παραπομπή στη δικαιοσύνη των υπόπτων γι’ αυτό το ανοσιούργημα, 
παρόμοιο του οποίου δεν έζησε ξανά ο τόπος μας, η αποφασιστική αποπομπή από 
το αστυνομικό σώμα επίορκων αστυνομικών,  όλα αυτά, κύριοι συνάδελφοι, όλες 
αυτές οι επιτυχίες που ήρθαν συσσωρευμένες σε μια περίοδο λιγότερη των οκτώ 
μηνών, νομίζω ότι μας δίνουν το δικαίωμα να κάνουμε την εκτίμηση ότι η κατάσταση 
στην αστυνομία άρχισε να πηγαίνει καλύτερα.  ∆ιαπιστώνουμε ότι συνολικά η εικόνα 
της αστυνομίας το τελευταίο διάστημα βελτιώνεται σταθερά.   

 Επισημαίνουμε όμως ότι παραμένει τεράστια απόσταση να διανυθεί, ώστε η 
αστυνομία να κερδίσει ξανά την εμπιστοσύνη του κυπριακού λαού.  Επισημαίνουμε με 
ένταση ότι οι άκριτες, οι μηδενιστικές επιθέσεις κομμάτων και πολιτικών, αλλά και 
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ανώτατων κρατικών αξιωματούχων…  Και εδώ θα ανοίξω μια μικρή παρένθεση, 
κύριοι συνάδελφοι, και θα πω ότι υπάρχουν κρατικοί αξιωματούχοι που από τη θέση 
τους έπρεπε να είναι φειδωλοί, όταν επιτίθενται και όταν αφήνουν χωρίς αξιοπρέπεια 
την αστυνομία.  ∆ε θα αναφερθώ για ευνόητους λόγους σε αυτούς τους 
αξιωματούχους. νομίζω ο καθένας αντιλαμβάνεται για ποιους μιλούμε.  Τα 
προβλήματα της αστυνομίας δεν μπορούν πρόσωπα που βρίσκονται στην ηγεσία 
αυτού του τόπου να τα διαλαλούν από την τηλεόραση.  Τα βάζουν κάτω, παίρνουν 
μέτρα, τα συζητούν, εκεί που πρέπει. ∆εν αφήνουμε την αστυνομία χωρίς αξιοπρέπεια, 
αλλά λύουμε στην πράξη τα ζητήματα και τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η 
αστυνομία.  Και όλοι εμείς οι πολιτικοί, κύριοι συνάδελφοι, δεν μπορούμε, όταν μας 
βολεύει, να επιτιθέμεθα και να ζερώνουμε την αστυνομία, ξεκινώντας από τον απλό 
αστυνομικό μέχρι τον αρχηγό της!  Επισημαίνουμε με ένταση ότι τέτοιες άκριτες και 
μηδενιστικές, γενικευμένες επιθέσεις κομμάτων και πολιτικών, αλλά και ανώτατων 
κρατικών αξιωματούχων ενάντια στην αστυνομία δε βοηθούν ούτε την αστυνομία ούτε 
όμως και την ίδια την κοινωνία.  Με τον ίδιο τρόπο επιδρούν αρνητικά στην όλη 
προσπάθεια, αλλά και στο ηθικό του λαού, στο ηθικό εκείνων των μελών της 
τεράστιας πλειοψηφίας της δύναμης της αστυνομίας που με εντιμότητα προασπίζονται 
το δημόσιο συμφέρον και τη νομιμότητα.  Τέτοιες προσεγγίσεις στοχεύουν στην 
καλλιέργεια απαισιοδοξίας και στην κατατρομοκράτηση του λαού με κυρίαρχη διάθεση 
τη στείρα αντιπολίτευση και την προσωπική προβολή αυτών που τις κάνουν. 

 Θέλω εδώ, κύριοι συνάδελφοι, να ανοίξω μια μικρή παρένθεση… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Έχω ακόμα είκοσι πέντε λεπτά.   

 Και να πω το εξής… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όμως, με την άδειά σας, κύριε συνάδελφε… 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆ε θα φέρουμε ένσταση να αγορεύσει και ακόμα είκοσι πέντε λεπτά ο 
συνάδελφος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι για την ακρίβεια. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και πέντε από εμάς, αν επιτρέπεται, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όμως, αν ο συνάδελφος ο κύριος Κατσουρίδης ήταν εδώ και στο βήμα ήταν 
ένας άλλος συνάδελφος, όχι από την κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ, θα είχε 
διακοπεί δέκα φορές η συνεδρία, γιατί πολλές φορές βάζει θέματα διαδικασίας στη 
συνεδρίαση, που γίνεται κάθε Πέμπτη, ότι δεν μπορεί ένας βουλευτής να παίρνει 
χρόνο που να είναι περισσότερος από το σύνολο του χρόνου που αφιερώνεται σε 
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μικρότερα κόμματα.  ∆ε φέρουμε ένσταση επί της διαδικασίας, απλώς το 
υπενθυμίζουμε για όσους κάθε συνεδρία εγείρουν θέματα διαδικασίας σ’ αυτό το 
σώμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα ανοίξουμε συζήτηση τώρα γι’ αυτό το θέμα;  

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέμα τάξης! 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μην αφαιρεθεί από το χρόνο μου όμως! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Θέμα τάξης.  Είναι πολύ απλό.  Ο κ. Αβέρωφ, ως παρευρισκόμενος στις 
συσκέψεις αρχηγών, ξέρει ότι το ΑΚΕΛ έχει μία ώρα.  Το ΑΚΕΛ έχει το δικαίωμα να 
διαχειριστεί αποκλειστικά το ίδιο αυτή τη μια ώρα που του έχει δοθεί.  ∆εν 
επιτρέπουμε σε κανέναν να μας πει τι θα κάνουμε το δικό μας χρόνο!   

 Ευχαριστώ πολύ! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Μάλιστα!  Έτσι, το ΑΚΕΛ έδωσε το χρόνο στο Γιαννή! 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Είμαι υπόχρεος όμως, κύριοι συνάδελφοι, να ανοίξω ακόμα μια μικρή 
παρένθεση.  Εγώ αντιλαμβάνομαι ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, η φάτσα του και 
οι πολιτικές του απόψεις, οι απόψεις του στο Κυπριακό ή οι ιδεολογικές του καταβολές 
δεν αρέσουν σε αρκετούς.  Αλλά, κύριοι συνάδελφοι, θα επιτρέψουμε να εξυβρίζεται ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και, όταν η αστυνομία καταγγέλλει αυτούς που τον 
εξυβρίζουν, να λέμε «πάμε να κάνουμε ολοκληρωτισμό και Βόρεια Κορέα»;  
Επιτρέπεται να εξυβρίζεται ένας απλός πολίτης, κύριοι συνάδελφοι;  Όχι!  Επιτρέπεται 
να εξυβρίζεται οποιοσδήποτε θεσμός;  Όχι, κύριοι συνάδελφοι!  Θα πάμε στην 
περίοδο του 1972, που πηγαίναμε στο Λανίτειο και έγραφε “Μούσκος-προδότης-
καταδότης”;  Αν μετά την ατιμώρητη εξύβριση του Προέδρου κάποιος σκεφτεί να του 
σύρει τζιαι κάποιες πέτρες, θα το ανεχτούμε και αυτό, κύριοι συνάδελφοι;  Έτσι 
προστατεύουμε τη δημοκρατία;  Σ’ αυτά τα ζητήματα, κύριοι συνάδελφοι, η χώρα μας 
επέρασε πικρές, πικρότατες, εμπειρίες, και όλοι μαζί πρέπει να προστατεύσουμε τους 
θεσμούς και τον Πρόεδρο και τον τελευταίο πολίτη και όχι, όταν εξυβρίζεται ο 
Πρόεδρος και η αστυνομία παίρνει μέτρα, να λέμε ότι εδώ υπάρχει ολοκληρωτισμός!  
Ούτε μπορεί, κύριοι συνάδελφοι, κάποιοι από το διαδίκτυο να λένε «αν ο Μακάριος 
∆ρουσιώτης -με τις πολιτικές απόψεις του οποίου διαφωνώ, ο οποίος δεν ξεχωρίζει 
για το φιλοακελισμό του- αν ο Μακάριος ∆ρουσιώτης εζούσε στην Ελλάδα, θα 
εκτελείτο, αν εζούσε στην Ιρλανδία, θα εκτελείτο!».  Και εδώ στην Κύπρο περίπου να 
παραπονιόμαστε λέγοντας «εν θα βρεθεί, σιόρ, ένας πατριώτης να τον εκτελέσει;»!  
Αυτό, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι πρόσκληση σε κάποιους, για να εκτελέσουν είτε το 
Μακάριο ∆ρουσιώτη είτε κάποιον άλλο;  Πρέπει να το ανεχόμαστε, κύριοι συνάδελφοι;  
Η εξέταση αυτής της υπόθεσης από την αστυνομία είναι θέμα ολοκληρωτισμού;  Γιατί 
δηλαδή η αστυνομία μπορεί να μπαίνει στο σπίτι οποιουδήποτε απλού πολίτη, αλλά 
δεν μπορεί να μπει στο σπίτι ενός μπλόγκερ;  Τι είναι αυτοί οι μπλόγκερ τελικά;  Είναι 
πάνω από το νόμο;  Ή γιατί είναι δικηγόρος;  Ή γιατί έχει φίλους πολιτικούς και 
δικηγόρους;  Θα πρέπει να αφήσουμε στο διαδίκτυο, κύριοι, να επικρέμαται η 
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παράκληση κάποιου να εκτελέσει το Μακάριο ∆ρουσιώτη ή κάποιου “πατριώτη” που 
λέει «σε αυτό το ∆ρουσιώτη αυτό που αξίζει είναι ασβέστης κ.λπ., φωτιά και τσεκούρι, 
αλλά δυστυχώς δε βρίσκεται ένας πατριώτης να το κάνει!»;  Και, αν βρεθεί κάτω από 
αυτό το κάλεσμα, ποια θα είναι η θέση η δική μας;  Ποια θα είναι η θέση κάποιων κατά 
τα άλλα έγκριτων νομικών και πολιτικών που υπερασπίζονται αυτή την προσπάθεια;   

 Είναι γι’ αυτό εδώ που λέω ξανά ότι ως πολιτικοί, στους οποίους ο λαός μας 
προσβλέπει, τους οποίους ψηφίζει και απαιτεί από εμάς, οφείλουμε να αποτρέψουμε 
καταστάσεις οι οποίες στο παρελθόν οδήγησαν σε κακοτοπιές και σε τραγωδίες αυτό 
τον τόπο, πρέπει να σταθούμε στο ύψος των περιστάσεων! 

 Κύριε Πρόεδρε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

 Κύριε Θωμά, μισό λεπτό. 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

 Λοιπόν, συνεχίστε. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Τα θέματα που σχετίζονται με την εγκληματικότητα, τις φυλακές, την αστυνομία 
είναι εξαιρετικά λεπτά και ευαίσθητα.  Για να κερδίσουμε τη μάχη ως κοινωνία, ως 
κράτος ενάντια στον υπόκοσμο και να προσφέρουμε ευνομία και ασφάλεια στο λαό 
μας, χρειάζεται πραγματική συστράτευση όλων.  Πραγματική όμως!  Όχι μόνο στα 
συνθήματα και με όλες τις άλλες ενέργειες να υποσκάπτουμε αυτή την ενότητα!  Αυτή 
η κυβέρνηση σε δύο χρόνια έχει θέσει γερές βάσεις για εμπέδωση της νομιμότητας.  
Αναμφίβολα όμως οι μεγάλες μάχες για επιβολή του νόμου και της τάξης ενάντια στο 
έγκλημα έπονται, πρέπει ακόμη να δοθούν.  Και είναι εδώ που χρειάζεται η πολιτική 
στήριξη από όλους σε έμπρακτη βάση, για να κερδίσουμε αυτή τη μάχη.   

 Αν όντως, κύριοι συνάδελφοι της αντιπολίτευσης, εννοείτε στην πράξη τις 
διακηρύξεις για συστράτευση ενάντια στο έγκλημα και τον υπόκοσμο, χρειάζεται να 
τηρήσετε, κατά τη γνώμη μας, μια πιο υπεύθυνη και μια πιο συνεπή στάση στο θέμα 
αυτό.  ∆εν είναι όλα για αντιπολίτευση, έστω και αν διαφωνούμε με την κυβέρνηση σε 
άλλα ζητήματα.  Τέτοια στάση ευθύνης αποδεικνύεται με έργα και συμπεριφορές 
ιδιαίτερα σε κρίσιμες περιόδους, διότι τελικά ο λαός κρίνει από τα έργα και όχι τα λόγια,  
κρίνει από τη στάση του καθενός από εμάς σε κρίσιμες ώρες, αλλά και από τα 
πρακτικά αποτελέσματα της μιας ή της άλλης πολιτικής. 

 Επειδή, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου ως προέδρου της επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα γνωρίζω το πώς οργανώνουν το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης, η 
αστυνομία σε κάποιο βαθμό και οι Φυλακές τη δουλειά τους, εκφράζω την εκτίμηση 
και την αισιοδοξία μου ότι, αν οι πολιτικές δυνάμεις αρθούν στο ύψος των 
περιστάσεων και στηρίξουμε την προσπάθεια που γίνεται -γιατί μια ασφαλής 
κυπριακή κοινωνία είναι για όλους, είναι για τα παιδιά όλων μας, είναι για την 
οικονομία όλων μας- αν λοιπόν υπάρξει η αναγκαία πολιτική στήριξη, τη μάχη ενάντια 
στο έγκλημα, είτε αυτό είναι οργανωμένο είτε είναι περιστασιακό, θα την κερδίσουμε. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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(Στο σημείο αυτό ο κ. Γιαννάκης Θωμά καταθέτει στη γραμματεία την ομιλία του, 
καθώς και  το προαναφερθέν έγγραφο, τα οποία βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Θωμά. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρέπει να δηλώσω, έξω από το κείμενο που έχω, ότι είχα αντιληφθεί ότι 
συζητούμε το θέμα αυτό με στόχο να συμβάλουμε στη λύση του και όχι σ’ έναν 
αλληλοσπαραγμό εντός της Βουλής.  Άλλωστε, η οργάνωση της πολιτείας και της 
κοινωνίας έναντι του εγκλήματος, νομίζω, είναι χωρίς υπερβολικούς οίστρους ή 
τόνους που είναι δυνατό να επιτευχθεί.  Επίσης, πρέπει να παραδεχτώ ότι είχα 
ετοιμασθεί για μια ευρύτερη αναφορά περί του εγκλήματος και της έκτασής του, που 
πολύμορφα, πρέπει να ομολογήσω, μαστίζει την κυπριακή πραγματικότητα. 

 Όμως τα όσα συνέβησαν πριν, κατά και μετά τον τελευταίο αγώνα Κυπέλλου 
στο ποδόσφαιρο το περασμένο Σάββατο με υποχρεώνουν από το επίσημο τούτο 
βήμα να περιοριστώ συνοπτικά και λακωνικά, εκ μέρους του κόμματος στο οποίο 
ανήκω, στα ακόλουθα: 

 Τέτοιες απαράδεκτες ενέργειες και καταστροφικές νοοτροπίες έχουν 
προεκτάσεις που οδηγούν σε αποδιοργάνωση και αποσύνθεση του κοινωνικού ιστού, 
αλλά και της κρατικής μας υπόστασης.  Υπό συνθήκες κατοχής και παραβίασης των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων, υπό τις οποίες για τριάντα έξι χρόνια τελεί η Κυπριακή 
∆ημοκρατία, δε χωρεί η εκ των έσω αναταραχή και ούτε χωρεί ανοχή στην παρανομία 
ή στη χωρίς όρια οργανωμένη βία που ζήσαμε. 

 Οφείλουν η κατά το νόμο λειτουργούσα πολιτεία, τα όργανα αυτής, η ίδια η 
κοινωνία των πολιτών και τα πολιτικά κόμματα να δράσουν άμεσα, πριν οι λίγοι 
ανεγκέφαλοι της εποχής μας συντελέσουν σε νέες περιπέτειες ή καταστροφές.  Το 
θέμα τούτο, ως και η πάταξη κάθε άλλης μορφής παράνομης δράσης -και το τονίζω 
τούτο- κάθε άλλης παράνομης δράσης, οποθενδήποτε και αν προέρχεται και με όποια 
μέθοδο και εάν εμφανίζεται, είναι συλλογική ευθύνη, για την οποία δηλώνουμε την 
αποφασιστική μας συμμετοχή για κοινή δράση. 

 Είναι όμως να διερωτάται ο αντικειμενικός κριτής πώς τα όνειρα, οι αγώνες, το 
ήθος, η φιλοπατρία της νεότητας του ’55-’59 μετατράπηκαν σε μια άλλη κατηγορία 
που απαξιωτικά ονομάζεται “χουλιγκανισμός”, πώς οι νέοι του ∆εκέμβρη του ’63 
κατάφεραν και αντιστάθηκαν στην προσπάθεια κατάλυσης του κράτους με την πρώτη 
τότε τουρκανταρσία.  Πού είναι οι αξίες για τις οποίες οι νέοι του ’74 αντιστάθηκαν στα 
εγκληματικά σχέδια της χούντας και αμέσως μετά στην παράνομη τουρκική εισβολή; 

 Είναι νομίζω η ώρα της αυτοσυνειδησίας.  Η οικογένεια, το σχολείο, η εκκλησία, 
η κοινωνία των πολιτών, αλλά κύρια η ίδια η σημερινή νεολαία να μετρήσουν τη δική 
τους συμμετοχή και δράση στη διαφύλαξη της κοινωνικής δομής της χώρας και να 
συναισθανθούν την ανάγκη της ενεργού συμμετοχής στην καταδίκη της βίας και την 
αποφυγή κάθε παράνομης δράσης. 
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 Γι’ αυτό και απευθύνουμε ειδική έκκληση προς την κυπριακή νεολαία να 
καταστεί και πάλι πρωτοπόρος ωραίων αγώνων και επιδιώξεων.  Το οφείλει στο δικό 
της μέλλον. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον Ανδρέα Αγγελίδη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τη συνάδελφο τη Ρούλα Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εκτός κειμένου, απλώς να πω ότι δυστυχώς ο πρόεδρος του κόμματος έπρεπε 
επειγόντως να είναι στον Πύργο Τηλλυρίας σήμερα το απόγευμα για την κηδεία ενός 
στελέχους της Ε∆ΕΚ και γι’ αυτό δεν είναι σήμερα εδώ στην αίθουσα, για να κλείσει το 
θέμα, να θυμίσω, που ο πρόεδρος του κόμματος της Ε∆ΕΚ ενέγραψε.  Και το 
ενέγραψε να συζητηθεί, ακριβώς για να εντοπισθούν τα προβλήματα και να 
τροχιοδρομηθεί η επίλυσή τους. 

 Τον κυπριακό λαό, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν τον ενδιαφέρει πότε, πώς και επί 
ποίων κυβερνήσεων αναπτύχθηκε και αυξήθηκε το έγκλημα.  Εκείνο που πραγματικά 
τους ενδιαφέρει είναι η ασφάλεια η δική τους και των παιδιών τους.  Η καταστολή του 
εγκλήματος, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν ξεκινά και δεν τελειώνει στις Κεντρικές 
Φυλακές.  Ξέρετε ότι υπάρχουν πάρα πολλές παράμετροι και αλίμονο, εάν, με το να 
ξαναφυλακίζουμε τους φυλακισμένους, θα καταστείλουμε το έγκλημα!  Εμείς δεν 
έχουμε επιρρίψει την ευθύνη στη σημερινή κυβέρνηση για διαχρονικά και συνεχώς 
διογκούμενα προβλήματα. 

 Καταγράψαμε και αποτυπώσαμε τη σημερινή πραγματικότητα στη σωστή της 
διάσταση χωρίς υπερβολές, αλλά και χωρίς παρασιωπήσεις.  Αμφισβητείται αλήθεια 
ότι εξωθεσμικά κέντρα αναλαμβάνουν τη διακίνηση αγοραπωλησίας, είσπραξη 
χρημάτων, προσφορά προστασίας κτλ.;  Αμφισβητείται η δράση του υποκόσμου;  
Υπάρχει αμφισβήτηση ότι υπάρχει έλεγχος των κοινωνικών δραστηριοτήτων;  
Υπάρχει αμφισβήτηση ότι αυξάνεται η εμπορία ναρκωτικών και θανάτων από αυτά, 
ότι αυξάνεται ο αριθμός και οι διαστάσεις του παράνομου στοιχήματος, ότι υπάρχει 
αύξηση των περιστατικών της παιδικής πορνογραφίας; 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τον τελευταίο χρόνο η Κύπρος συγκλονίστηκε από μια σειρά εγκληματικών 
ενεργειών, ξένων προς την κουλτούρα, το πνευματικό επίπεδο και την κοινωνική 
αντίληψη του λαού μας, πράξεις οι οποίες έφεραν στο προσκήνιο το χειρότερο 
πρόσωπο της εγκληματικότητας, ενός σοβαρού προβλήματος, μιας μάστιγας που 
αποτελεί μίασμα για την κοινωνία και τον πολιτισμό μας.  Αρχές και αξίες 
υποβαθμίζονται σε επικίνδυνο σημείο και ο πανίσχυρος ιστός της κυπριακής 
κοινωνίας απειλείται με πλήρη διάλυση στο βωμό του αδίστακτου ανταγωνισμού για 
τον πλήρη έλεγχο του παράνομου μαύρου χρήματος και της ικανοποίησης άκρατων 
φιλοδοξιών συνανθρώπων μας. 

 Το οργανωμένο έγκλημα, ως απότοκο άλλων παρανόμων πράξεων, πορνεία, 
ναρκωτικά, τζόγος κτλ., με διακίνηση τεράστιων ποσών, στην προσπάθειά του να 
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επιβιώσει, επιχειρεί να επιβάλει κλίμα ανασφάλειας, το φόβο, την απάθεια και την 
αδιαφορία.  Η ανθρώπινη ζωή απαξιώνεται και συμπολίτες μας είναι έτοιμοι να 
τραβήξουν τη σκανδάλη, εξασφαλίζοντας χρήματα αγνώστου προέλευσης. 

 Στο βωμό των οικονομικών συμφερόντων και της ματαιοδοξίας για απόκτηση 
καθοριστικού ρόλου στα κοινωνικά και πολιτικά δρώμενα του τόπου, άνθρωποι 
πληρώνουν δολοφόνους, για να χτυπήσουν με απάνθρωπο τρόπο τους ανταγωνιστές 
τους.  Η καταξίωση και ανέλιξη σε προσωπικό, κοινωνικό και επαγγελματικό επίπεδο 
δυστυχώς κινδυνεύει να μην είναι αποτέλεσμα αξιοσύνης, ικανοτήτων και προσόντων, 
αλλά οικονομικής επιφάνειας, δημιούργημα άνομων και αδιευκρίνιστων 
δραστηριοτήτων. 

 Το πρόβλημα είναι πολύπλευρο και εξελίσσεται σε διάφορους τομείς και στο 
σύνολό του παίρνει εκρηκτικές και επικίνδυνες διαστάσεις, διαπίστωση η οποία 
δικαιολογημένα προκαλεί ανησυχία και προβληματισμό και ταυτοχρόνως την ανάγκη 
ενεργοποίησης και κοινής δράσης για αντιμετώπιση του προβλήματος όχι ευκαιριακά, 
αλλά στη βάση σωστού, ολοκληρωμένου σχεδιασμού. 

 Οι διωκτικές αρχές του κράτους έχουν το δικό τους ρόλο να διαδραματίσουν, γι’ 
αυτό επιβάλλεται να ενισχυθούν σε μέσα και εκπαίδευση ανθρώπων, για να 
αντεπεξέλθουν αποτελεσματικά στις απαιτήσεις αντιμετώπισης και πάταξης του 
οργανωμένου εγκλήματος.  Από την άλλη όμως, θεωρούμε αναγκαία την 
ενεργοποίηση όλων μας για τη δημιουργία προϋποθέσεων και συνθηκών μέσα στις 
οποίες οι πολίτες και η κοινωνία θα μπορέσουν να αντισταθούν, να προστατεύσουν 
και να ενισχύσουν τους υγιείς κοινωνικούς θεσμούς. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι σαφές ότι κατεβλήθη επίμονη προσπάθεια για το σχεδιασμό διάφορων 
δράσεων στο πλαίσιο του Συμβουλίου για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της 
Εγκληματικότητας.  Ωστόσο, δεν μπορούμε να μην επισημάνουμε τα σοβαρά 
προβλήματα που εντοπίζονται στην όλη προσπάθεια και τα οποία είναι αποτρεπτικά 
στην αποτελεσματικότητα του σχεδιασμού και υλοποίηση των όποιων μέτρων.  Η 
σοβαρή καθυστέρηση, η αποσπασματική ή περιορισμένη εφαρμογή των διαφόρων 
δράσεων του σχεδίου δεν μπορούν να οδηγήσουν στην ουσιαστική αντιμετώπιση του 
προβλήματος και πολύ περισσότερο δε δημιουργούν το σωστό πλαίσιο και τη στέρεη 
βάση για την πρόληψη του φαινομένου της εγκληματικότητας.  Και ούτε βεβαίως 
μπορούμε να έχουμε οποιεσδήποτε απαιτήσεις για την αποτελεσματικότητα του 
σχεδίου, εάν δεν επιτύχουμε το συντονισμό δράσεων μεταξύ των διαφόρων κρατικών 
υπηρεσιών, κυβερνητικών και μη κυβερνητικών φορέων που εμπλέκονται σ’ αυτό το 
σχέδιο.  ∆υστυχώς, η έλλειψη συντονισμού υπάρχει, όπως άλλωστε διαπιστώσαμε και 
στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, όπου συζητήσαμε το θέμα. 

 Κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την 
Εγκληματικότητα, σειρά προβλημάτων και αδυναμιών εντοπίζονται στη σωστή 
λειτουργία και την αποδοτικότητα του σχεδίου, προβλήματα τα οποία θα πρέπει να 
επιλυθούν και αδυναμίες οι οποίες θα πρέπει να εξαλειφθούν.  Αυτή άλλωστε είναι και 
η σημασία και η αξία του εντοπισμού και της καταγραφής τους.  Θέλουμε να 
πιστεύουμε ότι το κράτος θα αντικρίσει το όλο θέμα στην πραγματική του διάσταση, σε 
βαθμό που θα τροχιοδρομήσει τις εξελίξεις προς την ορθή κατεύθυνση. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ως κοινωνία και ως πολίτες βρισκόμαστε αντιμέτωποι με ένα σοβαρότατο 
πρόβλημα, το οποίο πρέπει να αντιμετωπισθεί σε βραχυπρόθεσμη και 
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μακροπρόθεσμη βάση.  Το όραμα και ο σχεδιασμός είναι στοιχεία απαραίτητα για 
επιτυχή κατάληξη του όποιου στόχου τεθεί.  Ουδόλως υποτιμούμε τις προσπάθειες 
αντιμετώπισης του φαινομένου, γι’ αυτό και θα είμαστε θετικοί σε όποιο μέτρο ή 
πρωτοβουλία κινείται προς αυτή την κατεύθυνση.   

 Ωστόσο, μεγαλύτερη έμφαση δίνουμε στον τομέα της πρόληψης και σ’ αυτόν 
θα επικεντρώσουμε μεγάλο μέρος της προσπάθειάς μας, στόχος ο οποίος, για να μη 
μείνει γράμμα κενό, θα πρέπει να υλοποιείται στη βάση συγκεκριμένων πολιτικών οι 
οποίες θα επιδιώκουν τη δημιουργία σωστών ανθρώπων, οπλισμένων και έτοιμων να 
αντιμετωπίσουν τις σειρήνες και τις προκλήσεις που θα συναντήσουν κατά τη διάρκεια 
της ζωής τους.  Αυτό σημαίνει ότι τα σχολεία και όσοι εμπλέκονται στην εκπαιδευτική 
διαδικασία θα πρέπει να κληθούν να διαδραματίσουν σημαντικό ρόλο.  Αυτό σημαίνει 
ότι οι νέοι και οι φορείς τους μπορεί και πρέπει να δώσουν άλλη ποιοτική διάσταση 
στον τομέα της πρόληψης, γι’ αυτό θα πρέπει να αξιοποιηθούν δεόντως. 

 Φθάσαμε πια σ’ ένα οριακό σημείο.  Στη σύγχρονη κοινωνία που ζούμε 
απέναντι στο έγκλημα θα πρέπει να προτάξουμε φαντασία, όραμα και μέτρα που να 
απαντούν στις ανάγκες της σύγχρονης εποχής.  Ιδέες υπάρχουν, άνθρωποι 
καταρτισμένοι υπάρχουν.  Θέληση συμμετοχής και προσφοράς υπάρχει.  Εκείνο που 
χρειάζεται είναι η έμπνευση, το όραμα, ο σχεδιασμός και η αξιοποίηση όλων των 
δυνατοτήτων.  Και όλα αυτά βεβαίως μακριά από γραφειοκρατικές αγκυλώσεις και 
πρότυπα παρωχημένων εποχών. 

 Θέλουμε να πιστεύουμε ότι, με αφορμή αυτή τη συζήτηση, τα πράγματα θα 
οδηγηθούν στον ορθό δρόμο. 

 Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης της κ. Ρούλας Μαυρονικόλα τον Πρόεδρο της 
Βουλής αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Ανδρέας Αγγελίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ) 

 Ευχαριστώ τη συνάδελφο κ. Μαυρονικόλα. 

 Να παρακαλέσω το συνάδελφο κ. Ερωτοκρίτου να ανεβεί στο βήμα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είχα σκοπό σε αυτή τη συζήτηση να αναφερθώ, κατά την άποψή μου, σε 
κάποια ζητήματα αυτής της κοινωνικής παθογένειας και τα υποπροϊόντα του 
πολιτισμού μας, που συνήθως ονομάζονται εγκληματικότητα, παραβατική 
συμπεριφορά, αλλά και ιδιαίτερα καθόσον αφορά τις εκφάνσεις αυτές μέσα στη 
σύγχρονη νεολαία.  Είμαι όμως υποχρεωμένος, γιατί δεν μπορώ -όπως πιστεύω και ο 
καθένας από εμάς- μετά τις ομιλίες που έχουν λεχθεί, να μη γίνουν κάποιοι 
σχολιασμοί, αλλά και κάποια πράγματα να μπουν στη σωστή τους διάσταση. 

 Ποια είναι η σύγχρονη κατάσταση γύρω από την εγκληματικότητα σε σχέση 
πάντα με την Αστυνομία, που είναι ο βραχίονας της εκτελεστικής εξουσίας 
προληπτικά και κατασταλτικά. ∆ιακεκριμένα εγκλήματα οργανώνονται από τις φυλακές, 
με πρωταγωνιστές εγκεφάλους κατάδικους που έχουν δει το φως της δημοσιότητας 
περισσότερο ίσως φορές αριθμητικά από ό,τι τον έχουν δει πολιτικοί, ηθοποιοί, 
τραγουδιστές, ακόμα και ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας. 
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 Η κλοπή της σορού του τέως Προέδρου της ∆ημοκρατίας οργανώνεται μέσα 
από τις Κεντρικές Φυλακές.  Συγκριτικά μεταξύ του 2008 και του 2009, οι φόνοι έχουν 
διπλασιαστεί, οι καταστροφές περιουσιών έχουν διπλασιαστεί, οι εκβιασμοί έχουν 
διπλασιαστεί, αλλά και τα σοβαρά αδικήματα που αφορούν επιθέσεις κατά του 
προσώπου έχουν διπλασιαστεί.  Η Αστυνομία φυγομαχεί εντός των αγωνιστικών 
χώρων εισηγούμενη αντί να αναλάβει τις ευθύνες της, ότι πρέπει να ανασταλεί το 
πρωτάθλημα, γιατί δεν μπορεί να αντεπεξέλθει και να ρυθμίσει τα της τάξης μέσα 
στους αγωνιστικούς χώρους και το κυβερνών κόμμα κυνηγά τους “blockers”.  Αυτή 
είναι η κατάσταση.  Έχουν κηρύξει τον πόλεμο κατά των “blockers” από την εποχή της 
συζήτησης των προϋπολογισμών, θεωρώντας ότι οι “blockers” είναι το εξέχον 
υποπροϊόν του πολιτισμού μας, δηλαδή οι κατ’ εξοχήν εγκληματίες, παραθεωρώντας 
ότι, όταν καταδιώκεις κάποιον και ισοπεδώνεις τα ανθρώπινα δικαιώματά του ως 
άρμα μάχης, είσαι εσύ που εκδηλώνεις υποπροϊόν πολιτισμού.   Είσαι εσύ που 
παραβιάζεις τα θέσμια και τη νομιμότητα και τη συνταγματική τάξη.  Είσαι εσύ που 
είσαι εντεταλμένος να προστατεύεις τα δικαιώματα των διαφωνούντων που τα 
καταπατάς. 

 Τι σημαίνει ότι ο οποιοσδήποτε “blocker” είναι υπεράνω του νόμου;  Κανένας 
“blocker“ δεν ισχυρίστηκε ότι είναι υπεράνω του νόμου.  Αυτό που έγινε στην 
πραγματικότητα ήταν:  Με βάση την κομματική παιδεία που κάποιοι απέκτησαν στις 
χώρες του υπαρκτού σοσιαλισμού κατά τα χρόνια που ήταν φοιτητές, δηλαδή στα 
θρανία που κάθισαν των κομματικών σχολών και σύμφωνα με τα γράμματα που 
έμαθαν, αποφάσισαν τώρα που κυβερνούν να τα εφαρμόζουν στην πράξη.  Γι’ αυτό 
μας ανάγκασαν να μιλήσουμε για Βόρειο Κορέα του Κιμ Ιλ Σουνγκ και για παλιά 
Σοβιετική Ένωση, που μοιραία και αναπόδραστα παραπέμπει στα ψυχιατρεία της 
Σιβηρίας, στο “Μια μέρα του Ιβάν Ντενίσοβιτς”, στο “Ο κομισάριος και ο γιόγκι”, τη 
νομενκλατούρα της Σοβιετικής Ένωσης.  Χαμογελάτε οι εξ αριστερών!  Βεβαίως, 
χαμογελάτε!  Χαμογελάτε, γιατί δε σας αρέσει, όταν σας τα θυμίζουμε! 

 Όταν έγινε καταδρομική επιχείρηση σε σπίτι διακεκριμένου δικηγόρου, που το 
μόνο του αμάρτημα ήταν γιατί έγραφε στα blocks.  Σας δηλώνω ότι στα blocks γράφω 
και εγώ, στο “Christofias Watch”, όπως και άλλοι συνάδελφοι.  Θα μας συλλάβετε και 
εμάς, επειδή γράφουμε την άποψή μας για την πολιτική του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας,  

διαφωνώντας μαζί με τους απλούς πολίτες για τις πράξεις και τις παραλείψεις αυτής 
της κυβέρνησης, ότι επιδιώκουμε τη φυσική εξόντωση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας;  
Όπως κατηγορήσατε συλλήβδην τα blocks, και ιδιαίτερα το “Christofias Watch” από 
την εποχή της συζήτηση των προϋπολογισμών;  Αντί να καταπολεμήσετε το σοβαρό 
έγκλημα, που στην περιοχή των Κοκκινοχωρίων και να φροντίσετε να στελεχώσετε 
την Αστυνομική ∆ιεύθυνση Αμμοχώστου, που μόνο κατ’ όνομα είναι αστυνομική 
διεύθυνση, διαθέτοντας μόνον εκατόν εξήντα έξι αστυνομικούς -εκατόν δεκαέξι, με 
συγχωρείτε- και είναι αστυνομική διεύθυνση, εκ των οποίων οι ογδόντα κάνουν 
γραφειοκρατικά καθήκοντα, δηλαδή τρέχουν να μαζέψουν πρόστιμα, τρέχουν να 
κοιτάξουν τις παραβιάσεις των μεγαφώνων, τις παραβιάσεις του ωραρίου, όταν 
σχεδόν εκατόν χιλιάδες το καλοκαίρι κατακλύζουν την Αγία Νάπα και την τουριστική 
περιοχή της ελεύθερης Αμμοχώστου.   

 Μετά γι’ όλα φταίνε οι προηγούμενοι.  Ε, βέβαια για όλα φταίει ο Χατζηλαμπρής 
και ποτέ η χατζηλάμπραινα!   Ποτέ να μην αναλάβουμε καμία ευθύνη!  Πάντα φταίμε 
όλοι, δηλαδή δε φταίει κανένας!  Όπως συνήθως παπαγαλίζει ο Αρχηγός της 
Αστυνομίας από τα μέσα μαζικής επικοινωνίας, που όταν το ρωτήσουν εκτός από το 
ότι φυγομαχεί και δεν αναλαμβάνει τις ευθύνες του, θλίβεται βαθύτατα 
παραπέμποντας μοιραία τους πολίτες, που αν δε μειδιούν, λένε από μέσα τους “η 



 

 51

θλίψη καταπολεμείται με αντικαταθλιπτικά”, που ίσως κάποιοι πρέπει να παίρνουν, για 
να σταματήσουν να θλίβονται μόνο, χωρίς να κάνουν τίποτε στην πολιτική και τίποτα 
δε γίνεται!  ∆εν μπορούμε συνέχεια να κατηγορούμε τους προηγούμενους, όταν 
κυβερνούμε για δυο χρόνια και η κατάσταση είναι απείρως χειρότερη από ό,τι ήταν τα 
προηγούμενα χρόνια. 

 Το οργανωμένο έγκλημα καλπάζει.  Σας διαβεβαιώνω -και δε θέλω να είμαι 
μάντης κακών- όπως και ο κ. Γιαννάκης Θωμά και άλλοι προηγούμενοι ομιλητές έχουν 
μιλήσει -και σέβομαι τις απόψεις αυτές- θέλω να κρούσω τον κώδωνα του κινδύνου 
προς αυτούς που κυβερνούν τώρα, ανεξάρτητα αν είναι η αριστερά ή η δεξιά.   Αν δεν 
αντιμετωπιστεί το οργανωμένο έγκλημα με σαφή πολιτική βούληση και να 
συγκρουστείτε μετωπικά μαζί του -και σε αυτή τη μετωπική σύγκρουση το 
οργανωμένο έγκλημα μοιραία θα είναι ο ηττημένος- γιατί το κράτος έχει άπειρες πηγές 
σε προσωπικό, σε χρήματα, σε πόρους, σε διάρκεια.  Αν δε συγκρουστείτε μαζί του 
και να συντριβεί το οργανωμένο έγκλημα, στα επόμενα χρόνια θα δείτε πράγματα τα 
οποία δε θα έχουν καμία σχέση με τη σημερινή Κύπρο.   Θα δείτε πολιτικούς να 
εκβιάζονται και πολιτικούς να απειλούνται και πολιτικούς να δολοφονούνται, όταν δε 
θα πειθαρχούν κατά τα πρότυπα της Ιταλίας στις υποδείξεις των νονών του 
οργανωμένου εγκλήματος.  Και όταν θα κάνουμε απολογισμό για το τι έπρεπε να 
κάνουν κάποιοι που δεν έκαναν ή τι παραλείψεις έγιναν, ενώ δεν έπρεπε να γίνουν, 
να είστε βέβαιοι ότι θα είσαστε στην κορυφή της λίστας αυτών που ενώ έπρεπε να 
κάνουν κάτι δεν το έκαναν.  Γιατί;  Γιατί κυβερνάτε αυτά τα πέντε χρόνια και 
συγκυβερνήσατε τα πέντε προηγούμενα. 

 Στο κάτω κάτω της γραφής αυτοί που κυβέρνησαν προηγουμένως, ενώ έχουν 
τις δικές τους ευθύνες, υπάρχει και αποχρωματισμός.  Η δεκαετία του 1990 δεν είναι 
το ίδιο με τη δεκαετία του 2010.  Και δεν μπορούμε να συγκρίνουμε την εποχή των 
“Χασαμπουλιών” του 1930 με την εποχή του 2010, γιατί έγιναν αναφορές και για το 
παρελθόν.  Να είμαστε σοβαροί και ισορροπημένοι.  Εμείς θεωρούμε ότι το 
εγκληματικό φαινόμενο θα πρέπει να αντιμετωπιστεί και μπορούν να γίνουν κοινωνικά 
διαβήματα, για να αντιμετωπιστεί.  Πρώτα απ’ όλα θα πρέπει να φροντίσουμε να 
μειώσουμε την ανεργία κυρίως των νέων ανθρώπων.  Πρέπει να αυξήσουμε το 
βιοτικό και εκπαιδευτικό επίπεδο των πολιτών.  Πρέπει να αναβαθμίσουμε το 
κοινωνικό κράτος.  Πρέπει να δοθούν ευκαιρίες στους νέους να διασφαλίσουν τα μέσα 
για την επίτευξή τους.  Να επαναπροσδιοριστούν οι στόχοι της νεότερης γενιάς, να 
μειωθεί το άνοιγμα της ψαλίδας μεταξύ πλουσίων και φτωχών.  Και όχι όταν μιλούμε 
για τα χρεωστικά επιτόκια από την αρχή αυτής της κρίσης, να καλύπτονται οι πλούσιοι 
και οι κατ’ εξοχήν εκφραστές τους, που είναι τα τραπεζικά ιδρύματα, μαζεύοντας τα 
υπερκέρδη από τα χρεωστικά επιτόκια και να μην τολμά ο Υπουργός των 
Οικονομικών να συγκρουστεί με το τραπεζικό κατεστημένο, γιατί αποτελεί μέρος του 
και προέρχεται από αυτό το τραπεζικό κατεστημένο με το οποίο δεν τολμά να 
συγκρουστεί!  Ο Υπουργός των Οικονομικών σε μια φιλολαϊκή αριστερή, υποτίθεται, 
κυβέρνηση να ενσωματωθούν οι κοινωνικά αποκλεισμένες ομάδες του πληθυσμού, να 
καταπολεμηθεί το έγκλημα που ενισχύει την εγκληματοφοβία και δημιουργεί φόβο και 
αγανάκτηση στους πολίτες και κυρίως να αντιμετωπιστούν οι νέες μορφές βίας που 
αναπτύσσονται στον αστικό ιστό, που είναι οι  βανδαλισμοί και οι χούλιγκανς.  

 Εμείς εισηγηθήκαμε στο παρελθόν ως Ευρωπαϊκό Κόμμα πάρα πολλά 
πράγματα και στα λίγα λεπτά που έχω είμαι υποχρεωμένος να τα θυμίσω ξανά.  Στις 
προσλήψεις και στις προαγωγές στην Αστυνομία επικρατεί αναξιοκρατία και το 
ρουσφέτι σε πολύ μεγαλύτερο βαθμό συγκριτικά με τα προηγούμενα χρόνια σήμερα, 
ένα γεγονός που εμποδίζει την επαγγελματική ανέλιξη σε αυτούς που το αξίζουν.  Και 
θέλετε να σας θυμίσω κάτι;  Ψηφίσαμε ομόφωνα σε αυτή τη Βουλή τα ζητήματα των 
αντιστασιακών, για να επανέλθουν στην Αστυνομία.  Όλοι εκείνοι οι οποίοι 
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υπερασπίστηκαν τη δημοκρατία τότε, όπως εφαρμόσατε το νόμο, διαλύσατε την 
Αστυνομία.  Εφέρετε στην Αστυνομία ανθρώπους, οι οποίοι την εποχή του 1974 ήταν 
δώδεκα ή δεκατριών χρόνων, ισχυριζόμενοι ότι υπηρετούσαν στην Αστυνομία.  
Προάγατε αστυνομικούς οι οποίοι, ανεξάρτητα από τη συνεισφορά τους στην 
Αστυνομία, δεν είναι ικανοί ή δεν ήσαν ικανοί και με επάρκεια προσόντων, για να 
ανέλθουν τις βαθμίδες, με αποτέλεσμα να διαλύσετε τον ιεραρχικά συγκροτημένο ιστό 
ενός σώματος, όπως την Αστυνομία, με παράπονα, με λευκές απεργίες, με 
διαμαρτυρίες.  Γιατί στο κάτω, κάτω της γραφής κάποιος, που δεν έχει καμία 
προοπτική και είναι άξιος αστυνομικός να προαχθεί, όταν εφέρετε από πάνω του με 
την ταχυδακτυλουργική μέθοδο του νόμου για τους αντιστασιακούς και διορίσατε 
αστυνόμους και άλλους ανώτερους αξιωματικούς στην Αστυνομία, χωρίς να του 
παρέχεται πια η οποιαδήποτε δυνατότητα ανέλιξης; 

 Η έλλειψη προγραμματισμού οδηγεί σε διασπάθιση του δημόσιου χρήματος, 
αφού ξοδεύονται χιλιάδες λίρες για την εκπαίδευση αστυνομικών που καταλήγουν ως 
γραφείς, κλητήρες ή φρουροί.  Η εισαγωγή της τεχνολογίας στο αστυνομικό σώμα -
ακούστε- είναι δυσανάλογη σε σχέση με την τεχνολογική εκπαίδευση του ανθρώπινου 
δυναμικού.  Αγοράσαμε όλο τον απαραίτητο σχεδόν τεχνολογικό εξοπλισμό και δεν 
έχουμε ανθρώπους να το χειριστούν. 

 Επειδή κάποιοι ανατρέχουν στα αρχεία της Αστυνομίας σε σχέση με το τι 
υποθέσεις εξιχνιάζει, εγώ τους προκαλώ να ανατρέξουν στα κατάστιχα του Αρχηγείου 
Αστυνομίας, στο Τμήμα του Ηλεκτρονικού Εγκλήματος, στο λεγόμενο “Cyber Crime”, 
όπου το κράτος διαχρονικά έχει επενδύσει εκατομμύρια σε εκπαίδευση και σε 
εξοπλισμό του προσωπικού, αλλά και των μηχανημάτων και να μου πείτε πόσες 
υποθέσεις έχουν κερδηθεί στο δικαστήριο.  Στις εκατόν υποθέσεις χάνονται οι 
ενενήντα εννέα και κερδίζεται η μία και αυτή μετά βίας.  Πού οφείλεται αυτό το πράγμα;  
Οφείλεται στο ότι είναι τόσο δύσκολη η τεχνολογία;  Υποτίθεται αυτοί που 
προσελάβατε στα αρχηγεία της Αστυνομίας είναι άνθρωποι με μεγάλη τεχνολογική 
γνώση, άνθρωποι οι οποίοι ξέρουν πώς να χειριστούν τα ζητήματα.  Να σας θυμίσω 
κάτι που είναι εντελώς τελευταίο;  Επί μία εβδομάδα τα μέσα μαζικής επικοινωνίας 
έλεγαν για τον υπάλληλο της ΣΥΤΑ, που υποτίθεται έκαμνε τη διαρροή πουλώντας τις 
πληροφορίες υποτίθεται σε κάποιον ιδιωτικό ντέντεκτιβ, έπαιξε για μία εβδομάδα στα 
μέσα μαζικής επικοινωνίας και οι διωκτικές αρχές, μετά πολλών επαίνων, ήρθαν στο 
δικαστήριο και είπαν:  «∆εν έχουμε υπόθεση».  Την απέσυραν εναντίον αυτού του 
ανθρώπου, δημιουργώντας βέβαια όλα εκείνα τα στίγματα και όλο εκείνο το κακόφημο 
κατάλοιπο εις βάρος του.  Αλλά ως συνήθως πολλή διαφήμιση από τα μέσα μαζικής 
επικοινωνίας, πολλά “θα, θα, θα”, πολλά πανηγύρια, αλλά έργο μηδέν.  Γιατί;  Στο 
Αρχηγείο Αστυνομίας υπάρχουν άτομα τα οποία έχουν προσληφθεί με πολύ ψηλούς 
μισθούς, με μεταπτυχιακά σε πανεπιστήμια του εξωτερικού, κυρίως της Αγγλίας, στα 
θέματα της τεχνολογίας και στελεχώνουν το “Cyber Crime Department”, δηλαδή το 
Τμήμα του Ηλεκτρονικού Εγκλήματος.  Γιατί δεν τα καταφέραμε;  Είναι εξυπνότεροι οι 
δικηγόροι που δικηγορούν και τους ξεγελούν;  Όχι.  Κάτι φταίει.  Και όχι βέβαια ο 
Χατζηλαμπρής ούτε βέβαια οι προηγούμενοι!  Κάποιοι φταίνε τώρα που διαχειρίζονται 
τα πράγματα. 

 Οι μέθοδοι προσδιορισμού της αποτελεσματικότητας του σώματος είναι 
αναχρονιστικές και αντιεπιστημονικές, αφού μετρούν μόνον τα ποσοστά ανίχνευσης 
καταγεγραμμένων εγκλημάτων, αγνοώντας τα αίτια που τα προκαλούν.  Το διοικητικό 
μοντέλο της Αστυνομίας σήμερα στηρίζεται πάνω σε ιεραρχικές προδιαγραφές 
στρατιωτικής προέλευσης, που καταπνίγουν τη συλλογικότητα και την ανάπτυξη 
πρωτοβουλιών.  Αυτή η ιστορία με την παραστρατιωτική νοοτροπία στην Αστυνομία 
είναι και η κακοδαιμονία της ταυτόχρονα, γιατί ενώ πειθαρχία προσφέρει μηδενική…  
Και γιατί προσφέρει μηδενική;  Γιατί αυτός που είναι εκ των προτέρων φυγόκεντρος 
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θα είναι είτε είναι παραστρατιωτικό το σώμα είτε δεν είναι παραστρατιωτικό το σώμα.  
Θα πουλά όπλα, θα πουλά γυναίκες, θα είναι επίορκος, θα διοχετεύει πληροφορίες 
προς το σκοπό να τις πουλά και να παίρνει χρήματα, θα μετέρχεται κάθε παράνομη 
πράξη, ανεξάρτητα από το ότι είναι μέλος του αστυνομικού σώματος είτε είναι 
παραστρατιωτικό είτε όχι. 

 Τι γίνεται όμως με την επίκληση της παραστρατιωτικής δομής;  Αστυνομικοί οι 
οποίοι έχουν τη δυνατότητα να προσφέρουν και να αξιοποιηθούν δεν μπορούν, γιατί 
προσκρούουν στους κανόνες και τη νοοτροπία του παραστρατιωτικού σώματος, στο 
ότι υπάρχει ανακριτική ομάδα επικεφαλής, υπάρχουν εκτελεστικά όργανα με 
καθορισμένη δικαιοδοσία από το άλφα μέχρι το βήτα, δεν μπορούν να την υπερβούν.  
Και δεν είναι το σύνταγμα ούτε η νομοθεσία που φταίει γι’ αυτά τα πράγματα.  Είναι οι 
νοοτροπίες που φταίνε.  Όλα αυτά λοιπόν θα πρέπει να τα ξαναδεί η κυβέρνηση, το 
κράτος με την κυβέρνηση που κυβερνά αν θέλει να φέρει συγκεκριμένη βελτίωση.  

 Εγώ δε δέχομαι ότι…  Oύτε δέχομαι τη συγκριτική μέθοδο που άκουσα από 
καλούς φίλους και συναδέλφους προηγουμένως κάνοντας σύγκριση της παρούσας 
κατάστασης με το 1996.  Ούτε δέχομαι ότι απαλλάσσεται της οποιασδήποτε ευθύνης 
η παρούσα κατάσταση, επειδή τότε γίνονταν.  Γιατί εδώ ισχύει αυτό που στην πολιτική 
είναι απαράδεχτο.  Όπως το έχω πει και προηγουμένως σε άλλη περίπτωση:  «όταν 
λέμε ότι φταίμε όλοι, δε φταίει κανένας!»  Στην προκειμένη περίπτωση, όταν κάμνουμε 
συνεχή αναφορά στο παρελθόν, σημαίνει:  «Ε, μα αφού το έκαμναν οι προηγούμενοι, 
νομιμοποιούμεθα περίπου να το κάμνουμε και εμείς».  Ε, μα δεν είναι έτσι!  Αν οι 
προηγούμενοι είχαν διαπλοκή με την παρανομία, νομιμοποιείστε εσείς να την 
εμπεδώσετε και να τη θεσμοποιήσετε;  ∆εν το καταλαβαίνω και μαζί μου πολλές 
χιλιάδες πολιτών δεν το καταλαβαίνουν.  Αν οι προηγούμενοι εκάλυπταν κάποιους, 
δικαιούστε εσείς να είσαστε τόσο βαθιά διαπλεκόμενοι με την παρανομία κατά τρόπο 
που πολιτικά να υποστηρίζεστε ενδεχομένως από το οργανωμένο έγκλημα;  Βγείτε 
έξω και ρωτήστε πολίτες και θα σας δώσουν απαντήσεις γι’ αυτά που σας λέω.   

 Εάν λοιπόν θέλουμε να αντιμετωπίσουμε το οργανωμένο έγκλημα, η χειρότερη 
μέθοδος είναι να ρίχνει ο ένας ευθύνες στους άλλους.  Να λεν οι σημερινοί ότι φταιν οι 
προηγούμενοι, οι αυριανοί ότι φταιν οι αμέσως προηγούμενοι.  ∆εν είναι έτσι που 
αντιμετωπίζεται το οργανωμένο έγκλημα.  Αλλά έγιναν αναφορές και για τις Κεντρικές 
Φυλακές, που ξαφνικά μετατράπηκαν σε ένα χώρο ο οποίος περίπου είναι το 
απαύγασμα της επιστημονικής εφαρμογής των σύγχρονων μεθόδων με ένα 
φωτισμένο διευθυντή των Φυλακών, που είναι σήμερα ο φίλος μου κατά τα άλλα κ. 
Τρυφωνίδης.   Ακούστε τι λέει ο κ. Καπαρδής στις 6 Απριλίου 2010, τον περασμένο 
μήνα, από τις στήλες της εφημερίδας “Φιλελεύθερος”, καθηγητής της Νομικής Σχολής 
του Πανεπιστημίου Κύπρου, ένας έγκριτος νομικός και καθηγητής της 
εγκληματολογίας στα πανεπιστήμια του Κέιμπριτζ και της Οξφόρδης, όπως θα το 
ξέρετε:  «Η κυριότερη αιτία για την αναρχία στις Φυλακές είναι η έλλειψη πολιτικής 
βούλησης.  Και είναι λυπηρό που η ίδια η έλλειψη εξακολουθεί να υπάρχει ακόμα και 
σήμερα που τα πράγματα έφθασαν στα άκρα.  Μετά τις τελευταίες περιπτώσεις του 
σχεδιασμού εγκλημάτων από τις Κεντρικές Φυλακές, την αποκάλυψη των 
υποσυστημάτων που έχουν αναπτυχθεί και την αναρχία που επικρατεί στις Φυλακές, 
το λιγότερο που θα ανέμενε κανείς θα ήταν να ακούσει διά στόματος του Υπουργού 
∆ικαιοσύνης Λουκά Λουκά ένα στρατηγικό σχεδιασμό, έναν οδικό χάρτη για την 
αναδιάρθρωση του συστήματος της ποινικής δικαιοσύνης στην Κύπρο.  ∆υστυχώς, 
κάτι τέτοιο δεν έγινε.  Αρκέστηκε απλώς να επιρρίψει ευθύνες στην αμέλεια των 
προηγουμένων και στις κτιριακές εγκαταστάσεις».  Ακολουθώντας την κομματική 
γραμμή, βεβαίως, όπως και εσείς προηγουμένως.  «Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος δε 
δήλωσε πως το κράτος είναι εκεί και θα δώσει τη μάχη με ακόμα μεγαλύτερη 
αποφασιστικότητα».  Λόγια, λόγια, λόγια!  Η κυβέρνηση με πρώτο στην ατζέντα της το 
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θέμα της δίκαιης κοινωνίας μοιάζει να υπνώττει.  Να υπνώττει έναν ύπνο όχι του 
δικαίου.  Έναν ύπνο χωρίς ενοχές και χωρίς τύψεις.  ∆ιερωτώμαι όμως πόσο θα 
συνεχίσει αυτό, αν τελικά θα έχουμε την κατάληξη τα επόμενα χρόνια που έχω πει.   

 Ειλικρινά, διερωτώμαι αν μπορεί κάποιος σήμερα με σοβαρότητα να 
υποστηρίζει ότι όλα περίπου είναι αγγελικά πλασμένα συγκριτικά με τα προηγούμενα 
χρόνια σε χώρους όπου εκκολάπτεται η βία και το έγκλημα, είτε είναι τα γήπεδα είτε 
είναι οι Κεντρικές Φυλακές, όπου βεβαίως κανένας δε στοχεύει να καταδικάζει 
κατάδικους ξανά, αλλά στοχεύει -επειδή λέχθηκε και αυτό- να ελέγχει τους κατάδικους 
τόσο σε σχέση με την καταστολή, αλλά και παρέχοντας τα θεσμικά απαραίτητα μέτρα, 
για να αναμορφώνονται, για να μην επαναλαμβάνονται τα αδικήματα. 

 ∆ιερωτώμαι ειλικρινά αν αποτελεί επιχείρημα λογικό πολιτικά και ηθικά να 
ακούγεται από στελέχη του κόμματος που κυβερνά ότι στην υπόθεση Κίτα 
παραιτήθηκε ο διευθυντής των Φυλακών.  Ο διευθυντής των Φυλακών δεν 
παραιτήθηκε·  το διευθυντή των Φυλακών τον παραιτήσατε!  Και ο διευθυντής των 
Φυλακών έκαμε προσφυγή στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, θεωρώντας ότι δεν πρέπει να 
παραιτηθεί, θεωρώντας ότι τον αδικήσατε.  Ο δε Αρχηγός Αστυνομίας ομοίως δεν 
παραιτήθηκε.  Τον παραιτήσατε!  Και όταν σας εκατάγγειλε, που τον παραιτήσατε, ότι 
τον εκβιάσατε, για να παραιτήσει, φροντίσατε να μη συνεχιστεί η δημόσια συζήτηση.  
Αναφέρομαι στον τέως Αρχηγό Αστυνομίας.  Όπως και βεβαίως δε νομιμοποιείστε να 
επικαλείστε το ότι εφαρμόζετε την πολιτική ηθική, γιατί επαραίτησε ο Υπουργός 
∆ικαιοσύνης.  Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης δεν ήταν του ΑΚΕΛ.  Ο Υπουργός 
∆ικαιοσύνης ήταν άλλου κόμματος.  Και δεν μπορεί να οικειοποιείστε τον κ. 
Χρυσοστομίδη ότι ως Υπουργός ∆ικαιοσύνης παραιτήθηκε, όταν υπουργός του ΑΚΕΛ, 
ο Υπουργός Συγκοινωνιών, κατέπεσε το αεροπλάνο της ΗΛΙΟΣ και δεν επαραίτησε 
και η υπόθεση εκκρεμεί στα δικαστήρια, ενώπιον των ποινικών δικαστηρίων.  Να τα 
θυμάστε αυτά!  Γιατί δεν είναι να επικαλούμαστε την πολιτική ηθική και να τη 
φέρνουμε στα μέτρα μας, όποτε μας συμφέρει, στο ότι συμμορφωνόμεθα, ενώ 
συμμορφώνονται στελέχη που δεν είναι του ΑΚΕΛ, και, όταν είναι στελέχη του ΑΚΕΛ 
που δε συμμορφώνονται, να τα κάμνουμε γαργάρα και να μην το θυμόμαστε. 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Πέρασε και ένα πεντάλεπτο. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θα σας κάμω τη χάρη να κατέβω από το βήμα. 

 Ξέρετε ότι γι’ αυτά τα θέματα μπορώ να μιλώ… 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είναι χαρά μας να μιλάτε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ωραία, αν είναι χαρά σας, να μου παραχωρήσετε ακόμα ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ θα το παραχωρήσω και το παραχωρώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Απλώς να διορθώσουμε για το διευθυντή των Φυλακών.  Ούτε τον παραίτησαν 
ούτε  παραιτήθηκε.  ∆ιατηρεί την ιδιότητά του. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είναι υπό διαθεσιμότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Μάλιστα.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πολύ ορθά.  Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Το ένα έμεινε το ίδιο όμως.  Επειδή ο κ. Θωμά…  Και είναι σε αυτή την 
αναφορά που αγγίζει η δική μου τοποθέτηση, ότι όλους αυτούς τους αξιωματούχους 
τους παραίτησε η κυβέρνηση, αναγνωρίζοντας ότι έπρεπε να τιμωρηθούν οι υπαίτιοι.  
Τα πράγματα δεν είναι έτσι.  Είναι έτσι όπως τα είπα εγώ και όπως τα συμπληρώσατε 
εσείς.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σωστά. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Και βεβαίως από την άποψη του πολιτικού κέρδους που ισχυρίζονται ότι είχαν 
από την παραίτηση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης έχω εξηγήσει ότι δεν είναι πολιτικό 
κέρδος.  Ήταν άλλου πολιτικού χώρου.  Ο δικός τους υπουργός, όταν κατέπεσε το 
αεροπλάνο της ΗΛΙΟΣ, αρνείτο να παραιτήσει και η υπόθεση της ΗΛΙΟΣ είναι στα 
δικαστήρια. Σοβαρότατο ποινικό αδίκημα και κατηγορούνται με πολύ σοβαρά 
αδικήματα.  Και είπε «εγώ δεν παραιτούμαι, διότι δεν υπάρχει πολιτική ευθύνη».    

 Τελειώνω με το εξής:  Σ’ αυτή την υπόθεση της εγκληματικότητας ή γινόμαστε 
σύμμαχοι με ειλικρίνεια, όλες οι πολιτικές δυνάμεις, και αποφασίζουμε ως μία μονάδα 
να αντιμετωπίσουμε την κατάσταση για τώρα και ιδιαίτερα για το μέλλον ή θα 
συνεχίσουμε να υποκρινόμεθα μεταξύ μας και οι μισοί να ενθυμούνται το παρελθόν, 
για να κατηγορήσουν την αντιπολίτευση σήμερα και να κυνηγούν τους bloggers, αντί 
να φροντίσουν να κυνηγήσουν αυτούς που πραγματικά διαπράττουν ποινικά 
αδικήματα.   

 Όσον αφορά την ιστορία του φίλου μου κατά τα άλλα Μακάριου ∆ρουσιώτη, 
απαξιώ να τη σχολιάσω από αυτό το βήμα, θεωρώντας τη μη σοβαρή, όπως μη 
σοβαρές θεωρώ και τις πολιτικές θέσεις του κ. ∆ρουσιώτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Να καλέσω το συνάδελφο κ. Στέλιο Ιερωνυμίδη, παρακαλώ, για τη δική του 
τοποθέτηση.   

 Βέβαια, οφείλω να παρατηρήσω ότι πάλι αθροιστικά οι παρουσίες είναι πολύ 
λιγότερες απ’ ό,τι συνήθως.  
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Η ποιότητα όμως είναι καλή, Πρόεδρε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αφού δεν έπεισε ούτε το ∆ΗΚΟ να τον ακούσει ο Στέλιος, είνταν που να 
κάμουμε; 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Τα έχω ακούσει όλα, νομίζω όμως ότι δεν έχω καλυφθεί εντελώς.   

 Θέλω να ξεκινήσω με μια έτσι αναπόληση κάποιων περασμένων εποχών, όταν 
η συμπεριφορά στην κοινωνία μας και η συμπεριφορά ανθρώπου προς συνάνθρωπο 
ήταν να αφήνουμε τα σπίτια και τα αυτοκίνητά μας ξεκλείδωτα χωρίς δεύτερη σκέψη, 
γιατί από κανενός το μυαλό δεν περνούσε ότι κάτι κακό ή παράνομο θα μπορούσε να 
συμβεί.  Ακόμα και από τα αντίσκηνα στην εποχή εκείνη δε γινόταν καμιά κλοπή.  
Ήταν η κοινωνία που εδράζετο και ενεργούσε με αξίες και ηθικές που δυστυχώς 
σήμερα φαίνεται να εκφυλίζονται μέσα στη δίνη των ιλιγγιωδών ταχυτήτων της 
εξέλιξης, της εισβολής της τεχνολογίας, του διαδικτύου, της καταστροφής του 
περιβάλλοντος, στο βωμό του χρήματος και σήμερα της οικονομικής κρίσης και όχι 
μόνο. 

 Σήμερα δυστυχώς παρατηρούμε την απομόνωση, την καταβαράθρωση των 
ηθών και των αξιών, με αποτέλεσμα, μεταξύ άλλων, την κατακόρυφα αυξανόμενη 
εγκληματική συμπεριφορά είτε από άτομα είτε από ομάδες.  Αυτό είναι το σημερινό 
φαινόμενο δυστυχώς, δυστυχέστατα.  Εμπρησμοί, βομβιστικές επιθέσεις εναντίον 
αυτοκινήτων και περιουσιών, κλοπές και διαρρήξεις, πορνεία, παράνομες δράσεις 
συμμοριών, η αισχροκέρδεια και η τοκογλυφία είναι μέσα στο πετσί μας, ο τζόγος.  Οι 
δολοφονίες βέβαια αποτελούν σήμερα ένα φαινόμενο που διαφοροποιήθηκε με τη 
δολοφονία ανθρώπων όπως ο Άντης Χατζηκωστής.   

 Ξεκινώντας λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να καταθέσω κάποια 
στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα στις 10 Νοεμβρίου 2009 και καταδεικνύουν τα ακόλουθα:  
Έτσι απλά και στατιστικά να αναφέρω ότι ο παγκύπριος συνολικός αριθμός νομίμων 
υπηκόων στην Κύπρο -τρίτων χωρών, όχι ευρωπαϊκών χωρών- είναι περίπου 70 000.  
Κατ’ ακρίβειαν, σύμφωνα με τα στοιχεία, είναι 68 900 άτομα.  Σ’ αυτά 
συμπεριλαμβάνονται εργαζόμενοι, οι οποίοι είναι 52 000, επισκέπτες μακράς 
διαρκείας, που είναι περίπου 10 000, και περίπου 7 000 φοιτητές.  Σύμφωνα πάλι με 
αυτά τα στοιχεία, οι Ευρωπαίοι υπήκοοι, κοινοτικοί, που ζουν στην Κύπρο ανέρχονται 
στις 80 400 άτομα.  Με βάση τα στοιχεία, υπολογίζεται ότι ένας αριθμός, αν είναι 
δυνατόν, πέραν των 60 000 βρίσκεται παράνομα στην Κύπρο.  ∆ηλαδή το σύνολο 
των ξένων, συμπεριλαμβανομένων και των κοινοτικών -να τους ονομάσω μη 
Κύπριους- είναι 200 000.  Καταδεικνύεται δηλαδή ότι το 25% των κατοίκων της 
ελεύθερης Κύπρου αποτελείται από μη Κύπριους.  Ξένους, κοινοτικούς και 
παρανόμους.  Ένας στους τέσσερις δηλαδή.  Με βάση τα αστυνομικά στοιχεία, οι μη 
Κύπριοι φερόμενοι ως δράστες καταλαμβάνουν το 40% κυρίως στα αδικήματα 
κλοπών, ληστειών, διαρρήξεων και διακίνησης ναρκωτικών.  Όσον αφορά την 
επιτυχία, στη γενικότητα των εγκλημάτων, εξιχνίασης από την αστυνομία, έχει να 
επιδειχθεί η πενιχρή επιτυχία του 30% της εξιχνίασης.  
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 Κύριοι συνάδελφοι, εγώ δεν έχω πρόθεση να επιρρίψω τις ευθύνες της οικτρής 
κατάστασης στην παρούσα ή σε προηγούμενες κυβερνήσεις, γιατί η εγκληματικότητα 
είναι διαχρονικό φαινόμενο με τις ιδιαιτερότητες της κάθε εποχής.  Παραμένω όμως 
στο εύρημα ότι τα τελευταία χρόνια έχει εκτοξευθεί η αύξηση των σοβαρών 
εγκλημάτων και παραμένει δυστυχώς διάχυτο το αίσθημα της ανασφάλειας και της 
έλλειψης εμπιστοσύνης προς τις διωκτικές αρχές από την κοινωνία σε σημεία 
απαξίωσης.  Έχουμε φθάσει σε τέτοια σημεία εγκληματικότητας, που ακόμα και καθ’ 
όλα αξιοπρεπείς συμπολίτες μας -το έχω αναφέρει- έχουν γίνει θύματα των 
αδιστάκτων.  Θα αναφερθώ και σε ένα νεόφερτο έγκλημα: κλοπές σορών!  Αν είναι 
δυνατόν!  Κλοπή σορού ποίου;   Του τέως Προέδρου της ∆ημοκρατίας!  

 Έχοντας λοιπόν έναυσμα τα πιο πάνω, θέλω να καταθέσω τα εξής:   

 Πάρα πολλά από τα σοβαρά εγκλήματα φαίνεται να σχεδιάζονται -και έχει ήδη 
λεχθεί πάρα πολλές φορές απ’ όλους εδώ- μέσα στις Φυλακές.  Το παράδοξο είναι ότι, 
παρά τον εντοπισμό της ύπαρξης αυτού του φαινομένου παρανομίας που αποδίδεται 
στους καταδίκους και που εκπηγάζει από τις Φυλακές γενικότερα, δυστυχώς πρέπει 
να παρατηρήσω ότι τα δραστικά μέτρα για αντιμετώπιση του φαινομένου δεν είναι 
τόσο ικανοποιητικά.  Θεωρώ τελικά ότι θα πρέπει να βρεθούμε ως Βουλή, αλλά και ως 
κράτος γενικότερα αντιμέτωποι με τις αρρωστημένες νοοτροπίες και καταστάσεις που 
βαρυποινίτες και ισοβίτες δημιουργούν και θα πρέπει να συγκρουστούμε με αυτούς, 
είτε αυτοί είναι κατάδικοι είτε όργανα επιτήρησης, όπως δεσμοφύλακες και γενικότερα 
εργαζόμενοι στο χώρο των Φυλακών που υποβοηθούν και καταντούν συνεργοί στο 
έγκλημα. 

 ∆υστυχώς, αγαπητοί συνάδελφοι, έχουν γίνει καταγγελίες ότι ακόμη και 
δεσμοφύλακες εμπλέκονται σ’ αυτά τα ανομήματα.  Οι χώροι των Φυλακών με τα 
σημερινά δεδομένα είναι ακατάλληλοι.  Χρήζουν άμεσης αναβάθμισης, τόσο σε 
θέματα στέγασης των καταδίκων αλλά και σε θέματα ασφαλείας.  Πρέπει όμως να 
εγκύψουμε, για να δούμε αυτό το διαχρονικό πρόβλημα μέσα στις Φυλακές, το 
διαχωρισμό βαρυποινιτών και ελαφροποινιτών, αλλά και το διαχωρισμό των νεαρών 
παραβατών, ένα πράγμα το οποίο συνεχίζεται και διαιωνίζεται στις Φυλακές με 
ανάστροφα και αντίστροφα αποτελέσματα στην ψυχολογία των ελαφροποινιτών ειδικά.   

 Το αίσθημα ανασφάλειας και έλλειψης εμπιστοσύνης προς την αστυνομία και 
τις διωκτικές αρχές, για να μην πω απαξίωσης, είναι διάχυτο στην κοινωνία.  Μέσα 
από τη συνέντευξη του Αρχηγού Αστυνομίας, που δόθηκε σε καθημερινή εφημερίδα 
στις 16 Μαΐου του 2010, διαφαίνεται η έμμεση παραδοχή του των αδυναμιών που το 
σώμα παρουσιάζει στην αντιμετώπιση της εξιχνίασης των εγκλημάτων.  Είναι για μένα 
αδιανόητο μια εκ των κατ’ αναλογία πολυπληθέστερων αστυνομικών δυνάμεων στην 
Ευρώπη να παρουσιάζει τέτοια αναποτελεσματικότητα.  Βέβαια, παραδέχεται ο 
Αρχηγός Αστυνομίας την ύπαρξη διεφθαρμένων μελών της που καταρρακώνουν τη 
λειτουργία, αλλά και τη φήμη της αστυνομίας. 

 Χαιρετίζω όμως συνάμα τη δέσμευση του Αρχηγού για εξάρθρωση του 
φαινομένου της διαφθοράς στο σώμα.  Χαιρετίζω επίσης τις θέσεις του για 
αναβάθμιση των μέχρι σήμερα προγραμμάτων της Αστυνομικής Ακαδημίας για 
πληρέστερη και αρτιότερη εκπαίδευση των νέων μελών της, τη διάθεση για σκληρή, 
τίμια και αντικειμενική εργασία, με αποφασιστικότητα και σεβασμό σε κάθε πολίτη, για 
ίση μεταχείριση, για βελτίωση των σχέσεων αστυνομίας και κοινού, καθώς και την 
προσπάθεια εκσυγχρονισμού και αναβάθμισης του εξοπλισμού της αστυνομίας. 

 Μέσα όμως στους πρωταρχικούς στόχους που θα έπρεπε να έχει η αστυνομική 
δύναμη είναι η πρόληψη.  Η παρουσία, μεταξύ άλλων, ενόπλων πεζοπόρων 
περιπόλων σε περιοχές υψηλού κινδύνου κρίνεται απαραίτητη.  Η παρουσία και μόνο 
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των ένστολων αστυνομικών αποτελεί προληπτικό μέτρο και αντικίνητρο αδικοπραγιών.  
Συνάμα εξυψώνει το αίσθημα ασφάλειας ανάμεσα στους κατοίκους.  Παρά τις 
επανειλημμένες διακηρύξεις από μέρους της αστυνομίας, η παρουσία τέτοιων 
περιπόλων, τόσο κατά την ημέρα όσο και κατά τη νύχτα, είναι ανύπαρκτη.   

 Θεωρώ -κατά τη γνώμη μου- ότι η αυτονόμηση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
από τη μια και ο καταμερισμός εργασιών με τη δημιουργία σωμάτων δημοτικής ή 
τουριστικής αστυνομίας από την άλλη θα μπορούσαν να υποβοηθήσουν σε μεγάλο 
βαθμό την καλύτερη και αρτιότερη επιτέλεση των στόχων και του έργου της 
αστυνομικής δύναμης. 

 Η αντίθεση στη δημιουργία καζίνου είναι βέβαια πάγια κυβερνητική πολιτική, 
ειδικά του ΑΚΕΛ.  Φαίνεται όμως ότι η ελεύθερη Κύπρος συναγωνίζεται σε χώρους 
τζόγου ακόμη και τις κατεχόμενες περιοχές.  Στην ελεύθερη Κύπρο λειτουργούν με 
άδεια πέραν των εκατόν είκοσι ηλεκτρονικά καζίνα.  Τους τελευταίους είκοσι επτά 
μήνες ποσό -ακούστε, κύριοι- €168.000.000, με βάση στοιχεία του Κέντρου Κάρτας, 
αφορά πληρωμές για ηλεκτρονικό τζόγο σε υποστατικά που βρίσκονται σε κάθε 
γειτονιά της ελεύθερης Κύπρου, σε καζίνα των κατεχομένων και ένα μικρό μέρος σε 
τζόγο μέσω του διαδικτύου.  

 Πρόσφατα έχει αποτραπεί από την αστυνομία σχέδιο δολοφονιών πέντε 
τουλάχιστον ατόμων που ελέγχουν τον ηλεκτρονικό τζόγο στην περιοχή Λευκωσίας.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι,   

 Οι συμμορίες είναι γνωστό σε όλους μας ότι διατηρούν ιδιωτικό στρατό, 
μπράβους, θωρακισμένα οχήματα για τη διεκπεραίωση των ανομιών τους.  Έχουν 
διαχωρίσει την Κύπρο, περίπου όπως στην Αμερική του ’30, σε περιοχές ελέγχου και 
όχι μόνο για τον τζόγο, αλλά και για τη διακίνηση ναρκωτικών, τη σωματεμπορία, ενώ 
παράλληλα έχουν καταστεί μάστιγα εκβιασμών και λειτουργούν περίπου ως δικαστές 
σε επιλύσεις διαφορών μεταξύ πολιτών.  ∆υστυχώς θα πρέπει να θέσω το ρητορικό 
ερώτημα:  Πού βρίσκονται οι διωκτικές αρχές για την πάταξη του φαινομένου και πώς 
τα συντεταγμένα όργανα του κράτους που εμπλέκονται, εκτός από την αστυνομία, 
προωθούν την ανάσχεση; 

 Το ευρωπαϊκό δίκαιο, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν επιβάλλει την υποχρέωση 
άμεσης και αμοιβαίας αναγνώρισης εθνικών αδειών στον τομέα του τζόγου και των 
τυχερών παιχνιδιών.  Θα πρέπει λοιπόν να κινηθούμε πάνω σ’ αυτή τη βάση για την 
πάταξη και καταστολή του φαινομένου.  Θα πρέπει επιτέλους να προχωρήσουμε 
δραστικά, για να εκριζώσουμε τις οργανωμένες συμμορίες και το οργανωμένο 
έγκλημα.  Κι εγώ κατέχω στοιχεία, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι ο υπόκοσμος κάνει και 
εισφορές σε κόμματα.  Θα το επαναλάβω, ο υπόκοσμος κάνει εισφορές σε κόμματα! 

 Ιδιαίτερη σημασία θα πρέπει να προσδώσουμε στα εγκλήματα κατά περιουσίας 
και προσώπων από τους χούλιγκαν και τον όχλο.  Συγκεκριμενοποιώντας τα 
δεδομένα, τέτοια εγκλήματα διαπράττονται συνήθως κατά τη διάρκεια ποδοσφαιρικών 
αγώνων μεταξύ των αντιπάλων οπαδών.  Το εξωφρενικό όμως που παρατηρήθηκε 
την περασμένη εβδομάδα είναι ότι βρέθηκαν αντίπαλοι σε οδομαχίες, καταστροφές, 
εμπρησμούς και λεηλασίες όχι οπαδοί αντιπάλων ομάδων στο γήπεδο, αλλά οπαδοί 
ποδοσφαιρικών σωματείων της ίδιας πόλης!  Περίπου γίνεται εμφύλιος πόλεμος.  
Κάθε “μεγάλος” αγώνας, κάθε ντέρμπι φέρει τη σφραγίδα του χουλιγκανισμού και των 
εγκλημάτων όχλου.   

 Είναι αδιανόητο να γίνονται συσκέψεις επί συσκέψεων, σχεδιασμοί, έρευνες 
του αγωνιστικού χώρου, καθώς και σωματικές έρευνες κατά την είσοδο των φιλάθλων 
και να παρατηρείται το φαινόμενο της εμφάνισης δεκάδων φωτοβολίδων, εκρηκτικών, 
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δακρυγόνων και καπνογόνων στον αγωνιστικό χώρο.  Είναι ακόμη πιο αδιανόητο να 
προκαλούνται σοβαρές καταστροφές και λεηλασίες αυτοκινήτων, καταστημάτων, 
οικιών και άλλων περιουσιών, ξυλοδαρμοί, τραυματισμοί και η αστυνομία να αδυνατεί 
να συλλάβει οποιονδήποτε.   

 ∆εν μπορώ προσωπικά να αποδεχθώ τους ισχυρισμούς του εκπροσώπου 
τύπου της αστυνομίας ότι το σώμα καταβάλλει υπεράνθρωπες προσπάθειες και 
επιτελεί το καθήκον του.  Η αστυνομία είναι ταγμένη στην προστασία κάθε 
νομοταγούς πολίτη και της περιουσίας του και στην πάταξη κάθε παράνομης πράξης 
που εναντιώνεται σε αυτά και γενικότερα στην κοινωνία.  Ούτε εγώ προσωπικά 
θεωρώ ότι με την παραδοχή ότι πιάσαμε πάτο θα πρέπει να αναβληθεί το επόμενο 
ποδοσφαιρικό πρωτάθλημα.   

 Αυτό δεν είναι η λύση.  Θα πρέπει να αναληφθεί τελικά η ευθύνη από την 
αστυνομία -στο μέρος βέβαια που της αναλογεί και της αναλογεί το μεγαλύτερο μέρος- 
για την πάταξη του φαινομένου του χουλιγκανισμού και των εγκλημάτων μάζας.  Είναι 
επιστημονικά εξακριβωμένο, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η συμμετοχή ενός 
μεμονωμένου ατόμου στη μάζα πολλές φορές συνοδεύεται από μετάδοση ακραίων 
και κατώτερων συναισθημάτων και μίμηση βίαιων συμπεριφορών.  Το άτομο μέσα 
στον όχλο, ανεξάρτητα από την προσωπικότητα που έχει, είναι πιθανόν να εκφράσει 
εγκληματική συμπεριφορά, ενώ κάτω από άλλες συνθήκες δε θα το έπραττε.   

 Ποια όμως είναι τα κίνητρα ενός ανθρώπου σε μαζικές εκδηλώσεις;  Μεταξύ 
άλλων είναι η εξύψωση του “εγώ” του, το συναίσθημα ότι ανήκεις κάπου, αλλά και η 
μίμηση.  Θα πρέπει λοιπόν η αστυνομία, εκτός από την επιστημονική μελέτη, να 
επιζητήσει τη βοήθεια άλλων χωρών που αντιμετώπιζαν τα ίδια προβλήματα και με 
επιτυχία τα έχουν δραματικά περιορίσει ή ακόμη επιλύσει παντελώς.   

 Επιπρόσθετα όμως, στόχος των διωκτικών αρχών θα πρέπει να είναι η 
απομόνωση των ηγετίσκων αυτών που μεταδίδουν στον όχλο το ένστικτο της μάχης 
και τα συναισθήματα του θυμού και όχι η σύλληψη οποιουδήποτε τυχαίου που 
συμμετέχει.  Η απομόνωση, η σύλληψη και η προσαγωγή των εγκληματικών αυτών 
στοιχείων ενώπιον της δικαιοσύνης για την παραδειγματική τιμωρία τους είναι εκ των 
ων ουκ άνευ για την αποτροπή εκτρόπων.  Θα πρέπει όμως παράλληλα να 
επιδεικνύεται μηδενική ανοχή και επιβολή παραδειγματικών ποινών, με στόχο τη 
συνολική αντιμετώπιση του φαινομένου, χτυπώντας στη ρίζα του το πρόβλημα. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα μπορούσα να μιλώ επί ώρες αναλύοντας το πολύπλευρο και πολυεπίπεδο 
πρόβλημα της αύξησης της εγκληματικότητας, τα γενεσιουργά αίτιά της, την πρόληψη, 
τη θεραπεία, την καταστολή της.  Επισημαίνω όμως ότι εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα 
αντιμετωπίζουμε με μεγάλο σκεπτικισμό το φαινόμενο.  Και εμείς ως ∆ημοκρατικό 
Κόμμα θέτουμε κάποια δεδομένα τα οποία αποτέλεσαν ή και θα αποτελέσουν μέτρα 
ανάσχεσης της απαξιωτικής σημερινής κατάστασης. 

 Το 2004, μετά από επίμονα αιτήματα των διωκτικών αρχών για υποβοήθηση 
της καταδίκης παρανόμων, ψηφίστηκε η σημαντική τροποποίηση στο δίκαιο της 
απόδειξης με τη δυνατότητα προσαγωγής τής εξ ακοής μαρτυρίας στην περίπτωση 
τόσο προφορικών δηλώσεων όσο και εγγράφων.   

 Το 2008 ψηφίστηκε η τροποποίηση του περί Φυλακών Νόμου και η δημιουργία 
του Συμβουλίου Αποφυλάκισης Κρατουμένων Επ’ Αδεία, ώστε, σύμφωνα με τις 
σύγχρονες αντιλήψεις για τα σωφρονιστικά συστήματα, να καθίσταται δυνατή η 
εξέταση και η απόφαση από το ανεξάρτητο συμβούλιο που εγκαθιδρύεται με τον 
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προαναφερόμενο νόμο, κατόπιν αιτημάτων κρατουμένων και με βάση αυστηρές 
προϋποθέσεις, να εκτίσουν το υπόλοιπο μέρος της ποινής τους εκτός φυλακών υπό 
όρους, προϋποθέσεις και περιορισμούς που το ίδιο το συμβούλιο θα θέτει για 
αντιμετώπιση του υπερπληθυσμού των φυλακών.  Στην ουσία, με το θεσμό αυτό 
δίδεται μια δεύτερη ευκαιρία σε εκείνους που θα κριθούν κατάλληλοι, όπως 
λεπτομερώς ορίζει ο νόμος, να επανενταχθούν στο κοινωνικό σύνολο και να 
δοκιμαστούν, ενόσω ακόμα εκτίουν την ποινή τους.  Το μέτρο λειτουργεί πολύ θετικά.  
Θα μπορούσε να λειτουργήσει πολύ θετικά, διότι δίδεται το ευεργέτημα στους 
κατάδικους για επανένταξή τους από τη μια, αλλά από την άλλη θα πρέπει να 
δείχνουν διαχρονικά κατά την κράτησή τους άριστη και κοσμιοτάτη συμπεριφορά, με 
αποτέλεσμα την εξάλειψη των φαινομένων παραβατικότητας και πρόκλησης 
εγκληματικών πράξεων εντός των φυλακών.  Αυτός είναι τρόπος αντιμετώπισης:  τα 
κίνητρα προς τους φυλακισμένους. 

 Το 2010, αγαπητοί συνάδελφοι, μετά από επίμονο αίτημα, μεταξύ άλλων, και 
των διωκτικών αρχών, με τις νέες συνθήκες που διαμορφώθηκαν μετά τη διάπραξη 
της δολοφονίας του Άντη Χατζηκωστή και την άνομη εκταφή του λειψάνου του τέως 
Προέδρου Παπαδόπουλου, επανέρχεται το θέμα της τροποποίησης του άρθρου 17 
του συντάγματος μετά από πολλά χρόνια.  Η θεσμοθέτηση της, υπό προϋποθέσεις, 
όρους, περιορισμούς και μετά από απόφαση δικαστηρίου, δυνατότητας άρσης του 
τηλεφωνικού απορρήτου, με σκοπό την πρόληψη, αλλά και την εξιχνίαση σοβαρών 
εγκλημάτων θα δώσει ακόμα ένα όπλο στην πάταξη της ανομίας.   

 ∆εν είναι επί του παρόντος ορθό να προχωρήσω σε οποιοδήποτε σχολιασμό 
ως προς την προτεινόμενη τροποποίηση του άρθρου 17.  Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα σας 
διαβεβαιούμε ότι θα υποστηρίξουμε την τροποποίηση και έμπρακτα για ακόμα μια 
φορά δείχνουμε την ετοιμότητά μας για πρόληψη και πάταξη της παρανομίας. 

 Επιπλέον, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα προχωρήσαμε με την πρόταση νόμου για 
την τήρηση στοιχείων των αγοραστών προπληρωμένων τηλεφωνικών καρτών για 
αποφυγή ανώνυμων παρανομιών. 

 Το ∆ΗΚΟ, στα πλαίσια της ενίσχυσης του κράτους, συντάσσεται ενεργά σε 
κάθε προσπάθεια πάταξης της παρανομίας.  Επισημαίνουμε και προτείνουμε τα 
ακόλουθα: 

1. Την επιβεβλημένη και αναγκαία υλοποίηση των στόχων του Συμβουλίου 
Εγκληματικότητας, που συστάθηκε με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
για πρόληψη και αντιμετώπιση της εγκληματικότητας. 

2. Θα πρέπει άμεσα να εκπονηθεί εθνικό σχέδιο μείωσης των εγκληματογόνων 
παραγόντων, μείωσης της υποτροπής και μείωσης των ευκαιριών για διάπραξη 
αδικημάτων. 

3. Την άμεση λειτουργία μέσω του Συμβουλίου Εγκληματικότητας επιτροπής 
πρόληψης της εγκληματικότητας, επιτροπής για την κοινωνική επανένταξη 
αποφυλακισθέντων, επιτροπής αναφορικά με την κράτηση ανηλίκων στις 
Κεντρικές Φυλακές. 

4. Την εξυγίανση και υλικοτεχνική αναβάθμιση των σωμάτων ασφαλείας και την 
αναβάθμιση της συνεργασίας της αστυνομίας με αστυνομικές αρχές άλλων 
ευρωπαϊκών χωρών. 

5. Τη γρήγορη και απρόσκοπτη απονομή της δικαιοσύνης. 
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6. Την άμεση και χωρίς επιπλέον χρονοτριβή ενεργοποίηση του Συμβουλίου 
Αποφυλάκισης Κρατουμένων επ’ Αδεία, που εδώ και τέσσερις μήνες είναι 
καταρτισμένο χωρίς να επιτελεί κανένα έργο. 

7. Χωρίς χρονοτριβή εισηγούμαστε -και αυτό για μας θεωρείται πλέον σημαντικό 
και θα το καταθέσουμε στην αρμόδια επιτροπή- εξέταση της εισαγωγής στο 
δικαϊκό μας σύστημα των αυτόφωρων αδικημάτων, ώστε να αποδίδεται η 
δικαιοσύνη και το αίσθημα ασφάλειας και δικαίου χωρίς χρονοτριβή. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Τελειώνοντας απλά καταθέτω τη ρήση ότι, εφόσον υπάρχει ανθρώπινη ζωή, θα 
υπάρχουν σίγουρα αδικοπραγίες που δεν μπορούν πλήρως να εξαλειφθούν.  
Μπορούμε όμως να τις αντιμετωπίσουμε και να τις περιορίσουμε.  Απλώς 
χρειαζόμαστε συντονισμό. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να ευχαριστήσω τον κ. Ιερωνυμίδη. 

 Ο κ. Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν έχω την άδειά σας, θα ήθελα να σχολιάσω για μερικά λεπτά 
κάποια από τα λεχθέντα.  Αντιλαμβάνομαι ότι έχουμε αρκετό χρόνο ως ομάδα.  
Θεωρώ ότι ήδη θέματα διαδικασίας έχουν παραβιαστεί από όλες σχεδόν τις πλευρές.  
Ζητώ την άδειά σας, αν μου επιτρέπετε, για λίγα λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Κύριε Νεοφύτου, πρέπει να πω ότι, κάθε φορά που έχουμε να συζητήσουμε το 
Κεφάλαιο Τέταρτο, διαβάζω τη σχετική διάταξη του κανονισμού, που είναι η 78Α.  
Φαίνεται ότι ο χρόνος έχει τη μεγαλύτερη σημασία για την κάθε κοινοβουλευτική 
ομάδα, αλλά και το γεγονός ότι καταμερίζονται και δίνονται από πριν τα ονόματα των 
ομιλητών.  ∆εν ήσασταν ομιλητής, αν όμως θα είστε σύντομος, θα χρησιμοποιήσω τη 
δυνατότητα της κρίσης της δικής μου και θα πω ότι για λίγο χρόνο θα μπορείτε να 
δώσετε κάποιες απαντήσεις. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα αμφισβητήσω την απόφασή σας που έχετε λάβει, αλλά 
επιφυλάσσω το δικαίωμα στην ομάδα μας, η οποία -και η δική μας ομάδα- έχει χρόνο 
από το χρόνο που της καθορίστηκε, να μιλήσει, αν χρειαστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω είναι δίκαιο το αίτημά σας, κύριε Γεωργίου.  Εν πάση περιπτώσει, είναι 
αρμοδιότητα του προεδρεύοντος, αφού αυτή την ιδιότητα έχω, να ερμηνεύσω και να 
εφαρμόσω τη διάταξη 78Α του Κανονισμού της Βουλής. 
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 Κύριε Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ׃  

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 

 «Η δημοκρατία δεν πλήττεται από το λόγο και τον αντίλογο.  ∆εν πλήττεται από 
τη σύνθεση.  Η δημοκρατία πλήττεται, όταν δεν είσαι ανεκτικός στην άλλη άποψη.  
Υπονομεύουν την ενότητα», είπε ο συνάδελφος, κύριε Πρόεδρε, του ΑΚΕΛ κ. 
Γιαννάκης Θωμά, «με μια άδικη, μηδενιστική, παραπλανητική, μονόπλευρη, 
αντιπολιτευτική τάση, που το μόνο που εξυπηρετεί είναι το να μην μπορεί να γίνεται 
ένας υγιής δημόσιος διάλογος.  Είναι μια πρωτόγνωρη, λυσσαλέα επίθεση, που 
επιχειρείται εφ’ όλου του μετώπου ενάντια στον εκλελεγμένο Πρόεδρο της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Μια πολιτική που μηδενίζει, αλλά και δηλητηριάζει καθημερινά το 
πολιτικό σκηνικό». 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Αυτά δεν είναι λόγια δικά μου.  Είναι από το γραπτό κείμενο και την ομιλία του 
βουλευτή του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, που τελείωσε την ομιλία του κάνοντας 
έκκληση να αποφεύγονται επίθετα και κάλεσε σε συστράτευση, για να κτυπήσουμε το 
οργανωμένο έγκλημα.  Αλλά και η υπόθεση που εξευτέλισε όχι την κυβέρνηση, που 
εξευτέλισε το ευρωπαϊκό κράτος μας, η περίπτωση του Κίτα, και αυτή, αυτή η 
περίπτωση που εξευτέλισε ένα ευρωπαϊκό κράτος, ήταν έκφραση, με τον πιο έντονο 
τρόπο, της σήψης και της διαφθοράς, της ανομίας που βασίλευε στο παρελθόν επί 
δεκαετίες στο χώρο των Κεντρικών Φυλακών.  ∆εν έχει κανένας απ’ αυτή την 
κυβέρνηση ευθύνη, γιατί ένας ισοβίτης διέμενε σε σουίτα για έξι μήνες με άδειες των 
αρμοδίων αρχών, αλλά ευθύνεται η σήψη και η διαφθορά δεκαετιών!  Αλλά ο 
αξιότιμος βουλευτής της αριστεράς που μίλησε με όλα εκείνα τα επίθετα είχε και έχει 
κάθε δικαίωμα, και εμείς θα το προασπίζουμε το δικαίωμά του, να πηγαίνει και στο 
1990 και, αν θέλει, στο 1960.  Στη δημοκρατία δεν μπαίνουν ούτε πλαφόν ούτε 
περιορισμοί.  Έχει δικαίωμα να κατηγορεί την προηγούμενη κυβέρνηση πως 
προστάτευσε τους ανθρώπους του υπόκοσμου.  «∆εν τους κτυπούσε η κυβέρνηση 
Κληρίδη, γιατί αυτοί την εξέλεξαν»!  ∆ηλαδή μια κυβέρνηση δημοκρατική μιας χώρας 
κατηγορείται απ’ αυτό το επίσημο βήμα ότι η εκλογή της ήταν αποτέλεσμα της ψήφου 
του υπόκοσμου.  «Είκοσι χρόνια αναρχίας έκαναν συμφωνίες με τους κατάδικους και 
υπονόμευαν την ασφάλεια». 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω πολλά λόγια δικά μου να προσθέσω, παρά να πω και 
να καταλήξω σε κάτι.  Αν θέλουμε να εμπεδώσουμε σε αυτό τον τόπο ποιότητα στη 
δημοκρατία, δεν είναι θέμα του ΑΚΕΛ.  Είναι ευθύνη του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, 
γιατί φαίνεται απ’ εκεί ξεκινούν, εκεί καταλήγουν τα πάντα.  Η ομιλία του γενικού 
γραμματέα του ΑΚΕΛ στη συζήτηση των προϋπολογισμών δεν ήταν, δυστυχώς, μια 
παρένθεση.  Είναι φαίνεται η επίσημη επιλογή που εκπορεύεται από τον πρώτο τη 
τάξει. 

 Θα κλείσω λέγοντας και κάνοντας μια ταπεινή έκκληση.  Ας γίνει πιο ανεκτικός 
ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας στην άλλη άποψη.  Η άλλη άποψη τον βοηθά και τον 
θωρακίζει, δεν τον υπονομεύει.                                                                                                              

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Ο κ. Γεωργίου.   
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 Έχετε πάρει πέντε λεπτά, κύριε Νεοφύτου, τα έχουμε σημειώσει. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Έχω παρακολουθήσει με μεγάλη προσοχή το μάθημα που επεχειρήθη να δοθεί 
σε μία πλευρά της Βουλής από τον προηγούμενο συνάδελφο.  Θέλω να πω το εξής:  
∆εν είναι κανένας σε θέση στην πολιτική να είναι καθηγητής άλλου πολιτικού.  Πόσω 
μάλλον η πλευρά και η παράταξη που εκφράστηκε προηγουμένως.  Οι Κύπριοι 
πολίτες τούς έχουν ζήσει, τους έχουν δει, τους έχουν ακούσει, τους έχουν βιώσει και 
τους είπαν:  «∆ε μας κάνετε, να πάτε στα σπίτια σας».  Τους έδωσαν απολυτήριο.  
Εμείς την περίοδο της διακυβέρνησής τους πολιτευτήκαμε συνετά και σε ό,τι αφορά το 
Κυπριακό δηλώναμε ευθαρσώς για δέκα χρόνια ότι, εκεί που ο κ. Κληρίδης θα οδηγεί 
το Κυπριακό προς τη σωστή πορεία λύσης, εμείς θα τον στηρίζουμε.  Και τον 
στηρίξαμε, εκεί που κατά την άποψή μας οδηγούσε σε σωστές πορείες τη συζήτηση 
για λύση του κυπριακού προβλήματος.  Εκεί που είχαμε διαφωνίες, τις καταθέσαμε και 
στο Εθνικό Συμβούλιο, τις καταθέσαμε και στο λαό και ταυτόχρονα δώσαμε τη 
δυνατότητα να αναπτυχθεί διάλογος.  Αλλά ποιος ήταν ο διάλογος;  Όλοι ξέρουμε πώς 
εγίνοντο οι συνεδρίες του Εθνικού Συμβουλίου, ποιο κόμμα διαφώνησε με τον κ. 
Κληρίδη γι’ αυτά τα πράγματα και ένα σωρό άλλα ζητήματα και δεν ήταν το κόμμα της 
αντιπολίτευσης, αλλά το ίδιο το κόμμα του κ. Κληρίδη.   

 Να ’ρθούμε όμως και στα θέματα του πώς λειτουργεί σήμερα η δημοκρατία και 
κατά πόσο ο Πρόεδρος αναλαμβάνει τις ευθύνες του και κατά πόσο έχει την πολιτική 
βούληση να δώσει λύση στα προβλήματα.  Ας μου αποδείξει με αριθμούς 
οποιοσδήποτε συνάδελφος ευρισκόμενος στην πολιτική ότι για οποιοδήποτε μικρό ή 
μεγάλο θέμα δεν επεδείχθη σεβασμός, όχι μόνο σε απλά αντίθετες απόψεις, αλλά και 
σε προκλητικές και υβριστικές απόψεις.  Πολλοί έχουν επιδείξει τέτοια συμπεριφορά η 
οποία -για όλους μας- δεν είναι αποδεκτή.  Ο Πρόεδρος όλες αυτές τις συμπεριφορές 
τις ανέχτηκε.  Και τις ανέχεται.  Και δεν είναι ο Πρόεδρος που ζήτησε να ελεγχθεί το 
“Χριστόφιας τάδε”.  

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 “Watch”. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είναι συγκεκριμένος πολίτης, που έκρινε ότι ο δικός του εαυτούλης εκινδύνευε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ, κύριε Αβέρωφ! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Αβέρωφ, αν έτσι εννοείτε τη δημοκρατία, με σπόντες και με δορυφόρους 
που στέλλετε, δε θα συμφωνήσω και δε θα σας ακολουθήσω.  Ο συγκεκριμένος 
άνθρωπος ξέρετε πολύ καλά ότι δεν είχε και δεν έχει καμία σχέση με το ΑΚΕΛ και δεν 
έχει και δεν είχε και δε θα έχει στο μέλλον ταυτόσημες ή τις ίδιες θέσεις με το ΑΚΕΛ.  
Λοιπόν  άρα, πού είδατε τον τηλεκατευθυνόμενο πύραυλο του ΑΚΕΛ;   

 Λοιπόν.  Σε ό,τι αφορά τα θέματα “υπονόμευσης”, ο κ. Θωμά αυτό το οποίο 
είπε είναι ότι η συχνή αναφορά δικαιολογημένων και αδικαιολόγητων κατηγοριών, το 
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ύφος, ο τρόπος και η εμφάνισή του από τα μέσα δεν προσφέρουν την καλύτερη 
υπηρεσία στην υπόθεση του κτυπήματος του εγκλήματος και της πάταξης των 
παρανομούντων.  Αυτό είναι που είπε με την έκφρασή του “υπονόμευση” ο κ. Θωμά.  
∆εν εννοούσε και δεν άφησε να εννοηθεί ότι οποιοδήποτε κόμμα σκόπιμα υπονομεύει 
τις προσπάθειες να κτυπηθεί το έγκλημα. Όμως καμιά φορά, στον ενθουσιασμό μας 
να εμφανιστούμε στα μέσα μαζικής ενημέρωσης και να κερδίσουμε κάποια 
δευτερόλεπτα παρουσίας, η γλώσσα μας ακολουθεί δρόμους ακανθώδεις και 
εσφαλμένους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είμαστε στα εφτά λεπτά, κύριε Γεωργίου, παρακαλώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Θα τελειώσω πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  Ευχαριστώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω καμία ένσταση να συνεχίσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχω εγώ, κύριε... 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Λοιπόν, αφού η παράκληση είναι από τη συγκυβέρνηση, θα τη σεβαστώ και θα 
τελειώσω πολύ σύντομα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι σχολιάζετε και την τελευταία ομιλία της συγκυβέρνησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εκείνα τα οποία είπε ο κάθε ομιλητής είναι σεβαστά και τόσο το κόμμα μας όσο 
και, εξ όσων ξέρω, η κυβέρνηση έχουν πάντοτε τεντωμένο αφτί που αφουγκράζεται, 
ακούει και εκείνα που, κατά τη γνώμη τους, είναι ορθά τα προχωρούν, τα υλοποιούν 
και τα εφαρμόζουν.  ∆εν έχουμε κανένα δισταγμό, κανένα δογματισμό και κανένα 
φραγμό το ορθό να το αγκαλιάσουμε και να το κάνουμε πράξη.  Έτσι πολιτευόμαστε, 
έτσι θα συνεχίσουμε να πολιτευόμαστε και έτσι θα προχωρήσουμε.  Σε ό,τι αφορά τις 
συμφωνίες με τους καταδίκους κατά την προηγούμενη περίοδο, αυτά δεν είναι 
εκφράσεις του Γιαννάκη του Θωμά ούτε του ΑΚΕΛ.  Είναι οι κατ’ επανάληψη γραπτές 
και προφορικές δηλώσεις του αντιπροέδρου του ∆ΗΣΥ κ. Ιωνά.  Συνεπώς, όταν 
κάπου υπάρχει παραδοχή, και επειδή είμαι και δικηγόρος, η παραδοχή, εφόσον με 
συμφέρει, γίνεται αποδεκτή.  Λοιπόν και... 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Έτσι ήταν και στην πράξη. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ...θα επαναλάβω το τι ελέχθη διά της ομιλίας του γενικού μας γραμματέα, του 
ΑΚΕΛ, στη συζήτηση των προϋπολογισμών.  Θεωρεί η αντιπολίτευση ότι είναι 
φρόνιμο, εάν υπάρχουν ενδείξεις, πληροφορίες και στοιχεία για άνομες πράξεις, για 
επιβουλές κατά ζωών πολιτών, είτε αυτοί είναι αφανείς είτε εξέχοντες, να τα κρατούμε 
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στο σκοτάδι ή να τα αποκαλύπτουμε, να τα καταγγέλλουμε και να τα κτυπούμε εν τη 
γενέσει τους;  Κάποτε, που ενδεχόμενα κάποιοι να σιώπησαν, αυτό μας οδήγησε στο 
μοίρασμα του τόπου μας και κάποιοι συνήργησαν τότε.  Με το φίλο μου τον Κουλία 
ζούμε καθημερινά, στο Φάκελο της Κύπρου, και βιώνουμε πολλά πράγματα.  Φίλοι 
μου, ο τόπος χρειάζεται να προχωρήσει μπροστά και, αν θα προχωρήσει μπροστά, 
μας χρειάζεται όλους.  Κανένας δεν περιττεύει σε αυτό τον τιτάνιο αγώνα, πρώτον, για 
λύση του Κυπριακού και, δεύτερον, για καλύτερη ζωή μέσα στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία.  Είμαστε έτοιμοι να συνεργαστούμε, να υιοθετήσουμε θέσεις, αλλά αυτό 
δεν πρέπει να είναι μονόδρομος.  Και οι άλλες πλευρές θα πρέπει και εμάς να μας 
ακούσουν και από τις δικές μας θέσεις κάποιες να υιοθετήσουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας έχουμε ακούσει... 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Όλοι μαζί... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γεωργίου, να παρακαλέσω να συντομεύσετε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ετέλειωσα, κύριε Πρόεδρε, αν δε με διακόψετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Έχουμε μεγάλο έργο και πιστεύω ότι έχουμε όλοι ρόλο σε αυτό το έργο.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι... Κύριε Κουλία. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

 Κύριε Περδίκη. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω μια μικρή παρατήρηση, ζητώ το λόγο για ένα λεπτό.  Εγώ 
είμαι σύντομος, κυρίως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Από τη θέση σας και παρακαλώ χωρίς να χρειαστεί να είναι θρυαλλίδα για 
επόμενες καταστάσεις.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω, με όσα άκουσα, να πω το εξής για την επίρριψη 
ευθυνών ένθεν και ένθεν.  Πρέπει να ξέρουμε ότι το θέμα της εγκληματικότητος έχει 
ξεφύγει του ελέγχου μας.   Και πρέπει να πούμε έτσι ότι αυτή η κυβέρνηση έχει ένα 
ρεκόρ.  Ενός βαρυποινίτη, όχι γιατί είχε προβλήματα υγείας, αλλά λόγω διάφορων 
μεθοδεύσεων, του κάμναμε τον ξενοδόχο επί εξάμηνο, για να βγαίνει έξω να κλέφτει 
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και να αδικοπραγεί.  Αυτό πρέπει να το παραδεχθούμε και να το διορθώσουμε.  
Εχάσαμε έναν υπουργό και έναν Αρχηγό της Αστυνομίας επί τούτω.   

 Όμως εζήτησα το λόγο για το εξής, αγαπητέ συνάδελφε Αριστοφάνη.  Επειδή 
είπετε ότι ασκείται κριτική με βρισιές προς τον Πρόεδρο και αυτός την ανέχεται.  Εμένα,  
για να ξέρετε, με κάλεσε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος να απολογηθώ δημόσια και 
παρών σε συνάντηση στο ΡΙΚ το επανέλαβε ο συνάδελφος ο Θωμά -και το λέω, 
επειδή είναι εδώ ο συνάδελφος ο Θωμά- ότι περίπου η κριτική που άσκησα είναι 
βρισιά προς τον Πρόεδρο.  Εγώ δε συνηθίζω να βρίζω κανέναν.  Ούτε κάμνω έτσι 
δουλειά.  Και σας λέω ότι τούτος ο τρόπος αντιμετώπισης δεν είναι σωστός.  Έτσι, 
προς γνώσιν και επίγνωσιν!  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κουλία.   

 Ο κ. Περδίκης, πάλι από τη θέση του και πολύ σύντομα, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, και επικαλούμενος το δικαίωμά μου ότι δεν 
έχω πάρει χρόνο για ομιλία.  

 Εφόσον εδόθηκε αυτή η επέκταση στα μεγάλα κόμματα επικαλούμαι και εγώ το 
δικαίωμα των δέκα λεπτών που είχα και δεν το χρησιμοποίησα.  Πάρα πολύ σύντομα.  
∆ε θα μιλήσω δέκα λεπτά, προς Θεού!  Εξάλλου, ακούω ομιλίες κάθε Πέμπτη σωρό!   

 Εγώ, πάρα πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, επειδή επήρε μια μορφή 
αντιπαράθεσης αυτή η συζήτηση, θα ήθελα να πω το εξής, με μία φράση:  «Ο 
αναμάρτητος τον λίθον βαλέτω».   

 Καληνύχτα σας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Πρώτος τον λίθον...   

 Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, κύριε Κυπριανού, δε θα δώσω σε άλλον το λόγο.  
Μίλησε ο αναπληρωτής σας πρόεδρος, δε θα δώσω το λόγο πάλι στο κόμμα σας και 
όχι να τύχω παρατήρησης ότι θέλω να είμαι ευνοϊκός προς άλλους.  Λοιπόν, κοιτάξτε... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δε δώσατε το λόγο σε άλλο 
βουλευτή.  Είχαν μιλήσει και εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος και δώσατε το 
λόγο στον κ. Κουλία. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τότε αποδέχομαι την ευθύνη ότι έχω υπερβεί τα όρια.  Εν πάση περιπτώσει... 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ήταν μόνο μισό λεπτό παρέμβασης, κύριε Πρόεδρε, αν επιτρέπεται.  Μισό 
λεπτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριε Κυπριανού, να μη σου χαλάσω το χατίρι. 

 Παρακαλώ. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Λοιπόν, επειδή ο φίλος ο Αριστοφάνης Γεωργίου έχει αναφερθεί και στην 
πολιτική διάσταση της διακυβερνήσεως Γλαύκου Κληρίδη, το μόνο που πρέπει να 
πούμε είναι ότι, αν έχει αυτός ο τόπος από το 1960 και εντεύθεν πετύχει πολιτική και 
διπλωματική νίκη, αυτήν την έχει πετύχει κατά τη διακυβέρνηση του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και του Γλαύκου Κληρίδη.  Και αυτή ήταν η ένταξη της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, πάνω στην οποία όλοι σήμερα στηριζόμαστε, για να πετύχουμε 
τους εθνικούς στόχους.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν ξέρω αν η συζήτηση απόψε πέτυχε να δώσει μηνύματα οργάνωσης 
άμυνας της πολιτείας και της κοινωνίας έναντι του εγκλήματος, αλλά τουλάχιστον 
οφείλω να παραδεχτώ ότι, μετά από την ολοκλήρωση του καταλόγου των ομιλητών, 
έγινε μια συζήτηση, όπου μπορεί να μη συμπίπτουν οι απόψεις, η οποία όμως σας 
κράτησε όλους άφωνους και πολύ προσεκτικούς.  Αυτό και μόνο καταδείχνει ότι οι 
δημοκρατικές αρχές, όταν λειτουργούν κατά τρόπο ήρεμο, συντελούν σε εκείνο που 
χρειαζόμαστε:  στη σύνθεση.    

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι για να παρέμβω.  Απλώς, να πω ότι με αυτό τον 
τρόπο γίνεται και ζωντανό και ενδιαφέρον το Κεφάλαιο Τέταρτο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ θα έλεγα, κύριε Νεοφύτου, ακόμα κάτι.  Σήμερα είναι η πρώτη φορά, 
ύστερα από πολύ καιρό, που αφιερώσαμε τρία λεπτά στο νομοθετικό μας έργο και 
αρκετή ώρα, η οποία δε νομίζω, παρ’ όλον ότι δε συνέπεσαν οι απόψεις όλων, να μην 
ήταν και δημιουργική, στο Κεφάλαιο Τέταρτο.   

 Εν πάση περιπτώσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ εφτάσαμε στο τέλος 
της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρίασις της Βουλής ορίζεται για 
την ερχόμενη Πέμπτη, 27 Μαΐου 2010, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.028-2009). 

 2. Οι περί Υδατοκαλλιέργειας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.091-2009). 

 3. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Τεχνητή 
Οπτική Ακτινοβολία) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.057-2010). 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών προϊόντων 
και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην οικονομία σε 
βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.041.004-2008). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα «Προστασία του 
περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137-2006).  

 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα 
«Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
εφαρμογή των νόμων που αφορούν την ισότητα 
ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489-2006). 

 4. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές τους 
και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της κυπριακής 
κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και εισαγωγής 
θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 
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 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι δεσμεύσεις 
της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές (6% 
των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) 
και οι τυχόν επιπτώσεις από την καθυστέρηση 
υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, καθώς και οι 
προοπτικές του στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή 
Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 8. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 9. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 10. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

                Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.38 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Κώστας 

Αντωνίου Αντώνης Λαμάρης Γιάννος 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βότσης Άγγελος  Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μητσόπουλος Τάσος  

Γεωργίου Αριστοφάνης Μουσκάλλης Ανδρέας 
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Γεωργίου Γεώργιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Άντρος Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Στέλλα Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Ημέρα Μνήμης της Γενοκτονίας των 
Ποντίων και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων. 

2. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - 
Θέση Πρώτου Λειτουργού Γεωργικής Ασφάλισης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους.  

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Περιορισμού των Εκπομπών Πτητικών 
Οργανικών Ενώσεων που Οφείλονται στη Χρήση Οργανικών ∆ιαλυτών σε 
Χρώματα ∆ιακόσμησης, Βερνίκια, Προϊόντα Φανοποιίας Αυτοκινήτων και Άλλα 
Προϊόντα Βαφής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

5. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ερωτήματα για την εμφάνιση ασθενειών λόγω αύξησης των αιωρούμενων 
σωματιδίων - Μελέτη ερευνητικής επιτροπής για την αντισεισμική αναβάθμιση 
του Ε΄ ∆ημοτικού Σχολείου Αγλαντζιάς - Καταγγελίες για νοθεία των 
οινοπνευματωδών ποτών στα κλαμπ - Πληροφορίες για λειτουργία 
ραδιοσταθμού στο Στρόβολο χωρίς πολεοδομικές άδειες - Το σχέδιο 
ραδιοφωνικής κάλυψης για την τοπική ραδιοφωνία Λευκωσίας και Λάρνακας - 
Επιπτώσεις στην υγεία των εργαζομένων από τη λειτουργία ακτινοδιασκοπικού 
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μηχανήματος στο λιμάνι Λεμεσού - Ο θάλαμος 14 του Νοσοκομείου 
Αθαλάσσας - Οι αλλόγλωσσοι μαθητές στα δημοτικά σχολεία - Ιδιοκτησιακό 
καθεστώς και αξιοποίηση κυπριακού σιδηρόδρομου - Αξιοποίηση της 
τηλεϊατρικής στην Κύπρο - Κατασκευή πεζοδρομίων και φωτισμός στην 
κοινότητα Γιόλου - Κατασκευή πεζοδρομίων στο Πολέμι - Αίτημα για 
επιδιόρθωση του δρόμου Πολεμίου-Χούλου - Αίτημα για εξωραϊσμό της 
κοινότητας Ψαθιού - Αίτημα για κατασκευή κοινοτικών κτιρίων στο Ψάθι - 
Αίτημα για υδροδότηση κατοικιών εκτός οικιστικών ζωνών στο Ψάθι και στην 
Επισκοπή - Αίτημα της κοινότητας Λυσού για τοποθέτηση προστατευτικών 
κιγκλιδωμάτων στο δρόμο Λυσού-Σταυρού της Ψώκας - Αίτημα της κοινότητας 
Λυσού για απαλλοτρίωση τεμαχίου για κατασκευή ντεπόζιτου - Αίτημα της 
κοινότητας Μανδριών να συμπεριληφθεί στην Κατηγορία Γ΄ - Αίτημα των 
κοινοτήτων Γουδίου, Πολεμίου και Κουκλιών για ένταξή τους στο Ενιαίο 
Στεγαστικό Σχέδιο για κοινότητες κάτω των πεντακοσίων κατοίκων - 
Πρόγραμμα επισκέψεων ιατρού στην κοινότητα Θελέτρας - Αίτημα της 
κοινότητας Μέσα Χωριού για διαπλάτυνση του δρόμου Μέσα Χωριού-Πάφου - 
Ανέγερση κοινοτικών κτιρίων στην κοινότητα Μέσα Χωριού στην επαρχία 
Πάφου - Αίτημα της κοινότητας Μέσα Χωριού για διαπλάτυνση του δρόμου που 
οδηγεί προς την κοινότητα Άρμου - Η υλοποίηση του ρυθμιστικού σχεδίου της 
λεωφόρου Μεσόγης - Επίλυση του κυκλοφοριακού προβλήματος στη Μεσόγη - 
Αιτήματα της κοινότητας Μεσόγης για οδικά έργα - Εγκατάσταση φώτων 
τροχαίας στη λεωφόρο Μεσόγης - Βελτίωση δρόμου στη βιομηχανική περιοχή 
Τριμιθούσας στην Πάφο - Κατασκευή γεφυριού για σύνδεση των βιομηχανικών 
περιοχών Τριμιθούσας και Μεσόγης - Αίτημα της κοινότητας Τσάδας για 
οικονομική ενίσχυση για την επένδυση τοίχων με πέτρα - Ανάπλαση πλατείας 
στην κοινότητα Τσάδας στην Πάφο - Αίτημα της κοινότητας Κοίλης για 
βελτιωτικά έργα στο δρόμο Τσάδας-Κοίλης - Αίτημα για σύνδεση του δρόμου 
Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς με την περιοχή της μαρίνας στα Πότιμα - Σύνδεση 
της κοινότητας Κοίλης με την περιοχή της παραθεριστικής κατοικίας στα Πότιμα 
- Κάλυψη των ανοικτών οχετών στην κοινότητα Σίμου - ∆ημιουργία 
πολυδύναμου κέντρου στην κοινότητα Σίμου - Συμμετοχή της Κύπρου στα 
βραβεία “Greenlight” και “Greenbuilding” - ∆ιάθεση του 3% του ΑΕΠ για έρευνα, 
καινοτομία και ανάπτυξη - Στήριξη αιτήματος για εγκατάσταση Σχολής Καλών 
Τεχνών στη Λάρνακα - Καθιέρωση των τεκμηρίων πολυτελούς διαβίωσης για 
σκοπούς φορολόγησης του εισοδήματος - Μείωση στρατιωτικής θητείας στους 
δεκαεννέα μήνες - Ανάγκη συμμετοχής όλων των μαθητών της Γ΄ γυμνασίου 
στο πρόγραμμα επισκέψεων στο νέο Μουσείο Ακρόπολης - Προβλήματα στην 
εγγραφή των αγροτικών δρόμων ως δημόσιων στη Θελέτρα - Αιτήματα για το 
νηπιαγωγείο και το δημοτικό σχολείο Πομού-Παχυάμμου - Αποζημιώσεις στους 
ιδιοκτήτες απαλλοτριωθέντων τεμαχίων για το δρόμο Πάφου-Πόλεως 
Χρυσοχούς - Αίτημα κοινότητας Αναδιούς για παραχώρηση τουρκοκυπριακού 
υποστατικού. 

6. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 
 Ανάγκη προγράμματος αντιμετώπισης αδέσποτων σκυλιών στον Κόρνο - 

Πιθανές περιβαλλοντικές επιπτώσεις από τη συγκέντρωση βιομηχανιών στην 
περιοχή Ζυγίου-Μονής - Σχέδια για αντιπλημμυρικά έργα στα Μανδριά - 
Αλλαγή αγωγού πόσιμου νερού στον Πομό - Βελτίωση και περίφραξη δρόμου 
στην Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς - Κακοτεχνίες σε αίθουσα του Γυμνασίου-
Λυκείου Κάτω Πύργου Τηλλυρίας και επιδιόρθωσή της - Ηλεκτρονικό σύστημα 
“Police online” και εφαρμογή του στην Κύπρο - Περιπτώσεις υποθήκευσης 
μισθωμένης δασικής γης - Σύνδεση των κατοικιών στην περιοχή αναδασμού 
Σοφτάδων-Κιτίου με το υδρευτικό σύστημα - Ερωτήματα για τη διάθεση 
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επικίνδυνων συμπληρωμάτων διατροφής - Ανάγκη εφαρμογής της νομοθεσίας 
για την παράνομη κοπή δέντρων - Ποσοστό αδήλωτης εργασίας στην Κύπρο - 
∆ημιουργία χώρου ταφής τοξικών αποβλήτων στην περιοχή Ιδαλίου - 
Καταγγελίες εναντίον καταφυγίων αδέσποτων σκύλων των τοπικών αρχών - 
Ταλαιπωρία καρκινοπαθών λόγω έλλειψης ιατρών στο νοσοκομείο 
Αμμοχώστου - Η υποχρέωση δημόσιων λειτουργών να απαντούν σε επιστολές 
πολιτών - Μελέτη για εξωραϊσμό της πλατείας στην Αξύλου - Εφαρμογή του 
συστήματος ηλεκτρονικής διακυβέρνησης - Ανάπτυξη του στόλου 
πυροσβεστικών οχημάτων του Τμήματος ∆ασών - Εμφάνιση κάμπιας στα 
πεύκα των κυπριακών δασών - Ανάγκη πρόληψης πυρκαγιών με την 
πρόσληψη έκτακτου προσωπικού - Αποζημιώσεις στους σιτοπαραγωγούς - 
Κύρωση της Σύμβασης του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα 
Ατόμων με Αναπηρία του 2006 - ∆απάνες για κατάσβεση πυρκαγιών στην 
ύπαιθρο - ∆υνατότητες σωστικών συνεργείων σε περιοχές με στενούς δρόμους 
- Εργοδότηση αδιόριστων εκπαιδευτικών στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης 
- Βασανισμός ζώου σε ποδοσφαιρικό αγώνα - Μέτρα για την εξασφάλιση 
κατάλληλου χώρου στέγασης της Μονάδας Αεροπορικών Επιχειρήσεων. 

7. Συνέχιση της συζήτησης (Στ. Κυριακίδου, Γ. Θωμά, Α. Αγγελίδης, Ρ. 
Μαυρονικόλα, Ρ. Ερωτοκρίτου, Στ. Ιερωνυμίδης, Α. Νεοφύτου, Α. Γεωργίου, Ζ. 
Κουλίας, Γ. Περδίκης, Ανδρέας Κυπριανού) του θέματος «Η αυξανόμενη 
εγκληματική δραστηριότητα και η ανάγκη οργάνωσης άμυνας πολιτείας και 
κοινωνίας» και λήξη αυτού. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 27ης Μαΐου 2010  

Ώρα έναρξης:  4.06 μ.μ. 

Αρ. 32  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αρχίζουμε με το Πρώτο Κεφάλαιο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.   

 Το πρώτο θέμα είναι «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2010».   

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχει αίτημα για αναβολή του θέματος για την ερχόμενη Πέμπτη, κύριε 
Πρόεδρε.  ∆εν προλάβαμε να ολοκληρώσουμε τη μελέτη του θέματος ως 
κοινοβουλευτική ομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν θα αναβληθεί το θέμα, θα πρέπει να πάει πίσω στην 
επιτροπή, διότι οι αιτιάσεις, το θέμα που εγείρει ο συνάδελφος...  Πρέπει να πάει στην 
επιτροπή, να αποφασιστεί τι θα γίνει.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι, αλλά να πάει πίσω στην επιτροπή. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Καμία ένσταση να πάει πίσω στην επιτροπή τότε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να πάει πίσω, να το δούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

 Ωραία.  Αναβάλλεται για μια βδομάδα, κύριε Πουργουρίδη, είπαμε; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Και πάει πίσω στην επιτροπή Συγκοινωνιών. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Οι περί Υδατοκαλλιέργειας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Υδατοκαλλιέργειας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 8 Οκτωβρίου 2009 και 13 Μαΐου 2010.  Στο στάδιο της μελέτης των 
κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ο διευθυντής του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Γενικού Λογιστή της ∆ημοκρατίας (Αρμόδια Αρχή ∆ημόσιων Συμβάσεων), του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Θαλασσοκαλλιεργητών και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, 
ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”.  

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του περί 
Υδατοκαλλιέργειας Νόμου, όπως αυτοί αρχικά είχαν κατατεθεί στη Βουλή, είναι η 
τροποποίηση των περί Υδατοκαλλιέργειας (Γενικών) Κανονισμών, ώστε να 
αναθεωρηθούν τα υφιστάμενα τέλη υδατοκαλλιέργειας, να παρασχεθεί η δυνατότητα 
έκδοσης άδειας για επέκταση της παραγωγής υφιστάμενου ιχθυοτροφείου και να 
διορθωθούν ορισμένα λάθη και ελλείψεις που παρατηρήθηκαν κατά την εφαρμογή 
των υφιστάμενων κανονισμών. 
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 Ειδικότερα, στους υπό αναφορά κανονισμούς περιλαμβάνονταν μεταξύ άλλων 
ρυθμίσεις αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Την επέκταση από ένα έτος σε δύο έτη της μέγιστης περιόδου ισχύος άδειας 
ίδρυσης και λειτουργίας ιχθυοτροφείου, που δύναται να καθορίσει ο διευθυντής 
αναφορικά με ιχθυοτροφείο πειραματικής εκτροφής μικρής παραγωγής. 

2. Την αναθεώρηση των υφιστάμενων τελών έκδοσης, ανανέωσης ή μεταβίβασης 
άδειας ίδρυσης και λειτουργίας ιχθυοτροφείου, καθώς και των τελών χρήσης 
θαλάσσιου χώρου. 

3. Τη διόρθωση των προνοιών που αφορούν τη μέθοδο χορήγησης άδειας 
χρήσης θαλάσσιου χώρου της ∆ημοκρατίας για σκοπούς υδατοκαλλιέργειας. 

4. Την προσθήκη νέων προνοιών αναφορικά με την έκδοση άδειας για επέκταση 
της παραγωγής υφιστάμενου ιχθυοτροφείου, καθώς και για την επιβολή 
εφάπαξ τέλους ανάλογα με τον όγκο της επέκτασης που παραχωρείται. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό αναφορά κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή και 
μελετήθηκαν από την επιτροπή μαζί με σχετικό νομοσχέδιο, το οποίο ψηφίστηκε 
πρόσφατα σε νόμο από την ολομέλεια του σώματος.  

 Στο στάδιο της εξέτασης των εν λόγω κανονισμών, ο διευθυντής του Τμήματος 
Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών επισήμανε ότι τα προτεινόμενα τέλη 
αντικατοπτρίζουν το διοικητικό κόστος των αντίστοιχων πράξεων και παράλληλα 
προωθούν την ίση μεταχείριση μεταξύ των ιδιοκτητών ιχθυοτροφικών μονάδων.  Σε 
σχέση με τις πρόνοιες που αναφέρονται στη μέθοδο χορήγησης άδειας χρήσης 
θαλάσσιου χώρου, ο ίδιος ανέφερε ότι αυτές κρίνονται αναγκαίες, καθώς λανθασμένα 
στις πρόνοιες των υφιστάμενων κανονισμών γίνεται αναφορά στον περί Προσφορών 
του ∆ημοσίου Νόμο και στους σχετικούς με αυτόν κανονισμούς. 

 Ο εκπρόσωπος του Γενικού Λογιστή της ∆ημοκρατίας (Αρμόδια Αρχή 
∆ημόσιων Συμβάσεων), σε σχέση με τις αναφερόμενες πιο πάνω πρόνοιες για το 
διαγωνισμό χορήγησης άδειας χρήσης θαλάσσιου χώρου, ανέφερε ότι πράγματι ο 
τύπος διαγωνισμού που διεξάγεται για τους σκοπούς των παρόντων κανονισμών δεν 
εμπίπτει στις πρόνοιες του περί Προσφορών του ∆ημοσίου Νόμου.  Ωστόσο, 
σύμφωνα με τον ίδιο, οι εν λόγω πρόνοιες θα πρέπει να διαμορφωθούν με τέτοιο 
τρόπο, ώστε να διασφαλίζεται ότι κατά τη διεξαγωγή των υπό αναφορά διαγωνισμών 
θα εφαρμόζονται οι αρχές της διαφάνειας και της ίσης μεταχείρισης. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Συνδέσμου Θαλασσοκαλλιέργειας διαφώνησε 
με την προτεινόμενη αύξηση των τελών και ειδικότερα με την επιβολή εφάπαξ ποσού 
για κάθε τόνο αύξησης της παραγωγής των υφιστάμενων ιχθυοτροφείων. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ανέφεραν ότι τα προτεινόμενα 
τέλη είναι απαγορευτικά και ειδικότερα το τέλος που αφορά την αύξηση της 
παραγωγής.  Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν την ανάγκη στήριξης των 
νεοεισερχομένων στον κλάδο της υδατοκαλλιέργειας. 

 Συναφώς, η επιτροπή, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κάλεσε το 
αρμόδιο υπουργείο όπως, σε συνεργασία με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, 
επανεξετάσει τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών, με σκοπό τη διαμόρφωση 
κοινά αποδεκτών νομοθετικών ρυθμίσεων.  Ακολούθως, το αρμόδιο κυβερνητικό 
τμήμα, ανταποκρινόμενο στο αίτημα της επιτροπής, κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο 
κανονισμών, με το οποίο γίνονται εισηγήσεις αναφορικά με τα ακόλουθα:  

1. Τη διαγραφή των προνοιών που αφορούν την επιβολή εφάπαξ τέλους για την 
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επέκταση της παραγωγής ιχθυοτροφείου που βρίσκεται στη θάλασσα.   

2. Την αντικατάσταση των προνοιών που αναφέρονταν στον περί Προσφορών 
του ∆ημοσίου Νόμο με νέες πρόνοιες, ώστε η άδεια χρήσης θαλάσσιου χώρου 
μέσα στην αιγιαλίτιδα ζώνη της ∆ημοκρατίας για σκοπούς υδατοκαλλιέργειας 
να χορηγείται από το Υπουργικό Συμβούλιο στον επιτυχόντα διαγωνιζόμενο, 
έπειτα από πλειοδοτικό διαγωνισμό, στα πλαίσια του οποίου οι διαγωνιζόμενοι 
αντιμετωπίζονται ισότιμα, χωρίς διακρίσεις και με διαφάνεια.   

3. Τη μετατροπή της χρηματικής ποινής για παράβαση ορισμένων διατάξεων των 
εν λόγω κανονισμών από λίρες σε ευρώ.  

 Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, οι υπηρεσίες της Βουλής στο στάδιο της 
νομοτεχνικής επεξεργασίας του κειμένου των κανονισμών προχώρησαν στην 
τροποποίηση ορισμένων προνοιών του, ώστε το κείμενο των βασικών κανονισμών να 
συνάδει με τις προτεινόμενες πρόνοιες αναφορικά με τον πλειοδοτικό διαγωνισμό. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, γι’  αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί 
έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

 Με την ευκαιρία της έγκρισης των κανονισμών, τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος επιθυμούν να 
επαναλάβουν τη θέση τους αναφορικά με την ανάγκη για μη χορήγηση οποιασδήποτε 
νέας άδειας ίδρυσης και λειτουργίας ιχθυοτροφείου από το Υπουργικό Συμβούλιο, αν 
προηγουμένως δε διαμορφωθεί ένας ολοκληρωμένος χωροταξικός σχεδιασμός που 
θα καθορίζει τις διάφορες ζώνες στο θαλάσσιο χώρο της ∆ημοκρατίας και αφού 
ενημερωθεί δεόντως η Βουλή σε σχέση με αυτό.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Τεχνητή Οπτική Ακτινοβολία) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 

Εργασία (Τεχνητή Οπτική Ακτινοβολία) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής Αθηνά Κυριακίδου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Μαρία Κυριακού  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
τους υπό αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 
13 και 20 Μαΐου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ και των εργοδοτικών 
οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ.  Η συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
38 του περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμου του 1996, όπως αυτός έχει 
εκάστοτε τροποποιηθεί, είναι η μεταφορά στο κυπριακό δίκαιο της Οδηγίας 
2006/25/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 5ης Απριλίου 2006 
περί των ελαχίστων προδιαγραφών υγείας και ασφάλειας όσον αφορά στην έκθεση 
των εργαζομένων σε κινδύνους προερχόμενους από φυσικούς παράγοντες (τεχνητή 
οπτική ακτινοβολία) (19η ειδική οδηγία κατά την έννοια του άρθρου 16 παράγραφος 1 
της Οδηγίας 89/391/ΕΟΚ). 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και την εισηγητική έκθεση 
που συνοδεύει τους κανονισμούς, στους εν λόγω κανονισμούς καθορίζονται οι 
ελάχιστες απαιτήσεις για την προστασία προσώπων στην εργασία από τους 
κινδύνους έκθεσης σε οπτική ακτινοβολία που προέρχεται από τεχνητές πηγές και 
που περιλαμβάνει την ορατή, την υπέρυθρη και την υπεριώδη ακτινοβολία, καθώς και 
την ακτινοβολία λέιζερ. 

 Συγκεκριμένα, στους υπό εξέταση κανονισμούς προνοούνται τα ακόλουθα: 

1. ∆ίδεται η ερμηνεία των όρων που αφορούν τους διάφορους τύπους τεχνητής 
οπτικής ακτινοβολίας, όπως είναι η “ακτινοβολία λέιζερ”, η “ασύμφωνη 
ακτινοβολία”, η “υπεριώδης ακτινοβολία (UV)”, η “υπέρυθρη ακτινοβολία (IR)” 
κ.ά. 

2. Καθορίζονται οι υποχρεώσεις των εργοδοτών, οι οποίες αφορούν κυρίως: 

 στην εκτίμηση ή μέτρηση των επιπέδων έκθεσης σε τεχνητή οπτική 
ακτινοβολία, με βάση σχετικά πρότυπα, και γενικά στην ετοιμασία και 
επικαιροποίηση γραπτής εκτίμησης του κινδύνου,  

 στην εξάλειψη ή μείωση του κινδύνου, 

 στην ενημέρωση και κατάρτιση των εργοδοτουμένων τους και 

 στην επιτήρηση της υγείας των εργοδοτουμένων τους. 

Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τον Κανονισμό 10 των προτεινόμενων 
κανονισμών, οι προβλεπόμενες στους κανονισμούς υποχρεώσεις των 
εργοδοτών εφαρμόζονται κατ’  αναλογία και στα αυτοεργοδοτούμενα πρόσωπα. 

3. Στο Παράρτημα Ι των εν λόγω κανονισμών καθορίζονται οι οριακές τιμές 
έκθεσης σε ασύμφωνη ακτινοβολία, δηλαδή σε κάθε οπτική ακτινοβολία που 
δεν είναι ακτινοβολία λέιζερ. 

4. Στο Παράρτημα ΙΙ των κανονισμών καθορίζονται οι οριακές τιμές έκθεσης σε 
ακτινοβολία λέιζερ. 
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 Σημειώνεται ότι αρμόδια αρχή για την εφαρμογή των κανονισμών αυτών είναι ο 
Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέσω του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας, το οποίο εφαρμόζει την ισχύουσα γενική νομοθεσία για την ασφάλεια και 
υγεία στην εργασία. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας επισήμανε συναφώς ότι 
η έκθεση προσώπων στην εργασία σε τεχνητή οπτική ακτινοβολία ενέχει κινδύνους 
για την υγεία των εργαζομένων που αφορούν κυρίως βλάβες στα μάτια ή στο δέρμα. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος ενημέρωσε επίσης την επιτροπή σχετικά με τους τομείς 
όπου χρησιμοποιείται η τεχνητή οπτική ακτινοβολία στην Κύπρο, αναφέροντας 
χαρακτηριστικά ότι χρησιμοποιείται κυρίως στην ιατρική (π.χ. οπτικά κέντρα), στην 
αισθητική, στη βιομηχανία, στις κατασκευές και στα κέντρα αναψυχής. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο, η προστασία στην εργασία από τους κινδύνους που 
προέρχονται από τέτοια ακτινοβολία καλύπτεται ήδη από την ισχύουσα γενική 
νομοθεσία για την ασφάλεια και υγεία στην εργασία και ως εκ τούτου το πρόσθετο 
κόστος για τις επιχειρήσεις από την εφαρμογή των προτεινόμενων κανονισμών, 
κυρίως σε σχέση με την προτεινόμενη υποχρέωση των εργοδοτών για εκτίμηση του 
κινδύνου, η οποία πιθανόν να απαιτεί μετρήσεις οπτικής ακτινοβολίας από ειδικούς, 
αναμένεται να είναι μικρό. 

 Αναφερόμενος ειδικότερα στο θέμα της εφαρμογής των προτεινόμενων 
κανονισμών, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι για την αποτελεσματική εφαρμογή της 
νέας νομοθεσίας πρέπει να διεξάγονται επιθεωρήσεις και ειδικές μετρήσεις στους 
χώρους εργασίας και να οργανώνονται ενημερωτικές εκστρατείες, γι’  αυτό απαιτείται  
απασχόληση και κατάρτιση επιθεωρητών, καθώς και αγορά και συντήρηση 
πρόσθετου εξοπλισμού μετρήσεων οπτικής ακτινοβολίας.  Συγκεκριμένα, εκτιμάται ότι 
θα απαιτηθεί η απασχόληση σε πλήρη βάση δύο επιθεωρητών, καθώς και η αγορά 
εξοπλισμού για τη διενέργεια μετρήσεων, κόστους περίπου €12.000, για την οποία θα 
περιληφθεί σχετική πρόνοια στον προϋπολογισμό του 2011.  

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ και των 
εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό εξέταση κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών και γι’ αυτό ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με τον κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 
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Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

 Ο περί Αξιολόγησης, ∆ιαχείρισης και 
Αντιμετώπισης των Κινδύνων 
Πλημμύρας Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.096-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί  Εταιρειών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.033-2010). 

Ιωνά Νικολάου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

2. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.034-2010). 

Ιωνά Νικολάου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

Εσωτερικών 

3. Ο περί του Περιβάλλοντος και της 
Υγείας του Παιδιού (Ίδρυση και 
Λειτουργία Εθνικής Επιτροπής) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.035-2010). 

Άγγελο Βότση, 
βουλευτή 
∆ημοκρατικού 
Κόμματος, 
Γιώργο Βαρνάβα και 
Ρούλα Μαυρονικόλα, 
βουλευτές Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, και 
Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Υγείας 

4. Ο περί Σχολικών Εφορειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.036-2010). 

Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Κόμματος  

Παιδείας 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1195, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί το υπουργείο του σε σχέση 
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με τα προβλήματα που αντιμετωπίζει το ελληνικό παροικιακό σχολείο “Άγιος 
Κυπριανός” στο Λονδίνο.  Επισυνάπτω σχετική επιστολή από την επιτροπή και το 
προσωπικό του σχολείου.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1196, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Πολιτικού για οριστική κατάργηση 
της λατομικής ζώνης που βρίσκεται στα όρια της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1197, ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Στο συνέδριο του Εμπορικού Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Αμμοχώστου, που 
έγινε στις 19 Ιουλίου 2009, ανακοινώθηκε ότι η Πολεοδομία Αμμοχώστου, η οποία 
εδρεύει σήμερα στη Λάρνακα, θα μεταφερθεί στην επαρχία Αμμοχώστου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει εκμισθωθεί χώρος για τη μεταφορά της εν λόγω 
υπηρεσίας και ποιες άλλες ενέργειες έχουν γίνει μέχρι σήμερα σχετικά με το θέμα 
αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1198, ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο στη συμφωνία που έχει γίνει με επενδυτές από το Κατάρ 
για το έργο απέναντι από το ξενοδοχείο “Χίλτον” στη Λευκωσία συμπεριλαμβάνεται η 
λειτουργία καζίνου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1199, ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω αιτήματα του κοινοτικού συμβουλίου Κισσόνεργας: 

1. Υπογειοποίηση σημείων του καναλιού του φράγματος του Μαυροκόλυμπου, 
που διασχίζει την κοινότητα, σε περιοχές που έχουν αναπτυχθεί. 

2. Μετακίνηση φρεατίων του αρδευτικού δικτύου που βρίσκονται πάνω στο 
οδόστρωμα μετά τη διαπλάτυνση των αγροτικών δρόμων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1200, ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Κισσόνεργας για 
παραχώρηση κρατικής γης η οποία θα ανταλλαγεί με ιδιωτικό τεμάχιο που 
απαλλοτριώθηκε για τη δημιουργία κοιμητηρίου ή παραχώρηση κρατικής γης στους 
ιδιοκτήτες του τεμαχίου που απαλλοτριώθηκε.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1201, ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγγελου Βότση 
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 «Σε πρόσφατη συνάντηση με εκπροσώπους του Συνδέσμου Κωφών μού έχει 
αναφερθεί ότι, σε αντίθεση με άλλα ευρωπαϊκά αεροδρόμια, στα δύο αεροδρόμια της 
Κύπρου δεν υπάρχουν διερμηνείς για τη νοηματική γλώσσα, για να εξυπηρετούνται τα 
κωφά άτομα που ταξιδεύουν.  

 Μάλιστα, όταν μεταβαίνουν στο εξωτερικό, για να συμμετάσχουν σε διάφορα 
διεθνή συνέδρια, γίνονται συχνά δέκτες παραπόνων ότι στην Κύπρο δεν υπάρχουν 
διερμηνείς νοηματικής γλώσσας, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται δυσκολίες και 
ταλαιπωρία στα άτομα αυτά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
τι προτίθεται να πράξει σε συνεννόηση με τον ιδιώτη διαχειριστή των αεροδρομίων, 
για να επιλυθεί το πρόβλημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1202, ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τις ενέργειες που έγιναν από την Επιτροπή Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας προκειμένου να εφαρμοστεί στην πράξη ο νόμος για ποσόστωση 10% στις 
προσλήψεις αναπήρων στο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1203, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Σε επίσκεψη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα 
στη θεραπευτική κοινότητα “Αγία Σκέπη”, στις 20 Απριλίου 2010, αναφέρθηκε από τον 
υπεύθυνο ότι το κέντρο λειτουργεί, σύμφωνα με τη νομοθεσία, ως στέγη ηλικιωμένων.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις αλλαγές που πρέπει να γίνουν, ούτως ώστε το κέντρο να μην 
εμπίπτει σε αυτή την κατηγορία και να παίρνει την κατάλληλη χορηγία.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαΐου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.042, 

ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

«Αγορά κυβερνητικών αυτοκίνητων με υβριδική ή ηλεκτρική τεχνολογία 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών δε διαθέτει δικά του στοιχεία για 
τον ακριβή αριθμό και το είδος των κυβερνητικών αυτοκινήτων που υπάρχουν ανά 
Τμήμα. Σύμφωνα, όμως, με τα στοιχεία που είναι καταχωρισμένα στο μηχανογραφικό 
σύστημα του Τμήματος Οδικών Μεταφορών ο συνολικός αριθμός των εγγεγραμμένων 
κρατικών οχημάτων ανέρχεται στις 6678, εκ των οποίων τα τρία είναι οχήματα διπλής 
προώσεως (υβριδικά). 

2. Επιπρόσθετα, οι σημερινές συνολικές ανάγκες σε νέα μικρά οχήματα όπως 
αυτές συμποσούνται από τις επιστολές διαφόρων Τμημάτων/Υπηρεσιών, προς το 
Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών, κατόπιν σχετικής εγκυκλίου του, είναι 
οι ακόλουθες: 
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Τύπο (είδος) οχήματος Συνολική ανάγκη 

Επιβατικά 4X4 LWB (μακρύ μεταξόνιο) 125 

Επιβατικά 4X4 SWB (κοντό μεταξόνιο) 50 

∆ιπλοκάμπινα 4X4 260 

 

3.  Από τον πιο πάνω πίνακα, φαίνεται ότι τα οχήματα που θα μπορούσαν να 
αγοραστούν με υβριδικούς ή/και ηλεκτρικούς κινητήρες, είναι τα οχήματα τύπου 
σαλούν και τα επιβατικά οχήματα 4X4 (μακρύ μεταξόνιο). Σημειώνεται ότι η υβριδική 
τεχνολογία εισήχθη πολύ πρόσφατα γι’ αυτό και η Κυβέρνηση σήμερα κατέχει μόνο 
τρία υβριδικά οχήματα. Αναμένεται ότι, σταδιακά, με την περαιτέρω ανάπτυξη της 
νέας υβριδικής τεχνολογίας, η οποία θα καταστήσει τα οχήματα αυτά το ίδιο 
κατάλληλα με τα συμβατικά οχήματα, ο αριθμός των υβριδικών οχημάτων που θα 
αγοράζει η Κυβέρνηση θα αυξηθεί σημαντικά. Ταυτόχρονα αναμένεται ότι θα μειωθεί 
και το κόστος της νέας υβριδικής τεχνολογίας καθιστώντας τα οχήματα αυτά εξίσου 
ανταγωνιστικά στα πλαίσια των διαγωνιστικών διαδικασιών. 

4.  Κατά την προκήρυξη διαγωνισμών για τη ζήτηση προσφορών για οχήματα 
τύπου σαλούν, το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών έχει ανοίξει τις τεχνικές 
προδιαγραφές, με τρόπο ώστε να μπορούν να διαγωνιστούν οχήματα τόσο με 
συμβατικούς, όσο και υβριδικούς κινητήρες, εισάγοντας πρόνοιες, βάσει των οποίων, 
πέραν του κόστους προμήθειας, η κατανάλωση καυσίμου και οι εκπομπές ρύπων, 
λαμβάνονται υπόψη στον τρόπο κατακύρωσης/ ανάθεσης προσφορών. Ο τρόπος και 
η βαρύτητα με την οποία λαμβάνονται υπόψη περιγράφεται λεπτομερώς στο 
συνημμένο πίνακα. Με τον τρόπο αυτό, στοιχειοθετείται η προώθηση καθαρών και 
ενεργειακά αποδοτικών οχημάτων και όχι η υιοθέτηση τεχνολογιών, πάντα στα 
πλαίσια της πλέον συμφέρουσας οικονομικά προσφοράς. Τα εν λόγω κριτήρια 
περιέχονται στη σχετική οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης που προωθείται για γενική 
εφαρμογή, ώστε να ενθαρρυνθούν οι κατασκευαστές στην παραγωγή καθαρών και 
ενεργειακά αποδοτικών οχημάτων. 

5.  Απολογούμαστε για την καθυστερημένη απάντηση.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαΐου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.114, 
ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.114 και ημερομηνία 
21 Αυγούστου 2009, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη και σας πληροφορώ ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων τα τελευταία χρόνια έχει 
συντηρήσει την εκκλησία της Παναγίας της Γαλόκτιστης και τον Βυζαντινό 
πύργο/παρατηρητήριο στην θέση “Τρουλλί” στον Κάτω Πύργο. 

 Επιπρόσθετα τα τελευταία δύο χρόνια το Τμήμα Αρχαιοτήτων συνεργάζεται 
στενά με το Μουσείο της Ιεράς Μονής του Κύκκου, με το οποίο διεξάγει από κοινού 
ανασκαφές στη θέση “Αυλή” του κάτω Πύργου. Στα πλαίσια της πιο πάνω 
συνεργασίας, έχει πραγματοποιηθεί επιθεώρηση και αξιολόγηση των ερειπίων δέκα 
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παρεκκλησιών στην περιοχή της Τηλλυρίας και προωθείται η διαδικασία κήρυξής τους 
ως Αρχαίων Μνημείων και η συντήρησή τους. 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων παρ’ όλες τις αντικειμενικές δυσκολίες που 
αντιμετωπίζει δείχνει ιδιαίτερο ενδιαφέρον για τη συντήρηση και την ανάδειξη όλων 
των αρχαιολογικών καταλοίπων και των Βυζαντινών Μνημείων της Τηλλυρίας. 

 Απολογούμαι για την καθυστέρηση που παρατηρήθηκε, οι επιστολές 
ετοιμάστηκαν έγκαιρα αλλά εκ παραδρομής δεν στάληκαν από το Υπουργείο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.381, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων αρ. φακ. 23.06.009.04.381 ημερ. 23.10.2009, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και να σας πληροφορήσω ότι η αστυνόμευση των πόλεων για αντιμετώπιση 
φαινομένων παραβατικότητας, κατά κύριο λόγο, εμπίπτει στις αρμοδιότητες της 
Αστυνομίας, η οποία συνεργάζεται για το σκοπό αυτό τόσο με τις οικείες Τοπικές 
Αρχές όσο και με άλλες Κρατικές Υπηρεσίες και Τμήματα, οργανωμένα σύνολα, 
καθώς και με τους ίδιους τους πολίτες. 

2. Ενίσχυση του δύσκολου έργου της Αστυνομίας, θα μπορούσε να αποτελέσει 
και η δημιουργία ∆ημοτικής Αστυνομίας. Συναφώς, σας αναφέρω ότι τα δεδομένα σε 
σχέση με αυτό το θέμα παραμένουν όπως σας τα είχα περιγράψει στη σχετική 
επιστολή μου με αρ. φακ. 19.1.23/2 και ημερ. 8.7.2009, ήτοι: 

(α) Η Ένωση ∆ήμων Κύπρου, το 2006 υπέβαλε εισήγηση στο Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης για τη δημιουργία ∆ημοτικής Αστυνομίας, με 
τις ανάλογες τροποποιήσεις του θεσμικού πλαισίου. 

(β) Στη συνέχεια, ενεπλάκη το Υπουργείο Εσωτερικών για να προωθήσει 
τροποποιήσεις του περί ∆ήμων Νόμου, στην αρμοδιότητα του οποίου υπάγεται. 

(γ) Στην πορεία μελέτης του θέματος, διαφάνηκε ότι πέραν του περί ∆ήμων Νόμου 
θα πρέπει και άλλες Νομοθεσίες να τροποποιηθούν και σε ορισμένα θέματα 
υπήρξε διαφωνία από μέρους της Αστυνομίας. 

3. Λόγω των θέσεων της Αστυνομίας, το θέμα ατόνησε. Ωστόσο, το θέμα θα 
μπορούσε να επανεξεταστεί εάν τύχει θετικής ανταπόκρισης από το αρμόδιο 
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.518 και 23.06.009.04.544, 
ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009 και 20 Νοεμβρίου 2009, αντίστοιχα, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνίες 19 και 26 Νοεμβρίου 2009 σχετικά με την αναβάθμιση 
του ρόλου των εκπροσώπων των θρησκευτικών ομάδων στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το θέμα συζητήθηκε εν εκτάσει σε συναντήσεις που οι εκπρόσωποι των 
τριών Θρησκευτικών Ομάδων είχαν στο Γραφείο μου σε διάφορες 
ημερομηνίες. Οι εκπρόσωποι επιζητούν το δικαίωμα πλήρους συμμετοχής 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων με δικαίωμα ψήφου, σε σχέση με την 
υιοθέτηση νομοθεσίας σε θέματα που αφορούν την ομάδα τους για τα οποία 
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ο ρόλος τώρα είναι μόνο συμβουλευτικός. Λαμβάνοντας, όμως, υπόψη το 
γεγονός ότι το αίτημά τους θα εξεταζόταν από τον Πρόεδρο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, τους παρακάλεσα όπως αυτό επαναφερθεί στο Υπουργείο 
Εσωτερικών όταν θα λάμβαναν την επίσημη απάντηση της Βουλής. 

(β) Στις 14 Οκτωβρίου 2009, σε συνάντηση που πραγματοποιήθηκε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων μεταξύ των μελών της Συμβουλευτικής Επιτροπής του 
Συμβουλίου της Ευρώπης (ΣτΕ) για την εφαρμογή της Σύμβασης Πλαίσιο για 
την Προστασία των Εθνικών Μειονοτήτων και της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, ο κ. Πουργουρίδης ενημέρωσε τα 
μέλη της Συμβουλευτικής Επιτροπής του ΣτΕ ότι, μετά από συνάντηση του 
Προέδρου της Βουλής με τους Προέδρους των πολιτικών κομμάτων και 
γνωμάτευσης του Γενικού Εισαγγελέα αποφασίστηκε τροποποίηση της 
υφιστάμενης νομοθεσίας για παραχώρηση δικαιώματος ψήφου στους 
εκπροσώπους των τριών θρησκευτικών ομάδων. Ο κ. Πουργουρίδης είπε, 
επίσης, ότι το θέμα έχει παραμείνει στάσιμο με την ελπίδα λύσης του 
κυπριακού προβλήματος και συνεπώς δημιουργίας νέου Συντάγματος, στο 
οποίο οι τρεις θρησκευτικές ομάδες μπορούσαν να αποκτήσουν το δικαίωμα 
λόγου και ψήφου. Πρόσθεσε, επίσης, ότι σε περίπτωση καθυστέρησης της 
λύσης, η Βουλή θα προχωρούσε σε τροποποίηση της υφιστάμενης 
νομοθεσίας το 2010. Στη εν λόγω συνάντηση συμμετείχαν ο εκπρόσωπος 
των Μαρωνιτών κ. Αντώνης Χ" Ρούσος, ο εκπρόσωπος των Λατίνων κ. 
Μπενίτο Μαντοβάνη και η αρμόδια Λειτουργός του Υπουργείου Εσωτερικών 
για τις θρησκευτικές ομάδες. 

(γ) Τα όσα όμως αναφέρθηκαν στη Βουλή στις 14.10.2009 δε συνάδουν με την 
επιστολή/γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα με αρ. φακ. Γ.Ε. 
Αρ.128(Α)/1994, 99/97 και ημερ. 12.4.2007, αντίγραφο της οποίας 
επισυνάπτεται για ενημέρωσή σας. Σύμφωνα με το Γενικό Εισαγγελέα το 
θέμα δεν μπορεί να ρυθμιστεί νομοθετικά χωρίς τροποποίηση του 
Συντάγματος. Ούτε και μπορεί να ρυθμιστεί με υιοθέτηση προσωρινών 
νομοθετικών μέτρων κατ' επίκληση του δικαίου της ανάγκης, αφού η 
υιοθέτηση τέτοιων προσωρινών νομοθετικών μέτρων κατά παρέκκλιση 
Συνταγματικών διατάξεων δεν μπορεί να δικαιολογηθεί στη δεδομένη 
περίπτωση ως απόλυτα αναγκαία για τη λειτουργία της πολιτείας. 

2. Με την ευκαιρία αυτή παρακαλώ όπως με κρατείτε ενήμερο για τις εξελίξεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.611, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
16.12.2009, σε σχέση με το σταθμό επεξεργασίας λυμάτων Κυπερούντας, και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Σε ό,τι αφορά το θέμα των εξόδων λειτουργίας και συντήρησης του 
αποχετευτικού συστήματος Κυπερούντας, περιλαμβανομένης και της 
κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας, αναφέρεται ότι ο Έπαρχος Λεμεσού, ως 
Πρόεδρος του Συμβουλίου Αποχετεύσεων, έχει αναλάβει την αρμοδιότητα για 
την ετοιμασία όρων εντολής και τη ζήτηση προσφορών από τον ιδιωτικό τομέα, 
για την εκπόνηση μελέτης για την οικονομική βιωσιμότητα των Συμβουλίων 



 13

Αποχετεύσεων Κυπερούντας, Αγρού και Πάνω Πλατρών. Για την πιο πάνω 
μελέτη, έχουν ήδη ετοιμαστεί οι όροι εντολής και αναμένεται πολύ σύντομα να 
ζητηθεί η υποβολή προσφορών με βάση τις καθιερωμένες διαδικασίες. Το 
κόστος της μελέτης θα καλυφθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

(β)  Αναφορικά με τη χρήση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων ζήτησε από το ∆ιευθυντή της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, στις 30.7.2009, να ενημερωθεί για 
πιθανούς τρόπους λειτουργίας των Σταθμών Επεξεργασίας Λυμάτων με 
παροχή χαμηλού κόστους ηλεκτρικής ενέργειας, με τη χρήση ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, με 
επιστολή του, επισήμανε ότι το μέγεθος των σταθμών αυτών είναι πολύ μικρό, 
για να γίνουν εγκαταστάσεις αναερόβιας χώνευσης και βιοαερίου. 

(γ) Στις 16.9.2009 ακολούθησε σύσκεψη στην Υπηρεσία Ενέργειας, στην οποία 
συμμετείχαν εκπρόσωποι του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, ο Κοινοτάρχης 
Κυπερούντας και ο Γραμματέας του Κοινοτικού Συμβουλίου Πελενδρίου. Κατά 
τη σύσκεψη συζητήθηκε η τοποθέτηση φωτοβολταϊκών για παραγωγή 
ενέργειας για λειτουργία των εν λόγω βιολογικών σταθμών και εξετάστηκε η 
δυνατότητα ένταξης των Κοινοτήτων αυτών στο Πρόγραμμα «Εγκατάσταση 
φωτοβολταϊκών συστημάτων σε δημόσια κτίρια με συγχρηματοδότηση από τα 
διαρθρωτικά ταμεία». Οι εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Ενέργειας ανάφεραν ότι 
το πιο πάνω αναφερόμενο Πρόγραμμα δεν καλύπτει μη Κυβερνητικούς 
Οργανισμούς και ότι οι εν λόγω βιολογικοί σταθμοί δεν είναι επιλέξιμοι για το 
Πρόγραμμα αυτό. 

(δ) Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, σημειώνεται ότι για σκοπούς εξασφάλισης 
χαμηλότερης τιμής για τη λειτουργία και συντήρηση των βιολογικών σταθμών 
των κοινοτήτων Κυπερούντας, Αγρού και Πάνω Πλατρών, ο Έπαρχος Λεμεσού, 
μετά από σύμφωνη γνώμη των τριών Συμβουλίων Αποχετεύσεων, έχει ζητήσει 
από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων όπως ζητηθεί η υποβολή προσφοράς για 
ένα ενιαίο συμβόλαιο που να καλύπτει και τους τρεις βιολογικούς σταθμούς, 
ενώ το ποσό συντήρησης για κάθε αποχετευτικό σύστημα να δίδεται χωριστά. 
Όσον αφορά την κοινότητα Πελενδρίου, τη συντήρηση του βιολογικού σταθμού, 
μέχρι τον Ιούνιο του 2012, θα την έχει ο εργολάβος που κατασκεύασε το 
Σταθμό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.680, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη ταυτάριθμη επιστολή σας με ημερομηνία 12.01.2010 και σας 
ενημερώνω για τα πιο κάτω: 

(α) Στις 12.12.2008 υποβλήθηκαν στην Πολεοδομική Αρχή (Αν. ∆ιευθυντής 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως) οι αιτήσεις με αρ.ΛΕΥ/2698/2008 και 
ΛΕΥ/2699/2008 για προσθήκες/μετατροπές σε υφιστάμενη οικοδομή (πρώην 
Χ.Α.Κ.) και αλλαγή χρήσης από Κέντρο Χονδρικού Εμπορίου σε Υπεραγορά 
Τύπου D.I.Y., με χώρο χονδρικού εμπορίου και χώρους αναψυχής/ 
ψυχαγωγίας. Κατά το στάδιο μελέτης των αιτήσεων, η Πολεοδομική Αρχή 
διαπίστωσε ότι κάποιες από τις προτεινόμενες χρήσεις δεν επιτρέπονται στην 
Μικτή Βιομηχανική Ζώνη Κατηγορίας Β και Οικονομικών ∆ραστηριοτήτων, στην 
οποία εμπίπτει το τεμάχιο της ανάπτυξης και ως εκ τούτου οι αιτητές υπέβαλαν 
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στις 07.10.2009 αίτηση για χορήγηση πολεοδομικής άδειας κατά παρέκκλιση 
των προνοιών του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας. 

(β) Στις 11.11.2009 η Πολεοδομική Αρχή διαπίστωσε ότι στην ανάπτυξη 
διεξάγονταν αυθαίρετα οικοδομικές εργασίες και επίδωσε στους ιδιοκτήτες 
Ειδοποίηση Επιβολής, ενώ παράλληλα απέστειλε επιστολή στην αρμόδια Αρχή 
(∆ήμος Στροβόλου) με την οποία ζητήθηκε η λήψη δικαστικών μέτρων, με βάση 
τις πρόνοιες του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου. 

(γ) Στις 23.12.2009 η Πολεοδομική Αρχή επέδωσε στους αιτητές νέα Ειδοποίηση 
Επιβολής, κατόπιν διαπίστωσης ότι η ανάπτυξη είχε τεθεί αυθαίρετα σε 
λειτουργία και στις 11.01.2009 στάληκε επιστολή στους ιδιοκτήτες με τις οποίες 
τους γνωστοποιήθηκε η πρόθεση της Πολεοδομικής Αρχής για επιβολή 
∆ιοικητικού Προστίμου και η λήψη δικαστικών μέτρων για μη συμμόρφωση με 
Ειδοποίηση Επιβολής. 

(δ) Σημειώνεται ότι η Πολεοδομική Αρχή ζήτησε και αναμένει τις απόψεις του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ως προς τον περαιτέρω χειρισμό της 
υπόθεσης και τη λήψη δικαστικών μέτρων. Αναφέρεται, ακόμη, ότι εναντίον των 
προαναφερθέντων Ειδοποιήσεων Επιβολής και της Επιβολής ∆ιοικητικού 
Προστίμου, οι ιδιοκτήτες υπέβαλαν στο Υπουργείο Εσωτερικών ισάριθμες 
Ιεραρχικές Προσφυγές, με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 47 και 48 του περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου. 

2. Τα πιο πάνω αποδεικνύουν ότι η Πολεοδομική Αρχή λαμβάνει όλα τα αναγκαία, 
με βάση την κείμενη νομοθεσία, μέτρα για αποκατάσταση της νομιμότητας. 
Σημειώνεται ότι η νομοθεσία δεν προβλέπει μέτρα άμεσης παύσης της λειτουργίας και 
“σφραγίσματος” ενός χώρου, όπως αναφέρεται στην Ερώτηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.759, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: Ερώτηση αναφορικά με την ανάγκη βελτίωσης/αναβάθμισης των 
προσβάσεων από τον κεντρικό δρόμο προς την παραλία, στην κοινότητα Αγίας 

Μαρίνας Χρυσοχούς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.759, ημερ. 28/01/2010, με την οποία μας διαβιβάστηκε 
η πιο πάνω Ερώτηση, που υποβλήθηκε από τον Αξ. Βουλευτή, Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου, κ. Φειδία Σαρίκα και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Την ευθύνη για συντήρηση/βελτίωση και αναβάθμιση του δρόμου και των 
προσβάσεων προς την παραλία, στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς, 
έχει το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. 

(β) Από προκαταρκτική έρευνα της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου, διαπιστώθηκε η 
ύπαρξη οκτώ συνολικά προσβάσεων προς την παραλία, στην αναφερόμενη 
Κοινότητα, από τις οποίες οι τρεις έχουν πλάτος 1,5μ. περίπου, όπου και έχουν 
κατασκευαστεί οχετοί από μπετόν, με πρωταρχικό σκοπό τη διοχέτευση των 
ομβρίων υδάτων προς την παραλία, ενώ οι υπόλοιπες πέντε, πλάτους εφτά (7) 
περίπου μέτρων, έχουν κατασκευαστεί με σκοπό τη διασφάλιση της 
πρόσβασης των επισκεπτών προς την παραλία. 

(γ) Από διερεύνηση του όλου θέματος, φαίνεται ότι πρόθεση του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων είναι η βελτίωση / αναβάθμιση των εν λόγω προσβάσεων, εξ 
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ου και το εκκρεμούν στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας αίτημα, για 
οριοθέτησή τους. 

(δ) Από πλευράς Υπουργείου Εσωτερικών θα καταβληθεί κάθε δυνατή 
προσπάθεια για επίσπευση της διαδικασία οριοθέτησης των προσβάσεων. 

2. Παραμένω   στη   διάθεσή   σας   για   οποιαδήποτε   διευκρίνιση   ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.832, 

ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 
κ. Αντρέα Φακοντή 

«Αναφορικά με την τοποθέτηση αντενών σε μεγάλη έκταση γης εντός της οικιστικής 
περιοχής στην Κοινότητα Στατού-Αγίου Φωτίου 

 Αναφέρομαι   στην  πιο  πάνω  ερώτηση   και  θα  ήθελα  να  σας  
πληροφορήσω  τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (THE) έχει χορηγήσει στον ιδιοκτήτη 
του ραδιοεξοπλισμού, ο οποίος βρίσκεται εγκατεστημένος στην οικία του και σε 
παρακείμενο οικόπεδο, επίσης δικής του ιδιοκτησίας, δύο εξουσιοδοτήσεις 
χρήσης των ραδιοσυχνοτήτων για τη λειτουργία του εν λόγω εξοπλισμού 
(ραδιοερασιτεχνική υπηρεσία). 

(β) Με βάση τον Κανονισμό 12 των περί Ραδιοεπικοινωνιών (Εξουσιοδοτήσεις) 
Κανονισμών ο αδειοδοτημένος θα πρέπει να λάβει πολεοδομική άδεια (εάν 
χρειάζεται) από την αρμόδια Πολεοδομική Αρχή, σύμφωνα με τους περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμους του 1972 έως 2007 και άδεια οικοδομής 
από την αρμόδια Οικοδομική Αρχή, σύμφωνα με τον περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών Νόμο. 

(γ) Ο ιδιοκτήτης του εξοπλισμού ενημέρωσε τους λειτουργούς του THE ότι έχει ήδη 
αποταθεί στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για έκδοση πολεοδομικής 
άδειας και στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου για έκδοση οικοδομικής άδειας. 

(δ) Ο ραδιοεξοπλισμός στην Κοινότητα Στατός-Άγιος Φώτιος λειτουργεί με τέτοια 
χαρακτηριστικά ώστε η συνολική έκθεση του κοινού σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία 
είναι κάτω από τα Εθνικά Όρια Έκθεσης, που είναι τα όρια που καθορίζονται 
στη σύσταση της ΕΕ 1999/519/ΕΚ. Τα χαμηλά επίπεδα των 
ηλεκτρομαγνητικών πεδίων από εκπομπές για ραδιοερασιτεχνικής υπηρεσίας 
έχουν επιβεβαιωθεί από μετρήσεις που έχει διενεργήσει το THE.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.868, ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.868 και ημερ. 1η Μαρτίου 2010, σχετικά 
με το παράνομο κόψιμο δένδρων και σας πληροφορώ ότι το εν λόγω θέμα είναι κάτι 
που μας προβληματίζει ιδιαίτερα. Είναι γεγονός ότι αυτή η παράνομη πρακτική είναι 
καταστροφική για την ύπαιθρό μας. Οι ιδιοκτήτες των δένδρων χάνουν τα εισοδήματά 
τους και οδηγούμε τον τόπο μας πιο κοντά στην απερήμωση. Αρκετά από αυτά τα 
δένδρα είναι αιωνόβια και στις κουφάλες τους φωλιάζουν αρκετά είδη αγρίων πτηνών 
(ορισμένα από τα οποία είναι ενδημικά) με αποτέλεσμα να μειώνεται η βιοποικιλότητα 
του τόπου μας. 
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2. Ως εκ τούτου, έχουν δοθεί οδηγίες στο Ταμείο Θήρας να είναι ιδιαίτερα αυστηρό 
σε περιπτώσεις που συναντούν άτομα να προβαίνουν σε τέτοιες παράνομες 
ενέργειες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.870, ημερομηνίας 19 

Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Πανίκκου 
Σταυριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.870 ημερ. 
19/2/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι δεν αναμένεται να 
προκύψουν προβλήματα για την υγεία των κατοίκων του δήμου από την εγκατάσταση 
αντένας της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου εφόσον τηρηθούν όλες οι απαιτούμενες 
διαδικασίες για αδειοδότηση της. 

2.   Αρμόδια αρχή  με βάση την ισχύουσα νομοθεσία για την διενέργεια του 
απαιτούμενου ελέγχου είναι το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.888, 
ημερομηνίας 26  Φεβρουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.04.888 και 
ημερομηνία 08 Μαρτίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

(α) Η Αστυνομία έχει ευαισθητοποιηθεί ιδιαίτερα στην εφαρμογή του νόμου και 
μέσα στα πλαίσια των καθηκόντων της διενεργεί καθημερινούς αιφνιδιαστικούς 
ελέγχους για τήρηση της νομοθεσίας του καπνίσματος σε όλους τους 
επηρεαζόμενους χώρους στα πλαίσια των περιπολιών και ελέγχων της. Σε 
περίπτωση που διαπιστώσει ότι παραβιάζεται η Νομοθεσία, προβαίνει σε 
καταγγελίες και επιβάλλει εξώδικα πρόστιμα σύμφωνα με τη σχετική Νομοθεσία. 
Με βάση την τρίμηνη αναλυτική κατάσταση έγιναν Παγκύπρια και ανά επαρχία 
οι πιο κάτω έλεγχοι: 

ΠΑΓΚΥΠΡΙΑ 708 

Λευκωσία 227 

Λεμεσός 81 

Λάρνακα 138 

Πάφος 48 

Αμμόχωστος 132 

Μόρφου 82 

 

 Επισυνάπτεται παγκύπρια αναλυτική κατάσταση με τους ελέγχους και 
καταγγελίες που έγιναν στα διάφορα υποστατικά κατά το τρίμηνο Ιανουαρίου-Μαρτίου 
2010. 
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(β) Οι έλεγχοι γίνονται σε διάφορους δημόσιους χώρους ενώ αυξάνεται η 
συχνότητα σε συγκεκριμένους χώρους που θεωρούνται υψηλού κινδύνου. Οι 
εν λόγω έλεγχοι αφορούν τα πιο κάτω υποστατικά: 

1.   ∆ισκοθήκες - Club 

2.   Μπυραρίες - Μπαρ 

3.   Καμπαρέ 

4.   Μουσικοχορευτικά Κέντρα 

5.   Εστιατόρια - Ταβέρνες 

6.   Καφετέριες 

7.   Καφενεία - Λέσχες - Σύλλογοι 

8.   Πρακτορεία Στοιχημάτων 

9.   Περίπτερα 

10. Ξενοδοχεία 

11. Σχολεία - Κολέγια - Πανεπιστήμια 

12. Ιατρεία - Κλινικές - Νοσοκομεία 

13. ∆ημόσια Κέντρα 

(γ) Για τα πιο πάνω υποστατικά υπάρχουν επαναλαμβανόμενοι έλεγχοι ιδιαίτερα 
σε υποστατικά που παρουσιάζονται αυξημένες καταγγελίες από πολίτες. 
Παράλληλα, για τα υποστατικά τα οποία έχουν καταγγελθεί επανειλημμένα, αντί 
εξώδικου προστίμου σχηματίζεται δικογραφικός φάκελος για ποινική δίωξη, 
τόσο εναντίον του ιδιοκτήτη του υποστατικού όσο και των θαμώνων. 

(δ)  Η αστυνομία δέχεται συχνές καταγγελίες από πολίτες για τις οποίες δεν 
κρατείται όμως αρχείο. Αυτές είναι στην πλειονότητα τους ανώνυμες. Όσον 
αφορά καταγγελίες από ιδιοκτήτες χώρων που απαγορεύεται το κάπνισμα δεν 
υπήρξε μέχρι σήμερα τέτοιο περιστατικό. 

(ε) Έχει παρατηρηθεί ότι η Νομοθεσία εφαρμόζεται σε μεγάλο βαθμό στους 
διάφορους χώρους όπου επιβάλλεται να γίνεται. Εντούτοις, εντοπίζεται  
σοβαρότερο πρόβλημα στην εφαρμογή της Νομοθεσίας στους χώρους 
«Μπυραρίες - Μπαρ» με 329 καταγγελίες, με μεγαλύτερο τον αριθμό στην 
Επαρχία Λεμεσού, όπως φαίνεται από τους αναλυτικούς πίνακες που 
επισυνάπτονται.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.894, 

ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.894, 
ημερομηνίας 11 Μαρτίου, 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το φαινόμενο των γραφημάτων με τη χρήση μπογιάς αποτελεί μια μορφή 
εκδήλωσης της νεανικής παραβατικότητας και θα πρέπει να αντιμετωπιστεί με 
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συλλογική προσπάθεια από όλους τους οργανωμένους φορείς και όχι μόνο από την 
Αστυνομία. 

3. Η Αστυνομία εφαρμόζει διάφορα μέτρα για περιορισμό των βανδαλισμών ως 
εξής: 

 Μηχανοκίνητες και πεζές περιπολίες, 

 Συμβουλές προς ιδιοκτήτες/διαχειριστές περιουσιών που αποτελούν 
στόχο για λήψη μέτρων όπως εγκατάσταση κλειστών κυκλωμάτων 
παρακολούθησης ή περίφραξης, 

 Στενή συνεργασία με ιδιοκτήτες/διαχειριστές και γείτονες περιουσιών 
που αποτελούν στόχο για πληροφόρηση της Αστυνομίας για άμεση 
επέμβαση σε περίπτωση εντοπισμού βανδάλων, 

 Σταδιακή επέκταση του θεσμού της Κοινοτικής Αστυνόμευσης η οποία 
έχει κυρίως προληπτική δράση. 

4. Η Αστυνομία προτίθεται να εφαρμόσει τα ακόλουθα επιπρόσθετα μέτρα: 

 Εγκατάσταση Κλειστών Κυκλωμάτων Παρακολούθησης δημόσιων 
χώρων σε συνεργασία με τους ∆ήμους. Με την εφαρμογή του μέτρου 
αυτού εκτιμάται ότι η Αστυνομία θα βοηθηθεί στην πρόληψη και 
αντιμετώπιση της εγκληματικότητας και της παραβατικότητας. 

 Εντατικοποίηση διαλέξεων και σεμιναρίων προς τους οργανωμένους 
φορείς που στοχεύουν στην ευαισθητοποίησή τους σε θέματα πρόληψης 
του εγκλήματος και της παραβατικότητας. 

5. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε 
αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.927, 
ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας επισυνάπτω απάντηση της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου με Αρ. Φακ. ΤΜ/245.31 και ημερομηνία 29/4/2010. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού συμφωνεί με τη θέση της 
ΑΗΚ ότι δεν μπορεί να αποδεχθεί το αίτημα για νέα τροποποίηση της όδευσης και 
χωροθέτηση της γραμμής παράλληλα με το νέο αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλης 
Χρυσοχούς. Ως εκ τούτου το κρίσιμο για το δημόσιο συμφέρον έργο ανέγερσης της 
νέας γραμμής Στρουμπί-Πόλις θα πρέπει να ολοκληρωθεί το ταχύτερο δυνατό με 
βάση την εγκεκριμένη Πολεοδομική Άδεια. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη 
διάθεσή σας για να σας παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινίσεις σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.     
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.974, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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«Αίτημα για αύξηση της κρατικής βοήθειας που παρέχεται στην κοινότητα Τάλας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.974 και ημερ. 12.04.2010, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Η ετήσια κρατική χορηγία προς τις κοινότητες αυξήθηκε σημαντικά κατά τα 
τελευταία έτη. Πιο συγκεκριμένα, στην κοινότητα Τάλας το 2008 
παραχωρήθηκε ποσό ύψους €61.617 ως κρατική χορηγία, ενώ για το έτος 
2010 αυτή ανήλθε στις €84.102. Πρόσθετα, στον Προϋπολογισμό της 
Κοινότητας για το 2010 έχουν εγκριθεί πιστώσεις ύψους €105.000 για διάφορα 
αναπτυξιακά έργα στην Κοινότητα, οι οποίες κρίνονται ικανοποιητικές. 

(β)  Πέραν των πιο πάνω, έχω τη δυνατότητα να παραχωρήσω πρόσθετη 
οικονομική βοήθεια για την εκτέλεση έκτακτων ώριμων αναπτυξιακών έργων 
στις κοινότητες, εάν και εφόσον υποβληθεί σχετικό τεκμηριωμένο αίτημα. 

(γ)  Τέλος, από σχετική πληροφόρηση που είχα από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Πάφου, στο ταμείο της Κοινότητας Τάλας έχει συσσωρευτεί ένα σημαντικό 
ποσό, το οποίο θα μπορούσε να αξιοποιηθεί για την εκτέλεση έργων στην 
Κοινότητα. 

 Ενόψει των ανωτέρω, οι διαθέσιμες πιστώσεις της Κοινότητας Τάλας κρίνονται 
ικανοποιητικές μέσα στα πλαίσια πάντοτε της ίσης και δίκαιης μεταχείρισης όλων των 
Κοινοτήτων. Σημειώνεται ότι κάθε Κοινότητα πρέπει να ιεραρχεί τις προτεραιότητές 
της και να προβαίνει σε προγραμματισμό των έργων που προτίθεται να υλοποιήσει, 
ούτως ώστε σε συνεννόηση με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση να δαπανώνται επωφελώς οι 
διαθέσιμες κάθε φορά πιστώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.992, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.992 και ημερομηνία 
12.4.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, με την οποία ζητείται να ενημερωθεί η Βουλή 
των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες που έχουν γίνει ώστε να τερματιστεί η αδικία, 
όπου αναφέρεται, που παρουσιάζεται στο σύστημα διορισμού της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, σε βάρος των ανδρών υποψηφίων για διορισμό, που 
έχουν υπηρετήσει στην Εθνική Φρουρά και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Όπως και εσείς ασφαλώς γνωρίζετε, το καθ’ ύλην αρμόδιο Υπουργείο για 
τροποποίηση του άρθρου 28Β των περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμων 
του 1969 έως 2003, είναι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και ευρύτερα η ίδια η 
νομοθετική εξουσία νοουμένου ότι δεν αυξάνεται οποιοδήποτε συνεπαγόμενο κόστος. 

3. ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι οι άνδρες υποψήφιοι για διορισμό στη ∆ημόσια 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία βρίσκονται σε δυσμενέστερη θέση από τις γυναίκες, λόγω του 
χρόνου που διανύουν για εκτέλεση της στρατιωτικής τους θητείας. 

4.  Το Υπουργείο Άμυνας έχει νομοθετική υποχρέωση για εφαρμογή των περί της 
Εθνικής Φρουράς Νόμων του 1964 έως 2008, οι οποίοι ρυθμίζουν τα θέματα της 
φυγοστρατίας και της στρατιωτικής θητείας και εφ’ όσον αυτό γίνεται, πιστεύουμε ότι ο 
ρόλος μας για τους έχοντες υποχρέωση για κατάταξη εξαντλείται στο σημείο αυτό, 
χωρίς να μας παρέχεται δυνατότητα παρακολούθησης της μετέπειτα 
πορείας/σταδιοδρομίας τους. 
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5. Σίγουρα θα συμπράξουμε στο βαθμό που μας αναλογεί όταν εγερθεί το θέμα 
στα αρμόδια σώματα. Ωστόσο, η τροποποίηση του πιο πάνω άρθρου, κατά τρόπο 
που να επιτυγχάνεται ουσιαστική ισότητα ανδρών και γυναικών υποψηφίων για 
διορισμό στην ∆ημόσια Εκπαιδευτική Υπηρεσία, πιστεύουμε ότι αφορά ευρύτερα την 
εκτελεστική και νομοθετική εξουσία, γεγονός που προϋποθέτει την ύπαρξη συλλογικά 
κατάλληλης πολιτικής βούλησης, λαμβανομένων υπόψη τυχόν  συνεπειών,   
δημοσιονομικών  και  άλλων,  που  ενδεχομένως να  προκύψουν από  την εφαρμογή 
του μέτρου στον ευρύτερο δημόσιο τομέα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.994, 

ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Θέμα: Προώθηση των διαδικασιών νια την κατασκευή/συμπλήρωση τμήματος της 
Λεωφόρου Ακαδημίας στην Αγλαντζιά 

 Αναφέρομαι στην υπό αναφορά ερώτησή σας, ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Α)  Η κατασκευή/συμπλήρωση του τμήματος της Λεωφόρου Ακαδημίας, η οποία 
αρχίζει από τη Λεωφόρο ΡΙΚ και καταλήγει στο δρόμο του Φυτωρίου 
Αθαλάσσας, θα εξυπηρετήσει τη διακίνηση των βορειοανατολικών περιοχών 
της Λευκωσίας (Καϊμακλί, Παλλουριώτισσα, Αγλαντζιά) προς τα νότια, χωρίς να 
απαιτούνται διαμπερείς κινήσεις από το κέντρο της πόλης. Επίσης θα 
συνδέονται, διαμέσου της Λεωφόρου Αθαλάσσας, οι περιοχές που βρίσκονται 
δυτικά της Λεωφόρου Λεμεσού (Στρόβολος, Λακατάμεια) με τις ανατολικές 
περιοχές (Καϊμακλί, Παλλουριώτισσα, Αγλαντζιά), μειώνοντας τον ήδη μεγάλο 
κυκλοφοριακό φόρτο του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού (Λεωφόρος 
Λεμεσού). Η κατασκευή επίσης ποδηλατοδρόμου θα συμβάλει στη χρήση 
εναλλακτικών μέσων κυκλοφορίας. 

Β)  Πρόκειται για δρόμο μήκους 900μ. περίπου ο οποίος εκτείνεται από τη 
Λεωφόρο ΡΙΚ μέχρι το δρόμο του Φυτωρίου Αθαλάσσας, καθώς και βελτίωση 
μικρού τμήματος του δρόμου του Φυτωρίου. Από τα 900 μ. του δρόμου αυτού 
μόνο το ένα τρίτο περίπου του μήκους του αποτελεί νέα χάραξη που περνά 
μέσα από φυτεμένη περιοχή. 

Γ)  Το αρμόδιο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων δεν προωθεί οποιεσδήποτε διαδικασίες για την εκπόνηση των 
κατασκευαστικών σχεδίων για την υλοποίηση του έργου αυτού. 

∆)  Στο παρόν στάδιο, σύμφωνα με τις σχετικές δεσμεύσεις, ετοιμάζεται από 
ιδιώτες Συμβούλους για το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων η μελέτη προκαταρκτικού 
γεωμετρικού σχεδιασμού, κυκλοφοριακών επιπτώσεων, τεχνοοικονομικής 
ανάλυσης και μελέτη εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον για τον κόμβο 
“Σταυρού” που διαλαμβάνει και το υπό αναφορά τμήμα της Λεωφόρου 
Ακαδημίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1018, ημερομηνίας 12 Απριλίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Χρηματοδότηση των κοινοτικών γραφείων και αίθουσας εκδηλώσεων Κάτω 
Πύργου 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1018, ημερ. 15/04/2010, με την οποία 
μας διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση, που υποβλήθηκε από τον Αξ. Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργο Περδίκη και σας πληροφορώ τα πιο 
κάτω: 

(α)  Οι εργασίες για την κατασκευή των κτιρίων ξεκίνησαν το Νοέμβριο του 2009.   
Σύμφωνα   με   σχετική   εκτίμηση,   η   δαπάνη   του   έργου,   το   οποίο 
περιλαμβάνει κοινοτικά κτίρια και αίθουσα πολλαπλής χρήσης, ανέρχεται στις 
€724.068,27 συν Φ.Π.Α. 

(β)  Σύμφωνα με σχετική Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερ. 31.03.2009, 
η κοινότητα Κάτω Πύργου μπορεί να ανεγείρει κοινοτικά κτίρια μέχρι 166 τ.μ., 
έναντι δαπάνης ύψους €240.000 και αίθουσα πολλαπλής χρήσης μέχρι 200 
τ.μ., έναντι δαπάνης ύψους €188.000, στη βάση καθορισθέντων κριτηρίων. 
Ενόψει τούτου, η συνολική δαπάνη, στη συγκεκριμένη περίπτωση, δε θα 
μπορούσε να ξεπερνά το συνολικό ποσό των €428.000. (€240.000 και 
€188.000 αντίστοιχα). Σύμφωνα με την αναφερόμενη Απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου «σε περίπτωση που οποιοδήποτε Κοινοτικό 
Συμβούλιο επιθυμεί να ανεγείρει κτίριο μέχρι και 50% εμβαδού μεγαλύτερου 
από εκείνο που προκύπτει, από τα καθορισμένα εμβαδά, χρειάζεται έγκριση 
του Υπουργού Εσωτερικών. Γι’ αυτά τα επιπρόσθετα εμβαδά, εντούτοις, δε θα 
τυγχάνει οποιασδήποτε κυβερνητικής επιχορήγησης. 

(γ)  Λόγω του ότι πρόκειται για μια απομακρυσμένη, ακριτική και μειονεκτούσα 
κοινότητα, το Υπουργείο Εσωτερικών ζήτησε τις απόψεις του Υπουργείου 
Οικονομικών ως προς το ενδεχόμενο παρουσίασης του θέματος στο 
Υπουργικό Συμβούλιο, με σκοπό την παρέκκλιση από την υφιστάμενη πολιτική. 

(δ)  Το Υπουργείο Οικονομικών δεν συγκατατέθηκε στην παρουσίαση του θέματος 
στο Υπουργικό Συμβούλιο, λόγω των ιδιαζουσών οικονομικών συνθηκών και 
για να μη δημιουργηθεί προηγούμενο. 

(ε)  Σε συνέχεια των εξελίξεων που αναφέρονται στις παραγράφους (γ) και (δ), πιο 
πάνω, το Υπουργείο Εσωτερικών ενέκρινε την εκτέλεση του έργου και 
εισηγήθηκε στο Κοινοτικό Συμβούλιο όπως το επιπλέον κόστος καλυφθεί με 
δανεισμό του Κοινοτικού Συμβουλίου. 

 Παραμένω   στη   διάθεσή   σας   για   οποιαδήποτε   διευκρίνιση   ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1023, 

ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ως άνω Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη και σε σχέση 
με το μέρος της που αφορά στις αρμοδιότητες του Υπουργείου αυτού, παρακαλώ 
όπως διαβιβασθεί στον κ. Περδίκη ότι με εγκύκλιο του Αρχηγού Αστυνομίας έχουν 
δοθεί από 23.3.2010 οδηγίες προς τις Αστυνομικές ∆ιευθύνσεις όπως σε όλες τις 
περιπτώσεις θανάτου προσώπου μειωμένου νοητικού σε ιδρυματική στέγη 
ενημερώνεται ο θανατικός ανακριτής, ο οποίος θα αποφασίζει αναφορικά με τη 
διεξαγωγή θανατικής ανάκρισης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.1036 και 
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23.06.009.04.1086, ημερομηνίας 13 και 23 Απριλίου 2010, αντίστοιχα, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας, ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2010 και 3 Μαΐου 
2010, σε σχέση με τις πιο πάνω ερωτήσεις, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η μελέτη για την ίδρυση και τη λειτουργία δημόσιων ιδρυμάτων ανώτερης 
εκπαίδευσης στην Κύπρο εμπίπτει στο πλαίσιο του καθορισμού της πολιτικής 
για την ανώτερη εκπαίδευση. Παρ’ όλα αυτά, η λήψη τελικών αποφάσεων 
εμπίπτει στις αρμοδιότητες και άλλων φορέων, αφού, πέραν της εκπαιδευτικής 
διάστασης, λαμβάνονται υπόψη, κυρίως, τα οικονομικά δεδομένα και 
δυνατότητες του κράτους, στο πλαίσιο των τοποθετήσεων των αρμοδίων, και 
πρωτίστως του Υπουργείου Οικονομικών. 

2.  Ως εκ τούτου, όπως αναφέρθηκε και στο παρελθόν, το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού, αν και αντικρίζει θετικά το αίτημα για τη λειτουργία στη Λάρνακα 
δημόσιου εκπαιδευτικού ιδρύματος ή σχολής, το όλο θέμα μελετάται στο 
πλαίσιο τόσο του σχεδιασμού για την ανάπτυξη της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης 
της Κύπρου, βάσει της Εκπαιδευτικής Μεταρρύθμισης, όσο και των 
δημοσιονομικών του κράτους. Σημειώνεται ότι έχει απαντηθεί συναφής με το 
θέμα αλληλογραφία στο παρελθόν (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ).» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1079, 

ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 
κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1079 
ημερομηνίας 30/04/2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα πιο 
κάτω: 

 Η αύξηση των χορηγημάτων των εθνοφρουρών δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες 
του Υπουργείου Άμυνας αλλά είναι θέμα γενικότερης πολιτικής του κράτους σ’ ότι 
αφορά τους πολύτεκνους, όπως και τα άλλα μέτρα της Κοινωνικής Συνοχής. 
Πληροφοριακά αναφέρεται ότι η εξίσωση της αντιμισθίας, θα επιφέρει αύξηση της 
δαπάνης μισθοδοσίας κατά €736.000, κάθε χρόνο, σύμφωνα με τα σημερινά στοιχεία. 

 Το Υπουργείο Άμυνας είναι πολύ ευαίσθητο στα θέματα των πολυτέκνων και 
ως εκ τούτου, όταν τεθεί και το συγκεκριμένο θέμα προς συζήτηση θα δώσει τις 
απόψεις του με θετικό πνεύμα, μέσα στα πλαίσια της γενικότερης κυβερνητικής 
πολιτικής και των οικονομικών δυνατοτήτων του Κράτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1090, ημερομηνίας 23 Απριλίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λάρνακας κ. Τ. Μητσόπουλου με 
αρ. 23.06.009.04.1090 που αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 
28/04/2010 και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εσωτερικών δεν έχει οποιαδήποτε 
αρμοδιότητα σε σχέση με το μέλλον του ∆ημοτικού Θεάτρου Λευκωσίας, το οποίο 
ανήκει στο ∆ήμο Λευκωσίας.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



 23

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσουμε σήμερα 
και θα ολοκληρώσουμε τη συζήτηση του πρώτου θέματος, που τιτλοφορείται «Η 
άνοδος των τιμών των καταναλωτικών προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου 
στην οικονομία σε βάρος των καταναλωτών», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας. 

 Θα παρακαλούσα το συνάδελφο τον Άγγελο Βότση να πάρει το βήμα. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το θέμα μας που έχουμε εγγράψει είναι «Η άνοδος των τιμών των 
καταναλωτικών προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην οικονομία σε βάρος 
των καταναλωτών». 

 “Ρεκόρ στις αυξήσεις τιμών”, “Πληθωρισμός 16% στην Κύπρο - 1,7% στην 
υπόλοιπη Ευρωζώνη στους τομείς της στέγασης, καυσίμων και ηλεκτρισμού”, “Ρεκόρ 
ακρίβιας σημείωσε η Κύπρος τον Απρίλιο”, “Η Κύπρος τέταρτη ακριβότερη της 
Ευρωζώνης σε υπηρεσίες και προϊόντα”, “Είμαστε πολύ ακριβός τουριστικός 
προορισμός” είναι μερικοί μόνο τίτλοι και πρωτοσέλιδα από εφημερίδες του 
περασμένου σαββατοκυρίακου.  “Κύπρος, η πιο ακριβή στην Ευρωζώνη”, “Η Κύπρος 
στην κορυφή της ακρίβιας - μόνο η Ελλάδα μάς ξεπέρασε” είναι δημοσιεύματα από 
εφημερίδες πριν δύο μήνες και αφορούσαν τα στοιχεία της Eurostat για το 
Φεβρουάριο του 2010.  Παρόμοιοι τίτλοι εμφανίζονται σε πολύ τακτικά χρονικά 
διαστήματα, γεγονός που επιβεβαιώνει τη σοβαρότητα του θέματος και την τεράστια 
σημασία που έχει για την κοινωνία μας και που ουσιαστικά αποτέλεσε και το λόγο για 
την εγγραφή του θέματος από την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, στα πλαίσια της συζήτησης του Κεφαλαίου Τέταρτου της ολομέλειας της 
Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας πολύ τακτικά 
συνεδριάζει με ημερήσια διάταξη που αφορά την άνοδο των τιμών των 
καταναλωτικών προϊόντων... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Βότση, να σας διακόψω μισό λεπτό. 

 Κύριοι συνάδελφοι, πραγματικά είναι κατ’ επανάληψη που συμβαίνει το ίδιο 
φαινόμενο.  Νομίζω ότι πρέπει να συνειδητοποιήσουμε ότι πρέπει να ακούσουμε τους 
συναδέλφους μας, έννεν έτσι;  Κάποτε θα έρθει και η δική μας η σειρά και θα έχουμε 
την ίδια απαίτηση και από τους άλλους.  Γι’ αυτό... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Η άτακτη γωνιά απολογείται, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Βότση, μπορείτε να συνεχίσετε. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 
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 Έχω πει ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας πολύ 
τακτικά συνεδριάζει με ημερήσια διάταξη που αφορά την άνοδο των τιμών των 
καταναλωτικών προϊόντων και ειδικότερα τα θέματα αισχροκέρδειας, ακρίβιας, τις 
τιμές των πετρελαιοειδών, την επιβολή διπλών ή και περισσότερων φορολογιών σε 
καύσιμα, αγορά γης και αγορά κατοικίας, το αυξημένο κόστος της απόκτησης 
κατοικίας, το φαινόμενο των προσυμφωνημένων τιμών (καρτέλ) και το ρόλο της 
Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού, τις επιπτώσεις στους καταναλωτές, την 
ανάγκη στήριξης με αντισταθμιστικά μέτρα επηρεαζόμενων κοινωνικών ομάδων, αλλά 
και το πρόβλημα της ανταγωνιστικότητας του τουριστικού μας προϊόντος. 

 Αυτό που αναφέρεται πάντα στις συζητήσεις αυτές είναι ότι η ακρίβια είναι 
παγκόσμιο φαινόμενο και ο πληθωρισμός επηρεάζεται, ανάμεσα σε άλλα, και από 
εξωγενείς παράγοντες, όπως π.χ. οι διεθνείς τιμές του πετρελαίου και των τροφίμων, 
π.χ. των σιτηρών, αλλά και από τη συναλλαγματική ισοτιμία ευρώ-δολαρίου.  Οι 
διεθνείς αυτές εξελίξεις πράγματι έχουν αντίκτυπο στον εγχώριο πληθωρισμό, αφού 
μια αύξηση στην τιμή του πετρελαίου δημιουργεί αμέσως αύξηση στην τιμή των 
καυσίμων, του ηλεκτρικού ρεύματος και του υγραερίου, που στη συνέχεια αλυσιδωτά 
επηρεάζει και πολλά άλλα προϊόντα.  Η βαρύτητα του δείκτη τιμής του πετρελαίου, 
αλλά και του δείκτη τιμών τροφίμων στον Εναρμονισμένο ∆είκτη Τιμών Καταναλωτή 
της χώρας μας είναι μεγάλη. 

 Αυτό όμως δε σημαίνει ότι πρέπει να παρακολουθούμε με απάθεια τις διεθνείς 
εξελίξεις και να παρακαλούμε να υποχωρήσουν οι διεθνείς τιμές του πετρελαίου και 
των τροφίμων ή να αναμένουμε πότε το ευρώ θα ανατιμηθεί έναντι του δολαρίου, 
ειδικά σήμερα, με τα τόσα προβλήματα που παρουσιάζει το ευρώ και που ακολουθεί 
ακριβώς την αντίθετη διαδρομή, φτάνοντας στο χαμηλότερο σημείο των τεσσάρων 
τελευταίων χρόνων έναντι του δολαρίου, με το μέλλον πραγματικά αβέβαιο. 

 Αντίθετα, μπορούν να γίνουν πολλά.  Έγιναν αρκετά, αλλά μπορούν να γίνουν 
πολύ περισσότερα.  Όλοι έχουμε ρόλο να διαδραματίσουμε.  Σε αυτά πρέπει να 
επικεντρωθούμε και όχι στις απλές διαπιστώσεις με τις οποίες όλοι συμφωνούμε.  Σας 
υπενθυμίζω τους φόβους που είχαμε όλοι για τις πιθανές μεγάλες αυξήσεις στις τιμές, 
όταν υιοθετούσαμε το ευρώ, αλλά τελικά πόσο ομαλή ήταν η μετάβαση αυτή λόγω της 
συνδρομής όλων, κυβέρνησης, Βουλής, ευρωπαρατηρητηρίων, επιχειρηματιών, 
χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων, συνδέσμων καταναλωτών, πολιτών κ.ά. 

 Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα έχουμε τονίσει πολλές φορές την ανάγκη για 
απεξάρτηση από το πετρέλαιο, από το οποίο είμαστε απόλυτα εξαρτημένοι.  Γι’ αυτό 
σε κάθε μας παρέμβαση ζητούσαμε και ζητούμε την επίσπευση των διαδικασιών για 
την έλευση του φυσικού αερίου.  Γι’ αυτό ζητούμε να δοθεί προτεραιότητα στη 
δημιουργία του ενεργειακού κέντρου και να δημιουργηθούν μεγαλύτεροι 
αποθηκευτικοί χώροι για καύσιμα.  Αν τα καταφέρουμε, θα περιορίσουμε σημαντικά το 
κόστος της ενέργειας και τότε θα περιορίσουμε σε ακόμα μεγαλύτερο βαθμό τον 
πληθωρισμό και την ακρίβια.  Γι’ αυτό τασσόμαστε διαχρονικά υπέρ της ενθάρρυνσης 
της χρήσης των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας με γενναιόδωρα κίνητρα τόσο για 
αιολικά πάρκα όσο και για φωτοβολταϊκά και ηλιοθερμικά συστήματα.  Όμως, μέχρι να 
γίνουν όλα αυτά, πρέπει να διασφαλιστούν συνθήκες υγιούς ανταγωνισμού στον 
τομέα των καυσίμων.   

 Είναι σε αυτά τα πλαίσια που εξετάζεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εμπορίου και Βιομηχανίας σχετικό νομοσχέδιο, ώστε να παρέχεται η εξουσία στον 
αρμόδιο υπουργό να εκδίδει διατάγματα για καθορισμό ανώτατων τιμών τόσο στη 
χονδρική όσο και στη λιανική τιμή πώλησης, όταν διαπιστώνεται ότι οι τιμές είναι 
υπερβολικά υψηλές και δε δικαιολογούνται από τις διεθνείς και εγχώριες συνθήκες.  
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Εμείς θα υποστηρίξουμε την ψήφιση του νομοσχεδίου αυτού, μετά και από τα 
προβλήματα που παρατηρήθηκαν το προηγούμενο διάστημα με το διάταγμα του 
Υπουργού Εμπορίου.  Αναμένουμε από την κυβέρνηση να εξετάσει τη δυνατότητα 
έκδοσης διαταγμάτων και για άλλα προϊόντα πρώτης ανάγκης.  Πολύ σημαντικό ρόλο 
έχει και η Επιτροπή Παρακολούθησης των Τιμών των Πετρελαιοειδών, 
παρακολουθώντας τις διεθνείς τιμές του πετρελαίου και συγκρίνοντας τα 
σκαμπανεβάσματα των διεθνών τιμών με τις εγχώριες τιμές, αλλά και το χρονικό 
σημείο που ανακοινώνονται οι αυξήσεις και οι μειώσεις, έτσι ώστε να μπορεί να 
συμβουλεύει σωστά τον υπουργό στην άσκηση του δικαιώματός του για έκδοση 
διαταγμάτων. 

 Η σωστή λειτουργία της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού διασφαλίζει τις 
συνθήκες υγιούς ανταγωνισμού στην αγορά και την καταπολέμηση των οργανωμένων 
μονοπωλίων ή ολιγοπωλίων και της αισχροκέρδειας.  Εκφράσαμε την ικανοποίησή 
μας για τη σημαντική ενίσχυση της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού, όμως 
συμφωνούμε με τον πρόεδρό της ότι χρειάζεται περαιτέρω στήριξη με ανθρώπινο 
δυναμικό για επαρκή στελέχωση, αλλά και τα απαραίτητα μέσα και διευκολύνσεις που 
θα βοηθήσουν στο έργο της.  Εμείς αναμένουμε από την επιτροπή την επίσπευση των 
διαδικασιών της και πιο γρήγορες αποφάσεις στις έρευνες που διεξάγει, ειδικά σε 
ευαίσθητους τομείς της οικονομίας, αλλά και σε βασικά αγαθά, όπως το γάλα και το 
ψωμί. 

 Ένα άλλο σημαντικό όπλο στα χέρια των καταναλωτών είναι οι αναλύσεις και οι 
ανακοινώσεις από τα παρατηρητήρια τιμών της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και 
Προστασίας Καταναλωτών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.  
Οι συγκριτικές τιμές που δημοσιεύονται για διάφορα προϊόντα, όπως παραδείγματος 
χάριν προϊόντα υπεραγορών και φούρνων, τιμές πρατηρίων πετρελαιοειδών κ.λπ., 
πρέπει να αποτελούν αναγκαία και χρήσιμα εργαλεία για τους καταναλωτές.  Η 
υπηρεσία θα πρέπει να παρακολουθεί, να εντοπίζει και να δημοσιοποιεί -το λεγόμενο 
“name and shame”- αυτούς που ανεβάζουν τις τιμές των προϊόντων και των 
υπηρεσιών τους επικαλούμενοι την αύξηση της τιμής του πετρελαίου, αλλά μετά, όταν 
προκύψει μείωση της τιμής του πετρελαίου, δεν προβαίνουν στις ανάλογες μειώσεις.  
Όπου εντοπίζονται αδικαιολόγητες αυξήσεις και αισχροκέρδεια, πρέπει να 
ανακοινώνονται ονόματα.  To “name and shame” μπορεί και πρέπει να δουλεύει 
αποτρεπτικά, ειδικά σε μια μικρή κοινωνία όπως την κυπριακή, και αυτοί που 
αισχροκερδούν, αυτοί που αυξάνουν αδικαιολόγητα τις τιμές τους, αυτοί που δε 
μειώνουν έγκαιρα τις τιμές τους πρέπει να τιμωρούνται από τους καταναλωτές.  Και 
βέβαια οι σωστοί και αυτοί που δεν εκμεταλλεύονται τους καταναλωτές πρέπει να 
επιβραβεύονται από τους καταναλωτές.   

 Καλούμε την κυβέρνηση, ειδικά σε αυτή την περίοδο οικονομικής κρίσης, να 
εντατικοποιήσει τους ελέγχους των τιμών και να δημοσιοποιεί τα αποτελέσματα.  
Προβληματιζόμαστε σοβαρά αν οι έλεγχοι αυτοί θα πρέπει να επεκταθούν σε όλη τη 
διαδρομή που ακολουθείται, δηλαδή από τον παραγωγό στον καταναλωτή, και όχι 
μόνο στην τιμή πώλησης.  Να αρχίσει η κάθετη ανάλυση των τιμών των προϊόντων, 
έτσι ώστε να φανεί επιτέλους ο ρόλος του καθενός στον καθορισμό της τελικής τιμής 
του προϊόντος που βρίσκεται στο καλάθι της νοικοκυράς.  Ποιος έχει τελικά την 
ευθύνη, που έχουμε το ακριβότερο γάλα στην Ευρώπη;  Ποιος έχει ένα λογικό 
περιθώριο κέρδους και ποιος αισχροκερδεί; 

 Με αυτό φτάνω και στον πολύ σημαντικό ρόλο που πρέπει και μπορεί να παίξει 
ο Κύπριος καταναλωτής.  Πρέπει επιτέλους να καταλάβουμε ότι ο καταναλωτής είναι 
ένας βασικός παίκτης σ’ αυτό που λέμε “ελεύθερος ανταγωνισμός”.  Λέμε όλοι «να 
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πάρουμε μέτρα».  Λέμε όλοι «η Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού να προστατεύει 
τον ανταγωνισμό και να υποχρεώνει, στην ουσία με την προστασία που θα παρέχει 
και με το να παρακολουθεί ότι θα λειτουργεί σωστά αυτός ο θεσμός, να λειτουργεί 
σωστά ο ανταγωνισμός υπέρ του καταναλωτή».  Αν όμως ο καταναλωτής δεν 
αποκτήσει καταναλωτική συνείδηση και με την καταναλωτική του συμπεριφορά να 
επιβραβεύει αυτούς που του πουλούν φθηνότερα και πιο καλά προϊόντα και να 
τιμωρεί με τη συμπεριφορά του αυτούς που του πουλούν ακριβότερα, τότε όλο το 
σύστημα δεν μπορεί να λειτουργήσει.   

 ∆εν πρέπει ο καταναλωτής να νιώθει ότι υπάρχει ένα σύστημα, θα το 
αφήσουμε να το παρακολουθούμε με διάφορους τρόπους και ο ίδιος να λειτουργεί με 
τον τρόπο που λειτουργούσε.  ∆ηλαδή να περνά από τα πρατήρια πετρελαιοειδών, να 
βλέπει τις τιμές, έστω κι αν έχουν αυτή τη μικρή διαφορά που τελευταίως άρχισαν να 
την έχουν ή ελπίζουμε να αρχίσουν να την έχουν, και αυτός να ψωνίζει ή να 
χρησιμοποιεί τα πετρελαιοειδή χωρίς να λαμβάνει υπόψη την τιμή.  Η τιμή πρέπει να 
λαμβάνεται σοβαρά υπόψη.   

 Έτσι, θα αναγκαστεί η κάθε εταιρεία που θα βλέπει ότι το διπλανό πρατήριο 
που πωλεί έστω και λίγο πιο φθηνά έχει περισσότερη δουλειά...  ∆εν μπορούμε να 
αφήσουμε όλους τους άλλους να λειτουργούν για μας, αλλά εμείς ως καταναλωτές να 
μην κάνουμε εκείνο που πρέπει με τη συμπεριφορά μας την καταναλωτική, για να 
μπορούμε να επιβάλουμε στο τέλος της ημέρας τις φθηνότερες τιμές. 

 Στην προσπάθεια που κάνει ο καταναλωτής να αξιολογήσει τι βρίσκεται έξω 
στην αγορά και να συγκρίνει αντικειμενικά διάφορα προϊόντα έχει τη βοήθεια των 
συνδέσμων καταναλωτών.  Οι σύνδεσμοι καταναλωτών με τις διάφορες δημοσιεύσεις, 
έρευνες, μελέτες, ανακοινώσεις και γενικά με την πληροφόρησή τους προσφέρουν 
ουσιαστική βοήθεια και επιμόρφωση στους καταναλωτές, οι οποίοι πραγματικά 
σήμερα βομβαρδίζονται από ένα σωρό διαφημίσεις για νέα προϊόντα υπηρεσίες και 
προσφορές.  Σήμερα οι σύνδεσμοι καταναλωτών προσφέρουν πληροφόρηση μέχρι 
και για συγκριτικές δοκιμές προϊόντων και υπηρεσιών και δίνουν τη δυνατότητα στους 
καταναλωτές να μάθουν όλα όσα πρέπει να γνωρίζουν, πριν κάνουν τις αγορές τους, 
δηλαδή τι να προσέχουν, τι να αποφεύγουν, τι και πώς να συγκρίνουν και να 
επιλέγουν τις καλύτερες και πιο οικονομικές προτάσεις στην αγορά, ποιοι είναι οι πιο 
συνηθισμένοι κίνδυνοι και παγίδες και πολλά άλλα.   

 Πρέπει να χαιρετίσουμε τη δουλειά που κάνουν αυτοί οι σύνδεσμοι.  Και θα 
πρέπει να πούμε ότι σ’ αυτή τους τη δουλειά, σ’ αυτό τους το ρόλο θα πρέπει να 
ενισχυθούν από το κράτος ακόμα περισσότερο, γιατί πράγματι έχουμε βρει ότι με το 
ρόλο των συνδέσμων καταναλωτών, με τη δουλειά των συνδέσμων καταναλωτών ο 
πολίτης μπορεί να μάθει περισσότερα.  Και, αν είναι ενημερωμένος ο πολίτης, μπορεί 
και να λειτουργεί όπως λέγαμε προηγουμένως, “σωστά καταναλωτικά”, με τρόπο που 
να τιμωρεί αυτούς που τους αξίζει και να επιβραβεύει αυτούς που επίσης τους αξίζει.   

 Μέσα σε αυτά τα πλαίσια προτείνουμε να επανεξεταστεί και το θέμα 
αναγκαιότητας του θεσμού του Επιτρόπου Καταναλωτή.  Ένα θέμα που κατά καιρούς 
συζητιέται, αν είναι χρήσιμος αυτός ο θεσμός ή όχι.  Το υπουργείο εξακολουθεί να λέει 
ότι μπορεί με τις δικές του υπηρεσίες να παίξει αυτό το ρόλο.  Όμως νομίζω ότι ήρθε η 
ώρα να δούμε ακόμη μια φορά αυτό το θεσμό, κατά πόσο μπορεί να εξυπηρετήσει, 
όπως εξυπηρετεί σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, και ίσως να πρέπει να αναθεωρηθούν 
και κάποιες απόψεις επ’ αυτού του θέματος. 

 Για φέτος η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έθεσε ως κεντρικό θέμα για τις εκδηλώσεις 
της Παγκόσμιας Μέρας του Καταναλωτή τις υπηρεσίες με σύνθημα “Your money-your 
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rights”, το οποίο συνδέεται με το δικαίωμα της επιλογής και εξασφάλισης καλύτερης 
ποιότητας προϊόντων και υπηρεσιών.  Στα πλαίσια αυτά δηλώνουμε την υποστήριξή 
μας στο νομοσχέδιο για τη σύσταση και λειτουργία του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης 
Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσης, ο οποίος θα επιλαμβάνεται 
εξωδικαστικά παραπόνων καταναλωτών εναντίον χρηματοοικονομικών επιχειρήσεων 
με γνώμονα τη διασφάλιση των συμφερόντων των καταναλωτών.  Ειδικότερα, το 
νομοσχέδιο αυτό παρέχει τη δυνατότητα διαμεσολάβησης μεταξύ καταναλωτών και 
χρηματοοικονομικών επιχειρήσεων με σκοπό ένα φιλικό και εξώδικο διακανονισμό 
τυχόν διαφορών μεταξύ τους κατά τρόπο επαρκή, δίκαιο και αμερόληπτο, με 
διαφανείς, γρήγορες και αποτελεσματικές διαδικασίες και με γνώμονα πάντα τη 
διασφάλιση των συμφερόντων των καταναλωτών. 

 Είναι γεγονός ότι η άνοδος των τιμών και η ακρίβια δεν μπορούν να 
εξαλειφθούν εντελώς, αλλά μόνο να περιοριστούν.  Όμως, ακόμα και να περιοριστούν, 
υπάρχουν συμπολίτες μας για τους οποίους το οικονομικό βάρος, λόγω των 
πληθωριστικών πιέσεων που δέχεται η οικονομία, είναι δυσβάσταχτο.  Το 
∆ημοκρατικό Κόμμα εισηγείται όπως η προσοχή του κράτους στραφεί κυρίως στις πιο 
ευπαθείς και οικονομικά ασθενέστερες ομάδες του πληθυσμού, αλλά και στα μεσαία 
εισοδηματικά στρώματα του λαού με στοχευμένα αντισταθμιστικά μέτρα στα πλαίσια 
φυσικά των δυνατοτήτων των δημοσίων οικονομικών. 

 Κλείνοντας, θα ήθελα για άλλη μια φορά να τονίσω ότι όλα τα πιο πάνω μέτρα 
επιβεβαιώνουν την πάγια θέση του ∆ημοκρατικού Κόμματος για το σύστημα της 
μικτής οικονομίας.  Κάποτε, όταν οι δύο πόλοι ένιωθαν ισχυροί, μας έλεγαν ότι δεν 
υπάρχει τέτοιο μοντέλο μικτής οικονομίας.  Κάποιοι μας κορόιδευαν, όταν μιλούσαμε 
για μικτή οικονομία.  Σήμερα, μετά την κατάρρευση και του δεύτερου οικονομικού 
μοντέλου, τους ακούμε να προσπαθούν να αγκαλιάσουν τη φιλοσοφία της μικτής 
οικονομίας.  Όταν λέμε ότι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Βότση... 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα ποιοι;  Εδώ δκιαβάζω τη διάσκεψη του κ. Αναστασιάδη και λαλεί 
«ιδιωτικοποιήστε τους»! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ναι.  Ε, λέω ότι και η πολιτική δύναμη η οποία υποστήριζε παλιά τον κρατισμό 
στο τέλος της ημέρας -αλλά και η πολιτική δύναμη η οποία υποστηρίζει ακόμη μέχρι 
και σήμερα το φιλελευθερισμό- ακούσαμε και τις δύο πλέον πολιτικές δυνάμεις να 
μιλούν για ένα μοντέλο κάπου στη μέση.  Σήμερα, καλούμε την κυβέρνηση και λέμε 
στο Υπουργείο Εμπορίου όλα τα κόμματα να επέμβει και να βάλει πλαφόν στις τιμές 
των πετρελαιοειδών, να καθορίσει τιμές στα πετρελαιοειδή και παράλληλα καλούμε 
τον Υπουργό Εμπορίου να το κάνει και για άλλα προϊόντα.  Και σας ενημερώνω ότι 
μας ενημέρωσε προχθές στην επιτροπή Εμπορίου ο υπουργός ότι η κυβέρνηση έχει 
ζητήσει, προσπαθεί να επιτύχει από την Ευρωπαϊκή Ένωση τη δυνατότητα να 
επιβάλει πλαφόν και σε άλλα προϊόντα.  Αυτό τι είναι;  Εν μέρει είναι ένας κρατικός 
παρεμβατισμός αυτός... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 
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 Εσείς διαφωνείτε δηλαδή, αντιλαμβάνομαι; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όι, απλώς είπα είναι αριστερή πολιτική.   

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Επειδή τελευταίως μας λέτε κάτι, αλλά, όταν ρωτήσουμε τι ακριβώς εννοείτε, 
αλλάζετε άποψη. 

 Λέμε λοιπόν ότι εμείς θεωρούμε ότι το να επεμβαίνουμε σήμερα στις τιμές έχει 
την έννοια και τη μορφή ακριβώς μίας μικτής συμπεριφοράς, μίας συμπεριφοράς που 
επιτρέπει μεν στον ιδιώτη και τον ενθαρρύνει, και καλά κάνει, να επενδύει ή να 
αναπτύσσει, αλλά παράλληλα, εκεί που μπορεί και βλέπει ότι ο ιδιώτης φεύγει από τα 
όρια, μπορεί να του επιβάλλει κάποιους περιορισμούς.  Αυτό ήταν η μικτή οικονομία 
που εφάρμοσε ο Σπύρος Κυπριανού και πέτυχε το οικονομικό θαύμα.  Αυτό είναι η 
μικτή οικονομία που εφάρμοσε ο Τάσσος Παπαδόπουλος και πέτυχε το οικονομικό 
θαύμα.  Και αυτό είναι σήμερα που πολλές πολιτικές δυνάμεις που στο παρελθόν μάς 
έλεγαν ότι αυτό το μοντέλο ετέλειωσε ή δεν υπήρξε ποτέ έρχονται να το υιοθετήσουν.  
Εμείς σας καλωσορίζουμε, δεν έχουμε κόμπλεξ ούτε έχουμε πρόβλημα να πούμε 
«εμείς το λέγαμε, μην το πείτε τώρα».  Απλώς, λέμε να ξέρουμε τι λέμε, να 
ενημερώνεται ο κόσμος και να μπορεί να έχει τις σωστές παραστάσεις.    

 Λέω λοιπόν, κλείνοντας, ότι για το ∆ημοκρατικό Κόμμα αποτελεί προτεραιότητα 
η προστασία, η ενίσχυση και η θωράκιση των καταναλωτών και, εκεί όπου 
διαπιστώνουμε ότι πλήττονται τα δικαιώματά τους, δε θα διστάσουμε να αντιταχθούμε 
με όλες μας τις δυνάμεις, αναγνωρίζοντας το ρόλο που διαδραματίζουν στην 
οικονομία. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Βότση. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο το Γιαννάκη Γαβριήλ. 

Γ. ΓΑΒΡΙΗΛ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Συναδέλφισσες, συνάδελφοι, 

 Πρώτα να πω ότι το μοντέλο της μικτής οικονομίας, στα πλαίσια του ισχύοντος 
συστήματος, είναι που το 1960 που το στηρίζει το ΑΚΕΛ τζιαι είναι καταγεγραμμένο σε 
προγράμματα τζιαι πρώτα εφαρμόστηκε επί Μακαρίου. 

 Κυρίες και κύριοι, 

 ∆ιαβάζοντας κανείς τον τίτλο του θέματος σήμερα, μπορεί να υποθέσει ότι 
βρίσκονται σε έξαρση αυξήσεις στις τιμές βασικών καταναλωτικών αγαθών.  Το 
ερώτημα είναι:  Όντως ισχύει κάτι τέτοιο;  Και αν ισχύει, ποιοι παράγοντες το 
προκαλούν;  Λειτουργεί εύρυθμα και υγιώς ο ανταγωνισμός σε όλους τους τομείς της 
οικονομικής δραστηριότητας, ώστε να έχουμε τις χαμηλότερες δυνατό τιμές; Οι 
θιασώτες του ελεύθερου ανταγωνισμού υποστηρίζουν ότι το κράτος δεν πρέπει να 
παρεμβαίνει ούτε στο ελάχιστο και ότι η αγορά έχει τους μηχανισμούς να 
αυτορρυθμίζεται μόνη της.  Η εμπειρία της κυπριακής οικονομίας δικαιώνει αυτή τη 
θεωρία ή μήπως όχι; 
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 Οι νεοφιλελεύθερες πολιτικές μάς έχουν αποδείξει ότι δυστυχώς η αγορά δεν 
έχει τη δυνατότητα να αυτορρυθμίζεται.  Στο βωμό του κεφαλαίου θυσιάζονται 
οικονομίες κρατών, ως να είναι ένας χάρτινος πύργος.  Βρισκόμαστε σήμερα εν μέσω 
μιας οικονομικής κρίσης η οποία έχει επεκταθεί σε ολόκληρο τον πλανήτη.  Ακριβώς, 
μέσα από τη νεοφιλελεύθερη πολιτική, μέσα από έναν άκρατο και ασύδοτο 
ανταγωνισμό καταλήξαμε στη σημερινή κατάσταση. 

 Για την περίοδο Ιανουαρίου-Απριλίου 2010 ο εναρμονισμένος δείκτης τιμών 
καταναλωτή παρουσιάζεται αυξημένος κατά 2,5% σε σχέση με την ίδια περίοδο πέρσι, 
όμως τα στοιχεία καταδεικνύουν ότι στους επιμέρους τομείς των τροφίμων και μη 
αλκοολούχων ποτών και στις υπηρεσίες των εστιατορίων και ξενοδοχείων 
παρουσιάζεται σχετικά μείωση.  Επίσης, οι τιμές στους τομείς των επικοινωνιών και 
της ένδυσης/υπόδησης δεν παρουσιάζουν αυξήσεις.  Εκτιμώντας κανείς το ύψος των 
αυξήσεων, είναι σημαντικό να λάβει υπόψη ότι για ολόκληρο το 2009 ο πληθωρισμός 
κυμάνθηκε σε πολύ χαμηλά επίπεδα της τάξης του 0,2%.  Για την ίδια περίοδο η 
μεγαλύτερη αύξηση στο δείκτη τιμών καταναλωτή παρουσιάζεται στους τομείς των 
μεταφορών και του ηλεκτρισμού, τομείς οι οποίοι επηρεάζονται άμεσα από τις 
αυξήσεις των καυσίμων.  Είναι πολύ σημαντικό να επισημανθεί και εδώ ότι για 
ολόκληρο το 2009 οι τομείς αυτοί παρουσίασαν σημαντικές μειώσεις σε σχέση με το 
2008.  

 Κάθε φορά που παρατηρούνται αυξήσεις στις τιμές των καυσίμων 
αναδεικνύεται και η διαχρονική, σχεδόν πλήρης, εξάρτησή μας ως χώρας από τα 
πετρελαιοειδή.  Οι αυξήσεις στα καύσιμα, πέραν των άμεσων επιδράσεων στο κόστος 
ζωής από την αύξηση στο κόστος των καυσίμων κίνησης, αλυσιδωτά επηρεάζουν και 
το επίπεδο τιμών άλλων βασικών καταναλωτικών αγαθών.   Η άνοδος στις τιμές των 
καυσίμων θα πρέπει να αποτελέσει αφορμή για προσαρμογή της συμπεριφοράς των 
καταναλωτών και των επιχειρήσεων, ώστε να μειωθεί σταδιακά η εξάρτησή μας από 
εισαγόμενες ενεργειακές πηγές.  

 Τα κίνητρα για εξοικονόμηση ενέργειας και ανάπτυξη ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας θα συμβάλουν προς αυτή την κατεύθυνση και θα μειώσουν το κόστος που 
επωμίζονται οι καταναλωτές από τις περιοδικές αυξήσεις των τιμών των 
πετρελαιοειδών.  Ως χώρα μείναμε στάσιμοι για πολλά χρόνια στην ανάπτυξη των 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.  Εκτιμούμε ως πολύ θετικές τις ενέργειες της 
παρούσας κυβέρνησης προς την κατεύθυνση αυτή και την καλούμε να εντείνει τις 
προσπάθειές της και να ενισχύσει περαιτέρω τα μέτρα και τις πολιτικές της.   

 Ήδη η κυβέρνηση προχωρεί στην υλοποίηση του φιλόδοξου σχεδιασμού για 
την ανάπτυξη δικτύου δημόσιων επιβατικών μεταφορών, που θα δώσει στους πολίτες 
εναλλακτικούς τρόπους μετακίνησης σε έναν τομέα ο οποίος αντλεί σημαντικό μέρος 
του οικογενειακού εισοδήματος και το κόστος του οποίου επηρεάζεται άμεσα από τις 
αυξήσεις στις τιμές των πετρελαιοειδών. 

 Η τροχοδρόμηση της έλευσης του φυσικού αερίου και η δημιουργία του 
ενεργειακού κέντρου θα μειώσουν σε επί μέρους τομείς το κόστος των καυσίμων και 
θα μπορέσουμε να έχουμε πρόσβαση σε εναλλακτικές, αποδοτικότερες και 
φθηνότερες πηγές ενέργειας. 

 ∆εν μπορούμε όμως να μην παρατηρήσουμε και να υπογραμμίσουμε και έναν 
άλλο παράγοντα ο οποίος συντείνει στη διατήρηση υψηλών τιμών στα καύσιμα στην 
κυπριακή αγορά.  Οι συνθήκες ολιγοπωλίου που επικρατούν στον τομέα ενέργειας 
δυστυχώς δίδουν το δικαίωμα στις εταιρίες να είναι ελαστικές και σε άμεση ετοιμότητα 
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στην επιβολή αυξήσεων, ενώ δεν επιδεικνύουν την ίδια ευαισθησία κάθε φορά που 
μειώνεται η διεθνής τιμή του πετρελαίου. 

 Πολύ σημαντικό ρόλο στην προσπάθεια, για να επικρατήσουν συνθήκες υγιούς 
ανταγωνισμού έχει να διαδραματίσει η Επιτροπή Προστασίας του Ανταγωνισμού.  Η 
κυβέρνηση Χριστόφια, υλοποιώντας άμεσα τις προεκλογικές της δεσμεύσεις, ενίσχυσε 
τον προϋπολογισμό της ΕΠΑ και προχώρησε σε αλλαγές, ώστε τα μέλη της 
επιτροπής να είναι πλήρως απασχολούμενα, κάτι που θα βοηθήσει στην καλύτερη 
λειτουργία και αποτελεσματικότητα της επιτροπής.  Πρόσφατα επίσης, έχουν 
προσληφθεί δεκατέσσερις νέοι μόνιμοι λειτουργοί οι οποίοι θα ενισχύσουν το έργο της 
επιτροπής και θα τη βοηθήσουν να αντεπεξέλθει στο πολύ δύσκολο και επίπονο έργο 
που έχει ενώπιόν της.  ∆εν είναι άλλωστε μυστικό ότι η επιτροπή ουσιαστικά τα 
προηγούμενα χρόνια υπολειτουργούσε, αφού δεν της δόθηκαν ποτέ τα απαραίτητα 
μέσα και εφόδια, για να λειτουργήσει αποτελεσματικά.  Ενδεικτικό είναι το γεγονός ότι 
μέχρι πρόσφατα στελεχωνόταν μόνο με πέντε μόνιμους λειτουργούς.  Η επιτροπή 
βέβαια πρέπει να ενισχυθεί περαιτέρω, εμείς όμως κρίνουμε ότι τα μέχρι τώρα 
δείγματα γραφής της κυβέρνησης για την ενίσχυση της ΕΠΑ είναι προς την ορθή 
κατεύθυνση. 

 Εκτιμούμε ότι η Επιτροπή με τη σημερινή της σύνθεση με μεθοδικότητα επιτελεί 
σημαντικό έργο που αποτυπώνεται στις αποφάσεις που έχει πάρει μέχρι σήμερα, 
όπως είναι για παράδειγμα η απόφαση που εκδόθηκε μετά την αυτεπάγγελτη έρευνα 
που διενήργησε στον τομέα των πετρελαιοειδών.  Αναγνωρίζουμε τα προβλήματα 
που συσσωρεύτηκαν για χρόνια, αναμένουμε όμως ότι με περαιτέρω στήριξη και 
ενίσχυση των δομών της θα προχωρήσει και η εξέταση για ύπαρξη καρτέλ και σε 
άλλους τομείς βασικών καταναλωτικών αγαθών. 

 Ζωτικής σημασίας είναι και ο ρόλος και οι ευθύνες της Υπηρεσίας 
Ανταγωνισμού και Προστασίας των Καταναλωτών του Υπουργείου Εμπορίου, η οποία 
ενισχύθηκε με πρόσθετο προσωπικό και ο προϋπολογισμός της, παρά της συνθήκες 
κρίσης, είναι κατά 37% αυξημένος σε σχέση με πέρσι.  Υπερδιπλάσια σε σχέση με 
πέρσι είναι τα κονδύλια για τη διαφώτιση και ενημέρωση των καταναλωτών.  Η 
δημοσίευση του παρατηρητήριου τιμών βασικών καταναλωτικών αγαθών που 
ετοιμάζεται από την υπηρεσία είναι ένα βασικό εργαλείο στα χέρια του καταναλωτή.  Ο 
συντονισμός και η συνεργασία της υπηρεσίας αυτής με τους άλλους φορείς και κυρίως 
με τον ΚΟΤ στα θέματα ελέγχου των τιμοκαταλόγων, στην ανάρτηση των τιμών και 
στην αναγραφή αυτών θα πρέπει να ενταθεί ακόμη περισσότερο.  Η αισχροκέρδεια 
πλήττει το εισόδημα από τις αφίξεις τουριστών οι οποίοι οδηγούνται τελικά προς 
άλλους φθηνότερους ανταγωνιστικούς προορισμούς.  ∆εν πρέπει όμως να υπάρχει 
εφησυχασμός.  Η υπηρεσία πρέπει να εντείνει ακόμη περισσότερο τους ελέγχους, την 
παρακολούθηση και δημοσίευση των τιμών.  Οι καταναλωτές μπορούν με τη σωστή 
ενημέρωση και καταναλωτική συμπεριφορά να βοηθήσουν τα μέγιστα στη 
συγκράτηση των τιμών και τη λειτουργία υγιούς ανταγωνισμού. 

 Πολυδιάστατος είναι και ο ρόλος των συνδέσμων καταναλωτών στον τομέα της 
ενημέρωσης και της επιμόρφωσης των καταναλωτών για τα δικαιώματά τους.  
Επιτελούν σημαντικό έργο και πρέπει να συνεχίσει και να ενισχυθεί περαιτέρω η 
στήριξή τους. 

 Εκφράζουμε την ικανοποίησή μας και κρίνουμε ως πολύ σημαντική την 
ετοιμασία από την κυβέρνηση και την κατάθεση στη Βουλή του τροποποιητικού 
νομοσχεδίου, ώστε να παρέχεται η εξουσία στον Υπουργό Εμπορίου να εκδίδει 
διατάγματα για καθορισμό ανώτατων τιμών πώλησης πετρελαιοειδών, τόσο στη 
χονδρική όσο και στη λιανική αγορά, όταν διαπιστώνει πως σε οποιαδήποτε από 



 31

αυτές τις αγορές τα προϊόντα πωλούνται σε υπερβολικά πιο υψηλό επίπεδο από ότι 
δικαιολογείται από τις διεθνείς και εγχώριες συνθήκες. 

 Η εμπειρία από την προ μερικών μηνών έκδοση διατάγματος για καθορισμό 
πλαφόν στις λιανικές τιμές πώλησης των πετρελαιοειδών κατέδειξε ότι πρέπει να 
υπάρχει παράλληλα και η δυνατότητα καθορισμού και ανώτατων χονδρικών τιμών 
πώλησης.  Το Υπουργείο, ενεργώντας άμεσα, ετοίμασε και κατέθεσε τον περασμένο 
Μάρτιο στη Βουλή το σχετικό νομοσχέδιο.  Ελπίζουμε ότι όλα τα κοινοβουλευτικά 
κόμματα, όπως δήλωσαν και με δημόσιες τοποθετήσεις στελεχών τους, θα στηρίξουν 
και θα υπερψηφίσουν το νομοσχέδιο.  Είναι πολύ σημαντικό να αναφερθεί και να 
υπογραμμιστεί ότι είναι η πρώτη φορά από το 2004 που θεσπίσθηκε η νομοθεσία που 
εκδίδεται τέτοιο διάταγμα.  ∆είγμα και αυτό της ευαισθησίας της παρούσας 
κυβέρνησης για την προάσπιση των δικαιωμάτων των καταναλωτών και αντιμετώπιση 
των φαινομένων αισχροκέρδειας.  

 Κυρίες και κύριοι,  

 Mετά από συντονισμένες παρεμβάσεις του Γραφείου των Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ και των ευρωβουλευτών του 
κόμματος και κατόπιν υποβολής ερωτημάτων κατά πόσο η Κύπρος δύναται να θέτει 
πλαφόν σε τιμές βασικών καταναλωτικών αγαθών, όπως είναι για παράδειγμα το 
κοινό ψωμί και το γάλα -όπου δεν υπάρχουν αντίστοιχα εισαγόμενα- η απάντηση της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής ήταν θετική και έτσι σήμερα ανοίγει ο δρόμος προς την 
περαιτέρω προστασία των Κυπρίων καταναλωτών.   

 Ο θεσμός της αυτόματης τιμαριθμικής αναπροσαρμογής αποτελεί διαχρονικά 
ευλογία για τους εργαζομένους και η διατήρησή του θωρακίζει τους εργαζομένους και 
αντιμετωπίζει τις συνέπειες στην τσέπη των καταναλωτών από την αύξηση των τιμών.  
Η ΑΤΑ κατακτήθηκε από τους εργαζομένους με αγώνες και, παρά το κουτσούρεμά της 
κατά την περίοδο που κυβερνούσε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, συνεχίζει να 
αποτελεί ανάχωμα και να αναπληρώνει τις απώλειες από τη διάβρωση που 
προκαλούν στο εισόδημά τους οι αυξήσεις των τιμών.   

 Από όσα έχω αναφέρει πιο πάνω εξάγεται το συμπέρασμα ότι η πλήρης 
εξάρτησή μας από τα πετρελαιοειδή μάς καθιστά ιδιαίτερα ευάλωτους στον εξωγενή 
εισαγόμενο πληθωρισμό.  Η όσο το δυνατό μεγαλύτερη απεξάρτηση της οικονομίας 
της Κύπρου από το πετρέλαιο θα μειώσει τις πληθωριστικές πιέσεις που ασκούνται 
στην οικονομία μας από τις αυξήσεις των διεθνών τιμών του πετρελαίου.  

 Επίσης, η παρέμβαση του κράτους είναι καταλυτική για τη διασφάλιση 
συνθηκών υγιούς ανταγωνισμού.  Καταδεικνύεται άλλωστε από την έκδοση του 
διατάγματος για τις τιμές στα πετρελαιοειδή η οποία, παρά τα προβλήματα που 
παρουσιάστηκαν χαιρετίστηκε από όλους μη εξαιρουμένου του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  

 Η ενίσχυση των ανεξάρτητων θεσμών ελέγχου και εποπτείας της αγοράς, 
όπως είναι η ΕΠΑ, θα διασφαλίσει την όσο το δυνατό καλύτερη λειτουργία του 
ανταγωνισμού και θα βοηθήσει στην καταστολή φαινομένων δημιουργίας 
ολιγοπωλίων και στη συνεννόηση στον καθορισμό των τιμών, τα οποία πιέζουν τις 
τιμές των αγαθών προς τα πάνω και την ποιότητά τους προς τα κάτω. 

 Ως ΑΚΕΛ εκτιμούμε ότι η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια παίρνει θετικό 
πρόσημο στις προσπάθειες που καταβάλλει και θα συνεχίζουμε να τη στηρίζουμε 
πλήρως, ώστε οι καταναλωτές να απολαμβάνουν επάρκεια αγαθών στις χαμηλότερες 
δυνατόν τιμές. 
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 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Γιαννάκη το Γαβριήλ. 

 Τώρα προβληματίζομαι κατά πόσο το Λευτέρη θα τον καλέσω να ’ρθει στο 
βήμα, διότι εμουρμουρούσε πολλά τζιαι έκαμνε λίγο καρκασιαλλίκκιν κάτω! 

 Λοιπόν, Λευτέρη, έχεις το λόγο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Είναι ζέστη; 

 Κύριε γενικέ, είναι ζέστη λεν οι συνάδελφοι και, αν μπορούμε, να βάλουμε το air 
condition…  

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ερχόμενοι εδώ στο βήμα, αν θέλουμε να επιλύουμε προβλήματα, πρέπει να 
αυθυποβαλλόμαστε σε πολλές παραδοχές.   

 Εν πρώτοις, θα ήθελα μια για πάντα να ξεκαθαρίσω -γιατί γίνεται κακοποίηση- 
κάποιες οικονομικές ορολογίες.  “Μικτή οικονομία” δεν υπάρχει ως έννοια σε κανένα 
οικονομικό σύγγραμμα.  Επροσδιορίσθη εκλαϊκευμένα ο χώρος, για να αποδείξει ότι 
υπάρχει συνέργεια κράτους και ιδιωτικού τομέα στην οικονομία.  ∆εν υπάρχει…  Με 
την έννοια που την προσδιορίζουμε εμείς όλες οι οικονομίες του κόσμου είναι μικτές, 
πλην φυσικά αυτών που προϋπήρχαν ως απόλυτα κρατικές, οι πρώην σοσιαλιστικές, 
που ήταν απόλυτα κλειστές οικονομίες με τον τρόπο που γνωρίζουμε.  Άρα, και η 
αμερικάνικη ακόμα οικονομία, που θεωρείται η πλήρως φιλελεύθερη με την έννοια του 
βαθμού ελευθερίας και του βαθμού συμμετοχής του κρατικού τομέα στην οικονομία, 
μπορεί να προσδιοριστεί ως μικτή.  Ας μην προσπαθούμε να περάσουμε το μήνυμα 
ότι στην Κύπρο κάποιοι Πρόεδροι ανακάλυψαν αίφνης μικτές οικονομίες και 
δημιουργήθηκε το οικονομικό θαύμα! 

 Το δεύτερο που οφείλουμε να ξεκαθαρίσουμε, είναι τα περί 
νεοφιλελευθερισμού.  Η κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κυβέρνησε δέκα 
χρόνια και απέδειξε πέρα για πέρα ότι κάθε άλλο παρά εφήρμοσε νεοφιλελεύθερες 
πρακτικές.  Ο νεοφιλελευθερισμός εγεννήθη και έχει ως κοιτίδα του το Σικάγο, το 
Milton Friedman.  Μακριά από εμάς!  ∆εν τον εφαρμόσαμε, δεν τον υιοθετήσαμε, όταν 
ήμαστε κυβέρνηση.  Ελπίζω να μην τον υιοθετήσουν χωρίς να πάρουν χαπάριν αυτοί 
που τον καταγγέλλουν!  Καταγγέλλοντάς τον, να τον υιοθετήσουν από την πίσω 
πόρτα ή να τους τον υιοθετήσουν και στο τέλος να βρεθούν καταγγελλόμενοι! 

 Και πρέπει να μπει και μία τελεία όσον αφορά το κουτσούρεμα της ΑΤΑ.  Εάν 
παραδεχτούμε ότι υπήρξε κουτσούρεμα της ΑΤΑ, ο λαός ανέδειξε στην εξουσία έστω 
μια για πολλά χρόνια αυτοαποκαλούμενη φιλολαϊκή παράταξη.  Τζιαι ’γω μάλιστα θα 
τους καλέσω να διαφυλάξουν αυτό τον τίτλο, γιατί καθημερινά χάνει έδαφος, 
ξεθωριάζει τζιαι μακάρι να τον διαφυλάξουν.  Ο λαός επένδυσε και μάλιστα είχε 
τεράστιες προσδοκίες και γι’ αυτή την ευλογημένη την ΑΤΑ.  Και τη λέω χωρίς 
εισαγωγικά.  Εάν όντως την επαράλαβε αυτή η κυβέρνηση κουτσουρεμένη και τη 
διατηρεί, τι διαφορά έχει από τις προηγούμενες κυβερνήσεις που την εκουτσούρεψαν;  
Άρα, επαφίεται στην παρούσα κυβέρνηση αυτό που λέει για κουτσουρεμένη, αν έχει 
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το θάρρος και την τόλμη, να την αποδώσει ολοκληρωμένη!  Εγώ λέω ότι, αν 
εκουτσουρεύτηκε η ΑΤΑ, κακώς εκουτσουρεύτηκε.  Αν είναι όμως κουτσουρεμένη 
σήμερα, περιμένετε το ∆ημοκρατικό Συναγερμό να την αποκαταστήσει;  Ο λαός μάς 
έταξε στην αντιπολίτευση! 

 Εγώ θα πω ότι η ακρίβια δεν είναι φαινόμενο σημερινό -να είμαστε δίκαιοι και 
αντικειμενικοί- υπήρχε διαχρονικά.  Είναι ένα κοινωνικό πρόβλημα το οποίο σίγουρα 
παίρνει μεγαλύτερες διαστάσεις σε περιόδους οικονομικής κρίσης.  Σε περίοδο 
οικονομικής κρίσης σίγουρα αυτός του οποίου συρρικνώνονται τα εισοδήματα θα 
νιώσει στο πετσί του την ακρίβια.  Τώρα που μετρά τα ευρώ θα αντιληφθεί ότι τα 
αγαθά είναι ακριβά.  Υπήρχε και παλαιότερα η ακρίβια.  Όμως εγώ θα πω ότι σήμερα 
όσο ποτέ άλλοτε επιβάλλεται όλοι να είμαστε ευαίσθητοι.  Εγώ δε λέω ότι η ακρίβια 
είναι φαινόμενο που το γεννούν οι κυβερνήσεις.  Το γεννά η αγορά.  Το θέμα είναι τι 
μέτρα παίρνουμε, για να περιορίσουμε αυτό το φαινόμενο.   

 Εγώ θα πω, παρά τα όσα είπε ο αγαπητός συνάδελφος ο Άγγελος ο Βότσης 
για 16% που είναι αποσπασματικός πληθωρισμός με δύο-τρία αγαθά και δεν αποδίδει 
την πραγματικότητα, ότι είμαστε σε περίοδο χαμηλών ρυθμών πληθωρισμού.  Και να 
σας πω το παράδοξο;  Όταν η οικονομία βρίσκεται σε ύφεση, είσαι σε χαμηλούς 
ρυθμούς πληθωρισμού.  Το να εμφανίζονται φαινόμενα ακρίβιας σε βασικά αγαθά 
αυτό είναι ανορθόδοξο, ανεπίτρεπτο και προκλητικό για όσους προβαίνουν σ’ αυτή 
την πραγματική αισχροκέρδεια!  Και η πραγματικότητα είναι αυτή!  Και για να είμαι 
ξεκάθαρος, δεν είμαι εξ εκείνων που υιοθετώ a priori την άποψη ότι ο ελεύθερος 
ανταγωνισμός όλα τα επιλύει και δημιουργεί συνθήκες υγιούς και ανταγωνιστικής 
αγοράς.  Ελεύθερο ανταγωνισμό είχαμε και έχουμε και τα επιτόκια των τραπεζών δε 
μειώθηκαν!  Ελεύθερο ανταγωνισμό έχουμε και οι τιμές του γάλακτος είναι στα ύψη!  
Ελεύθερο ανταγωνισμό έχουμε και οι τιμές του ψωμιού το ίδιο!  Άρα, δεν είναι μόνο να 
έχεις τον ελεύθερο ανταγωνισμό.  Το θέμα είναι πώς προστατεύεις και διαφυλάσσεις 
το πλαίσιο, για να μπορούν αυτές οι τιμές να είναι όσο το δυνατό πιο προσιτές. 

 Και δεν είναι μόνο με ευχολόγια που λύνονται αυτά τα ζητήματα.  Αν δεν 
κατανοήσουν αυτοί οι παίκτες που είναι στην αγορά ότι δεν μπορούν, όταν το 
πετρέλαιο ήταν $145 το βαρέλι και εξαιτίας αυτού του γεγονότος ανέβασαν στα ράφια 
τις τιμές των βασικών αγαθών στα ύψη, έκτοτε να μην τις έχουν κατεβάσει ποτέ, 
ακόμα και όταν το πετρέλαιο πήγε $60, $70 και $80 το βαρέλι, να μην τις έχουν 
κατεβάσει, όταν είχαμε ρυθμούς πληθωρισμού μηδέν, να μην τις έχουν κατεβάσει σε 
περίοδο ύφεσης, δε λύνεται το πρόβλημα.  Αυτά τα φαινόμενα πρέπει να κτυπήσουμε 
και αυτούς οι οποίοι αισχροκερδούν με αυτό τον απαράδεκτο τρόπο.   

 Κοιτάξτε.  Αυτή η Βουλή -και πρέπει να πω είναι προς τιμή της και ιδιαίτερα 
πρέπει να εξάρω το ρόλο και των συναδέλφων βουλευτών της επιτροπής Εμπορίου- 
όσες αποφάσεις πήρε γι’ αυτά τα ζητήματα ήταν πάντοτε ομόθυμες, ομόφωνες και 
μπορώ να πω στο μέτρο των δυνατοτήτων μας αποτελεσματικές, για να κτυπηθεί 
αυτό το νοσηρό φαινόμενο.  Και λέω ότι δεν είναι υπόθεση των τελευταίων δύο 
χρόνων, για να είμαστε ξεκάθαροι.  Και να σας πω κάτι;  Το πρόβλημα της ακρίβιας 
είναι κοινωνικό, σύνθετο πρόβλημα και, αν δεν κάνουμε αυτό που μας υπέδειξαν και 
οι ίδιες οι συνδικαλιστικές οργανώσεις, που έκαναν ένα πανσυνδικαλιστικό φόρουμ για 
να το αντιμετωπίσουν, γιατί συναισθάνθηκαν ότι κανένας μόνος του δεν μπορεί να το 
αντιμετωπίσει, και αν εμείς δημιουργούμε διελκυστίνδες γι’ αυτό το ζήτημα και 
προσπαθούμε να καταγράψουμε στο πολιτικό χρηματιστήριο κέρδη και ζημιές, τότε θα 
βασιλεύουν αυτοί που κερδοσκοπούν στην αγορά.  Μέσα από τις δικές μας 
αντιπαραθέσεις οι κερδοσκόποι βρίσκουν πρόσφορο έδαφος.  Εμείς δεν είμαστε 
διατεθειμένοι να κάνουμε κάτι τέτοιο ούτε ως επιτροπή Εμπορίου ούτε ως κόμμα ούτε 
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ως βουλευτές.  ∆εν πρόκειται να εκμεταλλευτούν κάποιοι τις δικές μας διαφωνίες, για 
να συνεχίσουν να αισχροκερδούν.  Εμείς καλέσαμε το Υπουργείο Εμπορίου και το 
ξανακαλούμε:  Φέρτε μας όσα νομοσχέδια θεωρείτε εσείς ότι πραγματικά 
προστατεύουν τον υγιή ανταγωνισμό, οδηγούν τις τιμές πιο κάτω και δημιουργούν 
συνθήκες ανταγωνισμού τέτοιες, που θα μειωθούν οι τιμές, και εμείς είμαστε πρόθυμοι 
να τα ψηφίσουμε.  Αυτή η έκκληση ήταν, είναι και παραμένει.  Εμείς δεν πρόκειται να 
μηδενίσουμε…  Ναι, μπορεί να πούμε ότι τα Παρατηρητήρια Τιμών που έγιναν είναι 
μία θετική κίνηση, όμως δεν επαρκεί.  Τα Παρατηρητήρια Τιμών είναι όπως τις 
δημοσκοπήσεις.  Καταγράφουν και φωτογραφίζουν τη συγκεκριμένη στιγμή τις τιμές 
των αγαθών, αν ανέβηκαν, αν κατέβηκαν.  Εάν δε γίνουν και τα άλλα όλα, δηλαδή το 
“name and shame” και πολλά άλλα, που να δώσουν σάρκα και οστά στο αποτέλεσμα 
του παρατηρητηρίου, ε, μην περιμένετε τα παρατηρητήρια να κατεβάσουν τις τιμές.  
Άσε που είναι τόσο δαιδαλώδη και χρειάζονται τόσες δολιχοδρομίες για την ανάγνωση 
των τιμών  των παρατηρητηρίων, που δεν μπορεί ο απλός πολίτης να βγει από μέσα.   

 Εάν δεν υπάρξει υπόδειξη και κατονομασία όλων αυτών που αισχροκερδούν, 
δεν πρόκειται να συγκινηθεί κανένας.  Και αυτοί που αισχροκερδούν σήμερα και μας 
ακούν θα μειδιούν.  Άρα, εμείς λέμε και επαναλαμβάνουμε ότι αυτό το κοινωνικό 
πρόβλημα που πλήττει -και πρέπει να το πούμε στον υπερθετικό βαθμό- πλήττει 
πρωτίστως τους μισθωτούς.  Και γιατί πλήττει τους μισθωτούς;  Γιατί ο μισθωτός είναι 
αναγκασμένος να διαθέσει ολόκληρο το εισόδημά του στην αγορά.  Άρα, η ακρίβια, η 
αύξηση των τιμών των αγαθών, μειώνει την αγοραστική του δύναμη.  Για μένα ο 
μισθωτός είναι αυτός που πληρώνει και γενικά τη νύφη, υπό την έννοια ότι ο μισθός 
που παίρνει, πέραν του ότι προφορολογείται, ξαναφορολογείται, γιατί διατίθεται στην 
αγορά με 15% ΦΠΑ συν τους άλλους φόρους κατανάλωσης.  ∆ηλαδή, εάν ένας 
μισθωτός παίρνει €2.000, να ξέρετε ότι στο τέλος στην τσέπη του παν €1.000 και τα 
άλλα €1.000 οδεύουν στα ταμεία του κράτους.   

 Τρανό παράδειγμα και θα το επαναλάβω εις επίρρωσιν των όσων λέω.  Ξέρετε 
σήμερα ότι, εάν βρεθεί χώρα και μας διαθέσει δωρεάν πετρέλαιο, βενζίνη, ο 
καταναλωτής θα το παίρνει από τα πρατήρια 40 σεντ;  Ότι, χωρίς να βάζει ο 
πρατηριούχος το κέρδος του, το κόστος των φόρων μόνο θα είναι περίπου 40 σεντ;  
Και αν επέλθουν και οι αυξήσεις που έρχονται, θα είναι 50 σεντ το λίτρο για τη βενζίνη;  
∆ηλαδή, μόνο το κόστος των φόρων που θα πληρώσει ο πολίτης, εάν είναι και 
δωρεάν το καύσιμο, θα είναι 50 σεντ;  Και να πούμε ακόμα μία βασική αλήθεια, για να 
μην παραπλανούμε το λαό.  Αυτή η Βουλή ξελαρυγγιάστηκε για το φυσικό αέριο.  ∆ε 
λέμε στο λαό όλη την αλήθεια, ότι υπάρχει περίπτωση…  Όλοι οι πολίτες περιμένουν 
ότι το 2014-2015 που θα έρθει το φυσικό αέριο θα παίρνουν τζάμπα ενέργεια.  
Ακούσατε πολλούς ειδήμονες, που όφειλαν να το κάνουν, να πουν του κόσμου ότι 
υπάρχει και περίπτωση να το πληρώνουν πιο ακριβά, απ’ ό,τι πληρώνουν σήμερα το 
ηλεκτρικό ρεύμα, το φυσικό αέριο;  Πολύ ακριβότερα μάλιστα;  Υπό τις καλύτερες 
συνθήκες, αφαιρώντας ακόμα και τους ρύπους που πληρώνουμε, γιατί πολλοί λένε 
«μα, πληρώνουμε 15 εκατομ. ρύπους»…  Συνυπολογίζοντας λοιπόν και τους ρύπους 
που πληρώνουμε, στην καλύτερη περίπτωση, υπό τις ιδανικότερες συνθήκες της 
αγοράς του φυσικού αερίου, που είναι ιδιόμορφη αγορά για όσους δεν τη γνωρίζουν, 
το φυσικό αέριο θα είναι, στην καλύτερη περίπτωση, στην ίδια τιμή με το ηλεκτρικό 
ρεύμα.  Ναι!  Αυτή είναι η πραγματικότητα! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και για τον ηλεκτρισμό ο πληθωρισμός του πρώτου τριμήνου είναι 16%. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 
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 Ναι, για τον ηλεκτρισμό.  Έχει δίκαιο ο αγαπητός συνάδελφος.  Είναι για να 
παθαίνεις βραχυκύκλωμα με το ηλεκτρικό ρεύμα.  Πρέπει να πούμε στον Κύπριο 
καταναλωτή ότι, πέραν του κόστους που πληρώνει στο τιμολόγιο, πληρώνει περίπου 
και 20% επιπρόσθετες αυξήσεις από το φόρο για το τέλος ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας, 2% από τους ρύπους και 15% από το ΦΠΑ.   

 Άρα, θέλω να πω ότι ήδη ο Κύπριος πολίτης πληρώνει αρκετά σε φόρους και 
σε κόστος για τα βασικά αγαθά, για τα καύσιμα, που είναι πετρελαιοεξαρτώμενος, και 
για όλα αυτά.  Η ακρίβια κτυπά όχι μόνο τον πολίτη· υποσκάπτει και τον τουρισμό και 
την ανταγωνιστικότητά μας και την ίδια την οικονομία.  Είναι σοβαρή υπόθεση και εγώ 
συγχαίρω τους συνάδελφους που ενέγραψαν το θέμα να συζητηθεί εδώ, αλλά δεν 
πρόκειται να μείνει εδώ.  Οφείλουμε κι εμείς ως επιτροπή Εμπορίου να 
επικεντρωθούμε σ’ αυτό το ζήτημα και με όλες μας τις δυνάμεις να δούμε πώς 
περιορίζεται αυτό το φαινόμενο.   

 Εμείς ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός ανέκαθεν, αλλά, πρέπει να πω, 
συμπορευόμενοι και με την Ε∆ΕΚ σ’ αυτό το ζήτημα, που κατέθεσε και σχετική 
πρόταση νόμου, υποστηρίξαμε την άποψη -και φρονώ ότι είναι η ορθή- να 
δημιουργηθεί ο θεσμός του Επιτρόπου Καταναλωτή.  Γνωρίζω περί της αντιθέτου 
άποψης, ακόμα ένας θεσμός και όλα τα σχετικά.  Αποδείξαμε μέσα στην επιτροπή 
Εμπορίου ότι με το θεσμό του Επιτρόπου Καταναλωτή θα συμπήξουμε όλες εκείνες 
τις υπηρεσίες που βρίσκονται ως πλίνθοι και κέραμοι ατάκτως ερριμμένα μέσα στη 
δημόσια υπηρεσία και ασχολούνται με τα θέματα του καταναλωτή.  Θα μειώσουμε το 
κόστος που υπάρχει σήμερα για όλες τις υπηρεσίες που ασχολούνται με τα θέματα 
του καταναλωτή.  Γνωρίζετε ότι, για να μπορέσουν να ελεγχθούν τα προϊόντα ενός 
μικρού περιπτέρου,  χρειάζονται πέντε διαφορετικές υπηρεσίες από πέντε διαφορετικά 
τμήματα;  Υπουργείο Υγείας, Υπουργείο Γεωργίας, Επιτροπή Ανταγωνισμού, 
Υπηρεσία Προστασίας του Καταναλωτή στο Υπουργείο Εμπορίου, Κτηνιατρικές 
Υπηρεσίες.  Εμείς είπαμε ότι αυτός ο επίτροπος θα μπορούσε να είναι όλα μαζί· να 
έχει εξουσίες, να έχει δυνατότητες, να υπάρχει αποτελεσματικότητα και ευελιξία και να 
μπορεί ουσιαστικά να κτυπά την ακρίβια εν τη γενέσει της.  Να μη χρειάζονται 
διαδικασίες και διαδικασίες και γραφειοκρατία, για να μπορέσεις να κτυπήσεις την 
ακρίβια.  Μέχρι να καταγγείλει η Υπηρεσία Προστασίας Ανταγωνισμού, να φτάσει στο 
Υγειονομείο για να ελέγξει, να περάσει από το Υπουργείο Γεωργίας, να ξαναπεράσει 
από τα όργανα του κράτους που πρέπει να επιληφθούν της υπόθεσης, η υπόθεση 
χάθηκε.  Ο Επίτροπος Καταναλωτή θα είναι ο Ρομπέν του καταναλωτή.  Θα βρίσκεται 
ανά πάσα στιγμή με ταχύτατες διαδικασίες και πλήρης εξουσιών θα έχει τη 
δυνατότητα να επιβάλλει πρόστιμα, να κλείνει καταστήματα τα οποία πραγματικά 
αισχροκερδούν, να δίνει άλλη ώθηση στην αγορά.  Θα αποτελεί τον αποτρεπτικό 
παράγοντα για την ακρίβια, γιατί εμείς δε θέλουμε μέτρα καταστολής.  Να υπάρχουν 
τέτοιοι μηχανισμοί, ούτως ώστε να αποτρέπεται η αύξηση η υπερβολική στις τιμές των 
αγαθών.   

 Θα πούμε ότι αυτό το κράτος προσπαθεί εδώ και χρόνια να λειτουργήσει ενιαίο 
φορέα τροφίμων και δεν τα κατάφερε· δεν τα κατάφερε.  Αυτός ο ενιαίος φορέας 
τροφίμων είναι μεταξύ ορατών τε και αοράτων.  Υπάρχει και δεν υπάρχει.  Συνεδριάζει 
μία φορά το εξάμηνο, όπου βρεθεί ή όπου συγκληθεί.  ∆εν υπάρχει ουσιαστικά.  Γι’ 
αυτό λέμε ότι ακόμα και αυτός ο φορέας δε θα χρειάζεται να είναι μεταξύ φθοράς και 
αφθαρσίας με το θεσμό του Επιτρόπου Καταναλωτή. 

 Τελειώνοντας, θα πω ότι όλοι εμείς έχουμε ευθύνη απέναντι στους πολίτες, 
αλλά πολύ περισσότερο έχουμε τεράστια ευθύνη απέναντι σε όσους αισχροκερδούν 
ανεξέλεγκτα, σε όσους, λόγω του ότι είναι διάτρητο το σύστημα ελέγχου, βρίσκουν 
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διόδους διαφυγής, σε όσους ανεβάζουν τις τιμές ακόμα και σε περίοδο ύφεσης, 
χαμηλού πληθωρισμού και εισοδηματικής ανεπάρκειας των πολιτών.  Είναι πρόκληση 
να βλέπουμε αγαθά που αυξήθηκαν οι τιμές τους κατά 50%, 100% και 200% μέσα σε 
σύντομο χρονικό διάστημα, όταν όλες οι άλλες τιμές των πρώτων υλών έχουν κατεβεί.  
Άρα, λέω ότι εκ μέρους μας χρειάζεται πανστρατιά, επαγρύπνηση και εγρήγορση και 
νομοθετικά και άλλως πως να θωρακίσουμε το πλαίσιο, για να θωρακίσουμε 
πρωτίστως τον Κύπριο καταναλωτή.  Πρέπει αυτή η πολιτεία, αν θέλει να έχει μέλλον 
και η οικονομία της, να καταστήσει επίκεντρό της τον καταναλωτή.  Ο καταναλωτής 
πρέπει να είναι το επίκεντρο και όχι ο ουραγός της αγοράς.  

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Χριστοφόρου. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο το Μαρίνο το Σιζόπουλο. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, συγγνώμη, μισό λεπτό.   

 Και να ετοιμάζεται ο συνάδελφος ο Γιώργος ο Περδίκης, διότι ο Ρίκκος 
Ερωτοκρίτου ασθενεί και δε θα μιλήσει.  Άρα λοιπόν, αμέσως μετά τον κ. Σιζόπουλο, 
θα είναι ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είμαι έτοιμος, κύριε Πρόεδρε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η εμπεριστατωμένη κάλυψη ολόκληρου του φάσματος που καλύπτει το θέμα, 
αλλά και των παρενεργειών του σε όλα τα επίπεδα της οικονομικής και κοινωνικής 
ζωής του τόπου δε θα μπορούσε να γίνει μέσα σε ένα σύντομο χρονικό διάστημα 
όπως είναι αυτό που έχω στη διάθεσή μου.  Γι’ αυτό αναγκαστικά θα αναφερθώ στο 
θέμα επιγραμματικά και ζητώ την κατανόησή σας.  Ακόμα, για ευνόητους λόγους, θα 
αποφύγω να σχολιάσω απόψεις συναδέλφων που προηγήθηκαν στο βήμα. 

 Σε μία περίοδο οικονομικής κρίσης, απ’ όπου η χρονική στιγμή εξόδου δεν είναι 
ορατή, η ανεργία παρουσιάζει ανησυχητικές αυξητικές τάσεις καταγράφοντας ιδιαίτερα 
ανησυχητικούς ρυθμούς αύξησης, αφού σε ένα χρόνο αυξήθηκε πέραν του 50%.  Η 
αύξηση της τιμής βασικών καταναλωτικών αγαθών οδηγεί σε απροσδιόριστου βαθμού 
κοινωνικές επιπτώσεις, οι οποίες θα πλήξουν κύρια τα μικρομεσαία στρώματα του 
λαού, καθώς και τις ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού.  Η επιδείνωση αυτή θα πρέπει 
να διαπιστώσουμε ότι επιπρόσθετα επηρεάζεται από δύο ακόμα παράγοντες.  Ο ένας 
ο παράγοντας, ο οποίος αγνοείται συστηματικά και δεν τον έχω ακούσει ποτέ να 
αναφέρεται, είναι η αλλαγή της κοινωνικής διαστρωμάτωσης της κυπριακής 
οικονομίας τα τελευταία χρόνια, με βασικό χαρακτηριστικό στοιχείο τη συνεχή 
συρρίκνωση της μεσαίας τάξης και την αύξηση κυρίως της χαμηλής τάξης.  Στη 
δεκαετία του 1980 σχηματικά η κοινωνική διαστρωμάτωση στην Κύπρο είχε σχήμα 
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βαρελιού, με μία υπερτροφική μεσαία τάξη, μία πολύ μικρότερη ανώτερη και μία 
μικρότερη κατώτερη τάξη.  Αυτή τη στιγμή το σχήμα τείνει να γίνει σχήμα κλεψύδρας 
και μάλιστα κλεψύδρας που αδειάζει και, αν δε ληφθούν τα αναγκαία μέτρα 
προστασίας, υπάρχει ο κίνδυνος πολύ σύντομα και η κυπριακή κοινωνία να οδηγηθεί 
σε αυτό που είναι γνωστό σε άλλες χώρες ως η κοινωνία των δύο τρίτων.   

 Ο δεύτερος παράγοντας είναι το άνοιγμα της κυπριακής κοινωνίας και η 
πολυφυλετική της σύνθεση, όπως εμφανίζεται την τελευταία δεκαπενταετία.  Αυτό 
στερεί θέσεις εργασίας σε Κύπριους, αυτό όμως σε καμιά περίπτωση δε θα πρέπει να 
μας οδηγεί στην ξενοφοβία ή να μας οδηγεί σε άλλου είδους απαράδεκτες εκφράσεις 
και εκφάνσεις, αλλά την ίδια στιγμή θα πρέπει να τονίσουμε ότι αυτό οδηγεί και σε 
συνθήκες μείωσης της κοινωνικής αλληλεγγύης και σε κάποιο βαθμό και της 
κοινωνικής συνδρομής, στοιχεία τα οποία ήταν ιδιαίτερα θετικά στην κυπριακή 
κοινωνία όλα τα προηγούμενα χρόνια.  Αυτά λοιπόν αναπόφευκτα οδηγούν ορισμένες 
ομάδες του πληθυσμού σε οικονομική και σε κοινωνική δυσπραγία.  Η αύξηση λοιπόν 
των τιμών διαχέεται σε όλα τα επίπεδα δραστηριοτήτων με αλληλεπιδράσεις και 
δημιουργία συνθηκών φαύλου κύκλου.   

 ∆ε θα αναφερθώ εις τα θέματα των υπηρεσιών, γιατί το θέμα περιορίζεται στα 
καταναλωτικά προϊόντα, όχι στις υπηρεσίες.  Όμως απ’ όλους τους τομείς οι οποίοι 
επηρεάζονται από την αύξηση των τιμών θεωρώ ότι κάποιοι είναι κυρίαρχοι και είναι 
αυτοί οι οποίοι κυρίως τροφοδοτούν και τους άλλους τομείς με τις ανάλογες 
παρενέργειες.  Και η τιμή των καυσίμων -όλοι, απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, το 
παραδεχόμαστε- είναι ο κύριος τομέας ο οποίος επηρεάζει το σύνολο πια της 
οποιασδήποτε κοινωνικής, οικονομικής δραστηριότητας στην Κύπρο.   

 ∆ε θα κρίνω από την πλευρά μου αν οι τιμές των καυσίμων είναι υψηλές, 
χαμηλές ή αν είναι κανονικές και δε θα τις συσχετίσω με τις αντίστοιχες άλλων 
ευρωπαϊκών χωρών, γιατί θεωρώ ότι αυτό ενδεχομένως να είναι λάθος.  ∆εν έχω στη 
διάθεσή μου αυτή τη στιγμή στοιχεία τα οποία να μου επιτρέπουν ασφαλή 
συμπεράσματα για το αν και κατά πόσο οι σημερινές τιμές ανταποκρίνονται 
πραγματικά στο επίπεδο που θα έπρεπε να ήταν σύμφωνα με τη διεθνή τιμή του 
πετρελαίου.  Όμως είναι κοινό μυστικό ότι η αυξομείωση των τιμών στα καύσιμα 
χρήζει μελέτης και εδώ πρέπει όλοι να ομολογήσουμε ότι δεν έχουμε πράξει 
ενδεχομένως όλα όσα θα έπρεπε.  Όταν πρόκειται να αυξηθούν οι τιμές, η αύξηση 
είναι άμεση, είναι ακαριαία, από το επόμενο εικοσιτετράωρο υπάρχουν τα νέα φορτία 
τα οποία είναι ήδη αυξημένων τιμών, άρα πρέπει να αυξηθεί η τιμή της βενζίνης και 
του πετρελαίου.  Όταν όμως πρόκειται για μείωση, τότε υπάρχει μία μόνιμη 
καθυστέρηση με τη δικαιολογία ότι αναμένονται τα νέα φορτία, τα οποία νέα φορτία θα 
έρθουν μετά από δεκαπέντε μέρες.  Και το πιο χαρακτηριστικό παράδειγμα -και αν 
θέλουν οι συνάδελφοι μπορούν να το μελετήσουν-συνέβη τον περασμένο Φεβρουάριο, 
που μία εταιρεία καυσίμων μείωσε μέσα σε δεκαοκτώ ώρες δύο φορές την τιμή της 
κατά 6 σεντ, πρώτα 4 σεντ και μετά άλλα 2 σεντ, για να είναι ανταγωνιστική σε σχέση 
με τους υπόλοιπους.  Να πιστέψουμε ότι σε ένα εικοσιτετράωρο, σε δεκαοκτώ ώρες, 
ήρθαν δύο διαφορετικά φορτία που να δικαιολογούσαν τη μείωση με αυτό τον τρόπο;  
Όμως καμία αρχή δεν επενέβη, καμία αρχή δεν το εξέτασε αυτό το ζήτημα και κανένα 
πρόστιμο δεν επιβλήθηκε. 

 Το πρόσφατο παράδειγμα της επιβολής πλαφόν στις λιανικές τιμές δε θα 
πρέπει να περάσει απαρατήρητο.  Να υπενθυμίσω ότι επιβλήθηκε το πλαφόν, στην 
ουσία κανένας δεν πώλησε στην τιμή του πλαφόν, αλλά σαράντα οκτώ ώρες μετά, 
όταν ήρθε το διάταγμα, υπήρξε μία τρομακτική αύξηση της τιμής των καυσίμων, μέσα 
σε περίπου δεκαπέντε μέρες αυξήθηκε η λιανική τιμή κατά 6%, εξαιρώντας την 
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τελευταία μείωση που επήλθε τις τελευταίες σαράντα οκτώ ώρες.  Ήταν 6% η αύξηση 
της τιμής των καυσίμων μέσα σε δεκαπέντε μέρες μετά την άρση του διατάγματος για 
το πλαφόν.   

 Αν σε αυτά όλα συνυπολογίσουμε τις αυξήσεις στο υγραέριο, στο ηλεκτρικό 
ρεύμα, στην ύδρευση και στα είδη διατροφής, γίνεται κατανοητό το μέγεθος της 
οικονομικής οικογενειακής επιβάρυνσης.  ∆εν παραγνωρίζουμε το γεγονός ότι ένα 
μεγάλο μέρος των αυξήσεων είναι εισαγόμενο λόγω της μορφής της αγοράς, αλλά και 
των συνθηκών που επικρατούν τόσο στην Ευρωπαϊκή Ένωση όσο και σε άλλες 
χώρες και στο διεθνές εμπόριο. 

 ∆εν είναι όμως την ίδια στιγμή σχήμα λόγου να αναφέρουμε ότι το κόστος 
διαβίωσης στην Κύπρο είναι πολύ υψηλότερο από άλλες ευρωπαϊκές πόλεις.  Και δε 
μιλώ για ευρωπαϊκές πόλεις χωρών που προέρχονται από τις πρώην σοσιαλιστικές 
δημοκρατίες της ανατολικής Ευρώπης.  Μιλώ για πόλεις της δυτικής Ευρώπης.  Μιλώ 
για το Μιλάνο, μιλώ για το Στρασβούργο, για να μην πω ότι ακόμα και απ’ αυτό το 
Μονακό, η Κύπρος είναι πιο ακριβή στην καθημερινότητα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Συγκρίνετε με το Μονακό; 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Σωστό.  Λοιπόν... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου) 

 Λευτέρη, είσαι πολυταξιδεμένος και νομίζω ότι έχεις άποψη! 

 Όμως η κυβέρνηση, οι κρατικές υπηρεσίες, οφείλουν να βρίσκονται σε 
εγρήγορση, για να αντιμετωπίζουν αυτό το φαινόμενο.  Αντιλαμβανόμαστε ότι είναι μία 
διαρκής σύγκρουση, από τη μια των κύκλων της αισχροκέρδειας και των αυξήσεων 
και από την άλλη θα πρέπει να υπάρχουν οι δυνάμεις εκείνες προστασίας του 
καταναλωτή που θα πρέπει συστηματικά να συγκρούονται με αυτές τις δυνάμεις της 
αισχροκέρδειας, για να μπορέσουν να διατηρηθούν και το ισοζύγιο και η ισορροπία. 

 Γνωρίζουμε ότι η πλήρης καταπολέμηση του φαινομένου είναι αδύνατη.  Όμως 
μπορούμε να το περιορίσουμε σημαντικά το φαινόμενο και μπορούμε ακριβώς να 
δημιουργήσουμε συνθήκες εμπιστοσύνης πια του πολίτη, του καταναλωτή απέναντι 
στους μηχανισμούς προστασίας που το κράτος, η πολιτεία οφείλει να αναπτύξει.  Και 
ακριβώς δύο θα πρέπει να είναι οι στοχεύσεις των κρατικών υπηρεσιών.  Η μία 
στόχευση είναι η αποτροπή των αδικαιολόγητων αυξήσεων και της αισχροκέρδειας 
και το δεύτερο η συστηματική, η συνεχής παρακολούθηση των δυσμενών 
επιπτώσεων σε ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού και κινητοποίησης μηχανισμών 
κοινωνικής στήριξης των επηρεαζομένων. 

 Πολλές φορές ως Ε∆ΕΚ είχαμε την ευκαιρία να καταθέσουμε συγκεκριμένες 
προτάσεις και απόψεις γύρω απ’ αυτά τα ζητήματα.  Με αυτή την ευκαιρία, θα ήθελα 
να προβώ σε μια σύντομη ανακεφαλαίωση κάποιων απ’ αυτές τις προτάσεις.  Και 
επιτρέψτε μου να αρχίσω ακριβώς με τον Επίτροπο Καταναλωτή, μια πρόταση που 
κατατέθηκε από το κόμμα εδώ και αρκετά χρόνια.  ∆υστυχώς μέχρι στιγμής δεν 
υπήρξε ευόδωση αυτής της προσπάθειας.  Εμείς εκτιμούμε, όπως και σε άλλες χώρες 
απέδωσε η εφαρμογή του συγκεκριμένου θεσμού, ότι και στην Κύπρο, αν εφαρμοστεί, 
θα μπορέσει να έχει θετικά αποτελέσματα και θα υπάρξει υλοποίηση των 
επιδιωκόμενων στόχων.  Πέρα από το γεγονός ότι θα υπάρξει η ταχύτητα και η 
ευελιξία της παρέμβασης, θα υπάρξει η ενοποίηση των διαφόρων υπηρεσιών, θα 
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μειωθεί το κόστος λειτουργίας.  Θεωρούμε ότι μπορεί να αποβεί προς όφελος του 
καταναλωτή. 

 Την ίδια στιγμή σίγουρα θα πρέπει να αναφέρουμε ότι και οι καταναλωτές θα 
πρέπει να αξιοποιήσουν τις δυνατότητες τις οποίες έχουν και με τη στάση και με τη 
συμπεριφορά τους να υποδεικνύουν τη δυσαρέσκειά τους προς συγκεκριμένες 
επιχειρήσεις οι οποίες αδικαιολόγητα προβαίνουν σε αυξήσεις και με τη βοήθεια του 
Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, ο οποίος ακριβώς θα πρέπει να ενισχυθεί στο 
μεγαλύτερο δυνατό βαθμό από την πολιτεία, για να μπορεί να ανταποκρίνεται στο 
ρόλο και στο καθήκον του, να δημιουργηθεί εκείνο το θεσμικό πλαίσιο όπου ο πολίτης, 
ο καταναλωτής να μπορεί ανά πάσα στιγμή να γνωρίζει, στα πλαίσια της προστασίας 
του, ποιος είναι αυτός ο οποίος αισχροκερδεί σε βάρος του και να τον αποφεύγει. 

 Την ίδια στιγμή αναφέρθηκαν και συνάδελφοι προηγουμένως ότι θα πρέπει να 
προχωρήσουν νομοθετικές ρυθμίσεις για το δικαίωμα που πρέπει να έχει ο Υπουργός 
Εμπορίου στον καθορισμό ανώτατων τιμών πώλησης συγκεκριμένων βασικών 
καταναλωτικών προϊόντων μέσα από διατάγματα τα οποία θα εκδίδει. 

 Καλούμε επίσης όλες τις αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους οι οποίες φέρουν την 
ευθύνη για τη διαφύλαξη και την προστασία του καταναλωτή να προχωρήσουν σε πιο 
μαζικούς και ουσιαστικούς ελέγχους και να λάβουν τα απαραίτητα μέτρα.  Η επίκληση 
-για μας- του ελεύθερου εμπορίου δε σημαίνει ότι το κράτος απαλλάσσεται των 
καθηκόντων του.  Το κράτος έχει την ευθύνη της ανάπτυξης εποπτικών μηχανισμών, 
άρα και μηχανισμών προστασίας των πολιτών του. 

 Καλούμε το ΚΕΒΕ να καλέσει όλα τα μέλη του, έχοντας τη συναίσθηση των 
δύσκολων οικονομικών προβλημάτων που αντιμετωπίζει σήμερα η πατρίδα μας και 
που βιώνει σαν επίπτωση ο λαός μας, να συνετιστούν και με αίσθημα ευθύνης να 
μειώσουν τις αδικαιολόγητες σε πολλά προϊόντα τιμές τις οποίες έχουν καθορίσει -
ειδικά στα προϊόντα πρώτης ανάγκης- ώστε ο Κύπριος καταναλωτής να μπορέσει να 
ανταποκριθεί με την καλύτερη δυνατή επάρκεια σ’ αυτές τις δύσκολες συνθήκες που 
σήμερα περνούμε. 

 ∆ύο σημεία τα οποία έχουν σχέση και με τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, 
αλλά και με το φυσικό αέριο.  Το κράτος σε πάρα πολλές περιπτώσεις, κατά την 
άποψή μου, προχωρεί, ηθελημένα ή όχι, σε διασπάθιση τεραστίων ποσών χρημάτων 
σε πολλούς τομείς.  Ήδη από τους υπολογισμούς που υπάρχουν, μπορεί αυτό το 
ποσό να ξεπερνά τα €100 εκατομ. το χρόνο.  Θα μπορούσε με ένα πολύ μικρό ποσό 
να δημιουργήσει φωτοβολταϊκά πάρκα, κυρίως στις ορεινές και στις ημιορεινές 
περιοχές, και να μπορεί να προσφέρει, αν όχι δωρεάν, σε πολύ χαμηλή τιμή ηλεκτρικό 
ρεύμα στους κατοίκους των ορεινών και των ημιορεινών περιοχών, στους μόνιμους 
κατοίκους.  Αυτό μπορεί να αποτελέσει μια πρόσθετη βοήθεια και συνεισφορά σε 
ανθρώπους οι οποίοι ακριβώς ταλαιπωρούνται ακόμα περισσότερο από τις σημερινές 
δύσκολες οικονομικές συνθήκες και που το κόστος διαβίωσής τους είναι ακόμα 
μεγαλύτερο απ’ ό,τι ενδεχομένως το κόστος διαβίωσης μιας αντίστοιχης οικογένειας 
σε αστική ή ημιαστική περιοχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αγαπητέ Μαρίνο, έχεις ένα λεπτό. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ολοκληρώνω.  Ολοκληρώνω με το φυσικό αέριο.  Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά 
ότι είμαι απ’ αυτούς που διαφωνούν με τη διαδικασία που ακολουθείται, όπως επίσης 
και με τη μορφή του φυσικού αερίου που επιχειρείται, του υγροποιημένου φυσικού 
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αερίου.  Πέρα από τους τεράστιους κινδύνους που εγκυμονεί η συγκεκριμένη μορφή, 
οικολογικούς, ανθρώπινους και τα υπόλοιπα, θα ήθελα κάποια στιγμή κάποιος να μου 
πει ποιος είναι αυτός που θα επωμιστεί το €1 δις, το λιγότερο, που θα είναι το κόστος 
για τη δημιουργία του τερματικού σταθμού και του συστήματος αποϋγροποίησης του 
φυσικού αερίου.  Έχουμε τη δυνατότητα και την ευκαιρία και, όταν θα συζητείται το 
θέμα στη Βουλή, θα καταθέσω και συγκεκριμένα στοιχεία, για να επιλέξουμε άλλη 
μορφή πολύ πιο φτηνή, που να είναι προς όφελος του καταναλωτή. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Σιζόπουλο. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το φίλο το Γιώργο τον Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Υπάρχει αύξηση τιμών;  Ετέθηκε αυτό το ερώτημα.  Οι τεχνοκράτες της 
οικονομίας ισχυρίζονται ότι στις εποχές της κρίσης ο πληθωρισμός μειώνεται και ο 
τιμάριθμος εξαφανίζεται.  Είναι γεγονός, για να είμαστε δίκαιοι με τη συμπολίτευση, ότι 
αυτό έχει παρουσιαστεί και στην Κύπρο στα περισσότερα ίσως από τα καταναλωτικά 
προϊόντα και τις υπηρεσίες.  Όμως κάτι διαφεύγει απ’ αυτό το συλλογισμό.  Και τι είναι 
αυτό;  Ότι αυτή η ίδια η οικονομική κρίση έχει παράξει φτώχια, έχει παράξει ανεργία, 
έχει παράξει μείωση του κύκλου εργασιών σε επιχειρήσεις, σε μικροεπιχειρήσεις, σε 
μικροβιοτέχνες.  Ό,τι ήταν προσιτό ως τιμή πριν δύο χρόνια, σήμερα είναι υψηλό.  Ο 
τιμάριθμος μπορεί να μειώνεται, οι δείκτες του πληθωρισμού μπορεί να σμικρύνονται, 
αλλά το καλάθι αδειάζει.  Είναι μια από τις κλασικές περιπτώσεις που επιβεβαιώνεται 
αυτό που έλεγε πάντα η αριστερή ιδεολογία: ότι μπορεί οι αριθμοί να ευημερούν, αλλά 
οι ανθρώποι να δυστυχούν.  Αυτή την εποχή ζούμε σήμερα!  Μπορεί μεν οι δείκτες οι 
πληθωριστικοί να είναι χαμηλοί, μπορεί ο τιμάριθμος να είναι πολλές φορές και 
αρνητικός, αλλά υπάρχει η συγκριτική ακρίβια σε όλα τα προϊόντα· αν συγκριθεί 
δηλαδή η αγοραστική δυνατότητα του πολίτη και του καταναλωτή με τα πραγματικά 
εισοδήματα και τις πραγματικές τιμές. 

 Αλλά υπάρχει και η άλλη αλήθεια.  Η αλήθεια που ήδη έχει αναπτυχθεί από 
τους προηγούμενους συναδέλφους.  Η αλήθεια η οποία βγαίνει και από στατιστικές.  
Η αλήθεια που λέει ότι η Κύπρος για πολλούς και διάφορους λόγους, για λάθη, για 
παραλείψεις πολιτικών, προηγούμενων και σημερινών, βρέθηκε στην πρωτιά των 
αυξήσεων σύμφωνα και με τις ευρωπαϊκές στατιστικές όσον αφορά τις τιμές των 
προϊόντων ενέργειας και καυσίμων. 

 Αναφέρθηκε πριν -και είναι σωστό- ότι τον Απρίλιο, σύμφωνα με τα στοιχεία 
της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας, η Κύπρος κατέκτησε την πρωτιά των 
αυξήσεων στα καύσιμα και στον ηλεκτρισμό.  Τι φταίει γι’ αυτό;  Σωστά ειπώθηκε ότι 
ένας από τους λόγους είναι οι συνθήκες ολιγοπωλίου που ισχύει στην Κύπρο.  Η 
εξάρτηση των Κυπρίων καταναλωτών από τις εισαγόμενες πηγές ενέργειας· 
παραδείγματος χάριν το πετρέλαιο.  Και πολύ σωστά ειπώθηκε προηγούμενα ότι και 
με την έλευση του φυσικού αερίου αυτή η κατάσταση δε θα αλλάξει.  Ο Κύπριος 
καταναλωτής θα εξαρτάται ακόμα αποκλειστικά από εισαγόμενες πηγές ενέργειας. 

 Υπάρχει έλλειψη μηχανισμών ελέγχου της αισχροκέρδειας.  Και σ’ αυτό το 
σημείο η Βουλή, σε αντίθεση με την κυβέρνηση, έχει κατακτήσει μία πρωτοπορία με 
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την εισήγηση συναδέλφων βουλευτών για τον Επίτροπο Καταναλωτή, με την πρόταση 
νόμου της επιτροπής Εμπορίου και τη δική μου τη συμβολή για τον έλεγχο των τιμών 
της λιανικής και χονδρικής πώλησης των πετρελαιοειδών, η οποία μετατράπηκε σε 
νομοσχέδιο από την κυβέρνηση, αλλά υπάρχουν και περαιτέρω περιθώρια για τον 
έλεγχο των τιμών και άλλων βασικών προϊόντων.  Όπως σωστά ειπώθηκε, υπάρχει 
και η ανάγκη ενίσχυσης των μηχανισμών ελέγχου των τιμών από τις κρατικές 
υπηρεσίες, αλλά και ενίσχυσης των συνδέσμων καταναλωτών. 

 Έχουν ειπωθεί πολλά και για την ανάπτυξη των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.  
Κάποιοι διερωτήθηκαν αν αυτές οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειες είναι πιο φτηνές.  Και 
υπάρχει ο ισχυρισμός ότι είναι ακριβότερες.  Εγώ μπορώ να τεκμηριώσω ότι για 
πολλές απ’ αυτές τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειες το κόστος είναι πολύ πιο χαμηλό 
από το πετρέλαιο.  Αλλά το σημαντικότερο στοιχείο που υπάρχει με τις ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας και συχνά δεν αναφέρεται είναι το γεγονός ότι σπάζουν το ενεργειακό 
μονοπώλιο και δεν εξαρτάται η Κύπρος από εισαγόμενες πηγές ενέργειας και από μία 
επιχείρηση ηλεκτρισμού.  Τι έκανε η κυβέρνηση; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Φίλε Γιώργο, έχετε ένα λεπτό. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Τι έκανε η κυβέρνηση;  Κατάφερε να κλείσει το πρόγραμμα χορηγιών για την 
ανάπτυξη των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και απορρίπτει τις εισηγήσεις των 
οικολόγων για φιλολαϊκά, φιλοπεριβαλλοντικά μέτρα, όπως οι πέντε χιλιάδες ηλιακές 
στέγες για φτωχές και άπορες οικογένειες, η αντικατάσταση των παλαιών 
θερμοσιφώνων και των παλαιών τζακιών στις ορεινές περιοχές. 

 Εν κατακλείδι, θα έλεγα ότι η αύξηση των τιμών προέρχεται από φαινόμενα 
αισχροκέρδειας, αλλά και από δομικές αδυναμίες της κυπριακής οικονομίας.  Η 
αντιμετώπιση του προβλήματος αυτού βρίσκεται σε μια θαρραλέα, φιλολαϊκή, 
φιλοπεριβαλλοντική πολιτική. 

 Ευχαριστώ και συγχαρητήρια προκαταβολικά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Λοιπόν, καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο τον Κυριάκο το Χατζηγιάννη.  
Έχετε δεκατέσσερα λεπτά. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 ∆ε θα ήθελα να επαναλάβω τίποτα από τα εύστοχα που ο συνάδελφός μου έχει 
αναφέρει.   Απλώς όμως, παρενθετικά, θα ήθελα να υπογραμμίσω τη σημασία που 
έχει η ψαλίδα τιμών μεταξύ παραγωγού και καταναλωτή στα γεωργικά προϊόντα, 
ψαλίδα η οποία πολλές φορές τριπλασιάζεται έως τετραπλασιάζεται, πράγμα το οποίο 
δε δικαιολογείται.  Τα αίτια αυτής της μεγάλης διαφοράς ανάμεσα στις τιμές 
παραγωγού και καταναλωτή θα πρέπει να αναζητηθούν σίγουρα εκτός του γεωργικού 
τομέα, δηλαδή στους κλάδους της μεταποίησης, της διανομής και της εμπορίας 
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τροφίμων, της αλυσίδας της προσφοράς.  ∆ύο σχεδόν φορές υψηλότερη αύξηση 
έναντι του κοινοτικού μέσου όρου καταγράφεται την τελευταία δεκαετία στις τιμές των 
γεωργικών προϊόντων.  Αυτούς τους αριθμούς θα τους διαπιστώσουμε από 
συγκριτικούς πίνακες που η Ευρωπαϊκή Επιτροπή κατά καιρούς δημοσιεύει.  Εάν οι 
τιμές της λιανικής για τα τρόφιμα αυξάνονται περισσότερο από τις τιμές των 
γεωργικών προϊόντων, το γεγονός αυτό καταδεικνύει σαφώς ότι τα αίτια των 
καταγραφόμενων αυξήσεων των τιμών καταναλωτή πρέπει να αναζητηθούν εκτός του 
γεωργικού τομέα, δηλαδή στους κλάδους διανομής, όπως έχω αναφέρει 
προηγουμένως.   

 Οι ένοχοι αυτής της ψαλίδας συμπιέζουν τους καταναλωτές και, πολύ 
περισσότερο, τη γεωργική παραγωγή.  Η δυσμενής διαπραγματευτική θέση τόσο των 
γεωργών όσο και των καταναλωτών στην αγορά έναντι των υπεραγορών εγκυμονούν 
κινδύνους τόσο σε σχέση με τις τιμές όσο και σε σχέση με τους υπόλοιπους όρους της 
εμπορίας.  Παραδείγματος χάριν, η διάρκεια αποπληρωμής πέρα από ένα έτος είναι 
ανεπίτρεπτο και άκρως επικίνδυνο.  ∆εν μπορούν οι υπεραγορές να μην πληρώνουν 
για ένα ολόκληρο χρόνο.  Υπάρχει κίνδυνος πτωχεύσεων συνδέσμων και ομάδων 
παραγωγών.  Κρούω σήμερα λοιπόν τον κώδωνα αυτού του κινδύνου και η πρότασή 
μου αφορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νομοθετική ρύθμιση που να υποχρεώνει για 
επιβολή επιτοκίου πάνω στα τιμολόγια που δεν αποπληρώνονται μέσα σε μια χρονική 
περίοδο όχι πέραν των ενενήντα ημερών.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ακρίβεια αποτελεί ένα ανασταλτικό παράγοντα για την οικονομία του τόπου.  
Αυτός ο συνδυασμός με τα υψηλά επιτόκια δημιουργούν ένα εκρηκτικό μείγμα που 
δυναμιτίζει την ανάπτυξη, διογκώνει το δημοσιονομικό έλλειμμα και αυξάνει πάνω από 
όλα την ανεργία.  Η ακρίβεια είναι επίσης ένδειξη αδυναμίας της οικονομίας και 
χαμηλής ανταγωνιστικότητας. 

 Θέλω να σημειώσω πως κλειδί στην ανάπτυξη είναι η ανταγωνιστικότητα.  Η 
ακρίβεια προκύπτει λόγω μακροοικονομικών ανισορροπιών, απουσίας μάλιστα υγιούς 
ανταγωνισμού και σε ορισμένες περιπτώσεις υψηλής φορολογίας, π.χ. στα καύσιμα.  
Είναι φαινόμενο που εμφανίζεται σε χώρες που δεν έχουν καταφέρει να 
ενεργοποιήσουν τις υγιείς δυνάμεις της αγοράς, αλλά και να επενδύσουν σε τομείς 
όπου το κράτος έχει πρωταρχικό ρόλο και λόγο, όπως είναι το περιβάλλον και η 
δημιουργία προϋποθέσεων για μια βιώσιμη ανάπτυξη.  Συχνά εντοπίζουμε και 
στηλιτεύουμε φαινόμενα ασυδοσίας της αγοράς, όταν δηλαδή επικρατούν 
μονοπωλιακές ή ολιγοπωλιακές συνθήκες σε κάποιο τομέα, με αποτέλεσμα ο 
καταναλωτής να τυγχάνει εκμετάλλευσης.  Είναι σημαντικό να αναφέρουμε πως, στις 
περιπτώσεις που το θεσμικό πλαίσιο δε διασφαλίζει επαρκώς τη διαφάνεια, την 
προστασία του καταναλωτή και βεβαίως τον υγιή ανταγωνισμό, τότε, ναι, 
δημιουργούνται συνθήκες ασυδοσίας.  Υπάρχουν πολλά παραδείγματα καταχρήσεων 
της αγοράς σε βάρος των καταναλωτών, όπως για παράδειγμα στην περίπτωση των 
τραπεζών που φόρτωναν δάνεια σε πελάτες και επενδυτές τους, για να αγοράζουν 
μετοχές.   

 Θα αναφερθώ επίσης και στο επιτόκιο.  Σε κάθε περίπτωση η κατάχρηση της 
αγοράς σημαίνει στρεβλώσεις.  Αυτές λοιπόν οι στρεβλώσεις υπονομεύουν την 
ανάπτυξη, γιατί κατευθύνουν τις επενδύσεις και τους συντελεστές της παραγωγής 
γενικότερα σε μη παραγωγικούς τομείς, ενώ συχνά δημιουργούν και μεγάλο κοινωνικό 
κόστος.  Όλοι μας κατανοούμε την ανάγκη αντιμετώπισης της ασυδοσίας της αγοράς 
και ενίσχυσης των εποπτικών αρχών.  Τι γίνεται όμως στις περιπτώσεις όπου το ίδιο 



 43

το κράτος εμπλέκεται σε αυτή την ασυδοσία σε τομείς όπου ελέγχει ή διατηρεί μια 
δεσπόζουσα θέση; 

 Ρεύμα, νερό, τηλέφωνο, καύσιμα.  Γιατί το κράτος που κόπτεται για την 
προστασία των καταναλωτών και τη διασφάλιση του κοινωνικού συμφέροντος στους 
τομείς της ενέργειας και των τηλεπικοινωνιών λειτουργεί εξίσου ή και περισσότερο 
καταχρηστικά από ανάλογες περιπτώσεις που εμφανίστηκαν στον ιδιωτικό τομέα;  
Γιατί οι καταναλωτές να καταβάλλουν πανάκριβο τίμημα πληρώνοντας το δεύτερο 
ακριβότερο λογαριασμό ηλεκτρικής ενέργειας στην Ευρωπαϊκή Ένωση;  Τι πέτυχε 
λοιπόν μέχρι τώρα το κράτος, για να προωθήσει ενέργεια φιλική προς το περιβάλλον 
και προσιτή προς τους καταναλωτές;  Η απάντηση, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι 
γνωστή σε όλους. Ελάχιστα!  Φυσικά, η κατάσταση αυτή ευνοεί τον κρατισμό, κάτι 
που αποτελεί τον ελάχιστο κοινό παρονομαστή.  Αντί λοιπόν να κοιτάξουμε πώς 
βελτιώνουμε τα ανταγωνιστικά πλεονεκτήματα της οικονομίας μας και να 
επενδύσουμε σε τομείς της έρευνας και βιώσιμης ανάπτυξης, που τόσο υστερούμε, το 
μέλημά μας είναι πώς να διασώσουμε τον κρατισμό με κάθε κόστος.  Αναφέρομαι σε 
συγκεκριμένα παραδείγματα, όπως π.χ. στους κρατικούς αερομεταφορείς. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο κρατισμός και ο προστατευτισμός αποτελούν φαινόμενα λανθασμένα που 
οδήγησαν κοινωνίες και οικονομίες σε κατάρρευση.  Η Ελλάδα αποτελεί δυστυχώς 
ένα παράδειγμα προς αποφυγή.  Οι αντιπαραθέσεις για δήθεν προστασία των 
κοινωνικών ομάδων και των εργαζομένων, παρέχοντας κρατικές ενισχύσεις, χωρίς 
ένα ανταγωνιστικό πλαίσιο, στην πραγματικότητα εθίζουν την κοινωνία στη στήριξη 
από δανεικά δεκανίκια.  Αν δεν αναγνωρίσουμε τις ευρύτερες μακροοικονομικές 
επιπτώσεις που δημιουργεί ο προστατευτισμός και ο κρατισμός, σύντομα θα 
θρηνήσουμε επί ερειπίων.  Η ακρίβεια και η ανεργία θερίζουν, ενώ η ανάπτυξη 
παραμένει αρνητική, υποχρεώνοντας την κυβέρνηση στην παρούσα φάση σε μια 
αδιέξοδη οικονομική πολιτική που οδηγεί σε ένα φαύλο κύκλο ελλειμμάτων και ύφεσης.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον κ. Χατζηγιάννη. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς ένα θέμα, ας το πούμε τάξεως.  Θα ήθελα να πω ότι ο 
τίτλος του θέματος όπως ενεγράφη ήταν μεν εισήγηση της κοινοβουλευτικής μας 
ομάδας, αλλά ως έχει έγινε αποδεκτό από την ολομέλεια.  Υπήρξε κάποια αναφορά 
ολίγον, ομολογουμένως, σαρκαστική για τον τίτλο.  Ε, νομίζω ότι χάριν της τάξης ας 
καταγραφεί και αυτό. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου δίδετε το λόγο για ένα λεπτό, να κάνω έναν 
προβληματισμό για το θέμα που συζητήσαμε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, να το πάρετε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε.   

 Στην Κύπρο το πρώτο τρίμηνο του 2010 καταγράψαμε αρνητικό ρυθμό 
οικονομικής ανάπτυξης 2,3%.  Συνήθως, όταν καταγράφονται ρυθμοί αρνητικοί στην 
ανάπτυξη, συνοδεύονται από μηδενικούς ή ακόμα και αρνητικά ποσοστά στον 
πληθωρισμό.  Στην Κύπρο -και το διευκρινίζω, δεν είναι για κριτική, αλλά για 
προβληματισμό όλων μας- στην Κύπρο συμβαίνει το ανησυχητικό, ενώ έχουμε ύφεση, 
έχουμε και υψηλό πληθωρισμό.  Όχι μόνο 2,5%, αλλά είμαστε και μια μονάδα πάνω 
από το μέσο όρο της Ευρωζώνης, που είναι σε περίοδο ανάκαμψης.  Αυτό είναι κάτι 
που πρέπει να μας προβληματίσει όλους, που έχει να κάνει με διαρθρωτικά 
προβλήματα που έχουν σχέση με την ανταγωνιστικότητα της κυπριακής οικονομίας.  
Και ο υψηλός πληθωρισμός, αν δούμε, κύριε Πρόεδρε, ειδικά στα είδη πρώτης 
ανάγκης, αυτά που χτυπούν τους φτωχούς και τους μικρομεσαίους, γιατί το καλάθι της 
οικοκυράς, είτε είναι της φτωχής οικοκυράς είτε είναι της εκατομμυριούχου, το πολύ να 
διαφέρει σε έναν καπνιστό σολομό…  Ήδη στο γάλα, στο ψωμί και σε αυτά τα 
προϊόντα ο πληθωρισμός δεν είναι μόνο 2,5%, είναι πολύ υψηλότερος.  ∆εν είναι θέμα 
ευθυνών και κριτικής˙ είναι διαχρονικά τα προβλήματα που πρέπει να μας 
απασχολήσουν και να μας προβληματίσουν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ για τον προβληματισμό που καταθέσατε. 

 Λοιπόν, κύριε Βότση, έχετε τη δυνατότητα ως εισηγητής να το κλείσετε. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 ∆ε θα εκμεταλλευτώ αυτή τη δυνατότητα.  Απλώς, από τη θέση μου να κάνω 
δύο μικρά σχόλια κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, για να πάει ο καθένας να ξεκουραστεί.   

 Έγινε πολλή συζήτηση για το φυσικό αέριο, κατά πόσο καταλάβαμε… Είπαν 
κάποιοι «μα, μπορεί να είναι και πιο ακριβό».  ∆ιερωτώμαι αν η πρόταση είναι να 
εγκαταλείψουμε τις προσπάθειες έλευσης φυσικού αερίου.  Και, για να μην παίρνω 
περισσότερο χρόνο, την απάντηση την έδωσε ο φίλος ο Γιώργος ο Περδίκης 
προηγουμένως, με τον οποίο συμφωνώ απόλυτα, ότι ακριβώς η προσπάθεια είναι να 
έχουμε στα χέρια μας εναλλακτικές επιλογές.  Κανένας δεν μπορεί να πει σήμερα ότι 
μετά από τρία χρόνια ή τέσσερα που θα έρθει το φυσικό αέριο θα είναι πιο φθηνό από 
το πετρέλαιο, αλλά δεν άκουσα κανέναν επίσημα να εισηγηθεί να εγκαταλείψουμε 
αυτή την προσπάθεια.  Ο στόχος είναι να έχουμε στις ενεργειακές μας δυνατότητες και 
το πετρέλαιο και το φυσικό αέριο και τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, που μπορεί να 
είναι πιο ακριβές, αλλά έχουν άλλα πλεονεκτήματα και σίγουρα παράγονται στον τόπο.  
Άρα, στο τέλος της ημέρας έχεις την υποχρέωση ως κράτος να ανοίξεις το παιχνίδι, να 
μην είσαι απόλυτα εξαρτώμενος από ένα ξένο προϊόν και μονοδιάστατα από το 
πετρέλαιο, για να έχεις τη δυνατότητα να μπορείς να παίξεις και εσύ μέσα σ’ αυτό το 
διεθνές παιχνίδι.  Περιβαλλοντικά δεν το συζητώ.  Νομίζω ότι κανένας δε λέει ότι δεν 
πρέπει να το πάρουμε περιβαλλοντικά.   

 Τώρα ακόμα κάτι που πρέπει να προσέξουμε, αφού υπάρχει ένα είδος καλής 
συναίνεσης και διάθεσης να δούμε όλοι κάποια πράγματα.  Πολλές φορές ακόμα και 
εμείς οι ίδιοι μπορεί να παρασυρόμαστε.  Βλέπουμε τις τιμές να αυξομειώνονται 
απότομα ή να μην αυξομειώνονται το ίδιο, όταν έρχονται νέα φορτία που φθηναίνουν, 
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και ο καθένας μας βγαίνει και κάνει την κριτική του.  Και καλά κάνουμε!  Νομίζω ότι η 
σωστή δουλειά που πρέπει να κάνουμε, και δοκιμάσαμε να το κάνουμε χθες στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας που συζητούσαμε το πλαφόν 
για κατώτερες τιμές, είναι να βρεθεί μια κοινά αποδεκτή από όλους τους παίκτες 
φόρμουλα -Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, εταιρείες 
πετρελαιοειδών, πρατηριούχοι- που να βγαίνει με μαθηματικό τρόπο αυτόματα και να 
μπορεί να λέει κάποιος τεκμηριωμένα χωρίς να αμφισβητεί κανένας τον άλλο -διότι 
πράγματι, κύριοι, έπρεπε εχτές να μειωθούν οι τιμές, όι εκάμετε τέσσερις μέρες!-  να 
μην τον αμφισβητεί κανένας!   Εχτές δύο εταιρείες πετρελαιοειδών και το Υπουργείο 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είπαν ότι μπορούν να βρουν τη φόρμουλα και 
συμφωνούν ότι είναι ένας καλός τρόπος τουλάχιστο να μη δημιουργούμε λάθος 
εικόνες άθελά μας και στον καταναλωτή.  Αν το καταφέρουμε τούτο το πράγμα και 
τους πείσουμε να βρούμε τούτη τη φόρμουλα, τότε νομίζω η δουλειά όλων μας θα 
είναι καλύτερη και ο καταναλωτής θα έχει σωστές εικόνες.   

 Κλείνοντας, δε θα ανοίξω το κεφάλαιο, για να απαντήσω του αγαπητού μου 
φίλου Λευτέρη, για να καταλάβω αν έννεν νεοφιλελεύθεροι ή φιλελεύθεροι ή αν έν’ με 
τη μικτή  οικονομία τώρα.  Θα τα πούμε ίσως σε μια άλλη, ιδιωτική, συζήτηση, που θα 
έχει το χρόνο παραπάνω, να μου τα εξηγήσει με πιο μεγάλη λεπτομέρεια, για να 
μπορέσω και εγώ ο αδαής να καταλάβω τελικά…  

(Γελώντας) 

  ∆εν κατάφερε να με πείσει στα εφηβικά μας, ίσως το καταφέρει κοντά στα 
πενήντα μας!   

 Αυτά, Πρόεδρε.  Καλή συνέχεια!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι λίγο δύσκολο! 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής 
συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη 
Πέμπτη, 3 Ιουνίου 2010, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:                           

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε 
Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα Πρόσωπα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.2006). 

 2. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2006. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.2006). 

 3. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2007. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.006). 

 4. Ο περί της Τέταρτης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 1999. 
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(Ν. 109/99). 

 5. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.028-2009). 

 6. Ο περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός Ανωτάτων 
Τιμών Πώλησης σε Ειδικές Περιπτώσεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.010-2010). 

 7. Ο περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός Ανωτάτων 
Τιμών Πώλησης σε Ειδικές Περιπτώσεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.058-2010). 

 8. Ο περί Υπηρεσιών Πληρωμών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.082-2010). 

 9. Ο περί Βιοηθικής (Ίδρυση και Λειτουργία Εθνικής 
Επιτροπής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.084-2010). 

 10. Ο περί Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Ρουμανίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για την Αμοιβαία Ακαδημαϊκή 
Αναγνώριση Τίτλων Σπουδών για Πρόσβαση και 
Συνέχιση Σπουδών σε Ιδρύματα Ανώτερης 
Εκπαίδευσης των ∆ύο Χωρών (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.186-2009). 

 11. O περί Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Ιταλικής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την Αμοιβαία 
Αναγνώριση Τίτλων Σπουδών για Συνέχιση σε 
Ιδρύματα Ανώτερης Εκπαίδευσης των ∆ύο Χωρών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.036-2010). 

 12. Ο περί  ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.024-2010). 

 13. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.117-2009). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα 
«Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
εφαρμογή των νόμων που αφορούν την ισότητα 
ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489-2006). 

 2. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Νίκου 
Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές τους 
και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της κυπριακής 
κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και εισαγωγής 
θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι δεσμεύσεις 
της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές (6% 
των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) 
και οι τυχόν επιπτώσεις από την καθυστέρηση 
υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, καθώς και οι 
προοπτικές του στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή 
Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
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(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 6. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 7. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 8. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 Λοιπόν, πριν κλείσουμε, να σας ενημερώσω ότι υπάρχει εισήγηση του 
συνάδελφου του κ. Ανδρέα Κυπριανού του ∆ημοκρατικού Συναγερμού όπως εγγραφεί 
στο Κεφάλαιο Τέταρτο το θέμα «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας».  Αν δεν 
υπάρχει ένσταση, το θέμα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συγγνώμη;   

 Έγινε έρευνα, ήταν πριν τέσσερα χρόνια που υπήρξε στην αρμόδια επιτροπή 
και κρίθηκε και στη σύσκεψη αρχηγών την προηγούμενη βδομάδα ότι το θέμα αυτό 
δικαιολογείται να εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  Αυτή ήταν η ενημέρωση που 
είχαμε από τις κοινοβουλευτικές επιτροπές.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Επειδή βλέπω, κύριοι, ότι υπάρχει κάποια αμφιβολία από την πλευρά του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, θέλω να πω ότι τέθηκε το θέμα στη σύσκεψη 
αρχηγών, αν δεν εκκρεμεί.  Ήταν πριν τέσσερα χρόνια. Αυτό μας έχει λεχθεί από τις 
κοινοβουλευτικές επιτροπές, γι’ αυτό κρίθηκε δικαιολογημένο να εγγραφεί στο 
Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Ναι, κύριε Κυρίτση. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να ομολογήσω ότι εμείς τουλάχιστον έτσι ενημέρωση 
δεν έχουμε.  Εμείς είμαστε με την εντύπωση ότι αυτό το ζήτημα συζητείται στην 
επιτροπή αυτή τη στιγμή…   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 
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 Αν μας επιτρέπετε, επειδή απουσιάζει ο κοινοβουλευτικός μας εκπρόσωπος ή 
τέλος πάντων αυτοί που συμμετέχουν στη σύσκεψη…  ∆ώστε μας μια βδομάδα καιρό, 
για να το συζητήσουμε και να επανέλθουμε την άλλη βδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυρίτση, εγώ δε θα αφαιρέσω ποτέ δικαίωμα από καμιά κοινοβουλευτική 
ομάδα να διατυπώνει τις επιφυλάξεις της.  Όμως ξέρετε ότι είμαι πολύ δίκαιος.  Αν δεν 
εδικαιολογείτο ένα τέτοιο θέμα, σίγουρα ούτε θα έσπευδα να το έφερνα. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 ∆εν αμφιβάλλω, κύριε Πρόεδρε.  ∆εν αμφιβάλλω για το τι λέτε εσείς.  Απλώς, 
δεν είμαστε σε θέση τώρα να… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ως πρόεδρος της επιτροπής, θέλω να ξεκαθαρίσω ότι δε 
συζητείται αυτή τη στιγμή, αλλά είναι ένα φλέγον θέμα το οποίο θα ξεκαθαρίσει 
ενώπιον της ολομέλειας. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε συζητείται το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε συζητείται το θέμα.  

 Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει, έχετε ισχυρή άποψη, κύριε Κυρίτση; 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Η παράκλησή μας είναι να αποφασίσουμε την επόμενη εβδομάδα, κύριε 
Πρόεδρε.  

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν έχουμε ένσταση.  Εντάξει.  

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Αν δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα μαζί σας… Έτσι κι αλλιώς, αν 
αποφασίσουμε τώρα, δε θα συζητηθεί την άλλη βδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για το προεδρείο δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα και μπορεί να πάει την 
ερχόμενη βδομάδα, για τη διευκρίνιση την οποία ζητάτε, παρ’ όλο που σας την έδωσα. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.30 μ.μ.)  

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Ακκελίδου Ντίνα Μητσόπουλος Τάσος  



 50

Αντωνίου Αντώνης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Αριστοτέλους Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βότσης Άγγελος  Νικολάου Ιωνάς 

Γαβριήλ Γιαννάκης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κυρίτσης Πάμπης  Χάμπας Πανίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χάσικος Σωκράτης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Μαυρονικόλα Ρούλα Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υδατοκαλλιέργειας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους.  

2. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Τεχνητή Οπτική Ακτινοβολία) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους.  

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

4. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Τα προβλήματα του παροικιακού σχολείου “Άγιος Κυπριανός” στο Λονδίνο - 
Αίτημα για κατάργηση της λατομικής ζώνης στο Πολιτικό - Μεταφορά της 
Πολεοδομίας Αμμοχώστου από τη Λάρνακα στην Αμμόχωστο - Λειτουργία 
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καζίνου στο πλαίσιο της συμφωνίας με το Κατάρ για το έργο απέναντι από το 
ξενοδοχείο “Χίλτον” - Αιτήματα Κισσόνεργας για το αρδευτικό δίκτυο - Αίτημα 
του κοινοτικού συμβουλίου Κισσόνεργας για παραχώρηση κρατικής γης - 
Απουσία διερμηνέων νοηματικής γλώσσας από τα αεροδρόμια της Κύπρου - 
Ανάγκη εφαρμογής του νόμου για πρόσληψη αναπήρων στον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα - Η λειτουργία της θεραπευτικής κοινότητας “Αγία Σκέπη” ως 
στέγης ηλικιωμένων. 

5. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αριθμός και είδος των κυβερνητικών αυτοκινήτων - Προστασία και ανάδειξη του 
αρχαιολογικού και πολιτιστικού πλούτου Τηλλυρίας - Αναβάθμιση των 
υπηρεσιών της δημοτικής αστυνομίας - Αναβάθμιση δικαιωμάτων των 
εκπροσώπων των τριών θρησκευτικών ομάδων στο κοινοβούλιο - Αίτημα των 
τριών θρησκευτικών ομάδων για εξομοίωση των πολιτικών δικαιωμάτων των 
αντιπροσώπων τους στο ενδεχόμενο ομοσπονδιακού κράτους - Βιολογικός 
σταθμός επεξεργασίας λυμάτων Κυπερούντας - Η παράνομη λειτουργία του 
εμπορικού κέντρου “Madisons” - Αναβάθμιση δρόμων Αγίας Μαρίνας 
Χρυσοχούς - Τοποθέτηση αντενών στο Στατό-Άγιο Φώτιο - Ανάγκη εφαρμογής 
της νομοθεσίας για την παράνομη κοπή δέντρων - Εγκατάσταση αντένας της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου στη ∆ερύνεια - Έλεγχος για εφαρμογή της 
νομοθεσίας για το κάπνισμα - Μέτρα για περιορισμό των βανδαλισμών με 
μπογιές υπό μορφή σπρέι - Αίτημα κοινότητας Γιόλου για μεταφορά δικτύου της 
ΑΗΚ - Αύξηση κρατικής οικονομικής βοήθειας προς την κοινότητα Τάλας - 
Ισότητα ανδρών και γυναικών υποψηφίων για διορισμό από την ΕΕΥ - 
Αυτοκινητόδρομος που θα διχοτομεί τα δάση Αθαλάσσας και Ακαδημίας - Η 
κρατική χρηματοδότηση για τα γραφεία του κοινοτικού συμβουλίου Κάτω 
Πύργου και αίθουσα εκδηλώσεων - Εισηγήσεις Γραφείου Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως για διερεύνηση θανάτων και έλεγχο συνθηκών διαμονής σε 
ιδρυματικές στέγες - Αίτημα για δημόσιο πανεπιστημιακό ίδρυμα ή 
πανεπιστημιακή σχολή στη Λάρνακα - ∆ιεκδίκηση εγκατάστασης στη Λάρνακα 
της έδρας του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου ή κάποιας πανεπιστημιακής 
σχολής - Εξίσωση της αντιμισθίας των εθνοφρουρών - Ανοικοδόμηση του 
κτιρίου ή αξιοποίηση του χώρου του ∆ημοτικού Θεάτρου Λευκωσίας. 

6. Αγορεύσεις και συζήτηση (Ά. Βότσης, Γ. Γαβριήλ, Λ. Χριστοφόρου, Μ. 
Σιζόπουλος, Γ. Περδίκης, Κ. Χατζηγιάννη, Α. Αγγελίδης, Α. Νεοφύτου) του 
θέματος «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών προϊόντων και η δημιουργία 
φαύλου κύκλου στην οικονομία σε βάρος των καταναλωτών» και λήξη αυτού.  

 

 

 



 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 3ης Ιουνίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ. 

Αρ. 33 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πριν μπούμε στη νομοθετική εργασία, θα ήθελα, με την άδειά σας, να κάνω μία 
δήλωση σχετικά με τα αποτρόπαια γεγονότα της Γάζας.  

 Με βαθύ συγκλονισμό και θλίψη πληροφορηθήκαμε τον τραγικό απολογισμό σε 
ανθρώπινες ζωές και τραυματίες κατά την ανακοπή από στρατιωτικές ισραηλινές 
δυνάμεις σε διεθνή ύδατα του στολίσκου πλοίων με ακτιβιστές που μετέφεραν 
ανθρωπιστική βοήθεια στην αποκλεισμένη Λωρίδα της Γάζας.  

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων καταδικάζει τη χρήση βίας, για να παρεμποδιστεί 
μια ανθρωπιστική πρωτοβουλία συμπαράστασης και αλληλεγγύης προς το 
δοκιμαζόμενο παλαιστινιακό λαό.  Τέτοιου είδους ενέργειες συνιστούν κατάφωρη 
παραβίαση του διεθνούς δικαίου και καταφέρνουν καίριο πλήγμα στις προσπάθειες 
για ειρήνευση στη Μέση Ανατολή. Καταδικάζουμε ανεπιφύλακτα τόσο την κρατική 
τρομοκρατία όσο και κάθε είδους άλλες τρομοκρατικές ενέργειες από οπουδήποτε κι 
αν προέρχονται και θέτουν σε κίνδυνο την ασφάλεια των λαών της περιοχής. 

 Ο πολιτικός απόηχος του τραγικού αυτού επεισοδίου σε καμιά περίπτωση δε 
νομιμοποιεί την Τουρκία να εμφανίζεται εξοργισμένη, να επικαλείται το διεθνές δίκαιο 
και να ενδύεται το μανδύα του προστάτη των δικαίων των αραβικών λαών, ενώ 
εξακολουθεί προκλητικά να περιφρονεί το διεθνές δίκαιο και τα πλέον θεμελιώδη 
ανθρώπινα δικαιώματα στην περίπτωση της Κύπρου. 

 Καταδικάζοντας την ενέργεια αυτή του ισραηλινού στρατού η Βουλή των 
Αντιπροσώπων εκφράζει την αμέριστη συμπαράσταση και αλληλεγγύη της προς το 
δοκιμαζόμενο παλαιστινιακό λαό και θεωρεί αναγκαία την άμεση άρση του 
αποκλεισμού της Λωρίδας της Γάζας.  Εκφράζει δε την ευχή για την επικράτηση 
σύντομα συνθηκών διαρκούς ειρήνης και σταθερότητας στη Μέση Ανατολή, στη βάση 
του διεθνούς δικαίου και των σχετικών ψηφισμάτων του Οργανισμού Ηνωμένων 



 2

Εθνών, και μιας ειρηνικής διευθέτησης που θα επιτρέψει τη συνύπαρξη του κράτους 
του Ισραήλ και ενός ανεξάρτητου παλαιστινιακού κράτους σε συνθήκες ασφάλειας. 

 Η ανοχή εκ μέρους της διεθνούς κοινότητας ενεργειών που παραβιάζουν το 
διεθνές δίκαιο στην περιοχή επιβάλλει την επείγουσα ανάγκη εξυγίανσης του διεθνούς 
πολιτικού συστήματος, στη βάση όχι των δύο μέτρων και δύο σταθμών αλλά 
πανανθρώπινων αρχών και αξιών. 

 Επίσης, προτού μπούμε στη νομοθετική εργασία, θέλω να πω ότι σήμερα 
έχουμε μαζί μας και τις οργανωμένες γυναίκες σε σχέση με τη μητρογονία.  Παρ’ όλον 
ότι δεν είθισται να γίνεται αυτό το πράγμα, δηλαδή να έχουμε οργανωμένα σύνολα 
στη διάρκεια των συνεδριάσεών μας, εντούτοις έδωσα την άδεια και την έγκριση να 
γίνει αυτό το πράγμα. 

 Θέλω λοιπόν να παρακαλέσω όλες, καθ’ όλη τη διάρκεια της συζήτησης, να 
σεβαστούν τους κανόνες που διέπουν τη λειτουργία της Βουλής, αλλά και τους 
κανόνες που διέπουν τις συνεδρίες της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Με υπομονή να 
ακούσουν το τι έχει να λεχθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων με σεβασμό και προς 
τους βουλευτές και προς όλες τις διαδικασίες της Βουλής.  Αυτό νιώθω την ανάγκη να 
το πω, διότι έδωσα την έγκριση, πήρα την ευθύνη και θέλω να διεξαχθούν με έναν 
όμορφο, με έναν ωραίο τρόπο, με έναν πολιτισμένο τρόπο, όπως ταιριάζει στο λαό 
μας, αλλά και σεβόμενοι όλοι μας τους θεσμούς. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στο Κεφάλαιο Πρώτο έχουμε την εισήγηση ότι…  Στη 
νομοθετική μας εργασία νομίζω ότι προηγείται το μέγιστο των αρμοδιοτήτων μας, που 
αφορά την τροποποίηση του συντάγματος.   

 Ως εκ τούτου, είναι εισήγηση του ∆ημοκρατικού Κόμματος να ξεκινήσουμε από 
το τέταρτο θέμα της ημερήσιας διάταξης.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση από τους συναδέλφους; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ωραία.   

 Έχουμε το υπ’  αριθμόν 4 θέμα, που πάει πρώτο και που είναι «Ο περί της 
Τέταρτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 1999».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
της Τέταρτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 1999» 

Παρόντες: 
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 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος  Άριστος Αριστοτέλους 

 Τάσος Μητσόπουλος  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Σωκράτης Χάσικος  Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Γιαννάκης Θωμά  Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

Ιστορικό  

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 13 Μαΐου του 1999 και 
παραπέμφθηκε για εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών της τότε 
Βουλής. 

 Η εν λόγω επιτροπή άρχισε την εξέταση του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η 
οποία όμως δεν ολοκληρώθηκε, αλλά συνεχίστηκε από την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών της απελθούσας και της παρούσας Βουλής.  Στο διάστημα αυτό η 
εκτελεστική εξουσία επαναβεβαίωσε την υποστήριξή της για το εν λόγω νομοσχέδιο. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης που προηγήθηκε από την εκάστοτε επιτροπή 
Νομικών των δύο προηγούμενων βουλευτικών περιόδων παρευρέθηκαν ενώπιόν της 
οι εκάστοτε Υπουργοί ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, οι Γενικοί Εισαγγελείς της 
∆ημοκρατίας και οι Αρχηγοί Αστυνομίας. 

 Πρέπει ωστόσο να σημειωθεί ότι η συζήτησή του είχε κριθεί σκόπιμο, με τη 
σύμφωνη άποψη του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της εκτελεστικής 
εξουσίας, να αναβληθεί για ορισμένο χρονικό διάστημα εν αναμονή τότε της 
κατάθεσης και ψήφισης του νομοσχεδίου για την τροποποίηση του συντάγματος με το 
οποίο επρόκειτο να προσαρμοσθεί το σύνταγμα στις συνθήκες που είχαν 
δημιουργηθεί με την ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Ειδικότερα, κρίθηκε σκόπιμο να επιλεχθεί πρώτα η μέθοδος που θα 
ακολουθείτο κατά τη σύνταξη του εν λόγω νομοσχεδίου, κατά πόσο δηλαδή θα 
επελέγετο η μέθοδος των γενικών τροποποιήσεων ή η μέθοδος της τροποποίησης επί 
μέρους διατάξεων του συντάγματος που αντίκειντο στο κοινοτικό δίκαιο.  Αν 
ακολουθείτο η δεύτερη μέθοδος, υπήρχε το ενδεχόμενο να συμπεριλαμβανόταν και η 
τροποποίηση του άρθρου 17 του συντάγματος, στην οποία αποσκοπεί το υπό 
συζήτηση τώρα νομοσχέδιο. 

 Όπως είναι γνωστό, η εν λόγω τροποποίηση, δηλαδή η πέμπτη τροποποίηση 
του συντάγματος που αφορούσε την αναγνώριση της υπεροχής του κοινοτικού 
κεκτημένου, επήλθε τελικά με την ψήφιση του σχετικού νομοσχεδίου τον Ιούλιο του 
2006, κατά την έκτακτη σύνοδο της παρούσας Βουλής, και ακολουθήθηκε η μέθοδος 
των γενικών τροποποιήσεων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών της παρούσας Βουλής μελέτησε εκ νέου 
το νομοσχέδιο σε μεγάλο αριθμό συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 26ης Οκτωβρίου 2006 και 27ης Μαΐου 2010.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής οι 
διατελέσαντες στο διάστημα αυτό Υπουργοί ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, οι  
Αρχηγοί Αστυνομίας και ο νυν Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας. 

 Πρέπει να σημειωθεί ότι, λόγω της μακράς και ενδελεχούς εξέτασης της οποίας 
έτυχε το πιο πάνω νομοσχέδιο από την εκάστοτε επιτροπή Νομικών των δύο 
προηγούμενων βουλευτικών περιόδων, τα μέλη της αντίστοιχης επιτροπής της 
παρούσας βουλευτικής περιόδου είχαν την ευκαιρία να μελετήσουν και να 
αξιοποιήσουν τα αποστενογραφημένα πρακτικά τα οποία τηρήθηκαν στις συνεδρίες 
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των προηγούμενων βουλευτικών περιόδων, καθώς και όλα τα στοιχεία που 
κατατέθηκαν στο παρελθόν από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
και άλλους αρμοδίους.  Ως εκ τούτου, τα μέλη της επιτροπής κατέστησαν κοινωνοί του 
προβληματισμού που επικράτησε στην επιτροπή στο παρελθόν, ο οποίος αποτέλεσε 
και τη βάση για την περαιτέρω εξέταση του όλου θέματος.   

Σκοπός του νομοσχεδίου 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση της δεύτερης 
παραγράφου του άρθρου 17 του συντάγματος, ώστε να επιτρέπεται επέμβαση κατά 
την άσκηση του δικαιώματος επικοινωνίας και για τους λόγους που αναφέρονται στο 
άρθρο 15 του συντάγματος και στο άρθρο 8 της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την 
Προάσπιση των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και των Θεμελιωδών Ελευθεριών. 

 ∆ιευκρινιστικά, αναφέρεται ότι το άρθρο 17 του συντάγματος, του οποίου 
προτείνεται η τροποποίηση, περιλαμβάνεται στο Μέρος II αυτού μεταξύ των άρθρων 
που προστατεύουν τα θεμελιώδη δικαιώματα και ελευθερίες, αλλά δεν περιλαμβάνεται 
στα θεμελιώδη άρθρα του συντάγματος, τα οποία δεν μπορούν με οποιοδήποτε 
τρόπο να τροποποιηθούν.  Συγκεκριμένα, το άρθρο 17 προστατεύει το δικαίωμα 
σεβασμού του απορρήτου της αλληλογραφίας και κάθε άλλης μορφής επικοινωνίας 
κάθε προσώπου που γίνεται με μη απαγορευμένα από το νόμο μέσα. Σύμφωνα με τις 
διατάξεις της παραγράφου 2 αυτού, περιορισμοί κατά την άσκηση του δικαιώματος 
τούτου μπορούν να επιβληθούν διά νόμου, μόνο στις περιπτώσεις προσώπων που 
εκτίουν ποινή φυλάκισης ή τελούν σε προφυλάκιση ή σε σχέση με την επαγγελματική 
αλληλογραφία ή επικοινωνία πτωχευσάντων προσώπων.   

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προβλέπεται ότι δεν επιτρέπεται 
επέμβαση κατά την άσκηση του δικαιώματος της επικοινωνίας «εκτός σύμφωνα με το 
νόμο στις περιπτώσεις προσώπων που τελούν σε φυλάκιση ή προφυλάκιση ή 
αναφορικά με την επαγγελματική αλληλογραφία και επικοινωνία πτωχεύσαντος κατά 
τη διάρκεια της διοικήσεως της περιουσίας του ή σε περιπτώσεις όπου αυτό είναι 
αναγκαίο για την ασφάλεια της ∆ημοκρατίας, τη συνταγματική τάξη, τη δημόσια 
ασφάλεια, τη δημόσια τάξη, τη δημόσια υγεία, τα δημόσια ήθη, την προστασία των 
δικαιωμάτων και ελευθεριών που είναι εγγυημένα από το σύνταγμα σε οποιοδήποτε 
πρόσωπο, την πρόληψη ποινικών παραβάσεων και την οικονομική ευημερία της 
∆ημοκρατίας». 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου από την αρμόδια επιτροπή τόσο της 
απελθούσας όσο και της παρούσας Βουλής οι διατελέσαντες στο διάστημα αυτό 
Υπουργοί ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας, που παρευρέθηκαν σε συνεδρίες της επιτροπής, επεξήγησαν το 
περιεχόμενο της προτεινόμενης τροποποίησης και τους λόγους για τους οποίους 
υπήρξε ανάγκη για τροποποίηση του συντάγματος, διευκρινίζοντας ότι η τροποποίηση 
αυτή αφορά μη θεμελιώδες άρθρο του.   

 Σύμφωνα με όσα ανέφεραν οι πιο πάνω υπουργοί παραθέτοντας στην 
επιτροπή τους λόγους της προτεινόμενης ρύθμισης, η παροχή δυνατότητας 
επέμβασης στο δικαίωμα επικοινωνίας επιβάλλεται για σκοπούς πρόληψης και 
καταστολής του εγκλήματος.  Η δυνατότητα αυτή, η οποία θα επιτρέψει την υπό όρους 
και προϋποθέσεις που θα τεθούν με νόμο παρακολούθηση τηλεφωνικών 
συνδιαλέξεων, θα ενισχύσει την ικανότητα των διωκτικών αρχών της ∆ημοκρατίας 
στην εξιχνίαση σοβαρών ποινικών αδικημάτων.  Η ενίσχυση του οπλοστασίου για τη 
δίωξη του εγκλήματος καθίσταται αναγκαία, λόγω της ανισοπαλίας που υπάρχει 
ανάμεσα στο έγκλημα και στη δίωξη του εγκλήματος.  Ιδιαίτερα, το οργανωμένο 
έγκλημα έχει τη δυνατότητα να χρησιμοποιεί τις πλέον εφευρηματικές μεθόδους της 
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σύγχρονης τεχνολογίας και λειτουργεί παράνομα και άνευ κανόνων, ενώ ασφαλώς οι 
διωκτικές αρχές δεν μπορούν να κινούνται αυθαίρετα και εκτός νόμου, αλλά ούτε και 
μπορούν λόγω του υφιστάμενου συνταγματικού περιορισμού να χρησιμοποιούν τη 
σύγχρονη τεχνολογία στον τομέα αυτό. 

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τους ιδίους, η παροχή της δυνατότητας επέμβασης 
στο δικαίωμα της επικοινωνίας επιβάλλεται και για σκοπούς συμμόρφωσης της 
∆ημοκρατίας με συναφείς συμβατικές υποχρεώσεις της έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, του Συμβουλίου της Ευρώπης και άλλων διεθνών οργανισμών. 

 Οι διατελέσαντες Αρχηγοί Αστυνομίας που παρευρέθηκαν στο διάστημα αυτό 
ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με τους αναφερόμενους πιο πάνω λόγους 
υποστηρίζοντας σθεναρά ότι η σκοπούμενη τροποποίηση θα συμβάλει 
αποτελεσματικά στην ενίσχυση της αστυνομίας στην προσπάθειά της για εξιχνίαση 
σοβαρών ποινικών αδικημάτων. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας επεξηγώντας περαιτέρω τους λόγους 
που καθιστούν αναγκαία την προτεινόμενη τροποποίηση του συντάγματος ανέφερε 
ότι υπό τις σημερινές συνθήκες κρίνεται αναγκαίο όπως επεκταθεί η δυνατότητα 
επέμβασης κατά την άσκηση του δικαιώματος της επικοινωνίας και για σκοπούς 
πρόληψης και καταστολής του εγκλήματος και αποτελεσματικής απονομής 
δικαιοσύνης.  Ειδικότερα, επισήμανε ότι ο ισχύων σήμερα συνταγματικός περιορισμός 
έχει ως συνέπεια την αδυναμία εξιχνίασης σοβαρών ποινικών αδικημάτων.  Η 
αδυναμία αυτή πρέπει, κατά την άποψή του, να τύχει μιας γενικότερης θεώρησης, με 
την έννοια ότι το νομικό μας σύστημα είναι αναποτελεσματικό, ιδιαίτερα στο χώρο του 
ποινικού δικαίου, και ένα αναποτελεσματικό σύστημα, σύμφωνα με τον ίδιο, 
παραβιάζει ανθρώπινα δικαιώματα.  Συγκεκριμένα, ανέφερε ότι η δυνατότητα που θα 
παρασχεθεί με τη σκοπούμενη τροποποίηση θα επιτρέψει την προσαγωγή στοιχείων 
και μαρτυρίας στο δικαστήριο που δυνατό να αποδεικνύουν την αθωότητα ή την ενοχή 
ενός ανθρώπου.  Η δυνατότητα αυτή θα επιτρέψει να προσαχθούν ενώπιον της 
δικαιοσύνης πρόσωπα που εγκληματούν και παραμένουν ατιμώρητα, οχυρωμένα με 
τη σύγχρονη τεχνολογία που έχουν στη διάθεσή τους, ενώ από την άλλη οι διωκτικές 
αρχές εμποδίζονται να αξιοποιήσουν τα μέσα της τεχνολογίας αυτής, για να 
αποκαλύψουν το έγκλημα.   Όπως χαρακτηριστικά τόνισε ο ίδιος, είναι αδιανόητο, ενώ 
θεσπίζονται ειδικές νομοθεσίες για την προστασία των θυμάτων, ο δράστης να 
παραμένει ατιμώρητος απέναντι στο θύμα. 

 Επιπρόσθετα, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, επεξηγώντας τις 
διεθνείς υποχρεώσεις και δεσμεύσεις που ανέλαβε η ∆ημοκρατία οι οποίες καθιστούν 
αναγκαία την τροποποίηση του άρθρου 17 του συντάγματος, ανέφερε ότι η 
∆ημοκρατία έχει κυρώσει με νόμο διεθνείς συμβάσεις που περιέχουν υποχρέωση για 
χρήση ειδικών ανακριτικών μεθόδων, περιλαμβανομένης της παρακολούθησης 
τηλεφωνικών συνδιαλέξεων.  Οι εν λόγω συμβάσεις κατονομάζονται σε σχετικά 
στοιχεία που υποβλήθηκαν στην επιτροπή.  Από τα στοιχεία αυτά προκύπτει ότι 
αναφορά για την ανάγκη να υιοθετήσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία μέτρα για 
παρακολούθηση τηλεφωνικών συνδιαλέξεων ως μέρος ανακριτικής μεθόδου, 
τουλάχιστον όσον αφορά τα σοβαρά αδικήματα, γίνεται και σε διάφορες εκθέσεις με 
τις οποίες αξιολογείται η ∆ημοκρατία σε συγκεκριμένους τομείς.  Τέτοια αξιολόγηση 
γίνεται στην Έκθεση Αξιολόγησης της Κύπρου από την Ομάδα Κρατών Εναντίον της 
∆ιαφθοράς (GRECO) του Συμβουλίου της Ευρώπης και στην έκθεση για τη 
∆ημοκρατία που συντάχθηκε από την Ομάδα Εργασίας του Συμβουλίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την Τρομοκρατία. 

 Αναφερόμενος στο περιεχόμενο της παραγράφου 2 του άρθρου 17 του 
συντάγματος όπως αυτή προτείνεται με το νομοσχέδιο, ο Γενικός Εισαγγελέας της 
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∆ημοκρατίας επεξήγησε το σκεπτικό στο οποίο στηρίχθηκε η διατύπωσή της 
επισημαίνοντας, μεταξύ άλλων, και τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τις διατάξεις της παραγράφου 2 του άρθρου 17 του συντάγματος, 
το οποίο διασφαλίζει το απόρρητο της αλληλογραφίας ή άλλης επικοινωνίας 
προσώπων, περιορισμοί στο δικαίωμα τούτο μπορούν να επιβληθούν διά 
νόμου, μόνο στις περιπτώσεις προσώπων που εκτίουν ποινή φυλάκισης ή 
τελούν σε προφυλάκιση, καθώς και στις περιπτώσεις της επαγγελματικής 
επικοινωνίας πτωχευσάντων προσώπων. 

 Με βάση τη συνταγματική αυτή διάταξη θεσπίστηκε ο περί Προστασίας του 
Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας (Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων) 
Νόμος του 1996, που ρυθμίζει περιοριστικά για τις πιο πάνω επιτρεπόμενες 
περιπτώσεις την παρακολούθηση συνδιαλέξεων, αφού εξασφαλιστεί για το 
σκοπό αυτό διάταγμα του δικαστηρίου.  Οι ρυθμίσεις του εν λόγω νόμου με 
βάση τη νομολογία του Ανώτατου ∆ικαστηρίου δεν μπορούν να εφαρμοστούν 
σε περιπτώσεις άλλες από αυτές που προβλέπει η παράγραφος 2 του άρθρου 
17 του συντάγματος. 

 Το Μέρος II του συντάγματος, που καθορίζει τα θεμελιώδη ανθρώπινα 
δικαιώματα και ελευθερίες και στο οποίο περιλαμβάνεται και το άρθρο 17, 
στηρίζεται και ακολουθεί πιστά την Ευρωπαϊκή Σύμβαση για την Προάσπιση 
των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και των Θεμελιωδών Ελευθεριών, η οποία, 
όπως είναι γνωστό, προϋπήρχε του συντάγματός μας και την οποία η 
∆ημοκρατία έχει κυρώσει με νόμο το 1962.  Παρ’ όλο που το άρθρο 8 της εν 
λόγω σύμβασης αναφέρεται στο δικαίωμα σεβασμού της ιδιωτικής και 
οικογενειακής ζωής, της κατοικίας και της αλληλογραφίας, τα τρία αυτά 
δικαιώματα στο σύνταγμά μας προστατεύονται σε τρία χωριστά άρθρα, στο 
άρθρο 15 που προστατεύει την ιδιωτική και οικογενειακή ζωή, στο άρθρο 16 
που προστατεύει την κατοικία και στο άρθρο 17 που διασφαλίζει το απόρρητο 
της αλληλογραφίας ή άλλης επικοινωνίας. 

 Τόσο το άρθρο 15 του συντάγματος όσο και το άρθρο 8 της σύμβασης 
προβλέπουν ότι είναι δυνατό να υπάρξει επέμβαση στα δικαιώματα που 
προστατεύουν και για λόγους άλλους από αυτούς που διαλαμβάνονται στο 
άρθρο 17 του συντάγματος.  Συγκεκριμένα, τα άρθρα 15 του συντάγματος και 8 
της σύμβασης προβλέπουν ότι επέμβαση δυνατό να υπάρξει, μόνο αν 
προβλέπεται από το νόμο και όπου τούτο είναι αναγκαίο για την ασφάλεια της 
∆ημοκρατίας, τη συνταγματική τάξη, τη δημόσια ασφάλεια, τη δημόσια τάξη, τη 
δημόσια υγεία, τα δημόσια ήθη και την προστασία των δικαιωμάτων και 
ελευθεριών που είναι εγγυημένα από το σύνταγμα σε οποιοδήποτε πρόσωπο.  
Το δε άρθρο 8 της σύμβασης αναφέρει δύο πρόσθετους λόγους, την πρόληψη 
ποινικών παραβάσεων και την οικονομική ευημερία της χώρας. 

 Στην προτεινόμενη διατύπωση της παραγράφου 2 του άρθρου 17 
περιλήφθηκαν όλοι οι πιο πάνω λόγοι, ώστε αυτό να συνάδει με τη σύμβαση. 

Σημεία προβληματισμού 

 Από την αρχή της μελέτης του νομοσχεδίου η επιτροπή, κατανοώντας τους πιο 
πάνω αναφερόμενους λόγους, αναγνώρισε την αναγκαιότητα για τη σκοπούμενη 
τροποποίηση του συντάγματος.  Παράλληλα όμως, η ρύθμιση που προτείνεται 
προκάλεσε έντονη ανησυχία και προβληματισμό αφενός σε σχέση με το ενδεχόμενο 
καταχρηστικής άσκησης της δυνατότητας που προτείνεται να παραχωρηθεί για 
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επέμβαση στο δικαίωμα του απορρήτου της επικοινωνίας και αφετέρου σε σχέση με 
το εύρος του πεδίου εφαρμογής της.  ∆ιαπιστώθηκε δηλαδή ότι, όπως και σε άλλες 
περιπτώσεις επέμβασης σε ατομικά δικαιώματα, υπάρχει και εδώ σύγκρουση μεταξύ 
του στόχου από τη μια, στην προκειμένη περίπτωση για ένα αποτελεσματικό νομικό 
σύστημα και αποτελεσματική αντεγκληματική πολιτική, και του σεβασμού του 
ατομικού δικαιώματος του απορρήτου της επικοινωνίας από την άλλη. 

 Με γνώμονα τον πιο πάνω προβληματισμό και δεδομένου ότι η συνταγματική 
ρύθμιση της δυνατότητας επέμβασης στην άσκηση του δικαιώματος επικοινωνίας 
παραπέμπει στη διά νόμου ρύθμισή της, την επιτροπή απασχόλησε τόσο η 
συνταγματική όσο και η νομοθετική ρύθμισή της.   

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου από την επιτροπή τόσο της απελθούσας 
όσο και της παρούσας Βουλής ηγέρθη από τα μέλη της αριθμός ζητημάτων τα οποία 
την απασχόλησαν ιδιαίτερα και τα οποία επικεντρώνονται στα ακόλουθα: 

1. Τις ασφαλιστικές δικλίδες που δυνατόν να προβλεφθούν και οι οποίες να 
περιορίζουν ικανοποιητικά το ενδεχόμενο να τύχει καταχρηστικής άσκησης η 
δυνατότητα επέμβασης στο δικαίωμα επικοινωνίας. 

2. Ο καθορισμός τόσο των γενικότερων λόγων, αλλά και των αδικημάτων σε 
σχέση με τα οποία θα επιτρέπεται η επέμβαση στο δικαίωμα επικοινωνίας.   

 Ο σοβαρός προβληματισμός της επιτροπής στο θέμα των ασφαλιστικών 
δικλίδων, που θα διασφαλίζουν το απόρρητο της επικοινωνίας και στις περιπτώσεις 
που θα επιτρέπεται επέμβαση στην άσκηση του δικαιώματος, ώστε να μη μειώνεται 
πέραν του αναγκαίου μέτρου η προστασία του, κρίθηκε βάσιμος και δικαιολογημένος 
από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Ωστόσο, ο ίδιος επισήμανε στην 
επιτροπή ότι το θέμα αυτό άπτεται της νομοθετικής ρύθμισης του θέματος, στάδιο που 
έπεται της συνταγματικής ρύθμισής του που θα καθορίσει το βαθμό και την έκταση της 
επιτρεπόμενης επέμβασης.  Συνεπώς, κατά την άποψη του  Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, οι προϋποθέσεις και οι όροι που  πρέπει να τεθούν στον περί 
Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας (Παρακολούθηση 
Συνδιαλέξεων) Νόμο του 1996, για τον τρόπο παροχής και άσκησης της δυνατότητας 
παρακολούθησης συνδιαλέξεων, δεν είναι δυνατό να διαγραφούν εκ των προτέρων. 

 Ανταποκρινόμενος όμως σε σχετική παράκληση μελών της επιτροπής, προέβη 
ενδεικτικά σε ορισμένες εισηγήσεις.  Όπως επισήμανε, μπορεί εκ των προτέρων να 
αναφερθεί ότι η δυνατότητα παρακολούθησης θα παρέχεται από το δικαστήριο σε 
σχέση με ορισμένα μόνο αδικήματα, που θα καθορίζονται από το νόμο και εφόσον 
υπάρχει εύλογη υποψία για συμμετοχή του προσώπου, του οποίου οι συνδιαλέξεις θα 
παρακολουθούνται, σε οργανωμένο έγκλημα.  Επίσης, οι συνδιαλέξεις αυτές δε θα 
γνωστοποιούνται σε οποιονδήποτε, θα διατηρούνται για ορισμένο χρονικό διάστημα 
που θα καθορίσει ο νόμος και δε θα καταγράφονται συνδιαλέξεις του 
παρακολουθουμένου που δε σχετίζονται με το αδίκημα.  Πρόσθετα, δυνατόν να 
συσταθεί ανεξάρτητη επιτροπή που θα αποφασίζει αν και σε ποια έκταση θα ζητηθεί 
από το δικαστήριο η έκδοση διατάγματος που να επιτρέπει την παρακολούθηση και η 
οποία στη συνέχεια θα αναλαμβάνει, ανάλογα με το περιεχόμενο του δικαστικού 
διατάγματος, τη σχετική παρακολούθηση και πιστή τήρηση των προϋποθέσεων που ο 
νόμος και το δικαστικό ένταλμα επιτάσσουν.  Επίσης, θα μπορεί να δημιουργηθεί και 
κάποιος μηχανισμός συνολικού ελέγχου και εποπτείας.  Καταλήγοντας στο θέμα αυτό, 
ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας επισήμανε πως ο νόμος, αν τελικά καταστεί 
δυνατή η σύνταξη σχετικού νομοσχεδίου, θα ψηφιστεί από τη Βουλή, η οποία μπορεί 
να προσθέσει οποιεσδήποτε άλλες ασφαλιστικές δικλίδες κρίνονται αναγκαίες.   
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 Η επιτροπή, θεωρώντας το θέμα των ασφαλιστικών δικλίδων πρωταρχικής 
σημασίας, προκειμένου να διασκεδαστούν οι ανησυχίες των μελών της για 
ενδεχόμενη κατάχρηση και να προβούν στη διαμόρφωση της τελικής τους θέσης επί 
της προτεινόμενης συνταγματικής ρύθμισης του δικαιώματος του απορρήτου της 
επικοινωνίας, έκρινε σκόπιμο να προχωρήσει σε μια πιο ενδελεχή μελέτη στη βάση 
τόσο των πιο πάνω εισηγήσεων του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας όσο και 
αυτών των μελών της.  Στα πλαίσια της μελέτης αυτής η επιτροπή είχε την ευκαιρία να 
μελετήσει στοιχεία αναφορικά με ανάλογες ρυθμίσεις άλλων ευρωπαϊκών χωρών, 
καθώς και στοιχεία που υποβλήθηκαν από την αστυνομία αναφορικά με τα αδικήματα 
που θα πρέπει να καθοριστούν στο νόμο.  Στην προσπάθεια αυτή της επιτροπής 
δόθηκε ιδιαίτερη έμφαση στο να προδιαγραφεί τόσο ο τρόπος με τον οποίο θα 
εξουσιοδοτείται η δυνατότητα επέμβασης όσο και η διαδικασία διεξαγωγής της, αλλά 
και ο μηχανισμός ελέγχου και εποπτείας τους. 

 Ως αποτέλεσμα της πιο πάνω μελέτης, η οποία σημειώνεται ότι απασχόλησε 
την επιτροπή τόσο της απελθούσας όσο και της παρούσας Βουλής για μεγάλο 
χρονικό διάστημα, ήταν η, σε πρώτο στάδιο, καταγραφή, κατάταξη και ενσωμάτωση 
στη σχετική νομοθεσία για την προστασία του απορρήτου της ιδιωτικής επικοινωνίας 
μιας σειράς όρων και προϋποθέσεων που, κατά την άποψη της επιτροπής, 
διασφαλίζουν ικανοποιητικά τη συνέχιση της προστασίας του δικαιώματος της 
επικοινωνίας, εφόσον διά του συντάγματος θα επιτραπεί τελικά η επέμβαση στην 
άσκηση του δικαιώματος αυτού.  Θα πρέπει επίσης να σημειωθεί ότι η επιτροπή 
θεωρεί πως το έργο αυτό αποτελεί μόνο τη βάση για μια μελλοντική νομοθεσία, που 
ασφαλώς θα τύχει αρμοδίως επεξεργασίας τόσο από ουσιαστικής όσο και από 
νομοτεχνικής άποψης, προκειμένου να καταστεί άρτια και αποτελεσματική για το 
σκοπό που θα εξυπηρετεί.   

 Αναφορικά με τη συνταγματική ρύθμιση, τα μέλη της επιτροπής 
προβληματίστηκαν κατά πόσο ο βαθμός και η έκταση της προτεινόμενης 
τροποποίησης υπερβαίνει το αναγκαίο μέτρο που απαιτείται για την επίτευξη του 
επιδιωκόμενου με αυτή σκοπού και διευκρίνισαν ότι η όλη ρύθμιση θα πρέπει να γίνει 
με τη μέγιστη δυνατή φειδώ και κατά τρόπο που η μείωση της προστασίας του 
δικαιώματος του απορρήτου της επικοινωνίας δε θα επεκταθεί πέραν του αναγκαίου 
μέτρου.  Γι’ αυτό η επιτροπή έκρινε σκόπιμο να μελετήσει συγκριτικά στοιχεία 
αναφορικά με τη ρύθμιση του εν λόγω δικαιώματος στα συντάγματα άλλων 
ευρωπαϊκών χωρών. 

 Σε σχέση με τα πιο πάνω στοιχεία, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι σχεδόν όλες οι χώρες μέλη του Συμβουλίου της 
Ευρώπης, καθόσον αφορά την προστασία του δικαιώματος αυτού, είναι 
ευθυγραμμισμένες με τη ρύθμιση του άρθρου 8 της σύμβασης.  Από τα συντάγματα 
των σαράντα επτά χωρών μελών του Συμβουλίου μόνο το σύνταγμα της Κύπρου δεν 
περιλαμβάνει τις προβλεπόμενες στο εν λόγω άρθρο της σύμβασης εξαιρέσεις, τις 
περιπτώσεις δηλαδή όπου επιτρέπεται επέμβαση στο δικαίωμα αυτό.  Πρόσθετα, 
ανέφερε ότι οι εξαιρέσεις που προβλέπονται στην παράγραφο 2 του άρθρου 17 του 
συντάγματος αφορούν μόνο τους φυλακισμένους και τους πτωχεύσαντες.  
Καταλήγοντας, επισήμανε το γεγονός πως δεν είναι γνωστό το σκεπτικό που οδήγησε 
τους συντάκτες του συντάγματος να αποκλίνουν καθόσον αφορά το σημείο αυτό από 
τη σχετική ρύθμιση της σύμβασης, θέτοντας τους περιορισμούς αυτούς.   

 Στα πλαίσια του προβληματισμού για το εύρος της δυνατότητας επέμβασης στο 
δικαίωμα επικοινωνίας που παρέχεται με την προτεινόμενη τροποποίηση, μέλη της 
επιτροπής εξέφρασαν επιφυλάξεις για τη γενικότητα των λόγων για τους οποίους θα 
ενεργοποιείται τέτοια δυνατότητα.  Μεταξύ άλλων, την επιτροπή προβλημάτισε η 
σκοπιμότητα της συμπερίληψης, ανεξάρτητα από τη σοβαρότητά τους, όλων των 
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ποινικών παραβάσεων και της προστασίας των συνταγματικά κατοχυρωμένων 
δικαιωμάτων και ελευθεριών, καθώς και της γενικής αναφοράς στα δημόσια ήθη, τη 
δημόσια υγεία και την οικονομική ευημερία της ∆ημοκρατίας.   

 Ειδικότερα, εκφράστηκαν επιφυλάξεις από μέλη της επιτροπής για το γεγονός 
ότι τέτοιοι γενικοί λόγοι ενδεχομένως να επιτρέπουν σε περιπτώσεις ήσσονος 
σοβαρότητας τη δυσανάλογη μείωση της προστασίας του δικαιώματος της 
επικοινωνίας.  Συναφώς, την επιτροπή απασχόλησε η διαπίστωση ότι η γενική 
αναφορά σε λόγους δημόσιας τάξης ενδεχομένως να παραπέμπει αδιακρίτως σε όλα 
τα αδικήματα του Μέρους ΙΙ του Ποινικού Κώδικα που αφορά τα αδικήματα εναντίον 
της δημόσιας τάξης, όπου περιλαμβάνονται και αδικήματα σε σχέση με τα οποία δε θα 
εδικαιολογείτο η λήψη μέτρων όπως η επέμβαση στο δικαίωμα της επικοινωνίας. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, σχολιάζοντας τις πιο πάνω 
επιφυλάξεις των μελών της επιτροπής, επανέλαβε ότι για τους σκοπούς της 
προτεινόμενης τροποποίησης κρίθηκε ικανοποιητικό τόσο το περιεχόμενο όσο και η 
διατύπωση του άρθρου 8 της σύμβασης, γι’ αυτό και υιοθετήθηκε σχεδόν αυτούσιο.  
Πρόσθετα, διευκρίνισε ότι η απόφαση αυτή στηρίχθηκε στην πεποίθηση ότι η 
σύμβαση, που υφίσταται  για πάνω από πενήντα χρόνια και υιοθετήθηκε από τα 
συντάγματα μεγάλου αριθμού ευρωπαϊκών χωρών, παρέχει τα καλύτερα εχέγγυα για 
μια ορθή ρύθμιση.  Επίσης, υποστήριξε ότι είναι σημαντικοί όλοι οι τομείς στους 
οποίους αναφέρονται οι γενικοί λόγοι που προβλέπει το άρθρο 8 της σύμβασης, γι’ 
αυτό και η συνολική υιοθέτησή τους διασφαλίζει σφαιρική προστασία, καθόσον αφορά 
τις περιπτώσεις στις οποίες θα επιτρέπεται επέμβαση στην άσκηση του εν λόγω 
δικαιώματος.  Ειδικότερα, εξέφρασε την πεποίθηση ότι η ευρύτητα και η γενικότητα 
των λόγων αυτών θα περιοριστεί στη συνέχεια, αφού η προτεινόμενη συνταγματική 
διάταξη προβλέπει ότι τέτοια επέμβαση θα ασκείται σύμφωνα με το νόμο.  Συνεπώς, 
όπως υποστήριξε ο ίδιος, το δικαίωμα θα συνεχίσει να προστατεύεται με τον ίδιο 
τρόπο που προστατεύονται και άλλα συνταγματικά κατοχυρωμένα ατομικά 
δικαιώματα, των οποίων επίσης επιτρέπεται ο διά νόμου περιορισμός τους, όπως τα 
δικαιώματα της ελευθερίας και της κατοικίας, σε σχέση με τα οποία επιτρέπεται, 
αντίστοιχα, η έκδοση δικαστικού εντάλματος σύλληψης ή δικαστικού εντάλματος 
έρευνας.   

 Υπό το φως των πιο πάνω διευκρινίσεων του  Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας και στα πλαίσια προσπάθειας συναντίληψης μεταξύ των μελών της, την 
επιτροπή απασχόλησε στη συνέχεια το ενδεχόμενο να προβλεφθεί στο άρθρο 17 του 
συντάγματος ότι η άρση του απορρήτου της επικοινωνίας θα προϋποθέτει δικαστικό 
διάταγμα και θα επιτρέπεται μόνο για λόγους εθνικής ασφάλειας και για την πρόληψη, 
διερεύνηση ή δίωξη σοβαρών ποινικών αδικημάτων που θα προβλέπονται σε νόμο, 
καθώς και το ενδεχόμενο τα αδικήματα να καθοριστούν περιοριστικά στο εν λόγω 
άρθρο του συντάγματος.  Επίσης, την επιτροπή απασχόλησε και το ενδεχόμενο να 
προβλεφθεί στο εν λόγω άρθρο ότι τα αδικήματα θα καθορίζονται σε νόμο για την 
τροποποίηση του οποίου θα απαιτείται ειδική πλειοψηφία.   

 Αναφορικά με τα πιο πάνω ενδεχόμενα, η επιτροπή ζήτησε την άποψη του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο οποίος δήλωσε ευθαρσώς ότι για όλους τους 
λόγους που ανέλυσε εκτενώς στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου διατηρεί τη 
θέση ότι αυτό θα πρέπει να παραμείνει ως κατατέθηκε.  Παράλληλα, διευκρίνισε ότι δε 
θα διαφωνούσε, αν υιοθετείτο αυτούσια η διατύπωση του άρθρου 8 της σύμβασης.  
Ωστόσο, κατανοώντας την ανησυχία και τις επιφυλάξεις μελών της επιτροπής, ο 
Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας έδωσε τη νομική του άποψη για ορισμένες από 
τις πιο πάνω εισηγήσεις, ενόψει του ενδεχομένου υιοθέτησής τους από μέλη της 
επιτροπής.   
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 Σε σχέση με το ενδεχόμενο να καθοριστούν τα αδικήματα στο άρθρο 17 του 
συντάγματος, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας  υποστήριξε ότι αυτού του 
είδους περιορισμοί ενσωματώνονται στο νόμο και δεν τίθενται στο σύνταγμα ως 
συνταγματικοί περιορισμοί, τονίζοντας πως το σύνταγμα δεν είναι ορθό να είναι 
περιπτωσιολογικό.  Συναφώς, αναφέρθηκε σε ορισμένες διατάξεις του συντάγματος οι 
οποίες, όπως επισήμανε ο ίδιος, κατά έναν παράδοξο τρόπο είναι περιπτωσιολογικές 
και χαρακτήρισε ως ανορθόδοξη μια τέτοια συντακτική προσέγγιση.   

 Αναφορικά με το ενδεχόμενο να προβλεφθεί στο άρθρο 17 του συντάγματος ότι 
ο νόμος που θα καθορίζει τα αδικήματα θα τροποποιείται με ειδική πλειοψηφία, 
επισήμανε ότι σύμφωνα με το άρθρο 78 του συντάγματος οι νόμοι και οι αποφάσεις 
της Βουλής ψηφίζονται με απλή πλειοψηφία.  Το άρθρο 78 περιλαμβάνεται στα 
θεμελιώδη άρθρα του συντάγματος, τα οποία, όπως ορίζει το άρθρο 182 αυτού, δεν 
μπορούν με οποιοδήποτε τρόπο να τροποποιηθούν διά μεταβολής, προσθήκης ή 
κατάργησης.  Συνεπώς, κατέληξε ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, αν 
προβλεφθεί στο άρθρο 17 κάτι αντίθετο με αυτό που ορίζει το άρθρο 78, θα συνιστά 
έμμεση τροποποίηση του τελευταίου, ανατρέποντας έτσι τη βούληση του 
συνταγματικού συντάκτη που καθόρισε ότι το άρθρο 78 είναι θεμελιώδες και δεν 
μπορεί να τροποποιηθεί.   

Τοποθέτηση 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα τα πιο πάνω 
σημεία προβληματισμού, που απασχόλησαν τόσο την απελθούσα όσο και την 
παρούσα Βουλή, υπό το φως των τελευταίων διευκρινίσεων που δόθηκαν από το 
Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και στη βάση της ανταλλαγής απόψεων μεταξύ 
των μελών της στα πλαίσια προσπάθειας για συναντίληψη και, προκειμένου να 
επιτευχθεί η  αναγκαία συναίνεση, ώστε να καταστεί τελικά δυνατή αυτή η 
τροποποίηση του συντάγματος, κατέληξε στη θέση αφενός ότι πρέπει να περιοριστεί η 
προτεινόμενη τροποποίησή του και αφετέρου ότι θα καθοριστούν περιοριστικά στο 
σύνταγμα τα αδικήματα σε σχέση με τα οποία θα επιτρέπεται επέμβαση στο δικαίωμα 
της επικοινωνίας.   

 ∆ιευκρινίζεται ότι η πλειοψηφία των μελών της επιτροπής, παρ’ όλον ότι θεωρεί 
ανορθόδοξη συντακτική προσέγγιση τον καθορισμό των αδικημάτων στο σύνταγμα, 
συναίνεσε τελικά σ’ αυτόν, για να τερματιστεί η μακρόχρονη αδυναμία κατάληξης στο 
θέμα της υπό συζήτηση τροποποίησης του συντάγματος, γεγονός που δυστυχώς έχει 
ως αποτέλεσμα να παρεμποδίζεται η αξιοποίηση των μέσων της σύγχρονης 
τεχνολογίας για σκοπούς αποτροπής, διερεύνησης ή δίωξης σοβαρών ποινικών 
αδικημάτων, όταν μάλιστα τα πρόσωπα που εγκληματούν έχουν τη δυνατότητα αυτή.   

 Επίσης διευκρινίζεται ότι τα μέλη της επιτροπής που εισηγήθηκαν τον 
καθορισμό των αδικημάτων στο σύνταγμα κατέληξαν στη θέση αυτή, αφού, παρά την 
προσπάθεια που καταβλήθηκε, δεν υπήρξε από νομικής άποψης άλλος τρόπος για να 
διασφαλιστεί ο αναγκαίος κατά την άποψή τους περιορισμός της δυνατότητας 
διεύρυνσης των αδικημάτων σε σχέση με τα οποία θα επιτρέπεται μείωση της 
προστασίας του δικαιώματος της επικοινωνίας για να αποτρέπονται αυθαιρεσίες σε 
ό,τι αφορά το θέμα. 

 Ειδικότερα, η επιτροπή, μέσα στο πνεύμα της πιο πάνω προσπάθειας για 
συναντίληψη ότι η δυνατότητα επέμβασης στο δικαίωμα του απορρήτου της 
επικοινωνίας, που θα επιτραπεί με την τροποποίηση αυτή, θα πρέπει να δοθεί κατά 
τρόπο που να επιτυγχάνεται ισορροπία μεταξύ του επιδιωκόμενου σκοπού και του 
αναγκαίου μέτρου, έκρινε σκόπιμο να απαλείψει ορισμένους από τους 
προτεινόμενους στο νομοσχέδιο λόγους για τους οποίους θα επιτρέπεται η 
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δυνατότητα αυτή και επαναδιατύπωσε ανάλογα το κείμενο της προτεινόμενης με το 
νομοσχέδιο παραγράφου 2 του άρθρου 17. 

 Συγκεκριμένα, η επιτροπή επαναδιατύπωσε την εν λόγω παράγραφο, ώστε να 
διαλαμβάνει ότι δεν είναι δυνατή η επέμβαση κατά την άσκηση του δικαιώματος του 
απορρήτου της αλληλογραφίας και κάθε άλλης επικοινωνίας, εκτός αν η επέμβαση 
αυτή επιτρέπεται σύμφωνα με το νόμο, στις περιπτώσεις προσώπων που τελούν υπό 
φυλάκιση ή προφυλάκιση ή κατόπιν δικαστικού διατάγματος, που εκδίδεται σύμφωνα 
με τις διατάξεις του νόμου μετά από αίτηση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
και αποτελεί μέτρο το οποίο σε μια δημοκρατική κοινωνία είναι αναγκαίο μόνο προς το 
συμφέρον της ασφάλειας της ∆ημοκρατίας ή την αποτροπή, διερεύνηση ή δίωξη των 
ακόλουθων σοβαρών ποινικών αδικημάτων: 

1. Φόνος εκ προμελέτης ή ανθρωποκτονία. 

2. Εμπορία ενήλικων ή ανήλικων προσώπων και αδικήματα που σχετίζονται με 
την παιδική πορνογραφία. 

3. Εμπορία, προμήθεια, καλλιέργεια ή παραγωγή ναρκωτικών φαρμάκων, 
ψυχοτρόπων ουσιών ή επικίνδυνων φαρμάκων. 

4. Αδικήματα που συνδέονται με το νόμισμα ή το χαρτονόμισμα της ∆ημοκρατίας. 

5. Αδικήματα διαφθοράς για τα οποία προβλέπεται, σε περίπτωση καταδίκης, 
ποινή φυλάκισης πέντε ετών και άνω. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή, με τη σύμφωνη άποψη του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, έκρινε σκόπιμη τη συμπερίληψη στην παράγραφο 2 του άρθρου 17 
πρόνοιας σχετικής με τα αδικήματα για τα οποία θα εφαρμόζεται η νομοθεσία για τη 
διατήρηση δεδομένων, με σκοπό τη διερεύνηση σοβαρών ποινικών αδικημάτων, η 
οποία θεσπίστηκε το 2007 με βάση την Οδηγία 2006/24/ΕΚ και αφορά την πρόσβαση 
μόνο στα δεδομένα και όχι στο περιεχόμενο ηλεκτρονικής επικοινωνίας.   

 Συγκεκριμένα η εν λόγω πρόνοια διαλαμβάνει ότι στην άσκηση του πιο πάνω 
δικαιώματος επιτρέπεται επέμβαση κατόπιν δικαστικού διατάγματος που εκδίδεται 
σύμφωνα με τις διατάξεις του νόμου για τη διερεύνηση ή δίωξη σοβαρού ποινικού 
αδικήματος για το οποίο προβλέπεται, σε περίπτωση καταδίκης, ποινή φυλάκισης 
πέντε ετών και άνω που αφορά πρόσβαση στα σχετικά με ηλεκτρονική επικοινωνία 
δεδομένα κίνησης και θέσης και στα συναφή δεδομένα που είναι αναγκαία για την 
αναγνώριση του συνδρομητή ή και του χρήστη.   

 Σε σχέση με την πιο πάνω πρόνοια, η επιτροπή διευκρινίζει ότι τα δεδομένα 
κίνησης και θέσης ηλεκτρονικής επικοινωνίας είναι τα δεδομένα προσδιορισμού της 
πηγής της επικοινωνίας, του προορισμού της, της ημερομηνίας, της ώρας και της 
διάρκειάς της, του είδους της, του εξοπλισμού της, καθώς και της θέσης και του 
εξοπλισμού κινητής επικοινωνίας.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς 
και των μελών της βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω και 
αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Έκτης 
Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2010». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του διαμορφωμένου 
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κειμένου του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Βουλή σήμερα για ακόμα μία φορά θα επιτελέσει μία από τις σημαντικότερες 
-θα πω- αρμοδιότητές της, για να ανταποκριθεί στις ανάγκες της σύγχρονης εποχής.  
Θα τροποποιήσει το άρθρο 17 του συντάγματος, ώστε αυτό να μπορεί να 
αντιμετωπίσει τις σημερινές ανάγκες, τις ανάγκες που προκύπτουν στην εποχή της 
πληροφορίας που ζούμε σήμερα.   

 Καθημερινά διακινούνται μαζικά όγκοι πληροφοριών και ευαίσθητων 
προσωπικών δεδομένων με διάφορα μέσα υψηλής, θα έλεγα, τεχνολογίας.  Στην 
εποχή μας σήμερα, εκτός από την ανάγκη για την προστασία του απορρήτου της 
επικοινωνίας, κρίνεται επιτακτική και η ανάγκη να προστατεύσουμε την κοινωνία μας 
και τους πολίτες από εγκληματίες και τους κινδύνους από τη διάπραξη σοβαρών 
αδικημάτων που επιτελούνται μέσω του διαδικτύου, τα οποία δεν μπορούν να 
διαλευκανθούν, γιατί η οργάνωση και καθοδήγησή τους γίνεται με τη χρήση της 
τηλεφωνικής επικοινωνίας.   

 Είναι νομίζω αποδεκτό από όλους, έστω και αν το σύνταγμα προστατεύει 
απόλυτα το δικαίωμα της επικοινωνίας, ότι αυτό δεν μπόρεσε να προστατεύσει κατά 
τρόπο απόλυτο ή, καλύτερα, δεν εξέλιπαν τα κρούσματα παραβίασης ή περιορισμού 
του δικαιώματος της επικοινωνίας.  Θα έλεγα ότι διαχρονικά όλα τα κόμματα έχουν 
υποβάλει καταγγελίες, έχουν προβεί σε καταγγελίες για τηλεφωνικές 
παρακολουθήσεις.   

 Συνεπώς, η πρώτη διαπίστωσή μας είναι ότι η συνταγματική διάταξη από μόνη 
της δεν μπόρεσε να προστατεύσει επαρκώς και αποτελεσματικά το δικαίωμα της 
επικοινωνίας.  Χρειάζεται να προχωρήσουμε σε μηχανισμούς ελέγχου, με σαφή -θα 
έλεγα- καθορισμό της δυνατότητας άρσης του απορρήτου της επικοινωνίας, ώστε 
αυτή να επιτρέπεται μόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις, υπό αυστηρές προϋποθέσεις 
και όρους.  Η ασάφεια δηλαδή και η ανεπάρκεια του δικαίου είναι ο βασικότερος λόγος 
που η πολιτεία μας έχει καταστεί ανοχύρωτη σε αυτούς που για διάφορους λόγους 
επιχειρούν την παρακολούθηση των τηλεφωνικών επικοινωνιών.   

 Σήμερα, με βάση το δίκαιό μας, θα διαπιστώσουμε ότι δεν υπάρχει απόλυτη…  
Η απόλυτη προστασία του δικαιώματος στο σύνταγμά μας δε συνάδει με το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Έχουμε από τη μια το άρθρο 17 του συντάγματος, το οποίο 
προστατεύει κατά τρόπο απόλυτο το δικαίωμα της επικοινωνίας, έχουμε όμως και την 
ευρωπαϊκή σύμβαση, η οποία στο άρθρο 8 επιτρέπει την κατά κάποιο τρόπο άρση 
του δικαιώματος της επικοινωνίας.  Την ίδια ώρα στον ευρωπαϊκό χώρο 
διαπιστώνουμε ότι όλες οι χώρες, όλα τα κράτη μέλη επιτρέπουν την άρση του 
απορρήτου της επικοινωνίας. η οποία μάλιστα δυνατότητα περιορίζεται μόνο στις 
τηλεφωνικές επικοινωνίες.  Επιτρέπεται η άρση του δικαιώματος αυτού για λόγους 
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εθνικής ασφάλειας, για την καταπολέμηση του οργανωμένου εγκλήματος, ακόμη και 
για την τρομοκρατία.   

 Άρα, η δεύτερή μας διαπίστωση είναι ότι θα πρέπει να συντονιστούμε με τις 
άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Θα πρέπει συνάμα όμως να 
συμμορφωθούμε και με της ευρωπαϊκές μας υποχρεώσεις.  ∆υστυχώς όμως, ακόμα 
και με τη σημερινή τροποποίηση που επιχειρείται, δε θα ανταποκριθούμε πλήρως στις 
ευρωπαϊκές μας υποχρεώσεις.  ∆ε θα ανταποκριθούμε στην υποχρέωσή μας που 
επιβάλλει την άρση του δικαιώματος της επικοινωνίας για σκοπούς τρομοκρατίας.  Και 
αυτό παρά τις συστάσεις που μας υποβλήθηκαν από το Συμβούλιο της Ευρώπης, 
όπως με την έκθεση της 17ης του Φλεβάρη του 2005, αλλά και με τις υποδείξεις που 
μας υποβλήθηκαν κατά την αξιολόγηση των θεσμών μας αναφορικά με τις 
αντιτρομοκρατικές δομές.  Κάποιοι όμως επιμένουν να μην αποδέχονται την άρση του 
απορρήτου για σκοπούς τρομοκρατίας προτάσσοντας δικαιολογίες που -λυπούμαι να 
παρατηρήσω- δεν ξεπερνούν κάποιες ιδεολογικές αγκυλώσεις.  

 Έχουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ψευδαίσθηση ότι εμείς εδώ στην 
Κύπρο προστατεύουμε περισσότερο τα ανθρώπινα δικαιώματα από ό,τι ολόκληρος ο 
ευρωπαϊκός χώρος;  ∆ηλαδή έχουμε την εντύπωση ότι είμαστε πιο ευαίσθητοι στα 
δικαιώματα αυτά;  Ας δούμε τι γίνεται πράγματι στην πράξη.  Έχω ήδη επισημάνει ότι 
διαχρονικά το δικαίωμα αυτό περιορίζεται, σύμφωνα πάντα με τις καταγγελίες, από 
παρεμβάσεις τις οποίες δέχθηκε κατά καιρούς σε διάφορες περιπτώσεις και δεν 
περιορίζεται μόνο στις περιπτώσεις που μπορεί να αφορούν τα θέματα εθνικής 
ασφάλειας ή ακόμα και για το έγκλημα, αλλά είναι πολλές οι περιπτώσεις για 
καταγγελίες που έχουν γίνει και που αφορούν ακόμα την προσωπική ζωή κάποιου. 

 Άρα, εκείνο που διαπιστώνει κανείς -και αποτελεί μια τρίτη διαπίστωση για μας- 
είναι ότι ουδέποτε νιώσαμε απόλυτα ασφαλείς ότι δεν υπάρχει κάποιος στην άλλη 
γραμμή που μπορεί να ακούει μία τηλεφωνική επικοινωνία.   

 Συνεπώς, εκείνο το οποίο θα πρέπει να επισημάνουμε όλοι είναι ότι δεν 
μπορούμε σε καμία περίπτωση να πιστεύουμε ότι εμείς εδώ στην Κύπρο 
προστατεύουμε κατά καλύτερο τρόπο από όλη την Ευρώπη το δικαίωμα αυτό.  
Παράλληλα όμως, για χρόνια εμποδιζόταν η επαρκής διαλεύκανση σοβαρών ποινικών 
αδικημάτων.  Για χρόνια επιτρεπόταν σε εγκληματικά στοιχεία να απολαμβάνουν 
κάποιας μορφής ασυλία, είτε αυτό είχε να κάνει με τη διερεύνηση των αδικημάτων είτε 
ακόμα και με την αποτροπή ή ακόμα, αν θέλετε, με τη δίωξη.  Γιατί για θέματα τα 
οποία είδαμε όλοι να συμβαίνουν δυστυχώς δεν μπορούσε να παρουσιαστεί μαρτυρία 
στο δικαστήριο για λόγους οι οποίοι είναι γνωστοί και οι οποίοι σχετίζονται με το 
άρθρο 17. 

 Άρα, η τέταρτή μας, θα έλεγα, διαπίστωση είναι ότι η απόλυτη προστασία του 
δικαιώματος της επικοινωνίας, όχι μόνο δεν μπόρεσε να προστατεύσει το δικαίωμα 
αυτό, αλλά κατέστησε την πολιτεία μας σε ανοχύρωτη για κάποια εγκλήματα.  
Συνεπώς, η τροποποίηση είναι αναγκαία και οι ανάγκες αυτές έχουν επισημανθεί από 
τη δική μας πλευρά εδώ και έντεκα χρόνια, που από την πρώτη στιγμή στηρίξαμε το 
νομοσχέδιο που κατέθεσε το 1999 η κυβέρνηση Γλαύκου Κληρίδη.  Είναι από τότε, 
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που επισημαίνουμε συνεχώς αυτούς τους κινδύνους, 
τόσο σε σχέση με το έγκλημα όσο και σε σχέση με την ανάγκη να προστατευθεί 
αποτελεσματικά αυτό το δικαίωμα. 

 ∆υστυχώς όμως, αυτό δεν κατέστη δυνατό, γιατί δεν μπορούσε να σχηματιστεί 
η απαιτούμενη πλειοψηφία των δύο τρίτων, η οποία επιβάλλεται από το σύνταγμα, 
γνωρίζοντας τις θέσεις κάποιων από τους συναδέλφους.  Για παράδειγμα η ομάδα του 
ΑΚΕΛ ήταν μέχρι πρόσφατα εναντίον της κάθε τροποποίησης, όπως επίσης και ο 



 14

συνάδελφος βουλευτής των Οικολόγων.  ∆υστυχώς, η επιμονή αυτή και ειδικότερα η 
επιμονή τους, παρά τη διαφοροποίηση της θέσης τους στη συνέχεια, να απαιτείται 
πλειοψηφία δύο τρίτων, για να μπορέσουν να διαφοροποιηθούν τα αδικήματα για τα 
οποία θα επιτρεπόταν η άρση του απορρήτου της επικοινωνίας, μας οδήγησε σήμερα 
σε μια, θα έλεγα, τροποποίηση του συντάγματος που έχει χαρακτηριστεί και από το 
Γενικό Εισαγγελέα, αλλά και από την πλειοψηφία της Βουλής, ως μια ανορθόδοξη 
τροποποίηση.  Είμαστε υποχρεωμένοι όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να 
ακολουθήσουμε έστω και αυτή την ανορθόδοξη πρόταση για τροποποίηση του 
άρθρου 17, γιατί δεν μπορεί να συνεχιστεί άλλο αυτή η κατάσταση.  ∆εν μπορεί να 
επιτρέψουμε να συνεχιστεί να παραμένουν ακόμα αδιερεύνητα αδικήματα και σοβαρά 
εγκλήματα τα οποία ταλανίζουν την κυπριακή κοινωνία.   

 Γι’  αυτό τελικά όλοι συμφωνήσαμε να υποστηρίξουμε αυτή την πρόταση, 
καταθέτοντας τη διαφωνία μας και την επιφύλαξή μας σε σχέση με την επιλογή της 
συγκεκριμένης τροποποίησης, αλλά την ίδια ώρα υποστηρίζοντάς την, γιατί 
πιστεύουμε ότι είναι ανάγκη να γίνει αυτή σήμερα.  Θα έπρεπε να είχε γίνει προ 
καιρού.   

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η έκκληση που είχε γίνει και στη σύσκεψη αρχηγών ήταν να ήμασταν σύντομοι. 

 Εδώ υπάρχει μπροστά μας ένα πολύ σοβαρό θέμα για το οποίο καλείται το 
κοινοβούλιο να αποφασίσει.  Και αυτό το πολύ σοβαρό θέμα αφορά ουσιαστικά την 
προσωπική ζωή του κάθε πολίτη, Κύπριου και μη Κύπριου, που ζει στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία.  Ο συνταγματικός νομοθέτης ηθέλησε τα δικαιώματα επικοινωνίας να τα 
διατηρήσει σε ένα πλαίσιο απόλυτης προστασίας.  Και υπήρχε σκοπιμότητα.  Η 
σκοπιμότητα ήταν να μπορεί ο κάθε άνθρωπος να επικοινωνήσει με όποιον ο ίδιος 
ήθελε και να του πει ό,τι ο ίδιος ήθελε και αυτό να παραμείνει σε μυστικότητα, να μείνει 
στη διαπροσωπική ή στην επαγγελματική σχέση που έχουν τα δύο πρόσωπα που 
έχουν την επικοινωνία. 

 Το γεγονός ότι υπήρξαν παραβιάσεις αυτού του δικαιώματος δε δικαιολογεί το 
να έρθουμε εμείς από μόνοι μας να ανοίξουμε μικρά παράθυρα, πιο μεγάλα 
παράθυρα, πόρτες, πιο μεγάλες πόρτες και μετά να γκρεμίσουμε και τον τοίχο.  Εδώ 
πρέπει να επιλέξουμε ποιο είναι το πρώτο το οποίο θα πρέπει να προστατεύσουμε.  
Και το πρώτο το οποίο πρέπει να προστατεύσουμε είναι η ιδιωτική και η προσωπική 
ζωή του καθενός να είναι απαραβίαστη.  

 Συμφωνούμε ότι με την εγκληματικότητα που εμφανίζεται η πολιτεία χρειάζεται 
μηχανισμούς προστασίας.  Εμείς ως ΑΚΕΛ ποτέ, μα ποτέ, δεν αρνηθήκαμε να 
δημιουργήσουμε αυτούς τους μηχανισμούς προστασίας της κοινωνίας και να 
εξοπλίσουμε τις διωκτικές αρχές με όλα εκείνα τα αναγκαία εφόδια που θα τους 
επέτρεπαν να είναι αποτελεσματικές και δραστικές και άμεσες στο ρόλο που έχουν να 
επιτελέσουν, δηλαδή να δίδουν το αίσθημα της ασφάλειας και να επιβάλλουν, εκεί που 
χρειάζεται, την τάξη σε αυτό τον τόπο και να οδηγούν ενώπιον της δικαιοσύνης 
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εκείνους οι οποίοι παραβιάζουν την ομαλότητα και διαταράσσουν την ομαλή και 
σωστή ζωή που πρέπει να υπάρχει σε αυτό τον τόπο.  Όπως θα ξέρετε, ψηφίσαμε 
στο παρελθόν διάφορες νομοθεσίες.  Επί τούτου, όταν κάποιος αθωώθηκε, ήρθε 
πρόταση εδώ και αλλάξαμε νόμο, για να δώσουμε δικαίωμα να γίνει έφεση.  Μετά 
κάναμε νομοθεσία.  Πήγε στο Ανώτατο και κρίθηκε αντισυνταγματική ή ένα μέρος της 
ακόμη εκκρεμεί στο Ανώτατο και επίκειται η κρίση του.  Συνεπώς, ποτέ δεν 
εμποδίσαμε να δημιουργηθούν εκείνοι οι μηχανισμοί που χρειάζονται. 

 Ναι, εμείς διαφωνήσαμε με τον εύκολο τρόπο παραβίασης των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων, γιατί με μια απλή πλειοψηφία στη Βουλή με έναν παραπάνω βουλευτή ή 
σε χρόνο που συνήθως μπορεί ο αριθμός να είναι κάτω και από το μισό του συνόλου 
των βουλευτών θα μπορεί να τροποποιείται ο απλός ο νόμος και να εισάγονται 
αδικήματα για τα οποία θα επιτρέπεται η επέμβαση στην προσωπική ζωή και στην 
επικοινωνία του κάθε πολίτη.  Ναι, με αυτό διαφωνούμε και είπαμε ότι αυτός είναι ο 
καλύτερος τρόπος να διασφαλιστεί αυτό το θέμα.  Έστω κι αν δεν είναι νομικά η πιο 
ορθόδοξη διαδικασία ή αν εμάς των νομικών δε μας αρέσει αυτή η φόρμουλα, να 
μπαίνουν συγκεκριμένες διατάξεις στο σύνταγμα, εντούτοις είναι η μόνη που 
προστατεύει τον πολίτη.  Είναι η μόνη που προστατεύει την κοινωνία, γιατί χρειάζονται 
μεγαλύτερες πλειοψηφίες και πιο συλλογική συμμετοχή και συναίνεση μεταξύ όλων 
ημών, για να μπορούμε να δώσουμε δικαίωμα να παραβιάζεται δικαίωμα ανθρώπινο 
όπως είναι αυτό το χαρακτηριστικό ανθρώπινο δικαίωμα. 

 Συνεπώς, ποτέ το ΑΚΕΛ δεν εμπόδισε. είχε πάντοτε αυτή τη θέση.  Και είμαστε 
ευτυχείς και συγχαίρουμε τις άλλες πολιτικές δυνάμεις που βρήκαν τη δύναμη να 
συμφωνήσουν και να είμαστε σήμερα έτοιμοι να ψηφίσουμε αυτό το οποίο πιστεύουμε 
ότι θα δώσει τη δυνατότητα στην αστυνομία να ξεπεράσει θέματα 
αντισυνταγματικότητας, όπως είχαν εγερθεί από το Ανώτατο ∆ικαστήριο, και να 
μπορεί τους ενόχους να τους καταδικάζει σε πολύ πιο υψηλά ποσοστά από  ό,τι 
γίνεται σήμερα.  Το λέω αυτό, γιατί κανείς δεν έχει την ψευδαίσθηση ότι όλα τα 
αδικήματα και τα εγκλήματα θα παταχθούν με αυτή τη διαδικασία. 

 Σε ό,τι αφορά το γεγονός ότι σήμερα θα ψηφίσουμε, το παιγνίδι δεν έχει 
τελειώσει.  Η κοινωνία, οι οργανωμένες πολιτικές δυνάμεις, οι πάντες θα πρέπει να 
έχουμε και ανοιχτά μάτια και ανοιχτά αυτιά και, εκεί όπου θα διαπιστώσουμε ότι 
μπορεί να γίνει κατάχρηση του δικαιώματος που δίνουμε, θα πρέπει και πάλι 
συναινετικά να έρθουμε εδώ και να δώσουμε ρυθμίσεις οι οποίες να εμποδίζουν τον 
οποιοδήποτε καταχραστή δικαιώματος, που παρέχει το σύνταγμα και ο νόμος, να 
προσβάλει οποιοδήποτε πρόσωπο και οποιαδήποτε δικαιώματα οποιουδήποτε 
πολίτη. 

 Θα κλείσω με το θέμα της τρομοκρατίας.  Αγαπητοί φίλοι, διαφωνούμε με 
κάποιους.  Εμείς αυτό τον οίστρο που επικράτησε στην Αμερική μετά την 11η 
Σεπτεμβρίου και το κτύπημα των πύργων ποτέ δεν το υιοθετήσαμε και ποτέ δε 
δείξαμε ότι έχουμε τη διάθεση να κλίνουμε τη σπονδυλική μας στήλη, όποτε οι 
Αμερικανοί αποφασίζουν ότι κάτι είναι τρομοκρατικό.  Πολλοί είναι οι νόμοι και τα 
σχέδια που επιβλήθηκαν από την υπερατλαντική δύναμη προς την Ευρώπη σε ό,τι 
αφορά τους λεγόμενους “τρομονόμους”.  Εμείς δε θα ακολουθήσουμε αυτή την πορεία, 
γιατί και κινήματα ανεξαρτησίας και αγωνιστές της ελευθερίας κινδυνεύουν μέσα από 
αυτούς τους τρομονόμους.  Εμείς δεν είμαστε διατεθειμένοι αυτούς τους ανθρώπους 
να τους απορρίψουμε.  Γιατί εμείς ζητούμε διεθνή αλληλεγγύη για τη  λύση του δικού 
μας προβλήματος;  Γιατί εμείς να μην μπορούμε να υποστηρίξουμε απελευθερωτικά 
κινήματα που αγωνίζονται εναντίον δυναστών ή δικτατοριών;  Γιατί να δώσουμε τη 
δυνατότητα, το δικαίωμα, αύριο του Κούρδου που έρχεται πάνω στα φώτα να μας 
πουλήσει ένα περιοδικό να παρακολουθείται  το τηλέφωνό του, γιατί είναι 
“τρομοκράτης”;  Γιατί, βλέπετε, το ΡΚΚ θεωρείται τρομοκρατικό!  Κάποιες οργανώσεις 
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των Παλαιστινίων θεωρούνται τρομοκρατικές και κάποιες άλλες.  Συνεπώς, ναι, εδώ 
έχουμε πολιτική διαφωνία και αυτή την πολιτική διαφωνία μας πρέπει να την βάλουμε 
κάτω και πρέπει να πούμε ότι όλοι μας θα πρέπει να στηρίξουμε αυτές τις δυνάμεις 
που αγωνίζονται για την ελευθερία τους.  Και δεν είναι όλοι τρομοκράτες.  ∆ιαφορετικά, 
έπρεπε να συλληφθούν και οι αντάρτες της ΕΟΚΑ ως τρομοκράτες και οποιοιδήποτε 
άλλοι μεταγενέστερα!  Άρα, φίλοι μου, πρέπει να έχουμε τα όριά μας και πρέπει να 
είμαστε αγωνιστές σε όλα. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή ψηφοφορία για την έκτη τροποποίηση του άρθρου 17 του 
συντάγματος, έτσι ώστε να επιτρέπεται σε κάποιες περιπτώσεις η παρακολούθηση 
των τηλεφωνικών συνδιαλέξεων, είναι, θεωρώ, μια ιστορική και καθοριστική 
τροποποίηση που αφορά την ενίσχυση της έννομης τάξης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

 Κανένας δεν μπορεί να διαφωνήσει με τη διαπίστωση πως έχουμε σήμερα, ή 
αυτό τουλάχιστο διαπιστώνουμε όλοι μας, μια ιδιαίτερη έξαρση του οργανωμένου 
εγκλήματος στην Κύπρο ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τα ναρκωτικά, τον παράνομο τζόγο, 
τη σωματεμπορία, αλλά και τη διαφθορά ανηλίκων είτε μέσω του διαδικτύου είτε 
άλλως πως.   

 Την τελευταία περίοδο είμαστε όλοι μάρτυρες πρωτόγνωρων εγκληματικών 
ενεργειών, στυγερών εγκλημάτων, της διάβρωσης αρχών και αξιών.  Βλέπουμε τα 
παράνομα εγκληματικά στοιχεία του υποκόσμου να αποθρασύνονται, την 
εγκληματικότητα να καλπάζει, αλλά κυρίως την κοινωνία μας να δηλώνει απόγνωση.  
Περαιτέρω, διαπιστώνουμε πως η μορφή και το είδος του εγκλήματος έχει προ 
πολλού αλλάξει στην Κύπρο.  Έχει διαφοροποιηθεί η οικονομική και οργανωτική 
υποδομή του υποκόσμου, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τη διακίνηση ναρκωτικών.  Τα 
κέρδη από τις εγκληματικές δραστηριότητες και το ύψος των λειτουργικών -ας τις 
αποκαλέσουμε έτσι- δαπανών των φατριών και των εμπόρων ναρκωτικών 
υποσκιάζουν πλέον τις αντίστοιχες ετήσιες δαπάνες του κράτους που καταβάλλονται 
για την καταπολέμηση της εγκληματικότητας.   

 Θεωρούμε λοιπόν ως ∆ημοκρατικό Κόμμα πως μέσα σε αυτό το πλαίσιο 
πρέπει να δοθεί στην αστυνομία της Κύπρου κάθε εργαλείο, κάθε πλεονέκτημα και να 
εξαντληθεί κάθε δυνατότητα, για να βοηθηθούν οι διωκτικές αρχές να κάνουν 
καλύτερα τη δουλειά τους.  Σήμερα λοιπόν χαιρόμαστε, γιατί η Βουλή των 
Αντιπροσώπων στέλνει κάποια ξεκάθαρα μηνύματα στο οργανωμένο έγκλημα, στους 
εμπόρους προσώπων και ναρκωτικών, σε εκείνους που ζουν και βασιλεύουν στην 
ανομία, σε εκείνους που εκμεταλλεύονται το φόβο, σε εκείνους που πιστεύουν πως 
είναι υπεράνω όλων και υπεράνω των νόμων, ότι δηλαδή δε θα μείνουμε απαθείς 
μπροστά στην παρανομία, δε θα αποδεχθούμε την απραξία μπροστά στην 
αυθαιρεσία του εγκλήματος και δε θα εγκαταλείψουμε την κοινωνία μας στο έλεος του 
υποκόσμου.  Θα πολεμήσουμε ως κοινωνία και ως πολιτεία για την υπερίσχυση του 
κράτους δικαίου και της έννομης τάξης.  Και με τη σημερινή τροποποίηση του 



 17

συντάγματος προχωρούμε σε ένα ακόμη πιο αποφασιστικό βήμα για την 
καταπολέμηση του εγκλήματος. 

 Φυσικά, οι ενστάσεις είναι γνωστές και καθ’ όλα σεβαστές.  Εξάλλου, το ζήτημα 
της παρακολούθησης των τηλεφώνων των ιδιωτικών συνδιαλέξεων για σκοπούς 
πάταξης του εγκλήματος είναι ίσως ένα από τα πιο καυτά και αμφιλεγόμενα που έχουν 
απασχολήσει όλες τις σύγχρονες δημοκρατικές κοινωνίες τα τελευταία χρόνια.  Το 
ανθρώπινο δικαίωμα της ιδιωτικής επικοινωνίας θεωρείται ως ένα από τα πιο βασικά 
και ιερά ανθρώπινα δικαιώματα που συναποτελούν τις ανθρώπινες ελευθερίες.  
Κατανοώ και συμμερίζομαι πλήρως τις επιφυλάξεις όλων που αφορούν την 
προστασία αυτού του δικαιώματος.  Συμφωνώ πως σε καμιά απολύτως περίπτωση 
δεν πρέπει ανθρώπινα δικαιώματα και ανθρώπινες ελευθερίες να περιορίζονται 
αυθαίρετα, πρόχειρα και πρόσκαιρα, όμως σημειώνω πως σε μια ευνομούμενη 
πολιτεία, με εξαίρεση την ελευθερία της σκέψης, δεν υπάρχουν και δεν μπορούν να 
υπάρχουν απόλυτα δικαιώματα.  Όλα ανεξαιρέτως τα ανθρώπινα δικαιώματα έχουν 
περιορισμούς και ο ρόλος ενός νομοθετικού σώματος όπως του δικού μας είναι να 
βρει τον τρόπο λειτουργίας και τη χρυσή τομή του περιορισμού αυτών των 
δικαιωμάτων.  

 Επίσης, όπως λέχθηκε προηγουμένως, είναι γεγονός πως η Κυπριακή 
∆ημοκρατία, ως ισότιμο κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχει υποχρέωση να 
υιοθετήσει ευρωπαϊκές νομοθεσίες, έχει υποχρέωση να υιοθετήσει στην εθνική της 
νομοθεσία διεθνείς συμβάσεις όπως είναι η Σύμβαση των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, 
η οποία επιτρέπει την παρακολούθηση ιδιωτικών συνδιαλέξεων, η Σύμβαση των 
Ηνωμένων Εθνών εναντίον του ∆ιασυνοριακού Οργανωμένου Εγκλήματος, η 
Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για το Ποινικό ∆ίκαιο εναντίον της ∆ιαφθοράς, 
η Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για το ∆ιασυνοριακό Οργανωμένο Έγκλημα 
του Παλέρμου και η Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για το Cyber Crime.  Και 
είναι γεγονός, και πρέπει να το αναγνωρίσουμε, πως τα τελευταία χρόνια η Κυπριακή 
∆ημοκρατία έχει διαπομπευθεί στο χώρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί δεν έχουμε 
προχωρήσει μέχρι σήμερα, ώστε να ανταποκριθούμε στις υποχρεώσεις μας. 

 Επομένως, συναινούμε ως ∆ημοκρατικό Κόμμα στη σημερινή τροποποίηση 
του συντάγματος με πλήρη επίγνωση και με ευαισθησία και σεβασμό στις επιφυλάξεις 
και στις ενστάσεις που προβλήθηκαν κατά καιρούς γι’ αυτό το θέμα. Υπάρχει κίνδυνος 
κατάχρησης;  Φυσικά και υπάρχει κίνδυνος κατάχρησης και αυτού του αστυνομικού 
εργαλείου, όπως εξάλλου υπάρχει κίνδυνος κατάχρησης της κάθε αστυνομικής 
διακριτικής ευχέρειας.  Σε μας εναπόκειται να περιορίσουμε με ασφαλιστικές δικλίδες 
μέσω της νομοθεσίας μας ακριβώς αυτό τον κίνδυνο.   

 Μόλις τις τελευταίες μέρες όλοι ήμαστε μάρτυρες μιας ιδιαίτερα γνωστής 
υπόθεσης, της υπόθεσης “Christofias Watch”, όπου οι αστυνομικές αρχές 
προχώρησαν σε μια πολιτική δίωξη, σε μια παράνομη δίωξη, συμπολίτη μας, επειδή 
προφανώς διαφωνούν κάποιοι με την κριτική που διατυπώνεται σε συγκεκριμένη 
ιστοσελίδα, σε ένα ιστολόγιο.   Και γι’  αυτό ακριβώς το λόγο πρέπει να είμαστε διπλά 
και τριπλά προσεκτικοί σε ό,τι αφορά τον κρατικό παρεμβατισμό σε αυτό τον τομέα.   

 Επομένως, η δική μας η θέση, του ∆ημοκρατικού Κόμματος, είναι ξεκάθαρη.  
Πρέπει να προχωρήσουμε με την τροποποίηση του συντάγματος, έτσι ώστε να 
επιτρέπεται η παρακολούθηση των ιδιωτικών επικοινωνιών κάτω από κάποιες 
προϋποθέσεις, όμως αυτή η παρακολούθηση πρέπει να επιτρέπεται μόνο κατόπιν 
αίτησης του Γενικού Εισαγγελέα και μόνο κατόπιν δικαστικού διατάγματος.  Πρέπει 
επίσης να περιοριστεί σε συγκεκριμένες περιπτώσεις, στις περιπτώσεις σοβαρών 
ποινικών αδικημάτων. ∆εν είμαστε ικανοποιημένοι από το λεκτικό που έχει 
διαμορφωθεί, αλλά, γνωρίζοντας φυσικά τους περιορισμούς σε ό,τι αφορά τις 
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πολιτικές συγκυρίες και δυνάμεις εντός του κοινοβουλίου, προτιμούμε να περάσει το 
λεκτικό της συγκεκριμένης εισήγησης παρά να μη δώσουμε καθόλου αυτό το όπλο 
στα χέρια της αστυνομίας. 

 Όμως ταυτόχρονα ή το πρώτο πράγμα που θα πρέπει να απασχολήσει την 
επιτροπή Νομικών, μόλις ψηφίσουμε σήμερα την τροποποίηση του συντάγματος, θα 
πρέπει να είναι και η τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας, του Νόμου 92/96, έτσι 
ώστε να εφαρμόζονται αυστηροί χρονικοί περιορισμοί στο δικαίωμα παρακολούθησης, 
να καταστρέφεται το αχρείαστο υλικό που δεν απαιτείται ως μαρτυρικό υλικό και να 
τερματίζεται η παρακολούθηση, όταν διαπιστώνεται ότι μια συνομιλία δεν έχει σχέση 
με ποινικό αδίκημα.  Και όλα αυτά φυσικά θα τα δούμε στην πορεία. 

 Το πιο βασικό όμως είναι ότι θέλουμε αυτές οι ασφαλιστικές δικλίδες να 
εφαρμόζονται στην πράξη και από τις δικαστικές και τις αστυνομικές αρχές και όχι να 
παραμένουν στα χαρτιά.  Και ακριβώς για αυτό το λόγο η εισήγηση του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος είναι να συσταθεί και ένας ανεξάρτητος φορέας εποπτείας των 
παρακολουθήσεων ιδιωτικής επικοινωνίας ο οποίος θα παρακολουθεί την εφαρμογή 
του νόμου και θα ετοιμάζει σχετική ετήσια έκθεση προς τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  
Προχωρούμε λοιπόν με αυτή τη συμβιβαστική πρόταση, την οποία εμείς δε θεωρούμε 
τέλεια. κατ’ ακρίβεια θεωρούμε πως περιέχει κάποια κενά.   

 Να μην πάμε στην τρομοκρατία, που όλοι ενδεχομένως να έχουμε διαφορετικές 
απόψεις, αλλά να σημειώσουμε πως το λεκτικό που έχουμε συμφωνήσει δεν καλύπτει 
την Επιτροπή Προστασίας του Ανταγωνισμού για παράδειγμα.  ∆ε θα έχει δικαίωμα η 
Επιτροπή Προστασίας του Ανταγωνισμού με την τροποποίηση του συντάγματος να 
ελέγχει ηλεκτρονική αλληλογραφία εταιρειών που καταχρώνται τη δεσπόζουσά τους 
θέση και ενεργούν, έτσι ώστε να επηρεάζουν τα συμφέροντα της οικονομίας, 
ασκώντας μονοπωλιακές, αν θέλετε, πρακτικές.  Επομένως, πολύ φοβούμαι ότι πάρα 
πολύ σύντομα ενδεχομένως να πρέπει να έρθουμε να ξανατροποποιήσουμε το 
σύνταγμα, για να καλύψουμε αυτά τα κενά.  Και είναι γι’ αυτό ακριβώς το λόγο που 
εμείς από την αρχή λέγαμε ότι θα ήταν καλύτερα οι πρόνοιες του συντάγματος να είναι 
γενικές και να εξειδικεύονται στη σχετική νομοθεσία.  ∆υστυχώς, δεν εισακουστήκαμε, 
όμως, επαναλαμβάνω, καλύτερα αυτή η τροποποίηση παρά τίποτα.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Έχουμε καθυστερήσει αδικαιολόγητα στη μεταρρύθμιση του ελεγκτικού μας 
συστήματος σε ό,τι αφορά τις παρακολουθήσεις.  Ο πρόεδρος της επιτροπής 
Νομικών ανάφερε προηγουμένως ότι το σχετικό νομοσχέδιο κατατέθηκε το 1999, πριν 
από έντεκα χρόνια.  Πραγματικά, διερωτώμαι πόσες υποθέσεις έχουν αποτύχει στο 
δικαστήριο μέσα σ’ αυτό το διάστημα, διερωτώμαι πόσα εγκλήματα θα μπορούσαν να 
είχαν αποτραπεί ή εξιχνιαστεί όλα αυτά τα χρόνια.  Παρά το ότι γνωρίζω ότι η λύση 
που δίνουμε σήμερα δεν είναι τέλεια και δεν πρόκειται οι παρακολουθήσεις να 
εξαλείψουν το έγκλημα, χαίρομαι, επειδή τουλάχιστο δε θα διερωτώμαι πλέον αν 
κάναμε ό,τι μπορούσαμε, για να βελτιώσουμε κάπως τα πράγματα. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Η Βουλή των Αντιπροσώπων επιτελεί σήμερα μια κορυφαία λειτουργία, 
τροποποιεί το σύνταγμα, που είναι ο θεμελιώδης νόμος του κράτους.  Και το γεγονός 
ότι υπήρξαν όλες αυτές οι συζητήσεις όλα αυτά τα χρόνια, για να επενεχθεί αυτή η 
τροποποίηση και να υπάρξει συναίνεση των πολιτικών δυνάμεων, δεν πρέπει να 
θεωρείται ως μια αρνητική συμπεριφορά της Βουλής.  Αντίθετα, θα έλεγα ότι ήταν 
εκδήλωση συμπεριφοράς ευθύνης, διότι οποιαδήποτε τροποποίηση οιουδήποτε 
συνταγματικού κειμένου σε οποιαδήποτε δημοκρατική πολιτεία πρέπει να γίνεται με 
φειδώ και προσοχή.  Άρα, λοιπόν, οι όποιες κριτικές απόψεις έχουν ακουστεί για το 
γεγονός ότι υπήρξε πράγματι μια μακρά συζήτηση δε νομίζω ότι πρέπει να θεωρηθεί 
ότι ευσταθούν.   

 ∆εύτερον, η Βουλή πράγματι σήμερα επιτελεί μια πράξη ευθύνης.  ∆εν ήταν 
δυνατόν η Βουλή των Αντιπροσώπων να παραμένει απαθής, αδρανής και άβουλη 
μπροστά στην ανάγκη να μπορούν να εξιχνιάζονται σοβαρότατα εγκλήματα τα οποία 
συγκλόνισαν και συγκλονίζουν την κυπριακή κοινωνία, με δεδομένο μάλιστα ότι οι 
συνθήκες έχουν δραματικά διαφοροποιηθεί και ότι το οργανωμένο έγκλημα σήμερα 
χρησιμοποιεί μεθόδους και πρακτικές που δεν ήταν δυνατόν πριν από μερικές 
δεκαετίες να χρησιμοποιεί. 

 Οι ασφαλιστικές δικλίδες έχουν περιληφθεί σ’ αυτή την τροποποίηση με τη 
συνδρομή του Γενικού Εισαγγελέα και το δικαστικό έλεγχο, όμως θέλω να 
υπογραμμίσω με πολλή έμφαση και ένταση το εξής…  Λυπούμαι να το πω, δεν 
αφορά μόνο την Κύπρο, αφορά όλα τα σώματα ασφαλείας και τους κατασταλτικούς 
μηχανισμούς, ρέπουν προς την ασυδοσία και την αυθαιρεσία και είναι δυνατόν να 
τύχει κατάχρησης αυτή η τροποποίηση που σήμερα θα επενεχθεί στο Σύνταγμα της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Και θέλω να δώσω μια προειδοποίηση, και νομίζω όλοι 
πρέπει να τη δώσουμε αυτή την προειδοποίηση με κάθε σοβαρότητα, ότι τυχόν 
κατάχρηση αυτής της δυνατότητας που παρέχεται με βάση το σύνταγμα, να 
παραβιάζεται ουσιαστικά το απόρρητο της επικοινωνίας, θα προκαλέσει αντίδραση.  
Πρέπει να προκαλεί την αντίδραση της πολιτείας, της εκτελεστικής εξουσίας, αλλά θα 
προκαλέσει και την αντίδραση της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Η αντίδραση προς 
τέτοιες ενέργειες, μεθόδους και πρακτικές υπέρβασης και κατάχρησης εξουσίας θα 
πρέπει να είναι αμείλικτη.  ∆ιαφορετικά, θα δημιουργηθεί ένα κλίμα φόβου και 
ανασφάλειας μέσα στην κοινωνία.   

 Από σήμερα οι επίδοξοι εγκληματίες θα γνωρίζουν ότι υπάρχει ένας πρόσθετος 
θώρακας για την υπεράσπιση της ησυχίας, της ασφάλειας, της σωματικής 
ακεραιότητας, του ίδιου του δικαιώματος ζωής για κάθε πολίτη.  Ας αξιοποιήσει η 
πολιτεία αυτή τη δυνατότητα που της παρέχεται και να δημιουργήσει αυτό το αίσθημα 
ασφάλειας μέσα στην κυπριακή κοινωνία.  

 Σε ό,τι αφορά τα όσα έχουν ακουστεί περί τρομοκρατίας, δε νομίζω ότι είναι η 
ώρα για μια εξαντλητική συζήτηση γύρω από το θέμα, αλλά σας καλώ να θυμηθείτε 
ότι οι αγωνιστές της ΕΟΚΑ, που βάδισαν στο ικρίωμα της αγχόνης, και όχι μόνο, 
ονομάζονταν “τρομοκράτες” από τη βρετανική αποικιοκρατική δύναμη!   

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Είναι αλήθεια ότι η συζήτηση γύρω από την τροποποίηση του συντάγματος, 
του άρθρου 17, είναι μια παλιά ιστορία που αφορά προηγούμενες Βουλές, 
προηγούμενους Γενικούς Εισαγγελείς, προηγούμενα επιχειρήματα τα οποία 
διαιωνίστηκαν μέσα στη δεκαετία και πλέον που πέρασε, με αποτέλεσμα να 
επιβαρυνθεί και το σκηνικό και η συζήτηση.  ∆εν έχω καμία πρόθεση να ανατρέξω στο 
παρελθόν.  Υπενθυμίζω ότι είναι η τρίτη θητεία που είμαι στη Βουλή και έχω ζήσει όλο 
το διάλογο, για να μπορώ να πω αν το συγκεκριμένο κόμμα ήταν από την αρχή υπέρ 
ή ήταν στη συνέχεια εναντίον ή είχε το άλφα επιχείρημα ή το βήτα επιχείρημα ή αν το 
κόμμα που κυβερνούσε πριν δέκα χρόνια είχε τη φαεινή ιδέα να το φέρει πρώτο με 
τον τότε Γενικό Εισαγγελέα, το κόμμα που ήταν στην αντιπολίτευση, το μεγάλο, 
αντέδρασε και στη συνέχεια, όταν κυβέρνησε, υιοθέτησε αυτά που είπαν οι 
προηγούμενοι.  Νομίζω πως δεν είναι αυτό το κρίσιμο και το ζητούμενο.  Το κρίσιμο 
και το ζητούμενο είναι το βεβαρημένο κλίμα.  Μια πτυχή αυτής της προσέγγισης είναι 
όλα όσα έχουν αναλύσει οι συνάδελφοι προηγουμένως αναφορικά με την 
αντιμετώπιση της εγκληματικότητας, που βεβαίως πρέπει να αντιμετωπιστεί, και τις 
σύγχρονες μεθόδους που εφαρμόζει.   

 Μια άλλη πτυχή όμως που δε θίχτηκε από κανέναν από τους συναδέλφους ή, 
αν θίχτηκε, θίχτηκε ακροθιγώς είναι, κατά την άποψή μας, η συμπεριφορά της 
αστυνομίας διαχρονικά γύρω από τα θέματα αυτά και ιδιαίτερα όμως τις τελευταίες 
αυτές μέρες σε σχέση με τη σύλληψη δικηγόρου κατά βάρβαρο τρόπο, με βίαιη και 
καταδρομική είσοδο στο διαμέρισμα της οικογένειάς του με το ανήλικο παιδί του 
ξημερώματα, η ώρα έξι το πρωί, παραβιάζοντας το προστατευμένο δικαίωμα της 
προστασίας των ηλεκτρονικών επικοινωνιών, κατάσχοντας τους ηλεκτρονικούς 
υπολογιστές και το υλικό τηλεπικοινωνίας, όχι βέβαια γιατί ο άνθρωπος εμπλεκόταν 
σε οποιοδήποτε ποινικό αδίκημα, απ’ αυτά τα σοβαρά και τα βροντερά που 
διαλαμβάνονται στην έκτη τροποποίηση του συντάγματος, αλλά απλούστατα γιατί είχε 
αντίθετη πολιτική άποψη και βεβαίως γιατί κάποιος, όπως διευκρινίστηκε σήμερα στην 
επιτροπή Νομικών, όπου συζητείται το θέμα, πιθανώς προβοκατόρικα να μπήκε στο 
συγκεκριμένο ιστολόγιο, του “Christofias Watch”, και να έγραψε αυτά τα οποία έγραψε 
για τον περί ου ο λόγος δημοσιογράφο, εναντίον του οποίου εκτοξεύτηκε δήθεν 
απειλή δολοφονίας, με αποτέλεσμα προβοκατόρικα να μπλέξει ο διαχειριστής του 
ιστολογίου, που ήταν ο συγκεκριμένος δικηγόρος.   

 Αν το αναφέρω από το βήμα της ολομέλειας, είναι για να κακίσω την 
απαράδεκτη συμπεριφορά της αστυνομίας που επιβαρύνει το όλο σκηνικό με μία 
υπόθεση η οποία τοποθετείται παράπλευρα και επηρεάζει σημαντικά τη συζήτηση για 
την έκτη τροποποίηση του συντάγματος.  Εγώ θα το τονίσω ξανά επίσημα και απ’ 
αυτό το βήμα:  Τουλάχιστον εμένα προσωπικά, θέλω να πιστεύω και όλους τους 
συναδέλφους -δε μιλώ εξ ονόματος των υπολοίπων συναδέλφων, αλλά έχω την 
αίσθηση ότι έχουμε κοινή συναντίληψη στο ζήτημα αυτό- δε με ενδιαφέρουν τα 
δικαιώματα των 999 πολιτών -ενδεικτικός ο αριθμός- που προστατεύονται. με 
ενδιαφέρει το δικαίωμα του ενός που παραβιάζεται.  Και δεν μπορεί η αστυνομία να 
ενεργεί με αυτό τον τρόπο, είτε για οποιοδήποτε μεμονωμένο πολίτη είτε ενδεχομένως 
γενικά, επειδή αυτοί οι πολίτες έχουν διαφορετική πολιτική άποψη από την 
κατεστημένη, δηλαδή από τους πολιτικούς προϊσταμένους της αστυνομίας.   

 Είναι αλήθεια ότι στην εθνικοσοσιαλιστική Γερμανία του Χίτλερ, όταν η εξουσία 
τελικά πάρθηκε από το Χίτλερ, ακολουθήθηκε η εξής μέθοδος για όσους 
διαφωνούσαν:  Οι πρώτοι που καταδιώχθηκαν ήταν οι κομμουνιστές, μια παλιά 
ιστορία και ένας παλιός λογαριασμός μεταξύ του εθνικοσοσιαλιστικού κόμματος και 
των κομμουνιστών.  Ταυτόχρονα, καταδιώχθηκαν και οι Εβραίοι.  Όταν τελικά 
εμπεδώθηκε στην εξουσία και απεφάσισε να δημιουργήσει την πολεμική του μηχανή, 
άρχισε να βάζει χέρι στην ανώτερη οικονομική τάξη.  Κρατικοποίησε τους ευγενείς, 
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τους μεγαλοεργοστασιάρχες, τους μεγαλογαιοκτήμονες, για να πάρει την περιουσία 
τους και να κάνει όπλα.  Κανένας δε διαμαρτυρήθηκε ούτε για τους κομμουνιστές ούτε 
για τους Εβραίους ούτε για τους μεγαλογαιοκτήμονες.  Είπε η κοινή γνώμη ότι τους 
μεν κομμουνιστές καλά τους κάμνει και τους καταδιώκει -εξάλλου η προπαγάνδα ήταν 
τόσο μεγάλη, που για πολλά κακά της τότε Γερμανίας έφταιγαν και οι κομμουνιστές 
μαζί με τους Εβραίους- τους Εβραίους εξίσου καλά τους κάνει, γιατί για όλα τα κακά 
που υφίστατο η Γερμανία έφταιγαν, σύμφωνα με τη ναζιστική προπαγάνδα, οι Εβραίοι, 
τους πλουσίους -το εθνικοσοσιαλιστικό κόμμα πρέσβευε αταξική κοινωνία- καλά τους 
κάνει!  Ο πλούτος που είχαν στα χέρια τους ήταν αθέμιτος και έπρεπε να 
χρησιμοποιηθεί για την πολεμική μηχανή.    

 Για όλα αυτά ούτε η κοινή γνώμη ούτε η Εκκλησία διαμαρτυρήθηκαν.  Όταν 
εμπεδώθηκε για καλά στην εξουσία και άρχισε να φυλακίζει Γερμανούς πολίτες και να 
εξαφανίζονται και να χάνονται από τα μητρώα του αρχείου πληθυσμού, και πάλι η 
Εκκλησία δεν αντέδρασε.  Όταν τη “Νύχτα των Μεγάλων Μαχαιριών”, όπως 
καταγράφηκε στη γερμανική ιστορία, εκκαθάρισε τους εσωκομματικούς του 
λογαριασμούς ο Χίτλερ και μαζί δολοφόνησε σαράντα τρεις επισκόπους με τον 
επικεφαλής της Προτεσταντικής Εκκλησίας και κρατικοποίησε την εκκλησιαστική 
περιουσία, για να τη χρησιμοποιήσει για τους πολέμους που ετοίμαζε, τότε η Εκκλησία 
κατάλαβε ότι έπρεπε να αντιδράσει.  Ήταν όμως αργά.   

 Όταν δηλαδή αρχίζεις και κάνεις περικοπές στα ανθρώπινα δικαιώματα και 
λες «δε με αφορά εμένα το ανθρώπινο δικαίωμα του άλλου, άστε το να του το 
καταπατήσουμε, είναι ένας, εμείς είμαστε πολλοί, δε μας ενδιαφέρει και δε μας 
αφορά», κάποτε θα ’ρθει κι η σειρά σου, αφού δε διαμαρτύρεσαι!  Κι αυτό ξέρετε πότε 
συμβαίνει;  Συμβαίνει ακόμα και στη δημοκρατία, όταν η ανοχή και η συγκατάβαση 
προς αυτές τις παραβιάσεις είναι τόσο μεγάλες, γιατί ακριβώς εμπιστεύεσαι το 
γεγονός ότι είναι δημοκρατία.   

 Στη συζήτηση που προηγήθηκε, για να ’ρθουμε σήμερα στη Βουλή, για την 
τροποποίηση του συντάγματος λέχθηκαν πάρα πολλά.  Και σημειώνω αυτό το οποίο 
λέχθηκε από όλους τους ομιλητές προηγουμένως, ότι η παράθεση των αδικημάτων 
για τα οποία θα επιτρέπεται η επέμβαση για την παρακολούθηση των επικοινωνιών 
είναι ανορθόδοξη.  Συμφωνώ απόλυτα ότι είναι ανορθόδοξη, αλλά γιατί 
ακολουθήσαμε τον ανορθόδοξο δρόμο και δεν ακολουθήσαμε τον ορθόδοξο;  Είναι 
γιατί όλα αυτά τα χρόνια η αστυνομία επέδειξε διαγωγή και συμπεριφορά που δεν 
ενέπνεαν εμπιστοσύνη και σκεφτήκαμε ότι θα ’πρεπε να συγκεκριμενοποιηθούν τα 
αδικήματα για τα οποία θα ’πρεπε να επεμβαίνει η αστυνομία, ο καθένας από τη δική 
του αφετηρία.   

 Άκουσα τι είπε το ΑΚΕΛ.  Το ΑΚΕΛ ενδιαφερόταν να μην καταδιώκονται οι 
Κούρδοι, ως πολιτικοί αγωνιστές της ελευθερίας, ή άλλοι παρόμοιοι αγωνιστές με 
αυτούς να μην τυγχάνουν μεταχείρισης κοινού εγκληματία.  Και μένα με ενδιαφέρουν 
οι Κούρδοι. Με ενδιαφέρουν πρώτα και πάνω απ’ όλα όμως και πρώτιστα οι Κύπριοι 
πολίτες, γιατί ζω σ’ αυτή την πολιτεία και σ’ αυτή τη χώρα.  Και με ενδιαφέρει τα μάλα, 
τα μέγιστα, όταν αστυνομικός πηγαίνει στη Cyta -με τον παλιό νόμο, με το νόμο που 
ισχύει, του ’96- και ζητά τηλεφωνικά νούμερα, στα πλαίσια διερεύνησης 
συγκεκριμένης υπόθεσης, και ταυτόχρονα ζητά να παρακολουθηθεί το τηλέφωνο της 
γυναίκας του ή της φιλενάδας του παράνομα -είδε το φως της δημοσιότητας η είδηση 
αυτή- γιατί εκμεταλλεύτηκε τη φιλία του με το λειτουργό της Cyta, για να πάρει αυτή 
την πληροφορία!  Άρα, δεν είναι μόνο οι Κούρδοι που κινδυνεύουν. είναι πρώτα οι 
Κύπριοι πολίτες που κινδυνεύουν από τις παρεμβάσεις και τις υπερβάσεις αυτές.   

 Κατά συνέπεια, μετά από αυτό, εγείρεται το δεύτερο μεγάλο ζήτημα που 
εξακολουθεί να παραμένει ανοικτό, δε ρυθμίστηκε, και ελπίζω να ρυθμιστεί.  Και να μη 
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θεωρούν κάποιοι ότι, επειδή τροποποιήσαμε το σύνταγμα, όλα θα λυθούν!  Γιατί το 
σύνταγμα ορίζει ότι το δικαίωμα, όπως πολλά δικαιώματα, όπως κι αυτό που 
συζητάμε, περιορίζεται και υλοποιείται καλύτερα η ρύθμιση του περιορισμού με νόμο.  
Και το νόμο δεν τον έχουμε ψηφίσει ακόμα!  Και στο νόμο -εγώ το δηλώνω από τώρα 
προσωπικά και είμαι μόνος μου, είναι η προσωπική μου άποψη, ξέρω ότι μπορεί να 
είναι και η προσωπική άποψη άλλων συναδέλφων- εγώ δεν πρόκειται να υιοθετήσω 
και να δεχτώ μέλη της αστυνομικής δύναμης να διαχειρίζονται αυτές τις πληροφορίες!  
Σε καμία περίπτωση!  Και το δηλώνω από τώρα!  Μόνο εάν πρόκειται για 
αντικειμενικά, ανεξάρτητα άτομα, που συγκεντρώνουν την έξωθεν καλή μαρτυρία, είτε 
μια επιτροπή με ανθρώπους εγνωσμένου υψηλού ηθικού κύρους και εγνωσμένης 
εμπιστευτικότητας που μπορεί να τους δώσει η πολιτεία είτε μέλη της Νομικής 
Υπηρεσίας εγνωσμένου ηθικού κύρους και επαγγελματικής κατάρτισης ή κάτι 
παρόμοιο.  Εγώ δεν πρόκειται να δεχτώ προσωπικά, ως βουλευτής αυτής της 
∆ημοκρατίας, μέλος της αστυνομικής δύναμης που το έκαμνε διαχρονικά, όχι μόνο με 
αυτή την κυβέρνηση, να παρακολουθά, με αφορμή οποιοδήποτε αδίκημα, 
οποιαδήποτε ιδιωτική επικοινωνία οποιουδήποτε πολίτη και να την πουλά με 
αντάλλαγμα χρηματικό σε οποιονδήποτε του προσφέρει οποιοδήποτε ποσό!  Γιατί 
αυτά θα γίνονται, εάν δεν επιδείξουμε εξαιρετική προσοχή γύρω από το θέμα αυτό! 

 Είναι αλήθεια ότι με τη Γενική Εισαγγελία, όχι μόνο την παρούσα, αλλά και με 
άλλους Γενικούς Εισαγγελείς, κατά περιόδους, όσοι διαφώνησαν ή είχαν επιδείξει 
οποιοδήποτε σκεπτικισμό για τους λόγους που έχω πει μπορεί να υπήρξε και 
σύγκρουση, είτε μέσα στις επιτροπές είτε δημόσια, έντονη.  Εγώ δε θέλω να 
αναφερθώ σ’ αυτές τις συγκρούσεις, γιατί μπορεί η καθεμιά των πλευρών να είχε τα 
δικά της επιχειρήματα, που να είχαν τη δική τους αξία.  Υπάρχει όμως μια 
αντικειμενική ιστορική καταγραφή:  Όταν η Γενική Εισαγγελία ερχόταν τη δεκαετία 
του ’90 και έλεγε «τροποποιήστε τον εξ ακοής νόμο, για να συλλαμβάνουμε τους 
εγκληματίες», μετά από συζήτηση, τον τροποποιήσαμε.  Όταν ήρθε και είπε «εισάξετε 
το νόμο του 1996, για να μπορούμε να παρακολουθούμε έστω και μερικώς κάποιες 
περιπτώσεις επικοινωνιών, για να καταστείλουμε το έγκλημα», ψηφίσαμε το νόμο 
μετά από συζήτηση.  Ό,τι μας ζήτησαν, μετά από συζήτηση, το κάναμε!  ∆ικαιούμαστε 
και υποχρεούμαστε να ρωτήσουμε:  Πόσο μειώθηκε ο δείχτης του εγκλήματος με όλες 
αυτές τις τροποποιήσεις που κάμαμε;  Που έπρεπε να γίνουν, που επιβαλλόταν να 
γίνουν, γιατί αποτελούσε εκσυγχρονισμό του καταδιωκτικού συστήματος, και κανένας 
δε διαφωνεί.  Εγώ περιμένω να δω μετά την τροποποίηση αυτή, την οποία θα 
υπερψηφίσουμε όλοι, πόσο θα μειωθεί το έγκλημα, το οποίο, υποτίθεται, είναι ο 
στόχος που θέλουμε να υλοποιήσουμε.  Πιθανολογώ πως δε θα μειωθεί δραστικά ή 
σχεδόν καθόλου.  Γιατί;  Γιατί είναι λάθος να συνδέεις συγκεκριμένο νομοθετικό 
διάβημα με την ποσοτική μείωση συγκεκριμένων εγκλημάτων ή συγκεκριμένου 
εγκλήματος.  Γιατί;  Γιατί για όσους μπορεί να ξέρουν, μπορούν να σκεφτούν λογικά η 
τελική κατάληξη αυτών των μεγεθών είναι συνάρτηση πολλών παραγόντων.  Αλλά δεν 
το λέει μόνο η κοινή λογική, το λέει και η εγκληματολογία, για όσους έτυχε να 
ασχοληθούν με το θέμα αυτό.  ∆εν κάνεις δηλαδή ποτέ ένα νόμο και, λόγω του ότι 
κάμνεις το νόμο και τον εφαρμόζεις, απότομα πέφτει ο δείχτης του εγκλήματος!  Αν 
ήταν έτσι, στις χώρες της Αμερικής... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χρήστο Πουργουρίδη) 

 Εγώ σας άκουσα...   

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή βλέπω κάποιους συναδέλφους μου να δείχνουν 
ενοχλημένοι από την ώρα που μιλώ, τελειώνω, αλλά εγώ άκουσα με μεγάλη υπομονή 
αυτούς που μίλησαν και δε νομίζω να έχω υπερβεί κατά τρόπο δραστικό και 
ουσιαστικό το χρόνο.  Φτάνω στο τέλος. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, αν αναφέρεστε στον κ. Πουργουρίδη, μου έδειχνε το 
ρολόι, κατά πόσο έν’ η ώρα που θα πάω να καπνίσω.  Άρα, δεν ήταν για σας. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Α, εντάξει.  Νόμισα ότι έν’ για μένα. 

 Απολογούμαι, κύριε Πουργουρίδη. 

 Λοιπόν, κατά συνέπεια, αν ήταν έτσι, στες χώρες όπου ισχύει η θανατική 
ποινή με την εφαρμογή της θανατικής ποινής θα μειωνόταν και το έγκλημα.  Αντίθετα, 
οι μετρήσεις δείχνουν ότι, όπου εισήχθη η θανατική ποινή, το έγκλημα αυξάνεται.  ∆εν 
εισηγούμαι, για να το ξεκαθαρίσω, ποσώς και καθόλου να μην ψηφίσουμε αυτό το 
νόμο!  Θα τον ψηφίσω συνειδητά!  Υπενθυμίζω ότι ήμουν ένας από αυτούς -και 
εξακολουθώ να είμαι- που έχουν έντονο σκεπτικισμό στο να παραχωρούν μέρος των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων των πολιτών στην οποιαδήποτε εκτελεστική εξουσία και 
ιδιαίτερα στην αστυνομία.  Όμως τώρα είναι επιβαλλόμενο να τροποποιηθεί υπό αυτό 
το σκεπτικισμό.  Θα προχωρήσουμε να κουβεντιάσουμε το νόμο, όταν θα ’ρθει η ώρα, 
και θα δούμε πώς θα υλοποιηθεί.  Όμως, εάν η αστυνομία είναι διατεθειμένη να 
αναλάβει η ίδια και να διαχειρίζεται αυτές τις πληροφορίες, η ίδια να έχει την ευθύνη 
της νομοθετικής πρόνοιας, για να τις καταστρέφει ή να τις αποθηκεύει ή να τερματίζει 
με οποιοδήποτε τρόπο θα προβλέπει ο νόμος αυτό το απόθεμα των πληροφοριών, 
εγώ δεν της έχω εμπιστοσύνη!  Όχι συνολικά!  Το ξεκαθαρίζω!  ∆εν έχω εμπιστοσύνη 
σε κάποια από τα επίορκα μέλη της, που παραδόξως αυξάνονται τον τελευταίο καιρό.  
Και μένα δε με ενδιαφέρει εάν, με βάση τη στατιστική, τα τέσσερα πέμπτα της 
αστυνομίας ασκούν τις υποχρεώσεις τους εύορκα!  Εμένα με ενδιαφέρει αυτή η μικρή 
μειοψηφία η οποία ασκεί τα καθήκοντά της κατά τρόπο επίορκο!  Γιατί;  Γιατί μπορεί η 
περίπτωσή μου και του οποιουδήποτε Κύπριου πολίτη να πέσει στα χέρια αυτού του 
επίορκου -που δε θα το γράφει βέβαια στο μέτωπό του!- και είναι τότε που θα 
παραβιαστούν τα ανθρώπινα δικαιώματα που πρέπει να προστατεύσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι, 

 «Την ελευθερία την εκχωρεί εύκολα όποιος δεν την εννοεί, όποιος δεν την 
πονάει, δεν τη χρησιμοποιεί.  Ο άνθρωπος της φοβίας και της ανασφάλειας δεν έχει 
ανάγκη την ελευθερία, για να φάει, να αναπνεύσει, να σκεφθεί.  Αναπτύσσεται σε έναν 
άλλο, παράλληλο κόσμο, υλόφρονα, πραγματιστικό, χωρίς ουτοπικό αίτημα, χωρίς 
διερωτήσεις, χωρίς αναζήτηση νοήματος, χωρίς την πλήρωση με νόημα.  Αυτός ο 
υλόφρων, ο έμφοβος άνθρωπος, ο αδιάφορος μη-πολίτης, εκχωρεί πρόθυμα ένα 
αγαθό που του χαρίστηκε και τώρα πια του είναι άχρηστο και ακατανόητο, έναντι της 
υπόσχεσης ενός ελιξηρίου: της ασφάλειας.».  ∆εν είναι λόγια δικά μου. είναι ένα 
ενδιαφέρον άρθρο του Νίκου Γ. Ξυδάκη από την αθηναϊκή εφημερίδα Η 
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ για την τρομοκρατία.   
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 Αν με ρωτάτε αν είμαι έμφοβος απέναντι στο έγκλημα στην Κύπρο, θα σας 
πω “ναι”.  Είμαι κι εγώ ένας άνθρωπος έμφοβος.  Φοβάμαι το έγκλημα, ιδιαίτερα μετά 
τα τελευταία συγκλονιστικά γεγονότα με το φόνο του αείμνηστου και φίλου Άντη 
Χατζηκωστή και την κλοπή της σορού του αείμνηστου Τάσσου Παπαδόπουλου.   

 Όμως, επειδή πρέπει να ξεπερνούμε τους φόβους μας και επειδή αυτή η 
τροποποίηση του συντάγματος είναι όντως ιστορική και έχει να κάνει με συγκεκριμένο 
στόχο και σκοπό και αφορά την καταπολέμηση του οργανωμένου σοβαρού 
εγκλήματος, έκανα τον κόπο, για τις ανάγκες της σημερινής ομιλίας, να διερευνήσω τα 
στοιχεία περί του σοβαρού εγκλήματος σήμερα στην Κύπρο.  Σύμφωνα λοιπόν με τα 
στοιχεία της αστυνομίας, οι καταγγελίες για σοβαρό έγκλημα στην Κύπρο μεταξύ 2007 
και 2009 έχουν μειωθεί από 7 557 σε 7 094 και μάλιστα έχει ανεβεί το ποσοστό της 
εξιχνίασής τους από 53% σε 56%.  Για το οικονομικό έγκλημα, για το οποίο υποτίθεται 
ότι κατασκευάζεται αυτή η τροπολογία, είχαμε το 2007 1 178 καταγγελίες με εξιχνίαση 
85% και είχαμε το 2009 1 127 καταγγελίες -πολύ πιο λίγες- με εξιχνίαση, παρακαλώ, 
90%!  Από τα στοιχεία λοιπόν προκύπτει ότι δε ζούμε την έξαρση του οργανωμένου 
εγκλήματος, πέρα βέβαια από τις τρομακτικές πράγματι και συγκλονιστικές τελευταίες 
υποθέσεις.   

 Αντίθετα, τα λιγότερο σοβαρά αδικήματα, τα οποία δεν εμπίπτουν στα 
πλαίσια της τροποποίησης αυτής ή δεν έχουν σχέση με το οργανωμένο έγκλημα, 
αυξάνονται.  Πάλι από τα στοιχεία της αστυνομίας, που τα πήρα σήμερα από την 
ιστοσελίδα της, τα μικροαδικήματα το 2007 ήταν 11 227 και ανέβηκαν στις 12 600, 
ενώ αδικήματα όπως η βία στα γήπεδα ανέβηκαν από τις 28 υποθέσεις στις 48 και, το 
χειρότερο απ’ όλα, τα περιστατικά βίας στην οικογένεια από τα 623 το 2003 στα 809 
το 2009.  Και βεβαίως υπογραμμίζουμε ότι αυτή η τροποποίηση που θα ψηφίσουμε 
σήμερα δεν αφορά αυτά τα μικροαδικήματα σε καμιά περίπτωση.   

 Τα περισσότερα από τα εγκλήματα που ανέφερα προηγουμένως, που η 
αύξησή τους προκαλεί πραγματικά έντονη ανησυχία στους πολίτες, δεν απαιτούν 
οργάνωση!  Συνεπώς, δε χρειάζονται τηλεφωνικές ή άλλες επικοινωνίες!  Πέρα λοιπόν 
από την επιπλέον δυνατότητα που ορθώς -ορθώς, ορθότατα!- θέλουμε να δώσουμε 
στις διωκτικές αρχές, όσον αφορά την καταπολέμηση του οργανωμένου εγκλήματος, 
πρέπει να παραδεχτούμε ότι αυτή η τροποποίηση δεν αφορά αυτό που αντιμετωπίζει 
ο απλός πολίτης στην καθημερινή του ζωή και αυτό που πραγματικά τον τρομάζει και 
του δημιουργεί φόβο, όταν ανακαλύπτει, για παράδειγμα, ότι την ώρα που κοιμάται ο 
διαρρήκτης ανοίγει το σπίτι του ή το αυτοκίνητό του. 

 Αντίθετα, παραμένουν σοβαρά ερωτηματικά όσον αφορά το νόμο που πρέπει 
να ακολουθήσει άμεσα και ο οποίος θα πρέπει να καθορίζει με ακρίβεια τις 
διαδικασίες για άρση του απορρήτου!  Το νόμο αυτό που εμείς ως Οικολόγοι 
ζητούσαμε να έχουμε ενώπιόν μας, για να αποφασίσουμε!  Συλλογικά και περιεκτικά!  
Και εκεί πέρα θα ’πρεπε να υπάρχουν, όπως και άλλοι ομιλητές είπαν προηγουμένως, 
όλες οι απαραίτητες ασφαλιστικές δικλίδες, ώστε να μην υπάρχει περίπτωση να δοθεί 
η ευκαιρία στον οποιονδήποτε να αξιοποιήσει τη δυνατότητα αυτή για άλλους 
σκοπούς.  Ποιους άλλους σκοπούς;  Νομίζω ότι ο κάθε συνετός πολίτης μπορεί να 
ανησυχεί, όταν γινόμαστε μάρτυρες υποθέσεων σαν αυτή της επέμβασης της 
αστυνομίας στην υπόθεση του “Christofias-Watch”!  Επισημαίνω τη χθεσινή απόφαση 
του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου που μιλά για παραβίαση του απορρήτου και των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων του δικηγόρου Ξενή Ξενοφώντος. 

 Θέλω να σας πληροφορήσω ότι μετά από πολλή περίσκεψη και 
προβληματισμό αποφασίσαμε ως Κίνημα Οικολόγων να μην υποστηρίξουμε την 
τροποποίηση του συντάγματος.  Θεωρούμε ότι η μορφή της επιχειρούμενης 
τροποποίησης, με τη διεξοδική αναφορά μέσα στο κείμενο του συντάγματος σε 
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συγκεκριμένο αριθμό αδικημάτων, και ο βαθμός αβεβαιότητας σε ό,τι αφορά το νόμο 
βάσει του οποίου θα γίνεται η συνολική διαδικασία μάς οδηγεί στο συμπέρασμα ότι δε 
διασφαλίζεται ούτε η αποτελεσματικότητα της τροποποίησης, ώστε να διώκεται ή να 
προλαμβάνεται το σοβαρό έγκλημα, αλλά κυρίως δεν εξασφαλίζεται ότι η 
τροποποίηση αυτή δε θα επιτρέψει την εκτροπή και την υπέρβαση εξουσίας σε βάρος 
των δικαιωμάτων ανυποψίαστων πολιτών.  Και επειδή επιμένουμε στο θέμα του 
νόμου, μένει ένα ερωτηματικό το οποίο πρέπει να απαντήσουμε στην κοινωνία.  Εμείς 
από την αρχή συνδέσαμε την ψήφιση της τροπολογίας στο σύνταγμα, για την οποία 
συμφωνούσαμε και συμφωνούμε να γίνει και μάλιστα στην πιο απλή της μορφή, 
χωρίς καμιά αναφορά σε αδικήματα, εφόσον ο νόμος θα τα ανέφερε περιεκτικά και 
συγκεκριμένα μαζί με τις ασφαλιστικές δικλίδες, και από την αρχή ήμασταν έτοιμοι να 
συζητήσουμε για αυτό. Θέλω να θέσω το εξής ερώτημα:  Όταν η Βουλή ήταν από τις 
αρχές του Φεβρουαρίου… Θα διαβάσω, κύριε Πρόεδρε, τι πήρα από τη Βουλή. «Σας 
αποστέλλεται, όπως συμφωνήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής Νομικών, 28 
Ιανουαρίου του 2010, το σημείωμα που αφορά εισήγηση για τροποποίηση του νόμου 
για την προστασία του απορρήτου».  Είχαμε μπροστά μας σχεδόν έτοιμο το νόμο από 
την 1η Φεβρουαρίου, μετά από πολλή δουλειά που έκανε η επιτροπή Νομικών και 
μπράβο της επιτροπής Νομικών!  Είχαμε πέντε μήνες στη διάθεσή μας να ψηφίσουμε 
ένα νόμο ο οποίος θα διασκέδαζε όλες τις ανησυχίες, και τις δικές μου και του κ. 
Παπαδόπουλου και του κ. Ερωτοκρίτου και όλων των πολιτών.  Γιατί δεν το πράξαμε;  
Αυτό το ερώτημα θα καλεστούμε στη συνέχεια να το απαντήσουμε στην κοινωνία.   

 Εμείς δεν μπορέσαμε να το απαντήσουμε και όσες φορές ρωτήσαμε δεν 
πήραμε απάντηση.  Πολλοί συνάδελφοι προσπαθούν να διασκεδάσουν τους φόβους 
μας.  Μας λένε «μην ανησυχείτε, έχετε τροποποιήσεις...» -έχω εδώ τις τροποποιήσεις 
συναδέλφων φίλων νομικών, οι οποίες μάλιστα κρίνονται από συνάδελφους νομικούς 
πολύ αξιόλογες για το πώς θα γίνει αυτή η νομοθεσία- «θα έρθει η ώρα» -όπως είπαν 
και προηγούμενοι συνάδελφοι- «και θα συζητήσουμε τις απόψεις σας». 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Για σας με τις δεκαοχτώ έδρες και για σας με τις δεκαοχτώ έδρες μπορεί να 
υπάρχει ασφάλεια ότι οι απόψεις σας θα περάσουν σ’ ένα νόμο που είναι προς 
συζήτηση.  Για μας με τη μια έδρα δεν υπάρχει αυτή η ασφάλεια.  Και ακριβώς, επειδή 
ξεκίνησα με το φόβο που νιώθω για το έγκλημα -και το νιώθω πραγματικά, γι’ αυτό θα 
ήθελα πάρα πολύ να υποστηρίξω αυτή την τροπολογία- θα τελειώσω με το φόβο.  Θα 
τελειώσω λέγοντάς σας ότι είμαι σίγουρος ότι οι περισσότεροι από εσάς, και οι 
περισσότερες ίσως, στα νιάτα σας θα έχετε όλοι σιγοψιθυρίσει ή τραγουδήσει το 
γνωστό ροκ σκοπό «φοβάμαι όλα αυτά που θα γίνουν για μένα χωρίς εμένα»! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Λυπούμαι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Α, συγγνώμη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ναι, κύριε Νικολάου. 

 Απλώς είπα «παρακαλώ», γιατί υπάρχει μεγάλη μουρμούρα!   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Απλώς θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να δώσω μια απάντηση σε αυτά τα οποία 
λέχθηκαν που αφορούσαν την επιτροπή.  Λυπούμαι να παρατηρήσω, έγινε μια μελέτη 
μέσα από μια έρευνα την οποία αναλάβαμε και κάναμε ως επιτροπή, ως γραμματεία 
περισσότερο της επιτροπής μαζί με τον πρόεδρο και τέθηκε για απόψεις στα μέλη.  
Έχουμε μεγάλη απόσταση μπροστά μας, για να αποτελούσε αυτό το κείμενο νόμο, 
συνάδελφοι.  Αν ουσιαστικά...  Και θα σας πω το εξής:  Ουδέποτε μέχρι στιγμής 
ήρθατε με κάποιες συγκεκριμένες εισηγήσεις.  Εγώ θα παρακαλούσα να καταθέτατε 
και τις δικές σας εισηγήσεις σε αυτά τα θέματα.  Αλλά, αυτές δεν τις είδαμε.  Άρα, δεν 
μπορείτε να προτρέχετε και να λέτε, για παράδειγμα, «γιατί δεν προχώρησε από το 
Φλεβάρη το όλο θέμα;»!  Και, επειδή αναφερθήκατε σε εγκλήματα, να σας πω απλά 
και το εξής: Εάν διαβάζατε ποια είναι τα εγκλήματα, θα διαπιστώνατε από τον 
κατάλογο που κρατάτε ότι είναι τα εγκλήματα για τα οποία υπάρχει αύξηση που 
περιλαμβάνονται εδώ.  Και μην παρασύρεστε από το γενικό κατάλογο που θα αφορά 
οποιοδήποτε αδίκημα.  Μιλούμε για φόνους!  Μελετήσατε πόσοι ήταν οι φόνοι πέρσι, 
πρόπερσι  και πόσοι ήταν το 2009;  ∆ιαβάσατε τα τελευταία χρόνια να δείτε την 
τελευταία δεκαπενταετία πόσο αυτά αυξηθήκαν;  Εδώ είναι το πρόβλημα το οποίο 
υπάρχει, κύριοι συνάδελφοι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν. 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είναι ευκαιρία για την τροπολογία τούτη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, συγγνώμη, θέλετε να κάνετε εσείς τον Πρόεδρο; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όχι, με συγχωρείτε, αλλά νομίζω ότι κακώς δόθηκε δικαίωμα να 
δευτερολογήσει ο κ. Νικολάου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, ξέρετε ότι είμαι ακριβοδίκαιος.  Έδωσα το λόγο στον κ. 
Νικολάου, γιατί είναι και ο πρόεδρος της επιτροπής Νομικών, και, επειδή ακριβώς στη 
δική σας τοποθέτηση εγείρατε κάποια ζητήματα, ήθελα πραγματικά να δοθεί η 
δυνατότητα να υπάρξει το ξεκαθάρισμα που και εσείς θα θέλατε.  Άρα λοιπόν, να μην 
μπερδεύουμε τα πράγματα!   

 Λοιπόν, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Θέλετε να προσθέσετε κάτι; 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εκτός της ουσίας, θα υπενθυμίσω ότι είχαμε λάβει μια απόφαση στη σύσκεψη 
των αρχηγών ότι θα κάναμε σύντομες τοποθετήσεις... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ...τη στιγμή που τέθηκε το ζήτημα να μην τοποθετηθούμε και να πάμε για 
ψήφιση.  Αν οι σύντομες τοποθετήσεις είναι ογδόντα λεπτά συζήτηση με τάση εξέλιξης, 
τότε οφείλω να ομολογήσω ότι από εδώ και πέρα για θέματα πέραν του Κεφαλαίου ∆΄ 
και του προϋπολογισμού δε θα υπάρχει κανένα χρονικό όριο στις συζητήσεις που θα 
γίνονται! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ με πολύ μεγάλη λύπη αδυνατώ να συμπορευθώ με την 
κοινοβουλευτική μου ομάδα -είναι η πρώτη φορά που διαφοροποιούμαι από την 
κοινοβουλευτική μου ομάδα από τότε που μπήκε ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος- 
και θα καταψηφίσω την τροποποίηση.  Αντιπροσωπεύω την Κοινοβουλευτική 
Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης στην Επιτροπή Βενετίας, το “Venice 
Commission”, που συμβουλεύει όλα τα κράτη του Συμβουλίου της Ευρώπης για τις 
τροποποιήσεις του συντάγματος και για τους βασικούς τους νόμους.  Και θεωρούμαι 
ένα από τα μέλη αυτής της επιτροπής που δίδουμε σε αυτά τα κράτη συστηματικά 
γνωμοδοτήσεις.  ∆εν μπορώ να συμπορευθώ με την τροποποίηση ενός συντάγματος 
στο οποίο θα γράψει παγκόσμια ιστορία με το να περιλάβει στο σύνταγμα αριθμό 
αδικημάτων για τα οποία θα επιτρέπεται η έκδοση ενός εντάλματος για την 
παρακολούθηση των τηλεφώνων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ενώ συμφωνώ απόλυτα ότι υπάρχει κοινωνική αναγκαιότητα μεγάλη να 
τροποποιηθεί το σύνταγμα, γιατί πρέπει να εκσυγχρονίζεται το σύνταγμα, και αυτό το 
άρθρο μπήκε εξαιτίας του αγώνα της ΕΟΚΑ στο σύνταγμά μας, που οι συνθήκες τότε 
ήταν εντελώς διαφορετικές, εντούτοις ο τρόπος με τον οποίο επιχειρείται να γίνει αυτή 
η τροποποίηση δεν είναι απλά ανορθόδοξος, αλλά συνιστά ένα συνταγματικό 
έκτρωμα και αδυνατώ να ψηφίσω μαζί με την κοινοβουλευτική μου ομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, δεύτερη... 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχουν λεχθεί όσα έχουν λεχθεί, έχω την εντύπωση ότι 
πρέπει να υπενθυμίσουμε ότι με αυτή την ενέργεια σήμερα της Βουλής ασκούμε ένα 
από τα πλέον κυριαρχικά δικαιώματα αυτού του λαού.  Σ’ ένα δοτό σύνταγμα 
επιτυγχάνουμε για έκτη φορά μια αναγκαία τροποποίηση, στο βαθμό που μπορούμε 
να την κάνουμε.  Αυτό, νομίζω, που τόνισε και νωρίτερα ο κ. Ομήρου πρέπει να είναι 
εκείνο που, αν μη τι άλλο, να κλείνει αυτή τη συζήτηση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 17 του Συντάγματος.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν τα συγκεκριμένα άρθρα του νομοσχεδίου;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον 
και μία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Έκτης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν το συγκεκριμένο νομοσχέδιο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε στο επόμενο θέμα... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

 Τα πρώτα τρία θέματα βεβαίως, μετά από αυτή την τροποποίηση του 
συντάγματος, είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή θέση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα Πρόσωπα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2006» και «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2007», προτάσεις νόμου.  Για τα θέματα αυτά έχει κυκλοφορήσει και 
συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων για τις προτάσεις νόμου του επισυνημμένου 

παραρτήματος  

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Γιώργος Βαρνάβα 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Μη μέλη της επιτροπής: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Ανδρέας Αγγελίδης 

 Σωτήρης Σαμψών Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων μελέτησε και τις τρεις προτάσεις νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος 
σε μεγάλο αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα 
μεταξύ 17ης Ιανουαρίου 2007 και 19ης Μαΐου 2010. 

 Σκοπός του πρώτου νόμου που προτείνεται, ο οποίος κατατέθηκε στη Βουλή 
στις 6 Ιουλίου 2006 από το μέλος της επιτροπής βουλευτή του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, είναι η τροποποίηση του περί Παροχής 
Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα Πρόσωπα Νόμου [Νόμος 
αριθμός 46(I) του 2005, όπως τροποποιήθηκε περαιτέρω το 2005], ώστε στην έννοια 
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του όρου “εκτοπισθείς” να περιλαμβάνονται και τα τέκνα εκτοπισθείσας μητέρας, για 
να αρθεί έτσι η αδικία και η άνιση μεταχείριση παιδιών προσφύγων εκ μητρογονίας. 

 Σκοπός του δεύτερου νόμου που προτείνεται, ο οποίος κατατέθηκε στη Βουλή 
στις 9 Νοεμβρίου 2006 από το βουλευτή του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα 
Αγγελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, είναι η 
τροποποίηση του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου [Νόμος αριθμός 141(I) του 2002, 
όπως αυτός τροποποιήθηκε έκτοτε], ώστε να αρθεί η διάκριση κατά φύλο και η άνιση 
μεταχείριση απογόνων προσφύγων, η οποία είναι ανεπίτρεπτη κατά το σύνταγμα, 
όπως έκρινε ήδη σε σχετικές εκθέσεις της η Επίτροπος ∆ιοικήσεως.  Ειδικότερα, 
προβλέπεται ότι κάθε πρόσωπο έγγαμο ή μη που πριν από την τουρκική εισβολή 
διέμενε μόνιμα σε κατοικία που βρίσκεται στις κατεχόμενες περιοχές, η οποία κατέστη 
απροσπέλαστη, ή διέμενε μόνιμα σε κατοικία που βρίσκεται στη Νεκρή Ζώνη ή είχε τη 
συνήθη διαμονή του στις ελεύθερες περιοχές λόγω επαγγέλματος, αλλά η κατοικία ή 
και η ακίνητη ιδιοκτησία του βρίσκεται στις κατεχόμενες περιοχές ή είχε την 
προσωρινή του διαμονή στο εξωτερικό και δεν ήταν μετανάστης, αλλά η κατοικία ή και 
η ακίνητη ιδιοκτησία του βρίσκεται στις κατεχόμενες περιοχές θεωρείται εκτοπισθείς 
πρώτης γενιάς.   

 Περαιτέρω, προβλέπεται πως τα παιδιά ενός εκτοπισθέντος πρώτης γενιάς 
θεωρούνται εκτοπισθέντες δεύτερης γενιάς μέχρι την ηλικία των δεκαοκτώ ετών, με 
δικαίωμα μετά το εν λόγω έτος της ηλικίας τους να καθορίσουν ως μόνιμη διαμονή 
τους τον τόπο γέννησης ή διαμονής τους ή τον τόπο καταγωγής των γονέων τους.     

 Σκοπός του τρίτου νόμου που προτείνεται, ο οποίος κατατέθηκε στη Βουλή στις 
25 Ιανουαρίου 2007 από το μέλος της επιτροπής βουλευτή του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου 
Πληθυσμού Νόμου [Νόμος αριθμός 141(I) του 2002, όπως αυτός τροποποιήθηκε 
έκτοτε], ώστε να καθίστανται δικαιούχοι απόκτησης προσφυγικής ταυτότητας και τα 
παιδιά των οποίων η μητέρα είναι εκτοπισθείσα, για να αρθεί έτσι η αδικία και η άνιση 
μεταχείριση παιδιών προσφύγων εκ μητρογονίας.  Επιπλέον, στο υπό αναφορά 
σχέδιο νόμου προβλέπεται ότι ο υπό συζήτηση τροποποιητικός νόμος θα τεθεί σε 
ισχύ σε ημερομηνία που θα καθορίσει με απόφασή του το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Οι εν λόγω προτάσεις νόμου συζητιούνταν παράλληλα και στο γενικό πλαίσιο 
της συζήτησης σχετικού αυτεπάγγελτου θέματος, που τιτλοφορείται «Η ανάγκη άρσης 
της αδικίας και παραχώρησης της προσφυγικής ιδιότητας και στα παιδιά από μητέρες 
πρόσφυγες».  Το υπό αναφορά θέμα ενεγράφη με απόφαση του συνόλου της 
επιτροπής στις 12 Ιουλίου 2006 και εξετάστηκε αυτεπάγγελτα μαζί με τις προτάσεις 
νόμου.  Σημειώνεται ότι το 2001 είχαν εγγραφεί δύο θέματα συναφή με το πιο πάνω 
αναφερόμενο θέμα, το ένα από το βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου και το άλλο από 
την τότε βουλευτή κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου, τα οποία με απόφαση της επιτροπής 
και τη σύμφωνη γνώμη των εισηγητών τους συμπτύχθηκαν στο γενικότερο θέμα που 
ενεγράφη το 2006. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι όλα τα πιο πάνω θέματα αποτέλεσαν αντικείμενο 
παράλληλης συζήτησης στα πλαίσια της μελέτης σχετικών σχεδίων νόμων που 
αφορούν την τροποποίηση της νομοθεσίας για την Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων 
(ΠΕΠ) και στοχεύουν στη ρύθμιση των θεμάτων που αφορούν τη διεξαγωγή εκλογών 
για ανάδειξη των οργάνων της.  Παράλληλα, επισημαίνεται ότι το θέμα της ισότιμης 
μεταχείρισης των εκ μητρογονίας προσφύγων απασχολούσε κατά καιρούς τη Βουλή 
εδώ και αρκετά χρόνια.   

 Στα πλαίσια της μελέτης όλων των πιο πάνω θεμάτων κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής κατά καιρούς ο Γενικός Εισαγγελέας της 
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∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι του γραφείου του, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Εσωτερικών και εκπρόσωποι του ίδιου υπουργείου, ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Οικονομικών και εκπρόσωποι του ίδιου υπουργείου, ο διευθυντής της 
Υπηρεσίας Μερίμνης και Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων (ΥΜΑΠΕ), εκπρόσωποι 
της Κίνησης Προσφύγων και Εκτοπισμένων Μανάδων, του Σωματείου Προσφύγων 
Μανάδων Κύπρου, του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών και της 
Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ). 

 Σημειώνεται ότι σε σχέση με τα υπό συζήτηση θέματα, που αφορούν ευρύτερα 
το ζήτημα της απόκτησης προσφυγικής ιδιότητας από εκ μητρογονίας πρόσφυγες, 
κατατέθηκε παλαιότερα ενώπιον της επιτροπής (Μάιος 2006) σχετική έκθεση της 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως (Αρχή κατά του Ρατσισμού και των ∆ιακρίσεων).  Στα  
συμπεράσματα και στις εισηγήσεις της έκθεσης αυτής αναφέρονται μεταξύ άλλων και 
τα ακόλουθα: 

 «[…] Εν προκειμένω, κρίνω σκόπιμο να σημειώσω ότι η αναγνώριση της 
προσφυγικής ιδιότητας σε άτομα, ενόψει ιδίως των γεγονότων του 1974, αποτελεί 
πρωταρχική ηθική υποχρέωση του κράτους έναντí τους.  Αυτό, όμως, δε σημαίνει ότι 
η αναγνώριση της προσφυγικής ιδιότητας πρέπει να ταυτίζεται απαραίτητα με την 
υποχρέωση του κράτους για παροχή οικονομικών ωφελημάτων σε όλους όσοι έχουν 
την ιδιότητα αυτή.  Αντίθετα, για σκοπούς παροχών, θα μπορούσαν να εισαχθούν 
άλλα, γενικά και αντικειμενικά κριτήρια, τα οποία δε θα αντιβαίνουν στις αρχές της 
ισότητας και της μη διάκρισης.  Η κατά τον τρόπο αυτό κατηγοριοποίηση θα 
μπορούσε να θεωρηθεί εύλογη δεδομένου ότι η έννοια του πρόσφυγα του 1974, που 
υπέστη άμεσα τις συνέπειες της εισβολής, δεν ταυτίζεται σε όλη της την έκταση με τον 
πρόσφυγα δεύτερης και τρίτης γενιάς […].  Υπό το φως των όσων αναφέρω πιο πάνω 
έχω καταλήξει στο συμπέρασμα ότι με την ισχύουσα ρύθμιση εισάγεται αδικαιολόγητη 
διάκριση μεταξύ των δύο φύλων στο θέμα της αναγνώρισης της προσφυγικής 
ιδιότητας.  Ως εκ τούτου, για άρση της ανισότητας, εισηγούμαι όπως εξεταστεί άμεσα η 
προοπτική εφαρμογής και υπέρ των ατόμων των οποίων η μητέρα είναι πρόσφυγας η 
διάταξη που ισχύει για την κατηγορία υπέρ της οποίας θεσπίστηκε η υπό κρίση 
ρύθμιση». 

 Αξίζει να σημειωθεί ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων στις 12 Ιουλίου 2007 
ψήφισε τον περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικό) Νόμο του 2007 [Ν. 
123(Ι)/2007], με τον οποίο θεσμοθετήθηκε το “πιστοποιητικό εκτοπισμένου δυνάμει 
καταγωγής”, που χορηγείται σε πρόσωπα που είναι είτε από πατέρα είτε από μητέρα 
εκτοπισθέντα.  Ειδικότερα, σύμφωνα με τον εν λόγω τροποποιητικό νόμο, πρόσωπο 
του οποίου είτε ο πατέρας είτε η μητέρα θεωρείται εκτοπισθείς/εκτοπισθείσα μπορεί 
να ζητήσει από το διευθυντή του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης 
την έκδοση σ’ αυτό “πιστοποιητικού εκτοπισμένου δυνάμει καταγωγής”.  Το εν λόγω 
πιστοποιητικό βεβαιώνει ότι το πρόσωπο που καθορίζεται σ’ αυτό είναι τέκνο 
εκτοπισθέντος γονέα με τον ίδιο τόπο καταγωγής, νοουμένου ότι η καταγωγή του είναι 
η ίδια με εκείνη που έχει καταχωρισθεί στο οικείο μητρώο γεννήσεων.  ∆ιευκρινίζεται 
επίσης ότι το εν λόγω πιστοποιητικό δε συνδέεται με οποιαδήποτε εκλογικά 
δικαιώματα ή οποιαδήποτε εκλογική διαδικασία και δεν καθιστά τον κάτοχό του 
δικαιούχο οποιασδήποτε κρατικής παροχής ή άλλου ωφελήματος. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι κατά τη συζήτηση των πιο πάνω θεμάτων 
κατατέθηκε κατά καιρούς ενώπιον της επιτροπής μεγάλος αριθμός επιστολών και 
υπομνημάτων από το Υπουργείο Εσωτερικών σχετικά με το ζήτημα της αναγνώρισης 
προσφύγων εκ μητρογονίας, τα οποία βρίσκονται καταχωρισμένα στους οικείους 
φακέλους της Βουλής και είναι στη διάθεση κάθε μέλους της.  Συγκεκριμένα, 
κατατέθηκαν στοιχεία αναφορικά με την προσφυγική ιδιότητα, όπως αυτά προκύπτουν 
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από τις καταχωρίσεις στο σύστημα αρχείου πληθυσμού, τα οποία μέχρι τον Ιανουάριο 
του 2007 περιελάμβαναν τα ακόλουθα: 

1. Ο συνολικός αριθμός των εν ζωή πολιτών της ∆ημοκρατίας που είναι 
καταχωρισμένοι σε έγκυρες προσφυγικές ταυτότητες ανέρχεται σε 195 232. 

2. Από αυτούς 68 457 είναι πρόσωπα γεννηθέντα μετά το 1974 των οποίων ο 
πατέρας είναι πρόσφυγας. 

3. Πέραν αυτών, άλλα 29 542 πρόσωπα έχουν γεννηθεί μετά το 1974 και 
συνδέονται με την πολιτική ταυτότητα του πρόσφυγα πατέρα, αλλά δεν είναι 
καταχωρισμένα  στην προσφυγική του ταυτότητα. 

4. Τα πρόσωπα των οποίων η μητέρα είναι πρόσφυγας και ο πατέρας 
αυτόχθονας ανέρχονται σε 52 148.   

 Στο στάδιο αυτό σημειώνεται πως, δεδομένου ότι το σύστημα αρχείου 
πληθυσμού τέθηκε σε εφαρμογή περί τα μέσα του 2000, είναι πιθανό αμέσως ο πιο 
πάνω αριθμός να αυξηθεί, γιατί αρκετά πρόσωπα ίσως να μην έχουν αποκτήσει 
οποιοδήποτε έγγραφο που εκδίδεται από το εν λόγω σύστημα, ώστε να συνδεθούν με 
την πολιτική ταυτότητα της μητέρας τους.   

 Περαιτέρω, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών κατέθεσαν στην 
επιτροπή στοιχεία σχετικά με το ενδεχόμενο να επηρεαστεί η κατανομή των 
βουλευτικών εδρών κατά εκλογική περιφέρεια, σε περίπτωση που στα παιδιά που 
έχουν γεννηθεί από πρόσφυγα μητέρα και αυτόχθονα πατέρα δοθεί η δυνατότητα να 
εγγραφούν ως εκλογείς με βάση τη διεύθυνση εκτοπισμού της μητέρας τους.  
Ειδικότερα, σύμφωνα με τις επισημάνσεις του Υπουργείου Εσωτερικών (Οκτώβριος 
2007), θα υπάρξει απώλεια μίας έδρας από την εκλογική περιφέρεια Λευκωσίας προς 
όφελος της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου αμέσως μετά την αλλαγή περιφέρειας 
των ήδη εγγεγραμμένων στον εκλογικό κατάλογο παιδιών, καθώς και απώλεια ανά 
μίας έδρας από τις εκλογικές περιφέρειες Λευκωσίας και Λάρνακας και δύο από την 
εκλογική περιφέρεια Λεμεσού, οι οποίες θα μετακινηθούν προς όφελος της εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας η μια και προς όφελος της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
οι υπόλοιπες τρεις, όταν και τα πενήντα δύο χιλιάδες περίπου πρόσωπα των οποίων 
η μητέρα είναι πρόσφυγας και ο πατέρας αυτόχθονας εγγραφούν στον εκλογικό 
κατάλογο με βάση τα νέα δεδομένα. 

 Σημειώνεται ακόμη ότι για όλα τα θέματα που έχουν σχέση με την αναγνώριση 
των εκ μητρογονίας προσφύγων συστάθηκε ειδική επιτροπή στο Υπουργείο 
Εσωτερικών, με στόχο τη σε βάθος μελέτη όλων των παραμέτρων του θέματος με τη 
συμμετοχή όλων των εμπλεκόμενων φορέων. 

 Επισημαίνεται επίσης ότι και στο παρελθόν, με επιστολή προηγούμενου 
Υπουργού Εσωτερικών προς την επιτροπή (∆εκέμβριος 2007), γίνεται αναφορά στο 
δομημένο διάλογο που διεξάγεται στην εν λόγω ειδική επιτροπή και εκφράζεται η 
διαφωνία του Υπουργείου Εσωτερικών με την προώθηση των υπό συζήτηση 
προτάσεων νόμου πριν από την ολοκλήρωση του δομημένου διαλόγου που έχει 
αρχίσει επί του θέματος.   

 Ενώπιον της επιτροπής κατατέθηκαν επίσης κατά καιρούς σχετικές 
γνωματεύσεις του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και ο ίδιος ο 
Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας κλήθηκε να καταθέσει τις απόψεις του επί του 
περιεχομένου των εν λόγω προτάσεων νόμου και της συνταγματικότητας των 
προνοιών τους.  Συγκεκριμένα, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας δήλωσε στην 
επιτροπή ότι οι προτάσεις νόμου είναι αντισυνταγματικές, αφού διευρύνουν τον κύκλο 
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των δικαιούχων οικονομικών και άλλων ωφελημάτων, με αποτέλεσμα να επιβαρύνεται 
ο κρατικός προϋπολογισμός. 

 Σε πρόσφατη γνωμάτευση που κατατέθηκε στην επιτροπή από το Γραφείο του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας (Νοέμβριος 2009) αναφορικά με τις πρόνοιες 
των υπό συζήτηση προτάσεων νόμου και έπειτα από μελέτη των προνοιών τους υπό 
το πρίσμα των διατάξεων του συντάγματος, καθώς και των διατάξεων υφιστάμενων 
σχετικών νόμων επισημαίνονται, ανάμεσα σε άλλα, και τα ακόλουθα: 

1. Με την πρώτη πρόταση νόμου ζητείται η τροποποίηση του περί Παροχής 
Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα Πρόσωπα Νόμου,  
ώστε να διευρυνθεί ο όρος “εκτοπισθείς” με τη συμπερίληψη σ’  αυτόν και των 
τέκνων εκτοπισθείσας μητέρας εκτός από τα τέκνα εκτοπισθέντος πατέρα.  Με 
αυτό τον τρόπο στην ουσία διευρύνεται ο κύκλος των δικαιούχων στεγαστικής 
βοήθειας δυνάμει του βασικού νόμου, αυξάνοντας άμεσα τη σχετική δαπάνη 
στον προϋπολογισμό.  Γι’ αυτό τυχόν προώθηση της προτεινόμενης 
τροποποίησης με πρόταση νόμου αντί με νομοσχέδιο φαίνεται να προσκρούει 
στη διάταξη του άρθρου 80.2 του συντάγματος. 

2. Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη και την τρίτη πρόταση νόμου, με τις οποίες ζητείται η 
τροποποίηση του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, υπενθυμίζεται ότι 
περιέχεται παρόμοια τροποποίηση με τη ζητούμενη στον τροποποιητικό νόμο 
με αριθμό 123(Ι) του 2007, με τον οποίο προστέθηκαν στο βασικό νόμο ο 
ορισμός του όρου “πιστοποιητικό εκτοπισμένου δυνάμει καταγωγής” και 
καθορίζονται περαιτέρω οι προϋποθέσεις χορήγησης του πιστοποιητικού 
αυτού.  Σύμφωνα όμως με τον ίδιο τροποποιητικό νόμο, το εν λόγω 
πιστοποιητικό δε συνδέεται με οποιαδήποτε εκλογικά δικαιώματα ή με 
οποιαδήποτε εκλογική διαδικασία και δεν καθιστά τον κάτοχό του δικαιούχο 
οποιασδήποτε κρατικής παροχής ή άλλου ωφελήματος. 

3. Σύμφωνα με την ίδια γνωμάτευση, ενδεχόμενη τροποποίηση του πιο πάνω 
νόμου με τη διεύρυνση του όρου “εκτοπισθείς”, ώστε να περιλαμβάνονται σ’ 
αυτόν και τα τέκνα εκτοπισθείσας μητέρας ή/και δεύτερη γενιά εκτοπισθέντων 
και άλλα, μπορεί μεν να μη συνεπάγεται άμεση δαπάνη στον προϋπολογισμό 
δυνάμει του συγκεκριμένου βασικού νόμου, συνεπάγεται όμως δαπάνη δυνάμει 
του περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα 
Πρόσωπα Νόμου, από τον οποίο γίνεται παραπομπή στον ορισμό του 
“εκτοπισθέντος” που περιέχεται στον υπό συζήτηση νόμο.  Γι’ αυτό η 
προώθηση της προτεινόμενης τροποποίησης με τη δεύτερη και την τρίτη υπό 
αναφορά πρόταση νόμου και όχι με νομοσχέδιο φαίνεται να προσκρούει στη 
διάταξη του άρθρου 80.2 του συντάγματος.  Εξυπακούεται ότι η προώθηση 
τέτοιου νομοσχεδίου εμπίπτει στις αρμοδιότητες της εκτελεστικής εξουσίας. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης επί όλων των πιο πάνω θεμάτων και 
των επιμέρους παραμέτρων τους ενώπιον της επιτροπής, ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Εσωτερικών αναφέρθηκε σε κάποια ζητήματα που εκκρεμούν προς 
συζήτηση στην ειδική επιτροπή που συστάθηκε για τη μελέτη του όλου θέματος και 
αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Την επέκταση στους εκ μητρογονίας πρόσφυγες του δικαιώματος του εκλέγειν 
και εκλέγεσθαι στις εκλογές της ΠΕΠ, στις δημοτικές/κοινοτικές και βουλευτικές 
εκλογές. 

2. Τη χορήγηση στους εκ μητρογονίας πρόσφυγες όλων των ωφελημάτων από 
κρατικές βοήθειες (οικονομικά οφέλη). 
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3. Τη μέθοδο με την οποία θα υπολογίζεται ο αριθμός των προσφύγων. 

 Οι εκπρόσωποι της Κίνησης Προσφύγων και Εκτοπισμένων Μανάδων 
κατέθεσαν κατά καιρούς στην επιτροπή πληθώρα υπομνημάτων με τις θέσεις τους 
υπέρ της διεύρυνσης του όρου “εκτοπισθείς”, ώστε να περιλαμβάνει και τα παιδιά που 
γεννήθηκαν από μητέρα εκτοπισθείσα και πατέρα μη εκτοπισθέντα και περαιτέρω 
ώστε αυτά να δικαιούνται των οικονομικών, πολιτικών και άλλων ωφελημάτων που 
δικαιούνται οι εκ πατρογονίας εκτοπισθέντες. 

 Ειδικότερα, όσον αφορά τα τρία πιο πάνω ζητήματα, σε γραπτό υπόμνημά της 
η Κίνηση Προσφύγων και Εκτοπισμένων Μανάδων εισηγείται, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Να δοθεί αμέσως η προσφυγική ταυτότητα στα παιδιά εκ μητρογονίας.  Να 
τους δοθεί το δικαίωμα του εκλέγειν και εκλέγεσθαι στις εκλογές της ΠΕΠ και 
στις δημοτικές/κοινοτικές εκλογές.  Όσον αφορά τις βουλευτικές εκλογές, η 
Κίνηση Προσφύγων και Εκτοπισμένων Μανάδων, χωρίς να απεμπολεί το 
δικαίωμα του εκλέγειν και εκλέγεσθαι και στις βουλευτικές εκλογές και επειδή το 
καλώς νοούμενο συμφέρον των μελών της υπαγορεύει όπως δοθεί αμέσως η 
προσφυγική ταυτότητα και στους εκ μητρογονίας εκτοπισθέντες προτείνει όπως, 
οι εκλογικοί κατάλογοι για το έτος 2011 παραμείνουν ως έχουν.  Η ίδια 
οργάνωση εισηγείται περαιτέρω όπως η ειδική επιτροπή συνεχίσει το διάλογο 
με στόχο την τροποποίηση του άρθρου 107 του περί Αρχείου Πληθυσμού 
Νόμου, το οποίο αφορά την κατάρτιση χωριστού εκλογικού καταλόγου για τους 
εκτοπισθέντες εκλογείς, στους οποίους περιλαμβάνονται πρόσωπα των 
οποίων ο πατέρας είναι εκτοπισθείς.   

2. Των οικονομικών οφελών και των χορηγιών των οποίων είναι δικαιούχοι για 
τριάντα πέντε χρόνια οι εκ πατρογονίας πρόσφυγες να καταστούν δικαιούχοι 
και οι εκ μητρογονίας πρόσφυγες για σκοπούς ίσης μεταχείρισης, ώστε να 
αρθεί κάθε αδικία που αυτοί υφίστανται.  Περαιτέρω, αφού δοθεί η προσφυγική 
ταυτότητα και στους εκ μητρογονίας πρόσφυγες, η πολιτεία θα πρέπει να 
εξαλείψει τους όρους “πατρογονία” και “μητρογονία”.  Η θέση ότι πρέπει να γίνει 
άλλη κατηγορία προσφύγων για τους εκ μητρογονίας πρόσφυγες βρίσκει την εν 
λόγω κίνηση κάθετα αντίθετη, αφού πρόσφυγες είναι και οι κατιόντες συγγενείς 
των προσφύγων.  Όσο δε αφορά το θέμα πού θα σταματήσουν τα οικονομικά 
οφέλη (2η,  3η γενιά), αυτό θα το κρίνει το κράτος, αφού πραγματοποιηθούν οι 
σωστές μελέτες και δοθούν επίσης κάποια βοηθήματα σε όσα άτομα 
αδικούνταν τόσα χρόνια λόγω αυτής της αυθαίρετης διάκρισης. 

3. Από τη στιγμή που κανένας πρόσφυγας δεν έχει επιστρέψει στο σπίτι του, δεν 
απολαύει της περιουσίας του και είναι πρόσφυγας στην ίδια του την πατρίδα, 
πρέπει να θεωρείται και να υπολογίζεται στον πληθυσμό ως 
πρόσφυγας/εκτοπισθείς.  Ο σωστός και δίκαιος τρόπος δεν είναι η εύρεση μιας 
μεθόδου υπολογισμού των προσφύγων, αλλά η πλήρης και επιστημονικά 
τεκμηριωμένη καταγραφή τους μέσα από τη διαδικασία της απογραφής του 
πληθυσμού. 

 Οι εκπρόσωποι του Σωματείου Προσφύγων Μανάδων Κύπρου σε γραπτό τους 
υπόμνημα υιοθετούν, μεταξύ άλλων, τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Οι εκ μητρογονίας πρόσφυγες να απολαύουν των δικαιωμάτων που απολαύει 
κάθε άλλος Κύπριος πρόσφυγας στη βάση της αρχής της ισότητας και της 
απαγόρευσης κάθε μορφής διάκρισης, ιδιαίτερα λόγω φύλου ή/και καταγωγής.  
Να υπάρξει πλήρης αποκατάσταση της αρχής της ισότητας μεταξύ μανάδων 
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και πατεράδων και της ισότιμης μετάδοσης των δικαιωμάτων αυτών στα τέκνα 
τους. 

2. Σε σχέση με τη χορήγηση ωφελημάτων από το κράτος, το σωματείο ζητεί 
πλήρη ισότητα και ίση μεταχείριση χωρίς οποιαδήποτε διάκριση σε βάρος των 
τέκνων των προσφύγων εκ μητρογονίας. 

3. Η μέθοδος υπολογισμού του αριθμού των προσφύγων είναι θέμα καθαρά 
κυβερνητικών υπηρεσιών και άσχετο με τη διεκδίκηση της αρχής της ίσης 
μεταχείρισης όλων των προσφύγων, πράγμα το οποίο ενδιαφέρει το σωματείο. 

 Τα πιο πάνω θέματα και ειδικότερα οι υπό αναφορά προτάσεις νόμου 
αποτέλεσαν εκ νέου αντικείμενο συζήτησης ενώπιον της επιτροπής με τη συμμετοχή 
όλων των εμπλεκομένων.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας επανέλαβε τις ίδιες θέσεις που κατατέθηκαν και 
παλαιότερα ενώπιον της επιτροπής περί αντισυνταγματικότητας των εν λόγω 
προτάσεων νόμου.  Περαιτέρω, η ίδια έθεσε ως θέμα αρχής ότι είναι νομικά 
λανθασμένη η αντίληψη ορισμένων ότι, όταν πρόκειται για ανθρώπινο δικαίωμα, δεν 
υπεισέρχονται κοινωνικοί και οικονομικοί παράγοντες, σημειώνοντας ότι υπάρχει 
σχετική νομολογία του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων (Ε∆Α∆), 
σύμφωνα με την οποία οι οικονομικοί και κοινωνικοί παράγοντες παρέχουν στο 
κράτος ευρεία διακριτική ευχέρεια.   

 Επιπλέον, η ίδια εκπρόσωπος, κληθείσα να τοποθετηθεί κατά πόσον αίρεται η 
αντισυνταγματικότητα, σε περίπτωση ρύθμισης του όλου θέματος μόνο με 
τροποποίηση του άρθρου 119 του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, ώστε να 
περιληφθούν στους εκτοπισθέντες και οι απόγονοι προσφύγων εκ μητρογονίας, για να 
αρθεί η ανισότητα που αυτοί υφίστανται, χωρίς όμως να προβλέπεται η παροχή 
οποιωνδήποτε οικονομικών ωφελημάτων, ανέφερε ότι οποιοσδήποτε θεωρηθεί 
εκτοπισθείς σύμφωνα με το πιο πάνω άρθρο του εν λόγω νόμου, αυτόματα καθίσταται 
δικαιούχος στη βάση άλλων νόμων που αφορούν τη στεγαστική βοήθεια και άλλα.  Ως 
εκ τούτου, θα υπάρξουν οικονομικές συνέπειες με αναπόφευκτη την 
αντισυνταγματικότητα τέτοιας ρύθμισης. 

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών στην αρχική του 
τοποθέτηση θεώρησε αναγκαίο να υπενθυμίσει ότι στις 12 Ιουλίου 2007 η Βουλή των 
Αντιπροσώπων ψήφισε το νόμο με τίτλο «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» [Ν. 123(Ι)/2007], με τον οποίο θεσμοθετήθηκε το 
πιστοποιητικό εκτοπισμένου δυνάμει καταγωγής είτε από πατέρα είτε από μητέρα 
πρόσφυγα, το οποίο δε συνδέεται με οποιαδήποτε εκλογικά δικαιώματα ή εκλογική 
διαδικασία και δεν καθιστά τον κάτοχό του δικαιούχο οποιασδήποτε κρατικής παροχής 
ή άλλου ωφελήματος.   

 Όπως δήλωσε περαιτέρω, για να βρεθεί λύση στα οικονομικά θέματα με βάση 
τις οικονομικές δυνατότητες του κράτους και λύση σε ό,τι αφορά τα εκλογικά 
δικαιώματα, ώστε να μη διαιωνίζεται η αντιπαράθεση γύρω από αυτό το θέμα, με 
πρωτοβουλία του Υπουργείου Εσωτερικών συστάθηκε ειδική επιτροπή στο 
Υπουργείο Εσωτερικών με τη συμμετοχή όλων των εμπλεκόμενων φορέων και της 
Βουλής των Αντιπροσώπων.  Η πρώτη συνεδρία της επιτροπής πραγματοποιήθηκε 
στις 14 Σεπτεμβρίου 2007 και στις 30 Μαρτίου 2010 η επιτροπή συνήλθε σε έκτη και 
τελευταία συνεδρία υπό την προεδρία του Υπουργού Εσωτερικών.  Στην εν λόγω 
συνεδρία, αφού διαπιστώθηκε ότι δεν υπάρχει ταύτιση θέσεων στα τρία ζητήματα που 
έθεσε ο Υπουργός Εσωτερικών (τα εκλογικά δικαιώματα των εκτοπισθέντων, τα 
οικονομικά οφέλη από κρατικές βοήθειες και η μέθοδος υπολογισμού των 
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εκτοπισθέντων), με επιστολή του, ημερομηνίας 21ης  Ιουλίου 2009, έγινε εισήγηση 
όπως τα θέματα αυτά συζητηθούν σε πιο υψηλό επίπεδο. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο, το Υπουργείο Εσωτερικών κρίνει ότι τυχόν επέκταση του 
όρου “εκτοπισθείς”, ώστε να καλύψει και τα παιδιά των οποίων η μητέρα είναι 
εκτοπισθείσα και ο πατέρας μη εκτοπισθείς, θα έχει τις ακόλουθες συνέπειες: 

 Πρώτον, θα αυξηθεί δυσανάλογα ο αριθμός των εκτοπισθέντων, σε σύγκριση 
με τον αριθμό των εκτοπισθέντων το 1974, με κίνδυνο τα στοιχεία του κράτους να μη 
γίνονται πιστευτά από τις ξένες κυβερνήσεις και τους διεθνείς οργανισμούς που 
βοηθούν οικονομικά και πολιτικά την Κυπριακή ∆ημοκρατία και γνωρίζουν τα 
πραγματικά γεγονότα και τους πραγματικούς αριθμούς.  Ειδικότερα, η επέκταση του 
όρου “εκτοπισθείς” θα συνοδευτεί με την άμεση εγγραφή 52 918 παιδιών και των 
απογόνων τους που γεννήθηκαν μετά την εισβολή από μητέρα εκτοπισθείσα και 
πατέρα μη εκτοπισθέντα, με αποτέλεσμα το ποσοστό των εκτοπισθέντων να αυξηθεί 
σταδιακά από 34% σε 42% του συνολικού πληθυσμού.   

 ∆εύτερον, η πιο πάνω αύξηση των εκτοπισθέντων θα επηρεάσει σταδιακά τον 
αριθμό των εγγεγραμμένων εκλογέων και ειδικότερα τους εκλογικούς καταλόγους των 
κατεχόμενων περιοχών, των οποίων θα αυξηθεί ο αριθμός των εγγεγραμμένων σ’  
αυτούς εκλογέων με ανάλογη μείωση του αριθμού των εκλογέων στις ελεύθερες 
περιοχές.   

 Τρίτον, θα προστεθεί μεγάλος αριθμός νέων δικαιούχων στα διάφορα 
στεγαστικά προγράμματα και άλλα οικονομικά ευεργετήματα τα οποία παραχωρούνται 
στους εκτοπισθέντες.  Συνεπώς, θα χρειαστεί να εξευρεθούν και να διατεθούν 
πρόσθετα εκατομμύρια ευρώ με σοβαρό ενδεχόμενο το κράτος να μην μπορεί να 
ανταποκριθεί στις επιπλέον απαιτήσεις. 

 Συγκεκριμένα, σε σχέση με το ύψος της αναμενόμενης δαπάνης, σε περίπτωση 
που αποφασιστεί να δοθούν τα οικονομικά οφέλη που δικαιούνται οι εκ πατρογονίας 
εκτοπισθέντες και στους εκ μητρογονίας εκτοπισθέντες, η επιπλέον δαπάνη με την 
οποία θα επιβαρυνθεί ο κρατικός προϋπολογισμός υπολογίζεται να ανέλθει με πολύ 
συντηρητικούς υπολογισμούς από €30 εκατομ., κατ’  ελάχιστον, μέχρι και €70 εκατομ. 
ετησίως. 

 Σε συμπλήρωση των πιο πάνω ο εκπρόσωπος της Κεντρικής Υπηρεσίας 
Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών κατέθεσε στην επιτροπή στοιχεία σύμφωνα με 
τα οποία φαίνεται πόσα παιδιά εκ μητρογονίας έχουν γεννηθεί ετησίως μέχρι τις 28 
Ιανουαρίου 2010 τα οποία φτάνουν τις 52 918.  Σύμφωνα με τον ίδιο, από τότε μέχρι 
σήμερα υπολογίζεται ότι έχουν προστεθεί ακόμα τριακόσια έως τετρακόσια παιδιά εκ 
μητρογονίας.  Ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι ο αριθμός των εκτοπισθέντων το 1974 
ήταν γύρω στο 34%.  Με την προσθήκη στον αριθμό των τωρινών εκτοπισθέντων του 
αριθμού των 53 000 περίπου παιδιών εκ μητρογονίας το πιο πάνω ποσοστό θα 
φτάσει περίπου στο 42% του πληθυσμού.   

 Όσον αφορά την αλλαγή στην κατανομή των βουλευτικών εδρών, σε 
περίπτωση που η μητρογονία εφαρμοστεί σήμερα με βάση τους εγγεγραμμένους 
εκλογείς, ο εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι εκλογείς εκ μητρογονίας που 
είναι εγγεγραμμένοι στους εκλογικούς καταλόγους σήμερα είναι 14 261.  Εάν οι 
εκλογείς αυτοί εγγραφούν στους εκλογικούς καταλόγους με βάση τον εκτοπισμό της 
μητέρας τους αντί τη διαμονή τους, αυτόματα οι βουλευτικές έδρες γίνονται είκοσι για 
τη Λευκωσία (ούτως ή άλλως η Λευκωσία θα έχανε μια έδρα προς όφελος της 
Λάρνακας, εάν είχαμε σήμερα βουλευτικές εκλογές), η Κερύνεια παραμένει στις τρεις, 
η Λάρνακα στις έξι, η Πάφος στις τέσσερις και γίνεται αλλαγή στις έδρες Λεμεσού και 
Αμμοχώστου, δηλαδή μειώνονται κατά μία οι βουλευτικές έδρες της Λεμεσού και 
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αυξάνονται κατά δύο οι βουλευτικές έδρες της Αμμοχώστου.  Ο ίδιος πρόσθεσε ότι με 
την εγγραφή και των 53 000 εκ μητρογονίας εκτοπισθέντων στους εκλογικούς 
καταλόγους οι έδρες θα κατανέμονται ως ακολούθως:  είκοσι για τη Λευκωσία, 
τέσσερις για την Κερύνεια, δεκατέσσερις για την Αμμόχωστο, τέσσερις για τη Λάρνακα, 
δέκα για τη Λεμεσό και τέσσερις για την Πάφο. 

 Ο διευθυντής της ΥΜΑΠΕ δήλωσε πρόσθετα στην επιτροπή ότι οι εκ 
πατρογονίας πρόσφυγες, που είναι δικαιούχοι στα τέσσερα στεγαστικά σχέδια με 
βάση την ισχύουσα νομοθεσία, σύμφωνα με τα στοιχεία του αρχείου πληθυσμού, 
ανέρχονται στους 41 500.  Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία οι εκ μητρογονίας πρόσφυγες 
που έχουν γεννηθεί από το 1974 και εξής και είναι ηλικίας άνω των είκοσι ετών και θα 
μπορούν να αποταθούν για στεγαστική βοήθεια ανέρχονται στους 16 900.  Σύμφωνα 
με τον ίδιο, εγκρίνονται ετησίως 3 948 αιτήσεις για στεγαστική βοήθεια σε εκ 
πατρογονίας εκτοπισθέντες.  Επομένως, με βάση την αναλογία, για τους εκ 
μητρογονίας εκτοπισθέντες υπολογίζεται ότι οι εγκρίσεις των αιτήσεών τους για 
στεγαστικά σχέδια θα ανέλθουν στις 1 608 ετησίως.  Ως εκ τούτου, όπως ανέφερε ο 
ίδιος, το ετήσιο κόστος των δαπανών για στεγαστικά σχέδια με τη συμπερίληψη σε 
αυτά των εκ μητρογονίας προσφύγων υπολογίζεται να ανέλθει στα €69 εκατομ. 
ετησίως, χωρίς όμως να έχει γίνει υπολογισμός της αξίας της κρατικής γης.   

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε  στην επιτροπή ότι 
το Υπουργείο Οικονομικών αναμένει τα τελικά στοιχεία από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, για να προχωρήσει σε βαθύτερη ανάλυση.  Σύμφωνα με τον ίδιο, εκ 
πρώτης όψεως υπολογίζεται ότι το κόστος θα ξεπερνά τα €80 εκατομ. ετησίως, 
εφόσον ληφθούν υπόψη και όλα τα άλλα προγράμματα που εφαρμόζονται για τους 
εκτοπισθέντες.  Ως εκ τούτου, ο ίδιος ζήτησε όπως δοθεί στο Υπουργείο Οικονομικών 
επιπρόσθετος χρόνος ενός μηνός για τη σε βάθος μελέτη του όλου θέματος, ώστε να 
υπάρξει η δυνατότητα εκτίμησης του πραγματικού κόστους.  Επιπλέον, ο ίδιος τόνισε 
ότι το Υπουργείο Οικονομικών θεωρεί άκαιρο το χρόνο που τίθεται το όλο θέμα, διότι 
δημοσιονομικά είναι αδύνατο για το κράτος να ικανοποιήσει αυτού του ύψους τη 
δαπάνη.   

 Ο εκπρόσωπος της ΠΕΠ, αφού ανέφερε ότι η ΠΕΠ συμφωνεί με την ανάγκη 
άρσης της αδικίας που υφίστανται οι εκ μητρογονίας πρόσφυγες, τόνισε ότι πρέπει να 
μελετηθεί σε ποιο βαθμό θα επηρεαστούν τα δικαιώματα όσων θεωρούνταν μέχρι 
σήμερα δικαιούχοι πρόσφυγες, έτσι ώστε η απόφαση που θα ληφθεί να μην οδηγήσει 
στον τερματισμό των βοηθημάτων που δίνονται σήμερα στους πρόσφυγες.   

 Οι εκπρόσωποι της Κίνησης Προσφύγων και Εκτοπισμένων Μανάδων και του 
Σωματείου Προσφύγων Μανάδων Κύπρου επανέλαβαν τη θέση τους για άρση της 
παραβίασης της αρχής της ισότητας και την εξάλειψη κάθε μορφής διάκρισης σε 
βάρος των εκτοπισμένων μανάδων.  Επιπλέον, ανέφεραν ότι η λύση του 
προβλήματος δεν εξαρτάται μόνο από τη Βουλή, καθώς είναι απαραίτητη η πολιτική 
βούληση της κυβέρνησης. 

 Ειδικότερα, η εκπρόσωπος της Κίνησης Προσφύγων και Εκτοπισμένων 
Μανάδων επανέλαβε τη θέση της κίνησης για την ανάγκη απογραφής του πληθυσμού 
και διεξαγωγής σωστής μελέτης για τον αριθμό των προσφύγων.  Όπως ανέφερε η 
ίδια, σύμφωνα με έρευνες της κίνησης, το ποσοστό των προσφύγων σήμερα, 
συμπεριλαμβανομένων των εκ μητρογονίας προσφύγων, φτάνει στο 35,5% του 
πληθυσμού. 

 Περαιτέρω, η ίδια προέβη σε κάποιες παρατηρήσεις σχετικά με τις υπό 
συζήτηση προτάσεις νόμου, τονίζοντας ότι δεν πρέπει να προσδιορίζεται η ιδιότητα 
του εκτοπισμένου με βάση το φύλο, ώστε να εφαρμοστούν οι αρχές της ισότητας, της 
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ίσης μεταχείρισης, των μη διακρίσεων και του κράτους δικαίου.  Η ίδια εισηγείται 
ειδικότερα όπως τα παιδιά εκτοπισθέντος πρώτης γενιάς θεωρούνται εκτοπισθέντες 
δεύτερης γενιάς, με δικαίωμα καθορισμού ως μόνιμης διαμονής τους του τόπου 
καταγωγής τους ή του τόπου προσωρινής διαμονής τους, καθώς και να καθίστανται 
δικαιούχοι για έκδοση και χορήγηση προσφυγικής ταυτότητας και δικαιούχοι κρατικής 
παροχής/χορηγίας ή άλλου ωφελήματος.  Επιπλέον, η ίδια παρέπεμψε σε σχετικό 
νόμο που ψήφισε η Βουλή [Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών 
(Πρόσβαση σε Αγαθά και Υπηρεσίες και στην Παροχή Αυτών) Νόμος του 2008] [Ν. 
18(Ι)/2008], καθώς και στις παρατηρήσεις πέντε επιτροπών των Ηνωμένων Εθνών 
προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία για άρση της αδικίας που υφίστανται οι εκ 
μητρογονίας πρόσφυγες.   

 Ο εκπρόσωπος του Σωματείου Προσφύγων Μανάδων Κύπρου ανέφερε στην 
επιτροπή ότι και οι τρεις υπό συζήτηση προτάσεις νόμου ανταποκρίνονται στα 
αιτήματα του σωματείου, τονίζοντας πως αυτό που ενδιαφέρει το σωματείο είναι να 
υιοθετηθεί η αρχή της ισότητας και να εφαρμοστεί στην πράξη.  Περαιτέρω, κάλεσε το 
Υπουργείο Εσωτερικών να εξεύρει τρόπους, ώστε να ικανοποιήσει τα αιτήματα των 
μητέρων προσφύγων εντός των συνταγματικών πλαισίων.   

 Σε νεότερη συνεδρία, που πραγματοποιήθηκε στις 19 Μαΐου 2010, η επιτροπή 
είχε την ευκαιρία να ενημερωθεί για τις απόψεις του Υπουργείου Οικονομικών από το 
γενικό διευθυντή του εν λόγω υπουργείου, ο οποίος σε προηγούμενο στάδιο της 
συζήτησης του όλου θέματος είχε δεσμευτεί ενώπιον της επιτροπής να μελετήσει  τις 
δημοσιονομικές επιπτώσεις από την αναγνώριση των εκ μητρογονίας προσφύγων και 
να την ενημερώσει σχετικά.   

 Ειδικότερα, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών κατέθεσε στην 
επιτροπή δύο γραπτά υπομνήματα στα οποία παρατίθενται αναλυτικά στοιχεία και 
ανέφερε, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα:  

 Οι εκτιμήσεις για τον αριθμό των προσφύγων με επέκταση του όρου 
“εκτοπισθείς”, για να καλύπτει και παιδιά από μητέρα πρόσφυγα και πατέρα μη 
πρόσφυγα, στηρίχθηκαν στα αποτελέσματα της απογραφής πληθυσμού του 1992.   
Με βάση τα τότε αποτελέσματα της απογραφής πληθυσμού του 1992 ο αριθμός των 
προσφύγων πριν από την επέκταση του  όρου “εκτοπισθείς” ήταν 188 828.  Με την 
επέκταση του όρου ο αριθμός των προσφύγων ανερχόταν στους 208 169.   

 Για τον υπολογισμό των προσφύγων πριν από την επέκταση του όρου οι 
εκτιμήσεις στηρίχθηκαν στα ποσοστά αύξησης του πληθυσμού της ελληνοκυπριακής 
κοινότητας.  Με βάση τις συγκεκριμένες εκτιμήσεις το 2008 ο αριθμός των 
προσφύγων πριν από την επέκταση του όρου “εκτοπισθείς” υπολογίζεται στα 212 861 
άτομα.  Για τον υπολογισμό των προσφύγων με την επέκταση του όρου οι εκτιμήσεις 
στηρίχθηκαν στον αριθμό των γεννήσεων, καθώς και στις πιο κάτω υποθέσεις: 

1. Η σύναψη γάμων μεταξύ δύο προσώπων είναι εντελώς τυχαία. 

2. Οι εκτοπισθέντες κατά το 1974 αποτελούν περίπου το 1/3 του συνολικού 
πληθυσμού. 

3. ∆εν υπάρχει διαφορά στη γεννητικότητα μεταξύ προσφύγων και μη 
προσφύγων.   

 Με βάση την πιθανότητα σύναψης γάμου για τις κατηγορίες γάμου 
εκτοπισθείσας με εκτοπισθέντα, μη εκτοπισθείσας με εκτοπισθέντα και εκτοπισθείσας 
με μη εκτοπισθέντα, η αναλογία των παιδιών που γεννήθηκαν και θεωρούνται 
πρόσφυγες με την επέκταση του όρου αποτελεί το 55,5% του συνόλου των 
γεννήσεων της περιόδου 1993 έως 2008.  Ως εκ τούτου, σύμφωνα με τις εκτιμήσεις 
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αυτές, ο πληθυσμός των προσφύγων με την επέκταση του όρου υπολογίζεται σε 285 
072 στο τέλος του 2008 ή 42,6% του συνόλου της ελληνοκυπριακής κοινότητας. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο, το Υπουργείο Οικονομικών σε μια προσπάθεια 
υπολογισμού του δημοσιονομικού κόστους από την αναγνώριση των εκ μητρογονίας 
προσφύγων σε ίση βάση με τους εκ πατρογονίας πρόσφυγες κατέληξε ότι το συνολικό 
κόστος ανέρχεται στα €671 εκατομ. περίπου για ικανοποίηση των σημερινών 
δικαιούχων και πρόσθετα σε €1,6 δις για ικανοποίηση όλων των δικαιούχων.   

 Ειδικότερα, ακολουθήθηκε η εξής μεθοδολογία: 

 Με βάση τα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας οι εκ μητρογονίας πρόσφυγες 
ανέρχονται σήμερα στους 60 000 περίπου.  Ο ίδιος διευκρίνισε ότι ο συνολικός 
αριθμός των εκ μητρογονίας προσφύγων είναι γύρω στις 72 000, αλλά αφαιρείται ο 
αριθμός των εκ μητρογονίας προσφύγων που έχουν συνάψει γάμο με πρόσφυγες και 
ως εκ τούτου είναι ήδη δικαιούχοι.  Με βάση όμως την ηλικία οι δυνητικά δικαιούχοι 
είναι τα άτομα ηλικίας είκοσι με τριάντα πέντε ετών (λόγω του ότι από δεκαοκτώ ετών 
αρχίζουν τα άτομα να είναι δικαιούχα και τριάντα πέντε ετών είναι σήμερα ένα παιδί 
που γεννήθηκε μετά την εισβολή του 1974), οι οποίοι αποτελούν περίπου το 1/4 του 
συνολικού πληθυσμού με βάση τη δημογραφική κατανομή και ανέρχονται στα 15 000 
άτομα.  Τα σχέδια τα οποία λαμβάνουν υπόψη οι υπολογισμοί για τα άτομα αυτά 
αφορούν τα σχέδια της ΥΜΑΠΕ και του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών.   

 Σύμφωνα με τον ίδιο, σε βάθος χρόνου πρέπει να ληφθεί υπόψη και το κόστος 
για την ικανοποίηση όλων των δικαιούχων, που σημαίνει τα υπόλοιπα 45 000 άτομα 
που είναι σήμερα κάτω των είκοσι ετών.  Αν  ληφθεί υπόψη  ότι  από  τα 45 000 άτομα  
τα 35 000 θα είναι αιτητές, το συνολικό κόστος για τα σχέδια της ΥΜΑΠΕ, με βάση την 
ίδια μεθοδολογία, ανέρχεται στα €1,6 δις περίπου.   

 Το δημοσιονομικό κόστος για τα 15 000 άτομα ανέρχεται σε €671 εκατομ.  Το 
αρχικό κόστος υπολογίζεται στα €398 εκατομ., στο δεύτερο έτος το κόστος 
υπολογίζεται να μειωθεί στα €135 εκατομ. και μετά το ετήσιο κόστος για τους εκ 
μητρογονίας πρόσφυγες θα ανέρχεται στα €69 εκατομ. περίπου.  Σύμφωνα με τον ίδιο, 
το ετήσιο κόστος των €69 εκατομ. θα ισχύει επί μονίμου βάσεως μετά το τέταρτο έτος, 
δεδομένου ότι θα υπάρχει συνεχώς νέα ροή δικαιούχων.   

 Τέλος, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών τόνισε ότι το 
δημοσιονομικό κόστος από την αναγνώριση των εκ μητρογονίας προσφύγων είναι 
τεράστιο και τα δημοσιονομικά δεδομένα της Κύπρου και το μέγεθος της οικονομίας 
είναι τέτοια, που δεν μπορούν να αντέξουν τέτοιου είδους δαπάνη, ειδικά κάτω από τις 
σημερινές αντίξοες συνθήκες.  Περαιτέρω, η ψήφιση των προτεινόμενων νόμων θα 
εκτροχιάσει οριστικά τα δημόσια οικονομικά, θα πλήξει την αξιοπιστία του 
προγράμματος σταθερότητας που ήδη υποβλήθηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και θα 
ανατρέψει αναγκαστικά την κοινωνική και αναπτυξιακή πολιτική του κράτους.     

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, σημειώνει τα 
ακόλουθα: 

1. Οι δύο προτάσεις νόμου που τροποποιούν τον περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμο 
με τη σύμφωνη γνώμη των εισηγητών τους ενοποιήθηκαν σε ένα κείμενο που 
τροποποιεί τον εν λόγω νόμο. 

2. Υπήρξε προβληματισμός όσον αφορά τον καθορισμό της έννοιας του όρου 
“εκτοπισθείς” και το κατά πόσο θα υπάρξει διαχωρισμός σε πρώτη και δεύτερη 
γενιά εκτοπισθέντων. 
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3. Η ημερομηνία έναρξης της ισχύος των δύο προτεινόμενων νόμων να 
καθοριστεί σε μεταγενέστερο χρόνο, ώστε οι υπηρεσίες του κράτους να έχουν 
στη διάθεσή τους επαρκή χρόνο, για να αντιμετωπίσουν τις τυχόν δυσκολίες 
από την εφαρμογή τους και περαιτέρω να προβούν στις απαιτούμενες 
ενέργειες για την αντιμετώπιση των αλλαγών που θα προκύψουν από την 
εφαρμογή τους.  Επιπλέον, η μεταγενέστερη προθεσμία για έναρξη της ισχύος 
των σχεδίων νόμου δε θα επηρεάσει τις διαδικασίες των προσεχών 
βουλευτικών εκλογών. 

 Ειδικότερα, κατατέθηκε εισήγηση η ημερομηνία έναρξης της ισχύος των 
προτεινόμενων νόμων να είναι η 1η Ιανουαρίου 2011 ή η 1η Ιουλίου 2011 ή η 1η 
Ιανουαρίου 2012.   

Συγκεκριμένα, όσον αφορά τον προτεινόμενο περί Παροχής Στεγαστικής 
Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα Πρόσωπα Νόμο, ο καθορισμός 
της ημερομηνίας έναρξης της ισχύος του σε μεταγενέστερο χρόνο θα δώσει την 
ευκαιρία στις αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες να προετοιμαστούν, ώστε να 
διεκπεραιώσουν και να ικανοποιήσουν τις σχετικές αιτήσεις.  

Περαιτέρω, όσον αφορά τον προτεινόμενο περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμο, αν 
αυτός τεθεί σε ισχύ σε μεταγενέστερη ημερομηνία από την ημερομηνία  
δημοσίευσής του στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, θα αποφευχθεί η 
οποιαδήποτε διαφοροποίηση του εκλογικού χάρτη, τουλάχιστον όσον αφορά 
την επόμενη εκλογική αναμέτρηση για την ανάδειξη νέας Βουλής. 

Έτι περαιτέρω, σε σχέση με τα εκλογικά δικαιώματα, με την αναγνώριση των εκ 
μητρογονίας προσφύγων δημιουργείται πρόβλημα ως προς τον τόπο άσκησης 
των εκλογικών τους δικαιωμάτων.  Για το θέμα αυτό κατατέθηκε η εισήγηση, 
μεταξύ άλλων, όπως συμπεριληφθεί στον προτεινόμενο νόμο πρόνοια με την 
οποία να δίδεται δικαίωμα σε πρόσωπο που συμπλήρωσε το 18ο έτος της 
ηλικίας του και του οποίου η μητέρα είναι εκτοπισθείσα να επιλέξει τον τόπο 
άσκησης των εκλογικών του δικαιωμάτων.  Επιπλέον, κατατέθηκε και η 
εισήγηση όπως το δικαίωμα της επιλογής του τόπου άσκησης των εκλογικών 
δικαιωμάτων παραχωρηθεί και στα παιδιά από πατέρα πρόσφυγα.   

 Σε σχέση με το πιο πάνω ζήτημα κατατέθηκαν αντίθετες απόψεις ως προς την 
εισήγηση να παραχωρηθεί στα παιδιά από μητέρα εκτοπισθείσα το δικαίωμα επιλογής 
του τόπου άσκησης των εκλογικών τους δικαιωμάτων, αφού κάτι τέτοιο αποτελεί 
διάκριση, καθώς και ως προς την εισήγηση να παραχωρηθεί το ίδιο δικαίωμα και 
στους εκ μητρογονίας και στους εκ πατρογονίας πρόσφυγες, γιατί κάτι τέτοιο θα 
οδηγήσει στο να απολεσθούν από τις κατεχόμενες περιφέρειες αρκετές χιλιάδες ψήφοι.   

 Λαμβάνοντας υπόψη όλες τις παραμέτρους του θέματος, η επιτροπή τονίζει ότι 
για λόγους αρχής τάσσεται ομόφωνα υπέρ της αναγνώρισης των εκ μητρογονίας 
προσφύγων, γι’  αυτό και κατέβαλε προσπάθεια για εξεύρεση μιας κοινά αποδεκτής 
ρύθμισης του όλου θέματος.   

 Ολοκληρώνοντας στο στάδιο αυτό την εξέταση του όλου θέματος η επιτροπή, 
κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους 
της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, αποφάσισε να διαμορφώσει 
τα κείμενα των προτεινόμενων νόμων ως ακολούθως: 

 Στον πρώτο προτεινόμενο νόμο προβλέπεται ότι τα τέκνα εκτοπισθείσας 
μητέρας θα περιλαμβάνονται στους δικαιούχους στεγαστικής βοήθειας με βάση τις 
διατάξεις του εν λόγω νόμου.   
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 Στο δεύτερο προτεινόμενο νόμο γίνεται πρόβλεψη για τα ακόλουθα: 

1. “Εκτοπισθείς” σημαίνει: 

α.  κάθε πρόσωπο το οποίο κατέχει έγκυρη προσφυγική ταυτότητα και 
περιλαμβάνει τα τέκνα εκτοπισθείσας μητέρας,   

β. κάθε πρόσωπο, έγγαμο ή μη, που πριν από την τουρκική εισβολή: 

i. διέμενε μόνιμα σε κατοικία που βρίσκεται στις κατεχόμενες 
περιοχές, η οποία έκτοτε κατέστη απροσπέλαστη, 

ii. διέμενε μόνιμα σε κατοικία που βρίσκεται στη Νεκρή Ζώνη, η 
οποία ελέγχεται από την ειρηνευτική δύναμη των Ηνωμένων 
Εθνών, ή που εκκενώθηκε και διατέθηκε για τις ανάγκες της 
Εθνικής Φρουράς, 

iii. είχε τη συνήθη διαμονή του στις ελεύθερες περιοχές, λόγω του 
επαγγέλματός του, αλλά η κατοικία ή/και η ακίνητη ιδιοκτησία του 
βρίσκεται στις κατεχόμενες περιοχές, 

iv. είχε την προσωρινή διαμονή του στο εξωτερικό, αλλά δεν ήταν 
μετανάστης και η κατοικία του ή/και η ακίνητη ιδιοκτησία του 
βρίσκεται στις κατεχόμενες περιοχές. 

2. Τα παιδιά εκτοπισθέντος, σύμφωνα με τα πιο πάνω, θεωρούνται εκτοπισθέντες 
και η εγγραφή τους στους εκλογικούς καταλόγους θα γίνεται με βάση την 
εκλογική περιφέρεια της καταγωγής του πατέρα τους, δηλαδή θα παραμείνει σε 
εφαρμογή το υφιστάμενο εκλογικό σύστημα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, κατά πλειοψηφία των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής τα ακόλουθα: 

1. Την έγκριση της πρώτης πρότασης νόμου όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί 
και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Παροχής 
Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα Πρόσωπα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», με έναρξη ισχύος από την 1η Ιουλίου 2011.   

2. Την ενοποίηση της δεύτερης και τρίτης πρότασης νόμου σε ενιαίο κείμενο 
όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε 
να αναφέρεται ως «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010», με έναρξη ισχύος από την 1η Ιουλίου 2011. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του 
όλου θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα 
Πρόσωπα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Πρόταση νόμου).  

2. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006. 
(Πρόταση νόμου).  



 42

3. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Πρόταση νόμου).  

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για τις προτάσεις νόμου του 

επισυνημμένου παραρτήματος  

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Ζαχαρίας Κουλίας 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας  Γιώργος Βαρνάβα 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σωτήρης Σαμψών Ανδρέας Αγγελίδης 

 Γεώργιος Γεωργίου  Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Σοφοκλής Φυττής Γιώργος Περδίκης 

 Όπως είναι γνωστό, για τις πιο πάνω προτάσεις νόμου η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων κυκλοφόρησε στην 
ολομέλεια της Βουλής σχετική έκθεση με ημερομηνία 19 Μαΐου 2010.  Όμως η 
συζήτηση των εν λόγω προτάσεων νόμου δεν έχει ακόμα αρχίσει και κατόπιν 
απόφασης της ολομέλειας της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 20 Μαΐου 
2010, παραπέμφθηκαν για περαιτέρω εξέταση από την επιτροπή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων επανεξέτασε τις εν λόγω προτάσεις νόμου σε έκτακτη συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουνίου 2010.  Στα πλαίσια της επανεξέτασης των 
προτάσεων, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής οι Υπουργοί 
Εσωτερικών και Οικονομικών, συνοδευόμενοι από λειτουργούς των υπουργείων τους, 
και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη, την επιτροπή απασχόλησε κυρίως η 
ανάλυση των στοιχείων που κατατέθηκαν στη Βουλή από τα Υπουργεία Εσωτερικών 
και Οικονομικών αναφορικά με τον υπολογισμό του αριθμού των εκ μητρογονίας 
προσφύγων και το κόστος με το οποίο θα επιβαρυνθεί ο κρατικός προϋπολογισμός 
από την υιοθέτηση των υπό συζήτηση προτάσεων νόμου.   

 Ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε συναφώς στην επιτροπή τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με τα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας που προκύπτουν από την 
απογραφή πληθυσμού του 1992, καθώς και τις εκτιμήσεις που έγιναν για το 
έτος 2008, οι οποίες βασίστηκαν στον αριθμό των γεννήσεων από το 1992 
μέχρι το 2008, ο συνολικός αριθμός των εκ μητρογονίας προσφύγων ανέρχεται 
στις          72 000.   

2. Με βάση τα στοιχεία του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, ο 
αριθμός των εκ μητρογονίας προσφύγων ανέρχεται στις 52 000.  Όπως 
επεξήγησε ο ίδιος ο υπουργός, η διαφορά που προκύπτει μεταξύ των πιο 
πάνω εκτιμήσεων οφείλεται στο γεγονός ότι ο αριθμός των παιδιών τρίτης 
γενιάς προσφύγων εκ μητρογονίας δε συμπεριλαμβάνεται στα στοιχεία του 
Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, γι’ αυτό και δεν 
υπολογίστηκε αρχικά.  Επομένως, σύμφωνα με τον εν λόγω υπουργό, ο 
επίσημος αριθμός των εκ μητρογονίας προσφύγων ανέρχεται στις 72 000.   



 43

3. Με την πιο πάνω διαπίστωση συμφωνεί το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης. 

4. Η ορθότητα του υπολογισμού των 15 000 και άνω δυνητικά δικαιούχων, που 
είναι τα άτομα ηλικίας είκοσι μέχρι τριάντα πέντε ετών, επιβεβαιώνεται και από 
τα στοιχεία του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης.  
Συγκεκριμένα, σε σχετικό πίνακα που έχει υποβάλει το εν λόγω τμήμα, ο 
αριθμός των γεννήσεων των εκ μητρογονίας προσφύγων από το 1974 μέχρι το 
1990, δηλαδή ατόμων ηλικίας είκοσι μέχρι τριάντα πέντε ετών, ανέρχεται στις 
16 901.  Με την αφαίρεση των προσφύγων που έχουν συνάψει γάμο με 
πρόσφυγα, οι οποίοι είναι ήδη δικαιούχοι, το υπόλοιπο ανέρχεται στις 15 041. 

5. Οι 15 000 και άνω περίπου δυνητικά δικαιούχοι, σε περίπτωση εφαρμογής των 
προτεινόμενων νόμων, θα δικαιούνται €40.000 κατά μέσο όρο ως χορηγία για 
αγορά διαμερίσματος, €40.000 για αυτοστέγαση σε ιδιόκτητο οικόπεδο, 
€80.000 για στέγαση σε κυβερνητικό οικισμό και €37.000 για αυτοστέγαση σε 
κυβερνητικό οικόπεδο.  Από το σύνολο των δυνητικά δικαιούχων, με πολύ 
συντηρητικούς υπολογισμούς, τουλάχιστον οι μισοί θα υποβάλουν αίτηση για 
παραχώρηση των πιο πάνω ωφελημάτων, με αποτέλεσμα, σύμφωνα με τους 
υπολογισμούς του Υπουργού Οικονομικών, τους επόμενους τρεις με έξι μήνες 
το άμεσο κόστος από την υιοθέτηση του όλου μέτρου να ανέρχεται στα €300 
εκατομ. περίπου.  Επιπλέον, κάθε χρόνο θα προστίθενται και νέοι δικαιούχοι, 
με αποτέλεσμα σε είκοσι χρόνια το κόστος να ανέλθει στα €1,8 δις περίπου.   

 Καταλήγοντας, ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε ξεκάθαρα ότι το 
δημοσιονομικό κόστος που θα προκύψει από την εφαρμογή των εν λόγω προτάσεων 
νόμου θα είναι τεράστιο και δυσβάστακτο για την οικονομία. 

 Ο Υπουργός Εσωτερικών δήλωσε στην επιτροπή ότι με την υιοθέτηση των 
προτάσεων νόμου κάθε χρόνο θα καταβάλλονται για τους εκ μητρογονίας πρόσφυγες 
επιπρόσθετα περίπου €65 έως €70 εκατομ., πέρα από τα €130 εκατομ. περίπου που 
δαπανώνται για τους πρόσφυγες σήμερα.  Όπως δήλωσε περαιτέρω ο ίδιος, κάτι 
τέτοιο ανατρέπει τη στεγαστική πολιτική της κυβέρνησης και κατέληξε τονίζοντας ότι τα 
θέματα στεγαστικής πολιτικής πρέπει να εξεταστούν σφαιρικά και όχι αποσπασματικά 
και πως τυχόν επανασχεδιασμός της στεγαστικής πολιτικής πρέπει να γίνει συλλογικά 
και από κοινού από την εκτελεστική και νομοθετική εξουσία. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
αναφερόμενη στις νομοθετικές πρόνοιες του όλου θέματος, εξέφρασε τη διαφωνία της 
όσον αφορά τη σχετική πρόνοια στον προτεινόμενο περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμο, 
σύμφωνα με την οποία η εγγραφή των παιδιών των εκτοπισθέντων στους εκλογικούς 
καταλόγους θα γίνεται με βάση την εκλογική περιφέρεια της καταγωγής του πατέρα 
τους, επισημαίνοντας ότι τέτοια ρύθμιση δημιουργεί ανισότητα. 

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, κατά πλειοψηφία των μελών 
της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, σημειώνει τα ακόλουθα: 

1. Το όλο ζήτημα δεν πρέπει να αντιμετωπίζεται ως οικονομικό, αλλά πρέπει να 
απαλειφθεί η διαχρονική αδικία που υφίστανται οι εκ μητρογονίας πρόσφυγες.  
Οι ίδιοι εξέφρασαν ως θέση αρχής την ανάγκη άρσης της αδικίας και, 
λαμβάνοντας υπόψη τις οικονομικές δυσκολίες του κράτους, αποφάσισαν 
όπως οι προτεινόμενοι νόμοι τεθούν σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2012, ώστε 
να δοθεί ο απαιτούμενος χρόνος στην εκτελεστική εξουσία να προβεί στους 
απαραίτητους σχεδιασμούς για αντιμετώπιση της νέας κατάστασης πραγμάτων. 
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2. Η επιτροπή αποφάσισε να διαμορφώσει τα κείμενα των προτεινόμενων νόμων 
ως ακολούθως: 

α. Στον πρώτο προτεινόμενο νόμο προβλέπεται ότι τα τέκνα εκτοπισθείσας 
μητέρας θα περιλαμβάνονται στους δικαιούχους στεγαστικής βοήθειας 
με βάση τις διατάξεις του εν λόγω νόμου.   

β. Στο δεύτερο προτεινόμενο νόμο γίνεται πρόβλεψη για τα ακόλουθα: 

i. “Εκτοπισθείς” σημαίνει: 

 κάθε πρόσωπο το οποίο κατέχει έγκυρη προσφυγική 
ταυτότητα και περιλαμβάνει τα τέκνα εκτοπισθείσας 
μητέρας,   

 κάθε πρόσωπο, έγγαμο ή μη, που πριν από την τουρκική 
εισβολή: 

- διέμενε μόνιμα σε κατοικία που βρίσκεται στις 
κατεχόμενες περιοχές, η οποία έκτοτε κατέστη 
απροσπέλαστη, 

- διέμενε μόνιμα σε κατοικία που βρίσκεται στη Νεκρή 
Ζώνη, η οποία ελέγχεται από την ειρηνευτική 
δύναμη των Ηνωμένων Εθνών, ή σε κατοικία που 
εκκενώθηκε και διατέθηκε για τις ανάγκες της 
Εθνικής Φρουράς, 

- είχε τη συνήθη διαμονή του στις ελεύθερες περιοχές, 
λόγω του επαγγέλματός του, αλλά η κατοικία ή/και η 
ακίνητη ιδιοκτησία του βρίσκεται στις κατεχόμενες 
περιοχές, 

- είχε την προσωρινή διαμονή του στο εξωτερικό, 
αλλά δεν ήταν μετανάστης και η κατοικία του ή/και η 
ακίνητη ιδιοκτησία του βρίσκεται στις κατεχόμενες 
περιοχές. 

ii. Τα παιδιά εκτοπισθέντος θεωρούνται εκτοπισθέντες και η 
εγγραφή τους στους εκλογικούς καταλόγους θα γίνεται με βάση 
την εκλογική περιφέρεια της καταγωγής του πατέρα τους. 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν στην επιτροπή τα ακόλουθα: 

1. Η ανισότητα που υπάρχει πρέπει να εξαλειφθεί, όμως όλες οι πολιτικές 
δυνάμεις του τόπου οφείλουν να λάβουν σοβαρά υπόψη όλες τις παραμέτρους 
του θέματος, το οποίο πρέπει να εξεταστεί σφαιρικά. 

2. Όποιοι και αν είναι τελικά οι πραγματικοί αριθμοί σε σχέση με τους εκ 
μητρογονίας πρόσφυγες και το συνεπαγόμενο κόστος από τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις, δεν παύει να επιβαρύνεται ο κρατικός προϋπολογισμός, 
λαμβάνοντας υπόψη ιδιαίτερα τη σημερινή δυσμενή κατάσταση στην οποία 
βρίσκεται η οικονομία, παράγοντας ο οποίος πρέπει να ληφθεί υπόψη. 

3. Θεωρούν εσφαλμένο να γίνεται αποσπασματική αντιμετώπιση των θεμάτων και 
υποστηρίζουν ότι το θέμα πρέπει να αντιμετωπιστεί συνολικά, δίνοντας λύσεις 
σε όλες τις παραμέτρους του. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, κατά πλειοψηφία των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής τα ακόλουθα: 

1. Έγκριση της πρώτης πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί και 
αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Παροχής 
Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα Πρόσωπα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», με έναρξη ισχύος από την 1η Ιανουαρίου 
2012, εκτός εάν το Υπουργικό Συμβούλιο, με απόφασή του, καθορίσει 
προγενέστερη ημερομηνία.   

2. Ενοποίηση της δεύτερης και τρίτης πρότασης νόμου σε ενιαίο κείμενο, όπως 
αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω και αφού τροποποιηθεί ο 
τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», με έναρξη ισχύος από την 1η Ιανουαρίου 
2012, εκτός εάν το Υπουργικό Συμβούλιο, με απόφασή του, καθορίσει 
προγενέστερη ημερομηνία.   

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του 
όλου θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα 
Πρόσωπα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Πρόταση νόμου).  

2. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006. 
(Πρόταση νόμου).  

3. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Πρόταση νόμου).  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Λοιπόν, πριν πάρει το λόγο ο κ. Σιζόπουλος, προηγουμένως ο κ. Σιζόπουλος 
έκανε μια πολύ εύστοχη επισήμανση... 

 Το χέρι κάτω, κύριε Χριστοφόρου! 

 Έχει κάνει μια επισήμανση πολύ σωστή προηγουμένως ο κ. Σιζόπουλος, ότι 
συνήθως στη σύσκεψη των αρχηγών παίρνουμε αποφάσεις για κάποια συγκεκριμένα 
ζητήματα.  Νομίζω ότι έχουμε υποχρέωση όλοι μας να τηρούμε αυτές τις αποφάσεις, 
διαφορετικά δε θα έχει κανένα νόημα ούτε οι συσκέψεις των αρχηγών να γίνονται και 
βεβαίως ο καθένας θα κάνει ό,τι θέλει στην ολομέλεια στη βάση των κανονισμών και 
τελειώσαμε.  Γι’ αυτό το λόγο λοιπόν, για να μην επαναληφθεί το ίδιο φαινόμενο, 
όπως έγινε και προηγουμένως -ενώ το είχαμε πει ότι δε θα υπάρξουν τοποθετήσεις, 
έγιναν- έχουμε πει στη σύσκεψη αρχηγών -για να υπενθυμίσω τι έχει αποφασιστεί- ότι 
θα γίνει τοποθέτηση από την κάθε κοινοβουλευτική ομάδα.  Τα δύο μεγάλα κόμματα 
θα έχουν στη διάθεσή τους μέχρι είκοσι πέντε λεπτά.  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα έχει 
στη διάθεσή του δεκαεφτά, κύριε Αγγελίδη; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 



 46

 Μέχρι, αλλά δε θα το εξαντλήσω, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η Ε∆ΕΚ μέχρι δώδεκα λεπτά, το Ευρωπαϊκό Κόμμα μέχρι δέκα λεπτά και οι 
Οικολόγοι μέχρι πέντε λεπτά.  Λοιπόν, παρακαλώ να τηρηθούν αυτά τα 
χρονοδιαγράμματα, για να μπορέσει να γίνει και πιο ομαλή η όλη διαδικασία και να 
σεβαστούμε αυτό που έχουμε αποφασίσει.   

 Λοιπόν, το λόγο έχει ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πιστεύω ότι αυτή τη στιγμή αυτό που έχει να πει το κοινοβούλιο -και πιστεύω 
θα το πει ομοθύμως και ομοφώνως- είναι ότι η πολιτεία άργησε πολύ!  Είναι μια 
καταγεγραμμένη αδικία, η οποία ενηλικιώθηκε και έφτασε στα τριάντα έξι χρόνια.  
Αφενός μεν μπορεί να αισθανόμεθα ευτυχείς, γιατί μέσα από χίλια μύρια κύματα 
κατορθώσαμε σήμερα να ευρισκόμαστε ενώπιον της ψήφισης των νομοσχεδίων, αλλά 
δεν μπορεί και δεν πρέπει να διαφεύγει ότι η πολιτεία όφειλε αυτοβούλως και 
αυτοπροαιρέτως και αυτονοήτως να αποκαταστήσει αυτή την αδικία, χωρίς να 
χρειαστεί καν νομοθετική παρέμβαση.  Το ότι από το ’98 βρίσκονται κατατεθειμένες 
αυτές οι προτάσεις και για δώδεκα χρόνια δολιχοδρομούν μεταξύ Βουλής και 
πολιτείας καταδεικνύει το πόσο άσχημα μπορεί να αισθάνεται κάποιος που βρίσκεται 
είτε εντός είτε εκτός κοινοβουλίου!  

 Εμείς θεωρούμε ακόμα ότι αυτή η αδικία δεν αποκαθίσταται πλήρως σήμερα.  
Και δεν μπορούν να αποκατασταθούν όλοι εκείνοι οι οποίοι δεν απολάμβαναν ένα 
δικαίωμα, ένα πολύ βασικό δικαίωμα. Και, επειδή εδώ θα μιλήσουμε με τη γλώσσα 
της ειλικρίνειας και της αλήθειας, θέλω να τονίσω στον υπερθετικό βαθμό ότι δεν 
ευθύνεται μόνο η παρούσα κυβέρνηση για αυτή την αργοπορία.  Υπάρχει διαχρονική 
ευθύνη όλων των κυβερνήσεων και της πολιτείας και εμείς εδώ δεν είμαστε, για να 
φανούμε πόσο καλοί ή κακοί είμαστε εις τη συμπολίτευση, στην αντιπολίτευση, παρά 
μόνο για να ταχθούμε υπέρ του δικαίου.  Ένα δίκαιο που βοούσε στη θεωρία, αλλά 
στην πράξη δεν υπήρξε καμιά ανάληψη πρωτοβουλίας έγκαιρα για αποκατάσταση 
αυτής της αδικίας.  

 Και αναφέρομαι σε συγκεκριμένα στοιχεία, π.χ., όταν αυτή η πολιτεία η ίδια 
διακηρύττει ότι σέβεται τους θεσμούς και είναι καταπέλτης η έκθεση της Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως, ότι υπάρχει άνιση μεταχείριση και διάκριση σε βάρος των παιδιών από 
μητέρα πρόσφυγα, και γράφει στα παλαιότερα των υποδημάτων της την απόφαση του 
ίδιου του θεσμού που η ίδια θεσμοθέτησε, για να αναγνωρίζει και να σέβεται.  Όταν ο 
Οργανισμός των Ηνωμένων Εθνών υποχρεώνεται διά επιτροπής του να αναγνωρίσει 
αυτή την παραβίαση και την αδικία και να καλεί την πολιτεία μας τα τελευταία δύο 
χρόνια να υλοποιήσει την απόφασή της και η πολιτεία μας να βρίσκεται ενώπιος 
ενωπίω της επιτροπής και να μην ξέρει τι θα κάνει και τι θα πει, είναι εδώ που 
αναδεικνύεται και αναγνωρίζεται ο ρόλος της Βουλής, ο οποίος θα δώσει και σ’ αυτό 
το ζήτημα διέξοδο στην πολιτεία και δε θα αφήσει εκτεθειμένο το κράτος και την 
κυβέρνηση.   

 Όταν ακόμα -και πρέπει να το υπερτονίσουμε- συνάδελφοι βουλευτές, και δη 
της επιτροπής Προσφύγων, πρόσφυγες βουλευτές, έδιναν τη μάχη διαχρονικά, για να 
μπορέσουν να υλοποιήσουν αυτές τις προτάσεις και δε γινόταν κατορθωτό λόγω 
πολλών εμποδίων και κωλυμάτων που ετίθεντο, τότε πραγματικά για μας υπάρχουν 
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ευθύνες.  Παρά ταύτα όμως, η παράταξή μου παρά το ότι, στο μέτρο των δυνάμεων 
και των δυνατοτήτων της, πρωτοστάτησε, για να αποδοθεί αυτό το δικαίωμα -και αν 
πρέπει να μιλούμε τη γλώσσα της αλήθειας, αυτό το δικαίωμα έπρεπε να άρχεται από 
σήμερα- στην κρίσιμη ώρα επεδείξαμε υψηλό αίσθημα ευθύνης, προβήκαμε σε 
συναινέσεις, που πιστεύαμε ότι μ’ αυτού του είδους τις συναινέσεις σήμερα θα είμαστε 
ομόφωνοι και θα στηρίζαμε την πρόταση μαζί με την πολιτεία και θα υλοποιείτο, έστω 
και με καθυστέρηση κάποιων μηνών, ενώ μια παράταξη που είχε τις αμφιβολίες της 
μάς έθετε ως χρονοδιάγραμμα την 1η  Ιανουαρίου του 2012 και το υιοθετήσαμε.   

 Βλέπουμε ότι, παρά το ότι έγιναν όλες αυτές οι καλοπροαίρετες προσπάθειες 
και ενέργειες και που παρά το ότι το θέλημα το δικό μας ήταν να εφαρμοστεί εδώ και 
τώρα, να μην πω μια γνωστή ρήση “χθες”, παρά ταύτα όμως, βρεθήκαμε ενώπιον του 
σινικού τείχους που λέγεται πολιτεία, που λέγεται κυβέρνηση, που λέγεται κράτος.  Και 
δεν μπορώ εδώ να μην αποκαλύψω και να μην καταθέσω το τελευταίο χρονικό 
διάστημα τη διαρκή ανυποχώρητη άρνηση της κυβέρνησης να υλοποιήσει και να 
υιοθετήσει έστω και ένα γράμμα από την πρόταση νόμου την οποία είχαμε 
κατατεθειμένη.  Και δεν μπορώ να μην αποκαλύψω ότι στην τελευταία συνεδρίαση ο 
Υπουργός Οικονομικών ουσιαστικά δεν αποδεχόταν να παραχωρήσει έστω και ένα 
σεντ σ’ αυτά τα παιδιά που αδικούνταν για τριάντα έξι χρόνια.  Και δεν μπορώ να 
συγκαλύψω και να αποκρύψω ότι υπήρξε βάναυση πρόκληση, υπήρξε χλευασμός και 
ειρωνεία προς τον προσφυγικό κόσμο από τον εκπρόσωπο της κυβέρνησης, τον 
Υπουργό Οικονομικών.  Όταν αναφέρεις το εξής: «Εγώ δε θα δώσω δώρο στους 
πρόσφυγες»…  Ωσάν και ο Υπουργός Οικονομικών θα έβγαζε από τα δικά του 
εισοδήματα, για να δώσει δώρο στους πρόσφυγες, ωσάν οι πρόσφυγες 
δωροδοκούνται, οι πρόσφυγες ζητιανεύουν έξω από το Υπουργείο Οικονομικών, για 
να πάρουν τι;  Αυτό που δικαιούνται, τις €37.000.  Τα παιδιά των προσφύγων και όλοι 
οι πρόσφυγες δε διεξάγουν αυτό τον αγώνα επιβίωσης, για να πάρουν τις ιδιαίτερα 
πενιχρές και ταπεινές €37.000.   

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Όι τζιαι ταπεινές, ρε! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Οι πρόσφυγες δεν αγωνίζονται και δε διεξάγουν αυτό τον αγώνα και σηκώνουν 
το βάρος της εισβολής και της κατοχής για κάποιους, για να ζητιανεύουν ή για να 
βρίσκονται έξω από την πόρτα του οποιουδήποτε Υπουργού Οικονομικών.  Απαιτούν 
αυτό το οποίο δικαιούνται και για μας ο προσφυγικός κόσμος δίνει και έδωσε πολύ 
περισσότερα απ’ αυτά που όφειλαν να του αποδώσουν οι κυβερνήσεις.  Και δεν 
πρέπει να διαγράφουμε ότι υπήρξε μια άνευ προηγουμένου παραπληροφόρηση, ότι 
τάχατες εγινόταν προσπάθεια, για να αλλοιώσουμε τον οποιοδήποτε εκλογικό χάρτη.   

 Όταν εξαντλήθηκε αυτό το επιχείρημα και σας διαβεβαιώνω, αγαπητοί 
συνάδελφοι, ότι σε επιστολή τον Απρίλιο του 2009…  Ο Υπουργός Εσωτερικών ο 
οποίος σημειωτέον εδώ και τέσσερα χρόνια -γιατί δεν πρέπει να ξεχνούμε ήταν 
υπουργός και της προηγούμενης κυβέρνησης- πραγματοποιούσε διαρκείς συσκέψεις 
με τους εμπλεκομένους με ποιο σκοπό;  Για να τους επιλύσει το πρόβλημα.  Η 
διαβεβαίωση που έδινε κάθε φορά είναι ότι υπάρχουν μόνο τεχνικά ζητήματα, για να 
έρθει αποκορύφωμα τον Απρίλιο του 2009, μεσούσης της οικονομικής κρίσης, να πει 
ότι το πρόβλημα δεν ήταν οικονομικό.  Το μόνο πρόβλημα που καταγράφει στην 
επιστολή του -και θα την καταθέσω στα πρακτικά- ήταν το πρόβλημα το εκλογικό.  Και 
όταν το πρόβλημα το εκλογικό επιλύθηκε και κατέπεσε αυτός ο μύθος, το Υπουργείο 
Οικονομικών τι έκαμε;   
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 Ενώ το Υπουργείο Εσωτερικών πριν δύο εβδομάδες, φτάνοντας στη Βουλή 
καθόρισε ως €35 εκατομ. το κόστος της αποκατάστασης των παιδιών των 
προσφύγων, επιστράτευσαν τη Στατιστική Υπηρεσία, η οποία Στατιστική Υπηρεσία με 
απαντητικές επιστολές προς εμάς παλαιότερα έλεγε ότι δε διατηρεί κανένα στατιστικό 
στοιχείο για τους πρόσφυγες, δεν έκανε καμιά έρευνα για τους πρόσφυγες από το 
1974 και δεν προβλέπεται ούτε το 2011 στην έρευνά της να θέσει ερώτημα για τους 
πρόσφυγες.  Αυτή η υπηρεσία που δεν άγγιξε ποτέ τα προσφυγικά θέματα 
επιστρατεύτηκε από το Υπουργείο Οικονομικών, για να δώσει εκείνα τα πραγματικά 
ακατονόμαστα νούμερα και αριθμούς που πρόσβαλλαν τη νοημοσύνη ολωνών μας.  
Έφτασαν στο σημείο να πολλαπλασιάζουν και τα παιδιά που γεννήθηκαν ακόμα και 
αυτούς που δε γεννήθηκαν, λέγοντας ότι, με προοπτική, μετά από σαράντα χρόνια θα 
είναι τόσοι οι πρόσφυγες, άρα τόσο θα είναι το κόστος.  Έφτασαν στο σημείο να 
υπολογίζουν αγέννητα παιδιά από μητέρες πρόσφυγες, για να πολλαπλασιάσουν τα 
νούμερα.  Έφτασαν στο σημείο να θεωρούν ότι οι 15 000 δικαιούχοι παιδιά 
προσφύγων από 20 μέχρι 36 χρόνων την ίδια μέρα θα παντρεύονταν, την ίδια μέρα 
θα ζητούσαν το βοήθημα και την ίδια μέρα το κράτος θα το επαρέδιδε.  
Υποχρεωθήκαμε να καταθέσουμε τεκμηριωμένη μελέτη με στοιχεία, θα την καταθέσω 
στη Βουλή.   

 Εδώ και μια εβδομάδα καλώ το Υπουργείο Οικονομικών να απαντήσει και τη 
Στατιστική Υπηρεσία και αν υπάρχει έστω και ένας αριθμός λάθος να αποσύρω και τα 
στοιχεία μου και τις αναφορές μου στο Υπουργείο Οικονομικών.  Το κόστος ανέρχεται 
σε €29 εκατομ. με €7 εκατομ. τα συσσωρευμένα της πρώτης χρονιάς, σύνολο €36 
εκατομ., και καλέσαμε την κυβέρνηση να απαντήσει αν όντως έχουν οποιοδήποτε 
λάθος αυτά τα στοιχεία.  ∆εν υπάρχει λάθος.  Άλλωστε, η κοινή λογική τι λέει;  Όταν 
δίνεις για όλο τον προσφυγικό κόσμο €80 εκατομ. και όταν θα πας να προσθέσεις 
μόνο ένα μικρό κομμάτι για τα παιδιά πρόσφυγες από μάνα που είναι όλοι νεαροί, 
από μηδέν μέχρι 36 χρόνων, είναι μικρά παιδιά οι περισσότεροι, το 80% είναι μικρά 
παιδιά, ε τότε δε γίνεται να θέλεις άλλα €300 εκατομ. γι’ αυτό το μικρό κομμάτι που θα 
προσθέσεις.   

 Όμως, κατόρθωσε η κυβέρνηση και το Υπουργείο Οικονομικών, και λυπούμαι 
που προβαίνω σ’ αυτές τις αναφορές, να προσθέσει ακόμα μια σελίδα, μαύρη σελίδα 
για τα οικονομικά, μπορώ να πω, στη βίβλο της αναξιοπιστίας του Υπουργείου 
Οικονομικών, που τα τελευταία τρία χρόνια σε όσες εκτιμήσεις και προβλέψεις έκανε 
ήταν πραγματικά όλες λανθασμένες και δεν υπήρχε στοιχείο ή αριθμός ο οποίος 
επιβεβαιωνόταν.  Απλώς, επιβεβαίωσε την ιστορία των δύο τελευταίων χρόνων όσον 
αφορά τη διαχείριση και τον αριθμό και της οικονομίας.   

 Όμως, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι με λύπη που είμαι υποχρεωμένος να πω ότι, 
πέραν αυτών που προείπα ότι αποδείξαμε εμπράκτως στο Υπουργείο Οικονομικών, ο 
προσφυγικός κόσμος είναι αυτός που δίνει από το ’74.  Και όταν λέμε δίνει τι εννοούμε;  
Όταν ο προϋπολογισμός του κράτους είναι €7,5 δις, ο προϋπολογισμός του κράτους 
φέτος είναι €7,5 δις, ε, πέστε μου αν τα €35 εκατομ. που αποτελούν 0,003 του 
προϋπολογισμού του κράτους, θα ανέτρεπαν την οικονομία;  Αν το 0,003 του 
προϋπολογισμού του φετινού, θα ανέτρεπε την οικονομία του κράτους και θα υπήρχε 
πρόβλημα οικονομικό, όταν την ίδια στιγμή ο Υπουργός Οικονομικών κωφεύει, όταν 
αγοράζονται πολυτελή κτίρια για το κράτος σε περίοδο οικονομικής κρίσης!  Όταν την 
ίδια στιγμή δίνονται σε ντόπιους και ξένους που δε δικαιούνται δεκάδες εκατομ.!  Όταν 
δώσαμε €60 εκατομ., για να κουβαλήσουμε νερό!  Όταν δώσαμε και δίνουμε δεξιά και 
αριστερά ή μάλλον αριστερά και αριστερά πολλά εκατομ.!  Όταν τον καλούμε να 
φορολογήσει τον τζόγο παράδειγμα και αρνείται να τον φορολογήσει!  Όταν τον 
καλούμε τον υπουργό να φορολογήσει τον πλούτο!  Αρνείται να τον φορολογήσει για 
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δύο χρόνια.  Όταν καλούμε τον Υπουργό Οικονομικών από τα €7,5 δις να κάμει 
περιορισμό στις σπατάλες!   

 Αυτός ο προσφυγικός κόσμος που παίρνει από τα €7,5 δις προϋπολογισμό, 
που, αν οι πρόσφυγες είναι 35%, σημαίνει ότι συνεισέφεραν οι πρόσφυγες στα €7,5 
δις τα €2,5 δις…  Κάθε χρόνο οι πρόσφυγες συνεισφέρουν €2,5 δις και παίρνουν 
πίσω €80 εκατομ. και τα οποία €80 εκατομ., για να είμαστε ειλικρινείς, τα επιστρέφουν 
αυτόματα στο κράτος.  Πώς;  Είναι αποδεδειγμένο ότι, για να πάρει τις €37.000 ο 
πρόσφυγας, αγοράζοντας το διαμέρισμα ή το σπίτι μέσης αξίας €200.000, 
αποδεδειγμένα με το φόρο κεφαλαιουχικών κερδών, με το ΦΠΑ και με τα 
μεταβιβαστικά, επιστρέφει στο κράτος €50.000 με €70.000. ∆ηλαδή, ο πρόσφυγας 
πριν να πάρει τις €37.000 δίνει αμέσως στο κράτος €50.000 με €70.000.   

 Εγώ θα πω κάτι και ας θεωρηθεί υπερβολή.  Ο Υπουργός Οικονομικών έπρεπε 
να επιδιώξει να εφαρμόσει αυτό το μέτρο από τώρα.  Εν μέσω οικονομικής κρίσης, 
όταν πάσχει η οικοδομική βιομηχανία, όταν δεν κινείται τίποτε στην οικονομία, το να 
δώσεις την ευχέρεια στον πρόσφυγα, το παιδί από μάνα πρόσφυγα, να πάρει σπίτι 
αυτή τη στιγμή, θα του δώσεις €37.000 μεταχρονολογημένες και θα πάρει αυτόματα 
το κράτος από την αγορά κατοικίας ή αγορά διαμερίσματος πολλαπλάσια.  Αυτές είναι 
οι οικονομικές πραγματικότητες και είναι γι’ αυτές που δεν τιμά τον Υπουργό και για 
λόγους αυτοσεβασμού να συνεχίζει να βγαίνει να λέει για €300 εκατομ.  Πιστεύω ότι 
εμείς οφείλουμε να προστατεύσουμε το θεσμό του Υπουργείου Οικονομικών από τον 
εξευτελισμό από τέτοιου είδους αναφορές και στοιχεία.  Και αυτό πράττουμε και 
προσπαθούμε πραγματικά να θωρακίσουμε το θεσμό, γιατί, αν είσαι αναξιόπιστος γι’ 
αυτά τα ζητήματα και τα στοιχεία, πώς θα γίνεις πιστευτός για άλλα θέματα της 
οικονομίας, που δεν ξέρω κατά πόσο έγινε μέχρι σήμερα φυσικά.   

 Όμως, πραγματικά, όταν διανύσαμε τόσα χρόνια, για να φτάσουμε σήμερα εδώ 
και να προσπαθούμε να αποκαταστήσουμε μια μεγάλη αδικία και μέσα από όσες 
διεργασίες έγιναν που ουσιαστικά στο τέλος, αναλαμβάνοντας τεράστια ευθύνη εμείς 
και επιδεικνύοντας υψηλό αίσθημα ευθύνης, υπήρξε αποδοχή, για να διευκολυνθεί η 
κυβέρνηση, εν μέσω οικονομικής κρίσης, για να δίνεται και να παρέχεται το δικαίωμα 
εις το Υπουργικό Συμβούλιο να αποφασίσει να εφαρμόσει αυτό το μέτρο, αναμένουμε 
ότι δε θα υπάρχει βουλευτής ή πολιτική δύναμη ή Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας που δε 
θα επιδείξει ελάχιστη ευαισθησία γι’ αυτό το ζήτημα, που είναι και θέμα ανθρώπινου 
δικαιώματος. 

 Εμείς ως Βουλή οφείλουμε όμως και να στείλουμε το μήνυμα ότι δεσμευόμεθα, 
αν η κυβέρνηση δεν ανταποκριθεί σ’ αυτό το δικαίωμα που της έδωσε η Βουλή, να 
διαχειριστεί την όλη υπόθεση.  Έχει καθήκον η Βουλή να ενεργοποιήσει αυτό το οποίο 
ουσιαστικά δίνει τη δυνατότητα και το δικαίωμα στην κυβέρνηση να το πράξει.  Και δεν 
το οφείλουμε, αισθανόμενοι ότι πρέπει να καλύψουμε μια αδικία, το οφείλουμε 
αισθανόμενοι ότι ετεροχρονισμένα πάμε να καλύψουμε μια αδικία στα παιδιά από 
μητέρα πρόσφυγα.   

 Θεωρώ ότι δε φτάνουν οι διακηρύξεις και τα μεγάλα λόγια.  Όταν είσαι κράτος 
δικαίου, όταν προσπαθείς να υπερασπιστείς τα ανθρώπινα δικαιώματα εφ’ όλης της 
ύλης, όταν το ίδιο το κράτος διακηρύττει ότι υποχρεώνεται εξαιτίας διεθνών 
συμβάσεων να δίνει €25 και €30 εκατομ. στους πολιτικούς πρόσφυγες, ε, δεν είναι 
δυνατόν στους πρόσφυγες του τόπου σου, που υπέστησαν την εισβολή και την 
κατοχή, να αρνείσαι ως Υπουργείο Οικονομικών να δώσεις έστω και ένα σεντ!  Και 
πιστεύω ότι μέσα σ’ αυτή την πορεία και τον προβληματισμό η κυβέρνηση, για να 
αποδείξει ότι δεν ισχύουν όλα αυτά που καταθέτω εγώ σήμερα, θα προστρέξει να 
υλοποιήσει το συντομότερο αυτό το δικαίωμα το οποίο τής παρέχουμε σήμερα.  
Άλλωστε, το είπα και το επαναλαμβάνω ότι πολλοί πρόσφυγες επένδυσαν σε έναν 
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Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας -ο οποίος είναι ο πρώτος πρόσφυγας Πρόεδρος- ότι θα 
έχει ανεπτυγμένη προσφυγική ευαισθησία και αυτή τη στιγμή η Βουλή τού δίνει το 
δικαίωμα να αποδείξει αυτή την προσφυγική του ευαισθησία.  Ηχώντας μάλιστα στα 
αυτιά μου το σύνθημα -που πιστεύω ότι τον πιστώνω με αξιοπιστία ότι θα το 
υλοποιήσει- “δίκαιη λύση και δίκαιη κοινωνία”.  Ε, δε συνάδει με καμιά δίκαιη κοινωνία 
να αφήσει αυτά τα παιδιά των προσφύγων έστω και μια μέρα χωρίς να τους δώσει τα 
δικαιώματά τους.   

 Και επειδή εμείς πιστεύουμε στη δίκαιη λύση και στην άμεση λύση, θεωρούμε 
προσβλητικό από την κυβέρνηση να έρχεται με προϋπολογισμούς και υπολογισμούς 
για τα παιδιά των μανάδων προσφύγων για το τι θα γίνει μετά από σαράντα χρόνια.  
Εάν κάποιοι μας προορίζουν… Ειδικά από τους σημερινούς κυβερνώντες δεν το 
ανέμενα, για να είμαι δίκαιος, γιατί όλοι πιστέψαμε ότι θα έχουμε δίκαιη λύση όλα αυτά 
τα χρόνια. ∆εν ανέμενα ποτέ ότι θα μας έφερναν υπολογισμούς, πού θα είναι οι 
πρόσφυγες και πώς θα είναι μετά από σαράντα χρόνια.  Εμείς δε θέλουμε να είμαστε 
ούτε την επόμενη ημέρα πρόσφυγες.  Γιατί ο πρόσφυγας πληρώνει καθημερινά 
τεράστιο κόστος.   

 Ξέρετε κάτι;  Επειδή κουραστήκαμε να ακούμε τα των οικονομικών, θα πω το 
εξής, όσο και αν φαίνεται βαρύ.  Οι πρόσφυγες είναι ισότιμοι στις φορολογίες για 
όλους τους άλλους πολίτες.  Όμως δεν είναι ισότιμοι στα δικαιώματα. ∆εν είναι μόνο 
το δικαίωμα των παιδιών των προσφύγων μανάδων.  ∆εν είναι ισότιμοι, όταν 
αυξάνονται οι συντελεστές της γης, δεν έχουν κανένα προνόμιο και δεν κερδίζουν 
τίποτε από την πολιτεία.  ∆εν είναι ισότιμοι, όταν γίνονται τεράστια έργα υποδομής 
στις γειτονιές τους, γιατί δυστυχώς οι γειτονιές τους βρίσκονται στα κατεχόμενα.  ∆εν 
έγινε κανένα έργο στο χωριό μου, το Πραστιό Αμμοχώστου, από το ’74 από τις 
φορολογίες που δίνω καθεχρονικά, όπως δίνουν και οι άλλοι συναγωνιστές 
πρόσφυγες.  ∆εν επήραν πίσω αυτοί οι πρόσφυγες οτιδήποτε από την υπεραξία που 
δημιούργησαν στα δημόσια ταμεία από τις φορολογίες που καταθέτουν καθεχρονικά.  
Αυτό που παίρνουν είναι υποπολλαπλασιασμός και υποδιαίρεση αυτών που έδωσαν 
οι ίδιοι οι πρόσφυγες.  Άρα, ας μην επικαλούνται κάποιοι τα οικονομικά, για να 
στερήσουν από τους πρόσφυγες το δικαίωμα να πάρουν ελάχιστα από αυτά τα οποία 
έδωσαν.  Αυτή είναι η πραγματικότητα. 

 Ξέρετε, είναι σκληρό αλλά θα το πω.  Η κυβέρνηση, όταν πήρε απόφαση το ’10     
-εμείς το καταψηφίσαμε φυσικά- να υλοποιήσει προϋπολογισμό €7,5 
δισεκατομμυρίων, όλα εκείνα που συμπεριλάμβανε αυτός ο προϋπολογισμός δεν 
είχαν οικονομικό πρόβλημα, τα €7,5 δις, και δημιουργήθηκε τεράστιο πρόβλημα για τα 
€35 εκατομ. των προσφύγων;  Όταν αυτή η Βουλή συνεχίζει και ψηφίζει κάθε μέρα 
προϋπολογισμούς για διάφορες αγαθοεργίες, είτε για να δίνει προσφορές με έξτρα 
στη συνέχεια είτε για να πραγματοποιεί έργα τα οποία είναι αμφιβόλου αξίας και 
σημασίας, φτάνει να είναι σωστός ο ανάδοχος, είτε για να γίνονται σπατάλες, δίνοντας 
εκατομμύρια και τα ψηφίζει η Βουλή, δεν άκουσα κανέναν από εσάς και κανέναν από 
την κυβέρνηση να μας πει πού θα βρει τα εκατομμύρια ή αν θα επιβάλει νέες 
φορολογίες.   

 Επειδή μιλώ για τις φορολογίες, πρέπει να πω ότι σήμερα ο Υπουργός 
Οικονομικών, χωρίς να δώσει τα €35 εκατομ. στα παιδιά των μανάδων προσφύγων, 
χωρίς να τα δώσει αυτά τα λεφτά, αρνούμενος, μας κατέθεσε στη Βουλή ότι έρχονται 
€60 εκατομ. φορολογίες για τα καύσιμα, την 1η Ιουλίου 2010, συν €250 εκατομ., συν 
άλλα €100 εκατομ. που πληρώνουν για ΦΠΑ οι πολίτες, ότι έρχονται €35 εκατομ. 
φορολογίες για τα τρόφιμα -ήδη μας επέβαλαν €15 εκατομ. ετησίως για τους ρύπους- 
και έπεται και συνέχεια.  Και διερωτώμαι και λέω:  Τι άλλες φορολογίες χρειάζεται να 
βάλει το κράτος, για να ικανοποιήσει τα €35 μόνο εκατομμύρια που ζητούνται για τα 
παιδιά των προσφύγων;  Φορολογίες τις οποίες δεν τις θέτει γι’ αυτό το σκοπό.  
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Ούτως ή άλλως τις φορτώνει στις πλάτες του κυπριακού λαού εξαιτίας όχι της 
οικονομικής κρίσης.  

  Και εξηγούμαι:  Εάν η παγκόσμια οικονομική κρίση είναι σήμερα το 40% που 
επηρέασε τα οικονομικά του κράτους, το 60% είναι αδεξιότητα και ανικανότητα της 
κυβέρνησης και του Υπουργείου Οικονομικών.  Είχαμε πικρά εμπειρία για τον τρόπο 
που χειρίστηκε τα των εκ μητρογονίας και μετά βεβαιότητας πλέον το λέω ότι, αν με 
αυτό τον τρόπο βλέπουν τα νούμερα και αναλύουν τους δείκτες, τότε -μετά 
βεβαιότητας- το μεγαλύτερο κομμάτι της οικονομικής κρίσης που πληρώνει ο πολίτης 
είναι το κομμάτι των αδεξιοτήτων και των ανικανοτήτων.  Εγώ το είπα και θα το 
επαναλάβω.  Εάν εγίνοντο δεκτές οι εισηγήσεις του επικεφαλής του οικονομικού 
επιτελείου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του συναγωνιστή του Αβέρωφ Νεοφύτου, 
έστω κατά 10%, αυτή τη στιγμή όχι μόνο θα υπήρχε πλεόνασμα λεφτών, για να 
δοθούν για τον προσφυγικό κόσμο, αλλά δε θα χρειάζοντο και πολλές φορολογίες.  
Αλλά όταν αντιμετώπισα από την κυβέρνηση γι’ αυτό το ζήτημα μια πλήρη άρνηση και 
όταν και οι προτάσεις μας αντιμετωπίζουν αυτή την άρνηση, σίγουρα θα βρισκόμαστε 
εδώ, για να συζητούμε αν πρέπει να δοθούν τα αυτονόητα.  Να δοθεί σ’ αυτό τον 
κόσμο που δεινοπάθησε για τριάντα έξι χρόνια αυτό το οποίο έπρεπε ήδη να έχει 
δοθεί. 

 Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι το ζήτημα των εκ μητρογονίας προσφύγων ποτέ 
εμείς δεν το είδαμε ως αντιπολίτευση ή συμπολίτευση.  Το καθήκον ολωνών απέναντι 
στον προσφυγικό κόσμο είναι διαχρονικό.  ∆εν είναι καθήκον μονοκομματικό ή 
αντιπολιτευτικό ή συμπολιτευτικό.  Είναι γι’ αυτό που εμείς δεν κάναμε καμιά 
υποχώρηση μέχρι τέλους και φθάσαμε σήμερα μέχρι εδώ, για να υλοποιηθεί αυτό το 
αίτημα τριάντα έξι χρόνων.  Είναι γι’ αυτό που εμείς περάσαμε όλα τα εμπόδια και 
έστω με τον τρόπο που μπορεί να ψηφιστεί ψηφίζεται σήμερα αυτό το νομοσχέδιο, για 
να μπορέσουμε να δώσουμε ανάσα και ελπίδα σ’ αυτά τα παιδιά των μανάδων 
προσφύγων.  Και ευελπιστώ, ακούγοντας τις ομιλίες που θα καταθέσουν οι 
συνάδελφοι βουλευτές, ακούγοντας ακόμα τη φωνή της επιτροπής Προσφύγων, αλλά 
και των μανάδων των παιδιών προσφύγων, ότι επιτέλους και ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας και η κυβέρνηση θα κάμουν δεύτερες σκέψεις.  Και να ’στε βέβαιοι ότι 
εμείς είμαστε οι πρώτοι που χαιρετίσαμε και χαιρετίζουμε το οποιοδήποτε θετικό 
μέτρο της κυβέρνησης.  Την καλούμε και αυτή τη φορά να μας δώσει το δικαίωμα γι’ 
αυτό το μέτρο όχι μόνο να χειροκροτήσουμε και να χαιρετίσουμε, αλλά πραγματικά να 
την επιδοκιμάσουμε.  Και δε θα είναι μόνο η κυβέρνηση κερδισμένη.  Κερδισμένο θα 
είναι το δίκαιο, κερδισμένα -εγώ λέω- θα είναι και τα δημόσια ταμεία και η οικονομία, 
γιατί θα βάλουμε ακόμα ένα δυνατό εμβόλιο στην οικονομία, στην οικοδομική 
βιομηχανία, για να μπορέσει να κινηθεί, και στα κρατικά ταμεία από τους φόρους τους 
οποίους θα μαζέψει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Λευτέρη το Χριστοφόρου. 

(Χειροκροτήματα) 

 Παρακαλώ.  Έχουμε εξηγηθεί από την αρχή.  Πραγματικά πήρα την ευθύνη, για 
να είσαστε εδώ, γι’ αυτό δε θα επιτρέψω ούτε παρενόχληση ούτε συζήτηση, ούτε 
χειροκροτήματα, ούτε τίποτε· με όλο το σεβασμό που τρέφω προς όλους σας.   

 Λοιπόν, θα δώσω το λόγο στο συνάδελφο τον Άντρο τον Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Παρ’ όλο που η πρόκληση είναι πολύ μεγάλη, θα είμαι σοβαρός, γιατί θεωρώ 
ότι συζητούμε ένα πάρα πολύ λεπτό και ευαίσθητο θέμα.   

 Αυτό το θέμα σίγουρα προκαλεί πολλά συναισθήματα σε μεγάλη ομάδα 
ανθρώπων, ιδιαίτερα των μητέρων των παιδιών προσφύγων.  Συνιστά διάκριση η 
υφιστάμενη κατάσταση και κανένας δεν μπορεί να το παραγνωρίσει.  Συμφωνούμε 
απολύτως ότι είναι διάκριση.  Είναι δικαιολογημένο το αίτημα να επέλθει κάποια 
διόρθωση της αδικίας η οποία υπάρχει.  Αυτό το θέμα δε δημιουργήθηκε τώρα.  
Υπάρχει από το 1975 με υπηρεσιακές αποφάσεις.   

 Λέχθηκε λανθασμένα προηγουμένως ότι καμιά κυβέρνηση δεν ασχολήθηκε με 
αυτό το ζήτημα.  Ασχολήθηκε μια κυβέρνηση.  Το 2000 η κυβέρνηση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού κατέθεσε νομοσχέδιο και το 2000 τον Ιούλιο αυτή η Βουλή 
ψήφισε και καθιέρωσε νομοθετικά την πατρογονία, κύριε συνάδελφε, κύριοι 
συνάδελφοι.  Αυτή η Βουλή το 2002, με πρόταση της κυβέρνησης του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, αποφάσισε ότι ισχύει νομοθετικά η πατρογονία.  ∆ιερωτώμαι λοιπόν 
γιατί τότε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είχε μίαν εντελώς διαφορετική προσέγγιση και 
όλοι οι υπόλοιποι συνάδελφοι οι οποίοι σήμερα έχουν ξιφουλκήσει και θέλουν εδώ και 
τώρα να ρυθμιστεί αυτό το ζήτημα τότε δεν είχαν επιδείξει καμία απολύτως 
ευαισθησία.  Και ψήφισαν να θεωρείται πρόσφυγας εκείνου του οποίου ο πατέρας 
είναι πρόσφυγας.   

 Τα οικονομικά δεδομένα τα οποία μάς δόθηκαν είναι σωστά.  ∆εν πρόκειται να 
μπω σε αυτή τη λογική, κύριε Πρόεδρε.  Θα πω μόνο το εξής:   Πόσο αυτή η 
κυβέρνηση πρώτα και κύρια ενδιαφέρεται για τους πρόσφυγες.  Όταν εξελέγη ο 
∆ημήτρης Χριστόφιας, οι παροχές των προσφύγων ήταν εννέα χιλιάδες οκτακόσια 
ευρώ.  Λίρες, συγγνώμη.  Σήμερα είναι τριάντα εφτά χιλιάδες ευρώ,  Και λέει ο κύριος 
συνάδελφος ότι η επιβάρυνση που θα προκύψει θα είναι μόνο είκοσι εφτά 
εκατομμύρια.  Εάν το διαιρέσουμε διά τριάντα εφτά χιλιάδες ευρώ, είναι εφτακόσια 
τριάντα ακριβώς.  ∆ηλαδή, συζητούμε ότι οι εκ μητρογονίας πρόσφυγες θα είναι μόνο 
εφτακόσια τριάντα άτομα;  Όλη αυτή η φασαρία, όλες αυτές οι συζητήσεις τα τελευταία 
τέσσερα χρόνια αφορούν μόνο εφτακόσια τριάντα άτομα;  Και θέλει να γίνει πιστευτός 
ο συνάδελφος ότι μιλούμε μόνο για είκοσι εφτά εκατομμύρια ευρώ;   

 Τα στοιχεία… ∆ε θέλω να μπω σε αυτή τη συζήτηση, κύριε συνάδελφε, αλλά 
θα πω το εξής:  Ο προϊστάμενος του Υπουργείου Οικονομικών, ο οποίος ήταν 
επικεφαλής της ομάδας η οποία έχει επεξεργαστεί τα στοιχεία, ήταν για πάρα πολλά 
χρόνια διευθυντής του Γραφείου του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, του Γλαύκου 
Κληρίδη.  Αυτός είναι ο άνθρωπος που θεωρείτε ότι παρουσίασε φτιαχτά στοιχεία, για 
να ξεγελάσει τη Βουλή κατ’ εντολήν του ∆ημήτρη Χριστόφια;  Νομίζω ότι χρειάζεται 
περισσότερη σοβαρότητα, όταν μιλούμε  στη Βουλή.  Είχαμε τότε, αγαπητοί 
συνάδελφοι, όταν συζητούσαμε το 2002 και προηγουμένως, ρυθμούς ανάπτυξης από 
4% μέχρι 10%.  Κανένα απολύτως πολιτικό κόμμα δεν είχε την ευαισθησία να 
ενδιαφερθεί και να πει ότι θα πρέπει να αλλάξουμε τη νομοθεσία και οι εκ μητρογονίας 
πρόσφυγες να θεωρούνται πρόσφυγες.  Σήμερα που είμαστε σε μια δίνη τεράστιας 
οικονομικής κρίσης εδώ και τώρα θέλουμε να επιλύσουμε το πρόβλημα.   

 Εμείς λέμε να το επιλύσουμε το πρόβλημα.  Να βρεθεί ένας τρόπος μέσα από 
ένα διάλογο για το πώς θα επιλυθεί το πρόβλημα, γιατί είναι δικαιολογημένο, 
επαναλαμβάνω, το αίτημα το οποίο υπάρχει.  Ποιος είναι ο καταλληλότερος τρόπος 
να επιλυθεί;  Οδηγώντας την οικονομία του τόπου σε καταστροφή;   

 Θέλω όμως να πω ακόμα κάποια συγκεκριμένα πράγματα.  Τριακόσια 
εκατομμύρια.  Αν δεν είναι τριακόσια, θα είναι διακόσια.  Έγιναν κάποιοι μέτριοι 
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υπολογισμοί.  Θα είναι το λιγότερο διακόσια εκατομμύρια τον πρώτο χρόνο -το 
λιγότερο- και το περισσότερο τριακόσια εκατομμύρια τον πρώτο χρόνο.  Το λιγότερο 
εξήντα πέντε εκατομμύρια με μέγιστο εκατό δέκα εκατομμύρια για τα επόμενα χρόνια.  
Και λέμε ότι δε θα προκύψει πρόβλημα σε μια περίοδο που περιορίζονται τα έσοδα 
της κυβέρνησης!   

 Είπαν κάποιοι: «Ξέρετε, θα πρέπει να φορολογήσει η κυβέρνηση τον πλούτο».  
Θα έρθουν προτάσεις πολύ σύντομα με τις οποίες η κυβέρνηση στοχεύει να 
φορολογήσει τον πλούτο.  Θα δω πώς θα τοποθετηθούμε τα πολιτικά κόμματα όλα 
ανεξαιρέτως στη Βουλή.  Εάν θα είμαστε έτοιμοι να φορολογήσουμε τον πλούτο ή αν 
θα βρούμε κάποιες άλλες δικαιολογίες, για να πούμε κάποια πράγματα διαφορετικά.  
Την ίδια στιγμή βέβαια, εκτός του ότι δεν επιτρέπουμε στην κυβέρνηση να αυξήσει τα 
έσοδά της, της περιορίζουμε τα έσοδα.  Και θέλω να υπενθυμίσω τις αποφάσεις που 
λάβαμε κατά πλειοψηφία ως Βουλή αναφορικά με το θέμα του ΦΠΑ, που τις 
περιορίσαμε, έσοδα ύψους €20 εκατομμυρίων.  Και λέμε ότι δεν προκαλούνται 
προβλήματα στην οικονομία με αυτές τις μεθοδεύσεις.  

 Υπάρχει όμως και μία άλλη σημαντική πτυχή που για μας ως ΑΚΕΛ έχει 
τεράστια σημασία, αγαπητοί συνάδελφοι.  Στην Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι διακριτοί 
οι ρόλοι του καθενός.  Η κυβέρνηση έχει την εκτελεστική εξουσία.  Η Βουλή έχει τη 
νομοθετική εξουσία και την άσκηση πολιτικού ελέγχου της κυβέρνησης.  Λυπούμαι να 
παρατηρήσω ότι το τελευταίο διάστημα με επανειλημμένες αποφάσεις της Βουλής 
επιδιώκουμε να αναλάβουμε ρόλο εκτελεστικής εξουσίας.  Είναι το θέμα της Cyta, 
είναι το θέμα της αστυνομίας και είναι και αυτό το ζήτημα.  Ένα ζήτημα έκδηλα 
αντισυνταγματικό.  Και το γνώριζαν οι συνάδελφοι οι οποίοι προωθούσαν τις 
συγκεκριμένες προτάσεις νόμου  ότι ήταν έκδηλα αντισυνταγματικό.  Θέλω να κάμω 
μια παρένθεση, για να υπενθυμίσω το εξής σε όλους μας:  Όταν ο ∆ημήτρης 
Χριστόφιας ήταν εδώ σε αυτό το έδρανο, πήρε την πρωτοβουλία, έγιναν συσκέψεις 
των αρχηγών των πολιτικών κομμάτων και αποφασίσαμε συνειδητά τότε ότι δεν 
επιτρέπεται να κατατίθενται πρόνοιες ή προτάσεις αντισυνταγματικές στη Βουλή.  
Αποφασίσαμε γι’ αυτό το πράγμα!  Τώρα που έφυγε ο ∆ημήτρης Χριστόφιας από εδώ 
και πήγε κάπου αλλού, τα έχουμε ξεχάσει όλα!  ∆ε μας ενδιαφέρει κατά πόσο οι 
προτάσεις που καταθέτουμε είναι αντισυνταγματικές, κατά πόσο θα ανατραπούν με 
αποφάσεις των δικαστηρίων.  Εκείνο που μας ενδιαφέρει -και εδώ βρίσκεται η ουσία 
των όλων ενεργειών- είναι το πώς θα έχει πολιτικό κόστος η κυβέρνηση και το ΑΚΕΛ, 
διότι περί τούτου πρόκειται, αγαπητοί συνάδελφοι.  Επιδιώκουμε, επαναλαμβάνω, να 
ασκήσουμε εκτελεστικό ρόλο, κάτι που δεν είναι στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων της 
Βουλής, έχοντας έναν απώτερο στόχο.  ∆ιότι, αν ο στόχος μας ήταν να λύσουμε το 
πρόβλημα των εκ μητρογονίας προσφύγων, θα καθόμασταν σε ένα διάλογο με 
ανοιχτά αυτιά όλοι μας!  Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι ο διάλογος που διεξήχθη μέχρι 
σήμερα ήταν διάλογος σε ώτα μη ακουόντων! 

 Κάποιοι είχαν κάποιες απόψεις και επέμεναν μέσα από τις συζητήσεις να 
επιβάλλουν την άποψή τους πάνω στους υπόλοιπους.  ∆εν ήταν έτοιμοι να ακούσουν 
τίποτε.  Τίποτε από όσες προτάσεις κατατέθηκαν και οι οποίες θα μπορούσαν να 
αντιμετωπίσουν το πρόβλημα, δίχως να προκληθεί σοβαρό πρόβλημα στην οικονομία 
του τόπου.  Λέμε λοιπόν και έχουμε την έντονη άποψη ότι μπορούμε να εμπλακούμε 
σε ένα διάλογο με ανοιχτά τα αυτιά και να βρούμε λύσεις οι οποίες από τη μια θα 
ικανοποιούν το αίτημα των μητέρων και των προσφύγων και των παιδιών από 
μητέρες πρόσφυγες και την ίδια στιγμή δε θα προκαλούν σοβαρά προβλήματα στην 
οικονομία του τόπου. 

 Βέβαια, έγινε μια τροποποίηση έτσι της τελευταίας στιγμής.  Ενώ οι προθέσεις 
ήταν ξεκάθαρες, σε μια προσπάθεια να τηρηθούν δήθεν κάποια προσχήματα -εκ του 
πονηρού, κατά τη δική μας την άποψη- γίνεται η πρόταση να ψηφίσουμε σήμερα τη 
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νομοθεσία και να το αφήσουμε στη διακριτική ευχέρεια του Υπουργικού Συμβουλίου 
να αποφασίσει πότε θα το θέσει σε εφαρμογή.  Και το ερώτημα που προκύπτει, που 
θα μπορούσε να υποβάλει κάποιος αφελής -και ενδεχομένως να είμαι αφελής εγώ- 
είναι το εξής:  Καλά, αφού δε θα αποφασίσουμε πότε θα εφαρμοστεί η νομοθεσία 
εμείς και θα το αποφασίσει το Υπουργικό Συμβούλιο, γιατί δεν αφήνουμε το 
Υπουργικό Συμβούλιο, όταν θα κρίνει ότι υπάρχουν δεδομένα τέτοια, που να 
δικαιολογούν την εφαρμογή της συγκεκριμένης νομοθεσίας, να την αποφασίσει και να 
την εφαρμόσει;  Γιατί λέμε ότι αποφασίζουμε εμείς σήμερα και να έρθει το Υπουργικό 
Συμβούλιο, όποτε κρίνει, να την εφαρμόσει;  Για έναν απλούστατο λόγο: διότι από 
αύριο ή ακόμα από απόψε θα ξεκινήσουμε να λέμε ότι ψηφίσαμε εμείς.  Αν δεν την 
εφαρμόσει η κυβέρνηση αυτή τη νομοθεσία, η κυβέρνηση ευθύνεται και θα πρέπει να 
στρέψουμε όλα τα πυρά ενάντια στην κυβέρνηση και ενάντια στο ΑΚΕΛ βέβαια.  Το 
κακό ΑΚΕΛ και τον κακό ∆ημήτρη Χριστόφια! 

 Νομίζω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι δεν είναι με αυτό τον τρόπο που θα πρέπει 
να λειτουργούμε.  Ο τόπος μας σήμερα διέρχεται κρίσιμες στιγμές, όπως όλες οι 
υπόλοιπες χώρες διεθνώς.  Όλες οι οικονομίες, όλες οι χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης αντιμετωπίζουν τεράστιες οικονομικές δυσκολίες.  Παρακολουθούμε ποια 
μέτρα λαμβάνονται σε εκείνες τις χώρες.  Μέτρα οδυνηρά για τους εργαζομένους, με 
αποτέλεσμα να προκαλούνται τεράστιες αντιδράσεις.  Και εμείς εδώ, αντί να δούμε 
πώς καταφέρνουμε να ενώσουμε τις δυνάμεις μας, για να αντιμετωπίσουμε από τη μια, 
επαναλαμβάνω, μια δυσμενή διάκριση που υπάρχει και από την άλλη να μην 
προκαλούμε προβλήματα, προχωρούμε ξέροντας ότι θα καταλήξουμε στο τέλος να 
χτυπήσουμε πάνω στον τοίχο! 

 Λυπούμαστε, εμείς δεν μπορούμε να ακολουθήσουμε αυτή την πορεία!  Πρώτα 
και κύρια γιατί, αν έχουμε να επιλέξουμε μεταξύ του πολιτικού κόστους που θα 
κληθούμε να πληρώσουμε και της ευθύνης έναντι του τόπου και της κοινωνίας, εμείς 
επιλέγουμε την ευθύνη έναντι του τόπου και της κοινωνίας.  Αν έχουμε να επιλέξουμε 
μέσα από τη σωστή λειτουργία των θεσμών και των διαδικασιών του κράτους και της 
πολιτείας ευρύτερα και του πολιτικού κόστους, εμείς επιλέγουμε να υποστηρίξουμε τη 
σωστή λειτουργία των θεσμών στο κράτος και στην Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον Άντρο τον Κυπριανού. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Μια διευκρίνιση μόνο, κύριε Πρόεδρε.  Μια διευκρίνιση για λόγους πρακτικών.  
Είναι σημαντικό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Χριστοφόρου, το λόγο έχει ο κ. Αγγελίδης. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή ξέρω για τι θέμα μιλά ο συνάδελφος, να το καταθέσω 
στα πρακτικά.  Είναι ο Νόμος 141(Ι) του 2002.  ∆ημοσιεύτηκε στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, αρ. 3626, στις 26 Ιουλίου του 2002.  Θα το καταθέσω 
στα πρακτικά. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή νομίζω νομιμοποιούμαι να πω την άλλη άποψη.  Αν το 
2002… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Κύριε Λευτέρη Χριστοφόρου… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Μα, είναι σημαντικό να το… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Λευτέρη Χριστοφόρου, εδώ δε θα αρχίσουμε τώρα το διάλογο! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ∆εν είναι διάλογος, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ούτε θα κάνουμε… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Αν το 2002… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Λευτέρη Χριστοφόρου, δε σας δίνω το λόγο, μιλήσατε! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Γιατί ενοχλείστε, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μιλήσατε! 

 Λοιπόν, κύριε Αγγελίδη. 

Λ. XΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Θα έπαιρναν βοήθεια τα παιδιά, αν γινόταν το 2002! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Χριστοφόρου, σας παρακαλώ! 

 Λοιπόν, κύριε Αγγελίδη, έχετε το λόγο. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όταν το 2006 το ∆ημοκρατικό Κόμμα υπέβαλε αυτή την πρόταση νόμου, είχαμε 
ένα στόχο.  ∆εν ξεκινούσαμε ούτε από αριθμούς ούτε από οτιδήποτε άλλο.  
Προφανώς, δεν είχαμε καμιά διάθεση αντιπαράθεσης με τη διακεκριμένη, ναι, την 
ξεχωριστή εξουσία που λέγεται “εκτελεστική εξουσία”.  Τη θεωρήσαμε ως πράξη 
ευθύνης, ως  πράξη… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αγγελίδη, με συγχωρείτε μισό λεπτό. 

 Κύριε Χριστοφόρου, σας παρακαλώ, ήσυχα!  Όπως όλοι σεβάστηκαν εσάς… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Πρόεδρε, με βλέπετε εμένα να μιλώ; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας έβλεπα από εδώ.  ∆υστυχώς, είμαι πάνω και βλέπω.  Λοιπόν, γι’ αυτό το 
λόγο η παράκλησή μου η θερμή.  Όπως τυγχάνετε σεβασμού εσείς, όταν μιλάτε, τον 
ανάλογο σεβασμό πρέπει να επιδείξετε και σε άλλους συναδέλφους σας.  Είναι άδικο 
αυτό το πράγμα το οποίο γίνεται.  Σας παρακαλώ! 

 Λοιπόν, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Και σήμερα είναι με την ίδια τοποθέτηση που είμεθα ενώπιον της ολομέλειας.  
∆ε νομίζω ότι οι δύο συνάδελφοι οι οποίοι προηγήθηκαν συνέβαλαν στο να γίνει 
αντιληπτό πράγματι το θέμα, όπως έπρεπε να είναι και στη διάσταση που έπρεπε να 
είναι.  Η περίοδος αμφιταλάντευσης δεν μπορεί να συνεχιστεί και είναι αδιανόητο να 
παραμένουν μετέωροι στην άνιση μεταχείριση όλη αυτή η μεγάλη κατηγορία των 
παιδιών που προέρχονται από μητέρες εκτοπισμένες. 

 Επειδή έγινε αναφορά στην εξουσία την ξεχωριστή της εκτελεστικής και της 
νομοθετικής εξουσίας, θα ήθελα να υπενθυμίσω σε όλους ότι το άρθρο 35 του 
συντάγματος -ίσως να ήταν σωστό, αν με παρακολουθούσε και ο κ. Κυπριανού, και 
θα τον παρακαλούσα, επειδή έκανε μια αναφορά- αυτό το άρθρο ξεκινά με το εξής:  
«Αι νομοθετικαί, εκτελεστικαί και δικαστικαί αρχαί της ∆ημοκρατίας υποχρεούνται να 
διασφαλίζωσι την αποτελεσματικήν εφαρμογήν των διατάξεων του παρόντος μέρους», 
μέσα στο οποίο είναι το άρθρο 28.  Ξεκινά από τη νομοθετική εξουσία και μετά την 
εκτελεστική και μετά τη δικαστική.  Η δικαστική μάς έχει πει ήδη ότι δεν μπορεί να 
δώσει η ίδια νομοθέτημα στη διαπιστωμένη ανισότητα.  Έπρεπε λοιπόν κάποιος να 
πάρει την πρωτοβουλία.  Και η πρωτοβουλία αυτή σωστά λήφθηκε από το αρμόδιο 
και υποχρεωμένο μάλιστα από το ίδιο το σύνταγμα να συμβάλλει σε αυτή την άρση 
της ανισότητας νομοθετικό σώμα.  Και όχι μόνον το άρθρο 35 και το 28 του 
συντάγματός μας.  Η πέμπτη τροποποίηση του συντάγματος εισήγαγε την υπεροχή 
του ευρωπαϊκού δικαίου έναντι του συντάγματός μας.  Ήδη από το ∆εκέμβρη του 
περασμένου χρόνου η σύμβαση της Λισαβόνας, που είναι πλέον μέρος του 
κεκτημένου, προβλέπει ειδικά τις διατάξεις για τη σύμβαση των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων ως μέρος του κεκτημένου, ως μέρος των υποχρεώσεών μας. 

 Εμείς λοιπόν δεν επιδιώκουμε την αντιπαράθεση.  Εμείς γνωρίζουμε την 
οικονομική -όχι ευχάριστη- κατάσταση που βρίσκεται η παγκόσμια οικονομία και 
βεβαίως και η κυπριακή οικονομία.  Εμείς δεχθήκαμε σημαντικές τροποποιήσεις στο 
νομοθέτημά μας το οποίο είχαμε καταθέσει.  ∆ε δεχθήκαμε αυτές τις τροποποιήσεις, 
για να επιτευχθεί το κόλπο, όπως άκουσα προηγουμένως, και για να βρεθεί η 
κυβέρνηση ή το ΑΚΕΛ στη δύσκολη θέση.  Αντίθετα, εμείς πιστεύουμε σαφέστατα ότι 
μέσα στις υποχρεώσεις που έχει και η εκτελεστική εξουσία, όπως η νομοθετική, και 
όπως μας διαβεβαίωσαν οι δύο υπουργοί μόλις προχθές στην τελευταία συνεδρίαση 
της επιτροπής Προσφύγων, γίνονται και θα γίνονται μελέτες για μια ανάπλαση του 
όλου συστήματος των παροχών προς τους εκτοπισμένους.  Γι’ αυτό το λόγο 
δεχθήκαμε τουλάχιστον η δική μας πρόταση νόμου να μην ξεκινά από σήμερα, αλλά 
να ξεκινά από την 1η Ιανουαρίου του 2012 και αφήσαμε μάλιστα το δικαίωμα στο 
Υπουργικό Συμβούλιο, αν ετοιμαστεί πιο πριν από τότε και βρει λύσεις που με τη 
βοήθεια τη νομοθετική της Βουλής θα τις μετατρέψουμε σε νόμους, ναι, να ξεκινήσει 
αυτό το δικαίωμα και πιο πριν από τότε. 

 Και επαναλαμβάνουμε ως ∆ημοκρατικό Κόμμα υπεύθυνα, όπως το είπαμε και 
προχθές ενώπιον των δύο υπουργών, ότι όποια μελέτη από τα δύο υπουργεία ή 
γενικά από την εκτελεστική εξουσία παρουσιαστεί ενώπιον της Βουλής και χρειάζονται 
τη γρήγορη ανταπόκριση από τη Βουλή, ναι, εμείς θα βρεθούμε εκεί, για να τελειώσει 
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όσο το δυνατό πιο γρήγορα αυτή η αδυναμία, η οποία δημιουργήθηκε πριν τριάντα έξι 
χρόνια. Προχθές μάλιστα στην αναφορά -που έγινε και σήμερα πριν λίγο από το 
βήμα- λέχθηκε ότι ήταν £9.000 και είναι €37.000 σήμερα. Αυτό καταδεικνύει 
μεγιστοποίηση αυτής της ανισότητας, διότι έγινε μόνο προς μία πλευρά, αγνοώντας τα 
παιδιά από τις μητέρες που ήσαν επίσης πρόσφυγες. 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε,  

 Συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Θα τελειώσω λέγοντας για μια ακόμα φορά.  Το καθήκον και η υποχρέωσή μας, 
έστω και τώρα, αργά, είναι να δούμε όλοι ότι δεν είναι ούτε λαϊκισμός ούτε υπερβολή 
ούτε επέμβαση στην εκτελεστική εξουσία και στις αρμοδιότητές της.  Είναι καθήκον το 
οποίο οφείλουμε να εκπληρώσουμε και εκπληρώνοντάς το με τον τρόπο που είναι 
ενώπιόν μας σήμερα δεν αφαιρούμε τη δυνατότητα από την εκτελεστική εξουσία, από 
το κράτος μας, που και εμείς αποτελούμε μέρος αυτής της εξουσίας, ναι, να φθάσει 
στις αναγκαίες τροποποιήσεις για το καλώς νοούμενο συμφέρον του τόπου και 
βεβαίως όλων αυτών των ανθρώπων που για τριάντα έξι χρόνια υποφέρουν και 
δικαιολογημένα αναμένουν τη δική μας στάση. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον Αγγελίδη. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων προχωρεί σε μία πολύ σημαντική πράξη, 
μία πράξη η οποία έπρεπε να γίνει εδώ και αρκετά χρόνια, στην άρση μίας αδικίας η 
οποία βαραίνει τις γυναίκες πρόσφυγες.  Θέλω να τονίσω ότι το γεγονός ότι σήμερα 
διεξάγεται αυτή η συζήτηση δε δίνει ελαφρυντικό σε κανένα που έχει κυβερνήσει αυτό 
τον τόπο για το ότι δεν έχει μέχρι σήμερα άρει αυτή την αδικία.  Και το ό,τι έχει 
ακουστεί όλες αυτές τις μέρες ότι, ναι, κάποιοι θα μπορούσαν κατά τη διάρκεια της 
δικής τους διακυβέρνησης να προχωρήσουν στην τροποποίηση της νομοθεσίας, κάτι 
το οποίο δεν έπραξαν, αυτό δε σημαίνει ότι νομιμοποιεί σήμερα τους οποιουσδήποτε 
απλά να ενοχοποιούν κάποιους άλλους.   

 Θέλω να τονίσω ότι το τελευταίο χρονικό διάστημα έχουν ακουστεί εκ μέρους 
της κυβέρνησης κάποιοι αριθμοί.  Αυτό το πράγμα δεν αντιμετωπίζεται με απλά 
μαθηματικά.  Ακούσαμε τον Υπουργό Οικονομικών να λέει ότι δυνητικά, βάσει των 
στοιχείων, των αριθμών των προσφύγων εκ μητρογονίας, θα έχουμε περίπου 
εφτάμισι χιλιάδες οι οποίοι θα πρέπει να πάρουν την εκ μητρογονίας αναγνώριση.  
Θέλω να πω ότι, αφού επικαλούμαστε συνεχώς τη Στατιστική Υπηρεσία, βάσει και 
των στοιχείων της Στατιστικής Υπηρεσίας, οι νέοι σήμερα παντρεύονται -δεν είναι οι 
δικοί μας αριθμοί, είναι αριθμοί που δόθηκαν στη Βουλή- γύρω στο εικοστό όγδοο ή 
στο εικοστό ένατο έτος της ηλικίας τους.  Αν πάρουμε τους πραγματικούς αριθμούς 
που έχουμε ενώπιόν μας, σημαίνει ότι αμέσως ο αριθμός των εφτάμισι χιλιάδων, που 
δυνητικά υφίστανται, όπως είπε ο Υπουργός Οικονομικών, γίνεται αμέσως μεταξύ 
δυόμισι και τριών χιλιάδων.  Όμως ο Υπουργός Οικονομικών με απλά μαθηματικά 
είπε:  «Ξέρετε, εφτάμισι χιλιάδες επί €40.000 κατά μέσο όρο ο καθένας ίσον €300 
εκατομ.».   
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 Ε, δεν είναι έτσι, κύριοι!  Αν υπολογίσουμε ότι είναι μεταξύ δυόμισι και τριών 
χιλιάδων ο αριθμός ο πραγματικός, αφού αφαιρέσουμε περίπου ένα τριάντα τοις 
εκατό των “μικτών” γάμων που ήδη έχουν τελεστεί μεταξύ δυο προσφύγων, άρα 
έχουν πάρει βοήθεια και αφαιρούνται, και αφού επίσης υπολογίσουμε ότι ένας 
μεγάλος αριθμός από αυτούς είτε έχουν κτίσει τις κατοικίες τους είτε έχουν αγοράσει 
διαμέρισμα ή κατοικία πριν από την 1η Μαρτίου 2008, που αυξήθηκαν τα ποσά, τότε η 
Υπηρεσία Μερίμνης, όταν θα υποβληθούν οι αιτήσεις τους, θα τους πει ότι δικαιούνται 
το πενήντα τοις εκατό της βοήθειας που θα έπαιρναν τότε που απέκτησαν τη στέγη 
τους.  Που σημαίνει αυτό ότι, αν τότε έπαιρναν κανονικά £8.000, το εκατό τοις εκατό, 
το πενήντα τοις εκατό που θα πάρουν τώρα είναι μόνο £4.000. και το λέω σε λίρες.  
Άρα, δεν είναι απλά μαθηματικά, εφτάμισι χιλιάδες επί €40.000 σημαίνει €300 εκατομ.   

 Πρώτα απ’ όλα, θέλω να τονίσω ότι ο αρχικός χειρισμός που έγινε από 
πλευράς της κυβέρνησης σίγουρα εμπεριείχε και άλλα προσκόμματα.  Ήταν το θέμα 
της αλλαγής του εκλογικού σώματος, ήταν επίσης ο αριθμός ο μεγάλος ο οποίος θα 
αυξανόταν σε σχέση με τους πρόσφυγες, όμως εδώ υπάρχει μια μεγάλη απορία.  Από 
τη στιγμή που η κυβέρνηση είχε πρόθεση να μην προχωρήσει αυτή τη διαδικασία, 
γιατί μεσούσης της οικονομικής κρίσης, το 2009, ξεκίνησε ένα διάλογο με τις 
οργανώσεις των γυναικών και μάλιστα και σε αυτή την περίπτωση εκπροσωπείτο και 
η επιτροπή Προσφύγων της Βουλής;   

 Θέλω να κακίσω, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, με όλη τη σημασία της 
λέξης τον τρόπο με τον οποίο, τουλάχιστον τις δυο τελευταίες μέρες, ο Υπουργός 
Οικονομικών έχει παρουσιάσει το όλο θέμα.  ∆εν είναι δυνατό κάτω από απειλές του 
τύπου «Ξέρετε, εάν ψηφίσετε, εμείς θα επιβάλουμε φορολογίες» να σπέρνει ανάμεσα 
στον κυπριακό λαό τη διχόνοια.  Βγείτε έξω να ακούσετε τώρα!  Εκτός του ότι δεν 
είπαμε την αλήθεια και είπαμε €300 εκατομ., ακούσαμε σήμερα επίσης ότι έγινεν τζι 
ένας υπολογισμός για καμιά δεκαρκά-δεκαπενταρκά χρόνια τζιαι είπαν μας εννά 
στοιχίσει €1,5 δις.  Ε, ακούγονται ωραίοι αριθμοί, ο κόσμος εκφοβίζεται και βγείτε να 
ακούσετε σήμερα πώς στρέφονται κάποιοι που είναι αυτόχθονες -που εμείς δεν το 
επιθυμούμε αυτό- εναντίον του προσφυγικού κόσμου.  Εάν αυτό επιδιώκουν, ας το 
πουν δημόσια και ας το πουν ξεκάθαρα!  ∆εν είναι σωστός τρόπος μέσω εκφοβισμών 
και απειλών να επιλύονται αυτά τα προβλήματα.   

 Αλλά θέλω να τονίσω και το εξής:  Έχει ήδη λεχθεί, αλλά θα το πω, γιατί εμένα 
με έχει προσωπικά πειράξει.  Το έχω ακούσει από τον Υπουργό Οικονομικών.  ∆εν 
είναι ορθό να λέμε:  «Θα προχωρήσουμε να δώσουμε “δώρα” στους πρόσφυγες».  Το 
είπε και από ραδιοφώνου και από τηλεοράσεως.  Λάθος λέξη χρησιμοποίησε!  Το είπε!  
Ο προσφυγικός κόσμος, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, είναι περήφανος και δε 
ζητιανεύει από κανέναν.  Ζητά απλά τη διεκδίκηση των δικαιωμάτων του.  Τίποτα 
περισσότερο!  Και έχει το δικαίωμα σήμερα η Βουλή να άρει αυτή την αδικία.  ∆ε θέλω 
να φέρω παραδείγματα εδώ στην ολομέλεια ποιοι πιθανόν, ποιες γυναίκες πιθανόν να 
θεωρούνται πρόσφυγες και τα παιδιά τους επίσης, ενώ γυναίκες οι οποίες έχασαν την 
περιουσία τους, έζησαν τη βάρβαρη τουρκική εισβολή, μπορεί να έχασαν και 
προσφιλή, αγαπημένα πρόσωπα στην εισβολή, τα παιδιά τους να μην έχουν το 
δικαίωμα να είναι πρόσφυγες, αλλά να έχουν το δικαίωμα να είναι αλλοδαπές από 
τρίτες χώρες ή από άλλες ευρωπαϊκές χώρες, χωρίς να θέλω να είμαι ρατσιστής, οι 
οποίες έχουν παντρευτεί σύζυγο πρόσφυγα.   

 Και θέλω να πω και ακόμα μια αλήθεια.  Γιατί εμφανίστηκε η ημερομηνία 1η 
Ιανουαρίου 2012;  ∆εν είναι του κουτουρού, δεν είναι του αέρα, κύριε Πρόεδρε και 
κύριοι συνάδελφοι! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Μα δεν υπάρχει. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Θα πω, κύριε Κυπριανού, για να δείτε πώς εμφανίστηκε αυτή η ημερομηνία.  
Ευχής έργον, ναι, θα ήταν, αν τα οικονομικά του κράτους σήμερα ήταν τέτοια, ώστε με 
την ψήφιση της νομοθεσίας να ξεκινούσε η έναρξη ισχύος αυτού του νόμου και από 
αύριο οι μητέρες και τα παιδιά τους να έπαιρναν τα ωφελήματα.  Όμως, κατανοώντας 
την οικονομική δυσκολία, ήρθαμε και καθίσαμε σε μία συζήτηση στην επιτροπή 
Προσφύγων της Βουλής.  Και αρχίσαμε να συζητάμε.  Θεωρήσαμε ορθό ότι έπρεπε 
να κατανοήσουμε την οικονομική κρίση.  Είχαμε στο νου μας την 1η Ιουλίου 2011, να 
δώσουμε ένα χρόνο και στις υπηρεσίες και στο κράτος.  Όμως εκεί τέθηκε από 
πλευράς του ΑΚΕΛ η ημερομηνία 1η Ιανουαρίου 2012.  Και εμείς είπαμε, αν θα πάμε 
ομόφωνα, ώστε αυτός ο νόμος, αυτή η τροποποίηση να πάει ομόφωνα και να μην 
υπάρξει διχασμός ανάμεσα στο σώμα, πολύ ευχαρίστως, κατανοώντας επίσης την 
οικονομική κρίση, να πάμε 1η Ιανουαρίου 2012.  ∆εν είναι δική μας ημερομηνία.   

 Παρ’ όλα ταύτα, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, έχοντας κατά νουν και 
έχοντας υπόψη ακόμα μία φορά την οικονομική κρίση την οποία περνά ο τόπος, 
συμβιβαστήκαμε και ως υπεύθυνη πολιτική δύναμη είπαμε “ναι”, χωρίς να έχουμε 
κατά νουν αυτό το οποίο από αυτό το βήμα επισήμως ειπώθηκε:  «Ξέρετε, απλά εννά 
ρίξετε τη μάππα πάνω στην κυβέρνηση, για να κατηγορείται η κυβέρνηση».  Όχι.  
Ευχής έργον, σας το λέω, είναι να μπορέσει η κυβέρνηση να βγει μέσα από την 
οικονομική κρίση και το συντομότερο δυνατό να κατορθώσει να δώσει.  ∆εν είμαι εξ 
αυτών που πιστεύουν, προσωπικά, ότι θα υπήρχε κυβέρνηση που θα είχε τη 
δυνατότητα να ικανοποιήσει αυτό το αίτημα και δε θα το έπραττε.  Γι’ αυτό, ναι, 
συγκατανεύσαμε στο να δώσουμε επίσης το δικαίωμα να ξεκινήσει η έναρξη ισχύος 
της παροχής αυτών των ωφελημάτων, όταν και εφόσον το Υπουργικό Συμβούλιο 
αποφασίσει, όταν και εφόσον θα έχει ενώπιόν του τα οικονομικά δεδομένα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Τελειώνοντας, θέλω να πω το εξής:  Εμείς σήμερα ως Ε∆ΕΚ θα 
υπερψηφίσουμε τις τροποποιήσεις οι οποίες έχουν κατατεθεί.  Παρ’ όλα ταύτα όμως, 
θα παρακολουθούμε με αγωνία ποια θα είναι η εξέλιξη, γιατί ο σκοπός και ο στόχος 
μας σίγουρα δεν είναι να ψηφίσουμε αυτές τις τροποποιήσεις, αλλά στο τέλος της 
ημέρας να πάνε στις ελληνικές καλένδες.   

 Σας ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Γιώργου Βαρνάβα τον Πρόεδρο της Βουλής 
αντικατέστησε στην έδρα η κ. Ντίνα Ακκελίδου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα. 

 Ο κ. ∆ημήτρης Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Ακούγοντας τη συζήτηση και τις τοποθετήσεις και αυτών που μίλησαν υπέρ της 
πρότασης και αυτών που μίλησαν εναντίον, έχω βεβαιωθεί ακόμα περισσότερο ότι 
σήμερα θα ήταν καλό ομόφωνα να ψηφίζαμε την πρόταση.  Κάνω έκκληση σε όσους 
έχουν διαφορετική άποψη να το ξανασκεφτούν και όλοι μαζί, στο περιθώριο των 
είκοσι μηνών που έχουμε, να εγκύψουμε για πρώτη φορά και σε βάθος στα θέματα 
οικονομικής στήριξης και ενίσχυσης της φερεγγυότητας των προσφύγων.  Θα μας 
έδιδε το πλαίσιο, το περιθώριο, αλλά και την πίεση αυτός ο νόμος να αντιμετωπίσουμε 
το θέμα χωρίς στρεβλώσεις, επαναλαμβάνω, όλοι μαζί, ομόφωνα, γιατί έχω την 
εντύπωση ότι η έγνοια είναι κοινή.  Αυτό διεφάνη και το πρωί στη σύσκεψη των 
εκπροσώπων των κομμάτων, σε μία νέα προσέγγιση οικονομικής στήριξης των 
προσφύγων.   

 Άκουσα με πολλή ικανοποίηση, στο προηγούμενο θέμα που συζητούσαμε, 
θέσεις αρχών όπως «Ούτε μύγα δε στέκει στο σπαθί μας για τα ανθρώπινα 
δικαιώματα» -και εδώ παραβιάζεται κατάφωρα το ανθρώπινο δικαίωμα της ισότητας 
χιλιάδων ανθρώπων- και «∆εν πειράζει, να το δούμε μετά», παρ’ όλες τις πολλές 
προεκλογικές υποσχέσεις όλων μας. 

 Το δεύτερο που άκουσα είναι τα στοιχεία τα πραγματικά.  Άλλοι μιλούν για €30 
εκατομ., άλλοι για €300 εκατομ.  Αν αυτή η Βουλή και αυτό το κράτος λειτουργούν και 
παίρνουν αποφάσεις μέσα απ’ αυτή τη Βαβυλωνία και τη σύγχυση, νομίζω έχουμε 
πρόβλημα σοβαρό.  Είναι πάρα πολλές οι στρεβλώσεις, από το 1974, στα θέματα της 
αντιμετώπισης των προσφύγων και των παθόντων.  Ξεκίνησε λανθασμένα, το 
αντιμετωπίσαμε με χρονοβόρες μέχρι παρεξηγήσεως συζητήσεις και δεν είναι, κύριε 
Κυπριανού, απαίτηση -έχω αντιληφθεί- και όσων νιώθουν και εκφράζονται πολύ πιο 
έντονα από εμένα να αποφασιστεί εδώ και τώρα.  Είναι ένα θέμα που ήρθε σε αυτή τη 
Βουλή πριν δεκαετίες, που το οικονομικό κόστος θα ήταν πολύ λιγότερο.  Συζητείται 
σε αυτή την επιτροπή στην παρούσα φάση από το 2007, που δεν είχαμε... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Από το 2002. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Από τον καιρό της Ρήνας Κατσελλή συζητήθηκε το θέμα αυτό και το αφήκαμε 
να περάσει προς τιμήν της και να θυμούμαστε, όταν κάνουμε κάποια λάθη, και να 
τιμούμε τους ανθρώπους που έβαλαν τα θέματα κάτω.  Από το 2007, υπό την 
παρούσα του μορφή, που δεν είχαμε οικονομική κρίση, συζητείται το θέμα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Το 2002 γιατί το ψηφίσατε; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Καλά, είπετε το επιχείρημά σας, θα πάρετε απάντηση ή επήρετε από το 
κόμμα το οποίο κατηγορήσετε.  Ναι, τότε εγώ εψήφισα υπό τα δεδομένα.  ∆εν έχω 
πρόβλημα να το πω.  ∆εν εκατάλαβα, όταν κάμνουμε ένα λάθος, πρέπει να 
συνεχίζουμε να το κάμνουμε εσαεί; 

(Μη ευκρινή σχόλια από το κ. Γιάννο Λαμάρη) 

 Με συγχωρείτε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Προχωρήστε, κύριε Συλλούρη, σας παρακαλώ. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ μιλώ γενικά ως πολιτεία· δεν επέρριψα ευθύνες για αυτό το θέμα στο 
ΑΚΕΛ, κύριε… 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα.) 

 Το “εδώ και τώρα”, υπό την έννοια ότι είναι πιεστικό και εκβιαστικό, αλλά και 
παραβλέπει την οικονομική κρίση, δεν ισχύει, επαναλαμβάνω, κύριοι συνάδελφοι, 
διότι το 2007 ξεκίνησε η συζήτηση και ο συμβιβασμός που δέχονται, απ’ ό,τι έχω 
αντιληφθεί, όλοι όσοι το υποστηρίζουν είναι να αρχίσει να εφαρμόζεται, και με την 
κρίση του Υπουργικού Συμβουλίου μάλιστα, το 2012.  Άρα, εάν πούμε εδώ ότι μέχρι 
το 2012 θα το δούμε -και θα ’χουμε κρίση τότε- αλλά θα υπόκειται στην απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, που μπορεί να το αναβάλει και να αναστείλει τα οικονομικά 
μέτρα, τότε πού είναι το πρόβλημα;  Εγώ απλώς, κύριοι συνάδελφοι, ανατρέπω το 
επιχείρημα του κ. Κυπριανού, ότι κάποιοι από εμάς -νομίζω ότι μάλλον εννοεί 
περισσότερο άλλους συναδέλφους που μίλησαν προηγουμένως, ίσως τον κ. 
Χριστοφόρου- εκβιαστικά εδώ και τώρα, παραγνωρίζοντας την κρίση, θέλουν να 
κάνουν λαϊκισμό.  Ε, δεν είναι έτσι τα πράματα!  Θα κατηγορούσα και εγώ και δε θα 
συμφωνούσα με τους συναδέλφους, εάν έλεγαν… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να τελειώσω, κύριε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ:   

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έγινε ονομαστική αναφορά και έχει καταλήξει σε 
αυθαίρετα συμπεράσματα… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, ναι, όταν τελειώσω, να πάρετε το λόγο να μου απαντήσετε επί 
προσωπικού, αν θέλετε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ζήτησα το λόγο! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Με διακόψετε δύο φορές! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όταν ζητείτε το λόγο, τον ζητείτε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επειδή έκαμε προσωπική αναφορά! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πρόεδρε!  Παρακαλώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κανένας δε δικαιούται να διακόψει τον ομιλητή· ούτε ο Πρόεδρος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 …εκτός αν είναι θέμα τάξεως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, σε παρακαλώ, ηρέμησε! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είμαι ήρεμος εγώ, πολύ ήρεμος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μπράβο! 

 Λοιπόν, κύριε Κυπριανού, θα αφήσουμε τον κ. Συλλούρη να ολοκληρώσει και 
επί προσωπικού να κάνετε τη δική σας την τοποθέτηση. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Άρα, το επιχείρημα, για να γίνω ακόμα μια φορά αντιληπτός, ότι υπάρχουν 
βουλευτές που θέλουν, παραγνωρίζοντας την οικονομική κρίση, έτσι απότομα να 
περάσουν ένα νόμο δεν ισχύει.  Είναι κάτι το οποίο συζητείτο το ’07, που δεν είχε 
κρίση, είναι κάτι που μπορεί να εφαρμοστεί το ’12 ή και μετά, όσον αφορά τις 
οικονομικές του πτυχές με το συμβιβασμό που έγινε.  Και αυτοί που έκαναν το 
συμβιβασμό στο τέλος παρεξηγήθηκαν ότι ήταν και ύπουλος ο συμβιβασμός, ότι ήταν 
για να επιρρίψουν ευθύνες πολιτικές στο Υπουργικό Συμβούλιο, για να λέμε τα 
πράματα με τ’ όνομά τους!   

 Όσον αφορά την αντισυνταγματικότητα -αφού εννά πάρετε το λόγο, να μου 
απαντήσετε, αν θέλετε, και επί της ουσίας, κύριε Κυπριανού- δε σας είδα να έχετε 
τόση μεγάλη ευαισθησία, όταν προεκλογικά εψηφίζετε νόμο έκδηλα και φανερά -που 
έπεσε και μετά στο δικαστήριο- αντισυνταγματικό, για να εξυπηρετηθούν κάποιοι 
κεφαλαιοκράτες που δικάστηκαν από το δικαστήριο να πληρώσουν το φόρο τους και 
με νόμο εδώ ζητήσετε εσείς να μην πληρώσουν το φόρο τους, παρά την απόφαση του 
δικαστηρίου, γνωρίζοντας ότι δεν μπορείτε να ανατρέψετε δικαστική απόφαση με 
απόφαση της Βουλής.  Άρα, τα μαθήματα περί συνταγματικότητας…  Αφήνω πίσω το 
γεγονός ότι, όπως έχει γίνει αποδεχτός ο συμβιβασμός, δεν παίρνει απόφαση η 
Βουλή για τα οικονομικά βάρη· το αφήνει στο Υπουργικό Συμβούλιο.   

 Τελειώνω με το εξής, κύριοι συνάδελφοι και κύριε Πρόεδρε:  Επειδή ακριβώς 
πιστεύω, μ’ αυτό που ξεκίνησε, ότι μπορούμε ομόφωνα σήμερα να πάμε, όπως είναι 
τα δεδομένα, να αφήσουμε τα γινάτια, να δούμε την πραγματικότητα.  Και έχουμε 
περιθώριο είκοσι μηνών να συζητήσουμε πολλές προτάσεις για βελτίωση της 
φερεγγυότητας των προσφύγων και ενίσχυσης της οικονομικής τους κατάστασης.  
Εμείς βάζουμε προτάσεις, όπως εβάλαμε και το θέμα του συντελεστή δόμησης, που 
θα ενισχύσει τους πρόσφυγες, θα αποτρέψει πρόσφυγες από το να πηγαίνουν στα 
ένδικα μέσα της κατοχής -να το μετρήσετε πολιτικά και αυτό και κάνω και γι’ αυτό 
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έκκληση- και μπορούμε να δούμε την εκταρική επιδότηση για τις κατεχόμενες 
περιουσίες και πολλά άλλα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Συλλούρη. 

 Κύριε Κυπριανού, σας δίνω το λόγο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ξεκαθαρίζω ότι δε θα σχολιάσω επί της ουσίας· επί της ουσίας θα σχολιάσει 
ο Αριστοφάνης εις τη συνέχεια, γι’ αυτό να μη μου αφαιρεθεί χρόνος· είναι επί 
προσωπικού που θα μιλήσω.  

 Αυθαίρετα ο κ. Συλλούρης ερμήνευσε το τι ενδεχομένως να εννοούσα και 
ποιους εννοούσα.  Ξεκαθαρίζω λοιπόν ότι δεν τον εξαιρούσα τον ίδιο από εκείνους εις 
τους οποίους αναφερόμουν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ο κ. Περδίκης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Απολογούμαι στον κ. Κυπριανού, που είχα αντιληφθεί ότι θα επίστωνε 
κάποιον να τοποθετηθεί πρώτα και μετά να τον κατηγορήσει, αλλά αυτή η κατηγορία 
από μέρους του κ. Κυπριανού είναι για μένα τιμή, ότι εμείς θέλουμε να στηρίξουμε τα 
δίκαια των προσφύγων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, ήταν πολύ καλά γνωστές ποιες ήταν οι 
θέσεις του καθενός προηγουμένως.  Εν επερίμενα να έρτω εδώ, για να μάθω ποια 
ήταν η θέση του καθενός απ’ αυτό το σώμα!  Από εκεί και πέρα, ο κάθε ένας από εμάς 
κάμνει πολιτικές τοποθετήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Συλλούρη, τώρα θα… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆υο λόγια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …θα παίξουμε αυτό το παίγνιο τώρα; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆υο λόγια.  Εμείς, Πρόεδρε, εν αντιθέσει με τον κ. Κυπριανού και το ΑΚΕΛ, 
δεν ήρθαμε εδώ… 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν αναφέρθηκα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 …δογματικά… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ αναφέρθηκα επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μέχρι και το πρωί -και ήσαστε παρών- δεχόμαστε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ δεν εμίλησα για τον κ. Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 …συμβιβαστικές προτάσεις… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 …δεχόμαστε συμβιβαστικές προτάσεις, όπως και οι άλλοι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, παρακαλώ!  Νομίζω ότι ο κάθε ένας είπε την άποψή του, 
είπε τη θέση του, την ετεκμηρίωσε.  Απ’ εκεί και πέρα, νομίζω όλα αυτά είναι περιττά.   

 Λοιπόν, κύριε Περδίκη, έχετε το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επειδή πλησιάζω τα πενήντα αισίως, αρχίζω πράγματι να ξεχνώ.  Το πρώτο 
πράγμα που εξέχασα, ένδειξη έλλειψης μνήμης… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

(Γέλια) 

 Εσείς, κύριε Πρόεδρε, είσαστε ακατάβλητος· δε σας πιάνει ο χρόνος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Να ξεκινήσω, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, βεβαίως τώρα -να δημιουργήσουμε λίγη ατμόσφαιρα- τώρα που μίλησε ο 
Νίκος, θύμισε πριν πολλά πολλά χρόνια το μακαρίτη το Σπύρο, που κάθετουν δαμαί 
και μπήκε μέσα ο Νίκος έτσι τζιαι έβαλε θέμα τζιαι είπεν του:  «Ρε Νίκο, τόση ώρα 
ήταν τόσο όμορφα τα πράματα.  Ήρτες δαμαί τζιαι έσυρές τα πούκουππα ούλλα!». 

(Γέλια) 

 Λοιπόν, είπαμε το αστείο μας.   

 Λοιπόν, κύριε Περδίκη, έχετε το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Με αφετηρία την προηγούμενή μας συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, όπου ούτε λίγο 
ούτε πολύ εβρέθηκα να κατηγορούμαι, γιατί δεν έγινε συζήτηση επί ενός νομοσχεδίου 
για τέσσερις μήνες, προσπάθησα να θυμηθώ, και έχει τη σημασία του αυτό που θα 
πω σε λίγο, έναν αγαπημένο στίχο από ένα ποίημα του Καβάφη.  Εδυσκολεύτηκα 
όμως.  Λέει περίπου το εξής:  «Αν δεν μπορείς τη ζωή σου ν’ αλλάξεις, τουλάχιστον 
φρόντισε να μην την εξευτελίζεις».  Έτσι είναι; 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 

 Έτσι είναι. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Λοιπόν, και επειδή έγινε αναφορά για το προηγούμενο και επειδή μια ψήφος 
μέσα στην ολομέλεια της Βουλής δεν μπορεί να αλλάξει τα πράγματα, αλλά 
τουλάχιστον μπορεί να μην εξευτελίζεται, όντως τον Ιούνιο του 2002 αυτή η Βουλή 
εψήφιζε κατά συντριπτική πλειοψηφία τον περί Αρχείου Νόμο, όπου εκαθορίζετουν ως 
πρόσφυγας ο εκ πατρογονίας πρόσφυγας, με μόνο δύο εξαιρέσεις που ψήφισαν κατά, 
τον κ. Κληρίδη και τον κ. Περδίκη.  Αυτό το λέω έτσι, για να υπογραμμίσω ότι αξίζει 
κάποιες φορές να μην εξευτελίζεις την παρουσία σου, έστω και αν είσαι ο μοναδικός ή 
μοναχός. 

 Συνεχίζοντας πά’ς τούτο και επειδή εμείς δεν είμαστε στην επιτροπή 
Προσφύγων, θέλω να διαβάσω ένα μικρό απόσπασμα από την επιστολή της γενικής 
γραμματέως του Κινήματος Οικολόγων προς τον Υπουργό Εσωτερικών σχετικά με το 
θέμα της μητρογονίας: 

 «Επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι εμείς υποστηρίζουμε την άμεση 
αναγνώριση της προσφυγικής ιδιότητας και στους εκ μητρογονίας πρόσφυγες.  Τούτο 
αποτελεί συνταγματική και ευρωπαϊκή υποχρέωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

 Άποψή μας είναι ότι όλα τα ωφελήματα που αναλογούν στους πρόσφυγες 
πρέπει να αφορούν όλους, είτε η προσφυγική τους ταυτότητα προέρχεται εκ 
μητρογονίας είτε εκ πατρογονίας».  Και αυτή είναι η θέση μας και γι’ αυτό και εμείς θα 
ψηφίσουμε αυτά τα δύο νομοσχέδια, με μία, αν θέλετε, επιφύλαξη.  Όντως, εμείς 
θεωρούμε ότι η Βουλή δίνει περιθώρια στην κυβέρνηση με την τελευταία αλλαγή που 
έκανε, δηλαδή που δίνει το δικαίωμα στο Υπουργικό Συμβούλιο να εφαρμόσει τη 
νομοθεσία αυτή, όποτε κρίνει ότι μπορεί να το κάνει, με βάση τα δημοσιονομικά του.   

 Να θυμίσω αυτό που είπα και στην επιτροπή όμως, ότι με απόφαση του 
Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων στην υπόθεση Ζουμπουλίδη 
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κατά της Ελλάδας, το 2009, το δικαστήριο εκτίμησε ότι πράγματι μόνο του το 
δημοσιονομικό συμφέρον του δημοσίου δεν μπορεί να αφομοιωθεί συλλήβδην σε ένα 
γενικότερο δημόσιο συμφέρον, το οποίο θα δικαιολογούσε σε κάθε συγκεκριμένη 
περίπτωση την παραβίαση των δικαιωμάτων του πολίτη.  ∆ηλαδή αυτό που κάνουμε 
αυτή την ώρα, να δίνουμε το δικαίωμα στην κυβέρνηση να αποφασίσει πότε τα 
οικονομικά της θα είναι κατάλληλα και ικανά να καλύψουν ένα κόστος για την 
εφαρμογή ενός ανθρώπινου δικαιώματος, είναι στα όρια της νομιμότητας, όπως τα 
καθορίζει -πατά λλίον στα σύνορα- όπως τα καθορίζει το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο. 

 Παρ’ όλ’ αυτά, πιστεύω ότι κάμνει ένα τολμηρό βήμα η Βουλή.  Και δεν το 
κάμνει, για να οδηγήσει τους παραπονούμενους προς το λόφο του Προεδρικού.  
Πιστεύω και εύχομαι…  Τουλάχιστον όσον αφορά το Κίνημα των Οικολόγων και εμένα 
προσωπικά, δεσμεύομαι ότι για την επόμενη εβδομάδα και τον επόμενο μήνα -αν 
θέλετε, δίνω ένα μήνα- δεν πρόκειται να ακολουθήσουμε τους όποιους 
διαμαρτυρόμενους παν προς το λόφο του Προεδρικού, νοουμένου ότι η κυβέρνηση θα 
ανοίξει εκείνο το διάλογο που μας υποσχέθηκε στην επιτροπή.  Ένα διάλογο ο οποίος 
βεβαίως να τολμήσουμε όλοι να δεσμευτούμε ότι θα περιλαμβάνει ζητήματα όπως ως 
πότε θα δικαιούνται οι πρόσφυγες τα ωφελήματά τους -πόσες γενιές- το ύψος των 
ωφελημάτων, τον τρόπο που θα δίνονται.  Ας μπούμε όλοι σ’ αυτό το διάλογο, για να 
δώσουμε μία σωστή, ορθολογιστική λύση σε αυτό το ζήτημα, η οποία όμως σε καμιά 
περίπτωση δεν πρέπει να παραβιάζει το ανθρώπινο δικαίωμα της ισότητας μεταξύ 
των φύλων.   

 Υπό αυτή την έννοια, κύριε Πρόεδρε, είναι και η τροπολογία που έχω 
καταθέσει, γιατί δεν μπορούμε, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, να 
χρησιμοποιούμε την ισότητα των φύλων, προκειμένου να έχουν πρόσβαση όλοι και 
όλες στα ίδια οικονομικά ωφελήματα, αλλά, όταν ερχόμαστε στο θέμα του 
καταρτισμού των εκλογικών καταλόγων, να ξαναθυμούμαστε την παλιά διαχωριστική 
αντίληψη περί πατρογονίας και μητρογονίας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ το συνάδελφο τον Περδίκη. 

 Λοιπόν, έχουμε πει ότι ο χρόνος που θα εδίδετο στην κάθε ομάδα ήταν για τα 
δυο μεγάλα κόμματα είκοσι πέντε λεπτά.  Στο ΑΚΕΛ απομένουν δώδεκα λεπτά για τη 
συμπλήρωση, αν θέλει κάποιος άλλος από την κοινοβουλευτική του ομάδα να 
τοποθετηθεί.  Στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό παρέμεινε ένα λεπτό… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Τες καθυστερήσεις έβαλές τες; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, έντεκα λεπτά στο ∆ημοκρατικό Κόμμα… 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Έπρεπε να αφαιρέσεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Όταν μιλά ο Λευτέρης, πρέπει να προσθέτεις επί τέσσερα.  Άρα, έφαεν τζιαι 
εξήντα λεπτά παραπάνω ’πού τους άλλους, διότι οι λέξεις που βκάλλει έν’ παραπάνω! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, παραμένει για την Ε∆ΕΚ ένα, για το Ευρωπαϊκό Κόμμα δύο. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Εμείς θα το χρησιμοποιήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, να το χρησιμοποιήσετε! 

 Λοιπόν, θα δώσω το λόγο…  Κύριε Γεωργίου, θέλετε ν’ αρχίσετε εσείς ή ν’ 
αρχίσω από την ανάποδη; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εν έχει κανένα πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προεδρεύω της επιτροπής Προσφύγων για δεκαεννιά χρόνια και κάποιες μέρες 
ακόμα.  Εσύ είσαι ο αρχαιότερος, Νίκο μου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

 Στη Βουλή.   

 Αυτό το θέμα συζητείται από τότε και φτάνει μέχρι σήμερα.  Πρέπει να 
διερωτάται κανείς γιατί δε λύθηκε.  Αν ήταν τόσο απλό όσο εμφανίζεται σήμερα, θα 
είχε σαφώς λυθεί από τότε.  Όμως...   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ρίκκο Ερωτοκρίτου) 

 Σας ακούω, κύριε Ερωτοκρίτου! 

 Όμως, επειδή το θέμα είναι πολύπλοκο, γι’ αυτό και χρειάστηκαν πολλές 
συζητήσεις.  Είναι σφάλμα αυτό που λέχθηκε, ότι το 2007 ξεκίνησε το θέμα.  Είναι 
εσφαλμένο ότι οι διαδικασίες σύστασης της επιτροπής ξεκίνησαν στο Υπουργείο 
Εσωτερικών το 2009.  Οι διαδικασίες ξεκίνησαν με δήλωση που είχε κάμει ο 
υπουργός επί προηγούμενης κυβέρνησης, όταν η Βουλή νομοθετούσε με πρόταση 
που ήρθε από την κυβέρνηση, για να δοθεί το πιστοποιητικό καταγωγής το 2007.  
Έκτοτε προχώρησε η επιτροπή, συστάθηκε και ολοκλήρωσε το έργο της τώρα.   

 Το ερώτημα που τίθεται είναι:  Υπάρχει αδικία;  Υπάρχει διάκριση φύλων;  Η 
απάντηση σαφώς από όλες τις πολιτικές δυνάμεις είναι «ναι, υπάρχει».  Το δεύτερο 
ερώτημα:  Αυτές οι γυναίκες που διεκδικούν αυτό το δικαίωμα της ίσης μεταχείρισης 
με τους άντρες έχουν ανάγκες;  Η απάντηση είναι και πάλι “ναι”.  Το τρίτο:  “∆ίκαιη 
λύση, δίκαιη κοινωνία”.  Ναι, ο Πρόεδρος, από την πρώτη μέρα που εκλέχθηκε, μπήκε 



 68

στη μεγάλη μάχη για τη λύση του κυπριακού προβλήματος.  Και, με τη στήριξη που θα 
του παράσχουμε όλοι μας, θα τον βοηθήσουμε -σε ό,τι αφορά τη δική μας πλευρά 
τουλάχιστον- να επιδιώξει και να πετύχει το συντομότερο τη λύση του κυπριακού 
προβλήματος.   

 Ξεχνούμε όμως ότι υπάρχει και η άλλη η πλευρά, που είναι η κατοχική πλευρά.  
Ξεχνούμε τις θέσεις που βάλλει η Τουρκία και το νέο κλίμα που δημιουργήθηκε με την 
εκλογή του Έρογλου.  Και έχουμε ζήσει σήμερα το τι είχε συμβεί με τη συνέχιση του 
διαλόγου.  Κάποιοι μας κατηγόρησαν ότι κάμνουμε πρόβλεψη μετά από σαράντα 
χρόνια.  ∆εν είναι πρόβλεψη ότι θα μείνει άλυτο το Κυπριακό.  Και είναι σαφές και είναι 
παραπλανητικό να λέμε αυτά τα πράγματα.  Είναι οι αριθμοί που υπολογίστηκαν.  Εάν 
δε λυθεί και εάν υπάρχει το Κυπριακό, θα υπάρχει αυτό το κόστος.  Συνεπώς, 
αγαπητοί φίλοι, ας μην κάμνουμε πράγματα τα οποία δεν είναι ορθά.   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Έν’ η ιστορία του «αν κάμω γιο Γιαννή»! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εύχομαι οι Κύπριοι να μεν είναι Γιαννήδες ούλλοι τζιαι να λύσουμε το Κυπριακό!  

 Το θέμα της συνταγματικότητας:  Έχει κανέναν σ’ αυτό το σώμα που διαφωνεί 
με τις επανειλημμένες γνωματεύσεις που έχουν κατατεθεί στην επιτροπή, τόσο από το 
Γενικό Εισαγγελέα τον ίδιο όσο και από την κ. Μάρω Κληρίδου Τσιάππα, ότι αυτό το 
οποίο επιχειρείται σήμερα να γίνει είναι αντισυνταγματικό;  Νομίζω ότι δεν υπάρχει 
κανένας σε αυτή την αίθουσα που πιστεύει αυτό το πράγμα.  Είναι ή δεν είναι εμείς 
που ορκιστήκαμε πίστη στο σύνταγμα, όταν αναλάβαμε τα καθήκοντά μας με την 
ψήφο του λαού;  Να στείλουμε πολιτικά μηνύματα και να βάλουμε πολιτικές θέσεις και 
βούληση για αντιμετώπιση προβλημάτων σαφώς έχουμε πολλούς τρόπους σε αυτό το 
κοινοβούλιο.  ∆εν είναι όμως η μέθοδος της ψήφισης νόμων που είναι σαφώς 
αντισυνταγματική.   

 Οι προηγούμενες κυβερνήσεις πώς πολιτεύτηκαν;  Και στην κυβέρνηση 
Σπύρου Κυπριανού τέθηκε αυτό το θέμα και στην κυβέρνηση Βασιλείου και στην 
κυβέρνηση Κληρίδη και στην κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου.  Όλες αυτές οι 
κυβερνήσεις συνειδητά απεφάσισαν να μην προχωρήσουν σε αυτό το μέτρο.  Η μόνη 
κυβέρνηση που προχώρησε ένα βήμα παρακάτω ήταν αυτή η κυβέρνηση που έδειξε 
την πρόθεσή της να αντιμετωπίσει το θέμα.   

 Ο Υπουργός Εσωτερικών, σε τρεις συναντήσεις που είχε επίσημα με την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, κατέθεσε τη βούληση που υπάρχει για 
επίλυση αυτού του ζητήματος.  Παρακαλώ, αν οποιοσδήποτε έχει διαφορετική άποψη 
και παρακαλώ και τον κ. Φυττή, που θα βγει μετά από μένα, αν λέω ψέματα, να μου 
πουν:  «Λες ψέματα»!  Και στις 7 του Οκτώβρη και το Μάρτιο, μόλις ορκίστηκε η 
κυβέρνηση και διορίστηκε υπουργός, αλλά και σε πρόσφατη συνάντηση που είχαμε, 
έχει θέσει αυτή τη θέση.  Την Τρίτη, 1η του μήνα, ο υπουργός είπε:  «Κύριοι, όπως 
όλοι γνωρίζετε, αυτό το θέμα είναι πολύπλοκο.  Έχει πάρα πολλές παραμέτρους.  
Εμείς είμαστε έτοιμοι να τις αντιμετωπίσουμε.  Τώρα που ολοκληρώθηκαν και οι 
εργασίες της επιτροπής, πρέπει να κάτσουμε να δούμε το “διά ταύτα”.  Το “διά ταύτα” 
χρειάζεται, σε ό,τι αφορά το οικονομικό μέρος, έναν επανασχεδιασμό του συνόλου της 
στεγαστικής πολιτικής του κράτους και είμαστε έτοιμοι να τον κάμουμε».  Ποια ήταν η 
απάντηση που επήρε;  Όχι, δε δεχόμαστε.  ∆ε δεχόμαστε να συζητήσουμε τίποτε απ’ 
αυτά και επιμένουμε στις προτάσεις μας.  Εδώ και τώρα!  Έτσι είναι που θέλουμε και 
έχουμε αγνές, πραγματικές προθέσεις να λύσουμε το πρόβλημα;  Η απάντηση είναι 
όχι!   
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 Άρα, γιατί εμφανίζεται αυτή η βιασύνη σήμερα να ψηφίσουμε ένα νόμο ο 
οποίος θα ξεκινήσει να εφαρμόζεται σε δεκαεννιά μήνες από σήμερα;  Είναι πολιτικοί 
οι λόγοι;  Είναι αντιπολιτευτικοί οι λόγοι;  Και μήπως δεν είναι ορθότερο πάντοτε το 
άλογο να είναι μπροστά από την άμαξα;  Θα τραβά την άμαξα το άλογο ή θα την 
κουντά με την κεφαλή του;  Εμείς αυτό που κάμνουμε τώρα είναι το άλογο να τη 
σπρώχνει με την κεφαλή του!   

 Λέχθηκε εδώ ότι παίρνουν ξένοι.  Είναι το λιγότερο λάθος, γιατί και πολλά από 
τα παιδιά στα οποία φιλοδοξούμε να δώσουμε αυτό το δικαίωμα αύριο θα κάμουν τις 
επιλογές τους για το γάμο τους και θα παντρευτούν και κάποια απ’ αυτά με ξένες ή με 
ξένους.  Άρα, αυτό το επιχείρημα δεν αντέχει.   

 Λέχθηκαν αριθμοί.  ∆ε θα μπω στην ουσία των αριθμών.  Εδώ είναι σαφές και 
παραδεκτό ότι υπάρχει μία οικονομική επιβάρυνση.  Είναι τριάντα πέντε εκατομμύρια, 
είναι εβδομήντα, είναι διακόσια, είναι τριακόσια, είναι στην έκταση του χρόνου ένα δις;  
Υπάρχει η επιβάρυνση.  Οι πολιτικές δυνάμεις, οι ορθές πολιτικά και σοβαρά 
πολιτευόμενες δυνάμεις, εκείνο που πρέπει να κάμνουν είναι, εκεί που υπάρχει ένα 
οικονομικό ή οποιοδήποτε άλλο βάρος, η κάθε πολιτική δύναμη πρέπει να 
αναλαμβάνει και τη δική της πολιτική ευθύνη για το πώς θα το σηκώσουμε.  Κι εμείς 
λέμε βάζουμε πρώτοι τη δική μας πλάτη να δούμε πώς θα το σηκώσουμε.  
Χρειάζονται όμως οι ώμοι όλης της κοινωνίας, όλων των πολιτικών δυνάμεων.  ∆εν 
είναι αρκετό να λέμε κάθε μέρα ότι υπάρχει οικονομική κρίση, υπάρχουν άδεια ταμεία, 
αλλά την ίδια ώρα να κάμνουμε και εκατό μία προτάσεις που θα επιβαρύνουν τα άδεια 
ταμεία!  Να κάτσουμε όλοι κάτω -αυτό είναι που είπεν τζιαι ο υπουργός- να δούμε 
πώς θα βρεθούν αυτά τα χρήματα και να τα δώσουμε σ’ αυτούς τους ανθρώπους.  Η 
ουσία είναι ότι πρέπει να το κάμουμε σωστά και πρέπει να το κάμουμε με τον τρόπο 
εκείνο που θα είναι αποτελεσματικός σ’ αυτούς τους ανθρώπους.  Με τον τρόπο με 
τον οποίο το κάμνουμε, ενεργούμε ακριβώς αντίθετα με εκείνο που επιδιώκουμε.   

 Λέχθηκε εδώ επίσης ότι έχουμε ευθύνη ως νομοθέτες να φροντίζουμε, για να 
καθιερώνεται η ισότητα.  Κανένας δε διαφωνεί.  Έχουμε όμως ευθύνη να σεβόμαστε 
τις τρεις εξουσίες.  Και έχουμε ευθύνη να αναγνωρίζουμε τι είναι οι ευθύνες της 
εκτελεστικής και τα δικαιώματά της και ποιες είναι οι δικές μας ευθύνες και ποια τα 
δικαιώματά μας.   

 Θα μου δοθεί μισό λεπτό για ένα προσωπικό θέμα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Έχει λεχθεί ότι με πρόταση του ΑΚΕΛ φτάσαμε στην 1η Ιανουαρίου 2012.  Αυτό 
έγινε με πρωτοβουλία του προέδρου της επιτροπής, που τυγχάνει να είναι και του 
ΑΚΕΛ.  Γιατί είχα και έχω υποχρέωση, πιστεύω, ως πρόεδρος μιας επιτροπής να 
βάλω κάποιες προτάσεις, οι οποίες πιθανόν να αποκτήσουν μεγαλύτερη και 
περισσότερη συναίνεση και πλειοψηφία.  Και στο διάλογο απάνω, αφού έγινε η 
διαπίστωση από όλα τα μέλη της επιτροπής ότι σίγουρα δεν μπορεί άμεσα να βρεθεί 
λύση σε ό,τι αφορά την οικονομική πτυχή, θα χρειαστεί περισσότερος χρόνος, και εκεί 
πάνω είχα ως πρόεδρος καταθέσει αυτή την εισήγηση, να μπορεί να πάει στην 1η 
Ιανουαρίου 2012.  Λοιπόν, στα πλαίσια αυτά έγινε η εισήγηση από τον πρόεδρο.   

 Υπάρχουν και άλλα ζητήματα που πρέπει να λύσουμε.  Είναι τα εκλογικά 
θέματα.  Υπάρχουν και προτάσεις εδώ που έχουν κατατεθεί, για να συζητήσουμε 
τώρα, ως τροποποίηση.  ∆εν πιστεύω, από το συμπέρασμα που έβγαλα από την 
πρωινή σύσκεψη των αρχηγών, ότι είμαστε έτοιμοι ως πολιτικά κόμματα να δώσουμε 
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λύση σήμερα σε αυτό το ζήτημα.  Και αυτό που υπάρχει στην πρόνοια του νόμου που 
θα ψηφιστεί σήμερα, αν ψηφιστεί, δημιουργεί ανισότητα.  Άρα, υπάρχουν θέματα που 
χρήζουν ακόμα πολιτικών αποφάσεων από όλους μας, και απ’ αυτούς που είπαν ότι 
θα ψηφίσουν τις προτάσεις.  Γι’ αυτό εμείς είμαστε ανοικτοί μαζί να προσπαθήσουμε 
και να δώσουμε συνέχεια στην προσπάθεια, μέχρι που τελικά να λυθεί ορθά και 
αποτελεσματικά αυτό το θέμα.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μετά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μετά.   

 Λοιπόν, κύριε Φυττή.  Έχεις έντεκα λεπτά, κύριε Φυττή.  Κάμετε το λογαριασμό 
σας, έχετε έντεκα λεπτά ως ∆ημοκρατικό Κόμμα.  Πόσο θα χρησιμοποιήσεις θα φανεί. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Από το ’74, κύριε Πρόεδρε, εσυνηθίσαμε εμείς οι πρόσφυγες να 
δυσκολευόμαστε να πετύχουμε κάτι.  Και θυμούμαι πάντα ότι, σύμφωνα με τον ποιητή, 
«δεν είναι εύκολες οι θύρες, όταν η χρεία τις κουρταλεί».  Αυτό είναι ένα δύσκολο 
βήμα, αλλά όμως θα ανοίξουμε την πόρτα, γιατί αυτό το πρόβλημα δεν είναι τις 
πρόσφυγες μανάδες που αφορά.  Εξεχάσετε ότι αυτές οι μανάδες έχουν πενήντα τρεις 
χιλιάδες παιδιά και εβδομήντα δύο χιλιάδες γίνονται με τα εγγόνια τους.  Και αυτές οι 
εβδομήντα δύο χιλιάδες παιδιά έχουν μία μάνα τζιαι έναν πατέρα.  Πόσες χιλιάδες 
γίνονται σαν σύνολο που έχουν αυτό το πρόβλημα;  Σκεφτείτε, υπολογίστε.   

 Λοιπόν, είπε ο κ. Αριστοφάνης ότι δεν εδώσαμε χρόνο στον υπουργό.  Μάλιστα, 
του εδώσαμε!  Αφότου εσχηματίσθη η επιτροπή στο Υπουργείο Εσωτερικών, στην 
οποία μετέχουν ο πρόεδρος της επιτροπής Προσφύγων της Βουλής, ο πρόεδρος της 
Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων, οι δύο σύλλογοι των γυναικών και το Υπουργείο 
Εσωτερικών, εδώ και τρία χρόνια, εκάμαν δύο, τρεις, τέσσερις συνεδριάσεις, ενώ 
μπορούσαν να κάνουν πιο πυκνά και να καταλήξουν σε κάποια συμφωνία, κάποια 
πρόταση από την ίδια την εκτελεστική εξουσία.  Ήρτεν τίποτε;  Είδετε τίποτε;  Γι’ αυτό 
αναγκάζονται τα κόμματα, που έχουν δεκαετίες που το προχωρούν το θέμα...  Και 
θέλω να σας υπενθυμίσω, συνάδελφοι, ότι οι πρώτοι που το έγραψαν σ’ αυτή τη 
Βουλή ήταν η κ. Ρήνα Κατσελλή και ο κ. Γαλανός.  Όταν έφυγαν αυτοί από τη Βουλή, 
το έγραψε ο συνάδελφος ο Λευτέρης με την κ. Κατερίνα Παντελίδου, του ∆ΗΚΟ τότες, 
και στη συνέχεια το έγραψε η κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου και ο κ. Σοφοκλής Φυττής, 
όταν μπήκαν στη Βουλή το 2001.  Και, με την εκλογή του 2006, το υιοθέτησε η 
επιτροπή Προσφύγων εξ ολοκλήρου.  Το συζητούμε!  Εδώσαμε το χρόνο του 
υπουργού και της κυβέρνησης!  

 Να θυμίσω τι έλεγαν προεκλογικά τα κόμματα;  Όλοι έλεγαν ότι εννά λύσουν το 
πρόβλημα, ιδιαίτερα ο κ. ∆ημήτρης Χριστόφιας ότι θα βρει τρόπο να δικαιώσει τον 
αγώνα των προσφύγων μανάδων.  Και λέμε, επειδή βιάζουμαι, γιατί θέλω να δώσω 
και στον έτερον πρόσφυγα βουλευτή του ∆ΗΚΟ να πει ολίγα λόγια, να κρατηθούν οι 
πρόσφυγες, συνάδελφοι.  Πρέπει να θυμίσω -και το λέω συνεχώς- όπως και όταν 
μιλούσαμε για τη φερεγγυότητα εδώ και ούτε το ένα τρίτο των συναδέλφων δεν ήταν, 
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ότι είπα κάποια στοιχεία.  Οι πρόσφυγες δεν ήρταν με τις καμήλες από την έρημο, 
που έν’ μόνον άμμος.  ∆εν τους επέταξαν από τον ουρανό κάτω.  Ήρταν από 
κατεχόμενες περιοχές, πλούσιες, γεμάτες ξενοδοχεία, περβόλια, σπίθκια και πλούτο.  
Εβδομήντα τοις εκατόν της παραγωγικότητας της Κύπρου, της παραγωγής, ήταν στις 
κατεχόμενες περιοχές.  Και να σας πω ξανά το επιχείρημα που λέω:  Από δέκα 
σκάλες λεμονιές ή δεκαπέντε σκάλες περβόλια στου Μόρφου ένας αγόραζε το 
καλύτερο “μερσεντές” τότες.  Τώρα τι αγοράζει;  Τι χαμένα εισοδήματα του έδωσε το 
κράτος;  Του έδωσε καμιά δεκάρα;  Του δίνει τώρα με τη νέα κυβέρνηση -και πολύ 
σωστά- €37.500, για να αγοράσει σπίτι ή να κτίσει.  Του δίνει οικόπεδα, τα οποία 
κληρώνουμε που πάμε στα χωρκά και είναι στα σχέδια ακόμα, ώσπου να χωριστούν.  
Και περιμένουν και οκτακόσιοι πενήντα, για να πάρουν σπίτι σε συνοικισμό, και 
συνεχώς αυξάνονται.  Και λέμε να προστατεύσουμε και τα παιδιά των μητέρων και 
των πατέρων, γιατί αφορά και τους πατέρες.  Μη νομίζετε ότι έν’ μόνες τους οι 
γυναίκες που μάχουνται, είναι και οι αντράδες τους πίσω που ενδιαφέρονται γι’ αυτό 
το θέμα. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μα, το γνωρίζετε, συνάδελφοι, ότι, όπου πάμε, μας ρωτούν και οι αντράδες 
τους!  ∆εν είναι μόνο οι γυναίκες πρόσφυγες που ενδιαφέρονται. είναι και τα παιδιά.  
Και ρωτούν τα ξαδερφούδκια:  «Το ξαδερφούδι μου, που είναι ’πού το θείο, παίρνει, 
θα πάρει τζι εγώ δεν παίρνω τίποτε».  Είναι λογικό;  Μιλά ο κ. Αριστοφάνης -τζιαι, 
επειδή είναι τζιαι με αρχαίο όνομα, δεν του κάμνω τζιαι πολλήν επίθεση- μιλά περί 
ίσης μεταχείρισης. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μα, το σύνταγμά μας, αγαπητέ μου, δε γράφει περί ίσης μεταχείρισης;  Γιατί 
δεν προωθούμε αυτή την ίση μεταχείριση;  ∆ίνουμε δεκαοκτώ μήνες στην κυβέρνηση 
και είμαστε πρόθυμοι να συζητήσουμε μαζί της και μπορεί να βρει τα έσοδα, όπως 
βρίσκει σε άλλες περιπτώσεις, τζιαι για την Eurocypria τζιαι για το δάνειο προς την 
Ελλάδα τζιαι για τους γεωργούς τζιαι για τους άλφα τζιαι για τους βήτα!  Λοιπόν, να 
μην τα λέμε.  Υπάρχει τρόπος!  Υπάρχει τρόπος!  Και τη ζήτηση που αυξήθηκε στην 
Κύπρο, στην ελεύθερη Κύπρο, πάνω στη γη, λόγω του προσφυγικού, την πληρώνουν 
οι πρόσφυγες.  Επαναλαμβάνω αυτό που είπε ο Λευτέρης και το είπε τζι ο Ζαχαρίας 
πιο παλιά.  Είκοσι τοις εκατόν πληρώνουν σε φόρο κεφαλαιουχικών κερδών, 15% 
ΦΠΑ και 8% μεταβιβαστικά.  Να αφήσουμε την άδεια οικοδομής και τα λοιπά.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, το λόγο έχει η κ. Μαυρονικόλα.   

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, εννά ’ρτω στο βήμα να διαπραγματευτώ το χρόνο! 

 ∆ώστε μου τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε.  Είμαι η μόνη γυναίκα που εννά μιλήσω 
τζιαι είμαι τζιαι πρόσφυγας εκ μητρογονίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχώρα! 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

  Ευχαριστώ πολύ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Πόσα λεπτά έχει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Μαυρονικόλα έχει ενάμισι λεπτό για την ακρίβεια, αλλά όμως, μόνο και 
μόνο που έφυεν ’πού το έδρανό της και ήρθε πάνω για να μιλήσει, διπλάζει τα ’πού 
μένα. θα γίνουν τρία.   

 Λοιπόν, κυρία Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Επειδή είμαι γυναίκα, είμαι και πρόσφυγας εκ μητρογονίας, τρία λεπτά δώστε 
μού τα τζι εν πειράζει. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Έχω αφήσει πίσω πολλά από εκείνα που ήθελα να πω.  ∆ε θα επαναλάβω 
εκείνα που είπαν οι συνάδελφοι.  Θα κρατηθώ μόνο από ένα θέμα, το ανθρώπινο 
δικαίωμα των γυναικών προσφύγων, για να δικαιωθούν επιτέλους κι εκείνες και τα 
παιδιά τους.  Πρόσφυγες και προσφυγικές ανάγκες, αγαπητοί συνάδελφοι, θα 
υπάρχουν μέχρι να επιλυθεί το Κυπριακό και όλοι οι πολίτες αυτής της χώρας να 
μπορούν να αξιοποιήσουν την περιουσία τους όπως οι ίδιοι θέλουν.  Αυτό είναι 
αναφαίρετο δικαίωμα, είτε μας αρέσει είτε όχι.  Πρόσφυγες είναι όλοι όσοι δικαιούνται 
προσφυγική ταυτότητα, γυναίκες και άνδρες, και ασφαλώς και οι απόγονοί τους.  

 Έχει λεχθεί κατά κόρον το επιχείρημα ότι τα παιδιά των αλλοδαπών γυναικών 
που παντρεύονται πρόσφυγες δικαιούνται κι εμείς να μη δικαιούμαστε;  Αυτό είναι 
λάθος, αγαπητοί συνάδελφοι.  Οι αλλοδαπές γυναίκες που παντρεύονται πρόσφυγες 
δικαιούνται τα παιδιά τους να λέγονται πρόσφυγες.  Εγώ θα δώσω ένα άλλο 
παράδειγμα.  Εάν εγώ είχα αδελφό, τα παιδιά του αδελφού μου θα εδικαιούνταν να 
είναι πρόσφυγες, τα παιδιά τα δικά μου δε δικαιούνται να είναι πρόσφυγες.  Και οι δύο 
εγεννηθήκαμε και εμεγαλώσαμε στον ίδιο τόπο, επροσφυγοποιηθήκαμε την ίδια 
ημέρα και μαζί αγωνιζόμαστε εδώ και τριάντα έξι χρόνια να επιστρέψουμε.   

 Είναι λοιπόν έλλειμμα δημοκρατίας η μη αναγνώριση των προσφύγων εκ 
μητρογονίας.  Και αυτή η αδικία σήμερα επιτέλους πρέπει να αρθεί.  Και είναι 
πραγματικά ειρωνεία το ότι σήμερα στο Κεφάλαιο Τέταρτο συζητούμε την ισότητα 
ευκαιριών στην απασχόληση και την άρση των διακρίσεων.  Η έκθεση της επιτροπής 
είναι ομόφωνη.  Όλοι εσυμφωνήσαμε.  Μήπως αυτό, για να επιτευχθεί, δεν προνοεί 
οικονομικό κόστος;  ∆ιερωτώμαι, αλήθεια, αν υπάρχουν δύο ταχυτήτων ισότητες και 
δύο ταχυτήτων διακρίσεις.  Και γι’ αυτό υπάρχουν και δύο ταχυτήτων πρόσφυγες.  Ας 
μην κρυβόμαστε λοιπόν πίσω από τα οικονομικά προβλήματα.  Μόνο τις τελευταίες 
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εβδομάδες, ακόμα και ώρες, πολλές εναλλακτικές λύσεις έχουν δοθεί για επίλυση του 
οικονομικού.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ολοκληρώνεται ο χρόνος σας, κυρία Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.   

 Η πρόταση νόμου δίνει ευχέρεια και πίστωση χρόνου στην κυβέρνηση να 
διαβουλευθεί και να συζητήσει διεξοδικά με όλους τους εμπλεκόμενους όποιες 
εκκρεμότητες προκύπτουν.  Εμείς σήμερα εδώ -και να απαντήσω με όλο το σεβασμό- 
ικανοποιούμε το δημόσιο αίσθημα, γι’ αυτό δεν περιμένουμε ακόμα δεκαοκτώ μήνες, 
και τους αγώνες των Κυπρίων γυναικών, που διαχρονικά αγωνίστηκαν και 
αγωνίζονται για τα δίκαια αυτού του τόπου.  Αυτό τους το χρωστούμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πόσο χρόνο έχω, κύριε Πρόεδρε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Έξι λεπτά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Το χρονομετρώ ότι έχω επτά λεπτά, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δεν έχετε επτά λεπτά!  Έχετε πέντε λεπτά! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ο Σταύρος μετρά τα και είναι έξι, Πρόεδρε.  Ο χρόνος θα ξεκινήσει, μόλις 
αρχίσω την ομιλία μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εν κάμνει λάθος το προεδρείο! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρέπει ειλικρινά να δεχτούμε ότι το σπουδαιότερο αγαθό στον άνθρωπο είναι 
να αναγνωρίζει το σφάλμα του.  Και εδώ, διαχρονικά, τούτη η Βουλή ανέχτηκε μία 
αδικία με βάση το επιχείρημα της προσωρινότητας.  Και θέλω έτσι να αναλογιστούμε 
όλοι μας, όταν μια γυναίκα που γεννήθηκε στο Καρπάσι, στη Μόρφου, στην Κερύνεια, 
στο Κάρμι τζιαι παντρεύτηκε έναν από τη Σκάλα ή από τη Λεμεσό, χωριανό του κ. 
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Αναστασιάδη, τζιαι έκαμε παιδιά που δε θεωρούνται πρόσφυγες τζιαι τα παιδιά, με τα 
οποία πηγαίνουν μαζί στο σχολείο, από μια Ρουμάνα, Κινέζα, Θαϋλανδέζα 
θεωρούνται εκτοπισθέντες, αν αυτό από μόνο του...  Θέλω να κατανοήσετε πώς 
πρέπει να νιώθει ένας άνθρωπος.   

 Και το ερώτημα εδώ δεν είναι τα ωφελήματα και ούτε επηρεάζεται η πολιτεία 
στο τι θα κάνει όσον αφορά τα ωφελήματα αυτών των ανθρώπων.  Πρέπει να 
δεχθούμε όλοι:  Θεωρούμε ότι είναι εκτοπισθέντα τα παιδιά εκ μητρογονίας;  Εδώ είναι 
το κρίσιμο ζήτημα!  Όταν το αναγνωρίσουμε, πρέπει να είμαστε εξίσου υπεύθυνοι και 
για το ότι η πολιτεία και το κράτος και το ταμείο δεν είναι του κ. Χριστόφια μόνο. είναι 
του κράτους, της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Και πρέπει αυτό το ταμείο, μέσα στις 
οικονομικές δυνατότητές του, να ικανοποιήσει αιτήματα του προσφυγικού κόσμου.  
Έδωσε, είπε ο κ. Κυπριανού, €37 εκατομ.  Ας δώσει τριάντα έξι, ας δώσει τριάντα 
τέσσερα, που έτσι πρέπει να γίνει, διότι ωρίμασε πλέον αυτό το ζήτημα.  ∆εν 
μπορούμε να κρατήσουμε τον καρπό εις το δέντρο. θα πέσει κάτω.  Άρα λοιπόν, αφού 
άρουμε την αδικία, τότε η πολιτεία να έρθει από μόνη της και την ευθύνη...  ∆ε θα 
μετρήσουμε αν είναι καλή ή κακή η κυβέρνηση και θα της δώσουμε παράσημα τώρα.  
Μόνη της επέλεξε να γίνει κυβέρνηση, μόνη της έβαλε υποψηφιότητα, αν είναι καλή ή 
κακή θα το δείξει στις πράξεις.   

 Φυσικά, καταλαβαίνω ότι έχει δυσκολίες η κυβέρνηση, διότι, την ώρα που πήρε 
το κομπόδεμα των πεντακόσιων εκατομμυρίων του Τάσσου, εσιάσιαρεν να το ξοδέψει.  
Έδωσεν, ας πούμε, στους Τουρκοκύπριους €167 εκατομ.  Έδωσε στους αιτητές 
πολιτικού ασύλου άλλα €26 εκατομ.  Να μετρά σωστά πού τα δίνει!  Αλλά, λέω εγώ, 
ανεξάρτητα από αυτό, δίνουμε στους εκτοπισθέντες €80 εκατομ.;  Να βάλουμε και τα 
παιδιά εκ μητρογονίας και να τα βάλουμε κατά την αναλογία αυτών.  ∆ηλαδή, γιατί ο 
εκ πατρογονίας να παίρνει ολόκληρη τη βοήθεια και ο εκ μητρογονίας να μην παίρνει 
καθόλου;  Το σωστό και το πρέπον και το δίκαιο τι είναι;  Να αναλάβει η κυβέρνηση να 
το διαμοιράσει.  Μέσα στα εκατομμύρια τα ογδόντα πρέπει να εντάξει και τους 
ανθρώπους τούτους, για να μην έρχεται η κυβέρνηση και να λέει:  «Μα, κύριοι, εμένα 
αυτό θα μου εξωθήσει τα οικονομικά μου σε καταστροφικό επίπεδο».  Αν δεχόμαστε 
όλοι, φαντάζομαι πρέπει να το δέχεται και η άλλη πλευρά...  Όταν το εισηγηθήκαμε 
στη συνεδρία της επιτροπής, που ήταν κεκλεισμένων των θυρών, τόσο ο Υπουργός 
των Εσωτερικών όσο και ο Υπουργός των Οικονομικών θεώρησαν λογική αυτή την 
εισήγηση.  Άρα, θα τους βάλουμε στους δικαιούχους και τι θα δώσει και τι δε θα δώσει 
έν’ θέμα της κυβερνήσεως.  Η Βουλή εδώ δεν αποφασίζει πόσα θα δώσει στους 
εκτοπισθέντες.   

 Αλλά, ξέρετε, εμείς δε θέλουμε μία.  Να μας απαλλάξει από τη φορολογία, διότι 
το κράτος, όπως τα ανέλυσε ο Φυττής, παίρνει 43% κάθε φορά που αποκτά κάποιος 
κατοικία.  Είναι οι εκτοπισθέντες που αγοράζουν, έν’ εμείς που αγοράζουμε κατοικία, 
διαμέρισμα, οικόπεδο, διότι δεν έχουμε πού να στεγάσουμε τα παιδιά μας.  Όσον 
αφορά την προσφορά και τη ζήτηση, ποιοι ανέβασαν τις τιμές;  Είναι οι εκτοπισθέντες.  
Εγώ το ’83, όταν ήρθα στην Κύπρο, εκεί που έκτισα σπίτι ήταν £2.000 η σκάλα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Σήμερα ξέρετε πόσα είναι;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Κύριε Κουλία... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 £250.000 το οικόπεδο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και πληρώνουμε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ναι, Πρόεδρέ μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απλώς, θέλω να ζητήσω από τους συναδέλφους ησυχία, διότι υπάρχει μεγάλη 
βαβούρα.  ∆εν ακούμε τι λες.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Άρα λοιπόν, καταλήγω, Πρόεδρε, με το εξής:  Είναι σωστό, δίκαιο και πρέπον 
όλες οι πλευρές, θα έλεγα, να υποστηρίξουν το νομοθέτημα και το πώς θα δώσει η 
κυβέρνηση τα ωφελήματα των εκτοπισθέντων θα το κανονίσει μέσα στις δυνατότητες 
των οικονομικών δεδομένων, αφού κάνει και περισυλλογή εκεί που δίνει χωρίς στην 
ουσία να λαμβάνει υπόψη ότι έχει και εκτοπισθέντες.  Εδώ που έχουν ίσα δικαιώματα.  
Και τις περιουσίες τις δικές μας είναι οι Τουρκοκύπριοι που τις κρατούν με τους 
εποίκους και τις εκμεταλλεύονται!  Και δεν είναι δίκαιο να ξεχνούν ότι εδώ υπάρχουν 
και παιδιά εκ μητρογονίας.  Άρα, το δίκαιο πρέπει να το αποφασίσουμε σήμερα και, αν 
είναι δυνατόν, η έκκληση η δική μου είναι να το αποφασίσουμε όλοι μαζί και πιστεύω 
ότι η κυβέρνηση θα βρει το σωστό τρόπο και το δίκαιο τρόπο να δώσει τα ωφελήματα 
εκεί που πρέπει.   

 Ευχαριστώ πολύ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ τον κ. Κουλία. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 ∆εν έχουμε τρία λεπτά εμείς; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε ένα λεπτό…  Λοιπόν, δύο λεπτά. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Πρόεδρε, τρία, διότι, αν επήαιννα ποδά, θα ήταν δύο τζιαι ένα πάνω, τρία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Σαμψών! 
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Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Από τη θέση μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άτε, αρχίστε! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Φίλε κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Όντως, το κράτος διαχρονικά φάνηκε κατώτερο των περιστάσεων σε σχέση με 
όλους τους πρόσφυγες.  Αυτό αποτελεί γεγονός.  Το να υποβιβάζουμε και να 
προσπαθούμε να μετατρέψουμε το θέμα της αναγνώρισης των εκ μητρογονίας 
προσφύγων σε καθαρά θέμα οικονομικό και μόνο θεωρώ πως είναι τουλάχιστον 
ατυχές και αδιανόητο.  Η αναγνώριση των συνταγματικώς κατοχυρωμένων 
δικαιωμάτων, της ισοπολιτείας, της ισονομίας, της δίκαιης πολιτείας, αλλά και το 
κράτος δικαίου δεν μπορούν να παραγνωρίζονται και πρέπει επιτέλους αυτό το 
ζήτημα να διευθετηθεί μία και διά παντός.  Η ευθύνη έναντι του κράτους και της 
πολιτείας -και το είπε ο κ. Άντρος Κυπριανού, μίλησε για την ευθύνη έναντι του 
κράτους και της πολιτείας- θεωρώ πως υπαγορεύει ακριβώς αυτή η ευθύνη την 
ψήφιση των προτάσεων νόμου, διότι αυτές ακριβώς σέβονται το κράτος δικαίου, την 
ισοπολιτεία, την ισονομία και τα συνταγματικά δικαιώματα, συμπεριλαμβανομένων 
βεβαίως και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.   

 Το γεγονός πως δεν έγινε κάτι στο παρελθόν, κύριε Πρόεδρε, δεν αποτελεί 
βέβαια δικαιολογία, για να μη γίνει αυτό που πρέπει να γίνει σήμερα.  Και σήμερα 
πρέπει να διορθώσουμε την αδικία που για τριάντα πέντε χρόνια υφίστανται οι εκ 
μητρογονίας πρόσφυγες.  Και πραγματικά δοξάζω τον Πανάγαθο, και κάμνω το 
σταυρό μου, που μου δίνει το δικαίωμα και με έχει αξιώσει μαζί με τους συναδέλφους 
να βρίσκομαι σήμερα εδώ και να μπορώ να ψηφίσω αυτό το νόμο! 

 Ευχαριστώ.   

 Έχουμε ακόμα ενάμισι λεπτό και θα μπορεί, φαντάζομαι, να το χρησιμοποιήσει 
και ο συνάδελφος ο Γιώργος ο Γεωργίου και ο Κυριάκος ο Χατζηγιάννη.  Έτσι, κύριε 
Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οπωσδήποτε! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έτσι λοαρκασμούς να δεις είντα ωραία τους κάμνω τζιαι εγώ! 

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Τι έγινε, Αβέρωφ, τωρά;  Τι εσυνέβηκε τζιαι επετάχτηκες όπως το αππηητούριν 
πάλε; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αναγνωρίζω τη δυσμενή διάκριση που υπήρχε για τριάντα έξι 
ολόκληρα χρόνια για τους εκ μητρογονίας πρόσφυγες, γι’ αυτό και τάσσομαι υπέρ της 
θέσης αρχής για άρση αυτής της άδικης διάκρισης.  Την ίδια ώρα, λαμβάνοντας 
υπόψη, πρώτον, την ιδιαίτερη σημερινή οικονομική κατάσταση, δεύτερον, την 
αναγκαιότητα για δημοσιονομική πειθαρχία και, τρίτον, τις δημοσιονομικές 
δυνατότητες του τόπου μας, κατέληξα στην καταψήφιση των υπό αναφορά 
προτάσεων νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Πρόεδρε, θα ήθελα να ενημερώσω το σώμα ότι προσωπικά δεν μπορώ να 
ψηφίσω τη συγκεκριμένη νομοθεσία, γιατί, μεταξύ άλλων, ωφελούμαι σε προσωπικό 
επίπεδο.  Με την εφαρμογή της νομοθεσίας οι δυο μου κόρες καθίστανται δικαιούχοι 
του συγκεκριμένου ωφελήματος και θεωρώ προσωπικά για λόγους συνείδησης ότι δεν 
μπορώ να ψηφίσω υπέρ· θα τηρήσω αποχή. 

 Ευχαριστώ. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μπορεί να ψηφίσει και να αποποιηθεί τη βοήθεια, Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία! 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή και εγώ θα τοποθετηθώ κατά την ψηφοφορία 
διαφορετικά από την ομάδα μου, θέλω κι εγώ να δικαιολογήσω την ψήφο μου.  
Ακριβώς επειδή και εγώ σέβομαι τους πρόσφυγες, που είναι εδώ σήμερα, ακούγοντας 
τις συζητήσεις και ακούγοντας ότι θα εφαρμοστεί η νομοθεσία το 2012, διερωτώμαι: 
Αν είναι χειρότερη η οικονομία μας το 2012 και δημιουργήσουμε την προσδοκία σ’ 
αυτό τον κόσμο ότι εκείνη την ημερομηνία θα πάρουν χρήματα, σήμερα 
συμπεριφερόμαστε υπεύθυνα;   

 Επομένως, λαμβάνοντας υπόψη τα οικονομικά δεδομένα, την εισήγηση του κ. 
Κουλία, με την οποία συμφωνώ πλήρως, αν η επιλογή είναι σήμερα να άρουμε την 
αδικία, τότε ας μοιράσουμε τα ωφελήματα.  Είναι και εκείνη μια επιλογή.  Για ποιο 
λόγο να προχωρήσουμε, ενώ δεν έχει τουλάχιστον μελετηθεί ένα άλλο ενδεχόμενο;  
Είναι μια πάρα πολύ σοβαρή απόφαση που παίρνουμε σήμερα.  Θα έπρεπε αυτή η 
απόφαση να παρθεί μαζί με την εκτελεστική εξουσία.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Αναγνωρίζω πλήρως την αδικία που για τριάντα έξι χρόνια γίνεται εις βάρος 
των εκ μητρογονίας προσφύγων.  ∆ιαφωνώ όμως με τον τρόπο που πάει να 
διορθωθεί αυτή η αδικία και θα τηρήσω αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη… 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους.   

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Επειδή συνάδελφος εδήλωσε συμφέρον για τη συγκεκριμένη πρόταση, και 
εμένα τα παιδιά μου είναι εκ μητρογονίας πρόσφυγες, θέλω να πω ότι δε θεωρώ ότι 
είναι προς το συμφέρον των δικών μου παιδιών.  Είναι προς το συμφέρον του 
συνόλου, της δικαιοσύνης και της άρσης της αδικίας, πολύ περισσότερο όταν, ό,τι και 
να δώσουμε στους πρόσφυγες, είναι πάρα πολύ λίγο, για να αποζημιώσει την ψυχική 
κούραση και τα βάσανα που επωμίζονται από την ημέρα του εκτοπισμού τους.  Γι’ 
αυτό τζιαι τούτο το πράγμα να το προσέξουμε, διότι είναι και μια άλλη μορφή 
λαϊκισμού! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης επί προσωπικού, αντιλαμβάνομαι. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ∆ε θα αναφερθώ στο λαϊκισμό που μπορεί, ξέρω ’γώ, να χρησιμοποίησε άλλος 
προλαλήσας συνάδελφος.  Αυτό που θα πω είναι ότι, ναι, πρέπει να στηρίξουμε τους 
πρόσφυγες και γι’ αυτό ακριβώς το λόγο, αγαπητέ συνάδελφε, είπα ότι θα τηρήσω 
αποχή, γιατί θεωρώ ότι δεν έχω το δικαίωμα να ψηφίσω και να ευνοηθώ σε 
προσωπικό επίπεδο.  Αυτό λέει η δικιά μου συνείδηση.  Αν η δικιά σας λέει κάτι άλλο, 
πέστε το! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ, κύριοι! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Βότση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ακριβώς. 

 Κύριε Πρόεδρε, άρχισε το θέμα να γίνεται λίγο ενοχλητικό για όσους δυστυχώς, 
δυστυχώς, θα ευνοηθούν από αυτό το μέτρο!  Μια νομοθεσία που θα ευνοήσει και 
εμένα υπό τις συνθήκες πιθανόν στο μέλλον, πιθανόν στο μέλλον, δε θα μου 
απαγορεύσει, δε θα στερήσω την ψήφο μου, που δικαιούται ο προσφυγικός κόσμος 
σήμερα και που μπορώ να του δώσω, γιατί κάποιος μπορεί να πει ότι έχω προσωπικό 
συμφέρον.  Αυτή τη στιγμή πρέπει να δούμε το συμφέρον… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε!  Επί διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε!  Μα, μπήκαμε στη διαδικασία 
της ψηφοφορίας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Τώρα ξεκινήσαμε να συζητούμε ειλικρινά δεν ξέρω τι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, μισό λεπτό. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μα, κύριε Πρόεδρε, έχει διαδικασίες η Βουλή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν μπορούμε να τις παραβιάζουμε έτσι με τη μεγαλύτερη ευκολία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ε, δε γίνονται αυτά τα πράγματα επιτέλους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ λέω ότι οι διάφοροι συνάδελφοι κάνουν δικαιολόγηση της ψήφου τους. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆ε γίνεται δικαιολόγηση σε αυτό το στάδιο, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 
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(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι!   

 Κύριοι, συγγνώμη! 

 Εγώ ρωτώ:  Υπάρχει άλλος που θέλει να δικαιολογήσει την ψήφο του χωρίς… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μα, δε γίνεται, κύριε Πρόεδρε, δεν προνοείται τέτοιο πράγμα στον κανονισμό! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σέβας, έν’ κάτι σοβαρότερο που έχει θιγεί.  Έχει θιγεί 
το θέμα από ένα συνάδελφο ότι για προσωπικούς λόγους δε θα ψηφίσει.  Κάποιοι 
άλλοι αποκάλυψαν τον προσωπικό λόγο και λένε ότι θα ψηφίσουν για την εξήγηση 
που έδωσαν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, αυτό λέω. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Άρα, δεν είναι δικαιολόγηση ψήφου· είναι δικαιολόγηση εις απάντηση. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί διαδικασίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει η διαδικασία να μπει στη θέση της.  Ευσεβάστως λέω 
ότι δεν μπορεί συνάδελφος -για να ξεκινήσω από τον πρώτο λαλήσαντα συνάδελφο- 
να επικαλείται προσωπικό λόγο, να επιχειρηματολογεί επί του προσωπικού λόγου.  
Είναι μεν αποδεκτό πολιτικά, το προεδρείο έχει υποχρέωση όμως, αν θεωρεί ότι 
αυτός ο προσωπικός λόγος δεν ευσταθεί, να του υποδείξει ότι δεν ευσταθεί, παρά την 
τελική απόφαση που θα πάρει.  ∆εν το έκανε το προεδρείο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν το έκανε! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆εύτερον, δεν ανοίγεται συζήτηση επί του σημείου της δικαιολόγησης της 
ψήφου και, τρίτον, η δικαιολόγηση ψήφου γίνεται μετά την ψηφοφορία.  Αυτό λέει ο 
κανονισμός.  Τα έχουμε κάνει όλα με έναν τρόπο, που εδώ η συζήτηση δε θα 
τελειώσει ποτέ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, ακούστε!  ∆εν είναι η πρώτη φορά που η δικαιολόγηση 
ψήφου έγινε πριν τη διαδικασία της ψηφοφορίας, δεν είναι ένα φαινόμενο που γίνεται 
τώρα.  Και στο προηγούμενο θέμα που είχαμε, για την τροποποίηση του συντάγματος, 
έγινε αυτό το πράγμα, όπως και σε άλλες φάσεις έγινε.  Άρα, αυτό δεν είναι 
επιχείρημα.  Απ’ εκεί και πέρα, δεν μπορώ να ξέρω από πριν τι θα πει ο καθένας που 
παίρνει το λόγο και κάνει τη δικαιολόγηση της ψήφου του.  ∆εν μπορώ να το ξέρω.  
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Υποθέτω όμως, αφού ξεκινήσαμε μ’ αυτή τη διαδικασία, ότι εκείνος που παίρνει το 
λόγο θα δικαιολογήσει την ψήφο του.  Λοιπόν, θα τελειώσουμε.  Να είστε βέβαιος γι’ 
αυτό το πράγμα.   

 Λοιπόν, κύριε Βότση, σύντομα. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ολοκληρώνω και λέω, Πρόεδρε, ότι ακριβώς πήρα το λόγο, και νομίζω και 
άλλοι συνάδελφοι ένιωσαν την ανάγκη να πάρουν το λόγο, γιατί, με όσα ακούστηκαν, 
αν δεν παίρναμε το λόγο, πιθανόν να δεχόμασταν εδώ και να θεωρούσαμε δεδομένο 
ότι όσοι ψηφίζουμε πιθανόν στην πορεία του χρόνου να έχουμε κάποιο όφελος ή ένα 
προσωπικό συμφέρον απ’ αυτό το μέτρο.  Άρα, οφείλαμε να το κάνουμε, γιατί στο 
τέλος της ημέρας, αν το πάρουμε τζιαι άλλως πως, μπορεί, αν κάνουμε χρήση όλοι 
αυτής της ευαισθησίας, να αλλάξουν τζιαι τα δεδομένα τα πολιτικά, εν πάση 
περιπτώσει, γιατί είναι οριακά τα πράγματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Βότση, είπατε την άποψή σας.   

 Κυρία Μαυρονικόλα, δικαιολόγηση ψήφου; 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Να πω ότι για τον ίδιο λόγο, κύριε Πρόεδρε, δικαιολογώ και εγώ την ψήφο μου, 
ψηφίζω υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!   

 Λοιπόν, αφού δικαιολογήσατε όλοι την ψήφο σας, εξηγήσατε τα διάφορα 
ζητήματα τα οποία έχουν τεθεί, θα μπούμε στη διαδικασία της δεύτερης ανάγνωσης 
της πρώτης πρότασης νόμου.   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε, θα με αφήσετε να κάνω εγώ τη δουλειά μου;  Ξέρω ότι υπάρχουν 
τροπολογίες!  ∆εν είναι σ’ αυτή τη φάση που θα μπει η τροπολογία· είναι στην 
επόμενη πρόταση νόμου.   

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση της πρώτης πρότασης νόμου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ποια… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε, συζητούμε τώρα;  ∆εν ξέρετε ποια είναι η πρώτη πρόταση 
νόμου;  Την είπαμε! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι σε εσάς που απευθύνομαι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ∆εν είναι σε εσάς που απευθύνομαι, λέω.  Απλώς ρωτούσα κάτι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 Κύριε Αγγελίδη, έχετε καμιά απορία; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, είχα αντιληφθεί από το πρωί ότι θα εγίνετο από την 
πλευρά του ∆ημοκρατικού Συναγερμού προφορικό αίτημα για τροποποίηση, να έχει… 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κυκλοφόρησε γραπτώς. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Α, εν το είδαμε! 

 Απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πέστε μου…  Ολοκληρώστε, κύριε Αγγελίδη, να δούμε.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εκάμαν το; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, πρέπει να το εκάμαν! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εμένα το δικό μου κείμενο δεν έχει την τροποποίηση, γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε…   
Αν υπάρχει η τροποποίηση, ότι εναπόκειται στο Υπουργικό Συμβούλιο να ορίσει την 
ημερομηνία… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα. 
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Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Υπάρχει και γραπτώς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει.  Αφού ελέγχθηκε αυτό το πράγμα.  ∆ηλαδή θα διάβαζα κάτι το οποίο 
δεν έχει ελεγχθεί;  Μα, Κύριε ελέησον! 

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν τα άρθρα αυτά, όπως τα είπαμε στην αρχή; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Να ακουστεί, διότι υπάρχει και μία δόση λαϊκισμού, την οποία με πολλή 
υπομονή παρακολουθώ… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Να παρακαλέσω κάτι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αναστασιάδη, πέστε μου. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Η εφαρμογή του νόμου όσον αφορά τα ωφελήματα εναπόκειται εις την 
απόλυτον κρίσιν της κυβερνήσεως, η οποία, αναλόγως των οικονομικών της, θα 
αποφασίσει, έτσι ώστε να αποδώσει αυτό το οποίο δικαιούνται οι εκ μητρογονίας.  
Αυτή είναι η πρόνοια που ζητούμε να κατατεθεί και συνεπώς ούτε χρονοδιάγραμμα 
μπαίνει για την 1η ∆εκεμβρίου ούτε οτιδήποτε άλλο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα αυτή, κύριε Αναστασιάδη… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Με βάση τη διαδικασία, δικαιούμαστε να σχολιάζουμε προτάσεις για 
τροποποιήσεις, κύριε Πρόεδρε, αν δεν απατώμαι.  

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έννεν τροποποίηση τούτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτή έχει μπει… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έν’ τροποποίηση!  Είνταλος έννεν; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χρήστο Πουργουρίδη) 
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 Τότε γιατί την εκφώνησε ο κ. Αναστασιάδης; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Κυπριανού… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Σας ενόχλησε, γιατί διευκρίνισα;  Μα, δεν ανέχεστε ούτε διευκρίνιση;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, ηρεμήστε πρώτα τζιαι κύρια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα υπάρχει λόγος…   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ηρεμήστε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, με την άδειά σας.   

 Υπάρχει λόγος να μπαίνουμε σε αυτή τη διελκυστίνδα;  Αυτό το οποίο… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η συνταγή, για να μην μπαίνουμε σε καμιά διελκυστίνδα στις 
ολομέλειες της Βουλής, είναι να τηρείται με θρησκευτική ευλάβεια ο Κανονισμός της 
Βουλής της Αντιπροσώπων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τηρείται… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όταν παραβιάζεται ο Κανονισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων, θα 
μπαίνουμε μεταξύ μας σε διελκυστίνδα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πού παραβιάστηκε, κύριε Κυπριανού; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Παράκλησή μου, τωρά τζιαι να πάει να το ακολουθήσουμε αυτό το πράμα, 
κύριε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, συγγνώμη... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η παράκλησή μου, κύριε Πρόεδρε, να ακολουθηθεί αυστηρά ο κανονισμός της 
Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Κύριε Κυπριανού... 

 Κύριε Βαρνάβα, μισό λεπτό. 

 Εδώ, αντιλαμβάνεστε, το προεδρείο προσπαθεί πάντοτε με πολλή υπομονή... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν υπάρχει πρόταση για τροποποίηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αφήστε με να ολοκληρώσω, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Και εκφωνήθηκε πρόταση για τροποποίηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, αν με αφήσετε, σε τριάντα δευτερόλεπτα θα ξεκαθαρίσει κι 
αυτό το πράγμα.  Αυτό το οποίο έχει πει ο κ. Αναστασιάδης είναι θέμα το οποίο είναι 
ήδη λυμένο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ναι, αλλά έπρεπε να γίνει δήλωση από τον πρόεδρο της επιτροπής, που δεν 
έγινε.  Είμαι υποχρεωμένος να το αποκαταστήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, και στη σύσκεψη των αρχηγών και στις συνεννοήσεις που 
έχουν γίνει, αυτό έχει καταγραφεί και θεωρείται τελειωμένο.  Άρα, εσείς λοιπόν από 
την έγνοια σας το είπατε και, προτού με αφήσετε να σας πω ότι αυτό που είπατε είναι 
τελειωμένο, σηκώστηκε άλλος συνάδελφος να μιλά και να σχολιάζει! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Λοιπόν!  Επειδή εγώ τυγχάνει να είμαι πρόεδρος αυτής της επιτροπής και 
τυγχάνει να είπετε για μία παράλειψη που έκανε αυτός ο πρόεδρος, ο οποίος δεν 
έκανε παράλειψη!  Φρόντισε ο πρόεδρος αυτό το οποίο ελέχθη στη σύσκεψη να μπει 
στο έγγραφο το οποίο κρατάτε στα χέρια σας, για να είναι έτοιμο ενώπιον της 
ολομέλειας, και, αντί να το εκτιμήσουμε, ερχόμαστε και κατηγορούμε τον πρόεδρο της 
επιτροπής ότι δεν έκανε δήλωση; 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆ήλωση την οποία έκανε συμπληρωματικά της εκθέσεως, να το πει, βεβαίως! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα, σε σχέση με τι; 
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Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Να σας πω, κύριε Πρόεδρε.  Εδώ υπάρχει μη κατανόηση.  Έχει τροποποιηθεί 
ήδη, κύριε Πρόεδρε, η πρόταση νόμου, γιατί δημιουργήθηκε πλειοψηφία από τα 
κόμματα και έχει ήδη ενσωματωθεί η τροποποίηση πάνω στο κείμενό της.  Άρα, 
σωστά ο κ. Αριστοφάνης...  Όμως έπρεπε να κυκλοφορήσει ενώπιόν μας το νέο 
κείμενο.  Το παλιό είναι ενώπιόν μας. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 ∆εν το έχουμε.  Εγώ το πήρα προσωπικά από τη γραμματέα.  ∆εν είναι 
μπροστά μας αυτό το κείμενο.  Έπρεπε να μπει και μέσα στην έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Βαρνάβα...  Εντάξει, κατάλαβα τι έχετε πει, κύριε Βαρνάβα.  ∆εν 
είμαι βλάκας!  Έχω καταλάβει τι έχετε πει! 

 Λοιπόν, παρακαλώ τη γραμματεία να κυκλοφορήσει, αν δεν εκυκλοφόρησε, το 
κείμενο με τη συγκεκριμένη τροπολογία ενσωματωμένη μέσα, για να αρθεί η 
οποιαδήποτε παρεξήγηση.  Είναι μια διαδικασία την οποία έχουμε κάνει το πρωί, την 
έχουμε ολοκληρώσει, υπήρξε η συνεννόηση, είναι ενσωματωμένο. 

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν την έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι ειλικρινά, λυπούμαι ειλικρινά!  Εγώ σέβομαι τα 
αισθήματα που νιώθει η κάθε μητέρα που έχει παιδιά τα οποία θα έπρεπε να 
θεωρούνται πρόσφυγες και δε θεωρούνται πρόσφυγες.  ∆εν έχει καμία απολύτως το 
δικαίωμα να στέκεται πάνω με τη δική σας την άδεια, κύριε Πρόεδρε, τζιαι να απειλά 
βουλευτές οι οποίοι δεν ψηφίζουν εκείνο το οποίο θέλουν οι ίδιες πάνω.  Και θέλω να 
ξεκαθαρίσω σε όλους και σε όλες ότι αυτό το κόμμα και αυτοί οι βουλευτές δεν 
εφοβήθηκαν κανέναν ποτέ και δεν πρόκειται να φοβηθούν κανέναν ούτε τώρα.  Να το 
έχετε υπόψη σας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Κυπριανού, με την άδειά σας, εγώ νομίζω ότι....  Ακούστε, 
ακούστε... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Απειλήσαν μας, κύριε Πρόεδρε.  Επιτρέψετέ τους παράτυπα να έρθουν στην 
αίθουσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Κυπριανού, ακούστε! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Σας παρακαλώ!  ∆ηλαδή μη με οδηγήσετε να κάνω πράγματα που δε θέλω! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Τάσο Μητσόπουλο) 

 Κύριοι, άλλο πράγμα θέλω να πω εγώ!  Ακούστε!  Ακούστε να ξεκαθαρίζουμε! 

 Ένα, εγώ, κύριοι, έδωσα την έγκριση να μπουν με δική μου... 

 Κύριε Λαμάρη, ακούστε! 
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Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μα, συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε!  Όχι, συγγνώμη, αλλά αυτή είναι η νοοτροπία 
απέναντι;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σε σχέση με ποιο;  Με ποιο, κύριε Λαμάρη; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Λυπούμαστε πάρα πολύ!  Για ποια καθεστώτα μιλούν απέναντι;  Μα, εν 
εκαταλάβαμεν δηλαδή! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, παρακαλώ!  Παρακαλώ!  Παρακαλώ!  Κύριοι, σας παρακαλώ! 

 ∆ιεξήχθη μια ωραία συζήτηση, ακούστε, παρακαλώ, διεξήχθη μια ωραία 
συζήτηση με επιχειρήματα, με θέσεις, χωρίς ανώφελες αντιπαραθέσεις, ένα.  
∆εύτερον, εγώ προσωπικά πήρα την ευθύνη ως Πρόεδρος της Βουλής να δώσω την 
άδεια να συμμετέχουν, να παρευρίσκονται σ’ αυτή την αίθουσα.  Μέχρι στιγμής, για 
να ’μαι ειλικρινής, απ’ αυτό το βήμα δεν έχω ακούσει κανέναν να δημιουργήσει το 
οποιοδήποτε θέμα.  Έκανα παράκληση δύο φορές, για να είμαι δίκαιος, δεν έχω 
ακούσει.  Αν άκουα, να είστε βέβαιοι ότι, αν άκουα τέτοιο θέμα, δε θα άφηνα ούτε να 
γίνει ούτε να υπάρξει οποιαδήποτε άλλη συζήτηση.  Γι’ αυτό το λόγο, να μη 
χαλάσουμε το κλίμα... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

(Σε έντονο ύφος) 

 Κύριοι!  Κύριε Γεωργίου!  Μιλούμε τώρα.  Τελειώνει η διαδικασία!  Γι’ αυτό το 
λόγο, εγώ λέω να κρατήσουμε ηρεμία μέσα σε σωστό κλίμα, ο καθένας να 
τοποθετηθεί όπως κρίνει ότι είναι σωστό και να προχωρήσουμε χωρίς ανώφελες 
αντιπαραθέσεις ούτε ανώφελες συγκρούσεις. 

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν την έγκριση των συγκεκριμένων αυτών άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ύο. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα αποχές, κύριε Πρόεδρε. 



 88

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και δεκαεννέα αποχές, τα άρθρα 1 
έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε 
Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα Πρόσωπα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και δεκαεννέα αποχές, η πρόταση 
νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε τώρα στις δύο προτάσεις νόμου με αριθμούς 2 και 3.  Εδώ 
έχουμε την τροπολογία από τον κ. Περδίκη και παρακαλώ το γραμματέα να τη 
διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη 

 Γίνεται εισήγηση για την αντικατάσταση του εδαφίου (2) του άρθρου 3 από το 
ακόλουθο νέο εδάφιο: 

 «(2) Τα τέκνα του εκτοπισθέντος θεωρούνται για τους σκοπούς του παρόντος 
Νόμου εκτοπισθέντες από τον ίδιο τόπο καταγωγής ως ο εκτοπισθείς πατέρας 
ή η μητέρα τους.  Μετά δε την 1η Ιανουαρίου 2012 και εφόσον συμπλήρωσαν 
το 18ο έτος της ηλικίας τους, μπορούν τα τέκνα εκτοπισθέντος να καθορίσουν 
ως την προσωρινή διαμονή τους τον τόπο γέννησής τους ή της κατοικίας του 
πατέρα τους ή της μητέρας τους.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία του κ. Περδίκη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία του κ. Περδίκη απορρίπτεται. 

 Λοιπόν, για τις προτάσεις νόμου αυτές έχει ετοιμαστεί ενιαίο κείμενο και 
προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του ενιαίου κειμένου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 119 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εγκρίνουν τα άρθρα αυτά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους  υπέρ, δύο εναντίον και δεκαοκτώ αποχές, τα άρθρα 1 έως 
4 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και δεκαοκτώ αποχές, το ενιαίο κείμενο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα, «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2010», αναβάλλεται.  Τα θέματα 
με αριθμούς 6 και 7 δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, το υπ’  αριθμόν 5 αναβάλλεται;  Από πού ως πού 
αναβάλλεται;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε.  Το υπ’ αριθμόν 5 αναβάλλεται, μάλιστα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι η δέκατη φορά που συζητήθηκε 
στην επιτροπή.  Την προηγούμενη φορά οι συνάδελφοι του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού εζήτησαν αναβολή.  Θέλω να τονίσω στο σώμα το εξής:  Ο Αρχηγός της 
Αστυνομίας με τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης εζήτησαν να περάσει εδώ και τρεις μήνες 
αυτό το σημαντικό νομοθέτημα για τις πινακίδες που αφορά την οδική ασφάλεια και σε 
εξαντλητική συζήτηση κατέληξε η ομάδα του ΑΚΕΛ, της Ε∆ΕΚ και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και έχουμε τοποθετηθεί.  Οι συνάδελφοι προχθές ζήτησαν αναβολή.  
Εμπήκε ξανά στην επιτροπή, δεν ήρθε κανένας να πει τι θέλει.  Ε, συγγνώμη, δεν 
μπορεί να αναβάλλεται ένα τόσο σημαντικό θέμα που το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης που 
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έχει την ευθύνη -έχουμε στόχο να μειώσουμε τα ατυχήματα μέχρι το 2011 στο 50%- 
ζητά μας το αρμόδιο υπουργείο κάτι, το συζητήσαμε δέκα φορές, πού πρέπει να πάμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία, σήμερα ακριβώς στη σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων 
ζητήθηκε ακόμα μια μικρή αναβολή από μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Από 
τη στιγμή που ζητήθηκε ακόμα μιας εβδομάδας αναβολή από το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό, κρίθηκε στη σύσκεψη των αρχηγών ότι θα αναβληθεί για μια ακόμη 
εβδομάδα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, εδώ υπάρχει διαδικασία.  Να μας πουν 
γιατί ζητούν αναβολή και να την αιτιολογήσουν, να ξέρουμε και εμείς.  ∆ηλαδή τι θα 
γίνει το θέμα;  Θα ξαναπάει στην επιτροπή, εννά καλέσω κόσμο, τι θα γίνει;  
Αναβάλλεται για ποιο λόγο;  Να ζητήσουν αναβολή και να την αιτιολογήσουν.  Οι 
αναβολές δε δίδονται, με όλο το σεβασμό δηλαδή, στη συνάντηση των αρχηγών των 
κομμάτων.  Οι συναντήσεις των αρχηγών κομμάτων γίνονται άτυπα, για να 
διευκολύνουν το σώμα, αλλά οι αναβολές δίδονται εις το σώμα.  Να ξέρουμε για ποιο 
λόγο αναβάλλεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ζητήθηκε, κύριε Κουλία... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Άκουσα πολύ καλά τι είπατε και ξέρω και τη διαδικασία! 

 Λοιπόν, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός ζήτησε για ακόμα μια εβδομάδα αναβολή, 
για να πάει στην επιτροπή.  Γι’ αυτό το λόγο, κύριοι, εμείς κρίναμε ότι θα ήταν σωστό, 
από τη στιγμή που μια κοινοβουλευτική ομάδα το ζητά αυτό το πράγμα, να δοθεί 
παράταση για ακόμα μια εβδομάδα.  Άρα, λοιπόν, την ερχόμενη εβδομάδα θα είναι 
στην ημερήσια διάταξη, για να μπορέσει να συζητηθεί και να πάρει και το δρόμο του. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι που επανέρχομαι.  Είμαι ο πρόεδρος της επιτροπής!  
Στην επιτροπή τι θα το κάνω;  Θα καλέσω κόσμο;  Ποιον θα φέρω;  Ποιο είναι το 
πρόβλημα;  Ποιο είναι το ζήτημα;  Τι θέμα εγείρουν;  Σας λέω, με όλο το σεβασμό 
δηλαδή, επί δέκα συνεδρίες έγινε αναλυτική συζήτηση.  Ποιο είναι το θέμα;  Να πάει 
στην επιτροπή να το κάνουμε τι;  Το ανέβαλα προχθές, δεν ήρθε κανένας να μου πει 
τι θέλει.  Λυπούμαι δηλαδή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εντάξει.  Εν πάση περιπτώσει, κύριε Κουλία, σε μια εβδομάδα, εγώ 
λέω, δε χάθηκε ο κόσμος, μια εβδομάδα μπορεί να αναβληθεί. 

 Λοιπόν, τα θέματα με αριθμούς 6 και 7 δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Υπηρεσιών Πληρωμών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Υπηρεσιών Πληρωμών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2010» 
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Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και την 
31η Μαΐου 2010.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου, της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, του 
Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και της Παγκύπριας Συνεργατικής Συνομοσπονδίας.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι αφενός η τροποποίηση του περί 
Υπηρεσιών Πληρωμών Νόμου, ώστε να υπάρξει αποτελεσματική εφαρμογή του 
Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 924/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
της 16ης Σεπτεμβρίου 2009, ο οποίος ορίζει κανόνες για τις διασυνοριακές πληρωμές 
εντός της κοινότητας, και αφετέρου η κατάργηση του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 
2560/2001.  

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, 
το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προβλέπει την τροποποίηση συγκεκριμένων άρθρων 
του βασικού νόμου, ώστε να επεκταθεί η εφαρμογή αυτών σε εικαζόμενες αντίστοιχες 
παραβάσεις και διαφορές του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 924/2009.  

 Οι πρόνοιες αυτές αφορούν συγκεκριμένα τα ακόλουθα:      

1. Υποβολή καταγγελιών από χρήστες υπηρεσιών πληρωμών σχετικά με 
εικαζόμενες παραβάσεις. 

2. Εξωδικαστική επίλυση διαφορών που προκύπτουν μεταξύ των χρηστών και 
των παροχέων υπηρεσιών πληρωμών από τις αρμόδιες εποπτικές αρχές. 

3. Εποπτεία που ασκείται από τις αρμόδιες εποπτικές αρχές. 

4. Επιβολή διοικητικών κυρώσεων από τις αρμόδιες εποπτικές αρχές. 

5. Έκδοση οδηγιών από τις αρμόδιες εποπτικές αρχές. 

6. Συμμόρφωση των εμπλεκόμενων μερών με τον υπό αναφορά κανονισμό. 

 Σημειώνεται ότι με την προτεινόμενη νομοθεσία θα ολοκληρωθεί ο ενιαίος 
χώρος πληρωμών σε ευρώ (SEPA) και έμμεσα θα αναπτυχθούν ποιοτικές και 
καινοτόμοι υπηρεσίες πληρωμών. Η ανάπτυξη και διάδοση αποδοτικών υπηρεσιών 
πληρωμών αναμένεται να έχει θετική επίδραση στο διοικητικό κόστος του δημόσιου 
τομέα και των επιχειρήσεων, ως χρηστών των υπηρεσιών αυτών. Σημειώνεται 
περαιτέρω ότι η  Κυπριακή ∆ημοκρατία είχε δέσμευση για υλοποίηση των 
περισσότερων από τις αναφερόμενες τροποποιήσεις πριν από τις 29 Απριλίου 2010, 
πράγμα που δεν κατέστη δυνατό, αφού το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 29 
Απριλίου 2010. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι κατά την προετοιμασία της προτεινόμενης 
νομοθεσίας υπήρξε διαβούλευση με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, οι οποίοι 
συμφώνησαν με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις, γεγονός το οποίο επιβεβαιώθηκε 
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από όλους τους παρευρισκομένους που κλήθηκαν να εκπροσωπήσουν τα 
επηρεαζόμενα μέρη.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 
του σε νόμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 78 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 79 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 83 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 85 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 88 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 89 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 91 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 93 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υπηρεσιών Πληρωμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Βιοηθικής (Ίδρυση και Λειτουργία Εθνικής 
Επιτροπής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Βιοηθικής (Ίδρυση και Λειτουργία Εθνικής Επιτροπής) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2010» 
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Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Κυπριανού Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνα Ακκελίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 20 Μαΐου 2010.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της Εθνικής 
Επιτροπής Βιοηθικής Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Βιοηθικής 
(Ίδρυση και Λειτουργία Εθνικής Επιτροπής) Νόμου, ώστε να εκσυγχρονιστεί και να 
βελτιωθεί το σύστημα βιοηθικής αξιολόγησης. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου προβλέπονται οι 
ακόλουθες τροποποιήσεις στη βασική νομοθεσία: 

1. Εισάγεται σ’  αυτήν πρόνοια με την οποία προβλέπεται ότι η ενασχόληση με 
την επιστημονική έρευνα στους τομείς της βιοτεχνολογίας, της βιολογίας, της 
ιατρικής, της γενετικής, της φαρμακευτικής και της ανθρώπινης παρέμβασης 
στη βιολογική διαδικασία και στον ανθρώπινο γονότυπο, καθώς και με την 
έρευνα σε ανθρώπινο βιολογικό υλικό, ιστούς και κύτταρα θα αποτελεί 
ασυμβίβαστη ενασχόληση με τις αρμοδιότητες του προέδρου της Εθνικής 
Επιτροπής Βιοηθικής. 

2. Τροποποιείται η διάταξή της που καθορίζει τη διάρκεια της θητείας των μελών 
της υπό αναφορά επιτροπής, ώστε οι θητείες που θα μπορεί να υπηρετεί μέλος 
της να εναπόκεινται στη διακριτική ευχέρεια του Υπουργικού Συμβουλίου. 

3. ∆ιευρύνονται οι αρμοδιότητες της υπό αναφορά επιτροπής, ώστε, πέραν των 
καθοριζομένων στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία, να μπορεί: 

α. να δημιουργεί σύστημα ελέγχου βιοηθικής και δεοντολογίας, με στόχο να 
συμβάλλει θετικά στη διεξαγωγή ποιοτικής έρευνας στη βιοϊατρική και 
στη βιοτεχνολογία μέσα σε σωστά βιοηθικά και δεοντολογικά πλαίσια, 

β. να καθορίζει τέλη βιοηθικής αξιολόγησης των ερευνητικών προτάσεων 
που υποβάλλονται, τα οποία θα εγκρίνονται από το Υπουργικό 
Συμβούλιο,  

γ. να μετακαλεί πρόσωπα που μπορούν να τη βοηθήσουν στην άσκηση 
των αρμοδιοτήτων και των καθηκόντων της. 

4. Εισάγονται σ’  αυτήν πρόνοιες με τις οποίες προβλέπεται η ίδρυση επιτροπών 
βιοηθικής αξιολόγησης, μέσα στα πλαίσια της δημιουργίας συστήματος 
βιοηθικής αξιολόγησης, και με τις οποίες παρέχεται νομική κάλυψη στις τρεις 
υπό λειτουργία υπάρχουσες επιτροπές βιοηθικής αξιολόγησης.  

5. Εισάγονται σ’  αυτήν πρόνοιες με τις οποίες προβλέπεται η έκδοση με διάταγμα 
του Υπουργού Υγείας κωδίκων πρακτικής για τη ρύθμιση θεμάτων των 
επιτροπών βιοηθικής αξιολόγησης, καθώς και η αποζημίωση των μελών των εν 
λόγω επιτροπών. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας και της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής Κύπρου, 
οι προτεινόμενες με το νομοσχέδιο τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες, για να 
αντιμετωπιστούν ορισμένα κενά που παρατηρούνται στην εφαρμογή της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η 
εισαγωγή προνοιών σε σχέση με τη διεύρυνση των αρμοδιοτήτων της Εθνικής 
Επιτροπής Βιοηθικής ανταποκρίνονται στην εξέλιξη της εθνικής νομοθεσίας, με βάση 
την οποία αυξήθηκαν οι αρμοδιότητες και τα καθήκοντα της εν λόγω επιτροπής για 
βιοηθική αξιολόγηση, εποπτεία και παρακολούθηση της έρευνας που εμπίπτει στους 
τομείς της βιοϊατρικής, της βιοτεχνολογίας και των κλινικών μελετών στα φάρμακα 
ανθρώπινης χρήσης.   

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε 
στην επιτροπή ότι με τον προτεινόμενο νόμο παρέχεται περαιτέρω νομική κάλυψη στο 
υφιστάμενο σύστημα βιοηθικής αξιολόγησης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου 
και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βιοηθικής (Ίδρυση και Λειτουργία 
Εθνικής Επιτροπής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 10 και 11 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Ρουμανίας και της Κυβέρνησης της 
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Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την Αμοιβαία Ακαδημαϊκή Αναγνώριση Τίτλων Σπουδών 
για Πρόσβαση και Συνέχιση Σπουδών σε Ιδρύματα Ανώτερης Εκπαίδευσης των ∆ύο 
Χωρών (Κυρωτικός) Νόμος του 2009» και «Ο περί Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Ιταλικής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για την Αμοιβαία Αναγνώριση Τίτλων Σπουδών για Συνέχιση σε 
Ιδρύματα Ανώτερης Εκπαίδευσης των ∆ύο Χωρών (Κυρωτικός) Νόμος του 2010».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ανδρέας Αγγελίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πρώτο νομοσχέδιο του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε αριθμό συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν 
στο διάστημα μεταξύ 20ής Ιανουαρίου και 26ης Μαΐου 2010, και το δεύτερο 
νομοσχέδιο του επισυνημμένου παραρτήματος σε αριθμό συνεδριών της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 3ης Μαρτίου και 26ης Μαΐου 2010.  Στις 
συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εξωτερικών, του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Κυπριακού Συμβουλίου 
Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ), του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι του κυπροϊταλικού συνδέσμου “Leonardo da 
Vinci”.  Ο Σύνδεσμος Φιλίας και Πολιτιστικών Σχέσεων Κύπρου-Ρουμανίας, παρ’ όλο 
που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η, κατά το άρθρο 169.2 του 
συντάγματος, κύρωση της συμφωνίας μεταξύ της κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της 
Ρουμανίας και της κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την αμοιβαία 
ακαδημαϊκή αναγνώριση τίτλων σπουδών για πρόσβαση και συνέχιση σπουδών σε 
ιδρύματα ανώτερης εκπαίδευσης των δύο χωρών.  

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η, κατά το άρθρο 169.2 του 
συντάγματος, κύρωση της συμφωνίας μεταξύ της κυβέρνησης της Ιταλικής 
∆ημοκρατίας και της κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την αμοιβαία 
αναγνώριση τίτλων σπουδών για συνέχιση σπουδών σε ιδρύματα ανώτερης 
εκπαίδευσης των δύο χωρών.  

 Σύμφωνα με τις εισηγητικές εκθέσεις των δύο υπό αναφορά νομοσχεδίων και 
στη βάση των όσων δήλωσε ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
ενώπιον της επιτροπής, με τις εν λόγω συμφωνίες επιτυγχάνονται οι στόχοι που έχει 
θέσει η Ευρωπαϊκή Ένωση για τη δημιουργία ενιαίου ευρωπαϊκού χώρου 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης και έρευνας και εφαρμόζονται οι πρόνοιες της Συνθήκης 
της Λισαβόνας, οι οποίες καθορίζουν τις διαδικασίες για την αναγνώριση τίτλων 
σπουδών μεταξύ των κρατών μελών.  

 Ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε περαιτέρω ότι οι εν λόγω συμφωνίες αναμένεται 
να ενδυναμώσουν τις σχέσεις της Κύπρου με τη Ρουμανία και την Ιταλία σε θέματα 
ανώτερης εκπαίδευσης, στο πλαίσιο της προώθησης των ανταλλαγών και της 
συνεργασίας στους τομείς των επιστημών και της ανώτερης εκπαίδευσης.  
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Επιπροσθέτως, με την κύρωση των συμφωνιών αυτών θα παρέχεται μεγαλύτερη 
διευκόλυνση στους φοιτητές για συνέχιση των σπουδών τους στα άλλα κράτη μέλη.  

 Κατά τη συζήτηση των υπό αναφορά νομοσχεδίων, μέλη της επιτροπής 
εξέφρασαν τις ανησυχίες τους κατά πόσο οι συμφωνίες διασφαλίζουν τα δικαιώματα 
των αποφοίτων των πανεπιστημίων της Ρουμανίας και της Ιταλίας, αφού, πριν από τη 
σύναψη των υπό αναφορά συμφωνιών, δεν υπήρξε διαβούλευση με εκπροσώπους 
των άμεσα επηρεαζόμενων μερών. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΥΣΑΤΣ ενημέρωσε την επιτροπή, στα πλαίσια της 
συζήτησης του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου, ότι το ΚΥΣΑΤΣ κατά τις 
διαβουλεύσεις του με το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού είχε ως στόχο τη 
διασφάλιση των δικαιωμάτων των αποφοίτων της Ιταλίας και διευκρίνισε ότι με την 
κύρωση των συμφωνιών η κάθε χώρα θα κατοχυρώνει τα δικαιώματα των δικών της 
αποφοίτων.  Ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε περαιτέρω ότι η εισήγηση να υπάρξουν 
διαβουλεύσεις μεταξύ Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, ΚΥΣΑΤΣ και αποφοίτων 
πανεπιστημίων θα αντίκειτο στο ρόλο που καλούνται να διαδραματίσουν οι 
κυβερνήσεις για την κατοχύρωση των δικαιωμάτων των αποφοίτων από τα 
πανεπιστήμια των χωρών αυτών.   

 Οι εκπρόσωποι του κυπροϊταλικού συνδέσμου “Leonardo da Vinci” κατέθεσαν 
στην επιτροπή σχετικό υπόμνημα και δήλωσαν ότι το δεύτερο υπό αναφορά 
νομοσχέδιο θα επιλύσει σωρεία προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι απόφοιτοι των 
πανεπιστημίων της Ιταλίας, όπως για παράδειγμα την άδικη και άνιση μεταχείριση 
αυτών έναντι αποφοίτων από άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις δυσκολίες 
εισδοχής και ανέλιξής τους στη δημόσια και εκπαιδευτική υπηρεσία, καθώς και το 
θέμα της συνέχισης των σπουδών τους για απόκτηση επιπρόσθετων τίτλων σπουδών 
από τα κρατικά και ιδιωτικά πανεπιστήμια της Κύπρου.   

 Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι το κείμενο της συμφωνίας χρήζει 
βελτίωσης, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά το χρονικό διάστημα που καθορίζει η συμφωνία για 
παρακολούθηση μαθημάτων εκμάθησης της ιταλικής γλώσσας στο σχολικό 
πρόγραμμα από υποψήφιο για εισδοχή σε ίδρυμα ανώτερης εκπαίδευσης στην Ιταλία, 
ώστε να απαλλάσσεται από εξετάσεις διαπίστωσης της γνώσης της γλώσσας ή από 
την υποχρεωτική παρακολούθηση επιπρόσθετων προγραμμάτων εκμάθησης της 
γλώσσας.  Επισήμαναν δε ότι η συμφωνία αυτή προβλέπει τριετή παρακολούθηση 
τέτοιων προγραμμάτων, όμως αυτό δεν είναι εφικτό, αφού στα δημόσια σχολεία της 
Κύπρου οι μαθητές έχουν τη δυνατότητα εκμάθησης ξένης γλώσσας πέραν της 
αγγλικής μόνο κατά τα δύο τελευταία χρόνια της φοίτησής τους στη μέση εκπαίδευση.   

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τις επισημάνσεις των εκπροσώπων του 
συνδέσμου, πρότεινε την κύρωση της συμφωνίας αυτής, όπως έχει κατατεθεί, και 
εισηγήθηκε όπως το Υπουργείο Εξωτερικών προχωρήσει μετέπειτα σε 
επαναδιαπραγμάτευση των σημείων της συμφωνίας που χρήζουν βελτίωσης, 
εισήγηση με την οποία συμφώνησε και ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις:  

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
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∆ημοκρατικού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης των εν λόγω νομοσχεδίων σε 
νόμους για την κατά νόμο κύρωση των υπό συζήτηση συμβάσεων, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Ρουμανίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την 
Αμοιβαία Ακαδημαϊκή Αναγνώριση Τίτλων Σπουδών για Πρόσβαση και Συνέχιση 
Σπουδών σε Ιδρύματα Ανώτερης Εκπαίδευσης των ∆ύο Χωρών (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2010» και «Ο περί Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Ιταλικής ∆ημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την Αμοιβαία Αναγνώριση Τίτλων 
Σπουδών για Συνέχιση Σπουδών σε Ιδρύματα Ανώτερης Εκπαίδευσης των ∆ύο 
Χωρών (Κυρωτικός) Νόμος του 2010, αντίστοιχα.    

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή καταθέτει την έκθεσή της στην 
ολομέλεια του σώματος για λήψη σχετικής απόφασης.   

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Ρουμανίας και της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την Αμοιβαία Ακαδημαϊκή Αναγνώριση Τίτλων 
Σπουδών για Πρόσβαση και Συνέχιση Σπουδών σε Ιδρύματα Ανώτερης 
Εκπαίδευσης των ∆ύο Χωρών (Κυρωτικός) Νόμος του 2009.  

2. Ο περί Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Ιταλικής ∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την Αμοιβαία Αναγνώριση Τίτλων 
Σπουδών για Συνέχιση σε Ιδρύματα Ανώτερης Εκπαίδευσης των ∆ύο Χωρών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Ρουμανίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την Αμοιβαία 
Ακαδημαϊκή Αναγνώριση Τίτλων Σπουδών για Πρόσβαση και Συνέχιση Σπουδών σε 
Ιδρύματα Ανώτερης Εκπαίδευσης των ∆ύο Χωρών (Κυρωτικός) Νόμος του 2010.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Ιταλικής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την 
Αμοιβαία Αναγνώριση Τίτλων Σπουδών για Συνέχιση Σπουδών σε Ιδρύματα 
Ανώτερης Εκπαίδευσης των ∆ύο Χωρών (Κυρωτικός) Νόμος του 2010.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για τους κανονισμούς «Οι περί 
του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, 

Έργων και Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Κώστας Κωνσταντίνου Άγγελος Βότσης 

 Ντίνα Ακκελίδου Γιώργος Βαρνάβα 

 Πανίκος Χάμπας  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, 
που πραγματοποιήθηκε στις 18 Μαΐου 2010.  Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Γενικός Λογιστής της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωπος 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 
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 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 89 του περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημόσιων 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα Νόμου, είναι 
η τροποποίηση των περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών (Γενικών) Κανονισμών, ώστε να 
παρέχεται στο Υπουργικό Συμβούλιο το δικαίωμα να διορίζει ως μέλη των 
διαχειριστικών επιτροπών και άτομα που είναι υπάλληλοι οργανισμών δημόσιου 
δικαίου. 

 Ο Γενικός Λογιστής της ∆ημοκρατίας, ως ο προϊστάμενος της Αρμόδιας Αρχής 
∆ημοσίων Συμβάσεων, δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι με την εν λόγω 
τροποποίηση των υπό αναφορά κανονισμών σκοπείται η καλύτερη και  
αποτελεσματικότερη λειτουργία των διαχειριστικών επιτροπών, ειδικότερα όταν 
απαιτείται εξειδικευμένη γνώση για διεκπεραίωση διαγωνισμών που οδηγούν στην 
ανάθεση συμβάσεων που αφορούν ιδιαίτερα πολύπλοκα έργα. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ανέφερε ότι συμφωνεί με τη σχετική τροποποίηση των κανονισμών, όπως αυτή 
κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών όπως 
αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί  Οδικής Ασφάλειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.097-2010). 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων και  
Νομικών 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
για την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου 
του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.098-2010). 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών 
Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης 

Παιδείας και Παιδείας  
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και Παροχής Πληροφοριών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.099-2010). 

Πολιτισμού  

4. Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.100-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

5. Ο περί της Σύμβασης του Ρότερνταμ 
περί της ∆ιαδικασίας Συναίνεσης μετά 
από Ενημέρωση για Ορισμένα 
Επικίνδυνα Χημικά Προϊόντα και 
Προϊόντα Φυτοπροστασίας στο ∆ιεθνές 
Εμπόριο (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.101-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εξωτερικών  

6. Οι περί Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος - Θέσεις 
Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και 
Λειτουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος Α΄ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.071-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

7. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.072-2010). 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

8. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 
Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.073-2010). 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

9. Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου - 
Θέση Γραμματέα/∆ιευθυντή Νομικών 
Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010 και ως οι περί 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(Κατηγορίες Θέσεων) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.074-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

10. Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως - Θέσεις Ανώτερου Τεχνικού 
Μηχανικού, Τεχνικού Μηχανικού 1ης 
Τάξεως και Τεχνικού Μηχανικού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.075-2010). 

Εσωτερικών  Νομικών  

11. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη 
δημόσια υπηρεσία των οποίων η 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
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αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλ. 
Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου, για 
τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν 
απολυτήριο σχολής μέσης παιδείας ή 
δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού 
κύκλου σπουδών και για την πλήρωση 
των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση 
από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των 
περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
Νόμων του 1998 έως 2008. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

∆ιοικήσεως 

12. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη 
δημόσια υπηρεσία των οποίων η 
αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλ. 
Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου, για 
τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν 
απολυτήριο σχολής μέσης παιδείας ή 
δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού 
κύκλου σπουδών,  για την πλήρωση 
των οποίων διεξάγεται ειδική γραπτή 
εξέταση από τις οικείες Συμβουλευτικές 
Επιτροπές, αλλά η αξιολόγηση για 
επιλογή γίνεται και πάλι με βάση τα ίδια 
κριτήρια που καθορίζονται στους περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό 
στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμους του 
1998 έως 2008. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

13. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη 
δημόσια υπηρεσία, για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν 
πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο 
προσόν, των οποίων η αρχική κλίμακα 
δεν υπερβαίνει την Κλ. Α8 του 
κυβερνητικού μισθολογίου, για την 
πλήρωση των οποίων θα διεξάγεται 
γραπτή εξέταση σε θέματα που 
καθορίζονται από την Ειδική Επιτροπή 
δυνάμει των περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2008. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

14. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη 
δημόσια υπηρεσία, για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν 
πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο 
προσόν, των οποίων η αρχική κλίμακα 
δεν υπερβαίνει την Κλ. Α8 του 
κυβερνητικού μισθολογίου, για την 
πλήρωση των οποίων θα διεξάγεται 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 
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ειδική γραπτή εξέταση από τις οικείες 
Συμβουλευτικές Επιτροπές, αλλά η 
αξιολόγηση για επιλογή γίνεται και πάλι 
με βάση τα ίδια κριτήρια που 
καθορίζονται στους περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμους του 1998 έως 2008. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

15. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη 
δημόσια υπηρεσία των οποίων η 
αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την 
Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού 
μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται 
ως βασικό προσόν για διορισμό 
απολυτήριο σχολής μέσης παιδείας ή 
δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού 
κύκλου σπουδών,  για την πλήρωση 
των οποίων θα ακολουθούνται οι 
διατάξεις των περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμων του 1990 έως 2009. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

16. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη 
δημόσια υπηρεσία, για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν 
πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο 
προσόν, των οποίων η αρχική κλίμακα 
δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α8 του 
κυβερνητικού μισθολογίου, για την 
πλήρωση των οποίων θα 
ακολουθούνται οι διατάξεις των περί 
∆ημόσιας Υπηρεσία Νόμων του 1990 
έως 2009. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το πρώτο θέμα, που αφορά την οδική ασφάλεια, έχω 
συνεννοηθεί μαζί με τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 
Έργων, αν είναι, να το δούμε από κοινού οι δύο επιτροπές, από κοινού μαζί με την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών.  Για το πρώτο θέμα, έχω συνεννοηθεί μαζί με 
τον πρόεδρο της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καμία ένσταση από μένα. 

 Λοιπόν, κύριοι, Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη 
δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1204, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίου Γεωργίου της 
επαρχίας Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για επέκταση του προσφυγικού συνοικισμού 
στην κοινότητα ή/και δημιουργία πάρκου στα απαλλοτριωμένα τουρκοκυπριακά 
τεμάχια. 

 Συγκεκριμένα, στην κοινότητα Αγίου Γεωργίου είχε γίνει προσωρινή 
απαλλοτρίωση τουρκοκυπριακών τεμαχίων. Από το 1990, που κτίστηκαν έξι σπίτια, η 
κυβέρνηση δεν προχώρησε στην οικοδόμηση άλλων οικιών, με αποτέλεσμα τα νεαρά 
ζευγάρια που επιθυμούν να εγκατασταθούν στην κοινότητα να αναγκάζονται να την 
εγκαταλείψουν λόγω έλλειψης σπιτιών. Η κοινότητα Αγίου Γεωργίου έχει εκφράσει το 
αίτημα για επέκταση του προσφυγικού συνοικισμού, αλλά, στην περίπτωση που αυτό 
δεν είναι εφικτό, ζητά όπως στην απαλλοτριωμένη γη δημιουργηθεί πάρκο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το κατά πόσο προτίθεται να επεκτείνει τον προσφυγικό 
συνοικισμό της κοινότητας Αγίου Γεωργίου και, αν όχι, κατά πόσο προτίθεται να 
δημιουργήσει πάρκο στον απαλλοτριωμένο χώρο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1205, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Κανναβιούς της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για επίσπευση της ολοκλήρωσης των εργασιών για 
κατασκευή του οδικού δικτύου, όπως αυτό προέκυψε από τη μετακίνηση του χωριού 
Μελαμιούς και την ένταξή του στην κοινότητα Κανναβιούς. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια είναι τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται προς ολοκλήρωση των 
εργασιών για κατασκευή του εν λόγω οδικού δικτύου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1206, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Κανναβιούς της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για ηλεκτροφώτιση του κύριου δρόμου ο οποίος 
προέκυψε από την επέκταση της οικιστικής (κατοικημένης) περιοχής της κοινότητας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει στην ηλεκτροφώτιση του 
κύριου δρόμου της νέας οικιστικής περιοχής της κοινότητας Κανναβιούς και, αν ναι, 
ποια τα χρονοδιαγράμματα περάτωσης του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1207, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Κανναβιούς της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για οικονομική στήριξη της κοινότητας για καθαρισμό και 
συντήρηση του πάρκου, καθώς και για απομάκρυνση των στερεών αποβλήτων από 
χώρο στον οποίο εναποτέθηκαν μετά από πρωτοβουλία του κοινοτικού συμβουλίου.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να βοηθήσει οικονομικά την κοινότητα για τον 
καθαρισμό και τη συντήρηση του πάρκου, καθώς και για την απομάκρυνση των 
στερεών αποβλήτων που έχουν συλλεγεί και τοποθετηθεί σε συγκεκριμένη περιοχή.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1208, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχει παρατηρηθεί ότι σε αρκετές περιπτώσεις, όταν ο σύζυγος αποβιώσει, τη 
σύνταξη χηρείας παίρνει η νυν του σύζυγος, η οποία μπορεί να είναι και αλλοδαπή με 
πολύ λίγο χρόνο έγγαμου βίου μαζί του.  Ακόμα και στις περιπτώσεις όπου η 
αλλοδαπή επιστρέφει στη χώρα της, η σύνταξη αυτή συνεχίζει να της παραχωρείται. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το κράτος να τροποποιήσει την εν λόγω 
νομοθεσία και, εάν ναι, πότε, όπως επίσης και αν θα συμπεριληφθεί σ’ αυτήν ο 
επιμερισμός της σύνταξης αυτής στις πρώην και στη νυν σύζυγο του αποθανόντος 
ανάλογα με τα έτη διάρκειας του γάμου τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1209, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να κάνει αλλαγή στο διάταγμα, ώστε η 
τοποθέτηση σημαδούρων στη θάλασσα να γίνεται και κατά τη διάρκεια του χειμώνα σε 
επιλεγμένες περιοχές, λόγω χειμερινών κολυμβητών, ως επίσης να δίνεται το 
διάταγμα στις αρμόδιες αρχές πιο γρήγορα (μέσα Απριλίου) για την τοποθέτηση των 
σημαδούρων πριν την καλοκαιρινή τουριστική σεζόν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1210, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα γίνει νέα βιοτεχνική περιοχή στην κοινότητα Τραχωνίου 
στη Λεμεσό, έτσι ώστε να μεταστεγαστούν τα διάφορα διασκορπισμένα εργαστήρια 
που βρίσκονται στην κατοικημένη περιοχή του προσφυγικού συνοικισμού Τραχωνίου, 
και, εάν ναι, ποιο το σχετικό χρονοδιάγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1211, ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το σύνολο των επιχορηγήσεων προς τις τοπικές αρχές (δήμοι και 
κοινότητες) για πολιτιστικές ή άλλες εκδηλώσεις που διοργανώνονται με καλλιτέχνες 
από το εξωτερικό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1212, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως καταθέσει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατάσταση με το σύνολο των επιχορηγήσεων προς τις τοπικές αρχές 
(δήμους και κοινότητες) για πολιτιστικές ή άλλες εκδηλώσεις που διοργανώνονται με 
καλλιτέχνες του εξωτερικού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1213, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών 

 «Παρακαλώ όπως ενημερωθώ κατά πόσο υπάρχει ενδεχόμενο στο χώρο 
απέναντι από το ξενοδοχείο “Hilton”, στη Λευκωσία, όπου έχει συμφωνηθεί η 
ανάπτυξη με το Κατάρ, να ανεγερθεί επίσης τζαμί (μιναρές) ή άλλο παρόμοιας φύσης 
οίκημα ή κτίριο. 

 Παρακαλώ επίσης όπως, σε περίπτωση που ανεγερθεί, μου δοθούν 
λεπτομέρειες για το μέγεθος, το ύψος, το κόστος του κτιρίου κ.λπ.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1214, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η έγκριση για χρηματοδότηση του Κέντρου 
Αντισφαίρισης Γεροσκήπου, καθώς και η λήψη τελικής απόφασης για τη χωροθέτηση 
της κλειστής αίθουσας αθλοπαιδιών στην Πάφο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1215, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Ποιοι είναι οι λόγοι για τους οποίους η μέθοδος αντισύλληψης με coil δεν 
προσφέρεται από το δημόσιο; 

2. Ποιες επιλογές μεθόδων αντισύλληψης προσφέρονται από το δημόσιο στις 
γυναίκες;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1216, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο προγραμματισμός για ανέγερση λυκείου 
στο δήμο ∆ερύνειας και από ποιες κοινότητες αναμένεται να προέλθουν οι μαθητές 
του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1217, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Καταβάλλεται σήμερα προς τους τυφλούς και τα άτομα με προβλήματα όρασης 
οικονομικό βοήθημα, προκειμένου να προμηθεύονται τον απαραίτητο 
τεχνολογικό εξοπλισμό, όπως ηλεκτρονικούς υπολογιστές με τα κατάλληλα 
λογισμικά, ομιλούσες ηλεκτρονικές συσκευές παντός είδους, κινητά τηλέφωνα 
με τα κατάλληλα λογισμικά κ.ά., για την καθημερινή εξυπηρέτησή τους; 

2. Εάν όχι, υπάρχει πρόθεση για θεσμοθέτηση οικονομικού βοηθήματος εντός του 
προσεχούς έτους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1218, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιος ο αριθμός των τυφλών μαθητών και μαθητών με προβλήματα 
τυφλότητας και με μειωμένη όραση που φοιτούν στις διάφορες βαθμίδες 
εκπαίδευσης; 

2. Λαμβάνεται ειδική μέριμνα για την αντιμετώπιση των προβλημάτων των εν 
λόγω μαθητών και ποιο το είδος της μέριμνας αυτής; 

3. Υπάρχει ειδικό κονδύλι στον προϋπολογισμό του υπουργείου για την 
αντιμετώπιση των προβλημάτων των τυφλών μαθητών, σπουδαστών και 
φοιτητών που να περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, και την παροχή οικονομικού 
βοηθήματος για την προμήθεια απαραίτητου τεχνολογικού εξοπλισμού, όπως 
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ηλεκτρονικών υπολογιστών με τα κατάλληλα λογισμικά, ομιλουσών 
ηλεκτρονικών συσκευών παντός είδους, κινητών τηλεφώνων με τα κατάλληλα 
λογισμικά κ.ά. για την καθημερινή εξυπηρέτησή τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1219, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση δημιουργίας τουριστικού επιμελητηρίου 
με τη συμμετοχή όλων των φορέων του κυπριακού τουρισμού για σκοπούς καλύτερου 
συντονισμού και χάραξης τουριστικής πολιτικής, καθώς και πανεπιστημιακής σχολής 
τουρισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1220, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με δημοσίευμα της εφημερίδας “Καθημερινή”, ημερομηνίας 18 
Απριλίου 2010, με άμεσο κίνδυνο μαρασμού απειλούνται οι νεοελληνικές σπουδές σε 
τμήματα των πανεπιστημίων του εξωτερικού.  Όπως σημειώνεται, η υποβάθμιση αυτή 
αφορά τόσο στον αριθμό των υποτροφιών που χορηγεί το ελληνικό κράτος σε 
αλλοδαπούς φοιτητές αυτών των τμημάτων όσο και στα κονδύλια που διατίθενται για 
την οικονομική ενίσχυση των τμημάτων νεοελληνικών σπουδών.  Αποτέλεσμα αυτής 
της εξέλιξης είναι η μείωση των φοιτητών, η συρρίκνωση των προγραμμάτων, η 
κένωση εδρών και το επικείμενο κλείσιμο ολόκληρων τμημάτων. 

 ∆εδομένου ότι σε αρκετά τμήματα νεοελληνικών σπουδών πανεπιστημίων του 
εξωτερικού διδάσκεται και η κυπριακή ιστορία, λογοτεχνία και πολιτισμός, παρακαλώ 
τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο υπάρχει πολιτική ενίσχυσης των τμημάτων νεοελληνικών σπουδών 
του εξωτερικού από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, 

2. κατά πόσο υπάρχει συνεργασία προς το σκοπό αυτό με το αντίστοιχο 
υπουργείο της Ελληνικής ∆ημοκρατίας, 

3. κατά πόσο υπάρχει πρόθεση ανάληψης κοινής δράσης για την αντιμετώπιση 
του αρνητικού αυτού φαινομένου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1221, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Όπως είναι γνωστό, η Αρχή Λιμένων Κύπρου προτίθεται να προχωρήσει στην 
κατασκευή νέου επιβατικού σταθμού στο λιμάνι Λεμεσού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. για το προϋπολογιζόμενο κόστος κατασκευής του έργου, 

2. κατά πόσο ο νέος επιβατικός σταθμός θα είναι κτίριο χαμηλής κατανάλωσης 
ενέργειας και θα πληρεί τα πρότυπα ενεργειακής εξοικονόμησης και χρήσης 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, όπως επιτάσσουν και οι σχετικές ευρωπαϊκές 
προδιαγραφές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1222, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Όπως γνωρίζω, υπάρχει αυξημένη ανάγκη για μονάδες προσχολικής αγωγής, 
λαμβάνοντας μάλιστα υπόψη και τον πολύ μεγάλο αριθμό παιδιών μεταναστών που 
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εντάσσονται σε αυτές, γεγονός που συμβάλλει στην ενσωμάτωσή τους στις τοπικές 
κοινωνίες.  Έχω υπόψη μου ότι για την προσεχή σχολική χρονιά 2010-2011 δεν 
καλύφθηκε ένας σημαντικός αριθμός αιτήσεων για εγγραφή παιδιών σε μονάδες 
προσχολικής αγωγής, μένοντας έτσι εκτός αυτών ένας σημαντικός αριθμός παιδιών. 

 Κατόπιν αυτών, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Ποιος είναι ο συνολικός αριθμός παιδιών που έμειναν εκτός μονάδων 
προσχολικής αγωγής; 

2. Ποια μέτρα λαμβάνονται για την επείγουσα αντιμετώπιση του προβλήματος, 
δεδομένου ότι η εγγραφή παιδιών σε ιδιωτική προσχολική εκπαίδευση 
συνεπάγεται σημαντική οικονομική επιβάρυνση για τους γονείς σε περίοδο 
οικονομικής κρίσης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1223, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει σχεδιασμός για δημιουργία και λειτουργία 
μουσικού σχολείου στην επαρχία Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1224, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα πρόκειται να ληφθούν, ώστε να αρθεί η αδικία που 
δημιουργήθηκε εις βάρος των αγροτών οι οποίοι κρίθηκαν δικαιούχοι βάσει του 
σχεδίου ρύθμισης των αγροτικών χρεών, αλλά αδυνατούν να εισπράξουν το εγκριθέν 
γι’ αυτούς ποσό, επειδή αποπλήρωσαν τα αγροτικά τους χρέη (λόγω της πίεσης που 
άσκησαν οι δανειστές τους) πριν από την ολοκλήρωση του σχεδίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1225, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών την Τρίτη, 11 Μαΐου 2010, 
συζητήθηκε το θέμα των καθυστερημένων οφειλών της Εκκλησίας της Κύπρου προς 
το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων.  Πρόκειται για καθυστερημένες οφειλές για το φόρο 
ακίνητης περιουσίας και κεφαλαιουχικών κερδών των εκκλησιαστικών ιδρυμάτων. 

 Στο τέλος της συνεδρίας ο Υπουργός Οικονομικών κ. Χαρίλαος Σταυράκης 
δεσμεύτηκε ότι θα απευθυνθεί προς το Μακαριότατο Αρχιεπίσκοπο Κύπρου κ. 
Χρυσόστομο, για να ξεκινήσει η επαναδιαπραγμάτευση της συμφωνίας τους που 
αφορά τα εκκλησιαστικά χρέη και θεωρήθηκε ετεροβαρής υπέρ της Εκκλησίας της 
Κύπρου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει προχωρήσει η διαδικασία των συζητήσεων, ούτως ώστε να 
μπορέσει το κράτος να εισπράξει μέρος ή το όλον των οφειλών της Εκκλησίας της 
Κύπρου.  Επίσης, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το γεγονός της μη υπογραφής της συμφωνίας οδηγεί σε απώλεια 
εσόδων για το κράτος πέραν των τόκων των καθυστερημένων οφειλών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1226, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι η εταιρεία “Hermes Airports Ltd” έχει αναθέσει σε 
εξωτερικούς συμβούλους τη διεξαγωγή μελέτης για το θέμα του αερισμού όλων των 
χώρων του νέου αεροδρομίου Λάρνακας.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, η εν 
λόγω μελέτη έχει ολοκληρωθεί.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα αποτελέσματα της μελέτης και για τα μέτρα που προτίθενται οι 
αρμόδιοι να λάβουν για τη βελτίωση του εξαερισμού των χώρων όπου εργάζεται το 
γραφειακό προσωπικό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1227, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι εταιρεία που ασχολείται με την είσπραξη συγγενικών 
δικαιωμάτων εκ μέρους μουσικών εταιρειών επισκέπτεται με τη συνοδεία αστυνομίας 
τα κέντρα αναψυχής και ζητεί την καταβολή αδιευκρίνιστου χρηματικού ποσού για τα 
ανωτέρω δικαιώματα. 

 Σύμφωνα με επιστολή του Γενικού Εισαγγελέα, ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 
2007, η νομοθεσία για τα συγγενικά δικαιώματα πρέπει να τροποποιηθεί, για να 
προβλεφθούν κανόνες που να ρυθμίζουν τη λειτουργία και τη διαφάνεια των εταιρειών 
συλλογικής διαχείρισης, την τιμολόγηση και τη διανομή της εύλογης αμοιβής στους 
δικαιούχους των πνευματικών και συγγενικών δικαιωμάτων, ώστε να αποφεύγονται 
τυχόν διαφωνίες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν έγινε η συγκεκριμένη τροποποίηση της νομοθεσίας και, εάν όχι, πότε προβλέπεται 
να γίνει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1228, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι για πολεοδομικούς σκοπούς οι χάρτες θορύβου στην 
περιοχή του αεροδρομίου χωρίζονται σε τέσσερις ζώνες.  Αυτές είναι οι εξής: 

1. Ζώνη Α, που είναι εντός της περίφραξης του αερολιμένα και το επίπεδο 
θορύβου είναι πέραν των 75 dB και η έκθεση στο θόρυβο είναι υψηλή. 

2. Ζώνη Β, όπου το επίπεδο θορύβου είναι 75 dB, το οποίο δεν είναι 
ικανοποιητικό για την ανθρώπινη υγεία, και πρέπει να παρθούν μέτρα, όπως 
ηχομόνωση. 

3. Ζώνη Γ, όπου το επίπεδο θορύβου είναι στα 65 dB, που θεωρείται 
ικανοποιητικό, και μπορεί να τεθούν κάποια πολεοδομικά μέτρα. 

4. Ζώνη ∆, όπου το επίπεδο θορύβου φτάνει τα 55 dB και δε χρειάζεται να 
ληφθούν μέτρα προστασία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως αποστείλει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τους χάρτες θορύβου για πολεοδομικές ζώνες, όπως ορίστηκαν από 
τα τοπικά σχέδια Λάρνακας και Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1229, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατά τη διάρκεια συζήτησης του θέματος “Οι πληροφορίες για την 
πειραματική λειτουργία του Ερευνητικού Προγράμματος Υψηλής Συχνότητας 
∆ραστικής Ακτινοβολίας (HAARP) στις βρετανικές βάσεις Ακρωτηρίου και οι σοβαρές 
επιπτώσεις στο περιβάλλον”, στις 26 Μαρτίου 2009, δόθηκε η εντύπωση ότι οι 
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αρμόδιες αρχές θα διερευνούσαν τις πληροφορίες για υπερπτήσεις αμερικανικών και 
βρετανικών αεροπλάνων (ειδικά του τύπου KC-135 και KC-10) που ψεκάζουν με 
σωματίδια οξιδίου αλουμινίου και βαρίου στους κυπριακούς ουρανούς.  Περιμέναμε 
από τις αρμόδιες υπηρεσίες να προχωρήσουν σε δειγματοληπτικές έρευνες των 
χημικών ουρών που εντοπίζονται συχνά μετά από αυτές τις πτήσεις ή του εδάφους 
για την ύπαρξη των συγκεκριμένων χημικών ουσιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έγιναν τέτοιες έρευνες και ποια ήταν τα αποτελέσματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1230, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο Μακάρειο Νοσοκομείο στη Λευκωσία δεν έχει 
εφαρμοστεί κανένα μέτρο οικολογικής διαχείρισης της ενέργειας, των αποβλήτων και 
του νερού.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, δεν έχει εγκατασταθεί 
σύστημα επεξεργασίας των λυμάτων, ανακύκλωσης του νερού και χρήσεώς του για 
την άρδευση του παρακείμενου μεγάλου χώρου πρασίνου του πάρκου Αγίου 
∆ημητρίου.  Επίσης, δεν υπάρχει σύστημα συλλογής των ανακυκλώσιμων υλικών 
όπως χαρτί, αλουμίνιο, γυαλί κ.λπ.  Ιδιαίτερα, όσον αφορά το χαρτόνι χρειάζεται η 
εγκατάσταση ειδικού μηχανήματος τεμαχισμού (shredder) των χαρτοκιβωτίων, όπως 
συμβαίνει σε άλλα νοσοκομεία, για να μπορούν να ανακυκλωθούν οι μεγάλες 
ποσότητες από συσκευασίες φαρμάκων και αναλώσιμων.  Επίσης, δε φαίνεται να έχει 
γίνει ενεργειακός επανασχεδιασμός των κτιρίων με διορθωτικά μέτρα μείωσης της 
κατανάλωσης ενέργειας και θερμομόνωσης.  Τέλος, εξ όσων πληροφορούμαι το 
Μακάρειο Νοσοκομείο δεν περιλαμβάνεται στα κυβερνητικά κτίρια στα οποία θα 
εγκατασταθεί φωτοβολταϊκό σύστημα παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από τον ήλιο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει σχεδιασμός για οικολογική αναβάθμιση του Μακάρειου 
Νοσοκομείου, όπως περιγράφεται πιο πάνω.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1231, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η δημιουργία ιατρικού κέντρου υγείας στο 
δήμο Γεροσκήπου και πότε αναμένεται να ολοκληρωθεί η διαδικασία, ώστε να 
προκηρυχθούν οι προσφορές για υλοποίηση του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1232, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα ληφθεί η τελική απόφαση σχετικά με το αίτημα του δήμου 
Γεροσκήπου για παραχώρηση της πλαζ του ΚΟΤ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1233, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νικόλα Παπαδόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως καταθέσει γραπτώς στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναλυτικό κατάλογο της ακίνητης περιουσίας που ανήκει στο κράτος 
(τοποθεσία, έκταση, υπολογιζόμενη αξία) και πληροφορήσει για τα εξής: 

1. Ποιο μέρος της περιουσίας αυτής αξιοποιείται και με ποιο τρόπο; 

2. Ποιο το ύψος των εσόδων που προκύπτουν για το κράτος από την αξιοποίηση 
της περιουσίας αυτής;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1234, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η αναγκαστική ηλεκτρονική σήμανση των 
αιγοπροβάτων από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες με τη χρήση βόλων μεγέθους 65Χ20 
χιλιοστών προκαλεί διάφορα προβλήματα. Σύμφωνα με καταγγελίες κτηνοτρόφων 
που έφθασαν κοντά μας, υπήρξαν αρκετές απώλειες ζώων κατά ή μετά τη σήμανσή 
τους. Κάποια πέθαναν εξαιτίας τραυματισμού του οισοφάγου που τους δημιούργησε 
δυσκολία και πόνο στην κατάποση, με αποτέλεσμα να μην μπορούν να φάνε. Άλλα 
πέθαναν, όταν ο βόλος μαζί με την τροφή ανέβηκε προς τα πάνω (κάτι που 
παρατηρείται στα μηρυκαστικά) ή όταν ο βόλος πήγε στραβά κατά την τοποθέτησή 
του και τα ζώα πέθαναν από ασφυξία.  

 Φαίνεται ότι η συγκεκριμένη μέθοδος επιλέγηκε, γιατί είναι ασφαλής και δεν 
επιτρέπει την παραχάραξη και την παραπλάνηση των αρχών. Τέτοιες μέθοδοι 
ελέγχου της ταυτότητας των ζώων κρίνονται αναγκαίες για την αντιμετώπιση των 
λαθρεμπόρων των ζώων, αλλά και άλλων παράνομων ενεργειών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν είναι απόλυτα υποχρεωτική η σήμανση με αυτή τη μέθοδο, αν επιτρέπεται σε 
κάποιες περιπτώσεις η μέθοδος των ενωτίων και αν υπάρχει πρόγραμμα 
αποζημίωσης των κτηνοτρόφων από τις απώλειες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1235, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι αθλητές που ασχολούνται με το μηχανοκίνητο 
αθλητισμό της μοτοσικλέτας δε διαθέτουν χώρο εκγύμνασης στην επαρχία Πάφου.  
Ένας χώρος που έχει δημιουργηθεί προσωρινά στην περιοχή του χωριού Νικόκλεια 
παρουσιάζει πρόβλημα αδειοδότησης.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει διαδικασία για αδειοδότηση της λειτουργίας πίστας 
“μοτοκρός” στην επαρχία Πάφου από τη Λέσχη Φίλων Μοτοσικλετιστών Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1236, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Υπό ποιο καθεστώς λειτουργεί η Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου;  Υπάρχουν 
κανόνες ή/και κανονισμοί που διέπουν τη λειτουργία της; 

2. Από ποια όργανα και με ποιες διαδικασίες ελέγχεται η λειτουργία της 
Συμφωνικής Ορχήστρας Κύπρου; 

3. Πώς εξασφαλίζεται η καλή λειτουργία της συμφωνικής ορχήστρας; 

4. Πώς εξασφαλίζεται η διαφάνεια και η αξιοκρατία στη συμφωνική ορχήστρα; 

5. Με ποια διαδικασία προκηρύσσονται και πληρώνονται οι θέσεις των μουσικών 
της συμφωνικής ορχήστρας και ποια κριτήρια πρέπει να πληρούν; 

6. Με ποια διαδικασία προκηρύσσεται και πληρώνεται η θέση του καλλιτεχνικού 
διευθυντή της συμφωνικής ορχήστρας και ποια κριτήρια πρέπει να πληρεί; 

7. Με ποια διαδικασία προκηρύσσεται και πληρώνεται η θέση του μαέστρου της 
συμφωνικής ορχήστρας και ποια κριτήρια πρέπει να πληρεί; 
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8. Πόσοι Κύπριοι και πόσοι ξένοι μουσικοί εργοδοτούνται στη συμφωνική 
ορχήστρα;  Υπάρχει συγκεκριμένη πολιτική ως προς την προτίμηση ή τη μη 
προτίμηση Κυπρίων; 

9. Υπό ποιο καθεστώς λειτουργεί το εργαστήριο εγχόρδων;  Υπάρχουν κανόνες 
ή/και κανονισμοί που διέπουν τη λειτουργία του; 

10. Από ποια όργανα και με ποιες διαδικασίες ελέγχεται η λειτουργία του 
εργαστηρίου εγχόρδων; 

11. Πώς εξασφαλίζεται η καλή λειτουργία του εργαστηρίου εγχόρδων; 

12. Πώς εξασφαλίζεται η διαφάνεια και η αξιοκρατία στο εργαστήριο εγχόρδων; 

13. Υπό ποιο καθεστώς λειτουργεί η Συμφωνική Ορχήστρα Νέων Κύπρου;  
Υπάρχουν κανόνες ή/και κανονισμοί που διέπουν τη λειτουργία της; 

14. Από ποια όργανα και με ποιες διαδικασίες ελέγχεται η λειτουργία της 
Συμφωνικής Ορχήστρας Νέων Κύπρου; 

15. Πώς εξασφαλίζεται η καλή λειτουργία της Συμφωνικής Ορχήστρας Νέων 
Κύπρου; 

16. Πώς εξασφαλίζεται η διαφάνεια και η αξιοκρατία στη Συμφωνική Ορχήστρα 
Νέων Κύπρου; 

17. Πώς εγκρίνονται και πώς διανέμονται οι επιχορηγήσεις των Πολιτιστικών 
Υπηρεσιών που αφορούν συναυλίες κλασικής μουσικής;  Υπάρχουν 
κατευθυντήριες γραμμές από τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες ως προς την ενίσχυση 
και προώθηση Κυπρίων καλλιτεχνών; 

18. Στον τομέα της κλασικής μουσικής υπάρχει οποιοσδήποτε σχεδιασμός που να 
ενισχύει και να προωθεί τους Κύπριους καλλιτέχνες;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1237, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους η κοινότητα Μοναγρουλλιού στη 
Λεμεσό δεν έχει συμπεριληφθεί στις μειονεκτικές περιοχές, ενώ έχουν συμπεριληφθεί 
άλλες γειτονικές κοινότητες με χαμηλότερο υψόμετρο, που είναι καθαρά τουριστικές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1238, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μεγάλη επιστημονική μελέτη, η οποία αυτή την 
περίοδο αξιολογείται από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, έδειξε πως η γεωργία μπορεί να έχει μέλλον στην Κύπρο, φθάνει να 
γίνουν ριζικές αλλαγές. Η μελέτη πραγματοποιήθηκε με ευθύνη του Υπουργείου 
Γεωργίας και φέρει τον τίτλο «Σχέδιο Οράματος για τη Γεωργική και Αγροτική 
Οικονομία της Κύπρου με Ορίζοντα το 2010». Τη μελέτη συνέταξε η εταιρεία “Βακάκης 
και Συνεργάτες ΑΕ” (ΒΑΚΑΚΗΣ ΙΝΤΕΡΝΑΣΙΟΝΑΛ ΑΕ) και από τον περασμένο 
Μάρτιο παραδόθηκε στο Τμήμα Γεωργίας για περαιτέρω αξιοποίηση.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα πορίσματα και την πρόταση της έρευνας αυτής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1239, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι στους αερολιμένες Κύπρου δεν υπάρχουν αισθητήρες 
για μέτρηση του θορύβου, αλλά έχει γίνει χαρτογράφηση του επιπέδου θορύβου 
χρησιμοποιώντας το εξειδικευμένο πρόγραμμα “Integrated Noise Model” (INM). Το εν 
λόγω πρόγραμμα λαμβάνει υπόψη παραμέτρους όπως ο αριθμός των πτήσεων, η 
ώρα πτήσης, ο τύπος των αεροσκαφών και οι διαδικασίες προσγείωσης/απογείωσης 
και αποσκοπεί στην έκδοση χάρτη υπό μορφή ζωνών ίσου θορύβου με κεντρικό 
άξονα το διάδρομο απογείωσης. 

 Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, σε συνεργασία με την εταιρεία “Sofreavia”, είχε 
χαρτογραφήσει το επίπεδο θορύβου το 2003 και τα αποτελέσματα χρησιμοποιήθηκαν 
από το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και 
εντάχθηκαν στο τοπικό πολεοδομικό σχέδιο, ώστε να περιοριστεί η οικιστική 
ανάπτυξη σε ζώνες όπου ο θόρυβος μπορεί να δημιουργήσει πρόβλημα. 

 Έχω επίσης πληροφορηθεί ότι οι αισθητήρες θορύβου που χρησιμοποιούνται 
σε μεγάλα αεροδρόμια που γειτνιάζουν με κατοικημένες περιοχές σκοπό έχουν να 
καταγράφουν τις αποκλίσεις των αεροσκαφών από την πορεία τους κατά τη 
διαδικασία αναχώρησης. Σε περίπτωση που κάποιο αεροσκάφος ξεφύγει από την 
πορεία του, τότε επιβάλλεται πρόστιμο.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει δυνατότητα εγκατάστασης μόνιμων αισθητήρων θορύβου 
στα κυπριακά αεροδρόμια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1240, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα παρουσιάστηκε ιδιαίτερο ενδιαφέρον από 
αθλητές ορειβασίας και αναρρίχησης για εξάσκησή τους σε φυσικούς χώρους στην 
Κύπρο.  Μάλιστα, για τα αθλήματα αυτά παρουσιάζεται ενδιαφέρον και από το 
εξωτερικό.  Τα αθλήματα της ορειβασίας και της αναρρίχησης είναι πολύ συμπαθή 
σπορ, τα οποία πρέπει να αξιοποιηθούν.  Όμως τελευταία εκφράζονται ανησυχίες για 
τις επιπτώσεις που μπορεί να υπάρξουν στο φυσικό περιβάλλον, στη χλωρίδα και τη 
σπάνια ορνιθοπανίδα, γιατί οι περιοχές των απότομων βράχων στην Κύπρο είναι 
συνήθως σημαντικοί βιότοποι. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα έργα υποδομής και τη γενικότερη ενίσχυση που δίνεται από την 
πολιτεία στον ορειβατικό και αναρριχητικό αθλητισμό και αν έχουν μελετηθεί ειδικοί 
φυσικοί χώροι όπου υπό καθορισμένους όρους οι αθλητές ορειβασίας και 
αναρρίχησης θα μπορούν να εξασκούνται, χωρίς να επηρεάζεται ανεπανόρθωτα το 
περιβάλλον.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1241, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κάθε καλοκαίρι δίνονται οδηγίες για καθαρισμό της 
κοίτης των χειμάρρων εντός της λίμνης του Παραλιμνίου, που λειτουργούν ως 
απορροή των νερών, με εκσκαφέα, για να μην πλημμυρίσει η λίμνη σε περίπτωση 
μεγάλης βροχόπτωσης.  Είναι προφανές ότι η ενέργεια αυτή θέτει σε άμεσο κίνδυνο 
την ισορροπία του οικοτόπου της λίμνης και ειδικότερα το υπό εξαφάνιση νερόφιδο 
“natrix natrix”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
ποια μέτρα θα ληφθούν, για να μην επαναληφθεί η συγκεκριμένη δραστηριότητα, ποια 
είναι τα αντιπλημμυρικά έργα που έχουν διεκπεραιωθεί ή θα διεκπεραιωθούν στην 
περιοχή και πώς υλοποιούνται τα μέτρα προστασίας του νερόφιδου “natrix natrix”.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1242, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πού βρίσκεται το θέμα της μηχανογράφησης του αρχείου 
ασθενών του Κέντρου Υγείας Λατσιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1243, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής καταγγέλλει ότι 
δέχεται συνεχώς παράπονα και καταγγελίες από καταναλωτές για την ποιότητα 
μερικών διαφημίσεων, αλλά και ψυχαγωγικών προγραμμάτων στα πλαίσια των 
οποίων ο καταναλωτής καλείται να συμμετάσχει μέσω τηλεφώνου σε αγορά 
προϊόντων.  Η εν λόγω οργάνωση καλεί τις αρμόδιες υπηρεσίες να επιβάλουν έναν 
“κώδικα καλής πρακτικής”, ώστε να αποφεύγονται τα κρούσματα τηλεοπτικής 
παραπλάνησης των καταναλωτών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του τις καταγγελίες της Παγκύπριας Ένωσης 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής και αν προτίθεται να προχωρήσει σε μέτρα 
αντιμετώπισης των προβλημάτων.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.110, 

ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι, ο βυζαντινός 
πύργος-παρατηρητήριο στην θέση “Τρουλλί” στον Κάτω Πύργο, έχει συντηρηθεί από 
το Τμήμα Αρχαιοτήτων. 

 Το Μουσείο της Ιεράς Μονής του Κύκκου, με το οποίο το Τμήμα Αρχαιοτήτων 
συνεργάζεται στενά, έχει πάρει έγκριση για τοπιοτέχνηση του περιβάλλοντος χώρου 
του μνημείου, ούτως ώστε να καταστεί επισκέψιμος. Το έργο θα εκτελεστεί εντός του 
2010 με δαπάνες της Μονής Κύκκου και κάτω από την επίβλεψη του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων. 

 Απολογούμαι για την καθυστέρηση που παρατηρήθηκε, οι επιστολές 
ετοιμάστηκαν έγκαιρα αλλά εκ παραδρομής δεν στάλθηκαν από το Υπουργείο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.120, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.120 που κατέθεσε ο 
Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκης και η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με 
ημερομηνία 23/09/2009 και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργείο Εσωτερικών υιοθετεί τις απόψεις που διατυπώνει η Πολεοδομική 
Αρχή (∆ιευθυντής Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως) στην προς εσάς 
επιστολή του με αρ. φακ. ΛΑΡ/1560/2006 και ημερομηνία 05/10/2009. 

(β) Έχει επιβεβαιωθεί από την Πολεοδομική Αρχή ότι στην πολεοδομική άδεια που 
έχει χορηγηθεί σε σχέση με την αναφερόμενη ανάπτυξη έχει συμπεριληφθεί ως 
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Παράρτημα η Γνωμάτευση της Περιβαλλοντικής Αρχής, η οποία έχει καταστεί 
αναπόσπαστο μέρος της άδειας με την εισαγωγή κατάλληλου όρου. 
Εξυπακούεται ότι έχουν επίσης υιοθετηθεί και όλα τα χρονοδιαγράμματα που 
είχαν τεθεί στην Περιβαλλοντική Γνωμάτευση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.388, 

ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Θέμα:  ∆ιασφάλιση Μηχανισμού για έλεγχο όρασης των οδηγών 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.388 με ημερομηνία 21.10.2009 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα για το ζήτημα που εγείρεται: 

1. Το επίπεδο όρασης για τους οδηγούς ορίζεται με την Ευρωπαϊκή Οδηγία 
2009/112/ΕΚ η οποία ψηφίστηκε στις 25.8.2009 σε τροποποίηση της Οδηγίας 
1991/439/ΕΟΚ με την οποία η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι εναρμονισμένη. Τα 
κράτη μέλη έχουν υποχρέωση να εναρμονιστούν με την τροποποιητική οδηγία 
μέχρι τις 25.8.2010. Σύμφωνα με την εν λόγω οδηγία, οι οδηγοί ιδιωτικής 
χρήσης οχημάτων θα πρέπει για σκοπούς χορήγησης ή ανανέωσης άδειας 
οδήγησης σε περίπτωση που χρησιμοποιούν και τους δύο οφθαλμούς, να 
διαθέτουν διοφθαλμική οπτική οξύτητα τουλάχιστον 0,5 εν ανάγκη με 
διορθωτικούς φακούς. Επιπλέον, το οριζόντιο οπτικό πεδίο τους πρέπει να 
καλύπτει τουλάχιστον 120 μοίρες με επέκταση τουλάχιστον κατά 50 μοίρες 
αριστερά και δεξιά και κατά 20 μοίρες άνω και κάτω. ∆εν πρέπει να υπάρχουν 
ελαττώματα εντός ακτίνας 20 μοιρών κεντρικά. 

2. Οι οδηγοί επαγγελματικών οχημάτων θα πρέπει για σκοπούς χορήγησης ή 
ανανέωσης άδειας οδήγησης να διαθέτουν οπτική οξύτητα τουλάχιστον 0,8 για 
τον οφθαλμό με την καλύτερη όραση και τουλάχιστον 0,1 για τον οφθαλμό με 
τη λιγότερη καλή όραση, εν ανάγκη με διορθωτικούς φακούς. Επιπλέον με τους 
δύο οφθαλμούς το οριζόντιο οπτικό πεδίο πρέπει να καλύπτει τουλάχιστον 160 
μοίρες, με επέκταση τουλάχιστον κατά 70 μοίρες αριστερά και δεξιά και κατά 30 
μοίρες άνω και κάτω. ∆εν πρέπει να υπάρχουν ελαττώματα εντός ακτίνας 30 
μοιρών κεντρικά. 

3. Το Τμήμα Οδικών Μεταφορών ετοιμάζει τροποποιητικό νομοσχέδιο έτσι ώστε η 
νομοθεσία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να εναρμονιστεί πλήρως με την υπό 
αναφορά Οδηγία πριν από την ημερομηνία εναρμόνισης. Επιπλέον εξετάζονται 
και τρόποι υλοποίησής της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.623, ημερομηνίας 15 
∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.623 και ημερομηνία 
8/1/2010, σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου που αναφέρεται στην πρόθεση του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού για δημιουργία μουσικού σχολείου στην Λάρνακα και σας πληροφορώ ότι 
στο παρόν στάδιο το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού μελετά την επέκταση του 
θεσμού του Μουσικού Σχολείου στο Γυμνασιακό κύκλο και την εφαρμογή εξαετούς 
κύκλου σπουδών στη Λευκωσία και Λεμεσό, όπου λειτουργούν ήδη τα Μουσικά 
Λύκεια. 
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 Σε μεταγενέστερο στάδιο, θα μελετηθεί η επέκταση του θεσμού του Μουσικού 
Σχολείου και σε άλλες πόλεις. 

 Τονίζεται ότι η οποιαδήποτε επέκταση θα γίνει μέσα στα πλαίσια των 
προτεραιοτήτων της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης και των οικονομικών δυνατοτήτων 
του κράτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.838, ημερομηνίας 8 

Φεβρουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίας 
Κυριακού 

«Θέμα:  ∆ημιουργία νέου κοινοτικού νηπιαγωγείου στη Σωτήρα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 24 Φεβρουαρίου 2010 σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Το ∆ημόσιο Νηπιαγωγείο Σωτήρας Αμμοχώστου λειτουργεί με τρία δημόσια και 
ένα κοινοτικό τμήμα. Σε κάθε τμήμα δικαιούνται να φοιτήσουν 25 παιδιά. 

β) Σύμφωνα με τις εγγραφές Ιανουαρίου και Απριλίου 2010, 108 παιδιά έχουν 
κάνει αίτηση να φοιτήσουν στο ∆ημόσιο και Κοινοτικό Νηπιαγωγείο Σωτήρας. 
Συγκεκριμένα, 70 παιδιά Α' ηλικιακής κατηγορίας (4 8/12-5 8/12 χρονών), 30 
παιδιά Β' ηλικιακής κατηγορίας (3 8/12-4 8/12 χρονών) και 8 παιδιά Γ' ηλικιακής 
κατηγορίας (3-3 8/12 χρονών). 

γ) Από τα 108 παιδιά τα οποία έχουν κάνει αίτηση, έχουν εγκριθεί για να 
φοιτήσουν 100 παιδιά (25 μαθητές επί τέσσερα τμήματα). Εβδομήντα πέντε 
μαθητές θα φοιτήσουν στα τρία δημόσια τμήματα και 25 μαθητές θα φοιτήσουν 
στο κοινοτικό τμήμα. 

δ) Έχουν απορριφθεί μόνο οκτώ παιδιά Γ' ηλικιακής κατηγορίας, τα οποία 
αναμένεται να φοιτήσουν στον Κοινοτικό Παιδοκομικό Σταθμό Σωτήρας, ο 
οποίος υπάγεται στο Υπουργείο Εργασίας. 

ε) Σύμφωνα με τα πιο πάνω, δεν υπάρχει ανάγκη ίδρυσης και λειτουργίας 
δεύτερου κοινοτικού τμήματος στο ∆ημόσιο Νηπιαγωγείο Σωτήρας. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.887, ημερομηνίας 26 
Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2010, σε σχέση με 
την πιο πάνω ερώτηση, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού διαθέτει το κονδύλι 02-20-02-3-67-6600 
στις Τακτικές ∆απάνες της ∆ιεύθυνσης Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης, με το 
συνολικό ποσό των €278,000 με σκοπό την επιχορήγηση Εδρών Ελληνικών και 
Κυπριακών Σπουδών σε Πανεπιστήμια του εξωτερικού. Η επιχορήγηση δεν είναι 
αυτόματη. Κάθε έδρα υποβάλλει αίτηση για κάθε ακαδημαϊκό έτος με τις 
συγκεκριμένες ανάγκες για τις οποίες αιτείται επιχορήγηση. 

2. Μέσα στα πλαίσια της πιο πάνω επιχορήγησης, το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού επιχορηγεί το "Center for Hellenic Studies" του King’s College, με το ποσό 
των €10.000 ως οικονομική συνεισφορά στην υποτροφία Robert Browning. To "Center 
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for Hellenic Studies" του King’s College, υπέβαλε αίτηση για επιχορήγηση για πρώτη 
φορά το 2006. Από το 2006 υποβάλλει αίτηση κάθε ακαδημαϊκό έτος και έχει 
επιχορηγηθεί από το 2006 με τα ποσά που φαίνονται στο ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 1. Η 
Συμβουλευτική Επιτροπή για τις Επιχορηγήσεις των Εδρών θεωρεί αξιόλογο το τμήμα 
και προτείνει επιχορήγηση κάθε χρόνο. 

3. Ο ∆ιευθυντής του Κέντρου, ο Dr. Karim Arafat, στέλλει κάθε χρόνο 
ευχαριστήρια μηνύματα προς το Υπουργείο, όπως επίσης και ενημέρωση για το 
φοιτητή/τρια στον οποίο/στην οποία δίνεται η υποτροφία και με το συγκεκριμένο θέμα 
διατριβής. 

4. To "Centre for Hellenic Studies" το οποίο επιχορηγεί το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού, όπως επίσης και η "Koraes Chair" υπάγονται στο Τμήμα Βυζαντινών 
και Νεοελληνικών Σπουδών (Department of Byzantine and Modern Greek Studies) 
του King’s College για το οποίο διαβιβάζονται τα ανησυχητικά μηνύματα κατάργησής 
του. 

5. Έχει σταλεί ηλεκτρονικό μήνυμα προς τον Dr. Karim Arafat, το ∆ιευθυντή του 
"Centre for Hellenic Studies" στο King’s College για να απαντήσει στο ερώτημα της 
κατάργησης του Τμήματος στο οποίο υπάγεται το Κέντρο, αλλά δεν είχαμε πάρει 
απάντηση. Έχει σταλεί νέο μήνυμα προς τον Dr. Arafat και μας διαβίβασε τα 
μηνύματα στο ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 2. 

6. Όπως φαίνεται στην ιστοσελίδα του King’s College (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 3) το Τμήμα 
Βυζαντινών και Νεοελληνικών Σπουδών θα ενσωματωθεί στο Κέντρο Ελληνικών 
Σπουδών από την 1η Σεπτεμβρίου 2010. Έτσι το Κέντρο θα αναλάβει τις ευθύνες του 
Τμήματος όσον αφορά διδασκαλία και έρευνα, σε συνδυασμό με σειρά διαλέξεων, 
σεμιναρίων και εκδόσεων σε θέματα Ελληνικών Σπουδών (Hellenic Studies). Θα 
υπάρξει δηλαδή μεταφορά των δραστηριοτήτων του Τμήματος Βυζαντινών και 
Ελληνικών Σπουδών στο Κέντρο Ελληνικών Σπουδών το οποίο επιχορηγεί το ΥΠΠ με 
το ποσό των €10.000 ετησίως μετά από υποβολή αίτησης. ("The Department of 
Byzantine & Modern Greek Studies will thus be incorporated into the Centre for 
Hellenic Studies on 1st September 2010. Thereafter the Centre will assume the 
responsibilities of the Department for teaching and research, combined with a 
rich series of lectures, seminars and publications across the full range of 
Hellenic studies."). Σύμφωνα με τις πληροφορίες στην ιστοσελίδα του King’s College, 
το Τμήμα Βυζαντινών και Νεοελληνικών Σπουδών δεν θα καταργηθεί αλλά θα 
ενσωματωθεί στο Κέντρο Ελληνικών Σπουδών το οποίο θα συνεχίσει τη λειτουργία 
του αλλά πιο αναβαθμισμένο. 

7. Τονίζεται πως το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού στηρίζει το έργο του 
Κέντρου Ελληνικών Σπουδών (Center for Hellenic Studies) και το ενισχύει 
οικονομικά από το 2006 με το ποσό των €10,000 για την υποτροφία "Robert 
Browning" που αφορά μεταπτυχιακή έρευνα στον τομέα των Ελληνικών Σπουδών 
στον πιο ταλαντούχο υποψήφιο.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.889, ημερομηνίας 1ης  
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτησή σας και θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι το υπό 
αναφορά ζήτημα δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Παιδείας και 
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Πολιτισμού, αλλά σε αυτές του Υπουργείου Εσωτερικών. Παρ’ όλα αυτά, θα ήθελα να 
σας ενημερώσω σχετικά με τα κάτωθι: 

1.  Το Φεβρουάριο του 1995 άνοιξε για υπογραφή η «Σύμβαση Πλαίσιο για την 
Προστασία των Εθνικών Μειονοτήτων» του Συμβουλίου της Ευρώπης, η οποία 
αποτελεί, σε παγκόσμιο επίπεδο, το πρώτο νομικά δεσμευτικό κείμενο που 
αφορά αποκλειστικά τα δικαιώματα των μειονοτήτων και την ευθύνη που έχει το 
κράτος να τα προστατέψει. Η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει ήδη υπογράψει (την 
1/2/1995) και επικυρώσει (στις 4/6/1996) τη Σύμβαση η οποία τέθηκε τελικά σε 
ισχύ την 1η Φεβρουαρίου του 1998. 

2. Όπως αναφέρεται στο Προοίμιο της Σύμβασης, τα κράτη μέλη του Συμβουλίου 
της Ευρώπης καθώς και τα άλλα κράτη που υπέγραψαν, συμφώνησαν να 
εγκρίνουν το κείμενο της, αφού έλαβαν υπόψη, μεταξύ άλλων, και ότι «κάθε 
πλουραλιστική και αληθινά δημοκρατική κοινωνία οφείλει όχι μόνο να σέβεται 
την εθνοτική,  πολιτιστική, γλωσσική  και θρησκευτική ταυτότητα κάθε 
προσώπου που ανήκει σε εθνική μειονότητα, αλλά επίσης να δημιουργεί τις 
κατάλληλες συνθήκες που θα επιτρέψουν να εκφράσει, να διατηρήσει και να 
αναπτύξει αυτή την ταυτότητα». 

3.    Τα συμβαλλόμενα μέρη, σε τακτά χρονικά διαστήματα, υποβάλλουν στο Γενικό 
Γραμματέα του Συμβουλίου της Ευρώπης εκθέσεις σε σχέση με τα μέτρα που 
έχουν λάβει για να εφαρμόσουν τις αρχές που διατυπώνονται στη σύμβαση. 
Την ευθύνη για την επίβλεψη της εφαρμογής της σύμβασης έχει η Επιτροπή 
Υπουργών του Συμβουλίου, η οποία, υποστηρίζεται/υποβοηθείται από 
Συμβουλευτική Επιτροπή, με μέλη που είναι ειδικευμένα στον τομέα της 
προστασίας των εθνικών μειονοτήτων. 

4.  Σύμφωνα με τις συστάσεις και τις αρχές της σύμβασης, κάθε αρμόδια αρχή 
είναι σε συνεχή και τακτικό διάλογο με τους εκλελεγμένους εκπροσώπους των 
μειονοτικών ομάδων, με στόχο τη γρήγορη προώθηση των αιτημάτων και 
άμεση επίλυση των προβλημάτων που αντιμετωπίζουν. Το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού έχει υιοθετήσει την προαναφερθείσα σύσταση, 
πραγματοποιώντας τόσο προγραμματισμένες όσο και ad hoc συναντήσεις για 
θέματα που αφορούν στις μειονοτικές ομάδες. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.915, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη, με αριθμό 23.06.009.04.915 και ημερομηνίας 04 Μαρτίου 2010 και 
σας πληροφορώ ότι σύμφωνα με τον περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
Νόμο Ν.215(Ι)/2002 Αρμόδια Αρχή για τη λειτουργία συστημάτων διαχείρισης των 
άχρηστων ελαστικών είναι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος το οποίο μπορεί να σας ενημερώσει κατά πόσο λειτουργεί ή πρόκειται 
να λειτουργήσει σύστημα διαχείρισης άχρηστων ελαστικών με ευθύνη του Συνδέσμου 
Εισαγωγέων Ελαστικών. 

2.  Όσον αφορά τη συλλογή των άχρηστων ελαστικών που συγκεντρώθηκαν και 
καταγράφηκαν στα συνεργεία παγκύπρια μέχρι τις 31/12/2009 η Ένωση ∆ήμων 
υπέγραψε στις 29/03/10 συμφωνία με την κοινοπραξία CBp CYPRUS LTD & 
ENVIROTRANS LTD για τη μεταφορά τους σε αδειοδοτημένο ανακυκλωτή στον 
Ύψωνα Λεμεσού. Η διαδικασία αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος Ιουλίου. Για 
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το σκοπό αυτό το Υπουργείο Εσωτερικών παραχώρησε στην Ένωση ∆ήμων το ποσό 
των €100.000,00 για την κάλυψη των εξόδων της σύμβασης. 

3.  Παράλληλα το Υπουργείο Εσωτερικών παραχώρησε στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Πάφου ποσό ύψους €150.000,00 για την πληρωμή των απαιτούμενων εργασιών για 
μεταφορά, σε αδειοδοτημένους ανακυκλωτές, των άχρηστων ελαστικών που 
συσσωρεύτηκαν στο χώρο Απόρριψης Αδρανών Αποβλήτων της Μαραθούντας. Το 
ίδιο ποσό ύψους €150.000,00 παραχωρήθηκε και στο ∆ήμο Λευκωσίας για τη 
μεταφορά των άχρηστων ελαστικών που συσσωρεύτηκαν στον Κοτσιάτη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.924, 

ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα 

 «∆ιαπλάτυνση του δρόμου πριν την Αξύλου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και θέλω να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Στο δρόμο της Αγ. Βαρβάρας-Αξύλου τα ερείσματα είναι ασφαλτοστρωμένα 
εκτός από τμήμα μήκους 1,5 χιλιομέτρου πριν την Αξύλου. 

2. Η κατάσταση του οδοστρώματος στο τμήμα είναι αρκετά καλή. Η 
ασφαλτόστρωση των ερεισμάτων θα προωθηθεί όταν ο δρόμος θα χρειάζεται 
να επιστρωθεί ξανά με πρέμιξ, σύμφωνα με την πολιτική που ακολουθείται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.929, 
ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με το αίτημα της κοινότητας 
Αγίας Μαρίνας Κελοκεδάρων για δρομολόγηση λεωφορείου από την κοινότητα μέχρι 
την πόλη της Πάφου για εξυπηρέτηση των κατοίκων της κοινότητας και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Οδικών Μεταφορών) έχει 
υπογράψει στις 2.12.2009 Συμβάσεις Παραχώρησης ∆ημόσιας Υπηρεσίας με τους 
φορείς οι οποίοι θα εξυπηρετούν όλες τις επαρχίες της Κύπρου, περιλαμβανομένων 
και όλων των κοινοτήτων. 

 Οι Συμβάσεις Παραχώρησης ∆ημόσιας Υπηρεσίας που έχουν υπογραφεί 
διασφαλίζουν την ανάπτυξη και τον εκσυγχρονισμό των οδικών επιβατικών 
μεταφορών, κατά τρόπο ώστε να επιτυγχάνεται καλύτερη εξυπηρέτηση του επιβατικού 
κοινού τόσο στις αστικές, περιαστικές και αγροτικές περιοχές. Ακριβώς για το λόγο 
αυτό, το Υπουργείο επεξεργάζεται ανασχηματισμό των διαδρομών και δρομολογίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.936, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομ. 17/03/2010, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Οι ψεκασμοί για την καταπολέμηση των διαφόρων ζιζανίων σε πάρκα, 
παιδότοπους, πεζοδρόμια και παραπέτα δημοσίων οδών, εμπίπτουν στην 
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αρμοδιότητα των ∆ημοτικών και Κοινοτικών Αρχών. Για την αποφυγή των αρνητικών 
επιπτώσεων που προκύπτουν από τους ψεκασμούς αυτούς, συνιστάται όπως η 
καταστροφή των ζιζανίων γίνεται με ειδικές χορτοκοπτικές μηχανές που υπάρχουν 
στην αγορά. Η μέθοδος αυτή είναι αφενός φιλική προς το περιβάλλον, αφετέρου 
αποφεύγεται η χρήση φυτοπροστατευτικών προϊόντων (γεωργικών φαρμάκων) και 
διασφαλίζεται η υγεία των εργαζόμενων, των περαστικών και των ζώων. 

 Επιπρόσθετα, πληροφορείστε ότι το Τμήμα Γεωργίας του Υπουργείου μας, 
μέσα στα πλαίσια των εκπαιδευτικών του προγραμμάτων, διοργανώνει συχνές 
διαλέξεις, επιμορφωτικά μαθήματα, πρακτική εξάσκηση, ομαδικές και ατομικές επαφές, 
στους γεωργοκτηνοτρόφους, στους επαγγελματίες ψεκαστές και γενικότερα στους 
χρήστες φυτοπροστατευτικών προϊόντων σχετικά με την ορθή και ασφαλή τους χρήση. 
Τα προγράμματα αυτά αποσκοπούν στην ελαχιστοποίηση των αρνητικών 
επιπτώσεων των γεωργικών φαρμάκων στην υγεία του ανθρώπου, των ζώων και του 
περιβάλλοντος. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.950, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 29 Μαρτίου 2010, η οποία αφορά την πιο πάνω ερώτηση 
του Βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε σχέση με 
τη μετακίνηση του στρατοπέδου της Εθνικής Φρουράς «Πετράκη Κυπριανού» και τη 
διαμόρφωση της δασικής γης που επιστράφηκε στο Τμήμα ∆ασών: 

 Μόλις έγινε γνωστή η πρόθεση για μετακίνηση του στρατοπέδου της Εθνικής 
Φρουράς, ο ∆ιευθυντής Τμήματος ∆ασών έγινε αποδέκτης αιτήσεων για διάθεση, 
παραχώρηση ή και εκμίσθωση του χώρου. Το Υπουργείο Εσωτερικών ζήτησε 
παραχώρηση μέρους του στρατοπέδου και των εγκαταστάσεών του για τις ανάγκες 
της Περιφερειακής ∆ιεύθυνσης της Πολιτικής Άμυνας Λάρνακας και παράλληλα ο 
∆ήμος Λάρνακας ζήτησε εκμίσθωση ολόκληρου του χώρου για μετατροπή του σε 
Πάρκο. 

 Οι αρμόδιες υπηρεσίες του Κράτους, αφού εξέτασαν όλα τα δεδομένα, 
αποφάσισαν όπως ενοικιαστεί στην Πολιτική Άμυνα έκταση 6315 m2, 
συμπεριλαμβανομένων και των υφιστάμενων εγκαταστάσεων και όπως το Τμήμα 
∆ασών προβεί στον σχεδιασμό και διαμόρφωση της υπόλοιπης έκτασης σε χώρο 
πρασίνου, για ελεύθερη χρήση του από το ευρύτερο κοινό της Επαρχίας Λάρνακας. 

 Το Τμήμα ∆ασών προχώρησε στην κατεδάφιση και απομάκρυνση όλων των 
άχρηστων υλικών και προγραμματίζει τη δάσωση του χώρου και τη σταδιακή 
διαμόρφωσή του σε αστικό πάρκο, το οποίο θα αποτελέσει συνέχεια του πάρκου της 
Αλυκής και θα καταστεί πνεύμονας πρασίνου και χώρος ψυχαγωγίας, άσκησης και 
ξεκούρασης για τους επισκέπτες του. 

 Σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 8 Σεπτεμβρίου, 2009, στο Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ο ∆ήμαρχος Λάρνακας συμφώνησε 
όπως το Τμήμα ∆ασών αναλάβει τη διαμόρφωση του πάρκου και ζήτησε όπως κατά 
το σχεδιασμό ζητηθούν και ληφθούν υπόψη και απόψεις του ∆ήμου. Το Τμήμα ∆ασών 
δεσμεύτηκε να είναι σε συνεχή επαφή με το ∆ήμο Λάρνακας κατά τη διεξαγωγή των 
εργασιών διαμόρφωσης του πάρκου. 
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 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.967, ημερομηνίας 19 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.009.04.967 ημερ. 30/3/2010 
για την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι μέσα στο 2007 η Παγκύπρια 
Συντονιστική Επιτροπή Σχολικών Εφορειών (ΠΣΕΣΕ) υπέβαλε αίτημα στο Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού για παραχώρηση ωφελημάτων στους Προέδρους και τα μέλη 
των Σχολικών Εφορειών των είκοσι δύο ∆ήμων με βάση μία φόρμουλα, η οποία 
συμφωνήθηκε από κοινού. 

2. Το αίτημα αυτό έγινε αποδεκτό τόσο από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού όσο και από το Υπουργείο Οικονομικών. Υποβλήθηκε στη συνέχεια στο 
Υπουργικό Συμβούλιο και εγκρίθηκε απ’ αυτό με εφαρμογή από 1/1/2010. 

 Επομένως το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε με βάση το τι συμφωνήθηκε 
μεταξύ της κυβερνητικής πλευράς (Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και Υπουργείο 
Οικονομικών) και της Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής Σχολικών Εφορειών. 

3. Είναι γεγονός ότι σ’ αυτό το στάδιο δεν περιλήφθηκαν και οι Σχολικές Εφορείες 
των Κοινοτήτων ή των Συμπλεγμάτων Μέσης και ∆ημοτικής Εκπαίδευσης, λόγω των 
διαφοροποιήσεων που αναμένονται να γίνουν στις Σχολικές Εφορείες των Κοινοτήτων 
και των Συμπλεγμάτων τους, μέσα στα πλαίσια της ∆ιοικητικής Αναδιάρθρωσης των 
Σχολικών Εφορειών, την οποία το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού μελετά για 
σκοπούς αποδοτικότερης λειτουργίας και διαχείρισης των Σχολικών Εφορειών της 
υπαίθρου. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού λαμβάνοντας υπόψη την πολύτιμη 
συμβολή των εν λόγω Σχολικών Εφορειών στην παιδεία του τόπου προτίθεται να 
εξετάσει το θέμα της αντιμισθίας τους σε συσχετισμό με τη ∆ιοικητική Αναδιάρθρωση 
των Σχολικών Εφορειών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.987, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερομηνίας 13.4.2010 αναφορικά με την Ερώτηση που υπέβαλε ο 
Βουλευτής κ. Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. Ερ. 23.06.009.04.987 και ημερομηνία 
24.3.2010, σε σχέση με την πολιτική που ακολουθείται στις περιπτώσεις κατά τις 
οποίες αφαιρούνται Τ/Κ γεωργικοί κλήροι από εκτοπισμένους κληρούχους. 

2. Στις περιπτώσεις κατά τις οποίες ο κληρούχος είναι υπερήλικας (άνω των 80-
85 ετών) είναι δυνατό μετά από σχετική απόφαση της αρμόδιας Ειδικής Επιτροπής 
Τ/Κ κλήρων (στην οποία συμμετέχουν εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων), η 
οποία επικυρώνεται ανάλογα από τον Κηδεμόνα Τ/Κ Περιουσιών, να του αφαιρείται 
μέρος ή και ολόκληρος ο κλήρος και να παραχωρείται σε νεαρούς δικαιούχους 
γεωργούς, οι οποίοι είναι σε θέση να τον αξιοποιούν σε αντίθεση με υπερήλικες που 
λόγω της αδυναμίας τους να καλλιεργήσουν τον κλήρο, είναι πιθανόν να 
προχωρήσουν στην υπενοικίαση ή και εκχώρηση δικαιωμάτων του σε τρίτους. Όπου 
υπάρχουν παιδιά υπερηλίκων ή αποβιωσάντων εκτοπισμένων κατόχων και κρίνονται 
δικαιούχοι με βάση τα κριτήρια των σχετικών περί Τ/Κ Περιουσιών Κανονισμών 1992-
2003 είναι δυνατό οι μισθώσεις των κλήρων να μεταβιβάζονται επ' ονόματί τους. 
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3. Όσον αφορά στις περιπτώσεις αγοραπωλησιών, πρέπει να τονισθεί ότι αυτές 
εξετάζονται με φειδώ και οι πλείστες των περιπτώσεων απορρίπτονται. Στις 
περιπτώσεις κατά τις οποίες πληρούνται οι ειδικές κατάλληλες προϋποθέσεις που 
καθορίστηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση του Αρ. 60.821 και ημερ. 
15.9.04 και χορηγείται η σχετική συγκατάθεση του Κηδεμόνα Τ/Κ Περιουσιών για 
αποδοχή της πώλησης και μεταβίβασης Τ/Κ περιουσίας, δίδονται οδηγίες στον οικείο 
Έπαρχο να μεριμνήσει, προ της μεταβίβασης, για την αντικατάσταση των 
επηρεαζόμενων κλήρων στους εκτοπισμένους κληρούχους με την παραχώρηση 
κλήρου ίσης περίπου έκτασης με τον κλήρο που θα τους αφαιρεθεί, εκτός και αν 
πρόκειται για υπερήλικες κληρούχους ή και κληρούχους τον οποίων ο επηρεασμός 
είναι μικρός και κατέχουν επιπρόσθετη ικανοποιητική έκταση κλήρων. 

 Σε σχέση με το θέμα της πιθανής καταβολής αποζημιώσεων σε 
επηρεαζόμενους κληρούχους μετά από απόδοση Τ/Κ περιουσίας στους ιδιοκτήτες, 
σχετική είναι η τελευταία τροποποίηση του Άρθρου 6(A) (6) των Περί Τ/Κ Περιουσιών 
(∆ιαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμων, όπως ψηφίσθηκε 
πρόσφατα από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, όπου ο νόμιμος κάτοχος έχει αγώγιμο 
δικαίωμα εναντίον του ιδιοκτήτη για καταβολή αποζημιώσεων αναφορικά με 
αναπτύξεις, βελτιώσεις και μετατροπές της περιουσίας που επέφερε με την άδεια του 
Κηδεμόνα ενόσω βρισκόταν στην κατοχή του. 

4. Είμαι στη διάθεσή σας για τυχόν πρόσθετες διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2010 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Μάρκου 
Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1034, ημερομηνίας 13 Απριλίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε απάντηση ερώτησης με αριθμό 23.06.009.04.1034 που απεστάλη στο 
ΥΠΕΞ στις 20 Απριλίου 2010 του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Μητσόπουλου, αναφορικά με το κατά πόσο έχει τεθεί εξειδικευμένα στις διακοινοτικές 
συνομιλίες το αίτημα της Αθηένου και άλλων επηρεαζόμενων κοινοτήτων για διάνοιξη 
του οδοφράγματος Πυροΐου, πληροφορείστε το εξής: 

 Η κυβέρνηση επιδιώκει την διάνοιξη σημείων διέλευσης, χωρίς αυτό να 
υποκαθιστά τον πρώτιστο στόχο που είναι η λύση του Κυπριακού και η 
αποκατάσταση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των βασικών ελευθεριών 
περιλαμβανομένης της ελεύθερης διακίνησης σε ολόκληρη την επικράτεια της 
∆ημοκρατίας. Εντός αυτού του πλαισίου και ανταποκρινόμενη ουσιαστικά στο πάγιο 
και διαχρονικό αίτημα επηρεαζόμενων κοινοτήτων, η πλευρά μας επανειλημμένα και 
από την αρχή των συνομιλιών έθεσε το ζήτημα της διάνοιξης του οδοφράγματος 
Πυροΐου. 

 ∆υστυχώς η Τουρκική πλευρά, ουσιαστικά δεν προέβη σε καμιά κίνηση που να 
αποδεικνύει ότι έχει όντως τη βούληση για διάνοιξη του οδοφράγματος. Εκτιμάται ότι ο 
βασικός λόγος για τον οποίο η Τουρκική πλευρά δεν επιθυμεί τη διάνοιξή του είναι το 
ότι θεωρεί την περιοχή αυτή ως στρατιωτική ζώνη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1048, ημερομηνίας 19 Απριλίου 
2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.1048 ημερ. 
4/5/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

Α) Στις 13/10/2009 το Συμβούλιο της Ευρώπης και τα Ηνωμένα Έθνη 
παρουσίασαν σε διάσκεψη τύπου στην Νέα Υόρκη την έρευνα που 
διενεργήθηκε για λογαριασμό τους με τίτλο «Joint Study on trafficking in organs, 
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tissues and cells (OTC) and trafficking in Human beings for the purpose of the 
removal of organs» (αντίγραφο της έρευνας σας διαβιβάζεται για ενημέρωση). 

Β) Στις 14/1/2010 κατά την διάρκεια συζήτησης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για 
την Εγκληματικότητα έγινε αναφορά στην μελέτη αυτή και αποφασίστηκε όπως 
κληθούν οι Επιτροπές Βιοηθικής (CDBI), Εγκληματικότητας, Μεταμοσχεύσεων 
Οργάνων και η ομάδα ειδικών ενάντια στην ανθρώπινη εκμετάλλευση να 
υποβάλουν τις απόψεις τους πάνω στις εισηγήσεις της έρευνας. Επίσης 
αποφασίστηκε όπως κληθούν οι πιο πάνω επιτροπές να λάβουν σοβαρά 
υπόψη την συγκεκριμένη μελέτη. 

Γ) Οι απόψεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχουν εκφραστεί, μετά από σχετικό 
αίτημα του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, από την Εθνική 
Επιτροπή Βιοηθικής Κύπρου και έχουν διαβιβαστεί από το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την εγκληματικότητα. 

2. Ανεξάρτητα όμως από την έρευνα αυτή η Κυπριακή ∆ημοκρατία με τον Νόμο 
31(ΙΙΙ)/2001 έχει κυρώσει την Σύμβαση του Οβιέδο η οποία μεταξύ άλλων 
προνοεί ότι - άρθρο 21 «The human body and its parts shall not, as such, give 
rise to financial gain». Απαγορεύσεις στην κερδοσκοπία από την 
αγοραπωλησία ιστών και κυττάρων και άλλων βιολογικών ουσιών υπάρχουν 
και στους Νόμους 187(Ι)/2007 και 97/87. 

3. Σε κάθε περίπτωση η Κυπριακή ∆ημοκρατία μέσω των εκπροσώπων της στις 
αρμόδιες επιτροπές του Συμβουλίου της Ευρώπης μετέχει στη διαμόρφωση 
πολιτικής σε σχέση με τα θέματα που αφορούν την καταπολέμηση της 
εκμετάλλευσης και παράνομης διακίνησης ανθρώπων με σκοπό την αφαίρεση 
των οργάνων τους, ιστών και κυττάρων, για κλινικές εφαρμογές. 

4.  Η ΕΕΒΚ σε συνεργασία με την Επιτροπή Βιοηθικής του Συμβουλίου της 
Ευρώπης θα δώσει τις απόψεις της μέχρι 4/6/2010 σε σχέση με το σχέδιο 
γνώμης που θα εκδώσει το Συμβούλιο της Ευρώπης για την ανάγκη 
προώθησης της σύνταξης ∆ιεθνούς Σύμβασης για την καταπολέμηση της 
παράνομης διακίνησης οργάνων, ιστών και κυττάρων ανθρώπινης προέλευσης 
και της παράνομης διακίνησης προσώπων για την αφαίρεση οργάνων, ιστών 
και κυττάρων. 

5. Παράλληλα με τα πιο πάνω η Κυπριακή ∆ημοκρατία με τον Κυρωτικό Νόμο 
38(ΙΙΙ)/ 2007 (12/10/2007) κύρωσε την Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης 
για τη ∆ράση ενάντια στην Εμπορία Ανθρώπων. 

 Στην μελέτη που αναφέρεται στην παράγραφο (Α) πιο πάνω γίνεται ανάλυση 
του άρθρου 4 της Σύμβασης και ζητείται από τα Κράτη να εισάξουν στις νομοθεσίες 
τους πιο αυστηρές διατάξεις και να περιλάβουν με καθαρό τρόπο πρόνοιες που να 
βοηθούν στην καταπολέμηση της παράνομης διακίνησης προσώπων για σκοπούς 
αφαίρεσης ιστών και κυττάρων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1056, ημερομηνίας 21ης 

Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 
Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας ημερομηνίας 
30/4/2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1.  Η Προδημοτική Εκπαίδευση λειτουργεί ως τμήμα της ∆ημοτικής Εκπαίδευσης 
και διέπεται από τους περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων ∆ημοτικής 
Εκπαίδευσης Κανονισμούς του περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως Νόμου. 

2.  Σύμφωνα με τους πιο πάνω κανονισμούς ο ανώτατος αριθμός παιδιών σε κάθε 
τμήμα δημοτικού σχολείου και νηπιαγωγείου καθορίζεται από το Υπουργικό 
Συμβούλιο έπειτα από εισήγηση του Υπουργού. 

3.  Το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφαση του αρ. 65.536 ημερομηνίας 16/5/2007 
καθόρισε τον ανώτατο αριθμό στα 25 παιδιά ανά τμήμα. 

4. Με τη θεσμοθέτηση της Υποχρεωτικής Προδημοτικής Εκπαίδευσης από την 1η 

Σεπτεμβρίου 2004, καταρτίστηκε από τις Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού ο Παιδαγωγικός Σχεδιασμός του χώρου/κτιρίου των 
νηπιαγωγείων. 

5.  Στον Παιδαγωγικό Σχεδιασμό, έχουν ληφθεί υπόψη τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά 
των παιδιών ηλικίας 3-6 χρόνων, οι απαιτήσεις του προγράμματος και των 
δραστηριοτήτων, καθώς επίσης και οι μέθοδοι που χρησιμοποιούνται (π.χ. 
παιδοκεντρικές, ομαδοκεντρικές, συνεργατικές, εξερεύνησης κτλ.). 

6. Το καθημερινό πρόγραμμα δραστηριοτήτων του νηπιαγωγείου λόγω των 
ιδιαίτερων χαρακτηριστικών των παιδιών (έντονη κίνηση, γρήγορη εναλλαγή 
ενδιαφερόντων, περιορισμένος χρόνος της προσοχής των παιδιών λόγω 
μικρής ηλικίας), των πλούσιων και ποικίλων δραστηριοτήτων και του 
απαραίτητου εξοπλισμού και των εποπτικών μέσων δεν μπορεί να εφαρμοστεί 
εάν οι χώροι είναι μικροί. 

7. Με βάση τα πιο πάνω στον Παιδαγωγικό Σχεδιασμό, αναφέρεται ότι το μέγεθος 
μιας αίθουσας διδασκαλίας θα πρέπει να ανέρχεται στα 60 τετραγωνικά μέτρα, 
λαμβανομένου υπόψη ότι τα δύο τρίτα (2/3), περίπου 40 τετραγωνικά μέτρα, 
καταλαμβάνονται από δραστηριότητες οι οποίες περιλαμβάνουν επίπλωση (π.χ. 
κουκλόσπιτο, κουκλοθέατρο, μουσική γωνιά, βιβλιοθήκη, γωνιά μαθηματικών, 
οικοδομικό υλικό δαπέδου, υδροδοχείο, αμμοδοχείο κτλ.) που λειτουργούν 
μόνιμα και σταθερά σε καθημερινή βάση. Το υπόλοιπο (1/3), 20 τετραγωνικά 
μέτρα της αίθουσας, θα πρέπει να παραμένει ελεύθερο για δραστηριότητες και 
ασκήσεις ομάδων ή όλης της τάξης και για χρήση στη διάρκεια κινητικών 
δραστηριοτήτων όπως είναι ο χορός, η μουσική, οι δραματοποιήσεις και τα 
ομαδικά παιχνίδια. 

8.  Με το ίδιο σκεπτικό διαμορφώνεται και ο χώρος του υπαίθριου παιχνιδιού όπου 
θα πρέπει να αναλογούν σε κάθε παιδί 4-6 τετραγωνικά μέτρα, αφού με την 
ένταξη μας στην Ενωμένη Ευρώπη και την υποχρέωσή μας για εναρμόνιση με 
το Ευρωπαϊκό Κεκτημένο, θα πρέπει να λαμβάνεται υπόψη η ασφάλεια και 
υγεία στους χώρους όπου εκπαιδεύονται και απασχολούνται παιδιά 
προσχολικής ηλικίας. 

9. Η μείωση του αριθμού των παιδιών στα 25 είναι αποτέλεσμα της παγκόσμιας 
τάσης για μείωση του αριθμού κατά τμήμα, αφού όσο πιο μικρός ο αριθμός των 
παιδιών στην τάξη τόσο πιο αποτελεσματική αποβαίνει η διδασκαλία και η 
μάθηση. 

10. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν διώκει τα νηπιαγωγεία που 
λειτουργούν με έγκριση πριν τη θεσμοθέτηση της Προδημοτικής Εκπαίδευσης 
και πριν από τη μείωση του αριθμού των παιδιών στα 25, αλλά καταβάλλει 
προσπάθεια για αναβάθμιση της υλικοτεχνικής υποδομής μέσα στα πλαίσια 
των δυνατοτήτων τους. 
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11. Παράλληλα όμως ο αριθμός των 25 είναι θεσμοθετημένος και δεν 
διαπραγματεύεται. Παραχωρήθηκε παράταση ενός χρόνου για εφαρμογή του 
κανονισμού από τα ιδιωτικά νηπιαγωγεία, μετά από διαβουλεύσεις του 
Συνδέσμου των Ιδιωτικών Νηπιαγωγείων και του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού. 

12. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν μπορεί να εξαιρέσει τα ιδιωτικά 
νηπιαγωγεία από τον κανονισμό, αφού πρώτιστο μέλημα τόσο των δημόσιων 
όσων και των εγκεκριμένων από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
Ιδιωτικών Νηπιαγωγείων πρέπει να είναι η παροχή ποιοτικών προγραμμάτων 
αγωγής και εκπαίδευσης σε όλα τα παιδιά προσχολικής ηλικίας, σε ένα άνετο 
περιβάλλον που θα διασφαλίζει την ασφάλεια και υγεία των παιδιών και θα 
ικανοποιεί τις προσωπικές τους ανάγκες, και όχι το καλώς νοούμενο οικονομικό 
συμφέρον. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1081, ημερομηνίας 23 
Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.1081 και 
ημερομηνία 30 Απριλίου, 2010 και σας πληροφορώ ότι η Παγκύπρια Οργάνωση 
Πενταμελούς Οικογένειας και η Παγκύπρια Οργάνωση Πολυτέκνων λαμβάνουν την 
ίδια κρατική χορηγία ύψους €35.000 για κάλυψη των λειτουργικών τους δαπανών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1134, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1134 που υπέβαλε ο 
Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκης, την οποία μου έχετε αποστείλει με την επιστολή 
σας με ημερομηνία 14/05/2010 και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εσωτερικών δεν 
συμμερίζεται την άποψη πως η πολεοδομική άδεια και η άδεια οικοδομής που 
εκδόθηκαν για το Σκοπευτήριο Πάφου εκδόθηκαν παράτυπα. 

2.   Όπως είναι γνωστό, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου έχει απαιτήσει την πλήρη 
εφαρμογή και υλοποίηση όλων των όρων που τέθηκαν στην πολεοδομική άδεια και 
στην άδεια οικοδομής, πολλοί από τους οποίους αποσκοπούν στην προστασία του 
περιβάλλοντος και της ποιότητας ζωής των κατοίκων γειτονικών κοινοτήτων, 
δεδομένου ότι σε αντίθετη περίπτωση θα προσφύγει στη ∆ικαιοσύνη για τη μη νόμιμη 
λειτουργία του Σκοπευτηρίου. 

3.  Τέλος, σημειώνεται ότι δεν υπάρχει πρόθεση για ανάκληση ή ακύρωση της 
χορηγηθείσας πολεοδομικής άδειας.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, Κεφάλαιο Τέταρτο.  Ετοιμαστείτε για συζήτηση τώρα, για να κλείσουμε 
το θέμα. 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι οκτώ παρά τέταρτο, παρά πέντε, κύριε Πρόεδρε… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ πάντως σε βλέπω σε θηριώδη κατάσταση, άρα… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, είμαι!  Η εισήγησή μου είναι να αναβληθεί για την ερχόμενη Πέμπτη.  Όμως, 
πριν κάνω την εισήγηση, θέλω να πω κάτι σε σχέση με αυτό που ανέφερε ο γενικός 
γραμματέας του ΑΚΕΛ.  Είδα και εγώ μια γυναίκα σε έξαλλη κατάσταση προς την 
κατεύθυνση των βουλευτών του ΑΚΕΛ έμμεσα να απειλεί, να τους κάμνει έτσι 
περίπου,  δηλαδή «εννά σας σάσω!». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν το πρόσεξα, απολογούμαι. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το πρόσεξα εγώ.  Αυτό το πράγμα είναι επιεικώς απαράδεκτο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είμαι βέβαιος ότι συμφωνείτε και εσείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κατά απόλυτο τρόπο. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιότι δεν μπορεί να έρχονται μέσα στο ναό της ∆ημοκρατίας οι οποιοιδήποτε 
και να συμπεριφέρονται κατ’ αυτό τον τρόπο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συμφωνώ κατ’ απόλυτο τρόπο.  Υπήρξαν τρεις παρακλήσεις από μέρους μου.  
Νομίζω ότι στο μέγιστο βαθμό τα πράγματα κύλησαν ομαλά… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συγγνώμη;  

 Λοιπόν, κύριοι, δεν τελειώσαμε!  ∆εν τελειώσαμε.  

 Λοιπόν, υπήρξε εισήγηση από τον κ. Πουργουρίδη για αναβολή.  Τι λέει το 
σώμα; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Άρα λοιπόν, την ερχόμενη βδομάδα θα συζητήσουμε το θέμα.   

 Λοιπόν, επίσης κύριοι, δεν τελειώσαμε.  Στο σημείο αυτό θα ήθελα να σας 
υπενθυμίσω ότι κατά την περασμένη συνεδρία είχε αναβληθεί η λήψη απόφασης 
σχετικά με την εισήγηση του συνάδελφου Ανδρέα Κυπριανού του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού για εγγραφή στο Κεφάλαιο ∆΄ του θέματος «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό 
Σχέδιο Υγείας».  Ζητήθηκε η αναβολή από την κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ, για 
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να κάνει μια δική της συνεννόηση.  Ρωτώ το σώμα: Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για 
την εγγραφή του θέματος στο Κεφάλαιο ∆΄;   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆εν υπάρχει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Άρα, το θέμα εγγράφεται. 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της 
Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 10 Ιουνίου 2010, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:           

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.028-2009). 

 2. Ο περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός Ανωτάτων 
Τιμών Πώλησης σε Ειδικές Περιπτώσεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.010-2010). 

 3. Ο περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός Ανωτάτων 
Τιμών Πώλησης σε Ειδικές Περιπτώσεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.058-2010). 

 4. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.093-2010). 

 5. Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.094-2010). 

 6. Ο περί Προλήψεως της Χρήσης και ∆ιάδοσης 
Ναρκωτικών και Άλλων Εξαρτησιογόνων Ουσιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.089-2010). 

 7. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός 
Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.027-2010). 

 8. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Πρόταση  νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.2006). 

 9. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
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(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.2006). 

 10. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.087-2010). 

 11. Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της 
Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες 
∆ραστηριότητες (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.220-2009). 

 12. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, 
Αξιολόγηση και Ανέλιξη ∆ιδακτικού Ερευνητικού 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.016-2010). 

 13. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Συνταξιοδοτικά ∆ικαιώματα ∆ιδακτικού Ερευνητικού 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.017-2010). 

 14. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ιδακτικό 
Ερευνητικό Προσωπικό) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.018-2010). 

 15. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.051-2010). 

 16. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Παροχές) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.052-2010). 

 17. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Λογαριασμοί του 
Ταμείου) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.053-2010). 

 18. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Ιατρικά 
Συμβούλια, ∆ευτεροβάθμιο Ιατρικό Συμβούλιο και 
Ειδικοί Ιατροί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.054-2010). 

 19. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (∆απάνες 
Επαγγελματικής Εκπαίδευσης) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.055-2010). 

 20. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Επαγγελματικές 
Ασθένειες) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.056-2010). 

 21. Ο περί της Σύναψης Συμβάσεων (Προμήθειες, Έργα 
και Υπηρεσίες) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.146-2009). 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα 
«Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
εφαρμογή των νόμων που αφορούν την ισότητα 
ανδρών και γυναικών στην απασχόληση». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των  
βουλευτών κ. Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.489-2006). 

 2. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. 
Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές 
τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και 
εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές (6% των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα 
μέχρι το 2010) και οι τυχόν επιπτώσεις από την 
καθυστέρηση υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, 
καθώς και οι προοπτικές του στόχου που θέτει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
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βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 6. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 7. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 8. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 9. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 Kηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  8.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αναστασιάδης Νίκος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος  

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βαρνάβα Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βότσης Άγγελος  Νικολάου Ιωνάς 

Γαβριήλ Γιαννάκης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Πουργουρίδης Χρήστος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαμψών Σωτήρης 

Ευαγόρου Σταύρος Σαρίκας Φειδίας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σιζόπουλος Μαρίνος 



 131

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην παρεμπόδιση από ισραηλινές 
δυνάμεις ακτιβιστών στη Λωρίδα της Γάζας. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην παρουσία στην αίθουσα της 
ολομέλειας εκπροσώπων των οργανωμένων γυναικών προσφύγων μανάδων. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Τέταρτης Τροποποίησης του 
Συντάγματος Νόμος του 1999», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 
ακολούθησαν (Ι. Νικολάου, Α. Γεωργίου, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Ομήρου, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Γ. Περδίκης, Χρ. Πουργουρίδης, Α. Αγγελίδης) και ψήφισή του σε 
νόμο με τον τίτλο «Ο περί της Έκτης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος 
του 2010». 

4. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τις προτάσεις νόμου:  

 α. «Ο περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και 
Άλλα Πρόσωπα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», 

 β. «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006», 

 γ. «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», 

 οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Λ. Χριστοφόρου, Άντρος 
Κυπριανού, Α. Αγγελίδης, Γ. Βαρνάβα, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Α. Γεωργίου, 
Σ. Φυττής, Ρ. Μαυρονικόλα, Ζ. Κουλίας, Σ. Σαμψών, Α. Νεοφύτου, Ν. 
Τορναρίτης, Ν. Παπαδόπουλος, Α. Θεμιστοκλέους, Ν. Κλεάνθους, Ά. Βότσης, 
Ρ. Ερωτοκρίτου, Πρόεδρος, Ν. Αναστασιάδης, Γ. Λαμάρης), ψήφιση της 
πρώτης πρότασης νόμου σε νόμο και της δεύτερης και τρίτης πρότασης νόμου 
σε ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 
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5. Αναβολή της συζήτησης του θέματος «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2010» και οι 
παρατηρήσεις του κ. Ζαχαρία Κουλία. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Υπηρεσιών Πληρωμών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Βιοηθικής (Ίδρυση και Λειτουργία Εθνικής 
Επιτροπής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Ρουμανίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την Αμοιβαία 
Ακαδημαϊκή Αναγνώριση Τίτλων Σπουδών για Πρόσβαση και Συνέχιση 
Σπουδών σε Ιδρύματα Ανώτερης Εκπαίδευσης των ∆ύο Χωρών (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2009» και «O περί Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Ιταλικής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την Αμοιβαία 
Αναγνώριση Τίτλων Σπουδών για Συνέχιση σε Ιδρύματα Ανώτερης 
Εκπαίδευσης των ∆ύο Χωρών (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή τους 
σε νόμους, του δεύτερου με τον τίτλο «O περί Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Ιταλικής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για την Αμοιβαία Αναγνώριση Τίτλων Σπουδών για Συνέχιση 
Σπουδών σε Ιδρύματα Ανώτερης Εκπαίδευσης των ∆ύο Χωρών (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2010». 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους. 

10. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

11. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αξιοποίηση απαλλοτριωμένου χώρου στο συνοικισμό Αγίου Γεωργίου στην 
Πάφο - Ανάγκη για οδικό δίκτυο λόγω ένταξης της Μελαμιούς στην Κανναβιού - 
Αίτημα για ηλεκτροφώτιση του κύριου δρόμου στη νέα οικιστική περιοχή 
Κανναβιούς - Αίτημα κοινότητας Κανναβιούς για οικονομική στήριξη για 
συντήρηση πάρκου και απομάκρυνση στερεών αποβλήτων - Παραχώρηση 
σύνταξης χηρείας σε αλλοδαπές - Τοποθέτηση σημαδούρων στη θάλασσα και 
κατά τη διάρκεια του χειμώνα - Νέα βιοτεχνική περιοχή στην κοινότητα 
Τραχωνίου στη Λεμεσό - Επιχορηγήσεις προς τις τοπικές αρχές για εκδηλώσεις 
με καλλιτέχνες από το εξωτερικό - Επιχορηγήσεις προς τοπικές αρχές για 
εκδηλώσεις - Το ενδεχόμενο ανέγερσης τζαμιού απέναντι από το “Hilton” -
Χρηματοδότηση κέντρου αντισφαίρισης και χωροθέτηση αίθουσας 
αθλοπαιδιών στην Πάφο - Μέθοδοι αντισύλληψης που προσφέρονται από το 
δημόσιο στις γυναίκες - Ανέγερση λυκείου στη ∆ερύνεια - Οικονομικό βοήθημα 
προς τους  τυφλούς - Αντιμετώπιση των προβλημάτων των τυφλών μαθητών - 
Πρόθεση δημιουργίας τουριστικού επιμελητηρίου και πανεπιστημιακής σχολής 
τουρισμού - Το κλείσιμο τμημάτων νεοελληνικών σπουδών σε πανεπιστήμια 
του εξωτερικού και η αντιμετώπιση του φαινομένου σε συνεργασία με την 
Ελλάδα - Το κόστος και οι προδιαγραφές κατανάλωσης ενέργειας του 
επιβατικού σταθμού στο λιμάνι Λεμεσού - Ανάγκη για λειτουργία περισσότερων 
μονάδων προσχολικής αγωγής - Ανάγκη δημιουργίας μουσικού σχολείου στη 
Λάρνακα - To θέμα των αγροτών που δεν επωφελούνται από το σχέδιο 
ρύθμισης των αγροτικών χρεών - Είσπραξη φόρων από την Εκκλησία της 
Κύπρου - Αποτελέσματα μελέτης για τον αερισμό του νέου αεροδρομίου 
Λάρνακας - Τροποποίηση της νομοθεσίας για την είσπραξη των πνευματικών 
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δικαιωμάτων από τα κέντρα αναψυχής - Χάρτες θορύβου για πολεοδομικές 
ζώνες - Έρευνες για υπερπτήσεις αμερικανικών και βρετανικών αεροπλάνων 
στην Κύπρο - Οικολογική αναβάθμιση του Μακάρειου Νοσοκομείου - Ανάγκη 
δημιουργίας ιατρικού κέντρου υγείας στη Γεροσκήπου - Αίτημα του δήμου 
Γεροσκήπου για παραχώρηση της πλαζ του ΚΟΤ - Η ακίνητη περιουσία του 
κράτους και τα έσοδα από αυτήν - Σήμανση ζώων με βόλους από τις 
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες - Ανάγκη αδειοδότησης πίστας “μοτοκρός” στη 
Νικόκλεια - Λειτουργία και στελέχωση της Συμφωνικής Ορχήστρας Κύπρου και 
της Συμφωνικής Ορχήστρας Νέων Κύπρου - Η μη συμπερίληψη του 
Μοναγρουλλιού στις μειονεκτικές περιοχές - Πορίσματα έρευνας για το μέλλον 
της γεωργίας - Αίτημα εγκατάστασης μόνιμων αισθητήρων θορύβου στα 
κυπριακά αεροδρόμια - Ενίσχυση ορειβατικού και αναρριχητικού τουρισμού - 
Ερωτήματα σχετικά με τη λίμνη Παραλιμνίου - Μηχανογράφηση του αρχείου 
ασθενών του Κέντρου Υγείας Λατσιών - Καταγγελίες στην Παγκύπρια Ένωση 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής για διαφημίσεις και προγράμματα. 

12. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Μεσαιωνικό παρατηρητήριο στην κοιλάδα του Κάτω Πύργου - ∆ιαδικασία 
αδειοδότησης εταιρείας για γήπεδο γκολφ και μονάδα αφαλάτωσης στην 
Τερσεφάνου - Έρευνα για την όραση των Κυπρίων οδηγών - ∆ημιουργία 
μουσικού σχολείου στη Λάρνακα - Αίτημα για δημιουργία παιδαγωγικού 
νηπιαγωγείου στη Σωτήρα Αμμοχώστου - Κατάργηση του Τμήματος 
Βυζαντινών και Νεοελληνικών Σπουδών του King’s College του Πανεπιστημίου 
του Λονδίνου - Ανάγκη επαναφοράς του θεσμού του Προεδρικού Επιτρόπου 
για θέματα θρησκευτικών ομάδων - Πρόγραμμα περισυλλογής φθαρμένων 
ελαστικών από τα συνεργεία - Ανάγκη διαπλάτυνσης του δρόμου στην Αξύλου - 
∆ρομολόγηση λεωφορείου για την εξυπηρέτηση των κατοίκων της Αγίας 
Μαρίνας Κελοκεδάρων - Ψεκασμοί χόρτων - Αίτημα για παραχώρηση χώρου 
της αλυκής στο δήμο Λάρνακας και εξωραϊσμό του - Η μη παροχή 
ωφελημάτων στους σχολικούς εφόρους των κοινοτήτων - Αφαίρεση 
τουρκοκυπριακών κλήρων από πρόσφυγες - Αίτημα για διάνοιξη του 
οδοφράγματος Πυροΐου - Υπογραφή και επικύρωση της σύμβασης για την 
καταπολέμηση της εμπορίας οργάνων - Συνεχείς αλλαγές κανονισμών για τα 
ιδιωτικά νηπιαγωγεία - Εξίσωση της κρατικής χορηγίας στην Παγκύπρια 
Οργάνωση Πενταμελούς Οικογένειας με τη χορηγία της Παγκύπριας 
Οργάνωσης Πολυτέκνων - Ακύρωση της πολεοδομικής άδειας του 
σκοπευτηρίου στην Αγία Βαρβάρα Πάφου. 

13. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό 
Σχέδιο Υγείας», έπειτα από εισήγηση του κ. Ανδρέα Κυπριανού. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 10ης Ιουνίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.02 μ.μ. 

Αρ. 34 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Χαίρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προτού μπούμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης της σημερινής συνεδρίας, 
οφείλουμε μια αναφορά σε ένα επιφανές στέλεχος της κυπριακής πολιτικής ζωής, που 
υπηρέτησε τον τόπο και από τα έδρανα της Βουλής των Αντιπροσώπων και που στα 
εξήντα εννέα του χρόνια εγκαταλείπει τα εγκόσμια. 

 ∆ιακεκριμένο μέλος της Βουλής των Αντιπροσώπων για δέκα χρόνια, 
υπουργός, Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, Προεδρικός Επίτροπος, ιδρυτικό και 
σημαίνον στέλεχος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και προηγουμένως του Ενιαίου 
Κόμματος.  Με όλες αυτές και πολλές άλλες ιδιότητες που έχουν σχέση με τον 
αθλητισμό και την κοινωνική ζωή του τόπου, αλλά και το δικηγορικό επάγγελμα, 
άφησε έντονη τη σφραγίδα του στα πολιτικά πράγματα του τόπου και μια σημαντική 
προσφορά προς την πατρίδα. 

 Ως πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών εργάστηκε ακούραστα, 
πρωτοστατώντας στον εκσυγχρονισμό πολλών νομοθεσιών, μεταξύ άλλων του 
οικογενειακού δικαίου, του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, του Ποινικού Κώδικα κ.ά. 

 Άνθρωπος με πολλές αρετές ο Μανώλης Χριστοφίδης διακρίθηκε για το ήθος 
και τη σεμνότητά του, την προσήνειά του και πάνω από όλα το αστείρευτο χιούμορ 
του και την ανθρωπιά του.  Ο χθεσινός θάνατός του προκαλεί θλίψη και οδύνη σε όλα 
τα μέλη της Βουλής.  Εκ μέρους όλων εκφράζω τα ειλικρινή συλλυπητήρια του 
σώματος προς την οικογένεια του εκλιπόντος, που υπηρέτησε τον τόπο από διάφορες 
και σημαντικές επάλξεις.  Η Βουλή θα αντιπροσωπευθεί στην κηδεία του εκλιπόντος 
διά του Προέδρου της.   
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 Παρακαλώ όπως εγερθούμε, για να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη του. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία του η μνήμη.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε με το Πρώτο Κεφάλαιο της 
ημερησίας διάταξης που είναι η νομοθετική μας εργασία.  Θα παρακαλούσα για τα 
θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα αναβάλλεται για μια εβδομάδα, για να εξεταστεί από την 
αρμόδια επιτροπή η τροπολογία που έχει υποβληθεί από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό. 

 Ναι, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω κλείω δέκα χρόνια στη Βουλή, ως τωρά τροπολογία να 
πάει στην επιτροπή εν εξανάτυχε!  Αλλά, φαίνεται, αφού εμπιστεύεστε την τροπολογία 
να την εξετάσει η επιτροπή…  Πρώτη φορά πάει η τροπολογία στην επιτροπή!  Αφού 
αναβλήθηκε το θέμα δύο φορές, τώρα μια εβδομάδα δεν είναι αρκετή, διότι η 
συγκεκριμένη επιτροπή έχει κρίσιμο θέμα μπροστά της, το θέμα των λεωφορείων, 
που έχει εκατό καλεσμένους και είναι την Τρίτη!  Θα έρθει η υπουργός, διότι πρέπει να 
του επιληφθούμε, διότι 5 του Ιούλη ξεκινούν οι συμβάσεις.  Κρίσιμο θέμα!   

 Σε τούτο το θέμα τωρά, μετά δύο αναβολές, στην τρίτη αναβολή διεφάνη τι είναι 
το ζητούμενο, ότι πρέπει να αναγράφεται η ηλικία των αυτοκινήτων πάνω στις 
πινακίδες.  Θα παρακαλέσω να πάει…  Τουλάχιστον η αναβολή να είναι παραπάνω.  
∆ιότι δε θα μπορέσουμε την Τρίτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, κύριε Κουλία, έχετε κάμει το σημείο σας, ευχαριστώ.   

 Εισηγούμαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναβληθεί για δεκαπέντε μέρες το 
θέμα, έτσι που να δοθεί η ευκαιρία, λόγω της σοβαρότητας του άλλου θέματος που 
έχει στην ημερήσια διάταξη η επιτροπή, να μπορέσει να του επιληφθεί.  Έχω τη 
σύμφωνο σας γνώμη; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.   

 Έτσι το πρώτο θέμα αναβάλλεται για δεκαπέντε μέρες και πάει πίσω στην 
αρμόδια επιτροπή. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 2 και 3 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός Ανωτάτων Τιμών Πώλησης σε Ειδικές Περιπτώσεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», πρόταση νόμου, και «Ο περί Πετρελαιοειδών 
(Καθορισμός Ανωτάτων Τιμών Πώλησης σε Ειδικές Περιπτώσεις) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός Ανωτάτων Τιμών 

Πώλησης σε Ειδικές Περιπτώσεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και το 
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νομοσχέδιο «Ο περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός Ανωτάτων Τιμών Πώλησης 
σε Ειδικές Περιπτώσεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Βαρνάβα  

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  

 Ανδρέας Μουσκάλλης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 18 Μαρτίου 2010.  Στα 
πλαίσια της συνεδρίας αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο γενικός διευθυντής και ο διευθυντής της Υπηρεσίας 
Ενέργειας, καθώς και λειτουργοί του ίδιου υπουργείου, ο πρόεδρος της Επιτροπής 
Προστασίας Ανταγωνισμού, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Υπουργείου Οικονομικών, της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
Κύπρου (ΡΑΕΚ), του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, της ΠΕΟ, της ΣΕΚ και της ∆ΕΟΚ. 

 Μετά την κατάθεση του πιο πάνω νομοσχεδίου από την εκτελεστική εξουσία η 
εξέταση της πιο πάνω πρότασης νόμου συνεχίστηκε μαζί με το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της επιτροπής, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 
Μαΐου, την 1η και στις 8 Ιουνίου 2010, αφού τόσο η πρόταση νόμου όσο και το 
νομοσχέδιο έχουν το ίδιο αντικείμενο.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Πρατηριούχων Πετρελαιοειδών, της 
ΠΟΒΕΚ, των εταιρειών πετρελαιοειδών “Exxon Mobil Cyprus Inc.”, PETROLINA 
(HOLDINGS) LTD, LUKOIL, EKO και του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών.  Η 
Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού και η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από 
την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας και τον κ. Γιώργο Περδίκη, 
είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου για τον καθορισμό των ανώτατων τιμών 
πώλησης πετρελαιοειδών σε ειδικές περιπτώσεις, ώστε ο νόμος αυτός να 
εφαρμόζεται τόσο για τις ανώτατες λιανικές τιμές πώλησης πετρελαιοειδών όσο και για 
τις ανώτατες χονδρικές τιμές πώλησής τους.  Σημειώνεται ότι με την προτεινόμενη 
τροποποίηση δίδεται επίσης η εξουσία στον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού να εκδίδει διάταγμα καθορισμού ανώτατης τιμής πώλησης πετρελαιοειδών 
τόσο για τις λιανικές όσο και για τις χονδρικές τιμές πώλησής τους. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού 
νόμου για τον καθορισμό των ανώτατων τιμών πώλησης πετρελαιοειδών σε ειδικές 
περιπτώσεις, ώστε να παρέχεται η εξουσία στον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού να εκδίδει διατάγματα για τον καθορισμό των ανώτατων τιμών πώλησης 
πετρελαιοειδών τόσο στη χονδρική όσο και στη λιανική αγορά, όταν διαπιστώνει ότι σε 
οποιαδήποτε από αυτές τις αγορές τα προϊόντα πωλούνται σε υπερβολικά πιο υψηλές 
τιμές από ό,τι δικαιολογείται από τις διεθνείς και εγχώριες συνθήκες.  Με το 
νομοσχέδιο αυτό τροποποιείται επίσης ο τίτλος του βασικού νόμου, ώστε οι ρυθμίσεις 
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να μην περιορίζονται στις λιανικές πωλήσεις.   

 Σύμφωνα με όσα αναφέρονται στη σχετική εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το 
νομοσχέδιο αυτό, καθώς και όσα ανέφερε ενώπιον της επιτροπής ο εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, μέχρι το Μάιο του 2004 οι τιμές 
των πετρελαιοειδών καθορίζονταν από τον αρμόδιο υπουργό, με βάση κανονισμούς 
που ενέκρινε η Βουλή.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, 
πριν από την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κρίθηκε απαραίτητη η 
απελευθέρωση της αγοράς των πετρελαιοειδών, αφού ο προκαθορισμός τιμών γενικά 
δε συνάδει με το κοινοτικό κεκτημένο.  Για το λόγο αυτό τέθηκε σε ισχύ το Μάιο του 
2004 ο περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός Ανωτάτων Τιμών Λιανικής Πώλησης σε 
Ειδικές Περιπτώσεις) Νόμος [Νόμος αρ. 115(Ι) του 2004].  Σκοπός του νόμου αυτού 
ήταν η απελευθέρωση της αγοράς στον τομέα της πώλησης πετρελαιοειδών και η 
προώθηση συνθηκών υγιούς ανταγωνισμού στον τομέα αυτό.  Με βάση τον πιο πάνω 
νόμο, ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού δύναται να εκδώσει 
διάταγμα με το οποίο να καθορίζει, για περίοδο μέχρι 45 ημερών, τις ανώτατες τιμές 
λιανικής πώλησης για όλα ή μερικά από τα είδη πετρελαιοειδών, όταν εύλογα πιστεύει 
ότι το ύψος των λιανικών τιμών των πετρελαιοειδών στις οποίες διατίθενται τα 
προϊόντα αυτά στην αγορά είναι σε υπερβολικά πιο υψηλό επίπεδο από ό,τι 
δικαιολογείται από τις διεθνείς και εγχώριες συνθήκες.   

 Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος του ίδιου υπουργείου αναφέρθηκε και στην ύπαρξη 
της Επιτροπής Παρακολούθησης Τιμών Πετρελαιοειδών, η οποία συστάθηκε με 
απόφαση Υπουργικού Συμβουλίου, είναι εξαμελής, αποτελείται από το διευθυντή της 
Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού και ένα λειτουργό της ίδιας υπηρεσίας, το διευθυντή 
Ενέργειας του ίδιου υπουργείου και τρεις λειτουργούς από το Υπουργείο Οικονομικών, 
και της οποίας ο ρόλος είναι συμβουλευτικός προς τον Υπουργό Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού.  

 Σύμφωνα με τα όσα περαιτέρω αναφέρονται στην πιο πάνω εισηγητική έκθεση, 
από την εμπειρία που αποκτήθηκε από την εφαρμογή του βασικού νόμου διαφάνηκε 
ότι ο εν λόγω νόμος πρέπει να τροποποιηθεί, ώστε να δίνεται η δυνατότητα στον καθ’ 
ύλην αρμόδιο υπουργό να εκδίδει διάταγμα για τον καθορισμό και ανώτατων 
χονδρικών τιμών τόσο στην περίπτωση του υγραερίου όσο και στις περιπτώσεις των 
υπόλοιπων πετρελαιοειδών.  Σύμφωνα επίσης με την αιτιολογική έκθεση του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας που συνοδεύει το νομοσχέδιο, η πείρα που αποκτήθηκε 
από την εφαρμογή του βασικού νόμου έδειξε ότι ο καθορισμός ανώτατων λιανικών 
τιμών προϋποθέτει σε μερικές περιπτώσεις τον καθορισμό και ανώτατων χονδρικών 
τιμών, καθότι ο καθορισμός υπερβολικά υψηλών τιμών χονδρικής πώλησης από τις 
εταιρείες πετρελαιοειδών ή τους διανομείς μπορεί να καταστήσει δύσκολη και σε 
μερικές περιπτώσεις άδικη την τήρηση από τους λιανοπωλητές των ανώτατων 
λιανικών τιμών που καθορίζονται με διάταγμα.  

 Στην ίδια εισηγητική έκθεση αναφέρεται επιπλέον ότι, λόγω του ότι το θέμα 
κρίθηκε επείγον, δεν υπήρχε χρόνος για διεξαγωγή οποιασδήποτε μορφής 
διαβούλευσης με τους εμπλεκόμενους φορείς.  Επίσης, στην ίδια έκθεση αναφέρεται 
ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο δεν προωθείται στα πλαίσια εναρμόνισης με το 
κοινοτικό κεκτημένο, είναι όμως προφανές ότι συνδέεται άμεσα με το κοινοτικό 
κεκτημένο για τον ανταγωνισμό. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα δήλωσε ότι το υπό 
εξέταση νομοσχέδιο συνάδει καταρχήν με το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
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προσθέτοντας όμως ότι δεν έγινε οποιαδήποτε ειδική επικοινωνία με την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή, διότι δε χρειάζεται, και ότι το νομοσχέδιο ως έχει δεν έχει κανένα απολύτως 
πρόβλημα.  ∆ήλωσε όμως ότι, κάθε φορά που θα γίνεται καθορισμός των τιμών, θα 
πρέπει αυτός να είναι απόλυτα τεκμηριωμένος και ότι ο υπουργός θα πρέπει να 
λαμβάνει υπόψη όλα τα δεδομένα εκείνης της στιγμής, διαφορετικά ο καθορισμός των 
τιμών δε θα είναι νόμιμος. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης της υπό αναφορά πρότασης νόμου ο πρόεδρος της 
Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού εξέφρασε τις επιφυλάξεις του και δήλωσε 
μεταξύ άλλων ότι ο ελεύθερος και ανόθευτος ανταγωνισμός επιβάλλει όπως ο 
καθορισμός των τιμών γίνεται ελεύθερα, μέσα στα πλαίσια μιας ανταγωνιστικής 
αγοράς.  Πρόσθεσε ακόμα ότι η έκδοση διατάγματος βρίσκεται σε αντίθεση με κάθε 
αρχή μιας ανταγωνιστικής αγοράς.  Γι’ αυτό δήλωσε ότι χρειάζεται να ελευθερωθεί η 
αγορά, να γίνουν τομές και να ληφθούν διαρθρωτικά μέτρα. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης της πρότασης νόμου οι εκπρόσωποι των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ανέφεραν ότι συμφωνούν με το σκοπό της πρότασης 
αυτής. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω σχεδίων νόμου οι εκπρόσωποι των 
εταιρειών πετρελαιοειδών εξέφρασαν τις επιφυλάξεις τους και ανάφεραν μεταξύ 
άλλων ότι, πριν από τη λήψη οποιασδήποτε απόφασης, θα πρέπει να λαμβάνεται 
υπόψη η άποψη της Επιτροπής για την Παρακολούθηση των Τιμών των 
Πετρελαιοειδών, να ερωτώνται και οι εταιρείες πετρελαιοειδών και να υπάρχει 
διαφάνεια.  

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών συμφώνησε με τις 
πρόνοιες του υπό εξέταση νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
της όλα τα πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω 
νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, 
όπως αυτό έχει νομοτεχνικά διαμορφωθεί.   

 Όσον αφορά την υπό συζήτηση πρόταση νόμου, η επιτροπή θεωρεί ότι οι 
σκοποί και οι επιδιώξεις της έχουν εξυπηρετηθεί ικανοποιητικά από το πιο πάνω 
νομοσχέδιο, γι’ αυτό και αποσύρεται από τους εισηγητές της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Το πρωί μας είπατε ότι είχε τροπολογία ο ∆ΗΣΥ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχετε δίκαιο και αντιλαμβάνομαι υπάρχει εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τροπολογία.  Έχετε δίκαιο!  Ανέμενα τον 
αγαπητό Λευτέρη Χριστοφόρου να εγερθεί και να ομιλήσει περί της… 
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Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Είναι καθαρό το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Χριστοφόρου, έχετε το λόγο. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Η επιτροπή… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει και εκ μέρους του κ. Περδίκη κάποια τροπολογία, αντιλαμβάνομαι. 

 Ναι, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οφείλω να εξάρω τη συνεργασία όλων των κοινοβουλευτικών κομμάτων και 
συναδέλφων βουλευτών στην επιτροπή Εμπορίου, που από την πρώτη στιγμή 
καταβάλλει άοκνες προσπάθειες και διεξαγάγει πραγματικά αγώνα, για να 
προστατεύσει τα δικαιώματα του Κύπριου καταναλωτή. 

 Τάξαμε ως στόχο ως επιτροπή με κάθε τρόπο να στηρίξουμε, να 
υποστηρίξουμε, να ενισχύσουμε και να θωρακίσουμε κάθε νομοθεσία που θεωρούμε 
και κρίνουμε ότι αποβαίνει προς όφελος του καταναλωτή.  Σε αυτά τα ζητήματα 
είμαστε ασυμβίβαστοι και αμετακίνητοι.  Μέσα σε αυτά τα πλαίσια είναι γνωστό ότι 
υπήρξε παλαιότερα, ψηφισθέν από τη Βουλή το 2004, διάταγμα που καθόριζε 
ανώτατη τιμή για τις λιανικές τιμές πετρελαιοειδών.  Τούτο το διάταγμα δοκιμάσθηκε 
διά πρώτη φορά από το νυν Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας, του οποίου 
χαιρετίζω την παρουσία σήμερα στο κοινοβούλιο, που αποδεικνύει για μια ακόμη 
φορά την αμέριστη εκτίμηση, αλλά και τον ουσιαστικό σεβασμό και τη συνεργασία με 
τη Βουλή και την επιτροπή Εμπορίου, παρά το ότι πολλές φορές υποχρεωνόμαστε -
γιατί και αυτός είναι υποχρεωμένος να ακολουθεί κυβερνητική πολιτική- να έχουμε 
διαφορετικές θέσεις και απόψεις.  Αυτό το διάταγμα ετέθη σε ισχύ από τον ίδιο, αλλά 
αποδείχθηκε, χωρίς να μπαίνω σε λεπτομέρειες, στην πράξη ως αναποτελεσματικό, 
εξαιτίας του ότι, από ό,τι λέχθηκε από όλους τους εμπλεκομένους, υπήρχε αδυναμία, 
λόγω του ότι δεν κάλυπτε ανώτατες τιμές και για τις χονδρικές τιμές πώλησης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, διά πρωτοβουλίας 
του αγαπητού συναδέλφου Γιώργου Βαρνάβα, κατέθεσε πρόταση νόμου, ακριβώς για 
να καλύψει αυτό το κενό, που στην πράξη αναδείχτηκε μέσα από την 
αναποτελεσματική εφαρμογή του διατάγματος για τις τιμές των πετρελαιοειδών, 
πρόταση την οποία υιοθέτησε αυθωρεί και παραχρήμα ολόκληρη η επιτροπή, 
αποδεικνύοντας την πολιτική της βούληση να προχωρήσει σε ψήφιση προτάσεως 
νόμου, που κατατέθηκε από συνάδελφο βουλευτή και υιοθετήθηκε από την επιτροπή 
Εμπορίου, που θα καθόριζε ανώτατες τιμές και στις χονδρικές τιμές πώλησης των 
πετρελαιοειδών. 

 Μέσα σε αυτά τα πλαίσια η κυβέρνηση ανταποκρίθηκε θετικά και κατέθεσε δικό 
της νομοθέτημα.  Εμείς δηλώσαμε, δηλώνουμε και επαναβεβαιώνουμε ότι το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο το οποίο κατατέθηκε μας βρίσκει απόλυτα σύμφωνους.  Και 
βρίσκει σύμφωνη και ομόφωνη ολόκληρη την επιτροπή.  Τόσο εμείς, ως 
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∆ημοκρατικός Συναγερμός, όσο και ο συνάδελφος ο Γιώργος ο Περδίκης θεωρήσαμε 
ότι αυτό το διάταγμα θα έχει μεγαλύτερη θωράκιση, θα έχει μεγαλύτερη 
αποτελεσματικότητα, θα αφαιρεί κάθε επιχείρημα από τους εμπλεκομένους, εάν 
προστεθεί ακόμα μία ρήτρα, που πιστεύω είναι και μέσα στα πλαίσια της 
κυβερνητικής πολιτικής να ακούει τους εμπλεκόμενους φορείς.  Και όταν λέμε να 
ακούει, σε καμία περίπτωση δεν αφαιρούμε καμία εξουσία από το υπουργείο, και, αν 
όντως αυτό εμφανιστεί στην πράξη, που δε θα εμφανιστεί, εμείς είμαστε έτοιμοι να 
βάλουμε άλλους δέκα σιδηρούς νόμους που να μην το επιτρέπουν.   

 Όμως, θεωρούμε ότι, με το να ακούει ο υπουργός την Επιτροπή 
Παρακολούθησης Τιμών, τις εταιρείες, τους πρατηριούχους, τους συνδέσμους 
καταναλωτών -που δεν ήταν μέσα σε αυτή τη διεργασία- και τους διανομείς, αφαιρεί 
και το τελευταίο άλλοθι που μπορεί να επιστρατεύσουν κάποιοι με την έκδοση 
διατάγματος, είτε ότι υπήρξε κενό πληροφόρησης είτε ότι ο υπουργός δεν έχει όλα τα 
στοιχεία είτε ότι ο υπουργός δεν άκουσε.  Άλλωστε, αυτό το δικαίωμα, το να ακούει, το 
έχουν όλα τα θεσμοθετημένα όργανα.  Ακόμα και η Επιτροπή Ανταγωνισμού, που 
είναι ανώτατο όργανο και επιβάλλει και ποινές, όταν είναι να πάρει τις αποφάσεις της, 
ακούει χωρίς δέσμευση και χωρίς οποιαδήποτε άλλη παρέμβαση. 

 Θεωρούμε και θέλουμε να πιστέψουμε ότι, με το να ακούει ο υπουργός τις 
εμπλεκόμενες πλευρές, σε καμιά περίπτωση δεν είναι επιρρεπής σε πιέσεις ή σε 
ακούσματα, ότι έχει τη θέση και την άποψή του και δεν είναι επιβλαβές το να ακούσει 
αυτές τις απόψεις.  Εάν η κυβέρνηση όμως -και το λέμε- θεωρεί ότι είναι επιβλαβές να 
τους ακούσει, θεωρεί ότι μπορεί να είναι επιρρεπής των ακουσμάτων και των πιέσεων, 
θεωρεί ότι μπορεί να αλλάξει θέση ή στάση από αυτή που είχε, εάν δεν τεκμηριώνεται, 
τότε πραγματικά πρόκειται περί μίας άλλης προσεγγίσεως.   

 Όμως, εμείς θεωρούμε ότι, με το να προστεθεί αυτή η διάταξη, ενισχύει ακόμα 
την κυβέρνηση και τον υπουργό, του δίνει τη δύναμη να μην επικαλεσθούν τα ίδια 
άλλοθι που επικαλέσθηκαν στην έκδοση του πρώτου διατάγματος.  Με αυτή τη 
διάταξη πιστεύουμε ότι με την έκδοση διατάγματος δε θα νομιμοποιούνται κάποιοι να 
αφήσουν την αγορά χωρίς καύσιμα, δε θα δούμε ουρές αυτοκινήτων και δε θα 
πληγούν τα συμφέροντα των καταναλωτών.   

 Ο μόνος τρόπος, για να μπορέσουμε να βάλουμε και τους συνδέσμους 
καταναλωτών να έχουν άποψη γι’  αυτό το ζήτημα, ήταν να βάλουμε όλες τις 
εμπλεκόμενες πλευρές.  Γι’  αυτό με αυτό τον τρόπο ενισχύουμε για πρώτη φορά την 
παρουσία των συνδέσμων καταναλωτών, τους πρατηριούχους, που είναι ο αδύναμος 
κρίκος.  Σας υπενθυμίζω ότι ο Υπουργός Εμπορίου εξέδωσε διάταγμα, για να 
περιορίσει τις εταιρείες, και τελικά την πλήρωσαν οι πρατηριούχοι και οι καταναλωτές! 

 Άρα, με αυτό τον τρόπο αυτούς τους ανθρώπους, που τότε δεν μπορούσε να 
ακούσει ο υπουργός, του δίνουμε την ευχέρεια να τους φωνάξει μπροστά του και να 
ακούσει και την άλλη πλευρά του βουνού, όσον αφορά αυτό το σημαντικό θέμα.  
Θεωρούμε ότι με αυτή τη θωράκιση που προσθέτουμε με την τροπολογία μας θα 
αποφευχθούν φαινόμενα απευκταία στην αγορά, όπως έγινε την προηγούμενη φορά, 
θα αποκτήσουν επιτέλους λόγο και φωνή και οι ίδιοι καταναλωτές, αλλά και οι 
αδύναμοι κρίκοι της αγοράς, θα λαμβάνεται υπόψη η Επιτροπή Παρακολούθησης 
Τιμών.  Γιατί μπορεί ο σημερινός υπουργός να έδειξε ευήκοον ους στην Επιτροπή 
Παρακολούθησης Τιμών, αλλά ουδείς μας διαβεβαιώνει ότι ο επόμενος ή ο 
μεθεπόμενος υπουργός δεν μπορεί να διαγράφει ή να μην ακούει ή να μη λαμβάνει 
υπόψη την Επιτροπή Παρακολούθησης Τιμών.  Και επειδή πολλοί συνάδελφοι που 
θα εγερθούν και θα έρθουν στο βήμα θα πουν «μα, αυτή η διαβούλευση υπάρχει ήδη 
στους νόμους», ένας λόγος παραπάνω, αφού υπάρχει, εμείς να την ξανατονίσουμε με 
το δικό μας τρόπο και με το δικό μας στίγμα, εκτός και αν κάποιοι διαφωνήσουν με το 
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να ακούει ο υπουργός και θέλουν να βάλουμε τροποποίηση πλέον στο νομοσχέδιο, 
αλλά και σε όποια άλλα σχετικά νομοσχέδια, ότι οι υπουργοί πλέον δεν πρέπει να 
ακούνε ούτε τους εμπλεκόμενους φορείς ούτε τους ενδιαφερομένους.   

 Φυσικά, η ίδια η κυβέρνηση απέδειξε ότι, για να πάρει οποιαδήποτε μέτρα, 
θέλει να ακούει και να διαβουλεύεται.  Γνωρίζετε πολύ καλά ότι εδώ και δύο χρόνια 
κυοφορούνται μέτρα και, επειδή η κυβέρνηση διαβουλεύεται και με τους 
επιχειρηματίες και με τους συνδικαλιστές και με τις άλλες τάξεις, δε λαμβάνονται αυτά 
τα συγκεκριμένα μέτρα, γιατί η κυβέρνηση λέει «εγώ θέλω να εξαντλήσω το διάλογο».  
Άρα, ουσιαστικά εμείς δίνουμε ακόμα μια δυνατότητα στην κυβέρνηση να συνεχίσει να 
υλοποιεί αυτό που υλοποιεί και λέει «μα, το εφαρμόζει ο υπουργός ούτως ή άλλως», 
δίνοντάς του όμως την ευχέρεια να επικαλείται και το νομοθέτημα. 

 ∆ηλαδή ο υπουργός σήμερα παίρνει ένα ισχυρό όπλο μέσα από το διάταγμα 
που του δίνουμε, για να περιορίσει την αυθαιρεσία στην αγορά, αλλά ταυτόχρονα 
παίρνει και μια θωράκιση αυτού του όπλου από τα τυχόν άλλοθι ή από τις τυχόν 
υποσκάψεις που μπορεί να τύχει η προσπάθειά του για καθορισμό ανώτατων τιμών.   

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ευαγόρου έχει το λόγο. 

ΣΤ.  ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην ιστορία των δημοκρατικών κοινοβουλίων, όταν ένας ομιλητής νιώθει 
έντονα να επαναλάβει επτά ή οκτώ φορές το ίδιο επιχείρημα, σίγουρα νιώθει ότι δεν 
έχει πείσει.  Αυτό είναι εκείνο το οποίο αφήνεται... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Οι αρχαίοι πρόγονοί μας έλεγαν «επανάληψις μήτηρ πάσης μαθήσεως», για 
όσους είναι ανεπίδεκτοι μαθήσεως. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Γι’  αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε να επαναλάβω κι εγώ, για 
να εμπεδωθούν, κάποια από τα ιστορικά δεδομένα για το πώς φτάσαμε εδώ μέχρι 
σήμερα.  Η ιστορία της κερδοσκοπίας των εταιρειών πετρελαιοειδών στην Κύπρο είναι 
μια πονεμένη ιστορία, αλλά είναι και μια ιστορία πολλών και χονδρών κερδών, την 
οποία γνωρίζουμε όλοι.   

 Να πάω πολύ πίσω στο παρελθόν, για να πω ότι αυτή η Βουλή των 
Αντιπροσώπων θέσπισε -οι παλαιότεροι θυμούνται- ερευνητική επιτροπή από όλα τα 
κόμματα, η οποία κατέληξε στο συμπέρασμα ότι οι εταιρείες πετρελαιοειδών 
κερδοσκοπούν σε βάρος του κόσμου.  Την ίδια στιγμή πάμπολλες ήταν οι κατηγορίες 
μέχρις ότου μια Επιτροπή Προστασίας του Ανταγωνισμού απέδειξε με συγκεκριμένα 
στοιχεία ότι υπάρχει κερδοσκοπία σε βάρος του κόσμου, επιβάλλοντας ένα υψηλό μεν 
για τα δεδομένα, αλλά που εκφράζει και το περί δικαίου αίσθημα ανάμεσα στο λαό, 
πρόστιμο. 

 Φτάσαμε λοιπόν σήμερα, μετά από μια διαχρονική θέση του ΑΚΕΛ, για την 
οποία νιώθω περήφανος, γιατί σήμερα δικαιωνόμαστε.  Όταν εμείς ως ΑΚΕΛ θέταμε 
θέμα ελέγχου τιμών κάποιων βασικών καταναλωτικών προϊόντων, η πλευρά από τα 
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δεξιά μου έλεγε πάντοτε και μας κατηγορούσε ως δογματικούς, εχθρούς της αγοράς, 
της ελεύθερης αγοράς, αντιευρωπαϊστές κ.τ.λ., κ.τ.λ., σε μια προσπάθεια ουσιαστικά 
να αφήσουν εκείνους που κερδοσκοπούν να συνεχίσουν να κερδοσκοπούν. 

 Ήρθε για πρώτη φορά η επιτυχία με το διάταγμα για το υγραέριο, υπενθυμίζω, 
και στη συνέχεια… Και να διερωτηθούμε γιατί δεν έγινε από την προπροηγούμενη 
κυβέρνηση ή άλλες κυβερνήσεις στο παρελθόν και θεσπίζεται σήμερα.  Είναι γιατί 
ακριβώς σήμερα έχουν δημιουργηθεί όλα εκείνα τα δεδομένα, έχει αποδειχθεί επίσης 
περίτρανα, με βάση το νόμο, ότι κερδοσκοπούν, και υπάρχει και η θέληση αυτής της 
κυβέρνησης και του υπουργού της κυβέρνησης να προχωρήσουμε προς αυτή την 
κατεύθυνση. 

 Εμείς ως ΑΚΕΛ χαιρετίζουμε την πρωτοβουλία της κυβέρνησης και του 
υπουργού να καταθέσουν ενώπιον της επιτροπής Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού αυτή την πρόταση.  Να πω παράλληλα ότι είναι γνωστό ότι το ΑΚΕΛ με 
συγκεκριμένες ενέργειές του σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης και με ερωτήσεις που 
υπέβαλαν στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή οι ευρωβουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, μέσα από συγκεκριμένη τεκμηρίωση, έχουμε γνωμοδότηση από την ίδια την 
επιτροπή ότι μπορούμε να προχωρήσουμε με πλαφόν και σε άλλα βασικά 
καταναλωτικά προϊόντα και λέχθηκε το παράδειγμα του γάλακτος, του ψωμιού και 
κάποιων άλλων.  Και γι’ αυτό έγινε πρόσφατα και δημοσιογραφική διάσκεψη όπου 
παρουσιάστηκε αυτή η απάντηση. 

 Ακόμα και σήμερα ακούγονται κάποιες νεοφιλελεύθερες συντηρητικές φωνές 
ότι το πλαφόν σε βασικά καταναλωτικά αγαθά θα παρεμποδίσει τη λειτουργία και πάλι 
της ελεύθερης αγοράς.  Άλλο οικονομία της ελεύθερης αγοράς και άλλο ασύδοτη 
αγορά.  Και σε αυτή την περίπτωση, ιδιαίτερα της κερδοσκοπίας στα πετρελαιοειδή, 
μιλούμε για μια ασυδοσία  στην αγορά, η οποία στο  κάτω  κάτω της γραφής δεν 
ξεχωρίζει τον καταναλωτή -κι αυτό είναι ανοικτή, αν θέλετε, πρόκληση προς τους εκ 
δεξιών μου- αν είναι δεξιός, αριστερός ή κεντρώος.  Τον κατασπαράζει ανεξαρτήτως 
βαλαντίου και ανεξαρτήτως πολιτικής τοποθέτησης ή χρώματος.  Κατά συνέπεια, όταν 
τοποθετούμαστε, πρέπει να έχουμε κατά νου εκείνον ο οποίος υφίσταται τις 
επιπτώσεις της κερδοσκοπίας. 

 Όμως, σήμερα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συμβαίνει κάτι 
νομικά, νομοθετικά παράδοξο.  Και είναι η πρώτη φορά ίσως που συμβαίνει σε αυτό 
το κοινοβούλιο.  Είναι ποτέ δυνατό να ζητούμε την άδεια εκείνου που κερδοσκοπεί ή 
πιθανόν να κερδοσκοπεί, για να εκδώσουμε διάταγμα ενάντια στην κερδοσκοπία;  
∆ιότι περί αυτού πρόκειται.  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός έρχεται και λέει «ξέρετε, αν 
η εταιρεία άλφα, βήτα ή γάμα κερδοσκοπεί»… Και σίγουρα ο Υπουργός Εμπορίου και 
όλοι οι προηγούμενοι υπουργοί πάντοτε, αφού έχουν υπό την καθοδήγησή τους την 
Υπηρεσία Προστασίας του Καταναλωτή, το παρατηρητήριο των τιμών, οι οποίοι 
υπάγονται σε αυτό το υπουργείο και εκείνοι είναι που θα του φέρουν τα στοιχεία, αφού 
έχει επαφές και με τους πρατηριούχους και με τις εταιρείες, είναι ποτέ δυνατό ή 
μήπως είναι άλλοθι, για να δίνουμε τη δυνατότητα στις εταιρείες πετρελαιοειδών να 
ενισχύουν ακόμα περισσότερο τις επιρροές τους μέσα από ένα ιδιαίτερα δυνατό λόμπι 
το οποίο έχουν κτίσει στην κυπριακή κοινωνία;   

 Ο κάθε πολίτης, λοιπόν, μπορεί πλέον να αντιληφθεί και να κρίνει πού το πάει 
ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός.   Και μένω ως εδώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

          Κύριοι συνάδελφοι, 

 Χαιρετίζουμε με τη δική μας τη σειρά το γεγονός ότι σήμερα ενώπιόν της η 
ολομέλεια της Βουλής έχει προς συζήτηση και προς ψήφιση ένα νομοσχέδιο το οποίο 
θα έπρεπε να είχε κατατεθεί προ πολλού από πλευράς της κυβέρνησης.  Και 
χαιρετίζουμε το γεγονός ότι η κυβέρνηση και μετέπειτα η Βουλή των Αντιπροσώπων 
υιοθέτησαν την πρόταση νόμου την οποία ως Ε∆ΕΚ είχαμε καταθέσει αμέσως μετά 
την έκδοση του διατάγματος από τον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
σε σχέση με τις τιμές των καυσίμων, προ μερικών μηνών, και εκεί εντοπίζοντας την 
έλλειψη η οποία υπήρχε στο νομοσχέδιο… Γιατί σήμερα ακούμε και το ότι εκείνο το 
διάταγμα είχε δημιουργήσει το αλαλούμ.  Θα πρέπει να πούμε ότι το διάταγμα τότε 
ορθώς εκδόθηκε και μάλιστα όλοι το απαιτούσαμε και όλοι το χαιρετίσαμε.  Αν κάποιοι 
διαφωνούσαν τότε, ας το έλεγαν και ας μη διαφωνούσαν.  Το αλαλούμ τότε δεν ήρθε 
με την έννοια του ότι δεν έπρεπε να εκδοθεί το διάταγμα, απλά υπήρχε αυτό το οποίο 
σήμερα πάμε να ψηφίσουμε ως έλλειψη μέσα από το νομοσχέδιο.  Και αντί να 
χτυπήσουμε εκείνους που έφεραν την ευθύνη για τις τιμές τότε, απλά χτυπούσαμε 
στην πραγματικότητα τους πρατηριούχους και τους καταναλωτές. 

 Θέλω να τονίσω ότι για μας ως πολιτική δύναμη, πάνω από όλα, διαχρονικά, 
ήταν τα συμφέροντα των Κυπρίων καταναλωτών, του κυπριακού λαού και ποτέ μα 
ποτέ τα συμφέροντα των οποιωνδήποτε που αποδεδειγμένα αισχροκερδούσαν, είτε 
προσυμφωνούσαν είτε ακόμη συνεχίζουν να αισχροκερδούν εις βάρος των 
καταναλωτών, εις βάρος του λαού. 

 Είμαστε η πολιτική δύναμη που το Σεπτέμβριο του 2005 στην επιτροπή 
Εμπορίου της Βουλής είχαμε καταγγείλει τις εταιρείες εισαγωγής πετρελαιοειδών για 
το λεγόμενο “καρτέλ”, τη λεγόμενη “προσυμφωνία”.  Και τότε είχε ξεκινήσει η 
Επιτροπή Προστασίας του Ανταγωνισμού την έρευνα έναντι αυτής της καταγγελίας 
την οποία εμείς είχαμε καταθέσει και στο τέλος της ημέρας δικαιωθήκαμε.  
∆ικαιωθήκαμε με την απόφαση της Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού να βρει 
ένοχες τις εταιρείες και να τις καταδικάσει με €42 εκατομ. πρόστιμο. 

 Είναι γεγονός ότι οι εταιρείες εισαγωγής πετρελαιοειδών δεν είναι λίγες οι 
φορές που, παρ’ όλον ότι υπάρχει λαϊκή κατακραυγή για το γεγονός ότι 
αισχροκερδούν εις βάρος του κυπριακού λαού, εις βάρος των καταναλωτών -κι αυτό 
βγαίνει και μέσα από τη Βουλή των Αντιπροσώπων- δεν πτοούνται και δε σταματούν.  
Και να πω ότι παρατηρείται το φαινόμενο, όταν οι τιμές των καυσίμων διεθνώς 
αυξάνονται, είναι σαν οι εταιρείες εισαγωγής πετρελαιοειδών να εισάγουν τα καύσιμα 
με υπερηχητικά.  Όταν μειώνονται οι τιμές των καυσίμων διεθνώς, είναι σαν να τα 
εισάγουν με γόνδολες.  Αυτό είναι ένα φαινόμενο το οποίο παρατηρείται και ένα 
φαινόμενο το οποίο καταδικάζεται συνεχώς. 

 Θέλω να τονίσω ότι, όσον αφορά την τροποποίηση του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, πρώτα απ’  όλα θα έπρεπε να υποβάλλαμε το ερώτημα κατά πόσο αυτή 
η τροποποίηση συνάδει με τις νομοθεσίες και τους κανονισμούς λειτουργίας και της 
Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού και τον υγιή ανταγωνισμό, ταυτόχρονα.  
Γιατί το λέω αυτό;   ∆εν είμαι νομικός, αλλά αντιλαμβάνομαι ότι ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός θέλει ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού να καλεί τον 
αντίδικο, αυτόν στον οποίο θα επιβάλει, εντός ή εκτός εισαγωγικών, πρόστιμο και να 
πάρει την άποψή του κατά πόσο είναι ορθή η απόφαση την οποία θα πάρει ή όχι. 

 Και για να είμαστε και εντελώς αληθινοί, γιατί η αλήθεια φαίνεται από την 
πρόθεση του καθενός, θα πρέπει να διαβάσουμε και να δούμε ποια ήταν η αρχική 
πρόταση τροποποίησης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού -όχι αυτή που έχουμε σήμερα 
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ενώπιόν μας, από την αρχική καταλαβαίνουμε και το στόχο- η οποία έλεγε «πριν από 
την έκδοση του διατάγματος ο υπουργός ακούει τις εισηγήσεις της επιτροπής 
παρακολουθήσεως των τιμών των πετρελαιοειδών…» -η οποία επιτροπή είναι 
θεσμοθετημένη με υπουργική απόφαση κι έχει στην αρμοδιότητά της να ασκεί όλα 
αυτά τα οποία ζητά σήμερα ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός- και συνεχίζει η 
προηγούμενη πρόταση τροποποίησης «…και διαβουλεύεται με τις εταιρείες 
πετρελαιοειδών, τους πρατηριούχους, τους συνδέσμους καταναλωτών και τους 
διανομείς, στα πλαίσια συνθηκών πλήρους διαφάνειας». 

 Εγώ ερωτώ:  Αν αφαιρέσουμε ακόμη και από αυτή την αρχική πρόταση, την 
αρχική του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, από την οποία διαφαίνεται ποιος ήταν ο 
στόχος, να διαβουλεύεται η κυβέρνηση με τις εταιρείες πετρελαιοειδών, με αυτόν στον 
οποίο θα του επιβάλει κύρωση, τις εταιρείες εισαγωγής πετρελαιοειδών και τους 
πρατηριούχους, κάνει αποδεκτή αυτή την τροποποίηση ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός;  
∆ηλαδή ο υπουργός να ακούει είτε ακόμη και να διαβουλεύεται με τους συνδέσμους 
καταναλωτών, αφού τόσο κοπτόμεθα για την υπεράσπιση των καταναλωτών και όχι 
για τα συμφέροντα κάποιων άλλων;  Εμείς το προτείνουμε.  Αν και εφόσον γίνεται 
αποδεκτό να αφαιρέσουμε από μέσα στην τροποποίηση τις εταιρείες εισαγωγής 
πετρελαιοειδών και τους πρατηριούχους, εμείς θα την αποδεχτούμε και θα την 
υπερψηφίσουμε.  Άρα, το ότι καταλήξαμε στο να έχουμε σήμερα αυτή την 
τροποποίηση ήταν και κάτω από την κατακραυγή που υπήρξε στην επιτροπή. 

 Παρ’ όλα ταύτα όμως, εμείς ως Ε∆ΕΚ, έχοντας υπόψη ότι το δικαίωμα της 
έκδοσης διατάγματος είναι αναφαίρετο δικαίωμα του εκάστοτε Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας  και Τουρισμού, ως πολιτική δύναμη, δεν μπορούμε να αποδεχτούμε 
αυτή την πρόταση, αυτή την πρόταση που λέει «να ακούει».  Καλά και ποια είναι η 
διαφορά του «να ακούει»;  Μήπως ο εκάστοτε Υπουργός Εμπορίου, όταν παίρνει την 
απόφαση, ενώπιόν του δεν έχει στοιχεία;  Και να τονίσω το εξής:  Λειτουργεί η 
Επιτροπή Παρακολούθησης των Τιμών που λαμβάνει όλες τις πληροφορίες πρώτα 
απ’  όλα από το τελωνείο, το τι εισάγουν, σε ποιες τιμές εισάγουν, το τι πωλούν όλες 
αυτές οι εταιρείες.  Επίσης, αυτή η ειδική επιτροπή έχει και άμεση σχέση με τους 
συνδέσμους καταναλωτών, ακούει και έχει ενώπιόν της όλα τα στοιχεία, και μετά από 
όλα αυτά καταθέτει συμβουλευτική εισήγηση στον Υπουργό Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. 

 Εμείς ως πολιτική δύναμη δεν έχουμε ούτε διάθεση να κουτσουρέψουμε αυτό 
το δικαίωμα το οποίο έχει ο εκάστοτε Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας, το οποίο 
ενισχύουμε σήμερα με την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου, αλλά ούτε να 
υπερασπιστούμε τα συμφέροντα των οποιωνδήποτε που μέχρι και σήμερα και μετά 
από την κατακραυγή η οποία υπάρχει συνεχίζουν να αισχροκερδούν σε βάρος των 
καταναλωτών και γενικότερα του λαού. 

 Κύριε υπουργέ, δώσαμε τα συγχαρητήριά μας κι έχουμε χαιρετίσει την 
κατάθεση.  Παράλληλα, αναμένουμε από εσάς όπως το συντομότερο δυνατό, αφού 
έχουν γίνει και οι ανάλογες ερωτήσεις από πλευράς… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προς το σώμα, κύριε συνάδελφε, να απευθύνεστε, δεν μπορεί να απευθύνεστε 
προς τον υπουργό. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, αναμένουμε από πλευράς του Υπουργού Εμπορίου και 
του Υπουργείου Εμπορίου, αφού έχει καταθέσει αυτό το νομοσχέδιου και αφού έχει 
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διασαφηνιστεί και το θέμα κατά πόσο έχουμε το δικαίωμα να επιβάλλουμε πλαφόν σε 
προϊόντα και ιδιαίτερα σε καταναλωτικά αγαθά πρώτης ανάγκης, όπως το 
συντομότερο δυνατό, κύριε υπουργέ, καταθέσετε ενώπιον της Βουλής και εκείνο το 
νομοσχέδιο.  Αλλά παράλληλα, κύριε υπουργέ, αφού -και θα το πω στην κυπριακή 
διάλεκτο- εμάθαμε την τέχνη τωρά στην ευρωβουλή, καλό θα ήταν να θέσουμε και 
κανένα ερώτημα στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή κατά 
πόσο μπορούμε να αναβάλουμε για ακόμα ένα άλφα χρονικό διάστημα την επικείμενη 
επιβολή αύξησης στο φόρο κατανάλωσης των καυσίμων που θα ξεκινήσει από την 1η 
Ιουλίου του 2010 και θα επιβαρύνει αλυσιδωτά και τα καύσιμα, αλλά και όλα τα 
καταναλωτικά αγαθά.  Ιδού, κύριε υπουργέ, έχετε έργο να επιτελέσετε.  Αναμένουμε, 
κύριε υπουργέ, να μας πείτε κατά πόσο οι ενέργειες… Συγγνώμη, αναμένουμε, κύριε 
Πρόεδρε -απολογούμαι, είναι παρών ο κ. υπουργός και συγχυζόμαστε- από το 
Υπουργείο Εμπορίου να καταθέσει ενώπιόν μας και τις προσπάθειες τις οποίες θα 
καταβάλει, ώστε να μας δώσουν περιθώριο πίστωσης χρόνου, ιδιαίτερα αυτή την 
περίοδο που ο λαός ζει την οικονομική κρίση, αλλά ζει και στο πετσί του την αύξηση 
της ανεργίας, ώστε να μην τον επιβαρύνουμε με επιπλέον κόστος. 

 Κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας, θέλω να πω το εξής:  Ευελπιστούμε ότι όπως 
έχει εισακουστεί η πρόταση νόμου την οποία είχαμε καταθέσει -και κατατέθηκε 
ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής νομοσχέδιο από πλευράς της κυβέρνησης- να 
εισακουστεί, και έχει άμεση σχέση με αυτό το οποίο συζητούμε σήμερα, και η 
διαχρονική και πάγια θέση την οποία η Ε∆ΕΚ υπερασπίζεται ανελλιπώς και έχει 
καταθέσει δυο φορές πρόταση νόμου ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Άρα, 
αναμένουμε να υιοθετηθεί και αυτή και να κατατεθεί ως νομοσχέδιο από πλευράς της 
κυβέρνησης για τη θεσμοθέτηση του Επιτρόπου του Καταναλωτή.  Ένας θεσμός τον 
οποίο δε θα παύσουμε να υπερασπιζόμαστε, ένας θεσμός ο οποίος έχει λειτουργήσει 
με επιτυχία και γενικά ως ασπίδα του καταναλωτή σε πάμπολλες ευρωπαϊκές χώρες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης έχει το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Κύριε υπουργέ,  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,   

 Καταρχάς, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε μου μία διαδικαστικού χαρακτήρα 
παρατήρηση.  Η σημερινή παρουσία του υπουργού και ο τρόπος με τον οποίο 
συμπεριφερόμαστε ως ομιλητές αποδεικνύουν ότι, όταν έχουμε καλεσμένους από την 
εκτελεστική εξουσία αναβαθμίζεται και ο τρόπος λειτουργίας του κοινοβουλίου.  Έτσι, 
επαναφέρω την εισήγηση να ζητούμε, να υποβάλουμε, αν θέλετε, την εισήγηση προς 
την εκτελεστική εξουσία να επισκέπτονται συχνότερα οι υπουργοί μας το κοινοβούλιο, 
όταν συζητούνται σοβαρά θέματα που αφορούν τους ίδιους τους υπουργούς. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Τις επιτροπές να επισκέπτονται, κύριε Περδίκη, τζιαι όι δαμαί. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Σήμερα συζητούμε μία νομοθετική πρωτοβουλία που ξεκίνησε από τη Βουλή, 
στην οποία ταπεινά θεωρώ ότι έχουμε συμβάλει και ως Κίνημα Οικολόγων και η οποία 
υιοθετήθηκε πολύ σωστά και από την εκτελεστική εξουσία.  Θέλω μόνο να 
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υπογραμμίσω, προσθέτοντας σ’ αυτά που ακούστηκαν προηγουμένως από το 
συνάδελφο τον κ. Ευαγόρου, ότι αναφερόμαστε σ’ έναν κρίσιμο τομέα της οικονομίας 
της χώρας μας, αφού το πετρέλαιο και τα υγρά καύσιμα θεωρούνται ως ο μοναδικός 
ενεργειακός πόρος.    

Η εξάρτηση από το πετρέλαιο δεν μπορεί βεβαίως να θεραπευτεί με τέτοιου 
είδους μέτρα και δεν πρέπει σε καμία περίπτωση να μας διαφεύγει ότι ο στόχος μας 
είναι ακριβώς να ξεπεράσουμε την εξάρτηση αυτή και το κεφαλοκλείδωμα που έχουμε 
από την αγορά πετρελαίου.  Άρα, ψηφίζοντας αυτή τη νομοθεσία πρέπει να έχουμε 
πάντα υπόψιν μας ποιος είναι ο στόχος: να μπορέσουμε να ξεφύγουμε από το 
πετρελαϊκό κύκλωμα.   

 ∆εύτερον, η κερδοσκοπία:  Ακριβώς επειδή υπάρχει αυτό το μονοπώλιο, εμείς 
θεωρούμε και θέλουμε να υπογραμμίσουμε ότι υπάρχουν μεγάλα περιθώρια 
κερδοσκοπίας.  Γίνεται πάντα πολλή συζήτηση και αναφέρθηκε και προηγουμένως η 
περίπτωση με την υπερχρέωση κατά τη διάρκεια των αναταραχών στις διεθνείς 
αγορές πετρελαίου, που ήταν η πηγή και το έναυσμα αυτής της νομοθετικής 
πρωτοβουλίας. 

Θέλω όμως να υπογραμμίσω το εξής, όπως προκύπτει και από πρόσφατη 
έρευνα του Κέντρου Οικονομικών Ερευνών του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Μας είπαν 
ότι έχει πολύ μεγαλύτερη σημασία να διερευνηθεί το περιθώριο κέρδους των 
εταιρειών και αν αυτό αντιστοιχεί σε μια λογική απόδοση κεφαλαίου, γιατί η έστω και 
μικρή απόκλιση από αυτά τα επίπεδα σε μόνιμη βάση μεταφράζεται σε πολύ 
μεγαλύτερα κέρδη, σε σύγκριση με μία παροδική υπερχρέωση σε περιόδους 
αναταραχών στις διεθνείς αγορές πετρελαίου.  Άρα, παραμένει ένα ζήτημα με το 
οποίο θα πρέπει να ασχοληθούμε πολύ σύντομα -και έχουμε κάτι υπόψιν μας ως 
Κίνημα Οικολόγων- για τη σταθερή κερδοσκοπία, η οποία μπορεί να είναι πολύ 
χειρότερη απ’ αυτή που προσπαθούμε να θεραπεύσουμε μ’ αυτή τη νομοθεσία.   

Και βεβαίως θέλω να ενώσω τη φωνή μου με τους υπόλοιπους που έχουν το 
αίτημα για καθιέρωση του θεσμού του Επιτρόπου Καταναλωτή, καθώς και το πολύ 
δικαιολογημένο αίτημα για επέκταση του δικαιώματος του πλαφόν και σε άλλα βασικά 
προϊόντα.   

Τέλος, θέλω να πω και δύο λόγια για τις τροπολογίες.  Οι δύο τροπολογίες που 
έχουμε μπροστά μας, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτή του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 
αυτή του Κινήματος των Οικολόγων, έχουν μία ομοιότητα και μία διαφορά.  Η διαφορά 
προκύπτει στο πώς αντιμετωπίζονται οι διάφοροι εμπλεκόμενοι.  Εμείς ακούσαμε τους 
εμπλεκόμενους.  Αυτό που ζητούσαν είναι όχι να εμπλακούν σε διαβούλευση με την 
κυβέρνηση και τον υπουργό, αλλά να έχουν την ευκαιρία να καταθέτουν τα δικά τους 
στοιχεία υπόψιν του υπουργού.  Μεταφέρουμε αυτό το αίτημα όπως κατατέθηκε στην 
επιτροπή:  ο υπουργός να λαμβάνει πληροφορίες από τους εμπλεκόμενους, όχι να 
διαβουλεύεται.  ∆εν το ζήτησαν άλλωστε οι περισσότεροι από αυτούς.  Ζήτησαν 
απλώς να καταθέτουν τις πληροφορίες.  Αυτή είναι η διαφορά μας με την πρόταση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Η ομοιότητα -και παρακαλώ δώστε λίγο περισσότερη σημασία, γιατί, αν 
καταψηφιστούν και οι δύο τροπολογίες, θα χάσουμε και αυτό το τελευταίο στοιχείο, το 
οποίο είναι, πιστεύω, σημαντικό και μπορεί να συναντά όλες τις απόψεις- είναι η 
ανάγκη για διαφάνεια, αγαπητοί συνάδελφοι, και νομίζω εκεί δεν υπάρχει λόγος 
διαφωνίας.  ∆ηλαδή στο τρίτο σημείο, όπου και η τροπολογία του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και η τροπολογία η δική μας μιλούν για την ανάγκη αυτά τα στοιχεία που 
θα έχει υπόψιν του ο υπουργός να δημοσιεύονται. 
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Λοιπόν, σας καλώ να προβληματιστείτε.  ∆εν είναι ανάγκη να μπούμε στη 
διαδικασία της διαφωνίας και της αντιπαράθεσης.  Υπάρχουν και στοιχεία τα οποία 
μπορεί να είναι ενοποιητικά και να είναι και παραγωγικά.  

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγγελίδης, παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

  Κύριε Πρόεδρε,  

Η κοινοβουλευτική μας ομάδα, πέρα από το βαθμό που συνετέλεσε στο να 
υπάρξει έτοιμο σήμερα το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, έχει μελετήσει με μεγάλη 
προσοχή τις δύο τροποποιήσεις.  Έχουμε προβληματιστεί με το γεγονός ότι ίσως να 
πρέπει όντως να δίνεται μια τελευταία προειδοποίηση περί της πρόθεσης του 
υπουργού σε εκείνους που δυσμενώς ενδεχομένως θα επηρεάζονται.  Από την άλλη 
όμως πλευρά, παρ’ όλη αυτή την εκτίμηση, κρίναμε ότι σ’ αυτό το στάδιο οι δύο 
τροποποιήσεις δεν πρέπει να υποστηριχθούν, ούτε η μία ούτε η άλλη, από τη δική 
μας την κοινοβουλευτική ομάδα.   

Αντιλαμβάνομαι ότι και άλλοι συνάδελφοι από την κοινοβουλευτική ομάδα 
έχουν να προσθέσουν.  Απλώς λέμε ότι πρέπει να είναι καλά σε γνώση της 
εκτελεστικής εξουσίας ότι, όπως διαμορφώνεται τώρα το νομοσχέδιο, στην τελική του 
μορφή, όπως είναι σήμερα ενώπιόν μας, δυνατόν να αφήνει ανοιχτό το ενδεχόμενο 
άμεσης αμφισβήτησης της απόφασης του υπουργού, του κάθε διατάγματος, ενώπιον 
δικαστικών οργάνων.   

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Όταν, πριν περίπου τρεις μήνες, πριν ο υπουργός εκδώσει το διάταγμά του, 
μας ακούγατε όλους να λέμε στον υπουργό «πρέπει να πάρεις απόφαση να εκδώσεις 
διάταγμα, γιατί κάτι δεν πάει καλά με τα καύσιμα», η αλήθεια είναι ότι κανένας τότε δεν 
είχε σκεφτεί το πρόβλημα που δημιουργήθηκε, όταν πήρε το διάταγμα.  Ότι δηλαδή 
μπορούσαμε να ελέγχουμε με το διάταγμα τη λιανική τιμή, δεν μπορούσαμε όμως να 
ελέγχουμε τη χονδρική τιμή, με αποτέλεσμα οι εταιρείες οι οποίες κερδοσκοπούσαν, 
κερδοσκοπούν ακόμη μία φορά εις βάρος των πρατηριούχων.   

Έτσι, έπρεπε να επιλύσουμε αυτό το πρόβλημα και τάχιστα η επιτροπή 
Εμπορίου, μετά την πρόταση του φίλου του Γιώργου την οποία αμέσως υιοθετήσαμε, 
προχώρησε να επιλύσει αυτό το πρόβλημα και με ιδιαίτερη ικανοποίηση είδαμε ότι 
παράλληλα η κυβέρνηση, τάχιστα -και το χαιρετίσαμε κι αυτό- είχε έτοιμο νομοσχέδιο, 
για να ξεπεράσουμε αυτό το σκόπελο.  Σήμερα με ικανοποίηση βλέπουμε όλες τις 
πτέρυγες της Βουλής, όλες τις πολιτικές δυνάμεις ομόφωνα να ψηφίζουμε αυτό το 
νομοσχέδιο, με στόχο να βάλουμε ένα τέρμα στην αισχροκέρδεια και την αυθαιρεσία 
ορισμένων ολιγοπωλίων, που συχνά πυκνά ταλαιπωρούν τον κόσμο με τον τρόπο 
που χειρίζονται αυτό το πολύτιμο αγαθό. 
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 Θα έλεγα ότι αυτό το μέτρο που σήμερα δίνουμε στον υπουργό για να 
χρησιμοποιήσει δεν το δίνουμε για να το χρησιμοποιεί κάθε μέρα, δεν είναι αυτός ο 
σκοπός.  Ο σκοπός είναι να κρατά στα χέρια του αυτό το όπλο, για να μπορεί, μόνο 
με το ότι θα έχει τη δυνατότητα να το χρησιμοποιήσει, να επιβάλλει αυτό που όλοι 
θέλουμε, δίκαιες τιμές για τον κόσμο.   

Όταν στην επιτροπή τέθηκε η τροπολογία από το φίλο το Λευτέρη, στην αρχική 
της πρόταση μιλούσε για διαβούλευση με τις εταιρείες πετρελαίου, κάτι το οποίο όλοι 
θεωρήσαμε, πλην του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ότι δεν μπορούσε να σταθεί.  Η 
λέξη “διαβούλευση”, για μας τουλάχιστον και για πολλούς άλλους, έδινε κάτι 
περισσότερο από το δικαίωμα να πει κάποιος την άποψή του.  Στη συζήτηση έχει 
προκύψει η λέξη “ακούει”.  Προσωπικά λέω ότι εμένα αυτή η λέξη δε με ενοχλεί.  
Θεωρώ ότι καλόπιστα μπήκε και ότι εκεί που μια φορά καταφέραμε όλα τα κόμματα να 
συμφωνούμε, ας μην αρχίσουμε να βρίσκει ο ένας στον άλλο σκοπιμότητα, γιατί έβαλε 
αυτή την πρόταση.  Εγώ δε θεωρώ ότι η πρόταση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού έχει 
σκοπιμότητα.  Θεωρώ ότι ήταν μια προσπάθεια να προσθέσει ακόμα κάτι, με την 
έννοια του να αφήσει το τελευταίο άλλοθι στις εταιρείες πετρελαιοειδών, οι οποίες μετά 
την κρίση έρχονται και λένε: «Ξέρετε, εμείς δεν κάναμε αυτή την κίνηση, δε 
συμπεριφερθήκαμε έτσι ή αλλιώς».  Θα είχαν την ευκαιρία να πουν τη δικιά τους 
άποψη πριν την τελική κρίση.   

Η κοινοβουλευτική μας ομάδα, μελετώντας αυτό το θέμα, έχει αποφασίσει ότι 
ίσως να μη χρειάζεται αυτή η προσθήκη αυτή τη στιγμή, ίσως τα θετικά που μπορεί να 
δώσει αυτή η προσθήκη είναι λιγότερα από τα αρνητικά και ενδεχομένως να 
δημιουργήσει άλλα προβλήματα με το δικαίωμα που μπορεί κάποιες εταιρείες να 
χρησιμοποιήσουν απ’ αυτή τη λέξη και να πουν «ξέρετε, δεν είπαμε όπως θέλαμε να 
πούμε την άποψή μας» και να δημιουργήσουν άλλα προβλήματα, ακόμη και νομικά, 
στη διεκπεραίωση της δουλειάς που πρέπει να κάνει ο υπουργός.   

Εμείς στο τέλος της ημέρας θα καταψηφίσουμε και τις δύο τροπολογίες, θα 
αφήσουμε το νομοσχέδιο να προχωρήσει όπως προχωρά.  ∆ίνουμε δύναμη στον 
υπουργό να συνεχίσει την προσπάθεια που κάνει, για να κρατηθούν οι τιμές στο 
χαμηλότερο δυνατό βαθμό για τον κόσμο.   

Παράλληλα, θέλω να τονίσω κάτι που τονίζω με κάθε ευκαιρία επί αυτού του 
θέματος των τιμών και της αισχροκέρδειας.  Πρέπει και εμείς ως καταναλωτές, όλοι οι 
καταναλωτές… ∆εν μπορούμε μόνο να περιμένουμε ότι θα έρθει ένας υπουργός στα 
δύο χρόνια να εκδώσει ένα διάταγμα και να περιορίσει τις τιμές ή θα τρέχουν οι 
βουλευτές της επιτροπής Εμπορίου να κάνουν δηλώσεις για τις τιμές συνεχώς.  
Πρέπει και οι ίδιοι οι καταναλωτές με την καταναλωτική τους συμπεριφορά να 
τιμωρούν αυτούς που αισχροκερδούν και να ενισχύουν αυτούς που δίνουν σωστές 
τιμές στα σωστά προϊόντα για τον καταναλωτή.   

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι  χαιρετίζουμε την προσπάθεια της κυβέρνησης 
να υπάρξει δυνατότητα επιβολής πλαφόν και στο γάλα και στο ψωμί, ίσως και σε άλλα 
προϊόντα.  Είχαμε ακούσει για έναν αριθμό πέραν των δέκα προϊόντων, τα οποία 
μελετά το Υπουργείο Εμπορίου και σε σχέση με την Ευρωπαϊκή Ένωση και το 
συντομότερο δυνατό ελπίζουμε ότι θα είμαστε στην ευχάριστη θέση να υποδεχτούμε 
τέτοιου είδους νομοσχέδια και για άλλα προϊόντα, γιατί πιστεύουμε ότι κάποια 
πράγματα έχουν παραγίνει σ’ αυτό τον “ελεύθερο” πλέον ανταγωνισμό, ο οποίος 
άρχισε να ταλαιπωρεί τις τσέπες του καταναλωτή σε μεγάλο βαθμό.  Θα πρέπει 
επιτέλους η κοινωνία να βρει εκείνους τους τρόπους, όπου μπορεί, για να ενισχύσει 
τον κόσμο, ώστε να έχει στη διάθεσή του φτηνότερα προϊόντα.   

Σας ευχαριστώ.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το μέλημα οποιασδήποτε σύγχρονης πολιτείας είναι η προστασία του 
καταναλωτή.  Το κέρδος δεν είναι ανάθεμα.  Το να αισχροκερδεί κάποιος όμως 
ενάντια στον καταναλωτή είναι ανεπίτρεπτο.  Και οποιαδήποτε πολιτεία σέβεται τους 
πολίτες και τους καταναλωτές της πρέπει να είναι αυστηρότατη στην αισχροκέρδεια.  
Στον τόπο μας, λόγω αρκετών διαχρονικών στρεβλώσεων, λόγω της μικροκλίμακας 
και του μικρού μεγέθους, λόγω και των ολιγοπωλίων, η ακρίβια διαχρονικά θερίζει.  
∆εν είναι τυχαίο ότι διαχρονικά ο πληθωρισμός στην Κύπρο ήταν πάντα πάνω από το 
μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Από την άλλη, επιτρέψτε μου, κύριε Πρόεδρε, να καταθέσω μια εκτίμηση.  Είναι 
με ενίσχυση του υγιούς ανταγωνισμού, είναι με θωράκιση της Επιτροπής Προστασίας 
του Ανταγωνισμού που προστατεύεις τον καταναλωτή.  Το κράτος, η σημερινή 
κυβέρνηση που το εκπροσωπεί, έχει την άποψη πως θα διορθώσει τις στρεβλώσεις 
με πλαφόν και διατάγματα.  ∆ε θα της στερήσουμε αυτό το εργαλείο.  Σημειώνουμε 
όμως ότι θα κριθούν από το αποτέλεσμα.  Έχουμε τις αμφιβολίες μας -έχω 
προσωπικά τις αμφιβολίες μου- όμως θα υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο της 
κυβέρνησης, για να τη θωρακίσουμε, όπως εκείνη νομίζει, για να μπορεί να κτυπήσει 
την αισχροκέρδεια.  Τώρα όμως που θα έχει και αυτό το όπλο, που η ίδια ζητά, δεν 
μπορεί να έχει δικαιολογίες!  Επαναλαμβάνω πως ο ορθόδοξος τρόπος είναι η 
ενίσχυση και θωράκιση της Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού, για να 
διασφαλίζει τον υγιή ανταγωνισμό.  Με πλαφόν και διατάγματα δεν κτυπάς την 
αισχροκέρδεια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα. 

 Θα κρατήσω ένα από τα σημεία του κ. Νεοφύτου για τις αιτίες της ακρίβιας, 
που είναι και πραγματικότητα, τα ολιγοπώλια και τα μονοπώλια.  Σε ό,τι αφορά τα 
πετρελαιοειδή, εδώ βλέπουμε τον Πρόεδρο της υπερδύναμης να συγκρούεται -και να 
μην τα καταφέρνει- να συγκρούεται με ένα από τα μεγαλύτερα μεγαθήρια των 
πετρελαϊκών, την ΒP.  Όλες οι άλλες αιτίες έρχονται σε τρίτη, τέταρτη, πέμπτη, έκτη 
θέση σε ό,τι αφορά τα πετρελαιοειδή.   

 ∆ιαχρονικά, υπάρχει και μια δεύτερη αιτία, η απροθυμία κυβερνήσεων να 
προστατεύσουν τον υγιή ανταγωνισμό.  Η απροθυμία κυβερνήσεων, όταν είχαν τη 
δυνατότητα, την ώρα που εμειώνετο η τιμή, να επιβάλουν τη μείωσή της.   

 Τρίτον, εγώ έχω αντιληφθεί ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός συμφωνεί με την 
ιδέα του πλαφόν και του διατάγματος.  Ε, η ομιλία του φίλου μου του Αβέρωφ 
διαφοροποιεί αυτή τη θέση.  Είπε ότι δεν είναι με πλαφόν και διατάγματα που θα 
προστατευτεί ο υγιής ανταγωνισμός.  Από την ώρα -δε θα μπω σε ιδεολογική 
συζήτηση- από την ώρα που η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση το προνοεί, δεν μπορεί να 
μας το φορτώσετε σαν δογματική αριστερή αντίληψη.  Αντίθετα, αφορά το οπλοστάσιο 
της νόμιμα, δημοκρατικά, εκλεγμένης εκτελεστικής εξουσίας, να πολεμήσει την 
αισχροκέρδεια.  
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 Θα κλείσω με σημείο που επίσης συμφωνούμε όλοι -βέβαια το πρόλαβε και το 
είπε- θα το έκαμνα ως έκκληση.  Αφού δέχεται την ιδέα και την αρχή ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός, ας πάμε ομόφωνα και, αν φανεί ότι έχει ελλείψεις και κενά αυτή η 
νομοθεσία όπως κατατίθεται, εδώ είμαστε να την ξαναδούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους, παρακαλώ. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Νομίζω ότι, αν κοιτάξουμε το βασικό νόμο, ο οποίος εφαρμόστηκε και φάνηκε 
ότι ήταν ατελής, για να φτάσει μέχρι τη ρίζα του κακού, που είναι εκεί που 
διαμορφώνονται οι τιμές, λόγω, αν θέλετε, της κυρίαρχης θέσης των εταιρειών 
πετρελαιοειδών, είναι απόλυτα που τοποθετείται μέσα στο πνεύμα και των 
ευρωπαϊκών νομοθεσιών και των Οδηγιών.  Έλεγε ότι, ανεξάρτητα από το θέμα του 
πώς διαμορφώνονται οι τιμές, έχει αυτά τα δικαιώματα ο υπουργός.  Και μάλιστα του 
καθόριζε ότι εκείνα που έπρεπε να ακούσει...  ∆ιότι είναι αυτονόητο ότι δεν είναι 
δικαστήριο. είναι ο προστάτης του λαού, των καταναλωτών.  Και έχει την ευθύνη να 
εκφράσει τζιείνην την... τζιείνον το απόλυτο όπλο να το εφαρμόσει.  Και λαμβάνει 
υπόψη τις τιμές εισαγωγής, μάλιστα λέει, των πετρελαιοειδών και τα περιθώρια 
κέρδους των εταιρειών, κρίνοντας ασφαλώς από τα στοιχεία που οι ίδιες οι εταιρείες 
προμηθεύουν!  Άρα, δεν είναι θέμα υποκειμενικών αντιλήψεων!  Άρα, το να 
θυμηθούμε τώρα ότι πρέπει να ακούεται, δεν ξέρω...  Εσκεφτήκαμεν μήπως ότι άθελά 
μας δημιουργούμε ένα νομικό διαδικαστικό θέμα, να κρίνεται αν τους άκουσε, πώς 
έπρεπε να τους ακούσει, αν τους άκουσε καλά ή αν δεν τους άκουσε;  Φοβούμαι ότι η 
ομιλία κάποιου συναδέλφου, εξέχοντος συναδέλφου και για τα θέματα τα οικονομικά -
και δεν μπορεί κανένας να αμφισβητήσει ότι αυτή είναι η φιλοσοφία και η προσέγγιση 
γι’ αυτό το θέμα που συζητούμε- ομολογεί ένα πράγμα, ότι περίπου δεν πρέπει να 
έχουμε περιορισμούς και πλαφόν, δεν πρέπει να έχουμε νομοθεσίες!  Άρα το 
ενδιαφέρον, δήθεν για να κατοχυρώσουμε με την τροπολογία, αντιστρέφεται, 
δημιουργεί παραπάνω κινδύνους...  Για εκείνους που δε θέλουν να εφαρμοστεί το 
πλαφόν, θα δημιουργήσουμε τζιαι πρόβλημα στη νομοθεσία!  Εξάλλου, γιατί ξεχάσαμε 
ότι -μηδενός εξαιρουμένου, όλοι μας, και από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό και αυτοί 
που μίλησαν- καλούσαμε καθημερινά τον υπουργό να παρέμβει, λέγοντας «υπάρχει 
κυβέρνηση, υπάρχει υπουργός, γιατί δεν εφαρμόζεται η νομοθεσία;».  Ε, ας 
κάμνουμεν τζιαι λλίην κριτική, κάθε φορά που θέλουμεν να κατακεραυνώσουμε!  Τζιαι 
να θυμόμαστεν ότι είμαστε ανακόλουθοι, για να είμαστε πιο προσεκτικοί, πιο σεμνοί, 
πιο συνετοί, για να μας ακούει τζι ο κόσμος τζιαι να μας πιστεύκει!  ∆ιότι το πρόβλημα, 
το πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι μόνο πρόβλημα πλέον παρατάξεων, αφορά 
όλους μας, αν είμαστε αξιόπιστοι, όταν με τόση ανακολουθία μιλούμε και μας ακούει ο 
λαός!  Τελικά, τρώει κουτόχορτο ο λαός ή υποτιμούμε τη νοημοσύνη του, όταν είμαστε 
τόσο αντιφατικοί σε διάστημα ωρών σχεδόν! 

 Θα καταλήξω στο εξής, γιατί πρέπει να κάμω τζιαι μια κριτική στην κυβέρνηση.  
Ξέρετε ότι το θέμα αναδείχθηκε...  Και δε λέω ότι η επιτροπή Εμπορίου δεν το 
συζήτησε πλειστάκις.  Όμως μέσα στα πλαίσια των ευρωπαϊκών δεσμεύσεων, προς 
τιμήν της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και όλων των μελών της, που 
υιοθέτησαν εγγραφή θέματος, θέσαμε ακριβώς το θέμα εκεί που ήταν η ρίζα του 
κακού και είπαμε ότι χωρίς τη δημιουργία υποδομής και τερματικού σταθμού δε θα 
μπορούσαμε εύκολα να αποφύγουμε τα ολιγοπώλια, τα μονοπώλια, τα οποία όλοι 
εντόπισαν τζιαι όλοι ομολογούσαν.  Εκεί ήταν και το σημαντικότερο ίσως πρόβλημα.  
Ε, δυστυχώς, κύριε υπουργέ, η κυβέρνηση δεν έσπευσε με τόση ταχύτητα, ώστε να 
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μην περιμένουμε από αυτές τις νομοθεσίες, αλλά να κάμουμε τζιείνον που 
αποδείχθηκε ότι με τόση αδικαιολόγητη καθυστέρηση, διαχρονική, πολλών 
κυβερνήσεων, πρέπει να το ομολογήσουμε, έπρεπε να κάμουμε μια ώρα 
γρηγορότερα!  Και αυτό το θέμα, κύριε Πρόεδρε, υπενθυμίζω, είχα τη χαρά και την 
τιμή, όταν μιλούσα ως εισηγητής του θέματος στο Κεφάλαιο Τέταρτο, ήταν σχεδόν 
όλοι οι συνάδελφοι εδώ παρόντες, ότι ήταν ένα θέμα στο οποίο όλοι ομοφωνήσαμε, 
γιατί τα συμπεράσματά μας στηρίζονταν και πάνω σε γεγονότα, αλλά και πάνω στις 
ίδιες τις ομολογίες των ίδιων των εμπλεκομένων και από κυβερνητικής πλευράς. 

 Γι’ αυτό θέλω να πω τζιαι να υπενθυμίσω ότι, πέρα απ’ αυτή τη νομοθεσία, 
παρά τις όποιες αδυναμίες μπορεί να αναδειχθούν, υπάρχουν τζιαι άλλα πράγματα 
που πρέπει να σπεύσει η κυβέρνηση να κάμει τζιαι ίσως είναι σημαντικότερα τζιαι από 
αυτό το νομοθέτημα που σήμερα θα κληθούμε να ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να παρακαλέσω άλλους ομιλητές, αν είναι οι ομιλίες τους πέραν των δύο 
λεπτών... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...να ανεβαίνουν στο βήμα, διότι δεν είναι σωστό να μιλούμε για ώρα πολλή 
από τις θέσεις των εδράνων μας. 

 Ο κ. Ομήρου έχει το λόγο και μετά ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι μπορούμε να καταλήξουμε.  Ήδη έχουμε καταλήξει 
βεβαίως, είναι σαφής η πρόθεση της Βουλής, του συνόλου των κομμάτων, γι’ αυτό, 
νομίζω, είναι θεωρητική η συζήτηση, αλλά θα έλεγα το εξής:  Κανένας δε διαφωνεί ότι 
δεν μπορούμε να μπαίνουμε σε λογικές χειραγώγησης της αγοράς, ανεξάρτητα από 
ιδεολογικές τοποθετήσεις.  Νομίζω είναι κοινός τόπος για όλους.  Αυτό θα οδηγούσε 
σε στρεβλώσεις στην αγορά, που θα είναι εις βάρος των καταναλωτών αναμφίβολα. 

 Από την άλλη, δε σημαίνει ότι η μη χειραγώγηση της αγοράς πρέπει να 
δημιουργεί συνθήκες ασυδοσίας στην αγορά και φαινόμενα αισχροκέρδειας.  Και όχι 
μόνο αισχροκέρδειας, αλλά και συμπεριφορές που είναι εις βάρος της ποιότητας, για 
παράδειγμα, των τροφίμων ή και εις βάρος της υγείας των καταναλωτών.  Άρα, οι 
παρεμβάσεις του κράτους είναι θεμιτές και μέσα σ’ αυτά τα πλαίσια νομίζω ότι 
τοποθετείται και η σημερινή νομοθεσία.  Άλλωστε, να μην ξεχνούμε ότι οι λογικές 
αποθέωσης της οικονομίας της αγοράς σε ένα άλλο επίπεδο οδήγησαν στην κρίση 
του χρηματοπιστωτικού συστήματος.  Είδαμε κολοσσούς χρηματοπιστωτικών 
ιδρυμάτων στις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής -ως αποτέλεσμα της απουσίας 
κρατικής εποπτείας και κρατικού ελέγχου και ρύθμισης- να οδηγούνται σε κατάρρευση, 
με αποτέλεσμα να ακολουθήσει η γνωστή παγκόσμια οικονομική κρίση, της οποίας τις 
συνέπειες βιώνουμε και εμείς.  Άρα, λοιπόν, παν μέτρον άριστον, κατά τους αρχαίους 
ημών προγόνους!  Όχι χειραγώγηση της αγοράς αλλά παρουσία του κράτους και 
παρεμβάσεις, εκεί και όπου χρειάζεται, για να προστατεύεται το δημόσιο συμφέρον 
και τελικά ο απλός πολίτης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου έχει το λόγο. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα ήμασταν άδικοι, αν ελέγχαμε συλλήβδην όλες τις προηγούμενες 
κυβερνήσεις με μια γενικόλογο τοποθέτηση, λέγοντας «γιατί δεν ελέγχθηκαν οι τιμές;», 
αν δε λέγαμε τι μπορούσαν να κάμουν που δεν το έκαμαν μέσα στο θεσμικό πλαίσιο 
και τι τελικά δεν έγινε.  Υπενθυμίζω ότι, ναι, πρέπει να ελεγχθούν ως προς το 
συγκεκριμένο όμως, το ότι από το 2004, εδώ και έξι χρόνια, μέχρι το 2010 δε 
φρόντισαν να φέρουν νομοθέτημα όπως το υπό συζήτηση, για να ελεγχθούν οι 
χονδρικές τιμές πώλησης των πετρελαιοειδών.  Οι λιανικές με το νόμο του 2004 δεν 
ελέγχονταν.  Ο υπουργός ο αρμόδιος, ο καθ’ ύλην, ο Υπουργός Εμπορίου, ο 
άνθρωπος ευρέθηκε εκτεθειμένος ανεπανόρθωτα με αυτή τη νομοθεσία.  Και μάλιστα 
εκόντεψε, έφτασε στα όρια της γελοιοποίησης η παρέμβασή του, όταν επιχείρησε να 
ρυθμίσει τις λιανικές τιμές, ενώ οι χονδρικές πήγαιναν στα ύψη, γιατί δεν υπήρχε 
νομοθεσία να τις ελέγξει.  Αυτή είναι η προϊστορία αυτού του νομοθετήματος.  

 Ήρθαμε σήμερα εδώ και δίδεται η εξουσία, ανάμεσα στ’ άλλα, στον υπουργό να 
ελέγχει σε κάποιες περιπτώσεις ορθόδοξα, χωρίς την έκδοση διατάγματος, τις τιμές 
και της χονδρικής πώλησης, βλέπε δηλαδή τις εταιρείες πετρελαιοειδών.  Και εδώ 
παρενθετικά, επειδή έγινε αναφορά και από κάποιο πολιτικό κόμμα, από το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό, ότι ελέγχεται μόνο διαμέσου της Επιτροπής Προστασίας του 
Ανταγωνισμού, λέω ότι διαφωνώ επ’ αυτού, χωρίς να είμαι ιδεολογικά ταγμένος ούτε 
στο ελάχιστο δίπλα από το ΑΚΕΛ!  Όταν η Επιτροπή Προστασίας του Ανταγωνισμού 
δεν μπορεί να προστατέψει στοιχειωδώς τον καταναλωτή από τα “collusions”, από τις 
προσυνεννοήσεις, που κάμνουν οι εταιρείες των πετρελαιοειδών, που διαθέτουν 
χοντρικά τις τιμές, ε, όι να του λέμε «εννά σε προστατέψει στες τιμές τες λιανικές»!  
Αυτό είναι αντίθετο εξ ορισμού να το λέει κάποιος σε κάποιον που ξέρει και 
παρακολουθεί και βλέπει τι γίνεται τον τελευταίο καιρό με τις τιμές των πετρελαιοειδών! 

 Κοντολογίς, και τελειώνω, για να είμαι στα δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, εμείς δεν 
ψηφίζουμε ούτε τη μια τροπολογία ούτε την άλλη.  Θεωρούμε ότι η κυβέρνηση παίρνει 
ένα αποτελεσματικό εργαλείο στα σιέρκα της για τη ρύθμιση των τιμών σε ορισμένες 
περιπτώσεις τόσο πριν από το διάταγμα όσο και κατά το διάταγμα.  Τι απομένει;  Να 
παρακολουθήσει και να εφαρμόσει πιστά αυτός τον οποίο αφορά το διάταγμα, που 
είναι ο υπουργός, η δουλειά του οποίου είναι να το παρακολουθήσει.   

 Τέλος, καμία διαβούλευση δεν πρέπει να γίνει.  Μιλώ για την τροποποίηση.  
Πού ακούστηκε υπουργός να καλεί αυτούς οι οποίοι ευρίσκονται εις το στόχαστρο ότι 
κλέφτουν...  Εγώ θα χρησιμοποιήσω αυτή τη φράση μετά λόγου συνείδησης και 
γνωρίζω τι λέω!  Εντάξει;  Τζι ας λαλείτε τη γνώμη σας!  Μα, πού ξανακούστηκε τούτο 
το πράμα;   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τζιαι να κριθεί ο υπουργός μετά! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τζιαι να κριθεί ο υπουργός μετά για το ότι έπρεπε να το κάμει ή αν δε θα το 
κάμει!  Ε, αν θέλουμε να προστατεύουμε τους θεσμούς τζιαι να είμαστε σοβαροί, να 
είμαστε σοβαροί επί όλου του πεδίου! 

 Λοιπόν, θα υπερψηφίσουμε τη νομοθεσία, αλλά και ο υπουργός θα ελεγχθεί 
στη συνέχεια κατά πόσο εφάρμοσε αποτελεσματικά το νόμο αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επειδή το κύριο επιχείρημα των συναδέλφων σε σχέση με την τροπολογία που 
έχει υποβάλει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είναι ότι ο υπουργός γνωρίζει όλα τα 
στοιχεία, το πολύ μεγάλο ερώτημα είναι το εξής:  Όταν προσφάτως εβγήκε το 
διάταγμα για τα καταστήματα πετρελαιοειδών, πώς, αφού εγνώριζε τα στοιχεία, τη 
∆ευτέρα εξέδωσε το διάταγμα, την Τετάρτη το απέσυρε και σε μία βδομάδα είχαμε 
αύξηση των τιμών των πετρελαιοειδών;  Άρα, ο διάλογος, κύριε Πρόεδρε, ουδέποτε 
έβλαψε και θεωρούμε ότι θα προστατεύσει και τον ίδιο τον υπουργό, γιατί, αν, ο μη 
γένοιτο, γίνει κάποια πράξις η οποία δεν έχει λάβει υπόψιν όλα τα δεδομένα και οι 
εταιρείες πετρελαιοειδών σταματήσουν να παρέχουν πετρέλαιο και βενζίνη στην 
κυπριακή αγορά, τότε οι ουρές που δημιουργήθηκαν τότε και ανέστειλε το διάταγμα ο 
υπουργός θα δημιουργηθούν στα κατεχόμενα, γιατί εκεί θα τρέξουν οι συμπολίτες μας 
να αγοράσουν πετρέλαιο.   

 Τώρα, όσον αφορά το σύστημα, γιατί έχουν λεχθεί και για το σύστημα διάφορα 
πράγματα, κύριε Πρόεδρε, θα πω απλώς το εξής:  Εάν η κυβέρνηση δεν μπορεί να 
εφαρμόσει ένα σύστημα, αυτό δε σημαίνει ότι φταίει το σύστημα.  Και η Επιτροπή 
Προστασίας Ανταγωνισμού έχει κατεξοχήν ακριβώς ρόλο να απαγορεύει τη 
δημιουργία καρτέλ και ολιγοπωλίων.  Αν παραδεχόμαστε εδώ ότι δεν εμπόρεσε η 
Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού να σταματήσει τα καρτέλ και τα ολιγοπώλια, 
τότε, ναι, πάμε σε άλλου τύπου συμπεριφορές, όπως αυτές, δηλαδή πάμε σε 
προηγούμενες καταστάσεις. 

 Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πριν μπούμε στις δευτερολογίες, να παρακαλέσω την κ. Ακκελίδου να με 
αντικαταστήσει, γιατί θέλω να πάρω το λόγο. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα η κ. 
Ντίνα Ακκελίδου.)  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Παρακαλώ.  

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πήρα το λόγο, γιατί, ακούγοντας το συνάδελφο και αγαπητό φίλο κ. 
Ερωτοκρίτου να τάσσεται εναντίον των τροπολογιών που σκοπό έχουν να δίδουν το 
δικαίωμα στους ενδιαφερομένους να ακούγονται, ήρθε στο νου μου η πρωινή 
συνεδρία που κάναμε, η κοινή της επιτροπής Νομικών και Θεσμών, για ένα 
νομοσχέδιο που πάει να ψηφιστεί σε σχέση με τον έλεγχο του ηλεκτρονικού τζόγου.  
Και εκεί ετέθηκε ενώπιον της επιτροπής μια σύστασις του Υπουργού Οικονομικών 
που λέει:  «Πρώτον, για οποιαδήποτε νομοσχέδια που πρέπει να ψηφίζονται και τα 
οποία επηρεάζουν οποιεσδήποτε κατηγορίες ανθρώπων, πρέπει να ακούγονται όλοι 
οι ενδιαφερόμενοι, πριν αυτά κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων και, 
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δεύτερον, πρέπει να γίνονται μελέτες αντικτύπου».  ∆ηλαδή, αν θα έχει οποιοδήποτε 
αντίκτυπο το νομοσχέδιο, να γίνεται μια μελέτη που να επεξεργάζεται τον 
οποιοδήποτε αντίκτυπο θα έχει.   

 Λοιπόν, διερωτήθηκα.  Ο ίδιος ο Θεός δεν έδιωξε τον Αδάμ από τον Παράδεισο 
χωρίς να τον ακούσει, όταν αμάρτησε, αν και ασφαλώς ως παντογνώστης ήξερε τα 
πάντα και δεν είχε ανάγκη να τον ακούσει, αλλά τον άκουσε πριν του πει: «Φύγε από 
τον Παράδεισο»!  Γιατί εμείς, ύστερα από προβληματισμό…  ∆ιότι συμφωνώ με τον κ. 
Κατσουρίδη ότι δεν πρέπει να μας διαφεύγει ότι στην Κύπρο, πέραν μίας κυπριακής 
και μίας ελληνικής εταιρείας πετρελαιοειδών που δραστηριοποιούνται, όλες οι άλλες 
είναι πολυεθνικές και όλοι ξέρουμε ότι οι πολυεθνικές εταιρείες πετρελαιοειδών έχουν 
αναγάγει το κέρδος σε επιστήμη και ότι χάριν του κέρδους θυσιάζουν πολλά 
πράγματα.  Όπου μπορούν ανεβάζουν κυβερνήσεις, όπου μπορούν εκατέβαζαν 
παλαιότερα κυβερνήσεις.  Ακόμα χειρότερα δε, χάριν του κέρδους, του μεγάλου 
κέρδους, δημιουργούν ύψιστα και χείριστα περιβαλλοντικά προβλήματα.  Θυσιάζουν 
το περιβάλλον χάριν της δουλειάς τους.   

 Είπαμε όμως, προβληματιζόμενοι στην κοινοβουλευτική ομάδα, ότι αυτή η 
νομοθεσία είναι καταδικασμένη, εάν δεν ακουστούν όλοι και εκδοθεί το διάταγμα.  
Ποιο δικαστήριο θα δεχθεί ότι είναι έγκυρο ένα διάταγμα που ίσχυσε χωρίς να 
ακουστεί εκείνος ο οποίος επηρεάζεται;  Και πού εμείς εις την Κύπρο εκδίδουμε ένα 
διάταγμα που επηρεάζει κάποιες κατηγορίες ανθρώπων χωρίς να τους ακούσουμε;   

 Εδώ πάει ο υπουργός να αναθεωρήσει τις πολεοδομικές ζώνες...  Μπορεί να 
τις αναθεωρήσει…  Ασφαλώς πολλές αναθεωρήσεις αφορούν τους εμπόρους της γης.  
Μπορεί όμως να κάμει αναθεώρηση χωρίς να ακούσει τους ενδιαφερομένους;  
Υπάρχει δραστηριότητα που εμείς εδώ στη Βουλή κάμνουμε χωρίς να καλέσουμε στις 
επιτροπές μας όλους τους ενδιαφερόμενους, για να τους ακούσουμε;  Έτσι εκρίναμε 
ότι, για σκοπούς προστασίας της ίδιας της νομοθεσίας, την οποία ένθερμα 
υποστηρίζουμε, θα ήταν σωστό να ακούγονται οι ενδιαφερόμενοι.  Τίποτε 
περισσότερο, τίποτε ολιγότερο.  

 Όσον αφορά την πάγια θέση μας.  Τι είπε ο κ. Νεοφύτου;  Που ουδόλως 
αντικρούει τη θέση μας ότι υποστηρίζουμε αυτό το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  «∆εν 
είναι αρκετά τα πλαφόν, για να λυθεί το πρόβλημα».  Για να λυθεί το πρόβλημα, 
θέλουμε υγιή ανταγωνισμό, για να λυθεί το πρόβλημα, θέλουμε επαρκή έλεγχο από 
τις ρυθμιστικές αρχές, που δεν είναι μόνο η Επιτροπή Ανταγωνισμού, μπορεί να είναι 
και άλλες.  Αυτά τα όπλα είναι πολύ σημαντικά για να τα παραγνωρίζουμε.  Και δεν 
πρέπει να δημιουργήσουμε την ψευδαίσθηση στον κόσμο, στον Κύπριο καταναλωτή, 
ότι, επειδή τώρα ψηφίσαμε τα πλαφόν, λύσαμε το πρόβλημα των πολύ υψηλών τιμών 
των καυσίμων που υπάρχει.   

 Τα ενδεχόμενα αισχροκέρδειας.  Λέω ενδεχόμενα, για να μην είμαι απόλυτος, 
διότι το κατά πόσο είναι υψηλές οι τιμές των καυσίμων στην Κύπρο πρέπει να το 
δούμε σε συνάρτηση με τις φορολογίες που υπάρχουν.  ∆ιότι ορθά έλεγε το 
υπουργείο, όταν εβάλλετο για τη μη άσκηση αποτελεσματικού ελέγχου, ότι ακόμα η 
Κύπρος έχει πολύ χαμηλές τιμές καυσίμων συγκριτικά με τις υπόλοιπες χώρες.  Ορθά 
το έλεγε.  Το ερώτημα όμως που πρέπει να απαντηθεί, για να δούμε το βαθμό που 
υπάρχει αισχροκέρδεια, είναι, αφού αφαιρεθούν οι φόροι και όλες οι άλλες οι 
επιβαρύνσεις, το αν οι τιμές στην Κύπρο εξακολουθούν να είναι οι χαμηλότερες.  ∆ιότι, 
αν είναι έτσι όντως τα πράγματα, τότε δεν υπάρχει ουσιαστικό πρόβλημα. 

 Καταλήγοντας, έχουμε το δίλημμα εμείς -και σας καλούμε κι εσάς να σκεφθείτε 
ξανά πολύ σοβαρά το θέμα- αν η έκδοσις ενός διατάγματος χωρίς να ακούγονται οι 
ενδιαφερόμενοι εξυπηρετεί τα καλώς νοούμενα συμφέροντα του κυπριακού λαού ή 
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μήπως αύριο… ∆ιότι διαθέτουν και πολύ καλούς δικηγόρους και εμπειρότατους 
δικηγόρους και ικανότατους δικηγόρους οι πολυεθνικές εταιρείες και θα προσβάλουν 
αυτά τα διατάγματα με την πρώτη ευκαιρία στα δικαστήρια. ∆ε νομίζετε ότι το πρώτο 
πράγμα που θα πει ο δικαστής ενώπιον του οποίου θα αχθεί η υπόθεση είναι:  
«Άκουσεν τους κανείς αυτούς τους ανθρώπους, πριν βγάλει το διάταγμα»;  Και αν η 
απάντηση είναι “όχι”, έχει δικαστή που νομίζετε ότι θα πει πως “στέκει” αυτό το 
διάταγμα;  Πολύ φοβούμαι πως με τον τρόπο που πάμε να το κάμουμε είναι μια 
τρύπα στο νερό που θα κάμουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 Εζήτησε πρώτα το λόγο ο κ. Συλλούρης.  Νομίζω ότι δευτερολογεί. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆ώστε τού τον, ναι. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι, δε δευτερολογώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εμένα ήταν δευτερολογία. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Καταρχάς θα ήθελα να διορθώσω το παράδειγμα του πρωτοπλάστου, όπως το 
παρουσίασε ο κ. Πουργουρίδης.  Παρ’ όλο που είναι πολύ συχνά στις εκκλησίες… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Και στο Άγιον Όρος. 

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα.) 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν ήμουν εκεί αλλά, κύριε Πουργουρίδη, απ’ ό,τι ξέρω, απ’ ό,τι μας είπαν, δεν 
ερωτήθη ο Αδάμ.  Μόνος του, νιώθοντας ένοχος, είπε «άλλος με ηπάτησε».  Αυτό 
επιτρέπεται να το κάμουν σήμερα οι εταιρείες.  Μόνες τους, νιώθοντας την ενοχή… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Συγγνώμη;   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για να είσαστε σωστοί, άλλοι την πάτησαν!  Αφού άλλον εν είσιεν!  Μιλούμε για 
τον όφιν. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πέραν τούτου, ο Θεός αφαίρεσε το δικαίωμα του Αδάμ να είναι στον Παράδεισο.  
Ο υπουργός δεν παίρνει το δικαίωμα να τους αφαιρέσει την άδεια λειτουργίας.  Όμως 
πιθανόν, αν πάμε εις το παρελθόν, από κάποιες εταιρείες έπρεπε να είχε αφαιρεθεί το 
δικαίωμα λειτουργίας.  Ποια είναι τα προβλήματα της διαβούλευσης, αν θέλετε να λέμε 
τα πράγματα με το όνομά τους; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Να ακουστούν.  ∆εν υπάρχει πρόταση ενώπιον της Βουλής για διαβούλευση. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, ναι, να ακουστούν. 

 Πρώτον, μπαίνουμε σε διαδικασία πιέσεων προς τον υπουργό και δεν τον 
προστατεύουμε.  ∆εύτερον, δίνουμε την ευκαιρία στους ίδιους που παρατυπούν να 
αξιοποιήσουν το χρόνο της υποτιθέμενης πληροφόρησης, ενώ, ας είμαστε ρεαλιστές, 
ο υπουργός θα έχει όλη την πληροφόρηση.  ∆ε νομίζω ότι επιπόλαια, χωρίς 
πληροφόρηση, θα προχωρήσει.  Και, τρίτον, δίδει πληροφόρηση και στις εταιρείες και 
σε άλλους.  Θέλω απλά να σας θυμίσω ότι παρόμοια θέματα στο παρελθόν έρχονταν 
στη Βουλή αυθημερόν, εν κρυπτώ, για να μην το μάθει κανένας και να εκμεταλλευτεί 
την αλλαγή που θα επέφερε μια αλλαγή του νόμου ή των τιμών ή του διατάγματος.   

 Άρα, εδώ είναι η ουσία του θέματος.  Εμείς θεωρούμε ότι οι εταιρείες, έχοντας 
υπόψη αυτό το εργαλείο που δίδουμε στον υπουργό, θα πρέπει όλα αυτά τα οποία 
θέλουμε να τους δώσουμε να τα κάνουν από πριν.  Και εδώ είμαστε, αν ο υπουργός 
αυθαιρετεί, αν δεν είναι αντικειμενικός, αν λειτουργεί με στρεβλώσεις, να παρέμβουμε 
και να τα διορθώσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εάν διαβάσετε το Βιβλίο της Γενέσεως, κύριε Συλλούρη, θα δείτε στο Βιβλίο της 
Γενέσεως ότι ο Θεός εκάλεσε τον Αδάμ και του είπε «τι εποίησες;» και αυτός 
απάντησε ότι τον ηπάτησε.  Επομένως, τον εκάλεσε σε απολογία.  ∆ε θέλω θα 
προχωρήσω.  Πέραν δε τούτου, να πω ότι είναι η κυβέρνησις που εξέδωσε βιβλίο διά 
του Υπουργού Οικονομικών, στο οποίο καθορίζει τις διαδικασίες, πριν ψηφιστεί 
οποιαδήποτε νομοθεσία!  Και λέει δύο πράγματα: να ακούγονται οι πάντες και να 
γίνονται μελέτες αντικτύπου.  Είναι απόφαση της κυβέρνησης αυτή.   

 Παρακαλώ, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οφείλω να συμφωνήσω μαζί σας ότι στη νομική επιστήμη το 
ερώτημα ήταν «γιατί έφαγες το μήλο, Αδάμ;», για να του δίνεται η ευκαιρία να 
ακουστεί.  Πλην όμως δεν είναι το μόνο διάταγμα που εκδίδεται χωρίς να ακουστεί 
κάποιος.  Το μέγιστο των διαταγμάτων που εκδίδεται και στερεί  περιουσία είναι το 
διάταγμα απαλλοτρίωσης.  Και όμως δεν καλείται κάποιος να ακουστεί εκ των 
προτέρων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει διαδικασία όμως. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Άρα λοιπόν… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ιωνά Νικολάου) 

 Βεβαίως, γι’ αυτό και προειδοποίησα, κύριε Νικολάου, και νομίζω ότι με άκουσε 
προσεκτικά και ο κύριος υπουργός, ότι την ώρα που εννά εκδίδει το διάταγμα θα 
πρέπει να σκέφτεται πολύ καλά ποια θα είναι η δυνατή αντίδραση. 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

  Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 5 του πιο πάνω νομοσχεδίου, 
το οποίο τροποποιεί το άρθρο 4 του βασικού νόμου, με την αντικατάσταση της 
παραγράφου (α) αυτού με την ακόλουθη νέα παράγραφο (α): 

«(α) Με την αντικατάσταση του εδαφίου (1) αυτού με το ακόλουθο νέο εδάφιο: 

“(1) (α) Ανεξάρτητα από τις διατάξεις του άρθρου 3, ο Υπουργός δύναται να 
εκδίδει διάταγμα με το οποίο να καθορίζει, για περίοδο σαράντα πέντε (45) 
ημερών, ανώτατες τιμές πώλησης για όλα ή μερικά από τα πετρελαιοειδή, όταν 
εύλογα πιστεύει ότι το ύψος των τιμών στις οποίες διατίθενται τα προϊόντα αυτά 
στην αγορά είναι σε υπερβολικά πιο ψηλό επίπεδο από ό,τι δικαιολογείται από 
τις διεθνείς και εγχώριες συνθήκες.  

(β) Ο Υπουργός προβαίνει στην έκδοση του διατάγματος, αφού ακούσει, στα 
πλαίσια συνθηκών πλήρους διαφάνειας, τις απόψεις της Επιτροπής για την 
Παρακολούθηση των Τιμών των Πετρελαιοειδών, η οποία έχει συσταθεί 
δυνάμει απόφασης Υπουργικού Συμβουλίου, των εταιρειών πετρελαιοειδών, 
των πρατηριούχων, των Συνδέσμων Καταναλωτών και των διανομέων.  

(γ)  Άνευ επηρεασμού των διατάξεων του εδαφίου (3), η έκδοση του 
διατάγματος από τον Υπουργό βασίζεται σε τεκμηριωμένα στοιχεία τα οποία 
δημοσιοποιούνται.”. και» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε γραμματέα. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας, παρακαλώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με δεκαπέντε ψήφους υπέρ και τριάντα τέσσερις ψήφους εναντίον η 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Ερχόμεθα τώρα στην τροπολογία του κυρίου Περδίκη. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να τη διαβάσει. 
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(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 5 του νομοσχεδίου, το οποίο 
τροποποιεί το άρθρο 4 του βασικού νόμου με την αντικατάσταση της παραγράφου (α) 
αυτού με την ακόλουθη νέα παράγραφο (α): 

«(α) Με την αντικατάσταση του εδαφίου (1) αυτού με το ακόλουθο νέο εδάφιο: 

“(1) (α) Ανεξάρτητα από τις διατάξεις του άρθρου 3, ο υπουργός δύναται να 
εκδίδει διάταγμα με το οποίο να καθορίζει για περίοδο σαράντα πέντε (45) 
ημερών ανώτατες τιμές πώλησης για όλα ή μερικά από τα πετρελαιοειδή, όταν 
εύλογα πιστεύει ότι το ύψος των τιμών στις οποίες διατίθενται τα προϊόντα αυτά 
στην αγορά είναι σε υπερβολικά πιο υψηλό επίπεδο από ό,τι δικαιολογείται 
από τις διεθνείς και εγχώριες συνθήκες.  

(β) Πριν από την έκδοση του διατάγματος, ο υπουργός λαμβάνει πληροφορίες 
από την Επιτροπή για την Παρακολούθηση των Τιμών των Πετρελαιοειδών, τις 
εταιρείες πετρελαιοειδών, τους πρατηριούχους, τους συνδέσμους 
καταναλωτών και τους διανομείς πετρελαιοειδών. 

(γ) Άνευ επηρεασμού των διατάξεων του εδαφίου (3) η έκδοση του διατάγματος 
από τον υπουργό βασίζεται σε τεκμηριωμένα στοιχεία, τα οποία δημοσιεύονται 
στα πλαίσια της έκδοσης του διατάγματος.”.και». 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επιτρέπεται να κάνω μια τροποποίηση στην τροπολογία; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει πρόβλημα με τις πληροφορίες, εγώ 
εισηγούμαι, αν υπάρχει διάθεση καλή και αγαθή και θεάρεστη, αφού επκιάμεν τα θεϊκά, 
να κρατήσουμε μόνο το (γ) από την τροπολογία μου, εκτός από το 1(α) φυσικά, που 
αφορά την έκδοση του διατάγματος, που πρέπει να βασίζεται σε τεκμηριωμένα 
στοιχεία, τα οποία να δημοσιοποιούνται στα πλαίσια της έκδοσής του.   

Ευχαριστώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όταν εμίλησα, δεν ήθελα να σχολιάσω την ουσία -σχολίασα άλλα πράγματα- 
αλλά είναι ένα από τα σημεία που εμείς θεωρούμε ότι θα δημιουργήσουν πρόβλημα.  
Τι σημαίνει τεκμηριωμένα;  Ποιος έν’ ο κριτής της τεκμηρίωσης;  Είναι ένας από τους 
λόγους που απορρίψαμε την τροπολογία του Συναγερμού, γι’ αυτό ούτε και αυτήν 
μπορούμε να τη δεχτούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας του κ. Περδίκη, όπως τελικά την έχει 
διαμορφώσει; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται με σαράντα οκτώ ψήφους εναντίον, μία υπέρ και 
καμιά αποχή. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του συνοπτικού τίτλου του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός 
Ανωτάτων Τιμών Πώλησης σε Ειδικές Περιπτώσεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Τα υπ’ αριθμόν 4 και 5 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί 
Παροχής Επιδόματος Μάνας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια «Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010» και «Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2010»  

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Mη μέλη της επιτροπής: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η  Μαΐου 
και στις 7 Ιουνίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι η τροποποίηση του περί Παροχής 
Επιδόματος Μάνας Νόμου, καθώς και του περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμου, 
ώστε αφενός να  επεκταθεί η προθεσμία υποβολής της αίτησης για χορήγηση 
επιδόματος μάνας και τέκνου, αντίστοιχα, από τρεις σε δώδεκα μήνες από την 
ημερομηνία απόκτησης του σχετικού δικαιώματος και αφετέρου να καταργηθεί η 
διακριτική ευχέρεια της διοίκησης για παραχώρηση αναδρομικά των πιο πάνω 
επιδομάτων στις περιπτώσεις εκπρόθεσμης υποβολής αιτήσεων.    

 Σημειώνεται ότι σύμφωνα με το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο, απαραίτητη 
προϋπόθεση για τη χορήγηση των πιο πάνω επιδομάτων είναι η υποβολή αίτησης 
από το    ενδιαφερόμενο    πρόσωπο   εντός   τριών  μηνών  από την ημερομηνία 
απόκτησης δικαιώματος σε επίδομα.  Παράλειψη υποβολής της αίτησης εντός της 
καθορισμένης προθεσμίας συνεπάγεται απώλεια του δικαιώματος λήψης του 
επιδόματος για τόσο χρονικό διάστημα, όσο και ο χρόνος καθυστέρησης υποβολής 
της αίτησης.  Περαιτέρω, σε περίπτωση που η καθυστέρηση υποβολής της αίτησης 
είναι δικαιολογημένη, παρέχεται διακριτική ευχέρεια στη διοίκηση να καταβάλει στο 
δικαιούχο αναδρομικά τα δικαιώματά του, μέχρι και δώδεκα μήνες από την 
ημερομηνία υποβολής της αίτησης.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το χρονικό 
διάστημα των τριών μηνών κρίθηκε περιοριστικό, καθώς έχουν υποβληθεί πολλές 
αιτήσεις εκπρόθεσμα, με αποτέλεσμα την απώλεια του επιδόματος από τους 
δικαιούχους.  Περαιτέρω, με την προτεινόμενη επέκταση της σχετικής προθεσμίας,  η 
διακριτική ευχέρεια της διοίκησης για παραχώρηση αναδρομικών επιδομάτων 
καθίσταται άνευ σημασίας.  Προτείνεται συνεπώς παράλληλα και η κατάργηση της 
σχετικής νομοθετικής διάταξης. 

 Σύμφωνα με τα ίδια πιο πάνω στοιχεία, η ανάγκη για προώθηση των πιο πάνω 
τροποποιήσεων στηρίζεται στους ακόλουθους λόγους: 
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1. Η προθεσμία υποβολής αίτησης για άλλες παροχές του δημοσίου είναι ένα έτος. 

2. Ο έλεγχος και η επαλήθευση ισχυρισμών που προβάλλονται από πλευράς των 
ενδιαφερομένων για αξιολόγηση της καθυστέρησης που σημειώθηκε στην 
υποβολή της αίτησης είναι πρακτικά αδύνατος. 

3. Η επέκταση των σχετικών προθεσμιών δεν επιβαρύνει σημαντικά τον κρατικό 
προϋπολογισμό και κατοχυρώνει τα δικαιώματα του πολίτη.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους 
της βουλευτών του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της 
βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των υπό εξέταση νομοσχεδίων, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή τους σε νόμους. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των νομοσχεδίων 
κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός τάσσεται υπέρ των δύο 
νομοθετημάτων, έτσι είμαστε ομόφωνοι. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του πρώτου 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Προλήψεως της Χρήσης και ∆ιάδοσης 
Ναρκωτικών και Άλλων Εξαρτησιογόνων Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι είναι σημαντικό για μας, διότι αυτό που 
ζητούσαμε ως ∆ΗΣΥ υλοποιείται στην ουσία, δηλαδή το να αντικατασταθεί ο 
πρόεδρος του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου, ώστε να μην είναι ο εκάστοτε 
Υπουργός Υγείας, ζητούμε μιας βδομάδας αναβολή, επειδή υπάρχουν κάποιες 
διατάξεις οι οποίες θα πρέπει να τύχουν μιας πιο ενδελεχούς συζήτησης και 
τοποθέτησης, όπως είναι το σημείο, στο οποίο γίνεται αναφορά και στην έκθεση, που 
αναφέρει «με ιδιαίτερες επιδόσεις σε θέματα αναφορικά με τον αγώνα κατά των 
ναρκωτικών».  Είναι κάτι παρόμοιο με αυτό που έχει πει προηγούμενα ο κ. 
Κατσουρίδης.  Ποιος θα διαβαθμίζει την κρίση;  Είναι εδώ οι “ιδιαίτερες επιδόσεις”.  
Ποιες ιδιαίτερες επιδόσεις;  Γι’ αυτό θα πρέπει να το ξαναδούμε και παρακαλώ να 
δοθεί μιας εβδομάδας αναβολή, για να το ξαναδούμε ως επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην αναβολή; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το θέμα αναβάλλεται για μια εβδομάδα. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, αν ο στόχος είναι να ξαναπάει στην επιτροπή, δεν μπορεί να 
αναβληθεί για μια εβδομάδα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Έχετε δίκαιο. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αν θα επιστρέψει στην επιτροπή, θα πρέπει να είναι αναβολή τουλάχιστον δύο 
εβδομάδων, για να προλάβει την ερχόμενη εβδομάδα η επιτροπή να το δει ξανά και 
να επανέλθει με καινούρια έκθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Γίνεται εισήγηση για δεκαπέντε μέρες αναβολή.  Καμιά ένσταση. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός 
Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και 

Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Γεώργιος Τάσου 

 Αντώνης Αντωνίου  Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντρέας Φακοντής  Φειδίας Σαρίκας 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Πανίκκος Σταυριανός 

 Γεώργιος Γεωργίου Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές Πανίκκο 
Σταυριανό της εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας και Γιώργο Βαρνάβα της εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 
Μαΐου,  1η και 8 Ιουνίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών και του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της ΠΟΒΕΚ, της 
Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Κέντρων Τεχνικού 
Ελέγχου Οχημάτων (ΠΑΣΙΚΤΕΟ) και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών 
Συνεργείων Μηχανοκινήτων Οχημάτων (ΠΣΙΣΜΟ).  Επίσης, στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής παρευρέθηκε και εκπρόσωπος του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών.  
Το Συμβούλιο Μελέτης Παρεκκλίσεων, η Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, το ΕΤΕΚ και η 
Οργάνωση Αυτοτελώς Εργαζομένων Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται, όπως αυτός αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, 
είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και 
Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) Νόμου, ώστε να δοθεί παράταση λειτουργίας μέχρι την 1η 
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Μαρτίου 2011 σε όλους τους ιδιοκτήτες Ιδιωτικών Κέντρων Τεχνικού Ελέγχου 
Οχημάτων (ΙΚΤΕΟ) που κατέχουν σε ισχύ προσωρινή άδεια λειτουργίας και οι οποίοι 
έχουν ήδη καταθέσει αίτηση για έκδοση πολεοδομικής άδειας ή άδειας οικοδομής ή 
αίτηση για έγκριση, αλλά ακόμη δεν έχει ολοκληρωθεί η σχετική διαδικασία έκδοσής 
τους, καθώς και στους ιδιοκτήτες των εν λόγω κέντρων των οποίων οι προσωρινές 
άδειες ανακλήθηκαν από τον Έφορο Μηχανοκινήτων Οχημάτων μετά τη λήξη της 
ισχύος τους, γιατί δε συμμορφώθηκαν με τις πρόνοιες της κειμένης νομοθεσίας και 
ιδιαίτερα με την απαίτηση αυτής για εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, απώτερος στόχος αυτής 
είναι να δοθεί η ζητούμενη παράταση, ώστε να μπορέσει ένας πολύ μικρός αριθμός 
ιδιοκτητών ΙΚΤΕΟ που κατέχουν σε ισχύ προσωρινή άδεια λειτουργίας και που δεν 
έχουν μέχρι σήμερα εξασφαλίσει την από το νόμο απαιτούμενη κανονική άδεια για το 
ΙΚΤΕΟ ή που η άδειά τους ανακλήθηκε από τον έφορο μετά τη λήξη της, κυρίως λόγω 
μη εξασφάλισης της απαιτούμενης από τον οικείο νόμο πολεοδομικής άδειας, να 
συνεχίσουν την εργασία τους, με στόχο μέχρι την 1η Μαρτίου 2011 να μπορέσουν να 
ανταποκριθούν στις απαιτήσεις του νόμου.   

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών ανέφεραν στην επιτροπή 
ότι ο συνολικός αριθμός των ΙΚΤΕΟ είναι σήμερα ενενήντα οκτώ, εκ των οποίων τα 
ογδόντα δύο έχουν εξασφαλίσει κανονική άδεια λειτουργίας, τα δώδεκα έχουν 
προσωρινή (οκτώ από αυτά βρίσκονται σε τουρκοκυπριακά ακίνητα) και τα τέσσερα 
έχουν σταματήσει να λειτουργούν, γιατί τους αφαιρέθηκε η άδεια από τον Έφορο 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων μετά τη λήξη της, λόγω του ότι δεν πληρούσαν τις 
προϋποθέσεις του νόμου και κυρίως λόγω μη εξασφάλισης της απαιτούμενης 
πολεοδομικής άδειας.   Σύμφωνα με τους ιδίους, η προβλεπόμενη στην κείμενη 
νομοθεσία εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών και ως 
εκ τούτου, αν η Βουλή κρίνει ότι πρέπει να δοθεί η προτεινόμενη χρονική παράταση, 
δεν έχουν ένσταση, γιατί εκείνο που πρώτιστα αφορά το τμήμα τους είναι ο σωστός 
έλεγχος που πρέπει να διενεργείται από τα ΙΚΤΕΟ.   

 Ο εκπρόσωπος της ΠΟΒΕΚ δήλωσε ότι, παρ’ όλον ότι έχει ήδη δοθεί δύο 
φορές χρονική παράταση, ώστε να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις του νόμου οι 
ιδιοκτήτες ΙΚΤΕΟ, που για διάφορους λόγους δεν το έχουν πράξει, συναινούν να δοθεί 
η προτεινόμενη παράταση, αλλά μόνο στους ιδιοκτήτες που πραγματικά καταβάλλουν 
προσπάθειες να συμμορφωθούν με το νόμο και όχι σ’ αυτούς που απλά 
εκμεταλλεύονται τις εκάστοτε χρονικές παρατάσεις.   

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών και το σημείωμα που η ίδια κατέθεσε στην επιτροπή, οκτώ υποστατικά τα 
οποία βρίσκονται σε τουρκοκυπριακής ιδιοκτησίας γη λειτουργούν ως ΙΚΤΕΟ με 
προσωρινή άδεια λειτουργίας.  Από αυτά τα πέντε έχουν εξασφαλίσει τις θετικές 
απόψεις της αρμόδιας πολεοδομικής αρχής και ως εκ τούτου θα τους εκδοθεί η 
απαιτούμενη κανονική άδεια λειτουργίας, τα δύο είναι δυνατό να τους εκδοθεί η 
σχετική άδεια έπειτα από παρέκκλιση και το ένα έχει λάβει αρνητικές απόψεις από την 
αρμόδια πολεοδομική αρχή, καθότι τα τεμάχια στα οποία βρίσκεται το ΙΚΤΕΟ είναι σε 
οικιστική ζώνη με κύρια χρήση την κατοικία.   

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου 
Εσωτερικών δήλωσε ότι το εν λόγω τμήμα ενεργεί με βάση την κείμενη νομοθεσία 
που διέπει το θέμα, αλλά είναι σε θέση να εξετάσει νέες αιτήσεις ιδιοκτητών των 
οποίων οι αρχικές αιτήσεις που έγιναν απορρίφθηκαν, γιατί αφορούσαν άλλη χρήση 
και όχι χρήση για ΙΚΤΕΟ. 
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 Οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΙΚΤΕΟ συμφώνησαν με τις προτεινόμενες διατάξεις 
όπως επίσης και οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, οι οποίοι ανέφεραν ότι 
δε φέρουν ένσταση σ’ αυτές.     

 Στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου στην επιτροπή η εκπρόσωπος 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, χωρίς να διαφωνεί με την 
ουσία της πρότασης, υποστήριξε ότι οι διατάξεις της χρήζουν περαιτέρω εξέτασης, 
καθότι δεν είναι δυνατό να αναβιώσουν, με την ψήφιση της εν λόγω πρότασης, οι 
άδειες οι οποίες έχουν ανακληθεί από τον Έφορο Μηχανοκινήτων Οχημάτων, για τους 
λόγους που αναφέρθηκαν πιο πάνω.  Πρόκειται, δήλωσε, για διοικητικές πράξεις οι 
οποίες δε δύνανται να ανακληθούν με το νόμο όπως προτείνεται. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, λαμβάνοντας υπόψη τον πολύ μικρό αριθμό ιδιοκτητών ΙΚΤΕΟ που είτε δεν 
έχουν ακόμα εξασφαλίσει την από το νόμο απαιτούμενη κανονική άδεια λειτουργίας 
είτε η άδειά τους έχει ανακληθεί για τους λόγους που αναφέρθηκαν πιο πάνω, καθώς 
και την επικρατούσα δύσκολη οικονομική κατάσταση, τοποθετήθηκε θετικά στη 
σκοπούμενη παράταση και ζήτησε από την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας όπως μελετήσει περαιτέρω τις προτεινόμενες διατάξεις 
και επιλύσει το νομικό ζήτημα που τίθεται πιο πάνω.  Παράλληλα, η επιτροπή ζήτησε 
από την ίδια όπως σε συνεργασία με τους εκπροσώπους του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών προχωρήσουν σε ανάλογη αναθεώρηση του κειμένου της πρότασης 
νόμου, στη βάση των πιο πάνω, το οποίο ακολούθως να τεθεί ενώπιον της επιτροπής 
για λήψη τελικής απόφασης.   

 Με βάση τις πιο πάνω οδηγίες οι εν λόγω εκπρόσωποι μελέτησαν εκ νέου τις 
προτεινόμενες διατάξεις και αναθεώρησαν αυτές, έτσι ώστε ο Έφορος Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων να έχει δικαίωμα να παραχωρήσει, έπειτα από νέα αίτηση, προσωρινή 
άδεια λειτουργίας ΙΚΤΕΟ, με ισχύ μέχρι την 1η Μαρτίου 2011, σε ιδιοκτήτες των 
οποίων η άδεια έχει ανακληθεί.  Για τους υπόλοιπους ιδιοκτήτες ΙΚΤΕΟ που έχουν σε 
ισχύ προσωρινή άδεια λειτουργίας, αυτή θα συνεχίσει να ισχύει μέχρι την 1η Μαρτίου 
2011.  Το αναθεωρημένο κείμενο τέθηκε για συζήτηση ενώπιον της επιτροπής στην 
τελευταία συνεδρία της.  Στα πλαίσια της εν λόγω συνεδρίας, έγινε εισήγηση από τον 
εκ των εισηγητών της πρότασης νόμου κ. Γιώργο Βαρνάβα όπως η προτεινόμενη 
παράταση επεκταθεί μέχρι την 1η Ιουνίου 2011, εισήγηση η οποία έγινε δεκτή από 
τους παρευρισκομένους πλην του εκπροσώπου της ΠΟΒΕΚ, ο οποίος διαφώνησε με 
αυτήν. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή τελικά έχει αναθεωρηθεί 
με την προτεινόμενη παράταση να ισχύει μέχρι την 1η Ιουνίου 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Ιερωνυμίδη. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έχω την ανάγκη να αναφερθώ στην εισηγητική έκθεση αυτής της πρόταση 
νόμου και να δηλώσω τα εξής:  Φαίνεται ότι η ύπαρξη ουσιαστικά των Κέντρων 
Τεχνικών Ελέγχων βασίζεται και στην πολεοδομική άδεια.  ∆ιαφαίνεται ότι, όσον 
αφορά την εισήγηση από μέρους των συναδέλφων βουλευτών για παράταση του 
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χρόνου, ε, είναι δεδομένο ότι υπάρχουν περιπτώσεις ιδιοκτητών που αδυνατούν να 
λάβουν αυτή την πολεοδομική άδεια.  Θα πρέπει ομολογουμένως να σας αναφέρω ότι 
ίσως να υπάρχουν και αντικειμενικά προβλήματα πέραν των δυνατοτήτων των 
ιδιοκτητών για λήψη τέτοιων πολεοδομικών αδειών, όπως παραδείγματος χάριν 
χωροταξικά σχέδια, τοπικά σχέδια, ίσως αδυναμίες τελικής έγκρισης οικοδομής.   

 Στην προκειμένη όμως περίπτωση υπάρχει και ένα άλλο θέμα, ότι μερικά 
βρίσκονται μέσα σε τουρκοκυπριακές περιουσίες, που τη δυσκολεύει ακόμα 
περισσότερο.  Ως εκ τούτου, θα ήθελα να σας πω ότι, απ’ ό,τι τουλάχιστο φαίνεται και 
μέσα από την εισηγητική έκθεση, τουλάχιστον δύο φορές έχει ήδη δοθεί αυτή η 
χρονική παράταση.  Θα πρέπει, κατά τη γνώμη μου, να ληφθούν μέτρα αντιμετώπισης 
με τροποποίηση ίσως της νομοθεσίας, γιατί αυτή η χρονική παράταση, κατά τη γνώμη 
μου, θα επαναλαμβάνεται για πάρα πολλές φορές ακόμα. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Επειδή είμαι εκ των εισηγητών της πρότασης νόμου, θα ήθελα απλά να 
εξηγήσω το εξής: Ορθά έχει πει ο συνάδελφος ότι, όσον αφορά αυτές τις άδειες, 
υπάρχουν και οι οκτώ οι οποίοι στεγάζονται σε τουρκοκυπριακά υποστατικά.  Στην 
επιτροπή όμως έχει ήδη λεχθεί από την εκπρόσωπο της Πολεοδομίας, αλλά και 
παράλληλα της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών ότι ήδη τα έξι 
από αυτά έχουν πάρει θετική απάντηση από την Πολεοδομία για αλλαγή χρήσης του 
υποστατικού, άρα το θέμα έχει λυθεί.  Το ένα έχει τροχοδρομηθεί και το όγδοο απλά 
είχε λανθασμένη αίτηση μέσα και του έχουν υποδείξει να υποβάλει σωστή αίτηση.  
Άρα, όσον αφορά τα τουρκοκυπριακά, δεν υπάρχει κανένα απολύτως πρόβλημα.   

 Το πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε, έγκειται στο ότι ένας αριθμός αιτητών, που 
μετριέται στα δάκτυλα του ενός χεριού, μπορώ να πω, όχι για δικούς τους λόγους, 
κάποιοι από αυτούς ανεγείρουν ήδη ιδιόκτητα υποστατικά, καινούργια υποστατικά, τα 
οποία δεν έχουν προλάβει να τελειώσουν, ώστε να πάρουν όλες τις τελικές εγκρίσεις.  
Με αυτό τον τρόπο κάποιοι άλλοι πράγματι έχουν ενοικιάσει και είναι υποχείρια 
κάποιων άλλων,  λόγω του ότι δεν έχουν εξασφαλίσει ακόμη την πολεοδομική άδεια 
και θα την εξασφαλίσουν σε μερικούς μήνες.  Άρα, θα δώσουμε -έτσι είναι η συμφωνία 
στην επιτροπή- μια τελευταία παράταση σ’ αυτούς τους ανθρώπους και εντός αυτής 
της παρατάσεως είμαστε βέβαιοι ότι θα διευθετηθούν τα προβλήματά τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Φακοντής. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με έχει καλύψει σχεδόν πλήρως ο κ. Βαρνάβα, απλώς ήθελα 
να προσθέσω ότι για όλες τις νέες αιτήσεις για νέα υποστατικά θα ισχύει ο νόμος, 
δηλαδή  θα χρειάζεται πολεοδομική άδεια.  Η συγκεκριμένη πρόταση νόμου αφορά 
υφιστάμενα ΙΚΤΕΟ, τα οποία ήδη είναι στη διαδικασία απόκτησης της άδειας, γι’ αυτό 
και κατέστη αναγκαία η παραχώρηση ακόμα ενός χρόνου περίπου, για να μπορέσουν 
να ρυθμιστούν και αυτές οι υποθέσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 58 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
(Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 8 και 9 θέματα, που τιτλοφορούνται «Ο περί ∆ήμων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» (πρόταση νόμου) και «Ο περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» (πρόταση νόμου), αντίστοιχα, αναβάλλονται για 
δεκαπέντε μέρες και πάνε πίσω στην επιτροπή. 

Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης 
της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από 

Παράνομες ∆ραστηριότητες (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Γιαννάκης Θωμά   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ της 21ης Ιανουαρίου και 
27ης Μαΐου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, του Υπουργείου Οικονομικών, της Μονάδας Καταπολέμησης Αδικημάτων 
Συγκάλυψης του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας (η Μονάδα) και 
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 



 35

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της υφιστάμενης 
νομοθεσίας, έτσι ώστε:  

1. Να εναρμονιστεί το δίκαιο της ∆ημοκρατίας με την Απόφαση-Πλαίσιο 
2003/577/∆ΕΥ του Συμβουλίου της 22ας Ιουλίου 2003 σχετικά με την εκτέλεση 
των αποφάσεων δέσμευσης περιουσιακών ή αποδεικτικών στοιχείων στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και την Απόφαση-Πλαίσιο 2006/783/∆ΕΥ του Συμβουλίου 
της 6ης Οκτωβρίου 2006 σχετικά με την εφαρμογή της αρχής της αμοιβαίας 
αναγνώρισης στις αποφάσεις δήμευσης, 

2. να επιτευχθεί πλήρης εναρμόνιση με την Οδηγία 2007/64/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 13ης Νοεμβρίου 2007 για τις υπηρεσίες 
πληρωμών στην εσωτερική αγορά, την τροποποίηση των Οδηγιών 97/7/ΕΚ, 
2002/65/ΕΚ, 2005/60/ΕΚ και 2006/48/ΕΚ και την κατάργηση της Οδηγίας 
97/5/ΕΚ και ιδιαίτερα με το άρθρο 91 αυτής, με το οποίο τροποποιείται η 
Οδηγία 2005/60/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
26ης Οκτωβρίου 2005 σχετικά με την πρόληψη της χρησιμοποίησης του 
χρηματοπιστωτικού συστήματος για τη νομιμοποίηση εσόδων από παράνομες 
δραστηριότητες και τη χρηματοδότηση της τρομοκρατίας και 

3. να καταστεί δυνατή η καλύτερη εφαρμογή ορισμένων προνοιών της 
υφιστάμενης νομοθεσίας και ιδιαίτερα να ενισχυθεί η αποτελεσματικότητα των 
προληπτικών μέτρων κατά της νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες 
δραστηριότητες, τα οποία επιβάλλουν οι εποπτικές αρχές και εφαρμόζουν τα 
χρηματοοικονομικά ιδρύματα. 

 Σημειώνεται ότι, όπως ενημερώθηκε η επιτροπή από τους εκπροσώπους του 
Υπουργείου Οικονομικών, παρ’ όλο που η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει ήδη 
εναρμονιστεί με το μεγαλύτερο μέρος της Οδηγίας 2007/64/ΕΚ, παραμένει να 
μεταφερθούν στο εθνικό δίκαιο οι πρόνοιες της πιο πάνω Οδηγίας που 
περιλαμβάνονται στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο.  Λόγω της εκκρεμότητας αυτής η 
∆ημοκρατία έχει λάβει προειδοποιητική επιστολή από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για 
παράλειψη θέσπισης εναρμονιστικής νομοθεσίας.   

 Περαιτέρω, οι εκπρόσωποι της Μονάδας επισήμαναν στην επιτροπή ότι στο εν 
λόγω νομοσχέδιο περιλήφθηκαν και πρόνοιες για την ενσωμάτωση στην υφιστάμενη 
νομοθεσία προηγούμενων υποδείξεων της Επιτροπής Moneyval του Συμβουλίου της 
Ευρώπης, η οποία βρίσκεται στην Κύπρο από τις 4 Ιουνίου 2010 και θα παραμείνει 
μέχρι τις 12 Ιουνίου 2010 για σκοπούς αξιολόγησής της.  Στόχος της Επιτροπής 
Moneyval είναι να επιβεβαιώσει ότι οι χώρες του Συμβουλίου της Ευρώπης έχουν 
εφαρμόσει αποτελεσματικά συστήματα για την καταπολέμηση της νομιμοποίησης 
εσόδων από παράνομες δραστηριότητες και της χρηματοδότησης της τρομοκρατίας 
και έχουν συμμορφωθεί με τα διεθνή πρότυπα στον τομέα αυτό. 

 Όσον αφορά την εναρμόνιση με τις αποφάσεις-πλαίσιο, σύμφωνα με τις 
εκπροσώπους της Μονάδας, αυτή είναι αναγκαία, παρά το γεγονός ότι αποφάσεις 
των αρμόδιων αρχών κρατών μελών για δέσμευση περιουσιακών και αποδεικτικών 
στοιχείων και δήμευση περιουσιακών στοιχείων ήδη εκτελούνται στη ∆ημοκρατία με 
βάση τις πρόνοιες της υφιστάμενης νομοθεσίας που αφορούν τη διεθνή συνεργασία, 
αφού δεν υπάρχουν στο κυπριακό δίκαιο πρόνοιες που να προβλέπουν ειδικά για 
συνεργασία με άλλα κράτη μέλη. Με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο διατυπώνονται οι 
συγκεκριμένες διαδικασίες όπως καθορίζονται στις προαναφερόμενες αποφάσεις-
πλαίσιο. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε, 
προβλέπονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 
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1. Παρέχεται η δυνατότητα στη Μονάδα και στις εποπτικές αρχές να 
ανταλλάσσουν πληροφορίες στα πλαίσια των υποχρεώσεών τους που 
απορρέουν από τη νομοθεσία. 

2. Επιβάλλεται υποχρέωση σε πρόσωπα που διεξάγουν χρηματοοικονομικές ή 
άλλες δραστηριότητες να εφαρμόζουν μέτρα και διαδικασίες για την 
αντιμετώπιση κινδύνων νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες 
δραστηριότητες ή χρηματοδότησης της τρομοκρατίας, οι οποίοι προκύπτουν 
από τεχνολογικές εξελίξεις και νέα χρηματοοικονομικά προϊόντα. 

3. Επιβάλλεται υποχρέωση σε κάθε όμιλο εταιρειών του οποίου οι εταιρείες 
διεξάγουν χρηματοοικονομικές δραστηριότητες να διασφαλίζει ότι όλες οι 
εταιρείες του ομίλου, περιλαμβανομένων των θυγατρικών εταιρειών και των 
καταστημάτων του που βρίσκονται εκτός Κύπρου, εφαρμόζουν μέτρα και 
διαδικασίες για παρεμπόδιση της νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες 
δραστηριότητες. 

4. Επιβάλλεται υποχρέωση σε πρόσωπα που διεξάγουν χρηματοοικονομικές 
δραστηριότητες να εφαρμόζουν συστήματα και διαδικασίες που καθιστούν 
δυνατή την έγκαιρη ανταπόκρισή τους σε ερωτήματα της Μονάδας ή των 
αρμόδιων εποπτικών αρχών τα οποία αφορούν την ύπαρξη επιχειρηματικής 
σχέσης τους με συγκεκριμένα φυσικά ή νομικά πρόσωπα, καθώς και το είδος 
της σχέσης αυτής. 

5. Ποινικοποιείται η παροχή από πελάτη προσώπου που διεξάγει 
χρηματοοικονομικές ή άλλες δραστηριότητες ή από πρόσωπο που είναι 
εξουσιοδοτημένο να ενεργεί εκ μέρους του πελάτη αυτού ή από τρίτο πρόσωπο 
είτε ψευδών ή παραπλανητικών στοιχείων και πληροφοριών ταυτότητας για τον 
πελάτη ή τον τελικό πραγματικό δικαιούχο είτε ψευδών ή πλαστογραφημένων 
εγγράφων ταυτότητας. 

6. Συμπληρώνεται το Μέρος IV της υφιστάμενης νομοθεσίας, το οποίο αφορά 
συνεργασία με τρίτες χώρες για την εκτέλεση διαταγμάτων δέσμευσης ή 
δήμευσης, με πρόνοιες που αφορούν τη συνεργασία μεταξύ κρατών μελών 
στον τομέα αυτό και ειδικότερα τις διαδικασίες που εφαρμόζονται για την 
εκτέλεση αποφάσεων δέσμευσης ή δήμευσης και την εφαρμογή της αρχής της 
αμοιβαίας αναγνώρισης στις αποφάσεις δήμευσης. 

7. Σε περίπτωση καταδίκης νομικού προσώπου για αδίκημα νομιμοποίησης 
εσόδων από παράνομες δραστηριότητες, που προβλέπεται στο άρθρο 4 της 
υφιστάμενης νομοθεσίας, παρέχεται δυνατότητα επιβολής στο πρόσωπο αυτό 
διοικητικών κυρώσεων επιπρόσθετα από τη χρηματική ποινή που προβλέπεται 
στο εν λόγω άρθρο.  Συγκεκριμένα, προβλέπεται ότι στο πρόσωπο αυτό 
δυνατόν να επιβληθούν μέτρα προσωρινής ή οριστικής απαγόρευσης άσκησης 
εμπορικής ή άλλης οικονομικής δραστηριότητας, μέτρα αποκλεισμού από 
δημόσιες παροχές, ενισχύσεις ή δημόσιο διαγωνισμό και δικαστική διάλυση.  

8. Προβλέπεται ότι η αποκάλυψη πληροφοριών δε θα συνιστά αδίκημα, κατά το 
άρθρο 48 της υφιστάμενης νομοθεσίας, αν η αποκάλυψη αυτή 
πραγματοποιηθεί από ελεγκτή, εξωτερικό λογιστή ή επαγγελματία νομικό στην 
προσπάθειά του να αποτρέψει πελάτη του από εμπλοκή σε παράνομη 
δραστηριότητα.  

9. Παρέχεται εξουσία στη Μονάδα για σκοπούς άσκησης συγκεκριμένων 
αρμοδιοτήτων της να εξασφαλίζει από πρόσωπα που ασκούν 
χρηματοοικονομικές δραστηριότητες, όπως τράπεζες και συνεργατικά 
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πιστωτικά ιδρύματα, οποιεσδήποτε πληροφορίες με τον τρόπο που καθορίζεται 
στις οικείες νομοθεσίες για την άρση του τραπεζικού απορρήτου, χωρίς να 
απαιτείται η προηγούμενη έκδοση δικαστικού διατάγματος.  Ειδικότερα, 
προβλέπεται ότι η Μονάδα για την άσκηση της πιο πάνω εξουσίας της θα 
υποβάλλει προς το πρόσωπο από το οποίο ζητούνται οι πληροφορίες μόνο 
γραπτό αιτιολογημένο αίτημα και το εν λόγω πρόσωπο θα έχει υποχρέωση για 
έγκαιρη, πλήρη και ακριβή παροχή των αιτούμενων πληροφοριών εντός 
εύλογου χρόνου. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου την επιτροπή 
απασχόλησαν, μεταξύ άλλων, τα πιο κάτω ζητήματα: 

1. Ο διαχωρισμός των προνοιών που προστίθενται και αφορούν την εκτέλεση 
αποφάσεων δήμευσης ή δέσμευσης έπειτα από αίτηση κράτους μέλους από τις 
υφιστάμενες πρόνοιες που αφορούν την εκτέλεση διαταγμάτων δέσμευσης ή 
δήμευσης έπειτα από αίτηση τρίτης χώρας, με σκοπό την πιο σαφή διατύπωση 
των διαφορετικών υποχρεώσεων και δικαιωμάτων που απορρέουν από τις 
διαδικασίες αυτές. 

2. Η μη ενσωμάτωση στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο συγκεκριμένων προνοιών 
των αποφάσεων-πλαίσιο, ιδιαίτερα όσον αφορά τους λόγους για τους οποίους 
δίνεται δυνατότητα στα κράτη μέλη να αρνηθούν ή να αναβάλουν την εκτέλεση 
αποφάσεων δέσμευσης και αποφάσεων δήμευσης. 

3. Η σκοπιμότητα της προτεινόμενης παροχής εξουσίας στη Μονάδα να λαμβάνει 
οποιεσδήποτε πληροφορίες από πρόσωπα που ασκούν χρηματοοικονομικές 
δραστηριότητες και της επιβολής στα εν λόγω πρόσωπα της ανάλογης 
υποχρέωσης χωρίς την προηγούμενη έκδοση δικαστικού διατάγματος, καθώς 
και οι συνέπειες τέτοιας ρύθμισης.  

4. Το ενδεχόμενο η προτεινόμενη δυνατότητα επιβολής διοικητικών κυρώσεων 
από το δικαστήριο σε περίπτωση καταδίκης νομικού προσώπου για το αδίκημα 
νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες να συγκρούεται με την 
αρχή της διάκρισης των εξουσιών και κατά πόσο ενδείκνυται η επιβολή τέτοιων 
κυρώσεων να αποτελέσει αντικείμενο ρύθμισης στην υπό συζήτηση νομοθεσία. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου η επιτροπή, με βάση τις διευκρινίσεις 
που της δόθηκαν αναφορικά με τα πιο πάνω ζητήματα από τους κυβερνητικούς 
αρμοδίους και τους εμπλεκομένους, καθώς και τις σχετικές εισηγήσεις των μελών της, 
προχώρησε σταδιακά και σε συνεννόηση με τις εκπροσώπους της Μονάδας στην 
επαναδιατύπωση του κειμένου του νομοσχεδίου.  Σημειώνεται ότι μέχρι την τελική 
διαμόρφωση του κειμένου του νομοσχεδίου έτυχαν επεξεργασίας από την επιτροπή 
πέντε διαμορφωμένα κείμενα λόγω κυρίως της πολυπλοκότητας της δομής και του 
περιεχομένου του, αλλά και της ανάγκης διασαφήνισης αρκετών προνοιών του.  

 Στο τελευταίο διαμορφωμένο κείμενο του νομοσχεδίου διαλαμβάνονται, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

1. ∆ιαχωρίζονται οι πρόνοιες που αφορούν την εκτέλεση αποφάσεων δήμευσης ή 
δέσμευσης έπειτα από αίτηση κράτους μέλους από τις πρόνοιες που αφορούν 
την εκτέλεση διαταγμάτων δέσμευσης ή δήμευσης έπειτα από αίτηση τρίτης 
χώρας με την προσθήκη στην υφιστάμενη νομοθεσία του νέου Μέρος IVA, το 
οποίο αφορά αποκλειστικά τις διαδικασίες εκτέλεσης αποφάσεων δέσμευσης 
και δήμευσης, όπως αυτές προβλέπονται στις αποφάσεις-πλαίσιο. 

2. Ενσωματώνονται στο νομοσχέδιο συγκεκριμένες πρόνοιες των αποφάσεων-
πλαίσιο, οι οποίες αφορούν κυρίως τα ακόλουθα: 
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α.  καθορίζονται πρόσθετοι λόγοι για τους οποίους παρέχεται στη 
∆ημοκρατία η δυνατότητα άρνησης ή αναβολής εκτέλεσης απόφασης 
δήμευσης ή δέσμευσης, 

β.  θεσπίζεται διαδικασία που εφαρμόζεται, σε περίπτωση που η Μονάδα 
λαμβάνει περισσότερες από μία αιτήσεις για εκτέλεση δύο ή 
περισσότερων αποφάσεων δήμευσης και οι αιτήσεις αυτές αφορούν είτε 
το ίδιο περιουσιακό στοιχείο είτε χρηματικό ποσό και έχουν εκδοθεί εις 
βάρος του ίδιου φυσικού ή νομικού προσώπου, το οποίο δεν έχει 
επαρκή μέσα στο έδαφος της ∆ημοκρατίας, ώστε να είναι δυνατή η 
εκτέλεση όλων των αποφάσεων δήμευσης, 

γ.  καθορίζεται ο τρόπος διάθεσης μη χρηματικών περιουσιακών στοιχείων 
που προέκυψαν από την εκτέλεση απόφασης δήμευσης,  

δ.  κατοχυρώνεται το δικαίωμα της ∆ημοκρατίας να αρνηθεί την εκποίηση ή 
αποστολή στο κράτος έκδοσης της απόφασης δήμευσης περιουσιακών 
στοιχείων τα οποία αποτελούν πολιτιστικά αγαθά που ανήκουν στην 
εθνική πολιτιστική κληρονομιά της ∆ημοκρατίας, 

ε.  καθορίζονται οι προϋποθέσεις ακύρωσης από το δικαστήριο της 
εγγραφής απόφασης δέσμευσης ή απόφασης δήμευσης για εκτέλεση,   

στ.  θεσπίζεται διαδικασία για τη διακοπή εκτέλεσης απόφασης δήμευσης, σε 
περίπτωση που αυτό ζητηθεί από το κράτος έκδοσής της,  

ζ.  συμπληρώνονται οι πρόνοιες του νομοσχεδίου που αφορούν τη 
διαδικασία διαβίβασης διατάγματος δήμευσης από τη ∆ημοκρατία σε 
άλλο κράτος μέλος για εκτέλεσή του και 

η. καθορίζονται με περισσότερη λεπτομέρεια τα δικαιώματα και οι 
υποχρεώσεις της ∆ημοκρατίας κατά την εκτέλεση αποφάσεων 
δέσμευσης ή δήμευσης. 

3. ∆ιαγράφεται η πρόνοια του νομοσχεδίου που αφορά τη δυνατότητα επιβολής 
σε νομικό πρόσωπο το οποίο καταδικάζεται για αδίκημα νομιμοποίησης 
εσόδων από παράνομες δραστηριότητες των διοικητικών κυρώσεων της 
προσωρινής ή οριστικής απαγόρευσης άσκησης εμπορικής ή άλλης 
οικονομικής δραστηριότητας, του αποκλεισμού από δημόσιες παροχές, 
ενισχύσεις ή δημόσιο διαγωνισμό και της δικαστικής διάλυσης.   

4. ∆ιαγράφεται η πρόνοια του νομοσχεδίου που αφορά την παροχή στη Μονάδα 
εξουσίας να εξασφαλίζει, για σκοπούς άσκησης συγκεκριμένων αρμοδιοτήτων 
της και χωρίς την προηγούμενη έκδοση δικαστικού διατάγματος, οποιεσδήποτε 
πληροφορίες από πρόσωπα που ασκούν χρηματοοικονομικές δραστηριότητες 
υποβάλλοντας στα εν λόγω πρόσωπα μόνο γραπτό αιτιολογημένο αίτημα. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή επέφερε στο διαμορφωμένο, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
κείμενο του νομοσχεδίου επιπρόσθετες τροποποιήσεις νομοτεχνικής φύσεως με 
σκοπό τη βελτίωση της διατύπωσης των διατάξεών του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά 
διαμορφωθεί και αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται 
ως «Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από 
Παράνομες ∆ραστηριότητες (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 
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9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 59 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 63 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 65 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 66 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 67 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 68A, 68B, 
68Γ και 68∆.  Άρθρο 18. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 71 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 19 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 19 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Παρεμπόδισης και 
Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 



 40

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 12, 13 και 14, που τιτλοφορούνται «Οι περί Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη ∆ιδακτικού Ερευνητικού 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Συνταξιοδοτικά ∆ικαιώματα ∆ιδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού) Κανονισμοί του 
2010» και «Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ιδακτικό Ερευνητικό 
Προσωπικό) Κανονισμοί του 2010», αντίστοιχα, αναβάλλονται για μία εβδομάδα και 
πάνε πίσω στην επιτροπή, γιατί ο κ. Αγγελίδης έχει κάποιες παρατηρήσεις. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 15 μέχρι 21 αποσύρονται από την εκτελεστική 
εξουσία.   

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί  Ανώτερου Τεχνολογικού 
Ινστιτούτου Κύπρου 
(Κατάργηση)  Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.102-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων   

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

2. Ο περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης 
Υδάτων Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.103-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

3. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.104-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

4. Ο περί Μέτρων και Σταθμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.105-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

5. Ο περί των Συμβάσεων 
Καταναλωτικής Πίστης Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.106-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

6. Ο περί Βιοκτόνων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.107-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

7. Ο περί της Συμμετοχής της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 
Ευρωπαϊκή ∆ιευκόλυνση 
Χρηματοοικονομικής 
Σταθερότητας (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2010. 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.01.051.108-2010). 

8. Ο περί ∆ικηγόρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.109-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

9. Ο περί της Προώθησης της 
Χρήσης Βιοκαυσίμων ή Άλλων 
Ανανεώσιμων Καυσίμων για τις 
Μεταφορές (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.110-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Περιβάλλοντος 

10. Ο περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, 
Έργων και Υπηρεσιών και για 
Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.111-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ 
μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών   

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών 

11. Οι περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.076-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

12. Οι περί Μέτρων και Σταθμών 
(Μονάδες Μέτρησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.077-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

13. Οι περί Φαρμακευτικής και 
∆ηλητηρίων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.078-2010). 

Υγείας Υγείας 

14. Οι περί Βιοκτόνων 
(Επαγγελματική Χρήση 
Βιοκτόνων) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.079-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

15. Οι περί Κτηνιατρικών 
Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Κανόνες Καλής Παρασκευής) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.080-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

16. Οι περί της Υγείας των Ζώων 
(Υγειονομικός Έλεγχος 
∆ιακίνησης Ιπποειδών και 
Εισαγωγής Ιπποειδών 
Προέλευσης Τρίτων Χωρών) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 
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(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.081-2010). 

17. Οι περί της Υγείας των Ζώων 
(Υγειονομικοί Όροι που διέπουν 
το Εμπόριο Πουλερικών και 
Αυγών για Επώαση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.082-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

18. Οι περί της εφαρμογής του 
Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 21/2004 
Κανονισμοί του 2004 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.083-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

19. Οι περί της Υγείας των Ζώων 
(Αναγνώριση και Καταγραφή 
των Αιγοπροβάτων) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.084-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

20. Οι περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - 
Θέση Ανώτερου Τεχνικού 
Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.085-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

21. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Εισφορές) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.051-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

22. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Παροχές) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.052-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

23. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Λογαριασμοί του Ταμείου) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.053-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

24. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Ιατρικά Συμβούλια, 
∆ευτεροβάθμιο Ιατρικό 
Συμβούλιο και Ειδικοί Ιατροί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.054-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

25. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(∆απάνες Επαγγελματικής 
Εκπαίδευσης) Κανονισμοί του 
2010. 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 
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(Αρ. Φακ. 23.03.047.055-2010). 

26. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Επαγγελματικές Ασθένειες) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.056-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

27. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 
12, 13, 15, 16 και 17) του 2010 
αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 3 Ιουνίου 
2010, σύμφωνα με το εδάφιο (1) 
του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2010 
Νόμου του 2009 [Ν. αρ. 
67(ΙΙ)/2009]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

28. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 2 
του 2010 του προϋπολογισμού 
του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών, σύμφωνα με 
το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2010 Νόμου του 
2010 [Ν. 17(ΙΙ)/2010]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Πρόσβασης στο 
Επάγγελμα του Οδικού 
Μεταφορέα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.037-2010). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, και 
Γεώργιο Γεωργίου και 
Τάσο Μητσόπουλο, 
βουλευτές του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

2. Ο περί Αξιολόγησης και 
∆ιαχείρισης του Περιβαλλοντικού 
Θορύβου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.038-2010). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Περιβάλλοντος  

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Ιωνά Νικολάου, παρακαλώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα στο Κεφάλαιο ∆εύτερο να κάνω μια εισήγηση, όπως 
το πέμπτο θέμα, ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης Νόμος του 2010, που 
αφορά όχι μόνο απλά το θέμα της καταναλωτικής πίστης, αλλά αφορά και συμβάσεις 
στις οποίες καθορίζονται οι προϋποθέσεις, οι όροι κάτω από τους οποίους 
συγκροτούνται αυτές οι συμβάσεις και εξετάζονται, εξεταστεί από κοινού με την 
επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου, στην οποία έχει παραπεμφθεί βάσει του 
εγγράφου, τι λέει; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εμείς θεωρούμε ότι είναι κατεξοχήν θέμα της επιτροπής Εμπορίου, που αφορά 
τόσο τους καταναλωτές όσο και τα θέματα πίστης και ουσιαστικά διασφάλισης 
δικαιωμάτων των καταναλωτών.  Ξανασυζητήσαμε θέματα καταναλωτικής πίστης 
διαχρονικά.  Πιστεύω ότι η επιτροπή αντεπεξήλθε επιτυχώς σ’ αυτό το έργο και την 
προσπάθεια.  Επειδή εγώ γνωρίζω από πρώτο χέρι ότι η επιτροπή Νομικών είναι 
επιβαρημένη με τόσα άλλα σχέδια υπηρεσίας, νομοσχέδια και νόμους, δε θα θέλαμε 
σε καμιά περίπτωση εμείς να συμβάλουμε στο να δυσκολέψουμε το έργο αυτής της 
επιτροπής.  Εμείς θεωρούμε ότι είναι θέμα κατεξοχήν της επιτροπής Εμπορίου και 
εκεί πρέπει να παραμείνει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εσείς… “Εγώ” να λέτε! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εγώ… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν μπορεί να μιλάτε εκ μέρους της επιτροπής, αφού δε συνεδρίασε η 
επιτροπή, για να έχει άποψη.   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου φρονεί ότι τούτο το θέμα αποτελεί θέμα 
της επιτροπής Εμπορίου και θα ήταν εκτροπή, εάν εσυζητείτο σε οποιαδήποτε άλλη 
επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αγγελίδης, παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ. 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν το είχα προσέξει ομολογούμενως και εγώ από την αρχή ότι 
ήταν θέμα της επιτροπής Νομικών και δεν το υπέβαλα προσωπικά, απλώς 
συνεννοήθηκα, όπως και άλλοι συνάδελφοι της επιτροπής Νομικών, με τον πρόεδρο 
της επιτροπής, ο οποίος εξέφρασε άποψη ευρύτερη από την ατομική του.  Έχω την 
εντύπωση ότι, όσο και να είναι βεβαρημένο το πρόγραμμα της επιτροπής Νομικών, 
καθαρά είναι θέμα νομικό και νομίζω ότι πρέπει να παραπεμφθεί στην επιτροπή 
Νομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Ομήρου, παρακαλώ. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Εγώ δεν έχω άποψη, κύριε Πρόεδρε, διότι δεν έχω μελετήσει το νομοσχέδιο ή 
την πρόταση νόμου, τι είναι.  Ζήτησα το λόγο, για να σας εισηγηθώ και να υποβάλω 
να πάρετε εσείς απόφαση και να καθιερωθεί ως πρακτική κοινοβουλευτική το ότι 
αποφασίζει ο Πρόεδρος οριστικά και τελεσίδικα, για να μην επαναλαμβάνεται αυτή η 
πρακτική της συζήτησης αυτών των θεμάτων μέσα στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορώ να συμφωνήσω με την εισήγηση του κ. Ομήρου.  
∆εν υπάρχει… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Καταργείται μια εξουσία της ολομέλειας.  Εγώ θεωρώ ότι, όταν έρχεται αυτό το 
πράγμα, είναι σε συνεννόηση με την προεδρία της Βουλής, άρα τι να συζητούμε;  
Έκρινε να το στείλει στην επιτροπή Εμπορίου.  Η ολομέλεια δεν μπορεί να δεχτεί να 
της αφαιρεθούν δικαιώματα. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι τώρα είμαστε σε μια δύσκολη θέση οι 
υπόλοιποι.  Σηκώνονται οι συνάδελφοι οι νομικοί και λένε «είναι καθαρά νομικό 
θέμα». Ότι έχει νομικές πτυχές το δέχομαι, όπως όλα, αλλά, από την ώρα που 
μπήκαμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, έχουν τζιαι όλα ευρωπαϊκή πτυχή.  Μπορεί να το 
διεκδικήσει και ο κ. Κλεάνθους.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είπαμε ότι είναι καθαρά νομικό θέμα, κύριε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ. 

 Όι, η λέξη λέχθηκε, λέχθηκε «καθαρά νομικά θέματα».  Τι είναι το θέμα;  Είναι 
εμπορική σύμβαση.  Εάν κάθε θέμα που αφορά σύμβαση, συμφωνία, επειδή έχει 
νομικές πτυχές, θα πρέπει να το βλέπει και η Νομικών, νομίζω η Βουλή έθθα μπορεί 
να λειτουργήσει!  Να ακούσουμε ένα πειστικό επιχείρημα για τους λόγους που το 
συγκεκριμένο θέμα πρέπει να πάει και στη Νομικών! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης είχε ζητήσει… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είναι εντάξει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, επί συνολικού, η επιτροπή Εμπορίου και η επιτροπή Νομικών 
δεν έχω καμιά αμφιβολία ότι και οι δύο επιτροπές μπορούν ακριβώς να εξετάσουν το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο τζιαι ίσως μια λύση θα ήταν να εξετάσουν το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο και οι δύο επιτροπές.   

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ. 

 Να παραπεμφθεί και στην Ευρωπαϊκών! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ή στην Οικονομικών!  Κανονικά η πίστωση θεωρώ ότι επηρεάζει οικονομικά 
ζητήματα!  Όμως οι δύο βασικές νομοθεσίες που έχουν σχέση ακριβώς με το νομικό 
πλαίσιο που καθορίζει τις συναλλαγές και τις συμβάσεις είναι ο περί Συμβάσεων 
Νόμος και ο περί Καταναλωτικής Πίστης Νόμος και ακριβώς γι’ αυτό το λόγο θεωρώ 
ότι θα πρέπει να εξεταστεί από μια επιτροπή που μπορεί να εξετάσει και τις δύο 
πτυχές, και τις συμβάσεις και την προστασία των καταναλωτών, μέσα σε ένα νομικό 
πλαίσιο.  Όμως, ίσως στην προκειμένη περίπτωση -να μην προκαλούμε και 
προβλήματα στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό- να εξετάσουν και οι δύο επιτροπές το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν έχω την άδειά σας, ως προεδρεύων του σώματος σήμερα, να προτείνω να 
το εξετάσουν και οι δύο επιτροπές και να κλείσει το θέμα χωρίς να προχωρούμε σε 
περαιτέρω συζήτηση του θέματος… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αναίμακτα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ. 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα διατυπώσω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το σώμα, εννοώ, να αποφασίσει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, όχι, δε θα διατυπώσω ένσταση, αλλά ελέγξετε ότι, προϊόντος του χρόνου, 
όλο και περισσότερα θέματα παραπέμπονται σε δύο τζιαι τρεις επιτροπές.  Οι 
πρόεδροι των επιτροπών, ο καθένας με το δίκαιό του, βλέπουν πιο έντονα την πτυχή 
την οποία χειρίζονται.  Θα το κάνουμε και τούτο καθεστώς στο τέλος!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, είναι μια άποψη που πρέπει να τη λάβουμε υπόψη. 

 Ναι, κύριε Φυττή, παρακαλώ.  

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, εφόσον πολύ συχνά ανατίθενται θέματα σε δύο 
επιτροπές, να παρακαλέσουμε να ελεγχθεί πόσοι βουλευτές από τη δεύτερη επιτροπή 
προσέρχονται στη συνεδρία που ορίζει ο πρόεδρος της πρώτης επιτροπής.  Η πείρα 
έχει δείξει ότι ελάχιστοι προσέρχονται.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, μη υπαρχούσης ενστάσεως, το υπ’ αριθμόν 5 θέμα παραπέμπεται σε 
κοινή συνεδρία των δύο επιτροπών, Εμπορίου και Βιομηχανίας και Νομικών. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, που είναι οι ερωτήσεις και απαντήσεις, οι 
οποίες έχουν δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1244, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες έχει προβεί το υπουργείο του, για να μην 
παρουσιαστεί και φέτος το περσινό φαινόμενο του προβληματικού εξεταστικού 
δοκιμίου στο μάθημα της φυσικής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1245, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν έχει διοριστεί εδώ και τρεις μήνες νέος πρόεδρος του 
Συμβουλίου Ιστορικής Μνήμης Αγώνα ΕΟΚΑ 1955-1959 (ΣΙΜΑΕ), μετά από την 
παραίτηση του κ. Σιάμπου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1246, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ποιους λόγους έχει σταλεί εγκύκλιος στα σχολεία με την οποία 
ζητείται η απάλειψη του πατρωνύμου και του τόπου γέννησης των μαθητών στα 
απολυτήρια και ενδεικτικά.  Θεωρώ ότι μέσα από τη συγκεκριμένη ρύθμιση θα 
προκληθεί σύγχυση και αναστάτωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1247, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ποιο λόγο έχει μετακινηθεί το ασθενοφόρο το οποίο βρισκόταν 
στο Ιατρικό Κέντρο Αγρού και αν υπάρχει πρόθεση επαναφοράς του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1248, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο το κράτος σκοπεύει να ενισχύσει και να αξιοποιήσει το 
αθλητικό κέντρο Αγρού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1249, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πότε θα αρχίσουν οι εργασίες για την κατασκευή της τρίτης λωρίδας στο δρόμο 
Λεμεσού-Αγρού στο τμήμα Γεράσας-Αγίας Παρασκευής; 

2. Χρειάζεται να γίνει επίστρωση του δρόμου Αγρού-Καλού Χωριού, αφού η 
επιφάνειά του δεν είναι λεία;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1250, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει πρόθεση να μειωθούν οι διδακτικές περίοδοι στο 
Περιφερειακό ∆ημοτικό Σχολείο Φαρμακά-Καμπιού από εκατό πέντε σε εβδομήντα 
εννέα, με συνεπακόλουθο τη μείωση του διδακτικού προσωπικού από τέσσερις 
δασκάλους σε τρεις, τη στιγμή που οι μαθητές θα μειωθούν μόνο κατά έναν. 

 Επισυνάπτω σχετική επιστολή του συνδέσμου γονέων του συγκεκριμένου 
σχολείου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
  Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1251, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι καθυστερήσεις στη μετατροπή του χώρου 
υγειονομικής ταφής απορριμμάτων (ΧΥΤΑ) Πάφου σε χώρο υγειονομικής ταφής 
υπολειμμάτων (ΧΥΤΥ) και στην κατασκευή της μονάδας ανακύκλωσης υλικών 
συνέβαλαν στην εξάντληση του χώρου πολύ ενωρίτερα απ’ ό,τι είχε προγραμματιστεί, 
με αποτέλεσμα σήμερα να υπάρχει άμεση ανάγκη επέκτασής του με δύο νέα κύτταρα.  
Επίσης, πληροφορήθηκα ότι ο ΧΥΤΑ της Πάφου ήταν ο πρώτος που δημιουργήθηκε 
στην Κύπρο και λειτούργησε το 2005 με πρόβλεψη ότι θα εξυπηρετούσε τις ανάγκες 
της περιοχής τουλάχιστο για δέκα χρόνια.  Οι υπολογισμοί όμως που είχαν γίνει για τις 
ποσότητες απορριμμάτων που θα δεχόταν ήταν λανθασμένοι, γεγονός που επιτάχυνε 
την εξάντληση των κυττάρων και μείωσε κατά πολύ τη διάρκεια ζωής του.  Σε αυτό 
συνέβαλε η για πολλά χρόνια καθυστέρηση στην εφαρμογή προγράμματος 
ανακύκλωσης οικιακών αποβλήτων στην επαρχία και πόλη της Πάφου.  Τέλος, 
πληροφορήθηκα ότι από το 2005, όταν ολοκληρώθηκε η πρώτη φάση του ΧΥΤΑ, 
εκκρεμεί η δεύτερη φάση που προέβλεπε τη μετατροπή του σε ΧΥΤΥ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα  προκηρυχθούν σύντομα οι προσφορές και αν θα αρχίσουν τα 
έργα για επέκταση και μετατροπή του ΧΥΤΑ Πάφου σε ΧΥΤΥ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1252, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κοινότητα Ίνειας ανησυχεί για την πιθανότητα 
επηρεασμού της υγείας των κατοίκων από τις εκπομπές των διάφορων πομπών και 
συστημάτων ραδιοεπισήμανσης (ραντάρ) που είναι εγκατεστημένα στη γνωστή 
τοποθεσία ύψωμα “Αετόπετρες”.  Το συγκεκριμένο ύψωμα θεωρείται ως ένας πολύ 
σημαντικός βιότοπος ο οποίος υπέστη πολύ σοβαρή καταστροφή, όταν 
πραγματοποιήθηκαν έργα υποδομής για τη στάθμευση των πυραύλων S300.  Η μη 
τοποθέτηση των πυραύλων οδηγεί στο ασφαλές συμπέρασμα ότι δεν είναι αναγκαία η 
ύπαρξη τόσο εκτεταμένων έργων και είναι δυνατή η επαναφορά του περιβάλλοντος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις μετρήσεις των ηλεκτρομαγνητικών πεδίων στην περιοχή Ίνειας 
και στο ύψωμα “Αετόπετρες”, καθώς αν υπάρχουν σχέδια για κατεδάφιση των έργων 
υποδομής των πυραύλων S300 και επαναφορά του περιβάλλοντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1253, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 



 49

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η αποθήκη τελωνείου του αεροδρομίου Λάρνακας θα 
παραχωρηθεί σε ιδιώτη και, αν ναι, τι θα απογίνει το εργατικό προσωπικό του εν λόγω 
τμήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1254, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να απαντήσει στα ερωτήματα που έχει 
εγείρει ο Σύνδεσμος Καθηγητών Σχεδιασμού και Τεχνολογίας Κύπρου (ΟΕΛΜΕΚ).  
Επισυνάπτω σχετικό υπόμνημα του συνδέσμου.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1255, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν είναι εις γνώση του το ζήτημα που απασχολεί το σύνολο των 
Κυπρίων μουσικών και σχετίζεται άμεσα με τη λειτουργία του Ιδρύματος Συμφωνικής 
Ορχήστρας Κύπρου. 

 Επισυνάπτω σχετική επιστολή του Σωματείου Μουσικών-Εργαζομένων 
Συμφωνικής Ορχήστρας Κύπρου.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1256, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις προθέσεις του σχετικά με τα αιτήματα των νηπιαγωγών 
κοινοτικών νηπιαγωγείων. 

 Επισυνάπτω σχετικό υπόμνημα με τα αιτήματα, που έχω παραλάβει από την 
Επιτροπή Νηπιαγωγών Κοινοτικών Νηπιαγωγείων.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1257, ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το μέτρο 1.5.1. του Εθνικού Στρατηγικού Σχεδίου 
Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 (επενδύσεις στις γεωργικές και κτηνοτροφικές 
εκμεταλλεύσεις) για τους λόγους για τους οποίους καθυστερεί η ενημέρωση των 
αιτητών, με ποια βάση έχουν τεθεί τα κριτήρια αξιολόγησης των αιτήσεων των 
γεωργών για σκοπούς μοριοδότησης και κατά πόσο θα υπάρξει ξανά πρόσκληση για 
υποβολή αιτήσεων στα πλαίσια του εν λόγω μέτρου κατά το υπόλοιπο της περιόδου 
2007-2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1258, ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Η Επιτροπή Σιτηρών έχει απαλλοτριώσει τουρκοκυπριακή γη στη Μεννόγεια 
για δημιουργία υποδομών που σχετίζονται με τη συγκέντρωση σιτηρών. Οι 
εγκαταστάσεις αυτές είναι τώρα αδρανοποιημένες και δε λειτουργούν.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς προτίθεται να τις αξιοποιήσει η Επιτροπή Σιτηρών και κατά 
πόσο μπορεί να διατεθούν για την ντόπια παραγωγή σε άλλο φορέα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1259, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νικόλα Παπαδόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ποιους λόγους, σε περίοδο οικονομικής περισυλλογής, έχει κριθεί 
ορθό να τερματιστούν οι υπηρεσίες δέκα (10) ωρομίσθιων βοηθών τελωνείου (κλ. Ε7) 
οι οποίοι εργάζονταν στα οδοφράγματα Αγίου ∆ομετίου, Αστρομερίτη, Λήδρας και 
Λήδρα Πάλας κατά μέσο όρο 150 ώρες το μήνα έκαστος, με συνολικό κόστος €80.000 
το εξάμηνο, και έχουν αντικατασταθεί από μόνιμους λειτουργούς του Τμήματος 
Τελωνείων (κλ. Α8-Α10-Α11), οι οποίοι εργοδοτούνται υπερωριακά για τις ίδιες ώρες 
με συνολικό κόστος €180.000 το εξάμηνο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1260, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το πρόσφατο περιστατικό στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κύπρου με τις επιπτώσεις στους εργαζομένους του από τη διενέργεια αντιεντομικού 
ψεκασμού.  Το γεγονός αυτό φέρνει στην επιφάνεια την ακαταλληλότητα των 
πεπαλαιωμένων κτιριακών εγκαταστάσεων του ιδρύματος, που πιθανόν να έχει 
επιπτώσεις στην υγεία των εργαζομένων.  Πέραν των προβλημάτων που προκαλούν 
τα έντομα, τα τρωκτικά και τα ερπετά, φαίνεται να εντοπίζεται ένα γενικότερο 
πρόβλημα επιπτώσεων στην υγεία των εργαζομένων.  ∆εν είναι ίσως τυχαίο το 
γεγονός ότι, πέραν των πρόσφατων περιστατικών, τα τελευταία χρόνια τουλάχιστο 
δύο εργαζόμενοι στο Τμήμα Ειδήσεων του ΡΙΚ παρουσίασαν ανεξήγητα σοβαρά 
προβλήματα υγείας.  Είναι φανερό ότι απαιτείται διερεύνηση του θέματος και, αν οι 
υποψίες ευσταθούν, η πολιτεία οφείλει να αναλάβει τις ευθύνες της, μη αποκλειομένου 
του ενδεχομένου της κατεδάφισης των ακατάλληλων υποστατικών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να ζητήσει εκπόνηση ιατρικής έρευνας για διερεύνηση 
της σχέσης των περιστατικών αυτών, που αφορούν την υγεία των εργαζομένων, με τις 
πεπαλαιωμένες κτιριακές εγκαταστάσεις του ΡΙΚ και αν προτίθεται να λάβει δραστικά 
μέτρα αντιμετώπισης των προβλημάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1261, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους η τοπική αρχή δεν έχει προβεί σε 
ψεκασμό της Αλυκής Λάρνακας, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται προβλήματα 
στους κατοίκους της περιοχής από τα διάφορα έντομα (κουνούπια, σκνίπες), και τι 
προτίθεται να κάνει για το εν λόγω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1262, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μπορούν οι Κύπριοι ναυτικοί οι οποίοι δούλευαν σε πλοία 
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με ελληνική σημαία να μεταφέρουν τις εισφορές τους από το Ναυτικό Απομαχικό 
Ταμείο της Ελλάδας στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων της Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1263, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην οδό Βασιλικού στο χωριό Πέρα Χωριó Νήσου 
στην επαρχία Λευκωσίας λειτουργεί αποθήκη-βιοτεχνία χημικών προϊόντων. Η 
λειτουργία της εγκατάστασης αυτής έχει πολλές φορές καταγγελθεί από τους 
επηρεαζόμενους γείτονες και κατοίκους της περιοχής για οχληρία και πιθανή ρύπανση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το ακριβές νομικό καθεστώς της εγκατάστασης αυτής, τις 
καταγγελίες και μέτρα που έχουν ληφθεί, ώστε να τερματιστεί η οχληρία και η 
ρύπανση της περιοχής.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.272, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  Κατασκευή αποχετευτικού ομβρίων υδάτων κατά μήκος του κεντρικού 
δρόμου της κοινότητας ∆ρυνιάς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.272, ημερ. 6/10/2009, η οποία μας διαβιβάστηκε από το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, λόγω αρμοδιότητας, σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση, που υποβλήθηκε από τον Αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου, κ. 
Φειδία Σαρίκα και σας πληροφορώ ότι το αίτημα έχει εξεταστεί από την οικεία 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση και αποφασίστηκε η κατασκευή μικρού αποχετευτικού 
συστήματος ομβρίων υδάτων, μήκους 100μ. περίπου, κατά μήκος του κεντρικού 
δρόμου της κοινότητας. 

2. Για τη δαπάνη του έργου ύψους 12.000 Ευρώ, έχει προταθεί σχετική πρόνοια, 
στα πλαίσια των αναπτυξιακών δαπανών του Προϋπολογισμού του 2011. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.277, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: Ανάγκη διαπλάτυνσης επικίνδυνης στροφής στο δρόμο Λάσας-Σαραμάς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.277, ημερ. 8/10/2009, η οποία μας διαβιβάστηκε από το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, λόγω αρμοδιότητας, σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση, που υποβλήθηκε από τον Αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου, κ. 
Φειδία Σαρίκα και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Ο υπό αναφορά δρόμος εμπίπτει στην αρμοδιότητα της οικείας Επαρχιακής 
∆ιοίκησης, η οποία και έχει ζητήσει από το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας την ετοιμασία Σχεδίων και Πίνακα Περιγραφής, με στόχο την 
προώθηση της διαδικασίας απαλλοτρίωσης, για διαπλάτυνση/βελτίωση του. 
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(β) Η αναφερόμενη ως επικίνδυνη στροφή θα αντιμετωπιστεί στα πλαίσια των εν 
λόγω εργασιών διαπλάτυνσης/βελτίωσης. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.278, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα της κοινότητας Λάσας για βελτίωση του παρακαμπτήριου δρόμου προς 
Σαραμά 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.278, ημερ. 8/10/2009, η οποία μας διαβιβάστηκε από το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, λόγω αρμοδιότητας, σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση, που υποβλήθηκε από τον Αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου, κ. 
Φειδία Σαρίκα και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α)  Ο υπό αναφορά δρόμος εμπίπτει στην αρμοδιότητα της οικείας Επαρχιακής 
∆ιοίκησης, η οποία και μεριμνά για τη συντήρηση/βελτίωσή του μέσω των 
ετήσιων Προϋπολογισμών και έχει μήκος πέντε (5) περίπου χιλιομέτρων. 

(β)  Ο εν λόγω δρόμος χρησιμοποιείται κατά κύριο λόγο από τους γεωργούς της 
περιοχής και δεν παρουσιάζει ιδιαίτερη κυκλοφοριακή κίνηση. Κατά συνέπεια 
δεν κρίθηκε σκόπιμη η ασφαλτόστρωση μεγάλου μέρους του, που συντηρείται, 
εντούτοις, ως χωματόδρομος. 

(γ)  Στα πλαίσια των αναπτυξιακών δαπανών του φετινού Προϋπολογισμού 
περιλαμβάνεται πρόνοια ύψους 25.000 Ευρώ, με σκοπό τη συντήρηση και 
περαιτέρω βελτίωσή του. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.732, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λάρνακας κ. Γεώργιος 
Τάσου με αρ. 23.06.009.04.732, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας ημερομηνίας 
25/01/2010, και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α) Στην Κοινότητα Ξυλοφάγου βρίσκονται σε εξέλιξη δυο διαχωρισμοί οικοπέδων 
αυτοστέγασης για εκτοπισθέντες. Πρόκειται για τη Φάση «Μ», που αφορά στο 
διαχωρισμό εξήντα τριών (63) οικοπέδων, από τα οποία τα τριάντα έξι (36) 
οικόπεδα προορίζονται για τη στέγαση οικογενειών με χαμηλά εισοδήματα. Ο 
δεύτερος διαχωρισμός αφορά στη Φάση «Ν», όπου διαχωρίζονται τριάντα (30) 
περίπου οικόπεδα αυτοστέγασης. 

(β) Η χωρομετρική εργασία για το διαχωρισμό των είκοσι επτά (27) οικοπέδων 
αυτοστέγασης της Φάσης «Μ» εκτιμάται ότι θα ολοκληρωθεί εντός του 
τρέχοντος έτους και τα οικόπεδα προγραμματίζεται να παραχωρηθούν πριν το 
τέλος του 2010. 

(γ) Σε ότι αφορά το διαχωρισμό της Φάσης «Ν», υπάρχουν ορισμένα ζητήματα 
που πρέπει να μελετηθούν σε μεγαλύτερη λεπτομέρεια προτού προχωρήσει 
προς υλοποίηση ο διαχωρισμός των οικοπέδων αυτοστέγασης. 
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 (δ) Συνολικά, στους πιο πάνω διαχωρισμούς οικοπέδων αυτοστέγασης, θα 
στεγαστούν πενήντα επτά (57) οικογένειες εκτοπισθέντων, με αποτέλεσμα στο 
παρόν στάδιο να καλύπτεται σχεδόν το σύνολο των εγκριμένων αιτήσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.755, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.04.755 και ημερ. 3/02/10, η οποία αφορά 
ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Πάφου, κ. Φειδίας 
Σαρίκας σχετικά με το στάδιο στο οποίο βρίσκεται η μελέτη για την κατασκευή του 
παραλιακού πεζόδρομου στην Κοινότητα Αργάκας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοίμασε τους Όρους ∆ιαγωνισμού 
Τοπογραφικής Αποτύπωσης και στις 24/08/09 τους απέστειλε στην Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Πάφου, με σκοπό οι ενδιαφερόμενες Κοινότητες, με συντονιστή την 
Κοινότητα Αργάκας, να προχωρήσουν σε προκήρυξη προσφορών, όπως 
συμφωνήθηκε σε σχετική συνεδρία που έγινε στις 28/05/09. Περί τα τέλη του 
2009, οι παραπάνω ενδιαφερόμενες Κοινότητες δήλωσαν αδυναμία να 
προβούν στην εν λόγω προκήρυξη και ζήτησαν όπως τη διεξαγωγή του 
διαγωνισμού αναλάβει η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου. Ως εκ τούτου, όλα τα 
σχετικά έγγραφα αποστάλθηκαν στην εν λόγω Επαρχιακή ∆ιοίκηση, η οποία 
στο παρόν στάδιο προωθεί τις απαιτούμενες διαδικασίες για τη διεξαγωγή του 
διαγωνισμού. 

(β) Με την ολοκλήρωση της αποτύπωσης, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
θα προβεί στην εξέταση των χαρτογραφημένων δεδομένων, έτσι ώστε να 
χαραχθεί η πορεία του πεζόδρομου και να οριστικοποιηθούν οι φάσεις 
υλοποίησής του. Σημειώνεται ότι το  θέμα αφορά ένα  μεγαλόπνοο Έργο,  
καθώς πρόκειται για τη διαμόρφωση χώρου μήκους 11.000 μέτρων και 
επιφάνειας, έκτασης περίπου 670.000 τ.μ. 

2. Το Έργο θα εκτελεστεί ως Πολεοδομικό, αλλά λαμβάνοντας υπόψη το υψηλό 
κόστος λόγω της μεγάλης του έκτασης, σε σχέση με τα σημερινά δημοσιονομικά 
δεδομένα, μόνο η Μελέτη μπορεί να προχωρήσει, αφού δεν έχει συμπεριληφθεί 
σχετική πρόνοια στον Προϋπολογισμό του 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.845, 
ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.845 και ημερ. 
1.03.2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι για το φωτισμό των 
αυτοκινητόδρομων και γενικά του υπεραστικού οδικού δικτύου υπεύθυνο είναι το 
Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, ενώ για τους δρόμους εντός των ορίων 
πόλεων και κοινοτήτων υπεύθυνες είναι οι αντίστοιχες ∆ημοτικές και Κοινοτικές Αρχές 
σε συνεργασία με την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

2. Όσον αφορά στον οδικό φωτισμό που εμπίπτει στα όρια ευθύνης του Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

(α) Σε όλες τις περιπτώσεις μελέτης και κατασκευής συστημάτων οδικού φωτισμού 
προδιαγράφονται και επιλέγονται φωτιστικά, τα οποία 
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i. κατευθύνουν το φως προς το οδόστρωμα, ελαχιστοποιώντας το 
φαινόμενο της φωτορρύπανσης,  

ii. έχουν υψηλή φωτιστική απόδοση,  

iii. διαθέτουν λαμπτήρες υψηλής ενεργειακής απόδοσης,  

iv.  έχουν μεγάλη  διάρκεια ωφέλιμης ζωής, γεγονός που συμβάλλει στη 
μείωση των περιβαλλοντικών επιπτώσεων. 

(β) Σημειώνεται ότι το επίπεδο φωτισμού στο οδικό δίκτυο (διασταυρώσεις, δρόμοι 
εισόδου/εξόδου στους αυτοκινητόδρομους κ.τ.λ.) δεν καθορίζεται αυθαίρετα 
από το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, αλλά προδιαγράφεται 
ακολουθώντας αυστηρά, διεθνή και ευρωπαϊκά πρότυπα και κανόνες καλής 
πρακτικής, με στόχο τη διατήρηση υψηλού επιπέδου οδικής ασφάλειας. 

(γ) Για τον έλεγχο της έναρξης και της διακοπής της λειτουργίας του οδικού 
φωτισμού, χρησιμοποιούνται ήδη αυτοματοποιημένα συστήματα ελέγχου μέσω 
τηλεχειρισμού (ripple control), ώστε ο οδικός φωτισμός να είναι σε λειτουργία, 
μόνο κατά τις νυχτερινές ώρες. 

(δ) Είναι γεγονός ότι η εγκατάσταση σύγχρονων συστημάτων μείωσης του 
επιπέδου του οδικού φωτισμού, για ορισμένες νυχτερινές ώρες όπου μειώνεται 
σε μεγάλο βαθμό η κυκλοφορία οχημάτων, θα επιφέρει σημαντική μείωση του 
ενεργειακού κόστους που αφορά στον οδικό φωτισμό. Γι’ αυτό, το Τμήμα 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών προσανατολίζεται στην εφαρμογή τέτοιων 
συστημάτων σε νέες ή υφιστάμενες (όπου είναι δυνατό και εφικτό) 
εγκαταστάσεις οδικού φωτισμού, λαμβάνοντας πάντα υπόψη ότι τα μειωμένα 
επίπεδα φωτισμού θα διατηρούν την οδική ασφάλεια και την ασφάλεια των 
πολιτών σε υψηλό βαθμό. 

3. Τέλος, επιθυμώ να σας διαβεβαιώσω ότι το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών, ενεργώντας μέσα στα πλαίσια της αποστολής του και λαμβάνοντας 
πάντα υπόψη τις απαιτήσεις για όσο το δυνατό λιγότερη κατανάλωση ηλεκτρικής 
ενέργειας στα κυβερνητικά κτίρια και εγκαταστάσεις, προνοεί, τόσο στις ηλεκτρικές 
εγκαταστάσεις που σχεδιάζει και εγκαθιστά το ίδιο όσο και στις εγκαταστάσεις που 
σχεδιάζονται και εγκαθίστανται από ιδιώτες Σύμβουλους και Εργολάβους εκ μέρους 
του ∆ημοσίου, την εγκατάσταση συστημάτων με υψηλή ενεργειακή απόδοση και με 
όσο το δυνατό λιγότερες περιβαλλοντικές επιπτώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.886, ημερομηνίας 26 
Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 11.3.2010, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προωθεί τροποποίηση του περί 
∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, ώστε οι ανάγκες στελέχωσης των 
σχολείων Κάτω Πύργου να δημοσιεύονται ξεχωριστά και να υποβάλλουν αίτηση οι 
ενδιαφερόμενοι εκπαιδευτικοί, καθώς και παραχώρηση πρόσθετων μονάδων για 
σκοπούς προαγωγής σε όσους υπηρετούν στα σχολεία της κοινότητας αυτής. 
Ταυτόχρονα προωθείται η τροποποίηση των Κανονισμών για τις μεταθέσεις, ώστε να 
παρέχονται ως κίνητρο πρόσθετες μονάδες για σκοπούς μετάθεσης σε όσους 
εκπαιδευτικούς υπηρετούν σε σχολεία του Κάτω Πύργου. 
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2. Οι πρόνοιες αυτές καλύπτουν όλους τους εκπαιδευτικούς λειτουργούς, 
μόνιμους και έκτακτους, και συζητούνται στα πλαίσια των θεσμοθετημένων 
διαδικασιών με τις εκπαιδευτικές οργανώσεις. Η συζήτηση βρίσκεται σε προχωρημένο 
στάδιο και αναμένεται να ολοκληρωθεί σύντομα οπότε και θα κατατεθούν τα σχετικά 
νομοσχέδια στη Βουλή. 

3. Έχουμε την άποψη ότι η πιο πάνω πρόνοιες ικανοποιούν το αίτημα αδιόριστων 
εκπαιδευτικών του Κάτω Πύργου. Η κατ' εξαίρεση απασχόληση αδιόριστων 
εκπαιδευτικών κατοίκων του Κάτω Πύργου ενδέχεται να εμπεριέχει το στοιχείο της μη 
ίσης μεταχείρισης και πιθανής αντισυνταγματικότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.894, 

ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 11 Μαρτίου, 2010 με την 
οποία υποβάλατε την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα αναφορικά 
με το ερώτημα που τέθηκε: 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αδυνατεί να παρέμβει με 
τρόπο που να συμβάλει στην επίλυση ή την απάμβλυνση του προβλήματος που 
αναφέρεται στην Ερώτηση του έντιμου βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη. 

 Όπως είναι γνωστό, η ελεύθερη κυκλοφορία προϊόντων είναι βασική αρχή 
λειτουργίας της Αγοράς και η περίπτωση της κακής χρήσης μπογιάς υπό μορφή σπρέι 
δε δικαιολογεί τη θεσμοθέτηση απαγόρευσης της πώλησής της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.909, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.909, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 11.3.2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα 
όσον αφορά το διαχωρισμό οικοπέδων στην Κοινότητα Αβδελλερού στη Λάρνακα: 

(α) Στην Κοινότητα Αβδελλερού, η οποία είναι μια από τις μικρότερες αριθμητικά 
κοινότητες της Επαρχίας Λάρνακας και η οποία αριθμεί γύρω στους 140 
κατοίκους, έχει εφαρμοστεί μόνο το Σχέδιο ∆ιαχωρισμού Οικοπέδων για 
Οικογένειες Χαμηλών Εισοδημάτων. Μέχρι σήμερα έχουν διαχωριστεί κατά 
Φάσεις (Α, Β και Γ) 35 κρατικά οικόπεδα. Έχουν παραχωρηθεί 31 οικόπεδα σε 
ισάριθμες οικογένειες που κρίθηκαν δικαιούχες με βάση τις πρόνοιες του εν 
λόγω Σχεδίου. 

(β) Παράλληλα, προωθείται ο διαχωρισμός 35 νέων οικοπέδων στην Κοινότητα 
Αβδελλερού, ως Φάση ∆. Ο σχεδιασμός των οικοπέδων έχει ήδη 
οριστικοποιηθεί από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και έχει ανατεθεί σε 
ιδιώτη τοπογράφο να προχωρήσει στην οριοθέτηση του διαχωρισμού. Η 
έναρξη των κατασκευαστικών εργασιών αναμένεται εντός του τρέχοντος 
έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.934, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το Γενικό 
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∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του με στοιχεία Ερ. 
23.06.009.04.934 και ημερομηνία 16.3.2010, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

(α) Ο έλεγχος και ο περιορισμός των απωλειών στα Κυβερνητικά Υδρευτικά Έργα, 
του Ενιαίου Σχεδίου Νότιου Αγωγού, γίνεται μέσω της συνεχούς 
παρακολούθησης από το Σύστημα Τηλεμετρίας (χρήση ηλεκτρονικών 
υπολογιστών και Scada System). Στο σύστημα συμπεριλαμβάνονται οι 
μονάδες αφαλάτωσης Μονής, Λάρνακας, ∆εκέλειας, τα διυλιστήρια ύδατος 
Λεμεσού, Κόρνου, Τερσεφάνου και τα διάφορα σημεία άντλησης προς τις 
Επαρχίες Λευκωσίας, Λάρνακας και Αμμοχώστου. Υπάρχουν επίσης μετρητές 
σε όλα τα σημεία που παρέχεται νερό προς κάθε Αρχή Υδατοπρομήθειας από 
όλα τα Κυβερνητικά Υδατικά Έργα, οι οποίοι ελέγχονται και παρακολουθούνται 
σε τακτά χρονικά διαστήματα. 

(β) Όσον αφορά τα αστικά δίκτυα ύδρευσης, τα Συμβούλια Υδατοπρομήθειας 
εφαρμόζουν, για αρκετά χρόνια τώρα, σύγχρονα συστήματα συνεχούς 
μέτρησης και παρακολούθησης της κατανάλωσης και έχουν μειώσει σημαντικά 
τις άδηλες διαρροές στα δίκτυά τους. Οι μέθοδοι αυτές είναι διεθνώς 
αναγνωρισμένες και χρησιμοποιούνται σε πάρα πολλές χώρες. Λεπτομερείς 
εκθέσεις των Συμβουλίων Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας, Λεμεσού και 
Λάρνακας, αναφορικά με τα συστήματα παρακολούθησης που εφαρμόζουν 
στις περιοχές τους, επισυνάπτονται για πληρέστερη ενημέρωση. 

(γ) Οι μικρές Αρχές Υδατοπρομήθειας στερούνται της τεχνικής υποδομής και του 
καταρτισμένου προσωπικού για ολοκληρωμένη, σωστή διαχείριση και 
παρακολούθηση των δικτύων τους, με τον τρόπο που γίνεται στα Συμβούλια 
Υδατοπρομήθειας. Αυτός είναι και ένας από τους λόγους που το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων υποστηρίζει την ένταξη των περιαστικών περιοχών στα 
Συμβούλια Υδατοπρομήθειας, ως την πλέον ορθολογική λύση για βελτίωση της 
διαχείρισης των δικτύων υδροδότησης των περιοχών αυτών. Παράλληλα, το 
Τ.Α.Υ. προχωρεί στη σύνταξη «Ενιαίου Κώδικα Καλής Πρακτικής ∆ιαχείρισης και 
Λειτουργίας ∆ικτύων», σε συνεργασία με τα Συμβούλια Υδατοπρομήθειας, την 
Ένωση ∆ήμων και την Ένωση Κοινοτήτων. 

(δ) Αναφορικά με την εφαρμογή του πρωτοποριακού συστήματος ελέγχου των 
διαρροών δικτύου υδατοπρομήθειας, μέσω δορυφορικής παρατήρησης και 
ηλεκτρονικών υπολογιστών, σημειώνεται ότι αυτό, όπως έχουμε πληροφορηθεί, 
έχει εφαρμοστεί, σε πιλοτική/ερευνητική βάση, σε μία μικρή περιοχή που 
υδροδοτείται από το ∆ήμο Πάφου. Το σύστημα, πέραν των μεθόδων που ήδη 
εφαρμόζουν τα Συμβούλια Υδατοπρομήθειας, κάνει χρήση δορυφορικών 
δεδομένων για πλήρη χωρική κάλυψη της περιοχής της μελέτης. Η ερευνητική 
ομάδα έχει υποβάλει πρόταση, για εφαρμογή του συστήματος σε 
ολοκληρωμένη βάση, στο Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας. Η πρόταση έχει εγκριθεί 
και αναμένεται η εφαρμογή της, μόλις ολοκληρωθούν οι σχετικές διαδικασίες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Μάρκου 
Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.935, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την επιστολή σας ημερ. 17/03/10 σχετικά με την ερώτηση αρ. 
23.06.009.04.935 του αξιότιμου Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, επιθυμώ να αναφέρω 
τα εξής: 
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2. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του Αρ. 68.960 ημερ. 11/06/2009, 
ήρε την εξουσιοδότηση προς τον Υπουργό Εξωτερικών να καταθέτει όλα τα 
εναρμονιστικά νομοσχέδια προς τη Βουλή των Αντιπροσώπων και εξουσιοδότησε 
τους καθ’ ύλην αρμόδιους Υπουργούς όπως, μετά την έγκριση των εναρμονιστικών 
νομοσχεδίων και κανονισμών από το Υπουργικό Συμβούλιο, τα καταθέτουν οι ίδιοι 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

3. ∆εδομένου των θεματικών ενοτήτων που καλύπτονται από τις Οδηγίες αυτές 
(επισυνάπτεται σχετικός πίνακας), εισήγηση όπως αποταθείτε στα καθ’ ύλην αρμόδια 
Υπουργεία για τυχόν διευκρινήσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.952, 

ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας επισυνάπτω απάντηση της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου με Αρ. Φακ. ΤΝ/245.1 και ημερομηνία 12/5/2010: 

 “Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία Αρ. Φακ.: 5.22.1.3.1/16, 
ημερομηνίας 20 Απριλίου 2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Αποξήλωση του τμήματος της εναέριας γραμμής μεταφοράς "∆εκέλεια-
Λάρνακα-Ελεύθερη Βιομηχανική Ζώνη (F.I.Z.)" που διέρχεται την οικιστική 
περιοχή του ∆ήμου Αραδίππου 

Μετά από αίτημα του ∆ήμου Αραδίππου αλλά και στα πλαίσια ενός ευρύτερου 
σχεδιασμού ανάπτυξης του δικτύου μεταφοράς της ΑΗΚ, το τμήμα της εναέριας 
γραμμής μεταφοράς που διέρχεται την οικιστική περιοχή του ∆ήμου Αραδίππου 
προγραμματίζεται να αποξηλωθεί από την Αρχή Ηλεκτρισμού γύρω στα έτη 
2012/2013. 

Τονίζεται ότι η πιο πάνω αποξήλωση θα μπορεί να πραγματοποιηθεί μόνο μετά 
την υλοποίηση άλλων συναφών προγραμματισμένων αναπτυξιακών έργων του 
∆ικτύου μεταφοράς, ώστε να συνεχιστεί η απρόσκοπτη παροχή ηλεκτρικού 
ρεύματος στους ∆ήμους Αραδίππου και Λάρνακας. 

Βασικά, για να καταστεί δυνατή η αποξήλωση του υπό αναφορά τμήματος της 
εναέριας γραμμής μεταφοράς είναι απαραίτητο όπως εγκατασταθεί πρώτα 
καλώδιο διπλού κυκλώματος 132 kV κατά μήκος του παραλιακού μετώπου της 
Λάρνακας, το οποίο θα διασυνδέσει τους υποσταθμούς μεταφοράς της ΑΗΚ 
"Πύλα" και "Εμπορικό Κέντρο Λάρνακας".   Ήδη ανάλογα με την πρόοδο 
κατασκευής του παραλιακού δρόμου Λάρνακας-∆εκέλειας τοποθετούνται, για το 
σκοπό αυτό, οι αναγκαίες πλαστικές σωλήνες για τη μελλοντική τοποθέτηση του 
καλωδίου. 

Πιο αναλυτικά, πριν την αποξήλωση του τμήματος της εναέριας γραμμής 
μεταφοράς 132 kV που διέρχεται την οικιστική περιοχή του ∆ήμου Αραδίππου, 
πρέπει απαραίτητα να υλοποιηθούν και να λειτουργήσουν τα πιο κάτω 
προγραμματισμένα έργα της Αρχής Ηλεκτρισμού: 

(α)  Αναβάθμιση του υποσταθμού μεταφοράς "∆εκέλεια 66 kV" από την τάση 
των 66 kV στην τάση των 132 kV (Αναβάθμιση υποσταθμού από 
συμβατικού ανοικτού τύπου  66 kV σε κλειστού τύπου G.I.S. 132 kV). 
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Το έργο βρίσκεται υπό κατασκευή και αναμένεται να ολοκληρωθεί και να 
λειτουργήσει περί τα τέλη του έτους 2010. 

(β)  Αναβάθμιση του υποσταθμού μεταφοράς "Πύλα 66 kV" από την τάση 
των 66 kV στην τάση των 132 kV (Αναβάθμιση του υποσταθμού από 
συμβατικού ανοικτού τύπου 66 kV σε ανοικτού τύπου G.I.S. 132 kV). To 
έργο αναμένεται να ολοκληρωθεί και λειτουργήσει γύρω στα έτη 
2012/2013. 

(γ)  Εγκαθίδρυση του υποσταθμού μεταφοράς "Αθηαίνου 132 kV" και 
κατασκευή της εναέριας γραμμής μεταφοράς 132 kV που θα τροφοδοτήσει 
τον υποσταθμό αυτό. Το έργο αναμένεται να υλοποιηθεί και να 
λειτουργήσει γύρω στα έτη 2012/2013 και αποτελεί προϋπόθεση για την 
αναβάθμιση του υποσταθμού "Πύλα" από 66 kV σε 132 kV. 

Με την υλοποίηση του έργου αυτού θα καταστεί δυνατή η αποξήλωση 
του δικτύου 66 kV που τροφοδοτείται από τον υποσταθμό "Πύλα 66 kV" 
και συγκεκριμένα: 

(i) Αποξήλωση του υποσταθμού μεταφοράς "Τρούλλοι 66 kV" και 

(ii) Αποξήλωση της εναέριας γραμμής μεταφοράς μονού κυκλώματος 66 
kV  "Πύλα-Τρούλλοι-Αθαλάσσα" που διέρχεται την οικιστική περιοχή 
Πύλας. 

(δ) Εγκατάσταση υπόγειου καλωδίου διπλού κυκλώματος 132 kV κατά 
μήκος του παραλιακού μετώπου Λάρνακας, το οποίο θα διασυνδέσει τους 
υποσταθμούς μεταφοράς "Πύλα" και "Εμπορικό Κέντρο Λάρνακας". Στα 
πλαίσια του έργου αυτού, έχουν ήδη εγκατασταθεί σωληνώσεις κατά τη 
διάρκεια των οδικών έργων του παραλιακού μετώπου της Λάρνακας. 

Η ενεργοποίηση του καλωδίου θα μπορεί να επιτευχθεί μόνο μετά την 
υλοποίηση και λειτουργία των έργων (α), (β) και (γ) που αναφέρονται πιο 
πάνω. 

Μετά την ενεργοποίηση του καλωδίου μεταφοράς, που αναφέρεται στο 
σημείο (δ) πιο πάνω, θα δοθεί η δυνατότητα αποξήλωσης της εναέριας 
γραμμής μεταφοράς που διέρχεται την οικιστική περιοχή του ∆ήμου 
Αραδίππου γύρω στα έτη 2012/2013. Ο ακριβής χρόνος της αποξήλωσης 
δεν μπορεί να προσδιοριστεί στο παρόν στάδιο, επειδή εξαρτάται από 
την υλοποίηση των άλλων συναφών αναπτυξιακών έργων και την 
εξασφάλιση όλων των αναγκαίων Αδειών, Εγκρίσεων, Συγκαταθέσεων και 
∆ιατυπώσεων που απαιτεί ο Νόμος. 

2. Αποξήλωση της εναέριας γραμμής μεταφοράς μονού κυκλώματος 66 kV 
"Πύλα-Τρούλλοι-Αθαλάσσα" που διέρχεται την οικιστική περιοχή Πύλας 

Η αποξήλωση της πιο πάνω εναέριας γραμμής μεταφοράς χρονολογικά 
τοποθετείται γύρω στα έτη 2012-2013, όπως γίνεται αναφορά στην Παράγραφο 
1(γ) παραπάνω. 

3. Εναέρια γραμμή μεταφοράς διπλού κυκλώματος 132 kV «∆εκέλεια-
Λάρνακα-Ελεύθερη Βιομηχανική Ζώνη» που διέρχεται τις οικιστικές 
περιοχές Πύλας και Βορόκληνης. 

Μέχρι τώρα δεν υπάρχει προγραμματισμός για μετακίνηση/υπογειοποίηση του 
τμήματος της εναέριας γραμμής μεταφοράς διπλού κυκλώματος 132 kV 
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«∆εκέλεια-Λάρνακα-Ελεύθερη Βιομηχανική Ζώνη» που διέρχεται τις οικιστικές 
περιοχές Πύλας και Βορόκληνης. 

 Σύμφωνα, με τον Περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμο του 2003, 
αποκλειστικά υπεύθυνος για την ανάπτυξη και λειτουργία του συστήματος 
μεταφοράς δεν είναι η ΑΗΚ αλλά ο ∆ιευθυντής ∆ιαχειριστής Συστήματος 
Μεταφοράς, ο οποίος έχει την ευθύνη, τόσο του καθορισμού των Αναπτυξιακών 
Έργων Μεταφοράς (συμπεριλαμβανομένων των μετακινήσεων, αποξηλώσεων 
και υπογειοποιήσεων των εναέριων γραμμών), όσο και του χρονοδιαγράμματος 
υλοποίησής τους με την ετοιμασία του ∆εκαετούς Προγράμματος Αναπτυξιακών 
Έργων Μεταφοράς. Μέχρι τώρα, η πιο πάνω μετακίνηση/υπογειοποίηση δεν 
περιλαμβάνεται στο εγκεκριμένο δεκαετές Πρόγραμμα Ανάπτυξης του ∆.Σ.Μ., 
το οποίο σύμφωνα με τους Κανόνες Μεταφοράς/∆ιανομής είναι υποχρεωμένη 
να ακολουθεί η ΑΗΚ. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινήσεις.” 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη 
διάθεσή σας για να σας παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινήσεις σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.961, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 30.03.2010, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Περδίκη και σας πληροφορώ ότι τα τελευταία 10 χρόνια έχουν δαπανηθεί 
€1.069.415 για την αναδάσωση και προστασία δασικών περιοχών που πλήγηκαν από 
πυρκαγιές. 

 Επισυνάπτεται αναλυτικός πίνακας αναφορικά με τα ποσά που έχουν 
δαπανηθεί ανά έτος σε συγκεκριμένες δασικές περιοχές. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.978, ημερομηνίας 22 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

«ΘΕΜΑ: ∆ημοτικό Σχολείο Συνοικισμού Κολοσσίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 14.4.2010, και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1. Η επιστολή του Συνδέσμου Γονέων, ημερομηνίας 12.3.2010, έχει ήδη 
απαντηθεί με επιστολή μας, ημερομηνίας 12.4.2010, η οποία και επισυνάπτεται. 

2. Για τα επί μέρους θέματα υπάρχουν εν τω μεταξύ οι ακόλουθες εξελίξεις:  

 α)  Το Τμήμα Πολεοδομίας μας ενημέρωσε ότι είναι έτοιμο να 
χρηματοδοτήσει την ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης.   
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∆υστυχώς όμως με οδηγίες του Υπουργείου Οικονομικών έχει 
παγοποιηθεί το κονδύλι για τα έργα αθλητισμού. 

 β)  Με αυτά τα δεδομένα αποφασίστηκε και μέσα στον επόμενο μήνα θα 
προκηρυχθεί διαγωνισμός και για τα δύο αυτά έργα με προϋπόθεση την 
εκτέλεση των έργων αθλητικής υποδομής το 2011, δεδομένου ότι θα 
προταθεί η αναγκαία δαπάνη στον Προϋπολογισμό 2011. 

 Ήδη για τις πιο πάνω εξελίξεις έχει ενημερωθεί ο Πρόεδρος του Κοινοτικού 
Συμβουλίου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.986 ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.986, η οποία στάλθηκε στον Υπουργό 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού με επιστολή σας, ημερομηνίας 13/04/2010, και 
διαβιβάστηκε στον Υπουργό Εσωτερικών και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Οδηγία 89/106/ΕΟΚ στοχεύει να καταργήσει τα τεχνικά εμπόδια που υπάρχουν 
στην εμπορία των προϊόντων μεταξύ των Κρατών Μελών του Ευρωπαϊκού 
Οικονομικού Χώρου, Για να το επιτύχει αυτό, η Οδηγία προνοεί ένα σύστημα 
εναρμονισμένων τεχνικών προδιαγραφών, ένα συμφωνημένο σύστημα 
βεβαίωσης της συμμόρφωσης (για κάθε οικογένεια προϊόντων), ένα πλαίσιο 
«Κοινοποιημένων» Οργανισμών και τη Σήμανση CE των προϊόντων. 

 Όπως και στις άλλες Οδηγίες Νέας Προσέγγισης, η Οδηγία σχετικά με τα προϊόντα 
του τομέα των δομικών κατασκευών καθορίζει τις ούτως καλούμενες «Βασικές 
Απαιτήσεις». Αυτές οι Βασικές Απαιτήσεις είναι: μηχανική αντοχή και ευστάθεια, 
πυρασφάλεια, Υγιεινή, υγεία και περιβάλλον, ασφάλεια χρήσης, προστασία κατά 
του θορύβου, εξοικονόμηση ενέργειας και συγκράτηση θερμότητας. 

 Όταν τα προϊόντα δομικών κατασκευών ενσωματώνονται στα έργα, τότε 
διαφαίνεται η σημασία της επίδοσής τους. Γι’ αυτό και η «∆ήλωση Συμμόρφωσης» 
του κατασκευαστή σχετίζεται με τις επιδόσεις των τεχνικών χαρακτηριστικών του 
προϊόντος, όπως ορίζονται στις τεχνικές προδιαγραφές. Οι τεχνικές 
προδιαγραφές είναι τα εναρμονισμένα ευρωπαϊκά πρότυπα, που 
περιλαμβάνουν και τις προϋποθέσεις για τη Σήμανση CE, βάσει των οποίων ο 
κατασκευαστής θα είναι σε θέση να πληροφορηθεί για όλες τις πιθανές 
απαιτήσεις για το προϊόν του και πως μπορεί να τις ικανοποιήσει. Όπου δεν είναι 
δυνατόν να καταρτιστεί πρότυπο και δεν προβλέπεται η κατάρτιση του εντός μίας 
λογικής χρονικής περιόδου, ή στην περίπτωση που ένα προϊόν  διαφέρει   
σημαντικά  από  τα  πρότυπα,   τότε  θα  πρέπει  να  εκδοθεί  μία Ευρωπαϊκή 
Τεχνική Έγκριση. 

 Για κάθε οικογένεια προϊόντων, το σύστημα βεβαίωσης της συμμόρφωσης 
καθορίζεται από αποφάσεις της Ε.Ε. και ορίζεται στις σχετικές τεχνικές 
προδιαγραφές. Σε ορισμένα συστήματα εμπλέκονται στη διαδικασία 
«Κοινοποιημένοι Οργανισμοί», που αποτελούν εργαστήρια δοκιμών, 
οργανισμούς επιθεώρησης και πιστοποίησης, που εγκρίνονται από τα κράτη μέλη 
και στη συνέχεια κοινοποιούνται στην Ε.Ε. Η επιλογή των διαδικασιών εξαρτάται 
από τη σημασία του ρόλου του προϊόντος σε σχέση με τις βασικές απαιτήσεις και 
ιδίως την υγεία και την ασφάλεια, τη φύση του προϊόντος, την επίπτωση που έχει 
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η δυνατότητα παραλλαγής των χαρακτηριστικών του προϊόντος στη 
λειτουργικότητα και την πιθανότητα ελαττωμάτων κατά την κατασκευή του 
προϊόντος. 

 Εφόσον ο κατασκευαστής ολοκληρώσει τις κατάλληλες δραστηριότητες για τη 
βεβαίωση της συμμόρφωσης ενός προϊόντος, και (αν απαιτείται) εξασφαλίσει το 
«Πιστοποιητικό Συμμόρφωσης του Προϊόντος» (σύστημα 1+ ή 1) ή το 
«Πιστοποιητικό Ελέγχου Παραγωγής στο Εργοστάσιο» (σύστημα 2+ ή 2), 
χρειάζεται να συμπληρώσει τη «∆ήλωση Συμμόρφωσης», με την οποία δηλώνει 
τα τεχνικά χαρακτηριστικά του προϊόντος του που συμμορφώνεται με τις 
σχετικές εναρμονισμένες τεχνικές προδιαγραφές, και να ετοιμάσει τη «Σήμανση 
CE» που θα συνοδεύει το προϊόν του. 

 Με βάση το άρθρο 59 του περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να 
πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου του 2002 και των 
τροποποιήσεων αυτού, εκδόθηκαν οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Προϊόντα 
∆ομικών Κατασκευών) Κανονισμοί του 2003, σύμφωνα με τους οποίους το 
Υπουργείο Εσωτερικών ορίζεται ως αρμόδια αρχή για την εφαρμογή της Οδηγίας 
89/106/ΕΟΚ που αφορά τα προϊόντα του τομέα των δομικών κατασκευών, καθώς 
και για την επιτήρηση της αγοράς των προϊόντων αυτών. Οι Κανονισμοί αυτοί 
τέθηκαν σε ισχύ από την 1/05/2004. 

 Πριν την ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ε., η αρμοδιότητα για τα προϊόντα του τομέα 
των δομικών κατασκευών ανήκε στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού. Όμως πριν την ένταξη η αρμοδιότητα αυτή μεταβιβάστηκε στο 
Υπουργείο Εσωτερικών, που είναι επίσης αρμόδιο για την εφαρμογή του περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου και των σχετικών Κανονισμών, χωρίς να 
προηγηθεί η αναγκαία προετοιμασία του Υπουργείου Εσωτερικών. Επιπλέον, 
επειδή μέχρι τότε δεν υπήρχε ούτε λειτουργούσε σύστημα επιτήρησης της αγοράς 
για τα δομικά προϊόντα, ο όγκος εργασίας που πρέπει να γίνει είναι τεράστιος. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω Οδηγία και τους Κανονισμούς, τα προϊόντα των 
δομικών κατασκευών, για τα οποία έχουν εκδοθεί εναρμονισμένα πρότυπα και 
των οποίων η περίοδος συνύπαρξης τους με τα αντίστοιχα εθνικά πρότυπα έχει 
λήξει, μπορούν να διατίθενται στην αγορά, μόνο εάν συμμορφώνονται με τα 
εναρμονισμένα πρότυπα και φέρουν την Σήμανση Συμμόρφωσης CE. Ήδη, μέχρι 
σήμερα έχουν εκδοθεί 392 εναρμονισμένα πρότυπα προϊόντων δομικών 
κατασκευών, και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή συνεχίζει το έργο της εκδίδοντας 
συνεχώς νέα πρότυπα, με σκοπό να καλύψει όλο το φάσμα των προϊόντων που 
χρησιμοποιούνται στις οικοδομές. Η επιτήρηση της αγοράς του τομέα των 
προϊόντων των δομικών κατασκευών, καλύπτει ένα μεγάλο αριθμό προϊόντων, 
όπως για παράδειγμα τσιμέντα, αδρανή, προϊόντα σχετιζόμενα με το σκυρόδεμα, 
με την τοιχοποιία, με τους φυσικούς λίθους, με τις μεταλλικές κατασκευές, με τη 
δομική ξυλεία, τις πλάκες πεζοδρομίων, τα κεραμικά, τις θύρες, τα παράθυρα 
κ.ά, 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών ξεκίνησε τον προγραμματισμό των απαραίτητων 
ενεργειών για το θέμα αυτό από τον Ιανουάριο του 2004 Το σύστημα 
επιτήρησης της αγοράς των δομικών προϊόντων ετοιμάστηκε σε συνεργασία με 
ξένους εμπειρογνώμονες, στα πλαίσια προγράμματος διδυμοποίησης με την 
Αυστρία, το οποίο και ενέκρινε η Ε.Ε. Το πρόγραμμα αυτό σκοπό είχε τη 
δημιουργία συστήματος επιτήρησης της αγοράς των δομικών προϊόντων και 
περιλάμβανε, μεταξύ άλλων, την εκτίμηση της υφιστάμενης κατάστασης, την 
εκτίμηση των δυνατοτήτων των κυπριακών εργαστηρίων, την ετοιμασία του 
συστήματος επιτήρησης της αγοράς και των πρωτοκόλλων που θα πρέπει να 
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ακολουθούνται, την εκπαίδευση του προσωπικού, την ετοιμασία έκθεσης 
ιεράρχησης επικινδυνότητας των δομικών προϊόντων που θα πρέπει να 
παρακολουθούνται, την ετοιμασία προγράμματος Η/Υ για καταγραφή ενεργειών, 
ελέγχων κ.λπ. 

 Λόγω του μεγάλου αριθμού των προϊόντων που πρέπει να επιτηρούνται, η 
επιτήρηση της αγοράς γίνεται μέσω ενός «ενεργητικού» συστήματος 
επιτήρησης της αγοράς, όπου αποφασίζονται εκστρατείες (δηλ. έλεγχος 
συγκεκριμένου προϊόντος που διατίθεται στην αγορά) σε μια χρονική περίοδο.  Η 
εκστρατεία μπορεί να περιλαμβάνει έλεγχο των απαραίτητων εγγράφων ή/και 
εργαστηριακών ελέγχων των προϊόντων. Παράλληλα, η επιτήρηση της αγοράς 
γίνεται μέσω και του «παθητικού» συστήματος, όπου η αρμόδια αρχή για την 
επιτήρηση της αγοράς προβαίνει σε ενέργειες μετά από καταγγελία ή ειδοποίηση 
από άλλη αρχή (το οποίο πολλές φορές ανατρέπει τον προγραμματισμό του 
«ενεργητικού» συστήματος). Σύμφωνα με τις οδηγίες της Ε.Ε., αλλά και με την 
πρακτική που ακολουθείται για το θέμα, η επιτήρηση της αγοράς γίνεται σε 
δειγματοληπτική βάση, λαμβάνοντας υπόψη στατιστικές αρχές. 

 Παράλληλα, το Υπουργείο Εσωτερικών έδωσε μεγάλη έμφαση στον τομέα της 
πληροφόρησης των βασικών εταίρων. Για την καλύτερη ενημέρωση των 
εμπλεκόμενων και επηρεαζόμενων, το υπουργείο διοργάνωσε ήδη σεμινάρια και 
εκπαιδευτικά προγράμματα και προγραμματίζει νέα σειρά σεμιναρίων. Επίσης, 
κυκλοφόρησε σχετικό ενημερωτικό υλικό, υπό την μορφή «Ενημερωτικού 
Φυλλαδίου» και «Οδηγού» για την εφαρμογή της Οδηγίας ∆ομικών Προϊόντων, 
και έχει δημιουργήσει ειδικό χώρο στην ιστοσελίδα του Υπουργείου 
Εσωτερικών, στο σύνδεσμο «Προϊόντα ∆ομικών Κατασκευών», ο οποίος παρέχει 
πληροφορίες και επεξηγήσεις αναφορικά με την Οδηγία, τη νομοθεσία κ.λπ. 

 Όπως αναφέρθηκε πιο πάνω, ήδη επιβάλλεται για 392 ευρωπαϊκά εναρμονισμένα 
πρότυπα η επιτήρηση των αντίστοιχων προϊόντων στην αγορά από το Υπουργείο 
Εσωτερικών. Και για κάθε προϊόν από αυτά τα 392 πρότυπα υπάρχουν ανά το 
παγκύπριο πολλοί οικονομικοί παράγοντες, δηλαδή κατασκευαστές, 
εξουσιοδοτημένοι αντιπρόσωποι, εισαγωγείς και διανομείς. Τα πρότυπα αυτά 
πολλαπλασιάζονται κάθε χρόνο, αφού η Ευρωπαϊκή Επιτροπή συνεχίζει το έργο 
της και εκδίδει συνεχώς νέα πρότυπα (περίπου 70 ετήσια), με σκοπό να καλύψει 
όλο το φάσμα των προϊόντων που χρησιμοποιούνται στις οικοδομές. Τελευταίως, 
ο όγκος της εργασίας έχει αυξηθεί ραγδαία, τόσο λόγω του γεγονότος ότι πολλοί 
Κύπριοι παραγωγοί προβαίνουν σε καταγγελίες ανταγωνιστών τους, όσο και των 
διευθετήσεων και συνεννοήσεων που έγιναν με το Τμήμα Τελωνείων για τα 
προϊόντα που εισέρχονται στην Κυπριακή ∆ημοκρατία στα αεροδρόμια/λιμάνια, 
αλλά και από τα σημεία εισόδου εμπορευμάτων από τις κατεχόμενες περιοχές. 

 Η πρακτική που ακολουθείται στην επιτήρηση της αγοράς είναι να γίνεται 
πρώτα έλεγχος των εγγράφων, γιατί η ύπαρξη της Σήμανσης CE αποτελεί τη 
δήλωση του κατασκευαστή ότι το προϊόν του συμμορφώνεται με τις ευρωπαϊκές 
προδιαγραφές. Εφόσον δεν υπάρχει τέτοια σήμανση, τότε απαγορεύεται η 
διάθεση του προϊόντος στην αγορά, χωρίς να χρειάζεται το προϊόν να υποβληθεί 
σε εργαστηριακούς ελέγχους (που επιφέρουν σημαντικό κόστος). Φυσικά, σε 
κατοπινό στάδιο (ή σε περίπτωση τεκμηριωμένης καταγγελίας) γίνονται τυχαίοι 
δειγματοληπτικοί έλεγχοι (π.χ. κατά το στάδιο μιας εκστρατείας), ώστε να 
υποβάλλονται τα προϊόντα και σε εργαστηριακούς ελέγχους, ώστε να 
επιβεβαιώνονται τα τεχνικά χαρακτηριστικά που αναγράφονται στις σημάνσεις 
των προϊόντων. 

 Με βάση τον Κανονισμό 765/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
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Συμβουλίου της 9ης Ιουλίου 2008 για τον καθορισμό των απαιτήσεων 
διαπίστευσης και εποπτείας της αγοράς όσον αφορά την εμπορία των προϊόντων, 
που εφαρμόστηκε από την 1η Ιανουαρίου 2010, τα κράτη μέλη διασφαλίζουν ότι 
οποιαδήποτε μέτρα, τα οποία λαμβάνονται σύμφωνα με τη σχετική κοινοτική 
νομοθεσία εναρμόνισης για την απαγόρευση ή τον περιορισμό της 
διαθεσιμότητας ενός προϊόντος στην αγορά ή για την απόσυρση ή την ανάκληση 
του από την αγορά, είναι αναλογικά και συνοδεύονται από δήλωση σχετικά με 
τους ακριβείς λόγους για τους οποίους ελήφθησαν. Τα μέτρα αυτά κοινοποιούνται 
αμέσως στον ενδιαφερόμενο οικονομικό φορέα, ταυτόχρονα δε του 
γνωστοποιούνται τα ένδικα βοηθήματα που του παρέχει η νομοθεσία του οικείου 
κράτους μέλους καθώς και οι προθεσμίες εντός των οποίων έχει δικαίωμα να 
τα ασκήσει. 

 Με βάση τα πιο πάνω, οι λειτουργοί του υπουργείου, στην περίπτωση που 
διαπιστώσουν ότι προϊόντα δομικών κατασκευών δε συμμορφώνονται με τις 
απαιτήσεις της σχετικής νομοθεσίας, προβαίνουν σε επίδοση σχετικής 
ειδοποίησης στον οικονομικό παράγοντα, λαμβάνοντας, αν επιβάλλεται, ακόμη 
και περιοριστικά μέτρα στη διαθεσιμότητα του εν λόγω προϊόντος στην αγορά. 
Με τον τρόπο αυτό, οι οικονομικοί παράγοντες οφείλουν να συμμορφώνονται με 
τις απαιτήσεις της νομοθεσίας και είναι υπόλογοι σε περίπτωση παραβίασης της. 
Τέτοια περιοριστικά μέτρα έχουν ήδη ληφθεί τόσο για προϊόντα που 
κατασκευάζονται στις περιοχές που η κυβέρνηση ασκεί αποτελεσματικό έλεγχο ή 
από τα κατεχόμενα, όπως και για προϊόντα που προέρχονται από τρίτες χώρες. 
Στην περίπτωση που ληφθεί απόφαση για εργαστηριακούς ελέγχους, γίνεται 
δειγματοληψία στο χώρο του οικονομικού παράγοντα που προέβη στην 
παραγγελία σε απαραίτητο αριθμό δειγμάτων. 

 Στην περίπτωση που οποιοσδήποτε εντοπίσει προϊόντα δομικών κατασκευών που 
δε συμμορφώνονται με τις πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας, καλείται όπως μη 
προβεί σε διάθεσή τους στην αγορά ή σε χρήση τους και ενημερώσει άμεσα το 
Υπουργείο Εσωτερικών, Τεχνικές Υπηρεσίες, Τομέα Προϊόντων ∆ομικών 
Κατασκευών, 1453 Λευκωσία, τηλ. 22806400, φαξ 22806401, email 
cp@moi.gov.cy . 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε άλλες πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.989, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 14 Απριλίου, 2010, σχετικά με την υπ’ 
αριθμόν 23.06.009.04.989 ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και για το 
συγκεκριμένο θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Κατά την περίοδο από τις 19 Οκτωβρίου, 2009 μέχρι και τις 15 ∆εκεμβρίου, 
2009 έχουν συλλεγεί από το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ) 17042 
άτομα λαγοκέφαλου συνολικού βάρους 5930 κιλών. 

 Σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) 1774/2002, που διέπει τον καθορισμό 
υγειονομικών κανόνων σε ό, τι αφορά τα ζωικά υποπροϊόντα, στην κατηγορία 1 
ανήκουν όσα από τα ζωικά υποπροϊόντα δεν προορίζονται για κατανάλωση από τον 
άνθρωπο/πτώματα τοξικών ψαριών, όπως αυτά του είδους "λαγοκέφαλος". Με βάση 
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τον ίδιο Κανονισμό τα ζωικά υποπροϊόντα της κατηγορίας 1 πρέπει να 
απορρίπτονται/καταστρέφονται με αποτέφρωση. 

 Σημειώνεται πως ζωικά υποπροϊόντα ονομάζονται ολόκληρα πτώματα ή μέρη 
ζώων σπονδυλωτών, ή ασπόνδυλων, συμπεριλαμβανομένων των ψαριών, ερπετών 
και αμφιβίων. 

 Έτσι λοιπόν, σύμφωνα με τις πρόνοιες του πιο πάνω Κανονισμού, όλα τα 
άτομα λαγοκέφαλου, τα οποία έχουν συλλεγεί από το ΤΑΘΕ, έχουν καταστραφεί με 
αποτέφρωση από την εταιρεία Sigan Management Ltd. με ειδικό αριθμό έγκρισης CY 
ABP/R/1. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς μου χαιρετισμούς  και σας 
διαβεβαιώνω πως θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.990, 

ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.04.990 και 
ημερομηνία 20.4.2010, σχετικά με το θέμα που έθεσε ο Βουλευτής Εκλογικής 
Περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γ. Περδίκης για την ενημέρωση των λουομένων, των 
τουριστών και των ερασιτεχνών ψαράδων για την παρουσία του ψαριού λαγοκέφαλος 
στη θάλασσα και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού ετοίμασε και θα αναρτήσει την 
ανακοίνωση που επισυνάπτεται σε εξειδικευμένες ιστοσελίδες σχετικές με το ψάρεμα 
στην Κύπρο, καθώς επίσης και στους συνδέσμους ερασιτεχνικού ψαρέματος.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.991, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 14.4.10, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά από καταγγελία από πολίτη, στις 17.3.2010 Λειτουργοί του Τμήματος 
Περιβάλλοντος μετέβηκαν στο σημείο όπου αναφέρθηκε ότι υπήρχε πρόβλημα 
ρύπανσης, συγκεκριμένα κοντά στο Φράγμα Ταμασού, παρά τον ποταμό Πεδιαίο στο 
χωριό Καπέδες. 

 Κατά την επιθεώρηση αυτή, δεν διαπιστώθηκε εναπόθεση στερεών αποβλήτων 
στο βυθό του ποταμού, αλλά λήφθηκαν τρία είδη δειγμάτων από το νερό του ποταμού, 
τα οποία στάλθηκαν στο Γενικό Χημείο του Κράτους. Από τα αποτελέσματα των 
αναλύσεων, δεν διαπιστώθηκε να υπάρχει οποιαδήποτε μορφή ρύπανσης στην 
περιοχή. 

 Σημειώνεται ότι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων παρακολουθεί την ποιότητα του 
φράγματος Ταμασού και δεν φαίνεται να υπάρχει κανένα σχετικό πρόβλημα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.992, ημερομηνίας 24 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία Ερ. 23.06.009.04.992 ημερ. 
12.4.2010, σχετικά με την άρση της αδικίας που παρουσιάζεται στο σύστημα 
διορισμού στην εκπαίδευση όσων έχουν υπηρετήσει στην Εθνική Φρουρά και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το υφιστάμενο σύστημα διορισμού εκπαιδευτικών στη δημόσια εκπαιδευτική 
υπηρεσία έχει απασχολήσει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αρκετές 
φορές στο παρελθόν και συνεχίζει να το απασχολεί. 

(β)  Η όποια προσπάθεια τροποποίησης του άρθρου 28Β των περί ∆ημόσιας 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμων του 1969 έως 2010, προς την κατεύθυνση 
των προτάσεών σας ενδέχεται να αντίκειται σε άλλες πρόνοιες του νόμου. 
Προφανώς, η αλλαγή του συστήματος του διορισμού στην εκπαίδευση θα 
μπορούσε να λύσει το ζήτημα αυτό. Η αλλαγή αυτή μελετάται από το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες 
πληροφορίες/διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1005, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1005 και ημερ. 
12.4.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

  Με βάση τις τελευταίες πληροφορίες που έχουν οι Επιθεωρητές του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, στις αρχές Ιουνίου 2010 οι διαχειριστές των 
εγκαταστάσεων των δεξαμενών πετρελαιοειδών θα προβούν σε ενημέρωση των 
τοπικών αρχών και περί το τέλος Ιουνίου θα αρχίσουν να ενημερώνουν τους 
κατοίκους της γύρω περιοχής με τη διανομή από σπίτι σε σπίτι κατάλληλου 
πληροφοριακού υλικού. 

 Μαζί με το πιο πάνω πληροφοριακό υλικό, θα δοθούν συσκευές και υλικά, που 
περιλαμβάνουν φορητό ραδιόφωνο, που μπορεί να απαιτηθούν σε περίπτωση 
μεγάλου ατυχήματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1028, ημερομηνίας 12 Απριλίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην αναγραφόμενη στο θέμα ερώτηση, η οποία υποβλήθηκε στο 
Υπουργείο Άμυνας συνημμένα στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 
23.06.009.04.1028 και ημερομηνία 22 Απριλίου 2010, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

α.  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Καλού Χωριού, με επιστολή του ημερομηνίας 20 
∆εκεμβρίου 2006 υπέβαλε στο Υπουργείο Άμυνας, μεταξύ άλλων αιτημάτων, 
και αυτό της ασφαλτόστρωσης του δρόμου ο οποίος συνδέει την Κοινότητα 
Καλού Χωριού με την Κοινότητα Κλαυδιών. Το ζητηθέν έργο χαρακτηρίστηκε 
αντισταθμιστικό από το Κοινοτικό Συμβούλιο Καλού Χωρίου λόγω της 
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δέσμευσης τεμαχίων που βρίσκονται εντός των διοικητικών ορίων της 
Κοινότητας για σκοπούς λειτουργίας του ομώνυμου Πεδίου Βολής. 

β.  Το Υπουργείο Άμυνας, με επιστολή του ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2007, ζήτησε 
από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας αναλυτική εκτίμηση κόστους για την 
εκτέλεση του πιο πάνω έργου. 

γ.  Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας, με επιστολή της ημερομηνίας 3 Αυγούστου 
2009, πληροφόρησε το Υπουργείο Άμυνας ότι σύμφωνα με εκτίμηση των 
Τεχνικών Υπηρεσιών της, το συνολικό απαιτούμενο κόστος για την κατασκευή 
του υπόψη δρόμου, μήκους ενός (1) χιλιομέτρου, ανέρχεται στις εκατό είκοσι 
δύο χιλιάδες Ευρώ (€122.000). 

δ.  Το Υπουργείο Άμυνας, με επιστολή του ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2009 
ζήτησε από το ΓΕΕΦ να το πληροφορήσει αν ο εν λόγω δρόμος 
χρησιμοποιείται από οχήματα της Εθνικής Φρουράς και, σε περίπτωση θετικής 
απάντησης, να γνωρίσει τη συχνότητα χρήσης και τους τύπους των οχημάτων 
οι οποίοι διέρχονται από το δρόμο αυτό. 

ε.  Το ΓΕΕΦ, με επιστολή του ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2009, πληροφόρησε το 
Υπουργείο Άμυνας ότι κατά τη διάρκεια επιτόπιας έρευνας, η οποία έλαβε 
χώρα στην παρουσία του Κοινοτάρχη του Καλού Χωριού, διαπιστώθηκαν τα 
εξής: 

(1) Ο δρόμος χρησιμοποιείται κυρίως από πολιτικά οχήματα. 

(2) ∆ύο  έως  τρεις   φορές  το  χρόνο,   και   μόνο  κατά  τη  διάρκεια 
ασκήσεων, ο υπόψη δρόμος χρησιμοποιείται από οχήματα, άρματα και 
τεθωρακισμένα οχήματα μεταφοράς προσωπικού της Εθνικής Φρουράς. 

2. Λαμβανομένου υπόψη του γεγονότος ότι το εγκριθέν στον Προϋπολογισμό του 
Υπουργείου Άμυνας για το έτος 2010 κονδύλι, από το οποίο καλύπτονται οικονομικά τα 
αιτήματα για αντισταθμιστικά έργα σε διάφορες Κοινότητες, ήταν εξ αρχής περιορισμένο 
και είχε από πολύ νωρίς διατεθεί για κάλυψη άλλων έργων, η υλοποίηση των οποίων 
βρισκόταν από καιρό σε εξέλιξη, το Υπουργείο Άμυνας, με επιστολή του ημερομηνίας 26 
Φεβρουαρίου 2010, ενημέρωσε την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας ότι: 

α.  ∆εν θα μπορέσει να τη συνδράμει οικονομικά, κατά το τρέχον έτος (2010), όσον 
αφορά στην ικανοποίηση του αιτήματος της Κοινότητας Καλού Χωριού για την 
ασφαλτόστρωση του δρόμου Καλού Χωριού-Κλαυδιών. 

β.  Σε περίπτωση κατά την οποία δεν καταστεί εφικτή η ικανοποίηση του αιτήματος 
της Κοινότητας Καλού Χωριού εντός του τρέχοντος έτους (2010), με 
χρηματοδότηση από άλλη πηγή, τότε το Υπουργείο Άμυνας είναι διατεθειμένο να 
επανεξετάσει ενδεχόμενη συμμετοχή του στην οικονομική δαπάνη που θα 
απαιτηθεί, υπό την προϋπόθεση ότι στον Προϋπολογισμό του έτους 2011 θα του 
εγκριθεί επαρκές κονδύλι. 

3. Υπενθυμίζεται ότι πάγια πολιτική του Υπουργείου Άμυνας είναι να συνδράμει 
οικονομικά, μέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων του Προϋπολογισμού του, Επαρχιακές 
∆ιοικήσεις σε σχέση με την ικανοποίηση διαφόρων αντισταθμιστικών έργων, την 
υλοποίηση των οποίων αιτούνται μέσω των τελευταίων τα Συμβούλια Κοινοτήτων που 
γειτνιάζουν με στρατιωτικές εγκαταστάσεις. ∆εδομένης όμως της πολιτικής για οικονομική 
περισυλλογή, αποτέλεσμα της οποίας είναι και η μείωση των προβλεπόμενων στον 
Προϋπολογισμό κονδυλίων, οποιαδήποτε δέσμευση του Υπουργείου Άμυνας σε ένα 
συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του συγκεκριμένου έργου δεν είναι 
δυνατή.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1038, ημερομηνίας 14 

Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω ερώτημα και σε συνέχεια της επιστολής σας με 
ημερομηνία 26/04/2010, σας πληροφορώ ότι για το θέμα δημιουργίας κρατικής 
επαγγελματικής χορωδίας στην Κύπρο υπάρχει πρόνοια στο καταστατικό ίδρυσης του 
Ιδρύματος Συμφωνικής Ορχήστρας Κύπρου, το οποίο θα αντιμετωπίσει το θέμα αυτό 
με βάση τις δικές του προτεραιότητες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1044, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου  

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιο Τάσου και σας παραθέτω τα 
ακόλουθα: 

 Το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 βρίσκεται σε προχωρημένο 
βαθμό υλοποίησης, αφού όλα σχεδόν τα μέτρα έχουν ήδη προκηρυχθεί από το 2008 
και σε πολλές περιπτώσεις έχουν εξεταστεί οι αιτήσεις, αποσταλεί οι σχετικές 
εγκρίσεις και έχουν προωθηθεί και σχετικές πληρωμές. 

 Μέχρι σήμερα (Μάιος 2010) έχουν εκταμιευτεί €75 εκ. από τα €329 εκ. που 
περιλαμβάνει το ΠΑΑ 2007-2013 για το σύνολο της προγραμματικής περιόδου, δηλαδή 
ποσοστό 23% της συνολικής δημόσιας δαπάνης. Οι προκηρύξεις ανακοινώνονται ανά 
μέτρο ανάλογα με τις εισηγήσεις της ∆ιαχειριστικής Αρχής, δηλαδή η πρώτη 
προκήρυξη δεν είναι ενέργεια συνολική, αλλά αφορά ξεχωριστά το κάθε μέτρο. Όλα τα 
στοιχεία για τον αριθμό αιτήσεων ανά μέτρο και την πορεία υλοποίησης του κάθε 
μέτρου περιλαμβάνονται στις Ετήσιες Εκθέσεις Προόδου που ετοιμάζει η ∆ιαχειριστική 
Αρχή. Για ενημέρωσή σας επισυνάπτεται η Ετήσια Έκθεση Προόδου για το 2008 ενώ η 
Ετήσια Έκθεση Προόδου για το 2009 θα ολοκληρωθεί σε δυο εβδομάδες περίπου και 
θα σας σταλεί αντίτυπο. 

 Όπως αναφέρεται πιο πάνω, η πληροφόρηση είναι διαθέσιμη σε αρκετά 
αναλυτικό βαθμό και περιλαμβάνεται στις Ετήσιες Εκθέσεις Προόδου. Όλες οι εξελίξεις 
για την πορεία υλοποίησης των 40 διαφορετικών Μέτρων/Καθεστώτων του ΠΑΑ θα 
παρουσιαστούν αναλυτικά στην προσεχή 4η συνεδρίαση της Επιτροπής 
Παρακολούθησης του Προγράμματος, η οποία θα πραγματοποιηθεί στις 16 Ιουνίου 
2010 και στην οποία έχετε προσκληθεί. 

 Στο επόμενο διάστημα αναμένονται νέες προκηρύξεις των μέτρων, το 
χρονοδιάγραμμα των οποίων εξαρτάται μεταξύ άλλων και από την πρόοδο αναφορικά 
με την υλοποίηση της προηγούμενης προκήρυξης κάθε μέτρου. 

 Με την ευκαιρία θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς 
και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1057, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1057 και 
ημερομηνία 03/05/10, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με βάση τον ορισμό στον περί Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον 
Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμο, «άτομο με αναπηρίες» είναι το 
άτομο το οποίο, μετά από αξιολόγηση από την ειδική πολυθεματική επιτροπή, 
διαπιστώνεται ότι έχει ανεπάρκεια ή μειονεξία, η οποία προκαλεί απροσδιόριστης 
διάρκειας σωματικό, διανοητικό ή ψυχικό περιορισμό που μειώνει ουσιωδώς ή 
αποκλείει τη δυνατότητα εξεύρεσης και διατήρησης κατάλληλης απασχόλησης. 

2. Ως εκ τούτου τα άτομα με δυσλεξία θα μπορούσαν να επωφεληθούν από τον 
εν λόγω Νόμο αν, μετά από αξιολόγηση από την ειδική πολυθεματική επιτροπή, 
διαπιστωθεί ότι ο βαθμός της δυσλεξίας μειώνει ουσιωδώς ή αποκλείει τη 
δυνατότητά τους για εξεύρεση και διατήρηση κατάλληλης απασχόλησης. 

3. Όσον αφορά τη συμμετοχή σε γραπτές εξετάσεις πρόσληψης στον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα, για τα άτομα τα οποία εμπίπτουν στις πρόνοιες του Νόμου, προνοείται 
ότι το διορίζον όργανο θα πρέπει να παρέχει εύλογες προσαρμογές και διευκολύνσεις, 
οι οποίες θα κατονομάζονται από την ειδική πολυθεματική επιτροπή. 

 Επισημαίνεται ότι η δυσλεξία είναι μια διαταραχή με αρκετές διαβαθμίσεις και 
ποικίλους βαθμούς λειτουργικότητας των ατόμων. Πρόκειται για μια νοητική 
δυσλειτουργία, η οποία δύσκολα μπορεί να χαρακτηρισθεί ως αναπηρία. Ωστόσο, με 
την εισαγωγή του νέου Συστήματος Αξιολόγησης της Αναπηρίας και Λειτουργικότητας 
από το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, θα μπορεί ακόμα πιο 
εύκολα να υποδειχθεί ποια άτομα αντιμετωπίζουν τέτοιο βαθμό δυσλεξίας, ώστε να 
εμπίπτουν στον ορισμό του «ατόμου με αναπηρία», όπως καθορίζεται στον περί 
Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) 
Νόμο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χαρίλαου 
Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1072, ημερομηνίας 22 Απριλίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας προς το 
Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών με ημερομηνία 20 Μαΐου 2010, η 
οποία διαβιβάστηκε στο Γραφείο Προγραμματισμού από το Υπουργείο Οικονομικών 
στις 2 Ιουνίου με επιστολή με Αρ. Φακ.: 04.02.002.13.01 & 05.22.001, και σας 
πληροφορώ ότι με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου (αριθμός Απόφασης 
67.446 με ημερομηνία 9/7/2008) έχει καθοριστεί το νομικό πλαίσιο των ΕΟΕΣ και οι 
αρμόδιες αρχές για την ίδρυση και λειτουργία τους με εγγεγραμμένο γραφείο στην 
Κύπρο. 

 Ο ΕΟΕΣ με έδρα την Κύπρο θα είναι εταιρεία ιδιωτικού δικαίου μη 
κερδοσκοπικού χαρακτήρα σύμφωνα με τον περί Εταιρειών Νόμο, Κεφ. 113. Μέλη 
του ΕΟΕΣ μπορούν να είναι οι ακόλουθοι φορείς: 

 Κράτη μέλη 

 Περιφερειακές αρχές 

 Τοπικές Αρχές 

 Οργανισμοί δημοσίου δικαίου και οι ενώσεις των πιο πάνω φορέων. 

 Σημειώνεται όμως ότι για να είναι εφικτή η συμμετοχή των Αρχών Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης σε ΕΟΕΣ θα πρέπει να προωθηθεί η τροποποίηση των Περί ∆ήμων 
και Κοινοτήτων Νόμων η οποία έχει προταθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών, έτσι 
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που να δίδεται η αρμοδιότητα και εξουσία στους ∆ήμους και Κοινότητες, κάτω από 
ορισμένες προϋποθέσεις, να ιδρύουν ή και να συμμετέχουν σε εταιρείες ιδιωτικού 
δικαίου. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις 
χρειαστείτε.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και ερχόμεθα τώρα στο Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  
Όπως όλοι ξέρουμε, σήμερα θα αρχίσει και θα ολοκληρωθεί η συζήτηση του θέματος 
που τιτλοφορείται:  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών για το θέμα «Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την εφαρμογή των νόμων που αφορούν 
την ισότητα ανδρών και γυναικών στην απασχόληση».  Αυτό είναι ένα θέμα που 
εξετάστηκε αυτεπάγγελτα από την επιτροπή έπειτα από πρόταση των βουλευτών 
Ντίνας Ακκελίδου, Σκεύης Κούτρα Κουκουμά και Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου.   

 Παρακαλώ την κ. Ακκελίδου στο βήμα. 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών 
εξέτασε το πιο πάνω θέμα σε τέσσερις συνεδρίες της από το Νιόβρη του 2006 μέχρι 
τον Οκτώβρη του 2008.  Ακολούθως, συνέταξε ομόφωνη έκθεση.  Στο τέλος της 
ομόφωνης αυτής έκθεσης η κοινοβουλευτική επιτροπή δηλώνει ότι θα παρακολουθεί 
το θέμα στην εξέλιξή του και σε λιγότερο από ενάμιση χρόνο μετά διαπιστώνουμε 
μεγάλη πρόοδο στα θέματα της γυναίκας στην απασχόληση και σε άλλους τομείς της 
ισότητας των φύλων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η ισότιμη συμμετοχή και εκπροσώπηση όλων των πολιτών, ανδρών και 
γυναικών, στην πολιτική, οικονομική και πολιτιστική ζωή και στα κέντρα λήψης 
αποφάσεων είναι θεμελιώδες δικαίωμα και προϋπόθεση της δημοκρατικής λειτουργίας 
της κοινωνίας.  Πέρα από αυτό όμως, στη σύγχρονη κοινωνία αναγνωρίζεται ως 
απαραίτητη προϋπόθεση για την επίτευξη των στόχων της ανάπτυξης, της 
απασχόλησης και της κοινωνικής συνοχής.  Αυτή η αναγνώριση οδήγησε την 
Ευρωπαϊκή Ένωση στη διαμόρφωση σφαιρικής κοινοτικής στρατηγικής και χάρτη 
πορείας, με στόχο την προώθηση των πολιτικών και της νομοθεσίας της για την 
ισότητα ανδρών και γυναικών.  Από το 1999 μάλιστα υιοθέτησε τη λεγόμενη “διπλή 
στρατηγική για την ισότητα”, που στηρίζεται στην ένταξη της διάστασης του φύλου στο 
σύνολο των πολιτικών και μέτρων που χρηματοδοτούνται από τα ευρωπαϊκά 
∆ιαρθρωτικά Ταμεία, αλλά και στην εφαρμογή θετικών δράσεων υπέρ των γυναικών 
όπου εντοπίζεται η αναγκαιότητά τους.   

 Η νομοθεσία που διέπει την ισότητα μεταξύ ανδρών και γυναικών αποτελεί 
μεγάλο μέρος της ευρωπαϊκής νομοθεσίας και διέπει κυρίως την πρόσβαση στην 
απασχόληση και επαγγελματική εκπαίδευση, την ισότητα στις αμοιβές για εργασία 
ίσης αξίας, την προστασία της μητρότητας, τη γονική άδεια, την κοινωνική ασφάλιση 
και τα επαγγελματικά συστήματα κοινωνικής ασφάλισης.   
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 Παρά την πρόοδο που επιτεύχθηκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τα κράτη μέλη 
της, συμπεριλαμβανομένης της πατρίδας μας, παραμένουν σημαντικά ελλείμματα 
ισότητας ως ακολούθως:   

1. Το ποσοστό απασχόλησης εξακολουθεί να είναι χαμηλότερο στις γυναίκες. 

2. Το χάσμα αμοιβών παραμένει σταθερό τα τελευταία χρόνια στο 17,4% κατά 
μέσο όρο στα κράτη μέλη. 

3. Η γυναικεία συμμετοχή σε θέσεις λήψης πολιτικών και οικονομικών 
αποφάσεων παραμένει χαμηλή με μεγάλες διακυμάνσεις μεταξύ των κρατών 
μελών. 

4. Το μεγαλύτερο ποσοστό των θυμάτων της βίας είναι γυναίκες και της εμπορίας 
ατόμων για σεξουαλική εκμετάλλευση γυναίκες και νεαρά κορίτσια. 

5. Συνεχίζει η άνιση κατανομή των οικογενειακών υποχρεώσεων σε βάρος των 
γυναικών και ο κίνδυνος της φτώχιας είναι μεγαλύτερος για τις γυναίκες.   

 Στην κλίμακα προόδου της Ευρωπαϊκής Ένωσης η Κύπρος παρουσιάζει 
υψηλότερο από το μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης ποσοστό συμμετοχής των 
γυναικών ηλικίας δεκαπέντε με εξήντα τεσσάρων χρόνων στην απασχόληση και ένα 
από τα χαμηλότερα ποσοστά ανεργίας μεταξύ των γυναικών άνω των δεκαπέντε 
χρόνων, 5,4%, με ευρωπαϊκό μέσο όρο 9%.  Παρ’ όλο που το χάσμα των αμοιβών 
μειώθηκε μεν από το 24% στο 21,8% τα τελευταία δύο χρόνια, είναι σχεδόν κατά 5% 
υψηλότερο από το μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Σημειώνεται ότι οι μειωμένες 
αμοιβές των γυναικών μειώνουν και τα συνταξιοδοτικά τους δικαιώματα.  Σύμφωνα με 
μελέτη του ’74 τα δύο τρίτα περίπου του συνολικού χάσματος αμοιβών στην Κύπρο 
οφείλονται σε διάκριση λόγω υποτίμησης της γυναικείας εργασίας και το υπόλοιπο ένα 
τρίτο οφείλεται στη χαμηλή διαπραγματευτική δύναμη των γυναικών.  Επίσης, οι 
γυναίκες αποτελούν μόνο το 16% των διευθυντικών και διοικητικών στελεχών στην 
πατρίδα μας, αντιμετωπίζουν δυσκολίες εργοδότησης, όταν έχουν χαμηλά 
εκπαιδευτικά προσόντα, εργάζονται συχνότερα σε θέσεις μερικής απασχόλησης και 
διακόπτουν τη σταδιοδρομία τους με συνεπακόλουθες συνέπειες στην αμοιβή και τις 
συντάξεις τους.  Επίσης, υφίστανται έμμεσες διακρίσεις λόγω του διαχωρισμού των 
επαγγελμάτων σε ανδρικά και γυναικεία και λόγω του μικρότερου αριθμού 
επαγγελμάτων στα οποία απασχολούνται.   

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει σημαντικές 
αρμοδιότητες στον τομέα της νομοθεσίας, αλλά και της πολιτικής για την ισότητα των 
φύλων.  Στα πλαίσια αυτών των αρμοδιοτήτων και με γνώμονα την υλοποίηση των 
προεκλογικών δεσμεύσεων του Προέδρου Χριστόφια, το Υπουργείο Εργασίας έχει 
υλοποιήσει σημαντικό έργο που περιλαμβάνει τα εξής: 

1. Εναρμόνιση της νομοθεσίας μας με τις απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και βελτίωσή της όπου εντοπίζεται τέτοια ανάγκη.   

2. ∆ράσεις για πιο αποτελεσματική υλοποίηση της νομοθεσίας και για αναβάθμιση 
της υποδομής και της ικανότητας του υπουργείου να παρακολουθεί την 
υλοποίησή της. 

3. ∆ιεξαγωγή ερευνών για παραγωγή επιστημονικών πληροφοριών στη βάση των 
οποίων αναπτύσσονται πολιτικές και σχέδια δράσης.   

4. Λήψη μέτρων για αύξηση της γυναικείας συμμετοχής στην αγορά εργασίας και 
δράσεις για καταπολέμηση των αιτίων που συντηρούν και αναπαράγουν χρόνια 
εμπόδια στην πραγμάτωση της ισότητας των φύλων, όπως είναι οι στερεότυποι 
κοινωνικοί και οικογενειακοί ρόλοι των δύο φύλων και η έλλειψη υποδομών για 
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τη φροντίδα παιδιών, ειδικότερα βρεφών και ηλικιωμένων, με βολικό ωράριο 
λειτουργίας, καλή ποιότητα φροντίδας και προσιτό κόστος.  Αναλυτικότερα, 
έγιναν τα εξής: 

α. Ανασυστάθηκε και ενισχύθηκε με διοικητικό και επιστημονικό 
προσωπικό η Επιτροπή Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και την 
Εκπαίδευση, η οποία ανέπτυξε και άρχισε να υιοθετεί σχέδιο δράσης.  Η 
επιτροπή είναι υπό το Υπουργείο Εργασίας. 

β. Ενισχύθηκε ο μηχανισμός επιθεώρησης και κατάρτισης των λειτουργών 
του Υπουργείου Εργασίας σε θέματα ισότητας. 

γ. Εκδόθηκε ενημερωτικό υλικό για πληροφόρηση των γυναικών για τα 
δικαιώματά τους, πώς να τα διεκδικούν και πού να απευθύνονται, όταν 
αυτά θίγονται. 

δ. Εκδόθηκε ενημερωτικό υλικό για τη νομοθεσία και συναφή θέματα για 
πληροφόρηση εργοδοτών και εργοδοτουμένων. 

ε. Άρχισε να εφαρμόζεται σχέδιο κρατικής χορηγίας για τις αρχές τοπικής 
αυτοδιοίκησης για τη δημιουργία δομών φροντίδας παιδιών, 
ηλικιωμένων και ασθενών και ταυτόχρονα εξακολουθεί να λειτουργεί το 
υφιστάμενο σχέδιο κρατικών χορηγιών για τις μη κυβερνητικές 
οργανώσεις. 

στ. Προωθήθηκε συγχρηματοδοτούμενο έργο για κάλυψη μέρους του 
κόστους φροντίδας παιδιών σε γυναίκες που θα ενταχθούν τώρα στην 
εργασία.  

ζ. Τροποποιήθηκε ο νόμος για τη γονική άδεια, για να γίνει πιο εύχρηστη 
και για να παραταθεί η περίοδος λήψης της.   

η. Εφαρμόζονται σχέδια για κατάρτιση, βελτίωση των δεξιοτήτων και 
απόκτηση εργασιακής πείρας γυναικών που εντάσσονται στο αδρανές 
εργατικό δυναμικό και σχέδιο κινήτρων για ένταξη γυναικών που 
επιλέγουν ευέλικτες ρυθμίσεις απασχόλησης.   

θ. Ο κατώτατος μισθός τα δύο τελευταία χρόνια αυξήθηκε πέραν του 12% 
και το διάταγμα για τον κατώτατο μισθό διευρύνθηκε σε ακόμα δύο 
επαγγέλματα.  Αυτό συνέβαλε στη μικρή έστω μείωση του χάσματος 
αμοιβών, διότι στα χαμηλότερα αμειβόμενα επαγγέλματα 
απασχολούνται κυρίως γυναίκες.   

ι. Εκπονήθηκε σχέδιο δράσης για τη συμφιλίωση της οικογενειακής με την 
επαγγελματική ζωή. 

ια. ∆ημιουργήθηκε φορέας δημογραφικής και οικογενειακής πολιτικής με 
στόχο την ανάπτυξη πλαισίου πολιτικών για το πρόβλημα της 
δημογραφίας, αλλά και για τη συμφιλίωση επαγγελματικών και 
οικογενειακών υποχρεώσεων.  Σημειώνεται ότι τα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης που ανέπτυξαν τέτοιο πλέγμα πολιτικών 
συμφιλίωσης της οικογενειακής με την εργασιακή ζωή έχουν σήμερα 
υψηλότερα ποσοστά γονιμότητας και γυναικείας απασχόλησης.   

ιβ. Κατάρτιση των σχεδίων δράσης για μείωση του χάσματος αμοιβών 
μεταξύ ανδρών και γυναικών, το οποίο εγκρίθηκε για συγχρηματοδότηση 
από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο.   
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 Το έργο αυτό είναι φιλόδοξο και στοχεύει στην καταπολέμηση του 
επαγγελματικού διαχωρισμού με βάση το φύλο, στην καταπολέμηση των 
στερεότυπων αντιλήψεων για το ρόλο των δύο φύλων στο εκπαιδευτικό σύστημα και 
τον επαγγελματικό προσανατολισμό και στην αναβάθμιση των μηχανισμών 
επιθεώρησης της ισότητας στην απασχόληση και την αμοιβή.   

 Για υλοποίηση του έργου θα αναπτυχθούν και εφαρμοστούν τυποποιημένες 
διαδικασίες διερεύνησης υποθέσεων και παραπόνων για άνιση μεταχείριση στην 
απασχόληση και στην αμοιβή, εκπαιδευτικά προγράμματα αρμόδιων λειτουργών σε 
θέματα ισότητας και εφαρμογής της σχετικής νομοθεσίας, κίνητρα, όπως η 
πιστοποίηση επιχειρήσεων για την εφαρμογή καλών πρακτικών για την ισότητα και η 
επιχορήγηση επιχειρήσεων για την εφαρμογή τέτοιων καλών πρακτικών για την 
ισομισθία, οδηγοί και εγχειρίδια για αξιολόγηση των επαγγελμάτων σε σχέση με τις 
αμοιβές για καθοδήγηση των εργοδοτών, οδηγός για συνδικαλιστές και εκπροσώπους 
εργοδοτών για προώθηση της ισότητας αμοιβών στη διάρκεια της συλλογικής 
διαπραγμάτευσης και για βελτίωση της εκπροσώπησης των γυναικών στη συλλογική 
διαπραγμάτευση και στα σώματα κοινωνικού διαλόγου ως μέσου πιο 
αποτελεσματικής προώθησης της ισότητας των φύλων.  Τέλος, προγράμματα 
επιμόρφωσης των συμβούλων επαγγελματικού προσανατολισμού και των 
εκπαιδευτικών της πρωτοβάθμιας και δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης και σεμινάρια για 
τους γονείς για απάλειψη των στερεότυπων και καθοδήγηση των παιδιών στην 
επιλογή κλάδου σπουδών και επαγγέλματος βάσει προτίμησης και ικανοτήτων και όχι 
βάσει του φύλου. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Αναμφίβολα, το Υπουργείο Εργασίας έχει επιτελέσει σοβαρό, πολυδιάστατο και 
σημαντικό έργο στα δυόμισι χρόνια διακυβέρνησης ∆ημήτρη Χριστόφια.  Το πιο 
αισιόδοξο ακόμη είναι το γεγονός ότι υπάρχει σφαιρικός σχεδιασμός πολιτικών και 
δράσεων για αντιμετώπιση των εμποδίων στην πραγμάτωση της ίσης μεταχείρισης 
και για πιο αποτελεσματική εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας.  Αδιαμφισβήτητο είναι 
και το γεγονός ότι ο σχεδιασμός υλοποιείται με σταθερά και συντονισμένα βήματα και 
δεν παραμένει στα συρτάρια.   

 Μεταξύ των αμεσότερων προκλήσεων που αντιμετωπίζει η υπουργική 
επιτροπή που διορίστηκε από τον Πρόεδρο Χριστόφια το 2009 για συντονισμό και 
υλοποίηση του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα Ανδρών και Γυναικών είναι η 
ετοιμασία μιας ολοκληρωμένης μελέτης αναφορικά με τις διάσπαρτες μέχρι σήμερα, 
σε υπουργεία και θεσμούς, αρμοδιότητες και πόρους, καθώς και η δυνατότητα 
δημιουργίας ενιαίου φορέα για την ισότητα των φύλων.   

 Για το υπό συζήτηση θέμα της ισότητας στην απασχόληση ιδιαίτερη σημασία 
έχει και η αξιολόγηση του κατά πόσο υπάρχουν επικαλύψεις ή και δημιουργείται 
σύγχυση στους επηρεαζομένους λόγω της εξέτασης παραπόνων για άνιση 
μεταχείριση στην εργασία τόσο από την Επίτροπο ∆ιοίκησης όσο και από την 
Επιτροπή Ισότητας των Φύλων υπό το Υπουργείο Εργασίας.  Σημαντική πρόκληση 
είναι και η αύξηση της εμβέλειας και αποτελεσματικότητας του ελέγχου υλοποίησης 
της νομοθεσίας, που σήμερα ασκείται κυρίως μέσω της διερεύνησης καταγγελιών. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ανάγκη για πιο αποτελεσματική εφαρμογή της νομοθεσίας για την ισότητα και 
για επιτάχυνση της υλοποίησης των σχετικών πολιτικών και σχεδίων δράσης 
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αναγνωρίζεται τόσο σε κοινοτικό όσο και σε εθνικό επίπεδο.  Η ενίσχυση της 
γυναικείας συμμετοχής σε όλα τα επίπεδα των δομών των πολιτικών κομμάτων, των 
συνδικαλιστικών και εργοδοτικών οργανώσεων και η αύξηση της γυναικείας 
συμμετοχής στα κέντρα λήψης αποφάσεων θα συμβάλουν σίγουρα σε αυτό το σκοπό. 

 Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας της κ. Ντίνας Ακκελίδου τον προεδρεύοντα της 
συνεδρίασης αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Ανδρέας Αγγελίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ) 

 Ευχαριστώ την κ. Ακκελίδου. 

 Να παρακαλέσω την κ. Στέλλα Κυριακίδου όπως προσέλθει στο βήμα.   

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ισότητα μεταξύ γυναικών και ανδρών είναι θεμελιώδες δικαίωμα, μια κοινή 
αξία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και μια αναγκαία προϋπόθεση για την επίτευξη 
των στόχων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και την ανάπτυξη, την απασχόληση και την 
κοινωνική συνοχή.  Αν και οι ανισότητες εξακολουθούν να υπάρχουν, η Ευρωπαϊκή 
Ένωση έχει σημειώσει σημαντική πρόοδο κατά τις τελευταίες δεκαετίες στην επίτευξη 
ισότητας μεταξύ γυναικών και ανδρών.  Αυτό οφείλεται κυρίως στη νομοθεσία για την 
ίση μεταχείριση, τη διάσταση του φύλου και στα ειδικά μέτρα για την προώθηση των 
γυναικών. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ένα μεγάλο σύνολο ευρωπαϊκών νομοθετικών κειμένων είναι αφιερωμένο στην 
ισότητα μεταξύ γυναικών και ανδρών.  Αυτό είναι κυρίως από διάφορες διατάξεις της 
Συνθήκης της Ρώμης και τις Οδηγίες σχετικά με την πρόσβαση στην απασχόληση, την 
ίση αμοιβή, την προστασία της μητρότητας, τη γονική άδεια, την κοινωνική ασφάλιση 
και την επαγγελματική κοινωνική ασφάλιση.  Ταυτόχρονα, έχουμε Οδηγίες που 
αφορούν το βάρος της απόδειξης σε περιπτώσεις άνισης μεταχείρισης και τώρα 
πρόσφατα της αυτοαπασχόλησης. 

 Πώς είναι λοιπόν σήμερα η κατάσταση όσον αφορά την ισότητα μεταξύ 
γυναικών και ανδρών στην Ευρωπαϊκή Ένωση;  Η πρόοδος μετριέται κάθε χρόνο και 
παρουσιάζεται σε σχετική έκθεση, της οποίας δε θα αναφέρω τα στοιχεία αναλυτικά, 
για να μην επαναλάβω πολλά από τα οποία έχει πει η συνάδελφος Ντίνα Ακκελίδου, 
όμως θα ήθελα να σταθώ σε κάποια σημεία τα οποία αναφέρονται στην έκθεση.  Το 
ποσοστό απασχόλησης των γυναικών αυξάνεται στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
αλλά παραμένει χαμηλότερο από αυτό των ανδρών, μολονότι οι γυναίκες αποτελούν 
την πλειονότητα των φοιτητών και αποφοίτων πανεπιστημίων.   Οι γυναίκες 
εξακολουθούν να κερδίζουν κατά μέσο όρο 17,4% λιγότερο από τους άνδρες για κάθε 
ώρα εργασίας και το ποσοστό αυτό παραμένει σταθερό. Οι γυναίκες εξακολουθούν να 
υποεκπροσωπούνται σε οικονομικές και πολιτικές θέσεις λήψης αποφάσεων, αν και 
το μερίδιό τους έχει αυξηθεί κατά την τελευταία δεκαετία.  Η κατανομή των 
οικογενειακών ευθυνών παρουσιάζει μεγάλες ανισότητες μεταξύ ανδρών και γυναικών.  
Ο  κίνδυνος της φτώχιας είναι ψηλότερος για τις γυναίκες από ό,τι για τους άνδρες και 
αυτό αφορά ιδιαίτερα τις ευάλωτες ομάδες γυναικών.  Και εδώ θα ήθελα να σταθώ 
στις γυναίκες με αναπηρία, στις γυναίκες μετανάστριες, στις γυναίκες με προβλήματα 
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υγείας.  Οι γυναίκες εξακολουθούν να είναι τα κύρια θύματα βίας βασισμένης στο 
φύλο και οι γυναίκες και τα κορίτσια είναι πιο ευάλωτα στην εμπορία ανθρώπων. 

 Αναγνωρίζοντας ότι οι πολιτικές για την ισότητα των φύλων είναι ζωτικής 
σημασίας για την οικονομική ανάπτυξη, την ευημερία και την ανταγωνιστικότητα, τα 
κράτη μέλη συμφώνησαν επίσης ότι έχει έρθει η στιγμή να προβούν σε ρητή 
δέσμευση σε ευρωπαϊκό επίπεδο για την προώθηση της απασχόλησης των γυναικών 
και τη συνακόλουθη ενίσχυση του έργου τους.  Ισορροπία της ζωής, καθώς και ίσο 
μερίδιο των οικογενειακών ευθυνών μεταξύ ανδρών και γυναικών.  Για το σκοπό αυτό, 
τα κράτη μέλη έχουν υιοθετήσει το Ευρωπαϊκό Σύμφωνο για την Ισότητα των Φύλων.   

 Στην Κύπρο υπάρχει το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης 2007-2013.  Σε αυτό το σχέδιο 
δράσης, το οποίο έχουμε συζητήσει επανειλημμένα στην επιτροπή Ισότητας, 
καταγράφονται συγκεκριμένες δράσεις που πρέπει να γίνουν, δράσεις που 
συζητούνται στην επιτροπή, αλλά ο ρόλος μας πιστεύω ότι δεν είναι μόνο αυτή η 
συζήτηση, αλλά και η παρακολούθηση των ρυθμών υλοποίησης.  Η έκθεση, όπως 
έχει αναφερθεί, ήταν ομόφωνη.  Τα θέματα αυτά, όπως ακούσαμε, έχουν 
απασχολήσει πολλές συνεδρίες της επιτροπής Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών. 

 Οι νομοθεσίες, όπως ακούσαμε, υπάρχουν, όμως δεν μπορούμε να είμαστε 
ικανοποιημένοι με τον έλεγχο και τους ρυθμούς εφαρμογής.  Συγκεκριμένα, εγώ θα 
ήθελα να αναφέρω ότι η παρακολούθηση της εφαρμογής μάς δημιουργεί τις πιο κάτω 
ανησυχίες:  Συνεχίζει να είναι πολύ χαμηλό το ποσοστό των γυναικών που γνωρίζουν 
ποια είναι τα δικαιώματά τους, πώς να τα διεκδικούν και πού να απευθύνονται.  Για 
την εφαρμογή των πολιτικών χρειάζεται να υπάρχουν περισσότερες υποστηρικτικές 
πολιτικές από ό,τι υπάρχουν σήμερα.  Οι επιθεωρητές, όπως καθορίζεται από το νόμο, 
είναι λίγοι και δεν είναι εξειδικευμένοι.  ∆εν υπάρχει ικανοποιητική εκστρατεία 
διαφώτισης, όπως έχουμε επανειλημμένα τονίσει.   Κανονικά, θα έλεγα ότι έπρεπε να 
βλέπουμε αυτά τα θέματα σχεδόν καθημερινά στους δέκτες μας, ώστε ο κάθε πολίτης 
και όχι μόνο οι γυναίκες, να γνωρίζει τι σημαίνουν τα δικαιώματά του, πού μπορεί να 
αποταθεί, πώς να τα διεκδικήσει.  Αυτό δε βλέπουμε να γίνεται τα τελευταία δύο 
χρόνια.  ∆εν υπάρχει ικανοποιητική διαφώτιση λοιπόν των εργοδοτών ιδιαίτερα όσον 
αφορά τον ιδιωτικό τομέα.  Υπάρχει ανάγκη για περισσότερη εμπλοκή των αρχών  
τοπικής αυτοδιοίκησης στην εφαρμογή του Ευρωπαϊκού Χάρτη Ισότητας Ανδρών και 
Γυναικών και θα πρέπει να προωθηθούν άμεσα δομές φροντίδας βρεφών, παιδιών 
και ηλικιωμένων.  Άρχισε μόλις τώρα ένα πιλοτικό πρόγραμμα. 

 Ακόμα και σήμερα πρέπει να πούμε ότι στον τόπο μας υπάρχουν πολύ χαμηλά 
ποσοστά γυναικών σε ανώτερες διευθυντικές θέσεις και αυτό σημαίνει ότι οι δράσεις 
αυτές πρέπει να εντατικοποιηθούν. Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός οφείλει να 
αναγνωρίσει την πρόοδο όμως που έχει επιτευχθεί τα τελευταία δύο χρόνια.  Πρέπει 
να αναγνωρίσουμε ότι έχουν γίνει βήματα στη σωστή κατεύθυνση.  Πρέπει επίσης να 
αναγνωρίσουμε ότι ίσως είναι η πρώτη φορά που έχουμε μια πρόταση για μια 
ολοκληρωμένη δημογραφική πολιτική.  Όμως, ταυτόχρονα, ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός επιθυμεί να προχωρήσουν με πολύ πιο γρήγορους ρυθμούς τα μέτρα για 
μείωση του χάσματος των αμοιβών, να καταπολεμηθούν τα επαγγελματικά 
στερεότυπα βάσει φύλου και να υπάρχει μια πραγματική ισότητα σε όλα τα επίπεδα, η 
οποία να αποτελεί καθοριστικό στοιχείο της οικονομικής και πολιτισμικής ανάπτυξης 
και ευημερίας της χώρας μας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Να ευχαριστήσω τη συνάδελφο Στέλλα Κυριακίδου και να παρακαλέσω τη 
συνάδελφο Αθηνά Κυριακίδου, εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος, να λάβει το 
βήμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όλο ομιλήτριες έχουμε σήμερα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μην το πείτε, κύριε, μην το πείτε! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Και μια φορά ο Άρης!  Και μια φορά ο Άρης! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εκτός από τις δύο τελευταίες, οι άλλοι είναι άνδρες... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σε μια σύγχρονη κοινωνία η ισόρροπη εκπροσώπηση ανδρών και γυναικών σε 
όλα τα επίπεδα είναι απαραίτητη, αν θέλουμε να μιλούμε για δημοκρατική κοινωνία.  
Μπορεί στη δεκαετία του 1980 οι μορφωμένες και οι επαγγελματικά επιτυχημένες 
γυναίκες στην Κύπρο να ήταν η εξαίρεση, σήμερα όμως είναι ο κανόνας.  Η σημερινή 
Κύπρια γυναίκα κατάφερε να σπάσει τα δεσμά και να ξεφύγει από τους τέσσερις 
τοίχους του σπιτιού, να κυνηγήσει τα όνειρα και τις φιλοδοξίες της, διεκδικώντας 
επάξια θέση στον τομέα της απασχόλησης και στην κοινωνική ζωή. 

 Είναι γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια έγιναν σημαντικά βήματα προόδου, όπως 
η υιοθέτηση νόμων που αφορούν την ισότητα ανάμεσα στα δύο φύλα σχετικά με το 
χώρο εργασίας.  Ωστόσο, παραμένουν πολλά που πρέπει να γίνουν, προκειμένου να 
επιτευχθεί ισότητα μεταξύ ανδρών και γυναικών στον τομέα της απασχόλησης.   
Πρόσφατη έρευνα της Στατιστικής Υπηρεσίας κατέδειξε ότι, παρ’ όλο που η Κύπρος 
κατέχει ένα από τα πιο ψηλά ποσοστά στην Ευρώπη σε σχέση με τη συμμετοχή των 
γυναικών στην αγορά εργασίας, εντούτοις η πρόοδος αυτή δεν υπήρξε και σε άλλους 
τομείς, έτσι ώστε να επέλθει η πραγματική ισότητα μεταξύ ανδρών και γυναικών στον 
τομέα της απασχόλησης. 

 Το φαινόμενο της γυάλινης οροφής, το χάσμα αμοιβών, η έλλειψη 
υποστηρικτικών μέτρων, η νοοτροπία και οι αντιλήψεις είναι ορισμένοι παράγοντες 
που λειτουργούν αρνητικά ως προς την επίτευξη αυτού του στόχου. 

Χάσμα αμοιβών 

 Σύμφωνα με στοιχεία της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας, σε όλη την 
Ευρώπη οι γυναίκες κερδίζουν κατά μέσο όρο 15% λιγότερα από τους άνδρες για ίδια 
ή ίσης αξίας εργασία.  Στην Κύπρο τα πράγματα είναι ακόμη χειρότερα, αφού αυτό το 
ποσοστό φτάνει στο 22%, ενώ ο ρυθμός μείωσης της ψαλίδας είναι πολύ αργός.  Οι 
διαφορές στις αμοιβές των δύο φύλων επηρεάζουν καθοριστικά τις συνολικές 
αποδοχές της επαγγελματικής ζωής και ως εκ τούτου τις συντάξεις των γυναικών.  
Χαμηλότερες αποδοχές σημαίνει χαμηλότερες συντάξεις και αυτό προκαλεί αυξημένο 
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κίνδυνο φτώχιας για τις ηλικιωμένες γυναίκες.  Το χάσμα στις αμοιβές μεταξύ των δύο 
φύλων είναι συνέπεια των συνεχιζόμενων διακρίσεων και ανισοτήτων στην αγορά 
εργασίας, οι οποίες στην ουσία επηρεάζουν κυρίως τις γυναίκες.  Οι διαφορές των 
αμοιβών συνδέονται με πλήθος νομικών, κοινωνικών και οικονομικών παραγόντων 
που υπερβαίνουν κατά πολύ το απλό θέμα της ίσης αμοιβής για ίση εργασία. 

Γυάλινη οροφή 

 Παρά τα θετικά βήματα των τελευταίων χρόνων, το φαινόμενο της γυάλινης 
οροφής εις βάρος της γυναίκας εξακολουθεί να υφίσταται, γεγονός που δεν επιτρέπει 
στη γυναίκα να πάρει τη θέση που της αρμόζει στα κοινωνικά και επαγγελματικά 
δρώμενα του τόπου.  Τα στοιχεία που δίνει η Ευρωπαϊκή Στατιστική  Υπηρεσία στον 
τομέα της ανέλιξης δείχνουν ξεκάθαρα ότι η γυάλινη οροφή εμποδίζει τις γυναίκες από 
το να φθάσουν στην ανώτατη βαθμίδα της ιεραρχίας, γεγονός που καταδεικνύει ότι 
υπάρχουν βαθιά ριζωμένες συντηρητικές αντιλήψεις σε βάρος της γυναίκας. 

 Παράλληλα, εξακολουθεί σε μεγάλο βαθμό να υφίσταται διαχωρισμός των 
επαγγελμάτων σε ανδρικά και γυναικεία.  Έτσι, παρατηρείται υποβάθμιση ορισμένων 
επαγγελμάτων που θεωρούνται καθαρά γυναικεία και ασκούνται μόνο από γυναίκες.  
Για παράδειγμα, οι γυναίκες συγκεντρώνονται κατά κύριο λόγο σε επαγγέλματα 
γραφείου, όπως γραμματείς, υπάλληλοι γραφείων, καθώς και στις υπηρεσίες και τις 
πωλήσεις, ενώ οι άνδρες κυριαρχούν στους χώρους της διοίκησης.  Έρευνα στις 
Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής κατέδειξε ότι η δικαιολογία που συνήθως 
προβάλλεται είναι ότι οι γυναίκες εργαζόμενες είναι λιγότερο υπεύθυνες σε σχέση με 
τις οικονομικές και οικογενειακές τους υποχρεώσεις.  Η αντίληψη αυτή φαίνεται να 
ενισχύεται και από τη συνεχή διαμάχη των γυναικών με τους άνδρες σχετικά με το 
ποιος έχει τον πρωταγωνιστικό ρόλο.  Τελικά, αν και πρόκειται για λανθασμένη 
αντίληψη, οδηγεί τους μάνατζερ στο να βλέπουν αρνητικά την αναρρίχηση των 
γυναικών στην ιεραρχία των επιχειρήσεων όπου εργάζονται, θεωρώντας ότι είναι 
ακατάλληλες για την υψηλή βαθμίδα.  Εδώ ταιριάζει απόλυτα παραφρασμένη η 
παροιμία «άνδρας κερνά, άνδρας πίνει»!  Ας ελπίσουμε ότι η κατάσταση αυτή θα 
αλλάξει σύντομα προς όφελος των ίδιων των επιχειρήσεων, που σε πολλές 
περιπτώσεις αφήνουν μοναδικά ταλέντα ανεκμετάλλευτα με την πικρία της 
απογοήτευσης, που πολλές φορές τις οδηγεί σε αλλαγή καριέρας. 

 Σε αυτό το σημείο, αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφερθώ στην 
τελευταία συζήτηση που πραγματοποιήθηκε στην επιτροπή Ισότητας του Συμβουλίου 
της Ευρώπης σχετικά με το ρόλο της γυναίκας στην παγκόσμια οικονομική κρίση.  
Χαρακτηριστικά, ο εισηγητής του θέματος, αναφερόμενος στην κατάρρευση της 
επενδυτικής τράπεζας “Lehman Brothers”, που ως ντόμινο, όπως όλοι γνωρίζουμε, 
παρέσυρε μαζί της στην άβυσσο της κρίσης όλες τις χώρες, τόνισε ότι η κατάσταση θα 
ήταν πολύ διαφορετική, αν ο κολοσσός ονομαζόταν “Lehman Sisters”, θέλοντας, 
αστειευόμενος, να καταδείξει το σημαντικό ρόλο που μπορεί η γυναίκα να 
διαδραματίσει τόσο στους χώρους λήψης αποφάσεων όσο και στο χώρο εργασίας 
λόγω της ιδιοσυγκρασίας της.  Η θέση αυτή επιβεβαιώνεται από έρευνα ομάδας 
Βρετανών ψυχολόγων η οποία δημοσιεύτηκε στους “Τimes” του Λονδίνου, ότι δηλαδή, 
αν υπήρχε ικανοποιητικός αριθμός γυναικών στα διοικητικά συμβούλια των 
οικονομικών κολοσσών που θα μπορούσε να επηρεάσει τις αποφάσεις τους, τότε το 
μέγεθος της κρίσης και κατ’ επέκταση οι συνέπειές της θα ήταν σε μικρότερη κλίμακα, 
γιατί η γυναίκα είναι λιγότερο φιλόδοξη και λιγότερο ριψοκίνδυνη.  Προτεραιότητα γι’ 
αυτήν είναι η ίδια η κοινωνία, όπου θα ζήσουν τα παιδιά της. 

Στήριξη των εργαζόμενων μητέρων 
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 Η επίτευξη του στόχου της ισότητας μεταξύ ανδρών και γυναικών στο χώρο 
εργασίας εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό και από τη στήριξη και τις διευκολύνσεις που 
προσφέρονται στις εργαζόμενες μητέρες, που προσπαθούν να συνδυάσουν επιτυχώς 
επαγγελματική και οικογενειακή ζωή.  Σύμφωνα με έκθεση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για την Ισότητα Ανδρών και Γυναικών, η δυσκολία εξισορρόπησης από τη 
γυναίκα της επαγγελματικής και οικογενειακής της ζωής, του διπλού δηλαδή της 
ρόλου που αυτή έχει να αναλάβει στη σύγχρονη κοινωνία ως μητέρα και εργαζόμενη, 
αποτελεί έναν από τους βασικούς ανασταλτικούς παράγοντες για τη βελτίωση της 
θέσης της στην αγορά εργασίας. 

 Με λύπη μου παρατηρώ τον τελευταίο καιρό σημαντικό αριθμό εργοδοτών να 
απολύουν εργαζόμενες γυναίκες μόλις πληροφορηθούν ότι αυτές περιμένουν παιδί.  
Ο αριθμός των καταγγελιών που καταχωρίσθηκαν κατά το έτος 2009 στο Μηχανισμό 
για την Καταπολέμηση των ∆ιακρίσεων στους Χώρους Εργασίας, που δημιουργήθηκε 
στο Υπουργείο Εργασίας, δεν είναι καθόλου ευκαταφρόνητος και θα πρέπει να μας 
προβληματίσει όλους.  Υπήρξαν τουλάχιστο τριάντα πέντε καταγγελίες σε ένα 
εξωδικαστικό θεσμό που εγκαθιδρύθηκε και λειτούργησε σχετικά πρόσφατα σε 
εφαρμογή σχετικής εναρμονιστικής νομοθεσίας.  Εφόσον δηλαδή, αγαπητοί 
συνάδελφοι, υπήρξαν τριάντα πέντε καταγγελίες, είναι πολύ πιθανό τα κρούσματα τα 
οποία δεν καταγράφηκαν να είναι πολύ περισσότερα, είτε γιατί οι γυναίκες δε 
γνώριζαν τα δικαιώματά τους είτε από φόβο για τη μελλοντική τους επαγγελματική 
αποκατάσταση. 

 Για την αντιμετώπιση αυτού του προβλήματος χρειάζεται η κοινωνία να 
αντικρίσει ακόμα πιο προοδευτικά το θέμα της ισότητας μεταξύ ανδρών και γυναικών 
στο χώρο εργασίας.  Πέραν της αλλαγής στη νοοτροπία, το κράτος οφείλει να 
προχωρήσει στη λήψη μέτρων για στήριξη της εργαζόμενης γυναίκας.  Η βελτίωση ή η 
δημιουργία υπηρεσιών φύλαξης των παιδιών των εργαζόμενων μητέρων, η κάλυψη 
των τροφείων, ο εκσυγχρονισμός του νόμου γονικής άδειας και άδειας μητρότητας 
αποτελούν μέτρα που πρέπει να ληφθούν. 

 Κλείνοντας θα ήθελα να τονίσω για άλλη μια φορά το βαρυσήμαντο ρόλο της 
γυναίκας στον εργασιακό χώρο και να επαναλάβω ότι ως γυναίκες μπορούμε να 
διαδραματίσουμε πρωταγωνιστικό ρόλο στον τομέα της απασχόλησης.  Είναι 
πεποίθησή μου ότι η σύγχρονη γυναίκα της Κύπρου μπορεί με τον καθημερινό αγώνα 
της να κερδίσει μια πιο δίκαιη κοινωνία όχι μόνο για τον εαυτό της, αλλά και για όλα τα 
μέλη της.  Η ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση τα τελευταία έξι χρόνια μάς δίνει 
νέες δυνατότητες να σκεφτούμε πιο ανοικτά και να δουλέψουμε πιο συστηματικά πέρα 
από την ψήφιση νομοθεσιών, που, κατά τα άλλα, είναι άψογες και απολύτως 
εναρμονισμένες με την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και οπωσδήποτε η διασφάλιση της 
ισότητας σε όλα τα επίπεδα εγγυάται την πλεύση της κοινωνίας μας προς την 
ανάπτυξη και την πρόοδο.  Η γυναίκα πρέπει να πρωταγωνιστεί στην κοινωνία, την 
οικογένεια, την πολιτική και η ισότητα μεταξύ γυναικών και ανδρών αποτελεί 
υποχρέωση αυτών που ασκούν εξουσία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ την κ. Αθηνά Κυριακίδου, τη συνάδελφο του ∆ΗΚΟ, και να 
παρακαλέσω την κ. Ρούλα Μαυρονικόλα εκ μέρους της Ε∆ΕΚ να ανέλθει στο βήμα.  
Είναι η τέταρτη ομιλήτρια, κύριε Κατσουρίδη. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή συζήτηση γίνεται κάτω από το βάρος της προτιθέμενης από τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας αναπομπής του νόμου για τη μητρογονία, που ψηφίσαμε 
κατά πλειοψηφία την περασμένη Πέμπτη.  Το σημειώνω, διότι είναι παράδοξο, κατά 
την άποψή μου, να συζητούμε από τη μια θέματα ίσων ευκαιριών, αλλά από την άλλη 
για ένα ανθρώπινο δικαίωμα των γυναικών προσφύγων, που άπτεται και της ισότητας, 
να συζητούμε την αναπομπή του.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η προώθηση της ισότητας των φύλων, η επίτευξη της ίσης μεταχείρισης 
ανδρών και γυναικών και η δημιουργία συνθηκών για ίσες ευκαιρίες, παραμένει ένας 
ευρύτερος διαχρονικός στόχος.  Παρά τα βήματα προόδου, κυρίως σε νομοθετικό 
επίπεδο, εντοπίζονται σοβαρά ελλείμματα τόσο στο βαθμό εφαρμογής όσο και στο 
επίπεδο της νοοτροπίας και της κοινωνικής αντίληψης.  Όπως είναι γνωστό, οι νόμοι 
από μόνοι τους δεν αρκούν, για να διασφαλίσουν στην πράξη την πλήρη ισότητα των 
φύλων.  Το νομοθετικό πλαίσιο, για να είναι αποτελεσματικό, χρειάζεται 
υποστηρικτικές πολιτικές, αλλά και υποδομές και κίνητρα, για να μπορέσουν οι 
γυναίκες να έχουν ίσες ευκαιρίες στην απασχόληση και όχι μόνο.  Αυτό είναι 
πασιφανές και αποδεικνύεται από έρευνες, μελέτες και στατιστικά στοιχεία όχι μόνο 
στην Κύπρο, αλλά και σε ευρωπαϊκό επίπεδο.  Περί της ύπαρξης λοιπόν του 
προβλήματος δεν τίθεται θέμα αμφισβήτησης.   

 Η ικανοποιητική εφαρμογή της νομοθεσίας περί ίσης αμοιβής για εργασία ίσης 
αξίας και η ανάγκη ενίσχυσης και αναβάθμισης του μηχανισμού ελέγχου και 
παρακολούθησης της ισότητας στην απασχόληση είναι επιβεβλημένες.  Το χάσμα των 
αμοιβών είναι μία πραγματικότητα και στις πιο πολλές περιπτώσεις υπάρχουν άμεσες 
διακρίσεις κατά των γυναικών.  Οι γυναίκες περιορίζονται σε στενότερο φάσμα 
επαγγελμάτων, ο λεγόμενος “οριζόντιος διαχωρισμός”, και σε χαμηλότερες βαθμίδες 
ιεραρχίας από τους άνδρες, “κάθετος διαχωρισμός”.  Οι γυναίκες δεν έχουν ίσες 
ευκαιρίες στην απασχόληση και στην πρόσβασή τους στην κατάρτιση.  Οι ανισότητες 
στην αμοιβή κατά την εργασία αναπαράγονται και κατά τη συνταξιοδότηση.  Υπάρχει 
και υποαντιπροσώπευση γυναικών στη διαδικασία της συλλογικής διαπραγμάτευσης.   

 Η υλοποίηση του στόχου της ισότητας απαιτεί καινοτόμους και δυναμικές 
δράσεις και ανάπτυξη πολιτικών ισότητας σ’ όλα τα επίπεδα της κοινωνίας.  Η 
συμμετοχή της γυναίκας στην παραγωγική διαδικασία είναι βασικό ανθρώπινο 
δικαίωμα και αποτελεί υποχρέωση της πολιτείας και του κράτους, όπως προκύπτει και 
από τη στρατηγική της Λισαβόνας, την οποία υιοθέτησε η Κυπριακή ∆ημοκρατία.  

 Ένας μεγάλος αριθμός γυναικών παραμένει σήμερα ανενεργός και εκτός 
παραγωγικής διαδικασίας, ως αποτέλεσμα των συνθηκών οι οποίες ουδόλως ιδανικές 
είναι.  Η ένταξη των γυναικών στον οικονομικά ενεργό πληθυσμό εξαρτάται τόσο από 
την ποιότητα ζωής στο χώρο εργασίας όσο και από τη δημιουργία της κατάλληλης 
υποδομής, με διευκολύνσεις προς τους εργαζόμενους γονείς.  Εξαρτάται ακόμα από 
την ανάπτυξη της σωστής νοοτροπίας και των κατάλληλων συνθηκών σε θέματα 
ισότητας των φύλων.  Η αξιοποίηση του αδρανούς γυναικείου δυναμικού και η ένταξή 
του στην αγορά εργασίας είναι στόχος πανευρωπαϊκός, που υιοθετήθηκε και 
υλοποιείται από την Κυπριακή ∆ημοκρατία.   

 Παρά το γεγονός ότι η Κύπρος έχει αγγίξει ή και ξεπεράσει το στόχο της 
στρατηγικής της Λισαβόνας, είναι σαφές ότι έχουμε ακόμα δρόμο να διανύσουμε.  Μια 
ματιά στα ποσοστά απασχόλησης, τόσο των ανδρών όσο και των γυναικών, 
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αποδεικνύει του λόγου το αληθές.  Για τους άνδρες το ποσοστό φτάνει στο 82%, ενώ 
για τις γυναίκες μόλις που ξεπερνά το 60%.  Η οικονομική ενεργοποίηση των 
γυναικών είναι τεραστίας κοινωνικής σημασίας, κυρίως στις συνθήκες και τις 
πραγματικότητες της σημερινής εποχής.  Από τη μια καλύπτει τα ελλείμματα που 
προκύπτουν στην αγορά εργασίας λόγω της υπογεννητικότητας και της γήρανσης του 
πληθυσμού, όπως λέχθηκε προηγουμένως, ενώ από την άλλη μπορεί να στηρίξει τα 
συστήματα κοινωνικής ασφάλισης, που απειλούνται για τους ίδιους λόγους.  Ακόμη, η 
αύξηση του γυναικείου ποσοστού απασχόλησης θα συμβάλει στη διατήρηση και 
ανάπτυξη του βιοτικού επιπέδου, καθώς και στη διαμόρφωση του ευρωπαϊκού 
κοινωνικού μοντέλου.   

 Οι λόγοι της απομάκρυνσης ή και της μη ένταξης των γυναικών στην αγορά 
εργασίας είναι άμεσα συνδεδεμένοι με τους ρόλους που ήταν, και εν πολλοίς είναι, 
παγιωμένοι στην οικογένεια και την κοινωνία, αλλά και με τις συνθήκες μισθολογικής 
και επαγγελματικής ανισότητας.   

 Ας μην ξεχνούμε ότι η γυναίκα μπήκε στην αγορά εργασίας αναγκαστικά ως 
φτηνό εργατικό δυναμικό μετά το πραξικόπημα και την τούρκικη εισβολή, σε μια 
Κύπρο που προσπαθούσε να επιβιώσει και ασφαλώς το τελευταίο πράγμα που την 
απασχολούσε τότε ήταν οι αδικίες και οι ανισότητες εις βάρος της.  Ο ρόλος της 
μητέρας, της οικοκυράς και της παραδοσιακής συζύγου δεν επέτρεπαν στη γυναίκα να 
εργαστεί και να διεκδικήσει ισότιμα τη μισθολογική και την επαγγελματική της ανέλιξη.  
Από τη στιγμή μάλιστα που η ανατροφή των παιδιών μέσω βρεφονηπιοκομικών 
σταθμών ξεπερνούσε σε κόστος το γυναικείο μισθό, η παραμονή της γυναίκας στο 
σπίτι ήταν σχεδόν αναγκαστική.   

 Στη σημερινή εποχή βεβαίως η κατάσταση είναι πολύ διαφορετική, υπό την 
έννοια ότι η γυναίκα θα πρέπει να ενταχθεί στην παραγωγική διαδικασία, γεγονός που 
προβάλλει ως οικογενειακή, αλλά και κοινωνική ανάγκη, εξέλιξη η οποία θα έχει 
προοπτικές επιτυχίας, αν γίνει σε συνθήκες ισομισθίας και ευκαιριών ανέλιξης.  Ο 
φιλόδοξος αυτός στόχος περνά απαραίτητα μέσα από την επίτευξη της συμφιλίωσης 
οικογενειακής και επαγγελματικής ζωής.   

Προς αυτή την κατεύθυνση σημαντικός είναι ο ρόλος της πολιτείας και του 
οργανωμένου κράτους, κυρίως ως προς την εφαρμογή των νομοθεσιών περί ισότητας 
στην εργασία.  Ακόμη, είναι αναγκαία η διαμόρφωση και υλοποίηση πολιτικών με 
μέτρα και υποδομές που θα βοηθήσουν στη διαμόρφωση συνθηκών μέσα στις οποίες 
θα επιτευχθεί ο στόχος της ένταξης της γυναίκας στην αγορά εργασίας, γιατί ακριβώς 
η προώθηση της πρόσβασης των γυναικών στην αγορά εργασίας αποτελεί σημαντικό 
συστατικό της συνολικής στρατηγικής για την απασχόληση.  Σημαντικός είναι και ο 
ρόλος της κοινωνίας και των πολιτών, όλων εμάς δηλαδή, οι οποίοι ατομικά και 
συλλογικά έχουμε την ευθύνη της ανατροπής θεσμών και νοοτροπιών που 
υποβαθμίζουν το ρόλο της γυναίκας σε όλες τις εκφάνσεις της κοινωνικής ζωής του 
τόπου.   

 Η ένταξη της γυναίκας στην εργασία είναι απολύτως συνδεδεμένη με τη 
δημιουργία συνθηκών συμφιλίωσης οικογενειακής και επαγγελματικής ζωής.  Είναι 
αναγκαίες οι υποδομές στήριξης των εργαζομένων γονιών και η δημιουργία κινήτρων 
για ένταξη και επανένταξη των γυναικών στην αγορά εργασίας.  Η αναγκαιότητα αυτή 
γίνεται καθολικά αποδεκτή, αλλά δεν μπορεί να μένουμε στις διαπιστώσεις και στις 
θεωρητικές προσεγγίσεις.   

 Εδώ να πούμε ότι θεωρούμε πολύ σημαντικό το έργο των γυναικείων και 
συνδικαλιστικών οργανώσεων προς αυτή την κατεύθυνση και καλούμε την κυβέρνηση 
να ενισχύσει το έργο τους.  Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως ως το 
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καθ’ ύλην αρμόδιο υπουργείο θα πρέπει να έρθει αρωγός στις προσπάθειες των 
οργανώσεων.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η άμεση και πλήρης εφαρμογή των νομοθεσιών που αφορούν την ισότητα των 
φύλων θεωρείται εκ των ων ουκ άνευ προς την κατεύθυνση υλοποίησης του στόχου 
της ισότητας.  Θα ήταν χρήσιμο επίσης το κράτος να μελετήσει την πιθανότητα 
διάθεσης κονδυλίων για παροχή κινήτρων σε επιχειρήσεις, ώστε αυτές να αναπτύξουν 
εργασιακά πλάνα φιλικά προς τους εργαζόμενους γονείς και ειδικά προς τις γυναίκες.  
Θα πρέπει άμεσα να επεκταθεί ο θεσμός του ολοήμερου σχολείου ως ένα ακόμα 
φιλικό μέτρο και όχι μόνο.   

 Είναι αναγκαίο ακόμα να ληφθεί σοβαρά υπόψη η υπόδειξη της αρμόδιας 
κοινοβουλευτικής επιτροπής προς το Υπουργείο Εργασίας για αύξηση των ελέγχων, 
με στόχο την εφαρμογή των σχετικών νόμων τόσο στο δημόσιο όσο και στον ιδιωτικό 
τομέα.  Θα πρέπει να σημειώσουμε ότι ο αριθμός των επιθεωρητών εργασίας, που 
έχουν την αρμοδιότητα ελέγχου της νομοθεσίας για την ισότητα στην απασχόληση, 
είναι, κατά ομολογία και των αρμοδίων, πολύ μικρός, σε σχέση με το έργο που 
καλούνται να επιτελέσουν. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Παρά τα σημαντικά βήματα προόδου που έχουν γίνει στο θέμα της ισότητας 
των φύλων, ο δρόμος της εφαρμογής της είναι ακόμα μακρύς.  Στη σύγχρονη 
ευρωπαϊκή Κύπρο του εικοστού πρώτου αιώνα είναι αναγκαία η ταχεία προώθηση 
ουσιαστικών μέτρων προς την κατεύθυνση της καταπολέμησης των ανισοτήτων και 
αδικιών σε βάρος της γυναίκας.  Θέμα ικανοτήτων, δυνατοτήτων, μορφωτικού και 
πνευματικού επιπέδου δεν τίθεται.  Ως εκ τούτου, είναι αναγκαίο να διαμορφωθεί με 
συγκεκριμένα μέτρα το σωστό πολιτικό πλαίσιο, μέσα στο οποίο οι γυναίκες ισότιμα 
θα διεκδικούν την ισότητα, την ανέλιξη και την καταξίωσή τους.  Αυτό αποτελεί 
κοινωνική υποχρέωση.  Οι γυναίκες της Κύπρου ούτε χάρες ζητούν ούτε ιδιαίτερη 
μεταχείριση.  Απλώς, απαιτούν και διεκδικούν αυτά που δικαιούνται. 

 Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης της κ. Ρούλας Μαυρονικόλα ο προεδρεύων της 
συνεδρίας επανήλθε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ, κυρία Μαυρονικόλα. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο συνάδελφος Ρίκκος Ερωτοκρίτου του ΕΥΡΩΚΟ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Νόμιζα ότι θα λέγατε “η επόμενη ομιλήτρια”, κύριε Πρόεδρε, διότι, με βάση τα 
όσα είπε ο κ. Κατσουρίδης, όταν δεν προεδρεύατε…  Είπε: «Οι ομιλήτριες είναι οι 
κυρίες που μίλησαν προηγουμένως και οι δύο τελευταίες ομιλήτριες είναι η τάδε και η 
τάδε».  Λοιπόν, είμαι η επόμενη ομιλήτρια! 

(Γέλια) 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Αν πήρα το λόγο, είναι για να καλύψω σε πολύ λιγότερο χρονικό διάστημα απ’ 
αυτό που μας παραχωρήθηκε τρία συγκεκριμένα θέματα τηλεγραφικά.   

 Το πρώτο ζήτημα είναι ένα ζήτημα το οποίο απορρέει από την κοινοβουλευτική 
εμπειρία, όπως το αντιμετωπίσαμε στη συγκεκριμένη επιτροπή Θεσμών και Αξιών, 
της οποίας προεδρεύω, ζήτημα που αφορά ακριβώς την ισότητα μεταξύ ανδρών και 
γυναικών, αλλά ανάποδα, όπως θα εξηγήσω.  Είναι ένα γεγονός όμως που αγγίζει την 
ισότητα.  Το δεύτερο ζήτημα είναι ένα ζήτημα το οποίο αφορά την καθημερινή ζωή και 
πράξη, ιδιαίτερα την Υπουργό Εργασίας, για την οποία θα διερωτηθώ -όταν ακούσετε 
τι έχω να πω- εάν παρακολουθεί, πέρα από τις θεωρητικές διακηρύξεις, τις ομιλίες, τα 
νομοθετικά διαβήματα -που βεβαίως κανένας δεν μπορεί να έχει παράπονο και 
οφείλει να την επαινέσει- την εφαρμογή των πολιτικών αυτών στα κυβερνητικά 
τμήματα.   

 Να πάρουμε τα πράγματα με τη σειρά όμως.  Είναι γνωστό ότι η Ευρωπαϊκή 
Ένωση από το 2000 έχει συγκεκριμένη κοινοτική στρατηγική πλαίσιο για την ισότητα 
ανδρών και γυναικών σε τομείς όπως η αγορά εργασίας, η κοινωνική ασφάλιση, η 
επιχειρηματικότητα, η συμφιλίωση οικογενειακής και επαγγελματικής ζωής, η 
καταπολέμηση και εξάλειψη της βίας κατά των γυναικών, η αντιμετώπιση της 
σωματεμπορίας, το γνωστό “trafficking”, η συμμετοχή των γυναικών στα κέντρα των 
πολιτικών οικονομικών αποφάσεων, η εκπαίδευση, επαγγελματική κατάρτιση και η 
εξάλειψη της φτώχειας.  Είναι μίας μεγάλης κλίμακας ζητήματα ενδιαφέροντα και 
βεβαίως από την άποψη των νομοθετημάτων δεν μπορεί κανένας να πει ότι η Κύπρος 
υστερεί. 

 Βεβαίως, συμφωνώ με όλες τις προλαλήσασες κ. συναδέλφους ότι πολλά 
πράγματα απομένουν να γίνουν.  Το κυριότερο, κατά την άποψή μου, το οποίο πρέπει 
να γίνει, χωρίς να σημαίνει ότι υποτιμώ τα άλλα, γιατί περνούμε μία έντονη περίοδο, 
δύσκολη περίοδο οικονομικής κρίσης και τα χρήματα είναι το κυριότερο, παρά το ότι 
το αρχαιοελληνικό ρητό «πάντων χρημάτων μέτρον άνθρωπος» αντιστρέφει αυτό το 
οποίο δυστυχώς ζούμε σήμερα...  Σήμερα είναι τα χρήματα που μετρούν και δεν είναι 
ο άνθρωπος που μετρά τα χρήματα, δηλαδή που κάνει τα πράγματα ανάλογα με το 
ποιες αρετές έχει.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ανθρώπων πάντων χρήμασι.  

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι, ναι...  Όι!  Τούτον έν’ δικό σου, κύριε Κατσουρίδη.  Έννεν αρχαιοελληνικό!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αφού αντέστρεψές το! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θέλω να πω λοιπόν ότι το χάσμα των αμοιβών παραμένει στο 22% στην 
κυπριακή κοινωνία.  Είναι μεγάλο το ποσοστό αυτό.  Υπάρχουν γυναίκες σήμερα οι 
οποίες είναι αξιόλογες, οι οποίες μπορούν να κάνουν εξίσου καλή ή και καλύτερη 
δουλειά από… 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Ρούλα Μαυρονικόλα) 

 Με συγχωρείτε; 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 
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 Σήμερα μόνο! 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Ρούλα Μαυρονικόλα) 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σήμερα.  Μιλώ γι’ αυτή την εποχή, ναι.  Μιλώ γι’ αυτή την εποχή και να μη σας 
ενοχλεί!  Πρέπει να πω διαχρονικά, ’πού τον τζιαιρόν του Αδάμ τζιαι της Εύας;  Εν 
εκατάλαβα, αγαπητή κυρία Μαυρονικόλα.  Γιατί διαμαρτύρεστε;  Μιλώ για σήμερα!  Για 
σήμερα και θα εξηγήσω γιατί λέω “σήμερα”.  Θα εξηγήσω το εξής:  Σήμερα στον τομέα 
των επαγγελμάτων όπου απαιτούνταν παραδοσιακά ικανότητες, γιατί υποτίθεται οι 
γυναίκες δεν τις είχαν στο παρελθόν, οι απαιτήσεις είναι αυξημένες.  Σήμερα λόγω της 
τεχνολογικής ανάπτυξης δεν αρκεί να κάνεις μια δουλειά καλά.  Πρέπει να την κάμνεις 
τζιαι γρήγορα.  Όταν λοιπόν μία γυναίκα είναι φορτωμένη με άλλα καθήκοντα, παρά 
τις ικανότητες που έχει, ενδεχομένως να μεν μπορεί να την κάμνει γρήγορα.  Άρα, επ’ 
αυτού του σημείου υπάρχει μία υστέρηση.   

 Όμως τι ήθελα να πω;  Ήθελα να πω ότι σήμερα με την τεχνολογική εξέλιξη και 
τις αυξημένες απαιτήσεις για παραγωγή εργασίας υπάρχουν γυναίκες...  Και μιλώ για 
το σήμερα, που ζω και αντιλαμβάνομαι, για το παρελθόν το θεωρώ δεδομένο ότι 
υπήρχε, αλλά δε θα συζητήσουμε για το παρελθόν, θα συζητήσουμε για τώρα και για 
το μέλλον, διότι, αν θα μιλήσουμε για το παρελθόν, έν’ νεκροψία που εννά κάμουμε!  
Το παρελθόν επέρασε! 

 Υπάρχουν γυναίκες οι οποίες μπορούν να εργαστούν καλά, εξίσου καλά με 
τους άνδρες, ακόμα και καλύτερα σε κάποιους τομείς.  Οι γυναίκες αυτές όμως 
εξακολουθούν να υποαμείβονται συγκριτικά με τους άνδρες, ανεξάρτητα από τους 
υψηλούς σχετικά μισθούς που μπορεί να παίρνουν.  ∆εν παίρνουν δηλαδή τους ίδιους 
μισθούς με τους άνδρες.  Αυτό παρατηρείται κυρίως σε επαγγέλματα του λεγόμενου 
“λευκού κολάρου”.  ∆εν μπορεί παραδείγματος χάριν μία λογίστρια ή μία δικηγόρος ή 
μία quantity surveyor, εκτιμητής ακίνητης περιουσίας, δεν μπορεί, όσο καλή και να 
είναι, να αμείβεται το ίδιο με τους εξίσου προσοντούχους συναδέλφους της, παρά το 
ότι κάνει την ίδια δουλειά.  Όποιος ισχυρίζεται το αντίθετο σημαίνει ότι δεν ξέρει τι 
γίνεται στις δουλειές αυτές.  Θα είναι ελαφρώς κατώτερη η αμοιβή της, παρά το ότι τα 
προσόντα της είναι εξίσου καλά και η απόδοσή της ίση με τους άνδρες, ενδεχομένως 
και κάποιες φορές τα προσόντα της να είναι περισσότερα από αυτά των ανδρών.  

 Υπάρχει αυτή η σχετική διαφορά, η οποία ακόμα υποβαθμίζει τις αμοιβές των 
γυναικών.  Αυτό πρέπει να βελτιωθεί.  Πρέπει να βελτιωθεί, διότι δε νομίζω στην 
Κύπρο του 2010 να μπορεί να υποστηρίξει κάποιος σοβαρά ότι σ’ ένα γραφείο ή σε 
μια επιχείρηση με προσοντούχα στελέχη...  Και να μείνουμε σ’ αυτά και να μην πάμε 
πιο κάτω, που μπορεί να είναι πιο απλά τα πράγματα, άρα και πιο ευδιάκριτα. ∆ηλαδή, 
όταν γίνεται μια δουλειά η οποία δε θέλει ιδιαίτερες ικανότητες και την κάμνει ένας 
άνδρας και μία γυναίκα, θα πρέπει, εφόσον την κάμνουν το ίδιο, να αμείβονται το ίδιο 
και αυτό είναι ευδιάκριτο.  Θα πρέπει λοιπόν αυτή η ανισότητα να εξαλειφθεί. 

 Να έρθω όμως στα παραδείγματα που έλεγα, για να τελειώνω.  Το ένα ζήτημα, 
το οποίο παραμένει ανοικτό και η έντιμη Υπουργός Εργασίας δεν το ρύθμισε μέχρι 
σήμερα, παρά τις επανειλημμένες υποσχέσεις της, είναι το ότι η σύνταξη των 
γυναικών οι οποίες πεθαίνουν και οι οποίες δικαιούνται σύνταξη λόγω της εργασίας 
τους δεν κληρονομείται από τους χήρους άνδρες τους.  Το αντίθετο συμβαίνει.  Όταν 
πεθάνει ο άνδρας, τη σύνταξη θα την κληρονομήσει η γυναίκα.  Το πρώτο δε 
συμβαίνει. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Αν μου επιτρέπετε, μισό λεπτό. 
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 Εγώ δε θα ξεκινήσω να πω για τα δικαιώματα των χήρων συζύγων.  Εγώ θα 
πω για το δικαίωμα της γυναίκας, η οποία ξοδεύει μία ζωή παραγωγική προσπάθεια 
σε συγκεκριμένους τομείς δραστηριότητας και εργασίας και η αμοιβή της η χρηματική, 
η οικονομική μετά τη σύνταξη δε θα καταλήξει στην οικογένειά της, αλλά θα καταλήξει 
στο δημόσιο ταμείο.  Αν είναι ποτέ δυνατόν!  Αυτή είναι η διαδικασία.  Όταν δεν την 
κληρονομεί ο επιζών σύζυγος, ο αρσενικός, ο χήρος, καταλήγει στο δημόσιο ταμείο, 
ενώ στην αντίθετη περίπτωση κληρονομείται από τη σύζυγο.  ∆ε νομίζω να είναι 
επιθυμία των γυναικών, στα πλαίσια μιας σωστής αντίληψης, οι συντάξεις αυτές να μη 
μένουν στις οικογένειές τους, αν φύγουν πρώτες από αυτή τη ζωή, και να πηγαίνουν 
στο δημόσιο ταμείο.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τούτη είναι διάκριση εις βάρος μας. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι, είναι διάκριση εις βάρος σας, αλλά εγώ δε θέλω να αναδείξω τη διάκριση 
μόνο εις βάρος των ανδρών, που είναι αυτονόητη.  Εγώ θέλω να πω ότι, αν είναι όλα 
ίσα από την άποψη αυτή, θα πρέπει να είναι ίσο και αυτό και ιδιαίτερα όταν υπάρχει 
αυξημένη απαίτηση έναντι του κράτους να μην κατακρατά και να παρακρατά χρήματα 
που δεν του ανήκουν.  Τα χρήματα αυτά δεν ανήκουν στο κράτος·  ανήκουν στην 
οικογένεια της συγκεκριμένης εργαζόμενης.  Αυτό είναι το ένα το οποίο δεν έχει 
ρυθμιστεί μέχρι σήμερα. 

 Το δεύτερο, το οποίο απορρέει από προσωπική μου εμπειρία και υπό την 
ιδιότητά μου ως δικηγόρου... Ακούστε τι έγινε το 2004.  Μία κυρία προσελήφθη ως 
αρχειοφύλακας στο κρατικό μουσείο, σε ένα δηλαδή από τα παραρτήματα των 
κρατικών μουσείων, συγκεκριμένα στο Αρχαιολογικό Μουσείο Λεμεσού, ως έκτακτη, 
κάτω από το ίδιο σχέδιο υπηρεσίας -υπήρχε σχέδιο υπηρεσίας- που 
προσλαμβάνονταν άνδρες.  Ήρθε η ώρα, μετά την παρέλευση ευλόγου χρονικού 
διαστήματος, οι υπάλληλοι αυτοί να μονιμοποιηθούν.  Επήγε δεκατρείς φορές 
ενώπιον της αρμόδιας επιτροπής, για να μεταβεί από το καθεστώς του εκτάκτου εις το 
μόνιμο, και την απέρριπταν, με το αιτιολογικό ότι δεν είναι ικανή να αντεπεξέλθει ως 
γυναίκα στις εργασίες τις οποίες έκαμνε.  Αυτά και μετά την εισαγωγή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συντομεύετε, κύριε συνάδελφε.  Εξαντλείται ο χρόνος σας. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

 Αυτά και μετά την εισαγωγή της νομοθεσίας του 2004 και εντεύθεν.  Έτσι, η 
υπόθεση διευκρινίστηκε στο Ανώτατο ∆ικαστήριο.  Όμως είναι καθήκον της κ. 
υπουργού να τα παρακολουθεί αυτά, ιδιαίτερα όταν συμβαίνουν στο δημόσιο ή 
ημιδημόσιο τομέα.   

 Αυτά είχα να πω και ευελπιστούμε και όλοι πιστεύουμε ότι, προϊόντος του 
χρόνου, πάρα πολλά πράγματα που πρέπει να αλλάξουν θα αλλάξουν προς την 
κατεύθυνση που όλοι επιθυμούμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 
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 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδεια της έδρας και με τις απολογίες προς το 
συνάδελφο κ. Περδίκη και τη συνεπέστατη συνάδελφο στην επιτροπή Εξωτερικών την 
κ. Σκεύη, πρέπει να αποχωρήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης έχει το λόγο, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στο λίγο χρόνο που μου αναλογεί επέλεξα να αναφερθώ σ’ ένα θέμα στο οποίο 
οι άνδρες δε θα μπορέσουν στο προβλεπτό μέλλον να διεκδικήσουν ισότητα με τις 
γυναίκες, το θέμα της μητρότητας.  Η Κύπρος χρειάζεται ενεργό πληθυσμό και πρέπει 
να καταπολεμήσουμε τα στερεότυπα που θέλουν τη μητρότητα, την αντιμετωπίζουν, 
αν όχι ως αρρώστια, τουλάχιστον ως πρόβλημα ή και βάρος για την οικονομία.  Είναι 
αντιθέτως η μητρότητα υπηρεσία προς την κοινωνία και την οικονομία και οι γυναίκες 
δεν πρέπει να αναγκάζονται να επιλέξουν μεταξύ του ρόλου της μητέρας και της 
επαγγελματικής τους ανέλιξης.  Οφείλουμε να βελτιώσουμε τη θέση της γυναίκας στην 
αγορά εργασίας πριν και μετά τη γέννα και από την άλλη οφείλουμε να προωθήσουμε 
νομοθετικά την ισότητα των φύλων σε ό,τι αφορά τη συνύπαρξη ατομικής, 
οικογενειακής και επαγγελματικής ζωής.   

 Όπως έχουν σήμερα τα πράγματα, γυναίκες από τη μεσαία και χαμηλή τάξη 
δεν έχουν τη δυνατότητα να μείνουν εκτός αγοράς εργασίας και χωρίς εισόδημα για 
μεγάλο χρονικό διάστημα.  Επίσης, αν και η μερική απασχόληση μοιάζει μερικές 
φορές με καλή λύση για τις γυναίκες εργαζόμενες, όταν έρθει η ώρα της 
συνταξιοδότησης, διαπιστώνουν ότι έχουν κατά κάποιο τρόπο τιμωρηθεί, ακριβώς 
επειδή επέλεξαν να αφιερώσουν περισσότερο χρόνο στην ανατροφή των παιδιών 
τους.  Υπάρχουν μελέτες που δείχνουν ότι η διαφορά στις αποδοχές ανδρών- 
γυναικών διογκώνεται με τη συνταξιοδότηση και η φτώχια στις γυναίκες επιδεινώνεται 
με την ηλικία, ακριβώς όταν γίνεται ακόμα πιο επιτακτική η ανάγκη αξιοπρεπούς 
επιπέδου ζωής.   

 Στην Κύπρο η άδεια μητρότητας ανέρχεται στις δεκαοκτώ εβδομάδες και το 
ποσό του βασικού εισοδήματος είναι ίσο με το 75% του εβδομαδιαίου μέσου όρου των 
βασικών ασφαλιστικών αποδοχών της δικαιούχου κατά το προηγούμενο έτος 
εισφορών.  Στην περίπτωση που η δικαιούχος είναι προστάτιδα της οικογένειάς της, 
το εβδομαδιαίο ποσό του βασικού επιδόματος αυξάνεται σε 80%, αν έχει ένα 
εξαρτώμενο, σε 90%, αν έχει δύο, και σε 100%, αν έχει τρία εξαρτώμενα.   

 Το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών ζητά όπως εξασφαλιστεί η ελάχιστη 
άδεια μητρότητας των είκοσι τεσσάρων εβδομάδων με πλήρεις αποδοχές, σύμφωνα 
με τις συστάσεις του Παγκοσμίου Οργανισμού Υγείας και της ∆ιεθνούς Οργάνωσης 
Εργασίας.  Μέχρι στιγμής η άδεια μητρότητας στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
κυμαίνεται, στην πλειοψηφία των χωρών μελών, μεταξύ δεκατεσσάρων και είκοσι 
οκτώ εβδομάδων.   

 ∆υστυχώς, πέρσι η πλειοψηφία του Ευρωκοινοβουλίου πέτυχε την αναβολή 
της ψηφοφορίας της έκθεσης “Estrela”, την οποία υιοθέτησε η Επιτροπή ∆ικαιωμάτων 
των Γυναικών και Ισότητας των Φύλων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  Η έκθεση 
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αφορά την επέκταση της ελάχιστης άδειας τοκετού από δεκατέσσερις σε είκοσι 
εβδομάδες με πλήρη αποζημίωση και την εισαγωγή αντίστοιχης άδειας για τον πατέρα 
με διάρκεια τουλάχιστον δύο εβδομάδων.  Η Επιτροπή ∆ικαιωμάτων των Γυναικών 
και Ισότητας των Φύλων, υιοθετώντας την έκθεση της κ. Edite Estrela,  τόνισε ότι η 
εύθραυστη υγεία της εγκύου, γαλουχούσας ή λεχώνας εργαζόμενης καθιστά αναγκαίο 
να της παρέχεται δικαίωμα άδειας μητρότητας τουλάχιστον είκοσι συναπτών 
εβδομάδων.   

 Τονίζεται επίσης η ανάγκη να καταστεί υποχρεωτική η άδεια μητρότητας και για 
τις έξι πρώτες εβδομάδες μετά τη γένεση του βρέφους, η οποία θα είναι πλήρως 
αμειβόμενη, ώστε να ενθαρρυνθούν οι γυναίκες να γαλουχούν όσο το δυνατό 
περισσότερο.  Για την υπόλοιπη περίοδο, αναφέρεται στην έκθεση της κ. Estrela, το 
επίδομα πρέπει να αντιστοιχεί στο εκατόν τοις εκατόν του τελευταίου μηνιαίου μισθού 
ή του μέσου μηνιαίου μισθού κατά τη διάρκεια της υποχρεωτικής περιόδου αδείας και 
δεν μπορεί να είναι χαμηλότερο του 85% του τελευταίου μηνιαίου μισθού ή του μέσου 
μηνιαίου μισθού της ενδιαφερόμενης εργαζόμενης κατά τη διάρκεια της υπόλοιπης 
περιόδου άδειας.   

 Επίσης, η έκθεση αναφέρει ότι θα πρέπει να χορηγείται μια πλήρως 
αμειβόμενη πρόσθετη άδεια μητρότητας σε ειδικές περιπτώσεις, όπως στην 
περίπτωση πρόωρου τοκετού, θνησιγένειας, νοσηλείας νεογνού, γέννησης νεογνού με 
αναπηρίες, μητέρας με αναπηρίες, έφηβης μητέρας, πολλαπλού τοκετού ή τοκετού 
εντός δεκαοκτώ μηνών από τον προηγούμενο τοκετό.   

 Οι ευρωβουλευτές ζήτησαν ακόμη να απαγορευθεί η απόλυση των 
εργαζομένων κατά τη διάρκεια της άδειας μητρότητας. Επιπλέον, κατέστησαν σαφές 
ότι, εάν η απόλυση πραγματοποιηθεί εντός δώδεκα μηνών από το τέλος της άδειας 
μητρότητας, ο εργοδότης θα πρέπει να δικαιολογήσει δεόντως την απόλυση γραπτώς.  
Κεντρική επιδίωξη είναι να πάψουν οι γυναίκες να αναγκάζονται να επιλέξουν μεταξύ 
οικογένειας και σταδιοδρομίας και να αναγνωριστεί η μεγάλη οικονομική σημασία της 
συμμετοχής των γυναικών στην αγορά εργασίας.   

 Σε μια άλλη πρόσφατη απόφαση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου καλούνται τα 
κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης να παρέχουν βασική κοινωνική προστασία, 
συμπεριλαμβανομένου επιδόματος άδειας μητρότητας τουλάχιστον δεκατεσσάρων 
εβδομάδων, και στις αυτοαπασχολούμενες γυναίκες και στις συζύγους ή τις 
συντρόφους των αυτοαπασχολούμενων ανδρών.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση θέλει να 
παρέχεται βασική κοινωνική προστασία, συμπεριλαμβανομένου επιδόματος αδείας 
μητρότητας τουλάχιστον δεκατεσσάρων εβδομάδων για τις αυτοαπασχολούμενες 
γυναίκες και για τις συζύγους ή τις συντρόφους των αυτοαπασχολούμενων.  Οι 
σύζυγοι ή οι σύντροφοι δεν είναι υπάλληλοι βεβαίως... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συντομεύετε, παρακαλώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...αλλά, παρ’ όλα αυτά, βοηθούν συνήθως τον αυτοτελώς απασχολούμενο 
σύζυγο, κάτι πολύ συνηθισμένο στη γεωργία, τις μικρές επιχειρήσεις και τα ελεύθερα 
επαγγέλματα. 

 Καλούμε την κυπριακή κυβέρνηση να εφαρμόσει τις εισηγήσεις της Επιτροπής 
∆ικαιωμάτων των Γυναικών και Ισότητας των Φύλων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
που ενισχύουν την εργαζόμενη μητέρα στην κρίσιμη φάση του τοκετού και της 
γαλουχίας. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Και καλώ τώρα στο βήμα την αγαπητή συνάδελφο κ. Σκεύη Κουκουμά.  Η 
τελευταία ομιλήτρια για σήμερα. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Ήθελα πρώτα να σχολιάσω δύο σημεία.  Πρώτον, το θέμα των εκ μητρογονίας 
προσφύγων και να πω, ως γυναίκα και ως βουλευτής του ΑΚΕΛ, ότι αυτό που 
ζητούμε και διεκδικούμε είναι να συζητηθεί σε βάθος το θέμα και να καταλήξουμε στις 
σωστές λύσεις και αποφάσεις, όχι μόνο γιατί είμαστε κάτω από την επίδραση και τον 
επηρεασμό της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, αλλά και επειδή πρέπει να δούμε 
όλες τις παραμέτρους και τα προβλήματα που προκύπτουν. 

 Όσον αφορά τη σύνταξη χηρείας στους άνδρες, είναι ένα θέμα το οποίο δεν 
απασχόλησε σε βάθος καμιά από τις συζητήσεις στις επιτροπές μας.  Όμως αυτό που 
θέλω να πω είναι ότι η εξίσωση όλων των πτυχών δεν οδηγεί σίγουρα και στην 
ισότητα. 

 Σε ό,τι αφορά τη συζήτηση και την έγκριση της έκθεσης με τις διαπιστώσεις, 
αντικατοπτρίζει, κατά την άποψή μας, την υφιστάμενη κατάσταση στον τομέα της 
ισότητας των φύλων και καταλήγει με μέτρα για ανατροπή στην ουσία της ανισότητας 
στο χώρο εργασίας.  Παρά την παγκόσμια οικονομική κρίση, η κυβέρνηση συνεχίζει 
να υλοποιεί το φιλολαϊκό της πρόγραμμα και στα θέματα γυναίκας να υλοποιεί τις 
προεκλογικές της δεσμεύσεις, που αφορούν κοινωνική πολιτική που να 
ανταποκρίνεται στις ανάγκες και τους πολλαπλούς ρόλους της σύγχρονης γυναίκας, 
την καταπολέμηση της ανισότητας στην εργασία, την ουσιαστική αναγνώριση του 
κοινωνικού ρόλου της μητρότητας και την ενίσχυση της συμμετοχής των γυναικών στα 
κέντρα λήψης αποφάσεων. 

 Χαιρετίζουμε τα μέτρα που έχουν ήδη ληφθεί προς την κατεύθυνση αυτή, όπως 
είναι η αύξηση του κατώτατου μισθού σε μια σειρά επαγγέλματα με υψηλή γυναικεία 
απασχόληση και η καθιέρωση της δωρεάν μεταφοράς μαθητών στα σχολεία.  Επίσης, 
αυξήθηκε η χορηγία για τη δημιουργία υποδομών φροντίδας ηλικιωμένων, βρεφών, 
παιδιών και αναπήρων, υλοποιείται μια ριζοσπαστική πολιτική για τη στέγαση νεαρών 
ζευγαριών, προσφύγων και μη, ενισχύθηκαν οι χαμηλές συντάξεις που κυρίως 
αφορούν τις γυναίκες, διασφαλίστηκε η βιωσιμότητα του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων μέχρι το 2050, δόθηκε έμφαση στην ενίσχυση της επιθεώρησης, 
παρακολούθησης και εφαρμογής των νόμων σε θέματα ισότητας στην εργασία, 
προωθείται περαιτέρω η τροποποίηση των νόμων περί Προστασίας της Μητρότητας 
και περί Γονικής Άδειας, εφαρμόζονται ειδικά προγράμματα με στόχο τη μείωση της 
ανεργίας και την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης, ψηφίστηκε η νομοθεσία που 
προνοεί την πρόσληψη ατόμων με αναπηρία σε ποσοστό 10% στο δημόσιο και 
ημιδημόσιο τομέα.  Γενικότερα η κυβέρνηση έχει θέσει πολύ υψηλά στις 
προτεραιότητές της τα ζητήματα της ισότητας των φύλων στην απασχόληση.   

 ∆ιαπίστωσή μας είναι ότι η θέση της γυναίκας στην απασχόληση έχει βελτιωθεί 
σημαντικά τα τελευταία χρόνια.  Βελτίωση καθοριστική για την εμπέδωση και επίτευξη 
της ισότητας ανάμεσα σε άνδρες και γυναίκες.  Όσο αυξάνεται το μορφωτικό επίπεδο 
των γυναικών, τόσο οι πιθανότητες ένταξης και παραμονής στην εργασία αυξάνονται.  
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Ο παράγοντας “ηλικία” και “χαμηλή ειδίκευση” επενεργούν αρνητικά στην επανένταξη 
της γυναίκας στην αγορά εργασίας. 

 Παρά το γεγονός ότι το ποσοστό απασχόλησης ανέρχεται στο 62% για τις 
γυναίκες, υπάρχει χαμηλό ποσοστό γυναικών στις ανώτερες θέσεις της εργασιακής 
πυραμίδας και ένα μεγάλο χάσμα στις αμοιβές σε βάρος των γυναικών, που, όπως 
αναφέρθηκε και προηγουμένως, φτάνει το 21,8%.  Αυτό οφείλεται στη μεγάλη 
συγκέντρωση γυναικών σε χαμηλά αμειβόμενα επαγγέλματα και στη μη πλήρη 
εφαρμογή του νόμου περί Ίσης Αμοιβής για Εργασία Ίσης Αξίας μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών.   

 Ταυτόχρονα βέβαια, συνεχίζουμε να διεκδικούμε ίση μεταχείριση στην 
κατάρτιση και επαγγελματική ανέλιξη, πλήρη εξάλειψη των διακρίσεων λόγω φύλου 
και μητρότητας, αποτελεσματικότερη εφαρμογή του νομοθετικού πλαισίου για ισότιμη 
μεταχείριση των εργαζομένων γυναικών -σ’ αυτό θα βοηθήσει σημαντικά η 
επανασύσταση της επιτροπής Ισότητας, περαιτέρω ανάπτυξη του δικτύου υποδομών 
και υπηρεσιών παροχής φροντίδας, που να ανταποκρίνεται στις σημερινές ανάγκες 
των εργαζομένων γονιών, επέκταση του θεσμού του ολοήμερου σχολείου, καθώς και 
του ανοικτού σχολείου, προς όφελος τόσο των παιδιών όσο και των γονιών, 
ολοκλήρωση του δικτύου διακίνησης μαθητών, περαιτέρω βελτίωση του νόμου για την 
άδεια μητρότητας, παροχή επιδόματος για γονική άδεια, συμφιλίωση επαγγελματικής 
και οικογενειακής ζωής, μείωση του χάσματος αμοιβών, στήριξη της γυναικείας 
επιχειρηματικότητας, καταπολέμηση της σεξουαλικής παρενόχλησης στους χώρους 
δουλειάς και προώθηση και εφαρμογή του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 
προς όφελος των γυναικών της υπαίθρου.   

Επίσης, η αυξημένη και ενεργός συμμετοχή της γυναίκας και η δυναμική 
είσοδός της στην οικονομική ζωή διαπιστώνεται ότι δεν εκφράστηκε ανάλογα και στα 
κέντρα λήψης αποφάσεων.  Βελτιωμένη, αλλά περιορισμένη είναι και παραμένει 
ακόμα η συμμετοχή γυναικών στα πολιτικά κόμματα, ιδιαίτερα στα καθοδηγητικά τους 
σώματα, στα ψηφοδέλτια και γενικά σε όλους τους κοινωνικούς φορείς. 

 Χαιρετίζουμε επίσης τη συνολική προσπάθεια της κυβέρνησης για διαμόρφωση 
ενός ευνοϊκού περιβάλλοντος για επίλυση προβλημάτων που παρέμεναν άλυτα για 
δεκαετίες, την απόφαση για υλοποίηση του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα 
Ανδρών και Γυναικών 2007-2013, καθώς και τη σύσταση μόνιμης υπουργικής 
επιτροπής, η οποία έχει στόχο την προώθηση της υλοποίησης του Εθνικού Σχεδίου 
∆ράσης για την Ισότητα. 

 Θέση μας είναι ότι μια ολοκληρωμένη κοινωνική πολιτική που ανταποκρίνεται 
στους ρόλους και τις ανάγκες των γυναικών δεν μπορεί παρά να ανταποκρίνεται και 
στις ανάγκες ολόκληρου του λαού.  Μέσα από την εφαρμογή του κυβερνητικού 
προγράμματος αναγνωρίζεται ουσιαστικά ο κοινωνικός ρόλος της μητρότητας, 
καταπολεμείται η ανισότητα σε βάρος της γυναίκας και εφαρμόζεται κοινωνική 
πολιτική που ανταποκρίνεται στους πολλαπλούς ρόλους που έχει η σύγχρονη γυναίκα. 

 Το κυβερνητικό πρόγραμμα περιλαμβάνει το σχέδιο επιχορήγησης των 
συντάξεων, μέσω του οποίου θα επωφελούνται ιδιαίτερα οι γυναίκες, αφού 
αντιπροσωπεύουν το μεγαλύτερο ποσοστό των ατόμων που βρίσκονται κάτω από το 
όριο της φτώχιας, καθώς και μια σειρά άλλων μέτρων, όπως είναι η ενίσχυση των 
χαμηλών συντάξεων, το πασχαλινό επίδομα, το πρόγραμμα του κοινωνικού 
τουρισμού, το θέμα των τρίτεκνων οικογενειών και γενικά η αύξηση και θεσμοθέτηση 
επιδομάτων για άτομα που χρήζουν βοήθειας.   Επίσης, περιλαμβάνονται η 
λειτουργία του Φορέα ∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής, η επέκταση του 
σχεδίου κρατικών χορηγιών, οι προσπάθειες για αναβάθμιση και αναδιοργάνωση των 
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Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, που άρχισαν να υλοποιούνται σε πρώτο στάδιο με 
τη σταδιακή λειτουργία των τοπικών γραφείων των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, 
καθώς και με τη λειτουργία εξειδικευμένων γραφείων για θέματα οικογένειας και 
παιδιού.  Τέλος η μεγαλύτερη κρατική παρέμβαση στα προβλήματα των αδύνατων 
οικονομικά γυναικών, των αλλοδαπών και των θυμάτων σωματεμπορίας και η 
επεξεργασία σχεδίων αναλογικής κατανομής της σύνταξης χηρείας.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η αλλαγή νοοτροπιών και στάσεων αποτελεί τη βάση όλων των 
προϋποθέσεων για την ισότητα μεταξύ των δύο φύλων.  Παρά τη σταδιακή βελτίωση 
της θέσης της γυναίκας στην κοινωνία, δυστυχώς πολλές ακόμη διακρίσεις 
εξακολουθούν να είναι διάχυτες σε όλα τα επίπεδα οργάνωσης της κοινωνίας.  Στο 
κοινωνικό γίγνεσθαι λειτουργεί ένας φαύλος κύκλος, όπου οι διακρίσεις γεννούν τις 
προκαταλήψεις, αλλά και οι προκαταλήψεις στη συνέχεια γεννούν διακρίσεις, αφού 
συμβάλλουν στην αναπαραγωγή τους. 

 Η καταπολέμηση των στερεότυπων αντιλήψεων είναι στόχος πολύ δύσκολος, 
αφού έχουν παγιωθεί από αιώνες στις συνειδήσεις των ανθρώπων.  Η εξάλειψη των 
στερεοτύπων απαιτεί επίπονες και επίμονες προσπάθειες, ιδιαίτερα όταν πρόκειται 
για τα θέματα ισότητας και το ρόλο των δύο φύλων.  Η συμμετοχή της γυναίκας στα 
κέντρα λήψης αποφάσεων, καθώς και σε υψηλές διοικητικές θέσεις σίγουρα 
συμβάλλει καταλυτικά στην ανατροπή των παραδοσιακών προτύπων και αντιλήψεων 
για τους ρόλους των δύο φύλων.  

 Θα ήθελα κλείνοντας να χαιρετίσω τη διαμόρφωση και εφαρμογή της 
εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, που έχει στόχο τη διαπαιδαγώγηση ανθρώπων που να 
είναι ικανοί να διαμορφώνουν και να βιώνουν συνθήκες ισότητας ανάμεσα στα δύο 
φύλα, να επικοινωνούν ισότιμα και δημιουργικά με τους συνανθρώπους τους, 
συμβάλλοντας αποφασιστικά στην εξάλειψη των στερεότυπων αντιλήψεων για το 
ρόλο των δύο φύλων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ ευχαριστώ, κυρία συνάδελφε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ έχουμε φτάσει... 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 

 Μπορώ να κλείσω τη συζήτηση; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Βεβαίως, κυρία Ακκελίδου. 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

 Από τη θέση μου μόνο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν θέλετε, μπορείτε να ανέλθετε και στο βήμα. 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ.  Όχι, είναι ένα λεπτό.   
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 Απλώς, να σημειώσω κλείνοντας ότι ο ρόλος της Βουλής, του κοινοβουλίου, 
δεν εξαντλείται βέβαια εις το νομοθετικό του έργο και εις τον κοινοβουλευτικό έλεγχο 
που ασκεί.  Το κοινοβούλιο έχει τη δυνατότητα να συμβάλει στη διαμόρφωση σωστών 
αντιλήψεων για το κοινωνικό φύλο και τους ρόλους των γυναικών και των ανδρών 
στην οικογένεια και στην κοινωνία και επιπρόσθετα έχει τη δυνατότητα να εφαρμόζει 
και το ίδιο, στις δικές του πολιτικές και στον τρόπο λειτουργίας του, την αρχή της 
διάστασης του φύλου, έτσι που σταδιακά να δημιουργηθεί ένα φιλικό περιβάλλον και 
να συμβάλει το κοινοβούλιο στην καταπολέμηση των στερεοτύπων και στην 
προώθηση της ισότιμης διαχείρισης των κοινών σε ένα συνεταιρισμό ανδρών και 
γυναικών. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύρια το κοινοβούλιο πρέπει να συμβάλλει, όπως εύστοχα έχετε παρατηρήσει, 
στη διαμόρφωση κουλτούρας και νοοτροπίας για την ισότητα των φύλων, που είναι το 
ζητούμενο ουσιαστικά, διότι όλες οι προσπάθειες οι νομοθετικές και διοικητικές θα 
προσκρούουν στις νοοτροπίες, αν αυτές δεν αλλάξουν. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ έχουμε φτάσει στο τέλος της σημερινής 
συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 17 
Ιουνίου 2010, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, 
Αξιολόγηση και Ανέλιξη ∆ιδακτικού Ερευνητικού 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.016-2010). 

 2. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Συνταξιοδοτικά ∆ικαιώματα ∆ιδακτικού Ερευνητικού 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.017-2010). 

 3. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ιδακτικό 
Ερευνητικό Προσωπικό) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.018-2010). 

 4. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.076-2010). 

 5. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.059-2010). 

 6. Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.034-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
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 1. «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών  
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές 
τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και 
εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές (6% των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα 
μέχρι το 2010) και οι τυχόν επιπτώσεις από την 
καθυστέρηση υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, 
καθώς και οι προοπτικές του στόχου που θέτει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 5. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 6. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 7. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 8. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 [Στις 15 Ιουνίου 2010 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη: 

Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι 
στην ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 17 Ιουνίου 2010, 
στις 4.00 το απόγευμα, προστίθενται τα ακόλουθα θέματα:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.087-2010). 

 2. Ο περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε 
Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα Πρόσωπα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010.  
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.2006). 

 3. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.2006).  
(Αρ. Φακ. 23.02.048.006-2007).]. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  6.50 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 
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Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάμπας Πανίκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Χρήστου Πουργουρίδη στο 
θάνατο του πρώην βουλευτή Μανώλη Χριστοφίδη και τήρηση μονόλεπτης 
σιγής. 

2. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός 
Ανωτάτων Τιμών Πώλησης σε Ειδικές Περιπτώσεις) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010» και το νομοσχέδιο «Ο περί Πετρελαιοειδών (Καθορισμός Ανωτάτων 
Τιμών Πώλησης σε Ειδικές Περιπτώσεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», 
οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Λ. Χριστοφόρου, Στ. 
Ευαγόρου, Γ. Βαρνάβα, Γ. Περδίκης, Α. Αγγελίδης, Ά. Βότσης, Α. Νεοφύτου, Ν. 
Κατσουρίδης, Ν. Κλεάνθους, Γ. Ομήρου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ανδρέας Κυπριανού, 
Χρ. Πουργουρίδης, ∆. Συλλούρης, προεδρεύων), απόσυρση της πρότασης 
νόμου και ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

3. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή τους σε νόμους.  

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Τεχνικός 
Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», η 
συζήτηση που ακολούθησε (Στ. Ιερωνυμίδης, Γ. Βαρνάβα, Α. Φακοντής) και 
ψήφισή της σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της 
Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο.  
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6. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Το εξεταστικό δοκίμιο στο μάθημα της φυσικής - ∆ιορισμός προέδρου του 
ΣΙΜΑΕ - Εγκύκλιος για απάλειψη του πατρωνύμου και του τόπου γέννησης στα 
απολυτήρια και ενδεικτικά - Ανάγκη επαναφοράς ασθενοφόρου στο Ιατρικό 
Κέντρο Αγρού - Ενίσχυση και αξιοποίηση του αθλητικού κέντρου Αγρού - 
Κατασκευή λωρίδας και επίστρωση δρόμου στον Αγρό - Μείωση διδακτικών 
περιόδων στο Περιφερειακό ∆ημοτικό Σχολείο Φαρμακά-Καμπιού - Επέκταση 
και μετατροπή του ΧΥΤΑ Πάφου σε ΧΥΤΥ - Επαναφορά περιβάλλοντος στο 
ύψωμα “Αετόπετρες” στην Ίνεια - Η αποθήκη τελωνείου και το προσωπικό της 
στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Ερωτήματα του Συνδέσμου Καθηγητών 
Σχεδιασμού και Τεχνολογίας Κύπρου - Λειτουργία Ιδρύματος Συμφωνικής 
Ορχήστρας Κύπρου - Αιτήματα νηπιαγωγών κοινοτικών νηπιαγωγείων - 
Αιτήσεις για επενδύσεις στις γεωργικές και κτηνοτροφικές εκμεταλλεύσεις - 
Αξιοποίηση εγκαταστάσεων για συγκέντρωση σιτηρών από την Επιτροπή 
Σιτηρών - Η αντικατάσταση ωρομίσθιων βοηθών τελωνείου με μόνιμους 
λειτουργούς στα οδοφράγματα - Ακαταλληλότητα κτιριακών εγκαταστάσεων 
του ΡΙΚ και επιπτώσεις στην υγεία των εργαζομένων - Ψεκασμός εντόμων στην 
Αλυκή Λάρνακας - Μεταφορά εισφορών από το Ναυτικό Απομαχικό Ταμείο 
Ελλάδας στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων Κύπρου - Αποθήκη-βιοτεχνία 
χημικών προϊόντων στο Πέρα Χωριό Νήσου. 

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Κατασκευή αποχετευτικού ομβρίων υδάτων στη ∆ρυνιά - ∆ιαπλάτυνση 
στροφής στο δρόμο Λάσας-Σαραμάς - Αίτημα κοινότητας Λάσας για βελτίωση 
του δρόμου προς Σαραμά - Καθυστέρηση στην παραχώρηση οικοπέδων σε 
πρόσφυγες στην Ξυλοφάγου - Μελέτη για την κατασκευή του παραλιακού 
πεζόδρομου-ποδηλατόδρομου στην Αργάκα - Το πρόβλημα της 
φωτορρύπανσης στους δρόμους και προτάσεις για εξοικονόμηση ενέργειας - 
Κίνητρα σε εκπαιδευτικούς κατοίκους του Κάτω Πύργου για διορισμό τους στα 
σχολεία της κοινότητας - Μέτρα για περιορισμό των βανδαλισμών με μπογιές 
υπό μορφή σπρέι - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για φτωχές ή προσφυγικές 
οικογένειες στην κοινότητα Αβδελλερού - Σύστημα ελέγχου των διαρροών του 
δικτύου Υδατοπρομήθειας - Παράλειψη Κυπριακής ∆ημοκρατίας να 
εναρμονιστεί με δώδεκα ευρωπαϊκές Οδηγίες - Κίνδυνοι για την υγεία των 
κατοίκων Λάρνακας και Αραδίππου από τη διέλευση ρεύματος υψηλής τάσης - 
∆απάνη για δασικές περιοχές που πλήγηκαν από πυρκαγιές - Προβλήματα στο 
Β΄ ∆ημοτικό Σχολείο Κολοσσίου - ∆ιακίνηση στην αγορά οικοδομικών υλικών 
που δεν πληρούν τα ευρωπαϊκά πρότυπα - Περισυλλογή και καταστροφή 
λαγοκέφαλων - Ενημέρωση των ξένων επισκεπτών για την παρουσία 
λαγοκέφαλων στην κυπριακή θάλασσα - Ρύπανση στον Πεδιαίο ποταμό - 
Ισότητα ανδρών και γυναικών υποψηφίων για διορισμό από την ΕΕΥ - 
Ενημέρωση κοινού για διαρροή από τις δεξαμενές υγραερίου στην Ορόκληνη - 
Ασφαλτόστρωση του δρόμου Κλαυδιάς-Καλού Χωριού - Απόφαση για 
δημιουργία κρατικής επαγγελματικής χορωδίας - Η υλοποίηση του Σχεδίου 
Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 - Εργοδότηση ατόμων με δυσλεξία στο 
δημόσιο τομέα - Ευρωπαϊκοί Όμιλοι Εδαφικής Συνεργασίας. 

9. Αγορεύσεις και συζήτηση (Ντ. Ακκελίδου, Στ. Κυριακίδου, Α. Κυριακίδου, Ρ. 
Μαυρονικόλα, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Περδίκης, Σκ. Κούτρα Κουκουμά, 
προεδρεύων) για το θέμα «Τα μέτρα που λαμβάνονται από το Υπουργείο 
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Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την εφαρμογή των νόμων που 
αφορούν την ισότητα ανδρών και γυναικών στην απασχόληση» και λήξη αυτού. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 17ης Ιουνίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.24 μ.μ. 

Αρ. 35  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Χαίρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κηρύσσω τη σημερινή συνεδρία της Βουλής και παρακαλώ τους γραμματείς να 
διαπιστώσουν κατά πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε γραμματέα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα που είχα υποσχεθεί στον κ. Ανδρέα Αγγελίδη, τον κοινοβουλευτικό 
εκπρόσωπο του ∆ΗΚΟ, να ξεκινήσουμε ακριβώς στην ώρα μας δεν κατέστη δυνατό 
να το πράξουμε τούτο, παρά τη δέσμευση που έχουμε να ξεκινούμε ακριβώς στις 
τέσσερις η ώρα, γιατί προέκυψε πρόβλημα με την παροχή ηλεκτρισμού προς το 
αντλιοστάσιο της Βουλής, με αποτέλεσμα να μη λειτουργεί η ψύξις, πρόβλημα που 
ήδη το διαπιστώνετε εντός της αιθούσης.  Ελπίζω να μπορέσουμε να συνεχίσουμε τη 
συνεδρία της Βουλής χωρίς ιδιαίτερα προβλήματα, γι’ αυτό να παρακαλέσω, επειδή οι 
συνθήκες δεν είναι και οι καταλληλότερες, για να συνεδριάζει κανείς, για όσα θέματα 
δεν είναι ανάγκη να γίνονται ομιλίες να μη γίνονται και να περιορίσουμε όπου είναι 
αναγκαίο τις παρεμβάσεις εις τα ελάχιστα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα νομοσχέδιο το οποίο κατατίθεται σήμερα και για το 
οποίο υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί επείγον και να ψηφιστεί σήμερα. 

 Το νομοσχέδιο αυτό τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010».  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, 
το νομοσχέδιο κηρύσσεται επείγον και παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική 
επιτροπή, με την παράκληση να συνέλθει, για να το μελετήσει και να ετοιμάσει σχετική 
έκθεση. 
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 Τα υπόλοιπα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές, σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί.  Έτσι παρακαλείται η επιτροπή Οικονομικών, ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος 
και οι επιτελείς του, να προσέλθει σε κάποια αίθουσα συνεδριάσεων, για να εξετάσει 
το νομοσχέδιο.  Εάν υπάρχει οποιαδήποτε πρόθεση να κρατήσει σε διάρκεια η 
συνεδρία, παρακαλώ να ενημερωθεί το προεδρείο, για να δούμε τι χειρισμούς θα 
κάνουμε με τα υπόλοιπα θέματα της ημερήσιας διάταξης.   

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μια παράκληση.  Προτού μπούμε στη συμπληρωματική ημερήσια διάταξη, εάν 
δεν έχουμε τελειώσει στην επιτροπή Οικονομικών, να γίνει ένα ολιγόλεπτο διάλειμμα, 
γιατί είναι σημαντικά τα θέματα που αφορούν τη συμπληρωματική ημερήσια διάταξη 
και κάποιοι από εμάς θα πρέπει να είναι στην ολομέλεια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.  Να είστε βέβαιος ότι αυτό θα γίνει, νομίζω όμως ότι με τα γεγονότα, 
όπως τα πληροφορείται το προεδρείο, μπορεί και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού να πάρει στα γρήγορα κάποιες αποφάσεις, για να 
διευκολύνει το σώμα.   

 Συνεχίζουμε τώρα με το Κεφάλαιο Πρώτο... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλει ο Νικόλας να μιλήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε.  ∆εν τον πρόσεξα, κύριε Κουλία.  Λυπούμαι. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Προσέχουμε εμείς, Πρόεδρε, μην ανησυχείς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευτυχώς που υπάρχετε και εσείς, για να προσέχετε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η επιτροπή Οικονομικών θα προσπαθήσει να ολοκληρώσει τη 
συνεδρία της όσο γίνεται πιο γρήγορα.  Απλά, για να καταλάβω, θα φύγουμε αμέσως 
τώρα να πάμε να κάνουμε συνεδρία και θα επιστρέψουμε το συντομότερο δυνατό;  
Επειδή, αντιλαμβάνομαι, ο κ. Νεοφύτου είχε θέσει προηγουμένως θέμα να συγκληθεί 
η επιτροπή στο τέλος της συνεδρίας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, όχι! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να φύγουμε τώρα;  Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Θα αποσυρθούν τα μέλη της επιτροπής τώρα, με την παράκληση να 
επανέλθετε το ταχύτερο ή να μας ενημερώσετε. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Σύμβασης της 
Στοκχόλμης για τους Έμμονους 
Οργανικούς Ρύπους 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.112-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων   

Εξωτερικών  

2. Ο περί της Ποιότητας του 
Ατμοσφαιρικού Αέρα Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.113-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων   

Περιβάλλοντος 

3. Ο περί της ∆ιεθνούς Συμφωνίας 
του 2001 για το Κακάο 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.114-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εξωτερικών 

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ειδικού Ταμείου για Προώθηση 
και Ενθάρρυνση της Χρήσης 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και της Εξοικονόμησης 
Ενέργειας του 2010 Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.115-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5. Ο περί Προώθησης και 
Ενθάρρυνσης της Χρήσης 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και της Εξοικονόμησης 
Ενέργειας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.116-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

6. Ο περί Χημικών Ουσιών Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.117-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

7. Ο περί του Ειδικού Ταμείου του 
Κέντρου Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Ατόμων με 
Αναπηρία (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.118-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

8. Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων 
και Ψυχοτρόπων Ουσιών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010. 

Υγείας  Υγείας  
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(Αρ. Φακ. 23.01.051.119-2010). 

9. Ο περί Παροχής Επιδόματος 
Τέκνου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.120-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

10. Ο περί Παροχής Ειδικών 
Χορηγιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.121-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

11. Ο περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 3) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.122-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

12. Ο περί Εγγυήσεως της 
Χρηματοδότησης της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.124-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

13. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.125-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

14. Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων 
(Ίδρυση, Λειτουργία και 
Έλεγχος) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.126-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

15. O περί Προϋπολογισμού της 
Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων 2010 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.127-2010). 

Εσωτερικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων  

16. O περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της 
Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων Νόμος (Αρ. 1) του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.128-2010). 

Εσωτερικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων  

17. Οι περί της Ποιότητας του 
Ατμοσφαιρικού Αέρα (Οριακές 
Τιμές ∆ιοξιδίου του Θείου, 
∆ιοξιδίου του Αζώτου και 
Οξιδίων του Αζώτου, 
Σωματιδίων, Μολύβδου, 
Μονοξιδίου του Άνθρακα, 
Βενζολίου και Όζοντoς στον 
Ατμοσφαιρικό Αέρα) Κανονισμοί 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Περιβάλλοντος 
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του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.086-2010). 

18. Οι περί Τμήματος Εφόρου 
Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη - Θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού Εφόρου Εταιρειών 
και Επίσημου Παραλήπτη, 
Λειτουργού Εφόρου Εταιρειών 
και Επίσημου Παραλήπτη Α΄, 
Λειτουργού Εφόρου Εταιρειών 
και Επίσημου Παραλήπτη, 
Πρώτου Εξεταστή, Ανώτερου 
Εξεταστή, Εξεταστή και Βοηθού 
Εξεταστή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.087-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού   

Νομικών  

19. Οι περί Υπουργείου Υγείας, 
∆ιοίκηση - Θέση Προϊσταμένου 
Κέντρου Αίματος (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.088-2010). 

Υγείας  Νομικών  

20. Οι περί Σπόρων (Άδεια 
Λειτουργίας Σποροπαραγωγικής 
Επιχείρησης και Άδεια Εμπορίας 
Σπόρων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.089-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

21. Οι περί Υπουργείου Εξωτερικών 
- Θέση ∆ιευθυντή ∆ιαφώτισης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.090-2010). 

Εξωτερικών  Νομικών  

22. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.091-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 

23. Οι περί Χημικών Ουσιών 
(Ταξινόμηση, Συσκευασία και 
Επισήμανση Επικίνδυνων 
Ουσιών και Μειγμάτων) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.092-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

24. Οι περί Χημικών Ουσιών 
(Παραβάσεις του κανονισμού 
REACH) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.093-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 
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25. Οι περί Χημικών Ουσιών 
(Παραβάσεις του κανονισμού 
ΕΚ/689/2008) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.094-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

26. Οι περί Χημικών Ουσιών 
(Παραβάσεις του κανονισμού 
ΕΚ/1272/2008) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.095-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

27. Οι περί Χημικών Ουσιών 
(Παραβάσεις του άρθρου 1 του 
κανονισμού ΕΚ/1102/2008) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.096-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

28. Οι περί Υπουργείου Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - 
Θέση Πρώτου Λειτουργού 
Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.097-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Νομικών  

29. Οι περί Λειτουργίας των 
∆ημόσιων Σχολείων Μέσης 
Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.098-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

30. Οι περί Λειτουργίας των 
∆ημόσιων Εσπερινών Σχολείων 
Μέσης Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.099-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

31. Οι περί Σπόρων (Κτηνοτροφικά 
Φυτά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.100-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

32. Οι περί Σπόρων (Σιτηρά) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.101-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

33. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.102-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

34. Οι περί Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας - Θέσεις Ανώτερου 
Εσωτερικού Ελεγκτή, Ανώτερου 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Νομικών  
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Μηχανικού Συστημάτων 
Εναέριας Κυκλοφορίας και 
Μηχανικού Συστημάτων 
Εναέριας Κυκλοφορίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.103-2010).  

35. Οι περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - 
Θέσεις Αρχιτέκτονα/Πολιτικού 
Μηχανικού, Συντηρητή Α΄, 
Αρχαιολογικού Λειτουργού και 
Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.104-2010). 

Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Νομικών  

36. Οι περί Σπόρων (Ελαιούχα και 
Κλωστικά Φυτά) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.105-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

37. Οικονομικές καταστάσεις και 
έκθεση της Γενικού Ελεγκτού της 
∆ημοκρατίας για το έτος 2009 
για τους πιο κάτω οργανισμούς: 
α. Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου,  
β. Αρχή Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου, 
γ. Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, 
δ. Κυπριακός Οργανισμού 
Αθλητισμού, 
ε. Οργανισμός Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας, 
στ. Συμβούλιο Ελαιοκομικών 
Προϊόντων,  
ζ. Συμβούλιο Εμπορίας 
Κυπριακών Πατατών, 
η. Οργανισμός Αγροτικών 
Πληρωμών,  
θ. ∆ιαχειριστής Συστήματος 
Μεταφοράς. 
(Αρ. Φακ. 10.01.002) 

Γενικό Ελεγκτή  Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.039-2010). 

Νίκο Τορναρίτη εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού,  
Νικόλα 

Παιδείας  
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Παπαδόπουλο, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας και  
Αθηνά Κυριακίδου,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού  

2. Ο περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη 
Αρχή ∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και 
Παραπόνων) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.040-2010). 

Ιωνά Νικολάου εκ 
μέρους της 
Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Νομικών 

Νομικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι, 
όπως όλοι γνωρίζουμε, η νομοθετική εργασία.   

 Τα πρώτα τρία θέματα είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και 
Ανέλιξη ∆ιδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Συνταξιοδοτικά ∆ικαιώματα ∆ιδακτικού Ερευνητικού 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(∆ιδακτικό Ερευνητικό Προσωπικό) Κανονισμοί του 2010».  Για το πρώτο θέμα έχει 
κυκλοφορήσει συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Γεώργιος Τάσου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 Ιανουαρίου, στις 25 Μαΐου και 
την 1η Ιουνίου 2010. 

 Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής του Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου και του ∆ιδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού του Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου. 

 Σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση 
τα άρθρα 18 και 30 του περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η ρύθμιση 
θεμάτων που αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Την προκήρυξη θέσεων. 

2. Τη συγκρότηση Εκλεκτορικού Σώματος. 
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3. Τη λειτουργία και την απαρτία του Εκλεκτορικού Σώματος. 

4. Τις συστατικές επιστολές και τους ανεξάρτητους κριτές για τον υποψήφιο για 
εκλογή σε προκηρυχθείσα θέση. 

5. Τη διαδικασία εκλογής από το Εκλεκτορικό Σώμα. 

6. Την επικύρωση της εκλογής από τη Σύγκλητο. 

7. Την αξιολόγηση, την ανέλιξη και τον τερματισμό υπηρεσιών ∆ιδακτικού 
Ερευνητικού Προσωπικού. 

8. Τη διαδικασία αξιολόγησης από το Εκλεκτορικό Σώμα. 

 Σκοπός των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση 
το άρθρο 30 του περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η ρύθμιση 
θεμάτων που αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Την αφυπηρέτηση μελών του ∆ιδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού. 

2. Τη σύνταξη και το εφάπαξ ποσό καθηγητή ή αναπληρωτή καθηγητή. 

3. Την ηλικία συνταξιοδότησης και την ηλικία αφυπηρέτησης του ∆ιδακτικού 
Ερευνητικού Προσωπικού. 

4. Το φιλοδώρημα του ∆ιδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού. 

 Σκοπός των τρίτων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα 
άρθρα 18 και 30 του περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η ρύθμιση 
θεμάτων που αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Τη διάρθρωση θέσεων και τους διορισμούς του ∆ιδακτικού Ερευνητικού 
Προσωπικού. 

2. Τα δικαιώματα και ωφελήματα του ∆ιδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού. 

3. Τις υποχρεώσεις του ∆ιδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού. 

 Οι εκπρόσωποι του ∆ιδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου στα πλαίσια της εξέτασης των τριών υπό αναφορά 
κανονισμών, αφού δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, 
εισηγήθηκαν την προσθήκη μικρών βελτιωτικών αλλαγών για σκοπούς διασαφήνισης 
ορισμένων σημείων στους πρώτους και τρίτους υπό αναφορά κανονισμούς. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις που 
επιφέρουν και οι τρεις υπό αναφορά κανονισμοί, καθώς και για τις διευκρινιστικές 
αλλαγές που εισηγήθηκαν οι πιο πάνω εκπρόσωποι. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, συμφωνεί με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις και των τριών υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί 
σύμφωνα με τα πιο πάνω.  

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια 
του σώματος, επειδή δεν κατέστη δυνατό να διαμορφώσουν έγκαιρα τελικές θέσεις επί 
των τριών υπό αναφορά κανονισμών. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
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1. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
∆ιδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010. 

2. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Συνταξιοδοτικά ∆ικαιώματα 
∆ιδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010. 

3. Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ιδακτικό Ερευνητικό Προσωπικό) 
Κανονισμοί του 2010. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους 
κανονισμούς «Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση 

και Ανέλιξη ∆ιδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Γεώργιος Τάσου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Όπως είναι γνωστό, για τους υπό αναφορά κανονισμούς κυκλοφόρησε ήδη 
έκθεση στις 7 Ιουνίου 2010, η οποία αφορούσε και δύο ακόμα άλλους κανονισμούς 
του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου σε σχέση με το διδακτικό ερευνητικό 
προσωπικό.  Η ολομέλεια της Βουλής στις 10 Ιουνίου 2010, προτού αυτοί συζητηθούν 
ενώπιόν της, έκρινε σκόπιμο όπως η συζήτηση και έγκρισή τους αναβληθεί για μια 
εβδομάδα, ώστε να τύχουν περαιτέρω μελέτης από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας.  Ο λόγος της αναβολής αφορούσε ειδικότερα την ανάγκη διασαφήνισης 
ορισμένων σημείων σε σχέση μόνο με τους υπό αναφορά κανονισμούς.  Επειδή όμως 
οι συγκεκριμένοι κανονισμοί προωθούνται ως πακέτο με τους δύο άλλους 
κανονισμούς, κρίθηκε σκόπιμη η αναβολή και των τριών κανονισμών. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας επανεξέτασε 
τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιουνίου 
2010.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της 
προσωρινής διοικούσας επιτροπής του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου και του 
διδακτικού ερευνητικού προσωπικού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Τα σημεία που απασχόλησαν ειδικά την επιτροπή και τα οποία επισημάνθηκαν 
από το βουλευτή κ. Ανδρέα Αγγελίδη, με επιστολή του που διαβιβάστηκε στον 
πρόεδρο της επιτροπής, αφορούν τα εξής: 

1. Την ανάγκη καθορισμού στον Κανονισμό 2(1) σε σχέση με τον όρο 
“ανεξάρτητος κριτής” των προσόντων, των γνώσεων και της ειδικότητας των 
προσώπων που  χαρακτηρίζονται ανεξάρτητοι κριτές. 

2. Την ανάγκη καθορισμού στον Κανονισμό 9(1)(α) του χρόνου ετοιμασίας και 
παράδοσης της αξιολόγησης του διδακτικού ερευνητικού προσωπικού για 
σκοπούς ανέλιξής του.   

 Στα πλαίσια της συνεδρίας όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με την 
ανάγκη διασαφήνισης των πιο πάνω σημείων στη βάση των εισηγήσεων του εν λόγω 
βουλευτή. Γι’ αυτό στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης των κανονισμών ενώπιον 
της επιτροπής τόσο το αρμόδιο υπουργείο και η Νομική Υπηρεσία όσο και οι 
εκπρόσωποι του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου συμφώνησαν να επιφέρουν σ’ 
αυτούς τις εξής βελτιώσεις: 



 11

1. Στον Κανονισμό 2(1) στον όρο “ανεξάρτητος κριτής” να προστεθεί στο 
κατάλληλο σημείο η διευκρινιστική φράση «με ειδικές γνώσεις και προσόντα με 
το ίδιο ή συναφές γνωστικό αντικείμενο του αξιολογουμένου». 

2. Στον Κανονισμό 9(1)(α) να προστεθεί μετά το εδάφιο (iii) η ακόλουθη 
επιφύλαξη: 

«Νοείται ότι η αξιολόγηση αυτή γίνεται ισότιμα και χωρίς αδικαιολόγητη 
καθυστέρηση μεταξύ των αξιολογουμένων». 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας διαμόρφωσε τις 
ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος συμφώνησαν με τις πιο πάνω 
βελτιωτικές αλλαγές, τις οποίες ενσωμάτωσαν στο κείμενο των υπό αναφορά 
κανονισμών, και εισηγούνται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν τελικώς 
διαμορφωθεί. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επί των συγκεκριμένων 
κανονισμών, όπως τελικά διαμορφώθηκαν με βάση τις πιο πάνω διαφοροποιήσεις, 
στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ΑΚΕΛ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια για το πρώτο θέμα και ο ∆ΗΣΥ θα 
τοποθετηθεί στην ολομέλεια για το δεύτερο και το τρίτο θέμα. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Τορναρίτη; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εμείς θα ψηφίσουμε και τους τρεις κανονισμούς, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ!  ∆εν ακούω τι λένε οι βουλευτές! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά είπα ότι θα ψηφίσουμε και τους τρεις κανονισμούς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη.  Άρα, είμαστε ομόφωνοι. 

 Προχωρούμε.  Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 1 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 1 κανονισμοί εγκρίνονται. 



 12

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 2 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 2 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 3 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 3 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι «Ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

 Είχαμε ενημερωθεί υπηρεσιακά ότι υπήρχαν κάποια νομοτεχνικά ζητήματα που 
έχρηζαν εξέτασης.  Έχουν, κύριε πρόεδρε της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής, 
ρυθμιστεί τα θέματα και μπορούμε να προχωρήσουμε ή υπάρχουν ακόμα οι 
δυσκολίες;   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Η επιτροπή έχει μακρά παράδοση ρύθμισης των θεμάτων, άρα και αυτά 
θεωρούνται ρυθμισμένα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, ποια είναι η τοποθέτηση των πλευρών;  Είμεθα ομόφωνοι για αυτό το 
θέμα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Μαρία Κυριακού Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 Μαΐου και στις 3 και 15 
Ιουνίου 2010.  Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο Έφορος Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης, εκπρόσωποι 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων 
Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Συνδέσμου Ανεξαρτήτων Λογιστών Κύπρου, του 
Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου, του Συνδέσμου ∆ημοσίων Εταιρειών Κύπρου, του Κυπριακού Οργανισμού 
Προσέλκυσης Επενδύσεων (CIPA) και της ΟΕΒ.  Ο Σύνδεσμος Πτυχιούχων Εγκεκριμένων 
Λογιστών-Ελεγκτών Κύπρου, ο Κυπριακός Σύνδεσμος ∆ιοικητικών Συμβούλων και το ΚΕΒΕ, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 
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 Σκοπός του εν λόγω νόμου είναι η εναρμόνιση με την Οδηγία 2007/36/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου του Συμβουλίου της 11ης Ιουλίου 2007 σχετικά με την 
άσκηση ορισμένων δικαιωμάτων από μετόχους εισηγμένων εταιρειών.  

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, 
με το εν λόγω νομοσχέδιο εισάγονται διατάξεις ως προς την πληροφόρηση που 
πρέπει να δίδεται πριν από τη γενική συνέλευση σε μετόχους εταιρειών οι μετοχές των 
οποίων έχουν εισαχθεί προς διαπραγμάτευση σε οργανωμένη αγορά σχετικά με τις 
προϋποθέσεις για συμμετοχή και ψηφοφορία στη γενική συνέλευση, τις προϋποθέσεις 
για συμμετοχή στη γενική συνέλευση με ηλεκτρονικά μέσα και την ψηφοφορία μέσω 
πληρεξουσίου. 

 Σημειώνεται ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία είχε υποχρέωση να μεταφέρει στην 
κυπριακή νομοθεσία τις διατάξεις της Οδηγίας 2007/36/ΕΚ μέχρι τις 3 Αυγούστου 
2009.  Στις 22 Μαρτίου 2010 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε στις αρμόδιες αρχές 
της ∆ημοκρατίας Αιτιολογημένη Γνώμη/Παράβαση αρ. 2009/436 με την οποία καλεί 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία να λάβει τα απαραίτητα μέτρα για τη θέσπιση των 
νομοθετικών διατάξεων που είναι αναγκαίες για τη συμμόρφωση με την εν λόγω 
Οδηγία εντός δύο μηνών από την παραλαβή της Αιτιολογημένης Γνώμης.   Συνεπώς, 
η εν λόγω προθεσμία έληξε στις 22 Μαΐου 2010.  Σύμφωνα με νεότερη πληροφόρηση 
από την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η 
παράταση που ζητήθηκε εκ μέρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας μετά τη λήξη της εν 
λόγω προθεσμίας έχει απορριφθεί. Σημειώνεται περαιτέρω ότι το εν λόγω νομοσχέδιο 
κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 29 Απριλίου 2010. 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής και πριν αρχίσει η κατ’ 
ουσίαν παρουσίαση και εξέταση των προνοιών του εν λόγω νομοσχεδίου, ο 
εκπρόσωπος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου ανέφερε ότι το εν λόγω 
νομοσχέδιο έχει εμφανή λάθη και ότι, παρ’ όλο που στο ερωτηματολόγιο που 
επισυνάπτεται στα πλαίσια της ανάλυσης αντικτύπου αναφέρεται ότι υπάρχουν 
κατατεθειμένες οι απόψεις του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, ο Παγκύπριος 
∆ικηγορικός Σύλλογος ουδέποτε κατέθεσε τις απόψεις του.  Ανέφερε περαιτέρω ότι, 
ενώ στην εισηγητική έκθεση αναφέρεται ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο επηρεάζει 
μόνο εταιρείες με μετοχές εισηγμένες σε οργανωμένη αγορά, το κείμενο του 
νομοσχεδίου αφορά όλες τις εταιρείες (δημόσιες και ιδιωτικές).   Επιπλέον, τόσο ο 
ίδιος εκπρόσωπος όσο και η εκπρόσωπος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
επισήμαναν ότι κακώς μεταφέρθηκαν οι πρόνοιες της υπό αναφορά Οδηγίας στον 
Πίνακα Α του Πρώτου Παραρτήματος, διότι ο εν λόγω πίνακας δεν είναι δεσμευτικός, 
γι’ αυτό και οι εταιρείες δεν υποχρεούνται να τον υιοθετήσουν, αφού οι περισσότερες,  
όπως αναφέρθηκε πρόσθετα, υιοθετούν τους δικούς τους κανονισμούς. 

 Τοποθετούμενος σχετικά ο Έφορος Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης 
παραδέχτηκε ότι λανθασμένα αναφέρεται στο πιο πάνω ερωτηματολόγιο ότι 
λήφθηκαν απόψεις από τον Παγκύπριο ∆ικηγορικό Σύλλογο, δήλωσε όμως ότι το 
τμήμα του ζήτησε απόψεις από όλους τους εμπλεκόμενους φορείς με επιστολή του, 
ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2009,  χωρίς όμως να υπάρξει καμία ανταπόκριση (η εν λόγω 
επιστολή κατατέθηκε στην επιτροπή από τον Έφορο Εταιρειών και Επίσημο 
Παραλήπτη). 

 Βάσει των πιο πάνω, η επιτροπή αποφάσισε όπως οι εκπρόσωποι του 
Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, σε συνεργασία με το Γραφείο 
του Γενικού Εισαγγελέα, μελετήσουν εκ νέου το κείμενο, υπό το φως των πιο πάνω 
παρατηρήσεων.  Οι υπόλοιποι εμπλεκόμενοι ανέφεραν ότι θα αποστείλουν τα 
σχόλια/παρατηρήσεις τους γραπτώς. 



 14

 Επισημαίνεται συναφώς ότι η Βουλή ψήφισε πρόσφατα, μετά την κατάθεση 
σχετικής πρότασης νόμου, νόμο με τον οποίο έχει τροποποιηθεί το άρθρο 152 του 
βασικού νόμου που αφορά το δικαίωμα λήψης αντιγράφων ισολογισμών και εκθέσεων 
των ελεγκτών, γι’ αυτό και ζητήθηκε όπως, ενόψει της εκ νέου μελέτης του κειμένου 
του νομοσχεδίου, διερευνηθεί και κατά πόσο το νέο άρθρο 152 συνάδει με την 
τροποποίηση που προτείνεται με το υπό εξέταση εναρμονιστικό νομοσχέδιο, όσον 
αφορά ειδικότερα το άρθρο 128 του βασικού νόμου που αφορά τις γενικές διατάξεις 
σχετικά με τις συνεδριάσεις και τις ψήφους. 

 Στη συνέχεια, ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος απέστειλε προς τον 
πρόεδρο και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
επιστολή με παρατηρήσεις επί του εν λόγω νομοσχεδίου, οι οποίες περιλαμβάνουν 
μεταξύ άλλων και τα ακόλουθα: 

1. Όλες οι αναφορές που γίνονται στο κείμενο του νομοσχεδίου για μη εφαρμογή 
των προνοιών του σε περιπτώσεις ομόρρυθμων ή ετερόρρυθμων εταιρειών θα 
πρέπει να απαλειφθούν, διότι το νομοσχέδιο αφορά εταιρείες περιορισμένης 
ευθύνης.   Στη σχετική ευρωπαϊκή Οδηγία η αναφορά είναι σε συνεταιρισμούς 
(πρώην “partnerships”). Οι εταιρείες αυτές δεν έχουν μετοχές και διέπονται από 
άλλη νομοθεσία. 

2. Οι πρόνοιες του νομοσχεδίου θα πρέπει να αναφέρονται σε εισηγμένες 
εταιρείες, διότι αυτή είναι και η μόνη υποχρέωση της ∆ημοκρατίας, όπως ρητά 
αναφέρεται και στο προοίμιο της Οδηγίας. 

3. Η απλή τροποποίηση των κανονισμών στον Πίνακα Α του βασικού νόμου δεν 
ικανοποιεί τις διατάξεις της Οδηγίας, διότι μεταξύ άλλων εναπόκειται στη 
συγκεκριμένη εταιρεία να υιοθετήσει ή μη τις συγκεκριμένες διατάξεις του 
Πίνακα Α και γίνονται συγκεκριμένες εισηγήσεις.    

 Τις παρατηρήσεις αυτές υιοθέτησε με γραπτή επιστολή του και ο ΣΕΛΚ. 

 Μεταξύ της πρώτης και της δεύτερης συνεδρίας της επιτροπής το Τμήμα  
Έφορου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη απέστειλε αναθεωρημένο κείμενο και 
σχετική επιστολή στην οποία αναφέρεται ότι έγιναν αλλαγές στο νομοσχέδιο, αφού 
λήφθηκαν υπόψη οι παρατηρήσεις/απόψεις του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου.   
Στην εν λόγω επιστολή αναφέρεται ότι οι αλλαγές είναι μεταξύ άλλων οι ακόλουθες: 

1. Εισάγονται οι όροι “εισηγμένη εταιρεία”, “μέτοχος” και “οργανωμένη αγορά”, 
καθώς και οι ορισμοί τους, όπως προβλέπεται στην Οδηγία. 

2. Εισάγεται νέο άρθρο 2Α το οποίο αναφέρει ποια άρθρα του νόμου και ποιο 
μέρος του Πρώτου Παραρτήματος  εφαρμόζονται στις εισηγμένες εταιρείες. 

3. Τροποποιείται το άρθρο 10 του νόμου, ώστε το Μέρος ΙV του Πίνακα Α του 
Πρώτου Παραρτήματος να είναι δεσμευτικό για τις εισηγμένες εταιρείες. 

4. ∆ιαγράφεται η αναφορά σε ομόρρυθμες και ετερόρρυθμες εταιρείες. 

5. Τροποποιείται το εδάφιο (3) του άρθρου 128, ώστε να λαμβάνονται υπόψη 
ρητά οι διατάξεις του άρθρου 152 (προηγούμενη τροποποίηση του περί 
Εταιρειών Νόμου, που έγινε με πρόταση νόμου). 

6. Θεσπίζονται διοικητικά πρόστιμα. 

 Επειδή κρίθηκε ότι το εν λόγω αναθεωρημένο κείμενο επιδέχετο περαιτέρω 
βελτιώσεων, η επιτροπή ζήτησε από όλους τους εμπλεκόμενους φορείς όπως κατόπιν 
συντονισμού μελετήσουν εκ νέου το κείμενο και επανέλθουν για την περαιτέρω 
εξέτασή του.   
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 Στην τελευταία συνεδρίαση της επιτροπής, που πραγματοποιήθηκε στις 15 
Ιουνίου 2010, κατατέθηκε ενώπιον των μελών της δεύτερο αναθεωρημένο κείμενο, 
που ετοιμάστηκε κατόπιν συνεργασίας των αρμόδιων υπηρεσιών του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των ενδιαφερομένων.  Σύμφωνα με τους 
αρμοδίους, για την ετοιμασία του εν λόγω τελικού κειμένου λήφθηκαν υπόψη η 
αντίστοιχη ιρλανδική νομοθεσία και οι απόψεις του Παγκύπριου ∆ικηγορικού 
Συλλόγου.   

 Ειδικότερα, στο κείμενο αυτό διασφαλίζεται η δεσμευτικότητα των προνοιών 
του νόμου σε ό,τι αφορά τις εισηγμένες εταιρείες και αφαιρείται η πρόνοια για επιβολή 
διοικητικών προστίμων, η οποία είχε περιληφθεί στο πρώτο αναθεωρημένο κείμενο.   

 Σημειώνεται ότι την αρμόδια επιτροπή απασχόλησε το ενδεχόμενο το εν λόγω 
κείμενο να χρήζει έγκρισης από το Υπουργικό Συμβούλιο λόγω των εκτεταμένων 
τροποποιήσεων που επήλθαν σε αυτό από το αρχικό κείμενο που κατατέθηκε στη 
Βουλή.  Σύμφωνα με τις διαβεβαιώσεις της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, παρά τις εκτεταμένες τροποποιήσεις στο αρχικό κείμενο, 
η ουσία του νομοσχεδίου δε διαφοροποιείται.  Εκείνο που επιδιώκεται με το 
νομοσχέδιο είναι η εναρμόνιση με τη σχετική κοινοτική Οδηγία, η οποία και 
επιτυγχάνεται καλύτερα με το βελτιωμένο κείμενο. 

 Σημειώνεται επίσης ότι στη βάση περαιτέρω συζήτησης ενώπιον της επιτροπής 
επί του αναθεωρημένου κειμένου έγιναν αποδεκτές και ενσωματώθηκαν στο τελικό 
κείμενο του νομοσχεδίου ορισμένες εισηγήσεις για επιμέρους τροποποιήσεις που 
υποβλήθηκαν από τους εκπροσώπους του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου και του Συνδέσμου ∆ημοσίων Εταιρειών Κύπρου. 

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω και επειδή δεν υπήρξε ο απαιτούμενος 
χρόνος, έτσι ώστε να τοποθετηθούν τα μέλη της επιτροπής επί του τελικού 
αναθεωρημένου νομοσχεδίου, η επιτροπή καταθέτει την παρούσα έκθεση στην 
ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 126 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 126Α.  Άρθρο 
4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 127 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 127Α και 
127Β.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 128Α, 128Β 
και 128Γ.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 130 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με αντικατάσταση του άρθρου 132 αυτού.  
Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 133 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 139Α.  
Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 11; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 
2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 

2010» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος  Μαρία Κυριακού 

 Αντρέας Φακοντής  Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο μαζί με δέσμη έξι συναφών κανονισμών που ρυθμίζουν τις 
εισφορές, τις παροχές, τους λογαριασμούς του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, τα 
ιατρικά συμβούλια, το δευτεροβάθμιο ιατρικό συμβούλιο και τους ειδικούς ιατρούς, τις 
δαπάνες επαγγελματικής εκπαίδευσης και τις επαγγελματικές ασθένειες, σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 Μαΐου και στις 3 και 10 Ιουνίου 2010.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,  της Υπηρεσίας Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ και των εργοδοτικών 
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οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ. Η συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η ενοποίηση, η απλοποίηση των 
διαδικασιών και ο εκσυγχρονισμός του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου.  
Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο: 

1. ενσωματώνονται όλες οι τροποποιήσεις του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Νόμου του 1980 μέχρι σήμερα, που ανέρχονται σε τριάντα τέσσερις, 

2. καταργούνται όλες οι ανενεργές διατάξεις του νόμου,   

3. απλοποιούνται οι διατάξεις που αναφέρονται στις ασφαλιστικές προϋποθέσεις 
θεμελίωσης δικαιωμάτων και στον υπολογισμό παροχών και 

4. προτείνονται αλλαγές σε υφιστάμενες διατάξεις, οι οποίες κρίθηκαν αναγκαίες 
για λόγους μεγαλύτερης σαφήνειας. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, το κείμενο της νέας νομοθεσίας διατυπώθηκε στη δημοτική γλώσσα, για 
να καταστεί πιο ευκολονόητο από το μέσο πολίτη. 

 Συγκεκριμένα, οι κυριότερες αλλαγές που προτείνονται στο υπό αναφορά 
νομοσχέδιο είναι, ανάμεσα σ’ άλλα, οι ακόλουθες: 

1. Προστίθεται στην ερμηνεία ο ορισμός του όρου “Κανονισμός Υπηρεσιακής 
Κατάστασης των Υπαλλήλων των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων”, ο οποίος 
καθορίζει την υπηρεσιακή κατάσταση των υπαλλήλων και του καθεστώτος που 
εφαρμόζεται επί του λοιπού προσωπικού της ΕΟΚ και της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας Ατομικής Ενέργειας, με βάση τα ισχύοντα στην Ευρωπαϊκή 
Κοινότητα. 

2. Αυξάνεται η περίοδος αναδρομικής καταβολής εισφοράς για τους αυτοτελώς 
εργαζομένους από τρία σε έξι χρόνια, όπως ισχύει και για τους μισθωτούς. 

3. Προστίθεται νέο άρθρο όσον αφορά τη ρύθμιση των βασικών ασφαλιστέων 
αποδοχών για σκοπούς υπολογισμού των ασφαλιστικών μονάδων σε κάθε 
έτος εισφορών. 

4. Εισάγεται η προϋπόθεση απασχόλησης, επιπρόσθετα από την πληρωμή 
εισφορών, για δεκατρείς και είκοσι έξι εβδομάδες για παροχή του επιδόματος 
ασθενείας και ανεργίας, αντίστοιχα. 

5. Προστίθεται επιφύλαξη, για να διευκρινιστεί ότι η αύξηση της σύνταξης γήρατος 
για εισφορές μετά τη συνταξιοδότηση δε λαμβάνεται υπόψη για σκοπούς 
υπολογισμού της αύξησης για τους εξαρτωμένους. 

6. ∆ίδεται το δικαίωμα σε μεταλλωρύχους να παίρνουν σύνταξη ανικανότητας, 
ακόμη και αν είναι ηλικίας κάτω των εξήντα τριών ετών. 

7. ∆ίδεται η εξουσία εξέτασης αιτήσεων για παροχές στο διευθυντή Υπηρεσιών 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο οποίος μπορεί να εξουσιοδοτεί λειτουργούς του 
Τμήματος Κοινωνικών Ασφαλίσεων να ενεργούν εκ μέρους του και αυτό 
προέκυψε από το γεγονός ότι ο θεσμός του “εξεταστή απαιτήσεων” δεν 
υφίσταται πλέον. 
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8. ∆ίδεται η εξουσία στο Υπουργικό Συμβούλιο με διάταγμά του να ορίζει την 
αυτόματη τιμαριθμική αναπροσαρμογή (ΑΤΑ), ώστε να αποφεύγεται η 
διαδικασία έκδοσης κανονισμών κάθε χρόνο. 

9. ∆ίδεται η εξουσία στο Υπουργικό Συμβούλιο με κανονισμούς να καθορίζει το 
ποσοστό κατανομής των εισφορών στους λογαριασμούς του ταμείου. 

 Περαιτέρω, με βάση τη διαδικασία ανάλυσης αντικτύπου, που κατέθεσε το 
αρμόδιο υπουργείο στη Βουλή, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Ο προτεινόμενος νόμος επηρεάζει το σύνολο των εργαζομένων και εργοδοτών 
στην Κύπρο. 

2. Το νομοσχέδιο αυτό αφορά όλες τις επιχειρήσεις στο σύνολό τους. 

3. Στα πλαίσια της σύνταξης του νομοσχεδίου και των κανονισμών ενημερώθηκαν 
όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς, τα μέλη του Συμβουλίου Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
και του Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος και συμφώνησαν με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

4. Από την εφαρμογή της προτεινόμενης δέσμης μέτρων δεν αναμένεται να 
προκύψει οποιοδήποτε κόστος για τις υφιστάμενες ή νέες επιχειρήσεις, αλλά 
αντίθετα αναμένεται να προκύψουν θετικές συνέπειες όσον αφορά την 
εξυπηρέτηση των επιχειρήσεων και των πολιτών. 

5. Η νέα προτεινόμενη νομοθεσία, που είναι εναρμονισμένη με το κοινοτικό 
κεκτημένο, αναμένεται να επηρεάσει θετικά τις επιχειρήσεις και τους πολίτες 
όσον αφορά την εξοικονόμηση χρόνου, εργατικού δυναμικού, την απλούστευση 
των σχετικών διαδικασιών και την αύξηση της ανταγωνιστικότητάς τους.  
Ειδικότερα, αναμένεται να επέλθει περιορισμός στην υποβολή των 
απαιτούμενων εγγράφων, απλοποίηση των διαδικασιών αδειοδότησης, μείωση 
των απαιτούμενων υπογραφών στα δημόσια έγγραφα, μείωση του χρονικού 
πλαισίου εντός του οποίου πρέπει να ανταποκριθεί η διοίκηση, αποκέντρωση 
εξουσιών και γενικά απλοποίηση των σχετικών διαδικασιών για σκοπούς 
έγκρισης αιτήσεων. 

 Ο εκπρόσωπος  του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
δήλωσε συναφώς ότι το νομοσχέδιο αυτό είναι προϊόν διαβούλευσης και συναίνεσης 
μεταξύ του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,  του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των κοινωνικών εταίρων. Πρόσθεσε επίσης 
ότι με την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο θα απλοποιηθούν οι διαδικασίες και εκ 
του αποτελέσματος θα επωφεληθούν οι πολίτες και οι επιχειρήσεις. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ και των 
εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό εξέταση νομοσχεδίου.  

 Η συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ απέστειλε γραπτώς τις θέσεις της στην 
επιτροπή, δηλώνοντας πως συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό 
εξέταση νομοσχεδίου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
εξέτασε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να εισηγηθεί στην ολομέλεια της 
Βουλής την ψήφιση σε πρώτο στάδιο του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο και στη 
συνέχεια την προώθηση για έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Συναφώς, η επιτροπή έχει καταλήξει στις πιο κάτω θέσεις: 
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1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το μέλος της βουλευτής της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάχθηκαν υπέρ της 
ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει νομοτεχνικά 
διαμορφωθεί.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είναι υπέρ, άρα είμεθα 
ομόφωνοι. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του παρόντος Νόμου και πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Υποχρέωση για εισφορές αναφορικά με μισθωτούς.  Άρθρο 4. 

 Ύψος εισφορών αναφορικά με μισθωτούς.  Άρθρο 5. 

 Επιστροφή εισφορών σε μισθωτούς που υπάγονται αναδρομικά σε 
επαγγελματικά σχέδια συντάξεων χωρίς εισφορές.  Άρθρο 6. 

 Εισφορά για πρόσωπα που υπηρετούν στην Εθνική Φρουρά.  Άρθρο 7. 

 Απασχόληση μισθωτού από δύο ή περισσότερους εργοδότες.  Άρθρο 8. 

 Ασφαλισμένος που απασχολείται ως μισθωτός και ως αυτοτελώς εργαζόμενος 
μέσα στην ίδια περίοδο εισφοράς.  Άρθρο 9. 

 Παρακράτηση εισφοράς μισθωτού από τον εργοδότη.  Άρθρο 10. 

 Υποχρέωση για εισφορές αναφορικά με αυτοτελώς εργαζομένους.  Άρθρο 11. 

 Ύψος εισφορών για αυτοτελώς εργαζομένους.  Άρθρο 12. 

 Περιορισμός αναδρομικής καταβολής εισφορών.  Άρθρο 13. 

 Προαιρετική ασφάλιση.  Άρθρο 14. 

 Ύψος εισφορών για προαιρετικά ασφαλισμένους.  Άρθρο 15. 

 Ηλικία μέχρι την οποία καταβάλλονται εισφορές.  Άρθρο 16. 

 Περίοδοι εξομοιούμενης ασφάλισης.  Άρθρο 17. 

 Ποσό ασφαλιστέων αποδοχών για περιόδους εξομοιούμενης ασφάλισης.  
Άρθρο 18. 

 Μετατροπή ασφαλιστέων αποδοχών σε ασφαλιστικές μονάδες.  Άρθρο 19. 



 20

 Ποσό βασικών ασφαλιστέων αποδοχών.  Άρθρο 20. 

 Είδη παροχών.  Άρθρο 21. 

 Μετατροπή ασφαλιστικών μονάδων σε ασφαλιστέες αποδοχές.  Άρθρο 22. 

 Ασφαλιστικές προϋποθέσεις για παροχές.  Άρθρο 23. 

 Περίοδοι ασφάλισης που λαμβάνονται υπόψη για κάθε είδος παροχής.  Άρθρο 
24. 

 Περίοδοι εισφορών για τις οποίες ο εργοδότης παραλείπει να καταβάλει 
εισφορές.  Άρθρο 25. 

 Ποσό και ύψος παροχών.  Άρθρο 26. 

 Βοήθημα γάμου.  Άρθρο 27. 

 Βοήθημα τοκετού.  Άρθρο 28. 

 Επίδομα μητρότητας.  Άρθρο 29. 

 Έκπτωση από το δικαίωμα λήψης επιδόματος μητρότητας.  Άρθρο 30. 

 Επιδόματα ασθενείας και ανεργίας.  Άρθρο 31. 

 Ανάκτηση δικαιώματος για επιδόματα ασθενείας και ανεργίας μετά την 
εξάντλησή τους.  Άρθρο 32. 

 Έκπτωση από το δικαίωμα για λήψη επιδόματος ασθενείας.  Άρθρο 33. 

 Έκπτωση από το δικαίωμα για λήψη επιδόματος ανεργίας.  Άρθρο 34. 

 Σύνταξη γήρατος.  Άρθρο 35. 

 Μείωση συντάξιμης ηλικίας μεταλλωρύχων.  Άρθρο 36. 

 Αύξηση σύνταξης γήρατος λόγω καταβολής εισφοράς μετά τη συνταξιοδότηση.  
Άρθρο 37. 

 Εφάπαξ ποσό γήρατος.  Άρθρο 38. 

 Αναβολή της σύνταξης γήρατος.  Άρθρο 39. 

 Σύνταξη ανικανότητας.  Άρθρο 40. 

 Σύνταξη χηρείας.  Άρθρο 41. 

 Εφάπαξ ποσό χηρείας.  Άρθρο 42. 

 Επίδομα ορφανίας.  Άρθρο 43. 

 Βοήθημα κηδείας.  Άρθρο 44. 

 Επίδομα αγνοουμένου.  Άρθρο 45. 

 Είδη και ύψος παροχών.  Άρθρο 46. 

 Έννοια επαγγελματικού ατυχήματος.  Άρθρο 47. 

 Επίδομα σωματικής βλάβης.  Άρθρο 48. 

 Παροχές λόγω αναπηρίας.  Άρθρο 49. 

 Αύξηση βαθμού αναπηρίας σε ορισμένες περιπτώσεις.  Άρθρο 50. 

 Αύξηση σύνταξης αναπηρίας λόγω τακτικής φροντίδας.  Άρθρο 51. 
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 Παροχές λόγω θανάτου.  Άρθρο 52. 

 Γνωστοποίηση ατυχήματος στον εργοδότη.  Άρθρο 53. 

 Ανάρτηση περίληψης ορισμένων διατάξεων στους τόπους εργασίας.  Άρθρο 54. 

 Υποχρεώσεις αιτητών και δικαιούχων παροχών.  Άρθρο 55. 

 Επαγγελματικές ασθένειες.  Άρθρο 56. 

 Έκπτωση από το δικαίωμα για λήψη επιδόματος σωματικής βλάβης ή 
σύνταξης αναπηρίας.  Άρθρο 57. 

 Εφαρμογή σε πρόσωπα που υπηρετούν σε πλοία και αεροπλάνα.  Άρθρο 58. 

 ∆ωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.  Άρθρο 59. 

 Κάλυψη δαπανών επαγγελματικής εκπαίδευσης από το Ταμείο.  Άρθρο 60. 

 Έκπτωση από το δικαίωμα λήψης παροχών για περιόδους φυλάκισης ή 
απουσίας στο εξωτερικό.  Άρθρο 61. 

 Αύξηση παροχών για εξαρτωμένους.  Άρθρο 62. 

 ∆έκατη τρίτη πληρωμή συντάξεων και άλλων παροχών.  Άρθρο 63. 

 Αιτήσεις και πληρωμές παροχών.  Άρθρο 64. 

 Σώρευση δικαιωμάτων για δύο ή περισσότερες παροχές.  Άρθρο 65. 

 Αντιπροσώπευση αποβιωσάντων ή ανίκανων προσώπων.  Άρθρο 66. 

 Αναπαλλοτρίωτο παροχών.  Άρθρο 67. 

 Επιστροφή παροχής που λήφθηκε παράνομα.  Άρθρο 68. 

 ∆ιορισμός επιθεωρητών.  Άρθρο 69. 

 Εξουσίες επιθεωρητών.  Άρθρο 70. 

 Σύσταση Ιατρικών Συμβουλίων και ∆ευτεροβάθμιου Ιατρικού Συμβουλίου.  
Άρθρο 71. 

 Συμβούλιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Άρθρο 72. 

 Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Άρθρο 73. 

 ∆απάνες διοίκησης.  Άρθρο 74. 

 Ορισμένες πληρωμές από και προς το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 
75. 

 Αναλογιστικές ανασκοπήσεις.  Άρθρο 76. 

 Αναπροσαρμογή ύψους παροχών.  Άρθρο 77. 

 Εξουσία έκδοσης κανονισμών.  Άρθρο 78. 

 Εξέταση αιτήσεων για παροχές.  Άρθρο 79. 

 Αναθεώρηση αποφάσεων ∆ιευθυντή για παροχές.  Άρθρο 80. 

 Επίλυση ορισμένων ζητημάτων από το ∆ιευθυντή.  Άρθρο 81. 

 Τελεσίδικο ορισμένων αποφάσεων ∆ιευθυντή και Υπουργού.  Άρθρο 82. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 83. 
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 Αμοιβαίες συμφωνίες με άλλες χώρες.  Άρθρο 84. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 85. 

 Άσκηση ποινικών διώξεων.  Άρθρο 86. 

 ∆ιεκδίκηση οφειλόμενων ποσών με πολιτική αγωγή.  Άρθρο 87. 

 Αστική ευθύνη εργοδότη για την απώλεια παροχής και παραγραφή.  Άρθρο 88. 

 Καταβολή χρηματικών ποινών κ.ά. στο Ταμείο.  Άρθρο 89. 

 Προτεραιότητα εισφορών σε περίπτωση πτώχευσης ή διάλυσης.  Άρθρο 90. 

 Εξαίρεση του Ταμείου από φορολογίες κτλ.  Άρθρο 91. 

 Μείωση εισφορών και ωφελημάτων ταμείων προνοίας.  Άρθρο 92. 

 Μείωση παροχών και εισφορών επαγγελματικών σχεδίων συντάξεων.  Άρθρο 
93. 

 Μείωση ωφελημάτων μισθωτών που υπάγονται σε ταμείο προνοίας και 
επαγγελματικό σχέδιο συντάξεων.  Άρθρο 94. 

 Μεταφορά δικαιώματος σε σύνταξη γήρατος.  Άρθρο 95. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 96. 

 Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 97. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 98. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 98; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 98 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 
2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Αντιλαμβάνομαι ότι η έκθεση της επιτροπής 
είναι και αυτή ομόφωνη, αλλά απορριπτική.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 
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 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 Μαρτίου, 20 Μαΐου και 10 
Ιουνίου 2010. Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων 
∆ημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης, του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου και του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Πεδίων Χρωματοσφαίρισης. 

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί 
Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων Κανονισμών, έτσι ώστε να διαγραφούν οι 
πρόνοιες με βάση τις οποίες οι ιδιοκτήτες εγκεκριμένων πεδίων χρωματοσφαίρισης οι 
οποίοι κατέχουν σχετική άδεια επιτρέπεται να διαθέτουν όπλα χρωματοσφαίρισης, για 
σκοπούς άθλησης ή ψυχαγωγίας, σε πρόσωπα που συμπλήρωσαν το δέκατο τέταρτο 
έτος της ηλικίας τους, νοουμένου ότι αυτά συνοδεύονται από γονέα ή κηδεμόνα ή από 
ενήλικο πρόσωπο μέχρι τρίτου βαθμού συγγένειας. Συγκεκριμένα, σύμφωνα με την 
προτεινόμενη ρύθμιση, η διάθεση όπλων χρωματοσφαίρισης θα επιτρέπεται μόνο σε 
πρόσωπα τα οποία συμπλήρωσαν το δέκατο έκτο έτος της ηλικίας τους. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό συζήτηση κανονισμούς, το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, έχοντας υπόψη τους κινδύνους που ελλοχεύουν από 
την ενασχόληση με το άθλημα της χρωματοσφαίρισης, εισηγήθηκε τη διαγραφή των 
πιο πάνω προνοιών και με την εισήγηση αυτή συμφώνησαν το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, η αστυνομία και η Παγκύπρια Συνομοσπονδία 
Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων ∆ημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης, ενώ 
διαφώνησε ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Πεδίων Χρωματοσφαίρισης.  Η πιο πάνω 
εισήγηση στηρίχθηκε αφενός στο γεγονός ότι τα παιδιά ηλικίας δεκατεσσάρων ετών 
δεν είναι σε θέση να κατανοήσουν πλήρως την ανάγκη λήψης των απαραίτητων 
μέτρων ατομικής προστασίας από τους κινδύνους και αφετέρου στη συνήθη πρακτική 
των ατόμων που τα συνοδεύουν να αποχωρούν από το χώρο των πεδίων 
χρωματοσφαίρισης αμέσως μόλις τα μεταφέρουν εκεί. 

 Στο πλαίσιο της εξέτασης των πιο πάνω κανονισμών οι εκπρόσωποι του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, επεξηγώντας περαιτέρω τους λόγους για τους 
οποίους εισηγούνται την αύξηση του ορίου ηλικίας των προσώπων που ασχολούνται 
με τη χρωματοσφαίριση, επισήμαναν ότι το κίνητρο για την εισήγησή τους αυτή δεν 
είναι ο μεγάλος αριθμός ατυχημάτων αλλά το ιδιαίτερο ενδιαφέρον του οικείου 
υπουργείου για τις ευαίσθητες ηλικίες και το ενδεχόμενο έλλειψης της απαιτούμενης 
κατανόησης και παιδείας στη συγκεκριμένη ηλικία. Οι ίδιοι εκπρόσωποι αναφέρθηκαν 
στις πρακτικές και στις σχετικές νομοθετικές ή άλλες ρυθμίσεις κρατών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης όπου ο μέσος όρος της επιτρεπόμενης ηλικίας είναι η ηλικία 
των δεκαέξι ετών. Επίσης, αναφέρθηκαν σε στατιστικές ατυχημάτων που οφείλονται 
στη χρωματοσφαίριση στο Ηνωμένο Βασίλειο, σημειώνοντας ότι στην Κύπρο δεν 
υπάρχουν ακόμα στατιστικά στοιχεία για το θέμα αυτό, υπήρξε όμως μία ανώνυμη 
καταγγελία για τραυματισμό σε πεδίο χρωματοσφαίρισης, που δυστυχώς, λόγω της 
ανωνυμίας, δε διερευνήθηκε. 

 Τέλος, οι εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, 
ανταποκρινόμενοι σε σχετικό αίτημα της επιτροπής, υπέβαλαν γραπτά στοιχεία 
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αναφορικά με τις ρυθμίσεις άλλων κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε σχέση 
με το επιτρεπόμενο όριο ηλικίας για ενασχόληση με δραστηριότητες 
χρωματοσφαίρισης. Από τα πιο πάνω στοιχεία προκύπτει αφενός ότι σε αριθμό 
κρατών μελών δε ρυθμίζεται το ζήτημα του επιτρεπόμενου ορίου ηλικίας και αφετέρου 
ότι οι σχετικές ρυθμίσεις στα κράτη μέλη, όπου υπάρχουν, ποικίλουν, αφού 
καθορίζεται διαφορετικό όριο ηλικίας, με μικρότερο το όριο των δώδεκα ετών και 
μεγαλύτερο των δεκαοκτώ ετών, ενώ διαφορές υπάρχουν και ως προς την ύπαρξη ή 
μη της απαίτησης για συνοδεία από ενήλικο πρόσωπο. 

 Ο εκπρόσωπος της αστυνομίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι σήμερα στην 
Κύπρο λειτουργούν δεκατέσσερα πεδία χρωματοσφαίρισης, τα οποία επιθεωρούνται 
από την αστυνομία τουλάχιστο μία φορά το χρόνο για έλεγχο των προϋποθέσεων 
ασφάλειας που προβλέπονται από το νόμο και μέχρι σήμερα έχει διαπιστωθεί σε όλες 
τις περιπτώσεις συμμόρφωση με τις απαιτήσεις της σχετικής νομοθεσίας. Ο ίδιος 
εκπρόσωπος διευκρίνισε ότι τα όπλα χρωματοσφαίρισης είναι μη πυροβόλα όπλα. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Πεδίων Χρωματοσφαίρισης 
εξέφρασαν την έντονη διαφωνία τους με την προτεινόμενη αύξηση του ορίου ηλικίας 
συμμετοχής σε παιχνίδια χρωματοσφαίρισης, τονίζοντας ότι η δραστηριότητα αυτή δεν 
έχει μόνο ψυχαγωγικό χαρακτήρα, αλλά και αθλητική διάσταση. Υποστηρίζοντας τη 
θέση τους αυτή, οι πιο πάνω εκπρόσωποι ανέφεραν στην επιτροπή, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Τα σωματεία που ασχολούνται με το άθλημα της χρωματοσφαίρισης είναι 
εγγεγραμμένα στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού. 

2. Η χρωματοσφαίριση περιλαμβάνεται στα αθλήματα που εξετάστηκαν από τη 
∆ιεθνή Ολυμπιακή Επιτροπή για συμπερίληψη στους Ολυμπιακούς Αγώνες του 
2016. 

3. Αθλητές από την Κύπρο ήδη λαμβάνουν μέρος σε διεθνή τουρνουά του 
αθλήματος. 

4. Όπως σε όλα τα αθλήματα, για να αναπτυχθεί η αθλητική ικανότητα 
οποιουδήποτε προσώπου, είναι σημαντική η εξάσκηση στο άθλημα πριν από 
την ηλικία των δεκαέξι ετών, λαμβανομένης ιδιαίτερα υπόψη της στρατιωτικής 
θητείας, και ως εκ τούτου με την προτεινόμενη τροποποίηση θα στερηθεί το 
άθλημα τη δυνατότητα να παράγει αθλητές. 

 Όσον αφορά την ψυχαγωγική πτυχή της χρωματοσφαίρισης, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι τόνισαν ότι, παρά τη λανθασμένη, κατά την άποψή τους, εικόνα που 
δόθηκε στο ευρύ κοινό, αυτή δεν προάγει τη βία ούτε μιμείται τον πόλεμο.  Αντίθετα, η 
χρωματοσφαίριση απαιτεί συνεργασία μεταξύ των παικτών και συμβάλλει στην 
ανάπτυξη ομαδικότητας και πειθαρχίας. Περαιτέρω, σχολιάζοντας τους ισχυρισμούς 
που εκφράστηκαν υπέρ της προτεινόμενης τροποποίησης, ανέφεραν τα ακόλουθα: 

1. Με βάση παγκόσμιες στατιστικές, το ποσοστό τραυματισμών σε πεδία 
χρωματοσφαίρισης ανέρχεται σε 0,31/1000 και το χαμηλό αυτό ποσοστό 
οφείλεται κυρίως στην απουσία σωματικής επαφής και στον προστατευτικό 
εξοπλισμό. 

2. Στις πλείστες των περιπτώσεων οι γονείς είναι παρόντες στο χώρο, αν και δε 
λαμβάνουν πάντα μέρος στο παιχνίδι, και το πεδίο επιτηρείται από διαιτητές 
(marshals), οι οποίοι είναι έτοιμοι να επέμβουν, σε περίπτωση που δεν 
τηρούνται οι κανόνες του παιγνιδιού ή οι κανόνες ασφάλειας. 
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3. Τα τελευταία έξι χρόνια, από τη νομοθετική ρύθμιση της χρωματοσφαίρισης 
στην Κύπρο, δεν έχουν συμβεί ατυχήματα από όπλο χρωματοσφαίρισης, αφού 
οι κανόνες ασφάλειας που εφαρμόζονται είναι υψηλών προδιαγραφών. 

4. ∆ιαπιστώθηκε ότι οι μικρότεροι σε ηλικία παίκτες τηρούν πιο πιστά τους 
κανόνες του παιχνιδιού από ό,τι οι μεγαλύτεροί τους και έχουν καλύτερη γνώση 
των κανόνων αυτών και των κυρώσεων που θα υποστούν, αν τους παραβούν. 

 Τέλος, σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, στην Κύπρο 
δραστηριοποιούνται πάνω από διακόσιοι πενήντα αθλητές που έχουν ηλικία μεταξύ 
δεκατεσσάρων και δεκαέξι ετών, χωρίς να περιλαμβάνονται στον αριθμό αυτό τα 
παιδιά που παίζουν για καθαρά ψυχαγωγικούς σκοπούς, ενώ ο συνολικός αριθμός 
προσώπων που ασχολούνται με τη χρωματοσφαίριση υπερβαίνει τα 600 άτομα την 
εβδομάδα.  

 Ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων 
Γονέων ∆ημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης δήλωσε ότι η συνομοσπονδία 
αρχικά συμφώνησε με την προτεινόμενη τροποποίηση με γνώμονα την ασφάλεια των 
παιδιών. Ωστόσο, υπό το φως της πληροφόρησης που έτυχαν στα πλαίσια της 
εξέτασης του όλου θέματος ενώπιον της επιτροπής, η θέση τους διαφοροποιήθηκε, 
λαμβάνοντας υπόψη τόσο το χαρακτήρα του αθλήματος, όπως αυτός εκτέθηκε στην 
επιτροπή, όσο και την ανάγκη απομάκρυνσης των νέων από τους ηλεκτρονικούς 
υπολογιστές με διέξοδο την άθλησή τους.  Ο ίδιος δήλωσε ότι, εφόσον υπάρχουν 
κανόνες ασφάλειας και οι κανόνες αυτοί εφαρμόζονται, τότε για τους γονείς υπάρχει το 
απαραίτητο αίσθημα ασφάλειας. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
εξέφρασε την άποψη ότι, σε περίπτωση που δεν αυξηθεί το όριο ηλικίας για την εν 
λόγω δραστηριότητα, θα ήταν καλό να διασφαλιστεί με περισσότερη προσοχή η 
ύπαρξη και τήρηση των αναγκαίων κανόνων ασφάλειας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και ιδιαίτερα το γεγονός ότι από τότε που ρυθμίστηκε νομοθετικά η 
χρωματοσφαίριση δεν υπήρξαν ατυχήματα, τις διαφορετικές προσεγγίσεις των δύο 
πλευρών, καθώς και το γεγονός ότι ποικίλουν οι σχετικές ρυθμίσεις στο χώρο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, εκτιμά πως τυχόν αύξηση του ορίου ηλικίας συμμετοχής στο 
άθλημα της χρωματοσφαίρισης θα περιορίσει την ανάπτυξη του αθλήματος.  
Περαιτέρω, η επιτροπή υιοθετεί τη θέση στην οποία κατέληξαν οι οργανωμένοι γονείς 
ότι, εφόσον τηρούνται σωστά οι κανόνες ασφάλειας που επιβάλλονται τόσο από τη 
νομοθεσία όσο και από τους κανονισμούς του αθλήματος και απαιτείται η έγκριση του 
γονέα ή κηδεμόνα, δεν ενδείκνυται να στερηθούν τα παιδιά ηλικίας μεταξύ 
δεκατεσσάρων και δεκαέξι ετών την ευκαιρία να δραστηριοποιηθούν σε οποιοδήποτε 
άθλημα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων και εκτιμήσεών της, η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών στο παρόν στάδιο δεν κρίνει σκόπιμη την προτεινόμενη ρύθμιση, 
γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την απόρριψη των υπό συζήτηση 
κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εφόσον δεν υπάρχουν... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Περδίκης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εγώ δεν είμαι μέλος της επιτροπής· διάβασα την έκθεση και πρέπει να 
καταθέσω τις επιφυλάξεις μου όσον αφορά το αν τελικά η κυβέρνηση δεν έχει δίκαιο 
που προσπάθησε να βάλει ένα φραγμό ηλικιακό στη συμμετοχή των ατόμων σ’ αυτό 
το άθλημα της χρωματοσφαίρισης, όπως ονομάζεται.  Έχω και προσωπική εμπειρία.  
Ενδεχομένως να μην είναι η πιο σωστή απόφαση να απορρίψουμε το νομοσχέδιο της 
κυβέρνησης.  Βέβαια, αντιλαμβάνομαι ότι οι αγαπητοί συνάδελφοι... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

  Ναι, ναι, είναι ένα νομοθετικό έγγραφο και οι κανονισμοί, έτσι;  Λοιπόν, 
αντιλαμβάνομαι ότι οι συνάδελφοι στηρίχτηκαν στο γεγονός ότι ενώπιον της 
επιτροπής είχαν τεθεί στοιχεία τα οποία απέδειξαν ότι μέχρι σήμερα δεν υπήρχαν 
ατυχήματα και ότι είναι ένα άθλημα το οποίο προσφέρει τελικά στην υγιή ενασχόληση 
της νεολαίας.  Οι δικές μου οι πληροφορίες είναι κάπως διαφορετικές σε σχέση με το 
τι συμβαίνει, έτσι με πολλές επιφυλάξεις στηρίζω την ψήφο μου στη σωστή κρίση των 
συναδέλφων μου της επιτροπής Νομικών. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ηλαδή δε με καλείτε να το θέσω σε ψηφοφορία, είναι ομόφωνα απορριπτικό. 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση -θα ερωτήσω τώρα- στην απόρριψη των 
κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι κανονισμοί απορρίπτονται. 

 Σ’ αυτό το στάδιο, επειδή θα μπούμε στα θέματα της συμπληρωματικής 
ημερησίας διατάξεως, για τα οποία έχουμε προηγουμένως “σιωπηρά” αποφασίσει να 
κάμουμε ένα μικρό διάλειμμα και... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θα ήθελα να ρωτήσω το εξής:  Αφ’ ης στιγμής... Υποθέτω ότι θα πάρει ακόμα 
χρόνο η συνεδρία της επιτροπής Οικονομικών, επομένως διερωτώμαι κατά πόσο θα 
μπορούσαμε να αρχίσουμε τη συζήτηση, τουλάχιστον την πρώτη τοποθέτηση, για το 



 27

θέμα των αναλυτικών προγραμμάτων, για να μην το στείλουμε παρακάτω, αφ’ ης 
στιγμής έχουμε χρόνο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ε, «Όι, όι, όι», αλλά, ξέρετε, εδώ πέρα υπάρχει τζιαι...  Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ιακόπτουμε για δεκαπέντε λεπτά. 

(Ώρα διακοπής 4.36 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  5.10 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Ερχόμαστε τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα θέματα της 
συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010».  ∆ΗΣΥ και Ε∆ΕΚ θα 
τοποθετηθούν στην ολομέλεια.  Οι Οικολόγοι είναι εναντίον.  Υπάρχουν δύο 
τροπολογίες.  Μία εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ και μία εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Η έκθεση δεν 
είναι ομόφωνη, όμως έχω την άποψη ότι οι θέσεις των πλευρών είναι γνωστές και 
πολυσυζητημένες στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή και σε όλες τις 
κοινοβουλευτικές ομάδες.  Νομίζω δεν είναι ανάγκη να διαβαστεί η έκθεση της 
κοινοβουλευτικής επιτροπής.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Φειδίας Σαρίκας 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Γιώργος Περδίκης 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ιωνάς Νικολάου Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ανδρέας Αγγελίδης 

 Νίκος Τορναρίτης Αθηνά Κυριακίδου 

 Νεόφυτος Κωνσταντίνου ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Άγγελος Βότσης  

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 
3ης Μαΐου και 14ης Ιουνίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο Υπουργός Εσωτερικών συνοδευόμενος από 
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υπηρεσιακούς παράγοντες, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωπος 
του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, ώστε να παρασχεθεί η 
δυνατότητα στο Υπουργικό Συμβούλιο σε εξαιρετικές περιπτώσεις, για σκοπούς 
δημόσιας ωφέλειας, ανεξάρτητα από οποιουσδήποτε άλλους περιορισμούς τίθενται 
στους περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμούς, να 
παραχωρεί, εκμισθώνει, ανταλλάσσει ή άλλως πως αποξενώνει οποιαδήποτε ακίνητη 
ιδιοκτησία της ∆ημοκρατίας, υπό όρους τους οποίους το ίδιο θα καθορίζει με την 
απόφασή του και αφού προηγηθεί ενημέρωση της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Ο Υπουργός Εσωτερικών ανέφερε στην επιτροπή ότι η υπό αναφορά 
τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία, υπό το φως της απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου να προχωρήσει η κυβέρνηση της ∆ημοκρατίας στη συνομολόγηση 
συμφωνίας με εταιρεία στην οποία κύριος μέτοχος είναι η κυβέρνηση του Κατάρ, με 
την οποία θα καταστεί δυνατή η εκ μέρους της εν λόγω εταιρείας του Κατάρ επένδυση 
σημαντικών κεφαλαίων στη ∆ημοκρατία, που κρίνονται ζωτικής σημασίας για την 
οικονομική ανάπτυξη του τόπου, στα πλαίσια των προσπαθειών που καταβάλλει η 
κυβέρνηση για προσέλκυση ξένων επενδύσεων.  Συναφώς, όπως ο ίδιος υπουργός 
δήλωσε, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο κρίθηκε σκόπιμο να τροποποιηθεί η 
ισχύουσα νομοθεσία, για να παρασχεθεί η δυνατότητα στο Υπουργικό Συμβούλιο σε 
εξαιρετικές περιπτώσεις να αποξενώνει ακίνητη ιδιοκτησία της ∆ημοκρατίας υπό τις 
προϋποθέσεις που καθορίζονται σ’ αυτό, χωρίς όμως να περιορίζεται η υπό αναφορά 
εξουσία του μόνο για σκοπούς υλοποίησης της υπό αναφορά συμφωνίας της 
κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας με την εν λόγω κρατική εταιρεία του Κατάρ.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, επειδή με βάση τις πρόνοιες της ισχύουσας νομοθεσίας δεν επιτρέπεται 
η παραχώρηση ακίνητης ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας σε οποιονδήποτε για σκοπούς 
επενδύσεων, κρίθηκε αναγκαία η τροποποίηση της υπό αναφορά βασικής νομοθεσίας, 
ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στο Υπουργικό Συμβούλιο να διαθέτει κρατική 
ιδιοκτησία σε τέτοιες εξαιρετικές περιπτώσεις και για σκοπούς δημόσιας ωφέλειας, 
παρέχοντάς του την εξουσία να ενεργεί με την απαιτούμενη υπό τις σύγχρονες 
συνθήκες του έντονου παγκόσμιου και περιφερειακού αναπτυξιακού ανταγωνισμού 
ευελιξία, σε ό,τι αφορά τη διαχείριση της κρατικής κτημοσύνης.  

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας δήλωσε πως, λόγω των περιορισμών 
που τίθενται στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία σε σχέση με την αποξένωση 
κρατικής περιουσίας, το υπό συζήτηση νομοσχέδιο έτυχε νομοτεχνικής επεξεργασίας 
από το γραφείο του, για να καταστεί δυνατή η εφαρμογή της υπό αναφορά 
συνομολογηθείσας συμφωνίας της κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας με κρατική εταιρεία 
του Κατάρ.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή, 
τέθηκαν από μέλη της, μεταξύ άλλων, τα πιο κάτω ζητήματα σε σχέση τόσο με τις 
πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου όσο και με τις πρόνοιες της υπό αναφορά 
συνομολογηθείσας συμφωνίας για τα οποία ζητήθηκαν οι απόψεις του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Υπουργού Εσωτερικών: 

1. Κατά πόσο θα μπορούσε να τροποποιηθεί το κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε, 
αντί να προβλέπεται ότι προηγείται ενημέρωση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για οποιαδήποτε απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για 
αποξένωση ακίνητης ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας υπό τις προϋποθέσεις που 
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τίθενται στο νομοσχέδιο, που προτείνεται, να απαιτείται η εκ των προτέρων 
έγκριση της Βουλής. 

2. Κατά πόσο μπορεί να περιοριστεί η εξουσία που παρέχεται στο Υπουργικό 
Συμβούλιο με βάση την πρόνοια του προτεινόμενου νόμου να παραχωρεί, 
εκμισθώνει, ανταλλάσσει ή άλλως πως αποξενώνει οποιαδήποτε ακίνητη 
ιδιοκτησία της ∆ημοκρατίας και να διατυπωθεί, με τρόπο ώστε αυτό να μπορεί 
να αποξενώσει κρατική ιδιοκτησία μόνο για σκοπούς υλοποίησης της υπό 
αναφορά συμφωνίας της κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας με την υπό αναφορά 
κρατική εταιρεία του Κατάρ, για να εξυπηρετηθεί ο στόχος της προτεινόμενης 
με το νομοσχέδιο τροποποίησης, σύμφωνα με τα όσα ανέφερε ο Υπουργός 
Εσωτερικών.  Με τον τρόπο αυτό θα αποφευχθεί το ενδεχόμενο αποξένωσης 
κρατικής γης με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου υπό τις προϋποθέσεις 
που τίθενται στο νομοσχέδιο για οποιαδήποτε άλλη περίπτωση.  

3. Κατά πόσο θα μπορούσε να διασαφηνιστεί περαιτέρω η έννοια του όρου 
“δημόσια ωφέλεια” που περιλαμβάνεται στο νομοσχέδιο, ώστε να τεθούν 
ασφαλιστικές δικλίδες τόσο σε σχέση με το πότε υπάρχει δημόσια ωφέλεια 
κατά την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου όσο και σε σχέση με τους όρους 
και τις διαδικασίες υπό τις οποίες θα αποξενώνεται κρατική περιουσία, για να 
υπάρχει διαφάνεια. 

4. Κατά πόσο η αποξένωση της ακίνητης ιδιοκτησίας που αφορά η υπό αναφορά 
συμφωνία εμπίπτει στην έννοια των δημόσιων συμβάσεων έργου, δεδομένου 
ότι στην εν λόγω κρατική γη θα συντελεστεί ανάπτυξη στην οποία θα μετέχει 
και το κράτος και ενδεχομένως θα έπρεπε να τύχει εφαρμογής η σχετική 
Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αφορά τις δημόσιες συμβάσεις έργων, 
σύμφωνα με την οποία για την αποξένωση κρατικής ιδιοκτησίας απαιτείται να 
γίνει δημόσιος διαγωνισμός με την προκήρυξη προσφορών.  Συνεπώς, τίθεται 
το ζήτημα κατά πόσο αντί αποξένωση της κρατικής γης, που υιοθετήθηκε με 
την υπό αναφορά συμφωνία, θα έπρεπε να συνομολογηθεί μίσθωση, 
δεδομένου ότι δεν προηγήθηκε δημόσιος διαγωνισμός.  

5.  Κατά πόσο η αποξένωση της ακίνητης ιδιοκτησίας που αφορά η υπό αναφορά 
συμφωνία συνιστά κρατική ενίσχυση προς όφελος της εταιρείας που πρόκειται 
να συσταθεί. 

 Σχολιάζοντας τα πιο πάνω αναφερόμενα ζητήματα που τέθηκαν από μέλη της 
επιτροπής, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας δήλωσε τα πιο κάτω: 

1. Η διαχείριση της περιουσίας του κράτους σύμφωνα με το άρθρο 54 του 
συντάγματος ανατίθεται στο Υπουργικό Συμβούλιο και επομένως η εξουσία 
αυτή που παρέχεται στην κυβέρνηση από το σύνταγμα δεν μπορεί να τεθεί υπό 
την αίρεση της έγκρισης της Βουλής, γιατί θα προσκρούει στην εν λόγω διάταξη 
του συντάγματος.  Ωστόσο, η Βουλή θα μπορούσε να θέσει περιορισμούς σε 
σχέση με τα πλαίσια στα οποία μπορεί να αποφασίζει το Υπουργικό Συμβούλιο, 
για να ασκεί την υπό αναφορά εξουσία του.   

2. Αναφορικά με το ζήτημα που τέθηκε για την ανάγκη περιορισμού της εξουσίας 
του Υπουργικού Συμβουλίου που παρέχεται με το νομοσχέδιο, με τρόπο ώστε 
η προτεινόμενη με το νομοσχέδιο τροποποίηση να παρέχει εξουσία στο 
Υπουργικό Συμβούλιο για την αποξένωση κρατικής γης μόνο για σκοπούς 
υλοποίησης της υπό αναφορά συμφωνίας που υπέγραψε η κυβέρνηση της 
∆ημοκρατίας με την κρατική εταιρεία του Κατάρ, η εν λόγω τροποποίηση 
κρίθηκε σκόπιμο να διατυπωθεί με γενικό τρόπο και να μη στοχεύει μόνο στην 
υλοποίηση της υπό αναφορά συμφωνίας.  Ωστόσο, σε περίπτωση που η 
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Βουλή αποφασίσει να διατυπώσει το κείμενο του νομοσχεδίου, με τρόπο ώστε 
η αποξένωση ακίνητης ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας να δύναται να επιτραπεί με 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου μόνο για σκοπούς υλοποίησης της υπό 
αναφορά συμφωνίας, αυτό θα μπορούσε να γίνει. 

3. Όσον αφορά την ανάγκη διασαφήνισης της έννοιας του όρου “δημόσια 
ωφέλεια”, αυτό δεν κρίνεται σκόπιμο να γίνει, γιατί η έννοια αυτή έχει 
ερμηνευτεί από τα δικαστήρια σε πολλές υποθέσεις στα πλαίσια της ερμηνείας 
του άρθρου 23 του συντάγματος που προνοεί για τις απαλλοτριώσεις.  
Συναφώς, η έννοια αυτή έχει ερμηνευτεί στο βαθμό που μπορεί να ερμηνευτεί 
μια έννοια η οποία επιδέχεται συνεχώς μια διασταλτική ερμηνεία, δεδομένου ότι 
επαφίεται στο δικαστήριο κάθε φορά να ερμηνεύει αν ο συγκεκριμένος σκοπός 
για την απαλλοτρίωση είναι σκοπός δημόσιας ωφέλειας.  Πέραν όμως των πιο 
πάνω, δημόσια ωφέλεια, όπως είναι γνωστό, θεωρείται ότι υπάρχει στις 
περιπτώσεις που ωφελούνται οι πολίτες από συγκεκριμένη απόφαση.  

4. Σε σχέση με το ζήτημα που τέθηκε για το κατά πόσο η αποξένωση κρατικής 
γης που αφορά η συνομολογηθείσα συμφωνία αποτελεί σύμβαση δημόσιου 
έργου, κατά την άποψή του δεν αποτελεί σύμβαση δημόσιου έργου. 

5. Η αποξένωση της ακίνητης ιδιοκτησίας για την οποία συνομολογήθηκε η υπό 
αναφορά συμφωνία δε συνιστά κρατική ενίσχυση, γιατί η αξία της επένδυσης 
που πρόκειται να πραγματοποιηθεί στην εν λόγω κρατική ιδιοκτησία, η οποία 
θα μεταβιβαστεί στην εταιρεία που θα συσταθεί, θα υπερβαίνει κατά πολύ την 
αγοραία αξία της εν λόγω κρατικής ιδιοκτησίας.  

 Ο Υπουργός Εσωτερικών, σχολιάζοντας τη θέση που εκφράστηκε ότι θα 
έπρεπε να είχε συνομολογηθεί μίσθωση αντί αποξένωση της κρατικής 
περιουσίας στα πλαίσια της υλοποίησης της υπό αναφορά συμφωνίας, δήλωσε 
πως, επειδή η συμφωνία αυτή προνοεί τη σύσταση εταιρείας στην οποία θα 
συμμετέχει το κράτος, η κυβέρνηση έκρινε ότι η παραχώρηση της κρατικής 
ιδιοκτησίας στη συγκεκριμένη περίπτωση είναι πιο συμφέρουσα για το κράτος 
παρά η μίσθωση.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, έχει καταλήξει στις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν πως η κοινοβουλευτική τους 
ομάδα διαφωνεί με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου με τις οποίες παρέχεται 
εξουσία στο Υπουργικό Συμβούλιο να παραχωρεί, εκμισθώνει, ανταλλάσσει ή 
άλλως πως αποξενώνει οποιαδήποτε ακίνητη ιδιοκτησία της ∆ημοκρατίας υπό 
τους όρους που τίθενται στο νομοσχέδιο και εισηγείται όπως η υπό αναφορά 
εξουσία του Υπουργικού Συμβουλίου περιοριστεί μόνο για την περίπτωση της 
αποξένωσης  κρατικής γης για σκοπούς υλοποίησης της υπό αναφορά 
συμφωνίας που συνομολόγησε η κυβέρνηση της ∆ημοκρατίας με την κρατική 
εταιρεία του Κατάρ ή οποιαδήποτε συμφωνία τροποποιεί ή αντικαθιστά τη 
συμφωνία αυτή υπό τους όρους τους οποίους το ίδιο θα καθορίσει με την 
απόφασή του και αφού προηγηθεί ενημέρωση της Βουλής των Αντιπροσώπων 
για τους λόγους που θα εκθέσουν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην 
ολομέλεια της Βουλής.  Συναφώς, όπως οι ίδιοι βουλευτές δήλωσαν, θα 
καταθέσουν σχετική τροπολογία κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής, σύμφωνα με την πιο πάνω θέση τους. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως, παρ’ όλο που τάσσονται υπέρ της 
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αξιοποίησης της κρατικής περιουσίας, έχουν την άποψη ότι αυτή πρέπει να 
γίνεται με αντικειμενικές διαδικασίες και με διαφάνεια, με τρόπο που να 
διασφαλίζεται η χρηστή διοίκηση.  Όσον αφορά τη συνομολόγηση της 
συμφωνίας της κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας με την κυβέρνηση του Κατάρ, οι 
ίδιοι βουλευτές δήλωσαν πως, παρ’ όλο που έχουν σειρά παρατηρήσεων επί 
του προσυμφώνου, τις οποίες θα αναπτύξουν κατά τη συζήτηση του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής, δε θα σταθούν εμπόδιο στη 
δυνατότητα της κυβέρνησης να προχωρήσει στην υλοποίηση της υπό αναφορά 
συμφωνίας.  Συναφώς, όπως οι ίδιοι βουλευτές δήλωσαν, θα καταθέσουν 
σχετική τροπολογία κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου στην 
ολομέλεια της Βουλής, σύμφωνα με την πιο πάνω θέση τους. 

3. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής.   

4. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών δήλωσε πως θέση του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών είναι ότι το ισχύον νομικό πλαίσιο παρέχει τη δυνατότητα 
στην κυβέρνηση να υλοποιήσει τη συγκεκριμένη ανάπτυξη στα πλαίσια 
διαδικασίας μίσθωσης κρατικής γης.  Η διαδικασία αυτή, σύμφωνα με τον ίδιο, 
έχει ήδη ακολουθηθεί και ακολουθείται για μία σειρά έργων, ορισμένα από τα 
οποία απαιτούν μεγαλύτερη δαπάνη από αυτή που θα απαιτηθεί για την 
υλοποίηση της υπό συζήτηση συμφωνίας και χαρακτηρίζονται από μεγαλύτερη 
σοβαρότητα σε σχέση με τις προοπτικές ανάπτυξης της χώρας μας, γι’ αυτό και 
θα καταψηφίσει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 
καταθέτει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής 
απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όσον αφορά τους ομιλητές για θέματα αρχής, να παρακαλέσω, αν είναι 
δυνατόν, να υπάρξει μια σύντομη τοποθέτηση εκ μέρους της κάθε κοινοβουλευτικής 
ομάδας, αν επιθυμεί να ομιλήσει, πολύ σύντομη, γιατί τα θέματα είναι πάρα πολύ 
γνωστά, και να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία. 

 Ο κ. Αγγελίδης έχει το λόγο. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επί θέματος αρχής, θα θέλαμε να παρατηρήσουμε δυο πράγματα.  Πρώτον, 
τόσο το νομοσχέδιο όσο και οι δυο τροποποιήσεις αναφέρουν «ανεξάρτητα από τις 
διατάξεις του παρόντος άρθρου ή οποιωνδήποτε κανονισμών».  Κατά τη δική μας την 
άποψη, η ιεράρχηση μεταξύ νόμου και κανονισμού είναι τέτοια, που δεν εχρειάζετο να 
γίνει τροποποίηση του νόμου, για να καλυφθεί κάποια πρόνοια του κανονισμού.  Κατά 
τη δική μας άποψη, το ορθότερο ήταν να γινόταν μόνο τροποποίηση του κανονισμού.  
Αυτό ως θέμα αρχής στο πρώτο σκέλος. 

 Για το δεύτερο σκέλος επί θέματος αρχής, γίνεται αναφορά στο νόμο και στις 
δυο τροποποιήσεις στο όνομα εταιρείας.  Θεωρούμε εμείς ότι ο νομοθέτης δεν είναι 
δυνατό να προσωποποιεί με τέτοια ένταση και τέτοιο τρόπο, με ονομαστική αναφορά, 
στο νόμο μια εταιρεία.  Γι’ αυτό και εισηγηθήκαμε σε ό,τι αφορά την τροποποίηση που 
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εισηγείται το ΑΚΕΛ, την οποία και θα ψηφίσουμε εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, να 
γίνει μια διαφοροποίηση που να αφορά το συγκεκριμένο κτήμα, την κρατική γη, που 
θα αφορά αυτή η συμφωνία, η οποία και ονοματίζεται μέσα στην τροποποίηση του 
ΑΚΕΛ.  Έχω μιλήσει με τον κ. υπουργό και αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση 
από πλευράς του Υπουργείου Οικονομικών.  Η υπηρεσία της Βουλής αντιλαμβάνομαι 
ότι ετοίμασε μια, ας την πούμε έτσι, διαφοροποίηση της τροποποίησης του ΑΚΕΛ, με 
την οποία αντιλαμβάνομαι ότι και το ΑΚΕΛ συμφωνεί, γι’ αυτό θα παρακαλούσα, αν 
ήταν δυνατό, να αναγνωσθεί και να είναι μια ουσιαστικά από τις δύο τροποποιήσεις. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πριν δώσω το λόγο στον κ. Στυλιανίδη, για να μιλήσει εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ας επιληφθούμε του 
διαδικαστικού ζητήματος που έχει εγείρει η κοινοβουλευτική ομάδα του κ. Αγγελίδη.  
Συμφωνεί το ΑΚΕΛ να αντικατασταθεί το όνομα της εταιρείας με περιγραφή του 
κτήματος; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ ΑΚΕΛ-ΑΡΙΣΤΕΡΑ-ΝΕΕΣ ∆ΥΝΑΜΕΙΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνεπώς, η τροπολογία που τίθεται ενώπιον του σώματος είναι... 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ του να αντικατασταθεί το όνομα της εταιρείας που 
αναφέρεται στο νομοσχέδιο με την περιγραφή του κτήματος σε σχέση με το θέμα αυτό; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Φαίνεται έχει γίνει κάποιο λάθος.  Είναι η τροποποίηση που εισηγείται το ΑΚΕΛ 
η οποία τροποποιείται από το ∆ΗΚΟ και η τροποποίηση του ∆ΗΚΟ γίνεται αποδεκτή 
από το ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, πολύ σωστά!  Επομένως, θα θέσω το θέμα, όταν έρθουμε στο στάδιο 
της τροπολογίας, κύριε Αγγελίδη. 

 Ο κ. Στυλιανίδης τώρα. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έγινε όντως εξαντλητική συζήτηση στην επιτροπή Εσωτερικών.  
Εμείς εξαρχής, επειδή είναι γνωστή η πολιτική φιλοσοφία που έχουμε σε ό,τι αφορά 
την αξιοποίηση της κρατικής περιουσίας, δε θα θέλαμε να αντιμετωπιστεί αυτή η 
περίπτωση με ένα ad hoc νομοσχέδιο ή τροπολογία.  Βέβαια, κάνουμε τροπολογία 
στο νέο άρθρο 3 και εξαιρούμε ακριβώς αυτή την περίπτωση, της Qatari Diar Cyprus 
Ltd.  Επιμένουμε όμως κάποια στιγμή -και το θέτουμε μπροστά στο σώμα- τα θέματα 
αξιοποίησης κρατικής περιουσίας να αντιμετωπιστούν ως σύνολο και σε διαχρονική 
βάση, να μην αντιμετωπίζονται κατά συγκεκριμένη περίπτωση. 
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 Η δική μας τροπολογία είναι συγκεκριμένη.  Αφορά, επαναλαμβάνω, 
αξιοποίηση κρατικής περιουσίας με αντικειμενικά κριτήρια με σκοπό την εξασφάλιση 
του δημόσιου οφέλους.  Ταυτόχρονα, επιμένουμε η αξιοποίηση να γίνεται με απόλυτη 
διαφάνεια σε σχέση με το αντικείμενο και το περιεχόμενο οποιασδήποτε τυχόν 
συμφωνίας η οποία στοχεύει σε παραχώρηση, εκμίσθωση ή ανταλλαγή 
οποιασδήποτε ανάλογης περιουσίας.  Θα θέλαμε το σώμα να μην αντιμετώπιζε αυτή 
την περίπτωση κατά συγκεκριμένο τρόπο.  Θεωρούμε ότι ήρθε ο καιρός να 
συζητηθούν αυτά τα πράγματα με διαφάνεια και όχι με έναν τρόπο απολύτως 
συγκεκριμένο και στοχευμένο κατά περίπτωση. 

 Καταθέτουμε την τροπολογία μας, είναι γνωστή, να μην την αναλύσω 
περαιτέρω, συζητήθηκε και στην επιτροπή Εσωτερικών.  Οι συνθήκες είναι δύσκολες, 
όπως αντιλαμβάνεστε, και ελπίζουμε να γίνει κατανοητό ότι η δική μας τροπολογία 
διασφαλίζει την πολιτική εξουσία, στην οποία δίνουμε το δικαίωμα να παίρνει τις 
αποφάσεις.  ∆ιασφαλίζει την πολιτική εξουσία και το κοινοβουλευτικό σώμα στο να 
έχουν αξιοπιστία προς την κοινωνία για την αξιοποίηση της κρατικής περιουσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Στυλιανίδη. 

 Ο κ. Συλλούρης έχει το λόγο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Πολύ σύντομα, εμείς υιοθετούμε την προσέγγιση του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού για τη διαφάνεια.  Όμως θέλουμε να κάνουμε πιο ξεκάθαρο -άρα, 
κάνουμε περίπου τροποποίηση στην τροποποίηση του ∆ΗΣΥ- ότι αξιοποίηση δε 
σημαίνει ποτέ αποξένωση της περιουσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα, είναι καθαρό στην τροπολογία που έχω ενώπιόν μου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν είναι καθαρό -το είπα και το πρωί- εμείς θα τη στηρίξουμε.  Υπάρχουν πάρα 
πολλοί τρόποι σήμερα, με διαφάνεια, με κανονισμούς, με τους οποίους μπορεί να γίνει 
αξιοποίηση της περιουσίας χωρίς αποξένωση.  Εξάλλου, για τους ξένους είναι πολύ 
γνωστή μέθοδος τούτη και δε χρειάζεται να αποξενώνουμε τη γη μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

 Ο κ. Σαρίκας έχει το λόγο. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι αλήθεια ότι διανύουμε μια πρωτοφανή οικονομική κρίση 
και η προσέλκυση ξένων κεφαλαίων είναι ένα αναγκαίο μέτρο για τη στήριξη της 
οικονομίας μας.  Γι’ αυτό εμείς χαιρετίζουμε την προσπάθεια της κυβέρνησης να 
πετύχει την προσέλκυση νέων κεφαλαίων.  Όμως, όπως ξέρετε, η Ε∆ΕΚ είχε πάντοτε 
την άποψη ότι σε καμία περίπτωση το κράτος δεν πρέπει να προχωρεί στην 
οποιαδήποτε συμφωνία η οποία περιλαμβάνει την αποξένωση ακίνητης περιουσίας 
από πλευράς της ∆ημοκρατίας.  Γι’ αυτό και οι δύο προτάσεις που βρίσκονται 
ενώπιόν μας δε μας ικανοποιούν, διότι περιλαμβάνουν μέσα το στοιχείο της 
αποξένωσης. 
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 Εμείς θα τηρήσουμε αποχή και θέλουμε να καλέσουμε την κυβέρνηση πριν 
ολοκληρώσει τη διαδικασία διαβουλεύσεων με το Κατάρ, για να καταλήξει στην τελική 
συμφωνία, να καταβάλει προσπάθεια, ούτως ώστε να αφαιρεθεί το θέμα της 
αποξένωσης και να προχωρήσει στην εκμίσθωση, κάτι το οποίο δεν αντιστρατεύεται 
την προσπάθεια να γίνει η ανάπτυξη η οποία περιλαμβάνεται μέσα στη συμφωνία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αναμφίβολα όλοι στο τέλος, μετά από πολλές συζητήσεις όχι 
μόνο σε επιτροπές της Βουλής, αλλά και δημόσια, έχουμε ταχθεί υπέρ των 
προσπαθειών για προσέλκυση επενδύσεων για δημιουργία προϋποθέσεων 
ανάπτυξης σε μια πάρα πολύ δύσκολη περίοδο.  Και ίσως υπό άλλες συνθήκες να 
συζητούσαμε υπό άλλους όρους κάποια πράγματα που συζητούμε σήμερα όλοι μας. 

 Η Βουλή είχε κάποιες επιλογές μπροστά της.  Από τη στιγμή που υιοθετούμε 
την ενέργεια αυτή, η οποία νομίζω πως με κριτήρια σωστά, με διαφάνεια και σίγουρα 
προς δημόσιο όφελος, γιατί δε νομίζω ότι μπορεί να αμφισβητήσει κάποιος το 
δημόσιο όφελος που μπορεί να προκύψει από μια τέτοια δραστηριότητα...  Είχε 
επομένως μπροστά της το θέμα της απόφασης από τη Βουλή που εξόφθαλμα 
ερχόταν σε σύγκρουση με το ζήτημα της διάκρισης των εξουσιών, παρενέβαινε 
ξεκάθαρα σε κάτι που ήταν αποκλειστική ευθύνη και κυριότητα της εκτελεστικής 
εξουσίας.  Υπήρχε από την άλλη πλευρά η επιλογή του να ελευθεροποιηθεί προς την 
πλευρά της εκτελεστικής εξουσίας και, όποτε θεωρούσε η ίδια ότι αυτό ήταν προς 
δημόσιο όφελος, να το κάμνει και υπήρχε και η περίπτωση χωρίς βιασύνη να 
εξυπηρετήσουμε το συγκεκριμένο στόχο αυτής της περίπτωσης.  Και νομίζω ότι 
σωστά φαίνεται να καταλήγουμε σε τούτο, γιατί δεν εμποδίζουμε αυτή την 
προσπάθεια και ταυτόχρονα υπάρχει ο χρόνος για τον οποιοδήποτε παρακάτω...  
Πάρα πολλές φορές έχει δηλώσει η κυβέρνηση ότι σήμερα είναι έτοιμη να 
συμπεριφερθεί ακριβώς με τον ίδιο τρόπο και σε άλλη παρόμοια περίπτωση, είτε 
αφορά Κυπρίους είτε ξένους επενδυτές.  Και, νομίζω, αυτό είναι που διασφαλίζει και 
την αξιοπιστία της χώρας μας. 

 Εμείς συμφωνούμε με την τροπολογία επί της τροπολογίας μας, εφόσον 
έχουμε διερευνήσει και με τις υπηρεσίες της Βουλής, τις οποίες ευχαριστούμε, αλλά 
και με άλλους ότι δεν είναι έξω από τα όποια νομικά πλαίσια. 

 Θέλω να παρατηρήσω το εξής:  Αποξένωση κρατικής περιουσίας μπορεί να 
γίνει με πολλούς τρόπους και να σημαίνει πολλά πράγματα.  Μήπως, όταν εκχωρείς 
δικαιώματα, ακόμα και μέσα στη θάλασσα, για αξιοποίηση από κάποιον, επειδή είναι 
για 65-70 χρόνια, δεν είναι αποξένωση; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆εν είναι! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Α, δεν είναι!  Όταν δίνεις σε κάποιον κρατική περιουσία με €100 το χρόνο για 
99 χρόνια, αν δεν είναι αποξένωση, είναι εκμετάλλευση κρατικής γης με πάρα πάρα 
πολύ ευνοϊκούς όρους. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ∆είχνει το πρόβλημα πάλι. 
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Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Επομένως, ας βλέπουμε τα πράγματα με ένα φακό αντικειμενικό, για να 
μπορούμε να προχωρούμε παρακάτω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ, έχει το λόγο τώρα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, γιατί θα είμαι σύντομος. 

 Είναι σίγουρο ότι ο τόπος σ’ αυτή την κρίσιμη οικονομικά φάση ζητά και απαιτεί 
επενδύσεις.  Είναι σίγουρο ότι όλοι είμαστε υπέρ των επενδύσεων.  Είναι σίγουρο ότι 
η καταρχήν θέση της κυβέρνησης, όπως εκφράστηκε στην κατάθεση των 
προϋπολογισμών από την εισαγωγική ομιλία του κ. υπουργού, αλλά και σε 
πρόσφατες τοποθετήσεις του... Έχω εδώ δημοσίευμα της 1ης Μαΐου 2010, όπου ο 
υπουργός ξεκάθαρα λέει τη σωστή άποψη της κυβέρνησης, ότι τομείς όπως οι 
επενδύσεις στον τουρισμό, οι επενδύσεις στην οικιστική ανάπτυξη έχουν εξαντληθεί 
και θα πρέπει να κατευθυνθούμε σε επενδύσεις και από το εξωτερικό που αφορούν 
παραγωγή προϊόντων υψηλής τεχνολογίας και μεταφορά τεχνογνωσίας και παραγωγή 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.  Αυτές είναι οι δηλώσεις του Υπουργού Οικονομικών. 

 Είναι σίγουρο ότι αυτή η επένδυση που έχουμε μπροστά μας ούτε ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας αφορά ούτε μεταφορά υψηλών προϊόντων υψηλής τεχνολογίας και 
μεταφορά τεχνογνωσίας.  Είναι σίγουρο ότι αυτή η επένδυση είναι εκτός των 
προγραμμάτων, των σχεδίων και των οραμάτων αυτής της κυβέρνησης.  Είναι 
σίγουρο ότι οδηγεί στην αποξένωση κρατικής περιουσίας.  Είναι σίγουρο ότι και οι 
προτάσεις που έχουμε μπροστά μας οδηγούν τελικά σε αποξένωση κρατικής 
περιουσίας.  Είναι σίγουρο ότι δεν υπάρχει διαφάνεια.  Είναι σίγουρο ότι δεν έχουν 
γίνει οι κατάλληλες μελέτες, ούτε περιβαλλοντικές ούτε κυκλοφοριακές ούτε 
οικονομικών επιπτώσεων στο περιβάλλον το οικονομικό της πρωτεύουσας.  Είναι 
σίγουρο ότι εμείς δε θα την υποστηρίξουμε! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ. 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάτι διαδικαστικό... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι.  Είχαμε πει ένας ’πού κάθε κοινοβουλευτική ομάδα, αν είναι δυνατό. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θέλουμε να ξέρουμε πώς θα προχωρήσουμε, διότι βλέπω πολλά χέρια πάνω.  
Έχετε πει, και δεν υπήρξε αντίδραση, ένας από κάθε κοινοβουλευτική ομάδα.  
Θέλουμε να ξέρουμε πώς προχωρούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχετε δίκαιο απόλυτο, κύριε Κυπριανού. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 
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 Ακριβώς, επερίμενα, κύριε Πρόεδρε, να δω αν θα συνεχιστεί τούτη η συζήτηση, 
γιατί, παρ’ όλο που η δική μας τοποθέτηση, η πρώτη, ήταν κυρίως επί της διαδικασίας 
της τροπολογίας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε στις τροπολογίες. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 ...γι’ αυτό, εάν δε θα μιλήσει άλλος, εγώ μένω σ’ αυτό... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆εν είναι για να μιλήσω, σέβομαι την έκκληση του προεδρείου, απλώς θα 
καταθέσω στη γραμματεία μία μελέτη της παράταξης σε σχέση με την προσυμφωνία 
που είχαμε ενώπιόν μας. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν 
έγγραφο, το οποίο έχει καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία! 

 Προχωρούμε τώρα στες τροπολογίες.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει 
την τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις όπως έχει διαμορφωθεί μετά την 
εισήγηση του κ. Ανδρέα Αγγελίδη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, όπως αυτή έχει διαμορφωθεί μετά την εισήγηση του βουλευτή του 

∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την αντικατάσταση του άρθρου 2 αυτού με το ακόλουθο νέο άρθρο: 

 «Τροπο- 
ποίηση του 
άρθρου 18 
του βασικού 
νόμου. 

2. Το άρθρο 18 του βασικού νόμου τροποποιείται με την 
προσθήκη του ακόλουθου νέου εδαφίου: 
 

   
  

 
 
 
 

«(4) Ανεξάρτητα από τις διατάξεις του παρόντος άρθρου ή 
οποιωνδήποτε κανονισμών εκδόθηκαν δυνάμει αυτού, το 
Υπουργικό Συμβούλιο δύναται σε εξαιρετικές περιπτώσεις, 
για σκοπούς δημόσιας ωφέλειας, να αποξενώσει την ακίνητη 
ιδιοκτησία της ∆ημοκρατίας η οποία περιγράφεται στον 
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Πίνακας Β΄. Πίνακα Β΄, υπό όρους τους οποίους το ίδιο θα καθορίσει με 
την απόφασή του και αφού προηγηθεί ενημέρωση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων.».». 

2. Με την προσθήκη στο τέλος αυτού του ακόλουθου Πίνακα: 

 «Τροπο-
ποίηση  
του βασικού  
νόμου με την 
προσθήκη  
νέου Πίνακα. 

3. Ο βασικός νόμος τροποποιείται με την προσθήκη στο 
τέλος αυτού του ακόλουθου νέου Πίνακα Β΄: 

« ΠΙΝΑΚΑΣ Β΄
[άρθρο 18(4)] 

 Α/
Α 

Γεωγρα-
φικη 
περιοχή 

Αρ.
εγγρα- 
φής 

Φ/Σχέδιο Τμήμα Τεμάχ. Έκταση 
τετρ. 
μέτρα 

Μερί- 
διο 

 

 1. Λευκωσία 
δήμος 
Αγλαντζιάς 

941 XXI.55.W2 2 901 1487 ΟΛΟ  

 2. Λευκωσία 
δήμος 
Αγλαντζιάς 

168 XXI.55.W2 2 168 24768 ΟΛΟ  

 

».». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέτω σε ψηφοφορία την τροπολογία του ΑΚΕΛ όπως έχει διαμορφωθεί μετά 
την εισήγηση του κ. Ανδρέα Αγγελίδη, σύμφωνα με την οποία αντικαθίσταται το όνομα 
της εταιρείας από την περιγραφή του κτήματος σε πίνακα, που έχει προστεθεί στην 
τροπολογία. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και τέσσερις αποχές η τροπολογία 
εγκρίνεται.   

 Θέτω τώρα σε ψηφοφορία την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  

 Παρακαλώ το γραμματέα να τη διαβάσει. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 



 38

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Παρ’ όλο που εμείς είμαστε εναντίον της προηγούμενης τροπολογίας, έχω την 
εντύπωση ότι ετέλειωσεν η ιστορία.  Επέρασεν η τροποποίηση του ΑΚΕΛ. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

 Προχωρήστε, κύριε γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως:  

1. Με την αντικατάσταση του άρθρου 2 αυτού με το ακόλουθο νέο άρθρο: 

«Τροποποίηση  
του άρθρου 18  
του βασικού  
νόμου. 

2. Το άρθρο 18 του βασικού νόμου τροποποιείται 
με την προσθήκη σ’ αυτό του ακόλουθου νέου εδαφίου: 

 «(4)(α) Ανεξάρτητα από τις διατάξεις του παρόντος 
άρθρου ή οποιωνδήποτε κανονισμών εκδόθηκαν δυνάμει 
αυτού και τηρουμένων των διατάξεων της παραγράφου 
(β), το Υπουργικό Συμβούλιο δύναται για σκοπούς 
δημόσιας ωφέλειας να παραχωρεί, εκμισθώνει ή 
ανταλλάσσει οποιαδήποτε ακίνητη ιδιοκτησία της 
∆ημοκρατίας, υπό όρους τους οποίους το ίδιο θα 
καθορίζει με την απόφασή του και αφού προηγηθεί 
ενημέρωση της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

    (β) Στην περίπτωση παραχώρησης, εκμίσθωσης ή 
ανταλλαγής οποιασδήποτε ακίνητης ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας, σύμφωνα με την παράγραφο (α), θα 
πρέπει να διασφαλίζονται οι ακόλουθες προϋποθέσεις: 

 (i) Η με αντικειμενικά κριτήρια αξιοποίηση 
της ακίνητης ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας για το σκοπό εξασφάλισης 
της δημόσιας ωφέλειας ◌۟ και 

 (ii) η διαφάνεια σε σχέση με το αντικείμενο 
και το περιεχόμενο οποιασδήποτε 
τυχόν συμφωνίας η οποία στοχεύει 
στην παραχώρηση, εκμίσθωση ή 
ανταλλαγή οποιασδήποτε ακίνητης 
ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας, τη 
διαδικασία που ακολουθείται, καθώς και 
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τους όρους που καθορίζονται από το 
Υπουργικό Συμβούλιο.».». 

2. Με την προσθήκη σ’ αυτό του ακόλουθου νέου άρθρου 3: 

«Έναρξη της 
ισχύος του 
παρόντος 
Νόμου και 
ειδικές 
διατάξεις. 

3.(1) Τηρουμένων των διατάξεων του εδαφίου (2), η 
ισχύς του παρόντος Νόμου άρχεται από τη δημοσίευσή 
του στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.   

    (2) Οι διατάξεις της παραγράφου (β) του εδαφίου 
(4) του άρθρου 18 του βασικού νόμου, όπως αυτές 
περιλαμβάνονται στο άρθρο 2 του παρόντος Νόμου, δεν 
τυγχάνουν εφαρμογής για τους σκοπούς που αφορούν 
την υλοποίηση της συνομολογηθείσας συμφωνίας μεταξύ 
της κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας και της εταιρείας με την 
επωνυμία Qatari Diar Cyprus Limited, η οποία ενεγράφη 
με βάση την κυπριακή νομοθεσία με τον εμπορικό 
αριθμό εγγραφής 265441, ή οποιασδήποτε συμφωνίας 
τροποποιεί ή αντικαθιστά την υπό αναφορά συμφωνία 
για τη συγκεκριμένη ακίνητη ιδιοκτησία.». 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ!  ∆εν ακούτε, κύριοι συνάδελφοι, διότι γίνεται θόρυβος μέσα 
στην αίθουσα! 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της πρώτης τροπολογίας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με δεκατέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και έξι αποχές η πρώτη 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της δεύτερης τροπολογίας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με δεκατέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι έξι εναντίον και έξι αποχές η δεύτερη 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 1 νομοσχεδίου της 
συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Πίνακα.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και είκοσι αποχές τα άρθρα 1 έως 3 
εγκρίνονται. 



 41

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και είκοσι αποχές το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 2 και 3 θέματα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης 
έχουν κοινή έκθεση και αφορούν τις αναπομπές από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας 
των δύο νόμων που έχουν σχέση με τα θέματα της μητρογονίας.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων για τους αναπεμφθέντες νόμους «Ο περί Παροχής 
Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα Πρόσωπα 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος  Σωτήρης Σαμψών 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Γεώργιος Γεωργίου 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Σοφοκλής Φυττής 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Ιουνίου 2010, 
επανεξέτασε τους πιο πάνω νόμους, τους οποίους ψήφισε η Βουλή των 
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Αντιπροσώπων στις 3 Ιουνίου 2010 και οι οποίοι αναπέμφθηκαν από τον Πρόεδρο 
της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του συντάγματος.  Στα πλαίσια της 
συνεδρίας της επιτροπής παρευρέθηκαν ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, ο 
γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών και ο διευθυντής της Υπηρεσίας 
Μερίμνης και Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων του ίδιου υπουργείου.  Οι Υπουργοί 
Εσωτερικών και Οικονομικών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν κατέστη δυνατό να 
παρευρεθούν στη συνεδρία της επιτροπής λόγω ειλημμένων υποχρεώσεων. 

 Υπενθυμίζεται ότι οι αναπεμφθέντες νόμοι κατατέθηκαν υπό τη μορφή 
προτάσεων νόμου.  Ειδικότερα, η πρώτη πρόταση νόμου, η οποία αποσκοπούσε 
στην τροποποίηση του περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, 
Παθόντες και Άλλα Πρόσωπα Νόμου, κατατέθηκε στη Βουλή στις 6 Ιουλίου 2006 από 
το βουλευτή του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Λευτέρη Χριστοφόρου. 

 Η δεύτερη και τρίτη πρόταση νόμου, οι οποίες αποσκοπούσαν στην 
τροποποίηση του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, κατατέθηκαν στη Βουλή η μία στις 
9 Νοεμβρίου 2006 από το βουλευτή του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και η άλλη στις 
25 Ιανουαρίου 2007 από το βουλευτή του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου.  Στη συνέχεια οι τρεις προτάσεις νόμου μελετήθηκαν από κοινού από 
την επιτροπή και ακολούθως η δεύτερη και τρίτη πρόταση νόμου ενοποιήθηκαν σε 
ενιαίο κείμενο. 

 Όπως είναι γνωστό, με τον πρώτο αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η 
τροποποίηση του περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες 
και Άλλα Πρόσωπα Νόμου, ώστε τα τέκνα εκτοπισθείσας μητέρας να 
περιλαμβάνονται στους δικαιούχους στεγαστικής βοήθειας με βάση τις διατάξεις του 
εν λόγω νόμου.  Περαιτέρω, ο πρώτος αναπεμφθείς νόμος προβλέπει ως ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος του την ημερομηνία που θα καθορίσει το Υπουργικό Συμβούλιο με 
γνωστοποίησή του που δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

 Με το δεύτερο αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του περί Αρχείου 
Πληθυσμού Νόμου, ώστε στον ορισμό του όρου “εκτοπισθείς” να περιλαμβάνονται τα 
τέκνα εκτοπισθείσας μητέρας. 

 Ειδικότερα, στο δεύτερο αναπεμφθέντα νόμο γίνεται πρόβλεψη για τα 
ακόλουθα: 

1. “Εκτοπισθείς” σημαίνει: 

 α. κάθε πρόσωπο το οποίο κατέχει έγκυρη προσφυγική ταυτότητα και 
περιλαμβάνει τα τέκνα εκτοπισθείσας μητέρας,   

 β. κάθε πρόσωπο, έγγαμο ή μη, που πριν από την τουρκική εισβολή: 

i. διέμενε μόνιμα σε κατοικία που βρίσκεται στις κατεχόμενες 
περιοχές, η οποία έκτοτε κατέστη απροσπέλαστη, 

ii. διέμενε μόνιμα σε κατοικία που βρίσκεται στη Νεκρή Ζώνη, η 
οποία ελέγχεται από την ειρηνευτική δύναμη των Ηνωμένων 
Εθνών, ή σε κατοικία που εκκενώθηκε και διατέθηκε για τις 
ανάγκες της Εθνικής Φρουράς, 

iii. είχε τη συνήθη διαμονή του στις ελεύθερες περιοχές, λόγω του 
επαγγέλματός του, αλλά η κατοικία ή/και η ακίνητη ιδιοκτησία του 
βρίσκεται στις κατεχόμενες περιοχές, 
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iv. είχε την προσωρινή διαμονή του στο εξωτερικό, αλλά δεν ήταν 
μετανάστης και η κατοικία του ή/και η ακίνητη ιδιοκτησία του 
βρίσκεται στις κατεχόμενες περιοχές. 

2. Τα παιδιά εκτοπισθέντος θεωρούνται εκτοπισθέντες και η εγγραφή τους στους 
εκλογικούς καταλόγους θα γίνεται με βάση την εκλογική περιφέρεια της 
καταγωγής του πατέρα τους.  

 Περαιτέρω, ο δεύτερος αναπεμφθείς νόμος προβλέπει ως ημερομηνία έναρξης 
της ισχύος του την 1η Ιανουαρίου 2012, εκτός εάν το Υπουργικό Συμβούλιο, με 
απόφασή του, καθορίσει προγενέστερη ημερομηνία. 

 Οι λόγοι της αναπομπής του πρώτου νόμου, όπως αυτοί αναφέρονται στην 
επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2010, είναι οι ακόλουθοι: 

1. Ο αναπεμπόμενος νόμος θεσπίστηκε κατά παράβαση του άρθρου 80.2 του 
συντάγματος, γιατί επιφέρει και/ή συνεπάγεται αύξηση των υπό του 
προϋπολογισμού προβλεπόμενων εξόδων. 

2. Με τον αναπεμπόμενο νόμο διευρύνεται ο όρος “εκτοπισθείς”, με την περίληψη 
σε αυτόν και των τέκνων εκτοπισθείσας μητέρας, επιπρόσθετα από τα τέκνα 
εκτοπισθέντα πατέρα.  Με τον τρόπο αυτό, στην ουσία διευρύνεται ο κύκλος 
των δικαιούχων στεγαστικής βοήθειας δυνάμει του βασικού νόμου, αυξάνοντας 
έτσι άμεσα τη σχετική δαπάνη στον προϋπολογισμό. 

3. Σύμφωνα με το άρθρο 80.2 του συντάγματος δεν επιτρέπεται να υποβληθεί 
από βουλευτή οποιαδήποτε πρόταση νόμου συνεπαγόμενη αύξηση των 
προβλεπόμενων από τον προϋπολογισμό εξόδων, όπως έγινε στην υπό 
εξέταση περίπτωση. 

4. Η πρόσθετη δαπάνη δημιουργείται εξαιτίας του γεγονότος ότι διευρύνεται ο 
κύκλος των δικαιούχων στεγαστικής βοήθειας σε πρόσωπα που δεν είχαν 
τέτοιο δικαίωμα, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, με αποτέλεσμα να 
επιβαρύνονται τα έξοδα του προϋπολογισμού, κατά παράβαση του άρθρου 
80.2 του συντάγματος. 

 Οι λόγοι της αναπομπής του δεύτερου νόμου, όπως αυτοί αναφέρονται στην 
επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2010, είναι οι ακόλουθοι: 

1. Ο αναπεμπόμενος νόμος θεσπίστηκε κατά παράβαση του άρθρου 80.2 του 
συντάγματος, γιατί επιφέρει και/ή συνεπάγεται αύξηση των υπό του 
προϋπολογισμού προβλεπόμενων εξόδων. 

2. Με τον αναπεμπόμενο νόμο διευρύνεται η έννοια του εκτοπισθέντα, ώστε στον 
ορισμό του όρου αυτού να περιλαμβάνονται και τα τέκνα εκτοπισθείσας 
μητέρας. 

3. Η τροποποίηση που επιδιώκεται με τον αναπεμπόμενο νόμο με τη διεύρυνση 
του όρου “εκτοπισθείς”, έτσι ώστε να περιλαμβάνονται σε αυτόν και τα τέκνα 
εκτοπισθείσας μητέρας, μπορεί να μη συνεπάγεται άμεση δαπάνη στον 
προϋπολογισμό δυνάμει του συγκεκριμένου βασικού νόμου, συνεπάγεται όμως 
δαπάνη δυνάμει του περί Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, 
Παθόντες και Άλλα Πρόσωπα Νόμου του 2005, όπως τροποποιήθηκε, ο 
οποίος παραπέμπει στον ορισμό του όρου “εκτοπισθείς” που περιέχεται στον 
αναπεμπόμενο νόμο. 
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4. Σύμφωνα με το άρθρο 80.2 του συντάγματος, δεν επιτρέπεται να υποβληθεί 
από βουλευτή οποιαδήποτε πρόταση νόμου συνεπαγόμενη αύξηση των 
προβλεπόμενων από τον προϋπολογισμό εξόδων, όπως έγινε στην υπό 
εξέταση περίπτωση.  Η πρόσθετη δαπάνη δημιουργείται εξαιτίας του γεγονότος 
ότι διευρύνεται ο όρος “εκτοπισθείς”, ώστε να συμπεριλαμβάνονται σε αυτόν 
και τα τέκνα εκτοπισθείσας μητέρας, με αποτέλεσμα αναπόφευκτα να 
επιβαρύνονται τα έξοδα του προϋπολογισμού, κατ’ εφαρμογή του περί 
Παροχής Στεγαστικής Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα 
Πρόσωπα Νόμου του 2005, όπως τροποποιήθηκε. 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του όλου θέματος, ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας, αναλύοντας τη νομική του πτυχή, ανέφερε ότι, ανεξάρτητα από τις 
συζητήσεις που προηγήθηκαν της ψήφισης των αναπεμφθέντων νόμων σε σχέση με 
το ποιο θα είναι το ύψος της επιβάρυνσης του κρατικού προϋπολογισμού, δεν 
υπάρχει αμφιβολία ότι στην προκειμένη περίπτωση ο προϋπολογισμός επιβαρύνεται 
και μάλιστα έκδηλα κατά παράβαση του άρθρου 80.2 του συντάγματος, που δεν 
επιτρέπει να υποβληθεί από βουλευτή πρόταση νόμου που συνεπάγεται αύξηση των 
εξόδων του προϋπολογισμού.  Ο ίδιος πρόσθεσε ότι με τους αναπεμφθέντες νόμους 
δεν παύει να επιβαρύνεται ο προϋπολογισμός, έστω και αν αφήνεται η έναρξη της 
ισχύος τους και η εφαρμογή τους σε ημερομηνία που θα καθορίσει το Υπουργικό 
Συμβούλιο.  Σύμφωνα με τον ίδιο, με τους αναπεμφθέντες νόμους παραχωρούνται 
δικαιώματα στους εκ μητρογονίας πρόσφυγες υπό την αναβλητική αίρεση της 
έκδοσης γνωστοποίησης από το Υπουργικό Συμβούλιο, που δε διαφοροποιεί τα 
πράγματα.  ∆ιευκρίνισε παράλληλα ότι το συνταγματικό δικαίωμα αναπομπής ενός 
νόμου ή/και αναφοράς νόμου στο Ανώτατο ∆ικαστήριο ανήκει στον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας, ο οποίος συγκαλεί αφενός το Υπουργικό Συμβούλιο, αλλά δεν είναι 
μέλος του και μπορεί να διαφωνεί με απόφασή του. 

 Σε σχετική ερώτηση που του υποβλήθηκε όσον αφορά το ποια είναι η δική του 
εισήγηση για θεραπεία των αναπεμφθέντων νόμων και άρση της 
αντισυνταγματικότητας, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι μόνη 
θεραπεία είναι η εξασφάλιση της συγκατάθεσης της εκτελεστικής εξουσίας κατά το 
χρόνο ψήφισης των νόμων.   

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, αφού συμφώνησε με τις 
πιο πάνω θέσεις του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, επανέλαβε τη θέση που 
είχε εκφραστεί ενώπιον της επιτροπής από τον αρμόδιο υπουργό στο στάδιο της 
μελέτης των σχετικών προτάσεων νόμου ότι το όλο θέμα πρέπει να αντιμετωπιστεί 
συνολικά.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων σημειώνει τα ακόλουθα: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
των αναπεμφθέντων νόμων στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν εναντίον της αναπομπής του Προέδρου 
της ∆ημοκρατίας και συναφώς υπέρ των νόμων όπως αυτοί ψηφίστηκαν από 
την ολομέλεια του σώματος, δηλώνοντας ότι δεν μπορεί να διαφοροποιηθεί η 
διαχρονική άποψή τους για την ανάγκη απόδοσης των δικαιωμάτων των εκ 
μητρογονίας προσφύγων στα πλαίσια της ισότητας, της ισονομίας, της 
ισοπολιτείας και της απάμβλυνσης κάθε δυσμενούς διάκρισης.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Οι απόψεις όλων των πλευρών είναι πασίγνωστες, χιλιοειπωμένες, 
χιλιοσυζητημένες στην ολομέλεια της Βουλής.  Αντιλαμβάνομαι ότι εξαιτίας τούτου δεν 
υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αποδοχής της αναπομπής από τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας του πρώτου νόμου; 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Υπάρχουν ομιλητές! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μπήκαμε στην ψηφοφορία, κυρία Κυριακίδου! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοχτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαοχτώ ψήφους υπέρ, είκοσι επτά εναντίον και τρεις αποχές η αναπομπή 
από τον Πρόεδρο του πρώτου νόμου απορρίπτεται. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αποδοχής της αναπομπής του δεύτερου νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 ∆εκαοχτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαοχτώ ψήφους υπέρ, είκοσι επτά εναντίον και τρεις αποχές η αναπομπή 
του δεύτερου νόμου απορρίπτεται. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κυρία Κυριακίδου, σας δίνω το λόγο.   

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Να κάνω δικαιολόγηση ψήφου, γιατί θεωρώ ότι η αρνητική ψήφος αναφορικά 
με την αναπομπή δε σημαίνει επιβάρυνση του προϋπολογισμού.  Η δική μου ψήφος 
για τη μητρογονία ήταν για αποκατάσταση μιας ανισότητας που υπήρχε εις βάρος της 
γυναίκας, που έπρεπε να αποκατασταθεί.  Την ίδια ώρα η εκτελεστική εξουσία μπορεί, 
χωρίς να επιβαρύνει τους προϋπολογισμούς, να λύσει αυτό το θέμα της ανισότητας 
και εξαρτάται από την ίδια την εκτελεστική εξουσία, αν θέλει, να βάλει κριτήρια, για να 
λήξει σε κάποια φάση το θέμα.  Αναμένουμε και προτάσεις από την ίδια την 
εκτελεστική εξουσία.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Τώρα ερχόμεθα στο νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων 
Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010», που το έχουμε κηρύξει 
επείγον.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2010»  

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Άγγελος Βότσης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σταύρος Ευαγόρου   

 Γιάννος Λαμάρης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της 
ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στη συνεδρίαση κλήθηκε και παρευρέθηκε ο 
Υπουργός Οικονομικών και ο γενικός διευθυντής του ίδιου υπουργείου.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρων 
Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να υιοθετηθούν οι ελάχιστοι συντελεστές ειδικού φόρου 
κατανάλωσης στο πετρέλαιο εσωτερικής καύσης και στο φωτιστικό πετρέλαιο τα 
οποία χρησιμοποιούνται ως καύσιμα κινητήρων, καθώς και στην αμόλυβδη βενζίνη, 
σύμφωνα με το κοινοτικό κεκτημένο.   
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 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνεται η υιοθέτηση των 
ελάχιστων συντελεστών φόρων κατανάλωσης στα καύσιμα οι οποίοι διαλαμβάνονται 
στην κοινοτική Οδηγία 2003/96/ΕΚ του Συμβουλίου της 27ης Οκτωβρίου 2003, σχετικά 
με την αναδιάρθρωση του κοινοτικού πλαισίου φορολογίας των ενεργειακών 
προϊόντων και της ηλεκτρικής ενέργειας, στα πλαίσια της ανάγκης πλήρους 
συμμόρφωσης με τις διατάξεις της εν λόγω Οδηγίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με βάση τις 
διατάξεις του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου [Αρ. Νόμου 91(Ι) του 2004], το 
πετρέλαιο εσωτερικής καύσης και το φωτιστικό πετρέλαιο που χρησιμοποιούνται ως 
καύσιμα κινητήρων επιβαρύνονται με ειδικό φόρο κατανάλωσης ύψους €245 τα 1 000 
λίτρα (24,5 σεντ/λίτρο) και η αμόλυβδη βενζίνη επιβαρύνεται με ειδικό φόρο 
κατανάλωσης ύψους €298,66 τα 1 000 τα λίτρα (29,866 σεντ/λίτρο). 

 Οι υπό αναφορά συντελεστές υιοθετήθηκαν από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, 
λόγω της ένταξής της στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για σκοπούς συμμόρφωσης με τους 
ελάχιστους συντελεστές που διαλαμβάνονταν στη σχετική κοινοτική νομοθεσία που 
ήταν σε ισχύ πριν την ψήφιση της Οδηγίας 2003/96/ΕΚ του Συμβουλίου της 27ης 
Οκτωβρίου 2003, σχετικά με την αναδιάρθρωση του κοινοτικού πλαισίου φορολογίας 
των ενεργειακών προϊόντων και της ηλεκτρικής ενέργειας. 

 Με βάση τις διατάξεις της Οδηγίας 2003/96/ΕΚ, οι ελάχιστοι συντελεστές που 
απαιτούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση για τα υπό αναφορά προϊόντα έχουν 
διαμορφωθεί ως ακολούθως: 

1. Από 1η Ιανουαρίου 2004 

α. Πετρέλαιο και φωτιστικό πετρέλαιο που 
χρησιμοποιούνται ως καύσιμα κινητήρων 

   

€302 ανά 1 000 λίτρα 
ή €0,302 ανά λίτρο 

β. Αμόλυβδη βενζίνη   €359 ανά 1 000 λίτρα 
ή €0,359 ανά λίτρο 

2. Από 1η Ιανουαρίου 2010 

α. Πετρέλαιο και φωτιστικό πετρέλαιο που 
χρησιμοποιούνται ως καύσιμα κινητήρων 

   

€330 ανά 1 000 λίτρα 
ή €0,33 ανά λίτρο 

β. Αμόλυβδη βενζίνη   €359 ανά 1 000 λίτρα 
ή €0,359 ανά λίτρο 

 Με βάση την Οδηγία 2004/75/ΕΚ του Συμβουλίου της 29ης Απριλίου 2004, η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία εξασφάλισε μεταβατικές διατάξεις για την εφαρμογή των πιο 
πάνω αναφερόμενων συντελεστών ειδικού φόρου κατανάλωσης ως ακολούθως: 

1. Από 1η Ιανουαρίου 2008 

Πετρέλαιο και φωτιστικό πετρέλαιο που 
χρησιμοποιούνται ως καύσιμα κινητήρων 

   

€302 ανά 1 000 λίτρα 
ή €0,302 ανά λίτρο 

2. Από 1η Ιανουαρίου 2010 
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α. Πετρέλαιο και φωτιστικό πετρέλαιο που 
χρησιμοποιούνται ως καύσιμα κινητήρων 

   

€330 ανά 1 000 λίτρα 
ή €0,33 ανά λίτρο 

β. Αμόλυβδη βενζίνη   €359 ανά 1 000 λίτρα 
ή €0,359 ανά λίτρο 

 Με βάση τα ίδια στοιχεία, η Κυπριακή ∆ημοκρατία μέχρι σήμερα δεν έχει 
εκπληρώσει τις υποχρεώσεις της έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε σχέση με τη 
φορολόγηση των ενεργειακών προϊόντων, με αποτέλεσμα η Γενική ∆ιεύθυνση 
Φορολογίας και Τελωνειακής Ένωσης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, στις 9 Απριλίου 
2010, να αποστείλει επιστολή προς τη Μόνιμη Αντιπροσωπεία της ∆ημοκρατίας στις 
Βρυξέλλες, με την οποία ζητά από την Κυπριακή ∆ημοκρατία να συμμορφωθεί με τις 
υποχρεώσεις της.   

 Υπό το φως της πιο πάνω εξέλιξης και με στόχο τη συμμόρφωση της 
∆ημοκρατίας με τις υποχρεώσεις της που πηγάζουν από το κοινοτικό κεκτημένο, 
προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Ο ειδικός φόρος κατανάλωσης που επιβάλλεται στο πετρέλαιο και το φωτιστικό 
πετρέλαιο που χρησιμοποιούνται ως καύσιμα κινητήρων από €245 ανά 1 000 
λίτρα να ανέλθει σε €330 ανά 1 000 λίτρα. 

2. Ο ειδικός φόρος κατανάλωσης που επιβάλλεται στην αμόλυβδη βενζίνη από 
€298,66 ανά 1 000 λίτρα να ανέλθει σε €359 ανά 1 000 λίτρα. 

 Από την προτεινόμενη αύξηση στον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα πιο πάνω 
προϊόντα υπολογίζεται ότι θα προκύψουν πρόσθετα ετήσια έσοδα της τάξης των €65 
εκατομ. περίπου.   

 Σημειώνεται ότι, όπως έχει κατατεθεί, για σκοπούς επιβάρυνσης των 
φορολογημένων αποθεμάτων του ίδιου τύπου καυσίμων που βρίσκονται 
αποθηκευμένα στα πρατήρια πώλησης υγρών καυσίμων κατά την ημερομηνία της 
αύξησης των φόρων κατανάλωσης με τους προτεινόμενους νέους αυξημένους 
συντελεστές, θα εκδοθεί σχετικό διάταγμα βάσει του άρθρου 39 της νομοθεσίας για 
τους φόρους κατανάλωσης,  ώστε να προληφθούν τυχόν κρούσματα αισχροκέρδειας. 

 Ενημερώνοντας την επιτροπή για το υπό συζήτηση θέμα, ο Υπουργός 
Οικονομικών δήλωσε ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αναμένεται να επιβαρύνουν 
τα νοικοκυριά με υψηλότερα εισοδήματα.  ∆ήλωσε επίσης ότι, εκτός του ότι η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι υποχρεωμένη να εναρμονισθεί με το κοινοτικό κεκτημένο, 
οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αποτελούν μέτρο δημοσιονομικής εξυγίανσης. 

 Κατά τη συζήτηση του όλου θέματος, μέλη της επιτροπής έθεσαν διάφορα 
ερωτήματα, μεταξύ των οποίων, τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα μπορούσε να ζητήσει και να επιτύχει 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση περαιτέρω αναστολή εφαρμογής των 
προτεινόμενων νέων συντελεστών. 

2. Από τα αναμενόμενα επιπρόσθετα ετήσια έσοδα, ποιο μέρος αυτών θα καλύψει 
τα δημοσιονομικά ελλείμματα. 

3. Κατά πόσο αναμένεται η κατάθεση αντισταθμιστικών μέτρων προς ανακούφιση 
χαμηλών εισοδηματικών στρωμάτων, τα οποία επίσης θα επιβαρυνθούν από 
τις προτεινόμενες ρυθμίσεις. 
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 Απαντώντας στα πιο πάνω, ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε ότι αυτή τη 
στιγμή η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θέτει πλέον επιτακτικά την ανάγκη εφαρμογής των 
ισχυόντων στην Ευρωπαϊκή Ένωση συντελεστών.  Όσον αφορά την επιβάρυνση επί 
των νοικοκυριών και την ανάγκη η κυβέρνηση να επανέλθει με αντισταθμιστικά μέτρα, 
ο ίδιος αρμόδιος δήλωσε ότι δεσμεύεται να προωθήσει σε πρώτο στάδιο νέο σχέδιο 
απόσυρσης αυτοκινήτων και αντισταθμιστικά μέτρα, εφόσον υπάρχει ευχέρεια με τα 
δημόσια οικονομικά. 

 Σημειώνεται ότι το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Αβέρωφ Νεοφύτου 
επισήμανε στους κυβερνητικούς αρμόδιους ότι στη σχετική της επιστολή η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή, ημερομηνίας 9 Απριλίου 2010, δεν επέβαλλε στην Κυπριακή ∆ημοκρατία 
την υποχρέωση να εφαρμόσει τους προτεινόμενους συντελεστές στα υπό αναφορά 
ενεργειακά προϊόντα εντός δύο μηνών από τη λήψη της σχετικής επιστολής, αλλά 
ζητούσε τις απόψεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας εντός του σχετικού δίμηνου 
διαστήματος για την πρόθεσή της να προχωρήσει στη συμμόρφωσή της με τις 
διατάξεις του κοινοτικού κεκτημένου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάσσονται υπέρ της ψήφισης του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, όπως έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε το λόγο. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ θα σεβαστώ την έκκληση του προεδρείου και θα είμαι σύντομος, ως 
επίσης και λόγω των κλιματολογικών συνθηκών που έχουμε σήμερα δυστυχώς στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Έχουμε ενώπιόν μας ένα νομοσχέδιο το οποίο θα αυξήσει τους φόρους 
κατανάλωσης του πετρελαίου, του φωτιστικού πετρελαίου και της αμόλυβδης βενζίνης.  
Σε ό,τι αφορά το πετρέλαιο και το φωτιστικό πετρέλαιο, η αύξησις θα είναι περίπου 
της τάξης του 35% και όσον αφορά τη βενζίνη θα είναι της τάξεως του 20%.  Σε 
απόλυτους αριθμούς όμως, όταν κάποιος θα βάζει -δηλαδή υπολογίζοντας την 
αύξηση στην αντλία- όταν κάποιος καταναλωτής θα βάζει πετρέλαιο ή βενζίνη, η 
αύξηση σε απόλυτους αριθμούς θα είναι της τάξης -στα προϊόντα- θα κυμαίνεται 
μεταξύ 8% και 10%, λαμβάνοντας υπόψη και το ΦΠΑ, το οποίο θα προστίθεται πάνω 
στην αύξηση του φόρου κατανάλωσης, δηλαδή κάποιος που βάζει εκατόν ευρώ θα 
πρέπει να βάλει εκατόν οχτώ ευρώ -και ο οποιοσδήποτε από εμάς μπορεί να κάμει τα 
δικά του μαθηματικά- ή εκατό δέκα. 

 Όσον αφορά το ∆ημοκρατικό Κόμμα, κύριε Πρόεδρε, δηλώνω ότι θα 
ψηφίσουμε υπέρ σε αυτό το νομοσχέδιο, γιατί ακριβώς, σε ό,τι αφορά εμάς, φέρει 
ιδιαίτερα βαρύνουσα σημασία το γεγονός ότι η αύξηση αυτής της φορολογίας είναι 
υπόδειξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ιδιαίτερα αυτή την κρίσιμη περίοδο που η 
αξιοπιστία της Κύπρου ενδεχομένως να τεθεί εν αμφιβόλω, λόγω του γεγονότος ότι το 
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πρόγραμμα σύγκλισης που έχουμε καταθέσει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει 
αμφισβητηθεί από την ίδια την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και μας έχουν ζητηθεί 
επιπρόσθετα μέτρα, νομίζω, η εικόνα που θα εκπέμψει η Κύπρος, εάν το πρώτο 
μέτρο που κατατίθεται στη Βουλή των Αντιπροσώπων προς επίτευξη ακριβώς αυτής 
της σύγκλισης, το πρώτο μέτρο εξυγίανσης, απορριφθεί, η εικόνα που θα εκπέμψουμε 
δυστυχώς θα είναι πάρα πολύ αρνητική και ζημιογόνα για την Κυπριακή ∆ημοκρατία.   

 Όμως έχω οδηγίες από την κοινοβουλευτική μου ομάδα να εκφράσω τη 
δυσαρέσκεια του ∆ημοκρατικού Κόμματος, και στην παρουσία του Υπουργού 
Οικονομικών, για τον τρόπο με τον οποίο άλλες φορολογίες έχουν ετοιμαστεί 
μονομερώς από πλευράς της εκτελεστικής εξουσίας, χωρίς διαβούλευση μαζί μας, 
χωρίς διαβούλευση, αντιλαμβάνομαι, με καμία άλλη πολιτική δύναμη, φορολογίες που 
έχουν σχέση με τες εταιρείες, με τα ακίνητα, φορολογίες που θα επηρεάσουν, εάν 
περάσουν, τον τομέα των ακινήτων, την ανάπτυξη της οικονομίας μας και επομένως 
ενδεχομένως να προκαλέσουν περισσότερη ανεργία, να προκαλέσουν πρόβλημα 
στην ανάπτυξη της οικονομίας αυτή τη δύσκολη οικονομικά περίοδο.  Γι’ αυτό 
επαναλαμβάνουμε τη σταθερή θέση του ∆ημοκρατικού Κόμματος, για να μην 
υπάρχουν παρεξηγήσεις.  Είμαστε έτοιμοι να υποστηρίξουμε τις προσπάθειες της 
κυβέρνησης για οικονομική εξυγίανση.  Είμαστε έτοιμοι να υποστηρίξουμε προτάσεις 
για αύξηση της φορολογίας που έρχονται στην Κύπρο, λόγω του ότι πρέπει να 
συμμορφωθούμε με τις υποδείξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Σε καμία περίπτωση το 
∆ημοκρατικό Κόμμα δεν πρόκειται να υποστηρίξει την επιβολή επιπρόσθετων 
φορολογιών, ιδιαίτερα λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι μέχρι σήμερα δε μας έχει 
πείσει η εκτελεστική εξουσία ότι έχει κάμει το παν, για να περιορίσει τες δικές της 
δαπάνες, για να περιορίσει τες σπατάλες της δημόσιας, κρατικής, μηχανής. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σίγουρα, κανένας δεν είναι ευτυχής, όταν αυξάνεται μια φορολογία.  Και δε θα 
λέγαμε την αλήθεια, αν λέγαμε «ξέρετε, με πολλή όρεξη ερχόμαστε να ψηφίσουμε τη 
συγκεκριμένη απαίτηση από πλευράς Ευρωπαϊκής Ένωσης», μια απαίτηση για 
εναρμόνιση η οποία ισχύει από την 1η Ιανουαρίου 2008.  Η Κύπρος είναι γνωστό ότι 
έχει τους χαμηλότερους, τους ελάχιστους, συντελεστές φόρου κατανάλωσης πάνω 
στα πετρελαιοειδή.  Και είχαμε αυτή την υποχρέωση, της αύξησης, για την οποία και 
εμείς γραπτώς τότε προς τον αείμνηστο τέως Πρόεδρο Τάσσο Παπαδόπουλο είχαμε 
ζητήσει αναβολή της εφαρμογής της, λόγω της εισαγωγής του ευρώ, γιατί θα 
εδημιουργούντο σοβαρά προβλήματα, πιθανόν κερδοσκοπικά, αλλά και γιατί είχαμε 
την άποψη ότι θα μπορούσαμε να κερδίσουμε χρόνο.  Και είναι γεγονός ότι αυτή η 
κυβέρνηση κατάφερε να καθυστερήσει για δυόμισι σχεδόν χρόνια την εφαρμογή αυτής 
της εναρμονιστικής απαίτησης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Πετύχαμε αυτή την 
αναβολή, όμως έχουμε στα χέρια μας πλέον, πέραν των προφορικών παραστάσεων, 
γραπτές παραστάσεις και προειδοποίηση από την ίδια την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η 
οποία μας επιβάλλει πλέον να προχωρήσουμε τάχιστα -έπρεπε να είχαμε 
προχωρήσει- προς την κατεύθυνση της αύξησης του φόρου κατανάλωσης πάνω στα 
πετρελαιοειδή. 
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 Είναι γεγονός ότι θα μπορούσαμε με διάφορες προσπάθειες να 
καθυστερήσουμε ίσως και δύο και τρεις και πέντε και έξι μήνες αυτή την εισαγωγή, 
μέχρι να υλοποιηθούν ή να ενεργοποιηθούν οι διαδικασίες από πλευράς Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής και να κληθούμε πλέον γραπτώς να παραστούμε στις Βρυξέλλες, ούτως 
ώστε να εξηγήσουμε τη θέση μας και γιατί δεν έχουμε εφαρμόσει αυτά τα μέτρα.  Θα 
μπορούσε να κερδηθεί κάποιος χρόνος.  Αλλά την ίδια ώρα υπάρχουν άλλοι, πολύ 
πιο σοβαροί, κίνδυνοι, τους οποίους πρέπει όλοι να έχουμε κατά νου.  Πρώτον, με 
νύχια και με δόντια αυτή η κυβέρνηση κρατά πίσω και προσπαθεί να μην επιβληθεί, 
να καθυστερήσει, όσο το δυνατό, μια άλλη μας υποχρέωση, η αύξηση του φόρου 
προστιθέμενης αξίας πάνω στα τρόφιμα και τα φάρμακα.  Αντιλαμβάνεστε το 
κοινωνικό κόστος μιας τέτοιας ενέργειας. Και είναι προς τιμή της κυβέρνησης που 
εκατάφερε να το κρατήσει και θα συνεχίσει για όσο καιρό μάς επιτρέπουν οι 
δυνατότητές μας.  Πέρα απ’ αυτό, υπάρχουν -και πρέπει να το γνωρίζουμε- και 
κάποιες άλλες υποχρεώσεις μας που έχουν σχέση με την εισαγωγή του φόρου 
προστιθέμενης αξίας πάνω στην οικοπεδοποιήσιμη γη.  Σε μια περίοδο δύσκολη 
ιδιαίτερα αντιλαμβάνεστε ότι και για όλα αυτά θα κληθούμε να λογοδοτήσουμε και θα 
μας ρωτήσουν τι γίνεται με αυτές τις καθυστερήσεις και θα μας βάλουν πάνω στο 
τραπέζι όλες μας ανεξαίρετα τις υποχρεώσεις. 

 Πέρα απ’ αυτό, αντιλαμβάνεστε πόσο δύσκολο είναι, όταν συμμετέχεις σε ένα 
πρόγραμμα σταθερότητας το οποίο έχει από τη μια τη στήλη των εξοικονομήσεων και 
από την άλλη τη στήλη των εσόδων και προσπαθείς να βρεις χρήματα, για να 
μπορέσεις να φτάσεις στα δημοσιονομικά επίπεδα τα οποία απαιτεί η Ευρωπαϊκή 
Ένωση, να πας και να τους πεις «ξέρετε, θέλουμε και άλλο χρόνο, να μην 
εισπράξουμε», την ώρα που μπαίνουμε -μπήκαμε μάλλον- στη διαδικασία 
υπερβολικού ελλείμματος.  Πολύ δύσκολα θα μπορέσουμε να πείσουμε για μια 
μελλοντική παράταση. 

 Θα ήθελα να χαιρετίσω επίσης την προθυμία της κυβέρνησης, έναντι των 
εισπράξεων που θα έχει, να μελετήσει πιθανά αντισταθμιστικά μέτρα και να εισάξει ως 
πρώτο μέτρο το μέτρο της απόσυρσης των παλαιών αυτοκινήτων, κάτι το οποίο, 
νομίζω, ολόκληρη η κοινωνία αντικρίζει θετικά.   

 Ήθελα, πριν κλείσω, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κάμω 
τζιαι μια αναφορά, παρ’ όλο που δεν είναι το αντικείμενό μας και σίγουρα δεν είναι 
σήμερα που θα το συζητήσουμε, επειδή έγινε μια παρέμβαση από το φίλο πρόεδρο 
της επιτροπής Οικονομικών, να πω κάποια πράγματα. 

 Έχουν κατατεθεί κάποια νομοσχέδια από πλευράς κυβέρνησης.  Εμείς, ως 
ΑΚΕΛ, δηλώνουμε ότι θα τα δούμε και θα τα εξετάσουμε με πάσα σοβαρότητα, μέσα 
στα πλαίσια των σημερινών δημοσιονομικών, αλλά και οικονομικών δυνατοτήτων του 
κράτους μας, έχοντας κατά νουν ότι -και αυτό να μου επιτρέψετε να το τονίσω 
ιδιαίτερα- στο διάλογο που είχε αυτή η κυβέρνηση μαζί με το ΑΚΕΛ και το ∆ΗΚΟ, που 
συμμετέχουν στην κυβέρνηση, είχαμε πει και είχαμε ξεκαθαρίσει ότι θα έπαιρνε 
συγκεκριμένα μέτρα προς την κατεύθυνση των εξοικονομήσεων.  Και τα πήρε και τα 
τίμησε:  Ενενήντα εκατομ. περικοπές στις δαπάνες λειτουργίας της κρατικής μηχανής, 
πεντακόσια τριάντα άτομα -για πρώτη φορά στην ιστορία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας- λιγότεροι δημόσιοι υπάλληλοι με εξοικονομήσεις της τάξης των είκοσι 
εκατομ. και δέσμευση για μείωση του αριθμού των δημόσιων υπαλλήλων κατά χίλια 
άτομα ετησίως.  Έχει προχωρήσει στην κατάθεση των νομοσχεδίων για τη 
φοροδιαφυγή, αλλά και την πολεοδομική αμνηστία και έχει προβεί σε όλα εκείνα τα 
μέτρα για τα οποία δεσμεύτηκε απέναντι στα κόμματα που στηρίζουν την κυβέρνηση.   

 Απ’ εκεί και πέρα, είχε επίσης λεχθεί στις τότε συναντήσεις ότι, εάν και εφόσον 
η κυβέρνηση -και αυτό ιδιαίτερα από πλευράς ∆ημοκρατικού Κόμματος- εφαρμόσει 
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και υλοποιήσει όλα αυτά, τότε, ναι, να συζητήσουμε και τον τομέα και τη στήλη των 
εσόδων.  Αυτή είναι μια έκκληση από δικής μας πλευράς, να μελετήσουμε με όλη τη 
σοβαρότητα, όχι μόνο προτάσεις οι οποίες αφαιρούν μισθούς, ωφελήματα ή έρχονται 
να περιορίσουν με τον έναν ή με τον άλλο τρόπο τις αυξήσεις των εργαζομένων, είτε 
στο δημόσιο είτε στον ιδιωτικό τομέα, διότι στόχος δεν είναι το βάρος να φορτωθεί 
μόνο στα στρώματα των εργαζομένων τα μισθωτά, αλλά ισορροπημένα και κοινωνικά 
δίκαια να επιμεριστεί σε όλους και σίγουρα στον πλούτο, ο οποίος πολύ φοβούμαι ότι 
στο τέλος της ημέρας θα παραμείνει ανέγγιχτος. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος.  

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εύχομαι και ελπίζω ότι η αύξηση της τιμής των καυσίμων δε θα επηρεάσει τα 
κλιματιστικά και δε θα ’χουμε συχνές διακοπές, με αποτέλεσμα υπερθέρμανση το 
καλοκαίρι και ψύξη το χειμώνα.  Αλλά είναι προφανές ότι η αύξηση της τιμής των 
καυσίμων, και μάλιστα από την ημέρα εφαρμογής του πλαφόν μέχρι σήμερα με τις 
νέες αυξήσεις, θα κυμανθεί γύρω στο 13% με 14%.  Αντιλαμβάνεστε το μέγεθος της 
αύξησης!  Είναι προφανές, είναι φυσικό ότι θα έχει αλυσιδωτές επιπτώσεις στο 
σύνολο της οικονομικής δραστηριότητας και κυρίως αύξηση σε όλα τα καταναλωτικά 
αγαθά, ακόμα και αυτά που είναι άμεσης και πρώτης ανάγκης.  Και το ζητούμενο 
ακριβώς είναι, μέσα απ’ αυτές τις αυξήσεις, τελικά ποιος θα είναι αυτός που θα 
καταβάλει το μεγαλύτερο κόστος.  Οι υψηλές εισοδηματικές τάξεις ή κυρίως τα 
μικρομεσαία εισοδήματα;  Για μας είναι προφανές ότι είναι τα μικρομεσαία εισοδήματα 
που θα κληθούν να καταβάλουν το μεγάλο κόστος όλων αυτών των αλυσιδωτών 
αυξήσεων. 

 Το δεύτερο το έχουμε ξεκαθαρίσει πάρα πολλές φορές.  Για μας, για την Ε∆ΕΚ, 
δεν τίθεται θέμα κάλυψης ελλειμμάτων με τη μορφή της φορολογίας ή της αύξησης 
φορολογικών συντελεστών.  Το ξεκαθαρίσαμε από την πρώτη στιγμή.  ∆υστυχώς, 
αυτό το οποίο διαφαίνεται και το οποίο ειπώθηκε και στη σύσκεψη της επιτροπής 
Οικονομικών είναι ότι ακριβώς τα εξήντα πέντε εκατομ. τα οποία θα προκύψουν από 
αυτές τις αυξήσεις θα χρησιμοποιηθούν κυρίως για την κάλυψη δημοσιονομικών 
ελλειμμάτων.  Θα πρέπει ακόμα να τονίσουμε πως σε περιόδους ύφεσης και σοβαρής 
οικονομικής κρίσης… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Φαίνεται ότι ο αγώνας έχει μεγαλύτερη σημασία! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι!  ∆ιακόψαμε τον ομιλητή.  Και λίγος σεβασμός!  
Εδώ είναι Βουλή!  Αν η Ελλάδα προχωρά, προχωρά στη… “δέρνει” τη Νιγηρία, καλά 
κάμνει, αλλά δαμαί έχομε πιο σοβαρό έργο από το ποδόσφαιρο! 

 Παρακαλώ, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆εν έχουν άδικο, κύριε Πρόεδρε.  Πολλές φορές η πολιτική ζωή 
ποδοσφαιροποιείται και το ποδόσφαιρο πολιτικοποιείται, οπόταν υπάρχει μία σύζευξη 
και μία συνύπαρξη.  Ελπίζουμε ότι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ελέγατε λοιπόν και συνεχίστε… 

(Γέλια) 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, ακριβώς σε περιόδους οικονομικής κρίσης και ύφεσης αυτές όλες οι 
αυξήσεις δε θα δημιουργήσουν ευνοϊκό περιβάλλον, για να υπάρξει μια σημαντική 
οικονομική ανάπτυξη που θα πρέπει να είναι το ζητούμενο όλων των πολιτικών 
δυνάμεων και της κυβέρνησης, για να ξεπεραστούν τα συγκεκριμένα προβλήματα.   

 ∆εν αμφισβητούμε ότι από την πλευρά της Ευρωπαϊκής Ένωσης υπάρχει 
συγκεκριμένη Οδηγία.  ∆εν αμφισβητούμε ότι από την πλευρά της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας υπάρχει η δέσμευση.  Όμως εκτιμούμε ότι υπήρχε και στο παρελθόν η 
δυνατότητα για μεγαλύτερες παρατάσεις, αλλά ακόμα και τώρα υπάρχει η δυνατότητα, 
έστω της ολιγόμηνης καθυστέρησης, για την επιβολή αυτών των αυξήσεων.  Και η 
έστω ολιγόμηνη καθυστέρηση είναι χρόνος αρκετός, για να μπορέσει να δοθεί μία 
ώθηση στην οικονομία, έτσι ώστε να ξεφύγουμε από την ύφεση και τους χαμηλούς 
ρυθμούς στους οποίους βρισκόμαστε.   

 Θα πρέπει, τελειώνοντας, να θίξω δύο σημεία τα οποία θεωρώ αρνητικά.  Το 
πρώτο σημείο είναι ότι, όποτε τίθεται θέμα συζήτησης για τις τιμές των καυσίμων, οι 
εκάστοτε κυβερνήσεις δηλώνουν είτε ότι έχουμε το χαμηλότερο συντελεστή 
φορολογίας είτε τη χαμηλότερη τιμή καυσίμων στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Εξαρτάται με 
ποιους θα συγκριθούμε!  Θα συγκριθούμε ενδεχομένως με τη Σλοβενία, θα 
συγκριθούμε με την Πολωνία, θα συγκριθούμε με τη Γερμανία ή την Αυστρία;  Είναι 
προφανές ότι δεν τίθεται θέμα σύγκρισης.  ∆ιαφορετική είναι η αξία και η δύναμη η 
αγοραστική του μισθωτού στην Κύπρο, και κυρίως του μικρομεσαίου, διαφορετική 
είναι η δυνατότητα του αντίστοιχου που είναι στη Γερμανία, στην Αυστρία ή σε 
οποιαδήποτε άλλη χώρα μέλος της Ευρωζώνης.  Γι’ αυτό θεωρώ ότι αυτές οι 
συγκρίσεις δεν είναι δόκιμες και θα πρέπει να αποφεύγονται.   

 Το δεύτερο σημείο ακριβώς είναι το γεγονός ότι, έστω και τυπικά, για ακόμα μια 
φορά, η Βουλή παρακάμπτεται.  ∆ηλαδή ήδη ξεκίνησε η διαδικασία αύξησης, προτού 
ακόμα η Βουλή ψηφίσει και εγκρίνει τη συγκεκριμένη νομοθεσία.  Και ερωτώ:  Εάν 
αυτή τη στιγμή η Βουλή καταψηφίσει τις αυξήσεις, τι θα γίνει;  Θα δημιουργηθεί ή δε 
θα δημιουργηθεί πρόβλημα;  Τίθεται η Βουλή μπροστά σε διλήμματα ή δεν τίθεται;  
Έχουμε θέσει πολλές φορές το ότι δεν μπορεί η εκτελεστική εξουσία συστηματικά και 
μόνιμα για σοβαρά ζητήματα να θέτει τη Βουλή μπροστά σε διλήμματα και σε αδήριτες 
ανάγκες.  Η Βουλή θα πρέπει να αφήνεται ελεύθερα, μετά από προβληματισμό, μετά 
από σωστή ενημέρωση, να αποφασίζει και νομοθετικά να ρυθμίζει. 
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 Για όλους αυτούς τους λόγους και επειδή ακριβώς η κυβέρνηση είχε το χρόνο 
και τη δυνατότητα μαζί με την εξαγγελία της συγκεκριμένης αύξησης να προτείνει και 
συγκεκριμένο πακέτο παροχών για τα μικρομεσαία στρώματα…  Είχε όλους τους 
μήνες στη διάθεσή της να το πράξει, πολύ περισσότερο όταν λέμε ότι έπρεπε να 
εφαρμοστεί από την 1η Ιανουαρίου του 2008 και δεν εφαρμόστηκε, αλλά ακόμα και 
τους τελευταίους δύο μήνες, όταν επήρε τη σχετική επιστολή στις 9, στις 10 του 
Απρίλη.  Θα μπορούσε να τα συνδυάσει και να υπάρχει ακριβώς η αύξηση μαζί με το 
πακέτο αντισταθμιστικών μέτρων για τα μικρομεσαία εισοδηματικά στρώματα.  Γι’ 
αυτούς λοιπόν τους λόγους, η Ε∆ΕΚ θα τηρήσει αποχή από την ψήφιση του 
συγκεκριμένου νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου, παρακαλώ, και ακολούθως ο κ. Νεοφύτου του ∆ΗΣΥ και 
τελειώνομε.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι, είναι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Α, και ο κ. Περδίκης.  Ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Νεοφύτου.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Ένας από κάθε κόμμα, είπαμε, κύριε Κουλία! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα, πότε το είπαμε, Πρόεδρε, τούτο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, το είπαμε προηγουμένως.  Φαίνεται δεν ήσασταν μέσα στην αίθουσα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εμείς δεν μπορούμε να συμφωνήσουμε με τη λογική του Υπουργού των 
Οικονομικών και βεβαίως γενικότερα με τη λογική της κυβέρνησης, όχι μόνο γύρω 
από την αύξηση των καυσίμων αλλά γενικότερα γύρω από τη φορομπηχτική πολιτική 
η οποία φαίνεται επί θύραις.  Και διαφωνούμε, πρώτον, για λόγους διαδικασίας, αλλά 
ταυτόχρονα και παράλληλα και για λόγους ουσίας.  Για λόγους διαδικασίας, γιατί αυτή 
η Βουλή, η οποία καλείται να υλοποιήσει την εκάστοτε φορομπηχτική αυτή πολιτική, 
έρχεται εκ των υστέρων, χωρίς προηγούμενη διαβούλευση με τον Υπουργό των 
Οικονομικών, χωρίς οποιαδήποτε ενημέρωση -όπως έγινε και με το πολυθρυλούμενο 
σύμφωνο, ή σχέδιο καλύτερα, σταθερότητας και ανάπτυξης- στα πλαίσια μιας 
έλλειψης παντελώς οποιουδήποτε προϋποτιθέμενου διαλόγου που θα ’πρεπε να 
υπάρχει, με αποτέλεσμα…   

 Βεβαίως, αυτό που μένει στο τέλος τέλος και αυτό που εισπράττουν οι πολίτες 
είναι ότι η Βουλή ψηφίζει.  Και δεν είναι θέμα ούτε δημαγωγικό, αλλά ούτε και θέμα 
καθ’ οιονδήποτε τρόπο μετακύλισης ευθυνών.  Εάν η Βουλή ψηφίζει, τεκμαίρεται ότι η 
Βουλή πρέπει να ’ναι ενήμερη, πριν να ψηφίσει.  Και δεν μπορεί να ’ναι ενήμερη με το 
να έρχονται έτοιμα τα νομοθετήματα, χωρίς καμία δυνατότητα έκφρασης γνώμης -εγώ 
να μην πω διαπραγμάτευσης, γιατί δε νομίζω να θέλει κανένας απ’ εδώ να 



 55

χρησιμοποιήσει τον όρο αυτό, ότι η Βουλή πρέπει να κάνει διαπραγμάτευση με τον 
Υπουργό Οικονομικών- και οποιασδήποτε προηγούμενης ενημέρωσης και 
ανταλλαγής απόψεων.  Και είναι σταθερή αυτή η πολιτική από την πλευρά της 
κυβέρνησης και του Υπουργείου των Οικονομικών.  Αυτό είναι το διαδικαστικό.   

 Το ουσιαστικό ποιο είναι;  Πρώτον, εκτός του ότι αποτελεί ένα τμήμα αυτή η 
αύξηση των καυσίμων μιας γενικότερης φορομπηχτικής πολιτικής, η οποία ακολουθεί 
με την αύξηση του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας, χωρίς μελέτη, αλλά και χωρίς 
οποιαδήποτε ορθολογιστική βάση -πέραν του ότι ακολουθεί αύξηση του εταιρικού 
φόρου, χωρίς μελέτη και χωρίς οποιαδήποτε ορθολογιστική βάση- αντιμετωπίζεται το 
θέμα των καυσίμων για μία ακόμη φορά, στα πλαίσια της αύξησης, εντελώς 
αποσπασματικά.   

 Θα μου πείτε «η παλιά πονεμένη ιστορία του φυσικού αερίου».  Θα την 
επαναφέρω, όποτε μου δίδεται η ευκαιρία!  Γιατί;  Γιατί ο Υπουργός των Οικονομικών 
ξέρει ότι ένα σημαντικό ποσοστό από το ποσό της εισροής στα δημόσια ταμεία λόγω 
της αύξησης πληρώνεται υπό μορφή προστίμου, λόγω των ρύπων που πληρώνει η 
αρχή ηλεκτρικής ενέργειας, η Αρχή Ηλεκτρισμού, λόγω της μη έλευσης του φυσικού 
αερίου!  Άρα, να κοιτάζουμε συνολικά τα ζητήματα της ενέργειας, όχι αποσπασματικά· 
μόνο φορομπηχτικά, «βάλτε χρήματα στα δημόσια ταμεία»!  Τα προστίματα των 
ρύπων ως πόσο θα εξακολουθούμε να τα πληρώνουμε, γιατί δε φέραμε το φυσικό 
αέριο;  Ως πότε θα ψηλώνουν αυτά τα πρόστιμα και θα φτάνουν σε δυσθεώρητα ύψη, 
γιατί δεν καταφέραμε ποτέ να υλοποιήσουμε πολιτική για εναλλακτικές πηγές 
ενέργειας, όπως είναι το φυσικό αέριο;  Άρα, δεν μπορούμε να συναινέσουμε σ’ αυτές 
τις λογικές.   

 Και βεβαίως, βεβαίως, συμφωνώ με τα όσα λέχθηκαν προηγουμένως.  ∆εν 
μπορεί να παράγεται πολιτική, η οποία στόχο θα έχει την ανάκαμψη μέσα από τη 
βαθιά οικονομική κρίση που έχουμε πέσει όλοι για λόγους που εν πολλοίς δεν 
ελέγχαμε, βάζοντας απλά φόρους.   

 Θέλουμε ανάπτυξη;  Να δώσουμε κίνητρα στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, 
ιδιαίτερα στον κατασκευαστικό τομέα, όχι να φορολογούμε την ακίνητη περιουσία.  Και 
με ποια λογική να φορολογούμε την ακίνητη περιουσία;  Αν κάποιος έχει χίλιες σκάλες 
σε συγκεκριμένη περιοχή -να μιλήσω για μεγάλης εμβέλειας κτηματικές περιουσίες, 
γιατί ακριβώς αφορά τις αναπτύξεις γης- και μπορεί να αξίζει εκατόν εκατομ. και ένας 
άλλος έχει επίσης χίλιες σκάλες, αλλά αξίζουν εκατόν ευρώ, γιατί τυγχάνει να 
καλύπτονται από κάποια ζώνη που δεν επιτρέπει την ανάπτυξη, θα φορολογείται το 
ίδιο;  ∆ε γίνεται κανένας διαχωρισμός, εγώ δεν έχω ακούσει κανένα διαχωρισμό στις 
ιδέες και στις προτάσεις που έχουν κατατεθεί μέχρι σήμερα στα ζητήματα αυτά.  
Πέραν του ότι για μας είναι θέμα αρχής και δε δεχόμαστε ότι, σε εποχές που βιώνουμε 
μεγάλη οικονομική κρίση, θα πρέπει να βάζουμε φόρους σ’ αυτούς που υποτίθεται 
θα ’πρεπε να ενισχύσουμε, δηλαδή τους επιχειρηματίες του κατασκευαστικού τομέα, 
με παροχή κινήτρων και παροχή δανείων.   

 Ενισχύθηκαν οι τράπεζες με την εγγύηση της κυβέρνησης, με την παρέμβαση 
της Κεντρικής Ευρωπαϊκής Τράπεζας.  Πού πήγαν τα χρήματα αυτά;  Είναι στα ταμεία 
των τραπεζών!  Ποιος από τον κατασκευαστικό τομέα μπορεί να ζητήσει σήμερα 
δάνειο και να του δώσουν δάνειο από τις τράπεζες, για να αναζωογονηθεί ο τομέας 
αυτός;  Κανένας δεν παίρνει δάνειο!  Όταν επρόκειτο η κυβέρνηση να εγγυηθεί τους 
τραπεζίτες, για να πάρουν το δάνειο, ο Υπουργός των Οικονομικών μάς έλεγε:  «Για 
την αναζωογόνηση της οικονομίας, για να μπορέσουν να δοθούν δάνεια, εμείς θα 
δώσουμε χρήματα στις τράπεζες, για να τα δανείσουν με τη σειρά τους στον κόσμο».   
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 Ε, αυτό δεν έγινε!  Όπως βέβαια δεν έγινε καμία μείωση των χρεωστικών 
επιτοκίων!  Λυπούμαι που θα πρέπει να οριοθετήσουμε αυτή την οικονομική πολιτική 
μέσα σε όρια που εκφεύγουν των καυσίμων, πλην όμως είναι μέσα στην ίδια λογική 
της φορομπηχτικής προσέγγισης της κυβέρνησης.  Εμείς θα καταψηφίσουμε το 
νομοθέτημα και θα το καταψηφίσουμε με πλήρη συνείδηση.  ∆ε δεχόμαστε αυτές τις 
λογικές ούτε στη διαδικασία ούτε στην ουσία, γιατί θεωρούμε ότι παίρνουν την 
οικονομία ακόμα πιο πίσω αντί να την ενισχύουν. 

 ∆ε θα πω τίποτε για τα αντισταθμιστικά μέτρα.  Ήταν το ελάχιστο, για το οποίο 
μάλιστα δεν υπήρξε καμία δέσμευση από τον Υπουργό Οικονομικών, και να μου 
επιτρέψετε να διαφωνήσω με όσα έχει πει η αριστερή πτέρυγα, το μεγάλο κόμμα της 
Βουλής, που κυβερνά αυτή τη στιγμή, ότι ο υπουργός δεσμεύτηκε για αντισταθμιστικά 
μέτρα.  Ο υπουργός είπε:  «Αν το επιτρέπουν τα δημόσια οικονομικά, πέραν της 
απόσυρσης των αυτοκινήτων, θα δω τι θα κάνω και για τα αντισταθμιστικά μέτρα».  
Ζήσε Μάη μου να φας τριφύλλι! 

 Αυτά έχω να πω και νομίζω ότι οι πολίτες θα πρέπει να ξέρουν γιατί η 
κυβέρνηση αυτή θέλει να αυξήσει τα καύσιμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.  

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ.   

 Λόγω του ότι οι συνθήκες είναι αφόρητες με τη ζέστη, ειδικά εδώ που κάθομαι, 
σας παρακαλώ πολύ σύντομα… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ και τον κ. Νεοφύτου να είναι πάρα πολύ σύντομος, όταν θα έλθει 
στο βήμα, διότι πραγματικά είναι… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Σας υπόσχομαι, όπως και οι προηγούμενοι συνάδελφοι! 

(Γέλια) 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όσο πιο ψηλά πας τόσο πιο δροσερά είναι, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Είναι προφανές ότι έχουμε μπροστά μας ένα δίλημμα.  Όλοι ξέρουμε, παρ’ όλο 
που δεν καταγράφεται στην έκθεση, ότι αυτό το σημαντικό ποσό των €60, €65 εκατομ. 
εντάσσεται στη συνολική προσπάθεια της κυβέρνησης να αντιμετωπίσει το 
δημοσιονομικό έλλειμμα, κάτι που νομίζω ότι καλοπροαίρετα όλοι το θέλουμε.  Από 
την άλλη υπάρχει η συγκεκριμένη συμβατική υποχρέωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
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βάσει της Οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία, επιτρέψτε μου να εξηγήσω, 
όπως σωστά είπε και ο υπουργός στη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού, ότι είναι μια Οδηγία που όχι απλά θέλει να 
χαρατσώσει τον Ευρωπαίο πολίτη ή να δημιουργήσει προβλήματα στα οικονομικά του,  
αλλά ουσιαστικά θέλει να δημιουργήσει ένα δημοσιονομικό εργαλείο και να οδηγήσει 
τους πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη χρήση των δημοσίων μέσων κυκλοφορίας.  
Είναι συγκεκριμένη αυτή η Οδηγία και έχει να κάνει με τη φορολόγηση στην 
κατανάλωση των πετρελαιοειδών που αφορούν την κυκλοφορία.  Το πρόβλημα στην 
Κύπρο είναι ότι ο Κύπριος Ευρωπαίος πολίτης δεν έχει εναλλακτική λύση, για να 
στραφεί, δηλαδή να στραφεί προς τα δημόσια μέσα κυκλοφορίας, και αυτό είναι ένα 
σοβαρό πρόβλημα.    

 Εμείς ήρθαμε σε αυτή τη συνεδρίαση, έχοντας υπόψη και το διάλογο που 
προϋπήρχε, με διάθεση να καταψηφίσουμε.  Όμως σήμερα ο Υπουργός Οικονομικών 
στη συνεδρίαση που έγινε πριν λίγα λεπτά έκανε μια κίνηση την οποία εμείς εκτιμούμε, 
διότι αφορά και ένα νομοθετικό “παιδί μας”, την απόσυρση των παλιών αυτοκινήτων 
και την αντικατάστασή τους με καινούρια, μικρά, οικολογικά αυτοκίνητα.  Μας επάτησε 
σε ένα ευαίσθητο σημείο, πρέπει να πω.  Και μάλιστα υποσχέθηκε ότι αυτό θα γίνει 
από ∆ευτέρας, μειώνοντας το χρόνο με τον οποίο είχε καταρχάς δεσμευτεί, με στόχο 
να προλάβουμε να εφαρμοστεί το πρόγραμμα πριν να κλείσει η Βουλή των 
Αντιπροσώπων.   

 Εμείς θέλουμε να αντιμετωπίσουμε θετικά αυτή την προσέγγιση και θα 
καλέσουμε τον κ. υπουργό να ακούσει και τη δική μας τη φωνή, αλλά και τη φωνή 
άλλων πλευρών -νομίζω όλων των πλευρών- που ζητούν αντισταθμιστικά μέτρα 
κοινωνικού και οικολογικού χαρακτήρα.  Και υπάρχουν!  Έχουμε μπροστά μας το 
σοβαρό θέμα της εφαρμογής αξιόπιστων δημοσίων συγκοινωνιών.  Είμαστε σε σημείο 
στο οποίο κινδυνεύει να καταρρεύσει αυτό το σύστημα, να μην προχωρήσει.  Πρέπει η 
κυβέρνηση να φανεί γενναιόδωρη σε αυτό το σημείο.  Να πάρει από αυτά τα €65 
εκατομ. και να δώσει, για να ξεκινήσει αυτό το σύστημα των δημοσίων μέσων 
κυκλοφορίας.  Είναι επικίνδυνο το σημείο. μπορεί να πάμε πίσω αντί να πάμε 
μπροστά, αν δε δοθούν λεφτά.  Υπάρχει ζήτημα.  Πρέπει να επενδυθούν στις 
δημόσιες συγκοινωνίες, στο νέο σύστημα μεταφορών τώρα κάποια από αυτά τα 
εκατομμύρια.  Και επιπλέον, την ερχόμενη βδομάδα, το ξέρετε όλοι, νομίζω, θα 
ψηφίσουμε μια νομοθεσία που θα αναγκάσει τους Κύπριους πολίτες να βγάλουν από 
την τσέπη τους €5 εκατομ. φέτος και του χρόνου €10 εκατομ., για να μπουν στο 
Ταμείο Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας.  Και σε αυτό το σημείο θα καλέσω την 
κυβέρνηση, ακούγοντας και τη δική μας τη φωνή και άλλων, από αυτά τα €65 εκατομ. 
να δώσει και να ενισχύσει το Ταμείο Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας, για να έχουμε 
μια απεξάρτηση του Κύπριου πολίτη από το πετρέλαιο, το οποίο όλοι θεωρούμε ως 
ένα βραχνά ενεργειακό για τον Κύπριο πολίτη.  Άρα, γι’ αυτό το κρίσιμο θέμα για την 
κυβέρνηση, από τη στιγμή που θα ψηφιστεί, και εγώ καταλήγω λέγοντας ότι, έχοντας 
υπόψη αυτά και την καλή πρόθεση του υπουργού, θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο.  
Όμως περιμένουμε ότι από ∆ευτέρας όχι μόνο θα είναι συνεπής σε αυτά που 
υποσχέθηκε όσον αφορά το “παιδί μας”, την απόσυρση των παλιών αυτοκινήτων και 
την αντικατάστασή τους με καινούρια, μικρά, οικολογικά, φιλολαϊκά, φιλοοικολογικά, 
αλλά θα ακούσει τη φωνή και άλλων δυνάμεων, ιδίως της συγκυβέρνησης, που μιλούν 
για την ανάγκη αντισταθμιστικών, φιλολαϊκών -εγώ προσθέτω και φιλοοικολογικών, 
περιβαλλοντικών- μέτρων.  Αναμένουμε την εξέλιξη.  

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ξεκινήσω από το τελευταίο του συνάδελφου του κ. Περδίκη, γιατί φαίνεται 
ότι η κυβέρνηση με την οικονομική προσέγγισή της δεν αντιλαμβάνεται τις σωστές 
πολιτικές που πρέπει να ακολουθήσουμε.  Σ’ έναν τόπο που η ανεργία είναι στο 6,8% 
και υπολογίζεται ότι στο τέλος του χρόνου θα ξεπεράσει δυστυχώς το 8%, ίσως να 
προσεγγίσει και το 9%, θεωρούμε μεγάλη επιτυχία και πρόοδο το ότι θα φέρουμε στη 
Βουλή ένα μέτρο που θα διευρύνει τα ελλείμματα στο current account deficit, στο 
λογαριασμό τρεχουσών συναλλαγών, θα επιδοτούμε και ουσιαστικά θα δημιουργούμε 
ευκαιρίες στον Ιάπωνα και στο Γερμανό εργάτη, γιατί η πώληση αυτοκινήτων… ∆εν 
έχουμε ακόμα αυτή την ιδιαίτερη δυνατότητα, να παράγουμε αυτοκίνητα στην Κύπρο!  
Τα λεφτά θα φεύγουν από την Κύπρο, την ώρα που οικονομικά χρειάζεται να φέρουμε 
λεφτά στον τόπο μας.   

 ∆εύτερον, είπαν όσοι θα υποστηρίξουν το παρόν νομοσχέδιο ότι είναι μέτρο 
δημοσιονομικής εξυγίανσης και άρα, εν μέσω οικονομικής κρίσης, δεν έχουμε άλλη 
επιλογή.  Μα, η Ευρωπαϊκή Ένωση τους φόρους κατανάλωσης ουδέποτε τους 
αντίκρισε ως όχημα για δημοσιονομική εξυγίανση,  εξ ου και η Οδηγία με την οποία τα 
κράτη μέλη πρέπει να εναρμονιστούν είναι η Οδηγία 2003/96/ΕΚ και αντιλαμβάνεστε 
ότι το 1996 δεν υπήρχε η οικονομική κρίση.   

 Τρίτον, λέχθηκε ότι αυτό θα μας βοηθήσει στο να βελτιώσουμε τα δημόσια 
οικονομικά.  Εάν τα οικονομικά αντικρίζοντο μονοδιάστατα και εάν δυστυχώς από το 
οικονομικό επιτελείο της κυβέρνησης αντικρίζονται με αυτό τον τρόπο, ότι το να 
επιβληθούν -και θα έρθω στο αν έχουμε ή όχι υποχρέωση από την Ευρώπη- φόροι 
κατανάλωσης στα καύσιμα θα βοηθήσει τα δημόσια ταμεία, πρέπει να καταθέσουμε 
την άποψή μας.  Εάν κάνει ένα σοβαρό οικονομικό υπολογισμό η κυβέρνηση, με τα 
συν και τα πλην που θα μετρήσουμε από την αύξηση στις τιμές των καυσίμων, θα 
καταλήξει στο ότι ενδεχόμενα θα μας μείνει και ζημιά, γιατί πρέπει κάποιος να 
υπολογίσει και τις πληθωριστικές τάσεις που θα δημιουργηθούν από την αύξηση της 
τιμής των καυσίμων σε μια οικονομία που είναι όμηρος του πετρελαίου, που δεν έχει 
εναλλακτικές επιλογές, και θα συμφωνήσω απόλυτα, κύριε Πρόεδρε, με το συνάδελφο 
το Μαρίνο Σιζόπουλο.   

 Όσοι σήμερα ψηφίζουν αυτό το μέτρο πρέπει τις επόμενες βδομάδες, τους 
επόμενους μήνες, που θα κατακλύζει την Κύπρο ένα κύμα ακρίβιας, επιπρόσθετο σε 
αυτό που βιώνει ο Κύπριος καταναλωτής, γιατί ο πληθωρισμός στην Κύπρο, που είναι 
κατά πολύ υψηλότερος από το μέσο όρο της Ευρωζώνης και ολόκληρης της 
Ευρώπης, να μου το θυμηθείτε τους επόμενους μήνες, εδώ θα είμαστε να κάνουμε και 
την επόμενη σύγκριση…  Θα πει κάποιος: «Μα, τι σόι Ευρωπαίοι είστε εσείς του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, ως η κατεξοχήν ευρωπαϊκή δύναμη, που δεν 
υποστηρίζετε την εναρμόνισή σας με την Ένωση, όπου εσείς πρωτοστατήσατε να 
ενταχθεί η Κύπρος;». 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Εάν η Ευρώπη υποχρέωνε εδώ και τώρα την κυπριακή πολιτεία να εφαρμόσει 
αυτή την Οδηγία, για ένα να είστε σίγουροι, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, παρά τους 
οποιουσδήποτε άλλους προβληματισμούς και αντικτύπους πάνω στην οικονομία, θα 
το ψήφιζε!  Όμως το να επικαλούμαστε πράγματα που δεν ανταποκρίνονται στην 
πραγματικότητα… Νομίζω ότι τουλάχιστο σε αυτό το χώρο της δημοκρατίας, όπου 
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καταγράφεται το καθετί, πρέπει να λέγονται τα πράγματα με το πραγματικό τους 
όνομα.  ∆ιαβάζω από την περιβόητη επιστολή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής προς την 
κυβέρνησή μας την κατάληξη: «…I would kindly ask that my services be informed of 
the views of your authorities concerning this matter the soonest possible and not later 
than two months of the receipt of this letter.».  Ζητούσε η Ευρωπαϊκή Ένωση στις 9 
Απριλίου από την κυπριακή κυβέρνηση μέσα σε δύο μήνες να κοινοποιήσει τις 
απόψεις της, τις θέσεις της, και πολύ σωστά είπε ο κ. Ευαγόρου ότι θα μπορούσαμε 
να το καθυστερήσουμε για τρεις, τέσσερις, πέντε μήνες.  Η κυβέρνηση έχει κάθε 
δικαίωμα.  Επέλεξε αυτή τη χρονική στιγμή -αναφαίρετο δικαίωμά της- να το 
εφαρμόσει τώρα.  Και εμάς αναφαίρετο δικαίωμά μας, βλέποντας σφαιρικά το ζήτημα, 
να καταψηφίσουμε, γιατί υπάρχει και κάτι επιπρόσθετο.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση στον 
τομέα της ενέργειας… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση στον τομέα της ενέργειας, κύριε Πρόεδρε, κατανοεί 
κάποιες ιδιαιτερότητες.  Η Κύπρος και η Μάλτα δεν είναι εμπόδιο στην εφαρμογή 
κοινής ενεργειακής πολιτικής στην κεντρική Ευρώπη.  Ως νησί η Κύπρος, όπως και η 
Μάλτα, δε θα δημιουργήσει στρεβλώσεις στην εσωτερική αγορά.  Αν υπάρχουν 
διαφορετικοί καταναλωτικοί φόροι μεταξύ Αυστρίας και Γερμανίας, είναι γιατί σίγουρα 
ο Αυστριακός μπορεί με το αυτοκίνητό του να πάει στο γειτονικό χωριό ή πόλη και να 
βάλει πιο φθηνό καύσιμο. αυτό δημιουργεί στρέβλωση.  Η Κύπρος -και είναι 
κατανοητό από την Ευρώπη, εξ ου και, μαζί με τη Μάλτα, μας δίνει την εξαίρεση με το 
ΦΠΑ για το ηλεκτρικό ρεύμα, οι δύο μόνες χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση που 
δικαιούμαστε να έχουμε μίνιμουμ συντελεστή ΦΠΑ 5% αντί 15%- δε δημιουργεί 
στρεβλώσεις.  

 Κύριε Πρόεδρε, κλείνω με δύο θέματα διαδικαστικά, νομικά και θεσμικά.  Το 
πρώτο είναι ότι η κυβέρνηση προέβη χτες σε μια παρανομία και είναι το χειρότερο 
μήνυμα που στέλνεται προς την κοινωνία, όταν τα συντεταγμένα όργανα αυτής της 
πολιτείας παραβιάζουν τις κείμενες νομοθεσίες.  ∆εν είχε κανένα νομικό δικαίωμα το 
Υπουργείο Οικονομικών, το Τμήμα Τελωνείων να επιβάλει τον αυξημένο φόρο 
κατανάλωσης από χτες στις τιμές των πετρελαιοειδών. 

 Το δεύτερο, που αφορά το θέμα θεσμών, είναι ότι δεν μπορεί οποιαδήποτε 
κυβέρνηση να φέρνει προ διλημμάτων… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνεστε ότι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Είναι η δέκατη φορά που κάμνω σήμερα παρατηρήσεις! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆εν μπορεί η οποιαδήποτε κυβέρνηση να φέρνει αυτό το σώμα προ 
διλημμάτων και διερωτώμαι, εάν υπήρχε πλειοψηφία για καταψήφιση αυτού του 
νομοσχεδίου, πέραν του προβλήματος που παρουσιάστηκε σήμερα, πόσα άλλα 
προβλήματα θα παρουσιάζοντο.  Θα ερωτήσει κάποιος: «Μα, πώς μπορούσαμε να 
χτυπήσουμε την αισχροκέρδεια;».   
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 Κύριε Πρόεδρε, θα πω αυτό που έκαναν όλες οι προηγούμενες κυβερνήσεις.  
Το Υπουργικό Συμβούλιο θα μπορούσε κάλλιστα να συνεδριάσει σήμερα, η ώρα 3.00 
το απόγευμα -αυτό έκαναν όλες οι προηγούμενες κυβερνήσεις, όταν ήταν για αυξήσεις 
φόρων κατανάλωσης, για να μη δώσουν δικαίωμα αισχροκέρδειας, συνεδρίαζαν μία 
ώρα πριν τη συνεδρία αυτού του σώματος- και ο Υπουργός Οικονομικών να 
καταθέσει κατεπειγόντως το νομοσχέδιο.  Έτσι λειτουργεί η δημοκρατία!  ∆εν είναι 
μείζον θέμα, αλλά οι διαδικασίες και οι λεπτομέρειες έχουν και αυτές τη σημασία τους!  
Ευχόμαστε στο μέλλον να μη δημιουργούμε αυτά τα τεχνικά και νομικά ζητήματα, διότι 
υπάρχουν πάντα τρόποι να επιλύονται με τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Ευαγόρου, νομίζω ότι δεν είναι ανάγκη να… 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι επί της διαδικασίας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να σας δώσω το λόγο. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτραπεί, επειδή, όταν μιλούν οι συνάδελφοι, 
δημιουργούνται σίγουρα εντυπώσεις και, όταν αποσπασματικά διαβάζεται κάτι ή η 
τελευταία γραμμή μιας συγκεκριμένης παραγράφου, στέλνουμε κάποια μηνύματα τα 
οποία δεν ευσταθούν ή δεν είναι αληθή.  Γι’  αυτό να μου επιτραπεί, για 
αποκατάσταση, αν θέλετε, των όσων έχουν λεχθεί όσον αφορά την Οδηγία, να 
διαβάσω ολόκληρη την παράγραφο, που δε θα πάρει πάνω από μισό λεπτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 «Based on the foregoing, I would kindly ask that you intervene with your 
national authorities, so that they may review the opinion and honour the request of my 
services and, where necessary, issue the appropriate instructions with the view to 
ensure consistent application of tax rules». 

 Το υπόλοιπο το διάβασε ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο που διάβασε όλη την παράγραφο, για να κατανοήσει 
όλο το σώμα ότι σε καμιά γραμμή και σε καμιά παράγραφο δε λέει ότι «σε δυο μήνες, 
αν δεν το εφαρμόσετε, θα σας δώσουμε […]». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το θέμα έχει εξαντληθεί.  
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 Προχωρούμε στην ψηφοφορία. 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη, έχετε το λόγο. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ΗΚΟ αισθάνεται την ανάγκη να ζητήσει πέντε 
λεπτών διάλειμμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πριν την ψηφοφορία, κύριε Αγγελίδη; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα σας δώσω τα πέντε λεπτά. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, παράκλησή μας να είναι αυστηρά πέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ακριβώς, κύριε Κυπριανού, θα είναι πέντε λεπτά. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆ιότι θεωρώ ότι παραβιάζουμε κάθε διαδικασία με αυτό τον τρόπο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει ξαναγίνει, κύριε Κυπριανού, για να είμαστε ειλικρινείς.  Όταν μια 
κοινοβουλευτική ομάδα ζητήσει χρόνο να συνέλθει περί θέματος που δεν είχε την 
ευκαιρία να επιληφθεί προηγουμένως, δεν μπορεί το προεδρείο παρά να της δώσει το 
δικαίωμα να συνέλθει. Αλλά θα σταθούμε ακριβώς στα πέντε λεπτά. 

(Ώρα διακοπής:  6.12 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  6.22 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Επανερχόμαστε στη συνεδρία μας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μετά την 
ολιγόλεπτη διακοπή. 

 Προχωρούυμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκαπέντε ψήφους εναντίον και τρεις αποχές τα 
άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου και στη διεξαγωγή 
της ψηφοφορίας.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τον τίτλο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκαπέντε ψήφους εναντίον και τρεις αποχές το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ έχουμε φτάσει στο τέλος της νομοθετικής εργασίας. 
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 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1264, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια είναι η πολιτική του κράτους σε σχέση με την ασφάλεια των 
ιχθυοτροφείων στην Κύπρο ένεκα δολιοφθορών, ποια μέτρα λαμβάνονται, κατά πόσο 
υπάρχει ανάγκη για νομοθετική ρύθμιση του θέματος και, εάν ναι, αν προτίθεται το 
Τμήμα Αλιείας να καταθέσει νομοσχέδιο για διασφάλιση των ιχθυοτροφείων από 
δολιοφθορές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1265, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς διασφαλίζει το κράτος τη μη δημιουργία μονοπωλιακών 
κατασκευών σε σχέση με τις υποστηρικτικές των μαρίνων λειτουργίες, π.χ. συντήρηση, 
επιδιόρθωση, υποστήριξη σκαφών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1266, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί όσον αφορά στους τίτλους 
ιδιοκτησίας εβδομήντα πέντε οικογενειών στο συνοικισμό αυτοστέγασης (Α΄, Β΄, Γ΄ 
Φάση) στην κοινότητα Λέμπας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1267, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Λέμπας της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για συμπερίληψη συγκεκριμένου τεμαχίου σε χαλίτικη γη 
της κοινότητας Έμπας στο τοπικό σχέδιο ως κοιμητηρίου, με σκοπό να δημιουργηθεί 
κοιμητήριο το οποίο θα εξυπηρετεί και τις δύο κοινότητες. Η κοινότητα Έμπας 
συμφωνεί με την πρόταση αυτή και έχει ήδη υποβάλει σχετικό αίτημα με αρ. φακ. Α∆Χ 
103/08. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το κατά πόσο προτίθεται να συμπεριλάβει το εν λόγω τεμάχιο στο 
τοπικό σχέδιο ως κοιμητήριο, ώστε να επιλυθεί ένα καυτό πρόβλημα για τις κοινότητες 
Λέμπας και Έμπας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1268, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πολεμίου της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για διαφοροποίηση των 
κριτηρίων επιδότησης του πετρελαίου θέρμανσης, ώστε να λαμβάνονται υπόψη και οι 
πολύ χαμηλές θερμοκρασίες που σημειώνονται στην κοινότητα Πολεμίου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο διαφοροποίησης των κριτηρίων 
για επιδότηση του πετρελαίου θέρμανσης, ώστε να λαμβάνονται υπόψη και οι 
χαμηλές θερμοκρασίες που παρατηρούνται στις διάφορες κοινότητες.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1269, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πολεμίου της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για ρύθμιση του θέματος που 
αφορά στην περιουσία του κοινοτικού συμβουλίου. 

 Οι τίτλοι ιδιοκτησίας για την περιουσία του κοινοτικού συμβουλίου έχουν 
εκδοθεί στο όνομα “Κάτοικοι του Χωριού Πολέμι” και το κοινοτικό συμβούλιο ζητά 
όπως η περιουσία εγγραφεί στο κοινοτικό συμβούλιο Πολεμίου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο ρύθμισης του ως άνω θέματος.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1270, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πολεμίου της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για δημιουργία περιφερειακού 
υγειονομικού κέντρου στην κοινότητα, με σκοπό την αποσυμφόρηση των εξωτερικών 
ιατρείων του Νοσοκομείου Πάφου, αλλά και την εξυπηρέτηση των κατοίκων της 
περιοχής.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο δημιουργίας περιφερειακού 
υγειονομικού κέντρου στην κοινότητα Πολεμίου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1271, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Κισσόνεργας της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για επίσπευση των διαδικασιών κατασκευής του δυτικού 
παρακαμπτήριου δρόμου.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη του έργου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1272, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Μαμωνιών της επαρχίας 
Πάφου μού υποβλήθηκε το αίτημα για προώθηση της διαδικασίας διαχωρισμού 
οικοπέδων στη χαλίτικη γη της κοινότητας, προκειμένου αυτά να δοθούν σε 
πρόσφυγες και σε οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το υπουργείο του προτίθεται να προβεί σε διαχωρισμό 
οικοπέδων στην κοινότητα Μαμωνιών και, αν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που 
τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1273, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Μαμωνιών της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για αντικατάσταση των στεγών από αμίαντο των οικιών 
των αυτόχθονων οικογενειών της κοινότητας ή παραχώρηση οικονομικής βοήθειας 
προς αυτούς, ώστε να προχωρήσουν οι ίδιοι στην αντικατάσταση των στεγών.  Στην 
κοινότητα όλοι οι κάτοικοι είναι συνταξιούχοι με χαμηλά εισοδήματα και δεν έχουν την 
οικονομική δυνατότητα να αντικαταστήσουν τις στέγες από αμίαντο.  
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει στην αντικατάσταση των 
στεγών από αμίαντο στις οικίες των αυτόχθονων οικογενειών και, αν όχι, κατά πόσο 
μελετάται το ενδεχόμενο παραχώρησης οικονομικής βοήθειας προς αυτούς, ώστε να 
το πράξουν οι ίδιοι.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1274, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Νικόκλειας της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για μείωση της προστατευτικής ζώνης του φράγματος.  
Η κοινότητα αναπτύχθηκε σημαντικά τα τελευταία χρόνια.  ∆υστυχώς, η οικιστική 
περιοχή της κοινότητας περιορίζεται στον πυρήνα της, με αποτέλεσμα πολλά νεαρά 
ζευγάρια που επιθυμούν να κατοικήσουν στην κοινότητα να μην μπορούν να το 
πράξουν. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προβεί σε μείωση της προστατευτικής 
ζώνης του φράγματος.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1275, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πολεμίου της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για ένταξη της κοινότητας στο 
Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο ένταξης της κοινότητας 
Πολεμίου στο Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1276, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα ποιος 
προγραμματισμός υπάρχει για την ανέγερση νέων σύγχρονων εγκαταστάσεων 
στέγασης των υπηρεσιών του ΡΙΚ, δεδομένου ότι το σημερινό πεπαλαιωμένο κτίριο 
με τις προβληματικές εγκαταστάσεις εξαερισμού αποτελεί πηγή προβλημάτων υγείας 
για τους εργαζομένους στο ίδρυμα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1277, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πότε θα 
προβεί σε διορθωτικές βελτιώσεις στη λωρίδα επιτάχυνσης στην είσοδο του 
αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού παρά τον Κόρνο με κατεύθυνση τη Λευκωσία.  
Το κοινοτικό συμβούλιο Κόρνου έχει προβεί επανειλημμένα σε διαβήματα προς το 
αρμόδιο υπουργείο για το πιο πάνω θέμα, χωρίς να υπάρξει μέχρι στιγμής η ανάλογη 
ανταπόκριση.  Η ανάγκη βελτίωσης της πιο πάνω λωρίδας επιτάχυνσης κρίνεται 
κατεπείγουσας μορφής, αφού ο κίνδυνος πρόκλησης ατυχημάτων είναι καθημερινός.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1278, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πότε θα 
προβεί στη δημιουργία οδικής πρόσβασης της κοινότητας Κόρνου προς τον 
αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού με κατεύθυνση προς Λεμεσό από τον Κόρνο.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1279, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα προχωρήσει στην κατασκευή κυκλικού κόμβου στην οδική 
διασταύρωση Κόρνου-Πυργών στον παλαιό δρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού για την οδική 
ασφάλεια και την αντιμετώπιση των μεγάλων κινδύνων, λόγω της πυκνής διέλευσης 
βαρέων οχημάτων που μεταφέρουν σκύρα από τα λατομεία της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1280, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
προχωρούν οι διαδικασίες για την ανέγερση νέου δημοτικού σχολείου στον Κόρνο και 
ποιο το χρονοδιάγραμμα για την έναρξη και ολοκλήρωση του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1281, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα στατιστικά στοιχεία της τελευταίας δεκαετίας που αφορούν τα 
παιδιά με κινητικά και νοητικά προβλήματα σε παγκύπρια βάση και ανά επαρχία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1282, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Στις 28 Απριλίου 2010 το οίκημα που χρησιμοποιείται από Παλαιστίνιους 
πολιτικούς πρόσφυγες για εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας στην οδό Λεοντίου 
Μαχαιρά στη Λάρνακα υπέστη σοβαρές υλικές ζημιές μετά από εμπρησμό. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιες ενέργειες έχουν προβεί μέχρι στιγμής οι αρμόδιες αρχές για εξιχνίαση 
της εγκληματικής αυτής ενέργειας; 

2. Προτίθεται να προβεί σε παραχώρηση οικονομικής βοήθειας ή άλλης αρωγής 
για πλήρη αποκατάσταση των ζημιών, αλλά και περαιτέρω αναβάθμιση της 
λειτουργίας του κέντρου της παλαιστινιακής κοινότητας;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1283, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Είναι γνωστό ότι η ηχορρύπανση βασανίζει το σημερινό άνθρωπο των 
πόλεων. Ειδικότερα, οι κυπριακές πόλεις θεωρούνται από τις πλέον θορυβώδεις λόγω 
της υψηλής πυκνότητας της κυκλοφορίας των ιδιωτικών αυτοκινήτων. Πρόσφατα έχω 
γίνει αποδέκτης ανησυχιών των κατοίκων σε γειτονιές του Στροβόλου και της 
Έγκωμης, οι οποίοι δικαίως ανησυχούν για τα επίπεδα ηχορρύπανσης από την 
κυκλοφορία των αυτοκινήτων στο νέο οδικό δίκτυο λεωφόρων στην περιοχή 
Αρχαγγέλου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει ληφθεί εκ των προτέρων πρόνοια για την εγκατάσταση 
ηχοπετασμάτων κατά μήκος των υπό κατασκευή κατοικημένων λεωφόρων, ώστε να 
μειωθεί η ένταση της ηχορρύπανσης για τους κατοίκους της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1284, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα προχωρήσει η κατασκευή κυρτωμάτων κατά μήκος του 
κεντρικού δρόμου του χωριού Ψάθι για βελτίωση της οδικής ασφάλειας των κατοίκων 
της κοινότητας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1285, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα παραχωρηθεί η κρατική χορηγία στην κοινότητα Ψαθιού για 
το 2010.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1286, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Ψαθιού για επένδυση 
τοίχων με πέτρα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1287, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Ψαθιού για 
απαλλοτρίωση γης για ανέγερση κοινοτικών κτιρίων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1288, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα γίνει η απαραίτητη ονομασία κοινοτικών δρόμων στην 
κοινότητα Ψαθιού.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1289, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων  αν μπορεί να παραχωρηθεί οικονομική βοήθεια, για να διαμορφωθεί 
δημόσιος χώρος στην κοινότητα Ψάθι σε κοινοτικό πάρκο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1290, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ολοκλήρωση του σχεδίου αναδασμού της 
κοινότητας Πολεμίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1291, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται η φωταγώγηση του παλαιού δρόμου 
Πολεμίου-Στρουμπιού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1292, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα γίνει η αναγκαία αναβάθμιση του δρόμου μεταξύ 
Πολεμίου και Κουρτάκας.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1293, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει μελετηθεί το αίτημα της κοινότητας Πολεμίου για 
ανέγερση περιφερειακού ιατρικού κέντρου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1294, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Πολεμίου για ένταξή 
της στο Κρατικό Στεγαστικό Σχέδιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1295, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα ολοκληρωθεί η διαδικασία χωροθέτησης του βιολογικού 
σταθμού για το αποχετευτικό σύστημα των κοινοτήτων Πολεμίου και Στρουμπιού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1296, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Κουκλιών για 
περιορισμό της κτηνοτροφικής ζώνης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1297, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η παραχώρηση κρατικού τεμαχίου στην 
κοινότητα Κουκλιών για διαχωρισμό οικοπέδων για φτωχές οικογένειες της 
κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1298, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το αίτημα της κοινότητας Κουκλιών για 
δημιουργία πλαζ στην τοποθεσία “Άχνη”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1299, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων  αν ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού προτίθεται να αυξήσει την 
επιχορήγηση για την κατασκευή του γηπέδου της κοινότητας Κουκλιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1300, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει μελετηθεί το αίτημα της κοινότητας Κουκλιών για επέκταση 
των ορίων της με τη συμπερίληψη της τουρκοκυπριακής κοινότητας Σουσκιού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1301, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα ικανοποιηθεί το αίτημα της κοινότητας Κουκλιών για 
παραχώρηση χαλίτικης γης, για να αξιοποιηθεί ως περιφερειακό πάρκο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1302, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το αίτημα για κατασκευή οχετού ομβρίων 
υδάτων κλειστού τύπου στην κοινότητα Μανδριών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1303, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται η βελτίωση με κατασκευή πεζοδρομίων του 
κύριου δρόμου προς την κοινότητα Κουκλιών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1304, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το αίτημα της κοινότητας Μανδριών στην 
επαρχία Πάφου για ανέγερση κοινοτικών κτιρίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1305, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους κανονισμούς λειτουργίας των κέντρων αποκατάστασης 
σπαστικών και ανάπηρων παιδιών και συγκεκριμένα όσον αφορά την υλικοτεχνική 
τους υποδομή, τον αριθμό εργαζομένων και άλλες παραμέτρους που προάγουν την 
ψυχική και συναισθηματική υγεία των παιδιών.»  

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.087, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 20.04.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ρύθμιση του θέματος της διαχείρισης των πλαστικών σάκων συσκευασίας 
ζωοτροφών παραμένει σε εκκρεμότητα, εφόσον το ίδιο το υλικό είναι προβληματικό 
λόγω υπολειμμάτων της ζωοτροφής και της έντονης οσμής και δε γίνεται αποδεκτό 
από τους ανακυκλωτές. 

 Το θέμα έχει τεθεί προς συζήτηση με το συλλογικό σύστημα της Green Dot 
Cyprus, το οποίο είναι υπεύθυνο για τη διαχείριση των συσκευασιών. Η εταιρεία 
Green Dot ανέλαβε να εξετάσει την επιλογή για χρήση του προϊόντος για ανάκτηση 
ενέργειας, πρακτική που ακολουθείται και σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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 Παράλληλα, το Τμήμα Περιβάλλοντος εξετάζει όλες τις πιθανές λύσεις, 
σύμφωνα πάντα με την ιεράρχηση της διαχείρισης των αποβλήτων συσκευασίας, 
όπως αναφέρεται στη νέα Οδηγία 98/2008/ΕΚ για τη διαχείριση των αποβλήτων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.130, ημερομηνίας 20 Αυγούστου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη, με αριθμό 23.06.009.04.130 και ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2009 
και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εσωτερικών δεν έχει την αρμοδιότητα για 
διεξαγωγή των μετρήσεων που αναφέρεστε στην ερώτηση σας. Όσον αφορά 
μετρήσεις στην ποιότητα του αέρα Αρμόδια Αρχή είναι ο Υπουργός Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και για το νερό και το χώμα ο Υπουργός Γεωργίας Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος. 

2. Στα πλαίσια όμως των μελετών που ετοιμάζονται για την αποκατάσταση των 
χώρων ανεξέλεγκτης διάθεσης απορριμμάτων ΧΑ∆Α για τις επαρχίες Πάφου, 
Λάρνακας και Αμμοχώστου πραγματοποιήθηκαν δειγματοληψίες και χημικές 
αναλύσεις αναφορικά με την ποιότητα των υδάτων και του εδάφους. Στα ΧΑ∆Α στα 
οποία οι μελετητές έκριναν αναγκαίο διερευνήθηκαν η οξύτητα, η ηλεκτρική 
αγωγιμότητας, τα ολικά λίπη, τα λάδια και η παρουσία διαφόρων μετάλλων στο  
έδαφος και  το νερό. Επίσης δειγματοληψίες και χημικές αναλύσεις έγινα στα 
στραγγίσματα που εντοπίστηκαν σε ορισμένους ΧΑ∆Α. 

3. Στις νέες Μονάδες Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης Στερεών Οικιακών 
Απορριμμάτων συμπεριλήφθηκαν πρόνοιες για παρακολούθηση και της ποιότητας 
διαφόρων αεριών αλλά και του υπόγειου νερού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.257, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Αν. Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με ημ. 2 Οκτωβρίου 2009, 
και σας πληροφορώ τα εξής: 

1.  Ήδη έγινε η καταγραφή και εκτίμηση των ζημιών από Λειτουργούς του 
Τμήματος Γεωργίας και του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης (ΟΓΑ). Για τις 
ζημιές που καλύπτονται από το γεωργοασφαλιστικό σύστημα του ΟΓΑ, έχει 
ήδη καταβληθεί αποζημίωση για τα αμπέλια και τα φυλλοβόλα, ενώ αναμένεται 
η καταβολή αποζημίωσης για τα εσπεριδοειδή εντός Ιουνίου 2010. 

2. Για τις ζημιές που δεν καλύπτονται από το γεωργοασφαλιστικό σύστημα του 
ΟΓΑ, η καταβολή αποζημίωσης στους πληγέντες αναμένεται να διευθετηθεί 
μέσω του Εθνικού Πλαισίου χορήγησης κρατικών ενισχύσεων για την 
αντιστάθμιση ζημιών στον τομέα της γεωργίας. Ήδη, στα πλαίσια του Εθνικού 
Πλαισίου έχει ετοιμαστεί και εγκριθεί επιμέρους σχέδιο για τις ζημιές του 2006 
και σύντομα θα υποβληθεί πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο για 
αποζημίωση των πληγέντων που πληρούν τα κριτήρια. 
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3. Αναφορικά με την αναζωογόνηση της παραγωγικής δραστηριότητας των 
κατοίκων της ορεινής Λάρνακας και τη συγκράτηση του πληθυσμού στην 
περιοχή, αυτή μπορεί να επιτευχθεί μέσω των συγχρηματοδοτούμενων 
προγραμμάτων αγροτικής ανάπτυξης και περιφερειακής ανάπτυξης, καθώς 
επίσης και μέσω του ευρύτερου κρατικού προϋπολογισμού. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και 
να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.729, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιάννου Λαμάρη με αρ. 
23.06.009.04.729 και ημερομηνία 15 Ιανουαρίου 2010, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 28 
Ιανουαρίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων παραχωρούσε μειωμένες ποσότητες νερού σε 
όλες τις Αρχές Υδατοπρομήθειας που προμηθεύονται νερό από τα Κυβερνητικά 
Υδρευτικά Έργα, από τον Απρίλιο του 2008 μέχρι το τέλος Ιανουαρίου 2010, 
σύμφωνα με τις σχετικές αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου και του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. Ως γνωστό το μέτρο έχει αρθεί από 
την 1η Φεβρουαρίου 2010. 

 Από τον Απρίλιο του 2008 μέχρι τον Απρίλιο 2009, το ποσοστό εξοικονόμησης 
που επιτεύχθηκε σε σχέση με την αντίστοιχη ποσότητα του 2007, έφθασε το 20%. Το 
ποσοστό εξοικονόμησης που επιτεύχθηκε μέχρι το τέλος του 2009, σε σχέση με την 
αντίστοιχη ποσότητα του 2007 έφθασε το 8%, που αντιστοιχεί καθ’ υπολογισμό σε 
13% εξοικονόμηση επί των κανονικών αναγκών. 

 Παρακαλώ σημειώστε ότι το ΤΑΥ παραχωρεί νερό στις Αρχές 
Υδατοπρομήθειας χονδρικά. Η διανομή του νερού στους καταναλωτές και τυχόν 
συμπλήρωσή του από άλλες πηγές (γεωτρήσεις), επαφίεται στην Αρχή 
Υδατοπρομήθειας. 

 Υπάρχουν περιπτώσεις όπου πρακτικά το ΤΑΥ δεν μπορούσε να επιβάλει την 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για περικοπές λόγω του τρόπου υδροδότησης 
της Αρχής Υδατοπρομήθειας (π.χ. ∆ήμος Γερμασόγειας ο οποίος υδροδοτείται από 
γεωτρήσεις που βρίσκονται στον Υδροφορέα Γερμασόγειας τις οποίες διαχειρίζεται ο 
ίδιος ο ∆ήμος). Στις περιπτώσεις αυτές το TAΥ προχωρούσε σε γραπτές συστάσεις 
για επιβολή περικοπών εφόσον η υφιστάμενη σχετική νομοθεσία δεν επιτρέπει τη 
λήψη άλλων μέτρων. 

 Αναμένεται ότι τέτοιου είδους διαχειριστικά προβλήματα θα ξεπεραστούν με την 
προώθηση του προτεινόμενου Νομοσχεδίου για την Ενιαία ∆ιαχείριση των Υδάτων. 

 Τέλος, όσον αφορά την υδροδότηση των Τουριστικών Περιοχών, το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων παραχωρούσε αυξημένες ποσότητες νερού, που κάλυψαν 85 % 
των αναγκών. Όπου ήταν από τεχνικής πλευράς δυνατό (συγκεντρωμένες 
ξενοδοχειακές περιοχές) το ΤΑΥ παραχωρούσε πρόσθετες ποσότητες στις Αρχές 
Υδατοπρομήθειας ώστε να διασφαλίζεται η συνεχής παροχή στις ξενοδοχειακές 
μονάδες. Παγκύπρια υπάρχουν αρκετές ξενοδοχειακές μονάδες όπου δεν ήταν 
δυνατή η αποκλειστική συνεχής παροχή νερού προς αυτές επειδή βρίσκονται σε 
οικιστικές περιοχές. Οι μονάδες αυτές είχαν προχωρήσει στην τοποθέτηση 
πρόσθετων αποθηκευτικών χώρων για κάλυψη των αναγκών τους. 
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 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.825, 
ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.825, 
ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου, 2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και εσωκλείω 
σχετική μελέτη που έγινε από το Γραφείο Ανάλυσης Εγκλήματος για το επίπεδο της 
εγκληματικότητας στην Κύπρο σε σχέση με άλλα νησιώτικα κράτη. 

2. Είμαστε  στη   διάθεσή  σας  για  οποιεσδήποτε πρόσθετες  πληροφορίες 
κρίνετε αναγκαίες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.890, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 4 Μαρτίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το ΡΙΚ αφιερώνει στο ραδιόφωνο, μέσω των εκπομπών ιδιαίτερα του Πρώτου 
και ∆ευτέρου Προγράμματος, χρόνο για προγράμματα που αναφέρονται στις 
θρησκευτικές ομάδες και προσφέρουν ευκαιρίες προβολής της ιδιαίτερης 
θρησκευτικής, πολιτιστικής και γλωσσικής κληρονομιάς και παράδοσής τους. 
Επίσης, θέματα που αφορούν ή ενδιαφέρουν τις θρησκευτικές ομάδες 
απασχολούν εκπομπές λόγου και στο Τρίτο Πρόγραμμα του ΡΙΚ. 

(β) Στην τηλεόραση, το ΡΙΚ αφιερώνει χρόνο στις θρησκευτικές ομάδες τόσο στα 
προγράμματά του όσο και στις ειδήσεις, είτε με την κάλυψη εκδηλώσεων 
θρησκευτικού ή πολιτιστικού ή αθλητικού περιεχομένου είτε με ρεπορτάζ και 
αφιερώματα σε ενημερωτικές εκπομπές όπως "Επτά-∆έκα", "Από Μέρα σε 
Μέρα", "Συν-Πλην", "ΒIΖ-Εμείς" είτε με την πρόσκληση παραγόντων των 
θρησκευτικών ομάδων σε αυτές ή άλλες εκπομπές, με τις κατάλληλες ευκαιρίες. 

(γ) Κάθε χρόνο, από την τηλεόραση του ΡΙΚ μεταδίδονται απευθείας σημαντικές 
θρησκευτικές εκδηλώσεις θρησκευτικών ομάδων, όπως για παράδειγμα 
λειτουργίες σε σημαντικές περιπτώσεις και ενθρονίσεις Αρχιεπισκόπων και 
άλλων ιεραρχών. 

(δ) Η πρόσφατη επίσκεψη στην Κύπρο του Πάπα Βενέδικτου έτυχε άμεσης 
τηλεοπτικής και ραδιοφωνικής κάλυψης από το ΡΙΚ, και το σήμα μεταδόθηκε 
από δορυφόρου σε παγκόσμια κλίμακα για αξιοποίηση από κάθε 
ενδιαφερόμενο ραδιοτηλεοπτικό οργανισμό, καθώς επίσης από τα κυπριακά 
ραδιοτηλεοπτικά κανάλια, ενώ από τα προγράμματα του ΡΙΚ υπήρξε άμεση 
αναμετάδοση των σημαντικότερων εκδηλώσεων στη διάρκεια της επίσκεψης. 

(ε) Είναι υπόψη του ΡΙΚ το αίτημα για την εισαγωγή ειδικών προγραμμάτων στην 
τηλεόραση για τις θρησκευτικές ομάδες. Το αίτημα εξετάστηκε στο παρελθόν 
και κρίθηκε ότι πέραν της πρόσθετης επιβάρυνσης στους περιορισμένους 
πόρους του ΡΙΚ, θα ήταν δύσκολο να εξευρίσκεται το κατάλληλο περιεχόμενο 
σε τακτική βάση για τη συμπλήρωση ενός ειδικού προγράμματος και τούτο θα 
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είχε ως αποτέλεσμα να καλύπτονται και να προβάλλονται μη σημαντικές 
εκδηλώσεις για να συμπληρώνεται η εκπομπή. Παρόλα αυτά, το ΡΙΚ είναι 
πρόθυμο να ξανασυζητήσει ένα τέτοιο ενδεχόμενο με τις ηγεσίες των 
θρησκευτικών ομάδων, υπό το φως του ενδεχομένου να έχουν διαφοροποιηθεί 
τα δεδομένα και νοουμένου ότι θα εξευρίσκονταν οι αναγκαίοι πόροι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.900, 
ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Αυτοκινητόδρομος Λευκωσίας-Παλαιχωρίου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η βελτίωση/διαπλάτυνση του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Παλαιχωρίου 
βρίσκεται στο στάδιο ετοιμασίας κατασκευαστικών σχεδίων. Η κατασκευή του 
αυτοκινητόδρομου θα προωθηθεί σε τρεις φάσεις ως ακολούθως: 

α) Η πρώτη φάση κατασκευής του έργου, που αποτελεί νέα χάραξη, 7 χλμ. 
περίπου, ξεκινά από τον υφιστάμενο δρόμο Λευκωσίας-Παλαιχωρίου, με την 
κατασκευή ανισόπεδου κόμβου στην Ανθούπολη και ακολουθεί πορεία προς 
νοτιοδυτικά, περνώντας κοντά από το βορειοδυτικό σύνορο του Σταθμού 
Επεξεργασίας Λυμάτων της Ανθούπολης. Σε αυτό το σημείο, συνδέεται με τον 
προτεινόμενο περιμετρικό αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας με ανισόπεδο κόμβο.  
Ακολούθως, θα κατασκευαστεί ένας ανισόπεδος κόμβος στη ∆ευτέρα για να 
καταλήξει να συνδεθεί με τον υφιστάμενο δρόμο, κατασκευάζοντας τον 
ανισόπεδο κόμβο Ανάγιας. Το κόστος κατασκευής για τη φάση αυτή 
υπολογίζεται να είναι της τάξης των €50εκ. 

β) Η δεύτερη φάση, μήκους 7 χλμ. περίπου, ακολουθεί σε μεγάλο μήκος τον 
υφιστάμενο δρόμο, δημιουργώντας ανισόπεδους κόμβους στους Εργάτες και 
στο Αρεδιού, παρακάμπτοντας την κοινότητα Αρεδιού για να τερματίσει στη 
Μαλούντα με την κατασκευή του ανισόπεδου κόμβου. Το κόστος κατασκευής 
για τη φάση αυτή υπολογίζεται να είναι της τάξης των €35εκ. 

γ) Η τρίτη φάση, μήκους 5 χλμ. περίπου, ακολουθεί τον υφιστάμενο δρόμο, 
δημιουργώντας συνδέσεις προς το Μιτσερό, το Στρατόπεδο Κυριάκου Μάτση 
(ΕΛ∆ΥΚ) και την Κλήρου για να τερματίσει στο Στρατόπεδο Τάσου Μάρκου, 
στην πάροδο προς Καλό Χωριό. Το κόστος κατασκευής για τη δεύτερη φάση 
και τρίτη φάση υπολογίζεται να είναι της τάξης των €60εκ. 

3. Τα κατασκευαστικά σχέδια και για τις τρεις φάσεις αναμένεται να σταλούν στις 
υπηρεσίες και στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για την ετοιμασία των 
δικών τους μελετών και σχεδίων απαλλοτρίωσης περίπου στις αρχές του 2011. 

4. Η προώθηση της κατασκευής του έργου αναμένεται να αρχίσει το 2013, 
δεδομένου ότι θα ολοκληρωθεί η διαδικασία απαλλοτρίωσης έγκαιρα και εγκριθούν οι 
αναγκαίες πιστώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.904, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.904 και ημερ. 
3/3/2010 σχετικά με την ερώτηση της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Στέλλας Κυριακίδου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Ο Λειτουργός των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας που χειρίζεται τις 
περιπτώσεις προσώπων που έτυχαν εκμετάλλευσης, ανεξάρτητα με το χώρο 
φιλοξενίας τους, καλεί όπου χρειάζεται και είναι δυνατό, διερμηνέα, έτσι ώστε να 
παρέχεται στο κάθε θύμα κάθε δυνατή στήριξη και καθοδήγηση. 

 Παράλληλα, ο εν λόγω Λειτουργός επιδιώκει τη δικτύωση του θύματος με τους 
Λειτουργούς άλλων Υπηρεσιών (Υπηρεσίες Υγείας, Τμήμα Εργασίας και Τμήμα 
Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης), έτσι ώστε να καλύπτονται σφαιρικά οι 
ανάγκες του. Ωστόσο την ευθύνη παροχής υπηρεσιών των διαφορετικών ειδικοτήτων 
έχει η Υπηρεσία/Τμήμα που είναι αρμόδια/ο για το κάθε θέμα. Ως εκ τούτου, η 
ψυχολογική στήριξη των θυμάτων και οι διευθετήσεις για την παροχή τέτοιων 
υπηρεσιών ανήκουν στο Υπουργείο Υγείας, λόγω αρμοδιότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.906, 

ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.906 και ημερ. 
23 Μαρτίου 2010 και σας παραθέτω Πίνακα στον οποίο καταγράφεται ο αριθμός των 
ατόμων που υπηρετούν σήμερα στην Αστυνομία, ανά βαθμό. 

Πίνακας στον οποίο φαίνεται η αριθμητική δύναμη των στελεχών της Αστυνομίας που 
βρίσκονται σε υπηρεσία 

ΒΑΘΜΟΣ ΜΕΛΗ 
ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ 

ΕΞΕΙ∆ΙΚΕΥΜΕΝΑ 
ΜΕΛΗ 

ΣΥΝΟΛΟ 

Αρχηγός 1 - 1 

Υπαρχηγός  1 - ι 

Βοηθοί Αρχηγοί 5 - 5 

Ανωτ. Αστυνόμοι 13 - 13 

Αστυνόμοι Α’  19 1 20 

Αστυνόμοι Β’  12 25 37 

Ανωτ. Υπαστυνόμοι 92 2 94 

Υπαστυνόμοι 245 18 263 

Λοχίες 607 40 647 

Αστυφύλακες 3 332 2 3 334 

Τακτικοί & Ειδικοί 
Αστυφύλακες 

939 - 939 

ΣΥΝΟΛΟ 5 266 88 5 354» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.927, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα της Κοινότητας Γιόλου για μεταφορά του δικτύου υψηλής τάσης της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου κατά μήκος του αυτοκινητόδρομου Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς, 

για αποφυγή επηρεασμού ιδιωτικής περιουσίας 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.927 και ημερ. 11.3.2010, καθώς και 
στην ταυτάριθμη επιστολή του Υπουργείου Εσωτερικών προς την Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Πάφου ημερ. 24.3.2010, αντίγραφο της οποίας έχει κοινοποιηθεί και στο 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με στοιχεία και πληροφορίες που εξασφαλίστηκαν από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, το Κοινοτικό Συμβούλιο Γιόλου με σχετικές 
επιστολές του προς την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, ζήτησε την αλλαγή του 
σχεδίου μεταφοράς ηλεκτρικού ρεύματος από το Στρουμπί στην Πόλη 
Χρυσοχούς και συγκεκριμένα, πρότεινε τη μετακίνηση του δικτύου κατά μήκος 
του αυτοκινητόδρομου Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς. 

(β) Μετά από σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο Γραφείο του Επάρχου Πάφου, 
για ενημέρωση από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, των Κοινοτήτων Γιόλου 
και ∆ρύμου, σχετικά με την όδευση της γραμμής εναέριας μεταφοράς, 
αποφασίστηκε η μετακίνηση της εν λόγω γραμμής σε νέα θέση προς τα σύνορα 
της Κοινότητας ∆ρυμού, ούτως ώστε να παρακαμφθούν οι περιοχές οι οποίες 
ενδέχεται να αναπτυχθούν οικιστικά. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Γιόλου 
συγκατατέθηκε με το νέο σχέδιο και ως εκ τούτου, υποβλήθηκε αίτηση για 
έγκριση των τροποποιημένων σχεδίων στην Πολεοδομική Αρχή, για την οποία 
εξασφαλίστηκε Πολεοδομική Άδεια. 

(γ) Σύμφωνα με στοιχεία που εξασφαλίστηκαν από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, 
η νέα γραμμή δε θα μπορούσε να καταλάβει την όδευση της υφιστάμενης 
γραμμής η οποία διέρχεται κατά μήκος του αυτοκινητόδρομου, για 
πολεοδομικούς και περιβαλλοντικούς λόγους. Σημειώνεται ότι για την εκτέλεση 
του έργου έχει κατακυρωθεί η προσφορά σε συγκεκριμένη εταιρεία, έχει 
διενεργηθεί η σχετική χωρομετρική εργασία και αναμένεται σύντομα η έναρξη 
των εργασιών εγκατάστασης της γραμμής μεταφοράς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.933, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2010, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.04.933 και ημερομηνία 
16 Μαρτίου 2010, σχετικά με ερώτηση της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου που αφορά την περιοχή γύρω από το κτίριο 
Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Οι αρμόδιες κρατικές Υπηρεσίες κατά τη μελέτη και σχεδιασμό της 
εγκατάστασης του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης σε κτίρια 
του παλαιού Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, έλαβαν υπόψη τις ανάγκες σε 
χώρους στάθμευσης, σύμφωνα με τα πρότυπα που καθορίζονται στο Τοπικό 
Σχέδιο Λευκωσίας, τόσο για το προσωπικό του Τμήματος, όσο και για τους 
επισκέπτες. 

(β) Οποιαδήποτε παραβίαση του κώδικα οδικής κυκλοφορίας από διερχόμενα 
αυτοκίνητα, ή οχήματα επισκεπτών του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης, τα οποία πιθανό να δημιουργούν κινδύνους για τους χρήστες 
της περιοχής, περιλαμβανομένων των μαθητών της Αμερικάνικης Ακαδημίας, 
πρέπει να τύχει χειρισμού από την Αστυνομία και το ∆ήμο Λευκωσίας, όπως 
συμβαίνει με κάθε άλλη αστική περιοχή, όπου παρατηρείται ανάλογη 
συμφόρηση της τροχαίας κυκλοφορίας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.964, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 30 Μαρτίου 2010, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση 
του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος καταδικάζει με 
τον πιο έντονο τρόπο το φαινόμενο της δηλητηρίασης ζώων. 

 Η εσκεμμένη δηλητηρίαση ζώων συντροφιάς είναι πράξη απαράδεκτη, 
βάρβαρη και παράνομη και τιμωρείται αυστηρά από τη νομοθεσία. Οι Κτηνιατρικές 
Υπηρεσίες, σε συνεργασία με την Αστυνομία και το Κρατικό Χημείο διερευνούν κάθε 
καταγγελία, με βάση διαδικασία που συμφωνήθηκε μεταξύ τους. 

 Οι δηλητηριάσεις ζώων συνήθως γίνονται με τη χρήση φυτοφαρμάκων, παρά 
το ότι υπάρχει σαφής προειδοποίηση να μη χορηγούνται τέτοιες ουσίες σε ζώα και 
παρά το ότι η πράξη αυτή αποτελεί ποινικό αδίκημα. ∆υστυχώς, παρά τα όποια μέτρα 
που λαμβάνονται, οι δηλητηριάσεις συνεχίζονται. 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος πιστεύει ότι, για 
την αντιμετώπιση του προβλήματος των δηλητηριάσεων, θα πρέπει όλοι οι 
εμπλεκόμενοι να δράσουν συγκροτημένα και μεθοδικά ώστε να παταχθεί η παρανομία 
και να δημιουργηθεί η κατάλληλη κουλτούρα, προς όφελος των ζώων. 

 Για τούτο απαιτείται η συνεργασία όλων (αρμοδίων κρατικών αρχών, τοπικών 
αρχών, φιλοζωικών οργανώσεων, ομάδων πολιτών κλπ.) ώστε, αφενός να 
διερευνώνται σε βάθος περιστατικά κακόβουλων ενεργειών ενάντια σε ζώα και να 
τιμωρούνται οι υπαίτιοι και αφετέρου, μέσα από μια διαφωτιστική εκστρατεία, να 
καλλιεργηθεί η περαιτέρω αγάπη του κοινού προς τα ζώα. 

 Με   την   ευκαιρία   αυτή   θα   ήθελα  να   σας   διαβιβάσω   τους   θερμούς   
μου χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή  σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.984, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.984 και ημερομηνία 23 Μαρτίου 2010, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 13 
Απριλίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ποιότητα Νερού Απόρριψης από Μονάδα Επεξεργασίας Νερού 
Γεωτρήσεων Γαρύλλη στην κοίτη του ποταμού Γαρύλλη 

 Από τη λειτουργία του συστήματος επεξεργασίας των νερών των γεωτρήσεων 
του ποταμού Γαρύλλη στη Λεμεσό παράγεται το “νερό απόρριψης”, το οποίο 
έχει αυξημένα νιτρικά. Τα ποιοτικά χαρακτηριστικά του νερού απόρριψης, 
ελέγχονται σε τακτά διαστήματα από τα χημεία του Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων και μέχρι σήμερα δεν έχουν παρουσιάσει καμία απόκλιση από τις 
προδιαγραφές. 

2. ∆ιαχείριση του Νερού Απόρριψης από Μονάδα Επεξεργασίας Νερού 
Γεωτρήσεων Γαρύλλη στην κοίτη του ποταμού Γαρύλλη 
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 Η διαχείριση του νερού απόρριψης έχει αποφασιστεί με γνώμονα την 
προστασία του περιβάλλοντος. Το σχέδιο διαχείρισης δεν περιλαμβάνει την απ’ 
ευθείας απόρριψη του νερού στην κοίτη του ποταμού Γαρύλλη. Μέρος του 
νερού απόρριψης, διοχετεύεται στους αγωγούς λυμάτων του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λεμεσού Αμαθούντας (ΣΑΛΑ).  Το υπόλοιπο συλλέγεται μέσω 
του αγωγού των όμβριων υδάτων και αντλείται σε αγωγό νερού άρδευσης, 
όπου και το εν λόγω νερό αναμειγνύεται με το νερό άρδευσης. 

 Στην περίπτωση όμως έντονης βροχόπτωσης, η συνολική ποσότητα του νερού 
(ομβρίων και νερού απόρριψης) ξεπερνά την μέγιστη δυναμικότητα του αντλιοστασίου 
και ως εκ τούτου μέρος του αναμεμειγμένου νερού διοχετεύεται στην κοίτη του 
ποταμού όπου αναμειγνύεται περαιτέρω με το νερό που ρέει στον ποταμό. 

 Όσον αφορά την ποσότητα του νερού απόρριψης, αυτή ελέγχεται καθημερινά 
από το προσωπικό του TAT μέσω της καταμέτρησης των ποσοτήτων της άντλησης 
από τον υδροφορέα, του επεξεργασμένου νερού που δίνεται για ύδρευση, του 
συνολικού υπολείμματος της διαδικασίας επεξεργασίας και του νερού που 
διοχετεύεται στο ΣΑΛΑ. 

 Συνολικά από την έναρξη της λειτουργίας της Μονάδας τον Ιανουάριο του 2009 
μέχρι το τέλος Απριλίου 2010 διοχετεύτηκαν 280.000 κ.μ. για άρδευση και 250.700 κ.μ. 
στους αγωγούς του ΣΑΛΑ. 

 Πληροφοριακά αναφέρω ότι στο φράγμα Πολεμιδιών αποθηκεύονται κατά την 
χειμερινή περίοδο, όταν η ζήτηση για άρδευση είναι μειωμένη, σημαντικές ποσότητες 
ανακυκλωμένου νερού από το ΣΑΛΑ (1.070.470 κ.μ), ούτως ώστε να μην 
απορρίπτεται στην θάλασσα. Για την διαδικασία αυτή υπάρχει Ειδική Άδεια 
Απόρριψης, της οποίας οι όροι τηρούνται. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1011, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική επιστολή σας με ημερομηνία 14.04.2010, σε σχέση 
με την ερώτηση του Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο κίνδυνος που διατρέχουν αξιόλογοι Τρέμιθοι στην κοινότητα Κονιών Πάφου 
από οικοδομική ανάπτυξη είναι εις γνώση των αρμόδιων Υπηρεσιών του κράτους. Το 
θέμα μελετάται με στόχο να διακριβωθεί ο ακριβής αριθμός των δέντρων που θα 
επηρεαστεί και στη συνέχεια να μελετηθούν τρόποι διάσωσης των πολύτιμων αυτών 
δέντρων. 

 Ήδη έγιναν συναντήσεις και επιτόπιες επισκέψεις από τα Τμήματα ∆ασών και 
Πολεοδομίας και Οικήσεως στην παρουσία της Τοπικής Αρχής, αλλά δεν υπήρξε 
ακόμη κατάληξη, καθότι από ό,τι πληροφορούμαι οι αιτητές δεν ήταν σε θέση να 
υποδείξουν επί του εδάφους τα ακριβή όρια των υπό ανάπτυξη τεμαχίων, για να είναι 
δυνατή η διαμόρφωση όρων των αδειών που ενδεχομένως να εκδοθούν. 

 Σας διαβεβαιώνω ότι θα καταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια για επίλυση του 
προβλήματος αυτού. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1016, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Ανδρέα Κυπριανού με αρ. 
23.06.009.04.1016 και ημερομηνία 8 Απριλίου 2010, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 15 
Απριλίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι παρουσιάσεις στα δημόσια και ιδιωτικά εκπαιδευτήρια ανατέθηκαν σε 
φιλολόγους-εκπαιδευτικούς με αγορά υπηρεσιών, με συνοπτικές διαδικασίες, 
σύμφωνα με τον Νόμο που προνοεί για τον συντονισμό των διαδικασιών σύναψης 
δημοσίων συμβάσεων έργων, προμηθειών και υπηρεσιών και για συναφή θέματα. [Ν. 
12(I)/2006]. 

 Για την προώθηση και ολοκλήρωση της διαδικασίας για παροχή υπηρεσιών 
τεσσάρων εκπαιδευτικών με ειδικότητα στην ελληνική φιλολογία, έναν σε κάθε 
Επαρχία (Λευκωσία, Λεμεσό, Πάφο και ένα για την Επαρχία Λάρνακας και την 
ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου), είχε διοριστεί επιτροπή αξιολόγησης από τον 
∆ιευθυντή του TAY, με βάση τον Κανονισμό 9(1) των Περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών 
(Γενικών) Κανονισμών του 2007 (Κ.∆.Π. 201/2007). 

 Η Επιτροπή Αξιολόγησης είχε ετοιμάσει έγγραφα διαγωνισμού με βάση τα 
πρότυπα έγγραφα που έχουν ετοιμαστεί από το Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας. 
Ως κριτήριο ανάθεσης της σύμβασης έχει καθοριστεί η πιο χαμηλή τιμή προσφοράς 
για κάθε Επαρχία. 

 Η Επιτροπή Αξιολόγησης είχε εξασφαλίσει από την εκπαιδευτική υπηρεσία 
καταλόγους των αδιόριστων εκπαιδευτικών στον τομέα της ελληνικής φιλολογίας, που 
έχουν αποκτήσει το σχετικό Πτυχίο κατά τα έτη 2004, 2005, 2006 και 2007 και έγιναν 
τηλεφωνικές επικοινωνίες για εκδήλωση ενδιαφέροντος με τουλάχιστον 10-15 
υποψηφίους για την κάθε Επαρχία. Στις τηλεφωνικές επικοινωνίες οι ενδιαφερόμενοι 
ενημερώνονταν για την πρόθεση του Τμήματος για αγορά υπηρεσιών τεσσάρων 
εκπαιδευτικών, ενός σε κάθε Επαρχία, με ειδίκευση στον κλάδο ελληνικής φιλολογίας 
για πέντε μήνες, από 18/01/2010 μέχρι 17/06/2010. 

 Στους υποψηφίους οι οποίοι επέδειξαν ενδιαφέρον απεστάλη με ηλεκτρονικό 
ταχυδρομείο πλήρης σειρά εγγράφων διαγωνισμού. Η ημερομηνία υποβολής των 
προσφορών καθορίστηκε η 08/01/2010 και ώρα 10:30. 

 Η ανάθεση της σύμβασης για την κάθε Επαρχία έγινε στον προσφέροντα που 
υπέβαλε την πιο χαμηλή τιμή και πληρούσε τις απαιτήσεις και όρους των εγγράφων 
του διαγωνισμού. 

 Μετά την υπογραφή των τεσσάρων συμβάσεων έγινε θεωρητική και πρακτική 
εκπαίδευση πέντε ημερών στους τέσσερις αναδόχους, από Λειτουργούς του ΤΑΥ. Για 
την διεκπεραίωση της εργασίας τούς δόθηκε το αναγκαίο υλικό σε ηλεκτρονική μορφή 
και ο αναγκαίος εξοπλισμός (P.C. και Projector). 

 Σημειώνεται ότι οι διαλέξεις των τεσσάρων φιλολόγων παρακολουθούνται και 
αξιολογούνται από Λειτουργούς του TAΥ για να διαπιστωθούν τυχόν προβλήματα ή 
αδυναμίες. Σε κάθε σχολείο που γίνεται παρουσίαση, αποστέλλεται από τη διεύθυνση 
του σχολείου στο TAΥ, η αξιολόγηση της παρουσίασης κάθε Φιλολόγου, η οποία 
περιλαμβάνει μεταξύ άλλων σημεία που μπορούν να βελτιωθούν, επιθυμία για 
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μελλοντική συνεργασία του σχολείου με το TAΥ, καθώς και επιτυχία της απόδοσης 
του εκπαιδευτικού. 

 Το TAΥ λόγω της μεγάλης επιτυχίας του προγράμματος σκοπεύει να 
επαναπροκηρύξει τον διαγωνισμό σε σύντομο χρονικό διάστημα κατά την επόμενη 
σχολική χρονιά, αλλά και κατά τις επόμενες χρονιές, αφού η καλλιέργεια υδατικής 
συνείδησης ενός λαού, επιτυγχάνεται μόνο με πολύχρονη και συνεχή ενημέρωση και 
εκπαίδευση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1031, ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 20 Απριλίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση του Βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι διαπραγματεύσεις στα πλαίσια της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών για τις 
Κλιματικές Αλλαγές (UNFCCC) θα συνεχίσουν κατά το 2010 με στόχο στους 
επόμενους μήνες να δημιουργηθούν οι κατάλληλες προϋποθέσεις ώστε το Σύμφωνο 
της Κοπεγχάγης να μετεξελιχτεί σε μια δεσμευτική Συμφωνία, η οποία θα υιοθετηθεί 
από το σύνολο των Μελών της Σύμβασης στην επόμενη σύνοδο τον Νοέμβριο στο 
Μεξικό. 

 Οι θέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης παραμένουν σταθερές ως ακολούθως: 

- Όλες οι ανεπτυγμένες χώρες, συμπεριλαμβανομένων των ΗΠΑ, θα πρέπει να 
αναλάβουν νομικά δεσμευτικές υποχρεώσεις. ∆εν γίνεται αποδεκτό να 
αναληφθούν νομικά δεσμευτικές υποχρεώσεις από ορισμένες αναπτυσσόμενες 
χώρες και από κάποιες άλλες όχι. 

- Η Ευρωπαϊκή Ένωση δεσμεύεται να αναλάβει νομικά δεσμευτικές 
υποχρεώσεις για μείωση των εκπομπών κατά 20% μέχρι το 2020 και είναι 
έτοιμη να αναλάβει νομικά δεσμευτικές υποχρεώσεις για μείωση των 
εκπομπών κατά 30% μέχρι το 2020, νοουμένου ότι, θα αναληφθούν 
συγκρίσιμες προσπάθειες μείωσης των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου και 
από άλλες ανεπτυγμένες χώρες, καθώς και από τις αναπτυσσόμενες χώρες 
ταχείας οικονομίας, όπως Κίνα, Βραζιλία και Ινδία. 

- Η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι έτοιμη να χρηματοδοτήσει δράσεις προσαρμογής 
στην αλλαγή του κλίματος και μείωσης των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου 
σε αναπτυσσόμενες χώρες, νοουμένου ότι θα υπάρχει κατάλληλη 
παρακολούθηση, καταγραφή και επαλήθευση (Monitoring, Reporting and 
Verification, MRV). 

- Η Κύπρος στηρίζει ανελλιπώς τις πιο πάνω θέσεις της ΕΕ.  Όσον αφορά το 
θέμα της αύξησης του στόχου μείωσης από 20% σε 30%, η χώρα μας 
παρουσιάζεται προβληματισμένη και είναι της άποψης ότι προτού ληφθούν 
οποιεσδήποτε αποφάσεις, θα πρέπει πρώτα να αξιολογηθούν δεόντως οι 
προσπάθειες μείωσης από τις άλλες ανεπτυγμένες χώρες, καθώς και οι 
δράσεις μείωσης από τις αναπτυσσόμενες χώρες ταχείας οικονομίας (Κίνα, 
Βραζιλία, Ινδία κλπ). Στην περίπτωση που μετά από την αξιολόγηση που θα 
γίνει, οι εν λόγω μειώσεις και δράσεις είναι συγκρίσιμες με αυτές της ΕΕ, τότε, 
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θα είμαστε σε θέση να υποστηρίξουμε την ανάληψη του στόχου μείωσης για 
την ΕΕ -30% και αυτό υπό την προϋπόθεση ότι κατά την εσωτερική κατανομή 
των πρόσθετων δεσμεύσεων που θα γίνει στα σώματα της ΕΕ θα ληφθούν 
υπόψη οι ιδιαιτερότητες των κρατών μελών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1040, 

ημερομηνίας 14 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα: Αξιολόγηση του πιλοτικού προγράμματος ποδηλατολωρίδων που 
εφαρμόστηκε στη Λεμεσό 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στόχος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων είναι όπως, σε συνεργασία 
με όλες τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες, υλοποιηθεί ένα ολοκληρωμένο σύστημα 
διευκολύνσεων για τον ποδηλάτη σε όλες τις αστικές περιοχές. Η κατασκευή 
ποδηλατοδρόμων εκτός του οδοστρώματος προωθείται στα πλαίσια των 
Πολεοδομικών/Οδικών Έργων ή ως ανεξάρτητα έργα (π.χ. κατά μήκος του Πεδιαίου) 
και υπολογίζεται ότι έχουν ήδη κατασκευαστεί παγκύπρια πέραν των 100 χιλιομέτρων. 

3. Η προώθηση όμως ολοκληρωμένου δικτύου αποκλειστικά με 
ποδηλατοδρόμους που αποτελούν την πιο ασφαλή λύση για τη διακίνηση των 
ποδηλατιστών είναι μια δύσκολη και χρονοβόρα διαδικασία. Η ολοκλήρωση ενός 
στοιχειώδους δικτύου για ποδήλατα μπορεί να επιτευχθεί πιο γρήγορα και 
αποτελεσματικά εάν μέρος του δικτύου αυτού διαλαμβάνει ποδηλατολωρίδες στο ίδιο 
επίπεδο με το οδόστρωμα όπου διακινούνται τα οχήματα. Το μέτρο αυτό, αν και είναι 
ευρέως διαδεδομένο σε πολλές ευρωπαϊκές πόλεις, δεν προσφέρει τα ίδια επίπεδα 
οδικής ασφάλειας με τους ποδηλατοδρόμους ειδικά σε μια χώρα όπως η Κύπρος, 
όπου δεν υπάρχει η απαιτούμενη οδική κουλτούρα και ο ανάλογος σεβασμός προς 
όλους τους χρήστες του δρόμου. 

4. Σε ευρεία σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στη Λεμεσό υπό την Προεδρία του 
πρώην Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ν. Νικολαΐδη με όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς αποφασίστηκε να υλοποιηθεί σε πιλοτική βάση ένα δίκτυο για 
ποδηλατιστές που θα ένωνε τον ποδηλατοδρόμο κατά μήκος του παραλιακού 
μετώπου Λεμεσού με την περιοχή του Τσιρείου Σταδίου και την Αγία Φύλα. Με βάση 
την απόφαση αυτή σχεδιάστηκε και υλοποιήθηκε από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων σε 
συνεργασία με την Αστυνομία, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το ∆ήμο 
Λεμεσού και τον Ποδηλατικό Όμιλο Λεμεσού η υφιστάμενη ποδηλατοδιαδρομή 
συνολικού μήκους 10 χλμ. που διαλαμβάνει και γύρω στα 5 χλμ. ποδηλατολωρίδων. 
Το έργο αυτό εγκρίθηκε από το ∆ημοτικό Συμβούλιο Λεμεσού το οποίο εξασφάλισε 
και την κατά νόμο συναίνεση του Αρχηγού Αστυνομίας, αφού το έργο έχει υλοποιηθεί 
σε δρόμους που υπάγονται στη δικαιοδοσία του ∆ήμου. 

5. Η πιλοτική εφαρμογή των ποδηλατολωρίδων στη Λεμεσό αξιολογήθηκε σε δύο 
επί τόπου επισκέψεις μελών της Ομάδας για την προώθηση του ποδηλάτου. Στην 
πρώτη επίσκεψη εξήχθησαν τα εξής συμπεράσματα: 

Ι. Θετικά 

α. Είναι εμφανής η προσπάθεια για λήψη μέτρων για τους ποδηλάτες σε μια 
εκτεταμένη κλίμακα και αναμένεται να συμβάλει στη δημιουργία οδικής 
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κουλτούρας και θα βοηθήσει τους οδηγούς μηχανοκινήτων οχημάτων να 
αντιληφθούν ότι πρέπει να λαμβάνουν υπόψη τους ευάλωτους χρήστες του 
δρόμου όπως είναι οι ποδηλάτες. 

β. Οι ποδηλατολωρίδες έγιναν σε αστικούς δρόμους του ∆ήμου Λεμεσού με 
πλάτος πέραν των 8 μέτρων όπου δεν υπήρχε η στοιχειώδης σήμανση 
λωρίδων κυκλοφορίας στο οδόστρωμα και ως αποτέλεσμα έχει περιοριστεί το 
διαθέσιμο πλάτος για τα οχήματα σε 6,5 μέτρα με πιθανή μείωση στην 
ταχύτητα που αναπτύσσουν οι οδηγοί. 

γ. Η συγκεκριμένη διαδρομή έχει αξιοποιηθεί από τον Ποδηλατικό Όμιλο Λεμεσού 
στα πλαίσια εκδηλώσεων όπως ο Ποδηλατικός Γύρος Λεμεσού και έχει 
συμβάλει ώστε το κοινό να αντιληφθεί την ύπαρξη του ποδηλάτου στους 
δρόμους της πόλης. Ο Ποδηλατικός Όμιλος Λεμεσού θεωρεί τα μέτρα που 
έχουν υλοποιηθεί ικανοποιητικά και ζητά τη σταδιακή επέκτασή τους. 

δ. Την ποδηλατολωρίδα κατά μήκος των οδών Γκρόπιους και Βασιλέως 
Κωνσταντίνου αξιοποιούν μαθητές του Τσιρείου ∆ημοτικού Σχολείου στα 
πλαίσια του προγράμματος "Ποδηλατώ προς/από το σχολείο με ασφάλεια". Η 
χρήση των ποδηλατολωρίδων γίνεται καθημερινά από την Ομάδα Σχολικής 
Ποδηλασίας του Σχολείου με δύο έμπειρους ποδηλάτες και εφτά μαθητές. 

ΙΙ. Αρνητικά 

α. Η παράνομη στάθμευση κατά μήκος της διαδρομής και ειδικά εντός των 
ποδηλατολωρίδων δημιουργεί προβλήματα οδικής ασφάλειας και 
λειτουργικότητας. Έχει παρατηρηθεί ότι ακόμα και σε περιοχές όπου υπάρχουν 
εναλλακτικοί χώροι για στάθμευση, π.χ. χώρος στάθμευσης Τσιρείου Σταδίου, 
οι οδηγοί σταθμεύουν κατά μήκος του δρόμου εντός των ποδηλατολωρίδων. 

β. Εκτός των μελών του Ποδηλατικού Ομίλου Λεμεσού σε περιπτώσεις 
εκδηλώσεων και της μικρής μερίδας μαθητών του Τσιρείου ∆ημοτικού Σχολείου, 
η υπό αναφορά διαδρομή δεν χρησιμοποιείται από το κοινό. Γενικά στο οδικό 
δίκτυο της Λεμεσού δεν κυκλοφορούν ποδηλάτες εκτός από μεμονωμένες 
περιπτώσεις αλλοδαπών εργατών, ίσως επειδή οι υφιστάμενες συνθήκες δεν 
προσφέρουν τα απαιτούμενα επίπεδα οδικής ασφάλειας για μη έμπειρους 
ποδηλάτες. 

6. Στα πλαίσια της πρώτης επίσκεψης συμφωνήθηκε να προωθηθούν τα εξής 
μέτρα: 

α. Ο Ποδηλατικός Όμιλος Λεμεσού να διοργανώνει πιο συχνές εκδηλώσεις κατά 
μήκος της πιλοτικής διαδρομής και να συστήσει στα μέλη του να τη 
χρησιμοποιούν πιο συχνά ώστε να ανεβάσουν την αντίληψη του κοινού για την 
ύπαρξη ποδηλατιστών και την ανάγκη για λήψη μέτρων για τη διευκόλυνση της 
διακίνησης τους. 

β. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων να διευθετήσει την πιο έντονη σήμανση/ 
σηματοδότηση της διαδρομής και να τοποθετήσει αντανακλαστικά καρφιά κατά 
μήκος της διαχωριστικής γραμμής μεταξύ της ποδηλατολωρίδας και του 
υπόλοιπου οδοστρώματος. 

7. Στη δεύτερη επιτόπια αξιολόγηση του μέτρου στις 21 Απριλίου 2010, από 
μικρότερο αριθμό μελών της Ομάδας Προώθησης του Ποδηλάτου στην οποία 
συμμετείχε και η εκπρόσωπος του Κινήματος Οικολόγων, συμφωνήθηκαν οι εξής 
δράσεις για τη βελτίωση της κατάστασης: 
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α. Να διευθετηθεί παρουσίαση στο ∆ημοτικό Συμβούλιο Λεμεσού για τα 
πλεονεκτήματα των ποδηλατολωρίδων και για τα προβλήματα που δημιουργεί 
η παράνομη στάθμευση κατά μήκος τους, ώστε να ληφθεί πολιτική απόφαση 
για πάταξη του φαινόμενου αυτού και στη συνέχεια μετά από κατάλληλη 
ενημέρωση και σηματοδότηση να δοθούν οδηγίες στους δημοτικούς 
τροχονόμους όπως δοθεί προτεραιότητα στην αστυνόμευση της παράνομης 
στάθμευσης κατά μήκος των ποδηλατολωρίδων, έστω και αν αναμένονται 
αντιδράσεις από τους καταστηματάρχες και το κοινό. 

β. Παράλληλα το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων να διευθετήσει να βαφτούν με κεραμιδί 
χρώμα οι ποδηλατολωρίδες, ώστε να γίνουν ακόμα πιο εμφανείς. 

γ.  Σε περίπτωση που τα πιο πάνω δεν επιφέρουν τα αναμενόμενα αποτελέσματα 
τότε το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων να σχεδιάσει επιπρόσθετα μέτρα που να 
αποτρέπουν με φυσικά εμπόδια την είσοδο των οχημάτων στις 
ποδηλατολωρίδες όπως π.χ.: 

(i) Τοποθέτηση πλαστικών διαχωριστικών ή/και μικρών πασσάλων μεταξύ 
των ποδηλατολωρίδων και του υπόλοιπου οδοστρώματος 
(βραχυπρόθεσμη λύση με χαμηλό κόστος). 

(ii) Να υπερυψωθούν οι ποδηλατολωρίδες στα 7-10 εκ. σε σχέση με τα 17 
εκ. που είναι το ύψος των πεζοδρομίων, με ή χωρίς πασσαλάκια 
(μακροπρόθεσμη λύση με ψηλό κόστος). 

Τα πιο πάνω θα μπορούν να υλοποιηθούν νοουμένου ότι εγκριθούν από το 
∆ημοτικό Συμβούλιο Λεμεσού. 

δ. Στις περιπτώσεις όπου παρατηρούνται ψηλές ταχύτητες κατά μήκος της 
πιλοτικής διαδρομής να μελετηθεί η δυνατότητα κατασκευής μέτρων 
κυκλοφοριακής ύφεσης π.χ. κυρτώματα οδοστρώματος/υπερυψωμένες 
συμβολές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1042, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 20.4.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το έργο αφορά την κατασκευή ανελκυστήρα στην περιοχή Καλοπαναγιώτη και 
συγκεκριμένα πλησίον του Μοναστηριού του Αγ. Ιωάννη Λαμπαδιστή. 

 Το συγκεκριμένο έργο υποβλήθηκε για απόψεις στην Υπηρεσία Περιβάλλοντος 
το 2002 και διερευνήθηκε τότε η δυνατότητα εξέτασής του με βάση τον περί Εκτίμησης 
των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμο με Αρ. 57(Ι) 2001 
(σήμερα Νόμος με Αρ. 140(Ι)/2005). Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος αποφάσισε ότι το εν 
λόγω έργο δεν μπορούσε να ενταχθεί στα Παραρτήματα Ι και II του Νόμου, αφού ο 
χαρακτήρας και η κλίμακά του δεν εμπίπτουν σε καμία από τις κατηγορίες έργων των 
δύο Παραρτημάτων. 

 Έχοντας υπόψη ότι το έργο αφορούσε περιοχή με ιστορική, θρησκευτική και 
αρχαιολογική σημασία, η Υπηρεσία Περιβάλλοντος παρακολούθησε το έργο μέσα 
από επιτόπιες επισκέψεις. Συγκεκριμένα, έγιναν τα ακόλουθα: 



 83

(α) Λόγω του ότι η περιοχή έχει ιστορική και θρησκευτική σημασία, πρωταρχικής 
σημασίας ήταν η συναίνεση που δόθηκε από το Τμήμα Αρχαιοτήτων, αφού 
αυτό θεωρείται ως το καθ’ ύλην αρμόδιο Τμήμα για την εκτίμηση των 
επιπτώσεων που πιθανόν να έχει ένα έργο στις αρχαιότητες. 

(β) Όσον αφορά τις επιπτώσεις στο φυσικό περιβάλλον, έγινε επιτόπια εξέταση 
στο χώρο και εκτιμήθηκε ότι οι επιπτώσεις στη χλωρίδα δεν θα ήταν σημαντικές. 
Επίσης για να αποφευχθεί περιοχή η οποία είχε πυκνή βλάστηση, ορίστηκε ως 
διαδρομή του ανελκυστήρα αυτή με τη λιγότερη βλάστηση έτσι ώστε ακόμα και 
προσωρινά να επέλθει λιγότερη ζημιά στο φυσικό περιβάλλον της περιοχής. 

(γ) Αναφορικά με τις επιπτώσεις από τη διακίνηση οχημάτων στην άμεση περιοχή 
του μοναστηριού, εκτιμήθηκε ότι η κατασκευή του ανελκυστήρα θα επιφέρει 
θετικές επιπτώσεις αφού η χρήση του θα έχει ως αποτέλεσμα τη μείωση των 
οχημάτων που θα σταθμεύουν στην άμεση περιοχή του μοναστηριού. 

(δ) Όσον αφορά την κοινωνική του πτυχή, το έργο έχει ως σκοπό του να ευκολύνει 
την πρόσβαση στο μνημείο ιδιαίτερα από άτομα με δυσκολίες στην κίνηση, 
χωρίς όμως να δημιουργείται αύξηση της στάθμευσης αυτοκινήτων στον άμεσο 
χώρο της εισόδου του μοναστηριού. 

 Σημειώνεται ότι έγιναν εισηγήσεις από την Υπηρεσία Περιβάλλοντος που 
αφορούν τόσο την κατασκευή όσο και τη λειτουργία του έργου με στόχο την 
αντιμετώπιση τυχόν επιπτώσεων όπως αναφέρθηκαν πιο πάνω. 

 Συνοψίζοντας, το Τμήμα Περιβάλλοντος θεωρεί ότι το έργο δεν εμπίπτει στις 
πρόνοιες του Περί Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα 
Νόμο με Αρ. 57(Ι), 2001 (σήμερα τροποποιημένος με Αρ. 140(Ι)/2005), αφού αυτό δεν 
συνάδει με τα χαρακτηριστικά που ορίζονται στις κατηγορίες των Παραρτημάτων Ι και 
II του Νόμου. 

 Θεωρώντας όμως ως κύριο μέλημα την προστασία του περιβάλλοντος, το 
Τμήμα Περιβάλλοντος προέβη το ίδιο σε εισηγήσεις για βελτίωση των συνθηκών του 
έργου και σε συνεργασία με το Τμήμα Αρχαιοτήτων εξέτασε το έργο προτού 
συναινέσει για την κατασκευή του. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1064, ημερομηνίας 22 Απριλίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Αίτημα της Κοινότητας Ξυλοτύμπου για μείωση της Κοινοτικής Συνεισφοράς για την 
εκτέλεση αναπτυξιακών έργων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1064 και ημερ. 28 Απριλίου 2010, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εσωτερικών 
ετοίμασε σχετική εισήγηση, η οποία εξετάζεται σε συνεργασία με το Υπουργείο 
Οικονομικών, για αναθεώρηση των κοινοτικών συνεισφορών παγκύπρια για την 
εκτέλεση αναπτυξιακών έργων στη βάση κάποιων παραμέτρων, όπως πληθυσμός, 
ποσοστό προσφύγων, υψόμετρο, απόσταση από αστικό κέντρο, ταμειακό υπόλοιπο, 
κ.λπ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.04.1069, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου με 
αρ. 23.06.009.04.1069, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 30 
Απριλίου 2010, σχετικά με την μη εφαρμογή της απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου, ημερομηνίας 31ης ∆εκεμβρίου 2006, για τερματισμό της παράνομης 
λατόμησης από την εταιρεία «∆ομοκός» και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Κατά την εξέταση της Ιεραρχικής Προσφυγής της εταιρείας ∆ομοκός Λτδ 
εναντίον της απόφασης της Πολεοδομικής Αρχής η αρμόδια Υπουργική 
Επιτροπή, με απόφασή της με ημερομηνία 30/5/2006, κάλεσε την Πολεοδομική 
Αρχή να ανανεώσει την άδεια λειτουργίας του λατομείου μέχρι τις 31/12/2006 
χωρίς τη δυνατότητα οποιασδήποτε περαιτέρω ανανέωσης. Η αρμόδια 
Υπουργική Επιτροπή έθεσε ως προϋπόθεση το να υπογράψει η εταιρεία 
συμφωνία με την Πολεοδομική Αρχή που να προνοεί ότι μετά την πάροδο της 
περιόδου αυτής θα τερματιστεί οριστικά κάθε εργασία στην περιοχή και θα 
αρχίσει άμεσα τις εργασίες αποκατάστασης. 

2. Σημειώνεται ότι η εν λόγω Πολεοδομική Άδεια τελικά δεν παραχωρήθηκε 
επειδή η εταιρεία αρνήθηκε να υπογράψει την αναφερόμενη συμφωνία και 
υπέβαλε στις 2/11/2006 νέα αίτηση με αρ. ΛΑΡ/01317/2006 στην Πολεοδομική 
Αρχή για να της παραχωρηθεί Πολεοδομική Άδεια ανάπτυξης λατομείου σε 
άλλη γειτονική περιοχή εντός των Κελιών. Η εταιρεία στις 24/6/2009 
εξασφάλισε την εν λόγω Πολεοδομική Άδεια που ισχύει μέχρι τις 23/6/2012 και 
ακολούθως εξασφάλισε και αντίστοιχο Προνόμιο Λατομείου. 

3. Σήμερα η εταιρεία ∆ομοκός Λτδ διενεργεί λατομικές εργασίες εντός του 
προαναφερόμενου Προνομίου Λατομείου και εργασίες διαμόρφωσης- 
αποκατάστασης των χώρων στους οποίους διενήργησε λατομήσεις παλαιότερα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1096, ημερομηνίας 27 

Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 
Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ.23.06.009.04.1096 ημερομηνίας 
3/5/2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το ποσοστό των 
μαθητών που φοιτούν στο Γυμνάσιο Λευκάρων και προέρχονται από κοινότητες που 
γειτνιάζουν με το δήμο Λευκάρων είναι: 

Κοφίνου  80 (21,74%) Οδού 21 (5,71%) Κ. ∆ρυς 5 (1,36%) 

Π. Λεύκαρα 69 (18,75%) Κ. Λεύκαρα 7 (1,90%) Άγ. Βαβατσινιάς 7 (1,90%)  

Άγ. Θεόδωρος 41 (11,14%) Ορά 15 (4,08%) Βαβατσινιά 12 (3,26%) 

Μαρώνι 13 (3,53%) Μελίνη 4 (1,09%) Λάγια 2 (0,54%) 

Χοιροκοιτία 60 (16,30%) Σκαρίνου 10 (2,72%)   
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Τόχνη 15 (4,08%) Ψεματισμένος 7 (1,90%)   

 Για την ονομασία/μετονομασία σχολικών μονάδων, η Σχολική Εφορεία στην 
οποία υπάγεται το σχολείο υποβάλλει σχετικό αίτημα στο Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού το οποίο, αφού εξεταστεί, εγκρίνεται ή απορρίπτεται από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού. Στις πλείστες περιπτώσεις ζητείται και η άποψη του 
Συνδέσμου Γονέων της επηρεαζόμενης σχολικής μονάδας. 

 Η σύσταση των Σχολικών Εφορειών καθορίζεται με τους περί Σχολικών 
Εφορειών Νόμους του 1997 έως 2008. Στην περίπτωση του Γυμνασίου Λυκείου 
Λευκάρων εφαρμόζονται οι πρόνοιες της παραγράφου (α) του εδαφίου (2) του άρθρου 
4, που αφορά τη σύσταση Σχολικών Εφορειών ∆ήμων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1167, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Πάφου κ. Αντώνης 
Αντωνίου με αρ. 23.06.009.04.1167, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών με επιστολή σας ημερ. 20.5.2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον 
αφορά το αίτημα των Κοινοτήτων Γιόλου, Πολεμίου και Κουκλιών για ένταξή τους στο 
Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο: 

(α) Το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο καλύπτει σήμερα κοινότητες με πληθυσμό μέχρι 
500 κατοίκους ή με πληθυσμό μεγαλύτερο των 500 κατοίκων αλλά σε 
απόσταση άνω των 35 χλμ από το πλησιέστερο αστικό κέντρο ή/και υψόμετρο 
άνω των 450 μ. 

(β) Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει επεξεργαστεί εισήγηση για τη διεύρυνση του 
Ενιαίου Στεγαστικού  Σχεδίου η  οποία  έχει υποβληθεί  στο  Υπουργείο  
Οικονομικών για απόψεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1176, 
ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό ερ. 23.06.009.04.1176 και 
ημερομηνία 20 Μαΐου 2010 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση για το πότε 
προγραμματίζεται η βελτίωση του δρόμου που διασχίζει τη Βιομηχανική Περιοχή 
(Ζώνη) Τριμιθούσας στην Επαρχία Πάφου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με την Κυβερνητική πολιτική για ανάπτυξη των 
Βιομηχανικών/Βιοτεχνικών Ζωνών η Κυβέρνηση αναλαμβάνει τις δαπάνες 
κατασκευής δρόμου προσπέλασης, κεντρικού οδικού άξονα, χάραξη 
εσωτερικού οδικού δικτύου όπως αυτό σχεδιάζεται από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και μεταφορά υπηρεσιών κοινής ωφελείας (ρεύμα, 
νερό, τηλεφωνικές γραμμές) μέχρι τα σύνορα των Ζωνών. Η κατασκευή των 
δρόμων γίνεται με πρωτοβουλία των Αρχών τοπικής Αυτοδιοίκησης. Το 
Υπουργείο μου συντονίζει τις εργασίες και καλύπτει τις απαιτούμενες δαπάνες. 
Η βελτίωση και συντήρηση του δρόμου είναι αρμοδιότητα των τοπικών Αρχών. 

(β) Το Υπουργείο μου προωθεί την κατασκευή γέφυρας που να συνδέει τη 
Βιομηχανική Ζώνη Τριμιθούσας με τη Βιομηχανική Περιοχή Πάφου (Μεσόγης). 
Έχουν ήδη γίνει οι απαλλοτριώσεις ακίνητης ιδιωτικής ιδιοκτησίας και έχουν 
ετοιμασθεί τα κατασκευαστικά σχέδια του έργου. Αναμένεται η προκήρυξη 
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προσφορών από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για ανάθεση σε ιδιώτη 
προσφοροδότη εκτέλεσης του έργου. Η έναρξη εργασιών του έργου αναμένεται 
να γίνει τον προσεχή Οκτώβριο και το κόστος του έργου αναμένεται να ανέλθει 
στα €1.500.000 το οποίο θα καλυφθεί εξ ολοκλήρου από την Κυβέρνηση.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν έχουμε ειμή να πούμε για το Κεφάλαιο Τέταρτο, αλλά λόγω και των 
συνθηκών που επικρατούν μέσα στην αίθουσα, της έλλειψης κλιματισμού, παρακαλώ 
όπως το θέμα αναβληθεί για την ερχόμενη Πέμπτη, αν δεν υπάρχουν διαφωνίες. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Εδώ τελειώνει η σημερινή συνεδρία της Βουλής.   

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την επόμενη Πέμπτη, 24 Ιουνίου 2010, στις 
4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.140-2009). 

 2. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.028-2009). 

 3. Ο περί Προλήψεως της Χρήσης και ∆ιάδοσης 
Ναρκωτικών και Άλλων Εξαρτησιογόνων Ουσιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.089-2010). 

 4. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.2006). 

 5. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.2006). 

 6. Ο περί Αξιολόγησης, ∆ιαχείρισης και Αντιμετώπισης 
των Κινδύνων Πλημμύρας Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.096-2010). 

 7. O περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.060-2010).  

 8. Ο περί ∆ιαχείρισης Χώρων Ελλιμενισμού Σκαφών 
Αναψυχής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.088-2010). 
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 9. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.104-2010). 

 10. Ο περί Αλιευτικών Καταφυγίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.219-2009). 

 11. Ο περί της Υιοθέτησης του Ευρώ (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.015-2010). 

 12. Ο περί της Συμμετοχής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
στην Ευρωπαϊκή ∆ιευκόλυνση Χρηματοοικονομικής 
Σταθερότητας (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.108-2010). 

 13. Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.109-2010). 

 14. Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως (Κρατικό Αρχείο) - Θέση Εφόρου Κρατικού 
Αρχείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.050-2010). 

 15. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
(∆ιοίκηση) - Τεχνικές Υπηρεσίες - Θέση Ανώτερου 
Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.067-2010). 

 16. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας 
Υγείας - Θέση Επιθεωρητή Εργαστηρίων Ισοτόπων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.070-2010). 

 17. Οι περί Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και 
Λειτουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.071-2010). 

 18. Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως -Θέση 
Τεχνικού Μηχανικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.075-2010).  

 19. Οι περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - Θέση Ανώτερου 
Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.085-2010). 

 20. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 
Κανονισμοί του 2010. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.047.051-2010). 

 21. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Παροχές) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.052-2010). 

 22. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Λογαριασμοί του 
Ταμείου) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.053-2010). 

 23. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Ιατρικά Συμβούλια, 
∆ευτεροβάθμιο Ιατρικό Συμβούλιο και Ειδικοί Ιατροί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.054-2010). 

 24. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (∆απάνες 
Επαγγελματικής Εκπαίδευσης) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.055-2010). 

 25. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Επαγγελματικές 
Ασθένειες) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.056-2010). 

 26. Ο περί της Σύμβασης κατά του Εγκλήματος μέσω του 
∆ιαδικτύου (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.217-2009). 

 27. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την 
έγκριση των ακόλουθων καταλόγων: 
α. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία 
των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλ. 
Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν απολυτήριο σχολής 
μέσης παιδείας ή δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού 
κύκλου σπουδών και για την πλήρωση των οποίων 
διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική Επιτροπή 
δυνάμει των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 
έως 2008. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 
β. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία 
των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλ. 
Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν απολυτήριο σχολής 
μέσης παιδείας ή δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού 
κύκλου σπουδών, για την πλήρωση των οποίων 
διεξάγεται ειδική γραπτή εξέταση από τις οικείες 
Συμβουλευτικές Επιτροπές, αλλά η αξιολόγηση για 
επιλογή γίνεται και πάλι με βάση τα ίδια κριτήρια που 
καθορίζονται στους περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμους του 1998 
έως 2008. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 
γ. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν 
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πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν, των 
οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλ. Α8 
του κυβερνητικού μισθολογίου, για την πλήρωση των 
οποίων θα διεξάγεται γραπτή εξέταση σε θέματα που 
καθορίζονται από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των 
περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη 
∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2008. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 
δ. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν 
πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν, των 
οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλ. Α8 
του κυβερνητικού μισθολογίου, για την πλήρωση των 
οποίων θα διεξάγεται ειδική γραπτή εξέταση από τις 
οικείες Συμβουλευτικές Επιτροπές, αλλά η αξιολόγηση 
για επιλογή γίνεται και πάλι με βάση τα ίδια κριτήρια 
που καθορίζονται στους περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
Νόμους του 1998 έως 2008. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα 
αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών 
κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 2.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές τους 
και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της κυπριακής 
κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και εισαγωγής 
θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 3.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι δεσμεύσεις 
της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές (6% 
των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) 
και οι τυχόν επιπτώσεις από την καθυστέρηση 
υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, καθώς και οι 
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προοπτικές του στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή 
Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 4.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 5.  «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 6.  «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 7.  «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 8.  «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ανδρέα 
Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 Κηρύσσω τη λήξη της συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  6.25 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 
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∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Πουργουρίδης Χρήστος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαμψών Σωτήρης 

Ευαγόρου Σταύρος Σαρίκας Φειδίας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση για τους κανονισμούς:  

 α. «Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και 
Ανέλιξη ∆ιδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010»,  

 β. «Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (Συνταξιοδοτικά ∆ικαιώματα 
∆ιδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010»,  

 γ. «Οι περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ιδακτικό Ερευνητικό 
Προσωπικό) Κανονισμοί του 2010»,  

 συμπληρωματική έκθεση για το πρώτο θέμα και έγκρισή τους.  

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2). 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμος του 2010» 
και ψήφισή του σε νόμο.  

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010», οι παρατηρήσεις του κ. Γιώργου 
Περδίκη και απόρριψή τους.  
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6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις και η 
συζήτηση που ακολούθησαν (Α. Αγγελίδης, Α. Γεωργίου, Χρ. Στυλιανίδης, ∆. 
Συλλούρης, Φ. Σαρίκας, Γ. Λαμάρης, Γ. Περδίκης) και ψήφισή του σε νόμο (με 
αρ. 2). 

7. Έκθεση για τους αναπεμφθέντες νόμους «Ο περί Παροχής Στεγαστικής 
Βοήθειας σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και Άλλα Πρόσωπα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010» και «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010», εμμονή της Βουλής στις προηγούμενες αποφάσεις της και 
δικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου από την κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Ν. Παπαδόπουλος, 
Στ. Ευαγόρου, Μ. Σιζόπουλος, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Περδίκης, Α. Νεοφύτου) και 
ψήφισή του σε νόμο.  

9. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 ∆ιασφάλιση ιχθυοτροφείων από δολιοφθορές - Μη δημιουργία μονοπωλιακών 
κατασκευών σε σχέση με τις υποστηρικτικές λειτουργίες των μαρίνων - Τίτλοι 
ιδιοκτησίας στο συνοικισμό αυτοστέγασης Λέμπας - Ανάγκη για δημιουργία 
κοιμητηρίου το οποίο θα εξυπηρετεί τις κοινότητες Λέμπας και Έμπας - 
∆ιαφοροποίηση κριτηρίων επιδότησης πετρελαίου θέρμανσης στις διάφορες 
κοινότητες - Οι τίτλοι ιδιοκτησίας του κοινοτικού συμβουλίου Πολεμίου - Αίτημα 
για δημιουργία περιφερειακού υγειονομικού κέντρου στην κοινότητα Πολεμίου 
στην Πάφο - Ο δυτικός παρακαμπτήριος δρόμος στην Κισσόνεργα - Αίτημα για 
προώθηση της διαδικασίας διαχωρισμού οικοπέδων στην κοινότητα Μαμωνιών 
- Αντικατάσταση στεγών από αμίαντο στην κοινότητα Μαμωνιών - Αίτημα για 
μείωση της προστατευτικής ζώνης του φράγματος στη Νικόκλεια Πάφου - 
Ένταξη κοινότητας Πολεμίου στο Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο - Ανέγερση νέου 
κτιρίου ΡΙΚ - Ανάγκη βελτίωσης του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού 
παρά τον Κόρνο - Οδική πρόσβαση κοινότητας Κόρνου προς τον 
αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού - Κατασκευή κυκλικού κόμβου στην 
οδική διασταύρωση Κόρνου-Πυργών - Ανέγερση νέου δημοτικού σχολείου στον 
Κόρνο - Παγκύπρια στατιστικά στοιχεία για παιδιά με κινητικά και νοητικά 
προβλήματα - Ανάγκη αποκατάστασης των ζημιών από εμπρησμό στο οίκημα 
των Παλαιστινίων στη Λάρνακα - Ηχοπετάσματα για μείωση της 
ηχορρύπανσης στο Στρόβολο και στην Έγκωμη - Αίτημα για κατασκευή 
κυρτωμάτων στην κοινότητα Ψάθι - Παραχώρηση κρατικής χορηγίας στην 
κοινότητα Ψαθιού - Αίτημα της κοινότητας Ψαθιού για επένδυση τοίχων με 
πέτρα - Αίτημα της κοινότητας Ψαθιού για απαλλοτρίωση γης για ανέγερση 
κοινοτικών κτιρίων - Ονομασία κοινοτικών δρόμων στην κοινότητα Ψαθιού - 
Οικονομική βοήθεια για τη δημιουργία κοινοτικού πάρκου στο Ψάθι - Το σχέδιο 
αναδασμού της κοινότητας Πολεμίου - Φωταγώγηση παλαιού δρόμου 
Πολεμίου-Στρουμπιού - Ανάγκη αναβάθμισης του δρόμου Πολεμίου-Κουρτάκας 
- Αίτημα κοινότητας Πολεμίου για ανέγερση περιφερειακού ιατρικού κέντρου - 
Ένταξη Πολεμίου στο Κρατικό Στεγαστικό Σχέδιο - Χωροθέτηση βιολογικού 
σταθμού για το αποχετευτικό σύστημα στο Πολέμι και Στρουμπί - Αίτημα της 
κοινότητας Κουκλιών για περιορισμό της κτηνοτροφικής ζώνης - ∆ιαχωρισμός 
οικοπέδων για φτωχές οικογένειες της κοινότητας Κουκλιών - Αίτημα της 
κοινότητας Κουκλιών για δημιουργία πλαζ - Η επιχορήγηση για την κατασκευή 
του κοινοτικού γηπέδου Κουκλιών - Επέκταση ορίων κοινότητας Κουκλιών - 
Αίτημα κοινότητας Κουκλιών για παραχώρηση χαλίτικης γης - Αίτημα για 
κατασκευή οχετού ομβρίων υδάτων στα Μανδριά - Κατασκευή πεζοδρομίων 
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στον κύριο δρόμο προς τα Κούκλια - Αίτημα για ανέγερση κοινοτικών κτιρίων 
της κοινότητας Μανδριών στην Πάφο - Κανονισμοί λειτουργίας των κέντρων 
αποκατάστασης σπαστικών και ανάπηρων παιδιών. 

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Πρόβλημα διαχείρισης των υπολειμμάτων των πλαστικών σάκων συσκευασίας 
ζωοτροφών - Μετρήσεις για ύπαρξη διοξινών στις περιοχές γύρω από τους 
σκυβαλότοπους - Αποζημίωση αγροτών της Ορεινής Λάρνακας που έχουν 
πληγεί από ακραία καιρικά φαινόμενα και μέτρα για συγκράτησή τους στα 
χωριά τους - Παροχή νερού από τα συμβούλια υδατοπρομήθειας και κατά 
κεφαλήν κατανάλωση - Η εγκληματικότητα στην Κύπρο - Προβολή των τριών 
θρησκευτικών ομάδων από το κρατικό κανάλι - Ανάγκη διαπλάτυνσης του 
δρόμου Λευκωσίας-Ανθούπολης-Κλήρου-Παλαιχωρίου - Ψυχολογική στήριξη 
θυμάτων σεξουαλικής παρενόχλησης - Αριθμός ατόμων που εργοδοτούνται ως 
αστυφύλακες στην Αστυνομία Κύπρου - Αίτημα κοινότητας Γιόλου για 
μεταφορά δικτύου της ΑΗΚ - Μείωση του κυκλοφοριακού χάους γύρω από το 
κτίριο του Τμήματος Πληθυσμού και Μετανάστευσης - Μαζικές δηλητηριάσεις 
ζώων - Απόρριψη αποβλήτων στον ποταμό Γαρύλλη και στο φράγμα 
Πολεμιδιών - Ανάγκη προστασίας αιωνόβιων τρέμιθων στα Κονιά - ∆ιαδικασία 
πρόσληψης φιλολόγων από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος - Η θέση της Κύπρου για τη μείωση των αερίων θερμοκηπίου - 
Πιλοτικό πρόγραμμα ποδηλατολωρίδων στη Λεμεσό - Εισηγήσεις του Γραφείου 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για την κατασκευή ανελκυστήρα στο μοναστήρι του 
Αγίου Ιωάννη του Λαμπαδιστή - Αίτημα για μείωση της συνεισφοράς της 
κοινότητας Ξυλοτύμβου στα αναπτυξιακά έργα - Η μη εφαρμογή απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου για τερματισμό της παράνομης λατόμησης - 
Μετονομασία του Γυμνασίου-Λυκείου Λευκάρων σε “Περιφερειακό Γυμνάσιο και 
Λύκειο Λευκάρων” - Αίτημα των κοινοτήτων Γιόλου, Πολεμίου και Κουκλιών για 
ένταξή τους στο Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο για κοινότητες κάτω των 
πεντακοσίων κατοίκων - Βελτίωση δρόμου στη βιομηχανική περιοχή 
Τριμιθούσας στην Πάφο. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 24ης Ιουνίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.10 μ.μ. 

Αρ. 36 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Μπήκαμε με φόρα σήμερα!   

 Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.   

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ενοικιοστασίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».   

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα τους συναδέλφους να δοθεί μίας εβδομάδας 
αναβολή και να επανέλθει το θέμα στην επιτροπή, γιατί έχουν προκύψει κάποια νέα 
δεδομένα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση από τους συναδέλφους; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Να κακοφανίσουμε τους συντρόφους, κύριε Πρόεδρε; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα δεν μπορείτε να τους κακοφανίσετε!  Αφού συμπλέετε τωρά! 

(Γέλια) 

 Το θέμα αναβάλλεται για μια εβδομάδα και θα πάει πίσω στην αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή. 

 Το υπ’  αριθμόν 2 θέμα είναι και αυτό εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) 
Κανονισμοί του 2010». 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι το περιβόητο θέμα που αναβλήθηκε δεκατέσσερις φορές 
και η τροπολογία εστάλη στην επιτροπή μας και τα πράγματα παρέμειναν τα ίδια, 
όπως περιγράφεται στην έκθεση.  Έτσι λέει η έκθεση, παρέμειναν τα ίδια.  Έγινε 
εκτεταμένη συζήτηση, κλήθηκαν όλοι οι ενδιαφερόμενοι και οι μόνοι που επέμεναν να 
αναγράφεται η ηλικία επί των οχημάτων, δηλαδή πότε κατασκευάστηκαν, ήταν μόνο οι 
εισαγωγείς.  Η θέση όλων των υπόλοιπων οργανωμένων συνόλων και των 
καταναλωτών ήταν «κύριοι, για εκατόν αντικειμενικούς λόγους δεν μπορεί να 
αναγράφεται»…  Είναι σαν να έχει κάποιος πάνω στο πέτο του την ηλικία του!  Αν 
πούμε δαμέσα να βάλουμε την ηλικία μας στο πέτο μας…  Γράφει την τζιαι η 
ταυτότητά μας, που είναι μες στην τσέπη μας.  Στα αυτοκίνητα το έτος κατασκευής 
γράφεται επί των τίτλων ιδιοκτησίας και στα σύγχρονα αυτοκίνητα μάλιστα, αν ανοίξει 
κάποιος την πόρτα, πάνω στη ζώνη ασφαλείας, στη βάση, γράφει την ημερομηνία 
κατασκευής, το έτος και το μήνα κατασκευής. 

 Τώρα, όσον αφορά το κράτος, που εισηγήθηκε αυτή την καινοτομία, νομίζω ότι 
είναι σε δύο χώρες του κόσμου που αναγράφεται η ηλικία για τους λόγους τους δικούς 
τους, αλλά στις πλείστες ευρωπαϊκές χώρες δεν αναγράφεται.  Και εδώ η κατάληξη 
της εκτεταμένης συζήτησης που έγινε επί δεκατέσσερις συνεδρίες ήταν πως το σωστό 
και το πρέπον είναι να μην αναγράφεται.  Και η θέση της πλειοψηφίας είναι 
καταγραμμένη στην έκθεση.  Αντιλαμβάνομαι ότι θα πρέπει να αναγνωσθεί η έκθεση, 
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορεί να έχει δίκαιο ο συνάδελφος ο κ. Κουλίας ότι δεν 
αναγράφεται στους ανθρώπους η ημερομηνία και το έτος γεννήσεως, αλλά δυστυχώς 
φαίνεται από τη φαλάκρα μας, από το άσπρισμα των μαλλιών μας, από την κοιλιά μας 
και από πολλά άλλα χαρακτηριστικά!  Και θεωρούμε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Και υπάρχουν και άλλα μετρήσιμα και αντικειμενικά κριτήρια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα!  Μετά την προσθήκη γίναμε ήδη σοφότεροι! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Λέχθηκε -και είναι μια άποψη καθ’  όλα σεβαστή, αλλά δεν τη συμμεριζόμαστε, 
και θεωρώ ότι αυτό ισχύει για όλες τις ομάδες, ότι δεν τοποθετούμαστε επί 
συγκεκριμένων θεμάτων με βάση τι συμφέρει στην άλφα ή στη βήτα κατηγορία- 
λέχθηκε για τους εισαγωγείς αυτοκινήτων…  Την περασμένη Πέμπτη από το επίσημο 
βήμα της Βουλής είπα έναν οικονομικό λόγο για τον οποίο θεωρώ ότι σε περιόδους 
οικονομικής κρίσης δεν είναι σωστό να επιδοτείς την αγορά καινούριων αυτοκινήτων, 
τη στιγμή που έχεις έλλειμμα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, έστω και αν 
επωφελούνται οι εισαγωγείς αυτοκινήτων.  Άρα, δεν είναι ότι ήμουν ενάντια στους 
εισαγωγείς  αυτοκινήτων· πίστευα ότι αυτό ήταν το ορθό.  Και, αν σήμερα η 
κοινοβουλευτική μας ομάδα έχει τη θέση αρχής ότι, ναι, ο καταναλωτής πρέπει να 
γνωρίζει την ηλικία του αυτοκινήτου, είναι γιατί δε φαίνεται η ηλικία του αυτοκινήτου 
από τα στοιχεία εγγραφής του ούτε από τα νούμερα του αυτοκινήτου. 

 Για μία χώρα τουριστική, όπου θέλουμε να διασφαλίσουμε μία ποιότητα στις 
προσφερόμενες υπηρεσίες, υπάρχει και ένας επιπρόσθετος λόγος.  Όταν ένας ξένος 
έρχεται να ενοικιάσει ένα αυτοκίνητο, δεν πρέπει να το ενοικιάζει με βάση τα νούμερα 
και να νομίζει ότι βγήκε από το εργοστάσιο χθες, ενώ η ηλικία του αυτοκινήτου μπορεί 
να είναι οκτώ και δέκα χρόνων.  Και έχουμε υποχρέωση, βάσει και του ευρωπαϊκού 
κεκτημένου, με πλήρη διαφάνεια να γνωρίζει ο καθένας την ηλικία του αυτοκινήτου 
που αγοράζει.  Θα λεχθεί το επιχείρημα «μα, αν γνωρίζει ο Κύπριος, όταν αγοράζει 
ένα αυτοκίνητο, ότι είναι εισαγόμενο, τι τον πειράζει, αφού το γνωρίζει ο ίδιος, να 
εγγράφεται και η ημερομηνία της παραγωγής του αυτοκινήτου από το εργοστάσιο;». 

 Γι’  αυτό, κύριε Πρόεδρε, εμείς υποβάλαμε αυτή την τροπολογία, την οποία και 
θα στηρίξουμε, σεβόμενοι τις άλλες απόψεις, αλλά, διευκρινίζοντας, όχι ελαυνόμενοι 
από οποιαδήποτε συμφέροντα, αλλά γιατί θεωρούμε ότι αυτό είναι το σωστό για την 
κυπριακή πολιτεία ως τουριστικό προορισμό και για τον καταναλωτή και ειδικά για τον 
τουρίστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα υποστηρίξουμε την τροπολογία του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έτα ούλλα τζιειαμαί, Νίκο! 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 …για το λόγο ότι το ζητούμενο πράγματι δεν είναι το συμφέρον οποιωνδήποτε 
ομάδων.  Εάν ένας διαβάσει την έκθεση για παράδειγμα, θα διαπιστώσει ότι οι δύο 
εργοδοτικές οργανώσεις έχουν αντίθετη θέση πάνω στο θέμα, άλλη η ΟΕΒ, άλλη το 
ΚΕΒΕ.  Θα διαπιστώσει ότι οι λεωφορειούχοι επίσημα συμμερίζονται την άποψη του κ. 
Κουλία, αλλά γράφει η έκθεση ότι ομάδα λεωφορειούχων διαφωνεί και ούτω καθεξής.  
Η ΠΟΒΕΚ συμφωνεί με την πρόταση της κυβέρνησης.  Το ζητούμενο είναι, 
τουλάχιστον από σήμερα τζιαι να πάει, να έχουμε ως πρώτη έγνοια την ασφάλεια και 
το συμφέρον του καταναλωτή.   

 Και το επιχείρημα για τον τίτλο εγγραφής, το κοτσάνι, αντιστρέφεται.  Αφού 
υπάρχει στο κοτσάνι η ηλικία, ποιο είναι το πρόβλημα να υπάρχει και πάνω στις 
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πινακίδες;  Κατά συνέπεια, επαναλαμβάνω ποιο είναι το βασικό κριτήριο.  Να μου 
επιτρέψει ο φίλος μου ο Ζαχαρίας να πω ότι η δική μας η έρευνα λέει ότι δεν είναι 
μόνο δύο χώρες που ακολουθούν αυτή την πρακτική, αλλά, επαναλαμβάνω, οι χώρες 
κάνουν εκείνο που νομίζει η καθεμιά ότι εξυπηρετεί τον πολίτη της. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Και τα κόμματα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και τα κόμματα αυτό που νομίζουν ότι εξυπηρετεί τον πολίτη.  Σωστό.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι θα πρέπει να αναγνωσθεί η έκθεση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ:  

 ∆ε χρειάζεται, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρ’  όλον ότι έχουμε τη διαδικασία που λέει, όταν είναι ομόφωνη, δεν τη 
διαβάζουμε, εδώ υπάρχει διαφωνία σίγουρα.  Αν κρίνετε ότι πρέπει να διαβαστεί η 
έκθεση, ευχαρίστως να διαβαστεί.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εγώ… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε χρειάζεται.  Στο σημείο το ουσιώδες ήδη διεξαγάγαμε και τη 
συζήτηση.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν έχω το λόγο… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έν’ για να μας τιμωρήσεις που θέλεις! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι, καθόλου, απεναντίας!  ∆αμαί δεν πρόκειται περί ομοφωνίας, δαμαί 
πρόκειται περί πολυφωνίας, άλλα δήλωσαν οι ομάδες, άλλα λέγονται εδώ… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, ναι, ναι, συγγνώμη. 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω, έτσι, προς πληροφόρηση του σώματος και όλων των 
συναδέλφων, το ορθό είναι να αναγνωσθεί η έκθεση.  Αν δε θέλετε να αναγνωσθεί, 
ζητώ το λόγο να μιλήσω για τις καινοτομίες που εισάγει… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μα, μπορείς να δευτερολογήσεις, συνάδελφε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Θα έρθω επί του βήματος, κύριε Πρόεδρε… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μισό λεπτό, κύριε Κουλία, μισό λεπτό.   

 Υπάρχουν πρωτολογίες;  Υπάρχει κάποιος άλλος συνάδελφος που θέλει να 
τοποθετηθεί;  Αν όχι, να μπούμε στη δευτερολογία. 

 Λοιπόν, κύριε Κουλία, έχετε το λόγο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Θα τη διαβάσω, είμαι γρήγορος στην ανάγνωση, κύριε Πρόεδρε, θα τους τη 
διαβάσω, για να φανεί η όλη διαδικασία ορθά.  Με την άδειά σας, αγαπητοί 
συνάδελφοι, λίγη υπομονή, είμαι ταχύτατος στην ανάγνωση.   

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντώνης Αντωνίου  Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής  Τάσος Μητσόπουλος 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Φειδίας Σαρίκας 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 
από 10 Μαρτίου 2009 μέχρι 18 Μαΐου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της αστυνομίας, του ΚΕΒΕ, 
της ΠΟΒΕΚ, της ΟΕΒ, των συνεργείων κατασκευής και τοποθέτησης πινακίδων, του 
Συνδέσμου Εισαγωγέων Μηχανοκινήτων Οχημάτων (ΣΕΜΟ), του Παγκύπριου  
Συνδέσμου Εμπορίας Αυτοκινήτων (ΠΑΣΕΑ), της Παγκύπριας Εταιρείας Υπεραστικών 
Ταξί Λτδ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών και Οδηγών Αγροτικών Ταξί, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Τουριστικών Λεωφορείων, του Κυπριακού Συνδέσμου 
Ιδιοκτητών Αυτοκινήτων Ενοικιάσεως, ομάδα λεωφορειούχων μελών του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Τουριστικών Λεωφορείων, μεμονωμένοι εισαγωγείς πινακίδων και 
εκπρόσωποι της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Η Εταιρεία 
Λεωφορείων Λευκωσίας, η Παγκύπρια Ένωση Αγροτικών Λεωφορείων, ο Σύνδεσμος 
Λεωφορειούχων Αγροτικών Περιοχών (ΣΛΑΠ), ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Αγροτικών 
Λεωφορείων, ο Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Τουριστικών και Επί Συμβάσει Λεωφορείων 
Λεμεσού (ΣΙΤΕΛ), τα Αστικά Λεωφορεία Πάφου (ΑΛΕΠΑ), οι αυτοκινητιστικές 
οργανώσεις ΠΕΕΑ, ΣΕΑΚ και ΠΣΕΑ, ο Κυπριακός Σύνδεσμος Καταναλωτών και ο 
Σύνδεσμος Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου (ΑCΤΑ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν σε συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 
άρθρο 5 του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, όπως 
αυτοί αρχικά κατατέθηκαν στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία, είναι η 
τροποποίηση των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
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Κανονισμών, ώστε να ρυθμιστεί το θέμα της κατασκευής και εγκατάστασης των 
πινακίδων εγγραφής οχημάτων.  Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς 
προβλέπεται ότι τα παραχωρούμενα από τον Έφορο Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
διακριτικά σημεία της ταυτότητας των οχημάτων θα αναγράφονται σε πινακίδες: 

1. οι οποίες θα εγκαθίστανται μόνο από συνεργεία δεόντως εξουσιοδοτημένα και 
εποπτευόμενα από τον έφορο,   

2. των οποίων οι διαστάσεις, ο τρόπος τοποθέτησης των γραμμάτων, των 
αριθμών και των σημάτων σε αυτές, ο τρόπος εγκατάστασής τους σε κάθε 
όχημα, καθώς και οι προδιαγραφές κατασκευής και οι χρωματισμοί τους θα 
ρυθμίζονται στους κανονισμούς αυτούς.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, κρίνεται αναγκαία η άμεση έγκριση των υπό 
αναφορά κανονισμών, για σκοπούς απάμβλυνσης των σοβαρών προβλημάτων που 
δημιουργεί η έλλειψη συγκεκριμένων προδιαγραφών για την κατασκευή και το 
περιεχόμενο των πινακίδων και γενικότερα για σκοπούς σωστής επιτήρησης και 
εφαρμογής της νομοθεσίας για τα μηχανοκίνητα οχήματα.  Επιπρόσθετα, σύμφωνα με 
τους ιδίους, το προτεινόμενο πλαίσιο θα επιφέρει ομοιομορφία στο θέμα των 
πινακίδων των οχημάτων και θα συμβάλει στην ανάπτυξη και βελτίωση της οδικής 
ασφάλειας.   

 Οι εκπρόσωποι της αστυνομίας τάχθηκαν υπέρ της έγκρισης των υπό αναφορά 
κανονισμών υποστηρίζοντας ότι αυτοί θα συμβάλουν στη βελτίωση της οδικής 
ασφάλειας.  Παράλληλα, εισηγήθηκαν όπως γίνουν σχετικές τροποποιήσεις στις 
προτεινόμενες διατάξεις των κανονισμών που αφορούν την κατακράτηση των 
οχημάτων που δε φέρουν πινακίδες ή των οχημάτων που φέρουν πινακίδες οι οποίες 
δεν είναι σύμφωνες με τους προτεινόμενους κανονισμούς και θεσμοθέτηση του 
μέτρου για τις διαδικασίες, τη μεταφορά και τη φύλαξη των οχημάτων αυτών.  
Επιπρόσθετα, εισηγήθηκαν επιμέρους τροποποιήσεις, δευτερεύουσας σημασίας, για 
σαφέστερη ερμηνεία και καλύτερη εφαρμογή των υπό συζήτηση κανονισμών.   

 Οι εκπρόσωποι της ΠΟΒΕΚ και της ΟΕΒ συμφώνησαν με τις διατάξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία.   

 Οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΕΑ με γραπτό υπόμνημα που κατέθεσαν στην 
επιτροπή εξέφρασαν τη διαφωνία τους με την προτεινόμενη πρόνοια των κανονισμών 
αναφορικά με την αναγραφή στις πινακίδες των οχημάτων της ημερομηνίας 
κατασκευής ή της πρώτης εγγραφής του οχήματος, υποστηρίζοντας ότι η ηλικία του 
οχήματος είναι προσωπικό δεδομένο του ιδιοκτήτη και δεν είναι θέμα προς 
δημοσιοποίηση.  Επίσης, ισχυρίστηκαν ότι με την πρόνοια αυτή κατηγοριοποιούνται οι 
καταναλωτές, πράγμα που και οι ίδιοι δε θα το επιθυμούσαν.   

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Αυτοκινήτων 
Ενοικιάσεως με γραπτό υπόμνημα που κατέθεσαν στην επιτροπή χαιρέτισαν την 
πρόθεση του κράτους για βελτίωση και ρύθμιση του πλαισίου κατασκευής και 
εγκατάστασης των πινακίδων εγγραφής οχημάτων, υπογραμμίζοντας όμως τις 
διαφωνίες τους στα πιο κάτω σημεία: 

1. Όσον αφορά την προτεινόμενη αναγραφή στις πινακίδες της ημερομηνίας 
κατασκευής ή πρώτης εγγραφής του οχήματος, θεωρούν ότι δεν εξυπηρετεί 
ούτε τον πελάτη ούτε τον ιδιοκτήτη, ενώ αντίθετα θα δημιουργεί προβλήματα 
στις εταιρείες λόγω της έμμεσης και ανταγωνιστικής απαίτησης από τους 
πελάτες για ενοικίαση νεότερου σε ηλικία οχήματος.  Σύμφωνα με τους ιδίους, 
αυτό θα οδηγήσει τον κλάδο σε άσκοπες επενδύσεις και σε ενδεχόμενη 
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κατάρρευση πολλών μικρών εταιρειών, οι οποίες δε θα μπορούν να 
ανταγωνιστούν τις μεγάλες και εύρωστες εταιρείες.   

2. Όσον αφορά την προτεινόμενη αναγραφή στις πινακίδες του γράμματος “Ζ”, 
εισηγούνται όπως τα οχήματα ενοικιάσεως φέρουν τις ίδιες πινακίδες με αυτές 
των άλλων οχημάτων και περαιτέρω, για σκοπούς ελέγχου και νομιμότητας, 
αντί της αναγραφής της ημερομηνίας κατασκευής του οχήματος να 
αναγράφεται ο αριθμός άδειας οδικής χρήσης που συνοδεύει το όχημα.  
Σύμφωνα με τους ιδίους, με αυτό τον τρόπο θα μηδενιστεί η ενοικίαση 
παράνομων οχημάτων, θα υπάρχει το διακριτικό σημείο αναγνώρισης για την 
αστυνομία και δε θα δημιουργείται καμιά εμφανής διάκριση από τα υπόλοιπα 
αυτοκίνητα.   

 Οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ υιοθέτησαν τις θέσεις του Κυπριακού Συνδέσμου 
Ιδιοκτητών Αυτοκινήτων Ενοικιάσεως, ο οποίος είναι μέλος τους. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Τουριστικών Λεωφορείων 
χαιρέτισαν την πρόθεση του κράτους για ρύθμιση του πλαισίου της κατασκευής και 
εγκατάστασης πινακίδων στα μηχανοκίνητα οχήματα, αλλά διαφώνησαν με την 
προτεινόμενη διάταξη για αναγραφή στις πινακίδες της ημερομηνίας κατασκευής ή 
πρώτης εγγραφής, γιατί, όπως ισχυρίστηκαν, θα δημιουργήσει προβλήματα στην 
εργασία τους, αφού θα δώσει το δικαίωμα στους επιβάτες για επιλογή λεωφορείου.  
∆ιαφωνία με την πιο πάνω άποψη εξέφρασε ομάδα λεωφορειούχων οι οποίοι είναι 
μέλη του εν λόγω συνδέσμου και οι οποίοι με γραπτό υπόμνημα που κατέθεσαν στην 
επιτροπή δήλωσαν ότι συμφωνούν απόλυτα με την προτεινόμενη στους κανονισμούς 
διάταξη για αναγραφή στις πινακίδες της ημερομηνίας κατασκευής ή πρώτης 
εγγραφής του οχήματος, γιατί θεωρούν ότι είναι δικαίωμα του καθενός που 
χρησιμοποιεί το λεωφορείο να γνωρίζει την πραγματική ηλικία αυτού.  Επιπρόσθετα, 
δήλωσαν ότι είναι προς το συμφέρον του επαγγέλματός τους και για λόγους 
ασφάλειας των πελατών τους να προσφέρουν σ’ αυτούς λεωφορεία καινούρια, που να 
συνάδουν με τις τελευταίες ευρωπαϊκές προδιαγραφές ασφάλειας. 

 Οι εκπρόσωποι των συνεργείων κατασκευής και τοποθέτησης πινακίδων 
χαιρέτισαν τους προτεινόμενους κανονισμούς, αλλά παράλληλα εισηγήθηκαν να μην 
αλλάξει η υφιστάμενη γραμματοσειρά στις πινακίδες και η προβλεπόμενη διαδικασία 
αντικατάστασης πινακίδας να μην ακολουθεί για οποιοδήποτε λόγο την προτεινόμενη 
χρονοβόρα διαδικασία της αρχικής τοποθέτησης της πινακίδας.  Επιπρόσθετα, 
ανέφεραν στην επιτροπή ότι οι πρόνοιες των υπό συζήτηση κανονισμών θα 
δημιουργήσουν πρόβλημα στην τοποθέτηση πινακίδων σε εισαγόμενα από την 
Ιαπωνία οχήματα. 

 Μεμονωμένοι εισαγωγείς πινακίδων που παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής, χωρίς να διαφωνούν με τους προτεινόμενους κανονισμούς, εξέθεσαν το 
βασικό πρόβλημα που θα αντιμετωπίσουν στην τοποθέτηση πινακίδων σε αυτοκίνητα 
εισαγόμενα από την Ιαπωνία και ως εκ τούτου εισηγήθηκαν την προσθήκη πρόνοιας 
στους κανονισμούς για δεύτερη εναλλακτική γραμματοσειρά.   

 Οι εκπρόσωποι της Παγκύπριας Εταιρείας Υπεραστικών Ταξί Λτδ συμφώνησαν 
με τους προτεινόμενους κανονισμούς, με την επιφύλαξη όμως, σε περίπτωση 
αντικατάστασης πινακίδας, να τοποθετείται προσωρινά άλλη πινακίδα, ώστε να μην 
καθηλώνεται το λεωφορείο μέχρι να ολοκληρωθεί η προβλεπόμενη στους 
κανονισμούς διαδικασία τοποθέτησης νέας πινακίδας.   

 Οι εκπρόσωποι του ΣΕΜΟ συμφώνησαν με τους κανονισμούς όπως αυτοί 
κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία και δη με την πρόνοια για αναγραφή στις 
πινακίδες της ημερομηνίας κατασκευής ή πρώτης εγγραφής του οχήματος.  Η άποψή 
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τους αυτή επαναβεβαιώθηκε και γραπτώς, με επιστολή την οποία απέστειλαν μετά την 
ολοκλήρωση της συζήτησης των κανονισμών από την επιτροπή.   

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών και Οδηγών Αγροτικών 
Ταξί διαφώνησαν με τους προτεινόμενους κανονισμούς και εισηγήθηκαν όπως 
παραμείνει σε ισχύ το υφιστάμενο καθεστώς. 

 Οι εκπρόσωποι της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής 
δήλωσαν ότι δεν τους προβληματίζει το αν θα αλλάξει το καθεστώς για τις πινακίδες, 
γιατί εκείνο το οποίο θεωρούν σημαντικό είναι να γνωρίζουν οι καταναλωτές τα 
στοιχεία του οχήματος.  Παρ’ όλο που επιφυλάχθηκαν να καταθέσουν γραπτώς τις 
απόψεις τους στην επιτροπή σε μεταγενέστερο στάδιο, δεν το έχουν πράξει μέχρι 
τώρα.   

 Μετά την ολοκλήρωση της μελέτης των υπό συζήτηση κανονισμών από την 
επιτροπή τέθηκε ενώπιόν της γραπτό υπόμνημα από τον υπό σύσταση Σύνδεσμο 
Επιχειρήσεων Ενοικιάσεως Αυτοκινήτων Κύπρου (ΣΕΕΑΚ), στο οποίο αναφέρεται η 
διαφωνία του συνδέσμου με την προτεινόμενη από την επιτροπή τροποποίηση των 
κανονισμών για διατήρηση του κόκκινου χρώματος στις πινακίδες των οχημάτων 
ενοικιάσεως, καθώς και οι λόγοι της άποψης αυτής.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, προβληματίστηκε ιδιαίτερα και συζήτησε σε πολλές 
συνεδρίες της, ανάμεσα σ’ άλλα, και τα ακόλουθα θέματα, τα οποία προκύπτουν από 
τις διατάξεις των προτεινόμενων κανονισμών: 

1. Το πρόβλημα που θα δημιουργηθεί με τα εισαγόμενα από την Ιαπωνία 
αυτοκίνητα λόγω των νέων διαστάσεων των πινακίδων. 

2. Την έναρξη της ισχύος των προτεινόμενων κανονισμών και το φάσμα των 
οχημάτων (υφιστάμενων και νέων) που αυτοί θα δεσμεύουν. 

3. Τα γράμματα του αλφαβήτου που προτείνεται να αναγράφονται στις πινακίδες. 

4. Τις πινακίδες που θα χρησιμοποιούνται από τα οχήματα του Προέδρου της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, του Προέδρου Βουλής, του Αρχιεπισκόπου και των 
μητροπολιτών. 

5. Τη διαδικασία κατακράτησης από την αστυνομία οχημάτων που δε φέρουν 
πινακίδες εγγραφής ή των οποίων οι πινακίδες δε συνάδουν με τις απαιτήσεις 
των προτεινόμενων κανονισμών. 

6. Την αναγραφή στις πινακίδες της ημερομηνίας κατασκευής ή της πρώτης 
εγγραφής του οχήματος. 

7. Τις σφραγίδες που παραχωρεί ο έφορος σε κάθε εξουσιοδοτημένο συνεργείο, 
με τις οποίες το συνεργείο θα σφραγίζει κάθε πινακίδα.   

8. Τις πινακίδες των αυτοκινήτων ενοικιάσεως, ταξί και φορτηγών.   

 Εξ αφορμής των πιο πάνω προβληματισμών η επιτροπή κάλεσε τους 
εκπροσώπους του Τμήματος Οδικών Μεταφορών όπως σε συνεργασία με το Γραφείο 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας προβούν σε αναθεώρηση των διατάξεων 
των υπό συζήτηση κανονισμών, στη βάση συγκεκριμένων οδηγιών που δόθηκαν από 
αυτήν. 

 Το αρμόδιο υπουργείο, ακολουθώντας τις τελικές οδηγίες της επιτροπής και σε 
συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, κατέθεσε στην 
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επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο, στο οποίο ενσωματώθηκαν μεταξύ άλλων οι 
ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. ∆ιαγράφηκε η πρόνοια αναγραφής στις πινακίδες της ημερομηνίας κατασκευής 
ή πρώτης εγγραφής του οχήματος.  Με την τροποποίηση αυτή διαφώνησε το 
Τμήμα Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων.   

2. Περιορίστηκε ο αριθμός των γραμμάτων που θα περιέχονται στις πινακίδες 
εγγραφής από είκοσι τέσσερα σε δώδεκα τα οποία είναι κοινά στο ελληνικό και 
στο λατινικό αλφάβητο.   

3. Καθορίστηκε μια μόνο οπίσθια πινακίδα για τα μηχανοκίνητα οχήματα της 
κατηγορίας L1e και L3e (μοτοσικλέτες και μοτοποδήλατα). 

4. Προστέθηκαν διατάξεις που αφορούν τη διαδικασία κατακράτησης του 
οχήματος που δε φέρει πινακίδες ή του οποίου οι πινακίδες δε συνάδουν με τις 
απαιτήσεις των εν λόγω κανονισμών. 

5. Τροποποιήθηκαν οι προτεινόμενες διατάξεις για τα οχήματα ενοικιάσεως, ώστε 
οι πινακίδες αυτών να είναι κόκκινου χρώματος χωρίς το διακριτικό γράμμα “Ζ” . 

6. Καθορίστηκε να έχουν χρώμα κίτρινο οι πινακίδες των ταξί και των φορτηγών 
δημόσιας χρήσης. 

7. ∆ιαγράφηκε το γράμμα “Τ” από τις πινακίδες των ταξί. 

8. ∆ιαμορφώθηκαν οι προτεινόμενες διατάξεις για την έναρξη της ισχύος των 
προτεινόμενων κανονισμών, ώστε τα υφιστάμενα οχήματα, με εξαίρεση τις 
μοτοσικλέτες, τα μοτοποδήλατα, τα ταξί και τα φορτηγά δημόσιας χρήσης, να 
μη δεσμεύονται από το νέο καθεστώς. 

 Επιπρόσθετα, έγιναν δευτερευούσης σημασίας τροποποιήσεις για την 
καλύτερη ερμηνεία και εφαρμογή των προτεινόμενων κανονισμών.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού μελέτησε το νέο 
αναθεωρημένο κείμενο σε πολλές συνεδρίες της, αποφάσισε, με πλειοψηφία του 
προέδρου της και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του  
∆ημοκρατικού Κόμματος και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους 
της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, να εισηγηθεί στη Βουλή την 
έγκρισή του όπως αυτό έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω και αφού 
προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Οι περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2010». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των διατάξεων των 
προτεινόμενων  κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

(Η αγόρευση του κ. Ζαχαρία Κουλία επί του θέματος) 

 Τούτων λεχθέντων, κύριε Πρόεδρε, αν μου δίνετε για ένα λεπτό ακόμα το λόγο, 
έτσι εν τάχει να πούμε, για να το έχουμε όλοι κατά νου, ότι αυτοί που έχουν 
υποχρέωση να αλλάξουν τις πινακίδες, άμα τη ενάρξει της ισχύος των κανονισμών, 
που θα αποφασίσει το αρμόδιο υπουργείο μέσω του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, 
είναι όσοι έχουν μοτοσικλέτες και αυτοκίνητα δημόσιας χρήσεως.  Τα αυτοκίνητα 
δημόσιας χρήσεως θα φέρουν πινακίδες κίτρινου χρώματος, ενώ τα γνωστά ιδιωτικά 
αυτοκίνητα θα φέρουν πινακίδες ενιαίου χρώματος άσπρου.  Καταργούνται οι 
μπροστινές πινακίδες στις μοτοσικλέτες, γιατί είναι αχρείαστες, δε χρειάζονται, 
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καταργείται το γράμμα “Ζ” στα αυτοκίνητα ενοικιάσεως, αλλά παραμένει το χρώμα ως 
έχει για λόγους οδικής ασφάλειας και για να διευκολύνονται οι τουρίστες και να 
ξεχωρίζουν από τους υπόλοιπους Κύπριους οδηγούς, όταν οδηγούν, επειδή είναι και 
ανάποδο το οδήγημά τους, για να τους προσέχουμε, να τους διευκολύνουμε και ούτω 
καθεξής.  Γι’  αυτό θεωρήθηκε από την επιτροπή ότι είναι πρέπον αυτό το χρώμα να 
διατηρηθεί, για να ξεχωρίζουν και να διευκολύνονται.  Επίσης, αφαιρούμε το γράμμα 
“Τ” από τα ταξί.  Επειδή όλα τα ταξί φέρουν την πινακίδα “Ταξί”, είναι αχρείαστο στην 
πινακίδα να αναγράφεται και το γράμμα “Τ”.  Είναι ακόμα μια καινοτομία που εισάγεται, 
και ίσχυε επί κ. Αδαμίδη, μετά εισήχθη το αγγλικό αλφάβητο, εισάγεται στην ουσία το 
ελληνικό αλφάβητο, τα γράμματα που είναι κοινά στο λατινικό και στο ελληνικό 
αλφάβητο, διότι ένας αγράμματος παππούς που έχει ένα τράκτορ στη Σωτήρα και 
γράφει “Q” και τον ρωτάς «τι νούμερο έχει η πινακίδα του τράκτορ;» λέει σου «γιε μου, 
έχει έναν κούλλουρο τζιαι ένα νουρίν», ας πούμε!  Εισάγεται λοιπόν το ελληνικό 
αλφάβητο, για να μπορεί να διαβάζει κάποιος που δεν ξέρει αγγλικά τα νούμερα των 
αυτοκινήτων.  Κατά βάση είναι αυτές οι τροπολογίες. 

 Τελειώνοντας, να πω κάτι για την αναγραφή, και θέλω αυτό να προβληματίσει 
το σώμα, σε σχέση με τη νέα θέση που διατύπωσαν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις σήμερα εδώ στο κοινοβούλιο.  Εάν αναγράφεται η ηλικία των 
αυτοκινήτων, θα δημιουργήσει στα οργανωμένα σύνολα μέγα πρόβλημα.  Θα ζητά, ας 
πούμε, το σχολείο της Βεργίνας, ένα που ξέρω, δεκαπέντε λεωφορεία και θα κάθονται 
οι μαθητές να μαλώνουν ποιος θα μπει μέσα στο καινούριο και ποιος μέσα στο παλιό 
και θα δημιουργείται μείζον πρόβλημα.  Και για τα αυτοκίνητα ενοικιάσεως -και ο 
τουρισμός είναι ένα ευαίσθητο προϊόν- έχουμε νομοθεσία που λέει σήμερα  «κύριε, για 
να ενοικιάζεις αυτοκίνητα, αυτά πρέπει να είναι μέχρι αυτής της ηλικίας, το καθορίζει ο 
νόμος, μέχρι έξι ετών».  Αν θέλουν να το κάνουμε τρία, δεν υπάρχει πρόβλημα.  Και 
θα πηγαίνουν οι τουρίστες εκεί και θα αρχίζουν καβγά με τους ιδιοκτήτες.  Ε, έντζιε 
μπορεί ένας να έχει τριακόσια αυτοκίνητα καινούρια και να είναι όλα κατασκευής του 
2010!   

 Φυσικά, συμφέρει στους κυρίους εισαγωγείς και το εξής:  Αύριο παρκάρει ο κ. 
Κουλίας το αυτοκίνητό του, δεκαπέντε χρονών, βάλλει το και η κυρία εδώ, ενός 
χρονού, ή οι νεαροί που οι μπαμπάδες μπορεί να τους αγοράσουν τζιαι καινούρια 
αυτοκίνητα θα λεν «αγόρασέ μου τζιαι εμένα ένα, παπά, να είναι καινούρια η 
πινακίδα»!  Αυτό θα δημιουργήσει πολλαπλά προβλήματα, διότι είναι ελάχιστες οι 
ώρες που κάνουν τούτη τη δουλειά.  Αλλά και εμάς, που είμαστε τζιαι έτσι λλίον, που 
κοιτάζουμε είνταν που κάμνει ο διπλανός, είντα ρούχα φορεί και ούτω καθεξής, 
σίγουρα αυτό θα μας επηρεάσει.  Και, επειδή είπε ο συνάδελφος ο Νεοφύτου «εντάξει, 
φαίνεται η ηλικία μας ’πού τη φαλάκρα μας!»…  Είντα του αυτοκινήτου τζι αν φαίνεται, 
που τζιυλά στο δρόμο τζιαι βουρά!  Εννά φαίνεται δκυο φορές παραπάνω από τους 
ανθρώπους, διότι οι ανθρώποι μπορεί να κουστουμαριστούν, να βαφτούν, ενώ του 
αυτοκινήτου η ηλικία του φαίνεται!  Υπάρχει λόγος να αναγράφουμε την ηλικία και να 
δημιουργήσουμε προβλήματα στον εαυτό μας, εκεί που δεν υπάρχουν;  Έτσι, με όλο 
το σεβασμό προς όλους σας που εσκεφτήκετε τούτον τον τρόπο, σας λέω…  Και εγώ 
στην αρχή ήμουν, είχα την ίδια άποψη που… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ένα λεπτό, Πρόεδρε, και τελειώνω.   
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 Άκουσα, ήταν αληθοφανή τα επιχειρήματα, αλλά, μετά που ήρθαν αυτοί που 
έχουν τα προβλήματα, εξήγησαν με πολλά σωστό τρόπο ότι θα δημιουργήσουμε 
πρόβλημα στον εαυτό μας αχρείαστα.   

 Ευχαριστώ πάρα πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κουλία. 

 Λοιπόν, έχουμε την τροπολογία όπως την κατέθεσε ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός.  Παρακαλώ το γραμματέα… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης.  Μάλιστα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένα θέμα αρχής θα ήθελα να αναφέρω.  Έχω διαβάσει την 
τροπολογία.  Η τροπολογία τροποποιεί το παράρτημα, τροποποιεί το παράρτημα 
κατά τρόπο που δεν προβλέπεται εντός του κανονισμού.  Ο κανονισμός ο ίδιος δεν 
προβλέπει ως στοιχείο της ταυτότητος του αυτοκινήτου, γενικά του οχήματος, την 
ηλικία.  Άρα, λοιπόν, εάν μείνει η τροποποίηση ως έχει, έχω την εντύπωση ότι θα είναι 
αντίθετη με το περιεχόμενο των κανονισμών.  Και αυτό είναι άσχετο με το γεγονός ότι 
θα το καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θεωρώ, χωρίς να έχουμε -και δηλώνω ότι δεν έχω- καν νομική κατάρτιση και 
σέβομαι απόλυτα τις νομικές γνώσεις του συναδέλφου, αλλά θεωρώ, από τη λίγη 
εμπειρία μας στη Βουλή, ότι ο νόμος υπερισχύει των κανονισμών.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η υπηρεσία της Βουλής να το διορθώσει νομοτεχνικά. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να γίνει τροποποίηση στο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μιλάμε για αναβολή; 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆ε χρειάζεται αναβολή.  Η γραμματεία θα το θεωρήσει τροπολογία πάνω στη 
νομοθεσία και όχι επί του Παραρτήματος. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σέβας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Έχουμε κανονισμούς σήμερα.  Αν την τροπολογία που γίνεται για τους 
κανονισμούς, μπορούν οι τεχνοκρατικές υπηρεσίες της Βουλής να τη μετατρέψουν σε 
τροπολογία του νομοσχεδίου, λυπούμαι!  Πρέπει να υπάρξει πρόταση για 
τροποποίηση του νομοσχεδίου.  Αν είναι ικανοποιητικό να είναι στο Παράρτημα μόνο 
η τροποποίηση των κανονισμών, είναι άλλο θέμα, αλλά, αν δεν είναι, κάτι συμβαίνει! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να το θέσουμε πολύ πιο απλά το ζήτημα.  Εμείς διατυπώνουμε 
μια πολιτική θέση.  Αν η συγκεκριμένη τροποποίηση που έγινε είναι λανθασμένη, να 
διορθωθεί από την υπηρεσία και να θεωρηθεί ως η διορθωμένη.  Νομίζω να μην 
κάτσουμε τώρα να συζητούμε αν νομικά είναι σωστή ή όχι.  Εμείς να πάρουμε την 
πολιτική θέση και από εκεί και πέρα θα γίνει η επεξεργασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ θα ήθελα να ακούσω και τον κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα διαφωνήσω με τον κ. Αγγελίδη.  Αφού το Παράρτημα 
που ψηφίζουμε είναι μέρος του νομοσχεδίου! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μέρος των κανονισμών είναι! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Βέβαια.  Αυτό ψηφίζουμε! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μέρος των κανονισμών. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ε, εντάξει.  Κύριε ελέησον!  Αφού το κείμενο ολόκληρο, το Παράρτημα, είναι 
επισυνημμένο του νομοσχεδίου και ψηφίζεται όλο μαζί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   
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 Ο κ. Στυλιανίδης και τελειώνει η συζήτηση. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει τέσσερα χρόνια που είμαι βουλευτής και προσπαθώ κάθε 
φορά να πω ότι -επιτέλους- και σε άλλα κοινοβούλια απαγορεύεται η νομοτεχνική 
συζήτηση πέραν της πολιτικής.  Κάποια στιγμή πρέπει να σταματήσουμε αυτή τη 
συζήτηση.  Υπάρχουν νομικές υπηρεσίες να αποταθούμε.  Τούτη η Βουλή να 
αποκτήσει πολιτικό χαρακτήρα.  Να σταματήσει να κάνει νομοτεχνικές επεξεργασίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου.  

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εγώ θα υπενθυμίσω ότι, αν τα πράγματα ήταν έτσι όπως τα είπε ο 
προλαλήσας συνάδελφος ή και άλλοι, δε θα υπήρχε λόγος να κατατίθενται προτάσεις.  
Θα ήταν όλα προφορικά, όπως στην Εκκλησία του ∆ήμου στην αρχαία Αθήνα.  Μα, 
μιλάμε σοβαρά τώρα;  Από τη στιγμή που απαγορεύεται η τροποποίηση των 
κανονισμών, αν δεν επιτρέπεται, εγώ δεν παίρνω ipso facto αυτά που λέει ο κ. 
Αγγελίδης ότι είναι σωστά εκατό τοις εκατό.  Είναι ποτέ δυνατόν να πάμε στην 
τροποποίηση του νομοσχεδίου, γιατί θα επιτρέπεται η τροποποίηση του νομοσχεδίου 
χωρίς γραπτή κατάθεση κειμένου;  Αν ήταν έτσι, θα γίνονταν όλα προφορικά.  ∆ε θα 
κατατίθεντο κείμενα, δε θα γινόταν συζήτηση, δε θα παραπέμπονταν θέματα, για να 
συζητηθούν στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές.  

 Είναι σωστό μεν το ότι πρέπει να εκφράζονται κατά κύριο λόγο πρώτα 
πολιτικές απόψεις σε αυτό το σώμα, αλλά δυστυχώς ή ευτυχώς πρέπει να υπάρχει το 
ανάλογο κάθε φορά εργαλείο που θα μετακινεί την έκφραση και θα τη μετουσιώνει και 
θα την πραγματώνει σε νομοθετικό κείμενο που έχει τη συγκατάθεση του σώματος.  
∆εν είναι όλα προφορικά!  Άμα είναι όλα προφορικά, είναι όλα άγραφα και ο καθένας 
ό,τι θέλει λέει!  Έχει συγκεκριμένο κανονισμό, έχει σύνταγμα και υπάρχει νομοθεσία 
για το πώς γίνονται αυτά τα πράγματα.  Αν κάποιους τους ενοχλούν, γιατί δε θέλουν 
να έχουν νομοτεχνική επεξεργασία και θέλουν κοινοβούλιο όπως την Εκκλησία του 
∆ήμου, είναι ετεροχρονισμένοι δυόμισι χιλιάδες χρόνια. 

 Κατά συνέπεια, κύριε Πρόεδρε, εγώ λέω το εξής:  Ο κ. Αγγελίδης, όπως έχω 
ακούσει το επιχείρημά του, είναι σωστός.  Εγώ προτείνω, για να προχωρήσουμε 
σήμερα, να μην υπάρξει καθυστέρηση, να μη γίνει ψηφοφορία τώρα, να 
προχωρήσουμε στην ημερήσια διάταξη, να γίνει ένας νομοτεχνικός έλεγχος από την 
υπηρεσία αν τα πράγματα είναι έτσι και επανερχόμαστε.  ∆ε ζητά κανένας αναβολή.  
Αλλά όχι να τα ισοπεδώνουμε όλα, επειδή κάποιοι τοποθετήθηκαν υπέρ εξαρχής.  Να 
προχωρήσουμε σήμερα, αλλά με το σωστό τρόπο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, εγώ άκουσα όλες τις απόψεις.  Εγώ, για να είμαι ειλικρινής, θα 
υιοθετήσω την τελευταία εισήγηση του κ. Ερωτοκρίτου.  ∆ηλαδή θα μπούμε στο άλλο 
θέμα, να γίνει ένας έλεγχος, διότι έχουμε υποχρέωση και καθήκον για αυτά τα οποία 
νομοθετούμε να μην υπάρχει έστω και η παραμικρή αμφιβολία ή σκιά, ότι μπορεί κατά 
κάποιο τρόπο να έγινε…  Άκουσα έγκριτους συναδέλφους να λένε τη δική τους την 
επιχειρηματολογία.  Ένας επιπρόσθετος έλεγχος δε θα έβλαπτε.  Σήμερα θα 
τοποθετηθούμε επί αυτού του θέματος.  Γι’ αυτό το λόγο, με την άδειά σας, να 
προχωρήσουμε στο επόμενο θέμα και να γίνει μια συνεννόηση με τη γραμματεία και 
τους αρμοδίους και μόλις έχω εδώ το αποτέλεσμα να επανέλθουμε και να 
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προχωρήσουμε στην ολοκλήρωση του θέματος αυτού, αν συμφωνείτε και εσείς, κύριοι.  
Έβαλα τη σκέψη μου κάτω. 

 Κύριοι, έβαλα τη σκέψη μου κάτω!  Συμφωνείτε με αυτό το χειρισμό; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άμεσα όμως θα γίνει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άμεσα θα γίνει και σήμερα θα τοποθετηθούμε πάνω σ’ αυτό, είτε με τον έναν 
είτε με τον άλλο τρόπο. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Παρακαλώ τη γραμματεία μαζί με τους αρμοδίους να κάνουν τις 
συνεννοήσεις τους και να με ενημερώσουν για το αποτέλεσμα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Άλλωστε, κύριε Πρόεδρε, δεν το θέσαμε, για να δημιουργήσουμε πρόβλημα.  
Θεωρήσαμε αναγκαίο να θίξουμε αυτό το θέμα αρχής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Προλήψεως της Χρήσης και ∆ιάδοσης Ναρκωτικών και Άλλων Εξαρτησιογόνων 
Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Για το θέμα αυτό κυκλοφόρησε και 
συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προλήψεως της Χρήσης και ∆ιάδοσης Ναρκωτικών και Άλλων Εξαρτησιογόνων 

Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες:  

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος  Ντίνα Ακκελίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Κυπριανού  Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 Μαΐου και στις 3 Ιουνίου 2010.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου (ΑΣΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Προλήψεως 
της Χρήσης και ∆ιάδοσης Ναρκωτικών και Άλλων Εξαρτησιογόνων Ουσιών Νόμου, 
ώστε ο πρόεδρος του ΑΣΚ να μην είναι πλέον ο εκάστοτε Υπουργός Υγείας, αλλά 
πρόσωπο που θα διοριστεί από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Σκοπείται επίσης η 
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τροποποίηση των διατάξεων της εν λόγω βασικής νομοθεσίας αναφορικά με τη θητεία 
και τα έξοδα παραστάσεως του προέδρου και των μελών του υπό αναφορά 
συμβουλίου, καθώς και της διάταξής της αναφορικά με τους λόγους τερματισμού του 
διορισμού των προσώπων αυτών. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου προβλέπονται, 
μεταξύ άλλων, οι ακόλουθες τροποποιήσεις στη βασική νομοθεσία:  

1. Η τροποποίηση των σχετικών διατάξεών της, ώστε ο πρόεδρος του ΑΣΚ να 
είναι πρόσωπο ανώτατου ηθικού επιπέδου και αναγνωρισμένου κύρους, με 
ιδιαίτερες επιδόσεις σε θέματα αναφορικά με τον αγώνα κατά των ναρκωτικών, 
το οποίο θα διοριστεί από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας. 

2. Η τροποποίηση της διάταξής της που προβλέπει τη δαπάνη για την αντιμισθία 
του προέδρου και των μελών του ΑΣΚ, ώστε τα εν λόγω πρόσωπα να 
λαμβάνουν έξοδα παραστάσεως, όπως λαμβάνουν ο πρόεδρος και τα μέλη 
των διοικητικών συμβουλίων άλλων οργανισμών δημόσιου δικαίου. 

3. Η τροποποίηση της διάταξής της που καθορίζει τη διάρκεια της θητείας του 
ΑΣΚ, ώστε η θητεία του προέδρου και των μελών του υπό αναφορά 
συμβουλίου να είναι πενταετής και τριετής, αντίστοιχα. 

4. Η τροποποίηση της διάταξής της που προβλέπει τον τερματισμό του διορισμού 
των μελών του ΑΣΚ, ώστε ο διορισμός του προέδρου και των μελών του υπό 
αναφορά συμβουλίου να δύναται να τερματιστεί από τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας και το Υπουργικό Συμβούλιο, αντίστοιχα, για τους ακόλουθους 
λόγους: 

 α. Λόγω καταδίκης για αδίκημα που ενέχει έλλειψη τιμιότητας ή ηθικής 
αισχρότητας ή 

 β. λόγω κήρυξης πτώχευσης ή 

 γ. λόγω κακοδιαχείρισης αναφορικά με τη διάθεση των εσόδων του υπό 
αναφορά συμβουλίου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας, η προτεινόμενη με το νομοσχέδιο 
τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας η οποία προβλέπει την αντικατάσταση του 
Υπουργού Υγείας ως προέδρου του ΑΣΚ από πρόσωπο που θα διοριστεί από τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κρίθηκε αναγκαία, επειδή είναι παράδοξο ο Υπουργός 
Υγείας να προεδρεύει του εν λόγω συμβουλίου, το οποίο ως νομικό πρόσωπο 
δημόσιου δικαίου εμπίπτει στην αρμοδιότητά του ως Υπουργού Υγείας και ως εκ 
τούτου ασκείται σ’ αυτό ο απαιτούμενος διοικητικός έλεγχος.  Η προτεινόμενη αυτή 
τροποποίηση αναμένεται να συμβάλει στη διασφάλιση της ανεξαρτησίας του ΑΣΚ από 
τον Υπουργό Υγείας, ο οποίος έχει πληθώρα άλλων ευθυνών και συναφώς ιδιαίτερα 
βεβαρημένο πρόγραμμα.  

 Οι εκπρόσωποι του ΑΣΚ συμφώνησαν με την ανάγκη να μην προεδρεύει του 
υπό αναφορά συμβουλίου ο Υπουργός Υγείας, υποστηρίζοντας ταυτόχρονα ότι το 
ΑΣΚ πρέπει να περιβληθεί με το μέγιστο βαθμό ανεξαρτησίας, αυτονομίας και κύρους, 
ώστε να μπορεί να ανταποκρίνεται καλύτερα στους στόχους και την αποστολή του.  
Παράλληλα, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν τη θεσμοθέτηση των αρμοδιοτήτων και 
των εξουσιών του προέδρου του ΑΣΚ και τόνισαν την ανάγκη να μην υφίσταται 
οποιαδήποτε ιεραρχική σχέση μεταξύ του Υπουργείου Υγείας και του υπό αναφορά 
συμβουλίου. 
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 Στα πλαίσια της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, την επιτροπή 
απασχόλησαν, πέραν των πιο πάνω αναφερόμενων θέσεων/εισηγήσεων του ΑΣΚ, η 
αντικειμενικότητα των κριτηρίων που τίθενται για το διορισμό προσώπου στη θέση του 
προέδρου του εν λόγω συμβουλίου, καθώς και το γεγονός ότι ο πρόεδρος και τα μέλη 
αυτού δε λάμβαναν μέχρι σήμερα έξοδα παραστάσεως, όπως λαμβάνουν τα μέλη των 
διοικητικών συμβουλίων άλλων οργανισμών δημόσιου δικαίου. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, αναφερόμενοι στις πιο πάνω 
θέσεις/εισηγήσεις του ΑΣΚ, καθώς και στις επισημάνσεις και στους προβληματισμούς 
της επιτροπής, δήλωσαν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα:   

1. Το ζήτημα της δημιουργίας ενός ανεξάρτητου θεσμού δεν είναι δυνατό να 
αντικριστεί θετικά από την πολιτεία λόγω του σημαντικού οικονομικού κόστους 
που δυνατό να συνεπάγεται μια τέτοια απόφαση, καθώς και επειδή για την 
αντιναρκωτική εθνική πολιτική αποφασίζει εθνική επιτροπή της οποίας 
προεδρεύει ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και η οποία απαρτίζεται από τέσσερις 
υπουργούς.  Το ΑΣΚ είναι αρμόδιο, μεταξύ άλλων, για την προώθηση, την 
παρακολούθηση και τον έλεγχο της εφαρμογής της εθνικής στρατηγικής 
ενάντια στα ναρκωτικά και άλλες εξαρτησιογόνες ουσίες, καθώς και το 
συντονισμό των δραστηριοτήτων του αγώνα ενάντια στα ναρκωτικά από τις 
διάφορες κρατικές υπηρεσίες ή φορείς του ιδιωτικού ή του εθελοντικού τομέα. 

2. Τα κριτήρια που τίθενται για το διορισμό του προέδρου του ΑΣΚ διασφαλίζουν 
την ικανότητα του ατόμου που θα διοριστεί να ανταποκριθεί δεόντως στα 
καθήκοντα της θέσης του.  

3. Το γεγονός ότι ο πρόεδρος και τα μέλη του ΑΣΚ δε λάμβαναν μέχρι σήμερα 
οποιαδήποτε αποζημίωση ήταν παράλειψη της διοίκησης.   

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε 
στην επιτροπή ότι το ΑΣΚ είναι νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου στο οποίο το 
κράτος έχει μεταβιβάσει μέρος της κυριαρχικής εξουσίας του, γι’ αυτό και ασκεί σ’ αυτό 
την απαιτούμενη διοικητική εποπτεία.  Περαιτέρω, ανέφερε ότι με το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο δεν επιφέρονται οποιεσδήποτε τροποποιήσεις στη βασική νομοθεσία σε 
σχέση με τις αρμοδιότητες και τα καθήκοντα του ΑΣΚ.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και 
του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των 
προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προλήψεως της Χρήσης και ∆ιάδοσης Ναρκωτικών και 

Άλλων Εξαρτησιογόνων Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Στέλιος Ιερωνυμίδης 
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 Ντίνα Ακκελίδου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Όπως είναι γνωστό, για το πιο πάνω νομοσχέδιο έχει ήδη κυκλοφορήσει στην 
ολομέλεια της Βουλής σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας.  
Ωστόσο, στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος αποφασίστηκε η αναβολή της συζήτησης του θέματος, μετά 
από αίτημα που υποβλήθηκε εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, προκειμένου να διευκρινιστούν περαιτέρω ορισμένα 
σημεία αναφορικά με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.  Το εν λόγω αίτημα έγινε δεκτό από 
το σώμα και η συζήτηση του θέματος αναβλήθηκε για δύο εβδομάδες, ώστε να 
επανεξεταστεί από την επιτροπή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας επανεξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 17 Ιουνίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας και του Αντιναρκωτικού Συμβούλιου Κύπρου (ΑΣΚ).  Το Γραφείο του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, παρ’  όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι οι σκοποί και οι επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, 
καθώς και οι απόψεις των ενδιαφερόμενων πλευρών και τα ζητήματα που 
απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής του περιλαμβάνονται 
στην αρχική έκθεση της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η επιτροπή 
επικεντρώθηκε στη συζήτηση της πρόνοιας που καθορίζει τα προσόντα που 
απαιτούνται για το διορισμό προσώπου στη θέση του προέδρου του ΑΣΚ.  
Συγκεκριμένα, την επιτροπή απασχόλησε εκ νέου η αντικειμενικότητα των κριτηρίων 
που προβλέπονται για διορισμό του προέδρου του ΑΣΚ και ειδικότερα η απαίτηση να 
έχει το εν λόγω πρόσωπο ιδιαίτερες επιδόσεις σε θέματα αναφορικά με τον αγώνα 
κατά των ναρκωτικών. 

 Αναφερόμενοι στο πιο πάνω θέμα, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας 
δήλωσαν ότι ο υπό αναφορά διορισμός εμπίπτει στην αποκλειστική αρμοδιότητα του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας και ότι δεν ενίστανται σε τροποποίηση της σχετικής 
πρόνοιας του νομοσχεδίου με την απάλειψη από αυτήν του κριτηρίου για το οποίο η 
επιτροπή εξέφρασε επιφυλάξεις και προβληματισμό. 

 Οι εκπρόσωποι του ΑΣΚ επισήμαναν την ανάγκη για περαιτέρω τροποποίηση 
του κειμένου του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ώστε, σε περίπτωση απουσίας του 
προέδρου του ΑΣΚ από συνεδρίαση του συμβουλίου, να μην προεδρεύει αυτής 
εκπρόσωπος του Υπουργού Υγείας, όπως προβλέπεται στην υπό τροποποίηση 
βασική νομοθεσία, αλλά ο αντιπρόεδρος ή, στην απουσία αυτού, μέλος του 
συμβουλίου, το οποίο να επιλέγεται έπειτα από σχετική ψηφοφορία.  Ας σημειωθεί ότι, 
σύμφωνα με την υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία, μόνο εφόσον δεν εκπροσωπεί 
τον Υπουργό Υγείας άλλο πρόσωπο, όταν απουσιάζει ο πρόεδρος, προεδρεύει των 
συνεδριάσεων ο αντιπρόεδρος ή, στην απουσία αυτού, άλλο μέλος του συμβουλίου 
που εκλέγεται για το σκοπό αυτό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και με τη σύμφωνη γνώμη των εκπροσώπων του Υπουργείου Υγείας, 
αποφάσισε ομόφωνα να υιοθετήσει την εισήγηση που υποβλήθηκε από το ΑΣΚ για 
τροποποίηση της σχετικής διάταξης της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, ώστε 
σε περίπτωση απουσίας του προέδρου του ΑΣΚ από συνεδρίαση του συμβουλίου να 
προεδρεύει ο αντιπρόεδρος ή, στην απουσία αυτού, άλλο μέλος του συμβουλίου, το 
οποίο να επιλέγεται από τα μέλη για σκοπούς άσκησης καθηκόντων προέδρου. 
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 Περαιτέρω, η επιτροπή, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και των 
μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
αποφάσισε να τροποποιήσει την πρόνοια του υπό αναφορά νομοσχεδίου σχετικά με 
τα προσόντα για διορισμό προσώπου στη θέση του προέδρου του ΑΣΚ, ώστε το εν 
λόγω πρόσωπο να είναι εγνωσμένου ήθους και κύρους, χωρίς να είναι αναγκαίο να 
κατέχει οποιαδήποτε πείρα σε θέματα αναφορικά με τον αγώνα κατά των ναρκωτικών. 

 Με την πιο πάνω απόφαση της πλειοψηφίας διαφώνησαν τα μέλη της 
επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
υποστηρίζοντας ότι το πρόσωπο που θα διοριστεί πρέπει να έχει, ανάμεσα σε άλλα, 
γνώση επί του αντικειμένου.  Για το θέμα αυτό οι βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να υποβάλουν σχετική 
τροπολογία κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο 
του νομοσχεδίου σύμφωνα με τις προαναφερθείσες ομόφωνες ή κατά πλειοψηφία 
θέσεις της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 
γι’  αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  ∆ιότι υπάρχει και τροπολογία από 
μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Έχετε το λόγο. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εισηγείται μια 
τροπολογία που αφορά την υποπαράγραφο (i) της παραγράφου (α) του εδαφίου (2) 
του άρθρου 4, που συμπληρώνει κατ’ ουσίαν την πρόταση με το εξής: 

 «(i)  Πρόσωπο εγνωσμένου ήθους και κύρους, με γνώση επί του αντικειμένου, 
ως Πρόεδρο·». 

 Η δική μας τροπολογία βασίζεται στο γεγονός ότι το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο, 
του οποίου θα προεδρεύει ο εκάστοτε πρόεδρος, είναι ένα ευαίσθητο συμβούλιο, που 
χρειάζεται απαραίτητα τη γνώση, πέραν της ευαισθησίας και ευελιξίας, για να 
μπορέσει να αντιμετωπίσει τα προβλήματα οποιουδήποτε ναρκομανούς ή ασθενούς, 
όπως αναφερόμαστε.  ∆ίχως την ιδιαίτερη γνώση πάνω στο αντικείμενο, θα 
δυσκολεύεται επί του έργου του.  Άρα, αν συμφωνούν και οι υπόλοιποι συνάδελφοι, 
θα θέλαμε να το ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Το νομοσχέδιο προβλέπει την αντικατάσταση του Υπουργού Υγείας, που 
προεδρεύει του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου και διορίζεται από τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας και η πρόθεση της επιτροπής Υγείας ήταν να είναι πρόσωπο 
εγνωσμένου ήθους και κύρους.  Εμείς δε θεωρούμε προϋπόθεση τη γνώση του 
αντικειμένου και θα απορρίψουμε την τροπολογία.  Άραγε για τον υπουργό, όταν 
διορίζεται από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, που προεδρεύει του Αντιναρκωτικού 
Συμβουλίου, προϋποτίθενται ειδικές γνώσεις επί του αντικειμένου;  Είναι ευθύνη 
πολιτική του Προέδρου της ∆ημοκρατίας να διορίζει τον πρόεδρο του Αντιναρκωτικού 
Συμβουλίου.  Αναγνωρίζουμε την ευθύνη του, έχουμε εμπιστοσύνη στον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας και δε θεωρούμε απαραίτητη προϋπόθεση τη γνώση του αντικειμένου. 

 Ευχαριστούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Από πλευράς της Ε∆ΕΚ, κύριε Πρόεδρε, θα υπερψηφίσουμε την τροπολογία, 
γιατί θεωρούμε ότι είναι ορθή και βρίσκεται προς τη σωστή κατεύθυνση.  Αν 
προήδρευε του συμβουλίου ο Υπουργός Υγείας ως πολιτικό πρόσωπο, θα είχε μια 
άλλη, διαφορετική διάσταση.  Το γεγονός όμως ότι αυτός ο οποίος θα προεδρεύει δε 
θα είναι πολιτικό πρόσωπο ενδεχομένως, ενισχύει τη θέση ότι χρειάζεται να έχει 
τουλάχιστον τεχνοκρατική και επιστημονική γνώση, για να μπορέσει να συμβάλει όσο 
το δυνατό καλύτερα στη διεκπεραίωση των εργασιών του συγκεκριμένου συμβουλίου, 
το οποίο αναλαμβάνει τεράστιες ευθύνες, δεδομένης της μεγάλης διάδοσης και 
χρήσης εξαρτησιογόνων ουσιών στην πατρίδα μας.  Γι’ αυτό θεωρούμε ότι η 
τροποποίηση που υποβάλλεται είναι σωστή και θα την υποστηρίξουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου.  

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα ψηφίσω την τροποποίηση, ελπίζοντας ότι το ΑΚΕΛ, στη διατύπωση, όπως 
πρότεινε, θα συνεχίσει και θα προτείνει, ως το μεγάλο κόμμα που μετέχει στη 
διακυβέρνηση αυτού του τόπου, την ίδια τροποποίηση για όλα τα συμβουλευτικά 
σώματα.  ∆ε νοείται σε συμβουλευτικά σώματα να διοικούν και να προΐστανται 
πολιτικοί.  

 Στα συμβουλευτικά συμβούλια -μάλιστα είμαι σε θέση να αναφέρω, κατά το 
πρότυπο χωρών που είχαν πριν από μας συμβουλευτικά συμβούλια, όπως 
παραδείγματος χάριν στην Αγγλία, όπου υπάρχει εδώ και πολλές δεκαετίες το 
συμβουλευτικό σώμα για την τροποποίηση της νομοθεσίας- επικεφαλής δεν είναι ο 
Υπουργός ∆ικαιοσύνης.  Επικεφαλής είναι ο πρόεδρος του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου της 
χώρας, που ξέρει τεχνικά τα ζητήματα αυτά. Και σ’ αυτή λοιπόν την περίπτωση 
πρέπει να έχει γνώση.  ∆ιότι ο υπουργός δεν κάνει τίποτε άλλο από το να 
παραλαμβάνει πληροφορίες και να αποφασίζει στα “χοντρά” θέματα της πολιτικής!  
Στην τεχνική διάσταση των ζητημάτων δεν μπορεί να έχει γνώση και γνώμη, αν είναι 
λογιστής και είναι εκεί, αν είναι δικηγόρος και είναι εκεί, αν είναι πολιτικός μηχανικός 
και είναι εκεί.  Πρέπει λοιπόν να είναι κάποιος που, ενώ θα προεδρεύει σ’ αυτό το 
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συμβουλευτικό σώμα, θα πρέπει να κατέχει κιόλας την τεχνική διάσταση και την ουσία 
του ζητήματος, για να μπορέσει να ελέγξει, αλλά και να υλοποιήσει την πολιτική. 

 Εύχομαι αυτή την τομή που κάνει σήμερα το ΑΚΕΛ, με αυτή την τροποποίηση, 
να την ακολουθήσει για όλα τα συμβουλευτικά σώματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα εμμείνουμε στις απόψεις μας όπως αυτές αναφέρονται 
στο τροποποιημένο κείμενο και θα συμφωνήσουμε με τις θέσεις και απόψεις του 
∆ημοκρατικού Κόμματος.  Ως εκ τούτου, θα καταψηφίσουμε την τροπολογία του 
ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μα, ακριβώς ο βασικός προβληματισμός, για να μη συνεχίσει να είναι 
πρόεδρος αυτού του σημαντικού συμβουλίου πολιτικό πρόσωπο -και δη ο υπουργός 
με τόσες ευθύνες- είναι για να ξεφύγουμε από προέδρους με μόνη ιδιότητα την 
πολιτική πτυχή.  Επομένως, αν θα ξεφύγουμε από αυτό, για να μπορέσει να είναι 
περισσότερο αποσπασμένος στο αντικείμενο, που έχουμε και τεράστιο πρόβλημα σ’ 
αυτό τον τόπο, θα πρέπει να είναι και γνώστης του αντικειμένου.  Και έχω την 
εντύπωση πως σε πλείστες ανάλογες περιπτώσεις, πέρα από το ήθος, το κύρος και 
τα λοιπά, μπαίνει η γνώση του αντικειμένου ή άλλως πως.   

 Επομένως, ας δούμε πώς επιτυγχάνεται καλύτερα ο στόχος και να μη 
σταθούμε σε λεπτομέρειες.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Νομίζω ότι έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία.   

 Να παρακαλέσω το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τη διάβασε η κ. Μισιαούλη.  Να την επαναλάβω, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, δε θα πάθεις τίποτε, φίλε γραμματέα!  Μια γραμμή είναι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν έχω κανένα πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε.  

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

 Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση της νέας υποπαραγράφου (i), όπως αυτή 
προτείνεται με το άρθρο 3 του νομοσχεδίου να αντικαταστήσει την υποπαράγραφο (i) 
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της παραγράφου (α) του εδαφίου (2) του άρθρου 4 του βασικού νόμου, με την 
ακόλουθη νέα υποπαράγραφο (i): 

«(i) Πρόσωπο εγνωσμένου ήθους και κύρους, με γνώση επί του αντικειμένου, ως 
Πρόεδρο·». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία, όπως υποβλήθηκε από το ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έν’ δεκαοκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παρ’ όλο που εχάθηκεν η ψηφοφορία, έν’ δεκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαοκτώ;  Ε, θα αρχίσω να μετρώ τζι εγώ απ’ εδώ τζιαι πέρα! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έφυεν ένας τωρά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τον κ. Περδίκη δεν τον είδε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν ψήλωσε το χέρι του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε σήκωσες το χέρι σου; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εψήφισα, εψήφισα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, με δεκαοκτώ ψήφους υπέρ και είκοσι μία εναντίον η τροπολογία 
απορρίπτεται. 
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 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προλήψεως της Χρήσης και 
∆ιάδοσης Ναρκωτικών και Άλλων Εξαρτησιογόνων Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ελλείψει της σφύρας, που μου την εβάλαν ποτζιεί, κτυπώ με το χέριν!  Εκάμαν 
μας σαμποτάζ! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Έν’ ο Πουργουρίδης που το έκαμεν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έν’ ο Πουργουρίδης που έκαμεν τη δουλειά! 

 Λοιπόν, τα υπ’ αριθμόν 4 και 5 θέματα, «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2006» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», 
αναβάλλονται για μια εβδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα,  «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας του 2010 Νόμος του 2010», αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί ∆ιαχείρισης Χώρων Ελλιμενισμού Σκαφών 
Αναψυχής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο «Ο περί ∆ιαχείρισης Χώρων Ελλιμενισμού Σκαφών Αναψυχής 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 
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 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε αριθμό συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό 
διάστημα μεταξύ 18 Μαΐου και 15 Ιουνίου 2010.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Περιβάλλοντος και του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ) και της Αρχής Λιμένων Κύπρου.  

 Σκοπός του εν λόγω νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου για 
τη ∆ιαχείριση Χώρων Ελλιμενισμού Σκαφών Αναψυχής, ώστε να δοθεί ο 
απαιτούμενος χρόνος στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και στο 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως να ετοιμάσουν γενικό χωροταξικό σχεδιασμό, που 
θα καλύπτει όλα τα παράλια της ελεύθερης Κύπρου, καθώς και την ετοιμασία 
Στρατηγικής Μελέτης Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον για την ορθότερη και 
καλύτερη εφαρμογή του νόμου αυτού.  

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσε στην επιτροπή ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και τα όσα συναφώς αναφέρονται στη σχετική 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, στα πλαίσια της εφαρμογής 
του βασικού νόμου [Νόμος Αριθμός 46(Ι) του 2007] για τη ∆ιαχείριση Χώρων 
Ελλιμενισμού Σκαφών Αναψυχής, λήφθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού δώδεκα συνολικά αιτήσεις για τη δημιουργία χώρων 
ελλιμενισμού σκαφών στις ελεύθερες παραλιακές περιοχές της Κύπρου, οι οποίες 
αξιολογούνται από τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες του κράτους.  Σύμφωνα με τον ίδιο, 
κατά τη διάρκεια της αξιολόγησης των αιτήσεων αυτών προέκυψαν διάφορα ζητήματα 
τα οποία το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού θα πρέπει να 
αντιμετωπίσει σε συνεργασία με όλες τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες.  Σκοπός του 
παρόντος νομοσχεδίου, πρόσθεσε περαιτέρω ο ίδιος εκπρόσωπος, είναι να 
παγοποιηθεί η υποβολή νέων αιτήσεων, για να μπορέσει το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού μαζί με τις άλλες εμπλεκόμενες υπηρεσίες να ετοιμάσει 
γενικό χωροταξικό σχεδιασμό.  Σε ό,τι αφορά τις δώδεκα αιτήσεις που έχουν ήδη 
υποβληθεί, ο ίδιος δήλωσε ότι καμία δεν έχει εγκριθεί μέχρι στιγμής και ότι θα 
συνεχίσουν να ισχύουν και θα μελετηθούν βάσει της υφιστάμενης νομοθεσίας.  
Σημειώνεται ότι, στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου, ο 
ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι σε αυτό θα μπορούσε να προστεθεί επιπλέον διάταξη 
με την οποία να τροποποιείται το άρθρο του νόμου που αφορά στην έκδοση 
κανονισμών, προκειμένου να δίνεται η σχετική εξουσιοδότηση από το νόμο, για να 
καταστεί δυνατόν αργότερα, αφού ετοιμαστεί ο χωροταξικός αυτός σχεδιασμός, να 
περιληφθεί σε σχετικούς κανονισμούς.  

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου ο ίδιος 
εκπρόσωπος, κατόπιν συνεννόησης με την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα και δεδομένου του γεγονότος ότι το υπουργείο θεωρεί αναγκαία την άμεση 
ψήφιση του νομοσχεδίου, εξέφρασε την άποψη ότι στο παρόν στάδιο το νομοσχέδιο 
θα μπορούσε να προωθηθεί ως έχει κατατεθεί, περιλαμβάνοντας μόνο τις 
νομοτεχνικές παρατηρήσεις επί του άρθρου 3 αυτού, όπως αυτές συμφωνήθηκαν και 
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με την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας στα 
πλαίσια εξέτασης του νομοσχεδίου σε συνεδρία της επιτροπής.  Με το άρθρο 3, όπως 
αυτό αναριθμήθηκε, αναστέλλεται η ισχύς του Μέρους ΙΙ του βασικού νόμου, που 
ρυθμίζει τις άδειες διαχείρισης χώρων ελλιμενισμού μέχρις ότου η αναστολή αυτή 
αρθεί με διάταγμα του αρμόδιου υπουργού.  Ο ίδιος πρόσθεσε ότι η περαιτέρω 
τροποποίηση του νομοσχεδίου όσον αφορά την έκδοση κανονισμών μπορεί να 
προωθηθεί αργότερα. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως δήλωσε μεταξύ 
άλλων ότι, όπως είναι διαμορφωμένη σήμερα η βασική νομοθεσία για τη ∆ιαχείριση 
Χώρων Ελλιμενισμού Σκαφών Αναψυχής, υπάρχουν ελλείψεις και αυτό δημιουργεί 
προβλήματα στις αδειοδοτήσεις.  Γι’ αυτό θα πρέπει, όπως πρόσθεσε η ίδια, να γίνει η 
Στρατηγική Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον.  Επίσης, δήλωσε 
ενημερωτικά ότι κάποιοι έχουν πάρει άδειες για δημιουργία λιμενοβραχιόνων  βάσει 
του περί Αποβαθρών Νόμου. 

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού δήλωσε ότι τα θέματα 
αδειοδότησης θα έπρεπε να ρυθμίζονται από μία ενιαία νομοθεσία. 

 Η εκπρόσωπος της Αρχής Λιμένων Κύπρου δήλωσε ότι συμφωνεί με την εν 
λόγω τροποποίηση και πρόσθεσε ότι υπάρχει νομοθετικό κενό σε ό,τι αφορά τα 
κατασκευαστικά έργα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία και έχει 
νομοτεχνικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 23 στο βασικό νόμο.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, ο κ. Περδίκης.   

 Μα, σήμερα τα αντανακλαστικά σου δεν είναι άμεσα! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όι, έν’ πολλά άμεσα. έν’ εσύ που εν με θωρείς καλά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εγώ εν σε βλέπω καλά! 

 Λοιπόν, κύριε Περδίκη, έχετε το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

(Γελώντας) 

 Όι, είμαι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, μάλιστα!  Ωραία! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είδες πόσο άμεσος είμαι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τον κ. Περδίκη εναντίον λοιπόν, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ιαχείρισης Χώρων Ελλιμενισμού 
Σκαφών Αναψυχής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Πλην της ένστασης του κ. Περδίκη, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα, «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010», αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Αλιευτικών Καταφυγίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Αλιευτικών Καταφυγίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού  Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 Απριλίου, 
στις 13 και 27 Μαΐου 2010.  Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Αλιείας και 
Θαλασσίων Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της αστυνομίας, του 
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Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών Ψαράδων (Σύνδεσμος Παράκτιας Αλιείας), 
του Συνδέσμου Εργοδοτών Αλιείας (Τρατάρηδες), του Συνδέσμου Αλιέων 
Πολυδύναμων Αδειών Αλιείας Κύπρου (ΣΑΠΑΑΚ) και των αγροτικών οργανώσεων 
ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Ευρωαγροτικός”.  Ο Όμιλος Ερασιτεχνικής Αλιείας με 
Σκάφος, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Ερασιτεχνικής Αλιείας (ΠΑΣΥΕΡΑ), ο Σύνδεσμος 
Πολυδύναμων Σκαφών και ο Παναγροτικός Σύνδεσμος Κύπρου, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Αλιευτικών 
Καταφυγίων Νόμου, ώστε, στις περιπτώσεις που η επίδοση ειδοποίησης για εξώδικη 
ρύθμιση αδικήματος που διέπραξε πρόσωπο δεν είναι δυνατή σε αυτό, να θεωρείται 
ότι η εν λόγω επίδοση έγινε με επικόλλησή της στο κύριο κατάρτι ή σε άλλο περίοπτο 
μέρος του σκάφους σε σχέση με το οποίο διαπράχθηκε το αδίκημα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η πιο πάνω 
τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, αφού συχνά ο εντοπισμός του προσώπου που 
διέπραξε το αδίκημα, για σκοπούς επίδοσης της σχετικής ειδοποίησης, είναι αδύνατος.  
Περαιτέρω, επισημαίνεται ότι με την πιο πάνω τροποποίηση αναμένεται ότι θα 
επιτευχθεί εξοικονόμηση του εργασιακού χρόνου των αρμόδιων κυβερνητικών 
λειτουργών, καθώς και αύξηση των εσόδων του κράτους. 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής, ο εκπρόσωπος του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών ανέφερε ότι με τις προτεινόμενες πρόνοιες 
αναμένεται ν’ απλοποιηθούν οι υφιστάμενες διαδικασίες που αφορούν την εξώδικη 
ρύθμιση αδικήματος, καθώς και να καταστεί ο νόμος άμεσα εφαρμόσιμος, στις 
περιπτώσεις όπου πρόσωπα με τις πράξεις τους δημιουργούν προβλήματα στα 
αλιευτικά καταφύγια του νησιού. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων, παρ’ όλο που συμφώνησαν με τη 
γενικότερη φιλοσοφία του νομοσχεδίου, εξέφρασαν ορισμένες επιφυλάξεις σε σχέση 
με τους κινδύνους που ενδέχεται να παρουσιαστούν κατά την πρακτική εφαρμογή των 
προτεινόμενων προνοιών. 

 Οι πιο πάνω επιφυλάξεις υιοθετήθηκαν από βουλευτές μέλη της επιτροπής, οι 
οποίοι εισηγήθηκαν, μεταξύ άλλων, την προσθήκη προνοιών με τις οποίες να 
διασφαλίζεται ότι θα πραγματοποιείται κάθε δυνατή προσπάθεια ανεύρεσης του υπό 
αναφορά προσώπου, προτού η εν λόγω ειδοποίηση θεωρηθεί ότι επιδόθηκε με 
επικόλλησή της στο κατάρτι ή σε άλλο περίοπτο μέρος του σκάφους.  Συναφώς, η 
επιτροπή κάλεσε το αρμόδιο κυβερνητικό τμήμα όπως μελετήσει περαιτέρω το 
κείμενο του υπό αναφορά νομοσχεδίου και επανέλθει με εισηγήσεις σε σχέση με το 
πιο πάνω ζήτημα. 

 Συνακόλουθα, το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών με σχετική επιστολή 
του, ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2010, ανέφερε ότι η προτεινόμενη μέθοδος επίδοσης 
θα εφαρμόζεται μόνο στις περιπτώσεις που οι προσπάθειες εντοπισμού του 
προσώπου που παρανομεί αποβαίνουν άκαρπες.  Σύμφωνα με την ίδια επιστολή, το 
τμήμα εμμένει στη θέση ότι το νομοσχέδιο πρέπει να παραμείνει ως έχει, ώστε να 
καταστεί αποτελεσματική και άμεση η εφαρμογή της νομοθεσίας. 

 Στα πλαίσια των επόμενων συνεδριάσεων της επιτροπής η εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας διαβεβαίωσε την επιτροπή ότι η 
επίδοση ειδοποίησης εξώδικης ρύθμισης αδικήματος με επικόλλησή της στο κύριο 
κατάρτι του σκάφους ή σε άλλο περίοπτο μέρος του αποτελεί μακρά ναυτιλιακή 
παράδοση και εθιμικό δίκαιο, αναφέροντας παράλληλα ότι αυτή θεωρείται “καλή 
επίδοση”. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, 
ώστε ν’ αναφέρεται ως «Ο περί Αλιευτικών Καταφυγίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλιευτικών Καταφυγίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί της Υιοθέτησης του Ευρώ 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για την πρόταση νόμου «Ο περί της Υιοθέτησης του Ευρώ (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την 
πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από την κ. Μαρία Κυριακού, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, σε τρεις συνεδρίες της, που 
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πραγματοποιήθηκαν στις 26 Απριλίου και στις 14 και την 21η Ιουνίου 2010.  Στο 
στάδιο της μελέτης της υπό αναφορά πρότασης νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο Έφορος Εταιρειών και Επίσημος 
Παραλήπτης και εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  
Ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος, αν και κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της 
Υιοθέτησης του Ευρώ Νόμου, ώστε να δοθεί η δυνατότητα σε μετόχους δημόσιας 
εταιρείας περιορισμένης ευθύνης ή σε μετόχους ιδιωτικής εταιρείας περιορισμένης 
ευθύνης της οποίας η ονομαστική αξία της μετοχής τυχόν να μηδενίζεται, μετά τη 
μετατροπή της σε ευρώ, να προχωρήσουν μέχρι την 31η Μαρτίου 2011 σε μετατροπή 
του κεφαλαίου της εταιρείας τους από κυπριακές λίρες σε ευρώ. 

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη νομοθεσία δίδεται εκ νέου η δυνατότητα σε 
μετόχους τέτοιων εταιρειών να υποβάλουν ψήφισμα για μετατροπή του μετοχικού 
κεφαλαίου των εταιρειών τους από κυπριακές λίρες σε ευρώ, ώστε να καλυφθούν οι 
περιπτώσεις εκείνες για τις οποίες η χρήση της σχετικής διαδικασίας δεν έγινε 
εμπρόθεσμα και εν πάση περιπτώσει πριν από την 1η Ιανουαρίου 2009, που ήταν το 
όριο της προηγουμένως δοθείσης παράτασης. 

 Στο στάδιο της συζήτησης της υπό αναφορά πρότασης νόμου, οι 
παρευρεθέντες αρμόδιοι συμφώνησαν με την προτεινόμενη τροποποίηση, ζήτησαν 
όμως να τεθεί ως χρονικό όριο άσκησης του δικαιώματος υποβολής ψηφίσματος για 
μετατροπή μετοχικού κεφαλαίου τέτοιας εταιρείας από κυπριακές λίρες σε ευρώ η 30ή 
Ιουνίου 2011 αντί η 31η Μαρτίου 2011, που προτείνεται με τη σχετική πρόταση νόμου.  
Σημειώνεται συναφώς ότι η πρόταση αυτή έγινε δεκτή από τα μέλη της επιτροπής.   

 Περαιτέρω, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ενώ συμφώνησαν με 
την προτεινόμενη ρύθμιση, δήλωσαν ότι θεωρούν σκόπιμο όπως οι εταιρείες που θα 
προσέλθουν με ψήφισμα για μετατροπή του μετοχικού τους κεφαλαίου, σύμφωνα με 
την πιο πάνω διαδικασία, καταβάλουν τα σχετικά προβλεπόμενα τέλη για καταχώριση 
ψηφίσματος ή οποιαδήποτε άλλα σχετικά καταβλητέα τέλη.  Καταθέτοντας την 
πρόταση αυτή, οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι, ενώ οι εταιρείες που προχώρησαν 
εμπρόθεσμα με τις νενομισμένες διαδικασίες για μετατροπή του κεφαλαίου τους 
απαλλάχθηκαν βάσει της σχετικής νομοθεσίας από την υποχρέωση καταβολής τελών 
για καταχώριση ψηφίσματος ή από  οποιαδήποτε άλλα σχετικά τέλη, οι εταιρείες που 
δεν προχώρησαν έγκαιρα στις σχετικές διαδικασίες δεν κρίνεται δίκαιο να μην 
καταβάλουν τα εν λόγω τέλη, αφού αμέλησαν να το πράξουν εμπρόθεσμα. 

 Περαιτέρω, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας ζήτησε τη συμπερίληψη πρόνοιας στην υπό συζήτηση πρόταση νόμου 
σύμφωνα με την οποία κάθε διευθυντής ή και σύμβουλος ή και γραμματέας εταιρείας 
που δεν προχώρησε εμπρόθεσμα στη μετατροπή του κεφαλαίου της, σύμφωνα με τα 
πιο πάνω, ευθύνεται αλληλεγγύως και ο καθένας χωριστά για οποιαδήποτε ζημιά ή 
απώλεια κέρδους που τυχόν έχει υποστεί οποιοσδήποτε μέτοχος ή τρίτος, λόγω της 
μη μετατροπής της αξίας του μετοχικού κεφαλαίου και της αξίας της μετοχής της 
εταιρείας πριν από τη λήξη της προηγουμένως δοθείσης παράτασης, δηλαδή πριν 
από την 1η Ιανουαρίου 2009. 

 Σημειώνεται ότι οι πιο πάνω κατατεθείσες εισηγήσεις για ενσωμάτωσή τους 
στην υπό συζήτηση πρόταση νόμου δεν έγιναν αποδεκτές από την επιτροπή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
των πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης 
νόμου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, όπως έχει 
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διαμορφωθεί, έτσι ώστε το χρονικό όριο άσκησης του προβλεπόμενου σε αυτή 
σχετικού δικαιώματος μετόχων επηρεαζόμενης εταιρείας να είναι η 30ή Ιουνίου 2011 
αντί η 31η Μαρτίου 2011, που είχε αρχικά προταθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Υιοθέτησης του Ευρώ 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί της Συμμετοχής της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή ∆ιευκόλυνση Χρηματοοικονομικής Σταθερότητας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμμετοχής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 
Ευρωπαϊκή ∆ιευκόλυνση Χρηματοοικονομικής Σταθερότητας (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2010» 
Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και την 
21η Ιουνίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
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παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών και εκπρόσωποι 
του ίδιου υπουργείου.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της συμφωνίας που αφορά 
τη συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή ∆ιευκόλυνση 
Χρηματοοικονομικής Σταθερότητας.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και την 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, στις 7 Μαΐου 2010 
αποφασίστηκε στη Σύνοδο των Αρχηγών Κρατών/Κυβερνήσεων της Ζώνης του Ευρώ 
η δημιουργία ενός ευρωπαϊκού πλαισίου χρηματοοικονομικής σταθερότητας με στόχο 
τη διατήρηση της χρηματοοικονομικής σταθερότητας στην Ευρώπη.  Ακολούθως, το 
Συμβούλιο των Υπουργών Οικονομικών (ECOFIN) λαμβάνοντας υπόψη την πιο πάνω 
απόφαση, σε έκτακτη συνάντησή του στις 9 Μαΐου 2010, αποφάσισε τη λήψη δέσμης 
μέτρων για τη δημιουργία Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Χρηματοοικονομικής 
Σταθερότητας ύψους €60 δις και της Ευρωπαϊκής ∆ιευκόλυνσης Χρηματοοικονομικής 
Σταθερότητας.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου ο γενικός διευθυντής 
του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι στις 17 Μαΐου 2010 οι 
Υπουργοί Οικονομικών της Ευρωζώνης αποφάσισαν επιπρόσθετα τη δημιουργία ενός 
φορέα ειδικού σκοπού υπό τη μορφή εταιρείας (special purpose vehicle SPV) με την 
επωνυμία “Ευρωπαϊκή ∆ιευκόλυνση Χρηματοοικονομικής Σταθερότητας” (European 
Financial Stability Facility).  

 Ειδικότερα, η εν λόγω εταιρεία θα φέρει τα εξής χαρακτηριστικά: 

1. Θα είναι εγγεγραμμένη κάτω από τους νόμους του Λουξεμβούργου με 
εγκεκριμένο κεφάλαιο ύψους €30 εκατομ. και θα διέπεται από τους νόμους 
αυτού. 

2. Σκοπός της εταιρείας θα είναι η έκδοση χρεογράφων και η παροχή δανείων ή 
πιστωτικών διευκολύνσεων με αυστηρούς όρους σε κράτη μέλη της 
Ευρωζώνης που αντιμετωπίζουν δυσκολίες. 

3. Μέτοχοι θα είναι όλα τα κράτη μέλη της Ευρωζώνης. 

4. Στο διοικητικό συμβούλιο θα μετέχει ένα άτομο από κάθε κράτος μέλος της 
Ευρωζώνης. 

5. Η λήψη αποφάσεων θα γίνεται με ομοφωνία. 

6. Οι εγγυήσεις διευκόλυνσης θα ανέρχονται σε ποσό ύψους €440 δις, 
κατανεμημένο στα κράτη μέλη της Ευρωζώνης με βάση τη συνεισφορά τους 
στο κεφάλαιο της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.  

7. Η διάρκεια διευκόλυνσης θα είναι τα τρία χρόνια λειτουργίας, χωρίς να 
λαμβάνεται υπόψη η διάρκεια των δανείων ή των χρεογράφων που θα 
εκδοθούν από την εταιρεία και των εγγυήσεων που θα παρέχονται από τα 
κράτη μέλη.  

 Κατά την εξέταση του υπό αναφορά νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής έθεσαν 
σωρεία ερωτημάτων σχετικά με την ίδρυση και τη λειτουργία του φορέα, ενώ 
εξέφρασαν επίσης ανησυχίες για τη δυνατότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να 
ανταποκριθεί στην υποχρέωσή της έναντι του φορέα αυτού ως προς τις εγγυήσεις.  

 Συναφώς, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν, μεταξύ 
άλλων, ότι  η κυπριακή συνεισφορά σε εγγυήσεις εκτιμάται ότι δε θα υπερβεί τα €860 
εκατομ., ποσό το οποίο αντιπροσωπεύει ποσοστό 5% του ακαθάριστου εγχώριου 
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προϊόντος της Κύπρου, γεγονός που δεικνύει ότι η Κύπρος θα είναι σε θέση να 
ανταποκριθεί στην υποχρέωση αυτή, αν παρουσιαστεί μια τέτοια ανάγκη.  Οι ίδιοι 
εκπρόσωποι τόνισαν ότι με το μηχανισμό αυτό θα επιτευχθεί αυστηρότερη εφαρμογή 
του συμφώνου σταθερότητας και ανάπτυξης από τα κράτη μέλη, θα επιτευχθεί 
καλύτερος έλεγχος στα στατιστικά στοιχεία που καταθέτουν τα κράτη μέλη, ενώ 
παράλληλα θα αναγκαστούν τα κράτη μέλη να βελτιώσουν τη δημοσιονομική τους 
κατάσταση.  Επιπρόσθετα, μέσω του φορέα τα κράτη μέλη θα επωφελούνται δανείων 
με ευνοϊκότερα επιτόκια και θα δημιουργηθεί αίσθημα ασφάλειας στις αγορές, μετά 
την αβεβαιότητα που δημιουργήθηκε από την παγκόσμια οικονομική κρίση. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου η 
επιτροπή επισήμανε στους κυβερνητικούς αρμοδίους την ανάγκη κατάθεσης στη 
Βουλή σε ελληνική μετάφραση της υπό κύρωση συμφωνίας, βάσει της πάγια 
ακολουθούμενης διαδικασίας σε ανάλογες περιπτώσεις κύρωσης διεθνών συμφωνιών 
με νόμους.  Με την παρατήρηση αυτή συμφώνησαν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, οι οποίοι προχώρησαν σε κατάθεση στην επιτροπή της υπό κύρωση 
συμφωνίας σε ελληνική μετάφραση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός της εταιρείας.  Άρθρο 3. 

 Αρμοδιότητες της εταιρείας.  Άρθρο 4. 

 Εγγυήσεις.  Άρθρο 5. 

 ∆ιάρκεια διευκόλυνσης.  Άρθρο 6. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμμετοχής της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή ∆ιευκόλυνση Χρηματοοικονομικής Σταθερότητας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Τάσος Μητσόπουλος, αναπλ. πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Ανδρέας Αγγελίδης 

 Γιαννάκης Θωμά Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 17 Ιουνίου 2010.  Στα πλαίσια της 
συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Σκοπός του πιο πάνω νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί ∆ικηγόρων 
Νόμου, έτσι ώστε η επαναληπτική εξέταση για τους ασκούμενους δικηγόρους να 
διεξάγεται την τρίτη αντί την πρώτη εξεταστική περίοδο κάθε ημερολογιακού έτους, με 
κύριες εξεταστικές περιόδους την πρώτη και τη δεύτερη εξέταση κάθε ημερολογιακού 
έτους. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, 
με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία οι εξετάσεις του Νομικού Συμβουλίου για τους 
ασκούμενους δικηγόρους διεξάγονται τρεις φορές κάθε έτος και συγκεκριμένα το 
Φεβρουάριο, τον Ιούνιο και τον Οκτώβριο. Κατά την εξεταστική περίοδο του Ιουνίου 
και του Οκτωβρίου, που είναι οι κύριες εξεταστικές περίοδοι, δικαιούνται να 
παρακαθίσουν όσοι ασκούμενοι δικηγόροι επιθυμούν, ανεξάρτητα αν μετείχαν ή όχι 
σε προηγούμενες εξεταστικές περιόδους, ενώ στην εξεταστική περίοδο του 
Φεβρουαρίου δικαιούνται να παρακαθίσουν μόνο όσοι έχουν μερικώς ή ολικώς 
αποτύχει σε προηγούμενη εξεταστική περίοδο. 

 Σύμφωνα με τα πιο πάνω στοιχεία, η μεταφορά της επαναληπτικής εξεταστικής 
περιόδου από το Φεβρουάριο στον Οκτώβριο προτάθηκε από το Νομικό Συμβούλιο, 
το οποίο έκρινε ότι η διεξαγωγή των επαναληπτικών εξετάσεων τον Οκτώβριο συνάδει 
περισσότερο με το εκπαιδευτικό πρόγραμμα των ασκούμενων δικηγόρων, το οποίο 
αρχίζει τον Οκτώβριο κάθε έτους και ολοκληρώνεται τον Ιούνιο του επόμενου έτους. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει κατατεθεί 
από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πριν περάσουμε σε σχέδια υπηρεσίας, να ρωτήσω αν έγινε ο έλεγχος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εσκέφτουμούν το τζι εγώ, κύριε Κατσουρίδη. 

 Τώρα προχωρώ κι αν δεν είναι… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εσκέφτουμούν το πριν τους δικηγόρους, αλλά ύστερα είπα έν’ ασήμαντο θέμα... 

(Γέλια) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να δοθεί αναβολή και να πάει στην επιτροπή. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για ποιο θέμα να δοθεί αναβολή;  ∆εν υπάρχει αναβολή.  Από τη στιγμή που 
άνοιξε το θέμα, που έγινε η συζήτηση, δεν μπορεί να υπάρξει αναβολή.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επειδή επήεν κάμποσες φορές, Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει θέμα αναβολής.  Σήμερα θα τελειώσουμε και, αν χρειαστεί, θα 
γίνει και διάλειμμα πέντε, δέκα λεπτών, ώσπου να ξεκαθαρίσει.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ό,τι πείτε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τη γραμματεία, αφού έκανε τη διαδικασία τούτη, καθώς θα δκιαβάζω 
τα παρακάτω θέματα για κάμποση ώρα, αν έχουμε έτοιμο κάτι για το θέμα που 
ανοίξαμε προηγουμένως, να με ενημερώσει. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 14 μέχρι 19 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Κρατικό Αρχείο) - Θέση Εφόρου 
Κρατικού Αρχείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού (∆ιοίκηση) - Τεχνικές Υπηρεσίες - Θέση Ανώτερου Τεχνικού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση Επιθεωρητή Εργαστηρίων Ισοτόπων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και Λειτουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος Α΄ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως - Θέση Τεχνικού Μηχανικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», «Οι 
περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Τάσος Μητσόπουλος, αναπλ. πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Ανδρέας Αγγελίδης 

 Γιαννάκης Θωμά Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 17 
Ιουνίου 2010. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας 
που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Εφόρου Κρατικού Αρχείου στο Υπουργείο 
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∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Κρατικό Αρχείο), της οποίας η μισθοδοτική 
κλίμακα αναβαθμίστηκε από την κλίμακα Α13 στην Α15(i) με τον περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 4) του 2009.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, 
προτείνεται η τροποποίηση των απαιτούμενων προσόντων του σχεδίου υπηρεσίας 
για την εν λόγω θέση, ώστε η απαιτούμενη οκταετής τουλάχιστο μεταπτυχιακή πείρα 
σε υπεύθυνη θέση, σε καθήκοντα σχετικά με τη διαχείριση, διαφύλαξη και οργάνωση 
αρχείων, να αντικατασταθεί με δεκαετή, από την οποία πενταετής τουλάχιστο πείρα 
σε εποπτικά/διοικητικά καθήκοντα που να περιλαμβάνουν προγραμματισμό, 
οργάνωση, συντονισμό και έλεγχο εργασιών.  Περαιτέρω, προστίθεται στα 
απαιτούμενα προσόντα η διευθυντική ικανότητα, πέραν της διοικητικής και 
οργανωτικής.   

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου Τεχνικού στο Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού (∆ιοίκηση) - Τεχνικές Υπηρεσίες, ώστε στα απαιτούμενα προσόντα να 
περιληφθεί σημείωση, σύμφωνα με την οποία για την πρώτη πλήρωση της θέσης, αν 
δεν υπάρχουν υποψήφιοι με δεκαεξαετή τουλάχιστον υπηρεσία στη θέση Τεχνικού 
ή/και στις προηγούμενες θέσεις Τεχνικού 1ης και 2ης Τάξης, να μπορούν να είναι 
υποψήφιοι και υπάλληλοι με δεκατριετή τουλάχιστο συνολική υπηρεσία στις εν λόγω 
θέσεις. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η προτεινόμενη 
τροποποίηση κατέστη αναγκαία, ώστε να πληρωθούν άμεσα δύο θέσεις Ανώτερου 
Τεχνικού, που είναι κενές από το 2009.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η 
κατά το συντομότερο δυνατό πλήρωση των θέσεων αυτών θα συμβάλει αφενός στην 
αποτελεσματικότητα της οργάνωσης, του συντονισμού, της εποπτείας και του ελέγχου 
των εργασιών του τεχνικού προσωπικού στους κλάδους προγραμματισμού και 
διαχείρισης έργων υφιστάμενων σχολικών κτιρίων και αφετέρου στην απρόσκοπτη και 
εύρυθμη λειτουργία του συνόλου των Τεχνικών Υπηρεσιών.  Σημειώνεται ότι το υπό 
αναφορά σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και συμφωνήθηκε στα πλαίσια της αρμόδιας 
για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού (ΜΕΠ). 

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου 
υπηρεσίας για τη θέση Επιθεωρητή Εργαστηρίων Ισοτόπων στις Ιατρικές Υπηρεσίες 
και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας, ώστε στα απαιτούμενα προσόντα να περιληφθεί 
σημείωση σύμφωνα με την οποία για την πρώτη πλήρωση της θέσης, αν δεν 
υπάρχουν υποψήφιοι με τριετή τουλάχιστον υπηρεσία στην αμέσως κατώτερη θέση 
Ανώτερου Τεχνολόγου Εργαστηρίου Ισοτόπων, να μπορούν να είναι υποψήφιοι και 
υπάλληλοι με οκταετή τουλάχιστο συνολική υπηρεσία στη θέση Ανώτερου 
Τεχνολόγου Εργαστηρίου Ισοτόπων και στην κλίμακα Α7 της θέσης Τεχνολόγου 
Εργαστηρίου Ισοτόπων, από την οποία διετή τουλάχιστον υπηρεσία στη θέση 
Ανώτερου Τεχνολόγου Εργαστηρίου Ισοτόπων.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η προτεινόμενη 
τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία, για να καταστεί δυνατή η πλήρωση μιας θέσης που 
παραμένει κενή από το 2008 και για την αποτελεσματική λειτουργία του Εργαστηρίου 
Ισοτόπων. 

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος και Λειτουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος Α΄ 
στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, προτείνεται η 
τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με τη μετατροπή της θέσης αυτής ως θέσης 
προαγωγής και ως αποτέλεσμα της προτεινόμενης μετατροπής τη διαφοροποίηση 
των απαιτούμενων προσόντων, ώστε αυτά να αποτελούν τη συνέχεια των 
απαιτούμενων προσόντων για την αμέσως κατώτερη θέση.  Συγκεκριμένα, 
προτείνεται η τροποποίηση των απαιτούμενων προσόντων, ώστε σε αυτά να μην 
περιλαμβάνεται πανεπιστημιακό δίπλωμα ή τίτλος, αλλά να απαιτείται τριετής 
τουλάχιστον υπηρεσία στην αμέσως κατώτερη θέση Λειτουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος Α΄.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η προτεινόμενη τροποποίηση κατέστη αναγκαία 
λόγω του αυξημένου αριθμού δικαιούχων στο αμέσως κατώτερο ανελικτικό επίπεδο, 
της ανάγκης για δημιουργία δομής στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, καθώς και για σκοπούς ομοιομορφίας με τα αντίστοιχα σχέδια 
υπηρεσίας των τμημάτων του υπουργείου. 

 Όσον αφορά το σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση Λειτουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος Α΄, προτείνεται η διαγραφή από τα απαιτούμενα προσόντα 
του μεταπτυχιακού διπλώματος ή τίτλου διάρκειας ενός έτους, το οποίο καθορίζεται 
ως πλεονέκτημα, λόγω του ότι το συγκεκριμένο προσόν απαιτείται ήδη ως 
πλεονέκτημα στον εισαγωγικό βαθμό και δε θα πρέπει να λαμβάνεται υπόψη και στο 
επόμενο ανελικτικό επίπεδο. 

 Σημειώνεται ότι τα υπό αναφορά σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και 
συμφωνήθηκαν στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της 
ΜΕΠ.   

 Σκοπός των πέμπτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Τεχνικού Μηχανικού στο Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, ώστε από θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής να μετατραπεί σε θέση 
πρώτου διορισμού. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στο υφιστάμενο 
σχέδιο υπηρεσίας η εν λόγω θέση καθορίστηκε ως θέση πρώτου διορισμού και 
προαγωγής αντί πρώτου διορισμού, ως είθισται για άλλες αντίστοιχες θέσεις της 
δημόσιας υπηρεσίας, με σκοπό να καθίστατο δυνατή η πλήρωση της θέσης εντός του 
2009, αφού διαφορετικά ως θέση πρώτου διορισμού, σύμφωνα με τον περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμο, δε θα μπορούσε να δημοσιευθεί μετά το πρώτο τετράμηνο του 2009, 
το οποίο είχε παρέλθει. 

 Συναφώς, αναφέρεται ότι έχει ήδη διενεργηθεί η πρώτη πλήρωση θέσεων 
εντός του 2009, γι’ αυτό και κατέστη αναγκαία η προτεινόμενη τροποποίηση, δηλαδή 
η μετατροπή της σε θέση πρώτου διορισμού.   

 Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και 
συμφωνήθηκε στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της 
ΜΕΠ. 

 Σκοπός των έκτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για τη 
νέα θέση Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή στο Τμήμα Αρχαιοτήτων, η οποία 
δημιουργήθηκε με τον προϋπολογισμό του Τμήματος Αρχαιοτήτων για το 2010. 

 Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και 
συμφωνήθηκε στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της 
ΜΕΠ. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί 
έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Κρατικό Αρχείο) - 
Θέση Εφόρου Κρατικού Αρχείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

2. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού (∆ιοίκηση) - Τεχνικές Υπηρεσίες - 
Θέση Ανώτερου Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

3. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 
Επιθεωρητή Εργαστηρίων Ισοτόπων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

4. Οι περί Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος - Θέσεις 
Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και 
Λειτουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος Α΄ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

5. Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως - Θέση Τεχνικού Μηχανικού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

6. Οι περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 14 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 15 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 16 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 17 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 18 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 19 κανονισμών;  
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 20 μέχρι 25 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Παροχές) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Λογαριασμοί του Ταμείου) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Ιατρικά Συμβούλια, ∆ευτεροβάθμιο Ιατρικό Συμβούλιο και Ειδικοί Ιατροί) 
Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (∆απάνες Επαγγελματικής 
Εκπαίδευσης) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Επαγγελματικές Ασθένειες) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος  Μαρία Κυριακού 

 Αντρέας Φακοντής  Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
τους υπό αναφορά κανονισμούς, που ρυθμίζουν τις εισφορές, τις παροχές, τους 
λογαριασμούς του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, τα ιατρικά συμβούλια, το 
δευτεροβάθμιο ιατρικό συμβούλιο και τους ειδικούς ιατρούς, τις δαπάνες 
επαγγελματικής εκπαίδευσης και τις επαγγελματικές ασθένειες, μαζί με νομοσχέδιο, 
που η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε σε νόμο πρόσφατα, σε τρεις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 13 Μαΐου και στις 3 και 10 Ιουνίου 2010.   

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,  της Υπηρεσίας 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ και των 
εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ. Η συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ, παρ’ 
όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η ενοποίηση, η απλοποίηση των 
διαδικασιών και ο εκσυγχρονισμός των περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Κανονισμών.  
Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς: 

1. ενσωματώνονται όλες οι μέχρι σήμερα τροποποιήσεις του περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων Κανονισμών,   

2. καταργούνται όλες οι ανενεργές διατάξεις των υπό αναφορά κανονισμών,  

3. απλοποιούνται οι διατάξεις που αναφέρονται στις προθεσμίες καταβολής 
εισφορών των αυτοτελώς εργαζομένων και στην κατανομή αποθεματικών σε 
λογαριασμούς, 

4. προτείνονται αλλαγές σε υφιστάμενες διατάξεις, οι οποίες κρίθηκαν αναγκαίες 
για λόγους μεγαλύτερης σαφήνειας. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
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κανονισμούς, το κείμενό τους διατυπώθηκε στη δημοτική γλώσσα, για να καταστεί πιο 
ευκολονόητο από το μέσο πολίτη και πιο εύχρηστο. 

 Οι κυριότερες αλλαγές που προτείνονται στους υπό αναφορά κανονισμούς 
αφορούν τις εισφορές και τους λογαριασμούς του ταμείου.  Οι αλλαγές που 
επέρχονται στις εισφορές είναι οι ακόλουθες: 

1. Ενοποιούνται οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) Γενικοί και Ειδικοί 
Κανονισμοί. 

2. Προστίθεται  στην ερμηνεία του όρου “μισθωτός” και το άτομο που 
απασχολείται σε περισσότερους από έναν εργοδότες σε ιδιωτικά νοικοκυριά για 
εργασίες οικιακής φύσεως. 

3. Προστίθεται νέος κανονισμός ο οποίος επιβάλλει τη γνωστοποίηση της 
πρόσληψης μισθωτού, αντί της υποβολής αίτησης για έκδοση πινακίδας 
εισφορών, και ορίζεται προθεσμία ενός μηνός για γνωστοποίηση της 
πρόσληψης. 

4. Προστίθεται η υποχρέωση για υποβολή αποδεικτικών στοιχείων μαζί με την  
αίτηση για μείωση των εισφορών. 

5. Εισάγεται στον Πίνακα Ι, στις επαγγελματικές κατηγορίες αυτοτελώς 
εργαζομένων, αντί των ποσών, συντελεστής με τον οποίο θα 
πολλαπλασιάζεται το εκάστοτε εβδομαδιαίο ποσό των βασικών ασφαλιστέων 
αποδοχών για σκοπούς υπολογισμού των ασφαλιστέων αποδοχών κάθε 
επαγγελματικής κατηγορίας.  Με την τροποποίηση αυτή επιτυγχάνεται ο 
αυτόματος καθορισμός των ασφαλιστέων αποδοχών, χωρίς να χρειάζεται η 
έκδοση κανονισμών κάθε χρόνο. 

6. Προστίθεται νέος Πίνακας ΙΙ, ο οποίος ορίζει τις προθεσμίες καταβολής 
εισφορών των αυτοτελώς εργαζομένων. 

 Όσον αφορά τους λογαριασμούς του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η 
κυριότερη αλλαγή που προτείνεται στους υπό αναφορά κανονισμούς είναι η ακόλουθη: 

 Κατανέμονται τα αποθεματικά κατά την 31η ∆εκεμβρίου 2009 σε τέσσερις 
λογαριασμούς: Το αποθεματικό του Λογαριασμού Γενικών Παροχών κατανέμεται  στις 
Βασικές Συντάξεις και στις Λοιπές Παροχές και το αποθεματικό του Λογαριασμού των 
Συμπληρωματικών Παροχών κατανέμεται στις  Συμπληρωματικές Συντάξεις και στις 
Λοιπές Παροχές. 

 Περαιτέρω, με βάση τα στοιχεία της διαδικασίας ανάλυσης αντικτύπου, που 
κατέθεσε το αρμόδιο υπουργείο στη Βουλή, επισημαίνονται και τα ακόλουθα: 

1. Οι προτεινόμενοι κανονισμοί επηρεάζουν το σύνολο των εργαζομένων και 
εργοδοτών στην Κύπρο. 

2. Οι κανονισμοί αυτοί αφορούν όλες τις επιχειρήσεις στο σύνολό τους. 

3. Στα πλαίσια της σύνταξης των κανονισμών ενημερώθηκαν όλοι οι 
εμπλεκόμενοι φορείς, τα μέλη του Συμβουλίου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του 
Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος, και συμφώνησαν με τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις. 

4. Από την εφαρμογή της προτεινόμενης δέσμης μέτρων δεν αναμένεται να 
προκύψει οποιοδήποτε κόστος για τις υφιστάμενες ή νέες επιχειρήσεις, αλλά 
αντίθετα αναμένεται να προκύψουν θετικές συνέπειες όσον αφορά την 
εξυπηρέτηση των επιχειρήσεων και των πολιτών. 
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5. Οι υπό έγκριση κανονισμοί, που είναι εναρμονισμένοι με το κοινοτικό κεκτημένο, 
αναμένεται να επηρεάσουν θετικά τις επιχειρήσεις και τους πολίτες όσον αφορά 
την εξοικονόμηση χρόνου και εργατικού δυναμικού, την απλούστευση των 
σχετικών διαδικασιών και την αύξηση της ανταγωνιστικότητάς τους.  Ειδικότερα, 
αναμένεται να επέλθει περιορισμός στην υποβολή των απαιτούμενων 
εγγράφων, απλοποίηση των διαδικασιών αδειοδότησης, μείωση των 
απαιτούμενων υπογραφών στα δημόσια έγγραφα, μείωση χρονικού πλαισίου 
εντός του οποίου πρέπει να ανταποκριθεί η διοίκηση, αποκέντρωση εξουσιών 
και γενικά απλοποίηση των σχετικών διαδικασιών για σκοπούς έγκρισης  
αιτήσεων. 

 Ο εκπρόσωπος  του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
δήλωσε συναφώς ότι οι κανονισμοί αυτοί είναι προϊόν διαβούλευσης και συναίνεσης 
μεταξύ του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων,  του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των κοινωνικών εταίρων. Πρόσθεσε επίσης 
ότι με την έγκριση των κανονισμών αυτών θα απλοποιηθούν οι διαδικασίες και εκ του 
αποτελέσματος θα επωφεληθούν οι πολίτες και οι επιχειρήσεις. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ και των 
εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό εξέταση κανονισμών. 

 H συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ απέστειλε γραπτώς τις θέσεις της στην 
επιτροπή, δηλώνοντας πως συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό 
εξέταση κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
εξέτασε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να εισηγηθεί στην ολομέλεια της 
Βουλής την έγκριση των  υπό αναφορά κανονισμών.  

 Συγκεκριμένα, η επιτροπή έχει καταλήξει στις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το μέλος της βουλευτής της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της 
βουλευτής  του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάχθηκαν υπέρ της 
έγκρισης των υπό αναφορά  κανονισμών όπως αυτοί έχουν νομοτεχνικά 
διαμορφωθεί.  

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσε πως η κοινοβουλευτική του ομάδα θα 
τοποθετηθεί επί των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια της 
Βουλής. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) Κανονισμοί του 2010. 

2. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Παροχές) Κανονισμοί του 2010. 

3. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Λογαριασμοί του Ταμείου) Κανονισμοί του 
2010. 

4. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Ιατρικά Συμβούλια, ∆ευτεροβάθμιο Ιατρικό 
Συμβούλιο και Ειδικοί Ιατροί) Κανονισμοί του 2010. 

5. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (∆απάνες Επαγγελματικής Εκπαίδευσης) 
Κανονισμοί του 2010. 
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6. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Επαγγελματικές Ασθένειες) Κανονισμοί του 
2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν.  

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 20 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 21 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 22 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 23 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 24 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 25 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 26 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης κατά του Εγκλήματος 
μέσω του ∆ιαδικτύου (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  Εξωτερικών και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί της 
Σύμβασης κατά του Εγκλήματος μέσω του ∆ιαδικτύου (Κυρωτικός) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 
Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εξωτερικών: Νομικών: 
 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος 

 Χρήστος Στυλιανίδης Τάσος Μητσόπουλος 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αριστοφάνης Γεωργίου 
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 Κλαύδιος Μαυροχάννας Γιαννάκης Θωμά 

 Ανδρέας Αγγελίδης  Άριστος Αριστοτέλους 

 ∆ημήτρης Συλλούρης  Ανδρέας Αγγελίδης 

  Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 Ιανουαρίου και 9 Ιουνίου 2010. 
Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της 
Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης Κύπρου και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας.  Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο εξετάστηκε αρχικά από 
την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και στη συνέχεια, μετά από απόφαση των 
μελών της, ακολούθησε η εξέταση του νομοσχεδίου σε κοινή συνεδρίαση με την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών.  

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου 
που κυρώνει τη Σύμβαση κατά του Εγκλήματος μέσω του ∆ιαδικτύου [Νόμος αρ. 22(ΙΙΙ) 
του 2004], έτσι ώστε, αφενός, να εφαρμοστούν οι διατάξεις της Απόφασης-Πλαίσιο 
2005/222/∆ΕΥ του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της 24ης Φεβρουαρίου 2005 
για τις επιθέσεις κατά των συστημάτων πληροφοριών,  μέσα από τις υφιστάμενες 
δομές και διαδικασίες του βασικού νόμου και, αφετέρου, να εναρμονιστούν οι διατάξεις 
του με ορισμένες διατάξεις του άρθρου 3 της εν λόγω απόφασης-πλαίσιο, για να 
καταστεί ποινικό αδίκημα η εκ προθέσεως και χωρίς δικαίωμα διακοπή της 
λειτουργίας ενός συστήματος υπολογιστή, μέσω αποκλεισμού της πρόσβασης στα 
δεδομένα ηλεκτρονικού υπολογιστή.   

 Κύριος στόχος της πιο πάνω απόφασης-πλαίσιο είναι η βελτίωση της 
συνεργασίας μεταξύ των δικαστικών και άλλων αρμόδιων αρχών, 
συμπεριλαμβανομένης της αστυνομίας και άλλων εξειδικευμένων υπηρεσιών, που 
είναι υπεύθυνες για την επιβολή του νόμου στα κράτη μέλη, μέσω της προσέγγισης 
των κανόνων του ποινικού δικαίου των κρατών μελών που αφορούν επιθέσεις κατά 
των συστημάτων πληροφοριών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, σε ορισμένα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν 
διαπιστωθεί επιθέσεις κατά των συστημάτων πληροφοριών που οφείλονται κυρίως 
στην απειλή που αντιπροσωπεύει το οργανωμένο έγκλημα, οι οποίες έχουν συχνά 
διασυνοριακή διάσταση, λόγω και του υπερεθνικού και χωρίς σύνορα χαρακτήρα των 
σύγχρονων συστημάτων πληροφοριών.  Επιπρόσθετα, υπάρχει αυξημένη ανησυχία 
για ενδεχόμενες τρομοκρατικές επιθέσεις κατά των συστημάτων πληροφοριών που 
αποτελούν μέρος της ζωτικής σημασίας υποδομής των κρατών μελών, γεγονός το 
οποίο αποτελεί απειλή για την επίτευξη μιας ασφαλέστερης κοινωνίας της 
πληροφορίας και ενός χώρου ελευθερίας, ασφάλειας και δικαιοσύνης και πρέπει να 
αντιμετωπισθεί σε ευρωπαϊκό επίπεδο.   

 Ο εκπρόσωπος της Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης Κύπρου δήλωσε συναφώς ότι η 
ανάγκη για τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας προκύπτει από τις υποχρεώσεις της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για εναρμόνιση με το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο, ενώ πρόσθεσε ότι με την προτεινόμενη ρύθμιση για 
ποινικοποίηση της παράνομης παρεμβολής στα συστήματα υπολογιστών θα 
παρέχεται σε αυτά μεγαλύτερη προστασία σε σχέση με τις επιθέσεις που δέχονται. 

 Σε συμπλήρωση των πιο πάνω ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι η 
συγκεκριμένη απόφαση-πλαίσιο εφαρμόζεται από τις αρμόδιες αρχές της 
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∆ημοκρατίας -Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και Αστυνομική 
∆ιεύθυνση Κύπρου- από το Μάρτιο του 2007, όπως ορίζει η απόφαση-πλαίσιο, παρ’ 
όλο που δεν έχει ακόμα εναρμονισθεί πλήρως η εθνική νομοθεσία.  

 Σημειώνεται ότι, στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του εν λόγω 
νομοσχεδίου, μέλη των δύο επιτροπών έθεσαν σωρεία ερωτημάτων προς τους 
παρευρισκομένους που αφορούσαν κυρίως την υφιστάμενη νομοθεσία και σε 
μικρότερο βαθμό το υπό αναφορά νομοσχέδιο.   

 Συναφώς, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας δήλωσε ότι οι προτεινόμενες 
τροποποιήσεις που περιλαμβάνονται στο υπό αναφορά νομοσχέδιο αφορούν 
μεταφορά συγκεκριμένων διατάξεων του κειμένου της Απόφασης-Πλαίσιο 
2005/222/∆ΕΥ στην εθνική νομοθεσία, για τις οποίες δεν περιλαμβανόταν πρόνοια 
στο βασικό νόμο με τον οποίο κυρώθηκε το 2004 από την Κυπριακή ∆ημοκρατία η 
Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης κατά του Εγκλήματος μέσω του ∆ιαδικτύου.     

 Επιπρόσθετα, η ίδια εκπρόσωπος εισηγήθηκε στα μέλη των δύο επιτροπών 
όπως προχωρήσει η ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία, και όπως ακολουθήσει η συζήτηση των 
σημείων που προέκυψαν σχετικά με τον υφιστάμενο κυρωτικό νόμο σε κατοπινό 
στάδιο μεταξύ της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής και των αρμόδιων αρχών.     

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών, καθώς 
και ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, αφού άκουσαν 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης κατά του Εγκλήματος 
μέσω του ∆ιαδικτύου (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 27 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για 
την έγκριση των καταλόγων θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σύμφωνα με τις 
διατάξεις του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
Νόμου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση 
των καταλόγων θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία του επισυνημμένου 
παραρτήματος, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων 

για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμου 

Παρόντες: 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Ανδρέας Θεμιστοκλέους 

 Φειδίας Σαρίκας Ανδρέας Αγγελίδης 

 Γιαννάκης Θωμά Νίκος Κλεάνθους 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Μη μέλη της επιτροπής: 

 Πανίκκος Σταυριανός ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Χρήστος Πουργουρίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
μελέτησε τους καταλόγους που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 Ιουνίου 2010.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της ο διευθυντής και 
εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών, ο γραμματέας και εκπρόσωποι της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας, 
καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 
της ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Με τους υπό αναφορά καταλόγους θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, οι 
οποίοι κατατίθενται στη Βουλή σύμφωνα με τις διατάξεις της νομοθεσίας για την 
αξιολόγηση υποψηφίων για διορισμό στη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται η έγκριση 
θέσεων για τις οποίες διεξάγεται υποχρεωτικά γραπτή εξέταση και τις οποίες οι 
ενδιαφερόμενοι μπορούν να διεκδικήσουν με την προϋπόθεση ότι έχουν επιτύχει στην 
εξέταση αυτή. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και τις διατάξεις των περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων, κατατίθενται κάθε χρόνο 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση, τουλάχιστο τέσσερις μήνες πριν από την 
ημερομηνία διεξαγωγής των σχετικών γραπτών εξετάσεων, οι πιο κάτω κατάλογοι 
θέσεων: 

1. α. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η 
αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού 
μισθολογίου και για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν για διορισμό 
απολυτήριο σχολής μέσης παιδείας ή δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού 
κύκλου σπουδών (μη επιστημονικές θέσεις), για την πλήρωση των 
οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική Επιτροπή σε θέματα 
που καθορίζονται στους υπό αναφορά νόμους. 
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 β. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία με την ίδια 
μισθοδοσία και το ίδιο βασικό προσόν όπως περιγράφονται στο 1.α. πιο 
πάνω (μη επιστημονικές θέσεις) για τις οποίες διεξάγεται γραπτή 
εξέταση από τις οικείες συμβουλευτικές επιτροπές που περιλαμβάνει 
ειδικό θέμα ανάλογα με τις ειδικές γνώσεις που απαιτούνται και τα 
εξειδικευμένα καθήκοντα που θα κληθούν να εκτελούν οι υποψήφιοι που 
θα τις καταλάβουν. 

2. α. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο 
προσόν και των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα 
Α8 του κυβερνητικού μισθολογίου (επιστημονικές θέσεις), για την 
πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση σε θέματα που 
καθορίζονται από την Ειδική Επιτροπή. 

 β. Κατάλογος θέσεων με το ίδιο βασικό προσόν και την ίδια μισθοδοσία 
όπως περιγράφονται στο 2.α. πιο πάνω (επιστημονικές θέσεις) για τις 
οποίες διεξάγεται ειδική γραπτή εξέταση από τις οικείες συμβουλευτικές 
επιτροπές που περιλαμβάνει ειδικό θέμα ανάλογα με τις ειδικές γνώσεις 
που απαιτούνται και τα εξειδικευμένα καθήκοντα που θα κληθούν να 
εκτελούν οι υποψήφιοι που θα τις καταλάβουν. 

 Σημειώνεται ότι η Ειδική Επιτροπή, για την οποία προνοεί ο περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμος, απαρτίζεται από τον 
πρόεδρο ή μέλος της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας, το διευθυντή του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού και το διευθυντή Ανώτερης και Ανώτατης 
Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Περαιτέρω, η κατάταξη των θέσεων στους καταλόγους θέσεων για τις οποίες η 
γραπτή εξέταση διεξάγεται από την Ειδική Επιτροπή και στους καταλόγους θέσεων 
για τις οποίες η γραπτή εξέταση διεξάγεται από τις οικείες συμβουλευτικές επιτροπές 
γίνεται με βάση τα προσόντα που απαιτούνται από τα οικεία σχέδια υπηρεσίας και τις 
ειδικές απαιτήσεις αναφορικά με την εκτέλεση των καθηκόντων των θέσεων που 
εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη 
∆ημόσια Υπηρεσία Νόμου.   

 Συγκεκριμένα, αναφέρονται τα ακόλουθα: 

1. Θέσεις που απαιτούν γενικά ομοειδή προσόντα (π.χ. απολυτήριο λυκείου για 
τις μη επιστημονικές θέσεις ή πανεπιστημιακά προσόντα στα νομικά, δημόσια 
διοίκηση, πολιτικές επιστήμες, οικονομικά, διοίκηση επιχειρήσεων, ευρωπαϊκές 
σπουδές κ.λπ. για τις επιστημονικές θέσεις) περιλαμβάνονται στους 
καταλόγους θέσεων για τις οποίες διεξάγεται γενική γραπτή εξέταση.  Εξαίρεση 
μπορεί να αποτελέσουν θέσεις που απαιτούν μεν γενικά προσόντα, έχουν 
όμως και ειδικές απαιτήσεις, όπως εξειδικευμένη πείρα, ή όταν η φύση των 
καθηκόντων της θέσης παρουσιάζει ιδιαιτερότητες (π.χ. κτηνιατρικοί 
επιθεωρητές, δικαστικοί επιδότες κ.ά.), οπόταν, με βάση τη μέχρι τώρα 
εμπειρία, προκύπτουν δυσκολίες στην πλήρωση των θέσεων από τους 
επιτυχόντες στη γενική γραπτή εξέταση λόγω μειωμένου ενδιαφέροντος για τις 
συγκεκριμένες θέσεις. 

2. Θέσεις που απαιτούν ειδικά προσόντα ή/και εξειδικευμένη πείρα ή/και 
παρουσιάζουν ιδιαιτερότητες στη φύση των καθηκόντων τους περιλαμβάνονται 
στους καταλόγους θέσεων για τις οποίες διεξάγονται ειδικές εξετάσεις από τις 
οικείες συμβουλευτικές επιτροπές (π.χ. λειτουργοί πυρηνικής ιατρικής). 
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 Η αξιολόγηση των υποψηφίων για διορισμό σε όλες τις θέσεις των 
προαναφερθέντων καταλόγων γίνεται με βάση τα ίδια κριτήρια όπως αυτά 
καθορίζονται στο νόμο, σύμφωνα με τα οποία βαρύνουσα σημασία αποδίδεται στη 
γραπτή εξέταση [εκατό (100) μονάδες σε σύνολο εκατό τριάντα οκτώ (138) μονάδων], 
ανεξάρτητα αν αυτή διεξάγεται από την Ειδική Επιτροπή ή από οικεία συμβουλευτική 
επιτροπή. 

 Οι προαναφερθέντες κατάλογοι θέσεων, οι οποίοι θα ισχύσουν για την 
πλήρωση των θέσεων που θα δημοσιευτούν μέσα στο έτος 2011, έχουν καταρτιστεί 
με βάση τον εγκεκριμένο προϋπολογισμό του 2010.  Σε σχέση με τους αντίστοιχους 
καταλόγους θέσεων που εγκρίθηκαν πέρσι από το Υπουργικό Συμβούλιο και τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων και εφαρμόζονται για την πλήρωση των θέσεων του 
τρέχοντος έτους, οι εν λόγω κατάλογοι θέσεων παρουσιάζουν διαφοροποιήσεις, οι 
οποίες οφείλονται κυρίως στη δημιουργία νέων θέσεων και στη σημείωση στον 
προϋπολογισμό ορισμένων θέσεων με διπλό σταυρό (οι οποίες στην πλειοψηφία τους 
έχουν προκύψει με το συμπληρωματικό προϋπολογισμό του 2009 και 
ενσωματώθηκαν στον προϋπολογισμό του 2010).  Επιπρόσθετα, μικρές 
διαφοροποιήσεις έχουν προκύψει και από την ικανοποίηση αιτιολογημένων αιτημάτων 
τμημάτων/υπηρεσιών για μεταφορά των θέσεών τους από τον κατάλογο θέσεων για 
τις οποίες διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική Επιτροπή στον κατάλογο των 
θέσεων για τις οποίες διεξάγεται γραπτή εξέταση από τις οικείες συμβουλευτικές 
επιτροπές.   

 Συγκεκριμένα, σε ό,τι αφορά τις μη επιστημονικές θέσεις, μεταφέρθηκαν από το 
Παράρτημα Ια στο Παράρτημα ΙΙα οι θέσεις Κτηνιατρικού Επιθεωρητή (Κλ. Α2, Α5 και 
Α7(ii)) στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες και οι θέσεις ∆ικαστικού Επιδότη (Κλ. Α2, Α5 και 
Α7(ii)) στη ∆ικαστική Υπηρεσία λόγω σοβαρών δυσκολιών που αντιμετωπίζονται στην 
πλήρωσή τους, οι οποίες οφείλονται στις ειδικές απαιτήσεις και στις ιδιαιτερότητες στη 
φύση των καθηκόντων των εν λόγω θέσεων. 

 Σε ό,τι αφορά τις επιστημονικές θέσεις, μεταφέρθηκαν από το Παράρτημα Ιβ 
στο Παράρτημα ΙΙβ η θέση Αρχαιολογικού Λειτουργού (Κλ. Α8, Α10 και Α11) στο 
Τμήμα Αρχαιοτήτων λόγω του ότι για τη θέση αυτή απαιτούνται ειδικά προσόντα και 
συγκεκριμένα πανεπιστημιακό δίπλωμα ή τίτλος στην αρχαιολογία, καθώς και πείρα 
διάρκειας έξι μηνών σε ανασκαφές ή/και αρχαιολογικές επισκοπήσεις, προσόντα που 
δεν απαιτούνται από καμιά άλλη θέση που περιλαμβάνεται στο Παράρτημα Ιβ.  Η ίδια 
διαφοροποίηση έγινε και για τη θέση Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου (Κλ. Α8, Α10 
και Α11) στην Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου λόγω του ότι στα απαιτούμενα 
προσόντα περιλαμβάνονται και ειδικά προσόντα, όπως για παράδειγμα προσόντα 
επαγγελματιών λογιστών ή μηχανικών, τα οποία καθορίζονται κάθε φορά με τη 
δημοσίευση της θέσης, ανάλογα με τις ανάγκες της υπηρεσίας. 

 Με τη μεταφορά των πιο πάνω θέσεων από τον κατάλογο θέσεων των 
Παραρτημάτων Ια και Ιβ στον κατάλογο θέσεων των Παραρτημάτων ΙΙα και ΙΙβ, 
αντίστοιχα, οι υποψήφιοι θα κληθούν να υποβληθούν σε ειδικές γραπτές εξετάσεις, 
όταν και εφόσον προκύψουν κενές θέσεις, που θα περιλαμβάνουν ειδικό θέμα 
προσαρμοσμένο στις απαιτήσεις της κάθε θέσης.  Οι γραπτές εξετάσεις θα 
διεξαχθούν από τις οικείες συμβουλευτικές επιτροπές, οπόταν αναμένεται ότι θα 
συμμετάσχουν σε αυτές υποψήφιοι που έχουν τα απαιτούμενα ειδικά προσόντα και 
έχουν πραγματικό ενδιαφέρον για τις συγκεκριμένες θέσεις.  Θα πρέπει να σημειωθεί 
ότι, με βάση ενημέρωση από την Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας, οι αρμόδιες 
συμβουλευτικές επιτροπές έχουν στην πλειοψηφία τους ανταποκριθεί θετικά σε 
πρόσφατη εγκύκλιό της με την οποία τις προτρέπει να διεξάγουν τις ειδικές γραπτές 
εξετάσεις σε συνεργασία με την Υπηρεσία Εξετάσεων του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, με σκοπό την αξιοποίηση της μακρόχρονης εμπειρίας και τεχνογνωσίας 



 47

της υπηρεσίας αυτής στη διεξαγωγή εξετάσεων και τη διασφάλιση της διεξαγωγής 
αντικειμενικών και αδιάβλητων εξετάσεων. 

 Τέλος, σημειώνεται ότι για σκοπούς ενημέρωσης της Βουλής των 
Αντιπροσώπων κατατίθενται, πέραν των καταλόγων θέσεων που περιλαμβάνονται 
στην πρώτη παράγραφο, και κατάλογοι θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία τόσο 
για τις μη επιστημονικές όσο και για τις επιστημονικές θέσεις, για την πλήρωση των 
οποίων ακολουθούνται οι διατάξεις του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, εξαιρούνται 
δηλαδή από τις διατάξεις του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη 
∆ημόσια Υπηρεσία Νόμου.  Για τις θέσεις αυτές, για συγκεκριμένους στην κάθε 
περίπτωση λόγους, δεν μπορεί να διεξάγεται γραπτή εξέταση ή δεν μπορούν να 
ισχύσουν τα κριτήρια και η βαρύτητα που με βάση το νόμο τούς αποδίδεται για 
σκοπούς αξιολόγησης των υποψηφίων.  Παράδειγμα είναι η θέση Ακολούθου (Κλ. Α8, 
Α10 και Α11) στο Υπουργείο Εξωτερικών, για την οποία το οικείο σχέδιο υπηρεσίας 
απαιτεί επιτυχία σε ειδικό γραπτό διαγωνισμό που διεξάγεται από το Υπουργείο 
Εξωτερικών, αλλά και ειδική αξιολόγηση λόγω της φύσης των καθηκόντων της θέσης.  
Θα πρέπει να σημειωθεί ότι, όπως φαίνεται και στα σχετικά παραρτήματα, ο αριθμός 
των θέσεων αυτών είναι μικρός. 

 Περαιτέρω, ο διευθυντής του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού 
του Υπουργείου Οικονομικών, κατόπιν αιτήματος της επιτροπής, ανέφερε σε σχετική 
επιστολή του προς την επιτροπή, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, ότι για το έτος 2011 
δεν αναμένεται να προκύψουν σημαντικές διαφοροποιήσεις στους αριθμούς των 
εγκεκριμένων θέσεων που περιλαμβάνονται στον προϋπολογισμό του 2010, 
δεδομένης της περιοριστικής δημοσιονομικής πολιτικής που εφαρμόζεται από το 
Υπουργείο Οικονομικών.  Επιπλέον υπογράμμισε ότι μικρές διαφοροποιήσεις μπορεί 
να προκύψουν λόγω σημειώσεων που υπάρχουν στον εγκεκριμένο προϋπολογισμό 
του 2010 και που αφορούν κυρίως μεταβατικές διατάξεις για σημείωση θέσεων με 
διπλό σταυρό ή/και για αντικατάσταση θέσεων με θέσεις με άλλο τίτλο.  Ο ίδιος 
διευθυντής κατέθεσε σχετικό υπόμνημα στο οποίο παρουσιάζονται αριθμητικά οι τίτλοι 
των θέσεων στους προτεινόμενους καταλόγους. 

 Σε συμπλήρωση των πιο πάνω, η εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών ανέλυσε συναφώς τις 
διαφοροποιήσεις που παρουσιάζονται στους φετινούς προτεινόμενους καταλόγους σε 
σύγκριση με αυτούς του 2009 και εξήγησε τους λόγους αυτών των διαφοροποιήσεων. 

 Επιπρόσθετα, ο γραμματέας της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
υπογράμμισε διευκρινιστικά ότι στον καταρτισμό των καταλόγων ουδεμία εμπλοκή 
έχει η επιτροπή, η οποία είναι επιφορτισμένη μόνο με την εφαρμογή του νόμου.  Ο 
ίδιος υπογράμμισε ότι η πείρα τόσων χρόνων απέδειξε ότι ο νόμος αυτός είναι ένα 
χρήσιμο εργαλείο για την εμπέδωση της αξιοκρατίας.  Ο ίδιος δήλωσε επίσης ότι στον 
καταρτισμό των καταλόγων εμπλέκεται το Υπουργείο Οικονομικών, το οποίο δέχεται 
αιτήματα από τα οικεία υπουργεία.   

 Περαιτέρω, ο ίδιος δήλωσε συναφώς ότι η διαδικασία άρχισε και οι αρμόδιες 
υπηρεσίες βρίσκονται στο στάδιο της εξέτασης των αιτήσεων των υποψηφίων.  
Σύμφωνα με τον ίδιο, παρατηρείται αύξηση του αριθμού των αιτήσεων και είναι 
σημαντικό να αναφερθεί ότι πολλοί Έλληνες υπήκοοι έχουν υποβάλει αιτήσεις λόγω 
της οικονομικής κρίσης που αντιμετωπίζει η Ελλάδα.  Επίσης, αν από την εξέταση των 
αιτήσεων των υποψηφίων προκύψει ότι υπάρχει υποψήφιο άτομο με αναπηρία, τότε 
αρμόδιο είναι το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Αναπήρων του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το οποίο, αφού εξετάσει τον υποψήφιο, θα 
αποφανθεί αν όντως αυτός έχει αναπηρία και τότε η αρμόδια υπηρεσία για τη 
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διεξαγωγή των εξετάσεων θα εφαρμόσει τον περί Αναπήρων Νόμο που προβλέπει 
ποσόστωση 10%. 

 Ανταποκρινόμενος σε αίτημα της επιτροπής, ο γραμματέας της Επιτροπής 
∆ημόσιας Υπηρεσίας απέστειλε υπόμνημα στο οποίο παρουσιάζονταν για την 
περίοδο από την 1η Ιανουαρίου ως τις 10 Ιουνίου 2010: 

1. ο αριθμός των θέσεων του 2010 που δημοσιεύτηκαν στην Επίσημη Εφημερίδα 
της ∆ημοκρατίας, 

2. ο τίτλος της θέσης κατά τμήμα/υπηρεσία/υπουργείο/ανεξάρτητη υπηρεσία,  

3. η κλίμακα της θέσης, 

4. κατά πόσο η θέση θα πληρωθεί με τη διεξαγωγή γραπτής εξέτασης είτε από 
την Ειδική Επιτροπή είτε από την οικεία συμβουλευτική επιτροπή και 

5. σε ποιο στάδιο βρίσκεται η σχετική διαδικασία. 

 Τα πιο πάνω αφορούν τους καταλόγους θέσεων του 2010 που θα πληρωθούν 
με βάση τα κριτήρια του νόμου για την αξιολόγηση, με βάση τα αποτελέσματα των 
εξετάσεων που διεξήχθηκαν το 2009. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΑΣΥ∆Υ, αφού ζήτησε διευκρινίσεις για τις θέσεις όπως 
αυτές παρουσιάζονται στους καταλόγους από το αρμόδιο υπουργείο, τάχθηκε υπέρ 
της έγκρισης από τη Βουλή των Αντιπροσώπων των σχετικών καταλόγων, όπως 
αυτοί έχουν καταρτιστεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
υπογράμμισε ότι η σχετική νομοθεσία εφαρμόζεται πιστά. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος και τα μέλη της βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσονται υπέρ της 
έγκρισης των καταλόγων από την ολομέλεια του σώματος, όπως αυτοί κατατέθηκαν 
από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της έγκρισης ή μη 
των καταλόγων κατά τη συζήτηση της σχετικής απόφασης στην ολομέλεια του 
σώματος. 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση των ακόλουθων 
καταλόγων: 

α. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική 
κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλ. Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις 
οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν απολυτήριο σχολής μέσης παιδείας ή 
δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών και για την πλήρωση των 
οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων του 
1998 έως 2008. 

β. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική 
κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλ. Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου, για τις 
οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν απολυτήριο σχολής μέσης παιδείας ή 
δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών,  για την πλήρωση των 
οποίων διεξάγεται ειδική γραπτή εξέταση από τις οικείες Συμβουλευτικές 
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Επιτροπές, αλλά η αξιολόγηση για επιλογή γίνεται και πάλι με βάση τα ίδια 
κριτήρια που καθορίζονται στους περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό 
στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμους του 1998 έως 2008. 

γ. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, για τις οποίες απαιτείται 
ως βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν, των οποίων η 
αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλ. Α8 του κυβερνητικού μισθολογίου, για 
την πλήρωση των οποίων θα διεξάγεται γραπτή εξέταση σε θέματα που 
καθορίζονται από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2008. 

δ.  Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, για τις οποίες απαιτείται 
ως βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν, των οποίων η 
αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλ. Α8 του κυβερνητικού μισθολογίου, για 
την πλήρωση των οποίων θα διεξάγεται ειδική γραπτή εξέταση από τις οικείες 
Συμβουλευτικές Επιτροπές, αλλά η αξιολόγηση για επιλογή γίνεται και πάλι με 
βάση τα ίδια κριτήρια που καθορίζονται στους περί Αξιολόγησης Υποψηφίων 
για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμους του 1998 έως 2008.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση της απόφασης;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η απόφαση εγκρίνεται.  

 Λοιπόν, θα πάμε πίσω στο υπ’ αριθμόν 2 θέμα, στους κανονισμούς περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων.  Υπάρχει τροπολογία, η οποία έτυχε επεξεργασίας. 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σέβας, βλέπω την τροπολογία και δε θέλω να 
δημιουργώ ούτε καταστάσεις ούτε να εμφανίζομαι μόνο ιδιότροπος νομικίστικα, αλλά 
δεν προβλέπεται στο άρθρο 5(1) που επιτρέπει την έκδοση κανονισμών!  Αν ο νόμος 
στο 5(1) έλεγε να περιγράφεται η ηλικία δυνάμει κανονισμών, θα ήταν επιτρεπτό.  
Εδώ προσπαθούμε διά κανονισμού να εισάξουμε υποχρέωση στις πινακίδες των 
οχημάτων, χωρίς να το προβλέπει ως δυνατότητα ο νόμος για το Υπουργικό 
Συμβούλιο!  Ε, συγγνώμη! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Άστο να “ππέσει” στο δικαστήριο! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Γιατί να το αφήσω να “ππέσει” στο δικαστήριο, συνάδελφε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, ακούστε!  Ακούστε!  Σίγουρα, κανένας από εμάς δε θέλει ούτε 
να υπάρξει κωλυσιεργία ούτε να μη ληφθεί απόφαση σήμερα, μετά από τόσο καιρό 
και τόσες συνεδριάσεις.  Εγώ πραγματικά είμαι διατεθειμένος να δώσω, αν δεν 
υπάρχει συναίνεση σ’ αυτό το ζήτημα...  Ο κ. Αγγελίδης έθεσε ένα θέμα και σίγουρα 
δεν το κάνει για λόγους κωλυσιεργίας.  Θα ληφθεί απόφαση ούτως ή αλλιώς, διότι η 
πλειοψηφία υπάρχει.  Απλώς όμως, ως Βουλή να κάμουμε το σωστό!  Να μην 
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ανοίξουμε τους ασκούς του Αιόλου και αύριο να συμβαίνουν πράγματα που στο τέλος 
θα γελοιοποιηθούμε και εμείς ως σώμα και δε θα κάμουμε και τη δουλειά μας όπως 
πρέπει να την κάμουμε!  

 Γι’ αυτό θέλω να ακούσω πάλι με προσοχή τον κ. Νικολάου, που είναι και ο 
πρόεδρος της επιτροπής Νομικών, που σίγουρα μέσα από τις γνώσεις και την 
εμπειρία του μπορεί να μας δώσει, ας πούμε, επιτέλους λίγο φως. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η αναφορά στην ηλικία συνδέεται με την ταυτότητα του οχήματος.  Από τη 
στιγμή που η ταυτότητα αποτελούσε και στο παρελθόν και αποτελεί...  Οι αριθμοί, 
όπως είναι τυπωμένος ο αριθμός μαζί με τα γράμματα, το θέμα της ηλικίας, η 
σφραγίδα η οποία τοποθετείται, τα χρώματα τα οποία αφορούν την πινακίδα, όλα 
αυτά περιλαμβάνονται στο παράρτημα το οποίο έχουμε ενώπιόν μας και το οποίο 
ουσιαστικά εκδίδεται με βάση τον Κανονισμό 6 παράγραφος (10) και σχετίζονται με 
την ταυτότητα του οχήματος.  Η εξουσιοδότηση που προκύπτει από το νόμο είναι στη 
βάση της ταυτότητας και είναι επαρκώς ικανοποιητική αυτή η τροποποίηση.  
∆ιαφορετικά, θα έπρεπε μέσα στο νόμο να ορίζονται με λεπτομέρεια αυτά που 
έρχονται να ρυθμιστούν υπό την έννοια του όρου “ταυτότητα” μέσα στον ίδιο τον 
κανονισμό!  Θα ’πρεπε να ήταν στο νόμο όλα αυτά!  Ξεκινά ο κανονισμός: «(10) Τα 
παραχωρούμενα σε κάθε μηχανοκίνητο όχημα διακριτικά σημεία της ταυτότητάς του 
[...]».  Και κάτω από το κεφάλαιο τούτο λέει “άλφα”, “βήτα”, “γάμα”.  Εμπίπτουν όλα 
στην ταυτότητα.  Και με βάση αυτό εκδίδεται το παράρτημα το οποίο επιχειρούμε να 
τροποποιήσουμε.   

 Συνεπώς, ο νόμος αυτός, η εξουσιοδότηση που προκύπτει από το νόμο είναι 
στη βάση της ταυτότητας και είναι ικανοποιητική.  ∆ιαφορετικά, αν γινόταν αποδεκτή η 
εισήγηση του συναδέλφου, θα ήταν και παράνομη η τοποθέτηση των αριθμών στο 
αυτοκίνητο, διότι δε θα υπήρχε εξουσιοδότηση που να αφορά την ταυτότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ, που δεν είμαι νομικός, θα κάμω μια πρακτική εισήγηση, 
κατά τη γνώμη μου πρακτική.  Η αρχική πρόταση της κυβέρνησης είχε διατυπωθεί 
νομοτεχνικά από την Εισαγγελία.  Την άλλαξε η επιτροπή.  Εισηγούμαι να ψηφίσουμε 
επανερχόμενοι στην αρχική τοποθέτηση της κυβέρνησης. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κάτι διαδικαστικό.  Σέβομαι τις γνώσεις όλων των συναδέλφων νομικών, αλλά 
δεν είμαστε, νομίζω, ένα σώμα δικηγόρων ή οιονεί δικαστήριο το οποίο καλείται να 
αποφασίσει για τέτοια ζητήματα.  Εγώ δεν είμαι νομικός. Ούτε θέλω να είμαι νομικός!  
Εγώ θέλω να ψηφίσω!  Και αν κάποιοι θα απευθυνθούν στο δικαστήριο, για να 
αμφισβητήσουν αυτό το οποίο θα εγκρίνουμε, έχουν κάθε δικαίωμα να πράξουν κάτι 
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τέτοιο.  Αλλά νομίζω ότι ακούσαμε τον κ. Αγγελίδη, ακούσαμε τον κ. Νικολάου.  Να 
αποφασίσει η ολομέλεια τι θα κάμουμε.  ∆ιαφορετικά, θα πρέπει να εκλέγονται μόνο 
νομικοί να είναι μέσα στη Βουλή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου.  Και σας λέω ότι μετά την τοποθέτηση του κ. 
Ερωτοκρίτου θα προχωρήσουμε με τη διαδικασία, δε θα υπάρξουν άλλες ομιλίες. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Καταλαβαίνω και κατανοώ πλήρως τη θέση του κ. Κυπριανού που μίλησε 
προηγουμένως.  ∆υστυχώς, δυστυχέστατα όμως, στα συλλογικά σώματα αυτής της 
μορφής εμφιλοχωρεί και συζήτηση νομική, είτε το θέλουμε είτε όχι.  Όχι για υψηλά 
πράγματα και για σοβαρές ή υψηλού επιπέδου νομικές θεωρίες, αλλά για ζητήματα 
που έχουν σχέση με την καθημερινή πρακτική της δουλειάς μας.  Ψηφίσαμε δεκάδες 
χιλιάδες νομοθετήματα και ξέρουμε όλοι -δε λέω για τον κ. Κυπριανού- ότι εκδίδονται 
κανονισμοί μόνο με εξουσιοδότηση του νόμου!  Εάν πάμε κατά κανόνα στα τελευταία 
άρθρα των νόμων που ψηφίζουμε, η πρόνοια είναι τυποποιημένη: ∆ύναται να 
εκδοθούν κανονισμοί δυνάμει αυτού του νόμου, που ρυθμίζουν το άλφα, το βήτα, το 
γάμα. 

 Αυτά που είπε ο κ. Ιωνάς Νικολάου είναι σωστά, αλλά δεν αφορούν το νόμο.  
Εδώ, αν δεν έχει κανείς γνώσεις νομικές, δηλαδή σε βάθος, και χωρίς να είναι 
δικηγόρος είναι στη Βουλή, με βάση την πρακτική θα πρέπει να ανατρέξει στο κείμενο 
του νόμου, να δει αν ο νόμος δίνει εξουσιοδότηση για την έκδοση αυτών των 
κανονισμών!  Ο νόμος λοιπόν δε δίνει εξουσιοδότηση στο άρθρο 5 και τον έχω 
μπροστά μου!  Εγώ δε δέχομαι ότι η Νομική Υπηρεσία κατέχει την άπασα σοφία στα 
ζητήματα αυτά.  Είναι και αυτοί άνθρωποι, μπορεί να μην το είδαν τότε, όταν έφεραν 
το αρχικό κείμενο για τους κανονισμούς, και προκύπτει σήμερα!  Ενόσω λοιπόν στο 
άρθρο 5 του νόμου -όχι των κανονισμών, που ανέφερε ο κ. Ιωνάς Νικολάου- δεν 
παρέχεται εξουσιοδότηση για τη ρύθμιση της ταυτότητας, υπάρχει πρόβλημα!  ∆εν 
μπορεί να προχωρήσει η ψηφοφορία!  Γιατί;  Γιατί καλούμαστε να εγκρίνουμε κάτι για 
το οποίο δεν έχουμε την εξουσία!  ∆εν είναι χοντρή νομική θεωρία ή νομικός 
ανταγωνισμός επιχειρημάτων.  ∆εν έχουμε εξουσία να ψηφίσουμε, αν δε μας 
επιτρέπει το άρθρο 5!  Και το άρθρο 5 του νόμου, όπως το έχω διαβάσει, δεν κάμνει 
αναφορά στην ταυτότητα.   

 Έχει δίκαιο ο κ. Αγγελίδης, παρά το ότι -πριν τελειώσω, οφείλω να το πω- ήταν 
το δεύτερο επιχείρημά του, δεν ήταν το πρώτο αυτό.  Κατά συνέπεια, δεν μπορεί να 
προχωρήσει η ψηφοφορία.  Εκτός αν θέλετε να πάρετε απόφαση ότι η Βουλή έχει 
εξουσία, παρά το ότι δεν της το παρέχει ο νόμος, να ψηφίσει!  Αν είναι έτσι, κάμετέ το! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εδώ κύριοι...  Φανταστείτε, όλοι επικαλείστε τους νομικούς!  Εγώ δεν 
είμαι νομικός τζιαι πρέπει τωρά να αποφασίσω έχοντας υπόψη μου έγκριτους 
νομικούς, που κάμνουν τες δικές τους ερμηνείες!  Ο ένας λέει «κύριε, δε δικαιούστε», 
ο άλλος λέει «κύριε, δικαιούστε», ο άλλος λέει «πρέπει να γίνει έτσι»!   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Λοιπόν, ακούστε.  Ακούστε!  Έχει δίκαιο και ο κ. Άντρος Κυπριανού ως ένα 
σημείο, λέγοντας ότι είναι πολιτικές οι τοποθετήσεις μας.  Είναι πολιτικές τοποθετήσεις 
-και ασφαλέστατα έτσι είναι- όμως πρέπει να υπάρχει και το νομικό υπόβαθρο, έτσι 
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που να μην κρίνονται αντισυνταγματικές ούτε να κάμνουμε πράγματα που στο τέλος 
θα έχουν αντίκτυπο αρνητικό.   

 Γι’ αυτό το λόγο... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Να πάει για αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν μπορεί να πάει για αναβολή! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ∆εν μπορεί να πάει για αναβολή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θα πάει, κύριε, για αναβολή!  ∆ε θα πάει! 

 Εγώ εκείνο που μπορώ να εισηγηθώ είναι το εξής:  Ένα δεκάλεπτο διάλειμμα... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να περάσουμε στο άλλο κεφάλαιο και να επανέλθουμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε, αυτό προσπαθώ να κάμω! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Λέτε διάλειμμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λέω, κύριοι, να συνεχίσουμε τη διαδικασία και να επανέλθουμε, γιατί θέλω να 
γίνει μια συνεννόηση, για να είμαστε βέβαιοι γι’ αυτό το οποίο κάνουμε.  Σήμερα θα 
ληφθεί απόφαση!  Άρα, αν συμφωνείτε με αυτή τη διαδικασία, να την προχωρήσουμε. 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σεβόμαστε απόλυτα την άποψή σας, αλλά εγώ θα το 
επαναλάβω:  Όταν εδιεκδίκησα βουλευτική έδρα, δεν εδιανοήθηκα ότι πρέπει να είμαι 
νομικός, για να είμαι στο σώμα της Βουλής των Αντιπροσώπων!  Έχω το δικό μου το 
κριτήριο!  Ετέθηκαν διάφορες απόψεις από τους συναδέλφους.  Ο κ. Κατσουρίδης 
είπε κάτι το οποίο εγώ θεωρώ ότι είναι απόλυτα σωστό.  Η Νομική Υπηρεσία, η οποία 
έκαμε τη νομοτεχνική επεξεργασία, έφερε τη συγκεκριμένη πρόταση στη Βουλή.  
Σεβόμενος τη δική σας τη θέση, κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι πρέπει να αποφασίσει η 
ολομέλεια για το τι θα κάμουμε!  Αν θα προχωρήσουμε σε έγκριση ή όχι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε και εμείς την άποψη ότι πρέπει το σώμα να 
προχωρήσει.  Αν ήμουν στη θέση του κ. Αγγελίδη και του κ. Ερωτοκρίτου, αν πίστευα 
ακράδαντα ότι αυτό που θα κάνει η πλειοψηφία θα είναι λάθος και παράτυπο, θα 
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παρακαλούσα αυτό να γίνει, διότι με αυτό τον τρόπο θα εδικαιώνετο η θέση μου!  Άρα, 
να προχωρήσουμε να ψηφίσουμε και το δικαστήριο θα κρίνει. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου.  Και τελειώνουμε! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εγώ δεν έχω ένσταση -επειδή είμαι ένας εξ εκείνων οι οποίοι 
επιχειρηματολόγησαν- να προχωρήσουμε τώρα, όμως οφείλω να πω το εξής:  Αν 
ενθυμούμαστε την έκθεση, όπως τη διάβασε ο πρόεδρος της αρμόδιας 
κοινοβουλευτικής επιτροπής -και μάλιστα πρώτος έκαμε αναφορά ο κοινοβουλευτικός 
εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ ότι τα συμφέροντα είναι αντιτιθέμενα σ’ αυτό το νομοθέτημα- 
σας λέω ότι, αν το θέμα οδηγηθεί στο δικαστήριο από οποιαδήποτε ομάδα που 
θεωρεί ότι έχει συμφέρον, θα κριθεί και θα αποφασιστεί, όπως είπε ο κ. Αβέρωφ.  Και 
θα πάει εκατό τοις εκατό!  ∆ιότι αυτοί οι οποίοι θεωρούν ότι θίγονται τα συμφέροντά 
τους από την απόφαση που θα πάρουμε θα το πάρουν οι ίδιοι στο δικαστήριο.  Να 
ψηφίσουμεν τζιαι να το πάρουν τζιείνοι που ενδιαφέρονται!  Και σας λέω, αν έχουμε 
δίκαιο εμείς, η παρατυπία που κάμνουμε, που λέμε εμείς ότι κάμνουμε, η πλευρά που 
ασπάζεται το επιχείρημα το δικό μας δε δίδει το δικαίωμα στη Βουλή να αποφασίσει.  
Αλλά να το κάμουμε, αφού το θέλει η πλειοψηφία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αγγελίδη.  Και τελειώνουμε! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμένα δε με ενδιαφέρει τι θα γίνει μετά που θα εγκριθούν οι 
κανονισμοί.  Εμένα με ενδιαφέρει αυτή την ώρα, πριν εγκριθούν, να γνωρίζουμε και 
αυτό το πρόβλημα.  Αυτό έθιξα και επ’ αυτού μένω!  Τι θα γίνει μετά και αν θα 
δικαιωθεί ο κ. Νικολάου ή ο κ. Κυπριανού ή ο κ. Αγγελίδης, για μένα δεν έχει καμιά 
απολύτως σημασία.  Εδώ είναι το έργο της Βουλής, δεν είναι έργο δικηγόρων, 
συμφωνώ απολύτως, αλλά η Βουλή οφείλει να γνωρίζει ότι υπάρχει ιεράρχηση:  
σύνταγμα, νόμος, κανονισμός.  Οι κανονισμοί δεν μπορεί να εισάγουν κάτι που δεν 
προβλέπεται σε νόμο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, γι’ αυτό εγώ επαναλαμβάνω την εισήγησή μου:  Να επιστρέψουμε 
στο κείμενο, να θεωρηθεί ως τροπολογία το κείμενο που είχε φέρει στην αρχή η 
κυβέρνηση.  Τζιαι θα πω το εξής:  ∆εκατέσσερις συνεδρίες, είπε ο κ. Κουλίας.  ∆εν 
επεσήμανε κανένας ότι αυτό το πράμα είναι λανθασμένο νομικά;  Γι’ αυτό να 
επανέλθουμε εκεί και η ευθύνη είναι της Εισαγγελίας πλέον, που συλλογικά...  Εν λέω 
ότι έν’ οι πιο σοφοί, αλλά είναι θεσμικά οι άνθρωποι που έχουν την ευθύνη για τη 
νομική διατύπωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν!  ∆ηλαδή, αν εκατάλαβα καλά, η τροπολογία, κύριε Κατσουρίδη, που 
έχει δοθεί από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό... 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να τροποποιηθεί ως η αρχική πρόταση της κυβέρνησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Εσείς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού που εκάμετε την τροπολογία είστε 
σύμφωνοι; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έν’ η μέρα που συμφωνούμε με τους συντρόφους! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ωραία!  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

 Είμαι υποχρεωμένος, κύριε, ακούγοντας όλες τις πλευρές... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Πάντα υπάρχει μια αρχή, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι!  Λοιπόν...   

 Κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχει μια αντίφαση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σε ποιο; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Πιστέψαμε ότι οι δικές μας οι υπηρεσίες μπορούν να δώσουν καλύτερη 
τροποποίηση και έγινε.  Θα πάμε σε εκείνο που δεν ήταν ικανοποιητικό, ως σημερινή 
τροποποίηση η προηγούμενη; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τόσην ώρα βάλλω ένα θέμα διαδικασίας και δε με λαμβάνετε 
υπόψη σας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας λαμβάνω, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Βεβαίως σας λαμβάνω υπόψη! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ...είπα να αποφασίσει η ολομέλεια.  ∆εν μπορεί...  Έχει ο καθένας την άποψή 
του, κύριε Πρόεδρε!  ∆εχτή και σεβαστή η άποψή τους, κύριε Πρόεδρε!  Αλλά δε θα 
αποφασίσει ούτε ο κ. Αγγελίδης ούτε ο κ. Ερωτοκρίτου, ούτε εγώ, ούτε κανένας άλλος 
τι θα κάμουμε! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ορθό. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα αποφασίσει η ολομέλεια τι θα κάμουμε, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, τι προσπαθώ να κάνω, κύριε Κυπριανού; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η ολομέλεια να αποφασίσει!  Θέλει να προχωρήσουμε σε έγκριση, ναι ή όχι;  
Τζιαι να προχωρήσουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, τι προσπαθώ να κάμω τόση ώρα; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ε, έννεν έτσι που κάμνουμεν τόσην ώραν, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ νομίζω ότι έτσι ακριβώς κάμνουμεν!  Γι’ αυτό ερώτησα και τον κ. Αβέρωφ 
Νεοφύτου αν με την εισήγηση του κ. Κατσουρίδη συμφωνεί, διότι είναι ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός που υπέβαλε την τροπολογία.  Άρα λοιπόν, από τη στιγμή που 
συμφωνούν, θέτω το θέμα προς έγκριση από την ολομέλεια. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία όπως την κατέθεσε ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός, με τη διαφοροποίηση που έκανε ο κ. Κατσουρίδης, λέγοντας ότι πρέπει 
να μείνουμε προσκολλημένοι στην αρχική πρόταση της κυβέρνησης, όπως αυτή έχει 
κατατεθεί; Πόσοι υποστηρίζουν αυτή την τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ώδεκα εναντίον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και μία αποχή. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και αποχή ο κ. Περδίκης.  Μάλιστα.   

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δώδεκα ψήφους εναντίον και μία αποχή η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δώδεκα ψήφους εναντίον και μία αποχή οι 
κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Kατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί.  

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί  Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
Κύπρου του 2010 Νόμος (Αρ. 1) 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.129-2010). 

Οικονομικών   Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Προϋπολογισμού του 
2007 (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.130-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 
2008 (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.131-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 
2009 (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.132-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Προϋπολογισμού του 
2010 (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.133-2010).  

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί της Συμφωνίας 
Αεροπορικών Μεταφορών 
μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας και των κρατών 
μελών της, αφενός, και των 
Ηνωμένων Πολιτειών της 
Αμερικής, αφετέρου, που 

Συγκοινωνιών και Έργων  Εξωτερικών  
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υπογράφηκε στις Βρυξέλες στις 
25 Απριλίου 2007 και στην 
Ουάσιγκτον στις 30 Απριλίου 
2007 (Κυρωτικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.134-2010).  

7. Ο περί της Πολυμερούς 
Συμφωνίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 
κρατών μελών της, της 
∆ημοκρατίας της Αλβανίας, της 
Βοσνίας-Ερζεγοβίνης, της 
∆ημοκρατίας της Βουλγαρίας, 
της ∆ημοκρατίας της Κροατίας, 
της πρώην Γιουγκοσλαβικής 
∆ημοκρατίας της Μακεδονίας, 
της ∆ημοκρατίας της Ισλανδίας, 
της ∆ημοκρατίας του 
Μαυροβουνίου, του Βασιλείου 
της Νορβηγίας, της Ρουμανίας, 
της ∆ημοκρατίας της Σερβίας και 
της Προσωρινής ∆ιοίκησης των 
Ηνωμένων Εθνών στο 
Κοσσυφοπέδιο για τη 
δημιουργία Κοινού Ευρωπαϊκού 
Εναέριου Χώρου (ΚΕΕΧ) που 
υπογράφηκε στο Λουξεμβούργο 
στις 09 Ιουνίου 2006 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.135-2010).  

Συγκοινωνιών και Έργων  Εξωτερικών  

8. Ο περί της Ευρωμεσογειακής 
Συμφωνίας Αεροπορικών 
Μεταφορών μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 
κρατών μελών της, αφενός, και 
του Βασιλείου του Μαρόκου 
αφετέρου που υπογράφηκε στις 
Βρυξέλλες στις 12 ∆εκεμβρίου 
του 2006 (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.136-2010).  

Συγκοινωνιών και Έργων  Εξωτερικών  

9. Ο περί Εθνικής Φρουράς Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.137-2010).  

Άμυνας Άμυνας 

10. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.138-2010).  

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

11. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 

Υγείας Νομικών  
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Θέση Λειτουργού Πυρηνικής 
Ιατρικής (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.106-2010). 

12. Οι περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων 
και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό 
για την Κάλυψη Βασικών 
Αναγκών) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.107-2010). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.041-2010). 

Ιωνά Νικολάου, Χρήστο 
Στυλιανίδη  και Νίκο 
Τορναρίτη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού   

Εσωτερικών 

2. Ο περί Εκλογής Μελών  της 
Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.042-2010). 

  

Γιάννο Λαμάρη εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις και  
Σωκράτη Χάσικο εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Εσωτερικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1306, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν στοιχεία για τις πωλήσεις καπνικών προϊόντων το 
πρώτο εξάμηνο του 2010 σε σχέση με το προηγούμενο εξάμηνο και το αντίστοιχο 
εξάμηνο του 2009.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1307, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντηση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αριθμό 23.06.009.04.868 σχετικά με το θέμα της παράνομης 
υλοτομίας ορισμένων δέντρων και τις δυνατότητες που έχουν οι δυνάμεις ασφαλείας 
να βοηθήσουν το Τμήμα ∆ασών στην εφαρμογή της νομοθεσίας αναφέρονται τα 
ακόλουθα: 

1. Η αστυνομία μέσα στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων της διενεργεί τακτικούς 
ελέγχους και περιπολίες, καταβάλλοντας κάθε δυνατή προσπάθεια για πάταξη 
του φαινομένου της παράνομης κοπής δέντρων.  Οι έλεγχοι αυτοί αυξάνονται 
ιδιαίτερα κατά την περίοδο των εορτών του Πάσχα, οπότε παρουσιάζεται το 



 59

φαινόμενο της ανεξέλεγκτης κοπής δέντρων ένεκα του εθίμου της λαμπρατζιάς. 

2. Επιπρόσθετα, τα μέλη του Ουλαμού Πάταξης Λαθροθηρίας της ΜΜΑ∆ κατά τη 
διεξαγωγή περιπολιών προβαίνουν σε προληπτικούς ελέγχους για καταστολή 
της παράνομης υλοτομίας. 

3. Όσον αφορά τη μεταφορά της παράνομης ξυλείας σε δρόμους και 
αυτοκινητόδρομους, τα μέλη της Τροχαίας έχουν σαφείς οδηγίες να διεξάγουν 
ελέγχους και, όπου εντοπίζουν περιπτώσεις παράνομης υλοτομίας, να 
εφαρμόζουν τις πρόνοιες του περί ∆ασών Νόμου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει καταγγελίες για τα πιο πάνω αναφερόμενα αδικήματα, 
αν υπήρξαν καταδίκες και πόσες, επισυνάπτοντας αναλυτικά στοιχεία για τα τελευταία 
δέκα χρόνια.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1308, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η ασύρματη επικοινωνία των ψαράδων της περιοχής 
Τηλλυρίας με το Κέντρο ∆ιαχείρισης Περιστατικών ∆ιάσωσης είναι πολύ 
προβληματική.  Οι ψαράδες που χρησιμοποιούν το αλιευτικό καταφύγιο Κάτω Πύργου, 
λόγω έλλειψης αναμετάδοσης στην περιοχή, πολλές φορές βρέθηκαν εκτεθειμένοι σε 
κινδύνους σε μια θαλάσσια περιοχή που πλήττεται από ισχυρούς ανέμους και 
βρίσκεται εγκλωβισμένη ανάμεσα σε δύο θαλάσσιες περιοχές που ελέγχονται από 
τουρκικές δυνάμεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του το ζήτημα και σε ποιες ενέργειες έχει προβεί, ώστε 
να επιλυθεί οριστικά το πρόβλημα της ασύρματης επικοινωνίας των ψαράδων με το 
Κέντρο ∆ιαχείρισης Περιστατικών ∆ιάσωσης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1309, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ποιους λόγους καθυστερεί η υποβολή και έγκριση από το 
Υπουργικό Συμβούλιο του καταστατικού του Ιδρύματος Μουσείου Αγώνος 1955-59.  
Το Μουσείο Αγώνος 1955-59 είναι ένα σημαντικό μουσείο, όπου φυλάσσεται μεγάλο 
αρχειακό υλικό και η αυθεντική ιστορία του αγώνα της ΕΟΚΑ, και δεν πρέπει να 
αφήνεται να υπολειτουργεί.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1310, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχω πληροφορηθεί ανεπίσημα ότι η κυβέρνηση αποφάσισε να σταματήσει να 
καταβάλλει το αντίτιμο των αεροπορικών εισιτηρίων των Κυπρίων που φοιτούν στις 
στρατιωτικές σχολές της Ελλάδας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Οι πληροφορίες αυτές ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα και, αν ναι, ποιοι 
ήταν οι λόγοι λήψης αυτής της απόφασης; 

2. Ποιο το κόστος της συγκεκριμένης δαπάνης; 

3. Γίνονται σκέψεις ανάκλησης της απόφασης, δεδομένης και της οικονομικής 
επιβάρυνσης που προκύπτει για τις οικογένειες των φοιτητών;»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1311, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στη διάρκεια πρόσφατης συμμετοχής μου σε φεστιβάλ βιοκαλλιεργητών στην 
Τόχνη πληροφορήθηκα από τους παραγωγούς ότι δεν υπάρχουν πρότυπα για την 
παραγωγή συγκεκριμένων βιολογικών προϊόντων, όπως χαρουπόμελου, 
σταφυλόμελου (πετιμεζιού) κ.ά.  Ως αποτέλεσμα, κυκλοφορούν στην αγορά προϊόντα 
τα οποία περιέχουν μη βιολογικές προσμείξεις, π.χ. ζάχαρη, συντηρητικά, χρωστικές 
ουσίες, που παραπλανούν το καταναλωτικό κοινό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο προτίθεται να προωθήσει τη διαδικασία αναγνώρισης προτύπων για τα εν 
λόγω προϊόντα και πότε, προκειμένου να κατοχυρωθούν οι βιοκαλλιεργητές μας, η 
υψηλή ποιότητα των προϊόντων τους και οι καταναλωτές μας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1312, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στη διάρκεια πρόσφατης επίσκεψής μου στην Καλαβασό πολλοί κάτοικοι μου 
εξέφρασαν τις ανησυχίες τους για τις υψηλές εκπομπές ρύπων από τις παρακείμενες 
βαριές βιομηχανίες (τσιμεντοποιεία, ηλεκτροπαραγωγός σταθμός) και την επιβάρυνση 
του ατμοσφαιρικού αέρα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τις δειγματοληπτικές μετρήσεις που γίνονται για τις εκπομπές ρύπων και 
σωματιδίων σκόνης και τα σχετικά αποτελέσματα, καθώς και για τα μέτρα που 
λαμβάνονται για την αντιμετώπιση τυχόν προβλημάτων και για να καθησυχαστούν οι 
φόβοι των κατοίκων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1313, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Λαμβάνοντας υπόψη ότι στην περιοχή Ζυγίου-Καλαβασού υπάρχει μεγάλη 
συγκέντρωση βαρέων, οχληρών και ρυπογόνων βιομηχανιών, παρακαλώ τον αρμόδιο 
υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο οι αρμόδιες 
υπηρεσίες του κράτους προβαίνουν σε εκτεταμένες δενδροφυτεύσεις, προκειμένου να 
δημιουργηθούν πνεύμονες πρασίνου, οι οποίοι θα λειτουργούν ως φίλτρα για την 
ατμοσφαιρική ρύπανση.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1314, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ένα διαχρονικό αίτημα της κοινότητας Καλαβασού είναι η αξιοποίηση των 
παλαιών μεταλλείων, η ενεργοποίηση της σιδηροδρομικής γραμμής για τουριστικούς 
σκοπούς και η δημιουργία ενός πρότυπου θεματικού-βιομηχανικού πάρκου.  Κάτι 
τέτοιο θα εμπλούτιζε σημαντικά το τοπικό και ευρύτερο τουριστικό προϊόν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο το αίτημα αυτό αντιμετωπίζεται ευνοϊκά από το κράτος και, αν ναι, ποια 
μέτρα λαμβάνονται για την υλοποίησή του.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1315, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία επέκτασης του Γενικού 
Νοσοκομείου Λάρνακας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1316, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
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εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο, μέσα στα πλαίσια της αποκέντρωσης και της 
περιφερειακής ανάπτυξης, προτίθεται να ενθαρρύνει την εγκατάσταση 
πανεπιστημιακών σχολών εκτός Λευκωσίας και Λεμεσού, δεδομένου ότι διεθνώς 
αναγνωρίζεται ότι οι πανεπιστημιακές σχολές μπορούν να αποτελέσουν εργαλεία 
εκπαιδευτικής, πνευματικής, πολιτιστικής, οικονομικής και κοινωνικής ανάπτυξης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1317, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το κράτος παρέχει δωρεάν κατοικία στο διευθυντή του 
νοσοκομείου Κυπερούντας και, αν ναι, για ποιους λόγους το πράττει, καθώς και για το 
συνολικό ετήσιο κόστος (απώλεια ενοικίων και συντήρηση).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1318, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στον 
αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου, στην περιοχή της κοινότητας Επισκοπής, για 
μείωση της ηχορρύπανσης στην περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1319, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε το Τμήμα ∆ημόσιων Έργων προγραμματίζει την ολοκλήρωση 
της κατασκευής πεζοδρομίων κατά μήκος του κεντρικού δρόμου της κοινότητας 
Πολεμίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1320, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει μελετηθεί το αίτημα διάφορων κοινοτήτων, ούτως 
ώστε τα κριτήρια για την επιδότηση θέρμανσης να μην είναι μόνο το υψόμετρο των 
κοινοτήτων, αλλά και η θερμοκρασία που επικρατεί στις κοινότητες κατά τη διάρκεια 
του χειμώνα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1321, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Τουρκία έχει προχωρήσει στη συνομολόγηση 
συμφωνίας με τη Βραζιλία και το Ιράν σε σχέση με το πολυσυζητημένο πυρηνικό 
πρόγραμμα του Ιράν.  Η συμφωνία αυτή φαίνεται να έχει ιδιαίτερη σημασία για την 
Κύπρο, αφού πιθανόν να σχετίζεται με τα σχέδια της Τουρκίας για κατασκευή 
πυρηνικού εργοστασίου απέναντι από τις ακτές της Κύπρου.  Από την άλλη, αυτή η 
συμφωνία παρέχει στην Τουρκία τη δυνατότητα υποστήριξής της σε θέματα διεθνούς 
πολιτικής όπως το Κυπριακό, γεγονός που αποδείχθηκε κατά την πρόσφατη 
συζήτηση στο Συμβούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών για την ανανέωση της 
θητείας της Ειρηνευτικής ∆ύναμης του ΟΗΕ στην Κύπρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν παρακολουθείται το θέμα της ανάπτυξης σχέσεων μεταξύ των 
τριών πιο πάνω χωρών και ποιες οι πιθανές επιπτώσεις για την Κύπρο.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1322, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα ∆ασών συνεργάζεται με τις αρχές τοπικής 
αυτοδιοίκησης για την πρόληψη και καταστολή των δασικών πυρκαγιών. Έχω επίσης 
πληροφορηθεί ότι μέσω του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 2004-2007 (Μέτρο 3.1) 
έχουν αγοραστεί 13 μικρά πυροσβεστικά οχήματα για χρήση από τις κοινότητες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιες κοινότητες έχουν πάρει μικρά πυροσβεστικά οχήματα, καθώς 
επίσης και τον αριθμό των πυροσβεστικών οχημάτων που έχει πάρει η κάθε 
κοινότητα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1323, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην απάντηση της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλíσεω κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτησή μου με αριθμό 23.06.009.04.681 
πληροφορήθηκα ότι το θανατηφόρο εργατικό ατύχημα που συνέβη στο εργοτάξιο της 
εταιρείας “Cyprus Limni Resorts & Golf Courses PLC”, στην περιοχή της Λίμνης της 
Πόλης Χρυσοχούς, διερευνάτο από αρμόδιο επιθεωρητή του Επαρχιακού Γραφείου 
Επιθεώρησης Εργασίας Πάφου και αναμενόταν η ολοκλήρωση της διερεύνησης εντός 
ολίγων ημερών από την ημερομηνία απάντησής της.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα αποτελέσματα της διερεύνησης του θανατηφόρου εργατικού 
ατυχήματος και κατά πόσο έχουν αποδοθεί ευθύνες.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1324, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι εντός του 2010 προγραμματιζόταν η προκήρυξη 
προσφοράς για την ετοιμασία τεχνοοικονομικών μελετών για την κατασκευή 
αποχετευτικού συστήματος για ολόκληρη την κοινότητα Κάτω Πύργου.  Λόγω όμως 
περικοπών στον κρατικό προϋπολογισμό υπάρχει πιθανότητα να παρατηρηθεί 
κάποια χρονική μετατόπιση του έργου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πότε αναμένεται η έναρξη και η περάτωση του έργου; 

2. Προτίθεται η κυβέρνηση να χρηματοδοτήσει το έργο στο απαιτούμενο 
ποσοστό; 

3. Το έργο θα είναι συγχρηματοδοτούμενο από ευρωπαϊκά ταμεία;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1325, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι από τις στρατιωτικές ασκήσεις των Βρετανών 
προκλήθηκε πυρκαγιά σε περιοχή της επαρχίας Λεμεσού, με αποτέλεσμα να 
προκληθούν μεγάλες καταστροφές στη φυσική βλάστηση και σε ιδιωτικές περιουσίες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν οι Βρετανοί έχουν καταβάλει αποζημιώσεις για τις ζημιές που 
προκάλεσαν με την πρόκληση πυρκαγιών λόγω των στρατιωτικών τους ασκήσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1326, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 



 63

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο εξετάζεται το ενδεχόμενο επιχορήγησης των σχολείων των 
ορεινών περιοχών για τη μεταφορά των μαθητών σε εκπαιδευτικές εκδρομές, 
συνέδρια, σεμινάρια και διαλέξεις, όπως προτείνει το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού.  Οι μαθητές των ορεινών περιοχών, λόγω του υψηλού κόστους, 
αδυνατούν να συμμετέχουν σ’ αυτές τις εκδηλώσεις και έτσι βρίσκονται σε δυσμενή 
θέση σε σχέση με τους συμμαθητές τους που προέρχονται από αστικές περιοχές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1327, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το κράτος προτίθεται να παραχωρήσει οικονομική 
ενίσχυση στους πληγέντες πατατοπαραγωγούς για την εσοδεία 2010 λόγω των 
αντίξοων καιρικών συνθηκών.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.627, 

ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι 
το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει εντάξει στα νέα προγράμματα του την αναβάθμιση και 
προβολή των κρατικών μουσείων που εμπίπτουν στις δικές του αρμοδιότητες. 

 Μέσα στα πλαίσια των σύγχρονων μουσειολογικών προσεγγίσεων, τα 
τελευταία 5 χρόνια έγινε μηχανογράφηση των εκθεμάτων του Κυπριακού Μουσείου 
και των Επαρχιακών Μουσείων Λεμεσού και Πάφου, με σκοπό να ετοιμαστούν οι 
προδιαγραφές για την αναβάθμιση των εκθεσιακών χώρων των πιο πάνω Μουσείων. 
Ήδη από το 2009 προωθείται η αναβάθμιση των εκθεσιακών χώρων του Κυπριακού 
Μουσείου στη Λευκωσία, η επανέκθεση του Επαρχιακού Μουσείου Λεμεσού, η 
επέκταση και επανέκθεση του Επαρχιακού Μουσείο Πάφου και η οργάνωση νέας 
αίθουσας σαρκοφάγων στο Επαρχιακό Μουσείο Λάρνακας. 

 Το 2008 εγκαινιάστηκε το Τοπικό Μουσείο Ιδαλίου στο ∆άλι, η ανέγερση και 
οργάνωση του οποίου έγινε στη βάση των σύγχρονων μουσειολογικών αντιλήψεων 
και της τεχνολογίας. Στο Μουσείο αυτό προβάλλεται συνεχώς μικρού μήκους ταινία 
για την ιστορία και τις ανασκαφές του Αρχαίου Ιδαλίου, η οποία ετοιμάστηκε σε 
συνεργασία με το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. Αναπτύσσονται, επίσης, σε τακτική 
βάση προγράμματα για μαθητές της δημοτικής εκπαίδευσης, οι οποίοι έχουν την 
ευκαιρία να μάθουν πολλά για την συντήρηση των κεραμικών ευρημάτων της 
ανασκαφής μέσα στο οργανωμένο εργαστήριο του μουσείου. 

 Παράλληλα πραγματοποιούνται οργανωμένα εκπαιδευτικά προγράμματα για 
μαθητές πρωτοβάθμιας εκπαίδευσης, στο Κυπριακό Μουσείο στη Λευκωσία, στα 
Επαρχιακά Μουσεία Λάρνακας, Λεμεσού και Πάφου, καθώς και σε μικρότερα μουσεία, 
όπως το Τοπικό Μουσείο Αρχαίου Ιδαλίου στο ∆άλι. Τα προγράμματα ετοιμάζονται 
από εξειδικευμένο εκπαιδευτικό προσωπικό του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
σε συνεργασία με Αρχαιολογικούς Λειτουργούς του Τμήματος Αρχαιοτήτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.794, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 
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2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Συνεισφορά Τοπικών Αρχών για την εκτέλεση έργων προστασίας της παραλίας 
(κυματοθραυστών) 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, αρ. φακ. 23.06.009.04.794 ημερ. 3.5.2010, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και να σας πληροφορήσω ότι το ποσοστό της οικονομικής συνεισφοράς των 
επηρεαζόμενων Τοπικών Αρχών στην εκτέλεση έργων προστασίας της παραλίας 
(κυματοθραυστών), ρυθμίζεται με σχετική Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, με 
Αρ. 47.406 και ημερ. 18.2.1998, η οποία παρέχει, υπό προϋποθέσεις, τη δυνατότητα 
μείωσης του ποσοστού αυτού. 

2.  Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την προαναφερόμενη Απόφαση του, καθόρισε ότι 
η κυβερνητική συνεισφορά έναντι του συνολικού κόστους εκτέλεσης των υπό 
αναφορά έργων θα ανέρχεται στο 50%. Το υπόλοιπο 50% της δαπάνης θα 
καλύπτεται από την οικεία Τοπική Αρχή (∆ήμο ή Κοινότητα). 

3.  Ωστόσο, το Υπουργείο Εσωτερικών, κατόπιν προβληματισμού και 
διαβούλευσης με όλους τους ενδιαφερόμενους, αποφάσισε ότι στις περιπτώσεις που 
παρατηρείται πρόβλημα όσον αφορά την καταβολή της συνεισφοράς των Τοπικών 
Αρχών, θα πρέπει να υποβάλλονται, εκ μέρους των οικείων Επαρχιακών ∆ιοικήσεων 
σχετικές μελέτες, στις οποίες να αναφέρονται τεκμηριωμένα οι λόγοι για τους οποίους 
οι εμπλεκόμενοι ∆ήμοι ή Κοινότητες αδυνατούν ή αρνούνται να καταβάλουν τη 
συνεισφορά τους, καθώς και συγκεκριμένες εισηγήσεις για κατάλληλους τρόπους 
αντιμετώπισης των προβλημάτων αυτών. 

4. Ειδικότερα, τυχόν μειωμένη ή μηδενική συνεισφορά των Τοπικών Αρχών στην 
εκτέλεση των υπό αναφορά έργων, θα πρέπει να τεκμηριώνεται μέσα από σχετική 
μελέτη η οποία, μεταξύ άλλων, πρέπει να παρουσιάζει εξακριβωμένα στοιχεία και 
πληροφορίες, που να δικαιολογούν κάτι τέτοιο, προτού το θέμα τεθεί ενώπιον του 
Υπουργείου Οικονομικών για απόψεις και του Υπουργικού Συμβουλίου για λήψη 
απόφασης, όπως: 

 Κατά πόσο τα έργα θα γίνουν σε περιοχές όπου δεν υπάρχει ανάπτυξη και θα 
αφορούν μόνο στην προστασία της παραλίας και του εδάφους. 

 Αν τα έργα ενδέχεται να ωφελήσουν και σε ποιο βαθμό τον ευρύτερο ιδιωτικό 
τομέα. 

 Κοινωνικοοικονομικά χαρακτηριστικά του πληθυσμού της ενδιαφερόμενης 
Τοπικής Αρχής, όπως αριθμός και ειδικά χαρακτηριστικά κατοίκων (π.χ. 
συνταξιούχοι, εκτοπισθέντες, εργαζόμενοι, άνεργοι, επισκέπτες κ.ά.), κύρια 
επαγγέλματα, βιοτικό επίπεδο κ.ο.κ. 

 Κατηγορίες και μεγέθη οικονομικών - επαγγελματικών δραστηριοτήτων στο 
∆ήμο/Κοινότητα (τουρισμός, βιομηχανίες, βιοτεχνίες, γεωργία κ.ά.). 

 Μέγεθος και αντίκτυπος του προβλήματος στην επηρεαζόμενη περιοχή (π.χ. 
οικονομικές, κοινωνικές ή και άλλες επιπτώσεις). 

 Οικονομικά δεδομένα ∆ημοτικού/Κοινοτικού Συμβουλίου για τα προηγούμενα 
πέντε (5) χρόνια και προοπτικές για τα επόμενα οικονομικά έτη (έσοδα, έξοδα, 
δάνεια, υπό εκτέλεση έργα κ.ο.κ.). 

 Γενικότερες προβλέψεις για τις προοπτικές ανάπτυξης του ∆ήμου ή της 
Κοινότητας, καθώς και της ευρύτερης περιοχής. 
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5. Επιπρόσθετα και με βάση τα πιο πάνω, η ζητούμενη μελέτη θα πρέπει να 
περιλαμβάνει και εισηγήσεις σε ό,τι αφορά τους τρόπους με τους οποίους το 
ενδιαφερόμενο ∆ημοτικό ή Κοινοτικό Συμβούλιο θα μπορούσε να καλύψει την όποια 
δική του οικονομική συνεισφορά στην εκτέλεση του έργου. Για παράδειγμα, σε 
περίπτωση που προταθεί η επιβολή φορολογίας στους κατοίκους από μέρους της 
οικείας Τοπικής Αρχής, αυτό θα μπορούσε να γίνεται ανάλογα με την απόσταση της 
κάθε περιουσίας από την επηρεαζόμενη παράκτια περιοχή, το είδος και το εύρος της 
κάθε ανάπτυξης (κτήμα, οικιστική ή επαγγελματική ανάπτυξη, κ.λπ.), το εμβαδόν και 
την εκτιμημένη αξία του ακινήτου, την οικονομική κατάσταση του φορολογούμενου κ.ά. 

6. Συμπερασματικά υπογραμμίζεται ότι, με βάση τα όσα αναφέρονται πιο πάνω, 
το θέμα της συνεισφοράς των Τοπικών Αρχών στην κατασκευή έργων προστασίας 
της παραλίας ρυθμίζεται κατά περίπτωση και σύμφωνα με τεκμηριωμένα στοιχεία και 
πληροφορίες, λαμβάνοντας πάντοτε υπόψη τόσο τις οικονομικές όσο και τις άλλες 
ιδιαιτερότητες του κάθε ∆ήμου ή Κοινότητας ξεχωριστά. Ως εκ τούτου, η συνεισφορά 
της κάθε ενδιαφερόμενης Τοπικής Αρχής θα μπορούσε να μειωθεί, εφόσον 
δικαιολογείται, με πλήρη τεκμηρίωση, κάτι τέτοιο. 

7.  Υπό το φως των πιο πάνω και δεδομένης της επιβαλλόμενης οικονομικής 
περισυλλογής λόγω των επιπτώσεων της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης και στην 
Κυπριακή Οικονομία, η πολιτική χρηματοδότησης έργων προστασίας της παραλίας, 
παραμένει ως έχει.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.814, 

ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με έκθεση του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης οι εκρήξεις που 
γίνονται κατά τη διάρκεια των εργασιών του γειτονικού λατομείου, επιδεινώνουν την 
ήδη κακή κατάσταση της εκκλησίας του χωριού Άγιοι Ηλιόφωτοι, αλλά δεν είναι η 
αποκλειστική αιτία για την ρωγμάτωσή της. 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων σε συνεργασία με το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης 
και την Ιερά Μητρόπολη Ταμασού και Ορεινής, μελετά το πρόβλημα των 
ρωγματώσεων που παρουσιάζει η εκκλησία και έχει ήδη ζητήσει από την Μητρόπολη 
Ταμασού να προβεί στα πρώτα διορθωτικά έργα με την κατασκευή σε όλο το μήκος 
της ανατολικής πλευράς του Μνημείου τοίχου αντιστήριξης. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων θα 
εντατικοποιήσει τις ενέργειές του για την λήψη όλων των ενδεδειγμένων μέτρων 
συντήρησης και αποκατάστασης του Μνημείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.819, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.819 και ημερομηνία 4 Φεβρουαρίου 2010, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 10 
Φεβρουαρίου 2010, και σας πληροφορώ ότι η τοποθέτηση οχετών διαμέσου 
γεφυριών ήταν παλαιότερη πρακτική η οποία έχει εγκαταλειφθεί προ πολλού και δεν 
εφαρμόζεται πλέον από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων. 

 Στις περιπτώσεις όπου διαπιστώνεται ότι οχετοί που εγκαταστάθηκαν στο 
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παρελθόν περιορίζουν την χωρητικότητα των γεφυριών, αυτοί μετακινούνται από το 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων μόλις ειδοποιηθούμε σχετικά από το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.893, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Φάκελος για κατοχύρωση της ονομασίας “Χαλούμι” ως Π.Ο.Π. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 9 Μαρτίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση 
του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με βάση το άρθρο 6 του Κανονισμού (ΕΚ) 510/2006, η Επιτροπή έχει στη 
διάθεσή της ένα χρόνο για να εξετάσει, με τα κατάλληλα μέσα, την αίτηση 
προκειμένου να εξακριβώσει εάν είναι αιτιολογημένη και εάν πληροί τους όρους του 
Κανονισμού. Στα πλαίσια της εξέτασης παλαιότερων αιτήσεων, η Επιτροπή 
απέστελλε στα Κράτη Μέλη επιστολή με την οποία ζητούσε συμπληρωματικά 
στοιχεία/διευκρινίσεις από την Αρμόδια Αρχή. Για λόγους επίσπευσης της διαδικασίας 
εξέτασης και για μείωση των ελλειμματικών φακέλων που φτάνουν για αξιολόγηση 
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή από τα Κράτη Μέλη, η πρώτη αποφάσισε όπως 
τροποποιήσει τη διαδικασία εξέτασης των εκκρεμούντων αιτήσεων. Συγκεκριμένα, για 
τις υφιστάμενες αιτήσεις, συμπεριλαμβανομένης και της αίτησης της Κύπρου για 
κατοχύρωση της ονομασίας “Χαλούμι”, δεν θα ζητούνται πλέον διευκρινίσεις αλλά θα 
αποστέλλεται στο Κράτος Μέλος, αιτιολογημένη επιστολή έγκρισης ή απόρριψης της 
αίτησης. Στην περίπτωση απόρριψης θα επαφίεται στο Κράτος Μέλος να επιδιώξει 
την προώθηση περαιτέρω στοιχείων σε μια προσπάθεια έγκρισης της αίτησης από 
την Επιτροπή. Σημειώνεται ότι, μέχρι στιγμής, δεν έχει ληφθεί επιστολή έγκρισης ή 
απόρριψης από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την αίτηση του Χαλουμιού. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.901, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ. 23.06.009.04.901, ημερομηνίας 
11/3/10, σχετικά με την ερώτηση της βουλευτού κ. Στέλλας Κυριακίδου για τα 
πλεονάζοντα εμβόλια για τον ιό της Γρίπης A (H1N1) και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Κατά την περίοδο εγρήγορσης για την πανδημία τον περασμένο Μάιο 2009, και 
μετά την κήρυξη Πανδημίας Γρίπης από τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, τον 
Ιούνιο 2009, το Υπουργείο Υγείας ήταν σε συνεχή επαγρύπνηση για την 
αντιμετώπιση της Πανδημίας Γρίπης A (H1N1) παρακολουθώντας τις διεθνείς 
εξελίξεις και αξιολογώντας την επιδημιολογική κατάσταση στην Κύπρο. 

2. Στην πορεία διαπιστώθηκε ότι, ποσότητα του εμβολίου πανδημίας Γρίπης A 
(H1N1) που είχε παραγγελθεί αμέσως μετά την κήρυξη πανδημίας από τον 
Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, δυνατόν να παρέμενε αδιάθετη, γι’ αυτό και το 
Υπουργείο Υγείας ζήτησε τροποποίηση της Σύμβασης εξασφάλισης εμβολίων. 
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3. Επί του παρόντος, το Υπουργείο Υγείας έχει εξασφαλίσει την ακύρωση μέρους 
της παραγγελίας των εμβολίων και είναι σε διαπραγμάτευση, με την Εταιρεία, 
για αντικατάσταση του υπόλοιπου μέρους της παραγγελίας, με άλλα 
φαρμακευτικά προϊόντα τα οποία να ικανοποιούν τις ανάγκες των κρατικών 
νοσηλευτηρίων. 

4.  Ο τρόπος αξιοποίησης των αχρησιμοποίητων εμβολίων πανδημίας γρίπης που 
έχουν ήδη παραληφθεί, απασχολεί όχι μόνο τις Αρμόδιες Αρχές της Κύπρου 
αλλά και τις αντίστοιχες αρχές άλλων Ευρωπαϊκών χωρών. Το Υπουργείο 
Υγείας βρίσκεται σε στενή επαφή με άλλες Ευρωπαϊκές χώρες και 
Οργανισμούς, όπως το Ευρωπαϊκό Κέντρο Ελέγχου και Πρόληψης και τον 
Ευρωπαϊκό Οργανισμό Φαρμάκων, για εξεύρεση τρόπων αξιοποίησης των 
αδιάθετων εμβολίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.908, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 11/03/2010 σχετικά με την πιο πάνω 
ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο Νοσοκομείο Πόλης Χρυσοχούς υπάρχει Τμήμα Πρώτων Βοηθειών το 
οποίο λειτουργεί σε εικοσιτετράωρη βάση. Σημειώνεται ότι το Τμήμα διαθέτει όλο τον 
απαιτούμενο εξοπλισμό για την άμεση διασωλήνωση ασθενή, εάν αυτό χρειαστεί. Η 
διασωλήνωση ενός ασθενή και η υποστήριξή του γίνεται εκεί όπου ο επί καθήκοντι 
ιατρός κρίνει ότι είναι απαραίτητο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.930, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ.:23.06.009.04.930 και ημερ. 8/03/10, η οποία αφορά 
ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Πάφου, κ. Φειδίας 
Σαρίκας σχετικά με το στάδιο στο οποίο βρίσκεται η μελέτη για τη ∆ιαμόρφωση και 
Ανάπλαση της Κεντρικής Πλατείας Στρουμπιού και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει προχωρήσει με το σχεδιασμό 
προκαταρτικής μελέτης, η οποία έχει ήδη παρουσιαστεί ενώπιον του Προέδρου 
και μελών του Κοινοτικού Συμβουλίου της Κοινότητας σε συνάντηση που 
πραγματοποιήθηκε στις 12/05/10 στα Κεντρικά Γραφεία του Τμήματος. Κατά 
την εν λόγω συνάντηση συζητήθηκε η γενική σχεδιαστική προσέγγιση, το ύφος 
και οι στόχοι του τρόπου οργάνωσης και διαμόρφωσης της Πλατείας και των 
γύρω τεμαχίων, τόσο σε αρχιτεκτονικό επίπεδο, όσο και σε επίπεδο κλίμακας 
ρυθμιστικού σχεδίου. Στη συνάντηση, λήφθηκαν, επίσης, ουσιαστικές 
αποφάσεις που θα κατευθύνουν περαιτέρω το σχεδιασμό, σε στενή 
συνεννόηση και συνεργασία με το Κοινοτικό Συμβούλιο.  

(β) Συναφώς αναφέρεται ότι το εν λόγω Έργο, εντάσσεται στις προτάσεις του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για τις αναπτυξιακές δαπάνες του 
Προϋπολογισμού για τα έτη 2011-2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.968, 
ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι 
το Τμήμα Αρχαιοτήτων, δεν συμφωνεί με την αναβάθμιση του δρόμου που οδηγεί 
προς τον αρχαιολογικό χώρο της Κοινότητας Λέμπας στην Επαρχία Πάφου και τη 
δημιουργία χώρου στάθμευσης οχημάτων, καθώς μια τέτοια ενέργεια θα οδηγούσε 
αναπόφευκτα στην αύξηση των επισκεπτών με συνεπακόλουθο την υπέρμετρη 
αύξηση της πίεσης προς τον αρχαιολογικό χώρο. 

 Ο συγκεκριμένος αρχαιολογικός χώρος δεν μπορεί να θεωρηθεί ως 
επισκέψιμος για το ευρύ κοινό, αφού η δημιουργία του οφείλεται καθαρά σε 
επιστημονικούς σκοπούς. Πρόκειται ουσιαστικά για κέντρο πειραματικής αρχαιολογίας 
με σκοπό την παρατήρηση της συμπεριφοράς των υλικών κατασκευής των 
προϊστορικών κατοικιών στο χρόνο ή και σε καταπονήσεις θερμικές, σεισμικές και 
άλλες. Σημειώνεται ότι, ούτε η επιστημονική ομάδα του Πανεπιστημίου του 
Εδιμβούργου, η οποία ανέσκαψε το χώρο και δημιούργησε το πειραματικό χωριό, δεν 
επιθυμεί την υπέρμετρη αύξηση των επισκεπτών, ακριβώς λόγω του ιδιαίτερου 
χαρακτήρα του αρχαιολογικού χώρου, ως πειραματικό κέντρο μελετών. 

 Εξάλλου, τα ίδια τα αρχαιολογικά κατάλοιπα, που βρέθηκαν στον χώρο δεν 
προσφέρονται για τη δημιουργία ενός αρχαιολογικού χώρου επισκέψιμου στο ευρύ 
κοινό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.972, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 13.4.2010, σε σχέση με την ερώτηση του βουλευτή κ. 
Σαρίκα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ένταξη περιοχών στο ∆ίκτυο Natura 2000 δεν απαγορεύει εκ προοιμίου 
οποιαδήποτε ανάπτυξη. Παρόλα αυτά, βάσει των σχετικών νομοθεσιών, θα πρέπει να 
ακολουθηθούν συγκεκριμένες διαδικασίες για την αξιολόγηση και πιθανή έγκριση 
έργων που προτείνονται εντός των περιοχών αυτών και τα οποία δεν έχουν σχέση με 
τη διαχείριση της περιοχής Natura 2000. 

 Συγκεκριμένα, το θέμα βελτίωσης δρόμων εμπίπτει στο Παράρτημα II [σημείο 
η(ii)] του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα 
Νόμου [Αρ.140(Ι)/2005] και απαιτείται η υποβολή Προκαταρκτικής Έκθεσης 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΠΕΕΠ). Όταν και εφόσον υποβληθεί η εν λόγω Έκθεση 
από το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίου Γεωργίου Πάφου, θα εξεταστεί από την αρμόδια 
Επιτροπή, σύμφωνα με τις πρόνοιες του προαναφερόμενου Νόμου. 

 Σημειώνεται επίσης ότι, σύμφωνα με το Άρθρο 16 του περί Προστασίας και 
∆ιαχείρισης της Φύσης και Άγριας Ζωής Νόμου, κάθε έργο το οποίο δεν είναι άμεσα 
συνδεόμενο ή αναγκαίο για τη διαχείριση της περιοχής, αλλά δύναται να την 
επηρεάσει, υπόκειται σε δέουσα εκτίμηση των επιπτώσεών του, η οποία υποβάλλεται 
και αξιολογείται βάσει των προνοιών του προαναφερόμενου Νόμου. 

 To Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος βρίσκεται στη διάθεση του Κοινοτικού Συμβουλίου Αγίου Γεωργίου 
Πάφου για οποιεσδήποτε πληροφορίες τυχόν χρειαστούν. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
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Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.975, 
ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι 
το Τμήμα Αρχαιοτήτων, σε συνεργασία με το Lempa Archaeological Research Centre 
του Πανεπιστημίου του Εδιμβούργου, έχουν αρχίσει εργασίες συντήρησης των 
αντιγράφων των αρχαίων κατοικιών στον προϊστορικό οικισμό της Λέμπας. 

 Οι εργασίες αφορούν, στην παρούσα φάση, τις τέσσερις μικρότερες κατοικίες. 
Μέχρι σήμερα έχουν ήδη ολοκληρωθεί οι αναστηλωτικές εργασίες σε δύο κατοικίες, 
έχουν αρχίσει στην τρίτη και θα ακολουθήσει στη συνέχεια η τελευταία κατοικία. 
Κατόπιν αυτού θα αρχίσουν εργασίες επιδιόρθωσης και στη μεγαλύτερη κατοικία του 
χωριού. 

 Ο αρχαιολογικός χώρος Λέμπα-/\άκκοι είναι ένας χώρος επιστημονικής 
πειραματικής αρχαιολογίας και μελέτης και ως εκ τούτου οι εργασίες πρέπει πάντοτε 
να ελέγχονται και να παρατηρούνται από ειδικούς ή από ειδικευόμενους στην 
προϊστορία και την πειραματική αρχαιολογία. Το ειδικό επιστημονικό προσωπικό που 
απαιτείται για την πρόοδο των εργασιών, το οποίο αποτελείται κατά κύριο λόγο από 
φοιτητές πανεπιστημίων και άλλους ειδικούς, δεν είναι πάντοτε διαθέσιμο επί τόπου, 
με αποτέλεσμα να μην μπορούν να τεθούν αυστηρά χρονοδιαγράμματα υλοποίησης 
των εργασιών επιδιόρθωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Μάρκου 
Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1024, ημερομηνίας 12 Απριλίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια επιστολής σας, ημερομηνίας 
15 Απριλίου 2010, σας επισημαίνω ότι το θέμα της πραγματοποίησης βρετανικών 
ασκήσεων στον εναέριο χώρο της Κύπρου ρυθμίζεται από τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Οι πρόνοιες του Παραρτήματος Β, Μέρος IV, Τμήμα 1, της  Συνθήκης 
προβλέπουν ότι: 

 In addition to the other rights conferred by this Treaty, and, in particular, the 
right of over-flying under paragraph 2 of Section 4 of Part II of this Annex, the United 
Kingdom authorities shall have the right from time to time to engage in training within 
the territory of the Republic of Cyprus and the airspace over it. (Ανεπίσημη 
μετάφραση: Εκτός των άλλων δικαιωμάτων που παραχωρούνται από αυτή τη 
Συνθήκη, και, ειδικότερα, του δικαιώματος της υπέρπτησης υπό την παράγραφο 2 του 
Τμήματος 4 του Μέρους II του Παραρτήματος αυτού, οι αρχές του Ηνωμένου 
Βασιλείου θα έχουν το δικαίωμα κατά διαστήματα να πραγματοποιούν εκπαίδευση 
εντός της επικράτειας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του εναέριου χώρου άνωθεν 
αυτής)  

 Οι πρόνοιες του Παραρτήματος Β, Μέρος II, Τμήμα 4, της Συνθήκης 
προβλέπουν ότι: 

 The United Kingdom authorities shall have the right for United Kingdom military 
aircraft to fly in the airspace over the territory of the Republic of Cyprus without 
restriction other than to have due regard for the safety of other aircraft and the safety 
of life and property in the Republic of Cyprus. (Ανεπίσημη μετάφραση: Οι αρχές του 
Ηνωμένου Βασιλείου θα έχουν το δικαίωμα για τα στρατιωτικά αεροσκάφη του 
Ηνωμένου Βασιλείου να υπερίπτανται του εναέριου χώρου της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, χωρίς οποιοδήποτε περιορισμό, πλην της επαρκούς φροντίδας για την 
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ασφάλεια άλλων αεροσκαφών και την ασφάλεια ζωής και περιουσίας στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία). 

 Όσον αφορά ειδικά την περίπτωση των “Κόκκινων Βελών” θα θέλαμε να σας 
παραπέμψουμε στην Απόφαση του Ανώτατου ∆ικαστηρίου στην Υπόθεση Κωστάκη, 
ημερομηνίας 17 Απριλίου 2008 (Πολιτική Έφεση 298/2006), η οποία αναφέρεται στις 
σχετικές πρόνοιες της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης και τις υποχρεώσεις της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

 Τέλος, επιθυμούμε να σας διαβεβαιώσουμε ότι η Κυπριακή Κυβέρνηση 
προβαίνει σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες με στόχο την προστασία των κατοίκων 
της περιοχής. Σημειώνεται ότι, κατόπιν σχετικών ενεργειών του Υπουργείου 
Εξωτερικών, τα τελευταία χρόνια έχει μειωθεί η χρονική διάρκεια των ασκήσεων των 
“Κόκκινων Βελών”. Επίσης, το επίκεντρο των ασκήσεων είναι πλέον θαλάσσια 
περιοχή, ενώ προηγουμένως ήταν το αεροδρόμιο Ακρωτηρίου. Επισημαίνεται ακόμη 
ότι τον περασμένο μήνα οι Βρετανοί είχαν υποβάλλει αίτημα για παράταση κατά δύο 
βδομάδες της εκπαίδευσης των Κόκκινων Βελών, το οποίο το Υπουργείο Εξωτερικών 
δεν έκανε δεκτό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1026, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 20.04.2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ρύθμιση του θέματος της διαχείρισης των πλαστικών καλυμμάτων των 
θερμοκηπίων παραμένει δυστυχώς σε εκκρεμότητα, λόγω του ότι το προϊόν αυτό δεν 
τυγχάνει παραλαβής από τους ανακυκλωτές. Το θέμα έχει τεθεί προς συζήτηση τόσο 
με τα αρμόδια Τμήματα του Υπουργείου μας, όσο και με τις Αγροτικές Οργανώσεις, με 
στόχο τη θέσπιση συγκεκριμένων πλαισίων ορθολογιστικής διαχείρισης των εν λόγω 
αποβλήτων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1030, ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 22 Απριλίου 2010, σε σχέση με την ερώτηση του 
βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Αναμενόμενες Επιπτώσεις στην Κύπρο (Γενικά) 

 Η σοβαρότητα των επιπτώσεων της αλλαγής του κλίματος κυμαίνεται ανάλογα 
με τη γεωγραφική περιφέρεια. Σύμφωνα με πρόσφατες διεθνείς μελέτες, η ευρύτερη 
περιοχή της μεσογειακής λεκάνης βρίσκεται αντιμέτωπη με ιδιαίτερα προβλήματα. 

 Στην Κύπρο, οι προβλεπόμενες κλιματικές μεταβολές θα έχουν επιπτώσεις στη 
γεωργία, όσον αφορά τις αποδόσεις, τη διαχείριση του ζωικού κεφαλαίου και τον 
γεωγραφικό προσανατολισμό της παραγωγής. Οι αυξανόμενες πιθανότητες 
εκδήλωσης ακραίων φυσικών φαινομένων θα αυξήσουν τον κίνδυνο ζημιών στην 
παραγωγή. Η κλιματική αλλαγή επηρεάζει εξάλλου και το έδαφος, απομακρύνοντας 
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τις οργανικές ύλες - ένα βασικό παράγοντα της γονιμότητας των εδαφών. 

 Οι επιπτώσεις της αλλαγής του κλίματος στα δάση θα περιλαμβάνουν 
επιπτώσεις στην υγεία και παραγωγικότητα των δασών και μεταβολές στη 
γεωγραφική εξάπλωση ορισμένων ειδών δένδρων. 

 Στον τομέα της ενέργειας, ο πολλαπλασιασμός των περιόδων αιχμών ζήτησης 
για σκοπούς ψύξης θα επηρεάσουν ιδιαίτερα την διανομή ηλεκτρικού ρεύματος. 

 Η αλλαγή του κλίματος θα είναι ολοένα και περισσότερο υπεύθυνη για την 
απώλεια βιοποικιλότητας και την υποβάθμιση των οικοσυστημάτων, 
συμπεριλαμβανομένων των θαλάσσιων οικοσυστημάτων, γεγονός που θα βλάψει όχι 
μόνο τα είδη που διαδραματίζουν καθοριστικό ρόλο στα οικοσυστήματα, αλλά και τις 
συνδεόμενες με αυτά υπηρεσίες, στις οποίες στηρίζεται η κοινωνία. 

 Οι μεταβαλλόμενες κλιματικές συνθήκες θα έχουν επίσης σοβαρές επιπτώσεις 
στην υγεία του ανθρώπου και στην υγεία των ζώων και των φυτών. Με την 
αύξηση της συχνότητας των ακραίων φαινομένων, ενδέχεται να αυξηθούν και τα 
σχετιζόμενα με το κλίμα κρούσματα ασθενειών. Η αλλαγή του κλίματος μπορεί επίσης 
να επηρεάσει την εξάπλωση σοβαρών λοιμωδών νόσων που μεταδίδονται μέσω 
φορέων, συμπεριλαμβανομένων των ζωωνόσων. Επίσης, θα απειλήσει τις συνθήκες 
διαβίωσης των ζώων και μπορεί να έχει επιπτώσεις στην υγεία των φυτών, ευνοώντας 
την εξάπλωση νέων ή μεταναστευτικών επιβλαβών οργανισμών. 

 Τέλος, η αλλαγή του κλίματος δυνατό να επιφέρει σημαντικές αλλαγές στην 
ποιότητα και διαθεσιμότητα των υδάτινων πόρων, επηρεάζοντας πολλούς τομείς, 
όπως την παραγωγή τροφίμων, όπου το νερό διαδραματίζει καίριο ρόλο. 

Εθνικές ∆ράσεις 

 Ενόψει των πιο πάνω, το Υπουργείο μας, σε συνεργασία με όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς, στα πλαίσια της ανάγκης για ανάπτυξη Εθνικού Στρατηγικού 
Σχεδίου Προσαρμογής στις επιπτώσεις της αλλαγής του κλίματος, προχώρησε στις 
ακόλουθες δράσεις: 

(α)  Εκπόνηση Μελέτης για το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την καταπολέμηση 
της απερήμωσης. Τα αποτελέσματα της Μελέτης είναι στο στάδιο 
διαβούλευσης με τους εμπλεκόμενους φορείς (Φορέας Εκπόνησης: Τμήμα 
Περιβάλλοντος). 

(β)  Εκπόνηση Μελέτης για το Μέλλον της Γεωργίας στην Κύπρο. Στη μελέτη 
εκτιμήθηκαν, μεταξύ άλλων, οι επιπτώσεις της αλλαγής του κλίματος στην 
κυπριακή γεωργία. Η εν λόγω μελέτη βρίσκεται στο στάδιο τελικής έγκρισης 
(Φορέας Εκπόνησης: Τμήμα Γεωργίας). 

(γ)  Πειραματική διερεύνηση των επιπτώσεων της μείωσης της άρδευσης, 
αύξηση της ηλιοφάνειας και της θερμοκρασίας σε συγκεκριμένες 
καλλιέργειες (Φορέας Υλοποίησης: Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών). 

(δ)  Εκπόνηση Μελέτης για εκτίμηση των επιπτώσεων στα δάση της Κύπρου 
από την αλλαγή του κλίματος (Φορέας Εκπόνησης: Τμήμα ∆ασών). 

(ε)  Σχεδιασμός και εφαρμογή σχεδίου απεξάρτησης μας από τα επίπεδα 
βροχόπτωσης για σκοπούς κάλυψης κυρίως των αναγκών ύδρευσης 
(Φορέας Υλοποίησης: Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων). 

Επόμενες Ενέργειες - Ολοκληρωμένη προσέγγιση μέσω Εθνικού Σχεδίου 
Προσαρμογής 
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 Για την αντιμετώπιση, των επιπτώσεων της αλλαγής του κλίματος 
προγραμματίζεται η ανάπτυξη ενός Εθνικού Σχεδίου Προσαρμογής. Στο πλαίσιο 
αυτό θα υποστηριχθούν οι στρατηγικοί στόχοι της Κύπρου σχετικά με την αειφόρο 
ανάπτυξη. Η 1η Φάση (2010-2012) θα εστιαστεί σε τέσσερεις πυλώνες δράσης:  

(α)  δημιουργία μιας γνωστικής βάσης σχετικά με τις επιπτώσεις της αλλαγής του 
κλίματος,  

(β)  ενσωμάτωση της προσαρμογής στους στρατηγικούς τομείς πολιτικής,  

(γ)  χρήση συνδυασμού μέσων πολιτικής (μέσων που βασίζονται στην αγορά, 
κατευθυντηρίων γραμμών, συμπράξεις δημοσίου και ιδιωτικού τομέα) ώστε να 
διασφαλιστεί η προσαρμογή και  

(δ)  αναβάθμιση της διεθνούς συνεργασίας όσον αφορά την προσαρμογή. Η 2η 
Φάση που είναι η εφαρμογή θα αρχίσει το 2013. 

 Καταληκτικά, η προσαρμογή στην κλιματική αλλαγή θα είναι μια μακρόχρονη 
και συνεχής διαδικασία και απαιτεί στενή συνεργασία με τα ενδιαφερόμενα μέρη. Η 
Κυβέρνηση θα στηρίξει τις εθνικές προσπάθειες προσαρμογής, εξασφαλίζοντας την 
επάρκεια πόρων για αποτελεσματικές και οικονομικά συμφέρουσες δράσεις 
προσαρμογής, ώστε να δημιουργηθεί μια βιώσιμη βάση για τις μελλοντικές γενεές. Το 
Υπουργείο μας θα επανεξετάζει τακτικά την πρόοδο εφαρμογής του Σχεδίου 
Προσαρμογής, με στόχο την ανάπτυξη μιας συνολικής στρατηγικής προσαρμογής 
από το 2013 και μετά. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1046, 

ημερομηνίας 19 Απριλίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

«Εγκατάσταση αντένας της Cyta στο δήμο ∆ερύνειας 

 Αναφέρομαι  στην  πιο  πάνω  ερώτηση   και  θα   ήθελα  να  σας  
πληροφορήσω  τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργείο Υγείας υιοθέτησε ως Εθνικά Όρια Έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά 
πεδία τα όρια που καθορίζονται στη σύσταση της ΕΕ 1999/519/ΕΚ, που έχει 
καθορίσει η ∆ιεθνής Επιτροπή Προστασίας από Μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία 
(ICNIRP), η οποία αποτελείται από διεθνώς αναγνωρισμένους επιστήμονες επί 
του θέματος. Τα όρια αυτά είναι πάρα πολλές φορές μικρότερα από τα επίπεδα 
ακτινοβολίας που δυνατό να προκαλέσουν επιπτώσεις στην υγεία και 
λαμβάνουν υπόψη στοιχεία όπως διαφορές στην ηλικία, μάζα σώματος κτλ.  

(β) Η Cyta εξασφάλισε εξουσιοδότηση ραδιοεπικοινωνιών για εγκατάσταση και 
λειτουργία σταθμών βάσης κινητής τηλεφωνίας στην Κυπριακή ∆ημοκρατία 
από το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (THE). Βάσει της εν λόγω 
εξουσιοδότησης ραδιοεπικοινωνιών, σταθμοί κινητής τηλεφωνίας μπορούν να 
εγκατασταθούν όταν πληρούνται συγκεκριμένες τεχνικές απαιτήσεις, οι οποίες 
περιλαμβάνονται στην εξουσιοδότηση και εφόσον λάβουν, όπου χρειάζεται, την 
έγκριση των αρμόδιων πολεοδομικών και οικοδομικών αρχών. 

(γ)  Βάσει της προαναφερθείσας εξουσιοδότησης ραδιοεπικοινωνιών, η Cyta 
διενεργεί μετρήσεις των επιπέδων ηλεκτρομαγνητικής ακτινοβολίας που 
προκύπτουν από τις εκπομπές όλων των εγκατεστημένων σταθμών κάθε έξι 
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μήνες, οι οποίες αξιολογούνται από το THE. Από τις εκθέσεις που υποβάλλει η 
Cyta στο THE και από τους δειγματοληπτικούς ελέγχους που πραγματοποιεί το 
THE σε συνεχή βάση, η συνολική έκθεση του κοινού σε ηλεκτρομαγνητικά 
πεδία σε όλες τις τοποθεσίες που έχουν εγκατασταθεί κεραίες κινητής 
τηλεφωνίας (λαμβάνοντας υπόψη όλες τις συνεισφέρουσες πηγές και όχι μόνο 
τις κεραίες κινητής τηλεφωνίας) είναι κατά πολύ μικρότερη από τα Εθνικά Όρια 
Έκθεσης (εκατοντάδες με χιλιάδες φορές). 

(δ) Επιπλέον, σε όλες τις περιπτώσεις απαιτείται πριν από την εγκατάσταση ενός 
νέου σταθμού ραδιοεπικοινωνίας η διενέργεια μελέτης εκτίμησης των 
ηλεκτρομαγνητικών πεδίων στην περιοχή όπου πρόκειται να εγκατασταθεί ο 
σταθμός, λαμβάνοντας υπόψη τις υφιστάμενες πηγές ηλεκτρομαγνητικής 
ακτινοβολίας στην περιοχή αυτή, καθώς και τη συμβολή του νέου σταθμού 
ραδιοεπικοινωνίας, η οποία αξιολογείται από το THE. 

(ε) Στην κοινότητα ∆ερύνειας, υπάρχουν εγκατεστημένοι δύο σταθμοί κινητής 
τηλεφωνίας της Cyta για τους οποίους η εταιρεία έχει υποβάλει πρόσφατες 
μετρήσεις των επιπέδων ηλεκτρομαγνητικής ακτινοβολίας, οι οποίες 
αξιολογήθηκαν από το THE και η συνολική έκθεση του κοινού σε 
ηλεκτρομαγνητικά πεδία είναι πολύ πιο κάτω από τα Εθνικά Όρια Έκθεσης. Για 
τις μετρήσεις αυτές μπορείτε να ανατρέξετε στην ιστοσελίδα προβολής 
μετρήσεων Ηλεκτρομαγνητικών Πεδίων (Η/Μ) για σταθερούς σταθμούς 
ραδιοεπικοινωνίας, του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών, 
www.emf.mcw.gov.cy.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1051, ημερομηνίας 21ης Απριλίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Εκτέλεση έργων σε κρατική γη στα κατεχόμενα, στο πλαίσιο προγραμμάτων που 
χρηματοδοτεί η Ευρωπαϊκή Ένωση 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1051 και ημερομηνία 28 Απριλίου 
2010, με την οποία μας έχει διαβιβασθεί η ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, 
σε σχέση με την εκτέλεση έργων σε κρατική γη στα κατεχόμενα, στο πλαίσιο 
προγραμμάτων που χρηματοδοτεί η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

2.  Το Υπουργείο Εσωτερικών συντονίζει τις ενέργειες της Κυβέρνησης αναφορικά 
με την αξιολόγηση προτάσεων που υποβάλλονται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, για 
έργα που υλοποιούνται στις κατεχόμενες περιοχές της Κύπρου, στα πλαίσια 
εφαρμογής του Χρηματοδοτικού Κανονισμού ΕΚ389/2006 του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου, σε συνεννόηση με το Υπουργείο Εξωτερικών. 

3.  Στο πλαίσιο αυτό αξιολογήθηκε πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που 
αφορά στη δημιουργία μονάδας παραγωγής ηλεκτρισμού από ηλιακή ενέργεια σε 
κρατική ιδιοκτησία στη Φιλιά και αυτή εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο, υπό 
τους συνήθεις σε ανάλογες περιπτώσεις όρους. 

4. Πληροφοριακά αναφέρεται ότι, συμφωνά με την πάγια ακολουθούμενη 
πρακτική για τις περιπτώσεις αυτές, το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 
διενεργεί μελέτη του αιτήματος, ώστε να διασφαλίζεται ότι η υλοποίηση των έργων 
που εγκρίνονται θα επηρεάσει αποκλειστικά κρατικές ιδιοκτησίες ή δημόσια 
κτημοσύνη (π.χ. δρόμους, πλατείες κλπ) και όχι ιδιωτική ή κοινοτική ακίνητη 
ιδιοκτησία. Στην προκειμένη περίπτωση, το αρχικά υποβληθέν αίτημα αφορούσε 
κρατική γη στο Πάνω ∆ίκωμο και αυτό δεν έγινε αποδεκτό, επειδή η γη που 
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προτάθηκε είναι καταχωρημένη στα Κτηματολογικά Αρχεία ως διαφιλονικούμενη 
μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Κοινοτικού Συμβουλίου Πάνω ∆ικώμου, το 
οποίο τη διεκδικεί ως «κοινοτική ιδιοκτησία». Σημειώνεται ότι, σε όλες τις περιπτώσεις 
εφαρμογής του προαναφερόμενου Κανονισμού, η διερεύνηση κάθε αιτήματος της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής γίνεται μόνο με τις καθ’ ύλη αρμόδιες Υπηρεσίες. 

5.  Τέλος, επισημαίνεται ότι, η Κυπριακή Κυβέρνηση ουδέποτε παραχώρησε γη 
στην Τουρκοκυπριακή Κοινότητα και δε διαλέγεται με τις κατοχικές αρχές, ενώ στην 
αξιολόγηση των προτάσεων που υποβάλλονται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή δε 
χρησιμοποιείται με οποιοδήποτε τρόπο ή ως κριτήριο, οποιοσδήποτε παράγοντας 
που μπορεί να έχει σχέση με μια μελλοντική λύση του Κυπριακού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1092, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 4.5.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο όρος “δασοκομάντος” χρησιμοποιήθηκε ευρέως κατά τη διάρκεια της 
καταστολής των μεγάλων πυρκαγιών της Πελοποννήσου στην Ελλάδα, όπου το 
Τμήμα ∆ασών συνέβαλε ενεργά με επίλεκτες ομάδες εθελοντών δασοπυροσβεστών 
και δασικών υπαλλήλων. 

 Με την επιστροφή των ομάδων αυτών στην Κύπρο και τις ευχαριστίες από 
μέρους της Κυπριακής και της Ελληνικής Κυβέρνησης για τη μεγάλη συμβολή τους 
στην όλη προσπάθεια, το Τμήμα ∆ασών εξασφάλισε έγκριση για αύξηση του αριθμού 
των δασοπυροσβεστών και δημιουργία ειδικών ομάδων για ταχεία επέμβαση και 
καταστολή δασικών πυρκαγιών. 

 Οι ομάδες αυτές συγκροτήθηκαν στα κέντρα των τριών ∆ασικών Περιφερειών 
και αποτελούνται από 20 άτομα η κάθε μία. Σε αυτές συμμετέχουν δασοπυροσβέστες 
νεαρής ηλικίας με μεγάλες αντοχές για να μπορούν να αντεπεξέλθουν στο δύσκολο 
έργο που έχουν να επιτελέσουν. 

 Οι δασοπυροσβέστες τυγχάνουν της κατάλληλης εκπαίδευσης στο ∆ασικό 
Κολλέγιο Κύπρου αμέσως μετά την πρόσληψή τους και ακολούθως εκπαιδεύονται 
στους χώρους εργασίας τους καθόλη τη διάρκεια της υπηρεσίας τους. Φέρουν τον 
κατάλληλο εξοπλισμό όπως αντιπυρικές στολές, κράνη, γάντια, άρβυλα, εργαλεία 
κατάσβεσης πυρκαγιών και τους παρέχονται όλα τα μέσα για την ασφάλειά τους. 
∆ιοικούνται από έμπειρους δασικούς υπαλλήλους με μακρόχρονη υπηρεσία στην 
αντιμετώπιση και καταστολή δασικών πυρκαγιών οι οποίοι είναι πάντοτε δίπλα τους 
για να τους καθοδηγούν σε οτιδήποτε έχουν να αντιμετωπίσουν. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.1100, ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.009.04.1100 και ημερ. 
4.5.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Από τις μετρήσεις ποιότητας αέρα που διεξάγει το Τμήμα Επιθεώρησης 
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Εργασίας σε διάφορα σημεία της Κύπρου, διαπιστώνεται ότι οι συγκεντρώσεις 
των περισσότερων ρύπων δεν υπερβαίνουν τις αντίστοιχες οριακές τιμές, όπως 
αυτές καθορίζονται στην Κυπριακή νομοθεσία, η οποία είναι εναρμονισμένη 
πλήρως με το αντίστοιχο Ευρωπαϊκό Κεκτημένο. Εξαίρεση αποτελούν οι 
συγκεντρώσεις των Αιωρούμενων Σωματιδίων με διάμετρο μικρότερη των 10 
μικρομέτρων (ΑΣ10), για τις οποίες παρατηρούνται υπερβάσεις τόσο της 
ετήσιας (40 μg/m3) όσο και της εικοσιτετράωρης (50 μg/m3) οριακής τιμής, σε 
όλες σχεδόν τις περιοχές της Κύπρου, ιδιαίτερα τις αστικές. Οι υπερβάσεις 
αυτές οφείλονται αφενός σε φυσικές πηγές (θαλάσσιο άλας από τη 
συμπαράσυρση και εξάτμιση σταγονιδίων από τη θάλασσα) και στη 
διασυνοριακή ρύπανση (μεταφορά σκόνης από τη Σαχάρα και άλλες περιοχές) 
και αφετέρου σε εκπομπές από ανθρωπογενείς πηγές, όπως είναι οι εκπομπές 
από τα οχήματα, τις κεντρικές θερμάνσεις και βιομηχανικές εγκαταστάσεις. 

2. Στην περίπτωση των Αιωρούμενων Σωματιδίων με διάμετρο μικρότερη των 2.5 
μικρομέτρων (ΑΣ2.5), η οριακή τιμή που καθορίστηκε στη νέα Ευρωπαϊκή 
Οδηγία για την ποιότητα του ατμοσφαιρικού αέρα και για καθαρότερο αέρα για 
την Ευρώπη 2008/50/ΕΚ, είναι 25 μικρογραμμάρια ΑΣ2.5 ανά κυβικό μέτρο 
αέρα, η οποία είναι η μέση ετήσια τιμή που θα πρέπει να επιτευχθεί μέχρι το 
έτος 2015. Παράλληλα, η εν λόγω Οδηγία ορίζει περιθώριο ανοχής (20%), το 
οποίο μειώνεται κατά ίσα ποσοστά, αρχίζοντας από την 1.1.2009 έως την 
1.1.2015. 

3. Από τις μετρήσεις που διεξάγει το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, δεν 
παρατηρείται υπέρβαση της πιο πάνω οριακής τιμής. Συγκεκριμένα, η ετήσια 
συγκέντρωση ΑΣ2.5 στον ατμοσφαιρικό αέρα της Κύπρου, κυμάνθηκε κατά το 
έτος 2009 κάτω από τα 20 μg/m3. 

4. Για την αντιμετώπιση της ατμοσφαιρικής ρύπανσης, ιδιαίτερα από Αιωρούμενα 
Σωματίδια (ΑΣ10 και ΑΣ2.5), και τη βελτίωση της ποιότητας του αέρα στην 
Κύπρο, ετοιμάστηκε Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης, το οποίο εγκρίθηκε από το 
Υπουργικό Συμβούλιο το Φεβρουάριο 2008 και στη συνέχεια υποβλήθηκε στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Η υλοποίηση του εν λόγω Σχεδίου ∆ράσης παρακολουθείται από το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας, σε συνεργασία με άλλα πέντε συναρμόδια Υπουργεία, 
την Τοπική Αυτοδιοίκηση, την Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών και Οικολογικών 
Οργανώσεων, το ETEK και άλλους Φορείς, που συμμετέχουν στην 
προβλεπόμενη από τη σχετική Νομοθεσία Συμβουλευτική Τεχνική Επιτροπή. 

 Ήδη, με προσωπική επιστολή που απέστειλα πρόσφατα στους συναδέλφους 
μου Υπουργούς Εσωτερικών, Συγκοινωνιών και Έργων, Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς και 
στους ∆ήμους της Κύπρου, ζήτησα την προσωπική τους παρέμβαση για την 
υλοποίηση των μέτρων που αφορούν το Υπουργείο/∆ήμο τους. 

5. Σύμφωνα με τις πρόνοιες της νέας Ευρωπαϊκής Οδηγίας για την ποιότητα του 
αέρα, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα επανεξετάσει το 2013 τις διατάξεις της 
Οδηγίας που αφορούν τα ΑΣ2.5 και θα υποβάλει πρόταση στο Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο και στο Συμβούλιο, λαμβάνοντας υπόψη μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα στοιχεία: 

 (α) την πρόοδο που έχει σημειωθεί στην υλοποίηση των κοινοτικών μέτρων 
μείωσης της ατμοσφαιρικής ρύπανσης, 

 (β) την κατάσταση της ποιότητας του αέρα και τις δυνατότητες μείωσης της 
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οριακής τιμής στα κράτη μέλη, 

 (γ) τις πλέον πρόσφατες πληροφορίες από τον Παγκόσμιο Οργανισμό 
Υγείας και άλλους συναφείς οργανισμούς. 

 Κατά την επανεξέταση αυτή, η Κύπρος, όπως και τα άλλα κράτη μέλη, θα έχει 
την ευκαιρία να εκφράσει τις απόψεις της υπό το φως και των εξελίξεων που θα έχουν 
επέλθει στο διάστημα μέχρι το 2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1102, ημερομηνίας 29 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Συμπερίληψη των ζαχαροπλαστείων, των κρεοπωλείων και των φωτογραφείων στο 
τουριστικό ωράριο 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το ωράριο λειτουργίας των καταστημάτων ρυθμίζεται από τον περί της 
Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των 
Υπαλλήλων τους Νόμο [Ν.155(Ι)/2006]. 

3. Με βάση τις διατάξεις της αναφερόμενης Νομοθεσίας, τα ζαχαροπλαστεία, μαζί 
με τα αρτοποιεία αποτελούν μια ενιαία κατηγορία ειδικού καταστήματος, το 
ωράριο λειτουργίας των οποίων είναι επί 24ώρου βάσεως για 7 ημέρες την 
εβδομάδα με την προϋπόθεση ότι τα καταστήματα διαθέτουν προς πώληση 
μόνο τα πιο κάτω προϊόντα: 

 (α) Φρέσκο ψωμί, όλα τα είδη αρτοποιίας, περιλαμβανομένων των φρέσκων 
ζυμαρικών εκτός λουκκουμιών γάμου τα οποία θα πωλούνται μόνο από 
ζαχαροπλαστεία, 

 (β) συσκευασμένα γαλακτοκομικά προϊόντα και συσκευασμένα αλλαντικά 
των οποίων το βάρος να μην υπερβαίνει τα 300 γραμμάρια ανά 
συσκευασία, φρέσκο γάλα, γάλα μακράς διάρκειας, βούτυρο, μαργαρίνη, 
μέλι και μαρμελάδες, 

 (γ) αεριούχα ποτά, χυμοί, εμφιαλωμένο νερό, έτοιμοι καφέδες, ισοτονικά 
ποτά, παγωτά και πάγος, 

 (δ) τσάι, στιγμιαίος καφές, ζάχαρη σε φακελάκια και υποκατάστατά της και 
αλεσμένος καφές, 

 (ε) συσκευασμένα ζαχαροειδή, πατατάκια και άλλα συναφή και 
αποξηραμένα δημητριακά προϊόντα προγεύματος, 

 (στ) σοκολάτες και σοκολατοειδή, γκοφρέτες, μπισκότα και ξηροί καρποί και 

 (ζ) έτοιμα φαγητά για κατανάλωση εκτός του υποστατικού στο οποίο 
πωλούνται. 

4. Τα φωτογραφεία και τα κρεοπωλεία εντάσσονται στα γενικά καταστήματα, στα 
οποία δεν επιτρέπεται η λειτουργία κατά την Κυριακή. Ωστόσο, επειδή στο 
άρθρο 3(δ) της αναφερόμενης Νομοθεσίας προνοείται ότι δεν εμπίπτουν εντός 
του πεδίου εφαρμογής του Νόμου καταστήματα που παραμένουν ανοικτά για 
την αποκλειστική εξυπηρέτηση θρησκευτικών τελετών, τα φωτογραφεία 
μπορούν να παραμένουν ανοικτά κατά τις Κυριακές για να εξυπηρετούν γάμους, 
βαφτίσια και άλλες παρόμοιες εκδηλώσεις. 
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5. Σ’ ό,τι αφορά την ένταξη των ζαχαροπλαστείων, των φωτογραφείων και των 
κρεοπωλείων στο τουριστικό ωράριο, η Νομοθεσία περί της Ρύθμισης της 
Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους 
δεν δίδει την εξουσία στον εκάστοτε Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων να εντάσσει κατηγορίες καταστημάτων στο πεδίο εφαρμογής των 
τουριστικών ∆ιαταγμάτων. Οι μόνες ρυθμίσεις που μπορεί να συμπεριληφθούν 
σε τουριστικά ∆ιατάγματα είναι: 

 (α) η τουριστική περίοδος η οποία αποτελεί τη χρονική περίοδο κατά την 
οποία θα είναι σε εφαρμογή το τουριστικό ωράριο, 

 (β) οι αργίες και το ωράριο που θα τηρείται από όλα τα καταστήματα που 
εμπίπτουν σε τουριστικές περιοχές/ζώνες, 

 (γ) οι τουριστικές περιοχές/ζώνες όπου θα εφαρμόζονται οι εν λόγω 
ρυθμίσεις. 

6. Οι πιο πάνω ρυθμίσεις πρέπει να επικεντρώνονται στην εξυπηρέτηση του 
τουρισμού γι’ αυτό και στο Νόμο προβλέπεται ότι για να ενταχθεί μια περιοχή 
σε τουριστικό ∆ιάταγμα πρέπει να πληρούνται οι πιο κάτω προϋποθέσεις: 

 (α) Να υπάρχει απαραιτήτως σταθερή και πυκνή διακίνηση τουριστών μετά 
το ωράριο λειτουργίας των γενικών καταστημάτων καθώς και 

 (β) να ισχύει ένα από τα πιο κάτω: 

  i. Να υπάρχουν συγκεντρωμένα, ξενοδοχεία και τουριστικά 
καταλύματα ή/και, 

  ii. να υπάρχουν συγκεντρωμένα εγκεκριμένα από τον Κυπριακό 
Οργανισμό Τουρισμού κέντρα αναψυχής ή/και,  

  iii. να υπάρχουν συγκεντρωμένες τουριστικές εγκαταστάσεις άλλες 
από αυτές που αναφέρονται στο (i) και (ii) πιο πάνω ή/και,  

  iv. να υπάρχουν αρχαιολογικοί χώροι. 

7. Συνοψίζοντας αναφέρεται ότι τα ζαχαροπλαστεία και τα φωτογραφεία μπορούν 
να λειτουργούν κατά τις Κυριακές υπό τις προϋποθέσεις που αναφέρονται στις 
παραγράφους 3 και 4 πιο πάνω, ενώ τα κρεοπωλεία, ως γενικά καταστήματα, 
δεν έχουν την ευχέρεια αυτή. Όμως, σε περίπτωση που η γεωγραφική περιοχή 
όπου βρίσκονται τα κρεοπωλεία εμπίπτει σε τουριστική περιοχή, τότε αυτά 
μπορούν να λειτουργούν με το τουριστικό ωράριο της περιοχής τους στο οποίο 
συμπεριλαμβάνεται και η Κυριακή. 

8. Το Υπουργείο καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για την επίλυση όλων των 
προβλημάτων που αναφύονται από την εφαρμογή του σχετικού Νόμου 
νοουμένου ότι οι λόγοι που προβάλλονται για την επίλυσή τους είναι 
δικαιολογημένοι. Επίσης, η υιοθέτηση εισηγήσεων που γίνονται από 
ενδιαφερόμενα μέρη είναι δυνατή μόνον εάν προβλέπονται στο Νόμο εξουσίες 
με τις οποίες το Υπουργείο να μπορεί να τις προωθήσει. Σε πολλές 
περιπτώσεις η επίλυση κάποιου προβλήματος δεν είναι δυνατή λόγω του ότι 
στο λιανικό εμπόριο η πλήρης ικανοποίηση μιας ομάδας καταστηματαρχών 
προκαλεί αρνητικές επιπτώσεις στα δικαιώματα μιας άλλης ομάδας. Για το λόγο 
αυτό, το Υπουργείο λαμβάνει αποφάσεις που να βασίζονται στο Νόμο και που, 
κατά την άποψή του, να ικανοποιούν στο μέγιστο δυνατό βαθμό την 
πλειοψηφία των εμπλεκομένων και του κοινού και να ελαχιστοποιούν τις 
επιπτώσεις σε άλλες επηρεαζόμενες ομάδες.». 
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Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1129, 
ημερομηνίας 4 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 

Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.04.1129 και 
ημερομηνία 11 Μαΐου 2010, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α)  Η Αστυνομία διεξάγει συχνούς ελέγχους σχετικά με τον τρόπο οδήγησης των 
υπαλλήλων παράδοσης έτοιμου φαγητού, καθώς έχει παρατηρηθεί ότι οι 
οδηγοί αυτοί, οι οποίοι κατά κύριο λόγο είναι νεαροί ή αλλοδαποί, στην 
προσπάθειά τους να είναι συνεπείς στην παράδοση των παραγγελιών, 
παραβαίνουν μεγάλο αριθμό διατάξεων του κώδικα οδικής κυκλοφορίας. 

(β)  Παράλληλα, μέλη των Κλιμακίων Οδικής Ασφάλειας των Επαρχιακών 
∆ιευθύνσεων, έχουν επισκεφθεί μεγάλο αριθμό καταστημάτων διανομής 
έτοιμων φαγητών και έχουν ενημερώσει, τόσο τους ιδιοκτήτες όσο και τους 
υπαλλήλους, για την ορθή χρήση των μοτοσικλετών/μοτοποδηλάτων, αλλά και 
τη σωστή οδική συμπεριφορά. Ιδιαίτερα έχει τονιστεί ότι οι οδηγοί 
μοτοσικλετών/μοτοποδηλάτων πρέπει πάντοτε να φέρουν το κράνος τους και 
να μην οδηγούν πάνω σε πεζοδρόμια, να μην κάνουν επικίνδυνα 
προσπεράσματα και όπως κατά τη διάρκεια της νύκτας θα πρέπει να φέρουν 
φωσφορούχο γιλέκο. 

(γ)  Επιπρόσθετα, έχει τονιστεί στους ιδιοκτήτες των καταστημάτων να μην πιέζουν 
τους υπαλλήλους τους για γρήγορη παράδοση των φαγητών, γιατί αυτό 
εγκυμονεί αρκετούς κινδύνους πρόκλησης δυστυχημάτων, με όλα τα 
δυσάρεστα επακόλουθα. 

(δ)  Πέρα από αυτά, τα κλιμάκια Οδικής Ασφάλειας των Αστυνομικών ∆ιευθύνσεων, 
σύμφωνα με το πρόγραμμα που έχουν ετοιμάσει για το 2010, προτίθενται να 
επισκεφθούν και πάλι τέτοια καταστήματα για διαλέξεις οδικής ασφάλειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1136, ημερομηνίας 6 

Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 
Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 28.05.2010 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν 
προσλαμβάνει αλλά ούτε και αποζημιώνει λεωφορειούχους για τη μεταφορά των 
μαθητών στα σχολεία. 

2. Την αρμοδιότητα ρύθμισης της μεταφοράς των μαθητών έχει αναλάβει το 
Τμήμα Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. Το εν λόγω 
Τμήμα είναι επίσης αρμόδιο για την καταλληλότητα, ασφάλεια των λεωφορείων καθώς 
και για τη διεξαγωγή σχετικών ελέγχων. 

3. Ενόψει των ανωτέρω, παρακαλείσθε όπως αποταθείτε στο Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων, Τμήμα Οδικών Μεταφορών για τα περαιτέρω λόγω 
αρμοδιότητάς του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1196, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1196 που υποβλήθηκε από 
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το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου, η οποία αποστάληκε με την επιστολή 
σας με ημερομηνία 1.6.2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο, ασκώντας τις εξουσίες που καθορίζονται στο άρθρο 
34 Α(11) του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, αφού εξέτασε όλες τις 
ενστάσεις κατά των Λατομικών Ζωνών, καθώς και το σύνολο των θέσεων και 
επιχειρημάτων του Κοινοτικού Συμβουλίου Πολιτικού και έλαβε υπόψη όλα τα 
δεδομένα και το γεγονός ότι η ύπαρξη σημαντικών περιβαλλοντικών στοιχείων 
στην περιοχή δεν συνεπάγεται απόλυτη απαγόρευση αξιοποίησης των 
ορυκτών της πόρων, αποφάσισε να εγκρίνει το Σχέδιο της Λατομικής Ζώνης 
Πολιτικού χωρίς τροποποίηση, αλλά με ειδική σημείωση. Η σημείωση που 
περιλήφθηκε στο Σχέδιο διασφαλίζει ότι πριν την ενεργοποίηση οποιουδήποτε 
προνομίου για λατόμευση εντός της υφιστάμενης Λατομικής Ζώνης, πρέπει να 
προηγηθεί η κατασκευή παρακαμπτηρίου ασφαλτοστρωμένου δρόμου, ώστε 
να απαλειφθεί η οχληρία και ο κίνδυνος που διατρέχουν οι κάτοικοι από τη 
διέλευση βαρέων οχημάτων διαμέσου της κοινότητας. 

(β) Με τη δημοσίευση της οριστικοποίησης της Λατομικής Ζώνης Πολιτικού στην 
Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας με αρ. 4338 και ημερομηνία 22.1.2010, 
ισχύουν οι ρυθμίσεις που αναφέρονται πιο πάνω. 

(γ) Οποιαδήποτε αιτήματα για ευρύτερη τροποποίηση των Πολεοδομικών Ζωνών 
στην κοινότητα Πολιτικού, θα μπορούσαν να είχαν τεθεί από το Κοινοτικό 
Συμβούλιο στα πλαίσια της θεσμοθετημένης διαδικασίας τροποποίησης των 
Πολεοδομικών Ζωνών των κοινοτήτων της υπαίθρου, η οποία ήδη 
υλοποιείται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1213, ημερομηνίας 27 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη 

Σαμψών 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι σε κανένα στάδιο δεν έχει συζητηθεί, ούτε μας 
έχει ζητηθεί εκ μέρους του κράτους του Κατάρ η ανέγερση τζαμιού (μιναρέ) ή 
παρόμοιας φύσης οικήματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1231, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: ∆ημιουργία ιατρικού κέντρου στο ∆ήμο Γεροσκήπου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας αρ. φακ. 23.06.009.04.1231 ημερ. 2.6.2010, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι, ενώπιον του Υπουργείου 
Εσωτερικών, δεν εκκρεμεί αίτημα του ∆ήμου Γεροσκήπου για τη δημιουργία ιατρικού 
κέντρου.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσει σήμερα και 
θα ολοκληρωθεί στην ερχόμενη συνεδρία η συζήτηση του θέματος που τιτλοφορείται 
«Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας».  Θέμα 
εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και 
Ανδρέα Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.   
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 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο το Νίκο Τορναρίτη εκ μέρους του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και να ετοιμάζεται ο κ. Γιαννάκης Γαβριήλ. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Να πω ότι αισθάνομαι ιδιαίτερα χαρούμενος σήμερα που από το 2001 έκλεισα 
το δικηγορικό μου γραφείο και έτσι απηλλάγην της απόλυτης ανάγνωσης και 
προσήλωσης μόνο στο γράμμα του νόμου. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Υποστηρίζουμε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

 Κύριε Τορναρίτη, μισό λεπτό.   

 Κύριοι συνάδελφοι, εγώ λέω ότι για πολλοστή φορά είμαι υποχρεωμένος να 
παρακαλέσω όπως επιδείξουμε λίγο σεβασμό στους ομιλητές.  Ε, δεν μπορεί, επειδή 
κάποιοι θέλουν να παν να φρεσκαριστούν ή θέλουν να παν να καπνίσουν, να κάμνουν 
βαβούρα μέσα στη Βουλή!  Λοιπόν, είναι θέμα σεβασμού!  Παρακαλώ, κύριοι! 

 Λοιπόν, κύριε Τορναρίτη, έχετε το λόγο. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Υποστηρίζουμε μια ειλικρινή, ουσιαστική, φιλελεύθερη εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση η οποία να μειώνει τον κρατισμό, να δημιουργεί διεξόδους από το 
συγκεντρωτισμό και την ισοπέδωση στην εκπαιδευτική διοίκηση, να απελευθερώνει 
τις πλούσιες δημιουργικές δυνατότητες του εκπαιδευτικού δυναμικού, να δημιουργεί 
νέα πλαίσια συνεργασίας και στήριξης του εκπαιδευτικού έργου.  Η κοινωνία μας έχει 
ανάγκη από ένα εκπαιδευτικό σύστημα το οποίο να εντάσσει κάθε μαθητή σε μια 
προσωπική πορεία συνεχούς αναζήτησης, σεβόμενο την προσωπικότητα, τις 
δυνατότητες και τα ενδιαφέροντα όλων, με ξεκάθαρο στόχο οι νέοι μας να 
αυτονομούνται, να μαθαίνουν πώς να μαθαίνουν, να αναπτύσσουν την κριτική τους 
σκέψη, να μην παραμένουν μαθητές του ενός βιβλίου.  

 Ο κεντρικός σχεδιασμός που υπάρχει σήμερα δε συνάδει με τα σύγχρονα 
συστήματα.  Ο έλεγχος της σκέψης και της δράσης των ανθρώπων που εμπλέκονται 
στην εκπαίδευση δε συνάδει με τις ανάγκες της σύγχρονης κοινωνίας.  Η ιδεολογία 
της ήσσονος προσπάθειας και της ισοπεδωτικής ομοιογένειας μας βρίσκει αντίθετους. 

 Τα μεγάλα προβλήματα της παιδείας μας δυστυχώς εξακολουθούν να περνούν  
απαρατήρητα από την ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας: η απουσία μηχανισμών 
συνεργασίας μεταξύ εκπαιδευτικών μέσα στη σχολική μονάδα, ο συγκεντρωτισμός και 
η αδυναμία του κάθε σχολικού οργανισμού να αναπτύσσει αποστολή και δράσεις 
υλοποίησης της αποστολής του σε συνεργασία με την τοπική κοινότητα, η 
διαμόρφωση κριτηρίων επιμέτρησης της ποιότητας του εκπαιδευτικού έργου και η 
απουσία μηχανισμών δημοσιοποίησης του έργου κάθε σχολείου, η παραπαιδεία, η 
αδυναμία του σχολείου να ανταποκριθεί στις ανάγκες των τάξεων μικτών ικανοτήτων 
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μέσω του εκσυγχρονισμού των διδακτικών προσεγγίσεων και της οργάνωσης της 
εργασίας των μαθητών, με τρόπους που να διασφαλίζουν την ενεργό εμπλοκή όλων 
στις μαθησιακές διεργασίες, τα κίνητρα των μαθητών για μάθηση, η κοινωνική δράση 
κι η πρόοδος αδυνατίζουν, η ευρεία αποτυχία του συστήματος να εντάξει τον κάθε 
μαθητή σε μια πορεία εκπλήρωσης των προσωπικών του στόχων. 

 Για παράδειγμα, ο υπουργός κάνει αναφορά στο Κέντρο Εκπαιδευτικής 
Έρευνας και Αξιολόγησης.  Η μόνη ουσιαστική αλλαγή που έχει επέλθει μέσα από τη 
δημιουργία του κέντρου είναι η δημιουργία ενός επιπρόσθετου επιπέδου 
γραφειοκρατίας για έλεγχο των ερευνητικών προτάσεων που αφορούν στην 
εκπαίδευση.  ∆εν υπάρχουν ενδείξεις ότι το κέντρο έχει αναλάβει ουσιαστική ευθύνη 
στην κατεύθυνση που διακηρύσσει ο υπουργός, την ανάληψη νέων πρωτοβουλιών 
για εφαρμοσμένη εκπαιδευτική έρευνα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός παρακολουθεί και μελετά με σοβαρότητα και 
υπευθυνότητα την προσπάθεια για την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση.  Από την αρχή 
έχουμε διασαφηνίσει ότι είναι απαραίτητη η προσπάθεια για εκσυγχρονισμό και 
εμπλουτισμό των αναλυτικών προγραμμάτων, προκειμένου να ανταποκρίνονται στις 
εκπαιδευτικές επιδιώξεις του 21ου αιώνα.  Τασσόμαστε υπέρ της ποιοτικής 
αναβάθμισης της παιδείας μας μέσα από νέα αναλυτικά προγράμματα που θα 
βελτιώνουν το μαθησιακό κλίμα στα σχολεία, με συνεπακόλουθη βελτίωση των 
επιδόσεων των μαθητών σε ένα ευχάριστο και δημιουργικό χώρο χωρίς την πίεση της 
κάλυψης της ύλης. 

 Σε όλη αυτή την προσπάθεια δώσαμε πίστωση χρόνου στο Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού και κατ’ επέκταση στην Επιστημονική Επιτροπή για τη 
∆ιαμόρφωση Νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων, για να εργαστούν και να 
δημοσιοποιήσουν τα αποτελέσματα του εγχειρήματός τους.  Στο βαθμό που 
τυγχάναμε ενημέρωσης για την πορεία των εργασιών, εκφράζαμε στο παρελθόν, 
καλοπροαίρετα πάντοτε, τους προβληματισμούς και τις ανησυχίες μας, όπου 
εντοπίζαμε παραλείψεις και σφάλματα.  Στα διάφορα σώματα που συμμετείχαμε 
καταθέταμε τις θέσεις μας, τους προβληματισμούς μας και τις παρατηρήσεις μας, με 
σκοπό να ολοκληρωθεί το εγχείρημα με επιτυχία.  Επιδείξαμε αρκετή υπομονή και 
ανεκτικότητα, ακριβώς γιατί θέλαμε να δώσουμε την ευκαιρία να ολοκληρωθεί ένα 
σημαντικό μέρος των εργασιών για την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση και να 
εκφράσουμε τεκμηριωμένες θέσεις επί αυτών.  Συγχαίρουμε όλους τους 
εκπαιδευτικούς και ακαδημαϊκούς που έχουν εργαστεί για τη συγκεκριμένη 
προσπάθεια. 

 Οι ανησυχίες μας εστιάζονται σε τέσσερα σημεία ουσίας.  Πρώτον, ο τρόπος 
εργασίας των διαφόρων επιτροπών στα διάφορα γνωστικά αντικείμενα για τη σύνταξη 
αναλυτικών προγραμμάτων κατά μάθημα περιείχε πολλές ασάφειες και αδυναμίες, με 
αποτέλεσμα το τελικό προϊόν στο σύνολό του να μην παρουσιάζει ομοιογένεια και 
συνοχή.  ∆εύτερον, ο διάλογος που διατυμπανίζεται ότι έγινε και γίνεται είναι στην 
πραγματικότητα ανύπαρκτος, φαινομενικός και αναποτελεσματικός. Τούτο 
επιβεβαιώνεται και από το γεγονός ότι το προοίμιο όπως διαμορφώθηκε και 
παραδόθηκε το ∆εκέμβριο του 2008, χωρίς καμιά αλλαγή, έχει δοθεί και σήμερα και 
τώρα.  Τρίτον, καίρια ζητήματα που θα στηρίξουν την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση, 
όπως η επιμόρφωση των εκπαιδευτικών, η πειραματική εφαρμογή των αλλαγών και η 
αξιολόγησή τους από θεσμοθετημένους φορείς, η ετοιμασία των διδακτικών μέσων, 
συμπεριλαμβανομένων και των εγχειριδίων που θα ανταποκρίνονται στις επιδιώξεις 
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του νέου αναλυτικού προγράμματος, και πολλά άλλα, αιωρούνται επικίνδυνα χωρίς να 
υπάρχουν ξεκάθαρες θέσεις της επίσημης πλευράς για τα συγκεκριμένα ζητήματα.  
Τέταρτον, ακόμα πολύ σοβαρό θεωρούμε το γεγονός ότι για το ωρολόγιο πρόγραμμα 
που εισηγείται ο πρόεδρος της επιτροπής κ. Τσιάκαλος δεν έχει ληφθεί πρόνοια, ώστε 
να εκπληρώνει τους σκοπούς που τέθηκαν στο αναλυτικό πρόγραμμα. 

 Τελικά, η πρόταση της επιτροπής για τη μεταρρύθμιση των αναλυτικών 
προγραμμάτων χαρακτηρίζεται, κατά την άποψή μας, από προχειρότητα.  Ουσιαστικά, 
είναι μια πρώτη προσπάθεια η οποία υστερεί κατά πολύ σε σύγκριση με ένα 
καλοσχεδιασμένο αναλυτικό πρόγραμμα το οποίο απαιτείται, για να στηρίξει την 
επιδιωκόμενη ποιοτική αναβάθμιση που όλοι επιζητούμε.  Καλοσχεδιασμένα 
προγράμματα υπάρχουν.  Υπάρχουν π.χ. στην Αγγλία, στην Αυστραλία, τη Φινλανδία, 
την Ολλανδία, τα οποία θα μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν ως… 

(Σίγησε το μικρόφωνο.) 

(Αστειευόμενος) 

 Νόμισα ότι ο υπουργός είναι εντός της αιθούσης! 

 Θα μπορούσαν αυτά τα προγράμματα να χρησιμοποιηθούν ως παραδείγματα.  
∆εν εισηγούμαι να τα αντιγράψουμε και να τα εφαρμόσουμε ως έχουν. 

 Τα επόμενα σχόλια αποτελούν παραδείγματα τα οποία τεκμηριώνουν την 
προχειρότητα της όλης πρότασης. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Ανδρέας 
Αγγελίδης.) 

 Μια κεντρική ιδέα η οποία προβλήθηκε στο εισαγωγικό κείμενο είναι οι 
ικανότητες-κλειδιά.  Θα ανέμενε κανείς ότι αυτές οι ικανότητες θα προωθούνταν μέσα 
από όλα τα μαθήματα.  ∆εν υπάρχει καμιά τέτοια πρόνοια.  Αντίθετα, στα πλείστα 
μαθήματα έγινε μια συμβατική ανάλυση ενοτήτων και στόχων χωρίς να ληφθεί υπόψη 
οποιαδήποτε προσπάθεια στήριξης μιας ενιαίας εξέλιξης του μαθητή στη βάση των 
πυρηνικών γνώσεων. 

 Υπάρχει μεγάλη ανομοιογένεια ως προς την ανάπτυξη των προγραμμάτων των 
διαφόρων μαθημάτων.  Λες και η κάθε ομάδα, ο καθένας, εργαζόταν, για να κατεβάσει 
ιδέες χωρίς συντονισμό ή τουλάχιστον κοινές αρχές ή ακόμα και χωρίς κοινή 
φιλοσοφία, και ας δόθηκε ξανά καινούριο μανιφέστο με παραπομπές όμως στη 
δεκαετία του ’70! 

 Ολόκληρο το αναλυτικό πρόγραμμα της πολιτικής οικονομίας είναι μόνο 
τέσσερις σελίδες για την Α΄ Λυκείου.   

 Αρνητικό είναι το γεγονός ότι αφαιρέθηκε εντελώς το μάθημα της λογιστικής 
από την Α΄ Λυκείου.  

 Τα μαθηματικά αναλύονται με βάση τους δείκτες επιτυχίας, οι οποίοι 
ερμηνεύονται ως κλίμακες.  Σε κανένα άλλο μάθημα δε χρησιμοποιείται ο όρος 
“κλίμακα” και ουσιαστικά δεν υπάρχουν δείκτες επιτυχίας σε πολλά άλλα μαθήματα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ) 

 Παρακαλώ! 
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Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Στη δημοτική εκπαίδευση οι εκπαιδευτικοί θα κληθούν ως άτομα να 
υλοποιήσουν το αναλυτικό πρόγραμμα σε όλα τα μαθήματα.  Στη μέση εκπαίδευση, 
παρ’ όλο που υπάρχουν ειδικότητες, οι μαθητές θα πρέπει να ερμηνεύουν τα 
αναλυτικά προγράμματα όλων των μαθημάτων που παρακολουθούν. Πώς θα γίνεται 
αυτό με την ανομοιομορφία που διακατέχει το όλο εγχείρημα; 

 ∆εν υπάρχει οποιαδήποτε διασύνδεση μεταξύ των διαφόρων μαθημάτων.  Ως 
εκ τούτου, η διαθεματικότητα και η δημιουργία πλαισίων συνεργασίας μεταξύ 
εκπαιδευτικών παραμένουν εξωπραγματικοί στόχοι ή στόχοι στα χαρτιά. 

 ∆εν υπάρχει διασύνδεση μεταξύ του αναλυτικού προγράμματος και του 
διαθέσιμου διδακτικού χρόνου.  Στα διάφορα γνωστικά αντικείμενα έχουμε ένα 
ευχολόγιο χωρίς οποιαδήποτε μέριμνα για το χρόνο των μαθητών ή το χρόνο που 
απαιτείται για επαρκή κατανόηση των διαφόρων εννοιών.  Αυτό βέβαια εξηγείται και 
είναι πολύ δύσκολο τώρα να διορθωθεί, γιατί ο επικεφαλής της ομάδας δεν ήθελε να 
καθοριστεί και πολύ περισσότερο να συζητηθεί ο διαθέσιμος χρόνος για κάθε μάθημα, 
γιατί ίσως -εγώ λέω είναι η πραγματικότητα- φοβόταν τη σύγκρουση με τις 
συνδικαλιστικές οργανώσεις.  Έτσι, κάπου στη μέση δόθηκε η οδηγία να μείνουμε στο 
ωρολόγιο που ίσχυε στο παρελθόν.  Τώρα γίνονται προτάσεις για αλλαγή του 
ωρολογίου.   

 Αλήθεια, για ποια αναλυτικά μιλάμε;  Η φωτογραφία ως γνωστικό αντικείμενο 
δεν έχει θέση στην υποχρεωτική εκπαίδευση.  Θα είχε νόημα να περιληφθεί η 
φωτογραφία, αν υπήρχαν μαθήματα σε πεδία όπως είναι π.χ. η διαφήμιση, οι 
γραφικές τέχνες, η λογιστική, η δημοσιογραφία, η ρητορική. 

 Οι γονείς, όπως και οι εκπαιδευτικοί παραμένουν εν πολλοίς αμέτοχοι.  Απλώς, 
ενημερώνονται σε συναντήσεις από τον ίδιο τον κ. Τσιάκαλο χωρίς ουσιαστική 
συμμετοχή στη διαμόρφωση των προτάσεων.  ∆εν υπάρχει καμιά σκέψη και καμιά 
πρόνοια για πιο ουσιαστική συμμετοχή των γονιών και της τοπικής κοινότητας στην 
εκπαίδευση των νέων. 

 Όσον αφορά το ολοήμερο σχολείο, ενώ θα ανέμενε κανείς -με βάση τις 
εξαγγελίες του ΑΚΕΛ, όταν ήταν αντιπολίτευση- να μπει στις προτεραιότητες της 
εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης και να δοθεί επιτέλους ένα ενιαίο πρόγραμμα για 
ολοήμερο σχολείο και όχι απλώς για τη φύλαξη των παιδιών, αντ’ αυτού, κανένας 
λόγος για το ολοήμερο και το πρόγραμμά του. 

 Σύγχυση υπήρχε, όταν πρωτοάρχισαν δουλειά, μεταξύ των μελών των ομάδων, 
αν τους ζητήθηκε να γράψουν βιβλίο ή αναλυτικό πρόγραμμα.  Ακόμα και οι 
επικεφαλής ομάδων δεν ήξεραν τι είναι το αναλυτικό πρόγραμμα.  Και, παρ’ όλα αυτά, 
έγιναν ομάδες από όποιους δήλωναν συμμετοχή χωρίς καμία απολύτως καθοδήγηση!  
Τους είπαν «κοπιάστε, κάντε πρόγραμμα»!  Σέβομαι απόλυτα όλους όσοι εργάστηκαν 
αφιλοκερδώς.  Όμως, όταν ζητείς να πετύχεις έναν κορυφαίο στόχο, ένα στόχο που 
θα υπηρετήσει το εκπαιδευτικό σύστημα της πατρίδας σου για τα επόμενα τριάντα και 
σαράντα χρόνια, έχω την εντύπωση ότι πρέπει να υπάρχει λίγο περισσότερη 
σοβαρότητα.  Πώς εξηγείται μια τέτοια άραγε τακτική;  Υποβάθμιση της επιστήμης της 
ανάπτυξης αναλυτικών προγραμμάτων ή υποβάθμιση της νοημοσύνης μας;  Πώς 
είναι δυνατό να αρχίζει ένα πρόγραμμα χωρίς να έχουν καταγραφεί οι αδυναμίες των 
υπαρχόντων, χωρίς να κοινοποιηθούν αυτές οι αδυναμίες ή, ακόμα καλύτερα, χωρίς  
να κληθούν αυτοί που θα αναπτύξουν προγράμματα να εντοπίσουν τα προβλήματα;  
Γιατί, παρά τα μανιφέστα, το περιεχόμενο των προγραμμάτων δεν έχει καμιά 
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απολύτως ριζοσπαστική ή έστω ήπια αλλαγή.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η εκπαίδευση στην Κύπρο αντιμετωπίζεται σήμερα με μικροκομματικά πολλές 
φορές κριτήρια και αφήνεται να παρακμάζει μέσα σε έναν κόσμο που αλλάζει 
καθημερινά.  Έτσι, η Κύπρος, συζητώντας για χρόνια στο κενό την εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση περισσότερο ως ιδεολόγημα παρά ως πολιτική πρακτική, καταλήγει να 
έχει ταυτόχρονα έναν από τους ψηλότερους συντελεστές σε ποσοστό 
πανεπιστημιακών σπουδαστών ανά πληθυσμό και συγχρόνως τους χειρότερους 
δείκτες στην έρευνα, την καινοτομία και τις νέες τεχνολογίες.  Έχουμε  ψηλούς 
εκπαιδευτικούς δείκτες αλλά από τους χαμηλότερους δείκτες μέσα στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση σε σπουδές και σπουδαστές θετικών και εφαρμοσμένων επιστημών. 

 Το ασφαλέστερο κριτήριο, για να αξιολογήσουμε τα πολιτικά επιχειρήματα και 
τις όποιες αιτιάσεις, είναι να ρωτήσουμε τους πραγματικούς συντελεστές της 
εκπαίδευσης, τους εκπαιδευτικούς, τους μαθητές και τους γονείς: Έχει κάτι αλλάξει 
στην καθημερινότητά τους;  Έχει γίνει το σχολείο περισσότερο ανθρώπινο;  Πλησιάζει 
στο μοντέλο μιας συμβιωτικής κοινότητας μάθησης και διερεύνησης;  Ας ρωτήσουμε 
τους δασκάλους και ιδιαίτερα τους καθηγητές μέσης πώς νιώθουν άραγε στην έδρα.  
Ας ρωτήσουμε τους μαθητές αν μπορούν να αγαπήσουν και να εκτιμήσουν εκείνο που 
καλούνται καθημερινά να κάνουν μέσα στο σχολείο.  Ας ρωτήσουμε τους γονείς εάν 
είναι ευχαριστημένοι με το σημερινό σχολείο και με τα χρήματα που πληρώνουν 
καθημερινά στην παραπαιδεία. 

 Μια κυβέρνηση με αίσθηση του μέλλοντος αυτού του τόπου οφείλει να πάρει 
άμεσα μέτρα που θα κάνουν ξανά το σχολείο το μεγάλο μας πλεονέκτημα, μια 
συμβιωτική κοινότητα μάθησης, έρευνας και πνευματικότητας, προσαρμοσμένη στο 
σύγχρονο κόσμο. Πώς θα το πετύχουμε αυτό; 

 Πρώτα, πρέπει να αποκαταστήσει -και να αποκατασταθεί ευρύτερα εν πάση 
περιπτώσει- το κύρος της παιδαγωγικής διαδικασίας, δίνοντας τα μέσα και 
αναβαθμίζοντας το λειτούργημα των εκπαιδευτικών.  

 ∆εύτερον, καμία εκπαιδευτική αλλαγή ή μεταρρύθμιση δεν μπορεί να ευσταθεί, 
αν δεν αποκατασταθεί το κύρος και το λειτούργημα των ίδιων των εκπαιδευτικών.  

 Τρίτον, πρέπει να λυθεί το μείζον ζήτημα της αξιολόγησης των εκπαιδευτικών, 
των εκπαιδευομένων και των εκπαιδευτηρίων.  

 Τέταρτον, πρέπει να υιοθετηθεί ένα λογικό, αξιοκρατικό, αδιάβλητο, 
αντικειμενικό σύστημα επιλογής και διορισμού των λειτουργών της εκπαίδευσης.  
Ακόμη και χθες ο Υπουργός Παιδείας, επισκεπτόμενος τον πρόεδρο του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, μας υποσχέθηκε για ακόμα μια φορά ότι άμεσα θα 
καταθέσει την πρόταση της κυβέρνησης Χριστόφια για το νέο κατάλογο διοριστέων.  
Το ελπίζουμε και το ευχόμαστε! 

Πέμπτον, να κάνει ενδιαφέρουσες και χρήσιμες τις σπουδές του. 

Έκτον, να αυξήσει την εμπιστοσύνη στους τίτλους σπουδών με δομικές 
αλλαγές στο πρόγραμμα, διορθώνοντας άμεσα το προβληματικό σύστημα επιλογών 
στο λύκειο και συνδέοντας λογικά και λειτουργικά τις εγκύκλιες σπουδές 
δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης με τις πανεπιστημιακές σπουδές.  Πρέπει να 
συνδέσουμε το λύκειο με το πανεπιστήμιο.  

 Η μέση εκπαίδευση πρέπει να ενισχυθεί ποιοτικά, δίνοντας απάντηση στο 
χρόνιο πρόβλημα της παραπαιδείας και επαναφέροντας ένα περιβάλλον πραγματικά 
ίσων ευκαιριών στο δημόσιο σχολείο, αφού προηγουμένως εξασφαλιστεί η ομαλή 
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μετάβαση από τη δημοτική στη μέση εκπαίδευση, χωρίς το γνωστό πρόβλημα του 
λειτουργικού αναλφαβητισμού και των ονομαστικών επιδόσεων στην εκπαίδευση.  

Η καθολική εκπαίδευση, που θεωρείται κατάκτηση αυτής της κοινωνίας, πρέπει 
να επιτυγχάνεται επί της ουσίας και όχι μειώνοντας διαρκώς τα κριτήρια και τις 
μορφωτικές επιδόσεις.  

Πρέπει να προχωρήσει άμεσα η αναδόμηση του Υπουργείου Παιδείας.  Πρέπει 
να υπάρξει αποκέντρωση.  ∆εν είναι δυνατό για κάθε θέμα που απασχολεί το 
εκπαιδευτικό μας σύστημα να πρέπει να λάβει απόφαση ή ο Υπουργός της Παιδείας ή 
η γενική διευθύντρια του υπουργείου! 

Πρέπει να δώσουμε ώθηση στην εισαγωγή νέων τεχνολογιών και ψηφιακού 
περιεχομένου μάθησης. 

Πρέπει να ενισχύσουμε την πολυπολιτισμική εκπαίδευση για την αντιμετώπιση 
των ξενοφοβικών τάσεων και την πραγματική ένταξη των παιδιών των μεταναστών.  
∆εν είναι δυνατό να ακούμε για τμήματα υποδοχής, για τμήματα γρήγορης εκμάθησης 
της ελληνικής γλώσσας και τμήματα να μη βλέπουμε!  Φτάνει τα λόγια τα μεγάλα, ας 
προχωρήσουμε στα έργα!   

 Πρέπει να προχωρήσουμε στην αναδόμηση της ειδικής εκπαίδευσης και να 
αναλάβουμε και το πολιτικό κόστος.  Αν κάτι εκάναμε λάθος, να το διορθώσουμε.  

 Πρέπει να επανεξετάσουμε την αρχιτεκτονική των σχολικών κτιρίων, πρέπει να 
αναχαιτίσουμε το φαινόμενο που ονομάζεται μαθητική παραβατικότητα, 
χουλιγκανισμός, πρέπει να στηρίξουμε την παροικιακή εκπαίδευση, πρέπει να 
ανασυσταθεί ο θεσμός της εκπαιδευτικής τηλεόρασης από το κρατικό ίδρυμα, το ΡΙΚ, 
το ίδρυμα του Κύπριου φορολογούμενου πολίτη.  Πρέπει να δώσουμε πραγματική 
φωνή στην οικογένεια και στους τοπικούς φορείς.  Πρέπει να εμπλέξουμε μέσα από 
μια δομημένη διαδικασία ουσιαστικής συμμετοχής στη διαμόρφωση ενός σχολείου το 
οποίο να αντισταθμίζει τις κοινωνικές ανισότητες, να ανταποκρίνεται στις 
ιδιαιτερότητες του κάθε μαθητή.  Να παρέχει κίνητρα και να εμπλέκει όλα τα μέλη της 
σχολικής κοινότητας στην παραγωγή εκπαιδευτικού έργου.  Να έχει ως αποστολή του 
την ένταξη του κάθε μαθητή σε μια πορεία εξέλιξης στη βάση δυναμικά 
διαμορφωμένων στόχων και να είναι περήφανο για την υπηρεσία που προσφέρει 
στην κοινωνία και στο έργο που παράγει.  Πρέπει άμεσα να ενταχθούμε ως Κύπρος 
στη διεθνή αξιολόγηση μαθησιακών επιτευγμάτων, “PISA”, ώστε να μπορούμε να 
παρακολουθούμε το βαθμό βελτίωσης και ποιοτικής αναβάθμισης του εκπαιδευτικού 
συστήματος, καθώς επίσης και τα αποτελέσματα της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης.  Η 
πιλοτική εφαρμογή του ενιαίου ολοήμερου σχολείου τράβηξε τέσσερα χρόνια.  Οι 
επιστημονικές αξιολογήσεις του θεσμού έδειξαν θετικά, αλλά και αρνητικά στοιχεία.  
Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεσμεύτηκε να επεκτείνει το θεσμό κάνοντας 
τις αναγκαίες αλλαγές στη βάση της αξιολόγησης.  Τρεις μήνες πριν την έναρξη της 
νέας σχολικής χρονιάς το Υπουργείο Παιδείας απέτυχε να παρουσιάσει πειστική 
παιδαγωγική πρόταση.  ∆εν έπεισε ακόμη ούτε τους ίδιους τους οργανωμένους γονείς 
ούτε τους εκπαιδευτικούς. 

 Άλλο σημείο.  Ενώ έχουν διατεθεί πολλές ώρες για αλλόγλωσσους μαθητές το 
υπουργείο απέτυχε να δημιουργήσει πέραν των τμημάτων υποδοχής, να περάσει την 
κουλτούρα στην ίδια τη σχολική μονάδα, στους εκπαιδευτικούς, στους μαθητές ότι και 
αυτοί οι άλλοι που έρχονται ίσως από πολύ μακριά δεν έχουν τόσες διαφορές μαζί 
μας, δεν είναι τα κομμάτια εκείνα -και χρησιμοποιώ μια έννοια του συρμού που 
χρησιμοποιούν κάποιοι εδώ έξω που τούτη την αίθουσα- που πρέπει να τα 
εκμεταλλευτούμε και να τα οδηγήσουμε στο περιθώριο, γιατί με αυτό τον τρόπο, 
αγαπητοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με τον υφέρποντα ρατσισμό, και αν θέλετε 
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χρησιμοποιώντας αυτές τις μεθόδους θα θρηνήσουμε επί ερειπίων τις επόμενες 
δεκαετίες ή μετά από είκοσι χρόνια, διότι όταν φανατίσουμε αυτούς τους ανθρώπους 
που έρχονται για τον άλφα ή βήτα λόγο στην πατρίδα μας για να βρουν μια καλύτερη 
ζωή τότε δεν ξέρω τι θα γίνει και αυτοί που παίζουν τους ψευτοπατριώτες σήμερα 
μετερχόμενοι των συγκεκριμένων ρατσιστικών μεθόδων ας σκεφτούν δεύτερη και 
τρίτη φορά τι και πώς λειτουργούν και τι θα παράξουν στο τέλος.   

 Αναλφαβητισμός.  Το υπουργείο δεν έχει στοχευμένη πολιτική αντιμετώπισης 
του φαινομένου του αναλφαβητισμού.  Τόσο η ενισχυτική διδασκαλία όσο και οι ζώνες 
εκπαιδευτικής προτεραιότητας είναι μέτρα που συμβάλουν προς την κατεύθυνση αυτή, 
ωστόσο από μόνα τους και χωρίς ουσιαστική στήριξη δεν μπορούν να αποδώσουν 
καθόλου.   

 Τεχνική εκπαίδευση.  Πρέπει να διασφαλίσουμε την τεχνική και επαγγελματική 
εκπαίδευση και να αναβαθμίσουμε και να βελτιώσουμε τα προγράμματά της.  Εμείς 
δεν πιστεύουμε σ’ αυτό το παραμύθι περί σύζευξης και ενοποίησης της τεχνικής 
εκπαίδευσης με το λύκειο και άλλως πως.  ∆ηλαδή, στα λόγια μπορούμε να λέμε 
πολλά στην πράξη το συγκεκριμένο δεν μπορεί να εφαρμοστεί. 

 Ιδιωτική εκπαίδευση.  Το κράτος δεν πρέπει προφανώς να αντιμετωπίζει με 
ιδεοληψίες την ιδιωτική πρωτοβουλία.  Θεωρούμε απαράδεκτη την τακτική 
διαχωρισμού των μαθητών μας σε δύο ταχύτητες.  Φέρνω ως παράδειγμα την 
εξαίρεση των μαθητών των ιδιωτικών σχολείων για τη δωρεάν μεταφορά τους με τις 
δημόσιες συγκοινωνίες.  Υπάρχουν δύο σπίτια δίπλα δίπλα, στο ένα κατοικεί ένα παιδί 
που φοιτά σε δημόσιο σχολείο, στο διπλανό ένα παιδί που φοιτά σε ιδιωτικό σχολείο.  
Σταματούν οι δημόσιες συγκοινωνίες της κυπριακής πολιτείας, και οι δύο οικογένειες 
είναι φορολογούμενοι πολίτες τούτης της ∆ημοκρατίας, το παιδί του ιδιωτικού 
σχολείου πληρώνει κόμιστρο για να το μεταφέρει η δημόσια συγκοινωνία της πατρίδας 
του στο σχολείο του, το παιδί του δημόσιου σχολείου δεν πληρώνει.  Θεωρούμε 
απαράδεκτη τη συγκεκριμένη κρατιστική αν θέλετε τακτική.  Ως επίσης, εδόθηκε μια 
χορηγία για τα παιδιά των σχολείων της δευτέρας τάξης του γυμνασίου.  Μόνο 
εδόθηκε στα παιδιά των δημόσιων σχολείων.  Για ποιο λόγο;  ∆εν μπορούμε, δεν 
έχουμε το δικαίωμα, το 17% των μαθητών μας να το τοποθετούμε στο περιθώριο με 
πράξεις, ενέργειες και παραλείψεις μας.  Γιατί άραγε, κύριοι του ΑΚΕΛ ή της 
κυβέρνησης;  ∆ιότι, μπορεί να μου πείτε ότι δεν κυβερνάται έτσι άμεσα εσείς.  Γιατί 
δώσατε χρήματα και ενισχύσατε τα κολέγια ας πούμε ή τα ιδιωτικά πανεπιστήμια και 
τους φοιτητές τους και δεν ενισχύετε με τον ίδιο τρόπο και τους μαθητές των ιδιωτικών 
σχολείων;   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εμείς έχουμε την πολιτική βούληση να πάρουμε 
αποφάσεις που θα κάνουν το σχολείο μας σύγχρονο, ελκυστικό και αποτελεσματικό.  
Μπορούμε να λειτουργήσουμε αποτελεσματικά μέσα στην ενωμένη Ευρώπη, να 
αξιοποιήσουμε την ευρωπαϊκή εμπειρία, τις γνώσεις και τις κατευθύνσεις.  Ζούμε σε 
ένα ανταγωνιστικό περιβάλλον.  Χρειάζεται να τρέξουμε και όχι να σπαταλούμε το 
χρόνο σε νεφελώδης διακηρύξεις.  Το έχουμε πει πάρα πολλές φορές, το λέμε και 
σήμερα.  Είμαστε έτοιμοι, κύριοι κυβερνώντες να σας στηρίξουμε, γιατί γνωρίζουμε ότι 
αν αποτύχετε στον τομέα της μεταρρύθμισης, της εκπαίδευσης θα αποτύχουμε και 
εμείς, γι’ αυτό ακριβώς το λόγο σας στηρίζουμε.  ∆ε ζητούμε πολιτικά οφέλη, δε 
ζητούμε ψήφους μέσα από το κεφάλαιο παιδεία και εκπαίδευσης.  Όμως και εσείς, 
νομίζω, ότι πρέπει να ακούσετε κάποια στιγμή και τη δική μας φωνή και όχι μόνο το 
δικό σας αντίλαλο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ τον κ. Τορναρίτη.   

 Να παρακαλέσω το συνάδελφο Γιαννάκη Γαβριήλ… Με συγχωρείτε, κύριε 
Γαβριήλ.  Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θέλω να εμποδίσω κανένα συνάδελφο ούτε θέλω να υποδείξω σε καμιά 
άλλη κοινοβουλευτική ομάδα οτιδήποτε, αλλά πλέον διερωτώμαι σοβαρά τι νόημα έχει 
στις συσκέψεις να υιοθετούμε διάφορες αποφάσεις και μάλιστα να υιοθετούμε ως 
απόφαση οι υπόλοιποι εισήγηση του άλφα κόμματος και το κόμμα που δεν την 
εφαρμόζει πρώτο είναι το κόμμα που την εισηγείται.  Και λέω αυτό που είσαστε παρόν 
ότι ομόφωνα για δεύτερη φορά, είπαμε ότι μέχρι δέκα λεπτά ο κάθε ομιλητής και αυτό 
το πράγμα σταθερά παραβιάζεται.  Εγώ θα κάνω έκκληση… Κύριε Τορναρίτη, έντζιε 
βάλλω το για σας… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όι, απλώς να ενημερώσω ότι… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ξέρω ότι δεν ενημερωθήκατε… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι.  Εγώ αντίθετα ενημέρωσα την κοινοβουλευτική μου ομάδα ότι θα μιλήσω 
είκοσι λεπτά και δεν προσπάθησα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μιλήσατε είκοσι πέντε και πενήντα τρία, αλλά δεν έχει σημασία, το θέμα είναι 
άλλο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, ξέρω ότι δεν ενημερωθήκατε…  

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Σταμάτησαν… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γι’ αυτό το θέτω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε σας σταμάτησα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ θα παρακαλέσω τον ομιλητή του ΑΚΕΛ να μείνει στα δέκα λεπτά, γιατί 
κάποιος πρέπει να κάνει την αρχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, πρέπει να σας πω ότι και εγώ είχα την άποψη ότι έπρεπε 
να ολοκληρώσει σε δέκα λεπτά ο κ. Τορναρίτης και ζήτησα και τη γνώμη και ζήτησα 
να με θυμίσει και ο γενικός διευθυντής.  Εν πάση περιπτώσει… να παρακαλέσω το κ. 
Γιαννάκη Γαβριήλ, παρακαλώ.   

 Υπάρχει μια αντίληψη ότι είναι από την άλλη εβδομάδα που θα ίσχυε τούτο.  
Να θεωρήσουμε λοιπόν ότι θα λυθεί την επόμενη οριστικά. 
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 Κύριε Γαβριήλ, παρακαλώ. 

Γ. ΓΑΒΡΙΗΛ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα σεβαστώ την απόφαση που πήρατε στη σύσκεψη των 
αρχηγών των κομμάτων, θα είναι γύρω στα δέκα λεπτά η δική μου ομιλία. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ανάγκη για μεταρρύθμιση του εκπαιδευτικού μας συστήματος ήταν 
επιβεβλημένη από την ίδια τη ζωή και την πραγματικότητα.  Τα συσσωρεμένα και 
χρόνια προβλήματα του εκπαιδευτικού μας συστήματος διαμόρφωσαν επιτακτικά την 
ανάγκη για μια προοδευτική ριζοσπαστική εκπαιδευτική μεταρρύθμιση.  Είναι νομίζω 
κοινώς αποδεκτό ότι παρά τις προσπάθειες τις οποίες καταβάλλουν οι εκπαιδευτικοί, 
οι γονείς, οι μαθητές και όλοι οι φορείς του εκπαιδευτικού μας συστήματος, τα 
ποιοτικά αποτελέσματα του εκπαιδευτικού μας συστήματος δεν ήταν ποτέ τα 
αναμενόμενα και δεν είναι ανάλογα με τα ομολογουμένως ψηλά κονδύλια που 
διοχετεύονται για την παιδεία.  Η μεταρρύθμιση του εκπαιδευτικού μας συστήματος 
καθίσταται λοιπόν περισσότερο αναγκαία, με στόχο να ανοίξει για την κυπριακή 
κοινωνία παράθυρο στο μέλλον.   

 Αφετηρία για την υλοποίηση της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης ήταν η σύσταση 
της επιτροπής των επτά πανεπιστημιακών επί της προηγούμενης κυβέρνησης.  
Στηρίξαμε και εργαστήκαμε σκληρά προκειμένου να εκδοθεί έκθεση για την 
εκπαιδευτική μεταρρύθμιση με τις αρχές και τους στόχους της οποίας εκφράσαμε τη 
συμφωνία μας.  Βασικός στόχος της έκθεσης για την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση είναι 
η δημιουργία ενός σύγχρονου, δημοκρατικού σχολείου το οποίο θα προσφέρει σε 
όλους τους νέους ίσες ευκαιρίες και δωρεάν υψηλής ποιότητας εκπαίδευσης σε όλες 
τις βαθμίδες.  Θα έχει αφετηρία την αναγνώριση και το σεβασμό της μοναδικότητας 
και της προσωπικότητας του κάθε μαθητή.  Από αυτή την αρχή προκύπτει 
υποχρέωση να οργανώνεται η εκπαίδευση με τον κάθε μαθητή χωριστά σε αντίθεση 
με τα αυτονόητα του παραδοσιακού σχολείου.  Βασικός πυλώνας, καρδιά της 
εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης αποτελεί η διαμόρφωση των νέων αναλυτικών 
προγραμμάτων.  Ο εκσυγχρονισμός των  αναλυτικών προγραμμάτων έχει ιδιαίτερη 
σημασία για ολόκληρο το εκπαιδευτικό σύστημα, καθώς αποτελεί αφετηρία και σημείο 
αναφοράς για κάθε αλλαγή στην εκπαίδευση.  Η αξιολόγηση, η υλικοτεχνική υποδομή, 
τα διδακτικά υλικά και η επιμόρφωση εξαρτώνται πλήρως από το περιεχόμενο των 
αναλυτικών προγραμμάτων.  Η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια πιστή στη δέσμευσή 
της για επιτάχυνση των ρυθμών υλοποίησης της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, ο 
οποίος εκτιμούμε ότι μέχρι το 2008 δεν υπήρξε ικανοποιητικός ξεκίνησε άμεσα 
συστηματικό διάλογο με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, για να προχωρήσουν οι 
αλλαγές στη δομή και το περιεχόμενο του σχολικού συστήματος.  Επίκεντρο αυτής της 
προσπάθειας ήταν η ανάπτυξη των νέων αναλυτικών προγραμμάτων.  Σήμερα 
διαπιστώνουμε με ευαρέσκεια ότι αυτή η πολύ δύσκολη και επίπονη προσπάθεια μετά 
από εξαντλητικό διάλογο βρίσκεται εντός χρονοδιαγραμμάτων, ώστε από την επόμενη 
σχολική χρονιά να αρχίσει το μπόλιασμα των νέων αναλυτικών προγραμμάτων σε 
αριθμό σχολείων.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μια ιστορική αναδρομή του τι έχει επιτευχθεί τα τελευταία δύο χρόνια θα ήταν 
φρόνιμο να γίνει εκ μέρους μας για έχει τη δυνατότητα ο Κύπριος πολίτης να 
ενημερωθεί σωστά.  Τον Ιούλιο του 2008 με απόφαση του Υπουργικού Συμβούλιο 
διορίστηκε επιστημονική επιτροπή διαμόρφωσης των αναλυτικών προγραμμάτων, της 
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οποίας η προσπάθειά της ήταν από την αρχή να εμπλέξει στο διάλογο όλα τα 
οργανωμένα σύνολα και φορείς που σχετίζονται με το εκπαιδευτικό σύστημα της 
Κύπρου.  Μετά από σειρά συναντήσεων και διαβουλεύσεων η επιτροπή κατέθεσε 
κείμενο μέσα από το οποίο αναλύονταν οι διαδικασίες που θα ακολουθούνταν για τη 
συγγραφή των νέων αναλυτικών προγραμμάτων.  Η φιλοσοφία που θα έπρεπε να τα 
διέπει και οι θεμελιώδες αρχές πάνω στις οποίες θα στηριζόταν ολόκληρο το 
εγχείρημα αντικείμενο του οποίου έτυχε διαλόγου εκ των συμβουλίων δημοτικής και 
μέσης εκπαίδευσης.  Στη συνέχεια ο υπουργός διόρισε είκοσι μία υποεπιτροπές μια 
για κάθε γνωστικό αντικείμενο, οι οποίες προχώρησαν στη συγγραφή των νέων 
προγραμμάτων σπουδών για όλα τα μαθήματα από το νηπιαγωγείο μέχρι το λύκειο.  
Οι επιτροπές αυτές στελεχώνονταν από έγκριτους πανεπιστημιακούς από την Κύπρο 
και την Ελλάδα και εκατοντάδες μάχιμους εκπαιδευτικούς οι οποίοι επιλέχθηκαν 
κατόπιν διαβουλεύσεων του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού.  Τον περασμένο 
Μάρτιο, δόθηκαν στη δημοσιότητα με στόχο να μελετηθούν από το σύνολο της 
κοινωνίας και να εκφραστούν απόψεις για συμπλήρωση, διόρθωση και βελτίωσή τους.  
Παράλληλα, ο πρόεδρος της επιτροπής διαμόρφωσης των αναλυτικών 
προγραμμάτων με βάση τα όσα εισηγήθηκαν είκοσι μία υποεπιτροπές και με βάση τα 
όσα συζήτησε με τους διάφορους φορείς στα πλαίσια του δημόσιου διαλόγου 
προχώρησε στην κατάθεση των εισηγήσεών του για τη νέα δομή και τα νέα ωρολόγια 
προγράμματα της πρωτοβάθμιας και δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης.  Μετά το τέλος 
του δημόσιου διαλόγου τον περασμένο Απρίλιο, η επιτροπή απέστειλε όλες τις 
απόψεις που κατατέθηκαν πίσω στις υποεπιτροπές για να διορθώσουν, να 
συμπληρώσουν και να βελτιώσουν τα νέα αναλυτικά προγράμματα.  Η διαδικασία 
συγγραφής των νέων αναλυτικών προγραμμάτων αναμένεται να ολοκληρωθεί τον 
Ιούλιο του 2010 με την παράδοση στον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού των τελικών 
προτάσεων των προγραμματικών σπουδών κάθε γνωστικού αντικειμένου και των 
τελικών προτάσεων για τη νέα δομή και τα νέα ωρολόγια προγράμματα της 
πρωτοβάθμιας και δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης.   

 Η εισαγωγή των νέων αναλυτικών προγραμμάτων θα αρχίσει σταδιακά, 
συστηματικά και χωρίς βιασύνη από το 2011 με χρονικό ορίζοντα ολοκλήρωσης σε 
όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης το 2015, ώστε να μην προκληθούν οποιαδήποτε 
προβλήματα στα σχολεία.  Στα πλαίσια της προσπάθειας για την ομαλότερη εισαγωγή 
τους στα σχολεία θα ξεκινήσει από την επόμενη σχολική χρονιά μια μικρής κλίμακας 
ελεγχόμενη εφαρμογή τους στα δημοτικά και γυμνάσια με στόχο τον εντοπισμό κενών 
και λήψη διορθωτικών μέτρων.   

 Αν όλα αυτά μοιάζουν με προχειρότητες όπως έχει κατηγορηθεί η κυβέρνηση 
από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό αυτό θα το κρίνει ο κόσμος.  Οι μηδενιστικές 
προσεγγίσεις γύρω από τις αλλαγές στην παιδεία του τόπου δε βοηθούν και ούτε 
μπορούν να οδηγήσουν στην παιδεία του αύριο που όλοι οραματιζόμαστε.  Σε μια 
περίοδο που χαρακτηρίζεται από τη μεγαλύτερη διεθνή οικονομική κρίση των 
τελευταίων δεκαετιών.  Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
αυξήθηκε σημαντικά τόσο για το 2009 κατά 12,5% όσο και για το 2010 κατά 3,5%.  
Μειώθηκε ο αριθμός των μαθητών κατά τμήμα στους είκοσι πέντε, σε πέντε 
επιπρόσθετες τάξεις.  Παραχωρήθηκε χορηγία σε όλους τους μαθητές της δευτέρας 
γυμνασίου για την αγορά φορητού ηλεκτρονικού υπολογιστή.  Υλοποιήθηκε η 
δέσμευση της κυβέρνησης για επέκταση της κρατικής φοιτητικής μέριμνας με την 
έγκριση πακέτου στοχευμένων μέτρων στήριξης των φοιτητών και οικογενειών που 
αντιμετωπίζουν σοβαρά κοινωνικο-οικονομικά προβλήματα συνολικού ύψους δώδεκα 
εκατομμυρίων ευρώ.  Αυξήθηκαν σημαντικά τα προβλεπόμενα κονδύλια για την 
αναβάθμιση της υλικοτεχνικής υποδομής των σχολείων σε σχέση με τα προηγούμενα 
χρόνια από €68,3 εκατομ. το 2008 στα €75 εκατομ. το 2009 και στα €88 εκατομ. το 
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2010.  Εφαρμόστηκε ο θεσμός του σχολικού λεωφορείου με στόχο την κάλυψη 
συνολικά των σχολείων της δημοτικής και της μέσης εκπαίδευσης.  

 Αυτά, είναι μόλις ένα μικρό μέρος από τα πολλά που έγιναν αυτά τα δύο χρόνια 
στον τομέα της παιδείας και παρουσιάζονται από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό σαν 
λεκτικές διακηρύξεις.   

 Κυρίες και κύριοι, 

 Σήμερα βρισκόμαστε στην πιο κρίσιμη καμπή της υλοποίησης της καρδιάς της 
εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, της ολόκληρης των νέων αναλυτικών προγραμμάτων, 
ενός μεγαλεπήβολου εγχειρήματος στο οποίο συμμετέχουν πενήντα τρεις 
πανεπιστημιακοί και τριακόσια δεκαεπτά μάχιμοι εκπαιδευτικοί, στο οποίο σε 
συνθήκες πλήρης διαφάνειας και εξαντλητικού διαλόγου είχαμε τη δυνατότητα να 
συμμετάσχουμε όλοι και να πούμε τις εισηγήσεις και τις απόψεις μας.  Είναι η πρώτη 
φορά που γίνεται μια τόσο επιστημονική και συγκροτημένη προσπάθεια σε σχέση με 
το ίδιο το περιεχόμενο της προσφερόμενης παιδείας στον τόπο μας.  Αυτοί οι οποίοι 
προσπαθούν να υποσκάψουν με την όλη συμπεριφορά τους αυτό το κορυφαίο και 
καθοριστικό για την παιδεία μας εγχείρημα για μικροκομματικές σκοπιμότητες πρέπει 
να είναι έτοιμοι να αναλάβουν και την πολιτική ευθύνη ενώπιον των μαθητών μας, του 
εκπαιδευτικού κόσμου και των γονιών.  Η μηδενιστική και ατεκμηρίωτη κριτική που 
ασκείται στο θέμα των νέων αναλυτικών προγραμμάτων πλήττει το κύρος και την 
επιστημονική επάρκεια των κορυφαίων πανεπιστημιακών και των εκατοντάδων 
εκπαιδευτικών που διαδραματίζουν ουσιαστικό ρόλο στη συγγραφή των αναλυτικών 
προγραμμάτων.  Εκτιμούμε ότι η ισοπεδωτική αυτή κριτική απώτερο στόχο έχει να 
πλήξει τη δημόσια εκπαίδευση του τόπου μας.  Για μας η παιδεία και η υλοποίηση της 
εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης είναι εθνικός στόχος που πρέπει να παραμείνει μακριά 
από μικροπολιτικές σκοπιμότητες σε κλίμα συναίνεσης, ενότητας και δημοκρατικού 
διαλόγου, ώστε να πετύχουμε ένα πολύ φιλόδοξο στόχο για τα παιδιά μας και 
ευρύτερα την κυπριακή κοινωνία.   

 Μέσα σε αυτά τα πλαίσια εμείς χαιρετίζουμε την ανοικτή και απόλυτα 
δημοκρατική διαδικασία που ακολουθήθηκε όλο αυτό το διάστημα με τη συμμετοχή 
των πολιτών, των φορέων και των κομμάτων, ώστε αυτό το οποίο εμείς θεωρούμε ως 
τη ραχοκοκαλιά της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης το περιεχόμενο της εκπαίδευσης, τα 
αναλυτικά προγράμματα να είναι προϊόν ευρύτερης συναίνεσης όλης της κοινωνίας.   

 Ως ΑΚΕΛ είμαστε βέβαιοι ότι μέσα από τη διαδικασία εφαρμογής των νέων 
αναλυτικών προγραμμάτων και ευρύτερα την υλοποίηση της εκπαιδευτικής 
μεταρρύθμισης θα αποκτήσουμε μέσα στην επόμενη δεκαετία ένα υψηλής ποιότητας 
εκπαιδευτικό σύστημα που θα διακρίνεται στην Ευρώπη.  ∆εσμευόμαστε ότι θα 
συνεχίσουμε να εργαζόμαστε με όλες μας τις δυνάμεις για τη δημιουργία ενός 
σχολείου που θα καλλιεργεί την ολόπλευρη μόρφωση και θα δίνει στους νέους και 
στην κυπριακή κοινωνία τη δυνατότητα να βαδίζουν με αυτοπεποίθηση και σιγουριά 
στο δύσκολο, αλλά γεμάτο προκλήσεις δρόμο της κοινωνικής και ατομικής προόδου.  
Ένα σχολείο που να καλλιεργεί την αγάπη, τη γλώσσα και τον πολιτισμό μας με 
σεβασμό στη διαφορετικότητα και στο γλωσσικό, πολιτιστικό και θρησκευτικό 
πλουραλισμό που χαρακτηρισμό την κυπριακή και ευρωπαϊκή κοινωνία. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Γαβριήλ. 

 Παρακαλώ τη συνάδελφο Αθηνά Κυριακίδου να προσέλθει στο βήμα.   
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 Ήταν όντως πειθαρχημένο το κόμμα σας, κύριε Κατσουρίδη.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ ΑΚΕΛ: 

 Πάντοτε.  Πάντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εχαρίσαμε ένα λεπτό βέβαια. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Πόσα λεπτά μίλησε, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Πόσα λεπτά μίλησε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆έκα και σαράντα οκτώ.   

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν μπω στη δική μου ομιλία, θα ήθελα να θυμίσω στο φίλο το Γιάννο το 
Γαβριήλ, που είπε ότι η εκπαιδευτική μεταρρύθμιση από το 2004, όταν κατατέθηκε η 
πρόταση των “επτά σοφών”, δεν προχώρησε σε ικανοποιητικό ρυθμό, να του 
υπενθυμίσω ότι κατατέθηκε ο στρατηγικός σχεδιασμός από τον προηγούμενο 
Υπουργό της Παιδείας, τον κ. Άκη τον Κλεάνθους.  ∆υστυχώς, δεν ευτυχήσαμε να τον 
υλοποιήσουμε.  Παρ’ όλα ταύτα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 ∆υστυχώς! 

 Παρ’ όλα ταύτα, ζητήσαμε πολλές φορές από το νυν υπουργό να μας πει τις 
θέσεις του επί του συγκεκριμένου, πού συμφωνεί και πού διαφωνεί.  ∆εν είχαμε ποτέ 
μια συγκεκριμένη απάντηση.  Βλέπουμε να υλοποιούνται πολλές από τις προτάσεις 
μας.  Τίποτε όμως ολοκληρωμένο.  Ήταν ένας ολοκληρωμένος στρατηγικός 
σχεδιασμός ο οποίος κάλυπτε όλες τις πτυχές της παιδείας.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα η εκπαίδευση καλείται να ανταποκριθεί στις προκλήσεις και τις ανάγκες 
που χαρακτηρίζουν την κοινωνία μας.  Η εκρηκτική διεύρυνση της γνώσης, οι 
παγκοσμιοποιημένες σχέσεις, οι μεταβολές στο χώρο εργασίας και παραγωγής, τα 
νέα κοινωνικά ζητήματα, οι πολυσυλλεκτικές και πολυπολιτισμικές κοινωνίες δε θα 
μπορούσαν να αφήσουν ανεπηρέαστη την εκπαιδευτική διαδικασία.  Τα δεδομένα 
στην εκπαίδευση καταδεικνύουν ότι ο στόχος της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το 2010 
για βελτίωση της ποιότητας και της αποτελεσματικότητας των συστημάτων 
εκπαίδευσης και κατάρτισης έχει αποτύχει.  Σύμφωνα με τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής 
Στατιστικής Υπηρεσίας, 15% των Ευρωπαίων πολιτών κάτω των δεκαπέντε ετών είναι 
λειτουργικά αναλφάβητοι, δεν έχουν δηλαδή τις βασικές γνώσεις και δεξιότητες, είτε 
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αυτές είναι παραδοσιακές, όπως η γραφή, η ανάγνωση και η αριθμητική, είτε είναι 
νεότερες, όπως οι ξένες γλώσσες, η τεχνολογία και η πληροφορική.   

 Στην Κύπρο, σύμφωνα με την έκθεση της Υπηρεσίας Εκπαιδευτικής 
Ψυχολογίας του Υπουργείου Παιδείας για το 2009, οι παραπομπές αυξήθηκαν κατά 
20,3%, οι μαθησιακές δυσκολίες αυξήθηκαν κατά 32,9% και η παραβατική 
συμπεριφορά αυξήθηκε κατά 12,7%.  Τα αναλυτικά προγράμματα είναι 
βαρυφορτωμένα με πληροφορίες, η μέθοδος διδασκαλίας είναι δασκαλοκεντρική, με 
την οποία επιδιώκεται η μεταβίβαση γνώσεων από το δάσκαλο στο μαθητή χωρίς την 
ενεργό συμμετοχή του τελευταίου, και έχει ως αποτέλεσμα την υποβάθμιση των 
δεξιοτήτων του, του τρόπου σκέψης και των ικανοτήτων του μαθητή.  Το σχολείο 
σήμερα έχει αποκτήσει έναν εξεταστικοκεντρικό χαρακτήρα, αφού αντιμετωπίζεται 
μόνο ως μέσο πρόσβασης στα εκπαιδευτικά ιδρύματα τριτοβάθμιας εκπαίδευσης και 
υποβαθμίζεται συνεχώς.   

 Τα δεδομένα αυτά οδηγούν στην ανάγκη για επαναπροσδιορισμό του ρόλου 
του σχολείου, των μεθόδων και των περιεχομένων της εκπαίδευσης και στην ανάγκη 
αλλαγών στις ίδιες τις δομές της εκπαίδευσης, στις νοοτροπίες και στις τάσεις όλων 
των εμπλεκόμενων στην εκπαιδευτική διαδικασία.  Επομένως, η εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση είναι μια αναγκαία διαδικασία η οποία μπορεί να συνδράμει 
αποτελεσματικά στην ανάπτυξη και στην πρόοδο της κυπριακής εκπαίδευσης και της 
κυπριακής κοινωνίας, δίνοντας λύση σε αυτά τα προβλήματα.   

 Πρόσφατα το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, στα πλαίσια της 
εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, δημοσίευσε την πρόταση της επιτροπής των νέων 
αναλυτικών προγραμμάτων, που αποσκοπεί στη δημιουργία ενός σύγχρονου, 
δημοκρατικού και ανθρώπινου σχολείου.  Η επαναδιαμόρφωση των αναλυτικών 
προγραμμάτων αποτελεί την καρδιά της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης.  Είναι το 
συμβόλαιο της πολιτείας με τους μαθητές, τους εκπαιδευτικούς και τους γονείς.  Είναι 
το όραμα της ανάπτυξης του πολίτη και της κοινωνίας, αφού τα αναλυτικά 
προγράμματα καθορίζουν τις γνώσεις, τις ικανότητες και τις δεξιότητες που θα 
μεταφερθούν προς τους μαθητές, ώστε να καταστούν ικανοί για δημιουργική 
συμμετοχή στη σύγχρονη κοινωνία των πολιτών, αλλά και στην απαιτητική αγορά 
εργασίας.  Ο σύγχρονος πολίτης πρέπει να έχει τα προσόντα να ζήσει, να 
δημιουργήσει και να εργαστεί στη σύγχρονη κοινωνία και ταυτόχρονα να μπορεί να 
ικανοποιήσει τις προσωπικές ανάγκες και αναζητήσεις του.   

 Οι ευρωπαϊκές και διεθνείς εμπειρίες στον τομέα της εκπαίδευσης 
προϋποθέτουν ότι τα αναλυτικά προγράμματα πρέπει να είναι ευέλικτα, ώστε να 
μπορούν να ανταποκριθούν στις ανάγκες της κοινωνίας και του μαθητή, να είναι 
αποδεκτά από την κοινωνία μέσα στην οποία θα λειτουργήσουν, να είναι συνοπτικά 
σε σχέση με την ποσότητα, τον όγκο των ειδών μάθησης και το διαθέσιμο χρόνο 
διδασκαλίας, να διατηρούν την ισορροπία ως προς τα είδη μάθησης, ώστε να 
επιτυγχάνεται η ολόπλευρη ανάπτυξη του μαθητή, να περιέχουν έγκυρες 
επιστημονικές και παιδαγωγικές αρχές και προσεγγίσεις και να είναι λειτουργικά, ώστε 
να εφαρμοστούν αποτελεσματικά.  Ο σκοπός των αναλυτικών προγραμμάτων 
διαδραματίζει καθοριστικό ρόλο ως προς το περιεχόμενό τους.   

 ∆εδομένης της τεράστιας παραγωγής γνώσης, ένα μεγάλο μέρος της αδυνατεί 
να συμπεριληφθεί στο περιεχόμενο-πλαίσιο λειτουργίας του σχολείου.  Κατά συνέπεια, 
η πολύτιμη αυτή γνώση και οι δεξιότητες που απαιτούνται για την αξιοποίησή της 
οδηγούν στην ανάγκη διαθεματικής προσέγγισης της σχολικής γνώσης.  Πιο 
συγκεκριμένα, οι δεξιότητες που απαιτούνται για ένα δημιουργικό έργο αποτελούν 
στοιχεία που δεν ανήκουν αποκλειστικά σε κάποιο συγκεκριμένο γνωστικό αντικείμενο, 
αλλά αναπτύσσονται μέσω της διαθεματικής προσέγγισης.  Το αναλυτικό πρόγραμμα 
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θα πρέπει να λειτουργεί ως εργαλείο μάθησης ενός γνωστικού αντικειμένου και 
παράλληλα ως μέσο ενίσχυσης των γλωσσικών δεξιοτήτων, όπως η γραμματική ή η 
δημιουργική γραπτή έκφραση.  Εξάλλου, η στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
το 2020 προβλέπει την καλλιέργεια ικανοτήτων και δεξιοτήτων που θα καθιστούν τους 
πολίτες έτοιμους να ανταποκριθούν τόσο στην απαιτητική αγορά εργασίας όσο και 
στην ενεργό συμμετοχή στα κοινά.   

 Αυτές οι ικανότητες, αγαπητοί συνάδελφοι, αποσκοπούν στην αποτελεσματική 
μάθηση για όλους τους μαθητές, στην εξασφάλιση της δυνατότητας γενίκευσης της 
γνώσης που αποκτήθηκε και μεταφοράς της σε άλλα περιβάλλοντα και περιστάσεις, 
ώστε να αποτελεί έτσι ένα ισχυρό εργαλείο διά βίου μάθησης.   

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η αναδιαμόρφωση των αναλυτικών προγραμμάτων δεν επιτυγχάνεται 
αποκλειστικά μέσω της αλλαγής στη φιλοσοφία και στο περιεχόμενό τους, αλλά 
εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από τον τρόπο εφαρμογής και υποστήριξής τους.  Η 
επίτευξη του σκοπού και των στόχων των αναλυτικών προγραμμάτων απαιτεί νέες 
σύγχρονες μεθόδους διδασκαλίας, μέσα από τις οποίες οι ρόλοι τόσο του 
εκπαιδευτικού όσο και του μαθητή αλλάζουν ριζικά.  Ο μαθητής δεν πρέπει να είναι 
απλός δέκτης πληροφοριών και εφαρμοστής οδηγιών, αλλά να συμμετέχει ενεργά στη 
διαδικασία της μάθησής του μέσα από διαπροσωπική συζήτηση και επικοινωνία.  Η 
σύγχρονη διδακτική μεθοδολογία δεν αποσκοπεί μόνο στη μετάδοση γνώσεων, αλλά 
προωθεί τη δημιουργική δράση, βασίζεται στη μάθηση μέσω ανακάλυψης, ενθαρρύνει 
τη συνεργατική μάθηση, ενισχύει την ανάπτυξη δεξιοτήτων, ενθαρρύνει την κριτική 
σκέψη, αποθαρρύνει τη γραμμική μέθοδο διδασκαλίας και ενθαρρύνει τη συλλογική 
δράση. 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Σίγουρα, καμιά εκπαιδευτική μέθοδος δεν μπορεί να εφαρμοστεί χωρίς την 
ουσιαστική συμβολή των εκπαιδευτικών.  Ο εκπαιδευτικός πρέπει να αναπτύσσει και 
να σχεδιάζει την πρακτική διαδικασία για την τάξη του σύμφωνα με τις απαιτήσεις της 
κάθε κατάστασης, να επιλέγει, να αναπτύσσει και να μετατρέπει τα μέσα, τα εγχειρίδια, 
τα όργανα και τις μεθόδους που χρησιμοποιεί, να μορφοποιεί εναλλακτικές προτάσεις 
και αποφάσεις, να συμμετέχει ενεργά στη λήψη των κατάλληλων αποφάσεων 
ανάλογα με τις τοπικές ιδιαιτερότητες, τα χαρακτηριστικά και τις ανάγκες των μαθητών 
του και να αξιολογεί υπεύθυνα τα αποτελέσματα.   

 Για να μπορέσει ο εκπαιδευτικός να αντεπεξέλθει στο νέο αυτό ρόλο και να 
εφαρμόσει τις σύγχρονες μεθόδους διδασκαλίας, χρειάζεται να υπάρχουν κατάλληλη 
επιμόρφωση και επαρκή σχολικά ιδρύματα με όλα τα απαραίτητα μέσα για την 
υλοποίηση των προγραμμάτων, συμπεριλαμβανομένης της υποδομής και των 
διευκολύνσεων για χρήση της τεχνολογίας.  Η τεχνολογία έχει τη δυνατότητα να 
υποστηρίξει την αναδόμηση ενός εκπαιδευτικού συστήματος και του αναλυτικού 
προγράμματος που προσφέρει.  Από την άλλη όμως ένα εκπαιδευτικό σύστημα, εάν 
διαμορφωθεί κατάλληλα, μπορεί να υποστηρίξει την εισαγωγή της τεχνολογίας στην 
εκπαιδευτική διαδικασία.   

 Η απλουστευμένη αντίληψη ότι το μόνο που χρειάζεται, για να πετύχει η 
εισαγωγή εκπαιδευτικής τεχνολογίας στα σχολεία, είναι να αγοραστούν ηλεκτρονικοί 
υπολογιστές είναι, αγαπητοί συνάδελφοι, λανθασμένη.  Ο προϋπολογισμός ενός 
εκπαιδευτικού συστήματος για την εισαγωγή τεχνολογιών στα σχολεία δεν πρέπει να 
ξοδεύεται αποκλειστικά για την απόκτηση υλικοτεχνικής υποδομής.  Οι υπολογισμοί 
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έχουν δείξει ότι μια καλή κατανομή ενός προϋπολογισμού είναι να αφιερωθεί το ένα 
τρίτο του προϋπολογισμού για αγορά εξοπλισμού, το ένα τρίτο για αγορά λογισμικών 
και το τελευταίο τρίτο για επιμόρφωση των εκπαιδευτικών.   

 Ο εκπαιδευτικός, για να μπορεί να ανταποκριθεί στο έργο του, δεν πρέπει να 
αρκείται στα εφόδια των προπτυχιακών σπουδών του, αλλά έχει ανάγκη από διαρκή 
ενημέρωση σε εξελίξεις τόσο της επιστήμης του όσο και του τομέα των επιστημών της 
αγωγής, ανανεώνοντας επαρκώς το γνωστικό του εξοπλισμό.  Η διαρκής επιμόρφωση 
του εκπαιδευτικού συμβάλλει στον εκσυγχρονισμό των παιδαγωγικών του αντιλήψεων, 
στην ανανέωση του περιεχομένου διδασκαλίας λόγω της παραγωγής νέας γνώσης.  
Παράλληλα, μπορεί να του παρέχει διαρκή επιστημονική υποστήριξη στο δύσκολο 
έργο του, κάνοντάς τον ενεργό συστατικό της οποιασδήποτε σχεδιαζόμενης 
εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης.   

 Σ’ αυτό το σημείο θα ήθελα να εκφράσω τη διαφωνία μου με το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού να προχωρήσει στην κατάθεση πρότασης σχετικά με την 
επιμόρφωση των εκπαιδευτικών, πριν να ολοκληρωθούν τα αναλυτικά προγράμματα.  
Το απλό ερώτημα που προκύπτει είναι πώς θα επιμορφωθούν οι εκπαιδευτικοί, όταν 
το περιεχόμενο των αναλυτικών προγραμμάτων δεν έχει ακόμα καθοριστεί, αφού η 
επιτροπή για τα αναλυτικά προγράμματα βρίσκεται ακόμα στο στάδιο αξιολόγησης 
των εισηγήσεων και των προτάσεων για τα αναλυτικά προγράμματα που προέκυψαν 
από το δημόσιο διάλογο που προηγήθηκε τους τελευταίους μήνες.  ∆ε θα έπρεπε 
πρώτα να καθοριστεί το περιεχόμενο των αναλυτικών προγραμμάτων και στη βάση 
αυτού να διαμορφωθούν τα προγράμματα επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών;   

 Τα θέματα της αξιολόγησης της σχολικής μονάδας, του εκπαιδευτικού έργου 
και του εκπαιδευτικού αποτελούν παράγοντες καθοριστικής σημασίας για ποιοτική 
εκπαιδευτική μεταρρύθμιση.  Η μετάβαση από το παρόν σύστημα αξιολόγησης σε ένα 
σύστημα βασισμένο σε αντικειμενικά και αξιοκρατικά κριτήρια και μεθόδους αποτελεί 
μονόδρομο ως προς την επίτευξη του στόχου για αναβάθμιση της παρεχόμενης 
παιδείας.  Φυσικά, η αλλαγή στο σύστημα αξιολόγησης πρέπει να γίνει σε συνδυασμό 
με όλες τις άλλες εκπαιδευτικές παραμέτρους, ώστε να συμβάλει θετικά στην 
ουσιαστική εφαρμογή της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης.   

 Βέβαια, προκύπτουν σημαντικά πρακτικά ερωτήματα σε σχέση με τα ίδια τα 
αναλυτικά προγράμματα, τα οποία θα πρέπει να απαντηθούν, όπως:  Ποιος θα 
παράξει το εκπαιδευτικό υλικό;  Εάν είναι σε συνεργασία με την Ελλάδα, δε θα έπρεπε 
να είμαστε σε συνεννόηση μαζί τους;  Τα βιβλία που έχουμε θα αξιολογηθούν και, εάν 
ναι, από ποιους;  Τα αναλυτικά προγράμματα θα αξιολογούνται;  Από ποιους θα 
αξιολογούνται;  Ποια η εμπλοκή του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου;  Πώς συμμετέχουν 
ενεργά τα τρία θεσμοθετημένα συμβούλια δημοτικής, μέσης και ανώτατης παιδείας, 
για τα οποία μέχρι στιγμής δεν έχουμε καμιά ενημέρωση ως προς την εμπλοκή τους 
σε όλη τη διαδικασία της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης;  Ποιοι, τέλος, οι όροι εντολής 
του κ. Τσιάκαλου;  Εκφράζει προσωπικές απόψεις ή τις απόψεις του υπουργείου;   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τσάκαλος είναι. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι... 

 Τσάκαλος.   

 Η οποιαδήποτε εκπαιδευτική αλλαγή πρέπει να είναι πολυεπίπεδη και να 



 95

συνοδεύεται από υποστηρικτικούς μηχανισμούς, που θα λειτουργήσουν ευνοϊκά προς 
την αποτελεσματική εφαρμογή της.  Η παγίδευση σε μανιφέστα και διακηρύξεις, η μη 
παρακολούθηση της εφαρμογής των αλλαγών και της αλληλοεξάρτησής τους, η 
εφαρμογή αλληλοσυγκρουόμενων πολιτικών, η έμφαση μόνο σε θεσμοθετημένες 
αλλαγές χωρίς εσωτερική μεταρρύθμιση, οι αλλαγές χωρίς αξιολόγηση της 
αποτελεσματικότητας είναι παράγοντες που οδηγούν προς την ακύρωση της 
εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, αγαπητοί συνάδελφοι. 

 Επίσης, η εκπαιδευτική μεταρρύθμιση οδηγείται σε αποτυχία, όταν σε επίπεδο 
εκπαιδευτικής πολιτικής δεν τηρούνται οι κλασικοί πια δείκτες της ΟΥΝΕΣΚΟ.  ∆ηλαδή 
να υπάρχουν κατάλληλα και επαρκή σχολικά ιδρύματα με όλα τα απαραίτητα έργα 
υποδομής και μέσα για την υλοποίηση των προγραμμάτων, συμπεριλαμβανομένων 
της υποδομής και των διευκολύνσεων για χρήση της τεχνολογίας.  Τα εκπαιδευτικά 
ιδρύματα και μέσα πρέπει να είναι προσβάσιμα σε όλους χωρίς διακρίσεις για άτομα 
με οποιαδήποτε διαφορετικότητα, σωματική, γεωγραφικής και εθνικής προέλευσης, 
οικονομικής δυνατότητας.  Η παρεχόμενη εκπαίδευση και τα προγράμματα να είναι 
αποδεκτά από την κοινωνία μέσα στην οποία θα λειτουργήσουν.  Η εκπαίδευση 
πρέπει να παρέχεται δωρεάν οπωσδήποτε και πάντα στην πρωτοβάθμια εκπαίδευση 
και σταδιακά και στις υπόλοιπες βαθμίδες ή τουλάχιστον να χρηματοδοτείται, με 
τρόπο που να γίνεται προσβάσιμη σε όλους, και τα προγράμματα και η εκπαίδευση εν 
γένει να είναι ευέλικτη, ούτως ώστε να προσαρμόζεται σε αποκλίνουσες ανάγκες και 
κοινωνίες, μέσα σε ένα μεταβαλλόμενο και αλληλοεπηρεαζόμενο κόσμο. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Η αναδιαμόρφωση των αναλυτικών προγραμμάτων δε συνιστά από μόνη της 
ποιοτική εκπαιδευτική μεταρρύθμιση.  Όσο προοδευτικό και αν είναι το περιεχόμενο 
της εκπαίδευσης, αν δε συντονιστεί με τις υπόλοιπες παιδαγωγικές παραμέτρους, αν 
η στρατηγική προσέγγισης του διδακτέου δε διακατέχεται από προοδευτικές 
αντιλήψεις, δεν είναι δυνατή η επίτευξη των επιδιωκόμενων στόχων.  Η αλλαγή θα 
πρέπει να γίνει και σε όλους τους άλλους παράγοντες που συνδιαμορφώνουν ή 
επηρεάζουν καθοριστικά την ποιότητα του παρεχόμενου εκπαιδευτικού έργου.  Η 
αναθεώρηση των ρόλων μαθητή, εκπαιδευτικού και σχολείου, ο επαναπροσδιορισμός 
των απαιτήσεων της κοινωνίας από τα μέλη της, η αυτονόμηση της σχολικής μονάδας, 
ώστε να καταστεί ευέλικτη, η συνεχόμενη επιμόρφωση των εκπαιδευτικών, η 
αξιολόγηση του εκπαιδευτικού έργου και των εκπαιδευτικών, η υλικοτεχνική υποδομή 
και η χρήση των νέων τεχνολογιών, η αύξηση των δαπανών για την εκπαιδευτική 
έρευνα θα οδηγήσουν προς την κατεύθυνση μιας ουσιαστικής μεταρρύθμισης στην 
εκπαίδευση και στην ίδια την κοινωνία.  Ο εκπαιδευτικός σχεδιασμός πρέπει να είναι 
τέτοιος, που να μπορεί να μετασχηματίζεται σε εκπαιδευτική και κοινωνική πράξη.  Για 
να γίνει αυτό, χρειάζονται πολύ περισσότερα από τα αναλυτικά προγράμματα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ την κ. Κυριακίδου. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο συνάδελφος Ρίκκος Ερωτοκρίτου για προσωπικούς 
λόγους ζήτησε να μετατεθεί η ομιλία του την άλλη βδομάδα, οπότε, με την άδειά σας, 
θα καλέσω τον κ. Γεώργιο Τάσου.   

 Παρακαλώ, συνάδελφε, το λόγο. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, ελπίζω να με συγχωρέσει ο συνάδελφος ο Τάσου, αλλά έχω 
άλλη ανειλημμένη υποχρέωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε την κ. Κυριακίδου που… 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κανένα πρόβλημα, συνάδελφε.  Εσύ ξέρεις τα της παιδείας και έτσι δε 
χρειάζεται να ακούσεις από εμένα. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Όχι, θα ήθελα να σας ακούσω. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι λίγο πρόκληση αυτό που είπε η κ. Κυριακίδου.  ∆ιότι και ο 
κ. Τάσου έπρεπε να μας ζητήσει συγγνώμη. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Έχετε δίκαιο, κύριε Κατσουρίδη.  Απλώς είχα ένα πρόβλημα με την ομιλία μου 
και έπρεπε να το τελειώσω. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πολλά έχουν γραφτεί, έχουν συζητηθεί και θα συνεχίσουν να γράφονται και να 
συζητούνται, μέχρι που θα επέλθει επιτέλους αυτή η πολυπόθητη εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση.  Η εκπαιδευτική μεταρρύθμιση κινείται σε ρυθμούς χελώνας και δεν 
μπορεί να προχωρήσει και να φέρει τα σωστά αποτελέσματα με ημίμετρα που 
λαμβάνει η παρούσα κυβέρνηση και χωρίς τη διάθεση των αναγκαίων οικονομικών 
πόρων.  ∆υστυχώς, η εκπαιδευτική μεταρρύθμιση βρίσκεται ακόμη σε νηπιακή ηλικία.  
Πραγματικά, όλοι ανησυχούμε και αναμένουμε να δούμε στην πράξη να γεννιέται μια 
πραγματική και ουσιαστική εκπαιδευτική μεταρρύθμιση. Μια μεταρρύθμιση που θα 
πρέπει να δώσει μια νέα πνοή στα εκπαιδευτικά μας δρώμενα. Μια μεταρρύθμιση που 
θα ανταποκρίνεται στις προσδοκίες του κυπριακού λαού.  Μια μεταρρύθμιση που θα 
εξυπηρετήσει τις εκπαιδευτικές ανάγκες της σύγχρονης κυπριακής κοινωνίας του 
εικοστού πρώτου αιώνα.  Μια μεταρρύθμιση που δε θα αλλοιώνει, αλλά και δε θα 
διαγράφει την ιστορία και τον πολιτισμό μας.  Μια μεταρρύθμιση που δε θα μας 
αποκόπτει από τις εθνικές μας  ρίζες.  Μια μεταρρύθμιση που δε θα μας αλλοιώνει την 
εθνική μας ταυτότητα. 

 Είναι εδώ που βρίσκεται η διαφορά φιλοσοφίας στις προσεγγίσεις μας με το 
ΑΚΕΛ, που προσπαθεί με κάθε τρόπο μέσα από την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση να 
αλλοιώσει την ελληνοχριστιανική μας ταυτότητα.  Με τα μέχρι σήμερα δεδομένα, αλλά 
και πεπραγμένα δε διαφαίνεται ότι έχουμε εκείνες τις συνιστώσες που μας οδηγούν 
ουσιαστικά και πραγματικά σε μια εκπαιδευτική μεταρρύθμιση που θα εκφράζει την 
πνευματική και ιστορική δύναμη του λαού μας και που θα δημιουργεί και θα 
επικοινωνεί με όλους τους άλλους λαούς, χωρίς να χάνει την αυτοσυνείδησή του. 

 Ένα σημαντικό και αναπόσπαστο κομμάτι  αυτής της προσπάθειας, που 
αποτελεί τη ραχοκοκαλιά και τον ακρογωνιαίο λίθο σε αυτό το εγχείρημα, είναι τα 
αναλυτικά προγράμματα, χωρίς βέβαια να υποτιμάται ο ρόλος των εκπαιδευτικών, 
των γονιών, των μαθητών, το ωρολόγιο πρόγραμμα, η υλικοτεχνική υποδομή και 
πολλοί άλλοι παράγοντες, που πρέπει να ληφθούν υπόψη.  Από τις προτάσεις που 
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κατατέθηκαν δε διαφαίνεται ότι υπάρχει η δυνατότητα για μια πραγματικά σωστή 
επιλογή στα αναλυτικά προγράμματα, που θα οδηγήσουν την παιδεία μας σε μια νέα 
τάξη πραγμάτων, έτσι ώστε να επιλύονται τα σοβαρά προβλήματα που την 
απασχολούν, όπως είναι η παραπαιδεία, η νεανική παραβατικότητα, η σχολική 
αποτυχία, η συνεργασία των εκπαιδευτικών μέσα στη σχολική μονάδα, η συγγραφή 
νέων βιβλίων, οι νέες μέθοδοι της  διδασκαλίας και όλα τα άλλα σοβαρά προβλήματα 
που υπάρχουν στην παιδεία μας. 

 Εκείνο το οποίο διακρίνει αυτή την προσπάθεια του εκσυγχρονισμού και της 
αλλαγής είναι η προχειρότητα στο σχεδιασμό και στους οραματισμούς.  Σε θέματα 
ουσίας δεν υπάρχει συνοχή και ομοιογένεια μεταξύ των θεμάτων, με αποτέλεσμα να 
μην επιτυγχάνεται η επιδιωκόμενη ποιοτική αναβάθμιση του δημόσιου σχολείου. 
Χαρακτηριστικό γνώρισμα των εισηγήσεων για τα αναλυτικά προγράμματα είναι η 
ανομοιογένεια μεταξύ των μαθημάτων, πράγμα που είναι ανασταλτικός παράγοντας 
για το στόχο και την πραγματική αναβάθμιση της παιδείας της πατρίδας μας.   

 Πιστεύω ότι τα νέα αναλυτικά προγράμματα δεν αντικατοπτρίζουν τις 
πραγματικές μαθησιακές ανάγκες του μαθητή, καθότι δε συμβαδίζουν με τους 
ορίζοντες και τις προκλήσεις του νέου ανταγωνιστικού πεδίου της παγκοσμιοποίησης 
και της σύγχρονης εποχής του εικοστού πρώτου αιώνα.  Σε αυτή την προσπάθεια του 
εκσυγχρονισμού της εκπαίδευσής μας υπάρχουν πάρα πολλά εκκρεμή ζητήματα, που 
δημιουργούν σοβαρά προβλήματα μεταξύ του λυκείου και της τεχνικής εκπαίδευσης. 

 Το μέγα ζητούμενο είναι τι μέλλει γενέσθαι αναφορικά με την ενοποίηση της 
μέσης και τεχνικής εκπαίδευσης.  Μια απόφαση που, πέρα από τη φραστική εισήγησή 
της, δεν έχει να μας επιδείξει κάτι συγκεκριμένο, αφού ούτε συστάθηκαν επιτροπές, 
για να ασχοληθούν με το συγκεκριμένο θέμα, αλλά ούτε και ανακοινώθηκε οτιδήποτε 
το ουσιαστικό για τα αναλυτικά προγράμματα που θα καλύψουν την τεχνική 
επαγγελματική εκπαίδευση.    

 Στη σημερινή μου ομιλία θα κάνω ειδική αναφορά για τα προβλήματα και τις 
παραλείψεις που προκύπτουν από την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση και τα αναλυτικά 
προγράμματα στην τεχνική εκπαίδευση.  Την τελευταία δεκαετία πολλοί ειδικοί και μη 
κατέθεσαν τις απόψεις και τους προβληματισμούς τους γύρω από αυτό το θέμα.  
Αρκετές είναι οι μελέτες που παρουσιάστηκαν με εισηγήσεις, θέσεις και απόψεις,  
χωρίς βέβαια να βρεθεί η χρυσή τομή, που θα δώσει την πρέπουσα αξία στην τεχνική 
επαγγελματική εκπαίδευση.    

 Η πείρα του παρελθόντος…  Όταν το 2001 έγινε η εφαρμογή των νέων 
αναλυτικών προγραμμάτων στην τεχνική εκπαίδευση, φάνηκε μετά την αξιολόγησή 
τους ότι είχαν αποτύχει.  ∆υστυχώς, δεν απέδωσαν τα αναμενόμενα, παρ’ όλο που 
στη φιλοσοφία τους ήταν να προσφέρουν μια ευρύτερη μόρφωση σε όλους τους 
μαθητές της τεχνικής επαγγελματικής εκπαίδευσης, με κύριο στόχο να εισάξουν όσο 
το δυνατό περισσότερους μαθητές στα ανώτερα εκπαιδευτικά ιδρύματα της Ελλάδας 
και της Κύπρου, αφήνοντας κατά μέρος τον κύριο σκοπό του τμήματος της τεχνικής 
εκπαίδευσης, την επαγγελματική κατάρτιση των μαθητών.  Μια κατάρτιση που είναι 
απαραίτητη, για να δώσει καλούς τεχνίτες στην αγορά.  Επακόλουθο αυτής της 
πολιτικής είναι  οι απόφοιτοι της τεχνικής επαγγελματικής εκπαίδευσης  να 
αποφοιτούν από τις τεχνικές σχολές, χωρίς να έχουν τις απαιτούμενες επαγγελματικές 
γνώσεις και δεξιότητες που απαιτεί η αγορά εργασίας για εργοδότηση.  

 ∆υστυχώς, παρουσιάζεται σήμερα το φαινόμενο ότι η επιτροπή μελέτης δεν 
έλαβε υπόψη της την πείρα του παρελθόντος, αλλά ούτε και αξιολόγησε σε βάθος την 
υφιστάμενη κατάσταση, έτσι ώστε να δώσει στην τεχνική επαγγελματική εκπαίδευση 
την πρέπουσα θέση που της αρμόζει μέσα στην εκπαιδευτική μεταρρύθμιση και στα 
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αναλυτικά προγράμματα, δημιουργώντας προοπτική για το μέλλον  και προσφέροντάς 
της εκείνη την αξία που θα την έβγαζε από τα αδιέξοδα. ∆υστυχώς, έμεινε ο φτωχός 
συγγενής σε αυτή την προσπάθεια, για να μην πω  ένα ξεχασμένο χαρτί, όπως και το 
εσπερινό σχολείο και πολλά άλλα θέματα που άπτονται της προδημοτικής, δημοτικής, 
μέσης, γενικής και ανώτατης εκπαίδευσης.  

 Το σύνθημα που δόθηκε τότε ότι η τεχνική επαγγελματική εκπαίδευση παρείχε 
εκπαίδευση και όχι κατάρτιση είχε ως αποτέλεσμα να συγκεντρωθούν στις τεχνικές 
σχολές μαθητές με χαμηλές εκπαιδευτικές επιδόσεις.  Αυτό είχε ως  συνέπεια πολλοί 
μαθητές με ειδικές ικανότητες να αποφεύγουν να έρχονται τα τελευταία εννέα χρόνια 
στις τεχνικές σχολές λόγω της αύξησης των ωρών διδασκαλίας στα θεωρητικά 
μαθήματα και της μείωσης των περιόδων των εργαστηριακών μαθημάτων,  καθότι δε  
λήφθηκε υπόψη η κινητική νοημοσύνη. 

 Στην παρούσα  εκπαιδευτική μεταρρύθμιση γίνεται αναφορά από τους 
επαΐοντες στην καλλιέργεια κοινών αξιών και στην προσφορά ανθρωπιστικής και 
κοινωνικής παιδείας για άρση των διακρίσεων ανάμεσα στη μέση γενική και τεχνική 
εκπαίδευση.  Είναι σαφής η αναφορά και η τοποθέτηση των συγγραφέων- 
εμπνευστών της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης για τη δήθεν αναγκαιότητα της 
ενοποίησης του λυκείου με την τεχνική εκπαίδευση, χωρίς όμως να επεξηγούν και να 
δίνουν τις κατευθυντήριες γραμμές για το πώς θα γίνει η ενοποίηση και ποια μορφή 
θα πάρει και ποια θα είναι τα οφέλη από αυτή την ενοποίηση.  ∆ε μας λέγουν όμως αν 
αυτό το εγχείρημα έχει πιθανότητες επιτυχίας και ποια θα είναι η επιτυχία αυτής της 
αλλαγής, αφού δεν έχουν ετοιμάσει αναλυτικά προγράμματα, αλλά ούτε και έχουν 
συζητήσει σε βάθος τα προβλήματα που θα παρουσιαστούν σε ένα τέτοιο εγχείρημα. 

 ∆υστυχώς, από αυτή τη γενική τοποθέτηση της πρότασης διαφαίνεται η 
συρρίκνωση της τεχνικής εκπαίδευσης, που ίσως να οδηγήσει στη διάλυση της μέσης 
τεχνικής επαγγελματικής εκπαίδευσης.  Ειλικρινά, διερωτώμαι κατά πόσο θα μπορούν 
πλέον οι μαθητές μέσα από την ενοποίηση να κατοχυρώνουν τα επαγγελματικά τους 
προσόντα, κάτι που αποτελεί και τη σημαντικότερη στρατηγική για την αναβάθμιση 
του κύρους της τεχνικής εκπαίδευσης, όταν μέσα από αυτή τη φιλοσοφία της 
ενοποίησης θα μειώνονται δραστικά τα εργαστηριακά μαθήματα όλων των κλάδων.  
Οι μαθητές των τεχνικών σχολών δε θα μπορούν να εξασκούνται στη βιομηχανία είτε 
κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού είτε μία φορά την εβδομάδα, ανάλογα με τον κλάδο 
τον οποίο θα ακολουθούν.  

 ∆εν υπάρχουν εισηγήσεις για τη δημιουργία νέων ειδικοτήτων, για να καλύψουν 
τα κενά στην αγορά εργασίας.  Είναι φανερό λοιπόν ότι, αντί να μιλάμε για 
αναβάθμιση επαγγελματικών προσόντων, θα έχουμε την υποβάθμιση και οι μαθητές 
θα παίρνουν στο τέλος της ημέρας το απολυτήριό τους, χωρίς να έχουν αποκτήσει τα 
αναμενόμενα επαγγελματικά προσόντα που χρειάζονται, για να εργοδοτηθούν.  
Εκείνο το οποίο προβληματίζει και δεν υπάρχει ξεκαθάρισμα όσον αφορά την 
ενοποίηση είναι ποιο μοντέλο τελικά θα ακολουθήσουμε, το σουηδικό, το φιλανδικό ή 
κάποιο άλλο. Αν, όπως έχει ειπωθεί, θα ακολουθήσουμε το σουηδικό μοντέλο, τότε θα 
ήθελα να σας πληροφορήσω ότι ο Υπουργός Παιδείας της Σουηδίας το ∆εκέμβριο του 
2009 είχε δηλώσει ότι η χώρα του έχει αποτύχει όσον αφορά την επαγγελματική 
εκπαίδευση και προσανατολίζεται στην επαναφορά μεγαλύτερου ποσοστού 
μαθημάτων επαγγελματικής εκπαίδευσης.  Προς τι λοιπόν η αποκοπή 35% με 40% 
της ύλης στην επαγγελματική εκπαίδευση; 

 Πιστεύουμε ότι η τεχνική επαγγελματική εκπαίδευση προσέφερε και έχει πολλά 
ακόμη να προσφέρει στην οικονομία του τόπου.  Επιπρόσθετα, θα θέλαμε να 
υπενθυμίσουμε στους υποστηρικτές του σουηδικού εκπαιδευτικού μοντέλου ότι από 
το νέο σχολικό έτος η Σουηδία αναμορφώνει το σύστημά της μετά τις σημαντικές 
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αποτυχίες που είχε στα μαθήματα φυσικής, μαθηματικών και ανάγνωσης.  Η Σουηδία 
είχε τα χειρότερα αποτελέσματα που είχε ποτέ εκπαιδευτικό σύστημα ανάμεσα σε 
άλλες τριάντα πέντε διαγωνιζόμενες χώρες.  Είναι άξιο απορίας γιατί ο κ. Τσάκαλος 
στην πορεία υιοθέτησε το σουηδικό μοντέλο, ενώ φεύγοντας από τη Θεσσαλονίκη το 
2008, για να έρθει στην Κύπρο και να εργαστεί, δήλωνε στον τύπο ότι πάει στην 
Κύπρο, για να εισάξει το φιλανδικό εκπαιδευτικό σύστημα, το οποίο είναι παρόμοιου 
τύπου με το υφιστάμενο κυπριακό εκπαιδευτικό σύστημα. 

 Ειλικρινά, διερωτώμαι πού έχουμε βασιστεί και θέλουμε  να εφαρμόσουμε την 
υποχρεωτική φοίτηση των παιδιών στην τεχνική εκπαίδευση για έναν ακόμα χρόνο 
στη μέση εκπαίδευση!  Αντί να προσθέτουμε, να βελτιώνουμε και να ενισχύουμε τους 
επαγγελματικούς μας κλάδους, τους υποβαθμίζουμε και οδηγούμε τα παιδιά μας που 
ανήκουν στις τεχνικές σχολές σε μεγάλες περιπέτειες.  Η υποχρεωτική φοίτηση είμαι 
πεπεισμένος ότι θα αυξήσει τις εκροές από το εκπαιδευτικό σύστημα.  Η ενοποίηση 
της μέσης με την τεχνική εκπαίδευση και με την εφαρμογή της σε όλα τα λύκεια θα 
δημιουργήσει πολλά εκπαιδευτικά προβλήματα και κυρίως υποβάθμιση της τεχνικής 
εκπαίδευσης, αφού δε θα μπορεί να ανταποκριθεί πλήρως στις εξοπλιστικές ανάγκες 
που απαιτούνται στα λύκεια και οι οποίες δεν μπορούν να υλοποιηθούν μεσούσης και 
της οικονομικής κρίσης.   

 Τα μεταλυκειακά λύκεια αφορούν εξ ολοκλήρου την τεχνική εκπαίδευση, για τα 
οποία δεν υπάρχει καμιά πληροφόρηση όσον αφορά το ωράριο εργασίας, τα 
ωρολόγια και αναλυτικά προγράμματα, το ποιοι καθηγητές και εκπαιδευτές θα 
διεξάγουν τα μαθήματα.  Στα νέα ωρολόγια προγράμματα που  παρουσιάστηκαν  
βλέπουμε σοβαρές μειώσεις στα προγράμματα της τεχνικής επαγγελματικής 
εκπαίδευσης.  ∆υστυχώς, ο καθορισμός των μαθημάτων έχει γίνει, χωρίς να 
ερωτηθούν όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς, για να εκφέρουν τη δική τους άποψη.  Παρ’ 
όλο που έχει περάσει αρκετός καιρός από τότε που ξεκίνησε η εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση και η δημιουργία νέων αναλυτικών προγραμμάτων, εντούτοις μέχρι 
σήμερα  δεν έχουν δοθεί ικανοποιητικές εξηγήσεις σε θέματα που άπτονται του  
προϋπολογισμού, της σταθερότητας του εκπαιδευτικού προσωπικού σε μια σχολική 
μονάδα, της υλικοτεχνικής υποδομής και του καθορισμού των μαθημάτων στις 
τεχνικές σχολές. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το σύστημα που εφαρμόζεται σε κάθε χώρα διαφέρει κατά πολύ και 
εφαρμόζεται διαφορετικά σε χώρες, όπως είναι η Σουηδία, με άλλη κουλτούρα από 
την κυπριακή κουλτούρα.  Ακόμα και στη Σουηδία έγινε επίσημη αποδοχή ότι έχει 
αποτύχει το σύστημά της.  Γιατί λοιπόν πρέπει να το εφαρμόσουμε όπως έχει στην 
Κύπρο και να μη δούμε τις κυπριακές πραγματικότητες;  Με την εφαρμογή του 
σχεδίου αυτού, αντί να διασφαλίσουμε την επαγγελματική εκπαίδευση, να τη 
βελτιώσουμε και να δώσουμε μια ελκυστική επιλογή στα παιδιά μας, την 
υποβαθμίζουμε και μπορώ να πω ότι τη διαλύουμε!  Με το παρόν σχέδιο αφαιρούμε 
τη χαρά της μάθησης από τους μαθητές μας και τους φορτώνουμε με ένα πρόγραμμα 
το οποίο οι περισσότεροι δε θα μπορούν να παρακολουθήσουν, αφού δε θα μπορούν 
να αποκτήσουν τα προσόντα, τις δεξιότητες και ικανότητες που απαιτούνται στη 
σύγχρονη κυπριακή κοινωνία. 

 Σε πρόσφατη δήλωσή του ο κ. Μπαμπινιώτης συστήνει  την προσοχή στους 
εμπλεκομένους με την παιδεία της Κύπρου να ενθαρρύνουμε τους μαθητές να 
ακολουθούν τεχνολογικά μαθήματα, για να αποφεύγουν να γεμίζουν τους καταλόγους 
των ανέργων, όπως γίνεται στην Ελλάδα, όπου οι πλείστοι ακολουθούν θεωρητικές 
επιστήμες. 
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 Το τμήμα της τεχνικής εκπαίδευσης ως μέρος του δημόσιου σχολείου, πέραν 
των άλλων προβλημάτων, αντιμετωπίζει και το πρόβλημα της προκατάληψης όσον 
αφορά το επίπεδο των μαθητών.  Είναι γεγονός πως υπάρχει η προκατάληψη, η 
οποία πρέπει να αρθεί στην πορεία, γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει θέσει ένα σωρό 
προτεραιότητες στον τομέα της τεχνικής επαγγελματικής εκπαίδευσης, τις οποίες θα 
πρέπει να ακολουθήσουμε.  Αυτά τα προβλήματα επιβάλλουν την άμεση αλλαγή στη 
δομή της τεχνικής εκπαίδευσης.  Το χάσμα βαθαίνει με την προκατάληψη, γιατί είναι 
εμφανές και υποβόσκει στις κοινότητες των μαθητών, γονιών και δυστυχώς και των 
ίδιων των καθηγητών.  Είναι το λιγότερο άδικο να χαρακτηρίζονται οι μαθητές των 
τεχνικών σχολών “αδύνατοι μαθητές”, λες και τους εκκόλαψε η τεχνική εκπαίδευση.    

 H τεχνική εκπαίδευση δεν μπορεί να μπει σε νέες περιπέτειες, γιατί δεν αντέχει 
άλλο.  Πιστεύω ότι η ενοποίηση της μέσης γενικής εκπαίδευσης με την τεχνική 
εκπαίδευση θα οδηγήσει στη μεγιστοποίηση των σημερινών προβλημάτων του ενιαίου 
λυκείου και στη διάλυσή του.  Το πείραμα αυτό δοκιμάστηκε  στην τριετία 1995-1998 
σε δύο γενικά λύκεια και μια τεχνική σχολή και κρίθηκε ότι απέτυχε, γι’ αυτό και 
εγκαταλείφθηκε.  Ο Μιχαήλ Στασόπουλος, διευθυντής του πιλοτικού Ενιαίου Λυκείου 
Κύκκου Α΄, στα συμπεράσματά του για τους λόγους της αποτυχίας της πειραματικής 
εφαρμογής της ενοποίησης των δύο μορφών λυκείου αναφέρει ότι το εγχείρημα ήταν 
πολυδάπανο, αρκετά περίπλοκο, το ωρολόγιο πρόγραμμα ήταν δύσκαμπτο. 

 Στη δική του αξιολόγηση του εγχειρήματος ο τότε διευθυντής Τεχνικής- 
Επαγγελματικής Εκπαίδευσης, Ερωτόκριτος Ερωτοκρίτου, τονίζει με έμφαση πως  
πιστεύει ότι μέχρι σήμερα τουλάχιστο το ενιαίο λύκειο δεν πέτυχε το στόχο να 
απομακρύνει το διαχωρισμό που υπάρχει ανάμεσα στην ακαδημαϊκή και την τεχνική 
κατεύθυνση.  Στη συνέχεια θεωρεί ότι δεν πρέπει να καταργηθεί η τεχνική εκπαίδευση.   
Κατά την άποψή του, οι τεχνικές και επαγγελματικές σχολές πρέπει να διατηρηθούν 
για εκείνα τα παιδιά που επιθυμούν να ακολουθήσουν τεχνικά επαγγέλματα.  Είναι 
εμφανές ότι με τη μεταρρύθμιση, όπως αυτή προωθείται, γίνεται προσπάθεια να 
εισαχθεί ένα νέο εκπαιδευτικό σύστημα στην Κύπρο, χωρίς να μελετηθεί η υπάρχουσα 
κατάσταση και τα προβλήματα που υπάρχουν και διαιωνίζονται στην τεχνική 
επαγγελματική εκπαίδευση.  Οι εισηγήσεις που έχουν γίνει δεν αφουγκράζονται τους 
επαγγελματικούς κλάδους, τις ανάγκες της βιομηχανίας και τις ανησυχίες των γονιών 
για το τι θα απογίνουν τα παιδιά τους.  Ένα σύστημα, για να εφαρμοστεί, θα πρέπει να 
λάβει υπόψη τους παράγοντες που συνθέτουν το  πρόβλημα.  Γιατί λοιπόν εις γνώση 
μας να εφαρμόσουμε ένα σχέδιο το οποίο γνωρίζουμε ότι θα αποτύχει;  

 Είναι καιρός να αφουγκραστούμε τι πραγματικά ζητούν τα παιδιά μας, οι γονείς, 
η αγορά εργασίας, η βιομηχανία και να προσαρμόσουμε την τεχνική εκπαίδευση στα 
νέα δεδομένα, δημιουργώντας αναλυτικά προγράμματα που  να ανταποκρίνονται στις 
ανάγκες των καιρών.  Αυτές οι ανάγκες επιβάλλουν τα εξής: 

1. Παραμονή της τριετούς φοίτησης της επαγγελματικής κατεύθυνσης στις  
υφιστάμενες τεχνικές επαγγελματικές σχολές και αύξηση του αριθμού των 
εργαστηριακών  μαθημάτων. 

2. Μεταφορά της υφιστάμενης θεωρητικής κατεύθυνσης στα ενιαία λύκεια -
τεχνολογικές κατευθύνσεις- και εφαρμογή συγκεκριμένων κλάδων σε 
προκαθορισμένα λύκεια.  Η εισαγωγή της διδασκαλίας του αρχιτεκτονικού 
σχεδίου και των γραφικών τεχνών στα ενιαία λύκεια είναι ένα παράδειγμα που 
λειτουργεί για πολλά χρόνια με επιτυχία. 

3. Βελτίωση και ενίσχυση της υφιστάμενης  δομής  των εργαστηριακών 
μαθημάτων με εισαγωγή νέων τετράωρων εργαστηριακών μαθημάτων.   
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4. Επανεξέταση και ενίσχυση του σχεδίου της βιομηχανικής κατάρτισης των 
μαθητών. 

5. Περιορισμό των πολλών ειδικοτήτων και εμπλουτισμό τους με νέα 
εργαστηριακά μαθήματα που υιοθετεί και αναπτύσσει η βιομηχανία. 

6. ∆ιεξαγωγή ειδικών μαθημάτων σε μαθητές που θα ήθελαν να παρακαθίσουν σε 
εξετάσεις για εισαγωγή τους στα ανώτερα εκπαιδευτικά ιδρύματα. 

7. Λειτουργία μεταλυκειακών σχολών υπό την αιγίδα της μέσης τεχνικής 
επαγγελματικής εκπαίδευσης για περαιτέρω ανάπτυξη και πιστοποίηση 
επαγγελματικών προσόντων. 

8. Μεταλυκειακή τεχνική επαγγελματική εκπαίδευση  και διά βίου μάθηση υπό την 
αιγίδα και καθοδήγηση της μέσης τεχνικής επαγγελματικής εκπαίδευσης. 

9. Πραγματοποίηση επιστημονικής έρευνας μετά από περίοδο πέντε χρόνων που 
να αποδεικνύει ότι η μεταφορά της υφιστάμενης θεωρητικής κατεύθυνσης στα 
ενιαία λύκεια πέτυχε τους στόχους της και ως εκ τούτου μπορεί να συμβάλει 
θετικά στην αναβάθμιση της μέσης τεχνικής επαγγελματικής εκπαίδευσης.   

 Ας αφουγκραστούμε όλοι μας όλες αυτές τις ανησυχίες και ας επικεντρωθούμε 
στον κοινό στόχο, που δε θα πρέπει να είναι άλλος από τη διασφάλιση της τεχνικής 
επαγγελματικής εκπαίδευσης και την αναβάθμιση και βελτίωση των προγραμμάτων 
της, ούτως ώστε να δώσουμε μια ελκυστική επιλογή στα παιδιά, για να προχωρήσουν 
με αισιοδοξία προς το μέλλον, το οποίο τους ανήκει.  Η τεχνική εκπαίδευση 
προσέφερε, προσφέρει και μπορεί να προσφέρει περισσότερα στην κυπριακή 
κοινωνία, γι’ αυτό και δεν πρέπει σε αυτή την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση, αλλά και τα 
νέα αναλυτικά προγράμματα να παραμείνει ο φτωχός συγγενής, αλλά να πάρει αυτό 
που της αξίζει προς όφελος της εκπαίδευσης των νέων, αλλά και του τόπου 
γενικότερα μέσα στην Κύπρο του εικοστού πρώτου αιώνα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να ευχαριστήσω το συνάδελφο Γεώργιο Τάσου και όλους βεβαίως εσάς που 
παραμείνατε μέχρι τέλους και να πω ότι φθάσαμε στο τέλος της σημερινής 
συνεδρίασης της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία θα είναι την ερχόμενη Πέμπτη, 1η Ιουλίου 2010, στις 4.00 
το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.140-2009). 

 2. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.2006). 

 3. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2006. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.2006). 
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 4. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.104-2010). 

 5. Ο περί Αξιολόγησης, ∆ιαχείρισης και 
Αντιμετώπισης των Κινδύνων Πλημμύρας 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.096-2010). 

 6. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.005-2010). 

 7. Ο περί Κτηματομεσιτών Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.050-2010). 

 8. Ο περί Γραμματίων του Κυπριακού 
∆ημοσίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.095-2010). 

 9. Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.068-2010). 

 10. Οι περί ∆ανείου Αποταμιεύσεων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.069-2010). 

 11. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για 
την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου του 
2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.098-2010). 

 12. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.083-2010). 

 13. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.083-2010). 

 14. Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.151-2009). 

 15. Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.026-2010). 

 16. Ο περί  ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.039-2010). 
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 17. Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών 
Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και 
Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.099-2010). 

 18. Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 
Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.037-2010). 

 19. Ο περί της ∆ιεθνούς Συμφωνίας του 2001 
για το Κακάο (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.114-2010). 

 20. Ο περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη Αρχή 
∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.040-2010). 

 21. Ο περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης και 
Ανάπαυσης των Οδηγών Ορισμένων 
Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ.Φακ.23.01.051.072-2010). 

 22. Οι περί Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και 
Επίσημου Παραλήπτη - Θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού Εφόρου Εταιρειών και 
Επίσημου Παραλήπτη, Λειτουργού Εφόρου 
Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη Α΄, 
Λειτουργού Εφόρου Εταιρειών και 
Επίσημου Παραλήπτη, Πρώτου Εξεταστή, 
Ανώτερου Εξεταστή, Εξεταστή και Βοηθού 
Εξεταστή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.087-2010). 

 23. Οι περί Υπουργείου Εξωτερικών - Θέση 
∆ιευθυντή ∆ιαφώτισης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.090-2010). 

 24. Οι περί Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.097-2010). 
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 25. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - 
Θέσεις Ανώτερου Εσωτερικού Ελεγκτή, 
Ανώτερου Μηχανικού Συστημάτων 
Εναέριας Κυκλοφορίας και Μηχανικού 
Συστημάτων Εναέριας Κυκλοφορίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.103-2010).  

 26. Οι περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - Θέσεις 
Αρχιτέκτονα/Πολιτικού Μηχανικού, 
Συντηρητή Α΄, Αρχαιολογικού Λειτουργού 
και Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.104-2010). 

 27. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας – Θέση Λειτουργού 
Πυρηνικής Ιατρικής (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.106-2010). 

 28. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Σχολές και Τμήματα κατά Σχολή) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.049-2010). 

 29. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Καθορισμός Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας 
για Σκοπούς ∆ιορισμού Προαγωγής και 
Προσαυξήσεων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.010-2010). 

 30. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις και 
Μεταθέσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.011-2010). 

 31. Οι περί Ζωοτροφών και Προσθετικών των 
Ζωοτροφών (Έλεγχος Ποιότητας, 
Προμήθειας και Χρήσεως) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.012-2010). 

 32. Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.019-2010). 

 33. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα 
νέα αναλυτικά προγράμματα του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για τα 
δημόσια σχολεία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των 
βουλευτών κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου 
Τάσου και Ανδρέα Θεμιστοκλέους εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.042.001-2009). 

 2.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
για το θέμα «Η ύπαρξη και λειτουργία 
καζίνων στα κατεχόμενα, η συμμετοχή 
Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές τους 
και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας 
και εισαγωγής θεσμών για το σκοπό 
αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση του βουλευτή κ. Ρίκκου 
Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 3.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για παραγωγή 
ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές (6% 
των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα 
μέχρι το 2010) και οι τυχόν επιπτώσεις 
από την καθυστέρηση υλοποίησης των 
δεσμεύσεών μας, καθώς και οι προοπτικές 
του στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή 
Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση του βουλευτή κ. Νίκου 
Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 4.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο 
ρόλος, η αποστολή, το καθεστώς και τα 
προβλήματα στη λειτουργία του 
Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση του βουλευτή κ. Άντρου 
Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 
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 5.  «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο 
και οι τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 6.  «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι 
κρατικοί αερομεταφορείς και οι προκλήσεις 
του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 7.  «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση 
και καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 8.  «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο 
Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 Kηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.35 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Kωνσταντίνου Κώστας 

Αντωνίου Αντώνης Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αριστοτέλους Άριστος Λαμάρης Γιάννος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολάου Ιωνάς 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τορναρίτης Νίκος 
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Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Ανδρέας Χάμπας Πανίκος 

Κυπριανού Άντρος Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Αθηνά Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυριακίδου Στέλλα Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κυρίτσης Πάμπης  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2010», οι 
αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Ζ. Κουλίας, Α. Νεοφύτου, Ν. 
Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης, Άντρος Κυπριανού, Ι. Νικολάου, Χρ. Στυλιανίδης, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Πρόεδρος) και απόφαση για αναβολή της συζήτησης του 
θέματος για το τέλος της συνεδρίασης. 

2. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προλήψεως 
της Χρήσης και ∆ιάδοσης Ναρκωτικών και Άλλων Εξαρτησιογόνων Ουσιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», η συζήτηση που ακολούθησε (Στ. 
Μισιαούλη ∆ημητρίου, Α. Κυριακίδου, Μ. Σιζόπουλος, Ρ. Ερωτοκρίτου, Κ. 
Κωνσταντίνου, Γ. Λαμάρης) και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ιαχείρισης Χώρων Ελλιμενισμού Σκαφών 
Αναψυχής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αλιευτικών Καταφυγίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Υιοθέτησης του Ευρώ 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή της σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμμετοχής της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή ∆ιευκόλυνση Χρηματοοικονομικής Σταθερότητας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Κρατικό Αρχείο) 
- Θέση Εφόρου Κρατικού Αρχείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010», 

β. «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού (∆ιοίκηση) - Τεχνικές 
Υπηρεσίες - Θέση Ανώτερου Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010», 

γ. «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 
Επιθεωρητή Εργαστηρίων Ισοτόπων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010», 
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δ. «Οι περί Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος - 
Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και Λειτουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», 

ε. «Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως - Θέση Τεχνικού 
Μηχανικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010»,  

στ. «Οι περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - Θέση Ανώτερου Τεχνικού 
Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» 

και έγκρισή τους. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) Κανονισμοί του 2010», 

β. «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Παροχές) Κανονισμοί του 2010», 

γ. «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Λογαριασμοί του Ταμείου) 
Κανονισμοί του 2010»,    

δ. «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Ιατρικά Συμβούλια, ∆ευτεροβάθμιο 
Ιατρικό Συμβούλιο και Ειδικοί Ιατροί) Κανονισμοί του 2010», 

ε. «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (∆απάνες Επαγγελματικής 
Εκπαίδευσης) Κανονισμοί του 2010»,  

στ. «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Επαγγελματικές Ασθένειες) 
Κανονισμοί του 2010» 

 και έγκρισή τους.  

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης κατά του Εγκλήματος μέσω 
του  ∆ιαδικτύου (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή 
του σε νόμο.  

11. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση των 
ακόλουθων καταλόγων θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία:  

12. α. κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η 
αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλ. Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου, 
για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν απολυτήριο σχολής μέσης 
παιδείας ή δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών και για την 
πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική 
Επιτροπή δυνάμει των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη 
∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2008, 

β. κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η 
αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλ. Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου, 
για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν απολυτήριο σχολής μέσης 
παιδείας ή δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών,  για την 
πλήρωση των οποίων διεξάγεται ειδική γραπτή εξέταση από τις οικείες 
Συμβουλευτικές Επιτροπές, αλλά η αξιολόγηση για επιλογή γίνεται και 
πάλι με βάση τα ίδια κριτήρια που καθορίζονται στους περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμους του 1998 έως 
2008,  

γ. κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο 
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προσόν, των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλ. Α8 του 
κυβερνητικού μισθολογίου, για την πλήρωση των οποίων θα διεξάγεται 
γραπτή εξέταση σε θέματα που καθορίζονται από την Ειδική Επιτροπή 
δυνάμει των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2008, 

δ. κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο 
προσόν, των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλ. Α8 του 
κυβερνητικού μισθολογίου, για την πλήρωση των οποίων θα διεξάγεται 
ειδική γραπτή εξέταση από τις οικείες Συμβουλευτικές Επιτροπές, αλλά 
η αξιολόγηση για επιλογή γίνεται και πάλι με βάση τα ίδια κριτήρια που 
καθορίζονται στους περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη 
∆ημόσια Υπηρεσία Νόμους του 1998 έως 2008, 

 το κείμενο της απόφασης και έγκρισή της.  

13. Συζήτηση (Α. Αγγελίδης, Πρόεδρος, Ι. Νικολάου, Ν. Κατσουρίδης, Άντρος 
Κυπριανού, Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. Νεοφύτου) για τους κανονισμούς «Οι περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) 
Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους (με αρ. 2).  

14. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

15. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Στοιχεία για τις πωλήσεις καπνικών προϊόντων το 2010 - Αναλυτικά στοιχεία για 
παράνομη υλοτομία και σχετικές παραβιάσεις - Προβλήματα στην ασύρματη 
επικοινωνία των ψαράδων της περιοχής Τηλλυρίας - Υποβολή και έγκριση του 
καταστατικού του Ιδρύματος Μουσείου Αγώνος 1955-59 - Μη καταβολή των 
ναύλων από την κυβέρνηση σε φοιτητές στρατιωτικών σχολών - Έλλειψη 
προτύπων για την παραγωγή βιολογικών προϊόντων - Το πρόβλημα της 
επιβάρυνσης του ατμοσφαιρικού αέρα στην Καλαβασό - ∆ημιουργία 
πνευμόνων πρασίνου στην περιοχή Ζυγίου-Καλαβασού - Αίτημα της 
κοινότητας Καλαβασού για δημιουργία πρότυπου θεματικού-βιομηχανικού 
πάρκου - Ενημέρωση για τη διαδικασία επέκτασης του Γενικού Νοσοκομείου 
Λάρνακας - Εγκατάσταση πανεπιστημιακών σχολών εκτός Λευκωσίας και 
Λεμεσού - Παροχή δωρεάν κατοικίας στο διευθυντή του νοσοκομείου 
Κυπερούντας - Ηχοπετάσματα στον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου, στην 
περιοχή της κοινότητας Επισκοπής - Κατασκευή πεζοδρομίων στην κοινότητα 
Πολεμίου - Κριτήρια για την επιδότηση θέρμανσης - Συμφωνία Τουρκίας, 
Βραζιλίας, Ιράν σε σχέση με το πυρηνικό πρόγραμμα του Ιράν και οι 
επιπτώσεις για την Κύπρο - Μικρά πυροσβεστικά οχήματα στις κοινότητες - Τα 
αποτελέσματα της διερεύνησης του εργατικού ατυχήματος στο εργοτάξιο της 
εταιρείας “Cyprus Limni Resorts & Golf Courses PLC” - Η κατασκευή και 
περάτωση του αποχετευτικού συστήματος Κάτω Πύργου - Αποζημιώσεις 
Βρετανών για πυρκαγιές στην επαρχία Λεμεσού - Επιχορήγηση μεταφοράς 
μαθητών ορεινών περιοχών σε εκπαιδευτικές εκδηλώσεις - Κρατική οικονομική 
ενίσχυση στους πληγέντες από τον καιρό πατατοπαραγωγούς για το 2010. 

16. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αναδιοργάνωση των μουσείων σύμφωνα με τις σύγχρονες μουσειολογικές 
αντιλήψεις - Ανάγκη ανάληψης από το κράτος του κόστους κατασκευής 
κυματοθραυστών στις ακτογραμμές - Ζημιές στην εκκλησία των Αγίων 
Ηλιοφώτων από τα λατομεία Μιτσερού - Αποκατάσταση ζημιών από τις 
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πλημμύρες στον Αστρομερίτη και επιδιόρθωση των αντιπλημμυρικών έργων - 
Κατοχύρωση του χαλλουμιού ως προϊόντος προστατευόμενης ονομασίας 
προέλευσης - Πλεονάζοντα εμβόλια της νέας γρίπης - Ανάγκη αναβάθμισης του 
Νοσοκομείου Πόλης Χρυσοχούς - Αναδιαμόρφωση της πλατείας της κοινότητας 
Στρουμπιού - Ανάγκη αναβάθμισης δρόμου προς τον αρχαιολογικό χώρο 
Λέμπας - Αίτημα για επίστρωση με μπετόν δρόμων σε περιοχές του δικτύου 
“Φύση 2000” στον Άγιο Γεώργιο Πάφου - Συντήρηση του αρχαιολογικού χώρου 
στη Λέμπα - Τερματισμός των βρετανικών ασκήσεων στον εναέριο χώρο της 
Κύπρου - Σχέδιο συλλογής και ανακύκλωσης πλαστικών καλυμμάτων 
θερμοκηπίων - Μέτρα αντιμετώπισης των επιπτώσεων από τις κλιματικές 
αλλαγές - Άδεια εγκατάστασης αντένας της ΑΤΗΚ στο δήμο ∆ερύνειας - 
∆ιαμαρτυρία κοινοτικού συμβουλίου Φιλιάς και Ένωσης Κατεχόμενων 
Κοινοτήτων Επαρχίας Λευκωσίας για εκτέλεση έργων σε κρατική γη στα 
κατεχόμενα - ∆ασοκομάντος στο ∆ασονομείο - Η ατμοσφαιρική ρύπανση στην 
Κύπρο - Αίτημα για συμπερίληψη των ζαχαροπλαστείων, των κρεοπωλείων και 
των φωτογραφείων στο τουριστικό ωράριο - Μέτρα για τον τρόπο οδήγησης 
υπαλλήλων παράδοσης έτοιμου φαγητού - Καταλληλότητα και ασφάλεια 
λεωφορείων της ΠΕΑΛ - Αίτημα για κατάργηση της λατομικής ζώνης στο 
Πολιτικό - Το ενδεχόμενο ανέγερσης τζαμιού απέναντι από το “Hilton” - Ανάγκη 
δημιουργίας ιατρικού κέντρου υγείας στη Γεροσκήπου. 

17. Αγορεύσεις (Ν. Τορναρίτης. Γ. Γαβριήλ, Α. Κυριακίδου, Γ. Τάσου) για το θέμα 
«Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα αναλυτικά προγράμματα του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας» (συνέχιση της συζήτησης). 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 1ης Ιουλίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.10 μ.μ. 

Αρ. 37 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αρχίζουμε με το Πρώτο Κεφάλαιο της ημερήσιας… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχω οδηγίες από την κοινοβουλευτική μου ομάδα να εγείρω ένα θέμα προ 
ημερησίας διατάξεως, κύριε Πρόεδρε, και παρακαλώ να μας ακούσετε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όλοι γνωρίζουμε ότι η ολομέλεια της Βουλής αποφάσισε για το συγκεκριμένο 
θέμα της πλατφόρμας της ψηφιακής τηλεόρασης και ψηφίστηκε μία νομοθεσία, την 
οποία ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, ως είχε δικαίωμα από το σύνταγμα, την 
ανέπεμψε στο Ανώτατο ∆ικαστήριο για γνωμοδότηση και έτσι ο νόμος δεν εκδόθηκε.  
Την ίδια ώρα η Βουλή με άλλη της απόφαση δέσμευσε το κονδύλι που υπήρχε στο 
σχετικό προϋπολογισμό για την πλατφόρμα ψηφιακής τηλεόρασης.  Παρά την 
εκπεφρασμένη, ξεκάθαρη βούληση του νομοθετικού σώματος ότι η Cyta δεν πρέπει 
να υποβάλει προσφορά -αυτή ήταν άλλωστε η απόφαση της νομοθετικής εξουσίας 
που ο Πρόεδρος ανέπεμψε στο Ανώτατο ∆ικαστήριο- είμεθα μάρτυρες όλοι το 
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τελευταίο χρονικό διάστημα του γεγονότος ότι η ΑΤΗΚ, η Cyta παραγνωρίζει εντελώς 
την εκπεφρασμένη βούληση του νομοθετικού σώματος, υποβάλλει προσφορά και λέει 
«μα, δεν υπάρχει κανένας νόμος που να με εμποδίζει να κάνω αυτό το πράγμα»!   

 Το θέμα που εγείρω δεν είναι ότι η ΑΤΗΚ παρανομεί.  Το θέμα που εγείρω είναι 
ότι η ΑΤΗΚ παραβιάζει κατάφωρα την εκπεφρασμένη πολιτική βούληση του 
νομοθετικού σώματος, πράγμα το οποίο θεωρούμε ανεπίτρεπτο!  ∆εν μπορεί 
διορισμένα όργανα να παραβιάζουν την εκπεφρασμένη βούληση του νομοθετικού 
σώματος εννοώντας περίπου «σας γράφουμε στα παλαιότερα των υποδημάτων μας 
και, ανεξάρτητα από τι εσείς νομίζετε ή τι πιστεύετε, εμείς θα κάνουμε εκείνο το οποίο 
επιδιώκουμε και θέλουμε να κάνουμε, διότι δεν υπάρχει κάποιος νόμος που να μας 
εμποδίζει να το κάνουμε»! 

 Η πολιτική τάξη καμιά φορά έχει πολύ μεγαλύτερη σημασία από τη νομική ισχύ 
και γι’ αυτό ζητούμε όπως το συγκεκριμένο θέμα συζητηθεί από την ολομέλεια του 
σώματος είτε τώρα προ ημερησίας διάταξης είτε πριν από το Κεφάλαιο Τέταρτο, εάν 
οι συνάδελφοι συμφωνούν και θέλουν κάποιο χρόνο, για να εκφράσουν τις απόψεις 
τους, αλλά στη σημερινή συνεδρία να γίνει συζήτηση γύρω από το θέμα αυτό, για να 
στείλει το νομοθετικό σώμα το πολιτικό μήνυμα προς κάθε ενδιαφερόμενο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως προκύπτει από την αναφορά του κ. Πουργουρίδη, όλοι 
κατανοούμε ότι δεν υπάρχει νομικό θέμα.  Εξάλλου, η Αρχή ζήτησε την άποψη των 
αρμοδίων και από την άλλη τα κανάλια τα ιδιωτικά υπέβαλαν ένσταση και οι κρίνοντες, 
η επιτροπή που εξέταζε το αίτημα, έκριναν ότι δεν είχαν δίκαιο τα κανάλια.  Αυτό είναι 
το πρώτο. 

 Σε ό,τι αφορά την πολιτική πτυχή και τα υποδήματα, η πολιτική βούληση της 
πλειοψηφίας του νομοθετικού σώματος εκφράστηκε με ένα συγκεκριμένο τρόπο.  Ο 
τρόπος που εκφράστηκε, κατά την άποψή μας, και η εισήγηση που γίνεται σήμερα 
φανερώνει ένα ζήτημα -που και αυτό είναι ζήτημα προς συζήτηση- το πάθος, θα πω η 
πολιτική ψύχωση με την οποία ορισμένοι συνάδελφοι δεν μπορούν να διανοηθούν ότι 
θα κατέληγε η πλατφόρμα στην ΑΤΗΚ.   

 Όμως, τίθεται θέμα σεβασμού πολιτικού.  Ψηφίσαμε νόμο.  Τον ανέπεμψε ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.  Η διορισμένη αρχή που διορίστηκε από τον Πρόεδρο, 
τον ανώτατο άρχοντα αυτού του τόπου, έπρεπε να επιλέξει αν θα σεβαστεί την 
εκπεφρασμένη βούληση της πλειοψηφίας της Βουλής ή την εκπεφρασμένη και διά της 
αναπομπής βούληση του ανωτάτου άρχοντα της ∆ημοκρατίας.  ∆ηλαδή θα έπρεπε να 
γράψει, κατά την έκφραση του Χρήστου του Πουργουρίδη, στα παλαιότερα των 
υποδημάτων της τον Πρόεδρο και τον εαυτό της βέβαια;  Εμείς διαφωνούμε!  Είναι 
πρωτοφανές να πούμε τώρα ότι θα συζητηθεί μία πολιτική ενέργεια ημικρατικού 
οργανισμού!  Ανοίγουμε καινούρια κεφάλαια τώρα!  Ό,τι δε μας αρέσει το 
μετατρέπουμε σε θέμα της ολομέλειας! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ομήρου. 
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Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 ∆ε θα εισέλθω στην ουσία του θέματος, αλλά υπάρχει ένα εξόχως, νομίζω, 
θεσμικό ζήτημα.  Υπάρχει μία εκπεφρασμένη θέση της Βουλής των Αντιπροσώπων 
και, από τη στιγμή βεβαίως που ελήφθη απόφαση, δεν υπάρχει πλειοψηφία και 
μειοψηφία.  Είναι η θέση της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Γι’ αυτό δεν πρέπει να μιλούμε για πλειοψηφίες και μειοψηφίες.  Αν 
ήταν έτσι, οι διάφορες νομοθεσίες που υιοθετούνται από το σώμα κατά πλειοψηφία 
μπορεί να θεωρείται ότι έχουν αδυναμία, επειδή δεν ψηφίστηκαν από το σύνολο των 
μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Αυτό είναι το ένα.   

 Το δεύτερο είναι ότι περιφρονώντας αυτή την απόφαση, τη βούληση την 
εκπεφρασμένη, αλλά και το γεγονός ότι δεσμεύθηκε το κονδύλι και ψηφίσθηκε σχετική 
νομοθεσία, άσχετα αν εκκρεμεί ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου η αναφορά του 
Προέδρου, το διοικητικό συμβούλιο ενήργησε κατά τρόπο κατάφωρα αντιθεσμικό.  
Αυτό είναι το ζήτημα.  Νομίζω ότι πρέπει να τοποθετηθούν τα κόμματα σήμερα και 
μέσω σας να διαβιβαστεί αυτή η άποψη της πλειοψηφίας.  Ελπίζω να είναι και 
ομόφωνη η τοποθέτηση, αφού μπαίνει πάνω στη θεσμική βάση, χωρίς να 
υπεισερχόμεθα στην ουσία.  ∆ε νομίζω ότι θα χρειαστεί περαιτέρω συζήτηση, για να 
εγγραφεί είτε στο Κεφάλαιο ∆΄ είτε προ ημερησίας διατάξεως.  Να υπάρξουν οι 
τοποθετήσεις και ο Πρόεδρος της Βουλής να διαβιβάσει την έντονη δυσφορία του 
σώματος για το γεγονός ότι υπήρξε αυτή η εκτός θεσμών ενέργεια του συγκεκριμένου 
ημικρατικού οργανισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορεί να θεωρηθεί ότι παραβιάζεται κάποια θεσμική 
ενέργεια και δε θα συζητήσουμε εδώ στην ολομέλεια και θα αποφασίσουμε με βάση 
το ότι παραβιάζεται κάποια απόφαση της ολομέλειας της Βουλής ή της 
κοινοβουλευτικής επιτροπής.  Το κάθε κόμμα, για να τοποθετηθεί με τον τρόπο που 
τοποθετήθηκε, έχει συγκεκριμένη επιχειρηματολογία και μπορεί κάποιοι να θεωρούν 
ότι αυτό που γίνεται από την πλειοψηφία της Βουλής αποτελεί κατάφωρη παραβίαση 
κάποιων θέσμιων και διαδικασιών, που στοχεύει στην εξυπηρέτηση κάποιων 
συγκεκριμένων συμφερόντων.  Κανένας δεν μπορεί να στερήσει το δικαίωμα λοιπόν, 
εάν κάποιοι έχουν αυτή την άποψη, να τη δηλώσουν στην ολομέλεια της Βουλής.  Εάν 
θέλετε να κάνουμε αυτή τη συζήτηση, εμείς λέμε να την κάμουμε, όταν θα εγγραφεί το 
θέμα στο Κεφάλαιο ∆΄.  Να την κάμουμε αυτή τη συζήτηση.  Να απαιτείται όμως να 
αποφασίσουμε, δίχως να διεξαχθεί οποιαδήποτε συζήτηση, δεν υπάρχει τέτοιο 
προηγούμενο στην ολομέλεια της Βουλής.  Θέλετε να συζητήσουμε και να ληφθεί 
απόφαση από την ολομέλεια, να το συζητήσουμε ολοκληρωμένα, όταν θα εγγραφεί 
στο Κεφάλαιο ∆΄.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, το αίτημα, νομίζω, όπως τέθηκε, είναι καθαρά διαδικαστικό.  
∆εν είναι επί της ουσίας σήμερα που μπορεί να γίνει η συζήτηση.  Πλην όμως, 
υπάρχει ουσία!  Άρα λοιπόν, το αίτημα, όπως έχει υποβληθεί, και νομίζω έτσι ήταν, να 
εγγραφεί προς συζήτηση.  Εμείς δε θα έχουμε ένσταση να εγγραφεί προς συζήτηση 
και προφανώς εκεί θα ακουστούν όσα ακούστηκαν ήδη από τον κ. Κατσουρίδη ή όσα 
ακούστηκαν από τον κ. Ομήρου.  Ο κ. Κυπριανού έχει ήδη πει ότι δέχεται τη 
συζήτηση.  Άρα λοιπόν, η ουσία είναι να αποφασιστεί πότε θα συζητηθεί και, κατά την 
ταπεινή μου εισήγηση, λυπούμαι που θα δυσαρεστήσω τους συναδέλφους δίπλα μου 
αριστερά, νομίζω ότι δεν μπορεί να γίνει σήμερα αλλά στην επόμενη συνεδρίαση 
δυνάμει των κανονισμών μας.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τους εξ αριστερών δεξιούς συναδέλφους σου! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Με συγχωρείτε, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τους εξ αριστερών δεξιούς συναδέλφους σου! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ήταν μόνο από απόψεως πλευράς που βρίσκονται! 

 Ως εκ τούτου, κύριε Πρόεδρε, και για να υπενθυμίσω και τον κανονισμό που 
αφορά τη μη νομοθετική εργασία της Βουλής, θα πάμε στο άρθρο 77 του κανονισμού 
μας, ο οποίος παραπέμπει στο 73(6) του συντάγματος, που λέει ότι εγγράφεται με 
απόφασή σας για επόμενη συνεδρία. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ εν αποφάσισα ακόμα! 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει, στο διαδικαστικό δε θα μπω πολύ, διότι θα μπορούσαμε να πάρουμε 
απόφαση, κατά την άποψή μου, αλλά να μπούμε λίγο στο αίτημα, όπως τίθεται, για 
συζήτηση, με το οποίο εμείς συμφωνούμε.  Πιστεύουμε ότι θα πρέπει να ληφθεί 
υπόψη απ’ αυτή την ολομέλεια ότι είμαστε και στο τέλος της περιόδου και, αν θα 
πούμε να πάμε σε επιτροπές και παραεπιτροπές, σημαίνει να το δούμε τα 
Χριστούγεννα!  Εν τω μεταξύ η ζημιά θα γίνει.  Εγώ δεν αναφέρομαι μόνο στο θεσμικό 
και στο πολιτικό, αλλά και στο οικονομικό.  Είχα προσπαθήσει να εξηγήσω εδώ σ’ 
αυτή τη Βουλή -κανένας δεν έδωσε σημασία- ότι ο τρόπος με τον οποίο διδόταν η 
προσφορά ήταν ένα δακτυλίδιο, όπως λέμε, “ring”, και με καπέλο από πάνω, το οποίο 
οδήγησε, όπως προβλέψαμε, στα €10 εκατομ. με ένα κέρδος €1,6 εκατομ. -όσον πιο 
ψηλά σας είχα πει τόσο περισσότερο- και εδώ τίθεται θέμα και θεσμικό και δημοσίων 
δαπανών.  Ανεξάρτητα αν η Cyta αποχώρησε, είναι θέμα δημοσίων δαπανών, το 
οποίο θα λειτουργούσε διττά αρνητικά για την κυπριακή κοινωνία και την οικονομία.  
Από τη μία η Cyta, αν έπαιρνε ή αν πει να πάρει αυτή την προσφορά με τα €10 
εκατομ. ή €12 εκατομ. ή €15 εκατομ., θα βάλει κάτω κεφάλαια επενδυτικά, τα οποία 
θα έπρεπε να χρησιμοποιήσει αλλού, και από την άλλη ο πολίτης θα πληρώνει αυτό 
το κόστος! 
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 Άρα, η εισήγησή μας εμάς είναι ότι, όποτε και να συζητηθεί, πρέπει να δούμε 
στην επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως το θέμα και θεσμικά πώς 
λειτούργησε, αλλά και οι δημόσιες δαπάνες.  Και δε νομίζω…  Σας καλώ να μη 
συνεχίσετε να κάνετε πως δεν καταλαβαίνετε ότι μεταφέρουμε στον Κύπριο πολίτη, 
τον καταναλωτή ένα τεράστιο κόστος €10 εκατομ. -σήμερα μπορώ να μιλώ με 
βεβαιότητα, την άλλη φορά σας μιλούσα ως πρόβλεψη- ενώ η πρόβλεψη του φορέα 
είναι €800.000!  Πήγαμε στα €10 εκατομ. συν το κέρδος αυτού που θα πάρει την 
πλατφόρμα!  Η όλη διαδικασία είναι λανθασμένη και κάνω έκκληση στον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας, αν έχει νομικούς τρόπους, να τερματίσει αυτή τη διαδικασία! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν πήρα το λόγο, δεν είναι βεβαίως, για να επαναλάβω τα όσα 
έχουν πει οι αρχηγοί των κομμάτων, αλλά θέλω να πω κάτι που θα βοηθήσει τη 
διαδικασία την οποία θα ακολουθηθεί ανάλογα με το ποια θα είναι η περίπτωση.   

 Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας παρέπεμψε το θέμα για γνωμοδότηση στο 
Ανώτατο ∆ικαστήριο.  Η Βουλή παρίσταται μετά των νομικών της αντιπροσώπων σ’ 
αυτή τη διαδικασία, όπως πολύ καλά ξέρετε.  Αν δε γίνει αυτή η συζήτηση, ανάλογα με 
την απόφαση που θα παρθεί, εγώ θέτω ζήτημα και να αποφασίσει αυτή η ολομέλεια.  
Οι δικηγόροι που εκπροσωπούν τη Βουλή να καταχωρίσουν δικαστική διαδικασία 
ταυτόχρονα με την υπεράσπιση των θέσεων της Βουλής στο Ανώτατο ∆ικαστήριο και 
να εκδοθεί διάταγμα εναντίον της Αρχής Τηλεπικοινωνιών να παγώσει η διαδικασία.  
Θα το συζητήσουμε και αυτό σ’ αυτή τη συζήτηση, αν κάποιοι δε θέλουν να γίνει 
πολιτική συζήτηση.  Αν οι εντολές των δικηγόρων που εκπροσωπούν τη Βουλή στο 
δικαστήριο δίδονται από το σώμα της ολομέλειας, θα εγγραφεί κι αυτή η πτυχή να 
συζητηθεί.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εδώ υπάρχουν δύο προσεγγίσεις.  Η μία προσέγγιση είναι αυτή που έχει πει ο 
κ. Χρήστος Πουργουρίδης, αλλά και κάποιοι άλλοι, να εγγραφεί δηλαδή το θέμα προς 
συζήτηση στη Βουλή.  Και υπάρχει και η άλλη προσέγγιση του κ. Ομήρου, η οποία 
λέει ότι τα κόμματα έχουν κάνει τις τοποθετήσεις τους και μπορεί να πάει η βούληση 
αυτή, η συλλογική, της Βουλής όπου πρέπει, δηλαδή και στον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας και στον πρόεδρο και το διοικητικό συμβούλιο της Cyta και όπου αλλού 
κριθεί ότι είναι σωστό να πάει αυτή η σημαντική θέση και η τοποθέτηση της Βουλής 
των Αντιπροσώπων. 

 Για να είμαι δίκαιος, εγώ δεν είμαι εναντίον στο να γίνει συζήτηση τη δεδομένη 
στιγμή.  Όμως, για να είμαι ειλικρινής, υιοθετώ την προσέγγιση, σε πρώτη φάση, του 
κ. Ομήρου -τη θεωρώ λογική, τη θεωρώ σωστή, και θεσμικά σωστή και πολιτικά 
σωστή- ούτως ώστε να σταλεί και το μήνυμα ότι, όταν η Βουλή των Αντιπροσώπων 
τοποθετείται, οφείλουν να επιδεικνύουν σεβασμό στη βούληση αυτού του σώματος.  
Αν συμφωνείτε και εσείς, αγαπητοί συνάδελφοι, να το πράξουμε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Εμείς διαφωνούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σε σχέση με τι; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εμείς διαφωνούμε.  Επιμένουμε ότι, για να πάρει τέτοια θέση η Βουλή, πρέπει 
να προηγηθεί συζήτηση, να εγγραφεί το θέμα στο Κεφάλαιο Τέταρτο μέσα από την 
κανονική διαδικασία, να γίνει συζήτηση και να καταλήξουμε σε απόφαση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βασικά, κύριε Πρόεδρε, η δική μου πρότασις ήταν αυτή που είπε ο κ. Ομήρου,  
δηλαδή εγώ εισηγήθηκα, επειδή το θέμα είναι επείγον, προ ημερησίας διάταξης είπα 
να συζητηθεί, δηλαδή τώρα, ή πριν το Κεφάλαιο Τέταρτο σήμερα να γίνει μια σύντομη 
συζήτησις και ακολούθως να σταλεί το μήνυμα εκεί που πρέπει.  Ο κ. Ομήρου είπε 
«κύριοι, μα δεν είναι ανάγκη να γίνει καμιά ουσιαστική συζήτηση, οι θέσεις των 
κομμάτων έν’ καθαρές».  Άρα, ασπάζομαι πλήρως τη θέση του κ. Ομήρου και του 
προεδρείου.  Αν τώρα κάπως διαφοροποιημένη είναι η πρότασις του κ. Αγγελίδη, που 
λέει ότι πρέπει να γίνει συζήτησις, όπως το εξέφρασε ο κ. Αγγελίδης...  Συνεπώς, 
τούτων λεχθέντων, εμείς ως κοινοβουλευτική ομάδα υιοθετούμε πλήρως τη θέση του 
προεδρείου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θέλω να απευθυνθώ στες υπόλοιπες δύο κοινοβουλευτικές ομάδες, 
προς το ΑΚΕΛ και προς το ∆ημοκρατικό Κόμμα.  Εγώ θεωρώ ότι σε κλίμα συναίνεσης 
μπορεί να βγει κάτι, παρά να μπούμε σε τέτοιου είδους συζητήσεις.  Η προσέγγισή 
μου είναι αυτή.  Τα μηνύματα να σταλούν σωστά, με σωστό τρόπο, με σεβασμό προς 
τους πάντες.  Γι’ αυτό το λόγο απευθύνομαι και προς το ΑΚΕΛ και προς το 
∆ημοκρατικό Κόμμα και ερωτώ κατά πόσο μπορούμε να υιοθετήσουμε τη 
συγκεκριμένη εισήγηση του κ. Ομήρου και να συνεχίσουμε τη συζήτησή μας κανονικά. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς δεν υιοθετούμε την πρόταση του κ. Ομήρου.  Και 
επαναλαμβάνω, κύριε Πρόεδρε, για τρίτη φορά:  Θα είναι πρωτοφανές για την 
ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων να αποφασίζει για ένα θέμα χωρίς να έχει 
προηγηθεί συζήτηση.  Απ’ εκεί και πέρα, η πλειοψηφία αποφασίζει.  Είσαστε 
ελεύθεροι να αποφασίσετε ό,τι θέλετε.  Θα μας κρίνει όλους ο κυπριακός λαός! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Αγγελίδη... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να παρατηρήσω και εγώ ότι ουσιαστικά είπε ο κ. 
Πουργουρίδης την πρότασή του, για να γίνει συζήτησις.  Και εγώ πιστεύω ότι πρέπει 
να γίνει συζήτησις, διότι υπήρξε η άποψις ότι μπορεί να υπάρχει και εξήγησις από 
πλευράς της Αρχής.  Εγώ δεν μπορώ να καταδικάσω κανέναν χωρίς να ακούσω πριν 
όλα τα δεδομένα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να υπάρξει μια ομοφωνία επί του διαδικαστικού, θεωρώ ότι 
μπορούμε να δεχτούμε να εγγραφεί, αλλά να συζητηθεί επειγόντως την ερχόμενη 
Πέμπτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, οι απόψεις ισχύουν.  Φαίνεται ότι η 
πλειοψηφία που έχει δημιουργηθεί θεωρεί ότι πρέπει να υπάρξει συζήτηση του 
θέματος.  Λοιπόν, συζήτηση θα υπάρξει και μετά τη συζήτηση θα δούμε και ποιο θα 
είναι το αποτέλεσμα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι προβλέπει το ο Κανονισμός 77, την 
επόμενη συνεδρίαση λέει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη, θέλετε να προσθέσετε και εσείς κάτι; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, εγώ θέλω να προσθέσω ότι, αν ο ισχυρισμός είναι ότι ο κανονισμός δε μας 
επιτρέπει σήμερα, είναι λανθασμένος, αν υπάρχει αυτός ο ισχυρισμός.  Και διαβάστε 
τον Κανονισμό 78, που λέει ότι οιονδήποτε θέμα μπορεί να συζητηθεί.  Άλλο αν δε 
θέλουμε να το συζητήσουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ θεωρώ ότι, εφόσον η βούληση της πλειοψηφίας είναι να συζητηθεί, θα 
τροχοδρομηθεί και θα συζητηθεί την ερχόμενη βδομάδα. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Επειδή η θέση της ομάδας είναι ότι πρέπει να προηγηθεί κάτι, που σημαίνει 
ουσιαστικά ότι πρέπει να ακούσουμε τζιαι την άλλη πλευρά, να κρίνουμε, να δούμε σε 
ποιο βαθμό, όπως κρίνουμε εμείς εκ πρώτης όψεως, στην επιτροπή ενδεχομένως...  
Έθθα ’ρτουν εδώ, φαντάζομαι, να κάνουμε συζήτηση.  Άρα, κάπου αλλού πρέπει να 
προηγηθεί σωστά, όπως γίνεται για το κάθε θέμα, να δούμε με νηφαλιότητα τι 
απαντήσεις υπάρχουν και εκεί θα μπορέσουμε να καταλήξουμε σωστά, προτού 
σπεύσουμε να καταδικάσουμε, προτού ακούσουμε.  ∆ιότι ακουστήκαν τζιαι πράματα 
στα οποία έπρεπε να είμαστε πιο προσεκτικοί.  Ενδιαφερτήκαμεν αν ανέβηκε το κασιέ 
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τώρα λόγω της παρουσίας της Cyta!  Ε, για όνομα του Θεού!  Ας σκεφτούμε τα 
μηνύματα που στέλνουμε! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω ότι έχει εξαντληθεί η συζήτηση. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ε, δεν εκατάλαβε τι είπα!  ∆εν είναι λόγω της συμμετοχής της Cyta!  Η ίδια η 
διαδικασία είναι τέτοια -και εδώ είναι το έγκλημα το μεγαλύτερο, όχι αν θα την πάρει ο 
άλφα ή ο βήτα- που λέει ότι όποιος βάλει περισσότερα λεφτά έχει εξασφαλισμένο 16% 
κέρδος,  όποιος βάλει πιο ψηλά την προσφορά θα πάρει τη δουλειά!  Άρα, αυτό το 
πράγμα λειτουργεί εναντίον του Κύπριου καταναλωτή.  Αν δε θέλετε να το καταλάβετε, 
μην το καταλάβετε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τελικά πού πάει το θέμα;  Να διευκρινιστεί.  Επιτροπή ή 
ολομέλεια, Κεφάλαιο Τέταρτο ή όχι;  Εν πάση περιπτώσει, επειδή συνεχώς ο 
∆ημήτρης Συλλούρης λέει κάτι και υπονοεί ότι οι υπόλοιποι εν καταλαβαίνουμε, αν θα 
συμφωνήσω με την άποψή του, πρέπει να ισχύσει για όλους τους δημόσιους 
πλειστηριασμούς.  Όταν δίνεις μαρίνες, όταν δίνεις άλλα έργα, παραλίες, με την ίδια 
λογική τι σημαίνει;   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, σας παρακαλώ!  Κύριε Συλλούρη, σας παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και, τρίτον, εμίλας, συνάδελφε, για την ευθύνη της Cyta τζιαι και για το πού θα 
πάει το ζήτημα με την τιμή, όταν εβκήκε έξω ’πού τη διαδικασία!  Φαντάζουμαι 
δηλαδή...  ∆εν ξέρω, είναι απίστευτη τούτη η στάση απέναντι στον οργανισμό!  Βκάρτε 
ένα ψήφισμα, μια απόφαση, που να τον κλείσει!  Να τελειώνει η ιστορία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη, και ολοκληρώνουμε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τα γεγονότα, κύριε Πρόεδρε, είναι ενώπιον του σώματος.  ∆εν υπάρχει κάτι 
που, αν πάει στην επιτροπή, θα έρθει η Cyta να μας το πει.  Τι να μας πει;  Εκείνο 
που χρειάζεται είναι τοποθέτησις και σχολιασμός των γεγονότων των γνωστών.  
Συνεπώς, από τη στιγμή που η πλειοψηφία λέει να γίνει συζήτησις, την ερχόμενη 
Πέμπτη στο Κεφάλαιο Τέταρτο να συζητήσουμε το θέμα αυτό.  Ποια γεγονότα θέλουμε 
να διακριβώσουμε, για να τοποθετηθούμε επί των γεγονότων; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ηλαδή, χωρίς να ακούσουμε αν τους είπε ή δεν τους είπε άποψη η Γενική 
Εισαγγελία, αν έχει ή δεν έχει άποψη η εκτελεστική εξουσία, τι λέει η ίδια η Αρχή, θα 
έρθουμε εδώ -οι θέσεις έν’ δεδομένες- και, με εξαίρεση εμάς, οι άλλοι θα 
καταδικάσουν και θα αποκεφαλίσουν!  Μα αυτή είναι η αντίληψη περί δημοκρατίας τζι 
έτσι γίνεται οπουδήποτε στες διαδικασίες;  Χωρίς να ακουστεί ο άλλος, 
αποκεφαλίζεται; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει καμία ένστασις να πάει και σε μια επιτροπή, για να έρθουν να 
πουν τες απόψεις τους, κύριε Πρόεδρε, αλλά να γίνει η συζήτησις την Πέμπτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτή ήταν η θέση ευθύς εξαρχής της δικής μας πλευράς.  Και 
εισηγούμαστε, για να μη θεωρηθεί ότι θέλουμε απλώς να σκοτώσουμε το χρόνο, να 
γίνει αύριο συνεδρίαση εις την αρμόδια επιτροπή, η οποία εμείς θεωρούμε ότι είναι η 
επιτροπή Θεσμών.  Εάν θέλει να είναι και η επιτροπή Ελέγχου μαζί, να γίνει μαζί.  Θα 
πρέπει να κληθεί οπωσδήποτε και η ΑΤΗΚ, να ακουστεί, διότι δεν μπορεί κανένας να 
καταδικάζεται ανήκουστος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, αφού ακουστήκαν όλες οι απόψεις, το προεδρείο πιστεύει, πρώτον, ότι 
θα υπάρξει συζήτηση στην αρμόδια επιτροπή και αρμόδια επιτροπή είναι η Θεσμών 
και Αξιών.  ∆εύτερον, την ερχόμενη Πέμπτη θα υπάρξει συζήτηση στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, για να υπάρξουν και οι τοποθετήσεις από μέρους των πολιτικών 
κομμάτων.  Θα ακουστούν αυτοί όλοι που πρέπει να ακουστούν και στο τέλος η κάθε 
πλευρά θα βγάλει τα δικά της τα συμπεράσματα και θα κάνει τις δικές της 
τοποθετήσεις. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε.  Επειδή αφορά την επιτροπή Θεσμών η 
παραπομπή από το προεδρείο, η οδηγία σας είναι για αύριο ή μέχρι την ερχόμενη 
Πέμπτη; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η οδηγία μου είναι, αν μπορεί αύριο, να γίνει, αν μπορεί τη ∆ευτέρα, να γίνει, 
αν μπορεί την Τρίτη, να γίνει.  ∆εν μπορώ εγώ να ξέρω αν αύριο μπορούν όλοι οι 
εμπλεκόμενοι.  Είναι θέμα που θα το χειριστείτε εσείς με τη γραμματεία. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εντάξει.  Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία. 

 Τα θέματα με αριθμούς 1, 2 και 3 αναβάλλονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010»...  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κάτι υπάρχει, ένα θέμα, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ζητούμε αναβολή για μία εβδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Αναβάλλεται για μια εβδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Αξιολόγησης, ∆ιαχείρισης και 
Αντιμετώπισης των Κινδύνων Πλημμύρας Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Αξιολόγησης, ∆ιαχείρισης και Αντιμετώπισης των Κινδύνων Πλημμύρας 

Νόμος του 2010»  

Παρόντες:  

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 28 Ιουνίου 2010.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και της Πολιτικής Άμυνας του 
ίδιου υπουργείου, των επαρχιακών διοικήσεων, του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των συμβουλίων αποχετεύσεων, της Ένωσης 
∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νομοθεσίας για την 
εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με την 
Οδηγία 2007/60/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης 
Οκτωβρίου 2007 για την αξιολόγηση και διαχείριση των κινδύνων πλημμύρας, καθώς 
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και για τη μερική εναρμόνιση με την Οδηγία 2000/60/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Οκτωβρίου 2000 για τη θέσπιση πλαισίου 
κοινοτικής δράσης στον τομέα της πολιτικής των υδάτων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο σκοπείται η δημιουργία του κατάλληλου 
νομοθετικού πλαισίου για τη ρύθμιση των διαδικασιών αξιολόγησης, διαχείρισης και 
αντιμετώπισης των κινδύνων πλημμύρας, με στόχο τη μείωση των αρνητικών 
συνεπειών που οι πλημμύρες επιφέρουν στην ανθρώπινη υγεία, το περιβάλλον, την 
πολιτιστική κληρονομιά, καθώς και την οικονομική ανάπτυξη. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στον προτεινόμενο νόμο 
περιλαμβάνονται ρυθμίσεις που αφορούν τον προσδιορισμό των λεκανών απορροής 
ποταμών και τις συσχετιζόμενες παράκτιες ζώνες που κινδυνεύουν από πλημμύρες, 
τη διεξαγωγή προκαταρκτικής αξιολόγησης των κινδύνων πλημμύρας, την ετοιμασία 
χαρτών κινδύνου πλημμυρών, καθώς και την κατάρτιση των σχεδίων διαχείρισης των 
κινδύνων πλημμύρας με στόχο την πρόληψη, την προστασία, το μετριασμό των 
επιπτώσεων των πλημμυρών και την ετοιμότητα για αντιμετώπισή τους.  Περαιτέρω, 
με βάση τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, αρμόδια αρχή για τον προσδιορισμό των 
λεκανών απορροής ποταμών, τη διεξαγωγή προκαταρκτικής αξιολόγησης των 
κινδύνων πλημμύρας, την ετοιμασία χαρτών κινδύνου πλημμυρών, καθώς και για την 
κατάρτιση των σχεδίων διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας είναι το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
και το Υπουργείο Εσωτερικών, ως η συντονιστική αρχή, θα είναι αρμόδιο για την 
παρακολούθηση και εφαρμογή των εν λόγω σχεδίων.  

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από 
το Υπουργείο Εσωτερικών, κατά την επεξεργασία του προτεινόμενου νόμου δε 
διεξήχθη από το αρμόδιο υπουργείο ευρύς δημόσιος διάλογος, γιατί η προτεινόμενη 
εναρμονιστική νομοθεσία περιλαμβάνει πρόνοιες και διαδικασίες επιστημονικής 
φύσεως που συμφωνήθηκαν μετά από διαβουλεύσεις επιστημόνων από όλα τα κράτη 
μέλη.  Συναφώς, όπως αναφέρεται στα εν λόγω στοιχεία, ο δημόσιος διάλογος μεταξύ 
των κοινωνικών συνόλων θα διεξαχθεί σε μεταγενέστερο στάδιο κατά την παρουσίαση 
των χαρτών κινδύνου πλημμύρας και σε μεγαλύτερο βαθμό κατά την κατάρτιση των 
σχεδίων διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας. 

 Τέλος, με βάση τα ίδια στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η εφαρμογή 
της προτεινόμενης νομοθεσίας αναμένεται ότι θα συνεπιφέρει δημόσια δαπάνη, γιατί 
θα απαιτηθεί η διεξαγωγή προκαταρκτικής εκτίμησης του κινδύνου πλημμυρών για τις 
λεκάνες απορροής ποταμών και τις συναφείς παράκτιες ζώνες, θα καταρτιστούν 
χάρτες κινδύνων πλημμύρας στις περιοχές που υφίστανται κίνδυνοι για ζημιές από 
πλημμύρες και τέλος θα καταρτιστούν για τις ζώνες αυτές σχέδια διαχείρισης των 
κινδύνων πλημμύρας. 

 Σημειώνεται ότι η χρονική προθεσμία για υιοθέτηση της Οδηγίας 2007/60/ΕΚ 
στην εσωτερική έννομη τάξη έληξε την 26η Νοεμβρίου 2009 και λόγω της μη έγκαιρης 
υιοθέτησης των προνοιών της η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία προειδοποιητική επιστολή με ημερομηνία 20 Ιανουαρίου 2010 για 
παράβαση του κοινοτικού δικαίου, λόγω της μη εναρμόνισης με το κοινοτικό 
κεκτημένο πριν από την εκπνοή της υπό αναφορά προθεσμίας κατά την οποία θα 
έπρεπε να είχε συμμορφωθεί.  Σε μεταγενέστερο στάδιο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
απέστειλε αιτιολογημένη γνώμη με ημερομηνία 5 Μαΐου 2010 με την οποία καλεί την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία να λάβει τα απαιτούμενα μέτρα, προκειμένου να συμμορφωθεί 
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με την υπό αναφορά Οδηγία εντός χρονικού διαστήματος δύο μηνών από την 
παραλαβή της αιτιολογημένης γνώμης. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, των επαρχιακών 
διοικήσεων και της Πολιτικής Άμυνας του Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και οι 
εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων συμφώνησαν με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή, οι 
εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου και των 
συμβουλίων αποχετεύσεων διαφώνησαν με ορισμένες πρόνοιες του νομοσχεδίου  και 
υπέβαλαν εισηγήσεις για τροποποίησή του στην επιτροπή.   

 Υπό το φως των διαφωνιών που εκφράστηκαν από τις πιο πάνω 
ενδιαφερόμενες πλευρές επί του κειμένου του νομοσχεδίου, η επιτροπή κάλεσε τους 
εκπροσώπους των αρμόδιων κυβερνητικών τμημάτων να διαβουλευθούν με τις 
ενδιαφερόμενες πλευρές, προκειμένου να επιτευχθεί, κατά το δυνατό, συναίνεση επί 
των θεμάτων για τα οποία διατυπώθηκαν διαφωνίες. 

 Ανταποκρινόμενος στην πιο πάνω παράκληση της επιτροπής, ο εκπρόσωπος 
του Υπουργείου Εσωτερικών σε μεταγενέστερο στάδιο πληροφόρησε την επιτροπή 
ότι, έπειτα από διαβούλευση που είχε με το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και τις πιο πάνω 
ενδιαφερόμενες πλευρές, το υπουργείο του υιοθέτησε τις εισηγήσεις που 
υποβλήθηκαν από αυτές για τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου και, αφού τις 
ενσωμάτωσε στο κείμενο του νομοσχεδίου, κατέθεσε ανάλογα διαμορφωμένο κείμενο 
στην επιτροπή.  Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος, ενημέρωσε την επιτροπή για το 
γεγονός ότι με τις τροπολογίες που επήλθαν στο κείμενο του νομοσχεδίου 
συμφώνησαν οι πιο πάνω ενδιαφερόμενες πλευρές.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του υπό συζήτηση νομοσχεδίου όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί από την 
εκτελεστική εξουσία και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  

 Παράλληλα, η επιτροπή επισημαίνει για άλλη μια φορά το γεγονός ότι 
εναρμονιστικά νομοσχέδια κατατίθενται στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία με 
μεγάλη καθυστέρηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα από τη θέση μου, αν επιτρέπετε, θέλω να πω 
δυο πράγματα. 

 Πρώτα απ’ όλα, το λέει και η έκθεση, μιλούμε για ένα πολύ σημαντικό 
νομοσχέδιο για το οποίο έπρεπε να γίνει δημόσιος διάλογος και διάλογος στην 
επιτροπή και αναγκαστήκαμε μέσα σε πολύ ελάχιστο χρόνο να το περάσουμε και να 
το περάσουμε σήμερα ψηφίζοντάς το ομόφωνα, γιατί εκκρεμεί διαδικασία ενώπιόν 
μας εις την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και αυτό δυστυχώς θα το παρακολουθήσουμε να 
συμβαίνει για αρκετά νομοσχέδια τις επόμενες λίγες ημέρες.  Είναι απαράδεκτο να 
συμβαίνει το 2010 αυτό το φαινόμενο και να το δεχόμαστε.  Πάρα πολλά σοβαρά 
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νομοσχέδια θα περάσουν σχεδόν χωρίς να μελετηθούν ή να μελετηθούν σε βάθος και 
με πολλά λάθη, επειδή δε δόθηκε ο κατάλληλος χρόνος.  Και η Ευρωπαϊκή Ένωση 
λειτουργεί τελικά ως πίεση πάνω μας.  Έπρεπε να αφήσουμε πίσω μας αυτές τις 
διαδικασίες. 

 ∆εύτερον, επειδή υπάρχει μια μικρή παράλειψη στην έκθεση, με τόσο φόρτο 
εργασίας δεν μπορεί κανείς να ζητήσει ευθύνες...  Εκτός από τες παρατηρήσεις 
φορέων, οι οποίες έχουν οδηγήσει σε τροποποιήσεις στο νομοσχέδιο, και εγώ εκ 
μέρους των Οικολόγων, αλλά και άλλοι συνάδελφοι είχαμε παρατηρήσεις και 
προσθήκες, οι οποίες τελικά έγιναν αποδεκτές από την εκτελεστική εξουσία.  Και θέλω 
να καταγραφεί.  Οι καιροί είναι χαλεποί, ο καθένας πρέπει να παρουσιάζει το έργο και 
να αναδεικνύει την παρουσία του. 

 Τρίτον, παραμένει ένα θέμα το οποίο εδήλωσα και στην επιτροπή -δεν περνά 
στην έκθεση- μας αφορά άμεσα και εμείς θέλουμε να μείνει ως εκκρεμότητα και το 
δηλώνουμε:  ∆εν υπάρχουν μέσα στο νομοσχέδιο, στο νόμο που ψηφίζουμε, επαρκείς 
ασφαλιστικές δικλίδες για την ενημέρωση και τη διαβούλευση με το κοινό.  Υπάρχουν 
πολύ γενικές αναφορές, καμιά αναφορά στο ενδιαφερόμενο κοινό, καμιά αναφορά 
στις διαδικασίες.  Υπάρχουν ελλείψεις σοβαρές σ’ αυτό το κεφάλαιο.  Εμείς θα 
επανέλθουμε τον Οκτώβρη με βάση το τι ισχύει στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Περνούμε 
κάτι σήμερα, για να μη μας πάρουν στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο, με πολλές ελλείψεις 
και λυπούμαι γι’ αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Να μιλήσω από τη θέση μου.  Είναι αλήθεια ότι αργοπορημένα ήρθε στη Βουλή 
αυτό το κατεπείγον νομοσχέδιο, παρ’ όλα αυτά όμως έγινε συζήτηση, καλέστηκαν όλοι 
οι ενδιαφερόμενοι και μάλιστα έγινε και αποδεκτή η παράκληση του συνόλου της 
επιτροπής το αρμόδιο τμήμα, το Τμήμα Υδάτων, να επανέλθει σε σύσκεψη με όλους 
τους εμπλεκόμενους, για να ξαναδούν τις παρατηρήσεις τους.  Και επανήλθαν με 
καινούριο κείμενο, περιλαμβάνοντας και τις εισηγήσεις και ανησυχίες που υπήρχαν, 
ιδιαίτερα από τις τοπικές αρχές.  

 Πραγματικά, παίρνω την ευθύνη ως πρόεδρος της επιτροπής, γιατί εγώ έδωσα 
οδηγίες στη γραμματεία η έκθεση να μην είναι εξαντλητική των απόψεων που 
κατατέθηκαν λόγω και του φόρτου εργασίας, χωρίς αυτό να μειώνει την εμβέλεια της 
συζήτησης που είχε γίνει και της απόφασης που πάρθηκε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, αιτιολόγηση ψήφου εκ μέρους της παράταξης.  Είναι 
όντως ένα πολύ σημαντικό νομοσχέδιο, όπως έχει ήδη λεχθεί.  Αναγκαστήκαμε, 
εβάλαμε τα δυο μας πόδια σ’ ένα παπούτσι, αλλά πρέπει να επισημάνουμε ότι το 
σημαντικό πρόβλημα δεν προέρχεται κυρίως από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, το 
οποίο έκανε εξαιρετική δουλειά, αλλά από τις πολλές παρανομίες που υπάρχουν σε 
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άλλα επίπεδα.  Γι’ αυτό πρέπει ψηφίζοντάς το επιτέλους να ανοίξουμε το μεγάλο 
κεφάλαιο των παρανομιών που υπάρχουν σε όλη την Κύπρο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αρμοδιότητες Συντονιστικής Αρχής.  Άρθρο 3. 

 Συντονισμός σε περιοχές λεκάνης απορροής ποταμού.  Άρθρο 4. 

 Προκαταρκτική αξιολόγηση των κινδύνων πλημμύρας.  Άρθρο 5. 

 Προσδιορισμός περιοχών με δυνητικούς κινδύνους πλημμύρας.  Άρθρο 6. 

 Κατάρτιση χαρτών επικινδυνότητας πλημμύρας και χαρτών κινδύνων 
πλημμύρας.  Άρθρο 7. 

 Κατάρτιση σχεδίων διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας.  Άρθρο 8. 

 Ενημέρωση του κοινού.  Άρθρο 9. 

 ∆ιαβουλεύσεις.  Άρθρο 10. 

 Έλεγχος της εφαρμογής των σχεδίων διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας.  
Άρθρο 11. 

 Επανεξέταση, τροποποίηση και επικαιροποίηση των χαρτών επικινδυνότητας 
πλημμύρας, χαρτών κινδύνων πλημμύρας και σχεδίων διαχείρισης των κινδύνων 
πλημμύρας.  Άρθρο 12. 

 Εξουσία έκδοσης κανονισμών.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 13; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 13 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αξιολόγησης, ∆ιαχείρισης και 
Αντιμετώπισης των Κινδύνων Πλημμύρας Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», αναβάλλεται.   
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Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι.  Μάλιστα, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ενιστάμεθα στην αναβολή.  Και ο λόγος είναι γιατί το θέμα εξαντλήθηκε στην 
επιτροπή -απλώς να αναφέρω εν τάχει το ιστορικό- και η οποιαδήποτε αναβολή θα 
προκαλέσει ανυπέρβλητα προβλήματα σε όλους όσους εμπλέκονται σ’ αυτή τη 
διαδικασία.  Να αναφέρω χαρακτηριστικά ότι αυτό το νομοσχέδιο ουσιαστικά στοχεύει 
στο να μειώσει τα αποδεκτά ως υπερβολικά από όλους, ακόμα και από την κρατική 
υπηρεσία, υψηλά βιοτεχνικά ενοίκια τα οποία ουσιαστικά εγκλωβίστηκαν μέσα στις 
υψηλές αξίες της προϋπάρχουσας διάταξης του 5% επί της αγοραίας αξίας, που 
συγκεκριμένα, σύμφωνα με στοιχεία, σας αναφέρω:  Κάποιος επίδοξος υποψήφιος 
βιοτέχνης, για να μπορέσει να ανεγείρει το υποστατικό του σε 500 τ.μ., θα πρέπει να 
πληρώνει εκμίσθωση του ακινήτου από €12.000 ετησίως μέχρι €20.000.  Αυτή τη 
στιγμή, εδώ και δύο χρόνια, υπάρχουν σε στασιμότητα εκατοντάδες βιοτέχνες που δεν 
προχωρούν να ανεγείρουν τα υποστατικά τους, γιατί θεωρούν ότι είναι μη βιώσιμα, 
είναι ασύμφορα, και αυτή τη στιγμή πραγματικά εξαρτώνται από τη δική μας απόφαση 
εκατοντάδες βιοτέχνες που θα δημιουργήσουν ανάπτυξη και θέσεις εργασίας σε 
περίοδο οικονομικής κρίσης.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Χριστοφόρου... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Σε περίοδο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απλώς, να σας διακόψω μισό λεπτό.  Εγώ λέω ότι έχετε πει το σημείο σας, να 
μη μπούμε σε ανάλυση όλης αυτής της διαδικασίας. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Είναι ομόφωνη αυτή η ανάλυση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ∆ηλαδή υπήρξε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ λέω...  Σύμφωνοι.  Υπήρξε αίτημα για αναβολή.  Εσείς είπατε ότι ως 
πρόεδρος της επιτροπής κρίνετε ότι δε δικαιολογείται αυτή η αναβολή.  Σωστό;  ∆ε 
χρειάζεται να κάνουμε μια μακρόσυρτη ανάλυση, για να εξηγήσουμε... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Με δύο φράσεις:  Η επιτροπή δεσμεύτηκε ομόφωνα, ομόφωνα η επιτροπή, 
δίνοντας επανειλημμένες παρατάσεις εις την κυβέρνηση, η οποία συμφωνεί, για να 
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φέρει δικούς της κανονισμούς, με τελευταίο χρονοδιάγραμμα πριν να κλείσει η Βουλή, 
και δεσμεύτηκε η επιτροπή, αν δε φέρει κανονισμούς, να το ψηφίσουμε, γιατί δεν 
αντέχει άλλο ο βιοτεχνικός κόσμος να έχει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Το κατάλαβα, εντάξει! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Άρα, επιβάλλεται σήμερα να ψηφιστεί.  ∆εν υπάρχει τίποτα άλλο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Πουργουρίδης και μετά ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν μου επιτρέπει ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βέβαια. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επειδή το πρωί στη σύσκεψη είχαμε αποφασίσει να το αναβάλουμε μέχρι το 
φθινόπωρο, λαμβάνοντας υπόψη αυτά που έχει πει ο πρόεδρος της επιτροπής, 
εισηγούμαι να μην τηρήσουμε την απόφαση, τη συμφωνία μας την πρωινή, να 
αναβληθεί για μια εβδομάδα, ούτως ώστε και εμείς που θεωρήσαμε ότι η σύσκεψη 
πήρε μια απόφαση και θα ετηρείτο να το εξετάσουμε ακόμα μια φορά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θα συμφωνήσω με τον πρόεδρο της επιτροπής και θα ήθελα να το κάνω και 
δημόσια, για να μη νομίζει ότι τον αφήνουμε μόνο του, όταν έχει δίκαιο, διότι έχει 
απόλυτο δίκαιο, και νομίζω ότι, εάν δεχθούμε αυτά που λέει, ούτε την εβδομάδα 
αναβολής πρέπει να δεχτούμε.  Η επιτροπή ομόφωνα εκάλεσε την εκτελεστική 
εξουσία εδώ και τρεις εβδομάδες να φέρει νομοσχέδιο.  Μας είπαν ότι το 
επεξεργάζονται, κοντεύουν κ.λπ., αλλά στο τέλος της ημέρας μάς καθοδήγησαν 
κιόλας η πρόταση νόμου να είναι περίπου ή κατά 90% όπως θα είναι το νομοσχέδιο.  
∆εν επρολάβαν!  Άλλη φορά να προλαβαίνουν!  Τζιαι πρέπει η Βουλή επιτέλους να 
τηρήσει αυτά που κάνει.  Ήταν ομόφωνη η απόφαση της επιτροπής τζιαι εγώ καλώ 
όλα τα μέλη της επιτροπής να στηρίξουν την πρόταση νόμου και πιστεύω ότι 
μπορούμε να το περάσουμε σήμερα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στη σύσκεψη, θα ενθυμείστε, ήταν εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ΑΚΕΛ που είπε ότι είναι πάγια πρακτική -και έχει 
δίκαιο ο κ. Κατσουρίδης- όταν ζητά η κυβέρνηση αναβολή, για να της δοθεί χρόνος να 
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ετοιμάσει κυβερνητικό νομοσχέδιο για ένα συγκεκριμένο θέμα, να δίδεται αυτή η 
αναβολή.  Και δεν πηγαίνουμε πίσω απ’ αυτή την πρακτική, διότι είναι μια πολύ 
σωστή πρακτική.  Όταν ενημέρωσα την κοινοβουλευτική ομάδα για την απόφαση της 
σύσκεψης, ελέχθησαν αυτά τα οποία ακούσαμε από τον κ. Χριστοφόρου και από τον 
κ. Βότση.  Και είπαμε επομένως, από τη στιγμή που η πρόταση νόμου έχει ουσιαστικά 
σε μεγάλο βαθμό τύχει και της συναίνεσης της κυβέρνησης, δεν υπάρχει κανένας 
λόγος να πάμε για αναβολή μέχρι το φθινόπωρο.  Αν τώρα όμως η κοινοβουλευτική 
ομάδα του ΑΚΕΛ θέλει μιας εβδομάδας αναβολή, για να δουν κάποια πράγματα, 
ευχαρίστως ας αναβληθεί μια εβδομάδα, όμως αυτά που ακούσαμε από τους 
Χριστοφόρου και Βότση συνηγορούν υπέρ του να μην αναβληθεί για το φθινόπωρο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω το εξής:  Τα όσα έχουν λεχθεί από τους συναδέλφους, 
τον κ. Χριστοφόρου και τον κ. Βότση, είναι απολύτως σωστά.  Θα υπήρχε εδώ η 
οποιαδήποτε ένσταση στο να συζητηθεί και να ψηφιστεί τώρα αυτή η πρόταση νόμου, 
εάν και εφόσον και η κυβερνητική πλευρά είχε αντίθετη άποψη.  Εδώ και οι κρατικοί, 
οι υπηρεσιακοί που ήταν ενώπιον της επιτροπής, συμφώνησαν και μάλιστα υπό την 
καθοδήγησή τους έχουν ενσωματωθεί σε αυτή την πρόταση νόμου περίπου τα ποσά 
τα οποία θα συμπεριληφθούν και στους κανονισμούς τους οποίους η ίδια η 
κυβέρνηση θα καταθέσει.  Άρα, θεωρούμε -και σωστά ο πρόεδρος έχει πει- ότι είναι 
ανασταλτικός παράγοντας αυτά τα υψηλά ενοίκια σε πάμπολλους βιοτέχνες, στο να 
ανεγείρουν ακόμη και τα υποστατικά τους, για να ξεκινήσουν να εργάζονται.  Εμείς 
λέμε ότι είναι σεβαστή η απόφαση της σύσκεψης των αρχηγών των κομμάτων, όμως, 
εάν υπάρχει το θέμα συζήτησης σήμερα, νομίζω ότι μπορούμε να συναινέσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ένσταση να πάει την επόμενη εβδομάδα, θέλω 
όμως να πω και εδώ κάτι που είπα το πρωί στη σύσκεψη.  ∆ε σημαίνει ότι, επειδή μια 
επιτροπή καταλήγει κάπου, οι κοινοβουλευτικές ομάδες είναι δεσμευμένες, πριν να 
εξετάσουν πού καταλήξατε στις επιτροπές.   

 ∆εύτερον, η όποια κυβέρνηση, όχι η σημερινή, έντζιε μπορεί να λειτουργεί με 
τελεσίγραφο!  Εγώ προετοιμαζόμουν, ας πούμε, ξέρω ’γώ, ένα μήνα, ετοίμασα 
πρόταση και σου λέω: «Εάν δεν είσαι έτοιμη, κυρία κυβέρνηση, σε δύο εβδομάδες, 
εμείς θα το περάσουμε».  ∆ε λέω ότι είπατε έτσι.  Το θέτω γενικά, για να μην 
αρχίσουμε να έχουμε άλλες νοοτροπίες τώρα.  Ετοιμάζω την πρότασή μου, να κόψει η 
κυβέρνηση το λαιμό της να ’ρτει.  Πάμε την άλλη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Φυττή... 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι μόνο δήλωσις εκ μέρους του κ. Βότση, και εμείς ως 
κοινοβουλευτική ομάδα, ναι, θεωρούμε ότι είναι χρήσιμη μόνο η μιας εβδομάδος 
αναβολή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, λοιπόν... 

 Κύριε Φυττή, έχετε να προσθέσετε κάτι σ’ αυτό; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, επειδή ο κ. πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου 
ανέφερε μόνο “για βιοτεχνικούς σκοπούς” και μέσα γράφει “για τουριστικούς 
σκοπούς”, “γεωργικούς σκοπούς”, “βιομηχανικούς σκοπούς” και άλλα πολλά και αυτή 
η έκθεση δεν είναι καθόλου διαφωτιστική, θα πρέπει ένας να ανατρέξει στην πρόταση 
νόμου και στις όσες βελτιώσεις έγιναν, για να καταλάβει πόση είναι η μείωση των 
μισθωμάτων που γίνεται, γι’ αυτό θα πρέπει εμείς να το μελετήσουμε, για να πούμε 
“ναι” ή “όχι”.  Γι’ αυτό πρέπει να δοθεί η αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι.  Το θέμα θα αναβληθεί... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για σκοπούς τάξεως δηλαδή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για ποιο πράγμα, κύριε Κουλία, τώρα; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Για το εξής, που θα ακούσετε τώρα, κύριε Πρόεδρε, επειδή ό,τι έπαθε ο 
Λευτέρης το έπαθα και εγώ πριν λίγες ημέρες.  Για τη συνάντηση των αρχηγών των 
κομμάτων. 

 Στο κόμμα του φίλου μου, του πολύ αγαπητού φίλου μου κ. Νίκου Κατσουρίδη 
ο κ. Ανδρέας είναι ο καθ’ ύλην αρμόδιος και λέει μου: «Κύριε, αν δεν το πάρω στην 
κοινοβουλευτική μου ομάδα, δεν τοποθετούμαι».  Ένα πρακτικό και οργανωμένο 
κόμμα...  Κάθε φορά, κύριε Κατσουρίδη, είναι την ομάδα σας που εκπροσωπεί και 
λέει: «Θα το πάρω στην ομάδα μου» και τοποθετείται.  Όταν τοποθετούνται οι ομάδες, 
νομίζω έτσι κάμνουμε.  Όι να πούμε τωρά: «κάμνουν οι επιτροπές ό,τι θέλουν»!  Οι 
επιτροπές λειτουργούν σωστά.  Και την άλλη φορά αναβάλατε ένα θέμα πέντε-έξι 
φορές υπό μορφή “καψονιού”.  ∆ε γίνεται... Σεβαστή η συνάντηση των αρχηγών, αλλά 
πρέπει να έχετε κατά νουν και οι αρχηγοί που είσαστε πάνω ότι υπάρχουν και οι 
κάτω, εδώ, οι πολλοί οι οποίοι κάμνουν τη δουλειά σωστά, νομίζω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Μουσκάλλης, επειδή είναι ειδικός στο ποδόσφαιρο, εννά 
με καταλάβει.  ΄Ενι ξέρω ο Ζαχαρίας πόσο παρακολουθεί ποδόσφαιρο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Πολλά καλά! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Καμιά φορά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εν χάνει παιχνίδι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...παρά τις οδηγίες των προπονητών, οι παίχτες αναπτύσσουν και 
πρωτοβουλία έξω ’πού την οδηγία, οπόταν πρέπει να γίνει ρύθμιση. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Θυμάσαι το Μαραντόνα που έβαλε το γκολ με το σιέριν του! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, αφήστε το Μαραντόνα τώρα τζιαι το παγκόσμιο... 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 6 θέμα αναβάλλεται για μια βδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Κτηματομεσιτών Νόμος του 2010».  
Λοιπόν,  εδώ έχουμε...  Κρίνετε ότι πρέπει να διαβαστεί η έκθεση;  ∆εν είναι ομόφωνο.  
Όχι.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Κτηματομεσιτών Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου  Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Τορναρίτης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 15ης Μαρτίου 
και 28ης Ιουνίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου Εγγραφής 
Κτηματομεσιτών, του Συνδέσμου Κτηματομεσιτών Επιχειρηματιών Κύπρου, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, του 
Συνδέσμου Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου και του 
Συνδέσμου Προώθησης Ανάπτυξης Ακινήτων.  Ο Σύνδεσμος Επιστημόνων 
Εκτιμητών, Επιμετρητών και Τοπογράφων Κύπρου και ο Σύνδεσμος των εξ 
Επαγγέλματος Εκτιμητών Ακινήτων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η αναθεώρηση και η κατάργηση 
της ισχύουσας νομοθεσίας που διέπει τους κτηματομεσίτες με τη θέσπιση νέου 
νομοθετικού πλαισίου που διέπει τη διεξαγωγή κτηματομεσιτικών δραστηριοτήτων, το 
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οποίο διασφαλίζει αφενός υψηλό επίπεδο παροχής υπηρεσιών στον τομέα της 
κτηματομεσιτικής εργασίας και αφετέρου την προστασία του αποδέκτη των 
υπηρεσιών αυτών και το οποίο επιτρέπει παράλληλα την ελεύθερη εγκατάσταση και 
ελεύθερη παροχή υπηρεσιών υπό προϋποθέσεις που συνάδουν με το κοινοτικό 
κεκτημένο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, έπειτα από 
καταγγελία που έλαβε, απέστειλε στις 8 Οκτωβρίου 2006 προειδοποιητική επιστολή 
στην Κυπριακή ∆ημοκρατία για μη συμβατότητα ορισμένων διατάξεων του περί 
Κτηματομεσιτών Νόμου με το ευρωπαϊκό κεκτημένο και ειδικότερα για παραβίαση των 
αρχών της ελευθερίας εγκατάστασης και της ελεύθερης παροχής υπηρεσιών.  
Ακολούθως, το 2007, έπειτα από σειρά διαβουλεύσεων των αρχών της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ο περί Κτηματομεσιτών Νόμος 
τροποποιήθηκε, χωρίς ωστόσο να θεωρηθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
ικανοποιητική η μεταφορά του κοινοτικού κεκτημένου στην εν λόγω βασική νομοθεσία, 
γιατί έκρινε ότι ορισμένα άρθρα της θέτουν εμπόδια στις δραστηριότητες των 
κτηματομεσιτών στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.   Ως εκ τούτου, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
απέστειλε αιτιολογημένη γνώμη στην Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω και με στόχο την τροποποίηση της ισχύουσας 
νομοθεσίας που διέπει τους κτηματομεσίτες, κατά τρόπο που αυτή να καταστεί 
συμβατή με το κοινοτικό κεκτημένο, σύμφωνα με τα εν λόγω στοιχεία, το Υπουργείο 
Εσωτερικών, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας και το 
Συμβούλιο Εγγραφής Κτηματομεσιτών, επεξεργάστηκε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, 
με το οποίο αναθεωρείται η ισχύουσα νομοθεσία, και το κατέθεσε στη Βουλή.   

 Ειδικότερα, οι κυριότερες διαφοροποιήσεις που επιφέρει ο προτεινόμενος 
νόμος σε σχέση με την ισχύουσα νομοθεσία αφορούν τα πιο κάτω:   

1. Τα επαγγελματικά προσόντα που απαιτείται να κατέχει φυσικό πρόσωπο, για 
να εγγραφεί στο Μητρώο Κτηματομεσιτών.  Ειδικότερα, προβλέπεται, μεταξύ 
άλλων προϋποθέσεων που καθορίζονται στο νομοσχέδιο, ότι απαιτείται να έχει 
αποκτήσει αναγνωρισμένο δίπλωμα που επιβεβαιώνει επιτυχή ολοκλήρωση 
εκπαίδευσης μεταδευτεροβάθμιου επιπέδου, διάρκειας τουλάχιστον τριών ετών 
ή ισοδύναμης διάρκειας υπό καθεστώς μερικής παρακολούθησης, σε 
πανεπιστήμιο ή ίδρυμα ανώτερης εκπαίδευσης ή άλλο ίδρυμα του ίδιου 
εκπαιδευτικού επιπέδου σε συναφή προς την άσκηση του επαγγέλματος του 
κτηματομεσίτη θέματα και να έχει συμπληρώσει επαγγελματική άσκηση 
κτηματομεσίτη στη ∆ημοκρατία διάρκειας τουλάχιστον δώδεκα μηνών, όντας 
εγγεγραμμένο στο Μητρώο Ασκουμένων Κτηματομεσιτών.  Πρόσθετα, 
απαιτείται να κατέχει επαρκή γνώση αναφορικά με την κτηματική και 
πολεοδομική νομοθεσία της ∆ημοκρατίας, για τη διαπίστωση της οποίας το 
Συμβούλιο Εγγραφής Κτηματομεσιτών θα υποβάλλει τα αιτούμενα την εγγραφή 
πρόσωπα σε γραπτές εξετάσεις.   

2. Τις προϋποθέσεις εγγραφής στο Μητρώο Κτηματομεσιτών νομικών 
προσώπων, δηλαδή εταιρειών περιορισμένης ευθύνης, ομόρρυθμων ή 
ετερόρρυθμων εταιρειών.  Ειδικότερα, απαιτείται να έχουν συσταθεί δυνάμει 
των νόμων της ∆ημοκρατίας ή οποιουδήποτε άλλου κράτους μέλους, να έχουν 
εγγεγραμμένο γραφείο ή τόπο εργασίας στην Κύπρο, να μην τελούν σε 
διαδικασία εκκαθάρισης ή διάλυσης και να διαθέτουν σε κάθε γραφείο ή τόπο 
εργασίας τους που λειτουργεί στη ∆ημοκρατία και όπου παρέχονται υπηρεσίες 
κτηματομεσίτη έναν αδειούχο κτηματομεσίτη ο οποίος να μεριμνά για την 
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τήρηση των διατάξεων της νομοθεσίας που διέπει τους κτηματομεσίτες.  Στην 
περίπτωση αυτή δε θα θεωρείται ότι πληρείται η πρόνοια αυτή, όταν ένας 
αδειούχος κτηματομεσίτης έχει την ευθύνη για την τήρηση των διατάξεων του 
εν λόγω νόμου σε πέραν του ενός γραφείου ή τόπου εργασίας. 

3. Τους όρους και τις προϋποθέσεις άσκησης του επαγγέλματος του 
κτηματομεσίτη από φυσικό ή νομικό πρόσωπο που μετακινείται στην 
επικράτεια της ∆ημοκρατίας σε προσωρινή και περιστασιακή βάση.   

4. Την απαγόρευση σε αδειούχο κτηματομεσίτη να μεσολαβεί για κτηματική 
συναλλαγή, όταν έχει συμφέρον επί του ακινήτου που αποτελεί το αντικείμενο 
συναλλαγής και ειδικότερα σε περίπτωση:  

α.  φυσικού προσώπου, όταν το ίδιο ή συγγενικό του πρόσωπο, εξ αίματος 
ή εξ αγχιστείας, μέχρι τρίτου βαθμού συγγένειας έχει ιδιοκτησιακό ή άλλο 
συμφέρον επί του ακινήτου που αποτελεί το αντικείμενο της 
συναλλαγής, και 

β.  νομικού προσώπου, όταν το εν λόγω νομικό πρόσωπο ή σύμβουλος ή 
διευθυντής ή γραμματέας ή μέτοχος ή συνέταιρος ή άλλος αξιωματούχος 
του νομικού αυτού προσώπου ή συγγενικό πρόσωπό του, εξ αίματος ή 
εξ αγχιστείας, μέχρι τρίτου βαθμού συγγένειας έχει ιδιοκτησιακό ή άλλο 
συμφέρον επί του ακινήτου που αποτελεί το αντικείμενο της 
συναλλαγής. 

5. Την εισαγωγή μεταβατικής διάταξης σε σχέση με τις αιτήσεις που υποβλήθηκαν 
προς το Συμβούλιο Εγγραφής Κτηματομεσιτών και των οποίων η εξέταση 
εκκρεμεί κατά την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, έτσι ώστε οι εν 
λόγω αιτήσεις να τυγχάνουν χειρισμού και να αποφασίζονται σύμφωνα με τις 
διατάξεις του προτεινόμενου νόμου.  Περαιτέρω, διευκρινίζεται σε αυτήν ότι τα 
πρόσωπα που είναι σε θέση να αποδείξουν ότι μέχρι την ημερομηνία έναρξης 
της ισχύος του προτεινόμενου νόμου είχαν αποφοιτήσει από αναγνωρισμένη 
στη ∆ημοκρατία ή σε οποιοδήποτε άλλο κράτος μέλος σχολή μέσης 
εκπαίδευσης και είχαν ως κύρια απασχόλησή τους στη ∆ημοκρατία ή σε 
οποιοδήποτε άλλο κράτος μέλος την κτηματομεσιτική εργασία θα μπορεί να 
εγγραφούν στο Μητρώο Κτηματομεσιτών, εφόσον αποδείξουν ότι έχουν 
αποκτήσει στη ∆ημοκρατία ή σε οποιοδήποτε άλλο κράτος μέλος πενταετή 
πείρα σε σχέση με την κτηματομεσιτική εργασία. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή, οι 
εκπρόσωποι των ενδιαφερόμενων οργανώσεων που παρευρέθηκαν σε αυτήν 
υποστήριξαν ότι οι πρόνοιες του νομοσχεδίου ενισχύουν τη διατήρηση κλειστού 
επαγγέλματος σε σχέση με την κτηματομεσιτική εργασία.  Ειδικότερα, δήλωσαν πως 
με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου κανένα πρόσωπο δε θα μπορεί να 
ασκεί κτηματομεσιτική εργασία ή ακόμα σε ορισμένες περιπτώσεις δε θα μπορεί να 
αναμειγνύεται σε κτηματική πράξη, εκτός αν είναι αδειούχος κτηματομεσίτης ή 
πρόσωπο που εργάζεται γι’ αυτόν και είναι εγγεγραμμένο στο προτεινόμενο με το 
νομοσχέδιο Μητρώο Ασκουμένων Κτηματομεσιτών.  Πρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι 
υποστήριξαν πως οι προτεινόμενες με το νομοσχέδιο ρυθμίσεις θα οδηγήσουν στον 
περιορισμό του αριθμού των αδειούχων κτηματομεσιτών και θα επιφέρουν δυσκολίες 
σε μεσαία και μεγάλα γραφεία κτηματομεσιτών που λειτουργούν ως τέτοια, ενώ 
ευρωπαϊκές κτηματομεσιτικές επιχειρήσεις δύσκολα θα μπορούν να εγκατασταθούν 
και να λειτουργήσουν στην Κύπρο. 
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 Ειδικότερα, οι ίδιοι εκπρόσωποι διατύπωσαν διαφωνίες και επιφυλάξεις σε 
σχέση με ορισμένες πρόνοιες του νομοσχεδίου, οι οποίες, αφορούν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Τις προβλεπόμενες στο νομοσχέδιο προϋποθέσεις εγγραφής φυσικού 
προσώπου στο Μητρώο Κτηματομεσιτών και ειδικότερα την πρόνοιά του με την 
οποία προβλέπεται ότι, πέραν των προβλεπόμενων σ’ αυτό επαγγελματικών 
προσόντων που θα απαιτείται να κατέχει, θα πρέπει να έχει συμπληρώσει στη 
∆ημοκρατία επαγγελματική άσκηση κτηματομεσίτη διάρκειας τουλάχιστον 
δώδεκα μηνών, όντας εγγεγραμμένος στο Μητρώο Κτηματομεσιτών και 
επιπρόσθετα απαιτείται να παρακαθίσει σε γραπτές εξετάσεις για διαπίστωση 
της γνώσης της πολεοδομικής και κτηματικής νομοθεσίας της ∆ημοκρατίας και 
εισηγήθηκαν τη διαγραφή τους.   

2. Την προβλεπόμενη στο νομοσχέδιο προϋπόθεση για την εγγραφή νομικού 
προσώπου στο Μητρώο Κτηματομεσιτών, σύμφωνα με την οποία απαιτείται να 
διαθέτει σε κάθε γραφείο ή τόπο εργασίας του που λειτουργεί στη ∆ημοκρατία 
και όπου παρέχει υπηρεσίες κτηματομεσίτη έναν αδειούχο κτηματομεσίτη, ο 
οποίος να μεριμνά για την τήρηση των διατάξεων του προτεινόμενου νόμου.  
Όπως ειδικότερα υποστήριξαν, σε περίπτωση που υιοθετηθεί η πρόνοια αυτή, 
ένας μεγάλος αριθμός κτηματομεσιτών θα αναγκαστεί να τερματίσει τη 
λειτουργία πολλών από τα γραφεία που διατηρεί σήμερα σε διάφορες περιοχές 
και κατά συνέπεια να προβεί σε τερματισμό της απασχόλησης του 
προσωπικού των εν λόγω γραφείων. 

3. Την προβλεπόμενη απαγόρευση σε αδειούχο κτηματομεσίτη που είναι είτε 
φυσικό είτε νομικό πρόσωπο να μεσολαβεί για κτηματική συναλλαγή, σε 
περίπτωση που έχει ιδιοκτησιακό ή άλλο συμφέρον επί του ακινήτου που 
αποτελεί αντικείμενο συναλλαγής.  Εισηγήθηκαν συναφώς την τροποποίηση 
της πρόνοιας αυτής, ώστε αδειούχος κτηματομεσίτης να μπορεί να μεσολαβεί 
για κτηματική συναλλαγή, όταν έχει συμφέρον επί του ακινήτου που αποτελεί το 
αντικείμενο συναλλαγής, εφόσον ενημερώσει τον προτιθέμενο αγοραστή πριν 
από την επίτευξη της κτηματικής συναλλαγής για το υπό αναφορά συμφέρον 
του. 

4. Την προτεινόμενη πρόνοιά του με την οποία απαγορεύεται η ξενάγηση, η 
διαφήμιση και η προβολή ακίνητης ιδιοκτησίας από υπάλληλο αδειούχου 
κτηματομεσίτη και εισηγήθηκαν τη διαγραφή της απαγόρευσης αυτής.    

5. Την παρεχόμενη με το νομοσχέδιο εξουσία στο Συμβούλιο Εγγραφής 
Κτηματομεσιτών να δύναται να αναθέτει σε επιθεωρητές την εξουσία ελέγχου 
της συμμόρφωσης ή της εφαρμογής των διατάξεων του νόμου που διέπει τους 
κτηματομεσίτες, παρέχοντάς τους μεταξύ άλλων και την εξουσία να εισέρχονται 
σε οποιαδήποτε εύλογη ώρα και αφού επιδείξουν το έγγραφο της 
εξουσιοδότησής τους σε οποιοδήποτε υποστατικό που χρησιμοποιείται για 
σκοπούς άσκησης του επαγγέλματος του κτηματομεσίτη.  Ως εκ τούτου 
υποστήριξαν ότι η είσοδος των επιθεωρητών στα εν λόγω υποστατικά θα 
πρέπει να γίνεται κατόπιν έκδοσης δικαστικού εντάλματος.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κάλεσε το Υπουργείο Εσωτερικών όπως σε συνεργασία με το 
Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας επιφέρει στο κείμενο του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου τις ακόλουθες τροποποιήσεις: 
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1. Τη διασαφήνιση σ’ αυτό ότι στα προσόντα που απαιτούνται για την εγγραφή 
φυσικού προσώπου στο Μητρώο Κτηματομεσιτών περιλαμβάνεται και το 
μεταπτυχιακό δίπλωμα ή τίτλος που αποκτήθηκε μετά από σπουδές διάρκειας 
τουλάχιστον ενός ακαδημαϊκού έτους σε συναφή προς την άσκηση του 
επαγγέλματος του κτηματομεσίτη θέματα.   

2. Την προσθήκη σ’ αυτό πρόνοιας σύμφωνα με την οποία αδειούχος 
κτηματομεσίτης θα δύναται να μεσολαβεί για κτηματική συναλλαγή, όταν έχει 
συμφέρον επί του ακινήτου που αποτελεί το αντικείμενο συναλλαγής, εφόσον 
ενημερώσει προηγουμένως γραπτώς τον αγοραστή για το εν λόγω συμφέρον. 

3. Την προσθήκη σ’ αυτό πρόνοιας σύμφωνα με την οποία να επιτρέπεται η 
ξενάγηση, η διαφήμιση και η προβολή ακίνητης ιδιοκτησίας εκ μέρους 
κτηματομεσίτη από υπάλληλό του.    

4. Την τροποποίηση της πρόνοιάς του με την οποία καθορίζονται οι εξουσίες των 
επιθεωρητών που δύναται το Συμβούλιο Εγγραφής Κτηματομεσιτών να ορίζει 
για σκοπούς ελέγχου της τήρησης των προνοιών του προτεινόμενου νόμου, 
ώστε να διαγραφεί από αυτήν η εξουσία τους να ενεργούν και ως αστυνομικοί 
ανακριτές, σε περίπτωση που έχουν την πεποίθηση ότι έχει διαπραχθεί 
οποιοδήποτε αδίκημα δυνάμει των προνοιών του προτεινόμενου νόμου.   

5. Την τροποποίηση της μεταβατικής διάταξής του σύμφωνα με την οποία 
πρόσωπα που είναι σε θέση να αποδείξουν ότι μέχρι την ημερομηνία έναρξης 
της ισχύος του προτεινόμενου νόμου είχαν αποφοιτήσει από αναγνωρισμένη 
στη ∆ημοκρατία ή σε οποιοδήποτε άλλο κράτος μέλος σχολή μέσης 
εκπαίδευσης και είχαν ως κύρια απασχόλησή τους στη ∆ημοκρατία ή σε 
οποιοδήποτε άλλο κράτος μέλος τη κτηματομεσιτική εργασία μπορούν να 
εγγραφούν στο Μητρώο Κτηματομεσιτών, εφόσον αποδείξουν ότι έχουν 
αποκτήσει στη ∆ημοκρατία ή σε οποιοδήποτε άλλο κράτος μέλος πενταετή 
πείρα σε σχέση με την κτηματομεσιτική εργασία.  Συναφώς ζητείται να 
διασαφηνιστεί σ’ αυτήν ότι τα εν λόγω πρόσωπα, για να μπορούν να 
εγγραφούν στο Μητρώο Κτηματομεσιτών, θα πρέπει να αποδείξουν ότι κατά 
την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου ή για 
οποιαδήποτε περίοδο διάρκειας τουλάχιστον τριών μηνών εντός των πέντε 
χρόνων που προηγήθηκαν της εν λόγω ημερομηνίας, είχαν ως κύρια 
απασχόλησή τους στη ∆ημοκρατία ή σε οποιοδήποτε άλλο κράτος μέλος τη 
κτηματομεσιτική εργασία.   

 Ανταποκρινόμενο στην πιο πάνω παράκληση της επιτροπής, το Υπουργείο 
Εσωτερικών κατέθεσε διαμορφωμένο κείμενο του νομοσχεδίου σύμφωνα με τις πιο 
πάνω θέσεις της. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή αποφάσισε να απαλείψει από το διαμορφωμένο κείμενο 
του νομοσχεδίου την προτεινόμενη πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία για την 
εγγραφή νομικού προσώπου στο Μητρώο Κτηματομεσιτών απαιτείται να διαθέτει σε 
κάθε γραφείο ή τόπο εργασίας του που λειτουργεί στη ∆ημοκρατία και όπου παρέχει 
υπηρεσίες κτηματομεσίτη έναν αδειούχο κτηματομεσίτη και επιπρόσθετα να επιφέρει 
βελτιώσεις σε ορισμένες πρόνοιές του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
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νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, και 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών δήλωσε ότι θα καταψηφίσει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία.  Να αρχίσουμε πρώτα με τους ομιλητές επί θέματος 
αρχής. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Είναι η τροπολογία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχουμε την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Παρακαλώ το 
γραμματέα πρώτα απ’ όλα να τη διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την 
προσθήκη στη δεύτερη επιφύλαξη του εδαφίου (4) του άρθρου 20 αυτού, αμέσως 

μετά τη λέξη «μέτοχος» (τρίτη γραμμή), της φράσης «με ουσιαστικό μερίδιο 
μετοχών.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Στυλιανίδη, έχετε το βήμα.   

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Είναι απλή η τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, και είναι η πρακτική, δεν είναι κανένα 
ιδιαίτερο φιλοσόφημα.  Απλώς, για να το εξηγήσω έτσι απλά:  Ένας κτηματομεσίτης ο 
οποίος αύριο θα πουλήσει ή θα ενοικιάσει ένα συγκεκριμένο κτήμα ή οίκημα μιας 
μεγάλης δημόσιας εταιρείας, παραδείγματος χάριν από τις τράπεζές μας, και θα έχει 
στην κατοχή του τρεις, πέντε, δέκα, πενήντα, εκατό μετοχές, αντιλαμβάνεστε ότι δεν 
έχει ουσιαστικό συμφέρον, για να αναγκαστεί να ενημερώσει και γραπτώς αυτόν που 
θα αγοράσει.  Όταν μπει η λέξη “ουσιαστικό”, ακριβώς αποκλείει αυτή την περιπέτεια ή 
την υπερβολή τη γραφειοκρατική. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Εμείς δε θα δεχθούμε την τροπολογία για τον εξής λόγο:  Πρέπει να πω 
προηγουμένως πως έγινε πάρα πολλή συζήτηση.  Να θυμίσω πως εκσυγχρονίστηκε 
η νομοθεσία περί Κτηματομεσιτών πριν μερικά χρόνια, ο οποίος εκσυγχρονισμός δεν 
ικανοποίησε την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Γι’ αυτό και είμαστε σε διαδικασία στην Ευρώπη 
και έγινε πάρα πολλή προσπάθεια να υπάρξει συμβιβασμός, ακόμα και συμβιβασμός 
ανάμεσα στους εμπλεκόμενους, γιατί είναι γνωστό πως έχουμε να κάμουμε μ’ ένα 
συγκεκριμένο επάγγελμα, υπάρχουν συμφέροντα σ’ αυτούς τους ανθρώπους, 
δικαιολογημένα και υπήρχαν πάρα πολλές δυσκολίες. 

 Πρέπει να πω πως καταφέραμε να παραμείνουν πέντε σημεία διαφορετικών 
απόψεων και στο τέλος έχει μείνει ένα για το οποίο έχει αποφασίσει η επιτροπή, το 
αίτημα να υπάρχει σε κάθε γραφείο κτηματομεσιτικό και ένας εγγεγραμμένος, το οποίο 
δεν έγινε αποδεκτό.  Αυτό που πάει τώρα να γίνει με τροποποίηση τι σημαίνει;  ∆εν 
είμαι νομικός, αλλά πώς μπορεί να ερμηνευτεί μέσα από ένα νόμο το “σημαντικό 
μέρος μετοχών”;  Στις εκατό μετοχές το “σημαντικό” πόσο θα είναι;  Στο ένα εκατομ. 
πόσα θα είναι το “σημαντικό”;  Θα είναι με ποσοστά;  Εμείς αυτό που θέλουμε να 
διασφαλίσουμε μέσα από τη νομοθεσία είναι ένα:  Αν ο κτηματομεσίτης είναι και 
μέτοχος εταιρείας, απλά θα πει στον πελάτη του, που είτε θα αγοράσει είτε θα 
ενοικιάσει, «ξέρεις, κύριε, εγώ σ’ αυτή την εταιρεία που έχει αυτό το ακίνητο και σου το 
προτείνω έχω μετοχές».  Με αν ’νεν λλίες, με αν ’νεν πολλές.  Φτάνει να γνωρίζει ο 
πελάτης ότι έχει κάποιο συμφέρον, είτε μεγάλο είτε μικρό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Προηγείται ο κ. Αγγελίδης, κύριε Πρόεδρε.  Μη γυρίζεις προς τα μένα, ποδά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α!  Κύριε Αγγελίδη, συγγνώμη, δε σας είδα. 

 Κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι, αφού ανεφέρθη στα νομικά ο 
συνάδελφος, ο κ. Λαμάρης, είναι η περίπτωση του περί όνου σκιάς.  Είναι αχρείαστο.  
Απλώς, είτε έχει πολλές μετοχές είτε λίγες, δεν τον αναγκάζουμε να κάμει κάτι το 
φοβερό· απλώς, να το γνωστοποιήσει.  Νομίζω ότι και εδώ η διαφάνεια είναι 
εξυπηρετική, γι’ αυτό θα ταχθούμε εναντίον της τροποποίησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατά το ήμισυ με κάλυψε ο κ. Αγγελίδης, αλλά πρέπει να 
προσθέσω και το εξής:  Είναι περί όνου σκιάς η συζήτηση και θα καταψηφίσουμε 
ομοίως την τροποποίηση, γιατί τίποτε δεν προσφέρει, παρά το ότι πολλοί συνάδελφοι 
που δηλώνουν μη νομικοί αρέσκονται να δίνουν τζιαι νομικές συμβουλές... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εδώ οι νομικοί μιλούν πολιτικά! 
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(Γέλια) 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι.  Τώρα μιλούμε πολιτικά, ναι.  Μιλούμε πολιτικά τώρα.  Αναφέρομαι στο 
φίλο μου τον κ. Λαμάρη, που κάθε φορά λέει «δεν είμαι νομικός», αλλά εκφέρει και 
νομική γνώμη.  Ε, ακούστε λοιπόν, γιατί είναι περί όνου σκιάς!  Στο σύγχρονο εταιρικό 
δίκαιο δεν έχουν καμία σημασία πλέον αυτοί οι περιορισμοί.  Μπορεί κάποιος να 
κατέχει μετοχές μέσω τρίτου προσώπου νόμιμα με τη διαδικασία του 
καταπιστεύματος, χωρίς να μπορεί κανένας να ελέγξει ποιος είναι ο πραγματικός 
κάτοχος και ο πραγματικός ιδιοκτήτης.  ∆εν εξυπηρετεί δηλαδή τίποτε αυτή η πρόνοια 
που εισηγείται η πλευρά του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, γι’ αυτό θα την 
καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Θα συμφωνήσουμε, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν εξυπηρετείται κανένας ουσιαστικός 
σκοπός και αντίθετα δημιουργείται πρόβλημα, όπως το εξήγησε ο κ. Λαμάρης.  ∆ε 
δημιουργείται μάλλον πρόβλημα.  Είναι μία τυπική διαδικασία ενημέρωσης για το 
γεγονός ότι υπάρχει συμφέρον.  Από την άλλη, εγώ θα πρέπει να πω, μια και κάνουμε 
νομικές συζητήσεις εδώ μέσα, ότι είμαι αντίθετος να παραπέμπουμε τες νομοθεσίες 
προς ερμηνεία στα δικαστήρια, διότι, για να ερμηνευθεί αυτή η διάταξη, πρέπει να 
υπάρξει νομολογία και εκεί θα καταλήξουμε.  Εγώ είμαι υπέρ των νομοθεσιών που 
μιλούν καθαρά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, υπάρχει άλλος που θέλει να πρωτολογήσει, για να δώσω για 
δευτερολογία... 

 Όχι. 

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δεκατέσσερις ψήφους υπέρ, τριάντα πέντε εναντίον και μία αποχή η 
τροπολογία απορρίπτεται. 

  Μάλιστα.  ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Καθίδρυση και συγκρότηση Συμβουλίου.  Άρθρο 3. 

 Κένωση θέσεων στο Συμβούλιο.  Άρθρο 4. 

 Συνεδριάσεις του Συμβουλίου.  Άρθρο 5. 

 Απαρτία και λήψη αποφάσεων.  Άρθρο 6. 

 Αποζημίωση μελών.  Άρθρο 7. 

 Σύσταση επιτροπών ή υποεπιτροπών.  Άρθρο 8. 

 Γραφεία και υπάλληλοι του Συμβουλίου.  Άρθρο 9. 

 Τήρηση Μητρώου Κτηματομεσιτών και Μητρώου Ασκουμένων 
Κτηματομεσιτών.  Άρθρο 10. 

 Προσόντα για εγγραφή στο Μητρώο Κτηματομεσιτών.  Άρθρο 11. 

 Προσόντα για εγγραφή στο Μητρώο Ασκουμένων Κτηματομεσιτών.  Άρθρο 12. 

 Υποβολή και εξέταση αιτήσεων.  Άρθρο 13. 

 ∆ιαγραφή, ανάκληση ή διόρθωση εγγραφής ή επανεγγραφή.  Άρθρο 14. 

 Προσωρινή και περιστασιακή παροχή υπηρεσιών στη ∆ημοκρατία από 
πρόσωπα εγκατεστημένα σε άλλο κράτος μέλος.  Άρθρο 15. 

 ∆ημόσια τάξη και δημόσια ασφάλεια.  Άρθρο 16. 

 Έκδοση ετήσιας άδειας.  Άρθρο 17. 

 Ακύρωση ή αναστολή ετήσιας άδειας.  Άρθρο 18. 

 Ασφαλιστική κάλυψη.  Άρθρο 19. 

 Κτηματομεσίτης σε κτηματικές συναλλαγές.  Άρθρο 20. 

 Υποχρέωση ενημέρωσης για φυσικά και νομικά χαρακτηριστικά κτηματικής 
συναλλαγής.  Άρθρο 21. 

 ∆ικαίωμα αδειούχου κτηματομεσίτη για διατύπωση γνώμης για την αξία 
κτηματικής συναλλαγής.  Άρθρο 22. 

 Στοιχεία κτηματομεσίτη σε έγγραφα και διαφημίσεις.  Άρθρο 23. 

 ∆ιατήρηση γραφείου από κτηματομεσίτη.  Άρθρο 24. 

 Ευθύνη ενός αδειούχου κτηματομεσίτη για τη λειτουργία κάθε γραφείου.  Άρθρο 
25. 

 Ψευδείς ή ανακριβείς δηλώσεις ή παραστάσεις.  Άρθρο 26. 
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 Ακυρότητα συμβάσεων.  Άρθρο 27. 

 Πειθαρχικά παραπτώματα.  Άρθρο 28. 

 Πειθαρχικές κυρώσεις.  Άρθρο 29. 

 Έρευνα πειθαρχικών παραπτωμάτων.  Άρθρο 30. 

 Σχέση ποινικής και πειθαρχικής δίωξης.  Άρθρο 31. 

 Πειθαρχικές διατάξεις για παροχείς υπηρεσιών.  Άρθρο 32. 

 Αδικήματα.  Άρθρο 33. 

 ∆ιάταγμα αναστολής παράνομης δραστηριότητας.  Άρθρο 34. 

 Χρηματικές ποινές περιέρχονται στο Συμβούλιο.  Άρθρο 35. 

 ∆ιορισμός Επιθεωρητών, καθήκοντα και ευθύνες αυτών.  Άρθρο 36. 

 Εξουσία εισόδου για σκοπούς ελέγχου.  Άρθρο 37. 

 ∆ικαστικό ένταλμα έρευνας.  Άρθρο 38. 

 Παρακώλυση εντεταλμένου Επιθεωρητή.  Άρθρο 39. 

 Οικονομική αυτάρκεια και ταμείο του Συμβουλίου.  Άρθρο 40. 

 Πόροι του ταμείου.  Άρθρο 41. 

 Έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 42. 

 Καταργήσεις και επιφυλάξεις.  Άρθρο 43. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 44. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 44; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ και μία αποχή τα άρθρα 1 έως 49 εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει μια αποχή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Σωστό.  Έβαλα την αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 



29 
 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κτηματομεσιτών Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τι ψηφίζει τελικά ο κ. Περδίκης; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης δηλώνει αποχή. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δηλώνω αποχή στην τροπολογία.  Είμαι εναντίον στο 
νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.    

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, κύριοι, με σαράντα εννέα ψήφους υπέρ και μία εναντίον, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να κάνω δικαιολόγηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να κάνεις δικαιολόγηση ψήφου; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να την κάνεις! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆ικαιούμαι, κατά τον κανονισμό, να κάνω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να την κάνετε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 



30 
 

 Μισό λεπτό.  Θα πω ότι από το 2001, που είμαι στη Βουλή, μέχρι σήμερα 
εκάμαμε εννέα τροπολογίες πάνω σε τούτο το νόμο.  Είναι προφανές ότι παίζονται 
πολλά και διάφορα συμφέροντα.  Ουσιαστικά και με παρέμβαση της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης έσπασε το μονοπώλιο και το κλειστό επάγγελμα, που ήθελαν κάποιοι.  Στο 
τέλος όμως της ημέρας, ενώ έχουμε ανοίξει πόρτες διάπλατες, για να μπορούν να 
έχουν πρόσβαση στο επάγγελμα μεγάλοι, ξένοι και διάφοροι, μέσα από τις 
συγκεκριμένες πρόνοιες της νομοθεσίας οι μικροί, “η μαριδούλα”, αυτοί που με κάποιο 
τρόπο εξασκούν αυτό το επάγγελμα, το οποίο δεν είναι δα και το πιο μεγάλο 
επιστημονικό επάγγελμα, αποκλείονται και παραμένουν στην παρανομία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 8, 9 και 10 δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την 
Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου του 2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την Ανέγερση 

Κυπριακού Μουσείου του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 
28 Ιουνίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών και εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και Τμήμα Αρχαιοτήτων). 

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου για την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου για το 
έτος 2010 προβλέπει δαπάνες ύψους €326.034 και έσοδα ύψους €1.921.719, τα 
οποία προέρχονται κυρίως από μέρος των εσόδων του κράτους από το ΛΟΤΤΟ/ΠΡΟ-
ΤΟ, το τριάντα τοις εκατόν των τελών εισόδου στα μουσεία και αρχαιολογικούς 
χώρους, καθώς και από τόκους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι δαπάνες 
του ταμείου για το έτος 2010 αφορούν κυρίως την ετοιμασία εγγράφων για την 
προκήρυξη αρχιτεκτονικού διαγωνισμού για την ανέγερση νέου αρχαιολογικού 
μουσείου στη Λευκωσία και τις αμοιβές των μελών της τεχνικής επιτροπής για την 
ετοιμασία του κτιριολογικού προγράμματος του νέου μουσείου. Το συσσωρευμένο 
αποθεματικό του ταμείου αναμένεται να ανέλθει στο ποσό των €38.077.843 την 31η 
∆εκεμβρίου 2010. 

 Ειδικότερα, οι κυριότερες δαπάνες του προϋπολογισμού του ταμείου για το 
2010 αναλύονται ως ακολούθως: 

 Λειτουργικές δαπάνες   €   11.034 
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 Συμβουλευτικές υπηρεσίες, έρευνες   €   15.000 

 Ανέγερση, επέκταση και βελτίωση κτιρίων           € 300.000 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων ενημέρωσε την επιτροπή για τα 
χρονοδιαγράμματα που τέθηκαν για την ολοκλήρωση του έργου όσον αφορά την 
ανέγερση του νέου μουσείου και ανέφερε ότι έχουν ετοιμαστεί τα σχετικά έγγραφα για 
την προκήρυξη αρχιτεκτονικού διαγωνισμού, η οποία θα δημοσιευτεί κατά το τέλος 
του τρέχοντος μήνα. Μέχρι το τέλος του 2010 αναμένεται να συμπληρωθεί η 
διαδικασία προεπιλογής αρχιτεκτόνων με μέγιστο αριθμό τους είκοσι (20) και ελάχιστο 
αριθμό τους πέντε (5). Κατόπιν, το 2012 θα ακολουθήσει το στάδιο της υποβολής των 
προτάσεων και η βράβευση των καλύτερων μελετών.  Περί τα τέλη του 2013 
αναμένεται η ολοκλήρωση των εγγράφων και πλήρων μελετών.  Η κατασκευή του 
έργου θα διαρκέσει τέσσερα (4) χρόνια με συνολικό προϋπολογισμό €100 εκατομ. και 
η ολοκλήρωση του έργου αναμένεται το 2017.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου για 
την Ανέγερση του Μουσείου για το 2010. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα ψηφίσει το συγκεκριμένο 
προϋπολογισμό και καλεί παράλληλα την κυβέρνηση του τόπου να εντείνει τις 
προσπάθειές της, για να γίνει πραγματικότητα η ανέγερση του μουσείου εδώ, 
απέναντι στη Βουλή, και η απόκτησή από τη Λευκωσία, από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία ευρύτερα, γιατί θεωρούμε ότι είναι ένα σημαντικότατο σημείο αναφοράς, 
που έπρεπε να υπάρχει εδώ και πάρα πολύ καιρό, και δυστυχώς ανακολουθίες, 
ανευθυνότητες και άλλα καθυστέρησαν την υλοποίησή του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως φαίνεται και στην έκθεση, η Ε∆ΕΚ θα ψηφίσει το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Όμως έχω πάρει το λόγο, ακριβώς γιατί θα ήθελα να 
σημειώσω κάτι, το οποίο σημειώσαμε και στο παρελθόν, αλλά τότε δεν είχαμε 
εισακουσθεί.  Στο συγκεκριμένο χώρο όπου χωροθετείται η ανέγερση του νέου 
μουσείου η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει ξοδέψει μερικά εκατομμύρια, για να κάνει 
ανακαίνιση κτιρίων, για να στεγάσει το Τμήμα Μετανάστευσης και Αρχείου 
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Πληθυσμού, και διαπιστώνουμε ότι σε τρία χρόνια, το πολύ σε τέσσερα χρόνια αυτά 
όλα τα εκατομμύρια θα τα ξαναδαπανήσουμε, για να μεταφέρουμε το συγκεκριμένο 
τμήμα, γιατί θα πρέπει τα κτίρια αυτά να κατεδαφιστούν.  Και, όπως ήδη έχει δηλωθεί 
και από τους εκπροσώπους του μουσείου που ήρθαν, στα τέλη του 2013, όταν θα 
γίνει η οριοθέτηση του κτιρίου, θα πρέπει τα κτίρια τα συγκεκριμένα να γκρεμιστούν.   

 Απλά το επισημαίνουμε, γιατί και πριν από τρία χρόνια, όταν ήρθε ο 
προϋπολογισμός, είχαμε εκφράσει τις αμφιβολίες μας και τις επιφυλάξεις μας.  ∆εν 
είχαμε ψηφίσει τότε το συγκεκριμένο προϋπολογισμό και αυτή τη στιγμή 
επιβεβαιωνόμαστε, ότι δυστυχώς πολλές φορές γίνονται προχειρότητες 
αδικαιολόγητες, με αποτέλεσμα εκατομμύρια ευρώ να δαπανώνται σε έργα τα οποία 
στο τέλος της ημέρας δε θα μπορέσουν να εξυπηρετήσουν το σκοπό για τον οποίο τα 
έχουμε δαπανήσει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ιερωνυμίδη. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαι υποχρεωμένος να απαντήσω στον κ. Σιζόπουλο, διότι το 
θέμα ακριβώς είχε απασχολήσει και μία επιτροπή, την επιτροπή Υγείας, όταν 
κατεδαφιζόταν το συγκεκριμένο κτιριακό συγκρότημα για το οποίο μιλούμε, το 
νοσοκομείο.  Είχαμε ακριβώς ερωτήσει τις αρμόδιες αρχές κατά πόσο τα κτίρια τα 
οποία είχαν αναστηλωθεί ή εν πάση περιπτώσει στα οποία μεταφέρθηκε το Τμήμα 
Μετανάστευσης και Αρχείου Πληθυσμού ήταν μέσα στα σχέδια, θα ενέπιπταν στα 
σχέδια για την ανέγερση του μουσείου.  Η απάντηση των αρμόδιων αρχών τότε ήταν 
ότι ακριβώς αυτά τα κτίρια, στα οποία έχει μεταφερθεί, δεν περιλαμβάνονται.  Είναι 
οριοθετημένο ήδη το σχέδιο.  Θα παραμείνει.  Είναι ήδη οριοθετημένος ο χώρος στον 
οποίο το μουσείο θα ανεγερθεί. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα.   

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει καλύτερη μαρτυρία από την κατάθεση των 
εκπροσώπων του μουσείου, ότι θα χρησιμοποιηθεί ολόκληρος ο χώρος του παλιού 
νοσοκομείου για την οριοθέτηση του μουσείου και ότι τα κτίρια αυτά δε θα 
παραμείνουν.  Εξάλλου, νομίζω είναι λογικό για τον καθένα ότι δεν μπορείς να έχεις 
ένα αρχαιολογικό μουσείο €100 εκατομ. και δίπλα να υπάρχουν τα συγκεκριμένα 
κτίρια.  Προς Θεού! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι επισημάνσεις του συναδέλφου κ. Σιζόπουλου είναι σωστές 
και τεκμηριωμένες.  Όμως, λόγω μίας παράδοσης που υπάρχει διαχρονικά σ’ αυτό 
τον τόπο, παρά τις εκτιμήσεις ότι σε τέσσερα δήθεν χρόνια θα τελειώσει, επειδή το 
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αρχαιολογικό μουσείο δεν πρόκειται να τελειώσει ούτε το 2020, θα αποσβεστούν ίσως 
οι επενδύσεις που έγιναν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο για τη Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου 
ποσού €326.034 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.   Άρθρο 
2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που είναι υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που 
ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για 
την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 

3) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 Μαΐου 
και την 21η και στις 28 Ιουνίου 2010.  Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, ώστε να παρασχεθεί η ευχέρεια στον Υπουργό 
Οικονομικών, μετά από σύσταση του Εφόρου Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (ΦΠΑ) και 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, να αποδέχεται την πληρωμή οποιουδήποτε 
ποσού φόρου που αποτελεί οφειλόμενο φόρο με βάση τις διατάξεις του 
καταργηθέντος περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου του 1990 και τη μείωση ή 
κατάργηση οποιουδήποτε ποσού πρόσθετης επιβάρυνσης, τόκου ή χρηματικής 
επιβάρυνσης επιβάλλεται δυνάμει των διατάξεων του ιδίου νόμου.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με βάση τις 
διατάξεις του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου του 1990 (Ν. 246/1990) που 
ίσχυε μέχρι την 31η Ιανουαρίου 2002, κάθε υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο που 
παρέλειπε, αρνείτο ή καθυστερούσε να υποβάλει τη φορολογική του δήλωση, 
υπόκειτο σε χρηματική επιβάρυνση £30,00 για κάθε μήνα ή μέρος αυτού για το οποίο 
διαρκούσε η άρνηση ή η παράλειψη ή η καθυστέρηση.  

 Περαιτέρω, σε περίπτωση που το ίδιο πρόσωπο αμελούσε ή αρνείτο να 
καταβάλει στον Έφορο οποιοδήποτε ποσό φόρου ή οποιοδήποτε άλλο ποσό, τότε 
είχε υποχρέωση να καταβάλει πρόσθετη επιβάρυνση ίση προς 10% του ποσού που 
αμέλησε ή αρνήθηκε να καταβάλει.  Σε περίπτωση που η αμέλεια ή η άρνηση να 
καταβάλει οποιοδήποτε ποσό εξακολουθούσε πέραν των τριάντα ημερών από την 
ημερομηνία που το ποσό καθίστατο καταβλητέο, τότε επιβάλλετο τόκος προς 8%.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία οι πιο πάνω επιβαρύνσεις κρίθηκε ότι είναι 
επαχθείς για τους φορολογουμένους και ότι στρέφονται εναντίον της αρχής της 
αναλογικότητας.  Επιπρόσθετα, ύστερα από την κατάργηση του πιο πάνω 
αναφερόμενου νόμου από την 31η Ιανουαρίου 2002 και την εφαρμογή του νέου 
θεσμικού πλαισίου για το ΦΠΑ από την 1η Φεβρουαρίου 2002 [(Ν. 95(Ι)/2000)], οι 
χρηματικές επιβαρύνσεις που επιβάλλονται για μη έγκαιρη υποβολή φορολογικής 
δήλωσης έχουν αναθεωρηθεί και κατέστησαν λιγότερο επαχθείς για το 
φορολογούμενο.     

 Παρά ταύτα ακόμη και σήμερα, όταν υποβάλλονται φορολογικές δηλώσεις για 
περιόδους για τις οποίες ίσχυε ο καταργηθείς νόμος, επιβάλλονται οι κυρώσεις που 
προβλέπονταν στον καταργηθέντα νόμο βάσει μεταβατικής ρύθμισης.  Τούτο έχει ως 
αποτέλεσμα να συσσωρεύονται τεράστια ποσά επιβαρύνσεων, τα οποία είναι 
δυσανάλογα με τον οφειλόμενο φόρο.  Για σκοπούς αποτελεσματικότερης είσπραξης 
των οφειλόμενων ποσών φόρων κρίθηκε συνεπώς σκόπιμη η παροχή ευχέρειας στην 
αρμόδια αρχή να αποδέχεται την καταβολή οποιωνδήποτε ποσών οφειλόμενων 
φόρων με την αποδοχή ταυτόχρονα μείωσης ή/και κατάργησης των ποσών που 
αποτελούν πρόσθετες επιβαρύνσεις ή τόκους.   

 Σημειώνεται ότι οι παριστάμενοι κυβερνητικοί αρμόδιοι ενημέρωσαν την 
επιτροπή ότι το συνολικό ποσό καθυστερημένων εισπρακτέων φορολογικών οφειλών 
χωρίς οποιεσδήποτε επιβληθείσες στο μεταξύ πρόσθετες επιβαρύνσεις και τόκους 
ανέρχεται σε €30 εκατομ. και επηρεάζεται αριθμός 3 600 περίπου φορολογουμένων.  
Από το ποσό των εκκρεμουσών οφειλών ύψους €30 εκατομ. τα €10 εκατομ. αφορούν 
φορολογουμένους που δεν υπέβαλαν καθόλου φορολογικές δηλώσεις, ενώ το σύνολο 
των καθυστερημένων φορολογικών οφειλών ανέρχεται σε €157 εκατομμύρια.   
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 Σημειώνεται ότι η εκτελεστική εξουσία δεσμεύθηκε να καταθέσει ενώπιον της 
επιτροπής αναλυτική κατάσταση εκκρεμουσών οφειλών κατά φορολογούμενο 
πρόσωπο για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσης.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα τα στοιχεία και κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 59 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2009» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 
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 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 
Ιουνίου 2010.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος του Συμβουλίου 
Εμπορίας Κυπριακών Πατατών, εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων 
ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ΟΗΟ-ΣΕΚ και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, 
“Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”.  Η συνδικαλιστική 
οργάνωση ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής.   

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εμπορίας 
Κυπριακών Πατατών Νόμου, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στο Συμβούλιο 
Εμπορίας Κυπριακών Πατατών να προσφέρει υπηρεσίες στον τομέα της παραγωγής 
και εμπορίας πατατών σε ομάδες πατατοπαραγωγών έναντι αμοιβής. 

 Ειδικότερα, στο υπό αναφορά νομοσχέδιο, όπως αυτό είχε αρχικά κατατεθεί 
στη Βουλή, περιλαμβάνονταν μεταξύ άλλων πρόνοιες αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Την εισαγωγή του όρου “φορέας” και της ερμηνείας του ως ομάδας 
πατατοπαραγωγών που είναι εγγεγραμμένη εταιρεία δυνάμει του περί 
Εταιρειών Νόμου ή του περί Συνεργατικών Εταιρειών Νόμου. 

2. Την τροποποίηση της σύνθεσης του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών και τη μείωση των μελών του από δεκατέσσερα σε δώδεκα μέλη, 
αφαιρώντας από αυτό τους εκπροσώπους των εξαγωγέων πατατών. 

3. Την παροχή της δυνατότητας στο εν λόγω συμβούλιο να προσλαμβάνει, αντί 
να διορίζει, τους εκάστοτε αναγκαίους εργαζομένους του με όρους υπηρεσίας 
που καθορίζονται από το ίδιο το συμβούλιο και για τους οποίους δε θα 
απαιτείται η έγκριση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, όπως προβλέπεται στην υφιστάμενη νομοθεσία. 

4. Την τροποποίηση των αρμοδιοτήτων του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών, ώστε αυτό να δύναται να παρέχει σε φορέα ή φορείς 
πατατοπαραγωγών, καθώς και στο Τμήμα Γεωργίας και στον Κυπριακό 
Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών ή και σε άλλους οργανισμούς δημόσιου 
δικαίου υπηρεσίες που αφορούν τον τομέα της παραγωγής και εμπορίας 
πατατών έναντι αμοιβής. 

 Σημειώνεται ότι η ανάγκη για τροποποίηση της υπό αναφορά νομοθεσίας 
προκύπτει από συγκεκριμένη πρόνοια του ίδιου του περί Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών Νόμου, σύμφωνα με την οποία οι εμπορικές δραστηριότητες του Συμβουλίου 
Εμπορίας Κυπριακών Πατατών τερματίζονται την 31η Αυγούστου 2010.  Σχετική και 
συνεπακόλουθη είναι επίσης η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 
16 Μαΐου 2007, σύμφωνα με την οποία η παροχή οποιασδήποτε κρατικής χορηγίας 
προς τον εν λόγω οργανισμό τερματίζεται από την προαναφερθείσα ημερομηνία. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 
8 Οκτωβρίου 2009, όμως το αρμόδιο υπουργείο που το κατέθεσε ζήτησε με γραπτή 
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επιστολή του την αναβολή της συζήτησης και της ψήφισής του σε ευθετότερο χρόνο.  
Ωστόσο, λόγω του επικείμενου τερματισμού της εμπορικής δραστηριότητας του 
συμβουλίου, σύμφωνα με την προαναφερθείσα πρόνοια, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο 
να αρχίσει την εξέταση του νομοσχεδίου στις 17 Ιουνίου 2010, ώστε να τεθεί έγκαιρα 
σε εφαρμογή και να αποφευχθούν οποιαδήποτε προβλήματα στον τομέα της 
πατατοκαλλιέργειας και ειδικότερα των εξαγωγών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η συνέχιση  
της λειτουργίας του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών κρίνεται απαραίτητη 
για τον τομέα της πατατοκαλλιέργειας, ώστε αυτό να εξακολουθήσει να διαδραματίζει 
σταθεροποιητικό ρόλο στην παραγωγή και εμπορία των πατατών.  Σύμφωνα με τα 
ίδια πιο πάνω στοιχεία, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αποσκοπούν στη δημιουργία 
ενός εμπορικού οργανισμού που θα εκπροσωπεί, σε συνθήκες ελεύθερου 
ανταγωνισμού, τα συμφέροντα των πατατοπαραγωγών που ανήκουν στους φορείς με 
τους οποίους το υπό αναφορά συμβούλιο θα συνάπτει σχετική συμφωνία.  Για το 
σκοπό αυτό, όπως αναφέρεται, ο εν λόγω οργανισμός δημόσιου δικαίου άρχισε να 
αναδιοργανώνει τις προσφερόμενες υπηρεσίες του, ώστε να καταστεί ανταγωνιστικός.  
Στα πλαίσια αυτής της αναδιοργάνωσης, κρίθηκε σκόπιμο να περιληφθεί στο υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σχετική πρόνοια με την οποία να παρέχεται η δυνατότητα στο εν 
λόγω συμβούλιο να απασχολεί προσωπικό στη βάση ιδιωτικού δικαίου, είτε με 
συμβόλαια αγοράς υπηρεσιών καθορισμένης χρονικής περιόδου είτε σε εποχιακή 
βάση, καθώς οι πλείστες από τις εργασίες του είναι εποχιακής φύσης.  Περαιτέρω, 
επισημαίνεται ότι στην προαναφερθείσα απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
περιλαμβάνεται εντολή για ετοιμασία σχεδίου πρόωρης εθελοντικής αφυπηρέτησης 
των υφιστάμενων υπαλλήλων του οργανισμού, το οποίο όμως δεν έτυχε στη συνέχεια 
της σχετικής έγκρισης από τους εμπλεκομένους.   

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, ο πρόεδρος του 
Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών ανέφερε ότι με το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο παρέχεται η δυνατότητα στο εν λόγω συμβούλιο να καταστεί ένας 
αυτοχρηματοδοτούμενος οργανισμός δημόσιου δικαίου, που θα εξακολουθήσει να 
αξιοποιεί την πολυετή εμπειρία που απέκτησε στον τομέα της κυπριακής 
πατατοκαλλιέργειας.  Περαιτέρω, επισήμανε τη σημασία του ρόλου και της ύπαρξης 
του συμβουλίου στον τομέα της παραγωγής πατατών. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών 
ανέφεραν ότι συμφωνούν με τις πρόνοιες του υπό εξέταση νομοσχεδίου όπως αυτό 
κατατέθηκε στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία.   

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων, αφού εξέφρασαν τη σύμφωνη 
άποψή τους με το νομοσχέδιο, επισήμαναν την ανάγκη για άμεση ψήφισή του, ώστε 
να διατηρηθεί η εύρυθμη λειτουργία του κλάδου της πατατοκαλλιέργειας.  Περαιτέρω, 
οι ίδιοι εκπρόσωποι σημείωσαν την ανάγκη μη θυματοποίησης οποιουδήποτε 
εργαζομένου στο εν λόγω συμβούλιο.   

 Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, η αγροτική οργάνωση “Ευρωαγροτικός” 
διαμαρτυρήθηκε για τη μη συμπερίληψη της οργάνωσής του στην προτεινόμενη 
σύνθεση του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών.  

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΟΗΟ-ΣΕΚ και ΣΗ∆ΗΚΕΚ-
ΠΕΟ ανέφεραν ότι η διασφάλιση των δικαιωμάτων του υφιστάμενου προσωπικού 
πρέπει να αποτελεί πρώτιστη ανάγκη και για το σκοπό αυτό διαφώνησαν με τις 
προτεινόμενες τροποποιήσεις που αφορούν την εργοδότηση στο εν λόγω συμβούλιο.  
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Συναφώς, εισηγήθηκαν τη διαγραφή του σχετικού άρθρου που προτείνεται με το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο, με το οποίο δίνεται στο συμβούλιο η δυνατότητα να 
προσλαμβάνει προσωπικό στη βάση συμφωνίας ιδιωτικού δικαίου και με όρους που 
δε θα εγκρίνονται από τον υπουργό. 

 Ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Οργάνωσης Πατατοπαραγωγών, ο οποίος 
παρευρέθηκε στη συνεδρία της επιτροπής, τόνισε την ανάγκη διατήρησης της 
λειτουργίας του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών για τον κλάδο. 

 Μετά το πέρας της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής, η εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, με γραπτή επιστολή της 
ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2010, επισήμανε ότι η δυνατότητα που τελικά επιθυμεί το 
συμβούλιο να έχει σε σχέση με την εργοδότηση προσωπικού δεν καλύπτεται από το 
υπό εξέταση νομοσχέδιο, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία.  Ως εκ 
τούτου, εισηγήθηκε για εκπλήρωση των πιο πάνω την αντικατάσταση του κειμένου 
του προτεινόμενου άρθρου που αναφέρεται στους υπαλλήλους του συμβουλίου με 
νέο κείμενο, ώστε με την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου το συμβούλιο 
να προσλαμβάνει, αντί να διορίζει, το αναγκαίο προσωπικό του δυνάμει συμβάσεων 
ιδιωτικού δικαίου ορισμένου χρόνου και με όρους που θα συμφωνούνται μεταξύ του 
συμβουλίου και του υπό πρόσληψη προσωπικού, τηρώντας τις αρχές της διαφάνειας 
και της ίσης μεταχείρισης.  Επιπρόσθετα, για σκοπούς εφαρμογής του κοινοτικού 
κεκτημένου εισηγήθηκε την προσθήκη πρόνοιας με την οποία, σε περίπτωση 
υπηρεσίας οποιουδήποτε μέλους του προσωπικού που προσλαμβάνεται με τον πιο 
πάνω τρόπο για συνολική περίοδο τριάντα μηνών ή περισσότερο, να τίθενται σε 
εφαρμογή οι πρόνοιες του περί Εργοδοτουμένων με Εργασία Ορισμένου Χρόνου 
(Απαγόρευση ∆υσμενούς Μεταχείρισης) Νόμου, ώστε οι εν λόγω συμβάσεις να 
μετατρέπονται σε συμβάσεις αορίστου διαρκείας. 

 Το Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών, με γραπτή επιστολή του 
ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2010, πληροφόρησε την επιτροπή ότι συμφωνεί με την πιο 
πάνω προτεινόμενη τροποποίηση του υπό αναφορά άρθρου του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, κατά πλειοψηφία 
του προέδρου και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, αποφάσισε να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την 
ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί 
και αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Εμπορίας Κυπριακών Πατατών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων 
προνοιών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μάλιστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η κοινοβουλευτική μας ομάδα, κύριε Πρόεδρε, θα καταψηφίσει τον 
τροποποιητικό αυτό νόμο.  Εμείς πιστεύουμε ότι το Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών δεν έχει πλέον κανένα ουσιαστικό λόγο ύπαρξης.  Πιστεύουμε ότι η 
κυβέρνηση πρέπει να μελετήσει τη διάλυσή του, διότι δεν έχει πλέον καμιά ουσιαστική 
αποστολή προς εξυπηρέτηση του γεωργικού κόσμου που καλλιεργεί πατάτες και 
πιστεύουμε ότι τα έξοδα που γίνονται για συντήρηση αυτού του οργανισμού είναι 
τεράστια.  Μπορούμε με τη διάλυσή του να εξοικονομήσουμε αξιόλογα ποσά και είναι 
καιρός πλέον οργανισμοί δημόσιας ωφελείας που ο λόγος ύπαρξής τους έπαυσε 
πλέον να υπάρχει -παλαιότερα μπορεί να εξυπηρετούσαν κάποιους σκοπούς, σήμερα 
δεν εξυπηρετούν κανένα σκοπό- είναι η ώρα να διαλυθούν και να παύσει το δημόσιο 
να τους συντηρεί με μεγάλα ποσά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, το συμβούλιο θα διατηρηθεί και θα 
προσφέρει υπηρεσίες συμβουλευτικές όσον αφορά την παραγωγή πατατών και την 
εξαγωγή πατατών εκ μέρους των λεγόμενων “φορέων”, που είναι οι ομάδες 
παραγωγών.  ∆ε θα παίρνει από τούδε και στο εξής, από την 31η Αυγούστου, κρατική 
χορηγία, τίποτε και είναι και απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου από το 2007.  
Αλλάσσει ο ρόλος του.  Θα είναι ένας οργανισμός με μειωμένο διοικητικό συμβούλιο, 
με μίσθωση υπηρεσιών και πρόσληψη υπαλλήλων, που θα προσφέρει υπηρεσίες 
στον κόσμο των πατατοπαραγωγών.  ∆ηλαδή δε θα είναι το συμβούλιο που ξέραμε.  
Θα προσφέρει υπηρεσίες χωρίς να παίρνει καμία κρατική χορηγία.  Θα δουλεύει ως 
ιδιωτικός οργανισμός.   Αυτό θέλουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα, κύριε Φυττή. 

 Το λόγο έχει τώρα ο “Ιταλός” της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ, ο κ. 
Χατζηνικόλας. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ συμμαθητή, συμφοιτητή στην Ιταλία. 

 Όσον αφορά το θέμα του Συμβουλίου Πατατών, κύριε Πρόεδρε, είναι ένα θέμα 
το οποίο ήρθε στην επιτροπή Γεωργίας από πέρσι τον Οκτώβρη και μετά από αρκετές 
διαβουλεύσεις το νομοσχέδιο αυτό κατατέθηκε στην επιτροπή μας πριν περίπου ένα 
μήνα.   

 Το Συμβούλιο Πατατών, κύριε Πρόεδρε, έχει προσφέρει αφάνταστα και τα 
μέγιστα όσον αφορά πρώτα και κύρια στην πατατοκαλλιέργεια στον τόπο μας, στην 
εξαγωγή πατατών, αλλά και στους ίδιους τους παραγωγούς, οι οποίοι έχουν κρατηθεί 
στην πατατοκαλλιέργεια λόγω ακριβώς αυτής της δουλειάς, αυτής της προσφοράς του 
ίδιου του Συμβουλίου Πατατών.  Αυτό που έχει γίνει, κύριε Πρόεδρε, είναι προϊόν 
διαβούλευσης και των αγροτικών οργανώσεων, αλλά και των ίδιων των παραγωγών, 
καθώς και των ομάδων παραγωγών, οι οποίοι συμμετέχουν σ’ αυτό το συμβούλιο.   
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 Επειδή κάποτε είχε αμφισβητηθεί ο ρόλος του συμβουλίου, κύριε Πρόεδρε, 
πριν κάποια χρόνια, και κάποιοι παραγωγοί είχαν συμβληθεί με διάφορες ομάδες 
παραγωγών και εκείνο που είχε γίνει εκείνα τα χρόνια ήταν ότι αυτούς τους 
παραγωγούς, αντί να πάρουν λεφτά από την πώληση των πατατών, τους είχαν 
καλέσει να πληρώσουν και αποζημιώσεις, γι’ αυτό εγώ διαφωνώ με την άποψη, κύριε 
Πρόεδρε, ότι δεν έχει να προσφέρει τίποτε αυτό το συμβούλιο.  Είναι η θέληση των 
παραγωγών η εκφρασμένη και μέσω των αγροτικών τους οργανώσεων στην ίδια την 
επιτροπή και καλώ όλους να ψηφίσουν αυτό το νομοσχέδιο, γιατί, όπως έχει πει και ο 
συνάδελφος κ. Φυττής, είναι ένας αυτοχρηματοδοτούμενος οργανισμός.  Θα παρέχει 
υπηρεσίες και προσφορά και στο Υπουργείο Γεωργίας και στον ΚΟΑΠ, καθώς και σε 
άλλους κρατικούς οργανισμούς και έτσι δε θα επιχορηγείται από την ίδια την 
κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Θα μιλήσετε, κύριε Χατζηγιάννη; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε το βήμα. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Σίγουρα, το Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών θα είχε ένα ρόλο να 
παίξει, αν και εφόσον υπήρχε ένα συγκεκριμένο σχέδιο δράσης, ένα στρατηγικό 
σχέδιο, το οποίο τουλάχιστον στη φάση της συζήτησης θα ήταν ενώπιον της Βουλής 
των Αντιπροσώπων.  Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι κατ’ επανάληψη έχει ζητηθεί από 
το Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών, απλώς στη βάση αριθμών, στη βάση 
σχεδιασμών, στη βάση προγραμματισμού, να μας αναφέρουν την πορεία, προς τα 
πού πάνε.  Όχι μόνο δε μας έχουν αναφέρει τίποτα, όχι μόνο δε μας έχουν πει ότι δεν 
υπάρχει στρατηγικό σχέδιο για το πώς θα προχωρήσουν -και δεν το αναφέρω ως μια 
επανάληψη του φαινομένου “Eurocypria”- αντίθετα μάλιστα μας έχουν πει τα εξής:  
Ενδέχεται να τεθεί περιουσιακό στοιχείο, το συσκευαστήριο στη Λάρνακα, προς 
πώληση.  ∆εύτερον, υπάρχει το συσκευαστήριο στο Λάξη στην Αμμόχωστο και, 
διαρκούσης της κρίσης ή διαρκούσης της κατάστασης, είναι όντως ένα περιουσιακό 
στοιχείο που δε μας λεν πώς θα το αξιοποιήσουν. 

 Σίγουρα, θα μπορούσε να υπάρξει ρόλος, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι.  Σίγουρα, θα μπορούσε να υπάρξει ένας ρόλος, αν και εφόσον υπήρχε 
στρατηγικό σχέδιο.  Όμως, λόγω του ότι αυτό το στρατηγικό σχέδιο δεν υπάρχει, είναι 
λανθασμένη η προσέγγισή σας και η προσέγγιση της κυβέρνησης να έρθει να πει ότι 
το αποκρατικοποιεί με έμμεσο τρόπο.  Και αυτό είναι λυπηρό, γιατί γίνεται με αυτό τον 
τρόπο μια έμμεση αποκρατικοποίηση και μάλιστα αγνοώντας το προσωπικό, κύριε 
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 
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 Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.  Για €1,9 εκατομ. υπήρχε άρνηση της κυβέρνησης 
να έρθει αρωγός στο να αποκατασταθεί το προσωπικό και τα δικαιώματά του.  
Ωστόσο, παραπέμψαμε στο «θα δίνουμε», λέει, «εργασίες ως Υπουργείο Γεωργίας 
στο συγκεκριμένο συμβούλιο, του οποίου ο ρόλος και οι ικανότητες είναι άλλα των 
άλλων».  Είχε ικανότητα να πουλά πατάτες.  ∆εν έχει ρόλο ή ικανότητες αυτό το 
προσωπικό να κάνει οτιδήποτε άλλο!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Άρα λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, με τον τρόπο αυτό, με το να καλύψουμε μισθούς 
για μια χρονική περίοδο, είναι σαν μια φούσκα, κατά την άποψή μου, που έχει 
ημερομηνία λήξεως και η φούσκα αυτή θα λήξει σε εννιά μήνες, κάτι ανάλογο και πάλι 
με το φαινόμενο “Eurocypria”.   

 Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω και το εξής:  Υπάρχει και 
στρέβλωση στον ανταγωνισμό, από την άποψη ότι θα δίνεται αυτή η επιδότηση μόνο 
σε ομάδες παραγωγών που θα επιλέγουν τη συνεργασία και όχι σε παραγωγούς, που 
ίσχυε μέχρι σήμερα.  ∆ηλαδή οι ομάδες παραγωγών που δε θα επιλέξουν να 
συνεργαστούν με το συμβούλιο δε θα τυγχάνουν της ίδιας επιδότησης.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Άρα λοιπόν, με τον τρόπο αυτό εδώ πέρα υπάρχει μια στρέβλωση.   

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι θα πρέπει να υπάρξουν δεύτερες σκέψεις για το 
συγκεκριμένο θέμα, καθώς είναι και μια στρέβλωση και του ανταγωνισμού.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ακριβώς αυτή η φούσκα στην οποία αναφερθήκατε τώρα θα προκαλέσει μια 
αλυσιδωτή τοποθέτηση από πέντε συναδέλφους σας, για να κάνουμε μια συζήτηση, 
τη στιγμή που ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του κόμματός σας έδωσε το στίγμα, 
έδωσε τη θέση του κόμματος. Τώρα θα κάνουμε άλλο κύκλο, είκοσι λεπτά, για να 
συζητούμε.  Φούσκα, ξηφούσκα, εφούσκωσε, εξηπομπαρίστηκε, έτα αποτελέσματα! 

 Λοιπόν, κύριοι…  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Πανίκο Χάμπα) 

 Κύριε Χάμπα, όχι.   

 Το θέμα έχει ολοκληρωθεί. Με σεβασμό προς όλους σας, η θέση σας είναι 
ευδιάκριτη, είναι διακριτή, είναι καθαρή.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του τίτλου του Μέρους V του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 58 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 18. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων του συγκεκριμένου 
νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές;  

(Αστειευόμενος) 

  Περιμένετε!  Τώρα θα δούμε τις φούσκες!   

(Γέλια) 

 Λοιπόν, πόσοι απέχουν;  Να τους μετρήσουμε! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις αποχές, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, με… 
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(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συμπτωματικά και οι τέσσερις “φ” είναι από την ίδια περιοχή! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι.   

 Κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Είμαστε πρόσφυγες, είπα, και οι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλά, είπε κανένας το αντίθετο;  Τώρα είμαστε στο στάδιο της διαδικασίας. 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δώδεκα εναντίον και τέσσερις αποχές τα 
άρθρα 1 έως 18 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις αποχές, κύριε Πρόεδρε.   

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, δώδεκα εναντίον και τέσσερις αποχές το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Λοιπόν, τα υπ’ αριθμόν 14 και 15 θέματα έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», πρόταση 
νόμου, και «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τις προτάσεις νόμου «Ο 
περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί ∆ημόσιας 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Γεώργιος Τάσου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιάννος Λαμάρης Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τις πιο πάνω προτάσεις νόμου, 
οι οποίες κατατέθηκαν από τους βουλευτές κ. Νίκο Τορναρίτη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, κ. Νικόλα Παπαδόπουλο, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και κ. Αθηνά Κυριακίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, σε αριθμό συνεδριάσεών της, που 
πραγματοποιήθηκαν ως εξής: 

 Η επιτροπή εξέτασε την πρώτη υπό αναφορά πρόταση νόμου σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η, στις 8 και 22 Ιουνίου 2010, και τη 
δεύτερη υπό αναφορά πρόταση νόμου σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 
22 Ιουνίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, ο διευθυντής του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ), της 
ΟΕΛΜΕΚ, της ΟΛΤΕΚ, της Οργάνωσης Επιθεωρητών ∆ημοτικής Εκπαίδευσης 
(ΟΕ∆Ε), του Κλάδου Επιθεωρητών Μέσης και Τεχνικής Εκπαίδευσης (ΠΑΣΥ∆Υ), της 
Συντεχνίας Εκπαιδευτικών ∆ευτεροβάθμιας Εκπαίδευσης Κύπρου (ΣΕ∆ΕΚ), της 
Κίνησης Αδιόριστων Καθηγητών, της Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής Μαθητών 
(ΠΣΕΜ) και της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Φοιτητικών Ενώσεων (ΠΟΦΕΝ). 

 Σκοπός της πρώτης υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του 
περί Συντάξεων Νόμου, ώστε η ηλικία αφυπηρέτησης των καθηγητών να δύναται να 
επεκταθεί από το εξηκοστό έτος, που ισχύει σήμερα, στο εξηκοστό τρίτο έτος, για 
σκοπούς κάλυψης της συντάξιμης υπηρεσίας τους. 

 Επισημαίνεται ότι, προτού κατατεθεί η εν λόγω πρόταση νόμου, η επιτροπή 
είχε εξετάσει σε παλαιότερες συνεδρίες της σχετικό αυτεπάγγελτο θέμα, το οποίο 
ενεγράφη το 2007 και αφορούσε την επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης των 
εκπαιδευτικών λειτουργών στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικία τους.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών και συγκεκριμένα στις 9 Ιουνίου 2009 οι εκπρόσωποι της 
ΟΕΛΜΕΚ δήλωσαν ότι επιθυμούν να εξεταστεί το αίτημά τους να δοθεί η δυνατότητα 
επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης όλων των καθηγητών μέχρι το εξηκοστό τρίτο 
έτος, στη βάση των ρυθμίσεων που ισχύουν για την υπόλοιπη δημόσια υπηρεσία.  
Επιπρόσθετα, η ΟΕΛΜΕΚ απέστειλε στην επιτροπή και γραπτώς την απόφαση της 
παγκύπριας συνδιάσκεψής της για επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης.   

Ο Υπουργός Οικονομικών, ο οποίος παρευρέθηκε ενώπιον της επιτροπής στις 
9 Μαρτίου 2010, στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του πιο πάνω αυτεπάγγελτου 
θέματος, δήλωσε, μεταξύ άλλων, ότι το θέμα έχει μελετηθεί από το υπουργείο του 
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πάρα πολύ προσεκτικά και είναι ένα από τα μέτρα που έχει συμπεριληφθεί στο 
συνολικό πακέτο οικονομικής πολιτικής και βελτίωσης των δημόσιων οικονομικών και 
το οποίο επρόκειτο να συζητηθεί με τα συνεργαζόμενα κόμματα, καθώς και με τα 
υπόλοιπα κόμματα και τους κοινωνικούς εταίρους.  Επίσης, όπως είχε δηλώσει ο 
ίδιος, το θέμα βρισκόταν στο τραπέζι του διαλόγου ως ένα από τα θέματα για τα οποία 
θα έπρεπε να ληφθεί μία συναινετική απόφαση, διότι αφορά τα δημόσια οικονομικά, 
και ολοκληρώνοντας είχε αναφέρει ότι εντός δύο έως τριών εβδομάδων το αργότερο 
θα υπήρχε μία συναινετική κατάληξη για το γενικότερο πακέτο. 

 Στη συνέχεια, λόγω μη ύπαρξης οποιωνδήποτε εξελίξεων σε σχέση με το θέμα, 
προωθήθηκε η κατάθεση της πρώτης υπό αναφορά πρότασης νόμου στις 13 Μαΐου 
2010.   

 Σκοπός της δεύτερης υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του 
νόμου περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, ώστε παράλληλα με την επέκταση 
του ορίου αφυπηρέτησης των καθηγητών στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας να 
ρυθμιστεί και η δυνατότητα του καθηγητή για πρόωρη οικειοθελή αφυπηρέτηση με τη 
συμπλήρωση του εξηκοστού έτους της ηλικίας του ή σε οποιοδήποτε μεταγενέστερο 
χρόνο μέχρι την ημερομηνία της υποχρεωτικής αφυπηρέτησής του, που θα είναι το 
εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας του.  Ως εκ τούτου, με βάση τα πιο πάνω, η εν λόγω 
πρόταση νόμου πρέπει να προωθηθεί για ψήφιση παράλληλα με την πρώτη υπό 
αναφορά πρόταση νόμου. 

 Οι εισηγητές των προτάσεων κ. Νίκος Τορναρίτης, Νικόλας Παπαδόπουλος και 
Αθηνά Κυριακίδου, οι οποίοι υποστηρίζουν την παράλληλη προώθηση και των δύο 
προτάσεων νόμου, κατέθεσαν ενώπιον της επιτροπής, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα:  
 Ο πρόεδρος της επιτροπής κ. Νίκος Τορναρίτης, αφού υπενθύμισε ότι το μέτρο 
της επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης είχε συμπεριληφθεί, όπως ανέφερε ο ίδιος ο 
Υπουργός Οικονομικών, στο συνολικό πακέτο οικονομικής πολιτικής και βελτίωσης 
των δημόσιων οικονομικών, τόνισε ότι το μέτρο αυτό ισχύει σε όλες τις χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης εκτός της Κύπρου.  Επίσης, το μέτρο αυτό, όπως τόνισε ο ίδιος, 
θα έχει σημαντικότατα οφέλη για τα δημόσια οικονομικά, τις αποταμιεύσεις και το 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού οι εκπαιδευτικοί που εγγράφονται σήμερα 
στον κατάλογο διοριστέων ξεπερνούν τους 30 000 και, σύμφωνα με τον πρόεδρο της 
ΕΕΥ, δε θα διοριστούν ποτέ.   

 Για τους πιο πάνω λόγους ο ίδιος εισηγητής πρότεινε την παράλληλη λήψη των 
ακόλουθων μέτρων από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, τα οποία, κατά την 
άποψή του, θα συμβάλουν στην επαγγελματική αποκατάσταση των άνεργων 
εκπαιδευτικών: 

1. Προώθηση νομοθετικής ρύθμισης για τον εκσυγχρονισμό του καταλόγου 
διοριστέων. 

2. Επέκταση του θεσμού του ολοήμερου σχολείου στο γυμνασιακό κύκλο. 

3. Επέκταση του θεσμού του υπεύθυνου τμήματος στη β΄ γυμνασίου. 

4. Μείωση του αριθμού των μαθητών κατά τάξη στους είκοσι μαθητές. 

5. Επέκταση της εργαστηριοποίησης μαθημάτων, όπου αυτό ενδείκνυται. 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος δήλωσε πρόσθετα ότι η επέκταση του ορίου 
αφυπηρέτησης αποτελεί μέτρο οικονομικής εξυγίανσης, το οποίο θα βοηθήσει στην 
αποσυμφόρηση των πιέσεων των δημόσιων οικονομικών στα πλαίσια της οικονομικής 
κρίσης.  Σύμφωνα με τον ίδιο, η πλειοψηφία των συνδικαλιστικών οργανώσεων των 
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εμπλεκόμενων μερών επιθυμεί την υιοθέτηση του μέτρου αυτού.  Ειδικότερα, 
πρόσθεσε ότι , όταν το ίδιο το Υπουργείο Οικονομικών παρουσίαζε τα μέτρα 
οικονομικής εξυγίανσης τον περασμένο Φεβρουάριο, περιλαμβανόταν στο κεφάλαιο 
των συντάξεων και το μέτρο που αφορά την επέκταση του ορίου της υποχρεωτικής 
αφυπηρέτησης.  Επίσης, όπως επισήμανε ο ίδιος, σύμφωνα με τις προκαταρκτικές 
μελέτες, με την επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης στο εξηκοστό τρίτο έτος της 
ηλικίας των καθηγητών θα υπάρξει ένα συνολικό ποσό εξοικονόμησης πέραν των €33 
εκατομ. μέσα στα επόμενα τρία χρόνια, ποσό το οποίο είναι ιδιαίτερα σεβαστό, 
λαμβάνοντας υπόψη ότι κατά μέσο όρο αφυπηρετούν εκατόν πενήντα άτομα το 
χρόνο.   

 Επιπρόσθετα, ο πιο πάνω εισηγητής τόνισε ότι, επειδή η κυβέρνηση προτίθεται 
να περικόψει τις φοιτητικές χορηγίες ύψους €27 εκατομ. για τα επόμενα τρία χρόνια, 
με την προώθηση του προτεινόμενου μέτρου για επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης 
των εκπαιδευτικών θα καταστεί δυνατή η διασφάλισή τους. 

 Ολοκληρώνοντας τις εισηγήσεις του, ο ίδιος εισηγητής ζήτησε να ενημερωθεί η 
επιτροπή από το Υπουργείο Οικονομικών κατά πόσο συνεχίζει να υιοθετεί τις θέσεις 
αυτές και, αν όχι, να αναφέρει τους λόγους.  Συγκεκριμένα, ο ίδιος ζήτησε από το 
Υπουργείο Οικονομικών να καταθέσει υπολογισμό του κόστους εξοικονόμησης, σε 
περίπτωση που προχωρήσει η Βουλή  στην προώθηση των συγκεκριμένων 
νομοθετικών ρυθμίσεων και επεκτείνει το όριο αφυπηρέτησης. 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου επισήμανε επίσης ότι, παρ’ όλο που ο ίδιος ο 
Υπουργός Οικονομικών αναφέρθηκε στην προώθηση του μέτρου επέκτασης του 
ορίου αφυπηρέτησης στο εξηκοστό τρίτο έτος, το μέτρο αυτό δε συμπεριλαμβάνεται 
τελικά στα μέτρα οικονομικής εξυγίανσης.  Πρέπει όμως, όπως τόνισε η ίδια, το θέμα 
να τύχει εξέτασης σε όλες του τις διαστάσεις, διότι, με βάση τον κατάλογο διοριστέων, 
δεν υπάρχει προοπτική διορισμού των καθηγητών ή, σε περίπτωση διορισμού, αυτός 
θα γίνει περίπου στο εξηκοστό έτος της ηλικίας τους. 

 Στα πλαίσια της μελέτης των πιο πάνω προτάσεων νόμου οι εκπρόσωποι της 
ΟΕΛΜΕΚ δήλωσαν ότι επιθυμούν να εφαρμοστεί ό,τι ισχύει και για τους δημόσιους 
υπαλλήλους.  Επίσης, όπως τόνισαν, οι ίδιοι εκπροσωπούν μία οργάνωση 6 500 
εκπαιδευτικών μέσης εκπαίδευσης και διεκδικούν το αυτονόητο δικαίωμα σε ένα 
κράτος ισονομίας και ισοπολιτείας να αφυπηρετούν μέχρι το εξηκοστό τρίτο έτος της 
ηλικίας τους.  Παράλληλα, πρόσθεσαν ότι δεν κλείνουν το δρόμο στη νέα γενιά και ως 
οργάνωση έχουν καταθέσει πάρα πολλές φορές προτάσεις στο Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού οι οποίες δίνουν λύσεις που θα μπορούσαν να διευκολύνουν την 
εργοδότηση της νέας γενιάς.  Γι’ αυτό το λόγο δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις 
προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις. 

 Οι εκπρόσωποι της ΟΛΤΕΚ δήλωσαν ότι η οργάνωσή τους είναι υπέρ της 
προώθησης του μέτρου επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης στο εξηκοστό τρίτο έτος 

της ηλικίας των καθηγητών. 

 Επισημαίνεται ότι οι εκπρόσωποι της ΠΟΕ∆ διαφωνούν με τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις και έχουν εκφράσει την αντίθεσή τους τόσο προφορικώς όσο και γραπτώς 
προς την επιτροπή, στα πλαίσια της εξέτασης του αναφερθέντος πιο πάνω 
αυτεπάγγελτου θέματος.    

 Οι εκπρόσωποι του Κλάδου Επιθεωρητών Μέσης και Τεχνικής Εκπαίδευσης 
και του Κλάδου Επιθεωρητών ∆ημοτικής Εκπαίδευσης ζήτησαν να επεκταθεί το όριο 
αφυπηρέτησης μέχρι το εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους, αφού αυτοί εργάζονται 
σύμφωνα με το ωράριο της δημόσιας υπηρεσίας.  Ειδικότερα, σύμφωνα με τους πιο 
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πάνω, οι επιθεωρητές της μέσης και της τεχνικής εκπαίδευσης θεωρούνται δημόσιοι 
υπάλληλοι και ανήκουν στην ΠΑΣΥ∆Υ και οι επιθεωρητές της δημοτικής εκπαίδευσης 
με την προαγωγή τους στη θέση του επιθεωρητή διαγράφονται από την ΠΟΕ∆ και 
εντάσσονται στην ΟΕ∆Ε, όπου εργάζονται με τους όρους εργασίας της δημόσιας 
υπηρεσίας. 

 Οι εκπρόσωποι της ΣΕ∆ΕΚ, τόσο γραπτώς όσο και προφορικώς ενώπιον της 
επιτροπής, ζήτησαν την άμεση προώθηση και εφαρμογή του μέτρου για επέκταση του 
ορίου αφυπηρέτησης στο εξηκοστό τρίτο έτος.  Οι ίδιοι, μεταξύ άλλων, κάλεσαν τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να εφαρμόσει την προεκλογική του δέσμευση για 
εργαστηριοποίηση των μαθημάτων, ώστε να καταστεί δυνατός ο διορισμός 1 150 
περίπου νέων καθηγητών.  Επίσης, όπως επισήμαναν οι ίδιοι, με την αναβάθμιση της 
δημόσιας παιδείας θα στραφούν από τα ιδιωτικά σχολεία στα δημόσια χιλιάδες 
μαθητές και έτσι θα καταστεί αναγκαίο να διοριστούν ακόμη περισσότεροι καθηγητές. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΣΕΜ διαφώνησαν με την επέκταση του ορίου 
αφυπηρέτησης στο εξηκοστό τρίτο έτος διότι, κατά την άποψή τους, πρώτον, θα 
ενισχυθεί το ηλικιακό χάσμα και, δεύτερον, οι νέοι θα οδηγηθούν στην ανεργία. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΟΦΕΝ, αφού διαφώνησαν με την επέκταση του ορίου 
αφυπηρέτησης στο εξηκοστό τρίτο έτος, δήλωσαν ότι το φοιτητικό κίνημα 
προειδοποιεί ότι τέτοια μέτρα θα επιτείνουν το πρόβλημα, οδηγώντας περισσότερους 
νέους στην ανεργία και διευρύνοντας την παραπαιδεία.  Επίσης, όπως δήλωσαν, τα 
συγκεκριμένα μέτρα δε θα βοηθήσουν μακροπρόθεσμα την οικονομία, αλλά θα 
επιφέρουν ακόμα μεγαλύτερα προβλήματα, διότι μπορεί κατά τα τρία πρώτα χρόνια 
από την εφαρμογή του μέτρου, κατά τα οποία δε θα αφυπηρετούν καθηγητές, να μην 
υπάρξει οικονομικό κόστος, αλλά κατά τα επόμενα χρόνια, όπου οι συντάξεις και οι 
μισθοί των εκπαιδευτικών θα είναι ακόμα υψηλότεροι, το οικονομικό πρόβλημα θα 
διογκωθεί.  Επομένως, σύμφωνα με τους ιδίους, θα δημιουργηθούν προβλήματα τόσο 
για τους νέους όσο και την οικονομία γενικότερα. 

 Οι εκπρόσωποι της Κίνησης Αδιόριστων Καθηγητών, τόσο γραπτώς όσο και 
προφορικώς ενώπιον της επιτροπής, εξέφρασαν την αντίθεσή τους με την προώθηση 
του προτεινόμενου μέτρου.  Οι επιπτώσεις, όπως δήλωσαν, θα είναι η αύξηση της 
ανεργίας και η διεύρυνση του ηλικιακού χάσματος που υπάρχει ανάμεσα σε 
εκπαιδευτικούς και μαθητές.  Επίσης, οι ίδιοι εξέφρασαν επιφυλάξεις κατά πόσο το 
μέτρο αυτό θα βοηθήσει μακροπρόθεσμα τα κρατικά ταμεία.   

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών αρχικά δήλωσαν ενώπιον της επιτροπής ότι το θέμα 
μελετάται ακόμα από το Υπουργείο Οικονομικών. Επισήμαναν επίσης ότι με το ποσό 
των €33 εκατομ. που αφορά τη μη καταβολή των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων σ’ 
αυτούς που θα αφυπηρετούσαν στο εξηκοστό έτος, στο οποίο είχε γίνει αναφορά, δε 
θα επέλθει εξοικονόμηση, αλλά απλώς μετάθεση της καταβολής του, αφού το ποσό 
αυτό θα καταβληθεί στη συνέχεια αναγκαστικά.  

 Επισημαίνεται ότι σε κατοπινό στάδιο της μελέτης των προτεινόμενων 
ρυθμίσεων παρευρέθηκε και ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, ο 
οποίος μετέφερε  την πολιτική θέση της κυβέρνησης.  Όπως δήλωσε, έχουν 
συνεκτιμηθεί όλες οι κοινωνικές και οικονομικές πτυχές του θέματος, καθώς και το 
επίπεδο της εκπαίδευσης και κρίνεται ότι θα επέλθουν αρνητικές συνέπειες από τυχόν 
προώθηση του μέτρου αυτού, γι’ αυτό και η κυβέρνηση τάσσεται εναντίον της 
επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης των καθηγητών.  Επιβεβαίωσε επίσης τη 
δήλωση του Υπουργού Οικονομικών, που είχε γίνει  σε παλαιότερη συνεδρία της 
επιτροπής, ότι δηλαδή το συγκεκριμένο αυτό μέτρο περιλαμβανόταν στο πακέτο των 
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μέτρων εξυγίανσης των δημόσιων οικονομικών  Ωστόσο, το πακέτο περιλάμβανε και 
άλλα θέματα από τα οποία η κυβέρνηση ενέκρινε μόνο ορισμένα, χωρίς να 
συμπεριλάβει το συγκεκριμένο μέτρο σ’ εκείνα που τελικά εγκρίθηκαν.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας (Υπηρεσίες Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων) δήλωσαν συναφώς ότι από την υιοθέτηση των σχεδίων νόμου θα 
υπάρξει αύξηση τόσο των εσόδων του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, γιατί οι 
εισφορές θα καταβάλλονται  για επιπλέον τρία χρόνια, όσο και των εξόδων, γιατί θα 
καταβάλλονται συντάξεις μεγαλύτερου ύψους.  

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσαν ότι 
συμφωνούν με τη θέση του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις εκ πρώτης όψεως δε φαίνεται  να είναι αντισυνταγματικές, 
αλλά τόνισε ότι η τοποθέτηση αυτή τελεί υπό την επιφύλαξη ότι δεν αυξάνονται οι 
δαπάνες του κρατικού προϋπολογισμού. Ειδικότερα, πρέπει να συνυπολογισθεί το 
σύνολο της οικονομικής δαπάνης από το Υπουργείο Οικονομικών, ώστε το συνολικό 
ποσό των  μισθών για τα επιπλέον τρία χρόνια από την επέκταση του ορίου 
αφυπηρέτησης να μην υπερβαίνει το συνολικό ποσό των συντάξεων και των εφάπαξ 
επιδομάτων.   

 Πρόσθετα, η ίδια εκπρόσωπος εξέφρασε την επιφύλαξή της σε σχέση με το 
θέμα του καταλόγου διοριστέων, διότι, κατά την άποψή της, πρέπει παράλληλα να 
μελετηθεί σοβαρά και το θέμα της κατάργησής του.  Επιπρόσθετα, υποστήριξε ότι θα 
ήταν σωστό να προβλεφθεί κλιμακωτή αφυπηρέτηση, ώστε να είναι λιγότερο 
οδυνηρές οι συνέπειες για τα άτομα που βρίσκονται στην κορυφή του καταλόγου 
διοριστέων και έχουν άμεση προσδοκία διορισμού. 

 Ο πρόεδρος της ΕΕΥ επισήμανε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν πρέπει να 
εφαρμοστούν από τη νέα σχολική χρονιά, λόγω του ότι έχουν ήδη γίνει οι προαγωγές 
και έχουν πληρωθεί οι θέσεις.  ∆ήλωσε επίσης ότι θα ήταν καλύτερο να εφαρμοστεί 
σταδιακά η επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης.  Τέλος, επισήμανε ότι  με την ψήφιση 
του νομοθετικού μέτρου ίσως υπάρξει  καθυστέρηση στην εφαρμογή του νόμου για 
τους αναπήρους σε σχέση με το ποσοστό του 10%, διότι θα είναι λιγότερα τα άτομα 
τα οποία θα διορίζονται. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης των προτεινόμενων ρυθμίσεων, τα μέλη της 
επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
κατέθεσαν επιστολή, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2010, προς τον πρόεδρο της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας με την οποία ζητούσαν από αυτόν όπως, 
προτού ληφθεί οποιαδήποτε απόφαση για το θέμα, μεριμνήσει, ώστε να κατατεθούν 
έγκαιρα όλα τα αναγκαία στοιχεία που έχουν ζητηθεί από όλες τις εμπλεκόμενες 
κρατικές υπηρεσίες.  Παράλληλα, κοινοποίησαν αντίγραφο της πιο πάνω επιστολής 
και στο Υπουργείο Οικονομικών. 

 Η ΕΕΥ, ανταποκρινόμενη στο αίτημα για κατάθεση συγκεκριμένων στοιχείων, 
απέστειλε με επιστολή της, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2010, χρονολογικό κατάλογο 
των αφυπηρετήσεων των εκπαιδευτικών ανά θέση και ανά ειδικότητα.   

 Πρόσθετα, οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με επιστολή τους 
ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2010, διευκρινίζουν ότι σε σχέση με το θέμα της επέκτασης 
του ορίου αφυπηρέτησης των καθηγητών δεν έχουν προβεί σε διενέργεια σχετικής 
μελέτης, στην οποία να αναφέρονται επακριβώς ποσά και αριθμοί.  Όπως αναφέρεται 
στην πιο πάνω επιστολή, οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων είχαν αναθέσει στον 
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Εσωτερικό Αναλογιστή του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων να διερευνήσει κατά 
πόσο θα επηρεαστεί η οικονομική κατάσταση του ταμείου εξαιτίας του πιο πάνω 
θέματος και σε ποιο βαθμό. 

 Σύμφωνα με τους ιδίους, ο Αναλογιστής συμπεραίνει ότι η οικονομική 
κατάσταση του ταμείου δε θα επηρεαστεί, αν: 

1. ο ρυθμός μεγέθυνσης του αριθμού των εκπαιδευτικών είναι μηδενικός, δηλαδή 
κάθε χρόνο ο αριθμός των νεοπροσληφθησομένων εκπαιδευτικών στη δημόσια 
υπηρεσία ισούται με τον αριθμό των εκπαιδευτικών που αποχωρούν από 
αυτήν, και παράλληλα 

2. το προφίλ του συνόλου των εκπαιδευτικών σε σχέση με τους μισθούς 
παραμένει σταθερό. 

 Σε περίπτωση όμως που το πιο πάνω μέτρο διαφοροποιήσει τη δομή των 
μισθών, ούτως ώστε να αυξηθεί το μισθολόγιο έστω και προσωρινά, αυτό σημαίνει ότι 
θα αυξηθούν τα έσοδα του ταμείου από εισφορές, αλλά παράλληλα θα αυξηθεί και το 
κόστος των συντάξεων, λόγω του ότι θα αποκτηθούν περισσότερες ασφαλιστικές 
μονάδες με τις υψηλότερες αποδοχές.  Ως εκ τούτου, η οικονομική κατάσταση του 
ταμείου θα διαφοροποιηθεί ελάχιστα. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος κρίθηκε αναγκαίο όπως οι πιο πάνω 
προτάσεις, οι οποίες αφορούν μόνο τους καθηγητές, τύχουν περαιτέρω νομοτεχνικής 
βελτίωσης, ιδιαίτερα σε σχέση με την πρώτη πρόταση νόμου, ώστε να ρυθμιστεί το 
θέμα της σταδιακής αφυπηρέτησης στην ίδια βάση που εφαρμόστηκε και για τους 
δημόσιους υπαλλήλους.   

 Ειδικότερα, οι τροποποιήσεις που επιφέρει η πρώτη πρόταση νόμου αφορούν 
διατάξεις σε σχέση με το συντελεστή σύνταξης και την καταβολή του εφάπαξ 
επιδόματος, τις περιπτώσεις χορήγησης συνταξιοδοτικών ωφελημάτων, την ηλικία 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης και τις περιπτώσεις πρόωρης οικειοθελούς 
αφυπηρέτησης.  Επιπρόσθετα, κρίθηκε σκόπιμο να προστεθεί και στις δύο υπό 
αναφορά προτάσεις νόμου πρόνοια για έναρξη της ισχύος των προτεινόμενων 
ρυθμίσεων από την 1η Σεπτεμβρίου του 2011.   

 Επισημαίνεται ότι μέχρι τη στιγμή της ολοκλήρωσης της παρούσας έκθεσης το 
Υπουργείο Οικονομικών δεν απέστειλε στην επιτροπή οποιαδήποτε επιστολή σε 
σχέση με τα οικονομικά στοιχεία που ζητήθηκαν από αυτό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, με βάση τα πιο πάνω, διαμόρφωσε τις 
ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος υιοθετούν τις πρόνοιες των 
δύο υπό αναφορά προτάσεων νόμου και γι’ αυτό εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή 
τους σε νόμους, όπως αυτές έχουν τελικά διαμορφωθεί, αφού τροποποιηθούν οι τίτλοι 
τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010» και «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010», αντίστοιχα. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι διαφωνούν με τις πρόνοιες των δύο προτάσεων 
νόμου, γι’ αυτό και θα τις καταψηφίσουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Την έκθεση υποθέτω δε θα τη διαβάσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Την έκθεση υποθέτω δε θα τη διαβάσουμε, παρ’ όλον ότι δεν είναι ομόφωνο το 
θέμα.  Και προηγουμένως έχουμε πει οι εκθέσεις να μη διαβάζονται, όμως έχετε το 
λόγο, αν θέλετε, για να σκιαγραφήσετε κάποια πράγματα. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σήμερα, αυτή τη δεδομένη στιγμή, συζητούμε ένα σημαντικό θέμα και πρέπει 
να πω ότι απασχόλησε το δημόσιο διάλογο και την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας περισσότερο από τρία χρόνια.  Ακούστηκαν τα επιχειρήματα από όλους τους 
φορείς.  Αν είναι δυνατόν, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας προσπάθησε να 
ακούσει τα επιχειρήματα και του τελευταίου Κύπριου πολίτη, γιατί έτσι μάθαμε να 
λειτουργούμε στη συγκεκριμένη επιτροπή και εφαρμόσαμε το συγκεκριμένο και για 
αυτό το θέμα, για το οποίο ορισμένοι συμπολίτες μας -και το κατανοούμε απόλυτα- 
αισθάνονται έτσι ιδιαίτερα και εν πάση περιπτώσει υιοθετούν τα αντίθετα από εμάς 
συμπεράσματα και θέσεις. 

 Πρέπει να πω ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός σέβεται απόλυτα τη νέα γενιά 
και αυτό το αποδεικνύουμε καθημερινά με πράξεις και όχι με λόγια.  Πρέπει να πω ότι, 
όταν εγείραμε εμείς το συγκεκριμένο θέμα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, 
η οργάνωση των καθηγητών ΟΕΛΜΕΚ ήταν αντίθετη με τη συγκεκριμένη πρόταση.  
Γιατί το λέω αυτό;  Για να πω ότι δε λειτουργήσαμε ούτε στο παρελθόν ούτε αυτή τη 
στιγμή λειτουργούμε ούτε στο μέλλον θα λειτουργήσουμε μικροπολιτικά, μικροαστικά 
ή σε μια προσπάθεια να κερδίσουμε πέντε ψήφους απ’ εδώ και δέκα απ’ εκεί.   

 Όχι, κυρίες και κύριοι.  Λειτουργήσαμε με το χέρι τοποθετημένο στην καρδιά και 
τη συνείδησή μας, έχοντας υπόψη όλα τα δεδομένα που ισχύουν σήμερα πρώτα και 
πάνω απ’ όλα στην ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση, στη μεγάλη μας οικογένεια.  Το 
έχουμε πει πάρα πολλές φορές.  ∆εν είναι δυνατό κάποιοι να υιοθετούν τα ευρωπαϊκά 
θέσμια αλά καρτ. είτε ανήκουμε στην Ευρώπη και κινούμαστε ευρωπαϊκά είτε 
παίρνουμε από την Ευρώπη ό,τι μας συμφέρει.  Επειδή μιλώ για την Ευρωπαϊκή 
Ένωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να πω ότι το όριο συνταξιοδότησης των 
εκπαιδευτικών στην Ευρωπαϊκή Ένωση κινείται ως εξής:  Σε δεκαέξι κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης η αφυπηρέτηση βρίσκεται στο 65ο έτος της ηλικίας, σε άλλα δύο 
κράτη στο 63ο, σε άλλα τέσσερα κράτη στο 62ο με 62ο και μισό, σε ένα κράτος στο 67ο 
και στα υπόλοιπα κράτη στο 70ό.  Αυτή είναι η πρώτη τοποθέτηση… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη, μπορεί να πάει και ως τα εβδομήντα, αν θέλετε εσείς 
που κυβερνάτε, μπορεί βεβαίως να πάει και στα τριάντα πέντε και να μετατρέψουμε 
όλους τους συμπολίτες μας να κάνουν μια βίδα σε μια κρατική, υποθέτω, θα 
εισηγηθείτε, επιχείρηση οποιασδήποτε μορφής, μέχρι να αφυπηρετήσουν στα 
σαράντα, σαράντα δύο, δεν ξέρω τι θα εισηγηθείτε!   
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 Όμως ο υπουργός της κυβέρνησης Χριστόφια… Γιατί θυμάστε, κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι, όταν ήταν υποψήφιος ο κ. Χριστόφιας και όταν ανέλαβε την 
εξουσία, μας είπε, είπε στον κυπριακό λαό ότι ο ίδιος θα διαχειριστεί την ελεύθερη 
οικονομία και, για να αποδείξει του λόγου το αληθές, διόρισε στη θέση του Υπουργού 
Οικονομικών κάποιο αστό, τον κ. Χαρίλαο Σταυράκη, ο οποίος -προσέξτε το αυτό, 
διότι έχει σημασία- το Φεβράρη του 2010 κατέθεσε όχι σε μας, αλλά στα 
συγκυβερνώντα κόμματα απόρρητες προτάσεις για εξυγίανση της κυπριακής 
οικονομίας.  Και κατέθεσε δύο θέματα που αφορούν προφανώς και τη νέα γενιά, που 
διαμαρτύρεται ίσως και έξω από τη Βουλή αυτή την ώρα.   

 Η πρώτη πρόταση ήταν η περικοπή της φοιτητικής χορηγίας, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι.  Η φιλολαϊκή συγκεκριμένη κυβέρνηση που μας κυβερνά κατέθεσε την 
περικοπή της φοιτητικής χορηγίας, μιας χορηγίας που δόθηκε το 1999 από την 
κυβέρνηση του Γλαύκου Κληρίδη.  Μιας χορηγίας που όλοι οι υποψήφιοι Πρόεδροι -
και ο κ. Κασουλίδης και ο αείμνηστος Τάσσος Παπαδόπουλος και ο κ. Χριστόφιας- 
είχαν υποσχεθεί -προσέξτε- προς τον κυπριακό λαό ότι θα την αναβαθμίσουν, θα την 
αναπτύξουν, θα την ενισχύσουν.   

 Όμως λυπούμαι να παρατηρήσω ότι οι λαϊκισμοί που αναφέρθηκαν… Μάλλον, 
αυτοί που αποκάλυψαν την αλήθεια στον κυπριακό λαό ονομάστηκαν “λαϊκιστές” από 
το μεγαλύτερο κόμμα της εξουσίας.  Βεβαίως, το ψέμα έχει κοντά πόδια και δυστυχώς, 
μετά που διέρρευσε το απόρρητο έγγραφο του κ. Σταυράκη, πέραν της αποκοπής της 
φοιτητικής χορηγίας, τι εισηγείται ο κ. Σταυράκης;  Εισηγείται, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, την εθελοντική επέκταση του ορίου ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης 
σε όσες περιπτώσεις υποβλήθηκε σχετικό αίτημα: ΟΛΤΕΚ, ΟΕΛΜΕΚ, αστυνομία, 
ειδικοί αστυφύλακες.  Άρα, λέω ότι ο άνθρωπος που τοποθέτησε ο κ. Χριστόφιας, ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, να διαχειριστεί την κοινωνική οικονομία της αγοράς, την 
ελεύθερη οικονομία, εισηγήθηκε στα κόμματα της κυβέρνησης του τόπου, ΑΚΕΛ και 
∆ΗΚΟ, την προαιρετική επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης στο 63ο έτος της ηλικίας.   

 Επειδή ο κ. Σταυράκης είναι τίμιος -και το πιστεύω αυτό- δεν παρέμεινε σ’ αυτή 
την εισήγηση, ώστε να βγει ο επόμενος ομιλητής του ΑΚΕΛ και να μας πει ότι κάποιοι 
τεχνοκράτες του Υπουργείου Οικονομικών κατασκεύασαν κάτι προτάσεις, τις 
πρότειναν ανεύθυνα στα κόμματα, δεν έχει καμία πολιτική ευθύνη η κυβέρνηση η 
φιλολαϊκή του κ. Χριστόφια. Ήρθε ο υπουργός στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας της Βουλής και ξέρετε τι μας είπε;  «Για να είμαι ειλικρινής μαζί σας, είναι και 
ένα από τα σημεία το οποίο έχουμε συμπεριλάβει».  «Έχουμε συμπεριλάβει».  Όχι οι 
τεχνοκράτες, οι υπουργοί, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας! Ο οποίος μετά βεβαίως 
έκλαιε… Θα εξηγήσω!  Εν πάση περιπτώσει, είπε ο υπουργός «το έχουμε 
συμπεριλάβει στο συνολικό πακέτο οικονομικής πολιτικής και βελτίωσης», προσέξτε,  
«των δημοσίων οικονομικών».   

 Θα πω ότι αντιλαμβάνομαι ότι το μεγάλο κόμμα της κυβέρνησης “έπεσε πάνω” 
-για να μιλήσω στην καθομιλουμένη- στον κ. Σταυράκη και απαίτησε να αποσυρθεί η 
συγκεκριμένη πρόταση.  ∆ε σημαίνει όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι, επειδή 
απέσυρε η κυβέρνηση Χριστόφια τη συγκεκριμένη πρόταση, δεν πίστεψε σ’ αυτή, δεν 
την πρότεινε στα συγκυβερνώντα κόμματα και εν πάση περιπτώσει δεν πίστεψε ο 
καθ’ ύλην αρμόδιος για την οικονομία ότι η συγκεκριμένη πρόταση ωφελεί τον Κύπριο 
φορολογούμενο πολίτη.   

 Για τα εκπαιδευτικά θέματα θα μιλήσω αμέσως αργότερα.  Άρα, λέω ότι η 
κυβέρνηση του τόπου ζητά να στερήσει από τους φοιτητές μας ένα κεκτημένο 
δικαίωμα.  Και οι φοιτητές μας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι εξαρτώμενοι 
κανενός, δε ζητούν φιλανθρωπία από τη φιλολαϊκή κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια.  
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Ζητούν να κρατήσουν το κεκτημένο δικαίωμα που τους έδωσε ο Γλαύκος Κληρίδης. 
Και με την ευκαιρία αυτή σας λέω ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα αντισταθεί με 
όλη τη δύναμη της ψυχής του στο συγκεκριμένο, κύριοι του ΑΚΕΛ.  ∆ε θα σας 
επιτρέψει να περιορίσετε τη φοιτητική χορηγία.   

 Και έρχομαι στο συγκεκριμένο:  Σε όλη τη δημόσια υπηρεσία και στους 
ημικρατικούς οργανισμούς επεκτάθη το όριο αφυπηρέτησης στο 63ο έτος της ηλικίας 
και με δικές σας προτάσεις, της κυβέρνησης Χριστόφια, επεκτείνεται το όριο 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης στο 63ο.  Πρέπει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας 
ενημερώσω ότι η πρότασή μας δε συμπεριέλαβε την υποχρεωτική αφυπηρέτηση των 
εκπαιδευτικών, γιατί έχουμε λάβει υπόψη τις ανησυχίες ομάδων είτε των αδιόριστων 
εκπαιδευτικών είτε των φοιτητικών οργανώσεων, συμπεριλαμβανομένης -πρέπει να 
πω- και της φοιτητικής οργάνωσης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Αυτό αποδεικνύει 
ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός λειτουργεί ελεύθερα.  ∆ικαίωμα των φοιτητών μας να 
λένε ότι δεν πρέπει να επεκταθεί το όριο αφυπηρέτησης προαιρετικά στο 63ο έτος, 
δικαίωμα όμως και της κοινοβουλευτικής ομάδας του κόμματος να πάρει τις 
αποφάσεις της.   

 Θα πω ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ενθαρρύνει όσο το δυνατό τα κράτη μέλη 
για την παραμονή των πολιτών τους στους χώρους και στις θέσεις εργασίας τους.  Οι 
ίδιες οι συνθήκες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ενθαρρύνουν το συγκεκριμένο γεγονός. 

 Όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αποκαλύψω και θα αναφέρω για 
πολλοστή φορά έναν πολύ μεγάλο εμπαιγμό που δυστυχώς παραπλανεί τη νέα γενιά 
της πατρίδας μας.  Ξέρετε, το στέλεχος του ΑΚΕΛ, ο πρόεδρος της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, ο κ. Κουζάλης, στην εφημερίδα “Φιλελεύθερος” -
προσέξετε- στις 2 Σεπτεμβρίου 2007, ανέφερε ότι από τα 26 000 άτομα που 
ευρίσκονταν τότε στον κατάλογο διοριστέων -γιατί σήμερα βρίσκονται περισσότεροι 
από 32 500- σχεδόν δε θα διοριστεί κανείς.   

 Αυτό είπε ο κ. Κουζάλης, στον οποίο ενεπιστεύθη ένα σπουδαίο πόστο, έτσι, 
αν θέλετε, μάχιμο πόστο, ο Πρόεδρος, ο κ. Χριστόφιας, την προεδρία της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας.  Είπε ότι δε θα διοριστεί απολύτως κανένας νέος 
άνθρωπος. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ο Τάσσος. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ναι, ο κ. Τάσος -συγγνώμη, απολογούμαι για το όνομα- Τάσος Κουζάλης. 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ναι, συγγνώμη, συγγνώμη, ναι. 

 Θα πω ότι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ολοκληρώνουμε, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 
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 Ναι, κύριε…  Όχι, λυπάμαι πάρα πολύ, αλλά αυτό το θέμα, επειδή πήρε πολλές 
λαϊκίστικες διαστάσεις, θα μου επιτρέψετε, έτσι να μιλήσω από μέσα μου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Και να βγάλω αυτά που νιώθω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Και αναλαμβάνω και προσωπικά, αν θέλετε, το όποιο πολιτικό κόστος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Γιατί αυτή είναι η δουλειά των πολιτικών… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μισό λεπτό. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …να αναλαμβάνουν την κρίσιμη ώρα το πολιτικό κόστος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, πέστε μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απλώς, εγώ θέλω να σας παρακαλέσω να βγάλετε από μέσα σας εκείνα που 
θέλετε να βγάλετε, μόνο να είμαστε στο αντικείμενο και στο θέμα το οποίο συζητούμε.  
∆ιότι ξέρω ότι, αν βγάλει ο καθένας από μέσα του τζιείνα που θέλει, μπορεί να 
καταπιαστεί με πολλά θέματα και στο τέλος εν θα βρούμε λοαρκασμό!   

 Λοιπόν… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Έχετε το λόγο και προχωράτε. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι στα εννιά χρόνια κοινοβουλευτικής μου 
παρουσίας δεν έτυχε ποτέ να συζητούμε ένα θέμα και να βγάζω από μέσα μου κάτι 
άλλο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν είπα μόνο για σένα. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ∆εν ξέρω αν έχετε εσείς κάποια άλλη, έτσι, εμπειρία εις την αντίληψή σας· 
τουλάχιστον εγώ δεν εσυνήθισα ούτε τους συναδέλφους μου ούτε το κοινοβούλιο με 
το συγκεκριμένο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Προχωράτε, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Και συνεχίζω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και συνεχίστε. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …λέγοντας ότι είναι μεγάλος εμπαιγμός, την ώρα που όλοι γνωρίζουμε -ειδικά 
στην επιτροπή Παιδείας, όσες φορές συζητήθηκε το συγκεκριμένο θέμα- ότι διορισμοί 
στην εκπαίδευση γίνονται σε ηλικία από σαράντα χρόνων μέχρι πενήντα οκτώ 
χρόνων.  Εκείνοι που θα γίνουν, οι πολύ ολίγοι.  Γιατί μιλούμε και λέμε στους φοιτητές 
των είκοσι τριών χρόνων, των είκοσι πέντε, των είκοσι οκτώ, των τριάντα, των τριάντα 
πέντε ότι με αυτή την πρόταση θυματοποιούνται;  

 Άρα λέω ότι, όταν τελειώσει, κύριε Πρόεδρε, αυτή η συνεδρία, κάποιοι πρέπει 
να απολογηθούν.  Και πρέπει να απολογηθούν στη νέα γενιά, όχι μόνο γιατί τους 
αποκόπτουν τη φοιτητική χορηγία, αλλά γιατί τους κοροϊδεύουν συνεχώς εδώ και 
πολύ καιρό για το συγκεκριμένο θέμα.  Όμως εμείς, κύριε Πρόεδρε, δεν παραμένουμε 
μόνο στην κατάθεση της συγκεκριμένης πρότασης νόμου και της ψήφισης.  Έχουμε 
ήδη καταθέσει και προτάσεις, προτάσεις οι οποίες θα βγάλουν από το αδιέξοδο τη νέα 
γενιά, προτάσεις οι οποίες θα οδηγήσουν στην έδρα τους αξιότερους από τους πιο 
άξιους εκπαιδευτικούς.   

 Πρόταση πρώτη, η οποία εμπεριέχεται και στις προτάσεις των σοφών για την 
εκπαιδευτική μεταρρύθμιση, εμπεριέχεται στην πρόταση του Άκη Κλεάνθους για το 
στρατηγικό σχεδιασμό για την εκπαίδευση.  Πρέπει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να 
αναλάβουμε το κόστος και να εκσυγχρονίσουμε τον κατάλογο διοριστέων.  ∆εν είναι 
δυνατό μια κατάσταση πραγμάτων που εφαρμόστηκε πριν σαράντα χρόνια και 
υπηρέτησε το σκοπό της τότε να εφαρμόζεται και σήμερα.  Άρα λέω και καλώ με τον 
πιο επίσημο τρόπο απ’ αυτό το βήμα, το επίσημο βήμα, τον υπουργό της κυβέρνησης 
Χριστόφια να καταθέσει την πρόταση της κυβέρνησης για εκσυγχρονισμό του 
καταλόγου διοριστέων.  Εμείς δηλώνουμε, παρ’ όλο το πολιτικό κόστος, ότι είμαστε 
έτοιμοι και να συζητήσουμε και να ψηφίσουμε τη συγκεκριμένη πρόταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Σημείο δεύτερο.  Παρ’ όλο το φάσμα της οικονομικής κρίσης, υπήρχαν 
προτάσεις για την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση που έπρεπε να εφαρμοστούν εδώ και 
δύο χρόνια, κύριε Πρόεδρε, που δεν υπήρχε το φάσμα της οικονομικής κρίσης.  
Πρώτον, επέκταση του θεσμού του ολοήμερου σχολείου στο γυμνασιακό κύκλο.  Αυτό 
θα σήμαινε εκατοντάδες θέσεις, νέες θέσεις εργασίας για τους νέους εκπαιδευτικούς.  
∆εν εισηγούμαι ότι αυτή την ώρα της οικονομικής κρίσης μπορούμε να κάνουμε τέτοια 
ανοίγματα στην εκπαίδευση, την ώρα που οι αποκοπές δίνουν και παίρνουν.  Αλλά 
λέω ότι έπρεπε κάτι να γίνει.  ∆εν μπορούμε να συνεχίσουμε να είμαστε Επιμηθείς, να 
τρέχουμε σαν πυροσβέστες πίσω από τα γεγονότα· πρέπει κάποτε να γίνουμε 
Προμηθείς! 

 ∆εύτερη εισήγηση:  Επέκταση του θεσμού του υπεύθυνου τμήματος… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Τι διαμαρτύρεστε, κύριε Κατσουρίδη;  Παρακαλώ, πέστε το δημόσια. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είπατε θα λύνατε το πρόβλημα με μια εισήγηση. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι με μία· έχουμε πέντε εισηγήσεις… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τη μία τη συγκεκριμένη που είπες. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 …τις οποίες καταθέσαμε πολλές φορές.  Και όχι μόνο εμείς… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άτε πάλε! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Και το ∆ημοκρατικό Κόμμα και η Ε∆ΕΚ. 

 Πέστε τι θέλετε να πείτε· ελεύθερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Γελώντας) 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Συγγνώμη δηλαδή, θα καθορίσετε και ποιος μιλά και ποιος δε μιλά;  
Προχωρήστε να ολοκληρώσετε. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Έτσι ακούσατε, κύριε Πρόεδρε, ότι θέλω να καθορίσω ποιος μιλά; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, λέω προχωρήστε.  Πώς δίνετε στον κ. Κατσουρίδη…; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ε, με διέκοψε ο κ. Κατσουρίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν έδωσα το λόγο ούτε στον κ. Κατσουρίδη ούτε και σας είπα εσάς. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, όλες οι απαντήσεις θα δοθούν σήμερα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, προχωρήστε και ολοκληρώστε την τοποθέτησή σας! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θα πάρουν όλοι τις απαντήσεις τους. 

 Είπαμε, σημείο δεύτερο, επέκταση του θεσμού του υπεύθυνου τμήματος στη 
δευτέρα τάξη. 

 Τρίτον, μείωση του αριθμού των μαθητών κατά τάξη στους είκοσι.  Πρόταση όχι 
δικιά μου, των σοφών των δικών σας. 

 Τέταρτον, επέκταση της εργαστηριοποίησης των μαθημάτων, όπου αυτό 
ενδείκνυται.   

 Αν αυτά εφαρμόζονταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τότε που έπρεπε να 
εφαρμοστούν και όχι τώρα…  Γιατί μας έχετε συνηθίσει, τρέχετε συνεχώς να σβήσετε 
φωτιές -αυτή είναι η πραγματικότητα- σε όλα τα επίπεδα και σε όλα τα θέματα!  Ε, 
λυπούμαι να παρατηρήσω ότι δεν μπορούμε να συνεχίσουμε να εμπαίζουμε τη νέα 
γενιά με το συγκεκριμένο τρόπο.   

 Και κλείνω λέγοντας το εξής.  Παρ’ όλο που είμαι σίγουρος ότι ο πρόεδρος της 
επιτροπής Οικονομικών, με την οποία κοινά συζητήσαμε το θέμα, θα αναλύσει τα 
μακροοικονομικά της όλης υπόθεσης, εγώ λέω το εξής:  Τα λεφτά που θα 
εξοικονομήσετε από το συγκεκριμένο μέτρο που ψηφίζεται σήμερα δώστε τα πίσω 
στους φοιτητές.  ∆ώστε τα πίσω στη νέα γενιά και μην περικόψετε τη φοιτητική 
χορηγία. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 



57 
 

(Γελώντας) 

 Φανταστείτε τι έχω να πω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε το λόγο. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

  Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κατ’ ακρίβειαν δεν είναι πρόθεσή μου να αναλύσω με λεπτομέρεια τα 
οικονομικά οφέλη αυτής της πρότασης νόμου, γιατί θεωρώ πως έχει ήδη αναλύσει 
αυτά τα οφέλη η ίδια η κυβέρνηση, η οποία είχε εισηγηθεί αυτή την πρόταση μέσα στο 
πακέτο μέτρων οικονομικής εξυγίανσης τον περασμένο Φεβρουάριο.  Ο ίδιος ο 
Υπουργός Οικονομικών ενώπιον της επιτροπής Παιδείας ανέφερε ότι η επέκταση του 
ορίου αφυπηρέτησης των εκπαιδευτικών θα ήταν ένα από τα μέτρα των μέτρων 
οικονομικής εξυγίανσης τα οποία θα προωθούσε.  Επομένως, θεωρώ ότι ήδη η 
κυβέρνηση έχει κάνει μία προεργασία, την οποία πάρα πολύ, μα πάρα πολύ θα 
θέλαμε να δούμε!  Και ζητήσαμε αυτή τη μελέτη σε τρεις ξεχωριστές συνεδρίες της 
επιτροπής Παιδείας -στις κοινές συνεδρίες της επιτροπής Παιδείας με την επιτροπή 
Οικονομικών- και δυστυχώς, μετά λύπης μου, μέχρι σήμερα, οφείλω να καταθέσω 
ενώπιον της ολομέλειας του σώματος πως δε μας έχει δοθεί οποιαδήποτε μελέτη από 
πλευράς της εκτελεστικής εξουσίας για οποιαδήποτε οικονομικά οφέλη ή/και 
δυσμενείς οικονομικές επιπτώσεις απ’ αυτή την πρόταση.  Σε αντίθεση με τι έγινε, για 
παράδειγμα, στην παρόμοια πρόταση για την επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης των 
αστυνομικών.   

 Φυσικά, το ∆ημοκρατικό Κόμμα, αφού είχε και την πρωτοβουλία μαζί με το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό να καταθέσει αυτή την πρόταση νόμου, έχει προβεί σε μία 
μελέτη την οποία έχω σκοπό να καταθέσω μετά το πέρας της ομιλίας μου, για να μπει 
στα πρακτικά της ολομέλειας.  Έχει κρίνει ότι πράγματι αυτή η πρόταση, η επέκταση 
δηλαδή του ορίου αφυπηρέτησης των καθηγητών, θα επιφέρει σημαντικά οικονομικά 
οφέλη τόσο άμεσα όσο και μακροπρόθεσμα στα δημόσια ταμεία.  Θέλω να τονίσω το 
εξής:  Πέραν των οποιωνδήποτε άλλων επιχειρημάτων, υπενθυμίζω ότι τα 
συνταξιοδοτικά δικαιώματα των δημοσίων υπαλλήλων και των καθηγητών 
καταβάλλονται απευθείας από τον κρατικό προϋπολογισμό και όχι από το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Επομένως, οποιαδήποτε εξοικονόμηση αυτών των 
δαπανών που πάνε προς τους καθηγητές, προς όλους τους δημόσιους υπαλλήλους, 
άμεσα επηρεάζει το δημοσιονομικό μας έλλειμμα, άμεσα επηρεάζει, με θετικό τρόπο, 
τα δημόσια χρήματα τα οποία αυτή τη στιγμή έχει πάρα πολύ μεγάλη ανάγκη η 
κυπριακή πολιτεία.   

 Σήμερα ακούμε φυσικά τις κραυγές αγωνίας των φοιτητών.  Και εγώ θέλω να 
τονίσω ότι είναι σεβαστές οι επιφυλάξεις, οι απόψεις, οι αντιρρήσεις, ακόμα και οι 
ιδεολογικές τοποθετήσεις σε αυτή την πρόταση νόμου, αλλά και σ’ οποιαδήποτε άλλη 
έχει σχέση με το συγκεκριμένο ζήτημα.  Και είναι με κατανόηση που ακούμε αυτούς 
τους προβληματισμούς, ως επίσης και τους προβληματισμούς άλλων 
ενδιαφερόμενων οργανωμένων συνόλων.   

 Όμως, ειλικρινά, εγώ θα ανέμενα -και δεν το λέω με υποτιμητικό τρόπο- οι 
φοιτητές σήμερα να διαδήλωναν υπέρ της υιοθέτησης αυτής της πρότασης νόμου.  
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Θα ανέμενα τουλάχιστον να διαδήλωναν καταδικάζοντάς μας, γιατί έχουμε 
καθυστερήσει να επεκτείνουμε το όριο αφυπηρέτησης.  Γιατί κάθε μέρα που περνά και 
δεν αναλαμβάνουμε τις ευθύνες μας ως κράτος και ως πολιτεία, για να 
αντιμετωπίσουμε τα δημοσιονομικά ελλείμματα της κυπριακής οικονομίας, της 
δημόσιας υπηρεσίας, κάθε μέρα που περνά και επιδεικνύουμε πολιτική ατολμία είναι 
μια μέρα που μεταφέρουμε τις δικές μας τις υποχρεώσεις, για να τις πληρώσουν 
άλλοι, για να τις πληρώσουν μετά από χρόνια αυτοί που διαδηλώνουν σήμερα έξω 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.   

 Όχι μόνο δε θα διοριστούν, αλλά εκτός του ότι δε θα διοριστούν σύντομα, θα 
έχουν να πληρώσουν τα δικά μας χρέη, τα δικά μας δάνεια, τις δικές μας παραλείψεις.  
∆ίκαια διαδηλώνουν γι’ αυτά που θεωρούν εκείνοι ότι είναι σημαντικά και έχουν κάθε 
δικαίωμα να διαδηλώσουν, όμως δίκαιο είναι και το δικό μας αίτημα να μη θέλουμε να 
μεταφέρουμε πάνω στους δικούς μας ώμους τις δικές μας παραλείψεις, τα δικά μας 
κενά, τα δικά μας δάνεια, τα δικά μας χρέη.  Αυτή η πρόταση νόμου έχει κατατεθεί 
από το ∆ημοκρατικό Κόμμα ως πρόταση οικονομικής εξυγίανσης, αλλά και ως 
πρόταση στήριξης της νέας γενιάς, γιατί εμείς δε θέλουμε να τους μεταφέρουμε τα 
δικά μας οικονομικά βάρη.   

 Αναντίλεκτα βρισκόμαστε μέσα σε μία οικονομική κρίση.  Το ευτύχημα της 
γήρανσης του πληθυσμού μας, της επέκτασης του προσδόκιμου ζωής είναι ότι 
δυστυχώς αυτό το ευτύχημα μεταφέρει κάποια δυσάρεστα οικονομικά δεδομένα όσον 
αφορά τα δημόσια οικονομικά· προκαλεί δηλαδή περαιτέρω πιέσεις και επιβαρύνσεις 
στα δημόσια ταμεία και επομένως το παράδοξο, όπως είπα προηγουμένως, είναι ότι 
δε στέκεται μαζί μας σήμερα η ίδια η κυβέρνηση, ο Υπουργός Οικονομικών, που 
κατέθεσε αρχικά αυτή την πρόταση, εγγράφως έδωσε αυτή την πρόταση στο 
∆ημοκρατικό Κόμμα τον περασμένο Φεβράρη.  Όπως ανέφερε και προηγουμένως ο 
πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας, ο υπουργός ανέλυσε αυτή την πρόταση ενώπιον 
της επιτροπής Παιδείας.  Από τότε είχε υπολογίσει κιόλας το μέσο όρο των ατόμων 
που θα αφυπηρετούσαν· τότε τους είχε υπολογίσει περίπου στα 173 άτομα.  
Υπενθυμίζεται ότι μέρος εκείνης της πρότασης -η επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης 
των αστυνομικών- υλοποιήθηκε.  Σ’ εκείνη την περίπτωση η κυβέρνηση προχώρησε ή 
τουλάχιστον δέχτηκε και πάλι μετά την πρωτοβουλία της Βουλής των Αντιπροσώπων 
και επέκτεινε το όριο αφυπηρέτησης των αστυνομικών.   

 Με εκείνη την πρωτοβουλία της Βουλής των Αντιπροσώπων και την αποδοχή 
της κυβέρνησης εξοικονομήσαμε €46 εκατομμύρια.  Με τη σημερινή πρωτοβουλία της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, παρά το ότι έχει αποσυρθεί από την εκτελεστική εξουσία 
αυτή η πρόταση, η δική μας εκτίμηση είναι ότι θα εξοικονομηθούν €33,5 εκατομμύρια.   

 Για να είμαι πιο ακριβής, η αρχική πρόταση ήταν για την άμεση επέκταση του 
ορίου αφυπηρέτησης στα εξήντα τρία.  Επειδή, ενόψει των συζητήσεων, η αρχική 
πρόταση έχει αλλάξει και η επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης θα επεκταθεί 
σταδιακά, το όφελος ενδεχομένως να είναι μικρότερο.  Όμως θα υπάρχει όφελος.  Θα 
υπάρχει όφελος από τα εφάπαξ που δε θα πρέπει να καταβληθούν άμεσα.  Θα 
υπάρχει όφελος, όταν κάποιος συμψηφίσει και συνυπολογίσει τους μισθούς των 
νεοπροσληφθέντων με τους μισθούς εκείνων που θα παραμείνουν, το φόρο 
εισοδήματος που θα καταβληθεί, τις συντάξεις που δε θα καταβληθούν.  Όταν 
κάποιος συνυπολογίσει όλα αυτά, διαπιστώνει ότι τα επόμενα τρία χρόνια θα έχουμε 
άμεσο οικονομικό όφελος και μακροπρόθεσμα, λόγω του ότι θα δουλεύουν 
περισσότερα χρόνια εκείνοι που θα συνεισφέρουν σε αυτό το ευρύτερο ταμείο -θα 
έχουμε δηλαδή περισσότερες εισφορές και από το κράτος και από το ταμείο λόγω της 
εργοδότησης- μακροπρόθεσμα θα δούμε και άλλα οφέλη.   
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 Εξάλλου, από τότε που εφαρμόστηκε για τους δημόσιους υπαλλήλους 
παρόμοια πρόταση, κατά γενική ομολογία είναι μερικές εκατοντάδες εκατομμύρια 
ευρώ που έχουν εξοικονομηθεί μέχρι σήμερα.  Με παραδοχή της ίδιας της 
κυβέρνησης, εξοικονομήθηκαν χρήματα και με παρόμοια πρόταση για τους 
αστυνομικούς.  Το ίδιο θα γίνει και τώρα.  Και θέλω να το τονίσω αυτό, γιατί, παρά τις 
πολλές πιέσεις των επιτροπών Παιδείας και Οικονομικών, καμία απολύτως μαρτυρία 
δεν έχει δοθεί από κυβερνητικής πλευράς, κανένα πραγματικό στοιχείο δεν έχει 
κατατεθεί είτε στις επιτροπές είτε οπουδήποτε αλλού που να καταδεικνύει ότι αυτή η 
πρόταση θα επιφέρει οποιοδήποτε κόστος. 

 Κύριε Πρόεδρε, θα καταλήξω με το εξής:  Είπα και προηγουμένως ότι είναι 
σεβαστές οι επιφυλάξεις, σεβαστοί οι προβληματισμοί, αλλά διερωτώμαι πραγματικά 
εάν αυτές οι επιφυλάξεις και οι ενστάσεις πραγματικά έχουν ως επίκεντρο αυτή τη 
συγκεκριμένη πρόταση ή κάποια άλλα βαθύτερα προβλήματα του συστήματος 
εκπαίδευσης και ιδιαίτερα του καταλόγου των διοριστέων.  Σήμερα υπάρχουν περίπου 
είκοσι εφτά χιλιάδες αδιόριστοι στον κατάλογο διοριστέων.  Εάν δεχθούμε τις ίδιες τις 
στατιστικές της κυβέρνησης, διορίζονται περίπου εκατόν εβδομήντα άτομα το χρόνο.  
Με αυτό το ρυθμό θα χρειαστούμε περίπου εκατό πενήντα οχτώ χρόνια, να τους 
διορίσουμε όλους.  Αυτό δε μας λέει κάτι;  ∆ε μας λέει ότι κάπου αλλού είναι το 
πρόβλημα;  Γιατί, όταν βγάλεις από αυτή τη μαθηματική εξίσωση τον κατάλογο των 
διοριστέων, όταν κατανοήσεις ότι το πρόβλημα είναι αυτό το συγκεκριμένο σύστημα 
και όχι το οποιοδήποτε όριο αφυπηρέτησης, δεν εγείρεται θέμα ορίου αφυπηρέτησης.  
Οι ενστάσεις που ακούμε είναι ότι θα καθυστερήσουν κάποιοι να διοριστούν.  Με όλο 
το σεβασμό όμως δεν είναι εκεί το πρόβλημα.  Το πρόβλημα είναι με το σύστημα των 
διοριστέων, όχι με την επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης, που θα φέρει πραγματικά 
οικονομικά οφέλη στα δημόσια ταμεία.  Είναι εκεί που πρέπει κάποιοι να στρέψουν 
την προσοχή τους, να προχωρήσουν με μεταρρυθμίσεις, να προσπαθήσουμε 
πραγματικά να αντιμετωπίσουμε τα πραγματικά προβλήματα του συστήματος 
παιδείας και όχι να προσπαθούμε με ένα άλλο λάθος να διορθώσουμε το λάθος του 
καταλόγου των διοριστέων.  ∆ύο λάθη δεν κάνουν ένα σωστό.  Απλά, δυσκολεύουμε 
τους εαυτούς μας, απλά προκαλούμε προβλήματα σε αυτή την προσπάθεια, την 
προσπάθεια ακριβώς να εξοικονομήσουμε και το τελευταίο σεντ του Κύπριου 
φορολογούμενου αυτή τη δύσκολη περίοδο. 

 Επομένως, κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβάνω πως με πλήρη επίγνωση των 
αντιδράσεων και πλήρη σεβασμό προς αυτές καταθέσαμε αυτή την πρόταση νόμου.  
Πιστεύουμε ότι στο τέλος της ημέρας αυτή η πρόταση θα επιφέρει οφέλη τόσο σε ό,τι 
αφορά την εξοικονόμηση στα αμέσως επόμενα τρία χρόνια όσο και μακροπρόθεσμα 
όσον αφορά το σύστημα των δημόσιων συντάξεων. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Είναι βέβαια κατανοητός ο όποιος εκνευρισμός κάποιων από τους εισηγητές, 
γιατί ακριβώς τουλάχιστον εμείς δεν αισθανόμαστε ότι πήραμε καμιά απάντηση στο 
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όποιο ερώτημα έχουμε καταθέσει για όσο καιρό συζητείται αυτό το ζήτημα, καμία 
απολύτως ούτε και σήμερα.  Είναι καλό, όπου θέλουμε, να έχουμε το χέρι μας, αλλά η 
πραγματική υπηρεσία προς τον πολίτη χρειάζεται το μυαλό του καθενός.  Και μπορεί 
να μας απασχόλησε μεγάλο χρονικό διάστημα αυτό το ζήτημα, αλλά απασχόλησε 
πρώτιστα τους ίδιους τους ενδιαφερόμενους. 

 Το 2006, με έγκριση τότε και συνεννόηση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, του 
Τάσσου Παπαδόπουλου, οι ηγεσίες των εκπαιδευτικών οργανώσεων, που είχαν την 
άποψη της επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης κατά πλειοψηφία στα σώματά τους, 
οδήγησαν τα πράγματα σε δημοψήφισμα.  Και το 60% των ενδιαφερομένων είπε “όχι”.  
Οι ίδιες οι ηγεσίες σήμερα, που είχαν αυτή την άποψη τότε, ενώ η απάντηση των 
ίδιων των ενδιαφερομένων ήταν συντριπτικά -μάλιστα εδώ ήταν και έκπληξη το 
αποτέλεσμα- ενάντια στις ηγεσίες τους, με την απόκτηση της πλειοψηφίας στην ηγεσία 
της οργάνωσης έχουν γράψει στα παλαιότερα των υποδημάτων τους την άποψη των 
μελών τους και με εβδομήντα ή ογδόντα γενικούς αντιπροσώπους σε συνέλευση 
άλλαξαν την απόφαση!  Αυτά πρέπει να τα γνωρίζουμε.   

 Βέβαια, βρέθηκε ακόμα μια πλειοψηφία, πέραν αυτής της ηγεσίας της 
ΟΕΛΜΕΚ, εδώ στη Βουλή.  Και, ενώ σε όλο τον κόσμο η επέκταση του ορίου 
αφυπηρέτησης -που είναι κοινωνικό φαινόμενο και θα σταθούμε σε τούτο- προέρχεται 
από τους εργοδότες  -και οι εργαζόμενοι είναι στους δρόμους, όπως και σ’ εμάς οι 
ενδιαφερόμενοι είναι στους δρόμους- εδώ τον εργοδότη, το ρόλο του, τον 
διαδραμάτισε μια πλειοψηφία μέσα στη Βουλή, η οποία κατέθεσε και την πρόταση 
νόμου ερήμην και ενάντια στην άποψη της μεγάλης, της συντριπτικής, πλειοψηφίας 
των ενδιαφερομένων.  Επομένως, για σεβασμούς και για απολογίες κάπου αλλού 
αποταθείτε, συνάδελφοι, όχι σε εμάς! 

 Ποιο ήταν το μοναδικό επιχείρημα που ακούσαμε;  Ότι σε ένα έγγραφο με 
εκατό μέτρα του Υπουργείου Οικονομικών περιελαμβάνετο και αυτό.  Μα τι μέτρα στο 
τέλος της ημέρας;  Μια κυβέρνηση δεν κρίνεται από το τι καταθέτει, για να νομοθετηθεί 
στο κοινοβούλιο;  Βρέστε άλλο επιχείρημα, άλλο επιχείρημα πραγματικά!  Όχι το τι 
είπε ο Χαρίλαος Σταυράκης ως Υπουργός Οικονομικών σε ένα από τα έγγραφα της 
υπηρεσίας ή την αγωνία που εξέφρασε ο πρόεδρος της Επιτροπής Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας, λέγοντας ότι από τις είκοσι δύο τόσες χιλιάδες ελάχιστοι θα διοριστούν.  
Εμείς το ερμηνεύουμε ότι πρέπει να αυξήσουμε το όριο αφυπηρέτησης, για να 
πετύχουμε τι;  Ή με τις προτάσεις του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, όπως λέει ο κ. 
Τορναρίτης, με διαδικασίες που θα επιλέγονται οι άριστοι ανάμεσα στους αρίστους.  
Μα, συνάδελφοι, άμα κλείσουμε την πόρτα για εισδοχή νέων, και κλήρωση να 
ακολουθήσουμε, για να βάζουμε εκπαιδευτικούς, ή και διδακτορικά δέκα ο καθένας 
τους να έχει, αφού δε θα έχει θέσεις,  αφού τις κλείνετε με την πρόταση νόμου!  Και θα 
πω τι κλείνετε! 

 Ποια είναι η κοινωνική πτυχή, συνάδελφοι και συναδέλφισσες;  Η λογική της 
επέκτασης στο 63ο έτος της ηλικίας είναι μια λογική που οδηγεί το επίπεδο των 
εργαζομένων, το βιοτικό, σε χαμηλότερα επίπεδα.  Μα, δε δόθηκαν από παλαιότερες 
γενιές αγώνες, για να σταματήσει να πεθαίνει ο εργαζόμενος στην εργασία του, για να 
μπορέσει κάποια χρόνια μετά να απολαύει των κόπων της εργασίας του;  ∆εν 
παρακολουθούμε τι γίνεται στις ευρωπαϊκές χώρες, που πέρασαν στο 63ο, πάνε στο 
65ο, τώρα συζητούν για 67ο και ο στόχος είναι στα επόμενα χρόνια το 70ό; 

 Θα γλιτώσουμε, λέει συνάδελφος, τριάντα τόσα εκατομμύρια.  Θα τα 
γλιτώσουμε;  Θα τα γλιτώσουμε εμείς, για να τα μεταφέρουμε σ’ αυτούς που τους 
στερούμε να εργαστούν.  Γιατί δε θα πληρώσουμε τα εφάπαξ εκατόν εβδομήντα 
εκπαιδευτικών το 2011, θα τα πληρώσουμε το 2012 και αυτών του 2012 το 2013 και 
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αυτών του 2013 το 2014!  Συγγνώμη, ποιος θα τα πληρώσει;  ∆εν αρκεί που 
μειώνουμε τις θέσεις εργασίας των νέων ανθρώπων, τους μεταφέρουμε και τις δικές 
μας υποχρεώσεις του σήμερα.   

 Εμείς με αυτή τη λογική δε θα συμφωνήσουμε και δε συμφωνήσαμε ούτε και 
όσον αφορά τον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Και εμείς θεωρούμε και προειδοποιούμε 
ότι ανοίγει το δρόμο και για την επέκταση του ορίου από τα 65, περισσότερο στον 
ιδιωτικό τομέα, συνάδελφοι.  Εκτός αν κάποιοι αυτό είναι που θέλουν, σε αυτό είναι 
που θέλουμε να οδηγήσουμε!   

 Υπάρχει πρόβλημα γήρανσης του κυπριακού πληθυσμού;  Πραγματικά, εγώ θα 
ήθελα να δω μια αξιόπιστη μελέτη.  Γιατί τουλάχιστον εγώ, ψάχνοντας, αυτά που 
βρήκα είναι ότι σε σχέση με τις ανεπτυγμένες χώρες, με τις οποίες μπορούμε να 
συγκριθούμε, η Κύπρος δεν αντιμετωπίζει πρόβλημα γήρανσης του πληθυσμού.  
Όπως επίσης, επειδή έχει λεχθεί πως καμιά κυβερνητική πλευρά δεν κατέθεσε κάτι 
που να λέει...  Ε, λυπούμαι, αλλά εγώ έχω εδώ... «21η Ιουνίου 2010,  Κυπριακή 
∆ημοκρατία, Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων», υπογράφει ο κ. 
Θεοφάνης Τρύφωνος, διευθυντής Υπηρεσίας Κοινωνικών Ασφαλίσεων...  «Αναφορικά 
με το θέμα της ενδεχόμενης[...] ζητήσαμε από αναλογιστή να κάνει μελέτη.  Οι 
απόψεις του αναλογιστή καταλήγουν στο ότι η οικονομική κατάσταση του ταμείου δε 
θα επηρεαστεί, αν, πρώτον, ο ρυθμός μεγέθυνσης του αριθμού των εκπαιδευτικών 
είναι μηδενικός, δηλαδή κάθε χρόνο ο αριθμός των νεοπροσληφθέντων 
εκπαιδευτικών θα ισούται με τον αριθμό των εκπαιδευτικών που αποχωρούν από 
αυτή», εννοείται, δηλαδή, δε θα έχει όφελος, αφού δε θα παίρνουμε νέους -θα 
παίρνουμε μόνο στις αφυπηρετήσεις, και μάλιστα αυτές θα τις παρατείνουμε- δε θα 
έχει όφελος, επηρεασμό το ταμείο, «και, δεύτερον, αν το προφίλ του συνόλου των 
εκπαιδευτικών σε σχέση με τους μισθούς παραμένει σταθερό».  Εκτός δηλαδή -θα 
κερδίσουμε- αν τους μειώσουμε και το μισθό.  Αυτά λέει, και το καταθέτω, το 
Υπουργείο Εργασίας.  

(Στο σημείο αυτό ο κ. Γιάννος Λαμάρης καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν 
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Τώρα, συνάδελφοι, σε σχέση με τις εκπαιδευτικές πτυχές... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Η σύνταξη, συνάδελφε, των καθηγητών... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Κύριε Νεοφύτου, παρακαλώ!  Κύριε Νεοφύτου, παρακαλώ! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ∆εν έχω πρόβλημα, αν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Όχι, έχω πρόβλημα εγώ, κύριε Λαμάρη!  ∆εν είναι αν έχετε πρόβλημα εσείς! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Αν θα ρωτήσει κάτι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Λοιπόν, να ολοκληρώσετε τη δική σας τοποθέτηση! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Ολοκληρώνω.   

 Επειδή γίνεται πάρα πολύς λόγος για το ότι έτσι και αλλιώς δεν μπαίνουν νέοι 
στην εκπαίδευση, θέλω να πω ότι την περασμένη χρονιά, με στοιχεία της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, έχουν διοριστεί πεντακόσιοι εβδομήντα έξι επί δοκιμασία 
εκπαιδευτικοί.  Και αναμένεται ο ίδιος αριθμός και φέτος, πεντακόσιοι εβδομήντα έξι.  
Σύμφωνα με στοιχεία που έχει καταθέσει η ίδια η επιτροπή, το 2011 θα στερηθούν της 
πρόσληψης στη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία εκατόν εξήντα εκπαιδευτικοί, το 2012 
εκατόν εβδομήντα τρεις, το 2013 εκατόν εβδομήντα τέσσερις.  Θα επηρεαστούν από 
προαγωγές διακόσιοι εφτά το 2011, εκατόν ογδόντα δύο το 2012, εκατόν πενήντα 
τρεις και πάει παρακάτω.   

 Σε σχέση τώρα με τον περιβόητο μύθο των γερασμένων στην εκπαίδευση...  
Από αυτούς που έχουν καλεστεί στον κλάδο των θρησκευτικών έχουν φτάσει μέχρι 
τον αριθμό 120 του καταλόγου.  Έχει καλεστεί άνθρωπος με ημερομηνία γέννησης 23 
∆εκεμβρίου του 1981.  Αν είναι καλή η αριθμητική μου, είναι είκοσι εννιά χρονών!  
Φιλολογικών... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Θρησκευτικά, είπα!   

 Στα φιλολογικά -θα περιοριστώ στους κλάδους που είναι και η πλειοψηφία- 
κλάδος φιλολογικών, 30 ∆εκεμβρίου του 1981, φιλόλογοι είκοσι εννιά με τριάντα 
χρονών, μαθηματικών, του 1980 γέννημα, ημερομηνίες γέννησης, της φυσικής, του 
1980, της βιολογίας, του 1986, της γεωγραφίας, του 1974, της γεωγραφίας, επίσης 
του 1986.  Και έχουν καλεστεί και των εμπορικών, οι εμποριολόγοι, γέννημα του 1960,  
πενήντα χρονών.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι.   

 Καταλήγουμε λοιπόν στο συμπέρασμα ότι, αν συνεχίσουμε με αυτό το σύστημα 
διορισμού, μπαίνουν γερασμένοι στην εκπαίδευση και καταστρέφεται το σύστημά μας.  
Και σας παρακαλώ, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, στη δημοτική εκπαίδευση έχουμε 
διαπιστώσει ότι έχουμε προβλήματα και χρειάζεται και εκεί μεταρρύθμιση;  Ε, μα καλά, 
στη δημοτική εκπαίδευση μέχρι πριν τρία χρόνια σε ποια ηλικία έμπαιναν οι δάσκαλοι;  
Στα είκοσι ένα τους, στα είκοσι δύο τους;  Άρα, αλλού να κοιτάξουμε τα προβλήματα.  
∆εν είναι στο σύστημα, που, επαναλαμβάνω, άμα κλείσουμε τις πόρτες εισδοχής στην 
εκπαίδευση… Έτσι κι αλλιώς και κλήρωση να κάνουμε, δε θα έχουν πιθανότητα 
κανένας νέος και νέα να μπουν στην εκπαίδευση. 

 Πέραν τούτου, υπάρχουν  πάρα  πολλές προεκτάσεις.  Όπως πραγματικά 
σεβάστηκε -και είναι θέμα σεβασμού- ο ίδιος ο αείμνηστος ο Τάσσος Παπαδόπουλος 
την απόφαση του δημοψηφίσματος και δεν προχώρησε σε καμία απολύτως κίνηση 
μετά το δημοψήφισμα των εκπαιδευτικών, νομίζω ότι αυτή είναι η πιο σωστή στάση 
του δικού μας του κοινοβουλίου, να σεβαστούμε την απόφαση ενός δημοψηφίσματος 
με πάρα πάρα πολλές προεκτάσεις και να σεβαστούμε την αγωνία των νέων 
εκπαιδευτικών, των νέων ανθρώπων που θέλουν μία ευκαιρία πρόσβασης σήμερα και 
στη δημόσια εκπαίδευση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Ο κ. Βαρνάβα. 

 Βεβαίως, αφού ολοκληρώσουμε όλες αυτές τις διαδικασίες, ετοιμαστείτε για το 
Κεφάλαιο ∆΄. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’  όλον ότι θα είμαι πολύ φειδωλός, θα χρησιμοποιήσω το 
βήμα. 

 Θέλω να τονίσω ότι μακάρι σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων να μη 
βρισκόταν στη θέση να συζητά για αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης και παράλληλα 
να μην έχει έξω από τη Βουλή ανθρώπους οι οποίοι διά της βοής τους 
υπερασπίζονται τα δικά τους συμφέροντα.  Ειλικρινά εγώ ο ομιλών, κύριε Πρόεδρε, αν 
δεν είχα το βουλευτικό αξίωμα, πιθανόν να ήμουν κι εγώ έξω από τη Βουλή σήμερα εκ 
της ιδιότητάς μου ως αδιόριστου καθηγητή στην ηλικία των σαράντα δύο χρόνων. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θέλω να πω το εξής:  Σίγουρα είναι προκαθορισμένη  η θέση του κινήματός 
μας ότι θα υπερψηφίσουμε την πρόταση νόμου, η οποία έχει κατατεθεί ενώπιον της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, ακολουθώντας σίγουρα την παράδοση την οποία έχουμε 
σε σχέση με την αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης.  Θέλω να τονίσω όμως ότι έχουν 
ακουστεί πάμπολλα πράγματα και είναι ειλικρίνεια και σωστό το ότι προ μερικών ετών 
η ίδια η οργάνωση των καθηγητών είχε πάρει τις δικές της αποφάσεις.  Είναι δικαίωμα 
φυσικά της κάθε οργάνωσης να αλλάζει τις αποφάσεις της, όταν και εφόσον κρίνει ότι 
υπάρχει αναγκαιότητα αλλαγής αυτών των αποφάσεων.  Σίγουρα, όπως έχει 
παρουσιαστεί από τον προλαλήσαντα συνάδελφο το θέμα, ανέμενα ότι εκτός της 
Βουλής θα βρίσκονταν και μερικές χιλιάδες διορισμένων καθηγητών, οι οποίοι θα 
διαμαρτύρονταν μαζί με τους αδιόριστους.  ∆ηλαδή, αυτό το 60% το οποίο είχε 
ψηφίσει κατά το δημοψήφισμα και σήμερα αρνείται το 63ο έτος της συνταξιοδότησης.  

 Θέλω να τονίσω ότι πρέπει να πούμε ορθά τα πράγματα.  Πράγματι, οι αριθμοί 
οι οποίοι έχουν αναφερθεί σχετικά με την καθυστέρηση στο διορισμό είτε των 150 το 
2011, των 160 το 2012 και ανάλογου αριθμού το 2013 είναι ορθοί.  Όμως 
αντιλαμβάνεστε ότι αυτό το οποίο θα ψηφιστεί σήμερα δε θα ισχύει μόνο γι’  αυτούς 
που αφυπηρετούν το 2011, το 2012 και το 2013.  Άρα, αυτοί των οποίων πιθανόν να 
καθυστερήσει η ένταξή τους στο εκπαιδευτικό σύστημα… Και να υπογραμμίσω ότι η 
αφυπηρέτηση θα γίνεται κλιμακωτά, ανά έτος.  Άρα, αυτοί που θα αφυπηρετούσαν 
του χρόνου θα αφυπηρετήσουν στο 61ο, οι επόμενοι στο 62ο και σε τρία χρόνια θα 
ολοκληρωθεί το 63ο.  Αυτοί δηλαδή οι οποίοι θα μπουν στο εκπαιδευτικό σύστημα το 
2011, όταν θα αφυπηρετήσουν και θα παραμείνουν οι 160, θα πάρουν κι αυτοί το 63ο.  
Άρα, αυτοί που θα καθυστερήσουν να ενταχθούν στο εκπαιδευτικό σύστημα είτε ένα 
είτε δυο είτε και τρία χρόνια και αυτοί θα επωφεληθούν στο τέλος της ημέρας από το 
63ο έτος αφυπηρέτησης. Άρα, εδώ δεν μπορούμε να πούμε «ξέρετε, υπάρχει μία 
πρόταση, η οποία στο τέλος της ημέρας θα αφήσει έναν αριθμό αδιόριστων 
εκπαιδευτικών εκτός του συστήματος».  Αν μιλάμε τώρα για μετά από είκοσι, είκοσι 
πέντε, τριάντα χρόνια, αντιλαμβάνεστε ότι μέχρι τότε σίγουρα μπορεί να υπάρξουν και 
οι αλλαγές του συστήματος αφυπηρέτησης, συνταξιοδότησης.  

 Παράλληλα να τονίσω ότι εκεί που πρέπει να εγκύψουμε όσον αφορά αυτό το 
ζήτημα, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είναι το 63ο έτος της ηλικίας, αλλά το γιατί, 
αγαπητοί συνάδελφοι, υποχρεώνονται όλοι αυτοί, είτε οι αδιόριστοι είτε οι φοιτητές, να 
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βρίσκονται έξω από το κοινοβούλιο και να διαμαρτύρονται για ένα μέτρο που πάει να 
ψηφίσει η Βουλή. εδώ είναι η ουσία του θέματος.  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

 Ναι, συνάδελφε, έχετε αναγνώσει προηγουμένως έναν αριθμό ειδικοτήτων που 
μπορεί να διορίζονται στο 30ό έτος της ηλικίας τους, στο 31ο.  Γιατί δεν αναγνώσατε 
πόσων χρόνων διορίζονται οι φιλόλογοι των αγγλικών, πόσων χρόνων διορίζονται 
των γαλλικών, των γερμανικών, πόσων χρόνων πιθανόν να διορίζονται οποιεσδήποτε 
άλλες ειδικότητες που είναι στο εκπαιδευτικό μας σύστημα και πως υπάρχουν και 
ειδικότητες που ποτέ, μα ποτέ, δε θα διοριστούν; 

 Άρα, θα πρέπει σίγουρα να εγκύψουμε σε αυτό το ζήτημα.  Κι εμείς ως Ε∆ΕΚ 
αναμένουμε ήδη την προδιαφημιζόμενη, εδώ και αρκετούς μήνες, εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση.  Και εδώ είναι που θα πρέπει να αρχίσει μία συζήτηση και από 
πλευράς της εκτελεστικής εξουσίας σε συνεννόηση με τη νομοθετική εξουσία του 
εκσυγχρονισμού του καταλόγου διοριστέων.  ∆ε λέμε κατάργηση. λέμε συζήτηση και 
εξεύρεση ενός συστήματος με το οποίο να δίνεται η ευκαιρία εισδοχής στο 
εκπαιδευτικό μας σύστημα όχι σε  τριαντάχρονους και σαραντάχρονους και 
πενηντάχρονους και να θεωρούμε ότι αυτοί είναι νεαρότατοι που μπαίνουν στο 
εκπαιδευτικό σύστημα, αλλά να έχουν το δικαίωμα εισδοχής και αυτοί των είκοσι δύο 
χρόνων και των είκοσι πέντε χρόνων.  Επίσης, έχουν ήδη ειπωθεί προηγουμένως και 
άλλα μέτρα τα οποία έπρεπε σίγουρα να ληφθούν, ώστε να μη βρισκόμαστε στη 
δυσάρεστη θέση σήμερα να συζητούμε αυτό το συγκεκριμένο θέμα.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Θέλω να τονίσω ότι σίγουρα, ως έχω αναφέρει προηγουμένως, θα είμαι 
φειδωλός, λέγοντας ότι η Ε∆ΕΚ, ναι, θα στηρίξει αυτό το μέτρο, αλλά παράλληλα 
αναμένουμε, από τη στιγμή κατά την οποία αυτοί που κόπτονται… Και δε θα πω το 
ιστορικό το οποίο έχει λεχθεί ενώπιον της ολομέλειας και είναι οι αλήθειες, ότι ο 
Υπουργός Οικονομικών είπε αυτά που είπε στην επιτροπή, ότι είναι αλήθεια ότι ήταν 
ένα από τα μέτρα τα οποία πρότεινε η κυβέρνηση, αλλά εκείνο το οποίο λέω είναι ότι 
από την αυριανή μέρα εκείνοι οι οποίοι κόπτονται για το θέμα του διορισμού αυτών 
των ανθρώπων που σήμερα δικαιολογημένα, μπορώ να πω, διαμαρτύρονται εκτός 
κοινοβουλίου, με τον ίδιο ζήλο θα καταθέσουν άμεσα, με την έναρξη της νέας συνόδου 
της Βουλής, και προτάσεις εκσυγχρονισμού του εκπαιδευτικού συστήματος, ώστε το 
εκπαιδευτικό μας σύστημα να απορροφήσει και νεαρότερους, αλλά και περισσότερους 
εκπαιδευτικούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευτυχώς έχει σιγήσει η ομάδα κρούσης της θύρας 9, έτσι θα 
μπορέσω να μιλήσω με την ησυχία μου.  ∆εν έχω επηρεαστεί ούτε από τη βοή ούτε 
από τα επιχειρήματα.  Θα πω μόνο… 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι προσβλητικό αυτό το οποίο λέει ο κ. Περδίκης προς τα 
πρόσωπα τα οποία ήρθαν εδώ να διαδηλώσουν για τη θέση τους και το αίτημά τους 
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και την παράκλησή τους προς τη Βουλή χρωματίζοντάς τα μόνο ως μια ομάδα 
ποδοσφαιρικών φιλάθλων.  Αυτοί είναι νέοι, επιστήμονες οι οποίοι ζητούν και 
διεκδικούν τα δίκαια και τα δικαιώματά τους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αναμφίβολα, έτσι είναι! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ακριβώς, δεν είναι έτσι, κύριε Πρόεδρε!  Ο καθένας από τις πλευρές οφείλει να 
αποτυπώσει την αντίληψή του περί των ποιων ή για ποιο πράγμα διαδηλώνουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλά, τώρα θα κάνουμε ανάλυση ποιοι ήταν έξω, δηλαδή αν ήταν επιστήμονες 
ή όχι; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όχι, επειδή έγινε η τοποθέτηση από το κόμμα της διακυβέρνησης, θα πούμε κι 
εμείς την άποψή μας, ότι προέρχονται από το συγκεκριμένο κόμμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, νομίζω… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αυτή η παρέμβαση τζι αν είναι προσβλητική! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όλα είναι προσβλητικά! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επί δεκαπέντε λεπτά εξέφραζε το σεβασμό του προς τους φοιτητές που 
διαδήλωναν και τώρα έχει πρόβλημα με το από πού προέρχονται! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Προς αυτούς που κοροϊδεύετε, κύριε Κατσουρίδη, προς αυτούς εξέφραζα το 
σεβασμό μου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, κύριε Κατσουρίδη, μισό λεπτό! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ηθοποιίες… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 
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 Κύριε Κατσουρίδη, μισό λεπτό! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ηθοποιίες εσείς κάμνετε, κύριε Κατσουρίδη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, συγγνώμη!  Ποιος σας έδωσε το λόγο; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Κύριε Κατσουρίδη, παρακαλώ! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πήαιννε έξω, κύριε Τορναρίτη, πε τους το! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Λαμάρη!  Καλμάρετε! 

 Λοιπόν, πρώτα απ’  όλα υπάρχει ένα θέμα αρχής.  ∆ε θα μου πετάσσεται 
κάποιος χωρίς άδεια τζιαι να λέει ό,τι θέλει τζιαι όπως θέλει τζιαι να μη μου δείχνετε, 
κύριε Τορναρίτη, τον άλφα ή το βήτα.  Εγώ δίνω το λόγο και δεν έδωσα το λόγο σε 
κανέναν από όλους εσάς.  Ξεκαθαρισμένα πράματα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μου εδώσατε το λόγο τζιαι ξεκίνησα.  Εμένα εν με ενοχλούν οι παρεμβάσεις 
του κ. Τορναρίτη.  Εντάξει, ο καθένας μας εν γνωστός, έχει ο καθένας τον τρόπο που 
συζητά.   

 Εγώ λέω ένα γεγονός όμως.  Ξαφνικά, στους φοιτητές, ανάλογα με την 
αντίληψη του καθενός από τους συναδέλφους ως προς τον ποδοσφαιρικό χώρο από 
όπου προέρχονται, ουσιαστικά τους στέλνεται από κάποιους ένα μήνυμα περίπου ότι 
είναι χούλιγκαν.  Και υπονοούν βέβαια ότι και εκείνοι στους οποίους αναφέρονται και 
εκείνοι είναι χούλιγκαν. Όταν κάποιοι εμπήκαν χωρίς άδεια κανενός, με προτροπή 
συναδέλφων από συγκεκριμένο κόμμα την προηγούμενη φορά για το θέμα της 
μητρογονίας… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Σε παρακαλώ πολύ, έχει μάρτυρες δημοσιογράφους και αστυνομικούς· έθθα 
πω ονόματα.  Όταν τους είπαν λοιπόν «εμπάτε μέσα» και αντιδρούσαν και 
υποχρεωθήκατε, κύριε Πρόεδρε, να τους κάμετε παρατήρηση, δεν υπήρχε κανένα 
πρόβλημα.  Λοιπόν, κρίμα πραγματικά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη, θέλετε να πείτε κάτι; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι, αν αφήναμε τη δυνατότητα στον κ. Περδίκη να 
αποσύρει αυτή τη φράση την οποία είπε από την αρχή, δε θα χρειάζετο όλη αυτή η 
συζήτηση, η οποία είναι άσκοπη, πιστεύω. 

 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Το θέμα δεν είναι να αποσυρθεί.  Κατά το σύνταγμα, κύριε Πρόεδρε, αν μου 
επιτρέπετε, ο οποιοσδήποτε από εμάς, από τη στιγμή που βγαίνει στο βήμα, έχει τόση 
ελευθερία λόγου, που έχει ασυλία!  Έχει ασυλία!  Εάν αυτό το υπέρτατο δικαίωμα του 
ομιλητή από το βήμα της Βουλής αρχίζει να “τσιμεντώνεται” και να μπαίνει σε όρια, 
ιδίως όταν δεν αφορά επί προσωπικού…  Είναι μία άποψη και η οποία μάλιστα δεν 
αφέθηκε να ολοκληρωθεί!  ∆ιερωτώμαι δηλαδή πού οδηγούμαστε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Περδίκη, εγώ απλώς ένα πράγμα λέω, ότι δεν αφαιρέθηκε ποτέ ο 
λόγος από κανέναν να διατυπώσει ευθαρσώς τις θέσεις, τις απόψεις του, όσο κριτικές 
και αν είναι.  Πάντοτε όμως η προσπάθεια όλων μας είναι να τοποθετούμαστε με 
τρόπο που να επιδεικνύουμε σεβασμό προς όλους, ανεξαρτήτως αν συμφωνούμε ή 
διαφωνούμε.  Είστε και εσείς καλός χρήστης της ελληνικής γλώσσας, όπως και οι 
πλείστοι ή όλοι των συναδέλφων, γι’  αυτό η παράκληση η δική μου είναι, όταν 
τοποθετούμαστε, να ασκούμε κριτική, αλλά να το κάνουμε πάντοτε με σεβασμό προς 
όλους, και σε αυτούς που διαμαρτύρονται και σε αυτούς που δε διαμαρτύρονται. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μάλιστα.   

 Να συνεχίσω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ δε θα πω την προσωπική μου άποψη, αν και έχω προσωπική άποψη, θα 
πω την άποψη στην οποία έχει καταλήξει το κίνημα το οποίο εκπροσωπώ και θα μου 
επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, κατά τον κανονισμό να τη διαβάσω, με την άδειά σας 
πάντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε την άδειά μου. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όλα τα επιχειρήματα υπέρ της επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης στο 
εξηκοστό τρίτο έτος είναι οικονομικής φύσης και δεν έχει υπάρξει, κατά την άποψη του 
Κινήματος των Οικολόγων, δεν έχει διατυπωθεί ούτε ένα εκπαιδευτικό επιχείρημα. 

 ∆εύτερον, η ελεύθερη αγορά εργασίας προσφέρει δυνατότητες απασχόλησης 
σε όσους αισθάνονται οικονομικά ενεργοί και συνεπώς, κατά την άποψη του 
Κινήματος Οικολόγων, δεν υπάρχει ούτε λόγος ούτε αιτία να κρατούν μια θέση 
καριέρας από ένα νέο άνθρωπο. 
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 Τρίτον, αυτοί που μπαίνουν σε μεγάλη ηλικία στη δημόσια εκπαίδευση λογικά 
πρέπει να έχουν ήδη δεδουλευμένα και συντάξιμα χρόνια, άρα η σύνταξή τους δε θα 
είναι μόνο η σύνταξη του δημοσίου. 

 Τέταρτον, υπάρχουν μελέτες που υποστηρίζουν ότι ο μέσος όρος ζωής των 
καθηγητών και καθηγητριών στη μέση εκπαίδευση είναι γύρω στα εξήντα εφτά χρόνια, 
συνεπώς δε νομίζουμε ότι τα κατά εφτά, κατά μέσο όρο, συντάξιμα χρόνια 
επηρεάζουν τόσο πολύ το Ταμείο Συντάξεων.  Για το ζήτημα δε του Ταμείου 
Συντάξεων αναμένουμε να δούμε μια τεκμηριωμένη οικονομοτεχνική μελέτη. 

 Πέμπτον, δεν υπάρχει καμία διαβεβαίωση ότι η εθελοντική συνταξιοδότηση στα 
εξήντα τρία δε θα μετατραπεί σε υποχρεωτική, όπως έγινε με τους δημόσιους 
υπαλλήλους, και στη συνέχεια δε θα αυξηθούν τα συντάξιμα χρόνια για πλήρη 
σύνταξη, όπως έγινε στην Ελλάδα και στη Γαλλία. 

 Έκτον, η οργάνωση των δασκάλων, η ΠΟΕ∆, τάχθηκε ομόφωνα εναντίον της 
επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης.  Εναντίον της επέκτασης τάχθηκε και το 60% 
των εκπαιδευτικών της μέσης εκπαίδευσης μέσω δημοψηφίσματος, το αποτέλεσμα 
του οποίου, ας σημειωθεί, δεν ανατράπηκε μέσω δεύτερου δημοψηφίσματος.  Εμείς 
σεβόμαστε με συνέπεια τις αποφάσεις των δημοψηφισμάτων.  Και οφείλω να πω ότι 
σεβόμαστε τη θέση του αντιπροσωπευτικού οργάνου της τάξης των καθηγητών, της 
ΟΕΛΜΕΚ, αλλά δυστυχώς είμαστε υποχρεωμένοι να υπενθυμίσουμε και την 
πραγματικότητα του δημοψηφίσματος των καθηγητών. 

 Επίσης, όλες οι νεολαίες των κομμάτων και οι φοιτητικές παρατάξεις έχουν 
ταχθεί εναντίον της επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης -σε ορισμένες περιπτώσεις 
ακόμα και σε αντιπαράθεση με τις κομματικές γραμμές- πράγμα το οποίο λαμβάνουμε 
σοβαρά υπόψη. 

 Η θέση του Κινήματος Οικολόγων είναι ότι στέκεται στο πλευρό των νέων 
ανθρώπων.  Αυτή είναι η θέση του Κινήματος των Οικολόγων.  ∆ε θα ψηφίσουμε, δε 
θα ψηφίσω, τιμώντας τη θέση και την πρόταση του Κινήματος των Οικολόγων, αυτή 
την τροπολογία.  Οφείλω όμως να πω τα εξής:  Η προσωπική μου άποψη δεν είναι η 
ίδια με τη θέση του Κινήματος των Οικολόγων, αλλά, εφόσον ακόμα είμαστε στον ένα 
βουλευτή, είμαι υποχρεωμένος να ακολουθήσω τη γραμμή του Κινήματος των 
Οικολόγων.   

 Η στήριξη των νέων σε προγράμματα που λείπουν έπρεπε να ήταν όχι, κατά 
την άποψή μου, στη δημόσια υπηρεσία…  Αυτό που κάνουμε αυτή την ώρα όλοι μας, 
να συζητούμε για τις δυνατότητες των νέων να εργοδοτηθούν στη δημόσια 
εκπαίδευση, είναι μία απόδειξη της οικτρής κατάστασης στην οποία βρίσκεται η αγορά 
εργασίας για τους νέους, της έλλειψης προγραμμάτων στον τομέα της έρευνας, της 
καινοτομίας και των νέων τεχνολογιών.  Είναι επειδή οι νέοι δε βρίσκουν εργοδότηση 
σε αυτούς τους τομείς.  Νέοι που δεν έχουν όραμα, νέοι που τους στερείται το όραμα, 
για να δουλέψουν σε χώρους νέους, σε νέους τομείς, της τεχνολογίας και της 
ανάπτυξης, στρέφονται αναγκαστικά πού;  Στην εργοδότηση στη δημόσια εκπαίδευση, 
ωσάν να είναι η μοναδική σίγουρη και εξασφαλισμένη εργοδότηση.  Αυτό ως 
διαπίστωση αποτελεί ίσως το πιο θλιβερό στοιχείο αυτής της συζήτησης.   

 Πέραν τούτου, θα ήθελα να προσθέσω τη φωνή μου σε αυτήν του προέδρου 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και να καλέσω την κυβέρνηση από τα 
έσοδα και τα θετικά που θα έχει ο προϋπολογισμός από αυτή την υπό ψήφιση 
νομοθεσία να προχωρήσει σε απόσυρση των προτάσεών της για αποκοπή της 
φοιτητικής χορηγίας. 
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 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κατά την εποχή της Γαλλικής Επανάστασης, όταν οδηγούνταν πάρα πολλοί 
στην γκιλοτίνα, για να αποκεφαλιστούν, οι οπαδοί του νέου καθεστώτος 
προσπαθούσαν να τους εξηγήσουν, καθ’ όλη τη διάρκεια που ήταν υπό κράτηση και 
κατά την ώρα που οδηγούνταν στην γκιλοτίνα, πόσο επιβαλλόμενο -και θα έπρεπε να 
το δεχτούν- γεγονός ήταν να τους αποκοπεί το κεφάλι, με επιχειρήματα του τύπου ότι 
εξυπηρετείται η δημοκρατία, αλλά και ότι δεν έχουν κανένα μέλλον πια στο νέο 
καθεστώς.  Αυτή η τακτική κορυφώθηκε ιδιαίτερα την εποχή του Ροβεσπιέρου, η 
οποία έμεινε γνωστή ως η εποχή της τρομοκρατίας στη Γαλλική Επανάσταση.  
Υπήρχαν άνθρωποι οι οποίοι εσοβαρομιλούσαν, όταν εμιλούσαν προς τους 
πολιτικούς τους αντιπάλους, τους ταξικούς τους αντιπάλους, διότι από αυτούς που 
αποκεφαλίζονταν κατά τεκμήριο οι περισσότεροι προέρχονταν από τους κύκλους της 
διεφθαρμένης γαλλικής αριστοκρατίας τότε, και προσπαθούσαν να τους εξηγήσουν ότι 
αυτό που έπρεπε να γίνει ήταν να αποκεφαλιστούν, διότι αυτό ήταν το καλό της 
δημοκρατίας. 

 Ε, η κατάσταση είναι η ίδια!  Λυπούμαι πάρα πολύ!  Προσπαθούν τόση ώρα οι 
θιασώτες της αύξησης του ορίου αφυπηρέτησης μέχρι το εξηκοστό τρίτο έτος να 
εξηγήσουν στο 20% των ανέργων αυτής της πολιτείας, νέων ανθρώπων -δεν είναι 
βέβαια όλοι στον κύκλο της εκπαίδευσης, αλλά έχει ένα συμβολισμό αυτή η 
χειρονομία και είναι καθολικής εμβέλειας, αφού συνέχεια ψηφίζουμε τα νομοθετήματα 
αυτά- ότι πρέπει να καταλάβουν ότι είναι για το καλό του δημοσιονομικού ταμείου, 
είναι για το καλό του συγκεκριμένου τομέα όπου εργοδοτούνται, είναι για το γενικότερο 
καλό της πολιτείας περίπου να αποκεφαλιστούν! 

 Σήμερα τι απασχολεί ένα νέο που τελειώνει το πανεπιστήμιο;  Να βρει δουλειά, 
να εργοδοτηθεί!  ∆εν τον απασχολεί καν να παντρευτεί ή να κάμει οικογένεια, όπως 
ήταν το όραμα ή το όνειρο ή η επιδίωξη των νέων της δεκαετίας του ’60, του ’50, του 
’40, ή ακόμα και του ’70 και του ’80.  Αυτό που τον απασχολεί πρώτα είναι η 
αποκατάσταση στην εργασία του.  Σε αυτούς τους ανθρώπους λοιπόν ερχόμαστε και 
λέμε με δυσνόητους αριθμούς, με μαθηματικές αναλύσεις που δεν τους ενδιαφέρουν 
ούτε θέλουν να τις κατανοήσουν ότι για το καλό τους, αλλά και για το καλό της 
εκπαίδευσης και το καλό του τόπου θα πρέπει να μείνουν στην ανεργία.   

 Εμείς είμαστε εναντίον αυτής της τοποθέτησης, δηλαδή για την επέκταση του 
ορίου, για λόγους που είχαμε πάρα πολλές φορές την ευκαιρία να εξηγήσουμε, 
ξεκινώντας πρώτα και πάνω από όλα -και θα είμαι σύντομος- από το γιατί είμαστε 
ιδεολογικά εναντίον κατά κάθετο τρόπο.  ∆εν μπορείς σε ένα μέρος του πληθυσμού να 
λες  «έμπα στη γωνία να περιμένεις τη σειρά σου», ενώ ξεκίνησε με όλες τις 
προσδοκίες και το κεκτημένο δικαίωμα να επιλέξει το συγκεκριμένο επάγγελμα, 
κάμνοντας υπολογισμούς ότι θα προσλαμβανόταν στην υπηρεσία αυτή αργά ή 
γρήγορα.  Και να πρέπει να περιμένει γιατί;  Γιατί απλούστατα οι ίδιοι κατέχοντες θα 
πρέπει να επεκτείνουν το δικαίωμα εργασίας με επιχειρήματα υπέρ και κατά.  ∆ε θα 
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αναφερθώ σε αυτά.  Υπάρχει σωρεία επιχειρημάτων.  Τα ακούσαμε πάρα πολλές 
φορές.  Κάποιοι λένε ότι είναι καλύτερα για την υπηρεσία, γιατί «ο παλιός είναι αλλιώς, 
ξέρει τη δουλειά, δε θα ξοδευτεί χρόνος να μάθει ο νέος, που είναι άπειρος», οι άλλοι 
λένε «οι νέοι θα πρέπει να μπουν», όπως λέμε εμείς, «το συντομότερο στην εργασία, 
για να καταστεί πιο παραγωγικός ο δημόσιος τομέας και οι ρυθμοί παραγωγής και 
συνεπακόλουθα της ανάπτυξης να αυξηθούν».  Όλα αυτά είναι γνωστά· δε θα τα 
επαναλάβω.  Εγώ θα μείνω -κάποιοι επικαλέστηκαν στατιστικούς αριθμούς- σε αυτούς 
τους στατιστικούς αριθμούς, αλλά κατανοητά αυτή τη φορά, όχι κατά τρόπο δυσνόητο 
και διφορούμενο.   

 Στη Γαλλία για το ίδιο ζήτημα, όπως και στις επόμενες ευρωπαϊκές χώρες που 
θα αναφερθώ, που πέρασαν σταδιακά αυτό το χρονικό όριο επέκτασης της 
αφυπηρέτησης στο εξηκοστό τρίτο ή περισσότερο, ακολούθησαν μεθόδους που 
υπαγορεύονται από την απλή λογική.  ∆εν ακολούθησαν μεθόδους του τύπου 
“άσπρο-μαύρο”.  Γιατί;  Γιατί βέβαια κατανοούν ότι οι κοινωνικοί κραδασμοί και οι 
κοινωνικές αναταράξεις που δημιουργούνται με το να βάζεις στο περιθώριο το 20% 
του πληθυσμού του πιο παραγωγικού τμήματος μιας πολιτείας θα έχει κόστος.   

 Ακούστε πώς μπήκε σε εφαρμογή το σύστημα αυτό στις διάφορες ευρωπαϊκές 
χώρες.  Στη Γαλλία θα εφαρμόζεται σταδιακά το συγκεκριμένο μέτρο της επέκτασης 
μετά το εξηκοστό έτος μέχρι το 2018.  Στη Γερμανία θα αρχίσει να εφαρμόζεται 
σταδιακά -και όριο αφυπηρέτησης είναι το εξηκοστό έβδομο, δεν είναι το εξηκοστό 
τρίτο- μεταξύ του 2012 και του 2029.  Έχω συγκεκριμένη εισήγηση, γι’  αυτό κάμνω 
τους αριθμούς, που προσαρμόζεται στα κυπριακά δεδομένα.  Στην Ιταλία εφαρμόζεται 
σταδιακά από το 2007 και φτάνει μέχρι και το 2013.  Ακούστε στην Αγγλία:  Από το 
εξηκοστό στο εξηκοστό πέμπτο από το 2020 σταδιακά μέχρι το 2046.  Αυτά τα μέτρα 
και αυτά τα νομοθετικά διαβήματα είναι αναπόδραστα μακράς πνοής, γιατί 
διακυβεύεται το μέλλον ολόκληρης της νέας γενιάς, όχι μόνο στην εκπαίδευση, αλλά 
σε όλους τους τομείς, με την επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης.  Γι’ αυτό το λόγο 
μπαίνουν αυτοί οι υψηλοί συντελεστές χρονολογίας.   

 Εμείς τι κάνουμε;  Ερχόμαστε, ξεκινώντας ουσιαστικά από το 2010, φέτος, 
αφού θα μπει σε πρακτική εφαρμογή το 2012 ή και 2013 -δεν έχει σημασία ο 
πραγματικός χρόνος που θα έχει πρακτική εφαρμογή- χωρίς ενδιαμέσως ούτε βέβαια 
στο χρόνο που μεσολαβεί από το 2010 μέχρι το 2012 ή το 2013 να γίνονται 
οποιεσδήποτε προσλήψεις, αλλά και βεβαίως, το σημαντικότερο, ούτε και μετά.  ∆ε θα 
μπορούσε π.χ. -και έρχομαι στην πρόταση, την απλούστατη, την απλούστατα λογική 
προσέγγιση- να γίνονται προσλήψεις στον τομέα της εκπαίδευσης βάσει όσων 
αναχωρούν ανά έτος, αφού βάλουμε πλαφόν, που δε θα είναι βέβαια το 2012 ή το 
2013 για την έναρξη, αλλά, όπως έκαμαν όλες οι υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες, να 
πούμε ότι θα ξεκινήσει από το 2018, από το 2020, από το 2022;  Μέχρι τότε για όσους 
βγαίνουν εκτός από το εξηκοστό έτος, για όσους αφυπηρετούν κάθε φορά λόγω ορίου 
ηλικίας, να προσλαμβάνονται με τη δημιουργία θέσεων αντισταθμιστικά άλλα τόσα 
άτομα ενόψει της εφαρμογής του συγκεκριμένου μέτρου, αλλά ιδιαίτερα και κατά τη 
διάρκεια της μεταβατικής περιόδου, δηλαδή όσοι βγαίνουν τόσοι να μπαίνουν.   

 Κάποιος θα διερωτηθεί και θα πει:  «Καλά, και πού θα εργοδοτηθούν όλοι 
αυτοί, κύριε έξυπνε, που μας τα λες από το βήμα της ολομέλειας της Βουλής;» -μιλάμε 
πάντα για την εκπαίδευση- «πού θα εργάζονται αυτοί οι καθηγητές;».  Εγώ θα 
υπενθυμίσω ότι τη δεκαετία του ’70, ενδεχομένως και του ’80, υπήρχαν ιδιαίτερα 
τμήματα, μέσα στα γυμνάσια τότε -δεν υπήρχαν τα λύκεια- στα οποία εγίνοντο 
φροντιστήρια όλων των μαθημάτων, ιδιαίτερα των μαθημάτων ξένης γλώσσας.  Όσοι 
ήθελαν δηλαδή να εξασκηθούν και να αποκτήσουν περισσότερες γνώσεις στα γαλλικά 
ή στα αγγλικά πήγαιναν τις απογευματινές ώρες στο ίδιο γυμνάσιο στο οποίο 
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φοιτούσαν και παρακολουθούσαν τα λεγόμενα ινστιτούτα ξένων γλωσσών, που ήταν 
κρατική εκπαιδευτική ενέργεια και στην οποία δίδασκαν βέβαια οι καθηγητές που 
δίδασκαν τα πρωινά.  Όταν έπρεπε να γίνουν φροντιστήρια, εγίνονταν και 
φροντιστήρια και όποιοι ήθελαν πήγαιναν να παρακολουθήσουν.  Να ένα μέτρο 
λοιπόν που θα μπορεί ταυτόχρονα να κτυπήσει και την παραπαιδεία, μια άλλη 
παράμετρο που ταλανίζει για χρόνια την παιδεία μας.  Είναι τόσο δύσκολο να το 
σκεφτούν αυτοί οι οποίοι τέλος πάντων σκέφτονται και ρυθμίζουν τα ζητήματα αυτά;  
Θα πρέπει να μιλούμε πάντα με τους αριθμούς, να επικαλούμαστε πάντα τους 
αριθμούς, για να την πληρώνουν κάποιοι -είναι πάρα πολλοί στην προκειμένη 
περίπτωση- και να μην εργοδοτούνται και μάλιστα χωρίς να παίρνουν και τίποτε;   
Εγώ ξέρω ότι όποιος δεν εργοδοτείται, είτε φεύγοντας από την εργασία του είτε 
εμποδιζόμενος να έρθει στην εργασία του, παίρνει ένα είδος αποζημίωσης στον 
ιδιωτικό τομέα.  Όλοι αυτοί συλλογικά που θα μείνουν εκτός εργασίας, που είναι πάρα 
πολλές χιλιάδες, τι παίρνουν ανταποδοτικά από το κράτος;  Την πλήρη αδιαφορία; 

 Αυτοί οι οποίοι φέρνουν αυτή την πολιτική στη Βουλή των Αντιπροσώπων δε 
θα έπρεπε να επεξεργαστούν μια πιο συγκεκριμένη πολιτική, για να δίδεται η 
δυνατότητα στους ανθρώπους αυτούς να μπορούν να κάμνουν κάτι άλλο, να μπορούν 
να ζήσουν, να μπορούν να θεωρήσουν ότι παίρνουν κάτι ως αντάλλαγμα από αυτό το 
οποίο χάνουν;  Καμία πολιτική, κανένα ενδιαφέρον!  ∆εν ξέρω ποιος ήταν ο άμεσα 
υπεύθυνος, για να εκπονήσει αυτή την πολιτική.  Εγώ θεωρώ ότι πρώτιστα είναι η 
εκτελεστική εξουσία, αλλά παράλληλα και ταυτόχρονα και οι θιασώτες της άποψης ότι 
θα πρέπει να αυξηθεί το όριο αφυπηρέτησης. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για μας τα ζητήματα που είναι ανοικτά μέτωπα, γιατί η επέκταση του ορίου στο 
εξηκοστό τρίτο έτος είναι ανοικτό μέτωπο, όπως είναι και το Ταμείο των Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, όπως είναι και το συνταξιοδοτικό, όπως είναι πάρα πολλά θέματα τα 
οποία εξακολουθούν να παραμένουν ανοικτά μέτωπα, για μας δεν έχουν κομματική 
χροιά ούτε κομματική σημαία.  Έξω από τη Βουλή διαδήλωναν κατά πλειοψηφία νέοι 
άνθρωποι, που φαίνεται ότι ανήκαν σε συγκεκριμένο κόμμα, όχι στο κόμμα το δικό 
μας·  δεν ήταν κομματικά μέλη δηλαδή δικά μας.  Εμείς δεν έχουμε πρόβλημα να 
πούμε ότι συντασσόμαστε με αυτά τα παιδιά, ανεξάρτητα από την κομματική 
προτίμηση την οποία έχουν, γιατί αυτό το οποίο μετρά σήμερα δεν είναι να 
χρωματίζουμε τα κοινωνικά προβλήματα με κομματικές σημαίες ή με κομματικές 
χλαμύδες, αλλά να τα βλέπουμε ως ζητήματα εθνικά και να τα αντιμετωπίζουμε 
δίδοντας αποτελεσματικές λύσεις.   

 Εμείς θα καταψηφίσουμε!  Θα καταψηφίσουμε και, αν χρειαστεί να γίνουν και 
πορείες για τα ζητήματα αυτά από κάποιους νέους, εμείς δηλώνουμε από το βήμα 
αυτής της ολομέλειας ότι, έστω και αν δεν είναι μέλη κομματικά δικά μας, θα 
περπατήσουμε μαζί τους στους δρόμους, διαδηλώνοντας την αντίθεσή μας μαζί τους 
για τα άδικα, καταπιεστικά και κοινωνικά απαράδεκτα μέτρα, όπως αυτό της 
επέκτασης του ορίου συνταξιοδότησης στο εξηκοστό τρίτο έτος. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου τον Πρόεδρο της Βουλής 
αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Χρήστος Πουργουρίδης.) 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Κυρία Κυριακίδου, δε νομίζετε ότι έχει εξαντληθεί το θέμα; 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Μόνο δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!  Από τη στιγμή που δε μίλησε άλλη κυρία, μόνο δύο λεπτά, από τη θέση 
σας όμως, και το θέμα θα το βάλω σε ψηφοφορία.   

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ναι, από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να παρακαλέσω τους συναδέλφους να περάσουν στην αίθουσα, γιατί θα 
ακολουθήσει ψηφοφορία. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Απλώς, να τονίσω ότι στο ∆ημοκρατικό Κόμμα είμαστε συνεπείς τόσο στις 
θέσεις μας που πάντοτε υποστηρίζαμε για το εξηκοστό τρίτο όσο και στις θέσεις που 
υποστήριξε τούτη η κυβέρνηση, του ∆ημήτρη του Χριστόφια, όταν κατέθεσε το Γενάρη 
του 2010 η ίδια επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης για τον τελευταίο ημικρατικό 
οργανισμό που εκκρεμούσε, το ΘΟΚ.  Τα ίδια υποστήριξε και ο ίδιος ο Υπουργός 
Οικονομικών στην επιτροπή Παιδείας, ασχέτως αν μετά οι θέσεις που κατέθεσε…  
Κάποιοι τον πίεσαν και άλλαξε γνώμη.  ∆ε θέλω να πιστεύω ότι κάποιοι ακυρώνουν 
τον Υπουργό Οικονομικών.   

 Να σας πω ότι το 2007 το συζητήσαμε αυτεπάγγελτα στην επιτροπή Παιδείας, 
το εξηκοστό τρίτο.  Τότε είναι γεγονός ότι η ΟΕΛΜΕΚ είχε απόφαση για καταψήφιση.  
Σεβαστήκαμε την απόφαση της ΟΕΛΜΕΚ, αλλά, όταν η ίδια η ΟΕΛΜΕΚ μάς ζήτησε -
και δεν είναι δικό μας θέμα αν πάρθηκε η απόφασή της μετά από δημοψήφισμα ή 
μετά από απόφαση της επιτροπής της- όταν η ίδια η ΟΕΛΜΕΚ μάς υποστήριξε, το 
υποστηρίξαμε και υποστηρίζουμε ένα αίτημα της συντεχνίας. 

 Από την άλλη μεριά, είναι επίσης γεγονός ότι ο αναλογιστής κατά τη συζήτηση 
του θέματος του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων μας είπε ότι η επίπτωση στο 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων δε θα είναι μεγάλη, γιατί ο αριθμός είναι γύρω στα 
εκατόν εβδομήντα άτομα, άρα δεν μπορεί να είναι μεγάλος ο επηρεασμός του ταμείου.  
Την ίδια ώρα όμως εμείς λέμε ότι φασούλι φασούλι γεμίζει το σακούλι.  Και με τούτο το 
φασούλι θέλουμε να ενισχύσουμε το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Και, αν δείτε 
τις προτάσεις του υπουργού, υπάρχουν δεκάδες σημειώματα στα οποία αναφέρεται 
στη βιωσιμότητα του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στην ανάγκη αναθεώρησης 
των εισφορών και σε πλείστα άλλα θέματα.   

 Άρα, τούτο το θέμα, για να μην καταντήσουμε όπως άλλες χώρες όπου δεν 
υπάρχει ασφαλιστικό, θέλουμε να το υποστηρίξουμε, όσο δύσκολο και να είναι, 
συνεπείς στις θέσεις μας και υποστηρίζοντας και τις θέσεις τούτης της κυβέρνησης, 
άσχετα αν το βασικό κόμμα που τη στηρίζει δεν το υποστηρίζει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε…  Νομίζω ότι εξαντλήθηκε το θέμα. 
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Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Για δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, αλλά προηγείται, αν θέλει να μιλήσει, άλλος 
συνάδελφος.  Είναι δευτερολογία η δική μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι δευτερολογία.  Προηγείται ο κ. Θεμιστοκλέους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

Όχι.  Νομίζω ότι το θέμα εξαντλήθηκε και δε θα δώσω σε κανένα συνάδελφο το 
λόγο. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ∆ύο λεπτά από τη θέση μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, να χαρείτε!  Είναι τόσο αναγκαίο να μιλήσετε; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα, είναι εκπαιδευτικός ο κ. Θεμιστοκλέους, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ξέρω ότι είναι εκπαιδευτικός και κατέχει τα υπό συζήτηση θέματα πολύ καλά, 
αλλά δε σημαίνει ότι, επειδή κατέχει τα θέματα…  ∆ιότι δε θα τελειώσουμε, κύριοι!   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μέχρι να έρθουν οι βουλευτές, κύριε Πουργουρίδη. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα, δε θα περιμένω τους βουλευτές!  Οι βουλευτές έπρεπε να είναι εδώ, αν 
θέλουν να λάβουν μέρος στην ψηφοφορία! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είναι κάτω στο κυλικείο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν είναι κάτω, να χάσουν την ψηφοφορία!  ∆εν εκατάλαβα δηλαδή! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ∆ύο λεπτά, κύριε Πουργουρίδη, έχω το λόγο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!  ∆ε θα στερήσω το λόγο από κάποιο συνάδελφο, αλλά ειλικρινά νομίζω 
ότι εξαντλήθηκε το θέμα. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 
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 Το πρώτο είναι ότι αυτοί οι οποίοι θεωρητικά θα καθυστερήσουν για ένα χρόνο 
να εισέλθουν στην εκπαίδευση, μετά δύο, μετά τρία…  Ουσιαστικά, μετατίθεται ο 
χρόνος αυτός προς τη λήξη της υπηρεσίας τους. 

 ∆εύτερον, οι θέσεις που σήμερα καταλαμβάνονται από αυτούς που 
συνταξιοδοτούνται, δηλαδή συνταξιοδοτούνται στα εξήντα, προφανώς αισθανόμενοι 
και ως νέοι της εποχής...  Προσλαμβάνονται καλύπτοντας θέσεις εργασίας των νέων, 
οι οποίοι διαμαρτύρονται και δικαιολογημένα. 

 Τρίτον, αυτή η προσπάθεια έπρεπε να είχε συνδεθεί, κύριε Λαμάρη, ασφαλώς 
και με τον εκσυγχρονισμό του καταλόγου διοριστέων.  Αλλά, από την άλλη… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έχουμε προτάσεις. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Έχετε προτάσεις!  Να τις κουβεντιάσουμε στην ώρα τους!   

 Αλλά, από την άλλη, δεν μπορώ να δεχθώ ότι δε δικαιούται η ΟΕΛΜΕΚ, και 
μάλιστα σε τρεις απανωτές γενικές συνελεύσεις των αντιπροσώπων της, να 
διαμορφώσει πολιτική, να τροποποιήσει πολιτική και να καταλήξει στο ζήτημα όπως 
κατέληξε.   

 Θέλω να πω το τελευταίο, κύριε Πουργουρίδη, ότι δεν μπορώ… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆εν πειράζει, είναι συντοπίτες! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μου αρέσει η τυπολατρία σας, συνάδελφοι! 

  Το τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, που θέλω να πω είναι ότι είναι ιδιαίτερα 
ανησυχητικό για την κυπριακή κοινωνία και τον κυπριακό λαό το γεγονός ότι το 
μοναδικό όραμα που οι πολιτικές ηγεσίες και οι κυβερνήσεις των τελευταίων χρόνων 
έχουν καταφέρει να περάσουν στη νεολαία είναι ότι το μέγα προνόμιο και το μεγάλο 
όραμα είναι κάποιος να διοριστεί στον κρατικό, δημόσιο, τομέα, ενώ θα έπρεπε το 
όραμα να ήταν η ανάπτυξη της οικονομίας και, διαμέσου αυτής, ο πολλαπλασιασμός 
των θέσεων εργασίας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 14 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 6; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και είκοσι μία εναντίον, τα άρθρα 1 μέχρι 6 
εγκρίνονται.  

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και είκοσι μία εναντίον, η πρόταση νόμου 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 15 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, πού βρήκες τους είκοσι οκτώ;  Έχει δύο που σηκώθηκαν από την καρέκλα 
τους!   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σωστά!  Έφυγε ένας.  Έφυγε ο κ. Σιζόπουλος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχει ακόμα έναν που έφυγε, κύριε Αριστοτέλους.  Θωρώ τον απέναντί μου.  ∆ε 
θα πω ποιος είναι.  Μετράτε αυτόματα πάντα! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Άτε, από την αρχή τώρα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Είκοσι οκτώ ακριβώς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και είκοσι μία εναντίον, τα άρθρα 1 μέχρι 3 
εγκρίνονται.  

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και είκοσι μία εναντίον, η πρόταση νόμου 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα 
του Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Είναι πρόταση νόμου.  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για την 
πρόταση νόμου «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού 

Μεταφορέα  (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Τάσος Μητσόπουλος  
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 Αντώνης Αντωνίου Φειδίας Σαρίκας 

 Αντρέας Φακοντής  

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γεώργιος Γεωργίου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο Περδίκη και τα μέλη της επιτροπής κ. 
Γεώργιο Γεωργίου και  Τάσο Μητσόπουλο, βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15, 22 και 29 Ιουνίου 2010.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής η Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων, συνοδευόμενη από λειτουργούς 
του υπουργείου της, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της ΠΟΒΕΚ, των αυτοκινητιστικών οργανώσεων ΠΕΕΑ και ΣΕΑΚ, της 
Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής Ιδιοκτητών Αστικών, Υπεραστικών και 
Αγροτικών Λεωφορείων, της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Περιφερειακών Εταιρειών 
Λεωφορείων, της Παγκύπριας Εταιρείας Υπεραστικών Ταξί Λτδ (Travel Express), του 
Συνδέσμου Λεωφορειούχων Αγροτικών Περιοχών, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Αγροτικών Λεωφορείων, της Εταιρείας Λεωφορείων Λευκωσίας, του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Τουριστικών Λεωφορείων, των Αστικών Λεωφορείων Πάφου, του 
Συνδέσμου Προσφύγων Ιδιοκτητών Λεωφορείων και των εταιρειών “Οργανισμός 
Συγκοινωνιών Επαρχίας Λευκωσίας (Ο.Σ.Ε.Λ.) Λτδ”, “Εταιρεία Μεταφορών Επαρχίας 
Λεμεσού (Ε.Μ.Ε.Λ.) Λτδ”, “Λεωφορεία Λάρνακος Ζήνωνας Λτδ”, “Οργανισμός 
Συγκοινωνιών Πάφου (Ο.ΣΥ.ΠΑ.) Λτδ”, “Μ.Ε. Λεωφορεία Αμμοχώστου Λτδ” και 
“Λ.Λ.Λ.Α. Υπεραστικά Λεωφορεία Λτδ”.           

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Πρόσβασης 
στο Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα Νόμου, ώστε: 

1. να καθοριστεί ότι ημερομηνία έναρξης της ισχύος των συμβάσεων 
παραχώρησης δημόσιας υπηρεσίας, που συνομολογήθηκαν από την 
αναθέτουσα αρχή με τους φορείς δημόσιας υπηρεσίας για την παροχή 
δημόσιας υπηρεσίας εσωτερικών οδικών επιβατικών μεταφορών, μπορεί να 
είναι οποιαδήποτε ημερομηνία, μεταγενέστερη όμως της 15ης Σεπτεμβρίου του 
2010,  

2. να προβλεφθεί ότι η προνοούμενη από το νόμο αποζημίωση στους 
υφιστάμενους παρόχους οι οποίοι δε θα συμμετάσχουν σε ανάδοχο φορέα 
δημόσιας υπηρεσίας, με βάση τη σύμβαση παραχώρησης δημόσιας 
υπηρεσίας, θα καταβληθεί σε χρονικό περιθώριο όχι μεγαλύτερο των έξι μηνών 
από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος της σύμβασης παραχώρησης 
δημόσιας υπηρεσίας.   

 Ας σημειωθεί ότι η κατάθεση της εν λόγω πρότασης νόμου προέκυψε στα 
πλαίσια εξέτασης του αυτεπάγγελτου θέματος με τίτλο “Ενημέρωση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων σχετικά με την εφαρμογή του 
νέου συστήματος δημόσιων συγκοινωνιών και τις αποζημιώσεις των λεωφορειούχων 
που δεν επέλεξαν να ενταχθούν στις νέες περιφερειακές εταιρείες δημόσιων 
συγκοινωνιών”, το οποίο ενεγράφη στην επιτροπή από το μέλος της βουλευτή κ. 
Αντώνη Αντωνίου.   

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, η κατάθεσή της κρίθηκε 
αναγκαία υπό το φως της πληροφόρησης της οποίας έτυχε η επιτροπή από την 
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Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων ότι οι συμβάσεις παραχώρησης δημόσιας 
υπηρεσίας, που συνομολογήθηκαν από την αναθέτουσα αρχή με τους φορείς 
δημόσιας υπηρεσίας για την παροχή δημόσιας υπηρεσίας εσωτερικών οδικών 
επιβατικών μεταφορών, θα αρχίσουν να ισχύουν στις 5 Ιουλίου 2010 χωρίς ακόμα, 
σύμφωνα με τους ιδίους, να έχουν ολοκληρωθεί: 

1. οι διαδικασίες που προβλέπει ο νόμος για τον καθορισμό του τύπου 
υπολογισμού των αποζημιώσεων των υφιστάμενων παρόχων που δε θα 
επιλέξουν να συμμετάσχουν σε ανάδοχο φορέα δημόσιας υπηρεσίας,  

2. οι διαδικασίες εργοδότησης των προσώπων των οποίων οι εργοδότες δε θα 
επιλέξουν να συμμετάσχουν σ’ αυτούς τους φορείς,  

αλλά και χωρίς να έχουν επιλυθεί  άλλα προβλήματα τα οποία προέκυψαν κατά την 
εφαρμογή της κείμενης νομοθεσίας.      

 Σύμφωνα με τους ιδίους, απώτερος στόχος της πρότασης είναι αφενός μεν να 
παρασχεθεί επιπρόσθετος χρόνος στους εμπλεκομένους να ολοκληρώσουν τις 
διαδικασίες διαπραγμάτευσης που προβλέπει ο νόμος, ώστε να λάβουν τελικές 
αποφάσεις για το αν θα συμμετάσχουν σε ανάδοχο φορέα δημόσιας υπηρεσίας ή όχι, 
αφετέρου δε η αρμόδια αρχή να επιταχύνει τις διαδικασίες για επίλυση των 
προβλημάτων που προέκυψαν κατά την εφαρμογή της κείμενης νομοθεσίας, 
διαδικασίες τις οποίες καθυστέρησε αδικαιολόγητα να προωθήσει.   

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
σχολιάζοντας τις υπό συζήτηση προτεινόμενες διατάξεις, δήλωσε ότι αυτές 
επηρεάζουν ατομικά δικαιώματα και ως εκ τούτου δεν μπορούν να προωθηθούν για 
ψήφιση.  Η ημερομηνία έναρξης της ισχύος των συμβάσεων, όπως δήλωσε η ίδια, δεν 
καθορίζεται στη νομοθεσία, αλλά παρέχεται με αυτή δικαίωμα στην αναθέτουσα αρχή 
να την καθορίζει.  Με βάση την πρόνοια αυτή, η αναθέτουσα αρχή γνωστοποίησε 
στους επηρεαζόμενους υφιστάμενους παρόχους ότι η ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
των συμβάσεων παραχώρησης δημόσιας υπηρεσίας είναι η 5η Ιουλίου 2010.  Επίσης, 
σύμφωνα με την ίδια, η πρόταση νόμου θα τύγχανε διαφορετικής αντιμετώπισης σε 
περίπτωση που η υπό τροποποίηση νομοθεσία προέβλεπε μεταβατικές διατάξεις 
έναρξης της ισχύος των συμβάσεων, διατάξεις όμως που αυτή δεν περιλαμβάνει.    

 Όλοι οι εκπρόσωποι των υφιστάμενων παρόχων οι οποίοι μέχρι σήμερα δεν 
επέλεξαν να συμμετάσχουν σε ανάδοχο φορέα δημόσιας υπηρεσίας βάσει σύμβασης 
παραχώρησης δημόσιας υπηρεσίας τάχθηκαν υπέρ της πρότασης νόμου για 
αναστολή της έναρξης της ισχύος των συμβάσεων, με εισήγηση μάλιστα του 
δικηγόρου του Παγκύπριου Συνδέσμου Αγροτικών Λεωφορείων όπως η αναστολή 
αυτή επεκταθεί πέραν των δώδεκα μηνών, ώστε να παρασχεθεί όλος ο απαραίτητος 
χρόνος στα ενδιαφερόμενα μέρη να ολοκληρώσουν τις προβλεπόμενες από το νόμο 
διαβουλεύσεις και διαδικασίες.   

 Παράλληλα, οι ίδιοι εκπρόσωποι επέκριναν την κυβέρνηση για την κωλυσιεργία 
που επέδειξε στη λήψη τελικής απόφασης καθορισμού του τύπου υπολογισμού της 
εύλογης και δίκαιης αποζημίωσης των υφιστάμενων παρόχων που δε θα 
συμμετάσχουν σε ανάδοχο φορέα δημόσιας υπηρεσίας, όπως αυτός καθορίζεται στη 
βασική νομοθεσία και επιπρόσθετα διαφώνησαν κάθετα με το περιεχόμενο της εν 
λόγω απόφασης όπως αυτή τελικά λήφθηκε από την αρμόδια αρχή, την οποία 
θεωρούν άδικη και αντίθετη με τις προβλεπόμενες στη νομοθεσία διατάξεις.  Σε 
γραπτά υπομνήματα που κατέθεσαν στην επιτροπή οι ίδιοι εξέθεσαν αναλυτικά τους 
λόγους διαφωνίας τους στον τρόπο υπολογισμού της αποζημίωσης που καθορίστηκε 
από την αρμόδια αρχή, εκθέτοντας παράλληλα τις απόψεις τους για τον τρόπο 
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υπολογισμού της αποζημίωσης που οι ίδιοι θεωρούν ορθό, δίκαιο και σύμφωνο με το 
νόμο.   

 Σε μεταγενέστερο στάδιο και αφού ολοκληρώθηκε η συζήτηση της πρότασης 
νόμου στην επιτροπή, δικηγόρος/εκπρόσωπος υφιστάμενων παρόχων που 
δραστηριοποιούνται στην επαρχία Πάφου κοινοποίησε επιστολή στην επιτροπή με την 
οποία την ενημέρωνε για την πρόθεση των πελατών του να διαβουλευτούν με τον 
Ο.ΣΥ.ΠΑ. Λτδ, με σκοπό την ένταξή τους στο νέο σύστημα δημόσιων μεταφορών.  

 Οι εκπρόσωποι των αναδόχων φορέων δημόσιας υπηρεσίας διαφώνησαν με 
τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, υποστηρίζοντας ότι αυτή είναι αντισυνταγματική, 
γιατί επεμβαίνει στο δίκαιο των συμβάσεων.  Παράλληλα, δήλωσαν ότι η ενδεχόμενη 
ψήφισή της θα δημιουργήσει δικαίωμα αποζημίωσης των φορέων αυτών από το 
κράτος για τις ζημιές που θα προκύψουν λόγω της αναστολής έναρξης της ισχύος των 
συμβάσεων, καθότι έγιναν μεγάλες επενδύσεις από αυτούς, έγιναν όλες οι 
απαιτούμενες από το νόμο διαδικασίες και είναι καθ’ όλα έτοιμοι, ώστε οι συμβάσεις 
αυτές να αρχίσουν να ισχύουν στις 5 Ιουλίου 2010, ημερομηνία που καθόρισε η 
αναθέτουσα αρχή. 

 Οι εκπρόσωποι της Εταιρείας Λεωφορείων Λευκωσίας, για την οποία 
σημειώνεται ότι υπάρχει διαφωνία μεταξύ αυτής και του Οργανισμού Συγκοινωνιών 
Επαρχίας Λευκωσίας (Ο.Σ.Ε.Λ.) Λτδ κατά πόσο αυτή συμμετέχει ή όχι στον τελευταίο, 
επέκρινε την καθυστέρηση που επέδειξε η αναθέτουσα αρχή στον καθορισμό του 
τύπου υπολογισμού της αποζημίωσης και στη γνωστοποίηση της ημερομηνίας 
έναρξης ισχύος των σχετικών συμβάσεων.  Σύμφωνα με τους ίδιους, η ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος των εν λόγω συμβάσεων γνωστοποιήθηκε στους επηρεαζόμενους 
υφιστάμενους παρόχους από την αναθέτουσα αρχή στα τέλη Απριλίου του τρέχοντος 
έτους, ενώ αυτή όφειλε να τη γνωστοποιήσει αμέσως μετά την υπογραφή της σχετικής 
σύμβασης, η οποία έγινε στις 2 ∆εκεμβρίου 2009.   Επιπρόσθετα οι ίδιοι εκπρόσωποι 
εξέθεσαν τις διαφωνίες και επιφυλάξεις τους στη συμβιβαστική πρόταση της 
υπουργού για επίλυση της διαφοράς που προέκυψε μεταξύ αυτών και του Ο.Σ.Ε.Λ. 
Λτδ. Όσον αφορά τον τύπο υπολογισμού της αποζημίωσης που καθόρισε η αρμόδια 
αρχή οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι το θέμα αυτό θα το μελετήσουν οι λογιστές της 
εταιρείας τους.  

 Η Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων ενημέρωσε την επιτροπή ότι το 
υπουργείο της καταβάλλει πολλές προσπάθειες, ώστε να επιτευχθεί αφενός η όσο το 
δυνατό μεγαλύτερη συμμετοχή υφιστάμενων παρόχων στους ανάδοχους φορείς 
δημόσιας υπηρεσίας και αφετέρου μια κοινά αποδεκτή λύση, ώστε οι υφιστάμενοι 
πάροχοι οι οποίοι δε θα συμμετάσχουν σε ανάδοχο φορέα δημόσιας υπηρεσίας να 
πάρουν τη δίκαιη και εύλογη αποζημίωση που καθορίζει η κείμενη νομοθεσία.  Για το 
θέμα αυτό η ίδια κατέθεσε γραπτώς την τελική απόφαση της αρμόδιας αρχής για τον 
τύπο υπολογισμού της εύλογης και δίκαιης αποζημίωσης των υφιστάμενων παρόχων 
που προβλέπει η νομοθεσία, η οποία, όπως η ίδια δήλωσε, λήφθηκε κατόπιν 
διαβούλευσης της αναθέτουσας αρχής με τους επηρεαζόμενους υφιστάμενους 
παρόχους.  Επιπρόσθετα κατέθεσε γραπτώς στην επιτροπή τη συμβιβαστική 
πρόταση του υπουργείου της, η οποία έγινε σε μια προσπάθεια για γεφύρωση των 
διαφορών που προέκυψαν μεταξύ της Εταιρείας Λεωφορείων Λευκωσίας και του 
Ο.Σ.Ε.Λ. Λτδ όσον αφορά τους όρους της ένταξης της Εταιρείας Λεωφορείων 
Λευκωσίας στον εν λόγω οργανισμό.  Σημειώνεται ότι η εν λόγω πρόταση έγινε 
αποδεκτή από τον οργανισμό, αλλά όχι από την Εταιρεία Λεωφορείων Λευκωσίας, η 
οποία, όπως αναφέρθηκε και πιο πάνω, εξέθεσε τις διαφωνίες και επιφυλάξεις της.  
Για το θέμα αυτό ο εκπρόσωπος του Ο.Σ.Ε.Λ. Λτδ δήλωσε ότι, σε περίπτωση που η 
Εταιρεία Λεωφορείων Λευκωσίας δε συμμετάσχει σ’ αυτόν, ο τελευταίος προτίθεται να 
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αποζημιώσει την εταιρεία σύμφωνα με τον τύπο υπολογισμού της αποζημίωσης που 
προτείνεται στην απόφαση της αρμόδιας αρχής για τους υπόλοιπους υφιστάμενους 
παρόχους που δε θα συμμετάσχουν σε ανάδοχο φορέα δημόσιας υπηρεσίας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατανοεί τις προσπάθειες που καταβάλλει το αρμόδιο 
υπουργείο αφενός να ενταχθούν όσο περισσότεροι υφιστάμενοι πάροχοι στους 
ανάδοχους φορείς δημόσιας υπηρεσίας και αφετέρου να αποζημιωθούν εύλογα και 
δίκαια οι πάροχοι που δε θα συμμετάσχουν στους εν λόγω φορείς.  Ταυτόχρονα 
ωστόσο επικρίνει το υπουργείο για την ολιγωρία που επέδειξε στον καθορισμό του 
τύπου υπολογισμού της αποζημίωσης και γενικά στις απαιτούμενες διαδικασίες που 
προβλέπονται στην κείμενη νομοθεσία, ώστε η μετάβαση από το υφιστάμενο 
καθεστώς σε ένα εντελώς νέο καθεστώς δημόσιων μεταφορών να γίνει απρόσκοπτα 
και ομαλά.   

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της τοποθέτησης της επιτροπής επί των προνοιών 
της πρότασης νόμου η επιτροπή πληροφορήθηκε ότι το αρμόδιο υπουργείο συνεχίζει 
τις διαπραγματεύσεις και καταβάλλει προσπάθειες συμβιβασμού των μερών, έτσι 
ώστε να επιτευχθούν τα καλύτερα δυνατά αποτελέσματα συμμετοχής στους 
ανάδοχους φορείς δημόσιας υπηρεσίας, με απώτερο στόχο την καλύτερη λειτουργία 
του νέου συστήματος δημόσιων συγκοινωνιών.  Υπό το φως της πληροφόρησης 
αυτής, η επιτροπή αποφάσισε ομόφωνα όπως τελική απόφαση επί των προνοιών της 
πρότασης νόμου ληφθεί κατά τη συζήτησή της ενώπιον της ολομέλειας του σώματος 
και αφού προηγουμένως ενημερωθεί η επιτροπή για την εξέλιξη των διαβουλεύσεων.    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Οι τοποθετήσεις θα γίνουν από όλες τις πλευρές στην ολομέλεια. 

 Μπορώ να έχω τις τοποθετήσεις, για να δούμε πώς θα διευθετήσουμε τη 
συζήτηση, για να μη φάμε τον ίδιο χρόνο που φάγαμε για τα δύο προηγούμενα; 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η τοποθέτησή μας είναι ξεκάθαρη.  Προτείνουμε τη σχετική 
πρόταση νόμου, για την οποία θα επιχειρηματολογήσουμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Την οποία υποστηρίζετε ασφαλώς. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αναμφίβολα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πρόταση νόμου έχει κατατεθεί από τους συναδέλφους του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και τον κ. Περδίκη.  Ο λόγος που δεν είχαμε τοποθετηθεί 
στην επιτροπή είναι ότι ο νόμος που ρυθμίζει το νέο καθεστώς των συγκοινωνιών έχει 
ήδη τεθεί σε εφαρμογή.  Και το δικαίωμα να καθοριστεί η εφαρμογή των συμβάσεων 
ήταν αποκλειστικό δικαίωμα της Υπουργού Συγκοινωνιών, πράγμα το οποίο και έγινε.  
Είναι καθαρά διοικητική πράξη.  Το κράτος έχει ήδη δεσμευτεί με συμβάσεις έναντι σε 
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όσους έχουν αναθέσει τις νέες συγκοινωνίες και ως εκ τούτου, εκ των πραγμάτων, 
εμείς δεν μπορούμε να τοποθετηθούμε υπέρ μιας τέτοιας πρότασης, που είναι έκδηλα 
διοικητική πράξη.  ∆εν έχουμε εξουσία να παρέμβουμε στη διοικητική πράξη, διότι θα 
έχει συνέπειες στο φορολογούμενο πολίτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ καθαρή η τοποθέτησή σας, κύριε Κουλία.   

 Ο κ. Φακοντής. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα δεν μπορεί να κάνει 
αποδεκτή την πρόταση νόμου, γιατί πιστεύουμε ότι αυτή επεμβαίνει στο δίκαιο των 
συμβάσεων.  Έχει γίνει αναφορά και από τον πρόεδρο της επιτροπής στο ότι η 
ευθύνη για την έναρξη ισχύος της σύμβασης της παραχώρησης ανήκει στην 
αναθέτουσα αρχή, άρα στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, και δε 
διαλαμβάνεται στη συγκεκριμένη νομοθεσία.  Γι’ αυτό, πιστεύουμε ότι, σε περίπτωση 
που θα ψηφιστεί αυτή η πρόταση νόμου, πιθανόν οι ανάδοχες εταιρείες να 
προχωρήσουν στη διεκδίκηση αποζημιώσεων, γι’ αυτό και εμείς δε θα αποδεχτούμε 
τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Σαρίκα, ποια είναι η τοποθέτηση της Ε∆ΕΚ; 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή ακριβώς οι διαβουλεύσεις μεταξύ της υπουργού και των 
ενδιαφερομένων μερών δεν έχουν ολοκληρωθεί και θα πρέπει να δοθεί πίστωση 
χρόνου, ούτως ώστε να μπορέσουν αυτές οι διαβουλεύσεις να ολοκληρωθούν, με την 
ελπίδα να υπάρξει μια κατάληξη προς το συμφέρον όλων των εμπλεκομένων, εμείς 
θα ψηφίσουμε την πρόταση νόμου και ελπίζουμε ότι η υπουργός θα πάρει το μήνυμα 
και θα βοηθήσει προς αυτή την κατεύθυνση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θεωρούμε ότι η όλη διαδικασία από την αρχή δε 
λειτούργησε με θετικό τρόπο.  Εμείς είχαμε προβλέψει τι θα συμβεί.  ∆ημιουργούμε 
δύο ταχυτήτων εν δυνάμει εταίρους σε αυτή την εταιρεία.  ∆ίνουμε πλεονεκτήματα 
στους μεν και στους δε, διότι δεν έγινε ανάλογος διάλογος.  Και εμείς θα ψηφίσουμε 
την πρόταση με όλα τα πιθανά προβλήματα που έχει, με την ελπίδα ότι μπορεί ίσως 
ενδιαμέσως να χρησιμοποιηθεί ο χρόνος από τους αρμοδίους, για να δοθεί μια 
διέξοδος.  Αυστηρά ομιλούντες, εμείς θα προτιμούσαμε να δοθεί μια αναβολή μέχρι το 
φθινόπωρο, αλλά διαδικαστικά δεν μπορούμε να το κάνουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σύντομα από τη θέση μου.   
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 Απλώς, θυμίζω ότι ήμουν ένας από τους εισηγητές της πρότασης αυτής.  Όταν 
κατατέθηκε η πρόταση αυτή, υπήρχε ένα χάος όσον αφορά την εφαρμογή της 
νομοθεσίας.  Λειτούργησε σε κάποιο βαθμό θετικά η πρόταση νόμου.  Έχουν 
προχωρήσει σε μεγάλο βαθμό οι διαπραγματεύσεις.  Λύθηκαν πολλά προβλήματα 
που πριν από ένα μήνα που κατατέθηκε η πρόταση ήταν άλυτα και ακόμα ορισμένα 
από αυτά δυστυχώς υπάρχουν. 

 Ένα πράγμα να σας πω μόνο:  Στις 6 Ιουλίου δε θα έχουμε λεωφορεία στη 
Λευκωσία.  Εγώ σας πάω στοίχημα, αν θέλετε!  Και θα εισπράξουμε την αντίδραση 
αυτών των λίγων οι οποίοι έχουν ανάγκη το λεωφορείο ως μέσο κυκλοφορίας.  
Υπάρχουν προβλήματα που αφορούν τις συλλογικές συμβάσεις, τους εργαζόμενους,  
υπάρχει το πρόβλημα της Πάφου, όπου ουσιαστικά δε συμμετέχει το 50% των 
λεωφορείων.  Υπάρχουν πολλά πράγματα τα οποία θα μπορούσαν να λυθούν μέσα 
σε μια περίοδο η οποία δεν έχει πίεση στις συγκοινωνίες, το καλοκαίρι.  Αν υπήρχε η 
καλή θέληση, θα μπορούσαμε να καταλήγαμε σε μια πιο ουσιαστική παρέμβαση.  
∆υστυχώς, από κάποιους δεν υπάρχει.  ∆ε θα πω ποιους, δε θέλω να ονοματίσω.  
Εγώ θα επιμείνω στην ψήφιση της σχετικής πρότασης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με την πληροφόρηση για το τι θα κάμουν οι κοινοβουλευτικές ομάδες, έχει γίνει 
ουσιαστικά και η τοποθέτηση… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Κουλία, σας παρακαλώ.  Να δώσω το λόγο στον κ. Γεωργίου, 
που ήταν ο εισηγητής, για δύο λεπτά μόνο… 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μα μόνο δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ύο λεπτά είναι υπεραρκετά, για να παρουσιάσετε την πρόταση, κύριε 
Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είναι μείζονος σημασίας θέμα και έτσι δεν μπορώ να… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έγινε και τοποθέτηση ήδη. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πιστεύω ότι συμφωνούμε πως η ένοχη σιωπή και η συναίνεση όλων μας στη 
διαχρονική στήριξη και χρηματοδότηση ενός υδροκέφαλου και σπάταλου συστήματος 
δημόσιων συγκοινωνιών οδήγησαν την ευρωπαϊκή Κύπρο του 21ου αιώνα στην 
ανυπαρξία ενός σύγχρονου, αποτελεσματικού συστήματος δημόσιων συγκοινωνιών, 



84 
 

με τεράστιο οικονομικό και περιβαλλοντικό κόστος, που αναμφίβολα επηρεάζει 
αρνητικά την ποιότητα ζωής των πολιτών.   

 Στην προσπάθειά μας να αναβαθμίσουμε τις δημόσιες συγκοινωνίες, 
ψηφίστηκε τον περασμένο Ιούλιο η σχετική νομοθεσία.  Οι σχετικές συμβάσεις, έξι τον 
αριθμό, υπογράφηκαν στις 2 του ∆εκέμβρη του 2009 και με αυτές η Κυπριακή 
∆ημοκρατία έδωσε στους έξι οικονομικούς φορείς το αποκλειστικό δικαίωμα να 
παρέχουν υπηρεσίες κάτω από αυστηρούς κανόνες όσον αφορά τα κόμιστρα, τα 
δρομολόγια, τη συχνότητα των διαδρομών, τις προδιαγραφές των λεωφορείων και το 
επίπεδο των παρεχόμενων υπηρεσιών.  Όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, καλά και άγια!  Παρά όμως τη λεκτική δέσμευση του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών για υλοποίηση δύο στόχων, αφενός οι υφιστάμενοι αδειούχοι ιδιοκτήτες 
των δρομολογημένων λεωφορείων να χρησιμοποιηθούν στο μέγιστο βαθμό χωρίς 
κανένα αποκλεισμό και αφετέρου να καθοριστεί εύλογη και δίκαιη αποζημίωση με 
βάση κριτήρια, που είναι αντικείμενο διαβούλευσης μεταξύ της αρμόδιας αρχής και 
του ενδιαφερόμενου λεωφορειούχου...  Αυτό προβλέπει ο νόμος.  Περαιτέρω, ο νόμος 
προβλέπει ότι η αρμόδια αρχή καταβάλλει την αποζημίωση που καθορίζει με βάση τα 
κριτήρια που θα καθοριστούν και ο ενδιαφερόμενος λεωφορειούχος, αν θεωρεί ότι 
αδικείται, μπορεί να προσφύγει στο δικαστήριο μέσα στην προθεσμία των εβδομήντα 
πέντε ημερών. 

 ∆υστυχώς, το Υπουργείο Συγκοινωνιών, κατά παράβαση της σχετικής 
νομοθεσίας, που υποδεικνύει και επιβάλλει την υποχρέωση στο Υπουργείο 
Συγκοινωνιών, και ειδικά την αρμόδια αρχή, να ειδοποιήσει τους λεωφορειούχους 
αμέσως μετά την υπογραφή της σύμβασης με φορέα για την επαρχία για το χρόνο 
εφαρμογής και τερματισμού των ισχυουσών αδειών των λεωφορειούχων…  Αυτό έγινε 
δυστυχώς με καθυστέρηση έξι μηνών, ήτοι αρχές του περασμένου Μάη.  Σ’ αυτό τον 
ασφυχτικά περιορισμένο χρόνο έπρεπε να γίνουν διευθετήσεις για συμμετοχή σε 
φορέα ή καταβολή αποζημίωσης σε αυτούς που δε θα συμμετάσχουν στο φορέα της 
επαρχίας, να υπάρξουν ειδοποιήσεις τερματισμού απασχόλησης των 
εργοδοτουμένων των λεωφορειούχων που χάνουν τις άδειές τους και για 
απασχόλησή τους στο νέο φορέα και ασφαλώς έπρεπε και να ρυθμίσει ο κάθε 
μεταφορέας τις εργασίες του ή άλλες δραστηριότητές του, αφού καταργείται από την 
πολιτεία το κεκτημένο δικαίωμα να δραστηριοποιεί την επιχείρησή του. 

 Όπως ανέφερα και προηγουμένως, κύριε Πρόεδρε, ο νόμος προβλέπει 
διαδικασία καθορισμού της εύλογης και δίκαιης αποζημίωσης με βάση κριτήρια που 
είναι αντικείμενο διαβούλευσης μεταξύ της αρμόδιας αρχής και του ενδιαφερόμενου 
λεωφορειούχου.  Με άλλα λόγια, ισχύει το ανάλογο με αυτό που ισχύει στο νόμο περί 
Απαλλοτριώσεων και αυτό ήταν αναγκαίο να προβλεφθεί από το νόμο, αφού η 
κατάργηση των κεκτημένων δικαιωμάτων των λεωφορειούχων δεν είναι τίποτε 
διαφορετικό από την απαλλοτρίωση της περιουσίας τους.  Για να στερηθούν αυτών 
των δικαιωμάτων, οι λεωφορειούχοι πρέπει πρώτα να τύχουν αποζημίωσης.   

 ∆εν μπορεί, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η αρμόδια αρχή να επικαλείται 
τον όρο των συμβάσεων που υπογράφηκαν, που υποχρεώνει τον ανάδοχο μέχρι την 
31η ∆εκεμβρίου του 2010, σε περίπτωση που υποβληθεί σε αυτόν πρόταση από 
υφιστάμενο πάροχο για ένταξή του στη μετοχική σύνθεση του αναδόχου, να 
διαβουλεύεται με καλή πίστη με τον υφιστάμενο πάροχο, μέχρι να απορροφηθεί ένα 
κατ’ ελάχιστον συγκεκριμένο ποσοστό των ανένταχτων υφισταμένων παρόχων, την 
αποφυγή καταβολής αποζημιώσεων, με τη δικαιολογία ότι δεν υπάρχει νομική 
βεβαιότητα ως προς το ποιοι από αυτούς δε μετέχουν σε αναδόχους.   
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 Οι προκαταρκτικές επαφές που ξεκίνησαν πριν από δύο μήνες δεν απέδωσαν.  
Στους έξι ενιαίους φορείς θα πρέπει να συμμετάσχουν όλοι, στη βάση ισότιμης 
μεταχείρισης, όπως και οι άλλοι συμμετέχοντες, όπως άλλωστε έτυχαν διαβεβαίωσης 
και από τη νυν Υπουργό Συγκοινωνιών, αλλά και από τον προκάτοχό της.  
∆εδομένων των στενών χρονικών περιθωρίων και ασφυκτικών χρονοδιαγραμμάτων 
εντός των οποίων έγιναν οι διαβουλεύσεις τόσο για την ένταξη όσο και για τη 
διαδικασία καθορισμού της πληρωμής της δίκαιης αποζημίωσης πριν από την 
κατάσχεση και κατάργηση των  κεκτημένων δικαιωμάτων των λεωφορειούχων, 
καταθέσαμε αυτή την υπό συζήτηση πρόταση νόμου για αναστολή εφαρμογής του 
νόμου και συνέχιση των διαβουλεύσεων με το Υπουργείο Συγκοινωνιών.   

 ∆ιαφορετικά… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 

 ∆ιαφορετικά η εφαρμογή του νόμου θα προκαλέσει τεράστια προβλήματα 
στους λεωφορειούχους και δυνατόν να τους περιαγάγει σε δεινή θέση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, ευχαριστώ. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Τούτο είναι αναγκαίο για τους ακόλουθους λόγους: 

1. Να αντιμετωπιστούν τα θέματα των διαδικασιών της συμμετοχής των εταιρειών 
λεωφορειούχων, καθώς και των μεμονωμένων λεωφορειούχων στους νέους 
ενιαίους φορείς των επαρχιών τους ή της καταβολής της δίκαιης αποζημίωσης. 

2. Να αντιμετωπιστούν τα θέματα του τερματισμού της απασχόλησης των 
υπαλλήλων, ύστερα από προειδοποίηση, και της μεταφοράς τους στο νέο 
εργοδότη.  

3. Να παρασχεθεί λογικός χρόνος σε όλους, για να μπορέσουν να ρυθμίσουν τις 
δραστηριότητές τους με βάση την εντελώς νέα τάξη πραγμάτων που προκύπτει 
με την εφαρμογή της νέας νομοθεσίας, τις υποσχέσεις που δόθηκαν, όταν 
εσπευσμένα εψηφίζετο ο νόμος πέρσι τον Ιούλιο, αλλά και ύστερα από την 
ψήφισή του και την υπογραφή των έξι συμβάσεων, και γενικά για να τύχουν 
δίκαιης και νόμιμης μεταχείρισης οι επηρεαζόμενοι λεωφορειούχοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε χρειάζονταν όλα αυτά, κύριε Γεωργίου! 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ:  

 Για όλους αυτούς τους λόγους προτείνουμε την αναστολή λειτουργίας της 
υφιστάμενης νομοθεσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις) 
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 Υπέρ, κύριοι. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα τηρήσω αποχή, κύριε Πρόεδρε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Σας παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πουργουρίδη, έχετε προχωρήσει μονομερώς στην ψήφιση μετά που 
μίλησε ο εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Έχει και άλλα κόμματα μέσα 
στη Βουλή, με όλο το σεβασμό, εκτός από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό.  Εμείς είχαμε 
την αντίληψη ότι με τις πρωτολογίες που έγιναν από τα κόμματα έπρεπε να 
σταματήσουμε, αλλά, από τη στιγμή που κάποιος εμίλησε, νομίζω πρέπει να δοθεί το 
δικαίωμα σε όλους να πουν την άποψή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ευχαρίστως. 

 Ποιοι επιθυμούν να λάβουν το λόγο και να πρωτολογήσουν; 

 Ναι, κύριε Φακοντή. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Κύπρος είναι μια από τις ελάχιστες χώρες που δεν έχουν μέχρι σήμερα ένα 
σύγχρονο σύστημα δημόσιων επιβατικών μεταφορών.  Παρά το ότι έχουν περάσει 
από το 1960 μέχρι σήμερα πάρα πολλές κυβερνήσεις, καμιά άλλη κυβέρνηση δεν 
τόλμησε να δώσει λύση σε ένα τόσο σοβαρό πρόβλημα που μαστίζει την κυπριακή 
κοινωνία και το επιβατικό κοινό.  Το μεγάλο κενό που υπήρχε στις δημόσιες 
επιβατικές μεταφορές έρχεται να επιλύσει αυτή η κυβέρνηση με την εφαρμογή των 
συμβάσεων παραχώρησης, οι οποίες προνοούν τη δημιουργία ενός ολοκληρωμένου, 
βιώσιμου, αξιόπιστου και ασφαλούς συστήματος δημόσιων μεταφορών.  

 Το νέο σύστημα θα συμβάλει αποφασιστικά στην απάμβλυνση του 
κυκλοφοριακού προβλήματος, αλλά και των περιβαλλοντικών προβλημάτων που 
δημιουργούνται από την “υπερχρήση” του ιδιωτικού οχήματος.  Θα αναβαθμίσει 
επίσης την ποιότητα ζωής των κατοίκων των αστικών περιοχών και θα στηρίξει 
έμπρακτα τους κατοίκους της υπαίθρου.  Ήδη αυτή η Βουλή έχει ψηφίσει σχετικά 
νομοσχέδια με τα οποία έχει καθορίσει ουσιαστικά το νομικό πλαίσιο για το 
αναβαθμισμένο σύστημα δημόσιων επιβατικών μεταφορών.   

 Μετά από εντατικές διαβουλεύσεις/διαπραγματεύσεις έχουν ήδη υπογραφεί 
συμβάσεις παραχώρησης σε έξι νέες εταιρείες, στην εταιρεία Λευκωσίας, στην 
εταιρεία Πάφου, Λάρνακας, Αμμοχώστου, Λεμεσού, αλλά και στην υπεραστική 
εταιρεία.  Πρέπει να πούμε ότι η συμμετοχή σε αυτές τις εταιρείες είναι αρκετά 
σημαντική.  Στη Λευκωσία η συμμετοχή φτάνει το 76%, νοουμένου ότι σε αυτό 
συμπεριλαμβάνεται και η αστική.  Όπως η κυβέρνηση μέχρι σήμερα έχει δηλώσει, και 
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η ίδια θεωρεί ότι τα αστικά λεωφορεία έχουν ήδη ενταχθεί και είναι μέλη της νέας 
εταιρείας με την επιστολή την οποία έχει στείλει η ΟΣΕΛ.  Στην Πάφο έχει 
συμπεριληφθεί το 53% και ήδη έχουμε ενημερωθεί ότι έχει ξεκινήσει ένας διάλογος 
μεταξύ της ΟΣΥΠΑ Πάφου και των μεμονωμένων λεωφορειούχων, αλλά και των 
ΠΕΑΛ και φαίνεται ότι υπάρχει πρόσφορο έδαφος για θετική εξέλιξη.  Στη Λάρνακα 
συμμετέχει το 98% των λεωφορειούχων, στην Αμμόχωστο το 81%, στη Λεμεσό το 
78% και στην υπεραστική εταιρεία το 80%.  Ήδη για τη Λευκωσία υπήρξε επίσης 
συμβιβαστική πρόταση της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων για συμμετοχή στη 
νέα εταιρεία της αστικής με 30%.  Η πρόταση αυτή έγινε αποδεκτή από τον ΟΣΕΛ, 
όμως δυστυχώς δεν έγινε αποδεκτή από την αστική.  Γνωρίζω ότι η ΟΣΕΛ έχει ήδη 
στείλει επιστολή στην υπουργό με την οποία αναλαμβάνει η ίδια το κόστος 
αποζημίωσης της εταιρείας των αστικών λεωφορείων.   

 Ταυτόχρονα πρέπει να σημειώσουμε ότι, μετά από συζήτηση στην επιτροπή 
Συγκοινωνιών, η κυβέρνηση έχει προχωρήσει και έχει διαφοροποιήσει τη φόρμουλα 
για αποζημίωση όσων θα επιλέξουν τελικά να μην ενταχθούν στις νέες εταιρείες, αλλά 
να εγκαταλείψουν το επάγγελμα.  Πιστεύουμε ότι η νέα πρόταση στηρίζεται στον ίδιο 
το νόμο και στην αναφορά για εύλογη και δίκαιη αποζημίωση.   

 Πρέπει να σημειώσουμε ότι η πρόταση νόμου η οποία είναι ενώπιόν μας 
μεταφέρει ουσιαστικά την ημερομηνία έναρξης ισχύος των συμβάσεων παραχώρησης 
από την 5η Ιουλίου για μετά τη 15η Σεπτεμβρίου του 2010.  Αυτό, κατά την άποψή μας, 
δεν μπορεί να γίνει αποδεκτό, διότι η συγκεκριμένη πρόταση νόμου επεμβαίνει στο 
δίκαιο των συμβάσεων, στα ατομικά δηλαδή δικαιώματα.  Η ημερομηνία έναρξης 
ισχύος των συμβάσεων καθορίζεται από την αναθέτουσα αρχή, δηλαδή το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων, και όχι από το νόμο.   

 Ενδεχόμενη ψήφιση της πρότασης νόμου θα δημιουργήσει πιθανόν δικαιώματα 
αποζημιώσεων των ανάδοχων φορέων, διότι γνωστοποιήθηκε σε αυτούς η 
ημερομηνία έναρξης ισχύος της σύμβασης παραχώρησης, που, όπως έχω πει, είναι η 
5η Ιουλίου, και ήδη προχώρησαν σε μεγάλες επενδύσεις.  Μας έχουν ενημερώσει στην 
επιτροπή Συγκοινωνιών ότι όλες οι εταιρείες έχουν παραγγείλει λεωφορεία -ο ΟΣΕΛ 
έχει παραγγείλει 80 λεωφορεία, η εταιρεία της Λεμεσού έχει παραγγείλει λεωφορεία- 
με αποτέλεσμα η ψήφιση αυτής της πρότασης νόμου να δημιουργήσει σοβαρά 
προβλήματα και δικαιώματα ουσιαστικά αποζημιώσεων.  Γι’ αυτό και ως ΑΚΕΛ δε 
συμφωνούμε και θα καταψηφίσουμε τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου όπως αυτή έχει 
κατατεθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Ο κ. Κουλίας έχει το λόγο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σχετικά με το θέμα με το οποίο ασχολείται η πρόταση, πρέπει να 
ξεκαθαρίσουμε από την αρχή το εξής πολύ απλό ζήτημα:  Το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών, σε μια προσπάθεια να αποκτήσουμε συγκοινωνίες, έφερε μια 
ολόκληρη νομοθεσία την οποία ψηφίσαμε σε νόμο.  Αυτή η νομοθεσία εμπήκε σε 
εφαρμογή και είχε την εξουσία το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, αφού 
αναθέσει τις συμβάσεις, να θέσει την καταληκτική ημερομηνία.  Αυτό έγινε δυνάμει του 
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εν ισχύ νόμου.  Άκουσα το συνάδελφο που είναι και μέλος της επιτροπής να αγορεύει 
και να λέει:  «Θα αναστείλει το νόμο».  Ε, πώς θα τον αναστείλει το νόμο;  ∆εν 
αναστέλλεται ο νόμος!  ∆ιότι, με την εξουσία την οποία του παραχωρήσαμε εμείς εδώ, 
το αρμόδιο υπουργείο αυτό έπραξε και προχώρησε στην ανάθεση των συμβάσεων 
στις διάφορες εταιρείες. Και με πολλή υπομονή τόσο το υπουργείο όσο και η επιτροπή 
μας φροντίσαμε να διασφαλίσουμε ένα πολύ απλό πράγμα.  Είπαμε ότι τούτη η Βουλή 
διαχρονικά και ανέκαθεν ουδέποτε στέρησε σε κανένα πολίτη τα δικαιώματά του.  Σε 
καμία των περιπτώσεων!  Και αφού δόθηκαν εξηγήσεις κατά κόρον γι’ αυτό -το 
αρμόδιο υπουργείο ήταν καλός ακροατής, όταν ήταν ο κ. Νικολαΐδης και μετά η κ. 
Μαρκουλλή- μπήκαν ασφαλιστικές δικλίδες.  Επειδή δε θέλαμε να στερήσουμε σε 
κανέναν το δικαίωμα να παραμείνει στο επάγγελμα που ήξερε, ήταν διασφαλισμένος ο 
τρόπος να μπει και τώρα ακόμα είναι για όποιον θέλει να μπει με τους ίδιους ακριβώς 
όρους.  Κάποιοι, επειδή ενόμισαν ότι δεν τους εβόλευε ο νόμος, δεν προσήρχοντο να 
συνεργαστούν με το αρμόδιο υπουργείο.  Όταν εκατάλαβαν ότι τα πράγματα 
εστένευαν, κάποιοι όντως -και με την πρόταση νόμου που λειτούργησε ως εργαλείο, 
όπως είπε και ο Γιώργος- προσήλθαν και ενετάχθησαν.  Όπως ανάφερε ο 
συνάδελφος ο Αντρέας ο Φακοντής, ένα μεγάλο ποσοστό έχει ενταχθεί και μας 
έμειναν δύο προβλήματα, ένα πρόβλημα στην Πάφο και ένα πρόβλημα στη Λευκωσία.  
Ο κ. Νικολαΐδης, ο οποίος ήταν ο τέως υπουργός…  Στη Λευκωσία τα λεωφορεία που 
έμειναν απ’ έξω έπρεπε να πάρουν ένα ποσοστό μέχρι…  Να μην πω τα νούμερα.  
Και αν έπαιρναν αυτό το ποσοστό από την εταιρεία που πήρε την ανάθεση, αυτό θα 
ήταν αποδεκτό.  Αυτοί που πήραν τη σύμβαση όχι μόνο τους έδωσαν αυτό το 
ποσοστό, αλλά τους έδωσαν και κατιτί επιπλέον.   

 Άρα λοιπόν, η πρότασή μας που έγινε για να λειτουργήσει ως καταλύτης στην 
ουσία πράγματι ελειτούργησε ως τέτοιος.  Αυτοί που ήταν στην Πάφο, όταν 
αντελήφθησαν ότι τα πράγματα προχωρούν, προσήλθαν σε συνεννόηση, πήγαν με το 
δικηγόρο τους και συζήτησαν και σήμερα με την υπουργό.  Έβαλαν συνάντηση 
σήμερα η ώρα 3.00!  ∆ηλαδή, είχαν τόσες εβδομάδες, τόσους μήνες, δεν έκαμαν 
συνάντηση, εβάλαν συνάντηση σήμερα!  Της υπουργού -και αυτό οφείλω να το 
αναφέρω στο σώμα- η πρότασή της και η εισήγησή της είναι να μην παρέμβουμε με 
τούτο τον τρόπο, διότι είναι καθαρό σε όλους μας ότι δεν έχουμε δικαίωμα εμείς να 
αναστείλουμε το νόμο.  Η ανάθεση που έκαμε η κ. υπουργός, το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών, είναι μία διοικητική πράξη με την εξουσία που της έδωσε ο νόμος.  Και 
θέλω να ξεκαθαρίσω προς όλους μας ότι η φόρμουλα για τις αποζημιώσεις την οποία 
έδωσε το υπουργείο σε εκείνους που δε θέλουν να μπουν μέσα, και με τη συμβολή 
της επιτροπής Συγκοινωνιών, όλων των πλευρών, διορθώθηκε δύο φορές προς τα 
πάνω.  Αλλά θέλω να σας παραπέμψω στο εξής:  Όταν ο τότε υπουργός έφερε το 
νόμο, αυτός ήταν λίγο γενικός και η επιτροπή, με αποδοχή του υπουργείου, 
προσέθεσε σε όσους δε θα μπουν και θα επιλέξουν να μείνουν έξω λέγονται «δε μου 
αρέσκει, κύριε, το νέο σύστημα, δε θέλω να μπω στην εταιρεία»...   

 Ο νόμος που ψηφίσαμε εμείς περιλαμβάνει τα ετήσια έσοδα, την αγοραία αξία 
των επιβατικών τους οχημάτων, των λεωφορείων, τη χρονική διάρκεια 
δραστηριοποίησης στο επάγγελμα.  ∆ηλαδή, ωραία, κύριε, δε θέλεις να μπεις μέσα;  
Ε, πώς θα υπολογίσουμε την αποζημίωση;  Θα την υπολογίσουμε με τους τροχούς 
του λεωφορείου οξά με το μήκος;  Να υπολογιστεί η αξία του λεωφορείου, τι έσοδα 
έπκιαννεν και πόσο καιρό ήταν εις το επάγγελμα.  Και επιπλέον να λάβουμε υπόψη 
ότι είχε και άγονες γραμμές.  Ένας εζήμιωνε.  ∆εν είχε έσοδα και κέρδη.  Και αυτό να 
υπολογιστεί. 

 Για να είμαστε δίκαιοι, κύριοι, και αντικειμενικοί, η αρμόδια αρχή εμέτρησε 
σωστά όλα τα πράγματα και ικανοποίησε τα αιτήματά μας.  Τωρά εμείς πρέπει να 
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έχουμε κατά νουν ότι, αν παρέμβουμε με τούτο τον τρόπο, καταρχάς έν’ βέβαιο ότι 
αυτός ο νόμος θα αναπεμφθεί από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και θα πάει στο 
δικαστήριο.  ∆ηλαδή, εν γνώσει μας θα δημιουργήσουμε ένα μείζον νομικό πρόβλημα, 
ενώ το κράτος έκαμε συμφωνίες με κάποιους και τους ανέθεσε…  Θα έχει συνέπειες η 
δουλειά. Και στο τέλος ξέρετε τι θα γίνει;  Θα πληρώσει ο φορολογούμενος πολίτης!  
Και εκεί που είπαμε όλοι να κάμουμε συγκοινωνίες, εννά δημιουργήσουμε νομικό 
πρόβλημα και θα τρέχουμε στα δικαστήρια!  Αυτό θα συμβεί!  Και είναι καλά να το 
ξέρουμε και να αναλάβει ο καθένας την ευθύνη! 

 Λοιπόν, τούτων λεχθέντων, ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Κουλία. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.  Απλά να ρωτήσω πόσοι είναι οι ομιλητές, 
έτσι για να ξέρουμε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ θα δηλώσω για ποιο λόγο θα τηρήσω αποχή. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είναι ο τελευταίος ο κ. Παπαδόπουλος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, νομίζω ναι.  ∆ε βλέπω άλλον να ζητά το λόγο. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ απλώς θα δηλώσω, κύριε Πρόεδρε, ότι θα τηρήσω αποχή από την 
ψηφοφορία, καθώς το δικηγορικό γραφείο στο οποίο είμαι μέλος παρέχει δικηγορικές 
υπηρεσίες σε μία από τις εμπλεκόμενες εταιρείες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, και εγώ θα δικαιολογήσω την ψήφο μου.  Θα ψηφίσω εναντίον της 
πρότασης και θα εξηγήσω και το εξής:  Όσον αφορά την απόφαση που έχει αναφερθεί 
κατά κόρον, ότι είναι διοικητική πράξις, αποκλειστική αρμοδιότητα ελέγχου αυτής της 
πράξης έχει μόνο το Ανώτατο ∆ικαστήριο.  Συνεπής λοιπόν προς τις ελάχιστες 
γνώσεις τις νομικές που έχω, λέω ότι δεν μπορεί η Βουλή να επέμβει σε κάτι που 
διαμορφώθηκε ως διοικητική πράξη, ως εξουσία δηλαδή της εκτελεστικής εξουσίας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Συλλούρη. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλες τες επιφυλάξεις, αλλά και τες τοποθετήσεις των 
έγκριτων συναδέλφων νομικών, που μπορεί να έχουν δίκαιο, εδώ είναι πολιτική η 
απόφαση.  Ήρθαμε να κάμουμε μια ρύθμιση, μια τόσο μεγάλη μεταρρύθμιση σε έναν 
τεράστιο τομέα της οικονομίας και το καταντήσαμε το θέμα νομικίστικο!  Άρα, εμείς 
θέλουμε να πάρει το μήνυμα ο Πρόεδρος και η κυβέρνηση το πολιτικό!  Αν θα 
μείνουμε στα νομικίστικα...  ∆ιότι διερωτώμαι πόσες είναι οι ευθύνες αυτής της 
Βουλής, αν αυτό που ψηφίσαμε ήταν τόσο καθαρό, ώστε να δημιουργήσει όλα αυτά 
τα προβλήματα.  Αν ήταν καθαρό, νομίζω δε θα είχαμε αυτά τα προβλήματα.  Και 
περισσότερο θα πρέπει να δούμε αν εξυπηρετεί το σκοπό, που αρχικά ήταν η 
μεταρρύθμιση του τομέα των μεταφορών και όχι τα νομικίστικα τα οποία ακούμε, 
δικαίως ίσως, σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  ∆ε νομίζω τώρα να υπάρχει παράπονο, διότι έδωσα το λόγο σε όλους να πουν 
τες απόψεις τους. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι ψήφους εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 
1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 
Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου, παρακαλώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον, παρακαλώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι κατά και μία αποχή, η πρόταση νόμου 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως τζι αν είναι, φαίνεται περνά, αλλά επιτρέψτε μου να πω 
ότι εγώ εν τους βκάλλω είκοσι οκτώ!  Είκοσι τέσσερις τους βκάλλω, κύριε Πρόεδρε.  
Και εκουράστηκα με τούτη την ιστορία! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να ξαναμετρήσουμε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πόσοι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για σηκώστε ξανά τα χέρια, να γίνει επανακαταμέτρησή σας.  Λυπούμαι που 
σας βάλλω σε ταλαιπωρία, αλλά, ώσπου  δεν περνούμε το ηλεκτρονικό σύστημα, έτσι 
θα ’χουμε!  Είναι κρίμα και οι γραμματείς, για να ’μαι ειλικρινής! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είκοσι εφτά. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έσιει τζιαι δκυο στο προεδρείο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 



92 
 

 Μετράς τον χωρίς να ψηφίζει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ, ενόσω προεδρεύω, δεν ψηφίζω καμία πρόταση νόμου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆ικαιούστε όμως, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ικαιούμαι, αλλά ακολουθώ την πάγια πρακτική που εφαρμόζεται σε όλη την 
Ευρώπη, ο προεδρεύων του νομοθετικού σώματος να μην ψηφίζει. 

 Λοιπόν, ήταν είκοσι οκτώ οι ψήφοι υπέρ, είχε δίκαιο η γραμματεία. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και μία αποχή, η πρόταση νόμου 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 18 θέμα, που είναι «Ο περί της ∆ιεθνούς 
Συμφωνίας του 2001 για το Κακάο (Κυρωτικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της ∆ιεθνούς Συμφωνίας του 2001 για το Κακάο (Κυρωτικός) Νόμος του 

2010» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Γιώργος Βαρνάβα 

 Χρήστος Στυλιανίδης  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας  Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Αγγελίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Ιουνίου 2010.  Στη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, 
του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς και εκπρόσωποι του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169.2 του 
συντάγματος κύρωση της ∆ιεθνούς Συμφωνίας του 2001 για το Κακάο, η 
προσχώρηση στην οποία αποφασίστηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 14 
Απριλίου 2010, με την απόφασή του υπ’ αριθμόν 70.249. 

 Η υπό αναφορά συμφωνία στοχεύει μεταξύ άλλων: 

1. στην προώθηση της διεθνούς ανάπτυξης σε όλους τους τομείς της οικονομίας 
του κακάου σε παγκόσμια κλίμακα, 

2. στην παροχή κατάλληλου πλαισίου για τη συζήτηση όλων των θεμάτων που 
αφορούν όλους τους τομείς της οικονομίας του κακάου, 
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3. στη συμβολή για την ενίσχυση των εθνικών οικονομιών κακάου των χωρών 
μελών, 

4. στη συμβολή στην ισορροπημένη ανάπτυξη της οικονομίας του κακάου, προς 
το συμφέρον όλων των μελών, με τη λήψη κατάλληλων μέτρων.    

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το εν λόγω 
νομοσχέδιο και σύμφωνα με τα όσα δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ο εκπρόσωπος 
του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, η ισχύουσα ∆ιεθνής 
Συμφωνία για το Κακάο του 2001, μετά από διάφορες παρατάσεις, θα ισχύει μέχρι τις 
30 Σεπτεμβρίου 2010, ενώ επίκειται η δημιουργία νέας συμφωνίας μετά τη λήξη της 
τρέχουσας συμφωνίας, χωρίς όμως να υπάρχουν συγκεκριμένα χρονοδιαγράμματα 
στο παρόν στάδιο. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος κατέθεσε επίσης στην επιτροπή ότι η ∆ιεθνής Συμφωνία 
για το Κακάο του 2001 εγκρίθηκε εξ ονόματος της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ), με την 
απόφαση 2002/970/ΕΚ του Συμβουλίου, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2002, και για το 
λόγο αυτό κρίνεται απόλυτα αναγκαίο για την Κυπριακή ∆ημοκρατία να προβεί στην 
κύρωση της συμφωνίας τάχιστα, καθότι θεωρείται ήδη μέλος του ∆ιεθνούς 
Οργανισμού του Κακάο, μέσω της ιδιότητάς της ως κράτος μέλος της ΕΕ. 

 Τέλος, με βάση την ανάλυση του αντίκτυπου της σύμβασης αυτής, η σύμβαση 
αφορά μικρομεσαίες επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στον τομέα του κακάου, 
ενώ από την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου δεν αναφέρεται καμία οικονομική 
επίπτωση στο δημόσιο τομέα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της ∆ιεθνούς 
Συμφωνίας του 2001 για το Κακάο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή καταθέτει την έκθεσή της στην 
ολομέλεια του σώματος για λήψη σχετικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 



94 
 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιεθνούς Συμφωνίας του 2001 
για το Κακάο (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα είναι «Ο περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη Αρχή 
∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», 
πρόταση νόμου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Αριστοφάνη Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό το θέμα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σε ποιο είσαι τωρά; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Για την αστυνομία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, ακριβώς, είπαμε αναβολή το πρωί του υπ’ αριθμόν 19 θέματος, Πρόεδρε, 
εξέχασες; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, στο υπηρεσιακό σημείωμα από το οποίο αναγιγνώσκω... 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ακριβώς, επειδή επήετε με μεγάλη ταχύτητα...  Επειδή υπάρχει ακόμα ένα θέμα 
το οποίο θέλουμε να δούμε, για να πετύχουμε μια ομοφωνία μεταξύ όλων των 
τμημάτων, πέραν της ομοφωνίας που υπάρχει στο θέμα Αρχής από κοινοβουλευτικής 
πλευράς, θα παρακαλούσαμε να αναβληθεί για μια βδομάδα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένστασις, κύριοι συνάδελφοι; 

 ∆εν υπάρχει ένστασις και αναβάλλεται για την ερχόμενη Πέμπτη. 
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 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι «Ο περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης και 
Ανάπαυσης των Οδηγών Ορισμένων Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης και Ανάπαυσης των 

Οδηγών Ορισμένων Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων: Συγκοινωνιών και Έργων: 

Αντρέας Φακοντής, αναπλ. πρόεδρος Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αντώνης Αντωνίου 

Μαρία Κυριακού Αντρέας Φακοντής 

Αντώνης Αντωνίου Κλαύδιος Μαυροχάννας 

Ρούλα Μαυρονικόλα Γεώργιος Γεωργίου 

 Τάσος Μητσόπουλος 

 Φειδίας Σαρίκας 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 
Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησαν το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε κοινή συνεδρία 
τους, που πραγματοποιήθηκε στις 8 Ιουνίου 2010, και αργότερα η κάθε μια από αυτές 
ξεχωριστά, στις 24 και στις 29 Ιουνίου, αντίστοιχα. 

 Στην κοινή συνεδρία των δύο κοινοβουλευτικών επιτροπών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων του 
ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, 
του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Τμήματος Τροχαίας της Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης 
Κύπρου, της Παγκύπριας Εταιρείας Υπεραστικών Ταξί Λτδ, του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Επιχειρήσεων Αδειών Α΄ και ∆΄ (ΠΣΕΑ), της αυτοκινητιστικής οργάνωσης 
ΣΕΑΚ, του Συνδέσμου Οδηγών Τουριστικών Λεωφορείων, της συνδικαλιστικής 
οργάνωσης ΠΕΟ, της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ και της ΠΟΒΕΚ. Η 
αυτοκινητιστική οργάνωση ΠΕΕΑ, οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΕΚ, ∆ΕΟΚ και η 
εργοδοτική οργάνωση ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν  εκπροσωπήθηκαν στη 
συνεδρίαση της επιτροπής. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου 
για τον έλεγχο των ωρών οδήγησης και ανάπαυσης των οδηγών ορισμένων 
οχημάτων (Νόμος 86(Ι) του 2007), για σκοπούς εναρμόνισης τόσο με την Οδηγία 
2009/4/ΕΚ όσο και με την Οδηγία 2009/15/ΕΚ, έτσι ώστε να περιοριστεί το φαινόμενο 
της  εγκατάστασης στα οχήματα διάφορων συσκευών οι οποίες παρεμβαίνουν και 
παραποιούν τα δεδομένα (ώρες οδήγησης, ανάπαυσης κ.ά.) που καταγράφονται στον 
ταχογράφο και περαιτέρω να κατηγοριοποιηθούν οι παραβιάσεις αυτές. Η 
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κατηγοριοποίηση αυτή θα συμβάλει στη δημιουργία συστήματος επικινδυνότητας από 
τις αρμόδιες αρχές. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η Οδηγία 2009/4/ΕΚ, σχετικά με 
τα μέτρα πρόληψης και ανίχνευσης της παραποίησης δίσκων ταχογράφων, 
τροποποιεί την Οδηγία 2006/22/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου σχετικά με τον καθορισμό ελάχιστων προϋποθέσεων για την εφαρμογή 
των κανονισμών (ΕΟΚ) 3820/85 και (ΕΟΚ) 3821/85 του Συμβουλίου σχετικά με την 
κοινωνική νομοθεσία και για την κατάργηση της Οδηγίας 88/559/ΕΟΚ του 
Συμβουλίου, όσον αφορά δραστηριότητες οδικών μεταφορών. Περαιτέρω, η ίδια 
εκπρόσωπος  πρόσθεσε ότι η Οδηγία 2009/5/ΕΚ τροποποιεί το Παράρτημα ΙΙΙ της 
Οδηγίας 2006/22/ΕΚ με νέο Παράρτημα ΙΙΙ, στο οποίο περιέχονται κατευθυντήριες 
γραμμές αναφορικά με την κοινή κατάταξη σε κατηγορίες παραβάσεων της οικείας 
κοινοτικής νομοθεσίας ανάλογα με τον αριθμό και τη σοβαρότητά τους.  Σημειώνεται 
ότι στο στάδιο αυτό η πιο πάνω εκπρόσωπος κατέθεσε στις επιτροπές αναθεωρημένο 
πίνακα του νομοσχεδίου για σκοπούς ακριβέστερης καταγραφής των 
περιλαμβανόμενων σε αυτόν συμβόλων. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, υπάρχουν περιπτώσεις που 
παρατηρήθηκαν αλλοιώσεις σε ταχογράφους αυτοκινήτων, έπειτα από επιθεωρήσεις 
που διεξήχθησαν από λειτουργούς του τμήματος. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, υιοθετώντας τα πιο πάνω, πρόσθεσε ότι 
σήμερα γίνονται δύο ειδών έλεγχοι, είτε από κοινού είτε ξεχωριστά  με την αστυνομία, 
όσον αφορά το ενδεχόμενο παραβίασης των δεδομένων των ταχογράφων.       

 Σημειώνεται ότι, στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του εν λόγω 
νομοσχεδίου, οι εκπρόσωποι της ΠΟΒΕΚ και της ΠΣΕΑ εξέφρασαν την άποψη ότι το 
εν λόγω νομοσχέδιο  δε θα εξυπηρετήσει κανένα σκοπό, διότι τα δεδομένα στα άλλα 
κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι διαφορετικά, φέρνοντας ως παράδειγμα τα 
μακρινά δρομολόγια που έχουν να διανύσουν οι συνάδελφοί τους σε αυτές τις χώρες 
σε σχέση με τις αποστάσεις που διανύουμε όλοι οι οδηγοί στη χώρα μας. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Τμήματος Τροχαίας της 
Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης Κύπρου, της Παγκύπριας Εταιρείας Υπεραστικών Ταξί Λτδ, 
της αυτοκινητιστικής οργάνωσης ΣΕΑΚ, του Συνδέσμου Οδηγών Τουριστικών 
Λεωφορείων, της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ και της εργοδοτικής οργάνωσης 
ΟΕΒ εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου. 

 Περαιτέρω, με βάση τα όσα περιέχονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει 
το νομοσχέδιο, αυτό τέθηκε ενώπιον της Τριμερούς Τεχνικής Επιτροπής του 
Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος και πολλών ενδιαφερόμενων οργανώσεων που 
συμφώνησαν με τις πρόνοιές του, με εξαίρεση την ΠΟΒΕΚ.  

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 
Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, 
ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό 
τελικά έχει νομοτεχνικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Παραρτήματος ΙΙΙ.  
Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 7, τα άρθρα 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης και 
Ανάπαυσης των Οδηγών Ορισμένων Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 21 μέχρι 26 θέματα έχουν κοινή έκθεση και είναι τα εξής:  «Οι 
περί Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη - Θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, Λειτουργού Εφόρου 
Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη Α΄, Λειτουργού Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη, Πρώτου Εξεταστή, Ανώτερου Εξεταστή, Εξεταστή και Βοηθού Εξεταστή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Υπουργείου Εξωτερικών - Θέση 
∆ιευθυντή ∆ιαφώτισης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Πρώτου Λειτουργού 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», 
«Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις Ανώτερου Εσωτερικού Ελεγκτή, 
Ανώτερου Μηχανικού Συστημάτων Εναέριας Κυκλοφορίας και Μηχανικού 
Συστημάτων Εναέριας Κυκλοφορίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», «Οι 
περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - Θέσεις Αρχιτέκτονα/Πολιτικού Μηχανικού, Συντηρητή 
Α΄, Αρχαιολογικού Λειτουργού και Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας 
Υγείας - Θέση Λειτουργού Πυρηνικής Ιατρικής (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
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2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Σωκράτης Χάσικος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Γιαννάκης Θωμά Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 24 
Ιουνίου 2010. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας 
που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Εφόρου Εταιρειών, Πρώτου 
Εξεταστή, Ανώτερου Εξεταστή και Εξεταστή, καθώς και ο καταρτισμός σχεδίων 
υπηρεσίας για τις νέες θέσεις Λειτουργού Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη Α΄, Λειτουργού Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη και Βοηθού 
Εξεταστή στο Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, ώστε τα 
καθήκοντα και οι ευθύνες των υπό αναφορά θέσεων να συνάδουν με τις νέες 
απαιτήσεις του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι 
πιο πάνω ρυθμίσεις αποσκοπούν στην υλοποίηση σχεδίου αναδιοργάνωσης και 
δημιουργίας επιστημονικής πυραμίδας στο Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη, με το οποίο συμφώνησε το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού 
και το οποίο εγκρίθηκε με συμπληρωματικό προϋπολογισμό για το 2009. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για 
τη νέα θέση ∆ιευθυντή ∆ιαφώτισης στο Υπουργείο Εξωτερικών. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στα 
πλαίσια απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου που λήφθηκε τον Ιούνιο του 2009 για 
αναβάθμιση της διαφώτισης δημιουργήθηκε η Υπηρεσία ∆ιαφώτισης και η υπό 
αναφορά θέση διευθυντή, ο οποίος θα προΐσταται της Υπηρεσίας ∆ιαφώτισης στο 
Υπουργείο Εξωτερικών.  Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, για την υπό αναφορά θέση 
διευθυντή περιλήφθηκε σχετική πρόνοια στον προϋπολογισμό του Υπουργείου 
Εξωτερικών για το 2011. 

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου 
υπηρεσίας για τη θέση Πρώτου Λειτουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με 
βάση το υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας για την εν λόγω θέση, ο κάτοχός της 
προΐσταται της Μονάδας Ευρωπαϊκού Ταμείου, που υπάγεται στη γενική διεύθυνση 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, 
με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο του 2009 [Ν.53(II)/2009] 
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δημιουργήθηκε ακόμη μια θέση Πρώτου Λειτουργού Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για σκοπούς πρόσληψης αναλογιστή. 

 Ως εκ τούτου, κρίθηκε αναγκαίος ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για την εν 
λόγω θέση, στο οποίο περιλήφθηκαν καθήκοντα και ευθύνες, καθώς και απαιτούμενα 
προσόντα τόσο για την περίπτωση τοποθέτησης στη Μονάδα Ευρωπαϊκού 
Κοινωνικού Ταμείου όσο και στην περίπτωση τοποθέτησης στη Μονάδα 
Αναλογιστικών Μελετών. 

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίων υπηρεσίας για 
τις νέες θέσεις Ανώτερου Εσωτερικού Ελεγκτή, Ανώτερου Μηχανικού Συστημάτων 
Εναέριας Κυκλοφορίας και Μηχανικού Συστημάτων Εναέριας Κυκλοφορίας στο Τμήμα 
Πολιτικής Αεροπορίας, οι οποίες περιλήφθηκαν στον προϋπολογισμό του Τμήματος 
Πολιτικής Αεροπορίας και το 2010. 

 Σκοπός των πέμπτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίων υπηρεσίας για 
τις νέες θέσεις Αρχιτέκτονα/Πολιτικού Μηχανικού και Συντηρητή Α΄, οι οποίες 
περιλήφθηκαν στον προϋπολογισμό του Τμήματος Αρχαιοτήτων για το 2010, καθώς 
και η τροποποίηση των υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Αρχαιολογικού 
Λειτουργού και Τεχνικού Επιθεωρητή στο Τμήμα Αρχαιοτήτων. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Αρχαιολογικού 
Λειτουργού κρίθηκε αναγκαία, ώστε να περιληφθούν τα απαιτούμενα προσόντα, τα 
καθήκοντα και οι ευθύνες για τις ενάλιες αρχαιότητες (αρχαιολόγος-δύτης), σύμφωνα 
με μελέτη οργάνωσης και στελέχωσης που διεξήγαγε το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης 
και Προσωπικού.  Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Τεχνικού Επιθεωρητή κρίθηκε αναγκαία, ώστε να 
δοθεί το δικαίωμα στους τεχνικούς του Τμήματος Αρχαιοτήτων να διεκδικήσουν τη 
θέση Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή, που δημιουργήθηκε με τη μελέτη οργάνωσης 
και στελέχωσης που διεξήγαγε το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού. 

 Σκοπός των έκτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίων υπηρεσίας για τις 
νέες θέσεις Λειτουργού Πυρηνικής Ιατρικής στις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες 
∆ημόσιας Υγείας, οι οποίες δημιουργήθηκαν με συμπληρωματικό προϋπολογισμό για 
το έτος 2009, με σκοπό την πρόσληψη άρτια καταρτισμένου προσωπικού και με τα 
κατάλληλα ακαδημαϊκά προσόντα, που θα του επιτρέπουν να ανταποκρίνεται 
αποτελεσματικά στις απαιτήσεις του Τμήματος Πυρηνικής Ιατρικής. 

 Σημειώνεται ότι όλα τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και 
συμφωνήθηκαν στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της 
Μικτής Επιτροπής Προσωπικού (ΜΕΠ). 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί 
έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη - Θέσεις 
Ανώτερου Λειτουργού Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, 
Λειτουργού Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη Α΄, Λειτουργού 
Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, Πρώτου Εξεταστή, Ανώτερου 
Εξεταστή, Εξεταστή και Βοηθού Εξεταστή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
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2010. 

2. Οι περί Υπουργείου Εξωτερικών - Θέση ∆ιευθυντή ∆ιαφώτισης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

3. Οι περί Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 

4. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις Ανώτερου Εσωτερικού 
Ελεγκτή, Ανώτερου Μηχανικού Συστημάτων Εναέριας Κυκλοφορίας και 
Μηχανικού Συστημάτων Εναέριας Κυκλοφορίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 

5. Οι περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - Θέσεις Αρχιτέκτονα/Πολιτικού Μηχανικού, 
Συντηρητή Α΄, Αρχαιολογικού Λειτουργού και Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

6. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 
Λειτουργού Πυρηνικής Ιατρικής (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 21 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 22 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 23 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 24 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 25 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 26 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 27 μέχρι 32 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί  Εξωδίκου Ρυθμίσεως 
Αδικημάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος  του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.139-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών    

2. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού του 2010 Νόμος  
(Αρ. 1) του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.140-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.141-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.142-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.143-2010).  

Εσωτερικών   Εσωτερικών  

6. Ο περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.144-2010).  

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

7. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας 
(Κοινοτικό Σύστημα 
Παρακολούθησης και 
Ενημέρωσης σχετικά με την 
Κυκλοφορία Πλοίων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.145-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων 
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8. Οι περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Καθορισμός 
Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για 
Σκοπούς ∆ιορισμού, 
Προαγωγής και Προσαυξήσεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.010-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 

9. Οι περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Τοποθετήσεις, 
Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.011-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 

10. Οι περί Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές 
και Τμήματα κατά Σχολή) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.049-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 

11. Σχέδιο απόφασης της Βουλής 
των Αντιπροσώπων για αύξηση 
του αριθμού των μελών της. 
(Aρ. Φακ. 23.10.002.001). 

 

Κοινοβουλευτική 
ομάδα ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και 
κοινοβουλευτική 
ομάδα του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

Ο περί  Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.043-2010). 

 Ζαχαρία Κουλία και  
 Γεώργιο Γεωργίου,    
 βουλευτές εκλογικής  
 περιφέρειας 
Αμμοχώστου  

Συγκοινωνιών και 
΄Εργων 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη, παρακαλώ.  Έχετε το λόγο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βλέπω στην κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων το σχέδιο 
απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για αύξηση του αριθμού των βουλευτών.  
Επειδή... Και δεν εγείρω διαδικαστικό θέμα, απλώς θέλω μία συνεννόηση, μία 
πληροφόρηση.  Επειδή υπάρχει θέμα εγγεγραμμένο σε μία επιτροπή... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είναι νομοθέτημα εκεί. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Εντάξει, κύριε Αγγελίδη, να τελειώσω και να πείτε ό,τι θέλετε. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μεν μου θυμώνετε συνέχεια! 

(Γέλια) 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη.  Συνεχίστε, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Υπάρχει και μια προϊστορία συζήτησης τις τελευταίες ημέρες.  Εδώ βλέπω, αν 
αντιλαμβάνομαι σωστά, ότι διαχωρίζεται από τα υπόλοιπα θέματα και μένει μόνο του 
το θέμα της αύξησης του αριθμού των βουλευτών.  ∆ηλαδή περιλαμβάνεται εις τη 
συζήτηση που θα γίνει το αν θα υπάρχουν ή όχι επικρατείας, ο τρόπος ψηφοφορίας 
των επικρατείας και το μέτρο για την εισδοχή στη Βουλή ή θα συζητηθούν ξεχωριστά 
τα θέματα αυτά;  Και, αν είναι κάτι το ξεχωριστό, όλα τα άλλα που υπάρχουν στην 
άλλη πρόταση πότε και πού θα συζητηθούν;  Έχω την εντύπωση ότι το ελάχιστο το 
οποίο οφείλουμε ο ένας προς τον άλλο είναι να είμαστε ειλικρινείς, να ξέρουμε τι 
πρόταση έχουμε να ψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η πρότασις που έχετε ενώπιόν σας για λήψη απόφασης ως προς την αύξηση 
του αριθμού των βουλευτών είναι ένα εντελώς ανεξάρτητο θέμα από την πρόταση 
που έχει κατατεθεί και έχει παραπεμφθεί στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών.  Είναι δύο ανεξάρτητα νομοθετήματα, τα οποία βεβαίως διαπλέκονται, 
διότι, για να μπορεί το μεγαλύτερο μέρος της πρότασης που παραπέμφθηκε εις την 
αρμόδια επιτροπή να έχει νόημα, πρέπει να εγκριθεί προηγουμένως η αύξηση των 
βουλευτών!  Εάν δεν υπάρξει έγκρισις για την αύξηση, το μεγαλύτερο μέρος της 
πρότασης που κατατέθηκε καθίσταται ανενεργό! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Θα έχουν τουλάχιστον κοινή έκθεση όλα τα θέματα, για να τα δούμε μαζί;  Ή... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν μπορεί να γίνει έτσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα εξαρτηθεί από την επιτροπή. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Συγγνώμη;  Εν μπορεί να γίνει έτσι;  Ρωτώ, ρωτώ να μάθω!  Ναι, ναι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Το θέμα που πρέπει να απασχολήσει τη Βουλή είναι το κατά πόσο η 
συγκεκριμένη απόφασις θα παραπεμφθεί σε επιτροπή για εξέταση ή όχι.  Εκ του 
συντάγματος και του κανονισμού της Βουλής δεν προκύπτει η υποχρέωσις για 
παραπομπή σε επιτροπή.  Επειδή όμως ορθά ο κ. Συλλούρης παρατηρεί ότι τα 
θέματα διαπλέκονται σε μεγάλο βαθμό, εγώ εισηγούμαι, ως προεδρεύων του 
σώματος, να παραπεμφθεί στην επιτροπή Εσωτερικών και η απόφασις για εξέταση. 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ε, πρέπει να δούμε και λίγο την πραγματικότητα σε ολόκληρή 
της τη διάσταση.  Σήμερα η πρότασις αυτή συμμορφούται προς το σύνταγμα.  Και δεν 
είναι νομοθετική εργασία.  Εμείς θα εμμείνουμε στην αρχή ότι, ναι, δε θα ’πρεπε να 
ψηφιστεί σήμερα απευθείας, τώρα, παρ’ όλο που αριθμητικά συντριπτικά σήμερα δε 
θα είχατε τα δύο τρία και η πρότασις για απόφαση θα κατέληγε σε απόρριψη.  Εμείς 
θα εμμείνουμε όμως στο αξίωμα το οποίο υποστηρίξαμε στο ξεκίνημα της σημερινής 
συνεδρίασης, με την πρόταση που είχατε κάμει, να συζητηθεί ένα θέμα.  Ναι, θα 
πρέπει να συζητηθεί ενώπιον επιτροπής, υπάρχουν πολύ σοβαρά συνταγματικά 
θέματα.  Είπα και το πρωί ότι υπάρχουν δικαστικές αποφάσεις του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου από Τουρκοκύπριους για προσφυγές που καταχωρίστηκαν εναντίον της 
τροποποίησης του άρθρου 62... μάλλον της εφαρμογής του άρθρου 62 με την 
απόφαση της Βουλής του 1985 και της τροποποίησης του άρθρου 63 και έχω τη 
γνώμη ότι δεν είναι η επιτροπή Εσωτερικών η αρμόδια.  Αυτή τη στιγμή είναι ένα από 
τα πλέον ξεχωριστά θεσμικά δικαιώματα, που μια φορά ασκήθηκε μέχρι σήμερα από 
τη Βουλή.  Ασκήθηκε με μελέτη τουλάχιστον δύο επιτροπών, όπως διαβάζω στην 
απόφαση του ’85.  Η εισήγησίς μου είναι να παραπεμφθεί προς συζήτηση, αν όχι σε 
δύο επιτροπές -επιτροπή Θεσμών και Νομικών- τουλάχιστον στην επιτροπή Θεσμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τούτο το θέμα των επιτροπών δεν μπορεί να πηαίννει επ’ 
άπειρον, δηλαδή, όποτε έχει σοβαρή νομική πτυχή, πρέπει να πηαίννει είτε στη 
Νομικών είτε στη Θεσμών!  Η παράδοση και η πρακτική λέει ότι συζητούνται όλα τα 
εκλογικά στην επιτροπή Εσωτερικών.  Ποιος εμποδίζει όσους ’πού τους συναδέλφους 
είναι νομικοί να παραστούν τζιαι να εκθέσουν τις απόψεις τους;  Άλλωστε, η συζήτηση 
ξεκίνησε.  Από την ώρα που ξεκίνησε στην Εσωτερικών, ανεξάρτητα αν δικαιώθηκε ο 
κ. Αγγελίδης στο ότι έπρεπε να τα χωρίσουμε -και τα χωρίζουμε- εν μπορεί τώρα, 
επειδή εχωρίσαν τζιαι υπάρχει τούτη η απόφαση, να το σηκώσουμε από την επιτροπή 
που ήδη το συζήτησε... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Να ψηφίσουμε σήμερα, κύριε Κατσουρίδη.  Συμφωνώ απολύτως.  Υπάρχει μια 
πρόταση, εμείς λέμε ότι είμεθα εναντίον, βάλτε το σε ψηφοφορία λοιπόν. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ποιο πράμα να ψηφίσουμε; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Την πρόταση! 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Την ουσία της; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Συγκεντρώστε τα δύο τρίτα που απαιτεί το σύνταγμα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, κύριε Αγγελίδη, τωρά εννά παίζουμε θέατρα; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ 

 Ε, συγγνώμη!  Όχι, θέατρα εν θα παίζουμε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το πρωί... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Τα “θέατρα” τα είπετε σε άλλον, κύριε Κατσουρίδη, μη μου τα πείτε εμένα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το πρωί συμφωνήσαμεν ότι θα πάει σε επιτροπή. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, εντάξει, εγώ δέχομαι.  Τζιαι να κάνουμε πέντε λεπτά διάλειμμα να τους 
φέρουμεν ούλλους πίσω. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι, εν έσιει διάλειμμα! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Φέρτε τους! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, τώρα...   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Φέρτε τους! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ή θα είμαστε τωρά μεταξύ... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Φέρτε τους, κύριε Κατσουρίδη!  Ε, συγγνώμη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σας παρακαλώ, κύριε Αγγελίδη! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Ε μα, συγγνώμη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να το αποφασίσει η ολομέλεια.  Εσείς είπετε χίλιες φορές ότι άρχοντας είναι η 
ολομέλεια.  Να αποφασίσει η ολομέλεια!  Εν έχουμε πρόβλημα, αν θα ψηφίσει σήμερα 
ή αν δε θα ψηφίσει σήμερα!  Και να αποφασίσει σε ποια επιτροπή πάει. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς είπαμε ότι δεχόμαστε να πάει σε επιτροπή, κύριε Κατσουρίδη.  Θέλετε να 
το βάλουμε σε ψηφοφορία;  Βάλτε το!  Βάλτε το! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιαφωνούμε σε ποια επιτροπή! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ε μα, συγγνώμη, το ότι εξεκίνησεν εσφαλμένα εις την επιτροπή Εσωτερικών 
σήμερα διορθώνεται, κύριε Κατσουρίδη, το θέμα!  Και, σήμερα που διορθώνεται, θα 
πρέπει να δούμε αν όντως πρέπει να είναι σε μια επιτροπή, όπως έγινε ήδη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το θέμα είναι καθαρά σε ποια επιτροπή θα πάει.  Υπάρχουν δύο προτάσεις 
ενώπιόν μου και... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ή σε επιτροπές, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη.  Έχω αντιληφθεί πλήρως την πρότασή σας!  Υπάρχει και η 
αντίθετη γνώμη από τον κ. Κατσουρίδη, που λέει να πάει στην επιτροπή Εσωτερικών! 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ του να πάει το προσχέδιο απόφασης εις την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών για εξέταση; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά. 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, σ’ αυτή τη φάση που είμαστε πρέπει να 
δοθεί το δικαίωμα καταρχάς σε οποιοδήποτε βουλευτή έχει ένσταση στην εγγραφή 
αυτού του θέματος...  Έτσι λέει ο κανονισμός.  Εγώ έχω ένσταση τζιαι θέλω να 
καταγραφεί πρώτ’ απ’ όλα τζιαι μετά να πάμε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, κύριε Περδίκη.  Έχετε το λόγο, για να υποβάλετε την ένστασή σας. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Απλά, ήθελα να πω ότι έχω ένσταση.  Να καταγραφεί ότι έχω ένσταση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ της παραπομπής στην επιτροπή Εσωτερικών του 
προσχεδίου της απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για αύξηση του αριθμού 
των μελών της;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και μία αποχή, η απόφασις 
παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών για εξέταση. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Η πρακτική του ’85 έλεγε δύο επιτροπές.  ∆ύο τουλάχιστον... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1328, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νικόλα Παπαδόπουλου 

Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτικής φύσεως. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1329, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους που η ΑΗΚ στο πρόγραμμά της για παραχώρηση 
λαμπτήρων οικονομικής κατανάλωσης συνεχίζει να προωθεί λαμπτήρες τύπου 
“energy saving lamp”, ενώ στην αγορά, καθώς και στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες 
γίνεται προώθηση λαμπτήρων τύπου “led”, που είναι φιλικότεροι προς το περιβάλλον, 
αφού έχουν μεγαλύτερη διάρκεια ζωής και καταναλώνουν λιγότερη ενέργεια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1330, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μπορεί να μου αποσταλεί το πόρισμα που έχει ετοιμάσει η 
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς σχετικά με τη διερεύνηση ενδεχόμενης παράβασης από την 
Τράπεζα Κύπρου ∆ημόσια Εταιρεία Λτδ.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1331, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι προγραμματίζεται η ανέγερση πολυθεματικού 
περιβαλλοντικού κέντρου στο Κάβο Γκρέκο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιοι σχεδιασμοί έχουν γίνει και τι θα συμπεριλαμβάνει το εν λόγω 
κέντρο, ως επίσης αν έχει γίνει μελέτη για τη βιωσιμότητά του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1332, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νικόλα Παπαδόπουλου 

Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτικής φύσεως. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1333, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα διαχωριστούν εκ νέου προσφυγικά οικόπεδα στην 
κοινότητα Αλεθρικού και, εάν όχι, ποιες άλλες επιλογές έχουν οι δικαιούχοι 
πρόσφυγες που περιμένουν, για να πάρουν οικόπεδο στην εν λόγω κοινότητα, μετά 
την ακύρωση και του προηγούμενου διαχωρισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1334, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στις κοινότητες Παρεκκλησιάς και Πύργου 
πληροφορήθηκα ότι χιλιάδες τόνοι ντομάτες καταστράφηκαν από το έντομο “tuta 
absoluta”, πλήττοντας ανεπανόρθωτα τους παραγωγούς των δύο κοινοτήτων.  Όπως 
έχω πληροφορηθεί, το έντομο αναπαράγεται με ταχύτατους ρυθμούς και δεν μπορεί 
να εξολοθρευτεί με φάρμακο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο το κράτος θα αντιμετωπίσει το έντομο και κατά πόσο 
θα αποζημιωθούν οι πληγέντες παραγωγοί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1335, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι κοινοτάρχες Κάτω και Πάνω Ζώδιας και τα 
οργανωμένα σωματεία, η Παγκοινοτική Κίνηση Ζώδιας, ο Σύλλογος Αποφοίτων 
Ανωτέρων Σχολών Ζώδιας και ο Εθνικός Σύλλογος Ζώδιας “Νικόλαος Π. Γιάγκου”, με 
επιστολή τους προς τον Υπουργό Εσωτερικών επαναφέρουν το δίκαιο αίτημα για 
ανακήρυξη της Ζώδιας -της μόνης κατεχόμενης κοινότητας που πληρεί τις αναγκαίες 
νομικές προϋποθέσεις- σε δήμο. 

 Στην επιστολή των Ζωδιατών τονίζεται ότι η ανακήρυξη της Ζώδιας σε δήμο 
πρέπει να προωθηθεί και να υλοποιηθεί το συντομότερο, έτσι ώστε, με την επιστροφή 
σε μια ελεύθερη Ζώδια, οι Ζωδιάτες να είναι σε καλύτερη θέση για ομαλή 
επανεγκατάσταση στα σπίτια και τις περιουσίες τους σε ένα δήμο απαλλαγμένο από 
τα τουρκικά στρατεύματα κατοχής και τους εποίκους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να ικανοποιήσει το δίκαιο αίτημα των φορέων της 
κατεχόμενης Ζώδιας.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1336, ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2010, των 
βουλευτών κ.  Γιαννάκη Ομήρου και Φειδία Σαρίκα εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας και Πάφου, αντίστοιχα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Πέγειας για δημιουργία σταθμού ασθενοφόρου. 
Σημειώνεται ότι υπήρξε σχετική υπουργική απόφαση, της οποίας η υλοποίηση 
καθυστερεί αδικαιολόγητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1337, ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2010, των 
βουλευτών κ. Γιαννάκη Ομήρου και Φειδία Σαρίκα εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας και Πάφου, αντίστοιχα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα για χρηματοδότηση από ευρωπαϊκά προγράμματα των έργων 
στην αίθουσα πολλαπλής χρήσης και στη δημοτική βιβλιοθήκη στο δήμο Πέγειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1338, ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Πέγειας για δημιουργία 
παραλιακού πεζόδρομου και για ποιο λόγο καθυστερεί η εκπόνηση σχετικού σχεδίου 
από το Τμήμα Πολεοδομίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1339, ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2010, των 
βουλευτών κ. Γιαννάκη Ομήρου και Φειδία Σαρίκα εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας και Πάφου, αντίστοιχα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα για έγκριση των έξι υφιστάμενων 
οργανικών θέσεων στο δήμο Πέγειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1340, ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2010, των 
βουλευτών κ. Γιαννάκη Ομήρου και Φειδία Σαρίκα εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας και Πάφου, αντίστοιχα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα για έγκριση από το Υπουργικό συμβούλιο της ένταξης του 
δήμου Πέγειας στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1341, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο οι Κυπριακές Αερογραμμές προβαίνουν σε εφαρμογή 
προγραμμάτων καταπολέμησης τρωκτικών στα αεροπλάνα και, εάν ναι, ποια 
προγράμματα είναι αυτά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1342, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχουν διαδικασίες ελέγχου της εφαρμογής των 
προγραμμάτων των Κυπριακών Αερογραμμών για την καταπολέμηση των τρωκτικών 
στα αεροπλάνα και ποιος είναι ο αρμόδιος φορέας που ασκεί τον έλεγχο αυτό.» 



110 
 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1343, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τους λόγους για τους οποίους φορολογήθηκαν οι επιδοτήσεις των 
αιτητών του μέτρου 1.5.1. (επενδύσεις στις γεωργικές και κτηνοτροφικές 
εκμεταλλεύσεις) του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1344, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πόσα άτομα που διαμένουν σε ακριτικές περιοχές έχουν υποβάλει αίτηση για 
παραχώρηση δανείου/χορηγίας για αγορά κατοικίας ή διαμερίσματος στις εν 
λόγω περιοχές ανά επαρχία; 

2. Ποιοι οι λόγοι για τους οποίους καθυστερεί η εξέταση των αιτήσεών τους; 

3. Πότε υπολογίζεται να γίνει η εξέταση και παραχώρηση του κονδυλίου στους 
δικαιούχους αιτητές;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1345, ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μπορεί να δημιουργηθεί μια ιστοσελίδα που να 
συμπεριλαμβάνει όλα τα σχέδια που αφορούν επιδοτήσεις, για εύκολη πρόσβαση από 
τον οποιοδήποτε πολίτη, επιχειρηματία, σωματείο κτλ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1346, ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο γίνεται έγκαιρη ενημέρωση των ιστοσελίδων των 
διάφορων υπηρεσιών του κράτους όσον αφορά γενικά στο άνοιγμα σχεδίων για 
επιδοτήσεις, έτσι ώστε ο πολίτης να μπορεί να κάνει τις αιτήσεις του στο χρόνο που 
καθορίζουν οι προκηρύξεις των σχεδίων που τον ενδιαφέρουν.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.583, ημερομηνίας 1ης 
∆εκεμβρίου  2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή της εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. φακ.23.06.009.04.583 και ημερ 
07/12/09, σας ενημερώνω με βάση τη σχετική συνεισφορά του Οργανισμού Νεολαίας 
Κύπρου ότι ο Οργανισμός δεν έχει καμία σχέση με τον Ξενώνα Νέων στην Πλατεία 
Τροόδους. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση. Απολογούμαστε για την καθυστέρηση.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.786, 

ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα: Πληροφορίες αναφορικά με την αδειοδότηση μικρών 12-θέσεων λεωφορείων 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ελάχιστος αριθμός ατόμων που μπορεί να μεταφέρει ένα μικρό λεωφορείο των 
δώδεκα θέσεων 

 Ο μέγιστος αριθμός των επιβατών που επιτρέπεται να μεταφέρει ένα 
λεωφορείο αναγράφεται στον τίτλο ιδιοκτησίας του οχήματος αυτού. Ο 
ελάχιστος αριθμός των επιβατών που επιτρέπεται να μεταφέρει ένα λεωφορείο 
δεν αναγράφεται και δεν καθορίζεται οπουδήποτε. 

 Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων θεωρεί ότι ο καθορισμός μεταφοράς 
ελάχιστου αριθμού επιβατών θα δημιουργούσε ανυπέρβλητα προβλήματα στη 
μεταφορά επιβατών, ειδικότερα με τουριστικά λεωφορεία αφού, όταν εκτελείται 
μια μεταφορά επιβατών για σκοπούς περιήγησης, ενδέχεται να υπάρξουν 
ακυρώσεις από μέρους επιβατών με αποτέλεσμα, εάν υπάρχει ελάχιστος 
αριθμός, η περιήγηση να μην εκτελεστεί. 

2. ∆ιαχωρισμός αδειοδότησης του μικρού λεωφορείου από το ταξί 

 Η αδειοδότηση λεωφορείου γίνεται με βάση τις διατάξεις των περί της 
Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα Νόμων του 2001 μέχρι 
2009 (Νόμος 101(Ι)/2001) σύμφωνα με τις οποίες ο ενδιαφερόμενος, για να 
εκτελεί μεταφορές με λεωφορείο, θα πρέπει να αποταθεί στο Συμβούλιο 
Οδικών Μεταφορών, για να αποκτήσει Άδεια Οδικού Μεταφορέα και στη 
συνέχεια στην αρμόδια αρχή, για να αποκτήσει άδεια «Ε» είτε τακτικών είτε 
έκτακτων γραμμών για κάθε λεωφορείο ξεχωριστά. Η αδειοδότηση είτε μικρού 
είτε μεγάλου λεωφορείου διέπεται από τις ίδιες διατάξεις και δεν γίνεται 
διάκριση. 

 Η αδειοδότηση του ταξί γίνεται με βάση τις διατάξεις των περί Ρυθμίσεως της 
Τροχαίας Μεταφοράς Νόμων του 1982 μέχρι 2009 (Νόμος 9/82) σύμφωνα με 
τις οποίες, ο ενδιαφερόμενος, για να αποκτήσει άδεια ταξί είτε αστικού είτε 
αγροτικού είτε υπεραστικού θα πρέπει να αποταθεί στην Αρχή Αδειών. 

3. Τα μικρά λεωφορεία έχουν ταξίμετρο, ασφάλεια μειωμένη και δεν πληρώνουν 
άδεια κυκλοφορίας; 

 Τα λεωφορεία, είτε αυτά είναι μικρά είτε είναι μεγάλα δεν διαθέτουν ταξίμετρο 
αφού το είδος της μεταφοράς που εκτελούν είναι διαφορετική από εκείνη των 
αστικών ταξί. 

 Συγκεκριμένα, τα (μικρά) λεωφορεία με άδεια «Ε» για μεταφορά επιβατών σε 
έκτακτες γραμμές, επιτρέπεται να εκτελούν μεταφορές επιβατών επί μισθώσει 
και το τίμημα συμφωνείται ελεύθερα μεταξύ των συμβαλλομένων. Όσον αφορά 
στα ταξί, οι διατάξεις του ισχύοντος πιο πάνω θεσμικού πλαισίου (άρθρο 9 του 
Νόμου 9/82) προβλέπουν: 

 (α) μεταφορά επιβατών επί μισθώσει (αστικά και αγροτικά ταξί), και 

 (β) μεταφορά επιβατών με κόμιστρο κατά επιβάτη. 
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Και στις δύο περιπτώσεις οι επιβάτες καταβάλλουν κόμιστρο που καθορίζεται 
από εμένα αφού λάβω υπόψη τη γνώμη του Συμβουλίου Οδικής Τροχαίας 
Μεταφοράς. Στην περίπτωση (α) το κόμιστρο είναι ανάλογο με τη διανυόμενη 
απόσταση και το χρόνο καθυστερήσεων/αναμονής για διάφορους λόγους (φώτα 
τροχαίας κλπ) και στα αστικά ταξί ο υπολογισμός του κομίστρου κάθε μίσθωσης 
γίνεται με τη χρήση ταξιμέτρου, ενώ στα αγροτικά με τη χρήση πρακτικών 
μεθόδων, καθότι το αγροτικό ταξί δεν επιβάλλεται να φέρει ταξίμετρο. 

 Όσον αφορά την άδεια κυκλοφορίας, στο παρόν στάδιο, και με απόφαση του 
Υπουργείου Οικονομικών τα λεωφορεία δεν πληρώνουν τέτοια άδεια, το δε θέμα της 
ασφαλιστικής κάλυψης δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.793, 
ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.793, 
ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου, 2010, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το φαινόμενο της παράνομης στάθμευσης μηχανοκινήτων οχημάτων 
απασχολεί συστηματικά την Αστυνομία η οποία προβαίνει σε εξώδικες καταγγελίες για 
καταστολή του. Ενδεικτικά, αναφέρεται ότι κατά τα δύο τελευταία χρόνια είχαν εκδοθεί, 
συνολικά, 10945 εξώδικα πρόστιμα όσον αφορά την παράνομη στάθμευση σε 
πεζοδρόμια. 

3. Ο Κανονισμός 64 των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως Κανονισμών του 1984 προνοεί τα εξής: “Σε περίπτωση κατά την οποία ο 
ιδιοκτήτης ή ο έχων την ευθύνη ή τον έλεγχο μηχανοκίνητου οχήματος το οποίο είναι 
παρανόμως σταθμευμένο ή εγκαταλελειμμένο σε επικίνδυνη θέση επί τινός οδού, δεν 
δύναται να ανευρεθεί εντός εύλογου χρονικού διαστήματος ή σε περίπτωση που 
ανευρεθεί και κληθεί από αστυνομικό εν στολή να μετακινήσει ή να μεριμνήσει για τη 
μετακίνηση του οχήματος και αρνείται να συμμορφωθεί, τότε, οποιοσδήποτε 
αστυνομικός εν στολή δύναται να μετακινήσει το όχημα ή μεριμνήσει για τη μετακίνησή 
του”. 

4. Ο Κανονισμός 64 των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως Κανονισμών του 1984 δεν εφαρμόζεται λόγω των πολλαπλών καθηκόντων 
με τα οποία επιφορτίζεται καθημερινά η Αστυνομία και λόγω προβλημάτων που 
παρουσιάζονται στις πρόνοιες της παραγράφου 7 του εν λόγω Κανονισμού. 

5. Συγκεκριμένα στην παράγραφο 7 του Κανονισμού 64 προβλέπεται ότι 
“οποιαδήποτε ζημιά δυνατό να προκληθεί λόγω αμέλειας από τη μετακίνηση αυτή του 
οχήματος, βαρύνει την αρχή που το μετακινεί”. Η δυνατότητα έγερσης απαιτήσεων 
από τους οδηγούς/ιδιοκτήτες των μηχανοκινήτων οχημάτων για τις ζημιές που 
ενδεχομένως προκαλούνται από τη μετακίνηση/ρυμούλκησή τους μας προβληματίζει 
ιδιαίτερα. 

6. Πέραν του πιο πάνω προβλήματος, η Αστυνομία απασχολείται συνεχώς με 
ελέγχους και καταγγελίες έχοντας υπόψη της και ενεργώντας σύμφωνα πάντοτε με τις 
προτεραιότητές της που δεν είναι άλλες από την καταστολή κατάφωρων τροχαίων 
παραβάσεων, οι οποίες αποδεδειγμένα συμβάλλουν στην πρόκληση των 
θανατηφόρων και σοβαρών οδικών δυστυχημάτων. 
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7. Επιπρόσθετα, η Αστυνομία δεν διαθέτει τους κατάλληλους χώρους για φύλαξη 
μεγάλου αριθμού μηχανοκινήτων οχημάτων. Ήδη κατακρατούνται ως τεκμήρια σε 
διάφορες υποθέσεις μηχανοκίνητα οχήματα και επίσης, κατά διαστήματα, 
μηχανοκίνητα οχήματα, των οποίων οι κάτοχοι/ιδιοκτήτες τους είναι πρόσωπα τα 
οποία καταλαμβάνονται να οδηγούν υπό την επήρεια αλκοόλης. 

8. Με βάση το άρθρο 88(1)(ι) του περί ∆ήμων Νόμου, Ν. 111/1985, το ∆ημοτικό 
Συμβούλιο έχει εξουσία να ρυθμίζει τη μετακίνηση κάθε μηχανοκίνητου οχήματος, 
σταθμευμένου ή εγκαταλελειμμένου σε κάποια οδό, παράνομα και επικίνδυνα ή 
παράνομα και κατά τρόπο που εμποδίζει την τροχαία κίνηση. 

9. Όπως φαίνεται από τα πιο πάνω, οι πρόνοιες του Κανονισμού 64 των περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών αλλά και του άρθρου 
88(1)(ι) του περί ∆ήμων Νόμου (Ν. 111/1985) χρήζουν εκσυγχρονισμού και θα 
ακολουθήσει εισήγηση στο Συμβούλιο Οδικής Ασφάλειας για συζήτηση και προώθηση 
τροποποιήσεών τους ώστε να γίνει εφικτή η εφαρμογή τους. 

10. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε 
αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.889, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην απαντητική επιστολή του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού προς τον Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσο 
Μητσόπουλο με αρ. φακ. 11.8.01/3 και ημερ. 21 Μαΐου 2010, αντίγραφο της οποίας 
επισυνάπτεται για ευκολία αναφοράς, και σας πληροφορώ ότι η ερώτηση κατά πόσο 
υπάρχει πρόθεση για επαναφορά του θεσμού του Προεδρικού Επιτρόπου για θέματα 
Θρησκευτικών Ομάδων άπτεται των αρμοδιοτήτων του Προέδρου της ∆ημοκρατίας 
προς τον οποίο θα πρέπει να απευθυνθεί ο κ. Μητσόπουλος. Το Υπουργείο 
Εσωτερικών θεωρεί ότι οι υπηρεσίες που προσφέρονται στις τρεις Θρησκευτικές 
Ομάδες είναι άκρως ικανοποιητικές. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για κάθε περαιτέρω διευκρίνιση ή συζήτηση για το 
θέμα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.932, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.04.932 και ημερομηνία 8 Μαρτίου 2010, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 17 
Μαρτίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος με σχετική επιστολή του με αρ. φακ. 61/94, 70/94/Ε 
ημερομηνίας 23/04/210 απέστειλε στο ΤΑΥ την Γνωμάτευση που εκδόθηκε στα 
πλαίσια της εξέτασης της Έκθεσης Προκαταρκτικής Εκτίμησης Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον για το αποχετευτικό έργο στην κοινότητα Στρουμπιού η οποία εξετάστηκε 
σε συνεδρία που πραγματοποιήθηκε στις 24/09/2009 (αντίγραφο επισυνάπτεται για 
εύκολη αναφορά). 
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 Σύμφωνα με την εν λόγω Γνωμάτευση γίνεται εισήγηση για “ετοιμασία Μελέτης 
Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΜΕΕΠ)” για το συγκεκριμένο έργο. Το 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα προχωρήσει με τις εισηγήσεις του Τμήματος 
Περιβάλλοντος. Θα πρέπει να σημειωθεί όμως, ότι στο παρόν στάδιο δεν μπορεί να 
καθοριστεί ο χρονικός προγραμματισμός υλοποίησης των εν λόγω εισηγήσεων 
καθόσον, λόγω της οικονομικής κρίσης, δεν υπάρχουν ανάλογες πιστώσεις και δεν 
περιλήφθηκε σχετική πρόνοια στους Προϋπολογισμούς του 2010 και 2011 αντίστοιχα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.953, 
ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου, σε σχέση με τη λειτουργία της Εθνικής Εποπτικής 
Αρχής Αεροναυτιλίας και παραθέτω τα ακόλουθα: 

 Η Εθνική Εποπτική Αρχή Αεροναυτιλίας (ΕΕΑ) ιδρύθηκε για ικανοποίηση της 
σχετικής Ευρωπαϊκής Νομοθεσίας (Άρθρο 4-Κανονισμός 549-Framework Regulation).  
Σύμφωνα με την τροποποίηση του πιο πάνω Κανονισμού (Κανονισμός 1070/2009) οι 
ΕΕΑ πρέπει να είναι ανεξάρτητες από τους Παροχείς Υπηρεσιών Αεροναυτιλίας. Η 
ανεξαρτησία αυτή πρέπει να επιτυγχάνεται μέσω ικανοποιητικού διαχωρισμού σε 
λειτουργικό τουλάχιστον επίπεδο. 

 Συγκεκριμένα, το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του με Αρ. 62.376 και 
ημερομηνία 21η Ιουλίου 2005, όρισε την κ. Παναγιώτα ∆ημητρίου, Ανώτερο Λειτουργό 
Ελέγχου Εναέριας Κυκλοφορίας, να ενεργεί ως Εθνική Εποπτική Αρχή Αεροναυτιλίας, 
ενώ παράλληλα τοποθετήθηκαν τέσσερα (4) άτομα (Ελεγκτές Εναέριας Κυκλοφορίας) 
για προσωρινή στελέχωση της Αρχής, μέχρι τη δημιουργία και πλήρωση των μόνιμων 
θέσεων που έχουν εγκριθεί για το σκοπό αυτό. Η ΕΕΑ έκτοτε ενεργεί βάσει 
λειτουργικού διαχωρισμού από τις Υπηρεσίες Αεροναυτιλίας, εντός του Τμήματος 
Πολιτικής Αεροπορίας και σύμφωνα με το άρθρο 8Β των περί Πολιτικής Αεροπορίας 
Νόμων 2002-2009. 

 Σημειώνεται ότι αυτός ο διαχωρισμός είναι αποδεκτός από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση καθότι και άλλες χώρες όπως η Γαλλία έχουν εφαρμόσει αυτό το διαχωρισμό.  
Πλήρης θεσμικός διαχωρισμός αναμένεται να επιτευχθεί μέσα στα πλαίσια είτε της 
μετεξέλιξης του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας σε Ανεξάρτητη Αρχή, είτε μετά από 
νέα απόφαση που ήθελε ληφθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.969, 
ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Αιτήματα Κοινοτικών Συμβουλίων Μαμωνιών και Φασούλας 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

Βελτίωση δρόμου Νικόκλειας-Φασούλας 
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2. Η βελτίωση του δρόμου Νικόκλειας-Φασούλας θα ολοκληρωθεί με την 
κατασκευή του παρακαμπτηρίου δρόμου του Φράγματος Σουσκιούς, ο οποίος θα έχει 
μήκος 2,7 χιλιόμετρα. Οι προσφορές για την κατασκευή του έργου έχουν ήδη ζητηθεί 
και η προθεσμία υποβολής προσφορών λήγει στις 25.6.2010. 

3. Οι εργασίες θα αρχίσουν το φθινόπωρο του 2010 και θα συμπληρωθούν σε ένα 
χρόνο έναντι προϋπολογιζόμενης δαπάνης δυο (2) εκατομμυρίων Ευρώ. 

Βελτίωση των δρόμων Μαμωνιών-Σταυροκόννου και Φασούλας-Χολετριών 

 Ο πιο πάνω δρόμοι υπάγονται στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής ∆ιοίκησης 
Πάφου. Η ερώτηση έχει παραπεμφθεί στο Υπουργείο Εσωτερικών και τον Έπαρχο 
Πάφου για δέουσα απάντηση λόγω αρμοδιότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.985, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 20 Απριλίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

 Στα πλαίσια εφαρμογής των περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμων 
2002-2009 έχει χορηγηθεί Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων στο Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (ΣΑΛΑ) για την επεξεργασία αστικών λυμάτων 
και Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων για τη διάθεση των 
επεξεργασμένων λυμάτων από τον σταθμό του ΣΑΛΑ. Η ισχύς των δύο πιο πάνω 
Αδειών άρχισε στις 3.4.2008 και η διάρκειά τους είναι τέσσερα χρόνια, δηλαδή μέχρι 
τις 2 4.2012. 

 Σύμφωνα με τον όρο 15 της Άδειας του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, σε 
περίπτωση που τα επεξεργασμένα λύματα δεν είναι δυνατό να διατεθούν για άρδευση 
κατά τους χειμερινούς μήνες (από την πρώτη ∆εκεμβρίου μέχρι το τέλος 
Φεβρουαρίου) επιτρέπεται να διατίθενται στη θάλασσα μέσω του υποθαλάσσιου 
αγωγού, με την προϋπόθεση ότι: 

(α)  Πριν την έναρξη της απόρριψης να ενημερώνονται ο ∆ιευθυντής του Τμήματος 
Περιβάλλοντος, ο ∆ιευθυντής του ΣΑΛΑ, ο Έπαρχος Λεμεσού και ο ∆ιευθυντής 
του Τμήματος Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών. 

(β)  Τα επεξεργασμένα λύματα πρέπει να πληρούν συγκεκριμένα ποιοτικά όρια τα 
οποία έχουν καθοριστεί ειδικά για την περίπτωση της απόρριψης στη θάλασσα. 

(γ)  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, σε συνεργασία με το Τμήμα Αλιείας και 
Θαλάσσιων Ερευνών, έχει την ευθύνη της παρακολούθησης των ποιοτικών 
χαρακτηριστικών του νερού της θάλασσας, στο σημείο απόρριψης δύο φορές 
το χρόνο, πριν και μετά την περίοδο απόρριψης. 

(δ)  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει την ευθύνη να διατηρεί στοιχεία για τις 
ποσότητες και τα ποιοτικά χαρακτηριστικά των τριτοβάθμια επεξεργασμένων 
λυμάτων που τυχόν απορρίπτονται στην θάλασσα. 

 Οι ετήσιες ποσότητες επεξεργασμένων λυμάτων που έχουν απορριφθεί στη 
θάλασσα από τον Σταθμό Επεξεργασίας Αστικών Λυμάτων του ΣΑΛΑ είναι οι 
ακόλουθες: 
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Έτος 2004 2005 2006 2007 2008 2009 

m3 2.404.183 2.286.503 1.831.932 969.653 108.255 919.340 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1006, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα: Πρόθεση και λήψη μέτρων Ε.Ε. για εφαρμογή της Οδηγίας 85/337/ΕΟΚ με 
οριζόντιο τρόπο 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 12 Απριλίου 2010, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση 
του Βουλευτή κ. Περδίκη και σας πληροφορώ ότι η αναθεώρηση της Οδηγίας 
85/337/ΕΟΚ, η οποία εναρμονίστηκε στο εθνικό δίκαιο με τους περί της Εκτίμησης 
των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμους [Ν. 57(Ι)/2001 και Ν. 
140(Ι)/2005] συζητείται από την Ε.Ε. στις διάφορες συναντήσεις της με τα κράτη μέλη. 

 Ένα από τα πιθανά σενάρια αναθεώρησης της Οδηγίας 85/337/ΕΟΚ είναι η 
εφαρμογή μιας ολοκληρωμένης προσέγγισης για την έκδοση μιας άδειας για την 
υλοποίηση έργων, λαμβάνοντας υπόψη τις διάφορες Οδηγίες της Ε.Ε. (Οδηγία για 
τους Οικοτόπους, Οδηγία Πλαίσιο για τα Απόβλητα, Οδηγία για την Ολοκληρωμένη 
Πρόληψη και Έλεγχο της Ρύπανσης). 

 Σημειώνεται ότι τα κράτη μέλη της Ε.Ε. ακολουθούν διάφορες διαδικασίες για 
εφαρμογή της Οδηγίας 85/337/ΕΟΚ. Η Κύπρος σήμερα δεν εφαρμόζει ολοκληρωμένη 
προσέγγιση, αλλά υποβάλλονται διαφορετικές μελέτες και κατά συνέπεια εκδίδονται 
διαφορετικές άδειες, ενώ αναμένονται οι τελικές θέσεις της Ε.Ε. για την αναθεώρηση 
της εν λόγω οδηγίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1021, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 16 Απριλίου 2010, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού (ΕΚ) 
2160/2003 διεξήγαγε βασική μελέτη σε όλα τα Κράτη Μέλη για την εκτίμηση του 
επιπολασμού και της μικροβιακής αντοχής του Καμπυλοβακτηριδίου σε σμήνη 
κοτόπουλου κρεοπαραγωγής και του επιπολασμού του Καμπυλοβακτηριδίου και της 
Σαλμονέλας σε σφάγια κοτόπουλων την περίοδο 1/1/2008 έως 31/12/2008. Οι 
δειγματοληψίες στα πλαίσια της μελέτης στόχευαν στον υπολογισμό του επιπολασμού 
του Καμπυλοβακτηριδίου σε επίπεδο εκτροφής κοτόπουλων κρεοπαραγωγής και στον 
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υπολογισμό του επιπολασμού του Καμπυλοβακτηριδίου και της Σαλμονέλας στα 
σφαγιασθέντα κοτόπουλα. 

 Στην Κύπρο η μελέτη περιλάμβανε δειγματοληψίες από όλα τα πτηνοσφαγεία 
που λειτουργούσαν τη δεδομένη χρονική περίοδο. Τα αποτελέσματα στάληκαν στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και στην Ευρωπαϊκή Αρχή Ασφάλειας Τροφίμων (ΕΑΑΤ) και 
περιλαμβάνονται στην έκθεση της τελευταίας. 

 Συγκεκριμένα, το ποσοστό μόλυνσης των παρτίδων κοτόπουλων 
κρεοπαραγωγής με Καμπυλοβακτηρίδιο στην Κύπρο υπολογίστηκε στο 30,6%, ενώ ο 
αντίστοιχος μέσος όρος σε επίπεδο ΕΕ υπολογίστηκε στο 71,2%. Επιπρόσθετα το 
ποσοστό μόλυνσης των σφαγίων κοτόπουλων με Καμπυλοβακτηρίδιο στην Κύπρο 
υπολογίστηκε στο 14,1%, ενώ ο αντίστοιχος μέσος όρος σε επίπεδο ΕΕ υπολογίστηκε 
στο 75,8%. 

 Παράλληλα, το ποσοστό μόλυνσης των σφαγίων με Σαλμονέλα στην Κύπρο 
υπολογίστηκε στο 10,5%, ενώ ο αντίστοιχος μέσος όρος σε επίπεδο ΕΕ υπολογίστηκε 
στο 15,6%. Σημειώνεται ότι κατά τη μελέτη δεν απομονώθηκε Salmonella enteritidis ή 
Salmonella typhimurium στα σφάγια κοτόπουλων στην Κύπρο, ενώ σε επίπεδο ΕΕ ο 
μέσος όρος μόλυνσης των σφαγίων με Salmonella enteritidis ή/και Salmonella 
typhimurium ήταν 3,6%. 

 Στόχος της μελέτης ήταν να συγκεντρωθούν συγκρίσιμα στοιχεία από όλα τα 
Κράτη Μέλη, τα οποία θα χρησιμοποιηθούν ως βάση για τον καθορισμό σε 
μεταγενέστερο στάδιο του Κοινοτικού Στόχου Μείωσης του Επιπολασμού του 
Καμπυλοβακτηριδίου σε σμήνη κοτόπουλων κρεοπαραγωγής σε επίπεδο ΕΕ, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού (ΕΚ) 2160/2003. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1023, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1023 και 
ημερομηνία 20/04/10, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Ο περί Νοητικά Καθυστερημένων Ατόμων Νόμος Αρ. 117/89 βρίσκεται ήδη σε 
διαδικασία εκσυγχρονισμού. Συγκεκριμένα, έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία ετοιμασίας 
τροποποιητικού νομοσχεδίου, το οποίο βρίσκεται στη Νομική Υπηρεσία για 
νομοτεχνική επεξεργασία με στόχο την προώθηση ψήφισής του από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων μέσα στο 2010. 

 Οι κυριότερες τροποποιήσεις, οι οποίες προτείνονται, είναι οι ακόλουθες: 

 Αναθεώρηση των δικαιωμάτων των ατόμων με νοητική αναπηρία σύμφωνα με 
τις σύγχρονες τάσεις και αντιλήψεις, βάσει των οποίων αναγνωρίζεται και 
κατοχυρώνεται η δικαιοπρακτική ικανότητα των ατόμων με νοητική αναπηρία, 
καθώς και η αυτοσυνηγορία και η ενεργός συμμετοχή τους στη λήψη 
αποφάσεων που τα αφορούν, στα πλαίσια πάντοτε των δυνατοτήτων τους. 

 Αναθεώρηση του μηχανισμού κατάρτισης του μητρώου ατόμων με νοητική 
αναπηρία, το οποίο τηρείται από την Επιτροπή Προστασίας Νοητικά 
Καθυστερημένων Ατόμων. 



118 
 

 Καθορισμός μηχανισμού για την κηδεμονία και τη διαχείριση των περιουσιών 
των ατόμων με νοητική αναπηρία. 

 Με την τροποποίηση του Νόμου Αρ.117/89 παρέχεται ρητά στην Επιτροπή 
Προστασίας Νοητικά Καθυστερημένων Ατόμων εξουσία επιτήρησης/ 
παρακολούθησης, καθώς και εξουσία άμεσης ή έμμεσης παρέμβασης με στόχο την 
προστασία των δικαιωμάτων των ατόμων με νοητική αναπηρία στα πιο πάνω πλαίσια. 
Τυχόν παραβιάσεις υποβάλλονται με σχετική έκθεση στον/στους αρμόδιους Υπουργό/ούς 
με συγκεκριμένες εισηγήσεις/συστάσεις για λήψη μέτρων. 

 Όσον αφορά τον εκσυγχρονισμό του περί Θανατικών Ανακρίσεων Νόμου, με 
αφορμή πρόσφατου περιστατικού θανάτου τροφίμου σε Ίδρυμα, έχει υποβληθεί από την 
Επιτροπή Προστασίας Νοητικά Καθυστερημένων Ατόμων σχετική εισήγηση προς τον 
Αρχηγό Αστυνομίας Κύπρου, ο οποίος σε απαντητική επιστολή του επισήμανε ότι θα 
προωθηθεί η διαδικασία εκσυγχρονισμού του εν λόγω Νόμου, έτσι ώστε να συνάδει με 
το ευρωπαϊκό κεκτημένο. Επιπρόσθετα, σημειώνεται ότι από πλευράς των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας έχουν σταλεί στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης, ως 
το καθ’ ύλην αρμόδιο Υπουργείο, συγκεκριμένες εισηγήσεις σχετικά με την 
τροποποίηση του υπό αναφορά Νόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1055, 

ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«(Αίτημα για κατασκευή παρακαμπτηρίου δρόμου στη Τριμήκληνη) 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το αίτημα της Κοινότητας για κατασκευή Παρακμπτήριου ∆ρόμου στην 
Τριμήκληνη εξετάστηκε στο παρελθόν από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και διαφάνηκε 
ότι από τεχνικής άποψης η υλοποίηση του έργου αυτού και η σύνδεση του με τον 
υφιστάμενο δρόμο εντός της Τριμήκληνης, θα ήταν ιδιαίτερα δύσκολη και δαπανηρή 
λόγω της δυσμενούς μορφολογίας του εδάφους και γιατί θα διερχόταν εξ ολοκλήρου 
από την οικιστική περιοχή, επηρεάζοντας σημαντικά τις παράπλευρες περιουσίες, γι’ 
αυτό και εγκαταλείφθηκε. 

3. Στο παρόν στάδιο ετοιμάζεται η μελέτη για κατασκευή του αυτοκινητόδρομου 
Λεμεσού - Σαϊττά, η οποία έχει ανατεθεί από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων σε ιδιώτες 
συμβούλους. Στα πλαίσια του έργου αυτού θα επιτευχθεί και η παράκαμψη της 
Τριμήκληνης, ως μέρος της χάραξης του αυτοκινητόδρομου, ο οποίος στην περιοχή 
Τριμήκληνης κινείται κοντά στα όρια της οικιστικής περιοχής. Συνεπώς δεν υπάρχει 
περιθώριο για χάραξη άλλου δρόμου, ο οποίος να παρακάμπτει την Τριμήκληνη χωρίς 
να δημιουργεί προβλήματα στην οικιστική περιοχή με άμεσο ή έμμεσο επηρεασμό 
οικοπέδων ή περιουσιών. 

4. Σημειώνεται ότι η μελέτη για τη Φάση Β του αυτοκινητόδρομου στην οποία 
εμπίπτει η παράκαμψη της Τριμήκληνης προγραμματίζεται να ολοκληρωθεί στις αρχές 
του 2011. Η κατασκευής της φάσης αυτής θα αρχίσει το 2013, νοουμένου βέβαια ότι 
θα ολοκληρωθεί η διαδικασία των απαλλοτριώσεων και θα εγκριθούν οι αναγκαίες 
πιστώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1075, ημερομηνίας 22 
Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 
30 Απριλίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι Κανονισμοί, σύμφωνα με το άρθρο 5 του περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως 
Νόμου (Κ.∆.Π. 225/2008), που αναφέρονται στη μαθητική ενδυμασία, 
προβλέπουν ότι «το διδακτικό προσωπικό του σχολείου σε συνεργασία με το 
σύνδεσμο γονέων αποφασίζουν το είδος της ενδυμασίας που θα φορούν τα 
παιδιά». Με βάση τον κανονισμό αυτό καθορίζεται το όργανο λήψης της 
σχετικής απόφασης, καθώς και η υποχρέωση των παιδιών για κάποιο είδος 
ενδυμασίας που αποφασίζεται αρμοδίως. 

2. Από την άλλη, το δικαίωμα της ελευθερίας της θρησκείας (όπως και της σκέψης 
και της συνείδησης) διασφαλίζεται από το άρθρο 18 του Συντάγματος. Αυτό 
ισχύει και για τους/τις μαθητές/τριες των σχολείων ∆ημοτικής, Μέσης Γενικής 
και Μέσης Τεχνικής Εκπαίδευσης. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει 
ως πρώτιστο μέλημά του τη διασφάλιση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων όλων 
ανεξαίρετα των παιδιών που φοιτούν στα δημόσια σχολεία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και γι' αυτό το λόγο θέση του είναι ότι το δικαίωμα της 
ανεξιθρησκίας δεν είναι διαπραγματεύσιμο. 

3. Τα τελευταία χρόνια η κυπριακή κοινωνία, ουσιαστικό μέρος της οποίας είναι 
και η δημόσια εκπαίδευση, έχει κάνει σημαντικά βήματα για ανοχή της 
διαφορετικότητας. Ενδεικτικό της ανεκτικότητας και του σεβασμού στη 
διαφορετικότητα που επιδεικνύεται από την κοινωνία των πολιτών είναι το 
γεγονός ότι, όταν πρωτοπαρουσιάστηκε σε δημοτικό σχολείο τη σχολική χρονιά 
2006-2007, μουσουλμάνα μαθήτρια που πήγαινε στο σχολείο φορώντας τη 
μαντίλα της, δεν δημιουργήθηκε οποιοδήποτε πρόβλημα. 

4. Από την πλευρά του, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, αντιλαμβανόμενο 
τη σημασία της καλλιέργειας κουλτούρας αποδοχής και κατανόησης του 
διαφορετικού, έχει θέσει τα τελευταία χρόνια στους υπό έμφαση στόχους του τη 
διαπολιτισμική εκπαίδευση. Τα σχολεία μας προωθούν ποικιλοτρόπως και με 
ευφάνταστους τρόπους την εκπαίδευση αυτή, στοχεύοντας στην 
ευαισθητοποίηση των παιδιών, στη διαμόρφωση ορθών αντιλήψεων και 
στάσεων, αλλά και παρέχοντας δυνατότητες σε όλα τα παιδιά, ανεξαρτήτως 
καταγωγής, χρώματος, υπηκοότητας και θρησκευτικών πιστεύω να αναπτύξουν 
στο μέγιστο βαθμό τις δυνατότητές τους, κατά τρόπο που θα διασφαλίζεται η 
ομαλή και επωφελής για όλους ένταξή τους στην κοινωνία, με την αποφυγή του 
κοινωνικού αποκλεισμού και ό,τι αυτός συνεπάγεται. Παράλληλα, ευελπιστεί ότι 
στα πλαίσια της προωθούμενης Εκπαιδευτικής Μεταρρύθμισης ζητήματα όπως 
το συγκεκριμένο θα καταστεί δυνατό να διευκρινιστούν και να αντιμετωπιστούν 
με τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 

5. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν έχει μέχρι σήμερα ζητήσει επίσημα 
γνωμάτευση της Επιτρόπου Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού για το 
συγκεκριμένο θέμα ούτε η ίδια η Επίτροπος έχει δώσει γραπτώς σχετική 
γνωμάτευση. Σε δηλώσεις της όμως στο Ραδιοφωνικό Σταθμό ΑΣΤΡΑ, πριν 
από μερικές εβδομάδες, ανέφερε ότι το δικαίωμα του παιδιού στην έκφραση και 
στη σκέψη, καθώς και το δικαίωμα των γονιών να μεγαλώνουν το παιδί τους 
σύμφωνα με τα πιστεύω τους είναι αναφαίρετα και πρέπει να διασφαλίζονται. 

6. Έχοντας όλα αυτά υπόψη του, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θεωρεί 
ότι δεν πρέπει να δίδεται υπερβολική δημοσιότητα σε ένα θέμα το οποίο, στο 
παρόν τουλάχιστο στάδιο, φαίνεται να αντιμετωπίζεται ανώδυνα ως μέρος της 
πολυπολιτισμικής κυπριακής κοινωνίας. 
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7. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1091, 
ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Θέμα:  Κατασκευή του νέου Κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

1) Έναρξη κατασκευής του νέου κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 ∆εδομένου ότι στον προϋπολογισμό του 2010 για το Έργο της κατασκευής του 
νέου κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων αυτό υπάρχει ονομαστική πρόνοια 
κάτω από κονδύλι του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, ο ∆ιευθυντής του 
Τμήματος ∆ημοσίων Έργων ζήτησε με επιστολή του ημερομηνίας 30 
Οκτωβρίου 2009 προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών 
έγκριση για προκήρυξη των προσφορών με τη μέθοδο Μελέτη-Κατασκευή. Το 
Υπουργείο Οικονομικών δεν απάντησε και ως εκ τούτου η διαδικασία παρέμεινε 
στάσιμη. 

2) ∆ιαδικασία για την κατασκευή του νέου κτιρίου της Βουλής των 
Αντιπροσώπων 

 Περί το Μάρτιο 2009 προκηρύχθηκε ο ∆ιαγωνισμός για προεπιλογή 
οικονομικών φορέων οι οποίοι θα λάμβαναν μέρος στο ∆ιαγωνισμό για 
εκτέλεση του Έργου με τη μέθοδο Μελέτη-Κατασκευή. Η διαδικασία 
ολοκληρώθηκε περί το Σεπτέμβριο του 2009 και επιλέχθηκαν οκτώ (8) 
οικονομικοί φορείς. Επειδή έχει παρέλθει ένα έτος από την ημερομηνία 
προκήρυξης του ∆ιαγωνισμού, αλλά και λόγω της διαφοροποίησης ουσιωδών 
όρων στα έγγραφα προκήρυξης, όπως είναι ο χρόνος εκτέλεσης του Έργου και 
εκτέλεση του Έργου κατά φάσεις, σε περίπτωση που αποφασισθεί να 
κατασκευαστεί το Έργο, η διαδικασία προεπιλογής θα πρέπει να επαναληφθεί. 

3) Αξιοποίηση του υφιστάμενου κτιρίου όταν θα έχει αποπερατωθεί το νέο 

 Έχουν γίνει σκέψεις για αξιοποίηση του κτιρίου για άλλες ανάγκες της ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας, χωρίς όμως να παρθεί επί του παρόντος συγκεκριμένη απόφαση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1095, ημερομηνίας 27 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερ. 4.5.2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή 
κ. Γ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το πραγματικό κόστος αποκατάστασης του περιβάλλοντος μετά την πυρκαγιά 
στο Σαϊττά ανήλθε στο ποσό των €617.807 (έργα αναδάσωσης €422.967 και 
αντιδιαβρωτικά/αντιπλημμυρικά έργα €194.840). Το κόστος κατάσβεσης της 
πυρκαγιάς ανήλθε στο ποσό των €462.788. Οι δαπάνες αυτές διενεργήθηκαν από 
εθνικούς πόρους. 



121 
 

 Το Τμήμα ∆ασών, στα πλαίσια του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-
2013, Μέτρο 2.5 “Προστασία των ∆ασών από τις Πυρκαγιές και Αναδάσωση Καμένων 
Περιοχών”, με αίτηση προς τον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών 
(Κ.Ο.Α.Π), πήρε έγκριση για το ποσό των €617.807 για αποκατάσταση του κρατικού 
δάσους στην περιοχή Σαïττά. Από το ποσό αυτό, το 50% θα καταβληθεί από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Όσον αφορά τις προθέσεις της Α.Η.Κ. σε σχέση με την ευθύνη που της 
αναλογεί, το θέμα έχει προωθηθεί προς τη Νομική Υπηρεσία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για διερεύνηση των ενδεχόμενων ευθυνών εκ μέρους της Α.Η.Κ.. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1113, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. 
23.06.009.04.1113 και ημερομηνία 3 Μαΐου 2010, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 10 
Μαΐου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με βάση την ισχύουσα νομοθεσία την ευθύνη για τον ποιοτικό έλεγχο των 
νερών, των πρώτων τεσσάρων σημείων της ερώτησης, έχουν οι Υγειονομικές 
Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας, και οι αναλύσεις διεκπεραιώνονται στο Γενικό 
Χημείο του Κράτους που επίσης είναι Τμήμα του Υπουργείου Υγείας. Οι Υγειονομικές 
Υπηρεσίες ελέγχουν επίσης διάφορα σημεία των υδρευτικών δικτύων παγκύπρια 
(στην βρύση του καταναλωτή) σύμφωνα με τον Νόμο 87(I)2001. 

 Το ΤΑΥ διενεργεί ελέγχους για την ποιότητα του νερού που διαχειρίζεται το ίδιο 
(από ∆ιυλιστήρια, Αφαλατώσεις και Κυβερνητικές Γεωτρήσεις) τόσο στα σημεία 
παραγωγής όσο και στα συστήματα διανομής μέχρι τις δεξαμενές των Αρχών 
Υδατοπρομήθειας. 

 Η ευθύνη για τον έλεγχο σε όλες τις άλλες περιπτώσεις (δηλαδή για νερό που 
παρέχουν οι αρχές υδατοπρομήθειας από δικές τους πηγές ή γεωτρήσεις και στις 
δεξαμενές τους) ανήκει στις ίδιες τις αρχές υδατοπρομήθειας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1135, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.04.1135 και ημερομηνία 
18.05.2010 και σας ενημερώνω για τα πιο κάτω: 

(α)  Στις 02.11.2009, η Γραμματεία του Υπουργικού Συμβουλίου, απέστειλε στο 
Υπουργείο Εσωτερικών αντίγραφο επιστολής ημερομηνίας 22.10.2009 του 
Προέδρου Κοινοτικού Συμβουλίου Ποταμιάς, με την οποία υποβλήθηκε 
παράπονο εναντίον του ∆ημοτικού Συμβουλίου Ιδαλίου με βάση το άρθρο 21 
του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου, για παράλειψη ως αρμόδιας 
με βάση το Νόμο Αρχής, να συμμορφωθεί με τις διατάξεις του εν λόγω Νόμου 
και να λάβει τα απαιτούμενα από το Νόμο δικαστικά μέτρα εναντίον της 
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Εταιρείας ΘΕΟ∆ΟΣΗΣ Π. ΖΑΒΟΣ ΚΑΙ ΥΙΟΙ ΛΤ∆ για παρακοή εφαρμογής 
διατάγματος κατεδάφισης αυθαίρετων κτηνοτροφικών υποστατικών 
(χοιροστάσιο) σε περιοχή του ∆ήμου Ιδαλίου. 

(β)  Το υπό αναφορά χοιροστάσιο ανεγέρθηκε το 1972 με βάση την άδεια 
οικοδομής με αρ.06707, ημερομηνίας 29.09.1972, στα τεμάχια με αρ.26, 575, 
576, 577 και 579, Φ/Σχ:ΧΧΧΙ/57Ε1, Τμήμα D, στο ∆άλι. Στην ανάπτυξη έχουν 
γίνει μεγάλης κλίμακας προσθήκες/μετατροπές, οι οποίες δεν καλύπτονται από 
τις σχετικές άδειες. Η ανάπτυξη χωροθετείται σε απόσταση 600 περίπου 
μέτρων από την Οικιστική Ζώνη Ιδαλίου και σε απόσταση 500 μέχρι 800 
περίπου μέτρων από τις πλησιέστερες κατοικίες της Κοινότητας Ποταμιάς. Από 
τις εγκαταστάσεις του χοιροστασίου προκαλείται οχληρία η οποία επηρεάζει 
ιδιαίτερα την Κοινότητα Ποταμιάς, λόγω της κατεύθυνσης των ανέμων που 
επικρατούν στην περιοχή. Για το χοιροστάσιο εκδόθηκε διάταγμα κατεδάφισης 
από το Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας με την αγωγή αρ.20029/06, το οποίο 
δεν έχει εφαρμοστεί μέχρι σήμερα. 

(γ)  Το Κοινοτικό Συμβούλιο Ποταμιάς κοινοποίησε στις 01.04.2008 στο Υπουργείο 
Εσωτερικών αντίγραφο επιστολής του προς το ∆ημοτικό Συμβούλιο Ιδαλίου με 
την οποία ζητούσε όπως εκπροσωπηθεί σε συνεδρία του ∆ημοτικού 
Συμβουλίου στην οποία θα συζητείτο το θέμα της μετακίνησης του 
χοιροστασίου. Στην πιο πάνω επιστολή γινόταν αναφορά στη συνεδρία του 
∆ημοτικού Συμβουλίου Ιδαλίου ημερομηνίας 18.09.2007 στην οποία 
παρευρέθηκαν ο Ελληνοκύπριος Κοινοτάρχης Ποταμιάς και ο Τουρκοκύπριος 
Κοινοτάρχης Ποταμιάς και στην οποία αποφασίστηκε όπως τεθεί 
χρονοδιάγραμμα κατεδάφισης στους ιδιοκτήτες του χοιροστασίου. Στη σύσκεψη 
αποφασίστηκε, επίσης, όπως γίνεται αξιολόγηση της προόδου των εργασιών 
μετακίνησης του χοιροστασίου ανά δίμηνο και να προωθούνται οι ανάλογες 
ενέργειες. 

(δ)  Το θέμα της μετακίνησης του χοιροστασίου τέθηκε και σε σύσκεψη που 
πραγματοποιήθηκε στις 04.06.2008 μεταξύ του Υπουργού Εσωτερικών, του 
Προέδρου του Κοινοτικού Συμβουλίου Ποταμιάς και του ∆ημάρχου Ιδαλίου, 
κατά την οποία ο ∆ήμαρχος Ιδαλίου δεσμεύτηκε ότι η μετακίνηση της μονάδας 
θα αρχίσει μέχρι το τέλος του 2008 και θα ολοκληρωθεί εντός του 2009. Ο 
Υπουργός ζήτησε από τον ∆ήμο Ιδαλίου όπως επισπευθούν οι διαδικασίες, 
ώστε το μεγαλύτερο μέρος των εγκαταστάσεων της ανάπτυξης να μεταφερθούν 
αρχές του 2009. Ζήτησε, επίσης, όπως σε περίπτωση που δεν υπάρξει 
ανταπόκριση από τους ιδιοκτήτες, ο ∆ήμος λάβει τα απαραίτητα μέτρα για 
εφαρμογή του διατάγματος κατεδάφισης και παράλληλα όπως αποταθεί στο 
Τμήμα Περιβάλλοντος με σκοπό να διαφανούν οι επιπτώσεις στο περιβάλλον 
από την λειτουργία του χοιροστασίου. 

(ε)  Ο Πρόεδρος του Κοινοτικού Συμβουλίου Ποταμιάς επανήλθε με επιστολή του 
προς τον Υπουργό Εσωτερικών με ημερομηνία 24.07.2008, με την οποία 
έκφραζε την ανησυχία του για τον τρόπο χειρισμού του θέματος από το ∆ήμο 
Ιδαλίου. Συγκεκριμένα, στην επιστολή αναφερόταν ότι ο ∆ήμος παραχωρούσε 
νέα χρονοδιαγράμματα συμμόρφωσης προς τους ιδιοκτήτες του χοιροστασίου, 
σε αντίθεση με την απόφαση που λήφθηκε στη συνεδρία του ∆ημοτικού 
Συμβουλίου Ιδαλίου ημερομηνίας 18.09.2007, που περιγράφεται στην 
παράγραφο 4 πιο πάνω. Επίσης, με την πιο πάνω επιστολή το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Ποταμιάς ζητούσε από το Υπουργείο Εσωτερικών όπως ενεργήσει 
με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 21 του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
Νόμου. Σημειώνεται ότι παράπονο εναντίον της οχληρίας που προκαλείται από 
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τη λειτουργία του υπό αναφορά χοιροστασίου υποβλήθηκε και από τον 
δικηγόρο κ. Κωνσταντίνο Σ. Καποδίστρια εκ μέρους των πελατών του SANTA 
KATERIΝΑ TAVERN (POTAMIA) LTD, με επιστολή του ημερομηνίας 
27.03.2008 προς τον Πρόεδρο και μέλη του ∆ημοτικού Συμβουλίου Ιδαλίου και 
το ∆ημοτικό Μηχανικό και κοινοποίηση μεταξύ άλλων στο Υπουργείο 
Εσωτερικών. Στην επιστολή ο κ. Καποδίστριας ανάφερε ότι λόγω της οχληρίας 
που προκαλείται, ιδιαίτερα τους καλοκαιρινούς μήνες, πλήττονται τα οικονομικά 
συμφέροντα των πελατών του και ζητούσε τη λήψη όλων των ενδεδειγμένων με 
βάση τη Νομοθεσία μέτρων για άρση της παρανομίας. Το Υπουργείο 
Εσωτερικών με επιστολή του ημερομηνίας 17.04.2008 ζήτησε ενημέρωση από 
το ∆ήμο Ιδαλίου για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει προς αποκατάσταση της 
νομιμότητας. Ο ∆ήμος Ιδαλίου με επιστολή του ημερομηνίας 03.09.2008 προς 
τους ιδιοκτήτες του χοιροστασίου και κοινοποίηση, μεταξύ άλλων, στο 
Υπουργείο Εσωτερικών ενημέρωσε τους ιδιοκτήτες ότι το ∆ημοτικό Συμβούλιο 
αποφάσισε όπως εγκρίνει νέα προθεσμία για κατεδάφιση των αυθαίρετων 
εγκαταστάσεων του χοιροστασίου, σύμφωνα με τα χρονοδιαγράμματα που 
ζήτησαν οι ιδιοκτήτες και τα οποία προνοούσαν την μετακίνηση του 
μεγαλύτερου μέρους των ζώων μέχρι 21.12.2008, την κατεδάφιση των 
υποστατικών που θα εγκαταλείπονταν και το κλείσιμο των τριών (3) εκ των 
τεσσάρων (4) δεξαμενών χοιρολυμάτων. Το χρονοδιάγραμμα προνοούσε, 
επίσης, την κατεδάφιση του συνόλου των εγκαταστάσεων της υφιστάμενης 
ανάπτυξης μέχρι 31.12.2009. Για την πιο πάνω απόφαση του ∆ημοτικού 
Συμβουλίου, ο ∆ήμος ενημέρωσε το Υπουργείο Εσωτερικών και με επιστολή 
του ημερομηνίας 14.10.2008, με την οποία διαβιβάστηκαν τα πρακτικά σχετικής 
συνεδρίας του ∆ημοτικού Συμβουλίου με ημερομηνία 29.08.2008. Το 
Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή του ημερομηνίας 10.11.2008 ζήτησε από 
το ∆ήμο Ιδαλίου όπως μεριμνήσει για την κατεδάφιση του συνόλου των 
εγκαταστάσεων του χοιροστασίου μέχρι τις 30.06.2009. Στις 18.02.2009 το 
Υπουργείο Εσωτερικών ζήτησε με επιστολή του ενημέρωση από τον ∆ήμο 
Ιδαλίου σχετικά με τις ενέργειες στις οποίες είχε προβεί για τήρηση των πιο 
πάνω χρονοδιαγραμμάτων, ενώ το Κοινοτικό Συμβούλιο Ποταμιάς με επιστολή 
του ημερομηνίας 08.04.2009 προς το ∆ημοτικό Συμβούλιο Ιδαλίου και 
κοινοποίηση στο Υπουργείο Εσωτερικών εκφράζει την απογοήτευσή του για μη 
τήρηση των διαδοχικά καθορισμένων χρονοδιαγραμμάτων. 

(στ) Το θέμα μετακίνησης του χοιροστασίου συζητήθηκε και κατά τη διάρκεια 
σύσκεψης του Υπουργού Εσωτερικών με το ∆ήμαρχο και Μέλη του ∆ημοτικού 
Συμβουλίου Ιδαλίου που πραγματοποιήθηκε στις 12.05.2009. Ο Υπουργός 
αναφέρθηκε στην παράλειψη του ∆ήμου ως αρμόδιας Αρχής με βάση τον περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμο να λάβει τα κατάλληλα μέτρα και 
ειδικότερα να εκτελέσει το διάταγμα του Επαρχιακού ∆ικαστηρίου Λευκωσίας 
για κατεδάφιση των παράνομων εγκαταστάσεων του χοιροστασίου. Ο 
Υπουργός αναφέρθηκε, επίσης, στη δυνατότητα που παρέχεται στο Υπουργικό 
Συμβούλιο για ανάθεση των εξουσιών της παραλειπούσας Αρχής σε άλλο 
πρόσωπο ή Αρχή, με σκοπό να θεραπευτεί η παράλειψη, σε περίπτωση που ο 
∆ήμος δεν συμμορφωθεί εντός των χρονικών ορίων που έχουν κατ’ επανάληψη 
τεθεί και ζήτησε από το ∆ήμο όπως ενημερώσει το Υπουργείο Εσωτερικών 
αναφορικά με την έκβαση της συνάντησης του ∆ημοτικού Συμβουλίου με τους 
ιδιοκτήτες, ώστε να ληφθούν οι αναγκαίες αποφάσεις. 

(ζ) Το Υπουργείο Εσωτερικών με νέα επιστολή του ημερομηνίας 02.09.2009 ζήτησε 
από τον ∆ήμο Ιδαλίου ενημέρωση σχετικά με τις ενέργειες στις οποίες είχε 
προβεί για τήρηση των χρονοδιαγραμμάτων. Στο μεταξύ ο Πρόεδρος του 
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Κοινοτικού Συμβουλίου Ποταμιάς με επιστολή του ημερομηνίας 27.09.2009 
ενημέρωσε το Υπουργείο Εσωτερικών ότι στις 19.09.2009 πραγματοποιήθηκε 
συνάντηση μεταξύ αυτού, του ∆ημάρχου Ιδαλίου και των ιδιοκτητών του 
χοιροστασίου στις εγκαταστάσεις του χοιροστασίου, κατά την οποία διαφάνηκε 
ότι οι ιδιοκτήτες δεν έχουν προβεί μέχρι στιγμής σε οποιαδήποτε ενέργεια 
συμμόρφωσης με τα χρονοδιαγράμματα που έχουν τεθεί. Τα πιο πάνω 
επιβεβαιώθηκαν και από τηλεφωνική επικοινωνία μεταξύ αρμόδιου Λειτουργού 
του Υπουργείου Εσωτερικών και του ∆ημάρχου Ιδαλίου στις 19.10.2009. 

(η) Μετά από υποβολή σχετικής Πρότασης από τον Υπουργό Εσωτερικών, το 
Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του ημερομηνίας 17.02.2010 έκρινε ότι το 
∆ημοτικό Συμβούλιο Ιδαλίου, παρέλειψε να εφαρμόσει τις διατάξεις του περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου και δεν έλαβε τα κατάλληλα μέτρα για 
εφαρμογή του διατάγματος κατεδάφισης και αποκατάσταση της νομιμότητας. 
Λαμβάνοντας υπόψη την εξυπηρέτηση του ∆ημοσίου Συμφέροντος, το 
Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε να ασκήσει τις εξουσίες του με βάση τις 
πρόνοιες του άρθρου 21 του Νόμου και να: 

(i)  εκδώσει διάταγμα προς καθορισμό χρονικής προθεσμίας 30 ημερών, 
μέσα στην οποία ο ∆ήμος Ιδαλίου, ως αρμόδια Αρχή με βάση τον περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμο, οφείλει να θεραπεύσει την 
παράλειψη, δηλαδή να λάβει τα απαιτούμενα από το Νόμο δικαστικά 
μέτρα εναντίον της Εταιρείας ΘΕΟ∆ΟΣΗΣ Π. ΖΑΒΟΣ ΚΑΙ ΥΙΟΙ ΛΤ∆ για 
παρακοή εφαρμογής διατάγματος κατεδάφισης αυθαίρετων 
κτηνοτροφικών υποστατικών, και 

(ii)  σε περίπτωση που ο ∆ήμος Ιδαλίου δεν προβεί στις κατάλληλες 
ενέργειες εντός της καθορισθείσας προθεσμίας, να διορίσει τον Έπαρχο 
Λευκωσίας για να θεραπεύσει την ενδεχόμενη παράλειψη, λαμβάνοντας 
υπόψη τα πραγματικά και νομικά γεγονότα της υπόθεσης. 

(θ)  Το Υπουργείο Εσωτερικών ενημέρωσε τον ∆ήμο Ιδαλίου για την πιο πάνω 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με επιστολή του ημερομηνίας 
24.03.2010 και ζήτησε από τον ∆ήμο όπως ενεργήσει με βάση το διάταγμα του 
Υπουργικού Συμβουλίου και ενημερώσει ανάλογα το Υπουργείο Εσωτερικών 
μέχρι τις 23.04.2010. Ο ∆ήμος Ιδαλίου επιστολή του ημερομηνίας 20.04.2010 
ενημέρωσε το Υπουργείο Εσωτερικών ότι το ∆ημοτικό Συμβούλιο στη συνεδρία 
του με ημερομηνία 13.04.2010 αποφάσισε όπως καθορίσει νέα προθεσμία 
μετακίνησης του εν λόγου χοιροστασίου μέχρι τις 25.02.2011. Το Υπουργείο 
Εσωτερικών, θεωρώντας ότι η πιο πάνω απόφαση του ∆ημοτικού Συμβουλίου 
δεν ικανοποιεί την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, απέστειλε στις 
26.04.2010 επιστολή προς τον Έπαρχο Λευκωσίας με την οποία τον καλεί όπως 
εξασφαλίσει από το ∆ήμο Ιδαλίου τους διοικητικούς φακέλους της υπόθεσης και 
ενεργήσει με βάση την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. Λόγω της 
χρόνιας φύσης του προβλήματος και του επηρεασμού των ανέσεων των 
κατοίκων της Κοινότητας Ποταμιάς, το Υπουργείο ζήτησε από τον Έπαρχο 
Λευκωσίας όπως δοθεί άμεση προτεραιότητα στο χειρισμό της υπόθεσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1137, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.1137 και ημερομηνία 7 Μαΐου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή 
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του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 12 Μαΐου 2010, 
σχετικά με τον κίνδυνο κατάρρευσης του μοναστηριού του Αρχαγγέλου Μιχαήλ στον 
Αναλιόντα λόγω γεωλογικού προβλήματος του υπεδάφους, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Τα προβλήματα των ρωγματώσεων που εμφανίζονται στη Μονή Αρχαγγέλου 
Μιχαήλ στον Αναλιόντα απασχόλησαν παλαιότερα το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης 
και το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και είχαν ετοιμαστεί οι ακόλουθες μελέτες: 

1. Τον Απρίλη του 1988, "Archangelos Michael Monastery-Geotechnical 
Investigation as to the causes to cracks on the buildings", Τμήμα Γεωλογικής 
Επισκόπησης. 

2. Τον Ιούλιο του 1991, κοινή έκθεση του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης και 
του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, η οποία αφορούσε την εγκατάσταση οργάνων και 
την αξιολόγηση των αποτελεσμάτων. 

 Στις μελέτες αυτές είχαν προταθεί εισηγήσεις, όπως: 

α)  Να σταματήσει οποιαδήποτε κατασκευή στη νοτιοανατολική περιοχή γιατί σ’ 
αυτό το τμήμα υπάρχουν προβλήματα με ερπυσμό του εδάφους (creep 
movements),  

β)  οι όποιες κατασκευές γίνουν στο μέλλον, να γίνουν προς τα δυτικά και μακριά 
από την άκρια της ανατολικής πλαγιάς και  

γ)  να γίνουν διάφορες κατασκευαστικές εργασίες προς επίλυση των 
προβλημάτων. 

 Σημειώνεται ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, το οποίο έχει και το γενικό συντονισμό του θέματος, απέστειλε σχετική 
επιστολή προς τον Μακαριότατο Αρχιεπίσκοπο Κύπρου Χρυσόστομο 
(επισυνάπτεται), όπου παρατίθενται τα γεγονότα όπως έχουν εξελιχτεί στη συνέχεια. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1138, 
ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

«Κεραία κινητής τηλεφωνίας στην Αμμόχωστο 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το θέμα του 
θανατηφόρου εργατικού ατυχήματος, που έγινε την 1.5.2010 στην Αμμόχωστο, 
διερευνάται από το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών. Το Τμήμα έχει αποστείλει 
επιστολή προς τους δύο αδειούχους τηλεπικοινωνιακούς παροχείς, Cyta και ΜΤΝ, 
καθώς και στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το οποίο είναι 
αρμόδιο για θέματα εργασιακής ασφάλειας, και αναμένει τις απόψεις τους. 

2. Ως εκ τούτου, η απάντηση της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων θα σας 
αποσταλεί μόλις ολοκληρωθεί η σχετική διερεύνηση του Τμήματος Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1153, 
ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

«ΘΕΜΑ: Λειτουργία ακτινολογικού συστήματος στο λιμάνι Λεμεσού 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ ότι το ακτινολογικό 
σύστημα που λειτουργεί στο λιμάνι Λεμεσού τοποθετήθηκε από το Τμήμα Τελωνείων 
μεταξύ των αποθηκών με αρ. 3 και 4 για σκοπούς ελέγχου των 
εμπορευματοκιβωτίων. 

 Ως εκ τούτου η ερώτησή σας διαβιβάστηκε στο αρμόδιο Τμήμα για τις δικές του 
ενέργειες ως προς το ερώτημα που θέσατε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1155, ημερομηνίας 13 

Μαΐου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας 
Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 
20 Μαΐου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.1 Η ∆ιεύθυνση ∆ημοτικής Εκπαίδευσης με σχετική εγκύκλιο της, ημερ. 28 
Αυγούστου 2008, ενημέρωσε τους διευθυντές/διευθύντριες των δημοτικών σχολείων 
ότι πέρα από την εφαρμογή της παροχής ενισχυτικού χρόνου διδασκαλίας στη βάση 
των υφιστάμενων κριτηρίων, θα μπορούσαν να εφαρμόσουν και το θεσμό της 
παράλληλης λειτουργίας τμημάτων ταχύρρυθμης εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας. 
Αυτό μπορεί να εφαρμοστεί σε εκείνα τα σχολεία που έχουν μεγάλο αριθμό 
αλλόγλωσσων μαθητών και παίρνουν ικανοποιητικό χρόνο ενισχυτικής διδασκαλίας. 
Με βάση σχετική ενημέρωση που δόθηκε από τα Επαρχιακά Γραφεία Παιδείας, από 
τα 73 σχολεία που θα μπορούσαν να εφαρμόσουν τα ταχύρρυθμα μαθήματα: 

 15 σχολεία εφάρμοσαν την ενίσχυση μόνο ατομικά ή σε μικρές ομάδες, όπως 
γινόταν στο παρελθόν 

 19 σχολεία εφάρμοζαν την ενίσχυση μόνο με ταχύρρυθμα τμήματα εκμάθησης 
της ελληνικής 

 39 σχολεία εφάρμοζαν την ενίσχυση σε συνδυασμό των δύο πιο πάνω 
επιλογών. 

 Αυτό αποτελεί ένδειξη ότι τα σχολεία προτιμούν την εφαρμογή ενός 
συνδυασμού μεταξύ της ατομικής ενίσχυσης ή σε μικρές ομάδες και των 
ταχύρρυθμων μαθημάτων, αφού κάτι τέτοιο ανταποκρίνεται καλύτερα στις ανάγκες 
των αλλόγλωσσων μαθητών. Ως εκ τούτου, στη βάση αυτής της πληροφόρησης και 
στην προσπάθεια του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για προώθηση της 
αποκέντρωσης και της αυτονομίας των σχολικών μονάδων, δόθηκε και για τη σχολική 
χρονιά 2009-2010 αυτή η επιλογή στα σχολεία. Σύμφωνα με στατιστικά στοιχεία της 
∆ιεύθυνσης ∆ημοτικής Εκπαίδευσης, κατά τη σχολική χρονιά 2009-2010, ο αριθμός 
των αλλόγλωσσων μαθητών που φοιτούν στα δημοτικά σχολεία της Κύπρου 
ανέρχεται σε 5281 σε σύνολο 50475 μαθητών, αριθμός που αντιπροσωπεύει ένα 
ποσοστό της τάξης του 10,5% του συνόλου του μαθητικού πληθυσμού των δημοτικών 
σχολείων. Ταυτόχρονα, έχει παραχωρηθεί χρόνος 2069 επιπρόσθετων διδακτικών 
περιόδων σε όλες τις τάξεις των δημοτικών σχολείων στις οποίες φοιτούν 
αλλόγλωσσα παιδιά, τα οποία έχουν ανάγκη ενισχυτικής διδασκαλίας για εκμάθηση 
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της ελληνικής γλώσσας και το κάθε σχολείο μπορεί να αποφασίσει ανάλογα για τον 
τρόπο της αποτελεσματικής αξιοποίησής του. Ο χρόνος αυτός ισοδυναμεί με την 
εργοδότηση 77 επιπλέον εκπαιδευτικών. Επιπρόσθετα, το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού προωθεί καινούρια πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο με σκοπό τη 
διαφοροποίηση των κριτηρίων παροχής της ενισχυτικής διδασκαλίας, ώστε αυτή να 
παρέχεται στοχευμένα, με απώτερο στόχο τη βελτίωση της ποιότητας της 
παρεχόμενης διδασκαλίας και της επίδοσης των μαθητών μας. 

 Αντίστοιχα, η ∆ιεύθυνση Μέσης Εκπαίδευσης άρχισε να εφαρμόζει πρόγραμμα 
Ένταξης Αλλόγλωσσων Μαθητών στα Σχολεία Μέσης Εκπαίδευσης από την περσινή 
σχολική χρονιά (2008-2009) στα πλαίσια υλοποίησης σχετικής απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 67.598 (30/07/2008). Τα μέτρα τέθηκαν άμεσα σε 
ισχύ σε εκείνα τα σχολεία, στα οποία τα ποσοστά των αλλόγλωσσων μαθητών ήταν 
υψηλά. Τα μέτρα αυτά συνάδουν τόσο με τις εισηγήσεις της Έκθεσης της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Μεταρρύθμισης, όσο και με την πολιτική του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού για τη διαπολιτισμική εκπαίδευση. Στα πλαίσια του προγράμματος 
υλοποιήθηκαν τα πιο κάτω: 

Α. Πιλοτικό πρόγραμμα ταχύρρυθμης εκμάθησης της Ελληνικής: Το 
πρόγραμμα ξεκίνησε κατά την περσινή σχολική χρονιά 2008-2009, με τη συμμετοχή 
18 σχολείων (4 Λύκεια, 1 Τεχνική Σχολή, 12 Γυμνάσια και 1 Εσπερινό Γυμνάσιο-
Λύκειο), τα οποία συγκέντρωσαν τους μεγαλύτερους αριθμούς αλλόγλωσσων 
μαθητών και στα οποία δίδαξαν 15 φιλόλογοι με έκτακτο διορισμό. Το σύνολο των 352 
μαθητών που εντάχθηκαν (40 στη Λευκωσία, 160 στη Λάρνακα, 40 στη Λεμεσό, 36 
στην Αμμόχωστο και 76 στην Πάφο) κατανεμήθηκε κατά σχολείο σε τμήματα 
αρχαρίων και προχωρημένων μετά από τη διεξαγωγή εξεταστικού δοκιμίου 
ελληνομάθειας που ετοιμάστηκε από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο. Με βάση το σύστημα 
που εφαρμόζεται πάνω σε πρωινή βάση, για τη λειτουργία του προγράμματος σε κάθε 
σχολείο που συμμετέχει, προσαρμόζεται το ωρολόγιο πρόγραμμα, ώστε να μπορούν 
οι αλλόγλωσσοι μαθητές να αποχωρούν από τα μαθήματα των Αρχαίων Ελληνικών, 
των Θρησκευτικών και της Ιστορίας και να συγκεντρώνονται σε ειδικά τμήματα για να 
διδαχθούν Ελληνικά. Για τη διδασκαλία χρησιμοποιείται σειρά βιβλίων παραγωγής του 
Πανεπιστημίου Κρήτης (Εκδόσεις ΟΕ∆Β). Τα βιβλία αυτά προορίζονται αποκλειστικά 
για τη διδασκαλία της Ελληνικής σε αλλόγλωσσους μαθητές ως δεύτερης ή ξένης 
γλώσσας. Κατά τη φετινή σχολική χρονιά 2009-2010 το Πρόγραμμα επεκτάθηκε και 
κάλυψε 31 σχολεία σε όλη την Κύπρο (5 στη Λευκωσία, 9 στη Λεμεσό, 7 στη 
Λάρνακα, 1 στην Αμμόχωστο και 9 στην Πάφο) και για τη λειτουργία του έχουν γίνει 23 
έκτακτοι διορισμοί φιλολόγων. Στο πρόγραμμα συμμετέχουν 800 από τους 1100 
περίπου του υπολογιζόμενου παγκύπριου συνόλου των αλλόγλωσσων μαθητών 
Μέσης Εκπαίδευσης που έχουν ανάγκη εκμάθησης της Ελληνικής (εξυπηρέτηση 
ποσοστού περίπου 72%). Σε σχέση με τους παρεχόμενους αριθμούς διευκρινίζεται ότι 
η κατάσταση είναι ρευστή, καθώς υπάρχουν συνεχείς αυξομειώσεις. Η γενική, όμως, 
εικόνα είναι αρκετά αντιπροσωπευτική. 

Β. Επιμόρφωση εκπαιδευτικών: Για την επιμόρφωση των εκπαιδευτικών που 
συμμετέχουν στο πρόγραμμα έχει ξεκινήσει από την προηγούμενη χρονιά μια 
πλούσια επιμορφωτική δράση από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο και το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού. Περιλαμβάνει μεταξύ άλλων ημερίδες με τη συμμετοχή τόσο 
των καθηγητών όσο και των Βοηθών ∆ιευθυντών/ντριών που έχουν τη σχετική ευθύνη 
για την υλοποίηση του προγράμματος, επιμορφώσεις σε θέματα ετερότητας και 
γλωσσικής ετερότητας, παρουσίαση των εγχειριδίων και άλλου υποστηρικτικού υλικού, 
εκπαιδευτικά συνέδρια με θέμα τη διδασκαλία της Ελληνικής ως δεύτερης γλώσσας 
στο κυπριακό συγκείμενο. Αξίζει να τονιστεί ότι κατά το Φεβρουάριο του 2009 έχει 
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διεξαχθεί διημερίδα στην οποία εισηγητές ήταν μέλη του Εργαστηρίου 
∆ιαπολιτισμικών και Μεταναστευτικών Μελετών Πανεπιστημίου Κρήτης -μέλη της 
συγγραφικής ομάδας του προγράμματος σπουδών και του υλικού που 
χρησιμοποιείται στο πρόγραμμα. Στον τομέα της επιμόρφωσης και στήριξης του 
προγράμματος συμμετέχουν λειτουργοί του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, Επιθεωρητές 
και Σύμβουλοι Φιλολογικών Μαθημάτων του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

1.2 Το Κέντρο Εκπαιδευτικής Έρευνας και Αξιολόγησης (ΚΕΕΑ) ετοίμασε και 
χορήγησε δοκίμια ελληνομάθειας σε όλους τους αλλόγλωσσους μαθητές γυμνασίου, 
ως μέρος της αξιολόγησης του ταχύρρυθμου προγράμματος εκμάθησης της ελληνικής 
ως δεύτερης γλώσσας το οποίο αξιολογείται επίσημα από το ΚΕΕΑ, με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου. Αντίστοιχα, έχει ετοιμαστεί και χορηγηθεί πιλοτικά δοκίμιο 
ελληνομάθειας για μαθητές δημοτικού. Η έρευνα αναμένεται να ολοκληρωθεί τον Ιούνιο 
2010 και σχετική έκθεση του ΚΕΕΑ θα αποσταλεί στην Αρμόδια Αρχή. Τα δοκίμια 
ελληνομάθειας ετοιμάστηκαν ακολουθώντας συγκεκριμένη μεθοδολογική πορεία 
ανάπτυξης δοκιμίων με βάση κριτήρια ελληνομάθειας, όπως ορίζονται από το Κοινό 
Ευρωπαϊκό Πλαίσιο Αναφοράς για τη γλώσσα. Με βάση το αποτέλεσμα του δοκιμίου, 
οι μαθητές κατατάγηκαν σε ομάδες αρχάριων ή προχωρημένων χρηστών της 
ελληνικής γλώσσας. Πιο συγκεκριμένα, το δοκίμιο ελληνομάθειας αποτελείται από 
τέσσερα μέρη: κατανόηση προφορικού λόγου, παραγωγή προφορικού λόγου, 
κατανόηση γραπτού λόγου και παραγωγή γραπτού λόγου. 

1.3 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει ήδη ετοιμάσει σχετικό Οδηγό 
Υποδοχής, με στόχο την ομαλοποίηση της υποδοχής των νεοεισερχόμενων 
αλλόγλωσσων μαθητών από τα σχολεία. Ο Οδηγός Υποδοχής διαγράφει με σαφήνεια 
τη διαδικασία υποδοχής και αρχικής ένταξης των νέων αλλόγλωσσων μαθητών από 
τις σχολικές μονάδες και περιλαμβάνει, επίσης, έντυπο με βασικές πληροφορίες για 
αλλόγλωσσους μαθητές και γονείς για το εκπαιδευτικό σύστημα της Κύπρου, τις 
προοπτικές και επιλογές φοίτησης και τα δικαιώματα και υποχρεώσεις των μαθητών. 
Στόχος της εκπόνησης του Οδηγού Υποδοχής είναι η προσαρμογή και εξοικείωση των 
μαθητών με το νέο σχολικό και κοινωνικό περιβάλλον, όπως, επίσης, και η 
πληροφόρηση των μαθητών και των οικογενειών τους για τις υποχρεώσεις και τα 
δικαιώματα που έχουν. Το συγκεκριμένο έντυπο με τίτλο: «Οδηγός Υποδοχής στην 
Κυπριακή Εκπαίδευση», έχει μεταφραστεί σε οκτώ ξένες γλώσσες, που έχουν επιλεγεί 
με βάση τους μεγαλύτερους αριθμούς κατά εθνότητα των αλλόγλωσσων μαθητών, 
που φοιτούν στη ∆ημοτική και τη Μέση Εκπαίδευση. Οι γλώσσες στις οποίες έχει 
εκδοθεί ο Οδηγός είναι οι εξής: Αγγλική, Τουρκική, Ρωσική, Γεωργιανή, Βουλγαρική, 
Ρουμανική, Ουκρανική και Αραβική. ∆όθηκαν οδηγίες στους διευθυντές/διευθύντριες 
των σχολείων ∆ημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης όπως παραχωρήσουν ένα αντίτυπο 
σε κάθε μαθητή που έχει ως μητρική μια από τις πιο πάνω γλώσσες. Επιπρόσθετα, 
στο πλαίσιο των δράσεων που συγχρηματοδοτούνται από το Ευρωπαϊκό Ταμείο 
Ένταξης υπηκόων τρίτων χωρών, το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο έχει προχωρήσει στην 
έκδοση ενημερωτικού οδηγού με τίτλο «Ενημερωτικός Οδηγός Υποδοχής στην 
Κυπριακή Εκπαίδευση. Καλώς ήλθατε στην Κύπρο, καλώς ήλθατε στο σχολείο». Ο 
οδηγός έχει εκδοθεί σε πέντε γλώσσες (Αραβικά, Γεωργιανά, Ουκρανικά, Ρωσικά, 
Τουρκικά) και στάληκε στα σχολεία για να δοθεί στους αλλόγλωσσους μαθητές, 
ανάλογα με τη μητρική τους γλώσσα. 

3. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1177, 
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ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα 

«Γεφύρι που θα συνδέει τις βιομηχανικές περιοχές Τριμιθούσας και Μεσόγης 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και θέλω να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Για την κατασκευή γεφυριού που θα συνδέει τις βιομηχανικές περιοχές 
Τριμιθούσας και Μεσόγης, έχει ετοιμαστεί μελέτη από ιδιώτη μελετητή για λογαριασμό 
του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

3. Η υπό αναφορά μελέτη έχει σταλεί στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για έλεγχο και 
προκήρυξη προσφορών για την εκτέλεση του έργου, το οποίο θα χρηματοδοτηθεί από 
το Υπουργείο Εμπορίου. 

4. Η προσφοροδότηση του έργου έχει προγραμματιστεί για το τελευταίο τρίμηνο του 
2010, εφόσον δεν προκύψουν σοβαρές παραλείψεις κατά τον έλεγχο της μελέτης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1185, 
ημερομηνίας 14 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 

Τάσου Μητσόπουλου 

«Συμμετοχή της Κύπρου στα προγράμματα Greenliqht και GreenBuilding 

 Σχετικά με την ερώτησή σας αναφορικά με το πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1. Το Πρόγραμμα GreenLight είναι ένα εθελοντικό πρόγραμμα, όπου ιδιωτικοί και 
δημόσιοι οργανισμοί και εταιρείες συμφωνούν να αναβαθμίσουν το φωτισμό στους 
υπάρχοντες χώρους τους - οπουδήποτε και οποτεδήποτε, εφόσον η εξοικονόμηση 
ενέργειας δικαιολογεί την επένδυση - εγκαθιστώντας τα καλύτερα διαθέσιμα φωτιστικά 
συστήματα στα κτίρια. Οι στόχοι του Προγράμματος GreenLight για τα εγγεγραμμένα 
Μέλη είναι: 

- Να αναβαθμίσουν το φωτισμό τους στις ήδη υπάρχουσες εγκαταστάσεις και 

- να κατασκευάσουν όλες τις νέες εγκαταστάσεις με  τεχνολογία η οποία 
εξοικονομεί ενέργεια, επιτυγχάνοντας: 

- μείωση λειτουργικού κόστους, βελτίωση της ποιότητας φωτισμού και την 
παραγωγικότητα των εργαζομένων, 

- τη μείωση της εκπομπής των αερίων του θερμοκηπίου και άλλων ρύπων 
και 

- τη βελτίωση της οικονομικής κατάστασης των συμμετοχόντων του 
Προγράμματος. 

 Το Πρόγραμμα GreenLight έχει αναπτυχθεί με σκοπό να εμπλέξει σημαντικές 
εμπορικές και δημόσιες εταιρείες στην αναβάθμιση των φωτιστικών συστημάτων. Αν 
και δεν υπάρχουν δεσμευτικές νομικές υποχρεώσεις, συμμετοχή στο Πρόγραμμα 
σημαίνει ουσιαστική δέσμευση και μια ουσιώδη συμβολή στο αντικείμενο του 
Προγράμματος GreenLight. 

 Κατά παρόμοιο τρόπο το πρόγραμμα GreenBuilding απευθύνεται σε 
αντίστοιχους οργανισμούς και εταιρείες που επιθυμούν να αναβαθμίσουν την 
ενεργειακή απόδοση των κτιρίων τους και να ενσωματώσουν ανανεώσιμες πηγές 
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ενέργειας με σημαντική συνεισφορά στο ενεργειακό ισοζύγιο των υπό αναφορά 
κτιρίων τους. 

 Συμμετοχή γίνεται μέσω εγγραφής όπου ο φορέας, οργανισμός ή μια εταιρεία, 
αναλαμβάνει μόνη της να εκπληρώσει τις απαιτήσεις του Προγράμματος GreenLight ή 
GreenBuilding αντίστοιχα. Οι συμμετέχοντες μπορούν να χρησιμοποιήσουν το 
λογότυπο του GreenLight ή GreenBuilding σε σχετικές τους δραστηριότητες, 
συμπεριλαμβανομένων και συγγενών δραστηριοτήτων προώθησης όπως απονομές 
βραβείων, καταλόγους, διαφημιστικές καμπάνιες κ.λπ. 

2. Σε ό,τι αφορά το Πρόγραμμα GreenLight εξ όσων γνωρίζω κανένας 
οργανισμός από την Κύπρο δεν έχει μέχρι σήμερα συμμετάσχει σε αυτό. Το 
Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, όμως αναγνωρίζοντας τη 
συνεισφορά στην εξοικονόμηση ενέργειας μέσω καλύτερου και πιο ενεργειακά 
οικονομικού φωτισμού, ανέπτυξε 2 σημαντικές δράσεις, μία απευθυνόμενη σε όλους 
τους καταναλωτές αλλά και τους δήμους και μία πιο στοχευόμενη στο Νέο Γενικό 
Νοσοκομείο. 

 Με την πρώτη δράση, το 2010 θα παραχωρηθούν 6 δωρεάν, λαμπτήρες 
φθορισμού (CFL) στους οικιακούς καταναλωτές και σε μη κερδοσκοπικούς 
οργανισμούς. Συνολικά για την περίοδο 2010-2011 θα διατεθούν περίπου 1 300 000 
λαμπτήρες φθορισμού. Σημειώνεται εξάλλου ότι το 2007 είχαν επίσης διατεθεί 300 
000 οικονομικοί λαμπτήρες CFL και το 2008 άλλες 360 000 λαμπτήρες. Επιπλέον με 
χορηγία του Σχεδίου Χορηγιών ΑΠΕ και ΕΞΕ, αρκετοί δήμοι έχουν προχωρήσει σε 
αντικατάσταση των συστημάτων φωτισμού σε διάφορα πάρκα με εγκατάσταση 
συστημάτων φωτισμού με χρήση φωτοβολταϊκών συστημάτων και οικονομικών 
λαμπτήρων. 

 Με την δεύτερη δράση έγινε από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού και την αρμόδια Υπηρεσία Ενέργειας, αξιολόγηση του συστήματος 
φωτισμού του Νέου Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας και προτάθηκαν και 
εφαρμόστηκαν μέτρα που έχουν ως αποτέλεσμα χωρίς οποιαδήποτε αλλοίωση της 
ποιότητας φωτός, τη διακοπή λειτουργίας περίπου 150 λαμπτήρων για 10 ώρες κάθε 
μέρα. 

3. Σε ό,τι αφορά το πρόγραμμα GreenBuilding, οργανισμοί έχουν δείξει 
ενδιαφέρον για συμμετοχή και το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
τους παρέχει συμβουλές και στήριξη για την διαδικασία υποβολής της αίτησης. Μέχρι 
σήμερα έχει υποβληθεί μέσω του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
μία αίτηση από ένα νέο ιδιωτικό ιατρικό κέντρο στη Λευκωσία, η οποία έγινε αποδεκτή 
και αξιολογείται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ενώ άλλοι οργανισμοί κυρίως 
τουριστικές μονάδες και αναπτύξεις πολυτελών επαύλεων πιστεύουμε ότι θα 
προχωρήσουν. 

 Είμαστε πάντα στην διάθεσή σας για διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1190, ημερομηνίας 14 

Μαΐου  2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2010, σχετική με το 
εκπαιδευτικό πρόγραμμα “Μια Μέρα στο Μουσείο” και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. «Το εκπαιδευτικό πρόγραμμα “Μια Μέρα στο Μουσείο” διοργανώνεται από το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σε συνεργασία με τους οργανισμούς της 
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Olympic Air και Marfin Bank, που αποτελούν και τους χρηματοδότες του. 
Λόγω του μεγάλου αριθμού των σχολείων που έχουν δηλώσει συμμετοχή και 
των αλλεπάλληλων ακυρώσεων πτήσεων προς Αθήνα λόγω απεργιών, δεν 
έγινε κατορθωτή η ολοκλήρωση του προγράμματος κατά τη φετινή σχολική 
χρονιά 2009-2010. Η επιλογή των σχολείων που συμμετείχαν τη φετινή 
σχολική χρονιά στο πρόγραμμα έχει γίνει με βάση τη σειρά παραλαβής των 
αιτήσεων των σχολείων. 

2. Το πρόγραμμα ξεκίνησε στις 29 Ιανουαρίου 2010 και μέχρι τις 30 Μαΐου 2010, 
που ολοκληρώθηκε η πρώτη φάση του, έχουν συμμετάσχει 2718 μαθητές και 
εκπαιδευτικοί από 112 σχολεία, δημόσια και ιδιωτικά, Μέσης Εκπαίδευσης. 
Το πρόγραμμα αναμένεται να συνεχιστεί και ολοκληρωθεί με τη νέα σχολική 
χρονιά 2010-2011. Τη σχολική χρονιά 2010-2011 αναμένεται να ταξιδέψουν 
692 μαθητές και εκπαιδευτικοί από 33 σχολεία (14 ∆ημόσια και 19 Ιδιωτικά) 
ώστε να ολοκληρωθεί το πρόγραμμα. Τα σχολεία αυτά φαίνονται στον 
επισυναπτόμενο κατάλογο. 

3. Οι μαθητές που θα λάβουν μέρος στο πρόγραμμα θα παραμείνουν αυτοί που 
έχουν κληρωθεί κατά τη φετινή σχολική χρονιά όπως είναι και η επιθυμία των 
χρηματοδοτών. Για τους μαθητές της Γ' Γυμνασίου που κληρώθηκαν και θα 
μετακινηθούν σε άλλο σχολείο ήδη γίνονται ενέργειες για να ξεπεραστούν οι 
πρόσθετες τεχνικές δυσκολίες που προκαλεί η μετακίνηση αυτή.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1198, ημερομηνίας 25 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2010, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι στη συμφωνία που έχει γίνει με επενδυτές 
από το Κατάρ για το έργο απέναντι από το ξενοδοχείο “Χίλτον” στη Λευκωσία, δεν 
συμπεριλαμβάνεται η λειτουργία καζίνο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2010 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1252, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 4/6/2010, αναφορικά με την 
ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ Γιώργου Περδίκη, σχετικά 
με τη χρήση της τοποθεσίας του υψώματος «Αετόπετρες» στην περιοχή Ίνειας της 
επαρχίας Πάφου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στο εν λόγω ύψωμα έχει τοποθετηθεί νέο ραντάρ για κάλυψη των 
επιχειρησιακών αναγκών της Εθνικής Φρουράς αλλά και της Αστυνομικής 
∆ύναμης Κύπρου. 

(β) Στις μέχρι πρόσφατα κενές εγκαταστάσεις του στρατοπέδου της Ίνειας έχουν 
μεταφερθεί μονάδες της Εθνικής Φρουράς από άλλη περιοχή της Πάφου με 
αποτέλεσμα να αποδεσμευτούν άλλες μεγάλες περιοχές της επαρχίας Πάφου. 
Ως εκ τούτου δεν υπάρχουν σχέδια για κατεδάφιση των υφιστάμενων έργων 
της Ίνειας. 
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(γ) Για τις μετρήσεις των ηλεκτρομαγνητικών πεδίων θα σας ενημερώσει το 
αντίστοιχο Τμήμα του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

 Για οποιαδήποτε άλλη διευκρίνιση είμαστε στην διάθεσή σας.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα 
έχουμε Κεφάλαιο Τέταρτο σήμερα, κύριοι συνάδελφοι, δεδομένου ότι είναι 7.15 μ.μ.;  
Υπάρχει προς συνέχιση η συζήτηση του θέματος «Η κυβερνητική πρόταση που 
αφορά τα νέα αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για τα 
δημόσια σχολεία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας», θέμα εγγραφέν με εισήγηση των 
βουλευτών κ. Νίκου Τορναρίτη, Γεώργιου Τάσου και Ανδρέα Θεμιστοκλέους εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ λέω να κάμουμε.  ∆ιότι, όταν το πρωί σάς εισηγήθηκα 
όλους να μην κάμουμε, όλοι μου είπατε να κάμουμε, γιατί έν’ έτοιμοι οι ομιλητές.  Να 
κάμουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ θέτω το θέμα εις την ολομέλεια, κύριε Κατσουρίδη.  Είμαι υποχρεωμένος, 
λόγω της ώρας, διότι κάποιοι συνάδελφοι εξέφρασαν επιθυμίες προηγουμένως... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα δεν μπορεί, κύριε Πρόεδρε...  ∆εν μπορεί όποτε έχει δουλειά...  Πρώτα είναι 
η Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σωστό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν μπορεί όποιος, επειδή έβαλε δουλειά, να φεύκει.  Να μεν επεκταθώ στο 
θέμα της παρουσίας κάθε Πέμπτη στο Κεφάλαιο ∆΄.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου, έχετε το λόγο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Νομίζω ότι ο κ. Κατσουρίδης, κύριε Πρόεδρε, έχει απόλυτο δίκαιο και σε 
συνάρτηση με τι ψηφίσαμε προηγουμένως πρέπει να στέλνουμε μηνύματα στον 
κόσμο.  Η Πέμπτη είναι η μέρα του κοινοβουλίου.  Άρα, δε σηκώνει από κανένα μας 
δικαιολογία.  Και συμφωνώ ότι πρέπει να συνεχίσουμε το Κεφάλαιο ∆΄. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Είναι πάγια η θέσις... 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε το λόγο. 

 Παρακαλώ. 
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Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ θεωρώ ότι ο κ. Κατσουρίδης είχε δίκαιο το πρωί, όταν έλεγε να αναβληθεί 
η συζήτηση του Κεφαλαίου ∆΄ σήμερα, αλλά δεν υπάρχει πρόβλημα, να συνεχίσουμε 
τη συζήτηση.  Εγώ απλώς καταγράφω ότι κατά κανόνα παραμένω στο Κεφάλαιο ∆΄ 
και παρακολουθώ τις συζητήσεις.  Είναι λανθασμένος ο τρόπος που συζητάμε.  ∆εν 
μπορούμε να συζητάμε δύο ώρες ή τρεις ώρες νομοθετική εργασία και μετά να 
υπάρχει απαίτησις να μείνουμε, για να συζητούμε ακόμα δύο ώρες το Κεφάλαιο ∆΄.  
Πρέπει ριζικά να αλλάξει το σύστημα και ζητώ, και ως Πρόεδρος σήμερα της Βουλής 
που είστε, να θέσετε αυτό το θέμα στη σύσκεψη αρχηγών.  Να περιοριστεί ριζικά και 
δραστικά ο χρόνος των συζητήσεων στο Κεφάλαιο ∆΄.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε προκαταρκτικά αποφασίσει, κύριε Παπαδόπουλε, στη σύσκεψη 
αρχηγών ότι θα μιλούν οι βουλευτές για δέκα λεπτά στο Κεφάλαιο ∆΄.  Επειδή το θέμα 
τούτο όμως ήταν σε εξέλιξη, όταν λήφθηκε αυτή η απόφασις, είπαμε να αφεθούν οι 
συνάδελφοι που ετοίμασαν τις ομιλίες τους να τις εκφωνήσουν.  Αλλά από τον 
Οκτώβρη, έχετε απόλυτο δίκαιο, θα μπουν χρονικοί περιορισμοί αυστηρότατοι, έτσι 
που το Κεφάλαιο ∆΄ να μην παίρνει σε μάκρος και να χάνουμε ώρες πολλές με το να...  
Γιατί οι μακρές ομιλίες δεν εξυπηρετούν και κανένα σκοπό μεταξύ μας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να επιτραπούν και οι διάλογοι, να ζωντανέψει το πράμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, έχετε το λόγο. 

 Ενώ έχετε στη διάθεσή σας είκοσι δύο λεπτά, είμαι βέβαιος ότι θα είστε πολύ 
πιο σύντομος, όπως παραδοσιακά κάμνετε.   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα αναλυτικά προγράμματα κάθε Υπουργείου Παιδείας και κάθε χώρας... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Να παρακαλέσω, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία.  Έχει δίκαιο ο κύριος...  Γνωρίζω ότι θα πει ότι δεν ακούει 
τον εαυτό του καν. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Να είμαι δίκαιος.  ∆εν έχω την απαίτηση να παραμένουν εντός της αίθουσας 
όσοι διαφωνούν ή όσοι βιάζονται.  Καλύτερα να αποχωρήσουν.   

 Έλεγα λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ότι το αναλυτικό πρόγραμμα ιδιαίτερα της μέσης 
παιδείας για κάθε χώρα, για κάθε Υπουργείο Παιδείας είναι η ψυχή και το πνεύμα της 
παιδείας που θέλει η χώρα να προσδώσει και να μετέχουν αυτής της παιδείας επί 
σειρά πολλών ετών οι νέες και οι νέοι της.  Πρέπει να αντιληφθούμε, κατά την ταπεινή 
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μου γνώμη, ότι το μείζον, δηλαδή αυτό που έχει αξία, και αυτό που θα αρχίσει να 
επηρεάζει τα της παιδείας την επόμενη μέρα είναι σε μεγάλο βαθμό στα μαθήματα οι 
ώρες διδασκαλίας, οι εκπαιδευτικοί, αλλά προπάντων είναι οι στόχοι που καλείται η 
παιδεία μέσα από αυτά τα προγράμματα να επιτύχει. 

 Θέλω να θυμίσω στο σώμα της Βουλής, κύριε Πρόεδρε, ότι έγινε μία πρόταση 
από εφτά σοφούς με την οποία ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είχε διαφωνήσει στο 
ιδεολογικό, φιλοσοφικό της μέρος.  Και είχε διαφωνήσει για συγκεκριμένους λόγους, 
π.χ. ήταν διαποτισμένη αυτή η έκθεση με χαρακτηρισμούς ή ορισμούς πρωτόγνωρους 
ή σπάνιους ή ακόμα και ενδεχομένως νεόκοπους, όπως, π.χ., οι λέξεις εθνόπολη, 
κοσμόπολη, αγοραίος φονταμενταλισμός, επανασυγκρότηση της ταυτότητάς μας, 
επαναπροσανατολισμός της παιδείας, νεομοναδιστική, νεοανθρωπιστική παιδεία.  Και 
ισχυριζόταν η έκθεση ότι έπρεπε να σπάσει η μακρά αλυσίδα της ελληνοκεντρικής, 
εθνικιστικής...  Τα λέω όπως τα λέει ακριβώς η έκθεση.  Στόχος της μεταρρύθμισης, 
ένας από αυτούς, εθεωρείτο τότε το ότι έπρεπε να σπάσει η ελληνοκεντρική, 
εθνικιστική, εκπαιδευτική ιδεολογία της αντιδραστικής δεξιάς και να επικρατήσει -κατά 
πως λέει το κείμενο- η προοδευτική αριστερά, μακριά από εμμονές 
ελληνοεθνικοθρησκευτικών ορθόδοξων χριστιανοκεντρικών ιδεολογιών.  Σας τα 
μεταφέρω όπως τα είχαν συγγράψει οι συγκεκριμένοι εφτά σοφοί μας.   

 Έκτοτε έχει κυλήσει πάρα πολύ νερό στο μύλο αυτής της ιστορίας. Με 
υπουργούς το μακαρίτη τον Πεύκιο και τον κ. Άκη Κλεάνθους έγινε μία προσπάθεια 
επανασυγκρότησης του κειμένου της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, δημιούργησαν το 
λεγόμενο στρατηγικό σχεδιασμό, για να έρθει η παρούσα κυβέρνηση να παραγκωνίσει 
το στρατηγικό σχεδιασμό, ο οποίος είχε επαναδιατυπωθεί δύο φορές, για να επινοήσει 
την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση όπως σήμερα την ξέρουμε.  ∆εν υπάρχει καμία 
διαφωνία από κανένα κόμμα και από κανένα, υποθέτω, συνδικαλιστικό όργανο 
οποιωνδήποτε καθηγητών σε ό,τι αφορά το τι θα διδάσκεται, το πόσες περιόδους.  
Υπάρχουν μικροδιαφορές.  Εκεί που υπάρχει μεγάλη διαφορά, κύριε Πρόεδρε, είναι 
στα εξής σημεία, τα οποία ενδιαφέρουν, υποθέτω, και την κοινή γνώμη: 

 Πρώτον, όσον αφορά το σύστημα επιλογής μαθημάτων το οποίο από το ’78 
διήρκεσε μέχρι το 1998.  Καλά μας εκράτησε.  Αντί να βελτιωνόταν τότε το σύστημα, 
προχωρήσαμε στο ενιαίο λύκειο, χωρίς ουσιαστικές...  Προχωρήσαμε λέω, με την 
ευθύνη όλων, χωρίς ουσιαστικές μελέτες, το οποίο μας έφερε μέχρι σήμερα.   

 Οι άμεσες συνέπειες ήταν οι εξής:  Πρώτη συνέπεια, π.χ., τετρακόσιοι ενενήντα 
έξι συνδυασμοί σε ένα σχολείο, οι οποίοι τετρακόσιοι ενενήντα έξι συνδυασμοί σε ένα 
σχολείο καθιστούσαν εκ των πραγμάτων μη λειτουργικό το σχολείο.   

 ∆εύτερη συνέπεια.  Εγίνοντο επιλογές, π.χ., κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να 
επιλέγει ο μαθητής φυσική χωρίς να προαπαιτείται να επιλέξει μαθηματικά.  
Αποτέλεσμα, όταν πήγαινε στη Γ΄ τάξη του λυκείου να μην μπορούσε ούτε καν να 
κατανοήσει το αντικείμενο.  Όχι να το κατανοήσει, να το αφομοιώσει και να το 
επεξεργαστεί. 

 Συνέπεια τρίτη.  Η έννοια της τάξεως σε κάθε σχολείο έχει καταργηθεί.  
Αποτέλεσμα είναι η επίδραση και στην πειθαρχία και στην αυτοπειθαρχία και στο 
κουμαντάρισμα από τους διοικούντες των σχολείων. 

 Περιμέναμε, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτή η επιτροπή των αναλυτικών...  Εγώ 
αφήνω έξω το ιδεολογικό μέρος, να μπούμε στην ουσία.  Η εμπειρία τι λέει;  ∆εν 
μπορείς, κύριε, να επιλέξεις φυσική, για παράδειγμα, χωρίς να επιλέξεις μαθηματικά.  
Και από τις δεκάδες των συνδυασμών οφείλουμε να πάμε σε πέντε-δέκα κατευθύνσεις 
με πέντε- δέκα επιλογές της κάθε κατεύθυνσης, όπου τα μαθήματα το ένα να 
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συμπληρώνει και να υποβοηθεί το άλλο και να εισαγάγουν το μαθητή στον 
προσανατολισμό των επιστημών που καλείται, όταν θα πάει φοιτητής, να 
ανταποκριθεί με επάρκεια.  Για παράδειγμα, μου είναι αδιανόητο η λεγόμενη “παλιά 
κλασική κατεύθυνση” να έχει μαθήματα από άλλους κλάδους.  Και δεν αναφέρομαι 
στα μαθήματα ενδιαφέροντος που εκεί ο μαθητής μπορεί να επιλέξει.  Μιλώ για τα 
μαθήματα της κατεύθυνσης. 

 Μια άλλη συνέπεια των πειραμάτων που είχαμε κάμει στο παρελθόν ήταν, και 
πάει να γίνει και τώρα και εμείς διαφωνούμε, η ενοποίηση των λυκείων με τις τεχνικές 
σχολές.  Η πλειονότητα των βουλευτών υποθέτω γνωρίζει ότι αυτό το πράγμα, αυτό 
το πείραμα έγινε προσπάθεια να γίνει στην πράξη.  Έγινε και τα αποτελέσματα ήταν 
καταστροφικά.  Και η θερμή μας παράκληση προς τους βουλευτές του ΑΚΕΛ και τους 
Υπουργούς Παιδείας είναι αυτό το πράγμα να μην επιχειρηθεί άρον άρον, διότι μπορεί 
να βοηθήσει ορισμένους εν τη επιστήμη συναδέλφους καθηγητές, αλλά εκείνους που 
δε θα βοηθήσει ποτέ και θα δημιουργήσει μεγάλες αναστατώσεις και πολλαπλά 
προβλήματα, που η επίλυσή τους θα είναι δυσχερής, είναι τους μαθητές.  Αυτή είναι η 
ταπεινή μου γνώμη και η γνώμη μου ως εκπαιδευτικού.   

 Το σημαντικό όμως, για να πετύχει η όποια εκπαιδευτική μεταρρύθμιση και τα 
αναλυτικά προγράμματα όπως έχουν παρουσιαστεί είναι στα μαθήματα εκείνα τα 
οποία υπέχουν ιδεολογική προσέγγιση.  Και θέλω να είμαστε ειλικρινείς μεταξύ μας.  
Και αυτά τα μαθήματα δεν είναι πολλά, είναι συγκεκριμένα.  Και εγείρεται και μία 
απορία, μεγάλη απορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ποια είναι, κύριε Θεμιστοκλέους; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Συγγνώμη; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ποια είναι αυτά τα μαθήματα; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Η μεγάλη απορία, κύριε Πρόεδρε, η πρώτη είναι...  Εφόσον μία εκ των δύο 
επίσημων γλωσσών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι η ελληνική και εφόσον αυτή η 
γλώσσα διδάσκεται και πρέπει να μαθαίνεται από το σύνολο των μαθητριών και των 
μαθητών, εγείρεται η πρώτη σημαντική απορία για ποιο λόγο χρειαζόμαστε δικά μας 
βιβλία που να χρησιμοποιούνται ως βοηθήματα για την ελληνική γλώσσα;  Θα 
κατανοούσα την ανάγκη να δημιουργηθεί για την κυπριακή λογοτεχνία, για την 
κυπριακή διάλεκτο.  Το καταλαβαίνω.  Αλλά το να προσπαθούμε εμείς στην Κύπρο να 
δημιουργήσουμε βιβλία και συγγράμματα που θα διδάσκουν και θα βοηθούν τους 
εκπαιδευτικούς πολύ καλύτερα από τα υφιστάμενα συγγράμματα που υιοθετεί η 
Ελλάδα και ο υπόλοιπος ελληνισμός το βρίσκω, για να μην είμαι υπερβολικός, μάταιη 
προσπάθεια. 

 Το δεύτερο μάθημα που έχει καθαρή ιδεολογική προσέγγιση, κύριε 
Πουργουρίδη, κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς είναι η ιστορία.  Και δε μιλώ για την ιστορία, 
την ελληνική ιστορία η οποία έτσι κι αλλιώς διδάσκεται όπως έρχεται από την Ελλάδα.  
Μιλώ για την κυπριακή ιστορία.  Και η θέση η δική μου η ταπεινή είναι ότι η ιστορία 
ούτε προγράφεται ούτε διαγράφεται ούτε παραχαράσσεται ούτε διατάσσεται.  Και 
προπαντός η ιστορία, αν είναι το σύνολο των γεγονότων που απαρτίζουν την πορεία 
ενός έθνους, μιας περιοχής και ενός λαού που αφορούν το παρελθόν, που συνιστούν 
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το παρελθόν, δεν μπορεί αυτή η ιστορία να μετατρέπεται σε εργαλείο πολιτικής και 
επιβολής κομματικών ή άλλων πολιτικών επιδιώξεων στον ευαίσθητο χώρο της 
παιδείας.   

 Και δεν μπορεί να γίνεται επίσης για ακόμα ένα λόγο παραπάνω, διότι έχουμε 
δημιουργήσει στη Βουλή την επιτροπή για Φάκελο της Κύπρου.  Υποθέτω ότι τα 
δεδομένα, τα στοιχεία είναι σε μεγάλους όγκους που συσσωρεύονται στη Βουλή.  
Ακόμα, το Πανεπιστήμιο Κύπρου που ανέλαβε την επεξεργασία δεν έχει πάρει ούτε 
ένα δελτίο και θεωρώ ότι άνθρωποι που έζησαν γεγονότα δεν μπορούν να 
αποφανθούν με ιστορική δικαιοσύνη απέναντι στους συντελεστές των γεγονότων, που 
είτε ακόμα ευρίσκονται στη ζωή ή έχουν αποβιώσει μόλις πρόσφατα.  Κάθε κρίση 
ιστορική θα είναι εσφαλμένη.  Κάθε κρίση ιστορική θα χρειαστεί αναθεώρηση στο 
μέλλον.   

 Και το τρίτο μάθημα, κύριε Πρόεδρε, που θεωρώ ότι υπέχει, όχι σε μεγάλο 
βαθμό, είναι τα λεγόμενα “θρησκευτικά” ή “θρησκειολογία”.  Εμείς, όπως έχουμε δει το 
αναλυτικό πρόγραμμα, δε διαφωνούμε, αλλά περιμένουμε να δούμε αυτό το τελικό 
προϊόν, το τελικό αποτέλεσμα και θέλω να δώσω δύο σημαντικά παραδείγματα κατά 
τη γνώμη μου.  Το πρώτο:  Είναι οι απαιτήσεις του συστήματος του επίσημου 
κράτους, του Υπουργείου Παιδείας δηλαδή, που μας ενδιαφέρει ποιες θα είναι.  
Παραδείγματος χάριν,  ποια ήταν τα αίτια και οι αφορμές της τουρκικής εισβολής;  Ο 
κάθε μαθητής δικαιούται να γράψει ό,τι θέλει;  Οι απαιτήσεις του επίσημου κράτους 
ποιες θα είναι;  Τι θα μετρά ο ιστορικός που θα διορθώνει το γραπτό ως εσφαλμένο 
και ως ορθό;   

 Το δεύτερο παράδειγμα είναι:  Λέμε όλοι ότι τιμούμε τους αγώνες και του ’55-
’59 και τους υπόλοιπους αγώνες που έχουν να κάνουν με την υπεράσπιση της 
Κύπρου και της ∆ημοκρατίας.  Αν το κεφάλαιο, κύριε Πρόεδρε, που κάμνει αναφορά 
για τον αγώνα του ’55-’59 παρουσιάζεται όπως παρουσιάζεται σήμερα, αλλά πάει ο 
συγγραφέας στο τέλος και τραβά μια μονοκοντυλιά και ισχυρίζεται -ο συγγραφέας ή οι 
συγγραφείς- ότι ο αγώνας μάταια έγινε, κακώς έγινε, τότε βεβαίως θα έχουμε τις 
διαφορές μας και βεβαίως δε θα προσυπογράψουμε αυτού του είδους τις 
στρεβλώσεις και δε θα προσυπογράψουμε στρεβλώσεις, διότι θέλω να πιστεύω ότι 
όλοι, ανεξαιρέτως όλοι, εμάθαμε να τιμούμε και τα πεδία στα οποία υπερασπίστηκαν 
παππούδες, προπάτορες και πρόγονοι την ανεξαρτησία αυτού του τόπου, την 
ελευθερία του και τη δημοκρατία του.   

 Επομένως, το μήνυμα που θέλω να στείλω σήμερα είναι ότι ναι μεν έχουμε 
συγκατανεύσει στα αναλυτικά προγράμματα όπως έχουν εκδοθεί, αλλά θα 
περιμένουμε και θα παρακολουθούμε μέχρι τότε και με αγωνία τα τελικά 
αποτελέσματα.  Αυτά δηλαδή που θα πρέπει να μπουν στην τάξη, στα χέρια μαθητών, 
δασκάλων και καθηγητών.   

 Θα κλείσω με το εξής, αγαπητοί μου συνάδελφοι:  Εκπαιδευτική μεταρρύθμιση 
δεν είναι μόνο τα αναλυτικά προγράμματα που κάποιοι ενδιαφερόμαστε, απ’ όλα τα 
κόμματα υποθέτω.  Θα πρέπει να καλύψει ακόμα δύο τομείς.  Ο πρώτος τομέας είναι 
ότι ανάμεσα στο λύκειο, κύριε Πρόεδρε, και το πανεπιστήμιο υπάρχει ένα τεράστιο 
κενό.  Εκτός από καλούς επιστήμονες η Κύπρος και η κάθε κοινωνία χρειάζεται και 
θέλει να έχει και πολύ καλούς τεχνικούς, οι οποίοι να μην είναι μόνο με τις γνώσεις 
που έχουν αποκτήσει αποφοιτώντας από τις τεχνικές ή τα λύκεια.  Και αυτό το κενό, 
ενόσω δεν πάμε να το καλύψουμε, θα παρατηρούνται στρεβλώσεις στην οικονομία, 
στην κοινωνία, στη βιομηχανία και στην ανεργία.  Γι’ αυτό κάνουμε την έκκληση προς 
την κυβέρνηση, όποια και αν ήταν, σήμερα κυβερνάτε εσείς, κύριε Θωμά, σε σας 
απευθυνόμαστε, αυτό το κενό που υπάρχει, επαγγελματικής, καλής κατάρτισης και 
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αποκατάστασης, σύντομα να το δει και είμαστε έτοιμοι να στηρίξουμε κάθε 
προσπάθεια προς αυτή την κατεύθυνση.   

 Το δεύτερο κενό που υπάρχει είναι ο κατάλογος διοριστέων.  Έχει γίνει 
προηγουμένως ολόκληρη συζήτηση.  Η θέση η προσωπική μου, όχι του κόμματός 
μου, ελπίζω και το κόμμα μου λίαν συντόμως να την υιοθετήσει, είναι ότι, ναι, είναι 
απαραίτητος ο κατάλογος διοριστέων, αλλά πλέον σ’ αυτό τον κατάλογο οι νέοι 
τουλάχιστο θα πρέπει να εγγράφονται μόνο, εάν προηγουμένως έχουν επιτύχει σε 
εξετάσεις της ειδικότητάς τους πάνω στο αναλυτικό πρόγραμμα που θα κληθούν, για 
να διδάξουν.  Μόνο έτσι θα γλυτώσουμε ενδεχομένως από πολλούς που έρχονται 
από διάφορες κατευθύνσεις και με μοναδικό προσόν την εγγραφή τους στον κατάλογο 
μπαίνουν στην τάξη και διορίζονται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτά όμως, κύριε συνάδελφε, να τα αναπτύξετε, όταν θα συζητούμε την 
εκπαιδευτική μεταρρύθμιση. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μα έν’ τούτο που συζητούμε, κύριε Πουργουρίδη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, όχι.  Το θέμα που συζητούμε… 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Αυτή είναι η πεμπτουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 …που εγγράφεται με τη δική σας πρόταση εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού είναι η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα 
νέα αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας.   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ναι, ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, αυτό που έχετε πει, όπως το έχετε πει, είναι η 
πεμπτουσία της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης.  Άμα το αφαιρέσουμε τούτο, τότε από 
την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση εκείνο που θα μείνει είναι το πόσους εννά διορίζουμε, 
πώς θα τους προάγουμε, πώς θα τους μετακινούμε.  Αυτή είναι η πεμπτουσία.  Και 
κάθε χώρα δεν προβαίνει με πολύ ευκολία και κάθε χρόνο στις αλλαγές αυτές.  Είναι 
περίπου σε ορίζοντα εικοσαετίας, δεκαπενταετίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Γι’ αυτό, θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι περάσαμε μέσα από 
αχρείαστες, κατά τη γνώμη μου, αναστατώσεις στο χώρο της παιδείας, διότι κάποιοι 
εθεώρησαν ότι ήταν η κλασική ευκαιρία να επιβάλουν τις κομματικές τους επιδιώξεις 
στα σχολεία.  Να μη νομίζουν ότι, επειδή συγκατανεύουμε στα αναλυτικά, εμείς 
εφησυχάζουμε και θα πάψουμε να παρακολουθούμε την κατάσταση, διότι για μας, 
μετά από το εθνικό πρόβλημα που είναι η επίλυση του κυπριακού προβλήματος, του 
προβλήματος όλων μας, το επόμενο σε αξία και σημασία είναι η παιδεία που αφορά 
τα δημόσια σχολεία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, που απευθύνονται στους πολλούς, 
στην πλειοψηφία του κυπριακού ελληνισμού. 
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 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ. 

 Κύριε Λαμάρη, έχετε το λόγο. 

 Ελπίζω να είστε τόσο σύντομος όπως και ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ. 

 Όι, εννά είναι συντομότερος. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

(Γελώντας) 

 Εξήντα λεπτά, έτσι! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα είμαι ακριβώς σύντομος, γιατί νομίζω, και αυτό είναι ένα ζήτημα, ότι πρέπει 
επιτέλους να καταφέρνουμε ο καθένας μας με αυτοπεριορισμό να περιοριζόμαστε στο 
θέμα που εγγράφεται.  Και το θέμα δεν είναι η συνολική εκπαιδευτική μεταρρύθμιση, 
αλλά βεβαίως η πιο σημαντική της πτυχή, τα αναλυτικά προγράμματα.   

 Εγώ θα περιοριστώ σ’ αυτό το ζήτημα, αφήνοντας θεωρητικές προσεγγίσεις για 
όλα τα ζητήματα της μεταρρύθμισης.  Θέλω προηγούμενα να πω το εξής για ακόμα 
μια φορά:  Εμείς ως ΑΚΕΛ ποτέ δεν υιοθετήσαμε το κάθε τι που έχει πει ο 
οποιοσδήποτε σεβαστός, ακαδημαϊκός ή όποιος άλλος για την εκπαίδευση, για την 
παιδεία μας.  Θέλω μάλιστα για ακόμα μια φορά να πω το εξής:  Εμείς… Έχει πει ο 
πρόεδρος της επιτροπής για τα προγράμματα, ο κ. Τσιάκαλος, για τις αλλαγές, πως η 
ελληνική παιδεία όχι μόνο θα διατηρηθεί, αλλά θα καλλιεργηθεί.  Εμείς ουδέποτε ως 
ΑΚΕΛ υποστηρίξαμε κάτι διαφορετικό.  Θα ήταν παραλογισμός να υποστηρίξει 
κάποιος πως δε θα είναι ελληνική η παιδεία που θα προσφέρεται στους 
Ελληνοκυπρίους.  Ασφαλέστατα και θα είναι ελληνική η παιδεία των Ελληνοκυπρίων.  
Απ’ εκεί και πέρα μια ελληνική παιδεία, στην πράξη όμως, με βάση και την παράδοση 
που μας έχουν κληροδοτήσει, η κλασική, ανθρωπιστική, οικουμενική, πολυπολιτισμική 
παιδεία.  Κατά συνέπεια, σε καμιά περίπτωση δεν μπορεί η ελληνική παιδεία να 
ερμηνεύεται και να εφαρμόζεται στην πράξη ως στενά εθνοκεντρική παιδεία, ως 
μονοπολιτισμική ή ακόμα χειρότερα ως εθνική σοβινιστική.  Οπόταν και σ’ αυτό το 
ζήτημα, κατά την άποψή μας, υπάρχει μια ευρύτατη συναίνεση για τον τρόπο που θα 
προχωρήσουμε.  Αυτό έτσι, για να ξεκαθαρίσει η δική μας η θέση και να μη 
συνεχίσουν κάποιοι να την παρερμηνεύουν.  Αυτή ήταν και όταν ήταν αυτή η 
διακυβέρνηση στην εξουσία, αυτή ήταν, όταν ήταν και άλλες κυβερνήσεις.   

 Είναι γι’ αυτό το σκοπό που εμείς επιδιώκουμε ένα σύστημα -δε θα μπω στο τι 
επιδιώκουμε για τα παιδιά μας του εικοστού πρώτου αιώνα- επιδιώκουμε όλα εκείνα 
όμως που να διασφαλίζουν το μέλλον των νέων ανθρώπων.  Τα αναλυτικά 
προγράμματα έρχονται να θεμελιώσουν ακριβώς ένα σύστημα που να διασφαλίζει 
κάποια βασικά ζητήματα.  Τη δραστήρια συμμετοχή στην εργασία, στην πολιτική, στην 
οικονομία, στον πολιτισμό.  Τη συμβολή τους στην ανάπτυξη της γνώσης, τη 
διαβίωσή τους στη γη των προγόνων σε συνθήκες απόλυτης ελευθερίας, 
δημοκρατίας, κοινωνικής ευημερίας.   

        Η έννοια του αναλυτικού προγράμματος πολλές φορές συγχύζεται με την έννοια 
της ύλης των μαθημάτων που πρέπει να διδαχτεί από τους εκπαιδευτικούς και να 
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αφομοιώσει ο μαθητής και η μαθήτρια.  Γι’ αυτό μερικές φορές η μεταρρύθμιση 
θεωρείται ως μια υπόθεση πρόσθεσης ή αφαίρεσης ύλης, αλλαγής βιβλίων, 
διδαχτικών μέσων ή μεθόδων διδασκαλίας.  Η άποψη αυτή σχετίζεται με μια 
παραδοσιακή προσέγγιση της εκπαίδευσης σύμφωνα με την οποία η εκπαίδευση 
ταυτίζεται απόλυτα με διαδικασίες αποταμίευσης στο μυαλό των μαθητών ενός 
αυστηρά καθορισμένου συνόλου πληροφοριών και πώς τεχνικά αυτές τις 
πληροφορίες θα μπορούν να τις αφομοιώσουν.  Εμείς έχουμε μια διαφορετική άποψη, 
τις μεταρρυθμίσεις των αναλυτικών προγραμμάτων σε όσες κοινωνίες δε 
χαρακτηρίζονται από φόβο απέναντι στις αλλαγές, αλλά αντίθετα τις επιδιώκουν ως 
απαραίτητες διαδικασίες στο πλαίσιο μιας κοινωνικά σχεδιασμένης πορείας προς την 
ανθρώπινη πρόοδο.  Αυτή την προσέγγιση εμείς υιοθετούμε. 

 Εδώ επιτρέψετέ μου να πω το εξής:  Μίλησε ο συνάδελφος ο Νίκος ο 
Τορναρίτης και είπε το εξής:  «Μια μεταρρύθμιση πρέπει να είναι ειλικρινής, 
φιλελεύθερη, να μειώνει τον κρατισμό».  Ας μη συγχύζουμε πολιτικές που έχουν να 
κάνουν με το εμπόριο, με τις υπηρεσίες, με όλα τα άλλα τα ζητήματα, με την 
εκπαίδευση την εθνική.  Μείωση του κρατισμού τι σημαίνει στην εκπαίδευση, τη 
δημόσια εκπαίδευση;  Ακόμα μεγαλύτερες δυσκολίες, λιγότερο ίσες ευκαιρίες στα μη 
προνομιούχα παιδιά.  Αυτό σημαίνει λιγότερος κρατισμός στη δημόσια εκπαίδευση.  
Αντιλαμβάνεται επομένως ο καθένας μας πώς η μεταρρύθμιση των αναλυτικών 
προγραμμάτων… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μίλησε για εθνική… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 …έχει ιδιαίτερη σημασία για ολόκληρο το εκπαιδευτικό σύστημα, καθώς 
αποτελεί αφετηρία και σημείο αναφοράς για κάθε αλλαγή στο εκπαιδευτικό σύστημα.  
Είναι γι’ αυτό που στις αρχές της δεκαετίας του ’70, δεκαετία έντονων παιδαγωγικών 
προβληματισμών και ριζικών εκπαιδευτικών μεταρρυθμίσεων στην Ευρώπη, τα 
σχετικά εγχειρήματα σφραγίστηκαν από τη φράση «εκπαιδευτική μεταρρύθμιση είναι η 
μεταρρύθμιση των αναλυτικών προγραμμάτων».  Έτσι είχε μείνει εκείνη η μεγάλη 
προσπάθεια.   

 Απ’ όλα τα πιο πάνω προκύπτει ότι στις αποφάσεις πολιτικού χαρακτήρα που 
βρίσκονται στην αφετηρία της εκπόνησης των αναλυτικών προγραμμάτων χρειάζεται 
να δοθεί η δυνατότητα συμμετοχής όλων στον καθορισμό των σκοπών.  Η παρά πέρα 
ανάπτυξη των αναλυτικών προγραμμάτων να θεμελιώνεται στην επιστημονική έρευνα 
και στη σχολική εμπειρία.   

 Πώς προώθησε αυτή η κυβέρνηση αυτό το εγχείρημα;  Παρακάμπτοντας, 
θεωρητικά, πλαίσια που θα ήταν δυνατόν να υιοθετηθούν και από δεδομένα που 
υπάρχουν -και μπορούσαμε να προσαρμοστούμε σε τέτοιες επεξεργασίες- 
οργανισμούς στους οποίους συμμετέχει η Κύπρος…  Εμείς δεν το κάναμε.  Η 
κυβέρνηση έχει μετατρέψει τη μεταρρύθμιση των αναλυτικών προγραμμάτων σε 
δημόσιο εγχείρημα με συμμετοχή όσων εμπλέκονται στην εκπαίδευση και όσων 
ενδιαφέρονται να έχουν άποψη για την παιδεία.  Πρέπει να πούμε πως σε αυτό το 
εγχείρημα κλήθηκαν να συμμετάσχουν με τον προβληματισμό και τις προτάσεις τους, 
σε ό,τι αφορά τα αναλυτικά προγράμματα, όλοι οι θεσμοί, όλοι οι άνθρωποι που 
εμπλέκονται στην εκπαιδευτική διαδικασία ή που ενδιαφέρονται να έχουν λόγο για την 
παιδεία. 
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 Η επιλογή της επιτροπής για τα προγράμματα έγινε δημόσια υπόθεση και 
αποτελεί για πολλούς πρωτόγνωρη και στην εφαρμογή της δύσκολη διαδικασία.  
Όμως η επιλογή αυτή είναι λογική απόρροια της πεποίθησης ότι σε μια δημοκρατική 
κοινωνία δεν επιτρέπεται να αποκλείεται κανένας πολίτης από τις διαβουλεύσεις για 
την αποστολή και τους σκοπούς της εκπαίδευσης.  Εδώ ακούστηκε επίσης μια 
σοβαρή κριτική, ότι δεν υπήρξε δημόσιος διάλογος.  Ήταν ανύπαρκτος ο διάλογος και 
μάλιστα αναποτελεσματικός.  Χωρίς να υπάρχει, δεν μπορεί να είναι 
αναποτελεσματικός.  Ή  υπήρξε και δεν ικανοποιεί ή δεν υπήρξε και ήταν και 
αναποτελεσματικός. 

 Επιτρέψετέ μου, κύριε Πρόεδρε, να πω το εξής:  ∆ε θα αναφερθώ σε ιδιότητες 
πολιτικές ή κομματικές, αλλά έχει δημιουργηθεί μία επιτροπή από έντεκα, στην αρχή, 
έγκριτους ακαδημαϊκούς με συναίνεση όλων των κομμάτων στο Συμβούλιο Παιδείας 
και μετά προστέθηκαν και οι εξής:  Ο Κώστας Κριμπάς, ομότιμος καθηγητής βιολογίας 
στο Πανεπιστήμιο Αθηνών, μέλος της Ακαδημίας Αθηνών.  Ο Χρήστος ο Ζερεφός, 
καθηγητής Πανεπιστημίου Αθηνών και μέλος της Ακαδημίας Αθηνών.  Ο 
Κωνσταντίνος Τσουκαλάς, ομότιμος καθηγητής κοινωνιολογίας στο Πανεπιστήμιο 
Αθηνών.  Ο ∆ημήτρης Λυπουρλής, ομότιμος καθηγητής αρχαίας ελληνικής φιλολογίας 
στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήμιο Θεσσαλονίκης.  Ο Στυλιανός Νεγρεπόντης, ομότιμος 
καθηγητής μαθηματικών Πανεπιστημίου Αθηνών και ο Αλέξης Ζυμαράς, ιστορικός 
νεοελληνικής εκπαίδευσης.  Συγγνώμη, αν αυτούς δεν τους έχουμε εμπιστοσύνη για 
τη διαμόρφωση των αναλυτικών προγραμμάτων, ε, κύριε Πρόεδρε, θα σχηματίσουμε 
μία  επιτροπή από το Γιάννο Λαμάρη, τον Ανδρέα Θεμιστοκλέους, το Γιώργο Βαρνάβα 
και δεν ξέρω ποιον άλλο;   

 Επομένως, η κριτική μας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άμα σας έχουμε εσάς, τους σοφούς τι τους θέλουμε; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ακριβώς!  Τζειαμαί θα καταλήξουμε! 

 Θέλω να πω επίσης το εξής για την κριτική που γίνεται:  Για την ιστορία, ένα 
από τα ζητήματα τα επίμαχα των αναλυτικών προγραμμάτων.  Η επιτροπή 
αποτελείται από πέντε.  Οι δύο προτάθηκαν από τους συμμετέχοντες στο Συμβούλιο 
Παιδείας, από το ΑΚΕΛ, ο ένας από το ∆ΗΣΥ μόνο και ο άλλος από το ∆ΗΣΥ, το 
∆ΗΚΟ και την Ε∆ΕΚ.  Οι Οικολόγοι και το ΕΥΡΩΚΟ δεν πρότειναν. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Κοινής αποδοχής, κοινής αποδοχής.  Ο κ. Χασιώτης ήταν κοινής αποδοχής.   
Μάλιστα, όπως έγινε και σε άλλες υποεπιτροπές μαθημάτων, και στην ιστορία 
παρατηρήθηκαν διαφωνίες μεταξύ των πανεπιστημιακών για το αποτέλεσμα το τελικό 
που θα έδιναν στην επιτροπή.  Καλά ή κακά -δεν το συζητώ, δεν το σχολιάζω- οι δύο 
που προτάθηκαν από το ΑΚΕΛ αποχώρησαν, γιατί διαφωνούσαν με το τελικό κείμενο.  
Και το κείμενο το οποίο είναι στη δημοσιότητα αυτή τη στιγμή και στην κοινή 
διαβούλευση είναι το κείμενο με το οποίο διαφώνησαν οι εκπρόσωποι, αυτοί που 
προτάθηκαν από το ΑΚΕΛ.  Ε, γι’ αυτό το κείμενο γίνεται κριτική προς το ΑΚΕΛ, ότι 
θέλει να αλλάξει την ιστορία. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον  κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Συνάδελφε, δε διέκοψα. 



141 
 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, σας παρακαλώ! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, αυτά είναι γεγονότα και πραγματικότητες!  Και ο 
εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού στο Συμβούλιο Παιδείας τα γνωρίζει και 
λυπούμαι που ο ίδιος λέει ότι δεν έγινε διάλογος και δεν υπήρξε διαβούλευση για το 
πώς θα προχωρήσει αυτή η επιτροπή. 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί θέλω να είμαι συνεπής με αυτό που είπα 
προηγουμένως. Συμμετείχαν σε αυτό τον “ανύπαρκτο” κατά κάποιους διάλογο.  
∆ιαμορφώθηκαν είκοσι μία επιτροπές στις οποίες συμμετείχαν πενήντα τρεις 
πανεπιστημιακοί από την Κύπρο και την Ελλάδα και τετρακόσιοι οκτώ μάχιμοι 
εκπαιδευτικοί.  Ήταν αυτοί που δήλωσαν συμμετοχή.  Αν δήλωναν και χίλιοι, θα 
συμμετείχαν χίλιοι.  Αυτοί δήλωσαν και δεν αποκλείστηκε κανένας.  Ετοίμασαν αυτές 
οι είκοσι μία επιτροπές τις απόψεις τους.  Στάληκαν στην επιτροπή μετά, μαζί με τα 
κείμενα των διαφωνιών που υπήρξαν και ξαναεπέστρεψε με τις παρατηρήσεις η 
επιτροπή στις είκοσι μία επιτροπές τα κείμενα με τις παρατηρήσεις, για να τα 
ξαναδούν.  Αν αυτός δεν είναι διάλογος, αν αυτή δεν είναι διαδικασία δημοκρατική, αν 
αυτή δεν είναι προσπάθεια να συμμετέχει και ο τελευταίος ενδιαφερόμενος σε αυτή τη 
διαδικασία, λυπούμαστε να παρατηρήσουμε ότι δεν είναι αντικειμενική η κριτική η 
οποία γίνεται! 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ ευχαριστώ, κύριε Λαμάρη.  

 Ο λόγος τώρα στο συνάδελφο Νεόφυτο Κωνσταντίνου του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος. 

N. KΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή συζήτηση αποτελεί δημιουργική συμβολή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων στον υπό εξέλιξη δημόσιο διάλογο σχετικά με την αναδιάρθρωση και 
αναδιαμόρφωση των αναλυτικών προγραμμάτων.  Tο ∆ημοκρατικό Κόμμα δεν 
προσέρχεται στο δημόσιο διάλογο κενό απόψεων, ιδεών και προτάσεων.  Έχει  
διαμορφωμένες σαφείς προτεραιότητες για τον  τρόπο με τον οποίο αντιλαμβάνεται 
την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση και την αναδιάρθρωση των αναλυτικών 
προγραμμάτων.  

 To ∆ημοκρατικό Κόμμα, ως πολιτικός οργανισμός, έχει πολιτικές θέσεις για τον 
προσανατολισμό των νέων αναλυτικών προγραμμάτων, τα οποία θεωρούμε ότι 
πρέπει να στοχεύουν στα ακόλουθα: 

 Να ετοιμάζουν το μαθητή για ενεργό συμμετοχή στα κοινά, στη δημόσια 
πολιτική ζωή και στην κοινωνία των πολιτών μέσα από την καλλιέργεια της 
κριτικής σκέψης και της κριτικής ικανότητας. 

 Να προετοιμάζουν το μαθητή για ενεργό συμμετοχή στη διαδικασία της διά βίου 
μάθησης, μέσω της οποίας θα μπορεί να βελτιώνει και να αναβαθμίζει τις 
γνώσεις και τις δεξιότητές του. 
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 Να παρέχουν δυνατότητες λειτουργικής αξιοποίησης της τεχνολογίας της 
πληροφορικής, εξαλείφοντας πλήρως τον ψηφιακό αναλφαβητισμό. 

 Να προετοιμάζουν τους νέους εργαζόμενους, έτσι ώστε να μπορούν να 
αντεπεξέλθουν στην απαιτητική αγορά εργασίας, που χαρακτηρίζεται από τον 
έντονο ανταγωνισμό, την αβεβαιότητα και την κινητικότητα. 

 Να διαμορφώνουν πολίτες που να μπορούν να ζήσουν και να δημιουργήσουν 
σε μια πολυπολιτισμική κοινωνία, που να μπορούν να συνυπάρξουν σε μια 
επανενωμένη Κύπρο, που να απαιτούν μια λειτουργική και βιώσιμη λύση του 
Κυπριακού και που να μην απεμπολούν την εθνική τους ταυτότητα. 

 Η εξίσωση την οποία θέλουμε να λύσουμε μέσα από τα νέα αναλυτικά 
προγράμματα δεν είναι εύκολη. Γι’ αυτό χρειάζεται ανοικτός διάλογος, χωρίς 
προκαταλήψεις και χωρίς μονολιθικές προσεγγίσεις.  

 Την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση δεν την κάνει το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού.  Την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση την απαιτεί και τη διαμορφώνει η 
κοινωνία. Η εκπαιδευτική μεταρρύθμιση είναι μια αναγκαία διαδικασία η οποία μπορεί 
να συνδράμει αποτελεσματικά στην ανάπτυξη και στην πρόοδο της κυπριακής 
εκπαίδευσης και της κυπριακής κοινωνίας. Η επαναδιαμόρφωση των αναλυτικών 
προγραμμάτων αποτελεί ένα πολύ σημαντικό τμήμα της εκπαιδευτικής 
μεταρρύθμισης, αφού μέσα από το περιεχόμενο των μαθημάτων και της διδακτέας 
ύλης καθορίζεται το περιεχόμενο της παιδείας μας, το οποίο μεταφέρεται στα παιδιά 
μας.  

 Το περιεχόμενο των αναλυτικών προγραμμάτων έχει καθοριστική σημασία για 
τις γνώσεις, τις ικανότητες και τις δεξιότητες που θα μεταφερθούν προς τους μαθητές, 
ώστε να καταστούν ικανοί για δημιουργική συμμετοχή στη σύγχρονη κοινωνία των 
πολιτών, αλλά και στην απαιτητική αγορά εργασίας. 

 Είναι γεγονός ότι οι συμμετέχοντες σε αυτή τη διαδικασία καταβάλλουν 
σημαντική προσπάθεια.  Έτσι, οι όποιες επισημάνσεις για αδυναμίες ή παραλείψεις 
δεν πρέπει να είναι μηδενιστικές, αλλά θετικές και εποικοδομητικές.  Ιδιαίτερα σε 
σχέση με το μάθημα της ιστορίας, το οποίο αποτελεί μια ευαίσθητη πτυχή των 
αναλυτικών προγραμμάτων, η άσκηση κριτικής πρέπει να γίνεται με νηφαλιότητα και η 
αποδοχή της κριτικής πρέπει να γίνεται με αντίστοιχη νηφαλιότητα. 

 Αν και αναγνωρίζουμε ότι είναι χρήσιμος ο εκσυγχρονισμός και ο εμπλουτισμός 
κάποιων πτυχών του μαθήματος της ιστορίας για πληρέστερη απόδοση της ιστορικής 
πραγματικότητας και για ανταπόκριση στις ανάγκες μιας σύγχρονης πολυπολιτισμικής 
κοινωνίας, που προϋποθέτει τη γνώση για την αποδοχή της διαφορετικότητας, 
διαπιστώνουμε ότι κάποιες από τις διαμορφωμένες εισηγήσεις είναι άστοχες και 
ατυχείς.  

 Συγκεκριμένα, παρατηρούνται ορισμένες παραλείψεις και αλλαγές στη 
χρησιμοποιούμενη ορολογία, που σε μεγάλο βαθμό προκαλούν το δημόσιο αίσθημα.  
Η ιστορία δεν είναι υποκειμενική ούτε μπορεί να υποτάσσεται σε πολιτικές 
σκοπιμότητες. Πρέπει να αποτυπώνει πραγματικά ιστορικά γεγονότα, βασιζόμενη σε 
πηγές.  Συγκεκριμένα: 

 η ειδική αναφορά στη γενοκτονία των Αρμενίων και των Ποντίων έχει 
απαλειφθεί από τη διδακτέα ύλη, ενώ αποτελεί ένα έγκλημα κατά της 
ανθρωπότητας που δεν πρέπει να υποτιμάται. 
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 παρουσιάζεται ασυνέπεια στην περιγραφή του αγώνα της ΕΟΚΑ, ο οποίος σε 
κάποιες τάξεις αναφέρεται ως “εθνικοαπελευθερωτικός”, ενώ σε άλλες ως 
“αντιαποικιακός”. Θεωρούμε ότι ο ορισμός για τον προσανατολισμό του αγώνα 
δόθηκε από τον ίδιο τον αγώνα και από αυτούς που τον συνετέλεσαν, έτσι δεν 
πρέπει να παρουσιάζεται ετεροβαρώς ο προσανατολισμός του.  

 η θεματική ενότητα «Τουρκοκρατία» μετονομάζεται σε «Η Κύπρος υπό 
οθωμανική κυριαρχία» και ως διδακτικός στόχος της θεματικής ενότητας 
καθορίζονται «οι κοινωνικές και οικονομικές συνθήκες για τις δύο μεγάλες 
εθνοτικοθρησκευτικές ομάδες του νησιού». Η διαχωριστική πρόνοια για τους 
Κυπρίους της εποχής και η πλήρης εξίσωση μεταξύ των δύο κοινοτήτων είναι 
καινοφανές στοιχείο, το οποίο κρίνουμε ως προβληματικό.  Η σκοτεινή 
περίοδος της τουρκοκρατίας ήταν τραυματική για τον ελληνισμό και δε 
χρειάζεται ωραιοποιήσεις για εξυπηρέτηση σκοπιμοτήτων. 

 σε κάποιο άλλο σημείο γίνεται αναφορά στη λεγόμενη “ανάδυση” της 
τουρκοκυπριακής κοινότητας. Θεωρούμε ότι η συγκεκριμένη διατύπωση δεν 
αντικατοπτρίζει την πραγματικότητα, αφού η “ανάδυση” προνοεί ότι η 
τουρκοκυπριακή κοινότητα βρισκόταν υπό καταπίεση ή υπό νάρκωση και 
αναπτύχθηκε, όταν οι συνθήκες επέδρασαν θετικά. Αντίθετα, η 
τουρκοκυπριακή κοινότητα διαμορφώθηκε κατά τη διάρκεια και στο πλαίσιο της 
οθωμανικής κατοχής και με αυτό τον τρόπο πρέπει να καταγράφεται ιστορικά η 
παρουσία της. 

 Αυτά τα στοιχεία δε συνάδουν με τη δική μας αντίληψη για το περιεχόμενο της 
εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης και δε θεωρούμε ότι συμβάλλουν θετικά στην 
αναβάθμιση της παιδείας μας, αλλά μάλλον αναστάτωση θα προκαλέσουν στη 
σχολική κοινότητα και στον εκπαιδευτικό κόσμο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τονίζουμε την ετοιμότητά μας για δημιουργική συμμετοχή στο δημόσιο διάλογο 
για το θέμα της τροποποίησης των αναλυτικών προγραμμάτων, αλλά ταυτόχρονα 
υπογραμμίζουμε ότι δεν πρόκειται να συνηγορήσουμε στην εισαγωγή στοιχείων που 
κρίνουμε ως προβληματικά ή προκλητικά.  

 Γενικότερα, θεωρούμε ότι η προσπάθεια που καταβάλλεται για τη 
μεταρρύθμιση των αναλυτικών προγραμμάτων είναι σημαντική.  Όμως, για να είναι 
θετική, πρέπει να λαμβάνει σοβαρά υπόψη τις ευαισθησίες του κυπριακού ελληνισμού 
και τις πραγματικές ανάγκες της κυπριακής κοινωνίας.  Μόνο έτσι θα καταστεί 
ουσιαστική και παραγωγική, αλλιώς είναι καταδικασμένη να παραμείνει στενά 
ακαδημαϊκή και άκρως θεωρητική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, αγαπητέ συνάδελφε. 

 Ο τελευταίος ομιλητής για το θέμα μας είναι ο αγαπητός συνάδελφος Γιώργος 
Περδίκης των Οικολόγων. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι, 
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 Το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών υποστηρίζει την εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση και τον εκσυγχρονισμό των αναλυτικών προγραμμάτων.  Όπως 
παρεμπιπτόντως αναφέρθηκε από άλλο, προηγούμενο ομιλητή, το Κίνημα των 
Οικολόγων έχει συμβάλει δημιουργικά με προτάσεις στη διαδικασία της ανανέωσης 
και του εκσυχγρονισμού των αναλυτικών προγραμμάτων.   Έχουμε λοιπόν το 
δικαίωμα, με αυτή την ευκαιρία, να υποβάλουμε κάποιες σοβαρές παρατηρήσεις. 

 Πρώτον, τα νέα αναλυτικά προγράμματα δε συμπεριλαμβάνουν την 
προσχολική εκπαίδευση.  Τα νέα αναλυτικά προγράμματα ξεκινούν από τη δημοτική 
εκπαίδευση.  Πώς μπορεί να διασφαλιστεί η ενιαία εκπαίδευση για όλες τις 
εκπαιδευτικές βαθμίδες χωρίς διακρίσεις, όταν δεν έχει ετοιμαστεί αναλυτικό 
πρόγραμμα για την προσχολική εκπαίδευση;  Θα λειτουργήσει ξεχωριστά από τις 
υπόλοιπες εκπαιδευτικές βαθμίδες; 

 ∆εύτερον, ειδικότερα για την περιβαλλοντική εκπαίδευση σημειώνεται ότι, αν 
και έχει ετοιμαστεί το αναλυτικό πρόγραμμα, το οποίο ως προς το περιεχόμενο και το 
πλαίσιο εφαρμογής του μας βρίσκει σύμφωνους, εντούτοις δεν έχει ξεκαθαριστεί πώς 
αυτό το πρόγραμμα θα υλοποιηθεί μέσα στα πλαίσια του σχολείου.  Ποια είναι η θέση 
του μέσα στο ωρολόγιο πρόγραμμα;  Το ζήτημα της διάχυσης, που συχνά αναφέρεται, 
ή αλλιώς του εμβολιασμού των υπολοίπων μαθημάτων μάς δημιουργεί μεγάλα 
ερωτηματικά σε σχέση με την εφαρμογή της περιβαλλοντικής εκπαίδευσης και της 
εκπαίδευσης για την αειφόρο ανάπτυξη στο σχολείο.  Αυτό, γιατί θα επαφίεται στη 
διάθεση και στο ενδιαφέρον του κάθε εκπαιδευτικού στο κάθε σχολείο το αν θα 
ασχοληθεί με την περιβαλλοντική εκπαίδευση.  Το πιο πιθανό είναι ότι θα χαθεί μέσα 
στο άγχος της υλοποίησης του εκπαιδευτικού προγράμματος. 

 Τρίτον, κρίνεται επιβεβλημένη η παραχώρηση χρόνου στο ωρολόγιο 
πρόγραμμα για την περιβαλλοντική εκπαίδευση, που θα αφορά όλες τις βαθμίδες 
εκπαίδευσης, ούτως ώστε να είναι δυνατή η μελέτη κατά τρόπο διαθεματικό των 
περιβαλλοντικών θεμάτων. 

 Τέταρτον, είναι σημαντικό επίσης να ξεκαθαριστεί από όλους τους 
εμπλεκόμενους ότι η περιβαλλοντική εκπαίδευση και η εκπαίδευση για την αειφόρο 
ανάπτυξη δεν είναι περιβαλλοντικές επιστήμες, δηλαδή απλές γνώσεις, στεγνές 
γνώσεις, ούτε επιστήμες της γης.  Ως εκ τούτου, με ποιο τρόπο θα παρουσιάζεται στο 
πρόγραμμα του γυμνασιακού και λυκειακού κύκλου;  Ως θέμα της βιολογίας;  Εμάς η 
δική μας η προσέγγιση είναι ότι τα θέματα που αφορούν το περιβάλλον και την 
εκπαίδευση για την αειφόρο ανάπτυξη είναι θέματα διαθεματικά, που αφορούν ένα 
μεγάλο κύκλο από αντικείμενα και δεν μπορούν να περιοριστούν μόνο στο αντικείμενο 
της βιολογίας. 

 Πέμπτον, όπως κάθε αναλυτικό πρόγραμμα που ετοιμάστηκε, έχει και αυτό το 
χρόνο του στο ωρολόγιο πρόγραμμα.  Το ίδιο θα πρέπει να ισχύει και για την 
περιβαλλοντική εκπαίδευση σε κάθε εκπαιδευτική βαθμίδα. Η περιβαλλοντική 
εκπαίδευση, πέρα από τη γνώση, αποτελεί αγωγή του πολίτη και επιδιώκει τη 
διαμόρφωση κουλτούρας.  Ως εκ τούτου, πρέπει να έχει τη θέση που της αρμόζει στο 
αναλυτικό πρόγραμμα, ως διακριτός και αυτόνομος χώρος και όχι ως τμήμα άλλων 
επιστημονικών πεδίων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ θερμά, κύριε Περδίκη.   
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής 
συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη 
Πέμπτη, 8 Ιουλίου 2010, στις 9.00 το πρωί και θα συνεχιστεί και το απόγευμα με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.140-2009). 

 2. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.138-2010). 

 3. O περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας του 2010 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.060-2010). 

 4. Ο περί  Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.002-2010). 

 5. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 
(Αρ. Φακ. 23.01.257.2002). 

 6. Ο περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη Αρχή ∆ιερεύνησης 
Ισχυρισμών και Παραπόνων) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.040-2010). 

 7. Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου 
Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσεως Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.191-2007). 

 8. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.104-2010). 

 9. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.005-2010). 

 10. Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 
Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 
Πληροφοριών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.099-2010). 

 11. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.077-2010). 
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 12. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.078-2010). 

 13. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.079-2010). 

 14. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.040-2008). 

 15. Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.029-2008). 

 16. Ο περί Οδοντιάτρων (Σύλλογοι, Πειθαρχία και 
Ταμείο Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.001-2009). 

 17. Ο περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και 
Ταμείο Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.003-2009). 

 18. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

 19. Ο περί της Εισαγωγής και Εξαγωγής Ελεγχόμενων 
Ειδών και της ∆ιενέργειας Ελεγχόμενων 
∆ραστηριοτήτων Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.047-2009). 

 20. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις 
Πρώτου Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής, 
Ανώτερου Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής και 
Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.031-2010). 

 21. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση 
Ευθύνης έναντι Τρίτου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.016-2010). 

 22. Ο περί  Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των 
Εργοδοτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.017-2010). 
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 23. Ο περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.113-2010). 

 24. Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα 
(Οριακές Τιμές ∆ιοξιδίου του Θείου, ∆ιοξιδίου του 
Αζώτου και Οξιδίων του Αζώτου, Σωματιδίων, 
Μολύβδου, Μονοξιδίου του Άνθρακα, Βενζολίου και 
Όζοντος στον Ατμοσφαιρικό Αέρα) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.086-2010). 

 25. Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.014-2010). 

 26. Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών 
και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.003-2010). 

 27. Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.174-2007). 

 28. Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.116-2010). 

 29. Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για 
Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2010 Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.115-2010). 

 30. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.061-2009). 

 31. Ο περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.105-2010). 

 32. Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Μονάδες Μέτρησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.077-2010). 
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 33. Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου - Θέση 
Γραμματέα/∆ιευθυντή Νομικών Υπηρεσιών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010 και ως οι περί 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.074-2010). 

 34. Οι περί Εταιρειών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.076-2010). 

 35. O περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων 2010 (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.127-2010). 

 36. O περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων Νόμος (Αρ. 1) του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.128-2010). 

 37. Ο περί Αγνοουμένων (Προσωριναί ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.026-2010). 

 38. Ο περί της Συμφωνίας για Συνεργασία στον τομέα 
του Πολιτισμού μεταξύ του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του 
Υπουργείου Πολιτισμού της ∆ημοκρατίας της 
Κούβας (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.092-2010). 

 39. Ο περί της Σύμβασης του Ρότερνταμ περί της 
∆ιαδικασίας Συναίνεσης μετά από Ενημέρωση για 
Ορισμένα Επικίνδυνα Χημικά Προϊόντα και Προϊόντα 
Φυτοπροστασίας στο ∆ιεθνές Εμπόριο (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.101-2010). 

 40. Ο περί  της Σύμβασης της Στοκχόλμης για τους 
Έμμονους Οργανικούς Ρύπους (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.112-2010). 

 41. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.065-2010). 

 42. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.066-2010). 

 43. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.067-2010). 
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 44. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.068-2010). 

 45. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.069-2010). 

 46. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.070-2010). 

 47. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3)  Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.122-2010). 

 48. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.125-2010). 

 49. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.120-2010). 

 50. Ο περί Παροχής Ειδικών Χορηγιών  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.121-2010). 

 51. Ο περί Γραμματίων του Κυπριακού ∆ημοσίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.095-2010). 

 52. Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.068-2010). 

 53. Οι περί ∆ανείου Αποταμιεύσεων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.069-2010). 

 54. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.124-2010). 

 55. Ο περί  Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 2010 Νόμος  
(Αρ. 1) του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.129-2010). 

 56. Ο περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων 
Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των 
Υπηρεσιών Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.202-2009). 

 57. Οι περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
(Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) 
Κανονισμοί του 2010. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.047.107-2010). 

 58. Ο περί Χημικών Ουσιών Νόμος του 2010.  
(Αρ. Φακ. 23.01.051.117-2010). 

 59. Οι περί Χημικών Ουσιών (Ταξινόμηση, Συσκευασία 
και Επισήμανση Επικίνδυνων Ουσιών και 
Μειγμάτων) Κανονισμοί του 2010.  
(Αρ. Φακ. 23.03.047.092-2010). 

 60. Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του 
κανονισμού REACH) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.093-2010). 

 61. Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του 
κανονισμού ΕΚ/689/2008) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.094-2010). 

 62. Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του 
κανονισμού ΕΚ/1272/2008) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.095-2010). 

 63. Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του άρθρου 1 
του κανονισμού ΕΚ/1102/2008) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.096-2010). 

 64. Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.126-2010). 

 65. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός 
Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για Σκοπούς ∆ιορισμού 
Προαγωγής και Προσαυξήσεων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
 (Αρ. Φακ. 23.03.047.010-2010). 

 66. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Τοποθετήσεις, 
Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
 (Αρ. Φακ. 23.03.047.011-2010). 

 67. Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης 
Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.098-2010). 

 68. Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Εσπερινών 
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.099-2010). 

 69. Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.100-2010). 
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 70. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Σχολές και Τμήματα κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.049-2010). 

 71. Ο περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.103-2010). 

 72. Ο περί Βιοκτόνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.107-2010). 

 73. Οι περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικός Έλεγχος 
∆ιακίνησης Ιπποειδών και Εισαγωγής Ιπποειδών 
Προέλευσης Τρίτων Χωρών) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.081-2010). 

 74. Οι περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικοί Όροι 
που διέπουν το Εμπόριο Πουλερικών και Αυγών για 
Επώαση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.082-2010). 

 75. Οι περί της εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 
21/2004 Κανονισμοί του 2004 (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.083-2010). 

 76. Οι περί της Υγείας των Ζώων (Αναγνώριση και 
Καταγραφή των Αιγοπροβάτων) Κανονισμοί του 
2010.  
(Αρ. Φακ. 23.03.047.084-2010). 

 77. Ο περί των ∆ιαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα της 
Σύναψης των ∆ημοσίων Συμβάσεων Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.062-2010). 

 78. Ο περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.111-2010). 

 79. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - Θέση 
Προϊσταμένου Κέντρου Αίματος (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.088-2010). 

 80. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 
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 81. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των Οικονομικών 
Πόρων των Εκπαιδευτικών Λειτουργών) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

 82. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 83. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Επιθεώρηση και 
Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005). 

 84. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

 85. Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδικά Μέτρα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007). 

 86. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο Ευημερίας 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

 87. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών και 
Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.118-2009). 

 88. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Λειτουργία Σχολής 
Μεταπτυχιακών Σπουδών) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.119-2009). 

 89. Οι περί Τμήματος Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, Ανώτερου 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Ανώτερου Αποθηκάριου και Αποθηκάριου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

 90. Οι περί της Εκτέλεσης ∆ημοσίων Συμβάσεων 
(Προμήθειες, Έργα και Υπηρεσίες)  
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.042-2010). 

 91. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Καθορισμός Μέτρων 
Εφαρμογής του Κεφαλαίου IV του Κανονισμού (ΕΚ) 
1008/2008) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.044-2010). 
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 92. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.072-2010). 

 93. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας 
Θέσεων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.073-2010). 

 94. Οι περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.078-2010). 

 95. Οι περί Βιοκτόνων (Επαγγελματική Χρήση 
Βιοκτόνων) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.079-2010). 

 96. Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Κανόνες Καλής Παρασκευής) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.080-2010). 

 97. Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών 
Σκαφών Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

 98. Οι περί  Σπόρων (Άδεια Λειτουργίας 
Σποροπαραγωγικής Επιχείρησης και Άδεια 
Εμπορίας Σπόρων) (Τροποποιητικοί)  Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.089-2010). 

 99. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.091-2010). 

 100. Οι περί Σπόρων (Κτηνοτροφικά Φυτά) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.100-2010). 

 101. Οι περί Σπόρων (Σιτηρά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.101-2010). 

 102. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.102-2010). 

 103. Οι περί Σπόρων (Ελαιούχα και Κλωστικά Φυτά) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.105-2010). 
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 104. Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.193-2009). 

 105. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για 
αύξηση του αριθμού των μελών της. 
(Αρ. Φακ. 23.10.002.001). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα         
«Η συμμετοχή της Cyta στη διαδικασία προσφορών 
για την ψηφιακή πλατφόρμα, παρά την αντίθετη  
πολιτική βούληση της  πλειοψηφίας της Βουλής, 
όπως εκφράστηκε σε σειρά συγκεκριμένων 
νομοθετικών και άλλων διαβημάτων της Βουλής». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της ολομέλειας του 
σώματος). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.008-2010). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές 
τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και 
εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές (6% των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα 
μέχρι το 2010) και οι τυχόν επιπτώσεις από την 
καθυστέρηση υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, 
καθώς και οι προοπτικές του στόχου που θέτει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
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βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 5. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 6. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 7. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 8. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα ανθρώπινα 
δικαιώματα των οικονομικών μεταναστών στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά προβλήματα που 
δημιουργούνται στις τοπικές κοινωνίες από τη 
συγκέντρωση οικονομικών μεταναστών σε διάφορες 
περιοχές της Κύπρου και η ανάγκη προώθησης 
μέτρων άμεσης και μακροπρόθεσμης αντιμετώπισής 
τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και Στέλλας 
Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 [Στις 7 Ιουλίου 2010 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι 
προ ημερησίας διατάξεως της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 8 Ιουλίου 2010, 
στις 9.30 το πρωί, τίθεται το πιο κάτω θέμα: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού 
Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.037-2010)]. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και ευχαριστώ όσους 
είχαν την καλοσύνη να παραμείνουν μέχρι αυτή την ώρα. 

(Ώρα λήξης:  8.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Άντρος Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
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1. Συζήτηση (Χρ. Πουργουρίδης, Ν. Κατσουρίδης, Γ. Ομήρου, Άντρος Κυπριανού, 
Α. Αγγελίδης, ∆. Συλλούρης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Πρόεδρος, Α. Νεοφύτου, Ν. 
Κλεάνθους) προ ημερησίας διατάξεως σχετικά με την εισήγηση του κ. Χρήστου 
Πουργουρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού για συζήτηση του θέματος που αφορά τη συμμετοχή της Cyta στη 
διαδικασία προσφορών για την πλατφόρμα ψηφιακής τηλεόρασης.   

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αξιολόγησης, ∆ιαχείρισης και 
Αντιμετώπισης των Κινδύνων Πλημμύρας Νόμος του 2010», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Γ. Περδίκης, Γ. Λαμάρης, Χρ. Στυλιανίδης) και ψήφισή του σε 
νόμο. 

3. Αναβολή του θέματος «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», έπειτα από συζήτηση (Λ. 
Χριστοφόρου, ∆ Συλλούρης, Ά. Βότσης, Χρ. Πουργουρίδης, Γ. Βαρνάβα, Ν. 
Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης, Σ. Φυττής, Ζ. Κουλίας). 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κτηματομεσιτών Νόμος του 2010», η 
συζήτηση που ακολούθησε (Χρ. Στυλιανίδης, Γ. Λαμάρης, Α. Αγγελίδης, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Γ. Ομήρου), ψήφισή του σε νόμο και δικαιολόγηση της αρνητικής 
ψήφου από τον κ. Γιώργο Περδίκη. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την 
Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου του 2010 Νόμος του 2010», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Ν. Τορναρίτης, Μ. Σιζόπουλος, Στ. Ιερωνυμίδης, Α. Νεοφύτου) και 
ψήφισή του σε νόμο.  

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο με τον 
τίτλο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», η συζήτηση που ακολούθησε (Χρ. 
Πουργουρίδης, Σ. Φυττής, Ντ. Χατζηνικόλας, Κ. Χατζηγιάννη) και ψήφισή του 
σε νόμο.  

8. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010» και «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Ν. Τορναρίτης, Ν. 
Παπαδόπουλος, Γ. Λαμάρης, Γ. Βαρνάβα, Γ. Περδίκης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. 
Κυριακίδου, Α. Θεμιστοκλέους) και ψήφισή τους σε νόμους (με αρ. 2). 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 
Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», η συζήτηση και οι 
αγορεύσεις που ακολούθησαν (Ζ. Κουλίας, Α. Φακοντής, Φ. Σαρίκας, ∆. 
Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Γ. Γεωργίου, Ν. Παπαδόπουλος, Α. Αγγελίδης) και 
ψήφισή της σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ιεθνούς Συμφωνίας του 2001 για το 
Κακάο (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης και 
Ανάπαυσης των Οδηγών Ορισμένων Οχημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς: 
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 α. «Οι περί Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη - 
Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη, Λειτουργού Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη 
Α΄, Λειτουργού Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, Πρώτου 
Εξεταστή, Ανώτερου Εξεταστή, Εξεταστή και Βοηθού εξεταστή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», 

 β. «Οι περί Υπουργείου Εξωτερικών - Θέση ∆ιευθυντή ∆ιαφώτισης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», 

 γ. «Οι περί Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση 
Πρώτου Λειτουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», 

 δ. «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις Ανώτερου 
Εσωτερικού Ελεγκτή, Ανώτερου Μηχανικού Συστημάτων Εναέριας 
Κυκλοφορίας και Μηχανικού Συστημάτων Εναέριας Κυκλοφορίας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», 

 ε. «Οι περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - Θέσεις Αρχιτέκτονα/Πολιτικού 
Μηχανικού, Συντηρητή Α΄, Αρχαιολογικού Λειτουργού και Τεχνικού 
Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», 

 στ. «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 
Λειτουργού Πυρηνικής Ιατρικής (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010» 

και έγκρισή τους. 

13. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και η συζήτηση που ακολούθησε [∆. 
Συλλούρης, προεδρεύων (Χρ. Πουργουρίδης), Α. Αγγελίδης, Ν. Κατσουρίδης, 
Γ. Περδίκης] για την παραπομπή του σχεδίου απόφασης της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για αύξηση του αριθμού των μελών της. 

14. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ερώτηση εμπιστευτικής φύσεως - Πρόγραμμα παραχώρησης λαμπτήρων 
οικονομικής κατανάλωσης από την ΑΗΚ - Πόρισμα για ενδεχόμενη παράβαση 
από την Τράπεζα Κύπρου ∆ημόσια Εταιρεία Λτδ - Ανέγερση πολυθεματικού 
περιβαλλοντικού κέντρου στο Κάβο Γκρέκο - Ερώτηση εμπιστευτικής φύσεως - 
∆ιαχωρισμός προσφυγικών οικοπέδων στο Αλεθρικό - Αντιμετώπιση του 
εντόμου “tuta absoluta” στις κοινότητες Πύργου-Παρεκκλησιάς - Αίτημα για 
ανακήρυξη της κοινότητας Ζώδιας σε δήμο - Αίτημα του δήμου Πέγειας για 
δημιουργία σταθμού ασθενοφόρου - Η χρηματοδότηση για αίθουσα πολλαπλής 
χρήσης και δημοτική βιβλιοθήκη στην Πέγεια - Αίτημα του δήμου Πέγειας για 
δημιουργία παραλιακού πεζόδρομου - Η έγκριση οργανικών θέσεων στο δήμο 
Πέγειας - Ένταξη του δήμου Πέγειας στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου - 
Προγράμματα καταπολέμησης τρωκτικών στα αεροπλάνα των Κυπριακών 
Αερογραμμών - Έλεγχος του προγράμματος των Κυπριακών Αερογραμμών για 
καταπολέμηση τρωκτικών - Φορολόγηση επιδοτήσεων του Σχεδίου Αγροτικής 
Ανάπτυξης 2007-2013 - Παραχώρηση δανείου/χορηγίας για αγορά κατοικίας σε 
ακριτικές περιοχές - ∆ημιουργία ιστοσελίδας με όλα τα σχέδια επιδότησης - 
Έγκαιρη ενημέρωση κρατικών ιστοσελίδων για σχέδια επιδοτήσεων. 

15. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 
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Λειτουργία και διαχείριση του ξενώνα νέων στο Τρόοδος - Αδειοδότηση μικρού 
λεωφορείου - Μέτρο μετακίνησης από τα πεζοδρόμια παράνομα σταθμευμένων 
οχημάτων - Ανάγκη επαναφοράς του θεσμού του Προεδρικού Επιτρόπου για 
θέματα θρησκευτικών ομάδων - Κατασκευή αποχετευτικού συστήματος 
λυμάτων στο Στρουμπί - Ανάγκη δημιουργίας εθνικής εποπτικής αρχής για την 
αεροναυτιλία - Αιτήματα του κοινοτικού συμβουλίου Μαμωνιών και Φασούλας 
για βελτίωση δρόμων - Απόρριψη λυμάτων στη θάλασσα - Η εφαρμογή της 
Οδηγίας 85/337/ΕΟΚ για τις μελέτες περιβαλλοντικών επιπτώσεων - 
Ευρωπαϊκή έρευνα για μόλυνση σφαγιασθέντων πουλερικών - Εισηγήσεις 
Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για διερεύνηση θανάτων και έλεγχο 
συνθηκών διαμονής σε ιδρυματικές στέγες - Αίτημα για κατασκευή 
παρακαμπτήριου δρόμου στην Τριμήκληνη - Θρησκευτικά σύμβολα στα 
σχολεία - Το νέο κτίριο της Βουλής - Το κονδύλι αποκατάστασης του 
περιβάλλοντος μετά την πυρκαγιά στο Σαϊττά - Προγράμματα για έλεγχο του 
νερού ύδρευσης - ∆ιάταγμα κατεδάφισης του χοιροστασίου Ζαβού - Μη 
λειτουργία της μονής Αρχαγγέλου Μιχαήλ στον Αναλιόντα λόγω προβλήματος 
του υπεδάφους - Όροι και προδιαγραφές άδειας για εγκατάσταση κεραίας 
κινητής τηλεφωνίας - Επιπτώσεις στην υγεία των εργαζομένων από τη 
λειτουργία ακτινοδιασκοπικού μηχανήματος στο λιμάνι Λεμεσού - Οι 
αλλόγλωσσοι μαθητές στα δημοτικά σχολεία - Κατασκευή γεφυριού για 
σύνδεση των βιομηχανικών περιοχών Τριμιθούσας και Μεσόγης - Συμμετοχή 
της Κύπρου στα βραβεία “Greenlight” και “Greenbuilding” - Ανάγκη συμμετοχής 
όλων των μαθητών της Γ΄ γυμνασίου στο πρόγραμμα επισκέψεων στο νέο 
Μουσείο Ακρόπολης - Λειτουργία καζίνου στο πλαίσιο της συμφωνίας με το 
Κατάρ για το έργο απέναντι από το ξενοδοχείο “Χίλτον” - Επαναφορά 
περιβάλλοντος στο ύψωμα “Αετόπετρες” στην Ίνεια. 

16. Αγορεύσεις και συζήτηση (Α. Θεμιστοκλέους, Γ. Λαμάρης, Ν. Κωνσταντίνου, Γ. 
Περδίκης) για το θέμα «Η κυβερνητική πρόταση που αφορά τα νέα αναλυτικά 
προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για τα δημόσια σχολεία 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας» και λήξη αυτού. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 8ης Ιουλίου 2010 

Ώρα έναρξης: 10.10 π.μ. 

Αρ. 38 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλημέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει πρόταση νόμου για την οποία υπάρχει εισήγηση να 
κηρυχθεί επείγουσα και να ψηφισθεί σήμερα.  Η πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο 
περί Υπουργών και του Προέδρου, Αντιπροέδρου και των Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Αποζημίωσις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, κηρύσσεται επείγουσα και 
παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, με την παράκληση η 
επιτροπή να συνέλθει, για να την μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Παρακαλώ την επιτροπή Οικονομικών να συνέλθει για την ετοιμασία της 
ανάλογης έκθεσης. 

 Τα υπόλοιπα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που ήδη σας έχει 
διανεμηθεί.   

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 
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Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 
τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου (Κεντρικό 
Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο 
Αξιών (Τροποποιητικός) Νόμος  του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.146-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 
Νόμος (Αρ. 1) του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.147-2010). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 2009, 
Νόμος του 2009, Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.148-2010). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Προϋπολογισμός του Ταμείου 
Λαχείου Πρόνοιας για το έτος 2011. 
(Αρ. Φακ. 11.23.001). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί  Εγγραφής 
Μουσικοθεραπευτών Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.044-2010). 

Τάσο Μητσόπουλο εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Υγείας  

2. O περί Προστασίας της Υγείας 
(Έλεγχος του Καπνίσματος) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.045-2010). 

Σωτήρη Σαμψών, 
Γεώργιο Γεωργίου και 
Ζαχαρία Κουλία, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου, Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους, 
Ανδρέα Κυπριανού 
και Ρίκκο 
Ερωτοκρίτου, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας 
Λεμεσού, και 
Νεόφυτο 
Κωνσταντίνου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 

Υγείας  
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Λευκωσίας  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Νομίζω ότι για το προηγούμενο θέμα δε χρειάζεται σύγκληση της επιτροπής.  
Μπορεί να θεωρηθεί ότι έχει συνέλθει η επιτροπή Οικονομικών και τάσσεται ομόφωνα 
υπέρ της συγκεκριμένης πρότασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνα, έχει δίκαιο ο κ. Παπαδόπουλος. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μιλάτε για την πρόταση νόμου, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η θέση η δική μας ήταν γνωστή.  Εμείς υποστηρίξαμε ότι θα ’πρεπε να γίνει με 
εθελοντική δήλωση των βουλευτών, είτε ατομικά είτε μέσω των κοινοβουλευτικών 
τους ομάδων, γιατί είναι ένα θέμα που αφορά και τον καθένα.  Εξ ου και η επιστολή 
που εμείς απευθύναμε ως κοινοβουλευτική ομάδα προς τη Βουλή και το Γενικό 
Λογιστήριο του κράτους.  ∆εδομένης όμως της θέλησης της συντριπτικής 
πλειοψηφίας, θα ψηφίσουμε και εμείς τη σχετική πρόταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πρόεδρε, ζήτησα και πάνω μια απάντηση και δε μου την έδωσε ο κ. 
Κατσουρίδης.  Θα τη ζητήσω εδώ.  Όταν θα γίνει η μείωση του 10% με το νόμο, η 
επιστολή του ΑΚΕΛ θα ισχύει, οπότε θα είναι άλλο 10% για τους βουλευτές του ΑΚΕΛ;   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ασφαλώς!  Έτσι είναι! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Έχουν τζιαι την ευθύνη για την οικονομία δηλαδή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορώ να μιλήσω για ένα μέρος της κοινοβουλευτικής ομάδας, 
που είναι στην ίδια κατηγορία με εμένα.  Εμάς είναι γνωστό που παν οι επιταγές μας, 
οπόταν θα πρέπει να ρωτήσω τον οικονομικό υπεύθυνο του κόμματος, για να σας 
απαντήσω! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, προχωρούμε με τη νομοθετική εργασία.  Το πρώτο θέμα θα συζητηθεί 
λίγο πιο κάτω και θα προχωρήσω με το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που είναι «Ο περί 
Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010»  

Παρόντες:  

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε  συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Ιουλίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, η 
διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου 
υπουργείου και εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου 
Πληθυσμού Νόμου, ώστε, μεταξύ άλλων τροποποιήσεων που περιλαμβάνονται σ’ 
αυτό, να καταστεί δυνατή η αποτελεσματική εφαρμογή της πράξης της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας με τίτλο «Κανονισμός (ΕΚ) 2252/2004 του Συμβουλίου της 13ης 
∆εκεμβρίου 2004», όπως αυτός τροποποιήθηκε από τον κοινοτικό Κανονισμό (ΕΚ) 
444/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 6ης Μαΐου 2009 
σχετικά με την καθιέρωση προτύπων για τα χαρακτηριστικά ασφαλείας και τη χρήση 
βιομετρικών στοιχείων στα διαβατήρια και τα ταξιδιωτικά έγγραφα των κρατών μελών. 

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση της 
ισχύουσας πιο πάνω αναφερόμενης βασικής νομοθεσίας, έτσι ώστε: 

1. να διαμορφωθεί η διάταξή της που καθορίζει τα είδη των ταξιδιωτικών 
εγγράφων, ώστε αυτά να διαχωρίζονται σε διαβατήρια, τα οποία διαχωρίζονται 
περαιτέρω σε κανονικά, διπλωματικά, υπηρεσιακά και σε διαβατήρια που 
εκδίδονται δυνάμει του περί Προσφύγων Νόμου, και σε προσωρινά διαβατήρια· 

2. να εισαχθεί σ’ αυτήν πρόνοια σύμφωνα με την οποία τα διαβατήρια 
περιορισμένης χρονικής ισχύος θα δύναται να εκδίδονται κατά την κρίση του 
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διευθυντή του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης για χρονικό 
διάστημα μέχρι πέντε χρόνια· 

3. να διασαφηνιστεί στη διάταξή της με την οποία προβλέπεται ότι η έκδοση 
διαβατηρίου σε ανήλικο μπορεί να γίνει στην περίπτωση που ο ένας εκ των δύο 
γονέων συγκατατίθεται, όταν ο άλλος γονέας απουσιάζει μόνιμα στο εξωτερικό 
ή βρίσκεται σε άγνωστη διεύθυνση, ότι για τη διαπίστωση της υπό αναφορά 
απουσίας του γονέα ή της διαμονής του σε άγνωστη διεύθυνση θα απαιτείται 
σχετική πιστοποίηση του κοινοτάρχη ή της αρμόδιας τοπικής αρχής· 

4. να διαμορφωθεί η διάταξή της που καθορίζει τις υπηρεσίες έκδοσης 
διαβατηρίων και ταξιδιωτικών εγγράφων, ώστε να καθοριστεί σ’ αυτήν ότι τα 
διαβατήρια θα εκδίδονται μόνο από το διευθυντή του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης αντί και από τους επάρχους ή/και τους 
προϊσταμένους των κυπριακών προξενικών αρχών, όπως ισχύει σήμερα.  
Περαιτέρω, προβλέπεται ότι τα διπλωματικά και υπηρεσιακά διαβατήρια θα 
εκδίδονται κατόπιν σύστασης του Υπουργείου Εξωτερικών· 

5. να παρασχεθεί εξουσία στο διευθυντή του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης να λαμβάνει και να διαχειρίζεται τα προσωπικά στοιχεία και 
δακτυλικά αποτυπώματα των αιτητών για έκδοση διαβατηρίου· 

6. να αυξηθούν τα καθοριζόμενα σ’ αυτήν τέλη που καταβάλλονται για έκδοση 
νέου διαβατηρίου, σε περίπτωση δήλωσης απώλειάς του πέραν της μίας 
φοράς, ώστε τα τέλη που θα καταβάλλονται σε τέτοια περίπτωση να είναι 
διπλάσια κάθε φορά από τα τέλη που καταβλήθηκαν την προηγούμενη φορά· 

7. να περιληφθεί σ’ αυτήν πρόνοια σύμφωνα με την οποία ο διευθυντής των 
Φυλακών, σε περίπτωση καταδίκης πολίτη της ∆ημοκρατίας σε ποινή 
φυλάκισης πέραν του ενός έτους, θα ενημερώνει το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού 
και Μετανάστευσης και ο καταδικασθείς πολίτης θα υποχρεούται να παραδώσει 
το διαβατήριό του στο διευθυντή των Φυλακών.  Περαιτέρω, προβλέπεται ότι, 
σε περίπτωση που ο καταδικασθείς, για οποιοδήποτε λόγο, δεν παραδώσει το 
διαβατήριο του, σύμφωνα με τα πιο πάνω, ο διευθυντής του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης θα προβαίνει σε ακύρωση του διαβατηρίου, αν 
αυτό βρίσκεται σε ισχύ.  Προβλέπεται επίσης ότι ο διευθυντής του Τμήματος 
Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης θα ακυρώνει ισχύον διαβατήριο 
προσώπου που καταδικάστηκε σε ποινή φυλάκισης πέραν των δέκα ετών· 

8. να αυξηθούν οι ποινές που επιβάλλονται με βάση τις πρόνοιές της για τη 
διάπραξη διάφορων αδικημάτων που καθορίζονται σ’ αυτήν και παράλληλα να 
μετατραπούν οι χρηματικές ποινές από λίρες σε ευρώ· 

9. να αναθεωρηθούν τα τέλη που επιβάλλονται με βάση τις πρόνοιές της για 
απόκτηση ταξιδιωτικού εγγράφου/διαβατηρίου και παράλληλα να μετατραπούν 
τα εν λόγω τέλη από λίρες σε ευρώ· 

10. να εισαχθεί σ’ αυτήν πρόνοια σύμφωνα με την οποία να καθίσταται δυνατή η 
χορήγηση της ιδιότητας του πολίτη της ∆ημοκρατίας σε πρόσωπα που για 
διάφορους λόγους εισέρχονται ή παραμένουν παράνομα στις ελεγχόμενες από 
την κυβέρνηση περιοχές. 

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, ενημερώνοντας την 
επιτροπή για την προτεινόμενη ρύθμιση που αφορά τα διαβατήρια με βιομετρικά 
στοιχεία, δήλωσε, μεταξύ άλλων, ότι η Κύπρος είναι το μοναδικό κράτος μέλος το 
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οποίο δεν έχει προβεί στην έκδοση των εν λόγω διαβατηρίων.  Παράλληλα, 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης 
βρίσκεται στο τελικό στάδιο προετοιμασίας έκδοσης των εν λόγω  διαβατηρίων, για τα 
οποία αναμένεται να σταλεί σύντομα το ανάλογο δείγμα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
με σκοπό την ενημέρωση των άλλων κρατών μελών.  Συναφώς, όπως ο ίδιος 
δήλωσε, κρίθηκε αναγκαία η κατάθεση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου στη Βουλή με 
το οποίο προβλέπονται, μεταξύ άλλων, οι αναγκαίες νομοθετικές ρυθμίσεις σε σχέση 
με τα υπό αναφορά διαβατήρια.  Περαιτέρω, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
εισάγεται επίσης πρόνοια με την οποία καθίσταται δυνατή η χορήγηση της ιδιότητας 
του πολίτη της ∆ημοκρατίας σε πρόσωπα που για διάφορους λόγους εισέρχονται ή 
παραμένουν παράνομα στις ελεγχόμενες από την κυβέρνηση περιοχές.  Τέλος, 
ανέφερε πως, πέραν των πιο πάνω, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
εκσυγχρονίζονται ορισμένες διατάξεις της βασικής νομοθεσίας. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή 
μέλη της εξέφρασαν επιφυλάξεις σε σχέση με τα πιο κάτω: 

1. Την προτεινόμενη πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση 
καταδίκης πολίτη της ∆ημοκρατίας σε ποινή φυλάκισης πέραν του ενός έτους, 
ο διευθυντής των Φυλακών θα ενημερώνει το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης και ο καταδικασθείς πολίτης θα υποχρεούται να παραδώσει το 
διαβατήριό του στο διευθυντή των Φυλακών, καθώς και με την προτεινόμενη σ’ 
αυτό διαδικασία που θα ακολουθείται, σε περίπτωση που ο καταδικασθείς 
πολίτης για οποιοδήποτε λόγο δεν παραδώσει το διαβατήριο του σύμφωνα με 
τα πιο πάνω. 

2. Την προτεινόμενη πρόνοιά του με την οποία προβλέπεται ότι ο διευθυντής του 
Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης θα ακυρώνει ισχύον 
διαβατήριο προσώπου που καταδικάστηκε σε ποινή φυλάκισης πέραν των 
δέκα ετών. 

3. Την προτεινόμενη πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία θα καθίσταται δυνατή η 
χορήγηση της ιδιότητας του πολίτη της ∆ημοκρατίας σε πρόσωπα που για 
διάφορους λόγους εισέρχονται ή παραμένουν παράνομα στις ελεγχόμενες από 
την κυβέρνηση περιοχές. 

 Υπό το φως των πιο πάνω επιφυλάξεων που εκφράστηκαν από μέλη της 
επιτροπής, η τελευταία αποφάσισε, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και των μελών της βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, τα πιο κάτω: 

1. Να μην προωθήσει για ψήφιση στην ολομέλεια της Βουλής, στο παρόν στάδιο, 
τις πιο πάνω πρόνοιες του νομοσχεδίου για τις οποίες εκφράστηκαν 
επιφυλάξεις, έτσι ώστε να παρασχεθεί στην επιτροπή η δυνατότητα 
ενδελεχέστερης μελέτης τους μετά το πέρας των θερινών διακοπών της 
Βουλής. 

2. Να προωθήσει για ψήφιση στην ολομέλεια της Βουλής μόνο τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου που αφορούν την έκδοση διαβατηρίων με βιομετρικά στοιχεία, 
καθώς και τις πρόνοιές του που αφορούν την αναθεώρηση των ισχυόντων 
χρηματικών ποινών και τελών που καταβάλλονται για απόκτηση ταξιδιωτικού 
εγγράφου/ διαβατηρίου. 
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3. Να επιφέρει στο κείμενο του νομοσχεδίου το οποίο θα προωθήσει για ψήφιση 
στην ολομέλεια της Βουλής τις πιο κάτω τροποποιήσεις: 

 α. i. Μείωση του προτεινόμενου τέλους που θα καταβάλλεται για 
απόκτηση διαβατηρίου με βιομετρικά στοιχεία από €90 σε €70. 

  ii. Καθορισμό τέλους ύψους €70 για απόκτηση διπλωματικού ή 
υπηρεσιακού διαβατηρίου αντί της προτεινόμενης δωρεάν 
απόκτησής του.  

  iii. Μείωση του προτεινόμενου τέλους που θα καταβάλλεται για 
απόκτηση διαβατηρίου με βιομετρικά στοιχεία ταχείας έκδοσης 
από €180 σε €120. 

β. Εισαγωγή σ’ αυτό πρόνοιας σύμφωνα με την οποία τα δακτυλικά 
αποτυπώματα που προβλέπεται στον προτεινόμενο νόμο ότι θα 
λαμβάνονται για σκοπούς έκδοσης των διαβατηρίων με βιομετρικά 
στοιχεία δε θα μπορούν να χρησιμοποιηθούν για σκοπούς άλλους εκτός 
από την έκδοση των εν λόγω διαβατηρίων και θα διαγράφονται εντός 
χρονικού διαστήματος σαράντα οκτώ ωρών από την έκδοση των 
διαβατηρίων.  

γ. Εισαγωγή σ’ αυτό πρόνοιας σύμφωνα με την οποία οποιοδήποτε 
αρμόδιο πρόσωπο εκ προθέσεως παραλείπει να προβεί στη διαγραφή 
των εν λόγω δακτυλικών αποτυπωμάτων, όπως προβλέπεται πιο πάνω, 
θα είναι ένοχο ποινικού αδικήματος και καθορισμό σ’ αυτή των ποινών 
που επισύρει η διάπραξη του εν λόγω ποινικού αδικήματος.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και τα μέλη της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κατά πλειοψηφία υιοθετούν τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, και εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».   

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι η κοινοβουλευτική τους ομάδα 
θα τοποθετηθεί στις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του 
στην ολομέλεια της Βουλής.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Ιωνάς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 



 

 
8 

 

 Εγώ ουσιαστικά ζήτησα το λόγο, απλώς για να εξηγήσω την τροπολογία την 
οποία έχουμε καταθέσει αναφορικά με το θέμα υπ’ αριθμόν 2 στην ημερήσια διάταξη.  
Με την τροπολογία υποστηρίζουμε ότι δε θα πρέπει, ανεξάρτητα εάν υπάρχουν -και 
υπάρχουν φαίνεται- διατάξεις νόμου οι οποίες επιτρέπουν την παραχώρηση δωρεάν 
της έκδοσης ή της ανανέωσης διαβατηρίων.  Να επιτρέπεται κάτι τέτοιο, ώστε να 
υπάρχει μία ξεκάθαρη πολιτική θέση και μάλιστα θεσμοθετημένη, η οποία να μην 
επιτρέπει την έκδοση σε κανέναν και για οποιοδήποτε λόγο διαβατηρίου δωρεάν. 

 Είναι νομίζω μια ανάγκη η οποία προκύπτει μετά από την τοποθέτηση στην 
επιτροπή ότι δε θα έπρεπε να παραχωρούνται δωρεάν ούτε τα διπλωματικά 
διαβατήρια ούτε άλλα διαβατήρια τα οποία θα μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν για 
άλλους λόγους δημόσιας ωφελείας.  Συνεπώς, δεν υπάρχει κανένας λόγος να 
υπάρχουν τέτοια διαβατήρια, να εκδίδονται διαβατήρια δωρεάν για οποιονδήποτε και 
για οποιοδήποτε λόγο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς δε διαφωνούμε με την προσέγγιση, όμως όλα αυτά τα 
θέματα που αφορούν σε δικαιώματα και προνόμια δημοσίων υπαλλήλων θα πρέπει 
να συζητηθούν συνολικά, όχι αποσπασματικά, διότι μπορεί να διαπραχθούν λάθη.   

 Γι’ αυτό εμείς εισηγούμαστε ότι η κυβέρνηση θα πρέπει να μπει σε ένα διάλογο 
με την ΠΑΣΥ∆Υ, θα πρέπει να εμπλακεί και η Βουλή με κάποιο τρόπο, ούτως ώστε να 
υπάρξει μια συναινετική και συλλογική απόφαση, που να μην έχει αποσπασματικό 
χαρακτήρα.   

 Αυτή είναι η θέση μας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Έχουμε αποφασίσει να ταχθούμε υπέρ της τροποποίησης που έχει καταθέσει ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Από μέρους του ΑΚΕΛ; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Θα απαντήσω του κ. Κατσουρίδη, πριν να μιλήσει, διότι θέλει να κάνει 
συνεργασία με το Συναγερμό!  Έτους, μιλούν! 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα υποστηρίξουμε την τροποποίηση του ∆ΗΣΥ, γιατί τη 
βρίσκουμε πολύ λογική και δεν μπορεί η ουσία να σκοντάφτει πάνω στους τύπους, αν 
είναι έτσι, αν είναι άλλως πως, αν ένι μόνο του κ.λπ.  Αντίθετα, επ’ αφορμή τούτου, το 
οποίο πρέπει να αλλάξουμε, να μην υπάρχει αυτή η διάκριση, ίσως να πρέπει τον 
Οκτώβρη να δούμε και άλλα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα υποστηρίξουμε την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για έναν 
ακόμα λόγο, γιατί ομόφωνα η επιτροπή μείωσε τα τέλη για τα υπόλοιπα διαβατήρια, 
για την έκδοση νέων διαβατηρίων εννοώ, οπότε νομίζω ότι με αυτή την τροπολογία 
εξισορροπούμε τις απώλειες από τα δημόσια οικονομικά.  Είναι μια εξυγιαντική και 
θετική προς τα δημόσια οικονομικά τροπολογία.  Ήταν σωστή η ομόφωνη άποψη της 
επιτροπής να μειώσει το τέλος για την έκδοση των νέων βιομετρικών διαβατηρίων, 
που αφορά όλο τον πληθυσμό. Με την αύξηση όμως του τέλους τη συνολική νομίζω 
ότι η αδικία σε βάρος του πληθυσμού θα είναι πιο μεγάλη, αν μείνει το μηδέν όσον 
αφορά τους δημόσιους υπαλλήλους. 

 Είναι μια σωστή τροπολογία και από οικονομική άποψη για τα οικονομικά της 
κυβέρνησης. 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δηλώσαμε το πρωί στη σύσκεψη ότι επί της ουσίας… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆εν ακούμε, κύριε Κατσουρίδη, πάτα το μηχάνημα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εκλείσετέ μας τζιαι τη φωνή!  Κάτι εν πάει καλά! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ως κυβερνώσα Βουλή αποφασίσαμε να σας φιμώσουμε! 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 



 

 
10 

 

 Ε, ούλλα μπορεί να τα περιμένει κανένας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 ∆ηλώσαμε και το πρωί ότι επί της ουσίας συμφωνούμε.  Εμείς όμως, συνεπείς 
και με θέσεις που πήραμε στο παρελθόν, λέμε ότι η Βουλή πρέπει να είναι σίγουρη ότι 
δεν επεμβαίνει σε συμφωνίες μεταξύ εργαζομένων και εργοδοτών, διότι, αν ανοίξει 
αυτός ο χορός, δε θα έχει τελειωμό.  Και είχαμε ζητήσει να γίνει η διερεύνηση αυτού 
του θέματος.  ∆εν ξέρω αν θα είναι υπερβολικό να ζητήσω από τους συναδέλφους και 
από εσάς να περιμένει λλίον τζιαι τούντο θέμα, μέχρι να έχουμε αυτή την απάντηση -
όχι από ένα άλλο κόμμα που σεβόμαστε, αλλά υπεύθυνα από τη Βουλή- ότι αυτό το 
κεκτημένο δεν είναι προϊόν συμφωνίας ΠΑΣΥ∆Υ με την όποια κυβέρνηση, όποτε 
έγινε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το να διαβουλευθεί, να μάθει αν πρόκειται περί συμφωνίας ή όχι, είναι απόλυτα 
δημοκρατικό του δικαίωμα, αλλά φαίνονται δύο αντιφάσεις και φαίνεται ότι το ΑΚΕΛ 
ίσως, κύριε Πρόεδρε, να μην άκουσε ότι εχτές η κυβέρνηση, παρ’ όλο που είναι 
συμφωνημένες οι οποιεσδήποτε θέσεις στην κρατική μηχανή με την ΠΑΣΥ∆Υ στα 
πλαίσια της ΜΕΠ, μονομερώς, όπως κατήγγειλε σήμερα το πρωί ο γενικός 
γραμματέας της ΠΑΣΥ∆Υ Γλαύκος Χατζηπέτρου, το Υπουργικό Συμβούλιο, χωρίς να 
προηγηθεί ο κοινωνικός διάλογος -σωστά κατ’ εμάς- αποφάσισε χθες την κατάργηση 
τετρακόσιων θέσεων στη δημόσια υπηρεσία.   

 Ε, δεν μπορεί το ΑΚΕΛ να έχει αλά καρτ πολιτικές.  Εάν πράγματι το ΑΚΕΛ και 
η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια σεβόντουσαν αυτό που ο κ. Νίκος Κατσουρίδης 
προηγουμένως έχει τονίσει, δε θα έπαιρναν εχτές, ερήμην των εργαζομένων και της 
ΠΑΣΥ∆Υ, τη σωστή, επαναλαμβάνω, απόφαση για κατάργηση τετρακόσιων θέσεων.  

 Γι’ αυτό το λόγο και για τους λόγους που ανέφερε ο συνάδελφος Ιωνάς 
Νικολάου θεωρούμε ότι μπορούμε να προχωρήσουμε στην ψήφιση ή την καταψήφιση 
της τροπολογίας την οποία έχουμε θέσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Νομίζω ότι τώρα πράγματι συμπεριφερόμαστε καθ’ υπερβολή.  Καταρχάς εγώ 
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δεν μπορώ να ξέρω ούτε ο κ. Νεοφύτου αν υπήρξε διαβούλευση με την ΠΑΣΥ∆Υ ή 
όχι γι’ αυτό που έκανε η κυβέρνηση.  ∆εύτερον, ακολούθησε η κυβέρνηση μία γενική 
θέση της Βουλής, προεξάρχοντος του Συναγερμού.  Βέβαια, προεξάρχοντος τώρα 
που είναι αντιπολίτευση, όχι όταν ήταν κυβέρνηση.  Όμως εδώ εμείς δε ζητήσαμε 
αναβολή.  Εγώ παρακάλεσα να πάει λίγο παρακάτω το θέμα, για να μας πει κάποια 
υπηρεσία, όχι εσείς, όχι εμείς, ο εαυτός μας, αν αυτό το πράγμα είναι προϊόν ή όχι.  
Και, αν είναι κανονισμοί, να έρθουμε να τοποθετηθούμε ανάλογα με το τι είναι.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είναι κανονισμός. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, απαντάς μου εσύ.  Θέλω το που τη Βουλή, ρε κουμπάρε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως έχει εξηγηθεί από τον κ. Κατσουρίδη, κάποια ολιγόλεπτη 
ή μίας ώρας αναβολή του θέματος μέχρι να έχουν απάντηση… Και το αφήνουμε στο 
προεδρείο πότε θα ξαναμπεί για ψήφιση, για να μην αλλάξουν και οι ισορροπίες. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ θα έλεγα ότι άσχετα με την πληροφόρηση που θα υπάρξει -και αφού το 
ζητά το ΑΚΕΛ, γιατί να μην υπάρξει μέσα σε τακτό χρονικό όριο;- εδώ τίθεται και μια 
ευρύτερη αρχή -ίσως να μην είναι η καλύτερη περίπτωση- να δούμε μέχρι πού 
φτάνουν τα όρια της νομοθετικής εξουσίας.  Μια οποιαδήποτε σύμβαση που μπορεί 
να διατηρεί την καλή σχέση μεταξύ εργοδότη και εργοδοτουμένου δεν μπορεί να 
ξεπερνά τη δυνατότητα του νομοθέτη να επιβάλει μια ισότητα.  Και εδώ η 
τροποποίηση, όπως την έχουμε αντιληφθεί εμείς, αποβλέπει στην εξαφάνιση μιας 
ευνοϊκής μεταχείρισης. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ακούστηκαν τα διάφορα επιχειρήματα.   

 Επειδή για λόγους αρχής και για λόγους σωστής διαδικασίας υπήρξε 
επικοινωνία της Βουλής με την ΠΑΣΥ∆Υ και εντός ολίγου θα έχουμε και την 
απαιτούμενη πληροφόρηση για το συγκεκριμένο θέμα, αυτό το θέμα θα το αφήσουμε 
για λίγο παρακάτω, ούτως ώστε να έρθει η όλη πληροφόρηση και μετά θα τεθεί για 
την ψήφιση ή την καταψήφιση της συγκεκριμένης τροπολογίας, αλλά και του 
συγκεκριμένου νομοθετήματος. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα φέρω ένσταση να το ψηφίσουμε παρακάτω, αλλά 
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από την ώρα που ξεκινά η συζήτηση ενός θέματος, δεν επιτρέπεται τούτο.  Αν θα το 
δεχτούμε, να μη γίνει προηγούμενο στη Βουλή και για σήμερα και για το μέλλον και να 
λένε «εξανακάμαμέν το».  Επαναλαμβάνω, δε θέλω να δυσκολέψω, αλλά να μη 
θεωρηθεί και προηγούμενο, ότι είναι κάτι το οποίο δικαιούμαστε να κάνουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν αποτελεί προηγούμενο, κύριε Συλλούρη.  Απλώς όμως, επειδή και στη 
σύσκεψη των αρχηγών τέθηκε αυτό το θέμα και ζητήθηκε να υπάρξει επαφή, για να 
έχουμε ολοκληρωμένη εικόνα, κατ’ εξαίρεση είπαμε να πάει λίγο παρακάτω αυτό το 
θέμα. αλλά σε καμιά περίπτωση δεν μπορεί αυτό το θέμα να αποτελέσει 
προηγούμενο. 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2010 Νόμος του 2010».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2010 Νόμος του 

2010» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Κυπριανού Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνα Ακκελίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
αρκετές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 22 Απριλίου 
και 17 Ιουνίου 2010.  Στα πλαίσια της πρώτης και της δεύτερης συνεδρίασης της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Υγείας 
συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός 
διευθυντής του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ) συνοδευόμενοι από 
υπηρεσιακούς παράγοντες. 

 Ο προϋπολογισμός του ΟΑΥ για το έτος 2010 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€8.942.000 και έσοδα ύψους €8.940.000, που προέρχονται από κρατική χορηγία. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
κυβερνητικούς αρμοδίους, ο υπό αναφορά προϋπολογισμός προβλέπει λειτουργικά 
έξοδα ύψους €8.806.990, τα οποία κατανέμονται σε έξοδα αντιμισθίας του προέδρου 
και των μελών του διοικητικού συμβουλίου ύψους €48.184, σε αποδοχές προσωπικού 
ύψους €3.316.806 (στις οποίες περιλαμβάνονται οι εισφορές και οι συνεισφορές του 
εργοδότη ύψους €721.380) και σε διάφορες άλλες δαπάνες ύψους €5.442.000.  Το 
κυριότερο κονδύλι των διάφορων άλλων δαπανών, το οποίο ανέρχεται σε €3.250.000, 
αφορά τη μίσθωση υπηρεσιών και κατανέμεται ως ακολούθως: 

1. Σύμβουλοι για την εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας (ΓΕΣΥ) 
(€1.000.000). 
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2. Συμβουλευτικές υπηρεσίες αναλογιστών (€600.000). 

3. Συμβουλευτικές υπηρεσίες για εφαρμογή συστήματος πληροφορικής 
(€550.000). 

4. Συμβουλευτικές υπηρεσίες για εφαρμογή και υποστήριξη του συστήματος 
κωδικοποίησης ασθενειών και αποζημίωσης για νοσοκομειακή φροντίδα (DRG) 
(€600.000). 

5. ∆ικηγορικές υπηρεσίες σε σχέση με το σύστημα πληροφορικής (€300.000). 

6. Άλλες υπηρεσίες (€20.000). 

 Οι μη προβλεπόμενες δαπάνες και το αποθεματικό ανέρχονται σε €135.000. 

 Όπως επίσης επισημαίνεται στα ίδια στοιχεία, στον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό οι πρόνοιες για αποδοχές προσωπικού αφορούν ενενήντα μόνιμες 
θέσεις και πιο συγκεκριμένα μία θέση Γενικού ∆ιευθυντή, επτά θέσεις ∆ιευθυντή (οι 
τρεις εκ των οποίων είναι νέες θέσεις), είκοσι μία θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (οι επτά εκ των οποίων είναι νέες θέσεις), σαράντα 
πέντε θέσεις Λειτουργού Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (οι είκοσι εκ των οποίων είναι 
νέες θέσεις), μία θέση Γραμματειακού Λειτουργού και δεκαπέντε θέσεις Βοηθού 
Γραμματειακού Λειτουργού.  Σημειώνεται ότι για την πλήρωση των προβλεπόμενων 
τριάντα συνολικά νέων θέσεων θα χρειαστεί η εκ των προτέρων έγκριση του 
Υπουργού Οικονομικών. 

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός 
συντάχθηκε στα πλαίσια της δημοσιονομικής πολιτικής της κυβέρνησης για οικονομική 
περισυλλογή. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του ΟΑΥ ενημέρωσαν την επιτροπή 
για διάφορα ζητήματα που άπτονται της λειτουργίας του οργανισμού, ενώ τα μέλη της 
επιτροπής είχαν την ευκαιρία να υποβάλουν σχετικές ερωτήσεις. 

 Αναφερόμενοι στα διάφορα θέματα που τέθηκαν από μέλη της επιτροπής, οι εν 
λόγω εκπρόσωποι του ΟΑΥ δήλωσαν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Με βάση τα ισχύοντα χρονοδιαγράμματα η εισαγωγή του ΓΕΣΥ έχει 
προγραμματιστεί για το δεύτερο εξάμηνο του 2011.  Ωστόσο, είναι δυνατό 
αστάθμητοι παράγοντες να επηρεάσουν τα σχετικά χρονοδιαγράμματα. 

2. Συγκεκριμένα, αναμένεται να σημειωθεί καθυστέρηση στην εφαρμογή του 
συστήματος πληροφορικής, λόγω των καθυστερήσεων που προέκυψαν στην 
όλη διαδικασία του ανταγωνιστικού διαλόγου για την ανάθεση του έργου της 
ανάπτυξης, υλοποίησης, λειτουργίας και υποστήριξης μιας συνολικής λύσης για 
το σύστημα πληροφορικής του ΓΕΣΥ, με την άσκηση ιεραρχικής προσφυγής 
στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών από έναν προσφοροδότη.  Η εν λόγω 
καθυστέρηση υπολογίζεται σε οκτώ μήνες περίπου και ο χρόνος που 
απαιτείται, για να τεθεί σε λειτουργία το όλο σύστημα μετά την κατακύρωση 
προσφοράς και την υπογραφή συμβολαίου, σύμφωνα με τις εταιρείες που 
λαμβάνουν μέρος στη διαδικασία του ανταγωνιστικού διαλόγου, εκτιμάται ότι δε 
θα ξεπερνά τους δεκαοκτώ μήνες. 

3. Η πρόνοια για παροχή συμβουλευτικών/υποστηρικτικών υπηρεσιών για την 
εφαρμογή του ΓΕΣΥ αφορά κυρίως την αγορά υπηρεσιών από τον οίκο 
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“McKinsey & Co” στη βάση του συμβολαίου που έχει υπογραφεί με τον 
οργανισμό. 

4. Η προσφορά που κατακυρώθηκε για συμβουλευτικές υπηρεσίες αναλογιστών 
αποτελείται από τέσσερις φάσεις, η πρώτη εκ των οποίων έχει ολοκληρωθεί.  Η 
πρόνοια για παροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών αναλογιστών αφορά την 
κάλυψη υπηρεσιών που σχετίζονται με τη συνεχή αναθεώρηση των αρχικών 
προβλέψεων που έγιναν κατά την πρώτη φάση με βάση τις εξελίξεις που 
προκύπτουν με την πάροδο του χρόνου, την επεξεργασία σεναρίων με βάση 
διαφοροποιημένες υποθέσεις και τη δημιουργία του αναλογιστικού μοντέλου 
προβλέψεων των εσόδων και εξόδων του ΓΕΣΥ. 

5. Η πρόνοια για παροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών για την εφαρμογή 
συστήματος πληροφορικής αφορά την παροχή υπηρεσιών υποστήριξης σε 
σχέση με το υπό σχεδιασμό σύστημα πληροφορικής κατά τη διάρκεια του 
ανταγωνιστικού διαλόγου, την ετοιμασία των τελικών όρων των τεχνικών 
εγγράφων προσφοράς και την αξιολόγηση των τεχνικών και οικονομικών 
προσφορών.  Το επακριβές ύψος του κόστους για την ετοιμασία συστήματος 
πληροφορικής εξαρτάται από πολλά στοιχεία που αφορούν την έκταση πολλών 
παραμέτρων που συνθέτουν το όλο έργο και δεν είναι γνωστά.  Συναφώς, 
ενδείξεις για τη συνολική δαπάνη του έργου θα υπάρξουν στο τέλος της 
διαδικασίας του υπό εξέλιξη ανταγωνιστικού διαλόγου. 

6. Η πρόνοια για παροχή δικηγορικών υπηρεσιών για το σύστημα πληροφορικής 
αφορά την παροχή εξειδικευμένων δικηγορικών υπηρεσιών κατά τη διάρκεια 
του ανταγωνιστικού διαλόγου, καθώς και την ετοιμασία των εγγράφων 
προσφοράς και ειδικότερα του σχετικού συμβολαίου που θα υπογραφεί με τον 
επιτυχόντα προσφοροδότη. 

7. Η πρόνοια για παροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών για το σύστημα 
αποζημίωσης υπηρεσιών ενδονοσοκομειακής περίθαλψης αφορά την αγορά, 
τροποποίηση και εφαρμογή στην Κύπρο του συστήματος κωδικοποίησης 
ασθενειών και αποζημίωσης για νοσοκομειακή φροντίδα (DRG), το οποίο 
αποφασίστηκε να υιοθετηθεί ως η μέθοδος αποζημίωσης υπηρεσιών 
ενδονοσοκομειακής περίθαλψης στα πλαίσια της  λειτουργίας του ΓΕΣΥ. 

8. Το προτεινόμενο κονδύλι για επικοινωνία, δημοσιεύσεις και δημοσιότητα 
αφορά τις υπηρεσίες συμβούλου επικοινωνιολόγου.  Έχει προκηρυχτεί σχετική 
προσφορά και η διαδικασία βρίσκεται στο στάδιο της αξιολόγησης των 
προσφορών που υποβλήθηκαν.  Η προσφορά αφορά τη διαμόρφωση της 
στρατηγικής επικοινωνίας, την παρακολούθηση της εφαρμογής της και την 
αναπροσαρμογή της. 

9. Σύμφωνα με τις διατάξεις της βασικής νομοθεσίας για το ΓΕΣΥ, ο ΟΑΥ δύναται 
να παρέχει κίνητρα για τη σύσταση και λειτουργία συνεταιρισμών για την 
παροχή πρωτοβάθμιας ιατρικής φροντίδας.  Με βάση τη διεθνή εμπειρία οι 
συνεταιρισμοί μεταξύ προσωπικών ιατρών οι οποίοι παρέχουν πρωτοβάθμια 
ιατρική φροντίδα υγείας, καθώς και μεταξύ προσωπικών ιατρών και άλλων 
παροχέων πρωτοβάθμιας φροντίδας, όπως είναι οι φυσιοθεραπευτές και οι 
κλινικοί διαιτολόγοι, έχουν σημαντικά πλεονεκτήματα για τους ασθενείς.  Μέσα 
από τους συνεταιρισμούς παρέχεται αποτελεσματικότερη φροντίδα υγείας 
στους ασθενείς, επιτυγχάνεται καλύτερη συνεργασία και συντονισμός μεταξύ 
των παροχέων πρωτοβάθμιας φροντίδας υγείας και διευκολύνεται η πρόσβαση 
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των ασθενών σε διάφορες υπηρεσίες υγείας, αφού έχουν τη δυνατότητα να τις 
εξασφαλίσουν στον ίδιο χώρο.  Επιπρόσθετα, διασφαλίζεται η παροχή 
συνεχούς φροντίδας υγείας στον ίδιο χώρο, εφόσον υπάρχει η δυνατότητα 
αντικατάστασης μεταξύ των συνεργαζόμενων προσωπικών ιατρών. 

10. Η ετοιμασία κατευθυντήριων γραμμών σε σχέση με τη διαχείριση ασθενειών 
εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Υγείας.  Επειδή όμως μέχρι 
πρόσφατα δεν υπήρχαν κατευθυντήριες γραμμές προσαρμοσμένες στα 
δεδομένα της Κύπρου, με πρωτοβουλία του ΟΑΥ και με τη συνεργασία του ΠΙΣ 
και του Υπουργείου Υγείας άρχισε η ετοιμασία των πρώτων κατευθυντήριων 
γραμμών που αφορούν τις χρόνιες ασθένειες που διαχειρίζονται οι προσωπικοί 
ιατροί και τις ασθένειες που διαχειρίζονται οι ειδικοί ιατροί. 

11. Το προτεινόμενο κονδύλι αναφορικά με την αγορά εξοπλισμού γραφείων και 
επίπλων θα διατεθεί για αγορές που αφορούν το νέο προσωπικό που θα 
προσληφθεί στον ΟΑΥ και σε μικρότερο βαθμό το υφιστάμενο προσωπικό, 
καθώς και τις αίθουσες συνεδριάσεων και τους χώρους υποδοχής. 

12. ∆εν είναι δυνατός ο υπολογισμός των εξόδων λειτουργίας του ΟΑΥ μετά την 
εφαρμογή του ΓΕΣΥ λόγω πολλών άγνωστων παραγόντων.  Ωστόσο, η βασική 
νομοθεσία για το ΓΕΣΥ προβλέπει ότι τα έξοδα διαχείρισης του οργανισμού δεν 
μπορούν να υπερβαίνουν το 5% του ετήσιου προϋπολογισμού. 

13. Το οργανόγραμμα και γενικά η δομή του ΟΑΥ συνάδει απόλυτα με τις 
σύγχρονες αντιλήψεις για τις οργανωτικές δομές και υλοποιείται με βάση τις 
σχετικές εισηγήσεις που υπέβαλαν οι εμπειρογνώμονες για την οργανωτική 
δομή και στελέχωση του ΟΑΥ στα πλαίσια της ετοιμασίας της στρατηγικής 
εφαρμογής του ΓΕΣΥ.  Βασικός άξονας και επιδίωξη των εν λόγω εισηγήσεων 
ήταν να είναι σε θέση ένας νεοσύστατος οργανισμός να προχωρήσει στο 
σχεδιασμό και στην εφαρμογή ενός σύγχρονου, καθολικού και οικονομικά 
βιώσιμου συστήματος υγείας.  Για να καταστεί εφικτή η υλοποίηση όλων των 
δράσεων που είναι απαραίτητες για την εφαρμογή του ΓΕΣΥ, χρειάζεται η 
πρόσληψη στελεχών με ευρεία πείρα σε διοικητικά και εποπτικά καθήκοντα, τα 
οποία θα μπορούν να καθοδηγήσουν και να συντονίσουν το προσοντούχο 
προσωπικό που δε διαθέτει πείρα.  Άλλωστε, και μετά την εφαρμογή του ΓΕΣΥ 
είναι αναγκαίο να υπάρχει ικανοποιητικός αριθμός διευθυντικού και εποπτικού 
προσωπικού για τη διασφάλιση της ομαλής λειτουργίας και της οικονομικής 
βιωσιμότητας του συστήματος, το οποίο είναι σύνθετο και πολύπλοκο.  Ο 
οργανισμός προχωρεί στην πλήρωση των κενών θέσεων ανάλογα με την 
πρόοδο των εργασιών για την εισαγωγή του ΓΕΣΥ και το χρονοδιάγραμμα που 
έχει καθοριστεί από την κυβέρνηση. 

14. Κατά μέσο όρο και με βάση τη σημερινή δημογραφική κατάσταση του 
προσωπικού του ΟΑΥ, η δαπάνη για το υφιστάμενο σχέδιο 
ιατροφαρμακευτικής κάλυψης του προσωπικού του ΟΑΥ είναι €680 κατά άτομο 
και €2.322 για μια τετραμελή οικογένεια, ενώ η δαπάνη για κάλυψη από το 
δημόσιο τομέα θα ήταν €1.085 και €4.340, αντίστοιχα.  Το υφιστάμενο σχέδιο 
θα τερματιστεί με την πλήρη λειτουργία του ΓΕΣΥ. 

15. Ο ΟΑΥ συνεισφέρει στο ταμείο ευημερίας που λειτουργεί σ’ αυτόν ποσοστό 
ύψους 1,05% του μισθολογίου, το οποίο είναι από τα χαμηλότερα που ισχύουν 
μεταξύ των ημικρατικών οργανισμών. 

Σε μεταγενέστερο στάδιο ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Υγείας, με 
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γραπτή επιστολή του, δήλωσε τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Υγείας, υλοποιώντας τη σχετική απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου για την αυτονόμηση των δημόσιων νοσηλευτηρίων και την ίδρυση 
νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου, στο οποίο θα υπάγονται όλα τα δημόσια 
νοσηλευτήρια, προχώρησε στη σύνταξη νέου προσχέδιου νομοσχεδίου, το 
οποίο έτυχε στο μεγαλύτερο μέρος του νομοπαρασκευαστικής επεξεργασίας 
από τη Νομική Υπηρεσία.  Για την ολοκλήρωση της νομοπαρασκευαστικής 
επεξεργασίας παραμένει η διαμόρφωση των προνοιών που αφορούν τα 
θέματα προσωπικού.  Το κείμενο που θα προκύψει θα αποτελέσει αντικείμενο 
συζήτησης με τις εμπλεκόμενες συνδικαλιστικές οργανώσεις. 

2. Παράλληλα, τα συναρμόδια Υπουργεία Υγείας και Οικονομικών επεξεργάζονται 
τις προτάσεις/εισηγήσεις που ετοίμασαν οι σύμβουλοι “McKinsey & Co” 
αναφορικά με τους όρους μετάβασης του προσωπικού στον αναφερόμενο πιο 
πάνω οργανισμό.  Στα πλαίσια αυτά προωθήθηκε η διαμόρφωση των 
οικονομικών κινήτρων που θα παραχωρηθούν στους δημόσιους υπαλλήλους 
για πιθανή μετάβασή τους στο νέο οργανισμό, ο σχεδιασμός της 
διαπραγματευτικής στρατηγικής και το χρονοδιάγραμμα των 
διαπραγματεύσεων με τους εμπλεκόμενους φορείς, καθώς και η 
πραγματοποίηση προκαταρκτικής σύσκεψης με τις συντεχνίες ΠΑΣΥ∆Υ και 
ΠΑΣΥΚΙ για μια πρώτη ενημέρωσή τους επί του θέματος. 

3. Η αυτονόμηση των δημόσιων νοσηλευτηρίων προϋποθέτει την αναδιοργάνωσή 
τους, η οποία αποτελεί πρωταρχικό στόχο του Υπουργείου Υγείας.  Για το 
σκοπό αυτό το Υπουργείο Υγείας προωθεί διάφορες ενέργειες, όπως είναι η 
μείωση των λιστών αναμονής, η εισαγωγή συστήματος διαχείρισης κλινών, η 
δημιουργία κλινικών πρωτοκόλλων και η κωδικοποίηση των παρεχόμενων 
υπηρεσιών.  Η αναδιοργάνωση των δημόσιων νοσηλευτηρίων είναι ένα 
σύνθετο έργο, δεδομένου ότι απαιτεί τη διοικητική, λειτουργική και οικονομική 
αναδιοργάνωση όλων των δημόσιων νοσηλευτηρίων, για να μπορούν να 
λειτουργούν αποτελεσματικά και να καταστούν ανταγωνιστικά και βιώσιμα με 
την εφαρμογή του ΓΕΣΥ. 

4. Στα πλαίσια του ΓΕΣΥ ένας αριθμός υπηρεσιών, οι οποίες σήμερα παρέχονται 
δωρεάν από το κράτος σε όσους είναι δικαιούχοι, δε θα αποζημιώνονται.  
Ειδικότερα, με βάση τα σημερινά δεδομένα δε θα αποζημιώνονται από τον 
ΟΑΥ τα ακόλουθα: 

α.  Οποιεσδήποτε οδοντιατρικές υπηρεσίες πέραν των υπηρεσιών 
προληπτικής οδοντιατρικής φροντίδας σε παιδιά μέχρι δεκαέξι ετών και 
του οδοντιατρικού καθαρισμού σε ειδικές ομάδες ασθενών.  

β. Η σχολιατρική υπηρεσία, περιλαμβανομένης της παροχής φαρμάκων, 
αναλωσίμων και εμβολίων. 

γ.  Η αντιμετώπιση επιδημιών και η διαχείριση κρίσεων, περιλαμβανομένης 
της παροχής φαρμάκων και αναλωσίμων. 

δ.  Το πρόγραμμα εθνικών εμβολιασμών. 

ε.  Η παροχή υπηρεσιών υγείας, υπηρεσιών ψυχικής υγείας, νοσηλευτικών 
υπηρεσιών και υπηρεσιών επισκεπτριών υγείας στις φυλακές. 

στ.  Η ιδρυματική νοσηλεία στο Νοσοκομείο Αθαλάσσας πέραν των τριών 
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μηνών κατά έτος. 

ζ.  Οι υπηρεσίες για τοξικοεξαρτήσεις και ουσιοεξαρτήσεις (“Περσέας”, 
“Τοξότης”, “Γέφυρα”, “Προμηθέας”, “Πυξίδα”). 

η.  Οι εξωνοσοκομειακές μονάδες (κοινοτικά κέντρα ψυχικής υγείας 
ενηλίκων, κοινοτικά κέντρα ψυχικής υγείας παιδιών και εφήβων). 

θ. Οι μονάδες ψυχοκοινωνικής αποκατάστασης (μονάδες εργασιακής 
αποκατάστασης, κέντρα ημέρας, ημιπροστατευόμενη κατοικία). 

ι.  Οι υπηρεσίες επισκεπτριών υγείας. 

ια.  Η δωρεάν παροχή φαρμάκων και άλλων ειδών για την περίθαλψη 
συγκεκριμένων ομάδων ασθενών, ανεξάρτητα από τα εισοδήματά τους. 

ιβ.  Η παροχή υπηρεσιών στους εγκλωβισμένους και στους 
Τουρκοκυπρίους που διαμένουν στα κατεχόμενα. 

5. Σύμφωνα με το νομοσχέδιο «Ο περί του Γενικού Συστήματος Υγείας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», ο ΟΑΥ θα δύναται να εκδίδει κανονισμούς 
για τον καθορισμό ελάχιστου ποσού συνεισφοράς από τους δικαιούχους για 
οποιαδήποτε από τις παρεχόμενες υπηρεσίες φροντίδας υγείας στο πλαίσιο 
του συστήματος, σε αντίθεση με την υφιστάμενη κατάσταση, όπου ένα μεγάλο 
ποσοστό των δικαιούχων πρόσβασης στις δημόσιες υπηρεσίες υγείας είναι 
κάτοχοι κάρτας νοσηλείας Α΄, η οποία τους παρέχει τη δυνατότητα πλήρους 
δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης. 

6. ∆εν έχει ακόμα διευκρινιστεί αν θα αποζημιώνονται από τον ΟΑΥ στα πλαίσια 
του ΓΕΣΥ τα ακόλουθα: 

α. Η παροχή μονάδων αίματος στους δικαιούχους ασθενείς. 

β. Οι υπηρεσίες που προσφέρονται από το Κέντρο Νωτιαιομυελικών 
Κακώσεων, το Καραϊσκάκειο Ίδρυμα κ.ά. 

γ. Οι υπηρεσίες που προσφέρονται από το Ινστιτούτο Νευρολογίας και 
Γενετικής.  Ο ΟΑΥ θα καλύπτει μόνο τις εργαστηριακές εξετάσεις για 
σκοπούς διάγνωσης και παρακολούθησης των ασθενών έπειτα από 
σχετική παραπομπή από ειδικό ιατρό. 

δ. Οι διαγνωστικές εξετάσεις λόγω επιδημίας, πανδημίας κ.λπ. 

ε. Η υπηρεσία ασθενοφόρων για μη επείγοντα περιστατικά, εξαιρουμένης 
της μεταφοράς των παραπληγικών. 

στ. Η κοινοτική νοσηλευτική ψυχική υγεία και η κατ’ οίκον νοσηλεία. 

ζ. Τα σκευάσματα ολικής παρεντερικής διατροφής. 

η. Η παροχή δωρεάν φαρμάκων και αναλωσίμων στο στρατό. 

θ. Η αποστολή ασθενών στο εξωτερικό, καθώς και το εύρος των 
παρεχόμενων σ’ αυτούς υπηρεσιών. 

7. Το επακριβές ύψος του κόστους παροχής των υπηρεσιών που δε θα 
αποζημιώνονται στα πλαίσια του ΓΕΣΥ δεν είναι δυνατό να καθοριστεί στο 
παρόν στάδιο, δεδομένου ότι δεν έχουν διευκρινιστεί πλήρως οι υπηρεσίες που 
δε θα αποζημιώνονται από τον ΟΑΥ. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του υπό συζήτηση προϋπολογισμού και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, αποφάσισε όπως τοποθετηθεί επί των προνοιών του προϋπολογισμού κατά τη 
συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας ιδρύθηκε με βάση τον περί Γενικού 
Συστήματος Υγείας Νόμο [Νόμος αρ. 89(Ι) του 2001] και η αποστολή του είναι η 
εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας στην Κύπρο.  Ο Κύπριος πολίτης εδώ και 
χρόνια αναμένει, έχει ανάγκη από ένα ολοκληρωμένο και οικονομικά βιώσιμο σύστημα 
υγείας το οποίο θα ανταποκρίνεται στις προσδοκίες και στις ανάγκες του.  Η 
εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας έχει αποδειχθεί ως ένα δύσκολο και 
περίπλοκο έργο, οι διαδοχικές δε αναβολές των χρονοδιαγραμμάτων εφαρμογής του 
καταδεικνύουν ότι η πιθανότητα για την επίτευξη του στόχου ολοένα και 
απομακρύνεται.  Θα μπορούσε μάλιστα να πει κανείς ότι δεν υπάρχουν 
χρονοδιαγράμματα, αφού κατ’ επανάληψη αθετούνται και αναθεωρούνται.  Η 
περαιτέρω πορεία υλοποίησης του γενικού σχεδίου εξαρτάται από την υλοποίηση 
μιας σειράς από έργα υποδομής, όπως είναι η αυτονόμηση και η αναδιοργάνωση των 
δημόσιων νοσηλευτηρίων, η εκπαίδευση των γιατρών, η εφαρμογή του συστήματος 
πληροφορικής για το Γενικό Σύστημα Υγείας, η συνεισφορά, που είναι πολύ 
σημαντικότατο κεφάλαιο και βασική προϋπόθεση βιωσιμότητας του σχεδίου και που 
προϋποθέτει συμφωνία, συναίνεση και κατάληξη μεταξύ όλων των κοινωνικών 
εταίρων, όπως και άλλες ουσιώδεις και σημαντικότατες προϋποθέσεις, αλλά και 
προαπαιτούμενα, τα οποία δυστυχώς δε βλέπουμε μέχρι σήμερα να υλοποιούνται. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου, με την άδειά σας. 

 Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας παρακαλέσω λίγη ησυχία, για να μπορεί 
να ακούγεται ο ομιλητής. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Τα έργα αυτά δεν έχουν παρουσιάσει καμιά σημαντική πρόοδο κατά τα 
τελευταία χρόνια, γεγονός που καταδεικνύει ότι η εφαρμογή του Γενικού Συστήματος 
Υγείας παρουσιάζει σημαντική καθυστέρηση.  Φαίνεται ότι από τον τομέα της υγείας 
απουσιάζουν όλες εκείνες οι υποδομές που θεωρούνται απαραίτητες για την 
εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας και, όπως έχει διαφανεί, θα χρειαστούν 
πολλά χρόνια, για να εφαρμοστούν. 

 Κατά τα τελευταία τρία χρόνια η Βουλή εγκρίνει στον προϋπολογισμό του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας κονδύλια για τα έργα τα οποία δεν υλοποιούνται, τα 
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μόνα δε κονδύλια που παρουσιάζεται να χρησιμοποιούνται είναι αυτά που αφορούν 
την αγορά συμβουλευτικών υπηρεσιών.  Το γεγονός αυτό καταδεικνύει ότι ο 
Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας δεν είναι σε θέση να εργαστεί ανεξάρτητα, χωρίς την 
παροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών, και επομένως δεν μπορεί να εκπληρώσει τους 
στόχους και τους σκοπούς του. 

 Υπάρχει μεγάλος προβληματισμός από μέρους μας για την πορεία της 
εφαρμογής του Γενικού Συστήματος Υγείας και τη δυνατότητα υλοποίησής του.  Η 
κυβέρνηση θα πρέπει να προβληματιστεί σοβαρά για το θέμα του Γενικού Συστήματος 
Υγείας και επιπλέον θα πρέπει να πάρει αποφάσεις.  Θα πρέπει να παραδεχτεί ότι το 
έργο αυτό θα μπορέσει να υλοποιηθεί σε βάθος χρόνου, ως μακροπρόθεσμος 
στόχος, και προς το παρόν θα πρέπει να επικεντρωθούμε στην αναδιοργάνωση και 
στον εκσυγχρονισμό τόσο του ιδιωτικού όσο και του δημόσιου τομέα της υγείας με την 
αναβάθμιση της ποιότητας και της οργάνωσης των υπηρεσιών υγείας. 

 Ο Κύπριος πολίτης ταλαιπωρείται καθημερινά στα αποδιοργανωμένα δημόσια 
νοσοκομεία, με τις λίστες αναμονής για επεμβάσεις να φτάνουν δυστυχώς μέχρι και 
τον ένα χρόνο πολλές φορές και τον ιδιωτικό τομέα να υπολειτουργεί.  Το παρόν 
σύστημα υγείας φαίνεται ότι δεν μπορεί πλέον να ανταποκριθεί στις ανάγκες και μέσα 
από επιστολή που μας διαβιβάστηκε από το Υπουργείο Υγείας φαίνεται ότι και το 
προτεινόμενο σχέδιο δε θα είναι σε θέση να καλύψει τις ανάγκες του Κύπριου πολίτη, 
αφού δε θα αποζημιώνει βασικές υπηρεσίες υγείας, όπως είναι οι οδοντιατρικές 
θεραπείες, η ιδρυματική νοσηλεία στο Νοσοκομείο Αθαλάσσας, αλλά και άλλες 
ουσιώδεις υπηρεσίες.  Αποτέλεσμα αυτού είναι το Γενικό Σύστημα Υγείας να χάνει 
πλέον τον κοινωνικό του χαρακτήρα και να ξεφεύγει από τα πλαίσια της κοινωνικής 
πολιτικής που εντάσσεται ο τομέας της υγείας. 

 Θεωρώ ότι ένα έργο τόσο μεγάλο και τόσο σοβαρό θα πρέπει να ξεκαθαρίσει 
από την άποψη ότι η κυβέρνηση θα πρέπει πλέον να πει ξεκάθαρα και όχι με 
μισόλογα το εξής:  Θέλει ή δε θέλει την εφαρμογή του;  Και αν θέλει, ας το αποδείξει 
έμπρακτα και όχι θεωρητικά.  Γι’ αυτό εμείς ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, 
εκφράζοντας την απογοήτευσή μας για τα όσα τεκταίνονται, τα όσα γίνονται, αλλά και 
δε γίνονται, ως έκφραση δε διαμαρτυρίας θα καταψηφίσουμε το παρόν νομοσχέδιο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. 

 Ο προϋπολογισμός του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας είναι 
πολυσυζητημένος, γιατί σ’ αυτό τον οργανισμό ο Κύπριος πολίτης έχει επενδύσει 
πάρα πολύ, για να δει να υλοποιείται και να εφαρμόζεται ένα γενικό σχέδιο υγείας.  
∆υστυχώς, από το 2001 που ψηφίστηκε ο νόμος δε βλέπουμε να εφαρμόζεται. 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας, αλλά ζητούμε να δεσμευτούν τα κονδύλια όσον αφορά τις 
καινούριες θέσεις, παρ’ όλο που μέσα στην έκθεση λέει ότι θα πρέπει να πάρει 
έγκριση από το Υπουργείο Οικονομικών, ζητούμε να σταυρωθούν τα κονδύλια και 
οποιαδήποτε αποδέσμευσή τους από το Υπουργείο Οικονομικών να έρθει στην 
επιτροπή Υγείας να ξανασυζητηθεί. 
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 Την ίδια ώρα τίθεται ένα θέμα αρχής που θα πρέπει να μας απαντηθεί από τον 
οργανισμό.  Σήμερα έχουμε 8 Ιουλίου.  Ο προϋπολογισμός του οργανισμού για το 
2010 δεν έχει ακόμα ψηφιστεί.  ∆ιερωτώμαι το εξής:  Ο οργανισμός από την 1η 
Μαρτίου μέχρι σήμερα δεν έχει κάνει καμιά πληρωμή;  Νομιμοποιείται, αν πληρώνει;  
Με ποια διαδικασία πληρώνει;  Από πού παίρνει αυτή την εξουσία;  Νομίζω ότι εδώ 
υπάρχει μια παρατυπία που θα πρέπει να ενημερωθεί και η Βουλή. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για να συνεχίσω από το σημείο το οποίο έμεινε η συνάδελφος που 
προηγήθηκε, θα πω ότι σ’ αυτή την περίπτωση μεγάλες είναι και οι ευθύνες της 
Βουλής.  Γιατί τη στιγμή που πολλές φορές έχουμε ψέξει τη συμπεριφορά είτε 
υπηρεσιών είτε υπουργείων για την καθυστερημένη και εκβιαστική κατάθεση 
νομοσχεδίων, με κύριο στόχο να εκβιάσουν την άμεση και τη γρήγορη ψήφισή τους, 
δε δικαιολογείται η Βουλή να καθυστερεί για τέτοια σοβαρά ζητήματα.  Και θα 
υπενθυμίσω ότι ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας έχει καταθέσει τον προϋπολογισμό 
του από τις 15 Απριλίου και συζητήθηκε στην επιτροπή Υγείας σε δύο συνεδρίες, στις 
22 και στις 29 Απριλίου.  Ως εκ τούτου, εδώ ακριβώς είναι ευθύνη της Βουλής για τη 
συγκεκριμένη καθυστέρηση και εκτιμούμε ότι θα έπρεπε η Βουλή να προχωρήσει 
πολύ πιο γρήγορα στην έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας. 

 Απ’ εκεί και πέρα, εμείς από την πλευρά της Ε∆ΕΚ θα πρέπει να εκφράσουμε 
τις σοβαρές μας ανησυχίες για την πορεία την οποία λαμβάνει η προώθηση 
εφαρμογής και υλοποίησης του Γενικού Συστήματος Υγείας.  Για σκοπούς καθαρά 
ιστορικούς θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι η διαδικασία ουσιαστικά ξεκίνησε με την 
πίεση που η Ε∆ΕΚ είχε ασκήσει το 1998 και υποχρέωσε την τότε κυβέρνηση, στα 
πλαίσια της ψήφισης του προϋπολογισμού του 1999, να καταθέσει το σχετικό 
νομοσχέδιο στη Βουλή για έγκριση.  Το νομοσχέδιο κατατέθηκε το Μάρτιο του 1999, 
συζητήθηκε στη Βουλή, εγκρίθηκε το 2001 και έκτοτε παραμένει σε εκκρεμότητα.  
Υπήρξε μια σοβαρή καθυστέρηση στη σύσταση του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας.  
Μόλις το 2005 ξεκίνησε να λειτουργεί και είχε αναλάβει τη δέσμευση ότι στα τέλη του 
2007 θα εφαρμοζόταν το σχέδιο υγείας.   

 ∆υστυχώς, από τότε μέχρι σήμερα παρατηρείται μία συνεχής μετάθεση της 
ημερομηνίας εισαγωγής και έναρξης εφαρμογής του συγκεκριμένου νομοσχεδίου.  
Αυτή τη στιγμή συζητάμε πια για το τέλος του 2011 με αμφιβολία, αν θα μπορέσει να 
εφαρμοστεί και συζητάμε πια για το 2012.  Ως εκ τούτου λοιπόν, για μας το θέμα είναι 
ξεκάθαρο.  Οφείλει η πολιτική ηγεσία του υπουργείου να ξεκαθαρίσει άμεσα τις 
προθέσεις της.  Υπάρχει πρόθεση εφαρμογής γενικού σχεδίου υγείας, ναι ή όχι;  Αν 
δεν υπάρχει τέτοια πρόθεση, τότε σαφώς θα πρέπει να δηλωθεί και να γίνουν άλλες 
επιλογές, αλλά δεν μπορεί πια να υπάρχει συνεχής μετάθεση του χρόνου εφαρμογής 
του.  Ανεξάρτητα όμως, εάν θα εφαρμοστεί ή όχι το Γενικό Σύστημα Υγείας, για να 
μπορέσει να προχωρήσει η εφαρμογή του, απαιτείται από πλευράς κυρίως 
υπουργείου, αλλά και στη συνέχεια από πλευράς κοινοβουλίου να υπάρξουν 
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ρυθμίσεις... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ κύριοι! 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ...να υπάρξουν ρυθμίσεις πάνω σε σοβαρά ζητήματα που άπτονται της μορφής 
εφαρμογής του Γενικού Συστήματος Υγείας.  Και τα θέματα ουσιαστικά είναι δύο.  Το 
πρώτο είναι η αυτονόμηση ή όχι των νοσοκομείων και η μορφή της αυτονόμησης και 
το δεύτερο είναι η μορφή της πρωτοβάθμιας περίθαλψης.  Χωρίς αυτές τις δύο 
ρυθμίσεις δεν μπορεί ούτε γενικό σχέδιο υγείας να εφαρμοστεί, αλλά ούτε μπορεί και 
να είναι γνωστή η μορφή του. 

 Θα πρέπει να τονίσω ότι οι ευθύνες του Υπουργείου Υγείας για την αναβολή 
προώθησης αυτών των δύο διαδικασιών είναι τεράστιες.  Όμως, την ίδια στιγμή 
οφείλω να αποδώσω ευθύνες και στη Βουλή και κυρίως στην επιτροπή Υγείας της 
Βουλής.  Το πρώτο, γιατί τα συγκεκριμένα θέματα είναι εγγεγραμμένα εδώ και πάρα 
πολύ μεγάλο χρονικό διάστημα στην επιτροπή και δεν έχουν ακόμα προωθηθεί για 
συζήτηση.  Και το δεύτερο, γιατί κάτω από σκοπιμότητες η επιτροπή Υγείας της 
Βουλής ξεκίνησε να συζητά την κατ’ άρθρο τροποποίηση του νόμου που ψηφίστηκε το 
2001, χωρίς προηγουμένως να έχει ξεκαθαρίσει η μορφή της αυτονόμησης και η 
μορφή της πρωτοβάθμιας περίθαλψης.  Στην ουσία βάλαμε την άμαξα μπροστά από 
το άλογο.  Και να είσαστε σίγουροι ότι στη συνέχεια, αν θα διαμορφωθεί μια 
συγκεκριμένη κατάσταση σε σχέση με την αυτονόμηση των νοσοκομείων και την 
πρωτοβάθμια περίθαλψη, θα είμαστε υποχρεωμένοι και πάλι να συζητήσουμε την 
τροποποίηση του νόμου, για να προσαρμόσουμε ακριβώς τις πρόνοιες σ’ αυτά τα 
βασικά, τα θεμελιακά στοιχεία που συνθέτουν τη λειτουργία του Γενικού Συστήματος 
Υγείας. 

 Είναι γνωστό και βιώνουμε καθημερινά τα τεράστια προβλήματα τα οποία 
αντιμετωπίζει ο δημόσιος τομέας της υγείας.  Καθημερινά προωθείται στην απαξίωση 
και θα πρέπει να τονίσουμε ότι δυστυχώς δε λαμβάνονται εκείνα τα μέτρα τα οποία θα 
έπρεπε να ληφθούν, για να μπορέσουν να επιλυθούν τα συγκεκριμένα προβλήματα.  
∆ε νοείται σήμερα να στερούνται τα νοσοκομεία βασικών μηχανημάτων για 
διαγνωστικούς σκοπούς ή για θεραπευτικούς σκοπούς.  ∆ε νοείται σήμερα 
καρδιοπαθείς να αποστέλλονται μετά από ένα χρόνο, για να κάνουν εξετάσεις ή οι 
λίστες αναμονής αντί να μειώνονται, να αυξάνονται.  Και αυτό που κυρίως εμείς 
ανακοινώνουμε είναι πρωτόκολλα θεραπειών, αλλά όχι για τα βασικά τμήματα, όπως 
είναι το Τμήμα Πρώτων Βοηθειών και Επειγόντων Περιστατικών, αλλά για όλα τα 
υπόλοιπα. 

 Ως εκ τούτου λοιπόν, θα πρέπει να τονίσουμε ότι μέχρι την εφαρμογή του 
Γενικού Συστήματος Υγείας οφείλουμε να λάβουμε δραστικά μέτρα αντιμετώπισης των 
προβλημάτων, γιατί σε αντίθετη περίπτωση πολύ φοβούμαστε ότι δημιουργούνται 
τρία σοβαρά προβλήματα, τα οποία δε θα μπορέσουμε στη συνέχεια να 
διαχειριστούμε.  Τα τονίζουμε εδώ και πάρα πολλά χρόνια, αλλά επιτρέψτε μου να πω 
ότι μιλούμε σε ώτα μη ακουόντων.  ∆εν ιδρώνει το αυτί αυτών που έπρεπε να έχουν 
την ευθύνη, για να δώσουν επίλυση σ’ αυτά τα ζητήματα. 

 Το πρώτο, όσο καθυστερεί η εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας και 
απαξιώνεται ο δημόσιος τομέας τόσο την ίδια στιγμή αποδυναμώνεται και ο ιδιωτικός 
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τομέας, ο οποίος σταδιακά περνά υπό τον έλεγχο των εμπόρων υγείας.  Και 
αντιλαμβάνεστε ότι, όταν ο δημόσιος τομέας θα εξασθενεί, ο ιδιωτικός τομέας θα 
ελέγχεται από τους εμπόρους υγείας και η κατάρρευση του δημόσιου τομέα είναι 
εύκολη υπόθεση.  Και τότε αυτοί που θα πληρώσουν το μεγάλο τίμημα είναι οι 
μισθωτοί, είναι οι συνταξιούχοι, είναι αυτοί που έχουν ανάγκη ενός σωστού σχεδίου 
υγείας, γιατί δεν έχουν την οικονομική δυνατότητα να το αγοράσουν.  Εκτός και αν ο 
στόχος ορισμένων ακριβώς είναι αυτή η απαξίωση του δημόσιου τομέα, ο έλεγχος του 
ιδιωτικού τομέα από τους εμπόρους υγείας, για να διασφαλιστούν κάποια 
συγκεκριμένα συμφέροντα.  ∆εν υπάρχουν άλλες εξηγήσεις για τις καθυστερήσεις που 
παρατηρούνται στην εφαρμογή και στην εισαγωγή του Γενικού Συστήματος Υγείας. 

 Το δεύτερο είναι ότι η αγκύλωση λόγω προβλημάτων του δημόσιου τομέα θα 
δημιουργήσει πρόσθετα προβλήματα σε σχέση με τη λειτουργία πια του Γενικού 
Συστήματος Υγείας.  Και το τρίτο, να υπενθυμίσω ότι ο ρυθμός αύξησης των 
εισφορών, για να μπορέσει να λειτουργήσει το Γενικό Σύστημα Υγείας ανεβαίνει χρόνο 
με το χρόνο.  Αυτή τη στιγμή οι τελευταίες προβλέψεις οι οποίες υπάρχουν είναι ότι οι 
εισφορές θα ξεπερνούν το 12% επί του μισθού των εργαζομένων, ανεξάρτητα με το 
πώς θα γίνει αυτή η εισφορά.  Αλλά το 12% πια είναι σαφώς ξεπερασμένος στόχος.  
Μιλάμε για 12,5% και αν πάμε στο 2011 ή στο 2012, θα μιλούμε για 13% με 14%.  
Αναλογιστείτε λοιπόν την τρομακτική επιβάρυνση που θα έχει ο εργαζόμενος από 
αυτή την καθυστέρηση.  Αλλά ταυτόχρονα... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, μισό λεπτό σας παρακαλώ. 

 Κύριοι συνάδελφοι, απευθύνω ξανά έκκληση απλώς να υπάρξει ησυχία, για να 
μπορέσει να ακούγεται και ο ομιλητής.  ∆ιαφορετικά νομίζω ότι...  Αυτό αποδεικνύει 
έλλειψη σεβασμού! 

 Παρακαλώ, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ θα καταθέσω ακόμα δύο διαφωνίες μας ή, αν θέλετε, και επισημάνσεις. 

 Το πρώτο, δεν μπορούμε σε περιόδους οικονομικής ύφεσης και οικονομικής 
κρίσης να προχωρεί το κράτος στη δαπάνη τεραστίων ποσών, για να ιδρύει και να 
λειτουργεί αστικού τύπου εξωτερικά ιατρεία στις ίδιες περιοχές όπου θα αναλάβει την 
ευθύνη της πρωτοβάθμιας περίθαλψης υποτίθεται ο ιδιωτικός τομέας και η πληθώρα 
των ιδιωτών γιατρών.  Είναι κατανοητό και το κράτος οφείλει αυτά τα λεφτά να τα 
διαθέσει για την αναβάθμιση των περιφερειακών κέντρων υγείας, για την αναβάθμιση 
των περιφερειακών νοσοκομείων και κυρίως, για να προχωρήσει στη λειτουργία 
κέντρων υγείας σε περιοχές της υπαίθρου όπου δεν υπάρχει η δυνατότητα 
προσφοράς πρωτοβάθμιας περίθαλψης μέσα από το σχέδιο υγείας, το οποίο 
τουλάχιστον ο Ξιάο, οι συνεργάτες του και όλοι μέχρι σήμερα έχουμε μορφώσει ως 
αντίληψη.  Και δεν έχουμε πάρει μέχρι στιγμής καμία απάντηση γιατί πρέπει να 
προχωρούμε συνέχεια και να δαπανούμε αυτά τα λεφτά, για να κάνουμε εξωτερικά 
ιατρεία αστικού τύπου, τα οποία στα πλαίσια ενός γενικού σχεδίου υγείας θα είναι 
αχρείαστα, αφού θα υπάρχει ο οικογενειακός γιατρός. 

 Το δεύτερο, είναι ότι -τονίστηκε πολλές φορές από την πλευρά τη δική μας- δεν 
μπορεί ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας να χρηματοδοτεί γιατρούς οι οποίοι 
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μελλοντικά ενδεχομένως θα συμβληθούν με τον οργανισμό, για να αποκτούν 
εξειδίκευση και να αποκτούν προσόντα.  Αυτό είναι υπόθεση δική τους, αν θα έχουν 
τα προσόντα, για να ενταχθούν στο σχέδιο υγείας.  ∆εν μπορεί λοιπόν το κράτος να 
πληρώνει λεφτά χωρίς να έχουν ήδη συμβληθεί μαζί του, για να βελτιώνουν 
υποτίθεται την εξειδίκευσή τους.  Και πολύ περισσότερο τα διάφορα σεμινάρια τα 
οποία με εκατομμύρια πληρώνει το κράτος να χρησιμοποιούνται ως χρόνος 
ειδικότητας.  Και είμαστε μάρτυρες ότι στο παρελθόν για δεκατέσσερις εβδομάδες 
σεμιναρίου διαχείρισης ιατρείου στα πλαίσια του Γενικού Συστήματος Υγείας 
πιστώθηκαν οι συγκεκριμένοι γιατροί με ένα χρόνο ειδικότητας.  Αν είναι δυνατό!  
Αυτά τα πράγματα δε συμβαίνουν ούτε σε τριτοκοσμικές χώρες! 

 Κλείνοντας, θα ήθελα να επισημάνω ακόμα κάτι.  Ο Οργανισμός Ασφάλισης 
Υγείας, μέσα στα πλαίσια των δραστηριοτήτων του και της αποστολής του, έχει 
προβεί σε συμβάσεις με διάφορους οίκους εμπειρογνωμόνων, για να ετοιμάσει τα 
συγκεκριμένα πρωτόκολλα θεραπείας, για να μπορεί στη συνέχεια να κρίνει τα 
θεραπευτικά αποτελέσματα, τις θεραπευτικές και τις ιατρικές πράξεις για σκοπούς 
πίστωσης των συγκεκριμένων λειτουργών της υγείας, και έχει συμβληθεί με τους 
McΚinsey.  Το μεγάλο το ερώτημα που τίθεται είναι:  Αφού έχει ο Οργανισμός 
Ασφάλισης Υγείας αυτή την αρμοδιότητα και έχουμε πληρώσει λεφτά προς αυτή την 
κατεύθυνση, ποιοι ήταν οι λόγοι που ώθησαν το Υπουργείο Υγείας με αδιαφανείς 
τρόπους να προχωρήσει σε επέκταση του συμβολαίου σύμβασης ανάθεσης έργου 
προς τους McΚinsey για χρονικό διάστημα και για συγκεκριμένο ποσό;  Και ποιος 
είναι αυτός που άλλαξε τους όρους του συγκεκριμένου οίκου, για να προχωρά το 
Υπουργείο Υγείας και να ετοιμάζει πρωτόκολλα θεραπειών τη στιγμή που τα 
πρωτόκολλα τα έχει ήδη ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας; 

 Αυτά θα πρέπει να πούμε ότι έγιναν, κατά την άποψή μας, παράτυπα και με 
αδιαφάνεια.  Κανένας δε γνώριζε για τη συγκεκριμένη επέκταση της σύμβασης.  
Κανένας δεν έχει εγκρίνει το συγκεκριμένο ποσό.  Κανένας δε γνώριζε τις αλλαγές 
στους όρους των συμβολαίων με τη συγκεκριμένη εταιρεία.  Παρ’ όλα αυτά, εμείς θα 
δώσουμε μια τελευταία πίστωση χρόνου και προς τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας 
και προς το υπουργείο.  Υπό διαμαρτυρία θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας.  Εμείς θα δώσουμε τη δυνατότητα, γι’ αυτό δε θα 
ψηφίσουμε υπέρ της παγοποίησης και του σταυρώματος των συγκεκριμένων θέσεων, 
αλλά απ’ εκεί και πέρα οφείλει το υπουργείο σε εύθετο χρονικό διάστημα να 
ξεκαθαρίσει.  Ή προχωρά στην εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας σε 
συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα και διατηρούμε τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας ή 
δεν προχωρούμε και τότε οφείλουμε να προχωρήσουμε και να καταργήσουμε τον 
Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας και να σταματήσουμε να δαπανούμε €8 εκατομ., €9 
εκατομ. ή και €10 εκατομ. το χρόνο για μισθοδοσίες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η κ. Μισιαούλη. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αρχικά θέλω να πω ότι το δικό μας το κόμμα, από θέσεις αρχής, δεν 
εγκαταλείπει ούτε τη σκέψη αλλά ούτε και τη θέληση να υλοποιηθεί ένα σχέδιο υγείας 
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που θα βοηθήσει στη λύση πολλών προβλημάτων που συναντούμε σήμερα στον 
τομέα της υγείας ούτε ακόμα κλείνουμε τα μάτια στα τόσα πολλά που συναντούμε 
καθημερινά στον τομέα της υγείας.  Πέραν τούτου, θα περιμέναμε από τους 
συναδέλφους να εγκρίνουν τον προϋπολογισμό, για να δώσουν τη δυνατότητα 
διαχείρισης του προϋπολογισμού προς υλοποίηση των στόχων του.   

 Εκείνο που θέλω να θυμίσω είναι ότι το δικό μας το κόμμα επί διακυβέρνησης 
του αείμνηστου Τάσσου Παπαδόπουλου, το 2005, ήταν ένας μοχλός πίεσης προς τη 
λειτουργία του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, διότι είχε απώτερο σκοπό την 
εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας.  Πέραν τούτου, βλέπουμε ότι υπάρχει μια 
καθυστέρηση, ότι δεν μπορεί να υλοποιηθούν τα χρονοδιαγράμματα, αλλά πιστεύω 
ότι με την καλύτερη συνεργασία και συναίνεση και του Υπουργείου Υγείας, αλλά και 
του ίδιου του οργανισμού θα μπορούσαμε να έχουμε καλύτερα αποτελέσματα.   

 Όσον αφορά τον προϋπολογισμό, ζητούμε κάποιες τροπολογίες.  Στην ουσία, 
οι τροπολογίες αφορούν διπλό σταύρωμα των κονδυλίων του άρθρου 174, που 
αφορά επιδόματα παράστασης του γενικού διευθυντή, €18.000, του άρθρου 219, που 
είναι για την επικοινωνία, δημοσιεύσεις και δημοσιότητα, ποσό €250.000, και επίσης 
του άρθρου 330, που είναι για μίσθωση υπηρεσιών.  Ο απώτερος σκοπός αυτών των 
σταυρωμάτων, κύριε Πρόεδρε, είναι να γνωρίζουμε -διότι θα πρέπει να γνωρίζουμε 
και ως επιτροπή, αλλά και ως κοινοβούλιο- πώς καθοδηγούνται αυτά τα θέματα, να 
βλέπουμε πού δίνονται και με ποια ποσά γίνονται οι διαπραγματεύσεις είτε όσον 
αφορά συμβουλευτικές εταιρείες είτε εταιρείες επικοινωνίας, ούτως ώστε να 
μπορέσουμε και με τα σημερινά οικονομικά δεδομένα της κυβέρνησης να βοηθήσουμε 
και να έχουμε καλύτερα αποτελέσματα στη λειτουργία τους και στο ξόδεμα των 
λεφτών.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ο φορολογούμενος πολίτης πληρώνει εδώ και σχεδόν μία δεκαετία έναν 
προϋπολογισμό για τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας και δε γνωρίζει πότε θα μπει σε 
εφαρμογή το Γενικό Σύστημα Υγείας, δε γνωρίζει ποιο θα είναι το κόστος το οποίο θα 
καλείται να πληρώσει και, το κυριότερο, δε γνωρίζει και τι υπηρεσίες θα 
συμπεριλαμβάνει.   

 Μέσα από τη συζήτηση στην επιτροπή Υγείας της Βουλής, κύριε Πρόεδρε, έχει 
διαφανεί και το πιο σημαντικό, ότι ίσως να μην υπάρχει η πολιτική απόφαση, για να 
μπει το Γενικό Σύστημα Υγείας σε εφαρμογή.  Έχει λεχθεί στην επιτροπή ότι για το 
σύστημα μηχανογράφησης, από τη στιγμή που θα κατακυρωθεί η προσφορά, θα 
χρειαστούν περίπου δεκαοκτώ μήνες, για να γίνει η εκπαίδευση και να μπει το 
σύστημα σε λειτουργία, και ακόμα δε γνωρίζουμε ποιος είναι ο προσφοροδότης λόγω 
και της διαδικασίας η οποία έχει ακολουθηθεί.  ∆εν έχει ολοκληρωθεί η αναλογιστική 
μελέτη, για να γνωρίζουμε ποιο θα είναι το τελικό κόστος, όταν και αν εφαρμοστεί το 
Γενικό Σύστημα Υγείας.  ∆εν έχει γίνει απολύτως καμία διαβούλευση με τους 
προσωπικούς γιατρούς για το θέμα της πρωτοβάθμιας ιατρικής φροντίδας.  ∆εν έχει 
γίνει κανένα βήμα προς την κατεύθυνση της αυτονόμησης των κρατικών 
νοσηλευτηρίων.  ∆εν έχει γίνει καμία διαβούλευση ούτε και με τις συνδικαλιστικές 
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οργανώσεις.  Έχει κουραστεί, κύριε Πρόεδρε, ο Κύπριος φορολογούμενος να 
πληρώνει για κάτι το οποίο είναι πολύ αμφίβολο αν θα μπει σε εφαρμογή.   

 Η σημερινή κατάσταση σε σχέση με τον τομέα της υγείας αντιλαμβάνεστε ότι 
είναι τουλάχιστον θλιβερή.  Πεθαίνει κόσμος, κύριε Πρόεδρε, στα κρατικά 
νοσηλευτήρια και έχουν καταντήσει νοσηλευτήρια γερόντων.  Νομίζω πολλά είδαν το 
φως της δημοσιότητας τις τελευταίες μέρες, για να επιβεβαιώσουν του λόγου το 
αληθές.   

 Είναι η ώρα να αποφασίσει επιτέλους αυτή η πολιτεία αν, πώς, πότε και με 
ποιο κόστος θα θέσει σε εφαρμογή το Γενικό Σύστημα Υγείας και, αν η απόφαση, 
κύριε Πρόεδρε, είναι ότι δε θα τεθεί τελικά σε εφαρμογή αυτό το σχέδιο, πρέπει να 
βρεθεί και το σχέδιο Γ΄, γιατί ούτε η σημερινή κατάσταση μπορεί να συνεχίσει αλλά 
ούτε και Γενικό Σύστημα Υγείας μπορούμε να δούμε, όπως είναι η κατάσταση σήμερα, 
ούτε το 2012 ούτε το 2013 ούτε το 2014.  Και είναι ευθύνη της κυβέρνησης να 
προχωρήσει και να καταθέσει προτάσεις για το πώς ο πολίτης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας μπορεί επιτέλους να έχει υπηρεσίες υγείας επιπέδου.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι λογικό και φυσιολογικό η αντιπολίτευση να ασκεί κριτική, 
αλλά δεν πρέπει να περνούμε το όριο και να πηγαίνουμε στην υπερβολή.  
Νοσοκομεία γερόντων, θανάτων!  Εγώ προκαλώ!  Φέρτε έκθεση των τελευταίων δύο 
χρόνων!  Πού διερευνήθηκαν τα πιο πολλά είτε οικονομικά σκάνδαλα είτε θέματα που 
αφορούσαν λειψή παροχή ιατρικής περίθαλψης και θανάτους;  Εγώ σας λέω ήταν στα 
ιδιωτικά.   

 ∆εύτερον, δεν μπορεί τόσο πολύ να προκαλεί η πλευρά που, όταν κυβερνούσε, 
είχε εφτά χρόνια στο συρτάρι του Υπουργού Υγείας -Θεός μακαρίσει τον!- το σχέδιο 
και δεν το έφερνε στη Βουλή!  Ε, να υπάρχει ένα μέτρο!  Εντάξει, υπάρχει μια 
καθυστέρηση, που οφείλεται σε διάφορους λόγους, κυρίως στους οικονομικούς, αλλά 
όι τελικά να το μετατρέπουμε…  ∆ιούμεν τζιαι την εικόνα στον κόσμο ότι άμπα τζιαι 
πάει στο ιατρείο το δημόσιο, στο νοσοκομείο, γιατί είναι…  Μα, εγώ που τες ειδήσεις, 
κύριοι συνάδελφοι, ακούω ότι, όποτε έσιει δύσκολη πραγματικά περίπτωση, καταλήγει 
σε ένα γενικό νοσοκομείο.  Έν’ ψηλόν το επίπεδο ανεξάρτητα ’πού τα προβλήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου και νομίζω ότι… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Προηγείται ο κ. Αγγελίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη.  Συγγνώμη, δε σας είδα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Συνάδελφος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού θύμισε…  Και νομίζω είναι καλά να 
έχουμε μνήμη, το “δεν ξεχνώ” δηλαδή αξίζει να υπάρχει καθημερινά.  Ένα μέρος της 
ιστορίας της πολιτικής του τόπου τούτου ανέφερε προηγουμένως ο κ. Κατσουρίδης.  
Τότε, όταν ήρθε επιτέλους νομοσχέδιο, παραμονές βουλευτικών εκλογών, μόνο ο 
Τάσσος ο Παπαδόπουλος, ο αείμνηστος, και το ∆ΗΚΟ, χωρίς να σκεφτούν τις 
συνέπειες, είπαν καθαρά ότι αυτό που παρουσιάζεται είναι το πλαίσιο ενός 
ζωγραφικού πίνακα χωρίς τη ζωγραφιά!  Άρα, λοιπόν, καλό είναι να θυμόμαστε ότι 
αυτά που λέχθηκαν σήμερα έπρεπε οι τότε κυβερνώντες και όσοι ψήφισαν τότε το 
νόμο, παραμονές των εκλογών, να τα είχαν σωστά υπόψη. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Οι δαπάνες σε συμβούλους από το εξωτερικό -μάλιστα μεταξύ των οποίων 
ήταν και κάποιος με ένα περίεργο όνομα το οποίο προήρχετο από την Άπω Ανατολή 
και δε θα το επαναλάβω- ξεκίνησαν να πληρώνονται από την κυβέρνηση Βασιλείου, 
την οποία θυμούμαστε ποιοι την υποστήριξαν.  Αν θα πάμε με τη λογική του ποιοι 
υποστήριξαν ποιες κυβερνήσεις, για να γίνει καθυστέρηση και συνεπακόλουθα να 
χρεωθούν την πολιτική ευθύνη, θα καταλήξουμε μέχρι το 1960 ενδεχομένως.  Ε, μέχρι 
το ’60, γιατί από το ’60 και μετά σε μας υπάρχει δημοκρατία.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ηλαδή το πρόβλημά σου είναι ότι είναι Κινέζος ο Ξιάο; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είναι δυσκολοπρόφερτο το όνομά του από μένα, διότι εγώ δεν ήμουν ποτέ 
αριστερός κινεζικού προσανατολισμού!  Κάποιοι από σας μπορεί να το θυμούνται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στο θέμα μας, κύριε Ερωτοκρίτου! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ήταν αριστερός άλλου προσανατολισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στο θέμα μας! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Στο θέμα.  Απάντησα στον κ. Κατσουρίδη, που με διέκοψε, με βάση τον 
κανονισμό.   

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα μείνω στα σημερινά.  Κανένας δε νομιμοποιείται -είναι 
ξεκάθαρο στην πολιτική- να επικαλείται το παρελθόν, για να συνεχίζει πολιτικές 
ενέργειες ή παραλείψεις οι οποίες δε νομιμοποιούνται με τα σημερινά δημοκρατικά και 
πολιτικά δεδομένα.  Εδώ υπάρχει μία ακατανόητη ειλικρινά καθυστέρηση, ακατανόητη 
ειλικρινά καθυστέρηση… 
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(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …με την οποία η κυβέρνηση, η κυβέρνηση του κ. ∆ημήτρη Χριστόφια, εκπέμπει 
την εικόνα -ειλικρινέστατα- ότι δε θέλει να προχωρήσει αυτή η ιστορία με το Γενικό 
Σύστημα Υγείας.  Ο καθένας μπορεί να προβληματίζεται.  Μπορεί να είναι το 
δημοσιονομικό κόστος, για το οποίο, όταν ήταν στην αντιπολίτευση, βεβαίως 
μιλούσαν διαφορετικά, με άλλη άρθρωση και άλλο λόγο!  Τώρα που είναι στην 
κυβέρνηση και βλέπουν ότι πρέπει να διαχειριστούν όλη αυτή την ιστορία με μια 
προοπτική βάθους, η οποία σε αριθμούς είναι ασύλληπτη, όχι μόνο για να υλοποιηθεί 
τώρα, αλλά ιδιαίτερα για το μέλλον, μπορεί να άρχισαν να προβληματίζονται, 
συνεργούσης κα της οικονομικής κρίσης, που είναι κάτι το οποίο βεβαίως επιβαρύνει 
το όλο σκηνικό.  Θα πρέπει όμως αυτοί που κυβερνούν να πάρουν και τις αποφάσεις.  
Γι’ αυτό κυβερνούν και οι άλλοι ελέγχουν.  Θα πρέπει να αποφασίσουν.  Θέλουν αυτή 
η ιστορία να προχωρήσει;   

 Θα πρέπει να πάψουμε να ψηφίζουμε προϋπολογισμούς μόνο για 
συμβούλους.  Εγώ δε θα μπω στη διαδικασία ή στη λογική του να εξετάσουμε σε 
βάθος τώρα αυτή την ιστορία με τους συμβούλους στο Γενικό Σύστημα Υγείας.  Εάν 
συναριθμηθούν τα ποσά που πληρώθηκαν, είναι πολλά εκατομμύρια.  ∆ε λέω ότι όλα 
ήταν λάθος, αλλά υπενθυμίζω ότι κάποιες μελέτες, τουλάχιστον στην αρχή, είχαν γίνει, 
για να επιβεβαιωθούν ή να διαψευσθούν οι ίδιες οι μελέτες που έκαναν οι ίδιοι, 
πληρώνοντας κάποια άλλα εκατομμύρια, γιατί άλλαξαν τα δεδομένα, γιατί έπρεπε να 
ληφθούν υπόψη παράγοντες που δεν ελήφθησαν.  ∆εν ξέρω αν αυτές οι 
συμβουλευτικές υπηρεσίες που πληρώνουμε τώρα, οι οποίες αφορούν λειτουργικά 
έξοδα, κινούνται στο ίδιο μότο, στο ίδιο μοτίβο.  ∆εν ξέρω.  Ελπίζω κάποιος να ελέγχει 
και να παρακολουθεί, γιατί πληρώνονται συνέχεια με βάση τους προϋπολογισμούς 
αυτές οι συμβουλευτικές υπηρεσίες για ζητήματα τα οποία δε βλέπουμε όμως να 
προχωρούν και να υλοποιούν ουσιαστικά το Γενικό Σύστημα Υγείας.   

 Η αυτονόμηση των δημοσίων νοσηλευτηρίων είναι κάτι το οποίο πρέπει να 
προχωρήσει.  ∆εν προχώρησε μέχρι σήμερα.  Είναι εκ των ων ουκ άνευ!  ∆ηλαδή, 
πέραν των οικονομικών παραμέτρων που εξακολουθούν να δακτυλοδείχνουν ότι δεν 
υπάρχει σοβαρή πολιτική βούληση για την υλοποίηση του τεράστιου αυτού 
προγράμματος, δεν έχουν γίνει και τα στοιχειώδη προς αυτή την κατεύθυνση, που να 
δικαιολογούν ότι σοβαρά η κυβέρνηση αυτή θέλει να προχωρήσει προς την 
υλοποίηση του Γενικού Συστήματος Υγείας.   

 Σήμερα η κατάσταση με την οικονομική κρίση -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- αν 
πάει κάποιος στα δημόσια νοσηλευτήρια, των οποίων οι συνάδελφοι που 
υποστηρίζουν την κυβέρνηση βρήκαν σκόπιμο να εξάρουν την ποιότητα των 
υπηρεσιών, που ουδείς αμφιβάλλει, όταν μιλάμε για ποιότητα των γιατρών...  ∆εν είναι 
εκεί το ζήτημα.  Γιατροί υπάρχουν εξαιρετικοί στο δημόσιο τομέα.  Η ποιότητα των 
υπηρεσιών όμως είναι κάτω από εξαιρετικά μεγάλη αμφισβήτηση.  Και, αν πάτε 
σήμερα το βράδυ στις Πρώτες Βοήθειες του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας ή 
οποιασδήποτε μεγάλης πόλης και ρωτήσετε τους επί καθήκοντι ιατρούς, θα σας πουν 
ότι η κίνηση από την επέλευση της οικονομικής κρίσης διπλασιάστηκε, αν δεν 
τριπλασιάστηκε.  Μικρομεσαίοι πολίτες οι οποίοι, κατά συνήθεια και κατ’ επάγγελμα, 
δεν πήγαιναν στα δημόσια νοσηλευτήρια, πήγαιναν στους ιδιωτικούς τους γιατρούς, 
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για να αντιμετωπίσουν μικροπροβλήματα υγείας τα οποία είχαν οι ίδιοι ή οι οικογένειές 
τους, ιδιαίτερα κατά τις βραδινές ώρες καταλήγουν σωρηδόν στα δημόσια 
νοσηλευτήρια, με αποτέλεσμα να μην μπορούν να αντεπεξέλθουν οι άνθρωποι.  Άρα, 
η ποιότητα των υπηρεσιών έχει πέσει.  Να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους, για να 
μπορούμε να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα που δημιουργούνται!   

 Εμείς θα δώσουμε μία τελευταία ευκαιρία.  ∆ε θέλουμε να σταυρωθεί κανένα 
κονδύλι.  Μπορεί να υπερθεματίζουμε ακόμα σε σχέση με την κυβερνητική παράταξη, 
που η ίδια εισηγήθηκε ότι πρέπει να σταυρωθούν κάποια κονδύλια.  Εμείς λέμε να μη 
σταυρωθούν.  Θα είναι όμως η εντελώς τελευταία ευκαιρία!  Εάν η κυβέρνηση δεν 
επιθυμεί να προχωρήσει αυτή η ιστορία με το Γενικό Σύστημα Υγείας, πρέπει να 
αναδιατάξει τακτικές, να αναδιατάξει προοπτικές και να φροντίσει να βγει να μιλήσει 
ευθέως και ειλικρινώς στο λαό για τα χρήματα.  Τώρα είναι η περίοδος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μπορεί παλιά να μην άκουαν.  Τώρα όμως νομίζω ότι είναι έτοιμοι να 
ακούσουν.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η κ. Κυριακίδου.   

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι εσείς.  Η κ. Κυριακίδου εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού -εσείς 
πρωτομιλήσατε- και νομίζω ότι σχεδόν ολοκληρώνεται η συζήτηση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Κύριε Κουλία, δε σας έδωσα το λόγο! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ψηλώνω το χέρι μου, Πρόεδρέ μου, μόνο. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας εργάζεται τώρα σε ένα χρονοδιάγραμμα που 
προβλέπει την εφαρμογή του ΓΕΣΥ το 2012.  Γενικότερα, στον προϋπολογισμό οι 
συνολικές δαπάνες για το έτος 2010 προβλέπεται να ανέλθουν στα €8.942.000.  Από 
αυτές τις συνολικές δαπάνες προνοούνται λειτουργικές δαπάνες ύψους πάνω από €8 
εκατομ., στις οποίες συμπεριλαμβάνεται και κονδύλι €1 εκατομ. για υπηρεσίες 
συμβούλων.  Επιπρόσθετα, δεσμεύεται κονδύλι ύψους €550.000 για το σύστημα 
πληροφορικής και υπάρχει κονδύλι για τριάντα νέες θέσεις εργασίας.   

 Θα ήθελα να θυμηθούμε όλοι ότι σε επιστολή ημερομηνίας 30 Απριλίου του 
2010 αναφέρεται ότι το Υπουργείο Υγείας θα συγκαλέσει σύντομα σύσκεψη με όλους 
τους εμπλεκόμενους φορείς, για να καταστεί δυνατή η ετοιμασία ενός γενικότερου 
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αναλυτικού χρονοδιαγράμματος.  Αναφέρεται ταυτόχρονα σε επεξηγηματικό σημείωμα 
ότι, για να τηρηθεί το χρονοδιάγραμμα, πρέπει να ψηφιστεί από τη Βουλή το 
τροποποιητικό νομοσχέδιο που κατατέθηκε από τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας το 
2007.   

 Εδώ θα ήθελα να αναφέρω ότι οι ευθύνες δεν μπορεί να βαραίνουν την 
επιτροπή Υγείας της Βουλής και κανένα μέλος της επιτροπής Υγείας, διότι προσωπικά 
εγώ δεν άκουσα κανέναν να εκφράζει οποιαδήποτε ανησυχία, όταν ήρθαν εδώ οι 
προϋπολογισμοί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας και ζητήθηκε -νομίζω ήταν τότε 
από το ΑΚΕΛ- αναβολή της συζήτησης.  Ταυτόχρονα, η επιτροπή Υγείας της Βουλής 
δεν ψήφισε το εν λόγω νομοσχέδιο, όχι γιατί καθυστερεί η ίδια, αλλά γιατί συνεχίζουμε 
να περιμένουμε -να το θυμηθούμε όλοι- απαντήσεις από το Υπουργείο Υγείας, κάτι το 
οποίο δεν έχει αναφερθεί καθόλου.   

 Σύμφωνα με χθεσινό δημοσίευμα, το Συμβούλιο Προσφορών έκανε αποδεκτή 
την εισήγηση του γενικού διευθυντή του Υπουργείου Υγείας για ακύρωση του 
διαγωνισμού για την εκπαίδευση των γιατρών, με την αιτιολογία ότι καθυστερεί η 
μηχανογράφηση του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας και ότι η εκπαίδευση θα πρέπει 
να συγχρονιστεί με την έναρξη της λειτουργίας του ΓΕΣΥ, το οποίο, λόγω της 
καθυστέρησης της μηχανογράφησης, τώρα μετατίθεται για το 2012 αντί για το δεύτερο 
εξάμηνο του 2011.   

 Όσον αφορά στην εκτίμηση της δαπάνης για το έργο της ετοιμασίας 
συστήματος πληροφορικής, αυτό, όπως μας έχει αναφερθεί, είναι αδύνατο να 
προσδιοριστεί στο παρόν στάδιο, αφού πολλά στοιχεία που συνθέτουν το έργο δεν 
είναι γνωστά.   

 Όλα αυτά βέβαια συνάδουν με την έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας, η οποία 
αναφέρει ανεπαρκή διάθεση ανθρωπίνων και άλλων πόρων και απουσία 
χρονοδιαγράμματος για τους στόχους, τους στρατηγικούς σχεδιασμούς του ΓΕΣΥ.  Ως 
αποτέλεσμα, υπάρχει αδυναμία υλοποίησης και εφαρμογής του ΓΕΣΥ, που τονίζεται 
ότι πάσχει εξαιτίας της απουσίας μηχανισμού παρακολούθησης, ενώ ταυτόχρονα 
αυξάνονται οι κίνδυνοι μη υλοποίησής του.   

 Το σημαντικό έργο το οποίο το Υπουργείο Υγείας έπρεπε να είχε προχωρήσει 
είναι η αυτονόμηση, που για κάποιους λόγους τώρα βλέπουμε να έχει μετονομαστεί 
σε αναδιοργάνωση των γενικών νοσηλευτηρίων και εκπαίδευση γενικών και ειδικών 
γιατρών, για την οποία χθες ανακοινώθηκε νέα αναβολή.  Στα πάντα λοιπόν, 
δυστυχώς, παρουσιάζονται καθυστερήσεις, απουσία ελέγχου, δαπάνες που 
αυξάνονται, δυσκολία τήρησης χρονοδιαγραμμάτων και άλλα.  Και όμως μας ζητείται 
σήμερα να ψηφίσουμε έναν προϋπολογισμό πέραν των €8 εκατομ. για τον Οργανισμό 
Ασφάλισης Υγείας.  Θα ήταν λάθος να ψηφίσουμε αυτό τον προϋπολογισμό και να 
δίνουμε έμμεσα το μήνυμα ότι προχωρεί κανονικά η εφαρμογή του ΓΕΣΥ, όταν αυτό 
το οποίο μας ενδιαφέρει είναι πραγματικά να εφαρμοστεί και να μην είναι αυτό που 
άρχισε να γίνεται σήμερα ένα σχεδόν θεωρητικό εγχείρημα.   

 Οι πολίτες ταλαιπωρούνται, ο ιδιωτικός τομέας δεν αξιοποιείται ικανοποιητικά 
και οι ασθενείς μας παραπονούνται καθημερινά για λίστες αναμονής, καθυστερήσεις, 
ελλείψεις αναλωσίμων και άλλα.  Βέβαια, εγώ εδώ θα ήθελα να τονίσω ότι δεν 
αμφισβητούμε ποτέ και κανένας το επιστημονικό επίπεδο των γιατρών τόσο στο 
δημόσιο όσο και στον ιδιωτικό τομέα. 

 ∆υστυχώς, η πρόταση για την εφαρμογή ενός ΓΕΣΥ που θα ανακουφίσει τον 
Κύπριο ασθενή έχει οδηγήσει σε τόση καθυστέρηση, που πια μπορούμε να μιλούμε 
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σχεδόν για στασιμότητα.  Αυτό δε μας επιτρέπει να συναινούμε σ’ αυτή την 
κατάσταση.  Θα καταψηφίσουμε τους προϋπολογισμούς εκφράζοντας, με αυτό τον 
τρόπο, την ανησυχία μας για τα τεκταινόμενα και στέλλοντας, ελπίζουμε, ένα μήνυμα, 
ότι όχι μόνο πρέπει να μπαίνουν χρονοδιαγράμματα, τα οποία έχουν γίνει 
μετακινούμενοι στόχοι, αλλά και να τηρούνται, ελπίζοντας ότι με αυτό τον τρόπο θα 
προχωρήσουμε άμεσα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θα είμαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, για να πω το εξής 
απλό:  Κάθε φορά που συζητούμε αυτό το θέμα νομίζω ότι αδικούμε έναν οργανισμό, 
χωρίς να κάμνω τον απολογητή του οργανισμού αυτή τη στιγμή, στον οποίο εβάλαμε 
να κάνει μια δουλειά, αλλά, επειδή νιώθω ότι όλοι μας -τζιαι το είπα πολλές φορές 
κατά τη συζήτηση των προϋπολογισμών- δεν έχουμε πάρει την πολιτική απόφαση και 
δεν έχουμε αποφασίσει μέσα μας, τουλάχιστο, νιώθω, οι περισσότεροι, ότι πρέπει 
επιτέλους να κάμουμε ένα γενικό σύστημα υγείας, μας βολεύει τούτο που γίνεται.  
Εβόλεψε πολλούς το ότι η Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών εδημιούργησε... υπάρχει 
αυτό το πρόβλημα, σε πόσους μήνες θα βγει το αποτέλεσμα ή θα έχουμε τη 
μηχανογράφηση, για να λειτουργήσει το ΓΕΣΥ.  Εκείνο για το οποίο πρέπει να 
προβληματιστούμε είναι:  Είμαστε έτοιμοι με πολιτικές αποφάσεις να τα βάλουμε με τα 
συμφέροντα που υπάρχουν είτε στον ιδιωτικό τομέα είτε στο δημόσιο τομέα;  
Συζητούμε δαμαί τωρά αν πεθαίνει ο ασθενής στον ιδιωτικό τομέα ή στο δημόσιο.  
Ασθενείς πεθαίνουν και στους δύο τομείς!  Πότε θα καταλάβουμε ότι και οι δύο τομείς 
έχουν να κάμουν με την υγεία τζι ότι πρέπει να τους δούμε συνολικά; 

 Συμφωνώ -είπεν το κάποιος προηγουμένως- ότι σήμερα τα νοσηλευτήρια τα 
δημόσια εν προλαβαίνουν να κάμουν τη δουλειά τους, γιατί λόγω της κρίσης όλος ο 
κόσμος μεταφέρεται εκεί.  Ε, τι θα γίνει;  Θα αφήσουμε το σύστημα για την υγεία να 
λειτουργεί με τον τρόπο που λειτουργεί σήμερα;  Είμαστε ικανοποιημένοι από το 
σύστημα που λειτουργεί σήμερα ή θα πάρουμε πολιτικές αποφάσεις, για να το 
βελτιώσουμε;  Αν η σοφία σας, όταν αποφασίσατε, όσοι ήσασταν εδώ τότε, ήταν ότι 
πρέπει να γίνει ένα ΓΕΣΥ όπως το περιγράψατε τότε που επεράσατε το νόμο, ε, ναι, ο 
Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας ήρθε να κάμει τούτη τη δουλειά που η Βουλή εν τη 
σοφία της εψήφισε.  Πρέπει να τον βοηθήσουμε να κάμει τούτη τη δουλειά. 

 Εμείς θα υποστηρίξουμε αυτό τον προϋπολογισμό.  Θα σταυρώσουμε τα 
κονδύλια που αφορούν τες νέες θέσεις, γιατί, ναι, υπάρχει σε όλους το ερώτημα «τι να 
κάμω τις νέες θέσεις, αφού τες πολιτικές αποφάσεις που θα τους αναγκάσουν να 
κάμουν τη συγκεκριμένη δουλειά δεν τις παίρνουμε;».  Άρα, αντί να κρυβόμαστε όλοι 
πίσω από το δάκτυλό μας όποτε εννά ’ρχεται ο προϋπολογισμός του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας, ας πιέσουμε όλοι περισσότερο την εκτελεστική εξουσία στο τέλος 
της ημέρας να προχωρήσει τάχιστα στην εφαρμογή ενός γενικού συστήματος υγείας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Νεοφύτου. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ΗΚΟ πολύ σωστά είπε 
ένα ιστορικό γεγονός, ότι πράγματι ο μακαριστός Τάσσος Παπαδόπουλος διαφώνησε 
για το ΓΕΣΥ για τους γνωστούς λόγους, τους οικονομικούς, και απευθυνόμενος στη 
δική μας ομάδα είπε να μην το ξεχνούμε.  Σημειώνω ότι δεν ξεχνούμε τη θέση του 
μακαριστού Τάσσου Παπαδόπουλου.  Φαίνεται ότι οι συνάδελφοι του κ. Αγγελίδη στη 
δική του ομάδα το έχουν ξεχάσει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ζητώ επίμονα να μιλήσω για τον εξής λόγο:  Από την κοινοβουλευτική ομάδα 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος είμαι ένας εξ εκείνων που μετείχαν εις την ετοιμασία του 
τότε νομοσχεδίου και Υπουργός Υγείας ήταν τότε ο κ. Σαββίδης.  Ξέρετε ποια ήταν η 
μόδα της εποχής, Πρόεδρε;  Ήταν να κάμουμε σχέδιο υγείας και περίπου όποιου 
περπατεί μες στη στράτα να του πιάνουν την πίεση!  ∆ε θα πάθαινε κανένας τίποτε, 
θα ’ταν ολόκληρες ομάδες!  Αυτή ήταν η μόδα της εποχής!  Και να σας πω, χωρίς να 
έχω τίποτε με τις συντεχνίες, ότι έλαβα μέρος σε πέντε-έξι συνεδρίες, μιαν εις την 
ΠΕΟ, μιαν εις τη ΣΕΚ, μιαν εις την ΠΑΣΥ∆Υ, όπου εκάθουνταν εξήντα πλάσματα, και 
ο Υπουργός Υγείας επί του προεδρείου έλεγε:  Η μια συντεχνία έβαλε το τάδε, ο άλλος 
το τάδε, ο άλλος...  Εκάμαν ένα νόμο...  Απίστευτο δηλαδή!  Και ξέρετε πότε 
ψηφίστηκε ο νόμος;  Ήταν της μόδας για τις κοινοβουλευτικές ομάδες πλην του 
∆ημοκρατικού Κόμματος -και θα το πω- διότι ο συνεπής αρχηγός του κόμματος τότε, 
ο Τάσσος Παπαδόπουλος, με τες γνώσεις, τη συνέπεια και το ενδιαφέρον του για το 
κοινό καλό του τόπου μετ’ επιφάσεως αγόρευε εδώ για το ότι δεν μπορεί να τύχει 
εφαρμογής τούντο συνονθύλευμα νομοθετικών διατάξεων που εκάμαμεν...  Τζιαι έλέα 
του «ρε Πρόεδρε, μα τούτοι ούλλοι, αφού εννά παν εις τες εκλογές, εννά μας 
γελάσουν!».  Είπε μου «κύριε, τη συνέπεια ενός πολιτικού κόμματος δε θα τη 
μετρήσουμε με τις ψήφους!».  Και πράγματι ήρταμεν μιαν εβδομάδα πριν τες εκλογές 
και εμείναμε μόνοι μας όπως την καλαμιά στον κάμπο κι εψηφίσαμε εναντίον!  Τζιαι 
ερώταν τζι ο κόσμος «μα καλά, ρε κύριοι, εσείς εν ενδιαφέρεστε για το καλό του τόπου 
να κάμουμε σχέδιο υγείας;».  Τωρά έπρεπε να του πω:  Ιδού το σχέδιο υγείας που 
εκάμαν εννιά χρόνια!  Είναι όπως τον πύργο της Βαβέλ και πληρώνει ο Κύπριος 
φορολογούμενος και σχέδιο δεν είδε ούτε θα δούμε σχέδιο!  Ξέρετε γιατί;  ∆ιότι 
απλούστατα δεν μπορεί να λειτουργήσει αυτό το νομοθέτημα που έχουμε.  Το μόνο 
που κάμνουμε είναι να πκιερώννουμεν!   

 Λέω ότι σε θεσμικά ζητήματα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
πρέπει να αναλώσουμε φαιάν ουσία και να κάμουμε κάτι από τα παραδείγματα των 
χωρών που είχαν.  Και τότε, θυμούμαι επιγραμματικά -ο Θεός μακαρίσει τον- ο 
Τάσσος έλεγε «τέτοια σχέδια εφαρμόστηκαν στον Καναδά και στη Γερμανία, αλλά 
καμία σχέση δεν έχουν με τούτο που εκάμαμεν».  Και όσες φορές και να το πούμε -
επεράσαν εννιά χρόνια, αλλό εκατόν εννιά να περάσουν- δε θα μπορέσει να 
εφαρμοστεί τούτο!  Και δε φταιν ούτε οι γιατροί του δημοσίου ούτε του ιδιωτικού 
τομέα. Έν’ φυσικό επακόλουθο  ο καθένας να έχει συμφέροντα και να τα 
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υπερασπίζεται και να τα προασπίζεται.  Αλλά καθήκον όλων, ημών και υμών, εμάς 
της Βουλής και της κυβερνήσεως εις το Προεδρικό, είναι να κάμουμε ένα νομοθέτημα, 
το οποίο πράγματι να λειτουργήσει. τούτο δεν πρόκειται να λειτουργήσει, αγαπητοί 
κύριοι! 

 Ευχαριστώ πολύ, Πρόεδρέ μου.   

 Τζι έν’ καλό παράδειγμα το ∆ημοκρατικό Κόμμα να το θυμούνται για τη 
συνέπειά του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 ∆ε διεκδικώ ικανότητες ή δικαιώματα ερμηνείας αυθεντικής των απόψεων του 
αείμνηστου Τάσσου Παπαδόπουλου για οποιοδήποτε θέμα, περιλαμβανομένου και 
του θέματος του Γενικού Συστήματος Υγείας.  Όμως θέλω να υπενθυμίσω ότι, παρ’ 
όλο που είχε μία αρνητική τοποθέτηση για τη συγκεκριμένη νομοθεσία, κατά τη 
διάρκεια της πενταετούς διακυβέρνησης ο Τάσσος Παπαδόπουλος επέδειξε έντονο 
ενδιαφέρον για την προώθηση και τη λειτουργία του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 
και προώθησε την πολιτική προς την κατεύθυνση υλοποίησης της νομοθεσίας.  Η 
νομοθεσία μπορεί να έχει προβλήματα.  Το ζήτημα είναι εξόχως πολιτικό.  Υπάρχει, 
ναι ή όχι, πολιτική βούληση, για να προχωρήσει το Γενικό Σύστημα Υγείας;  Και να 
μην ακούω ότι κατέρρευσαν αλλού σχέδια υγείας.  ∆εν κατέρρευσαν πουθενά!  
Προβλήματα μπορεί να έχουν, αλλά σε όλες τες χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
υπάρχουν γενικά εθνικά συστήματα υγείας εκτός από την Κύπρο και νομίζω πρέπει 
να το γνωρίζουμε όλοι. 

 Συνεπώς, ναι, υπάρχει μια κολοσσιαία αντίφαση.  Υπάρχει ο Οργανισμός 
Ασφάλισης Υγείας, ψηφίζουμε προϋπολογισμούς και από την άλλη δεν υπάρχουν 
κινήσεις, βήματα προς την κατεύθυνση της προώθησης της δημιουργίας του Γενικού 
Συστήματος Υγείας.  Και πρέπει, νομίζω, το μήνυμα προς την εκτελεστική εξουσία, 
διότι έν’ καθολικό το μήνυμα, με χρωματισμούς, να είναι ότι είναι απαίτηση της 
Βουλής, αλλά είναι απαίτηση πρωτίστως του κυπριακού λαού να προχωρήσει το 
Γενικό Σύστημα Υγείας, για να δώσουμε στον κυπριακό λαό υψηλού επιπέδου 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη κατά τρόπο ίσο.  Αυτό είναι το μήνυμα που πρέπει να 
πάει και νομίζω ότι, ψηφίζοντας σήμερα αυτό τον προϋπολογισμό, όπως ανέφερε και 
προηγουμένως ο κ. Σιζόπουλος, δε δίνουμε εν λευκώ επιταγή, γιατί, αν ξανάρθουμε 
και ξανάρθουμε να ψηφίσουμε προϋπολογισμό για τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας 
χωρίς να προχωρεί το σχέδιο υγείας, θα βρισκόμαστε πλέον σε τρομακτική αντίφαση.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κυρίτσης και νομίζω ότι εξαντλείται η συζήτηση. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Παρ’ όλο που το θέμα δεν ήταν ακριβώς το Γενικό Σύστημα Υγείας συνολικά, 
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εδώ έχουν λεχθεί πράγματα τα οποία νομίζω ότι είναι ανακρίβειες και η υπερβολική 
προσπάθεια να υπερασπίσουμε μια θέση νομίζω ότι στο τέλος οδηγεί στο να 
ισοπεδώνουμε· και μάλιστα ένα θεσμό, ένα θέμα για το οποίο ο κυπριακός λαός είναι 
πάρα πολύ ευαίσθητος, το θέμα της υγείας.   

 Είναι εντελώς λανθασμένο αν εδημιουργήθηκε η εντύπωση ότι αυτό το σχέδιο 
που εψηφίστηκε ως νόμος και έχουμε μπροστά μας και αναθέσαμε εις τον οργανισμό 
να το υλοποιήσει έγινε έτσι “ππάσσα-ππάσσα”, πρόχειρα, σε κάποιες συσκέψεις, 
όπως ελέχθηκε, των εξήντα και των εβδομήντα ατόμων.  Έγινε πολύχρονος, 
σοβαρός, βαθύς, εποικοδομητικός, κοινωνικός διάλογος γύρω από το σύστημα 
υγείας.  Με διεθνούς φήμης εμπειρογνώμονες, στη βάση μελετών και με τη συμμετοχή 
όλων των κοινωνικών εταίρων.  Αν υπάρχει κάποιος που πρέπει να επιτιμηθεί, όπως 
ελέχθηκε τζιαι που το συνάδελφο κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο της ομάδας, είναι ο 
τότε Υπουργός Υγείας και η τότε κυβέρνηση η οποία εκράτησε εις τα συρτάρια εκείνο 
το αποτέλεσμα αυτού του διαλόγου για πάρα πολλά χρόνια αδικαιολόγητα και μας 
εστέρησε τη δυνατότητα πιο έγκαιρα και πιο γρήγορα να ξεκινήσουμε την υλοποίηση 
του συστήματος υγείας. 

 Τώρα γίνεται μια δουλειά.  Είναι όσοι δε γνωρίζουν -λυπούμαι που το λέω- τι 
δουλειά γίνεται στον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας που μιλούν με τέτοιο απαξιωτικό 
και υποτιμητικό τρόπο για το αποτέλεσμα εκείνης της δουλειάς, άσχετο εάν υπάρχουν 
μέσα όντως ζητήματα που πρέπει να τα δούμε περισσότερο, διότι είναι η δουλειά μας 
να ελέγχουμε.  Αλλά να μη λέμε ότι δεν εγίνηκεν τίποτε.  Έγινε πάρα πολλή πρόοδος 
και έχουν γίνει τουλάχιστον από τον οργανισμό σοβαρά βήματα προόδου.  Υπάρχει 
μια δυσαναλογία στην πρόοδο που έγινε μεταξύ του οργανισμού και του Υπουργείου 
Υγείας.  Και αυτό είναι αλήθεια.  Ιδιαίτερα στο θέμα της αυτονόμησης των 
νοσοκομείων, που είναι προϋπόθεση για να λειτουργήσει το σύστημα.  Και γιατί είναι 
προϋπόθεση;  Είναι προϋπόθεση, ακριβώς διότι το εθνικό σύστημα υγείας πρέπει να 
στηριχθεί πάνω σ’ έναν ισχυρό, υγιή, δημόσιο τομέα υγείας, διαφορετικά, όντως, έχει 
προβλήματα.  Τώρα αν μερικοί δε συμφωνούν με την ιδέα της κοινωνικής παροχής 
της υγείας ως κοινωνικού αγαθού, αυτό είναι άλλη υπόθεση.  Εμείς θεωρούμε ότι το 
κοινοβούλιο έχει υποχρέωση να στηρίξει αυτή την προσπάθεια· σύστημα υγείας 
υπάρχει, νόμος υπάρχει, οφείλουμε να εργαστούμε όλοι μας συνειδητά, για να 
προχωρήσει και να υλοποιηθεί αυτό το σύστημα, γιατί αυτό απαιτεί το συμφέρον του 
λαού μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, ο κ. Κωνσταντίνου και ολοκληρώνουμε. 

 Α!  Ο κ. Πουργουρίδης. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ως πρόεδρος της επιτροπής... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Α, με συγχωρείτε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.   
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ενώ η επιχειρηματολογία του κ. Κυρίτση είναι σωστή και πράγματι έγινε μια -
που για την Κύπρο ήταν παράξενο να γίνεται- σε βάθος μελέτη για οποιοδήποτε θέμα, 
διότι συνήθως δεν κάνουμε για κανένα θέμα σοβαρή μελέτη, εντούτοις, -γι’ αυτό πήρα 
το λόγο- στο τέλος αυτή η σωστή επιχειρηματολογία εχάθηκε με την επανάληψη της 
επιχειρηματολογίας του κ. Κατσουρίδη ότι εκρατήθηκε για πολλά χρόνια στα συρτάρια 
από υπουργό του Συναγερμού.  Μα καλά, όταν το ΑΚΕΛ συγκυβερνά ή κυβερνά για 
τα τελευταία εφτά χρόνια... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εφτάμισι. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εφτάμισι, μπορεί στα αλήθεια να γίνεται στα σοβαρά ισχυρισμός ότι 
εκρατήθηκε στα συρτάρια και καθυστέρησε;  ∆ηλαδή, αν για εφτά χρόνια, εφτάμισι 
χρόνια, δεν επήρε τις αποφάσεις εκείνες που έπρεπε να παρθούν, δεν προωθήθηκαν 
τα μέτρα εκείνα που έπρεπε να παρθούν, ε, πότε, κύριε Πρόεδρε;  Μετά που εφτά 
χρόνια που κυβερνά και συγκυβερνά ένα κόμμα μπορεί να γίνεται λόγος στα αλήθεια 
ότι, επειδή πριν δεκαπέντε χρόνια εκρατήθηκε στα συρτάρια, οφείλεται εκεί η 
κακοδαιμονία που δεν προχωρά το σύστημα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, ναι, κύριε Κωνσταντίνου, και ολοκληρώνουμε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ως πρόεδρος της επιτροπής έχω υποχρέωση να υπεραμυνθώ της επιτροπής, 
γιατί αυτά τα οποία έχει πει ο συνάδελφος ο Μαρίνος ο Σιζόπουλος δε μας βρίσκουν 
καθόλου σύμφωνους, γιατί ο κ. Σιζόπουλος είναι μέλος αυτής της επιτροπής.  Ο 
αγαπητός συνάδελφος σε καμιά περίπτωση ή φάση των όποιων συζητήσεων δεν 
υπέδειξε ή δεν έκανε οποιαδήποτε εισήγηση και πρόταση για αλλαγή του τρόπου 
συζήτησης αυτής της διαδικασίας την οποία ακολουθήσαμε.  Τώρα, να αναφέρω ότι 
δύο φορές, μια εκτός ολομέλειας και μια εντός ολομέλειας -και αυτή είναι η πρακτική η 
οποία ακολουθείται- οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ ζήτησαν αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είχαν δικαίωμα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Και είχαν δικαίωμα και δόθηκε αυτό το δικαίωμα της αναβολής.  Ως εκ τούτου, 
δεν υπήρξε από πλευράς της επιτροπής οποιαδήποτε καθυστέρηση.  Απλά να 
αναφέρω ότι -σε απάντηση του κ. Κυρίτση, κάτι το οποίο έχει πει προηγούμενα- ναι, 
έγινε σε βάθος συζήτηση και συμμετείχαν όλοι οι κοινωνικοί εταίροι, αλλά κατάληξη, 
αγαπητέ συνάδελφε, δεν υπήρξε, γιατί δε συμφώνησαν σε καμιά περίπτωση όσον 
αφορά το ποια θα ήταν η συνεισφορά από πλευράς των κοινωνικών εταίρων.  Που 
είναι μια ουσιώδης φάση, η οποία θα έπρεπε να έχει μια κατάληξη, για να είναι 
βιώσιμο αυτό το σχέδιο, θα έπρεπε να υπάρξει η κατάληξη όσον αφορά τη 
συνεισφορά. 

 Τώρα, όσον αφορά τα χρόνια, ε, νομίζω απάντησε ο κοινοβουλευτικός μας 



 

 
35 

 

εκπρόσωπος.  Αν στα δύο χρόνια που εθήτευσε ο μακαριστός Μανώλης Χριστοφίδης 
δεν έκανε αυτά που έπρεπε, εσείς σε εφτάμισι χρόνια δεν έχετε πάρει ακόμα την 
απόφαση και δεν έχετε επιδείξει τη βούληση, για να προχωρήσει αυτός ο σχεδιασμός, 
ο οποίος παραμένει απλά στη θεωρία και όχι στην πρακτική πλέον εφαρμογή.  Έχετε 
βάλει το άλογο μπροστά από την άμαξα, ασχολείται ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας 
με κάποιες διαδικασίες που έπρεπε να έχουν γίνει και εσείς ως κυβέρνηση δεν έχετε 
πάρει ακόμα την απόφαση, γιατί δεν υπάρχει η βούληση!  Αποφασίστε επιτέλους!  
Θέλετε ή δε θέλετε;  Γιατί στα πηγαδάκια ή σε άλλες εκτός κοινοβουλίου... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...ή εκτός άλλων διαδικασιών λέτε ότι δε θα γίνει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Αποφασίστε επιτέλους και πέστε το δημόσια: Θα γίνει ή δε θα γίνει;  Υπάρχει ή 
δεν υπάρχει πολιτική βούληση; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, ναι, κύριε Σιζόπουλε.  Είναι επί προσωπικού. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το πρώτο που θα ήθελα να πω στο συνάδελφο είναι ότι το άλογο έν’ πάντα 
μπροστά που την άμαξα.  Το θέμα είναι να μη βάλλουμε την άμαξα μπροστά που το 
άλογο!  Λοιπόν, για το θέμα που με αφορά θα ήθελα ακριβώς -εν μέρει- να 
δικαιολογήσω το συνάδελφο, γιατί, όταν εξεκίνησε η συζήτηση τροποποίησης του 
νομοσχεδίου, δεν προήδρευε της επιτροπής Υγείας.  Άρα, μπορεί να έχει κάποια κενά 
όσον αφορά το θέμα της συζήτησης.   

 Το δεύτερο, θα παραπέμψω εις τη γραμματεία της επιτροπής, για να φανεί από 
πότε είναι εγγεγραμμένο το συγκεκριμένο θέμα για να συζητηθεί και βρίσκεται σε 
εκκρεμότητα· όσον αφορά το θέμα της αυτονόμησης των νοσοκομείων.   

 Το τρίτο, από τα πρακτικά της επιτροπής, αλλά και από δημόσιες δηλώσεις, 
όταν είχα ζητήσει, πριν από την έναρξη της συζήτησης κατ’ άρθρον της τροποποίησης 
του νομοσχεδίου ή του νόμου για το Γενικό Σύστημα Υγείας, να προηγηθεί η 
συζήτηση για την αυτονόμηση των νοσοκομείων και της πρωτοβάθμιας περίθαλψης 
και αυτό δεν έγινε αποδεκτό, εγώ δήλωσα στην επιτροπή ότι για τους λόγους που 
ανέφερα και δικαιολόγησα, όπως σου είπα προηγουμένως, δε συμμετέχω εις τη 
συζήτηση της τροποποίησης του συγκεκριμένου νόμου, γιατί ακριβώς θεωρώ ότι είναι 
λανθασμένη η διαδικασία.  Και δε συμμετείχα στη συζήτηση.  Γι’ αυτό δέστε λίγο τα 
πρακτικά και θα δείτε ότι έχω απόλυτο δίκαιο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, κύριε Κατσουρίδη, και τελειώνουμε. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα εχρειαζόταν, κύριε Πρόεδρε, αν δεν επερίμενεν ο Χρήστος εις το τέλος, 
για να απαντήσει, και ο πρόεδρος της επιτροπής να μη μιλήσει ως πρόεδρος της 
επιτροπής,  κατά το ήμισυ, ως βουλευτής του Συναγερμού.  Νομίζω είπε την αλήθεια.  
Ότι τούτη η κυβέρνηση έβαλε τα άλογα μπροστά που την άμαξα.  Ένα. 

 ∆εύτερο... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κώστα Κωνσταντίνου) 

 ∆εύτερο... Ε, “γλώσσα λανθάνουσα...”, λέμε εμείς οι Έλληνες, “την αλήθεια 
λέει”.   

 ∆εύτερο.  Ε, όι τώρα να δώσουμε και άφεση αμαρτιών, κύριε συνάδελφε, στο 
γεγονός ότι εφτά χρόνια ήταν μες το συρτάρι και δεν επαρουσιάζετο.  ∆εν ήθελα να 
είμαι τόσο σκληρός για έναν άνθρωπο που προχθές αποδήμησε.  ∆εν επαρουσιάζετο 
το θέμα.  Είναι η Βουλή που υποχρέωσε το θέμα νάρτει εις τη Βουλή.  

 Και τρίτο, προσπαθώ να καταλάβω -εγώ που νιώθω ότι μπορώ να τοποθετηθώ 
τζιαι να μην παρεξηγηθώ για τον άνθρωπο που εννά τοποθετηθώ- πώς έφταιε το 
ΑΚΕΛ για τα περασμένα πέντε χρόνια.  Εν έφταιε η κυβέρνηση ούτε ο μακαρίτης ο 
Πρόεδρος.  ∆ηλαδή τούντο το επιλεκτικό που γίνεται εγώ θέλω να το εντοπίσω.  
Τελευταία, όταν μιλά ο Συναγερμός, για την προηγούμενη πενταετία φταίει το ΑΚΕΛ.   

 Ο Πρόεδρος Τάσσος Παπαδόπουλος -Θεός μακαρίσει τον- τζιαι η κυβέρνηση 
του εν φταίνε.  Τούτο, για να το ακούσει ο κόσμος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι.  Είχαμε περίπου μια ώρα συζήτηση για το θέμα αυτό.  Γεμώστε 
με οξυγόνο τα πνευμόνια σας, γιατί η ημέρα σήμερα θα είναι μακρά, διότι έχουμε 
πολλά άλλα θέματα και με τη φόρα που πήραμε καταλαβαίνετε πού θα φτάσουμε.  Θα 
πάμε μέχρι πρωίας, αν χρειαστεί.  Λοιπόν.  Γι’ αυτό το λόγο, προτού τεθεί το θέμα, 
υπάρχουν δύο εισηγήσεις για σταυρώματα.  Η μια εισήγηση, που προέρχεται από την 
κ. Κυριακίδου, που αφορά τις νέες θέσεις... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Θα πάει στην επιτροπή Υγείας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Την κ. Αθηνά Κυριακίδου εννοείτε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Την κ. Αθηνά Κυριακίδου και εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος, που θα 
πάει στην επιτροπή Υγείας, και υπάρχουν και τρεις εισηγήσεις από μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για σταυρώματα σε ό,τι 
αφορά τα θέματα της επικοινωνίας, σε ό,τι αφορά τα θέματα των...  Συγγνώμη; 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Του επιδόματος του γενικού διευθυντή. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Του επιδόματος του γενικού διευθυντή. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Και η μίσθωση υπηρεσιών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και η μίσθωση υπηρεσιών.  Λοιπόν, εγώ θα θέσω σε ψηφοφορία τις 
συγκεκριμένες εισηγήσεις, αρχής γενομένης από την εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  

 Πόσοι υποστηρίζουν την εισήγηση του ∆ημοκρατικού Κόμματος; 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Σταύρωμα νέων θέσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σταύρωμα νέων θέσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.  Η εισήγηση του ∆ημοκρατικού Κόμματος απορρίπτεται.   

 Τώρα έχουμε τις εισηγήσεις από μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, όπως έχουν ανακοινωθεί. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την εισήγηση της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τριάντα ένας είναι υπέρ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οκτώ εναντίον. 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έξι αποχές. 

 Με... 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα θέλαμε σύντομα να δικαιολογήσουμε την καταψήφιση 
της τροπολογίας, γιατί δε μας δόθηκε η δυνατότητα προηγουμένως, όταν έγινε η 
εισήγηση, να τοποθετηθούμε. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Έγινεν τωρά, κύριε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.     

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εμείς, χωρίς να διαφωνούμε με το γεγονός ότι θα πρέπει συνολικά να 
ρυθμιστούν τα έξοδα παραστάσεως και τα επιδόματα των γενικών διευθυντών σε 
πολλές υπηρεσίες,  θεωρούμε ότι είναι λάθος να αντιμετωπίζεται μεμονωμένα, γιατί 
στέλνουμε λανθασμένο μήνυμα.  Ως εκ τούτου, εμείς θα θέλαμε κάποια στιγμή το 
κοινοβούλιο να ρυθμίσει συνολικά αυτά τα ζητήματα για όλους τους γενικούς 
διευθυντές των υπηρεσιών, των ανεξάρτητων επιτροπών και όλων των υπολοίπων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, οι εισηγήσεις του ΑΚΕΛ έχουν εγκριθεί. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας ποσού 
που δεν υπερβαίνει τα €8.942.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω 
στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εγκρίνουν τα άρθρα 1 έως 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

 Καμία. 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ και δεκατρείς εναντίον τα άρθρα 1 έως 5 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν το συγκεκριμένο νομοσχέδιο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

 Καμία. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ και δεκατρείς εναντίον το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» 
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Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ  26ης Μαΐου 
2008 και 5ης Ιουλίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της Ιεράς Συνόδου Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, ώστε να παρασχεθεί η 
δυνατότητα εγγραφής ακίνητης ιδιοκτησίας στο όνομα θρησκευτικού οργανισμού 
εντός χρονικού διαστήματος δύο χρόνων από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου, υπό τις προϋποθέσεις και τη διαδικασία που καθορίζονται σ’ 
αυτόν. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, με την έναρξη της ισχύος της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας την 
1η Σεπτεμβρίου 1946 με σχετική διάταξή της παρασχέθηκε η δυνατότητα σε 
θρησκευτικούς οργανισμούς, έπειτα από αίτησή τους η οποία έπρεπε να υποβληθεί 
εντός οκτώ χρόνων από την πιο πάνω ημερομηνία, να εγγράψουν στο όνομά τους 
οποιαδήποτε ιδιοκτησία ανήκε ή ήταν προσαρτημένη σ’ αυτούς κατά τον εν λόγω 
χρόνο και η οποία δεν ήταν εγγεγραμμένη στο όνομά τους, καθώς και οποιαδήποτε 
άλλη ακίνητη ιδιοκτησία της οποίας την κατοχή είχε θρησκευτικός οργανισμός, αν και 
ήταν εγγεγραμμένη στο όνομα άλλου προσώπου. 

 Παρά την πιο πάνω διάταξη της βασικής νομοθεσίας, σύμφωνα με τα ίδια 
στοιχεία, ορισμένοι θρησκευτικοί οργανισμοί δε συμμορφώθηκαν με αυτή, με 
αποτέλεσμα να μην εγγραφεί επ’ ονόματί των η πιο πάνω ακίνητη ιδιοκτησία.  Ως 
αποτέλεσμα των πιο πάνω και επειδή δεν υπάρχει πρόνοια στην υπό τροποποίηση 
βασική νομοθεσία που να ρυθμίζει την ανάκτηση της κυριότητας από θρησκευτικούς 
οργανισμούς της υπό αναφορά περιουσίας, δημιουργούνται σοβαρά προβλήματα σε 
αρκετές περιπτώσεις αναγκαστικών απαλλοτριώσεων τέτοιας περιουσίας.  Ειδικότερα, 
το πρόβλημα επικεντρώνεται στην αδυναμία να αποφασιστεί ποιο είναι το πρόσωπο 
που δικαιούται αποζημίωση. 

 Συναφώς, με στόχο την επίλυση των πιο πάνω αναφερόμενων προβλημάτων, 
το Υπουργείο Εσωτερικών κατέθεσε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο στη Βουλή, ώστε 
να παρασχεθεί εκ νέου η δυνατότητα σε θρησκευτικούς οργανισμούς να υποβάλουν 
αίτηση εντός χρονικού διαστήματος δύο χρόνων από την ημερομηνία έναρξης της 
ισχύος του προτεινόμενου νόμου, για να καταστεί δυνατή η εγγραφή της πιο πάνω 
αναφερόμενης ακίνητης ιδιοκτησίας στο όνομά τους, υπό τις προϋποθέσεις που 
καθορίζονται σε αυτόν. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή, οι 
εκπρόσωποι της Ιεράς Συνόδου Κύπρου διαφώνησαν με το προτεινόμενο χρονικό 
διάστημα των δύο χρόνων εντός του οποίου απαιτείται να υποβληθεί αίτηση εκ 
μέρους θρησκευτικού οργανισμού για την εγγραφή ακινήτων που βρίσκονται σε μη 
ελεγχόμενες από τη ∆ημοκρατία περιοχές και εισηγήθηκαν όπως για τα εν λόγω 
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ακίνητα η χρονική περίοδος των δύο χρόνων αρχίζει από την ημερομηνία επίλυσης 
του κυπριακού προβλήματος, δεδομένου ότι για τα εν λόγω ακίνητα δεν είναι δυνατή η 
πρόσβαση προς τα οικεία κτηματικά μητρώα ή άλλα βιβλία.   

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, σχολιάζοντας 
την πιο πάνω εισήγηση που υπέβαλαν οι εκπρόσωποι της Ιεράς Συνόδου Κύπρου 
δήλωσαν στην επιτροπή πως το προτεινόμενο στο νομοσχέδιο χρονικό διάστημα των 
δύο χρόνων αφορά το χρόνο εντός του οποίου πρέπει οι θρησκευτικοί οργανισμοί να 
υποβάλουν αίτηση για εγγραφή της υπό αναφορά ακίνητης ιδιοκτησίας και όχι την 
εγγραφή της εν λόγω περιουσίας στη χρονική αυτή περίοδο.  Συναφώς, όπως 
δήλωσαν οι ίδιοι, κάθε θρησκευτικός οργανισμός, με βάση τις πρόνοιες του 
προτεινόμενου νόμου, θα μπορεί να υποβάλει αίτηση γενική, ώστε να καλύπτει όλα τα 
ακίνητα σε κάθε επαρχία, χωρίς να καθορίζονται τα ακριβή στοιχεία της ιδιοκτησίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή κάλεσε τους εκπροσώπους του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας όπως σε συνεργασία με τους 
εκπροσώπους του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας μελετήσουν εκ 
νέου τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, λαμβάνοντας υπόψη τις επιφυλάξεις που 
εκφράστηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους της Ιεράς Συνόδου Κύπρου.   

 Ανταποκρινόμενοι στην πιο πάνω παράκληση της επιτροπής, οι εκπρόσωποι 
του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών 
ενημέρωσαν την επιτροπή σε μεταγενέστερο στάδιο ότι, έπειτα από διαβούλευση που 
είχαν με τους εκπροσώπους της Ιεράς Συνόδου Κύπρου, σε συνεργασία με τους 
εκπροσώπους του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας κατέθεσαν 
διαμορφωμένο κείμενο του νομοσχεδίου στην επιτροπή, με το οποίο διασαφηνίστηκαν 
οι επιφυλάξεις που εξέφρασαν οι εκπρόσωποι της Ιεράς Συνόδου Κύπρου.  
Ειδικότερα, με το υπό αναφορά διαμορφωμένο κείμενο του νομοσχεδίου 
προβλέπονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Η παροχή δυνατότητας σε θρησκευτικό οργανισμό να υποβάλει αίτηση προς το 
επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο για εγγραφή στο όνομά του ακίνητης 
ιδιοκτησίας που ανήκει ή που είναι συνδεδεμένη με αυτόν ή αποτελεί εκκλησία, 
προαύλιο εκκλησίας ή άλλο χώρο λατρείας του εν λόγω οργανισμού και η 
οποία κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου δεν 
είναι εγγεγραμμένη στο όνομα του οργανισμού αυτού, καθώς και ακίνητης 
ιδιοκτησίας η οποία, παρ’ όλο που είναι εγγεγραμμένη στο όνομα 
συγκεκριμένου προσώπου, κατέχεται για ή εκ μέρους ορισμένου θρησκευτικού 
οργανισμού κατά την πιο πάνω ημερομηνία, υπό τις προϋποθέσεις που 
καθορίζονται σ’ αυτόν. 

2. Καθορίζεται χρονικό διάστημα δύο χρόνων, εντός του οποίου δύναται να 
υποβληθεί η υπό αναφορά αίτηση από ενδιαφερόμενο θρησκευτικό οργανισμό 
και η καταβολή από αυτόν των καθορισμένων για την αίτηση τελών.  
Περαιτέρω, προβλέπεται η καταβολή τελών εκ μέρους του για την αναγκαία 
επιτόπια έρευνα, σε περίπτωση που η ιδιοκτησία βρίσκεται μέσα στις 
ελεγχόμενες από τη ∆ημοκρατία περιοχές και υπάρχουν στο οικείο επαρχιακό 
κτηματολογικό γραφείο τα κτηματικά μητρώα ή άλλα βιβλία. 

3. Καθορίζονται οι προϋποθέσεις και η διαδικασία εγγραφής ακίνητης ιδιοκτησίας 
στο όνομα θρησκευτικού οργανισμού. 

 Οι εκπρόσωποι της Ιεράς Συνόδου Κύπρου ενημέρωσαν την επιτροπή ότι 
συμφωνούν με τις πρόνοιες του διαμορφωμένου κειμένου που κατατέθηκε στην 
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επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή, η 
τελευταία ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με ορισμένες πρόνοιές 
του από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, καθώς και από τον εκπρόσωπο του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, έχει καταλήξει στις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσαν πως θα 
τοποθετηθούν στις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή 
του στην ολομέλεια της Βουλής. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν πως υιοθετούν τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί 
από την εκτελεστική εξουσία, και ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή 
του σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η επιτροπή καταθέτει την παρούσα 
έκθεση στην ολομέλεια της Βουλής για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη 
Αρχή ∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010»,  
αναβάλλεται. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Έχω ήδη πληροφορήσει τη σύσκεψη των αρχηγών, όπου συζητήθηκε το 
αίτημα για αναβολή, ότι ως πρόεδρος της επιτροπής Νομικών θα εγείρω ένσταση 
στην αναβολή για τους εξής λόγους: 

 Πρώτον, το θέμα αυτό… ξεκίνησε η συζήτηση του θέματος μετά από 
αυτεπάγγελτη εξέταση της επιτροπής.  Κλήθηκε η Ανεξάρτητη Αρχή ∆ιερεύνησης 
Παραπόνων, εξέφρασε τα προβλήματα που αντιμετώπιζε και ένα από τα προβλήματα 
ήταν η δυνατότητα αυτεπάγγελτης διερεύνησης παραπόνων ή θεμάτων που αφορούν 
ανθρώπινα δικαιώματα και άλλα θέματα που σχετίζονται με την αστυνομία.   

 Έχει κατ’ επανάληψη ο κ. Αγαπίου, ως πρόεδρος της Ανεξάρτητης αυτής 
Αρχής, στείλει επιστολές στην επιτροπή, αναφέροντας μάλιστα ότι δημιουργεί 
πρόβλημα στη λειτουργία της επιτροπής η μη διευκρίνιση -γιατί ουσιαστικά είναι 
διευκρίνιση που γίνεται με αυτή την πρόταση- των αρμοδιοτήτων της επιτροπής.   

 Έχουμε προχωρήσει ως επιτροπή, συμφωνούντων όλων των μελών, και 
καταθέσαμε τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου.  ∆εν είναι πρόταση νόμου του 
προέδρου της επιτροπής· είναι πρόταση νόμου εκ της επιτροπής.  Συζητήθηκε σε 
τρεις συνεδρίες με μόνους διαφωνούντες επί του θέματος την αστυνομία και τον 
Υπουργό ∆ικαιοσύνης.  Μάλιστα, η Γενική Εισαγγελία μάς είπε ότι είναι ανάγκη να 
γίνει αυτή η τροποποίηση, όχι γιατί δεν έχει αρμοδιότητα, αλλά για να διευκρινιστούν 
οι αρμοδιότητες της Ανεξάρτητης Αρχής ∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων για 
σκοπούς καλύτερης λειτουργίας.  Γι’ αυτό το λόγο… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για την αναβολή μιλάς… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μιλά επί της ουσίας. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κοιτάξετε, έχει σχέση και η ουσία, κύριε Κατσουρίδη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Γι’ αυτό το λόγο, η αναβολή αυτή για τον Οκτώβριο ή οποτεδήποτε δεν 
προσφέρει τίποτε, κύριε Πρόεδρε.  Έχει συζητηθεί κατ’ επανάληψη, έχει διευκρινιστεί 
πλήρως το θέμα.  Μόνο προβλήματα θα προκαλέσει στην Ανεξάρτητη Αρχή 



 

 
44 

 

∆ιερεύνησης, διότι συμβαίνουν πολλά για τα οποία και ο κ. Αγαπίου μάς είπε ότι δεν 
μπορεί να ενεργήσει, έχοντας αυτή την αδιευκρίνιστη αρμοδιότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα δεν είναι διαδικασίας, είναι και ουσίας ταυτόχρονα, με 
την έννοια του ότι, όπως σωστά λέχθηκε, διαμεσολαβεί χρόνος μεγάλος λόγω των 
θερινών διακοπών.  Το ζήτημα της ουσίας, το οποίο πρέπει να προσμετρηθεί για την 
οποιαδήποτε αναβολή, είναι το εξής:  

 Ο κ. Αγαπίου, ο οποίος είχε την ευκαιρία πολλές φορές να μιλήσει και στην 
επιτροπή, αλλά και ιδιωτικά με πολλούς βουλευτές, ο άνθρωπος και λόγω ήθους, το 
οποίο είναι αδιαμφισβήτητο, αλλά και λόγω κοινοβουλευτικής πείρας το θέτει κομψά 
το ζήτημα.  Κομψά με την έννοια του ότι δεν μπορεί κάθε φορά που επεμβαίνει η 
Αρχή, που θέλει η Αρχή μάλλον καλύτερα, να διερευνήσει κάποια ζητήματα, να 
προσκρούει στην ένσταση της Νομικής Υπηρεσίας ή του Αρχηγείου της Αστυνομίας, 
με αποτέλεσμα, με βάση την πρακτική η οποία τηρείται, να πρέπει να παραπεμφθεί το 
παράπονο μέσω αυτών των καναλιών.  Και εγώ ρωτώ:  Εάν είναι έτσι, προς τι η 
ίδρυση αυτής της ανεξάρτητης επιτροπής, που με αντικειμενικότητα θα ερευνούσε 
παράπονα, όταν το παράπονο εναντίον… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, παρακαλώ, λίγη ησυχία! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εκείνος εναντίον του οποίου πρέπει να ερευνηθεί το παράπονο είναι εκείνος 
από τον οποίο εξαρτάται η παραπομπή του παραπόνου.  ∆ηλαδή εδώ εγείρονται 
τεράστια θέματα.  Ο κ. Αγαπίου, επαναλαμβάνω, δεν έθεσε ποτέ κατά τρόπο 
επιτακτικό και ακραίο ξεκάθαρα το ζήτημα αυτό, αλλά τίθεται όμως.  Εγώ διερωτώμαι: 
Αν είναι διαδικαστικός ο λόγος για την επεξήγηση οποιωνδήποτε πιθανώς 
διευκρινίσεων που μπορούν να δοθούν εντός της ημέρας, να επιληφθούμε αργότερα 
του θέματος.  Αλλά μέχρι το Σεπτέμβρη ή μέχρι την επόμενη αναβολή η Αρχή 
∆ιερεύνησης Παραπόνων δε θα μπορεί να επιλαμβάνεται παραπόνων, παρά μόνο 
εάν επιτρέψει ο Γενικός Εισαγγελέας ή ο Αρχηγός της Αστυνομίας.  Εγώ και η Αρχή 
και οι πολίτες και αυτοί που καταλάβουν δε νομίζω να το θέλουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είναι ολίγον επί της διαδικασίας η τοποθέτησή μου. 

 Το αίτημα που έχουμε ενώπιόν μας είναι το αίτημα για αναβολή, την οποία 
εμείς, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, θα αποδεχθούμε, επειδή ακριβώς είναι η πάγια 
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πρακτική, παρά το ότι και εμείς θεωρούμε ότι είναι μια σωστή πρόταση αυτή, όταν ένα 
κοινοβουλευτικό κόμμα θέλει να εξετάσει κάποιες διατάξεις νομοτεχνικά και ζητά 
παραπάνω χρόνο, η θέση η δική μας είναι ότι, εκτός αν υπάρχουν άλλοι λόγοι 
επείγουσας φύσεως που δε θα επέτρεπαν μια τέτοια αναβολή, να συναινούμε.   

 Όμως θέλω να τονίσω ότι αυτή η πρόταση είναι ορθή και θέλω να ξεκαθαρίσω 
ένα πράγμα.  Εδώ υπάρχει μία αμφισβήτηση στο κατά πόσο και το υφιστάμενο δίκαιο 
επιτρέπει στην Αρχή ∆ιερεύνησης Παραπόνων να εξετάζει αυτεπάγγελτα κάποια 
ζητήματα.  Η δική μας η θέση είναι ότι και σήμερα δικαιούται.  Αυτό που επιχειρούμε 
να κάνουμε είναι να ξεκαθαρίσουμε -για να μην υπάρχει καμία απολύτως αμφιβολία- 
ότι δικαιούται η Αρχή ∆ιερεύνησης Παραπόνων και από μόνη της να εξετάζει 
παράπονα.  Αυτό θεωρούμε εμείς ότι θα βοηθήσει και θα ενισχύσει το δημοκρατικό 
μας πολίτευμα, επειδή ακριβώς μία ανεξάρτητη αρχή θα μπορεί, χωρίς καμία 
απολύτως αμφισβήτηση, να ελέγχει έναν πάρα πολύ σημαντικό βραχίονα του 
κράτους, που είναι ακριβώς η αστυνομική δύναμη.   

 Αυτά όσον αφορά τις θέσεις αρχής.  Όμως επαναλαμβάνω ότι δεχόμαστε το 
αίτημα για αναβολή, για τους λόγους που ανέφερα προηγουμένως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ακούστηκαν οι διάφορες εισηγήσεις, έχουν εξηγηθεί και στη σύσκεψη 
των αρχηγών.  Το θέμα αυτό αναβάλλεται για τον Οκτώβριο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι και αυτό εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της 
Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσεως Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης 

∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 
σε μεγάλο αριθμό συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα 
μεταξύ 29ης Νοεμβρίου 2007 και 15ης Απριλίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Οικονομικών 
και εκπρόσωποι του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας 
Καταναλωτών του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου,  η Έφορος Ασφαλίσεων και 
εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών, της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς, της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, 
του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, 
του Κυπριακού Συνδέσμου Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών 
(ΚΣΕΠΕΥ), του Association of Cyprus International Investment Firms (ACIIF) Ltd, του 
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Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής και του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η δημιουργία νομικού πλαισίου για τη 
σύσταση και λειτουργία ενιαίου φορέα εξώδικης επίλυσης διαφορών 
χρηματοοικονομικής φύσης, σύμφωνα με τις αρχές που καθορίζονται στη Σύσταση με 
αριθμό 98/257/ΕΚ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 1998, 
σχετικά με τις αρχές που διέπουν τα αρμόδια όργανα για την εξώδικη επίλυση των 
διαφορών κατανάλωσης. 

 Επισημαίνεται ότι η δημιουργία θεσμού για την εξώδικη επίλυση διαφορών 
χρηματοοικονομικής φύσης δεν αποτελεί δεσμευτική υποχρέωση για τα κράτη μέλη 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, λόγω του ότι οι Συστάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής δεν 
αποτελούν δεσμευτικό κοινοτικό κεκτημένο/δίκαιο. 

 Ειδικότερα, ο προτεινόμενος νόμος αποσκοπεί στην ίδρυση φορέα που θα 
επιλαμβάνεται παραπόνων καταναλωτών υπηρεσιών χρηματοοικονομικής φύσεως 
εναντίον χρηματοοικονομικών επιχειρήσεων, παρέχοντας τη δυνατότητα 
διαμεσολάβησης για φιλικό και εξώδικο διακανονισμό τυχόν διαφορών μεταξύ τους 
κατά τρόπο επαρκή, δίκαιο και αμερόληπτο, ακολουθώντας διαφανείς, γρήγορες και 
αποτελεσματικές διαδικασίες και με γνώμονα τη διασφάλιση των συμφερόντων των 
καταναλωτών.   

 Οι πρόνοιες του νομοσχεδίου όπως αυτό κατατέθηκε αρχικά, σύμφωνα με την 
εισηγητική έκθεση που το συνοδεύει, συνοψίζονται, μεταξύ άλλων, στα ακόλουθα: 

1. Ο φορέας είναι νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου και αποτελείται από το 
διοικητικό συμβούλιο, το χρηματοοικονομικό επίτροπο, το βοηθό 
χρηματοοικονομικό επίτροπο και το προσωπικό που εργοδοτείται από το 
φορέα. 

2. Ο φορέας διοικείται από εξαμελές διοικητικό συμβούλιο, το οποίο διορίζεται 
από το Υπουργικό Συμβούλιο και απαρτίζεται από τους ακόλουθους: 

 α. Τον επικεφαλής κάθε αρμόδιας εποπτικής αρχής ή εκπρόσωπό του, 
δηλαδή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς και του Εφόρου Ασφαλίσεων. 

 β. Τον Έφορο της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών 
Εταιρειών ή εκπρόσωπό του ως εκπρόσωπο του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 γ. Έναν εκπρόσωπο όλων των χρηματοοικονομικών επιχειρήσεων και 
έναν εκπρόσωπο των καταναλωτών χρηματοοικονομικών υπηρεσιών. 

3. Το διοικητικό συμβούλιο διορίζει το χρηματοοικονομικό επίτροπο και το βοηθό 
του για πενταετή θητεία και με δυνατότητα μόνο μιας ανανέωσής της.  
Επιπλέον, εφορεύει τη λειτουργία του φορέα χωρίς να μπορεί να επέμβει στο 
χειρισμό των παραπόνων από το χρηματοοικονομικό επίτροπο. 

4. Καθορίζονται τα κριτήρια επιλογής του χρηματοοικονομικού επιτρόπου και του 
βοηθού του, καθώς και οι όροι εργοδότησής τους.  Οι θέσεις του 
χρηματοοικονομικού επιτρόπου και του βοηθού του είναι θέσεις πλήρους 
απασχόλησης και υπάρχουν περιορισμοί σχετικά με την ιδιότητα και τα 
ουσιώδη συμφέροντα τόσο των ιδίων όσο και των στενών συγγενικών τους 
προσώπων. 
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5. Ο χρηματοοικονομικός επίτροπος επιλαμβάνεται παραπόνων κατά 
επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στο χρηματοοικονομικό τομέα.  Οι όροι 
εργοδότησης του προσωπικού του φορέα αποφασίζονται από το διοικητικό 
συμβούλιο του φορέα. 

6. ∆ικαίωμα υποβολής παραπόνων έχουν φυσικά πρόσωπα, νομικά πρόσωπα με 
καθορισμένο ετήσιο κύκλο εργασιών, φιλανθρωπικά ιδρύματα με ετήσια έσοδα 
μέχρι ενός καθορισμένου ποσού και καταπίστευμα με καθορισμένο καθαρό 
ενεργητικό. 

7. Καθορίζεται η διαδικασία υποβολής και εξέτασης παραπόνων. 

8. Τα κύρια έσοδα του φορέα προέρχονται από την ατομική εισφορά που 
καταβάλλει κάθε χρηματοοικονομική επιχείρηση για κάθε παράπονο που 
υποβάλλεται εναντίον της, την πάγια ετήσια εισφορά από κάθε επιχείρηση 
ανάλογα με το μέγεθος ή και το εύρος των δραστηριοτήτων της και τα 
δικαιώματα ανά παράπονο που θα πληρώνει ο καταναλωτής που υποβάλλει 
παράπονο. 

 Σημειώνεται πως η σύσταση και λειτουργία του φορέα δε θα επιφέρει 
δημοσιονομικό κόστος για το κράτος, αφού τα έξοδα από τη σύσταση και 
λειτουργία του αναμένεται να καλύπτονται πλήρως από τα πιο πάνω έσοδα. 

9. Ο χρηματοοικονομικός επίτροπος συντάσσει ετήσια έκθεση για τις 
δραστηριότητές του, η οποία δημοσιεύεται και περιλαμβάνει μεταξύ άλλων τα 
ονόματα των χρηματοοικονομικών επιχειρήσεων που δεν έχουν αποδεχθεί τη 
δεσμευτικότητα των αποφάσεών του ή δεν έχουν αποδεχθεί ή εφαρμόσει τις 
γραπτές αποφάσεις του. 

10. Οποιαδήποτε στοιχεία συγκεντρώνει ο φορέας κατά τη διάρκεια των εργασιών 
του είναι απόρρητα και δεν μπορούν να κοινοποιηθούν, αποκαλυφθούν ή 
χρησιμοποιηθούν εκτός από τις καθορισμένες στο νομοσχέδιο περιπτώσεις. 

 Σημειώνεται ότι σε πρώτο στάδιο, με βάση τις αρχικές παρατηρήσεις που 
έγιναν κυρίως από μέλη της επιτροπής, αλλά και από τους εκπροσώπους των 
εμπλεκόμενων μερών, την επιτροπή απασχόλησαν κυρίως τα ακόλουθα ζητήματα: 

1. Η πολιτική υιοθέτησης του θεσμού του υπό συζήτηση φορέα, καθώς και το ότι 
ο φορέας αυτός θα είναι νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου και όχι κρατικό 
όργανο. 

2. Το κόστος λειτουργίας του φορέα. 

3. Κατά πόσο διασφαλίζεται η αποτελεσματικότητα του φορέα, από τη στιγμή που 
δε θα ισχύει η αρχή της δεσμευτικότητας των αποφάσεων. 

4. Η σκοπιμότητα για τη σύσταση διοικητικού συμβουλίου του φορέα, καθώς και η 
σύνθεση του συμβουλίου αυτού. 

5. Κατά πόσο υπάρχει σύγκρουση ή αλληλοεπικάλυψη λόγω της παράλληλης 
λειτουργίας του διοικητικού συμβουλίου του φορέα και του χρηματοοικονομικού 
επιτρόπου και του βοηθού του. 

6. Η έλλειψη πρόνοιας για την αρχή της εκατέρωθεν ακροάσεως, δηλαδή η μη 
δυνατότητα εφαρμογής μιας διαδικασίας παρόμοιας με τη δικαστική. 

7. Η εμπειρία από τη λειτουργία αντίστοιχων θεσμών στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 
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8. Η εξαίρεση των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων από την εφαρμογή του 
θεσμού. 

 Ο Υπουργός Οικονομικών, ο οποίος παρευρέθηκε σε μία από τις πρώτες 
συνεδρίες της επιτροπής, αναλύοντας την πολιτική πτυχή του θέματος, δήλωσε ότι ο 
θεσμός του χρηματοοικονομικού επιτρόπου εφαρμόζεται ήδη σε δεκαεννέα από τις 
είκοσι εφτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τόσο το Υπουργείο Οικονομικών όσο 
και η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου θεωρούν ότι ο θεσμός αυτός θα είναι χρήσιμος 
για την Κύπρο.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο, για τα “μικρά”, όπως τα 
χαρακτήρισε, χρηματοοικονομικά παράπονα η δικαστική οδός, που είναι και η μόνη 
μέχρι στιγμής επιλογή, παρουσιάζει μεγάλη καθυστέρηση και σημαντικό κόστος. 

 Περαιτέρω, σε σχέση με τη μη δεσμευτικότητα των αποφάσεων του 
χρηματοοικονομικού επιτρόπου, ανέφερε ότι οι εν λόγω αποφάσεις αναμένεται ότι θα 
εκδίδονται πολύ πιο σύντομα απ’ ό,τι μια δικαστική απόφαση και μάλιστα σε πολλές 
περιπτώσεις είναι πιθανό τα δύο μέρη να αποδέχονται την απόφαση του 
χρηματοοικονομικού επιτρόπου και επομένως θα εξοικονομείται χρόνος και κόστος.  
Στην περίπτωση δε που δεν επιτευχθεί συναίνεση και κάποιο από τα εμπλεκόμενα 
μέρη στη συνέχεια προσφύγει στο δικαστήριο, οπωσδήποτε η προεργασία που έχει 
γίνει θα είναι υποβοηθητική για τα εμπλεκόμενα μέρη. 

 Όσον αφορά την ύπαρξη διοικητικού συμβουλίου και τις εξουσίες του, 
σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών, είναι ορθότερο να μην έχει η οποιαδήποτε 
κυβέρνηση τέτοια εξουσία αλλά ένα συμβούλιο νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου, 
που θα αποτελείται από εκπροσώπους τόσο των χρηματοοικονομικών οργανισμών 
όσο και των εποπτικών αρχών και των καταναλωτών και συνεπώς θα πρόκειται για 
ένα πολύ αντιπροσωπευτικό συμβούλιο, που θα δίδει κατευθύνσεις στον επίτροπο και 
θα ασκεί στοιχειώδη και λογικό έλεγχο. 

 Επιπρόσθετα, σε σχέση με τη μη δεσμευτικότητα του θεσμού, ο εκπρόσωπος 
του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε στην επιτροπή ότι η φιλοσοφία που διέπει το 
νομοσχέδιο είναι ότι πρόκειται για έναν προαιρετικό θεσμό για εξώδικη επίλυση 
διαφορών, που έχει ως απώτερο στόχο το φιλικό διακανονισμό, χωρίς να αποκλείεται 
το δικαίωμα των δύο μερών να προσφύγουν στο δικαστήριο. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος, τοποθετούμενος στο κόστος λειτουργίας του φορέα, 
δήλωσε ότι, σύμφωνα με προκαταρκτικούς υπολογισμούς, το κόστος αυτό 
υπολογίζεται περίπου στις €700.000 ετησίως, όμως είναι δυνατό να υιοθετηθούν στο 
νομοσχέδιο κάποιες ασφαλιστικές δικλίδες που θα το περιορίσουν. 

 Αναφορικά με την προτεινόμενη σύνθεση και τον αριθμό των μελών του 
διοικητικού συμβουλίου του φορέα, σε γραπτό υπόμνημα του Υπουργείου 
Οικονομικών επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, το διοικητικό συμβούλιο του φορέα 
θα είναι εξαμελές και θα απαρτίζεται από έναν πρόεδρο, δύο αντιπροέδρους 
και τρία μέλη. 

 Ο πρόεδρος και οι δύο αντιπρόεδροι θα προέρχονται από τις τρεις εποπτικές 
αρχές, την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς και 
την Υπηρεσία Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών.  Το Υπουργικό Συμβούλιο θα 
διορίζει ένα μέλος, ως εκπρόσωπο του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, τον εκάστοτε Έφορο της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης 
Συνεργατικών Εταιρειών ή εκπρόσωπό του.  Ένα άλλο μέλος θα προέρχεται 
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από τον κλάδο των χρηματοοικονομικών επιχειρήσεων και ένα ακόμη μέλος 
από τους καταναλωτές. 

 Η συμμετοχή στο εξαμελές διοικητικό συμβούλιο τεσσάρων μελών από τις 
τέσσερις εποπτικές αρχές του χρηματοοικονομικού τομέα, περιλαμβανομένου 
του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αναμένεται να 
συνεισφέρει τα μέγιστα από πλευράς γνώσεων και εμπειριών στην οργάνωση 
και στις διαδικασίες του φορέα. 

 Επίσης, η συμμετοχή ενός μέλους από τους καταναλωτές και ενός μέλους από 
τις χρηματοοικονομικές επιχειρήσεις θα αποτελέσει δίαυλο επικοινωνίας με τα 
αντίστοιχα οργανωμένα σύνολα, γεγονός που αναμένεται να ενισχύσει την 
αποδοχή και την αποτελεσματικότητα του φορέα. 

 Στο πιο πάνω υπόμνημα επεξηγείται επίσης ότι δεν υπάρχει επικάλυψη ή 
σύγκρουση αρμοδιοτήτων μεταξύ του διοικητικού συμβουλίου του φορέα και του 
χρηματοοικονομικού επιτρόπου και του βοηθού του, αφού, σύμφωνα με σχετική 
πρόνοια του νομοσχεδίου, το διοικητικό συμβούλιο του φορέα δεν έχει αρμοδιότητα σε 
σχέση με τον τρόπο που ο επίτροπος, ο βοηθός επίτροπος ή το προσωπικό του 
φορέα χειρίζονται ένα παράπονο. 

 Σε σχέση με την αρχή της εκατέρωθεν ακροάσεως, στο ίδιο υπόμνημα 
σημειώνεται ότι το Υπουργείο Οικονομικών δεν ενίσταται στην προσθήκη πρόνοιας 
στο νομοσχέδιο σύμφωνα με την οποία ο επίτροπος κοινοποιεί τόσο το παράπονο 
του καταναλωτή προς την επιχείρηση όσο και την απάντηση της επιχείρησης προς 
τον καταναλωτή. 

 Όσον αφορά τον αποκλεισμό των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων από 
την εφαρμογή του εν λόγω θεσμού, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών 
δήλωσε συναφώς ότι το συνεργατικό κίνημα καλύπτεται από δική του νομοθεσία, που 
περιέχει ειδικές ρυθμίσεις για διαιτησία όσον αφορά παράπονα εναντίον συνεργατικών 
πιστωτικών ιδρυμάτων.  Για το ίδιο θέμα ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Εποπτείας και 
Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών επισήμανε ότι ο θεσμός της διαιτησίας στη 
νομοθεσία για τα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα λειτουργεί με μεγάλη επιτυχία και 
με πολύ χαμηλό κόστος.  Σύμφωνα με τον ίδιο, εφαρμόζεται η αρχή της εκατέρωθεν 
ακροάσεως και οι αποφάσεις του διαιτητή είναι δεσμευτικές, εκτός και αν 
εφεσιβληθούν. 

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας 
Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής δήλωσαν στην επιτροπή ότι τάσσονται 
υπέρ της δημιουργίας του υπό συζήτηση φορέα, τονίζοντας ότι η δημιουργία του 
πρέπει να γίνει το ταχύτερο δυνατό.  Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας 
Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής δήλωσε πρόσθετα ότι τέτοιου είδους 
φορείς πρέπει να είναι οργανωτικά και λειτουργικά απλοί και ευέλικτοι και να 
λειτουργούν κατά το δυνατό με το χαμηλότερο κόστος.  Περαιτέρω, ο ίδιος ανέφερε ότι 
διαφωνεί με την προβλεπόμενη δομή και σύνθεση του διοικητικού συμβουλίου, το 
οποίο θεωρεί πολυμελές και ετεροβαρές υπέρ των χρηματοοικονομικών 
συμφερόντων και σε βάρος των συμφερόντων των καταναλωτών και γι’ αυτό 
εισηγήθηκε να μειωθεί ο αριθμός των μελών κατά ένα και να αυξηθούν σε δύο οι 
εκπρόσωποι των καταναλωτών.  Τέλος, εξέφρασε τη διαφωνία του με τα χρονικά 
πλαίσια που τίθενται για τη διεκπεραίωση μιας υπόθεσης, τονίζοντας την ανάγκη 
σύντμησής τους, καθώς και με το ύψος του δικαιώματος για υποβολή παραπόνου και 
της αποζημίωσης, θεωρώντας ότι θα έπρεπε να είναι υψηλότερο. 
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 Στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης του νομοσχεδίου υποβλήθηκε μεγάλος 
αριθμός υπομνημάτων από τους εκπροσώπους των εμπλεκόμενων φορέων στα 
οποία περιλαμβάνονται θέσεις, παρατηρήσεις και απόψεις επί ορισμένων προνοιών 
του νομοσχεδίου τις οποίες είχαν την ευκαιρία να επεξηγήσουν και προφορικά 
ενώπιον της επιτροπής στο στάδιο της μακράς μελέτης του.  Οι θέσεις, παρατηρήσεις 
και απόψεις που εκφράστηκαν από τους πιο πάνω εκπροσώπους, αλλά και από μέλη 
της επιτροπής αφορούν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Την ανάγκη ύπαρξης διοικητικού συμβουλίου του φορέα. 

2. Την αύξηση των μελών του διοικητικού συμβουλίου του φορέα. 

3. Την αμεροληψία στις αποφάσεις του διοικητικού συμβουλίου του φορέα. 

4. Τη δεσμευτικότητα των αποφάσεων του φορέα. 

5. Τη μείωση των χρονοδιαγραμμάτων για τη λήψη των αποφάσεων. 

6. Τη μη συμπερίληψη παραπόνων από πελάτες συνεργατικών πιστωτικών 
ιδρυμάτων. 

7. Το οργανόγραμμα και τον προϋπολογισμό του φορέα. 

8. Την αύξηση του ποσού που καταβάλλει ο καταναλωτής για το δικαίωμα 
υποβολής παραπόνου. 

9. Το ανώτατο ύψος της διαφοράς σε σχέση με την οποία υποβάλλεται 
παράπονο. 

10. Την απόφαση επί του παραπόνου και το ανώτατο ύψος αποζημίωσης. 

11. Το περιεχόμενο της έκθεσης του χρηματοοικονομικού επιτρόπου. 

 Κατά τη συζήτηση των πιο πάνω απόψεων και εισηγήσεων διαπιστώθηκαν 
από την επιτροπή διαφωνίες μεταξύ των εμπλεκόμενων μερών και ιδιαίτερα μεταξύ 
των εποπτικών αρχών και των χρηματοοικονομικών επιχειρήσεων σε σχέση με 
αρκετές πρόνοιες του νομοσχεδίου.  Ως εκ τούτου, η επιτροπή κάλεσε το Υπουργείο 
Οικονομικών να διαβουλευθεί με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς με στόχο την 
επίτευξη, κατά το δυνατό, κοινών θέσεων σε βασικές πρόνοιες του νομοσχεδίου, 
λαμβάνοντας υπόψη και τις σχετικές απόψεις και εισηγήσεις μελών της επιτροπής. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο και ως αποτέλεσμα διαβούλευσης που έγινε στα 
πλαίσια της πιο πάνω προσπάθειας υποβλήθηκαν στην επιτροπή εκ νέου οι θέσεις 
όλων των εμπλεκομένων, που συνοψίζονται ως ακολούθως: 

1. Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη υποστηρίζουν την ανάγκη ύπαρξης διοικητικού 
συμβουλίου του φορέα για τους πιο κάτω λόγους: 

 α. Το διοικητικό συμβούλιο θα αποτελείται από μη εκτελεστικούς 
συμβούλους και θα διαμορφώνει τη στρατηγική και την πολιτική τού 
φορέα. 

 β. Η ύπαρξη του διοικητικού συμβουλίου, στο οποίο θα συμμετέχουν όλα 
τα εμπλεκόμενα μέρη, θα διασφαλίσει τη σωστή οργάνωση του φορέα, 
καθώς και τη συμμετοχή του στην εξέταση του προϋπολογισμού του 
φορέα και στον ακριβή τρόπο καθορισμού των εισφορών. 

 γ. Η συμμετοχή στο διοικητικό συμβούλιο εκπροσώπων των καταναλωτών 



 

 
51 

 

και των χρηματοοικονομικών επιχειρήσεων θα αποτελέσει δίαυλο 
επικοινωνίας με τα αντίστοιχα οργανωμένα σύνολα, γεγονός που 
αναμένεται να ενισχύσει την αποδοχή και την αποτελεσματικότητα του 
φορέα. 

 δ. Θεωρείται λογικό και δίκαιο, αφού ο φορέας θα χρηματοδοτείται από τις 
χρηματοοικονομικές επιχειρήσεις, να υπάρχει διοικητικό συμβούλιο στο 
οποίο να εκπροσωπούνται οι κύριοι εμπλεκόμενοι χρηματοοικονομικοί 
οργανισμοί. 

2. Η αύξηση του αριθμού των μελών του διοικητικού συμβουλίου από έξι σε οκτώ, 
με την εκπροσώπηση στο διοικητικό συμβούλιο με ένα μέλος ανά κλάδο του 
χρηματοοικονομικού τομέα, αποτελεί κοινή θέση όλων των εμπλεκόμενων 
μερών.  Η εν λόγω αύξηση θα εμπλουτίσει το διοικητικό συμβούλιο με 
εξειδικευμένες γνώσεις στον τομέα των τραπεζών, των ασφαλειών και των 
επενδυτικών υπηρεσιών, δηλαδή στο ευρύτερο φάσμα του 
χρηματοοικονομικού τομέα, και θα συμβάλει θετικά στην ομαλή λειτουργία του 
φορέα. 

3. Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη θεωρούν ότι υπάρχει σαφής διαχωρισμός εξουσιών 
μεταξύ διοικητικού συμβουλίου και χρηματοοικονομικού επιτρόπου και δεν 
τίθεται θέμα επηρεασμού της αμεροληψίας των αποφάσεων του 
χρηματοοικονομικού επιτρόπου από το διοικητικό συμβούλιο.  Ειδικότερα, στο 
νομοσχέδιο περιλαμβάνεται σαφής πρόνοια σύμφωνα με την οποία το 
διοικητικό συμβούλιο δεν έχει ρόλο ή αρμοδιότητα σε σχέση με τον τρόπο που 
ο χρηματοοικονομικός επίτροπος, ο βοηθός του ή το προσωπικό που 
στελεχώνει το φορέα χειρίζονται ένα παράπονο ή μια διαφορά. 

Περαιτέρω, είναι κοινή η θέση όλων των μερών όπως τροποποιηθεί το κείμενο 
του νομοσχεδίου, ώστε να μη συμπίπτει χρονικά ο διορισμός του διοικητικού 
συμβουλίου με το διορισμό του χρηματοοικονομικού επιτρόπου και του βοηθού 
του.  Επίσης θα πρέπει να προβλεφθεί ότι κατά την πρώτη θητεία του 
διοικητικού συμβουλίου, η οποία είναι πενταετής, οι εκπρόσωποι των αρμόδιων 
εποπτικών αρχών και του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού θα 
διοριστούν για περίοδο τριών ετών και οι εκπρόσωποι των 
χρηματοοικονομικών επιχειρήσεων και των καταναλωτών για περίοδο 
τεσσάρων ετών. 

4. Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη υποστηρίζουν τη μη εισαγωγή ρυθμίσεων για την 
αναγκαστική δεσμευτικότητα των αποφάσεων του φορέα για τους πιο κάτω 
λόγους: 

 α. Το προτεινόμενο σύστημα εξώδικης επίλυσης είναι εθελοντικό. 

 β. ∆ε θα απολεσθεί το δικαίωμα των δύο μερών να προσφύγουν στο 
δικαστήριο. 

 γ. Η όλη διαδικασία θα έχει ως στόχο το φιλικό διακανονισμό. 

 δ. Στην πλειοψηφία των χωρών που λειτουργεί ο θεσμός οι αποφάσεις του 
δεν είναι δεσμευτικές. 

5. Όσον αφορά τη μείωση των χρονοδιαγραμμάτων για τη λήψη αποφάσεων, όλα 
τα εμπλεκόμενα μέρη συμφωνούν στα ακόλουθα: 

 α. ∆εν κρίνεται σκόπιμη η μείωση του χρονοδιαγράμματος για την έκδοση 
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της απόφασης από το χρηματοοικονομικό επίτροπο, που στον 
προτεινόμενο νόμο δεν μπορεί να υπερβαίνει τους έξι μήνες, και 
παράλληλα δίδεται η ευχέρεια παράτασης για άλλους τρεις μήνες.  
Ενδεχόμενη μείωση θα αποβεί τελικά αρνητική για την ποιότητα των 
αποφάσεων και θα επιφέρει κατά πάσα πιθανότητα αύξηση του κόστους 
λειτουργίας του θεσμού, αφού θα απαιτεί μεγαλύτερο αριθμό 
προσωπικού. Σημειώνεται ότι το προαναφερθέν χρονοδιάγραμμα 
περιλαμβάνει και τον απαιτούμενο χρόνο διαβούλευσης μεταξύ του 
χρηματοοικονομικού επιτρόπου και των εμπλεκόμενων μερών. 

 β. Η περίοδος εντός της οποίας τα εμπλεκόμενα μέρη θα πρέπει να 
απαντήσουν στο χρηματοοικονομικό επίτροπο κατά πόσο αποδέχονται 
την τελική του απόφαση να μειωθεί από τρεις σε δύο μήνες. 

 γ. Να μειωθεί από είκοσι επτά σε δεκατρείς μήνες ο χρόνος υποβολής 
παραπόνου από καταναλωτή προς επιχείρηση, από την ημερομηνία 
που ο καταναλωτής έλαβε γνώση της ζημιάς.  Η περίοδος των 
δεκατριών μηνών είναι αναγκαία, ώστε να διασφαλίζεται η πληροφόρηση 
του καταναλωτή από λογαριασμούς ενός οικονομικού έτους. 

  Σημειώνεται ότι η επιτροπή θεωρεί ότι ο παρεχόμενος χρόνος υποβολής 
παραπόνου από τον καταναλωτή προς την επιχείρηση, από την ημέρα 
που ο καταναλωτής έλαβε γνώση της ζημιάς, πρέπει να αυξηθεί από 
δεκατρείς σε δεκαπέντε μήνες, θέση με την οποία διαφωνεί ο Σύνδεσμος 
Τραπεζών Κύπρου. 

  Ως εκ τούτου, η πλειοψηφία των εμπλεκόμενων μερών συμφώνησε με 
την πιο πάνω αύξηση και συνεπακόλουθα προχώρησε σε μείωση του 
χρόνου υποβολής παραπόνου από καταναλωτή προς το 
χρηματοοικονομικό επίτροπο από έξι σε τέσσερις μήνες, παρ’ όλο που 
θεωρεί ότι η μείωση αυτής της χρονικής περιόδου θα είναι σε βάρος του 
καταναλωτή. 

6. Θέση των χρηματοοικονομικών οργανισμών είναι η συμπερίληψη και των 
συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων στους χρηματοοικονομικούς οργανισμούς 
για τους οποίους ο φορέας θα έχει αρμοδιότητα εξέτασης παραπόνων. 

 Ο Σύνδεσμος Τραπεζών Κύπρου και ο Σύνδεσμος Ασφαλιστικών Εταιρειών 
Κύπρου τονίζουν τη νομική και κοινωνική ανάγκη για συμμετοχή και των 
συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων και της Συνεργατικής Κεντρικής 
Τράπεζας στον υπό σύσταση φορέα. 

 Με την πιο πάνω θέση διαφωνεί το Υπουργείο Οικονομικών και οι εποπτικές 
αρχές, δεδομένου ότι εδώ και πολλά χρόνια λειτουργεί με επιτυχία στο 
συνεργατισμό ο θεσμός της διαιτησίας για εξέταση τέτοιων παραπόνων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων, η επιτροπή αποφάσισε όπως στο παρόν 
στάδιο αφεθεί να λειτουργήσει ο υπό συζήτηση θεσμός όπως προτείνεται από 
την εκτελεστική εξουσία. 

7. Θέση των εκπροσώπων των χρηματοοικονομικών επιχειρήσεων είναι όπως 
προηγηθεί οικονομική μελέτη για μια περίοδο πέντε ετών, που να περιλαμβάνει 
το οργανόγραμμα του φορέα, καθώς και προϋπολογισμό, ώστε οι 
χρηματοοικονομικές επιχειρήσεις να γνωρίζουν εκ των προτέρων το κόστος 
χρηματοδότησης του φορέα. 
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 Το Υπουργείο Οικονομικών και οι εποπτικές αρχές θεωρούν ότι είναι ορθότερο 
το οργανόγραμμα να ετοιμαστεί από το διοικητικό συμβούλιο του φορέα, όταν 
αυτός συσταθεί, το οποίο, σύμφωνα με σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου, 
διαμορφώνει τη διοικητική διάρθρωση του φορέα και διορίζει το προσωπικό. 

 Περαιτέρω, ο Σύνδεσμος Τραπεζών Κύπρου και ο Σύνδεσμος Ασφαλιστικών 
Εταιρειών Κύπρου θεωρούν ότι πρέπει να προσδιοριστούν εκ των προτέρων ο 
τρόπος και οι κατευθυντήριες γραμμές για τον υπολογισμό της πάγιας 
συνεισφοράς κάθε χρηματοοικονομικής επιχείρησης που θα χρηματοδοτεί τη 
λειτουργία του φορέα. 

 Ο Σύνδεσμος Τραπεζών Κύπρου, ο Σύνδεσμος Ασφαλιστικών Εταιρειών 
Κύπρου και ο ΚΣΕΠΕΥ θεωρούν ότι είναι πολύ σημαντικό όπως οι 
εμπλεκόμενοι φορείς συμφωνήσουν μεταξύ τους σε σχέση με το 
οργανόγραμμα και το ύψος του προϋπολογισμού του πρώτου χρόνου 
λειτουργίας του φορέα. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών και οι εποπτικές αρχές θεωρούν ότι ο εκ των 
προτέρων προσδιορισμός συγκεκριμένων μετρήσιμων κριτηρίων και ποσών 
για τον υπολογισμό της πάγιας εισφοράς που θα καλείται να καταβάλλει η κάθε 
χρηματοοικονομική επιχείρηση υποκαθιστά τις αρμοδιότητες του διοικητικού 
συμβουλίου.  Γι’ αυτό το Υπουργείο Οικονομικών κάλεσε τους εκπροσώπους 
των χρηματοοικονομικών επιχειρήσεων όπως υποβάλουν συγκεκριμένες 
εισηγήσεις ως προς τον τρόπο υπολογισμού των συνεισφορών. 

 Στα πλαίσια περαιτέρω διαβούλευσης για το ζήτημα αυτό όλοι συμφώνησαν να 
προσδιοριστεί στη σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου το ποσοστό της 
συνεισφοράς που θα καταβάλλει ο κάθε χρηματοοικονομικός τομέας. 

 Ήταν κοινή η θέση όλων των εμπλεκόμενων μερών όπως τροποποιηθεί 
σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου, ώστε ο φορέας να μπορεί να δέχεται 
χορηγίες μόνο από το κράτος. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη εκτός από τις εποπτικές αρχές συμφωνούν όσον 
αφορά την έγκριση του ετήσιου προϋπολογισμού του φορέα, η οποία θα 
λαμβάνεται με την πλειοψηφία των παρόντων μελών.  Για τα πρώτα τρία 
χρόνια λειτουργίας του φορέα, σε περίπτωση που οι προτεινόμενες δαπάνες 
του προϋπολογισμού προνοούν για αυξήσεις πέραν του 15% έναντι του 
προϋπολογισμού του προηγούμενου χρόνου, η έγκρισή του θα λαμβάνεται με 
απλή πλειοψηφία, νοουμένου ότι θα τύχει της έγκρισης δύο εκ των τριών 
εκπροσώπων του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Συνδέσμου 
Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου και του ΚΣΕΠΕΥ.  Μετά τα πρώτα τρία 
χρόνια λειτουργίας του, σε περίπτωση που οι προτεινόμενες δαπάνες 
προνοούν για αυξήσεις, μετά την αφαίρεση των ειλημμένων υποχρεώσεων του 
φορέα, πέραν του 5% έναντι του προϋπολογισμού του προηγούμενου χρόνου, 
η έγκρισή του θα λαμβάνεται με απλή πλειοψηφία, νοουμένου ότι θα τύχει της 
έγκρισης δύο εκ των τριών εκπροσώπων του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, 
του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου και του ΚΣΕΠΕΥ. 

 Σε περίπτωση μη έγκρισής του, θα εγκρίνεται ο προϋπολογισμός του 
προηγούμενου χρόνου.  

8. Η θέση των εκπροσώπων των χρηματοοικονομικών επιχειρήσεων είναι όπως 
αυξηθεί το ποσό που καταβάλλει ο καταναλωτής ως δικαίωμα υποβολής 
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παραπόνου, με στόχο τη μη κατάχρηση των διαδικασιών του φορέα, δηλαδή τη 
μη υποβολή αβάσιμων παραπόνων, που θα αυξάνουν αδικαιολόγητα το 
κόστος λειτουργίας του φορέα. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών και οι εποπτικές αρχές διαφωνούν με την πιο πάνω 
θέση, λόγω του ότι στο νομοσχέδιο προβλέπεται ότι ο χρηματοοικονομικός 
επίτροπος μπορεί να μην εξετάζει παράπονα τα οποία δεν είχαν ως 
αποτέλεσμα σημαντική ζημιά, κατά την κρίση του. 

9. Η θέση των εκπροσώπων των χρηματοοικονομικών επιχειρήσεων είναι όπως 
το ανώτατο ύψος της διαφοράς σε σχέση με την οποία υποβάλλεται παράπονο 
μειωθεί από τις €170.000 στις €55.000, ώστε να μειωθεί σε λογικά πλαίσια στα 
πρώτα στάδια λειτουργίας του φορέα, για σκοπούς αποτελεσματικότητας στην 
αντιμετώπιση των παραπόνων, γρήγορου διακανονισμού και ποιότητας 
εξυπηρέτησης. 

Το Υπουργείο Οικονομικών, οι εποπτικές αρχές και ο ΚΣΕΠΕΥ διαφωνούν με 
την πιο πάνω θέση, αφού το πιο πάνω ανώτατο όριο του ύψους της διαφοράς 
επιλέχθηκε με βάση τη διεθνή πρακτική και προσαρμόστηκε στην κυπριακή 
πραγματικότητα, καθώς και υιοθετήθηκε με γνώμονα να δημιουργηθεί ένας 
μηχανισμός που θα προσφέρει αποτελεσματική βοήθεια στους καταναλωτές 
και θα αποφορτίσει τα δικαστήρια από την εξέταση τέτοιας φύσεως 
υποθέσεων. 

10. Οι χρηματοοικονομικές επιχειρήσεις υποστηρίζουν ότι το ανώτατο ύψος της 
χρηματικής αποζημίωσης που πρέπει να καταβάλλεται δεν πρέπει να 
υπερβαίνει τις €20.000, με βάση και ανάλογες αποζημιώσεις πελατών που 
προβλέπονται σε άλλες σχετικές νομοθεσίες. 

 Οι εποπτικές αρχές θεωρούν ότι πολλά παράπονα κυρίως εναντίον 
ασφαλιστικών εταιρειών ή Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών, 
λόγω της φύσης των δραστηριοτήτων τους, ενδέχεται να είναι για ποσά πέραν 
των €20.000 και μέχρι €50.000, συνεπώς το ποσό της μέγιστης χρηματικής 
αποζημίωσης δεν πρέπει να μειωθεί κάτω από το ποσό των €50.000. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών δήλωσε συναφώς ότι εναπόκειται στη Βουλή να 
αποφασίσει τη μείωση του ποσού της αποζημίωσης σε €20.000 μόνο, 
σημειώνοντας ότι σύμφωνα με σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου ο φορέας με 
απόφασή του μπορεί να μειώσει περαιτέρω το εν λόγω ποσό. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή αποφάσισε συναφώς όπως το ανώτατο ύψος της 
αποζημίωσης παραμείνει όπως αυτό προτείνεται στο αρχικό νομοσχέδιο. 

11. Όλοι οι εμπλεκόμενοι, με εξαίρεση τις εποπτικές αρχές, συμφωνούν ότι στην 
έκθεση του χρηματοοικονομικού επιτρόπου, η οποία θα δημοσιεύεται, θα 
περιλαμβάνονται τα ονόματα των χρηματοοικονομικών επιχειρήσεων, οι 
οποίες, ενώ αποδέχθηκαν τη δεσμευτικότητα της απόφασης του 
χρηματοοικονομικού επιτρόπου, δε συμμορφώθηκαν με αυτήν, ο αριθμός των 
παραπόνων σε σχέση με τα οποία η χρηματοοικονομική επιχείρηση 
αποδέχθηκε τη δεσμευτικότητα της απόφασης του χρηματοοικονομικού 
επιτρόπου και συμμορφώθηκε, καθώς και ο αριθμός των παραπόνων σε σχέση 
με τα οποία η χρηματοοικονομική επιχείρηση αποδέχθηκε τη δεσμευτικότητα 
της απόφασης και δε συμμορφώθηκε. 

 Η θέση των εποπτικών αρχών είναι να δημοσιεύονται και τα ονόματα των 
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χρηματοοικονομικών επιχειρήσεων που κατ’ επανάληψη δε δεσμεύονται με τις 
αποφάσεις του χρηματοοικονομικού επιτρόπου. 

 Στο τελικό στάδιο της εξέτασης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ο 
εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κατέθεσε στην επιτροπή γραπτή 
εισήγηση, σύμφωνα με την οποία πρέπει να συμπεριληφθεί στο υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο πρόνοια με βάση την οποία ο φορέας να επιλαμβάνεται και να επιλύει 
εξωδικαστικά διασυνοριακές καταναλωτικές διαφορές χρηματοοικονομικής φύσης οι 
οποίες θα αφορούν τις συμβάσεις πίστωσης, όπως αυτές ερμηνεύονται στην Οδηγία 
2008/48/ΕΚ. 

 Σε σχέση με την πιο πάνω εισήγηση, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών δήλωσε στην επιτροπή ότι στον προτεινόμενο νόμο πρέπει να 
συμπεριληφθεί σχετική πρόνοια για επίλυση διασυνοριακών διαφορών, δηλαδή για τη 
διαδικασία με την οποία θα διαβιβάζονται τα παράπονα από το φορέα για εξέταση στα 
αντίστοιχα όργανα των υπόλοιπων κρατών μελών και αντίστροφα, καθώς και ο 
σχετικός ορισμός του όρου “διασυνοριακή διαφορά”. 

 Σε υλοποίηση των πιο πάνω, το Υπουργείο Οικονομικών, σε συνεργασία με 
την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, προχώρησε 
σταδιακά στη διαμόρφωση του κειμένου του νομοσχεδίου, με αποτέλεσμα να 
υποβληθούν στην επιτροπή τέσσερα διαμορφωμένα κείμενα.  Στο τελευταίο 
διαμορφωμένο κείμενο του νομοσχεδίου διαλαμβάνονται όλες οι πιο πάνω ομόφωνες 
ή κατά πλειοψηφία θέσεις των εμπλεκόμενων μερών, όπως αυτές αναπτύχθηκαν πιο 
πάνω. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή επέφερε στο διαμορφωμένο, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
κείμενο του νομοσχεδίου επιπρόσθετες τροποποιήσεις νομοτεχνικής φύσεως, με 
σκοπό τη βελτίωση της διατύπωσης των διατάξεών του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, εισηγείται 
στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει 
τελικά διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου Φορέα 
Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως Νόμος του 2010». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση…   

 Ναι, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Η κοινοβουλευτική μας ομάδα ζητά αναβολή επί του θέματος, διαφορετικά 
είμαστε υποχρεωμένοι να θέσουμε τροπολογίες προς ψήφιση.  Πιστεύω ότι είναι ένα 
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σοβαρό νομοθέτημα για το οποίο να μας παρασχεθεί η δυνατότητα… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για ποιο μιλάς; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Για τη σύσταση νέου φορέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για το 7 μιλούμε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Α, όχι, εντάξει.  Όχι, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μιλούμε για το 7!  Εσαντανώσετέ με δαμαί!  Λαλώ είντα που γίνεται! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Απολογούμαι, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα πρέπει να τοποθετηθεί, κύριε Πρόεδρε.  Θα ψηφίσουμε 
υπέρ του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, αν και θεωρούμε ότι υπάρχουν κάποιες 
ατέλειες σ’ ό,τι αφορά το σύστημα που θα προσπαθήσουμε να εγκαθιδρύσουμε. 
Επομένως, παρά το ότι έχουμε κάποιες επιφυλάξεις, θα ψηφίσουμε, με την ευχή ότι 
θα εφαρμοστεί αυτό το σύστημα και, αν παρουσιαστούν κενά, να τα επιλύσουμε στη 
συνέχεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πούμε ότι η επιτροπή για δύο χρόνια σχεδόν συζητά 
αυτό το θέμα.  Έχει καταλήξει σε αυτό το τελικό κείμενο, δείχνοντας σε πολλά σημεία 
εμπιστοσύνη στα διάφορα εμπλεκόμενα μέρη.  Εμείς από την αρχή είχαμε εκφράσει 
τις έγνοιες μας αν αυτό θα αποδώσει το σκοπό, δηλαδή να αποφορτώσει τα 
δικαστήρια από κάποιες υποθέσεις, μικροϋποθέσεις, δεύτερον, να ενθαρρύνει τους 
πολίτες να διεκδικούν δικαιώματα έναντι χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων και, τρίτον, 
να υπάρχει ταχύτητα στη διεκπεραίωση αυτών των θεμάτων.  Αν τελικώς οτιδήποτε 
πηγαίνει εδώ μετά θα καταλήγει στα δικαστήρια ή θα ’χει άλλη τύχη, αυτό δεν είναι το 
επιδιωκόμενο.  Θα ψηφίσουμε το νόμο, με την ελπίδα να δουλέψει προς όφελος του 
πολίτη και του καταναλωτή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νικολάου. 
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω καταρχάς να τονίσω ότι πρόκειται για ένα πολύ 
σημαντικό νομοσχέδιο, ένα νομοσχέδιο, το οποίο ουσιαστικά θα επιτρέψει τη 
λειτουργία ενός φορέα για την επίλυση εξωδίκως χρηματοοικονομικών διαφορών, κάτι 
το οποίο έλειπε από το δικό μας σύστημα, γιατί πραγματικά πολύ λίγες, ίσως 
ελάχιστες -να μην πω μηδαμινές- ήταν οι περιπτώσεις οι οποίες οδηγήθηκαν στο 
δικαστήριο στη βάση χρηματοοικονομικών διαφορών, κυρίως με πιστωτικά ιδρύματα 
και κυρίως με τράπεζες.  Αυτή η δυνατότητα που προσφέρεται σήμερα νομίζω είναι 
προς όφελος του πολίτη.   

 Γι’ αυτό το λόγο, παρά τα πιθανά προβλήματα που μπορεί να παρουσιαστούν 
και τις αδυναμίες οι οποίες έχουν διαπιστωθεί από την επιτροπή, κρίναμε σκόπιμο ότι 
θα ’πρεπε να προωθηθεί άμεσα η εφαρμογή αυτής της νομοθεσίας, ώστε να μπορέσει 
ο πολίτης να απολαύει αυτής της δυνατότητας και εν τω μεταξύ να γίνουν και οι 
ανάλογες τροποποιήσεις, εφόσον διαπιστωθούν κάποια προβλήματα. 

 Όμως θέλω, με την ευκαιρία αυτή, να συγχαρώ πραγματικά τη γραμματεία της 
επιτροπής Νομικών, η οποία έχει επιτελέσει μια εξαιρετική εργασία, για να μπορέσει… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και τα μέλη της επιτροπής. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Και τα μέλη της επιτροπής, κύριε Παπαδόπουλε, σίγουρα, γιατί όλοι συνέβαλαν 
σημαντικά, για να μπορέσει να διαμορφωθεί ένα κείμενο το οποίο να είναι και 
νομοθετικά παρουσιάσιμο.  Εκείνο το οποίο ήρθε στην αρχή είχε πάρα πολλά 
προβλήματα, πολλά κενά, τα οποία συμπληρώθηκαν από την επιτροπή και με τη 
βοήθεια ειδικότερα της γραμματείας της επιτροπής, της οποίας πραγματικά ήταν 
σημαντική η βοήθεια. 

 Ευχαριστούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σύσταση Φορέα.  Άρθρο 3. 

 Σκοπός του Φορέα.  Άρθρο 4. 

 ∆ιοικητικό συμβούλιο του Φορέα.  Άρθρο 5. 

 Αρμοδιότητες του Συμβουλίου.  Άρθρο 6. 

 Χρηματοοικονομικός Επίτροπος και Βοηθός Χρηματοοικονομικός Επίτροπος.  
Άρθρο 7. 

 Προσωπικό του Φορέα.  Άρθρο 8. 
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 ∆ικαιοδοσία Επιτρόπου.  Άρθρο 9. 

 ∆ικαίωμα υποβολής παραπόνου.  Άρθρο 10. 

 Υποβολή παραπόνου προς χρηματοοικονομική επιχείρηση.  Άρθρο 11. 

 Υποβολή παραπόνου στον Επίτροπο.  Άρθρο 12. 

 Εξέταση παραπόνου από τον Επίτροπο.  Άρθρο 13. 

 Απόφαση επί του παραπόνου.  Άρθρο 14. 

 Ταμείο και πόροι του Φορέα.  Άρθρο 15. 

 Καταβολή πάγιας ετήσιας εισφοράς, ατομικής εισφοράς και επιβαρύνσεων.  
Άρθρο 16. 

 Επενδυτική πολιτική του Ταμείου.  Άρθρο 17.  

 Υποχρεώσεις Φορέα.  Άρθρο 18. 

 Ετήσιος προϋπολογισμός.  Άρθρο 19. 

 Υποβολή εκθέσεων.  Άρθρο 20. 

 Έκδοση Οδηγιών.  Άρθρο 21. 

 Απόρρητο.  Άρθρο 22. 

 Τίτλος του Φορέα.  Άρθρο 23. 

 Συνεργασία με όργανα κρατών μελών και με τις αρμόδιες εποπτικές αρχές της 
∆ημοκρατίας.  Άρθρο 24. 

 Ενημερωτικά δελτία.  Άρθρο 25. 

 Ψευδείς δηλώσεις και απόκρυψη στοιχείων.  Άρθρο 26. 

 Επιφυλάξεις.  Άρθρο 27. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 28. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 28 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του 
Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως Νόμος 
του 2010.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2010» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος  Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Ιουνίου 2010.  Στα 
πλαίσια της συνεδρίας αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο Έφορος Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης 
Συνεργατικών Εταιρειών και εκπρόσωπος της ίδιας υπηρεσίας, ο γενικός διευθυντής 
της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας, ο γραμματέας/διευθυντής της Παγκύπριας 
Συνεργατικής Συνομοσπονδίας και ο πρόεδρος του Συνδέσμου Γραμματέων/ 
∆ιευθυντών Συνεργατικών Ιδρυμάτων Κύπρου.  

 Σκοπός του πιο πάνω νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου 
για τις συνεργατικές εταιρείες, με στόχο να διευκολυνθεί η διαδικασία μετατροπής της 
ευθύνης των μελών των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων από απεριόριστη σε 
περιορισμένη, με τη δημιουργία μετοχικού κεφαλαίου, χωρίς όμως να επηρεάζονται τα 
δικαιώματα των δανειστών. Η δημιουργία μετοχικού κεφαλαίου συμβάλλει στην 
ενίσχυση της κεφαλαιακής βάσης των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων, τόσο για 
σκοπούς ικανοποίησης σε συνεχή βάση των εποπτικών απαιτήσεων για τα ίδια 
κεφάλαια όσο και για σκοπούς χρηματοδότησης της ανάπτυξής τους. 

 Ειδικότερα, το εν λόγω νομοσχέδιο περιλαμβάνει τα ακόλουθα: 

1. Τροποποίηση των άρθρων 6 και 12 του βασικού νόμου, μέσω των οποίων 
διευκολύνεται η διαδικασία μετατροπής της απεριόριστης ευθύνης των μελών 
των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων σε περιορισμένη, ώστε να 
προωθηθεί η δημιουργία μετοχικού κεφαλαίου.  Στο νέο εδάφιο (1) του άρθρου 
6 αναφέρεται συγκεκριμένα ότι από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του 
περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικού) Νόμου του 2010 δεν 
εγγράφονται παρά μόνο εταιρείες που διαθέτουν μετοχικό κεφάλαιο και των 
οποίων, τηρουμένων των διατάξεων του νέου άρθρου 12Α, τα μέλη έχουν 
ευθύνη περιορισμένη στο ύψος του ποσού της συμμετοχής τους στο μετοχικό 
κεφάλαιο της εταιρείας. 

2. Προσθήκη νέου άρθρου 12Α, μέσω του οποίου θεσμοθετούνται οι 
προϋποθέσεις έκδοσης μετοχικού κεφαλαίου και άλλων τίτλων από τα 
συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα. 

3. Προσθήκη νέου άρθρου 57Α, με το οποίο επιτυγχάνεται μερική εναρμόνιση με 
το άρθρο 3 της Οδηγίας 2006/46/ΕΚ σε ό,τι αφορά την ευθύνη των μελών της  
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Επιτροπείας των Συνεργατικών Πιστωτικών Ιδρυμάτων για τους ετήσιους 
λογαριασμούς και την ετήσια έκθεση διαχείρισης. 

 Όπως αναφέρεται σχετικά στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω 
νομοσχέδιο, η εναρμόνιση με τις λοιπές πρόνοιες του πιο πάνω άρθρου της Οδηγίας 
2006/46/ΕΚ έχει επιτευχθεί μέσω της Κανονιστικής Απόφασης της Επιτροπής της 
Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών αναφορικά με την 
κατάρτιση και διάθεση στο κοινό των ετήσιων και ενοποιημένων λογαριασμών και της 
ετήσιας έκθεσης διαχείρισης των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων (Κ∆Π 
476/2008). 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής ο Έφορος 
Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών δήλωσε ότι ο 
συνεργατισμός προχωρεί στην ολοκλήρωση του εκσυγχρονισμού του, ενώ εκκρεμεί 
και ο γενικότερος εκσυγχρονισμός της νομοθεσίας.  Με το παρόν νομοσχέδιο 
προτείνονται επιβαλλόμενες βελτιώσεις και προσθήκες, προκείμενου ο συνεργατισμός 
να αποκτήσει τα όπλα που του χρειάζονται, για να μπορέσει να επιτελέσει το ρόλο 
του, χωρίς όμως να χάνει τον ανθρωποκεντρικό χαρακτήρα του.  

 Ο γενικός διευθυντής της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας δήλωσε 
διευκρινιστικά ότι με την ψήφιση του εν λόγω νομοσχεδίου σε νόμο θα συνεχίσει να 
ισχύει η αρχή ότι κάθε μέλος, ανεξάρτητα από το σύνολο των μετοχών που θα 
αποκτά, θα εξακολουθήσει να έχει μία ψήφο και περαιτέρω ότι με τις προτεινόμενες 
τροποποιήσεις το συνεργατικό κίνημα ενισχύεται. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
πιο πάνω νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές 
των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο, όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.  Τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον 
της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει τροπολογία από μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

 Γίνεται εισήγηση το άρθρο 57Α του βασικού νόμου, το οποίο περιλαμβάνεται 
στο άρθρο 5 του πιο πάνω νομοσχεδίου, να τροποποιηθεί ως ακολούθως: 

«(α) Με τη διαγραφή από το εδάφιο (1) αυτού των λέξεων “και την ευθύνη” στην 
τρίτη και τέταρτη γραμμή και με την αντικατάσταση της λέξης “εξασφαλίζουν” με 
τη λέξη “μεριμνούν” στην τέταρτη γραμμή και 
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  (β) με τη διαγραφή από το εδάφιο (2) αυτού των λέξεων “και την ευθύνη” στην 
τρίτη γραμμή.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία όπως έχει υποβληθεί από την 
κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ομόφωνα εγκρίνεται η τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 12Α.  Άρθρο 
4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 57Α.  Άρθρο 
5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι και αυτό εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της 
Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για την 
πρόταση νόμου «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
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Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες:  

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης  

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου σε αριθμό  συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ 2ας 
Φεβρουαρίου και 23ης Ιουνίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριών αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, ο 
διευθυντής, καθώς και άλλοι εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ και της ΠΟΒΕΚ.  

 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από το βουλευτή Λευτέρη 
Χριστοφόρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
είναι η τροποποίηση του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου, ώστε να μειωθεί το ύψος των ισχυόντων μισθωμάτων και τελών 
χρήσης που καταβάλλονται για γεωργικούς, τουριστικούς και βιομηχανικούς σκοπούς, 
που καθορίζονται στον πίνακα των περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιάθεση) Κανονισμών 
του 1989 όπως αυτοί τροποποιήθηκαν έκτοτε. 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής και εισηγητής της πιο πάνω πρότασης νόμου 
ανέφερε ότι με την εν λόγω πρόταση νόμου σκοπείται η αποκατάσταση μιας 
στρέβλωσης η οποία υπάρχει, αφού τα υφιστάμενα ποσοστά μισθωμάτων και τελών 
χρήσης που ισχύουν σήμερα για γεωργικούς, τουριστικούς και βιομηχανικούς 
σκοπούς είναι υπερβολικά υψηλά και ασύμφορα τόσο για τους υφιστάμενους όσο και 
για τους μελλοντικούς ενοικιαστές τους και παράλληλα η αξία της ιδιοκτησίας στη 
βάση της οποίας αυτά υπολογίζονται έχει πολλαπλασιαστεί τα τελευταία χρόνια.   

 Ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων δήλωσε συναφώς, μεταξύ άλλων, 
ότι, όταν κατά τη μίσθωση της γης επιβάλλεται μίσθωμα τουλάχιστον στο ύψος του 
αγοραίου ενοικίου όπως αυτό καθορίζεται από το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, αυτό δε συνιστά κρατική ενίσχυση.  

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης της πιο πάνω πρότασης νόμου έγινε 
συζήτηση και ανταλλαγή απόψεων με τους εκπροσώπους του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας επί των τροποποιήσεων που προτείνονται στα 
μισθώματα και στα τέλη χρήσης με την πιο πάνω πρόταση νόμου.  Από τους ίδιους 
εκπροσώπους αναφέρθηκε ότι η εκτελεστική εξουσία ετοιμάζει συναφείς κανονισμούς, 
οι οποίοι εκκρεμούν ενώπιον της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, στους οποίους 
θα μπορούσε, και θα ήταν ορθότερο, να περιληφθούν και οι τροποποιήσεις, στο 
βαθμό που αυτές έχουν συμφωνηθεί.  Ως εκ τούτου, δόθηκε προθεσμία στην 
εκτελεστική εξουσία, έτσι ώστε να καταστεί δυνατό οι πιο πάνω τροποποιήσεις να 
γίνουν με τροποποιητικούς κανονισμούς οι οποίοι να κατατεθούν από την εκτελεστική 
εξουσία. Ωστόσο, στα τελευταία στάδια της εξέτασης της πιο πάνω πρότασης νόμου 
οι εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας δήλωσαν ότι δεν 
καθίσταται δυνατό να κατατεθούν οι κανονισμοί στη Βουλή πριν από τον τερματισμό 
των εργασιών της για τις θερινές διακοπές.  
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 Στα πλαίσια της εξέτασης της πιο πάνω πρότασης νόμου, η εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι η τροποποίηση των 
πιο πάνω κανονισμών πρέπει να προέλθει από την εκτελεστική εξουσία, η οποία έχει 
την αρμοδιότητα για την τροποποίηση κανονισμών. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του 
ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ και της ΠΟΒΕΚ δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις προτεινόμενες 
τροποποιήσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
της όλα τα πιο πάνω, κατέληξε στις πιο κάτω θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της επιτροπής βουλευτής της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος τάσσονται υπέρ της ψήφισης 
της πιο πάνω πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή έχει διαμορφωθεί με βάση τα πιο 
πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση της εν 
λόγω πρότασης νόμου στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σε αυτόν ειδικής διάταξης.  
Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Είμαστε σε ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Χριστοφόρου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Χριστοφόρου… 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μεν φοάσαι· έντζιε ’ννά… 

(Γέλια) 

 Εφοήθηκες, όπως την “Ανόρθωση”, πριν ξεκινήσει το πρωτάθλημα! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Η “Ανόρθωση” εν φοάται ποτέ, κύριε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε, είμαστε σύμφωνοι.  Εξού και στην επιτροπή 
έντζιε υπήρξε διαφωνία. 

 Θέλω να θυμίσω όμως ότι εμείς είχαμε πει ότι, μέσα στα πλαίσια εύρυθμης και 
κανονιστικής λειτουργίας της Βουλής, θα έπρεπε να αναμένουμε την εκτελεστική 
εξουσία να φέρει τη δική της πρόταση, με το οποίο τελικά και εκείνη εσυμφώνησε, 
γιατί ήταν και η δική της πρόταση έτοιμη.  Γι’ αυτό το λόγο, θα τηρήσουμε αποχή.  
Συμφωνούμε επί της ουσίας, αλλά, επειδή θέλουμε να τηρηθεί η πρακτική, θα 
τηρήσουμε αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς θα ψηφίσουμε, θέτοντας όμως…  Εμείς θα 
ψηφίσουμε, συγγνώμη, θέτοντας όμως, νομίζω αναγκαίο να καταγραφεί και στα 
πρακτικά της Βουλής, το ζήτημα ότι η πρακτική να υπάρχει διά νόμου τροποποίηση 
κανονισμού και να παραμένει ένα άλλο μέρος του κανονισμού σε ισχύ δεν είναι η 
καταλληλοτέρα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Πράγματι! 

 Παρακαλώ, για τους ίδιους λόγους που ανέφερε ο κ. Αγγελίδης, να σημειωθεί 
και η δική μας επιφύλαξη ως προς το νομοτεχνικό… τροποποίηση δευτερογενούς 
νομοθεσίας με κατάθεση πρότασης νόμου.  Καλά είναι και οι υπηρεσίες της Βουλής να 
ασχοληθούν με το θέμα.  Εάν θεωρείται οριστικά ως παράτυπος διαδικασία, να τεθεί 
τέρμα εις αυτή τη διαδικασία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Λοιπόν, ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι παράτυπη διαδικασία, κύριε Πρόεδρε.  Είναι μια προσπάθεια της 
Βουλής να διευρύνει τις εξουσίες της.  Πολύ καλά κάμνει η Βουλή και διευρύνει τις 
εξουσίες της.  Μπορεί να τροποποιεί με νομοθεσία οποιαδήποτε δευτερογενή 
νομοθεσία και νομίζω ότι πρέπει να ξεκαθαρίσει το θέμα, ότι αυτό ανήκει στις 
αρμοδιότητες της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ευχαρίστως το θέμα αυτό θα ξεκαθαρίσει, παρ’ όλον ότι υπήρξε στο 
παρελθόν μια παρόμοια πρακτική σε διάφορα θέματα, όμως είναι καλό να 
ξεκαθαρίσει. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σε αυτόν ειδικής διάταξης.  
Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ και δεκαπέντε αποχές, τα άρθρα 1 και 2 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ και δεκαπέντε αποχές, η πρόταση νόμου 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων 
Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», αναβάλλεται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 11, 12, 13 και 14 θέματα δεν είναι έτοιμα.  

 Τα υπ’ αριθμόν 15, 16, 17 και 18 θέματα αναβάλλονται.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και το υπ’ αριθμόν 19 θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και το υπ’ αριθμόν 19 θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - 
Θέσεις Πρώτου Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής, Ανώτερου Λειτουργού Εθνικής 
Εποπτικής Αρχής και Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις Πρώτου Λειτουργού Εθνικής 
Εποπτικής Αρχής, Ανώτερου Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής και 

Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 
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 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 4ης  
Μαρτίου και 1ης Ιουλίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, ο διευθυντής και εκπρόσωποι του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας και της 
Εθνικής Εποπτικής Αρχής του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και της ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες 
των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι ο καταρτισμός 
σχεδίων υπηρεσίας για τις νέες θέσεις Πρώτου Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής, 
Ανώτερου Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής και Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής 
Αρχής στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, οι οποίες περιλήφθηκαν στον 
προϋπολογισμό του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας για το 2010. 

 Σημειώνεται ότι τα υπό αναφορά σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και 
συμφωνήθηκαν στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της 
Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιόν της, η επιτροπή ζήτησε 
διευκρινίσεις αναφορικά με τη δομή και τον εποπτικό ρόλο της Εθνικής Εποπτικής 
Αρχής, καθώς και οργανόγραμμα του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας, στο οποίο 
υπάγεται, επισημαίνοντας το γεγονός ότι η εν λόγω Αρχή καλείται να εποπτεύει το 
Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, ενώ παράλληλα εποπτεύεται από το τμήμα ως 
διοικητικά υπαγόμενη σε αυτό. 

 Σύμφωνα με τις διευκρινίσεις που δόθηκαν στην επιτροπή από τους 
κυβερνητικούς αρμοδίους, η κοινοτική νομοθεσία υπαγορεύει σε κάθε κράτος μέλος 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης να δημιουργήσει εθνική εποπτική αρχή για την εποπτεία της 
παροχής υπηρεσιών αεροναυτιλίας, γι’ αυτό και με σχετική απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου του 2005 ορίστηκε συγκεκριμένη λειτουργός, για την άσκηση των 
αρμοδιοτήτων της εποπτικής αρχής προς άμεση συμμόρφωση της ∆ημοκρατίας με 
την πιο πάνω υποχρέωσή της.  Ακολούθως, ζητήθηκε η συνδρομή ευρωπαϊκού 
οργανισμού για την ασφάλεια πτήσεων, ο οποίος υπέβαλε προτάσεις για γενική 
αναδιοργάνωση του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας, γι’ αυτό και ακολούθησε ο 
λειτουργικός διαχωρισμός του τμήματος.  Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι 
ανέφεραν στην επιτροπή ότι για σκοπούς στελέχωσης της Εθνικής Εποπτικής Αρχής 
έχουν εγκριθεί στον προϋπολογισμό του τμήματος οι πιο πάνω νέες θέσεις, για την 
πλήρωση των οποίων έχουν καταρτιστεί τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας. 

 Περαιτέρω, ο διευθυντής του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας, αφού κατέθεσε 
στην επιτροπή το οργανόγραμμα του τμήματος, διευκρίνισε ότι, με βάση το 
λειτουργικό διαχωρισμό του τμήματος που έγινε, η Εθνική Εποπτική Αρχή, παρ’ όλον 
ότι λειτουργεί εντός του τμήματος και υπάγεται σ’ αυτό, είναι ανεξάρτητη και λειτουργεί 
αυτόνομα.  Συναφώς, επισήμανε πως ο λειτουργικός διαχωρισμός της Αρχής από τις 
υπηρεσίες αεροναυτιλίας, τις οποίες αφορά, ικανοποιεί τις απαιτήσεις της σχετικής 
κοινοτικής νομοθεσίας.  

 Με τις πιο πάνω διευκρινίσεις συμφώνησαν όλοι οι παρευρισκόμενοι. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί 
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με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, γι’ αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 21 και 22 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση Ευθύνης έναντι Τρίτου) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010» και «Ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», προτάσεις νόμου. Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τις προτάσεις νόμου «Ο 
περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση Ευθύνης έναντι Τρίτου) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της 
Ευθύνης των Εργοδοτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τις πιο πάνω προτάσεις 
νόμου, οι οποίες κατατέθηκαν από το μέλος της βουλευτή της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Αριστοφάνη Γεωργίου, σε τέσσερις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 20ής Μαΐου και 
1ης Ιουλίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής και για τις δύο προτάσεις νόμου εκπρόσωποι του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου και του Συνδέσμου 
Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου (ΣΑΕΚ).  Επιπρόσθετα, για τη δεύτερη πρόταση 
νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός της πρώτης υπό αναφορά πρότασης νόμου όπως αυτή αρχικά 
κατατέθηκε είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση 
Ευθύνης έναντι Τρίτου) Νόμου, ώστε στις προϋποθέσεις για καταβολή αποζημίωσης 
σχετικά με οποιαδήποτε δικαστική απόφαση κανένα ποσό να μην πληρώνεται από 
ασφαλιστή, εκτός εάν πριν ή εντός είκοσι μιας ημερών, αντί των επτά ημερών που 
ισχύει σήμερα, από την έναρξη της διαδικασίας στην οποία εκδόθηκε τέτοια απόφαση, 
ο ασφαλιστής ειδοποιείται γραπτώς για την έγερση της διαδικασίας.  Επιπρόσθετα, η 
εν λόγω πρόταση νόμου αποσκοπεί στην προσθήκη επιφύλαξης σύμφωνα με την 
οποία η πιο πάνω προϋπόθεση για γραπτή ειδοποίηση του ασφαλιστή εντός του πιο 
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πάνω χρονικού διαστήματος να μην τυγχάνει εφαρμογής, όταν είναι άγνωστα τα 
στοιχεία του ασφαλιστή. 

 Σκοπός της δεύτερης υπό αναφορά πρότασης νόμου όπως αυτή κατατέθηκε 
αρχικά είναι η τροποποίηση του περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των 
Εργοδοτών Νόμου, ώστε οποιαδήποτε αγωγή για τους σκοπούς του εν λόγω νόμου 
να εγείρεται εντός τριών ετών από την ημέρα του ατυχήματος και όχι εντός δύο ετών, 
όπως ισχύει στον υπό αναφορά νόμο.  Επιπρόσθετα, προβλέπεται ότι, σε περίπτωση 
επαγγελματικής ασθένειας εργοδοτουμένου, η αγωγή πρέπει να εγερθεί εντός τριών 
ετών, αντί εντός δύο ετών, από την ημέρα που ο εργοδοτούμενος αντιλαμβάνεται την 
ασθένεια.   

 Ειδικότερα, η ρύθμιση που προτείνεται με τη δεύτερη πρόταση νόμου κρίνεται 
αναγκαία, ώστε ο πιο πάνω νόμος να συνάδει με τις σχετικές διατάξεις του περί 
Παραγραφής Νόμου (Κεφ. 15) και του περί Αστικών Αδικημάτων Νόμου. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, 
εκφράστηκαν οι θέσεις και απόψεις που ακολουθούν: 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, όσον 
αφορά την πρώτη πρόταση νόμου, συμφώνησε με την προτεινόμενη επέκταση της 
προθεσμίας εντός της οποίας ο ασφαλιστής πρέπει να ειδοποιείται γραπτώς για την 
έγερση της διαδικασίας, ως προϋπόθεση για την καταβολή αποζημίωσης από αυτόν.  
Παράλληλα, εξέφρασε επιφυλάξεις όσον αφορά την προτεινόμενη προσθήκη 
επιφύλαξης σύμφωνα με την οποία δε θα τυγχάνει εφαρμογής η πιο πάνω 
προϋπόθεση για γραπτή ειδοποίηση του ασφαλιστή, όταν είναι άγνωστα τα στοιχεία 
του ασφαλιστή.  Η ίδια εκπρόσωπος συμφώνησε με τους σκοπούς της δεύτερης 
πρότασης νόμου.   

Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου συμφώνησε με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις και των δύο προτάσεων νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι του ΣΑΕΚ, όσον αφορά τις πρόνοιες της πρώτης πρότασης 
νόμου, κατέθεσαν ενώπιον της επιτροπής τα ακόλουθα: 

1. Σε ό,τι αφορά την προτεινόμενη τροποποίηση για επέκταση της προθεσμίας  
γραπτής ειδοποίησης του ασφαλιστή για έγερση της διαδικασίας, ως 
προϋπόθεση για καταβολή αποζημίωσης, σε σχέση με δικαστική απόφαση η 
οποία εκδόθηκε εναντίον πελάτη της ασφαλιστικής εταιρείας, ο ΣΑΕΚ εξέφρασε 
τις επιφυλάξεις του για τους πιο κάτω λόγους: 

 α. ∆εν είναι γνωστό κατά πόσο η υφιστάμενη πρόνοια της νομοθεσίας έχει 
δημιουργήσει οποιαδήποτε προβλήματα μέχρι στιγμής και ως εκ τούτου 
η προτεινόμενη τροποποίησή της εκ πρώτης όψεως κρίνεται 
αδικαιολόγητη.   

 β. Η προτεινόμενη ρύθμιση για επέκταση της εν λόγω προθεσμίας από 
επτά σε είκοσι μία ημέρες δε φαίνεται να στηρίζεται σε κάποια λογική 
εξήγηση. 

2. Σε ό,τι αφορά την προτεινόμενη προσθήκη επιφύλαξης σύμφωνα με την οποία 
δε θα τυγχάνει εφαρμογής η προϋπόθεση για γραπτή ειδοποίηση του 
ασφαλιστή για έγερση της διαδικασίας, όταν είναι άγνωστα τα στοιχεία του, ο 
ΣΑΕΚ διαφωνεί και εισηγείται τα ακόλουθα: 

 α. Σε περίπτωση που διαφανεί ότι τα στοιχεία της ασφαλιστικής εταιρείας 
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είναι άγνωστα, κάθε ενδιαφερόμενος να προστρέχει στο Κυπριακό 
Κέντρο Πληροφοριών, στο οποίο οι ασφαλιστικές εταιρείες 
καταχωρίζουν τις πληροφορίες όλων των ασφαλισμένων τους.  
Συνεπώς, οποιοσδήποτε τρίτος, χρησιμοποιώντας το αρχείο αυτό, θα 
μπορεί να εξασφαλίσει τα στοιχεία των ασφαλιστικών εταιρειών των 
εμπλεκόμενων οδηγών.   

 β. Να ειδοποιείται το Ταμείο Ασφαλιστών Μηχανοκινήτων Οχημάτων, το 
οποίο, βάσει νομοθεσίας, είναι υποχρεωμένο, υπό κάποιες 
προϋποθέσεις, να καλύπτει τις ζημιές που τυχόν προκαλεί 
ανασφάλιστος οδηγός. 

 Όσον αφορά τη ρύθμιση που προτείνεται με τη δεύτερη πρόταση νόμου, ο 
ΣΑΕΚ συμφωνεί. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης των προτάσεων νόμου ενώπιον της 
επιτροπής, ο εισηγητής τους ανέφερε ότι η ανάγκη για επέκταση της προθεσμίας 
γραπτής ειδοποίησης του ασφαλιστή για έγερση της διαδικασίας, ως προϋπόθεση για 
καταβολή αποζημίωσης, προέκυψε από το γεγονός ότι το χρονικό διάστημα των επτά 
ημερών προειδοποίησης είναι πολύ σύντομο και είναι πολύ εύκολο να παρέλθει.  
Περαιτέρω, όσον αφορά την υπό συζήτηση επιφύλαξη που εισάγεται με την πρώτη 
πρόταση νόμου, ανέφερε ότι η πρόθεσή του δεν ήταν να γίνει τέτοια ρύθμιση στον 
περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Ασφάλιση Ευθύνης έναντι Τρίτου) Νόμο, αφού, 
όπως διεφάνη και από τις θέσεις του ΣΑΕΚ για τα τροχαία ατυχήματα, το ζήτημα 
αντιμετωπίζεται.  Σύμφωνα με τον ίδιο, πρόθεσή του είναι να ρυθμιστούν οι 
περιπτώσεις που αφορούν τα εργατικά ατυχήματα, αφού υπάρχει πρόβλημα σε σχέση 
με το ποιοι εργοδότες έχουν ασφαλιστική κάλυψη.  Ως εκ τούτου, εισηγήθηκε όπως 
διαγραφεί η εν λόγω επιφύλαξη από την πρώτη πρόταση νόμου.  Περαιτέρω, για 
σκοπούς ομοιόμορφης ρύθμισης στο βασικό νόμο, αναφορικά με την πρώτη πρόταση 
νόμου εισηγήθηκε όπως προστεθεί πρόνοια σύμφωνα με την οποία, στα πλαίσια της 
διαδικασίας ακύρωσης του ασφαλιστήριου εγγράφου, να επεκταθεί η προθεσμία εντός 
της οποίας ο ασφαλιστής οφείλει να ειδοποιήσει τον ενάγοντα στην αγωγή βάσει του 
ασφαλιστηρίου σε σχέση με την πληρωμή οποιουδήποτε ποσού. 

 Στη δεύτερη πρόταση νόμου, που τροποποιεί τον περί Υποχρεωτικής 
Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών Νόμο, με βάση την πιο πάνω εκφρασθείσα 
πρόθεσή του, ο εισηγητής πρότεινε την προσθήκη επιφύλαξης σύμφωνα με την 
οποία, όταν είναι άγνωστα τα στοιχεία του ασφαλιστή, δε θα τυγχάνει εφαρμογής η 
προϋπόθεση να έχει λάβει γνώση της έγερσης της αγωγής ο ασφαλιστής, για 
σκοπούς καταβολής του ποσού που επιδικάστηκε με απόφαση δικαστηρίου εναντίον 
του ασφαλισμένου.  Επιπλέον, εισηγήθηκε να επεκταθεί η προθεσμία εντός της 
οποίας πρέπει ο ασφαλιστής να λάβει γνώση για την έγερση της αγωγής, προκειμένου 
να έχει υποχρέωση να καταβάλει στα πρόσωπα υπέρ των οποίων εκδόθηκε δικαστική 
απόφαση το επιδικασθέν ποσό σε σχέση με την ευθύνη, καθώς και η προθεσμία 
εντός της οποίας ο ασφαλιστής υπέρ του οποίου εκδόθηκε απόφαση μετά από αγωγή 
για ακύρωση του ασφαλιστήριου εγγράφου οφείλει να γνωστοποιήσει την εν λόγω 
απόφαση στον ενάγοντα στη δυνάμει του ασφαλιστηρίου εγερθείσα αγωγή. 

 Σημειώνεται ότι, με τη σύμφωνη γνώμη του προέδρου και των μελών της 
επιτροπής, όλες οι υπό αναφορά προθεσμίες, σε σχέση και με τις δύο υπό συζήτηση 
τροποποιητικές προτάσεις νόμου, προτείνεται όπως επεκταθούν από επτά ημέρες σε 
δεκατέσσερις ημέρες. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού 
διαμόρφωσε τα κείμενα των δύο υπό συζήτηση προτάσεων νόμου, ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση σε νόμο της πρώτης πρότασης 
νόμου και κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος εισηγείται την ψήφιση σε νόμο της δεύτερης 
πρότασης νόμου.   

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στο 
διαμορφωμένο κείμενο της δεύτερης πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στην 
ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 21 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
(Ασφάλιση Ευθύνης έναντι Τρίτου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 22 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 



 

 
72 

 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της 
Ευθύνης των Εργοδοτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 23 και 24 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα Νόμος του 2010» και «Οι περί της 
Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Οριακές Τιμές ∆ιοξιδίου του Θείου, ∆ιοξιδίου του 
Αζώτου και Οξιδίων του Αζώτου, Σωματιδίων, Μολύβδου, Μονοξιδίου του Άνθρακα, 
Βενζολίου και Όζοντος στον Ατμοσφαιρικό Αέρα) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «O 
περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα Νόμος του 2010» και για τους 

κανονισμούς «Oι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Οριακές Τιμές 
∆ιοξιδίου του Θείου, ∆ιοξιδίου του Αζώτου και Οξιδίων του Αζώτου, 

Σωματιδίων, Μολύβδου, Μονοξιδίου του Άνθρακα, Βενζολίου και Όζοντος στον 
Ατμοσφαιρικό Αέρα) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος   Ανδρέας Κυπριανού  

 Πανίκκος Σταυριανός  Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκος Χάμπας  Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε 
την 1η Ιουλίου 2010.  Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Υγείας, του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και της 
Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου.  Το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, το ΕΤΕΚ και το Ίδρυμα 
Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η αντικατάσταση του περί της 
Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα Νόμου, ώστε να υπάρχει ένα ενοποιημένο και 
εύχρηστο κείμενο, για σκοπούς ευθυγράμμισης με την πολιτική για βελτίωση και 
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απλοποίηση του ρυθμιστικού πλαισίου.  

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 
άρθρο 8 του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, είναι η αντικατάσταση των υφιστάμενων 
κανονισμών, ώστε να υπάρχει ένα ενιαίο, εύχρηστο στην εφαρμογή κείμενο και 
ευθυγραμμισμένο με την πολιτική για βελτίωση και απλοποίηση του ρυθμιστικού 
πλαισίου. 

 Ειδικότερα, το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προνοεί τις υποχρεώσεις του 
κράτους για τον προσδιορισμό και καθορισμό οριακών τιμών συγκέντρωσης αέριων 
ρύπων στην ατμόσφαιρα, την εκτίμηση της ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα, την 
πληροφόρηση του κοινού και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τη διατήρηση του 
ατμοσφαιρικού αέρα εκεί όπου είναι καλής ποιότητας και τη βελτίωση της ποιότητάς 
του σε αντίθετη περίπτωση. 

 Ειδικότερα, με τους υπό συζήτηση κανονισμούς αντικαθίστανται από ενιαίο 
κείμενο οι ακόλουθοι κανονισμοί: 

1. Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Οριακές Τιμές ∆ιοξιδίου του 
Θείου, ∆ιοξιδίου του Αζώτου και Οξιδίων του Αζώτου, Σωματιδίων και 
Μολύβδου στον Ατμοσφαιρικό Αέρα) Κανονισμοί. 

2. Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Οριακές Τιμές Βενζολίου και 
Μονοξιδίου του Άνθρακα στον Ατμοσφαιρικό Αέρα) Κανονισμοί.  

3. Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Όζον στον Ατμοσφαιρικό 
Αέρα) Κανονισμοί. 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο και οι εν λόγω κανονισμοί ετοιμάστηκαν στα πλαίσια 
της εναρμόνισης της κυπριακής νομοθεσίας με την Οδηγία 2008/50/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 21ης Μαΐου 2008, η οποία 
περιλαμβάνει νέες πρόνοιες που αφορούν τα αιωρούμενα σωματίδια με αεροδυναμική 
διάμετρο μικρότερη των 2,5 μικρομέτρων στην ατμόσφαιρα και ενοποιεί και 
αντικαθιστά τις πιο κάτω πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης: 

1. Οδηγία 96/62/ΕΚ του Συμβουλίου της 27ης Σεπτεμβρίου 1996 για την εκτίμηση 
και τη διαχείριση της ποιότητας του αέρα του περιβάλλοντος. 

2. Οδηγία 1999/30/ΕΚ του Συμβουλίου της 22ας Απριλίου 1999 σχετικά με τις 
οριακές τιμές διοξιδίου του θείου, διοξιδίου του αζώτου και οξιδίων του αζώτου, 
σωματιδίων και μολύβδου στον αέρα του περιβάλλοντος. 

3. Οδηγία 2000/69/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
16ης Νοεμβρίου 2000 για τις οριακές τιμές βενζολίου και μονοξιδίου του 
άνθρακα στον αέρα του περιβάλλοντος. 

4. Οδηγία 2002/3/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης 
Φεβρουαρίου 2002 σχετικά με το όζον στον ατμοσφαιρικό αέρα. 

5. Απόφαση 97/101/ΕΚ του Συμβουλίου της 27ης Ιανουαρίου 1997 για την 
καθιέρωση διαδικασίας για την αμοιβαία ανταλλαγή πληροφοριών και 
δεδομένων που προέρχονται από τα δίκτυα και τους μεμονωμένους σταθμούς 
μέτρησης της ρύπανσης του αέρα του περιβάλλοντος στα κράτη μέλη. 

 Όπως αναφέρεται στα σχετικά επεξηγηματικά σημειώματα που συνοδεύουν το 
υπό συζήτηση νομοσχέδιο και τους υπό συζήτηση κανονισμούς, η Κυπριακή 
∆ημοκρατία όφειλε να είχε ήδη εναρμονιστεί με την προαναφερόμενη Οδηγία πριν 



 

 
74 

 

από την 11η Ιουνίου 2010. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η εφαρμογή του 
προτεινόμενου νόμου και των προτεινόμενων κανονισμών θα έχει τις ίδιες οικονομικές 
επιπτώσεις, τόσο στον ιδιωτικό όσο και στο δημόσιο τομέα, με τις επιπτώσεις της 
υφιστάμενης νομοθεσίας, της οποίας προτείνεται η αντικατάσταση σύμφωνα με τα πιο 
πάνω. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι κυβερνητικοί αρμόδιοι, καθώς και οι εκπρόσωποι της 
Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου συμφώνησαν 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και των κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, υπό το φως των πιο πάνω, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο 
και την έγκριση των υπό συζήτηση κανονισμών, όπως αυτά έχουν διαμορφωθεί από 
νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Εξουσίες Υπουργού.  Άρθρο 4. 

 ∆ιορισμός Αρχιεπιθεωρητή και Επιθεωρητών.  Άρθρο 5. 

 Καθήκοντα Επιθεωρητών.  Άρθρο 6. 

 Μετρήσεις από εξουσιοδοτημένα πρόσωπα.  Άρθρο 7. 

 Έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 8. 

 Έκδοση διαταγμάτων.  Άρθρο 9. 

 Καθορισμός ζωνών και οικισμών.  Άρθρο 10. 

 Κριτήρια εκτίμησης.  Άρθρο 11. 

 Σχέδια βραχυπρόθεσμης δράσης.  Άρθρο 12. 

 Σχέδια για την ποιότητα του αέρα.  Άρθρο 13. 

 Εξαιρέσεις στην ετοιμασία σχεδίων ή προγραμμάτων.  Άρθρο 14. 

 Συμμετοχή του κοινού.  Άρθρο 15. 

 ∆ημόσια ακρόαση.  Άρθρο 16. 

 Λήψη αποφάσεων.  Άρθρο 17. 

 Ενημέρωση του κοινού για τελική απόφαση.  Άρθρο 18. 
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 Τήρηση αρχείου.  Άρθρο 19. 

 Γνωμοδότηση Τεχνικής Επιτροπής.  Άρθρο 20. 

 Απαιτήσεις για τις ζώνες όπου τα επίπεδα δεν υπερβαίνουν τις οριακές τιμές.  
Άρθρο 21. 

 Μέτρα σε περίπτωση υπέρβασης των ορίων ενημέρωσης ή συναγερμού.  
Άρθρο 22. 

 ∆ιαβίβαση πληροφοριών και εκθέσεων.  Άρθρο 23. 

 Ρυπογόνες συμβολές από φυσικές πηγές.  Άρθρο 24. 

 ∆ιαμεθοριακή ατμοσφαιρική ρύπανση.  Άρθρο 25. 

 Ενημέρωση του κοινού.  Άρθρο 26. 

 Κατάργηση και μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 27. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 27; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 27 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού 
Αέρα Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 25 θέμα είναι «Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για την πρόταση 
νόμου «Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος  Ανδρέας Κυπριανού  

 Πανίκκος Σταυριανός Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκος Χάμπας Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Γιώργος Περδίκης 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το μέλος της βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο Περδίκη, σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 Ιουνίου και την 1η Ιουλίου 2010.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ασών και του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, του Μυκητολογικού Συνδέσμου Κύπρου και της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου. Ο Επίτροπος 
Περιβάλλοντος και το Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος “Terra 
Cypria”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η 
τροποποίηση του περί ∆ασών Νόμου, ώστε στον υφιστάμενο κατάλογο των δέντρων 
για τα οποία απαιτείται άδεια του διευθυντή του Τμήματος ∆ασών του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για εκκοπή, εκρίζωση, αποκοπή, 
μετατροπή σε ξυλεία ή μεταφορά τους να προστεθούν τα δέντρα που  ανήκουν στο 
υποείδος allitrinos του είδους δρυς η κοκκοφόρος (Quercus coccifera) και στο είδος 
φτελιά η γκριζωπή (Ulmus canescens). 

 Εισάγοντας την πρόταση νόμου στην επιτροπή, ο εισηγητής της δήλωσε ότι η 
ψήφισή της κρίνεται αναγκαία, για σκοπούς προστασίας των προτεινόμενων ειδών.  
Αφενός μεν το υποείδος allitrinos του είδους δρυς η κοκκοφόρος (Quercus coccifera), 
αν και δεν είναι είδος που θεωρείται απειλούμενο, βλαστάνει σε περιοχές με έντονη 
ανθρώπινη δραστηριότητα, αφετέρου δε η φτελιά η γκριζωπή (Ulmus canescens) είναι 
είδος έντονα απειλούμενο, που εντοπίζεται σπάνια και σε ελάχιστες περιοχές, γι’ αυτό 
και καθίσταται απαραίτητη η προσθήκη και των δύο ειδών στον κατάλογο 
προστατευμένων δέντρων. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης της υπό αναφορά πρότασης νόμου ο εκπρόσωπος 
του Τμήματος ∆ασών ενημέρωσε την επιτροπή ότι αναμένεται πριν από το τέλος του 
τρέχοντος έτους η ολοκλήρωση της διαδικασίας ετοιμασίας νομοσχεδίου από το 
υπουργείο του, το οποίο προβλέπει τη ριζική αναθεώρηση της υφιστάμενης 
νομοθεσίας, συμπεριλαμβανομένων των προνοιών που περιλαμβάνονται στην 
πρόταση αυτή.  Επειδή όμως, όπως ο ίδιος ισχυρίστηκε, είναι ορθό να διασφαλιστεί το 
συντομότερο δυνατό η προστασία των συγκεκριμένων ειδών δέντρων και ψηλών 
θάμνων, ενημέρωσε την επιτροπή για τις σχετικές πρόνοιες που το Τμήμα ∆ασών 
προωθεί με το προαναφερόμενο προσχέδιο νομοσχεδίου και εισηγήθηκε όπως αυτές 
περιληφθούν στο κείμενο της υπό συζήτηση πρότασης νόμου. Οι σχετικές εισηγήσεις 
του εκπροσώπου του Τμήματος ∆ασών προβλέπουν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Σύνδεση της υποχρέωσης εξασφάλισης άδειας για εκκοπή, εκρίζωση, 
αποκοπή, μετατροπή σε ξυλεία ή μεταφορά του προστατευόμενου είδους 
δέντρου ή ψηλού θάμνου με τις διαστάσεις του και συγκεκριμένα με τη διάμετρό 
του. 

 Η εισαγωγή του κριτηρίου αυτού κρίθηκε αναγκαία από το Τμήμα ∆ασών, για 
να αποφευχθεί η ανάγκη εξασφάλισης άδειας για νεαρά δέντρα που βρίσκονται 
ακόμα στο φυτώριο ή πρόσφατα φυτεμένα δέντρα που χρειάζονται 
μεταφύτευση.  Ο εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ασών σημείωσε επίσης ότι η 
εισαγωγή του κριτηρίου της διαμέτρου θα μειώσει το πρόσθετο διοικητικό 
κόστος που συνεπάγεται η προτεινόμενη αύξηση των ειδών που 
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περιλαμβάνονται στον κατάλογο προστατευόμενων ειδών και την ταλαιπωρία 
του κοινού στην εξασφάλιση σχετικής άδειας και ταυτόχρονα θα συμβάλει στην 
προστασία, όπου είναι δυνατό, αξιόλογων στοιχείων πρασίνου.  

2. Αύξηση του ύψους στο οποίο μετριέται η διάμετρος του δέντρου, για σκοπούς 
εφαρμογής της πιο πάνω απαίτησης για έκδοση άδειας, από το ένα μέτρο στα 
εκατό τριάντα εκατοστόμετρα. 

 Σκοπός της τροποποίησης αυτής είναι η εναρμόνιση της νομοθεσίας με τη 
διεθνή δασική πρακτική, όπου η διάμετρος του κορμού του δέντρου μετριέται 
στο καλούμενο στηθιαίο ύψος, δηλαδή στα εκατό τριάντα εκατοστόμετρα, ύψος 
στο οποίο παραπέμπει επίσης η βιβλιογραφία για τις δασικές τεχνικές. 

3. Απαίτηση έκδοσης άδειας ανεξάρτητα με τη διάμετρο του δέντρου, όταν το 
επηρεαζόμενο δέντρο ανήκει στα είδη που χρησιμοποιούνται ως 
χριστουγεννιάτικα δέντρα, για τους μήνες Νοέμβριο και ∆εκέμβριο μόνο, με 
σκοπό την προστασία τόσο των κρατικών όσο και των ιδιωτικών δασών από 
κλοπές τέτοιων ειδών δέντρων.  

4. ∆ιαχωρισμός του πίνακα προστατευόμενων ειδών σε δύο μέρη, έτσι ώστε να 
διαχωριστούν τα αυτοφυή είδη δέντρων και ψηλών θάμνων από τα ξενικά είδη, 
και προσθήκη στο κατάλληλο μέρος του πίνακα επιπρόσθετων ειδών. 

 Η προτεινόμενη προσθήκη των εν λόγω ειδών δέντρων και ψηλών θάμνων 
είναι αποτέλεσμα της αναθεώρησης εκ μέρους του Τμήματος ∆ασών του 
καταλόγου προστατευόμενων ειδών στη βάση νέων επιστημονικών δεδομένων, 
ενώ ο διαχωρισμός του σε δύο μέρη προτείνεται καθαρά για πρακτικούς 
λόγους. 

5. Προσθήκη στα είδη δέντρων που εξαιρούνται από την απαίτηση εξασφάλισης 
άδειας για αποκοπή κλάδου ο οποίος εκφύεται σε ύψος πέραν των δύο μέτρων 
από το έδαφος και έχει διάμετρο στη βάση του μεγαλύτερη από είκοσι πέντε 
εκατοστόμετρα των ειδών της ελιάς (Olea europaea), της χαρουπιάς (Ceratonia 
siliqua) και της μουριάς (όλα τα είδη του γένους Morus), όταν αποδεδειγμένα το 
κλάδεμα ή η καρατόμησή τους γίνεται στα πλαίσια της ανανέωσης ή της 
καλλιεργητικής φροντίδας του δέντρου. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ασών ενημέρωσε την επιτροπή ότι η 
προτεινόμενη εξαίρεση κρίθηκε αναγκαία λόγω του απαραίτητου συχνού 
κλαδέματος και καρατόμησης των ειδών αυτών για ανανέωση ή ως μέρους της 
καλλιεργητικής φροντίδας ρουτίνας. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις εισηγήσεις του Τμήματος ∆ασών.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη τις 
εισηγήσεις του εκπροσώπου του Τμήματος ∆ασών, τις υιοθέτησε ομόφωνα και 
διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο της πρότασης νόμου στη βάση αυτών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί και αφού 
προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί ∆ασών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι σωστή αυτή η πρόταση νόμου, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς, θέλω να 
επισημάνω ότι υπάρχουν και άλλα δέντρα που πρέπει να τύχουν της ίδιας 
προστασίας και ελπίζω αυτό να γίνει το ταχύτερο δυνατό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα θα υπερψηφίσουμε αυτή την πρόταση νόμου, αλλά το 
θέμα δεν είναι μόνο ποια άλλα δέντρα θα έπρεπε να συμπεριλαμβάνονται στον 
κατάλογο.  Η ουσία του θέματος είναι ότι τώρα που μιλούμε σε όλα τα χωριά της 
όμορφης κυπριακής υπαίθρου υπάρχουν προωθητές γαιών οι οποίοι κάνουν γενικές 
εκκαθαρίσεις χωρίς να τους ελέγχει κανένας, είτε για να κάνουν πάγκους για 
καλλιέργειες, να φυτέψουν ελιές, αμπέλια κ.λπ. είτε με βάση τη ∆ήλωση Πολιτικής για 
τη μεμονωμένη κατοικία…  Άρα, χιλιάδες εκατομμύρια θάμνοι που θα έπρεπε να 
προστατεύονται καταστρέφονται χωρίς να υπάρχει κανένας απολύτως έλεγχος του τι 
βγαίνει από τη γη.  Πρέπει να γίνει ένα έλεος επιτέλους! Και έχουν τεθεί όλα αυτά τα 
θέματα στην επιτροπή. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαι ο εισηγητής της πρότασης και είπα για εξοικονόμηση 
χρόνου να μη μιλήσω, αλλά, αφού έχουν μιλήσει δύο συνάδελφοι, επιτρέπεται να πω 
και εγώ δύο λόγια…   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Βασικά, με αυτή την προσπάθεια που κατέβαλε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος, έχει ολοκληρωθεί το νομοθετικό πλαίσιο για την προστασία μιας 
σειράς από δέντρα τα οποία βέβαια μας υπέδειξε το Τμήμα ∆ασών, ποια είναι αυτά τα 
οποία αξίζει να προστατευτούν.  ∆ημιουργήθηκαν δύο κατάλογοι, μπήκε νομοθετικό 
πλαίσιο που αφορά την προστασία των δέντρων κατά τη διάρκεια οικοδομικών 
εργασιών και άλλων εργασιών που μπορεί να τα επηρεάσουν.   

 Προκύπτει βέβαια ένα θέμα εφαρμογής, όπως προκύπτει για πολλούς νόμους 
που ψηφίζουμε σ’ αυτή τη Βουλή.  ∆εν είμαστε κυβερνώσα Βουλή, για να μπαίνουμε 
και να επεμβαίνουμε στο πώς εφαρμόζονται οι νόμοι που ψηφίζουμε. άλλοι 
κυβερνούν!  Και, όταν λέω κυβερνούν, δε μιλώ μόνο για την κυβέρνηση, τη μεγάλη 
κυβέρνηση που είναι στο Προεδρικό, αλλά και για τις μικρές κυβερνήσεις, που είναι 
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στις διάφορες τοπικές αυτοδιοικήσεις, κοινότητες και δημαρχεία.  Εκεί μπορούμε όλοι, 
ιδιαίτερα τα μεγάλα κόμματα που έχουν και τις προσβάσεις τους, να βοηθήσουμε λίγο 
στη σωστή εφαρμογή αυτής της νομοθεσίας, που αφορά την προστασία του φυσικού 
πλούτου της χώρας μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Η πρόταση νόμου που έκαμε ο συνάδελφος, η οποία στη συνέχεια στις 
συνεδρίες της επιτροπής εμπλουτίστηκε και με κάποιες άλλες νέες ιδέες, είναι 
συμπληρωματική καταλόγων δέντρων που υπάρχουν ήδη και περιλαμβάνουν δέντρα 
ως προστατευόμενα -Πίνακας Α, Πίνακας Β- δηλαδή δεν είναι τα μόνα τα οποία 
προστατεύονται και για τα οποία πρέπει κάποιος, όταν θέλει να τα κόψει, να τα 
εκριζώσει, να τα κλαδέψει, να παίρνει άδεια και συμβουλή από το Τμήμα ∆ασών.  Το 
Τμήμα ∆ασών ήλθε εκεί με καλές ιδέες, τις οποίες διορθώσαμε, διότι υπήρχαν και 
κάποιες αβλεψίες…  Ας πούμε, η φραγκοελιά, η μεγάλη, η οποία είναι σκορπισμένη 
σε όλη την Κύπρο δεν μπορεί να θεωρηθεί ότι είναι δασικό δέντρο.  Όταν λες 
“δασικό”, ο νους σου πάει στο δάσος.  Επομένως, κάναμε βελτιώσεις.  Μέχρι την 
παλλούρα… Υπάρχουν παλλούρες οι οποίες έχουν κορμό, μέγεθος.  Μας έγινε 
εισήγηση να μπει στα προστατευόμενα.  Παρότι πολλοί πιστεύουν ότι είναι χαμηλό, 
είναι χαρακτηριστικό της κυπριακής υπαίθρου.  Κατά τα άλλα, είναι μια βελτιωτική 
νομοθεσία και θα πρέπει, ναι, οι Κύπριοι και οι ξένοι να μάθουν ότι υπάρχει η 
κυπριακή φύση, την οποία οφείλουμε να σεβόμαστε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Φακοντής. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ως ΑΚΕΛ τασσόμαστε υπέρ της συγκεκριμένης πρότασης 
νόμου.  Εκτός από αυτά που έχουν αναφέρει οι συνάδελφοι, κρίθηκε αναγκαία η 
συμπλήρωση ουσιαστικά της υφιστάμενης νομοθεσίας, διότι παρουσιάζονταν και άλλα 
προβλήματα, όπως παραδείγματος χάριν το ότι χρειαζόταν η εξασφάλιση άδειας 
ακόμη και για μεταφύτευση ενός δέντρου μέσα στο φυτώριο.  Γι’ αυτό και κρίθηκε 
αναγκαίο να οριστεί και ύψος, αλλά και διάμετρος για την εξασφάλιση της αναγκαίας 
άδειας.  Επίσης, συμπληρώθηκε ο πίνακας για τα προστατευόμενα δέντρα.  
Εκτιμούμε ότι είναι μια σωστή απόφαση η οποία θα δώσει τη δυνατότητα προστασίας 
των συγκεκριμένων δέντρων που αναφέρονται στους καταλόγους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με αντικατάσταση του άρθρου 12.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 26 θέμα είναι «Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων 
Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», πρόταση νόμου.  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Γιώργος Περδίκης 

 Πανίκκος Σταυριανός  

 Πανίκος Χάμπας Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Σωτήρης Σαμψών 

 Ανδρέας Κυπριανού Γεώργιος Γεωργίου 

 Σοφοκλής Φυττής  Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Στέλιος Ιερωνυμίδης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, Σωτήρη Σαμψών, Γεώργιο Γεωργίου, Λευτέρη 
Χριστοφόρου, Γιώργο Βαρνάβα και Ζαχαρία Κουλία και το βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού, σε συνεδρίες της που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ της 4ης Μαρτίου και 1ης Ιουλίου 2010.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, εκπρόσωποι του Τμήματος 
Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Ταμείου Θήρας του Υπουργείου Εσωτερικών, της αστυνομίας, ο Επίτροπος 
Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών 
Οργανώσεων Κύπρου, του Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), 
της Κυπριακής Ομοσπονδίας Κυνηγίου και ∆ιατήρησης της Άγριας Ζωής και του 
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Πτηνολογικού Συνδέσμου Κύπρου.  

 Σκοπός της πρότασης νόμου όπως αρχικά είχε κατατεθεί στη Βουλή είναι η 
τροποποίηση του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 
Νόμου, ώστε να θεσπιστούν νέες, πιο αποτελεσματικές διατάξεις αναφορικά με την 
πάταξη του φαινομένου της χρήσης ηχοπαραγωγών συσκευών με μιμητικές φωνές 
κατά το κυνήγι. 

 Ειδικότερα, με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου προνοούνται τα ακόλουθα: 

1. Η ειδική απαγόρευση της σύλληψης ή θανάτωσης προστατευόμενων και 
θηρεύσιμων αποδημητικών ειδών πτηνών με τη χρήση ηχοπαραγωγών 
συσκευών με μιμητικές φωνές, παράβαση της οποίας θα αποτελεί αδίκημα 
δυνάμει της υφιστάμενης νομοθεσίας. 

2. Η εξώδικη ρύθμιση του πιο πάνω αδικήματος με την επιβολή προστίμου ύψους 
€100. 

3. Η μετατροπή της υφιστάμενης ποινής που επιβάλλεται σε περίπτωση δεύτερης 
καταδίκης για οποιοδήποτε αδίκημα προβλέπεται στην υφιστάμενη νομοθεσία 
από αυτόματη στέρηση της άδειας κυνηγιού για τουλάχιστον δέκα χρόνια, εκτός 
αν αιτιολογημένα το δικαστήριο αποφασίσει διαφορετικά, σε αυτόματη στέρηση 
της εν λόγω άδειας για τουλάχιστον δύο χρόνια μετά από δεύτερη καταδίκη και 
τουλάχιστον πέντε χρόνια μετά από τρίτη καταδίκη, εκτός αν δικαιολογημένα το 
δικαστήριο αποφασίσει διαφορετικά και εφόσον το σχετικό αδίκημα αφορά: 

α. παράνομη σύλληψη, θανάτωση ή κατοχή αγρινού, λαγού, πέρδικας, 
φραγκολίνας ή φάσσας, 

β. άσκηση του κυνηγιού σε κλειστές περιοχές κυνηγιού και 

γ. άσκηση του κυνηγιού κατά την κλειστή περίοδο κυνηγιού. 

 Σημειώνεται ότι, στο στάδιο της συζήτησης της υπό αναφορά πρότασης νόμου 
από την επιτροπή και έπειτα από πρόταση των εισηγητών της, οποιαδήποτε αναφορά 
στο αγρινό και στα προστατευόμενα είδη πτηνών αφαιρέθηκε, με αποτέλεσμα οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις να αφορούν μόνο τα θηρεύσιμα αποδημητικά πτηνά. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, ο κύριος σκοπός αυτής είναι 
η αποτελεσματική πάταξη του φαινομένου της χρήσης ηχοπαραγωγών συσκευών με 
μιμητικές φωνές κατά την άσκηση του κυνηγιού.  Όπως σχετικά επεξηγήθηκε, μέσω 
της εισαγωγής εξώδικης ρύθμισης του εν λόγω αδικήματος, η οποία είναι πιο 
αποτελεσματική και λιγότερο χρονοβόρα από την υφιστάμενη δικαστική διαδικασία, 
δίνεται η δυνατότητα στο Ταμείο Θήρας να εκδίδει μεγαλύτερο αριθμό εξώδικων 
προστίμων, σε σύγκριση με τις καταγγελίες που έχει την ευκαιρία να υποβάλλει 
σήμερα.  

 Οι ίδιοι εισηγητές αναφέρθηκαν επίσης στην αρχή της αναλογικότητας την 
οποία, όπως ισχυρίζονται, παραβαίνουν οι ποινές που επιβάλλονται με την 
υφιστάμενη νομοθεσία. Ειδικότερα, σημείωσαν το γεγονός ότι, ακόμα και σε 
περίπτωση μη σοβαρού αδικήματος, η δεύτερη καταδίκη επιφέρει πάντα την επιβολή 
της ποινής στέρησης της άδειας κυνηγιού για τουλάχιστον δέκα χρόνια και τόνισαν την 
ανάγκη για πιο δίκαιη και ισότιμη αντιμετώπιση του υπό συζήτηση αδικήματος. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας κατέθεσε στην επιτροπή, τόσο 
προφορικά όσο και με γραπτό υπόμνημα, τις ακόλουθες θέσεις: 
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1. Η υφιστάμενη νομοθεσία ήδη απαγορεύει τη χρήση ηχοπαραγωγών συσκευών 
με μιμητικές φωνές για τη θήρα, σύλληψη ή θανάτωση άγριων πτηνών 
(συμπεριλαμβανομένων των θηρεύσιμων αποδημητικών ειδών πτηνών).  Η 
υπό συζήτηση πρόταση νόμου οδηγεί κατά συνέπεια σε επικάλυψη, αφού η 
σκοπούμενη τροποποίηση απαγορεύει δραστηριότητες που ήδη 
απαγορεύονται από την υφιστάμενη νομοθεσία.  

2. Όσον αφορά την προτεινόμενη εξώδικη ρύθμιση του εν λόγω αδικήματος, αυτή 
συνεπάγεται νομική αβεβαιότητα ως προς τον τρόπο χειρισμού της παράνομης 
αυτής δραστηριότητας, αφού, σύμφωνα με την προτεινόμενη ρύθμιση θα 
αποτελεί αδίκημα τόσο με βάση τις διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας όσο 
και με βάση την προτεινόμενη διάταξη.  Σημειώνεται ότι η παράβαση των 
προνοιών της σχετικής διάταξης της υφιστάμενης νομοθεσίας αποτελεί ποινικό 
αδίκημα, το οποίο τιμωρείται με φυλάκιση που δεν υπερβαίνει τα τρία χρόνια ή 
με χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει το ισοδύναμο σε ευρώ ποσό των 
ΛΚ10.000,00 ή και με τις δύο αυτές ποινές, ενώ σύμφωνα με την πρόταση 
νόμου η ίδια πράξη, αν θεωρηθεί παράβαση του προτεινόμενου νέου άρθρου 
11Α, θα τιμωρείται με εξώδικο πρόστιμο ύψους €100. 

3. Η υφιστάμενη νομοθεσία αποτελεί εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το 
κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα της προστασίας των άγριων πτηνών και 
θηραμάτων και ως εκ τούτου πρέπει να ληφθεί υπόψη η ευρωπαϊκή διάσταση 
του θέματος.  Το συγκεκριμένο άρθρο της υφιστάμενης νομοθεσίας, μέρος του 
οποίου, όπως αναφέρεται πιο πάνω, επικαλύπτεται από τις πρόνοιες της υπό 
συζήτηση πρότασης νόμου, αποσκοπεί στη συμμόρφωση με τις διατάξεις του 
άρθρου 8 της Οδηγίας 79/409/ΕΟΚ περί της διατηρήσεως των άγριων πτηνών.  
Ως εκ τούτου, οποιεσδήποτε ποινές επιβάλλονται για παράβαση των διατάξεών 
του, όπως και όλες οι  κυρώσεις για παράβαση διατάξεων που προκύπτουν 
από το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει να είναι αποτελεσματικές, 
αναλογικές και αποτρεπτικές.  Στη βάση των πιο πάνω δεδομένων, 
συμπεραίνεται ότι η καταλληλότητα της εξώδικης ρύθμισης που προτείνεται με 
την υπό συζήτηση πρόταση νόμου πρέπει να πληροί τα τρία προαναφερόμενα 
κριτήρια. 

4. Η εφαρμογή της αρχής της αναλογικότητας στην επιβολή ποινών δυνάμει της 
υφιστάμενης νομοθεσίας πρέπει να κριθεί εντός του ευρύτερου νομικού 
πλαισίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αφού οι υποχρεώσεις που επιβάλλονται 
δυνάμει της νομοθεσίας πηγάζουν από το κοινοτικό δίκαιο.  Ως εκ τούτου, κατά 
τον καθορισμό της σοβαρότητας των υπό αναφορά παράνομων 
δραστηριοτήτων πρέπει να ληφθεί υπόψη η βαρύτητα που η Ευρωπαϊκή 
Ένωση αποδίδει σε αυτές.  Σημειώνεται ότι η ευρωπαϊκή νομοθεσία για την 
προστασία της φύσης, που περιλαμβάνει την πιο πάνω Οδηγία, αποτελεί το 
έρεισμα για περίπου είκοσι με είκοσι πέντε τοις εκατό των διαδικασιών 
παράβασης εναντίον των κρατών μελών.   

5. Με βάση τα πιο πάνω σημεία, συμπεραίνεται ότι υπάρχει η πιθανότητα η 
διαφοροποίηση των ποινών με τις οποίες τιμωρούνται οι πιο πάνω παράνομες 
δραστηριότητες να οδηγήσει σε επιδείνωση των αποτελεσμάτων στα οποία 
αποσκοπεί η σχετική Οδηγία και κατά συνέπεια σε έναρξη διαδικασίας 
παράβασης εναντίον της ∆ημοκρατίας. 

 Ο προϊστάμενος του Ταμείου Θήρας πληροφόρησε την επιτροπή ότι στην 
Κύπρο η χρήση ηλεκτρονικών μέσων που εκπέμπουν κελαηδήματα άγριων πτηνών 
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με σκοπό την προσέλκυσή τους γίνεται ουσιαστικά στις ακόλουθες τρεις περιπτώσεις: 

1. Κατά το κυνήγι της τσίχλας, της τραχήλας και του ορτυκιού, με σκοπό  να 
αυξηθεί η κάρπωση. 

2. Κατά τη σύλληψη άγριων πτηνών και τσιχλών με τη χρήση δικτύων και 
ξοβεργών με σκοπό την εμπορία τους. 

3. Κατά το κυνήγι του λαγού, της πέρδικας, της φάσσας και των υδρόβιων 
πτηνών. 

 Περαιτέρω ο ίδιος εξέφρασε την αντίθεση του Ταμείου Θήρας με την πρόταση 
νόμου και κατέθεσε στην επιτροπή, τόσο προφορικά όσο και με γραπτό υπόμνημα, τις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Η προτεινόμενη ρύθμιση θα επιφέρει τα αντίθετα από τα επιδιωκόμενα 
αποτελέσματα, αφού θα δοθεί η εντύπωση στους κυνηγούς και στο ευρύ κοινό 
ότι τα αδικήματα που επηρεάζονται από την εν λόγω ρύθμιση είναι 
δευτερεύουσας σημασίας.  Ως αποτέλεσμα, θα παρουσιαστεί έξαρση του 
φαινομένου της παράνομης σύλληψης και θανάτωσης άγριων πτηνών, το 
οποίο τα τελευταία χρόνια έχει περιοριστεί αισθητά μετά από ουσιαστικές 
προσπάθειες του Ταμείου Θήρας. 

2. Η υιοθέτηση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου θα δημιουργήσει αμέσως 
αλυσιδωτά προβλήματα όσον αφορά την εφαρμογή της νομοθεσίας.  
Ειδικότερα, όταν οι θηροφύλακες αντιλαμβάνονται κυνηγό ο οποίος 
χρησιμοποιεί ηχοπαραγωγό συσκευή με μιμητικές φωνές, πρέπει να 
αποφασίζουν κατά πόσο θα κατάσχουν τα τεκμήρια της παράβασης αυτής, με 
τις ακόλουθες συνέπειες: 

α. Αν ο θηροφύλακας προχωρήσει σε κατάσχεση των τεκμηρίων, πρέπει 
να παρουσιαστεί στον πλησιέστερο αστυνομικό σταθμό, για να δώσει 
σχετική κατάθεση, ώστε να ακολουθηθεί η ορθή διαδικασία για το 
χειρισμό των τεκμηρίων και να επιτραπεί η παρουσίασή τους ενώπιον 
δικαστηρίου, στην περίπτωση που το εξώδικο δεν καταβληθεί στα 
καθορισμένα χρονικά πλαίσια.  Στην περίπτωση αυτή η διαδικασία 
παραμένει η ίδια με αυτήν που ακολουθείται σήμερα κατά την καταγγελία 
τέτοιων υποθέσεων, κάτι που αντιβαίνει το στόχο της υπό συζήτηση 
πρότασης νόμου, όπως αυτός επεξηγήθηκε από τους εισηγητές. 

β. Αν ο θηροφύλακας δεν προχωρήσει σε κατάσχεση των τεκμηρίων και το 
εξώδικο δεν καταβληθεί, η απουσία τους θα δημιουργεί ανυπέρβλητα 
προβλήματα στην απόδειξη διάπραξης του συγκεκριμένου αδικήματος 
ενώπιον του δικαστηρίου.  Επιπρόσθετα, θα έχει ως αποτέλεσμα την 
κάρπωση θηράματος που αποκτήθηκε με παράνομα μέσα από τον 
κυνηγό, κάτι που είναι ηθικά καταδικαστέο και επιτρέπει στον 
αδικοπραγούντα κυνηγό να κερδίσει από την παρανομία του, πωλώντας 
το θήραμα και χρησιμοποιώντας τα έσοδα για εξόφληση του εξώδικου 
προστίμου. 

3. Η εφαρμογή των ήδη υπαρχουσών εξώδικων ρυθμίσεων στις οποίες 
αναφέρθηκαν οι εισηγητές δεν είχε την προβλεπόμενη από αυτούς επιτυχία στη 
μείωση των περιστατικών διάπραξης των σχετικών αδικημάτων.  Ειδικότερα, 
στην περίπτωση της εξώδικης ρύθμισης του αδικήματος υπέρβασης του 
ανώτατου αριθμού θηραμάτων, όσες υποθέσεις οδηγήθηκαν στα δικαστήρια 
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λόγω μη καταβολής του εξώδικου προστίμου, κατέληξαν σε αθωωτική 
απόφαση, αφού κατά τη δικαστική διαδικασία δεν παρουσιάζονταν τεκμήρια 
των υποθέσεων, διότι αυτά δεν είχαν κατασχεθεί την ώρα έκδοσης του 
εξωδίκου.  Όσον αφορά την εξώδικη ρύθμιση αδικημάτων που αφορούν 
κυνηγετικούς σκύλους, αυτή όντως οδήγησε στην αντιμετώπιση περισσότερων 
περιστατικών παράβασης της σχετικής νομοθεσίας, όμως δε συνέβαλε στην 
πάταξη του φαινομένου. Αντίθετα, τα περιστατικά διάπραξης των εν λόγω 
αδικημάτων αυξάνονται συνεχώς και παρατηρήθηκε ότι συγκεκριμένοι κυνηγοί 
παραβιάζουν συστηματικά τη νομοθεσία, παρά το μεγάλο αριθμό εξώδικων 
προστίμων που τους έχει επιδοθεί. 

4. Η εμπειρία του Ταμείου Θήρας έχει δείξει ότι το πάθος του Κύπριου κυνηγού 
για το κυνήγι είναι τέτοιο, ώστε το μοναδικό μέτρο που μπορεί να λειτουργήσει 
αποτρεπτικά εναντίον της λαθροθηρίας είναι η στέρηση της άδειας κυνηγιού.  Η 
ποινή στέρησης της άδειας κυνηγιού για δέκα χρόνια έχει ήδη επιβληθεί σε 
πέραν των πενήντα προσώπων από την ημέρα εφαρμογής της νομοθεσίας 
μέχρι σήμερα.  Ο περιορισμός των επιπτώσεων σε οικονομικής φύσεως ποινές 
θα δώσει την εντύπωση ότι η χρήση των ηχοπαραγωγών συσκευών με 
μιμητικές φωνές νομιμοποιείται, ιδιαίτερα ενόψει του γεγονότος ότι σε 
ορισμένες  περιπτώσεις, όπως στο κυνήγι της τσίχλας, οι κυνηγοί κυνηγούν 
ομαδικά με τη χρήση μίας μόνο συσκευής και το προτεινόμενο εξώδικο 
πρόστιμο θα το επιφορτίζονται όλα τα μέλη της ομάδας, με αποτέλεσμα το 
τελικό ποσό που θα πληρώνει το κάθε μέλος να είναι πολύ μικρό και καθόλου 
αποτρεπτικό.  

5. Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, προβλέπεται ότι η προτεινόμενη εξώδικη 
ρύθμιση θα έχει ως αποτέλεσμα την ουσιαστική αύξηση του αριθμού των 
κυνηγών που χρησιμοποιούν ηλεκτρονικά μέσα, σε σύγκριση με την περίοδο 
κυνηγιού 2008 -2009.  Σημειώνεται ότι, με βάση τηλεφωνική έρευνα του 
Ταμείου Θήρας, έχει διαφανεί ότι μόνο το 20,13% του συνόλου των κυνηγών 
έχει κυνηγήσει έστω μία φορά με τη χρήση ηλεκτρονικών μέσων που 
εκπέμπουν κελαηδήματα άγριων πτηνών. 

6. Η χρήση ηλεκτρονικών μέσων που εκπέμπουν κελαηδήματα άγριων πτηνών 
απαγορεύεται με βάση ευρωπαϊκή Οδηγία, για τη μη ικανοποιητική εφαρμογή 
της οποίας η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει καταγγελθεί επανειλημμένα στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία βρίσκεται υπό συνεχή 
παρακολούθηση, γιατί δεν πράττει αρκετά για την καταστολή του φαινομένου 
της παράνομης παγίδευσης άγριων πτηνών και καθημερινά λαμβάνει 
επιστολές διαμαρτυρίας γι’ αυτές τις παράνομες ενέργειες, με αποτέλεσμα το 
τουριστικό προϊόν της Κύπρου να πλήττεται ανεπανόρθωτα.  

7. Ο λόγος που δεν έχει ακόμα παταχθεί το φαινόμενο της χρήσης 
ηχοπαραγωγών συσκευών με μιμητικές φωνές κατά την άσκηση του κυνηγιού 
είναι ότι η μέθοδος αυτή τυγχάνει ευρείας αποδοχής από την κοινωνία και ο 
μόνος τρόπος περιορισμού του είναι να δοθεί το ξεκάθαρο μήνυμα από το 
κράτος και τους αξιωματούχους ότι η χρήση τέτοιων συσκευών είναι 
απαράδεκτη και καταδικαστέα.  

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος συμφώνησε με τον προϊστάμενο 
του Ταμείου Θήρας. Ενημέρωσε περαιτέρω την επιτροπή ότι οι ποινές που προβλέπει 
η υφιστάμενη νομοθεσία για το αδίκημα θανάτωσης ή/και σύλληψης θηρεύσιμων 
ειδών πτηνών με τη χρήση ηχοπαραγωγών συσκευών με μιμητικές φωνές είναι 
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ταυτόσημες με τις ποινές που προβλέπονται στον περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης 
της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμο για το αδίκημα της σύλληψης ή θανάτωσης 
ειδών πανίδας κοινοτικού ενδιαφέροντος με τη χρήση μη επιλεκτικών μέσων, 
συμπεριλαμβανομένων των εν λόγω συσκευών.  Ως αποτέλεσμα, όπως ισχυρίστηκε ο 
ίδιος, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις θα προκαλέσουν προβλήματα, σε περίπτωση 
καταγγελίας ατόμων που διαπράττουν το αδίκημα που προβλέπεται στον περί 
Προστασίας και ∆ιαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμο, αφού οι 
κατηγορούμενοι θα επιχειρηματολογούν υπέρ της χαμηλότερης ποινής και δε θα είναι 
δυνατό να τεκμηριωθεί η πρόθεση χρήσης της ηχοπαραγωγικής συσκευής για 
θανάτωση ή/και σύλληψη ειδών πανίδας κοινοτικού ενδιαφέροντος και όχι 
θηρεύσιμων ειδών δυνάμει της υπό συζήτηση πρότασης νόμου.  

 Οι εκπρόσωποι της Αστυνομίας Κύπρου συμφώνησαν με τις απόψεις που 
εξέφρασε ο Γενικός Εισαγγελέας και ο προϊστάμενος του Ταμείου Θήρας και δήλωσαν 
την αντίθεση της αστυνομίας στις τροποποιήσεις που προτείνονται με την υπό 
συζήτηση πρόταση νόμου. Περαιτέρω, σε γραπτό υπόμνημα που κατέθεσαν στην 
επιτροπή εξέφρασαν τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Η προτεινόμενη τροποποίηση για εξώδικη ρύθμιση του αδικήματος της χρήσης 
ηχοπαραγωγών συσκευών με μιμητικές φωνές θα έχει ως αποτέλεσμα την 
αύξηση του αριθμού των κυνηγών που χρησιμοποιούν τις συσκευές αυτές.  Οι 
κυνηγοί που ήδη διαπράττουν το σχετικό αδίκημα θα συνεχίσουν και οι κυνηγοί 
που σήμερα θεωρούν ότι η υφιστάμενη ποινή είναι αποτρεπτική και δε 
διακινδυνεύουν την επιβολή της ίσως προχωρήσουν στη χρήση των εν λόγω 
συσκευών, αφού το εξώδικο πρόστιμο, ύψους €100, δεν είναι αποτρεπτικό.  

2. Το γεγονός ότι κατά την έκδοση εξώδικου προστίμου δεν παραλαμβάνονται 
τεκμήρια θα αποτελέσει εμπόδιο στην υποστήριξη και απόδειξη της υπόθεσης 
ενώπιον του δικαστηρίου σε μια ενδεχόμενη δικαστική διαδικασία που θα 
προκύψει από τη μη καταβολή του προστίμου. 

3. Η προτεινόμενη διαμόρφωση της υφιστάμενης ποινής στέρησης της άδειας 
κυνηγιού περιορίζει σε επικίνδυνο βαθμό τόσο τα αδικήματα των οποίων η 
διάπραξη επιφέρει τις επιπτώσεις αυτές όσο και το χρονικό διάστημα της 
αναστολής, κάτι που δε βρίσκει σύμφωνη την αστυνομία. 

 Ο Επίτροπος Περιβάλλοντος συμφώνησε με τις απόψεις του προϊσταμένου του 
Ταμείου Θήρας και εξέφρασε τη διαφωνία του με τις τροποποιήσεις που επιφέρει η 
υπό συζήτηση πρόταση νόμου. 

 Ο εκπρόσωπος της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών 
Οργανώσεων Κύπρου τάχθηκε εναντίον της υπό συζήτηση πρότασης νόμου και 
κατάθεσε γραπτό υπόμνημα με τις θέσεις της ομοσπονδίας, οι οποίες συνοψίζονται τα 
ακόλουθα: 

1. Η χρήση ηχοπαραγωγών συσκευών με μιμητικές φωνές για θανάτωση ή 
σύλληψη θηρεύσιμων αποδημητικών ειδών πτηνών είναι απόλυτα 
καταδικαστέα, ιδιαίτερα αν ληφθεί υπόψη η μεγάλη καταστροφή που έχει ήδη 
επέλθει στην πανίδα της Κύπρου. 

2. Οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αποδυναμώνουν τη νομοθεσία και 
ενθαρρύνουν τους αδικοπραγούντες. Η εξώδικη ρύθμιση του αδικήματος της 
χρήσης ηχοπαραγωγών συσκευών με μιμητικές φωνές δεν είναι αποτρεπτική 
για τους χρήστες των συσκευών αυτών και αποδυναμώνει το αίσθημα ευθύνης 
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των αδικοπραγούντων, σε αντίθεση με τη στέρηση της άδειας κυνηγιού, η 
οποία ίσως επιφέρει το σωφρονισμό τους. 

3. Ο αποτελεσματικός έλεγχος και η μείωση της συχνότητας τέτοιων παρανομιών 
προϋποθέτει την αύξηση του προσωπικού και την τακτική εκπαίδευση των 
θηροφυλάκων του Ταμείου Θήρας. 

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος 
(Terra Cypria) τάχθηκε εναντίον της υπό συζήτηση πρότασης νόμου και κατάθεσε 
γραπτό υπόμνημα με τις θέσεις του ιδρύματος, οι οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Η παγίδευση και πώληση πτηνών είναι προσοδοφόρα επιχείρηση και η 
προτεινόμενη εξώδικη ρύθμιση δε θα λειτουργήσει αποτρεπτικά, αλλά αντίθετα 
θα έχει ως αποτέλεσμα τον πολλαπλασιασμό των αδικοπραγούντων. 

2. Η χαλάρωση των ποινών που προβλέπεται στην υπό συζήτηση πρόταση 
νόμου θα έχει επίσης ως αποτέλεσμα την υποβάθμιση του τουριστικού 
προϊόντος των περιοχών Λάρνακας, Αμμοχώστου και Λεμεσού.  Ήδη στο 
διαδίκτυο υπάρχουν αρνητικά σχόλια για την παγίδευση αποδημητικών 
πουλιών στην Κύπρο, μέχρι και προτροπές για τουριστικό μποϊκοτάζ του 
νησιού. Ως αποτέλεσμα, η ∆ημοκρατία έχει απώλεια τουριστικού εισοδήματος, 
όχι μόνο λόγω των πιο πάνω αρνητικών σχολίων, αλλά και από τη μη έλευση 
τουριστών που πιθανόν να έρχονταν στην Κύπρο ειδικά για να 
παρακολουθήσουν την άφιξη των αποδημητικών πουλιών, κάτι που σε 
γειτονικές χώρες αποτελεί γεγονός τουριστικού ενδιαφέροντος. 

3. Η αποτελεσματική πάταξη του φαινομένου της χρήσης ηχοπαραγωγών 
συσκευών απαιτεί ποινές αυστηρότερες από τις υφιστάμενες και αύξηση του 
αριθμού των θηροφυλάκων και όχι χαλάρωση των ποινών και δυνατότητα 
εξώδικης ρύθμισης του αδικήματος.  

 Ο εκπρόσωπος του Πτηνολογικού Συνδέσμου Κύπρου τάχθηκε εναντίον της 
υπό συζήτηση πρότασης νόμου και κατάθεσε γραπτό υπόμνημα με τις θέσεις του 
συνδέσμου, οι οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα:  

1. Η προτεινόμενη διαμόρφωση της υφιστάμενης ποινής στέρησης της άδειας 
κυνηγιού θα δώσει το μήνυμα στην Ευρωπαϊκή Ένωση ότι η Κύπρος δεν 
προσπαθεί να αντιμετωπίσει αποτελεσματικά την παγίδευση και τις παράνομες 
κυνηγετικές δραστηριότητες και ότι η πάταξη του επίμονου προβλήματος της 
παγίδευσης με χρήση ηχοπαραγωγικής συσκευής δεν είναι προτεραιότητα για 
τη ∆ημοκρατία. Αυτό είναι ιδιαίτερα σημαντικό ενόψει της ανοδικής τάσης που 
παρουσιάζει η παγίδευση τα τελευταία τρία χρόνια, με περίπου ενάμισι 
εκατομμύριο αποδημητικά και άλλα ενδημικά πουλιά να έχουν θανατωθεί 
παράνομα στην Κύπρο κατά το 2009. 

2. Η προτεινόμενη τροποποίηση για δυνατότητα εξώδικης ρύθμισης του εν λόγω 
αδικήματος, όχι μόνο δε θα βοηθήσει στην πάταξη της λαθροθηρίας, αλλά θα 
έχει το ακριβώς αντίθετο αποτέλεσμα, αφού, σαφώς, η εξώδικη ρύθμιση δεν 
έχει τον αποτρεπτικό χαρακτήρα που έχει η προσαγωγή ενώπιον δικαστηρίου 
με τον κίνδυνο δημιουργίας ποινικού μητρώου, επιβολής ποινών και στέρησης 
της άδειας κυνηγιού. 

3. Η αποτελεσματική πάταξη του συγκεκριμένου προβλήματος μπορεί να 
επιτευχθεί με την ενίσχυση του προσωπικού του Ταμείου Θήρας και μέσω 
εκστρατείας της Κυπριακής Ομοσπονδίας Κυνηγιού και ∆ιατήρησης Άγριας 
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Ζωής, με στόχο την αλλαγή στην κουλτούρα των παρανομούντων κυνηγών. 

 Οι εκπρόσωποι της Κυπριακής Ομοσπονδίας Κυνηγιού και ∆ιατήρησης Άγριας 
Ζωής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης 
νόμου και δήλωσαν ότι η εξώδικη ρύθμιση είναι ο μόνος τρόπος καταπολέμησης του 
φαινομένου της χρήσης ηχοπαραγωγών συσκευών με μιμητικές φωνές, σε αντίθεση 
με την υφιστάμενη χρονοβόρα διαδικασία.  Υποστηρίζοντας τη θέση αυτή, 
ενημέρωσαν την επιτροπή ότι, μόλις αποχωρήσει ο θηροφύλακας από την περιοχή 
κυνηγιού, για να προχωρήσει με την καταγγελία του αδικοπραγούντα, οι 
εναπομείναντες κυνηγοί επικοινωνούν μεταξύ τους και θέτουν σε λειτουργία τις δικές 
τους ηχοπαραγωγούς συσκευές.  

 Στη βάση των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και εισηγητές της πρότασης νόμου κ. Κυριάκος 
Χατζηγιάννη και Ανδρέας Κυπριανού, εκφράζοντας την προσωπική τους θέση, 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος κατά πλειοψηφία των μελών της εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την καταψήφιση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Νομίζω να προηγηθεί ο πρόεδρος της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ναι, κύριε Φακοντή. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πούμε ότι γι’ αυτό το θέμα έγιναν πάρα πολλές 
συνεδρίες.  Είναι δύο μέρη η συγκεκριμένη πρόταση νόμου.  Το πρώτο μέρος 
αναφέρεται στη χρήση των συσκευών μιμητικών φωνών και το δεύτερο αναφέρεται 
στο θέμα της απόκτησης άδειας κυνηγού, της απαγόρευσης ουσιαστικά όσον αφορά 
την άδεια κυνηγίου.   

 Η επιτροπή, μετά που άκουσε και από το Γενικό Εισαγγελέα ότι η πρόταση 
νόμου δεν μπορεί ουσιαστικά να εφαρμοστεί, διότι ο σκοπός της ήταν να βοηθήσει το 
Ταμείο Θήρας να διεκπεραιώνει πιο αποτελεσματικά τη δουλειά του… Η συγκεκριμένη 
πρόταση προνοούσε να γίνεται εξώδικη ρύθμιση, κάτι το οποίο όμως επέβαλλε την 
προσκόμιση στοιχείων, για να μπορέσει να τεκμηριωθεί η υπόθεση.  Άρα, δε 
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βοηθούσε την όλη διαδικασία.  Γι’ αυτό και στην πλειοψηφία της η επιτροπή 
απορρίπτει τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου.   

 Πρέπει να πω όμως με την ευκαιρία που έχω το λόγο ότι ως ΑΚΕΛ έχουμε 
συγκεκριμένη τροπολογία στο δεύτερο σημείο της πρότασης νόμου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Γι’ αυτή την πρόταση έγιναν πολλές συνεδρίες, πολλές ανακατατάξεις, 
ενοποίηση προτάσεων που ήρθαν από ομάδα και από μεμονωμένους, έγινε πολλή 
συζήτηση και είχε διαφανεί ότι θα απορριπτόταν.  Είχαμε κάνει εισήγηση στους 
εισηγητές να την αποσύρουν, παρά να απορριφθεί μετά πολλών επαίνων!  Γιατί θα 
απορριφθεί;  ∆ιότι εδώ ισχύει εκείνο που λέμε, “το μεν πνεύμα πρόθυμον, η δε σαρξ 
ασθενής”, δηλαδή η ιδέα ήταν καλή…  Και εγώ στις αρχές την εγκολπώθηκα, γιατί σου 
λέει βάζει ένας μιμητική μηχανή, έρχεται ο θηροφύλακας, τον αρπάσσει και, αντί να 
τον πάρει στην αστυνομία, την πιο κοντινή, για να του πάρει τα στοιχεία του κ.λπ., του 
βάζει εξώδικο, για να μη φεύγει ο θηροφύλακας από την περιοχή και να μένουν 
ελεύθεροι οι άλλοι κυνηγοί να βάζουν όσες μιμητικές μηχανές θέλουν.  Με το εξώδικο 
των €100 θα γλίτωνε αυτή η κατάσταση.  Όμως ο Γενικός Εισαγγελέας, η αστυνομία, 
το Ταμείο Θήρας, οι πάντες, μας έλεγαν ότι αυτό το πράγμα δεν πρόκειται να γίνει, 
γιατί κανένας δε θα πληρώνει το εξώδικο και επομένως ο θηροφύλακας θα είναι 
αναγκασμένος, με βάση τη νομοθεσία, να τον παίρνει στην αστυνομία.  Αποτέλεσμα, 
μηδέν!    

 Επίσης…   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ποιος είπε έτσι; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Αυτό μας είπαν όλοι που ήρθαν… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, παρακαλώ! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 ∆εύτερον, βάζει ένας μια μιμητική μηχανή, έρχονται οι κυνηγοί για τες τζίκλες, 
τραβούν κάμποσες τζίκλες, πληρώνουν όλοι μαζί ένα εξώδικο των €100.  Και 
εσυνδέθηκε, δεν ξέρω πώς, και με το θέμα των αμπελοπουλιών, ότι βάζουν εκεί στις 
διάφορες περιοχές μιμητικές μηχανές και πιάνουν αμπελοπούλια.  Πιάνει με μια 
μιμητική εκατόν αμπελοπούλια, πκιερώννει €100.  Λοιπόν, αυτό το πράγμα μάς 
ελέχθη από τους αρμοδίους!  Εμείς με αμπελοπούλια τρώμεν, με τζιυνηούμεν, με 
ξέρουμεν είντα που κάμνετε τζιεικάτω τζιει! 

(Γέλια) 

 Απορρίπτουμε αυτή την πρόταση, όμως για τις ποινές στους κυνηγούς που 
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κάνουν παρανομίες θα δεχτούμε την τροποποίηση που έκαμε το ΑΚΕΛ.  Είναι λίγο 
χαμηλότερο το πρόστιμο από ό,τι τώρα, αλλά κάτι παραπάνω από ό,τι πρότειναν οι 
εισηγητές της προηγούμενης πρότασης.    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ο κ. Περδίκης.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε μου να μιλήσω από τη θέση μου, γιατί θα είμαι 
πραγματικά σύντομος, αφού το θέμα έχει συζητηθεί κατά κόρον στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Περιβάλλοντος και είναι το κύριο θέμα που απασχόλησε την περίοδο τούτη 
την επιτροπή μας.   

 Θέλω καταρχάς να εξαίρω για πολλούς και διάφορους λόγους την παρουσία 
και τη συμβολή του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
στις συνεδριάσεις, που έφερε έτσι μια λογική και νούσιμη προσέγγιση στο θέμα… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τι εννοείς “νούσιμη”; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κατά την άποψη τη δική μας, αν επιτρέπεται, κύριε Κατσουρίδη, έν’ νούσιμη 
τούτη η προσέγγιση!   

 Λοιπόν, παρ’ όλα αυτά, πρέπει να πω το εξής:  Εμείς είδαμε με θετικό πνεύμα 
τα επιχειρήματα που έφεραν και οι κυνηγοί και οι εισηγητές, ότι η προσπάθεια ήταν 
και είναι να βελτιωθεί ο τρόπος εφαρμογής της νομοθεσίας σε ό,τι αφορά την 
παράνομη δραστηριότητα με τις μιμητικές συσκευές.  Αμφισβητήθηκε αυτή η πρόθεση 
από πολλούς, ακόμα και από το Γενικό Εισαγγελέα κατά τρόπο άτσαλο, θα έλεγα, 
μπροστά στους βουλευτές.  ∆ε θα μπω σ’ αυτό το θέμα, δηλαδή ποια είναι τα 
πραγματικά κίνητρα αυτών που έβαλαν αυτή την εισήγηση.  Παίρνω τα δεδομένα 
όπως είναι γραμμένα στην εισήγηση.  Καλοπροαίρετη, λέω, ήταν αυτή η εισήγηση.  
Υπάρχουν όμως οι γνωμοδοτήσεις των ειδικότερων, που, πέρα από τους κυνηγούς, 
είναι ο Ουλαμός Πάταξης Λαθροθηρίας της Αστυνομίας, είναι το Ταμείο Θήρας, είναι η 
ίδια η αστυνομία, είναι ο Γενικός Εισαγγελέας, που έχει χειριστεί υποθέσεις, η 
υπηρεσία του. Φαίνεται ότι δεν είναι ο πιο εύκολος τρόπος και ο πιο σωστός, για να 
αντιμετωπιστεί καλύτερα η λαθροθηρία.   

 Πέραν τούτου, όμως, κύριε Πρόεδρε, και αυτό το λέω και για την τροποποίηση 
που καταθέτει σήμερα το ΑΚΕΛ, υπάρχει και ένα θέμα πολιτικής, το οποίο ήγειρε και ο 
Γενικός Εισαγγελέας, αλλά και άλλοι φορείς, μεταξύ των οποίων και οι 
περιβαλλοντικές οργανώσεις.  Το μήνυμα που θέλουμε να στείλουμε ως Βουλή είναι 
ότι αυτή την παράνομη δραστηριότητα με τις μιμητικές συσκευές, αλλά και τις άλλες 
που αφορούν την τροποποίηση του ΑΚΕΛ, που έχει αφετηρία την πρόνοια της 
πρότασης νόμου,  πρέπει να τις αντιμετωπίζει η πολιτεία με επιείκεια;  Είναι η 
λαθροθηρία ένα σοβαρό αδίκημα το οποίο πρέπει να το κοιτάξει η πολιτεία με 
σοβαρότητα και να προσπαθήσει να το καταπολεμήσει;  Η άποψη της πλειοψηφίας 
αυτών που ήρθαν ενώπιόν μας και η δική μου είναι ότι δεν πρέπει σε καμία 
περίπτωση να χαλαρώσουμε τα μέτρα τα οποία υπάρχουν στην υφιστάμενη 
νομοθεσία.   
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 Έτσι, με αυτή την κατάληξη, λέω ότι δε θα υποστηρίξουμε ούτε την πρόταση 
νόμου ούτε την τροπολογία των αγαπητών συναδέλφων του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η πρόταση νόμου έχει δύο βασικές πτυχές.  Η πρώτη αφορά το θέμα της 
μείωσης των ποινών μετά από δεύτερη καταδίκη, που σήμερα μέσα στη νομοθεσία 
για οποιοδήποτε αδίκημα οδηγηθεί στο δικαστήριο είναι για δέκα χρόνια στέρηση της 
άδειας κυνηγίου, κάτι που δε συνάδει καθόλου με την αρχή της αναλογικότητας.  Και 
θέλω να πω ένα παράδειγμα έτσι πάρα πολύ σύντομα. Είχε ψηφιστεί μια νομοθεσία η 
οποία επέβαλλε στους κυνηγούς να έχουν αριθμό στην πλάτη.  Με εξώδικη ρύθμιση 
χρεωνόταν ο κυνηγός ο οποίος δεν έφερε τον αριθμό στην πλάτη του.  Πάρα πολλοί 
κυνηγοί είχαν πει: «Εγώ η μόνη περίοδος που αναγκάστηκα να βάλω αριθμό στην 
πλάτη ήταν όταν με συνέλαβαν οι Άγγλοι, κατά τη διάρκεια του 
εθνικοαπελευθερωτικού αγώνα της ΕΟΚΑ, και αρνούμαι να βάλω αριθμό στην πλάτη 
μου. δε θα γίνω νούμερο».  Άτομο το οποίο αρνείτο να βάλει τον αριθμό στην πλάτη 
επήρεν εξώδικο πρόστιμο, δεν επήεν να το πληρώσει, τη δεύτερη φορά πάλι επήρεν 
εξώδικο πρόστιμο, δεν επήεν να το πληρώσει και αποστερήθηκε την άδεια κυνηγίου 
για δέκα χρόνια.  Αν αυτός ο άνθρωπος είναι παράνομος ή λαθροθήρας, θα το κρίνει 
ο κόσμος. 

 Θέλαμε απλά να ρυθμίσουμε το θέμα με βάση την αρχή της αναλογικότητας, 
γιατί, όπως και σε οποιαδήποτε άλλη δραστηριότητα, υπάρχουν διαβαθμίσεις.  
Υπάρχει ο λαθροθήρας του αγρινού, υπάρχει ο λαθροθήρας της νύχτας, υπάρχει 
αυτός ο οποίος χρησιμοποιεί προβολέα, υπάρχει ο κυνηγός που κατά λάθος μπαίνει 
δέκα μέτρα μέσα στην απαγορευμένη περιοχή, υπάρχει και ο κυνηγός που κατά τη 
διάρκεια της ημέρας, σε νόμιμη περιοχή κυνηγίου, με νόμιμα μέσα θηρεύει και 
χρησιμοποιεί, γιατί του το έστειλε κάποιος πάνω στο κινητό του, το μήνυμα της 
ηχητικής φωνής της τζίκλας.  Κι αυτό είναι που ήθελε να ρυθμίσει το δεύτερο μέρος 
της πρότασης, κύριε Πρόεδρε, το ότι δηλαδή σήμερα, με βάση παραδοχή… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

 Ολοκληρώνετε, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …και του ιδίου του προϊστάμενου, υπάρχει περίπου ποσοστό 50% των 
κυνηγών, με βάση τα μέσα που υπάρχουν, τα τηλέφωνα, τα κινητά, που 
χρησιμοποιούν μηχανούδες, αν το τηλέφωνο μπορεί να θεωρηθεί μηχανούδα, για να 
κυνηγά νόμιμα θηρεύσιμα είδη κατά τη διάρκεια του κυνηγίου σε νόμιμες περιοχές.  
Επειδή δύο αυτοκίνητα της υπηρεσίας σε κάθε επαρχία, κύριε Πρόεδρε, κάνουν 
πάταξη αυτού του φαινομένου, οδηγούνται δύο υποθέσεις για κάθε κυνηγετική 
εξόρμηση στο δικαστήριο. δύο μόνο.  Οι άλλες 15 000 κυνηγοί που χρησιμοποιούν τα 
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τηλέφωνά τους ή μηχανούδες δεν μπορούν να συλληφθούν. 

 Πέραν αυτού, κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι αυτό το κράτος είχε πει ότι υποθέσεις 
οι οποίες θεωρούνται όχι τόσο σοβαρές θα έπρεπε να ρυθμίζονται με εξώδικα, ούτως 
ώστε να μη μαζεύονται εκατοντάδες, χιλιάδες υποθέσεις ενώπιον των δικαστηρίων.  
Αυτό και μόνο ήθελε η πρόταση να ρυθμίσει.  Από εκεί και πέρα ακούσαμε για 
αμπελοπούλια, κύριε Πρόεδρε.  Τα αμπελοπούλια είναι μη θηρεύσιμο είδος, πάει 
ποινικά οποιοσδήποτε χτυπήσει ή πιάσει αμπελοπούλι.  Για χρήση δικτύων το ίδιο.  
Κυνήγι κατά τη διάρκεια νύκτας…  Υπάρχουν άλλες νομοθεσίες που ρυθμίζουν τα 
πάντα.  Αυτά, κύριε Πρόεδρε, γιατί έχει επικρατήσει μέγας λαϊκισμός και 
παραπληροφόρηση στο συγκεκριμένο θέμα.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η κ. Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σύντομα να πω ότι ούτε στην επιτροπή μάς έπεισε ο κ. 
Κυπριανού ούτε τώρα.  Τα επιχειρήματα τα οποία ανέπτυξαν οι συνάδελφοι οι 
προηγούμενοι μας φέρνουν σύμφωνους στην καταψήφιση του νομοσχεδίου, οπότε 
ως Ε∆ΕΚ θα το καταψηφίσουμε. 

 Όσον αφορά την τροποποίηση την οποία έφερε το ΑΚΕΛ, για να μην 
ξαναπάρω το λόγο, θα την ψηφίσουμε, παρ’  όλο που θα προτιμούσαμε να την είχαμε 
μπροστά μας σε συζήτηση στην επιτροπή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Χατζηνικόλας. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και παρακαλώ να με ακούσετε καλά, γιατί ο 
καλύτερος κυνηγός της Βουλής εγώ είμαι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο καλύτερος; 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Κυνηγός της Βουλής! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευτυχώς που έχουμε καλούς κυνηγούς, διότι εγώ ούτε για βουρκάρης εν 
κάμνω. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 
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 Θα σε πάρω μαζί μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει! 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, κύριε Χατζηνικόλα.   

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Το θέμα, κύριε Πρόεδρε, από την πρώτη στιγμή που είχε τεθεί στην επιτροπή 
Περιβάλλοντος, ήταν ένα θέμα το οποίο ερχόταν ιδιαίτερα από μια περιοχή.  Ξέρουμε 
τους λόγους, μπορούμε να συζητούμε με τις ώρες για τα συμφέροντα που παίζονται 
και τα υπερκέρδη τα οποία παίζονται, ιδιαίτερα σε κάποια ζητήματα.  Το θέμα δεν 
αφορά μόνο μιμητικές φωνές για αμπελοπούλια.  Υπάρχουν μιμητικές φωνές για όλα 
τα θηρεύσιμα είδη.  Και με αυτά που έχει πει ο κ. Φυττής συμφωνώ απόλυτα.  Εγώ 
διερωτώμαι, κύριε Πρόεδρε, αν εγώ πάω στο λαόν τζιαι βάλω μιμητική φωνή τζιαι 
παίξω πέντε λαούς τζιαι φάω €100 πρόστιμο, αφού με συμφέρει κάθε φορά να 
πκιάννω την παρέα μου, πέντε άτομα, τζιαι να πηγαίνουμε εναλλάξ κάθε φορά την 
καταγγελία, για να μεν κάμω δεύτερη και τρίτη καταγγελία στο άτομό μου, για να μεν 
στερηθώ την άδεια… 

 Υπάρχουν πολλά ζητήματα, κύριε Πρόεδρε.  Εγώ θα σταθώ μόνο σε ένα.  Από 
τη στιγμή που η Υπηρεσία Θήρας σύσσωμη τάσσεται ενάντια σε αυτό το νομοσχέδιο, 
ο Γενικός Εισαγγελέας έχει μιλήσει στην επιτροπή κι έχει πει ότι δεν μπορεί ούτε 
νομικά να σταθούν αυτές οι υποθέσεις, από τη στιγμή που δε θα παίρνουν τεκμήρια 
για το αν κάποιος δεν το πληρώνει και πάει δικαστήριο.  Εγώ λέω γιατί να έρθουμε να 
ψηφίσουμε αυτό το νομοθέτημα.  Υπάρχουν κι άλλα επιχειρήματα, κύριε Πρόεδρε, 
αλλά σέβομαι το χρόνο και δε θέλω να πω περισσότερα. 

 Για το θέμα της τροποποίησης που προτείνει η κοινοβουλευτική ομάδα του 
ΑΚΕΛ, νομίζω ότι είναι πολύ σωστή, γιατί, αν κάποιος, όπως έχει πει ο συνάδελφος 
απέναντι, έκαμνε την πιο μικρή παρατυπία, θα την έλεγα -μπορεί να μην ήταν καν 
παρανομία- μπορούσε να του επιβληθεί για δέκα χρόνια στέρηση άδειας.  Γι’  αυτό τα 
πέντε χρόνια νομίζω ότι είναι πάρα πολλά ακόμη και εισηγούμαι την έγκρισή της. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βαρνάβα και ολοκληρώνουμε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχοντας την άδεια της κοινοβουλευτικής μου ομάδας, εγώ 
προσωπικά θα διαφοροποιηθώ, γιατί και ως συνυπογράψας τη συγκεκριμένη 
πρόταση νόμου θα ήθελα να πω κάποια πράγματα επίσης. 

 Θέλω να τονίσω ότι από την ημέρα που κατατέθηκε αυτή η συγκεκριμένη 
πρόταση νόμου επικεντρώθηκε στο γιατί οι συνυπογράψαντες αυτή την πρόταση 
νόμου προέρχονται από μία συγκεκριμένη επαρχία.  Ε, δεν ξέρω αν οι κυνηγοί της 
επαρχίας Αμμοχώστου είναι πολύ καλύτεροι είτε πιο φημιζόμενοι από αυτούς των 
άλλων επαρχιών.  Αυτό όμως μας λυπεί, το ότι δηλαδή έχει επικεντρωθεί σε αυτό το 
συγκεκριμένο. 

 Από την άλλη, κύριε Πρόεδρε, εδώ θα πρέπει να ξεχωρίσουμε τα δύο 
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πράγματα.  Το πρώτο είναι σίγουρα η μείωση της αυτόματης στέρησης της άδειας 
κυνηγίου και το δεύτερο είναι σίγουρα το εξώδικο.  Όσον αφορά το εξώδικο, εγώ θα 
δώσω ένα παράδειγμα:  Πέστε ότι κάποιος υπερβαίνει το όριο ταχύτητας με 140-150 
χιλιόμετρα, τον συλλαμβάνει η αστυνομία στο δρόμο -εκεί απειλείται η ίδια η ζωή του, 
απειλείται η ζωή των επιβατών και απειλείται και η ζωή των οποιωνδήποτε άλλων 
υπάρχουν μέσα στο δρόμο- και του βγάζει ένα εξώδικο, αντί να τον συλλάβει, αντί να 
του πάρει το αυτοκίνητό του ως τεκμήριο μέσα, και, εφόσον δεν το πληρώσει, η 
αστυνομία τον παίρνει στο δικαστήριο.  Ε, στην περίπτωση αυτή μιλούμε  για ζωές 
ανθρώπων.  Και  εδώ η εισήγηση μπορεί  να  είναι €100 το εξώδικο.  Εγώ λέω να γίνει 
€200, να γίνει €300, να γίνει €500.  Απλά, για να αρθεί οποιαδήποτε αμφισβήτηση, 
που ο συνάδελφος λέει «ξέρετε, εννά πηαίννουμεν εναλλάξ…».  Όσο θέλετε 
προτείνετε την ποινή την εξώδικη. 

(Μη ευκρινές σχόλιο από τον κ. Ντίνο Χατζηνικόλα) 

 Να τελειώσω, συνάδελφε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Χατζηνικόλα! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Η εισήγησή μας, κύριε Πρόεδρε, δεν είχε καμία σχέση με το να δώσουμε το 
δικαίωμα σε κάποιον να παρανομεί.  Είχε σχέση με αυτό που είπε ο συνάδελφος… Κι 
ας μας πει η Υπηρεσία Θήρας πόσες περιπτώσεις κάθε μέρα που είναι μέρα κυνηγίου 
συλλαμβάνει και παίρνει.  ∆ηλαδή, ασχολείται με δύο, με τρεις και οι υπόλοιποι 
παρανομούν, γιατί δεν υπάρχουν άλλοι διαθέσιμοι της Υπηρεσίας Θήρας να 
ασχοληθούν με την παρανομία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Λέω επίσης το εξής, κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το θέμα της μείωσης της 
ποινής:  Νομίζω ότι είναι τεράστια η αδικία, αυτόματα δέκα χρόνια στέρησης της 
άδειας.  Υπάρχουν και άνθρωποι κάποιας, ορισμένης ηλικίας και νομίζω ότι 
αντιλαμβάνεστε ότι το κυνήγι είναι ιερό άθλημα για κάποιους.  ∆εν είμαι κυνηγός, δεν 
κατέχω, για κάποιους όμως είναι. Και αντιλαμβάνεστε ότι σίγουρα η πρόταση την 
οποία έχουμε καταθέσει για τα δύο χρόνια και ταυτόχρονα τα πέντε στην τρίτη 
παρανομία είναι μέσα στα λογικά πλαίσια που μπορεί κάποιος, φανατικός μάλιστα 
κυνηγός, να στερηθεί του δικαιώματος να κυνηγά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία του 
ΑΚΕΛ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της πρότασης νόμου ως ακολούθως: 



 

 
94 

 

(α)  Με τη διαγραφή των άρθρων 2, 3 και 5 αυτής και την αναρίθμηση του 
υφιστάμενου άρθρου 4 σε άρθρο 2. 

(β) Με την αντικατάσταση του άρθρου 2 αυτού ως έχει αναριθμηθεί με το 
ακόλουθο νέο άρθρο 2: 

«2.  Ο βασικός νόμος τροποποιείται με την αντικατάσταση του άρθρου 89 
αυτού με το ακόλουθο νέο άρθρο: 

“∆εύτερη και 
τρίτη καταδίκη. 

 89.- (1)   Σε περίπτωση που πρόσωπο καταδικάζεται 
για δεύτερη φορά για αδίκημα σύμφωνα με τον 
παρόντα Νόμο - 

  (α)  η προβλεπόμενη ποινή στο επιμέρους αδίκημα  
διπλασιάζεται. και 

  (β) η άδεια κυνηγιού τού στερείται αυτόματα για 
τουλάχιστο πέντε χρόνια, εκτός αν 
αιτιολογημένα το δικαστήριο αποφασίσει 
διαφορετικά. 

   (2)   Σε περίπτωση που πρόσωπο καταδικάζεται 
για τρίτη φορά για αδίκημα σύμφωνα με τον παρόντα 
Νόμο - 

  (α) η προβλεπόμενη ποινή στο επιμέρους αδίκημα 
διπλασιάζεται.  και  

  (β) η άδεια κυνηγιού τού στερείται αυτόματα για 
τουλάχιστο δέκα χρόνια, εκτός αν αιτιολογημένα 
το δικαστήριο αποφασίσει διαφορετικά.”.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία του ΑΚΕΛ, με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, έξι εναντίον και πέντε 
αποχές, εγκρίνεται. 
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 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 80 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 89 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΧΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δέκα ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 5 
απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων 
Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δέκα ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και μία αποχή, η πρόταση νόμου 
απορρίπτεται. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Με όλο το σεβασμό, να μας εξηγήσει κάποιος το εξής: Το ΑΚΕΛ κατέθεσε 
τροπολογία, πέρασε η τροπολογία του και ψήφισε ύστερα εναντίον της πρότασης 
νόμου;  Το θεωρώ λίγο ανορθόδοξο.  Απλά, διευκρινιστικά, για να καταλάβω τι γίνεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η τροπολογία του ΑΚΕΛ αφορά πρόνοιες άλλης νομοθεσίας, κύριε Πρόεδρε, 
και πολύ σωστά έγινε με τον τρόπο που έγινε.  Έχει δίκαιο ο κ. Σαμψών, αλλά είναι 
δύο διαφορετικά νομοθετήματα που επηρεάζονται.  Η πρόταση νόμου αφορούσε 
συγκεκριμένο θέμα και επομένως καλώς απερρίφθη· η τροπολογία αφορά υφιστάμενη 
πρόνοια στη νομοθεσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, το υπ’  αριθμόν 27 θέμα, «Ο περί Προώθησης και 
Ενθάρρυνσης της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης 
Ενέργειας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007», αναβάλλεται. 

 Το υπ’  αριθμόν 28 θέμα είναι «Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της 
Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα κάμω θέμα εδώ.  Εγώ θέλω να εξετάσετε εσείς, ως 
Πρόεδρος, αν σωστά έγινε η ψηφοφορία η προηγούμενη.  Όχι τώρα!  Εγώ νομίζω δεν 
είναι σωστή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι εννοείτε «αν σωστά έγινε»; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Αν υπάρχει λόγος, θα το επαναφέρουμε τον Οκτώβρη.  Εμείς δεν 
εισηγηθήκαμε το θέμα, αλλά, όταν τροποποιήσεις κάτι, ψηφίζεται ως ετροποποιήθη.  
∆εν μπορείς να πας να πεις «ψήφισα την τροποποίηση» και μετά «απορρίπτω το 
νομοσχέδιο». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα συμφωνήσω πλήρως με τον κ. Συλλούρη, γιατί η 
τροπολογία η οποία κατατέθηκε από πλευράς του ΑΚΕΛ είχε σχέση άμεση με την 
πρόταση νόμου η οποία κατατέθηκε.  Από τη στιγμή που η τροπολογία του ΑΚΕΛ έχει 
περάσει, άρα έπαυσε να υφίσταται υπό κανονικές συνθήκες η πρόταση νόμου ως 
κατατέθηκε και ενώπιόν μας… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι έτσι! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Έτσι είναι, κύριε Πουργουρίδη!  Όταν τέθηκε σε ψηφοφορία, ήταν ήδη 
τροποποιημένη η πρόταση νόμου!  Έτσι είναι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πέρα από όσα είπε ο κ. Πουργουρίδης -να μην τα επαναλάβω- 
διερωτώμαι γιατί εν ξεσηκώνεται και ο Γιώργος Βαρνάβα και ο ∆ημήτρης Συλλούρης, 
όταν ένα κόμμα, εκείνο που αντιπολιτεύεται κάθε φορά, καταψηφίζει το σύνολο των 
προϋπολογισμών, αλλά υπερψηφίζει τροπολογίες.  Γιατί δε θεωρείται ότι υπερψήφισε 
τους προϋπολογισμούς; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ∆εν είναι έτσι!  Άλλαξε πλήρως… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Άλλο τα ριάλια, άλλο τα πουλιά! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Νομίζω ότι, ενώ πολιτικά έχει δίκαιο ο κ. Κατσουρίδης, πολιτικά, νομικά όμως -
είναι η ταπεινή μου γνώμη- έχει δίκαιο ο κ. Συλλούρης και θα το δείτε στη συνέχεια 
φυσικά.  ∆εν αλλάζει τίποτε σε σχέση με τη διαδικασία!  Ας αφεθεί για αργότερα, όταν 
θα τον εξετάσετε, διότι έν’ πέρα που μας πλέον.  Εμείς εψηφίσαμε.  Ετέλειωσε.  



 

 
98 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως έχει τελειώσει το θέμα, αλλά δεν είναι όπως το έχει 
εξηγήσει ο κ. Πουργουρίδης.  Η τροποποίηση μπορούσε να ψηφιστεί και αφορά 
τροποποίηση του ισχύοντος νόμου.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όχι, άλλου νόμου είπε ο κ. Πουργουρίδης. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Α, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Λοιπόν, ναι, κύριε Ομήρου. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Τροποποιήθηκε, καθαρά! 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ:  

 Όμως η τροποποίηση, η πρόταση του ΑΚΕΛ η τροποποιητική αφορούσε την 
πρόταση νόμου που κατέθεσαν οι συνάδελφοι.  Συνεπώς, η διαδικασία, ως εξελίχθηκε 
με την καταψήφιση της πρότασης νόμου των συναδέλφων, οδήγησε και σε 
καταψήφιση στο τέλος της ημέρας και της τροποποίησης που κατέθεσε το ΑΚΕΛ.  
Νομίζω ότι αυτό είναι το συμπέρασμα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Λοιπόν, κύριοι... 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη.  

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συζητούμε και πράγματι νομίζω σπαταλούμε χρόνο, ενώ έχουμε πολλά άλλα 
θέματα να δούμε.  Υπάρχει πρόνοια στο νόμο που λέει ότι ένας, άμα καταδικαστεί, 
στερείται αυτά και αυτά τα δικαιώματα.  Η πρόταση νόμου του ΑΚΕΛ έγινε, για να 
μετριάσει αυτές τις πρόνοιες, διότι, όπως είπε ο κ. Κυπριανού, κρίθηκε ότι παραβιάζει 
την αρχή της αναλογικότητας.  Αυτό έγινε σε άρθρο του νόμου.  Απ’ εκεί και πέρα, η 
πρόταση νόμου όπως κατατέθηκε προνοούσε για κάτι επιπρόσθετο και αυτό 
απορρίφθηκε.  ∆εν είναι η πρώτη φορά που παρουσιάζονται παρόμοια φαινόμενα και 
γίνεται παρόμοιου είδους ψηφοφορία.  Άρα, συζητούμε, νομίζω, για κάτι που είναι 
εντελώς αχρείαστο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, κύριοι, νομίζω εξαντλήθηκε η συζήτηση.  Ο καθένας έχει την 
προσέγγισή του, σεβαστή.   

 Το υπ’ αριθμόν 27 θέμα, που είναι «Ο περί  Προώθησης και Ενθάρρυνσης της 
Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας 
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(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» αναβάλλεται.   

 Το υπ’ αριθμόν 28 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης 
της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2010» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Βαρνάβα 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  

 Ανδρέας Μουσκάλλης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Γιώργος Περδίκης 

 Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 6 Ιουλίου 
2010.  Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον 
της επιτροπής ο διευθυντής της Υπηρεσίας Ενέργειας και άλλοι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς και εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της 
Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ), του Συνδέσμου Εταιρειών 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας Κύπρου, του Ενεργειακού Γραφείου Κυπρίων 
Πολιτών και του Συνδέσμου Αιολικής Ενέργειας Κύπρου. Στη συνεδρία παρευρέθηκαν 
επίσης και εκπρόσωποι της ΟΕΒ και του Συνδέσμου Μηχανολόγων Μηχανικών.  

 Σκοπός του εν λόγω νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Προώθησης 
και Ενθάρρυνσης της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης 
Ενέργειας Νόμου [Νόμος αριθμός 33(Ι) του 2003 όπως αυτός τροποποιήθηκε έκτοτε], 
έτσι ώστε να αυξηθεί το τέλος κατανάλωσης που καταβάλλεται από τους καταναλωτές 
ηλεκτρικής ενέργειας στο ταμείο που καθιδρύεται με τον υπό αναφορά νόμο σε 0,44 
σεντ/kWh από 0,22 σεντ/kWh, που ισχύει σήμερα. Με την προτεινόμενη νομοθεσία 
αυξάνονται τα έσοδα του εν λόγω ταμείου, έτσι ώστε να μπορέσει η Κύπρος να 
εφαρμόσει τα αναγκαία προγράμματα, για να ικανοποιήσει τους δεσμευτικούς 
στόχους που έχει αναλάβει έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης μέχρι το 2020 αναφορικά 
με τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, 
επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Η προώθηση της αξιοποίησης των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (ΑΠΕ) και 
της εξοικονόμησης ενέργειας (ΕΞΕ) αποτελεί υψηλή προτεραιότητα για την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία μέσω της νέας Οδηγίας πλαίσιο για τις 
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας (Οδηγία 2009/28/ΕΚ) καθόρισε τη νέα ενεργειακή 
της πολιτική για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας και έθεσε νομικά 
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δεσμευτικούς στόχους σε κάθε κράτος μέλος. Για την περίπτωση της Κύπρου η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή καθόρισε τους ακόλουθους νομικά δεσμευτικούς 
στόχους που πρέπει να πετύχει η Κύπρος έως το 2020: 

α. Το 13% της τελικής ενεργειακής κατανάλωσης της Κύπρου να 
προέρχεται από ΑΠΕ. 

β. Το 10% της κατανάλωσης στις μεταφορές να προέρχεται από ΑΠΕ. 

2. Για την υλοποίηση των πιο πάνω στόχων, κύριο μέτρο αποτελεί η λειτουργία 
Σχεδίων Παροχής Χορηγιών για παροχή οικονομικών κινήτρων υπό μορφή 
κυβερνητικής χορηγίας ή/και επιδότησης για ανάπτυξη επενδυτικών 
πρωτοβουλιών στον τομέα της ενθάρρυνσης της χρήσης των ΑΠΕ και της ΕΞΕ.  
Η επίτευξη των στόχων αυτών υλοποιείται μέσω χρηματοδότησης από το 
Ειδικό Ταμείο Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας. 

3. Οι πόροι του πιο πάνω ταμείου, σύμφωνα με όσα αναφέρονται στην ίδια 
εισηγητική έκθεση, προέρχονται από την επιβολή και είσπραξη του τέλους 
κατανάλωσης από όλους τους καταναλωτές ηλεκτρικού ρεύματος, από τις 
εκάστοτε εγκρινόμενες κυβερνητικές χορηγίες ή εισφορές προς το ταμείο και 
από οποιαδήποτε άλλα έσοδα, δωρεές, τόκους από καταθέσεις ή επενδύσεις 
των χρημάτων του ταμείου.  

4. Κατά την ετοιμασία του προϋπολογισμού του εν λόγω ταμείου για το έτος 2010, 
του οποίου εκκρεμεί η έγκριση από τη Βουλή, διαφάνηκε ότι τα 
υφιστάμενα/συνεχιζόμενα Σχέδια Παροχής Χορηγιών δεν μπορεί να 
εφαρμοστούν, εάν δεν ενισχυθεί προηγουμένως το ταμείο. 

 Σημειώνεται ότι μαζί με την εισηγητική έκθεση κατατέθηκε στη Βουλή και 
σχετικός πίνακας στον οποίο φαίνονται η μηνιαία και ετήσια επιβάρυνση 
καταναλωτών ανά τομέα χρήσης με το υφιστάμενο τέλος των 0,22 σεντ/kWh και το 
προτεινόμενο τέλος των 0,44 σεντ/kWh.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου, ο διευθυντής της 
Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
κατέθεσε πίνακες οι οποίοι περιλαμβάνουν στοιχεία που δείχνουν διαχρονικά τη 
διακύμανση του ταμείου (προβλεπόμενα έσοδα και έξοδα του ταμείου για την περίοδο 
2010-2020), τα οποία προκύπτουν από την υλοποίηση του σχεδίου δράσης για την 
επίτευξη του δεσμευτικού στόχου που έχει καθορίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση για την 
Κύπρο, καθώς και σχετικό υπόμνημα στο οποίο περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, 
στοιχεία  για τους εθνικούς στόχους των ΑΠΕ και της ΕΞΕ με βάση το κοινοτικό δίκαιο, 
τα έσοδα του ταμείου για τα έτη από το 2003 μέχρι το 2009, τον αριθμό των αιτήσεων 
και το σχετικό ποσό που δαπανήθηκε για τα έτη 2005 μέχρι 2009, καθώς και τέλη που 
εφαρμόζονται σε άλλες χώρες.  Όλα τα πιο πάνω στοιχεία και πληροφορίες 
βρίσκονται κατατεθειμένα στο Αρχείο της Βουλής και είναι στη διάθεση όλων των 
μελών της Βουλής. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
πιο πάνω νομοσχεδίου. 

 Επιπρόσθετα, οι εκπρόσωποι του Ενεργειακού Γραφείου Πολιτών απέστειλαν 
στην επιτροπή σχετικό υπόμνημα, στο οποίο αναφέρεται, μεταξύ άλλων, ότι η αύξηση 
του τέλους κρίνεται απαραίτητη, για να μπορέσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία να επιτύχει 
τους δεσμευτικούς στόχους για την ενέργεια που παράγεται από ΑΠΕ το 2010.  Στο 
ίδιο υπόμνημα περιλαμβάνονται και άλλα σχόλια και προβληματισμοί γενικά για το 
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κεφάλαιο “ΑΠΕ στην Κύπρο”. 

 Επίσης, ο εκπρόσωπος της ΡΑΕΚ δήλωσε ότι συμφωνεί με την προτεινόμενη 
αύξηση του τέλους κατανάλωσης που καταβάλλεται στο πιο πάνω ταμείο και δήλωσε 
παράλληλα  ότι είναι καιρός το θέμα της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας να εξεταστεί σε 
ολοκληρωμένη βάση και ότι χρειάζεται να δημιουργηθεί μια αγορά η οποία να είναι 
αυτορρυθμιζόμενη και αυτοελεγχόμενη.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει  κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Για μια ακόμα φορά θέλω να πω ότι αποδεικνύουμε με πόσο υπεύθυνο τρόπο 
η παράταξή μας αντιμετωπίζει ζητήματα που έχουν να κάμουν με υγιή ανάπτυξη, με 
πράσινη ενέργεια, με ενίσχυση της οικονομίας.  Εδώ ψηφίζουμε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Παρακαλώ! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Για το υπ’ αριθμόν 28. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Για το υπ’ αριθμόν 28. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Γι’ αυτό μιλούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.  

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εδώ, χωρίς να το επιδιώκετε, βγήκατε όλοι λάθος εκτός από εμένα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.  

(Γέλια) 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εδώ ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός αποδεικνύοντας για μια ακόμη φορά την 
υπευθυνότητά του χωρίς τυμπανοκρουσίες, χωρίς λαϊκίστικες κυβερνώσες εξάρσεις, 



 

 
102 

 

χωρίς δημαγωγίες ψηφίζει αύξηση τέλους, φορολογία, διπλασιασμό 100%, γιατί 
θεωρούμε ουσιαστικά ότι θα υποβοηθήσει την πράσινη οικονομία, θα υποβοηθήσει 
την ανάπτυξη.  Άρα, επαναλαμβάνουμε ότι εμείς είμαστε υπέρ και στηρίζουμε ό,τι 
συμφέρει αυτό τον τόπο.  ∆εν είμαστε υπέρ και δε στηρίζουμε την κυβέρνηση και 
κυβερνητικές πολιτικές που δε συμφέρουν τον τόπο.  Θα μας βρίσκετε πάντα 
σύμμαχους και συμπαραστάτες εκεί και όπου η κυβέρνηση παίρνει μέτρα, όσο 
επώδυνα κι αν είναι, και το αποδεικνύουμε, αλλά θα μας βρίσκετε απέναντι όπου αυτή 
η κυβέρνηση ταυτίζεται με πολιτικές που είναι αντιαναπτυξιακές και δε συνεισφέρουν 
στο δημόσιο συμφέρον.  Άρα, εμείς θα συνεχίσουμε με συνέπεια να είμαστε θιασώτες 
και υποστηρικτές του δημοσίου συμφέροντος, έστω και αν αυτά τα μέτρα δεν είναι ό,τι 
πιο ωφέλιμο για τον απλό τον πολίτη, που θα πληρώσει ουσιαστικά το κόστος της 
πράσινης ενέργειας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα υποστηρίξει αυτό τον πράσινο 
φόρο, -ας τον πούμε- ή το τέλος, το οποίο θα χρησιμοποιηθεί πράγματι για σωστούς 
αναπτυξιακούς σκοπούς, και δεν αγχωνόμαστε να αποδείξουμε κάτι μ’ αυτό τον 
τρόπο. ψηφίζουμε όπως θεωρούμε εμείς σωστό κάθε νομοσχέδιο και κάθε πρόταση 
νόμου που έρχεται ενώπιόν μας και νομίζω είναι περιττό να πρέπει ο καθένας να 
τεκμηριώνει στο κοινοβούλιο ότι το κάνει για τον άλφα ή το βήτα λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Περδίκης.  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως, εφόσον μιλούμε για πράσινη οικονομία, έχουμε και 
λόγο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Κύριε Κουλία, παρακαλώ! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ορισμένα “πράσινα” δεν μπορούν να ξεθωριάσουν τόσο εύκολα, κύριε Κουλία.   

 Πρέπει όμως να πούμε και το εξής, κύριε Πρόεδρε:  Αυτή η εισήγηση για 
αύξηση του πράσινου φόρου, του τέλους για την ενίσχυση του Ειδικού Ταμείου 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας έφτασε πάρα πολύ καθυστερημένα, σε βαθμό τέτοιο, 
ώστε να μην μπορεί το ταμείο να πληρώσει τις ήδη εγκεκριμένες χορηγίες και να μείνει 
για έξι μήνες κλειστό, με αποτέλεσμα να δημιουργηθεί λαϊκή κατακραυγή, την οποία 
εισπράξαμε εμείς, γιατί είμαστε πράσινοι, ούλλοι πά’ς τους πράσινους.  Σάμπως τζιαι 
φταίμε εμείς για αποφάσεις της κυβέρνησης ή της Βουλής!  Λοιπόν, τούτο έν’ το ένα.   

 Το δεύτερο, θέλω να αναφέρω και να χαιρετίσω την ομόθυμη αντιμετώπιση 
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των κομμάτων, συγκυβερνώντων και αντιπολιτευομένων, πάνω στο θέμα της αύξησης 
ακόμα περαιτέρω του τέλους, διότι στην επιτροπή έγινε συζήτηση -περίμενα να το πει 
ο πρόεδρος- και υπάρχει η καλή διάθεση, εφόσον είναι τεκμηριωμένο και εφόσον γίνει 
ένας σωστός προγραμματισμός, που αυτή τη στιγμή δεν υπάρχει.  Eξ όσων 
πληροφορούμαι, φαίνεται ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν εκατάφερε την 1η Ιουλίου, 
πριν λίγες ημέρες, να καταθέσει το στρατηγικό σχεδιασμό της για ανάπτυξη των 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, ως όφειλε.  Βεβαίως, δεν είμαστε οι μόνοι, έχει και 
άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έπαθαν το ίδιο.  Πρέπει λοιπόν να έρθει 
αυτός ο στρατηγικός σχεδιασμός τον Οκτώβρη, να εγκριθεί από την επιτροπή 
Εμπορίου της Βουλής, να γίνει ο κατάλληλος διάλογος και να στηριχθεί το ταμείο 
αποτελεσματικά.  Με αυτό το τέλος, όπως μπορούσε να σας πει και ο πρόεδρος της 
επιτροπής Εμπορίου, πάμε ως το 2013.  Από το 2013 και μετά πάλι θα είμαστε 
απέναντι στο φαλιμέντο.  Έχουμε πολλή δουλειά μπροστά μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλον ότι μιλάμε για αύξηση τέλους, που αυτό σημαίνει 
αύξηση φορολογίας των καταναλωτών και γενικότερα των πολιτών αυτού του τόπου, 
εμείς θεωρούμε ότι το όφελος το οποίο θα έχει ο πολίτης, ο καταναλωτής αυτού του 
τόπου από το αποτέλεσμα της αύξησης αυτής της φορολογίας είναι πολύ 
περισσότερο από τα €10, €11 το χρόνο που θα επιβαρυνθεί επιπλέον.  Θεωρούμε -
και το έχει πει ο κ. Περδίκης- ότι θα μπορούσε ακόμη η Βουλή να προχωρήσει και σε 
μεγαλύτερη αύξηση.  Όμως αναμένουμε να δούμε την κατάθεση του στρατηγικού 
σχεδίου ανάπτυξης ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και είμαστε έτοιμοι να 
επανέλθουμε.   

 Θέλω όμως να πω κάτι, κύριε Πρόεδρε.  Έχουν ειπωθεί παράπονα, γιατί μετά 
από το νομοσχέδιο αυτό θα δούμε και την ψήφιση του προϋπολογισμού των 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, ότι ένα μεγάλο ποσό από αυτό το οποίο θα 
ψηφίσουμε σήμερα είναι ήδη χρωστούμενο, άρα θα πάει σε αυτούς που τους 
χρωστούν.  Όμως ηχεί στην κοινωνία «ξέρετε, υπάρχει επιλογή στο πού δίνεται αυτό 
το ποσό» και ότι μεγαλοεπιχειρηματίες έχουν ήδη πάρει τις άδειες, στερώντας αυτό το 
δικαίωμα ακόμη και από μικρομεσαίες επιχειρήσεις οι οποίες θέλουν να ασχοληθούν 
με αυτού του τύπου την -μπορώ να πω- εξέλιξη.  Γι’ αυτό το λόγο, καλούμε το 
Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού να έχει μέτρα και σταθμά στην 
παραχώρηση αυτού του ποσού, ώστε να μην απορροφήσουν άμεσα, δηλαδή σε πολύ 
λίγο χρονικό διάστημα, κάποιοι μεγαλοσχήμονες, κάποιοι μεγαλοεπιχειρηματίες όλο 
αυτό το ποσό και στο τέλος της ημέρας απλά να έχουμε αιτήσεις, εγκρίσεις, χωρίς 
ποσό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.  

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

 Ναι, ο κ. Συλλούρης; 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της 
Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 29 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου 
για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2010 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για 

Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2010 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Περδίκης 

 Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
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πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Ιουνίου 
και 5 Ιουλίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο πρόεδρος του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και 
Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας, καθώς και εκπρόσωποι 
του Ειδικού Ταμείου ∆ιαχείρισης Εξοικονόμησης Ενέργειας και της Ρυθμιστικής Αρχής 
Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της 
Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας για το 
2010 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €19.692.610 και συνολικά έσοδα ύψους 
€18.750.353. 

 Τα έσοδα του Ειδικού Ταμείου προέρχονται κυρίως από εισπράξεις των τελών 
κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας (€18.750.353) ύψους 0,22 σεντ ανά KWh για τους 
μήνες Ιανουάριο μέχρι Μάιο 2010 και 0,44 σεντ ανά KWh για τους υπόλοιπους μήνες 
του 2010, καθώς και από τόκους που προέρχονται από την επένδυση των 
αποθεμάτων του Ειδικού Ταμείου (€10.000).   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι δαπάνες 
του Ειδικού Ταμείου προορίζονται κυρίως για τα ακόλουθα: 

1. Επιχορηγήσεις     18.002.600 

2. Λειτουργικές δαπάνες           2 3.010 

3. Μίσθωση υπηρεσιών/αντιμισθία       1.470.000 

4. Συμμετοχή σε εκθέσεις ή/και σε άλλες εκδηλώσεις                                 50.000 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, το Ειδικό Ταμείο 
χρηματοδοτεί δραστηριότητες που στοχεύουν στην ενθάρρυνση της χρήσης των 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (αιολικής, φωτοβολταϊκών, ηλιακής, υδροηλεκτρικής, 
βιομάζας κ.ά.), καθώς και της εξοικονόμησης ενέργειας. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ο πρόεδρος 
του Ειδικού Ταμείου ανέφερε ότι, με βάση τις πρόνοιες του Πενταετούς Σχεδίου 
∆ράσης για Εξοικονόμηση Ενέργειας, το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε τη διάθεση 
ετήσιου κονδυλίου ύψους €854.301 για αγορά και διάθεση συμπαγών λαμπτήρων 
φθορισμού στο καταναλωτικό κοινό για την περίοδο 2006-2010. 

 Ο πρόεδρος του Ειδικού Ταμείου ανέφερε περαιτέρω ότι οι λαμπτήρες 
διατίθενται δωρεάν σε τουλάχιστον πενήντα χιλιάδες υποστατικά (νοικοκυριά, 
εκκλησίες, μοναστήρια, σωματεία, μη κερδοσκοπικούς οργανισμούς, αγαθοεργά 
ιδρύματα και άλλους κοινωφελείς οργανισμούς).  Λόγω της μεγάλης ζήτησης από τους 
δικαιούχους που σημειώθηκε μέσα στο έτος 2007, η επιτροπή του Ειδικού Ταμείου 
προχώρησε σε προκήρυξη προσφορών για την αγορά των υπόλοιπων λαμπτήρων 
που προνοεί το πενταετές σχέδιο.  Το Ειδικό Ταμείο ανέλαβε την υποχρέωση να 
επωμισθεί τη δαπάνη τόσο για την αγορά των λαμπτήρων όσο και για τη διαφημιστική 
εκστρατεία των συμπαγών λαμπτήρων φθορισμού, ενώ η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου 
θα αναλάβει την αποθήκευση και τη διάθεση των λαμπτήρων στο καταναλωτικό κοινό. 
Εντός του 2010 αναμένεται να καταβληθεί ποσό ύψους €1.435.100 για την αγορά και 
διάθεση των λαμπτήρων βάσει των συμβολαίων που υπογράφηκαν με τους 
επιτυχόντες προσφοροδότες. 

 Περαιτέρω, οι εκπρόσωποι του Ειδικού Ταμείου ενημέρωσαν την επιτροπή για 
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τους δεσμευτικούς στόχους που καθόρισε η Ευρωπαϊκή Ένωση σε σχέση με την 
εξοικονόμηση ενέργειας, τους οποίους η Κύπρος πρέπει να πετύχει μέσα σε 
συγκεκριμένα χρονοδιαγράμματα.  Συναφώς, ανέφεραν ότι η αύξηση των εσόδων του 
Ειδικού Ταμείου, η οποία θα προέλθει από την αύξηση του τέλους κατανάλωσης από 
0,22 σεντ ανά KWh σε 0,44 σεντ ανά KWh, το οποίο υπολογίζεται στο σχετικό 
λογαριασμό ή τιμολόγιο ηλεκτρικής ενέργειας που εκδίδεται από τον παροχέα 
ηλεκτρικής ενέργειας, προτείνεται με άλλο σχετικό νομοσχέδιο, που κατατέθηκε και 
εκκρεμεί ενώπιον της Βουλής.  Όπως είναι γνωστό,  η Ευρωπαϊκή Ένωση καθόρισε 
τους ακόλουθους νομικά δεσμευτικούς στόχους που πρέπει να πετύχει η Κύπρος το 
2010: 

1. Το 13% της τελικής ενεργειακής κατανάλωσης της Κύπρου να προέρχεται από 
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 

2. Το 10% της κατανάλωσης στις μεταφορές να προέρχεται από ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας. 

 Κύριο μέτρο για την υλοποίηση των πιο πάνω στόχων είναι η λειτουργία των 
Σχεδίων Παροχής Χορηγιών για παροχή οικονομικών κινήτρων υπό μορφή 
κυβερνητικών χορηγιών ή/και επιδότησης για ανάπτυξη επενδυτικών πρωτοβουλιών 
στον τομέα της ενθάρρυνσης της χρήσης ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και της 
εξοικονόμησης ενέργειας.  Η προτεινόμενη αύξηση του πιο πάνω αναφερόμενου 
τέλους θα επιβληθεί με γνωστοποίηση του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού μετά τη λήψη σχετικής απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, η οποία 
θα καθορίσει την ημερομηνία έναρξης ισχύος της σχετικής αύξησης του τέλους.  Η 
ισχύς της αύξησης σημειώνεται ότι θα πρέπει να αρχίσει μετά την ψήφιση του 
σχετικού νομοσχεδίου, το οποίο εκκρεμεί στη Βουλή. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης, μέλη της επιτροπής ζήτησαν από τους 
αρμοδίους να καταθέσουν τα ακόλουθα στοιχεία: 

1. Το συνολικό αριθμό των αιτήσεων που υποβλήθηκαν για σκοπούς επιδότησης. 

2. Τον αριθμό των αιτήσεων που δεν έχουν ακόμα εξεταστεί. 

3. Τον αριθμό των αιτήσεων που ικανοποιήθηκαν. 

4. Τη μελέτη αξιοποίησης κάθε τεχνολογίας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία 
του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο 
για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για την 
Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2010. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου 
κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Έγκριση πληρωμής ποσού από το Ειδικό Ταμείο ύψους €19.692.610 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 3. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 4. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 5. 

 Υπεύθυνοι λειτουργοί.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού 
Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2010 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 30 θέμα είναι «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Κυριάκος Χαζηγιάννη Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Γιώργος Βαρνάβα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε αριθμό συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό 
διάστημα μεταξύ της 31ης Μαρτίου 2009 και 6ης Ιουλίου 2010.   
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 Στα πλαίσια των εν λόγω συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
του Γραφείου του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη του ίδιου υπουργείου, 
του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου της Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Γενικού Λογιστή της ∆ημοκρατίας, της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου, της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών 
Εταιρειών, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων 
Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Συνδέσμου Πτυχιούχων Εγκεκριμένων Λογιστών - 
Ελεγκτών Κύπρου, του Ανεξάρτητου Συνδέσμου Λογιστών Κύπρου, του Παγκύπριου 
∆ικηγορικού Συλλόγου, της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου (ΧΑΚ), του Φορέα Προώθησης Ξένων Επενδύσεων (CIPA), του Συνδέσμου 
Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, του ΚΕΒΕ και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων 
Συμβούλων Επιχειρήσεων Κύπρου. 

 Η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα Λτδ, η Παγκύπρια Συνεργατική 
Συνομοσπονδία, ο Κυπριακός Εργοδοτικός Σύνδεσμος Τραπεζών (ΚΕΣΤ), η ΟΕΒ, ο 
Κυπριακός Σύνδεσμος Συμβούλων Επιχειρήσεων, ο Κυπριακός Σύνδεσμος 
∆ιοικητικών Συμβούλων, ο Σύνδεσμος Γραμματέων/∆ιευθυντών Συνεργατικών 
Ιδρυμάτων Κύπρου, ο Σύνδεσμος ∆ημοσίων Εταιρειών Κύπρου και το Γραφείο της 
Εφόρου Ασφαλίσεων παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Σημειώνεται όμως ότι η Έφορος Ασφαλίσεων απέστειλε σχετική επιστολή, 
ημερομηνίας 11 Μαΐου 2009, στην οποία αναφέρεται ότι συμφωνεί με τις 
τροποποιήσεις του εν λόγω νομοσχεδίου και δεν έχει οποιαδήποτε σχόλια/ενστάσεις.  
Επίσης ο Κυπριακός Σύνδεσμος ∆ιοικητικών Συμβούλων, με επιστολή του, 
ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2009, ενημερώνει την επιτροπή ότι συμφωνεί με το 
περιεχόμενο του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ο Σύνδεσμος ∆ημοσίων Εταιρειών 
Κύπρου με επιστολή του, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2009, αναφέρει ότι δεν έχει 
οποιαδήποτε σχόλια και παρατηρήσεις επί του προτεινόμενου νόμου.   

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η εναρμόνιση του βασικού περί 
Εταιρειών Νόμου με την Οδηγία 2006/46/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου, της 14ης Ιουνίου 2006, για την τροποποίηση της Οδηγίας 78/660/ΕΟΚ 
του Συμβουλίου περί των ετήσιων λογαριασμών εταιρειών ορισμένων μορφών, της 
Οδηγίας 83/349/ΕΟΚ του Συμβουλίου σχετικά με τους ενοποιημένους λογαριασμούς, 
της Οδηγίας 86/635/ΕΟΚ του Συμβουλίου για τους ετήσιους και ενοποιημένους 
λογαριασμούς των τραπεζών και λοιπών χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων και της 
Οδηγίας 91/674/ΕΟΚ του Συμβουλίου για τους ετήσιους και τους ενοποιημένους 
λογαριασμούς των ασφαλιστικών επιχειρήσεων.  

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται στην αιτιολογική έκθεση του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η οποία συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, με 
τον προτεινόμενο νόμο τροποποιείται το εδάφιο (4) του άρθρου 142 («Ετήσιες και 
ενοποιημένες οικονομικές καταστάσεις») και το εδάφιο (3) του άρθρου 151 («Έκθεση 
των συμβούλων»), για σκοπούς εναρμόνισης με την παράγραφο 8 του άρθρου 1 και 
την παράγραφο 3 του άρθρου 2, αντίστοιχα, της Οδηγίας 2006/46/ΕΚ.  Τα εν λόγω 
άρθρα τροποποιούν την Τέταρτη Εταιρική Οδηγία 78/660/ΕΟΚ και την Έβδομη 
Εταιρική Οδηγία 83/349/ΕΟΚ, εισάγοντας σ’ αυτές νέες διατάξεις, σύμφωνα με τις 
οποίες τα κράτη μέλη οφείλουν να φροντίζουν, ώστε οι σύμβουλοι κάθε εταιρείας να 
έχουν συλλογικά την ευθύνη έναντί της να εξασφαλίζουν ότι οι ετήσιες οικονομικές 
καταστάσεις και η ετήσια έκθεση ή, ανάλογα με την περίπτωση, οι ετήσιες 
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ενοποιημένες οικονομικές καταστάσεις ή η ετήσια ενοποιημένη έκθεση συντάσσονται 
και δημοσιεύονται σύμφωνα με τις απαιτήσεις της Οδηγίας και σύμφωνα με τα ∆ιεθνή 
Λογιστικά Πρότυπα και να διασφαλίζουν ότι οι σύμβουλοι της εταιρείας έχουν αστική 
ευθύνη τουλάχιστον έναντι της εταιρείας.  Συνεπώς, με τις προτεινόμενες 
τροποποιήσεις στα άρθρα 142 και 151 του βασικού νόμου ρυθμίζεται η συλλογική 
αστική ευθύνη των συμβούλων εταιρείας και, χωρίς επηρεασμό τυχόν αστικής 
ευθύνης, η ποινική ευθύνη κάθε μεμονωμένου συμβούλου της εταιρείας.  Περαιτέρω, 
με τον προτεινόμενο νόμο τροποποιείται το άρθρο 142(1)(ε)(iii) του περί Εταιρειών 
Νόμου, για σκοπούς εναρμόνισης με το άρθρο 1(3) της Οδηγίας 2006/46/ΕΚ.  Το εν 
λόγω άρθρο της Οδηγίας 2006/46/ΕΚ τροποποιεί το άρθρο 27 της Τέταρτης Εταιρικής 
Οδηγίας 78/660/ΕΟΚ, αυξάνοντας τα ανώτατα όρια των δύο κριτηρίων (σύνολο του 
ισολογισμού και καθαρό ύψος του κύκλου εργασιών) που πρέπει να πληρούνται από 
τα συγκροτήματα εταιρειών, για να δικαιούται ένα κράτος μέλος να τους παρέχει, 
βάσει του άρθρου 6 της Έβδομης Εταιρικής Οδηγίας 83/349/ΕΟΚ, εξαίρεση από την 
υποχρέωση ετοιμασίας ενοποιημένων οικονομικών καταστάσεων. 

 Σύμφωνα με την ίδια αιτιολογική έκθεση, στον προτεινόμενο νόμο δεν 
μεταφέρονται εκείνες οι διατάξεις της Οδηγίας 2006/46/ΕΚ η εφαρμογή των οποίων 
επιτυγχάνεται ήδη στη ∆ημοκρατία με την εφαρμογή των ∆ιεθνών Λογιστικών 
Προτύπων.   

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο 5 της Οδηγίας 2006/46/ΕΚ, τα κράτη 
μέλη είχαν υποχρέωση να θέσουν σε ισχύ τις νομοθετικές, διοικητικές και κανονιστικές 
διατάξεις που είναι αναγκαίες για τη συμμόρφωσή τους με την εν λόγω Οδηγία ως τις 
5 Σεπτεμβρίου 2008 το αργότερο.  Σημειώνεται περαιτέρω ότι, με σχετική επιστολή 
του, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2009, το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού ενημέρωσε τη Βουλή ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία είχε ζητήσει 
συμπληρωματική προθεσμία στην προειδοποιητική επιστολή της Επιτροπής των 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων μέχρι τις 2 Απριλίου 2009.  Σημειώνεται συναφώς ότι το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 26 
Φεβρουαρίου 2009.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου έγιναν, ανάμεσα σ’ άλλα, οι 
ακόλουθες εισηγήσεις για αλλαγές επί των προτεινόμενων τροποποιήσεων.  

1. Ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος τόνισε, μεταξύ άλλων, το γεγονός ότι η 
υφιστάμενη επιφύλαξη στο άρθρο 151(1)(δ) απουσιάζει από τις νέες περί 
ποινικής ευθύνης πρόνοιες του νομοσχεδίου.   

2. Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς απέστειλε στις 4 Ιουνίου 2009 επιστολή στον 
Έφορο Εταιρειών και Επίσημο Παραλήπτη, η οποία κοινοποιήθηκε στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας και στην οποία 
αναφέρεται, μεταξύ άλλων, ότι στο εν λόγω νομοσχέδιο  εσφαλμένα γίνεται 
αναφορά στο νέο εδάφιο 151(3)(α) σε σύνταξη και δημοσίευση της δήλωσης 
εταιρικής διακυβέρνησης σύμφωνα με τον περί Εταιρειών Νόμο, αφού το θέμα 
αυτό τυγχάνει ήδη ρύθμισης από τον περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας 
(Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) Νόμο 
[Ν.190(Ι)/2007].  Όπως επίσης αναφέρεται στην ίδια επιστολή, στον περί 
Εταιρειών Νόμο δεν υπάρχουν πρόνοιες για σύνταξη και δημοσίευση της 
δήλωσης εταιρικής διακυβέρνησης λόγω της μη μεταφοράς στον εν λόγω νόμο 
του άρθρου 1(7) της Οδηγίας 2006/46/ΕΚ.  Συναφώς, στην ίδια επιστολή 
γίνεται εισήγηση όπως, για σκοπούς ορθής εναρμόνισης, αλλά και συνέπειας 
των νόμων που καλύπτουν τους εισηγμένους εκδότες, το άρθρο 3(β) του 
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νομοσχεδίου με το οποίο γίνεται προσθήκη νέου εδαφίου 3(α) στο άρθρο 151 
του περί Εταιρειών Νόμου τροποποιηθεί, έτσι ώστε να γίνεται παραπομπή 
στον περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς 
∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) Νόμο. 

 Οι πιο πάνω εισηγήσεις απασχόλησαν το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού και το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. Ως εκ τούτου, 
ετοιμάστηκαν δύο αναθεωρημένα κείμενα, τα οποία κατατέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής. 

 Με το πρώτο αναθεωρημένο κείμενο τροποποιούνται τα προτεινόμενα άρθρα 
142 (4)(β) και 151(3)(β), με την εισαγωγή σε αυτά επιφύλαξης με την οποία παρέχεται 
υπεράσπιση σύμφωνα με τις εισηγήσεις του εκπροσώπου του Παγκύπριου 
∆ικηγορικού Συλλόγου, καθώς επίσης και αλλαγές, προκειμένου να αποδίδονται 
καλύτερα οι πρόνοιες της Οδηγίας 2006/46/ΕΚ για τη συλλογική αστική ευθύνη.  

 Στο δεύτερο αναθεωρημένο κείμενο, το οποίο στάλθηκε στην επιτροπή στις 30 
Νοεμβρίου 2009, περιλήφθηκαν περαιτέρω και οι τροποποιήσεις που ζητήθηκαν από 
την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου εκφράστηκε 
από τον εκπρόσωπο της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου διαφωνία επί των 
επιφυλάξεων στα άρθρα 142 και 151.  Συγκεκριμένα, ο εν λόγω εκπρόσωπος 
διαφώνησε με την ύπαρξη της υπεράσπισης ή ζήτησε όπως εξαιρεθούν από αυτήν οι 
τράπεζες.  Για το λόγο αυτό διαμορφώθηκε αναλόγως το σχετικό άρθρο από τον 
εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα.  Με το εν λόγω διαμορφωμένο 
άρθρο συμφώνησε και η εκπρόσωπος του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
της όλα τα πιο πάνω, αποφάσισε ομόφωνα: 

1. την υιοθέτηση του δεύτερου αναθεωρημένου κειμένου, συμπεριλαμβανομένης 
και της τροποποίησης των δύο επιφυλάξεων στο εδάφιο (4) του άρθρου 142 
και στο εδάφιο (3) του άρθρου 151, όπως αυτές διαμορφώθηκαν προς 
ικανοποίηση της διαφωνίας που εκφράστηκε από την Κεντρική Τράπεζα της 
Κύπρου. 

2. την αντικατάσταση της λέξης «εξασφαλίζουν» με τη λέξη «μεριμνούν» στην 
παράγραφο (β) του άρθρου 2 του προτεινόμενου αναθεωρημένου 
νομοσχεδίου, με το οποίο εισάγεται νέο εδάφιο (4) στο άρθρο 142 του βασικού 
νόμου και 

3. την τροποποίηση του τίτλου του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010». 

 Με την ευκαιρία αυτή, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
εκφράζουν τη διαφωνία τους με τον τρόπο με τον οποίο υιοθετείται η ορολογία της 
ευρωπαϊκής Οδηγίας, χωρίς αυτή να έχει αφομοιωθεί κατάλληλα από το εθνικό δίκαιο, 
γεγονός που μπορεί να προκαλέσει προβλήματα στο δικό μας εθνικό δίκαιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 142 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 151 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3)  
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Τα υπ’ αριθμόν 31 και 32 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Οι περί Μέτρων 
και Σταθμών (Μονάδες Μέτρησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 
και για τους κανονισμούς «Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Μονάδες Μέτρησης) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο μαζί με τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 29 Ιουνίου και 6 Ιουλίου 2010.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω προτεινόμενων νομοθετημάτων 
κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
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∆ημοκρατίας και της ΟΕΒ. Το ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του εν λόγω νομοσχεδίου και των πιο πάνω κανονισμών είναι η 
εναρμόνιση του εθνικού δικαίου με την Οδηγία 2009/3/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 11ης Μαρτίου 2009 για την τροποποίηση της 
Οδηγίας 80/181/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί προσεγγίσεως των νομοθεσιών των 
κρατών μελών των αναφερομένων στις μονάδες μέτρησης. 

 Συγκεκριμένα, βάσει των όσων δήλωσε στην επιτροπή ο εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς και των όσων συναφώς 
αναφέρονται στη σχετική εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το πιο πάνω νομοσχέδιο 
και τους πιο πάνω κανονισμούς, οι τροποποιήσεις αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Τη διεύρυνση του πεδίου εφαρμογής της σχετικής με τις μονάδες μέτρησης 
νομοθεσίας, ώστε αυτό να μην περιορίζεται σε συγκεκριμένους τομείς 
κοινοτικής δράσης. 

2. Την κατάργηση της υφιστάμενης καταληκτικής ημερομηνίας της 31ης 
∆εκεμβρίου 2009 για χρήση συμπληρωματικών ενδείξεων (ήταν προαιρετική 
και θα παραμείνει προαιρετική η χρήση συμπληρωματικών ενδείξεων). 

3. Την κατάργηση της κατηγορίας των συμπληρωματικών μονάδων του SI. 

4. Την εισαγωγή στην κατηγορία των παραγώγων μονάδων SI των μονάδων 
ακτίνιο, στερακτίνιο και katal. 

5. Τον καθορισμό συγκεκριμένης ισοτοπικής σύνθεσης του ύδατος το οποίο 
χρησιμοποιείται για την επίτευξη του τριπλού σημείου του ύδατος, με σκοπό 
τον ορισμό του kelvin. 

 Στην ίδια εισηγητική έκθεση αναφέρεται ότι με την ψήφιση του προτεινόμενου 
νόμου και την έγκριση των προτεινόμενων κανονισμών προσαρμόζεται 
(επικαιροποιείται) η υφιστάμενη κυπριακή νομοθεσία σε ό,τι αφορά τις μονάδες 
μέτρησης, έτσι ώστε: 

1. να διευρυνθεί το πεδίο εφαρμογής της και να μην περιορίζεται σε 
συγκεκριμένους τομείς κοινοτικής δράσης, 

2. να διατηρηθεί η δυνατότητα χρήσης συμπληρωματικών ενδείξεων, με 
αποτέλεσμα την αποφυγή εμποδίων σε εταιρείες εξαγωγής προς ορισμένες 
τρίτες χώρες που απαιτούν την επισήμανση των προϊόντων με ενδείξεις άλλων 
μονάδων, εκτός των νόμιμων μονάδων που χρησιμοποιούνται στην Κύπρο,  

3. να εισαχθεί η νέα εναρμονισμένη μονάδα SI katal για τη μέτρηση της 
καταλυτικής δραστικότητας, με σκοπό την εξασφάλιση συνεκτικής και ενιαίας 
ένδειξης των μονάδων μέτρησης στους τομείς της ιατρικής και της βιοχημείας 
και, κατά συνέπεια, την εξάλειψη οιωνδήποτε κινδύνων παρανόησης λόγω της 
χρήσης μη εναρμονισμένων μονάδων. 

 Σημειώνεται ότι βάσει του άρθρου 2 της Οδηγίας 2009/3/ΕΚ, με την οποία 
επιδιώκεται η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας μέσω του πιο πάνω νομοσχεδίου, 
καθώς και των προτεινόμενων κανονισμών, τα κράτη μέλη θεσπίζουν και 
δημοσιεύουν έως την 31η ∆εκεμβρίου του 2009 το αργότερο τις αναγκαίες 
νομοθετικές, κανονιστικές και διοικητικές διατάξεις, για να συμμορφωθούν προς την 
παρούσα οδηγία και εφαρμόζουν τις διατάξεις αυτές από την 1η Ιανουαρίου του 2010.  
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Επισημαίνεται περαιτέρω ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής, η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει λάβει προειδοποιητική επιστολή (Παράβαση, 
αρ. 2010/31) από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή λόγω της καθυστέρησης θέσπισης 
νομοθεσίας. Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο, καθώς και οι υπό εξέταση 
κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 10 Ιουνίου 2010. 

 Στην πιο πάνω αναφερόμενη εισηγητική έκθεση αναφέρονται περαιτέρω, 
μεταξύ άλλων, και τα ακόλουθα: 

1. Η χώρα μας και συγκεκριμένα ο Κλάδος Μετρολογίας του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ως η αρμόδια αρχή, είναι σε θέση να 
υλοποιήσει τις πρόνοιες της προτεινόμενης νομοθεσίας, αφού στελεχώθηκε με 
το αναγκαίο προσωπικό το οποίο εκπαιδεύει. 

2. Με την εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας δεν αναμένεται να 
προκύψουν οποιεσδήποτε αρνητικές οικονομικές επιπτώσεις στους πολίτες ή 
αρχές ή οργανώσεις ή οποιεσδήποτε ομάδες συμφερόντων της χώρας ούτε 
οποιεσδήποτε κοινωνικές ή άλλες επιπτώσεις.  Αντίθετα, με τη συγκεκριμένη 
νομοθετική ρύθμιση διατηρείται η δυνατότητα χρήσης συμπληρωματικών 
ενδείξεων, με αποτέλεσμα την αποφυγή εμποδίων σε εταιρείες εξαγωγής προς 
ορισμένες τρίτες χώρες που απαιτούν την επισήμανση των προϊόντων με 
ενδείξεις άλλων μονάδων εκτός των νόμιμων μονάδων που χρησιμοποιούνται 
στην Κύπρο. 

3. ∆εν κρίθηκαν σκόπιμες οποιεσδήποτε επαφές με πιθανές ενδιαφερόμενες 
οργανώσεις ή άλλες ομάδες επηρεαζομένων, στις οποίες κατά κύριο λόγο 
περιλαμβάνονται εταιρείες εξαγωγής προϊόντων προς ορισμένες τρίτες χώρες, 
αφού η υιοθέτηση της προτεινόμενης εναρμονιστικής νομοθεσίας μόνο θετικά 
αποτελέσματα μπορεί να έχει. 

 Σημειώνεται ότι, κατά το στάδιο της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου και 
των πιο πάνω κανονισμών, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού ζήτησε από την επιτροπή όπως προστεθεί στους υπό εξέταση 
κανονισμούς ακόμα μια επιπλέον απαιτούμενη τροποποίηση, την οποία κατέθεσε και 
γραπτώς, για σκοπούς διόρθωσης του κειμένου τους. 

 Κανένας από τους υπόλοιπους παρευρισκομένους δεν εξέφρασε οποιοδήποτε 
σχόλιο/παρατήρηση επί των προτεινόμενων νομοθετημάτων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των πιο πάνω κανονισμών, όπως έχουν 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία, με την ενσωμάτωση στους υπό αναφορά 
κανονισμούς της τροποποίησης που εισηγήθηκε ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μέτρων και Σταθμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 33 θέμα είναι «Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου - Θέση 
Γραμματέα/∆ιευθυντή Νομικών Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010 
και ως οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) Κανονισμοί του 
2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους 
κανονισμούς «Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου - Θέση 

Γραμματέα/∆ιευθυντή Νομικών Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010 και ως οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) 

Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες ׃ 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 29 
Ιουνίου 2010.  Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω κανονισμών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
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Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) και των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων του προσωπικού της ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΑΗΚ, ΣΥΒΑΗΚ, 
ΕΠΟΠΑΗ και ΣΕΠΑΗΚ. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι η έγκριση της κατηγορίας της 
θέσης Γραμματέα/∆ιευθυντή Νομικών Υπηρεσιών της ΑΗΚ, έτσι ώστε: 

1. η κατηγορία της θέσης να καθορίζεται ως θέση προαγωγής, 

2. να καθορίζονται στα πλαίσια των καθηκόντων και ευθυνών της θέσης 
καθήκοντα και χειρισμός θεμάτων για τα οποία απαιτείται συνεργασία με 
νομικούς συμβούλους της ΑΗΚ, ούτως ώστε να μην αποτελούν ενέργειες που 
εμπίπτουν στον όρο “ασκείν την δικηγορίαν”, όπως ο όρος καθορίζεται στο 
άρθρο 2 του περί ∆ικηγόρων Νόμου, 

3. στα απαιτούμενα προσόντα να μην περιλαμβάνεται η εγγραφή δικηγόρου και η 
ετήσια άδεια άσκησης επαγγέλματος.  

 Όπως αναφέρεται στη σχετική εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους εν λόγω 
κανονισμούς, σύμφωνα με το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας και Κατηγορίες Θέσεων) Νόμου (Νόμος αριθμός 157 του 
1990), σε περίπτωση που δεν επέρχεται συμφωνία μεταξύ της ΑΗΚ και των 
συντεχνιών του προσωπικού της, όπως προβλέπεται στο εδάφιο (1) του ίδιου 
άρθρου, η κατηγορία της θέσης καθορίζεται από την ΑΗΚ με κανονισμούς οι οποίοι 
εκδίδονται σύμφωνα με τη διαδικασία που προβλέπεται από τις εκάστοτε ισχύουσες 
νομοθετικές διατάξεις που ρυθμίζουν τη θέσπιση κανονισμών από την ΑΗΚ. 

 Στην ίδια εισηγητική έκθεση αναφέρονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Η ΑΗΚ με επιστολή της, ημερομηνίας 19 ∆εκεμβρίου 2006, απέστειλε στο 
Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού προσχέδιο κανονισμών στο 
οποίο περιλαμβανόταν υπό μορφή πίνακα σχέδιο υπηρεσίας 
Γραμματέα/∆ιευθυντή Νομικών Υπηρεσιών για προώθηση στο Υπουργικό 
Συμβούλιο και στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση.  Στην επιστολή της 
η ΑΗΚ ανέφερε ότι, επειδή δεν επήλθε συμφωνία με τις συντεχνίες ως προς την 
κατηγορία της θέσης Γραμματέα/∆ιευθυντή Νομικών Υπηρεσιών στην ΑΗΚ, το 
διοικητικό συμβούλιο, ασκώντας τις εξουσίες οι οποίες του παρέχονται από τον 
περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας και Κατηγορίες Θέσεων) 
Νόμο, αποφάσισε, στις 28 Νοεμβρίου 2006, την έκδοση κανονισμών, βάσει της 
ακολουθητέας διαδικασίας, που θα καθορίζουν την κατηγορία της θέσης 
Γραμματέα/∆ιευθυντή Νομικών Υπηρεσιών ως κατηγορία θέσης προαγωγής.  

2. H ΕΠΟΠΑΗ, που έχει στις τάξεις της επιστημονικό προσωπικό της ΑΗΚ, 
διαφώνησε όσον αφορά την κατηγορία της θέσης και υποστήριξε ότι η θέση 
πρέπει να προκηρυχθεί ως θέση πρώτου διορισμού. 

3. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ζήτησε τις απόψεις του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, 
το οποίο σχετικά με την κατηγορία της θέσης διατύπωσε τις ακόλουθες 
απόψεις: 

α. Σε όλες τις θέσεις προαγωγής στη δημόσια υπηρεσία απαιτείται 
συγκεκριμένη υπηρεσία στην αμέσως κατώτερη θέση.  Εάν δεν υπάρχει 
αμέσως κατώτερη θέση, η θέση ορίζεται ως θέση πρώτου διορισμού ή 
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θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής. 

β. Ανάλογες διατάξεις φαίνεται να ισχύουν και στην ΑΗΚ, όπως προκύπτει 
από τον Κανονισμό 11(1) των περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Όροι 
Υπηρεσίας) Κανονισμών του 1986 έως 2005. 

γ. Κατά κανόνα στη δημόσια υπηρεσία οι θέσεις στη μισθολογική κλίμακα 
Α13 είναι θέσεις προαγωγής, για τις οποίες απαιτείται τουλάχιστον 
τριετής υπηρεσία στην αμέσως κατώτερη θέση, ενώ οι θέσεις από την 
κλίμακα Α14 και άνω είναι θέσεις πρώτου διορισμού και προαγωγής, για 
τις οποίες απαιτείται τουλάχιστον δεκαετής πείρα σε υπεύθυνη θέση 
σχετική με τα καθήκοντα της θέσης, από την οποία τουλάχιστον 
πενταετής πείρα σε εποπτικά/διοικητικά καθήκοντα που περιλαμβάνουν 
προγραμματισμό, οργάνωση, συντονισμό και έλεγχο εργασιών.  

4. Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, ενώπιον της οποίας τέθηκαν οι 
κανονισμοί για νομοτεχνικό έλεγχο, σε γνωμοδότησή της, σε επιστολή της 
ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2008, αναφέρει τα εξής:  «[...] Εφόσον ο 
Γραμματέας/∆ιευθυντής Νομικών Υπηρεσιών, σύμφωνα με το σχέδιο 
υπηρεσίας, θα γνωματεύει και θα προβαίνει σε άλλες ενέργειες που εμπίπτουν 
στον όρο “ασκείν την δικηγορίαν”, βάσει του άρθρου 2 του περί ∆ικηγόρων 
Νόμου, τότε θα πρέπει να είναι απαραίτητα εγγεγραμμένος δικηγόρος.  Ως εκ 
τούτου, η εγγραφή ως δικηγόρου με ετήσια άδεια άσκησης του επαγγέλματος 
θα πρέπει να ζητείται και να περιλαμβάνεται στα απαιτούμενα προσόντα του 
σχεδίου υπηρεσίας.  Σε περίπτωση που δεν ακολουθηθούν τα 
υποδεικνυόμενα, τότε θα πρέπει να διαφοροποιηθεί αναλόγως το σχέδιο 
υπηρεσίας.  Επίσης, στα απαιτούμενα προσόντα πρέπει να περιληφθεί και το 
προσόν της πολύ καλής γνώσης της ελληνικής και αγγλικής γλώσσας».   

5. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού με επιστολή του, 
ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2008, ζήτησε από την ΑΗΚ να διαμορφώσει τους 
κανονισμούς και το σχέδιο υπηρεσίας σύμφωνα με την προαναφερθείσα 
γνωμοδότηση της Νομικής Υπηρεσίας και ανέφερε ότι, έχοντας υπόψη ότι η 
θέση Γραμματέα/∆ιευθυντή Νομικών Υπηρεσιών κρίθηκε από την ΑΗΚ ως 
θέση προαγωγής και οι υποψήφιοι για τη θέση θα είναι ήδη υπάλληλοι της 
ΑΗΚ, η προϋπόθεση που τέθηκε από τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας για 
κατοχή ετήσιας άδειας άσκησης του επαγγέλματος του δικηγόρου δεν ήταν 
πρακτικά δυνατό να εκπληρωθεί.  Επίσης, τόνισε τη θέση της Νομικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας ότι, με βάση το άρθρο 2 του περί ∆ικηγόρων 
Νόμου, στο συγκεκριμένο σχέδιο υπηρεσίας δεν μπορεί να περιληφθούν 
καθήκοντα και ευθύνες που συνιστούν άσκηση του δικηγορικού επαγγέλματος 
χωρίς ο κάτοχος της θέσης να έχει άδεια άσκησης του επαγγέλματος.  
Επιπρόσθετα,  όσον αφορά τη σημείωση ότι στα απαιτούμενα προσόντα 
πρέπει να περιληφθεί και το προσόν της πολύ καλής γνώσης της ελληνικής και 
της αγγλικής γλώσσας, το υπουργείο, λαμβάνοντας υπόψη τη σχετική εγκύκλιο 
της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας με αρ. 199 και ημερομηνία 1η 
Φεβρουαρίου 2008, συμφώνησε με την ΑΗΚ ότι δεν πρέπει να περιληφθεί η 
σημείωση αυτή στα απαιτούμενα προσόντα στο σχέδιο υπηρεσίας της θέσης 
Γραμματέα/∆ιευθυντή Νομικών Υπηρεσιών, που είναι θέση προαγωγής, αφού 
τα ίδια επίπεδα γνώσης της ελληνικής και αγγλικής έχουν απαιτηθεί στις θέσεις 
πρώτου διορισμού που κατέχουν οι δικαιούχοι κρίσεως για προαγωγή και ως 
εκ τούτου έχουν αξιολογηθεί κατά την πρόσληψη των διεκδικητών της θέσης 
αυτής.  
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6. Η ΑΗΚ, μετά από διαβουλεύσεις με το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, με επιστολή της, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2010, απέστειλε 
στο υπουργείο αναθεωρημένο κείμενο του εν λόγω σχεδίου υπηρεσίας, αφού 
διαφοροποίησε τα καθήκοντα της θέσης, έτσι ώστε να μην περιλαμβάνονται σ’ 
αυτά καθήκοντα και ευθύνες τα οποία εμπίπτουν στον όρο “ασκείν την 
δικηγορίαν”. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω κανονισμών, στη συνεδρία της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας που πραγματοποιήθηκε στις 
23 Ιουνίου 2010 κανένας από τους προσκεκλημένους δεν εξέφρασε οποιοδήποτε 
σχόλιο/παρατήρηση επί των προτεινόμενων κανονισμών, πλην της εκπροσώπου του 
Υπουργείου Οικονομικών, η οποία παρατήρησε ότι για τις θέσεις προαγωγής στη 
δημόσια υπηρεσία απαιτείται συγκεκριμένη υπηρεσία στην αμέσως πιο κάτω θέση, 
πράγμα το οποίο δε συμβαίνει σε αυτή την περίπτωση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται την έγκριση των πιο πάνω κανονισμών, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 34 θέμα είναι «Οι περί Εταιρειών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας  για τους 
κανονισμούς «Οι περί Εταιρειών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η  και στις 6 
Ιουλίου 2010.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω κανονισμών κλήθηκαν και 
παρέστησαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου 
Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), της ΟΕΒ, του Κυπριακού Συνδέσμου 



 

 
118 

 

Συμβούλων Επιχειρήσεων, του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδρυμάτων Επαγγελματικής 
Κατάρτισης Κύπρου, του Συνδέσμου Μηχανολόγων Μηχανικών Κύπρου, του 
Συνδέσμου Επιστημόνων Μηχανικών Κύπρου και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων 
Συμβούλων Επιχειρήσεων.  Το ΚΕΒΕ, ο Σύνδεσμος Ανεξαρτήτων Λογιστών Κύπρου 
και ο Σύνδεσμος Πτυχιούχων Εγκεκριμένων Λογιστών-Ελεγκτών Κύπρου, παρ’ όλο 
που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών είναι η τροποποίηση των βασικών περί 
Εταιρειών Κανονισμών με την προσθήκη σ’ αυτούς νέου άρθρου στο οποίο 
αναφέρεται ότι ο Έφορος Εταιρειών αναγνωρίζει ως προσοντούχους να ενεργούν ως 
ανεξάρτητοι εμπειρογνώμονες για τη σύνταξη έκθεσης, για τους σκοπούς των 
διατάξεων του εδαφίου (1) του άρθρου 47Β του περί Εταιρειών Νόμου, τους νόμιμους 
ελεγκτές ή τα νόμιμα ελεγκτικά γραφεία που είναι εγγεγραμμένοι στο δημόσιο μητρώο 
που τηρείται από τον Έφορο Εταιρειών, δυνάμει των διατάξεων του Μέρους IV του 
περί Ελεγκτών και Υποχρεωτικών Ελέγχων των Ετησίων και των Ενοποιημένων 
Λογαριασμών Νόμου, καθώς επίσης και τα μέλη των ακόλουθων σωμάτων ή 
συνδέσμων επαγγελματιών: 

1. Του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Συμβούλων Επιχειρήσεων. 

2. Του Συνδέσμου Μηχανολόγων Μηχανοκίνητων Εκτιμητών Κύπρου. 

3. Του Συνδέσμου Επιστημόνων Μηχανικών Κύπρου. 

4. Του Συνδέσμου Μηχανολόγων Μηχανικών Κύπρου. 

5. Του Κυπριακού Συνδέσμου Συμβούλων Επιχειρήσεων. 

6. Του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδρυμάτων Επαγγελματικής Κατάρτισης. 

 Σημειώνεται ότι σύμφωνα με το άρθρο 47Β  του περί Εταιρειών Νόμου, η 
εκτίμηση της αξίας των εισφορών σε είδος γίνεται υποχρεωτικά με έκθεση, η οποία 
συντάσσεται πριν από τη σύσταση της εταιρείας ή κατά το χρόνο της χορηγήσεως του 
πιστοποιητικού από έναν ή περισσότερους ανεξάρτητους από την εταιρεία 
εμπειρογνώμονες, τους οποίους έχει αναγνωρίσει ο Έφορος Εταιρειών ως 
προσοντούχους να ενεργούν για τους σκοπούς του άρθρου αυτού, όπως καθορίζεται 
σε κανονισμούς, και τον οποίο ή τους οποίους διορίζει η εταιρεία.  Οι 
εμπειρογνώμονες μπορεί να είναι είτε φυσικά είτε νομικά πρόσωπα. 

 Σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται περαιτέρω στη σχετική εισηγητική έκθεση 
που συνοδεύει τους εν λόγω κανονισμούς, η προτεινόμενη τροποποίηση στους πιο 
πάνω βασικούς κανονισμούς θεωρείται απαραίτητη, καθότι με την εφαρμογή της 
επιλύονται διάφορα ζητήματα σε σχέση με το διορισμό των ανεξάρτητων 
εμπειρογνωμόνων. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
εν λόγω κανονισμών.  Ο Σύνδεσμος Μηχανολόγων Μηχανικών Κύπρου και ο 
Κυπριακός Σύνδεσμος Ιδρυμάτων Επαγγελματικής Κατάρτισης κατέθεσαν και σχετικά 
υπομνήματα στα οποία αναφέρεται ότι συμφωνούν με τους εν λόγω κανονισμούς. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης των εν λόγω κανονισμών έγινε 
εισήγηση από την αναπληρωτή πρόεδρο της επιτροπής βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Μαρία Κυριακού όπως 
στον κατάλογο των σωμάτων ή συνδέσμων επαγγελματιών που περιλαμβάνεται 
στους πιο πάνω κανονισμούς προστεθεί και ο Σύνδεσμος Επιστημόνων Εκτιμητών 
Ακινήτων Κύπρου.  Σημειώνεται ότι για την εν λόγω εισήγηση δεν έφεραν ένσταση οι 
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εκπρόσωποι του Γραφείου του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των πιο πάνω κανονισμών, 
όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί με την ενσωμάτωση σ’ αυτούς της πιο πάνω 
τροποποίησης που εισηγήθηκε η αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι θα προηγηθεί η δημοσίευση του νόμου και 
μετά των κανονισμών, μια εβδομάδα μετά, νοουμένου ότι θα υπογραφεί από τον 
Πρόεδρο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.  

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Λοιπόν, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 35 και 36 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 2010 (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010» και «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Παγκύπριας 
Ένωσης Προσφύγων Νόμος (Αρ. 1) του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων για τα νομοσχέδια «Ο περί Προϋπολογισμού της 

Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 2010 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και 
«Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης 

Προσφύγων Νόμος (Αρ. 1) του 2010» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος  Σοφοκλής Φυττής  

 Κλαύδιος Μαυροχάννας     Γιώργος Βαρνάβα 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 30 Ιουνίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
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Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 
της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ). 

 Σκοπός του πρώτου νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 
Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2010 Νόμου του 2010, 
ώστε τα καθήκοντα του λειτουργού που είναι υπεύθυνος για την είσπραξη των 
εσόδων και για την άσκηση ελέγχου πάνω στα κονδύλια της ΠΕΠ, τα οποία, με βάση 
τον ισχύοντα προϋπολογισμό, ασκούνται από ανώτερο λειτουργό της ΠΕΠ, να 
ασκούνται από πρόσωπο που κατέχει τη θέση λειτουργού της ΠΕΠ. 

 Σκοπός του δεύτερου νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από 
τον προϋπολογισμό του ταμείου της ΠΕΠ για το έτος 2010 πρόσθετης πίστωσης, 
ύψους €110.500, με σκοπό την καταβολή των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων 
(σύνταξη και εφάπαξ) του ανώτερου λειτουργού της ΠΕΠ, που απεβίωσε το Μάρτιο 
του 2010. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το δεύτερο υπό 
αναφορά νομοσχέδιο, με βάση το άρθρο 18(5) του περί Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων (Σύσταση, Σκοποί, Λειτουργία, ∆ομή, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή 
Θέματα) Νόμου, σε σχέση με το προσωπικό της ΠΕΠ, ισχύουν κατ’ αναλογίαν οι 
διατάξεις του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου και των κανονισμών που εκδίδονται 
σύμφωνα με αυτόν.  Περαιτέρω, σύμφωνα με γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, σε σχέση με τα δικαιώματα των υπαλλήλων της ΠΕΠ, που 
κατοχυρώνονται δυνάμει του άρθρου 18 του πιο πάνω νόμου, ισχύουν κατ’ αναλογίαν 
όσα εφαρμόζονται για τους δημόσιους υπαλλήλους και επεκτείνονται και στην 
κατοχύρωση των συνταξιοδοτικών τους ωφελημάτων. 

 Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, για την καταβολή του ποσού της σύνταξης στον 
αποβιώσαντα ανώτερο λειτουργό της ΠΕΠ απαιτείται η παραχώρηση πρόσθετων 
πιστώσεων, ύψους €10.500, στο άρθρο 02530 «Υπάλληλοι Ειδικών Ταμείων» και για 
την καταβολή του εφάπαξ (φιλοδώρημα) απαιτείται η παραχώρηση πρόσθετων 
πιστώσεων, ύψους €100.000, στο άρθρο 02560 «Υπάλληλοι Ειδικών Ταμείων». 

 Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω, το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του, 
ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2010, ενέκρινε συμπληρωματικό προϋπολογισμό για το 2010, 
ύψους €110.500, για τον πιο πάνω σκοπό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά νομοσχεδίων, γι’ αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, όπως αυτά έχουν κατατεθεί από την 
εκτελεστική εξουσία και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του πρώτου νομοσχεδίου, ώστε 
να αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 
του 2010 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 35 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Αντικατάσταση του ∆εύτερου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας 
Ένωσης Προσφύγων του 2010 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 36 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 
ποσού ύψους €110.500 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων Νόμος (Αρ. 1) του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 37 θέμα είναι «Ο περί Αγνοουμένων (Προσωριναί ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το 
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νομοσχέδιο «Ο περί Αγνοουμένων (Προσωριναί ∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010» 

Παρόντες:  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική 
Προσφύγων- Εγκλωβισμένων- Επιτροπή Νομικών: 
Αγνοουμένων-Παθόντων: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Τάσος Μητσόπουλος 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Σοφοκλής Φυττής Γιαννάκης  Θωμά 

 Γιώργος Βαρνάβα Ανδρέας Αγγελίδης 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων και Νομικών μελέτησαν από κοινού το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε 
συνεδρία τους, που πραγματοποιήθηκε στις 30 Ιουνίου 2010.  Στα πλαίσια της 
μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον των δύο επιτροπών 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του ίδιου υπουργείου, καθώς και εκπρόσωποι του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Υπηρεσίας Αγνοουμένων και 
του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 
Αγνοουμένων (Προσωριναί ∆ιατάξεις) Νόμου (Νόμος αριθμός 77 του 1979), ώστε 
στην Ειδική Επιτροπή που συνιστάται για σκοπούς καλύτερης και 
αποτελεσματικότερης εφαρμογής του εν λόγω νόμου να μπορεί να μετέχει ως μέλος 
της επιτροπής ο διευθυντής του Τμήματος Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας ή 
εκπρόσωπός του. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με βάση τον 
υφιστάμενο νόμο, η πιο πάνω Ειδική Επιτροπή αποτελείται από το Γενικό Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας ή εκπρόσωπό του ως πρόεδρο και το διευθυντή του Τμήματος 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, τον προϊστάμενο της Υπηρεσίας Αγνοουμένων και 
του αρχιπρωτοκολλητή ή εκπρόσωπό του ως μέλη. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η προτεινόμενη τροποποίηση κατέστη αναγκαία, 
λόγω του ότι η πιο πάνω ρύθμιση είναι περιοριστική ως προς την εκπροσώπηση του 
Τμήματος Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας μόνο από το διευθυντή. 

 Ως εκ τούτου, με τον προτεινόμενο νόμο παρέχεται η δυνατότητα στο διευθυντή 
του Τμήματος Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας να εξουσιοδοτεί εκπρόσωπό του να 
παρευρίσκεται στις συνεδρίες της Ειδικής Επιτροπής, όταν οι επαγγελματικές του 
υποχρεώσεις στην Κύπρο ή/και στο εξωτερικό δεν του επιτρέπουν την προσωπική 
παρουσία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, οι πρόεδροι και τα μέλη των Κοινοβουλευτικών 
Επιτροπών Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων και Νομικών 
ομόφωνα εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, 
όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αγνοουμένων (Προσωριναί 
∆ιατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 38 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας για Συνεργασία στον 
Τομέα του Πολιτισμού μεταξύ του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και  του Υπουργείου Πολιτισμού της ∆ημοκρατίας της Κούβας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  Εξωτερικών για τo νομοσχέδιο «Ο 
περί της Συμφωνίας για Συνεργασία στον Τομέα του Πολιτισμού μεταξύ του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και  του 

Υπουργείου Πολιτισμού της ∆ημοκρατίας της Κούβας (Κυρωτικός) Νόμος του 
2010» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Γιώργος Βαρνάβα 

 Χρήστος Στυλιανίδης  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Αγγελίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 23 Ιουνίου 2010.  Στη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών και 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς και του Γραφείου του Γενικού 
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Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατά το άρθρο 169.2 του 
συντάγματος κύρωση της διακρατικής συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και της ∆ημοκρατίας της Κούβας για συνεργασία στον τομέα του πολιτισμού.  Η εν 
λόγω συμφωνία υπογράφηκε στην Αβάνα στις 29 Σεπτεμβρίου 2009, δυνάμει της 
απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 69.344 και με ημερομηνία 23 
Σεπτεμβρίου 2009. 

 Σύμφωνα με το κείμενο της συμφωνίας και τα όσα δήλωσε ενώπιον της 
επιτροπής η εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, η υπό εξέταση 
συμφωνία αναμένεται ότι θα ενισχύσει και θα αναπτύξει τις φιλικές και αλληλέγγυες 
σχέσεις μεταξύ των δύο χωρών, λαμβάνοντας υπόψη τη σημασία του διαπολιτισμικού 
διαλόγου στις διμερείς σχέσεις.  Η υπό αναφορά συμφωνία προβλέπει ανάμεσα σε 
άλλα ότι τα δύο μέρη θα ανταλλάσσουν πληροφορίες για τις αντίστοιχες πολιτιστικές 
πολιτικές τους και παράλληλα θα προωθούν και θα αναλαμβάνουν διάφορα έργα 
συνεργασίας, στη βάση της εν λόγω συμφωνίας και σύμφωνα με τις αντίστοιχες 
εσωτερικές νομοθεσίες των δύο χωρών. 

 Η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε ενημερωτικά ότι η συμφωνία περιλαμβάνει 
δραστηριότητες, όπως:  

1. τη διοργάνωση διασκέψεων, συμποσίων και διαλέξεων, όπου θα 
ανταλλάσσονται εμπειρίες σχετικά με τη διδασκαλία των τεχνών μεταξύ 
φοιτητών, ερευνητών και καθηγητών,    

2. την εκπαίδευση, την ανταλλαγή εμπειριών και πληροφοριών μεταξύ μουσείων, 
βιβλιοθηκών και θεάτρων, καθώς και την ανταλλαγή εμπειριών και 
πληροφοριών  στον τομέα της προστασίας, αναπαλαίωσης και συντήρησης 
μνημείων και πολιτιστικών χώρων, 

3. τη συμμετοχή κυπριακών και κουβανικών πολιτιστικών φορέων σε διεθνή 
φεστιβάλ μουσικής, τέχνης, θεάτρου και κινηματογράφου που θα 
διοργανώνονται στις δύο χώρες.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών δήλωσε περαιτέρω ότι στο παρόν 
στάδιο τα εμπλεκόμενα μέρη βρίσκονται σε διαδικασία σύστασης διακυβερνητικής 
επιτροπής, η οποία θα έχει πολιτικό και τεχνικό ρόλο, αφού θα παρακολουθεί την 
πρόοδο και θα συντονίζει τις εργασίες και τους στόχους της εν λόγω συμφωνίας.  Σε 
συμπλήρωση των πιο πάνω ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι το Σεπτέμβριο του 2010 
αναμένεται να πραγματοποιηθεί συνάντηση μεταξύ των δύο μερών με σκοπό τη 
δημοσιοποίηση της επιτροπής και την ανταλλαγή απόψεων ως προς τις 
προτεραιότητες και τις θέσεις των αρμόδιων υπηρεσιών του κάθε κράτους μέρους.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις:  

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί 
του προτεινόμενου νόμου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά 
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νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας αυτής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών κατά 
πλειοψηφία εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την 
κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας αυτής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμφωνίας για Συνεργασία στον 
Τομέα του Πολιτισμού μεταξύ του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και  του Υπουργείου Πολιτισμού της ∆ημοκρατίας της Κούβας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στα θέματα με αριθμούς 39 και 40, που έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί της Σύμβασης του Ρότερνταμ περί της ∆ιαδικασίας 
Συναίνεσης μετά από Ενημέρωση για Ορισμένα Επικίνδυνα Χημικά Προϊόντα και 
Προϊόντα Φυτοπροστασίας στο ∆ιεθνές Εμπόριο (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010» και «Ο περί της Σύμβασης της Στοκχόλμης για τους Έμμονους 
Οργανικούς Ρύπους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Γιώργος Βαρνάβα  
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 Χρήστος Στυλιανίδης  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας  Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Αγγελίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 
Ιουνίου 2010.  Στη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών και του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου που 
κυρώνει την πρώτη υπό αναφορά σύμβαση, έτσι ώστε να κυρωθούν οι τροποποιήσεις 
του Παραρτήματος ΙΙΙ της Σύμβασης του Ρότερνταμ περί της ∆ιαδικασίας Συναίνεσης 
μετά από Ενημέρωση για Ορισμένα Επικίνδυνα Χημικά Προϊόντα και Προϊόντα 
Φυτοπροστασίας στο ∆ιεθνές Εμπόριο, οι οποίες υιοθετήθηκαν κατά την Τέταρτη 
∆ιάσκεψη των μερών της Σύμβασης του Ρότερνταμ, η οποία πραγματοποιήθηκε στη 
Ρώμη από τις 27 έως την 31η Οκτωβρίου 2008, και που η προσχώρηση σ’ αυτές 
αποφασίστηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του υπ’ αριθμόν 69.545 
και ημερομηνία 5 Νοεμβρίου 2009.   

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου 
που κυρώνει τη δεύτερη υπό αναφορά σύμβαση, έτσι ώστε να κυρωθούν οι 
τροποποιήσεις της Σύμβασης της Στοκχόλμης για τους Έμμονους Οργανικούς 
Ρύπους, οι οποίες υιοθετήθηκαν κατά την Τέταρτη ∆ιάσκεψη των μερών της 
Σύμβασης της Στοκχόλμης, που πραγματοποιήθηκε στη Γενεύη από τις 4 μέχρι τις 8 
Μαΐου 2009, και εγκρίθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του υπ’ 
αριθμόν 69.742 και ημερομηνία 16 ∆εκεμβρίου 2009. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η Σύμβαση του 
Ρότερνταμ, που αναφέρεται συντομογραφικά ως Σύμβαση PIC (Prior Informed 
Consent), εισάγει περιορισμούς στην εισαγωγή ή εξαγωγή ορισμένων επικίνδυνων 
χημικών ουσιών και προϊόντων φυτοπροστασίας, δημιουργώντας έτσι ένα μηχανισμό 
αλληλοενημέρωσης μεταξύ των εμπλεκομένων μερών στις περιπτώσεις που υπάρχει 
εισαγωγή ή εξαγωγή ενός από τα προϊόντα αυτά.  Όπως είναι γνωστό, η Κυπριακή 
∆ημοκρατία, υλοποιώντας τις προενταξιακές δεσμεύσεις της έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, κύρωσε τη Σύμβαση του Ρότερνταμ με το Νόμο με αριθμό 20(ΙΙΙ) του 2004 
και έγινε μέλος της σύμβασης αυτής από τις 17 ∆εκεμβρίου 2004. Η σύμβαση αυτή 
τροποποιήθηκε το 2008 με το Νόμο με αριθμό 24(ΙΙΙ) του 2008.  Κατά την Τέταρτη 
Συνάντηση των μερών της Σύμβασης αποφασίστηκε η προσθήκη εφτά (7) νέων 
χημικών ουσιών στον κατάλογο του Παραρτήματος ΙΙΙ της Σύμβασης, που 
περιλαμβάνει τις χημικές ουσίες ή τα παρασκευάσματα που υπόκεινται στη διαδικασία 
συναίνεσης μετά από ενημέρωση.   

 Η Σύμβαση της Στοκχόλμης για τους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους, η οποία 
αναφέρεται συντομογραφικά ως Σύμβαση POPs (Persistent Organic Pollutants), 
εισάγει περιορισμούς στην παραγωγή έμμονων οργανικών ρύπων, δηλαδή χημικών 
ουσιών με τοξικές ιδιότητες που ανθίστανται στη διάσπαση, συσσωρεύονται στον 
οργανισμό του ανθρώπου και των ζώων, μεταφέρονται μέσω του αέρα, του νερού και 
των μεταναστευτικών ειδών και αποτίθενται μακριά από τον τόπο έκλυσής τους.  
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Όπως είναι επίσης γνωστό, η Κυπριακή ∆ημοκρατία, υλοποιώντας τις προενταξιακές 
δεσμεύσεις της έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κύρωσε τη Σύμβαση της Στοκχόλμης 
με το Νόμο με αριθμό 42(ΙΙΙ) του 2004 και έτσι έγινε μέλος της σύμβασης αυτής από 
τις 7 Μαρτίου 2005.  Με την Τέταρτη ∆ιάσκεψη των μερών της Σύμβασης της 
Στοκχόλμης αποφασίστηκε η προσθήκη εννέα (9) νέων χημικών ουσιών ή ομάδων 
ουσιών στα διάφορα Παραρτήματα της σύμβασης, όπου καταγράφονται οι διάφορες 
χημικές ουσίες για τις οποίες εφαρμόζονται διάφοροι περιορισμοί. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι η μεταφορά των πιο πάνω τροποποιήσεων στην εθνική 
νομοθεσία δεν αναμένεται να επιφέρει κάποιο δημοσιονομικό κόστος για το κράτος, 
αφού δεν προβλέπεται να υπάρξουν πρόσθετες ανάγκες στο αρμόδιο Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
την εφαρμογή των δύο νομοθεσιών.  Επιπρόσθετα, δήλωσε ότι δεν αναμένεται να 
υπάρξουν οικονομικές ή και κοινωνικές επιπτώσεις για την Κυπριακή ∆ημοκρατία, 
λόγω του ότι οι ουσίες που προστίθενται στους καταλόγους των δύο υπό αναφορά 
συμβάσεων υπόκεινται ήδη σε περιορισμούς σε ευρωπαϊκό επίπεδο και κατ’ 
επέκταση σε εθνικό επίπεδο.  

 Σε συμπλήρωση των πιο πάνω, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι τα μέρη της 
Σύμβασης της Στοκχόλμης έχουν υποχρέωση να αρχίσουν να εφαρμόζουν τις 
αποφάσεις που λήφθηκαν κατά τη διάσκεψη του Μαΐου του 2009 από τις 10 
Αυγούστου 2010.     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις:  

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων νομοσχεδίων κατά τη 
συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης των εν λόγω 
νομοσχεδίων σε νόμους για την κατά νόμο κύρωση των συμβάσεων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών 
υποβάλλει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής 
απόφασης. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1. Ο περί της Σύμβασης του Ρότερνταμ περί της ∆ιαδικασίας Συναίνεσης μετά 

από Ενημέρωση για Ορισμένα Επικίνδυνα Χημικά Προϊόντα και Προϊόντα 
Φυτοπροστασίας στο ∆ιεθνές Εμπόριο (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010.  

2. Ο περί της Σύμβασης της Στοκχόλμης για τους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν.   
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 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 39 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων Μερών V και VΙ στον 
Πίνακα αυτού.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης του Ρότερνταμ περί 
της ∆ιαδικασίας Συναίνεσης μετά από Ενημέρωση για Ορισμένα Επικίνδυνα Χημικά 
Προϊόντα και Προϊόντα Φυτοπροστασίας στο ∆ιεθνές Εμπόριο (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 40 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέου άρθρου.  
Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέων Μερών ΙΙΙ 
και IV.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί  της Σύμβασης της Στοκχόλμης για 
τους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμό… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τα θέματα που ακολουθούν είναι τα θέματα που θα έχουν πολλή συζήτηση.  Η 
ώρα είναι 12.30 μ.μ. 

 Ορίστε;  Έχω λάθος;   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Μα, τα επόμενα θέματα έχουν συζήτηση; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, καλέ, τα άλλα αναβάλλονται.  Πάμε στο 47 και 48.  Η ώρα είναι 12.30 μ.μ.  
Εισηγούμαι να επιστρέψουμε στα πρώτα δύο, το ενοικιοστάσιο και τα διαβατήρια, και 
να αρχίσουμε το απόγευμα με τα άλλα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η ομάδα μας δεσμεύεται ότι δε θα χρειαστεί πάνω από δύο 
λεπτά για τη συζήτηση των νομοσχεδίων 47 και 48.  Και, αν θέλετε, να μη μιλήσουμε, 
διότι είναι πολυσυζητημένα και δε χρειάζεται συζήτηση και δε θα χρησιμοποιήσουμε 
το βήμα για οποιοδήποτε επιχείρημα!  Να προχωρήσουμε στο 47 και 48. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι η άποψη του Συναγερμού αυτή.  Ακόμα ο Συναγερμός δεν ανέλαβε 
αυτοτελώς τη Βουλή!  ∆ε συμφωνούμε!  Εμείς θέλουμε να μιλήσουμε.  Κατά συνέπεια, 
η Βουλή είναι έτοιμη, κατά τη γνώμη μου…  ∆ε θα υπαγορεύσει ένα κόμμα τι θα 
κάνουμε!  Η Βουλή είναι έτοιμη να επιστρέψει -και εγώ εισηγούμαι να επιστρέψουμε, 
όπως είχαμε πει- στο ενοικιοστάσιο και τα διαβατήρια, να τα ψηφίσουμε και να 
συνεχίσει η κανονική ροή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εγώ θέλω να ακούσω και τις άλλες πλευρές της Βουλής. 



 

 
130 

 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Αν θέλετε να επιστρέψουμε, εγώ δεν έχω καμία διαφωνία να επιστρέψουμε στα 
δύο νομοθετήματα, αλλά εγώ νομίζω ότι υπάρχει επαρκής χρόνος, εφόσον 
τουλάχιστον κάποιες πλευρές δε θέλουν επί μακρόν ή δε θέλουν καθόλου να 
αγορεύσουν, περιλαμβανομένων και ημών…  Έχουμε μία ώρα μέχρι την ενάμιση.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λέτε εσείς!  Συμφωνήσαμε μέχρι τη μία! 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Άρα λοιπόν… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη...  

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Και μισή ώρα να είναι.  Και μισή να είναι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, υποβάλαμε μια πρόταση.  Αν δε γίνει αποδεκτή από τα 
υπόλοιπα πολιτικά κόμματα, θα ξεκινήσουμε με τη συζήτηση αυτών των δύο θεμάτων.  
Θέλω να ξεκαθαρίσω όμως ότι σε καμιά περίπτωση εμείς δε δεσμευόμαστε από τις 
δηλώσεις των άλλων κομμάτων, ότι δύο λεπτά ή τρία λεπτά τούς είναι αρκετά.  Εμείς 
θα μιλήσουμε για όσο εμείς κρίνουμε ικανοποιητικό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε ότι τα δύο πρώτα θέματα…  Ήδη το δεύτερο είναι 
λυμένο με τα στοιχεία που έχουν έρθει κοντά μας.  Το πρώτο, νομίζω, είναι επίσης 
εύκολο.   Είμεθα έτοιμοι να προχωρήσουμε στο 47 και 48 τώρα, το πρωί. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς δεν έχουμε κανένα πρόβλημα, όποτε και να γίνει η 
συζήτηση και η ψήφιση.  Όμως, αφού τα έχουμε μπροστά μας τώρα και για τόσα άλλα 
θέματα συμφωνούμε για το χρόνο που μιλούμε, δεν αντιλαμβάνομαι γιατί να μην 
καταφέρουμε τώρα να πούμε ότι θα μιλήσουμε από τέσσερα - πέντε λεπτά το κάθε 
κόμμα.   
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι. ∆ε συμφωνούμε! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν δε συμφωνείτε, κύριε Κατσουρίδη, εμείς μπορούμε να συνεχίσουμε τη 
συζήτηση μέχρι τα μεσάνυχτα από τώρα.  ∆εν έχουμε κανένα πρόβλημα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου.  Θα φάμε δέκα λεπτά τώρα να συζητούμε αν θα 
συζητηθούν πρώτα ή δεύτερα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ πολύ σύντομα. 

 Θα μπούμε στη συζήτηση και το ΑΚΕΛ δικαιούται να μιλά ως το πρωί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, κύριοι.  Εγώ θεωρώ ότι, ακούγοντας και τες διάφορες 
πλευρές, παρέχεται ο χρόνος να γίνει συζήτηση των θεμάτων, όπως μπήκαν στη 
σειρά.  Για να είμαι ειλικρινής, από την αρχή, όταν υπήρχαν τα δύο θέματα, ιδιαίτερα 
το πρώτο θέμα της ημερήσιας διάταξης που θέλαμε κάποιο χρόνο -ήρθε βέβαια η 
τροπολογία από μέρους του ΑΚΕΛ- είπα να είμαι δίκαιος και να μπει σε μια φάση που 
να…  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Που να είναι όλοι παρόντες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …που να είναι όλοι παρόντες.  Λοιπόν, εγώ λέω ότι η συζήτηση…  Έχουμε 
χρόνο.  Μπορούμε να σταματήσουμε η ώρα ανάμισι και να ξεκινήσουμε στις τρεις, 
αντί μια με δυόμισι.  Γι’ αυτό το λόγο εγώ προσωπικά θα συνεχίσω τη συζήτηση. 

 Λοιπόν, τα θέματα 41 μέχρι 46 δεν είναι έτοιμα.  Προχωρούμε στα θέματα με 
αριθμούς 47 και 48, που έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Φορολογίας 
του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010» και «Ο περί Φορολογίας 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής  Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 2010» και «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μαρίνος Σιζόπουλος 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Ιουνίου και 
στις 5 Ιουλίου 2010.  Στο στάδιο της εξέτασης των νομοσχεδίων κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Οικονομικών, εκπρόσωποι του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ, 
ΣΕΚ, ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ, των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, του Παγκύπριου 
∆ικηγορικού Συλλόγου, του Κυπριακού Οργανισμού Προσέλκυσης Επενδύσεων 
(CIPA), του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Συνδέσμου 
Πτυχιούχων Εγκεκριμένων Λογιστών-Ελεγκτών Κύπρου, του Συνδέσμου 
Ανεξάρτητων Λογιστών Κύπρου (ΣΑΛΚ), του Κυπριακού Συνδέσμου Εταιρειών 
∆ιεθνών ∆ραστηριοτήτων, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων 
Κύπρου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, 
καθώς και του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας 
του Εισοδήματος Νόμου, ώστε ο φορολογικός συντελεστής του εταιρικού φόρου να 
αυξηθεί κατά μια εκατοστιαία μονάδα, από 10% σε 11%.  Η τροποποίηση αυτή θα έχει 
ισχύ για δύο έτη και θα αφορά το 2010 και το 2011.  

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας Νόμου, ώστε να αυξηθούν οι φορολογικοί συντελεστές οι οποίοι 
επιβάλλονται και εισπράττονται επί της αξίας της ακίνητης ιδιοκτησίας που βρίσκεται 
εντός της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όπως αυτή λογίζεται σε τιμές 1ης Ιανουαρίου 1980, 
για να αντισταθμιστεί μερικώς η μεγάλη αύξηση που παρατηρείται από το 1980 μέχρι 
σήμερα στην αξία της ακίνητης ιδιοκτησίας.       

 Σύμφωνα με το γενικό διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών, οι 
προτεινόμενες τροποποιήσεις του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου και του 
περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας Νόμου αναμένεται να επιφέρουν ετησίως στα 
κρατικά ταμεία έσοδα της τάξεως των €70 εκατομ. από τη φορολόγηση του 
εισοδήματος, εκ των οποίων  €50 εκατομ. θα προέρχονται από ημεδαπές εταιρείες και 
€20 εκατομ. από εταιρείες διεθνών δραστηριοτήτων, καθώς και €20,3 εκατομ. από τη 
φορολόγηση της ακίνητης ιδιοκτησίας.  

 Ο ίδιος αρμόδιος ανέφερε, μεταξύ άλλων, ότι η απόφαση για αύξηση του 
συντελεστή φορολόγησης της ακίνητης ιδιοκτησίας λήφθηκε, αφού κρίθηκε ότι η αξία 
των ακινήτων κατά το 1980, η οποία είναι η βάση για την επιβολή της εν λόγω 
φορολογίας, δεν αντικατοπτρίζει τη σημερινή αξία των ακινήτων, με αποτέλεσμα το 
κράτος να υπόκειται σε μεγάλες απώλειες εσόδων και οι ιδιοκτήτες ακινήτων σε άνιση 
μεταχείριση.  Επιπρόσθετα, δήλωσε ότι το ποσοστό των ιδιοκτητών ακινήτων που 
αναμένεται να επηρεαστεί από την αύξηση της φορολογίας κυμαίνεται στο 1,3%, ενώ 
διαβεβαίωσε ότι με την αύξηση της φορολογίας επί των κερδών των εταιρειών δε θα 
υπάρξει εκροή εσόδων αλλά ούτε απώλεια επιχειρήσεων, αφού θα επηρεαστούν μόνο 
οι κερδοφόρες επιχειρήσεις.   

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ, ΣΕΚ, ΠΕΟ και 
∆ΕΟΚ δήλωσαν ενώπιον της επιτροπής ότι συμφωνούν με τις προτεινόμενες 
φορολογικές ρυθμίσεις, κρίνοντας τα μέτρα κοινωνικά δίκαια, αφού με τον τρόπο αυτό 
η αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης  θα επηρεάσει και την επιχειρηματική και την  
εργοδοτική πλευρά και όχι μόνο τους εργαζομένους.    

 Οι εκπρόσωποι των CIPA, ΣΕΛΚ, ΟΕΒ, ΚΕΒΕ, του Παγκύπριου ∆ικηγορικού 
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Συλλόγου και του Κυπριακού Συνδέσμου Εταιρειών ∆ιεθνών ∆ραστηριοτήτων 
εξέφρασαν την αντίθεσή τους με το πρώτο και δεύτερο νομοσχέδιο και διατύπωσαν 
τις επιφυλάξεις τους για τις επιπτώσεις που θα επέλθουν στην οικονομία με την 
επιβολή πρόσθετης φορολογίας στις επιχειρήσεις.  Συγκεκριμένα, ανέφεραν ότι η 
αύξηση της φορολογίας επί των κερδών των εταιρειών θα επηρεάσει αρνητικά την 
προσέλκυση ξένων επενδύσεων στην Κύπρο, καθώς και τις εταιρείες διεθνών 
δραστηριοτήτων που είναι εγγεγραμμένες στην Κύπρο, με αποτέλεσμα τη 
συρρίκνωση της οικονομικής δραστηριότητας και κατ’ επέκταση των εσόδων του 
κράτους.  Επιπρόσθετα, εξέφρασαν τις ανησυχίες τους για το επιπρόσθετο βάρος που 
καλούνται να επωμιστούν οι εγχώριες μικρομεσαίες επιχειρήσεις, σε μια περίοδο κατά 
την οποία αντιμετωπίζουν οικονομικές δυσκολίες και μειωμένο κύκλο εργασιών, αφού 
οι επιβαρύνσεις αυτές αναμένεται να οδηγήσουν σε αναγκαστική μείωση των 
υπαλλήλων τους και σε περαιτέρω αύξηση της ανεργίας.     

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης 
και Οικοδομών, καθώς και του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων 
εξέφρασαν επίσης την αντίθεσή τους αναφορικά με το δεύτερο νομοσχέδιο, 
επισημαίνοντας ότι οι προβλεπόμενες τροποποιήσεις δε θα επιφέρουν τα 
αναμενόμενα αποτελέσματα στα έσοδα του κράτους, αφού οι εταιρείες ανάπτυξης γης 
θα μετακυλίσουν την επιπρόσθετη φορολογική επιβάρυνση στους αγοραστές 
ακινήτων και οι αγοραστές ακινήτων των οποίων η γη δε θα υπόκειται σε φορολογία 
θα απαιτούν επιστροφή φορολογίας από το κράτος.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν 
ότι η αναθεώρηση του συστήματος φορολόγησης των ακινήτων είναι απαραίτητη, ενώ 
για την επίτευξη αύξησης των εσόδων του κράτους εισηγήθηκαν όπως δοθεί η 
ευκαιρία στον τομέα των κατασκευών να επαναδραστηριοποιηθεί, ώστε να αυξηθούν 
οι πωλήσεις ακίνητης περιουσίας και κατ’ επέκταση τα έσοδα του κράτους.  

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων τέθηκε σωρεία 
ερωτημάτων από τα μέλη της επιτροπής και ζητήθηκε η κατάθεση επιπρόσθετων 
στοιχείων από το Υπουργείο Οικονομικών, τα οποία οι κυβερνητικοί αρμόδιοι 
δεσμεύτηκαν να καταθέσουν.  Επιπρόσθετα, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν τις 
επιφυλάξεις τους σχετικά με το κατά πόσο τα μέτρα που προτείνονται με τα εν λόγω 
νομοσχέδια είναι τα πιο αποτελεσματικά και κοινωνικά δίκαια, ενώ ταυτόχρονα 
κατέθεσαν τις δικές τους εισηγήσεις για εναλλακτικούς τρόπους αύξησης των 
κρατικών εσόδων. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι τεχνοκράτες του υπουργείου μελέτησαν τα σενάρια 
αύξησης εναλλακτικών φορολογιών, όπως όμως διαφάνηκε από τις εκτιμήσεις τους το 
όφελος για το κράτος θα ήταν μικρότερο απ’ αυτό που αναμένεται με τις 
προτεινόμενες αυξήσεις.  Ο ίδιος αρμόδιος σημείωσε ότι τα μέτρα αυτά 
περιλαμβάνονται ήδη στο Πρόγραμμα Σταθερότητας που υπέβαλε η Κυπριακή 
∆ημοκρατία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το οποίο έγινε αποδεκτό από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή.   

 Ο διευθυντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, απαντώντας σε 
ερωτήματα των μελών της επιτροπής που αφορούν το νομοσχέδιο σχετικά με τη 
φορολόγηση της ακίνητης ιδιοκτησίας, ανέφερε ότι οι σημερινοί εγγεγραμμένοι 
ιδιοκτήτες, νομικά και φυσικά πρόσωπα, ανέρχονται στις 590 000 συνολικά, από τους 
οποίους μόνο το 1,3% υποχρεούται να καταβάλλει φορολογία ακίνητης ιδιοκτησίας, η 
οποία υπολογίζεται πάνω στη συσσωρευμένη αξία της ακίνητης ιδιοκτησίας τους.  
Συναφώς, ανέφερε ότι με την προτεινόμενη ρύθμιση η αύξηση στη φορολογία θα 
συνεχίσει να επιβαρύνει μόνο το συγκεκριμένο ποσοστό ιδιοκτητών ακίνητης 
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περιουσίας και όχι τους μικροϊδιοκτήτες. 

 Ο ίδιος αρμόδιος σημείωσε ότι αναγνωρίζεται η ανισότητα που παρατηρείται 
στην εκτίμηση της αξίας της γης και για το λόγο αυτό το αρμόδιο τμήμα έχει ήδη 
αρχίσει την επανεκτίμηση των ακινήτων, ωστόσο η διαδικασία αυτή είναι χρονοβόρα 
και δεν αναμένεται να ολοκληρωθεί για τα πέντε επόμενα χρόνια.  Για το λόγο αυτό το 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας πρότεινε την αύξηση της φορολογίας πάνω 
στην ακίνητη ιδιοκτησία ως μέτρο άμεσης αύξησης των εσόδων του κράτους.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης των εν λόγω 
νομοσχεδίων σε νόμους. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης των υπό συζήτηση 
νομοσχεδίων σε νόμους. 

3. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
των υπό αναφορά νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού καταθέτει την έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη 
σχετικής απόφασης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βεβαίως, υπάρχουν ομιλητές, αλλά ήθελα να σας πω ότι, με βάση την πρωινή 
συνεννόηση, αυτά τα θέματα θα ήταν για το απόγευμα.  Ένας εκ των ομιλητών μας, ο 
κ. Κυρίτσης, πήγε σε κηδεία πριν λίγο.  Λοιπόν, εγώ το δηλώνω για τελευταία φορά -
εκτός αν με υποχρεώσει η ομάδα μου διαφορετικά- ότι κανένα νόημα δεν έχουν οι 
συσκέψεις μας και οι συμφωνίες που κάνουμε.  Κανένα απολύτως! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κοιτάξτε… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μα, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λυπούμαι πολύ! Είπαμε πολύ συγκεκριμένα ότι θα μείνουν για το απόγευμα και 
ότι τα θέματα τα δύο θα πήγαιναν σε ευθετότερο χρόνο και ο κ. Νεοφύτου το θέμα 
που έβαλε πράγματι ήταν να συζητηθούν σε χρόνο που να μην υπάρχουν απουσίες 
από οποιαδήποτε ομάδα.  Είμαστε πλήρεις.  Γιατί δεν τα ψηφίζουμε τα πρώτα δύο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν.   

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το πρωί δε συζητήθηκε αναβολή της συζήτησης των 
συγκεκριμένων νομοσχεδίων 47 και 48.  Και παρακαλώ τους υπόλοιπους 
συμμετέχοντες, αν αυτά που λέω έγιναν διαφορετικά, να με διαψεύσουν.  Ουδέποτε 
ηγέρθη από το ΑΚΕΛ θέμα αλλαγής της σειράς της συζήτησης των θεμάτων 47 και 
48! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ούτε και τώρα ηγέρθη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ούτε και τώρα ηγέρθη κάτι τέτοιο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης έχει δίκαιο ότι συμφωνήσαμε το θέμα 1 να το δούμε το πρωί, 
περίπου αυτή την ώρα.  ∆ε συμφωνήσαμε ποτέ ότι το 47 και το 48 θα συζητηθούν το 
απόγευμα.  Υπάρχουν τα πρακτικά, να τα δει ο Πρόεδρος και ο ίδιος ο Πρόεδρος ας 
μας πει αν έχει καταλάβει ότι στη σύσκεψη το πρωί συμφωνήσαμε να αναβληθούν για 
το απόγευμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, κύριοι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όταν συμφωνούμε ότι τα πρώτα δύο θα τα δούμε περίπου τούτη την ώρα και 
όταν εσάς η πρόθεσή σας ήταν η ώρα μία να διακόψουμε, δεν είναι λογικό εγώ να 
εξάγω το συμπέρασμα ότι θα συζητήσουμε το απόγευμα;  Ωραία, να ξεκινήσουμε και 
να συνεχίσουμε.  Εμείς δεν έχουμε πρόβλημα και χωρίς διακοπή.  Άλλοι έχουν 
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προβλήματα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, εγώ θα σας πω το εξής:  Εδώ συζητούμε άδικα των αδίκων.  
Όλα τα θέματα θα συζητηθούν.  Και να ξεκαθαρίσω κάτι.  Αυτή είναι ουσιαστικά η 
τελευταία συνεδρία νομοθετικής υφής της Βουλής και δεν μπορώ να αντιληφθώ πώς 
υπάρχει θέμα απουσίας βουλευτών από τις κοινοβουλευτικές ομάδες!  Άρα λοιπόν, 
όλα τα θέματα θα συζητηθούν και θα υπάρχει η παρουσία σχεδόν όλων εδώ.  Άρα, 
εκείνο που λέω είναι ότι και το πρώτο θέμα θα συζητηθεί που θα είναι όλοι εδώ και το 
47 και το 48 θα συζητηθούν με την παρουσία όλων εδώ.  Μάλιστα, είχαμε πει 
προκαταρκτικά ότι μπορεί να υπάρξει και διάλειμμα.  Εγώ σας λέω ότι διάλειμμα 
μπορεί και να μη χρειαστεί να κάνουμε.  ∆εν είναι δεσμευτικό.  Όταν έχουμε να 
προχωρήσουμε τη δουλειά μας, ούτε διαλείμματα γίνονται ούτε οτιδήποτε άλλο.  Άρα 
λοιπόν, θα συζητηθεί και το 47 και το 48 τώρα και το 1 και το 2 στη συνέχεια και μετά, 
αν θέλετε, να πάμε για διάλειμμα μισής ώρας και να επιστρέψουμε πίσω.  Αν το 
θέλετε.  Άρα, δεν είναι δικαιολογία τούτο το πράγμα.  Και να μη χάνουμε ώρα 
συζητώντας με αυτά τα τερτίπια που δε βοηθούν κανέναν.   

 Λοιπόν, κύριοι, υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα, για τα δύο νομοσχέδια.  Όσον αφορά το 
νομοσχέδιο για την αύξηση της φορολογίας της ακίνητης περιουσίας, θα ήθελα εκ 
μέρους της Ε∆ΕΚ, όπως τονίσαμε και κατά τη συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών, 
να πω ότι δεν είμαστε αντίθετοι με τον εξορθολογισμό της αξίας της ακίνητης 
περιουσίας, δεδομένου ότι αυτή που ισχύει σήμερα είναι του 1980.  Όμως την ίδια 
στιγμή θα πρέπει να διαπιστώσουμε ότι το κυβερνητικό νομοσχέδιο δημιουργεί 
κάποια, κατά την άποψή μας, προβλήματα.  Το πρώτο πρόβλημα είναι ότι η αύξηση 
αυτής της φορολογίας θα πλήξει ακόμα περισσότερο κυρίως έναν τομέα της 
οικονομίας, ο οποίος ήδη παρουσιάζει σοβαρά προβλήματα: τον κατασκευαστικό, τον 
οικοδομικό τομέα.   

 Το δεύτερο, η οποιαδήποτε αύξηση της φορολογίας, από τη στιγμή που θα 
γίνει με βάση τα στοιχεία περιουσίας που έχει σήμερα η οποιαδήποτε εταιρεία, ο 
οποιοσδήποτε ιδιοκτήτης, είναι λογικό ότι στη συνέχεια θα μετακυλιστεί πάνω στους 
αγοραστές διαμερισμάτων ή κατοικιών, δεδομένου ότι ο οποιοσδήποτε επιχειρηματίας 
ανάπτυξης γης ή ο οποιοσδήποτε εργολάβος δεν πρόκειται αυτή την αυξημένη 
φορολογία, την οποία θα κληθεί σήμερα να καταβάλει ως αντίτιμο της αξίας των 
ακινήτων που έχει, τελικά να την επωμιστεί ο ίδιος και να μην τη μετακυλίσει στους 
αγοραστές.  Άρα, αυξάνουμε ακόμα περισσότερο την τιμή πώλησης ακινήτων σε αυτή 
την κρίσιμη περίοδο. 

 Το τρίτο δεν υπάρχει οποιοσδήποτε διαχωρισμός των περιουσιών οι οποίες 
βρίσκονται σε διαδικασία ανάπτυξης από τις περιουσίες οι οποίες δε βρίσκονται σε 
διαδικασία ανάπτυξης.  Μπορεί να υπάρχουν άτομα τα οποία να έχουν κληρονομήσει 
μία μεγάλη περιουσία η οποία δεν είναι σε διαδικασία ανάπτυξης, όμως υποχρεούνται 
να καταβάλλουν αυξημένη φορολογία, χωρίς να είναι σίγουρο ότι τα οικονομικά τους 
τούς το επιτρέπουν.  

 Ακόμα, θα πρέπει να τονίσουμε ότι υπάρχει και η περίπτωση των ξενοδοχείων, 
των οποίων είναι όντως αυξημένη η ακίνητη περιουσία, η τιμή της ακίνητης 
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περιουσίας.  Πώς θα ρυθμιστεί το συγκεκριμένο ζήτημα;  Ήδη αυτές οι επιχειρήσεις 
καταβάλλουν τις φορολογίες που προκύπτουν από τη λειτουργία της επιχείρησης και 
όλα τα υπόλοιπα. Ως εκ τούτου, θεωρούμε ότι αυτή τη στιγμή θα ήταν άσκοπο και 
άκαιρο να προβούμε σε αυτή την αύξηση. 

 Τέλος, υπάρχει και ένας κίνδυνος ο οποίος δεν έχει αναφερθεί, αλλά είναι 
υπαρκτός:  Η Βουλή θα ψηφίσει την αύξηση της φορολογίας με βάση τες τιμές του 
1980.  Στη συνέχεια και ενώ το κράτος θα βρίσκεται σε διαδικασία αναθεώρησης 
αυτών των τιμών, όταν θα προκύψουν οι αναθεωρημένες τιμές, θα συνεχίσει να 
επιβάλλεται το ίδιο ποσοστό φορολογίας;  Αυτό λοιπόν ο καθένας μπορεί να 
αντιληφθεί ότι αμέσως πολλαπλασιάζει τα έσοδα τα οποία το κράτος θα έχει από αυτή 
τη φορολογία, χωρίς η Βουλή να έχει τη δυνατότητα στη συνέχεια να το ελέγξει, 
δεδομένου ότι θα κατηγορηθούμε ότι επιχειρούμε να μειώσουμε έσοδα του κράτους 
μειώνοντας φορολογίες.  Ως εκ τούτου, εμείς λέμε ότι, αν το κράτος χρειάζεται 
πρόσθετη ενίσχυση, για να ολοκληρώσει σε συντομότερο χρονικό διάστημα… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, με συγχωρείτε μισό λεπτό.   

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ για πολλοστή φορά, σας εκλιπαρώ να 
ησυχάσετε, για να μπορούμε να ακούμε τον ομιλητή.  ∆εν είναι σωστό αυτό που 
γίνεται. 

 Λοιπόν, ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αν το κράτος χρειάζεται οποιασδήποτε μορφής ενίσχυση, για να προβεί σε όσο 
το δυνατόν συντομότερη ολοκλήρωση των εργασιών για αναθεώρηση της αξίας της 
ακίνητης περιουσίας και στη συνέχεια, με βάση ακριβώς τις διάφορες κατηγορίες, να 
υπάρχει και ένας σωστός εξορθολογισμός της φορολογίας, εμείς είμαστε έτοιμοι από 
την πλευρά μας να στηρίξουμε αυτή την προσπάθεια.  Όμως το νομοσχέδιο όπως έχει 
κατατεθεί δε θα το ψηφίσουμε· θα το καταψηφίσουμε. 

 Όσον αφορά την αύξηση κατά 1% του εταιρικού φόρου, είναι λογικό -και το 
έχουμε πει πάρα πολλές φορές- ότι η κυβέρνηση σε αυτή τη δύσκολη οικονομική 
κατάσταση χρειάζεται πρόσθετα έσοδα.  Έσοδα τα οποία θα της δώσουν την ευκαιρία 
να αντιμετωπίσει τη μεγάλη οικονομική κρίση.  Όμως θέλω να παρατηρήσω ότι 
υπάρχει και ένας σοβαρός κίνδυνος από την άλλη πλευρά: το μήνυμα το οποίο 
στέλνουμε είναι ότι η Κύπρος έπαψε πια να είναι  χώρα με σταθερό φορολογικό 
συντελεστή.  Ως εκ τούτου, υπάρχει κίνδυνος πια να υπάρξουν επιπτώσεις, κυρίως 
από τη δραστηριοποίηση ξένων εταιρειών εις την Κύπρο.  Αυτό θα προκαλέσει 
μείωση των εσόδων. 

 Από την άλλη πλευρά, το νομοσχέδιο όπως κατατίθεται δίνει ένα λανθασμένο 
μήνυμα, το οποίο οι ανταγωνιστές θα αξιοποιήσουν.  Ήδη, πρέπει να δηλώσουμε ότι 
στην επίσημη ιστοσελίδα χώρας ανταγωνιστικής της Κύπρου, από την επόμενη ημέρα 
που εκφράστηκε η πρόθεση αύξησης του εταιρικού φόρου, ανακοινώθηκε και 
προβλήθηκε ότι στην Κύπρο υπάρχει πρόθεση αύξησης του εταιρικού φόρου.  Και 
νομίζω ότι δε θα ήταν σωστό να στεκόμαστε στη λογική ότι μία εταιρεία που πληρώνει 
για παράδειγμα χίλια ευρώ φόρο εισοδήματος, αν πληρώσει άλλα δέκα,  δεν είναι κάτι 
σημαντικό.  Για εταιρείες οι οποίες ενδεχομένως θα πληρώσουν εκατό, διακόσιες, 
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τριακόσιες χιλιάδες επιπρόσθετο φόρο το χρόνο μπορεί να θεωρηθεί ως ένα 
σημαντικό ποσό και άρα να γίνουν δεύτερες σκέψεις και άρα πολύ εύκολα μπορούν  
πια να μετακινηθούν σε άλλες ανταγωνιστικές χώρες! 

 Από την πλευρά τη δική μας, παρά το γεγονός ότι οφείλουμε να ομολογήσουμε 
ότι υπήρξε αρχικά μια διαφορετική προσέγγιση και κυρίως η αρχική μας στόχευση 
ήταν η φορολογία να μπει στη λογιζόμενη διανομή μερίσματος, εντούτοις καταθέτουμε 
μια διαφορετική τροποποίηση:  να μη θεωρηθεί ως αύξηση του εταιρικού φόρου, να 
θεωρηθεί ως μια ειδική φορολογία, να είναι το 1% για τα δύο χρόνια και την ίδια 
στιγμή να εξαιρεθούν οι επιχειρήσεις οι οποίες έχουν φορολογικό εισόδημα μικρότερο 
των €40.000 το χρόνο.  Είναι ένα μήνυμα το οποίο στέλνουμε.   

 Κλείνοντας θα ήθελα να κάμω δύο επισημάνσεις.  Η πρώτη αφορά το 
νομοσχέδιο της ακίνητης περιουσίας: Το κράτος πρέπει να προχωρήσει άμεσα στη 
φορολόγηση, όπως είπαμε πολλές φορές, της υπεραξίας που προκύπτει από την 
αλλαγή των πολεοδομικών ζωνών -δεν μπορεί αυτό να παραμένει στο απυρόβλητο- 
και, δεύτερον, στη φορολόγηση της υπεραξίας που προκύπτει από τις παρεκκλίσεις 
και τις χαλαρώσεις που η κυβέρνηση δίνει σε διάφορες αναπτύξεις.  Και η δεύτερη 
επισήμανση:  Πολύ φοβόμαστε ότι τελικά λογιστικά υπάρχει ο σοβαρός κίνδυνος να 
μην ικανοποιηθούν, ακόμα και αν ψηφιστεί η νομοθεσία, οι προσδοκίες του κράτους 
για τα εξήντα πέντε με εβδομήντα εκατομ. ευρώ που προσδοκά να πάρει από την 
αύξηση του εταιρικού φόρου, γιατί δυστυχώς υπάρχουν δυνατότητες σοβαρής νόμιμης 
φοροδιαφυγής για τα επόμενα δύο χρόνια. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω ευθύς εξαρχής ότι δε θα υποστηρίξουμε τις δύο 
νομοθεσίες.  Πολύ σύντομα να εξηγήσω:  Εμείς θεωρούμε ότι θα έπρεπε όλες μας οι 
ενέργειες αυτή την περίοδο να στοχεύουν στο πώς θα βγούμε πρώτα από την τρύπα 
της οικονομικής κρίσης και μετά να χειριστούμε το πρόβλημα του κρατικού 
προϋπολογισμού, το οποίο, κατά την άποψή μας, θα περιοριστεί ούτως ή άλλως, όταν 
υπάρχει και θα υπάρξει ανάκαμψη της ανάπτυξης. 

 Ένα σημείο το οποίο είναι σημαντικό και πρέπει να το λαμβάνουμε υπόψη 
πάντοτε -έχουμε την άποψη ως Κίνημα Οικολόγων- είναι το ότι η χρονική συγκυρία 
αποτελεί καλή ευκαιρία, για να αλλάξουμε τη φιλοσοφία για τη δομή της φορολόγησης 
των ακινήτων.  Πιστεύουμε ότι δεν είναι όλες οι εκτάσεις γης και οι χρήσεις γης οι ίδιες, 
για να φορολογούνται με τον ίδιο τρόπο.  Υπάρχουν χρήσεις γης που δημιουργούν 
αρνητικές επιπτώσεις, ρύπανση του περιβάλλοντος, κυκλοφοριακή συμφόρηση, 
θόρυβο, ατυχήματα, και επιβάλλουν τεράστιο κόστος στην κοινωνία και στο 
περιβάλλον.  Υπάρχουν και άλλες χρήσεις γης που προκαλούν ακριβώς το αντίθετο, 
ενισχύοντας τόσο την ποιότητα ζωής, την κοινωνία, τον απλό πολίτη και το 
περιβάλλον. 

 Θα έπρεπε λοιπόν οποιαδήποτε αναπροσαρμογή τιμών στα ακίνητα, ιδιαίτερα 
αυτή την περίοδο, να λαμβάνει υπόψη και να περιλαμβάνει διαφοροποιημένους 
φορολογικούς συντελεστές, ανάλογα με τη χρήση της γης.  Θα έπρεπε κάποιες 
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συγκεκριμένες χρήσεις γης να ενθαρρύνονται και άλλες να αποθαρρύνονται, με στόχο 
να μεγιστοποιηθούν τα κοινωνικά οφέλη ή τουλάχιστον να μειώνεται το κοινωνικό 
κόστος, αντί να χρησιμοποιείται η φορολόγηση των ακινήτων μόνο ως ένα εργαλείο 
για είσπραξη φόρων και εσόδων για τον κρατικό προϋπολογισμό.  Αυτή η 
ενθάρρυνση μπορεί και πρέπει να γίνει μέσω μιας έξυπνης και οικολογικής, 
σύγχρονης πολιτικής φορολόγησης των ακινήτων.  Αυτή ήταν και η εισήγησή μας 
προς το Υπουργείο Οικονομικών και είχαμε κάθε καλή διάθεση να υποστηρίξουμε 
αυτή την προσέγγιση, αν δηλαδή η φορολόγηση των ακινήτων, η αυξημένη 
φορολόγηση των ακινήτων οδηγούσε σε μια άλλη ανάπτυξη, έξυπνη, προχωρημένη, 
οικολογική, μέσα στα πλαίσια της πράσινης ανάπτυξης.  Αλλά μου φαίνεται ότι εκεί 
στο Υπουργείο Οικονομικών, όταν τους μιλούμε για πράσινη ανάπτυξη, έχουν την 
εντύπωση ότι τους μιλούμε για πράσινα άλογα.   

 Γι’  αυτό, κύριε Πρόεδρε, και θα μου επιτρέψετε -το οφείλω άλλωστε και σε σας 
και στο κοινοβούλιο και στο λαό- να εκφράσω τη βαθιά μου αγανάκτηση για το 
γεγονός ότι οδηγηθήκαμε στο να ψηφίσουμε μια προηγούμενη φορολογία σχετικά με 
την κατανάλωση των καυσίμων, με τη σαφή δέσμευση του Υπουργού Οικονομικών 
στην επιτροπή Οικονομικών ότι μέχρι το τέλος των συνεδριάσεων της Βουλής θα 
έφερνε ενώπιόν μας για ψήφιση επιπλέον έκτακτο προϋπολογισμό για την απόσυρση 
των παλιών αυτοκινήτων και την εισαγωγή νέων κινήτρων για την αγορά νέων 
οικολογικών αυτοκινήτων.  Αυτό, κύριε Πρόεδρε, δεν το έπραξε, προσβάλλοντας και 
τη Βουλή, αλλά και την αξιοπιστία αυτής της κυβέρνησης και βεβαίως αποδεικνύοντας 
ότι πράγματι τα περί πράσινης ανάπτυξης παραμένουν για το Υπουργείο Οικονομικών 
πράσινα άλογα. 

 Όσον αφορά την εταιρική φορολογία, προσεγγίσαμε καταρχάς το θέμα θετικά.  
Όμως, μέσα από τη μελέτη των στοιχείων που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
Οικονομικών, αντιληφθήκαμε ότι προφανώς θα υπάρξουν επιπτώσεις πάνω σε έναν 
κρίσιμο τομέα της κυπριακής οικονομίας, ενδεχομένως και στους εργαζόμενους, οι 
οποίοι είναι κατεξοχήν εκείνος ο πληθυσμός και το εργατικό δυναμικό των 
μορφωμένων, των επιστημόνων, των υπηρεσιών.  Ο τρίτος σημαντικός τομέας 
δυστυχώς της οικονομίας μας, που είναι οι υπηρεσίες, ενδεχομένως να πληγεί άμεσα 
από αυτή τη νομοθεσία.  Και μάλιστα, όπως ειπώθηκε και πριν, χωρίς ουσιαστικά 
οφέλη τελικά για την οικονομία, ούτε για τα ταμεία ούτε για την οικονομία, που είναι 
δύο διαφορετικά πράγματα· συνδέονται, αλλά είναι διαφορετικά.  Θα δημιουργηθούν 
εντυπώσεις, τις οποίες θα αξιοποιήσουν οι ανταγωνιστές μας, χωρίς να έχουμε τα 
ανάλογα οφέλη.  Εμείς πρέπει να πούμε ότι από την αρχή είπαμε στον Υπουργό 
Οικονομικών ότι και βεβαίως πρέπει να φορολογηθούν οι έχοντες -αν και δεν είναι 
περίπτωση η συγκεκριμένη του έχοντος όσον αφορά τις εταιρείες- και βεβαίως πρέπει 
να φορολογηθεί η δραστηριότητα η οποία προσφέρει πλούτο.  Αν και, 
επαναλαμβάνω, σε αυτή την περίπτωση είναι την εταιρική δραστηριότητα που 
φορολογούμε και όχι αυτή που παράγει οπωσδήποτε πλούτο.  Αλλά με ποιο τρόπο;   

 Οφείλω να ομολογήσω ότι η πρόταση που κατατέθηκε σήμερα από το Κίνημα 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.  Μία ξεχωριστή 
φορολογία, που εμείς την αποκαλέσαμε “φορολογία αλληλεγγύης”, “ταμείο 
αλληλεγγύης”, η οποία όμως δε θα πάει στο πάγιο ταμείο, η οποία πρέπει πραγματικά 
να χρηματοδοτήσει ανάπτυξη.  Αυτό που χρειάζεται ο τόπος αυτή την ώρα δεν είναι 
φορολογίες, δεν είναι να κλείσει μόνο τις τρύπες των ταμείων, είναι ανάπτυξη που θα 
κλείσει τις τρύπες των δανείων μας και μια συγκεκριμένη μάλιστα μορφή ανάπτυξης, 
την έξυπνη ανάπτυξη, την οικολογική ανάπτυξη.  Θα ψηφίζαμε ευχαρίστως όχι μόνο 
1%, αλλά και 2% και 3% και 4% και 5% αύξηση, δημιουργία ενός φόρου στις εταιρείες, 
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για να πηγαίνουν αυτά τα λεφτά σε ένα συγκεκριμένο ταμείο, το οποίο να προωθεί την 
ανάπτυξη, την ανάπτυξη που παράγει θέσεις εργασίας, την ανάπτυξη που παράγει 
πολιτικές προστασίας του περιβάλλοντος και των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας που 
λέγαμε προηγουμένως.  ∆υστυχώς, δεν είναι τούτο το θέμα μας.  Και δυστυχώς, όπως 
είπα και πριν, τέτοιου είδους έξυπνες προτάσεις, που έχουν υιοθετηθεί από άλλες 
χώρες, δεν έχουν φτάσει μέχρι την Κύπρο και δεν έχουν υιοθετηθεί από τη δική μας 
κυβέρνηση.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Γιώργου Περδίκη τον Πρόεδρο της Βουλής 
αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Χρήστος Πουργουρίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Να παρακαλέσω τον κ. Συλλούρη να πάρει το λόγο, αλλά νομίζω ότι είχαμε 
συμφωνήσει με την πρόταση του κ. Συλλούρη να αυτοδεσμευτούμε σε πολύ σύντομες 
χρονικές παρεμβάσεις, διότι… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν εδεσμευτήκαμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εκτός του ΑΚΕΛ.  Νομίζω οι άλλες πλευρές εδηλώσαν ότι θα είναι πάρα πολύ 
σύντομες οι παρεμβάσεις τους. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Θα προσπαθήσω με την παρέμβασή μου να εξηγήσω τι εννοούσαμε λέγοντας 
σύντομη παρέμβαση, κύριε Πρόεδρε. 

 Εμείς θα καταψηφίσουμε τις φορολογίες, διότι τις θεωρούμε ότι είναι και 
λανθασμένες και εν πολλοίς, η μία τουλάχιστον, ανεφάρμοστες.  Με τούτο τον τρόπο 
δίδουμε την ευκαιρία στην κυβέρνηση -και ας το πάρει ως ευκαιρία, ας μην το 
θεωρήσει πίεση- να ξανασκεφτεί, να κάμει καινούριες σκέψεις για μια πιο σωστή 
προσέγγιση αντιμετώπισης της οικονομικής κρίσης, που για μας είναι και ευκαιρία 
ανάπτυξης.   

 Η καταψήφιση από τη Βουλή θα ανατρέψει την εικόνα του κράτους, το οποίο με 
τις πρώτες δυσκολίες προσφεύγει σε εύκολες φορολογίες δίδοντας την εικόνα, όπως 
έχουν πει και άλλοι, ότι έχει ασταθές φορολογικό σύστημα.  Θέλουμε να 
επανορθώσουμε την εικόνα και να διαμηνύσουμε σε όλους όσους ενδιαφέρονται να 
επενδύσουν στην Κύπρο ότι η Κύπρος έχει και καλή οικονομία και σταθερό 
φορολογικό σύστημα και άλλους τρόπους ορθολογιστικούς, για να στηρίξει την 
πραγματική οικονομία.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

 Ο κ. Ευαγόρου, παρακαλώ. 
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ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Φαίνεται ότι για τους Οικολόγους της Κύπρου η φορολογία του πλούτου, παρ’  
όλο που πολλές φορές επιχειρούν να βγάλουν προς τα έξω και κάποιες φιλεργατικές 
ευαισθησίες, είναι ακόμα ένα πράσινο άλογο σε όλα τα άλογα τα πράσινα που έχουν 
αναφερθεί σήμερα.  Απλά θέλω να εκφράσω τη λύπη μου.  Και από τούδε και στο 
εξής καμιά τέτοια ευαισθησία δεν μπορεί να γίνει πιστευτή.  Απλά είδαμε ακόμα έναν 
να συντάσσεται με εκείνους οι οποίοι προασπίζονται τα συμφέροντα του προκλητικού 
πλούτου ενάντια στα συμφέροντα των πολλών, που είναι η εργασία και οι 
εργαζόμενοι. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να μου επιτρέψετε να ξεκινήσω λέγοντας ότι η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια 
ευθύς εξαρχής και με το ξέσπασμα της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, μιας άνευ 
προηγουμένου σε βάθος και σε έκταση οικονομικής κρίσης, κινήθηκε μέσα στα 
πλαίσια μιας συγκεκριμένης, κοινωνικά ισορροπημένης και αναπτυξιακής φιλοσοφίας 
γύρω από τρεις ενότητες. 

 Πρώτη και βασική ενότητα είναι εκείνη η ενότητα που έχει σχέση με την 
ανακοπή των συνεπειών, των αρνητικών συνεπειών της κρίσης, με τη λήψη μέτρων, 
όπως ήταν για παράδειγμα η αύξηση του αναπτυξιακού προϋπολογισμού κατά €300 
εκατομ., η εξαγγελία δύο πακέτων στήριξης της οικονομίας με προμετωπίδα τον 
τουρισμό και τις κατασκευές, ύψους €510 εκατομ.  Και να μου επιτρέψετε εδώ να 
κάνω μια παρένθεση, για να πω ότι από αυτά τα €510 εκατομ. είναι πολλοί εκείνοι οι 
οποίοι εντάσσονται στην κατηγορία των επιχειρηματιών και του πλούτου που 
ωφελήθησαν, από αυτά τα συγκεκριμένα οικονομικά μέτρα.  Την ίδια στιγμή 
προικοδοτείται ο Οργανισμός Χρηματοδότησης Στέγης με €200 εκατομ., σε μια 
προσπάθεια να βοηθηθεί ο τομέας των κατασκευών, που πλήττεται λόγω της 
παραθεριστικής κατοικίας.  Παράλληλα εξασφαλίζονται από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα 
Επενδύσεων €300 εκατομ., για να στηριχθούν και ο τομέας ο τραπεζικός με 
ρευστότητα, αλλά και ο κόσμος ο οποίος θέλουμε να δανείζεται φθηνότερα.  Προχωρεί 
αυτή η κυβέρνηση στην εξασφάλιση τριών δισεκατομμυρίων φθηνού χρήματος, το 
οποίο κατατίθεται στις τράπεζες, σε μια προσπάθεια και πάλι να ασκηθεί πίεση των 
επιτοκίων προς τα κάτω.  Και τι διαπιστώνουμε;  Ότι τα πήραν οι τράπεζες, αλλά τα 
πουλούν πολύ ακριβά, ίσως και ακριβότερα από πριν.  Αλλά στηρίχτηκαν και πάλι 
εκείνοι οι οποίοι φέρονται να είναι εκείνοι που πραγματοποιούν τα πλείστα των 
κερδών και προκλητικά να αναφέρονται στα κέρδη τους, ιδιαίτερα τις τελευταίες 
ημέρες.   

 Παράλληλα με αυτό όμως, αυτή η κυβέρνηση κινήθηκε και σε μια δεύτερη 
ενότητα, που έχει σχέση με την εξασφάλιση των κοινωνικών ισορροπιών μέσα στην 
ίδια την κυπριακή κοινωνία.  Την ώρα που στηρίζω είτε την οικονομία ευρύτερα είτε 
τους ξενοδόχους είτε τους εργολάβους και τους κατασκευαστές, για να έχουν δουλειές 
και να έχει δουλειές και ο κόσμος, την ώρα που στηρίζω την υπεράκτια εταιρεία ή την 
εταιρεία τέλος πάντων ξένων συμφερόντων, ε, πρέπει επιτέλους σε μια τέτοια 
συγκυρία, όπως είναι η παγκόσμια οικονομική κρίση, με όλες τις επιπτώσεις, 
οφείλουμε -και το πράξαμε- να στηρίξουμε και εκείνους οι οποίοι έχουν πραγματικά 
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ανάγκη, τα κοινωνικά ευάλωτα στρώματα του κυπριακού λαού. 

 Είναι γι’ αυτό το λόγο που στοχευμένα πλέον εισάγεται το πασχαλινό επίδομα, 
είναι γι’ αυτό το λόγο που εισήχθη ειδικό σχέδιο για τις χαμηλές συντάξεις -και πάλι 
στοχευμένα- είναι γι’  αυτό το λόγο που αυξήθηκε τρεις φορές το δημόσιο βοήθημα, 
τρεις φορές ο κατώτατος μισθός και τρεις φορές οι ίδιες οι συντάξεις, είναι γι’  αυτό το 
λόγο που εξαγγέλθηκαν και εφαρμόζονται όλα εκείνα τα στεγαστικά προγράμματα, 
που έχουν και αναπτυξιακό και κοινωνικό χαρακτήρα, τα βοηθήματα για τις 
πενταμελείς και τις πολύτεκνες οικογένειες και πολλά άλλα, τα οποία δεν είναι της 
ώρας.  Έχω αναφέρει μερικά.  Υπάρχει ένα τεράστιο πακέτο το οποίο μπορεί να 
κατατεθεί και ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων, αλλά τα έχω αναφέρει, για να 
καταδείξω ότι, πέραν της αναπτυξιακής ενότητας, όπου η κυβέρνηση έχει πάρει τα 
εύσημα από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία εδήλωσε, αλλά εις αυτό κωφεύουν 
εκείνοι που επικρίνουν την κυβέρνηση, ότι ελήφθησαν έγκαιρα και προς τη σωστή 
κατεύθυνση μέτρα, την ίδια στιγμή βλέπουμε να εφαρμόζεται και μια σωστή κοινωνική 
πολιτική, με αποτέλεσμα ακόμα και να κατηγορηθεί ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ότι 
τα σπαταλά και είναι “χουβαρντάς” και πολλά άλλα, τα οποία ακούσαμε προηγούμενα 
για τα γνωστά χουβαρνταλίκια. 

 Παράλληλα με αυτό και έχοντας συνείδηση του προβλήματος που 
δημιουργείται με την αύξηση της ανεργίας, αυτή η κυβέρνηση εξαγγέλλει και υλοποιεί 
πέντε συνολικά προγράμματα προς την κατεύθυνση της κατάρτισης και 
επανακατάρτισης ανέργων, της στήριξης των εργαζομένων μέσω των ίδιων των 
επιχειρηματιών, πληρώνοντας ουσιαστικά μέρος του μισθού των εργαζομένων, ώστε 
να μην απολυθούν.  Και είναι με έκπληξη πραγματικά που καθημερινά ακούμε 
ορισμένους οι οποίοι κάθονται εκ δεξιών μου, όταν επικρίνουν την κυβέρνηση, να μη 
βρίσκουν ένα λόγο και να μη μέμφονται ποτέ εκείνους που απολύουν, εκείνους που 
μετατρέπουν τους εργαζομένους σε ανέργους, να μη μέμφονται εκείνους οι οποίοι 
θεωρούν τον εργαζόμενο στοιχείο του κόστους, αριθμό και τίποτα περισσότερο! 

 Και έρχομαι τώρα στην τρίτη ενότητα της οικονομικής πολιτικής της 
κυβέρνησης, που είναι η ενότητα της δημοσιονομικής εξυγίανσης.  Και πάλι 
εξισορροπημένα κοινωνικά, ούτως ώστε να εμπεδωθεί και το περί δικαίου αίσθημα 
μέσα στον ίδιο το λαό, γίνεται επεξεργασία ενός πακέτου δημοσιονομικής εξυγίανσης, 
για να αποφύγουμε τι;  Για να αποφύγουμε την εκτόξευση των δημοσιονομικών 
ελλειμμάτων σε επίπεδα τα οποία δεν επιθυμούμε να δούμε, ώστε να αποφευχθεί 
ένας σκληρός βαθμός επιτήρησης και η εισβολή και κατοχή μας από το ∆ιεθνές 
Νομισματικό Ταμείο, διότι ουαί και αλίμονο σε εκείνες τις χώρες οι οποίες ζουν στο 
πετσί τους το τι σημαίνει “∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο”!  Κάποιοι το ερωτεύονται το 
∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο, κάποιοι ταυτίζονται με το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο, 
κάποιοι αναπνέουν με τις συνταγές του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου, είτε αυτό 
σημαίνει απολύσεις είτε αυτό σημαίνει εξοικονομήσεις από την εργασία είτε αυτό 
σημαίνει να μη φορολογηθεί ο πλούτος και το κεφάλαιο είτε αυτό σημαίνει πολλά άλλα 
που έχουν σχέση είτε με την κατάργηση είτε με το κουτσούρεμα της ΑΤΑ και ούτω 
καθεξής. 

 Προχωρεί λοιπόν η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια και αυτοδεσμευόμενη 
μειώνει κατά ενενήντα και πλέον εκατομμύρια τις δαπάνες λειτουργίας της κρατικής 
μηχανής, κάτι το οποίο είχε αναλάβει να πράξει.  Και είναι η πρώτη φορά από το 1960 
που βλέπουμε κυβέρνηση να έχει μειωμένες δαπάνες λειτουργίας της κρατικής 
μηχανής, μιας σπάταλης κρατικής μηχανής, για την οποία ευθυνόμαστε όλοι.  Αντί να 
πάρει τα εύσημα, κατηγορείται!  Εμείς λέμε ότι μπορεί να κάνει ακόμα περισσότερα.  
Μπορεί να γίνουν και άλλες περικοπές, και σε υπερωρίες και σε ταξίδια στο εξωτερικό 



 

 
143 

 

και σε διαμονές σε ξενοδοχεία πολυτελείας του εξωτερικού και σε εκπαιδεύσεις στο 
εξωτερικό, που πληρώνουμε μερικές δεκάδες εκατομμύρια, για να στέλλουμε κόσμο 
στο εξωτερικό να εκπαιδεύεται, σάμπως και στην Κύπρο -που τη θέλουμε 
εκπαιδευτικό κέντρο, διεθνές μάλιστα- δεν μπορούμε να τον εκπαιδεύσουμε.  
Υπάρχουν πολλά τέτοια και μπορούμε όλοι μαζί να κάτσουμε και να βρούμε τη λύση, 
αλλά αυτή η κυβέρνηση έκαμε την αρχή. 

 Από το 1990 μέχρι και το 2008 από 30 000 απασχολούμενους στο δημόσιο 
φτάσαμε αισίως τις 52 000, 52 350 για την ακρίβεια.  Είναι η πρώτη φορά σήμερα που 
μιλούμε από αυτό το βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων και έχουμε έμπρακτα 
στοιχεία μείωσης του αριθμού των δημόσιων υπαλλήλων κατά 531 άτομα.  Αυτό είναι 
ένα δείγμα.  Είναι ικανοποιητικό;  Όχι.  Είναι φιλόδοξος ο στόχος που έθεσε η 
κυβέρνηση για 1 000 άτομα κατ’ έτος;  Είναι πολύ φιλόδοξος, λέω εγώ, η προσωπική 
μου εκτίμηση.  Μακάρι να τα καταφέρει!  Αλλά έχει κάμει ένα βήμα προς τη σωστή 
κατεύθυνση.  Πόσους από τους συναδέλφους, τους αγαπητούς, άκουσα να 
χαιρετίζουν αυτό το μέτρο, όπως και το προηγούμενο, των εξοικονομήσεων;   

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα.) 

 Και τι είπε η κυβέρνηση;  Μείωση του κόστους λειτουργίας της κρατικής 
μηχανής με μείωση θέσεων, μείωση υπαλλήλων, κατάργηση θέσεων, όπως έπραξε 
χθες το Υπουργικό Συμβούλιο, και περιορισμός των δαπανών λειτουργίας της 
κρατικής μηχανής. 

 ∆εσμεύτηκε επίσης η κυβέρνηση απέναντι στο σύνολο του συνδικαλιστικού 
κινήματος να προχωρήσει στην πάταξη της φοροδιαφυγής/φοροαποφυγής, μιας 
γάγγραινας για την κυπριακή κοινωνία, κλοπής για την κυπριακή κοινωνία, η οποία 
φοροδιαφυγή υπάρχει σε πολλά επίπεδα.  Και δε μιλώ μόνο για τη φοροαποφυγή, 
που είναι νόμιμη, των εταιρειών οι οποίες αξιοποιούν, ή εκμεταλλεύονται καλύτερα σε 
αυτή την περίπτωση, τα παράθυρα του νόμου, τα όποια παράθυρα, για να πράξουν 
εκείνο που πράττουν.  Μιλώ για πολλές κατηγορίες αυτοτελώς εργαζομένων.  Και δε 
θα το περιορίσω ούτε στους γιατρούς ούτε στους δικηγόρους ούτε στους, ξέρω ’γώ, 
εργολάβους ή υπεργολάβους.  Αυτό το πράγμα μάς οδηγεί σε λάθος κατεύθυνση.  
Υπάρχουν και δικηγόροι και γιατροί, υπάρχουν και εργολάβοι, υπάρχουν κι άλλοι 
αυτοτελώς εργαζόμενοι που φοροδιαφεύγουν κι αυτό είναι κλοπή κι είναι κοινωνική 
αδικία.  Όπως κατά τον ίδιο τρόπο φοροδιαφεύγουν χιλιάδες δημόσιοι υπάλληλοι 
επίσης.  ∆εν είναι μυστικό άλλωστε!  Μας έχει τύχει κι εμάς να δούμε ιδιαίτερα 
υπάλληλοι εξειδικευμένοι σε τεχνικά επαγγέλματα στα δημόσια έργα να ασκούν τα 
επαγγέλματά τους, ανταγωνιζόμενοι και εκείνους που πιθανόν να είναι άνεργοι, με 
δεύτερη δουλειά, χωρίς ούτε να χρεώνουν ΦΠΑ ούτε να πληρώνουν άλλες 
φορολογίες.  Άρα, αυτή τη μάστιγα η κυβέρνηση, με είκοσι δύο συνολικά προτάσεις, 
έρχεται να την πατάξει, χωρίς ψευδαισθήσεις ότι θα καταφέρει να την πατάξει, αλλά 
τουλάχιστο να την περιορίσει. Τι είναι εκείνο που ακούσαμε από κάποιες πολιτικές 
δυνάμεις;  “Φοροκυνηγητό”, “αστυνομικό κράτος” και δεν ξέρω τι άλλο! 

 Και έρχομαι στην τέταρτη ενότητα, την κοινωνική στόχευση.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πραγματικά, την προηγούμενη περίοδο και όταν εξαγγέλλονταν διάφορα 
επιδόματα, κάποιες πολιτικές δυνάμεις μάς είχαν κυριολεκτικά ταράξει, προβάλλοντας 
ως βασικό επιχείρημα ότι παίρνουν και οι πλούσιοι, παίρνουν και οι οικονομικά 
εύρωστοι, παίρνουν και οι επιχειρηματίες!  Και έρχεται αυτή η κυβέρνηση να προτείνει 
την κοινωνική στόχευση σε κάποια επιδόματα.  Έχει επιτύχει τη στόχευση στο 
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πασχαλινό επίδομα και στις συντάξεις.  Και τι είναι εκείνο το οποίο ακούμε και πάλι;  
Ακούμε «ξέρετε, θα πάρετε τα επιδόματα από το φτωχό τον κόσμο, από τη 
φτωχολογιά!» κτλ. κτλ.  Εμείς ως ΑΚΕΛ είχαμε το θάρρος να έρθουμε, βλέποντας τους 
πίνακες και την πρόταση της κυβέρνησης, να πούμε «ναι, ξέρετε, είναι προς τη σωστή 
κατεύθυνση, αλλά χρήζουν πολλών άλλων βελτιώσεων».  Και ζητήσαμε αναβολή, να 
πάμε το Σεπτέμβρη, νούσιμα και σοβαρά να τα δούμε.  ∆εν ήρθαμε να απορρίψουμε 
την πολιτική φιλοσοφία της στόχευσης, κάτι το οποίο έρχονται σήμερα να απορρίψουν 
εκείνοι οι οποίοι πρώτοι την είχαν προτείνει.  Ε, αυτό μας λυπεί!  Και μας λυπεί, γιατί 
υπάρχουν σκοπιμότητες, αντιπολιτευτικές σκοπιμότητες ή άλλες σκοπιμότητες οι 
οποίες πιθανόν να προέρχονται από αντιπολιτευτικές αλλά συγκυβερνώσες 
συνιστώσες. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν το κατάλαβα τούτο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε!  Έν’ ανάγκη να τα καταλαβαίνουμε όλα; 

 Λοιπόν... 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Εκείνοι οι οποίοι ήθελα να καταλάβουν το έχουν καταλάβει, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Πέραν της στόχευσης, έρχεται στη Βουλή και η δέσμευση της κυβέρνησης για 
την πολεοδομική αμνηστία.   

 Άρα, για όλα όσα η κυβέρνηση στον κοινωνικό διάλογο δεσμεύτηκε απέναντι 
στα πολιτικά κόμματα, και ιδιαίτερα σε εκείνα τα πολιτικά κόμματα με τα οποία 
βρεθήκαμε στην ίδια κυβέρνηση ή εξακολουθούμε να είμαστε στην ίδια κυβέρνηση, 
ναι, είπαμε ότι αυτά θα τα προωθήσουμε από κοινού και είχαμε καταλήξει μάλιστα, αν 
θέλετε, σε μια συναντίληψη.  Εγώ λέω ότι σωστά λέει το ∆ημοκρατικό Κόμμα ότι, ναι, 
δεν υπήρξε συμφωνία όσον αφορά στο θέμα της φορολογίας του πλούτου.  Τέθηκε 
φυσικά από εμάς στη συνάντηση στο Προεδρικό Μέγαρο χωρίς να υπάρξει συμφωνία.  
Και αυτό πρέπει να το πω, για να είμαι εντάξει με το ∆ημοκρατικό Κόμμα.  ∆εν είναι 
αυτή η απαίτησή μας.  Απαίτησή μας είναι από όλους και προς την ίδια την κυπριακή 
κοινωνία.   

 Έρχομαι λοιπόν στο διά ταύτα, κύριε Πρόεδρε.  Να πω ότι έχουμε ενώπιόν μας 
από τη μια τη φορολόγηση της ακίνητης ιδιοκτησίας και από την άλλη την αύξηση του 
εταιρικού φόρου, με τη μορφή της προσωρινής κοινωνικής συνεισφοράς, ύψους 1%, 
για δύο χρόνια.  Και έχουμε όλες εκείνες τις αντιδράσεις, κάποιες από τις οποίες 
πιθανόν να θεωρούνται δικαιολογημένες, με την έννοια ότι αποτελούν τη φιλοσοφία 
συγκεκριμένων παρατάξεων.  Και είμαι έτοιμος να το δεχτώ, ότι υπάρχουν παρατάξεις 
οι οποίες ταυτίζονται με τον πλούτο, το κεφάλαιο, και έχουν σίγουρα δικαίωμα, αφού 
ακολουθούν τις ίδιες νεοφιλελεύθερες συνταγές και πολιτικές με το ∆ιεθνές 
Νομισματικό Ταμείο, να ταυτίζονται και με το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο όσον αφορά 
στο «μη φορολογείτε τον πλούτο».  Αλλά υπάρχουν και εκείνες οι δυνάμεις, οι οποίες 
έχουν γράψει ιστορία σ’ αυτή την πολιτεία, μιας κοινωνικής, πιο προοδευτικής 
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αντίληψης.  Και μιλώ για τις δυνάμεις του κέντρου και της κεντροαριστεράς.  Είναι εδώ 
που πραγματικά μας ξενίζει και μας λυπεί αυτή η στάση, διότι για πρώτη φορά 
εμφανίζεται ιδιαίτερα το ∆ημοκρατικό Κόμμα με τόσο έντονες ευαισθησίες υπέρ της μη 
διατάραξης του πλούτου και των μεγάλων, των προκλητικών, κερδών, της χλιδής και 
της πολυτέλειας.  Πρώτη φορά πραγματικά βλέπουμε το κέντρο να συντάσσεται κατά 
τέτοιο έντονο τρόπο, πολύ πιο έντονο από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, πολύ πιο 
έντονο ίσως και από το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο, και αυτό μας λυπεί!   

 Έχουν λεχθεί πάμπολλα επιχειρήματα.  Εμείς λέμε ότι είναι ένα προσωρινό 
μέτρο το οποίο δεν μπορεί να επηρεάσει, και δεν επηρεάζει σε μεγάλο βαθμό αλλά 
ανεπαίσθητα, τις εταιρείες οι οποίες πραγματοποιούν κέρδη.  Να πω κάποια 
παραδείγματα, ας μου επιτραπεί.  Εταιρεία η οποία πραγματοποιεί κέρδη ύψους €1 
εκατομ. -και δεν υπάρχουν πολλές στην Κύπρο που πραγματοποιούν και 
παρουσιάζουν €1 εκατομ. κέρδη!- πληρώνει φόρο €100.000 και θα κληθεί να 
πληρώσει άλλες €10.000, €850 το μήνα.  Αν αυτή η εταιρεία πτωχεύσει, είναι άξια της 
τύχης της!  Εταιρεία η οποία πραγματοποιεί €500.000 κέρδος και πληρώνει σήμερα 
€50.000 φόρο εισοδήματος θα κληθεί να πληρώσει €5.000 περισσότερα.  Ας με πείσει 
κάποιος -δεν έχω πειστεί πραγματικά από κανένα συνάδελφο- ότι αυτή η εταιρεία θα 
καταρρεύσει, ότι θα της αφαιρέσουμε τα αναπτυξιακά της τα φτερά!  Όσες 
πραγματοποιούν €100.000 κέρδος και πληρώνουν €10.000 θα πληρώσουν €11.000, 
€1.000 παραπάνω, ή €85 το μήνα, εκείνα τα οποία δίδουν ως tips στα εστιατόρια!  Αν 
με πείσει κάποιος, εκτός αν δε θέλει ο ίδιος να πειστεί, ότι αυτή η εταιρεία θα 
κακοπάθει, θα του βγάλω το καπέλο!   

 Κρύβονται ορισμένοι πίσω από τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις!  Ζήτησα και 
πήρα τα στοιχεία από το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων για τους μέσους όρους -διότι 
μιλούμε για 69 500 περίπου μικρομεσαίες επιχειρήσεις- για το μέσο όρο πληρωμής 
κερδών και κυμαίνονται αυτά από €6.000 μέχρι και €10.000, κέρδη τα οποία 
δηλώνουν.  Μιλούμε για €600 μέχρι €1.000 κατά μέσο όρο που πληρώνουν ή €50 το 
μήνα.  Και ερχόμαστε να πούμε ότι θα κυνηγήσουμε τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις και 
θα καταρρεύσουν!  ∆εν ξέρω ποιος εφηύρε αυτό το επιχείρημα, αλλά πιστεύω ότι δεν 
μπορεί να γίνει πιστευτός. 

 Μας λεν «θα φύγουν οι εταιρείες από την Κύπρο, οι ξένες», σάμπως τζιαι οι 
ξένες εταιρείες έχουν επιλέξει την Κύπρο μόνο για το φορολογικό συντελεστή!  Και να 
δεχτώ ότι, ναι, μπορεί να δημιουργεί ψυχολογικά ένα ερωτηματικό, αλλά ο ξένος 
επενδυτής πάντοτε έχει συμβούλους που ανοίγουν τα δεφτέρια τους και εξετάζουν 
πού είναι οι καλύτεροι φορολογικοί συντελεστές.  Και θα εξετάσουν ξανά και εξετάζουν 
και διαπιστώνουν ότι η Κύπρος εξακολουθεί να είναι και με το 1%, το προσωρινό, 
ακόμα σε πολύ καλύτερη μοίρα, σε καλύτερη θέση.  Πέραν του ότι δεν επιλέγεται η 
Κύπρος μόνο για το φορολογικό συντελεστή, αλλά και για την υποδομή και για τα 
σχολεία και για τον καιρό και για το κλίμα και για τις εξοχικές κατοικίες, αντί του 
Λουξεμβούργου και αντί της Ιρλανδίας, που απέχουν παρασάγγας από την Κύπρο, 
αφού έχουν χειρότερο κλίμα!  Άρα, παραμένουμε με το χαμηλότερο φορολογικό 
συντελεστή, δεν επηρεάζεται τίποτε και είναι προφάσεις εν αμαρτίαις που έχουμε 
ακούσει μέχρι τώρα! 

 Κάποιοι μας έχουν πει ότι το ΑΚΕΛ λειτουργεί μέσα από ιδεολογικά κριτήρια και 
ιδεολογικές αγκυλώσεις, γιατί θέλει να δαιμονοποιήσει τον πλούτο, θέλει να 
δαιμονοποιήσει μάλλον το κέρδος, και γι’ αυτό το λόγο θέλει να πράξει αυτά που 
πράττει.  ∆ηλαδή να υποθέσω ότι όλες οι χώρες που έχουν ψηλότερο φορολογικό 
συντελεστή εταιρειών από εμάς είναι κομμουνιστικές;  ∆ιότι αυτό μας λέτε, ότι, αν 
κάποιος θέλει αύξηση του εταιρικού φόρου στο 11% από το 10%, έχει αριστερή 
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ιδεολογική αγκύλωση.  Αν έχω αριστερή ιδεολογική αγκύλωση εγώ, εκείνος που έχει 
25% φορολογικό συντελεστή πάνω στις εταιρείες τι είναι;  Άρα, ούτε αυτό το 
επιχείρημα στέκει! 

 Εδώ, κύριε Πρόεδρε, και ολοκληρώνω, έχουμε μία κλασική περίπτωση 
δαιμονοποίησης της εργασίας, όχι δαιμονοποίησης του κέρδους, έχουμε την 
κλασικότερη και χειρότερη μορφή, να ζητούν πολιτικοί χώροι να αφαιρεθούν 
εισοδήματα από τους εργαζόμενους, να δώσουν οι εργαζόμενοι όσα μπορούν 
περισσότερα, να περικόψουμε τις κλίμακες εισδοχής από τους πιο χαμηλόμισθους, 
αφού είναι εκείνοι που μπαίνουν, να περικοπούν οι αυξήσεις, οι μισθοί, τα ωφελήματα, 
οι συντάξεις, τα πάντα, αλλά, όταν έρχεται η ώρα που το κεφάλαιο πρέπει να δώσει 
ένα μικρό και ανεπαίσθητο δικό του μερίδιο, να αντιδρούν και πάλι!  Και με λύπη μου 
λέω ότι παρασύρουν και άλλους μαζί τους.  Εμείς ως το κόμμα των εργαζομένων δεν 
πρόκειται να δεχθούμε τα βάρη να τα φορτωθεί η εργασία, τα βάρη να τα φορτωθούν 
οι εργαζόμενοι.  Αφήνουμε στην κρίση του λαού, αφήνουμε στην κρίση του κόσμου, 
της κοινωνίας, εκείνους οι οποίοι τάσσονται με τον τρόπο που τάσσονται, 
απροκάλυπτα, και στηρίζουν τον πλούτο, τον προκλητικό πλούτο, και τα προκλητικά 
κέρδη.   

 Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι σήμερα έχει ξεκαθαρίσει ότι υπάρχουν 
δύο βασικά στρατόπεδα.  Είναι το στρατόπεδο εκείνο το οποίο προωθεί τη φιλοσοφία 
μιας κοινωνικά ευαίσθητης, προοδευτικής αντίληψης για το πώς πρέπει να 
φορτώνονται τα βάρη για την έξοδο από την κρίση και ποιος πρέπει να τα αναλάβει 
και δυστυχώς, από την άλλη, είναι η ακραία φιλελεύθερη αντίληψη, την οποία, 
πραγματικά λυπούμαι, προσεταιρίστηκαν πρόσφατα και άλλοι, που τους θέλει 
πραγματικά να στηρίζουν, με πάθος μάλιστα, μέσα από έναν αντιπολιτευτικό οίστρο, 
που δεν τον κατανοούμε, το μεγάλο κεφάλαιο. 

 Ευχαριστώ πολύ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα είμαι πιο σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Από τη θέση σας, κύριε Παπαδόπουλε; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Από τη θέση μου, ναι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …γιατί ακριβώς είναι πάρα πολύ απλά τα πράγματα όσον αφορά το 
∆ημοκρατικό Κόμμα.  ∆εν έχουμε μπροστά μας ένα ολοκληρωμένο πακέτο μέτρων 
οικονομικής εξυγίανσης...   



 

 
147 

 

 Αν θέλετε, να περιμένω τον κ. Ευαγόρου να αποχωρήσει από το βήμα. 

(Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου καταλαμβάνει τη θέση του στο έδρανο.) 

 Άλλα μέτρα μάς είχαν παρουσιάσει, μας είχαν γνωστοποιήσει οι 
συγκυβερνώσες δυνάμεις τον περασμένο Φεβρουάριο -εκείνα τα μέτρα 
εξαφανίστηκαν, για λόγους που μέχρι σήμερα δεν έχουμε καταλάβει- και άλλα μέτρα 
έχουμε ενώπιόν μας σήμερα στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Επομένως, εμείς δεν 
μπορούμε να υποστηρίξουμε μέτρα για τα οποία κανένας δε διαβουλεύτηκε μαζί μας, 
δε ζητήθηκε καν η άποψή μας και για τα οποία ουδέποτε συμφωνήσαμε.   

 Κατ’ ακρίβειαν, πρέπει να σημειώσουμε το εξής:  Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
έχει από μόνος του αναλάβει να διαπραγματευτεί για τα μέτρα οικονομικής εξυγίανσης 
με το συνδικαλιστικό κίνημα.  Και ποιο είναι το αποτέλεσμα αυτής της 
διαπραγμάτευσης μέχρι σήμερα;  Το συνδικαλιστικό κίνημα έχει απορρίψει τα δύο 
από τα τέσσερα μέτρα που έφερε ενώπιόν μας η κυβέρνηση, έχει ζητήσει 
αντισταθμιστικά μέτρα για τα καύσιμα, που ήταν άλλο μέτρο που είχε φέρει ενώπιόν 
μας η κυβέρνηση, και, απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, διεκδικεί προσαυξήσεις, ΑΤΑ, που θα 
κοστίσουν στον Κύπριο φορολογούμενο περίπου €80 εκατομ.  Επομένως, θα ανέμενα 
ούτε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας να μην είναι ικανοποιημένος από τα αποτελέσματα 
της δικής του διαπραγμάτευσης μέχρι σήμερα και ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας θα 
ήθελε να διαβουλευθεί περαιτέρω με όλους τους εμπλεκομένους, για να καταλήξει σε 
ένα ολοκληρωμένο πακέτο.  Και αυτό είναι που εμείς ζητούμε σήμερα, να 
αποσυρθούν αυτά τα μέτρα, να καλέσει ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, η κυβέρνηση, 
τους πάντες σε διάλογο, να καταθέσουμε και εμείς τις απόψεις μας, να συζητήσουμε 
και άλλες προτάσεις, όπως είναι αυτή της Ε∆ΕΚ, την οποία εμείς θα καταψηφίσουμε -
και θα εξηγήσω για ποιο λόγο στη συνέχεια- και να μπορέσουμε ολοκληρωμένα να 
αντιμετωπίσουμε τα διαρθρωτικά προβλήματα της οικονομίας μας, γιατί με τα μέτρα 
που έχουμε ενώπιόν μας δε θα εισπράξει ούτε ένα σεντ η κυβέρνηση από τον 
“προκλητικό πλούτο”, όπως τον απεκάλεσε προηγουμένως ο κ. Ευαγόρου.   

 Οι ξένες εταιρείες θα κρύψουν τις δραστηριότητές τους για δύο χρόνια, τα 
κέρδη τους, ούτε ένα σεντ δε θα πάρουν από αυτούς, θα σηκωθούν να φύγουν, 
ενδεχομένως να δημιουργηθεί ανεργία, που θα την πληρώσουν οι Κύπριοι 
εργαζόμενοι.   Ε, ποιοι θα πληρώσουν;  Είναι οι 69 000 μικρομεσαίες επιχειρήσεις, οι 
υδραυλικοί, οι μηχανικοί, οι μαραγκοί, οι καταστηματάρχες, που σήμερα 
δραστηριοποιούνται με εταιρείες, που, ναι, κύριε Ευαγόρου, χρειάζονται τα €600, 
χρειάζονται τα €1.000, για να πληρώσουν τα δάνειά τους, να πληρώσουν τις 
υποθήκες τους, για να μην τους πάρει τα σπίτια τους η τράπεζα μέσα σε αυτή την 
οικονομική κρίση.  Ε, αυτούς εμείς θέλουμε να τους προστατεύσουμε, δε θέλουμε να 
τους φορολογήσετε!  Και δε θα αποδεχθούμε τη φορολόγηση αυτών των 69 000 
μικρομεσαίων επιχειρήσεων, οικογενειακών επιχειρήσεων.  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα 
δεν πρόκειται να συναινέσει στο να προκαλέσει ακριβώς μία οικονομική ατμόσφαιρα 
όπου θα είναι ακόμα πιο δύσκολο αυτοί οι ανθρώποι να ανταποκριθούν μέσα στα 
δεινά της κρίσης.  

 Και καταλήγω με το εξής: ∆εν είναι η πρώτη φορά που το ∆ημοκρατικό Κόμμα 
έχει υπερασπιστεί κάποια πράγματα και έχει προστατεύσει την οικονομία της Κύπρου.  
Το έχει κάμει τουλάχιστον σε δύο προηγούμενες περιπτώσεις, όπου διαφώνησε και με 
το ΑΚΕΛ.  Για το ευρώ, για παράδειγμα.  Επίσης, θέλω να υπενθυμίσω τι έλεγε το 
ΑΚΕΛ για τον τελευταίο Υπουργό Οικονομικών της κυβέρνησης του Τάσσου 
Παπαδόπουλου, τον κ. Σαρρή.  Έλεγε ότι ήταν νεοφιλελεύθερος, τσιγκούνης, ότι θέλει 
να κάμει κουμπαρά!  Σήμερα όμως η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια, ο Υπουργός 
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Οικονομικών χαιρετίζουν τις διαπιστώσεις του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου, να μην 
πω τις εισηγήσεις του, για την κατάσταση της οικονομίας, το οποίο ∆ιεθνές 
Νομισματικό Ταμείο αναγνωρίζει πως η κατάσταση, η πιο θετική κατάσταση της 
κυπριακής οικονομίας σε σχέση με άλλες, οφείλεται στις προηγούμενες πολιτικές, 
στην “πολύτιμη κληρονομιά”, όπως την αποκαλούν, που άφησε η προηγούμενη 
κυβέρνηση, στο ευρώ, που προστάτευσε την κυπριακή οικονομία.  Ε, δε θα 
απολογηθούμε, επειδή προστατεύσαμε την κυπριακή οικονομία από τις πολιτικές του 
ΑΚΕΛ, με τρόπο που έχουμε πραγματικά βοηθήσει την κυπριακή οικονομία!   

 Σε ό,τι αφορά την τροπολογία που έχει καταθέσει η Ε∆ΕΚ, θεωρούμε ότι 
χρειάζεται περισσότερος διάλογος.  Αυτή η τροπολογία, ή αυτή η εισήγηση, 
ενδεχομένως θα πρέπει να συζητηθεί σε κάποιο άλλο στάδιο, όταν και εφόσον 
εισακουσθεί η δική μας η έκκληση να αποσυρθούν αυτά τα νομοσχέδια, για να 
ετοιμαστεί ένα ολοκληρωμένο πακέτο μέτρων για την οικονομία της Κύπρου, γιατί δε 
γνωρίζουμε πόσες εταιρείες θα επηρεαστούν, πόσα έσοδα θα εισπράξει ή δε θα 
εισπράξει το κράτος από αυτή την τροπολογία και σε κάθε περίπτωση.  Και ο κ. 
Σιζόπουλος παραδέχεται ότι η ανασφάλεια που θα δημιουργήσουμε στις ξένες αγορές 
από την τροποποίηση του φορολογικού μας συστήματος θα είναι άκρως ζημιογόνα.   

 Επομένως, δε θα υποστηρίξουμε ούτε και την τροπολογία και θα 
καταψηφίσουμε και τα δύο νομοσχέδια, για τους λόγους που παραθέσαμε όχι μόνο 
σήμερα αλλά σε πάρα πολλές διαφορετικές περιπτώσεις όλη αυτή την περίοδο.  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ∆ε θα πάρω, κύριε Πρόεδρε, επί μακρόν το λόγο, αλλά ούτε θα ήθελα να 
παραβιάσω τον κανονισμό.  Θα μιλήσω από τη θέση μου. 

 Πράγματι, εμείς θεωρούμε πως τα πράγματα είναι απλά. Και δεν είναι θέμα αν 
έγινε ή πώς έγινε η διαβούλευση.  Θα μπορούσε η κριτική μας να εστιαστεί σε αυτό το 
ζήτημα, αλλά επί της ουσίας να συζητήσουμε.  Και, νομίζω, τα πράγματα είναι 
ξεκάθαρα, πού επί της ουσίας υπάρχουν οι διαφωνίες.   

 Εδώ, κύριε Πρόεδρε, βρισκόμαστε εν μέσω μιας κρίσης.  Τα δεδομένα είναι 
ξεκάθαρα.  Είμαστε μια μικρή χώρα, με ένα συγκεκριμένο αριθμό εργαζομένων 
μισθωτών, με ένα συγκεκριμένο χρηματοπιστωτικό σύστημα και φορολογικό σύστημα.  
Η προσπάθεια, νομίζω, που δικαίως πρέπει να γίνει είναι το κόστος της κρίσης να 
επιμεριστεί ανάλογα με τις δυνατότητες του καθενός.  Αυτό είναι και το αίσθημα κάτω, 
στον απλό τον πολίτη, τον οποίο απλό πολίτη, τον μισθωτό, έτσι και αλλιώς δεν τον 
ρωτά κανένας αν πληρώνει τις δόσεις του, αν χρειάζεται αλλό €100, αν τα βγάζει 
πέρα.  Και μάλιστα φορολογείται με μέσο όρο γύρω στο 20% επί των απολαβών του, 
όχι αυτών που του περισσεύουν!  ∆ε μας ενδιαφέρει αυτή η πτυχή, δε μας ενδιαφέρει 
το ότι σήμερα πάρα πολλοί εργοδότες έχουν μειώσει και τις απολαβές εργαζομένων 
τους, δε μας ενδιαφέρει το ότι τους έχουν μειώσει και ωφελήματα, δε μας ενδιαφέρει 
το ότι ο μισθωτός εργαζόμενος σήμερα πιθανόν να καλείται να δουλέψει και 
περισσότερες ώρες, για να μην προσλάβει άλλον ο εργοδότης του, και δέχεται όλες τις 
επιπτώσεις αυτής της κρίσης.  Και έχουμε πει το εξής:  Γιατί να μην πάρουν το βάρος 
για τουλάχιστον αυτά τα δύο χρόνια περισσότερες πλάτες, πιο γερές πλάτες;  Όταν 
μάλιστα, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, εν μέσω κρίσης, τη χειρότερη χρονιά της 
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κρίσης, το 2009, ο τραπεζικός τομέας εδημοσιοποίησεν αυξημένα κέρδη σε σχέση με 
το 2008 της τάξης του 15% και του 29%.  Αυξημένα κέρδη!  Στη χρονιά της μεγάλης 
κρίσης!  Είναι άδικο να συμβάλουν για δύο χρόνια προσωρινά -και όπως θέλετε 
ονομάστε το, δηλαδή, αντί “αύξηση του εταιρικού φόρου”, ονομάστε το “ταμείο 
αλληλεγγύης”- οι ξένες επιχειρήσεις, που περιμένουν αμάν αμάν τωρά τη συνεδρία 
της Βουλής, για να τα πκιαν τζιαι να φύουν -γιατί λλίον πολλά αυτό λέγεται- τζιαι να 
παν δεν ξέρω πού;   

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού) 

 Ε, μου θυμίζει το θέμα με τις καταθέσεις, γιατί ο αναπληρωτής πρόεδρός σας 
κάποτε, πριν λίγο καιρό, εισηγήθηκε ένα μέτρο, το εξής:  Φορολογία των καταθέσεων.  
Πέραν του ότι εννά φορολογήσουμε και μικροκαταθέσεις των συνταξιούχων και δεν 
ξέρω και ’γώ ποιων άλλων, οι επιχειρήσεις που βάζουν αυτή τη στιγμή στις τράπεζες 
εκατομμύρια και δισεκατομμύρια σε καταθέσεις… 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εννά δυσκολευτούν να εύρουν! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ναι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ε, σε πληροφορώ ότι, άμαν ψάξετε, θα δείτε μερικά δισεκατομμύρια καταθέσεις 
από το εξωτερικό που έγιναν πολύ πρόσφατα στην Κύπρο.  Άμαν κοιτάξετε, θα 
μάθετε ότι το 70% των κερδών των μεγάλων τραπεζών στην Κύπρο προέρχονται από 
τις ξένες καταθέσεις.  Ε, άμαν φορολογήσουμε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Αυτή είναι η πραγματικότητα, κύριοι!   

 Όταν φορολογήσουμε επομένως τις καταθέσεις, γιατί να μη φύγουν αυτές οι 
εταιρείες;  Γιατί να μην πάρουν τα λεφτά τους και να φύγουν;  Άρα, συνάδελφοι και 
συναδέλφισσες, το επιχείρημα δεν είναι αυτό που στέκει. το επιχείρημα είναι άλλο.  Μη 
μου τους κύκλους τάραττε!  Τζιαι εμάς μας είδαν οι επιχειρηματίες.  Τζιαι εμάς μας 
είδαν οι τραπεζίτες!  Όλους σας είδαν!  Τα ίδια επιχειρήματα μας είπαν:  «Θα 
τραυματίσετε την κυπριακή οικονομία!».  Ε, τον ευλοημένον τον απλό πολίτη 
ερώτησέν τον κανένας πόσο τραυματίζεται κάθε μέρα ’πού την κρίση;  «Θα 
τραυματίσετε το χρηματοπιστωτικό μας σύστημα!».  «Θα τραυματίσετε το φορολογικό 
μας σύστημα!».  Όλο τραυματισμούς για τους μεγάλους!  Γιατί;  Γιατί η νοοτροπία του 
πλούτου επιβάλλει δυστυχώς στην πλειοψηφία από εμάς να μην τους αγγίξουμε!  
Αυτή είναι η πραγματικότητα και πρέπει να την ομολογήσουμε!   

 Λέχθηκαν τα επιχειρήματα για το τι σημαίνει για κάποιον που κερδίζει εκατόν 
εκατομμύρια το 1% για δύο χρόνια, τι σημαίνει για μια μικρομεσαία επιχείρηση των 
€100.000 κέρδος, αντί δέκα χιλιάδες, έντεκα χιλιάδες φόρο εισοδήματος, εταιρικό 
φόρο για δύο χρόνια.  Επομένως, ας μην κρυβόμαστε!  Υπάρχει διαφορετική άποψη, 
αντίληψις για το πώς πρέπει να επιμεριστεί το κόστος αυτής της κρίσης.   

 Θέλω να τελειώσω με το φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας, γιατί και εδώ λέγονται 
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πάρα πολλά και εδώ, συνάδελφοι, δε θέλετε να αγγίξετε το μεγάλο πλούτο συνειδητά 
ή ασυνείδητα.  Υπάρχει μελέτη η οποία έχει καταδείξει ότι στη Λευκωσία αυτή τη 
στιγμή υπάρχουν εκατόν οικόπεδα που η αξία τους το 1980 ήταν €10 εκατομ.  Σήμερα 
είναι €200 εκατομ.  Έχει δηλαδή εικοσαπλασιαστεί η αξία αυτών των οικοπέδων, των 
εκατόν οικοπέδων Λευκωσιατών στη Λευκωσία και μπορεί και όχι μόνο.  Ο φόρος που 
επλήρωναν ήταν €4.000.  Με την πρόταση θα πληρώσουν €7.000 οι καημένοι!  Και θα 
παττίσουν. δε θα έχουν να τα πληρώσουν!  Ενώ δηλαδή έχει εικοσαπλασιαστεί η αξία 
της γης τους, η πρόταση είναι ο φόρος τους να γίνει 0,5% περισσότερο από ό,τι ήταν 
προηγουμένως.  Πολλοί από εμάς θα παρακαλούσαν να είχαν το ένα χιλιοστό αυτής 
της περιουσίας και να πλήρωναν 0,5% περισσότερο φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας.  
Περιουσία μισού εκατομμυρίου του 1980, με το χαμηλότερο συντελεστή του δυόμισι 
τοις χιλίοις.  Ο φόρος ακίνητης ιδιοκτησίας είναι σήμερα €500, μισό εκατομμύριο 
περιουσία.  Αν είναι οικόπεδο, η αξία του έγινε σήμερα €10 εκατομ., αν είναι 
διαμερίσματα είναι €5 εκατομ.  Είναι με μελέτες που τα λέω, εν τα έγραψα τωρά σαν 
εκάθουμουν κάτω.  Ο προτεινόμενος φόρος από €500 πόσο θα είναι;  Που φοβάστε 
ότι θα διαταράξουμε τις ισορροπίες και θα μετακυλίσουμε στον αγοραστή, λέμε, αυτό!  
Πεντακόσια ενενήντα ευρώ!  Αύξηση €90 το χρόνο σε περιουσία μισού εκατομμυρίου.  
Και δεν τολμάτε, συνάδελφοι, να προχωρήσουμε σε αυτή την καινοτόμο προσπάθεια, 
η οποία μάλιστα θα συμβάλει και σε κάτι που επισημάναμε όλοι!  ∆ε θα μετακυλίσει σε 
κανένα αγοραστή…  Θα αναγκάσει αυτούς που κρατούν αναξιοποίητες περιουσίες 
μεγάλης αξίας να προχωρήσουν σε αξιοποίηση, άρα σε μείωση της αξίας της γης.  
Άρα, θα μπορεί ο Κύπριος πολίτης να αγοράζει πιο φτηνά οικία και διαμερίσματα. Και 
όμως…  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Ναι, κύριε, από €500 είναι €590 τζιαι για όποιον θέλει εγώ κάθομαι να το 
συζητήσουμε και κατ’ ιδίαν.  Αυτή είναι!  Αυτή είναι και δεν τολμά η πλειοψηφία της 
Βουλής να προχωρήσει.  Επομένως, συνάδελφοι, ας σταθούμε στην ουσία του 
ζητήματος και να πούμε ότι κάποιοι είμαστε υπέρ του επιμερισμού επί ίσοις όροις των 
βαρών της κρίσης, κάποιοι περιμένουμε από τους πολλούς και τον απλό πολίτη να τα 
βγάλει πέρα, για να ’ρθουμε οι πλούσιοι να γίνουμε πλουσιότεροι και στην περίοδο 
της κρίσης, αλλά και μετά την κρίση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Θέλω να ξέρω πόσοι άλλοι θα μιλήσουν, διότι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σχεδόν κλείνει ο κύκλος, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν θα μιλήσουν πολλοί, θέλω να θέσω θέμα τερματισμού της συζήτησης, διότι 
εξαντλήθηκε, και να ψηφίσει το σώμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ λέω, όπως βλέπω τα πράγματα, ότι τα επιχειρήματα έχουν τεθεί στον 
κύριο όγκο τους από όλες τις πλευρές. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Επανειλημμένα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ βέβαια δε θα αφαιρέσω το δικαίωμα από τον όποιο συνάδελφο θέλει να 
κάνει τις δικές του τοποθετήσεις.  Όμως, αν έχει καλυφθεί με τα επιχειρήματα και 
νομίζω ήταν έτσι χορταστικά τα επιχειρήματα από τις διάφορες πλευρές…  Αν 
υπάρχουν ένας-δύο συνάδελφοι που θέλουν να προσθέσουν κατιτίς, μπορεί να γίνει.  
Στο τέλος της ημέρας εγώ νομίζω ότι όλα τα επιχειρήματα έχουν τεθεί από όλες τις 
πλευρές.  Ήταν και δυνατά και τεκμηριωμένα τζιαι ο καθένας έδωσε το στοιχείο του.  
Νομίζω ότι ο πλεονασμός ή ο πληθωρισμός έθθα προσθέσει κάτι ουσιαστικό, διότι 
είναι μια συζήτηση που έγινε εδώ και αρκετούς μήνες και είμαι βέβαιος ότι θα 
συνεχιστεί και για αρκετές άλλες εβδομάδες.  Άρα, αν δεν υπάρχει κάποιος 
συνάδελφος που νιώθει πολύ έντονα, που θέλει να προσθέσει κάτι σε αυτά που έχουν 
λεχθεί, να θεωρηθεί η συζήτηση ως τερματισθείσα.  Αν όμως κρίνετε ότι υπάρχουν 
άλλα περιθώρια, εγώ θα δώσω το λόγο, γιατί ούτως η αλλιώς δε θα διακοπεί η 
συνεδρίαση για διάλειμμα, αν δεν τελειώσουν και αυτό το θέμα και το πρώτο και το 
δεύτερο, και μετά, αν θα γίνει διάλειμμα μισής ώρας ή σαράντα πέντε λεπτών, θα 
συνεχίσουμε.  ∆ιαφορετικά θα πάμε κορδόνι. 

 Κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θέλω να μιλήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μιλήσετε, μάλιστα. 

 Ωραία!  Θέλω ενδεικτικά να δω ποιοι θα μιλήσουν. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σας είπα, δύο από την πλευρά μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, υπάρχουν, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, πέντε.   

 Λοιπόν, θέλω επίσης να καταγράψω ένα γεγονός.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ακούστε!  Ακούστε!   

 Με μεγάλη υπομονή όλοι μας ακούσαμε όλα.  Βέβαια, εγώ λέω ότι είναι 
δικαίωμα της κάθε πλευράς και του κάθε βουλευτή να πει ό,τι θέλει.  Εγώ έγραφα το 
χρόνο που χρησιμοποιήθηκε από τους διαφόρους.  Λοιπόν, οφείλω να πω ότι τη 
μερίδα του λέοντος στο χρόνο την είχε η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ.   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να σας διακόψω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Αναστασιάδη, στη διάθεσή σας. Προς Θεού!  Κύριε ελέησον!  
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Είμαι βέβαιος ότι έχετε να πείτε κάτι σημαντικό. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεδομένου του γεγονότος ότι έχουν μιλήσει δύο από το ΑΚΕΛ, 
αν θέλουν να μιλήσουν τζιαι άλλοι βεβαίως…  Αλλά έχω την εντύπωση ότι, από την 
ώρα που θεωρείται ότι εξαντλήθηκε η συζήτηση -εγώ δε θέλω να αποτρέψω τον 
οποιοδήποτε συνάδελφο να αναπτύξει τις θέσεις του- τουλάχιστον πρέπει να πούμε 
ότι ολοκληρώνεται η συζήτηση με έναν ομιλητή από κάθε κόμμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Αυτό είναι και η σοφότερη πρακτική, διότι οι υπόλοιποι περιορίστηκαν σε 
ελάχιστα, οι άλλοι αναπτύσσουν τα ίδια επιχειρήματα με μία τακτική κωλυσιεργίας, η 
οποία δεν ξέρω πού αποσκοπεί, αλλά δεν είναι αυτός ο στόχος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ για παράδειγμα τα σημεία που είπαν οι άλλοι συνάδελφοί 
μου δε θα τα θίξω.  Ένα σημείο που θέλω να θίξω είναι αυτό που ανέφερε ο κ. 
Αναστασιάδης, το ότι δεν εμιλήσαν κάποιοι.  Θέλω λοιπόν να τοποθετηθώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 …και άλλοι παραμιλούν! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ναι, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι που παίρνω το λόγο.  Ενόμιζα ότι θα το έθιγε ο Νίκος 
αυτό το σημείο. Είπε ο κ. Αναστασιάδης ότι κάποιοι ακολουθούν τακτική 
κωλυσιεργίας.  Θέλω απλώς να ξεκαθαρίσω ότι δεν ακολουθούμε καμία απολύτως 
τακτική κωλυσιεργίας.  Έχουμε επιχειρήματα, νιώθουμε πολύ έντονα για το 
συγκεκριμένο θέμα και θέλουμε να τοποθετηθούμε.  Το ίδιο κάμνουν και οι άλλες 
κοινοβουλευτικές ομάδες, όταν πρόκειται για ζητήματα που νιώθουν εκείνες πολύ 
έντονα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, να αρχίσουμε να…  

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μη φάμε άλλα δέκα λεπτά σε συζήτηση διαδικαστική. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ θα έβαζα το θέμα σε ψηφοφορία.  Από την ώρα όμως που ο γενικός 
γραμματέας του ΑΚΕΛ και ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος, η ηγεσία του 
μεγαλύτερου κόμματος, θέλουν να μιλήσουν, δε νιώθω άνετα να πάω με βάση τη 
διαδικασία και να θέσω το θέμα σε ψηφοφορία.  Από την άλλη όμως, δεν μπορούμε 
να καθόμαστε ώρες σε συσκέψεις για θέματα Κεφαλαίου Τέταρτου, να καθορίζουμε 
χρόνους και να ερχόμαστε, για όποιο θέμα επιλέξει η οποιαδήποτε κοινοβουλευτική 
ομάδα, να μιλούμε με τις ώρες.  Τουλάχιστον να σεβαστούν την υπόλοιπη Βουλή -εγώ 
δε θα το θέσω σε ψηφοφορία τουλάχιστον σ’ αυτό το στάδιο- και να ορίσουν έναν 
περιορισμένο χρόνο, λογικό χρόνο, να πουν τα βασικά τους επιχειρήματα, 
διαφορετικά…  Είπε ο κ. Κατσουρίδης το πρωί ότι δε θα πηγαίνει στη σύσκεψη.  Ναι, 
να μην πηγαίνουμε στη σύσκεψη, να ερχόμαστε εδώ και για όλα τα θέματα να μιλούμε 
όση ώρα θέλουμε.  Εμείς δεν έχουμε κανένα πρόβλημα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να μην πάμε από το ένα άκρο στο άλλο άκρο.  Εγώ θεωρώ ότι η 
συζήτηση έχει σχεδόν εξαντληθεί, όμως, σεβόμενος την επιθυμία μιας 
κοινοβουλευτικής ομάδας, του ΑΚΕΛ, να έχει το λόγο, εγώ λέω να δώσω το λόγο 
στους κ. Άντρο Κυπριανού και Κατσουρίδη.  Θα δώσω το λόγο στον κ. Βαρνάβα, εκ 
μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, διότι έχει και τροπολογία η Ε∆ΕΚ 
και ενδεχομένως να θέλει να προσθέσει κάτι, επειδή γνωρίζω ότι δε θα πάρουν πολύ 
χρόνο ούτε ο κ. Βαρνάβα της Ε∆ΕΚ ούτε και ο κ. Βότσης από μέρους του 
∆ημοκρατικού Κόμματος ούτε και ο κ. Ερωτοκρίτου θα πάρει πολύ χρόνο.  Λοιπόν, 
εγώ θα κάμω κατ’ εξαίρεση…  Για να είμαι ειλικρινής, είχα πρόθεση να μιλήσω και εγώ 
από το βήμα ως πρόεδρος του κόμματος, όμως δε θα το πράξω προς εξοικονόμηση 
χρόνου.   

 Λοιπόν, το λόγο έχετε, κύριοι Άντρο Κυπριανού και Κατσουρίδη.  Ποιος από 
τους δυο σας θέλει να πάρει πρώτος το λόγο; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Το ότι δε θα μιλήσουμε, σε αντίθεση με τα όσα έχει πει ο κ. Κατσουρίδης, εν 
σημαίνει ότι έθθα ψηφίσουμε. και η ψήφος είναι που έχει σημασία!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριε Κατσουρίδη, κύριε Άντρο Κυπριανού, ποιος από τους δύο σας 
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πρώτος; 

 Ο κ. Κυπριανού.   

 Έχετε ενδεικτικό, κύριε Κυπριανού, περίπου του χρόνου που θα αξιοποιήσετε; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα επιδιώξω να είμαι πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε, και να μην επαναλάβω 
τα όσα έχουν πει οι προηγούμενοι βουλευτές από την κοινοβουλευτική μας ομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θέλω λοιπόν να ξεκαθαρίσω από την αρχή ότι σεβόμαστε την κάθε 
διαφορετική άποψη.  Είμαστε κόμματα που εκπροσωπούμε διαφορετικές φιλοσοφίες, 
εκπροσωπούμε διαφορετικά συμφέροντα και εμείς αυτό λέμε καθ’ όλη τη διάρκεια της 
συζήτησης.  Θέλω όμως να μου επιτρέψετε να δούμε τι συζητούμε σήμερα.  
Συζητούμε μέτρα τα οποία στοχεύουν να αντιμετωπίσουν τις συνέπειες μίας 
οικονομικής κρίσης η οποία ήρθε στην Κύπρο όχι με δική μας ευθύνη, αλλά γιατί 
δυστυχώς κάποια πολιτικά συστήματα τα οποία εφαρμόστηκαν σε άλλες χώρες, 
ιδιαίτερα το νεοφιλελεύθερο μοντέλο που εφαρμόστηκε τα τελευταία χρόνια, έχουν 
προκαλέσει κρίση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

 Κύριε Αναστασιάδη, γιατί εν βκαίνετε στο βήμα να τα πείτε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν βκείτε στο βήμα να τα πείτε, θα σας απαντήσουμε!  ∆εν έχουμε κανένα 
απολύτως πρόβλημα! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Αν με προκαλέσετε, θα σας απαντήσω! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Λέω λοιπόν ότι οι τελευταίοι που ευθύνονται για την κρίση η οποία έχει 
ξεσπάσει παγκόσμια είναι οι εργαζόμενοι και κανένας δεν μπορεί να έχει την απαίτηση 
τις ευθύνες για την κάλυψη των συνεπειών της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης να την 
αναλάβουν αποκλειστικά και μόνο οι εργαζόμενοι.  Αυτή είναι η δική μας η φιλοσοφία, 
η δική μας η προσέγγιση.  Είπαν κάποιοι «είναι ευκαιρία να προχωρήσουμε και στη 
διόρθωση κάποιων διαρθρωτικών προβλημάτων που έχει η οικονομία μας».  
Συμφωνούμε και υπερθεματίζουμε.  Όμως για δεκαετίες ολόκληρες κάποιοι οι οποίοι 
κυβέρνησαν δεν ενδιαφέρθηκαν να διορθώσουν το σύνολο των διαρθρωτικών 
προβλημάτων που ταλάνιζαν την κυπριακή οικονομία και την κυπριακή κοινωνία και 
εδώ και τώρα έχουν την απαίτηση από αυτή την κυβέρνηση να διορθώσει το σύνολο 
των διαρθρωτικών προβλημάτων, αγνοώντας ότι υπάρχει σωρεία άλλων 
προβλημάτων τα οποία προκύπτουν από τις συνέπειες της οικονομικής κρίσης.  Ε, 
αυτή η κυβέρνηση έχει αποδείξει με τις προτάσεις τις οποίες κατέθεσε ότι και 
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διαρθρωτικά προβλήματα θέλει σταδιακά να επιλύσει, αλλά θέλει να υπάρχει 
ισορροπία εις το ποιοι αναλαμβάνουν τις συνέπειες αυτής της οικονομικής κρίσης.   

 Ο Σταύρος ανέπτυξε πάρα πολύ καλά ποια είναι τα μέτρα τα οποία 
προτείνονται.  Εγώ δε θα τα επαναλάβω.  Θα πω απλώς το εξής:  Επιδιώκεται να 
περιοριστούν οι δημόσιες δαπάνες.  Εμειώθηκαν οι προϋπολογισμοί διάφορων 
υπουργείων κατά ογδόντα ολόκληρα εκατομ.  Επιδιώκεται η μείωση του αριθμού των 
δημοσίων υπαλλήλων.  Ο στόχος είναι να μην υπάρξουν αυξήσεις για τους δημόσιους 
υπαλλήλους τα δύο επόμενα χρόνια.  Αυτά στρέφονται προς την κατεύθυνση των 
δημοσίων υπαλλήλων.  Γίνεται στόχευση κάποιων κοινωνικών μέτρων, όπως είναι η 
φοιτητική χορηγία και το θέμα του επιδόματος τέκνου.  Με αυτό επηρεάζονται οι 
εργαζόμενοι γενικότερα, με την ευρύτερη έννοια.  Ε, δεν πρέπει λοιπόν αυτοί που 
έχουν κέρδος...  ∆ιότι σε αυτούς στοχεύουμε.  Λέχθηκε προηγουμένως ότι 69 000 
μικρομεσαίοι...  Άκουσα τζιαι από το ραδιόφωνο τον εκπρόσωπο του ΚΕΒΕ να λέει:  
«Αυτοί δεν τα φέρνουν καν βόλτα τζιαι θέλετε να τους φορολογήσετε;».  Μα δεν 
πρόκειται να φορολογηθούν.  Και διερωτώμαι γιατί κινδυνολογούμε.  Θα 
φορολογηθούν μόνο εκείνοι οι οποίοι έχουν κέρδη!  Αυτή είναι η πρόνοια της 
πρότασης για τον εταιρικό φόρο.   

 Ο στόχος λοιπόν μέσα από αυτές τις δύο νομοθεσίες είναι να πάρουμε και από 
εκείνους οι οποίοι έχουν κέρδη.  Και έχω πει για τον εταιρικό φόρο.  Θα μας 
επηρεάσει, όπως κάποιοι λένε, θα μας εγκαταλείψουν κάποιες επιχειρήσεις από το 
εξωτερικό;  Ε, νομίζω ότι είναι πολύ επιδερμικά που προσεγγίζουμε τα ζητήματα.  Εάν 
θεωρούμε ότι, για €10.000 αύξηση στον εταιρικό φόρο που θα πληρώνει κάποια 
εταιρεία η οποία κάμνει €1 εκατομ. κέρδος το χρόνο και θα παίρνει αντί €900.000 
καθαρό κέρδος €890.000, θα σηκώσει την όλη της δραστηριότητα, για να τη μεταφέρει 
στο εξωτερικό, γιατί σε δύο χρόνια θα πληρώσει €20.000 εταιρικό φόρο περισσότερο, 
ενώ η μετακίνηση στο εξωτερικό θα της κοστίσει πολλές εκατοντάδες χιλιάδες 
περισσότερο, ε νομίζω ότι υποτιμούμε τη νοημοσύνη μας όλοι στο τέλος με αυτό το 
οποίο υποστηρίζουμε!  Και είναι μια προσωρινή ρύθμιση, για να αντιμετωπίσουμε τη 
δύσκολη αυτή περίοδο στην οποία βρίσκεται η οικονομία του τόπου μας.   

 Λέχθηκε ότι θα έπρεπε να δοθεί...  Ή, πριν να πάω σε αυτό, θέλω να πω και το 
εξής:  Λέχθηκε από ένα συνάδελφο, εδώ, σήμερα, ότι αυτές οι εταιρείες οι οποίες 
κερδίζουν θα κρύψουν τα κέρδη τους.  Έγινε μια ομολογία η οποία, κατά την άποψή 
μου, θα έπρεπε να μας απασχολήσει όλους ως Βουλή, γιατί λέχθηκε και δημόσια αυτό 
το επιχείρημα.  Και θα έπρεπε να ντρέπονται.  Εάν αυτό που λέει ο συνάδελφος είναι 
πραγματικότητα, θα έπρεπε να ντρέπονται και οι λογιστές και οι δικηγόροι, εάν 
συμβουλεύουν τις επιχειρήσεις για το πώς να κρύβουν τα κέρδη τους, δηλαδή πώς να 
ξεγελούν το κράτος και πώς να ξεγελούν τον κυπριακό λαό, εάν αυτό το οποίο 
λέχθηκε ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα.   

 Λέχθηκε ότι θα έπρεπε να δώσουμε έμφαση στα αναπτυξιακά έργα και 
συμφωνούμε απολύτως, υπερθεματίζουμε.  Έγινε μια συνάντηση όμως του Υπουργού 
Εσωτερικών με το ΚΕΒΕ.  Ετέθηκαν από την πλευρά του ΚΕΒΕ τριάντα ένα έργα τα 
οποία θα έπρεπε να προωθηθούν και διαπιστώθηκε, από τις απαντήσεις που έδωσε ο 
Υπουργός Εσωτερικών, ότι για πάρα πολλά από αυτά τα έργα δεν είχαν καν 
υποβληθεί αιτήσεις για την παραχώρηση άδειας οικοδομής ή πολεοδομικής, αν 
απαιτείτο, για να ξεκινήσουν να εκτελούνται αυτά τα έργα, για αρκετά από τα 
υπόλοιπα έργα επερίμεναν τα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα από τους 
ενδιαφερόμενους να υποβάλουν συμπληρωματικά στοιχεία, για να μπορέσουν να 
προωθήσουν τις υποθέσεις τους, και μόνο για ένα μικρό αριθμό έργων υπήρχε 
διαδικασία σε εξέλιξη, η οποία θα καταλήξει πάρα πολύ σύντομα.  Γι’ αυτό, όταν 
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διατυπώνουμε κάποιες απόψεις, πρέπει να λαμβάνουμε υπόψη μας ποιες είναι οι 
πραγματικότητες.   

 Σε ό,τι αφορά τη διαδικασία, κύριε Πρόεδρε, θα πω μόνο το εξής:  Εξεκίνησε 
διαδικασία από τον περασμένο Σεπτέμβρη, πριν από εννιά ολόκληρους μήνες.  Ο 
Υπουργός Οικονομικών εκάλεσε τα πολιτικά κόμματα και τους άλλους εταίρους ή τους 
οργανωμένους φορείς σε συναντήσεις σε μερικές περιπτώσεις.  Εάν οι οποιοιδήποτε 
είχαν απόψεις, θα έπρεπε να τις δώσουν σε αυτές τις συναντήσεις, τις οποίες θέλω να 
διαβεβαιώσω ότι εμείς θα ελαμβάναμε πολύ σοβαρά υπόψη.  Όμως θέλω να 
ξεκαθαρίσω το εξής:  Σήμερα βρίσκεται στην εξουσία μία κυβέρνηση η οποία 
εκλέχθηκε με ένα συγκεκριμένο κυβερνητικό πρόγραμμα, το οποίο διαπνέεται από μια 
συγκεκριμένη φιλοσοφία.  Ε, δεν μπορούμε να έχουμε την απαίτηση η κυβέρνηση με 
τη συγκεκριμένη φιλοσοφία να αναιρέσει τον εαυτό της και να υιοθετήσει απόψεις οι 
οποίες οδηγούν σε αντίθετες κατευθύνσεις!   

 Θα καταλήξω, λέγοντας το εξής:  Υπάρχουν και άλλα μέτρα τα οποία θα 
μπορούσαν, κατά την άποψή μας, να υιοθετηθούν.  Ως κόμμα έχουμε καταγράψει 
πάρα πολλά.  Χρειάζονται χρόνο επεξεργασίας αυτά τα συγκεκριμένα μέτρα.  Από εκεί 
και πέρα, εμείς, κύριε Πρόεδρε, είμαστε έτοιμοι να ακούσουμε προτάσεις και να 
συζητήσουμε με ανοιχτό πνεύμα την οποιαδήποτε πρόταση, αλλά, επαναλαμβάνω, 
πάντοτε λαμβάνοντας υπόψη ποια είναι η φιλοσοφία που διαπνέει το κυβερνητικό 
πρόγραμμα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αναστασιάδης. 

 Και, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, θα ανάψει η συζήτηση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

(Γέλια) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆ε βλέπω γιατί πρέπει να ανάψει η συζήτηση.  Εγώ θα είμαι εδώ, για να 
υπερασπιστώ τους εργαζόμενους κατά κύριο λόγο.  Συνεπώς, όσοι εκπροσωπούν 
τους εργαζόμενους θα πρέπει να είναι νηφάλιοι.   

 Κύριε Πρόεδρε, ακούμε όλες αυτές τις βδομάδες ότι τάχα ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός, το ∆ημοκρατικό Κόμμα, το Σοσιαλιστικό Κόμμα, το Ευρωπαϊκό Κόμμα, 
ακόμα και οι Οικολόγοι δεν εκπροσωπούμε παρά το κεφάλαιο.  Το ΑΚΕΛ εκπροσωπεί 
ένα 33%,το ένα τρίτο του κυπριακού λαού.  Εάν οι υπόλοιποι εκπροσωπούμε τον 
πλούτο, έχω την εντύπωση ότι θα είμεθα ειλικρινά πολύ ισχυρότεροι απ’ ό,τι η 
Σαουδική Αραβία.  Εάν ο πλούτος είναι το 65% που υπεραμύνονται όλοι οι άλλοι, ε, 
διερωτώμαι ειλικρινά αν το 35%, που μεταξύ άλλων περιλαμβάνει εταιρείες, όπως το 
Λαϊκό Καφεκοπτείο, ∆έλτα, LOEL, εργολάβους κ.λπ... δεν εκπροσωπείτε άλλους, 
εσείς εκπροσωπείτε μόνο την εργαζόμενη μάζα, ενώ εμείς τον πλούτο!  Ε, λυπούμαι!  
Θέλω να σας πω ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός εκπροσωπεί και είναι ένα κόμμα το 
οποίο εκφράζει όλα τα στρώματα του λαού.  Μακάρι να είχαμε και μόνο το ποσοστό 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, που, αν το υπολογίσω 35% σήμερα με τις ελάχιστες 
ποσοστιαίες μονάδες, όπως καθορίζεται και καταγράφεται από τις δημοσκοπήσεις, 
πιστεύω ότι θα είμαστε περισσότερο και από Ελβετία.  Όχι, κύριοι!  Εκείνοι που 
υπεραμύνονται των εργαζομένων είναι εκείνοι που υπεραμύνονται της ανάπτυξης!   
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Εκείνοι που υπεραμύνονται εκείνων που μπορεί να βοηθηθούν και όχι εκείνων που 
μπορεί να αδικηθούν!   

 Άκουσα με πολλή προσοχή ένα των επιχειρημάτων:  «Ξέρετε, δεν τα βγάζουν 
πέρα κάποιοι χαμηλόμισθοι» κ.λπ.  Καλά, αν οι χαμηλόμισθοι δεν τα βγάζουν πέρα, 
εάν φορολογήσετε το λεγόμενο “πλούτο”, όπως εσείς το αντιλαμβάνεστε, έχετε την 
εντύπωση ότι ο άνεργος που θα προκύψει από τα άστοχα μέτρα, τα οποία είναι 
εντελώς περιστασιακά, θα μπορεί να αντιμετωπίσει καλύτερα τα προβλήματα που 
σήμερα αντιμετωπίζει;  Όταν έχουμε αυτή τη στιγμή ανεργία 7,2%, πιστεύετε ότι αυτό 
το 7,2%, για να μην αναφερθώ στο 15% έως 17% των ανέργων που 
αντιπροσωπεύουν οι νέοι, αισθάνονται ευτυχείς, γιατί είναι χωρίς δουλειά;  Θέλετε να 
αυξήσετε τον αριθμό των ανέργων;  Θεωρήστε όπως θεωρείτε, εκ δόγματος το κέρδος 
ως αμαρτία.  Η ουσία είναι μια:  Ο καθένας έχει υποχρέωση να καταβάλλει με βάση τα 
όσα κερδίζει.  Κανένας δε διαφωνεί.  Και δε δέχομαι τον παραπλανητικό ισχυρισμό 
«ξέρετε, ο φόρος είναι 10% και θα προστεθεί, ε, απλώς 1% τώρα, τι λέτε γι’ αυτά τα 
μικροπράγματα;».  ∆εν είναι 10%, πρώτον, ο φόρος, διότι όλοι γνωρίζετε ότι το 10% 
αφορά ουσιαστικά τις άλλοτε λεγόμενες “υπεράκτιες εταιρείες”, που έχουν ουσιαστικά 
την έδρα διοίκησης των επιχειρήσεών τους εκτός Κύπρου.   

 Έχουμε ανταγωνιστές που δεν υπολογίζετε ότι ο φόρος είναι χαμηλότερος από 
τον ονομαστικό, παραδείγματος χάριν 12% ή 10%, όπως είναι η Μάλτα, όπως είναι το 
Λουξεμβούργο, όπως είναι σωρεία άλλων χωρών, η Ιρλανδία κ.λπ., διότι εξαιρούν 
σημαντικά ποσά ή υπολογίζουν σημαντικά ποσά από την αφαίρεση εκείνων που 
φορολογούνται.  Συνεπώς, έχουμε ανταγωνιστές!  Έχει πληγεί η οικοδομική 
βιομηχανία!  Έχει πληγεί ο τουρισμός!  Έμειναν οι υπηρεσίες!  Πλήξετε και τις 
υπηρεσίες, για να συσσωρεύσετε ανέργους, προκειμένου να εκπροσωπείτε.  Εάν 
θέλετε να είστε το κόμμα των ανέργων, είναι πρόβλημα δικό σας.   

 Εμείς θέλουμε να είμαστε το κόμμα που εκπροσωπεί και προστατεύει τους 
εργαζόμενους, που εκπροσωπεί και προστατεύει την ανάπτυξη, που πρωτοστατεί εις 
το να δημιουργηθεί μια γενικότερη οικονομία, ιδιαίτερα όμως ένα κράτος που να έχει 
έναν δείκτη προστασίας.  Και ο δείκτης προστασίας και το κοινωνικό πρόσωπο του 
κράτους δεν επιτυγχάνεται με τις εύκολες ατάκες ότι θα δοθούν κάποια επιδόματα 
στους συναταξιούχους και κάποια άλλα, προκειμένου να λαϊκίσουμε.  Όλοι είμαστε 
υπέρ αυτών των θεσμών, αλλά, για να μπορέσουμε να το πραγματοποιήσουμε, 
χρειάζεται, κυρίες και κύριοι, να ληφθεί μια ολοκληρωμένη δέσμη μέτρων.  ∆εν μπορεί 
να έχουμε μπροστά μας το πακέτο μέτρων που εισηγήθηκε στις 18 του Φεβράρη ο 
Υπουργός Οικονομικών, μάλιστα με αναφορές σε επικοινωνιακά τεχνάσματα, πώς θα 
κατορθώσουμε να επιτύχουμε και τη μείωση των μισθών των εργαζομένων.  Είναι 
εισήγηση του υπουργού σας, όχι εισήγηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, της Ε∆ΕΚ, του ΕΥΡΩΚΟ, των Οικολόγων.  Είναι δική σας 
εισήγηση!  Απλούστατα, την ώρα που ενομίσετε ότι μπορεί να εισπράξετε πολιτικό 
κόστος, ο Πρόεδρος, διά μιας απαντήσεως, αναίρεσε την πρόταση του υπουργού, 
θεωρώντας ότι τάχα ήταν πρόταση τεχνοκρατών.  Και όμως έφερε την υπογραφή του 
Υπουργού των Οικονομικών!  Και έκαμνε μάλιστα προσωπικές αναφορές.   

 Συνεπώς, αυτό που πρέπει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να λάβουμε υπόψη 
είναι ότι με το 1% το μήνυμα που στέλλεται είναι η αστάθεια του φορολογικού 
συστήματος της χώρας.  Και στο τέλος, πέραν των άλλων, θα καταστρέψετε και τον 
τομέα των υπηρεσιών.  Έχουμε καθήκον να υπεραμυνθούμε της οικονομίας του 
τόπου, της ανάπτυξης της οικονομίας, της κοινωνικής οικονομίας της αγοράς, η οποία 
θέλει να προστατεύσει κατά κύριο λόγο όχι μόνο αυτούς που είναι οι εργοδότες, διότι 
προστατεύοντας, όπως λέτε εσείς, τους εργοδότες, ενδεχομένως να προστατεύεις, 
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δημιουργώντας νέες θέσεις δουλειάς.  Και αυτό είναι που πρέπει να μας απασχολήσει 
όλους με υπευθυνότητα.  Αυτό που λείπει είναι το ολοκληρωμένο σχέδιο.  Τα 
αποσπασματικά μέτρα και τα εύηχα συνθήματα δε δίδουν απαντήσεις εις τα 
προβλήματα, κυρίες και κύριοι, στη σύγχρονη αντιμετώπιση οικονομικών 
προβλημάτων, στη σύγχρονη αντίληψη του πώς αντιμετωπίζονται τα οικονομικά 
προβλήματα.   

 Σας έχω ακούσει να μιλάτε ως το νέο σύστημα του νεοφιλελευθερισμού κ.λπ.  
Καταρχάς δεν αντιλαμβάνομαι ή δεν ξέρω ποιοι είναι οι νεοφιλελεύθεροι σε αυτή τη 
Βουλή.  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είναι υπέρ της κοινωνικής οικονομίας της 
αγοράς, είναι υπέρ του κράτους που ως ρυθμιστής θα πρέπει να έχει αυστηρούς 
ελέγχους, εποπτικούς ελέγχους, ώστε να διασφαλίζεται και ο υγιής ανταγωνισμός, 
αλλά ιδιαίτερα να δίδεται έμφαση στην ανάπτυξη και όχι εις τις κρατικοποιήσεις.   

 Μοντέλα, όπως εκείνα που ξέρατε, που πρόσφεραν το φαΐ με τα κουπόνια 
κατέρρευσαν πράγματι και δεν έχουν τρόπο αναστήλωσης.  Μέσα από αυτό το 
σύστημα της δημοκρατίας, όπως λειτουργεί, με την ευελιξία που το διακρίνει, μπορεί 
να ληφθούν διορθωτικά μέτρα, αλλά διορθωτικά μέτρα τα οποία να είναι ένα πακέτο 
συγκεκριμένο που να προνοεί και την κατάργηση ή την περιστολή του σπάταλου 
κράτους.  ∆εν είναι αρκετό χθες, μετά από τη δημοσιοποίηση του ∆ιεθνούς 
Νομισματικού Ταμείου, να νομίσετε ότι με την απόφαση για κατάργηση τετρακόσιων 
θέσεων καταργείτε το σπάταλο κράτος και δε θέλω αυτή τη στιγμή να δω πόσες 
σπατάλες άλλες γίνονται.  ∆ε θέλω να κάνω αναφορά στα εκατομμύρια που δίνονται 
εις μία χοάνη, απλώς για να τα απορροφήσει.  ∆εν εσκεφτόσαστε τότε τους 
εργαζομένους, τα €35 εκατομ.;  ∆εν εγνωρίζετε ή δε θα έπρεπε να γνωρίζετε ότι 
έπρεπε να γίνει συγχώνευση των Κυπριακών Αερογραμμών και της Eurocypria;  ∆εν 
εγνωρίζατε το κόστος του άλφα, του…  ∆ε θέλω να κάνω αναφορά, δε θέλω να οξύνω 
τη συζήτηση. 

 Αυτό που θέλω με νηφαλιότητα να πω είναι ένα, κυρίες και κύριοι:  Μοντέλα 
του παρελθόντος που εσείς νομίζετε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άντρο Κυπριανού) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  

 Κύριε Κυπριανού, παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Καρογιάν… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, δε σας δίνω το λόγο!  ∆ε σας δίνω το λόγο! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άντρο Κυπριανού) 

 Κύριε Κυπριανού, με όλο το σεβασμό που σας τρέφω, δε σας δίνω το λόγο.  

 Λοιπόν, κύριε Αναστασιάδη, συνεχίστε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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 Αυτό που θέλω να πω είναι ότι όσοι ισχυρίζονται ότι οι εργαζόμενοι δε θα 
πρέπει να αναλάβουν το βάρος αυτό που κάνουν είναι να επιφορτίσουν ακριβώς τους 
εργαζόμενους με το βάρος της ανεργίας.  Αν θέλετε να το πάρετε στο 9% ή στο 10%, 
είναι πρόβλημα δικό σας, αλλά παρακολουθήστε και τι σας λένε οι ειδήμονες.  
Ακούστε μία φορά τη φωνή όχι μόνο της αντιπολίτευσης, της μείζονος αντιπολίτευσης, 
ακούστε ακόμα και εκείνους που συγκυβερνούν μαζί σας, που δε νομίζω να θέλουν το 
κακό σας ή το κακό τους ή το κακό του λαού.  Ακούστε τη φωνή ομόρων δυνάμεων, 
όπως τις αποκαλείτε, του σοσιαλδημοκρατικού κόμματος.  Ακούστε τις φωνές των 
άλλων υπολοίπων δυνάμεων και επιτέλους καταλάβετε ότι οι δικές σας θεωρίες 
πιθανόν να είναι εκτός τόπου και χρόνου. 

 Ξέρετε, κύριε Ευαγόρου, προχθές, προσπαθώντας να τακτοποιήσω κάποια 
θέματα, φακέλους κ.λπ., ηύρα τι ελέγατε για τη φορολογική μεταρρύθμιση του 2002 
και τι στις βουλευτικές εκλογές του 2006. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Φακέλωσες το Σταύρο δηλαδή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Τι έκανα; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Φακέλωσες το Σταύρο, είπες! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριοι, είπα για τις θέσεις του ΑΚΕΛ, επειδή ο εκπρόσωπός του για τα 
οικονομικά θέματα…  Ξέρω ότι ο άνθρωπος που χειρίζεται τα οικονομικά θέματα και 
έχει τη διαχείριση και την εκπροσώπηση του κόμματος είναι ο κ. Σταύρος Ευαγόρου.  
Με όλο το σεβασμό, ήθελα να του υπομνήσω μερικά από τα δεκατρία σας τόσα 
σημεία και ένα από εκείνα ήταν αύξηση του εταιρικού φόρου από τότε, από το 2002.   
Θυμάστε που ήταν «δώστε τα όλα» και φθάσαμε στο 6,5%, για να περάσει η 
φορολογική μεταρρύθμιση, και αιτιάστο τάχα ότι δεν είχε καλή διαχείριση; 

 E, να σε ρωτήσω και κάτι άλλο:   Άκουσα ότι μέσα από τες δεκαετίες ενός 
βαρυφορτωμένου δημόσιου τομέα δεν ήτο παρά αναμενόμενο να υποστούμε αυτά 
που υπέστημεν.  Ε, καλά, πώς επί διακυβέρνησης του Τάσσου Παπαδόπουλου 
επερίσσεψαν και €500 εκατομ.;  Με το ίδιο σύστημα! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Φορολογική αμνηστία και τα ακίνητα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ:  

 Επομένως, υπάρχει σωρεία μέτρων που θα μπορούσε…  Σας ευχαριστώ για 
την παρέμβασή σας, γιατί υπήρχε σωρεία μέτρων που όντως όχι μόνο θα 
δημιουργούσαν προϋποθέσεις ανάπτυξης, αλλά θα έδιναν κίνητρα για την ανάπτυξη 
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και είναι εδώ που καλούμαστε όλοι να αποφασίσουμε.  Όμως όχι με τη φορολόγηση 
του λεγόμενου “πλούτου”.  Αν θέλετε, με όλο το σεβασμό, οι προσπάθειες των άλλων 
κομμάτων είναι να σώσουν και τον πλούτο του ΑΚΕΛ!  ∆εν υπάρχει άλλο κόμμα που 
να έχει κερδοφόρες επιχειρήσεις ή επιχειρήσεις καθόλα.  Επομένως, στο κάτω κάτω 
σεβαστείτε και τη δική μας επιθυμία να σώσουμε και το δικό σας πλούτο!   Εμείς 
είμαστε ένα κόμμα που σέβεται την επιχειρηματική δραστηριότητα, όπου ιδεολογικά 
και αν ανήκει. 

 Αυτά λέγοντας, κύριε Πρόεδρε, θα καταλήξω με αυτό που είπε ο φίλος μου ο 
Άντρος ο Κυπριανού:  Πρώτον, ότι ακολουθούμε το προεκλογικό πρόγραμμα του 
∆ημήτρη Χριστόφια.  Σας παρακαλώ ξαναδιαβάστε το και, αν βρείτε ότι υπάρχει η 
επιβολή νέων φορολογιών, τότε απαντήστε μου και φέρτε μου τη συγκεκριμένη 
διάταξη, εκτός αν θέλετε να παραπλανήσετε εκείνους που σας υποστήριξαν. 

 Και το τελευταίο, ο ίδιος ο κ. Κυπριανού είπε:  «Χρειάζεται μελέτη και άλλων 
μέτρων».  Μα, επιτέλους, δεν είναι σήμερα που είναι η κρίση.  είναι εδώ και δύο 
χρόνια!  Κάνετε τάχα διάλογο, που δε γνωρίζουμε πού βρίσκεται, λέτε απλώς εκείνα 
που θέλετε ή καλείτε να ακούσετε χωρίς να ακούετε και καταλήγετε σε αυτά που εσείς 
αποφασίζετε, για να πείτε «έγινε διάλογος και καταλήξαμε».  ∆εν είναι έτσι ο διάλογος!  
∆εν είναι η πρώτη φορά που -και νιώθω περήφανος να το πω- η δική μου παράταξη 
σας είχε ευθαρσώς πει ότι την οικονομία τη θεωρούμε ως ένα δεύτερο μέγα εθνικό 
θέμα.  Είμαστε έτοιμοι να υποστούμε το πολιτικό κόστος, αρκεί να ακούσετε, να τείνετε 
ευήκοον ους και στις προτάσεις του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 ∆ε μένουμε στην κριτική.  Έχουμε καταθέσει συγκεκριμένες τεκμηριωμένες 
προτάσεις, που κατά δυστυχία της μειοψηφίας, δηλαδή αυτών που κυβερνούν, 
συμπίπτουν και με τις θέσεις του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας και με τις θέσεις 
του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου και με τις θέσεις σωρείας άλλων οικονομολόγων 
εγνωσμένου κύρους και οι μόνοι που γνωρίζετε τον τρόπο διαχείρισης της οικονομίας 
είστε εσείς, με συγκεκριμένες αποτυχημένες… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άντρο Κυπριανού) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ο κυπριακός λαός -ακούστε, κύριε Κυπριανού- δεν εκφράζεται και δεν 
εκπροσωπείται από το ΑΚΕΛ. Ο κυπριακός λαός εκφράζεται από όλα τα 
κοινοβουλευτικά κόμματα, όπως τα τίμησε στις βουλευτικές εκλογές, και συνεπώς μην 
τρέφετε… ή αυτά τα συνθήματα που μπορεί να λέτε «εμείς εκφράζουμε τον κυπριακό 
λαό»…  Εμείς ποιους εκφράζουμε δηλαδή;  Εμείς όλοι, οι υπόλοιπες των δυνάμεων, 
ποιους εκφράζουμε, σας παρακαλώ;   ∆ηλαδή προσβάλλετε και τις υπόλοιπες των 
πολιτικών δυνάμεων, ότι απλούστατα ευρίσκονται στη Βουλή ελέω ΑΚΕΛ;  Μας 
εδώσετε ψήφους, για να εκλεγούμε, για να εκπροσωπούμε το εν τρίτον;   

 Κύριε Κυπριανού, μεγαλύτερη και περισσότερη σεμνότητα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι επί προσωπικού. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι καθόλου επί προσωπικού.  ∆ε μιλώ για σας προσωπικά, εννοώ την 



 

 
161 

 

παράταξή σας γενικότερα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επειδή απαντάτε συνέχεια σ’ εμένα… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ:  

 Όχι, σας παρακαλώ!  Εμένα δε με ενοχλεί, αν παρεμβαίνετε, διότι θα σας 
απαντώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αναφέρετέ με μερικές φορές και έχω την εντύπωση ότι, όταν με αναφέρνετε, 
έχω κάθε δικαίωμα να υπερασπιστώ τον εαυτό μου. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Άμα τελειώσω, μπορείτε να πάρετε το λόγο επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, εγώ λέω ότι, αν είναι επί προσωπικού, αν κρίνετε ή νιώθετε 
την ανάγκη, διότι έχουν γίνει αναφορές, δικαιούστε να πάρετε το λόγο επί 
προσωπικού και να δώσουμε… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Επί προσωπικού!  Ξέρετε πότε εγείρεται τέτοιο θέμα, έτσι για να είμαστε και 
μέσα στα θέσμια της Βουλής;  Όταν θίγεται η αξιοπρέπεια, το ήθος, το κύρος κ.λπ.  
Εγώ δεν έχω θίξει κανέναν, τις ιδέες σας…   Απαντώ στα όσα έχετε αναπτύξει με 
βάση την ιδεολογική σας καταβολή!  Είναι δικαίωμά σας βεβαίως. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Το ότι χρειάζεται περισσότερη σεμνότητα, κύριε Αναστασιάδη, τι ήταν δηλαδή;   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Σεμνότητα από πλευράς… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έτσι μου είπατε! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 …πολιτικών και ιδιαίτερα από πλευράς έπαρσης, ότι τάχα το ΑΚΕΛ εκφράζει το 
λαό.  Εμείς δηλαδή ποιους εκφράζουμε, σας επαναλαμβάνω; ∆έστε τα εκλογικά 
αποτελέσματα, για να καταλάβετε την κατανομή των ψήφων είτε στην ύπαιθρο είτε 
στους αγρότες είτε στους εργαζόμενους είτε οπουδήποτε.  Συνεπώς, καλύτερα να 
μελετάτε τας γραφάς καλύτερα και τα αποτελέσματα ιδιαίτερα των εκλογών. 

 Εξήντα εννέα χιλιάδες δε θα φορολογηθούν.  ∆υστυχώς, θα πρέπει να σας πω 
ότι με τις μεθόδους τους οι μεγάλοι -είτε ανήκουν στην αριστερά είτε ανήκουν στη 
δεξιά είτε στο κέντρο είτε στους σοσιαλιστές- των μεγάλων επιχειρήσεων, των 
κατασκευών και άλλων τινών, γνωρίζουν πώς να διαφεύγουν.  Είναι αυτές οι εξήντα 
εννέα χιλιάδες στο τέλος που θα φορολογηθούν, που δεν είναι παρά απλοί πολίτες, 
οικογενειακές επιχειρήσεις, που πιθανότατα να εργοδοτούν έναν ή δύο εργαζόμενους 
και στο τέλος να τους υποχρεώσετε να τους απολύσουν!  Επαναλαμβάνω, εμείς 
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είμαστε η παράταξη που εκφράζει και τους εργαζόμενους και τους μικρομεσαίους και 
εκείνους που μπορεί να προσφέρουν στην ανάπτυξη.  ∆εν είμαστε και δε θέλουμε να 
καταντήσουμε η παράταξη που θα εκφράζει μόνο τους άνεργους! 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ομήρου.  Αντί του κ. Βαρνάβα, ο κ. Ομήρου, αντιλαμβάνομαι. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτα θα ήθελα να μου επιτραπεί να κάνω μια παρατήρηση 
για κάτι που είπε ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ, ο κ. Άντρος Κυπριανού, και το 
οποίο νομίζω εν τη ρύμη του λόγου το είπε και νομίζω ότι πρέπει να διορθωθεί.  
Αναφερόμενος στους λογιστές και στους δικηγόρους είπε -και δεν το κάνω, για να 
προστατεύσω την επαγγελματική μου ιδιότητα- ότι πρέπει να ντρέπονται.  Νομίζω ότι, 
αν υπάρχουν κάποιοι δικηγόροι ή λογιστές οι οποίοι πράγματι συμβουλεύουν 
παρανόμως τους πελάτες τους να αποκρύπτουν κέρδη, βεβαίως αυτό είναι 
αξιοκατάκριτη και αξιοθρήνητη συμπεριφορά, αλλά, επειδή υπάρχει ο κίνδυνος της 
γενίκευσης, νομίζω καλά θα ήταν… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπετε, να το διευκρινίσω.  

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Βεβαίως. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ εννοούσα εκείνους στους οποίους αναφερόταν συνάδελφος.  Τίποτε 
περισσότερο. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Καλώς.  Νομίζω είναι ικανοποιητικό. 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή αυτή η συζήτηση έχει πάρει και ένα χαρακτήρα κατά 
κάποιο τρόπο ιδεολογικό, θα ήθελα να πω το εξής:  Στο όνομα της ιδεολογίας μπορεί 
να προβάλλονται ορισμένες πολιτικές, αλλά προοδευτική πολιτική είναι εκείνη που 
τελικά θα εξυπηρετήσει τους εργαζόμενους, θα εξυπηρετήσει την ανάπτυξη της 
οικονομίας, θα εξυπηρετήσει τη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας, θα εξυπηρετήσει 
την αύξηση του εθνικού πλούτου.  ∆εν είναι μια πολιτική που στο όνομα μιας -ας μου 
επιτραπεί να πω- δογματικής προσέγγισης θα οδηγήσει σε ακόμα μεγαλύτερη 
ανεργία, σε ακόμα μεγαλύτερη στασιμότητα, σε ακόμα μεγαλύτερη ύφεση την 
κυπριακή οικονομία και συνεπώς θα μας οδηγήσει σε ακόμα πιο επικίνδυνες 
οικονομικά καταστάσεις.  Αυτό είναι το ζήτημα σήμερα.  ∆εν είναι μια συζήτηση και μια 
τοποθέτηση και μια πολιτική στην οποία εκείνο που έχει σημασία είναι οι 
συνθηματολογικές προσεγγίσεις ή η επίθεση σε εισαγωγικά ή χωρίς εισαγωγικά 
εναντίον της πλουτοκρατίας και του κεφαλαίου.  Γι’ αυτό νομίζω ότι η προσέγγιση στο 
όνομα μιας δογματικής ιδεολογικής προσέγγισης είναι λανθασμένη μέσα στις 
παρούσες συνθήκες. 

 ∆εύτερον, νομίζω ότι, όταν μιλούμε σήμερα για την οικονομία, θα πρέπει να 
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κάνουμε και μια αναδρομή στους χειρισμούς που έγιναν τα τελευταία δύο χρόνια.  
Είχαμε την παγκόσμια χρηματοπιστωτική κρίση, η οποία εξελίχθηκε σε παγκόσμια 
οικονομική κρίση, και προειδοποιήσαμε ότι θα υπάρξουν επιπτώσεις στην κυπριακή 
οικονομία, δεδομένου ότι η κυπριακή οικονομία στηρίζεται ή εξαρτάται από εξωγενείς 
παράγοντες, που θα επηρεάσουν σημαντικούς τομείς της κυπριακής οικονομίας, που 
είναι η κατασκευαστική βιομηχανία, η κτηματαγορά, η πώληση εξοχικών επαύλεων σε 
ξένους και ο τουρισμός.  Ποία υπήρξε η απάντηση της κυβέρνησης;  Θυμηθείτε, 
παρακαλώ!  «Η κυπριακή οικονομία είναι κάτι ξεχωριστό, είναι αλώβητη, είναι 
θωρακισμένη και δεν πρόκειται να επηρεαστεί». Υπήρχαν και αφορισμοί και 
μυκτηρισμοί εναντίον όσων ήγειραν την ανάγκη λήψης μέτρων για αντιμετώπιση της 
οικονομικής λαίλαπας, που κάποιοι βλέπαμε ότι ερχόταν. 

 Το δε πρώτο μέτρο οικονομικής αντίδρασης της κυβέρνησης -θέλω, παρακαλώ, 
επίσης να θυμηθείτε- ποιο ήταν; Ενώ η παγκόσμια οικονομική κρίση, η 
χρηματοπιστωτική δηλαδή, ξεκίνησε από την έλλειψη εποπτείας και ελεγκτικών 
μηχανισμών επί των οικονομικών δραστηριοτήτων σε διάφορες χώρες, ιδιαίτερα στις 
Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής, ο πρώτος ο οποίος υπήρξε θύμα επιθέσεων, 
περιορισμού αρμοδιοτήτων και δημοσίως και αδιαφανώς υπήρξε ο ∆ιοικητής της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου.   

 Θυμηθείτε επίσης, παρακαλώ, το πρώτο μέτρο προς αντιμετώπιση της 
οικονομικής κρίσης το οποίο εισηγήθηκε η κυβέρνηση ποιο ήταν.  Να πωληθεί ο 
χρυσός!  Και, εάν δεν αντιδρούσε ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας και δεν 
υπήρχαν και αντιδράσεις από πλευράς πολιτικών δυνάμεων, θα προχωρούσε η 
κυβέρνηση σ’ αυτό το διάβημα, δηλαδή να πουλήσουμε τα ασημικά μας, όπως λεν 
στην Ελλάδα, όταν μια οικογένεια βρεθεί στα πρόθυρα της πτώχευσης! 

 Είπαμε από την αρχή, χρειάζεται να ληφθούν μέτρα.  Πρώτον, μέτρα 
δημοσιονομικής εξυγίανσης, περιστολής του σπάταλου κράτους.  ∆εύτερον, μέτρα 
που θα βοηθήσουν την ανάπτυξη, διότι, όπως όλοι συμβουλεύουν, όλοι οι σοβαροί 
οικονομολόγοι, όλοι οι σοβαροί οικονομικοί οίκοι -κι ας μη μου λεχθεί ότι είναι όργανα 
κάποιων σκοτεινών κύκλων του καπιταλισμού, γιατί αυτά γίνονται και σε πολλές 
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης- σε περιόδους οικονομικής κρίσης η χειρότερη 
μέθοδος είναι η λογιστική προσέγγιση των ζητημάτων, είναι οι φορολογίες, για να 
μαζέψουμε χρήματα.  Μας ελέχθη ότι δεν ήταν στις προθέσεις της κυβέρνησης να 
προχωρήσει σε οποιεσδήποτε νέες φορολογίες.  Αντί τούτου, βλέπουμε σπασμωδικά 
και μετέωρα μέτρα, τα οποία επιτείνουν το κλίμα ανασφάλειας μέσα στην κυπριακή 
οικονομία, μέσα στους οικονομικούς παράγοντες, αν θέλετε, που θα πρέπει να 
πεισθούν, για να προχωρήσουν στο δρόμο της ανάπτυξης.   

 Είδαμε και ερασιτεχνισμούς.  Εγώ Μεγάλη Παρασκευή πήγαινα στον Επιτάφιο 
και μου τηλεφωνούσαν να δουν αν επήρα, λέει, το φαξ από το Υπουργείο 
Οικονομικών για το πρόγραμμα -πώς το λεν;- που θα δινόταν στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σταθερότητας. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Σταθερότητας.   

 Και την Τρίτη του Πάσχα έπρεπε να προσέλθω σε σύσκεψη στο Υπουργείο 
Οικονομικών, όταν ζητούσαμε επανειλημμένα να μας δοθούν αυτές οι προτάσεις, 



 

 
164 

 

αυτά τα μέτρα, για να εκφράσουμε άποψη. 

 Και να πω και κάτι άλλο: Χρειάζονται συναινέσεις.  Πότε ζητήθηκε η συναίνεσή 
μας;  Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας είδε την ΠΑΣΥ∆Υ, αντιλαμβάνομαι είδε ορισμένες 
συντεχνίες.  Ε, εμάς, τα πολιτικά κόμματα, γιατί δε μας είδε;  Βεβαίως, θα μου πει 
κάποιος: «Ζητάς πολλά!  Όταν ήσουν τμήμα της κυβέρνησης, ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας δε σε φώναξε ποτέ, να ρωτήσει τη γνώμη σου για οποιοδήποτε θέμα, θα 
σε φωνάξει τώρα που δεν είσαι καν στην κυβέρνηση;»!  Τουλάχιστον, ας εφώναζε το 
∆ΗΚΟ, το οποίο μετέχει στην κυβέρνηση, το οποίο δηλώνει ότι δεν ηρωτήθη επί των 
συγκεκριμένων μέτρων.  Αλλά είναι δυνατόν, όταν η οικονομία πλέον και η κρίση έχει 
αναχθεί εις εθνικόν θέμα, να μην επιδιώκεται η συναίνεση των πολιτικών δυνάμεων, η 
συναίνεση της Βουλής και απλώς να περιοριζόμαστε σε αφορισμούς και 
μυκτηρισμούς, λέγοντας ότι όλοι εκπροσωπούμε σκοτεινά συμφέροντα της 
πλουτοκρατίας;  Είναι δυνατόν γι’ αυτά τα θέματα να μην υπάρχει διαβούλευση;   

 Παρακολουθώ τι γίνεται στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες.  Έχουν γίνει 
συσκέψεις σε επίπεδο Πρωθυπουργών, γιατί στις περισσότερες χώρες υπάρχουν 
Πρωθυπουργοί, δεν είναι προεδρικά τα συστήματα.  Γι’ αυτό, έστω και τώρα, έστω και 
την υστάτη, όπως λέμε, ας υπάρξει προβληματισμός και του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας.  Αντί να εξαπολύει μύδρους εναντίον της Βουλής, λέγοντας ότι 
μετετράπη εις κυβερνώσαν Βουλήν, καλό είναι να διαβουλευθεί με τις πολιτικές 
δυνάμεις.   

 Γι’ αυτό εγώ το πρωί έκανα και μία πρόταση στη σύσκεψη, κύριε Πρόεδρε, για 
να τα δούμε όλα μαζί αυτά, και τα φορολογικά νομοσχέδια, αλλά και τα ανταποδοτικά 
οφέλη.  ∆ιότι τι έγινε;  Ήρθε η φορολογία των καυσίμων, ελέχθη ότι θα υπάρξουν 
ανταποδοτικά οφέλη, αλλά ανταποδοτικά οφέλη δεν είδαμε!  Όλα να μπουν κάτω, να 
τα συζητήσουμε!  ∆ε μας ενδιαφέρει πώς θα πάει η οικονομία αυτού του τόπου, όταν 
ξέρουμε ότι η ισχυρή οικονομία στηρίζει και τον αγώνα εθνικής επιβίωσης, τον οποίο 
διεξάγουμε για τερματισμό της κατοχής και αποκατάσταση των καταπατούμενων 
δικαιωμάτων και ελευθεριών του λαού μας;  Ναι, μας ενδιαφέρει, αλλά θα πρέπει 
επιτέλους να ακούγονται κι άλλες απόψεις.  ∆εν είναι δυνατόν να ηχούν εις ώτα μη 
ακουόντων οι προτάσεις, οι θέσεις, οι σκέψεις, οι προβληματισμοί που καταθέτουμε 
δημοσίως.  Να έχουμε τη δυνατότητα στα πλαίσια ενός διαλόγου.   

 Η ανεργία τρέχει.  Η ανεργία σήμερα συγκρίνεται μόνο ξέρετε με ποια περίοδο;  
Με την περίοδο αμέσως μετά την τουρκική εισβολή, το 1975.  Είναι μια τραγωδία να 
μένεις άνεργος!  Πώς θα αντιμετωπίσουμε αυτό το κύμα της ανεργίας που θεριεύει;  
Με το να δώσουμε ώθηση στην ανάπτυξη ή με το να περιορίσουμε τις αναπτυξιακές 
δυνατότητες;  Αυτά είναι τα ερωτήματα στα οποία δεν έχουν δοθεί ικανοποιητικές 
απαντήσεις. 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θέλω να καταχραστώ το χρόνο.  Θα πω απλώς ότι εμείς 
έχουμε καταθέσει μία τροποποίηση.  Εμείς δεν αρνούμαστε και στη συνέχεια να γίνει 
περαιτέρω διάλογος, σε επόμενο χρονικό στάδιο, για τη βελτίωση αυτής της 
τροποποίησης, που δε γνωρίζω ποια τύχη θα έχει σήμερα.  Θα είμαστε έτοιμοι για μια 
εποικοδομητική συζήτηση προσεχώς, υπό την προϋπόθεση ότι θα εγκαταλειφθεί η 
πολιτική επιθετικότητας εναντίον οποιωνδήποτε άλλων απόψεων, θα εγκαταλειφθεί η 
πολιτική οχύρωσης σε δογματικές προσεγγίσεις, οι οποίες δεν οδηγούν πουθενά, και 
μέσα από συναίνεση και διάλογο να δώσουμε λύσεις, στο βαθμό που μπορούμε να 
δώσουμε, με βάση το γεγονός ότι, ναι, η οικονομία, λόγω και της χρονικής υστέρησης 
της έλευσης των συνεπειών της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, έχει οδηγηθεί, 
λυπούμαι να πω, σε αδιέξοδο. 
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 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Ομήρου. 

 Ο κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου. 

 Θέλω να πω ότι μετά δε θα μιλήσει ο κ. Βότσης, ο οποίος επροτίθετο να 
μιλήσει, διότι θα μιλήσω εγώ εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είστε ο τελευταίος ομιλητής, κύριε Πρόεδρε;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Κυρίτσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, έχετε δίκαιο.  Ο κ. Κατσουρίδης με ενημέρωσε ότι, αντί του ιδίου, θα 
μιλήσει ο κ. Πάμπης Κυρίτσης.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα ήθελα κι εγώ να πω δυο λόγια... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί προσωπικού…  Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Έχουν ακουστεί όλα τα επιχειρήματα, είναι η αλήθεια, και ενδεχομένως τα 
επιχειρήματα να έχουν εξαντληθεί προ πολλού χρόνου.  Η μεγαλοθυμία όμως του 
προεδρείου επέτρεψε τη συζήτηση και γι’ αυτό είμαι υποχρεωμένος και εγώ να πω 
κάποια πράγματα τα οποία έχω την εντύπωση ότι δε λέχθηκαν από τους 
προηγούμενους ομιλητές. 

 Άκουσα με μεγάλη προσοχή την επιχειρηματολογία η οποία αναπτύχθηκε για 
το φόρο που πρέπει να επιβληθεί πάνω στην ακίνητη περιουσία.  Με βάση τα στοιχεία 
του Κτηματολογίου, οι κατέχοντες στην Κύπρο είναι 590 000.  Οι 590 000 είναι οι 
γνωστοί “μεγαλοντιβέλοπερς”, μεγαλοεργολάβοι, μεγαλογαιοκτήμονες, οι τσιφλικάδες, 
οι οποίοι αναπτύσσουν τεράστιες παραλιακές εκτάσεις και όχι μόνο.  Κατά συνέπεια, 
θα πρέπει να φορολογηθούν;   

 Οι 590 000, φυσικά και νομικά πρόσωπα, με μία ελάχιστη, μικρή, μειοψηφία 
αλλοδαπών -αφού κάποιοι τα ’χουν με τις αλλοδαπές εταιρείες ή με τους αλλοδαπούς 
επενδυτές- “ελαχιστότατη”, διότι κατά κανόνα τα φυσικά ή και τα νομικά πρόσωπα των 
αλλοδαπών εταιρειών δε δικαιούνται να έχουν πέραν της μίας κατοικίας, πέραν της 
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μίας ακίνητης περιουσίας -εννοώ κτίσμα- κάτω από ορισμένες προϋποθέσεις, στη 
συντριπτική τους πλειοψηφία είναι Κύπριοι.  Κύπριοι μάλιστα που, αν εξαιρέσουμε 
τέσσερις-πέντε -εγώ σας λέω δέκα- “μεγαλοντιβέλοπερς” και μεγαλοεπιχειρηματίες 
ανάπτυξης γης, όλοι οι άλλοι που έχουν ακίνητη περιουσία από τις 590 000, φυσικά 
και νομικά πρόσωπα, είναι καθημερινοί, συνηθισμένοι, άνθρωποι, όπως ο κάθε 
συμπολίτης μας που μπορούμε να συναντήσουμε, όταν βγούμε έξω από την κεντρική 
είσοδο της Βουλής.  Άνθρωποι εργαζόμενοι, άνθρωποι του μόχθου, άνθρωποι που 
εργάστηκαν  σκληρά, για να αποκτήσουν κάποια ακίνητη περιουσία, είτε για τον εαυτό 
τους είτε για τα παιδιά τους.  Είναι αυτούς που θέλουμε να φορολογήσουμε;   

 Αλλά και με ποίαν λογική πάμε να τους φορολογήσουμε;  Το επιχείρημα της 
εκτελεστικής εξουσίας, όταν ήρθε το νομοσχέδιο στην αρμόδια επιτροπή, ήταν ότι θα 
πρέπει να επιβληθεί αυτή η φορολογία, για να αντισταθμιστεί μερικώς η μεγάλη 
αύξηση που παρατηρείται από το ’80 μέχρι σήμερα στην αξία της ακίνητης 
ιδιοκτησίας.  Είναι εδώ που πρέπει να γελάσει ο κάθε πικραμένος ή να κλάψει; 2010, 
μεσούσης της οικονομικής κρίσης, η οποία έφτασε στα ύψη και εκτοξεύεται ακόμα πιο 
πάνω, με έγκυρες αναλύσεις, οίκοι που παρακολουθούν το “real estate”, δηλαδή τα 
της ακίνητης ιδιοκτησίας και του εμπορίου της και της κερδοσκοπίας της στην Κύπρο, 
δηλώνουν κατηγορηματικά ότι μέχρι το 2012 η ακίνητη ιδιοκτησία στην Κύπρο θα 
περιοριστεί μόνο στο ένα τρίτο της σημερινής αξίας της.  Όποιος δηλαδή αγοράζει 
σήμερα €100.000 περιουσία ή εκτιμάται η περιουσία του στις €100.000 το ’12 θα έχει 
περιουσία που θα αξίζει €33.000 μόνο!   

 Αυτή είναι η αντισταθμιστική αύξηση που θέλουν να πετύχουν μέσω της 
φορολογίας;  Πού πάει η αρχή της αναλογικότητας;  Ενδεχομένως, αυτά που είπε η 
εκτελεστική εξουσία να ήταν σωστά σε άλλες εποχές, σε άλλες εποχές που δεν 
υπήρχε οικονομική κρίση, που ο κατασκευαστικός τομέας, αλλά και το εμπόριο της 
ακίνητης ιδιοκτησίας ήταν στα πάνω τους, τόσο ψηλά, που θα εδικαιολογείτο η 
επέμβαση, για να αντισταθμίσεις με νομοθετικά διαβήματα την αξία η οποία παρέμενε 
καθηλωμένη, για σκοπούς επιβολής φορολογίας. Σήμερα όμως, όταν η αξία έχει πέσει 
τόσο ραγδαία και αναμένεται να πέσει ακόμα περισσότερο μέχρι το 2012 -διότι τα 
κακά έπονται και πρόκειται να ακολουθήσουν σε σχέση με την ακίνητη ιδιοκτησία- 
είναι εποχή να ερχόμαστε να φορολογούμε την ακίνητη ιδιοκτησία, με το 
δικαιολογητικό ότι θέλουμε να αντισταθμίσουμε φορολογικά την αξία η οποία 
παρέμεινε για σκοπούς φορολογίας εξαιρετικά χαμηλή;  Αφού θα πάει ακόμα πιο 
χαμηλά, με βάση τις αναλύσεις, τα επόμενα χρόνια!  Άρα, δε στέκει το επιχείρημα ότι 
πρέπει να φορολογηθεί η ακίνητη περιουσία, εκτός αν κάποιοι δεν καταλαβαίνουν τα 
απλά μαθηματικά, που νομίζω ότι δεν είναι έτσι! 

 Όμως ο κατασκευαστικός τομέας, ο οποίος είναι η κρίσιμη περιφέρεια, ο 
κεντρικός πυρήνας, η κομβική περιφέρεια που αφορά αυτό το ζήτημα που συζητούμε, 
της φορολόγησης της ακίνητης περιουσίας που επηρεάζεται άμεσα, ποιας προσοχής 
έτυχε από την κυβέρνηση αυτή;  Καμίας!  Όταν επρόκειτο η κυβέρνηση να εγγυηθεί με 
τη μεσολάβηση της Κεντρικής Ευρωπαϊκής Τράπεζας για τη λήψη των €2,4 δις, τα 
οποία οι ιδιωτικές τράπεζες πήραν και έβαλαν στα χρηματοκιβώτιά τους και αρνούνται 
να δώσουν δάνεια, αφού πρέπει να σε περάσουν από σαράντα κύματα...  Άστε που 
δεν υπάρχουν αντικειμενικά επενδύσεις και εργασίες, προσφορά και ζήτηση, για να 
μπορεί να δικαιολογηθεί το δάνειο, αφού ποτέ δεν ξεκίνησαν να δίνουν δάνεια.  Αλλά 
πέρα από αυτά αρνούνται συστηματικά να δώσουν οποιοδήποτε δάνειο, για να 
ενισχυθεί η ανάπτυξη, για την οποία πολλά λέχθηκαν προηγουμένως.  Ενώ πήραν τα 
χρήματα με την εγγύηση της κυπριακής κυβέρνησης, με σκοπό την αναδιανομή 
κυρίως στον κατασκευαστικό τομέα κάτω από ορισμένες προϋποθέσεις, για να 
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επαναδραστηριοποιηθεί ο τομέας, τίποτα δεν έχουν κάνει!  ∆εν έχουν δώσει ούτε ένα 
ευρώ!  Ρωτήστε τους μικρούς και μεγάλους.  Μάλλον τους μικρούς να ρωτήσετε.  Να 
μην κάνω αναφορά στους μεγάλους, που μπορεί να ενοχλεί η φράση “μεγάλοι”, γιατί 
τους ακολουθεί ο πλούτος και θα πρέπει να φορολογηθούν.  Ρωτήστε τις εκατοντάδες, 
τις πολλές χιλιάδες μικροεπιχειρηματιών που ασχολούνται με την ανάπτυξη γης πώς 
έχουν καθηλωθεί με τα συνεχή χρέη των τραπεζών, χωρίς να μπορούν να πάρουν 
οποιοδήποτε δάνειο για να βγουν από την κρίση. 

 Από την άλλη πλευρά, είναι ποτέ δυνατό να παρουσιάζεται αυτή η αναδιάταξη 
της φορολογίας, πέρα από τις κρίσιμες ημέρες της οικονομικής κρίσης, χωρίς να 
ακολουθείται στοιχειωδώς αυτό το οποίο είναι εκ των ων ουκ άνευ μαζί με τη 
φορολογική επέμβαση;  Ένα αντισταθμιστικό διάβημα!  Αν δεν είναι φορομπηχτικό το 
μέτρο αυτό, όπως ισχυρίζεστε επί μέρες, ότι «δεν είναι τίποτα, μην ανησυχείτε, η 
αύξηση είναι ελάχιστη, πρέπει όλοι να συνεισφέρουμε, να γίνει επιμερισμός της 
προσπάθειας, για να αντιμετωπιστεί η κρίση», αν δεν είναι έτσι τα πράγματα όπως τα 
λέμε εμείς και είναι έτσι όπως τα λέτε εσείς και δεν είναι μόνο φορομπηχτική, χωρίς 
στόχευση και χωρίς όραμα η πολιτική σας, έστω κι αν είναι φορομπηχτική, δηλαδή να 
στοχεύει σε κάτι αντικειμενικά σωστό...  Αν είναι έτσι όπως τα λέτε, ρωτώ:  ∆ε θα 
έπρεπε να συνοδεύεται από κάποιο αντισταθμιστικό μέτρο για όλους αυτούς τους 
ανθρώπους που ασχολούνται με τον κατασκευαστικό τομέα, αφού θα τους 
φορολογηθεί η ακίνητη περιουσία και κατά συνέπεια θα αναγκαστούν να 
μετακυλίσουν το οποιοδήποτε κόστος -μικρό ή μεγάλο, δεν έχει σημασία- πάνω στους 
μελλοντικούς αγοραστές;  Κανένα αντισταθμιστικό μέτρο! 

 Μα καλά, ο Υπουργός Οικονομικών -διερωτώμαι πραγματικά- πώς 
αντιμετωπίζει τα θέματα αυτά;  Νομίζει ότι τα μέτρα αυτά είναι μέτρα που θα 
μπορούσαν να περάσουν μέσα σε μία νύχτα χωρίς οποιαδήποτε λογική συζήτηση, 
γιατί ο ίδιος το αποφάσισε;  Αν νομίζει ότι είναι το ίδιο το ζήτημα με τα μέτρα τα οποία 
κάθισε κάτω και έγραψε μόνος του στο σύμφωνο, όπως το αποκαλεί ο ίδιος, εις την 
προσπάθεια για τη σταθερότητα και την ανάπτυξη που επέβαλε στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, χωρίς διάλογο, χωρίς ανταλλαγή απόψεων, γιατί το αποφάσισε ο ίδιος και η 
κυβέρνηση, νομίζω ότι θα πρέπει να καταλάβει ότι τα πράγματα δεν είναι έτσι!  Όταν 
έρχονται νομοθετήματα στη Βουλή, θα πρέπει να έχουν ορθολογισμό, για να 
περάσουν!  Πρέπει να έχουν αρχή, μέση και τέλος!  Και πρέπει να έχουν 
τελεολογικούς στόχους.  Πρέπει να εξυπηρετούν ισορροπημένους λόγους.  Μόνο τότε 
θα μπορούν να γίνουν αποδεκτά. 

 Τελειώνω με αυτό το οποίο μπορεί κάποιοι να έχουν βαρεθεί να ακούν από 
μένα -δε θα σταματήσω ποτέ να το λέω- τα χρεωστικά επιτόκια, ένα από τα 
σημαντικότερα διαβήματα που θα έπρεπε να είχε κάνει ο Υπουργός Οικονομικών, 
που θα βοηθούσε στην ανάπτυξη και την προώθηση και την αναθέρμανση αυτής της 
οικονομίας, η οποία πηγαίνει συνέχεια προς τα κάτω -έχουμε φτάσει στα όρια της 
επιτήρησης- έστω κι αν δε θέλει να το παραδεχτεί η κυβέρνηση.  ∆ε θα έπρεπε να 
περιορίσει τα χρεωστικά επιτόκια με τρόπους που εμείς, ως Ευρωπαϊκό Κόμμα, 
εισηγηθήκαμε και που ποτέ δεν πήραμε απάντηση μέχρι σήμερα;  Όταν έχουμε 
επιστολή από το ∆ιοικητή της Κεντρικής Ευρωπαϊκής Τράπεζας που μας εξηγεί το 
αυτονόητο, που επί μήνες ο Υπουργός Οικονομικών με τόσα πτυχία στα οικονομικά 
επροσποιείτο ότι δεν εκαταλάβαινε, ότι δηλαδή υπάρχει διαχωρισμός μεταξύ του 
euribor και του libor στα επιτόκια;  Και μπορεί να υπάρχει διακύμανση πάνω από το 
όριο του euribor και να χρεώνεις όσο θέλεις χρεωστικό επιτόκιο χωρίς οποιοδήποτε 
περιορισμό, κάτι που δεν ήθελε να το κάνει, αρνούμενος να τοποθετηθεί στα 
υπομνήματα που του στείλαμε και στις δημόσιες τοποθετήσεις που κάναμε ή ακόμα 
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να κάνει το εξής αυτονόητο:  Να καλέσει τους ιδιοκτήτες, τους ελέγχοντες τις ιδιωτικές 
τράπεζες, και να τους προειδοποιήσει:  «Αν δε μειώσετε τα χρεωστικά επιτόκια, εγώ 
αυτό που θα κάμω είναι να σας φορολογώ στο 90% των κερδών πάνω από το 
πλαφόν που εγώ ορίζω ως όριο των χρεωστικών επιτοκίων και που εισπράττετε κατά 
παράβαση της παράκλησης του υπεύθυνου αυτής της χώρας για την οικονομία, για να 
σταματήσει αυτή η κερδοσκοπία».  Ούτε αυτό το έκανε.  Και γιατί δεν το έκανε;  
Υπάρχουν συγκεκριμένοι λόγοι, που δε θεωρώ σκόπιμο να αναφέρω.  Τους είπα άλλη 
φορά που ήταν παρών ο Υπουργός Οικονομικών. 

 Τελειώνω με το εξής:  ∆εν μπορούμε να δεχτούμε αυτά τα νομοθετήματα.  Και 
μαζί με μας που δεν τα δεχόμαστε μέσα σ’ αυτή την αίθουσα...  Σας διαβεβαιώνω, 
παρά το ότι η αριστερή πτέρυγα υποστηρίζει ότι είναι υπέρ των εργαζομένων, υπέρ 
των καταπιεσμένων, υπέρ των αδικημένων, τη φορά αυτή δεν είναι σ’ αυτή τη μερίδα· 
τη φορά αυτή είναι στην αντίθετη μερίδα.  Εμείς είμαστε με αυτούς που δεν έχουν, με 
αυτούς που είναι καταδιωκόμενοι οικονομικά, με αυτούς οι οποίοι έχουν προβλήματα, 
με αυτούς που γίνονται φτωχότεροι μέρα με τη μέρα λόγω της οικονομικής κρίσης.  
Αυτή είναι η πραγματικότητα. 

 Θα καταψηφίσουμε τα νομοθετήματα. 

 Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου τον Πρόεδρο της Βουλής 
αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Χρήστος Πουργουρίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ποιος θα μιλήσει εκ μέρους του ΑΚΕΛ, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο κ. Κυρίτσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πάμπης Κυρίτσης. 

 Η συζήτηση αυτή βεβαίως δείχνει πόσο σημαντικό ήταν να βάζαμε από καιρό 
κάποιο περιορισμό χρόνου στις ομιλίες μας και πώς θα έπρεπε να ρυθμίσουμε τους 
τρόπους που συζητούμε τα θέματα, διότι νομίζω ότι ο τρόπος που κατέληξε να 
συζητούνται δύο συγκεκριμένα νομοθετήματα, να συζητούμε ολόκληρη την οικονομία 
και την παγκόσμια οικονομική κρίση... 

 Ναι, κύριε Κυρίτση. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Η τοποθέτηση του κ. Αναστασιάδη, του προέδρου του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, ο οποίος φαίνεται ότι δεν άντεξε στην πίεση και τελικά αποφάσισε να 
μιλήσει, μας έχει βοηθήσει, πιστεύω, σε ένα συγκεκριμένο ζήτημα.  Να μπορούμε να 
ξεχωρίσουμε τις έννοιες, τα πράγματα, το πώς τοποθετείται αυτό το ζήτημα που 
συζητούμε πολύ πιο καθαρά, έτσι ώστε ο κόσμος στον οποίο απευθυνόμαστε, ο 
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κυπριακός λαός, να ξέρει τι κάμνουμε και τι αποφασίζουμε, αυτή τη στιγμή, εδώ στο 
κοινοβούλιο. 

 Είναι ξεκάθαρο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτή τη στιγμή στην Ευρώπη, 
στον κόσμο αντιπαλεύουν δύο μεγάλες φιλοσοφίες όσον αφορά τους τρόπους, τες 
μεθόδους αντιμετώπισης των επιπτώσεων αυτής της μεγάλης παγκόσμιας 
οικονομικής κρίσης.  Η μια φιλοσοφία -χοντρικά πάντα, διότι δε θα μπούμε τώρα σε 
αναλύσεις- λέει ότι η κρίση δημιουργήθηκε από την ανεξέλεγκτη λειτουργία, την 
ασύδοτη λειτουργία του νεοφιλελεύθερου κοινωνικοοικονομικού συστήματος, 
δημιουργήθηκε από την ασυδοσία της κερδοσκοπίας και πρέπει να αντιμετωπιστεί με 
έναν τρόπο ο οποίος να βασίζεται στην κοινωνική αλληλεγγύη και στην κοινωνική 
ευαισθησία.  Το πρώτο στοιχείο αυτής της φιλοσοφίας είναι η ανάπτυξη ως η 
απάντηση στην κρίση, όχι όμως με μέτρα χρηματοδότησης και στήριξης των 
πολυεθνικών κολοσσών, που ευθύνονται για την κρίση, αλλά με μέτρα που 
απευθύνονται στην πραγματική οικονομία και δημιουργούν θέσεις εργασίας, έτσι ώστε 
να κατανέμεται δικαιότερα ο παραγόμενος κοινωνικός πλούτος.  Το δεύτερο στοιχείο 
αυτής της φιλοσοφίας είναι η ανάγκη, μέσα σ’ αυτές τις δύσκολες συνθήκες, στήριξης 
των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού, αυτών που έχουν ανάγκη, και δίκαιης 
κατανομής των βαρών και των συνεπειών αυτής της κρίσης.  Αυτή είναι η φιλοσοφία 
που υπερασπίζονται οι προοδευτικές δυνάμεις στην Ευρώπη, αυτή είναι η φιλοσοφία 
που υπερασπίζεται η Ομοσπονδία των Ευρωπαϊκών Συνδικάτων, αυτή είναι η 
φιλοσοφία που υπερασπίζονται οι προοδευτικές δυνάμεις σε όλο τον κόσμο. 

 Η άλλη φιλοσοφία είναι η φιλοσοφία του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου, έτσι 
χοντρικά.  Φαίνεται ότι αυτή είναι η φιλοσοφία και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
«μην πειράζετε τα κέρδη, μην ενοχλείτε τον πλούτο, εγγυηθείτε τις τράπεζες, δώστε 
τους, δώστε τους, για να σώσουν τα κέρδη τους, βεβαίως διότι», προσέξετε, «αν δεν 
παν καλά οι επιχειρήσεις, αν τα κέρδη δεν είναι υψηλά, τότε δε θα έχουν κίνητρο οι 
επιχειρηματίες να επενδύουν και θα χάσουμε τις δουλειές μας». 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν εγώ είπα τούτα που λέει ο κ. Κυρίτσης, νομίζω 
χρειαζόμαστε μετάφραση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη, εσάς, όταν μιλούσατε, δε σας διέκοψε ο κ. 
Κυρίτσης. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Μεταφράζω εγώ στη θέση σας, κύριε Αναστασιάδη.  Τα μεταφράζω εγώ που 
είμαι καλός μεταφραστής σ’ αυτά τα ζητήματα! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

 Τα παρακολουθώ χρόνια και ξέρω πολύ καλά τι κρύβεται πίσω από τις λέξεις! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Να μη χαθούμε στη μετάφραση! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Πολύ καλά ξέρω τι κρύβεται πίσω από τις λέξεις!  Οι εργαζόμενοι επίσης 
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καταλάβουν τι κρύβεται πίσω από τις λέξεις.  ∆εν είναι άνθρωποι που, επειδή είναι 
εργαζόμενοι, δεν έχουν αντίληψη να σας καταλάβουν.  Θα μας κρίνουν όλους, και 
εμάς και εσάς. 

 Λοιπόν, όσον αφορά τα δεδομένα της Κύπρου, το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο 
λέει εδώ και χρόνια «βαράτε την ΑΤΑ, μειώστε ωφελήματα, μειώστε συντάξεις, 
μειώστε μισθούς».  Αυτή είναι η φιλοσοφία του.  Βεβαίως, επαναλαμβάνω, ντύνεται με 
εκατό χιλιάδες επιχειρήματα που φαίνονται αληθοφανή, στην ουσία όμως δε δίνεται η 
απάντηση.  Έλεγε ο γέρος ο Παπανδρέου κάποτε:  «Πέστε μας και για την 
ταμπακέρα.  Ποιος θα πληρώσει τα σπασμένα;».  Αυτό είναι το ζήτημα. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα.) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Οι άνεργοι. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Βεβαίως θα είναι οι άνεργοι!  Άμα το κράτος δεν έχει εισοδήματα, για να μπορεί 
να στηρίξει τα κοινωνικά του τα ταμεία, άμα καταρρεύσουν τα κοινωνικά ταμεία, 
επειδή δε θα έχει  εισοδήματα που να προέρχονται από εκείνους που μπορούν και 
αντέχουν να δώσουν, θα πληρώσουν οι άνεργοι!  Έτσι είναι! 

 Η τοποθέτηση λοιπόν σ’ αυτό το θέμα είναι θέμα φιλοσοφίας, όχι όμως θέμα 
φιλοσοφικής συζήτησης.  Εδώ τα πράγματα είναι από τις περιπτώσεις που είναι ή 
μαύρο ή άσπρο.  Ο κόσμος θέλει να ακούσει τι επιλέγουμε, τη μια φιλοσοφία ή την 
άλλη.  Η κυβέρνηση επέλεξε την πρώτη φιλοσοφία.  Εδώ δυστυχώς φαίνεται ότι το 
κοινοβούλιο προσανατολίζεται στο να μην επιτρέψει να προχωρήσει αυτή η 
φιλοσοφία· είναι λυπηρό αυτό το πράγμα. 

 Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι:  Τα δηλωμένα κέρδη των επιχειρήσεων 
είναι €7 δις.  Από αυτά μόνο τα €700 εκατομ. πληρώνονται με τη μορφή φόρων.  Είπα 
«τα δηλωμένα κέρδη των επιχειρήσεων», διότι ξέρετε τι εννοώ.  Πήγαμε να κάνουμε 
φορολογική αμνηστία πριν από δύο χρόνια και εμφανίστηκαν από το πουθενά, 
ξαφνικά, €4 δις!  Πληρώνονται €700 εκατομ. υπό μορφή φόρου και τι ζητά η 
κυβέρνηση τώρα;  Για να αντιμετωπίσει τις επιπτώσεις της οικονομικής κρίσης, €70 
εκατομ. επιπλέον για δύο χρόνια, προσωρινά, ως μορφή εισφοράς των κερδών για 
την κοινωνική αλληλεγγύη.  Και αυτό το πράγμα, με βάση τις εκτιμήσεις του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και, λυπούμαι να πω, κάποιων άλλων συναδέλφων που 
βγήκαν εδώ στο βήμα, αυτά τα €70 εκατομ. θα είναι η καταστροφή της οικονομίας, θα 
μεγαλώσουν την ανεργία, θα καταστραφούν επιχειρήσεις και θα πληρώσουν οι 
άνεργοι.  Ε, λυπούμαι να πω ότι όποιος δε θέλει να πάει στο μύλο, δέκα μέρες 
κοσσινίζει.  Αυτή είναι η λαϊκή παροιμία που ταιριάζει σε τούτου του είδους τα 
επιχειρήματα.   

 Εγώ διερωτώμαι: Πώς θα αντιμετωπιστούν οι δημοσιονομικές πιέσεις;  Πώς θα 
διατεθούν κονδύλια για τη στήριξη των ανέργων;  Πώς θα υλοποιηθούν αναπτυξιακοί 
προϋπολογισμοί, για να επιτευχθεί οικονομική ανάκαμψη;   

 Εάν ήμασταν ειλικρινείς σε αυτό που κατά κόρον λέγεται, ότι έχει και άλλους 
τρόπους να φορολογηθεί ο πλούτος, έπρεπε να τους ακούσουμε αυτούς τους 
τρόπους.  Έπρεπε να τους βάλουμε κάτω.  Εγώ δεν άκουσα.  Εκείνο που έχω 
ακούσει, από την πλευρά του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τουλάχιστον, είναι ότι εδώ 
και μερικά χρόνια, ιδιαίτερα μετά την εκλογή του Χριστόφια, όποια πρόταση έγινε που 



 

 
171 

 

έχει να κάμει με τη φορολόγηση του πλούτου αντιμετωπίστηκε ως ανάθεμα.   

 Ένα μέτρο.  Θα ήθελα να ακούσω ένα μέτρο μόνο που να έχει να κάνει με τη 
φορολόγηση του πλούτου και να έτυχε θετικής τοποθέτησης από το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό.  Φοροδιαφυγή;  Φορολογία των κερδών, που συζητούμε τώρα;  
Φορολογία της μεγάλης ακίνητης ιδιοκτησίας;  Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, που 
ήταν να εισφέρουν οι εργοδότες, για να επιτευχθεί η βιωσιμότητα;  Ποιο;  Μα δεν είναι 
αρκετό να βγαίνουμε εδώ και να λέμε δέκα φορές «είμαστε εκπρόσωποι των 
εργαζομένων και αγαπούμε τους εργαζόμενους και έχουν δίκαιο οι εργαζόμενοι».  
Έχουν δίκαιο.  Να το έβρουν το δίκαιό τους όμως.  Να ακούσουμε πώς.   

 Βεβαίως, όταν δεν υπάρχουν επιχειρήματα, όταν δεν υπάρχουν απαντήσεις, 
επιστρατεύονται άλλα πράγματα.  Επιστρατεύτηκε η Σοβιετική Ένωση, 
επιστρατεύτηκε η ΛΟΕΛ, επιστρατεύτηκε το Λαϊκό.  Τι δείχνει αυτό το πράγμα όμως;  
∆είχνει απλώς έλλειψη επιχειρημάτων, γιατί κι εγώ πολύ εύκολα μπορώ να ξεκινήσω 
να αραδιάζω ποιος δημιούργησε εταιρείες, για να κερδοσκοπήσει στο χρηματιστήριο, 
ποιος πρότεινε να πάνε τα λεφτά του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο 
χρηματιστήριο, για να γλιτώσουν οι εταιρείες τη φούσκα, ποιος οδήγησε τις Κυπριακές 
Αερογραμμές εκεί που τις οδήγησε και υποχρεώθηκαν οι εργαζόμενοι να μειώσουν 
τους μισθούς τους και να γίνουν εκατοντάδες απολύσεις, διότι… κ.λπ., κ.λπ.   

 Είναι αυτή όμως η ουσία;  Ας μείνουμε στην ταμπακιέρα.  Τι θα κάνουμε 
σήμερα;  Ποιος θα πληρώσει το κόστος;  Ποιος θα πληρώσει τα σπασμένα;  Ξανά οι 
εργαζόμενοι;  Γιατί κατηγορείται η κυβέρνηση;  Επειδή φέρνει ένα πακέτο μέτρων και 
προτάσεων που το χαρακτηρίζουν η κοινωνική ευαισθησία και η κοινωνική ισορροπία;  
Γιατί είναι το πιο ήπιο πακέτο που μπορεί να βρει κάποιος στην Ευρωπαϊκή Ένωση;  
Επειδή δεν προτείνει μείωση συντάξεων, κατάργηση δέκατης τρίτης σύνταξης;  
Επειδή δεν προτείνει αντικοινωνικά μέτρα;  Γι’ αυτό την κατηγορούμε; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

 Την ίδια ώρα όμως που δεν ακούσαμε ούτε ένα μέτρο που να απευθύνεται 
στον πλούτο, μειώσαμε το ΦΠΑ στα εστιατόρια για λόγους δικαιοσύνης, ψηφίσαμε 
χωρίς συνεννόηση και χωρίς οποιαδήποτε ευθύνη για το αποτέλεσμα τη μητρογονία.  
Εάν ήταν τρόπος, οτιδήποτε στραβό και ανάποδο υπάρχει στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία, από το 1960 που δημιουργήθηκε, να το φέρουμε τώρα να το λύσει αυτή 
η κυβέρνηση, εν μέσω κρίσης, εν μέσω προβλημάτων.  Χωρίς να φορολογήσει 
κανέναν!  Και αυτή είναι η σοβαρή, υπεύθυνη αντιμετώπιση του ζητήματος που 
έχουμε να χειριστούμε.   

 Λυπούμαι, αλλά εκείνο που ο απλός άνθρωπος που γνωρίζει, όπως είπε και ο 
κ. Ερωτοκρίτου, απλά μαθηματικά καταλαβαίνει είναι ότι για το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό, όπως έχει κατατεθεί η άποψή του, φαίνεται ότι κυριαρχούν άλλα κριτήρια.  
Με ένα σμπάρο δυο τρυγόνια.  Από τη μια η υπεράσπιση του κεφαλαίου και της 
οικονομικής φιλοσοφίας της δεξιάς, η οποία ταυτίζεται δυστυχώς… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Στο τέλος εννά μας αυξήσετε τα ποσοστά! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 …φιλοσοφικά και κοινωνικά με αυτές τις δυνάμεις… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Αλλά υπάρχει και ένα δεύτερο σκέλος.  Η υπόσκαψη της κυβερνητικής 
προσπάθειας για αντιμετώπιση των προβλημάτων, η αποδόμηση της κυβερνητικής 
πολιτικής που στοχεύει μέσα από τον κοινωνικό διάλογο και σε συνεργασία με τους 
κοινωνικούς εταίρους να αντεπεξέλθει μέσα σ’ αυτές τις δύσκολες συνθήκες.  Και εγώ 
προσωπικά ειλικρινά δυσκολεύομαι να πω και να καταλάβω ποιο είναι το χειρότερο 
από τα δύο:  Η υπεράσπιση του κεφαλαίου ή αυτή η μη σοβαρή και υπεύθυνη στάση 
που αναγάγει την αντιπολίτευση ως υπέρτατο ζήτημα αυτή τη στιγμή και την τοποθετεί 
πάνω από τα συμφέροντα και του τόπου και της οικονομίας;  Ίσως το δεύτερο να είναι 
χειρότερο και από το πρώτο.  Ελπίζω -και λυπούμαι που το λέω- να μην 
ακολουθήσουμε τέτοιες λογικές και στα θέματα του Κυπριακού.  Αλίμονό μας δηλαδή. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆ηλαδή; 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 ∆ηλαδή ο νοών νοείτω.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι!  Εξήγα μάς το! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, βεβαίως ο καθένας θα ψηφίσει αυτό που αποφάσισε να 
ψηφίσει.  ∆ικαίωμά του.  Ο λαός μάς ακούει, μας κρίνει.   

 Είμαστε κουρασμένοι, δε θα κάνω κατάχρηση του χρόνου άλλη.  Θέλω όμως 
να πω και να κλείσω με το εξής, για να είμαστε ειλικρινείς μεταξύ μας.  Είπε ο κ. 
Αναστασιάδης ότι ο Συναγερμός θέλει να είναι κόμμα που εκπροσωπεί και 
προστατεύει τους εργαζόμενους. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Είναι κόμμα που εκπροσωπεί! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Έτσι το είπατε, κύριε Αναστασιάδη, ότι «θέλουμε να είμαστε κόμμα...».  Έτσι το 
είπατε.  ∆εν είμαι εγώ που το είπα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Γιατί είμαστε! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 ∆εν ξέρω αν θέλετε.  Εκείνο που ξέρω είναι ότι η ΣΕΚ, η οποία είναι μία παλιά 
συνδικαλιστική οργάνωση ταυτισμένη με τον ιδεολογικό και πολιτικό χώρο τον οποίο 
εκφράζετε και εκπροσωπείτε, έχει κάνει εκκλήσεις.  Βεβαίως, δεν τις έχει κάνει, γιατί 
υπερασπίζεται την κυβέρνηση, ούτε, γιατί αγαπά την αριστερά.  Αισθάνεται όμως από 
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τη φύση της και από τη θέση της τη φωνή του εργαζόμενου.  Εάν αγνοείτε τη φωνή 
της ΠΕΟ, εάν αγνοείτε τη φωνή της ∆ΕΟΚ, που ήταν εδώ έξω και μίλησε, αγνοείτε και 
τη φωνή της ΣΕΚ;  Εάν όλοι αυτοί δεν εκφράζουν τους εργαζόμενους, τους εκφράζετε 
εσείς με αυτή την απόλυτη, την άτεγκτη και τη μικρόψυχη μικροκομματική θέση που 
παίρνετε σήμερα;   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆ε θέλουμε να τους κάνουμε ανέργους, κύριε Κυρίτση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη.   

 Παρακαλώ! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Ακόμα και αν δεν είσαστε σίγουροι για την αποτελεσματικότητα αυτών των 
μέτρων, για να διευκολύνετε και να βοηθήσετε την κυβέρνηση να προχωρήσει στη 
λογική και στη φιλοσοφία που έχει χαράξει, για να μπορέσει να αντιμετωπίσει την 
κρίση, θα εδείχνατε τουλάχιστον την αναγκαία ανοχή.  Και αυτό τη στιγμή που οι 
συνδικαλιστικές οργανώσεις στο σύνολό τους μέσα από πανσυνδικαλιστική σύσκεψη 
πρότειναν αυτό το μέτρο και μάλιστα το έβαλαν ως προϋπόθεση, για να μπορέσουν 
να πείσουν τους εργαζόμενους να κάνουν και αυτοί θυσίες.  Τι θέλετε δηλαδή;  Μόνο 
οι εργαζόμενοι να κάνουν θυσίες;  Μόνο οι εργαζόμενοι να υποβαθμίσουν και να 
συρρικνώσουν τις διεκδικήσεις τους;  Οι επιχειρηματίες και οι επιχειρήσεις και τα 
κέρδη, που είναι η ιερή αγελάδα, τι θα δώσουν; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Αυτά που δίνουν, για να υπάρχει ακόμα κράτος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Λοιπόν, εγώ νιώθω την ανάγκη να επαναλάβω την έκκληση της 
πανσυνδικαλιστικής σύσκεψης… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Για τα €20 εκατομ. εννοείτε. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 …χωρίς οποιεσδήποτε σκοπιμότητες και με πλήρη συναίσθηση των δυσκολιών 
και της κατάστασης που υπάρχει σήμερα στον τόπο μας.  Ας συμβάλει το 
κοινοβούλιο, ως οφείλει, στο να αντιμετωπιστούν με συγκεκριμένα μέτρα τα 
αποτελέσματα και οι επιπτώσεις της κρίσης, να ανοίξει ο δρόμος για την αντιμετώπιση 
των δημοσιονομικών προβλημάτων και έχουμε καιρό να κρίνουμε την κυβέρνηση.  Ας 
την κρίνουμε που τα αποτελέσματα.  Όχι να της βάζουμε τρικλοποδιές, να της 
δημιουργούμε εμπόδια, να μην την αφήνουμε να ασκήσει πολιτική, για να είναι πιο 
εύκολη η κριτική που σκοπεύουμε να κάνουμε αργότερα.  Αυτή μπορεί να είναι μία 
τακτική που μπορεί να βοηθά την καθημερινή ή να υποστηρίζει τις ανάγκες της 
καθημερινής μικροπολιτικής σκοπιμότητάς μας, αλλά σε τέτοιες στιγμές νομίζω ότι 
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εκείνο που πρέπει να κυριαρχεί περισσότερο είναι η προοπτική για τον τόπο 
συνολικά.  Τουλάχιστον σε αυτό έχουμε δεσμευτεί όλοι, αυτές είναι οι διακηρύξεις μας, 
αυτά λέμε τόσο καιρό και, αν τα εννοούμε, ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κυρίτση. 

 Παρακαλώ τον κ. Πουργουρίδη να έρθει στο προεδρείο, διότι θα μιλήσω εκ 
μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Χρήστος 
Πουργουρίδης.) 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι η πρώτη φορά που τοποθετούμαι στη Βουλή των Αντιπροσώπων από 
την ημέρα που ανέλαβα την προεδρία του σώματος και το κάνω, γιατί αφόρητη ήταν η 
πρόκληση, αλλά και πολλές ανακρίβειες έχουν λεχθεί σήμερα, που τουλάχιστον ως 
∆ημοκρατικό Κόμμα δε θα τις αφήσουμε αναπάντητες.  Παρ’ όλον ότι μιλούν τα έργα 
του κάθε κόμματος και όχι τα λόγια, μιλά η εφαρμοσμένη πολιτική του κάθε κόμματος 
και όχι οι ευχές και οι προσδοκίες, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα νιώσαμε πραγματικά 
μεγάλη πρόκληση, όταν ακούσαμε εκλεκτούς συναδέλφους να ισοπεδώνουν τα 
πάντα, να αφορίζουν τα πάντα, να κατηγοριοποιούν κόμματα και βέβαια να 
χρησιμοποιούν πολλές ανακρίβειες.   

 Και θα γίνω πιο συγκεκριμένος.  Σε ό,τι αφορά την οικονομική πολιτική, εμείς 
από την πρώτη στιγμή είχαμε πει ότι, για να μπορέσουμε να ξεπεράσουμε την κρίση, 
χρειάζεται ένα ολοκληρωμένο πρόγραμμα, χρειάζεται σχεδιασμός και όχι 
σπασμωδικές κινήσεις ή αποσπασματικά μέτρα.  Παραπέμπω σε σωρεία δηλώσεων 
και ανακοινώσεων του κόμματός μας από την αρχή της οικονομικής κρίσης μέχρι 
σήμερα.  Σε αυτή τη θέση παραμένουμε μέχρι σήμερα και θα συνεχίσουμε να την 
υποστηρίζουμε και αύριο.   

 Τι είχαμε πει;  Ότι, για να ξεπεραστεί η οικονομική κρίση, χρειάζεται η 
συνέργεια όλων.  Χρειάζεται η συνέργεια της κυβέρνησης, της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, των κοινωνικών φορέων, των συνδικαλιστικών οργανώσεων, του 
επιχειρηματικού κόσμου, όλων μας.  Γιατί αυτός ο τόπος πέρασε πολλές κρίσεις και το 
1974, αλλά και αργότερα.   Και καταφέραμε ακριβώς να ξεπεράσουμε αυτήν ακριβώς 
την κρίση, γιατί υπήρχε αυτή η σωστή ισορροπία, η συνέργεια χωρίς μικροκομματικές 
επιδιώξεις, χωρίς ιδεολογικές στοχεύσεις και χωρίς να προσπαθούμε ο ένας να 
επιρρίψει ευθύνες στον άλλο.   

 Εμείς από την πρώτη στιγμή είπαμε ότι είμαστε έτοιμοι να μπούμε σε αυτή τη 
διαδικασία.  ∆ε διεκδικήσαμε ποτέ το αλάθητο.  ∆ε διεκδικήσαμε ποτέ τη μοναδική 
σοφία, όμως οδοδείκτης των θέσεών μας και των ενεργειών μας ήταν οι 
συσσωρευμένες εμπειρίες που αυτό το κόμμα έχει από το 1976.  Είναι τις γνώσεις τις 
συσσωρευμένες αυτού του κόμματος από το 1976 που εμείς πρώτοι είπαμε στην 
κυβέρνηση ότι τις θέτουμε στη δική σας υπηρεσία, στη διάθεσή σας.  

 Άρα λοιπόν, τι έγινε όλη αυτή την περίοδο;  Εμείς δεν ισοπεδώσαμε ποτέ.  Τα 
σωστά τα ενθαρρύναμε, γιατί θέλουμε να πολλαπλασιαστούν τα σωστά.  Και αυτή η 
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κυβέρνηση έκανε σωστές κινήσεις, είχε σωστές ενέργειες, υιοθέτησε σωστά μέτρα.  
Εκεί  όμως που εμείς διαφωνήσαμε με επιχειρηματολογία, γιατί δεν έπρεπε να γίνει το 
άλφα ή το βήτα, δεν το κρύψαμε, για να το θυμηθούμε μετά από κάποια χρόνια.  Το 
είπαμε καθαρά, έντιμα και κατ’  ιδίαν και δημόσια.   

 Ποιο ήταν το πλαίσιο που εμείς εισηγηθήκαμε;  Αυτό που όλοι αναγνωρίζουν.  
Ποιο;  Ότι χρειάζεται να υπάρξει μείωση των δαπανών. Το κύριο πρόβλημα το δικό 
μας σήμερα δεν είναι τα έσοδα.  Είναι η περικοπή των εξόδων του σπάταλου κράτους, 
όπως όλοι το αποκαλούν. 

 Άρα λοιπόν, πρώτη παράμετρος σημαντική.   

 ∆εύτερον, ανάπτυξη.  Γιατί το είπαμε;  Γιατί για μας η επιχειρηματικότητα δεν 
είναι μίασμα.  Το κέρδος δεν είναι μίασμα.  Η ανάπτυξη οφείλει να υπάρχει σε μια 
χώρα, σε μια κοινωνία, ιδιαίτερα σε μια κρίση.  Πώς αναμένουμε να ξεπεράσουμε την 
κρίση, αν δε δώσουμε κίνητρα να υπάρξει αυτή η ανάπτυξη, η κινητήρια μηχανή μιας 
οικονομίας;  Πώς;  Πώς καταπολεμούμε την ανεργία;  Με τα λόγια;  Στην Κύπρο για 
πρώτη φορά -κι εγώ δε λέω εξ υπαιτιότητος της κυβέρνησης- για πρώτη φορά, λέω, 
μιλάμε για δείκτες ανεργίας 7,2%, ενώ η Κύπρος πριν λίγα χρόνια ήταν το πρότυπο 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε σχέση με την ανεργία, με ανεργία της τάξης του 2,2%, 
2,3%.  Και βέβαια μιλάμε για τη δεδηλωμένη ανεργία, δε μιλήσαμε για εκείνη την 
ανεργία που δεν παρουσιάζεται στους επίσημους στατιστικούς δείκτες και η ανεργία 
δυστυχώς ξεπερνά το 10%.  Για να μην πω για την ανεργία ιδιαίτερα στους νέους 
επιστήμονες.   

 Είχαμε πει λοιπόν, ναι, η κυβέρνηση θα πρέπει να πρωτοτυπήσει, να δώσει 
κίνητρα, να υπάρξει ανάπτυξη.  Αν δεν υπάρξει ανάπτυξη, δεν καταπολεμάς την 
ανεργία, το κράτος δεν μπορεί να έχει έσοδα, δεν μπορεί να εφαρμόσει στοχευμένη 
κοινωνική πολιτική, δεν μπορεί να υλοποιήσει τους στόχους και τους σχεδιασμούς 
που όλοι έχουμε θέσει.  Υπάρχει μια μαγική συνταγή, υπάρχει ένα μαγικό ραβδί, το 
οποίο, άμα το αγγίξεις, ταυτόχρονα λύνονται όλα τα προβλήματα;  Όχι.  Άρα λοιπόν, 
επιμείναμε στο θέμα της ανάπτυξης.  Και μάλιστα, ναι, είχαμε στηλιτεύσει την 
κυβέρνηση που δεν πήρε ουσιαστικά μέτρα σε σχέση με την ανάπτυξη.   

 Υπάρχει και μια άλλη αντίληψη, η δαιμονοποίηση του κέρδους.  Μα, κοιτάξτε, 
κύριοι, πρέπει να είμαστε ρεαλιστές, πρέπει να ξέρουμε ότι ζούμε σε μια σύγχρονη 
εποχή.  Υπάρχουν κανόνες του παιχνιδιού.  Εκείνοι που θέλουν αυτόβουλα να βγουν 
έξω από αυτό το παιχνίδι έχασαν το παιχνίδι.  Και δυστυχώς δε χάνουν το παιχνίδι 
ιδεολογικά ή κομματικά.  Χάνουν το παιχνίδι ο τόπος, η κοινωνία, η προοπτική, χάνει 
το παιχνίδι η ίδια η υπόσταση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, γιατί για μας ως 
∆ημοκρατικό Κόμμα, για να μπορέσεις -που το λέγαμε από παλιά- να έχεις αγώνα 
διεκδίκησης, για να υπάρχεις ως Κυπριακή ∆ημοκρατία και οντότητα, οφείλεις να έχεις 
ένα ισχυρό οικονομικό υπόβαθρο.  Χάθηκε το οικονομικό υπόβαθρο;  Αδυνατίζεις και 
ως κράτος και ως οντότητα και δεν μπορείς εσύ να φέρεις αυτό το αποτέλεσμα που 
θέλεις.  Όλοι πολλές φορές είχαμε πει το παράδειγμα της Ελλάδος, ότι η οικονομική 
κατάσταση, η οικονομική κρίση, η οικονομική δυσπραγία την αποδυνάμωσε και 
πολιτικά, αλλά και ευρύτερα, της αφαίρεσε από το κύρος και την αξιοπιστία της.  Και 
όλοι λέγαμε ότι, αν δε ληφθούν μέτρα, κι εμείς ενδεχομένως θα είμαστε στο ίδιο 
σημείο με αυτό της Ελλάδος.  Πόσοι από μας, όλοι, ανεξαρτήτως κομμάτων, δεν το 
είπαμε, είτε κατ’ ιδίαν είτε σε δημόσιες δηλώσεις μας είτε σε οτιδήποτε άλλο;   

 Άκουσα τοποθετήσεις που πραγματικά εμένα με έχουν προβληματίσει.  Είναι ο 
πιο επιεικής όρος που μπορώ να χρησιμοποιήσω, γιατί δεν είναι πρόθεσή μου η 
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αντιπαράθεση, όμως κάποια πράγματα πρέπει να λεχθούν καθαρά.  Λένε «υπάρχουν 
δύο στρατόπεδα».  Ποια στρατόπεδα;  Όταν υπάρχει οικονομική κρίση, όταν όλοι 
καλούμαστε και τουλάχιστον φραστικά όλοι λέμε ότι χρειάζεται η συνέργεια όλων, 
μπορούμε να μιλούμε για δύο στρατόπεδα;  Μα, υπάρχουν περιθώρια για ταξική 
πάλη;  Υπάρχουν περιθώρια για ιδεολογικές αντιπαραθέσεις σε αυτή τη φάση σήμερα 
που διέρχεται ο τόπος μας, που, κατά κοινή ομολογία, πρέπει να ξεπεραστεί η 
οικονομική κρίση;  ∆ηλαδή η οικονομία του τόπου μας είναι πειραματόζωο είτε 
ιδεολογικής υφής είτε πολιτικής είτε οποιασδήποτε άλλης;  Σε αυτά τα σημεία 
φτάσαμε;  ∆ηλαδή, με λίγα λόγια, φτάσαμε στο σημείο να χρησιμοποιούμε αυτή τη 
ρητορική και βέβαια να περνούμε το μήνυμα στην κοινωνία ότι σήμερα σε αυτή την 
Κύπρο, που προσπαθεί να ξεπεράσει την οικονομική κρίση, έχουμε δύο ιδεολογικά 
στρατόπεδα;  Μα είναι σοβαρές τοποθετήσεις αυτές που κάνουμε όλοι μας;   

 Εγώ νομίζω ότι είναι η ώρα που πρέπει πραγματικά να ενώσουμε δυνάμεις.  
Θα μου πείτε «τώρα το λες;».  Θέλω να θυμίσω, ήταν μία πάγια, σταθερή θέση του 
∆ημοκρατικού Κόμματος από την αρχή, ότι, ανεξαρτήτως αν κάποιος συμμετέχει ή όχι 
στην κυβέρνηση, είναι μια προσπάθεια συνέργειας όλων μας.  Και βέβαια η πιο 
τρανταχτή απόδειξη αυτής της βούλησης του ∆ημοκρατικού Κόμματος, όταν γινόταν η 
συνάντηση στο Προεδρικό ανάμεσα στα δυο συνεργαζόμενα κόμματα και τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, όπου συμφωνήθηκε ένα πλαίσιο σε σχέση με το 
Πρόγραμμα Σταθερότητας, είναι ότι εμείς βγήκαμε έξω ως ∆ημοκρατικό Κόμμα και 
είπαμε ότι, κύριοι, ανεξαρτήτως της συμφωνίας που είχαμε σε κάποιους άξονες 
πολιτικής που θα στηριζόταν το Πρόγραμμα Σταθερότητας, πρέπει να ανοιχτούμε 
προς όλες τις πολιτικές δυνάμεις, σε όλους τους κοινωνικούς φορείς, γιατί κανενός οι 
ώμοι δεν είναι τόσο ισχυροί, για να αντέξουν από μόνοι τους τη σωστή διαχείριση της 
οικονομικής κρίσης, για να βγάλουμε την Κύπρο έξω από την οικονομική κρίση και για 
ελαχιστοποίηση των προβλημάτων. 

 Λένε «το ∆ημοκρατικό Κόμμα», λένε, «τώρα τελευταία έχει ταυτιστεί με το 
κεφάλαιο».  Πραγματικά, για μένα αποτελεί μεγάλη ντροπή και προσβολή αυτός ο 
υπαινιγμός και αυτή η τοποθέτηση, η οποία στερείται σοβαρότητας -και το λέω 
ευθέως- στερείται οποιουδήποτε επιχειρήματος και βέβαια είναι μία τοποθέτηση η 
οποία πραγματικά δεν έρχεται, δε συνάδει με τις διαχρονικές αρχές και αξίες και 
θέσεις που πρεσβεύει το ∆ημοκρατικό Κόμμα και που εφαρμόζει.   

 Εμείς λοιπόν δεν είναι ταξικά που βλέπουμε τα διάφορα ζητήματα.  Εμείς, ναι, 
ακολουθούμε πολιτικές και ακολουθούσαμε -και ως εφαρμοσμένη μας πολιτική- 
πολιτικές, ναι, οι οποίες ενισχύουν όλα τα στρώματα του λαού με έναν ισορροπημένο 
τρόπο, αλλά και στη βάση ενός συγκεκριμένου προγράμματος.   

 Λένε:  «Ωραία!  Πώς θα προχωρήσουμε έτσι με αυτή την κατάσταση, αφού 
εσείς “υποσκάπτετε”;».  ∆εν ξέρω αν εννοούν το ∆ημοκρατικό Κόμμα, αλλά, και αν το 
εννοούν, αυτό βρίσκεται σε πλήρη διάσταση με την κάθε λογική.  ∆ηλαδή, για 
παράδειγμα, αν υπόσκαψη θεωρείται ότι το ∆ημοκρατικό Κόμμα, για παράδειγμα, δεν 
υποστήριζε το πασχαλινό επίδομα, που ήταν από τις πρώτες πράξεις που έκανε η 
κυβέρνηση, όταν ανέβηκε στην εξουσία -και ανοίγω μια μικρή παρένθεση, όταν 
ήμασταν κυβέρνηση με τη συμμετοχή και του ΑΚΕΛ και της Ε∆ΕΚ- εγώ λέω ότι 
υπήρχαν αιτήματα τότε, κρίναμε όμως ότι δεν μπορούσε να γίνει αυτό το μέτρο, δεν 
ήταν στοχευμένο.  Τι ήθελαν από μας λοιπόν;  Να πούμε «ναι, να δοθεί πασχαλινό 
επίδομα σε όλους ανεξαρτήτως εισοδηματικών κριτηρίων»;  Επιμείναμε σε αυτή την 
άποψη και τη θέση.  Προς πίστιν της η κυβέρνηση πριν λίγους μήνες είπε ότι «ναι, θα 
το κάνουμε πιο στοχευμένο το μέτρο και δε θα παίρνουν όλοι αυτό το πασχαλινό 
επίδομα».   
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 ∆εύτερον, σε ό,τι αφορά το χρυσό, που έγινε αναφορά και από το φίλο το 
Γιαννάκη Ομήρου, όταν, για παράδειγμα, η κυβέρνηση -και δεν ξέρω με ποιους 
διαβουλεύτηκε- πλάσαρε αυτή τη σοβαρή θέση σε σχέση με το χρυσό, που η Κεντρική 
Τράπεζα και ο ∆ιοικητής της διαφώνησαν, το δικό μας το κόμμα διαφώνησε από την 
πρώτη στιγμή.   Και βεβαίως μπράβο στην κυβέρνηση που μετά, αφού υπήρξε όλος 
αυτός ο θόρυβος, όλη αυτή η αντιπαράθεση, αποφάσισε ότι δεν έπρεπε να 
προχωρήσει στην υλοποίηση του συγκεκριμένου αυτού μέτρου.  Άρα λοιπόν, μέσα 
από τα δεδομένα μπορεί κάποιος να κρίνει το ∆ημοκρατικό Κόμμα ότι κακώς είχε 
προβάλει εκείνη τη θέση τότε;  Εγώ λέω σωστά την προβάλαμε και σωστά την 
προβάλλουμε και τώρα και, αν χρειαστεί να ξαναγίνει, θα την ξαναπροβάλουμε.   

 Λένε επίσης για το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο.  Άλλο ωραίο αυτό!  Σε ό,τι 
αφορά το ∆ημοκρατικό Κόμμα -και θα το προσδιορίσω, αγαπητοί φίλοι του ΑΚΕΛ- 
εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα ποτέ δεν είχαμε ιδιαίτερη προσήλωση ή, αν θέλετε, δεν 
ετείναμε ευήκοον ους σε επιταγές λογικές, θεωρήσεις -από παλιά το λέω- του 
∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου.  Όμως εμείς είμαστε ένα κόμμα που μελετούμε όλες 
ανεξαιρέτως τις μελέτες, τις εκθέσεις, όλα όσα αφορούν την οικονομία, την προοπτική 
της.  Είμαστε υποχρεωμένοι, γιατί δεν το νιώθουμε να είμαστε δογματικοί ούτε και 
αφορίζουμε έτσι εύκολα εισηγήσεις, απόψεις, από οπουδήποτε και αν προέρχονται.  
Τις σταθμίζουμε, τις φιλτράρουμε, τις ζυγίζουμε και, αν κρίνουμε ότι υπάρχουν 
στοιχεία που είναι σωστά, μπορεί και να πούμε ότι είναι σωστή η επισήμανση.  Όμως 
δε σημαίνει, σώνει και καλά, από οπουδήποτε και αν προέλθει κάτι, ότι εμείς θα πούμε 
«κοιτάξτε, κύριοι, επειδή προήλθε από το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο ή από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, πρέπει να το απορρίψουμε». 

 Άρα λοιπόν...  Η ίδια η κυβέρνηση...  Άκουα σήμερα τον Κυβερνητικό 
Εκπρόσωπο, χθες, προχθές τον Υπουργό Οικονομικών που έκαναν αναφορά στο 
∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο και μάλιστα επαίρονταν ότι μάλιστα υπάρχουν αναφορές 
θετικές σε ό,τι αφορά την ενδεχόμενη ανάκαμψη.  Θέλω να υπενθυμίσω τους 
επιλήσμονες ότι, όταν επί διακυβέρνησης Τάσσου Παπαδόπουλου το ∆ιεθνές 
Νομισματικό Ταμείο είπε ότι η ΑΤΑ περίπου είναι κατάρα για τον τόπο, εμείς ως 
∆ημοκρατικό Κόμμα και ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος και η κυβέρνησή του είχαμε πει 
ότι για μας η ΑΤΑ είναι ευλογία.  Άρα λοιπόν, εμείς ξέρουμε να σταθμίζουμε, ξέρουμε 
να φιλτράρουμε και ταυτόχρονα ξέρουμε και να ζυγίζουμε σωστά.  ∆εν 
παρασυρόμαστε από την προέλευση μιας άποψης, μιας γνώμης, μιας εισήγησης, μιας 
πρότασης, από οπουδήποτε και αν προέρχεται.   

 Άρα, θέλω να πω και κάποια πράγματα για αυτές τις δύο φορολογίες και μετά 
θα προσθέσω και κάτι άλλο.  Λένε «ξέρετε, αυτές οι δύο φορολογίες κτυπούν τον 
πλούτο».  Εύηχο!  Ωραία!  Ακούγεται ωραία!  Πλούτος!  Εγώ ρωτώ αφελώς, όταν 
μιλάμε για επιχειρήσεις στην Κύπρο, όταν μιλάμε για την επιχειρηματικότητα, ρωτώ  
«το 99.9% των επιχειρήσεων στην Κύπρο είναι μικρομεσαίες ή όχι;».  Έχω στατιστικά 
στοιχεία και νομίζω όλοι μπορεί να τα διαθέτουν.  Το 99,9% των επιχειρήσεων στην 
Κύπρο είναι μικρομεσαίες επιχειρήσεις.  Άρα, αν το 99,9% είναι μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις και είναι αυτές που πάμε να φορολογήσουμε και φορολογούμε τον 
πλούτο, ωραία, είναι μια ερμηνεία την οποία ο καθένας μπορεί να την αναλύσει, να 
την ερμηνεύσει και να την πιστέψει, αν θέλει.  

 Όμως τα επικίνδυνα είναι αυτά.  Εμείς είμαστε εναντίον, ναι, της επιβολής του 
εταιρικού φόρου.  Γιατί;  Γιατί θέλουμε να προστατεύσουμε το μεγάλο κεφάλαιο 
τάχατες;  Όχι.  Για δύο πολύ απλούς λόγους:  Πρώτον, σε ό,τι αφορά τον εταιρικό 
φόρο από το 2005, προκαλώ τους όποιους συναδέλφους έχουν διαφορετική άποψη 
να μπουν στον κόπο και να ρωτήσουν δύο πρώην Υπουργούς Οικονομικών, 
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πετυχημένους, κατά τα άλλα, για όλη την κοινωνία, τον κ. Κεραυνό και τον κ. Μιχάλη 
Σαρρή, αν από το 2005 επιχειρούσαν στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή να επιβάλουν τον 
ενιαίο ευρωπαϊκό εταιρικό φόρο, ενώ χώρες όπως η Κύπρος, η Μάλτα, η Ιρλανδία, το 
Λουξεμβούργο έδιναν μάχη από το 2005 μέχρι σήμερα, για να μην υπάρξει αυτός ο 
ενιαίος ευρωπαϊκός εταιρικός φόρος, γιατί αποτελούσε συγκριτικό πλεονέκτημα για τη 
μικρή κυπριακή οικονομία, που δεν έχει τα πλεονεκτήματα κάποιων άλλων ισχυρών 
οικονομιών της Ευρώπης που το έβαλαν στο ντουλάπι τους, και ενίοτε, όταν θέλουν 
να εκβιάσουν την Κυπριακή ∆ημοκρατία, ανασύρουν από το συρτάρι τη συγκεκριμένη 
αυτή πρόταση, που αντιστεκόμαστε και σωστά αντιστεκόμαστε!  Και μας λένε εμάς ως 
κυβέρνησης να έρθουμε μόνοι μας, ενώ από το 2005 αντιπαλεύουμε, για να μη μας 
τον επιβάλει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και η Ευρωπαϊκή Ένωση, να λέμε να τον 
αυξήσουμε εμείς κατά 1%.   

 Ωραία!  Αυξήστε τον!  Πόσα θα πάρουμε;  Και να συνυπολογίσετε ότι αύριο η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα έρθει και θα πει:  «Γιατί 1%;  Να γίνει 5%, ακόμα 5% 
αύξηση, να γίνει 7%, να γίνει 10%.  Γιατί υπάρχει και η Μεγάλη Βρετανία, υπάρχει και 
η Γερμανία, υπάρχουν και άλλες ισχυρές χώρες που θέλουν να προσελκύσουν ξένους 
επενδυτές».  Και πέστε μου, σας παρακαλώ, ποιο θα είναι το αποτέλεσμα το 
συγκεκριμένο μ’ αυτή την πράξη μας;  Να δικαιωθούμε ιδεολογικά;   Να δικαιωθούμε 
λέγοντας ότι εμείς το λέγαμε πριν δέκα χρόνια αυτό και τώρα ήρθε η ώρα, μεσούσης 
της οικονομικής κρίσης, να το εφαρμόσουμε;  Και ποιος θα πληρώσει τα σπασμένα;  
Ποιος θα μας καταλογίσει ευθύνες ότι μόνοι μας βγάλαμε τα μάτια μας;  Και ποιος 
είναι εκείνος που θα έχει το πολιτικό θάρρος, αλλά και θα αναλάβει το πολιτικό κόστος 
να βγει δημόσια και να ζητήσει συγγνώμη;  Αλλά το συγγνώμη τι να το κάμει, όταν ένα 
συγκριτικό πλεονέκτημα που έχει μια χώρα μικρή φεύγει, καταργείται, ακυρώνεται;  
Αυτά πρέπει να απαντηθούν! 

 ∆εύτερον, σε ό,τι αφορά την περιβόητη διαβούλευση.  Μπορεί να έχουμε 
διαφορετική προσέγγιση στο τι είναι διαβούλευση.  Αν η κυβέρνηση θεωρούσε το 
μέτρο αυτό τόσο σημαντικό, τόσο πρωταρχικής σημασίας και αξίας, γιατί δεν το 
περιέλαβε στις προτάσεις που έδωσε, στις διάφορες προτάσεις που έδωσε και στο 
δικό μου κόμμα και στους άλλους φορείς, λέγοντας για παράδειγμα από την αρχή 
«ξέρετε, για να μπορέσω να αντιμετωπίσω αυτό το μεγάλο πρόβλημα, θέλω να βάλω 
εταιρικό φόρο, θέλω να βάλω φόρο σε ό,τι αφορά τη γη»;  Γιατί δεν το περιέλαβε αυτό 
το συγκεκριμένο;  ∆εν ήταν τόσο σημαντικό;  Μα, αντίθετα!  Θέματα κορυφαίας 
σημασίας τα προτάσσεις!  Γιατί δεν το έβαλε;  Και πότε αποφάσισε να το βάλει;  Στα 
προσχέδια που συζητήσαμε εμείς δεν είχε καμιά αναφορά στον εταιρικό φόρο και, αν 
λέω ψέματα, ας με διαψεύσουν!   

 Σε ό,τι αφορά δε τη φορολογία για την ακίνητη περιουσία, όντως ήταν εις το 
πρόγραμμα σταθερότητας, στο προσχέδιο, που μας έφεραν.  Όταν έγινε η συζήτηση 
στο Προεδρικό Μέγαρο και υπήρχε στο πρόγραμμα σταθερότητας, εμείς ως 
∆ημοκρατικό Κόμμα είπαμε: «Ναι, κύριοι, αναγνωρίζουμε την αναγκαιότητα 
εκσυγχρονισμού του συστήματος.  Είμαστε έτοιμοι να μπούμε σε μια συζήτηση, όχι 
όμως τώρα.  Να υπάρξουν προτάσεις, να ακουστούν ιδέες, να έχουμε ένα 
ολοκληρωμένο πρόγραμμα μπροστά μας».  Και ρωτώ:  Έχουν;  Ας ρωτήσουν το 
Κτηματολόγιο, να μας πουν σ’ αυτή την πρότασή τους σε ποιους θα αποταθούν.  Η 
δική μας πληροφόρηση, τα δικά μας στοιχεία λένε ότι τέτοιου είδους προεργασία δεν 
έχει γίνει.  Άρα, στο τέλος θα περνούμε ενδεχομένως νομοθεσίες και θα ψάχνουμε 
μετά να ερμηνεύουμε ποιους θα αγγίξουν αυτές οι νομοθεσίες. 

 Άρα, λοιπόν, δεν αρνηθήκαμε εμείς να υπάρξει εκσυγχρονισμός και 
αναθεώρηση του συγκεκριμένου πλαισίου.  ∆εν είναι όμως τώρα η ώρα και το είπαμε 
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καθαρά, έντιμα, ευθαρσώς και με επιχειρήματα, εξού και μετά που βγήκαμε από το 
Προεδρικό Μέγαρο, στο προσχέδιο που είχε ο Υπουργός Οικονομικών και σε αυτό 
που έστειλε στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν υπήρχε το κεφάλαιο, ο πυλώνας, που 
ονομάζεται “Έσοδα από τη φορολόγηση της ακίνητης περιουσίας”.  Άρα, λοιπόν, πώς 
βρέθηκε μετά;  Θα μας πουν «ξέρετε, μέσα από το διάλογο που κάναμε καταλήξαμε σ’ 
αυτό».  Ωραία!  Ποια ήταν η συνέργεια με το άλλο κόμμα ή και με ευρύτερους άλλους 
φορείς, αν κρίνουμε ότι αυτό που κατατίθεται είναι σωστό;  Όταν είχε την ευγενή 
καλοσύνη ο Υπουργός Οικονομικών να με ενημερώσει, του είπα «μην το φέρετε, γιατί 
θα μείνετε μόνοι σας!».  Έντιμα, ειλικρινά, καθαρά, χωρίς υπεκφυγές, χωρίς 
δικολαβισμούς, χωρίς την οποιαδήποτε διάθεση είτε να εμπαίξουμε είτε να 
δημιουργήσουμε προβλήματα.  Όμως, παρά την άποψη, τη γνώμη μας, την ταπεινή, η 
κυβέρνηση έκρινε ότι ήθελε να το φέρει.  ∆ικαίωμά της!  ∆ικαίωμά μας και εμάς όμως 
να τοποθετηθούμε με την επιχειρηματολογία μας και να πούμε ότι το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα δεν πρόκειται να συναινέσει ούτε για το ένα ούτε για το άλλο!  Καθαρές 
δουλειές!  ∆ικαίωμα της κυβέρνησης -και εγώ το σέβομαι κατ’ απόλυτο τρόπο- όπως 
όμως είναι και δικαίωμα δικό μας να τυγχάνουμε σεβασμού σε σχέση με τις 
τοποθετήσεις μας. 

 Αν κάποιοι σπεύσουν να πουν ότι είμαστε αντιπολίτευση, θέλω να υπενθυμίσω 
κάποια πράγματα.  Τελευταία στο Προεδρικό Μέγαρο εμείς είπαμε «μάλιστα, κύριοι,  
εμείς θα υποστηρίξουμε το φόρο για τα καύσιμα».  Το κάναμε;  Είχε πολιτικό κόστος;  
Ναι.  Το κάναμε;  Ναι.  Γιατί;  Ήταν συμβατική υποχρέωση, δώσαμε το λόγο μας, 
συζητήσαμε, συμφωνήσαμε, μείναμε σταθεροί και συνεπείς σ’ αυτά που είπαμε.   

 Σε ό,τι αφορά τη συμφωνία με το Κατάρ, εγώ προσωπικά σας λέω ότι είχα 
επιφυλάξεις σε κάποια κομμάτια.  Όμως, όταν βάζεις στη ζυγαριά το συμφέρον του 
τόπου, πολιτικό, οικονομικό και ευρύτερο, έστω και αν έχεις αμφιβολίες σε κάποια 
επιμέρους ζητήματα, πρυτανεύει το καλώς νοούμενο συμφέρον του τόπου και με 
οδηγίες όλων μας υποστηρίχτηκε το συγκεκριμένο σχέδιο και μάλιστα με την 
τροπολογία του ΑΚΕΛ.  Όπως επίσης, όταν γίνονταν τοποθετήσεις, ακόμα και ερήμην 
μας, σε διάφορα επίπεδα, τι κάναμε;  Εκεί που κρίναμε ότι ήταν σωστό και 
επωφελείται ο τόπος το κάναμε αδιαφορώντας για το όποιο πολιτικό κόστος. 

 Θέλω να ξεκαθαρίσω για ακόμα μια φορά ότι το ∆ημοκρατικό Κόμμα δεν είναι 
χειροκροτητής κανενός.  Ούτε ήταν ποτέ στην ιστορία του ούτε τώρα θα γίνει ούτε και 
αύριο θα γίνει, οποιαδήποτε και να είναι η κυβέρνηση, με οποιονδήποτε και αν 
συνεργάζεται!  Εμείς σεβόμαστε τους συνεργάτες μας.  Τους σεβόμαστε και 
προσπαθούμε να βοηθήσουμε, να συμβάλουμε, να συνδράμουμε στη γενικότερη 
προσπάθεια.  Όμως, από την άλλη πλευρά, ναι, εμείς θα προσπαθούμε με 
επιχειρήματα, με θέσεις, με ιδέες, με προτάσεις, να είμαστε συμβλητικοί στις 
ευρύτερες προσπάθειες.  Όμως δε θα λαμβάνονται αποφάσεις σε άλλα γραφεία και 
απλώς εμείς θα επικυρώνουμε, όπως έγινε στην τελευταία φάση ιδιαίτερα με τα δυο 
αυτά νομοσχέδια τα οποία ήρθαν μπροστά μας.   

 Θέλω επίσης να επισημάνω και κάτι άλλο.  Εγώ χαίρομαι, γιατί η κυβέρνηση 
και το ΑΚΕΛ -ιδιαίτερα σε αυτή τη φάση- είχαν μια μεταβολή στην πολιτική τους σε ό,τι 
αφορά τη στοχευμένη κοινωνική πολιτική στη βάση εισοδηματικών κριτηρίων.  Και, για 
να μην έχουμε επιλεκτική μνήμη, θέλω να υπενθυμίσω επί διακυβέρνησης Τάσσου 
Παπαδόπουλου, όταν και οι δύο Υπουργοί Οικονομικών Μιχάλης Σαρρής και Μάκης 
Κεραυνός είχαν εισηγηθεί τότε που ήταν ισχυρή η οικονομία μας να υπάρξει 
στοχευμένη κοινωνική πολιτική στη βάση εισοδηματικών κριτηρίων, ποια ήταν η 
στάση που ακολούθησε τότε το ΑΚΕΛ και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός!  “Όχι” και οι 
δύο!  Και, αν μου πει κάποιος ότι δεν είναι έτσι, είμαι έτοιμος να του δώσω αντίγραφο 
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επιστολής που είχε σταλεί τότε και να πω ποια ήταν η απάντηση από μέρους του 
ΑΚΕΛ και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, εξού και δεν υπήρξε η κοινωνική πολιτική 
στη βάση στοχευμένων κοινωνικών μέτρων, λέγοντας μάλιστα το επιχείρημα «εμείς 
έχουμε κόσμο και πολίτες από όλα τα στρώματα»!   

 Θέλω επίσης να πω ότι σε ό,τι αφορά τις προσπάθειες της κυβέρνησης για την 
καταπολέμηση της φοροδιαφυγής -και εμείς συμφωνούμε, είναι ένας βασικός άξονας, 
είναι μια βασική πολιτική επιδίωξη- η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα έχει δώσει 
σωρεία εισηγήσεων και προτάσεων εποικοδομητικών, γιατί θέλουμε αυτά τα 
νομοσχέδια να είναι αποτελεσματικά, να χτυπηθεί η φοροδιαφυγή, ακριβώς για να 
ενισχυθούν και τα έσοδα του κράτους, αλλά ταυτόχρονα να υπάρχει και μια πιο 
ισότιμη μεταχείριση των πολιτών.  Αυτό απαιτεί η κοινωνική δικαιοσύνη!   

 Σε ό,τι αφορά την εισήγηση της κυβέρνησης που έχει να κάνει με την αμνηστία 
την πολεοδομική, εμείς την αρνηθήκαμε;  Εμείς δε συμβάλαμε;  ∆εν είχαμε 
συναντήσεις με τον Υπουργό Εσωτερικών και μάλιστα δεν έκρινε τις προτάσεις του 
∆ημοκρατικού Κόμματος δημιουργικές, εποικοδομητικές, ουσιαστικές, που βοηθούν 
στην επίτευξη αυτού του εγχειρήματος; 

 Βέβαια, κάποιος κρίνεται όχι μόνο απ’ αυτά στα οποία λέει “όχι”· κρίνεται και 
από τη βάση και την ποιότητα των δικών του επιχειρημάτων.  Λοιπόν, εγώ ρωτώ 
ευθέως όλους:  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα όλη αυτή την περίοδο υπέβαλε προτάσεις που 
αφορούν και την αύξηση των εσόδων, αλλά και μια πιο ισότιμη κατανομή των βαρών, 
μια πιο ισότιμη κοινωνική και οικονομική πολιτική;  Εγώ λέω ναι!  Ναι, έχουμε δώσει 
πάνω από δεκαπέντε εισηγήσεις και στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και στον 
Υπουργό Οικονομικών με τις οποίες δε θα έσπαζε μύτη, αλλά το κράτος θα είχε 
έσοδα, με τις οποίες δε θα διασαλεύετο το θεσμικό πλαίσιο, αλλά το κράτος και ο 
πολίτης θα είχαν έσοδα.  Εγώ λέω λοιπόν, μάλιστα -και οφείλω να το αναγνωρίσω- 
μια δέσμη μέτρων του ∆ημοκρατικού Κόμματος έχει υιοθετηθεί από την κυβέρνηση,  
για μια άλλη δέσμη μέτρων μάς είπε η κυβέρνηση με τον πιο επίσημο τρόπο ότι 
προβληματίζεται, τη σταθμίζει και την αξιολογεί και μάλιστα με θετική προοπτική και 
υπάρχει και ένα άλλο κομμάτι που η κυβέρνηση κρίνει -κατά τη δική της την άποψη- 
ότι δεν μπορεί να το υιοθετήσει.  Ωραία!  Εμείς θα προσπαθήσουμε με επιχειρήματα, 
με καλή θέληση, με καλή διάθεση, με δημιουργικό πνεύμα να συμβάλουμε και εμείς σ’ 
αυτή τη μεγάλη προσπάθεια.   

 Θέλω επίσης να πω και κάτι τελευταίο σε ό,τι αφορά το ρόλο του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος ως κεντρώου κόμματος, ως ενός κόμματος το οποίο πάντοτε στηρίζει την 
πολιτική του στον άνθρωπο.  Αυτό το κάναμε, ως εφαρμοσμένη πολιτική, αυτό το 
κάνουμε και τώρα, θα το κάνουμε και αύριο.  Εμείς θέλουμε, ναι, κοινωνική συναίνεση.  
Εμείς θέλουμε πραγματικά τη δημιουργία εκείνων των προϋποθέσεων όπου ο 
επιχειρηματικός κόσμος θα μπορέσει να λειτουργήσει, ο εργαζόμενος κόσμος θα 
μπορέσει να επωφεληθεί, θα σπάσει η ανεργία, θα χτυπηθεί η ανεργία και ταυτόχρονα 
θα βοηθηθούν εκείνες οι κατηγορίες των συνανθρώπων μας που είναι οι πιο ευπαθείς 
και αντιμετωπίζουν τα μεγαλύτερα προβλήματα.  Άρα, λοιπόν, εκείνοι που επιχειρούν 
να μας ταυτίσουν με παρωχημένες αντιλήψεις ή με παρωχημένα μοντέλα, τα οποία 
έχουν μέσα από τα γεγονότα παρακμάσει και καταρρεύσει, κάνουν μεγάλο σφάλμα!   

 Σήμερα ζούμε στο 2010, εικοστό πρώτο αιώνα!  ∆ε ζούμε την περίοδο του ’60, 
του ’70, του ’80, που υπήρχε η έντονη ιδεολογική πόλωση ή υπήρχαν άλλα δεδομένα.  
Η κοινωνία αλλάζει, οι εποχές αλλάζουν, τα δεδομένα αλλάζουν.  Είμαστε 
υποχρεωμένοι να προσαρμοστούμε.  Αυτά που θεωρούσαμε βεβαιότητες πριν κάποια 
χρόνια δεν είναι σήμερα βεβαιότητες και αυτά που θεωρούσαμε θέσφατα πριν κάποια 
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χρόνια δεν είναι πλέον θέσφατα δυστυχώς.  Η παγκοσμιοποίηση υπάρχει.  Υπάρχει 
όμως και το έντονο αίσθημα να υπάρξει μια κοινωνία πιο δίκαιη, μια κοινωνία πιο 
ισορροπημένη, όπου με τη συνέργεια όλων θα δημιουργείται ο εθνικός πλούτος.  Να 
υπάρχει, ναι, μεγαλύτερη κοινωνική ευαισθησία και μεγαλύτερη κοινωνική 
συνεισφορά.  Ναι, να υπάρχει ανάπτυξη, γιατί χωρίς ανάπτυξη ή αν στραγγαλίσεις την 
ανάπτυξη δεν υπάρχει πλέον τίποτε να δώσεις. 

 Εγώ λέω καυχιόμαστε ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, γιατί εφαρμόζοντας αυτή την 
πολιτική που και σήμερα υπηρετούμε καταφέραμε εμείς, κάτω από δύσκολες 
συνθήκες, για πρώτη φορά μετά από το 1960 να έχουμε πλεονασματικό 
προϋπολογισμό.  Καταφέραμε, ναι, εμείς να δώσουμε €550 εκατομ., για να μπορεί η 
όποια κυβέρνηση μετέπειτα να τα αξιοποιεί προς όφελος του λαού.  Ναι, την περίοδο 
που κάποιοι μας θεωρούσαν νεοφιλελεύθερους ή κατηγορούσαν τον Υπουργό 
Οικονομικών -και βέβαια την ευρύτερη κυβέρνηση- ότι χρησιμοποιούσε 
νεοφιλελεύθερες συνταγές, ε, λοιπόν καταφέραμε εκείνες οι πολιτικές που για 
κάποιους ήταν νεοφιλελεύθερες να είναι πολιτικές που έφεραν αποτελέσματα, που 
έφεραν πλεονάσματα, που έφεραν ανάπτυξη, που έφεραν κοινωνική δικαιοσύνη. 

 Λοιπόν, αυτή την ανθρωποκεντρική πολιτική, αυτή την ισορροπημένη πολιτική, 
αυτό το μοντέλο ανάπτυξης εμείς θα συνεχίσουμε να υπηρετούμε με σεβασμό 
πάντοτε προς τον άνθρωπο, προς τον πολίτη.  Αδιαφορούμε για τις ετικέτες, 
αδιαφορούμε για τα ιδεολογήματα, αδιαφορούμε για τους όποιους αφορισμούς, 
αδιαφορούμε για την όποια εύκολη σχηματοποίηση.  Εμάς μας ενδιαφέρει ένα 
πράγμα, να πάει ο τόπος μπροστά,  να πάει η οικονομία μπροστά, να υπάρξει 
ανάπτυξη, να υπάρξει ενίσχυση του κοινωνικού κράτους και διεύρυνση, να υπάρξει 
πραγματικά μια ισχυρή οικονομία πάνω στην οποία να εδράζεται και ο αγώνας μας 
για την απελευθέρωση και την επανένωση!   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Αργήσατε να πάρετε το βήμα, κύριε Πρόεδρε, αλλά τα είπατε για τριάντα ένα 
και λεπτά, οπότε... 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα.) 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θέλω να πάρω το λόγο, κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ο κ. Αναστασιάδης προηγουμένως απηύθυνέ μου έκκληση από το βήμα να 
συμπεριφέρομαι με σεμνότητα, όταν μιλώ.  Θέλω να πω λοιπόν ότι ο καθένας μας 
καλώς ή κακώς έχει το δικό του επίπεδο και τα δικά του επιχειρήματα.  Ζούμε όλοι στο 
2010 και λέω ότι δεν είναι με τα συνθήματα ή με τον αυτοκαθορισμό που 
επιβεβαιώνουμε το επίπεδο και τα επιχειρήματά μας, αλλά είναι στην πράξη που τα 
επιβεβαιώνουμε αυτά τα πράγματα.  Εμίλησα και εγώ από το βήμα, εμίλησε και ο κ. 
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Αναστασιάδης.  Ας μας κρίνει λοιπόν ο λαός! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ, κύριοι.  Ήταν μια ζωντανή συζήτηση και ελπίζω να ήταν 
αρκούντως κατατοπιστική προς τον κυπριακό λαό για τις θέσεις των κομμάτων. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία της Ε∆ΕΚ… 

 Ναι, ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εδώ είναι δηλωμένη η θέση όλων των άλλων κομμάτων, εκτός από τη δική 
μας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...ότι είναι εναντίον.  Με το να μπει η τροπολογία, φοβούμαι ότι εννά ’ρτουμε 
πάλε στο ίδιο που ήρθαμε προηγουμένως, εάν με την τροπολογία σημαίνει έτσι, 
σημαίνει αλλιώς. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Χειρότερα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν ξέρω, δεν είμαι ειδικός... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...απλώς το εγείρω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, λοιπόν, εκείνο που ίσως να μπορεί να γίνει είναι να τεθεί το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο όπως έχει υποβληθεί, να εγκριθεί ή να απορριφθεί... 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ∆ε γίνεται, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ∆ε γίνεται! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε γίνεται;  Πάντοτε, κοιτάξετε, προηγείται πάντοτε...  Κύριε Θεμιστοκλέους,  
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προηγείται πάντοτε ασφαλέστατα η τροπολογία.  Όμως, επειδή ετέθη ένα θέμα από 
τον κ. Κατσουρίδη, λέω σε μια προσπάθεια να αποφευχθεί... 

 Ναι, Νίκο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είναι προβληματική η διαδικασία.  Εάν η τροπολογία επί 
συγκεκριμένου νομοσχεδίου απαιτήσει την ψήφιση ή την καταψήφισή του... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συμφωνώ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Μα, υπάρχουν κανονισμοί στη Βουλή!  ∆εν είναι θέμα «κάμνουμε, ξέρετε, ένα 
συμβιβασμό, για να δούμε πώς ξεπερνιέται το πρόβλημα»!  Προηγείται πάντοτε η 
τροπολογία, αφού είναι τροπολογία επί του συγκεκριμένου νομοσχεδίου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, ακριβώς αυτή είναι η διαδικασία που ακολουθείται 
πάντοτε.  Όμως έκανε μία επισήμανση ο κ. Κατσουρίδης, ότι ενδεχομένως ψηφίζοντας 
το συγκεκριμένο να μην καταλήξουμε σε αυτό που όλοι θα θέλαμε να καταλήξουμε.  
Όμως εγώ λέω το εξής:  Να ακολουθήσουμε την πεπατημένη… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Συγγνώμη, κύριοι!   

 Να ακολουθήσουμε αυτό που κάνουμε πάντοτε.  Θα τεθεί η τροπολογία, όπως 
κατατέθηκε από το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, και απ’ εκεί και πέρα θα 
προχωρήσουμε στην ψήφιση ή στην καταψήφιση της συγκεκριμένης νομοθεσίας. 

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν τις τροπολογίες όπως τις έχει καταθέσει η Ε∆ΕΚ; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Να τις ακούσουμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να τις ακούσουμε, μάλιστα.   

 ∆ιαβάστε τις, κύριε γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

Προτεινόμενες τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως:  

1. Με την αντικατάσταση του συνοπτικού τίτλου στο άρθρο 1 αυτού με τον 
ακόλουθο νέο συνοπτικό τίτλο:   

«Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Προσωρινές 
∆ιατάξεις) Νόμος του 2010.». 

2. Με την προσθήκη στο άρθρο 2 αυτού, αμέσως μετά την πρώτη επιφύλαξη, της 
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ακόλουθης νέας επιφύλαξης:   

 «Νοείται περαιτέρω ότι οι διατάξεις της πιο πάνω επιφύλαξης ισχύουν 
μόνο για εταιρείες με φορολογητέο εισόδημα σαράντα χιλιάδες ευρώ (€40.000) 
και άνω.».  

3. Με την αντικατάσταση του άρθρου 3 αυτού και του πλαγιότιτλού του με το 
ακόλουθο νέο άρθρο και πλαγιότιτλο, αντίστοιχα: 

«Προσωρινή ισχύς 
του παρόντος 
Νόμου. 

 3. Η ισχύς του παρόντος Νόμου έχει προσωρινή διάρκεια 
και αρχίζει από το φορολογικό έτος 2010 και λήγει στο τέλος 
του φορολογικού έτους 2011.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την πρώτη τροπολογία όπως έχει κατατεθεί από την 
Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, με είκοσι έξι ψήφους εναντίον και είκοσι μία ψήφους υπέρ, η πρώτη 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν τη δεύτερη τροπολογία όπως έχει κατατεθεί από την 
Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους εναντίον και είκοσι μία ψήφους υπέρ, η δεύτερη 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τρίτη τροπολογία όπως έχει κατατεθεί από την Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, με είκοσι έξι ψήφους εναντίον και είκοσι μία ψήφους υπέρ, η τρίτη 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 47 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Αποχές; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές;  Ε, νομίζω δεν υπάρχει αποχή.  Αποχή δεν υπάρχει. 

 Με είκοσι έξι ψήφους εναντίον και είκοσι μία ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 μέχρι 3 
απορρίπτονται. 

 Λοιπόν, τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους εναντίον και είκοσι μία ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο 
απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 48 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχή δεν υπάρχει, απ’ ό,τι καταλαβαίνω. 

 Με τριάντα μία ψήφους εναντίον και δεκαέξι υπέρ, τα άρθρα 1 και 2 
απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 48 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους εναντίον και δεκαέξι ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο 
απορρίπτεται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 49 και 50 δεν είναι έτοιμα. 

 Όμως, πριν μπούμε στα υπόλοιπα, θα ’θελα να πάμε πίσω, για να ’μαι δίκαιος 
με όλους, στο 1 και στο 2, για τα οποία έχουμε πει ότι θα τα βλέπαμε στη μέση της 
διαδικασίας. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν μπορεί να συνεχίσει η συνεδρίαση, πρέπει να κάνουμε ένα μικρό 
διάλειμμα.  Υπάρχουν και ανθρώπινες συνθήκες κάτω από τις οποίες μπορεί να 
λειτουργεί ένα σώμα, έστω και αν είναι Βουλή των Αντιπροσώπων!  Συνεχίζομεν από 
η ώρα εννιάμισι το πρωί μέχρι τις τρεισήμισι αδιάκοπα.  Ε, νομίζω είναι ώρα να 
διακόψομεν και να επανέλθομεν μετά από, ας πούμε, σαράντα λεπτά, μια ώρα, να 
συνεχίσομε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ, κύριοι, είμαι στη διάθεσή σας.  Εγώ πάω τζιαι κορδόνι, αν θέλετε! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, δεν μπορεί, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αυτά είναι λάθη, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εγώ συμφωνώ με τον κ. Πουργουρίδη.  Αυτό, το να δοκιμάζει ο καθένας πόση 
αντοχή έχει και να αρτιρούμε ποιου είναι η περισσότερη, είναι λάθος!  Εδώ πρέπει να 
τηρούμε αρχές και θεσμούς.  Πρέπει να σεβόμαστε τον άνθρωπο, όπως είμαστε 
αντιπρόσωποι του λαού, για να τον εκπροσωπούμε.  Με συγχωρείτε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 ∆ηλαδή τι ισχυρίζεστε, κύριε Αριστοφάνη Γεωργίου;  Εξηγάτε μου να 
καταλάβω.  ∆ηλαδή έκανα ένα ευφυολόγημα, το οποίο εσείς θεωρήσατε ως σοβαρό, 
και κάνετε ολόκληρη συζήτηση τώρα;  Ένα ευφυολόγημα έκανα! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το ίδιο ευφυολόγημα έγινε και η ώρα δώδεκα και τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Λοιπόν; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Λοιπόν, συνεπώς… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …εγώ δεν μπόρεσα να καταλάβω ποια ήταν η διαφορά να συζητούσαμε τούτο 
που συζητούσαμε η ώρα δώδεκα και τριάντα πέντε ή η ώρα δύο και τριάντα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κάμνει διαφορά! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆εν την εκατάλαβα.  Εσεβάστηκα όμως… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κάμνει διαφορά! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …την απόφαση του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Όμως θα πρέπει κάποια πράγματα να τα σεβόμαστε και να μη δίδουμε τη 
δυνατότητα να μας κρίνουν και να μας επικρίνουν αρνητικά για κάποια πράγματα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά πάλι συνεχίζω να μην καταλαβαίνω τι είναι αυτό που θέλετε να πείτε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ωραία!  Να το κάνουμε.  Είπα ένα ευφυολόγημα!  Αν αυτό θεωρείτε ως 
θέσφατο, τι να σας κάνω; 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 



 

 
189 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι από την πλευρά τη δική μας δεν υπάρχει 
πρόβλημα -αν θέλετε μέχρι τα μεσάνυχτα, είμαστε συνηθισμένοι- όμως θεωρούμε ότι 
είναι σκόπιμο να υπάρχει ένα μικρό διάλειμμα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σύμφωνοι. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …τουλάχιστον τριάντα, σαράντα λεπτών… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σύμφωνοι, κύριε.  

 Λοιπόν, για να κλείσει το θέμα αυτό, διότι πολλές φορές διυλίζουμε τον 
κώνωπα.  Είχα πει προηγουμένως, για να ’μαι δίκαιος με όλες τις πλευρές, διότι 
υπήρξε και εισήγηση από το ΑΚΕΛ, ότι το πρώτο και το δεύτερο θέμα έχουν τη δική 
τους σπουδαιότητα για το ΑΚΕΛ, άρα ήθελα να συζητηθούν την ώρα που θα ’ναι όλοι 
μέσα.  Υπ’ αυτή την έννοια το είπα, για να ’μαι δίκαιος, όχι γιατί δε χρειάζονται οι 
συνάδελφοι σαράντα, σαράντα πέντε λεπτά για ένα μικρό διάλειμμα.  Κύριε ελέησον!   

 Λοιπόν, είναι τρεισήμισι, τέσσερις και τέταρτο να είμαστε πίσω. 

(Ώρα διακοπής:  3.35 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  4.22 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Χαίρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Συνεχίζομεν απ’ εκεί που διακόψαμε.  Τα θέματα υπ’ αριθμόν 49 και 50 δεν 
είναι έτοιμα. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 51, 52 και 53 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Γραμματίων του Κυπριακού ∆ημοσίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», «Οι 
περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί 
∆ανείου Αποταμιεύσεων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού  
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 Ντίνος Χατζηνικόλας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
νομοσχέδιο και τους κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε 
τέσσερις συνεδρίες της,  που πραγματοποιήθηκαν στις 14, την 21η και 28 Ιουνίου, 
καθώς και στις 5 Ιουλίου 2010.  Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά θεμάτων 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Οικονομικών, 
εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ), του Γενικού Λογιστή της ∆ημοκρατίας, καθώς και του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ). 

 Σκοπός του νόμου και των κανονισμών που προτείνονται είναι η ομαλή 
μεταφορά των εργασιών που αφορούν τη διαχείριση του δημόσιου χρέους από την 
ΚΤΚ στο Υπουργείο Οικονομικών, καθώς επίσης και η απρόσκοπτη εκτέλεση των εν 
λόγω εργασιών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με βάση το 
άρθρο 51 του περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου Νόμου, η ΚΤΚ υπό την 
ιδιότητά της ως τραπεζίτης της κυβέρνησης είναι ο διαχειριστής του δημόσιου χρέους, 
περιλαμβανομένης και της έκδοσης αξιογράφων της κυβέρνησης.   

 Σημειώνεται ότι, βάσει των ίδιων διατάξεων, παρέχεται στο Υπουργικό 
Συμβούλιο η εξουσία να αφαιρέσει από την ΚΤΚ την αρμοδιότητα διαχείρισης του 
δημόσιου χρέους, υπό την προϋπόθεση ότι, για να γίνει αυτό, το Υπουργικό 
Συμβούλιο οφείλει να την προειδοποιήσει τουλάχιστον είκοσι τέσσερις μήνες πριν από 
την υλοποίηση της σχετικής απόφασης. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα υπό συζήτηση θέματα, 
δυνάμει των εξουσιών του, που απορρέουν από το άρθρο 51 του περί της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου Νόμου, το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του 
ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008 αποφάσισε (απόφαση υπ’ αρ. 67.443) τη μεταφορά 
αρμοδιοτήτων διαχείρισης του δημόσιου χρέους από την ΚΤΚ στο Υπουργείο 
Οικονομικών, με ημερομηνία υλοποίησης της απόφασης την 1η Αυγούστου 2010 
(είκοσι τέσσερις μήνες χρονικό περιθώριο). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, για την υλοποίηση της πιο πάνω απόφασης 
απαιτείται η ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, όπως και η έγκριση των 
υπό αναφορά κανονισμών, ως το βασικό νομοθετικό πλαίσιο που διέπει την έκδοση 
κυβερνητικών χρεογράφων, γραμματίων και άλλων τίτλων δημοσίου στην εγχώρια και 
τη διεθνή αγορά, καθώς επίσης την εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους. 

 Σύμφωνα με την ίδια εισηγητική έκθεση, μετά τη λήψη της σχετικής απόφασης 
του Υπουργικού Συμβουλίου, η ΚΤΚ έθεσε επιτακτικά θέμα μεταφοράς και των 
συναφών εργασιών που απορρέουν από τη νομοθεσία και τους κανονισμούς που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε σχέση με την έκδοση και αποπληρωμή 
των τίτλων του δημοσίου.  Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, η ΚΤΚ είχε ειδικότερα 
αναφέρει σε σχετική αλληλογραφία ότι από την 1η Αυγούστου 2010, ημερομηνία που 
της αφαιρείται η αρμοδιότητα διαχείρισης του δημόσιου χρέους, θεωρεί ότι δε 
νομιμοποιείται πλέον να εκτελεί οποιεσδήποτε σχετικές εργασίες. 

 Όπως αναφέρεται περαιτέρω στην ίδια εισηγητική έκθεση, το Υπουργείο 
Οικονομικών θεωρεί ότι, ανεξάρτητα από το αν η πιο πάνω νομική θέση που υιοθετεί 
η ΚΤΚ είναι ορθή ή όχι, από τη στιγμή που η ΚΤΚ δεν επιθυμεί τη συνέχιση της 
εκτέλεσης των αναφερόμενων εργασιών, η θέση της αυτή είναι ορθό να γίνει σεβαστή 
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στα πλαίσια της ανεξαρτησίας που αυτή απολαύει. 

 Επιπροσθέτως, το Υπουργείο Οικονομικών πιστεύει ότι ο διαχειριστής του 
δημόσιου χρέους πρέπει να είναι πολιτικά, λογιστικά και διαχειριστικά υπόλογος και 
ελεγχόμενος από τους συνταγματικά κατοχυρωμένους θεσμούς του κράτους, 
δεδομένου ότι οι ενέργειες του διαχειριστή του δημόσιου χρέους καθορίζουν μέρος 
των δημοσιονομικών υποχρεώσεων και δημοσιονομικών κινδύνων του δημοσίου, τις 
οποίες, σε τελική ανάλυση, καλούνται να επωμισθούν οι φορολογούμενοι πολίτες και 
οι μελλοντικές γενιές.  Συναφώς, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών 
δήλωσαν ότι στις είκοσι δύο από τις είκοσι επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης τη 
διαχείριση του δημόσιου χρέους αναλαμβάνει είτε το Υπουργείο Οικονομικών είτε 
ξεχωριστά γραφεία ή οργανισμοί διαχείρισης του δημόσιου χρέους, στα οποία το 
πλαίσιο πολιτικής αποφασίζεται κατά κανόνα από τον Υπουργό Οικονομικών.   

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Οικονομικών έχει ζητήσει και λάβει με επιστολή 
ημερομηνίας 14 Μαΐου 2010 σχετική γνωμοδότηση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής 
Τράπεζας (ΕΚΤ) όσον αφορά τη μεταφορά από την ΚΤΚ στο Υπουργείο Οικονομικών 
των εργασιών που αφορούν τη διαχείριση του δημόσιου χρέους. 

 Στη σχετική γνωμοδότηση αναφέρονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Είναι σύνηθες η αρμοδιότητα διαχείρισης του δημόσιου χρέους να ανατίθεται σε 
ανεξάρτητους οργανισμούς διαχείρισης χρέους. 

2. Θα πρέπει να διασφαλιστεί το ίδιο επίπεδο διαφάνειας και λογοδοσίας στη 
διαχείριση του δημόσιου χρέους με εκείνο που έχει επιτύχει η ΚΤΚ, μεταξύ 
άλλων, χάριν της διαχείρισης της ρευστότητας του ευρωσυστήματος.  Εάν το 
Υπουργείο Οικονομικών πρόκειται να είναι άμεσα υπεύθυνο για τη διαχείριση 
του χρέους, η εν λόγω διαχείριση θα πρέπει μεν να διαχωρίζεται από τις 
εργασίες προϋπολογισμού και δημοσιονομικού ελέγχου, θα πρέπει δε να 
εξασφαλιστούν επαρκείς υλικοί πόροι και η απαιτούμενη πείρα προς όφελος 
της υπηρεσίας διαχείρισης του δημοσίου χρέους που θα υποκαταστήσει την 
ΚΤΚ στα καθήκοντά της τα σχετικά με τη διαχείριση του δημόσιου χρέους.  
Εναλλακτικά, εάν η διαχείριση του χρέους πρόκειται να ανατεθεί σε διακριτό, 
ανεξάρτητο όργανο εκτός του Υπουργείου Οικονομικών, θα πρέπει να υπάρξει 
σαφής διακυβέρνηση, καθώς και σαφείς νομικές και θεσμικές ρυθμίσεις, 
προκειμένου, αφενός, να ελέγχεται και να παρακολουθείται η συμμόρφωση του 
εξωτερικού αυτού οργάνου με τους σκοπούς τους οποίους εξυπηρετεί η 
διαχείριση του χρέους, με τα πρότυπα αναφοράς και με τις κατευθύνσεις που 
διαμορφώνει το Υπουργείο Οικονομικών και, αφετέρου, να αποφεύγονται οι 
συγκρούσεις συμφερόντων. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, το Υπουργείο Οικονομικών διά των εκπροσώπων 
του δήλωσε ότι έχει λάβει υπόψη και έχει συμμορφωθεί με τις υποδείξεις της 
γνωμοδότησης της ΕΚΤ και προς το σκοπό αυτό τις σχετικές εργασίες έχει αναλάβει 
τμήμα του Υπουργείου Οικονομικών, του οποίου οι αρμοδιότητες είναι διαχωρισμένες 
από τις εργασίες προϋπολογισμού και δημοσιονομικού ελέγχου, ενώ κάποιες 
αρμοδιότητες σε σχέση με τη διαχείριση του δημόσιου χρέους θα ανατεθούν στο 
Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας και άλλες στο ΧΑΚ. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών εξέφρασε επίσης την πλήρη ετοιμότητά του να 
υλοποιήσει την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου εντός των χρονικών πλαισίων 
που έχουν καθοριστεί, δηλαδή από την 1η Αυγούστου 2010. 
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 Ο ∆ιοικητής της ΚΤΚ διά μέσου των εκπροσώπων του, αλλά και με σχετική 
επιστολή του ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010 που κοινοποιήθηκε στην επιτροπή, 
αναφέρει ότι, κατά την άποψή της ΚΤΚ, επείγει η ψήφιση των προτεινόμενων 
ρυθμίσεων από τη Βουλή, καθότι από την 1η Αυγούστου 2010, σύμφωνα με τη 
σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, η ΚΤΚ παύει να είναι πλέον ο 
διαχειριστής του δημόσιου χρέους.  Τονίζει επίσης ότι, σε περίπτωση μη ψήφισης των 
σχετικών τροποποιήσεων, θα δημιουργηθεί ενδεχομένως νομικό κενό, αφού η ΚΤΚ 
από την 1η Αυγούστου 2010 δε θα έχει οποιαδήποτε αρμοδιότητα σε σχέση με τη 
διαχείριση του δημόσιου χρέους.  

 Στην ίδια πιο πάνω επιστολή εκφράζεται επιπρόσθετα η διαφωνία της ΚΤΚ με 
τα όσα αναφέρονται στην εισηγητική έκθεση του Υπουργείου Οικονομικών σε σχέση 
με τη θέση ότι η ΚΤΚ ήταν αυτή που έθεσε επιτακτικά το θέμα της μεταφοράς των 
εργασιών διαχείρισης του δημόσιου χρέους, τονίζοντας ότι ουδέποτε τέθηκε θέμα 
έλλειψης επιθυμίας της ΚΤΚ να ενεργήσει προς εκτέλεση οποιωνδήποτε υφιστάμενων 
αρμοδιοτήτων της. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του θέματος από την επιτροπή οι εκπρόσωποι της 
ΚΤΚ επισήμαναν ότι θα πρέπει να υπάρξει διαφάνεια ως προς το διαχωρισμό μεταξύ 
του δημοσιονομικού σκέλους της αρμοδιότητας του Υπουργείου Οικονομικών και της 
αρμοδιότητας για τη διαχείριση του δημόσιου χρέους, θέση που συμπίπτει με αυτή της 
ΕΚΤ.  ∆ήλωσαν επίσης ότι θεωρείται απαραίτητη η ύπαρξη επαρκούς προσωπικού 
τόσο σε αριθμό όσο και σε σχετική πείρα και τεχνογνωσία, καθώς και η εγκατάσταση 
και λειτουργία των αναγκαίων ηλεκτρονικών συστημάτων. 

 Όπως ανέφεραν, το Υπουργείο Οικονομικών θα πρέπει να εξασφαλίσει τους 
αναγκαίους πόρους (ανθρώπινο δυναμικό, τεχνική υποδομή κ.λπ.) έγκαιρα και εν 
πάση περιπτώσει εντός των χρονικών ορίων που έχει θέσει η απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, δηλαδή μέχρι την 31η Ιουλίου 2010. 

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι σε καμία περίπτωση δεν αμφισβητείται η 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και ότι καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια, 
στα πλαίσια αγαστής συνεργασίας τόσο με το Υπουργείο Οικονομικών όσο και με το 
Γενικό Λογιστήριο και το ΧΑΚ, να επιτευχθεί επιτυχής και ομαλή μεταφορά των εν 
λόγω εργασιών εντός των χρονικών ορίων που έχουν καθοριστεί. 

 Οι εκπρόσωποι του Γενικού Λογιστηρίου της ∆ημοκρατίας δήλωσαν ότι το 
Γενικό Λογιστήριο έχει αναλάβει κάποιες από τις αρμοδιότητες σε σχέση με την 
εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους, θέτοντας συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα, ούτως 
ώστε να επιτευχθεί ο στόχος της 1ης Αυγούστου.  Ενημέρωσαν επίσης την επιτροπή 
ότι καταρτίζονται εβδομαδιαίες καταστάσεις και έχει τεθεί συγκεκριμένο 
χρονοδιάγραμμα το οποίο εφαρμόζεται χωρίς καθυστερήσεις.   

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν ότι πρόκειται για ένα πολύ σοβαρό εγχείρημα 
για το οποίο υπάρχει η πλήρης υποστήριξη του Υπουργείου Οικονομικών, τόσο σε 
ανθρώπινο δυναμικό όσο και σε πόρους, δηλώνοντας τέλος την ετοιμότητα του 
Γενικού Λογιστηρίου να αναλάβει τις υποχρεώσεις που του έχουν ανατεθεί από την 1η 
Αυγούστου 2010. 

 Οι εκπρόσωποι του ΧΑΚ δήλωσαν ότι το χρηματιστήριο επιλαμβάνεται μέρους 
των εργασιών που αφορούν τα εισηγμένα χρεόγραφα, αναφέροντας ότι γίνονται 
ενέργειες για δημιουργία της αναγκαίας υποδομής, ώστε το ΧΑΚ να αντεπεξέλθει στις 
νέες του αρμοδιότητες από την 1η Αυγούστου 2010.  Το ΧΑΚ ενημερώνει πάνω σε 
εβδομαδιαία βάση το Υπουργείο Οικονομικών με ανασκόπηση των εργασιών του και 
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κινείται εντός των καθορισμένων χρονοδιαγραμμάτων. 

 Στο στάδιο της συζήτησης μέλη της επιτροπής τόνισαν τη μεγάλη ανάγκη για 
ομαλή μεταφορά των εργασιών που σχετίζονται με τη διαχείριση του δημόσιου 
χρέους, ώστε να αποφευχθεί σε κάθε περίπτωση η δημιουργία ασταθούς εικόνας της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ιδιαίτερα στην κρίσιμη αυτή περίοδο, κατά την οποία 
επικρατεί ευρύτερη ανασφάλεια στις αγορές σε ό,τι αφορά τη δημοσιονομική πολιτική 
των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Εξέφρασαν επίσης, παρά τις 
διαβεβαιώσεις του αρμόδιου υπουργείου και των υπόλοιπων εμπλεκομένων, τον 
έντονο προβληματισμό τους για το κατά πόσο οι εμπλεκόμενοι στο εγχείρημα θα είναι 
όντως έτοιμοι να αναλάβουν τις νέες αρμοδιότητες από την 1η Αυγούστου 2010. 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής επισήμανε επίσης στους αρμοδίους ότι ο 
προτεινόμενος νομοτεχνικά τρόπος διαφοροποίησης του νομικού πλαισίου που διέπει 
τη διαχείριση του δημόσιου χρέους και μεταφορά του από την ΚΤΚ στο Υπουργείο 
Οικονομικών είναι αδόκιμος, αφού ουσιαστικά το Υπουργείο Οικονομικών καθίσταται 
αντιπρόσωπος της ΚΤΚ.  

 Συναφώς, ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας αποδέχθηκε την πιο πάνω θέση, αναφέροντας ότι ο τρόπος που 
νομοτεχνικά επιχειρείται η μεταφορά των εργασιών διαχείρισης του δημόσιου χρέους 
δεν είναι ικανοποιητικός.  Επισήμανε επίσης ότι το σχετικό νομοσχέδιο και οι 
κανονισμοί έχουν ήδη υποβληθεί και εγκριθεί από την ΕΚΤ και ότι σε περίπτωση 
οποιασδήποτε διαφοροποίησης στο παρόν στάδιο θα πρέπει εκ νέου να ενημερωθεί η 
ΕΚΤ.  Ο ίδιος εκπρόσωπος συμπλήρωσε ότι πρόκειται για προσωρινή ρύθμιση και 
ότι, ούτως ή άλλως, θα πρέπει σύντομα να προχωρήσει ο εκσυγχρονισμός και η 
θέσπιση ενός νέου ολοκληρωμένου θεσμικού πλαισίου που να διέπει τη διαχείριση 
του δημόσιου χρέους. 

 Για το ίδιο θέμα ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών διευκρίνισε ότι η 
νομική βάση στην οποία στηρίζεται η προτεινόμενη μεταφορά διαχείρισης του 
δημόσιου χρέους είναι το άρθρο 51 του ισχύοντος περί της Κεντρικής Τράπεζας 
Νόμου και ότι, εφόσον λήφθηκε η έγκριση από την ΕΚΤ, θα ήταν άσκοπο στο παρόν 
στάδιο να επιχειρηθεί οποιαδήποτε διαφοροποίηση. 

 Στο σημείο αυτό εκπρόσωπος της ΚΤΚ διευκρίνισε ότι, εν πάση περιπτώσει, η 
εκ νέου υποβολή των προτεινόμενων νομοθετημάτων για έγκριση από την ΕΚΤ θα 
ανακύψει μόνο σε περίπτωση που θα επιχειρηθεί αλλαγή επί της ουσίας του θέματος 
και όχι σε περίπτωση διαφοροποίησης των προτεινόμενων νομοθετημάτων από 
νομοτεχνικής άποψης. 

 Μέλη της επιτροπής έθεσαν περαιτέρω το ερώτημα κατά πόσο παρέχεται 
νομικά η δυνατότητα, σε περίπτωση που η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίσει, 
να οριστεί μεταγενέστερη ημερομηνία έναρξης της ισχύος της σχετικής απόφασης για 
διαχείριση του δημόσιου χρέους από το Υπουργείο Οικονομικών. 

 Ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε επί του σημείου αυτού ότι το θέμα επαφίεται 
στη νομοθετική εξουσία, επανατονίζοντας όμως την ετοιμότητα τόσο του εν λόγω 
υπουργείου όσο και των υπόλοιπων εμπλεκομένων να προχωρήσουν στην 
υλοποίηση της σχετικής απόφασης για ανάληψη της διαχείρισης του δημόσιου χρέους 
από την 1η Αυγούστου του 2010.  

 Ο εκπρόσωπος της ΚΤΚ δήλωσε συναφώς ότι οποιαδήποτε μετάθεση της 
ημερομηνίας υλοποίησης της σχετικής απόφασης θα προκαλέσει προβλήματα, καθότι 
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η ΚΤΚ έχει ήδη προβεί σε πάρα πολλές αλλαγές και διευθετήσεις στον τρόπο 
εργασίας της και η θέση της παραμένει ότι θα πρέπει το θέμα να προχωρήσει ως έχει 
προγραμματισθεί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, διατηρώντας τις επιφυλάξεις τους, 
τάσσονται υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο και της 
έγκρισης των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτά έχουν κατατεθεί από την 
εκτελεστική εξουσία.   

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάσσονται υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σε νόμο και της έγκρισης των υπό αναφορά κανονισμών, όπως 
αυτά έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.   

3. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου και των κανονισμών κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω θέσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού ομόφωνα καλεί την κυβέρνηση το ταχύτερο δυνατό 
να προχωρήσει με όλες τις δέουσες ενέργειες για εκσυγχρονισμό του θεσμικού 
πλαισίου που διέπει τη διαχείριση του δημόσιου χρέους, σύμφωνα με τις 
επισημάνσεις που έγιναν στο στάδιο της συζήτησης του θέματος, και να επανέλθει 
στη Βουλή με νέο εκσυγχρονισμένο νομοθετικό πλαίσιο. 

 Σημειώνεται ότι οι τίτλοι των υπό έγκριση κανονισμών που αναφέρονται στο 
επισυνημμένο παράρτημα, υπ’  αριθμόν 2 και 3, για νομοτεχνικούς λόγους, 
τροποποιούνται αντίστοιχα ως ακολούθως: 

1. Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 

2. Οι περί Ομολογιακού ∆ανείου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Γραμματίων του Κυπριακού ∆ημοσίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 

2. Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 

3. Οι περί ∆ανείου Αποταμιεύσεων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο ∆ΗΣΥ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια, αντιλαμβάνομαι.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου, έχετε το λόγο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα καταψηφίσει το υπό αναφορά 
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νομοσχέδιο και τους κανονισμούς, παρ’ όλο που από το 2002 είχε θεσπισθεί 
νομοθεσία που έδωσε τη διακριτική ευχέρεια στην εκτελεστική εξουσία, όταν η ίδια το 
αποφάσισε διά νομοσχεδίου, να πάρει τη διαχείριση του δημόσιου χρέους από την 
Κεντρική Τράπεζα στο Υπουργείο Οικονομικών.  Θεωρούμε ότι δεν υπάρχει πιο 
ακατάλληλος χρόνος, μετά από την εξαιρετική διαχείριση του δημόσιου χρέους από 
την Κεντρική Τράπεζα από το 1963, τώρα που την Ευρώπη και ιδιαίτερα την 
Ευρωζώνη μαστίζει η κρίση του δημόσιου χρέους, την ώρα που τίθενται υπό 
αμφισβήτηση στοιχεία εθνικών στατιστικών υπηρεσιών όσον αφορά τόσο το δημόσιο 
χρέος όσο και τα δημοσιονομικά ελλείμματα.  Στην Κύπρο, που είναι η μοναδική ίσως 
εξαίρεση, όπου τόσο η διαχείριση του δημόσιου χρέους όσο και η Στατιστική 
Υπηρεσία παραμένουν η μεν Στατιστική Υπηρεσία κυβερνητικό τμήμα κάτω από την 
πολιτική καθοδήγηση του εκάστοτε Υπουργού Οικονομικών…   

 Να μου επιτρέψετε μια παρένθεση, να διευκρινίσω ότι, όταν εμείς μιλούμε για 
ανεξαρτητοποίηση της Στατιστικής Υπηρεσίας, για όσους δεν το έχουν καταλάβει, δε 
μιλούμε για ιδιωτικοποίηση, γιατί ούτε το Γραφείο του Γενικού Ελεγκτή, που είναι 
ανεξάρτητος αξιωματούχος, είναι ιδιωτικό γραφείο· είναι για να διασφαλίζεις την 
εγκυρότητα και την έξωθεν καλή μαρτυρία των στατιστικών στοιχείων.   

 Θεωρούμε -και επαναλαμβάνω και κλείνω- πως, σε μια περίοδο όπου τίθενται 
εν αμφιβολία η αξιοπιστία των στοιχείων -όχι της Κύπρου· όλων σχεδόν των χωρών 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ιδιαίτερα της Ευρωζώνης- είναι λάθος να επιχειρείται 
στην Κύπρο να ενταχθούν τόσο η διαχείριση του δημόσιου χρέους όσο και τα στοιχεία 
όσον αφορά τους δείκτες της οικονομίας κάτω από την πολιτική καθοδήγηση του 
εκάστοτε Υπουργού Οικονομικών.  ∆εν έχει καμία σχέση ούτε με το σημερινό 
υπουργό ούτε με τη σημερινή κυβέρνηση.  Παίρνουμε λάθος απόφαση σε λάθος 
χρόνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Ευαγόρου, έχετε το λόγο. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Καταρχάς, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να εκφράσω την ευαρέσκειά μου για τη 
διευκρίνιση που έγινε από μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ότι δεν υπάρχει 
πρόθεση για ιδιωτικοποίηση της Στατιστικής Υπηρεσίας.  Τουλάχιστον να μείνει κάτι… 

 Απ’ εκεί και πέρα, να πω ότι πρέπει να μάθουμε να είμαστε συνεπείς και 
υπεύθυνοι σε αποφάσεις που λαμβάνουμε και ψηφίζουμε εμείς οι ίδιοι.  Είναι το 2002, 
επί άλλης διακυβέρνησης, που ψηφίστηκε η εναρμονιστική νομοθεσία για τη μεταφορά 
της διαχείρισης του δημόσιου χρέους από την Κεντρική Τράπεζα στο Υπουργείο 
Οικονομικών, το οποίο Υπουργείο Οικονομικών αποφάσισε να την εκχωρήσει στο 
Λογιστήριο, στο Γενικό Λογιστήριο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Να πω παράλληλα ότι, με εξαίρεση την Κύπρο και ακόμα μία χώρα, όλες οι 
υπόλοιπες χώρες έχουν συμμορφωθεί -είκοσι πέντε συνολικά- με αυτή την 
εναρμονιστική Οδηγία και ήρθε και εμάς η σειρά μας, ήρθε το πλήρωμα του χρόνου.  
Να πω ότι, εξ όσων γνωρίζομε και από τις θέσεις οι οποίες έχουν ακουστεί ενώπιον 
της επιτροπής Οικονομικών, ούτε από πλευράς της Κεντρικής Τράπεζας έχει 
εκφραστεί διαφωνία για τη μεταφορά της διαχείρισης στο Υπουργείο Οικονομικών.  
Απλά, δεν υλοποιήθηκε αυτή η απόφαση για συγκεκριμένους αντικειμενικούς λόγους, 
ένας εκ των οποίων ήτο η εναρμονιστική διαδικασία -άρα, επί διακυβέρνησης Γλαύκου 
Κληρίδη εζητήθη να πάει παρακάτω και σωστά, κατά την άποψή μας- και στη 
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συνέχεια η πορεία προς την Ευρωζώνη θα εδημιουργούσε περισσότερες επιπλοκές.  
Εφτάσαμε σήμερα να μπορούμε να προχωρήσουμε.  Κατά συνέπεια, εμείς ως ΑΚΕΛ 
θα στηρίξουμε αυτή την πρόθεση της πολιτείας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα στηρίξει αυτό το νομοσχέδιο και 
τους κανονισμούς.  Ακριβώς, λέμε ότι είχαμε κάποιες επιφυλάξεις.  Σίγουρα, η 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα έχει σημειώσει κάποια σημεία, που θα πρέπει να 
ληφθούν υπόψη.  Η κυβέρνηση λέει ότι θα τα λάβει υπόψη.  Έχουν να κάνουν κυρίως 
με το ότι θα πρέπει να υπάρχει ξεχωριστό τμήμα με ξεχωριστή αρμοδιότητα που θα 
χειρίζεται αυτό τον τομέα.  Η Κεντρική Τράπεζα όντως δε φάνηκε να έχει ιδιαίτερη 
αντίθεση.  Μάλιστα, έχουν πει ότι, όπως έχουν φτάσει τα πράματα, δεν μπορούμε καν 
να παρατείνουμε αυτή την υποχρέωση· πρέπει να γίνει, όλα έχουν ετοιμαστεί.  
Υπάρχει μια επιφύλαξη όσον αφορά το αν είναι έτοιμο το Υπουργείο Οικονομικών 
αυτή τη στιγμή να αναλάβει, όπως πρέπει, αυτή τη δουλειά, όμως ενώπιον της 
Βουλής, της επιτροπής, δήλωσαν ότι είναι έτοιμοι να κάνουν όλα όσα χρειάζονται.   

 Εμείς θα υποστηρίξουμε αυτά τα σχέδια νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση. 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Από την πλευρά τη δική μας, κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι τασσόμαστε 
υπέρ της έγκρισης του νομοσχεδίου και των κανονισμών, όμως θα θέλαμε ακριβώς να 
καταθέσουμε την άποψή μας, ότι αυτή η αλλαγή δυστυχώς γίνεται σε μια κρίσιμη και 
ενδεχομένως άκαιρη περίοδο.  Το μοντέλο το οποίο ίσχυσε μέχρι σήμερα, της 
συνεργασίας της Κεντρικής Τράπεζας και του Υπουργείου Οικονομικών για τη 
διαχείριση του δημοσίου χρέους, πιστεύουμε ότι ήταν ιδιαίτερα αξιόπιστο και ιδιαίτερα 
αποδοτικό.  Όμως, από τη στιγμή που και η Κεντρική Τράπεζα δεν είχε οποιαδήποτε 
ένσταση και είχε δώσει συγκατάθεση γι’ αυτή την αλλαγή, εμείς δεν μπορούσαμε να 
αρνηθούμε και να καταψηφίσουμε.   

 Αυτό το οποίο ελπίζουμε είναι ότι το Υπουργείο Οικονομικών έχει προβεί στις 
κατάλληλες προετοιμασίες, έχει δημιουργήσει τη σωστή υποδομή και δε θα υπάρξει 
στο μέλλον οποιοδήποτε πρόβλημα αξιοπιστίας των στοιχείων που η Κύπρος θα δίνει 
γύρω από τη διαχείριση του δημόσιου χρέους.  Φυσικά, θα βρισκόμαστε σε 
επαγρύπνηση και θα κριθεί στο τέλος η ενέργεια αυτή, καθώς επίσης και η αντίστοιχη 
υπηρεσία του υπουργείου από τα αποτελέσματα τα οποία θα έχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 11.  
Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και δώδεκα εναντίον, τα άρθρα 1 μέχρι 3 
εγκρίνονται και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Γραμματίων του Κυπριακού 
∆ημοσίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και δώδεκα εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 
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Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι μετά θα επιληφθούμε δύο κανονισμών, 
κύριε Πρόεδρε, και εξαρτώνται από αυτό το νόμο.  Θα πρέπει να υπάρξει πρόνοια, 
ώστε ο νόμος που ψηφίσαμε ήδη να δημοσιευθεί πριν από τη δημοσίευση των 
κανονισμών στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εάν και εφόσον οι κανονισμοί σχετίζονται απόλυτα με το νόμο, έχετε δίκαιο. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είναι άμεση η σχέση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αλλά, από ό,τι βλέπω, είναι «Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί ∆ανείου Αποταμιεύσεων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010».  

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, έχουν άμεση σχέση με το νομοθέτημα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εάν, κύριε Αγγελίδη, λέω, καλώς θα ληφθεί υπόψη η παρατήρησή σας. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Και εις τα τρία νομοθετήματα, νόμο και δύο κανονισμούς, έχει τεθεί ως 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος η 1η Αυγούστου, οπότε πρέπει να επισπεύσει η 
Βουλή τη δημοσίευση του νόμου απαραιτήτως πρώτα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η εκτελεστική εξουσία και η Βουλή.  

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ε, να την υπογράψει ο Πρόεδρος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 52 κανονισμών; 

 Είναι ομόφωνη η έγκριση;  Με τις ίδιες ψήφους, κύριε Νεοφύτου, η 
κοινοβουλευτική ομάδα είναι εναντίον; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και δώδεκα ψήφους εναντίον οι κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 53 κανονισμών; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και δώδεκα ψήφους εναντίον οι κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν  54 θέμα είναι «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Λευτέρης  Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Ιουνίου 
και 5 Ιουλίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού, καθώς και ο γενικός διευθυντής της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(ΑΗΚ). Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΑΗΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
παρευρέθηκε στη συνεδρίαση της επιτροπής.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση με νόμο, σύμφωνα με τις 
διατάξεις του περί της ∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών του Λογιστικού της 
∆ημοκρατίας Νόμου [Ν. 112(Ι)/2002], της παρασχεθείσας εγγύησης από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, διά του Υπουργού Οικονομικών, για την αποπληρωμή δανείου 
που έχει συναφθεί μεταξύ της ΑΗΚ και της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λίμιτεδ 
για ποσό ύψους ενενήντα εκατομμυρίων ευρώ (€90.000.000). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το προϊόν 
του εν λόγω δανείου θα χρησιμοποιηθεί για τη χρηματοδότηση του αναπτυξιακού 
προγράμματος της ΑΗΚ και θα τιμολογείται με κυμαινόμενο επιτόκιο Euribor έξι 
μηνών, προσαυξημένο κατά 2,3%, το οποίο στις 5 Ιουλίου 2010 ανερχόταν στο 
1,056%.  Το εν λόγω δάνειο θα αποπληρωθεί σε δέκα χρόνια (120 μήνες), σε δεκαέξι 
(16) ισόποσες εξαμηνιαίες δόσεις, με περίοδο χάριτος σε κεφάλαιο για τους πρώτους 
είκοσι τέσσερις (24) μήνες, και το 80% του οφειλόμενου ποσού του δανείου θα 
εξασφαλίζεται με κυβερνητική εγγύηση.    

 Σημειώνεται ότι, μετά από εξέταση διάφορων χρηματοδοτικών προτάσεων, η 
ΑΗΚ διαπραγματεύτηκε και κατόπιν συνεννοήσεως με το Υπουργείο Οικονομικών 
έκανε αποδεκτή την πιο ευνοϊκή υπό τις περιστάσεις χρηματοδοτική πρόταση, αυτή 
της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας.  

 Σύμφωνα με όσα δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής της 
ΑΗΚ, το δάνειο θα καλύψει το επενδυτικό πρόγραμμα που περιλαμβάνεται στο 
∆εκαετές Σχέδιο Ανάπτυξης της ΑΗΚ, το οποίο αφορά κυρίως τα έργα στον 
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ηλεκτροπαραγωγό σταθμό Βασιλικού για τη δημιουργία μονάδων παραγωγής και τον 
εκσυγχρονισμό και την αναβάθμιση του δικτύου μεταφοράς και διανομής ηλεκτρικού 
ρεύματος. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο, με απόφασή του ημερομηνίας 3 
Ιουνίου 2010, παραχώρησε τη συγκατάθεσή του για την εξασφάλιση του δανείου των 
€90.000.000 με κυβερνητικές εγγυήσεις, ενώ παράλληλα συγκατατέθηκε στην 
εξασφάλιση από την ΑΗΚ ενδιάμεσου δανείου (bridging loan) ύψους σαράντα 
εκατομμυρίων ευρώ (€40.000.000) για την κάλυψη επειγουσών αναγκών της Αρχής, 
με σκοπό την απρόσκοπτη λειτουργία αυτής μέχρι την ολοκλήρωση των διαδικασιών 
εξασφάλισης της κυβερνητικής εγγύησης.   

  Σημειώνεται περαιτέρω ότι η κυβερνητική εγγύηση που παραχωρείται 
ικανοποιεί τις πρόνοιες των κοινοτικών Οδηγιών και κανονισμών και του περί Ελέγχου 
των Κρατικών Ενισχύσεων Νόμου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου, έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες 
θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου για την κατά νόμο κύρωση της προβλεπόμενης σε αυτό 
συμφωνίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού καταθέτει την έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη 
σχετικής απόφασης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα 
τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Κύριε Παπαδόπουλε Νικόλα. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.   

 Θα ψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, πλην όμως θέλουμε να 
καταθέσουμε μια επιφύλαξη -υπάρχουν δύο επιφυλάξεις- σε ό,τι αφορά το δανεισμό 
της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, γιατί θεωρούμε ότι αυτός ο δανεισμός έχει φτάσει 
πλέον τέτοια επίπεδα, που δημιουργούν εύλογο προβληματισμό και αμφιβολία κατά 
πόσο η ΑΗΚ θα μπορέσει ποτέ να εξοφλήσει αυτά τα χρέη, τουλάχιστον με την 
υφιστάμενη κερδοφορία της.  Σήμερα η κερδοφορία της ΑΗΚ υπολείπεται σε πάρα 
πολύ σημαντικό βαθμό του ποσοστού αύξησης των χρεών της, λόγω των υπέρογκων 
δανείων που έχει αναλάβει τα τελευταία χρόνια στην προσπάθειά της να αναπτύξει 
την υποδομή και το δίκτυό της.  Επομένως, εγείρεται ένα ερώτημα κατά πόσο 
επιπρόσθετος δανεισμός, για να καλύπτει έκτακτες ανάγκες όπως είναι η παρούσα, 
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είναι η ιδανικότερη λύσις ή κατά πόσο πρέπει να εξεταστεί ολοκληρωτικά το ευρύτερο 
πλαίσιο χρηματοδότησης του οργανισμού. 

 ∆εύτερον, επειδή είχε υποβληθεί και σχετική ερώτηση στην επιτροπή 
Οικονομικών και πήραμε την απάντηση πριν από λίγο με επιστολή του διοικητικού 
συμβουλίου της ΑΗΚ -είχαμε ρωτήσει κατά πόσο θα προχωρήσει η κυβέρνησις να 
αποτραβήξει μερίσματα από τον οργανισμό- σε τέτοια περίπτωση εγείρεται το 
ερώτημα «μα, γιατί να δανείζεται ο οργανισμός, αφού από την άλλη θα αποσπά 
μερίσματα η κυβέρνησις αυτές τις δύσκολες ώρες εν μέσω της οικονομικής κρίσης;».  
Και έχουμε λάβει σήμερα διαβεβαιώσεις από το διοικητικό συμβούλιο ότι οι δικές τους 
διαβεβαιώσεις από το Υπουργείο Οικονομικών είναι ότι για τα επόμενα δύο χρόνια δεν 
πρόκειται η κυβέρνησις να ζητήσει οποιοδήποτε μέρισμα από αυτό τον οργανισμό.  
Επομένως, γι’ αυτούς τους λόγους και παρά τις επιφυλάξεις μας, επειδή 
αντιλαμβανόμαστε ότι, αν δεν ψηφίσουμε αυτό το δάνειο, ενδεχομένως να προκληθεί 
και πρόβλημα στην παροχή ηλεκτρισμού αυτή την καλοκαιρινή περίοδο, θα 
εγκρίνουμε, παρά τις επιφυλάξεις μας, το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα μιλήσω επί μακρόν, αλλά υπολόγισα ότι θα είναι πάνω 
από δύο λεπτά η ομιλία μου και σεβόμενος τον κανονισμό ανήλθα στο βήμα. 

 Η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, λόγω του γεγονότος ότι συνεχίζεται στον τομέα 
της παροχής ηλεκτρικής ενέργειας το μονοπώλιο, αναγκάζεται να προβαίνει σε 
επενδύσεις, για να καλύψει όχι μόνο το 100% των αναγκών της κυπριακής οικονομίας, 
αλλά για δώδεκα ή δεκατρείς μέρες του Αυγούστου, που αυξάνεται κατά 8% η 
κατανάλωση, κάνει επενδύσεις, για να καλύψει το 110% με 115% των αναγκών 
ολόκληρης της οικονομίας της Κύπρου και των νοικοκυριών.  Αναπόφευκτα, λόγω του 
ότι είμαστε στην Ευρώπη και δεν μπορεί να συνεχίσει το κρατικό μονοπώλιο στον 
τομέα της ηλεκτρικής ενέργειας, κάποια μέρα, όσο και αν καθυστερούμε αυτή τη μέρα, 
θα υπάρξει ανταγωνισμός και αναπόφευκτα ένα σημαντικό μερίδιο της αγοράς θα 
πάει στους ανταγωνιστές.  Και το €1 και πλέον δις που θα επενδύσει η Αρχή 
Ηλεκτρισμού θα της φορτώσει επιπρόσθετα κόστη και δε θα μπορεί να αντεπεξέλθει, 
να ανταγωνιστεί σε ανταγωνιστικές τιμές αυτούς που θα μπουν στο παιχνίδι του τομέα 
της παροχής ηλεκτρικής ενέργειας.  Κάθε ώρα που παρατείνεται το κρατικό 
μονοπώλιο είναι εις βάρος της βιωσιμότητος της Αρχής Ηλεκτρισμού και εις βάρος του 
εργασιακού μέλλοντος όσων εργάζονται στην Αρχή Ηλεκτρισμού.   

 ∆εύτερον, κύριε Πρόεδρε, την 1η Απριλίου αυτή η κυβέρνηση, έστω και 
καθυστερημένα, υπέβαλε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή το Πρόγραμμα Σταθερότητος 
και Ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας.  Ήταν σαφέστατη η γραπτή δέσμευση της 
κυβέρνησης, σε μια προσπάθεια να πείσει τους εταίρους μας και την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή για μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος το 2010 και το 2011, ότι 
δεσμευόταν ότι θα πάρει αυξημένα μερίσματα από τους ημικρατικούς οργανισμούς. 
όχι από τον ημικρατικό οργανισμό, από τους ημικρατικούς οργανισμούς.  Αυτοί δεν 
είναι άλλοι από την ΑΤΗΚ και την ΑΗΚ.  Ζητήσαμε δέσμευση του Υπουργείου 
Οικονομικών, κατά πόσο δεσμεύεται, εάν εγκριθεί η παρούσα εγγύηση για το δάνειο 
των €90 εκατομ., ότι για τα έτη 2010 και 2011 δε θα πάρει μέρισμα από έναν 
οργανισμό που όχι μόνο δεν έχει κέρδη, αλλά αναγκάζεται να προσθέσει στα 
εκατοντάδες εκατομμύρια δάνεια ακόμα €90 εκατομ.  Αντί της γραπτής διαβεβαίωσης 
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του αρμόδιου υπουργού, που δεσμεύτηκε ότι θα πάρει μέρισμα από την ΑΗΚ, πήραμε 
σήμερα μια επιστολή από τον αντιπρόεδρο της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ότι δήθεν 
έχει διαβεβαιώσεις ότι δε θα του πάρουν μέρισμα.   

 Με αυτά τα νεφελώδη, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν 
μπορούμε να ψηφίσουμε αυτή την εγγύηση, γιατί μπορεί να λειτουργήσει και εις βάρος 
της Αρχής Ηλεκτρισμού και των εργαζομένων, το να φορτώνεται δάνεια η Αρχή 
Ηλεκτρισμού.  Άρα, και αβέβαιο το εργασιακό περιβάλλον και ενδεχόμενα από την 
πίσω πόρτα θα δανείζεται η ΑΗΚ, για να παίρνουμε μερίσματα, να κλείνουμε 
δημοσιονομικές τρύπες. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Χάνουμε ώρα, γιατί δε δηλώνει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός τη θέση του.  
Τώρα κάμνεις την ψηφοφορία, επειδή εν είπαν τη θέση τους… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, μπορεί να έχει δίκαιο ο κ. Κατσουρίδης, αλλά αυτή η 
παράταξη έχει μια συνέπεια λόγων και ψήφων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε, και δώδεκα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές;  ∆ε διέγνωσα να υπάρχουν αποχές. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ και δώδεκα ψήφους εναντίον τα άρθρα 1 έως 3  
εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης 
της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δώδεκα εναντίον και καμία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 55 είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 2010 Νόμος (Αρ. 1) του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 2010 Νόμος (Αρ. 1) του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Ιουλίου 2010.  
Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών και ο πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το ταμείο 
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου ποσού ύψους €55.889, για σκοπούς 
ενίσχυσης  της επιτροπής σε ανθρώπινο δυναμικό με επτά (7) νέες θέσεις.  
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, προκύπτει ανάγκη 
δημιουργίας έξι (6) νέων θέσεων Λειτουργού και μίας (1) θέσης Βοηθού 
Γραμματειακού Λειτουργού, λόγω των πρόσθετων αρμοδιοτήτων της επιτροπής, που 
αφορούν εποπτικούς, επιτόπιους ελέγχους και εξέταση αιτήσεων. Ειδικότερα, οι 
υποχρεώσεις της επιτροπής αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Την εποπτεία και επιτόπιους ελέγχους επιχειρήσεων παροχής επενδυτικών 
υπηρεσιών (ΕΠΕΥ), οι οποίες ανέρχονται στις εβδομήντα επτά (77). 

2. Την εξέταση αιτήσεων ΕΠΕΥ, ο αριθμός των οποίων παρουσιάζεται αυξημένος 
κατά τους τελευταίους δώδεκα μήνες.  

3. Την άσκηση ελέγχου που αφορά τη συμμόρφωση με τις συνεχείς υποχρεώσεις 
των εποπτευομένων (εκδότες, ΕΠΕΥ, Ρυθμιζόμενη Αγορά). 

4. Την ανάληψη υποχρεώσεων που προκύπτουν από την εισαγωγή νέων 
νομοθετικών ρυθμίσεων που επιβάλλονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, λόγω 
της χρηματοοικονομικής κρίσης. 

 Επιπρόσθετα, ο πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου ανέφερε 
ότι, σύμφωνα με την απόφαση του Υπουργείου Οικονομικών, ανατέθηκε σε αυτήν και 
η εποπτεία των εμπιστευματοδόχων και διαχειριστικών επιχειρήσεων παροχής 
συμβουλευτικών υπηρεσιών για διορισμό συμβουλίων εταιρειών. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή για την τελευταία 
έκθεση του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου του 2009, όπου τονίζεται ότι πρέπει να 
δοθεί ιδιαίτερη σημασία στον έλεγχο των ΕΠΕΥ ξένων συμφερόντων, που εδρεύουν 
στην Κύπρο, αλλά δραστηριοποιούνται εκτός Κύπρου.  Το εξήντα τοις εκατό  (60%) 
περίπου των συναλλαγών του χρηματιστηρίου της Μόσχας προέρχεται από ΕΠΕΥ 
που εδρεύουν στην Κύπρο και, λόγω έλλειψης προσωπικού, το 2009 δε διενεργήθηκε 
κανένας επιτόπιος έλεγχος στις ΕΠΕΥ.  Η συνέχιση της ελλιπούς εποπτείας θα 
επηρεάσει αρνητικά την Κύπρο ως  χρηματοοικονομικό κέντρο. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για το 2010 είχε επισημάνει ότι, παρά τις παρούσες 
συνθήκες δημοσιονομικής εξυγίανσης, υπάρχει ανάγκη άμεσης ενίσχυσής της με 
πρόσθετο προσωπικό, ώστε να είναι ικανή να αντεπεξέλθει στις αυξημένες εποπτικές 
της αρμοδιότητες, και ότι είχε αποστείλει στον Υπουργό Οικονομικών σχετική 
επιστολή με ημερομηνία 18 Φεβρουαρίου 2010  επισημαίνοντας την ανάγκη αυτή. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι το ετήσιο κόστος για την πρόσληψη του πρόσθετου 
προσωπικού ανέρχεται στο ποσό των €300.000 και, σύμφωνα με τον πρόεδρο της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς,  το ποσό αυτό δε θα επιβαρύνει το κράτος, καθότι με την 
πρόσληψη πρόσθετου προσωπικού και τη διενέργεια περαιτέρω ελέγχων αναμένεται 
ότι  τα έσοδα της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς θα αυξηθούν. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του υπό εξέταση νομοσχεδίου και γι’ αυτό εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 
του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι ομόφωνο, ελπίζω να μην υπάρχουν και εδώ ομιλητές επί θέματος αρχής! 

 ∆εύτερη ανάγνωσις, παρακαλώ.  
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς ποσού 
ύψους €55.889 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 ∆ημιουργία θέσεων.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 2010 Νόμος (Αρ. 1) του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 56 θέμα είναι «Ο περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων 
Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμος του 2009».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης 

Παρόχων Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμος 
του 2009» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 
Μαΐου, στις 3, 10 και 24 Ιουνίου και την 1η Ιουλίου 2010. 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου 
Προγραμματισμού και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 
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 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η μεταφορά στην εθνική 
νομοθεσία των διατάξεων της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με τις υπηρεσίες στην 
εσωτερική αγορά.  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο 44 της Οδηγίας, τα κράτη 
μέλη ήταν υποχρεωμένα να εναρμονιστούν με την εν λόγω Οδηγία μέχρι τις 28 
∆εκεμβρίου 2009.  Συναφώς, επισημαίνεται ότι το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων στις 26 Νοεμβρίου 2009 και παραπέμφθηκε για εξέταση 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας ως το βασικό νομοσχέδιο 
ενός πακέτου νομοσχεδίων και κανονισμών που επίσης εναρμονίζουν το κυπριακό 
δίκαιο με την πιο πάνω αναφερόμενη Οδηγία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το 
νομοσχέδιο σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 
μεταξύ 1ης ∆εκεμβρίου 2009 και 27ης Απριλίου 2010.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εμπορίου και Βιομηχανίας το ∆εκέμβριο του 2009 ετοίμασε έκθεση προς την 
ολομέλεια της Βουλής, με ημερομηνία 9 ∆εκεμβρίου 2009, για το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο.  Ωστόσο, η ολομέλεια του σώματος στις 10 ∆εκεμβρίου 2009 αποφάσισε 
ότι το νομοσχέδιο αυτό έχρηζε περαιτέρω συζήτησης στην επιτροπή.  Σε νεότερη 
συνεδρία της, ημερομηνίας 27 Απριλίου 2010, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου 
και Βιομηχανίας έκρινε ότι το παρόν νομοσχέδιο μαζί με τα άλλα εναρμονιστικά με τη 
συγκεκριμένη Οδηγία νομοσχέδια και κανονισμούς άπτονταν θεμάτων εργασιακού 
καθεστώτος, γι’ αυτό και εισηγήθηκε την παραπομπή τους στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο πρόεδρος της οποίας αποδέχτηκε 
την εισήγηση αυτή. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου από την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το Γραφείο 
Προγραμματισμού, το οποίο ορίστηκε με την υπ’ αριθμόν 67.460 απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008, ως η συντονιστική αρχή για 
την υιοθέτηση της εν λόγω Οδηγίας, ενημέρωσε εκ νέου την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου.  Η εκπρόσωπος του γραφείου δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι 
σκοπός του εναρμονιστικού νομοσχεδίου είναι η θέσπιση γενικών διατάξεων που 
διευκολύνουν την άσκηση της ελευθερίας εγκατάστασης των παρόχων υπηρεσιών στη 
∆ημοκρατία, καθώς και την ελεύθερη κυκλοφορία των υπηρεσιών που προσφέρονται 
στη ∆ημοκρατία από παρόχους που βρίσκονται εγκατεστημένοι σε άλλα κράτη μέλη, 
διατηρώντας ταυτόχρονα υψηλό ποιοτικό επίπεδο υπηρεσιών. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, καθώς και την εισηγητική έκθεση 
που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, αυτό προβλέπει μεταξύ άλλων και τα 
ακόλουθα: 

1. Τα συστήματα και τις προϋποθέσεις χορήγησης άδειας παροχής υπηρεσιών 
από παρόχους που βρίσκονται εγκατεστημένοι στη ∆ημοκρατία, τη διάρκεια της 
εν λόγω άδειας και τη διαδικασία επιλογής μεταξύ των υποψηφίων που 
αιτούνται άδεια σε περίπτωση περιορισμένου αριθμού διαθέσιμων αδειών. 

2. Τις απαιτήσεις οι οποίες απαγορεύεται να επιβάλλονται με νομοθεσία για την 
παροχή υπηρεσιών, καθώς και τη διαδικασία αξιολόγησης κατά πόσο 
απαιτήσεις που δυνατόν να περιληφθούν σε μελλοντικές νομοθεσίες συνάδουν 
με τις αρχές της ελευθερίας εγκατάστασης και της ελεύθερης κυκλοφορίας των 
υπηρεσιών. 
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3. Τη διασφάλιση της αρχής της ελεύθερης κυκλοφορίας των υπηρεσιών των 
παρόχων που βρίσκονται εγκατεστημένοι σε άλλο κράτος μέλος, καθορίζοντας 
ταυτόχρονα τους τομείς στους οποίους επιτρέπεται παρέκκλιση από την εν 
λόγω αρχή. 

4. Την απλούστευση των διοικητικών διαδικασιών που πρέπει να ακολουθούνται 
στις περιπτώσεις που για παροχή των υπηρεσιών απαιτείται η παραχώρηση 
άδειας. 

5. Την εγκαθίδρυση του Ενιαίου Κέντρου Εξυπηρέτησης (ΕΚΕ) στο Υπουργείο 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για παροχή πληροφοριών και 
ενημέρωση των παρόχων υπηρεσιών και την εξ αποστάσεως ηλεκτρονική 
διεκπεραίωση των απαιτούμενων διαδικασιών και διατυπώσεων για πρόσβαση 
των παρόχων σε δραστηριότητες παροχής υπηρεσιών. 

6. Την υποχρέωση των παρόχων υπηρεσιών να παραχωρούν στους αποδέκτες 
τις απαραίτητες πληροφορίες σε σχέση με την υπηρεσία την οποία παρέχουν. 

7. Την ασφάλιση επαγγελματικής ευθύνης των παρόχων, τις εμπορικές 
επικοινωνίες των νομοθετικά κατοχυρωμένων επαγγελμάτων και τις 
δραστηριότητες πολλαπλών ειδικοτήτων. 

8. Τη συνεργασία των αρμόδιων αρχών της ∆ημοκρατίας με τις αρμόδιες αρχές 
άλλων κρατών μελών στο πλαίσιο της άσκησης του εποπτικού τους ρόλου ως 
προς τους παρόχους υπηρεσιών. 

 Σημειώνεται ότι για τους σκοπούς του παρόντος νομοσχεδίου “υπηρεσία” 
σημαίνει κάθε μη μισθωτή οικονομική δραστηριότητα που παρέχεται κατά κανόνα 
έναντι αμοιβής, κατά την έννοια του άρθρου 5 της συνθήκης για τη λειτουργία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Αρμόδια υπουργεία για την εφαρμογή του νομοσχεδίου είναι όλα τα υπουργεία, 
εξαιρουμένου του Υπουργείου Άμυνας και του Υπουργείου Εξωτερικών. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου Προγραμματισμού επισήμανε συναφώς ότι για 
την πλήρη υιοθέτηση της Οδηγίας σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά 
απαιτείται επιπρόσθετα και πέραν της θέσπισης του προτεινόμενου νόμου πλαισίου η 
τροποποίηση επιμέρους υφιστάμενων νομοθεσιών που ρυθμίζουν την παροχή 
συγκεκριμένων υπηρεσιών και οι οποίες προωθούνται ξεχωριστά από το αρμόδιο για 
κάθε νομοθεσία υπουργείο.  Όπως η ίδια εξήγησε, η τροποποίηση των εν λόγω 
επιμέρους νομοθεσιών κρίθηκε σκόπιμη ύστερα από σχετική διαβούλευση που 
συντόνισε το Γραφείο Προγραμματισμού με τα αρμόδια υπουργεία και άλλους 
εμπλεκόμενους φορείς, με σκοπό την αξιολόγηση της συμβατότητας (screening) της 
νομοθεσίας και διοικητικής πρακτικής στους τομείς αρμοδιότητας του κάθε 
υπουργείου.  Σύμφωνα με την ίδια, οι νομοθεσίες αυτές ξεπερνούν τις πενήντα σε 
αριθμό και ήδη ορισμένες από αυτές κατατέθηκαν στη Βουλή και εκκρεμούν ενώπιον 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και άλλων 
αρμόδιων κοινοβουλευτικών επιτροπών. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου Προγραμματισμού ανέφερε ως παραδείγματα 
υπηρεσιών που καλύπτονται από την προτεινόμενη νομοθεσία τα ακόλουθα: 

1. Πλείστα νομοθετικά κατοχυρωμένα επαγγέλματα, όπως δικηγόροι, λογιστές, 
αρχιτέκτονες. 

2. Τεχνίτες. 
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3. Επιχειρήσεις που παρέχουν διαχειριστικές συμβουλές οργάνωσης 
εκδηλώσεων, διαφήμισης και πρόσληψης. 

4. ∆ιανεμητικό εμπόριο,  λιανικό και χονδρικό εμπόριο προϊόντων και υπηρεσιών. 

5. Υπηρεσίες στον τομέα του τουρισμού, όπως ταξιδιωτικά γραφεία. 

6. Υπηρεσίες ψυχαγωγίας, όπως αθλητικά κέντρα και πάρκα. 

7. Υπηρεσίες κατασκευής. 

8. Υπηρεσίες διανομής και σίτισης, όπως ξενοδοχεία και εστιατόρια. 

9. Υπηρεσίες εκμίσθωσης, όπως ενοικιάσεις αυτοκινήτων. 

10. Υπηρεσίες στους τομείς εκπαίδευσης και κατάρτισης. 

11. Υπηρεσίες ακινήτων. 

12. Υπηρεσίες οικιακής υποστήριξης, όπως υπηρεσίες καθαρισμού και φύλαξης 
παιδιών.  

 Σημειώνεται ότι από το πεδίο εφαρμογής της Οδηγίας και της προτεινόμενης 
νομοθεσίας εξαιρούνται οι ακόλουθες υπηρεσίες/δραστηριότητες:  

1. Οι μη οικονομικές υπηρεσίες γενικού ενδιαφέροντος, όπως η δημόσια 
εκπαίδευση. 

2. Οι χρηματοοικονομικές υπηρεσίες, συμπεριλαμβανομένων αυτών που 
αφορούν τράπεζες, πιστώσεις, ασφαλίσεις και αντασφαλίσεις, επαγγελματικές 
ή προσωπικές συντάξεις, χρεόγραφα, αμοιβαία κεφάλαια και πληρωμές. 

3. Οι υπηρεσίες και τα δίκτυα ηλεκτρονικών επικοινωνιών όσον αφορά τα θέματα 
που ρυθμίζονται από τις Οδηγίες 2002/19/ΕΚ, 2002/20/ΕΚ, 2002/21/ΕΚ, 
2002/22/ΕΚ και 2002/58/ΕΚ. 

4. Οι υπηρεσίες στον τομέα των μεταφορών, συμπεριλαμβανομένων των 
λιμενικών υπηρεσιών. 

5. Οι υπηρεσίες που παρέχονται από γραφεία εύρεσης προσωρινής εργασίας. 

6. Οι υπηρεσίες υγειονομικής περίθαλψης. 

7. Οι οπτικοακουστικές υπηρεσίες. 

8. Οι δραστηριότητες παροχής υπηρεσιών τυχερών παιγνίων. 

9. Οι δραστηριότητες που συνδέονται με την άσκηση δημόσιας εξουσίας. 

10. Ορισμένες κοινωνικές υπηρεσίες που σχετίζονται με την κοινωνική στέγαση, 
την παιδική μέριμνα και τη στήριξη ατόμων που έχουν ανάγκη. 

11. Οι ιδιωτικές υπηρεσίες ασφάλειας. 

12. Οι υπηρεσίες των συμβολαιογράφων και των δικαστικών επιμελητών που 
διορίζονται με επίσημη πράξη της αρμόδιας διοικητικής αρχής. 

 Επιπλέον, διευκρινίζεται ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 5 του 
νομοσχεδίου, σε περίπτωση σύγκρουσης του προτεινόμενου νόμου με διάταξη άλλης 
κοινοτικής πράξης και της αντίστοιχης εναρμονιστικής της νομοθεσίας που ρυθμίζει 
τις ειδικές πτυχές της πρόσβασης και της άσκησης δραστηριότητας παροχής 
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υπηρεσίας σε ειδικούς τομείς ή ειδικά επαγγέλματα, υπερισχύει η διάταξη της άλλης 
κοινοτικής πράξης και της αντίστοιχης εναρμονιστικής εθνικής νομοθεσίας.  Στο 
νομοσχέδιο αναφέρονται ενδεικτικά τέτοιες πράξεις οι οποίες υπερισχύουν έναντι του 
προτεινόμενου νόμου, όπως είναι η Οδηγία 96/71/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου σχετικά με την απόσπαση εργαζομένων στο πλαίσιο παροχής 
υπηρεσιών, ο Κανονισμός (ΕΟΚ) αριθ. 883/2004 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου για το συντονισμό των συστημάτων κοινωνικής ασφάλειας και η 
Οδηγία 2005/36/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου σχετικά με 
την αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων. 

 Σημειώνεται τέλος ότι το νομοσχέδιο επιτρέπει τη διατήρηση 
απαιτήσεων/προϋποθέσεων που δυνατόν να υπάρχουν σε επιμέρους νομοθεσίες και 
που αφορούν στην εγκατάσταση και διασυνοριακή παροχή υπηρεσιών, νοουμένου 
ότι ικανοποιούν τα κριτήρια της μη διάκρισης, της αναγκαιότητας και της 
αναλογικότητας και νοουμένου ότι δικαιολογούνται από επιτακτικούς λόγους 
δημόσιου συμφέροντος, όπως είναι η δημόσια τάξη, η δημόσια ασφάλεια, η δημόσια 
υγεία, η προστασία του περιβάλλοντος και άλλα.  Παράλληλα, το νομοσχέδιο 
καθορίζει συγκεκριμένες απαιτήσεις η επιβολή των οποίων απαγορεύεται, επειδή 
εισάγουν διακρίσεις ή είναι ιδιαίτερα περιοριστικές και δεν μπορούν να διατηρηθούν, 
όπως είναι για παράδειγμα απαίτηση αναφορικά με την ιθαγένεια του παρόχου της 
υπηρεσίας ή του προσωπικού του. 

 Στο στάδιο της διεξαγωγής της συζήτησης του νομοσχεδίου, ο πρόεδρος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Πάμπης 
Κυρίτσης, απευθυνόμενος στον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, έθεσε το ερώτημα κατά πόσο το υπό εξέταση νομοσχέδιο 
θίγει με οποιοδήποτε άμεσο ή έμμεσο τρόπο εργασιακά δικαιώματα ή θέματα 
εργασιακού καθεστώτος. 

 Απαντώντας στο πιο πάνω τεθέν ερώτημα, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο δε 
θα επηρεάσει με οποιοδήποτε τρόπο το εργατικό δίκαιο.  Όπως ο ίδιος διευκρίνισε, 
στο άρθρο 3 του νομοσχεδίου αναφέρεται ρητά ότι ο προτεινόμενος νόμος δε θίγει 
«το εργατικό δίκαιο, δηλαδή οποιαδήποτε νομική ή συμβατική διάταξη περί όρων 
απασχολήσεως ή όρων εργασίας, περιλαμβανομένης της υγείας και της ασφάλειας 
στους χώρους εργασίας, και περί των σχέσεων μεταξύ εργοδοτών και εργαζομένων, 
η οποία σέβεται το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ισχύει και εφαρμόζεται στη 
∆ημοκρατία, περιλαμβανομένης οποιασδήποτε νομοθεσίας στον τομέα της 
κοινωνικής ασφάλισης». 

 Περαιτέρω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων ζήτησε από την εκπρόσωπο του Γραφείου Προγραμματισμού 
περαιτέρω ενημέρωση, με στοιχεία, για τον τρόπο που τα άλλα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης επέλεξαν, για να μεταφέρουν στο εθνικό τους δίκαιο την εν 
λόγω Οδηγία, και για οποιαδήποτε σημεία της Οδηγίας που απασχόλησαν ιδιαίτερα 
τα άλλα κράτη μέλη και για τα οποία τα άλλα κράτη μέλη προχώρησαν σε κάποιες 
ιδιαίτερες ρυθμίσεις. 

 Ανταποκρινόμενο στο πιο πάνω αίτημα της επιτροπής, το Γραφείο 
Προγραμματισμού απέστειλε στην επιτροπή τη νομοθεσία της Ελλάδας, καθώς και 
τις νομοθεσίες άλλων πέντε κρατών μελών, της Μάλτας, της Τσεχικής ∆ημοκρατίας, 
της ∆ανίας, του Ηνωμένου Βασιλείου και της Ολλανδίας, τις οποίες το γραφείο 
μπόρεσε να εξασφαλίσει στην αγγλική γλώσσα.  Στα πλαίσια της συζήτησης αυτών 
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των νομοθεσιών σε συνεδρία της επιτροπής που επακολούθησε, τόσο η 
εκπρόσωπος του Γραφείου Προγραμματισμού όσο και η εκπρόσωπος του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσαν στην επιτροπή ότι τα κράτη μέλη 
μετέφεραν στην εθνική τους νομοθεσία την Οδηγία με παρόμοιο τρόπο και χωρίς 
ιδιαίτερες διαφοροποιήσεις, καθώς η εν λόγω Οδηγία είναι αρκετά λεπτομερής και 
δεν αφήνει στα κράτη μέλη περιθώρια ελιγμών. 

 Σημειώνεται ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων υιοθέτησε το αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου, το οποίο είχε 
υποβληθεί από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας στα πλαίσια της 
εξέτασης του νομοσχεδίου ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας και στο οποίο περιλήφθηκαν οι απαραίτητες τροποποιήσεις που 
προέκυψαν λόγω της έναρξης της ισχύος της Συνθήκης της Λισαβόνας την 1η 
∆εκεμβρίου 2009. 

 Επισημαίνεται επίσης ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων υιοθέτησε και ενσωμάτωσε στο νομοσχέδιο σχετική 
εισήγηση που είχε κατατεθεί στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας από τα μέλη της βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, η οποία προβλέπει την 
προσθήκη νέου εδαφίου (4) στο άρθρο 3 του νομοσχεδίου και έχει στόχο την 
ενίσχυση των θεσμών παρακολούθησης και εποπτείας των αρμόδιων αρχών και 
υπηρεσιών που έχουν την ευθύνη της τήρησης των διατάξεων του άρθρου 3 του 
νομοσχεδίου.  Σημειώνεται ότι το εν λόγω άρθρο κατοχυρώνει την άσκηση της 
ελευθερίας εγκατάστασης παρόχων υπηρεσιών στη ∆ημοκρατία και της ελεύθερης 
κυκλοφορίας των υπηρεσιών, διευκρινίζοντας ότι αυτό γίνεται χωρίς να θίγονται 
μεταξύ άλλων το εργατικό δίκαιο, το δικαίωμα σύναψης και εφαρμογής συλλογικών 
συμβάσεων και το δικαίωμα εργατικών κινητοποιήσεων. 

 Ταυτόχρονα, προκειμένου να απαλειφθούν αναχρονιστικές διατάξεις του 
νομοσχεδίου, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
κατόπιν υποδείξεως της Υπηρεσίας Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της Βουλής και σε 
συνεννόηση με την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα, διόρθωσε 
σχετικές αναφορές στο νομοσχέδιο που αφορούν τίτλους Οδηγιών και κανονισμών, 
που στο διάστημα που μεσολάβησε από την κατάθεση του νομοσχεδίου μέχρι την 
ολοκλήρωση της συζήτησής του αντικαταστάθηκαν από νέες Οδηγίες ή κανονισμούς, 
αντίστοιχα. 

 Στην πορεία εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, η Νομική Υπηρεσία 
της ∆ημοκρατίας με σχετική επιστολή της, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, ενημέρωσε 
την επιτροπή για την ανάγκη προσθήκης στο άρθρο 16 του νομοσχεδίου 
συγκεκριμένης πρόνοιας η οποία ορίζει με σαφή τρόπο ότι, εκτός όπου προβλέπεται 
διαφορετικά σε ειδικό νόμο ή κανονισμούς, οι προϋποθέσεις που ισχύουν στα 
συστήματα χορήγησης άδειας που αφορούν τους εγκατεστημένους στη ∆ημοκρατία 
παρόχους υπηρεσιών ισχύουν και για τους παρόχους διασυνοριακών υπηρεσιών, 
νοουμένου ότι τηρούνται οι αρχές και οι απαιτήσεις του προτεινόμενου νόμου.  
Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την εν λόγω επιστολή, η ανάγκη για την προσθήκη 
τέτοιας πρόνοιας επισημάνθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή κατά τη διάρκεια 
συνάντησης της ομάδας εμπειρογνωμόνων για τη διαδικασία της αμοιβαίας 
αξιολόγησης για την εφαρμογή της προαναφερόμενης Οδηγίας για τις υπηρεσίες (4th 
Plenary meeting of mutual evaluation process), που πραγματοποιήθηκε στις 
Βρυξέλλες στις 10 Ιουνίου 2010 και στην οποία η Κύπρος εκπροσωπήθηκε από 
λειτουργούς της Νομικής Υπηρεσίας και του Γραφείου Προγραμματισμού. 
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 Τέλος, κρίνεται σκόπιμο να σημειωθεί ότι εντελώς πρόσφατα, στις 24 Ιουνίου 
2010, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απηύθυνε αιτιολογημένη γνώμη στην Κύπρο, δυνάμει 
του άρθρου 258 της συνθήκης για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, λόγω μη 
ανακοίνωσης των μέτρων μεταφοράς στο εθνικό δίκαιο της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ 
σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά.  Η αιτιολογημένη γνώμη 
κοινοποιήθηκε στη Μόνιμη Αντιπροσωπία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση στις 28 Ιουνίου 2010.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού ενσωμάτωσε στο κείμενο του νομοσχεδίου και τη 
σχετική πρόνοια που ετοίμασε το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
σε σχέση με τη διασυνοριακή παροχή υπηρεσιών, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι θα τηρήσουν αποχή κατά 
την ψηφοφορία για το νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ 
της ψήφισης του νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί από την 
επιτροπή, στη βάση των όσων αναφέρονται πιο πάνω. 

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην 
ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι η Ε∆ΕΚ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια και δίδω το λόγο 
στην κ. Ρούλα Μαυρονικόλα, για να μας πληροφορήσει περί τούτου. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Το ΑΚΕΛ παραμένει στην αποχή, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 4. 

 Σχέση με άλλες διατάξεις του κοινοτικού και εθνικού δικαίου.  Άρθρο 5. 
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 Ενιαίο Κέντρο Εξυπηρέτησης.  Άρθρο 6. 

 Ηλεκτρονική διεκπεραίωση και απλούστευση των διαδικασιών.  Άρθρο 7. 

 ∆ικαίωμα ενημέρωσης.  Άρθρο 8. 

 Συνεργασία ΕΚΕ με αρμόδιες αρχές.  Άρθρο 9. 

 Γενικές αρχές και κριτήρια που διέπουν τα συστήματα χορήγησης άδειας κατά 
την άσκηση της ελευθερίας εγκατάστασης των παρόχων.  Άρθρο 10. 

 ∆ιάρκεια της άδειας.  Άρθρο 11. 

 Επιλογή μεταξύ περισσοτέρων υποψηφίων.  Άρθρο 12. 

 ∆ιαδικασίες για τη χορήγηση άδειας.  Άρθρο 13. 

 Απαιτήσεις που απαγορεύονται.  Άρθρο 14. 

 Αξιολόγηση απαιτήσεων σε νέες νομοθετικές, κανονιστικές και διοικητικές 
διατάξεις.  Άρθρο 15. 

 Ελεύθερη παροχή υπηρεσιών.  Άρθρο 16. 

 Συμπληρωματικές παρεκκλίσεις από την ελεύθερη παροχή υπηρεσιών.  
Άρθρο 17. 

 Παρεκκλίσεις για μεμονωμένες περιπτώσεις.  Άρθρο 18. 

 Περιορισμοί που απαγορεύονται σε σχέση με τους αποδέκτες.  Άρθρο 19. 

 Μη εισαγωγή διακρίσεων.  Άρθρο 20. 

 Βοήθεια για τους αποδέκτες.  Άρθρο 21. 

 Πληροφορίες για τους παρόχους και τις υπηρεσίες τους και επίλυση 
διαφορών.  Άρθρο 22. 

 Ασφάλιση επαγγελματικής ευθύνης και εγγυήσεις.  Άρθρο 23. 

 Εμπορικές επικοινωνίες των νομοθετικώς κατοχυρωμένων επαγγελμάτων.  
Άρθρο 24. 

 ∆ραστηριότητες πολλαπλών ειδικοτήτων.  Άρθρο 25. 

 Πολιτική ποιότητας των υπηρεσιών.  Άρθρο 26. 

 Εποπτεία παρόχων εγκατεστημένων στη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 27. 

 Εποπτεία σε περίπτωση προσωρινής μετακίνησης παρόχου που βρίσκεται 
εγκατεστημένος στη ∆ημοκρατία σε άλλο κράτος μέλος.  Άρθρο 28. 

 Εποπτεία σε περίπτωση προσωρινής μετακίνησης στη ∆ημοκρατία παρόχου 
που βρίσκεται εγκατεστημένος σε άλλο κράτος μέλος.  Άρθρο 29. 

 Μηχανισμός προειδοποίησης.  Άρθρο 30. 

 ∆ιοικητική συνεργασία.  Άρθρο 31. 

 Αμοιβαία συνδρομή και γενικές υποχρεώσεις για παρόχους εγκατεστημένους 
στη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 32. 

 Πληροφορίες σχετικά με την εντιμότητα των παρόχων.  Άρθρο 33. 
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 Αμοιβαία συνδρομή σε περιπτώσεις μεμονωμένων παρεκκλίσεων.  Άρθρο 34. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 35. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 35; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δεκαεννέα αποχές τα 
άρθρα 1 έως 35 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης 
Παρόχων Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμος του 
2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δεκαεννέα αποχές το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Αντιλαμβάνομαι, ο κ. Αγγελίδης θέλει να δικαιολογήσει την αποχή. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από την αιτιολογική έκθεση δεν κατάφερα να αντιληφθώ ποια 
είναι η θέσις της Γενικής Εισαγγελίας.  Και επειδή αυτός ο νόμος είναι ευρωπαϊκή 
Οδηγία την οποία και έχουμε μετατρέψει σε κυπριακό νόμο, δε σημαίνει ότι δεν 
μπορεί να εφαρμοστεί σε ολόκληρη την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Άλλο το κεκτημένο 
ως Οδηγία και άλλο ως νόμος.  ∆ιερωτώμαι μήπως δημιουργείται κάποια υπερβολική 
δυνατότητα αυτά τα δικαιώματα της ελεύθερης κυκλοφορίας υπηρεσιών κ.λπ. να είναι 
δυνατόν για όποιον Άγγλο, Γάλλο, Γερμανό να παν στην κατεχόμενη περιοχή.  Ως εκ 
τούτου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Απέσχετε γι’ αυτό το λόγο.  Έχουν καταγραφεί οι παρατηρήσεις σας. 

  Το υπ’ αριθμόν 57 θέμα είναι «Οι περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
(Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμοί του 2010».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και 

Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμοί 
του 2010» 

Παρόντες ׃ 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
τους υπό αναφορά κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1η 
Ιουλίου 2010. 

 Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας (ΥΚΕ) του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Οικονομικών, 
της Στατιστικής Υπηρεσίας του ίδιου υπουργείου, καθώς και εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 
άρθρο 11 του περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμου, είναι η 
αντικατάσταση των περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για 
την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμών του 2009 με τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, για σκοπούς αναθεώρησης του ύψους των δημοσίων βοηθημάτων που 
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παραχωρούνται για την κάλυψη βασικών αναγκών. 

 Όπως είναι γνωστό, το άρθρο 11 του Νόμου αυτού προνοεί ότι το ανώτατο 
ύψος του δημόσιου βοηθήματος καθορίζεται με κανονισμούς, που αναθεωρούνται 
κάθε χρόνο. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο των ΥΚΕ και την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει του υπό αναφορά κανονισμούς, το 2000 εκπονήθηκε από τις ΥΚΕ, σε 
συνεργασία με τη Στατιστική Υπηρεσία, ειδική μελέτη για τη διασφάλιση αξιοπρεπούς 
επιπέδου διαβίωσης, με στόχο τον καθορισμό του ύψους του βασικού δημόσιου 
βοηθήματος και των συντελεστών στους οποίους να βασίζεται η ετήσια αναθεώρησή 
του.  Συγκεκριμένα, στην εν λόγω μελέτη γίνεται, μεταξύ άλλων, σύσταση όπως οι 
ετήσιες αναθεωρήσεις του ύψους του δημόσιου βοηθήματος γίνονται ανάλογα με τις 
αυξήσεις στο δείκτη τιμών καταναλωτή για τα «επιλεγμένα αγαθά», που σύμφωνα με 
τη νομοθεσία εντάσσονται στις «βασικές ανάγκες». 

 Όπως ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε περαιτέρω, ο φετινός δείκτης τιμών 
καταναλωτή παρουσίασε μείωση της τάξης του 0,98% σε σύγκριση με άλλα χρόνια 
που σημείωνε αύξηση και, υπό το φως αυτών των δεδομένων, προτείνεται όπως, αντί 
μείωσης του ποσού που λαμβάνουν οι λήπτες δημόσιου βοηθήματος, αυτό να 
παραμείνει το ίδιο για την περίοδο από την 1η Ιουλίου 2010 μέχρι την 30ή Ιουνίου 
2011, όπως αυτό ίσχυε κατά την αμέσως προηγούμενη περίοδο, δηλαδή από την 1η 
Ιουλίου 2009 μέχρι την 30ή Ιουνίου 2010: 

 Για το λήπτη  €452,00 το μήνα 

 Για κάθε εξαρτώμενο που έχει συμπληρώσει το 
14ο έτος της ηλικίας του (€452,00 x 0,5) 

  

€226,00 το μήνα 

 Για κάθε εξαρτώμενο που δεν έχει συμπληρώσει 
το 14ο έτος της ηλικίας του (€452,00 x 0,3) 

  

€35,60 το μήνα. 

 Η εκπρόσωπος της Στατιστικής Υπηρεσίας, υιοθετώντας τη θέση του 
εκπρόσωπου των ΥΚΕ, πρόσθεσε ότι αυτή η μεταβολή στο δείκτη τιμών καταναλωτή 
σχετίζεται με τη μείωση των τιμών βασικών καταναλωτικών προϊόντων, όπως ο 
ηλεκτρισμός, το υγραέριο, τα υγρά καύσιμα και τα καθαριστικά είδη, αλλά και την 
αύξηση στο κόστος διατροφής.  Συνεπώς, πρόσθεσε, τυχόν μείωση του ποσού 
δημόσιου βοηθήματος που χορηγείται στους λήπτες θα είχε αρνητικές επιπτώσεις στο 
επίπεδο διαβίωσής τους. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών εξέφρασε τη συμφωνία του 
υπουργείου με την προτεινόμενη τροποποίηση. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό αναφορά κανονισμοί θα ισχύουν αναδρομικά από την 1η 
Ιουλίου 2010 και η εφαρμογή τους δε συνεπάγεται επιπρόσθετη δαπάνη. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, γι’  αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή τους, όπως αυτοί κατατέθηκαν 
από την εκτελεστική εξουσία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κυρία Αθηνά Κυριακίδου. 
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Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς μια διόρθωση στη σελίδα 2 της έκθεσης.  Υπάρχει 
αριθμητικό λάθος.  Για τους λήπτες δημοσίου βοηθήματος για το κάθε εξαρτώμενο 
που δεν έχει συμπληρώσει το 14ο έτος της ηλικίας του, ο πολλαπλασιασμός €452,00 
επί 0,3 μας κάνει €135,60 και όχι €35,60.  Να σημειωθεί, παρακαλώ, για να γραφτεί 
σωστά.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι όντως έτσι το πράγμα;  Ο πρόεδρος της αρμόδιας επιτροπής… Είναι 
στην έκθεση.  Ωραία!  Έχει σημειωθεί η παρατήρησις της κ. Αθηνάς Κυριακίδου. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 58 μέχρι και 63 έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί Χημικών Ουσιών Νόμος του 2010», «Οι περί Χημικών 
Ουσιών (Ταξινόμηση, Συσκευασία και Επισήμανση Επικίνδυνων Ουσιών και 
Μειγμάτων) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του 
κανονισμού REACH) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις 
του κανονισμού ΕΚ/689/2008) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Χημικών Ουσιών 
(Παραβάσεις του κανονισμού ΕΚ/1272/2008) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί 
Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του άρθρου 1 του κανονισμού ΕΚ/1102/2008) 
Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς του επισυνημμένου 

παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
από κοινού το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Ιουνίου και την 1η Ιουλίου 
2010.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Γενικού Χημείου του Κράτους του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ και 
των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ.  Η συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ, 
παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η θέσπιση διατάξεων για την 
εφαρμογή: 
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1. του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 1272/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 16ης ∆εκεμβρίου 2008 για την ταξινόμηση, την επισήμανση και 
τη συσκευασία των ουσιών και των μειγμάτων, όπως αυτός τροποποιήθηκε με 
τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 790/2009 της 10ης Αυγούστου 2009, ο οποίος είναι 
γνωστός ως “Κανονισμός CLP (Classification, Labeling, Packaging)”, και 

2. του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 1102/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 22ας Οκτωβρίου 2008 για την απαγόρευση των εξαγωγών 
μεταλλικού υδραργύρου και ορισμένων ενώσεων και μειγμάτων υδραργύρου 
και για την ασφαλή αποθήκευση του μεταλλικού υδραργύρου. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και την εισηγητική έκθεση 
που συνοδεύει το νομοσχέδιο, αυτό αντικαθιστά τον ισχύοντα περί Χημικών Ουσιών, 
Παρασκευασμάτων και Προϊόντων Νόμο [Ν. αρ. 10(Ι)/2009] και προτείνει 
εφαρμοστικές διατάξεις των αλλαγών που επιφέρει ο Κανονισμός 1272/2008 (CLP).  
Όπως οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν περαιτέρω, ο συγκεκριμένος ευρωπαϊκός 
κανονισμός θεσπίζει ένα νέο σύστημα ταξινόμησης, επισήμανσης και συσκευασίας 
χημικών ουσιών και μειγμάτων τους, βασισμένο στο Παγκόσμια Εναρμονισμένο 
Σύστημα των Ηνωμένων Εθνών GHS (Globally Harmonized System). 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο εισάγονται, μεταξύ άλλων, οι ακόλουθες 
πρόνοιες: 

1. Ορίζεται ως αρμόδιο υπουργείο για την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Σημειώνεται ότι με την υπ’ 
αρ. 396/2006 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 4 Απριλίου 
2009, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει οριστεί ως η αρμόδια αρχή της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για τον Κανονισμό 1272/2008 (CLP). 

2. Προβλέπεται η σύσταση, με σχετικό διάταγμα του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Παγκύπριου Συμβουλίου Χημικών Ουσιών, το 
οποίο συμβουλεύει τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε 
θέματα καλύτερης διαχείρισης χημικών ουσιών, μειγμάτων και αντικειμένων με 
χημικές ουσίες.  Το εν λόγω συμβούλιο αντικαθιστά το υφιστάμενο Παγκύπριο 
Συμβούλιο Χημικών Ουσιών, Παρασκευασμάτων και Προϊόντων που 
προβλέπει ο υπό κατάργηση νόμος. 

3. Προβλέπεται η έκδοση κανονισμών με τους οποίους θα ρυθμίζονται, μεταξύ 
άλλων, θέματα σχετικά με την ταξινόμηση, συσκευασία και επισήμανση 
επικίνδυνων ουσιών και/ή μειγμάτων, τη μεταφορά τέτοιων ουσιών και τον 
καθορισμό απαιτήσεων και προφυλάξεων στο χειρισμό επικίνδυνων ουσιών σε 
περίπτωση έκτακτης ανάγκης.  Επίσης, το νομοσχέδιο προβλέπει την έκδοση 
κανονισμών για τη θέσπιση ποινικών αδικημάτων για παραβάσεις των 
διατάξεων του Κανονισμού REACH, του Κανονισμού ΕΚ/689/2008, του 
Κανονισμού ΕΚ/1272/2008, του άρθρου 1 του Κανονισμού ΕΚ/1102/2008 και/ή 
των οικείων κανονισμών, αναφορικά με τα οποία δύναται να επιβληθούν ποινές 
που δεν υπερβαίνουν αυτές που προβλέπονται στον προτεινόμενο νόμο. 

4. Θεσπίζονται δομές και διαδικασίες που διασφαλίζουν την εφαρμογή των 
σχετικών κοινοτικών κανονισμών.  Συγκεκριμένα, προβλέπεται η διαδικασία 
ορισμού από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενός 
αρχιεπιθεωρητή και των επιθεωρητών για σκοπούς εποπτείας, επιθεώρησης, 
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ελέγχου και εφαρμογής της νομοθεσίας για τις χημικές ουσίες.  Στο ίδιο 
νομοσχέδιο προβλέπονται επίσης οι εξουσίες των επιθεωρητών, όπως είναι για 
παράδειγμα η εξουσία επίδοσης ειδοποίησης συμμόρφωσης και η εξουσία 
κατάσχεσης ουσίας ή μείγματος, τα οποία εύλογα πιστεύεται ότι θα μπορούσε 
να χρησιμεύσουν ως αποδεικτικό στοιχείο σε ποινική διαδικασία αναφορικά με 
παράβαση της νομοθεσίας για τις χημικές ουσίες.  Περαιτέρω, σε περίπτωση 
μη συμμόρφωσης προσώπου στο οποίο επιδίδεται ειδοποίηση συμμόρφωσης, 
ο επιθεωρητής έχει εξουσία επίδοσης: 

α. ειδοποίησης αναστολής, η οποία απαγορεύει στο πρόσωπο στο οποίο 
επιδίδεται, για περίοδο που καθορίζεται σε αυτήν, όχι όμως μεγαλύτερη 
των έξι (6) μηνών από την ημερομηνία επίδοσης της ειδοποίησης, την 
παρασκευή και/ή τη διάθεση στην αγορά της ουσίας ή μείγματος, και 

β. ειδοποίησης απόσυρσης ουσίας ή μείγματος, ανάλογα με την 
περίπτωση. 

5. Προβλέπονται αδικήματα, όπως είναι το αδίκημα της παρεμπόδισης 
επιθεωρητή κατά την εκτέλεση των καθηκόντων του, το αδίκημα της 
παράλειψης συμμόρφωσης προς οδηγία επιθεωρητή και το αδίκημα της 
πλαστογράφησης πιστοποιητικού που απαιτείται δυνάμει των κοινοτικών 
Κανονισμών REACH, ΕΚ/689/2008, ΕΚ/440/2008, ΕΚ/1272/2008 (CLP) και του 
Κανονισμού ΕΚ/1102/2008, που επισύρουν χρηματικές ποινές που δεν 
υπερβαίνουν τα €80.000 και ποινές φυλάκισης που δεν υπερβαίνουν τα δύο 
χρόνια ή τα τέσσερα χρόνια, σε περίπτωση δεύτερης ή μεταγενέστερης 
καταδίκης. 

 Σκοπός των πρώτων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται κατ’ 
εξουσιοδότηση του περί Χημικών Ουσιών Νόμου, είναι η τήρηση των υποχρεώσεων 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας όπως προκύπτουν από την έκδοση του Κανονισμού (ΕΚ)  
αρ. 1272/2008 για την ταξινόμηση, την επισήμανση και τη συσκευασία των ουσιών και 
των μειγμάτων (CLP). 

 Οι εν λόγω κανονισμοί αντικαθιστούν τους ισχύοντες περί Χημικών Ουσιών, 
Παρασκευασμάτων και Προϊόντων (Ταξινόμηση, Συσκευασία και Επισήμανση 
Επικίνδυνων Ουσιών και Παρασκευασμάτων) Κανονισμούς του 2009 (Κ∆Π 84/2009) 
και μ’ αυτούς προτείνονται οι αναγκαίες αλλαγές για εναρμόνιση με το νέο σύστημα 
ταξινόμησης, επισήμανσης και συσκευασίας χημικών ουσιών και μειγμάτων τους, που 
εισάγεται με τον προαναφερόμενο Κανονισμό CLP.   

 Στους πίνακες και στα παραρτήματα των προτεινόμενων κανονισμών 
καθορίζονται σε έκταση τεχνικά θέματα που αφορούν, μεταξύ άλλων, τις αρχές και τα 
κριτήρια ταξινόμησης των ουσιών και μειγμάτων, τα σύμβολα και τις ενδείξεις 
κινδύνου για επικίνδυνες ουσίες και μείγματα, τη φύση των ειδικών κινδύνων, τις 
οδηγίες ασφαλούς χρήσης επικίνδυνων ουσιών, τις μεθόδους αξιολόγησης των 
κινδύνων ενός μείγματος για την υγεία και το περιβάλλον κ.ά. 

 Σημειώνεται επίσης ότι στους εν λόγω κανονισμούς προβλέπονται αδικήματα 
για την παράβαση ή την παράλειψη τήρησης οποιασδήποτε υποχρέωσης ή 
καθήκοντος προκύπτει από αυτούς, που επισύρουν χρηματικές ποινές που δεν 
υπερβαίνουν τα €80.000 ή ποινές φυλάκισης που δεν υπερβαίνουν τα δύο χρόνια ή τα 
τέσσερα χρόνια, σε περίπτωση δεύτερης ή μεταγενέστερης καταδίκης. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας δήλωσαν συναφώς ότι 
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σε σχέση με τις δύο πρώτες προτεινόμενες ρυθμίσεις το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας διαθέτει τη βασική υποδομή και την αναγκαία τεχνογνωσία και εμπειρία για 
εφαρμογή μέρους των διατάξεων του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 1272/2008 (CLP) και των 
υποχρεώσεων που προκύπτουν από το άρθρο 1 του Κανονισμού (EK) αρ. 
1102/2008.  Οι ίδιοι επισήμαναν ότι κενά τεχνογνωσίας που αφορούν κυρίως τις 
διαδικασίες ταξινόμησης χημικών ουσιών στην οποία θα στηριχτεί η επισήμανση της 
χημικής ουσίας ή μείγματος χημικών ουσιών, για τις οποίες δεν υπάρχει εμπειρία στην 
Κύπρο, αναμένεται να καλυφθούν με ειδική συμφωνία συνεργασίας με άλλο κράτος 
μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και με τη συνεχή εκπαίδευση των λειτουργών 
του τμήματος που ασχολούνται με το θέμα αυτό.  

 Σκοπός των δεύτερων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι επίσης εκδίδονται 
κατ’ εξουσιοδότηση του περί Χημικών Ουσιών Νόμου, είναι η πλήρης τήρηση των 
υποχρεώσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όπως προκύπτουν από την έκδοση του 
Κανονισμού (ΕΚ) 1907/2006 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, για 
την καταχώριση, την αξιολόγηση, την αδειοδότηση, τους περιορισμούς των χημικών 
προϊόντων (REACH) και ειδικότερα του άρθρου 126 αυτού που αφορά τις ποινές και 
τα διοικητικά πρόστιμα για παραβάσεις συγκεκριμένων διατάξεων του Κανονισμού 
REACH. 

 Οι προτεινόμενοι κανονισμοί αντικαθιστούν τους ισχύοντες περί Χημικών 
Ουσιών, Παρασκευασμάτων και Προϊόντων (Παραβάσεις του Κανονισμού REACH) 
Κανονισμούς του 2009 (Κ∆Π 83/2009).   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, οι 
προτεινόμενοι κανονισμοί διαφοροποιούνται σε σχέση με τους υπό κατάργηση 
κανονισμούς ως προς τον τίτλο, αλλά και επί της ουσίας εισάγουν διατάξεις που 
επιτρέπουν την επιβολή διοικητικού προστίμου για τις παραβάσεις συγκεκριμένων 
άρθρων του Κανονισμού REACH.  Όπως οι ίδιοι εξήγησαν, ενώ οι υφιστάμενοι 
κανονισμοί προβλέπουν τη δυνατότητα επιβολής διοικητικών προστίμων για κάθε 
ημερήσια συνέχιση παράβασης του Κανονισμού REACH, δεν προβλέπουν τη 
δυνατότητα επιβολής τέτοιων προστίμων άπαξ αναφορικά με τη συγκεκριμένη 
παράβαση αυτή καθαυτή. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από την 
εκτελεστική εξουσία, εκτιμάται ότι από την εφαρμογή της νέας νομοθεσίας και 
ειδικότερα την εφαρμογή του Κανονισμού REACH επηρεάζονται πέραν των 
τετρακοσίων Κυπρίων επιχειρηματιών, μόνο βέβαια σε περίπτωση παράβασης 
οποιασδήποτε διάταξης του κανονισμού αυτού. 

 Σκοπός των τρίτων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι επίσης εκδίδονται 
κατ’ εξουσιοδότηση του περί Χημικών Ουσιών Νόμου, είναι η πλήρης τήρηση των 
υποχρεώσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας που έχουν προκύψει από την έκδοση του 
Κανονισμού ΕΚ/689/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 17ης 
Ιουνίου 2008, σχετικά με τις εξαγωγές και εισαγωγές επικίνδυνων χημικών ουσιών.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, οι 
προτεινόμενοι κανονισμοί αντικαθιστούν τους υφιστάμενους περί Χημικών Ουσιών, 
Παρασκευασμάτων και Προϊόντων (Παραβάσεις του Κανονισμού ΕΚ/689/2008) 
Κανονισμούς του 2009 (Κ∆Π 82/2009), στους οποίους καθορίζονται οι ποινές και τα 
διοικητικά πρόστιμα για παραβάσεις συγκεκριμένων προνοιών του εν λόγω 
ευρωπαϊκού κανονισμού.  Οι προτεινόμενοι κανονισμοί διαφοροποιούνται σε σχέση 
με τους υπό κατάργηση κανονισμούς όσον αφορά τον τίτλο και επίσης εισάγουν 
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διατάξεις που επιτρέπουν την επιβολή διοικητικών προστίμων για παράβαση του 
Κανονισμού ΕΚ/689/2008.  Όπως οι ίδιοι εκπρόσωποι εξήγησαν, ενώ οι υφιστάμενοι 
κανονισμοί προβλέπουν τη δυνατότητα επιβολής διοικητικών προστίμων για κάθε 
ημερήσια συνέχιση παράβασης του Κανονισμού ΕΚ/689/2008, δεν προβλέπουν τη 
δυνατότητα επιβολής τέτοιων προστίμων άπαξ αναφορικά με τη συγκεκριμένη 
παράβαση αυτή καθαυτή. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από 
τους εκπροσώπους του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, από την εφαρμογή των 
προτεινόμενων κανονισμών επηρεάζονται μόνο σε περίπτωση παράβασης όσοι 
Κύπριοι επιχειρηματίες εισάγουν ή εξάγουν χημικές ουσίες και κυρίως προϊόντα 
φυτοπροστασίας.  Αυτοί πρέπει να τηρούν τις πρόνοιες του Κανονισμού ΕΚ/689/2008, 
σύμφωνα με τον οποίο τα χημικά προϊόντα που αναφέρονται στο Παράρτημα Ι αυτού 
υπόκεινται σε διαδικασία γνωστοποίησης εξαγωγής, η οποία ρυθμίζεται από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε συνεργασία με τα κράτη μέλη.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι 
διευκρίνισαν ότι μέχρι σήμερα δεν εντοπίστηκε οποιαδήποτε παράβαση των 
υφιστάμενων κανονισμών.  Σύμφωνα με τους ιδίους, το κόστος τήρησης των 
προνοιών του εν λόγω ευρωπαϊκού κανονισμού είναι πρακτικά ασήμαντο για την 
Κύπρο. 

 Σκοπός των τέταρτων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι επίσης εκδίδονται 
κατ’ εξουσιοδότηση του περί Χημικών Ουσιών Νόμου, είναι η τήρηση των 
υποχρεώσεων της Κύπρου όπως προκύπτουν από την έκδοση του Κανονισμού (ΕΚ) 
αρ. 1272/2008 (CLP), που αφορά την ταξινόμηση, την επισήμανση και τη συσκευασία 
των χημικών ουσιών και των μειγμάτων και ειδικότερα του άρθρου 47 αυτού. 

 Στους προτεινόμενους κανονισμούς καθορίζονται οι ποινές και τα διοικητικά 
πρόστιμα για παραβάσεις συγκεκριμένων διατάξεων του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 
1272/2008 (CLP).   

 Σκοπός των πέμπτων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι επίσης εκδίδονται 
κατ’ εξουσιοδότηση του περί Χημικών Ουσιών Νόμου, είναι η τήρηση των 
υποχρεώσεων της Κύπρου όπως προκύπτουν από την έκδοση του Κανονισμού (ΕΚ) 
αρ. 1102/2008, για την απαγόρευση των εξαγωγών μεταλλικού υδραργύρου και 
ορισμένων ενώσεων και μειγμάτων υδραργύρου και για την ασφαλή αποθήκευση του 
μεταλλικού υδραργύρου.  Με τους προτεινόμενους κανονισμούς καθορίζονται ποινικά 
αδικήματα για την παράβαση διατάξεων του άρθρου 1 του προαναφερόμενου 
ευρωπαϊκού κανονισμού.  Το άρθρο 1 του εν λόγω κανονισμού προνοεί την 
απαγόρευση εξαγωγών υδραργύρου και συγκεκριμένων ενώσεών του.  Σημειώνεται 
ότι οι κανονισμοί θα τεθούν σε ισχύ την 15η Μαρτίου 2011. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους εν λόγω κανονισμούς, 
το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας έχει τη βασική υποδομή και την αναγκαία 
τεχνογνωσία και εμπειρία για εφαρμογή των συγκεκριμένων κανονισμών. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας επισήμαναν στην 
επιτροπή ότι από την εφαρμογή των νέων ρυθμίσεων δεν αναμένεται να επηρεαστούν 
κυπριακές επιχειρήσεις, αφού στην Κύπρο δε γίνεται παραγωγή ή εξαγωγή 
υδραργύρου. 

 Σύμφωνα με στοιχεία που δόθηκαν από την εκτελεστική εξουσία για τα υπ’ 
αριθμόν 1, 2 και 5 θέματα του επισυνημμένου παραρτήματος, επισημαίνονται τα 
ακόλουθα: 
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1.  Με βάση το άρθρο 47 του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 1272/2008 (CLP), η 
ενσωμάτωση στην εθνική νομοθεσία των αλλαγών που οφείλονται στην έκδοσή 
του και ο καθορισμός ποινών για παραβάσεις προνοιών του έπρεπε να 
κοινοποιηθούν στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή μέχρι τις 20 Ιουνίου 2010.  
Συναφώς, επισημαίνεται ότι το νομοσχέδιο και οι κανονισμοί του 
επισυνημμένου παραρτήματος κατατέθηκαν στη Βουλή στις 17 Ιουνίου 2010. 

2. Το δημοσιονομικό κόστος για εφαρμογή της εν λόγω νομοθεσίας 
περιλαμβάνεται στο γενικότερο κόστος της εφαρμογής της νομοθεσίας για τις 
χημικές ουσίες και θα αυξηθεί, στην περίπτωση που θα ενισχυθεί το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας με προσωπικό.  Η ενίσχυση του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας με νέο προσωπικό θα βοηθούσε το τμήμα να 
ανταποκριθεί πλήρως στις αυξημένες υποχρεώσεις που έχουν προκύψει από 
την εφαρμογή του ευρωπαϊκού Κανονισμού REACH και του ευρωπαϊκού 
Κανονισμού CLP.  Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας, σχετικό παλαιότερο αίτημα του τμήματος προς το 
Υπουργείο Οικονομικών εγκρίθηκε μερικώς, με αποτέλεσμα να μην μπορούν 
να καλυφθούν με επάρκεια οι τρέχουσες υποχρεώσεις της Κύπρου προς τον 
Ευρωπαϊκό Οργανισμό Χημικών Προϊόντων. 

3. Από την έκδοση της νέας νομοθεσίας επηρεάζονται πολλοί Κύπριοι 
επιχειρηματίες, πέραν των χιλίων, αφού, σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 
1272/2008, κάθε παραγωγός χημικής ουσίας εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή 
εισαγωγέας από τρίτη χώρα πρέπει να ταξινομεί, να επισημαίνει και να 
συσκευάζει τις χημικές ουσίες που διαθέτει με οποιαδήποτε μορφή στην αγορά.  
Εκτιμάται ότι οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις πρέπει να προετοιμαστούν και να 
ενημερωθούν κατάλληλα για τις προβλεπόμενες διαδικασίες, έτσι ώστε να 
μπορέσουν να ανταποκριθούν στις προαναφερόμενες υποχρεώσεις τους.  

 Σημειώνεται ότι από τη διαδικασία για τη νέα ταξινόμηση και επισήμανση 
εξυπακούεται κάποιο κόστος για τους παραγωγούς εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
τους εισαγωγείς από τρίτες χώρες, το οποίο όμως με έγκαιρο και κατάλληλο 
προγραμματισμό από τις επιχειρήσεις μπορεί να καταστεί μη σημαντικό. 

 Σημειώνεται επίσης ότι το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας απέστειλε σε όλα τα 
μέλη του Παγκύπριου Συμβουλίου Χημικών Ουσιών, Παρασκευασμάτων και 
Προϊόντων τον προτεινόμενο νόμο και τους προτεινόμενους κανονισμούς και δεν 
εκφράστηκαν οποιεσδήποτε διαφωνίες ή επιφυλάξεις σε σχέση με το περιεχόμενό 
τους. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ εξέφρασαν τη 
συμφωνία των οργανώσεών τους με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τόσο του 
νομοσχεδίου όσο και των κανονισμών. 

 Οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ εξέφρασαν τη 
διαφωνία τους σε σχέση με το ύψος των προτεινόμενων στο νομοσχέδιο και τους 
κανονισμούς ποινών.  Σύμφωνα με τους δύο εκπροσώπους, οι προτεινόμενες ποινές 
δεν είναι απλά αποτρεπτικές, αλλά είναι και εξοντωτικές για τις κυπριακές 
επιχειρήσεις, οι οποίες κατ’ αναλογία είναι κατά μέσο όρο πολύ πιο μικρές από τις 
επιχειρήσεις στα άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, τοποθετούμενοι στην 
πιο πάνω θέση των εργοδοτικών οργανώσεων, δήλωσαν ότι οι προτεινόμενες ποινές 
είναι ανάλογες της βαρύτητας των προβλεπόμενων αδικημάτων και συγκριτικά με 
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άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι προτεινόμενες ποινές είναι χαμηλές. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
τόσο του νομοσχεδίου όσο και των κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην 
ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των 
κανονισμών, όπως έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία και διαμορφωθεί 
νομοτεχνικά από την επιτροπή. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Χημικών Ουσιών Νόμος του 2010.  

2. Οι περί Χημικών Ουσιών (Ταξινόμηση, Συσκευασία και Επισήμανση 
Επικίνδυνων Ουσιών και Μειγμάτων) Κανονισμοί του 2010.  

3. Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του κανονισμού REACH) Κανονισμοί 
του 2010. 

4. Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του κανονισμού ΕΚ/689/2008) 
Κανονισμοί του 2010. 

5. Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του κανονισμού ΕΚ/1272/2008) 
Κανονισμοί του 2010. 

6.  Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του άρθρου 1 του κανονισμού 
ΕΚ/1102/2008) Κανονισμοί του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, βλέποντας τα 
πρόσωπα των συναδέλφων. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 58 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Εξουσία έκδοσης κανονισμών.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση παραρτημάτων.  Άρθρο 4. 

 Εγκαθίδρυση Παγκύπριου Συμβουλίου Χημικών Ουσιών.  Άρθρο 5. 

 Σύσταση Παγκύπριου Συμβουλίου Χημικών Ουσιών.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργία Συμβουλίου.  Άρθρο 7. 

 Αρμοδιότητες Συμβουλίου.  Άρθρο 8. 

 Καθορισμός αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 9. 

 Αρχιεπιθεωρητής και Επιθεωρητές.  Άρθρο 10. 

 Εξουσίες εισόδου και επιθεώρησης.  Άρθρο 11. 

 Κατάσχεση.  Άρθρο 12. 

 Ειδοποίηση κατάσχεσης.  Άρθρο 13. 
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 Ειδοποίηση συμμόρφωσης.  Άρθρο 14. 

 Ειδοποίηση αναστολής ή απόσυρσης.  Άρθρο 15. 

 ∆ήμευση κατόπιν διατάγματος δικαστηρίου.  Άρθρο 16. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 17. 

 Ποινική ευθύνη νομικών προσώπων και αξιωματούχων τους.  Άρθρο 18. 

 Ανάκτηση δαπανών εκτέλεσης.  Άρθρο 19. 

 Περιορισμός στην αποκάλυψη πληροφοριών.  Άρθρο 20. 

 ∆ημοσιοποίηση ονομάτων.  Άρθρο 21. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 22. 

 Κατάργηση και επιφυλάξεις.  Άρθρο 23. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 23 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Χημικών Ουσιών Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 59 θέμα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Με την παρατήρηση της ημερομηνίας δημοσίευσης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 59 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 60 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 61 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 62 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 63 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 64 θέμα, που είναι «Ο περί Ιδιωτικών 
Πανεπιστημίων (Ίδρυση, Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Γιάννος Λαμάρης Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Ιουνίου και την 1η Ιουλίου 2010.  Στις 
συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των ιδιωτικών 
πανεπιστημίων “Πανεπιστήμιο Λευκωσίας”, “Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο Κύπρου” και 
“Πανεπιστήμιο Frederick”, της Επιτροπής Αξιολόγησης Ιδιωτικών Πανεπιστημίων 
(ΕΑΙΠ), της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Φοιτητικών Ενώσεων (ΠΟΦΕΝ) και 
οργανώσεων νεολαίας. 

 Σκοπός του πιο πάνω νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ιδιωτικών 
Πανεπιστημίων (Ίδρυση, Λειτουργία και Έλεγχος) Νόμου, έτσι ώστε να ρυθμιστούν 
θέματα τα οποία, μεταξύ άλλων, αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Την υποβολή αίτησης προς τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού από κάθε 
ιδιωτικό πανεπιστήμιο για την έγκριση του ύψους των διδάκτρων και των 
άλλων οικονομικών επιβαρύνσεων και οποιωνδήποτε αναθεωρήσεών τους 
που οφείλει ένας φοιτητής καθ’ όλη τη διάρκεια των σπουδών του, ανάλογα με 
το πρόγραμμα των σπουδών που επιλέγει. 

2. Την κατ’ έτος έκδοση διατάγματος από τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού 
με το οποίο καθορίζεται το ανώτατο επί τοις εκατό ποσοστό κατά το οποίο θα 
μπορεί να εγκριθεί αύξηση στο ύψος των ήδη εγκεκριμένων διδάκτρων και 
άλλων οικονομικών επιβαρύνσεων. 

3. Την κατοχύρωση του δικαιώματος του φοιτητή να γνωρίζει όλα τα πιο πάνω, με 
πληροφόρηση που θα του δίνει το ιδιωτικό πανεπιστήμιο πριν από την έναρξη 
των σπουδών του, και ειδικότερα του δικαιώματος να γνωρίζει το ύψος των 
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εγκεκριμένων διδάκτρων και των άλλων οικονομικών επιβαρύνσεων που 
πρέπει να καταβάλλει καθ’ όλη τη διάρκεια του προγράμματος των σπουδών 
του.   

4. Την εισαγωγή κριτηρίων για την έγκριση από τον αρμόδιο υπουργό του ύψους 
των διδάκτρων και των άλλων οικονομικών επιβαρύνσεων που θα επιβάλλει το 
ιδιωτικό πανεπιστήμιο, έτσι ώστε η έγκριση να συναρτάται με τις παρεχόμενες 
υπηρεσίες και το κόστος τους.   

5. Την εισαγωγή πρόνοιας για τη δυνατότητα του ιδιωτικού πανεπιστημίου να 
υποβάλλει ένσταση προς τον αρμόδιο υπουργό εναντίον της απόφασης για 
απόρριψη της αίτησής του για αναθεώρηση των διδάκτρων. 

6. Την κατοχύρωση της επιστροφής των διδάκτρων και των άλλων οικονομικών 
επιβαρύνσεων σε φοιτητή που αποσύρεται ή διαγράφεται μέσα σε τέσσερις 
εβδομάδες από την ημέρα έναρξης των μαθημάτων του εξαμήνου για το οποίο 
έγινε η εγγραφή. 

7. Την επιβολή κυρώσεων σε περίπτωση μη συμμόρφωσης με τις πρόνοιες του 
προτεινόμενου νόμου, η οποία θα συνιστά αδίκημα που τιμωρείται με 
χρηματική ποινή μέχρι και €60.000. 

8. Την εξασφάλιση του δικαιώματος του φοιτητή να ολοκληρώσει απρόσκοπτα τις 
σπουδές του, σε περίπτωση που εφαρμοστεί απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου για αναστολή της εγγραφής των φοιτητών σε ακαδημαϊκό κλάδο 
για τον οποίο διαπιστώθηκε παράβαση.  Παράλληλα, περιλαμβάνεται 
υποχρέωση σύμφωνα με την οποία το ιδιωτικό πανεπιστήμιο υποχρεούται να 
επιστρέψει στους φοιτητές τα χρηματικά ποσά που εισέπραξε από αυτούς κατά 
παράβαση των διατάξεων του προτεινόμενου νόμου. 

 Όπως είναι γνωστό, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού είχε καταθέσει στη 
Βουλή το 2009 νομοσχέδιο το οποίο ήταν παρόμοιο με το υπό μελέτη νομοσχέδιο και 
αφορούσε, μεταξύ άλλων, το θέμα της επιβολής διδάκτρων και άλλων οικονομικών 
επιβαρύνσεων από τα ιδιωτικά πανεπιστήμια. 

 Η επιτροπή είχε εξετάσει σε επανειλημμένες συνεδρίες της για αρκετούς μήνες 
το πιο πάνω νομοσχέδιο, αλλά είχε διαπιστωθεί ότι σε αρκετές πρόνοιές του υπήρχαν 
ασάφειες και αδυναμίες, γι’ αυτό και η επιτροπή έκρινε αναγκαίο να ζητήσει από το 
αρμόδιο υπουργείο να επανεξετάσει το νομοσχέδιο αυτό, διαμορφώνοντάς το εκ νέου 
στη βάση όλων των παρατηρήσεων που είχαν εκφραστεί στα πλαίσια της εξέτασής 
του. 

 Το αρμόδιο υπουργείο, ανταποκρινόμενο στα πιο πάνω, κατέθεσε στη Βουλή 
νέο νομοσχέδιο, δηλώνοντας παράλληλα ότι αποσύρει το προηγούμενο και 
επισημαίνοντας ότι το νέο νομοσχέδιο αναμένεται να συμβάλει στη θέσπιση πιο 
διαφανών διαδικασιών σε σχέση με την έγκριση των διδάκτρων και των άλλων 
οικονομικών επιβαρύνσεων. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό μελέτη νομοσχεδίου, τόσο οι εκπρόσωποι 
της ΠΟΦΕΝ όσο και των οργανώσεων νεολαίας συμφώνησαν με τις πρόνοιές του και 
εισηγήθηκαν την άμεση προώθηση της ψήφισής του από τη Βουλή. 

 Ο εκπρόσωπος του Ευρωπαϊκού Πανεπιστημίου Κύπρου και του 
Πανεπιστημίου Λευκωσίας εξέφρασαν τις επιφυλάξεις και τον προβληματισμό τους 
κυρίως σε σχέση με τρεις πρόνοιες του νομοσχεδίου, σε αντίθεση με τον εκπρόσωπο 
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του Πανεπιστημίου Frederick, ο οποίος ανέφερε ότι συμφωνεί σε γενικές γραμμές με 
τις προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

 Ειδικότερα, η έντονη επιφύλαξη των δύο πιο πάνω εκπροσώπων εστιάστηκε 
στην πρόνοια που αφορά την κατ’ έτος έκδοση διατάγματος από τον αρμόδιο 
υπουργό το οποίο θα καθορίζει την ανώτατη επί τοις εκατό αύξηση που θα μπορεί να 
εγκριθεί.  Όπως δήλωσαν οι ίδιοι, η έκδοση του διατάγματος αυτού, το οποίο 
χαρακτήρισαν “πλαφόν”, είναι εναντίον της ύπαρξης και ανάπτυξης των ιδιωτικών 
πανεπιστημίων και ενδεχομένως η πρόνοια αυτή να είναι αντισυνταγματική, γι’ αυτό 
και θα πρέπει να διαφοροποιηθεί η διατύπωσή της. 

 Οι άλλες δύο πρόνοιες για τις οποίες εκφράστηκαν επιφυλάξεις από τους πιο 
πάνω εκπροσώπους αφορούν, πρώτον, το θέμα του καθορισμού της διάρκειας 
σπουδών, που γι’ αυτούς δε θεωρείται τετραετής, αλλά καθορίζεται με μονάδες, 
“credits”, οπότε και η χρέωση γίνεται με τα μαθήματα και διαφέρει για κάθε φοιτητή, 
και, δεύτερον, τη διαδικασία ένστασης, για την οποία δεν προβλέπεται η ύπαρξη 
δευτεροβάθμιου οργάνου. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας δήλωσε συναφώς ότι η σύνταξη του 
προτεινόμενου νόμου έγινε με προσοχή και καμιά διάταξή του δε συγκρούεται με το 
σύνταγμα, συμπεριλαμβανομένης βεβαίως και της επίμαχης πρόνοιας σε σχέση με το 
διάταγμα, το οποίο θα πρέπει να τονιστεί ότι αφορά την αύξηση και όχι το ύψος  των 
διδάκτρων. Όπως επίσης επισήμανε η ίδια, η εφαρμογή του προτεινόμενου αυτού 
νόμου θα δοκιμαστεί στην πορεία στα πλαίσια της εφαρμογής του στην πράξη.   

 Στη συνέχεια η επιτροπή ζήτησε από την εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας 
να εξετάσει τη δυνατότητα βελτίωσης της διατύπωσης της επίμαχης πρόνοιας όσον 
αφορά το διάταγμα. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας, μελετώντας το όλο θέμα, εισηγήθηκε 
την προσθήκη πρόνοιας στη διάταξη που αφορά τη διαδικασία της υποβολής 
ένστασης από πλευράς του ιδιωτικού πανεπιστημίου, έτσι ώστε ο αρμόδιος υπουργός 
κατά την εξέταση της ένστασης ιδιωτικού πανεπιστημίου να μπορεί να υπερβεί το 
ανώτατο ποσοστό αύξησης που καθορίστηκε με το διάταγμα, όταν συντρέχουν 
προϋποθέσεις οι οποίες με επάρκεια αιτιολογούν ότι η αύξηση αυτή είναι προς το 
συμφέρον της βελτίωσης της ποιότητας της παρεχόμενης εκπαίδευσης και της 
ανάπτυξης του ιδιωτικού πανεπιστημίου. 

 Η επιτροπή, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ολοκλήρωσε τη 
μελέτη του υπό αναφορά νομοσχεδίου και διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, το μέλος της βουλευτής της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν ότι συμφωνούν 
με το νομοσχέδιο και με την πιο πάνω βελτιωτική εισήγηση της Νομικής 
Υπηρεσίας, την οποία  ενσωμάτωσαν στο κείμενο του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και 
εισηγούνται την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι συμφωνούν με το νομοσχέδιο, αλλά δεν 
υιοθετούν την πιο πάνω εισήγηση της Νομικής Υπηρεσίας.  Επιπρόσθετα, οι 
ίδιοι δήλωσαν ότι θα καταθέσουν στην ολομέλεια του σώματος τροπολογία σε 
σχέση με την πρόνοια που αφορά την έκδοση του διατάγματος.  Συγκεκριμένα, 
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η τροπολογία αυτή θα προβλέπει κυρίως ότι η διακριτική ευχέρεια του 
υπουργού για καθορισμό της ανώτατης επί τοις εκατό αύξησης των διδάκτρων 
που θα μπορεί να εγκριθεί θα εκτείνεται σε μιάμιση φορά το ύψος του ετήσιου 
πληθωρισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει, αντιλαμβάνομαι, μια τροπολογία εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ΑΚΕΛ. 

 Κύριε Λαμάρη, θα παρουσιάσετε την τροπολογία αυτή; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Είναι δύο οι τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να τες ακούσουμε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Η μια αφορά τη ρύθμιση με συγκεκριμένο ποσοστό επί τοις εκατόν, που να 
στηρίζεται στην επί μιάμιση φορά του πληθωρισμού της προηγούμενης χρονιάς, 
όπως αυτός θα καθορίζεται από τη Στατιστική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας.  Να είναι 
μιάμιση φορά του πληθωρισμού της προηγούμενης χρονιάς.  Αυτή είναι η μια 
τροπολογία, για να είναι κάτι συγκεκριμένο και να μην αφήνεται στον εκάστοτε 
υπουργό να το ρυθμίζει.  Θεωρούμε ότι αυτή η υπέρβαση του ρυθμού του καθορισμού 
του πληθωρισμού επιτρέπει και αυτό που ήθελαν τα ιδιωτικά πανεπιστήμια, δηλαδή 
να είναι κάτι περισσότερο, ώστε να μπορούν να κάμνουν επενδύσεις στην ποιότητα.  
Είναι γι’ αυτό που εμείς διαφωνούμε με την τροποποίηση που έγινε στο κείμενο του 
νομοσχεδίου και εδώ να μου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να πω το εξής:  Έχω την 
αίσθηση -τζιαι το λέμε με πάσα ευθύνη αυτό- ότι δεν μπορεί μετά την κατάθεση του 
νομοσχεδίου και το νομοτεχνικό έλεγχο, μετά την υπογραφή στην αιτιολογική έκθεση 
του υπευθύνου της Γενικής Εισαγγελίας, είτε αυτός είναι ο Γενικός Εισαγγελέας είτε ο 
Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας, ο όποιος λειτουργός της Γενικής Εισαγγελίας να 
διαφοροποιεί αυτό το κείμενο, έστω και με την παράκληση οποιουδήποτε. 

(Μη ευκρινές σχόλιο από βουλευτή) 

 Έτσι είναι!  Κατατίθεται κάτι το οποίο έχει την υπογραφή του Γενικού 
Εισαγγελέα.  ∆εν μπορεί λειτουργός της Γενικής Εισαγγελίας να διαφοροποιεί αυτό το 
κείμενο, όσοι βουλευτές κι αν το θέλουν στην επιτροπή.  Θα πρέπει να πάει πίσω, να 
υπάρχει αιτιολογημένη έκθεση.  

 Επομένως, εμείς διαφωνούμε με την τροποποίηση που είχε γίνει, που 
επιτρέπει στον υπουργό να επιτρέπει και μεγαλύτερο ποσοστό αύξησης, όταν, λεν 
κάποιοι, αυτό θα το υπαγορεύουν οι επενδύσεις που έγιναν για την ποιότητα του 
πανεπιστημίου.  Η ποιότητα του πανεπιστημίου ελέγχεται μέσα από άλλη διαδικασία.  
Γι’  αυτό έχουμε την πρώτη τροπολογία και η δεύτερη τροπολογία είναι να διαγραφεί 
εκείνη η προϋπόθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κυρία Αθηνά Κυριακίδου, έχετε το λόγο. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Να πω καταρχάς ότι, όσον αφορά εκείνη τη σημείωση και την προσθήκη… 
Τζιαι νομίζω νομιμοποιείται η επιτροπή, η οποιαδήποτε επιτροπή της Βουλής κατά τη 
συζήτηση κατ’ άρθρον ενός νομοσχεδίου να το τροποποιήσει. είναι δημοκρατία αυτό 
τζιαι δημοκρατικό της δικαίωμα.  Αυτό εζητήσαμε από την Εισαγγελία και αυτό έγινε. 

 Όσον αφορά την πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ για το πλαφόν, που αντιστοιχεί 
στο 150% του πληθωρισμού, εμείς θα το υποστηρίξουμε, κύριε Πρόεδρε, και την ίδια 
ώρα θα ζητήσουμε να στηριχτεί μια μεταβατική διάταξη, γιατί, όπως γνωρίζετε, 
συνάδελφοι, στο νόμο αναφέρεται ότι ο υπουργός εκδίδει εντός του Ιουνίου κάθε 
έτους διάταγμα, που δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, στο 
οποίο καθορίζεται η ανώτατη επί τοις εκατόν αύξηση που θα μπορεί να εγκριθεί στο 
ύψος των ήδη εγκεκριμένων διδάκτρων και άλλων οικονομικών επιβαρύνσεων.  Όπως 
γνωρίζετε, σήμερα έχουμε 8 Ιουλίου, ο Ιούνιος έχει φύγει, γι’  αυτό ζητούμε να 
προστεθεί μια μεταβατική διάταξη που να λέει:  «Νοείται έτι περαιτέρω ότι για την 
πρώτη εφαρμογή της υποπαραγράφου (ii) μετά την έναρξη της ισχύος του περί 
Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικού) Νόμου 
του 2010 ο υπουργός εκδίδει το εν λόγω διάταγμα εντός του Ιουλίου». 

 Όσον αφορά δε τη δεύτερη τροπολογία του ΑΚΕΛ, εμείς δε θα την 
υποστηρίξουμε. 

 Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης της κ. Αθηνάς Κυριακίδου ο Πρόεδρος της Βουλής 
επανήλθε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω ότι με την ψήφιση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου 
μπαίνει τέλος πάντων ένας φραγμός στην ανεξέλεγκτη αύξηση των διδάκτρων, που 
δικαιολογημένα το φοιτητικό κίνημα, αλλά και οι γονείς διαμαρτύρονταν τόσα χρόνια 
ότι ήταν εκτός πλαισίων. 

 Θέλω να τονίσω ότι, όσον αφορά την πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ, εμείς θα 
την υπερψηφίσουμε, γιατί θεωρούμε ότι ο υπουργός θα πρέπει να έχει ένα κριτήριο με 
το οποίο θα πρέπει να αποφασίζει. ∆εν μπορεί έτσι απλά να λέει, για παράδειγμα, 
«αποφάσισα φέτος 3%, του χρόνου 5%».  Θα πρέπει να έχει ένα συγκρίσιμο κριτήριο 
κι εμείς θεωρούμε ότι η μιάμιση φορά επιπλέον του πληθωρισμού, από ό,τι έχω 
αντιληφθεί, είναι λογική.  Αυτό θα το υπερψηφίσουμε. 

 Όσον αφορά τη δεύτερη τροπολογία, σίγουρα από τη στιγμή που ένα ιδιωτικό 
πανεπιστήμιο θα καταθέσει συγκεκριμένα δικαιολογητικά, δυνατά πειστήρια, ότι άμεσα 
και αναγκαία χρειάζεται η επιπλέον αύξηση των διδάκτρων του, αυτό θα είναι στη 
διακριτική ευχέρεια των συμβούλων του υπουργού και του υπουργού να το 
αποφασίσουν.  Εκείνο που μας προβληματίζει κάπως όμως είναι σίγουρα το κριτήριο 
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με το οποίο θα αποφασίζει ο υπουργός για την ποιότητα είτε την ανάπτυξη του 
ιδιωτικού πανεπιστημίου, γιατί αντιλαμβάνεστε ότι τα πανεπιστήμια όλα αυτά μπορούν 
κάθε φορά να επικαλούνται αυτή την ανάπτυξη και αυτή την ποιότητα της 
παρεχόμενης εκπαίδευσης.   

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς δε θα ψηφίσουμε την τροπολογία αυτή, εάν όμως δούμε 
ότι υπάρχει κατάχρηση από πλευράς των πανεπιστημίων, των ιδιωτικών 
πανεπιστημίων, αλλά και του ίδιου, του εκάστοτε Υπουργού Παιδείας, εδώ είμαστε να 
επανέλθουμε και να ξανασυζητήσουμε το συγκεκριμένο θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Σε ό,τι αφορά τη μεταβατική διάταξη του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τη 
βρίσκουμε καθόλα λογική και θα την ψηφίσουμε. Σε ό,τι αφορά την τροπολογία του 
ΑΚΕΛ, επειδή ενδεχομένως εγείρεται και ζήτημα, επειδή υπάγονται τα ιδιωτικά 
πανεπιστήμια στον τομέα των υπηρεσιών, και με το να τεθεί οροφή ή πλαφόν, όπως 
άλλως πως λέγεται, ενδεχομένως προκύπτουν και συνταγματικά προβλήματα, θα την 
καταψηφίσουμε.   

 Σε ό,τι αφορά το νόμο, να πω μόνο δυο λόγια.  Αντιλαμβάνονται όλοι και όλες 
ότι από την ώρα που έχουν υπαχθεί τα ιδιωτικά πανεπιστήμια κάτω από το κεφάλαιο 
“ιδιωτικές επιχειρήσεις”, που δεν είναι και τόσο ιδιωτικές, υπό την έννοια ότι δεν είναι 
ένα προϊόν που το αγοράζει κάποιος μια μέρα και τελειώνει, είναι περίπου ένα 
συμβόλαιο που διαρκεί τρία με τέσσερα χρόνια, αν όχι και πέντε, είναι καθόλα θεμιτό 
και είναι υποχρέωση της πολιτείας να αναγκάζει τον υπουργό να καθιστά γνωστό εκ 
των προτέρων, κάθε Ιούνιο, τα δίδακτρα. να γνωρίζει ο γονιός, να γνωρίζει ο φοιτητής 
ότι ξεκινά, για παράδειγμα, με δίδακτρα €5.000 ετησίως και να γνωρίζει κάθε χρόνο τις 
μεταβολές μέχρι να αποφοιτήσει.   

 Υπό αυτή την έννοια εμείς τασσόμαστε υπέρ, θα υπερψηφίσουμε το νόμο, διότι 
θεωρούμε ότι βρίσκεται στην ορθή πορεία, και κάθε άλλη παρατήρηση, η οποία 
ενδεχομένως με την εφαρμογή του νόμου θα αιτιολογεί τροποποίηση του νόμου, εδώ 
είμαστε να την κάνουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

 Γίνεται εισήγηση όπως η υποπαράγραφος (ii) της παραγράφου (θ) του εδαφίου 
(1) του άρθρου 8 του βασικού νόμου, η οποία περιλαμβάνεται στην παράγραφο (β) 
του άρθρου 2 του υπό αναφορά νομοσχεδίου, αντικατασταθεί από την ακόλουθη νέα 
υποπαράγραφο (ii): 

 «(ii) Ο υπουργός εκδίδει εντός του Ιουνίου κάθε έτους διάταγμα, που 
δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, στο οποίο 



 

 
230 

 

καθορίζεται η ανώτατη επί τοις εκατόν αύξηση που θα μπορεί να εγκριθεί στο 
ύψος των ήδη εγκεκριμένων διδάκτρων και άλλων οικονομικών επιβαρύνσεων: 

  Νοείται ότι η πιο πάνω ανώτατη αύξηση δεν μπορεί να υπερβαίνει το 
εκατό πενήντα τοις εκατόν (150%) του ύψους του ετήσιου πληθωρισμού του 
αμέσως προηγούμενου έτους, όπως αυτός έχει καθοριστεί από τη Στατιστική 
Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πόσοι υποστηρίζουν τη συγκεκριμένη τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και καμιά αποχή, η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

 Τώρα υπάρχει η μεταβατική διάταξη, όπως την έχει προτείνει η κ. Αθηνά 
Κυριακίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

 Πόσοι την υποστηρίζουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχει και αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη;  Έχουμε αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Κυπριανού, αντιλαμβάνομαι. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ και μια αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Λοιπόν, να σας παρακαλέσω, κύριε γραμματέα, να διαβάσετε και τη δεύτερη 
τροπολογία από μέρους του ΑΚΕΛ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά- 
Νέες ∆υνάμεις 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 «(α) Με τη διαγραφή από την παράγραφο (β) του άρθρου 2 αυτού της 
πρώτης επιφύλαξης της παραγράφου (ι), που προτείνεται να περιληφθεί στο 
εδάφιο (1) του άρθρου 8 του βασικού νόμου. 

 (β) Με τις συνεπακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πόσοι υποστηρίζουν τη συγκεκριμένη τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δεκαεφτά ψήφους υπέρ, είκοσι εφτά εναντίον και καμιά αποχή, η δεύτερη 
τροπολογία του ΑΚΕΛ απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 24Α.  Άρθρο 
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5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνα, με μια αποχή, αντιλαμβάνομαι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δεν υπάρχει αποχή. 

 Ναι, κύριε Κυπριανού, έχετε αποχή εσείς; 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Να αιτιολογήσω την ψήφο μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να αιτιολογήσετε την αποχή; 

 Να ολοκληρώσουμε πρώτα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η αποχή δε δικαιολογείται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε υπέρ, με μια αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και μια αποχή, τα άρθρα 1 
έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και μια αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν θέματα 65 και 66 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για 
Σκοπούς ∆ιορισμού, Προαγωγής και Προσαυξήσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010» και «Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις και 
Μεταθέσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για 

Σκοπούς ∆ιορισμού, Προαγωγής και Προσαυξήσεων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Τοποθετήσεις, 

Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ  

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Γιάννος Λαμάρης Αθηνά Κυριακίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
αρκετές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 26ης  
Ιανουαρίου 2010 και 29ης Ιουνίου 2010.  Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω 
κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, της ΟΕΛΜΕΚ και της ΠΟΕ∆. 

 Σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών είναι η τροποποίηση των 
υφιστάμενων κανονισμών περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός 
Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για Σκοπούς ∆ιορισμού, Προαγωγής και 
Προσαυξήσεων), ώστε να επέλθουν οι αναγκαίες νομοθετικές ρυθμίσεις, για να 
καταστεί δυνατή η υλοποίηση ορισμένων κινήτρων που ενέκρινε το Υπουργικό 
Συμβούλιο στα πλαίσια διάφορων αποφάσεών του σε σχέση με τους εκπαιδευτικούς 
που εργάζονται σε σχολεία των κατεχόμενων από τα τουρκικά στρατεύματα 
περιοχών. 

 Σκοπός των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών είναι η τροποποίηση των 
υφιστάμενων κανονισμών περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Τοποθετήσεις, 
Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) για τους ίδιους πιο πάνω λόγους.   
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 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει και τους δύο υπό αναφορά 
κανονισμούς, επισημαίνεται ότι με τις προτεινόμενες αλλαγές θα επέλθει ομοιομορφία 
όσον αφορά τα πιο πάνω κίνητρα, ώστε αυτά να είναι ίδια τόσο για τους 
εκπαιδευτικούς λειτουργούς της δημοτικής εκπαίδευσης όσο και για τους 
εκπαιδευτικούς λειτουργούς της μέσης εκπαίδευσης. 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής, στις 26 Ιανουαρίου 2010, 
διαφάνηκε, με βάση τις παρατηρήσεις των εμπλεκόμενων μερών, ότι τα κείμενα και 
των δύο υπό αναφορά κανονισμών έχρηζαν περαιτέρω βελτιώσεων.  Γι’ αυτό και το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ζήτησε από τη Νομική Υπηρεσία να διαμορφώσει 
τα κείμενα των εν λόγω κανονισμών, επιφέροντας σ’ αυτά τις αναγκαίες διορθώσεις. 

 Στη συνέχεια το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, με επιστολή του, 
ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2010, απέστειλε στην επιτροπή τα διαμορφωμένα 
κείμενα των πιο πάνω κανονισμών, επισυνάπτοντας παράλληλα και τη σχετική 
επιστολή της Νομικής Υπηρεσίας, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2010. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών, η 
Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και η ΟΕΛΜΕΚ εξέφρασαν τον προβληματισμό 
τους σε σχέση με τη διατύπωση της επιφύλαξης στο κείμενο και των δύο κανονισμών 
που αναφέρεται στη ρύθμιση των περιπτώσεων κατά τις οποίες, όταν η υπηρεσία των 
εκπαιδευτικών διακόπτεται λόγω μη δικής τους υπαιτιότητας και δεν είναι λιγότερη 
από μισό σχολικό έτος, ο εκπαιδευτικός λειτουργός θα πιστώνεται με τις ανάλογες 
προσαυξήσεις.  Ειδικότερα, τα εν λόγω εμπλεκόμενα μέρη έκριναν ότι πιθανό η πιο 
πάνω επιφύλαξη να χρήζει διασαφήνισης σε σχέση με τους λόγους διακοπής της εν 
λόγω υπηρεσίας. 

 Σύμφωνα ωστόσο με το αρμόδιο υπουργείο, η πιο πάνω πρόνοια δε χρήζει 
διασαφήνισης και δε θα ήταν ορθό να τεθούν σ’ αυτήν εξαντλητικά κριτήρια, διότι το 
αρμόδιο όργανο, που είναι η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, στις περιπτώσεις 
αυτές, όπου κρίνεται αναγκαίο, θα ασκεί τη διακριτική της ευχέρεια. 

 Στη συνέχεια η ΠΟΕ∆ εισηγήθηκε, με γραπτή επιστολή της προς την επιτροπή, 
τη βελτίωση της υφιστάμενης διατύπωσης σε ορισμένα σημεία του κειμένου και των 
δύο υπό αναφορά κανονισμών, έτσι ώστε: 

1. στους πρώτους κανονισμούς να διασαφηνίζεται ότι ο εκπαιδευτικός λειτουργός 
θα συνεχίζει να πιστώνεται με διπλή προσαύξηση για κάθε επιπρόσθετο έτος 
υπηρεσίας, μέχρι την κορυφή της κλίμακας της θέσης την οποία κατέχει,  

2. στους δεύτερους κανονισμούς να διασαφηνίζεται ότι ο εκπαιδευτικός 
λειτουργός θα συνεχίζει να πιστώνεται με είκοσι πέντε (25) μονάδες για 
σκοπούς μετάθεσης για κάθε επιπρόσθετο έτος υπηρεσίας σε σχολείο των 
κατεχομένων. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης των εν λόγω κανονισμών η Επιτροπή 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας επεξεργάστηκε περαιτέρω την πιο πάνω εισήγηση της 
ΠΟΕ∆ αναφορικά με τους πρώτους κανονισμούς και κατέθεσε βελτιωμένη διατύπωσή 
της, η οποία και υιοθετήθηκε από την επιτροπή.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, παρ’ όλο που 
δήλωσε ότι και η υποβληθείσα με την επιστολή του εν λόγω υπουργείου, ημερομηνίας 
9 Φεβρουαρίου, διατύπωση στο κείμενο των πρώτων κανονισμών είναι αρκετά 
ικανοποιητική, τελικά συμφώνησε με την πιο πάνω διατύπωση, όπως υποβλήθηκε 
από την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας.  Όσον αφορά τη δεύτερη εισήγηση της 



 

 
235 

 

ΠΟΕ∆ σε σχέση με τους δεύτερους υπό αναφορά κανονισμούς, ο ίδιος εκπρόσωπος 
δήλωσε ότι δε χρειάζεται να διαφοροποιηθεί το κείμενό τους, διότι αποδίδεται 
ικανοποιητικά το νόημα της επίμαχης διάταξης και δε χρήζει περαιτέρω διασαφήνισης. 

 Η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο των πρώτων υπό αναφορά 
κανονισμών με βάση τα πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις και των 
δύο κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Παρ’ όλον ότι εμείς θα εγκρίνουμε τους συγκεκριμένους κανονισμούς, όμως θα 
ήθελα να εκφράσω αυτό το οποίο έχω πει και στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής.  
Όπως έχετε καταλάβει, με τους συγκεκριμένους δύο κανονισμούς τους οποίους 
σήμερα έχουμε ενώπιόν μας προς έγκριση προχωρούμε να εγκρίνουμε επιπλέον 
κίνητρα προς τους εκπαιδευτικούς, ώστε οι εκπαιδευτικοί να αποδέχονται να 
πηγαίνουν και να διδάσκουν στα σχολεία των κατεχομένων, δηλαδή στο δημοτικό 
σχολείο και στο γυμνάσιο του Ριζοκαρπάσου.  Απλά, θέλω να αναφέρω ότι σε μια 
ημικατεχόμενη πατρίδα εμείς εθεωρούσαμε πάντοτε ότι οι εκπαιδευτικοί μας θα 
έπρεπε να έχουν την ευθιξία να μπορούν ακόμη και χωρίς κίνητρα να στελεχώνουν 
αυτά τα σχολεία, σχολεία τα οποία εκάναμε και ως πολιτεία και ως Βουλή αγώνες, για 
να μπορέσουν να λειτουργήσουν και αυτή τη στιγμή υποχρεωνόμαστε να ψηφίζουμε 
επιπλέον μονάδες, υπερπροσαυξήσεις, για να θεωρηθούν ως κίνητρα, για να 
μπορούν οι εκπαιδευτικοί να μεταβαίνουν στα κατεχόμενα.  Αυτό ήθελα να πω, κύριε 
Πρόεδρε.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, χαιρετίζουμε καταρχάς το γεγονός ότι γίνεται αυτή η 
προσπάθεια, ώστε να δημιουργηθούν κάποια κίνητρα, για να παροτρυνθούν 
καθηγητές και εκπαιδευτικοί να παρέχουν τις υπηρεσίες τους στα σχολεία που 
λειτουργούν στα κατεχόμενα.  Αλλά την ίδια ώρα θέλω να επισημάνω ακόμα μια 
ανάγκη η οποία υπάρχει.  Υπάρχουν περιοχές στην Κύπρο όπου υπάρχουν σχολεία 
που κανένας δε θέλει να πάει σε αυτά τα σχολεία.  Και φέρνω ένα παράδειγμα, για 
παράδειγμα, τον Πύργο της Τηλλυρίας.  Κανένας δε θέλει να πάει σε αυτά τα σχολεία.  
Και εδώ θα πρέπει να εξετάσει, νομίζω είναι η... Καλούμε την εκτελεστική εξουσία να 
εξετάσει αυτό το ενδεχόμενο, ώστε να παραχωρηθούν κάποια κίνητρα, ώστε 
εκπαιδευτικοί να πηγαίνουν και σε αυτά τα σχολεία.  Και να μη μιλάμε για 
εκπαιδευτικούς οι οποίοι είναι απλώς πρωτοδιόριστοι, αλλά και κάποιοι άλλοι οι 
οποίοι ουσιαστικά θα μπορούν να προσφέρουν ανάλογη παιδεία και στα παιδιά των 
περιοχών αυτών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  
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 Μάλιστα.  

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 65 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 66 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 67 και το υπ’ αριθμόν 68 θέμα έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων 
Εσπερινών Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Λειτουργίας των 
∆ημόσιων Εσπερινών Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Ιουνίου και την 1η Ιουλίου 2010.  
Στην πρώτη συνεδρία της κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της 
ΟΕΛΜΕΚ και της ΟΛΤΕΚ.  Η Παγκύπρια Συντονιστική Επιτροπή Μαθητών (ΠΣΕΜ) 
και η Παγκύπρια Συντονιστική Επιτροπή Εσπερινών Γυμνασίων, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών είναι η τροποποίηση των 
υφιστάμενων κανονισμών περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης 
Εκπαίδευσης, ώστε, στα πλαίσια της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, να καταργηθούν 
τα τρία τρίμηνα και να εισαχθούν τα δύο τετράμηνα. 

 Σκοπός των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών είναι η τροποποίηση των 
υφιστάμενων κανονισμών περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Εσπερινών Σχολείων 
Μέσης Εκπαίδευσης, ώστε να επέλθουν και σ’ αυτούς οι αντίστοιχες αλλαγές με τους 
πρώτους υπό αναφορά κανονισμούς. 

 Ειδικότερα, οι προτεινόμενες αλλαγές, οι οποίες προωθούνται στα πλαίσια της 
εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης και αφορούν την εισαγωγή των δύο τετραμήνων, 
στοχεύουν στην καλύτερη κατανομή της διδασκόμενης ύλης, στην καλύτερη 
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αξιολόγηση των μαθητών και στην καλύτερη εφαρμογή του ωρολόγιου 
προγράμματος. 

 Όπως επισημαίνεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους εν λόγω 
κανονισμούς, το αρμόδιο υπουργείο προέβη στις αναγκαίες διαβουλεύσεις με τους 
εμπλεκόμενους φορείς οι οποίοι έδωσαν τη συναίνεσή τους για την υιοθέτηση των 
προτεινόμενων αλλαγών. 

 Στα πλαίσια της συνεδρίας κρίθηκε σκόπιμο από την επιτροπή, μετά από 
εισήγηση της ΟΕΛΜΕΚ, να προστεθεί στο κείμενο των δύο πιο πάνω κανονισμών 
σχετική διευκρινιστική πρόνοια σύμφωνα με την οποία οι δύο μέρες που θα 
μεσολαβούν μεταξύ των δύο τετραμήνων και οι οποίες καθορίζονται ως “Ημέρες 
εκπαιδευτικού” και αξιοποιούνται για την επιμόρφωση των εκπαιδευτικών, όταν 
συμπίπτουν με αργία ή Σαββατοκύριακο, τότε θα μεταφέρονται στις αμέσως επόμενες 
εργάσιμες ημέρες.   

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν και με τους δύο υπό αναφορά 
κανονισμούς, καθώς και με την προσθήκη της πιο πάνω πρόνοιας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού διαμόρφωσε, με βάση τα πιο 
πάνω, τα κείμενα και των δύο υπό αναφορά κανονισμών, υιοθετεί τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις των εν λόγω κανονισμών και γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε καταθέσει τροπολογία για το θέμα.  Είναι διαχρονική η 
θέση του ∆ημοκρατικού Κόμματος για τη μετάβαση της λειτουργίας των δημόσιων 
σχολείων από τα τρίμηνα σε τετράμηνα για εκπαιδευτικούς λόγους.  Την ίδια ώρα 
όμως αυτό το οποίο κατατίθεται μπροστά μας, για το οποίο υπήρχε μεν η πρόθεση 
της κυβέρνησης να δοκιμαστεί βέβαια και μετά να δούμε κατά πόσο λειτουργεί σωστά, 
είναι να μην υπάρχουν εξετάσεις στο τέλος του πρώτου τετραμήνου.  Εμείς ως 
∆ημοκρατικό Κόμμα θεωρούμε ότι η εξέταση και το μοίρασμα της ύλης σε δύο 
τετράμηνα και η δυνατότητα του μαθητή να εξεταστεί στο πρώτο τετράμηνο τη μισή 
ύλη και στο δεύτερο τετράμηνο τη δεύτερη μισή ύλη βοηθά, είναι προς το καλύτερο 
της εκπαίδευσης και τον βοηθά να το αντιληφθεί καλύτερα και να έχει και καλύτερο 
αποτέλεσμα.  Γι’ αυτό εισηγούμαστε μια τροπολογία, ούτως ώστε στο τέλος του 
πρώτου τετραμήνου να υπάρχει εξέταση.   

 Την ίδια ώρα όμως οφείλουμε να καταγράψουμε μία αντίφαση.  Λέμε μεν ότι 
στα πλαίσια της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης δε θα πρέπει να είναι 
εξεταστικοκεντρικό το σύστημα και θα πρέπει να το βελτιώσουμε.  Στο υφιστάμενο 
σύστημα η τελική εξέταση έχει βαρύτητα μόνο 25%, τρία τρίμηνα ένας βαθμός για 
κάθε τρίμηνο και η τελική εξέταση ένας τέταρτος βαθμός που μετρά 25%.  Η εισήγηση 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού με τα τετράμηνα και με τη μία εξέταση στο 
τέλος του χρόνου αυξάνει τη βαρύτητα της μίας εξέτασης στο 30% και θεωρούμε ότι 
θα πρέπει με την εφαρμογή του τετραμήνου, το οποίο εμείς υποστηρίζουμε ένθερμα, 
να δούμε κατά πόσο η βαρύτητα της τελικής εξέτασης ή της εξέτασης των τετραμήνων 
μπορεί να υποβαθμιστεί σε λιγότερο ποσοστό, ούτως ώστε ακριβώς η πορεία του 
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μαθητή στα δύο τετράμηνα και η αξιολόγησή του να έχει πιο μεγάλη βαρύτητα.  Είναι 
μια θέση μας την οποία θέλουμε να την καταγράψουμε όπως επίσης και την εξέταση 
του πρώτου τετραμήνου, γιατί ακριβώς μια αποτυχία με ποσοστό βαρύτητας 35% ή 
30% έχει μεγαλύτερη, αν θέλετε, απόκλιση από την πραγματικότητα, εάν κατά λάθος ο 
μαθητής δεν έχει το καλύτερο για αυτόν αποτέλεσμα.   

 Ευχαριστώ. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ναι, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Εν πρώτοις, να πούμε ότι τασσόμαστε αναφανδόν υπέρ των δύο τετραμήνων, 
αλλά η τροπολογία της κ. Κυριακίδου είναι πρακτικώς ανεφάρμοστη και είναι 
ανεφάρμοστη για δύο λόγους.   

 Πρώτον, διότι θα πρέπει να αλλάξουν οι άλλες νομοθεσίες που έχουν να 
κάμουν με την αποφοίτηση η οποία αφορά τους τελειόφοιτους μαθητές, διότι εκείνη η 
εξέταση του εκάστοτε Ιούνη για τους τελειόφοιτους γίνεται για δύο λόγους.  Πρώτον, 
για να πάρει βαθμό στο απολυτήριο ο απόφοιτος και, δεύτερον, για να χρησιμοποιηθεί 
ο βαθμός εκείνος ως βαθμός πρόσβασης στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα.  Άρα, 
δεν μπορεί να σπάσουμε την ύλη με το επιχείρημα ότι θα εμπεδώσουν καλύτερα και 
θα διευκολυνθούν οι μαθητές.  Το ποσοστό, ναι, αλλάζει και καλώς αλλάζει.   

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Υπάρχουν άλλοι τρόποι να το εμπεδώσεις. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Και οι τελικές εξετάσεις που σήμερα είναι, όπως έχει λεχθεί, 25% θα 
αποκτήσουν παραπάνω βαρύτητα, διότι τους αξίζει περισσότερη βαρύτητα.  Άρα, ως 
κόμμα εμείς καταψηφίζουμε την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
υπερψηφίζουμε το νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ως Ε∆ΕΚ σίγουρα θα υπερψηφίσουμε τους κανονισμούς τους 
οποίους έχουμε ενώπιόν μας, γιατί θεωρούμε ότι η κατάργηση των τριμήνων και η 
δημιουργία των τετραμήνων είναι προς το θετικό για το εκπαιδευτικό μας σύστημα.  
Από την άλλη όμως, όσον αφορά το θέμα της τροπολογίας, εκτός των όσων έχει 
αναφέρει ο συνάδελφος, είναι και ανεφάρμοστη, γιατί αντιλαμβάνομαι ότι η 
συνάδελφος προτείνει στα μέσα Ιανουαρίου οι μαθητές να παρακάθονται εξετάσεις 
γραπτές.  Αυτό θα σήμαινε ότι υπό κανονικές συνθήκες θα έπρεπε να τους δίνεται και 
ο χρόνος προετοιμασίας.  Και ρωτώντας μάς είπαν ότι περίπου θα χρειάζονται δύο 
εβδομάδες, ώστε όλοι οι μαθητές να παρακάθονται σε αυτές τις εξετάσεις.  ∆εν είναι 
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δυνατό, ενώ θα φοιτούν, να προετοιμάζονται ταυτόχρονα και να παρακάθονται και σε 
εξετάσεις.  Απλά, δε θα ψηφίσουμε αυτή τη στιγμή την τροπολογία του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος.  Εδώ είμαστε, ας εφαρμοστεί η μέθοδος των τετραμήνων και αν δούμε ότι 
με επιτυχία εφαρμόζεται και υπάρχει ο τρόπος να εφαρμοστεί μελλοντικά και αυτό το 
οποίο έχει πει η συνάδελφος, εδώ είμαστε να το συζητήσουμε ξανά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ούτε εμείς θα ψηφίσουμε τη συγκεκριμένη τροπολογία, γιατί 
ακριβώς κινείται στην ακριβώς αντίθετη κατεύθυνση της φιλοσοφίας όλης των 
κανονισμών και της προσπάθειας.  Η προσπάθεια που γίνεται είναι να σπάσουμε το 
εξεταστικοκεντρικό σύστημα που υπάρχει τζιαι να απαλλάξουμε τους μαθητές μας 
από τα τρία διαγωνίσματα στα τρίμηνα και τη μια τελική εξέταση.  Αν θα τους το 
καταργήσουμε -που ήταν και χρόνος, χαμένες περίοδοι, εσπάζαμε τους μαθητές- αν 
θα το φύουμε τούτο, για να φύουμε το απλό διαγώνισμα τζιαι να το κάμουμε εξέταση, 
όπως είναι και η τελική εξέταση...  Εκτός αν συγχύζουμε το διαγώνισμα με την 
εξέταση. 

 Εμείς διαφωνούμε κάθετα με αυτή τη λογική.  Θα είμαστε η μοναδική χώρα, αν 
προχωρήσουμε σ’ αυτή την τροπολογία που θα χάνονται οι περισσότερες περίοδοι 
διδασκαλίας σ’ όλη την Ευρώπη.  Επομένως, εμείς διαφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι η τροπολογία που έχει υποστηρίξει η συνάδελφος κ. 
Κυριακίδου έχει βάση από τον ίδιο τον κανονισμό από άλλη πρόβλεψη του 
κανονισμού.  Αν και δεν είμαι μέλος της επιτροπής Παιδείας, είχα την ευκαιρία να το 
διαβάσω.  Αν δει κανένας τον Κανονισμό 4 που τροποποιεί τον Κανονισμό 11, θα δει 
στο (β) του 4, σελ. 2 δηλαδή των κανονισμών, «...της τελείας της παραγράφου 7 
αυτού με άνω και κάτω τελεία με την προσθήκη της ακόλουθης επιφύλαξης:  “Νοείται 
ότι για τα μαθήματα...”». 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Παρακαλώ κύριοι! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Aν έχετε την καλοσύνη.  «Νοείται ότι για τα μαθήματα που εξετάζονται γραπτά 
στο τέλος του χρόνου ο βαθμός του έτους είναι ο μέσος όρος των βαθμών των 
τετραμήνων με αναλογία 35% για κάθε τετράμηνο και του βαθμού της τελικής 
εξέτασης με αναλογία 30%.».  Απλώς, διευκρίνισε με την τροποποίησή της η κ. 
Κυριακίδου ότι το 35% του κάθε τετραμήνου θα διαμορφώνεται μετά από εξέταση.  Ο 
συνάδελφος είπε «τα γραπτά είναι κάτι διαφορετικό από την εξέταση».  Έντζιε είπε να 
κάμουν κάτι διαφορετικό!  Απλώς, το 35% κάθε τετραμήνου να προκύπτει από 
εξετάσεις.  Μπορεί να είναι προφορικές ή γραπτές.  Κάθε τετράμηνο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.  

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη, έν’ το ίδιο που λέει και το 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα κύριοι. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κ. Αθηνάς Κυριακίδου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος για τους κανονισμούς 
που τιτλοφορούνται «Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης 

Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

      Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (2) των υπό αναφορά 
κανονισμών ως ακολούθως: 

Η παράγραφος (3) του Κανονισμού 4 των βασικών κανονισμών που περιλαμβάνεται 
στην πιο πάνω παράγραφο τροποποιείται με την προσθήκη σ’ αυτήν της ακόλουθης 
νέας υποπαραγράφου (β) και την αναρίθμηση της υφιστάμενης υποπαραγράφου (β) 
σε υποπαράγραφο (γ): 

 «(β) Στο τέλος της λήξης του κάθε τετραμήνου πραγματοποιούνται εξετάσεις 
για τη συγκεκριμένη ύλη του καθενός από τους μαθητές.».  

Προτεινόμενη τροπολογία της κ. Αθηνάς Κυριακίδου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος για τους κανονισμούς 
που τιτλοφορούνται «Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Εσπερινών Σχολείων 

Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

      Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (2) των υπό αναφορά 
Κανονισμών ως ακολούθως: 

Η παράγραφος (3) του Κανονισμού 4 των βασικών κανονισμών που περιλαμβάνεται 
στην πιο πάνω παράγραφο τροποποιείται με την προσθήκη σ’ αυτήν της ακόλουθης 
νέας υποπαραγράφου (β) και την αναρίθμηση της υφιστάμενης υποπαραγράφου (β) 
σε υποπαράγραφο (γ): 

 «(β) Στο τέλος της λήξης του κάθε τετραμήνου πραγματοποιούνται εξετάσεις 
για τη συγκεκριμένη ύλη του καθενός από τους μαθητές.».  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία της κ. Κυριακίδου για τους υπ’ αριθμόν 67 
κανονισμούς; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οχτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Συγγνώμη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εφτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Τριάντα εφτά.   

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με οχτώ ψήφους υπέρ, τριάντα εφτά εναντίον και καμία αποχή η τροπολογία 
της κ. Κυριακίδου για το υπ’ αριθμόν 67 θέμα απορρίπτεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία της κ. Κυριακίδου για τους υπ’ αριθμόν 68 
κανονισμούς; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οχτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Τριάντα εφτά.   

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με οχτώ ψήφους υπέρ, τριάντα εφτά εναντίον και καμία αποχή η τροπολογία 
της κ. Κυριακίδου για το υπ’ αριθμόν 68 θέμα απορρίπτεται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 67 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 68 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 69 θέμα είναι «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010». 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Προτού προχωρήσετε, να πω δυο λόγια.  Επειδή χωρίς να είναι με δική μας 
ευθύνη, βασικά προσωπική δική μου, δεν είχαμε συνεννοηθεί αρκούντως 
ικανοποιητικά με τον αναπληρωτή μας πρόεδρο που εκπροσώπησε στην πρωινή 
σύσκεψη το κόμμα κ.τ.λ., θα παρακαλούσα την ολομέλεια, εάν αυτό είναι εφικτό, να 
μας δώσετε αναβολή και να πάει το σχετικό νομοσχέδιο για την επόμενη σύνοδο της 
Βουλής. 

 Οι λόγοι που ζητούμε την αναβολή είναι ουσιαστικά δύο και είναι και πάρα 
πολύ βασικοί λόγοι.  Ο πρώτος, έχουμε ζητήσει ως επιτροπή Παιδείας από τη 
∆ιοικούσα του ΤΕΠΑΚ να μας σταλούν διάφορες προκηρύξεις που αφορούν την 
αυτονόμηση του ΤΕΠΑΚ, οι οποίες δε μας έχουν σταλεί.  Μας εστάλη ένα κείμενο το 
οποίο είναι γενικόλογο κι αόριστο.  Ο δεύτερος λόγος που ζητούμε την αναβολή, που 
δεν είναι και κάτι επείγον, είναι το ότι θέλουμε να μελετήσουμε το ζήτημα σε 
περισσότερο βάθος και έκταση τον επόμενο Σεπτέμβρη ή Οκτώβρη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο νόμος αυτός προσπαθεί να εκσυγχρονίσει το νόμο του 
ΤΕΠΑΚ με βάση το νόμο του Πανεπιστημίου Κύπρου, ούτως ώστε οι λέκτορες οι 
οποίοι εργάζονται στο ΤΕΠΑΚ να μπορούν στα τρία χρόνια, μετά τη σύσταση μιας 
ειδικής επιτροπής, να αξιολογηθούν, όπως μπορούν στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και σε 
άλλα πανεπιστήμια.  Υπήρχε ένα κενό στη νομοθεσία του ΤΕΠΑΚ.  Υπάρχουν πολλοί 
λέκτορες που έχουν συμπληρώσει τα τρία χρόνια υπηρεσίας και δεν μπορούν, γιατί 
υπάρχει ένα κενό του νόμου, να αξιολογηθούν.  Εάν το καθυστερήσουμε και το 
αναβάλουμε, εγώ δεν έχω προσωπική άποψη, απλά θα καθυστερήσουν αυτοί οι 
άνθρωποι που, όχι εξ υπαιτιότητός τους, δεν μπορούν να αξιολογηθούν για την 
ανέλιξή τους. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Λαμάρης. 
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Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Βέβαια δυσκολεύεται κάποιος να αρνηθεί σε μια ομάδα την αναβολή.  Όμως, 
αισθάνομαι και εγώ την ανάγκη να πω το εξής:  Καθυστερούμε μια φυσιολογική 
διαδικασία.  Είναι πάγια πρακτική σε όλες τις ακαδημαϊκές κοινότητες.  Υπάρχουν τα 
πρότυπα με βάση τα οποία ανελίσσεται ένας από λέκτορα σε επίκουρο, σε 
αναπληρωτή καθηγητή, σε  καθηγητή.  Θα ακολουθηθούν αυτά.  Υπάρχουν 
καθηλωμένοι, λόγω του γεγονότος ότι είναι καινούριο πανεπιστήμιο, μια σειρά από 
λέκτορες στο πανεπιστήμιο.  Εκκρεμεί η  αυτονόμηση του πανεπιστημίου, η οποία 
προβλέπει αριθμό συγκεκριμένων από κάθε βαθμίδα καθηγητών, για να μπορέσει να 
αυτονομηθεί.  Αυτή είναι η ανησυχία μας, αλλά, επαναλαμβάνω, δεν μπορούμε να 
αρνηθούμε το αίτημα για αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εμείς δεν έχουμε καμία ένσταση για την αναβολή, αλλά, χωρίς να θέλω να 
ανοίξω τη συζήτηση αυτού του θέματος, αφού θα δοθεί αναβολή, επειδή έχω μάθει να 
είμαι υποψιασμένος στα δεκατέσσερα χρόνια που είμαι στη Βουλή, διερωτώμαι αν η 
αυτονόμηση πρέπει να προηγηθεί υποχρεωτικά ή η αξιολόγηση των λεκτόρων είναι 
αναγκαία, για να γίνει η αυτονόμηση.  ∆εν ξέρω ποιο από τα δύο, ούτε θέλω 
απάντηση, αλλά, εφόσον ζητείται αναβολή, εμείς θα συγκατατεθούμε, καθόσον μας 
αφορά. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Είναι ανεξάρτητα μεταξύ τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, κύριοι, εφόσον υπήρξε αίτημα από μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, θα αναβληθεί για την 
επόμενη σύνοδο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 70 θέμα που τιτλοφορείται «Οι περί 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές και Τμήματα κατά Σχολή) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές και Τμήματα κατά Σχολή) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Nίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 
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 Γιάννος Λαμάρης Αθηνά Κυριακίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 Απριλίου και την 1η Ιουλίου 
2010.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, η πρόεδρος της ∆ιοικούσας Επιτροπής του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου, καθώς και εκπρόσωποι του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ).  

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
κανονισμών περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές και Τμήματα κατά 
Σχολή), ώστε να ιδρυθεί ένα νέο τμήμα, το Τμήμα Επιστημών Αποκατάστασης, στη 
Σχολή Επιστημών Υγείας του ΤΕΠΑΚ.  Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική 
έκθεση που συνοδεύει τους πιο πάνω κανονισμούς, η δημιουργία του νέου αυτού 
τμήματος έχει ήδη τύχει της έγκρισης των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών υπό 
συγκεκριμένους όρους, οι οποίοι θα ληφθούν υπόψη στο πλαίσιο του υφιστάμενου 
προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ για το 2010, καθώς επίσης και στο πλαίσιο της 
ετοιμασίας του προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ για τα επόμενα οικονομικά έτη 2011 και 
2012. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσε συναφώς ότι 
το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού στηρίζει την ίδρυση του Τμήματος Επιστημών 
Αποκατάστασης στο ΤΕΠΑΚ, αφού θα καλύψει ένα σημαντικό κενό στην τριτοβάθμια 
εκπαίδευση της Κύπρου στους τομείς των επιστημών της υγείας.  Στη συνέχεια, ο πιο 
πάνω εκπρόσωπος ενημέρωσε αναλυτικά την επιτροπή, επισημαίνοντας και τα 
ακόλουθα: 

1. Τα προπτυχιακά προγράμματα σπουδών που θα προσφέρει το Τμήμα 
Επιστημών Αποκατάστασης θα αφορούν τις ειδικότητες της λογοθεραπείας, 
της φυσικοθεραπείας, της εργοθεραπείας και της κοινωνικής εργασίας. 

2. Σε μεταγενέστερη φάση ανάπτυξης του εν λόγω τμήματος, δηλαδή σε μία  
δεκαετία, το τμήμα αυτό αναμένεται να προσφέρει προγράμματα σπουδών και 
σε μεταπτυχιακό επίπεδο (μάστερ και διδακτορικό).  Σύμφωνα με τη μελέτη 
που υπέβαλε το ΤΕΠΑΚ, ο σκοπός της δημιουργίας του εν λόγω τμήματος είναι 
η προσφορά εκπαίδευσης υψηλού επιπέδου και η παροχή στους φοιτητές 
εξειδικευμένων γνώσεων, ούτως ώστε αποφοιτώντας να προσφέρουν τις 
υπηρεσίες τους και να θεραπεύουν άτομα που πάσχουν από δυσκολίες 
μάθησης ή άλλες αναπτυξιακές δυσκολίες, νευρολογικά προβλήματα, 
προβλήματα κίνησης ή προβλήματα κοινωνικής ένταξης. 

3. Ο συνολικός αριθμός φοιτητών καθενός από τα τέσσερα προπτυχιακά 
προγράμματα θα ανέρχεται στους εξήντα φοιτητές.  Ως εκ τούτου, με την 
προσφορά των τεσσάρων προπτυχιακών προγραμμάτων αναμένεται ότι ο 
αριθμός των φοιτητών θα κυμαίνεται στους διακόσιους σαράντα 
προπτυχιακούς φοιτητές ανά έτος και στους τριακόσιους εξήντα πέντε 
μεταπτυχιακούς φοιτητές.  Το συνολικό κόστος για τα πρώτα δέκα χρόνια 
λειτουργίας του τμήματος αναμένεται ότι θα ανέλθει στα €18.985.496. 

4. Το Υπουργείο Οικονομικών αρχικά δεν είχε συμφωνήσει με την ίδρυση του 
Τμήματος Επιστημών Αποκατάστασης για τους εξής λόγους: 

 Τα επαγγέλματα των φυσικοθεραπευτών/λογοθεραπευτών θεωρούνται 
παραϊατρικά και είναι επιπέδου ανώτερης και όχι ανώτατης εκπαίδευσης. 
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 Ο προτεινόμενος αριθμός εισαγωγής φοιτητών είναι συγκριτικά μικρός, 
για να δικαιολογεί τη δαπάνη ίδρυσης του τμήματος. 

 Η ανέγερση της Ιατρικής Σχολής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου είναι δυνατό 
να προκαλέσει επικαλύψεις. 

 Οι επιπρόσθετες δαπάνες που αναμένεται να προκύψουν για το κράτος 
δεν είναι δυνατό να υπολογιστούν (π.χ. εξομοίωση εργαζομένων στο 
δημόσιο τομέα). 

5. Οι εκπρόσωποι του ΤΕΠΑΚ, τοποθετούμενοι σε σχέση με τα πιο πάνω σχόλια 
του Υπουργείου Οικονομικών, δήλωσαν τα ακόλουθα: 

 Τα επαγγέλματα των φυσικοθεραπευτών/λογοθεραπευτών/κοινωνικής 
εργασίας είναι πανεπιστημιακού επιπέδου (π.χ. στο Ηνωμένο Βασίλειο 
και στην Ελλάδα). 

 Οι υπό αναφορά ειδικότητες δεν είθισται να προσφέρονται από Ιατρικές 
Σχολές, όπως συμβαίνει π.χ. με τη Νοσηλευτική Σχολή.  Συγκεκριμένα, η 
Σχολή Επιστημών Υγείας του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
αποτελεί φυσικό χώρο ένταξης των ειδικοτήτων του Τμήματος 
Επιστημών Αποκατάστασης, ενώ απαιτούν εξειδικευμένο εργαστηριακό 
εξοπλισμό. 

 Όσον αφορά τις δαπάνες, το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης μπορεί να 
εφαρμοστεί λαμβάνοντας υπόψη τόσο την οικονομική κρίση όσο και τις 
διαθέσιμες δαπάνες, λειτουργώντας σταδιακά τα προγράμματά του. 

6. Το Υπουργείο Οικονομικών στη συνέχεια συμφώνησε με την ίδρυση του 
Τμήματος Επιστημών Αποκατάστασης στο ΤΕΠΑΚ με τους συγκεκριμένους πιο 
κάτω όρους: 

 Το ΤΕΠΑΚ δεσμεύεται ότι δε θα προχωρήσει σε προσφορά 
συμπληρωματικών μαθημάτων σε υφιστάμενους πτυχιούχους, χωρίς 
την προηγούμενη έγκριση του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Οποιεσδήποτε δαπάνες προκύψουν εντός του 2010 θα καλυφθούν από 
ισάξιες αποδεκτές εξοικονομήσεις του εγκεκριμένου προϋπολογισμού 
του ΤΕΠΑΚ για το 2010, χωρίς την παραχώρηση πρόσθετων 
πιστώσεων. 

 Θα πρέπει να ληφθεί υπόψη ότι την περίοδο 2011-2012 η κρατική 
χορηγία προς το ΤΕΠΑΚ πιθανό να σταθεροποιηθεί ή/και να περιοριστεί. 

 Η πρόεδρος της ∆ιοικούσας Επιτροπής του ΤΕΠΑΚ επισήμανε ότι με την 
προτεινόμενη τροποποίηση θα δοθεί η ευκαιρία για αυτονόμηση της Σχολής 
Επιστημών Υγείας. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης των πιο πάνω κανονισμών, την επιτροπή 
απασχόλησε, μεταξύ άλλων, το θέμα της επαγγελματικής αποκατάστασης των 
αποφοίτων ελληνικών και ξένων πανεπιστημίων στους αντίστοιχους κλάδους, όπως 
για παράδειγμα, της Ελλάδας, Βουλγαρίας κ.λπ., αφού, λόγω της ίδρυσης του νέου 
αυτού τμήματος, θα απαιτείται να υπάρχει αντιστοιχία των τίτλων των πιο πάνω 
αποφοίτων και ενδεχομένως και η ανάγκη παρακολούθησης συμπληρωματικών 
μαθημάτων. 
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 Η πρόεδρος της ∆ιοικούσας Επιτροπής του ΤΕΠΑΚ δήλωσε συναφώς ότι θα 
πρέπει πρώτα να ιδρυθεί το νέο Τμήμα Επιστημών Αποκατάστασης, να ετοιμαστούν 
και να λειτουργήσουν τα προγράμματά του και στη συνέχεια το ΤΕΠΑΚ, αφού λάβει 
την έγκριση του Υπουργείου Οικονομικών, να μπορέσει να προσφέρει 
συμπληρωματικά μαθήματα στους ενδιαφερόμενους αποφοίτους ελληνικών και ξένων 
πανεπιστημίων. Η επιτροπή, αφού άκουσε 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν ότι θα 
τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος κατά τη συζήτηση που θα διεξαχθεί για 
τους υπό αναφορά κανονισμούς. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις συμφώνησαν με τους υπό αναφορά κανονισμούς και 
εισηγούνται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, οι υπό αναφορά κανονισμοί τίθενται ενώπιον της 
ολομέλειας της Βουλής για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Η ίδρυση και λειτουργία μιας τέτοιας σχολής στο ΤΕΠΑΚ, κύριε Πρόεδρε, μας 
βρίσκει απόλυτα σύμφωνους, γιατί ακριβώς θα ενισχύσει το τμήμα της δημόσιας 
υγείας και θα το βοηθήσει στην αυτονόμηση.  Οι ειδικότητες λογοθεραπείας, 
εργασιοθεραπείας, φυσικοθεραπείας και κοινωνικής εργασίας είναι ειδικότητες που 
δεν υπάρχουν σε κανένα από τα δημόσια τριτοβάθμια εκπαιδευτήρια στην Κύπρο.  
Άρα, νομίζω είναι κάτι το οποίο όλοι θα πρέπει να υποστηρίξουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Σίγουρα θα υποστηρίξουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, όμως, όπως 
αντιλαμβάνεστε, με τη δημιουργία της νέας σχολής στο Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο 
Κύπρου θα δημιουργηθούν οι ειδικότητες των λογοθεραπευτών, της κοινωνικής 
εργασίας, των φυσικοθεραπευτών, κάτι το οποίο μέχρι σήμερα δεν μπορούσαμε ως 
κυπριακή πολιτεία να παρέχουμε και οι επαγγελματίες που βρίσκονται στην Κύπρο 
είναι απόφοιτοι πανεπιστημίων από την Ελλάδα, τη Βουλγαρία, το Ηνωμένο Βασίλειο.  
Άρα, καταλαβαίνετε ότι με τη δημιουργία της σχολής αυτής στο Τεχνολογικό 
Πανεπιστήμιο Κύπρου πλέον αυτά τα πτυχία των άλλων χωρών θα υπόκεινται στη 
λεγόμενη “αντιστοιχία και ισοτιμία” του προγράμματος το οποίο θα τεθεί στο 
Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Εδώ θα πρέπει να προσέξουμε, διότι υπάρχουν 
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ήδη απόφοιτοι αυτών των ειδικοτήτων που έχω προαναφέρει που έχουν διοριστεί οι 
άνθρωποι στο δημόσιο, ήδη υπάρχουν κατάλογοι διοριστέων, ώστε να μην υπάρξει 
έναν αλαλούμ και αύριο το ΚΙΣΑΤΣ να έρθει και να δημιουργεί πρόβλημα και σε 
αυτούς που έχουν ήδη διοριστεί, αλλά και σε αυτούς οι οποίοι βρίσκονται στους 
καταλόγους διοριστέων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ναι, κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Απλώς, ξέχασα, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι όσον αφορά τα πτυχία όσων 
φυσικοθεραπευτών ή λογοθεραπευτών έχουν αποφοιτήσει από άλλα πανεπιστήμια 
εκτός της Ελλάδας και έχουν αποκτήσει αντιστοιχία, ισοτιμία με βάση ακριβώς τα ΤΕΙ 
Ελλάδας, δε θα τεθεί υπό οποιαδήποτε αμφισβήτηση η ισοτιμία, αντιστοιχία τους.  
Αντίθετα, απ’ εδώ και πέρα, με την αποφοίτηση της πρώτης ομάδας φοιτητών από το 
ΤΕΠΑΚ, ίσως οι επόμενοι θα πρέπει να λάβουν αυτό πολύ σοβαρά υπόψη, αλλά δεν 
είναι κάτι που θα πρέπει αυτή τη στιγμή να μας απασχολήσει.  Είναι κάτι που θα 
πρέπει να υποστηρίξουμε και να ενισχύσουμε και θα πρέπει να απασχολήσει άλλους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ναι, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαβάζοντας και την έκθεση, είναι ξεκάθαρο εδώ, σημειώνεται 
το εξής:  «Στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης…» -και αυτό απασχόλησε την επιτροπή 
Παιδείας- «…λόγω της ίδρυσης του νέου αυτού τμήματος, θα απαιτείται να υπάρχει 
αντιστοιχία των τίτλων των πιο πάνω αποφοίτων» -και εννοεί Ελλάδας και Βουλγαρίας 
που αναφέρονται μέσα- «και η ανάγκη παρακολούθησης συμπληρωματικών 
μαθημάτων».  

 Αυτό έχω… 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Μα γίνεται αναφορά. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ∆ε γίνεται αναφορά, αγαπητή συνάδελφος, ότι είναι των επομένων, μετά την 
ψήφιση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, προχωρούμε. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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  Το υπ’ αριθμόν 71 θέμα είναι «Ο περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων Νόμος 
του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου  

 Πανίκος Χάμπας Φειδίας Σαρίκας 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  

 Γεώργιος Τάσου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Γιώργος Περδίκης 

 Σοφοκλής Φυττής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 
Ιουνίου και την 1η Ιουλίου 2010.  Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, ο διευθυντής και εκπρόσωποι του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αγροτικών οργανώσεων 
ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”.  Το ΕΤΕΚ και η αγροτική 
οργάνωση “Αγροτική”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία 
της επιτροπής.  Ωστόσο, σημειώνεται ότι το ΕΤΕΚ απέστειλε στην επιτροπή γραπτό 
υπόμνημα με τις απόψεις του.   

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η θέσπιση ενιαίας και 
εκσυγχρονισμένης νομοθεσίας που να διέπει ολόκληρο το φάσμα της ανάπτυξης και 
της διαχείρισης των υδάτινων πόρων της ∆ημοκρατίας.  Πιο συγκεκριμένα, με το υπό 
εξέταση νομοσχέδιο σκοπείται η ενοποίηση, τροποποίηση, κατάργηση και 
αντικατάσταση των υφιστάμενων νομοθεσιών, αλλά και η εισαγωγή νέων διατάξεων 
στο νομοθετικό πλαίσιο που αφορά τα ύδατα, ώστε να καταστεί αποτελεσματικότερη η 
διαχείριση και η ανάπτυξή τους. 

 Ειδικότερα, στο υπό αναφορά νομοσχέδιο περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, 
ρυθμίσεις αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Την ανάθεση της ενιαίας διαχείρισης υδάτων στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και τον 
καθορισμό των αρμοδιοτήτων του εν λόγω τμήματος, όπως αυτές προκύπτουν 
από την πιο πάνω ανάθεση.  Σημειώνεται ότι μεταφέρονται στο Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων όλες οι αρμοδιότητες που αφορούν τα ύδατα και που 
μέχρι σήμερα ασκούνταν από τους επάρχους, το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως ή και άλλα κυβερνητικά τμήματα. 

2. Την ίδρυση δεκαεξαμελούς Συμβουλευτικής Επιτροπής ∆ιαχείρισης Υδάτων, οι 
αρμοδιότητες της οποίας περιλαμβάνουν, μεταξύ άλλων, την υποβολή 
εισηγήσεων προς τον υπουργό σε σχέση με τη γενική υδατική πολιτική της 
κυβέρνησης. 
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3. Την παροχή επαρκών ποσοτήτων κατάλληλου νερού ανθρώπινης 
κατανάλωσης σε εξουσιοδοτημένους προμηθευτές νερού και σε εγκεκριμένους 
καταναλωτές, καθώς επίσης αρδευτικού νερού για αρδευτικούς και άλλους 
σκοπούς. 

4. Τον προγραμματισμό και την εγκαθίδρυση συστημάτων αποχέτευσης και 
σταθμών επεξεργασίας αστικών λυμάτων, καθώς επίσης συστημάτων 
αποχέτευσης ομβρίων υδάτων. 

5. Τη ρύθμιση θεμάτων που αφορούν τα υδατικά έργα, τα κυβερνητικά υδατικά 
έργα και τη διαδικασία εκτέλεσης των έργων αυτών. 

6. Τη ρύθμιση θεμάτων που αφορούν τους ταμιευτήρες νερού, όπως είναι η 
υποχρέωση τήρησης αρχείου ταμιευτήρων, αλλά και καταλόγου προσοντούχων 
πολιτικών μηχανικών, για σκοπούς κατασκευής ή μεγέθυνσης, μετατροπής, 
περιοδικής επιθεώρησης, επίβλεψης και εγκατάλειψης ταμιευτήρων, καθώς και 
τον καθορισμό των αντίστοιχων διαδικασιών. 

7. Τον καθορισμό των διαδικασιών που αφορούν τη λήψη επιφανειακού και 
υπόγειου νερού, την έκδοση αδειών υδροληψίας, αδειών έργων υδροληψίας 
και αδειών συγκράτησης νερού, καθώς επίσης την έκδοση πιστοποιητικού για 
έγκριση ανόρυξης, κατασκευής ή εκτέλεσης φρέατος ή άλλου έργου 
υδροληψίας ή έργου συγκράτησης.  Επιπρόσθετα, περιλαμβάνονται πρόνοιες 
αναφορικά με τη διαδικασία, τους όρους και τα τέλη έκδοσης άδειας διατρητή. 

8. Τη διαχείριση των φυσικών υδατορεμάτων και την απαγόρευση επέμβασης σε 
αυτά χωρίς προηγουμένη έκδοση άδειας από το διευθυντή του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων. 

9. Την παραχώρηση δυνατότητας στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων επιβολής 
τελών και δικαιωμάτων αναφορικά με την προμήθεια νερού, τη χορήγηση 
άδειας υδροληψίας και άλλες υπηρεσίες που προσφέρει το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων, το είδος και το ύψος των οποίων θα καθορίζεται με κανονισμούς που 
εκδίδονται από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

10. Τον καθορισμό αδικημάτων και ποινών σε περιπτώσεις παράβασης των 
διατάξεων της προτεινόμενης νομοθεσίας και την εξουσιοδότηση του 
Υπουργικού Συμβουλίου να εκδίδει κανονισμούς για τον καθορισμό θεμάτων 
συναφών με την υπό εξέταση νομοθεσία τα οποία χρήζουν ή επιδέχονται 
καθορισμού. 

11. Την κατάργηση του περί ∆ημοσίων Ποταμών (Προστασία) Νόμου, του περί 
Κυβερνητικών Υδατικών Έργων Νόμου, του περί Υδάτων (Ανάπτυξη και 
∆ιανομή) Νόμου, του περί Φρεάτων Νόμου και του περί Υδατοπρομήθειας 
(Ειδικά Μέτρα) Νόμου, καθώς και την εισαγωγή ορισμένων μεταβατικών 
διατάξεων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η ανάγκη 
για αναθεώρηση του θεσμικού πλαισίου που αφορά τη διαχείριση των υδάτων της 
∆ημοκρατίας είχε διαπιστωθεί από τις αρχές της ίδρυσής της.  Ωστόσο, οι 
προσπάθειες που καταβλήθηκαν κατά καιρούς, τόσο από την εκτελεστική εξουσία όσο 
και από τη Βουλή, για διάφορους λόγους δεν είχαν το επιθυμητό αποτέλεσμα.  Τον 
Οκτώβριο του 2000 ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετική πρόταση 
νόμου, ωστόσο ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας άσκησε αναφορά στο Ανώτατο 
∆ικαστήριο, με αποτέλεσμα ο νόμος αυτός να ακυρωθεί ως αντισυνταγματικός.  
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Συνεπεία τούτου, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας γνωμάτευσε ότι το 
Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας αναθέτει τη διαχείριση των υδάτων στην 
εκτελεστική εξουσία και ως εκ τούτου δεν μπορεί να μεταβιβαστεί με νομοθεσία σε 
άλλο όργανο, έστω και αν πρόκειται για νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου.  
Περαιτέρω, ακολούθησαν κι άλλες νομοθετικές προσπάθειες από πλευράς της 
εκτελεστικής εξουσίας, οι οποίες όμως τελικά δεν έγινε δυνατό να προωθηθούν λόγω 
της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία επέφερε σημαντικές 
αλλαγές στα δεδομένα του τομέα των υδάτων. 

 Παράλληλα, στα ίδια πιο πάνω στοιχεία αναφέρεται ότι με την προτεινόμενη 
ανάθεση της ενιαίας διαχείρισης των υδάτων της ∆ημοκρατίας στο Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων αναμένεται ότι θα καλυφθούν τα νομοθετικά κενά που υπάρχουν 
και τα προβλήματα που αντιμετωπίζονται στην εφαρμογή των υφιστάμενων 
νομοθεσιών, ενώ ο προτεινόμενος νόμος θα λειτουργήσει ως εργαλείο για την 
ολοκληρωμένη, αειφόρο και περιβαλλοντικά ορθολογιστική διαχείριση του υδάτινου 
πλούτου της Κύπρου.  Στα ίδια στοιχεία αναφέρεται επίσης ότι η δημόσια υπηρεσία 
είναι σε θέση να αντεπεξέλθει στις αλλαγές και τις νέες αρμοδιότητες που της 
ανατίθενται με την προτεινόμενη νομοθεσία, αφού στην πρόσφατη αναδιοργάνωση 
του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων είχαν ληφθεί υπόψη οι ενισχυμένες αρμοδιότητες 
που του ανατίθενται με το υπό εξέταση νομοσχέδιο. 

  Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, ο Υπουργός 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος αναφέρθηκε στη σημασία του υπό 
εξέταση νομοσχεδίου, αφού η ενιαία διαχείριση υδάτων απασχολεί τον τόπο από την 
ίδρυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Όπως ο ίδιος επισήμανε, το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων είναι το πλέον αρμόδιο τμήμα για την ανάληψη όλων των αρμοδιοτήτων που 
αφορούν τα ύδατα, αφού διαθέτει όλες τις απαραίτητες εμπειρίες και γνώσεις για το 
σκοπό αυτό.  Περαιτέρω, ο ίδιος σημείωσε ότι με τον προτεινόμενο νόμο εκτιμάται ότι 
θα νοικοκυρευτεί ο τομέας των υδάτων, θα τερματιστεί η ταλαιπωρία που υφίστανται 
οι πολίτες και θα υπάρξουν σημαντικές θετικές επιδράσεις στον τομέα του 
περιβάλλοντος. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ύστερα 
από αίτημα βουλευτών μελών της επιτροπής, αναφέρθηκε στους λόγους για τους 
οποίους η ενιαία διαχείριση των υδάτινων πόρων της ∆ημοκρατίας πρέπει να ανατεθεί 
στην κυβέρνηση.  Συναφώς, αναφέρθηκε στα σχετικά άρθρα του συντάγματος όπως 
αυτά επισημαίνονται σε σχετική απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, σύμφωνα με τα 
οποία η εποπτεία και διάθεση οποιουδήποτε εθνικού πλούτου ή περιουσίας της 
∆ημοκρατίας, όπως είναι τα υπόγεια ύδατα, οι υδατοφράκτες που ανεγέρθηκαν 
κατόπιν απαλλοτριώσεων και η αιγιαλίτιδα ζώνη της ∆ημοκρατίας, ανήκουν στο 
Υπουργικό Συμβούλιο.  Περαιτέρω, αναφορικά με ζήτημα που ηγέρθη από βουλευτές 
μέλη της επιτροπής σε σχέση με το ύψος των ποινών, η ίδια εκπρόσωπος σημείωσε 
ότι, κατά την άποψη του Γραφείου της, οι ποινές που προτείνονται στην υπό αναφορά 
νομοθεσία θεωρούνται πολύ λογικές και επαρκώς απαγορευτικές σε σχέση με τη 
σοβαρότητα των αδικημάτων. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων, παρ’ όλο που συμφώνησαν με τη 
γενικότερη φιλοσοφία του υπό εξέταση νομοσχεδίου, έθεσαν ορισμένα ζητήματα σε 
σχέση με τη σύνθεση και τον αυξημένο αριθμό των μελών της Συμβουλευτικής 
Επιτροπής ∆ιαχείρισης Υδάτων, τη διάθεση του νερού στην αγορά της ∆ημοκρατίας 
και τη θεσμοθέτηση ενός οργάνου το οποίο θα έχει αρμοδιότητα να εξετάζει ενστάσεις 
του κοινού σε σχέση με αποφάσεις του αρμόδιου κυβερνητικού τμήματος. 
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 Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, ο εκπρόσωπος της αγροτικής οργάνωσης 
“Ευρωαγροτικός” διαμαρτυρήθηκε για τη μη συμπερίληψη της οργάνωσής του στην 
προτεινόμενη σύνθεση της Συμβουλευτικής Επιτροπής ∆ιαχείρισης Υδάτων.  

 Το ΕΤΕΚ, με γραπτό υπόμνημά του που κατατέθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής, παρ’ όλο που χαιρέτισε ως θετικό βήμα την ενοποίηση και ένταξη όλων 
των σχετικών νομοθεσιών στην αρμοδιότητα του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, 
εξέφρασε διαφωνία σε σχέση με τις εξουσίες και τη σύνθεση της Συμβουλευτικής 
Επιτροπής ∆ιαχείρισης Υδάτων.  Επιπρόσθετα, μεταξύ άλλων, το πιο πάνω 
επιμελητήριο εισηγήθηκε τη σύσταση ενός μηχανισμού εξέτασης ενστάσεων εναντίον 
αποφάσεων που λαμβάνονται από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων κυρίως σε σχέση 
με τη διανομή του νερού. 

 Συναφώς, η επιτροπή κάλεσε το αρμόδιο υπουργείο όπως, σε συνεργασία με 
το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, μελετήσει περαιτέρω το κείμενο 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου και επανέλθει με εισηγήσεις σε σχέση με τα πιο πάνω 
εγερθέντα ζητήματα.  Συνακόλουθα, το αρμόδιο υπουργείο, με γραπτή επιστολή του, 
ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2010, κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο νομοσχεδίου με το 
οποίο, μεταξύ άλλων, γίνονται εισηγήσεις αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Τη διεύρυνση του συμβουλευτικού ρόλου της Συμβουλευτικής Επιτροπής 
∆ιαχείρισης Υδάτων, ώστε να περιλαμβάνει και την έκδοση κατευθυντήριων 
γραμμών προς τα Συμβούλια Υδατοπρομήθειας, τα Συμβούλια Αποχετεύσεως 
και τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης αναφορικά με θέματα διαχείρισης υδάτων. 

2. Την προσθήκη προνοιών για την παροχή δυνατότητας σε πρόσωπο που δεν 
ικανοποιείται με απόφαση του διευθυντή του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων 
αναφορικά με αίτηση για έκδοση άδειας έργου υδροληψίας, άδειας έργου 
συγκράτησης, άδειας υδροληψίας ή άδειας επέμβασης σε υδατόρεμα να ασκεί 
ιεραρχική προσφυγή στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος.  Η εν λόγω προσφυγή δύναται να ασκηθεί μέσα σε τριάντα 
ημέρες από την κοινοποίηση στο ενδιαφερόμενο πρόσωπο της εν λόγω 
απόφασης και ο υπουργός οφείλει να την εξετάσει χωρίς καθυστέρηση. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή, αφού υιοθέτησε τις πιο πάνω εισηγήσεις της 
εκτελεστικής εξουσίας, αποφάσισε να τροποποιήσει περαιτέρω το κείμενο του υπό 
εξέταση νομοσχεδίου, μειώνοντας τις προτεινόμενες ποινές για αδικήματα που 
σχετίζονται με παραβάσεις δυνάμει του υπό εξέταση νόμου.  Σύμφωνα με την 
απόφαση της επιτροπής, όπου στον προτεινόμενο νόμο προνοείται ποινή φυλάκισης 
που υπερβαίνει το ένα έτος, αυτή μειώνεται σε φυλάκιση που δεν υπερβαίνει τους 
δώδεκα μήνες.  Ας σημειωθεί ότι η ανώτατη ποινή φυλάκισης που προβλεπόταν 
αρχικά στο νομοσχέδιο δεν υπερέβαινε τους δεκαοκτώ μήνες.  Πρόσθετα με τα πιο 
πάνω, η επιτροπή αποφάσισε να μειώσει και τις χρηματικές ποινές, ώστε, όπου στο 
νομοσχέδιο προνοείται χρηματική ποινή μεγαλύτερη από δώδεκα χιλιάδες ευρώ, αυτή 
να μειωθεί σε χρηματική ποινή μέχρι δώδεκα χιλιάδες ευρώ.  Σημειώνεται επίσης ότι η 
προτεινόμενη αρχικά με το νομοσχέδιο ανώτατη χρηματική ποινή δεν ξεπερνούσε τις 
δεκαεπτά χιλιάδες ευρώ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, των μελών της βουλευτών 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της 
βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση 
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του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί 
σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων 
προνοιών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
 Λοιπόν, για το συγκεκριμένο θέμα υπάρχουν τροπολογίες από το Κίνημα 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, από τον κ. Περδίκη, και από τους κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, Γεώργιο Γεωργίου και Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτές της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου.   

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

 Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη 

Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την τροποποίηση του εδαφίου (2) του άρθρου 8 αυτού ως ακολούθως: 

 α. Με την αντικατάσταση από αυτό της λέξης και του αριθμού «δεκαέξι (16)» 
(πρώτη γραμμή) με τη λέξη και τον αριθμό «δεκαοκτώ (18)» και    

 β. με τη διαγραφή στο τέλος της παραγράφου (ιβ) αυτού του μορίου «και» 
(δεύτερη γραμμή), την αντικατάσταση της τελείας στο τέλος της 
παραγράφου (ιγ) αυτού με το μόριο «και» και με την προσθήκη αμέσως 
μετά της ακόλουθης νέας παραγράφου (ιδ): 

«(ιδ) εκπρόσωπο του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και 
εκπρόσωπο της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας 
Ζωής.». 

2. Με την αντικατάσταση από το εδάφιο (2) του άρθρου 9 αυτού της λέξης και του 
αριθμού «οκτώ (8)» (δεύτερη γραμμή) με τη λέξη και αριθμό «εννέα (9)». 

Προτεινόμενες τροπολογίες των βουλευτών εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, Γεώργιου Γεωργίου 

και Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την τροποποίηση του άρθρου 55 αυτού ως ακολούθως: 

 α. Με την αντικατάσταση από το εδάφιο (1) αυτού της λέξης και του αριθμού 
«δώδεκα (12)» (έκτη γραμμή) με τη λέξη και τον αριθμό «δεκαοκτώ (18)» και 
των λέξεων και του ποσού «οκτώ χιλιάδες πεντακόσια ευρώ (€8.500)» 
(έβδομη και όγδοη γραμμή) με τις λέξεις και το ποσό «δεκαοκτώ χιλιάδες 
ευρώ (€18.000)». 

 β. με την αντικατάσταση από το εδάφιο (2) αυτού της λέξης και του αριθμού 
«τρεις (3)» (έκτη γραμμή) με τη λέξη και τον αριθμό «δεκαοκτώ (18)» και 
των λέξεων και του ποσού «οχτακόσια πενήντα ευρώ (€850)» (έβδομη και 
όγδοη γραμμή) με τις λέξεις και το ποσό «δεκαοκτώ χιλιάδες ευρώ 
(€18.000)». και 
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 γ. με την αντικατάσταση από το εδάφιο (3) αυτού της λέξης και του αριθμού 
«δώδεκα (12)» (πέμπτη γραμμή) με τη λέξη και τον αριθμό «δεκαοκτώ (18)» 
και των λέξεων και του ποσού «οκτώ χιλιάδες πεντακόσια ευρώ (€8.500)» 
(έκτη και έβδομη γραμμή) με τις λέξεις και το ποσό «δεκαοκτώ χιλιάδες 
ευρώ (€18.000)». 

2. Με την αντικατάσταση του εδαφίου (1) του άρθρου 112 αυτού με το ακόλουθο 
νέο εδάφιο (1): 

 «(1) (α) Πρόσωπο που παραλείπει να συμμορφωθεί με ή παραβαίνει 
οποιαδήποτε από τις απαγορευτικές ή επιτακτικές διατάξεις του 
άρθρου 80 του παρόντος Νόμου ή οποιουσδήποτε όρους ή 
περιορισμούς που επιβάλλονται σε οποιαδήποτε άδεια η οποία 
χορηγήθηκε δυνάμει του παρόντος Μέρους είναι ένοχο αδικήματος και, 
σε περίπτωση καταδίκης του, υπόκειται σε φυλάκιση που δεν 
υπερβαίνει τους έξι (6) μήνες ή σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει 
τις τρεις χιλιάδες ευρώ (€3.000) ή και στις δύο αυτές ποινές.   

  (β) πρόσωπο που παραλείπει να συμμορφωθεί με ή παραβαίνει 
οποιαδήποτε από τις απαγορευτικές ή επιτακτικές διατάξεις των 
άρθρων 81, 82, 95, 106, 108, 109, 110, 111 ή 114 του παρόντος 
Νόμου ή οποιουσδήποτε όρους ή περιορισμούς που επιβάλλονται σε 
οποιαδήποτε άδεια η οποία χορηγήθηκε δυνάμει του παρόντος 
Μέρους  είναι ένοχο αδικήματος και, σε περίπτωση καταδίκης του, 
υπόκειται σε φυλάκιση που δεν υπερβαίνει τους δώδεκα (12) μήνες ή 
σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις δώδεκα χιλιάδες ευρώ 
(€12.000) ή και στις δύο αυτές ποινές.». 

3. Με την προσθήκη σ’ αυτό, αμέσως μετά το άρθρο 151 αυτού, του ακόλουθου 
νέου άρθρου και την αναρίθμηση του υφιστάμενου άρθρου 152 ως 153: 

 «Μεταβατικές 
διατάξεις σε σχέση 
με φρέατα τα 
οποία έχουν 
ανορυχθεί πριν 
την έναρξη της 
ισχύος του 
παρόντος Νόμου. 

152. Κάτοχοι φρεάτων οι οποίοι έχουν ανορύξει ή 
κατασκευάσει φρέαρ πριν την έναρξη της ισχύος του 
παρόντος Νόμου χωρίς να έχουν εξασφαλίσει την 
απαιτούμενη από τον πιο πάνω καταργηθέντα περί 
Φρεάτων Νόμο άδεια ανόρυξης ή κατασκευής φρέατος 
δύνανται να υποβάλουν αίτηση στο ∆ιευθυντή για 
καταγραφή και αδειοδότηση των εν λόγω φρεάτων εντός 
δύο (2) ετών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του 
παρόντος Νόμου:   

   Νοείται ότι ο τύπος της αίτησης, οι όροι και οι 
προϋποθέσεις χορήγησης των εν λόγω αδειών ρυθμίζονται 
με κανονισμούς που εκδίδονται από το Υπουργικό 
Συμβούλιο και κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για έγκριση: 

   Νοείται περαιτέρω ότι, παρά τις διατάξεις του 
παρόντος Νόμου, οι κάτοχοι των φρεάτων που 
αναφέρονται στο άρθρο αυτό δε διώκονται ποινικά για 
παράβαση της παραγράφου (α) του εδαφίου (1) του 
άρθρου 80 αυτού καθ’ όλη τη διάρκεια της χρονικής 
περιόδου των τεσσάρων (4) ετών εντός της οποίας 
δύνανται να υποβάλουν την εν λόγω αίτηση στο 
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∆ιευθυντή.».      

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χατζηνικόλας και μετά θα δώσω το λόγο... 

 Ναι, κύριε Χατζηνικόλα. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Από τη θέση μου, γιατί δε θα μιλήσω αρκετά. 

 Το νομοσχέδιο τούτο, όπως έχει αναφερθεί, κύριε Πρόεδρε, το οποίο 
κατατίθεται σήμερα για ψήφιση, είναι ένα πάγιο αίτημα ολόκληρου του αγροτικού 
κόσμου και όχι μόνο, αλλά και των καταναλωτών, γιατί αφορά νερό ύδρευσης και 
άρδευσης.  Και είναι ένα πάγιο αίτημα το οποίο είχαμε από το 1960, όσοι θυμούνται, 
και έχει τεθεί πάρα πολλές φορές για ψήφιση, χωρίς να γίνει κατορθωτό.   

 Το 2000 είχε ψηφιστεί μια νομοθεσία η οποία ακυρώθηκε στο Ανώτατο 
∆ικαστήριο και έτσι ήρθαμε σήμερα να έχουμε αυτό το νομοσχέδιο στην ολομέλεια.  
Έχει γίνει συζήτηση στην επιτροπή Γεωργίας, κύριε Πρόεδρε, έχουν γίνει τρεις 
συζητήσεις με όλους τους εμπλεκομένους στο θέμα, με τις αγροτικές οργανώσεις, και 
όλοι έχουν συμφωνήσει ότι πρέπει αυτό το πράγμα, τέλος πάντων, να ψηφιστεί και να 
μπει μια τάξη στη διαχείριση και στην ανάπτυξη των υδάτινων πόρων της Κύπρου. 

 Έχουμε ζήσει, κύριε Πρόεδρε, αρκετές ανομβρίες, αρκετά προβλήματα όσον 
αφορά το νερό και δικαίως χαρακτηρίζεται ότι είναι το δεύτερο, μετά το εθνικό, 
πρόβλημα, το θέμα της διαχείρισης του νερού.  Νομίζουμε ότι με αυτό το νόμο 
μπαίνουν σε τάξη αρκετές παράμετροι οι οποίες διέπουν την κατανάλωση του νερού 
και τη διαχείριση του νερού, γιατί μέχρι σήμερα, κύριε Πρόεδρε, υπήρχαν αρκετές 
νομοθεσίες, αν δεν έχω λάθος γύρω στις δεκατέσσερις νομοθεσίες, οι οποίες 
καταχωρούνταν σε διάφορα υπουργεία, όπως το Υπουργείο Εσωτερικών, όπως το 
Υπουργείο Γεωργίας, όπως το Υπουργείο Εμπορίου, ενώ με αυτή τη νομοθεσία 
γίνεται μια ενιαία διαχείριση και θα υπάρχει μια ενιαία πολιτική, όσον αφορά τη 
διαχείριση των υδάτινων πόρων.   

 Νομίζουμε ότι χρειάζεται να ψηφιστεί αυτός ο νόμος και για λόγους διαχείρισης, 
για λόγους κατανάλωσης, για λόγους ισότητας, όσον αφορά τον ανταγωνισμό, γιατί 
υπήρχαν αρδευτικά έργα, κύριε Πρόεδρε, που εφάρμοζαν διάφορες πολιτικές, 
διάφορες νομοθεσίες, διάφορες τιμολογιακές πολιτικές και έτσι δεν υπήρχε ισότητα, 
όσον αφορά τη χρήση του νερού.  Όσον αφορά τις τροποποιήσεις, νομίζω ότι δεν 
είναι ώρα να αναφερθώ… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, έν’ ώρα. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Για τις τροποποιήσεις, επειδή έχουν κατατεθεί τρεις τροποποιήσεις, κύριε 
Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 ∆ύο.  

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 ∆ύο και μία από τον κ. Περδίκη, νομίζω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι μία από τον κ. Περδίκη και μία από τους βουλευτές Αμμοχώστου του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού.  ∆ύο έχω μπροστά μου.  ∆εν ξέρω αν υπάρχει και τρίτη. 

ΝΤ.  ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Μάλιστα.  Όσον αφορά την τροποποίηση από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, 
κύριε Πρόεδρε, τίθεται ένα θέμα, όσον αφορά την… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι από τους βουλευτές Αμμοχώστου.  Όχι από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό. 

ΝΤ.  ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Α, είναι από τους βουλευτές Αμμοχώστου, δεν είναι από το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ναι, κύριε Χατζηνικόλα. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Λοιπόν, όσον αφορά τις παράνομες ή μη αδειούχες, όπως τις ονομάζουν 
κάποιοι, γεωτρήσεις, οι οποίες υπολογίζονται γύρω στις πενήντα πέντε χιλιάδες 
γεωτρήσεις σε όλη την Κύπρο, οι οποίες ταλαιπωρούν και τους υδροφορείς, αλλά 
υπάρχουν και άλλα προβλήματα, γιατί υπάρχουν οι νόμιμοι ιδιοκτήτες ή αυτοί που 
έχουν ανορύξει γεώτρηση, αλλά υπάρχουν και άλλοι οι οποίοι μπορεί να είναι 
παράνομοι και επηρεάζουν αυτούς που είναι νόμιμοι και έτσι με αυτή την τροπολογία 
που καταθέτει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Οι βουλευτές Αμμοχώστου. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Συγγνώμη, οι βουλευτές της Αμμοχώστου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  
Νομίζω ότι είναι πάρα πολλά τα χρόνια τα οποία βάζουν, για να συμμορφωθούν αυτοί 
οι οποίοι είναι οι μη αδειούχοι.  Νομίζουμε ότι ένα πολύ πιο μικρό χρονικό περιθώριο, 
μέχρι να καταφέρουν να εκδώσουν άδεια, πρέπει να δοθεί σε αυτούς τους 
ανθρώπους, γιατί δεν είναι μόνο στην επαρχία Αμμοχώστου.  Είναι σε ολόκληρη την 
Κύπρο, κύριε Πρόεδρε, και νομίζω ότι μέχρι δύο χρόνια το μάξιμουμ μπορούμε να 
τους δώσουμε ένα χρονικό περιθώριο, μέχρι να καταφέρουν να εκδώσουν άδεια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 
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 Όσον αφορά την τροπολογία του κ. Περδίκη για την ένταξη και του Συνδέσμου 
Καταναλωτών μέσα στη Συμβουλευτική Επιτροπή, νομίζουμε και εδώ ότι με το να 
εντάξουμε και τους καταναλωτές δυσκολεύουμε τη λειτουργία αυτής της 
δεκαεξαμελούς επιτροπής, γιατί σίγουρα θα έχει και άλλους οι οποίοι θα ήθελαν να 
μπουν.  Εμείς λέμε ότι είναι καλύτερα να ξεκινήσει να λειτουργεί αυτό το σύστημα, να 
λειτουργεί αυτός ο θεσμός και αν χρειαστεί στο μέλλον, κατά πόσο θα δούμε, αν 
πρέπει να μπουν και άλλοι μέσα στην επιτροπή, τότε πολύ ευχαρίστως εδώ είμαστε 
να το δούμε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο ένας εκ των βουλευτών του ∆ημοκρατικού Συναγερμού στην επαρχία 
Αμμοχώστου, ο κ. Χατζηγιάννη έχει το λόγο. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Είμαστε ανεξάρτητοι εμείς εδώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Γι‘ αυτό είπα, ο ένας… 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που αρχικά είχαμε την πρόθεση να ζητήσουμε 
αναβολή για το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, ένα νομοσχέδιο το οποίο πραγματικά ήταν 
για όλους μας ένα όραμα και όλοι ζητούσαμε, κατά καιρούς,  την ενιαία διαχείριση να 
τη συσσωρεύσουμε σε ένα μόνο φορέα και μάλιστα να κάνουμε ένα φορέα τέτοιο… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όρομαν ή όραμα; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Όραμα, κύριε… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιότι όρομαν έν’ όνειρο που σημαίνει. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Νομίζω ότι το είπα πολύ καθαρά.  Ήταν όντως όραμα. 

 Χαιρετίζουμε το γεγονός και ευχαριστούμε πραγματικά ακόμα και το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων για την εργασία η οποία έχει γίνει και μάλιστα στο σύντομο 
χρονικό διάστημα.  Επίσης, και τους συναδέλφους στην επιτροπή Γεωργίας.  Ωστόσο, 
να πούμε ότι για ένα τέτοιο νομοσχέδιο, το οποίο έχει τόσες πολλές πτυχές και 
διαστάσεις, χρειαζόταν σίγουρα μια πολύ μεγαλύτερη ανάλυση ή σε βάθος 
παρατήρηση του συγκεκριμένου θέματος.  Σωστά ειπώθηκε από το συνάδελφο τον 
Ντίνο ότι υπάρχουν πτυχές αρκετές.  Σε τρεις μόνο συνεδριάσεις, δυόμισι για την 
ακρίβεια, νομίζω ότι δεν υπήρχε αρκετός χρόνος, για να καλύψουμε κάποιες βασικές 
πτυχές του νομοσχεδίου, όπως το θέμα των γεωτρήσεων.  Είναι μια διάσταση, εν 
πάση περιπτώσει, η οποία ήρθε δευτερογενώς εντός του νομοσχεδίου και θα πρέπει 
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να το ρυθμίσουμε. 

 Σε σχέση τώρα με τις ποινές, κύριε Πρόεδρε, αναρωτιέμαι πραγματικά, 
συγκριτικά ή με βάση την αρχή της αναλογικότητας των ποινών. Έχουμε εσκεμμένη 
ζημιά σε κυβερνητικά έργα, πρόκληση ζημιάς σε κυβερνητικά έργα, εκτροπή για δική 
χρήση του οποιουδήποτε και έχουμε κάτι ποινές πενιχρές.  Στην τροπολογία τη δική 
μας μιλάμε ότι αυτές θα πρέπει να αυξηθούν από τους δώδεκα μήνες στους δεκαοκτώ 
και το θεωρώ αδιανόητο μια ποινή για ανόρυξη γεώτρησης να είναι δώδεκα μήνες και 
δώδεκα χιλιάδες ευρώ, ενώ στην περίπτωση που κάποιος πάει από το φράγμα και 
αντλήσει κατευθείαν να τον τιμωρούμε με τρεις ή με έξι μήνες.  Νομίζω ότι δεν είναι 
ούτε δίκαιο ούτε αναλογικό.  Υπάρχει κάποιο πρόβλημα εδώ πέρα.  Άρα λοιπόν, η 
πρώτη πτυχή των δικών μας εισηγήσεων είναι η αύξηση των ποινών από δώδεκα σε 
δεκαοκτώ και από οκτώμισι σε δεκαοκτώ  χιλιάδες, ανάλογα και για τα τρία είδη 
παραπτωμάτων. 

 Λοιπόν, όσον αφορά την ανόρυξη φρέατος, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, συγκριτικά με το παρελθόν κάνουμε μια βελτίωση μέσα από τη δική μας 
τροπολογία.  Μια βελτίωση η οποία από £400 που ήταν αρχικά πηγαίνουμε στις τρεις 
χιλιάδες ευρώ και στους έξι μήνες.   Νομίζω είναι αρκετά αποτρεπτικό… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη. 

 Όταν οι τροπολογίες δίνονται γραπτώς, είναι, για να αποφευχθεί η προφορική 
κατάθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, κάνει μια μικρή επεξήγηση ο συνάδελφος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα είναι μικρή τούτη; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Επειδή είναι μεγάλο το κείμενο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χατζηγιάννη, προχωράτε και ολοκληρώστε. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Λοιπόν, απλώς στη συνέχεια αφήνουμε όλες τις υπόλοιπες ποινές για όλα τα 
άλλα παραπτώματα ίδιες. 

 Τέλος, το τρίτον είναι οι μεταβατικές διατάξεις τις οποίες εισάγουμε σε σχέση με 
φρέατα τα οποία έχουν ανορυχθεί πριν την έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  
Νομίζω εδώ πέρα η εισήγηση του συναδέλφου, όπως φαίνεται και σε μας, είναι τα δύο 
έτη.  Και τι εννοούμε μέσα στα δύο έτη αυτά;  Να υποβληθεί η αίτηση, να καταγραφεί 
αυτός ο φαύλος κύκλος, αλλά να μην υπάρχει με την αύριο της εφαρμογής του νόμου 
ο πέλεκυς του νόμου πάνω στις υφιστάμενες γεωτρήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Μάλιστα. 
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Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Νομίζω είναι μια δίκαιη προσέγγιση και μάλιστα η αδειοδότηση των 
υφιστάμενων, μη αδειοδοτημένων γεωτρήσεων, θα γίνει με βάση κανονισμούς που θα 
εγκριθούν από το Υπουργικό Συμβούλιο και όχι κατά το δοκούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ναι, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό το νομοθέτημα που αφορά το δεύτερο πρόβλημα της 
Κύπρου, το υδατικό, κατά τη γνώμη μας είναι ένα σπουδαίο νομοθέτημα το οποίο, 
στις δεκαετίες που πέρασαν, πέρασε από πολλές φάσεις.  Θυμάστε, άλλοι έλεγαν για 
Αρχή Υδάτων, άλλοι για Φορέα Υδάτων, άλλοι ότι είναι με βάση το σύνταγμα εθνικός 
πλούτος, που είναι, και από ό,τι θυμούμαι δεν ήταν όλοι υπέρ αυτού του οράματος, 
για να γίνει ενιαία διαχείριση υδάτων.  Κατά τη διάρκεια των δεκαετιών που εσυζητείτο 
αυτό το θέμα πολλοί είχαν συμφέροντα στα νερά, είτε από διατρήσεις είτε από πηγές 
είτε από δικαιώματα σε ποταμούς με βάση και παλαιά φιρμάνια και δεν ήταν κοινό 
όραμα και αν το ψάξουμε λίγο, δεν ήταν κοινό όλων των πολιτικών δυνάμεων από την 
ανεξαρτησία και μετά.   

 Τώρα ωρίμασε το πράγμα, λόγω και της ξηρασίας, λόγω των κλιματικών 
αλλαγών και είπαμε… 

(Θόρυβος από τα έδρανα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού) 

 Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Οι κοτσινοχωρκάτες θορυβούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ.   

 Ναι, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Τώρα που αλλάζουν τα πράγματα και μαζευόμαστε όλοι, για να επιβιώσει το 
τόπος μας και από απόψεως κλιματικών αλλαγών και νερού, επιτέλους να γίνει ενιαία 
διαχείριση των υδάτων, η οποία πράγματι θα επιφέρει πολλές αλλαγές.  Με τη 
συγκέντρωση των εξουσιών στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων φεύγουν διάφορες 
εξουσίες από τους επάρχους και άλλα σώματα και θα γίνεται ενιαία διαχείριση από το 
Τμήμα Υδάτων σε πολλούς τομείς, σε ό,τι αφορά νερό κάτω από τη γη, πάνω στη γη 
και από πάνω από τη γη, φράκτες, ρυάκια, ποταμούς, ακόμα και σε περιπτώσεις 
ξηρασίας για την προμήθεια νερού, τα λύματα, τη διαχείριση, την αιγιαλίτιδα ζώνη, όλα 
αυτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Εμείς ψηφίσαμε…  ∆ιαβάσαμε καλά, κύριε Πρόεδρε, τέσσερις ημέρες έκατσα 
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πάνω από τον ογκώδη αυτό νόμο και διάβαζα συνεχώς, για να κάμουμε τις βελτιώσεις 
που χρειάζονταν.  ∆εν πάμε αδιάβαστοι, όπως είπαν κάποιοι.  Εμείς πάμε 
διαβασμένοι.   

 Λοιπόν, και αυτές όλες τις τροποποιήσεις που υποβάλλουν εμείς τις 
απορρίπτουμε, γιατί, όπως είπε και εκπρόσωπος της Γενικής Εισαγγελίας, οι τιμωρίες 
αυτές, οι ποινές, πρέπει να είναι αποτρεπτικές.  Αν τις χαλαρώσουμε εντελώς, η 
παρανομία θα συνεχιστεί, όπως συνεχιζόταν για δεκαετίες.  Εγώ αμφιβάλλω ότι είναι 
πενήντα πέντε χιλιάδες οι παράνομες διατρήσεις, διότι, όταν ρωτήσαμε τους 
επάρχους, που είχαν τη διαχείριση των διατρήσεων και των λάκκων, «πέτε μας πόσες 
είναι παράνομες», άλλος μας έγραψε  έχουμε τόσες παράνομες τα τελευταία έξι 
χρόνια, άλλος έγραψε τα τελευταία δέκα χρόνια είναι τόσες οι παράνομες, άλλος 
έγραφε τα τελευταία δύο χρόνια που τις μετρούμε είναι τόσες.  ∆ηλαδή, βγάζεις ένα 
σύνολο πενήντα πέντε χιλιάδες.  Αν βάλεις όμως μια βάση για τα τελευταία δέκα 
χρόνια, θα βρεις παραπάνω.  Αν βάλεις για τα τελευταία είκοσι χρόνια, θα βγάλεις 
ακόμα παραπάνω. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εκείνες που εκλείσαν; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Εκείνες που εκλείσαν μπορεί να τις εμέτρησαν ως κεκλεισμένες. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Λοιπόν, εμείς απορρίπτουμε τις τροπολογίες που προτείνονται… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, είσαστε σαφής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 …τόσο από τον κ. Περδίκη που θέλει τους δεκαέξι… 

 Παρακαλώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι, ναι. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 …που θέλει τους δεκαέξι της Συντονιστικής Επιτροπής ∆ιαχείρισης Υδάτων, 
που οι διάφοροι εκεί εμπλεκόμενοι ήθελαν να μειωθούν ακόμα παραπάνω…  Ο κ. 
Περδίκης βάζει ακόμα δυο που πάνω.  Έχουμε και τον “Ευρωαγροτικό” που 
διαμαρτύρεται ότι, επειδή δεν αναγνωρίζεται, δεν είναι μέσα. 

 Όσον αφορά τις τροπολογίες που υποβάλλει ο κ. Χατζηγιάννη και οι 
συνάδελφοί του, νομίζω ότι τις συζητήσαμε εκεί πέρα και βρήκαμε ότι δε χρειάζεται. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Τώρα, για χάρη διευκόλυνσης αυτών των παρανόμων, εμείς έχουμε σκεφτεί 
εδώ πέρα, το ∆ΗΚΟ, να δώσουμε τρεις μήνες.  Εκείνος που έχει παράνομη διάτρηση 
και έχει όρεξη να πάει να τη νομιμοποιήσει, να βουρήσει, να κάμει αίτηση σε τρεις 
μήνες και μετά να εξεταστεί από το…  Γιατί να του δώσω δυο χρόνια;  Για να 
συνεχιστεί η εξάντληση των υπογείων υδάτων;  Να ξεράνουν τέλεια τα κοτσινοχώρκα 
και το Παραμάλι και η Πάφος;  Αφού εισρέει το θαλάσσιο νερό.  Αν του δώσω δύο 
χρόνια, σημαίνει θα τα φαν τέλεια. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Φυττή. 

 Ο κύριος….  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ηλαδή όσο παραπάνω καιρό πάρει, μπορεί να ξεράνουν τα κοτσινοχώρκα;  
Βάλλεις μου ιδέες τωρά.  Εννά πάω στα τέσσερα. 

(Γέλια) 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, να απαντήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Φυττή... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μα έβαλε κάτι…  Να το εξηγήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι.  Τίποτε.  Έκαμέν σας ένα πείραγμα.   

 Λοιπόν… 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Να του εξηγήσω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τίποτε.  Έκαμέν σας ένα πείραγμα!  Κύριε Φυττή, έχουμε εμπεδώσει αυτά που 
είπατε.  Λοιπόν, δε χρειάζεται συνέχιση. 

 Λοιπόν, κύριε Σαρίκα. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλουμε και εμείς να χαιρετίσουμε τη θέσπιση αυτής της 
νομοθεσίας, που πραγματικά θα βοηθήσει, ούτως ώστε επιτέλους να καταστεί 
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αποτελεσματικότερη η διαχείριση και η ανάπτυξη των υδάτων στον τόπο μας, ένα 
θέμα το οποίο απασχολεί την Κυπριακή ∆ημοκρατία από το 1960, και θέλουμε να 
συγχαρούμε όσους έχουν εργαστεί, για να έχουμε ενώπιόν μας αυτό το σημαντικό 
νομοσχέδιο.  

 Όσον αφορά τις τροπολογίες, θα ψηφίσουμε μόνο την τροπολογία που έχει 
σχέση με τη δύο χρόνων πίστωση χρόνου στους διάφορους κατόχους διατρήσεων για 
τις οποίες δεν κατέχουν άδεια, ούτως ώστε να τους δοθεί ο απαιτούμενος χρόνος να 
υποβάλουν αίτηση για εξασφάλιση αυτής της άδειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν είχα πρόθεση να μιλήσω, απλώς ένα σημείο, ένα νούμερο θα πω, για να 
προβληματιστούν όσοι λένε ότι πρέπει να δοθούν μόνο τρεις μήνες.  Είναι και θέμα 
πρακτικό.  Αν πράγματι έχουμε πενήντα χιλιάδες που δεν έχουν άδειες… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Κύριοι, παρακαλώ! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 …αν έχουμε πενήντα χιλιάδες, όπως έχει πει ο κ. Φυττής, που δεν έχουν 
άδειες…  Έτσι;  Κατάλαβα καλά, κύριε Φυττή;  Περίπου; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Υπάρχει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, κύριε Φυττή, τωρά έννεν ανάγκη να πετάσσεστε πάνω κάθε λλίον!  

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Υπάρχει ένας αριθμός, πενήντα πέντε χιλιάδες, αλλά εν σημαίνει ότι θα 
ενδιαφερθούν και οι πενήντα πέντε χιλιάδες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν δώσουμε τρεις μήνες, δηλαδή περίπου πενήντα-πενήντα πέντε εργάσιμες 
ημέρες, πρέπει να γίνονται χίλιες αιτήσεις ημερησίως.  Ε, δε νομίζω ότι θα μπορούν 
να τις…  Φανταστείτε χίλια άτομα ημερησίως να πηγαίνουν να κάμνουν αίτηση στο 
Τμήμα Υδάτων.  Θα έχει πρόβλημα ο διευθυντής του τμήματος τζιαι γι’ αυτό πρέπει να 
το κάνουμε ένα χρόνο, νομίζω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι, αντί να μετρούμε τρεις μήνες ή δύο χρόνια, να 
πούμε μέχρι τέλος του 2011, 31η ∆εκεμβρίου του 2011, παράταση τζιαι να κλείσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 31η… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εκεμβρίου του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που όλοι κατανοούμε ότι κάμνουμεν έκπτωση σε 
αυτό το ζήτημα, διότι από τη μια πάμε να δούμε με κατανόηση τους παράνομους, 
αλλά την ίδια στιγμή όλοι, εν γνώσει μας, αδικούμε τους νόμιμους.  Μια και κάμνουμε 
τούτη την αβαρία, νομίζω, εάν υπάρχει σύγκλιση, να πάμε ομόφωνα με την τελευταία 
εισήγηση του σύντροφου Κατσουρίδη, να κλείει το θέμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α!  Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Καταρχάς διαδικαστικά, επειδή εννά μιλήσω όι όσον εμιλήσαν ούλλοι μαζί, ο 
καθένας ξεχωριστά, οι άλλοι ομιλητές, από τη θέση μου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απλώς, κύριε Περδίκη, να σας διακόψω ένα λεπτό.  Ο κ. Νεοφύτου είπε «ο 
σύντροφος Κατσουρίδης»; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έτσι είπε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα!  Εντάξει, καταγράφηκε! 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Φοβάμαι ότι είμαι αναγκασμένος να πάω σε άλλου είδους συζήτηση, κύριε 
Πρόεδρε, χωρίς να θέλω, για να μειώσω την πορεία της συζήτησης, απλά έν’ άλλης 
μορφής από αυτήν που θέλω εγώ, για να τοποθετηθώ.  Εγώ θεωρώ τα πράγματα 
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πολιτικά και θα ξεκινήσω από το τι έχουμε μπροστά μας.   

 Αυτό που έχουμε μπροστά μας απέχει κατά πολύ από αυτό το οποίο μας 
υποσχέθηκε η κυβέρνηση.  Η κυβέρνηση αυτή έγραφε στο πρόγραμμά της τα εξής:  
«Θα υλοποιήσουμε και θα εφαρμόσουμε το σχετικό νομικό πλαίσιο με στόχο το 
νοικοκύρεμα της διαχείρισης των υδάτων και θα προχωρήσουμε στη δημιουργία 
ανεξάρτητου φορέα υδάτων».  Πολλοί θα πουν ότι αυτό ήταν ένα δεύτερο στοιχείο, 
όμως δεν είναι έτσι, γιατί στο ίδιο πρόγραμμα, σε άλλη σελίδα, λέει:  «[…] ενοποίηση 
του νομικού πλαισίου για τη διαχείριση των υδάτων με τη δημιουργία ανεξάρτητου 
φορέα υδάτων».  ∆ηλαδή ο ανεξάρτητος φορέας υδάτων ήταν το εργαλείο για την 
ενοποίηση του πλαισίου για τη διαχείριση των υδάτων.   

 Και αυτό βεβαίως για ένα κόμμα τόσο μεγάλο τζιαι στατικό, όπως το ΑΚΕΛ, 
τζιαι για έναν άνθρωπο σοβαρό και μελετημένο, όπως τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, 
που ήταν τότε υποψήφιος, εν εμπήκε του κουτουρού!  Εμπήκε μετά από μια ιστορία 
και εμπλοκή και τριβή με το θέμα πολύχρονη, από το 1996.  Είχαν λόγο οι άνθρωποι 
που το έβαζαν έτσι!  Και ήξεραν από τότε, ’πού το 1998, ’πού το 2006, ’πού το 2008, 
τη γνωμοδότηση του Γενικού Εισαγγελέα και την απόφαση του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου.   

 Πιστεύω ότι αυτή η υπαναχώρηση έχει πολιτική σημασία και πρέπει να 
καταγραφεί.  ∆εν είναι μια απλή αλλαγή, λόγω του ότι ως κυβέρνηση εκαταλάβαν τα 
πράγματα διαφορετικά από ό,τι ως συγκυβέρνηση ή ως ιστορικό και μελετημένο 
κόμμα.  Είναι ένα σοβαρό θέμα, το οποίο δεν εξετάστηκε στην επιτροπή.  Όταν 
εδοκίμασα να το θέσω, ουσιαστικά μου αφαιρέθηκε ο λόγος, όχι ’πού τον πρόεδρο -να 
εξηγούμαστε- από τον εκπρόσωπο της Γενικής Εισαγγελίας.   

 Ένα σοβαρό ζήτημα, το οποίο το αφήνω να το σκεφτείτε, διότι αυτό που 
κάμνουμε αυτή την ώρα δεν είναι ουσιαστικά ούτε ενοποίηση ούτε φορέας.  Και είπετε 
πολλοί από εσάς τη λέξη “φορέας” ή τη λέξη “ενιαίος φορέας”.  ∆εν υπάρχει ούτε μία 
φορά στο νομοσχέδιο η λέξη “φορέας” ή η λέξη “ενιαίος φορέας”.  Είναι μια απλή 
συγκέντρωση κάποιων αρμοδιοτήτων, καλώς, πολύ καλώς, εκσυγχρονιστικό βήμα, 
κάτι που έχω ανάγκη να πω από καιρό πολύ, συγκέντρωση αρμοδιοτήτων στο Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων.  Καλό, θα το ψηφίσουμε, αλλά δεν είναι αυτό που θέλαμε.  Είναι 
σαν να «μας πήραν την αλήθεια μας», όπως λέει και ο Σαββόπουλος, και την τραβούν 
από το πόδι τζιαι την αλλάζουν!  Τούτον έν’ το ένα. 

 Το δεύτερο, υπάρχουν φοβερές ατέλειες και κενά σ’ αυτό το νομοσχέδιο, κύριε 
Πρόεδρε.  Φοβερά κενά και ατέλειες.  Εμείς αυτό που υποδείξαμε -και δεν είναι 
τυχαίο- οι καταναλωτές, κύριε Πρόεδρε, ήταν και στην πρόταση που είχε υποβάλει το 
ΑΚΕΛ το 1998.  Ήταν μέσα στο συμβούλιο.  Γι’ αυτό το υποβάλαμε τζι εμείς.  Το 
είδαμε την τελευταία στιγμή.  Θα επανέλθουμε και για τους καταναλωτές και για 
πολλές ελλείψεις του νομοσχεδίου.   

 Να πω και κάτι άλλο, χαρακτηριστικό και ιστορικό.  Απέρριψε αυτή η Βουλή 
νομοσχέδιο της κυβέρνησης Κληρίδη που προνοούσε γενική διεύθυνση υδάτων, κάτι 
πολύ πιο υψηλό και πιο δυναμικό ως εργαλείο από ό,τι η απλή συγκέντρωση εις το 
Τμήμα Υδάτων των αρμοδιοτήτων.  Αυτή η Βουλή το απέρριψε, γιατί ήθελε κάτι πολύ 
πιο δυναμικό και από τη γενική διεύθυνση υδάτων.  Τζιαι πάμε πίσω, στο να δώσουμε 
εξουσίες απλώς στο Τμήμα Υδάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Χάμπα, και ολοκληρώνουμε. 
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Π. ΧΑΜΠΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η Βουλή σήμερα κάνει μια ιστορική πράξη… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μην επαναλάβουμε όμως πράγματα που έχουν λεχθεί. 

Π. ΧΑΜΠΑΣ: 

 Όχι.  Νομίζω ότι και από την άλλη μου την ιδιότητα, κύριε Πρόεδρε, απορρέει 
ακριβώς ότι θα πρέπει να αναφέρω αυτό το ζήτημα, ότι ένα σημαντικό πρόβλημα, 
ακόμη ένα χρόνιο πρόβλημα αυτή η κυβέρνηση έμπρακτα το προωθεί, όπως ήταν το 
συγκοινωνιακό, όπως ήταν τα αγροτικά χρέη· σήμερα είναι το θέμα με τη διαχείριση 
των υδάτων και δεν έχει σημασία η ονομασία, πώς λέγεται.  Η ουσία είναι μία: Οι 
αρμοδιότητες ακριβώς αυτού του οργανισμού, που προσπαθούμε αυτή τη στιγμή να 
δημιουργήσουμε, επιτελούν το σκοπό για τον οποίο αγωνιστήκαμε; 

 Εμείς λέμε ότι γίνεται ένα μεγάλο βήμα μπροστά.  Θα πρέπει να σημειώσουμε 
ότι από την πρώτη ημέρα που μπήκε αυτή η κυβέρνηση προσπάθησε ακριβώς να 
δημιουργήσει ανεξάρτητο φορέα υδάτων.  Όμως στις 24 Ιουνίου του 2008 ο Γενικός 
Εισαγγελέας ξανατόνισε στο Υπουργικό Συμβούλιο ότι με ομόφωνη απόφασή του το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο αποφάσισε ότι δεν μπορεί να γίνει ο ανεξάρτητος φορέας 
υδάτων.  Επομένως, θεωρούμε ότι γίνεται ένα μεγάλο άλμα προς τα εμπρός, το οποίο 
ακριβώς θα επιτύχει την καλύτερη διαχείριση του υδάτινου πλούτου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Χατζηνικόλα. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ- επειδή ο κ. Περδίκης είπε ότι μου αφαιρέθηκε ο 
λόγος στην επιτροπή Γεωργίας, όχι από τον πρόεδρο, από τη Γενική Εισαγγελία, στην 
επιτροπή τουλάχιστον και σε όλες τις επιτροπές είναι ο πρόεδρος που κρατεί τις 
διαδικασίες και αυτά που έχει πει τώρα ο κ. Περδίκης, όταν άρχισε να τα λέει μέσα 
στην επιτροπή και του εξήγησε και η Γενική Εισαγγελία, έφυγε από την επιτροπή!  
Έτσι, για να κρατούμε τις διαδικασίες, να μην ξεφεύγουμε από τα όρια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, θα θέσω σε ψηφοφορία… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Κύριε Πρόεδρε, τριάντα δευτερόλεπτα, να σπάσουμε τζιαι λλίον το κλίμα.  Όλοι 
μας, όταν μιλούμε για διάφορα ζητήματα, λέμε:  «Βήματα μπροστά, άλματα 
μπροστά».  Κάποτε μου είπε ο σύντροφος Κατσουρίδης:  «Εξαρτάται τι έσιει 
μπροστά, διότι, αν μπροστά έν’ γκρεμός, πάεις πούκουππα»! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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(Αστειευόμενος) 

 Τωρά εν ηξέρω ποιος εννά “ποκουππιστεί”, εσύ ή ο κ. Κατσουρίδης, με τούτο 
το “σύντροφε” που του λέεις τζιαι το δέχεται κ.τ.λ.! 

 Εν πάση περιπτώσει…  Λοιπόν, θα θέσω σε ψηφοφορία τις τροπολογίες.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Σαν να έγινε μία τροπολογία πάνω στην τροπολογία.  Αυτό που είπε ο κ. 
Κατσουρίδης προηγουμένως, μετά από την παρέμβασή μου.  Οπότε θα πρέπει να 
μπει πρώτα τούτο ειδικά, νομίζω, και μετά το… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε.   

 Απλώς, πρώτα ήθελα…  Αυτό που ανέφερε ο κ. Κατσουρίδης βρίσκεται στην 
τροπολογία που κατέθεσαν οι βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για τα 
φρέατα, που είναι η τρίτη…   

 Σωστά, κύριε Χατζηγιάννη; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Είναι η… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τρίτη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Είναι η τρίτη, κύριε Πρόεδρε.  Ένα λεπτό όμως… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Τροποποίηση πάνω στην τροποποίηση. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Θα μπορούσε, επειδή ο κ. Σαρίκας, νομίζω, έκαμε και μία πρόσθετη εισήγηση 
για απόσυρση της πρώτης τροπολογίας και να μείνουν οι υπόλοιπες τροπολογίες ως 
έχουν…  Η υιοθέτηση της εισήγησης του κ. Κατσουρίδη, η απόσυρση της πρώτης 
τροπολογίας από πλευράς του κ. Σαρίκα και τα άλλα παραμένουν ως έχουν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Της πρώτης τροπολογίας, μιλούμε, της πρώτης τροπολογίας, που λέει: «με την 
αντικατάσταση από το εδάφιο (1) […]»;  Εκείνο λέτε;   

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 «Με την τροποποίηση του άρθρου 55 αυτού ως ακολούθως […]».  Αυτό να 



 

 
266 

 

φύγει.  Ήταν εισήγηση του κ. Σαρίκα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ηλαδή το 1α; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Το 1α, β, γ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Το 1α, β, γ.  Η δεύτερη τροπολογία παραμένει ως έχει, η τρίτη παραμένει ως 
έχει και μπαίνει στην τρίτη, στο 152, η ημερομηνία την οποία έχει θέσει ο κ. 
Κατσουρίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι να ξεκινήσει, για να ξέρω τελικά ότι εκείνο που 
εισηγήθηκα εννά ψηφιστεί, η ψηφοφορία ’πού το τελευταίο, που αφορά μόνο τη 
μεταβατική διάταξη, και οι υπόλοιπες δύο τροπολογίες, αν δε θα τις αποσύρουν, θα 
μπουν χωριστά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχει μεταβατική διάταξις για τα φρέατα, κύριε Πρόεδρε.  Είναι το 148.  Εκεί 
πρέπει να μπει αυτή η τροποποίησις και όχι ως ξεχωριστό άρθρο του νόμου.  Θα 
υπάρξει σύγχυσις!  Και ούτε διακανονισμό είναι δυνατό να προβλέπει...  Μόνο ο 
αριθμός του χρόνου πρέπει να προβλεφθεί, ως επιπλέον μεταβατική διάταξη στο 148, 
χωρίς αναφορά σε κανονισμούς, διότι υπάρχει ξεχωριστή πρόνοια για κανονισμούς 
που θα ρυθμίζει τα πάντα.  Και βεβαίως εμείς δε θα δεχτούμε την εισήγηση του κ. 
Κατσουρίδη για ενάμιση χρόνο.  Εμείς ένα χρόνο το πολύ θα δεχθούμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ συμφωνώ με τον κύριο… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Μιλούμεν ούλλοι, εν καταλαβαίνουμε τι λέμε!   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Συμφωνώ με τον κ. Αγγελίδη όσον αφορά το διαδικαστικό μέρος.  Αν 
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βρίσκουμε συναίνεση στην πρόταση που είπαμε, θα αφαιρεθεί από την τροποποιητική 
πρόταση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού το θέμα του χρόνου, θα μπει ξεχωριστά στη 
βάση της πρόνοιας εκείνης τζιαι ετελειώσαμε.  Και μετά να μπει όσο υπολείπεται από 
τις πρόνοιες της τροποποίησης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, για να ψηφίσουμε 
“ναι” ή “όχι”.  ∆ε θα πάνε μαζί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, για να μπορέσω να βρω τζιαι εγώ λοαρκασμόν τωρά, έτσι όπως 
λέχθηκαν όλα.  Αν κατάλαβα καλά, μιλούμε για την τροπολογία του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, των βουλευτών της Αμμοχώστου.  Φεύγουν δηλαδή οι μεταβατικές 
διατάξεις.  Σωστό; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το 152, με λίγα λόγια, φεύγει και μπαίνει κάτω από το 148;   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν είναι να πάμε ομόφωνοι, να πάμε στον ένα χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς, η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, θα συναινέσουμε στον ένα χρόνο, ανεξάρτητα αν διατηρούν κάποιες 
απόψεις συνάδελφοι, και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός δε θα ψηφίσει οποιεσδήποτε 
άλλες τροπολογίες έχουν υποβληθεί από συναδέλφους.  Εάν δε δείξουν καλό πνεύμα, 
να πάμε συναινετικά με την πρόταση για ένα χρόνο, για το μείζον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, τώρα πέστε μου, σας παρακαλώ, τι λογαριασμό βγάζουμε.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένα χρόνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θα ξεκινήσω με την εισήγηση... 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σαμψών, θέλετε να προσθέσετε κάτι; 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Θέλω να πω ότι οι βουλευτές της Αμμοχώστου, που μας εξεχωρίσαν για τούτο 
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το πράμα, το κόμμα μας, διαφωνούμε με τον ένα χρόνο.  Επιμένουμε στον ενάμιση 
χρόνο που είχε πει ο κ. Κατσουρίδης προηγουμένως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θα θέσω πρώτ’ απ’ όλα την εισήγηση του κ. Κατσουρίδη σε 
ψηφοφορία. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με αυτή την εξέλιξη, θα κάμω μια πρόταση -αν θέλετε, 
θεωρήστε τη δική μου- για ένα χρόνο μόνο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αφού το είπαμε! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Συμφωνείς τζι εσύ, έννεν;   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Ε, ναι, επειδή ο κ. Σαμψών είπε να θέσουμε τον ενάμιση χρόνο...  Ένα χρόνο.  
Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χατζηγιάννη.  Άλλη τροπολογία; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε.  Αισθάνομαι όμως ιδιαίτερα έντονα, έστω κι αν δε θέλω να 
μπω στην ουσία. και δεν είναι σωστό να μπω στην ουσία.  Όμως ο ένας χρόνος...  ∆εν 
μπορείς ν’ αγγίξεις αιτήσεις οι οποίες έχουν να κάμουν με διάφορες πολιτικές.  Είναι 
προστατευόμενοι υδροφορείς.  Οι αιτήσεις δε θα αρκέσουν.  Και χρειάζονται 
οπωσδήποτε κανονισμοί.  “Κανονισμοί” δε σημαίνει ότι μπορεί να πάει κατά το δοκούν 
να αδειοδοτήσει παράνομες, μη αδειούχες, γεωτρήσεις.  Χρειάζεται ο χρόνος αυτός να 
δοθεί! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, εγώ θα θέσω σε ψηφοφορία την εισήγηση του κ. Κατσουρίδη, 
που είναι για ένα χρόνο. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την εισήγηση του κ. Κατσουρίδη; 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Και του κ. Αγγελίδη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και του κ. Αγγελίδη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Και του κ. Αβέρωφ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όσων έχουν την εισήγηση, εν πάση περιπτώσει! 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και πέντε αποχές, η 
εισήγηση του κ. Κατσουρίδη γίνεται αποδεκτή.  

 Τώρα πάμε...  Η πρώτη, κύριε Χατζηγιάννη, και βοηθάτε με στη διαδικασία, 
διότι ακουστήκαν πολλά τζιαι δε θέλω να κάμω το οποιοδήποτε λάθος...  Είπαμε η 
πρώτη τροπολογία,1α, β, γ, αποσύρεται.  Έτσι;  Αποσύρεται.  Σωστά; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ως έχουν τώρα τα πράγματα, δε θεωρώ ότι θα πρέπει να 
κάμουμε έκπτωση στις υπόλοιπες τροπολογίες.  Να παν ως πακέτο.  Εγκρίνονται ή 
απορρίπτονται οι τροπολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να παν ως πακέτο.  Μάλιστα. 

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν τη δεύτερη τροπολογία όπως έχει κατατεθεί από 
τους βουλευτές Αμμοχώστου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Με πέντε ψήφους υπέρ, τριάντα επτά ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, η 
δεύτερη τροπολογία από μέρους των βουλευτών του ∆ημοκρατικού Συναγερμού της 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου απορρίπτεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τρίτη τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με πέντε ψήφους υπέρ, τριάντα επτά ψήφους εναντίον και τρεις αποχές, η 
τρίτη τροπολογία απορρίπτεται. 

 Τώρα ερχόμαστε στις τροπολογίες του κ. Περδίκη. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την πρώτη τροπολογία του κ. Περδίκη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με μία ψήφο υπέρ, σαράντα μία ψήφους εναντίον και τέσσερις αποχές, η 
πρώτη τροπολογία του κ. Περδίκη απορρίπτεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν τη δεύτερη τροπολογία του κ. Περδίκη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με μία ψήφο υπέρ, σαράντα μία ψήφους εναντίον και τέσσερις αποχές, η 
δεύτερη τροπολογία του κ. Περδίκη απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του παρόντος Νόμου και αποστολή του Τμήματος Αναπτύξεως.  
Άρθρο 3. 

 Αρμοδιότητες Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων.  Άρθρο 4. 

 Υπεύθυνος εφαρμογής των νόμων.  Άρθρο 5. 

 Αρμοδιότητες και εξουσίες του διευθυντή.  Άρθρο 6. 

 Εξουσίες Υπουργικού Συμβουλίου.  Άρθρο 7. 

 Ίδρυση Συμβουλευτικής Επιτροπής ∆ιαχείρισης Υδάτων.  Άρθρο 8. 

 Συνεδριάσεις της ΣΕ∆Υ.  Άρθρο 9. 

 Αρμοδιότητες της ΣΕ∆Υ.  Άρθρο 10. 

 Παραπομπή στη ΣΕ∆Υ.  Άρθρο 11. 

 ∆ιαχείριση υδάτινων πόρων.  Άρθρο 12. 

 Τα εσωτερικά ύδατα ανήκουν στη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση λήψης, χρησιμοποίησης κ.λπ. νερού που αποτελεί ιδιοκτησία της 
∆ημοκρατίας χωρίς άδεια.  Άρθρο 14. 

 Μέτρα προστασίας των υδάτινων πόρων.  Άρθρο 15. 

 Συντήρηση υδατικών εγκαταστάσεων της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 16. 

 Νερό ανθρώπινης κατανάλωσης.  Άρθρο 17. 

 Περιορισμοί στην προμήθεια νερού για οικιακούς σκοπούς.  Άρθρο 18. 
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 Εγκεκριμένοι καταναλωτές.  Άρθρο 19. 

 Παράδοση και μέτρηση νερού.  Άρθρο 20. 

 Υποχρεώσεις εξουσιοδοτημένων προμηθευτών νερού.  Άρθρο 21. 

 Μη εκπλήρωση υποχρεώσεων λόγω ανομβρίας, παγετού κ.λπ.  Άρθρο 22. 

 Παρακολούθηση και έλεγχος του νερού.  Άρθρο 23. 

 Υδρευτικά έργα δήμων και κοινοτήτων.  Άρθρο 24. 

 Νερό για αρδευτικούς και άλλους σκοπούς.  Άρθρο 25. 

 Υποχρεώσεις αρδευτικών τμημάτων.  Άρθρο 26. 

 Έλεγχος νερού για αρδευτικούς σκοπούς.  Άρθρο 27. 

 Προγραμματισμός, σχεδιασμός και κατασκευή αρδευτικών έργων.  Άρθρο 28. 

 Συμβουλές σε αρδευτικά τμήματα.  Άρθρο 29. 

 Εγκαθίδρυση συστήματος αποχέτευσης λυμάτων.  Άρθρο 30. 

 Εγκαθίδρυση συστήματος αποχέτευσης ομβρίων υδάτων.  Άρθρο 31. 

 Τεχνικός σύμβουλος αρχής τοπικής αυτοδιοίκησης.  Άρθρο 32.   

 Τεχνικός σύμβουλος συμβουλίων αποχετεύσεως.  Άρθρο 33. 

 Πολεοδομική άδεια σε ζώνη προστασίας.  Άρθρο 34. 

 Αποχετεύσεις υποστατικών της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 35. 

 ∆ιάθεση νερού από επεξεργασία λυμάτων.  Άρθρο 36. 

 Πρωτοβουλία για ανάληψη υδατικών έργων.  Άρθρο 37. 

 Εκτέλεση αποφάσεων Υπουργικού Συμβουλίου.  Άρθρο 38. 

 Ανάληψη υφιστάμενων αρδευτικών έργων.  Άρθρο 39. 

 Καθορισμός κυβερνητικών υδατικών έργων.  Άρθρο 40. 

 Καθορισμός περιοχής υδροσυλλογής και ωφελούμενης περιοχής.  Άρθρο 41. 

 ∆ιορισμός υδατικών επιτροπών.  Άρθρο 42. 

 Έρευνα από υδατικούς επιτρόπους.  Άρθρο 43. 

 Μητρώο επηρεαζόμενων υδατικών δικαιωμάτων.  Άρθρο 44. 

 Κατάθεση και δημοσίευση μητρώου.  Άρθρο 45. 

 Ενστάσεις.  Άρθρο 46. 

 ∆ιαδικασία ένστασης.  Άρθρο 47. 

 ∆εσμευτικότητα του μητρώου.  Άρθρο 48. 

 Ικανοποίηση υδατικών δικαιωμάτων.  Άρθρο 49.  

 Κατάρτιση προδιαγραφής από υδατικούς επιτρόπους.  Άρθρο 50. 

 ∆ιατάξεις που εφαρμόζονται στην προδιαγραφή.  Άρθρο 51. 



 

 
273 

 

 ∆ιαχείριση κυβερνητικών υδατικών έργων.  Άρθρο 52. 

 Έργο διευκόλυνσης.  Άρθρο 53. 

 Είσπραξη δικαιωμάτων ή τελών.  Άρθρο 54. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 55. 

 Εφαρμογή του Μέρους VII και ερμηνεία.  Άρθρο 56. 

 ∆ιασφάλιση συμμόρφωσης διαχειριστών.  Άρθρο 57. 

 Εφαρμογή του παρόντος Μέρους σε κυβερνητικούς ταμιευτήρες.  Άρθρο 58. 

 Αρχείο ταμιευτήρων.  Άρθρο 59. 

 Εποπτικές εξουσίες υπουργού.  Άρθρο 60. 

 Κατάλογος προσοντούχων πολιτικών μηχανικών.  Άρθρο 61. 

 Κατασκευή ή μεγέθυνση ταμιευτήρων.  Άρθρο 62. 

 Πιστοποιητικά μηχανικών κατασκευής.  Άρθρο 63. 

 Απαιτήσεις ως προς την κατασκευή ή τη μεγέθυνση ταμιευτήρων.  Άρθρο 64. 

 Επαναχρησιμοποίηση εγκαταλειφθέντος ταμιευτήρα.  Άρθρο 65. 

 Περιοδική επιθεώρηση μεγάλων υπερυψωμένων ταμιευτήρων.  Άρθρο 66. 

 Καταγραφή υψομέτρων και άλλων στοιχείων.  Άρθρο 67. 

 Επίβλεψη μεγάλων υπερυψωμένων ταμιευτήρων.  Άρθρο 68. 

 Μετατροπή ταμιευτήρα ώστε να μην είναι μεγάλος υπερυψωμένος ταμιευτήρας.  
Άρθρο 69. 

 Εγκατάλειψη μεγάλων υπερυψωμένων ταμιευτήρων.  Άρθρο 70. 

 Επιφυλαχθείσες εξουσίες διευθυντή.  Άρθρο 71. 

 Έκτακτες εξουσίες διευθυντή.  Άρθρο 72. 

 Παραπομπή συστάσεων σε διαιτησία.  Άρθρο 73. 

 Κοινοποίηση εκθέσεων, πιστοποιητικών και αποφάσεων στο διευθυντή.  Άρθρο 
74. 

 Υποχρεώσεις διαχειριστών για παροχή πληροφοριών.  Άρθρο 75. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 76. 

 Ειδοποίηση σχετικά με υφιστάμενους ταμιευτήρες.  Άρθρο 77. 

 Μεγάλοι υπερυψωμένοι ταμιευτήρες υπό κατασκευή ή υπό μετατροπή.  Άρθρο 
78. 

 Μεγάλοι υπερυψωμένοι ταμιευτήρες που κατασκευάστηκαν πριν από την 
έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 79. 

 Άδεια έργου υδροληψίας.  Άρθρο 80. 

 Άδεια έργου συγκράτησης.  Άρθρο 81. 
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 Άδεια υδροληψίας.  Άρθρο 82. 

 Αίτηση για άδεια έργου υδροληψίας και δικαιούχοι.  Άρθρο 83. 

 Αίτηση για άδεια έργου συγκράτησης και δικαιούχοι.  Άρθρο 84. 

 Αίτηση για άδεια υδροληψίας και δικαιούχοι.  Άρθρο 85. 

 Απόφαση διευθυντή και ιεραρχική προσφυγή στον υπουργό.  Άρθρο 86. 

 Επηρεασμός υδατικών δικαιωμάτων.  Άρθρο 87. 

 Παράγοντες που λαμβάνονται υπόψη κατά την εξέταση των αιτήσεων.  Άρθρο 
88. 

 Άλλες προϋποθέσεις και παράγοντες κατά την εξέταση αιτήσεων.  Άρθρο 89. 

 Άδεια έργου συγκράτησης.  Άρθρο 90. 

 Χορήγηση αδειών υπό όρους.  Άρθρο 91. 

 Θέματα που ρυθμίζει η άδεια έργου υδροληψίας.  Άρθρο 92. 

 Θέματα που ρυθμίζει η άδεια έργου συγκράτησης.  Άρθρο 93. 

 Θέματα που ρυθμίζει η άδεια υδροληψίας.  Άρθρο 94. 

 Πιστοποιητικό έγκρισης.  Άρθρο 95. 

 Ισχύς της άδειας.  Άρθρο 96. 

 Μεταβίβαση άδειας έργου υδροληψίας και πιστοποιητικού έγκρισης.  Άρθρο 97. 

 Αυτόματος τερματισμός άδειας υδροληψίας.  Άρθρο 98. 

 Εκχώρηση άδειας υδροληψίας.  Άρθρο 99. 

 Υποχρέωση για συμμόρφωση με το Μέρος VII.  Άρθρο 100. 

 Εξασφάλιση πρόσθετων αδειών βάσει άλλων νόμων.  Άρθρο 101. 

 Αίτηση για ακύρωση ή τροποποίηση άδειας.  Άρθρο 102. 

 Ακύρωση ή τροποποίηση αδειών από το διευθυντή.  Άρθρο 103. 

 Αποζημίωση για ακύρωση ή τροποποίηση.  Άρθρο 104. 

 Αρχείο αιτήσεων και αδειών.  Άρθρο 105. 

 Άδεια διατρητή.  Άρθρο 106. 

 Τέλη.  Άρθρο 107. 

 Μέτρα ασφάλειας και προστασίας φρεάτων κ.λπ.  Άρθρο 108. 

 Εγκατάσταση και συντήρηση συστημάτων καταμέτρησης.  Άρθρο 109. 

 Υποχρέωση για καταστροφή έργου υδροληψίας.  Άρθρο 110. 

 Απαγόρευση λήψης νερού από παράνομο φρέαρ κ.λπ.  Άρθρο 111. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 112. 

 Ποινική ευθύνη για ορισμένα αδικήματα.  Άρθρο 113. 
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 Επισκευή ή καθάρισμα φρέατος.  Άρθρο 114. 

 Γενικός έλεγχος για αποστράγγιση γης μέσω φυσικών υδατορεμάτων.  Άρθρο 
115. 

 Άδεια επέμβασης σε υδατορέματα και ιεραρχική προσφυγή στον υπουργό.  
Άρθρο 116. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 117.  

 Απαλλοτρίωση και επίταξη.  Άρθρο 118. 

 Κατάργηση υδατικών δικαιωμάτων με ιδιωτική συμφωνία.  Άρθρο 119. 

 Εξουσιοδότηση λειτουργών για έλεγχο της εφαρμογής του νόμου.  Άρθρο 120. 

 Εξουσίες διευθυντή και εξουσιοδοτημένων προσώπων.  Άρθρο 121. 

 Αδικήματα και ποινές για κώλυση κ.λπ. του διευθυντή.  Άρθρο 122. 

 Εξουσίες κατά τη διεξαγωγή ερευνών.  Άρθρο 123. 

 Εξουσία εισόδου και αποζημίωση.  Άρθρο 124. 

 Αποζημιώσεις από ζημιές κατά τις έρευνες.  Άρθρο 125. 

 Εξουσία για σκάψιμο οδών και πεζοδρομίων.  Άρθρο 126. 

 Τοποθέτηση σωλήνων ή αγωγών κ.λπ.  Άρθρο 127. 

 Εξουσία για απαίτηση πληροφοριών.  Άρθρο 128. 

 Ψευδείς δηλώσεις και επεμβάσεις σε μετρητές.  Άρθρο 129. 

 Μέθοδος υπολογισμού τελών, δικαιωμάτων κ.λπ.  Άρθρο 130. 

 Επιπτώσεις από την παράλειψη πληρωμής τελών.  Άρθρο 131. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 132. 

 Παρεμπόδιση υπαλλήλων ή εργατών του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων ή 
άλλων εξουσιοδοτημένων προσώπων.  Άρθρο 133. 

 Γενικό αδίκημα.  Άρθρο 134. 

 Ποινική ευθύνη αξιωματούχων νομικών προσώπων.  Άρθρο 135. 

 Παρεμπίπτοντα διατάγματα.  Άρθρο 136. 

 Μη εφαρμογή του άρθρου 88 της ποινικής δικονομίας.  Άρθρο 137. 

 Είσπραξη μη καταβληθέντων τελών και δικαιωμάτων.  Άρθρο 138. 

 Θεραπεία των επιπτώσεων παράβασης.  Άρθρο 139. 

 Συνεπακόλουθα υπό ανάκληση ή ακύρωση άδειας.  Άρθρο 140. 

 Έλεγχος επιχειρήσεων λατομείων.  Άρθρο 141. 

 Κυβερνητικές επιχορηγήσεις.  Άρθρο 142. 

 Εξουσία επίταξης εργασίας σε περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης.  Άρθρο 143. 

 Ειδικές διατάξεις για περιοχές υδροσυλλογής και ωφελούμενες περιοχές.  
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Άρθρο 144. 

 Καταργήσεις.  Άρθρο 145. 

 Μεταβατική διάταξη σε σχέση με τον περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 
Νόμο.  Άρθρο 146. 

 Μεταβατικές διατάξεις σε σχέση με τον περί Κυβερνητικών Έργων Νόμο.  
Άρθρο 147. 

 Μεταβατικές διατάξεις σε σχέση με τον περί Φρεάτων Νόμο.  Άρθρο 148. 

 Μεταβατικές διατάξεις σε σχέση με τον περί Υδατοπρομήθειας (Ειδικά Μέτρα) 
Νόμο.  Άρθρο 149. 

 Γενικές μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 150. 

 Αντικατάσταση υφιστάμενων αδειών.  Άρθρο 151. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 152. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 152; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα 
άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εβκάλαμεν την ψυσιήν μας για τούτο! 

(Γέλια) 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 72 θέμα είναι ένα αγαπημένο θέμα του κ. Περδίκη, «Ο 
περί Βιοκτόνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Βιοκτόνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Ιουνίου 
και την 1η Ιουλίου 2010.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας, του 
Τμήματος Περιβάλλοντος και του Συμβουλίου Ελέγχου Γεωργικών Φαρμάκων του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, των 
Φαρμακευτικών Υπηρεσιών και των Υγειονομικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του ΚΕΒΕ, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Καταπολέμησης Τρωκτικών και Εντόμων και των αγροτικών 
οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”.  
Η ΟΕΒ και ο Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Βιοκτόνων 
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Νόμου, ώστε να επιτευχθεί, μεταξύ άλλων, μερική εναρμόνιση του εθνικού 
νομοθετικού πλαισίου με την Οδηγία 2009/107/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου της 16ης Σεπτεμβρίου 2009 σχετικά με την τροποποίηση της Οδηγίας 
98/8/ΕΚ για τη διάθεση βιοκτόνων στην αγορά όσον αφορά την παράταση ορισμένων 
προθεσμιών.   

 Πιο συγκεκριμένα, στο υπό αναφορά νομοσχέδιο περιλαμβάνονται, μεταξύ 
άλλων, πρόνοιες αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Την παράταση της χρονικής περιόδου απαγόρευσης της χρησιμοποίησης από 
την αρμόδια αρχή, προς όφελος άλλων αιτούντων, των δεδομένων που 
κατατέθηκαν ενώπιόν της σε σχέση με βιοκτόνα προϊόντα για τα οποία έχει 
καταχωρισθεί αίτηση έκδοσης ή ανανέωσης άδειας διάθεσης βιοκτόνου 
προϊόντος στην αγορά. 

2. Την τροποποίηση των αδικημάτων που προβλέπονται σε σχέση με τη διάθεση 
βιοκτόνων προϊόντων στην αγορά της ∆ημοκρατίας, ώστε αυτά να 
περιλαμβάνουν και παραβάσεις ή παραλείψεις σε σχέση με τη χρήση ή και 
κατοχή τέτοιων προϊόντων. 

3. Την επέκταση του πεδίου εφαρμογής του νόμου και των δυνάμει αυτού 
εκδοθέντων κανονισμών σε βιοκτόνα προϊόντα που περιέχουν δραστικές 
ουσίες οι οποίες βρίσκονται στο στάδιο της αξιολόγησής τους σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο μέχρι τον καθορισμό τους ως βασικών ουσιών με σχετικό διάταγμα του 
Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

 Σημειώνεται ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή μαζί με τους 
κανονισμούς «Οι περί Βιοκτόνων (Επαγγελματική Χρήση Βιοκτόνων) Κανονισμοί του 
2010» και έτυχαν ταυτόχρονης μελέτης από την επιτροπή.  Ωστόσο, η επιτροπή 
έκρινε σκόπιμο όπως οι εν λόγω κανονισμοί απασχολήσουν την ολομέλεια του 
σώματος σε μεταγενέστερο στάδιο, αφενός επειδή χρήζουν πιο ενδελεχούς εξέτασης 
από την ίδια και αφετέρου επειδή δεν απορρέει σε σχέση με αυτούς οποιαδήποτε 
υποχρέωση έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή, ο 
εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο νομοσχεδίου στο οποίο 
περιλαμβάνεται μικρός αριθμός τροποποιήσεων για σκοπούς καλύτερης εφαρμογής 
της νομοθεσίας. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες του υπό εξέταση 
νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό τελικά διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 46.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

  Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βιοκτόνων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
 Τα υπ’ αριθμόν 73 και 74 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικός Έλεγχος ∆ιακίνησης Ιπποειδών και 
Εισαγωγής Ιπποειδών Προέλευσης Τρίτων Χωρών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010» και «Οι περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικοί Όροι που διέπουν το Εμπόριο 
Πουλερικών και Αυγών για Επώαση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικός Έλεγχος 

∆ιακίνησης Ιπποειδών και Εισαγωγής Ιπποειδών Προέλευσης Τρίτων Χωρών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί της Υγείας των Ζώων 

(Υγειονομικοί Όροι που διέπουν το Εμπόριο Πουλερικών και Αυγών για 
Επώαση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010»  

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Ιουνίου 
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και  την 1η Ιουλίου 2010.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας και του Τμήματος 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των 
αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Η 
αγροτική οργάνωση “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
στην επιτροπή.  

 Σκοπός των πρώτων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει 
του άρθρου 14 του περί της Υγείας των Ζώων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί 
της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικός Έλεγχος ∆ιακίνησης Ιπποειδών και Εισαγωγής 
Ιπποειδών Προέλευσης Τρίτων Χωρών) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί μερική 
εναρμόνιση του εθνικού νομοθετικού πλαισίου με την Οδηγία 2008/73/ΕΚ του 
Συμβουλίου της 15ης Ιουλίου 2008 για την απλούστευση των διαδικασιών 
καταχώρισης και δημοσίευσης πληροφοριών στον κτηνιατρικό και ζωοτεχνικό τομέα 
και για την τροποποίηση των Οδηγιών 64/432/ΕΟΚ, 77/504/ΕΟΚ, 88/407/ΕΟΚ, 
88/661/ΕΟΚ, 89/361/ΕΟΚ, 89/556/ΕΟΚ, 90/426/ΕΟΚ, 90/427/ΕΟΚ, 90/428/ΕΟΚ, 
90/429/ΕΟΚ, 90/539/ΕΟΚ, 91/68/ΕΟΚ, 91/496/ΕΟΚ, 92/35/ΕΟΚ, 92/65/ΕΟΚ, 
92/66/ΕΟΚ, 92/119/ΕΟΚ, 94/28/ΕΚ, 2000/75/ΕΚ, της Απόφασης 2000/258/ΕΚ, καθώς 
και των Οδηγιών 2001/89/ΕΚ, 2002/60/ΕΚ και 2005/94/ΕΚ. 

 Ειδικότερα, με τους πρώτους υπό εξέταση κανονισμούς τροποποιείται η 
ερμηνεία του όρου “εγκεκριμένο κέντρο συγκέντρωσης”, καθώς και ορισμένες 
πρόνοιες των υφιστάμενων κανονισμών που σχετίζονται με το εν λόγω κέντρο 
συγκέντρωσης. 

 Σκοπός των δεύτερων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται επίσης 
δυνάμει του άρθρου 14 του περί της Υγείας των Ζώων Νόμου, είναι η τροποποίηση 
των περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικοί Όροι που διέπουν το Εμπόριο 
Πουλερικών και Αυγών για Επώαση) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί μερική 
εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την ίδια προαναφερθείσα πράξη της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας. 

 Πιο συγκεκριμένα, με τους δεύτερους υπό αναφορά κανονισμούς ανατίθεται 
στο Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών η ευθύνη για τον καταρτισμό και την τήρηση 
επικαιροποιημένου καταλόγου εγκεκριμένων εκμεταλλεύσεων που 
δραστηριοποιούνται στον τομέα των πουλερικών και των αυγών για επώαση.  Στη 
συνέχεια η ίδια υπηρεσία θέτει τον εν λόγω κατάλογο στη διάθεση των κρατών μελών 
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και του κοινού.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, ένας από τους 
κυριότερους σκοπούς της προαναφερθείσας Οδηγίας είναι η μετατόπιση της ευθύνης 
για τον καταρτισμό των εν λόγω καταλόγων από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στα κράτη 
μέλη.  Στα ίδια πιο πάνω στοιχεία αναφέρεται ότι ο μηχανισμός ελέγχου που 
απαιτείται για την εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας από το αρμόδιο τμήμα 
ήδη υπάρχει και ως εκ τούτου οι αρμόδιες υπηρεσίες θα αναρτούν στο διαδίκτυο όλες 
τις σχετικές πληροφορίες, τις οποίες θα κοινοποιούν στις αρμόδιες αρχές των 
υπόλοιπων κρατών μελών. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών από την επιτροπή ο εκπρόσωπος 
του Τμήματος Κτηνιατρικών Υπηρεσιών σε σχέση με τους πρώτους υπό εξέταση 
κανονισμούς ανέφερε ότι αυτοί δεν τυγχάνουν εφαρμογής στο παρόν στάδιο, καθώς 
δεν υπάρχουν στην Κύπρο κέντρα συγκέντρωσης αλόγων που προορίζονται για το 
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εμπόριο.  Παράλληλα, ο ίδιος εκπρόσωπος σε σχέση με τους δεύτερους υπό εξέταση 
κανονισμούς ανέφερε ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προχώρησε στην εν λόγω ρύθμιση 
λόγω μεγάλου φόρτου εργασίας. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες των υπό εξέταση 
κανονισμών.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια την έγκριση των υπό 
αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί στη Βουλή από την εκτελεστική 
εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 73 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί για τα ιπποειδή εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 74 κανονισμών, 
που είναι για τα πουλερικά; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 75 και 76 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί της εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 21/2004 Κανονισμοί του 2004 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί της Υγείας των Ζώων (Αναγνώριση 
και Καταγραφή των Αιγοπροβάτων) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί της εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 21/2004 
Κανονισμοί του 2004 (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί της 

Υγείας των Ζώων (Αναγνώριση και Καταγραφή των Αιγοπροβάτων) 
Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους υπό 
αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 
Ιουνίου και την 1η Ιουλίου 2010.  Στο στάδιο της εξέτασης των κανονισμών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηνιατρικών 
Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
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Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο Βοηθός Επίτροπος Αγροτικών 
Πληρωμών, εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και “Αγροτική”, της 
Παγκύπριας Οργάνωσης Ποιμνιοτρόφων, του Παγκύπριου Συνδέσμου Εμπόρων 
Ζώων και Κρεάτων, της Κυπριακής Εταιρείας Προστασίας Ζώων, καθώς και των 
σφαγείων Κοφίνου, Αγίων Τριμιθιάς και “Α&Α Sfagia Ltd”.  Οι αγροτικές οργανώσεις 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”, η Συντονιστική Επιτροπή 
Οργανώσεων και Ομάδων Αιγοπροβατοτρόφων, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Εργαστηρίων Κοπής Κρέατος, τα σφαγεία Πόλης Χρυσοχούς και “Cypra Ltd”, καθώς 
και η εταιρεία “Sigan Management Ltd”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  Ωστόσο, σημειώνεται ότι στην 
επιτροπή παρευρέθηκαν εκπρόσωποι της Παγκύπριας Οργάνωσης Ποιμένων “Άγιος 
Μόδεστος” και της Παγκύπριας Οργάνωσης Επαγγελματιών Αιγοπροβατοτρόφων Η 
ΕΙΛΙΚΡΙΝΕΙΑ, οι οποίες αποτελούν μέλη της προαναφερθείσας Συντονιστικής 
Επιτροπής Οργανώσεων και Ομάδων Αιγοπροβατοτρόφων. 

 Σκοπός των πρώτων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει 
του άρθρου 7 του περί της Εφαρμογής Κοινοτικών Κανονισμών στον Τομέα της 
Κτηνιατρικής Νόμου, είναι η κατάργηση των υφιστάμενων περί της εφαρμογής του 
Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 21/2004 Κανονισμών του 2004, στα πλαίσια της εναρμόνισης 
της εθνικής νομοθεσίας με το ευρωπαϊκό κεκτημένο και πιο συγκεκριμένα με τον 
Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 21/2004 του Συμβουλίου της 17ης ∆εκεμβρίου 2003 για τη 
θέσπιση συστήματος αναγνώρισης και καταγραφής των αιγοπροβάτων και για την 
τροποποίηση του κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1782/2003 και των Οδηγιών 92/102/ΕΟΚ και 
64/432/ΕΟΚ, καθώς και με την Απόφαση της Επιτροπής της 15ης ∆εκεμβρίου 2006 για 
την εφαρμογή του κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 21/2004 του Συμβουλίου όσον αφορά τις 
κατευθυντήριες γραμμές και διαδικασίες για την ηλεκτρονική αναγνώριση των 
αιγοπροβάτων. 

 Σκοπός των δεύτερων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται 
δυνάμει του άρθρου 14 του περί της Υγείας των Ζώων Νόμου, είναι η θέσπιση 
δευτερογενούς νομοθεσίας, σε αντικατάσταση των πιο πάνω υπό κατάργηση 
κανονισμών, για τη δημιουργία ενός νέου ηλεκτρονικού συστήματος αναγνώρισης και 
καταγραφής των αιγοπροβάτων, ώστε να ολοκληρωθεί η εναρμόνιση του εθνικού 
νομοθετικού πλαισίου με τις πιο πάνω πράξεις της Ευρωπαϊκής Κοινότητας. 

 Ειδικότερα, με τους δεύτερους υπό αναφορά κανονισμούς προτείνονται, μεταξύ 
άλλων,  ρυθμίσεις αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Την εισαγωγή του όρου “σεσημασμένο ζώο” και της ερμηνείας του ως του ζώου 
που φέρει δύο ενώτια με τον ίδιο κωδικό αναγνώρισης ή ένα ενώτιο και 
ενδοστομαχικό βόλο και τα στοιχεία του οποίου έχουν καταχωριστεί στην 
ηλεκτρονική βάση δεδομένων που διατηρείται στα πλαίσια του συστήματος 
αναγνώρισης και καταγραφής ζώων που εφαρμόζεται από το Τμήμα 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών. 

2. Την έκδοση άδειας λειτουργίας κτηνοτροφικής εκμετάλλευσης, τα στοιχεία της 
οποίας θα καταχωρίζονται στην προαναφερθείσα βάση δεδομένων και θα της 
χορηγείται κωδικός αναγνώρισης από την πιο πάνω αρμόδια αρχή. 

3. Την υποχρέωση των κατόχων ζώων να ειδοποιούν γραπτώς την αρμόδια αρχή 
για τις γεννήσεις ζώων που πραγματοποιούνται στις κτηνοτροφικές τους 
εκμεταλλεύσεις το αργότερο ενενήντα μέρες από την ημερομηνία γέννησης του 
ζώου, ώστε αυτή να προβαίνει στη σήμανσή του. 
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4. Τον καθορισμό των διαδικασιών μετακίνησης ζώων από εκμετάλλευση σε 
εκμετάλλευση ή και τη μεταφορά τους για σφαγή. 

5. Την ενημέρωση του φορέα συλλογής και διάθεσης νεκρών ζώων αναφορικά με 
τους θανάτους ζώων που επισυμβαίνουν στις κτηνοτροφικές εκμεταλλεύσεις 
εντός είκοσι τεσσάρων ωρών από το θάνατο του ζώου. 

6. Την ανάθεση στα σφαγεία ζώων του ελέγχου της ορθότητας των πληροφοριών 
που υποχρεωτικά συνοδεύουν τα ζώα που παραδίνονται σε αυτά για σφαγή, 
τόσο με επιθεώρηση των σημάτων αναγνώρισης των ζώων όσο και με 
επαλήθευση των εν λόγω στοιχείων με αυτά που είναι καταχωρισμένα στη 
βάση δεδομένων που διατηρεί το Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών.  Περαιτέρω, 
τα σφαγεία υποχρεούνται να αναφέρουν σε καθημερινή βάση στο Τμήμα 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών τους κώδικες αναγνώρισης των ζώων που εισήλθαν 
και σφάχτηκαν σε αυτά μέσω ηλεκτρονικού αρχείου, η μορφή του οποίου 
αποφασίζεται από την αρμόδια αρχή.  

7. Τα μέτρα που δύνανται να ληφθούν σε περίπτωση παραβίασης των προνοιών 
των υπό εξέταση κανονισμών. 

8. Τον καθορισμό των εντύπων που απαιτούνται για υποβολή στους ανάλογους 
φορείς σε σχέση με τις δραστηριότητες που αναφέρονται πιο πάνω. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι προτεινόμενες 
νομοθετικές ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες στα πλαίσια των προσπαθειών 
διασφάλισης της δημόσιας υγείας και βελτίωσης των προσφερόμενων στους 
καταναλωτές ζωικών προϊόντων.  Η προτεινόμενη με τους εν λόγω κανονισμούς 
εγκαθίδρυση ηλεκτρονικού συστήματος αναγνώρισης και καταγραφής αιγοπροβάτων 
εκτιμάται ότι θα βελτιώσει σημαντικά τη λειτουργικότητα, την αποδοτικότητα, αλλά και 
το βαθμό συμμόρφωσης όλων των εμπλεκομένων με το εν λόγω σύστημα, ενώ 
παράλληλα θα διευκολύνει τις εργασίες του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών ως αποδέκτη των πιο πάνω πληροφοριών, ιδίως αναφορικά με τις 
κεφαλικές επιδοτήσεις των αιγοπροβάτων. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι ρυθμίσεις που προτείνονται με τους υπό 
αναφορά κανονισμούς εκτιμάται ότι θα επιφέρουν επιπρόσθετο διοικητικό κόστος 
αφενός στα σφαγεία ζώων, τα οποία επιφορτίζονται με τον έλεγχο της ορθότητας των 
στοιχείων των ζώων που προσκομίζονται για σφαγή, και αφετέρου στους εμπόρους 
ζώων, οι οποίοι καλούνται να τηρούν μητρώα αναφορικά με τις εργασίες τους. 

 Στο στάδιο της μελέτης των προτεινόμενων κανονισμών ο διευθυντής του 
Τμήματος Κτηνιατρικών Υπηρεσιών ανέφερε ότι με το προτεινόμενο σύστημα 
αναγνώρισης και καταγραφής ζώων η ∆ημοκρατία θα είναι σε θέση να γνωρίζει τα 
ακριβή στοιχεία τόσο για το ζωικό κεφάλαιο του τόπου όσο και για την ποιότητα των 
ζωικών προϊόντων που προσφέρονται στον καταναλωτή.  Περαιτέρω, σε σχέση με 
ορισμένες καταγγελίες που περιήλθαν σε γνώση του τμήματός του αναφορικά με 
θανάτους ζώων που προκλήθηκαν ενδεχομένως από την εφαρμογή του 
ενδοστομαχικού βόλου, ο ίδιος ανέφερε ότι οι μέχρι τώρα εξετάσεις που 
διενεργήθηκαν σε σχέση με αυτές δεν κατέδειξαν ότι ο θάνατος προήλθε από αυτή την 
αιτία.  Αντίθετα, όπως ο ίδιος πρόσθεσε, σύμφωνα με τα στοιχεία που συνέλεξε το 
τμήμα του, ο αριθμός των θανάτων ζώων που σημειώθηκαν κατά τη χρονική περίοδο 
εφαρμογής του ενδοστομαχικού βόλου είναι κατά πολύ μικρότερος από αυτό που 
καταγράφηκε με αιτία την ασθένεια του τετάνου, η οποία προκλήθηκε από την 
εφαρμογή ενωτίου σε ζώα.  Παράλληλα, αναφορικά με τις υποχρεώσεις που 
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προκύπτουν από τους προτεινόμενους κανονισμούς για τα σφαγεία ζώων, ο ίδιος 
ανέφερε ότι η συνεργασία των τελευταίων με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς 
αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση για την εύρυθμη λειτουργία του υπό αναφορά 
συστήματος αναγνώρισης και καταγραφής των ζώων. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και ο 
Βοηθός Επίτροπος Αγροτικών Πληρωμών συμφώνησαν με τους προτεινόμενους 
κανονισμούς, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

 Οι εκπρόσωποι των οργανώσεων ποιμνιοτρόφων και αιγοπροβατοτρόφων 
αμφισβήτησαν τα στοιχεία που δόθηκαν από το διευθυντή του Τμήματος Κτηνιατρικών 
Υπηρεσιών σε σχέση με τους θανάτους ζώων.  Όπως οι ίδιοι πρόσθεσαν, σε σχέση 
με το ζήτημα αυτό παρουσιάζονται πολύ περισσότερα και ποικίλης φύσης 
προβλήματα από αυτά που ανέφερε ο διευθυντής του αρμόδιου τμήματος και τα 
οποία χρήζουν άμεσης διερεύνησης και επίλυσης. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Συνδέσμου Εμπόρων Ζώων και Κρεάτων, 
παρ’ όλο που συμφώνησε με τη γενικότερη φιλοσοφία των προτεινόμενων 
κανονισμών, εξέφρασε την αντίθεση του εν λόγω συνδέσμου στη χρήση του 
ενδοστομαχικού βόλου ειδικότερα στα μικρής ηλικίας ζώα.  Όπως ο ίδιος ανέφερε, 
υπάρχει υπόνοια ότι οι ενδοστομαχικοί βόλοι ευθύνονται για αριθμό θανάτων που 
επισυνέβησαν μετά τη χορήγησή τους στα ζώα και, παρ’ όλο που υπάρχει πρόνοια 
για αποζημίωση των κτηνοτρόφων έπειτα από τέτοιο περιστατικό, δεν υπάρχει 
αντίστοιχη ρύθμιση για τους εμπόρους των ζώων. 

 Η εκπρόσωπος της Κυπριακής Εταιρείας Προστασίας Ζώων, παρ’ όλο που 
συμφώνησε με την ανάγκη σήμανσης των ζώων, εξέφρασε έντονη διαφωνία σε σχέση 
με τη χρήση του ενδοστομαχικού βόλου ως μεθόδου σήμανσής τους, καθώς, 
σύμφωνα με την ίδια, τόσο η διαδικασία χορήγησής του στο ζώο όσο και η ύπαρξή 
του στο στομάχι του ζώου καθ’ όλη τη διάρκεια της ζωής του είναι βάναυση, προξενεί 
ταλαιπωρία και εμπερικλείει σοβαρούς κινδύνους για το ζώο, ενώ ακόμα επηρεάζει 
αρνητικά την ποιότητα του κρέατος.  Η ίδια εκπρόσωπος, με σχετικό υπόμνημα που 
κατέθεσε στη συνεδρία της επιτροπής, αλλά και αργότερα με γραπτή επιστολή της, 
μεταξύ άλλων, εκφράζει τον έντονο προβληματισμό της σε σχέση με τη χρήση του 
ενδοστομαχικού βόλου στα ζώα, ενώ παράλληλα εισηγείται εναλλακτικές μεθόδους 
σήμανσης των ζώων. 

 Οι εκπρόσωποι των σφαγείων έθεσαν έντονες επιφυλάξεις σε σχέση με τους 
προτεινόμενους ελέγχους που πρέπει να διενεργούνται κατά την προσκόμιση των 
ζώων για σφαγή.  Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, στην περίπτωση αυτή 
τίθεται ζήτημα δεοντολογίας, καθώς η σχέση που χαρακτηρίζει τα σφαγεία με τους 
κατόχους των ζώων είναι καθαρά πελατειακή και ο οποιοσδήποτε έλεγχος θα πρέπει 
να γίνεται μόνο από τις αρμόδιες υπηρεσίες. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων, αφού συμφώνησαν με τις 
προτεινόμενες πρόνοιες, επισήμαναν ότι οι διαδικασίες που εισάγονται αναμένεται ότι 
θα επιφέρουν θετικό αντίκτυπο στην προστασία των κτηνοτρόφων και των 
καταναλωτών.  Περαιτέρω, αναφερόμενοι στο σύνολο των προβλημάτων τα οποία 
τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής σε σχέση με τη χρήση του ενδοστομαχικού βόλου ως 
μέσου σήμανσης των ζώων, επισήμαναν την ανάγκη για άμεση διερεύνηση όλων των 
περιστατικών, καθώς και για αποζημίωση των κτηνοτρόφων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων 
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κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή 
τους, όπως αυτοί κατατέθηκαν στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 75 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 76 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 77 θέμα είναι «Ο περί των ∆ιαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα 
της Σύναψης των ∆ημοσίων Συμβάσεων Νόμος του 2010».  Εδώ υπάρχει 
τροπολογία... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για το υπ’ αριθμόν 77 θέμα, κύριε Πρόεδρε, είπαμε και το πρωί για αναβολή για 
τον Οκτώβριο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς, όπως είπαμε και το πρωί στη σύσκεψη, δεν έχουμε 
ένσταση, από τη στιγμή που η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ ζητά αναβολή.  
Συμφωνούμε με την επιφύλαξη που είπαμε και στην πρωινή σύσκεψη.  Επειδή κατά 
τη συζήτηση του νομοσχεδίου αναφέρθηκε ότι πιθανόν να μας επιβληθούν πρόστιμα, 
αντιλαμβάνομαι ότι έγινε κάποια συνεννόηση ότι δε θα υπάρχει πρόβλημα με την 
κυπριακή πολιτεία, με τους ευρωπαϊκούς θεσμούς, για τον Οκτώβρη.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 ∆εν είναι υποχρεωτική η Οδηγία.  Εξάλλου, γι’ αυτό το λόγο μόνο τέσσερα-
πέντε κράτη την έχουν υιοθετήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς για τούτο το σημείο, για να είμαστε ειλικρινείς, τζιαι 
εμείς είχαμε συζητήσει να ζητήσουμε αναβολή, επειδή τζιαι εμείς είχαμε πάρα πολλές 
αμφιβολίες για το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Αλλά η Γενική Εισαγγελία σε δύο 
διαφορετικές περιπτώσεις μάς είπε ότι είμαστε στο στάδιο της αιτιολογικής 
γνωμάτευσης.  Επομένως, εδώ εγείρεται ζήτημα.  ∆ηλαδή, θέλουμε κάποιες 
διαβεβαιώσεις για το ότι δεν πρόκειται να υποστεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
οποιεσδήποτε κυρώσεις από οποιαδήποτε καθυστέρηση.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Συλλούρης. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επαναφέρουμε την ίδια συζήτηση της πρωινής σύσκεψης -είμαι 
βέβαιος ότι ο κ. Κουλίας σέβεται αυτές τις αποφάσεις- που κάμαμε το πρωί, ναι.  Και 
το βασικό ερώτημα ήταν ακριβώς αν υπάρχουν επιπτώσεις.  Το ερεύνησε ο κ. 
Κατσουρίδης, όπως είχε αναλάβει, και μας λέει ότι δεν υπάρχουν επιπτώσεις.  Με 
αυτή τη βάση ζητούμε και εμείς αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και να είναι υποχρεωτική η εφαρμογή και να εξεκινήσαν οι 
διαδικασίες, απ’ ό,τι γνωρίζω, από την ώρα που ξεκινούν οι διαδικασίες μέχρις ότου 
ληφθεί απόφασις, ο μέσος χρόνος είναι τρία χρόνια.  Άρα, και να εξεκίνησε η 
διαδικασία, δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα, αν το εγκρίνουμε τον Οκτώβρη, το 
Νιόβρη, το ∆εκέμβρη.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή, όποτε έρτουμεν δαμαί, οι μετέχοντες στη σύσκεψη 
επικαλούνται ο ένας τον άλλο... Εν πολλοκαταλάβω!  Να κάμνετε μια έκθεση κάθε 
μέρα, να τη φέρνετε, για το τι κάμνει η σύσκεψη, να ξέρουμε τζιαι εμείς!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πολλές φορές αναβάλλονται τα θέματα, εν ρωτάτε τους προέδρους...   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Άτε να δω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ένα ’πού τα πράματα που αποφασίσαμε στη σύσκεψη τζιαι πρέπει να μπει σε 
τούτη την έκθεση είναι ότι οι βουλευτές των κομμάτων οφείλουν να πληροφορούνται 
από τους εκπροσώπους των κομμάτων τζιαι να μεν έρχονται εδώ να μας κάμνουν 
φασαρία! 

(Γέλια) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Α!  Έτσι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, κύριοι, το υπ’ αριθμόν 77 θέμα αναβάλλεται για τη νέα σύνοδο της 
Βουλής. 

 Το υπ’ αριθμόν 78 θέμα είναι «Ο περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών και για Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το νομοσχέδιο «Ο περί του 
Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, 
Έργων και Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2010»  

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος  Ζαχαρίας Κουλίας  

 Σωτήρης Σαμψών Γιώργος Βαρνάβα  

 Κώστας Κωνσταντίνου Γιώργος Περδίκης 

 Πανίκος Χάμπας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και στις 29 Ιουνίου και στις 6 Ιουλίου 2010.  Η 
προτελευταία συνεδρία της επιτροπής πραγματοποιήθηκε από κοινού με την 
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Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, για την εξέταση ειδικότερων θεμάτων που 
άπτονται του εν λόγω νομοσχεδίου.  Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον των επιτροπών ο Γενικός 
Λογιστής της ∆ημοκρατίας, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της 
Γραμματείας της Κυπριακής Προεδρίας, ο Έφορος Εσωτερικού Ελέγχου και 
εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί του 
Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων 
και Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα Νόμου του 2006, ώστε να βελτιωθούν οι 
διαδικασίες που συνάδουν με τη σχετική νομοθεσία που αφορά τις διαδικασίες 
προσφυγής στον τομέα σύναψης δημόσιων συμβάσεων, καθώς και για κάλυψη των 
αναγκών που έχουν σχέση με την ανάληψη της κυπριακής προεδρίας του Συμβουλίου 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης το δεύτερο εξάμηνο του 2012.  Η εν λόγω νομοθεσία θα 
εφαρμόζεται από όλες τις αναθέτουσες αρχές του δημόσιου και ευρύτερου δημόσιου 
τομέα. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω τροποποιητικό 
νομοσχέδιο, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις στη βασική νομοθεσία αφορούν, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Την τροποποίηση του άρθρου 84, με σκοπό την αναθεώρηση των ποσών των 
κατώτατων ορίων και την αναφορά αυτών σε ευρώ αντί σε λίρες Κύπρου. 

2. Την προσθήκη του νέου άρθρου 84Α, με το οποίο εισάγεται ειδική διάταξη για 
τις διαδικασίες που δύναται να εφαρμόζουν οι αναθέτουσες αρχές κατά τη 
σύναψη συμβάσεων με συνοπτικές διαδικασίες, οι οποίες προορίζεται να 
καλύψουν ανάγκες που έχουν άμεση σχέση με την προετοιμασία και 
διεκπεραίωση της κυπριακής προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης κατά το δεύτερο εξάμηνο του 2012 και των οποίων συμβάσεων η 
εκτιμώμενη αξία δεν υπερβαίνει τα κατώτατα όρια που καθορίζονται στο άρθρο 
αυτό. 

3. Την κατάργηση του άρθρου 90 του βασικού νόμου, το οποίο προβλέπει το 
δικαίωμα άσκησης ιεραρχικής προσφυγής ενώπιον της Αναθεωρητικής Αρχής 
Προσφορών.  ∆εδομένου ότι πρόκειται να εκδοθεί ειδικός νόμος, βάσει 
νομοσχεδίου του οποίου η ψήφιση εκκρεμεί ενώπιον της Βουλής («Ο περί των 
∆ιαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα της Σύναψης των ∆ημόσιων Συμβάσεων 
Νόμος του 2010»), o οποίος θα προνοεί το ίδιο δικαίωμα και θα ρυθμίζει τους 
όρους και τις προϋποθέσεις άσκησής του, κρίνεται σκόπιμο να καταργηθεί το 
άρθρο 90, για να αποφευχθεί οποιαδήποτε σύγκρουση ανάμεσα στις διατάξεις 
τους.  Συνεπακόλουθα, τα άρθρα 93 και 94 του βασικού νόμου 
προσαρμόζονται ανάλογα, ως αποτέλεσμα της κατάργησης του άρθρου 90. 

 Ο Γενικός Λογιστής της ∆ημοκρατίας, το γραφείο του οποίου λειτουργεί ως η 
Αρμόδια Αρχή ∆ημόσιων Συμβάσεων, δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι συμφωνεί 
με τις πρόνοιες του εν λόγω νομοσχεδίου, αφού το γραφείο, ενεργώντας εκ μέρους 
του Υπουργείου Οικονομικών, έχει καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων το υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο, με το οποίο επιδιώκονται ορισμένες βελτιώσεις επί της βασικής 
νομοθεσίας, έτσι που η τελευταία να καταστεί πιο αποδοτική και αποτελεσματική.  
Βασική τροποποίηση, όπως ανέφερε, αποτελεί η προσθήκη νέου άρθρου, του άρθρου  
84Α, με το οποίο εισάγεται ειδική διάταξη αναφορικά με την επιτάχυνση των 
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διαδικασιών για κάλυψη των αναγκών που έχουν άμεση σχέση με την ανάληψη της 
κυπριακής προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά το δεύτερο 
εξάμηνο του 2012, για συμβάσεις των οποίων η εκτιμώμενη αξία δεν υπερβαίνει τα 
κατώτατα όρια που καθορίζονται στο άρθρο αυτό.  Ειδικότερα, όσον αφορά 
συμβάσεις έργων με στόχο την επίσπευση των διαδικασιών σύναψής τους με 
συνοπτικές  διαδικασίες, τα κατώτατα όρια καθορίζονται στα €850.000. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας δήλωσε  
ενώπιον της επιτροπής ότι συμφωνεί με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις, όπως 
αυτές έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.  Ειδικότερα όμως, όσον αφορά 
την προσθήκη του νέου άρθρου 84Α, εξέφρασε την άποψη ότι στα πλαίσια της 
ανάθεσης των συμβάσεων από τις αναθέτουσες αρχές πρέπει να υπάρξει ένας 
εσωτερικός μηχανισμός ελέγχου, έτσι που να αποφευχθεί οποιαδήποτε κατάχρηση, 
με τον οποίο θα εξετάζεται, εγκρίνεται και πιστοποιείται ότι τα έργα που θα 
προωθηθούν αφορούν πράγματι έργα που απαιτούνται για την ανάληψη της 
κυπριακής προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ανέφερε ότι το γραφείο έχει προβεί σε νομοτεχνικό έλεγχο επί του κειμένου του 
νομοσχεδίου και η ίδια συμφωνεί με το εν λόγω νομοσχέδιο όπως αυτό έχει κατατεθεί 
από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ο εκπρόσωπος της Γραμματείας της Κυπριακής Προεδρίας ανέφερε ενώπιον 
της επιτροπής ότι όλες οι διαδικασίες που αφορούν την ανάληψη της προεδρίας θα 
είναι σχεδόν ολοκληρωμένες πριν από την ημερομηνία ανάληψης της προεδρίας, την 
1η Ιουλίου 2012.  Όπως επίσης ανέφερε, προς το σκοπό αυτό έχει συσταθεί ειδική 
επιτροπή, η οποία θα εξετάζει όλες τις περιπτώσεις σύναψης δημόσιων συμβάσεων 
με συνοπτικές διαδικασίες που προορίζεται να καλύψουν τις ανάγκες που έχουν 
άμεση σχέση με την προετοιμασία και διεκπεραίωση της προεδρίας του Συμβουλίου 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Περαιτέρω, για καλύτερο συντονισμό και έλεγχο, τα 
κονδύλια που σχετίζονται με την προεδρία θα είναι συγκεντρωμένα στην εν λόγω 
επιτροπή και δε θα κατανέμονται σε υπουργεία, τμήματα και υπηρεσίες.  Με τον 
τρόπο αυτό, η διάθεση οποιουδήποτε κονδυλίου αφορά την προεδρία πρέπει να 
τυγχάνει της εκ των προτέρων έγκρισης τόσο της εν λόγω επιτροπής όσο και της 
προεδρίας και ταυτόχρονα οι οποιεσδήποτε αποφάσεις τους θα κοινοποιούνται στα 
γραφεία του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, του Γενικού Λογιστή της ∆ημοκρατίας 
και του Εφόρου Εσωτερικού Ελέγχου, έτσι ώστε να επιτυγχάνεται η χρηστή διοίκηση 
μέσω διάφανων διαδικασιών.   

 Ο Έφορος Εσωτερικού Ελέγχου ανέφερε ενώπιον της επιτροπής ότι συμφωνεί 
με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση τροποποιητικού νομοσχεδίου και, στο βαθμό που 
του παρέχεται η δυνατότητα, θα ασκεί το νενομισμένο έλεγχο. 

 Οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ ανέφεραν ενώπιον της επιτροπής ότι 
συμφωνούν με τις ρυθμίσεις που πηγάζουν από τον προτεινόμενο νόμο και ότι αυτές 
θα συμβάλουν στην επιτυχή ανάληψη της προεδρίας του Συμβουλίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης από την Κυπριακή ∆ημοκρατία.    

 Επιπρόσθετα, σημειώνεται ότι, κατά τη διάρκεια της κοινής συνεδρίας των 
Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
∆ημόσιων ∆απανών και Νομικών, βουλευτές μέλη των δύο επιτροπών προέβησαν σε 
περαιτέρω εξέταση του εν λόγω νομοσχεδίου.  Ειδικότερα, βουλευτές μέλη της 
επιτροπής Νομικών, χωρίς να υπεισέλθουν στην ουσία συγκεκριμένων προνοιών του 
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υπό συζήτηση νομοσχεδίου, επισήμαναν, μεταξύ άλλων, την καθυστέρηση με την 
οποία κατατέθηκε ένα τόσο σημαντικό νομοσχέδιο στη Βουλή, χωρίς να παρασχεθεί 
επαρκής χρόνος για τη σε βάθος μελέτη του πριν από την προώθησή του ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών, αφού μελέτησε το θέμα, αποφάσισε να περιορίσει 
χρονικά την ισχύ της σχετικής πρόνοιας του άρθρου 84Α που αφορά τη σύναψη 
συμβάσεων για κάλυψη των αναγκών της κυπριακής προεδρίας του Συμβουλίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, έτσι που οι διατάξεις της να παραμείνουν σε ισχύ μόνο μέχρι 
την 31η ∆εκεμβρίου του 2012. 

 Επειδή δεν κατέστη δυνατή η τοποθέτηση των μελών της επιτροπής στο στάδιο 
της εξέτασης του νομοσχεδίου ενώπιόν της, όλες οι πλευρές που εκπροσωπούνται σ’ 
αυτήν επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

 Συναφώς, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια για 
λήψη τελικής απόφασης από το σώμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Η πληροφόρησή μου είναι ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός ενδεχομένως να 
υπέβαλλε τροπολογία. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο εισάγεται ειδική διάταξη για 
συμβάσεις του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αφορούν στην κάλυψη 
αναγκών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και ιδιαίτερα αναφορικά με την προετοιμασία 
και διεκπεραίωση της προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία το δεύτερο εξάμηνο του 2012 και των οποίων η εκτιμώμενη 
αξία, των δημοσίων συμβάσεων, εκτός ΦΠΑ, δεν υπερβαίνει, πρώτον, τις €10.000, 
δεύτερον, τις €30.000 και, τρίτον, τα κατώτατα όρια που καθορίζονται στο άρθρο 19, 
όταν πρόκειται για συμβάσεις προμηθειών ή υπηρεσιών, και τις €850.000, όταν 
πρόκειται για συμβάσεις έργων του δημοσίου.  Η τροπολογία, την οποία 
υποβάλλουμε προφορικά, κύριε Πρόεδρε, προς το σώμα, είναι όπως το κατώτατο 
όριο για συμβάσεις έργων του δημοσίου αναρρυθμιστεί σε €100.000.  Αυτή είναι η 
προφορική μας τροπολογία. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Από μηδέν μέχρι €100.000 το ανώτατο, κύριοι.   

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Η πρόταση είναι €850.000. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 



 

 
291 

 

 Η πρόταση είναι για €850.000, να περιοριστεί στις €100.000, κάτω από 
διαδικασίες οι οποίες αναφέρονται και με τις οποίες συμφωνούμε.  Αυτή είναι η 
προφορική τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ουσιαστικά η τροπολογία σας είναι, εκεί που μιλούσαμε για €850.000, το 
ανώτατο να είναι €100.000. από μηδέν μέχρι €100.000. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, θα θέσω σε ψηφοφορία την τροπολογία του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού όπως την έχει καταθέσει ο κ. Γεωργίου.  

 Πόσοι υποστηρίζουν τη συγκεκριμένη τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία 
εγκρίνεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 63 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 71 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 74 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 81 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 83 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 84 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 84Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 12. 

 Κατάργηση του άρθρου 90 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 93 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 94 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου και λήξη της ισχύος του άρθρου 12.  
Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 16, μετά και από την 
εισήγηση του κ. Γεωργίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών και για Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα λοιπόν το συγκεκριμένο νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 79 μέχρι και τον αριθμό 104 αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία.   

 Το υπ’ αριθμόν 105 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Τώρα επιστρέφουμε στα πρώτα δύο νομοσχέδια, τα οποία είχαμε αναβάλει για 
πιο αργά.  Λοιπόν, το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009». 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Υποβάλλουμε αίτημα να αναβληθεί η εξέταση του νομοσχεδίου τούτου, για να 
παραπεμφθεί ξανά στην επιτροπή, αφού υπήρξαν κάποιες προτάσεις, γιατί θα θέλαμε 
να έχουμε την ευκαιρία να συζητήσουμε πιο εκτενώς και σε βάθος τις προτάσεις που 
έχουν υποβληθεί από κάποιους συναδέλφους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι άλλες πλευρές τι λένε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Να πάει στην επιτροπή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παρ’ όλο που ταλαιπωρείται τέσσερις μήνες και το θέμα και η επιτροπή, ας 
ξαναπάει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχει ένσταση.  Το θέμα αναβάλλεται και 
επιστρέφει στην επιτροπή για τη νέα σύνοδο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που είναι «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010»  

Παρόντες:  

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε  συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Ιουλίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, η 
διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου 
υπουργείου και εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου 
Πληθυσμού Νόμου, ώστε, μεταξύ άλλων τροποποιήσεων που περιλαμβάνονται σ’ 
αυτό, να καταστεί δυνατή η αποτελεσματική εφαρμογή της πράξης της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας με τίτλο «Κανονισμός (ΕΚ) 2252/2004 του Συμβουλίου της 13ης 
∆εκεμβρίου 2004», όπως αυτός τροποποιήθηκε από τον κοινοτικό Κανονισμό (ΕΚ) 
444/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 6ης Μαΐου 2009 
σχετικά με την καθιέρωση προτύπων για τα χαρακτηριστικά ασφαλείας και τη χρήση 
βιομετρικών στοιχείων στα διαβατήρια και τα ταξιδιωτικά έγγραφα των κρατών μελών. 

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση της 
ισχύουσας πιο πάνω αναφερόμενης βασικής νομοθεσίας, έτσι ώστε: 
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1. να διαμορφωθεί η διάταξή της που καθορίζει τα είδη των ταξιδιωτικών 
εγγράφων, ώστε αυτά να διαχωρίζονται σε διαβατήρια, τα οποία διαχωρίζονται 
περαιτέρω σε κανονικά, διπλωματικά, υπηρεσιακά και σε διαβατήρια που 
εκδίδονται δυνάμει του περί Προσφύγων Νόμου, και σε προσωρινά διαβατήρια· 

2. να εισαχθεί σ’ αυτήν πρόνοια σύμφωνα με την οποία τα διαβατήρια 
περιορισμένης χρονικής ισχύος θα δύναται να εκδίδονται κατά την κρίση του 
διευθυντή του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης για χρονικό 
διάστημα μέχρι πέντε χρόνια· 

3. να διασαφηνιστεί στη διάταξή της με την οποία προβλέπεται ότι η έκδοση 
διαβατηρίου σε ανήλικο μπορεί να γίνει στην περίπτωση που ο ένας εκ των δύο 
γονέων συγκατατίθεται, όταν ο άλλος γονέας απουσιάζει μόνιμα στο εξωτερικό 
ή βρίσκεται σε άγνωστη διεύθυνση, ότι για τη διαπίστωση της υπό αναφορά 
απουσίας του γονέα ή της διαμονής του σε άγνωστη διεύθυνση θα απαιτείται 
σχετική πιστοποίηση του κοινοτάρχη ή της αρμόδιας τοπικής αρχής· 

4. να διαμορφωθεί η διάταξή της που καθορίζει τις υπηρεσίες έκδοσης 
διαβατηρίων και ταξιδιωτικών εγγράφων, ώστε να καθοριστεί σ’ αυτήν ότι τα 
διαβατήρια θα εκδίδονται μόνο από το διευθυντή του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης αντί και από τους επάρχους ή/και τους 
προϊσταμένους των κυπριακών προξενικών αρχών, όπως ισχύει σήμερα.  
Περαιτέρω, προβλέπεται ότι τα διπλωματικά και υπηρεσιακά διαβατήρια θα 
εκδίδονται κατόπιν σύστασης του Υπουργείου Εξωτερικών· 

5. να παρασχεθεί εξουσία στο διευθυντή του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης να λαμβάνει και να διαχειρίζεται τα προσωπικά στοιχεία και 
δακτυλικά αποτυπώματα των αιτητών για έκδοση διαβατηρίου· 

6. να αυξηθούν τα καθοριζόμενα σ’ αυτήν τέλη που καταβάλλονται για έκδοση 
νέου διαβατηρίου, σε περίπτωση δήλωσης απώλειάς του πέραν της μίας 
φοράς, ώστε τα τέλη που θα καταβάλλονται σε τέτοια περίπτωση να είναι 
διπλάσια κάθε φορά από τα τέλη που καταβλήθηκαν την προηγούμενη φορά· 

7. να περιληφθεί σ’ αυτήν πρόνοια σύμφωνα με την οποία ο διευθυντής των 
Φυλακών, σε περίπτωση καταδίκης πολίτη της ∆ημοκρατίας σε ποινή 
φυλάκισης πέραν του ενός έτους, θα ενημερώνει το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού 
και Μετανάστευσης και ο καταδικασθείς πολίτης θα υποχρεούται να παραδώσει 
το διαβατήριό του στο διευθυντή των Φυλακών.  Περαιτέρω, προβλέπεται ότι, 
σε περίπτωση που ο καταδικασθείς, για οποιοδήποτε λόγο, δεν παραδώσει το 
διαβατήριο του, σύμφωνα με τα πιο πάνω, ο διευθυντής του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης θα προβαίνει σε ακύρωση του διαβατηρίου, αν 
αυτό βρίσκεται σε ισχύ.  Προβλέπεται επίσης ότι ο διευθυντής του Τμήματος 
Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης θα ακυρώνει ισχύον διαβατήριο 
προσώπου που καταδικάστηκε σε ποινή φυλάκισης πέραν των δέκα ετών· 

8. να αυξηθούν οι ποινές που επιβάλλονται με βάση τις πρόνοιές της για τη 
διάπραξη διάφορων αδικημάτων που καθορίζονται σ’ αυτήν και παράλληλα να 
μετατραπούν οι χρηματικές ποινές από λίρες σε ευρώ· 

9. να αναθεωρηθούν τα τέλη που επιβάλλονται με βάση τις πρόνοιές της για 
απόκτηση ταξιδιωτικού εγγράφου/διαβατηρίου και παράλληλα να μετατραπούν 
τα εν λόγω τέλη από λίρες σε ευρώ· 

10. να εισαχθεί σ’ αυτήν πρόνοια σύμφωνα με την οποία να καθίσταται δυνατή η 



 

 
295 

 

χορήγηση της ιδιότητας του πολίτη της ∆ημοκρατίας σε πρόσωπα που για 
διάφορους λόγους εισέρχονται ή παραμένουν παράνομα στις ελεγχόμενες από 
την κυβέρνηση περιοχές. 

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, ενημερώνοντας την 
επιτροπή για την προτεινόμενη ρύθμιση που αφορά τα διαβατήρια με βιομετρικά 
στοιχεία, δήλωσε, μεταξύ άλλων, ότι η Κύπρος είναι το μοναδικό κράτος μέλος το 
οποίο δεν έχει προβεί στην έκδοση των εν λόγω διαβατηρίων.  Παράλληλα, 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης 
βρίσκεται στο τελικό στάδιο προετοιμασίας έκδοσης των εν λόγω διαβατηρίων, για τα 
οποία αναμένεται να σταλεί σύντομα το ανάλογο δείγμα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
με σκοπό την ενημέρωση των άλλων κρατών μελών.  Συναφώς, όπως ο ίδιος 
δήλωσε, κρίθηκε αναγκαία η κατάθεση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου στη Βουλή με 
το οποίο προβλέπονται, μεταξύ άλλων, οι αναγκαίες νομοθετικές ρυθμίσεις σε σχέση 
με τα υπό αναφορά διαβατήρια.  Περαιτέρω, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
εισάγεται επίσης πρόνοια με την οποία καθίσταται δυνατή η χορήγηση της ιδιότητας 
του πολίτη της ∆ημοκρατίας σε πρόσωπα που για διάφορους λόγους εισέρχονται ή 
παραμένουν παράνομα στις ελεγχόμενες από την κυβέρνηση περιοχές.  Τέλος, 
ανέφερε πως, πέραν των πιο πάνω, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
εκσυγχρονίζονται ορισμένες διατάξεις της βασικής νομοθεσίας. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή 
μέλη της εξέφρασαν επιφυλάξεις σε σχέση με τα πιο κάτω: 

1. Την προτεινόμενη πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση 
καταδίκης πολίτη της ∆ημοκρατίας σε ποινή φυλάκισης πέραν του ενός έτους, 
ο διευθυντής των Φυλακών θα ενημερώνει το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης και ο καταδικασθείς πολίτης θα υποχρεούται να παραδώσει το 
διαβατήριό του στο διευθυντή των Φυλακών, καθώς και με την προτεινόμενη σ’ 
αυτό διαδικασία που θα ακολουθείται, σε περίπτωση που ο καταδικασθείς 
πολίτης για οποιοδήποτε λόγο δεν παραδώσει το διαβατήριο του σύμφωνα με 
τα πιο πάνω. 

2. Την προτεινόμενη πρόνοιά του με την οποία προβλέπεται ότι ο διευθυντής του 
Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης θα ακυρώνει ισχύον 
διαβατήριο προσώπου που καταδικάστηκε σε ποινή φυλάκισης πέραν των 
δέκα ετών. 

3. Την προτεινόμενη πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία θα καθίσταται δυνατή η 
χορήγηση της ιδιότητας του πολίτη της ∆ημοκρατίας σε πρόσωπα που για 
διάφορους λόγους εισέρχονται ή παραμένουν παράνομα στις ελεγχόμενες από 
την κυβέρνηση περιοχές. 

 Υπό το φως των πιο πάνω επιφυλάξεων που εκφράστηκαν από μέλη της 
επιτροπής, η τελευταία αποφάσισε, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και των μελών της βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, τα πιο κάτω: 

1. Να μην προωθήσει για ψήφιση στην ολομέλεια της Βουλής, στο παρόν στάδιο, 
τις πιο πάνω πρόνοιες του νομοσχεδίου για τις οποίες εκφράστηκαν 
επιφυλάξεις, έτσι ώστε να παρασχεθεί στην επιτροπή η δυνατότητα 
ενδελεχέστερης μελέτης τους μετά το πέρας των θερινών διακοπών της 
Βουλής. 
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2. Να προωθήσει για ψήφιση στην ολομέλεια της Βουλής μόνο τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου που αφορούν την έκδοση διαβατηρίων με βιομετρικά στοιχεία, 
καθώς και τις πρόνοιές του που αφορούν την αναθεώρηση των ισχυόντων 
χρηματικών ποινών και τελών που καταβάλλονται για απόκτηση ταξιδιωτικού 
εγγράφου/ διαβατηρίου. 

3. Να επιφέρει στο κείμενο του νομοσχεδίου το οποίο θα προωθήσει για ψήφιση 
στην ολομέλεια της Βουλής τις πιο κάτω τροποποιήσεις: 

 α. i. Μείωση του προτεινόμενου τέλους που θα καταβάλλεται για 
απόκτηση διαβατηρίου με βιομετρικά στοιχεία από €90 σε €70. 

  ii. Καθορισμό τέλους ύψους €70 για απόκτηση διπλωματικού ή 
υπηρεσιακού διαβατηρίου αντί της προτεινόμενης δωρεάν 
απόκτησής του.  

  iii. Μείωση του προτεινόμενου τέλους που θα καταβάλλεται για 
απόκτηση διαβατηρίου με βιομετρικά στοιχεία ταχείας έκδοσης 
από €180 σε €120. 

β. Εισαγωγή σ’ αυτό πρόνοιας σύμφωνα με την οποία τα δακτυλικά 
αποτυπώματα που προβλέπεται στον προτεινόμενο νόμο ότι θα 
λαμβάνονται για σκοπούς έκδοσης των διαβατηρίων με βιομετρικά 
στοιχεία δε θα μπορούν να χρησιμοποιηθούν για σκοπούς άλλους εκτός 
από την έκδοση των εν λόγω διαβατηρίων και θα διαγράφονται εντός 
χρονικού διαστήματος σαράντα οκτώ ωρών από την έκδοση των 
διαβατηρίων.  

γ. Εισαγωγή σ’ αυτό πρόνοιας σύμφωνα με την οποία οποιοδήποτε 
αρμόδιο πρόσωπο εκ προθέσεως παραλείπει να προβεί στη διαγραφή 
των εν λόγω δακτυλικών αποτυπωμάτων, όπως προβλέπεται πιο πάνω, 
θα είναι ένοχο ποινικού αδικήματος και καθορισμό σ’ αυτή των ποινών 
που επισύρει η διάπραξη του εν λόγω ποινικού αδικήματος.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και τα μέλη της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κατά πλειοψηφία υιοθετούν τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, και εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».   

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι η κοινοβουλευτική τους ομάδα 
θα τοποθετηθεί στις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του 
στην ολομέλεια της Βουλής.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Έχουμε εξετάσει το όλο θέμα, κύριε Πρόεδρε.  Η τροπολογία μας ουσιαστικά 
βασίζεται σε ένα δικαίωμα το οποίο έχει παραχωρηθεί με κανονιστική διοικητική 
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πράξη, τουλάχιστον καθόσον αφορά τους δημοσίους υπαλλήλους, αλλά και τους 
συνταξιούχους δημοσίους υπαλλήλους, με την οποία τους παραχωρείται η 
δυνατότητα να αποκτήσουν ή να ανανεώσουν το διαβατήριό τους δωρεάν. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να αποκτούν! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Να αποκτούν. 

 Η δική μας εισήγηση είναι όπως υπάρξει γενική απαγόρευση έκδοσης ή 
ανανέωσης διαβατηρίου σε οποιονδήποτε δωρεάν.  ∆ηλαδή, ούλλοι θα πλερώννουν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όντως η διερεύνηση απέδειξε ότι είναι απόφαση με βάση την 
οποία από το 1955 επί αποικιοκρατίας εδόθηκε αυτό το δικαίωμα, εδιευρύνθη εις τους 
συνταξιούχους το ’81 και το ’91 ερυθμίστηκε με κανονισμούς.  Ως εκ τούτου, δεν 
έχουμε ένσταση, θα συμφωνήσουμε. 

 Θέλω όμως να επαναλάβω, επειδή κατά τη διάρκεια της πρωινής συζήτησης 
ετέθη το θέμα αρχής, ότι εμμένουμε στη θέση μας, ότι η Βουλή δεν μπορεί να 
υπεισέρχεται και δεν μπορεί να αλλάζει θέματα, ζητήματα, κεκτημένα που κερδίζονται 
μέσα από αγώνες και μετά από συμφωνία μεταξύ εργοδότη και εργοδοτουμένου.  
Τζιαι ας το σκεφτούμε καλά, γιατί, αν αναλάβουμε έτσι βάρος, θα διαλύσουμε την 
εργατική νομοθεσία.  Κάθε πλειοψηφία που θα διαμορφώνεται κάθε μερικά χρόνια θα 
τα αλλάζει όλα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Θα συμφωνήσω με την πρόταση για κατάργηση αυτού του προνομίου, αλλά 
νομίζω ότι θα πρέπει να είμαστε προσεκτικοί, όχι τόσο εις τα θέματα των συμφωνιών 
που γίνονται, των συλλογικών συμβάσεων εργασίας -η Βουλή έχει κυριαρχικά 
δικαιώματα, που θέλει να τα ασκήσει- αλλά ιδιαίτερα για ορισμένες τάξεις, οι οποίες 
έχουν εξασφαλίσει κάποια προνόμια.  Για παράδειγμα, το πρωί -να πάω σε άλλο 
θέμα- σταυρώσαμε κάποια κονδύλια που αφορούν κάποια επιδόματα παραστάσεως 
στον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας.  ∆εν το κάναμε για άλλες υπηρεσίες.  ∆ηλαδή, να 
μην υπάρχουν δύο μέτρα και δύο σταθμά.  Αυτό ήθελα να πω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, η τελική ρύθμισις έγινε με κανονισμό, διότι υπήρξε ο Νόμος 1 
του ’90 της δημόσιας υπηρεσίας και από εκεί προωθήθηκε ως δυνατότητα ρύθμισης 
διά κανονισμού.  Άρα λοιπόν, η τροποποίησις είναι καθαρά δικαίωμα της Βουλής και 
δεν τίθεται θέμα να συζητηθεί γι’ αυτό το ζήτημα το θέμα αρχής που θέτει ο κ. 
Κατσουρίδης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία, για να είμαστε και 
τυπικά σωστοί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

 Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση της παραγράφου (ε) του άρθρου 3 του πιο 
πάνω νομοσχεδίου, που τροποποιεί το άρθρο 66 του βασικού νόμου, ως ακολούθως: 

«(ε) με την αντικατάσταση της επιφύλαξης του εδαφίου (4) αυτού, με τις ακόλουθες 
νέες επιφυλάξεις: 

 «Νοείται ότι σε περίπτωση που τα πιο πάνω στοιχεία και δεδομένα εκτός της 
ταυτότητας έχουν καταχωριστεί προηγουμένως στο Σύστημα Αρχείου 
Πληθυσμού η προσκόμισή τους θα είναι προαιρετική: 

 Νοείται περαιτέρω ότι, ανεξάρτητα από τις διατάξεις του παρόντος Νόμου ή 
οποιουδήποτε άλλου νόμου ή κανονισμών, κανένα πρόσωπο δε δικαιούται 
δωρεάν έκδοση ή ανανέωση διαβατηρίου, αλλά καταβάλλει τα καθοριζόμενα 
στον παρόντα Νόμο τέλη.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την υποβληθείσα τροπολογία από μέρους του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 66 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 67 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 68 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 69 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του τίτλου του ∆εύτερου Μέρους του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 70 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 71 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 72 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 ∆ιαγραφή των άρθρων 74 και 75 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 85 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 86 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 87 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 88 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 89 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 90 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη Παραρτήματος.  Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 19; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 19 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα το νομοσχέδιο αυτό ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στο θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εδηλώσαμε τζιαι το πρωί, συμφωνούμε με την τροπολογία επί της ουσίας, για 
τα βιομετρικά απέχουμε.  Εδηλώσαμε από το πρωί, εδιακόπη η διαδικασία, για να 
εξεταστεί το θέμα το συγκεκριμένο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα.  Έχει καταγραφεί, κύριε Κατσουρίδη, η δική σας διαφορετική 
προσέγγιση. 

 Ερχόμαστε τώρα στο θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης που 
αφορά την αναπομπή από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας εν μέρει του νόμου «Ο περί 
της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010», που ψηφίστηκε από τη Βουλή κατά τη συνεδρία της 1ης Ιουλίου του 2010.  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τον 
αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού 

Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντρέας Φακοντής Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 6 Ιουλίου 2010, επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, τον οποίο 
ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων την 1η Ιουλίου 2010 και ο οποίος αναπέμφθηκε 
εν μέρει από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του 
συντάγματος.  Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκε ο διευθυντής του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, συνοδευόμενος από 
λειτουργό του εν λόγω τμήματος. 

  Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται o καθορισμός 
ημερομηνίας έναρξης της ισχύος των συμβάσεων παραχώρησης δημόσιας 
υπηρεσίας, που συνομολογήθηκαν από την αναθέτουσα αρχή με τους φορείς 
δημόσιας υπηρεσίας για την παροχή δημόσιας υπηρεσίας εσωτερικών οδικών 
επιβατικών μεταφορών, ώστε αυτή να είναι οποιαδήποτε ημερομηνία, μεταγενέστερη 
όμως της 15ης Σεπτεμβρίου του 2010.   

 Ας σημειωθεί ότι ο νόμος, όπως ψηφίστηκε από τη Βουλή, περιλαμβάνει 
επιπρόσθετη διάταξη, η οποία όμως δεν έχει αναπεμφθεί από τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας και η οποία προβλέπει ότι η προνοούμενη από το νόμο αποζημίωση 
στους υφιστάμενους παρόχους οι οποίοι δε θα συμμετάσχουν σε ανάδοχο φορέα 
δημόσιας υπηρεσίας, με βάση τη σύμβαση παραχώρησης δημόσιας υπηρεσίας, θα 
καταβληθεί σε χρονικό περιθώριο όχι μεγαλύτερο των έξι μηνών από την ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος της σύμβασης παραχώρησης δημόσιας υπηρεσίας. 

 Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2010, παρατίθενται αυτούσια και είναι οι ακόλουθοι: 

«Α. Αντίθεση με το Άρθρο 26.1 του Συντάγματος 

 (α) Η σύμβαση παραχώρησης δημόσιας υπηρεσίας, στην οποία αναφέρεται 
το άρθρο 16Β, αποτελεί σύμβαση ιδιωτικού δικαίου μεταξύ του 
Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων ως αναθέτουσας αρχής και ιδιώτη οικονομικού φορέα ως 
Αναδόχου της σύμβασης. 
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 (β) Κάθε σύμβαση διέπεται από τις διατάξεις του Άρθρου 26.1 του 
Συντάγματος, το οποίο καθιερώνει το δικαίωμα του “συμβάλλεσθαι 
ελευθέρως” και επιτρέπει να υπόκειται το δικαίωμα αυτό μόνο σε 
εκείνους τους όρους, περιορισμούς και δεσμεύσεις που τίθενται από τις 
γενικές αρχές του δικαίου των συμβάσεων. 

 (γ) Ο καθορισμός της ημερομηνίας έναρξης της ισχύος σύμβασης από τους 
ιδίους τους αντισυμβαλλομένους αποτελεί έκφραση του δικαιώματος του 
“συμβάλλεσθαι ελευθέρως”, το οποίο διασφαλίζεται από το Άρθρο 26.1 
του Συντάγματος και προστατεύεται έναντι πάντων.  ∆εν επιτρέπεται 
περιορισμός του δικαιώματος αυτού, εκτός εάν συνάδει με τις γενικές 
αρχές του δικαίου των συμβάσεων.  Η αναπεμφθείσα διάταξη περιορίζει 
την ελευθερία των αντισυμβαλλομένων για καθορισμό της ημερομηνίας 
έναρξης της ισχύος της σύμβασης παραχώρησης που αναφέρεται στο 
άρθρο 16Β του Νόμου, εξαναγκάζοντας τους αντισυμβαλλομένους να 
καθορίσουν ημερομηνία μεταγενέστερη της 15ης Σεπτεμβρίου 2010, 
χωρίς να δικαιολογείται τέτοιος περιορισμός στη βούληση των 
αντισυμβαλλομένων βάσει των γενικών αρχών του δικαίου των 
συμβάσεων. 

 (δ) Επισημαίνει ότι το Τμήμα Οδικών Μεταφορών συνήψε, στις 2.12.2009, 
έξι συμβάσεις παραχώρησης, οι οποίες καλύπτονται από τις διατάξεις 
του άρθρου 16Β του Νόμου.  Συγκεκριμένο άρθρο των συμβάσεων 
αυτών διαλαμβάνει τη συμφωνία των αντισυμβαλλομένων ως προς τον 
τρόπο καθορισμού της ημερομηνίας έναρξης της ισχύος της σύμβασης.  
Ειδικότερα, προβλέπεται η έκδοση οδηγίας από το Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών προς τον Ανάδοχο για έναρξη της εκτέλεσης της σύμβασης.  
Το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, με επιστολή του ημερομηνίας 7.4.2010, 
εξέδωσε τέτοια οδηγία για έναρξη της εκτέλεσης της σύμβασης από 
5.7.2010. 

 (ε) Συνεπακόλουθα, η εκ των υστέρων νομοθετική επέμβαση στο δικαίωμα 
του Τμήματος Οδικών Μεταφορών να καθορίζει την ημερομηνία έναρξης 
της ισχύος της σύμβασης επεμβαίνει όχι μόνο στο δικαίωμα του 
συμβάλλεσθαι στη γενικότερη και αόριστη έκφρασή του, αλλά και σε ήδη 
δημιουργηθέντα ατομικά, συμβατικά δικαιώματα των Αναδόχων των 
συμβάσεων.  Τέτοια επέμβαση είναι ανεπίτρεπτη. 

 (στ) Επισημαίνεται ότι τυχόν εφαρμογή της αναπεμφθείσας διάταξης από 
μέρους της αναθέτουσας αρχής, δεδομένου ότι θα αφορά σε αναστολή 
της εκτέλεσης της σύμβασης για περίοδο πέραν των 20 ημερών, χωρίς 
αυτή να οφείλεται σε παράλειψη του Αναδόχου της σύμβασης, θα είναι 
τόσο δραστική, έτσι ώστε, σύμφωνα με συγκεκριμένο άρθρο της 
σύμβασης, να δημιουργεί άμεσα δικαίωμα του Αναδόχου της σύμβασης 
να τερματίσει τη σύμβαση. 

Β. Παραβίαση του Άρθρου 80.2 του Συντάγματος 

 (α) Εάν η Αναθέτουσα Αρχή αναγκαστεί, συνεπεία της αναπεμφθείσας 
διάταξης, να αναστείλει την ημερομηνία έναρξης της εκτέλεσης των 
συμβάσεων παραχώρησης σε ημερομηνία μεταγενέστερη της 15ης 
Σεπτεμβρίου 2010 (και άρα μεταγενέστερης της 5ης Ιουλίου 2010), οι 
Ανάδοχοι των Συμβάσεων ενδέχεται να υποστούν έξοδα ως άμεσο 
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αποτέλεσμα τέτοιας αναστολής της εκτέλεσης της σύμβασης, τα οποία 
αναμένεται να μετακυλίσουν στην Αναθέτουσα Αρχή (είτε ακόμη να 
αναζητήσουν το διαφυγόν κέρδος).  Κατ’ αυτό τον τρόπο, η 
αναπεμφθείσα διάταξη οδηγεί σε αύξηση των προβλεπόμενων υπό του 
κρατικού προϋπολογισμού δαπανών και αντιβαίνει στο Άρθρο 80.2 του 
Συντάγματος. 

Γ. Εσφαλμένη ή/και πεπλανημένη η αιτιολογία της αναπεμφθείσας διάταξης 

 (α) Στην αιτιολογική έκθεση του νομοσχεδίου αναφέρεται ότι η προτεινόμενη 
τροποποίηση είναι αναγκαία, «έτσι ώστε να επεκταθεί το χρονικό 
περιθώριο μέσα στο οποίο οι λεωφορειούχοι θα μπορούν να υποβάλουν 
την αίτηση συμμετοχής τους στη σύμβαση». 

 (β) Πρέπει να διευκρινισθεί ότι η προθεσμία υποβολής των αιτήσεων 
συμμετοχής στη σύμβαση δεν είναι άλλη από την προθεσμία που 
καθοριζόταν στην προκήρυξη της διαδικασίας για την ανάθεση της 
σύμβασης, η οποία προθεσμία έληξε προ πολλού.  Μετά τη σύναψη της 
σύμβασης μεταξύ του Τμήματος Οδικών Μεταφορών και συγκεκριμένου 
Αναδόχου δεν τίθεται ζήτημα “υποβολής αιτήσεων” προς το Τμήμα για 
συμμετοχή στη σύμβαση.  Όποιος επιθυμεί να συμμετάσχει στο νομικό 
σχήμα του Αναδόχου είναι ελεύθερος να το πράξει -σε οποιοδήποτε 
χρονικό στάδιο- εκδηλώνοντας τέτοιο ενδιαφέρον στο πλαίσιο του 
ιδιωτικού δικαίου προς τον Ανάδοχο και εναπόκειται σε εκείνους να 
καταλήξουν σε συμφωνία. 

 (γ) Επισημαίνει ότι, για μεγαλύτερη στήριξη των υφιστάμενων 
λεωφορειούχων (δηλαδή εκείνων που καλύπτει το άρθρο 16Β του 
Νόμου), το Τμήμα Οδικών Μεταφορών μερίμνησε για την ενσωμάτωση 
στις συμβάσεις παραχώρησης που συνήψε με τους Αναδόχους φορείς 
ειδικής ρήτρας (βλ. το άρθρο 15, παράγραφος 4 των συμβάσεων 
αυτών), βάσει της οποίας ο Ανάδοχος υποχρεούται, μέχρι τις 
31.12.2010, να διαβουλεύεται με καλή πίστη με οποιοδήποτε 
υφιστάμενο πάροχο (λεωφορειούχο), κατά την έννοια του άρθρου 16Β 
του Νόμου (δηλαδή να ήταν λεωφορειούχος κατά την ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος του Ν. 101(Ι)/2009 -ήτοι στις 11.9.2009), ο οποίος 
επιθυμεί να μετάσχει στη μετοχική του δομή.  Το άρθρο 15, παράγραφος 
4 των συμβάσεων, δε συναρτά την προαναφερθείσα υποχρέωση του 
Αναδόχου με προϋπόθεση συνέχισης της ισχύος των αδειών των 
υφιστάμενων λεωφορειούχων.  Συνεπώς, ακόμη και με την 
προβλεπόμενη στο άρθρο 16Β του Νόμου παύση της ισχύος των 
συμβάσεων παραχώρησης (ήτοι, εάν δεν ισχύει η αναπεμφθείσα 
διάταξη, από τις 5.7.2010), οι λεωφορειούχοι αυτοί συνεχίζουν να έχουν 
το όφελος της πρόνοιας του άρθρου 15, παράγραφος (4), εφόσον ήταν 
υφιστάμενοι πάροχοι κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του Ν. 
101(Ι)/2009 - ήτοι στις 11.9.2009. 

 (δ) Υπό το φως των πιο πάνω, η αναπεμφθείσα διάταξη δεν είναι αναγκαία 
προς εξυπηρέτηση του στόχου που περιγράφεται στην αιτιολογική της 
έκθεση.». 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του θέματος από την επιτροπή, ο διευθυντής 
του Τμήματος Οδικών Μεταφορών ανέφερε ότι η αναπομπή γίνεται μόνο για το μέρος 
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του νόμου που αφορά τον καθορισμό της ημερομηνίας έναρξης της ισχύος των 
συμβάσεων παραχώρησης δημόσιας υπηρεσίας και όχι για το μέρος εκείνο που 
προβλέπει το χρονικό περιθώριο μέσα στο οποίο πρέπει να καταβληθεί η 
προνοούμενη από το νόμο αποζημίωση στους υφιστάμενους παρόχους οι οποίοι δε 
θα συμμετάσχουν σε ανάδοχο φορέα δημόσιας υπηρεσίας.  Ο ίδιος επανέλαβε τους 
λόγους αναπομπής που αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας 
και εισηγήθηκε όπως γίνει δεκτή η εν λόγω αναπομπή από την επιτροπή.   

 Μέλη της επιτροπής δήλωσαν ότι η τυχόν απόρριψη της υπό αναφορά 
αναπομπής δε θα έχει το επιδιωκόμενο από την επιτροπή αποτέλεσμα, αφού η ισχύς 
των συμβάσεων παραχώρησης δημόσιας υπηρεσίας άρχισε ήδη από τις 5 Ιουλίου 
2010. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις πιο κάτω 
αποφάσεις: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος εκφράζοντας την προσωπική του θέση, καθώς και τα μέλη 
της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους λόγους της αναπομπής, όπως αυτοί 
αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, με ημερομηνία 5 Ιουλίου 
2010, και όπως αυτοί εκτέθηκαν στη συνέχεια αναλυτικά από το διευθυντή του 
Τμήματος Οδικών Μεταφορών ενώπιον της επιτροπής, και τάχθηκαν εναντίον της 
αναπεμφθείσας διάταξης, όπως αυτή ψηφίστηκε από την ολομέλεια του σώματος, και 
συναφώς υπέρ της αποδοχής της αναπομπής.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν ότι θα 
τοποθετηθούν αναφορικά με την αναπομπή κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον 
της ολομέλειας του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω τοποθετήσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Συγκοινωνιών και Έργων καταθέτει την παρούσα έκθεση ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος για λήψη τελικής απόφασης αναφορικά με την αναπομπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έν’ γνωστές όλες οι θέσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πουργουρίδη, είμαι υποχρεωμένος να κάμω τη διαδικασία.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον της αποδοχής της αναπομπής; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, είκοσι τρεις εναντίον και μία αποχή η αναπομπή 
απορρίπτεται. 

 Τώρα προχωρούμε στην πρόταση νόμου που έχουμε κηρύξει επείγουσα στην 
αρχή της συνεδρίας και τιτλοφορείται «Ο περί Υπουργών και του Προέδρου, 
Αντιπροέδρου και των Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Αποζημίωσις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για την πρόταση νόμου «Ο περί Υπουργών και του Προέδρου, Αντιπροέδρου 

και των Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Αποζημίωσις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης ∆ημήτρης Συλλούρης,  

 Ντίνος Χατζηνικόλας εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο  

 Αβέρωφ Νεοφύτου Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
αυθημερόν την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία 
της ολομέλειας εκ μέρους των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, του Ευρωπαϊκού Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
και παραπέμφθηκε ενώπιόν της με τη διαδικασία του κατεπείγοντος.   

 Σκοπός της υπό συζήτηση πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί 
Υπουργών και Προέδρου, Αντιπροέδρου και των Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Αποζημίωσις) Νόμου, ώστε να μειωθούν κατά δέκα τοις εκατό (10%) 
ετησίως και για περίοδο δύο ετών οι αποδοχές του Προέδρου και των μελών της 
Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Όπως είναι γνωστό, στα πλαίσια των παρούσων συνθηκών δημοσιονομικής 
εξυγίανσης έγιναν κατά καιρούς διάφορες εισηγήσεις προς την κατεύθυνση αυτή, 
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μεταξύ των οποίων η πρόταση για μείωση των απολαβών του Προέδρου και των 
μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Συναφώς, η κατάθεση της υπό συζήτηση 
πρότασης νόμου αποτελεί το προϊόν των σχετικών διεργασιών.  Σύμφωνα με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις, οι ετήσιες απολαβές των πιο πάνω αξιωματούχων θα 
μειωθούν κατά δέκα τοις εκατό (10%) ετησίως για χρονική περίοδο δύο ετών, η οποία 
καθορίστηκε ειδικότερα για την περίοδο από την 1η Αυγούστου 2010 μέχρι την 31η 
Ιουλίου 2012.   

 Σημειώνεται ότι εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις έχει δηλωθεί ότι η εν λόγω ομάδα επίσης εισηγείται τη μείωση των 
απολαβών του Προέδρου και των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων, η οποία θα 
έπρεπε να γίνει με εθελοντική δήλωση των βουλευτών είτε ατομικά είτε μέσω της 
κοινοβουλευτικής τους ομάδας.  Για το λόγο αυτό η εν λόγω κοινοβουλευτική ομάδα 
προχώρησε σε αποστολή σχετικής επιστολής στο Γενικό Λογιστή της ∆ημοκρατίας για 
ανάληψη ενεργειών εκ μέρους του προς αποκοπή των απολαβών των βουλευτών 
μελών της. 

 Πρόσθετα, στο στάδιο της κατάθεσης της υπό συζήτηση πρότασης νόμου στην 
ολομέλεια του σώματος, ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις διευκρίνισε ότι, εφόσον η ολομέλεια της 
Βουλής κρίνει τελικά ότι η σχετική ρύθμιση θα πρέπει να γίνει νομοθετικά, τότε και η 
ομάδα του θα ταχθεί υπέρ της ψήφισης της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο.     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έν’ ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, θέλετε να πείτε κάτι; 

 Όι να ανοίξετε φάλιες! 

(Γέλια) 

 Είναι ομόφωνο, είναι σε ωραία ατμόσφαιρα, να μεν το χαλάσουμε. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Έν’ καλή η ατμόσφαιρα, κύριε Πρόεδρε.  Ψηφίζουμε αυτή την τροπολογία, αυτή 
την τροποποίηση του νόμου για περιορισμό του μισθού και είναι σωστό το μήνυμα 
που θέλουμε να στείλουμε όλοι μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 
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 Βεβαίως, αυτό το ίδιο μήνυμα έπρεπε να το στείλουν κι άλλοι, οι οποίοι 
αμείβονται με πολύ περισσότερα και χωρίς να έχουν τις ανάλογες υποχρεώσεις των 
βουλευτών.  Επιπρόσθετα, θα ήθελα να πω και το εξής:  Είναι καλό η Βουλή να 
μετατρέπεται σε σύμβολο ενότητας και σύμβολο προς παραδειγματισμό όλων, αλλά 
την ίδια ώρα θα πρέπει να προσπαθήσουμε να περιορίσουμε το σπάταλο κράτος, 
που στοιχίζει στον Κύπριο φορολογούμενο πολλαπλάσια εκατομμύρια και όχι μερικές 
δεκάδες χιλιάδες ευρώ το χρόνο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επειδή ακριβώς είναι μια συμβολική πράξη, κύριε Πρόεδρε... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη, κανένας κανονισμός δεν προνοεί να μιλούμε μετά που ψηφίζουμε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πουργουρίδη! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, μα συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε!  Το ένα κάμε το, το άλλο κάμε το... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε δίκαιο.  Ξέρω πότε το παρατραβώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Απλώς, επειδή έγινε πάρα πολύ γρήγορα και επειδή νομίζω ότι πρέπει 
ακριβώς να δηλώσουμε ότι είναι μια σωστή πράξη και ενέργεια της Βουλής σήμερα η 
αποκοπή του μισθού, η οποία ήταν σκέψη της Βουλής των Αντιπροσώπων πολύ πριν 
την υιοθετήσουν κάποιοι άλλοι.  Και θα στείλει σωστά μηνύματα σ’ ό,τι αφορά την 
ανάγκη για περικοπές στο δημόσιο, αλλά και προς τον Κύπριο φορολογούμενο.   

 Αλλά, κύριε Πρόεδρε, να τη βάλουμε τζιαι στο σωστό πλαίσιο.  Αυτή η 
αποκοπή θα επιφέρει €97.000 περίπου εξοικονομήσεις στα δημόσια ταμεία.  Οι νέες 
θέσεις που έχει δημιουργήσει η παρούσα κυβέρνηση τα τελευταία δύο χρόνια με τις 1 
200 θέσεις που εγκρίναμε πριν ένα χρόνο, αφαιρώντας τις 400 που έχουν καταργηθεί 
χθες, θα επιφέρουν επιπρόσθετα έξοδα περίπου €22 εκατομ.  Οι προσαυξήσεις των 
δημοσίων υπαλλήλων με την ΑΤΑ, εάν εγκριθούν για το 2010, θα επιφέρουν κόστος 
επιπρόσθετο στα δημόσια ταμεία €80 εκατομ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Τελειώνει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, τελειώνει, αλλά... 
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Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Με βάση στοιχεία της CYSTAT, της Στατιστικής Υπηρεσίας, υπολογίζεται ότι 
από πέρσι έχει αυξηθεί το κρατικό μισθολόγιο κατά 7%.  Εάν πάμε μέχρι τέλος του 
χρόνου με αυτό το ποσοστό, μιλούμε για επιπρόσθετα €140 εκατομ.  Επομένως, τα 
€97.000 δεν πρόκειται να μας σώσουν.  Χρειάζονται και άλλες περικοπές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, να μην μπούμε σε τοποθετήσεις.  Είναι μια ομόφωνη θέση, τα 
μηνύματα στέλλονται.  

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχα ζητήσει το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, νομίζω το θέμα ολοκληρώθηκε, Γιώργο μου. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 6.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υπουργών και του Προέδρου, 
Αντιπροέδρου και των Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Αποζημίωσις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις, έχουν δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1347, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
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εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Σε απάντησή του στην ερώτησή μου με αριθμό 23.06.009.04.633, 
ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009, ο Υπουργός Υγείας κ. Χρίστος Πατσαλίδης 
εξήγησε ότι οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας επεξεργάζονται την 
ιρλανδική νομοθεσία και μελετούν την πιθανότητα υποβολής πρότασης για προώθηση 
τροποποίησης του νόμου, ώστε να απαγορευτεί η έκθεση των καπνικών προϊόντων 
στους καταναλωτές, ιδιαίτερα σε σημεία όπου πωλούνται προϊόντα καθημερινής 
κατανάλωσης. 
 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν μετά τη μελέτη της ιρλανδικής νομοθεσίας έχει καταλήξει σε 
οποιαδήποτε νομοθετικά μέτρα, τα οποία να καθιστούν αποτελεσματικό τον έλεγχο 
έκθεσης των καπνικών προϊόντων σε σημεία πώλησης και έμμεσης διαφήμισής τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1348, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, σε συνεργασία με την 
Υπηρεσία Περιβάλλοντος, εξετάζουν το ενδεχόμενο να προωθηθεί σχετική νομοθεσία 
για την απαγόρευση χρησιμοποίησης ζώων σε τσίρκα. 
 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει οποιαδήποτε εξέλιξη στο θέμα αυτό και κατά πόσο 
ξεκίνησαν οι διαδικασίες προώθησης νομοθετικού πλαισίου, με σκοπό την 
απαγόρευση της χρησιμοποίησης ζώων στα τσίρκα που δίνουν παραστάσεις στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία ή σε άλλες δραστηριότητες που στόχο έχουν την ψυχαγωγία 
κοινού.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1349, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Κυπριακός Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών δίνει 
επιδοτήσεις για την προώθηση προϊόντων στην εσωτερική αγορά και στις τρίτες 
χώρες.  Συγκεκριμένα, οι αγροτικοί οργανισμοί συνάπτουν συμβάσεις, μεταξύ άλλων, 
και για την υλοποίηση προγραμμάτων προώθησης “προϊόντων καλαθιού”.  Στα 
προγράμματα “προϊόντων καλαθιού” προσφέρονται προϊόντα αγροτικής παραγωγής 
(ελαιόλαδο, ελιές, κρασί, κουμανταρία, σταφίδα και χαλούμι) μέσα σε καλάθι, για να 
δοκιμαστούν από τους καταναλωτές σε τρίτες χώρες. 

 Στα πλαίσια αυτά έχει χορηγηθεί στον Παναγροτικό Σύνδεσμο Κύπρου το ποσό 
των €194.010,58 για προγράμματα που αφορούν την προώθηση γεωργικών 
προϊόντων στην εσωτερική αγορά και το ποσό των €252.994 για την προώθηση 
γεωργικών προϊόντων σε τρίτες χώρες κατά το έτος 2009. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα αποτελέσματα της προσπάθειας αυτής του Παναγροτικού 
Συνδέσμου Κύπρου και κατά πόσο με το πρόγραμμα αυτό που εφάρμοσε σύνδεσμος 
παρατηρείται αύξηση της πώλησης των κυπριακών προϊόντων τόσο στην εσωτερική 
αγορά όσο και στις χώρες όπου αυτό εφαρμόζεται.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1350, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην παραλία Αγίου Ερμογένη στο Κούριο 
εντοπίστηκαν μεγάλες ποσότητες ανθρώπινων περιττωμάτων στη θάλασσα και στην 
παραλία σε έκταση που ξεπερνά το ένα χιλιόμετρο. Υπήρξε παράλληλα καταγγελία 
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για εμφάνιση εξανθημάτων στο δέρμα μικρών παιδιών. Η συγκεκριμένη παραλία είναι 
εντός των κυρίαρχων βρετανικών βάσεων. Το φαινόμενο παρατηρήθηκε και πέρσι 
στην ίδια έκταση. Αποδεικνύεται ότι η βρετανική κυβέρνηση και οι αρχές των 
βρετανικών βάσεων σε διάστημα ενός έτους δεν έχουν προβεί στις κατάλληλες 
ενέργειες, ώστε να σταματήσει το φαινόμενο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει οποιαδήποτε διπλωματικά διαβήματα, ώστε η 
βρετανική κυβέρνηση να διατάξει τις αρχές των βάσεων να λάβουν τα κατάλληλα 
μέτρα, με σκοπό να σταματήσει αυτό το φαινόμενο και η επανάληψή του, καθώς και 
αν έχει εντοπισθεί η πηγή του προβλήματος.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1351, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιες είναι οι συμβάσεις ή οι ευρωπαϊκές Οδηγίες που διέπουν τα ωράρια 
εργασίας των ιατρικών λειτουργών των δημόσιων νοσηλευτηρίων; 

2. Ποια η πρακτική που ακολουθείται σε ό,τι αφορά την υπηρεσία των ιατρικών 
λειτουργών του δημοσίου κατά τη διάρκεια των αργιών;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1352, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πόσες και ποιες περιπτώσεις Κυπρίων ή Ευρωπαίων πολιτών ή πολιτών 
τρίτων χωρών αποτάθηκαν στο Υπουργείο Υγείας για ανάληψη από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία των ιατρικών και άλλων εξόδων αλλαγής φύλου; 

2. Ποιες οι διαπιστώσεις ή οι συστάσεις της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και ποιες οι 
απόψεις των εμπλεκόμενων υπουργείων; 

3. Ποιες οι σχετικές υποχρεώσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας που πηγάζουν από 
το ενωσιακό κεκτημένο ή συμβάσεις που τη δεσμεύουν;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1353, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Εδώ και αρκετό χρόνο διάφορες κοινότητες της επαρχίας Λεμεσού, καθώς και 
άλλων επαρχιών άρχισαν να αντιμετωπίζουν ολοένα και πιο οξύ πρόβλημα 
αποχετευτικού.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
σε ποιο στάδιο βρίσκεται η αντιμετώπιση και ο προγραμματισμός για την επίλυση του 
πιο πάνω προβλήματος.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1354, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Εξ όσων πληροφορούμαι από παραπονούμενους πολίτες που στάθμευσαν 
σε “απαγορευμένη” τοποθεσία ή δρόμο εντός των αερολιμένων Λάρνακας και Πάφου, 
αυτοί έχουν υποχρεωθεί να καταβάλουν επιτόπου εξώδικο πρόστιμο στις υπηρεσίες 
του διαχειριστή των αεροδρομίων.   
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
βάσει ποιας νομοθεσίας έχει δικαίωμα ο διαχειριστής να επιβάλλει αυτού του είδους 
τις ποινές σε πολίτες της ∆ημοκρατίας, πώς αυτές καθορίζονται και από ποιον 
εγκρίνονται.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1355, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Το θέμα της απασχόλησης των νέων και ιδιαίτερα των αποφοίτων ανώτερων 
και ανώτατων σχολών απασχολεί έντονα την κοινωνία μας, δεδομένων της 
οικονομικής κρίσης και του υψηλού ποσοστού ανεργίας τα τελευταία χρόνια στον τόπο 
μας. 

 Συναφώς, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον τρόπο με τον οποίο αντιμετωπίζει αυτό το πρόβλημα, τα 
διάφορα σχέδια που υπάρχουν, καθώς και την αποτελεσματικότητα των μέτρων που 
λήφθηκαν μέχρι σήμερα, όπως και τυχόν μελλοντικό προγραμματισμό επί του 
θέματος.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1356, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Η εγγραφή αγροτικών δρόμων είναι ένα θέμα που απασχολεί για χρόνια 
διάφορες κοινότητες στην επαρχία Λεμεσού, καθώς και σε άλλες επαρχίες. Επειδή 
γνωρίζω το ενδιαφέρον των αρμόδιων αρχών επί του θέματος, παρακαλείται ο 
αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον τρόπο 
που αντιμετωπίζει το πρόβλημα, ώστε να καταστεί δυνατή η ταχύτερη επίλυσή του.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1357, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Έχω παρατηρήσει σε διάφορες περιπτώσεις εκτέλεσης οδικών έργων, κυρίως 
εντός, αλλά και εκτός των πόλεων, ότι οι πινακίδες εκτροπής και καθοδήγησης είτε 
είναι εσφαλμένες είτε δεν οδηγούν πουθενά ή γενικά δε βοηθούν καθόλου τους 
οδηγούς, γεγονός που προκαλεί μεγάλη ταλαιπωρία σε αυτούς.  Επίσης, σε άλλες 
περιπτώσεις, πινακίδες καθοδήγησης των οδηγών είτε είναι καλυμμένες από κλαδιά 
παρακείμενων δέντρων είτε είναι σε κακή κατάσταση και ως εκ τούτου δεν είναι 
δυνατό να προσανατολιστεί κανείς επαρκώς.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο έχει υπόψη του το πρόβλημα αυτό και τι μέτρα λαμβάνει για 
αποτελεσματική αντιμετώπισή του.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1358, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι ψαράδες της περιοχής Τηλλυρίας δυσκολεύονται να 
συγκεντρώσουν, με τις εξόδους τους στη θάλασσα, τα απαιτούμενα μεροκάματα και 
την ποσότητα αλίευσης που απαιτεί η νομοθεσία, προκειμένου να διατηρήσουν τις 
επαγγελματικές τους άδειες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να περιλάβει ειδική πρόνοια στη νομοθεσία, ώστε να 
εξαιρούνται οι ψαράδες της περιοχής Τηλλυρίας από αυτές τις συγκεκριμένες 
προϋποθέσεις διατήρησης της επαγγελματικής άδειας.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1359, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η περίφραξη του αρδευτικού καναλιού στην Αχέλεια 
της Πάφου δεν έχει γίνει σε όλο το μήκος του καναλιού, αλλά περιορίστηκε μόνο στις 
οικιστικές περιοχές. Πρόκειται για την περιοχή όπου το Μάιο του 2007 σημειώθηκε το 
πολύνεκρο ατύχημα. Σε απάντηση παλαιότερης ερώτησής μου (αρ. 
23.06.009.03.311), ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
διαβεβαίωσε τη Βουλή των Αντιπροσώπων ότι το πρόγραμμα της περίφραξης θα 
συνεχιζόταν κατά τα επόμενα χρόνια.     

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ποιους λόγους δεν ολοκληρώνεται η περίφραξη του καναλιού σε 
όλο το μήκος του, δεδομένου ότι εξακολουθεί να υπάρχει μεγάλος κίνδυνος 
ατυχήματος.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1360, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ποσότητες νερού που παραχωρούνται στην κατεχόμενη 
Αμμόχωστο τα τελευταία τρία με τέσσερα χρόνια και αν αυτές έχουν αυξηθεί, γιατί, 
όπως έχουμε πληροφορηθεί, υπάρχουν επεμβάσεις στο δίκτυο του κατεχόμενου 
τμήματος της Αμμοχώστου για γεωργικούς σκοπούς στα κατεχόμενα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1361, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να απαντήσει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν οι πιο κάτω πληροφορίες ευσταθούν:  

1. Έχω πληροφορίες ότι στον ουλαμό πάταξης της λαθροθηρίας της αστυνομίας 
ανατίθενται αυτή την περίοδο άλλα αστυνομικά καθήκοντα πέραν αυτού της 
πάταξης της λαθροθηρίας. 

 Αντιλαμβάνεστε ότι φέτος είναι μια από τις καλύτερες περιόδους από πλευράς 
αναπαραγωγής θηραμάτων, λόγω των καλών καιρικών συνθηκών που 
επικράτησαν, και αυτή την περίοδο ιδιαίτερα η λαθροθηρία του λαγού βρίσκεται 
στο αποκορύφωμά της. 

2. Έχω επίσης πληροφορίες ότι τα αυτοκίνητα (άλλου χρώματος) τα οποία είχαν 
διατεθεί στον ουλαμό, για να περνά απαρατήρητος, χρησιμοποιούνται από 
στελέχη της αστυνομίας για προσωπική τους χρήση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1362, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το κράτος να προχωρήσει σε επιδιορθώσεις 
τόσο σε οικίες του προσφυγικού συνοικισμού όσο και σε τουρκοκυπριακά σπίτια όπου 
διαμένουν πρόσφυγες στο Μούτταλλο στην Πάφο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1363, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το κράτος να προχωρήσει σε ηλεκτροδότηση, 
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ανέγερση αποχωρητηρίων και σε άλλες απαραίτητες αναβαθμίσεις στο αλιευτικό 
καταφύγιο στην Πέγεια και, αν ναι, πότε υπολογίζεται να γίνουν, ως επίσης αν έχει 
γίνει οποιαδήποτε μελέτη για το εν λόγω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1364, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται, μετά και από σχετική απόφαση που λήφθηκε, η 
ανέγερση του Β΄ Γυμνασίου Παραλιμνίου;  Θα συμπεριληφθεί το αναγκαίο 
κονδύλι στον προϋπολογισμό του 2011; 

2. Πότε υπολογίζεται να γίνει η παρουσίαση των προκαταρκτικών σχεδίων για την 
ανέγερση του Ε΄ ∆ημοτικού Σχολείου Παραλιμνίου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1365, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Το εργοστάσιο “Βούρος” στην Κοφίνου έχει άδεια οικοδομής και άδεια για 
βιολογική επεξεργασία των υγρών αποβλήτων, αφού, σύμφωνα με 
πληροφορίες που έχουμε, αφήνονται ελεύθερα να ρέουν σε γειτονικό χώρο της 
περιοχής; 

2. Έχει ελεγχθεί η σωστή λειτουργία εκπομπών αερίων του εν λόγω εργοστασίου, 
αφού, όπως έχουμε ενημερωθεί, λειτουργεί χωρίς να θέτει σε λειτουργία τις 
βαλβίδες ασφαλείας των καζανιών, με αποτέλεσμα να μη γίνεται επεξεργασία 
των αερίων και να ελευθερώνονται στο περιβάλλον οσμές που προκαλούν μια 
ανυπόφορη κατάσταση στην περιοχή;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1366, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα, αναφορικά με την πολιτική που ακολουθεί η 
κυβέρνηση όσον αφορά τη χρηματοδότηση αναπτυξιακών έργων σε κοινότητες: 

1. Έχει οριστεί συγκεκριμένο ποσοστό συνεισφοράς της κυβέρνησης και της 
εκάστοτε κοινότητας για την εκτέλεση αναπτυξιακών έργων και ποιο είναι αυτό; 

2. Αν όχι, με ποια κριτήρια αποφασίζεται ποιο θα είναι το ποσοστό συνεισφοράς 
της εκάστοτε κοινότητας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1367, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα, αναφορικά με τις διμερείς συμβάσεις για αποφυγή 
διπλής φορολογίας που έχει συνάψει η Κυπριακή ∆ημοκρατία: 

1. Γίνονται προσπάθειες, ώστε να αυξηθεί ο αριθμός των χωρών με τις οποίες 
έχουμε τέτοιου είδους συμβάσεις; 

2. Με ποιες χώρες είμαστε σε διαδικασία διαπραγμάτευσης επί του παρόντος;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1368, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχουμε πληροφορηθεί από τον τύπο για τις προθέσεις του στρατηγικού 
επενδυτή του αεροδρομίου Λάρνακας να προβεί σε ανάπτυξη εμπορικών και 
τουριστικών δραστηριοτήτων στο χώρο των παλαιών εγκαταστάσεων του 
αεροδρομίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. αν έχουν παραχωρηθεί σχετικές άδειες, 

2. για το είδος των αναπτύξεων που περιλαμβάνονται στις άδειες αυτές, 

3. για τα προβλεπόμενα χρονοδιαγράμματα υλοποίησης των αναπτύξεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1369, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η θαλάσσια περιοχή της Λάρνακας φιλοξενεί ένα από τα σημαντικότερα 
ναυάγια στον κόσμο, το ναυάγιο του οχηματαγωγού “Ζηνοβία”.  Το ναυάγιο αυτό 
προσελκύει περίπου 40 000 δύτες ετησίως.  Παρά τις αυξημένες περιπολίες στις 
οποίες προβαίνει η λιμενική αστυνομία, το πρόβλημα της παράνομης αλίευσης, 
καθώς και της απόρριψης ακαθαρσιών πέριξ του ναυαγίου “Ζηνοβία” συνεχίζει να 
υπάρχει. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. για τα μέτρα που λαμβάνονται για απάμβλυνση του προβλήματος της 
παράνομης αλίευσης, καθώς και της απόρριψης ακαθαρσιών πέριξ του 
ναυαγίου “Ζηνοβία”, 

2. ποιες είναι οι ποινές για παράνομη αλίευση, 

3. πόσο συχνά διενεργούνται περιπολίες τόσο από το Τμήμα Αλιείας όσο και από 
τη λιμενική αστυνομία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1370, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σήμερα στα κτίρια καταναλώνεται το 40% της συνολικής κατανάλωσης 
ενέργειας στην ΕΕ και είναι η μεγαλύτερη πηγή εκπομπών αερίων θερμοκηπίου. 

 Όλα τα κτίρια από το τέλος του 2020 πρέπει να πληρούν υψηλά πρότυπα 
ενεργειακής εξοικονόμησης με χρήση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, με τα δημόσια 
κτίρια να προηγούνται κατά δύο έτη στην απαίτηση αυτή της ΕΕ.  Επιπρόσθετα, η 
ενεργειακή απόδοση των υφιστάμενων κτιρίων πρέπει να βελτιωθεί με μεγάλες 
ανακαινίσεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο αυτές οι κατευθυντήριες γραμμές 
εφαρμόζονται: 

1. στην ανακαίνιση δημόσιων κτιρίων, όπως είναι το ∆ιεθνές Συνεδριακό Κέντρο 
Κύπρου, 
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2. στην κατασκευή νέων δημόσιων κτιρίων, όπως είναι το νέο κτίριο του ΘΟΚ, νέα 
σχολικά συγκροτήματα κ.λπ., 

3. στον προγραμματισμό οικοδόμησης νέων κτιρίων, όπως το νέο κτίριο της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, το Μέγαρο Πολιτισμού κ.ά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1371, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στο χώρο του παλιού νοσοκομείου Λάρνακας λειτουργεί ένα μικρό αλλά 
ενδιαφέρον ιατρικό μουσείο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο υπάρχει πρόθεση ενίσχυσης και αναβάθμισής του, ώστε να 
καταστεί ένα σύγχρονο ιατρικό μουσείο, 

2. κατά πόσο υπάρχει πρόθεση το μουσείο αυτό να γίνει χώρος επισκέψεων και 
να ενταχθεί στα προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για 
επισκέψεις σχολείων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1372, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει σχεδιασμός για περαιτέρω αξιοποίηση του παλιού 
νοσοκομείου Λάρνακας και, αν ναι, ποιος είναι αυτός και πότε πρόκειται να 
υλοποιηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1373, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το κτίριο της ∆ιανελλείου Τεχνικής Σχολής Λάρνακας, που βρίσκεται σε 
κεντρικό σημείο της πόλης, έχει κριθεί ακατάλληλο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πώς προτίθεται να αξιοποιήσει το συγκεκριμένο χώρο και ποια σχέδια 
υπάρχουν, λαμβανομένου υπόψη και του νομικού καθεστώτος που προκύπτει 
λόγω κληροδοτήματος; 

2. Ποιο υπολογίζεται να είναι το κόστος υλοποίησης του σχεδιασμού; 

3. Ποια είναι τα χρονοδιαγράμματα υλοποίησης του σχεδιασμού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1374, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό των αιτήσεων πολιτικού ασύλου που έχουν υποβληθεί 
τα τελευταία πέντε χρόνια και τον αριθμό που έχει εγκριθεί κατά το ίδιο χρονικό 
διάστημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1375, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Επισκέφθηκα πρόσφατα, για πολλοστή φορά, κοινότητες της ευρύτερης 
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περιοχής Κοφίνου.  Από τις αρμόδιες κοινοτικές αρχές και τους κατοίκους μού τέθηκε 
το πρόβλημα οχληρίας που δημιουργείται από τη λειτουργία του Κεντρικού Σφαγείου 
Κοφίνου και των  μονάδων πέριξ αυτού.  Πρόβλημα που δυστυχώς επιτείνεται κατά 
τις βραδινές ώρες του καλοκαιριού και η κατάσταση γίνεται ανυπόφορη.  Παρά τις 
διαβεβαιώσεις που έχουν κατά καιρούς δοθεί, το πρόβλημα εξακολουθεί να υφίσταται. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται και τον αριθμό των ελέγχων που 
ασκούνται, ώστε να εξαλειφθεί το φαινόμενο της αφόρητης δυσοσμίας που 
παρουσιάζεται κατά τις βραδινές ώρες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1376, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το στάδιο στο οποίο βρίσκεται η κατασκευή αστυνομικών 
κρατητηρίων στην επαρχία Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1377, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο ισχύει η προεκλογική δέσμευση της κυβέρνησης για 
αυτονόμηση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, δεδομένου ότι το σχετικό νομοσχέδιο 
αποσύρθηκε χωρίς να υπάρχει ένδειξη επανακατάθεσής του. 

 Εάν η δέσμευση ισχύει, παρακαλώ να ενημερωθεί η Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα επανακατατεθεί το νομοσχέδιο και ποιες είναι οι αλλαγές που 
επιδιώκονται και επέβαλλαν την εσπευσμένη και αιφνιδιαστική του απόσυρση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1378, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχει επανειλημμένως επισημανθεί ότι οι υλικοτεχνικές υποδομές και το κτίριο 
του Κρατικού Αρχείου είναι εντελώς ακατάλληλα και ότι επιβάλλεται η δημιουργία ενός 
σύγχρονου χώρου, που να επιτρέπει την πρόσβαση, μελέτη, αλλά και έκθεση 
ιστορικής αξίας εγγράφων, όπως συμβαίνει και στο εξωτερικό. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση και σχεδιασμός για την κατασκευή 
σύγχρονου κτιρίου Κρατικού Αρχείου και, αν ναι, πότε προβλέπεται να υλοποιηθεί ο 
συγκεκριμένος σχεδιασμός.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1379, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Πρόσφατα στοιχεία που έδωσε στη δημοσιότητα η ∆ιεθνής Ένωση Συνεδρίων 
(ICCA), τον περασμένο Μάιο, φέρουν την Κύπρο να βρίσκεται στην 30ή θέση στη 
φιλοξενία συνεδρίων ανάμεσα στις ευρωπαϊκές χώρες και μάλιστα πιο κάτω από 
χώρες όπως η Μάλτα, η Ισλανδία, η Σλοβενία, η Εσθονία και η Κροατία. 

 ∆εδομένου ότι ο συνεδριακός τουρισμός αξιολογείται διεθνώς ως υψηλής 
οικονομικής απόδοσης, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Γιατί η Κύπρος παρουσιάζεται στις χαμηλότερες κλίμακες της ευρωπαϊκής 
αυτής διαβάθμισης και αρκετά κάτω από άλλες ανταγωνίστριες χώρες; 
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2. Ποια τα ετήσια έσοδα από το συνεδριακό τουρισμό τα τελευταία χρόνια και 
ποιο το συνολικό όφελος για την κυπριακή οικονομία; 

3. Τι μέτρα λαμβάνονται προκειμένου να ενθαρρυνθεί περαιτέρω η ανάπτυξη του 
συνεδριακού τουρισμού στην Κύπρο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1380, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο αντιμετωπίζεται θετικά η προοπτική ίδρυσης και 
λειτουργίας στη Λάρνακα πανεπιστημιακής σχολής ενάλιας αρχαιολογίας, 
λαμβάνοντας υπόψη ότι στη θαλάσσια περιοχή της Λάρνακας υπάρχουν αρκετά 
άγνωστα αρχαία ναυάγια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1381, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η θαλάσσια περιοχή της Λάρνακας φιλοξενεί ένα από τα σημαντικότερα 
ναυάγια στον κόσμο, το ναυάγιο του οχηματαγωγού “Ζηνοβία”.  Το ναυάγιο αυτό 
προσελκύει περίπου 40 000 δύτες ετησίως.  Στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας 
υπάρχει θάλαμος υπερβαρικής ιατρικής, που μπορεί να αντιμετωπίσει έκτακτα 
περιστατικά που σχετίζονται με νόσους των δυτών.  Ωστόσο, ο θάλαμος αυτός και ο 
σχετικός εξοπλισμός αποσυμπίεσης παραμένει ανενεργός, χωρίς κατάλληλα 
εκπαιδευμένο προσωπικό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Τα μέτρα που λαμβάνονται για τη λειτουργία του θαλάμου υπερβαρικής 
ιατρικής και τη στελέχωσή του με κατάλληλα εκπαιδευμένο προσωπικό. 

2. Πότε αναμένεται να λειτουργήσει κανονικά ο εν λόγω θάλαμος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1382, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνει για την προστασία και ανάδειξη του 
αρχαίου ναυαγίου Μαζωτού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1383, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η Εθνική Φρουρά προβαίνει σε εφαρμογή προγραμμάτων 
καταπολέμησης των τρωκτικών στα στρατόπεδα και, αν ναι, τι προγράμματα 
εφαρμόζονται και ποια αρμόδια αρχή ασκεί τον έλεγχο για τα εν λόγω προγράμματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1384, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Μετά το τραγικό ναυάγιο στη θαλάσσια περιοχή της Πάφου, κατά τη διάρκεια 
του οποίου έχασε τη ζωή του εν ώρα καθήκοντος ένα μέλος του αστυνομικού 
σώματος, προκύπτει πιεστικά η ανάγκη για ενίσχυση της αστυνομίας σε πλωτά και 
εναέρια μέσα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει 
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τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιος είναι ο αριθμός, το μέγεθος και η ηλικία των πλωτών μέσων που διαθέτει 
η Λιμενική και Ναυτική Αστυνομία; 

2. Ποιος είναι ο αριθμός των ανδρών και γυναικών που υπηρετεί στη Λιμενική και 
Ναυτική Αστυνομία; 

3. Ποιος είναι ο αριθμός και η ηλικία των εναέριων μέσων που διαθέτει η Μονάδα 
Αεροπορικών Επιχειρήσεων; 

4. Ποια προγράμματα βρίσκονται σε εξέλιξη για την ενίσχυση και αναβάθμιση των 
πλωτών και εναέριων μέσων της αστυνομίας και πότε προβλέπεται να 
υλοποιηθούν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1385, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με στοιχεία που δόθηκαν στη δημοσιότητα, η Κύπρος ανήκει στην 
κατηγορία των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που δε συμμετέχει στις 
διοικητικές δομές της και έχει το χαμηλότερο αριθμό υπαλλήλων που υπηρετούν σ’ 
αυτήν. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον ακριβή αριθμό Κυπρίων υπαλλήλων που υπηρετούν στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και για τα μέτρα που λαμβάνει και τα κίνητρα που παρέχει 
για τη διεκδίκηση των θέσεων αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1386, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Επίσημη Εφημερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
αναφέρει ότι η σήμανση των αιγοπροβάτων πρέπει να γίνεται με σφραγίδα στο 
μεσοκύνιο των ζώων (επισυνάπτεται αντίγραφο της σχετικής σελίδας).  Το μεσοκύνιο 
είναι το μέρος μεταξύ του αστραγάλου και του νυχιού του ζώου.  Η σήμανση με 
σφραγίδα στο μεσοκύνιο κοστίζει πολύ λιγότερο και δεν προκαλεί πόνο, τραυματισμό 
ή θάνατο στα ζώα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους επιλογής της σήμανσης του αιγοπροβάτου με βώλο 
και όχι της μεθόδου με σφραγίδα στο μεσοκύνιο, όπως αυτή αναφέρεται στην 
Επίσημη Εφημερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία είναι ανώδυνη και κοστίζει 
πολύ λιγότερο.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1387, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις προθέσεις του σχετικά με τα αιτήματα των έκτακτων 
επιμελητών που εργάζονται στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης. 

 Επισυνάπτω σχετικό υπόμνημα με τα αιτήματα που έχω παραλάβει από την 
ομάδα έκτακτων επιμελητών.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
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Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1388, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα προχωρήσει σε αυτονόμηση της Καρδιολογικής 
Μονάδας του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας και, εάν ναι, ποιο είναι το σχετικό 
χρονοδιάγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1389, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο εξετάζεται το ενδεχόμενο επιχορήγησης των θεατρικών 
παιδικών σκηνών. 

 Θεωρώ ότι πρέπει να στηριχτούν οι παιδικές σκηνές, γιατί η επαφή με το 
θέατρο είναι καλό να ξεκινά από την παιδική ηλικία, για να το αγαπήσουν τα παιδιά.  
Το θέατρο και η τέχνη γενικότερα είναι ένας χώρος που μπορεί να συνεισφέρει 
ουσιαστικά στην ανάπτυξη της προσωπικότητας του παιδιού, αλλά και στη 
δημιουργική σχέση του με τον έξω κόσμο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1390, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η κατασκευή του δρόμου ∆άσους Άχνας-
Αυγόρου (διαμέσου της κτηνοτροφικής περιοχής), αν θα συμπεριληφθεί κονδύλι στον 
προϋπολογισμό του 2011 και, εάν ναι, ποιο είναι το σχετικό χρονοδιάγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1391, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Επιστημονική Επιτροπή [Νόμος Αρ. 153(Ι)/2003] 
αποφάσισε πρόσφατα να αποδεχθεί την πρόταση του Ταμείου Θήρας όπως 
παραχωρηθεί άδεια κατά παρέκκλιση για το κυνήγι κορακοειδών για τα δυο 
σαββατοκύριακα πριν από την 1η Αυγούστου.  Σημειώνεται ότι η έξοδος των κυνηγών 
στην ύπαιθρο και το κυνήγι των κορακοειδών σε μια περίοδο με υψηλή θερμοκρασία, 
ισχυρούς ανέμους και με την ύπαιθρο γεμάτη ξερά χόρτα προκαλεί ανησυχία για 
πιθανότητα πρόκλησης πυρκαγιών και η κινητοποίηση των κυνηγών θα προκαλέσει 
και προβλήματα στους περιηγητές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί επελέγη αυτή η επικίνδυνη περίοδος για την παραχώρηση 
άδειας κυνηγιού κορακοειδών και ποια μέτρα λαμβάνονται, για να περιοριστούν οι 
κίνδυνοι που περιγράφονται πιο πάνω.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1392, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Εδώ και καιρό ο φωτισμός του φυλακίου των Ηνωμένων Εθνών στην περιοχή 
Κάππαρη Παραλιμνίου, ο οποίος χρησιμοποιείται από τους ψαράδες ως 
απροσπέλαστο σημείο κατά τις νυχτερινές ώρες, δε λειτουργεί. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το εν λόγω θέμα.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1393, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα διαχωριστούν οικόπεδα στην κοινότητα Καλού Χωριού 
Λάρνακας για άπορες οικογένειες και, αν ναι, πότε υπολογίζεται να γίνει ο εν λόγω 
διαχωρισμός, έτσι ώστε να βοηθηθούν φτωχές οικογένειες που δεν μπορούν να 
εξασφαλίσουν άλλη βοήθεια από τα διάφορα στεγαστικά σχέδια του κράτους.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.168, ημερομηνίας 23 
Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στις σχετικές με το πιο πάνω θέμα επιστολές σας, ημερομηνίας 
23/9/2009 και 20/05/2010, και καταρχάς να απολογηθώ για την αργοπορία της 
απάντησης μας. Η απάντηση ήταν μεν έτοιμη, αλλά εκ παραδρομής δεν κατέληξε σε 
εσάς. Σας πληροφορώ τα πιο κάτω, αναφορικά με τα θέματα που απασχολούν την 
Παγκύπρια Συνομοσπονδία Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Σχολείων ∆ημοτικής 
Εκπαίδευσης: 

1. Παραπαιδεία. ∆εν υπάρχουν οποιεσδήποτε ενδείξεις ότι υπάρχει σοβαρό 
πρόβλημα παραπαιδείας στη ∆ημοτική Εκπαίδευση. Στο ∆ημοτικό Σχολείο 
καλύπτονται οι βασικές εκπαιδευτικές ανάγκες των παιδιών και αναμένονται 
βελτιώσεις με την εισαγωγή των νέων αναλυτικών προγραμμάτων. 

2. Έγκαιρη Στελέχωση των Σχολείων. Οι λειτουργοί του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού σε συνεργασία με την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
καταβάλλουν κάθε δυνατή προσπάθεια για την έγκαιρη στελέχωση των 
σχολείων. 

3. Έγκαιρη Στελέχωση και ∆ιαχείριση των παιδιών με μαθησιακές 
δυσκολίες και ειδικές ανάγκες. Η ∆ιεύθυνση ∆ημοτικής Εκπαίδευσης μεριμνά 
για την έγκαιρη στελέχωση όλων των σχολείων, ∆ημοτικής, Προδημοτικής 
Εκπαίδευσης και Ειδικών Σχολείων, με εξειδικευμένο προσωπικό, για 
ικανοποίηση των ιδιαίτερων αναγκών των παιδιών με ειδικές ανάγκες. Για τη 
στελέχωση των σχολείων λαμβάνονται υπόψη οι αποφάσεις των Επαρχιακών 
Επιτροπών και δίνεται ο ανάλογος χρόνος στήριξης από ειδικό εκπαιδευτικό ή 
και λογοπαθολόγο, σε κάθε εγκεκριμένο παιδί. Το εξατομικευμένο πρόγραμμα 
του κάθε παιδιού παρακολουθείται από τη Συνδετική Λειτουργό του σχολείου. 
Για καλύτερη αντιμετώπιση των παιδιών οργανώνονται πολυθεματικές 
συναντήσεις με τη συμμετοχή όλων όσων εμπλέκονται στην εκπαίδευσή τους. 
Παράλληλα, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού μεριμνά για την 
επιμόρφωση όλου του προσωπικού που ασχολείται με την εκπαίδευση των 
παιδιών με ειδικές ανάγκες. 

4. ∆ημιουργία πιο ευέλικτου μηχανισμού για τη βοήθεια υπερκινητικών 
παιδιών, που ο αριθμός τους αυξάνεται, για την αποφυγή προβλημάτων 
που δημιουργούνται και στα άλλα παιδιά αλλά και στους εκπαιδευτικούς. 

 Τα υπερκινητικά παιδιά αντιμετωπίζονται όπως όλα τα παιδιά με ειδικές 
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ανάγκες στα πλαίσια του Περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές 
Ανάγκες Νόμου 113(1) 99. Τα παιδιά αυτά εντοπίζονται, παραπέμπονται και 
αξιολογούνται άμεσα από τις Επαρχιακές Επιτροπές. Οι Επαρχιακές 
Επιτροπές, αφού μελετήσουν τις αξιολογήσεις των ειδικών, αποφασίζουν για το 
είδος της στήριξης που πρέπει να παρασχεθεί στο κάθε παιδί (ειδική 
εκπαίδευση, λογοθεραπεία, βοηθητικό προσωπικό, καθοδήγηση/ 
συμβουλευτική από την Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας). Το 
εξατομικευμένο πρόγραμμα του κάθε παιδιού παρακολουθείται και 
επαναξιολογείται από τη Συνδετική Λειτουργό του σχολείου, η οποία στηρίζει 
τόσο τους Ειδικούς Εκπαιδευτικούς όσο και τους εκπαιδευτικούς των τάξεων. 

5. Περαιτέρω προώθηση των τάξεων υποδοχής για ξενόγλωσσα παιδιά σε 
όλα τα σχολεία που τις έχουν ανάγκη. Την παρούσα σχολική χρονιά 2009-
2010 έχει δοθεί χρόνος 2069 διδακτικών περιόδων σε όλες τις τάξεις των 
δημοτικών σχολείων στις οποίες φοιτούν αλλόγλωσσα παιδιά, τα οποία έχουν 
ανάγκη ενισχυτικής διδασκαλίας για εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας. Ο 
χρόνος αυτός, μαζί με τον επιπρόσθετο χρόνο που έχει παραχωρηθεί από την 
έναρξη της σχολικής χρονιάς ισοδυναμεί με την εργοδότηση 77 επιπλέον 
εκπαιδευτικών, οι οποίοι εργοδοτούνται αποκλειστικά και μόνο για την 
εφαρμογή του συγκεκριμένου προγράμματος. Παράλληλα, η ∆ιεύθυνση 
∆ημοτικής Εκπαίδευσης δίνει τη δυνατότητα στις σχολικές μονάδες να 
οργανώσουν παράλληλα τμήματα ταχύρρυθμης εκμάθησης της ελληνικής 
γλώσσας. Τέτοια τμήματα εφαρμόστηκαν την περσινή σχολική χρονιά και το 
μέτρο αυτό μπορεί να εφαρμοστεί σε εκείνα τα σχολεία που έχουν μεγάλο 
αριθμό αλλόγλωσσων μαθητών και παίρνουν ικανοποιητικό χρόνο ενισχυτικής 
διδασκαλίας. Ταυτόχρονα, έχει ετοιμαστεί οδηγός υποδοχής για τους 
νεοεισερχόμενους αλλόγλωσσους μαθητές, και έχει μεταφραστεί σε οκτώ ξένες 
γλώσσες (αγγλικά, τουρκικά, γεωργιανά, ρουμάνικα, βουλγαρικά, ρώσικα, 
ουκρανικά και αραβικά), με βασικές πληροφορίες για τους μαθητές και τους 
γονείς τους για το εκπαιδευτικό σύστημα της Κύπρου. Στόχος του οδηγού είναι 
η προσαρμογή και εξοικείωση των μαθητών με το νέο σχολικό και κοινωνικό 
περιβάλλον, όπως, επίσης, και η πληροφόρηση των μαθητών και των 
οικογενειών τους για τις υποχρεώσεις και τα δικαιώματα που έχουν. Σύντομα 
αναμένεται να αρχίσει η διανομή τους στις σχολικές μονάδες. Ακόμη έχουν 
ετοιμαστεί δοκίμια ελληνομάθειας τα οποία θα χρησιμοποιούνται από τα 
σχολεία για να κατατάσσονται οι μαθητές ανάλογα με το επίπεδο. Τα δοκίμια 
ετοιμάζονται από το Κέντρο Εκπαιδευτικής Έρευνας και Αξιολόγησης και 
αναμένεται να ξεκινήσει η πιλοτική τους χορήγηση. 

6. Ενίσχυση αδύνατων ή και αλλόγλωσσων μαθητών με έναν πρόσθετο 
εκπαιδευτικό στην τάξη για να καλύπτει τις ανάγκες/ιδιαιτερότητες.  Η 
ενίσχυση των αλλόγλωσσων και αναλφάβητων μαθητών γίνεται μέσα από την 
παροχή ενισχυτικού χρόνου διδασκαλίας. Για την παρούσα σχολική χρονιά 
2009-2010, έχει δοθεί χρόνος 1602 διδακτικών περιόδων για αναλφάβητους 
μαθητές των τάξεων Β΄- Στ΄ των δημοτικών σχολείων. Ο χρόνος αυτός 
ισοδυναμεί με την εργοδότηση 55 επιπλέον εκπαιδευτικών. Οπότε, αν ληφθεί 
υπόψη ότι για τους αλλόγλωσσους και αναλφάβητους μαθητές εργοδοτούνται 
132 συνολικά επιπρόσθετοι εκπαιδευτικοί, θεωρούμε ότι αυτός ο αριθμός είναι 
ικανοποιητικός για να καλύψει τις ανάγκες των συγκεκριμένων μαθητών. 

7. Κατ’ οίκον εργασία. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ενημερώνει τους 
εκπαιδευτικούς με σχετικές εγκυκλίους αναφορικά με την κατ’ οίκον εργασία. 
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Στόχος των Νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων είναι να απαλλαγεί η οικογένεια 
από το άγχος της κατ’ οίκον εργασίας που χαρακτηρίζει σε μεγάλο βαθμό 
σήμερα τη ζωή των οικογενειών που έχουν παιδιά στο σχολείο. 

8. Πλήρης κάλυψη δαπάνης εκπαιδευτικών και θεατρικών παραστάσεων.  
Το συγκεκριμένο θέμα θα πρέπει να μελετηθεί στα πλαίσια των οικονομικών 
δυνατοτήτων του κράτους. 

9. Νεανική Παραβατικότητα. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού στα πλαίσια 
πρόληψης της νεανικής παραβατικότητας και των εξαρτησιογόνων ουσιών έχει 
αναπτύξει μακροπρόθεσμο στρατηγικό σχέδιο αγωγής υγείας. Η Αγωγή Υγείας 
αποτελεί την ενδεδειγμένη προληπτική προσέγγιση στο χώρο της εκπαίδευσης 
στην αντιμετώπιση αριθμού κοινωνικών προβλημάτων που αφορούν το 
κάπνισμα, το αλκοόλ, τα ναρκωτικά, την παραβατικότητα, τα σεξουαλικά 
μεταδιδόμενα νοσήματα, την παχυσαρκία, την οδική ασφάλεια καθώς και το 
ρατσισμό. Έμφαση σε κάποια θεματική ενότητα αγωγής υγείας (αλκοόλ, 
κάπνισμα, ναρκωτικά, παραβατικότητα, διατροφή-άσκηση, ατυχήματα, 
σεξουαλική αγωγή-διαφυλικές σχέσεις, διαπροσωπικές σχέσεις) αποτελεί 
παράλληλη δράση και στις άλλες θεματικές ενότητες. 

 Ο στρατηγικός σχεδιασμός Αγωγής Υγείας έχει συμφωνηθεί από όλες τις 
βαθμίδες της Εκπαίδευσης και την Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας. 
Βασικός άξονας του μακροπρόθεσμου οράματος είναι η ενεργοποίηση και η 
παράλληλη στήριξη των σχολικών μονάδων να αναπτύσσουν και να 
εφαρμόζουν σχέδιο δράσης προαγωγής της υγείας και πρόληψης 
παραβατικότητας το οποίο να είναι αποδεκτό από τους μαθητές και το 
προσωπικό του σχολείου και να ανταποκρίνεται στις ανάγκες και τις 
ιδιαιτερότητες του σχολείου αλλά και να αξιοποιεί ευκαιρίες συνεργασίας με 
τους γονείς, την κοινότητα και άλλους φορείς. Στα πλαίσια αυτά έχει ζητηθεί 
από κάθε σχολική μονάδα να δημιουργήσει Επιτροπή Αγωγής Υγείας και 
Πρόληψης της Παραβατικότητας στην οποία συστήνεται να λαμβάνουν μέρος 
και εκπρόσωποι γονέων του σχολείου. Μαζί με την οδηγία αυτή στάληκε στα 
σχολεία υποστηρικτικό υλικό, που περιλαμβάνει έναν οδηγό καλών πρακτικών 
Αγωγής Υγείας και πρόληψης της Παραβατικότητας. Σ’ αυτό τον οδηγό 
τονίζεται ότι η εμπλοκή των γονέων στη διαδικασία της μάθησης των παιδιών 
και στη ζωή του σχολείου γενικότερα είναι μια πολύ καλή πρακτική πρόληψης. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού στα πλαίσια της στήριξης των σχολικών 
μονάδων δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης στην ανάπτυξη σχεδίου δράσης 
αγωγής υγείας και πρόληψης της παραβατικότητας προβαίνει στις ακόλουθες 
ενέργειες: 

 Στηρίζει τα σχολεία με συγκεκριμένα προληπτικά πρόγραμμα όπως το 
πρόγραμμα Μέντωρ, Ζώνες Εκπαιδευτικής Προτεραιότητας, Ευρωπαϊκό 
∆ίκτυο Σχολείων Αγωγής Υγείας, Μοντέλο Επικοινωνίας για 
διαμεσολαβητές και συντονιστές μαθητές-επίλυση συγκρούσεων, κ.τ.λ. 

 Επιχορηγεί προληπτικές δράσεις που αναπτύσσουν οι σχολικές μονάδες 
στα πλαίσια της πρόληψης και αντιμετώπισης κρουσμάτων 
παραβατικότητας. 

 ∆ιοργανώνει επιμορφωτικά σεμινάρια που αφορούν στην αγωγή υγείας 
με ιδιαίτερη έμφαση στην πρόληψη της παραβατικότητας. 
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 Ειδικότερα, στα πλαίσια της αντιμετώπισης της νεανικής 
παραβατικότητας και βίας στα σχολεία, το Υπουργείο έθεσε σε 
εφαρμογή σειρά μέτρων τα οποία συμφωνήθηκαν στα Συμβούλια Μέσης 
και ∆ημοτικής Εκπαίδευσης. Κάποια από αυτά τα μέτρα αποτελούν 
εισηγήσεις της επιτροπής Καπαρδή για τη σχολική βία και 
παραβατικότητα. Αυτές είναι οι ακόλουθες: 

 Συστάθηκε επιτελική Ομάδα Άμεσης Παρέμβασης για την αντιμετώπιση 
σοβαρών προβλημάτων και φαινομένων παραβατικότητας μαθητών. Η 
Ομάδα απαρτίζεται από εκπρόσωπους διαφόρων Τμημάτων και 
Υπηρεσιών του Υπουργείου όπως εκπαιδευτικούς δημοτικής και μέσης, 
εκπαιδευτικούς ψυχολόγους και κοινωνικούς λειτουργούς. Η Ομάδα 
αυτή εργάζεται για την ανάπτυξη, προώθηση και παρακολούθηση 
σχεδίου δράσης με σκοπό την ολιστική προσέγγιση του προβλήματος. Σ’ 
αυτή τη διαδικασία εμπλέκονται οι εκπαιδευτικοί του κάθε σχολείου, η 
εκπαιδευτική ψυχολογία, το γραφείο ευημερίας, οι γονείς και η κοινότητα. 
Η Ομάδα επίσης έχει τη δυνατότητα να στηρίζει την κάθε σχολική 
μονάδα που απευθύνεται σ’ αυτή για βοήθεια επισπεύδοντας τις 
διαδικασίες και προωθώντας οικονομική επιχορήγηση εκεί που 
χρειάζεται για την αντιμετώπιση της σχολικής βίας και παραβατικότητας 
στα σχολεία. Τέλος η Ομάδα προωθεί την εφαρμογή προγραμμάτων 
πρόληψης, με στόχο τη μείωση της παραβατικότητας των μαθητών. 

 Λειτουργεί συντονιστικός Φορέας σε επίπεδο Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού για παραγωγή πολιτικής, συντονισμό, καθοδήγηση και 
προώθηση των προγραμμάτων και δράσεων για την αντιμετώπισης της 
βίας στο σχολείο. Η νέα διοικητική δομή, «Προγράμματα Αγωγής 
Υγείας», ενσωματώνει όλες τις βαθμίδες, ∆ημοτική και Μέση. Γενικός 
Υπεύθυνος ορίστηκε ο κ. Στέλιος Στυλιανού (ΓΕ∆Ε). 

 Οργανώνονται επιμορφώσεις εκπαιδευτικών και εποπτικού προσωπικού 
για   θέματα πρόληψης. Συγκεκριμένα το πρώτο τρίμηνο της φετινής 
σχολικής χρονιάς πραγματοποιήθηκαν επιμορφώσεις των επιθεωρητών 
και των διευθυντών όλων των σχολικών μονάδων. Προγραμματίζονται 
επίσης σειρά επιμορφώσεων που θα απευθύνονται σε εκπαιδευτικούς 
δημοτικής και μέσης. 

 Έχουν ενεργοποιηθεί οι διαδικασίες για τη Λειτουργία του 
Παρατηρητηρίου για η Βία στο σχολείο (ορίστηκαν τα μέλη, έγινε 
επικοινωνία με το Ευρωπαϊκό Παρατηρητήριο) το οποίο θα καταγράφει, 
θα κωδικοποιεί θα αναλύει και θα αξιολογεί τα στοιχεία σχετικά με την 
έκταση και τις μορφές βίας ανά σχολείο. 

 Κατά τη φετινή σχολική χρονιά ενισχύθηκε και επεκτάθηκε το 
Ευρωπαϊκό ∆ίκτυο Σχολείων Προαγωγής Υγείας. 

 Στα πλαίσια της αναμόρφωσης των αναλυτικών προγραμμάτων έχει 
δημιουργηθεί το πεδίο αγωγής υγείας με την αντίστοιχη επιτροπή η 
οποία έχει ήδη καταθέσει τις προτάσεις της. 

 Εφαρμόστηκε πιλοτικά η εισαγωγή του θεσμού του σχολικού κοινωνικού 
λειτουργού σε δέκα σχολεία. 

 Έχει γίνει επέκταση της λειτουργίας του Ανοιχτού Σχολείου. Τα σχολεία 
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αυξήθηκαν από 4 σε 10 και εκδηλώθηκε ενδιαφέρον από ακόμα 5 
δήμους. 

 Πραγματοποιήθηκε εξωτερική αξιολόγηση της Υπηρεσίας Εκπαιδευτικής 
Ψυχολογίας. Σύμφωνα με τα αποτελέσματα της αξιολόγησης αυτής 
ενεργοποιήθηκαν οι διαδικασίες για αναδόμηση της Υπηρεσίας. 

 Η διαδικασία αξιολόγησης της Υπηρεσίας Συμβουλευτικής και 
Επαγγελματικής Αγωγής βρίσκεται σε εξέλιξη. 

 Έχει υποβληθεί πρόταση για συγχρηματοδότηση από το Ευρωπαϊκό 
Κοινοτικό   Ταμείο όσον αφορά την υλοποίηση των πιο κάτω μέτρων: 

- την αναβάθμιση και τον εκσυγχρονισμό των σχολικών 
Βιβλιοθηκών, 

- την επέκταση του θεσμού των Ζωνών Εκπαιδευτικής 
Προτεραιότητας, 

- την ανάπτυξη Κέντρων Ψυχικής Υγείας σε όλες τις επαρχίες. 

10. Αγάπη για την Πατρίδα. Ανάμεσα στις εμφάσεις του εκπαιδευτικού μας 
συστήματος παραμένει μόνιμος στόχος υπό έμφαση το «Γνωρίζω, ∆εν Ξεχνώ 
και Αγωνίζομαι». Μέσα στα πλαίσια αυτά, επιβάλλεται η καλύτερη δυνατή 
αξιοποίηση όλων των σχετικών με το θέμα βιβλίων, ενοτήτων διαφανειών, 
ταινιών, ζωντανών πηγών, επισκέψεων και εκδηλώσεων, ώστε να δοθεί νέα 
πνοή και διάσταση στο αγωνιστικό πνεύμα των παιδιών και του λαού μας 
γενικότερα. 

11. Ασφάλεια. 

11.1  Σχολεία Εργοτάξια.  Ο μηχανισμός επιλογής εργολάβων καθορίζεται 
από το νόμο περί δημοσίων συμβάσεων και δεν επιδέχεται καμία αλλαγή. Στο 
νόμο περιλαμβάνεται σαφής πρόνοια ότι στην επιλογή του εργολάβου θα 
πρέπει να λαμβάνεται υπόψη η χαμηλότερη τιμή. 

11.2  Κατάλληλα μεταφορικά μέσα και ζώνες ασφαλείας.  Όπως 
αναφέρεται στη σχετική νομοθεσία (Ν. 174/86, Άρθρα 12-18 και Κ.∆.Π. 
613/2007) και με βάση πληροφορίες που πήραμε από το Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών (Τ.Ο.Μ.), σας πληροφορούμε ότι όσα λεωφορεία εγγράφονται στη 
∆ημοκρατία από τις 18 ∆εκεμβρίου 2007 και έπειτα υποχρεούνται να φέρουν 
ζώνες ασφαλείας ή συστήματα συγκράτησης σε όλα τα καθίσματα. Όσα 
λεωφορεία, όμως, ήταν εγγεγραμμένα πριν τις 18.12.2007 δεν έχουν 
υποχρέωση να εγκαταστήσουν ζώνες ασφαλείας. Τα λεωφορεία αυτά θα 
υπόκεινται σε ελέγχους από το Τ.Ο.Μ. και θα εξασφαλίζουν, νοουμένου ότι 
πληρούν όλες τις απαιτήσεις του Τ.Ο.Μ. δελτία καταλληλότητας και άδεια 
κυκλοφορίας έστω και αν δε φέρουν ζώνες ασφαλείας. 

11.3 Παιδονομία.  Η ∆ιεύθυνση ∆ημοτικής Εκπαίδευσης με εγκυκλίους δίνει 
σαφείς οδηγίες για την εφαρμογή της παιδονομίας κατά τη διάρκεια των 
διαλειμμάτων και το κάθε σχολείο καταρτίζει το δικό του πρόγραμμα 
παιδονομιών. 

11.4 Ηλεκτρονικοί Υπολογιστές.  Οι Ηλεκτρονικοί Υπολογιστές στα δημοτικά 
σχολεία αποτελούν μέσο διδασκαλίας και όχι μάθημα, εκτός από το ολοήμερο 
σχολείο όπου γίνεται και διδασκαλία. Σε ό,τι αφορά τον Κώδικα ∆εοντολογίας 
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Χρήσης του ∆ιαδικτύου οι εκπαιδευτικοί εφαρμόζουν οδηγίες εγκυκλίων που 
αποστέλλει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και επιπλέον χρησιμοποιείται 
η υπηρεσία SAFE INERNET της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

12. Συνθήκες Υγείας. 

12.1 Επιμόρφωση περισσότερων Εκπαιδευτικών στα θέματα Πρώτων 
Βοηθειών. Τη σχολική χρονιά 2006-2007 εγκαινιάστηκε, μετά από 
πρωτοβουλία του Γραφείου Ασφάλειας και Υγείας του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, πρόγραμμα επιμόρφωσης των Εκπαιδευτικών σε θέματα Πρώτων 
Βοηθειών. Τη θεματολογία και την εκπαίδευση ανέλαβε το Υπουργείο Υγείας. 
Το πρόγραμμα περιλαμβάνει 27 μονοήμερες συναντήσεις παγκύπρια στις 
οποίες συμμετέχουν εκπρόσωποι όλων των σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης. 
Μέχρι σήμερα έχουν παρακολουθήσει το πρόγραμμα πέραν των 1400 
εκπαιδευτικών, αριθμός ο οποίος θα συνεχίσει να αυξάνεται εφόσον το 
πρόγραμμα έχει καθιερωθεί σε ετήσια βάση. 

12.2 ∆ιανομή φρούτων. Η δωρεάν διανομή φρούτων θα εφαρμοστεί κατά τη 
διάρκεια της παρούσας σχολικής χρονιάς στα δημοτικά σχολεία Πάφου και 
Λάρνακας και προγραμματίζεται η εφαρμογή του σε παγκύπρια βάση κατά την 
επόμενη σχολική χρονιά 2010-2011. 

12.3 Φυσική Αγωγή στο ∆ημοτικό σχολείο. Το θέμα της πρόσληψης 
εκπαιδευτικών φυσικής αγωγής στο δημοτικό σχολείο έχει συζητηθεί κατ’ 
επανάληψη τόσο σε επίπεδο Υπουργείου Παιδείας όσο και σε επίπεδο Βουλής 
των Αντιπροσώπων. Στα δημοτικά σχολεία διορίζονται οι πολυδύναμοι 
δάσκαλοι οι οποίοι είναι καταρτισμένοι για να διδάσκουν όλα τα μαθήματα του 
Αναλυτικού Προγράμματος μεταξύ αυτών και του μαθήματος της Φυσικής 
Αγωγής. 

13. Σχολικά Κυλικεία. Λεπτομερής αναφορά και ανάλυση των θεμάτων που 
αναφέρονται στο έγγραφο της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών 
Συνδέσμων Γονέων Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης αναφορικά με τα 
σχολικά κυλικεία, γίνεται στην Ετήσια Γενική Έκθεση της ΚΕΕΣΚ η οποία έχει 
ήδη αποσταλεί στην Επιτροπή Παιδείας της Βουλής και κοινοποιηθεί στα μέλη 
της ΚΕΕΣΚ, στην οποία εκπροσωπούνται και οι Συνομοσπονδίες Γονέων 
Επισημαίνεται ότι προωθείται παράλληλα Σχέδιο για αλλαγή της νομοθεσίας 
που αφορά τα κυλικεία η οποία αναμένεται να διαφοροποιήσει τη δομή της 
ΚΕΕΣΚ ώστε να καταστεί πιο λειτουργική. 

Σε ό,τι αφορά τα είδη τα οποία διατίθενται στα κυλικεία, τονίζεται ότι όσα 
προϊόντα βρίσκονται στον εγκεκριμένο από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού κατάλογο είναι ασφαλή για την υγεία των παιδιών αφού αυτά 
περνούν από τον έλεγχο και την έγκριση της Επιστημονικής Επιτροπής της 
ΚΕΕΣΚ. 

Για το θέμα της απαιτούμενης «διατροφικής παιδείας», αυτή προσφέρεται μέσα 
στα πλαίσια της Αγωγής Υγείας σε όλες τις τάξεις του ∆ημοτικού σχολείου 
διαθεματικά, και η ∆ιατροφική Αγωγή αποτελεί το μεγαλύτερο μέρος του 
Αναλυτικού προγράμματος του μαθήματος της Οικιακής Οικονομίας στην Ε΄ και 
Στ΄ τάξη. 

14. Επιμόρφωση γονιών αλλόγλωσσων μαθητών. Για το συγκεκριμένο θέμα 
έχει τοποθετηθεί δίγλωσσος εκπαιδευτικός στο 18° ∆ημοτικό Σχολείο Λεμεσού 
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ο οποίος χρησιμοποιείται ως μεταφραστής και παράλληλα προσφέρει 
επιμόρφωση στους γονείς. Πιλοτικά έγινε το ίδιο και στο ∆ημοτικό Σχολείο 
Αγίου Αντωνίου στη Λευκωσία. Το θέμα μελετάται από το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού για οριστικές αποφάσεις. 

Σε ό,τι αφορά τους ίδιους τους αλλόγλωσσους μαθητές, τα Επιμορφωτικά 
Κέντρα οργανώνουν ομάδες αλλόγλωσσων παιδιών και προσφέρουν δωρεάν 
απογευματινά μαθήματα στα παιδιά αυτά, μια ή δύο φορές τη βδομάδα 
ανάλογα με τον αριθμό των παιδιών που παρακολουθούν. 

Επίσης, τα Επιμορφωτικά Κέντρα προσφέρουν μαθήματα Ελληνικής Γλώσσας 
σε ενήλικες που πιθανόν να είναι και γονείς παιδιών που φοιτούν σε δημόσια 
σχολεία, με χαμηλά δίδακτρα ύψους €51 το χρόνο, για μια σειρά 24 μαθημάτων 
των 90 λεπτών. 

15. Στέγαση και στελέχωση της Συνομοσπονδίας και Ομοσπονδιών. Το θέμα 
έχει διευθετηθεί ήδη για την Πάφο, τη Λεμεσό, την Αμμόχωστο και τη 
Λευκωσία. Γίνονται προσπάθειες για επίλυση του θέματος για τη στέγαση της 
Ομοσπονδίας και στη Λάρνακα. 

16. Ολοήμερο σχολείο. Ο θεσμός του Προαιρετικού Ολοήμερου Σχολείου θα 
εφαρμοστεί και κατά τη σχολική χρονιά 2009-10 σε 120 περίπου ∆ημοτικά 
Σχολεία, από τα οποία τα 24 λειτουργούν για τις τάξεις Α΄-Στ΄. Ο απώτερος 
στόχος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού είναι να επεκταθεί ο θεσμός σε 
όλες τις τάξεις των σχολείων, στα οποία εφαρμόζεται ο θεσμός. Επιπρόσθετα, 
συνεχίζεται η πιλοτική εφαρμογή του θεσμού και στα Νηπιαγωγεία 
(προδημοτική ηλικία) σε 40 τμήματα παγκύπρια για τη φετινή σχολική χρονιά, 
σε σχέση με 30 που εφαρμόστηκε κατά την προηγούμενη σχολική χρονιά 
2008-2009. 

 Ο θεσμός του Ενιαίου Ολοήμερου Σχολείου (Ε.Ο.Σ) εφαρμόστηκε κατά τη 
σχολική χρονιά 2006-07, σε εννιά δημοτικά σχολεία σε όλες τις επαρχίες. Κατά 
τη σχολική χρονιά 2007-08, ο θεσμός επεκτάθηκε σε 15 δημοτικά σχολεία, 
αριθμός που ισχύει και κατά τη σχολική χρονιά 2009-10. Ο θεσμός 
αξιολογήθηκε τα προηγούμενα 3 χρόνια από ειδική Επιτροπή Αξιολόγησης. Με 
βάση τις εισηγήσεις της ειδικής Επιτροπής Αξιολόγησης και τις επισημάνσεις 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, εγκρίθηκε με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, νέο πλαίσιο λειτουργίας των Ε.Ο.Σ. για τη σχολική 
χρονιά 2009-2010. Το νέο πλαίσιο λειτουργίας περιλαμβάνει: 

 Επιμόρφωση όλων των εκπαιδευτικών που εργάζονται στα Ε.Ο.Σ., 
συμπεριλαμβανομένων και αυτών με αγορά υπηρεσιών. 

 Εισηγήσεις για αφαίρεση ύλης από όλες τις τάξεις του δημοτικού 
σχολείου, που επαναλαμβάνεται ή επικαλύπτεται. 

 Η επιχορήγηση της σίτισης γίνεται στη βάση κοινωνικοοικονομικών και 
άλλων κριτηρίων. 

 Κίνητρα προς τους εκπαιδευτικούς. 

 Νέο ωρολόγιο πρόγραμμα στο οποίο αυξάνεται ο συνολικός χρόνος των 
διαλειμμάτων και της σίτισης, ο οποίος μετατρέπεται σε χρόνο σίτισης 
και ξεκούρασης. 



 

 
326 

 

 Τέλος, δίνεται η δυνατότητα επιλογής στους γονείς για αποχώρηση των 
παιδιών τους στις 15:15 ή στις 16:00. 

Με τη λήξη της σχολικής χρονιάς 2009 - 2010 ολοκληρώνεται η τετράχρονη 
δοτική εφαρμογή του θεσμού. Σύμφωνα με τις σχετικές αποφάσεις του 
Υπουργικού Συμβουλίου, η πιλοτική εφαρμογή του θεσμού αξιολογήθηκε σε 
ετήσια βάση από Επιστημονική Επιτροπή και η θεσμοθέτηση του μελετήθηκε 
από επιτροπή στην οποία συμμετέχουν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, της Επιτροπής Αξιολόγησης του 
θεσμού, της ΠΟΕ∆, της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων και 
ο εξωτερικός σύμβουλος των Ενιαίων Ολοήμερων Σχολείων. 

Όπως έχει αποδειχθεί από τη μέχρι σήμερα εμπειρία που αποκτήθηκε από την 
τετράχρονη πιλοτική εφαρμογή του θεσμού, η επιτυχής εφαρμογή του 
εξαρτάται, σε μεγάλο βαθμό, από την αποδοχή που θα τύχει από τους μαθητές, 
τους γονείς και τους εκπαιδευτικούς. Ο θεσμός, με τον τρόπο που έχει 
διαμορφωθεί, δεν μπορεί και δεν πρέπει να επιβάλλεται από πάνω προς τα 
κάτω (από το Υπουργείο προς τις τοπικές κοινότητες) αλλά να εφαρμόζεται εκεί 
και όπου η τοπική κοινότητα το επιθυμεί ικανοποιώντας έτσι τις ανάγκες που 
οδήγησαν εξαρχής στην εφαρμογή του. 

Με βάση τα πιο πάνω δεδομένα και έχοντας πάντοτε ως βασικό κριτήριο 
επιλογής σχολείων, για ένταξη στο θεσμό, την παροχή της δυνατότητας 
επιλογής στους γονείς για εγγραφή ή όχι των παιδιών τους σε ένα Ενιαίο 
Ολοήμερο Σχολείο, και όχι την επιβολή του θεσμού, η Ειδική Επιτροπή, που 
έχει συσταθεί για τη θεσμοθέτηση του Ενιαίου Ολοήμερου Σχολείου, εισηγείται 
τα εξής ως προς το μέλλον του θεσμού: 

1. Να προταθεί στα 15 υφιστάμενα Ενιαία Ολοήμερα Σχολεία να 
συνεχίσουν τη λειτουργία τους. 

2. Γίνεται προσπάθεια ώστε στο θεσμό να ενταχθούν νέα σχολεία που 
δημιουργούνται σε αστικές περιοχές. Το εκπαιδευτικό περιεχόμενο και οι 
στόχοι του Αναλυτικού Προγράμματος, σύμφωνα και με τις εισηγήσεις 
της Επιτροπής διαμόρφωσης των νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων, θα 
είναι οι ίδιοι σε όλα τα σχολεία, είτε αυτά λειτουργούν ως Ενιαία 
Ολοήμερα είτε όχι. Στα Ενιαία Ολοήμερα Σχολεία θα διεξάγονται 
συμπληρωματικές δραστηριότητες, που θα εμπλουτίζουν το πρόγραμμα 
στις πρόσθετες ώρες λειτουργίας, και θα προσφέρονται, ως 
επιπρόσθετα, τα αγγλικά και οι ηλεκτρονικοί υπολογιστές από την Α΄ 
τάξη. 

3. Σημειώνεται ότι ο τρόπος αξιοποίησης των 47 διδακτικών περιόδων του 
Ωρολογίου Προγράμματος θα αναδιαμορφωθεί με την εφαρμογή των 
νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων και την αναδιοργάνωση της δομής του 
∆ημοτικού Σχολείου που, όπως αναμένεται, θα εφαρμοστούν τη σχολική 
χρονιά 2011-2012. 

4. Τα σχολεία που θα παραμείνουν ή θα ενταχθούν στο θεσμό θα 
επιλέξουν από την αρχή της σχολικής χρονιάς εάν όλα τα παιδιά, τις 
τέσσερις μέρες της βδομάδας (∆ευτέρα, Τρίτη, Πέμπτη και Παρασκευή) 
που θα λειτουργεί ο θεσμός, θα παραμένουν στο σχολείο από τις 
7:45π.μ. μέχρι τις 4:00μ.μ. ή μέχρι τις 3:15μ.μ. Την Τετάρτη όλα τα 
παιδιά θα παραμένουν στο σχολείο από τις 7:45π.μ. μέχρι τη 1:05μ.μ. 
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17. Γραμματειακό Προσωπικό. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (Υ.Π.Π.) 
έχει μεριμνήσει για την εξασφάλιση υπηρεσιών Βοηθητικού Γραμματειακού 
Προσωπικού (Β.Γ.Π.) για την εξυπηρέτηση των ∆ημοτικών Σχολείων. Η 
εργοδότηση γραμματειακού προσωπικού έχει εγκριθεί από το Υπουργικό 
Συμβούλιο και τα κριτήρια εργοδότησής του συμφωνήθηκαν μεταξύ του Υ.Π.Π., 
του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού και την Π.Ο.Ε.∆. 
Επισημαίνεται ότι με τα εν λόγω κριτήρια είχαν συμφωνήσει και οι 
συνδικαλιστικές οργανώσεις. Σύμφωνα με τους όρους και τις συνθήκες 
απασχόλησης του Β.Γ.Π. όπως αναφέρονται στην εγκύκλιο ημερομηνίας 
30/04/2009 που στάληκε προς όλες τις Σχολικές Εφορείες, το Β.Γ.Π. είναι 
επιφορτισμένο μόνο με τις ανακοινώσεις και εισπράξεις του Συνδέσμου 
Γονέων. 

18. Επιχορήγηση Οργανωμένων Γονιών. Το θέμα της αύξησης της 
επιχορήγησης της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας αποτελεί θέμα πολιτικής 
απόφασης. 

19. Συνεργασία με την ΠΟΕ∆. Το θέμα της συνεργασίας της Συνομοσπονδίας με 
την ΠΟΕ∆ μπορεί να συζητηθεί κατευθείαν με την οργάνωση. 

20.  Εκπαιδευτική Μεταρρύθμιση και Νέα Αναλυτικά Προγράμματα.  Το 
Υπουργείο Παιδείας, αφουγκράζεται πάντοτε τις ανησυχίες των γονιών στα 
θέματα παιδείας και λαμβάνει σοβαρά υπόψη τις απόψεις της Παγκύπρια 
Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Σχολείων ∆ημοτικής 
Εκπαίδευσης αναφορικά με τα δυο αυτά θέματα. Η Παγκύπρια Συνομοσπονδία 
έχει συζητήσει επανειλημμένα το θέμα των Νέων Αναλυτικών Προγραμμάτων 
με τον κ. Τσιάκαλο και έχει καταθέσει τις απόψεις της για το συγκεκριμένο θέμα 
οι οποίες λήφθηκαν υπόψη κατά την αναθεώρηση των Αναλυτικών 
Προγραμμάτων. Τα Νέα Αναλυτικά Προγράμματα δόθηκαν στη δημοσιότητα 
και είχαν την ευκαιρία οι πολίτες της Κύπρου, οι Εκπαιδευτικές Οργανώσεις, οι 
Σύνδεσμοι Γονέων και όλοι οι πολιτικοί και κοινωνικοί θεσμοί να τα μελετήσουν 
και να υποβάλουν τις παρατηρήσεις τους οι οποίες και πάλι μελετούνται. Όλες 
οι απόψεις μετρούν, διότι είναι κοινός στόχος όλων μας η διαμόρφωση ενός 
δημοκρατικού και ανθρώπινου σχολείου που θα διακρίνεται για την ποιότητά 
του σε ολόκληρο τον κόσμο. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.286, 
ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2009, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

«Θέμα: Βελτίωση των δρόμων Αυγόρου-Ορμήδειας και Αυγόρου-∆άσους Άχνας 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση σας και επιθυμώ να σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

1) Οι δρόμοι Αυγόρου-Ορμήδειας και Αυγόρου-∆ασάκι της Άχνας βρίσκονται μέσα 
στα όρια των Βάσεων ∆εκέλειας και ο συντονισμός για τη βελτίωσή τους γίνεται 
από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Αμμοχώστου. 

2) Για τη βελτίωση/ευθυγράμμιση του δρόμου Αυγόρου-∆άσους Άχνας έχουν ήδη 
ετοιμαστεί κατασκευαστικά σχέδια από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για 
λογαριασμό της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Αμμοχώστου και αναμένεται η 
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ετοιμασία των σχεδίων και πινάκων απαλλοτρίωσης από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. Οι απαιτούμενες πιστώσεις θα 
εξασφαλιστούν από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Αμμοχώστου. 

3) Όσον αφορά το δρόμο Αυγόρου-Ορμήδειας, ο Έπαρχος Αμμοχώστου έχει 
ζητήσει από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων την ετοιμασία των κατασκευαστικών 
σχεδίων για βελτίωση του δρόμου. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προτίθεται να 
αναθέσει τη μελέτη αυτή σε ιδιώτες μελετητές μόλις η Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Αμμοχώστου εξασφαλίσει τις αναγκαίες πιστώσεις και την περιβαλλοντική 
έγκριση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.434, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Μελέτη για αντιπλημμυρικά έργα στην Κοινότητα Αυγόρου και το χρονοδιάγραμμα 
υλοποίησης του πορίσματος της 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.434 και ημερ. 5.11.09, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Σύμφωνα με στοιχεία και πληροφορίες που εξασφαλίστηκαν από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Αμμοχώστου, το Γραφείο του Επάρχου Αμμοχώστου σε 
συνεργασία με όλα τα εμπλεκόμενα Τμήματα/Υπηρεσίες, προχωρεί στην 
ετοιμασία των σχετικών εγγράφων του διαγωνισμού για τη διενέργεια μελέτης 
για τα αντιπλημμυρικά έργα στην Κοινότητα Αυγόρου, τα οποία θα δοθούν 
σύντομα στο Κοινοτικό Συμβούλιο για προκήρυξη του διαγωνισμού. 

(β)  Στα πλαίσια της ετοιμασίας των υπό αναφορά εγγράφων, έχει ήδη γίνει η 
σχετική αποτύπωση του υφιστάμενου δικτύου των οχετών σε μεγάλο τμήμα της 
Κοινότητας. 

(γ)  Το χρονοδιάγραμμα για ολοκλήρωση της μελέτης είναι 8 έως 12 μήνες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.719, 

ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Υποσταθμός Μεταφοράς της ΑΗΚ στον Αγ. Γεώργιο Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση, που αφορά το θέμα, το οποίο έθεσαν 
κάτοικοι της περιοχής γύρω από τον Υποσταθμό Μεταφοράς Αγ. Γεωργίου Λάρνακας 
της ΑΗΚ, για την ενόχληση και τις πιθανές επιπτώσεις στην υγεία τους, από τη 
λειτουργία του υποσταθμού. Σε Συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος στις 21.1.2010, μετά από Πρόταση του βουλευτή κ. Κ. Χατζηγιάννη, 
συζητήθηκε το πιο θέμα, εξετάζοντας παράλληλα την περιβαλλοντική πτυχή του 
θέματος. 

 Απαντήσεις, όσον αφορά την εν λόγω Ερώτηση, παρατίθενται πιο κάτω: 

1. Ο χώρος του Υποσταθμού Μεταφοράς Αγ. Γεωργίου Λάρνακας, περιβάλλεται 
από δρόμους στις δύο πλευρές του, όπου υπάρχουν κατοικίες, αυξάνοντας έτσι 
τις αποστάσεις του εξοπλισμού από τις παραπλήσιες κατοικίες Ο ηλεκτρικός 
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εξοπλισμός του Υποσταθμού απέχει τουλάχιστον 15 μέτρα από την περίφραξη 
στα σύνορα του τεμαχίου του υποσταθμού, που είναι κατά πολύ μεγαλύτερη 
της απόστασης των 6 μέτρων που αφήνεται συνήθως, σε Υποσταθμούς 
Μεταφοράς. 

2. Για περιβαλλοντικούς λόγους, καθ όλο το μήκος της εσωτερικής πλευράς της 
περίφραξης του εξοπλισμού, από όλες τις πλευρές, υπάρχουν δέντρα που 
περιβάλλουν τον εξοπλισμό, τις εγκαταστάσεις και το κτίριο ελέγχου του 
Υποσταθμού. 

3. Ο Υποσταθμός, ο οποίος είναι μη επανδρωμένος και πλήρως 
αυτοματοποιημένος, είναι προσβάσιμος μόνο από αρμόδιους υπαλλήλους της 
Αρχής Ηλεκτρισμού. Γι' αυτό το λόγο, οι επιτόπιες επιθεωρήσεις των 
εγκαταστάσεων του υποσταθμού γίνονται μόνο 1-2 φορές το μήνα και μερικές 
μέρες κάθε χρόνο για συντήρηση ρουτίνας. 

 Συνεπώς, δεν προκαλείται οποιουδήποτε είδους οχληρία από διακίνηση των 
οχημάτων της Αρχής Ηλεκτρισμού στην περιοχή του Υποσταθμού. Επίσης, θα 
πρέπει να αναφερθεί ότι, οι Υποσταθμοί της ΑΗΚ δεν έχουν απόβλητα και ως 
εκ τούτου δεν προκαλούν οχληρία λόγω αποβλήτων. 

4. Κατά τους καλοκαιρινούς μήνες, όταν επικρατεί υγρασία, ενδεχομένως να 
προκαλείται θόρυβος από τις εγκαταστάσεις της Αρχής Ηλεκτρισμού, από τους 
μονωτήρες των πυλώνων της εναέριας γραμμής μεταφοράς, που τροφοδοτεί 
τον Υποσταθμό Μεταφοράς του Αγ. Γεωργίου Λάρνακας. Για τη μείωση του 
θορύβου, οι γυάλινοι μονωτήρες των πυλώνων της γραμμής πλησίον του 
Υποσταθμού αντικαταστάθηκαν το 2008, με συνθετικούς μονωτήρες, που 
συμβάλλουν στη μείωση του θορύβου. 

5. Η προαναφερθείσα εναέρια γραμμή μεταφοράς προγραμματίζεται να 
αποξηλωθεί στα πλαίσια μελέτης της ΑΗΚ που αφορά την αποξήλωση του 
τμήματος της εναέριας γραμμής μεταφοράς που διέρχεται της οικιστικής 
περιοχής του ∆ήμου Αραδίππου και μετά από λεπτομερή εξέταση του όλου 
θέματος ανάπτυξης της παροχής ηλεκτρικής ενέργειας στην ευρύτερη περιοχή 
των ∆ήμων Λάρνακας και Αραδίππου. Η αποξήλωση της εναέριας γραμμής 
προγραμματίζεται να γίνει γύρω στο έτος 2012, μετά την εγκατάσταση 
υπόγειων καλωδίων στα πλαίσια ανάπτυξης του δικτύου της Αρχής, επί του 
παραλιακού μετώπου της Λάρνακας. 

6. Το επίπεδο θορύβου, που προέρχεται από τους μετασχηματιστές ισχύος του 
υποσταθμού Μεταφοράς, είναι εξαιρετικά χαμηλό. Συγκεκριμένα, από 
μετρήσεις που έγιναν έξω από την κατοικία, συγκεκριμένου παραπονούμενου, 
τα επίπεδα θορύβου κυμαίνονται μεταξύ 43 -44 db που είναι χαμηλότερα από 
το επίπεδο θορύβου του περιβάλλοντος χώρου, όταν δεν υπάρχει κίνηση στον 
αυτοκινητόδρομο Λάρνακας- Λευκωσίας. 

7. Το επίπεδο του ηλεκτρομαγνητικού πεδίου μειώνεται δραστικά και με πολύ 
γρήγορο ρυθμό με την αύξηση της απόστασης από την πηγή, η οποία τα 
δημιουργεί. Στην περίπτωση του Υποσταθμού Μεταφοράς του Αγ. Λάρνακας, ο 
εξοπλισμός του υποσταθμού απέχει πολύ μεγαλύτερη απόσταση από τα 6 
μέτρα, που συνήθως αφήνεται, μεταξύ του εξοπλισμού των Υποσταθμών 
Μεταφοράς και της περίφραξής τους. 

8. Για επιβεβαίωση των πιο πάνω, η Αρχή Ηλεκτρισμού είναι διατεθειμένη να 
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αναθέσει σε ανεξάρτητο και εξειδικευμένο Ίδρυμα ή Οίκο, όπως το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου τη διεξαγωγή και την ετοιμασία Έκθεσης μετρήσεων των 
ηλεκτρομαγνητικών πεδίων που δημιουργούνται από τις εγκαταστάσεις του 
Υποσταθμού Μεταφοράς της Αρχής. 

9. Ο Υποσταθμός Μεταφοράς στην περιοχή Αγ. Γεωργίου Λάρνακας είναι 
στρατηγικής σημασίας, για την αξιόπιστη παροχή ηλεκτρικού ρεύματος σε 
μεγάλο μέρος της πόλης της Λάρνακας, στην ευρύτερη περιοχή του ∆ήμου 
Αραδίππου καθώς και της ευρύτερης περιοχής Λειβαδιών και έχει γι' αυτούς 
τους λόγους ανακαινιστεί και αναβαθμισθεί πλήρως. 

10. Η θέση του Υποσταθμού είναι ιδανική για την κάλυψη του ηλεκτρικού φορτίου 
της περιοχής και τη διασύνδεση του, με τους υπόλοιπους Υποσταθμούς στην 
περιοχή και ως εκ τούτου δεν είναι δυνατή, η μετακίνηση του Υποσταθμού 
Μεταφοράς σε άλλη περιοχή. 

11. Η μετατροπή του Υποσταθμού από ανοικτού σε κλειστού τύπου, είναι ένα θέμα 
που θα μπορούσε να εξεταστεί στο μέλλον λαμβάνοντας υπόψη την ωφέλιμη 
ζωή των συσκευών του υποσταθμού και την ανάγκη αναβάθμισης τόσο του 
ιδίου του Υποσταθμού όσο και του δικτύου μεταφοράς στην πόλη και επαρχία 
Λάρνακας. Η απόφαση αυτή θα ληφθεί από τον ∆ιαχειριστή Συστήματος 
Μεταφοράς, που είναι ο κατά νόμο υπεύθυνος για τη ανάπτυξη και αναβάθμιση 
του Συστήματος Μεταφοράς. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι στην διάθεσή σας, 
για επιπρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.725, 

ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Αξιοποίηση του χώρου όπου βρίσκονται οι παλιές αποθήκες της ΑΗΚ στην Λάρνακα 

 Αναφορικά με την πιο πάνω Ερώτηση, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου θα παραχωρήσει τον απαραίτητο χώρο και ο 
∆ήμος Λάρνακας θα αναλάβει το σχεδιασμό και την κατασκευή δρόμου 
εμβαδού 650 μ2 περίπου, που θα ενώνει τις οδούς Τερψιχόρης και Ηλέκτρας 
μέσω των παλιών Αποθηκών της Αρχής Ηλεκτρισμού στη Λάρνακα. Τα σχέδια 
θα τύχουν της συμφωνίας της ΑΗΚ και ο ∆ήμος Λάρνακας θα αναλάβει όλες τις 
σχετικές διαδικασίες για την ολοκλήρωση του έργου και το κόστος για τον 
δρόμο. 

2. Ο ∆ήμος Λάρνακας αναλαμβάνει να παραχωρήσει χώρο για τη μεταφορά εκτός 
του γηπέδου της ΑΗΚ του υφιστάμενου αντλιοστασίου που χρησιμοποιείται 
αποκλειστικά από την ΑΗΚ. Ο ∆ήμος Λάρνακας θα κατασκευάσει το 
αντλιοστάσιο με χρηματοδότηση της ΑΗΚ, ενώ θα αναλάβει τα έξοδα 
λειτουργίας και συντήρησης του αντλιοστασίου. Ο εξοπλισμός του 
αντλιοστασίου παραχωρήθηκε ήδη στον ∆ήμο Λάρνακας, ο οποίος και ανέλαβε 
την ευθύνη λειτουργίας του αντλιοστασίου. 

3. Η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου πληροφόρησε τον ∆ήμο Λάρνακας ότι 
εξασφαλίσθηκε η Άδεια Κατεδάφισης των Κτιρίων της Αποθήκης και ότι η 
διαδικασία προκήρυξης του σχετικού ∆ιαγωνισμού προχωρεί κανονικά. 
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4. Όσον αφορά τον υπόλοιπο χώρο του τεμαχίου των αποθηκών υπάρχει σκέψη 
μέρος του τεμαχίου να παραχωρηθεί για επέκταση της αυλής του γειτονικού 
Σχολείου. Για τον υπόλοιπο χώρο θα γίνουν διαβουλεύσεις με τον ∆ήμο 
Λάρνακας και άλλους φορείς για την καλύτερη αξιοποίησή του. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι στην διάθεσή σας, 
για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.750, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Πάφου κ. Φειδίας 
Σαρίκα με αρ. 23.06.009.04.750, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας με ημερομηνία 
03/02/2010, και σας πληροφορώ ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο Γιαλιάς έχει υποβάλει 
Σχέδια στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για τη διαμόρφωση του χώρου 
πρασίνου στον Οικισμό Αυτοστέγασης Γιαλιάς. 

2. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, αφού μελέτησε και ενέκρινε τα 
αναφερόμενα Σχέδια, έδωσε οδηγίες στο Κοινοτικό Συμβούλιο Γιαλιάς να προβεί στις 
κατάλληλες ενέργειες για την έναρξη των εργασιών το συντομότερο δυνατό, με στόχο 
το έργο διαμόρφωσης του χώρου πρασίνου στον υπό αναφορά Οικισμό 
Αυτοστέγασης να ολοκληρωθεί πριν το τέλος του τρέχοντος έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.763, 
ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 

κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ.23.06.009.04.763 ημερομηνίας 
28.1.2010 σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση για τα μέτρα τα οποία παίρνει η ΑΗΚ, 
ώστε να μην υπάρχουν συχνές διακοπές ηλεκτρικού ρεύματος στην κοινότητα Πωμού, 
και κατά πόσο είναι έτοιμη η Αρχή να καλύψει τις ζημιές στις εγκαταστάσεις του 
δημοτικού σχολείου και κατοικιών της κοινότητας από τις εν λόγω διακοπές και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με την ΑΗΚ οι διακοπές του ηλεκτρικού ρεύματος στην κοινότητα 
Πωμού την περίοδο από 1.9.2009 μέχρι 28.2.2010 ήταν όλες 
προγραμματισμένες εκτός από μία στις 30.1.2010, η οποία σημειώθηκε λόγω 
βλάβης από κακοκαιρία και η διάρκειά της ήταν μεταξύ των ωρών 6:15-9:30. 
Συγκεκριμένα, υπήρξαν προγραμματισμένες διακοπές στις 14, 15 και 16 
Σεπτεμβρίου 2009, την 1η, στις 5 και 14 Οκτωβρίου 2009, στις 26 Ιανουαρίου 
και 2 Φεβρουαρίου 2010 για σκοπούς παροχής ρεύματος σε νέους πελάτες και 
για ενίσχυση του δικτύου διανομής 11kV. 

 Η ΑΗΚ για βελτίωση της αξιοπιστίας του δικτύου διανομής 11kV της περιοχής 
Πόλεως-Παχυάμμου-Κ. Πύργου και για εξασφάλιση εναλλακτικής τροφοδοσίας 
προς αποφυγή διακοπών από προγραμματισμένες διακοπές ρεύματος, 
προχώρησε με το σχεδιασμό και τις εργασίες για την κατασκευή της γραμμής 
διπλού κυκλώματος 22kV Πόλις Χρυσοχούς-Nέα ∆ήμματα. 

 Όμως, παρά το ότι οι εργασίες άρχισαν πριν δύο περίπου χρόνια, η κατασκευή 
της γραμμής δεν ολοκληρώθηκε ακόμη λόγω ενστάσεων του κοινοτικού 
συμβουλίου Αργάκας. Το θέμα συζητήθηκε αυτεπάγγελτα στην αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή στις 17.4.2007 και 6.7.2009, με οδηγίες για 
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τροποποίηση των σχεδιασμών της Αρχής Ηλεκτρισμού, ώστε να ικανοποιούν 
την κοινότητα Αργάκας κυρίως με υπογειοποίηση μεγάλου τμήματος της 
γραμμής. 

 Η κατασκευή της γραμμής αυτής θα επιλύσει όλα τα προβλήματα της 
εναλλακτικής τροφοδοσίας στην περιοχή, τόσο στην περίπτωση 
προγραμματισμένων διακοπών όσο και στην περίπτωση βλαβών στο σύστημα 
διανομής της Αρχής. 

2. Όσον αφορά το παράπονο του ∆ημοτικού Σχολείου Πωμού για κάλυψη των 
ζημιών που έχουν υποστεί ηλεκτρικές συσκευές, με αρ. απαίτησης PL-213-09, 
η ΑΗΚ, μετά από σχετική έρευνα που έγινε, διαπίστωσε ότι τη συγκεκριμένη 
ημερομηνία υπήρχε προγραμματισμένη διακοπή και είχε ειδοποιηθεί έγκαιρα η 
διεύθυνση του σχολείου. 

 Όπως επεξηγεί η ΑΗΚ, η διακοπή αυτή ως εκ της φύσης της δε θα μπορούσε 
να προκαλέσει τέτοια ζημιά και ως εκ τούτου η Αρχή Ηλεκτρισμού δε φέρει 
καμία ευθύνη. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι στη διάθεσή σας για 
οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.898, 

ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 
Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.898 ημερομηνίας 
8.3.2010 σχετικά με πρόβλημα στην ηλεκτροδότηση στις κοινότητες Επισκοπής και 
Ερήμης κατά την διάρκεια κακοκαιρίας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, μετά από έρευνα που έγινε από 
το Περιφερειακό Γραφείο της Αρχής στη Λεμεσό, μέσω του Συστήματος 
Καταχώρισης Βλαβών για τα τέσσερα τελευταία χρόνια (2007-2010) 
διαπιστώθηκαν σε συγκεκριμένες ημερομηνίες, συγκεκριμένες βλάβες στο 
δίκτυο μέσης τάσης (Μ.Τ.) οι οποίες επηρέασαν τις πιο πάνω κοινότητες. 

2. Οι διακοπές στην ηλεκτροδότηση προκλήθηκαν μετά από βλάβες, είτε λόγω 
κομμένης εναέριας γραμμής μέσης τάσης, ή λόγω κομμένου γεφυροσυνδέσμου 
σε εναέρια γραμμή, ή σε εναέριο μετασχηματιστή, ή λόγω κομμένου δέντρου 
πάνω σε γραμμές μέσης τάσης. 

3. Σε άλλη περίπτωση διαπιστώθηκε ότι στις 5.5.2009 λόγω βλάβης στην μονάδα 
Παραγωγής 3 του Ηλεκτροπαραγωγού Σταθμού Βασιλικού λειτούργησε ο 
ηλεκτρονόμος υποσυχνότητας της αναχώρησης Μ1 στον υποσταθμό Κολόσσι, 
με αποτέλεσμα να προκληθεί διακοπή. Πρόσφατα, στις 26.2.2010 προκλήθηκε 
διακοπή στην αναχώρηση Μ1 από τον Υποσταθμό Κολόσσι, μετά από έντονη 
κεραυνική δραστηριότητα και λόγω κομμένου δέντρου σε γραμμές μέσης 
τάσης. 

4. Επίσης, υπήρξαν και άλλες μεμονωμένες διακοπές, μικρής χρονικής διάρκειας, 
όταν λόγω κακοκαιρίας κάηκαν ασφάλειες 11kV σε εναέριους Μετασχηματιστές 
από έντονη κεραυνική δραστηριότητα. 

5. Παρά το γεγονός ότι, οι πιο πάνω κοινότητες ηλεκτροδοτούνται από εναέριο 
δίκτυο μέσης τάσης μεγάλου μήκους, το οποίο είναι ευάλωτο στις καιρικές 
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συνθήκες, εντούτοις οι προκληθείσες διακοπές, εκτός από αυτές της περιόδου 
του Φεβρουαρίου του 2007 και του Φεβρουαρίου του 2010, μπορεί να 
χαρακτηρισθούν ως αποδεκτής χρονικής συχνότητας για το διάστημα των 
τεσσάρων ετών 2007-2010. 

6. Το δίκτυο της περιοχής θα βελτιωθεί σημαντικά, με την εξαγωγή της νέας 
αναχώρησης ΕΠΙΣΚΟΠΙΑΝΑ από τον Υποσταθμό Μεταφοράς Επισκοπή και 
την επέκταση της αναχώρησης ΚΤΗΝΟΤΡΟΦΙΚΗ ΠΕΡΙΟΧΗ ΕΠΙΣΚΟΠΗΣ από 
τον ίδιο υποσταθμό, με την οποία βελτιώνεται σημαντικά το δίκτυο μέσης 
τάσης, το οποίο τροφοδοτείται από τον Υποσταθμό Κολόσσι. Τα έργα αυτά, 
αναμένεται να ολοκληρωθούν σε έξι μήνες. 

7. Με στόχο τη μεγαλύτερη αξιοπιστία του δικτύου μέσης τάσης, το προσωπικό 
του Περιφερειακού Γραφείου της ΑΗΚ Λεμεσού προβαίνει σε τακτικές 
περιπολίες και ελέγχους των εναέριων γραμμών μέσης τάσεως και στις 
απαιτούμενες επιδιορθώσεις και κλαδέματα δέντρων. 

8. Η ΑΗΚ διαθέτει κατά τεκμήριο, ένα από τα πλέον αξιόπιστα ηλεκτρικά 
συστήματα στον κόσμο και η ενίσχυση του δικτύου γίνεται προγραμματισμένα 
μετά από σχετικές τεχνοοικονομικές μελέτες. 

9. Πραγματικό πρόβλημα αξιοπιστίας στο σύστημα της ΑΗΚ υπάρχει μόνο στις 
περιοχές εκείνες όπου παρεμβάλλονται εμπόδια στην υλοποίηση του 
αναπτυξιακού προγράμματός της. Στην Επαρχία Λεμεσού υπάρχει πραγματικό 
πρόβλημα αξιοπιστίας στο σύστημα της ΑΗΚ, στις ορεινές περιοχές, όπου έχει 
καθυστερήσει κατά οκτώ χρόνια περίπου, η υλοποίηση του νέου Υποσταθμού 
μεταφοράς «Τριμίκλινη». Η καθυστέρηση αυτή ήταν αποτέλεσμα παρεμβάσεων 
των γειτονικών Κοινοτήτων με αποτέλεσμα την ανάκληση των σχετικών αδειών 
του νέου Υποσταθμού, η έκδοση των οποίων χρειάστηκε δέκα ολόκληρα 
χρόνια. Ο νέος Υποσταθμός Μεταφοράς «Τριμίκλινη» δεν έχει μέχρι στιγμής 
υλοποιηθεί, γεγονός που επηρεάζει σε κάποιο βαθμό και την αξιοπιστία της 
περιοχής Επισκοπής/Ερήμης για την οποία τέθηκε το ερώτημα, αφού ο νέος 
Υποσταθμός Τριμίκλινη θα μπορεί να αναλάβει φορτίο των Υποσταθμών 
Μεταφοράς «Βιομηχανική Περιοχή Ύψωνα» και «Επισκοπή» οι οποίοι 
μπορούν να τροφοδοτήσουν την εν λόγω περιοχή. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι στη διάθεσή σας για 
να σας παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.905, 

ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Θέμα:  Κατεδάφιση του παλαιού Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

1) Έγινε εντοπισμός όλων των επικίνδυνων, για το όζον, αερίων από το σύστημα 
κλιματισμού, ψυγεία και ψυκτικούς θαλάμους, τα οποία έχουν ανακτηθεί και 
αποθηκευτεί σε κυλίνδρους, ώστε να μη διαφύγουν στην ατμόσφαιρα. 

2) Έγινε επίσης εντοπισμός και διαχείριση αμιάντων, σύμφωνα με την υφιστάμενη 
νομοθεσία. Οι αμίαντοι και σωλήνες με μόνωση από ίνες αμιάντου αφού 
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αφαιρέθηκαν έχουν τυλιχθεί με νάιλον, τοποθετηθεί μέσα σε 
εμπορευματοκιβώτια και μεταφέρθηκαν στις αποθήκες του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων στη Νήσου, απ’ όπου θα μεταφερθούν τον ερχόμενο Σεπτέμβριο με 
άλλες ποσότητες που βρίσκονται ήδη εκεί, στο χώρο του μεταλλείου Αμιάντου 
για ταφή. 

3) Όλα τα υλικά που μπορούν να ανακυκλωθούν όπως σίδερα, αλουμίνια, τσίγκοι, 
ξυλεία κ.λ.π. διαχωρίζονται από τα υπόλοιπα μπάζα και στέλνονται για 
ανακύκλωση ή για εμπορία. 

4) Επιπλέον τόσο κατά την κατεδάφιση όσο και κατά την απομάκρυνση των 
άχρηστων υλικών ο Εργολάβος ραντίζει όλους τους χώρους για αποφυγή 
παραγωγής σκόνης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.923, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα της κοινότητας Ελεδιώ για συμπερίληψη κονδυλίου στον Κρατικό 
Προϋπολογισμό του 2011 για την ανάπλαση της πλατείας της κοινότητας 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
μου με ημερ. 16.04.2010 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία κοινοποιήθηκε στο Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το κοινοτικό πάρκο/ πλατεία θα κατασκευαστεί σε κρατική γη, μέρος της 
οποίας έχει εκμισθωθεί στο Κοινοτικό Συμβούλιο για το σκοπό αυτό. Το 
Κοινοτικό Συμβούλιο προχώρησε στην ανάθεση του σχεδιασμού του έργου σε 
ιδιώτη μελετητή, χωρίς να ακολουθήσει τις νόμιμες διαδικασίες και χωρίς την 
έγκριση της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου. 

(β)  Για το έργο αυτό εξασφαλίσθηκε η σχετική Άδεια Οικοδομής και η σχετική 
εκτίμηση δαπάνης υπολογίστηκε γύρω στις €220.000. Επειδή η δαπάνη για τον 
εξωραϊσμό του χώρου κρίθηκε αρκετά υψηλή, πραγματοποιήθηκε συνάντηση 
όλων των εμπλεκομένων στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου όπου δόθηκαν 
σαφείς οδηγίες στην μελετήτρια του έργου και η εκτίμηση δαπάνης μειώθηκε 
στις €155.000 συμπεριλαμβανομένου του Φ.Π.Α. 

(γ)  Μετά τις ανωτέρω διευθετήσεις, το έργο έχει συμπεριληφθεί στις προτάσεις της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου για τον Προϋπολογισμό Ανάπτυξης της 
κοινότητας για το 2011.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.925, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Πάφου κ. Φειδίας 
Σαρίκας με αρ. 23.06.009.04.925, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών 
με την επιστολή σας ημερ. 11.3.2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά 
τα αιτήματα της Κοινότητας Ελεδιώ: 

(α)  ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για φτωχές οικογένειες 

 Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου για διαχωρισμό οικοπέδων για 
οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα μελετάται από τον Έπαρχο Πάφου. Η 
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προώθηση του αιτήματος προϋποθέτει τη διενέργεια έρευνας κατά πόσο 
υπάρχουν πραγματικές ανάγκες για το διαχωρισμό. Ο Έπαρχος Πάφου 
αναμένει την προσκόμιση των σχετικών στοιχείων από το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Ελεδιώ. 

(β) Αλλαγή κριτηρίων της στεγαστικής πολιτικής ώστε να μπορούν τα νεαρά 
ζευγάρια με καταγωγή από την κοινότητα να επωφελούνται των 
διάφορων στεγαστικών σχεδίων 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, στο προτεινόμενο πλαίσιο της αναθεώρησης της 
Στεγαστικής Πολιτικής, έχει επεξεργαστεί τροποποιήσεις του Στεγαστικού 
Σχεδίου για το ∆ιαχωρισμό Κρατικών Οικοπέδων για Οικογένειες με Χαμηλά 
Εισοδήματα. Μία από τις τροποποιήσεις, αφορά τον καθορισμό 
προτεραιότητας ομάδων δικαιούχων (δικαιούχοι πρώτης προτεραιότητας 
θεωρούνται οι αυτόχθονες, δεύτερης προτεραιότητας οι απόδημοι εσωτερικού, 
τρίτης προτεραιότητας οι επαναπατρισθέντες /απόδημοι εξωτερικού, τέταρτης 
προτεραιότητας οι κάτοικοι άλλων περιοχών συμπεριλαμβανομένων και των 
∆ήμων, πέμπτης προτεραιότητας οι εκτοπισθέντες και έκτης προτεραιότητας οι 
ευρωπαίοι πολίτες), και θεσμοθέτηση δικαιώματος συμμετοχής στο Σχέδιο και 
ατόμων που διαμένουν σε γειτονικές Κοινότητες (σε απόσταση όχι πέραν των 
δέκα χιλιομέτρων), που επιθυμούν να εγκατασταθούν μόνιμα στην Κοινότητα, 
όπου διαχωρίζονται τα οικόπεδα με βάση το συγκεκριμένο Σχέδιο. Το 
αναθεωρημένο Σχέδιο θα υποβληθεί σύντομα στο Υπουργικό Συμβούλιο για 
έγκριση. 

(γ) Επέκταση της Οικιστικής Ζώνης της Κοινότητας 

 Το έργο της αξιολόγησης των αναγκαίων τροποποιήσεων των Ορίων 
Ανάπτυξης και Πολεοδομικών Ζωνών για τη κοινότητα Ελεδιώ θα 
διεκπεραιωθεί από την Επιτροπή Τροποποίησης Ορίων Ανάπτυξης / 
Πολεοδομικών Ζωνών, στην οποία συμμετέχουν ο Έπαρχος Πάφου, 
εκπρόσωπος του ∆ιευθυντή Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και ο 
Πρόεδρος της Επαρχιακής Ένωσης Κοινοτήτων Πάφου. Ακολούθως η 
Επιτροπή θα υποβάλει τεκμηριωμένες εισηγήσεις στον Υπουργό Εσωτερικών 
για τη λήψη απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.955, 
ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.955, 
ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.  Την 1.2.2010 δόθηκε επώνυμη πληροφορία στην αστυνομία ότι σε σπίτι σε 
χωριό της επαρχίας Λευκωσίας μια οικογένεια ζει κάτω από άθλιες συνθήκες. Μέλη 
της αστυνομίας επισκέφθηκαν την οικογένεια και διαπίστωσαν ότι η πληροφορία ήταν 
αληθής. Ειδικά η κόρη της οικογένειας διαβιούσε σε μια πρόχειρα κατασκευασμένη 
αποθήκη διαστάσεων 2X2 μέτρων, απομονωμένη, σε πρωτόγονες συνθήκες, ενώ 
φαινόταν να έχει ψυχολογικά προβλήματα. 

3. Ενημερώθηκε ο Αστυνομικός ∆ιευθυντής ο οποίος έδωσε οδηγίες για άμεση 
ετοιμασία ενημερωτικού σημειώματος, ώστε να πληροφορηθεί σχετικά η επαρχιακή 
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λειτουργός ευημερίας. 

4.  Στις 5.3.2010, αφού η πιο πάνω ήρθε σε συνεννόηση με την αστυνομία, 
εκδόθηκε από το Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας μετά από αίτημα λειτουργού 
ευημερίας διάταγμα υποχρεωτικής εξέτασης από ψυχίατρο της συγκεκριμένης 
κοπέλας. Το διάταγμα εκτελέστηκε την ίδια μέρα από το Γραφείο Ευημερίας με τη 
βοήθεια της αστυνομίας. Στη συνέχεια εξασφαλίστηκε από το ∆ικαστήριο διάταγμα 
υποχρεωτικής νοσηλείας και μεταφέρθηκε στο Νοσοκομείο Ψυχικής Υγείας 
Αθαλάσσας όπου κρατήθηκε βάσει του διατάγματος. 

5. Πέραν των πιο πάνω, διατάγματα υποχρεωτικής εξέτασης εκδόθηκαν και 
εκτελέστηκαν στις 12/3/10 από το Γραφείο Ευημερίας με τη βοήθεια της αστυνομίας 
για τη μητέρα της, τη θεία της και την εξαδέλφή της, κόρη της τελευταίας. Η εξαδέλφη 
διέμενε σε γειτονική κατοικία με τους γονείς της και παρουσίαζε παρόμοια 
συμπεριφορά, αφού παρέμεινε στην οικία της, χωρίς να έχει οποιανδήποτε κοινωνική 
επαφή. Και για τις τρεις πιο πάνω εκδόθηκε διάταγμα υποχρεωτικής νοσηλείας. 

6.  Η αστυνομία προέβη στη διεξαγωγή ανακρίσεων, για να διαπιστωθούν οι 
συνθήκες κάτω από τις οποίες η νεαρή κοπέλα βρισκόταν απομονωμένη και κατά 
πόσο τούτο συνιστούσε ποινικό αδίκημα. 

7. Από τις εξετάσεις προέκυψε ότι η πιο πάνω φοίτησε μέχρι το 1996 σε γυμνάσιο 
της περιοχής. Στην τρίτη τάξη έμεινε ανεξεταστέα και αποφάσισε να σταματήσει το 
σχολείο. Επειδή ο πατέρας της μεθούσε, φώναζε και δύο φορές την κτύπησε, άρχισε 
να περιορίζεται στο λυόμενο δωμάτιο όπου βρέθηκε, σε μία προσπάθεια της να έχει 
δικό της χώρο. Το εν λόγω δωμάτιο κατασκευάστηκε το 2002 κατόπιν δικής της 
επιθυμίας. Στην αρχή περνούσε κάποιες ώρες σ’ αυτό. Από το 2004 όμως κλείστηκε 
στο δωμάτιο και δεν ξαναβγήκε. Η μόνη που εισερχόταν στο δωμάτιο ήταν η μητέρα 
της, η οποία της έπαιρνε φαγητό, νερό, ρούχα και γκαζάκια τα οποία χρησιμοποιούσε, 
για να ζεσταίνεται. Η ίδια προτιμούσε να παραμένει γυμνή. Τόσο ο πατέρας της όσο 
και ο αδελφός της πήγαιναν έξω από το δωμάτιο και την παρακαλούσαν να βγει χωρίς 
αποτέλεσμα. Ο πατέρας της πέθανε το 2008 από καρκίνο. Η ίδια δε βγήκε από το 
δωμάτιο και δεν παρευρέθηκε στην κηδεία. 

8.  Από τις μαρτυρίες που συγκεντρώθηκαν προκύπτει ότι διάφορα πρόσωπα 
ενημέρωναν κατά καιρούς το Γραφείο Ευημερίας για τον εγκλεισμό της κοπέλας. 
Ωστόσο, λάμβαναν την απάντηση ότι, για να ενεργήσουν, έπρεπε να λάβουν τη 
συγκατάθεση και των δύο γονέων, κάτι που φαίνεται η μητέρα της δεν επιθυμούσε. Ο 
πατέρας της είχε προβεί ανεπιτυχώς σε κάποιες ενέργειες, οι οποίες προσέκρουσαν 
σε άρνηση της συζύγου. 

9.  Συγκεκριμένα, ο κοινοτάρχης του χωριού στην κατάθεσή του ανάφερε ότι 
ενημέρωσε σχετικά το Γραφείο Ευημερίας γύρω στο 2005. Επίσης, το 2010 
επικοινώνησε εκ νέου με την υπεύθυνη του Γραφείου Ευημερίας Μόρφου, η οποία του 
ανέφερε ότι δεν μπορούσε να βοηθήσει την οικογένεια λόγω άρνησής της. 

10. Ένας θείος της κοπέλας ανάφερε ότι γύρω στο 2006 ενημέρωσε το Γραφείο 
Ευημερίας, αλλά δεν έγινε τίποτε, αφού έπρεπε να υπογράψουν οι γονείς της. 

11.  Ο ιερέας του χωριού ανέφερε ότι μεταξύ του 2002 και 2003 επισκέφθηκε τρεις 
φορές το Γραφείο Ευημερίας χωρίς αποτέλεσμα. Το 2004 επισκέφθηκε τοπικό 
Αστυνομικό Σταθμό όπου ενημέρωσε τον επί καθήκοντι αστυφύλακα. Αυτός τον 
συμβούλεψε να ενημερώσει το Γραφείο Ευημερίας με την εμπλοκή και του 
κοινοτάρχη. Μετά την πάροδο 5-6 μηνών, επισκέφθηκε το Γραφείο Ευημερίας χωρίς 
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πάλι αποτέλεσμα. 

12.  Ο νονός της κοπέλας ανέφερε ότι μετά από δική του συμβουλή και παρότρυνση 
ο πατέρας της είχε ενημερώσει το Γραφείο Ευημερίας χωρίς όμως αποτέλεσμα, αφού 
η μητέρα της αρνιόταν να συνεργαστεί. 

13. ∆ιερευνήθηκε το ενδεχόμενο η αστυνομία να γνώριζε οτιδήποτε, χωρίς όμως 
τούτο να επιβεβαιωθεί. Ο ιερέας, που κατάθεσε ότι ενημέρωσε τον επί καθήκοντι 
αστυφύλακα στον αστυνομικό σταθμό, δεν τον γνώριζε, αφού δεν ήταν κάτοικος της 
περιοχής. Στα ημερολόγια του σταθμού του έτους 2004 δεν υπάρχει οποιαδήποτε 
καταχώρηση. Οι τότε σταθμάρχες σε κατάθεσή τους ανέφεραν ότι δε γνώριζαν 
οτιδήποτε για το θέμα και δεν ενημερώθηκαν από οποιοδήποτε μέλος του σταθμού. 

14.  Η υπεύθυνη του Γραφείου Ευημερίας ανέφερε στην κατάθεσή της ότι κατά τα 
επτά χρόνια που υπηρετεί στην πιο πάνω θέση δε γνώριζε οτιδήποτε και 
πληροφορήθηκε σχετικά από την επιστολή του Αστυνομικού ∆ιευθυντή. Η λειτουργός 
του Γραφείου Ευημερίας που ανέλαβε το θέμα ανάφερε ότι από το 2006 που υπηρετεί 
στο Γραφείο Ευημερίας ουδέποτε περιήλθε υπόψη της οτιδήποτε σχετικό. 

15. Από τα πιο πάνω προκύπτει ότι μέλος της αστυνομίας ενημερώθηκε το 2004 
για τον εγκλεισμό της κοπέλας. Φαίνεται να είχε την άποψη πως το θέμα αφορούσε το 
Γραφείο Ευημερίας αποκλειστικά, όπου παρέπεμψε τον ιερέα του χωριού. Τα στοιχεία 
είναι ελλιπή και δεν μπορεί να υπάρξει περαιτέρω διερεύνηση. 

16.  Πέραν τούτου, από τις μαρτυρίες που υπάρχουν, έστω και εάν δεν 
συγκεκριμενοποιούνται, το θέμα τέθηκε στο Γραφείο Ευημερίας κατά καιρούς από το 
2002. 

17.  Ο φάκελος που σχηματίστηκε έχει σταλεί στις 16/6/2010 στην Νομική Υπηρεσία 
για ενημέρωση και οδηγίες. Εκ πρώτης όψεως δε φαίνεται να προκύπτει οποιοδήποτε 
ποινικό αδίκημα. 

18.  Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε 
αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.983, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.006.009.04.983 και ημερ. 
16/04/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι αρμόδια αρχή 
για τον έλεγχο των επιφανειακών και υπόγειων νερών, κατά συνέπεια και του νερού 
στο Φράγμα Πολεμιδιών, είναι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων. 

2. Παρ’ όλα αυτά, μετά από επιτόπια επίσκεψη Υγειονομικού Λειτουργού του 
Υπουργείου Υγείας στο Φράγμα Πολεμιδιών μπορούμε να αναφέρουμε τα εξής: 

(α) ∆εν υπήρχε διαρροή λυμάτων από γειτονικό χοιροστάσιο, το οποίο έχει 
αναστείλει τη λειτουργία του από το 2008. Σημειώνεται δε ότι οι λίμνες διάθεσης 
των υγρών αποβλήτων έχουν ήδη αποξηρανθεί, εκτός από μία μικρών 
διαστάσεων που αναμένεται ότι θα αποξηρανθεί κατά τη φετινή καλοκαιρινή 
περίοδο. 

(β) Είναι φυσικό το «νερό απόρριψης» που διοχετεύεται στο φράγμα Πολεμιδιών 
λόγω της λειτουργίας του συστήματος επεξεργασίας του νερού των γεωτρήσεων 
της περιοχής, να παρουσιάζει αυξημένα νιτρικά άλατα. Περισσότερες 
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λεπτομέρειες για την ποιότητα του νερού αυτού μπορούν να ζητηθούν από το 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων. 

(γ) Η τοποθεσία και ο τρόπος κατασκευής του χώρου διάθεσης σκυβάλων, καθώς 
και ο τρόπος επεξεργασίας και διάθεσης των λυμάτων δεν αποκλείουν τυχόν 
περιβαλλοντική ρύπανση. Περισσότερες λεπτομέρειες μπορούν να ζητηθούν 
από το Υπουργείο Εσωτερικών, το οποίο καταβάλλει προσπάθειες για την 
κατασκευή κατάλληλων Χ.Υ.Τ.Α., όπως προβλέπεται και από τις σχετικές 
οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και με την κατάργηση του 
υφιστάμενου χώρου απόρριψης/διάθεσης λυμάτων και τη μεταφορά τους σε 
κατάλληλο βιολογικό σταθμό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.983, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.04.983 και ημερομηνία 23 Μαρτίου 2010, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 16 
Απριλίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων είναι αντίθετα με την χρήση του υδατοφράκτη Πολεμιδιών για 
αθλοπαιδιές. Το ΤΑΥ έχει ειδοποιήσει ανάλογα τις αθλητικές οργανώσεις που 
δραστηριοποιούνται στον χώρο του, μέσω επιστολών για άμεσο τερματισμό της 
χρήσης του υδατοφράκτη και απόσυρση όλων των εγκαταστάσεών τους. 

 Η ποιότητα του νερού του φράγματος Πολεμιδιών ελέγχεται έξι φορές τον 
χρόνο για τις ποιοτικές παραμέτρους που απαιτούνται βάσει της Οδηγίας Πλαίσιο περί 
Υδάτων, στα πλαίσια της παρακολούθησης που διεξάγει το ΤΑΥ για την κατάσταση 
των υδατικών σωμάτων της Κύπρου. 

 Όσον αφορά τον έλεγχο της καταλληλότητας του νερού για κολύμβηση γίνεται 
αντιληπτό από όσα αναφέρονται πιο πάνω ότι δεν τίθεται τέτοιο θέμα αφού τα 
φράγματα δεν προορίζονται για κολύμβηση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1003, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: Αντιπλημμυρικά έργα στο ∆ήμο Πέγειας 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.009.04.1003 και ημερ. 12.4.2010, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι, η πολιτική που εφαρμόζεται για την 
επιχορήγηση της δαπάνης εκτέλεσης έργων αποχέτευσης ομβρίων υδάτων στις 
περιοχές των πόλεων, είναι η πολιτική που ακολουθείται για την επιχορήγηση των 
έργων αποχέτευσης ομβρίων υδάτων, που εκτελούνται από το Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Πάφου, όπως εγκρίθηκε με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
με αρ. 50.793 και ημερ. 17.12.1999. Συγκεκριμένα, το μερίδιο της κυβερνητικής 
επιχορήγησης διαφέρει ανάλογα με την κατηγορία των έργων, ως ακολούθως: 
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(α) Για την κατασκευή των έργων αποχέτευσης ομβρίων στους δρόμους που έχουν 
χαρακτηριστεί ως πολεοδομικά έργα, θα ισχύει η αναλογία της κυβερνητικής 
συνεισφοράς στην εκτέλεση του αντίστοιχου πολεοδομικού έργου. 

(β) Για την κατασκευή έργων αποχέτευσης ομβρίων στους άλλους δρόμους, η 
επιχορήγηση θα ανέρχεται στο 1/3 της δαπάνης. 

(γ) Για την κατασκευή των έργων αποχέτευσης ομβρίων στα δημόσια αργάκια, η 
επιχορήγηση θα ανέρχεται στα 2/3 της δαπάνης. 

 Σε διαφορετική περίπτωση, οποιοδήποτε αίτημα για παρέκκλιση από την 
υφιστάμενη πολιτική, θα πρέπει να είναι αρκούντως τεκμηριωμένο και θα πρέπει να 
τυγχάνει της έγκρισης του Υπουργικού Συμβουλίου, αφού εξασφαλισθεί εκ των 
προτέρων και η σύμφωνος γνώμη του Υπουργού Οικονομικών. 

2. Σε ό,τι αφορά το ∆ήμο Πέγειας, δεν έχει υποβληθεί ενώπιον του Υπουργείου 
Εσωτερικών οποιοδήποτε αίτημά του για παροχή από το Κράτος οικονομικής 
βοήθειας για την κατασκευή αντιπλημμυρικών έργων εντός των ∆ημοτικών του ορίων. 

3. Σημειώνεται ότι ο εν λόγω ∆ήμος, κατά καιρούς έχει προχωρήσει σε σχεδιασμό 
και κατασκευή διαφόρων αντιπλημμυρικών έργων, αξιοποιώντας προς τούτο κονδύλια 
του ∆ημοτικού Προϋπολογισμού, για εκείνα τα έργα που δεν ενέπιπταν στην υπό 
αναφορά πολιτική συγχρηματοδότησής τους και από το Κράτος. 

 Σε περίπτωση που τεθεί επίσημα αίτημα από μέρους του ∆ήμου Πέγειας για 
κάλυψη από το Κράτος μέρους δαπάνης για την κατασκευή αντιπλημμυρικών έργων, 
τότε αυτό θα μελετηθεί μέσα στα πλαίσια της υφιστάμενης πολιτικής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1029, ημερομηνίας 12 Απριλίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. 
Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.1029, η οποία αποστάλθηκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 22/04/2010, και σας πληροφορώ ότι μετά από αίτημα του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Κλαυδιάς, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας υπέδειξε στο Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως αριθμό τεμαχίων προς αξιολόγηση για διαχωρισμό 
οικοπέδων αυτοστέγασης που θα παραχωρηθούν σε δικαιούχους εκτοπισθέντες. 

2. Μετά από επιτόπια έρευνα που έγινε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
στην περιοχή που υποδείχθηκε, κρίθηκε προκαταρκτικά ως κατάλληλο για τους πιο 
πάνω σκοπούς το τεμάχιο με αρ. 522. Στο παρόν στάδιο διεξάγονται διαβουλεύσεις με 
όλες τις εμπλεκόμενες Υπηρεσίες για να αξιολογηθεί οριστικά η καταλληλότητα του 
υπό αναφορά τεμαχίου. 

3.  Όταν ολοκληρωθεί η αναφερόμενη διαδικασία αξιολόγησης του συγκεκριμένου 
τεμαχίου, και νοουμένου ότι το τεμάχιο κριθεί οριστικά ως κατάλληλο, θα προχωρήσει 
η μελέτη διαχωρισμού των οικοπέδων, που εκτιμάται ότι θα ολοκληρωθεί σε διάστημα 
δυο μηνών περίπου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1042, ημερομηνίας 15 Απριλίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Κατασκευή ανελκυστήρα στην κοινότητα Καλοπαναγιώτη, πλησίον του μοναστηριού 
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του Αγ. Ιωάννη του Λαμπαδιστή 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1042 και ημερ. 20 Απριλίου 2010, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α)  Η εκτέλεση του πιο πάνω έργου βρίσκεται ήδη σε εξέλιξη, αφού 
εξασφαλίσθηκαν οι απαραίτητες άδειες, Πολεοδομική και Οικοδομής, και οι 
εγκρίσεις των αρμόδιων Τμημάτων/Υπηρεσιών, και συγχρηματοδοτείται από το 
«Επιχειρησιακό Πρόγραμμα Αειφόρου Ανάπτυξης και Ανταγωνιστικότητας 
2007-2013». 

(β) Αποτελεί ένα πολύ πρωτοποριακό έργο για τα κυπριακά δεδομένα, με 
αποτέλεσμα αρχικά να υπάρξουν αντιδράσεις από κατοίκους της κοινότητας. 
Προς τούτο έγινε αριθμός συσκέψεων όλων των εμπλεκόμενων 
Τμημάτων/Υπηρεσιών με το συντονισμό της Επαρχιακής ∆ιοίκησης με στόχο 
τη λήψη όλων των αναγκαίων μέτρων για την προστασία του φυσικού και 
αρχιτεκτονικού περιβάλλοντος, καθώς και την ασφάλεια των χρηστών του 
ανελκυστήρα. 

(γ) Όσον αφορά στην έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, για την οποία γίνεται 
αναφορά στην Ερώτηση του κ. Περδίκη, έγιναν δυο συσκέψεις, στην παρουσία 
εκπροσώπου της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και των εμπλεκόμενων 
Τμημάτων/Υπηρεσιών, όπου συζητήθηκαν διεξοδικά οι θέσεις των Υπηρεσιών, 
καθώς και το περιεχόμενο της Έκθεσης. 

(δ) Πιο συγκεκριμένα, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως είναι της άποψης ότι η 
εν λόγω ανάπτυξη αποτελεί επένδυση και θα επιφέρει θετικά αποτελέσματα 
στην βιωσιμότητα του οικισμού αυξάνοντας την επισκεψιμότητα. Το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων, μετά από εξέταση των σχεδίων, αποφάνθηκε ότι το έργο αυτό δε 
θα προσβάλει τον παραδοσιακό πυρήνα, ούτε το μοναστήρι. Αντίθετα, θα 
βοηθήσει στην προσβασιμότητα προς το Μνημείο αυτό και θα μειώσει την 
κίνηση τροχοφόρων στους στενούς δρόμους της κοινότητας. Τέλος, η 
Υπηρεσία Περιβάλλοντος διενήργησε εκτιμήσεις για τις επιπτώσεις του έργου 
στο περιβάλλον, προτού συναινέσει στην κατασκευή του. 

(ε) Ως εκ τούτου, στις προαναφερθείσες συσκέψεις αποφασίστηκε, σε σχέση με τις 
παρατηρήσεις της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, όπως αξιολογηθούν και 
κατακυρωθούν οι προσφορές του έργου χωρίς οποιεσδήποτε αλλαγές, αφού τα 
αρμόδια Τμήματα έχουν διενεργήσει τον έλεγχο τους και έχουν θέσει τους 
όρους τους ως προς την εκτέλεση του έργου. Επίσης, αποφασίσθηκε όπως η 
κάθε Υπηρεσία/Τμήμα απαντήσει ξεχωριστά στην Επίτροπο ∆ιοίκησης 
παραθέτοντας όλα τα σχετικά σε απάντηση των ερωτημάτων που υποβάλει. 
Μετά την ενημέρωση αυτή δεν υπήρξε οποιαδήποτε νέα αλληλογραφία από 
μέρους της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και ως εκ τούτου το θέμα θεωρήθηκε λήξαν. 

(στ) Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας, ως Τελικός ∆ικαιούχος της υλοποίησης του 
έργου αυτού, σε συνεννόηση με τα άλλα αρμόδια Τμήματα/Υπηρεσίες, όπως τα 
Τμήματα Πολεοδομίας και Οικήσεως, Περιβάλλοντος και Αρχαιοτήτων, και τους 
Μελετητές του έργου, παρακολουθεί συνεχώς την πορεία εκτέλεσης του έργου, 
για να τηρούνται πιστά όλοι οι όροι και προϋποθέσεις που τέθηκαν για την 
προστασία του φυσικού περιβάλλοντος και των ιδιαίτερων χαρακτηριστικών 
του παραδοσιακού οικισμού στον πυρήνα της κοινότητας, με σεβασμό πάντοτε 
στις αρχές της βιώσιμης ανάπτυξης, της αειφορίας και της προστασίας της 
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πολιτιστικής και αρχιτεκτονικής κληρονομιάς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1050, ημερομηνίας 20 Απριλίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μέσα στα πλαίσια της αναδιοργάνωσης της Υπηρεσίας Ασθενοφόρων, 
εμπίπτει και η δημιουργία τεσσάρων νέων σταθμών (Λακατάμεια, Κέντρο Πόλης 
Λεμεσού, περιοχή Πέγειας και Ορόκλινη). 

 Βασική προϋπόθεση για τη λειτουργία των νέων σταθμών ασθενοφόρου είναι η 
ολοκλήρωση του προγράμματος κατάρτισης «∆ιασώστης - Πλήρωμα Ασθενοφόρου», 
οι απόφοιτοι του οποίου θα στελεχώνουν τους νέους σταθμούς. 

 Το Υπουργείο Υγείας βρίσκεται σε διαβούλευση με το Κέντρο 
Παραγωγικότητας Κύπρου, για να αναλάβει τη διεξαγωγή του προγράμματος 
κατάρτισης και, αν υπάρξει θετική κατάληξη, τότε το πρόγραμμα αναμένεται να 
ολοκληρωθεί το 2011. 

 Με την ολοκλήρωση του προγράμματος κατάρτισης και την αποφοίτηση των 
πρώτων διασωστών αναμένεται να ξεκινήσει και η λειτουργία των νέων σταθμών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1103, ημερομηνίας 29 

Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 
Τορναρίτη 

«Θέμα:  Σίτιση μαθητών των ορεινών κοινοτήτων που φοιτούν σε Ενιαία Ολοήμερα 
∆ημοτικά Σχολεία 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 6 Μαΐου 2010 και σε απάντηση 
της ερώτησής σας με αρ. 23.06.009.04.1103 και ημερομηνίας 29 Απριλίου 2010 σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι διάφορες ρυθμίσεις για τη σίτιση των μαθητών στα Ενιαία Ολοήμερα 
Σχολεία έγιναν με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.  Από φέτος τελειώνει 
η πιλοτική εφαρμογή του θεσμού και προχωρούμε στη θεσμοθέτησή του με 
Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο. 

2. Μέσα στα πλαίσια της γενικότερης πολιτικής για παραχώρηση επιχορηγήσεων, 
πρόθεσή μας είναι να εισηγηθούμε τη στοχευμένη επιχορήγηση της σίτισης. 
Επιχορήγηση της σίτισης θα παραχωρείται στις οικογένειες που αποδεδειγμένα 
είναι άπορες και χρήζουν της βοήθειας αυτής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1105, 

ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου Ερ. 
23.06.009.04.1105 και ημερομηνία 14 Μαΐου 2010 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση 
και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Η ενεργειακή πολιτική του κράτους όπως έχει διαμορφωθεί σε συνεργασία με 
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όλους τους εμπλεκόμενους φορείς προβλέπει την αξιοποίηση όλων των μορφών 
ανανεώσιμης ενέργειας που προσφέρονται για εκμετάλλευση στην Κύπρο. 

 Η δημιουργία και λειτουργία ηλιοθερμικών μονάδων παραγωγής ηλεκτρικής 
ενέργειας προβλέπεται τόσο στο σχέδιο δράσης 2009-2013 όσο και στο νέο σχέδιο 
δράσης 2010-2020, το οποίο ετοιμάζεται σύμφωνα με τις πρόνοιες της Οδηγίας 
2009/28/ΕΚ. Η δυναμικότητα και η ένταση ενίσχυσης των ηλιοθερμικών συστημάτων 
που προβλέπεται να εγκατασταθούν καθορίστηκαν από τη μελέτη διείσδυσης ΑΠΕ 
στην ηλεκτροπαραγωγή η οποία ετοιμάστηκε στα πλαίσια του πιο πάνω σχεδίου 
δράσης. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας, για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1106, 

ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ. 23.06.009.04.1106 και 
ημερομηνία 14 Μαΐου 2010 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα 
εξής: 

 Η αξιοποίηση των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας αποτελεί βασική 
προτεραιότητα της ενεργειακής πολιτικής του κράτους καθώς και υποχρέωση βάσει 
της Οδηγίας 2009/28/ΕΚ, η οποία θέτει στην Κύπρο στόχο 13% συνεισφορά των 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας στην τελική κατανάλωση ενέργειας και 10% 
συνεισφορά των ΑΠΕ στην τελική κατανάλωση ενέργειας στις μεταφορές το 2020. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου Βιομηχανίας και Τουρισμού προέβη σε όλες τις 
ενδεικνυόμενες ενέργειες, ούτως ώστε να μην περιοριστούν δαπάνες για ΑΠΕ αλλά 
αντίθετα να συνεχίσουν και να ενισχυθούν τα κίνητρα για αξιοποίηση και προώθηση 
όλων των μορφών ΑΠΕ, διασφαλίζοντας παράλληλα την επίτευξη των υποχρεώσεων 
της χώρας που απορρέουν από την Κοινοτική νομοθεσία. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας, για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1108, 

ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου 
Ερ.23.06.009.04.1108 και ημερομηνία 14 Μαΐου 2010 σχετικά με την πιο πάνω 
ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργικό Συμβούλιο στη Συνεδρία του 
ημερομηνίας 9.6.2010 ενέκρινε την πρόταση του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού για αύξηση του τέλους κατανάλωσης ηλεκτρισμού για τις ΑΠΕ από 
€0,22 σε €0,44. 

 Στους πίνακες που επισυνάπτονται παρουσιάζεται η μηνιαία και ετήσια 
επιβάρυνση του μέσου καταναλωτή ηλεκτρισμού καθώς και το ποσοστό αύξησης στο 
λογαριασμό του ηλεκτρισμού ανά κατηγορία, για τις περιπτώσεις επιβολής τέλους 
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0,22 και 0,44 σεντς/KWh. 

ΧΡΗΣΗ ΜΕΣΗ ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΗ 2008 (KWh). 
Πηγή : Ετήσια Έκθεση ΑΗΚ 2008 

Τέλος (σεντς/KWh) 

  0,22 0,44 

  ΜΗΝΙΑΙΑ ΕΠΙΒΑΡΥΝΣΗ 
ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ 

ΟΙΚΙΑΚΗ 4353 0,80 € 1,60 € 

ΕΜΠΟΡΙΚΗ 23249 4,26 € 8,52 € 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΗ 64284 11,79 € 23,57 € 

ΑΓΡΟΤΙΚΗ 12264 2,25 € 4,50 € 

Ο∆. 
ΦΩΤΙΣΜΟΣ 

9130 1,67 € 3,34 € 

 

ΧΡΗΣΗ ΜΕΣΗ ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΗ 2008 (KWh). 
Πηγή : Ετήσια Έκθεση ΑΗΚ 2008 

Τέλος (σεντς/KWh) 

  0,22 0,44 

  ΕΤΗΣΙΑ ΕΠΙΒΑΡΥΝΣΗ 
ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΩΝ 

ΟΙΚΙΑΚΗ 4353 9,58 € 19,15 € 

ΕΜΠΟΡΙΚΗ 23249 51,15 € 102,30 € 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΗ 64284 141,42 € 282,85 € 

ΑΓΡΟΤΙΚΗ 12264 26,98 € 53,96 € 

Ο∆. 
ΦΩΤΙΣΜΟΣ 

9130 20,09 € 40,17 € 

 

ΧΡΗΣΗ ΜΕΣΗ ΤΙΜΗ ΑΝΑ ΠΩΛΗΘΕΙΣΑ KWh 
(ΣΕΝΤΣ). Πηγή : Ετήσια Έκθεση ΑΗΚ 

2008 

Τέλος (σεντς/KWh) 

  0,22 0,44 

  ΠΟΣΟΣΤΟ ΑΥΞΗΣΗΣ 
ΛΟΓΑΡΙΑΣΜΟΥ 

ΟΙΚΙΑΚΗ 15,988 1,38% 2,76% 

ΕΜΠΟΡΙΚΗ 16,982 1,30% 2,60% 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΗ 14,955 1,47% 2,94% 

ΑΓΡΟΤΙΚΗ 15,296 1,44% 2,88% 



 

 
344 

 

Ο∆. 
ΦΩΤΙΣΜΟΣ 

14,554 1,51% 3,02% 

  
 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1109, 

ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου 
Ερ.23.06.009.04.1109 και ημερομηνία 14 Μαΐου 2010 σχετικά με την πιο πάνω 
ερώτηση και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Η αξιοποίηση και η προώθηση των Ανανεώσιμων Πηγών αποτελεί βασική 
προτεραιότητα της ενεργειακής πολιτικής του κράτους καθώς επίσης και υποχρέωση 
βάση των στόχων που έχει θέσει για την Κύπρο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή για το 2020. 

 Βασικό μέτρο τόσο για την πληρέστερη εκμετάλλευση των Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας όσο και για την επίτευξη των υποχρεωτικών στόχων αποτελεί ο 
καταρτισμός και η λειτουργία σχεδίων χορηγιών για παροχή οικονομικών κινήτρων 
υπό μορφή κυβερνητικής χορηγίας ή/και επιδότησης για ανάπτυξη επενδυτικών 
πρωτοβουλιών στον τομέα της ενθάρρυνσης της χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας. 

 Ως εκ τούτου το κράτος προτίθεται να συνεχίσει τα σχέδια χορηγιών για τις 
ΑΠΕ τόσο για το 2010 όσο και για τα επόμενα χρόνια. 

 Το σχέδιο χορηγιών για το 2010 θα ανοίξει αμέσως μετά την έγκριση του 
προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου από την Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1113, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.1113 ημερ. 
10/5/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Γεωτρήσεις που χρησιμοποιούνται από διανομείς πώλησης νερού και για 
ντεπόζιτα με κερματοδέκτες: 

 Οι Υγειονομικοί Λειτουργοί που είναι τοποθετημένοι σε περιοχές όπου 
υπάρχουν γεωτρήσεις που χρησιμοποιούνται για πώληση νερού σε 
ιδιοκτήτες/διανομείς πόσιμου νερού με βυτιοφόρο και βυτία με κερματοδέκτη, 
πραγματοποιούν επιτόπιες επισκέψεις και επιθεωρήσεις σε τακτά χρονικά 
διαστήματα και δίδουν οδηγίες για διορθωτικές ενέργειες εκεί όπου απαιτείται. 
Στις περιπτώσεις που αυτά τα «σημεία γεμίσματος» αφορούν κοινοτικές 
υδατοπρομήθειες, η εξέταση γίνεται μέσα στα πλαίσια ελέγχου του πόσιμου 
νερού των κοινοτήτων, με τη συχνότητα που απαιτείται από τον περί της 
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Ποιότητας του Νερού Ανθρώπινης Κατανάλωσης (Παρακολούθηση και 
Έλεγχος) Νόμο του 2001, που είναι πλήρως εναρμονισμένος με την Οδηγία 
98/83/ΕΚ, και σύμφωνα με το Πρωτόκολλο ∆ειγματοληψίας που γίνεται κάθε 
χρόνο με το Γενικό Χημείο του Κράτους. Στις περιπτώσεις που αυτές οι 
γεωτρήσεις είναι ιδιωτικές, έχει υποχρέωση ο ιδιοκτήτης να προβαίνει σε 
εργαστηριακό έλεγχο του νερού που διαθέτει προς πώληση σε ιδιοκτήτες 
βυτιοφόρων και να προσκομίζει τα αποτελέσματα στις Υγειονομικές Υπηρεσίες 
και παράλληλα γίνονται έλεγχοι από τους Υγειονομικούς Λειτουργούς προς 
επιβεβαίωση των αποτελεσμάτων, τουλάχιστο μία φορά το χρόνο. Στις δύο πιο 
πάνω περιπτώσεις απαιτείται από την Υγειονομική Υπηρεσία η διαμόρφωση 
κατάλληλου χώρου γεμίσματος με κατάλληλες εγκαταστάσεις και συστήματα 
απολύμανσης του παρεχόμενου νερού. 

 ∆ιατηρείται επίσης φάκελος με τα ευρήματα του Υγειονομικού Λειτουργού της 
περιοχής για κάθε επιθεώρηση και όλα τα αποτελέσματα εργαστηριακού 
ελέγχου του νερού, που γίνονται τόσο από τον ιδιοκτήτη σε διαπιστευμένα 
εργαστήρια όσο και από την Υγειονομική Υπηρεσία. 

 Ο εντοπισμός και η καταχώριση των εν λόγω γεωτρήσεων, γίνεται μετά την 
υποβολή αίτησης για εξασφάλιση Πιστοποιητικού Καταλληλότητας από τον 
ιδιοκτήτη κάθε βυτιοφόρου οχήματος και βυτίου με κερματοδέκτη, που έχει 
υποχρέωση να αναφέρει και το σημείο γεμίσματος, προσκομίζοντας και τα 
αποτελέσματα πρόσφατων εργαστηριακών εξετάσεων. Συνολικά γίνονται στις 
περιπτώσεις αυτές δειγματοληψίες τουλάχιστο τρεις φορές το χρόνο. 

2&4. Γεωτρήσεις που χρησιμοποιούνται από βιομηχανίες εμφιάλωσης νερού: 

 Τα εμφιαλωτήρια νερού εμπίπτουν στην κατηγορία των υποστατικών τροφίμων 
και υπόκεινται σε περιοδικό έλεγχο από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες του 
Υπουργείου Υγείας, με βάση την Εθνική και Κοινοτική Νομοθεσία. Σύμφωνα με 
τον Κοινοτικό Κανονισμό 852/2004/ΕΚ για την υγιεινή των τροφίμων, οι 
υπεύθυνοι επιχειρήσεων τροφίμων θεσπίζουν, εφαρμόζουν και διατηρούν 
πάγια διαδικασία ή διαδικασίες βάσει των αρχών του HACCP και ελέγχουν την 
ποιότητα του νερού τόσο στην πηγή όσο και στο τελικό προϊόν και διατηρούν 
αρχεία με όλους τους ελέγχους, τα οποία υπόκεινται σε έλεγχο από τους 
Υγειονομικούς Λειτουργούς. 

 Ανεξάρτητα με τα πιο πάνω, οι Υγειονομικές Υπηρεσίες ως η Αρμόδια Αρχή 
για τον έλεγχο του πόσιμου νερού, σε συνεργασία με το Γενικό Χημείο του 
Κράτους, καταρτίζουν κάθε χρόνο πρόγραμμα με βάση το Πρωτόκολλο 
∆ειγματοληψίας και ελέγχουν όλα τα εμφιαλωμένα νερά, με δείγματα που 
λαμβάνονται τόσο από τα εμφιαλωτήρια όσο και από αυτά που κυκλοφορούν 
στην κυπριακή αγορά. 

 Ο έλεγχος των εμφιαλωμένων νερών που προέρχονται από χώρες που δεν 
είναι Κράτη Μέλη της ΕΕ, γίνεται με οργανοληπτικούς και δειγματοληπτικούς 
ελέγχους κατά την εισαγωγή τους στα σημεία εισόδου στην Κύπρο ή κατά την 
εκφόρτωση στην αποθήκη του εισαγωγέα, παράλληλα με τον έλεγχο που 
γίνεται κατά τη διάθεσή τους προς πώληση στην κυπριακή αγορά. Όσο αφορά 
αυτά που προέρχονται από χώρες Κράτη Μέλη της ΕΕ, ελέγχονται κατά τη 
διάθεσή τους στην κυπριακή αγορά. 

 Συνολικά κατά το 2009 λήφθηκαν 164 δείγματα εμφιαλωμένων νερών για 
εργαστηριακές εξετάσεις. 
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3. Ντεπόζιτα με κερματοδέκτες: 

 Τα βυτία πώλησης πόσιμου νερού με κερματοδέκτη ρυθμίζονται με τον περί 
της Ποιότητας του Νερού Ανθρώπινης Κατανάλωσης (Παρακολούθηση και 
Έλεγχος) Νόμο του 2001 και τους περί της Ποιότητας του Νερού Ανθρώπινης 
Κατανάλωσης (∆ιάθεση από Βυτιοφόρα Οχήματα και Βυτία με Κερματοδέκτες) 
Κανονισμούς του 2004 και ελέγχονται για πρώτη φορά κατά την υποβολή 
αίτησης από τους ιδιοκτήτες για εξασφάλιση Πιστοποιητικού Καταλληλότητας 
και παρουσίασής του στην αρμόδια Τοπική Αρχή για εξασφάλιση άδειας 
εγκατάστασης. Στην αίτηση πάντοτε επισυνάπτονται και τα αποτελέσματα 
πρόσφατων εργαστηριακών αναλύσεων που έγιναν σε διαπιστευμένο χημικό 
εργαστήριο. Έλεγχοι και δειγματοληψίες του παρεχόμενου προς πώληση 
νερού γίνονται και από τους Υγειονομικούς Λειτουργούς των Υγειονομικών 
Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας ή του οικείου ∆ήμου ανάλογα με το σημείο 
εγκατάστασης του βυτίου και διατηρείται σχετικό αρχείο στα γραφεία τους. Η 
συχνότητα δειγματοληψίας στις περιπτώσεις αυτές, είναι τουλάχιστο τρείς 
φορές το χρόνο. Επανεξέταση του νερού σε κάθε βυτίο με κερματοδέκτη, 
γίνεται επίσης κάθε φορά που ζητείται από την Υγειονομική Υπηρεσία η 
ανανέωση του Πιστοποιητικού (μία φορά το χρόνο). Αξίζει να αναφερθεί ότι, ο 
κάθε επιχειρηματίας πώλησης πόσιμου νερού από βυτία με κερματοδέκτη έχει 
υποχρέωση σύμφωνα με τους περί της Ποιότητας του Νερού Ανθρώπινης 
Κατανάλωσης (∆ιάθεση από Βυτιοφόρα Οχήματα και Βυτία με Κερματοδέκτες) 
Κανονισμούς του 2004, να μεριμνά για μικροβιολογικές αναλύσεις του νερού 
που διαθέτει, τουλάχιστο μία φορά κάθε μήνα και να διατηρεί έγγραφα στα 
οποία αναγράφονται τα αποτελέσματα των αναλύσεων, τα οποία είναι πάντοτε 
στη διάθεση του Υγειονομικού Λειτουργού για το σχετικό έλεγχο. Επιπλέον οι 
ιδιοκτήτες βυτίων με κερματοδέκτη θα πρέπει να εφαρμόζουν σύστημα 
ποιοτικού ελέγχου HACCP, το οποίο ελέγχεται από Λειτουργούς των 
Υγειονομικών Υπηρεσιών. 

5. Ντεπόζιτα από τα οποία υδροδοτούνται οι κοινότητες και οι ∆ήμοι: 

 Τα ντεπόζιτα νερού που υδροδοτούν με πόσιμο νερό τις κοινότητες και τους 
∆ήμους, καθαρίζονται και συντηρούνται από τις οικείες Τοπικές Αρχές σε 
συνεργασία με το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ως Φορείς Ύδρευσης, σύμφωνα 
με τη Νομοθεσία. 

 Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας, λαμβάνουν δείγματα νερού 
από τα δίκτυα ύδρευσης (από τη βρύση του καταναλωτή), με τη συχνότητα 
που αναφέρεται στον περί της Ποιότητας του Νερού Ανθρώπινης 
Κατανάλωσης (Παρακολούθηση και Έλεγχος) Νόμο του 2001, που είναι 
πλήρως εναρμονισμένος με την Οδηγία 98/83/ΕΚ. Το πρόγραμμα γίνεται 
πάντοτε μετά από εφαρμογή Πρωτοκόλλου δειγματοληψίας σε συνεργασία με 
το Γενικό Χημείο του Κράτους και με συχνότητα τουλάχιστο πέντε (5) φορές το 
χρόνο. 

 Ο έλεγχος του νερού στις εξαγωγές των ντεπόζιτων γίνεται μόνο στις 
περιπτώσεις που βρεθεί το νερό στο δίκτυο μη συμμορφούμενο και με σκοπό 
τον εντοπισμό των αιτίων μόλυνσης και την ενημέρωση των Τοπικών Αρχών 
για λήψη διορθωτικών μέτρων. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
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Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.1114, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
10.5.2010 σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες διαθέτουν στον προϋπολογισμό τους 15.000 ευρώ 
για την αγορά και αποστολή προληπτικών φαρμακευτικών σκευασμάτων στους 
εγκλωβισμένους κτηνοτρόφους και μελισσοκόμους. 

 Για να αποστείλουν τα συγκεκριμένα σκευάσματα, πρέπει πρώτα να 
παραλάβουν τους καταλόγους στους οποίους αναγράφονται τα ονόματα των 
εγκλωβισμένων κτηνοτρόφων και μελισσοκόμων με τον αριθμό των ζώων και 
κυψελών τους αντίστοιχα. Οι κατάλογοι συντάσσονται από τους κοινοτάρχες των 
εγκλωβισμένων χωριών Ριζοκαρπάσου, Αγίας Τριάδος, Κορμακίτη και Καρπασίας και 
αποστέλλονται στην Υπηρεσία Ανθρωπιστικών Θεμάτων, η οποία στη συνέχεια τους 
διαβιβάζει στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες. 

 Η τελευταία φορά που αποστάληκαν προληπτικά φαρμακευτικά σκευάσματα 
στους εγκλωβισμένους κτηνοτρόφους και μελισσοκόμους, ήταν τον Ιανουάριο του 
2009. Το ποσό των 15.000 ευρώ που προβλέπεται στον προϋπολογισμό, αρκεί για 
την αποστολή προληπτικών φαρμακευτικών σκευασμάτων, μόνο μια φορά τον χρόνο. 
Τα προληπτικά φαρμακευτικά σκευάσματα που στάληκαν πέρσι κόστισαν 12.643 
ευρώ. 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες προμηθεύονται τα προληπτικά φαρμακευτικά 
σκευάσματα που αποστέλλονται στους εγκλωβισμένους, μέσω προσφορών. Για 
συγκεκριμένο είδος φαρμάκου δεν υποβλήθηκαν προσφορές και θα ακολουθηθεί η 
διαδικασία της αγοράς του με συνοπτικές διαδικασίες. Μόλις γίνει η παραλαβή αυτού 
του σκευάσματος θα γίνει η αποστολή των προληπτικών φαρμακευτικών 
σκευασμάτων στους εγκλωβισμένους κτηνοτρόφους και μελισσοκόμους. 

 Με την ευκαιρία θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς 
και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1117, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου  

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Αντώνη Αντωνίου με αρ. 
23.06.009.04.1117 και ημερομηνία 3 Μαΐου 2010, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 11 
Μαΐου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Έχει πρόσφατα εξευρεθεί κρατικό τεμάχιο στην περιοχή Αγίας Βαρβάρας το 
οποίο αναμένεται σύντομα να παραχωρηθεί στο ΤΑΥ για σκοπούς δημιουργίας 
αποθηκών και μετακίνησης σ’ αυτό του εργοταξίου και αποθηκών Τίμης. 

 Λόγω του ότι η άμεση μετακίνηση του εργοταξίου και των αποθηκών Τίμης 
εξυπακούει τεράστιο κόστος, αυτή προγραμματίζεται να γίνει σταδιακά. 

 Σημειώνεται ότι η λειτουργία των πιο πάνω εγκαταστάσεων δεν αποτελεί 
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οχληρή δραστηριότητα. 

 Από αισθητικής πλευράς προγραμματίζεται επιμελημένη περιποίηση των 
υφιστάμενων φρακτικών φυτών περιμετρικά του χώρου που θα βελτιώσει σημαντικά 
την όλη εικόνα των εγκαταστάσεων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1121, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 10 Μαΐου 2010, με την οποία διαβιβάζεται η πιο πάνω 
ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η διεξαγωγή επιστημονικών πειραμάτων σε ζώα στην Κύπρο διέπεται από τις 
διατάξεις των περί Ζώων (Επιστημονικά Πειράματα) Νόμων του 1995 μέχρι 2005 (Ν. 
30(Ι)95, Ν. 115(1)2000 και Ν. 133(Ι)2005) και των περί Ζώων (Επιστημονικά 
Πειράματα) Κανονισμών του 2000 (Κ∆Π 18/2000). 

 Η εθνική νομοθεσία είναι πλήρως εναρμονισμένη με την Ευρωπαϊκή και σε 
αυτή έχουν ενσωματωθεί όλες οι πρόνοιες της Οδηγίας 86/609/ΕΟΚ σχετικά με την 
προστασία των ζώων που χρησιμοποιούνται για πειραματικούς και άλλους 
επιστημονικούς σκοπούς. 

 Σύμφωνα με τη νομοθεσία, «ελεγχόμενο πείραμα» σημαίνει οποιαδήποτε 
πειραματική ή άλλη επιστημονική διαδικασία που εφαρμόζεται πάνω σε ζώο και που 
πιθανόν να έχει ως αποτέλεσμα την πρόκληση στο ζώο αυτό πόνου, ταλαιπωρίας, 
φόβου, έντασης ή μόνιμης βλάβης. 

 Σημειώνεται ότι για τη διεξαγωγή ελεγχόμενου πειράματος πάνω σε ζώο 
απαιτείται η εξασφάλιση σχετικής άδειας από το ∆ιευθυντή Κτηνιατρικών Υπηρεσιών. 
Επιτρέπεται η διεξαγωγή πειραμάτων σε ζώα μόνο όταν: 

 το πείραμα διεξάγεται σε εγκεκριμένη εγκατάσταση, 

 τα ζώα προέρχονται από εγκεκριμένη εγκατάσταση, 

 το πρόσωπο που διεξάγει το πείραμα είναι κάτοχος προσωπικής άδειας, που 
του παρέχει αυτό το δικαίωμα, και 

 το πείραμα διεξάγεται στα πλαίσια του προγράμματος εργασίας που 
υποβάλλεται για έγκριση και με βάση άδεια σχεδίου που εκδίδεται και η οποία 
εξουσιοδοτεί τη διεξαγωγή πειράματος συγκεκριμένης περιγραφής πάνω σε 
ζώο ή ζώα σε συγκεκριμένο χώρο. 

 Η χρησιμοποίηση ζώων σε πειράματα στην Κύπρο άρχισε από το Μάρτιο του 
2003 και για το σκοπό αυτό, προς το παρόν, χρησιμοποιούνται μόνο ποντίκια. 

 Η χρήση των πειραματόζωων επικεντρώνεται κυρίως στην παραγωγή και 
χρήση γενετικά τροποποιημένων μοντέλων για μελέτη βασικών βιολογικών 
λειτουργιών που αφορούν διάφορες ασθένειες, όπως νευρολογικές παθήσεις, 
κληρονομικές ασθένειες, μυϊκή δυστροφία, θαλασσαιμία, καρκίνος, διαβήτης, 
νεφροπάθειες κλπ. 
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 Τα πειράματα διεξάγονται κυρίως στις εγκαταστάσεις του Ινστιτούτου 
Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου, μέσα στα πλαίσια των ερευνητικών του 
προγραμμάτων. Το Ι.Ν.Γ.Κ. διαθέτει εγκεκριμένες εγκαταστάσεις τόσο για την εκτροφή 
και διάθεση πειραματόζωων όσο και για τη διεξαγωγή των πειραμάτων. Τις 
εγκαταστάσεις του Ινστιτούτου χρησιμοποιούν επίσης ερευνητές από το Πανεπιστήμιο 
Κύπρου, το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου, καθώς και ιδιώτες ερευνητές. 

 Τα τελευταία 3 χρόνια διεξάγονται επίσης πειράματα στο Πανεπιστήμιο 
Κύπρου, όπου υπάρχουν εγκεκριμένες για το σκοπό αυτό εγκαταστάσεις. 

 Για όλα τα ερευνητικά προγράμματα που διεξάγονται στην Κύπρο 
χρησιμοποιούνται 1800-2000 περίπου ποντίκια κάθε χρόνο και τα πειράματα 
διεξάγονται σύμφωνα με τις πρόνοιες και τις διαδικασίες της σχετικής νομοθεσίας. Τα 
πειραματόζωα κρατούνται σε αυστηρά ελεγχόμενο περιβάλλον και η διαχείρισή τους 
κρίνεται ικανοποιητική. 

 Σημειώνεται ότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση κάθε χρόνο περίπου 12 εκατομμύρια 
ζώα χρησιμοποιούνται σε πειράματα για δοκιμές ασφάλειας και τη βιοϊατρική έρευνα. 

 Στόχος της ΕΕ είναι να μειωθεί ο αριθμός των ζώων που χρησιμοποιούνται σε 
πειράματα με την προώθηση εναλλακτικών μεθόδων αντί των πειραμάτων σε ζώα, 
καθώς και ο επανακαθορισμός των πειραματικών μεθόδων, ώστε να προκαλείται όσο 
το δυνατό μικρότερη ταλαιπωρία στα ζώα. Για το σκοπό ετοιμάζεται νέα νομοθεσία, η 
οποία υπολογίζεται ότι θα τεθεί σε εφαρμογή το 2013. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1121, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Υγείας δε 
διεξάγει οποιαδήποτε ερευνητικά προγράμματα στα οποία χρησιμοποιούνται ζώα. Ούτε 
και οποιοδήποτε ευρωπαϊκό πρόγραμμα που βρίσκεται υπό την αιγίδα του Υπουργείου 
Υγείας περιλαμβάνει τη συμμετοχή ζώων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1131, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και στη σχετική επιστολή σας με αρ. 
φακ.: 23.06.009.04.1131 και ημερομηνία 11/05/2010 και σας επισυνάπτω κατάλογο με 
τη συνολική δαπάνη που είχε η αντιμετώπιση της πανδημίας της Γρίπης A (H1N1) για 
το Κυπριακό ∆ημόσιο. 

2.  Περαιτέρω, σημειώνονται τα ακόλουθα: 

 (1) Το Υπουργείο Υγείας αντιμετώπισε την πανδημία της Γρίπης A (H1N1) 
σύμφωνα με τις εισηγήσεις και συστάσεις της Παγκόσμιας Οργάνωσης 
Υγείας και του Ευρωπαϊκού Κέντρου Ελέγχου και Πρόληψης των 
Ασθενειών, τις οποίες προσάρμοσε στα Κυπριακά δεδομένα και στην 
εξέλιξη της πανδημίας. 

 (2) Το πανδημικό εμβόλιο που είχε εξασφαλισθεί από το Υπουργείο Υγείας 
και χορηγηθεί στους Κύπριους πολίτες, ήταν εγκεκριμένο από τον 
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Ευρωπαϊκό Οργανισμό Φαρμάκων και ο τρόπος χορήγησής του ήταν 
σύμφωνα με τις οδηγίες του Οργανισμού.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1132, 

ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 
Ανδρέα Κυπριανού 

«Θέμα: «Η στατική και αντισεισμική επάρκεια της γέφυρας Ζυγού» 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Η Γέφυρα Ζυγού κτίστηκε περί τα τέλη της δεκαετίας του 1970 βάσει των τότε 
ισχυόντων κανονισμών και είχε μήκος 95 μ. 

3. Τέλος της δεκαετίας του 1980 παρουσιάστηκαν ρωγμές στα βάθρα της 
γέφυρας κυρίως προς την πλευρά της Λεμεσού, λόγω των πλευρικών ωθήσεων των 
γαιών του επιχώματος. Για το λόγο αυτό κρίθηκε αναγκαία η προέκταση της γέφυρας 
έτσι ώστε να αφαιρεθεί ο όγκος του επιχώματος που ασκούσε πιέσεις. Το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων προχώρησε σε νέα μελέτη και στην προέκταση της γέφυρας (44 μ. 
προς Λεμεσό και 11 μ. προς Πλάτρες) με τελικό μήκος 150 μ. 

4. Η γέφυρα μετά την προέκτασή της βρισκόταν πάντα υπό την παρακολούθηση 
των Μηχανικών του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. Το 2005 προκηρύχθηκε διαγωνισμός 
και ανατέθηκε σε οίκο Συμβούλων Μηχανικών η εκπόνηση ειδικής μελέτης για 
προσωρινή ενίσχυση του καταστρώματος της γέφυρας η οποία εκτελέστηκε το 2006. 

5. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων παρακολουθεί τη γέφυρα με τακτικές επιτόπου 
επισκέψεις και ταυτόχρονα ετοιμάζει όρους συμβολαίου για να μπορέσει να προκηρύξει 
την προσφορά τύπου Μελέτης και Κατασκευής για ενίσχυση / ενδυνάμωση της 
γέφυρας (κατάστρωμα, βάθρα, ακρόβαθρα, θεμέλια). 

6. Η προκαταρκτική εκτίμηση κόστους για τις πιο πάνω εργασίες ανέρχεται στα 
€4,5 εκ. Στις προτάσεις του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων για τον προϋπολογισμό του 
2011 ζητήθηκε να περιληφθεί ποσό €1,0 εκ. για έναρξη των εργασιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1147, ημερομηνίας 12 Μαΐου 2010, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Η ελάττωση της επίπτωσης του καρκίνου στην Ευρώπη κατά 15% μέχρι το 
2020, είναι ένας στόχος-πρόκληση. Η στρατηγική για την Υγεία “Together for Health” 
2008-2013 είχε θέσει ως έναν από τους στόχους της να ανιχνεύσει μείζονα 
προβλήματα υγείας και να τα καταπολεμήσει μέσω ανταλλαγής πληροφοριών των KM 
και ανταλλαγής εμπειριών και βέλτιστων πρακτικών. 

 Τόσο το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο όσο και το Συμβούλιο της ΕΕ έδειξαν πολιτική 
βούληση να βοηθήσουν στην καταπολέμηση του καρκίνου. 

 (Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο: 10.04.2008/Υπουργοί της ΕΕ: υιοθέτηση 
συμπερασμάτων του Συμβουλίου της ΕΕ 10.06.2008). 

 Πάνω σε αυτή τη βάση αναπτύχθηκε και η Ευρωπαϊκή σύμπραξη “European 
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Partnership for Action Against Cancer” για την περίοδο 2009-2013. 

1. Η Κύπρος είναι ήδη ενεργό μέλος της σύμπραξης, με ιδιαίτερο ενδιαφέρον στην 
πρόληψη και τη συλλογή στοιχείων και συμμετέχει στην ομάδα αξιολόγησης 
του στρατηγικού σχεδίου όλων των KM εναντίον του καρκίνου. 

2. Επειδή στο παρόν στάδιο αναμένεται ο διορισμός της Εθνικής Επιτροπής για 
τον καρκίνο, δεν έχουν τεθεί ακόμη τα χρονοδιαγράμματα ούτε έχει γίνει 
προϋπολογισμός για τις δράσεις που προνοεί το Στρατηγικό μας σχέδιο. 

3.  Το στρατηγικό σχέδιο προνοεί συνεργασία μεταξύ διάφορων υπηρεσιών. Με 
τον επίτροπο περιβάλλοντος συνεργαζόμαστε ήδη για διάφορα προβλήματα 
∆ημόσιας Υγείας που προκύπτουν και ασφαλώς ιδιαίτερα για περιβαλλοντικά 
θέματα που αφορούν τον καρκίνο. 

4. Πιστεύουμε ότι οι σχέσεις του Υπουργείου Υγείας με τις μη κυβερνητικές 
οργανώσεις είναι άριστες. Υπάρχει μια συνεργατική σχέση 
αλληλοσυμπλήρωσης η οποία συνεχώς γίνεται πιο ουσιαστική. 

 Τόσο στα προγράμματα πρόληψης όσο και στην ανακουφιστική φροντίδα, οι 
μη κυβερνητικές οργανώσεις είναι αρωγός και συμπαραστάτης του Υπουργείου 
Υγείας. Από την άλλη το Υπουργείο Υγείας στηρίζει με θέρμη τον εθελοντισμό, επειδή 
τελικός αποδέκτης είναι είτε ο πάσχων συνάνθρωπος είτε ο κάθε πολίτης ο οποίος 
έχει δικαίωμα στην υγεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1149, ημερομηνίας 13 

Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

«ΘΕΜΑ: 5° ∆ημοτικό Σχολείο Αγλαντζιάς 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 25.5.2010 και σας διαβιβάζω την 
έκθεση της τριμελούς επιτροπής που συστάθηκε για τη διερεύνηση των προβλημάτων 
στη διάρκεια εκτέλεσης έργων αναβάθμισης των κτιρίων του 5ου ∆ημοτικού Σχολείου 
Αγλαντζιάς.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1153, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.009.04.1153 και ημερ. 
20.5.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το νέο σύστημα ελέγχου εμπορευματοκιβωτίων που εγκαταστάθηκε στο Λιμάνι 
Λεμεσού λειτουργεί με τη χρήση ιονίζουσας ακτινοβολίας και ως εκ τούτου η 
χρήση του καλύπτεται από τους Περί Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες 
Νόμους του 2002 και 2009. 

2. Με βάση τον Κανονισμό 15 των περί Προστασίας από Ιονίζουσες Ακτινοβολίες 
(Βασικές Αρχές) Κανονισμών του 2002, κάθε εργοδότης ή αδειούχο πρόσωπο, 
πρέπει να οριοθετεί ελεγχόμενες και επιβλεπόμενες ζώνες στο χώρο όπου 
γίνεται χρήση ιονίζουσας ακτινοβολίας, ώστε να ελέγχεται η πρόσβαση και να 
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μειώνεται η τυχόν έκθεση του προσωπικού και του κοινού σε ακτινοβολία. 

3. Η Υπηρεσία Ελέγχου και Επιθεώρησης για Ακτινοβολίες του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας επιθεώρησε στις 22.4.2010 τον πιο πάνω εξοπλισμό 
και το χώρο εγκατάστασής του στο Λιμάνι Λεμεσού, παρουσία όλων των 
ενδιαφερόμενων μερών και προέβη σε σχετικές μετρήσεις κατά την λειτουργία 
του συστήματος. Αντίγραφο της έκθεσης που ετοιμάστηκε και στάλθηκε σε όλα 
τα ενδιαφερόμενα μέρη επισυνάπτεται ως Παράρτημα. 

4. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων παρακολουθεί το θέμα που αφορά την χρήση του πιο πάνω 
συστήματος στο Λιμάνι Λεμεσού, ώστε να υπάρχει συμμόρφωση με τις 
διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας και να προστατεύονται αποτελεσματικά οι 
εργαζόμενοι και το κοινό από τους κινδύνους έκθεσης σε ιονίζουσα 
ακτινοβολία.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χαρίλαου 
Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1153, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«ΘΕΜΑ: Η λειτουργία ακτινολογικού συστήματος στο λιμάνι Λεμεσού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.1153 ημερομηνίας 
20/5/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα που απευθύνεται στους Γενικούς ∆ιευθυντές 
των Υπουργείων Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Συγκοινωνιών και Έργων 
και πληροφορείσθε τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, κατόπιν σχετικού αιτήματος του Τμήματος Τελωνείων, πραγματοποίησε 
στις 22/4/2010 στο λιμάνι Λεμεσού σχετικές μετρήσεις για την εκπομπή ακτινοβολίας 
από την χρήση του ακτινοδιαγνωστικού μηχανήματος. 

 Αντίγραφο της σχετικής έκθεσης του λειτουργού του Γραφείου Εργασίας με 
αριθμό φακέλου 8.15.4.1.49 και ημερομηνία 6/5/2010 στην οποία αναφέρονται τα 
αποτελέσματα των σχετικών μετρήσεων και το επίπεδο ασφάλειας, επισυνάπτεται για 
ενημέρωσή σας. 

 Πληροφορείστε περαιτέρω ότι κατά την εξέταση του ακτινοδιαγνωστικού 
εξοπλισμού τόσο από την Επιτροπή Αξιολόγησης του διαγωνισμού όσο και από την 
Επιτροπή Παραλαβής διαπιστώθηκε ότι ο σχετικός εξοπλισμός ικανοποιεί τις 
απαιτήσεις του διαγωνισμού που αφορούν τους μηχανισμούς ασφάλειας στο 
σύστημα, οι οποίες επισυνάπτονται. 

 Επιπρόσθετα το Τμήμα Τελωνείων έχει προγραμματίσει σε συνεργασία με την 
Αρχή Λιμένων Κύπρου να γίνουν κάποια έργα που αφορούν τον αποκλεισμό της 
ελεγχόμενης περιοχής με κιγκλίδωμα καθώς και την κατάλληλη σήμανση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1157, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 19 Μαΐου 2010 με αρ. Φακ. 
23.06.009.04.1157 και σας αναφέρω τα κάτωθι:  

Εισαγωγή 

 Η στρατηγική του Υπουργείου Υγείας για την αναβάθμιση και την ελεγχόμενη 
διάθεση των ήδη παρεχόμενων υπηρεσιών περιλαμβάνει, μεταξύ των άλλων, την 
αξιοποίηση της σύγχρονης τεχνολογίας και την μηχανογράφηση των υγειονομικών 
υπηρεσιών αναπτύσσοντας, εγκαθιστώντας και δημιουργώντας τις αναγκαίες 
υποδομές για την ικανοποίηση του οράματος και την διαμόρφωση της αντίληψης που 
επικρατεί σχετικά με την ασκούμενη κοινωνική πολιτική. Η Υγεία είναι κοινωνικό 
αγαθό το οποίο οφείλει το Υπουργείο Υγείας να εξασφαλίζει, να διασφαλίζει και να 
διαθέτει ισότιμα στην κοινωνία. Για το λόγο αυτό το Υ.Υ. μέσα στα πλαίσια της 
στρατηγικής του έχει δώσει ιδιαίτερη σημασία στην ηλεκτρονική υγεία και στην Ιατρική 
τηλεματική και έχει κοινοποιήσει το περίγραμμα αυτής στην Ε.Ε. (επισυνάπτεται η 
πρώτη έκδοση). Η Ε.Ε. έχει ζητήσει την επικαιροποίηση από όλα τα Κ.Μ. της 
στρατηγικής για την Ηλεκτρονική Υγεία. 

Παρούσα κατάσταση 

 Η Μηχανογράφηση των Υ.Υ. έχει αρχίσει με την τοποθέτηση και λειτουργία 
ολοκληρωμένου πληροφορικού συστήματος στα νοσοκομεία Λευκωσίας και 
Αμμοχώστου καθώς και αριθμού δομοστοιχείων σε κέντρα Υγείας και σε επαρχιακά 
Νοσοκομεία. Τα δομοστοιχεία αυτά υποστηρίζουν την λειτουργία αριθμού τηλεματικών 
εφαρμογών των οποίων προγραμματίζεται η επέκταση και ο εμπλουτισμός μέσα στα 
πλαίσια του ολοκληρωμένου συστήματος Μηχανογράφησης. 

Τηλεματικές εφαρμογές που λειτουργούν στα Νοσοκομεία Λευκωσίας και 
Αμμοχώστου 

 Στο πλαίσιο της μέχρι τώρα ανάπτυξης του Πληροφοριακού Συστήματος 
εργαστηρίων έχει υλοποιηθεί η βασική υποδομή για την αυτοματοποίηση των 
διαδικασιών παραγγελιοληψίας και υποβοήθησης του προ-αναλυτικού σταδίου αλλά 
και ολοκλήρωσης του μετα-αναλυτικού σταδίου με την τεχνική και κλινική επικύρωση 
αποτελεσμάτων και την αυτοματοποίηση στην έκδοση απαντητικών από τα 
εργαστήρια. 

 Με την εισαγωγή του Υποσυστήματος Ραδιολογίας (RIS) και την διασύνδεσή 
του με το Υποσύστημα Αποθήκευσης, Ανάκτησης και ∆ιαχείρισης Ιατρικών Εικόνων 
(PACS), έχει αλλάξει ριζικά ο τρόπος λειτουργίας ουσιαστικά όλων των 
Νοσοκομειακών Τμημάτων, καθώς πλέον όλα τα ιατρικά και απεικονιστικά δεδομένα 
βρίσκονται συγκεντρωμένα και προσβάσιμα σε ένα κοινό αρχείο. Το σύστημα αυτό 
προγραμματίζεται σύντομα να καλύψει και αριθμό κέντρων υγείας. 

 Με την εισαγωγή του συστήματος του Ηλεκτρονικού Φακέλου δίδεται 
πρόσβαση σε όλους του Ιατρούς του νοσοκομείου καθώς και των κέντρων υγείας σε 
διαβαθμισμένη πληροφορία με τρόπο ασφαλή και εμπιστευτικό. 

Τηλεματικές εφαρμογές που έχουν συζητηθεί/αξιολογηθεί με τους φορείς 
παροχής Ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης και προγραμματίζονται για 
υλοποίηση από το Υ.Υ. 

 Ανάπτυξη τηλεϊατρικής υποδομής για την υποστήριξη της διασύνδεσης των 
ΜΕΘ Παγκυπρίως καθώς και του Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου 



 

 
354 

 

(ΙΝΓΚ)1. 

 Η διασύνδεση θα πρέπει να υποστηρίζει τη μεταφορά ζωτικών παραμέτρων 
του ασθενή από τον βιοϊατρικό εξοπλισμό παρακολούθησης. Θα πρέπει επίσης να 
παρέχει την δυνατότητα τηλεδιάσκεψης αμφίδρομης επικοινωνίας. 

 Ανάπτυξη τηλεϊατρικής υποδομής για την υποστήριξη των κατ’ οίκον χρόνιων 
ασθενών που διαβιούν με υποστήριξη αναπνευστήρα. 

 Εγκατάσταση σύγχρονου συστήματος τηλεϊατρικής (τηλεκαρδιογράφου) σε 45 
σημεία ελέγχου (από τα οποία τα 38  είναι αγροτικά ιατρεία και τα 7 σημεία αποτελούν 
τα αστικά Κέντρα υγείας), κάτι που αναμένεται να  βελτιώσει τις παρεχόμενες 
υπηρεσίες υγείας στους κατοίκους των περιοχών εφαρμογής ενώ ταυτόχρονα 
αναμένεται να βελτιωθούν οι χρόνοι αντίδρασης του ιατρικού μηχανισμού ειδικά σε 
περιπτώσεις επειγόντων περιστατικών.  Η τεχνολογία της τηλεϊατρικής αναμένεται να 
συμβάλλει επίσης σημαντικά στην αποφυγή των άσκοπων διακομιδών των ασθενών 
στα νοσοκομεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1166, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

«Θέμα: Αίτημα της κοινότητας Μανδριών Πάφου να συμπεριληφθεί στην κατηγορία Γ΄, 
καθότι ο πραγματικός αριθμός των μόνιμων κατοίκων είναι πολύ μεγαλύτερος από τον 

αριθμό των εγγεγραμμένων ψηφοφόρων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1166, ημερ. 20/05/2010, με την οποία 
μας διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφαση του με αρ. 68.602, ημερ. 
31/03/2009, ενέκρινε την αναθεώρηση της πολιτικής για την Ανέγερση 
Κοινοτικών Κτιρίων, η οποία είχε εγκριθεί με την Απόφαση του με αρ. 64.281, 
ημερ. 31/08/2006, αναφορικά με το επιτρεπόμενο μέγεθος και το αντίστοιχο 
κόστος τους. 

2. Με βάση τη νέα πολιτική, ισχύουν τα πιο κάτω: 

Α´ Κατηγορία Κόστος σε € Εμβαδόν σε τ.μ. 

Κοινότητες μέχρι 500 
ψηφοφόροι 

185.000 128 

(Γραφείο Κοινοτάρχη, 30 τ.μ., 
(περιλαμβάνει και αίθουσα 
συνεδριάσεων), Γραφείο Γραμματέα 16 
τ.μ., Γραφείο Γραφέα 12 τ.μ., 
Κοινόχρηστοι χώροι 30 τ.μ., ιατρείο 40 
τ.μ.) 

Β΄ Κατηγορία   

                                            
1  Η εμπλοκή του ΙΝΓΚ εντάσσεται στα πλαίσια της δημιουργίας υποδομής για την εφαρμογή 

συστήματος ηλεκτροεγκεφαλικής καταγραφής και ερμηνείας. 
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Μέχρι 1500 ψηφοφόροι 240.000 166 

(Γραφείο Κοινοτάρχη 16 τ.μ., αίθουσα 
συνεδριάσεων 30 τ.μ, Γραφείο 
Γραμματέα 16 τ.μ., Γραφεία Γραφέα 
12τ.μ., (δύο) Κοινόχρηστοι χώροι 40 τ.μ., 
ιατρείο 40 τ.μ.) 

Γ΄ Κατηγορία   

1501 ψηφοφόροι και 
άνω 

400.000 278 

(Γραφείο Κοινοτάρχη 16 τ.μ., αίθουσα 
συνεδριάσεων 50 τ.μ Γραφείο 
Γραμματέα 16 τ.μ., κάθε Γραφείο Γραφέα 
12 τ.μ., Κοινόχρηστοι χώροι 100 τ.μ., 
ιατρείο 50 τ.μ.) 

 
Επιπρόσθετα, με σκοπό την ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης, ισχύουν τα πιο 
κάτω: 

 Εμβαδό σε τ.μ. Ύψος δαπάνης 

Α΄ Κατηγορία Μέχρι 150 (με την 
έγκριση του 
Επάρχου) 

€ 137.000 

Β΄+ Γ΄ Κατηγορία Μέχρι 200 (με την 
έγκριση του 
Επάρχου) 

€ 188.000 

 
Παράλληλα: 

(α) Σε περίπτωση που οποιοδήποτε Κοινοτικό Συμβούλιο επιθυμεί να ανεγείρει 
κτίριο με εμβαδόν μέχρι και 50% μεγαλύτερο από εκείνο που προκύπτει 
σύμφωνα με τα πιο πάνω καθορισμένα εμβαδά, χρειάζεται έγκριση του 
Υπουργού Εσωτερικών. Γι' αυτά τα επιπρόσθετα εμβαδά δεν τυγχάνουν 
οποιασδήποτε κυβερνητικής επιχορήγησης. 

(β)  Σε περίπτωση που η μορφολογία του εδάφους, όπου θα ανεγερθεί το 
Κοινοτικό Κτίριο, επιβάλλει πρόσθετα έργα, τότε το κόστος αυτών υπολογίζεται 
με ξεχωριστή δαπάνη, νοουμένου ότι υπάρχει εμπεριστατωμένη και 
τεκμηριωμένη έκθεση του οικείου Επάρχου η οποία εγκρίνεται από τον 
Υπουργό Εσωτερικών. 

(γ)  Σε περίπτωση που διατηρητέο κτίριο διαφοροποιείται σε Κοινοτικό Κτίριο, 
όπου η δαπάνη θα είναι σαφώς αυξημένη λόγω της χρήσης συγκεκριμένων 
υλικών για τη διατήρηση και ενίσχυση του παραδοσιακού χαρακτήρα του 
κτιρίου, το πρόσθετο αυτό κόστος υπολογίζεται με ξεχωριστή δαπάνη, 
νοουμένου ότι υπάρχει εμπεριστατωμένη και τεκμηριωμένη έκθεση του οικείου 
Επάρχου η οποία εγκρίνεται από τον Υπουργό Εσωτερικών. 

3.  Η κοινότητα Μανδριών Πάφου έχει σήμερα 429 συνολικά εγγεγραμμένους 
ψηφοφόρους, (384 Κύπριους και 45 Ευρωπαίους) και ως εκ τούτου κατατάσσεται 
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στην πρώτη κατηγορία. 

4.  Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1191, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Θέμα:  Το πρόβλημα που παρουσιάζεται στην εγγραφή των αγροτικών δρόμων, ως 
δημοσίων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1191, ημερ. 20/05/2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα 
και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το παρουσιαζόμενο πρόβλημα της εγγραφής υφιστάμενων αγροτικών δρόμων, 
ως δημοσίων, απασχόλησε και συνεχίζει να απασχολεί το Υπουργείο 
Εσωτερικών, το οποίο έχει προβεί σε σειρά μέτρων για την αντιμετώπισή του. 

(β) Με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 57.529, ημερ. 
13/03/2003, διατέθηκε επιπρόσθετο ποσό ύψους £1.080.000, μέσω του 
Τμήματος Κτηματολογίου & Χωρομετρίας, για την εγγραφή 1.000 χλμ 
αγροτικών δρόμων. 

(γ) Με σκοπό την επίσπευση των διαδικασιών, αλλά και για σκοπούς 
παραχώρησης πρόσθετης οικονομικής βοήθειας προς τις Κοινότητες, έχει 
θεσμοθετηθεί διαδικασία ανάθεσης εργασίας με σύμβαση σε ιδιώτες 
χωρομέτρες και η Κυβέρνηση επιδοτεί την Ένωση Κοινοτήτων που τους 
εργοδοτεί. Η προτεινόμενη διαδικασία οδηγεί σε σημαντικές εξοικονομήσεις ως 
προς τα συνολικώς καταβλητέα χωρομετρικά δικαιώματα, από μέρους των 
Κοινοτήτων, παράλληλα με την σύντμηση των αντίστοιχων διαδικασιών. 

(δ) Όπως είναι γνωστό, εντούτοις, η προώθηση της διαδικασίας εγγραφής των 
αγροτικών δρόμων προσκρούει τόσο στη δυσκολία ορισμένων από τα 
ενδιαφερόμενα Κοινοτικά Συμβούλια, να εξασφαλίσουν τις έγγραφες 
συγκαταθέσεις των ιδιοκτητών γης, όσο και στην αδυναμία των Συμβουλίων να 
αναλάβουν τις δαπάνες αποζημιώσεων που συνεπάγεται η διαδικασία 
απαλλοτρίωσης, διαδικασία η οποία στη βάση των σε ισχύ συνταγματικών και 
νομοθετικών διατάξεων καθίσταται αναπόφευκτη, χωρίς τις συγκαταθέσεις των 
ιδιοκτητών. 

(ε) Η Κυβέρνηση, για ευνόητους λόγους, δε θα μπορούσε να υιοθετήσει την 
πολιτική της επιδότησης των δαπανών απαλλοτρίωσης των Τοπικών Αρχών, 
αφού κάτι τέτοιο θα ισοδυναμούσε σε μεγάλο βαθμό με την προώθηση 
εξυπηρέτησης επί μέρους ιδιωτικών συμφερόντων, με Κυβερνητικές πιστώσεις. 
Αναμένεται, εξάλλου, από τις οικείες Τοπικές Αρχές, όπως στα πλαίσια 
άσκησης των αρμοδιοτήτων τους, ασκήσουν την επιρροή τους προς τους 
επηρεαζόμενους γαιοκτήμονες, οι οποίοι, ενδεχομένως και θα επωφεληθούν τα 
μέγιστα από την εγγραφή του οδικού δικτύου, έτσι ώστε να δώσουν την 
απαιτούμενη συγκατάθεσή τους. 

(στ) Πέρα από τα πιο πάνω, στις ενδιαφερόμενες Τοπικές Αρχές επισημαίνεται η 
δυνατότητα εξασφάλισης, ενδεχομένως, ∆ικαστικού ∆ιατάγματος, για 
διασφάλιση δικαιώματος διόδου, δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 11(1)(β), 



 

 
357 

 

του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, στις 
περιπτώσεις που αυτό έχει ασκηθεί αδιάλειπτα για περίοδο πέραν των τριάντα 
ετών. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1200, ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

«Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Κισσόνεργας για παραχώρηση κρατικής γης 
σε ιδιώτες ως αντάλλαγμα και αντί αποζημίωσης για ιδιοκτησία τους που 

απαλλοτριώθηκε για τη δημιουργία κοιμητηρίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1200 και ημερομηνία 3 Ιουνίου 2010, 
με την οποία μου έχει διαβιβασθεί η ερώτηση του Βουλευτή κ. Αντώνη Αντωνίου, σε 
σχέση με το πιο πάνω θέμα. 

2. Σύμφωνα με την υφιστάμενη Νομοθεσία (Ν.257(Ι)/2000), αποκλειστική ευθύνη 
για τη δημιουργία και λειτουργία κοιμητηρίων έχουν οι Τοπικές Αρχές. Επίσης, 
σύμφωνα με πάγια Πολιτική, το Κράτος επιχορηγεί και βοηθά οικονομικά στη 
δημιουργία κοιμητηρίων, μόνο πολύ μικρές και πτωχές κοινότητες. Προφανώς, η 
κοινότητα Κισσόνεργας δεν μπορεί να περιληφθεί σε αυτή την κατηγορία. 

3. Πληροφοριακά αναφέρεται ότι, απαντώντας σε σχετικό ερώτημα κατά τη 
διάρκεια συνάντησής μου με το Κοινοτικό Συμβούλιο Κισσόνεργας στις 16.5.2008 
εξήγησα πως, για να καταστεί δυνατή η ανταλλαγή κρατικής γης στη συγκεκριμένη 
περίπτωση, θα πρέπει, μεταξύ άλλων, να υπάρχει διαθέσιμη κρατική γη ίσης αξίας και 
να υποβληθεί αίτημα από τους ενδιαφερόμενους, το οποίο θα εξεταστεί σύμφωνα με 
τη νενομισμένη διαδικασία και θα υποβληθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο, για λήψη 
τελικής απόφασης. 

4. Επιπρόσθετα, σε μια προσπάθεια επίσπευσης των διαδικασιών, δόθηκαν 
οδηγίες στον Έπαρχο Πάφου για συνάντηση με τους ιδιοκτήτες του επηρεαζόμενου 
από την απαλλοτρίωση τεμαχίου, οι οποίοι όμως προσέφυγαν στο ∆ικαστήριο για το 
ποσό της προσφερθείσας σε αυτούς αποζημίωσης για την απαλλοτρίωση. Κατά 
συνέπεια, η συναίνεση κατέστη άνευ αντικειμένου και για να καταστεί πλέον δυνατή η 
οποιαδήποτε διαβούλευση και προώθηση της διαδικασίας ανταλλαγής, θα πρέπει 
πρώτα να οριστικοποιηθεί το ποσό της αποζημίωσης με απόφαση του ∆ικαστηρίου. 

5. Όπως έχω ήδη επισημάνει, σύμφωνα με την ισχύουσα πολιτική, το Κράτος δε 
συνεισφέρει οικονομικά στην εξασφάλιση των χώρων ανέγερσης οποιουδήποτε 
κοινοτικού Έργου (π.χ. κοιμητηρίων). Επομένως, η παραχώρηση κρατικής γης σε 
ιδιώτες ως αντάλλαγμα και αντί της αποζημίωσης που προσφέρθηκε σε αυτούς στα 
πλαίσια της διαδικασίας απαλλοτρίωσης, θα συνιστά εξαίρεση της πολιτικής αυτής. 

6. Ενόψει των πιο πάνω, δεν μπορεί να επισπευτεί η διαδικασία ανταλλαγής με 
κρατική γη, στα πλαίσια της προαναφερθείσας απαλλοτρίωσης, προτού ληφθεί 
σχετική απόφαση του ∆ικαστηρίου ως προς το τελικό ποσό της αποζημίωσης, με 
επιφύλαξη φυσικά των όσων έχω αναφέρει πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.04.1208, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 2/6/2010 και αρ. φακ. 
23.06.009.04.1208 σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιαννη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέσω των Υπηρεσιών 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων διεξάγει κοινωνικό διάλογο με θέμα τον εκσυγχρονισμό του 
θεσμού της σύνταξης χηρείας, λαμβανομένων υπόψη των σημερινών κοινωνικών και 
οικονομικών δεδομένων της Κύπρου. Το θέμα της επιμερισμένης σύνταξης χηρείας σε 
πρώην και νυν συζύγους αποτελεί μία από τις πτυχές του κοινωνικού διαλόγου. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προτίθεται να 
προχωρήσει σε σχετικές τροποποιήσεις στη Νομοθεσία Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
μετά την ολοκλήρωση του διαλόγου με τους κοινωνικούς εταίρους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1223, ημερομηνίας 28 

Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με το πιο πάνω θέμα που αφορά στη 
δημιουργία Μουσικού Σχολείου στη Λάρνακα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η δημιουργία σχολείων εναπόκειται στον προγραμματισμό του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού και της Κυβέρνησης και αποτελεί περίπλοκη υπόθεση, που 
εξαρτάται από πολλούς παράγοντες, εκπαιδευτικούς και εξω-εκπαιδευτικούς. Ο 
θεσμός του Μουσικού Σχολείου είναι πιλοτικός και το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού μελετά το θέμα της επέκτασής του σε άλλες πόλεις. Στο παρόν στάδιο το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού μελετά την επέκταση του θεσμού του Μουσικού 
Σχολείου στο Γυμνασιακό κύκλο και την εφαρμογή εξαετούς κύκλου σπουδών στη 
Λευκωσία και στη Λεμεσό, όπου λειτουργούν ήδη τα Μουσικά Λύκεια. Νοείται ότι η 
οποιαδήποτε επέκταση θα γίνει μέσα στα πλαίσια της αξιολόγησης του θεσμού, των 
προτεραιοτήτων της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης και των οικονομικών δυνατοτήτων 
του κράτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1265, 

ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1265, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 
2010 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιαννη, 
σχετικά με το πώς διασφαλίζει το Κράτος τη μη δημιουργία μονοπωλιακών 
κατασκευών σε σχέση με τις υποστηρικτικές των μαρίνων λειτουργίες, π.χ. 
συντήρηση, επιδιόρθωση, υποστήριξη σκαφών, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με τα έγγραφα του ∆ιαγωνισμού για το Σχεδιασμό, Κατασκευή, 
Χρηματοδότηση, Λειτουργία και Μεταβίβαση (D.B.F.O.T.) των προτεινόμενων 
μαρίνων ο Στρατηγικός Επενδυτής κατασκευάζει στο χώρο της μαρίνας:  

(i) Ειδικά διαμορφωμένο χερσαίο χώρο (καρνάγιο) με όλες τις αναγκαίες 
εγκαταστάσεις, εργαστήρια και έργα υποδομής, στον οποίο θα μπορούν 
να σταθμεύουν τα σκάφη για σκοπούς συντήρησης, επιδιόρθωσης κ.λπ.  
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(ii) Νηοδόχο-Ράμπα για την ανέλκυση-καθέλκυση σκαφών και  

(iii)  Προσφέρει υπηρεσίες ανέλκυσης-καθέλκυσης, συντήρησης και 
επιδιόρθωσης σκαφών. 

(β) Παρόμοιας φύσης υπηρεσίες, αλλά σε περιορισμένη κλίμακα και έκταση 
προσφέρονται σε διάφορα άλλα οργανωμένα έργα, όπως π.χ. σε μερικά 
αλιευτικά καταφύγια κ.λπ. 

 Ενόψει του ότι οι πιο πάνω υποστηρικτικές των μαρίνων λειτουργίες θα 
προσφέρονται σε όλες τις μαρίνες και αλλού, έχουμε την άποψη ότι θα αποφεύγονται 
οι μονοπωλιακές καταστάσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χαρίλαου 
Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1281, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα 
Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 21 Ιουνίου 2010, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η Στατιστική Υπηρεσία δε διαθέτει τα 
ζητούμενα στατιστικά στοιχεία.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερχόμαστε τώρα στο Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  
Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
για το θέμα «Η συμμετοχή της Cyta στη διαδικασία προσφορών για την ψηφιακή 
πλατφόρμα, παρά την αντίθετη πολιτική βούληση της πλειοψηφίας της Βουλής, όπως 
εκφράστηκε σε σειρά συγκεκριμένων νομοθετικών και άλλων διαβημάτων της 
Βουλής», θέμα εγγραφέν με εισήγηση της ολομέλειας. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαστε όλοι πολύ κουρασμένοι, εισηγούμαι να μην ξεπεράσει 
κανένας τα πέντε λεπτά.  Αν είναι δυνατό, μέσα σε τρία λεπτά να γίνει η κάθε 
τοποθέτηση τζιαι να τελειώσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό θα έλεγα, ότι έχουμε πει μέχρι δέκα, αλλά η παράκληση είναι, αν μπορεί, 
μέχρι πέντε να κάνουμε τις τοποθετήσεις μας. 

 Λοιπόν, καλώ στο βήμα το συνάδελφο το Λευτέρη το Χριστοφόρου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Η έκθεση, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει έκθεση η οποία συντάχθηκε και η οποία αφορά την 
εντολή που έλαβε η επιτροπή Θεσμών, για να ερευνήσει το πολιτικό ζήτημα, το ότι το 
διοικητικό συμβούλιο της Cyta δεν πειθάρχησε στις υποδείξεις της Βουλής.  Έγινε μια 
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συζήτηση μεγάλη για την οποία το σώμα, πλην των μελών της επιτροπής που ήταν 
παρόντα -όσα ήταν παρόντα- δεν έχει γνώση.  Αν δε θέλετε να τη δκιαβάσουμε, εγώ 
δεν έχω όρεξη να τη δκιαβάσω, να μην τη δκιαβάσουμε, αλλά σας λέω ότι λέχθηκαν 
πράγματα για τα οποία το σώμα δεν είναι ενήμερο.  Όπως επιθυμείτε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, κοιτάξετε, εάν ένα πράγμα -το είπα προηγουμένως τζιαι για τις 
τροπολογίες- που μοιράζεται γραπτώς πρέπει κάθε φορά να διαβάζεται, είναι σαν να 
θεωρούμε και δεδομένο δηλαδή ότι κανένας δε διαβάζει τίποτε!  Ε, νομίζω, έν’ αρκετό, 
επήραμέν το γραπτώς! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εντάξει, όπως θέλεις! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αφού θα είναι σύντομοι όλοι οι εκπρόσωποι, νομίζω ότι μπορεί 
ο εκπρόσωπος του ΕΥΡΩΚΟ, επειδή είναι και πρόεδρος της επιτροπής, είναι 
κατανοητό, μπορεί να χρησιμοποιήσει ένα-δύο λεπτά παραπάνω από το μειωμένο 
χρόνο που είπατε.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Εντάξει, να πει κάποια σημεία!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Λοιπόν, η έκθεση έχει κυκλοφορήσει και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως για το θέμα «Η συμμετοχή της Cyta στη διαδικασία προσφορών για 

την ψηφιακή πλατφόρμα, παρά την αντίθετη πολιτική βούληση της 
πλειοψηφίας της Βουλής, όπως εκφράστηκε σε σειρά συγκεκριμένων 

νομοθετικών και άλλων διαβημάτων της Βουλής» 

Παρόντες: 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιαννάκης Θωμά Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Ιωνάς Νικολάου 

 Πανίκκος Σταυριανός Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Αγγελίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
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συζήτησε το πιο πάνω θέμα κατ’  εντολή της ολομέλειας του σώματος σε έκτακτη 
συνεδρία της, που  πραγματοποιήθηκε στις 2 Ιουλίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, ο Επίτροπος Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο Ανώτερος 
Εκτελεστικός ∆ιευθυντής της Cyta. 

 Όπως είναι γνωστό, η ανάγκη συζήτησης του πιο πάνω θέματος σε έκτακτη 
συνεδρία της επιτροπής προέκυψε μετά από απόφαση της ολομέλειας του σώματος, 
ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή ο κοινοβουλευτικός 
εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Χρήστος Πουργουρίδης έθεσε στο 
σώμα προ ημερησίας διατάξεως την ανάγκη συζήτησης του θέματος στο Κεφάλαιο 
Τέταρτο.  Συναφώς, η ολομέλεια του σώματος αποφάσισε την παραπομπή του 
θέματος στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή για συζήτηση και υποβολή σχετικής 
έκθεσης προς το σώμα μέχρι την επόμενη συνεδρία της ολομέλειας στις 8 Ιουλίου 
2010. 

 Εισάγοντας το υπό αναφορά θέμα, ο πρόεδρος της επιτροπής προέβη σε 
αναφορά μιας σειράς ενεργειών της Βουλής με τις οποίες εκφράσθηκε η πολιτική 
βούληση της πλειοψηφίας του σώματος αναφορικά με τη συμμετοχή της Cyta στη 
διαδικασία διεκδίκησης της ψηφιακής πλατφόρμας, την οποία η Cyta αγνόησε 
συμμετέχοντας στη διαδικασία προσφορών για εξασφάλισή της. 

 Ειδικότερα, ο πρόεδρος της επιτροπής έκανε αναφορά στα ακόλουθα 
γεγονότα: 

1. Στις 25 Φεβρουαρίου 2010 κατατέθηκε στη Βουλή πρόταση νόμου από τους 
βουλευτές κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και κ. Νικόλα Παπαδόπουλο, βουλευτή της 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, με σκοπό την τροποποίηση του περί 
Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών Νόμου, ώστε να απαγορευθεί η συμμετοχή της 
Cyta στο διαγωνισμό για την ψηφιακή πλατφόρμα.   

2. Η υπό αναφορά πρόταση νόμου ψηφίστηκε σε νόμο από την ολομέλεια του 
σώματος στις 15 Απριλίου 2010. 

3. Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, ασκώντας το δικαίωμα που παρέχει σ’  αυτόν το 
άρθρο 51.1 του συντάγματος, στις 26 Απριλίου 2010 ανέπεμψε τον ψηφισθέντα 
νόμο, για επανεξέτασή του από τη Βουλή στις 6 Μαΐου 2010. 

4. Η ολομέλεια του σώματος, αποφασίζοντας βάσει του άρθρου 51.3 του 
συντάγματος, απέρριψε την αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας στις 6 
Μαΐου 2010. 

5. Ακολούθως ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας στις 20 Μαΐου 2010, ασκώντας το 
δικαίωμα που παρέχει σ’  αυτόν το άρθρο 140 του συντάγματος, προέβη σε 
αναφορά του ψηφισθέντος νόμου στο Ανώτατο ∆ικαστήριο.  Η απόφαση επί 
της αναφοράς του Προέδρου της ∆ημοκρατίας εκκρεμεί ενώπιον του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου. 

6. Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, εξετάζοντας 
τον προϋπολογισμό της Cyta για το οικονομικό έτος 2010, ο οποίος κατατέθηκε 
στη Βουλή στις 28 Φεβρουαρίου 2010, αποφάσισε κατά πλειοψηφία των μελών 
της να προχωρήσει σε εισήγηση για δέσμευση σχετικού κονδυλίου ύψους 
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€3.000.000 από συνολικό κονδύλι ύψους €13.350.000 (∆ίκτυα Προστιθέμενης 
Αξίας και Ανάπτυξης Λογισμικού) για τη διενέργεια των δαπανών σε σχέση με 
την πλατφόρμα επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης, εισήγηση η οποία έγινε δεκτή 
από την ολομέλεια του σώματος κατά την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση 
προϋπολογισμού στις 24 Μαρτίου 2010. 

7. Ακολούθως, η Cyta με επιστολή της, ημερομηνίας 31ης Μαρτίου 2010, όπως και 
το καθ’  ύλην αρμόδιο υπουργείο επίσης με επιστολή του, ημερομηνίας 9 
Απριλίου 2010, ζήτησαν από την ίδια επιτροπή την αποδέσμευση του σχετικού 
κονδυλίου, η οποία κατά πλειοψηφία των μελών της αποφάσισε τη μη 
αποδέσμευσή του.  Η απόφαση αυτή γνωστοποιήθηκε στο αρμόδιο υπουργείο 
και ειδικότερα στο γενικό διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών με επιστολή 
του γενικού διευθυντή της Βουλής ημερομηνίας 11 Μαΐου 2010.   

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο πρόεδρος της επιτροπής επισήμανε ότι, παρά 
τις πιο πάνω νομοθετικές ενέργειες, η Cyta προχώρησε με τις διαδικασίες των 
προσφορών για διεκδίκηση της ψηφιακής πλατφόρμας πριν από την 30ή Μαρτίου 
2010, δηλαδή προτού ακόμη ψηφισθεί σε νόμο από τη Βουλή ο προϋπολογισμός του 
οργανισμού για το 2010.  Οι ενέργειες της Cyta δημιουργούν εύλογα ερωτηματικά για 
τη νομιμότητα των πράξεων του οργανισμού, αφού η συμμετοχή της Cyta σε 
πλειοδοτικό διαγωνισμό επιχειρήθηκε χωρίς να έχει ουσιαστικά εκ των προτέρων 
εξασφαλισθεί νομίμως το απαιτούμενο για τη συμμετοχή αυτή κονδύλι. 

 Σύμφωνα με τον πρόεδρο της επιτροπής, η εξέλιξη του όλου θέματος και οι 
χειρισμοί που έγιναν από την πλευρά της Cyta, καθ’  ην στιγμή βρίσκονται σε εξέλιξη 
διάφορες διαδικασίες που άπτονται των νομοθετικών διαβημάτων που αναφέρονται 
πιο πάνω, εγείρουν θέματα δεοντολογίας.  Γι’  αυτό κρίνεται σκόπιμο να δοθούν οι 
αναγκαίες επεξηγήσεις για τους λόγους που η Cyta αποφάσισε να προχωρήσει με 
συμμετοχή της στον πλειοδοτικό διαγωνισμό για διεκδίκηση της πλατφόρμας επίγειας 
ψηφιακής τηλεόρασης, καθ’ ην στιγμή τα αναγκαία για το σκοπό αυτό κονδύλια που 
προβλέπονται στον προϋπολογισμό του οργανισμού για το 2010 παραμένουν 
δεσμευμένα.  Όπως σχετικά ανέφερε, στο παρόν στάδιο τίθεται θέμα προάσπισης του 
θεσμικού κύρους οργάνων της πολιτείας και ειδικότερα του νομοθετικού σώματος. 

 Καταθέτοντας τις θέσεις και απόψεις τους οι κυριότεροι από τους κληθέντες 
ενώπιον της επιτροπής και απαντώντας σε διάφορα ερωτήματα που τέθηκαν ενώπιόν 
τους, ανέφεραν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, αφού πρώτα διευκρίνισε ότι δεν 
ενεργεί ως νομικός σύμβουλος της Cyta και ότι ουδέποτε τέθηκε ενώπιόν του το όλο 
ζήτημα, επισήμανε τα ακόλουθα: 

1. Η Cyta ενήργησε με τον τρόπο που έκρινε ότι εξυπηρετούνταν καλύτερα τα 
συμφέροντά της, θεωρώντας ότι υπάρχει ηθικός μόνο περιορισμός και όχι 
θεσμικός.   

2. Το δίλημμα που είχε ενώπιόν της η Cyta συνίστατο είτε στο να μην 
προχωρήσει με συμμετοχή της στο σχετικό πλειοδοτικό διαγωνισμό και να 
αποκλεισθεί οριστικά από την όλη διαδικασία είτε στο να προχωρήσει και να 
αντιμετωπίσει τις όποιες συνέπειες.  Εν πάση περιπτώσει, αφού υπήρχε και 
εξακολουθεί να υπάρχει το ενδεχόμενο το Ανώτατο ∆ικαστήριο να κρίνει την 
ψηφισθείσα σε νόμο πρόταση νόμου αντισυνταγματική, η ενδεχόμενη μη 
συμμετοχή της θα είχε ως αποτέλεσμα η Cyta να παραμείνει αδίκως εκτός του 
διαγωνισμού. 
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3. Στη βάση του πιο πάνω διλήμματος και παρά το γεγονός ότι τα απαιτούμενα 
για διεκδίκηση της πλατφόρμας επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης κονδύλια 
παρέμεναν δεσμευμένα, η Cyta αποφάσισε να συμμετάσχει στην όλη 
διαδικασία, αφού υπήρχε η δυνατότητα το τίμημα να καταβαλλόταν 
εμπρόθεσμα και εν πάση περιπτώσει σύμφωνα με τους όρους βάσει των 
οποίων προκηρύχθηκε ο σχετικός διαγωνισμός σε διάστημα ενός μηνός. 

4. Στο διάστημα εντός του οποίου, βάσει των όρων του διαγωνισμού, παρέχεται η 
δυνατότητα καταβολής του τιμήματος η Cyta είχε τη δυνατότητα να επανέλθει  
στη Βουλή με αίτημα για αποδέσμευση των σχετικών κονδυλίων.  Σε 
περίπτωση μη εξασφάλισης της ζητούμενης αποδέσμευσης, αυτό θα είχε ως 
αποτέλεσμα να ετίθετο απλώς εκτός του διαγωνισμού, για το λόγο ότι δε θα 
κατέβαλλε έγκαιρα το σχετικό τίμημα.  Σε τέτοια περίπτωση, η όλη διαδικασία 
θα προχωρούσε με το δεύτερο επιτυχόντα προσφοροδότη χωρίς να υπάρχει 
άλλη συνέπεια παρά μόνο το ενδεχόμενο η καταβληθείσα από τη Cyta εγγύηση 
να απολεσθεί.   

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας 
επισήμανε στην επιτροπή ότι στο δεδομένο χρόνο κατά τον οποίο υποβλήθηκε από τη 
Cyta η προσφορά για συμμετοχή στο διαγωνισμό διεκδίκησης της πλατφόρμας 
επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης, δηλαδή κατά το Φεβρουάριο του 2010, ο οργανισμός 
ούτως ή άλλως δεν ήταν ενήμερος για τις προθέσεις της Βουλής, αφού ούτε ο 
προϋπολογισμός του για το έτος 2010 είχε ακόμη εγκριθεί από τη Βουλή ούτε και η 
σχετική πρόταση νόμου είχε ψηφισθεί σε νόμο.  Επισήμανε επίσης ότι η μοναδική, 
κατά τη γνώμη του, παρατυπία η οποία μπορεί να καταλογισθεί στη Cyta είναι το 
γεγονός ότι, μετέχοντας στο σχετικό διαγωνισμό, πλειοδότησε για ποσό το οποίο 
υπερβαίνει το προνοούμενο στον προϋπολογισμό του 2010 ποσό, προσεγγίζοντας τα 
€4,1 εκατομ. αντί του ποσού των €3 εκατομ., που προβλέπεται στον υπό αναφορά 
προϋπολογισμό.  Η υπέρβαση αυτή προσκρούει στην οικεία νομοθεσία, αφού 
εκφεύγει των ορίων που τίθενται απ’  αυτή δημιουργώντας κώλυμα. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο κρατικό αξιωματούχο, η συγκεκριμένη υπέρβαση του 
ύψους του σχετικού κονδυλίου που είχε εγκριθεί από τη Βουλή αποτελεί εσφαλμένη 
ενέργεια της Cyta, συνιστά παραβίαση των ορίων που τέθηκαν με τον εγκριθέντα 
προϋπολογισμό και, παρά το γεγονός ότι οι υπερβάσεις καλύπτονται συνήθως με την 
εκ των υστέρων έγκριση συμπληρωματικών πιστώσεων, η διαδικασία αυτή, κατά την 
κρίση του, δεν είναι ορθή. 

 Εν κατακλείδι, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ενώπιον της 
επιτροπής ότι οι ενέργειες της Cyta σε σχέση με την αρχική απόφαση της Βουλής για 
μη αποδέσμευση του συγκεκριμένου κονδυλίου έγιναν μέσα στα όρια που έθεσε η 
Βουλή.  Κατά τη γνώμη του, οι ενέργειες που έγιναν μπορεί να θεωρηθεί ότι 
εμπεριέχουν μόνο το στοιχείο της παράκαμψης της επιθυμίας της Βουλής και όχι της 
περιφρόνησής της, υπό το φως του ότι σε κάποιο στάδιο η Cyta θα επανερχόταν στη 
Βουλή επιχειρηματολογώντας, ώστε να τη μεταπείσει να τροποποιήσει τις αποφάσεις 
της και να αποδεσμεύσει το συγκεκριμένο κονδύλι, ύψους €3 εκατομ.   

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, ως ο εκπρόσωπος του 
καθ’  ύλην αρμόδιου υπουργείου, καταθέτοντας ενώπιον της επιτροπής, συντάχθηκε 
με τις θέσεις που εξέφρασε ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας σε σχέση με τη 
νομιμότητα των ενεργειών της Cyta.  ∆ιευκρίνισε επίσης ότι, αφού το Ανώτατο 
∆ικαστήριο αποφανθεί σε σχέση με τη συνταγματικότητα ή μη της ψηφισθείσας από 
τη Βουλή νομοθεσίας στην αναφορά του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, τότε το 
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Υπουργείο Οικονομικών θα ενεργήσει ανάλογα.  Ο ίδιος αρμόδιος δήλωσε επίσης ότι 
με την ακολουθηθείσα από τη Cyta διαδικασία εξυπηρετείται τόσο ο καταναλωτής όσο 
και το δημόσιο συμφέρον. 

 Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της Cyta, καταθέτοντας ενώπιον της 
επιτροπής, δήλωσε τα ακόλουθα: 

1. Η Cyta έλαβε το πολιτικό μήνυμα της Βουλής, όπως αυτό εκφράστηκε μέσα 
από διάφορα νομοθετικά διαβήματα, ενώ ήδη βρίσκονταν σε εξέλιξη οι 
διαδικασίες συμμετοχής της Αρχής στο διαγωνισμό για διεκδίκηση της 
πλατφόρμας της επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης.   

2. Η Cyta θεωρεί ότι η μόνη εκπεφρασμένη θέση της Βουλής έγινε μέσω της 
ψήφισης της σχετικής πρότασης νόμου, της οποίας η τύχη εκκρεμεί ενώπιον 
του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου και η οποία απαγορεύει στη Cyta να λειτουργεί από 
μόνη της ραδιοδίκτυα επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης, αλλά δεν της απαγορεύει 
να διεκδικεί μέσω του σχετικού διαγωνισμού την πλατφόρμα της επίγειας 
ψηφιακής τηλεόρασης.   

3. Σε περίπτωση που η Cyta ήταν η νικήτρια του σχετικού διαγωνισμού, θα είχε  
κατόπιν το δικαίωμα να επιδιώξει συνεργασίες για λειτουργία της πλατφόρμας 
της επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης προς συμμόρφωση με την ψηφισθείσα από 
τη Βουλή νομοθεσία.  Ερμηνεύοντας ειδικότερα τις πρόνοιες της σχετικής 
πρότασης νόμου, η Cyta θεώρησε ότι η απαγορευτική διάταξη αφορούσε αυτή 
και μόνη τη “λειτουργία” της πλατφόρμας και όχι το δικαίωμα συμμετοχής της 
στο σχετικό διαγωνισμό για εξασφάλισή της.   

4. Η βούληση του νομοθετικού σώματος έγινε απόλυτα σεβαστή από τη Cyta και 
θα συνεχίσει να γίνεται σεβαστή, εφόσον η ψηφισθείσα από τη Βουλή πρόταση 
νόμου που εκκρεμεί ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, μετά την αναφορά 
της από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, κριθεί συνταγματική. 

5. Η Cyta αποτελεί νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου, το διοικητικό συμβούλιο 
του οποίου είναι υπόλογο στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και κατ’  επέκταση 
στο Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο προβαίνει και στο διορισμό των μελών 
του.  Αφ’ ης στιγμής το κράτος εξέδωσε διάταγμα για προκήρυξη της 
διαδικασίας διεκδίκησης της πλατφόρμας επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης, η 
Cyta είχε κάθε δικαίωμα να προχωρήσει στην όλη διαδικασία ως διαγωνιζόμενη 
σε συνθήκες ελεύθερης οικονομίας. 

6. Η εκτελεστική εξουσία έχει ήδη εκφράσει την αντίθεσή της στις σχετικές 
ενέργειες του νομοθετικού σώματος με την αναπομπή κατά πρώτο λόγο της 
ψηφισθείσας πρότασης νόμου προς επανεξέταση από το σώμα και κατά 
δεύτερο λόγο με την αναφορά του ψηφισθέντος νόμου από τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας στο Ανώτατο ∆ικαστήριο. 

 Όσον αφορά ειδικότερα την υπέρβαση του προβλεφθέντος στον 
προϋπολογισμό της Cyta για το 2010 κονδυλίου ύψους €3 εκατομ., οι αξιωματούχοι 
της Cyta δήλωσαν στην επιτροπή ότι, όταν η υλοποίηση των έργων που προνοούνται 
στους ετήσιους προϋπολογισμούς αναμένεται ότι θα επεκταθεί πέραν του ενός 
οικονομικού έτους, γίνεται πρόνοια για τις δαπάνες που θα απαιτηθούν μόνο για το 
πρώτο έτος υλοποίησης.  Στη συγκεκριμένη περίπτωση από το κονδύλι των €3 
εκατομ. που περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό της Cyta για το 2010 και εγκρίθηκε 
ποσό ύψους €2 εκατομ. αφορά την άδεια λειτουργίας της πλατφόρμας και ποσό 
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ύψους €1 εκατομ. τη δαπάνη για τον εξοπλισμό.  Το συνολικό όμως ποσό για περίοδο 
δεκαπέντε χρόνων ανέρχεται στα €19 εκατομ.   

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του υπό αναφορά θέματος, πέραν της 
συζήτησης που διεξήχθη αναφορικά με τη νομιμότητα ή μη των ενεργειών της Cyta να 
προχωρήσει με συμμετοχή της στο διαγωνισμό για διεκδίκηση της πλατφόρμας  
επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης, όπως και του δεοντολογικού ή άλλου συναφούς 
ζητήματος που είναι δυνατό να δημιουργείται σε συσχετισμό με τη βούληση και τις 
ενέργειες του νομοθετικού σώματος, εγέρθηκαν επίσης διάφορα παρεμφερή ζητήματα 
που άπτονται οικονομικών και άλλων τεχνικών πτυχών του όλου θέματος.  Τα σημεία 
που προκύπτουν μέσα από τη συζήτηση των πτυχών αυτών αφενός εκφεύγουν του 
θέματος, όπως αυτό παραπέμφθηκε για εξέταση από την επιτροπή κατ’ εντολή της 
ολομέλειας, και αφετέρου δεν παρέχεται χρόνος να αναλυθούν στην παρούσα έκθεση.  
Και αυτό, λόγω του περιορισμένου χρόνου που μεσολαβεί από την παραπομπή του 
θέματος στην επιτροπή και τη συζήτησή του από την ολομέλεια στη συνεδρίαση του 
σώματος που έχει οριστεί για τις 8 Ιουλίου 2010.  Ωστόσο, τα σημεία αυτά 
περιλαμβάνονται στα τηρηθέντα πλήρη πρακτικά της συνεδρίας της επιτροπής, τα 
οποία είναι κατατεθειμένα στο Αρχείο της Βουλής και στη διάθεση όλων των μελών 
του σώματος.   

 Υπό το φως της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, των 
στοιχείων και άλλων επεξηγήσεων που κατατέθηκαν από τους κληθέντες 
κυβερνητικούς και άλλους αρμοδίους, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως αποφάσισε, σύμφωνα με τους όρους εντολής της, να 
υποβάλει την παρούσα έκθεση στο σώμα για συζήτηση, κατά τη διάρκεια της οποίας 
όλες οι πλευρές που εκπροσωπούνται στην επιτροπή έχουν επιφυλαχθεί να εκθέσουν 
τις θέσεις τους επί του υπό συζήτηση θέματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όντως, έγινε εξαντλητική συζήτηση στην επιτροπή Θεσμών και Αξιών.  Εκεί 
διεφάνη ξεκάθαρα πραγματικά ότι υπήρξε βάναυση και προκλητική παραβίαση του 
θεσμού, του θεσμού του κοινοβουλίου, υπό την έννοια του ότι δεν εισακούσθηκαν όλα 
αυτά τα οποία ουσιαστικά κατέστησαν νόμοι του κράτους.  Υπήρξε μάλιστα και μια 
πολύ σημαντική αντίφαση.  Η Αρχή Τηλεπικοινωνιών εκεί ισχυρίστηκε ότι, βάσει του 
νόμου που εψήφισε η Βουλή, είχε το δικαίωμα να συμμετάσχει στον πλειοδοτικό 
διαγωνισμό.  Όμως, γνωρίζετε πολύ καλά ότι η ίδια η Αρχή Τηλεπικοινωνιών, αλλά και 
όσοι διαφωνούσαν με το νόμο που εψηφίσαμε έσερναν τα εξ αμάξης σε όλους εμάς, 
γιατί εθεωρούσαν ότι αποκλείαμε την Αρχή Τηλεπικοινωνιών από τη διεκδίκηση της 
πλατφόρμας εις το διαγωνισμό!  Ταυτόχρονα, και η αναπομπή του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας βασίζεται στο ότι αποκλείαμε την Αρχή Τηλεπικοινωνιών από το να 
συμμετάσχει στο διαγωνισμό.  Άρα, η πρόθεση η πολιτική της Βουλής ήταν ξεκάθαρη.   

 Η Αρχή Τηλεπικοινωνιών, βασιζόμενη στην έκθεση των δικών της 
εμπειρογνωμόνων…  Κάναμε το αυτονόητο, προστατεύσαμε τα συμφέροντά της και 
τα συμφέροντα των Κυπρίων καταναλωτών, αφού η έκθεση των εμπειρογνωμόνων με 
ξεκάθαρο τρόπο έλεγε ότι η Αρχή Τηλεπικοινωνιών δεν έπρεπε να συμμετάσχει στο 
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διαγωνισμό για τη διεκδίκηση της πλατφόρμας επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης.  Και 
φυσικά τα γεγονότα που επακολούθησαν μας εδικαίωσαν πέρα για πέρα.  Το ίδιο και 
ο Γενικός Εισαγγελέας, ο οποίος ετόνισε εμφαντικά ότι η  Αρχή Τηλεπικοινωνιών δεν 
μπορούσε να υπερβεί εκείνα τα ποσά τα οποία καθόριζε η επιτροπή Οικονομικών διά 
των δεσμεύσεων.  Άρα, ουσιαστικά καταλήγουμε στο ότι υπήρξε πλήρης παράβαση 
και παραβίαση τόσο της πολιτικής βούλησης της Βουλής όσο και των ευρύτερων 
συμφερόντων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών και των καταναλωτών.   

 Εμείς θεωρούμε ταυτόχρονα όμως ότι η παρέμβαση της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών σ’ έναν πλειοδοτικό διαγωνισμό, που φαίνεται ότι στο τέλος 
εξελίσσεται σε βάρος του καταναλωτή, συνεισέφερε στο να φτάσουμε σ’ αυτά τα 
απρόσμενα ποσά, όπως ο ίδιος ο Ρυθμιστής ανέφερε, δηλαδή να αγγίξουμε τα δέκα 
εκατομμύρια της προσφοράς, με αποτέλεσμα να κινδυνεύει ο καταναλωτής να 
επωμιστεί το κόστος αυτού του ξέφρενου ρυθμού που επήρε -και με την παρουσία της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών- ο πλειοδοτικός διαγωνισμός.   

 Φαίνεται ξεκάθαρα πλέον, με όσα ακούστηκαν, με όσα διημείφθησαν, ότι εμείς 
ως Βουλή έχουμε καθήκον να προστατεύσουμε τον Κύπριο καταναλωτή.  Και φαίνεται 
ότι ο πλειοδοτικός διαγωνισμός δεν εξυπηρέτησε το στόχο για τον οποίο ουσιαστικά 
έγινε, δηλαδή το καλό του Κύπριου πολίτη, του Κύπριου καταναλωτή.  Και φαίνεται ότι 
η εξέλιξη με την παρουσία της Cyta κατά παράβαση της πολιτικής βούλησης, της 
θέλησης, της Βουλής και της δέσμευσης των κονδυλίων από την επιτροπή 
Οικονομικών, αλλά και κατά παράβαση του νόμου που ψηφίσαμε εδημιούργησε αυτή 
την ανεπιθύμητη κατάσταση στον πλειοδοτικό διαγωνισμό.  Πιστεύω ότι έχει χρέος και 
η πολιτεία και ο Ρυθμιστής να προστατέψουν τον Κύπριο καταναλωτή και να 
θεωρήσουν ότι αυτός ο πρωτόγνωρος διαγωνισμός δεν μπόρεσε να ανταποκριθεί στη 
στόχευση που είχε, στην εξυπηρέτηση του δημοσίου συμφέροντος, και να εξευρεθεί 
μια διέξοδος, για να μπορέσουμε να διαφυλάξουμε και να προστατέψουμε τον Κύπριο 
καταναλωτή, τον Κύπριο πολίτη, αλλά ταυτόχρονα και για να υπάρξει εύρυθμη 
λειτουργία της πλατφόρμας επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης.  

 Αυτά ήθελα να πω, υπερτονίζοντας για μια ακόμη φορά ότι ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός απέδειξε στην πράξη και στα δέκα χρόνια της διακυβέρνησής του, αλλά 
και τώρα ότι έγνοια και μέλημά του είναι η διαφύλαξη και διατήρηση υγιών 
ημικρατικών οργανισμών και η προστασία του δημοσίου συμφέροντος και του 
Κύπριου καταναλωτή.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Χριστοφόρου.  Οφείλω να πω ότι έκαμε ρεκόρ!  
Αντί για πέντε λεπτά που είχε, χρησιμοποίησε τρία λεπτά και τριάντα πέντε δεύτερα.  
Μπράβο του! 

 Λοιπόν, καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο το Γιαννάκη το Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ακούγοντας το συνάδελφο το Λευτέρη, πρέπει να ομολογήσω ότι διερωτήθηκα 
αν ήμαστε μαζί στην ίδια συνεδρία της ίδιας επιτροπής!  Εγώ έχω ακούσει τον έντιμο 
Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας να λέει τα ακόλουθα:   

 Πρώτον, ο προϋπολογισμός της ΑΤΗΚ δημοσιεύτηκε την 31η Μαρτίου, ενώ η 
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προθεσμία υποβολής αίτησης για συμμετοχή στο διαγωνισμό ήταν η δεύτερη 
εβδομάδα του Φεβρουαρίου.  Η ΑΤΗΚ δεν είχε άλλη εναλλακτική λύση από την 
υποβολή αίτησης, αφού ακόμα δεν είχε διαφανεί η πρόθεση της Βουλής.  Και με την 
υποβολή της αίτησης κατατέθηκε εγγυητική από μέρους της Cyta ύψους €170.000.  Ο 
ίδιος ο Γενικός Εισαγγελέας μάλιστα κατέθεσε τη θέση ότι, αν η Αρχή 
Τηλεπικοινωνιών δεν ελάμβανε μέρος στο διαγωνισμό, το αποτέλεσμα θα ήταν η 
Αρχή Τηλεπικοινωνιών να χάσει τις €170.000 και δικαιολογημένα να καθίσει στο 
σκαμνί και να δέχεται επικρίσεις.  Άρα, είπε ο Γενικός Εισαγγελέας, επιβαλλόταν η 
Αρχή Τηλεπικοινωνιών να συμμετάσχει στο διαγωνισμό.   

 ∆εύτερον, το δίλημμα που είχε μπροστά της η ΑΤΗΚ ήταν κατά πόσο έπρεπε 
να συμμετάσχει στο διαγωνισμό, δεδομένης της απόφασης της Βουλής.  Από τη μια, 
ενδεχομένως να μην της απελευθερωνόταν το κονδύλι από τη Βουλή, οπόταν το έργο 
θα πήγαινε στο δεύτερο επιτυχόντα προσφοροδότη χωρίς να ζημιώσει κανένας.  Από 
την άλλη, αν πετύχαινε, τότε θα είχε την ευκαιρία να επιστρέψει στη Βουλή και να 
δοκιμάσει ξανά να πείσει τους βουλευτές και τα κόμματα, για να της αποδεσμεύσουν 
τα κονδύλια.  Ο Γενικός Εισαγγελέας με έμφαση -και καλώ όποιο συνάδελφο ήταν 
στην ίδια επιτροπή μαζί μας να με διαψεύσει, αλλά ζητώ και τη δημοσίευση των 
πρακτικών- είπε «τίποτε το μεμπτό, τίποτα το αντιθεσμικό δεν υπάρχει στις ενέργειες 
του διοικητικού συμβουλίου της ΑΤΗΚ».  Πρόσθεσε ο Γενικός Εισαγγελέας ότι δε 
θεωρεί ότι υπήρξε κάποιος θεσμικός ή νομικός περιορισμός και απέρριψε 
τεκμηριωμένα τη θέση ότι το διοικητικό συμβούλιο της ΑΤΗΚ επέδειξε περιφρόνηση 
προς τη Βουλή.  

  Εδώ θα πω και το εξής:  ∆εν υπήρχε, κύριε Πρόεδρε, κανένας νόμος μπροστά 
στο διοικητικό συμβούλιο της ΑΤΗΚ, γιατί απλούστατα η πρόταση νόμου που 
ψηφίστηκε είχε αναπεμφθεί από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και δεν είχε πάρει τη 
δύναμη και τη μορφή οποιουδήποτε νόμου.  Αλλά, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ακόμα ένα 
μεγάλο ζήτημα:  Σε ποιον έπρεπε να υπακούσει η Αρχή Τηλεπικοινωνιών, το 
διοικητικό της συμβούλιο, στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ή στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων;  Μπορεί η Βουλή των Αντιπροσώπων να παρεμβαίνει και να 
καθορίζει επιχειρησιακά ζητήματα που αφορούν τη λειτουργία των ημικρατικών 
οργανισμών με πολιτικές αποφάσεις;  Αυτή η τακτική πρέπει να γίνει αποδεκτή, μια 
πλειοψηφία της Βουλής να ανατρέπει επιχειρησιακά προγράμματα οργανισμών, 
θέτοντάς τους ουσιαστικά εκτός μάχης σε σχέση με τους ανταγωνιστές τους;   

 Υπήρξαν, τέλος, κύριε Πρόεδρε, δύο επιχειρήματα.  Το πρώτο επιχείρημα ήταν 
ότι η Αρχή Τηλεπικοινωνιών, με τη συμμετοχή της, ανέβασε στα δέκα εκατομμύρια το 
διαγωνισμό, κάτι που θα το πληρώσει ο Κύπριος φορολογούμενος, γεγονός το οποίο 
είναι ψευδές.  Η Αρχή Τηλεπικοινωνιών αποχώρησε από το διαγωνισμό, όταν οι 
προσφορές ήταν στα τέσσερα εκατομμύρια, ενώ υπήρξαν άλλοι έξι γύροι 
προσφορών, που ανέβασαν την τιμή τελικά στα δέκα εκατομμύρια.  Το δεύτερο είναι 
ένα αστείο επιχείρημα, το οποίο θέλω απλώς να το επισημάνω.  Το έχει επαναλάβει ο 
συνάδελφος ο Λευτέρης.  Λέει ότι η πλειοψηφία της Βουλής έχει αποφασίσει να 
τηρήσει τη στάση που ετήρησε για έναν απλό λόγο, για να προστατεύσει από 
οικονομική καταστροφή την ΑΤΗΚ, η οποία θα έμπαινε σε ένα διαγωνισμό ο οποίος 
ήταν ζημιογόνος.  Εγώ σας ρωτώ, κύριοι συνάδελφοι:  Ξέρετε κανένα ιδιωτικό 
οργανισμό, κανένα επιχειρηματία, που μπαίνει σε επιχειρήσεις γνωρίζοντας ότι θα 
χρεοκοπήσει, ότι θα παττίσει η επιχείρηση;  ∆εν μπορώ πραγματικά να αντιληφθώ 
αυτή τη λογική με την οποία προσεγγίζεται αυτό το ζήτημα!  Σίγουρα, αυτοί που 
συμμετέχουν και αυτοί που έχουν πλειοδοτήσει στα δέκα εκατομμύρια ασφαλώς δεν 
είναι για να χρεοκοπήσουν!   
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 Υπάρχει όμως ένα ευρύτερο ζήτημα, κύριε Πρόεδρε, και θα κλείσω με αυτό, 
αφήνοντας πολλά άλλα θέματα πίσω.  Είναι μήπως τυχαία -εγώ θα ρωτήσω, δε θα 
απαντήσω- η στάση της πλειοψηφίας της Βουλής ή μήπως είναι αποτέλεσμα του 
γεγονότος ότι ο ένας από τους διεκδικητές αυτής της ψηφιακής πλατφόρμας ήταν 
κοινοπραξία των ιδιωτικών καναλιών της Κύπρου;  Απλώς το ρωτώ!  Μπορούμε -το 
δεύτερο ερώτημα και θα κατέβω χωρίς να το απαντήσω- να παραβιάζουμε τες αρχές 
του ελεύθερου ανταγωνισμού, απαγορεύοντας ουσιαστικά σε έναν ημικρατικό 
οργανισμό να λάβει μέρος, να συμμετάσχει και να διεκδικήσει αυτό το διαγωνισμό;  
Θα δεχόμασταν, η πλειοψηφία της Βουλής, να “κόψουμε” αυτό το δικαίωμα από 
οποιοδήποτε άλλο ιδιωτικό οργανισμό;  Οι απαντήσεις νομίζω ότι θα πρέπει να 
δοθούν εύλογα από τον καθένα, αλλά θα πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι ο κυπριακός 
λαός έχει και επίπεδο, έχει και κρίση και μπορεί να βγάζει τα δικά του συμπεράσματα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Θωμά.   

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα όσα συζητήθηκαν στη συνεδρίαση προχθές, υπό την προεδρία του κ. 
Ρίκκου Ερωτοκρίτου, νομίζω, δεν αποδίδονται πλήρως στην έκθεση, η οποία περιέχει 
την ουσία των συζητηθέντων και την περιέχει ορθά.  Τα όσα ακούστηκαν μέχρι τώρα 
από το βήμα της Βουλής και πάλι δεν καλύπτουν το εύρος εκείνο.  Άλλωστε, και ο 
χρόνος είναι περιορισμένος.   

 Για μένα δύο είναι τα κύρια σημεία.  Το πρώτο ήταν εκείνο για το οποίο 
ρωτήσαμε κιόλας το Γενικό Εισαγγελέα, εάν μπορεί η Βουλή να βάζει πολιτικά 
διλήμματα σε ημικρατικούς οργανισμούς, όταν από τη μια πλευρά είχε μια άποψη η 
Βουλή και από την άλλη πλευρά η κυβέρνησις -ο άλλος θεσμός, ο ισοϋψής και 
αντίστοιχος προς τη Βουλή- είχε άλλη άποψη, μάλιστα έχοντας και τη γνώμη του 
Γενικού Εισαγγελέα, που προχώρησε στο διάβημα που εδικαιούτο δυνάμει του 
συντάγματος.  Κατά τη δική μου άποψη, αυτό το δίλημμα δεν πρέπει να τίθεται 
ιδιαίτερα για ημικρατικούς οργανισμούς, που κάπου ακούν το νομικό τους σύμβουλο, 
τον εσωτερικό ή τον ιδιωτικό, και επιπλέον έχουν υπόψη και την άποψη του Γενικού 
Εισαγγελέα.  Όμως, στες περιπτώσεις εκείνες όπου δεν υπάρχει η αντίδρασις του 
κράτους σε ό,τι υπέδειξε η Βουλή νομίζω ότι δεν είναι θέμα διλήμματος, αλλά είναι 
θέμα υποχρέωσης αυτού του νομικού προσώπου δημοσίου δικαίου να ακούσει την 
πολιτική, έστω, υπόδειξη που πηγάζει από το νόμο που ψηφίσαμε, τον οποίο δεν 
υπέγραψε βεβαίως ο Πρόεδρος του κράτους.   

 Το δεύτερο σημείο το οποίο θέλω να θέσω, το οποίο πιστεύω ότι είναι και το 
πλέον σοβαρό, είναι ένα μήνυμα προς όλους τους ημικρατικούς οργανισμούς, ότι 
έχουν εξουσίες οι οποίες φτάνουν μέχρι τα όρια που η νομοθετική εξουσία τούς 
έδωσε.  ∆εν έχουν σύμφυτες ή άλλου είδους εξουσίες που μπορούν να ασκήσουν!  
Και εδώ το λέω αυτό, διότι, ναι, κάποια στιγμή εζήτησε έγκριση τριών εκατομμυρίων η 
Cyta, ενώ είχε φτάσει η ίδια να κάνει προσφορά τεσσάρων εκατομμυρίων ευρώ!  Με 
αυτό ως δεδομένο στέλνω εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος μια τελευταία 
προειδοποίηση προς όλους τους ημικρατικούς οργανισμούς, και δεν την περιορίζουμε 
μόνο στη Cyta:  Όταν η Βουλή καθορίζει τα όρια της δικής τους εξουσίας, θα πρέπει 
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να περιορίζονται σ’ αυτά. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Αγγελίδη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Σιζόπουλο. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Νομίζω ότι οι τελευταίες εξελίξεις όσον αφορά το θέμα που συζητάμε σήμερα 
δικαιώνουν απόλυτα τις επιλογές τις οποίες ως κόμμα από την αρχή είχαμε κάνει 
αναφορικά με το συγκεκριμένο ζήτημα.  Αυτό που θα πρέπει να τονίσουμε είναι ότι 
από την πλευρά τη δική μας δεν πιστεύουμε ότι τα πάντα πρέπει να βρίσκονται κάτω 
από κρατική διαχείριση και κρατικό έλεγχο.  Άλλο ο εποπτικός έλεγχος του κράτους, 
άλλο η διαχείριση.  ∆ε δαιμονοποιούμε τον ιδιωτικό τομέα και πιστεύουμε ότι σε 
πολλές περιπτώσεις μια αγαστή συνεργασία μπορεί να δώσει τα καλύτερα δυνατά 
αποτελέσματα.   

 Έχουμε κατηγορηθεί ότι με τη στάση την οποία τηρήσαμε εξυπηρετούμε 
ιδιωτικά συμφέροντα.  Νομίζω ότι αυτό δεν ευσταθεί στην πραγματικότητα.  Να τονίσω 
ότι από την πλευρά τη δική μας, ως κόμματος, δε διαθέτουμε ούτε ιδιωτικό 
ραδιοσταθμό ούτε ιδιωτικό τηλεοπτικό σταθμό ούτε έχουμε οποιαδήποτε εξάρτηση 
από ιδιωτικούς σταθμούς, ραδιοφωνικούς ή τηλεοπτικούς.  Και νομίζω ότι αυτό 
μπορεί να καταστεί σαφέστατο.  Μπορούμε μάλιστα να αντιστρέψουμε το ερώτημα: 
Στη βάση ποιας λογικής αυτοί που υποστήριξαν να αλλάξει την αρχική του απόφαση 
το διοικητικό συμβούλιο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών δεν εξυπηρετούν αλλότρια ή 
ιδιωτικά συμφέροντα;  Άρα, και όσοι υποστηρίζουν τη δεύτερη στην ουσία 
εξυπηρετούν τα ίδια συμφέροντα!  Νομίζω ότι αυτές είναι λογικές απλουστευμένες, οι 
οποίες δε θα πρέπει να τίθενται υπό τη μορφή διλημμάτων.   

 Εμείς θα μιλήσουμε με επιχειρήματα.  Αποφύγαμε μέχρι στιγμής να 
παραθέσουμε τα στοιχεία που έχουμε για ευνόητους λόγους.  Όμως εδώ που έχουν 
φθάσει σήμερα τα πράγματα είμαστε υποχρεωμένοι να τα καταθέσουμε.  Με ποια 
κριτήρια εμείς λάβαμε τη συγκεκριμένη απόφαση;  Έχουμε στην κατοχή μας σειρά 
υπομνημάτων της διεύθυνσης του οργανισμού -ένα αντίγραφο θα καταθέσω στα 
πρακτικά της Βουλής- στα οποία αναφέρονται με σαφήνεια ότι δε θα πρέπει σε καμιά 
περίπτωση ο οργανισμός να διεκδικήσει τη συγκεκριμένη πλατφόρμα, γιατί ακριβώς 
θα είναι ζημιογόνος και, μέσα από την εκτίμηση την οποία έχει κάνει, τα πρώτα εφτά 
χρόνια η ζημιά θα φθάσει τα €6 εκατομ.   

(Στο σημείο αυτό ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος καταθέτει στη γραμματεία τα 
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Να υπενθυμίσω ότι παράλληλα υπάρχει και μία ζημιά της τάξης των €10,5 
εκατομ. από τη Cytavision το χρόνο!  Και να θυμίσω ότι, όταν αποφασίστηκε η 
εμπλοκή στη Cytavision, μας έλεγαν ότι θα είναι κερδοφόρα!  Όμως εξακολουθεί να 
είναι ζημιογόνος.   

 Αναγιγνώσκω μερικά από τα αποσπάσματα των υπομνημάτων:  «Η 
τεχνοοικονομική μελέτη για την περίπτωση που η Cyta θα είναι ο πάροχος της 
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πλατφόρμας δείχνει αρνητική οικονομική απόδοση για όλα τα σενάρια που έχουν 
υπολογιστεί.  Επιπρόσθετα, δεν παρέχεται στη Cyta η δυνατότητα να έχει καθοριστικό 
ρόλο στη διαμόρφωση του τοπίου της ψηφιακής τηλεόρασης, αφού δε θα έχει τη 
δυνατότητα επιλογής των καναλιών που θα φιλοξενούνται στην πλατφόρμα».  
Συνεχίζει και λέει: «Ως εκ τούτου, κρίθηκε ότι πρέπει να συμμετάσχουμε περαιτέρω 
(ήδη συμμετείχαμε, σε μια πρώτη φάση, σε συνάντηση καθαρά διερευνητικού 
χαρακτήρα και χωρίς τη δέσμευση) στις διαβουλεύσεις των ιδιωτικών σταθμών για 
δημιουργία κοινοπραξίας διεκδίκησης της πλατφόρμας με στόχο τη συμμετοχή της 
Cyta στην κοινοπραξία με ποσοστό της τάξης του 20%».  Το ζητούσε το 20%, όταν 
όμως της πρόσφεραν το 20% της Cyta, η Cyta ήθελε 34%, για να έχει τον απόλυτο 
έλεγχο.  «Με τον τρόπο αυτό», λέει, «η Cyta μπορεί να παραμείνει κοντά στη 
διαδικασία λήψης σημαντικών αποφάσεων μειώνοντας όμως τον οικονομικό 
αντίκτυπο της επένδυσης για την πλατφόρμα».  Αυτά είναι μερικά από τα στοιχεία τα 
οποία υπάρχουν στην έκθεση που ετοίμασαν οι εμπειρογνώμονες του οργανισμού.   

 Την ίδια στιγμή…  Και πρέπει να σας τονίσω ότι κατέχουμε και τη δεύτερη 
μελέτη, την οποία εκπόνησε μέλος του διοικητικού συμβουλίου, με κύριο στόχο να 
αλλοιωθεί η αρχική απόφαση του διοικητικού συμβουλίου.  Όμως ακόμα και αυτή η 
μελέτη παρουσιάζει κάποια κενά.  Καταρχάς δε μας δηλώνει ποιος εκπόνησε τη 
μελέτη!  Ποιος οίκος, ποιο γραφείο;  Ποια είναι η αξιοπιστία αυτής της μελέτης, για να 
μπορέσω να τη λάβω σοβαρά υπόψη;  Απλά, επειδή ένα μέλος του διοικητικού 
συμβουλίου αποφάσισε, μετά την αρχική απόφαση, ότι θα πρέπει να καταθέσει μία 
προσωπική μελέτη η οποία θα ανατρέπει ενδεχομένως τα δεδομένα πάνω στα οποία 
στηρίχθηκε το διοικητικό συμβούλιο στην πρώτη του απόφαση, εμείς θα πρέπει να 
θεωρήσουμε ότι αυτή η μελέτη είναι τεκμηριωμένη;  Ότι είναι αξιόπιστη;  Και ότι με 
βάση αυτή τη συγκεκριμένη μελέτη θα πρέπει να αλλάξουμε την απόφασή μας και να 
οδηγήσουμε έναν ημικρατικό οργανισμό σε μια διαδικασία που, όπως απέδειξαν οι 
τεχνοκράτες του οργανισμού, θα είναι ζημιογόνος;  ∆ηλαδή ο ρόλος και στόχος ο 
δικός μας είναι να σπρώχνουμε έναν οργανισμό εν γνώσει μας σε παθητικό;  Σε 
ζημιές;  Για να εξυπηρετήσουμε ποιους;  Και το ερώτημα είναι:  Αυτή η μελέτη η οποία 
κατατέθηκε και στο τέλος έπεισε την πλειοψηφία του διοικητικού συμβουλίου να 
αλλάξει την απόφασή της ποιους εξυπηρετούσε;  Εξυπηρετούσε τα καλώς νοούμενα 
συμφέροντα του οργανισμού ή μήπως εξυπηρετούσε και εδώ ιδιωτικά συμφέροντα και 
ιδιωτικές σκοπιμότητες;  Αυτό δε μας το έχει απαντήσει κανένας μέχρι στιγμής.   

 Το επόμενο το οποίο θα ήθελα, για να μη μακρηγορώ, να τονίσω είναι το εξής:  
Πάρθηκε μια απόφαση από την πλευρά της Βουλής.  Καλώς ή κακώς!  Νομιμοποιείται 
το διοικητικό συμβούλιο ή μάλλον μέλη του διοικητικού συμβουλίου την ίδια στιγμή να 
κάνουν παρασκηνιακές διαβουλεύσεις με προσφοροδότρια εταιρεία, με κύριο στόχο 
να ανεβάσουν την προσφορά σε επίπεδο τέτοιο, που να μην υπάρχει ανταγωνισμός 
ουσιαστικά από το δεύτερο προσφοροδότη και να έρθει μετά η Cyta να αγοράσει 
υπηρεσίες σε αυξημένο κόστος από τη συγκεκριμένη εταιρεία;  Αυτά τα βλέπετε ότι 
είναι διαφάνεια;  Είναι καθαρές διαδικασίες;  Αυτά είναι ζητήματα μπροστά στα οποία 
θα πρέπει η Βουλή να κλείσει τα μάτια της και να στηρίξει αυτές τις επιλογές;   

 Νομίζω ότι πάνω σε αυτά τα ζητήματα, τα οποία είναι τα βασικά και τα κρίσιμα, 
μέχρι στιγμής δεν ακούσαμε καμία τοποθέτηση.  Εμάς, όπως πολλές φορές 
αποδείξαμε μέχρι σήμερα, σε τέτοιου είδους σοβαρά ζητήματα οι τοποθετήσεις μας 
στηρίζονται πάνω σε γεγονότα, πάνω σε δεδομένα.  Και όταν λοιπόν -ο καθένας από 
εμάς οφείλει να απαντήσει- έχουμε από τη μια πλευρά την τεκμηριωμένη, κατά την 
άποψή μας, εισήγηση των διευθυντικών στελεχών και των τεχνοκρατών του 
οργανισμού, με συγκεκριμένη ανάλυση και με συγκεκριμένες προτάσεις, και από την 
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άλλη πλευρά μία άγνωστης προέλευσης και τεκμηρίωσης εισήγηση από ένα μέλος του 
διοικητικού συμβουλίου, ανάμεσα στα δύο, ποια θα πρέπει να είναι η θέση και στάση 
μας;  Ποια από τες δύο θα πρέπει να αξιολογήσουμε και να εμπιστευθούμε;  Εγώ είμαι 
γιατρός.  Εγώ δεν είμαι ούτε οικονομολόγος ούτε μπορώ να γνωρίζω τις αναλύσεις 
αυτές ούτε πώς θα κάμω τέτοιες αναλύσεις και τέτοιες μελέτες.  Άρα λοιπόν, πρέπει 
κάπου να στηριχθούμε.  Ρωτώ:  Σε ποια από τις δύο θα στηριχθείτε;   

 Εμείς ως κόμμα θεωρήσαμε ότι η υπεύθυνη και λογική στάση είναι να 
στηριχθούμε πάνω στη μελέτη την οποία έκανε ο ίδιος ο οργανισμός.  Και ακριβώς μ’ 
αυτό τον τρόπο εμείς πιστεύουμε ότι θωρακίζουμε τον οργανισμό, ότι τον 
αποτρέπουμε από το να οδηγηθεί σε άλλες, ζημιογόνους επενδυτικές δραστηριότητες, 
γιατί ακριβώς μας ενδιαφέρει και η Αρχή Τηλεπικοινωνιών και οι άλλοι ημικρατικοί 
οργανισμοί να παραμείνουν ισχυροί, να είναι κερδοφόροι, να δραστηριοποιούνται σε 
επικερδείς επιχειρήσεις, γιατί σε καμιά περίπτωση δε θα θέλαμε να τεθεί υπό 
αμφισβήτηση η βιωσιμότητά τους και πολύ περισσότερο δε ο φορολογούμενος 
πολίτης, ο καταναλωτής, να καλείται στη συνέχεια να πληρώσει πρόσθετο κόστος, για 
να μπορέσει να παραμείνει σε βιωσιμότητα ο οργανισμός. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Σιζόπουλο. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο το Ρίκκο τον Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Επιτροπή Θεσμών και Αξιών της Βουλής, παίρνοντας εντολή από την 
ολομέλεια στην τελευταία της συνεδρίαση, την περασμένη ∆ευτέρα, σε μία τρίωρη και 
πλέον συνεδρίαση χωρίς διακοπή στην παρουσία όλων των ενδιαφερομένων και του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, διεξήλθε το θέμα, το οποίο, σε αντίθεση -και ας 
μου επιτραπεί να διαφωνήσω- με τα όσα ακούστηκαν προηγουμένως, δεν είχε καμία, 
μα καμία νομική ή νομοθετική παράμετρο.  Το ζήτημα δεν ήταν νομικό.  Το ζήτημα 
ήταν πολιτικό, όπως απορρέει και από τη διατύπωση του τίτλου: «Η συμμετοχή της 
Cyta στη διαδικασία προσφορών, παρά την αντίθετη πολιτική βούληση της 
πλειοψηφίας της Βουλής, όπως εκφράστηκε με συγκεκριμένα νομοθετικά διαβήματα».  
Ας πάρουμε τα πράγματα με τη σειρά όμως, μέσα στο σύντομο χρόνο που έχουμε. 

 Ζήτημα πρώτον: Η Βουλή ψήφισε συγκεκριμένο νόμο ο οποίος απαγόρευε στη 
Cyta  τη διεκδίκηση της ψηφιακής πλατφόρμας, διευκρινίζοντας το περιεχόμενο του 
όρου “τηλεπικοινωνίες” και αφαιρώντας από την εξουσία και τη δικαιοδοσία της Cyta 
τη δυνατότητα εμπλοκής της στες ραδιοτηλεοπτικές συχνότητες.  Και αυτό γιατί η Cyta 
επικαλείτο «εφόσον η ψηφιακή πλατφόρμα έχει να κάμει με τις τηλεπικοινωνίες, οι 
τηλεπικοινωνίες είναι αποκλειστική αρμοδιότητα της Cyta, άρα εκ των πραγμάτων 
είμαστε εμπλεκόμενοι, άρα δεν μπορείτε να μας το απαγορεύσετε».   

 Ο νόμος αυτός είναι θέμα που εκκρεμεί, μετά την αναπομπή του Προέδρου 
που ήρθε στη Βουλή και την αναφορά που ακολούθησε για τη συνταγματικότητα στο 
Ανώτατο ∆ικαστήριο, και ακόμα δεν ξεκαθάρισε.  Ταυτόχρονα όμως, δεν είναι μόνο 
αυτό.  Ταυτόχρονα, η επιτροπή Οικονομικών δέσμευσε τμήμα του συνολικού 
προϋπολογισμού της Cyta για το 2010 -συγκεκριμένα ποσό €3 εκατομ.- με εισήγηση 
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που έγινε στη Βουλή και την υπερψήφισε η ολομέλεια για δέσμευση του ποσού των 
€3 εκατομ. που ήταν προορισμένο για τη Cyta, για τη συμμετοχή της στην προσφορά 
για την επίγεια ψηφιακή τηλεόραση.  Ο νόμος ναι μεν προσβλήθηκε στο Ανώτατο 
∆ικαστήριο και, εφόσον εκκρεμεί το ξεκαθάρισμα αυτό, θα μπορούσε κάποιος να πει, 
πολιτικά πάντα, «ενόσω εκκρεμεί η διασαφήνιση της εγκυρότητας του νόμου, εγώ 
περίπου μπορώ να κάμνω ό,τι θέλω», ο προϋπολογισμός όμως πού πάει;  ∆ικαιούσαι 
να κάμνεις ό,τι θέλεις χωρίς χρήματα;  ∆ικαιούσαι να μπαίνεις σε μια διαδικασία 
προσφορών πριν από την 30ή Μαρτίου, ημερομηνία που δεσμεύτηκε το ποσό των €3 
εκατομ., και να συμμετέχεις σε έναν πλειοδοτικό διαγωνισμό, για τον οποίο δεν 
ακούστηκε όλη η αλήθεια από τους συναδέλφους;  Ενδεχομένως είτε γιατί δεν τη 
γνώριζαν είτε γιατί δεν ήθελαν να την πουν!  Μιλώ για την  πλευρά της κυβερνητικής 
παράταξης!   

 Όταν μπήκε η Cyta στο διαγωνισμό αυτό πριν από την 30ή Μαρτίου, δηλαδή 
πριν να δεσμευτεί το κονδύλι των €3 εκατομ., το έκανε έχοντας κατά νουν 
συγκεκριμένη, δρομολογημένη διαδικασία που θα ακολουθούσε και η οποία ήταν η 
εξής με βάση τους όρους των προσφορών:  Ο επιτυχών προσφοροδότης όφειλε να 
πληρώσει άμεσα με την κατακύρωση το 25% της προσφοράς.   

 Η Cyta οδήγησε την προσφορά στα €4,1 εκατομ. και αποχώρησε.  Αποχώρησε 
μη βγαίνοντας εντελώς από το παιχνίδι, αλλά καθιστάμενη η ίδια ανενεργός παίχτης, 
όπως εξηγήθηκε, που σημαίνει ότι, αν οι δύο που έμειναν δεν ενδιαφέρονται για το 
ποσό των €9 εκατομ., τότε η προσφορά επανέρχεται και κατακυρώνεται στη Cyta, 
που σταμάτησε στα €4,1 εκατομ.  Αλλά γιατί το έκαμε αυτό η Cyta και αποχώρησε…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ακούστε, εγώ σας άκουσα.  Παρακαλώ, να έχω την προσοχή σας, τελειώνω 
πάρα πολύ σύντομα. 

 Γιατί το έκαμε;  ∆ιότι η Cyta το ποσό των €3 εκατομ. το είχε υπολογισμένο ως 
μοναδική υποχρέωσή της να πληρώσει το 25% της κατακύρωσης!  Άρα…  Και 
φαίνεται καθαρά από τα ποσά ότι μπορούσε να ανεβάσει τον προϋπολογισμό, δηλαδή 
την προσφορά, μέχρι και τα €12 εκατομ.!  Άρα, να μη μας λεν κάποιοι σήμερα ότι δε 
θα ζήμιωνε κανένας, γιατί η Cyta θα πήγαινε μόνο μέχρι τα €4 εκατομ.,  και ότι 
αποχώρησε, γιατί δεν ήθελε να ζημιώσει το δημόσιο!   

 Να μείνουμε στα πολιτικά ζητήματα.  Μπαίνω και διεκδικώ προσφορά χωρίς να 
έχω χρήματα;  Από πού ήξερε η Cyta και το διοικητικό της συμβούλιο ότι η Βουλή θα 
της ενέκρινε τον προϋπολογισμό;  Από πού ως πού;  Ιδιαίτερα με εκπεφρασμένη την 
πολιτική βούληση της πλειοψηφίας της Βουλής ότι το δημόσιο, ως πολιτεία, 
συμμετέχει στην ψηφιακή πλατφόρμα με το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα μόνο, ότι δεν 
επιθυμεί να δει τη Cyta στην επίγεια ψηφιακή πλατφόρμα, για χίλιους δυο λόγους που 
δε θα τους αναλύσουμε εδώ;  Ήταν εν γνώσει της ότι ο προϋπολογισμός της καθ’ 
όσον αφορά το τμήμα των €3 εκατομ. θα απορριπτόταν ή θα δεσμευόταν! 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας -και θα έρθω στην έκθεση τώρα- ήταν παρών στη 
συνεδρίαση.  Λυπούμαι να πω όμως -και το λέω με πλήρη επίγνωση- ότι είναι 
τουλάχιστον πολιτικά αναξιοπρεπές για εμάς τους πολιτικούς να παίρνουμε νομικά 
επιχειρήματα, για να προσπαθήσουμε να τεκμηριώσουμε ή να απεκδυόμεθα της 
οποιασδήποτε πολιτικής ευθύνης. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας όταν ήταν στην επιτροπή, ρωτήθηκε ο άνθρωπος και 
μίλησε για τα νομικά ζητήματα, αν υπήρχε ή δεν υπήρχε παρανομία.  Eν τη ρύμη του 
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λόγου του βεβαίως μπορεί να έκανε χρήση εννοιών σε σχέση με το αν είναι επιτρεπτό 
θεσμικά ή δεν είναι επιτρεπτό, μια έννοια πιο χαλαρή από τον αυστηρό νομοθετικό 
περιορισμό.  Στο δικό μου το μυαλό όμως και στο μυαλό όλων που είναι χρόνια στην 
πολιτική δεν πρέπει να διαφεύγει ούτε να είναι συγχυσμένο ότι άλλο η πολιτική ευθύνη 
και άλλο η νομική ευθύνη.  Η νομική ευθύνη ούτε μας ενδιέφερε ούτε ήταν το 
αντικείμενο της συζήτησης στην επιτροπή Θεσμών.  Ήταν η πολιτική ευθύνη, η 
πολιτική ευθύνη η συγκεκριμένη, του συγκεκριμένου οργανισμού, όπως αυτών που 
προΐστανται, αλλά και αυτών που εποπτεύουν, που είναι ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας.  Και, αν ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας έχει την ευθύνη την 
επιχειρησιακή, όπως λέχθηκε εδώ από κάποια στελέχη της κυβερνητικής παράταξης, 
εγώ διερωτώμαι γιατί δεν έχει την ευθύνη για τις πράξεις και παραλείψεις των όσων 
τερατωδώς πληροφορείται ο κυπριακός λαός για τα πεπραγμένα και τις παραλείψεις 
των μελών του διοικητικού συμβουλίου. 

 Όταν μέλος του διοικητικού συμβουλίου μπαίνει με €90.000 τοις μετρητοίς μέσα 
στα ταμεία της Cyta και λέει «Μετρήστε τα, διότι αφορά είσπραξη χρημάτων από τις 
κάρτες της κινητής τηλεφωνίας, της λεγόμενης “easy card”, αυτό κι αν είναι ξέπλυμα 
βρόμικου χρήματος!  Και εγώ διερωτώμαι γιατί η ΜΟΚΑΣ μέχρι αυτή τη στιγμή δεν 
ενεπλάκη και να φωνάξει αυτό τον κύριο του διοικητικού συμβουλίου και να του πει  
«Έλα εδώ εσύ που κάνεις αυτές τις αγοραπωλησίες, τις κάρτες της κινητής 
τηλεφωνίας! Ποιοι είναι αυτοί οι έμποροι που σου έβαλαν €90.000 μέσα στη μαύρη 
σακούλα και τα έφερες στο λογιστήριο, στο ταμείο της Cyta, να τα μετρήσουν, ωσάν 
να επρόκειτο περί φυσιολογικών εισπράξεων, όταν μεγάλοι οργανισμοί παγκόσμια δε 
δέχονται να γίνονται οποιεσδήποτε πληρωμές, εισπράξεις, πέραν ορισμένου ποσού, 
παρά μόνο με τραπεζικές επιταγές;». ∆ιερωτώμαι ειλικρινά δηλαδή πώς κάποιοι 
θέλουν να αντιμετωπίσουν τη νοημοσύνη μας! 

 Ή όταν πρωτοσέλιδα των εφημερίδων μιλούν για αγορές που αφορούν ακίνητη 
περιουσία, που είναι σκάνδαλο.  Ανοίξτε τα σημερινά φύλλα.  ∆ε θα παραπέμψω σε 
συγκεκριμένη εφημερίδα.  Ναι, αλλά, όταν τα ακούει αυτά ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας, δεν μπορεί να βρίσκεται σε μια κατάσταση νιρβάνα και να 
προβληματίζεται αν θα επαναδιορίσει το ίδιο διοικητικό συμβούλιο ή άλλο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη.  Πέραν του ότι δεν αποτελεί τεκμήριο για κανέναν το δημοσίευμα… 
Αλλά το να αναφέρεσαι στον Πρόεδρο ότι βρίσκεται σε κατάσταση νιρβάνα…  
Κάποιος περιέρχεται σε αυτή την κατάσταση, εφόσον κάνει λήψη κάποιων ουσιών. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σε παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη!  Σε παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να μη με παρακαλάς καθόλου.  Εγώ ζητώ να αποσυρθεί. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Άκουσα.  ∆ε σου επιτρέπω να μου μιλήσεις άλλο.  Με βάση τον κανονισμό, ναι, 
πρέπει να σου δώσω το λόγο. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εσύ;   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι, πρέπει να σου δώσω το λόγο.  Άκουσα την ερώτησή σου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έδωσέ μου τον ο Πρόεδρος της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ε, ωραία!  Θα σου απαντήσω στην ερώτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ ζητώ να αποσυρθεί.  Είναι ύβρις αυτό το πράγμα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆εν το αποσύρω!  Όταν λέω “νιρβάνα”, είναι στο δικό σου το μυαλό που 
συνοδεύεται με ουσίες!  Εννοώ πολιτική νιρβάνα και δεν το αποσύρω!  Εννοώ μια 
κατάσταση πλήρους πολιτικού εφησυχασμού και αδιαφορίας για τα τεκταινόμενα, 
ωσάν να μη συμβαίνει τίποτε, που οδηγεί σε ενδεχόμενο επαναδιορισμού αυτών των 
ατόμων κατά τρόπο πολιτικά και ηθικά απαράδεκτο και χωρίς οποιοδήποτε 
αντίκρισμα σε σχέση με την αποδοχή από την κοινωνία σε σχέση με τα όσα έκαναν ή 
παρέλειψαν να κάνουν. 

 Και επανέρχομαι σε αυτό το οποίο έλεγα, όταν είχα διακοπεί.  Όταν σήμερα τα 
φύλλα γράφουν ότι μέλη του διοικητικού συμβουλίου προέβησαν σε αγορά γης, 
πολυκατοικίας, η οποία έπρεπε να εξεταστεί, δεν είναι καθήκον του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας, που έχει την επιχειρησιακή ευθύνη, όπως την επικαλεστήκατε, να ορίσει 
ανακριτές ή να καλέσει τη ΜΟΚΑΣ για τα ζητήματα των €90.000; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, για όνομα του Θεού πλέον!  Αγόρασαν από μόνοι τους οι σύμβουλοι, 
επειδή το γράφει μια εφημερίδα; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, σας παρακαλώ!  Μη χάνετε την ψυχραιμία σας!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Καθόλου δεν τη χάνω! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μη χάνετε την ψυχραιμία σας! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 



 

 
375 

 

 Εξοργίζομαι από τις ύβρεις σας όμως!  

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Να μην εξοργίζεστε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να τις πεις εκτός Βουλής, για να μπορούν να σου κινήσουν αγωγή! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Να μην εξοργίζεστε!  Αμφιβάλλετε, κύριε Κατσουρίδη, ότι μέλος του διοικητικού 
συμβουλίου εμφανίστηκε με €90.000 στα ταμεία της Cyta;  Αμφιβάλλετε, ναι ή όχι;  
Απαντήστε μου! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πριν αποφασίσουν αυτοί που ερευνούν, δικαστής δε γίνομαι!  Αλλά σου 
επαναλαμβάνω… 

  Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εγώ δικαιούμαι να λέω ό,τι θέλω! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κάνε τη δήλωση έξω!  Εκτός που τούντο βήμα! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σε παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη, σε παρακαλώ!   Άσε με να τελειώσω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Ερωτοκρίτου, ολοκληρώνετε! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μη χάνετε την ψυχραιμία σας! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν μπορεί, κύριε Πρόεδρε, να συνεχίσει αυτή η συζήτηση και να ανεχόμαστε 
κάποιον να βρίζει ανθρώπους ατεκμηρίωτα, περιλαμβανομένου του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆εν έχω βρίσει κανέναν και ιδιαίτερα δεν έχω βρίσει τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας.  Ακούστε!  Μην προσπαθείτε τις πολιτικές σας ευθύνες που έχετε ως το 
μεγάλο κόμμα της κυβέρνησης να τις επεκτείνετε μετακυλίοντάς τις κατά τρόπο που 
να καταλαμβάνει όλη την αίθουσα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Ερωτοκρίτου, ο χρόνος ολοκληρώνεται! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …όταν εγώ μιλώ μόνο για τη συγκεκριμένη καρέκλα.  Και, όταν μιλώ για 
συγκεκριμένη καρέκλα, εννοώ ότι μιλώ για συγκεκριμένο ζήτημα.  Τον Πρόεδρο της 
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∆ημοκρατίας ως θεσμό τον σέβομαι και τον υπολήπτομαι και δε θέλει επιβεβαίωση 
από εμένα από αυτό το βήμα.  Τα όσα λέω έχουν σχέση με τις πολιτικές πράξεις και 
παραλείψεις και να μην εκνευρίζεστε ούτε να χάνετε την ψυχραιμία σας.  Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Ερωτοκρίτου, ολοκληρώνετε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.  Τελειώνω.  Με διέκοψαν τέσσερις φορές, κύριε 
Πρόεδρε.  Τι να κάνω;  Τελειώνω. 

 Όλα αυτά λοιπόν πρέπει να οδηγήσουν στο διορισμό ανακριτών και έπρεπε ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας -έχει καθήκον στο πλαίσιο των αρμοδιοτήτων του- ήδη να 
το έχει πράξει και οφείλει να το πράξει τώρα. 

 Τέλος και τελειώνω.  ∆εν μπορεί να μελετάται και να βγαίνει ως πληροφόρηση 
προς τα έξω ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας μελετά επαναδιορισμό των 
συγκεκριμένων ατόμων.  Τα συγκεκριμένα άτομα και ατομικά και συλλογικά τελούν -δε 
με ενδιαφέρουν οι νομικές κατηγορίες, δε με ενδιαφέρει η έρευνα της αστυνομίας, εγώ 
δεν είμαι αστυνομικός ούτε δικαστής, είναι πολιτικά που μιλώ- κάτω από σοβαρότατη 
πολιτική αποδοκιμασία από το σύνολο πρώτα και πάνω απ’ όλα των εργαζομένων 
της Cyta.  ∆ιαβάστε τις ανακοινώσεις που έχουν βγάλει οι σύλλογοι των εργαζομένων.  
Πέραν του ότι και όλοι οι πολίτες παρακολουθούν κατάπληκτοι το τι συμβαίνει στη 
Cyta χωρίς να επεμβαίνει κανένας! 

 Γι’ αυτούς τους λόγους λοιπόν θεωρούμε ότι οι πολιτικές ευθύνες παραμένουν 
τόσο εντός του οργανισμού όσο και σε σχέση με αυτούς που τους επόπτευαν, δηλαδή 
ενδεχομένως τους καθ’ ύλην αρμόδιους υπουργούς, οι οποίοι χαράζουν την πολιτική, 
αλλά και βεβαίως και τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, ο οποίος πρέπει να διορίσει το 
συντομότερο ανακριτική επιτροπή, για να επιληφθεί των πράξεων και των 
παραλείψεων των μελών του διοικητικού συμβουλίου, χωρίς βέβαια οποιαδήποτε 
δυνατότητα επαναδιορισμού τους, αφού έχουν χάσει την έξωθεν καλή μαρτυρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μπορούσα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Το τέλος της εισήγησης του συναδέλφου ήταν μέσα στα πλαίσια ενδεχομένως 
ως εισήγηση του θέματος.  Τα ενδιάμεσα όμως έχω την εντύπωση ότι ήταν άσχετα με 
το θέμα που είχε εντολή να ερευνήσει η επιτροπή Θεσμών, που ερεύνησε και έκανε 
και την έκθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Ακριβώς το ίδιο θέμα ήθελα να θέσω.  Συνειδητά ο συνάδελφος είναι εκτός 
θέματος, απλώς και μόνο για να εκστομίσει όσα εκστόμισε.  Τίποτα από αυτά που 
είπε δεν ευσταθεί.  Γιατί;  Εκείνα τα οποία έχουν βάση ήδη διερευνώνται και το 
γνωρίζει ότι διερευνώνται και τα υπόλοιπα είναι σκέτο κουτσομπολιό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Λυπούμαι, όταν μου αποδίδεται από συνάδελφό μου ότι εγώ αρέσκομαι στο 
κουτσομπολιό.  Εγώ μίλησα με συγκεκριμένα στοιχεία.  Αν κάποιους δεν τους 
αρέσουν τα πολιτικά επιχειρήματα, δεν είναι πρόβλημα δικό μου.  ∆εν έχω πει 
πράγματα τα οποία είναι εκτός των όσων έχουν λεχθεί στην επιτροπή ή εκτός των 
όσων έχουν πει οι προηγούμενοι συνάδελφοι.  Οι προηγούμενοι συνάδελφοι μίλησαν 
και έχουν πλατειάσει τόσο πολύ εκτός θέματος, που εγώ, που ήμουν ο πρόεδρος 
στην επιτροπή, θεώρησα σκόπιμο να μην κάνω οποιαδήποτε παρέμβαση, γιατί είναι 
φυσιολογικό. 

 Εδώ είμαστε, για να μιλήσουμε για τις πολιτικές ευθύνες.  Άλλοι επικαλέστηκαν 
νομικά επιχειρήματα, για να καλύψουν τις πολιτικές ευθύνες.  Εγώ μίλησα μόνο για 
πολιτικές ευθύνες, όπως εξάλλου ήταν και ο τίτλος του θέματος που εξετάστηκε.  Αν 
αυτό δεν αρέσει σε κάποιους, μπορούν να λεν…  Λυπούμαι πάρα πολύ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Λυπούμαι πάρα πολύ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ο καθένας από εμάς έχει το δικό του τρόπο έκφρασης και έχει κάθε δικαίωμα 
να εκφράζεται και να επιχειρηματολογεί με πολιτικούς πάντα όρους για ένα 
συγκεκριμένο ζήτημα.  Αλλά, αν υπάρχει η άποψη ότι τα όσα έχει πει ο συνάδελφος 
δεν ευσταθούν ή δεν ανταποκρίνονται καν στην πραγματικότητα, διερωτώμαι γιατί 
διέρρευσε σε όλα τα μέσα μαζικής ενημέρωσης και ο απλός πολίτης παρακολούθησε 
τις τελευταίες μέρες να αφήνεται να νοηθεί ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ζήτησε 
από το συμβούλιο της Cyta να υποβάλει ομαδικά τις παραιτήσεις μετά την παραίτηση 
του Στέλιου Αμερικάνου και του Λοΐζου Παπαχαραλάμπους.  Αν ήταν στο 
συγκεκριμένο οργανισμό οι αποφάσεις σωστές, αντικειμενικές, με βάση τη χρηστή 
διοίκηση, διερωτώμαι γιατί επιβλήθηκε από τον Πρόεδρο να υποβάλουν τις 
παραιτήσεις τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν. 
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 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αντιληπτό γιατί συνηγορεί ο κ. Νεοφύτου.  Τη δουλειά του κάνει!  Το θέμα όμως 
που είναι εδώ μπροστά μας είναι η ψηφιακή πλατφόρμα και γιατί η Cyta ενήργησε 
αντίθετα από την απόφαση της Βουλής.  Όλα τα άλλα είναι εκτός θέματος και ο κ. 
Νεοφύτου το καταλαβαίνει, απλώς κάνει αυτό που πρέπει να κάνει. 

 ∆εύτερον, επαναλαμβάνω ότι αυτά για τα οποία υπήρξε βάση διερευνώνται και 
ας μην προσποιούμεθα.  Τα υπόλοιπα, που είναι δημοσιεύματα, επιμένω ότι είναι 
κουτσομπολιό και δεν έπρεπε να μεταφερθεί εδώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη, και πρέπει να δώσουμε το βήμα στον κ. Περδίκη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το ύφος, το ήθος και ο τρόπος που συμπεριφέρεται ο καθένας, κατά την 
άποψή μου, είναι δική του δουλειά.  Κρινόμαστε όλοι.  Εμείς δε συνηθίζουμε να 
κάνουμε μαθήματα ή να δίνουμε μαθήματα πώς πρέπει να συμπεριφερθούν οι άλλοι.  
Όμως το εκπληκτικό είναι το εξής:  Γίνεται μια συζήτηση, ναι, για την ψηφιακή 
πλατφόρμα, για μια ενέργεια του διοικητικού συμβουλίου της Cyta, μια ενέργεια της 
Cyta.  Aυτό δε συζητείται στο κενό.  Συζητείται μέσα σε έναν κυκεώνα ο οποίος έχει 
δημιουργηθεί και έχει προκαλέσει την παραίτηση ολόκληρου του διοικητικού 
συμβουλίου της Cyta.  Άρα, νομίζω ότι μόνο αν φοβούμαστε να αγγίξουμε τις πληγές, 
θεωρούμε ότι η συζήτηση εδώ, οι τοποθετήσεις εδώ σήμερα έπρεπε να ήταν μόνο 
μέσα στο στενό πλαίσιο μόνο για την πλατφόρμα.  Αλίμονο!  Αντίθετα, αν ήμασταν 
σωστοί, έπρεπε να ανοίξουμε ολόκληρο το κεφάλαιο “Cyta”, να μην πάμε σε διακοπές 
και να κάτσουμε να το συζητήσουμε, διότι είναι τεράστιο το κεφάλαιο!  Και όλα αυτά 
που βλέπουν το φως της δημοσιότητας με τον ένα ή τον άλλο τρόπο να ερευνηθούν!  
Και υπάρχουν τα στοιχεία, υπάρχουν τα πρακτικά, υπάρχουν και πρακτικά που 
πήραμε στη Βουλή, για να φανεί ποιοι μας έλεγαν αλήθεια και ποιοι μας έλεγαν 
ψέματα στην πρώτη συνεδρίαση που έγινε στη Βουλή! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, δίνω το λόγο στον κ. Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι, όσοι έχετε απομείνει! 

 Η εμπλοκή της ΑΤΗΚ στην υπόθεση της ψηφιακής εξέδρας, κάτι που ως 
Οικολόγοι είχαμε επανειλημμένα συστήσει στο διοικητικό συμβούλιο του οργανισμού 
να αποφύγει, αποδείχτηκε μπούμερανγκ για τον ίδιο τον οργανισμό.  Όμως ακόμα και 
μετά τα γεγονότα που απέδειξαν το λάθος του εγχειρήματος για τη Cyta, ακόμα και 
τώρα που αποδείχτηκε ότι η διαδικασία του πλειοδοτικού διαγωνισμού ήταν μια λάθος 
διαδικασία, ακόμα και τώρα που η όλη αυτή ιστορία έφθασε σε ένα προβληματικό 
αδιέξοδο, δυστυχώς παρακολουθούμε την κυβέρνηση και τον παραιτηθέντα πρόεδρο 
του διοικητικού συμβουλίου της ΑΤΗΚ να αποδίδουν το χάος που δημιούργησαν με τις 
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λαθεμένες επιλογές τους στην κριτική και στον απαιτούμενο κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

 Αν υπάρχει, κατά την άποψή μας, κάποιο λάθος στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, μπορεί να αναζητηθεί στο γεγονός ότι δεν αντιλήφθηκε έγκαιρα και 
δεν έδωσε ιδιαίτερη σημασία στις προειδοποιήσεις που διάφοροι επαΐοντες και 
γνώστες του αντικειμένου κατέθεσαν ενώπιόν μας σε σχέση με τη διαδικασία του 
πλειοδοτικού διαγωνισμού, τα κενά και τα επικίνδυνα σημεία της και την εμπλοκή της 
Cyta σε αυτό το διαγωνισμό.  

 Έχω την άποψη ότι το διοικητικό συμβούλιο της ΑΤΗΚ, ανάμεσα στα άλλα του 
λάθη, χρεώνεται και με τη σαφή και ενσυνείδητη επιλογή του να παραβλέψει την 
απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων, η οποία κανονικά, η Βουλή των 
Αντιπροσώπων, θα έπρεπε να θεωρείται από όλους ως η πιο γνήσια βούληση της 
λαϊκής κυριαρχίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον Περδίκη.  Έχουν ακουστεί πολλά, έχουν 
συζητηθεί πολλά.  Είμαι βέβαιος ότι δεν υπήρχε η πρόθεση από κανέναν να θίξει και 
να μειώσει ούτε συμπολίτες μας ούτε τον οποιοδήποτε θεσμό.  Σε μια ζωντανή 
συζήτηση λέγονται πολλές φορές κάποια πράγματα.  Όμως, επειδή γνωρίζω και το 
ήθος όλων των βουλευτών, δε θεωρώ ότι υπήρχε συνειδητή προσπάθεια να θιγεί είτε 
οποιοσδήποτε είτε θεσμοί του κράτους, τους οποίους όλοι σεβόμαστε.  

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της 
Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 15 
Ιουλίου 2010, στις 11.00 το πρωί, με μοναδικό θέμα τις μαύρες επετείους του 
πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  7.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αναστασιάδης Νίκος Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 
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Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Άντρος Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και οι σύντομες παρατηρήσεις των κ. 
Νικόλα Παπαδόπουλου, Νίκου Κατσουρίδη και ∆ημήτρη Συλλούρη για το θέμα 
«Ο περί Υπουργών και του Προέδρου, Αντιπροέδρου και των Μελών της 
Βουλής των Αντιπροσώπων (Αποζημίωσις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010». 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2010», η συζήτηση που ακολούθησε (Ι. Νικολάου, Γ. Ομήρου, Α. 
Αγγελίδης, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Ν. Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου) και 
απόφαση για αναβολή της συζήτησής του για το τέλος της συνεδρίας.  

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας του 2010 Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις και η συζήτηση 
που ακολούθησαν (Κ. Κωνσταντίνου, Α. Κυριακίδου, Μ. Σιζόπουλος, Στ. 
Μισιαούλη ∆ημητρίου, Ανδρέας Κυπριανού, Ν. Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Στ. Κυριακίδου, Ά. Βότσης, Α. Νεοφύτου, Ζ. Κουλίας, Γ. Ομήρου, 
Π. Κυρίτσης, Χρ. Πουργουρίδης) και ψήφισή του σε νόμο.  

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2002» και ψήφισή του σε νόμο με 
τον τίτλο «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010». 

5. Αναβολή της συζήτησης του θέματος «Ο περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη Αρχή 
∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», 
έπειτα από συζήτηση (Ι. Νικολάου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. Παπαδόπουλος). 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του Ενιαίου 
Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών Χρηματοοικονομικής Φύσεως Νόμος του 
2007», η συζήτηση που ακολούθησε (Ν. Παπαδόπουλος, Α. Γεωργίου, Ι. 
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Νικολάου) και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Ν. Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης, Γ. Ομήρου, Χρ. Πουργουρίδης) και 
ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 4). 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - 
Θέσεις Πρώτου Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής, Ανώτερου Λειτουργού 
Εθνικής Εποπτικής Αρχής και Λειτουργού Εθνικής Εποπτικής Αρχής (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους. 

10. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
(Ασφάλιση Ευθύνης έναντι Τρίτου) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο 
περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010» και ψήφισή τους σε νόμους. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα 
Νόμος του 2010» και για τους κανονισμούς «Οι περί της Ποιότητας του 
Ατμοσφαιρικού Αέρα (Οριακές Τιμές ∆ιοξιδίου του Θείου, ∆ιοξιδίου του Αζώτου 
και Οξιδίων του Αζώτου, Σωματιδίων, Μολύβδου, Μονοξιδίου του Άνθρακα, 
Βενζολίου και Όζοντος στον Ατμοσφαιρικό Αέρα) Κανονισμοί του 2010», 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

12. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010», η συζήτηση που ακολούθησε (Χρ. Πουργουρίδης, Ανδρέας Κυπριανού, 
Γ. Περδίκης, Σ. Φυττής, Α. Φακοντής) και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 2). 

13. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων 
Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Α. Φακοντής, Σ. Φυττής, Γ. Περδίκης, Ανδρέας Κυπριανού, Ρ. 
Μαυρονικόλα, Ντ. Χατζηνικόλας, Γ. Βαρνάβα, Σ. Σαμψών, Χρ. Πουργουρίδης, 
∆. Συλλούρης, Ν. Κατσουρίδης, Γ. Περδίκης, Α. Αγγελίδης, Γ. Ομήρου) και 
καταψήφισή της. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», η συζήτηση που ακολούθησε (Λ. 
Χριστοφόρου, Ά. Βότσης, Γ. Περδίκης, Γ. Βαρνάβα) και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για 
Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2010 Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010» και για τους κανονισμούς «Οι περί Μέτρων και Σταθμών 
(Μονάδες Μέτρησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010», ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών.  
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18. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου - Θέση 
Γραμματέα/∆ιευθυντή Νομικών Υπηρεσιών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010 και ως οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) 
Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους με τον τίτλο «Οι περί Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010». 

19. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εταιρειών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010», το σύντομο σχόλιο του κ. Ανδρέα Αγγελίδη και έγκρισή τους.  

20. Έκθεση για τα νομοσχέδια «O περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων 2010 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «O περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 
Νόμος (Αρ. 1) του 2010» και ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με τον τίτλο 
«O περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2010 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

21. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αγνοουμένων (Προσωριναί ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο.  

22. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας για Συνεργασία στον Τομέα 
του Πολιτισμού μεταξύ του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και του Υπουργείου Πολιτισμού της ∆ημοκρατίας της Κούβας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 
Συμφωνίας για Συνεργασία στον Τομέα του Πολιτισμού μεταξύ του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Υπουργείου 
Πολιτισμού της ∆ημοκρατίας της Κούβας (Κυρωτικός) Νόμος του 2010».  

23. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Σύμβασης του Ρότερνταμ περί της 
∆ιαδικασίας Συναίνεσης μετά από Ενημέρωση για Ορισμένα Επικίνδυνα 
Χημικά Προϊόντα και Προϊόντα Φυτοπροστασίας στο ∆ιεθνές Εμπόριο 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί της Σύμβασης της 
Στοκχόλμης για τους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή τους σε νόμους. 

24. Συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου, Γ. Ομήρου, Άντρος Κυπριανού, Α. 
Αγγελίδης, ∆. Συλλούρης, Πρόεδρος) για αναβολή της συζήτησης των θεμάτων 
«Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2010» και «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010» για μεταγενέστερο στάδιο της συνεδρίας, έπειτα από 
εισήγηση του κ. Νίκου Κατσουρίδη, η σχετική έκθεση, οι αγορεύσεις και η 
συζήτηση που ακολούθησαν (Μ. Σιζόπουλος, Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Στ. 
Ευαγόρου, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Λαμάρης, Άντρος Κυπριανού, Ν. 
Αναστασιάδης, Γ. Ομήρου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Π. Κυρίτσης, Πρόεδρος) και 
καταψήφισή τους. 

25. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Γραμματίων του Κυπριακού ∆ημοσίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ανείου 
(Ανάπτυξη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί ∆ανείου 
Αποταμιεύσεων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Α. Νεοφύτου, Στ. Ευαγόρου, Ά. Βότσης, Μ. Σιζόπουλος), ψήφιση 
του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών με τους τίτλους «Οι περί 
∆ανείου (Ανάπτυξις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί 
Ομολογιακού ∆ανείου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010», αντίστοιχα. 
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26. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις των 
κ. Νικόλα Παπαδόπουλου και Αβέρωφ Νεοφύτου και ψήφισή του σε νόμο. 

27. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 2010 Νόμος (Αρ. 1) του 2010» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

28. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων 
Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμος του 2009», 
ψήφισή του σε νόμο και αιτιολόγηση αποχής από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη. 

29. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
(Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμοί του 2010» και 
έγκρισή τους με τον τίτλο «Οι περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
(Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμοί του 2010». 

30. Έκθεση για το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς: 

α. «Ο περί Χημικών Ουσιών Νόμος του 2010», 

β. «Οι περί Χημικών Ουσιών (Ταξινόμηση, Συσκευασία και Επισήμανση 
Επικίνδυνων Ουσιών και Μειγμάτων) Κανονισμοί του 2010», 

γ. «Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του κανονισμού REACH) 
Κανονισμοί του 2010», 

δ.  «Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του κανονισμού ΕΚ/689/2008) 
Κανονισμοί του 2010», 

ε. «Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του κανονισμού ΕΚ/1272/2008) 
Κανονισμοί του 2010»,  

στ. «Οι περί Χημικών Ουσιών (Παραβάσεις του άρθρου 1 του κανονισμού 
ΕΚ/1102/2008) Κανονισμοί του 2010», 

ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

31. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Γ. Λαμάρης, Α. Κυριακίδου, Γ. Βαρνάβα, Α. Θεμιστοκλέους) και 
ψήφισή του σε νόμο. 

32. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Καθορισμός Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας για Σκοπούς ∆ιορισμού, Προαγωγής 
και Προσαυξήσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί 
Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010», οι παρατηρήσεις των κ. Γιώργου 
Βαρνάβα και Ιωνά Νικολάου και έγκρισή τους. 

33. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων 
Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί 
Λειτουργίας των ∆ημόσιων Εσπερινών Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010», οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Α. 
Κυριακίδου, Α. Θεμιστοκλέους, Γ. Βαρνάβα, Γ. Λαμάρης, Α. Αγγελίδης) και 
έγκρισή τους. 

34. Συζήτηση (Α. Θεμιστοκλέους, Α. Κυριακίδου, Γ. Λαμάρης, Ρ. Ερωτοκρίτου) για 
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αναβολή του θέματος «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010», έπειτα από εισήγηση του κ. 
Ανδρέα Θεμιστοκλέους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και απόφαση για αναβολή του.  

35. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Σχολές και Τμήματα κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010», οι 
παρατηρήσεις των κ. Αθηνάς Κυριακίδου και Γιώργου Βαρνάβα και έγκρισή 
τους. 

36. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων Νόμος του 
2010», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Ντ. Χατζηνικόλας, Κ. 
Χατζηγιάννη, Σ. Φυττής, Φ. Σαρίκας, ∆. Συλλούρης, Ν. Κατσουρίδης, Α. 
Νεοφύτου, Γ. Περδίκης, Π. Χάμπας, Α. Αγγελίδης, Σ. Σαμψών) και ψήφισή του 
σε νόμο. 

37. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Βιοκτόνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

38. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Υγείας των Ζώων (Υγειονομικός 
Έλεγχος ∆ιακίνησης Ιπποειδών και Εισαγωγής Ιπποειδών Προέλευσης Τρίτων 
Χωρών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί της Υγείας των 
Ζώων (Υγειονομικοί Όροι που διέπουν το Εμπόριο Πουλερικών και Αυγών για 
Επώαση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους. 

39. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΚ) 
αριθ. 21/2004 Κανονισμοί του 2004 (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2010» και 
«Οι περί της Υγείας των Ζώων (Αναγνώριση και Καταγραφή των 
Αιγοπροβάτων) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους.  

40. Αναβολή της συζήτησης του θέματος «Ο περί των ∆ιαδικασιών Προσφυγής 
στον Τομέα της Σύναψης των ∆ημοσίων Συμβάσεων Νόμος του 2010», έπειτα 
από συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου, Ν. Παπαδόπουλος, ∆. 
Συλλούρης, Χρ. Πουργουρίδης). 

41. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών και για Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. 
Γεώργιου Γεωργίου και ψήφισή του σε νόμο. 

42. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2010», η συζήτηση που ακολούθησε (Ι. Νικολάου, Ν. 
Κατσουρίδης, Γ. Ομήρου, Α. Αγγελίδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

43. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα 
του Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και απόρριψη της 
αναπομπής. 

44. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Υπουργών και του Προέδρου, 
Αντιπροέδρου και των Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Αποζημίωσις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», οι παρατηρήσεις των κ. Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους και Νικόλα Παπαδόπουλου και ψήφισή της σε νόμο. 

45. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ανάγκη απαγόρευσης της έκθεσης καπνικών προϊόντων σε σημεία πώλησης - 
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Ανάγκη νομοθετικής ρύθμισης για απαγόρευση της χρήσης ζώων σε τσίρκα - 
Αξιολόγηση προγράμματος “προϊόντων καλαθιού” του Παναγροτικού 
Συνδέσμου Κύπρου - Ανθρώπινα περιττώματα στην παραλία Αγίου Ερμογένη 
στο Κούριο - Ωράρια εργασίας δημόσιων ιατρικών λειτουργών - Ανάληψη 
εξόδων από την Κυπριακή ∆ημοκρατία για αλλαγή φύλου - Το πρόβλημα του 
αποχετευτικού στην επαρχία Λεμεσού - Εξώδικα πρόστιμα στους αερολιμένες 
Λάρνακας και Πάφου - Το θέμα της απασχόλησης των νέων - Το πρόβλημα 
εγγραφής αγροτικών δρόμων στις κοινότητες - Πρόβλημα με τις πινακίδες 
εκτροπής σε σημεία εκτέλεσης οδικών έργων - Ανάγκη διατήρησης της 
επαγγελματικής άδειας των ψαράδων Τηλλυρίας - Περίφραξη αρδευτικού 
καναλιού στην Αχέλεια της Πάφου - Επεμβάσεις στο δίκτυο άρδευσης στην 
κατεχόμενη Αμμόχωστο - Πάταξη της λαθροθηρίας - Ανάγκη επιδιορθώσεων 
σε προσφυγικές κατοικίες στο Μούτταλλο - Ανάγκη για αναβάθμιση του 
αλιευτικού καταφυγίου στην Πέγεια - Ανέγερση καινούριων σχολείων στο 
Παραλίμνι - Περιβαλλοντική ρύπανση από τη λειτουργία εργοστασίου στην 
Κοφίνου - Χρηματοδότηση αναπτυξιακών έργων σε κοινότητες - ∆ιμερείς 
συμβάσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για αποφυγή διπλής φορολογίας - Οι 
άδειες, το είδος και τα χρονοδιαγράμματα των αναπτύξεων στο παλιό 
αεροδρόμιο Λάρνακας - Μέτρα κατά της παράνομης αλίευσης και απόρριψης 
ακαθαρσιών στο ναυάγιο “Ζηνοβία” - Η κατανάλωση ενέργειας στα κτίρια και η 
προσαρμογή της Κύπρου στις απαιτήσεις της ΕΕ - Ερωτήματα για το ιατρικό 
μουσείο στο παλιό νοσοκομείο Λάρνακας - Αξιοποίηση του παλιού 
νοσοκομείου Λάρνακας - Σχεδιασμός για αξιοποίηση του κτιρίου της 
∆ιανελλείου Τεχνικής Σχολής Λάρνακας - Αριθμός αιτήσεων πολιτικού ασύλου 
τα τελευταία πέντε χρόνια - Οχληρία στην ευρύτερη περιοχή Κοφίνου από τη 
λειτουργία του Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου - Το στάδιο κατασκευής 
αστυνομικών κρατητηρίων στην επαρχία Λάρνακας - Νομοσχέδιο για 
αυτονόμηση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας - Ανάγκη κατασκευής σύγχρονου 
κτιρίου Κρατικού Αρχείου - Ερωτήματα για το συνεδριακό τουρισμό στην 
Κύπρο - Ίδρυση πανεπιστημιακής σχολής ενάλιας αρχαιολογίας στη Λάρνακα - 
Θάλαμος υπερβαρικής ιατρικής στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας - Μέτρα για 
προστασία και ανάδειξη του αρχαίου ναυαγίου Μαζωτού - Προγράμματα 
καταπολέμησης των τρωκτικών στα στρατόπεδα - Πλωτά και εναέρια μέσα της 
αστυνομίας - Κύπριοι υπάλληλοι που υπηρετούν στην Ευρωπαϊκή Ένωση - Ο 
τρόπος σήμανσης των αιγοπροβάτων - Αιτήματα έκτακτων επιμελητών των ΚΙΕ 
- Αυτονόμηση Καρδιολογικής Μονάδας στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας - 
Ενδεχόμενο επιχορήγησης των θεατρικών παιδικών σκηνών - Κατασκευή 
δρόμου ∆άσους Άχνας-Αυγόρου - Η παραχώρηση άδειας κυνηγιού 
κορακοειδών - Φωτισμός σε φυλάκιο των Ηνωμένων Εθνών στην περιοχή 
Κάππαρη Παραλιμνίου - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στο 
Καλό Χωριό Λάρνακας. 

46. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Προβλήματα που εγείρει η Παγκύπρια Συνομοσπονδία Ομοσπονδιών 
Συνδέσμων Γονέων Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης - Βελτίωση του οδικού 
δικτύου που συνδέει την κοινότητα Αυγόρου με τους πλησιέστερους 
υπεραστικούς δρόμους - Αντιπλημμυρική μελέτη για την κοινότητα Αυγόρου - 
Προβλήματα από τη λειτουργία υποσταθμού της ΑΗΚ στον Άγιο Γεώργιο 
Λάρνακας - Αξιοποίηση του χώρου των παλιών αποθηκών της ΑΗΚ στη 
Λάρνακα - Οικονομική βοήθεια για διαμόρφωση χώρου πρασίνου στην 
κοινότητα Γιαλιάς - Ζημιές από διακοπές ρεύματος στην κοινότητα Πομού - 
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Πρόβλημα ηλεκτροδότησης στην Επισκοπή και στην Ερήμη - Μέτρα 
προστασίας του περιβάλλοντος κατά την κατεδάφιση του παλαιού νοσοκομείου 
Λευκωσίας - Κονδύλι για ανάπλαση της πλατείας στην Ελεδιό - Αιτήματα 
σχετικά με στεγαστικές ανάγκες στην κοινότητα Ελεδιό - Η διερεύνηση του 
εγκλεισμού γυναίκας για δεκαεπτά χρόνια - Ποιότητα νερού στο φράγμα 
Πολεμιδιών και κίνδυνοι από πτώση αθλητών σ’ αυτό - Αίτημα του δήμου 
Πέγειας για οικονομική βοήθεια για αντιπλημμυρικά έργα - ∆ιαχωρισμός 
προσφυγικών οικοπέδων στην κοινότητα Κλαυδιάς - Εισηγήσεις του Γραφείου 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για την κατασκευή ανελκυστήρα στο μοναστήρι του 
Αγίου Ιωάννη του Λαμπαδιστή - Αίτημα για υποσταθμό ασθενοφόρων στην 
Ορόκληνη - Ανάγκη συνέχισης της δωρεάν σίτισης των μαθητών στις ορεινές 
κοινότητες - Ανανεώσιμη πηγή ενέργειας της ηλιοθερμίας - Εξοικονόμηση 
πόρων από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας - Τέλος για ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας - Σχέδια για ανανεώσιμες πηγές ενέργειας - Προγράμματα για έλεγχο 
του νερού ύδρευσης - Αποστολή φαρμάκων και εμβολίων στους 
εγκλωβισμένους κτηνοτρόφους και μελισσοκόμους - Αίτημα για μετακίνηση του 
εργοταξίου του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων από την κοινότητα Τίμης - Η 
χρησιμοποίηση ζώων σε πειράματα στην Κύπρο - Οι ενέργειες και η δαπάνη 
για αντιμετώπιση της γρίπης Α - Έλεγχος για τη στατική και αντισεισμική 
επάρκεια της γέφυρας στον Κούρρη πριν από την Άλασσα - Πρόταση του 
Ευρωκοινοβουλίου για δημιουργία σχεδίων δράσης κατά του καρκίνου - Μελέτη 
ερευνητικής επιτροπής για την αντισεισμική αναβάθμιση του Ε΄ ∆ημοτικού 
Σχολείου Αγλαντζιάς - Επιπτώσεις στην υγεία των εργαζομένων από τη 
λειτουργία ακτινοδιασκοπικού μηχανήματος στο λιμάνι Λεμεσού - Αξιοποίηση 
της τηλεϊατρικής στην Κύπρο - Αίτημα της κοινότητας Μανδριών να 
συμπεριληφθεί στην Κατηγορία Γ΄ - Προβλήματα στην εγγραφή των αγροτικών 
δρόμων ως δημόσιων στη Θελέτρα - Αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου 
Κισσόνεργας για παραχώρηση κρατικής γης - Παραχώρηση σύνταξης χηρείας 
σε αλλοδαπές - Ανάγκη δημιουργίας μουσικού σχολείου στη Λάρνακα - Μη 
δημιουργία μονοπωλιακών κατασκευών σε σχέση με τις υποστηρικτικές 
λειτουργίες των μαρίνων - Παγκύπρια στατιστικά στοιχεία για παιδιά με κινητικά 
και νοητικά προβλήματα. 

47. Έκθεση για το θέμα «Η συμμετοχή της Cyta στη διαδικασία προσφορών για την 
ψηφιακή πλατφόρμα, παρά την αντίθετη πολιτική βούληση της πλειοψηφίας της 
Βουλής, όπως εκφράστηκε σε σειρά συγκεκριμένων νομοθετικών και άλλων 
διαβημάτων της Βουλής», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Λ. 
Χριστοφόρου, Γ. Θωμά, Α. Αγγελίδης, Μ. Σιζόπουλος, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. 
Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης) και λήξη αυτού. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 15ης Ιουλίου 2010 

(Ώρα έναρξης: 11.05 π.μ.)            

Αρ. 39 

 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Έντιμοι κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως να σας ενημερώσω για ένα αναπάντεχο 
και θλιβερό γεγονός.  Πληροφορηθήκαμε σήμερα το θάνατο ενός καλού φίλου, 
εξέχοντος μέλους της Βουλής των Αντιπροσώπων την περίοδο 1991-2001, του 
Γιαννάκη Αγαπίου. 

 Ο Γιαννάκης Αγαπίου από πολύ νεαρή ηλικία, σε εποχές δύσκολες, μέχρι και 
το θάνατό του, υπηρέτησε προσηλωμένος σε αρχές, αξίες και ιδανικά το καλό της 
πατρίδας.  Ανέπτυξε πλούσια δράση στο κίνημα νεολαίας και φοιτητών και αργότερα 
διακρίθηκε ως νομικός ασκώντας το επάγγελμα.  Εξελέγη δύο φορές βουλευτής 
Λεμεσού με το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το 1991 και το 1996.  Κατά τη διάρκεια 
των δύο θητειών του εργάστηκε άοκνα και με υψηλό αίσθημα ευθύνης, επιτελώντας 
στο έπακρο το κοινοβουλευτικό του έργο.  ∆ιετέλεσε πρόεδρος των Κοινοβουλευτικών 
Επιτροπών Κανονισμού της Βουλής και ∆ικαιωμάτων των Μελών του Σώματος και για 
τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα, αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και μέλος των επιτροπών Νομικών και Εξωτερικών.  Το 
2006, με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, διορίστηκε πρόεδρος της Αρχής 
∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων κατά της Αστυνομίας. 
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 Ο Γιαννάκης Αγαπίου ξεχώριζε για την απλότητα, το ήθος, την εντιμότητα και το 
αστείρευτο χιούμορ του.   

 Εκφράζοντας τα ειλικρινή μας συλλυπητήρια προς την οικογένειά του και 
διερμηνεύοντας τα αισθήματα όλων, σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη 
μνήμη του.  

(Τήρηση μονόλεπτης  σιγής) 

 Ο Θεός ας αναπαύσει την ψυχή του! 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Έντιμοι κύριοι υπουργοί,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το μόνο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη της ειδικής συνεδρίας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων είναι οι μαύρες επέτειοι του πραξικοπήματος και της 
τουρκικής εισβολής.   

 Προτού καταθέσω λίγα λόγια, καλώ το σώμα να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή 
στη μνήμη των ηρώων και μαρτύρων της δημοκρατίας και της ελευθερίας. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Έντιμοι κύριοι υπουργοί,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων συνέρχεται σήμερα στην ειδική αυτή καθεχρονική 
συνεδρία, για να καταδικάσει για άλλη μια φορά το δίδυμο έγκλημα του Ιούλη του 
1974, το προδοτικό πραξικόπημα και τη βάρβαρη τουρκική εισβολή, καθώς και τη 
συνεχιζόμενη τουρκική κατοχή. 

 Κάθε χρόνο τέτοιες μέρες, αυτές τις μέρες του τραγικού Ιούλη, η μνήμη 
φουντώνει.  Όσα χρόνια και να περάσουν, τα αποτρόπαια γεγονότα του Ιούλη του 
1974 παραμένουν νωπά στη μνήμη μας και κρατούν σε διαρκή εγρήγορση τη 
συνείδησή μας.  Παράλληλα, υπενθυμίζουν και υπαγορεύουν το χρέος μας.  Το χρέος 
μας προς τους ήρωες και τους μάρτυρές μας, το χρέος μας προς την πατρίδα, το 
χρέος μας και προς τις γενιές που θα ’ρθουν μετά από εμάς σε αυτό το μαρτυρικό 
νησί. 

 Πώς, αλήθεια, μπορεί να λησμονηθεί η μεγαλύτερη προδοσία στη σύγχρονη 
ιστορία της πατρίδας μας, στη σύγχρονη ιστορία του ελληνισμού;  Πώς μπορεί να 
λησμονηθεί η μεγαλύτερη σύγχρονη τραγωδία για τον κυπριακό ελληνισμό και 
ολόκληρο τον ελληνισμό;  ∆εν μπορούμε να ξεχάσουμε, δεν έχουμε δικαίωμα να 
ξεχάσουμε, γιατί οι πληγές που προκάλεσε το δίδυμο έγκλημα του Ιούλη του 1974 
παραμένουν ανεπούλωτες!   

 Σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων καταδικάζει για μια ακόμα φορά το 
δίδυμο έγκλημα του 1974 και, διερμηνεύοντας τα αισθήματα του κυπριακού λαού, 
διακηρύσσει την αμετάθετη απόφασή του να συνεχίσει τον αγώνα του μέχρι τον 
τερματισμό της κατοχής, την απελευθέρωση και την επανένωση της πατρίδας μας και 
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του λαού μας, μέχρι την εξεύρεση μιας δίκαιης, λειτουργικής και βιώσιμης λύσης του 
κυπριακού προβλήματος. 

 Παράλληλα, σήμερα τιμούμε τους ήρωες και τους μάρτυρές μας που 
υπερασπίστηκαν τη δημοκρατία και την πατρίδα εκείνο το τραγικό καλοκαίρι του 1974.  
Τιμούμε επίσης και όλα τα θύματα του προδοτικού πραξικοπήματος και της βάρβαρης 
τουρκικής εισβολής.  Τιμούμε τους αγωνιστές της δημοκρατίας και της ελευθερίας, 
τους αγνοούμενούς μας, τους παθόντες, τους εγκλωβισμένους, τους εκτοπισθέντες 
και όλους όσους βιώσαν τις συνέπειες του δίδυμου εγκλήματος. 

 Σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων αποτίει παράλληλα φόρο τιμής στον 
αείμνηστο εθνάρχη Μακάριο, τον υπέρμαχο της δημοκρατίας και της ελευθερίας, τον 
οραματιστή και συνετό ηγέτη και καθοδηγητή του κυπριακού λαού, που ήταν ο κύριος 
στόχος του προδοτικού πραξικοπήματος. 

 Κάθε Ιούλη τέτοιες μέρες, παράλληλα με τις εκδηλώσεις μνήμης και τιμής, 
πρέπει να κάνουμε και τον απολογισμό μας.  Τον ατομικό και συλλογικό απολογισμό.  
Να κάνουμε πρωτίστως τις σωστές διαπιστώσεις. 

 Όλα αυτά τα χρόνια η Τουρκία επιχειρεί να αποδράσει από το εδώλιο του 
κατηγορουμένου.  Από θύτης παρουσιάζεται σήμερα ως παράγοντας που εργάζεται, 
δήθεν, για την επίλυση του Κυπριακού.  Έχοντας τη στήριξη ή την ανοχή ισχυρών 
παραγόντων της διεθνούς κοινότητας αποενοχοποιείται συνεχώς.  Και αποθρασύνεται!  
Και προκαλεί!  Μιλά πλέον απροκάλυπτα για λύση συνομοσπονδίας, για λύση δύο 
κρατών, δύο λαών, δύο εθνών, δύο θρησκειών κ.ο.κ.  Την ίδια ώρα ισχυρίζεται ότι 
στηρίζει τις προσπάθειες για επίλυση του Κυπριακού.  Κοροϊδεύει και συνάμα εμπαίζει.   

 Όποιες και να είναι οι διαπιστώσεις μας, δεν πρέπει να μας οδηγήσουν σε 
απογοήτευση.  Ούτε να μας προκαλέσουν το σύνδρομο της αυτοενοχοποίησης.  Ούτε 
να μας καταστήσουν μοιρολάτρες.  Σταθερή πρέπει να είναι η πίστη μας στο δίκαιο 
του αγώνα μας και συνεχής πρέπει να είναι η προσπάθειά μας για την προάσπιση και 
τη διασφάλιση των δικαίων και των δικαιωμάτων μας. 

 Σήμερα βρισκόμαστε σε ένα ιδιαίτερα κρίσιμο κομβικό σημείο.  Σήμερα 
οφείλουμε όλοι να προβούμε σε σωστές διαπιστώσεις, να κάνουμε ρεαλιστικές 
εκτιμήσεις και με διορατικότητα να σχεδιάσουμε τη δέουσα περαιτέρω στρατηγική και 
τακτική μας.  Οι τουρκικές στοχεύσεις και μεθοδεύσεις, που είναι πέρα από προφανείς, 
υπαγορεύουν άμεση δράση.  Υπαγορεύουν προληπτικές δράσεις, αλλά και ένα 
ολοκληρωμένο σχέδιο που να αποτρέπει την επίτευξη των τουρκικών στόχων.  Ίσως 
υπό το φως της μέχρι σήμερα εμπειρίας μας στις απευθείας διαπραγματεύσεις να 
χρειάζεται αναθεώρηση της διαπραγματευτικής μας τακτικής.  

 Σίγουρα οι ευθύνες των Ηνωμένων Εθνών και γενικά της διεθνούς κοινότητας 
είναι τεράστιες για την πολύχρονη εκκρεμότητα του κυπριακού προβλήματος.  Για 
τριάντα έξι χρόνια  ένα διεθνές πρόβλημα εισβολής και κατοχής, ένα διεθνές έγκλημα 
παραμένει άλυτο και ατιμώρητο.  Αυτή η αδυναμία, αυτή η αναποτελεσματικότητα και 
η ανοχή της διεθνούς κοινότητας έχει αποθρασύνει την Τουρκία. 

 Έχουμε την άποψη ότι η περίοδος ανοχής έχει τελειώσει.  Οποιαδήποτε 
περαιτέρω ανοχή αυτής της τουρκικής συμπεριφοράς οδηγεί στον εξευτελισμό μας.  Η 
Τουρκία πρέπει να πάρει ξεκάθαρες, αυστηρές απαντήσεις και από εμάς, αλλά και 
από τη διεθνή κοινότητα. 

 Επειδή πολλά λέγονται, πολλά κυοφορούνται και πολλά μεθοδεύονται για τη 
συνέχεια της διαδικασίας των απευθείας διαπραγματεύσεων, οφείλουμε με σαφήνεια 
και κατηγορηματικότητα να τονίσουμε ότι δεν αποδεχόμαστε διαδικασία εξπρές και 
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διαπραγματεύσεις τύπου “πάρε-δώσε”.  Τεχνικές και μέθοδοι που αποσκοπούν στην 
επίτευξη, δήθεν, συγκλίσεων που θα στηρίζονται σε “εποικοδομητικές ασάφειες” 
οδηγούν σε εκτροπή και σε μια ψευδεπίγραφη πρόοδο.  Εμείς τέτοια εκτροπή δεν 
έχουμε τη διάθεση να αποδεχτούμε! 

 Αυτό το ξεκάθαρο μήνυμα απευθύνουμε προς όσους μηχανεύονται διαδικασίες 
τύπου “Μπούργκενστοκ”, σπεύδουν να οδηγήσουν άρον άρον σε διεθνή διάσκεψη, 
επιχειρούν να μας παγιδεύσουν σε ασφυκτικά χρονοδιαγράμματα, μας απευθύνουν 
τελεσίγραφα, επιδιώκουν αναβάθμιση του κατοχικού ψευδοκράτους και γενικά 
οδηγούν σε εκτροπή και σε νόθευση του πλαισίου και της βάσης των απευθείας 
διαπραγματεύσεων και της επιδιωκόμενης λύσης του Κυπριακού. 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συλλογική σοφία και η συλλογική δράση είναι βασικά ζητούμενα και 
απαραίτητα προαπαιτούμενα μιας επιτυχούς διαχείρισης των πραγμάτων.  Είναι η 
ώρα της συλλογικότητας και της ενότητας.  Ενότητα και συλλογικότητα στους στόχους, 
στη στρατηγική, την τακτική, τη δράση.  Ούτε οι ώμοι του ενός ούτε οι ώμοι των 
ολίγων είναι ικανοί να σηκώσουν το βάρος της ευθύνης της διαχείρισης του κυπριακού 
προβλήματος σε αυτές τις κρίσιμες ώρες.  Χρειάζονται οι ώμοι όλων!  

 Είναι λοιπόν κρίσιμης σημασίας η διαμόρφωση συνθηκών που θα οδηγήσουν 
σε μια συλλογική διαχείριση του εθνικού μας θέματος και σε κοινή δράση στα πλαίσια 
μιας διεκδικητικής στρατηγικής και τακτικής.  Έρχονται ακόμα πιο κρίσιμες ώρες.  Αν 
δε μας βρουν ενωμένους τόσο στους στόχους όσο και στις προσπάθειες 
αντιμετώπισης της τουρκικής αδιαλλαξίας και των πονηρών μεθοδεύσεων της 
Τουρκίας και κάποιων ισχυρών φίλων της, ίσως να γευτούμε απογοητεύσεις και να 
οδηγηθούμε σε νέα δεινά. 

 Καθήκον όλων μας επίσης είναι να στηρίξουμε τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας 
και να ενδυναμώσουμε τη διαπραγματευτική του θέση στις προσπάθειες για την 
επίτευξη μιας δίκαιης, λειτουργικής και βιώσιμης λύσης του Κυπριακού στη βάση των 
αρχών και των ψηφισμάτων των Ηνωμένων Εθνών, των συμφωνιών υψηλού 
επιπέδου, των αρχών και των αξιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κανόνων της 
διεθνούς νομιμότητας. 

 Σήμερα για πολλοστή φορά ξεκαθαρίζουμε τη θέση μας αναφορικά με τη λύση 
του Κυπριακού:  επιδιώκουμε λύση του Κυπριακού που θα τερματίζει την κατοχή και 
τον εποικισμό, θα επανενώνει το έδαφος, το λαό, την οικονομία, τους θεσμούς και θα 
αποκαθιστά τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες ολόκληρου του 
κυπριακού λαού.  Μια λύση που θα αποκλείει ξένες επεμβάσεις και θα παρέχει 
ασφάλεια στο κράτος και το λαό μας. 

  Είμαστε έτοιμοι για έναν έντιμο και δίκαιο συμβιβασμό.  Όμως, δεν 
αποδεχόμαστε  λύσεις νόθες και ένα κλείσιμο του Κυπριακού που δε θα αποδίδει 
δικαιοσύνη, δε θα τερματίζει την κατοχή, δε θα αποκαθιστά την ενότητα του κράτους.  
∆εν αποδεχόμαστε λύση που θα προκύψει από παρθενογένεση και που θα παρέχει 
στην Τουρκία εγγυητικά και επεμβατικά δικαιώματα. 

  Επαναλαμβάνουμε επίσης για πολλοστή φορά:  είμαστε έτοιμοι για έναν 
ιστορικό συμβιβασμό, για μια λύση δικοινοτικής διζωνικής ομοσπονδίας με το σωστό 
περιεχόμενο.  Απορρίπτουμε λύση συνομοσπονδίας ή δύο κρατών. 
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  Σίγουρα, η λύση του Κυπριακού θα είναι προϊόν συμβιβασμού.  Ο 
συμβιβασμός όμως δεν πρέπει να είναι ετεροβαρής.  Πρέπει να είναι αμοιβαίος και 
κυρίως δίκαιος. 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η διαφύλαξη και η συντήρηση της ιστορικής μνήμης είναι ευθύνη και χρέος 
κάθε λαού.  Η συντήρηση αλώβητης και ανόθευτης της αλήθειας για το παρελθόν 
αποτελεί προϋπόθεση για τη διαμόρφωση μιας ελπιδοφόρας παραπέρα πορείας.  Η 
ιστορική αλήθεια γύρω από τα τραγικά γεγονότα του ’74 αποτελεί σταθερό βάθρο 
αυτογνωσίας.  Γι’ αυτό, όσα χρόνια και να περάσουν από εκείνο τον τραγικό Ιούλη 
του ’74, δεν έχουμε δικαίωμα να ξεχάσουμε.  ∆εν έχουμε δικαίωμα να αφήσουμε τη 
μνήμη να εξασθενήσει ή να λοξοδρομήσει.  ∆εν έχουμε δικαίωμα να περιπέσουμε σε 
λήθαργο ή να αφεθούμε σε μια πορεία αλλοτρίωσης. 

 Οι πληγές που προκάλεσε το δίδυμο έγκλημα του Ιούλη του 1974 παραμένουν 
ανεπούλωτες και η θυσία των ηρώων και των μαρτύρων μας παραμένει αδικαίωτη.  
Αυτό δεν πρέπει να το ξεχνούμε ποτέ.  Μόνο έτσι θα κατορθώσουμε να 
εκπληρώσουμε το χρέος μας έναντι των ηρώων και των μαρτύρων, έναντι της 
πατρίδας και έναντι των επερχόμενων γενεών. 

 Παρακαλώ τώρα το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. 
Άντρο Κυπριανού να καταθέσει την ομιλία του. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας,  

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Φίλοι υπουργοί, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Η Βουλή καταδικάζει σήμερα το δίδυμο έγκλημα σε βάρος του κυπριακού λαού.  
Το πραξικόπημα της 15ης και την τουρκική εισβολή της 20ης Ιουλίου 1974.  Τριάντα έξι 
χρόνια μετά ο λαός μας πληρώνει ακόμη τις συνέπειες μιας προδοσίας.  Με τη 
σημερινή έκτακτη ολομέλεια της Βουλής το ΑΚΕΛ τιμά μόνο εκείνους που 
αγωνίστηκαν υπερασπιζόμενοι τη δημοκρατία και την πατρίδα, είτε έχασαν τη ζωή 
τους είτε είναι ζωντανοί. 

 ∆υστυχώς, η Κύπρος και ο κυπριακός λαός το 1974 προδόθηκαν.  Το 
πραξικόπημα δεν ήταν απλά ένα λάθος που το πληρώνουμε έκτοτε ακριβά.  Ήταν ένα 
καλά προμελετημένο σχέδιο εναντίον του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου, της δημοκρατίας, 
της πατρίδας και του λαού μας.  Σχέδιο που προετοιμάστηκε πολιτικά και ιδεολογικά 
πολύ καιρό πριν να εκτελεστεί.  Τα ξένα νατοϊκά κέντρα είχαν προ πολλού αποφασίσει 
ότι η Κύπρος έπρεπε να θυσιαστεί στο βωμό των γεωπολιτικών συμφερόντων τους 
και επεξεργάστηκαν τα ανάλογα σχέδια. 

 Τα σχέδια αυτά δε θα είχαν πετύχει, αν όλοι στηρίζαμε τη νεοσύστατη 
Κυπριακή ∆ημοκρατία.  ∆υστυχώς, κάποιοι τη θεώρησαν ως μεταβατικό στάδιο για 
την εξυπηρέτηση άλλων στόχων τους.  Οι εχθροί της Κύπρου βρήκαν πρόθυμους 
αργυρώνητους εντολοδόχους.  Την ελληνική χούντα, την ΕΟΚΑ Β΄, την ΤΜΤ.  Τους 
αμετανόητους, τάχα, πατριώτες που αγαπούσαν, δήθεν, περισσότερο την Κύπρο από 
εμάς τους υπόλοιπους, που είμαστε η καταπληκτική πλειοψηφία. 
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 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Μέρες όπως η σημερινή φέρνουν στο μυαλό μας εκείνη την εποχή.  Οι 
κυβερνητικές υπηρεσίες διαβρώνονταν, τα σχολεία διαλύονταν, τα στρατόπεδα της 
Εθνικής Φρουράς είχαν γίνει επωαστήρια των προδοτικών μεθοδεύσεων.  ∆ολοφονίες, 
ανατινάξεις αστυνομικών σταθμών, ενέδρες, απαγωγές, κλοπές οπλισμού, εγκλήματα 
και παρανομίες κλόνιζαν την ομαλότητα, σκότωναν την ελπίδα του κυπριακού λαού 
για καλύτερες μέρες και προετοίμαζαν το έδαφος για την κορύφωση της προδοσίας.   

 Τα πειθήνια όργανα των ξένων υπηρεσιών και της χούντας ακολούθησαν πιστά 
τις οδηγίες.  Αν και γνώριζαν ότι η εκτροπή από τη συνταγματική τάξη θα επέφερε 
περιπέτειες για τον κυπριακό λαό, πήραν στα χέρια τους τα όπλα και τα έστρεψαν 
εναντίον της συνταγματικής τάξης.  Άνοιξαν έτσι τις πόρτες, για να εισβάλει η Τουρκία.  
Το χάραμα εκείνης της μέρας βρήκε τον κυπριακό λαό προδομένο, απροετοίμαστο και 
χωρίς όπλα.  Κι όμως, αντιστάθηκε στον εισβολέα ηρωικά, προκειμένου να 
υπερασπιστεί την ανεξαρτησία και την ακεραιότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

 ∆υστυχώς, η τύχη της Κύπρου είχε ήδη υποθηκευτεί στην Τουρκία.  Η τουρκική 
εισβολή είχε ως αποτέλεσμα την κατοχή του 40% σχεδόν της πατρίδας μας.  Ο λαός 
μας θρήνησε και θρηνεί τις χιλιάδες νεκρούς του και τους αγνοούμενους.  Εκατόν 
εξήντα δύο χιλιάδες Ελληνοκύπριοι και περίπου σαράντα χιλιάδες Τουρκοκύπριοι 
ξεριζώθηκαν από τη γη τους.   

 Τα δάκρυα του πόνου για εκείνους που χάθηκαν, για τα σπίτια που έμειναν 
κλειστά και σφαλισμένα έγιναν ένα με την καυτή λάβα του κακού που καίει την ψυχή 
μας για τριάντα έξι τόσα χρόνια.  Ο εφιάλτης του 1974 εξακολουθεί να μας κατατρέχει 
και θα εξακολουθεί να μας κατατρέχει, όσο υπάρχουν ακόμα μαυροντυμένες μάνες 
που κλαίνε τις αδικαίωτες θυσίες των αμούστακών τους παλικαριών.  Όσο η απουσία 
των αγνοουμένων χαρακώνει τις αναμνήσεις μας.  Όσο το συρματόπλεγμα της 
κατοχής στοιχειώνει την ελπίδα του λαού μας για ειρηνικό και ευημερές μέλλον.   

 Ο λαός μας, χωρίς ποτέ να έχει ξεχάσει, βρήκε τη δύναμη να προχωρήσει.  
Σηκώθηκε ξανά όρθιος και προσπάθησε να επουλώσει τις πληγές.  Ξεκίνησε τον 
αγώνα του για την απελευθέρωση και την επανένωση, γνωρίζοντας ότι τίποτα δε θα 
είναι όπως παλιά.  Ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος το κατανόησε αυτό έγκαιρα.  Το 1977 
αποδέχτηκε τον οδυνηρό συμβιβασμό της λύσης διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας.  
Με τη διορατικότητα που τον διέκρινε, διέβλεψε ότι δεν υπήρχε άλλος τρόπος να 
διασωθεί η ακεραιότητα της Κύπρου και να επανενωθεί ο λαός της.  Αναγνώρισε από 
τότε ότι μόνο έτσι θα μπορούσε να γίνει κατορθωτή η αποχώρηση των κατοχικών 
στρατευμάτων, η αποκατάσταση των ελευθεριών και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων 
του λαού μας. 

 Σήμερα το Κυπριακό βρίσκεται σε κρίσιμη φάση, ίσως μια από τις κρισιμότερες 
της ιστορίας του.  Από τις εξελίξεις και τα δεδομένα που θα διαμορφωθούν σ’ αυτή τη 
φάση θα καθοριστεί σε μεγάλο βαθμό το μέλλον του τόπου και του λαού μας.   

 Αναλαμβάνοντας την προεδρία της ∆ημοκρατίας ο ∆ημήτρης Χριστόφιας 
ξεκίνησε αδιάκοπο αγώνα, ώστε να πείσει για το δίκαιο των θέσεών μας και να κινήσει 
τη διαδικασία του Κυπριακού.  Με προσήλωση σε αρχές και ευελιξία στην τακτική 
πέτυχε την έναρξη των διαπραγματεύσεων πάνω σε συμφωνημένη βάση και με 
συμφωνημένη διαδικασία.  ∆ιαπραγματεύεται ακολουθώντας πολιτική αρχών και 
καταθέτοντας προτάσεις που βασίζονται στο δίκαιο των θέσεών μας, προτάσεις 
λειτουργικές και συνενωτικές.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  
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 Το πλαίσιο μέσα στο οποίο δίνει σήμερα τη μάχη της η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
δεν είναι το ευνοϊκότερο και το γνωρίζουμε.  Ο σύγχρονος κόσμος δυστυχώς δε 
λειτουργεί με γνώμονα το δίκαιο και το σωστό.  Λειτουργεί με βάση το δίκαιο του 
ισχυρού, με βάση το δίκαιο που επιβάλλουν τα μεγάλα συμφέροντα.  Η Τουρκία είναι 
μία συνεχώς ανερχόμενη περιφερειακή δύναμη, η οποία διατηρεί σημαντικό ρόλο στη 
γεωπολιτική σκακιέρα, γι’ αυτό και μερίδα της διεθνούς κοινότητας κλείνει τα μάτια 
ανεχόμενη, ακόμα και ευνοώντας την προώθηση των τουρκικών συμφερόντων εις 
βάρος της Κύπρου.   

 Ενώπιον αυτής της πραγματικότητας ο αγωνιζόμενος κυπριακός λαός πρέπει 
να θέτει στόχους υλοποιήσιμους, διαφορετικά το μόνο που θα πετύχει θα ’ναι η 
οριστικοποίηση των δεδομένων της κατοχής.  Ασπίδα μας σ’ αυτή την τιτάνια 
προσπάθεια είναι το δίκαιο του αγώνα μας που επιβάλλουν οι διεθνείς αρχές και αξίες.  
Ασπίδα μας είναι το διεθνές και το ευρωπαϊκό δίκαιο, οι συμφωνίες υψηλού επιπέδου 
και οι αποφάσεις των Ηνωμένων Εθνών.  Σταθερό στήριγμά μας σε αυτό τον αγώνα 
είναι η Ελλάδα στο σύνολό της.  Η κυβέρνηση, τα πολιτικά κόμματα και ο ελληνικός 
λαός. 

 Για να τα αξιοποιήσουμε αυτά, χρειάζεται να συνεχίσουμε τον αγώνα μας 
ενωμένοι.  Η βάση για την ενότητα είναι οι διαχρονικές θέσεις του Εθνικού Συμβουλίου 
και οι δεσμεύσεις που έχουμε αναλάβει έναντι της διεθνούς κοινότητας.  Είναι η λύση 
διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας με πολιτική ισότητα, όπως ερμηνεύεται στα 
σχετικά ψηφίσματα του ΟΗΕ.  Λύση που θα οδηγήσει σε ενωμένο κράτος με μία 
κυριαρχία, μία ιθαγένεια και διεθνή προσωπικότητα.  Λύση που θα απελευθερώνει και 
θα επανενώνει το νησί, το λαό, τους θεσμούς και την οικονομία, αποκαθιστώντας τα 
ανθρώπινα δικαιώματα και τις ελευθερίες του κυπριακού λαού.   

 Αυτό δεν είναι αρκετό να το διατυπώνουμε φραστικά.  Είναι απαραίτητο να το 
επιβεβαιώνουμε καθημερινά με τις συγκεκριμένες ενέργειες και πράξεις μας.  Αυτό 
καθίσταται ιδιαίτερα αναγκαίο από το γεγονός ότι ο τόπος μας διέρχεται κρίσιμη 
περίοδο.  Από το γεγονός ότι κάποιοι στη διεθνή κοινότητα ξεχνούν την ουσία του 
Κυπριακού και ενδιαφέρονται για μια οποιαδήποτε λύση.  ∆ηλώνουν μάλιστα 
ετοιμότητα να επιρρίψουν ευθύνες στη μία ή την άλλη κοινότητα με βάση όχι το δίκαιο 
και την ουσία αλλά δυστυχώς τις εντυπώσεις και τις σκοπιμότητες. 

 Αναγνωρίζουμε ότι υπάρχει διάσταση απόψεων μεταξύ μας σε διάφορα 
ζητήματα.  Πρέπει να μας ενώνει όμως η επιθυμία για την επίτευξη λύσης το 
συντομότερο δυνατό.  Πρέπει να μας ενώνει ο σεβασμός απέναντι στην 
τουρκοκυπριακή κοινότητα και στο δικοινοτικό χαρακτήρα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Για την επίτευξη των στόχων μας χρειάζεται να επιδιώξουμε τη 
συστράτευσή μας με την προοδευτική μερίδα των Τουρκοκυπρίων που ασπάζεται το 
στόχο της επανένωσης και της ειρήνης.  Χρειάζεται να αξιοποιήσουμε την ένταξή μας 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την επιθυμία της Τουρκίας για ένταξη.  Όλα αυτά όμως 
χρειάζεται να τα αξιοποιήσουμε με σχεδιασμό και αποφασιστικότητα και όχι με 
ψευδαισθήσεις. 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής,  

 Ως ΑΚΕΛ πιστεύουμε ότι μόνο έτσι θα δικαιώσουμε τη θυσία των νεκρών μας.  
Μόνο έτσι θα πετύχουμε την κάθαρση για την τραγωδία που διέρχεται η Κύπρος και ο 
λαός μας.  Απλώνουμε το χέρι σε όλες τις πολιτικές δυνάμεις.  Παρ’ όλες τις διαφωνίες 
μας, τις καλούμε συνειδητοποιώντας την κρισιμότητα των στιγμών να εργαστούμε με 
σύνεση και σοβαρότητα.  Να στρατευτούμε στο πλευρό του Προέδρου και να 
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ενισχύσουμε τον αγώνα του.  Τον αγώνα του λαού μας για το ξημέρωμα της μέρας της 
ειρήνης.  Της μέρας της δικαίωσης του τόπου μας, της ανάστασης του λαού μας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ τώρα τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Νίκο 
Αναστασιάδη να καταθέσει την ομιλία του. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κυρίες και κύριοι υπουργοί, 

 Τριάντα έξι χρόνια μετά καλούμαστε και φέτος να επιτελέσουμε ένα οφειλόμενο 
καθήκον, μια υποχρέωση που δεν πρέπει να εξαντλείται στον πρέποντα λόγο και την 
απότιση του δέοντος φόρου τιμής στους αγωνιστές για ελευθερία και δημοκρατία, 
αλλά να εκτείνεται μέσα από ένα νηφάλιο προβληματισμό στο τι σήμερα πρέπει να 
πράξουμε, προκειμένου να δικαιώσουμε τη θυσία τους. 

 Και θέλω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με τον πιο έντονο τρόπο να 
ξεκαθαρίσω πως ως παράταξη αναγνωρίζουμε το μέγεθος της προσφοράς, αλλά και 
της θυσίας όλων όσων αντιστάθηκαν στα σχέδια της χούντας των Αθηνών και στον 
Τούρκο εισβολέα.  Ούτε -και θέλω να το τονίσω- εξισώνουμε τους ήρωες της 
αντίστασης με τους αδικοχαμένους νέους που ευρισκόμενοι σε διατεταγμένη υπηρεσία 
υπήρξαν θύματα της ίδιας προδοσίας.  Την ίδια ώρα με τρόπο έντονο, 
κατηγορηματικό και απερίφραστο επαναλαμβάνουμε την καταδίκη του διπλού 
οργανωμένου εγκλήματος που διαπράχθηκε σε βάρος του κυπριακού λαού από 
ελληνόφωνες χουντικούς αξιωματικούς και ολοκληρώθηκε στις 20 Ιουλίου από τον 
τουρκικό Αττίλα.  Μια καταδίκη που αποτελεί έμπρακτη απόδειξη της ενδυναμωμένης 
και ακλόνητης πίστης μας στην ελευθερία και τη δημοκρατία, αλλά και της πεποίθησης 
ότι η καλλιέργεια και η ανοχή του φανατισμού, του μίσους, των ακροτήτων και του 
διχασμού αποτελούν δυναμίτη στα θεμέλια της δημοκρατίας μας.   

 Αυτό πρέπει να είναι το μεγάλο ιστορικό δίδαγμα από την τραγωδία του ’74 και 
την περίοδο που προηγήθηκε.  Αυτή είναι και η μεγάλη δική μας ευθύνη.  Να 
τονίσουμε την ανάγκη προσήλωσης όλων μας στις διαδικασίες εκείνες που προάγουν 
και στηρίζουν τη νηφάλια πολιτική σκέψη και τον αδογμάτιστο αλλά ζωντανό και 
γόνιμο πολιτικό διάλογο. Να αναγνωρίσουμε έμπρακτα το δικαίωμα σε όλους για 
έκφραση διαφορετικής ή ακόμα και κριτικής άποψης.  Να μείνουμε μακριά από την 
όποια αχρείαστη προσπάθεια πόλωσης και αναμόχλευσης των διχαστικών παθών 
περασμένων δεκαετιών.  Μακριά, επαναλαμβάνω, από εμπάθειες, αφορισμούς και 
ύβρεις, που δυναμιτίζουν την προσπάθεια για εθνική συναντίληψη, συναίνεση και 
συνεννόηση.  Κυρίως όμως με σεβασμό στους θεσμούς της πολιτείας. 

 Τριάντα έξι χρόνια μετά το δίδυμο έγκλημα σε βάρος της Κύπρου μπορεί, 
κυρίες και κύριοι, να μην κατορθώσαμε να επιτύχουμε την επιθυμητή λύση στο 
Κυπριακό, όμως έχουμε επιτύχει πολλά. Η κοινωνία μας έχει προχωρήσει, 
θεμελιώσαμε γερά το δημοκρατικό μας πολίτευμα, ενταχθήκαμε στην ευρωπαϊκή 
οικογένεια.  Πετύχαμε, όταν θέσαμε κοινά οράματα και στόχους, και εργαστήκαμε από 
κοινού, για να τους υλοποιήσουμε. Η εθνική συνεννόηση και η συνένωση δυνάμεων 
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είναι προϋποθέσεις για αποτελεσματικές μακρόπνοες στρατηγικές.  Η σύνθεση ιδεών 
και ο σεβασμός της διαφορετικής άποψης είναι εγγύηση για νέα επιτεύγματα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι ώρες που έρχονται είναι ώρες ευθύνης για όλους μας. Η εθνική μας 
υπόθεση βρίσκεται πλέον σε οριακό -θα πρέπει να ομολογήσουμε- σημείο.  
Βρισκόμαστε σήμερα δυστυχώς μπροστά στο φάσμα της παγίωσης των 
απαράδεκτων τετελεσμένων της εισβολής και της κατοχής και μιας σειράς 
συνακόλουθων εξελίξεων, που, εάν δεν ελεγχθούν και προληφθούν, θα απειλήσουν 
χωρίς αμφιβολία την ίδια την ευημερία, αλλά και την ασφάλεια ολόκληρης της Κύπρου.  
Αυτή είναι -θα πρέπει να σας ομολογήσω- και η μεγάλη αγωνία του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού. 

 Είναι γι’ αυτό που θεωρούμε ότι αυτό που τώρα επιβάλλεται είναι η κοινή 
αντίληψη και η κοινή δράση, ώστε να αποτρέψουμε τους κινδύνους και να 
δημιουργήσουμε τις προϋποθέσεις για την επίτευξη -και θέλω να το τονίσω- όχι της 
όποιας λύσης, αλλά μιας λύσης που θα ανταποκρίνεται και στις προσδοκίες και 
αξιώσεις, αλλά και θα διασφαλίζει το μέλλον του κυπριακού ελληνισμού.  Είναι γι’ αυτό 
που στο πρόσφατο πολυήμερο Εθνικό Συμβούλιο δεν περιοριστήκαμε ως παράταξη 
στην εκτίμηση των όσων καταγράφονται στην κατεχόμενη πατρίδα μας και στο 
περιφερειακό και διεθνές πολιτικό σκηνικό, αλλά καταθέσαμε και μια σειρά 
προτάσεων για τακτικές και στρατηγικές κινήσεις που θα διασφάλιζαν από τη μια την 
ενότητα και από την άλλη την πρωτοβουλία των κινήσεων για τη δική μας πλευρά.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επαναλαμβάνω σήμερα ενώπιον του σώματος την εισήγησή μας για 
καταρτισμό από το ίδιο το Εθνικό Συμβούλιο και με τη συμβολή εγνωσμένου κύρους 
συνταγματολόγων ενός ολοκληρωμένου πλαισίου προτάσεων για τη λύση.  Μιας 
δικής μας δηλαδή αξιόπιστης και πειστικής διαπραγματευτικής πρότασης, που θα 
εξασφαλίζει τη μέγιστη δυνατή στήριξη.  Μόνο έτσι, κατά την άποψη μας, θα 
ξεπεράσουμε τις αλληλοκατηγορίες ότι κάποιοι θέλουν να επαναφέρουν τάχα σχέδια 
που έχουν απορριφθεί ή ότι έχουμε ξεπεράσει κόκκινες γραμμές ή ότι έχουμε 
αποδεχθεί ή προωθούμε τουρκικές θέσεις.  Εάν κάτι ανάλογο έγινε κατορθωτό το 
1989, γιατί άραγε να μην είναι σήμερα κατορθωτό, που βρισκόμαστε μπροστά σε 
πραγματικά δυσχερέστερη θέση; 

 ∆ε θα διστάσω την ίδια ώρα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να 
επαναλάβω την εισήγησή μας για διεύρυνση της υφιστάμενης υπό τα Ηνωμένα Έθνη 
διαπραγματευτικής διαδικασίας με την ενεργό συμμετοχή και εμπλοκή της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Τουρκίας και της Ελλάδας.  Μια, κατά την άποψή μας, 
ανάλογη διεύρυνση, όπως λεπτομερώς την έχουμε αναπτύξει με υπόμνημα που 
έχουμε καταθέσει στο Εθνικό Συμβούλιο, θα πρέπει να προϋποθέτει -και το τονίζω- 
μεταξύ άλλων την ξεκάθαρη αποδοχή εκ μέρους της Τουρκίας ως βάση λύσης του 
Κυπριακού ενός διζωνικού δικοινοτικού ομόσπονδου κράτους με μια και μόνη 
κυριαρχία, μια και μόνη διεθνή προσωπικότητα, μια και μόνη ιθαγένεια, χωρίς την 
όποια μορφή επιδιαιτησίας ή τέτοιων χρονοδιαγραμμάτων, που θα οδηγούσαν σε 
ανάλογα αποτελέσματα.  

 Έχουμε την άποψη ότι με αυτό τον τρόπο όχι μόνο θα αποτρέψουμε τις 
μεθοδεύσεις και τις επικοινωνιακές πρωτοβουλίες της Τουρκίας, που δυστυχώς 
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αποδίδουν, αλλά θα αναγκάσουμε την τουρκική πλευρά να αποδείξει τις πραγματικές 
της προθέσεις ενώπιον του ΟΗΕ, ενώπιον της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώπιον του 
διεθνούς παράγοντα.  Την ίδια ώρα πρέπει να αξιολογήσουμε με μια διεύρυνση στη 
σκέψη και στις πολιτικές μας θέσεις και να κατανοήσουμε την ανάγκη και άλλων 
παράλληλων κινήσεων, όπως η άμεση υποβολή αίτησης για ένταξη στο “Συνεταιρισμό 
για την Ειρήνη”, αλλά και η διασύνδεση της όποιας νέας κίνησης στις ευρωτουρκικές 
διαπραγματεύσεις με την ουσιαστική μεταβολή της τουρκικής στάσης στο Κυπριακό.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για ύστατη φορά κρούομε τον κώδωνα του κινδύνου και καλούμε όλους να 
συνειδητοποιήσουν πως τα γεγονότα, αλλά και ο χρόνος δεν επιτρέπουν σε κανέναν 
μας   -και θέλω να το υπογραμμίσω, σε κανέναν μας- ούτε εφησυχασμό ούτε επιλογές 
στη βάση άλλων σκοπιμοτήτων απ’ ό,τι το εθνικό συμφέρον υπαγορεύει. 

 Θέλω από το επίσημο βήμα της Βουλής να επαναλάβω την ετοιμότητα του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού για συνεργασία με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, αλλά 
και όλες τις πολιτικές δυνάμεις, προκειμένου να αποτρέψουμε τους τουρκικούς 
σχεδιασμούς, αλλά και να επιτύχουμε σ’ αυτό που όλοι προσδοκούμε.  Μια πατρίδα 
που θα δημιουργεί τις προϋποθέσεις για ειρηνική συμβίωση, πρόοδο και ευημερία 
όλων των νόμιμων κατοίκων της Κύπρου, μια πατρίδα που θα είναι απαλλαγμένη από 
κατοχικά στρατεύματα, μια πατρίδα που θα είναι αντάξια των υπόλοιπων μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αυτό είναι το δικό μας χρέος στους αγωνιστές της ελευθερίας 
και της δημοκρατίας. Αυτό οφείλουμε στην πατρίδα μας.  Αυτό οφείλουμε στις 
επερχόμενες γενιές. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέας 
Αγγελίδης έχει το λόγο. 

 Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Η ιστορία ενός τόπου πρέπει να διδάσκει και να κατευθύνει τις πράξεις και τη 
δράση λαού και ηγεσίας.  Το προδοτικό πραξικόπημα και η βάρβαρη τούρκικη 
στρατιωτική εισβολή δεν έγιναν τυχαία.  Η επιδίωξη ήταν και παραμένει η κατάλυση 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Το νόημα της σημερινής ειδικής συνεδρίασης της Βουλής δεν πρέπει λοιπόν να 
είναι μόνο η οφειλόμενη καταδίκη του δίδυμου και άμεσα συνδεδεμένου εγκλήματος 
του Ιουλίου του 1974.  Κύρια πρέπει να είναι η αναζήτηση του τι μέλλει γενέσθαι, ώστε 
οι πράξεις να επιβεβαιώσουν τις διακηρύξεις για αγώνα και ενότητα.  Ολόκληρη η 
ιστορία του δικού μας πολύπαθου τόπου δεν είναι παρά ένας συνεχής αγώνας για 
ελευθερία, τις πιο πολλές μάλιστα φορές χωρίς την επιδοκιμασία του ισχυρού 
περιβάλλοντος κόσμου.  Και όμως, δε διστάσαμε στη διεκδίκηση αυτή και ούτε θα 
διστάσουμε τώρα να συγκρουσθούμε με τις όποιες νέες πιέσεις που φαίνονται να είναι 
επί θύρας.  

 Η σύγκριση όμως ό,τι καθαρού και έντιμου διεκδικήσαμε διαχρονικά στα 
πενήντα χρόνια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας μ’ αυτό που φθάσαμε να συζητούμε είναι 
καταθλιπτική!  Η διεκδίκηση ελευθερίας και λύσης σύμφωνης με τα ανθρώπινα 
δικαιώματα, το κεκτημένο και το “δεν ξεχνώ” βρίσκονται σε αντίθεση με την τωρινή 
“ανάγκη” να συζητά μια χώρα, μέλος μάλιστα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, λύση με 
προδιαγραφές ανελεύθερες και αντιδημοκρατικές, που επιδιώκει βεβαίως να επιβάλει 
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η Τουρκία.  Ουσιαστικά, το σήμερα τείνει να προσμετρήσει ως παραδοχή αδυναμίας ή 
ηττοπάθειας και στοιχείο εκμηδενισμού της σημασίας της διεθνούς πτυχής του 
προβλήματος, που πάντα συνοψίζετο το 1974 και τώρα στη λέξη “κατοχή” με την όση 
εξ αυτής προκύπτουσα και συνεχιζόμενη απειλή. 

 Ως πολιτική ηγεσία υποσχεθήκαμε επιστροφή. Υποσχεθήκαμε άρση της 
παράνομης παρουσίας των τουρκικών στρατευμάτων.  Υποσχεθήκαμε αποκατάσταση 
και διαφύλαξη όλων των ατομικών ελευθεριών και δικαιωμάτων.  Καταδικάσαμε τον 
παράνομο εποικισμό, που είναι διεθνές έγκλημα, και τη ληστρική εκμετάλλευση του 
κατεχόμενου εδάφους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όπου ο κατακτητής επέφερε 
μεθοδευμένα δημογραφική αλλοίωση και καταστροφή της πολιτιστικής και 
θρησκευτικής κληρονομιάς. 

 Τι πετύχαμε όμως στην πράξη;  Πώς αξιοποιήσαμε την ένταξή μας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση;  Και γιατί δε δημιουργήσαμε στην Τουρκία τη μέγιστη δυνατή 
δυσκολία για τη δική της ευρωπαϊκή επιδίωξη;  Πώς επιτρέψαμε ο εισβολέας να 
κατέχει ευρωπαϊκό έδαφος και όμως να κατορθώνει με τη βοήθεια άλλων χωρών 
μελών και οργάνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωμένων Εθνών να πιέζει 
αντίθετα στο δίκαιο τη δική μας πλευρά;  Γιατί δεν αξιοποιήσαμε όσα πετύχαμε ως 
Κυπριακή ∆ημοκρατία κατά του κράτους της Τουρκίας στην Τέταρτη ∆ιακρατική 
Προσφυγή και γιατί δεν αναδείξαμε διεθνώς την για πρώτη φορά πρόσφατη στο Ε∆Α∆ 
δήλωση ή παραδοχή της Τουρκίας ότι φέρει την ευθύνη για τα κατεχόμενα;  Σε τι 
οφείλουμε λοιπόν αυτή την πανθομολογούμενη σημερινή δυσχερέστατη φάση του 
Κυπριακού;  

 ∆εν μπορεί να είναι ο λόγος αυτής της τραγικότητας των στιγμών μόνο η 
διπλωματική δεινότητα ή η στρατιωτική υπεροχή της Τουρκίας ή η ενίσχυσή της από 
τους δικούς της συμμάχους.  Φέρουμε και εμείς ευθύνη από  πρόσφατα και 
προηγούμενα λάθη και παραχωρήσεις για την ανύπαρκτη κοινή γραμμή, αλλά και ως 
προς τις επιλογές μας για τη στρατηγική και τις επιδιώξεις στην πολιτική διεκδίκησή 
μας.  Η καθημερινή μέσα από τα κομματικά στεγανά των διαφορετικών θεωρήσεων 
αντιπαλότητα για την πορεία του κυπριακού προβλήματος δε συντελεί σε νηφάλια 
σκέψη, για να ξεπεραστεί η αδιέξοδος πορεία. 

 Είναι φανερό πως στην Ελλάδα και στην Κύπρο μάς εγκατέλειψε η έμπνευση, 
η αυτοπεποίθηση ως κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η σταθερή και συνεπής 
διεκδίκηση, που να μην περιορίζεται σε απλή φραστική επίκληση αρχών και 
ωραιολογίας, αλλά να διεκδικεί χωρίς υποχωρήσεις στην ουσία, σύμφωνα με τις αρχές 
και αξίες του δικαίου. Αντί να πείθουμε, απλώς μας πείθουν για επερχόμενα δήθεν 
δεινά. Εξακολουθούμε μάλιστα να θεωρούμε μοιρολατρικά και να διακηρύσσουμε εν 
πολλοίς εθελότυφλα ότι η Τουρκία, την οποία αφήσαμε στο απυρόβλητο, θα συμβάλει, 
δήθεν, σε λύση δίκαιη, που η ίδια όμως δεν επιθυμεί. 

 Αλήθεια, ποιον ενοχλεί η λύση να είναι εναρμονισμένη με το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο; Προφανώς, μόνο την Τουρκία, τους υποχθόνιους στόχους της και τους 
περί αυτή συμμάχους ή συμφέροντα.  Ο απλός Τουρκοκύπριος κατανοεί ότι τα 
πραγματικά του συμφέροντα ως νόμιμου πολίτη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και άρα 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης δε διασφαλίζονται με την κηδεμονική πολιτική της Τουρκίας 
αλλά με μια λύση δίκαιη με διασφαλισμένα πλήρως τα δικαιώματά του μέσα στην 
ευρωπαϊκή οικογένεια κατά τις αρχές και αξίες που διέπουν το κεκτημένο. 

 Είναι λοιπόν τέτοιες μέρες καιρός μνήμης και πρόσθετης ευθύνης για όλους, 
ώστε να υψώσουμε την ταπείνωση σε αγωνιστικότητα, να κατασιγάσουμε τα 
προσωπικά και μικροκομματικά πάθη και να συναιρέσουμε τα “εγώ”, “εσύ” και “αυτός” 
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σε “εμείς”.  Αρκεί τέτοιες ώρες όλοι οι πολιτικοί ηγέτες στην ίδια την Ελλάδα και εδώ 
στην Κυπριακή ∆ημοκρατία να συναγάγουν τα ορθά συμπεράσματα περί τα αιτήματα 
των καιρών, να δουν με βλέμμα οξυδερκές το μέλλον, να λειτουργήσουν συλλογικά 
και με σύμπνοια, ώστε να δονήσουν τους μουδιασμένους αρμούς της ιστορίας και να 
εμφυσήσουν στην καρδιά του λαού νέα πνοή αυτοπεποίθησης.  Όσοι αντιστάθηκαν, 
όσοι αγωνίστηκαν και όσοι χάθηκαν δικαιωματικά μας κρίνουν. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα καταδικάζει απερίφραστα και κατηγορηματικά το διπλό 
έγκλημα που διαπράχθηκε πριν τριάντα έξι χρόνια σε βάρος της πατρίδας μας.  Τιμά 
αυτούς που όρθωσαν το ανάστημα και υπερασπίστηκαν τη δημοκρατία και την 
ελευθερία και κάθε πολίτη που αγωνίζεται για τόσα χρόνια διατηρώντας, παρά τα 
αδυσώπητα πλήγματα, ψηλά το περί δικαίου αίσθημα και την αξιοπρέπειά του.  Το 
∆ημοκρατικό Κόμμα παραμένει πιστό στις αρχές του και στην ιστορική συνέχεια των 
όσων αγώνων και θυσιών προηγήθηκαν.  ∆εν επιθυμεί την αντιδικία. Αντίθετα, 
παροτρύνει ν’ αφήσουμε την κενολογία και με σοβαρότητα κι υπευθυνότητα να 
θέσουμε τα θεμέλια της ενότητας προς διεκδίκηση όσων δικαιούμαστε ως Ευρωπαίοι 
πολίτες.  

 Το ζητούμενο είναι να μην αποβεί ως το μέγιστο των λαθών η διχόνοια.  
Απαιτείται λοιπόν, ώστε να μην επικρατήσουν τα τετελεσμένα, κοινός αγώνας για 
διεκδίκηση και αντίσταση, ώσπου να μπορέσουμε να ζήσουμε σ’ αυτό τον τόπο με 
δικαιοσύνη, χωρίς σοβινισμό, αλλά και χωρίς εθνικό αποχρωματισμό, χωρίς 
διακρίσεις και χωρίς το φόβο της βίας και της αρπαγής.  Η οφειλή μας βαριά και το 
καθήκον ενότητας έναντι της ιστορίας μας και έναντι των επερχόμενων γενεών 
μέγιστο για τη σωτηρία της πατρίδας, της ελευθερίας, της δημοκρατίας και των 
δικαιωμάτων του καθενός μας. 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κυρίες και κύριοι υπουργοί, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Μνημονεύοντας τη διπλή επέτειο της φρίκης και του ολέθρου, δεν υπάρχει 
καλύτερος τρόπος να τιμήσουμε τις τόσες και για τόσα χρόνια θυσίες από το να 
δεσμευτούμε όλοι ότι θα συνεχίσουμε ανυποχώρητα να διεκδικούμε μια πραγματικά 
δίκαιη λύση του κυπριακού προβλήματος, λύση που θα επιτρέψει να την 
απολαμβάνουν όλοι οι νόμιμοι πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ως Ευρωπαίοι 
ισότιμοι πολίτες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο πρόεδρος του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κ. Γιαννάκης Ομήρου 
έχει το λόγο. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Κυρίες και κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Τριάντα έξι χρόνια από την προδοσία και το έγκλημα με νωπές τις μνήμες και 
ανεπούλωτα τα τραύματα τιμούμε τους υπέροχους αγωνιστές της αντίστασης που 
έδωσαν τη ζωή τους για την ελευθερία και τη δημοκρατία, που υπερασπίστηκαν το 
νόμιμο εκλεγμένο ηγέτη του λαού μας, τον εθνάρχη Μακάριο.  Τιμούμε σ’ αυτή τη 
φρικτή επέτειο τους μάρτυρες του λαού μας που έπεσαν αγωνιζόμενοι για την 
αντιμετώπιση της τουρκικής εισβολής, που ακολούθησε το προδοτικό πραξικόπημα 
της χούντας και της ΕΟΚΑ Β΄. 

 Τριακοστή έκτη επέτειος από την προδοσία και το έγκλημα και η μνήμη οφείλει 
να είναι παρούσα και αλώβητη.  Μνήμη αδυσώπητη για τους ενόχους και τις ενοχές, 
όχι για να γυρίσουμε σ’ ένα εφιαλτικό διχαστικό παρελθόν, αλλά για να φωτίζεται 
διδακτικά το μέλλον.  Θα πρέπει ακόμα να θυμούμαστε σ’ αυτή την επέτειο τους 
επιτήδειους ουδέτερους που επινόησαν τη θεωρία της βίας και της αντιβίας 
εξισώνοντας τη νομιμότητα με την παρανομία, τη λαοπρόβλητη κυβέρνηση του 
Προέδρου Μακαρίου με τους τρομοκράτες μασκοφόρους νυκτοβάτες, που την 
υπονόμευαν ανοίγοντας το δρόμο στο πραξικόπημα.  Οι αργυρώνητοι ξενοκίνητοι 
υλοποιούν τους σχεδιασμούς της ξένης συνωμοσίας.  Η εισβολή και η κατοχή, αλλά 
και η συνέχιση της ανωμαλίας.  Ο Μακάριος εμποδίζεται να επιστρέψει στην Κύπρο.  
Οι δημοκρατικοί πολίτες καταδιώκονται, συλλαμβάνονται και δολοφονούνται.  Η 
απόπειρα δολοφονίας του Βάσου Λυσσαρίδη, η δολοφονία του ∆ώρου Λοΐζου. 

 Χρέος μας η θύμηση.  Ασφαλώς, η εθνική ομοψυχία και η λαϊκή ενότητα είναι 
αναγκαία.  Όμως, η ενότητα δεν μπορεί να είναι συνώνυμη της αμνησίας, της 
παραχάραξης της αλήθειας και της πλαστογράφησης των πραγματικών γεγονότων.  
Ούτε πολύ περισσότερο συνώνυμη της εξομοίωσης της αντίστασης με τους 
πραξικοπηματίες, που έστρεψαν τα όπλα εναντίον του Προέδρου Μακαρίου και του 
νόμιμου κράτους.  Γιατί;  Η πυξίδα για τη σημερινή μας πορεία πρέπει να στηρίζεται 
στα ιστορικά διδάγματα που οφείλουμε να αντλούμε από το παρελθόν.  Η πορεία κάθε 
λαού είναι ανάλογη με την καθαρότητα και το βάθος της μνήμης.  Από αυτήν αντλεί 
γνώση για τα επιτεύγματα ή τα σφάλματα του παρελθόντος.  Από αυτήν και τις αρχές 
που πρέπει να προσδιορίζουν την αποστολή του μέσα στο χρόνο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η σημερινή επετειακή εκδήλωση πρέπει να έχει ως στόχο, πέρα από την 
απόδοση τιμής και ευγνωμοσύνης στους ήρωες του λαού μας που αντιστάθηκαν στην 
προδοσία και το έγκλημα του 1974, και την άντληση των αναγκαίων διδαγμάτων για 
την επιτυχία του αγώνα για την άρση των συνεπειών της εθνικής τραγωδίας. 

 Σήμερα, τριάντα έξι χρόνια μετά, μετά την προδοσία και το έγκλημα ενάντια 
στην πατρίδα μας, τα τραγικά αποτελέσματα εξακολουθούν να υπάρχουν, να 
αποτελούν την καθημερινή δραματική υπόμνηση της εθνικής συμφοράς και να μας 
υποδεικνύουν το μέγα χρέος για απελευθέρωση της πατρίδας μας. 

 Στο χρονικό διάστημα που μεσολάβησε από τα τραγικά γεγονότα του 1974 η 
Τουρκία όχι μόνο παρέμεινε αδιάλλακτη, αλλά με μια σειρά ενέργειες έχει κλιμακώσει 
την προκλητική της στάση.  Η ανακήρυξη του ψευδοκράτους, η ποσοτική και ποιοτική 
ενίσχυση των τουρκικών στρατευμάτων, η ένταση της μεταφοράς εποίκων από την 
Τουρκία με προφανή στόχο τη δημογραφική αλλοίωση των πληθυσμιακών δεδομένων 
και ο σφετερισμός των ελληνοκυπριακών περιουσιών δεν αφήνουν καμιά αμφιβολία 
για τους τελικούς στόχους της Τουρκίας.  ∆εν πρέπει να υπάρχουν αυταπάτες.  
Σταθερός και μόνιμος στόχος της Τουρκίας είναι η νομιμοποίηση της κατοχής. 

 Η πορεία των απευθείας διαπραγματεύσεων τους τελευταίους είκοσι μήνες 
επιβεβαιώνει αυτή την αναντίλεκτη πραγματικότητα, ότι αμετάθετος στόχος της 
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τουρκικής πλευράς είναι η δημιουργία δύο κρατών στα πλαίσια χαλαρής 
συνομοσπονδίας.  Οι μόνιμες παρεκκλίσεις από το ευρωπαϊκό κεκτημένο, για να 
επιτραπούν μόνιμες παραβιάσεις ανθρωπίνων δικαιωμάτων και ελευθεριών, και η 
διατήρηση των αναχρονιστικών εγγυήσεων του 1960 για μόνιμη κηδεμονία επί της 
Κύπρου. 

 Με βάση αυτά τα δεδομένα, το περιεχόμενο των τουρκικών προτάσεων, αλλά 
και τη συνολική συμπεριφορά της Τουρκίας και δυστυχώς της τουρκοκυπριακής 
ηγεσίας, δεν μπορεί στη βάση ρεαλιστικής εκτίμησης να διατυπωθεί οποιαδήποτε 
αισιοδοξία για τη λύση.  Οι εξελίξεις δε των τελευταίων εβδομάδων οδηγούν με 
μαθηματική ακρίβεια σε ακόμα μεγαλύτερους κινδύνους στην πορεία του Κυπριακού.  
Οι εξελίξεις σηματοδοτούν το τέλος μιας διαδικασίας που άρχισε με τη Συμφωνία της 
8ης Ιουλίου, αλλοιώθηκε αργότερα με την έναρξη των απευθείας διαπραγματεύσεων, 
αλλά εξακολουθούσε να προβλέπει ότι η πορεία προς τη λύση θα αποφασιζόταν στην 
Κύπρο, ενώ αποκλείονταν ρητά επιδιαιτησία και ασφυκτικά χρονοδιαγράμματα. 

 Τώρα ο γενικός γραμματέας παραπέμπει με την πρόσφατη έκθεσή του σε 
πολυμερή ή διεθνή διάσκεψη, που συνιστά εκτροπή από τη συμφωνηθείσα διαδικασία 
και οδηγείται σε λύση τύπου “Ανάν” προς το χειρότερο είτε σε διαπίστωση ότι το 
Κυπριακό δε λύεται και άρα η διεθνής κοινότητα θα πρέπει να επιβάλει την 
αναγνώριση των τετελεσμένων και τη μόνιμη διαίρεση της Κύπρου. 

 Οι κίνδυνοι από αυτή την επιχειρούμενη εκτροπή είναι μέγιστοι.  Η διεθνής ή η 
πολυμερής διάσκεψη συνιστά συγκεκαλυμμένη επιδιαιτησία και συνδέεται με τη 
λογική του χρονοδιαγράμματος.  Είναι γι’ αυτό ακριβώς που δεν πρέπει να συζητηθεί 
από την ελληνική κυπριακή πλευρά.  Με σαφήνεια θα πρέπει να διαμηνυθεί προς το 
γενικό γραμματέα και προς τα μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας ότι η ελληνική 
κυπριακή πλευρά δεν είναι διατεθειμένη να αποδεχτεί επιδιαιτησία και 
χρονοδιαγράμματα.  Μόνο αν τα μέρη φτάσουν σε απόσταση συμφωνίας και μόνο 
τότε, μπορεί να εξεταστεί και συμφωνηθεί άλλη προσφορότερη μέθοδος για την 
καταληκτική φάση, νοουμένου ότι κριθεί από τους συνομιλητές ότι η μέθοδος που 
ακολουθείται τώρα δεν έχει τα εχέγγυα να τελεσφορήσει και να αποδώσει τη λύση.  Σ’ 
εκείνη την περίπτωση και μόνο η διεθνής διάσκεψη θα μπορούσε να αποτελέσει μια 
από τις επιλογές, χωρίς να θίγεται το κύρος και η διεθνής αναγνώριση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και χωρίς να προσδίδεται κύρος ή να υποβοηθείται ή να διευκολύνεται η 
αποσχιστική οντότητα των κατεχομένων.  Η σύνθεση δε της διεθνούς διάσκεψης και η 
μεθοδολογία της θα πρέπει να συμφωνηθούν εκ των προτέρων. 

 Σήμερα περισσότερο από ποτέ απαιτείται αλλαγή στρατηγικής στις 
διαπραγματεύσεις.  Απαιτείται να αποσυρθούν παραχωρήσεις που παραβιάζουν τις 
αρχές της δημοκρατίας, να συζητηθούν οι ουσιώδεις πτυχές του Κυπριακού, να 
καταστεί σε όλους σαφές ότι δεν πρόκειται να αποδεχτούμε επιδιαιτησία με τη μορφή 
διεθνούς διάσκεψης, δεν πρόκειται να δεχτούμε χρονοδιαγράμματα, δεν πρόκειται να 
δεχτούμε εκβιασμούς.  Να σφυρηλατήσουμε την πολιτική και λαϊκή ενότητα στη βάση 
συλλογικής διαβούλευσης και κοινής στρατηγικής, αλλά και εθνικής ομοψυχίας 
Κύπρου και Ελλάδας. 

 Σ’ αυτή τη δύσκολη διεθνή και εθνική συγκυρία επαναβεβαιώνουμε τη 
δέσμευσή μας πως θα συνεχίσουμε τον αγώνα, όσος χρόνος κι αν χρειαστεί, όσες 
θυσίες και αν απαιτηθούν, για τη διασφάλιση του ειρηνικού και ελεύθερου μέλλοντος 
της πατρίδας και ολόκληρου του λαού μας. 

 Για άλλη μια φορά καταδικάζουμε την προδοσία και το έγκλημα.  
Μνημονεύουμε και τιμούμε τους ηρωικούς μας νεκρούς.  Τιμούμε τους αντιστασιακούς 
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αγωνιστές.  Ξαναδίνουμε περιεχόμενο στη θυσία τους και επαναπροσδιορίζουμε το 
δικό μας καθήκον.  ∆ιακηρύσσουμε πως με γνώση της ιστορικής αλήθειας και με 
επίγνωση του χρέους θα συνεχίσουμε τον αγώνα για ελευθερία και δικαίωση.  Η 
Ε∆ΕΚ, που στάθηκε στην πρώτη γραμμή της αντίστασης και έδωσε μάρτυρες και 
ήρωες για την προάσπιση της δημοκρατίας, απευθύνει μήνυμα αγωνιστικής 
συστράτευσης και εθνικής ομοψυχίας. 

 Τιμή και δόξα στους αγωνιστές της αντίστασης! 

 Όλοι μαζί στον αγώνα για τη σωτηρία της Κύπρου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κόμματος τον κ. ∆ημήτρη 
Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας,  

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 ∆ιερχόμαστε ήδη τον τριακοστό έκτο Ιούλη από το μαύρο καλοκαίρι του 1974, 
τότε που το αδελφοκτόνο υποκινούμενο πραξικόπημα τραυμάτισε την πατρίδα μας.  Η 
σημερινή θλιβερή επέτειος φανερώνει ότι η εκδούλευση στους ξένους, η διάσπαση και 
ο φανατισμός μόνο κακά φέρνουν.  Η σημερινή θλιβερή μέρα μάς διδάσκει ότι η 
ελευθερία, η δημοκρατία και η αξιοπρέπεια είναι θεμελιώδη αγαθά, που πρέπει να 
διαφυλάξουμε ως κόρην οφθαλμού.  Η θλιβερή ανάμνηση των γεγονότων της 
περιόδου του πραξικοπήματος μας διδάσκει ότι πάνω απ’ όλα ο αγώνας για 
δημοκρατία και ελευθερία, αλλά και για ανακοπή νέων ξενόφερτων παρεμβάσεων 
επιβάλλεται να είναι διαρκής. 

 Οι δόλιες μεθοδεύσεις των ξένων εις βάρος του λαού μας συνεχίζονται και 
σήμερα, με στόχο να εξυπηρετήσουν τα γεωπολιτικά τους συμφέροντα στην περιοχή, 
ανεξάρτητα από τα δίκαια του λαού της Κύπρου. Με τα όσα τεκταίνονται είναι φανερό 
ότι δεν εγκαταλείφθηκε η προσπάθεια διάλυσης της οντότητας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και ως εκ τούτου επιβάλλεται η στάση μας να συνεχίσει να είναι σθεναρή. 

 Μνημονεύοντας τα θύματα της πιο μεγάλης και οδυνηρής τραγωδίας της 
πατρίδας μας, στέλνουμε το μήνυμα ότι δε θα ανεχτούμε την οπισθοδρόμηση σε 
επιλογές που θα μας φέρουν και πάλι στο χείλος της διάλυσης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.    

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα τιμά όσους έδωσαν τη ζωή τους, για να μπορούμε 
σήμερα εμείς να ζούμε ελεύθεροι, έστω και σε μια ημικατεχόμενη πατρίδα.  
Χαιρετίζουμε τους συγγενείς των αγνοουμένων, τους ηρωικούς εγκλωβισμένους, 
καθώς και τις χιλιάδες εκτοπισμένους, που παραμένουν με άσβεστο τον πόθο της 
επιστροφής. 

 Αναλογιζόμενοι όλα τα παραπάνω, δεν πρέπει να ξεχνούμε ότι η Κύπρος δεν 
είναι απλά διαιρεμένη και πρέπει να επανενωθεί, αλλά είναι και κατεχόμενη από 
σαράντα χιλιάδες Τούρκους Αττίλες και πρέπει να απελευθερωθεί και όλοι οι νόμιμοι 
ιδιοκτήτες, Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι, να επιστρέψουν στα σπίτια και τις 
περιουσίες τους.  Για να το πετύχουμε αυτό, η μόνη ρεαλιστική προοπτική είναι μια 
βιώσιμη και λειτουργική λύση με ευρωπαϊκό περιεχόμενο.  Η ενότητα και η 
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συσπείρωση όλων μας γύρω από συντεταγμένους στόχους είναι η βάση της επιτυχίας 
της προσπάθειάς μας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η ιστορική καταγραφή των προσπαθειών επίλυσης του Κυπριακού αποδεικνύει 
ότι αυτό που χαρακτηρίζει τη στρατηγική της πλευράς μας είναι μια διαχρονική 
διολίσθηση από τις αρχικές μας θέσεις προς τις θέσεις της τουρκικής πλευράς.  Τα 
γεγονότα μέχρι σήμερα αποδεικνύουν ότι, ανεξάρτητα της καλής θέλησης της δικής 
μας πλευράς, η Άγκυρα και η τουρκοκυπριακή ηγεσία παραμένουν προσηλωμένες σε 
δύο βασικούς στόχους.  Πρώτον, την αναγνώριση μιας ξεχωριστής τουρκικής κρατικής 
οντότητας στο βορρά και, δεύτερον, την άσκηση επικυριαρχίας σε ολόκληρη την 
Κύπρο μέσω μίας κακής λύση.   

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα, παρ’ όλο που διαπίστωνε ότι οι απευθείας συνομιλίες 
ξεκίνησαν χωρίς προετοιμασία, χωρίς πρόοδο και χωρίς καθορισμένη βάση 
διαπραγμάτευσης, εντούτοις σεβάστηκε την πρόθεση του δικού μας διαπραγματευτή 
για συμμετοχή στις συνομιλίες.  ∆ύο χρόνια μετά διαπιστώνουμε ότι η πλευρά μας 
είναι εγκλωβισμένη σε μια άκαρπη και αδιέξοδη διαδικασία, η Άγκυρα από θύτης έγινε 
καταλύτης και το ψευδοκράτος αναβαθμίστηκε επικίνδυνα.  Η δική μας εκτίμηση είναι 
ότι η τουρκική πλευρά θα επιδιώξει λαθροβίωση του διαλόγου, ώστε να πιεστεί η 
πλευρά μας να υποχωρήσει περαιτέρω ή να αποδεχτεί χρονοδιαγράμματα και 
επιδιαιτησίες στα πλαίσια μιας δήθεν διεθνούς διάσκεψης, που θα προσομοιάζει με τις 
συνθήκες του Μπούργκενστοκ. 

 Για την Άγκυρα αυτή είναι η δοκιμασμένη και πετυχημένη μέθοδος, που της 
δίνει τη δυνατότητα να επιβάλει λύση δικών της προδιαγραφών με τη βοήθεια των 
συμμάχων της.  Το Ευρωπαϊκό Κόμμα διατρανώνει ξανά την προσήλωσή του σε μια 
δίκαιη, βιώσιμη και ευρωπαϊκή λύση, η οποία μπορεί να επιτευχθεί μόνο με τη χάραξη 
μιας νέας στρατηγικής, που θα ανταποκρίνεται στις τρέχουσες συνθήκες.   

 Γι’ αυτό το λόγο το Ευρωπαϊκό Κόμμα έχει καταθέσει στο Εθνικό Συμβούλιο 
συγκεκριμένη πρόταση.  Στα πλαίσια αυτής της στρατηγικής ο στόχος της πλευράς 
μας πρέπει να είναι η δημιουργία συνθηκών για επίτευξη λύσης που να ακυρώνει τα 
κατοχικά δεδομένα, να ανατρέπει τη διαίρεση και να επιτρέπει στους Κυπρίους 
πολίτες, ανεξάρτητα από εθνικότητα και θρησκεία, να συμβιώνουν σε μια ευημερούσα 
ευρωπαϊκή πατρίδα.   

 Για το Ευρωπαϊκό Κόμμα η τελική λύση, για να είναι δίκαιη, βιώσιμη και 
λειτουργική, θα πρέπει να διασφαλίζει συγκεκριμένα τα παρακάτω:  

1. Να σέβεται τις ελευθερίες και τα δικαιώματα όλων των Κυπρίων. 

2. Να αποκαθιστά την κυριαρχία, την ανεξαρτησία και την εδαφική ακεραιότητα 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

3. Να διασφαλίζει στο κράτος μια ενιαία και αδιαίρετη κυριαρχία και μία διεθνή 
προσωπικότητα και μία και μόνη ιθαγένεια στους Κυπρίους πολίτες. 

4. Να διασφαλίζει ενοποίηση της κοινωνίας. 

5. Να αποκαθιστά την ενοποίηση των θεσμών. 

6. Να αποτελεί συνέχεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ως πλήρους μέλους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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7. Να εξασφαλίζει αποχώρηση όλων των ξένων στρατευμάτων και των εποίκων. 

8. Να επιτρέπει την ελεύθερη διακίνηση. 

9. Να διασφαλίζει λειτουργικότητα στο κράτος και απρόσκοπτη συμμετοχή στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

10. Να καταργεί τις εγγυήσεις και τα επεμβατικά δικαιώματα. 

11. Να είναι προϊόν συμφωνίας των δύο ηγετών. 

12. Να στοχεύει στην απομάκρυνση των βρετανικών βάσεων.   

 Πιστεύω ότι όλοι αυτοί οι στόχοι μπορούν να μας ενώσουν.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Για να επιτευχθούν οι πιο πάνω στόχοι, χρειάζονται και συγκεκριμένες 
στρατηγικές κινήσεις, όπως π.χ. οι ακόλουθες: 

1. Να επανέλθει το Κυπριακό ως πρόβλημα εισβολής και κατοχής. 

2. Να σχεδιάσουμε την επικοινωνιακή μας στρατηγική σ’ αυτή τη βάση.  ∆εν 
μπορούμε από τη μια να λέμε ότι η Τουρκία είναι εισβολέας και από την άλλη 
να δεχόμαστε ρόλο καταλύτη στην Τουρκία ή και να ελπίζουμε σε πιέσεις από 
την Τουρκία στον Έρογλου, για να βρει λύση. 

3. Να αναδείξουμε με στρατηγικές κινήσεις την τουρκική αδιαλλαξία και τις 
ευθύνες της Άγκυρας. 

4. Να αξιοποιήσουμε τη συμμετοχή μας στα όργανα και τους θεσμούς της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

5. Να αναχαιτίσουμε την πολιτική αναβάθμισης του ψευδοκράτους. 

6. Να αποσύρουμε τις μονομερείς μας παραχωρήσεις. 

7. Να αναπτύξουμε νέες συμμαχίες σε συνεργασία με την Ελλάδα εντός και εκτός 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

8. Να σχεδιάσουμε μία καινούργια πολιτική για τα δικαιώματα, αλλά και τις 
υποχρεώσεις των Τουρκοκυπρίων. 

9. Nα υποβάλουμε αίτηση για ένταξη στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη. 

 Επιβάλλεται λοιπόν σήμερα να γίνουμε πρωταγωνιστές των εξελίξεων.  
Επιβάλλεται να χαράξουμε μια νέα στρατηγική, που να εδράζεται σ’ αυτά που έχω 
προαναφέρει. 

 Κοινό όραμα Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων πρέπει να είναι μια ελεύθερη 
ευρωπαϊκή Κύπρος, που θα τους επιτρέπει να συνυπάρχουν και να συνεργάζονται 
μέσα σε συνθήκες ειρήνης και ασφάλειας, μέσα σε κλίμα αλληλοσεβασμού και 
αλληλοκατανόησης, έχοντας πλήρεις ελευθερίες και δικαιώματα.   

 Γι’ αυτές τις πανανθρώπινες αρχές και αξίες θυσιάστηκαν αυτοί που σήμερα 
μνημονεύουμε.  Έχουμε χρέος να συνεχίσουμε ενωμένοι και απτόητοι, με σύνεση και 
υπευθυνότητα, αλλά και με πίστη και αποφασιστικότητα τη μεγάλη πορεία μας για τη 
δικαίωση του μαρτυρικού λαού μας. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το λόγο έχει τώρα ο κ. Γιώργος Περδίκης, βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Κυρίες και κύριοι,  

 Τιμούμε σήμερα τη θυσία των ηρώων της δημοκρατίας.  Τιμούμε τους αγώνες 
του λαού μας για ελευθερία και αξιοπρέπεια.  Καταδικάζουμε το προδοτικό 
πραξικόπημα, το μεταπραξικόπημα και τη βάρβαρη τουρκική εισβολή. 

 Η μνήμη των  θλιβερών γεγονότων του ’74, αλλά και όσων προηγήθηκαν 
πρέπει να καθοδηγεί τις αποφάσεις του λαού και της πολιτικής ηγεσίας.  Πρέπει, 
πέραν από τους ύμνους και το θρήνο, τις τιμητικές εκδηλώσεις και τα αγωνιστικά 
συνθήματα, να εξάγουμε από τα γεγονότα χρήσιμα διδάγματα.   

 Ως Οικολόγοι, ένα πολιτικό κίνημα που δεν έχει καμία ανάμειξη στα γεγονότα 
του ’74 και όσα οδήγησαν στην εθνική τραγωδία, έχουμε το δικαίωμα και την 
υποχρέωση να καλέσουμε όλους σε περίσκεψη, προβληματισμό και αυτοκριτική.  
Μέσα απ’ αυτή τη συλλογική ενδοσκόπηση ελπίζουμε ότι θα καταλήξει η πολιτική μας 
ηγεσία σε μια ιστορική απόφαση, να παραδεχθεί δηλαδή ότι είναι ανώφελο και 
αυτοκαταστροφικό να ξεθάβονται οι νεκροί και να γίνονται ξόανα της διχόνοιας και του 
αλληλοσπαραγμού. 

 Είναι καιρός τιμώντας τους νεκρούς να φροντίσουμε για το μέλλον των παιδιών 
μας, το μέλλον της πατρίδας μας.  Οι τιμημένοι νεκροί του ’74 ανέλαβαν τη δική τους 
ιστορική, μαρτυρική ευθύνη.  Σήμερα είναι σειρά της πολιτικής ηγεσίας να αναλάβει τη 
δική της ευθύνη για την υπεράσπιση των δημοκρατικών αρχών, αλλά και την ευθύνη 
για την επίτευξη μιας δημοκρατικής και βιώσιμης λύσης στο Κυπριακό. 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας,  

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων,  

 Κυρίες και κύριοι,  

 Ως Οικολόγοι πιστεύουμε ότι η κυπριακή ηγεσία οφείλει να αγωνιστεί για μια 
βιώσιμη λύση, χωρίς ξένους στρατούς και βάσεις, εγγυήσεις, επεμβατικά δικαιώματα 
και εκπτώσεις στο θέμα των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  Μια Κυπριακή ∆ημοκρατία 
ενιαία και αδιαχώριστη, χωρίς εθνικά στεγανά και ρατσιστικούς διαχωρισμούς, με μια 
ενωμένη κοινωνία και οικονομία, ένα αδιάσπαστο οικοσύστημα και ένα λαό αξιοπρεπή 
και ελεύθερο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής ειδικής συνεδρίας της 
Βουλής. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  12.15 μ.μ.) 
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Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Κώστας 

Ακκελίδου Ντίνα Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αναστασιάδης Νίκος Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Πουργουρίδης Χρήστος 

Θωμά Γιαννάκης Σαρίκας Φειδίας 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στο θάνατο του πρώην βουλευτή Γιαννάκη 
Αγαπίου και τήρηση μονόλεπτης σιγής. 

2. Τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των ηρώων και των μαρτύρων της 
δημοκρατίας και της ελευθερίας και οι ομιλίες που ακολούθησαν (Πρόεδρος, 
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Άντρος Κυπριανού, Ν. Αναστασιάδης, Α. Αγγελίδης, Γ. Ομήρου, ∆. Συλλούρης, 
Γ. Περδίκης). 

 [Στις 23 Ιουλίου 2010 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη έκτακτης συνεδρίας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι 
η ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 29 Ιουλίου 2010, στις 
11.00 το πρωί, έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί  Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2010. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.026-2010). 

 2. Ο περί  ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.039-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: ………………………… 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ………………………… 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   …………………………] 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ ∆΄ 

Συνεδρίαση 29ης Ιουλίου 2010 

Ώρα έναρξης: 11.08 π.μ. 

Αρ. 40 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ)  

 Καλημέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα δύο θέματα της σημερινής έκτακτης συνεδρίας 
της Βουλής αφορούν την αναπομπή από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας των νόμων 
«Ο περί  Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» και «Ο περί  
∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010».   

 Θέλετε να καλέσω τον αναπληρωτή πρόεδρο να διαβάσει την έκθεση ή να 
θεωρηθεί αναγνωσθείσα;   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε χρειάζεται.  Είναι διαβασμένη και από τον κ. Κατσουρίδη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους αναπεμφθέντες 
νόμους «Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» και «Ο 
περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2010» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, αναπλ. πρόεδρος Γιώργος Βαρνάβα 
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 Ανδρέας Θεμιστοκλέους  

 Γιαννάκης Γαβριήλ Μη μέλη της επιτροπής: 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Σταύρος Ευαγόρου 

 Αθηνά Κυριακίδου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας συνήλθε σε έκτακτη συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 27 Ιουλίου 2010, και επανεξέτασε τους δύο πιο πάνω νόμους, 
οι οποίοι ψηφίστηκαν από την ολομέλεια του σώματος την 1η Ιουλίου 2010 και 
αναπέμφθηκαν από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 
του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Στη συνεδρία κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Οικονομικών, ο Υπουργός 
Παιδείας και Πολιτισμού, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωπος της 
Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. 

 Υπενθυμίζεται ότι και οι δύο αναπεμφθέντες νόμοι κατατέθηκαν υπό τη μορφή 
προτάσεων νόμου από τους βουλευτές κ. Νίκο Τορναρίτη, εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, Νικόλα Παπαδόπουλο, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Αθηνά Κυριακίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού. 

 Η πρώτη πρόταση νόμου αποσκοπούσε στην επέκταση του ορίου 
αφυπηρέτησης των καθηγητών από το εξηκοστό στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας.  
Όπως τελικά η εν λόγω πρόταση διαμορφώθηκε και ψηφίστηκε σε νόμο από την 
ολομέλεια του σώματος, η πρόνοια που αφορά την επέκταση του ορίου ηλικίας 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης καθηγητή θα τύχει σταδιακής εφαρμογής ως 
ακολούθως: 

1. Για καθηγητή ο οποίος συμπληρώνει το εξηκοστό έτος της ηλικίας του μεταξύ 
της 1ης Σεπτεμβρίου 2011 και της 31ης Αυγούστου 2012, και των δύο 
ημερομηνιών περιλαμβανομένων, η ηλικία των 61 ετών. 

2. Για καθηγητή ο οποίος συμπληρώνει το εξηκοστό έτος της ηλικίας του μεταξύ 
της 1ης Σεπτεμβρίου 2012 και της 31ης Αυγούστου 2013, και των δύο 
ημερομηνιών περιλαμβανομένων, η ηλικία των 62 ετών. 

3. Για καθηγητή ο οποίος συμπληρώνει το εξηκοστό έτος της ηλικίας του κατά ή 
μετά την 1η Σεπτεμβρίου 2013, η ηλικία των 63 ετών.  

 Η δεύτερη πρόταση νόμου αποσκοπούσε στη ρύθμιση του δικαιώματος 
καθηγητή σε πρόωρη οικειοθελή αφυπηρέτηση με τη συμπλήρωση του εξηκοστού 
έτους της ηλικίας του ή σε οποιοδήποτε μεταγενέστερο χρόνο μέχρι την ημερομηνία 
της υποχρεωτικής αφυπηρέτησής του. 

 Επισημαίνεται ότι οι νέες ρυθμίσεις όπως προβλέπονται και στους δύο 
αναπεμφθέντες νόμους θα τεθούν σε εφαρμογή από την 1η Σεπτεμβρίου 2011. 

 Οι λόγοι της αναπομπής των δύο νόμων, όπως αναφέρονται στις σχετικές 
επιστολές του Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2010, παρατίθενται αυτούσιοι και είναι οι 
ακόλουθοι: 

«1. Με τους προτεινόμενους νόμους επεκτείνεται σταδιακά το όριο ηλικίας 
υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των καθηγητών από το 60ό στο 63ο έτος της 
ηλικίας τους. 
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Με την παράταση αυτή του ορίου ηλικίας των καθηγητών περιορίζεται η 
δυνατότητα διορισμού στη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία νέων προσώπων, 
τα οποία κατά κανόνα διαθέτουν περισσότερα προσόντα και δεξιότητες από 
τους παλαιότερους, με αποτέλεσμα να επηρεάζεται η ποιότητα της παιδείας, 
αλλά και να επιδεινώνεται το πρόβλημα επικοινωνίας των καθηγητών με τους 
μαθητές λόγω της αύξησης της διαφοράς ηλικίας.  Ταυτόχρονα, με τον 
περιορισμό της δυνατότητας αυτής αυξάνεται η ανεργία μεταξύ των νέων 
επιστημόνων, με δυσμενείς επιπτώσεις σε όλη την έκταση της οικονομίας.  
Παράλληλα, η αύξηση του ορίου ηλικίας έχει αρνητικές επιπτώσεις στην 
ποιότητα της παιδείας εξαιτίας της, λόγω πνευματικής και σωματικής κόπωσης, 
μείωσης της αποδοτικότητας των καθηγητών, φαινόμενο το οποίο κατ’ ανάγκη 
επηρεάζεται από την αύξηση της ηλικίας.  

2. Οι αναπεμφθέντες νόμοι επίσης θα επιφέρουν αύξηση του κόστους των 
συντάξεων και, κατά συνέπεια, επιβάρυνση του προϋπολογισμού, λόγω της 
μεγαλύτερης σύνταξης και του μεγαλύτερου εφάπαξ ποσού που θα λάβουν οι 
καθηγητές, οι οποίοι θα συνεχίσουν να υπηρετούν και μετά τη συμπλήρωση 
του 60ού έτους της ηλικίας τους και μέχρι τη συμπλήρωση του νέου ορίου 
ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης. 

3. Περαιτέρω, οι αναπεμφθέντες νόμοι ενδεχομένως να επιφέρουν αύξηση του 
κόστους του μισθολογίου, αφενός λόγω του ότι θα δοθεί η δυνατότητα στους 
καθηγητές ή τουλάχιστον σε ορισμένους από αυτούς να ανελιχθούν σε 
υψηλότερες θέσεις/κλίμακες και αφετέρου γιατί οι καθηγητές αυτοί θα 
συνεχίσουν να λαμβάνουν μισθό αντί σύνταξης, η οποία, ως γνωστόν, με βάση 
την περί συντάξεων νομοθεσία δεν μπορεί να υπερβαίνει το ½ των συντάξιμων 
απολαβών.  Σύμφωνα με τους σχετικούς υπολογισμούς, ο μέσος όρος αύξησης 
του κόστους των συντάξεων και του εφάπαξ ποσού θα ανέλθει σε 18,74%». 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, αναφερόμενος στους λόγους της 
αναπομπής, επισήμανε ότι οι λόγοι αυτοί αφορούν κυρίως θέματα ουσίας, τα οποία οι 
αρμόδιοι υπουργοί θα πρέπει να αναλύσουν ενώπιον της επιτροπής.  

 Ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσε ότι η επέκταση του ορίου 
αφυπηρέτησης θα αποτελέσει εμπόδιο στην είσοδο νέων εκπαιδευτικών στο 
εκπαιδευτικό σύστημα, οι οποίοι θα συμβάλουν στην αναβάθμιση της παρεχόμενης 
εκπαίδευσης, αφού αυτοί κατά κανόνα διαθέτουν περισσότερα προσόντα και 
δεξιότητες.  Επίσης, απαντώντας σε διάφορα ερωτήματα που υποβλήθηκαν, 
επισήμανε ότι, όσον αφορά τον παράγοντα “ηλικία” και το συσχετισμό με τα διάφορα 
επαγγέλματα, αυτό που ισχύει για το επάγγελμα του καθηγητή είναι ότι η αύξηση του 
ορίου αφυπηρέτησης αναμένεται να επιφέρει αρνητικές συνέπειες στην ποιότητα της 
παιδείας, κάτι που ενδεχομένως να μην ισχύει για άλλο επάγγελμα.  Επιπρόσθετα, ο 
ίδιος επισήμανε ότι, στα πλαίσια της βελτίωσης του εκπαιδευτικού συστήματος, 
προωθείται ο εκσυγχρονισμός του συστήματος διορισμού εκπαιδευτικών, καθώς και 
νέες προτάσεις για το σύστημα αξιολόγησης των εκπαιδευτικών.   

 Ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε από την πλευρά του ότι το όλο θέμα άπτεται 
περίπλοκων τεχνικών ζητημάτων, για τα οποία απαιτείται αναλογιστική μελέτη.  Οι 
πρόνοιες των αναπεμφθέντων νόμων πιθανόν να παρουσιάζουν μια προσωρινή 
λογιστική εξοικονόμηση, αφού θα αναβληθεί η καταβολή του εφάπαξ ποσού στους 
αφυπηρετούντες, αλλά στην πορεία θα υπάρξουν μισθολογικές αυξήσεις και με την 
πάροδο της τριετίας θα πρέπει να καταβληθεί μεγαλύτερη σύνταξη και μεγαλύτερο 
εφάπαξ ποσό, οπότε οι κρατικές δαπάνες θα είναι αυξημένες.  Επιπρόσθετα, 
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επισήμανε μεταξύ άλλων ότι η εφαρμογή των πιο πάνω ρυθμίσεων θα επιδεινώσει το 
υφιστάμενο πρόβλημα ανεργίας.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης των αναπεμφθέντων νόμων η επιτροπή έθεσε 
επιπρόσθετα ερωτήματα στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και στους αρμόδιους 
υπουργούς.  

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, απαντώντας ειδικότερα σε ερώτημα 
μέλους της επιτροπής κατά πόσο οι διατάξεις των αναπεμφθέντων νόμων συνιστούν 
επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισμού σε σχέση με το τρέχον έτος ή 
μεταγενέστερο έτος, αφού αυτές τίθενται σε εφαρμογή την 1η Σεπτεμβρίου 2011, 
επισήμανε ότι τόσο ο προϋπολογισμός του 2010 όσο και ο προϋπολογισμός του 
επόμενου έτους είναι αλληλένδετοι. Για να δοθεί οριστική απάντηση κατά πόσο 
υπάρχει θέμα αντισυνταγματικότητας σε σχέση με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, θα 
πρέπει να δοθούν συγκεκριμένα οικονομικά στοιχεία και να γίνουν οι σχετικές μελέτες 
και αναλύσεις.   

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου της και του μέλους της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του μέλους της βουλευτή 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του μέλους της 
βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται  εναντίον της 
αναπομπής του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, δηλώνοντας ότι εμμένει υπέρ και των 
δύο νόμων όπως αυτοί ψηφίστηκαν από την ολομέλεια του σώματος. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάσσονται υπέρ της αναπομπής του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας και συναφώς κατά των δύο νόμων όπως αυτοί ψηφίστηκαν από την 
ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Προχωρούμε τώρα… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Κυρίτσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κυρίτση. 

 Κύριε Κυρίτση, εζητήσετε το λόγο; 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Ναι, εζήτησα το λόγο.  Εννά μιλήσω.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι γνωστό ότι στο πρόγραμμα διακυβέρνησης του Προέδρου, το οποίο 
κατέθεσε στο λαό και ο λαός το έχει εγκρίνει με την ψήφο του, περιλαμβάνεται ότι δεν 
πρόκειται η κυβέρνηση αυτή να προχωρήσει σε αύξηση των ορίων αφυπηρέτησης.  
Παρ’ όλ’ αυτά, επιχειρείται, επιχειρήθηκε και θα επιχειρηθεί και σήμερα, απ’ ό,τι 
προβλέπεται, να επιβληθεί στην κυβέρνηση με νομοθετική ρύθμιση της πλειοψηφίας 
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της Βουλής η αλλαγή στο όριο αφυπηρέτησης των καθηγητών μέσης εκπαίδευσης.  
Το ερώτημα που μπαίνει, κατά τη δική μου την άποψη, είναι τι εξυπηρετείται με το να 
επιμένει η Βουλή να ψηφίσει αυτό τον υπό αναπομπή νόμο.  Εξυπηρετείται το 
δημόσιο συμφέρον;  Εξυπηρετείται το συμφέρον της παιδείας;  Εξυπηρετούνται τέλος 
πάντων έστω, κάτω από αυτές τις δύσκολες συνθήκες που βρεθήκαμε, τα οικονομικά 
του κράτους;   

 Φαίνεται ότι τίποτε από όλα αυτά, τίποτε μα τίποτε δεν εξυπηρετείται!  
Οικονομικά νομίζω ότι έχει ξεκαθαρίσει ότι καμιά μελέτη, καμιά τεκμηρίωση δεν 
επιβεβαιώνει ότι υπάρχει οποιοδήποτε οικονομικό όφελος για την κοινωνία και το 
κράτος μας.  Αντίθετα, πρακτικά η αύξηση στα όρια αφυπηρέτησης, με τις συνθήκες 
και τους όρους που θα γίνει, σημαίνει ότι για άλλα τρία χρόνια κάποιοι εκπαιδευτικοί 
θα πληρώνονται στο ανώτατο σημείο της κλίμακάς τους, θα πάρουν υψηλότερη 
σύνταξη και υψηλότερο εφάπαξ.   

 Καμιά μελέτη, επαναλαμβάνω, δεν αποδεικνύει οποιοδήποτε όφελος για τα 
δημόσια οικονομικά.  Αυτή τη συζήτηση την είχαμε, όταν θα γινόταν και η αύξηση στο 
όριο αφυπηρέτησης του ευρύτερου δημόσιου τομέα στους δημόσιους υπάλληλους.  
Και τότε επίσης δεν υπήρξε οποιαδήποτε τεκμηρίωση.  Το μόνο που λεγόταν στις 
συζητήσεις που είχαμε κατ’ ιδίαν είναι ότι συμφέρει την κυβέρνηση στη συγκεκριμένη 
στιγμή, διότι τότε, θυμάστε, ήταν η συζήτηση, για να μπούμε στο ευρώ, γιατί για τρία 
χρόνια θα υπάρξει μία αναστολή πληρωμής συντάξεων· αυτό ήταν το όφελος! 

 Όσον αφορά την παιδεία, όσον αφορά το συμφέρον της παιδείας, δεν 
ακούσαμε κανένα ουσιαστικό επιχείρημα ούτε επιχειρήθηκε να υπάρξει οποιοδήποτε 
ουσιαστικό επιχείρημα που να αναδεικνύει μέσα από αυτή την αύξηση στα όρια 
αφυπηρέτησης τι κέρδος θα έχει η παιδεία απ’ αυτή την απόφαση.  Αντίθετα, είναι 
ξεκάθαρο ότι εμποδίζεται μία διαδικασία ανανέωσης και φρεσκαρίσματος του 
ανθρώπινου δυναμικού που ασχολείται με την εκπαίδευση, πράγμα το οποίο εξ 
ορισμού και εξ αντικειμένου όχι μόνο δεν αναβαθμίζει την παιδεία, αλλά τη δυσκολεύει 
και την υποβαθμίζει.  Και δεν αφορά τους ανθρώπους αυτό το πράγμα, αφορά τη 
διαδικασία της ανανέωσης και του φρεσκαρίσματος, το οποίο δε νομίζω κανένας να 
ισχυρίζεται ότι δεν είναι αναγκαίο σε έναν τόσο ευαίσθητο χώρο, όπως είναι η παιδεία.   

 Βεβαίως, αν η κυβέρνηση σκεφτόταν οικονομίστικα, αν η κυβέρνηση σκεφτόταν 
πονηρά, θα το καλωσόριζε αυτό το πράγμα, διότι τα δημόσια οικονομικά γι’ αυτά τα 
χρόνια μέχρι τη λήξη της θητείας της θα είχαν ένα προσωρινό, πρόσκαιρο όφελος, 
διότι για δύο-τρία χρόνια δε θα πληρώνονταν συντάξεις.  Αυτό όμως δεν μπορεί να 
αποτελεί πυξίδα καθοδήγησης για μια υπεύθυνη κυβέρνηση και μια υπεύθυνη 
πολιτική δύναμη!   

 Θέλω να σημειώσω ότι στην ουσία αυτός ο νόμος υλοποιεί απλά ένα 
συνδικαλιστικό αίτημα της ηγεσίας της ΟΕΛΜΕΚ, το οποίο όμως συνδικαλιστικό 
αίτημα -προς τιμήν τους- οι καθηγητές με καθολικό δημοψήφισμα, δείχνοντας ένα 
πολύ υψηλό αίσθημα κοινωνικής ευθύνης, το απέρριψαν.  Οι καθηγητές στο 
δημοψήφισμά τους εμέτρησαν διαφορετικά τις αξίες απ’ ό,τι τις μετρά δυστυχώς η 
σημερινή Βουλή πάνω σ’ αυτό το ζήτημα.  Εμέτρησαν πρώτα και κύρια την αξία της 
αλληλεγγύης, της αλληλεγγύης των πολιτών και ιδιαίτερα της αλληλεγγύης των γενεών.  
Προς τιμήν τους οι καθηγητές, παρ’ όλο που θα είχαν όφελος, παρ’ όλο που ήταν 
συνδικαλιστικό αίτημα της ηγεσίας τους, καταψήφισαν αυτό το πράγμα, για να 
μπορούν να βλέπουν τους μαθητές τους μέσα στα μάτια την άλλη ημέρα στην τάξη και 
να μην είναι υποχρεωμένοι να δικαιολογούνται απέναντί τους, γιατί έβαλαν πιο 
ψηλά ’πού την αξία της κοινωνικής αλληλεγγύης κάποια στενά οικονομικά και 
συνδικαλιστικά συμφέροντα.   
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 Για να μην κουράσω, γιατί είναι πολυσυζητημένο το ζήτημα, απλώς 
επανέρχομαι στο αρχικό ερώτημα.  Ποιον συμφέρει, ποιον εξυπηρετεί η επιμονή στην 
αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης στη μέση εκπαίδευση;  ∆εν ωφελεί το δημόσιο, δεν 
ωφελεί τα δημόσια οικονομικά, δεν ωφελεί την παιδεία, δεν ωφελεί την κοινωνική 
αλληλεγγύη!  Ε, τι ωφελεί επιτέλους;  Ωφελεί τα συνδικαλιστικά αιτήματα μίας ομάδας 
καθηγητών, τα οποία απέρριψε η κοινότητα των καθηγητών με μαζικό δημοψήφισμα, 
και τις μικροπολιτικές και μικροκομματικές σκοπιμότητες της αντιπολίτευσης πιθανόν, 
η οποία προσπαθεί εδώ και πολύ καιρό να αξιοποιήσει πρόσκαιρες και τυχαίες 
συμμαχίες που διαμορφώνονται μέσα σ’ αυτό το κοινοβούλιο, για να επιβάλει στην 
κυβέρνηση πολιτικές και αποφάσεις οι οποίες δε συνταυτίζονται και δεν 
περιλαμβάνονται μέσα στο πρόγραμμα της δικής της διακυβέρνησης.   

 Επειδή λοιπόν εμείς θέλουμε να υπερασπίσουμε το δημόσιο συμφέρον, επειδή 
εμείς θέλουμε να υπερασπίσουμε την κοινωνική αλληλεγγύη, επειδή εμείς θέλουμε να 
στηρίξουμε τη νέα γενιά, επειδή εμείς θέλουμε να πολεμήσουμε την ανεργία, επειδή 
εμείς σ’ αυτές τις συνθήκες της οικονομικής κρίσης που στοιβάζονται άνεργοι και 
ιδιαίτερα νέοι επιστήμονες θέλουμε να πάρουμε μέτρα αντιμετώπισης της ανεργίας και 
όχι ενίσχυσής της, γι’ αυτούς τους λόγους και πολλούς άλλους, μεταξύ των οποίων και 
λόγοι πολιτικής συνέπειας και υπευθυνότητας, θα ψηφίσουμε υπέρ της αναπομπής 
που προτείνει ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κυρίτση.   

 Ο κ. Θεμιστοκλέους και μετά η κ. Κυριακίδου.   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα χτίσω τα επιχειρήματά μου στα επιχειρήματα του κ. συνάδελφου.  Χαίρομαι 
που εν τη ρύμη… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άρα, δεν έχεις δικά σου! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Έχω πολλά, κύριε Κατσουρίδη.  Έχω πολλά να συμπληρώσω τζιαι για σένα 
τζιαι για τον κ. Κυρίτση! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα εγώ εν εμίλησα!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Σας ευχαριστούμε, επειδή λέχθηκε προηγουμένως ότι σχηματίζονται 
περιστασιακές πλειοψηφίες, σας ευχαριστούμε για τη βοήθεια προς τούτο το σκοπό! 
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 Έχει λεχθεί προηγουμένως, κύριε Πρόεδρε, και το καλωσορίζουμε και το 
θεωρούμε ως γενική παραδοχή, ότι πράγματι το συγκεκριμένο νομοσχέδιο θα το 
επικροτούσε η κυβέρνηση, διότι ωφελεί οικονομικά τον τόπο.   

 ∆εύτερον… 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Τούτον έν’ δικό σου επιχείρημα, όι δικό μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυρίτση, παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

 Ναι, κύριε Θεμιστοκλέους, συνεχίστε, παρακαλώ! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ∆εύτερον, σε ό,τι αφορά την απόφαση των καθηγητών έχετε δίκαιο.  Αυτοί 
απεφάσισαν κατ’ επανάληψη με τις παγκύπριες διασκέψεις των εκλελεγμένων 
αντιπροσώπων τους και έχει το δικαίωμα κάθε συνδικαλιστική οργάνωση -για να μην 
πω την υποχρέωση- να ευθυγραμμίζεται πλήρως με τις αποφάσεις αυτών που 
υποτίθεται ότι εκπροσωπεί.   

 Τρίτον, έχει λεχθεί για την αλληλεγγύη των γενεών…  Της γενιάς τούτης που 
περιμένει δήθεν διορισμό είτε στο δημόσιο είτε ειδικότερα στον τομέα της παιδείας το 
ταμείο συντάξεών της δε χρήζει να το δούμε με την αλληλεγγύη των γενεών;  Και για 
πόσο καιρό νομίζουμε ότι οι γενιές τώρα που είναι στη σύνταξη και εμείς ενδεχομένως 
θα απολαμβάνουμε αυτό το μεγάλο κοινωνικό αγαθό, χωρίς να υποβαλλόμαστε στις 
ανάλογες θυσίες και στο ανάλογο πολιτικό κόστος;  ∆ηλαδή τι στερούμε από το νέο 
σήμερα;  Από τους φετινούς που είναι στον κατάλογο προς διορισμό κανένας δε μένει 
πίσω!  Από τους έκτακτους που βρίσκονται στην παιδεία επίσης κανένας δε θα μείνει 
πίσω, λόγω της ενάρξεως της ισχύος του νόμου από την επόμενη χρονιά!  Από τις 
επόμενες χρονιές και εις το μέλλον απλά την πρώτη χρονιά ο διορισμός κάποιων 
συναδέλφων θα μετατεθεί κατά ένα χρόνο.  Αλλά τι θα κερδίσει αυτός ο συνάδελφος 
στη λήξη και στην κατάληξη της υπηρεσίας του;  Θα κερδίσει επιπρόσθετα ακόμα τρία 
χρόνια που θα υπηρετεί το δημόσιο και θα μπορεί έτσι να καλύψει περισσότερο τους 
προβλεπόμενους μήνες για πλήρη σύνταξη και να νιώθει και ενεργός πολίτης.   

 Όμως πριν δέκα, δεκαπέντε, είκοσι χρόνια, όταν ο μέσος όρος ζωής ήταν τα 
εβδομήντα, θεωρούσαμε ως πολιτεία, υποθέτω όλοι, ότι ήταν ικανοί να ασκήσουν το 
επάγγελμα είτε των εντιμοτάτων δικαστών είτε των χειρουργών μας είτε αλλαχού στον 
τομέα της δημόσιας υπηρεσίας και αυτοί που ήταν στα εξήντα και στα εξήντα δύο, 
εξήντα τρία, εξήντα πέντε.  Σήμερα που ο μέσος όρος ζωής, ο καθολικός μέσος όρος 
ζωής, είναι το εβδομηκοστό έκτο δεν τους θεωρούμε ικανούς και θεωρούμε ότι 
πάσχουν από επαγγελματική στρέβλωση και δυσκαμψία, πνευματική και σωματική 
κόπωση, για να αυξήσουμε το όριο από το εξήντα στο εξήντα τρία;  Είναι λογική αυτή 
να το αντιμετωπίζουμε και να αναγράφεται στην αναπομπή του Προέδρου;  ∆ε μας 
βάλλει άραγε στον πειρασμό να σκεφτούμε ότι πολύ πιθανόν εξ ιδίων κρίνει τα 
αλλότρια;  Όταν λέει “καθολικά” -και αναγράφεται εδώ ο γενικός αφορισμός- ότι οι νέοι 
είναι πάντοτε πιο έμπειροι, πιο καλοί, με περισσότερες γνώσεις για το αντικείμενό 
τους και όλοι οι παλαιότεροι περίπου πρέπει να φύγουν, δεν είναι να διερωτάται 
κάποιος κατά πόσο ένας νεαρός φιλόλογος πράγματι είναι καλύτερος από έναν 
έμπειρο φιλόλογο;   

 Έχει λεχθεί εχθές στην επιτροπή Παιδείας το επιχείρημα της νέας γνώσης.  Η 
νέα γνώση στη σημερινή εποχή διδάσκεται στα πανεπιστήμια, στις επιστήμες και 
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πολύ περισσότερο σε αυτούς που θεωρούνται σκαπανείς της νέας γνώσης, στα 
μεταπτυχιακά και στις διατριβές.  Ποια νέα γνώση άραγε έχει ανάγκη η παιδεία που 
δεν μπορούν οι υφιστάμενοι εκπαιδευτικοί να αφομοιώσουν και να διδάξουν και 
πρέπει να τους περάσουμε στην ανεργία και στη σύνταξη; 

 Αυτή η κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μέσω των υπουργών της, έχει 
φέρει εδώ στη Βουλή επτά νομοσχέδια για επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης 
διάφορων συμβουλίων, διάφορων οργανισμών, του χρηματιστηρίου, του ΕΤΕΚ, του 
ΘΟΚ, του συμβουλίου εργοληπτών, του συμβουλίου αποχετεύσεων· αυτή η 
κυβέρνηση τα έφερε!  Και το νομοσχέδιο για τη μεγαλύτερη πλειοψηφία υπαλλήλων 
που αποφάσισε ποτέ η κυπριακή πολιτεία να επεκτείνει το όριο αφυπηρέτησης το 
έφερε η προηγούμενη κυβέρνηση, στην οποία βεβαίως ήσασταν τότε συγκυβερνώντες. 

 Έχει λεχθεί επίσης χτες από τον Υπουργό Οικονομικών ότι περίπου δεν 
ξέρουμε εάν ωφελεί τον τόπο.  Βεβαίως, εκατάλαβα το δύσκολο της θέσεώς του.  
Αλλά η πραγματικότητα ποια είναι;  Είναι ότι όλοι οι προηγούμενοι Υπουργοί 
Οικονομικών, όλοι οι προηγούμενοι και νυν ∆ιοικητές της Κεντρικής Τράπεζας, όλες οι 
συνδικαλιστικές οργανώσεις, πλην αυτής που καθοδηγείται από το ΑΚΕΛ -και έχουμε 
την έρευνα και τη μελέτη τους εδώ- έλεγαν τα αυτονόητα, ότι θα ωφεληθεί το Ταμείο 
Συντάξεων, ότι αυτοί που θα περνούσαν στη σύνταξη στο εξηκοστό θα περάσουν στο 
εξηκοστό πρώτο, δεύτερο, τρίτο, αναλόγως, οι οποίοι σήμερα, αυτοί οι άνθρωποι, 
πάλι παίρνουν θέσεις εργασίας.  Και, όταν μιλάμε για τον άνεργο, είτε νέος είναι είτε 
μεσήλικας είτε προς τη σύνταξη, όσο πιο μεγάλος καθίσταται ένας άνεργος τόσο 
χειρότερα τα πράγματα, και κοινωνικά και οικογενειακά!  Επομένως, το πρόβλημα το 
γενικότερο σε όλους και σε όλες που πρέπει να δούμε είναι ένα, πώς αντιμετωπίζεται 
πραγματικά η οικονομική κρίση, πώς δημιουργούμε ανάπτυξη και συνακόλουθα νέες 
θέσεις εργασίας.   

 Θα πω και το τελευταίο επιχείρημα:  Όταν ο μέσος όρος ζωής είναι το 
εβδομηκοστό έκτο, γι’ αυτούς που είναι στο εξηκοστό έτος της ηλικίας τους το 
προσδόκιμο όριο ζωής είναι το ογδοηκοστό δεύτερο.  Επομένως, νιώθουμε την 
ανάγκη -επειδή απαντώ στα επιχειρήματα- να πούμε και το εξής:  Από το εξηκοστό 
που θα τους περνούμε στη σύνταξη μέχρι το ογδοηκοστό μην είστε βέβαιοι ότι θα 
μείνουν ήσυχοι αυτοί οι άνθρωποι· κάποιων άλλων νέων ανθρώπων θα στερήσουν 
θέσεις εργασίας!   

 Για το οικονομικό όφελος, ο κ. Παπαδόπουλος την περασμένη φορά που 
ψηφιζόταν ο νόμος μίλησε για περίπου €33 εκατομ., αν εφαρμοζόταν αμέσως στο 
εξηκοστό τρίτο.  Εγώ σας λέω ότι με τους πλέον αυστηρούς υπολογισμούς -επειδή 
ακριβώς, πρώτον, δε θα εφαρμοστεί αμέσως από το εξηκοστό τρίτο και επειδή μπορώ 
να δεχτώ για χάρη συζητήσεως διάφορα άλλα επιχειρήματα- το κόστος που θα 
γλιτώσει η κυβέρνηση και ο τόπος είναι €27 εκατομ.  Και αυτά τα €27 εκατομ. δεν είναι 
μόνο οι κοινωνικές ασφαλίσεις· είναι το πόσα ξοδεύει το κράτος να εκπαιδεύσει τους 
εκπαιδευτικούς με τα συμβόλαια που έχει υπογράψει -συμβόλαια εκατομμυρίων- με το 
πανεπιστήμιο.  Είναι η συμβολή του καθενός εκπαιδευτικού στο Ταμείο Συντάξεων, 
γιατί, όταν καλύψει τους απαιτούμενους μήνες, αντί να καταβάλλει το κράτος 6,5%, 
καταβάλλει 3,1%.  Είναι ο φόρος εισοδήματος για τους υψηλόβαθμους και υψηλά 
αμειβόμενους εκπαιδευτικούς, που τους πκιάννει καλά το κολάνιν -στην 
καθομιλουμένη το λέγω- και όχι τους νεοεισερχόμενους, που απαλλάττονται λόγω του 
χαμηλού των μισθών τους.  Ο άλλος λόγος που εξοικονομούνται χρήματα αρκετά είναι 
ότι αυτά τα εκατομμύρια του εφάπαξ, και έχει λεχθεί προηγουμένως, για τρία χρόνια 
αυτό το κράτος έχει την ευχέρεια και τη δυνατότητα να τα εκμεταλλευτεί στο έπακρο, 
μάλιστα σε μία περίοδο μεγάλης οικονομικής κρίσης. 
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 Γι’ αυτούς όλους τους λόγους, αλλά και για κάποιους άλλους, εμείς θα 
καταψηφίσουμε την αναπομπή του Προέδρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Θεμιστοκλέους. 

 Καλώ τώρα στο βήμα την κ. Κυριακίδου και αμέσως μετά ο κ. Βαρνάβα. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Λέχθηκε από το συνάδελφο τον κ. Κυρίτση ότι θα επιβληθεί στην κυβέρνηση το 
εξηκοστό τρίτο.  Να σας θυμίσω ότι τούτη η κυβέρνηση έφερε πολλά νομοσχέδια -και 
συμφωνώ με το συνάδελφο του Συναγερμού- η ίδια η κυβέρνηση δικά της νομοσχέδια 
με τα οποία ζητούσε την παράταση του ορίου αφυπηρέτησης στο εξηκοστό τρίτο, 
νομοσχέδια της κυβέρνησης που βέβαια δεν ψηφίστηκαν από το κόμμα της, το ΑΚΕΛ 
-και το τελευταίο ήταν του ΘΟΚ- το βασικό κόμμα που στηρίζει την κυβέρνηση. 

 Λέχθηκε επίσης ότι δεν υπάρχει μελέτη.  Εμείς, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, 
καταθέσαμε μελέτη.  Και μπορέσαμε οι δικοί μας μελετητές να καταγράψουν το 
όφελος από τη συγκεκριμένη εθελοντική παράταση του ορίου αφυπηρέτησης.  Αν 
ολόκληρο Υπουργείο Οικονομικών με όλο το επιτελείο του από τις 9 του Μάρτη, που 
του ζητήσαμε να μας φέρει το κόστος, δεν τα κατάφερε ακόμη να μας το φέρει, και 
χτες αυτοαναιρείτο ο Υπουργός Οικονομικών, ειλικρινά διερωτώμαι αν για όλα τα άλλα, 
τα πολύ πιο πολύπλοκα, νομοσχέδια μπορεί να μας φέρει μελέτες!  Μπορούμε να τον 
εμπιστευτούμε;  Εχτές ο Υπουργός Οικονομικών πραγματικά ήταν σε μια πολύ 
δύσκολη θέση, γιατί ήταν ο ίδιος προσωπικά στη συνεδρίαση του Μάρτη που μας 
κατέθεσε το εξηκοστό τρίτο ανάμεσα στα μέτρα οικονομικής εξυγίανσης του κράτους.  
Και, όταν τον ρωτήσαμε πώς είναι δυνατό το Μάρτη να μας λέει ότι είναι πρόταση δική 
του, της κυβέρνησης, ανάμεσα στα μέτρα οικονομικής εξυγίανσης και τώρα -εχτές- να 
μας λέει πόσο περίπλοκο είναι το θέμα, πρέπει να σας ομολογήσω ότι εγώ δεν 
κατάλαβα τι μου απάντησε, γιατί όντως ήταν σε δύσκολη θέση! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, μπορεί να μην έφταιε! 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Είπε ότι έκαμε λάθος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Α, έκαμε λάθος!  Ε, άμα έκαμε λάθος για το εξηκοστό τρίτο και για ₤30 εκατομ. 
και δεν μπορεί να τά βρει τα σωστά, πόσω μάλλον για τα μεγάλα οικονομικά 
προβλήματα, να τα χειριστεί, όταν περνούμε μια οικονομική κρίση! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 
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 Υπάρχουν, λέει, περιστασιακές πλειοψηφίες.  Εμείς, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, 
όταν κυβερνούσαμε την προηγούμενη πενταετία καταθέσαμε το θέμα, την παράταση 
του ορίου αφυπηρέτησης, άρα δεν κάμνουμε καμιά περιστασιακή πλειοψηφία· είναι η 
θέση μας.  Εάν πάλι οι θέσεις αρχών του ∆ημοκρατικού Κόμματος ταυτίζονται με 
κάποιων κομμάτων και βρίσκονται σε αντίθεση με άλλων, εδώ είναι θέμα που πρέπει 
να τεθεί, να συζητηθεί, αν έχουμε σοβαρές διαφωνίες με διάφορα κόμματα. 

 Όμως, αγαπητοί συνάδελφοι, οφείλω να κάνω ένα-δυο σχόλια όσον αφορά το 
λεκτικό της αναπομπής του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, γιατί πραγματικά ένιωσα 
ιδιαίτερα προσβεβλημένη.  ∆εν είμαι εξήντα χρονών· κοντεύω τα εξήντα!  «Πνευματική 
και σωματική κόπωση», λέει, για έναν εξηντάρη.  Και ένας καθηγητής θα διαχειριστεί 
μόνο μια τάξη με είκοσι-είκοσι πέντε μαθητές.  ∆ιερωτώμαι δηλαδή όλοι αυτοί που 
κατέχουν θέσεις κλειδιά, όλοι αυτοί που διαχειρίζονται το μέλλον μας, το μέλλον των 
παιδιών μας, και είναι πέραν των εξήντα χρονών δε διακατέχονται από πνευματική και 
σωματική κόπωση! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Επίσης εμίλησαν για ανεργία.  Ναι, και εμείς συμφωνούμε ότι τα νέα παιδιά…  
Εγώ βέβαια δε συμφωνώ με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Εγώ θεωρώ ότι και στα 
εξήντα και στα εξήντα πέντε θα έχω και πνευματική και σωματική επάρκεια, να 
συνεχίσω να εργάζομαι!   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Είναι συνειρμός των δικών του θέσεων. 

 Όσον αφορά την ανεργία, για τις τετρακόσιες θέσεις που αποκόπηκαν από τον 
Υπουργό Οικονομικών μέσα στην οικονομική κρίση ανέμενα από τη νέα γενιά να 
αντιδράσει και σ’ αυτό.  Και βέβαια οι νέοι, οι οποίοι σίγουρα έχουν περισσότερες 
γνώσεις, δύο-τρία masters, δοκτοράτα, μπορούν να διεκδικήσουν θέση στο δημόσιο, 
να κρατήσουν μια έδρα, δικαιούνται θέσεις εργασίας.  Και αυτό ανέμενα από τον 
Υπουργό της Παιδείας, μέσα στα πλαίσια της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, να μου 
φέρει πρόταση που θα μπουν αυτοί οι μαθητές στην τάξη, που θα αλλάξει και θα 
εκσυγχρονιστεί ο κατάλογος διορισίμων, διότι πέστε ότι δεν επεκτείναμε το όριο 
αφυπηρέτησης…  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Βαρνάβα) 

 Κύριε Βαρνάβα, είστε αδιόριστος καθηγητής.  Μήπως ήσασταν έξω και 
εδιαμαρτύρεστο προχτές;  Είσαστε είκοσι πέντε χρονών;   

 Να σας θυμίσω άλλο συνάδελφο βουλευτή ο οποίος είναι πέραν των πενήντα 
και κλήθηκε να μπει στην έδρα στα πενήντα του.  Άρα, μήπως χρησιμοποιούμε τους 
νέους, για να εξυπηρετήσουμε κάτι άλλο;  ∆ιότι, αν δεν παρατεινόταν το όριο 
αφυπηρέτησης, δεν είναι εκείνοι οι νέοι που διαμαρτύρονταν έξω που θά ’μπαιναν 
στην έδρα, αλλά θα ήταν κάποιοι άλλοι, πενήντα-πενήντα τριών, σαράντα πέντε 
χρόνων.  Για εκείνους τους νέους και εμείς νοιαζόμαστε και εμείς θέλουμε να λύσουμε 
το θέμα της ανεργίας.  Άρα, ανέμενα και αναμένω από τον Υπουργό των Οικονομικών 
να μας φέρει τάχιστα μια πρόταση η οποία θα εκσυγχρονίσει τον κατάλογο διορισίμων, 
για να δώσει ευκαιρίες εργασίας και στα νέα παιδιά. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τη συνάδελφο την Κυριακίδου. 

 Βέβαια, είπατε ότι κοντεύετε τα εξήντα, αλλά δε σας φαίνεται! 

(Γέλια) 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα βρισκόμαστε εδώ, για να συζητήσουμε την αναπομπή της πρότασης 
νόμου, η οποία έγινε νόμος, σε σχέση με την αφυπηρέτηση των εκπαιδευτικών στο 
εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας. 

 Θέλω να τονίσω ότι κανείς, μα κανείς, δεν μπορεί να αμφισβητήσει το γεγονός 
ότι το εκπαιδευτικό μας σύστημα χρειάζεται εκσυγχρονισμό, χρειάζεται τέτοιου είδους 
μεταρρύθμιση, ώστε, ναι, οι νέοι να μπορούν να εισέλθουν στο εκπαιδευτικό μας 
σύστημα.  Και, ιδιαίτερα λαμβάνοντας υπόψη τα όσα επικαλείται ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας στην επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής για την αναπομπή, θα 
αναμέναμε ότι ταυτόχρονα με αυτή την αναπομπή ο Υπουργός Παιδείας, και 
γενικότερα η κυβέρνηση, θα κατέθετε και ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων τις 
προτάσεις του σε σχέση με τον εκσυγχρονισμό του διορισμού των εκπαιδευτικών στο 
εκπαιδευτικό μας σύστημα.   

 Έχει πει κάτι η κ. Κυριακίδου, στο οποίο θα απαντήσω αμέσως, παρ’ όλο που 
θα το σχολίαζα μετά.  Λεν ότι με το 60ό έτος, αν παραμείνει, σημαίνει θα μπαίνουν νέοι 
στο εκπαιδευτικό σύστημα.  Εάν εννοείτε νέοι ως άνθρωποι, συμφωνούμε.  Εάν 
εννοείτε νέοι σε ηλικία, τότε νομίζω ότι πρέπει να πάρετε τους καταλόγους διοριστέων 
και να δείτε πόσων χρόνων μπαίνουν.  Και λέω ένα παράδειγμα: Είμαι σαράντα δυο 
χρονών και υπολογίζω ότι στα σαράντα οκτώ μου περίπου θα έρθει η σειρά μου, για 
να ενταχθώ στο σύστημα των σχολείων, στο εκπαιδευτικό σύστημα.  Εάν στα 
σαράντα οκτώ θα θεωρούμαι ότι είμαι νέος, τότε πολύ ευχαρίστως θα συμφωνήσω 
μαζί σας.  Άρα, εκείνο που αναμέναμε, αφού είναι τόση η έγνοια για την ένταξη, και 
εδώ το λέμε με πάσα σοβαρότητα…  Η δική μας έγνοια, αγαπητοί φίλοι, η πραγματική 
έγνοια είναι η ένταξη στο εκπαιδευτικό μας σύστημα νέων ανθρώπων σε ηλικία, 
επικαλούμενοι τις νέες τεχνολογίες και τη σύγχρονη γνώση, την οποία παίρνουν οι 
νέοι στα πανεπιστήμια.  Αλλά δεν είναι αυτό που επιδιώκεται! 

 Θέλω να τονίσω ότι, από τη στιγμή που έγνοια είναι η ανεργία…  Ξέρετε πολύ 
καλά -το είπα και χθες στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής ενώπιον των δύο 
υπουργών, που δε με διέψευσαν, αντιθέτως ο Υπουργός Παιδείας το επιβεβαίωσε- ότι 
φέτος εμείς, ως Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ -και το υπογραμμίζουμε- από δύο 
πολύ βασικούς τομείς, που είναι πρώτα απ’ όλα η υγεία και η παιδεία, θεωρούμε ότι, 
όσο μεγάλη και να είναι η οικονομική κρίση, δεν μπορεί το κράτος να αφαιρεί κονδύλια.  
Ας καθυστερήσουν να γίνουν πέντε χιλιόμετρα δρόμου για δύο, για τρία χρόνια, που 
θα είναι το ίδιο κόστος, αλλά το να αφαιρείς από το εκπαιδευτικό σύστημα μερικές 
χιλιάδες ώρες ενισχυτικής εκπαίδευσης και να αφήνεις από φέτος πέραν των 
διακόσιων εκπαιδευτικών που πέρσι ήταν στο σύστημα με σύμβαση, νέων ανθρώπων, 
εκτός της εκπαίδευσης και από την 1η Σεπτεμβρίου να υπογράφουν άνεργοι στα 
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γραφεία εργασίας…  Εάν λοιπόν η έγνοια η πραγματική ήταν να μην ωθήσουμε τους 
νέους εκπαιδευτικούς στην ανεργία, σίγουρα δε θα αφαιρούσαμε ώρες ενισχυτικής 
εκπαίδευσης και δε θα αντιμετωπίζαμε τα θέματα εκπαίδευσης με οικονομίστικο 
τρόπο, κύριε συνάδελφε.  Ναι, με οικονομίστικο τρόπο αντιμετωπίζει η κυβέρνηση 
ακόμη και τα θέματα υγείας, ακόμη και τα θέματα της εκπαίδευσης! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Άλλα λόγια ν’ αγαπιόμαστε! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ∆εν ξέρω, κύριε συνάδελφε, αν δεν έχεις αντιληφθεί τι έχω πει και έχεις πει 
αυτή τη φράση!  Είναι δικαίωμά σας να λέτε «άλλα λόγια ν’ αγαπιόμαστε!».  Εάν δεν 
έχετε καταλάβει ότι από την 1η Σεπτεμβρίου πέραν των διακόσιων νέων 
εκπαιδευτικών, που εσείς σήμερα από το βήμα της Βουλής λέτε ότι θα τους ωθήσουμε 
στην ανεργία, θα υπογράφουν άνεργοι, ε, τότε έχετε δικαίωμα να αγαπιέστε και να 
ακούτε άλλα λόγια!  Εμείς λέμε την αλήθεια στους νέους αυτούς και θα πούμε και την 
αλήθεια για το ασφαλιστικό σύστημα!   

 Μιλούμε και λέμε, ειλικρινέστατα και με όλο το σεβασμό, ότι αυτοί οι οποίοι 
συμβούλευσαν τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας για το κείμενο το οποίο έχει στείλει στη 
Βουλή είναι κακοί συμβουλάτορες, όχι γιατί αμφισβητεί κανένας -ακούγοντας και τον κ. 
Κυπριανού προηγουμένως, έχεις δίκαιο, κύριε Κυπριανού- δεν αμφισβητούμε το 
γεγονός ότι οποιοδήποτε επάγγελμα και να ασκείς σίγουρα και στο 60ό έτος και στο 
61ο και στο 58ο δεν είναι όπως όταν είσαι είκοσι πέντε χρονών, όταν είσαι είκοσι οκτώ 
χρόνων.  Όμως το να έρχεσαι και να λες με συγκεκριμένη φρασεολογία μέσα στο 
κείμενό σου ότι στα εξήντα σου, χωρίς ακόμη να συμπληρώνεις με τη λέξη “πιθανόν”, 
αλλά μετά βεβαιότητος, να υπάρχει πνευματική και σωματική κόπωση και μείωση της 
αποδοτικότητας των καθηγητών, φαινόμενο το οποίο κατ’ ανάγκην επηρεάζεται από 
την αύξηση της ηλικίας, αυτό σίγουρα δεν είναι ορθό!  Θα έπρεπε να ειπωθεί με πολύ 
πιο προσεκτικό τρόπο.   

 Θέλω να τονίσω ότι σίγουρα έχουμε μιλήσει και έχουμε πει για την αύξηση του 
ορίου ηλικίας.  Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ότι 
παρακολουθούμε το τι συμβαίνει και στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες και θέλω να 
τονίσω ότι σίγουρα το ΑΚΕΛ -δικαίωμά του- έχει πάγια πολιτική να καταψηφίζει όποιο 
νομοσχέδιο έρχεται στη Βουλή που προτείνει την αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης 
στο 63ο.  Είναι πολιτική του ΑΚΕΛ -και δικαίωμά του και σεβαστό- αλλά παράλληλα 
θέλω να τονίσω ότι η νυν κυβέρνηση, της οποίας ηγείται ο τέως γενικός γραμματέας 
του ΑΚΕΛ, έχει φέρει νομοσχέδια στη Βουλή που πρότειναν το 63ο έτος για 
αφυπηρέτηση σε διάφορους δημόσιους και ημικρατικούς οργανισμούς. Μήπως εκείνοι 
δηλαδή που εργάζονται σε διάφορες υπηρεσίες του κράτους και απασχολούνται με το 
ίδιο αντικείμενο δεν παθαίνουν μετά τα εξήντα πνευματική είτε σωματική κατάπτωση;  
Όμως θα πρέπει να πούμε και την αλήθεια, ότι στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες -και 
νομίζω μας έχουν παραθέσει, οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ μπορούν να το 
επιβεβαιώσουν, και κατάσταση μέσα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας της 
Βουλής- οι εκπαιδευτικοί αφυπηρετούν στο 63ο, στο 65ο, ακόμη και στο 68ο έτος της 
ηλικίας τους.  Και θέλω να δώσω ένα-δύο παραδείγματα εδώ.  Μήπως το να είσαι 
δικαστής του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, το να είσαι Γενικός Εισαγγελέας και να σου 
δίνεται το δικαίωμα αφυπηρέτησης στο 68ο έτος της ηλικίας σου είναι πολύ πιο εύκολο 
από το να είσαι δάσκαλος είτε καθηγητής, εκπαιδευτικός;  Όχι, είναι πολύ πιο επίπονο 
έργο αυτό, το να παίρνεις μάλιστα αποφάσεις σε τέτοια ηλικία οι οποίες να έχουν 
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άμεση σχέση με το μέλλον και του τόπου και των διαφόρων κοινωνικών τάξεων του 
τόπου και των ανθρώπων γενικότερα.  

 Θέλω να ρωτήσω: Γιατί άραγε οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες προχωρούν και 
αυξάνουν το όριο αφυπηρέτησης των εκπαιδευτικών;  Αγαπητέ Πρόεδρε, κύριοι 
συνάδελφοι, σίγουρα το ασφαλιστικό είναι το υπ’ αριθμόν 1 πρόβλημα το οποίο 
αντιμετωπίζουν σήμερα οι ευρωπαϊκές κοινωνίες.  Και νομίζω ότι θα πρέπει να πούμε 
την αλήθεια στους νέους ανθρώπους, ότι σε δέκα-δεκαπέντε και είκοσι χρόνια, εάν 
δεν αγγίξουμε αυτό τον τομέα, αυτοί που εμείς επικαλούμαστε ότι είναι νέοι και θα 
ενταχθούν μέσα στο εκπαιδευτικό σύστημα δε θα έχουν να πάρουν συντάξεις.  Και 
γιατί δεν αγγίζουμε αυτό το καυτό θέμα και γιατί δε λέμε την αλήθεια στους νέους και 
απλά λαϊκίζουμε λέγοντας σήμερα ότι «ξέρετε, απλά η επέκταση του ορίου 
αφυπηρέτησης θα επηρεάσει τους τομείς ανεργίας αυτών των ανθρώπων»;  Έχω 
σχολιάσει τον πρώτο λόγο τον οποίο έχει επικαλεστεί ο Πρόεδρος για το 60ό έτος.  Θα 
σχολιάσω και το δεύτερο λόγο.  Ούτε χθες ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας 
δεν μπόρεσε να μας πει αν υπάρχει αντισυνταγματικότητα ή όχι σε σχέση με τα 
οικονομικά.   

 Αγαπητή συνάδελφε, έχετε ζητήσει πάρα πολλές φορές -και έχετε δίκαιο- στην 
επιτροπή Παιδείας της Βουλής να κατατεθούν αυτά τα στοιχεία τα οποία έχετε ζητήσει.  
∆υστυχώς!  Εγώ ειλικρινέστατα επιβεβαιώνω τη συνάδελφο· τα έχει ζητήσει.  Γιατί δεν 
έχουν κατατεθεί εδώ και τρεις μήνες;  ∆εν κατατέθηκε αυτή η πρόταση νόμου χθες και 
ψηφίστηκε σήμερα· κατατέθηκε προ μερικών μηνών.  Και οι κρατικές υπηρεσίες δεν 
ανταποκρίθηκαν στο να καταθέσουν ακόμη και μέχρι χθες, όταν συζητούσαμε την 
αναπομπή, τα οποιαδήποτε στοιχεία.  Αλλά παράλληλα να τονίσω ότι δεν υπάρχει 
αντισυνταγματικότητα σε σχέση με την οικονομική πλευρά.  Από τη στιγμή που η 
ψήφιση αυτής της πρότασης νόμου δεν επηρεάζει τον ήδη εν εξελίξει προϋπολογισμό 
του 2010 δεν υπάρχει αντισυνταγματικότητα.  Αυτό το σύστημα θα εφαρμοστεί μετά 
από δύο και μετά από τρία χρόνια.  Σε αυτό το σύστημα θα ενταχθούν αυτοί που θα 
αφυπηρετούν την 31η Αυγούστου 2012.  Άρα, ως τότε το κράτος θα έχει γνώση του 
πόσοι θα αφυπηρετήσουν και πόσοι δε θα αφυπηρετήσουν.  Άρα, στον 
προϋπολογισμό του θα εντάξει αυτά τα ποσά.  ∆εν υπάρχει ζήτημα 
αντισυνταγματικότητας. 

 Τελειώνοντας, θα πω το εξής, κύριε Πρόεδρε:  Αν θέλουμε να γνοιαζόμαστε 
πράγματι για τους νέους και θα πω κάτι που οι συνάδελφοι της επιτροπής Παιδείας το 
ξέρουν πάρα πολύ καλά…  Ξέρετε ότι όλοι μας επικαλούμαστε τη νέα τεχνολογία, τις 
νέες γνώσεις και τις περισσότερες -πιθανόν, λέω πάντοτε - ικανότητες που μπορεί να 
έχουν οι νέοι επιστήμονες, οι νέοι εκπαιδευτικοί από τους παλαιότερους.  Ξέρετε πολύ 
καλά πώς γίνεται μέχρι σήμερα η αξιολόγηση των εκπαιδευτικών και έχουμε και 
συναδέλφους από το ΑΚΕΛ που ήταν εκπαιδευτικοί.  Κράτος εν κράτει, κύριοι!  
Κράτος εν κράτει οι επιθεωρητές!  Άκουσον άκουσον!  Αν είσαι, λέει, καθηγητής δυο-
τριών χρονών, και ικανότατος και άριστος να είσαι, δεν επιτρέπεται να σε 
βαθμολογήσει πάνω από τριάντα έξι, λέει.  Αν τώρα είσαι καθηγητής των είκοσι 
χρόνων ή των είκοσι πέντε και να μη χαμπαρίζεις ακόμη, θα σε βαθμολογήσει, λέει, με 
τριάντα οκτώ, τριάντα εννιά.  Ποιος το είπε αυτό;  Πού είναι η αξιοκρατία;  Αν πκιάννει 
πουλιά στον αέρα ένας εκπαιδευτικός… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είντα σχέση έχει τούτο; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 
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 Έχει πολύ καλή σχέση, συνάδελφε, αυτό το πράγμα, γιατί επικαλείστε συνεχώς 
τα νέα μυαλά και τους νέους ανθρώπους.  Γιατί δεν αγγίζετε αυτό το θέμα με τους 
νέους εκπαιδευτικούς που εντάσσονται και υπόκεινται σε αυτή την αδικία;  Γιατί να 
γίνονται οι προαγωγές αναλόγως των χρόνων υπηρεσίας και όχι αναλόγως των 
ικανοτήτων του καθενός;   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναμένουμε από αυτούς που 
σήμερα γνοιάζονται για την ένταξη των νέων στο εκπαιδευτικό σύστημα -που το 
αμφισβητώ, γιατί ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού έχει πει από τους 
ραδιοφωνικούς σταθμούς ότι δεν έχει καν ξεκινήσει ο διάλογος για αλλαγή του 
συστήματος διοριστέων- προκαλούμε και αναμένουμε πλήρη πρόταση από πλευράς 
του υπουργείου σε σχέση με την ολοκληρωμένη πλέον αλλαγή του συστήματος 
ένταξης των εκπαιδευτικών στο εκπαιδευτικό μας σύστημα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ τον κ. Βαρνάβα. 

 Ο κ. Κυπριανού και μετά θα δώσω το λόγο στον κ. Περδίκη. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν είχα ούτε έχω πρόθεση να μιλήσω για το θέμα.  Εννά μιλήσουν άλλοι 
συνάδελφοι από την κοινοβουλευτική μας ομάδα.  Απλώς, επειδή έγινε αναφορά στο 
όνομά μου από τον κ. Βαρνάβα, θέλω να ξεκαθαρίσω τι είπα, γιατί θα αιωρείται… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ∆εν είπα… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εκάμετε αναφορά στο όνομά μου. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Σωστά, αλλά δεν είπα τίποτε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα αιωρείται λοιπόν στην αίθουσα τι είπα εγώ, για να μου απαντήσει ο κ. 
Βαρνάβα, από τη στιγμή που δεν εμίλησα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όχι, δεν απάντησα.  Είπα ότι συμφώνησα μαζί σας, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Λοιπόν, εντάξει, θα πω εγώ τι είπα.  Υπήρξα εκπαιδευτικός, κύριε Πρόεδρε, 
δέκα χρόνια σε ηλικία πολύ πιο νεαρά από τη σημερινή ηλικία που έχω.  Ο 
εκπαιδευτικός δεν μπαίνει στην τάξη, μια τάξη ανά εβδομάδα, για να κάνει μάθημα μια 
φορά τζιαι να φύει.  Ο εκπαιδευτικός μπαίνει σε πάρα πολλές τάξεις των είκοσι πέντε 
σήμερα μαθητών -τότε ήταν πολύ περισσότεροι οι μαθητές που είχαμε στις τάξεις- για 
να επαναλάβει στις τάξεις τα ίδια ακριβώς πράγματα.  Εγώ έκαμα δέκα χρόνια στην 
εκπαίδευση, ήμουν αθλητής, υπήρξα πρωταθλητής, έχω τουλάχιστον τις ίδιες αντοχές 
που έχουμε οι υπόλοιποι.  Ε, σας λέω ότι δεν είναι εύκολο πράγμα, κατά τη δική μου 
άποψη, ένας σε πολύ μεγάλη ηλικία να διαδραματίζει σωστά το ρόλο του παιδαγωγού, 
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γιατί εξαρτάται από το πώς κατανοούμε ο καθένας το ρόλο του εκπαιδευτικού.  Εάν 
τον καταλαβαίνουμε ως ένα επάγγελμα με ρόλο να πάμε σε μια τάξη να κάνουμε το 
μάθημα, για να περάσει η ώρα τζιαι να πκιάμεν το μισθό μας, έν’ ένα πράμα και, αν 
τον καταλαβαίνουμε ως ρόλο παιδαγωγού, έν’ άλλο πράμα.  Απλώς ήθελα να 
ξεκαθαρίσω τι είπα εγώ.  Εγώ κατανοώ και επαναλαμβάνω ότι είναι ένα πολύ 
δύσκολο επάγγελμα, εάν θέλουμε να γίνεται σωστά, όπως θα πρέπει, κατά τη δική 
μου την άποψη, να λειτουργεί το επάγγελμα του εκπαιδευτικού, γιατί έχει την ευθύνη 
μαζί με την οικογένεια και ευρύτερα την κοινωνία να διαπαιδαγωγήσει σωστά τη 
νεολαία αυτού του τόπου.  Αυτό είχα πει, έτσι για αποκατάσταση του τι απάντησε ο κ. 
Βαρνάβα.  Τα υπόλοιπα, επαναλαμβάνω, θα τα πουν οι υπόλοιποι από την 
κοινοβουλευτική μας ομάδα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μου παραχωρεί τη θέση του ο κ. Περδίκης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Ερωτοκρίτου.  

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εμείς είμαστε υπέρ της αναπομπής του Προέδρου, όχι βέβαια για τους λόγους 
που διαλαμβάνονται στην επιστολή με την οποία αναπέμπεται ο νόμος, αλλά γιατί 
διαφωνούμε τόσο με το περιεχόμενο στα βασικά ζητήματα όσο, κυριότατα, με το ύφος 
αυτής της επιστολής. 

 Θα ξεκινήσω από το θέμα της αντισυνταγματικότητας.  Είχε δίκαιο ο 
προηγούμενος ομιλητής.  Το επιχείρημα του Γενικού Εισαγγελέα ήταν ένα επιχείρημα 
το οποίο -χωρίς να είσαι δικηγόρος- εστερείτο κάθε υποβάθρου, για να πείσει έναν 
αντικειμενικό παρατηρητή ότι υπάρχει αντισυνταγματικότητα, γιατί υπάρχει επέμβαση 
στον προϋπολογισμό.  Η τοποθέτηση, όπως τουλάχιστον ήρθε σε γνώση μου, από 
την πλευρά του Γενικού Εισαγγελέα ήταν ότι ο προϋπολογισμός του 2010 και του 
2011, όπως βέβαια και του 2012 κ.ο.κ., είναι αλληλένδετοι.  Ε, αυτό δεν είναι 
επιχείρημα, δηλαδή το αλληλένδετο των προϋπολογισμών με την έννοια του ότι 
χρονολογικά ο ένας διαδέχεται τον άλλο και έτσι να πούμε ότι υπάρχει 
αντισυνταγματικότητα για τους προϋπολογισμούς οι οποίοι είναι πολύ πιο μπροστά 
από τον τρέχοντα προϋπολογισμό.  Ούτε νομικά -και είμαι κατηγορηματικός σε αυτό- 
ούτε λογικά ευσταθεί αυτή η θέση!  Κατά συνέπεια, δε δεχόμαστε το λόγο ότι υπάρχει 
αντισυνταγματικότητα, παρά το ότι είμαστε υπέρ της αναπομπής.  Όπως έχω πει, 
είναι για άλλο λόγο. 

 Θα μου επιτρέψετε να πω εν συντομία τα εξής:  Εμείς έχουμε μια διαχρονική 
θέση, όχι περιστασιακή και ευκαιριακή, υπέρ της αχρείαστης ή καλύτερα εναντίον της 
επέκτασης του ορίου συνταξιοδότησης στο δημόσιο και ημιδημόσιο τομέα.  Πρέπει να 
υπενθυμίσω ότι σε αυτή τη Βουλή, μέσα σε αυτή την αίθουσα, από την πλευρά της 
κυβέρνησης ήρθαν κυβερνητικά νομοσχέδια για την επέκταση του ορίου 
συνταξιοδότησης -όπως ορθότατα επισήμαναν συνάδελφοί μου προηγουμένως- με 
την ίδια ακριβώς επιχειρηματολογία εξ αντιθέτου με ό,τι διαλαμβάνεται σήμερα στο 
κείμενο της αναπομπής.  ∆ηλαδή τα ίδια επιχειρήματα τα οποία σήμερα λέγονται υπέρ 
των νέων στο κείμενο της αναπομπής σε εκείνα τα νομοθετήματα ελέγοντο τα 
αντίθετα από την κυβερνητική παράταξη και την κυβερνητική πλευρά, για να 
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επιτευχθεί η επέκταση του ορίου συνταξιοδότησης.  Γι’  αυτό κάποιοι θα πρέπει να 
θυμούνται ή καλύτερα θα πρέπει όλοι -σε αυτά τα ζητήματα που είναι ανοικτά μέτωπα 
για όλες τις κοινωνίες, δηλαδή η ανεργία, το συνταξιοδοτικό, το ασφαλιστικό, η 
επέκταση του ορίου συνταξιοδότησης- να θυμόμαστε την πολιτική συνέπεια.  Και 
νομίζω ότι, καθόσον αφορά το ζήτημα αυτό, δεν υπάρχει πολιτική συνέπεια από την 
πλευρά της κυβερνητικής παράταξης, ανεξάρτητα από το ότι σήμερα, για άλλους 
λόγους, φαίνεται ότι θα ψηφίσουμε μαζί. 

 Θέλω να πω ακόμα ότι το σημερινό κείμενο έχει αναφορές οι οποίες όχι μόνο 
είναι αχρείαστες για την αναπομπή, αλλά είναι και εμπρηστικές.  Επειδή ο Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας, τον οποίο ως θεσμό σεβόμεθα και υποληπτόμεθα όλοι στον 
υπέρτατο και ύψιστο βαθμό, και παρά το ότι ως πολιτικό επιχείρημα σταθερά από 
συγκεκριμένη πολιτική κατεύθυνση εκπορεύονται χαρακτηρισμοί για όποιον έχει 
αντίθετη άποψη, «είσαι εμπρηστής», «είσαι υβριστής», «είσαι πυρπολητής», «θέλεις 
να αφήσεις καμένη γη» «δε θέλετε να ασκήσετε κριτική στα όσα λέει ο Πρόεδρος, 
παρά μόνο να κατηγορείτε»… ∆ιερωτώμαι αν ήταν χρειαζούμενες τέτοιου είδους 
αναφορές στο κείμενο, οι οποίες είναι πρωτοσέλιδα σε όλες τις εφημερίδες, ακόμα και 
στις αγγλόφωνες, ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας αποκαλεί ουσιαστικά “ανθρώπους 
μη ικανούς να επιτελέσουν το έργο τους”, συλλογικά πια, μεγάλες κοινωνικές ομάδες, 
λόγω πνευματικής και σωματικής κόπωσης και μείωσης αποδοτικότητας λόγω του ότι 
είναι εξήντα χρονών.  Είναι σχόλιο των εφημερίδων και σας παραπέμπω στο 
ευφυέστερο σχόλιο της αγγλόφωνης εφημερίδας “Cyprus Mail”, που εκδίδεται στην 
Κύπρο η οποία κάμνει το εξής σχόλιο:  «Ο ίδιος ο Πρόεδρος, ηλικίας εξήντα τεσσάρων 
χρονών, κάμνει αυτά τα σχόλια».  Και ο καθένας μπορεί να καταλάβει αυτό το οποίο 
είναι απολύτως κατανοητό.  Πέραν του ότι συνταγματικοί αξιωματούχοι σε αυτή την 
πολιτεία… Για παράδειγμα ο Πρόεδρος του Ανώτατου ∆ικαστηρίου αφυπηρετεί στην 
ηλικία των εβδομήντα χρόνων, ο Γενικός Εισαγγελέας και ο Βοηθός στην ηλικία των 
εξήντα οκτώ, οι δικαστές του Ανώτατου ∆ικαστηρίου στην ηλικία των εξήντα οκτώ και 
πάει λέγοντας.  Όλοι αυτοί, αν αφαιρέσουμε τον παιδαγωγικό τους ρόλο, είναι 
κουρασμένοι πνευματικά και σωματικά;  

 Αλλά, επειδή λέχθηκε και για παιδαγωγούς αποδοτικούς, εγώ δεν ξέρω κανένα 
παιδαγωγό αποδοτικό από καταβολής αυτού του κόσμου να κάμνει αποτελεσματικά 
το έργο του στην ηλικία των τριάντα χρόνων. χωρίς να ισχυρίζομαι ότι δεν μπορεί να 
το κάμει!  Αλλά, επειδή πήγαμε στην πτυχή του παιδαγωγού, ο παιδαγωγός 
προϋποθέτει ωριμότητα, προϋποθέτει γνώσεις, προϋποθέτει καταλλαγή, νηφαλιότητα, 
συσσωρευμένη σοφία που πρέπει να μεταδώσει στο μαθητή του ή σε αυτόν που 
παιδαγωγεί.  Ε, ας μην ισχυριζόμαστε ότι όλα αυτά είναι κάπου αλλού και δεν είναι 
εκεί, με βάση το επιχείρημα που ακούστηκε. 

 Θεωρώ λοιπόν ότι -και τελειώνω το κεφάλαιο αυτό και δράττομαι της ευκαιρίας, 
για να κλείσω άπαξ και διά παντός το κεφάλαιο αυτό- επειδή το επιχείρημα συνήθως 
από την κυβερνητική παράταξη είναι «μα, αυτά λέγατε κι εσείς, όταν ήσασταν στην 
κυβέρνηση, και αυτά κάνατε κι εσείς, όταν ήσασταν στην κυβέρνηση», με αναφορά σε 
πολλά μέτωπα που απασχολούν την επικαιρότητα και τα πρωτοσέλιδα των 
εφημερίδων, άρα περίπου «δε δικαιούστε να ομιλείτε», εγώ είμαι υποχρεωμένος να 
πω από αυτό το βήμα ότι -και νομίζω ότι έχω την εγκυρότητα να το πω, λόγω της 
πολιτικής μου ιστορίας σε σχέση με τους ανθρώπους που θα αναφέρω- κανένας από 
τους προηγούμενους Προέδρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ούτε ο Γλαύκος 
Κληρίδης ούτε ο Τάσσος Παπαδόπουλος ούτε και οι προηγούμενοι φέρθηκαν με αυτή 
την αχρείαστη οξύτητα, όταν ανεφέροντο σε συγκεκριμένες κοινωνικές ομάδες ή σε 
συγκεκριμένα άτομα.  Αυτό για το οποίο κατηγορούντο ήταν το ότι δεν απαντούσαν ή 
δε συμμετείχαν σε οποιαδήποτε επιχειρήματα εστρέφοντο εναντίον τους.   
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 Αυτή ήταν η “κατηγορία” εναντίον των υπάτων αξιωματούχων αυτής της 
πολιτείας τότε, σε αντίθεση με το τι συμβαίνει σήμερα!  Αυτό είναι ένα ζήτημα το οποίο 
συνεισφέρει -και τελειώνω εδώ- στην οσημέραι και με την πάροδο των 
εικοσιτετραώρων οξυμμένη εμπρηστική ατμόσφαιρα που υπάρχει μεταξύ των 
πολιτικών δυνάμεων.  Είναι ένα ζήτημα το οποίο θα απασχολήσει και εκτός Βουλής 
κάποια θεσμικά όργανα, αλλά, αν έχει ο καθένας το μερίδιο της ευθύνης του, να το 
αναγνωρίσουμε και να το επιμερίσουμε σωστά από αυτό το βήμα. 

 Θέλω να πω ακόμα, κύριε Πρόεδρε, ότι το επιχείρημα που ακούστηκε από την 
πλευρά προηγούμενου συναδέλφου, ότι η καθυστέρηση στο διορισμό ενός έτους ή 
ενός έτους και πλέον -που είναι βέβαια εναντίον της αναπομπής ο συνάδελφος που 
μίλησε προηγουμένως- αντισταθμίζεται με την επέκταση του ορίου αφυπηρέτησής του, 
αφού θα κερδίσει να παραμείνει στην ενεργό υπηρεσία, αλλά και θα κερδίσει και 
μεγαλύτερη σύνταξη, αφού με την εισαγωγή του σχεδίου θα αφυπηρετήσει στο 63ο, 
είναι επιχείρημα σοφιστικό, είναι σόφισμα δηλαδή.  ∆εν μπορεί κάποιος να 
εξισορροπεί από οικονομική άποψη τη χρονική στιγμή της αφυπηρέτησης κάποιου -
νέου σήμερα- στο 63ο με τη σημερινή απόλυτη ανάγκη του να εργοδοτηθεί, μέσα στο 
φάσμα της αυξανόμενης ανεργίας και μέσα στο φάσμα των μεγάλων οικονομικών 
αναγκών που έχει σήμερα η νεολαία. 

 Εμείς υποστηρίζουμε τους νέους κι ας μας το συγχωρήσουν οι παλαιότεροι.  
Τους υποστηρίζουμε από την πρώτη μέρα της ίδρυσής μας. Καταψηφίσαμε όλα τα 
νομοθετήματα για την επέκταση του ορίου συνταξιοδότησης στο δημόσιο και ιδιωτικό 
τομέα.  Μιλώντας για τον κατάλογο διορισίμων ή διοριστέων εμείς καλούμε την 
κυβέρνηση, αφού αναγνωρίζει ότι οι νέοι έχουν περισσότερες δεξιότητες, οι νέοι είναι 
επιτηδειότεροι, οι νέοι είναι αξιότεροι, όπως λέει το κείμενο της αναπομπής, σε σχέση 
με τους παλαιότερους, να εισαγάγει το σύστημα των εξετάσεων για τον 
εκσυγχρονισμό του καταλόγου διορισίμων ή διοριστέων, ώστε να διορίζονται οι 
αξιότεροι και οι ικανότεροι.  Εάν τολμά λοιπόν η κυβέρνηση να κάνει πράξη -που εμείς 
την καλούμε να κάνει πράξη- τις διακηρύξεις της, να εκσυγχρονίσει το σύστημα 
προκρίνοντας τη δυνατότητα διορισμού των αξιοτέρων και των ικανοτέρων από τους 
νέους, που τους υποστηρίζει έστω και για πρώτη φορά και περιστασιακά σε αυτή την 
περίπτωση και τη συγχαίρουμε! 

 Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω με το εξής:  Σήμερα θα έπρεπε κανονικά να κρατήσω, 
ενδεχομένως για άλλους λόγους, αποχή από την ψηφοφορία αυτή.  Όμως θέλουμε να 
είμαστε συνεπείς, τόσο το κόμμα μου όσο κι εγώ προσωπικά, και θα ψηφίσω υπέρ 
της αναπομπής για τους λόγους που έχω πει, παρά το ότι διαφωνώ στα κεντρικά 
ζητήματα και ιδιαίτερα στο ύφος της επιστολής της αναπομπής. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆ίνω τώρα το λόγο στον κ. Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συνήθως η Βουλή των Αντιπροσώπων, όταν καλείται να ψηφίσει επί της 
αναπομπής του Προέδρου επί οποιουδήποτε νόμου, είναι φειδωλή.  Το συνηθισμένο 
είναι να ψηφίζουμε επί της αναπομπής.  Σήμερα, λόγω και των διακοπών, υπάρχει 
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περισσότερη άνεση χρόνου, λόγω ίσως και γιατί κάποιοι επήγαν κάποιες διακοπές και 
είναι πιο ξεκούραστοι, έχουμε περισσότερη ώρα για συζήτηση, κάτι το οποίο δε 
συνηθίζεται.   

 Αλλά θα έλεγα ότι ένας από τους λόγους που μας οδηγούν στο να φεύγουμε 
από το συγκεκριμένο θέμα της αναπομπής και να οδηγούμαστε πίσω στο νομοσχέδιο 
και σε θεωρητικά, πολιτικά, ακόμα και σε φιλοσοφικά ζητήματα, είναι γιατί και η ίδια η 
αναπομπή, όπως ομολόγησε χθες και ο Γενικός Εισαγγελέας, δε στηρίζεται πάνω σε 
καθαρά πολιτικά και συνταγματικά επιχειρήματα.  Εκφράζει μέσα από την αναπομπή 
ο Πρόεδρος μια πολιτική διαφωνία επί του νομοσχεδίου που ψήφισε η Βουλή.  Άρα, 
αυτό μας οδηγεί όλους σε μια πολιτική συζήτηση, που ενίοτε αγγίζει και θέματα 
φιλοσοφίας και αντίληψης για τη ζωή, αφού και η αναπομπή τέτοια μορφή έχει.   

 Βέβαια -και σημειώστε το, δε θα επεκταθώ σε αυτό το σημείο- είναι ολίγον 
επικίνδυνο, αν πλέον ο Πρόεδρος -ο οποιοσδήποτε Πρόεδρος, δε λέω για τον 
παρόντα- αρχίσει να αναπέμπει τα νομοσχέδια που ψηφίζει η Βουλή. Ανατρέπεται η 
όλη αντίληψή μας για τη δημοκρατία, γιατί είναι η Βουλή που νομοθετεί και ο 
Πρόεδρος εκτελεί, η κυβέρνηση εκτελεί. 

 Από εκεί και πέρα, αφού μιλούμε λοιπόν για την ουσία του θέματος, για τη 
φιλοσοφία του θέματος, για την πολιτική προσέγγιση του θέματος, εμείς ως Κίνημα 
Οικολόγων κι εγώ προσωπικά στη Βουλή πάρα πολλές φορές και σε όλες τις 
προηγούμενες περιπτώσεις έχουμε ταχθεί ενάντια στην επέκταση του ορίου 
αφυπηρέτησης.  Είναι κατάκτηση των εργαζομένων, ιστορική κατάκτηση των 
εργαζομένων, το όριο αφυπηρέτησης να είναι τέτοιο που να τους επιτρέπει να 
χαίρονται τους καρπούς της εργασίας τους.  Αυτό το θέμα είναι για μας πολιτικό 
ζήτημα μεγάλης σημασίας, γι’  αυτό ψηφίσαμε σε όλες τις περιπτώσεις και δεν είχαμε 
πρόβλημα, γιατί η κυβέρνηση έχει άλλη θέση, η οποιαδήποτε κυβέρνηση είχε και έχει 
άλλη θέση.  Ούτε διάσταση μεταξύ κόμματος και κυβέρνησης είχαμε ποτέ εμείς.  
Πάντα ήμασταν εναντίον της επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης. 

 Το ερώτημα που τέθηκε «μα, ποιος θα τους πληρώνει;» απαντάται με πολλούς 
και διαφορετικούς τρόπους.  Το βέβαιο είναι ότι οι χώρες που “εφηύραν” αυτή την 
αντίληψη του να πας στο εξήντα τρία και στο εξήντα πέντε δεν έχουν λύσει το 
ασφαλιστικό ζήτημα!  ∆εν το έχουν λύσει, έχουν σοβαρά ελλείμματα στα ασφαλιστικά 
τους ταμεία και επιπλέον έχουν φορτωθεί ένα τεράστιο φόρτο που ονομάζεται 
“ανεργία των νέων”.  Ανοίξετε στατιστικές να δείτε τι έχουν αυτές οι χώρες.  Έχουν 
τεράστια ελλείμματα στον τομέα της ανεργίας. 

 Θέλουμε να δίνουμε περισσότερο χρόνο εργασίας στους έμπειρους και να 
δημιουργούμε στρατιές ανέργων;  Νομίζω πως όχι!  Υπάρχουν άλλες προτάσεις για το 
πώς θα αντιμετωπιστεί το ασφαλιστικό;  Υπάρχουν! 

 Εδώ υπάρχει ένα θέμα συνέπειας.  ∆ιότι δεν μπορεί μια κυβέρνηση η οποία 
θέλει να αντιμετωπίσει το ασφαλιστικό να προωθεί, εκτός ’πού την παιδεία, στα άλλα 
θέματα αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης και από την άλλη να ακολουθεί μία πολιτική 
στον τομέα των γεννήσεων και της υπογεννητικότητας η οποία να χτυπά την 
οικογένεια. Μία απάντηση στο ασφαλιστικό είναι μία δημογραφική πολιτική, η οποία 
δυστυχώς δεν υπάρχει.  ∆εν υπάρχει μια πετυχημένη ασφαλιστική δημογραφική 
πολιτική.  Και πολλά άλλα τα οποία δεν υπάρχουν σε αυτό το πλαίσιο. 

 Πέραν τούτου, είναι πραγματικότητα ότι πολλοί καθηγητές έχουν πρόβλημα με 
το συνταξιοδοτικό τους.  Έχουν πολύ λίγο χρόνο εργασίας και δεν είναι κακό.  Και μου 
έκανε πραγματικά άσχημη εντύπωση να ακούω από άνθρωπο ο οποίος έχει λιώσει τα 
παπούτσια του στο συνδικαλισμό να μιλά κατά τρόπο απαξιωτικό για τα 
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συνδικαλιστικά δικαιώματα και τις επιδιώξεις μιας μερίδας εργαζομένων.  Υπάρχει μια 
μερίδα εργαζομένων στο χώρο της μέσης εκπαίδευσης που έχει σοβαρό πρόβλημα με 
το συνταξιοδοτικό της για πολλούς και διαφορετικούς λόγους, που δεν είναι της δικής 
της ευθύνης.  Έπρεπε να υπάρξει μέριμνα γι’ αυτούς τους ανθρώπους και δυστυχώς 
δεν υπάρχει.   

 Εγώ θα υποστηρίξω βεβαίως την αναπομπή για λόγους πολιτικούς, αλλά 
υπάρχει ένα κενό στην τοποθέτηση αυτή, που έχει να κάμει με το τι γίνεται με αυτούς 
τους ανθρώπους που δεν έχουν συμπληρώσει το χρόνο εργασίας, για να έχουν μια 
σωστή σύνταξη.  Όντως -και πρέπει να το πούμε- στην τοποθέτηση του Προέδρου για 
την αναπομπή -και πρέπει να διαχωρίσουμε τις θέσεις μας όσοι ψηφίζουμε αυτή την 
αναπομπή- υπάρχει η μυρωδιά του ηλικιακού ρατσισμού.  Και εγώ δε θα μπω στη 
συζήτηση ποιος είναι ο καλύτερος, ο νέος ή ο παλιός, ο έμπειρος ή ο φρέσκος. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ο παλιός είναι αλλιώς! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μία σωστή εκπαιδευτική ομάδα έχει και το νεοσύλλεκτο, έχει και το στρατηγό.  
Και αλίμονο αν όλοι στην εκπαίδευση ήταν έμπειροι και/ή αν όλοι στην εκπαίδευση 
ήταν φρέσκοι με φρέσκες ιδέες και αντιλήψεις.  Χρειάζεται μια βιοποικιλότητα και το 
σύστημα το οποίο υπάρχει αυτή την ώρα δεν εξασφαλίζει αυτή τη βιοποικιλότητα.  Και 
ούτε θα την εξασφαλίσει αυτή η νομοθεσία που έχουμε ψηφίσει ως πλειοψηφία της 
Βουλής. 

 Τέλος, εμείς πρέπει να πούμε ότι η βασική μας θέση για την αντιμετώπιση 
τέτοιων ζητημάτων, αλλά και της οικονομικής κρίσης είναι ότι χρειαζόμαστε 
περισσότερες θέσεις εργασίας˙ περισσότερους μισθούς και όχι υψηλότερους μισθούς.  
Γι’ αυτό θεωρούμε ότι οποιαδήποτε πρόταση νόμου ή νομοθέτημα το οποίο 
ενδυναμώνει μία πολιτική που αυξάνει τους μισθούς για μία κατηγορία ανθρώπων και 
μειώνει τις θέσεις εργασίας για μία άλλη δεν μπορεί να τύχει της υποστήριξής μας.  Θα 
ψηφίσουμε υπέρ της αναπομπής, παρά το γεγονός ότι διαφωνούμε και με το σκεπτικό 
και με το λεκτικό της. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επειδή κάποια πράγματα τα οποία έχουν τεθεί στη συζήτηση νιώθω ότι είχαν 
το στοιχείο της υπερβολής, θα ξεκινήσω από το συγκεκριμένο που αφορά στο κατά 
πόσο είναι ή όχι αντισυνταγματικό και, επειδή είναι το δικαστήριο που θα κρίνει και όχι 
εμείς, δεν μπορώ να μιλώ με τη βεβαιότητα άλλων συναδέλφων.  Εκείνο το οποίο 
κρίνω, όσον αφορά στην καθαρά οικονομική πτυχή, που αφορά και στην κρίση του 
δικαστηρίου, είναι ότι κανένας δεν μπορεί να αμφισβητήσει ότι τριετής παράταση 
σημαίνει αυξημένες συντάξεις, τριετής παράταση σημαίνει αυξημένο εφάπαξ και 
τριετής παράταση σημαίνει κάποιες ίσως πρόσθετες προαγωγές, κατά συνέπεια και 
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αυξημένους μισθούς.  Και αυτό από μόνο του, ως στοιχείο πραγματικού κόστους, 
έρχεται σε αντιπαράθεση με την παράταση εκταμίευσης των εφάπαξ, που είναι το 
όφελος που προβάλλεται από την άλλη πλευρά.  Κατά συνέπεια, δεν μπορούμε 
επίσης να επικαλούμαστε ότι δεν αφορά το σημερινό προϋπολογισμό, αλλά το 
μελλοντικό, διότι τότε θα καθιερώσουμε -να εισηγηθώ- την τελευταία ημέρα εκάστου 
έτους που ισχύει ο προϋπολογισμός να πααίννουμεν να ψηφίζουμε για τον επόμενο 
τζιαι να λέμε δεν τον αφορά τούτον τζιαι να φορτώνουμε δαπάνες στο κράτος, για να 
δούμε πού θα φτάσουμε εις το τέλος της ημέρας.   

 Και κλείνω...  Κατά συνέπεια, δεν μπορούμε να μιλούμε για εν εξελίξει 
προϋπολογισμούς, δεν ισχύει στο επίμαχο θέμα που αφορά στην αναφορά του 
Προέδρου για πνευματική και σωματική κόπωση. 

 Επειδή έγινε αναφορά στο σύντροφό μου, το γενικό γραμματέα της Κεντρικής 
Επιτροπής του ΑΚΕΛ, που διετέλεσε εκπαιδευτικός, δε νομίζω ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας να αμφισβητούσε το σωματικό σφρίγος ή την πνευματική διαύγεια του 
οποιουδήποτε εξ ημών, που κοντεύκουμεν ή επεράσαμεν το όριο εκείνο που 
καθορίζει τζιαι το νομοσχέδιο.  Εκείνο που εννοεί και υπάρχει στην ορολογία, υπάρχει 
στην επιστήμη της παιδαγωγικής... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ποιο;  Η περίπτωση Αναστασιάδη; 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Όι. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ευαγόρου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ναι, υπάρχει συγκεκριμένη ορολογία, αλλά και ανάλυση όσον αφορά σε 
εκείνους... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Έν’ γι’ αυτό που άλλαξα επάγγελμα, για να έσιει βιοποικιλότητα... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, αφού εκάμαμεν ανάλυση, προχωρούμε. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. 

 ∆εν ήτο πρόθεση του Προέδρου...  Μέσα στα πλαίσια όρων παιδαγωγικής, ότι 
είναι το λεγόμενο “burnout” που κάποιοι άλλοι χρησιμοποιούν, για να καταλήξω, διότι, 
αν κάμνεις καθημερινά σε έξι διαφορετικές τάξεις το ίδιο μάθημα και το 
επαναλαμβάνεις για τριάντα χρόνια, σε κάποια στιγμή παρουσιάζεις σημεία κόπωσης. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μα εσείς επαναλαμβάνετε τα ίδια εδώ και... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, παρακαλώ! 

 Ναι, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν πρόκειται να αγορεύσω.  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Ένα μικρό λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, έχετε το λόγο. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Να πω το εξής:  Όπως λεν στην Ελλάδα για την ταμπακιέρα, γι’ αυτή πρέπει να 
μιλήσουμε και να πούμε την αλήθεια στο λαό.  Μπορούν να επιβιώσουν τα 
ασφαλιστικά ταμεία -όχι μόνο στην Κύπρο, σε οποιαδήποτε χώρα- με τη διατήρηση 
του σημερινού ορίου αφυπηρέτησης;  Η απάντηση είναι πολύ απλή και έχει δοθεί από 
όλες τις ευρωπαϊκές χώρες τουλάχιστον που αντιμετωπίζουν αυτό το πρόβλημα της 
επιμήκυνσης του ορίου ζωής.  ∆εν είναι πρόβλημα, είναι ευλογία να ζουν οι άνθρωποι 
πολλά χρόνια.   

 Ήμασταν στη Γαλλία πρόσφατα, ήταν ο κ. Κατσουρίδης, ήταν ο κ. Ιωνάς 
Νικολάου.  Πήγαμε στην Εθνοσυνέλευση, πήγαμε στη Γερουσία και ασχολούνταν 
πυρετωδώς με την παράταση του ορίου αφυπηρέτησης σε όλη τη δημόσια υπηρεσία 
και επίσης με την αύξηση των ωρών εργασίας κατά εβδομάδα˙ που ο μακαρίτης ο 
Μιτεράν -ένας μεγάλος ηγέτης παγκόσμιας τελοσπάντων εμβέλειας- είχε μειώσει τις 
ώρες εργασίας εβδομαδιαίως.  Αυτή είναι η πραγματικότητα.  Αξιοπρόσεκτα τα 
επιχειρήματα.  Βεβαίως, και στην Ελλάδα αφυπηρετούσαν στα σαράντα, στα σαράντα 
πέντε και κατέρρευσαν τα ασφαλιστικά ταμεία.  ∆ε νομίζω ότι υπάρχουν πολλές 
μαγικές λύσεις, μαγικές φόρμουλες, για να επιβιώσουν ασφαλιστικά ταμεία, όχι μόνο 
στην Κύπρο, αλλά και σε οποιαδήποτε άλλη χώρα.  Μακάρι να υπήρχαν οι 
προϋποθέσεις να μειώσουμε το όριο αφυπηρέτησης.  ∆υστυχώς, τα δεδομένα 
επιβάλλουν -αυτή είναι η σκληρή πραγματικότητα- να υπάρξει αύξηση του ορίου 
αφυπηρέτησης.  Περί αυτού πρόκειται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   
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 Λοιπόν… 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Ένα λεπτό, σας παρακαλώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, οι δευτερολογίες και ολοκληρώνεται, διότι έχει εξαντληθεί το θέμα. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Επειδή ο κ. Ομήρου εμίλησεν για την ταμπακιέρα επιτέλους, νιώθω πολύ 
έντονα την ανάγκη να πω στον κ. Ομήρου ότι, αν είναι για τούτο που θα ψηφίσουν, 
κάμνουν λάθος.  ∆ιότι δεν ψηφίζετε τώρα...  ∆εν εψηφίσετε ένα νομοσχέδιο που 
βοηθά ή που αποδεικνύεται ότι βοηθά στην κοινωνική ασφάλιση και στη βιωσιμότητα 
των ταμείων. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 ∆ιότι εκεί που γίνεται η αύξηση στα όρια αφυπηρέτησης, για να βοηθηθούν τα 
ταμεία, δεν εγκρίνεται αύξηση τέτοια που να προϋποθέτει αυξημένες συντάξεις και 
αυξημένα εφάπαξ, όταν θα αφυπηρετήσουν.  Είναι αύξηση των προϋποθέσεων της 
σύνταξης που εγκρίνεται και γι’ αυτό...  ∆ηλαδή είναι μείωση των συντάξεων που 
εγκρίνουν και γι’ αυτό είναι που βοηθούν τα ταμεία.  Με αυτό που ψηφίζετε τώρα δε 
βοηθάτε κανένα ταμείο.  Άλλωστε, αν ήταν έτσι, δε θα το διεκδικούσαν τα 
συνδικαλιστικά όργανα των δημοσίων υπαλλήλων και των καθηγητών αυτό το 
πράγμα.  Πού εξανακούσετε να διεκδικούν κάποιοι κάτι που να έν’ εναντίον τους;   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Στην Κύπρο, κύριε Κυρίτση. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Μόνο στην...  Ε όι, εν συμβαίνει ούτε στην Κύπρο!  Πουθενά εν συμβαίνει! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Γιατί αντιδρούν εις τη Γαλλία τζιαι κατεβαίνουν μέσα στους δρόμους 
εκατομμύρια;  Είναι, γιατί τους μειώνουν τις συντάξεις, μειώνουν τους τις 
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προϋποθέσεις σύνταξης.  Εδώ αυτό που ψηφίσαμε, αν θέλουμε να μιλούμε για την 
ταμπακιέρα, είναι ένα αίτημα, μια διεκδίκηση μιας ομάδας εργαζομένων, που τους 
συμφέρει και τη διεκδικούν.  ∆εν είναι, γιατί θα βοηθήσει τα κοινωνικά ταμεία.  Αυτό να 
είναι καθαρό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Αναστασιάδη. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Και θα είμαι τζιαι πάρα πολύ σύντομος μάλιστα. 

 Αυτό το οποίο με εκπλήττει είναι από τη μια να υποστηρίζουμε ότι θέλουμε να 
μην παραμένουν οι νέοι άνεργοι και από την άλλη να παραγνωρίζουμε ότι οι διορισμοί 
στη δημόσια εκπαίδευση είναι μετά το πεντηκοστό έτος.  Για τους νέους των πενήντα 
χρόνων που διορίζονται βεβαίως δεν υπολογίζουμε ότι ακριβώς μειώνουμε τη 
σύνταξη, αν αφυπηρετούν εις τα εξήντα τους.  Επομένως, εκείνοι που συνηγορούν 
υπέρ της μείωσης της σύνταξης χιλιάδων εκπαιδευτικών δεν είναι άλλοι, παρά η δική 
σας παράταξη.  Αντίθετα, η παράταση κατά τριετία τούς δίνει το δικαίωμα 
περισσότερου χρόνου εργασίας και υψηλότερης σύνταξης.  Και είναι κρίμα ειλικρινά 
να λέμε ότι με δέκα χρόνια υπηρεσία...  Υπολογίσατε πόση σύνταξη παίρνουν;  Ζητάτε 
δηλαδή τη μείωση των συντάξεων μιας μεγάλης μερίδας παιδαγωγών, όπως τους 
αποκαλούμε, που καταπονούνται;  Και τι θα πούμε για τους καθηγητές πανεπιστημίων, 
που αφυπηρετούν στο εξηκοστό πέμπτο ή στο εξηκοστό όγδοο έτος της ηλικίας τους; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Μα με συγχωρείτε! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Παρακαλώ! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Να παρακαλέσω κάτι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Εγώ δεν εδιέκοψα κανέναν και δεν είναι η πρόθεσή μου να αντιπαραταχθώ με 
κανέναν.  Αλλά να υπάρχει λογική στα επιχειρήματα.  Ο καθηγητής πανεπιστημίου, 
για να προετοιμαστεί και να δημιουργήσει νέους επιστήμονες σύγχρονους κ.λπ., 
πρέπει να μελετά, πρέπει να συγγράφει, πρέπει να δημιουργεί.  Έχει το μυαλό να 
δημιουργεί, αλλά δεν έχει το μυαλό να επαναλαμβάνει, όπως μου είπατε, το ίδιο 
μάθημα από τη μια εις την άλλη τάξη;   

 Συνεπώς, αυτό το οποίο θα ήθελα είναι να στείλουμε ένα μήνυμα στο 
Υπουργείο Παιδείας.  Έφτασε η ώρα να δούμε τι γίνεται με τους καταλόγους 
διοριστέων.  Υπολογίστε ότι οι πλείστοι όσοι που είναι εγγεγραμμένοι στους 
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καταλόγους διοριστέων εργάζονται είτε σε τράπεζες είτε σε κυβερνητικές υπηρεσίες 
και είναι και εγγεγραμμένοι.  Αποτέλεσμα εδώ είναι να φράσσουμε το δρόμο εις τους 
νέους.  Αυτό είναι που πρέπει να μας προβληματίσει και με τολμηρά βήματα να 
ξεκαθαρίσει ο κατάλογος, να εισαχθούν οι εξετάσεις, σταδιακά να καταργηθεί 
επιτέλους ο κατάλογος διοριστέων, για να δώσουμε προοπτική στους νέους.  Έτσι 
αντιμετωπίζεται το πρόβλημα και όχι με τη μείωση των συντάξεων των εκπαιδευτικών.   

 Εξάλλου, μην ξεχνάτε, κύριοι συνάδελφοι της αριστεράς, ότι στο υπόμνημα του 
Υπουργού Οικονομικών, στις 18 Φεβρουαρίου, ένα εκ των μέτρων που εισηγείται είναι 
η αύξηση του ορίου συνταξιοδότησης εις τον ευρύτερο δημόσιο τομέα, είτε 
εκπαίδευση είτε δημόσια υπηρεσία, εις το εξηκοστό τρίτο έτος.  Συνεπώς, η πρόταση 
προέρχεται από τον ίδιο τον Υπουργό Οικονομικών. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, εγώ κρίνω ότι έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση.  Ακουστήκαν όλα 
τα επιχειρήματα.   

 Προχωρούμε τώρα στη λήψη απόφασης για την πρώτη αναπομπή. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοχτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαοχτώ ψήφους υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και καμία αποχή η 
αναπομπή απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη λήψη απόφασης για τη δεύτερη αναπομπή. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοχτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαοχτώ ψήφους υπέρ, είκοσι πέντε εναντίον και καμία αποχή η 
αναπομπή απορρίπτεται. 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φθάσαμε στο τέλος της συνεδρίας. 

 Εύχομαι σε όλους καλές διακοπές και καλή επιστροφή. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

  (Ώρα λήξης:  12.20 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Ακκελίδου Ντίνα Κυρίτσης Πάμπης  

Αναστασιάδης Νίκος Κωνσταντίνου Κώστας 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Φακοντής Αντρέας 

Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Ανδρέας Χάμπας Πανίκος 
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Κυπριανού Άντρος Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Αθηνά Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυριακού Μαρία Χριστοφόρου Λευτέρης 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Έκθεση για τους αναπεμφθέντες νόμους «Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010» και «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Π. 
Κυρίτσης, Α. Θεμιστοκλέους, Α. Κυριακίδου, Γ. Βαρνάβα, Άντρος Κυπριανού, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Γ. Περδίκης, Στ. Ευαγόρου, Γ. Ομήρου, Ν. Αναστασιάδης) και εμμονή 
της Βουλής στις προηγούμενες αποφάσεις της. 

 [Στις 30 Σεπτεμβρίου 2010 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της πρώτης 
συνεδρίας της Πέμπτης Συνόδου της Ένατης Βουλευτικής Περιόδου: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι η ημερήσια διάταξη 
της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 7 Οκτωβρίου 2010, στις 4.00 το απόγευμα 
έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:  Νομοθετική Εργασία 

 1.  Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053-2006). 

 2.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054-2006). 

 3.  Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.140-2009). 

 4.  Ο περί της Εισαγωγής και Εξαγωγής 
Ελεγχόμενων Ειδών και της ∆ιενέργειας 
Ελεγχόμενων ∆ραστηριοτήτων Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.047-2009). 

 5.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης Νόμος 
(Αρ. 1) του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.147-2010). 

 6.  Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης 2009 Νόμος του 2009 Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.148-2010). 

 7.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 2010 
Νόμος (Αρ. 1) του 2010. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.051.140-2010). 

 8.  Ο περί Προϋπολογισμού του 2007 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.130-2010). 

 9.  Ο περί Προϋπολογισμού του 2008 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.131-2010). 

 10.  Ο περί Προϋπολογισμού του 2009 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.132-2010). 

 11.  Ο περί Προϋπολογισμού του 2010 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.133-2010). 

 12.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.141-2010). 

 13.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.142-2010). 

 14.  Ο περί των ∆ιαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα 
της Σύναψης των ∆ημοσίων Συμβάσεων Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.062-2010). 

 15.  Ο περί  Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.139-2010). 

 16.  Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Κοινοτικό Σύστημα 
Παρακολούθησης και Ενημέρωσης σχετικά με την 
Κυκλοφορία Πλοίων) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.145-2010).   

 17.  Ο περί της Προσωρινής Απαγόρευσης της 
∆ιάθεσης στην Αγορά ή και της Χρήσης 
Σκευασμάτων που Περιέχουν την Ουσία 
Methomyl Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.013-2010). 

 18.  Ο περί της Έκδοσης ∆ικαστικών ∆ιαταγμάτων για 
την Προστασία των Συλλογικών Συμφερόντων 
των Καταναλωτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.201-2009). 

 19.  Οι περί  Σπόρων (Άδεια Λειτουργίας 
Σποροπαραγωγικής Επιχείρησης και Άδεια 
Εμπορίας Σπόρων) (Τροποποιητικοί)  Κανονισμοί 
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του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.089-2010). 

 20.  Οι περί Σπόρων (Κτηνοτροφικά Φυτά) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.100-2010). 

 21.  Οι περί Σπόρων (Σιτηρά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.101-2010). 

 22.  Οι περί Σπόρων (Λαχανικά)  (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.102-2010). 

 23.  Οι περί Σπόρων (Ελαιούχα και Κλωστικά Φυτά) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.105-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το 
θέμα «Η ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα 
κατεχόμενα, η συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις 
δραστηριότητές τους και η ανάγκη θεσμικής 
προστασίας της κυπριακής κοινωνίας μέσω της 
λειτουργίας και εισαγωγής θεσμών για το σκοπό 
αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 2.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές (6% των αναγκών μας σε 
ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) και οι τυχόν 
επιπτώσεις από την καθυστέρηση υλοποίησης 
των δεσμεύσεών μας, καθώς και οι προοπτικές 
του στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση (20% 
μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 3.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, 
η αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
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βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 4.  «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 5.  «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του 
μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 6.  «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 7.  «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 8.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα 
ανθρώπινα δικαιώματα των οικονομικών 
μεταναστών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά 
προβλήματα που δημιουργούνται στις τοπικές 
κοινωνίες από τη συγκέντρωση οικονομικών 
μεταναστών σε διάφορες περιοχές της Κύπρου 
και η ανάγκη προώθησης μέτρων άμεσης και 
μακροπρόθεσμης αντιμετώπισής τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και Στέλλας 
Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009).] 
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